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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 13ης Σεπτεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 4.17 μ.μ. 

Αρ. 1 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής, πρώτης, συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι η ∆εύτερη Σύνοδος της ∆έκατης Βουλευτικής Περιόδου.  
Εύχομαι σε όλα τα μέλη να είναι καρποφόρα και δημιουργική αυτή η ∆εύτερη Σύνοδος της ∆έκατης 
Βουλευτικής Περιόδου της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στα πλαίσια της Παγκόσμιας ∆ιακήρυξης της ∆ημοκρατίας της ∆ιακοινοβουλευτικής Ένωσης (IPU), η 
Βουλή των Αντιπροσώπων, όπως κάθε χρόνο, τιμά και φέτος τη ∆ιεθνή Ημέρα ∆ημοκρατίας, όπως αυτή 
καθιερώθηκε το 2007 από τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών.  Θεωρούμε επιβεβλημένη την υποχρέωσή μας 
να στηρίξουμε στο κοινοβουλευτικό επίπεδο τις διεθνείς προσπάθειες για εμβάθυνση και ενίσχυση των αξιών 
που περικλείει η δημοκρατία, καθότι αυτή δεν είναι μια αφηρημένη έννοια αλλά το πλαίσιο μέσα από το οποίο 
μας παρέχεται η δυνατότητα να πολιτευόμαστε, να δημιουργούμε και να απολαμβάνουμε ως πολίτες βασικές 
ελευθερίες και δικαιώματα.  

 Η ημέρα αυτή αποτελεί μια ετήσια αφετηρία για το σώμα, για να υπενθυμίζει και να επαναβεβαιώνει την 
αφοσίωσή του στις αρχές και αξίες της δημοκρατίας ως βασική προϋπόθεση για τη λαϊκή κυριαρχία και την 
κοινωνική δικαιοσύνη.  Μέσα από τους αγώνες και τις θυσίες του κυπριακού λαού, αλλά και τα πλήγματα που 
δέχθηκε η χώρα μας ένεκα της τουρκικής εισβολής και της συνεχιζόμενης κατοχής η προσήλωσή μας στο 
κράτος δικαίου και το σεβασμό και την αποκατάσταση των θεμελιωδών ανθρωπίνων δικαιωμάτων ολόκληρου 
του λαού μας αποτελεί για όλους εμάς ασπίδα προστασίας.  Αποτελεί επίσης τη βάση των προσπαθειών που 
καταβάλλονται για επίλυση του κυπριακού προβλήματος. 

 Η ενεργός παρουσία της Κύπρου στη διεθνή σκηνή, ιδιαίτερα ετούτο το κρίσιμο εξάμηνο κατά το οποίο η 
Κύπρος ασκεί την Προεδρία του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προϋποθέτει τη σθεναρή και 
αμετάκλητη δέσμευσή μας να υπηρετήσουμε με υπευθυνότητα, διαφάνεια και δικαιοσύνη την υπόθεση της 
δημοκρατίας υπό το φως των μεγάλων προκλήσεων που αντιμετωπίζει η χώρα σήμερα.  Καλούμαστε επίσης 
ως προεδρεύουσα χώρα να ενθαρρύνουμε και να ενισχύσουμε με κάθε τρόπο δημοκρατικές διαδικασίες και 
μεταρρυθμίσεις που λαμβάνουν χώρα σε γείτονες χώρες.  

 Ως δημοκρατικά εκλελεγμένοι αντιπρόσωποι του λαού καλούμαστε να διαφυλάξουμε και να διαδώσουμε 
τις αρχές και αξίες της δημοκρατίας, ώστε αυτή να λάμψει πρώτιστα με τις δικές μας πράξεις και πρωτοβουλίες, 
με γνώμονα την ποιότητα των θεσμών που θα παραδώσουμε στις μέλλουσες γενιές.  
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 Προχωρούμε τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που 
είναι η νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους 
Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης 
της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2012»  
Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Γιώργος Περδίκης Σοφοκλής Φυττής  

 Χριστάκης Τζιοβάνης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Γιώργος Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 7 Σεπτεμβρίου 2012.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εξωτερικών, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου που κυρώνει τη Σύμβαση 
της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους, ώστε να κυρωθούν, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 του 
συντάγματος, οι τροποποιήσεις της εν λόγω σύμβασης, οι οποίες υιοθετήθηκαν κατά την Πέμπτη ∆ιάσκεψη 
των μερών της, που πραγματοποιήθηκε στη Γενεύη από τις 25 μέχρι τις 29 Απριλίου 2011, και εγκρίθηκαν από 
το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του υπ’ αριθμόν 73.314 και ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η Σύμβαση της Στοκχόλμης για τους 
Έμμονους Οργανικούς Ρύπους, η οποία αναφέρεται συντομογραφικά ως Σύμβαση POPs (Persistent Organic 
Pollutants), εισάγει περιορισμούς στην παραγωγή έμμονων οργανικών ρύπων, δηλαδή χημικών ουσιών με 
τοξικές ιδιότητες που ανθίστανται στη διάσπαση, συσσωρεύονται στον οργανισμό του ανθρώπου και των 
ζώων, μεταφέρονται μέσω του αέρα, του νερού και των μεταναστευτικών ειδών και αποτίθενται μακριά από τον 
τόπο έκλυσής τους.   

 Όπως είναι γνωστό, η Κυπριακή ∆ημοκρατία κύρωσε τη Σύμβαση της Στοκχόλμης για τους Έμμονους 
Οργανικούς Ρύπους με το Νόμο με αριθμό 42(ΙΙΙ) του 2004 και κατέστη μέλος της σύμβασης αυτής από τις 7 
Μαρτίου 2005. 

 Σύμφωνα με τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο ενσωματώνονται οι αποφάσεις 
που λήφθηκαν κατά την Πέμπτη ∆ιάσκεψη των μερών της σύμβασης, οι οποίες αφορούν την προσθήκη μιας 
νέας χημικής ουσίας, της ουσίας “endosulfan”, στο Παράρτημα Α αυτής. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος η εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας 
επισήμανε ότι, παρ’ όλο που η χρήση της εν λόγω ουσίας απαγορεύεται ήδη εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η 
προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται απαραίτητη για σκοπούς συμμόρφωσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με 
τις αποφάσεις των μερών της εν λόγω σύμβασης.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος τάσσεται ομόφωνα υπέρ της 
ψήφισης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση των σχετικών τροποποιήσεων 
της σύμβασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέων Μερών VII και VIII.  Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 ∆εν υπάρχει.  Τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους 
Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 2 και 3 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Θεραπείας και Μεταχείρισης 
Ουσιοεξαρτωμένων και Χρηστών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.167-2012). 

Υγείας  Νομικών   

2. Ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης 
Προσωρινής Απασχόλησης Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.168-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

3. Ο περί ∆ιατυπώσεων Υποβολής ∆ηλώσεων 
για τα Πλοία κατά τον Κατάπλου ή/και 
Απόπλου από Λιμένες της ∆ημοκρατίας 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.169-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

4. Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.170-2012). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

5. Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και 
Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.171-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Προστασίας της Παραλίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.172-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

7. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.173-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.174-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 

Άμυνας  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
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της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για 
Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.175-2012). 

Υποθέσεων  

10. Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων 
(Γενικές Αρχές) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.176-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11. Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 
∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.177-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12. Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας 
(Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε 
Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.178-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13. Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.179-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων  
και Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος  

14. Ο περί των Πράξεων Προσώπων που 
Κατέχουν Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των 
Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς 
(Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.180-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

15. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 
2012 Νόμος (Αρ. 1) του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.181-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

16. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.182-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

17. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
∆ημοσίων ∆ανείων του 2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.183-2012). 

Γενικό Λογιστή εκ μέρους του 
Υπουργού Οικονομικών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

18. Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.184-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Νομικών  

19. Ο περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και 
Αντιμετώπισης των Κινδύνων Πλημμύρας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.185-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων  
και Περιβάλλοντος  

Εσωτερικών  

20. Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και 
Ελέγχου της Ρύπανσης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.186-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων  
και Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος  

21. Ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της 
Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση και 
περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.187-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων  
και Περιβάλλοντος  

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

22. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Οικονομικών  Οικονομικών και 
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Νόμος (Αρ. 5) του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.188-2012). 

Προϋπολογισμού  

23. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων Νόμος (Αρ. 1) του 2012. 

(Αρ. Φακ. 23.01.053.189-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

24. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.190-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

25. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.191-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

26. Οι περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης 
Προσωρινής Απασχόλησης Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.061-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

27. Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.062-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

28. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

29. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων  
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

30. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Λειτουργία, Συντήρηση και Έλεγχος 
Ανελκυστήρων) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.065-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

31. Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.066-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων  
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

32. Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών 
Προϊόντων - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.067-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων  
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

33. Οι περί Ταμείου Προνοίας των Τακτικών 
Εργατών της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.068-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

34. Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και 
Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.069-2012). 

Υγείας  Υγείας  

35. Οι περί Βασικών Απαιτήσεων 
(Ιατροτεχνολογικά Βοηθήματα που 
Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In Vitro) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.070-2012). 

Υγείας  Υγείας  
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36. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - 
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - 
Θέσεις Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού και Βοηθού Προϊστάμενου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.071-2012). 

Υγείας  Νομικών  

37. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών Πόρων των Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Νομικών  

38. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

39. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο 
Ευημερίας Προσωπικού) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

40. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

41. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

 

42. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

43. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, της 
Ενέργειας, των Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Αναθέτουσες 
Αρχές του Κράτους) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ μέρους του 
Υπουργού Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

44. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.026-2011). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

45. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.033-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

46. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Γλώσσες ∆ιδασκαλίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.041-2011). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

47. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

Υγείας  Νομικών  

48. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 
(∆ιάθεση) Κανονισμοί του 2012. 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

49. Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών 
Ανάκτησης Κόστους των Υπηρεσιών Ύδατος 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων  
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

50. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.096-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

51. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι Πρόσληψης 
και Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων 

52. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση 
των Καθηκόντων Ορισμένων Αξιωματούχων 
της ∆ημοκρατίας Ορισμένων Επαγγελματικών 
και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης 
Πορίσματος της Επιτροπής) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

53. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.108-2011). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

54. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.120-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

55. Οι περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με 
Ειδικές Ανάγκες (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.006-2012). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

56. Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.010-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

57. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.016-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

58. Οι περί Θεσπίσεως Εθνικών Μέτρων για την 
Υγιεινή Παραγωγή και ∆ιάθεση στην Αγορά 
ορισμένων Τροφίμων Ζωικής Προέλευσης 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.028-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων  
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

 

59. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

Υγείας  Νομικών  

60. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.040-2012). 

Υγείας  Νομικών  

61. Οι περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Εμπορίου και 
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Σκοπού (Τέλη και ∆ικαιώματα) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.041-2012). 

Τουρισμού Βιομηχανίας  

62. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέση 
Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.043-2012). 

Υγείας  Νομικών  

63. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - 
Θέση Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

Οικονομικών  Νομικών  

64. Οι περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας θέσεις που προκύπτουν από την 
εγκριθείσα αναδιοργάνωση του οργανισμού 
και την εφαρμογή των Νόμων 8 του 2002, 1 
του 2007 και 38(ΙΙ) του 2007 - Βοηθός 
Λογιστικός Λειτουργός, Λειτουργός 
Λογιστηρίου, Επιθεωρητής Λογαριασμών, 
∆ειγματολήπτης Α΄, Λειτουργός Ποιότητας και 
∆ειγματοληψιών, Επιθεωρητής Ελέγχου, 
Επιθεωρητής Ελέγχου Α΄, Βοηθός 
Γραμματειακός Λειτουργός, Γραμματειακός 
Λειτουργός και Ανώτερος Τεχνικός Χημείου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.059-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων  
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

65. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς τον Κυπριακό 
Οργανισμό Αθλητισμού (Πίνακας αρ. 4 του 
2011), σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2011 Νόμου του 2011 [Ν. 
33(ΙΙ) του 2011]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

66. 8η Ετήσια Έκθεση και Λογαριασμοί της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου για το 
2011 σύμφωνα με το άρθρο 18(3) του περί 
Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμου 
του 2003 [Ν.122(Ι)/2003]. 
(Αρ. Φακ. 10.01.001.022). 

Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας 
Κύπρου 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

67. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 1 του 2012 του 
προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(3) του περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 2012 
Νόμου του 2012 [Ν. 32(ΙΙ)/2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

68. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 3 του 2012 του 
προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
Νόμου του 2012, Νόμου του 2011 [Ν. 
51(ΙΙ)/2011]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

 

69. Έκθεση της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής του 
Κεντρικού Αρχείου Πληροφοριών για Εκδότες 
Ακάλυπτων Επιταγών για το 2011, σύμφωνα 

Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου  Νομικών  
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με το άρθρο 26 των Κοινών Οδηγιών της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και του 
Εφόρου Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης 
Συνεργατικών Εταιρειών αναφορικά με το 
Άνοιγμα και τη Λειτουργία Τρεχούμενων 
Λογαριασμών, τη ∆ημιουργία Κεντρικού 
Αρχείου Πληροφοριών για Εκδότες 
Ακάλυπτων Επιταγών και Άλλα Συναφή 
Θέματα. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.002). 

70. Προϋπολογισμός του Ταμείου Λαχείου 
Πρόνοιας για το έτος 2013. 
(Αρ. Φακ. 11.23.001). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

71. Ειδικό έγγραφο (Υπ. Π.Π. 1/2012) σύμφωνα 
με την παράγραφο (α) του εδαφίου 3 του 
άρθρου 3 του περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Εργοδοτουμένων Καθορισμένης 
∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και για Άλλα 
Συναφή Θέματα Νόμου του 2011 [Ν. 
25(Ι)/2011].  
(Αρ. Φακ. 15.17.010). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

72. Εξαμηνιαία έκθεση του διοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου για την κατάσταση του 
νομίσματος και των κεφαλαίων και αξιών της 
τράπεζας κατά την 30ή Ιουνίου 2012, 
σύμφωνα με την παράγραφο 5 του άρθρου 
119 του συντάγματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.003). 

Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.001, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Το τελευταίο διάστημα γίνομαι δέκτης αρκετών παραπόνων τόσο από πολίτες όσο και από 
οργανωμένα σύνολα για φαινόμενα αισχροκέρδειας και υπερχρεώσεων που παρατηρούνται λόγω της μη 
εφαρμογής της νομοθεσίας για υποχρεωτική χρήση του ταξιμέτρου από τα αστικά ταξί. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Μελετάται το ενδεχόμενο αλλαγής της νομοθεσίας, έτσι ώστε αυτή να καταστεί εφαρμόσιμη; 

2. Μελετάται το ενδεχόμενο αύξησης του βαθμού εποπτείας από την Αρχή Αδειών και το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών, έτσι ώστε να αποτρέπεται η μη χρήση του ταξιμέτρου από τους οδηγούς αστικών ταξί; 

3. Mελετάται το ενδεχόμενο ελέγχου του θέματος αυτού από την αστυνομία;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.002, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα ακόλουθα: 

1. Πόσα και ποια Ταμεία Προνοίας επένδυσαν σε αξιόγραφα τραπεζών; 

2. Ποιο είναι το ύψος των ποσών που επενδύθηκαν από τα ταμεία αυτά; 

3. Yπάρχει κίνδυνος πρόκλησης προβλήματος ρευστότητας στα Ταμεία Προνοίας που επένδυσαν σε 
αξιόγραφα τραπεζών; 

4. Οι επενδύσεις αυτές έγιναν με βάση τους κανόνες της συνετής διαχείρισης και των διάφορων ποσοτικών 
περιορισμών; 

5. Από τις μέχρι τώρα έρευνες έχει διαπιστωθεί αν φέρουν ευθύνη οι ∆ιαχειριστικές Επιτροπές; 
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6. Σε ποια μέτρα και ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί ο Έφορος Ταμείων Προνοίας για αντιμετώπιση 
της κατάστασης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.003, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα κεντρικά γραφεία του Κρατικού Λαχείου θα στεγαστούν σε ακίνητο που 
αγόρασε η Κυπριακή ∆ημοκρατία στην Έγκωμη, στη γωνία των οδών Αιπείας και Αχαιών.  Όπως αντιλήφθηκα, 
το κτίριο βρίσκεται τώρα σε στάδιο εκτεταμένης επιδιόρθωσης και ανακαίνισης.  Ξενίζει όμως η διαπίστωση ότι 
οι γείτονες και ο οικείος δήμος δεν ενημερώθηκαν έγκαιρα για τα σχέδια της κυβέρνησης ούτε είχαν την 
ευκαιρία να εκφράσουν τις απόψεις τους.  Επίσης, γεννιέται το ερώτημα γιατί αγοράστηκε ακίνητο για τη 
στέγαση κρατικής υπηρεσίας σε μια ομολογουμένως από τις πλέον ακριβές περιοχές της Λευκωσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ποσό της 
αγοράς του ακινήτου στη γωνία των οδών Αχαιών και Αιπείας, πόσο στοίχισε η επιδιόρθωση και ανακατασκευή 
του, καθώς και γιατί δεν ενημερώθηκαν οι περίοικοι και ο οικείος δήμος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.004, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά σε ερώτηση της κ. 
Ειρήνης Χαραλαμπίδου με αρ. φακ. 23.06.010.01.321 πληροφορήθηκα ότι η Επίτροπος Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού καταβάλλει προσπάθεια για προώθηση της νομοθετικής ρύθμισης των θεμάτων 
αποφυλάκισης ατόμων που έχουν καταδικαστεί για διάπραξη σεξουαλικών αδικημάτων κατά παιδιών, ώστε να 
διασφαλίζεται η προστασία των θυμάτων μετά την αποφυλάκισή τους.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η νομοθετική ρύθμιση των θεμάτων αποφυλάκισης ατόμων που έχουν καταδικαστεί για διάπραξη 
σεξουαλικών αδικημάτων κατά παιδιών, καθώς και πότε αναμένεται να κατατεθεί το σχετικό σχέδιο νόμου στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.005, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας με τίτλο “Προσαρμογή στις Κλιματικές 
Αλλαγές” ότι η μεγάλη εξάρτηση της παροχής νερού ύδρευσης από τις μονάδες αφαλάτωσης καθιστά αναγκαία 
την εκπόνηση σχεδίου έκτακτης ανάγκης για αντιμετώπιση του κινδύνου απρόβλεπτης διακοπής της 
λειτουργίας μιας ή περισσότερων μονάδων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εκπονηθεί 
σχέδιο έκτακτης ανάγκης για αντιμετώπιση του κινδύνου απρόβλεπτης διακοπής της λειτουργίας μιας ή 
περισσότερων μονάδων αφαλάτωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.006, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας με τίτλο “Προσαρμογή στις Κλιματικές 
Αλλαγές” ότι, όσον αφορά τον τομέα της γεωργίας, πρέπει να προωθηθούν άμεσα οι δράσεις που αναφέρονται 
στη Λευκή Βίβλο, οι οποίες αποσκοπούν στην προσαρμογή στις κλιματικές αλλαγές σε επίπεδο αγροκτήματος.  
Οι δράσεις αυτές περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων την προσαρμογή της χρονικής περιόδου διάφορων αγροτικών 
δραστηριοτήτων, την επιλογή ανθεκτικών στις νέες συνθήκες θερμοκρασίας και διάθεσης νερού ποικιλιών, την 
αποδοτικότερη χρήση των υδάτινων πόρων, την εισαγωγή πιο ανθεκτικών στη θερμότητα ζώων και την 
προσαρμογή των προτύπων διατροφής τους σε συνθήκες υψηλών θερμοκρασιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις δράσεις που 
έχουν προωθηθεί στον τομέα της γεωργίας αναφορικά με την προσαρμογή στις κλιματικές αλλαγές σε επίπεδο 
αγροκτήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.007, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από την έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας με τίτλο “Προσαρμογή στις Κλιματικές 
Αλλαγές” ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προώθησε σχέδιο για την καταγραφή όλων των γεωτρήσεων 
παγκύπρια, ώστε να διακριβωθεί ο αριθμός των υπαρχουσών γεωτρήσεων, αδειοδοτημένων και μη, και οι 
ποσότητες νερού που αντλούνται από αυτές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η καταγραφή των γεωτρήσεων παγκύπρια, για τον αριθμό των υπαρχουσών γεωτρήσεων ανά επαρχία, 
αδειοδοτημένων και μη, καθώς επίσης και για τις ποσότητες νερού που αντλούνται από αυτές.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.008, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επειδή έχω γίνει αποδέκτης πολλών παραπόνων, ακόμα και από Τουρκοκυπρίους, για την 
ανεξέλεγκτη παροχή ιατρικών υπηρεσιών σε Τουρκοκυπρίους που διαμένουν στα κατεχόμενα και επειδή η 
εντύπωση που μου δίνεται είναι ότι αυτό το μέτρο, αντί να βοηθά στην οικοδόμηση καλών σχέσεων μεταξύ των 
δύο εθνικών κοινοτήτων, τελικά λειτουργεί εντελώς αντίθετα, αφού δημιουργεί αντιδράσεις ανάμεσα στους 
Ελληνοκυπρίους που αναμένουν να εξυπηρετηθούν από τις ιατρικές υπηρεσίες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια είναι η διαδικασία έκδοσης κάρτας δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης για τους 
Τουρκοκυπρίους, ποια για τους Ελληνοκυπρίους και ποια για τους αλλοδαπούς και κοινοτικούς; 

2. Πόσοι Τουρκοκύπριοι κατέχουν κάρτα δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης από τα κρατικά 
νοσηλευτήρια; 

3. Πόσο στοιχίζει στο κράτος κάθε χρόνο η παροχή αυτής της υπηρεσίας; 

4. Υπάρχουν εισοδηματικά κριτήρια σε σχέση με εισοδήματα ή περιουσία στις ελεύθερες περιοχές;  
Υπάρχει οποιαδήποτε άλλη δέσμευση για την εισοδηματική κατάσταση του Τουρκοκύπριου αιτητή;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.009, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι φέτος δε φοιτά στο ∆ασικό Κολέγιο Κύπρου κανένας ξένος φοιτητής.  Έχω 
μάλιστα πληροφορηθεί ότι δόθηκε μία υποτροφία για ξένους φοιτητές μετά από απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου σε φοιτητή από την Κούβα για πολιτικούς λόγους, ο οποίος όμως δε διέθετε τα στοιχειώδη 
προσόντα και τελικά παραιτήθηκε από τις σπουδές του.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την υπόθεση του 
Κουβανού φοιτητή στο ∆ασικό Κολέγιο Κύπρου και γενικά για το παρόν και το μέλλον, αλλά και τα 
αποτελέσματα του προγράμματος προσφοράς υποτροφιών σε ξένους φοιτητές στο ∆ασικό Κολέγιο Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.010, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κοινότητες της περιοχής Τροόδους υποστηρίζουν την επαναλειτουργία του 
ξενοδοχείου “Βερεγγάρια” στον Πρόδρομο ως “leisure resort”, δηλαδή ως κέντρου παροχής υπηρεσιών 
αναψυχής που θα περιλαμβάνει και καζίνο.  Υπογραμμίζονται ιδιαίτερα ο θετικός αντίκτυπος στην κοινωνία και 
την οικονομία των κτυπημένων από την αστυφιλία κοινοτήτων του Τροόδους, αλλά και το ιστορικό υπόβαθρο 
του ξενοδοχείου “Βερεγγάρια”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται 
ξεχωριστά η περίπτωση του ξενοδοχείου “Βερεγγάρια” και των ορεινών χωριών του Τροόδους σε σχέση με 
τους σχεδιασμούς για δημιουργία καζίνων στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.011, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει σοβαρός προβληματισμός για την περαιτέρω λειτουργία του ∆ασικού 
Κολεγίου Κύπρου, μιας ιστορικής τριτοβάθμιας σχολής που ιδρύθηκε το 1951 και φαίνεται να έχει ολοκληρώσει 
τον κύκλο της.  Το ενδεχόμενο να κλείσει σύντομα η σχολή θα έχει αρνητικές επιπτώσεις σε ό,τι αφορά τη 
στελέχωση του Tμήματος ∆ασών με τεχνικό προσωπικό (δασονόμους) και θα τερματιστεί μία πολύχρονη 
παράδοση δημιουργίας σχέσεων με χώρες απ’ όλο τον κόσμο μέσω των ξένων φοιτητών που σπουδάζουν στο 
δασικό κολέγιο.  Αρνητικές θα είναι και οι επιπτώσεις στην τοπική κοινωνία και οικονομία, που φθίνουν 
κτυπημένες από την αστυφιλία.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν μελετηθεί με 
ακρίβεια οι επιπτώσεις από τον τερματισμό της λειτουργίας του ∆ασικού Κολεγίου Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.012, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπήρχε συναντίληψη μεταξύ των φορέων του τουρισμού ότι στις υπηρεσίες 
που ο πελάτης έρχεται σε άμεση επαφή με το προσωπικό, π.χ. σερβιτόρους, υπαλλήλους υποδοχής σε 
ξενοδοχεία κ.λπ., θα προσλαμβάνονταν Κύπριοι εργαζόμενοι.  Κατά τη δική μου αντίληψη το κύριο ζήτημα δεν 
είναι το ζήτημα της γλώσσας, για το οποίο γίνονται συχνά παράπονα από Κύπριους πελάτες της κυπριακής 
βιομηχανίας αναψυχής.  Πέραν αυτού του σημαντικού θέματος, προκύπτει και το ζήτημα ότι ο τουρίστας ή 
περιηγητής ή επισκέπτης ζητά συχνά πληροφορίες από τους εργαζoμένους αυτούς για αξιοθέατα και 
διαδρομές ή ιστορικά και άλλα στοιχεία τα οποία δεν είναι συχνά σε θέση να γνωρίζει ο ξένος εργαζόμενος.  
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εντοπιστεί 
αυτό το πρόβλημα, αν έχουν γίνει μελέτες, αν υπάρχουν σχετικά στοιχεία και αριθμοί και αν υπάρχει σχέδιο 
αντιμετώπισης του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.013, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 
2012, σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.01.870 πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος, σε συνεργασία 
με την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας, διεξάγει έρευνα (2005-σήμερα) για την αφθονία του λαγού και την τάση 
του πληθυσμού της αλεπούς και του λαγού.  Σύμφωνα με την απάντηση του υπουργού, τα αρμόδια τμήματα θα 
αξιολογήσουν τα αποτελέσματα αυτά πριν ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση για συμπερίληψη της αλεπούς στα 
θηρεύσιμα είδη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται το 
Τμήμα Περιβάλλοντος και η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας να αξιολογήσουν τα αποτελέσματα της έρευνας.  
Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να κοινοποιήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα πορίσματα της 
έρευνας αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.014, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από επιστολή που απέστειλε ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
κ. Νεοκλής Συλικιώτης, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2012, στον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, με τίτλο 
“Ερωτήματα που προέκυψαν κατά τη διάρκεια των συνεδριών των επιτροπών Ελέγχου και Εμπορίου της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, ότι ο βασικός νόμος περί Μέτρων και Σταθμών είναι “γραμμένος στην αρχαία 
ελληνική γλώσσα”.  Είναι άξιον απορίας αν είναι όντως γραμμένος ο νόμος στην αρχαία ελληνική γλώσσα ή αν 
είναι τελικά γραμμένος στην καθαρεύουσα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους δεν έχει εκσυγχρονιστεί η νομοθεσία περί Μέτρων και Σταθμών και πότε αναμένεται να ετοιμαστεί και 
να σταλεί αναθεωρημένη νομοθεσία στη Βουλή των Αντιπροσώπων, που να περιλαμβάνει και αλλαγή της 
μορφής της γλώσσας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.015, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από επιστολή που απέστειλε ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
κ. Νεοκλής Συλικιώτης, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2012, στον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, με τίτλο 
“Ερωτήματα που προέκυψαν κατά τη διάρκεια των συνεδριών των επιτροπών Ελέγχου και Εμπορίου της 
Βουλής των Αντιπροσώπων”, ότι μέχρι στιγμής δε γινόταν έλεγχος στα τερματικά των πετρελαιοειδών στα 
αεροδρόμια.  Όπως πληροφορήθηκα από την επιστολή, εντός του τρέχοντος έτους θα ξεκινούσαν οι έλεγχοι, 
αξιοποιώντας το νεοπροσληφθέντα οδηγό/εργάτη ικανό να χειριστεί την κινητή μονάδα ελέγχου ροομετρητών 
που διαθέτει ο Κλάδος Μετρολογίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ξεκινήσει η 
διεξαγωγή των ελέγχων στα τερματικά των πετρελαιοειδών στα αεροδρόμια και ποια τα αποτελέσματα των 
ελέγχων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.016, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με πρόσφατο δημοσίευμα της τουρκικής εφημερίδας ZAMAN, o Τούρκος Υπουργός 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων κ. Εγκεμέν Μπαγίς φέρεται να δήλωσε ότι “σε συνεργασία με την Ευρωπαϊκή Ένωση 
κατέστη δυνατό να ανοίξει ο δρόμος για συνομιλίες Τουρκίας-Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση με την απαλλαγή 
θεωρήσεων εισόδου και με τα οκτώ ‘παγωμένα’ κεφάλαια ενταξιακών διαπραγματεύσεων.  Η δημιουργία μέσω 
της συνεργασίας της Τουρκίας με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή της ‘θετικής ατζέντας’ συνιστά μια γέφυρα για την 
προώθηση των διαπραγματεύσεων, χωρίς να είναι αναγκαία η επαφή με την ελληνοκυπριακή προεδρία”.  
Παράλληλα τόνισε ότι “οι δεσμοί με την Ευρωπαϊκή Ένωση δεν καταστράφηκαν (λόγω Προεδρίας Κύπρου).  
Στην πραγματικότητα οι δεσμοί με την Ευρωπαϊκή Ένωση σημείωσαν πρόοδο.” 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση της 
κυβέρνησης σε σχέση με το πώς επηρέασε η Κυπριακή Προεδρία του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
τις ενταξιακές διαπραγματεύσεις της Τουρκίας, αν όντως η “θετική ατζέντα” αποτελεί διέξοδο για την Τουρκία, 
για να αποφύγει την Κυπριακή Προεδρία, και πώς σχολιάζει γενικώς τις δηλώσεις του Τούρκου υπουργού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.017, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί για την απόφαση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για ανέγερση αίθουσας 
πολλαπλής χρήσης και γηπέδου καλαθόσφαιρας πλησίον του γυμνασίου Αγρού.  Όπως είναι γνωστό, στον 
Αγρό υπάρχει το αθλητικό κέντρο “Γλαύκος Κληρίδης”, το οποίο διαθέτει μεταξύ άλλων κεντρική αίθουσα 
αθλοπαιδιών, αίθουσα γυμναστικής για άρση βαρών, καθώς και κολυμβητική δεξαμενή είκοσι πέντε μέτρων.  Η 
εν λόγω αίθουσα χρησιμοποιείται κατά διαστήματα από καλαθοσφαιρικές ομάδες, ενώ τον περισσότερο καιρό 
παραμένει σε αχρηστία.  Όπως έχω πληροφορηθεί, ο σύνδεσμος γονέων του γυμνασίου προσπάθησε 
ανεπιτυχώς να πείσει τους αρμοδίους για την αξιοποίηση του αθλητικού κέντρου για τις ανάγκες εκγύμνασης 
των αθλητών.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
έλαβε την πιο πάνω απόφαση, δεδομένου ότι υπάρχει ήδη το αθλητικό κέντρο “Γλαύκος Κληρίδης” στον Αγρό, 
που θα μπορούσε να αξιοποιηθεί, ποια μέτρα προτίθεται να λάβει το υπουργείο, προκειμένου να αξιοποιηθεί 
περαιτέρω το υφιστάμενο αθλητικό κέντρο, καθώς και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο ανάκλησης της απόφασης 
για ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης και γηπέδου καλαθόσφαιρας πλησίον του γυμνασίου Αγρού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.018, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού προκήρυξαν 
διαγωνισμό για την ανέγερση μονοθέσιου νηπιαγωγείου στην κοινότητα Αγρού, το οποίο θα εξυπηρετεί δώδεκα 
έως δεκαπέντε παιδιά.  Το προϋπολογιζόμενο κόστος αναμένεται να φθάσει τα €1,2 εκατομ.  Τόσο στην 
κοινότητα Αγρού όσο και στη γειτονική κοινότητα Αγίου Ιωάννη υπάρχουν υφιστάμενα δημόσια κτίρια σε 
αχρηστία, τα οποία θα μπορούσαν κάλλιστα να αξιοποιηθούν.  Με βάση την πληροφόρηση που είχα, στον Άγιο 
Ιωάννη Αγρού υπάρχουν δύο σχολικές αίθουσες οι οποίες εγκαταλείφθηκαν πριν από τρία περίπου χρόνια 
λόγω της μείωσης του αριθμού των μαθητών.  Τα εν λόγω κτίρια έχουν ανακαινισθεί από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού, ωστόσο παραμένουν ανεκμετάλλευτα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έλαβε την απόφαση για προκήρυξη διαγωνισμού για 
ανέγερση νηπιαγωγείου στον Αγρό, δεδομένου ότι θα μπορούσαν να αξιοποιηθούν τα υφιστάμενα δημόσια 
κτίρια, και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο ανάκλησης της απόφασης αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.019, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από επιστολή που απέστειλε ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
κ. Νεοκλής Συλικιώτης, ημερoμηνίας 5 Ιουλίου 2012, στον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, με τίτλο 
“Ερωτήματα που προέκυψαν κατά τη διάρκεια των συνεδριών των επιτροπών Ελέγχου και Εμπορίου της 
Βουλής των Αντιπροσώπων”, ότι η υφιστάμενη νομοθεσία που ρυθμίζει τη λειτουργία των πρατηρίων 
πετρελαιοειδών βρίσκεται υπό τροποποίηση, με το υπό διαβούλευση νομοσχέδιο να έχει υποβληθεί στη 
Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει το σώμα πότε αναμένεται το εν λόγω νομοσχέδιο να 
κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.020, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει βάλει φρένο στη συγχρηματοδότηση έργων που 
επιχορηγούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού αδυνατεί να καταβάλει τα ποσά που της αναλογούν για την 
υλοποίηση νέων έργων ή για την εφαρμογή νέων κοινοτικών δράσεων.  Τρανταχτό παράδειγμα αφορά μία 
πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την υλοποίηση συγκεκριμένης πολιτικής στον τομέα της αλιείας, 
προκειμένου να ενισχυθούν οι απαραίτητοι έλεγχοι.  Το έργο θα χρηματοδοτείτο σχεδόν εξ ολοκλήρου (κατά 
90%) από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα συμμετείχε μόνο κατά 10% στην 
υλοποίησή του.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, από τα 27 κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης μόνο δύο 
κράτη μέλη δεν υπέβαλαν αίτηση για συγχρηματοδότηση της εν λόγω δράσης, η Κύπρος και η Ρουμανία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν υπέβαλε αίτηση, για να συμμετάσχει στην πρόταση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για την υλοποίηση συγκεκριμένης πολιτικής στον τομέα της αλιείας, δεδομένου ότι το έργο 
συγχρηματοδοτείται σχεδόν εξ ολοκλήρου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και ότι το 50% των κονδυλίων 
επρόκειτο να καταβληθούν από την ΕΕ άμεσα και το υπόλοιπο 40% με την περάτωση του έργου ενίσχυσης 
των ελέγχων στην κοινή πολιτική της αλιείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.021, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι η ταλαιπωρία των ανάπηρων τηλεφωνητών του νοσοκομείου Λάρνακας 
συνεχίζεται, παρά τις δεσμεύσεις του Υπουργείου Υγείας για μετακίνησή τους σε κατάλληλο και προσβάσιμο 
χώρο.  Εξακολουθούν να εργάζονται στο υπόγειο του νοσηλευτηρίου, μεταξύ ηλεκτροφόρων καλωδίων, 
σωλήνων υδροδότησης και δεκάδων κασονιών με αναλώσιμα και άλλα ιατρικά είδη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, για να τερματιστεί η ταλαιπωρία των ανάπηρων τηλεφωνητών του νοσοκομείου Λάρνακας 
και να διασφαλιστεί η ασφάλεια και η υγεία των εργαζόμενων ατόμων με αναπηρία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.022, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την Έκθεση της Επιτροπής για Νομικά Θέματα (Legal Affairs Committee) του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2010, αναφορικά με τους τελωνειακούς κανόνες που 
πρέπει να διέπουν το εμπόριο που γίνεται μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της κατεχόμενης Κύπρου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το υπουργείο είναι 
ενήμερο για την εν λόγω έκθεση της Επιτροπής για Νομικά Θέματα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και ποια 
είναι η θέση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.023, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει σοβαρό πρόβλημα με την πρόσβαση και την άνετη, ασφαλή και 
αξιοπρεπή παρακολούθηση παραστάσεων για άτομα με αναπηρίες, ιδιαίτερα για άτομα που κινούνται με 
τροχοκάθισμα, στο Αμφιθέατρο Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ στη Σχολή Τυφλών στη Λευκωσία.  Το θέμα 
αναδείχθηκε πρόσφατα, όταν οι σκηνοθετικές ανάγκες μιας παράστασης ανάγκασαν μία σταθερή θεατή και 
λάτρη του θεάτρου, τη γνωστή λογοτέχνιδα Ντίνα Κατσούρη, να διαμαρτυρηθεί δημόσια, γιατί ουσιαστικά της 
απαγορεύτηκε να παρακολουθήσει την παράσταση.  Φαίνεται ότι το πεπαλαιωμένο κτίριο του αμφιθεάτρου 
χρήζει άμεσης επιδιόρθωσης και δημιουργίας υποδομής που να διευκολύνει την πρόσβαση και άνετη 
παρακολούθηση των παραστάσεων από άτομα με αναπηρίες.     

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η αρμόδια μονάδα 
σχεδιασμού για την προσβασιμότητα των δημόσιων κτιρίων έχει μελετήσει την περίπτωση του Αμφιθεάτρου 
Αρχιεπίσκοπου Μακαρίου Γ΄ στη Σχολή Τυφλών στη Λευκωσία και αν υπάρχει η δυνατότητα κατάλληλων 
διευθετήσεων, ώστε να επιτευχθεί η άνετη, ασφαλής και αξιοπρεπής πρόσβαση στο θέατρο και η 
παρακολούθηση παραστάσεων από άτομα με αναπηρία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.024, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι λόγω της κρίσης ούτε το 2011 ούτε το 2012 συμπεριλήφθηκαν πιστώσεις στον 
προϋπολογισμό του Yπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για την εκπόνηση της τεχνοοικονομικής μελέτης για 
τη δημιουργία δικτύου τραμ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει συμπεριλάβει 
στον προϋπολογισμό του 2013 του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων τις απαραίτητες πιστώσεις, με στόχο 
την ολοκλήρωση της τεχνοοικονομικής μελέτης για τη δημιουργία δικτύου τραμ και τη διεκδίκηση 
συγχρηματοδότησης από τα ευρωπαϊκά ταμεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.025, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το έργο τέχνης του κ. ∆ημήτρη Αληθεινού “Βίος Χρόνου Σκιά”, το οποίο ήταν 
τοποθετημένο στο αεροδρόμιο Λάρνακας από τις 29 Ιουνίου, απομακρύνθηκε από τις αρχές ασφαλείας του 
αεροδρομίου.  Το έργο τοποθετήθηκε στο χώρο του αεροδρομίου μαζί με άλλα πέντε έργα καλλιτεχνών από το 
Πολιτιστικό Κέντρο της Λαϊκής Τράπεζας, το οποίο σε συνεργασία με τη Hermes Airport παρουσιάζει 
διαδραστικά έργα τέχνης με τίτλο “Από Άφιξη σε Αναχώρηση” στο πλαίσιο των επίσημων εκδηλώσεων για την 
Κυπριακή Προεδρία του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους αποφασίστηκε η απομάκρυνση του έργου, γιατί ο δημιουργός του δεν ενημερώθηκε άμεσα για 
την απόφαση, καθώς και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο να τοποθετηθεί ξανά το έργο τέχνης του κ. ∆ημήτρη 
Αληθεινού στους χώρους του αεροδρομίου Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.026, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι η ελληνική κυβέρνηση αποφάσισε τη δημιουργία ειδικής επιτροπής 
εμπειρογνωμόνων για την οριοθέτηση της ελληνικής αποκλειστικής οικονομικής ζώνης.  Ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
προκαλεί η πληροφορία ότι στην επιτροπή αυτή κλήθηκε να συμμετάσχει και ο διευθυντής της Υπηρεσίας 
Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.  Σύμφωνα όμως με τις ίδιες πληροφορίες, ο 
Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού φέρεται να μην επέτρεψε στο διευθυντή της Υπηρεσίας 
Ενέργειας να συμμετάσχει στην επιτροπή εμπειρογνωμόνων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι 
πληροφορίες ότι ο υπουργός απαγόρευσε στο διευθυντή της Υπηρεσίας Ενέργειας να συμμετάσχει στην 
επιτροπή εμπειρογνωμόνων και για τους λόγους για αυτή του την απόφαση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.027, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρακολουθήσει τη σχετική με τα δικαιώματα των ατόμων με αναπηρίες ενημερωτική ταινία 
μικρού μήκους του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών, που έγινε στα πλαίσια της Κυπριακής Προεδρίας του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Στην ταινία προβάλλεται ιδιαίτερα η δυνατότητα των ατόμων με 
τροχοκάθισμα να χρησιμοποιήσουν τα λεωφορεία των νέων εταιρειών δημόσιων μεταφορών, τα οποία 
αγοράστηκαν με βάση προδιαγραφές από την κυβέρνηση, ενώ χρηματοδοτήθηκε γενναία η αγορά τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όλα τα λεωφορεία 
που χρησιμοποιούν οι νέες εταιρείες δημόσιων μεταφορών έχουν τη δυνατότητα ανελκυστήρα για τα άτομα 
που κινούνται με τροχοκάθισμα, όπως παρουσιάζεται στην ταινία, και, εάν όχι, ποιο είναι το ποσοστό των 
λεωφορείων που διαθέτουν ανελκυστήρα για τα άτομα με τροχοκάθισμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.028, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επισκέφθηκα πρόσφατα το Aγροτικό Kέντρο Υγείας Κοφίνου, όπου διαπίστωσα σοβαρές ρωγμές από 
εμφανή μετακίνηση των θεμελίων και κακοτεχνίες στο κτίριο.  Το προσωπικό εργάζεται υπό το συνεχή φόβο 
κατάρρευσης του κτιρίου.  ∆ημιουργείται εύλογα η εντύπωση ότι το κτίριο βρίσκεται σε επικίνδυνη κατάσταση.  
Οι ρωγμές στην τοιχοποιία και στο φέροντα σκελετό είναι πράγματι εκτεταμένες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί έχουν 
παρουσιαστεί όλες αυτές οι εκτεταμένες ρωγμές στο Αγροτικό Κέντρο Υγείας  Κοφίνου, αν έχει πληρώσει 
αποζημίωση ο εργολάβος για τις κακοτεχνίες και αν υπάρχει σχεδιασμός και το απαραίτητο κονδύλι για την 
επιδιόρθωση του κτιρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.029, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει σοβαρά κενά σε ό,τι αφορά την προσβασιμότητα των ατόμων με μειωμένη όραση 
στις πληροφορίες που αφορούν τα δρομολόγια των λεωφορείων στις στάσεις και στους κεντρικούς σταθμούς 
λεωφορείων.  Σύμφωνα με τη Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες, η αρμόδια αρχή οφείλει 
να λαμβάνει όλα τα μέτρα, ώστε να διασφαλίζονται τα δικαιώματα των ατόμων με αναπηρίες, μεταξύ άλλων και 
όσον αφορά την πρόσβασή τους στα μέσα μαζικής μεταφοράς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
τοποθετήσει υλικό με πληροφορίες για τις στάσεις και τα δρομολόγια στο σύστημα Μπράιγ ή/και ηχητικές 
ανακοινώσεις τόσο εντός των λεωφορείων όσο και στις στάσεις και στους κεντρικούς σταθμούς των 
λεωφορείων, όπως προβλέπει και το άρθρο 9 της σύμβασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.030, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου που επιτρέπει στην αστυνομία 
να απαγορεύει την κυκλοφορία στη λεωφόρο 28ης Οκτωβρίου, που εφάπτεται της βόρειας πλευράς του 
Αμφιθεάτρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ στη Σχολή Τυφλών στη Λευκωσία, όταν δίνονται παραστάσεις 
αρχαίου δράματος, ούτως ώστε να μην υπάρχει παρενόχληση από το θόρυβο που προκαλεί η τροχαία 
κυκλοφορία.  Εξ όσων πληροφορούμαι η απόφαση αυτή τα τελευταία χρόνια δεν εφαρμόζεται, με αποτέλεσμα 
σε αρκετές περιπτώσεις να παρουσιάζεται πρόβλημα.  Ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια, με την ανάπτυξη των 
δραστηριοτήτων του ∆ιεθνούς Ινστιτούτου Θεάτρου και την πληθώρα παραστάσεων κυρίως από ξένους 
θιάσους, το πρόβλημα έχει οξυνθεί.  Παράπονα έχουν εγερθεί από τη διεύθυνση του Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου, αλλά και από θεατές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν εφαρμόζεται 
η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για κλείσιμο της κυκλοφορίας της λεωφόρου 28ης Οκτωβρίου παρά το 
Αμφιθέατρο Αρχ. Μακαρίου Γ΄, όταν δίνονται παραστάσεις αρχαίου δράματος.» 



16 

 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.031, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε φράγματα όπου επιτρέπεται το ψάρεμα διάφοροι ασυνείδητοι αφήνουν τα 
σκουπίδια τους και ρυπαίνουν τους σημαντικούς αυτούς βιότοπους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν λαμβάνονται 
μέτρα, ώστε να σταματήσει η ρύπανση των υδατοδεξαμενών από πρόσωπα που ασχολούνται με την 
ερασιτεχνική αλιεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.032, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Υπάρχει η άποψη ότι όλες οι ρυθμίσεις που ισχύουν για τα ποδοσφαιρικά και άλλα στοιχήματα πρέπει 
να ισχύουν και για το ιπποδρομιακό στοίχημα.  Τα υποκαταστήματα ή/και οι αντιπρόσωποι της Λέσχης 
Ιπποδρομιών Λευκωσίας ανά το παγκύπριο πρέπει να υπάγονται στην Εθνική Επιτροπή Στοιχημάτων, για να 
υπάρχει έλεγχος και πλήρης εφαρμογή της νομοθεσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει το 
ενδεχόμενο να προχωρήσει στην ετοιμασία νομοσχεδίου που να ρυθμίζει το ιπποδρομιακό στοίχημα και τις 
δραστηριότητες τόσο της Λέσχης Ιπποδρομιών Λευκωσίας όσο και της Ιπποδρομιακής Αρχής Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.033, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η τουρκική εφημερίδα VATAN δημοσίευσε σε ένα από τα τεύχη της άρθρο με 
τίτλο “Η Ελλάδα παραβίασε τον εναέριο χώρο και η Τουρκία δεν απογείωσε αεροσκάφη”.  Σύμφωνα με την 
εφημερίδα, ελληνικό στρατιωτικό αεροσκάφος απογειώθηκε την 31η Ιουλίου 2012 από την Ελευσίνα και 
“παραβίασε” για ένα λεπτό τον εναέριο χώρο της κατεχόμενης Κύπρου, αλλά, παρά την “παραβίαση”, δεν 
απογειώθηκαν τουρκικά πολεμικά αεροσκάφη.     

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση είναι 
ενήμερη για το περιστατικό αυτό και κατά πόσο αληθεύουν όσα ισχυρίζονται οι Τούρκοι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.034, ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Μουσικό Λύκειο Λευκωσίας διευθύνεται από επόπτη και όχι από διευθυντή, 
στη βάση μιας πρωτοφανούς σχέσης εργασίας η οποία φαίνεται να προνοεί ότι η θητεία του περιορίζεται στα 
τέσσερα χρόνια.  Όμως φαίνεται ότι ο νυν επόπτης συνεχίζει την υπηρεσία του πέραν των τεσσάρων χρόνων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θητεία του νυν 
επόπτη του Μουσικού Λυκείου Λευκωσίας και αν ο θεσμός του επόπτη θα συνεχιστεί, λαμβάνοντας υπόψη ότι 
ο θεσμός του μουσικού λυκείου επεκτείνεται σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και σε άλλες 
πόλεις.  Επίσης καλείται να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει οποιοδήποτε νομοθετικό 
πλαίσιο για τη λειτουργία του μουσικού λυκείου και ιδιαίτερα για το ρόλο του επόπτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.035, ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από την έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας με τίτλο “Προσαρμογή στις Κλιματικές 
Αλλαγές” για την έρευνα που ετοιμάστηκε από τη ∆ιακυβερνητική Επιτροπή για την Αλλαγή του Κλίματος 
σχετικά με τις προβλέψεις του κλίματος για την Ευρώπη και τη Μεσόγειο.  Στην έκθεση αυτή επισημαίνεται ότι η 
ετήσια μέση θερμοκρασία στην ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου αναμένεται να αυξηθεί σε μεγαλύτερο βαθμό 
από τον παγκόσμιο μέσο όρο, ενώ η αύξηση πιθανόν να είναι μεγαλύτερη κατά τους καλοκαιρινούς μήνες.  
Παράλληλα, αναμένεται να μειωθεί η ετήσια βροχόπτωση στην περιοχή, με μείωση του αριθμού ημερών 
βροχόπτωσης και με αυξημένο κίνδυνο καλοκαιρινής ξηρασίας.  Σύμφωνα με την έκθεση της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας, η έλλειψη συγκεκριμένων στοιχείων για την προβλεπόμενη αλλαγή του κλίματος στην Κύπρο 
αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα στην ετοιμασία σχετικής εθνικής στρατηγικής και την εφαρμογή ενός 
αποτελεσματικού συστήματος προσαρμογής στις κλιματικές αλλαγές.  Για το λόγο αυτό η Ελεγκτική Υπηρεσία 
εισηγήθηκε όπως δοθεί προτεραιότητα από τη Μετεωρολογική Υπηρεσία στην επεξεργασία των πιο πάνω 
στοιχείων.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Μετεωρολογική 
Υπηρεσία υιοθέτησε την εισήγηση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας και αν έχει ξεκινήσει την επεξεργασία των 
στοιχείων για την προβλεπόμενη αλλαγή του κλίματος στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.036, ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι το τμήμα του Ευρωπαϊκού Μονοπατιού Ε4 που ξεκινά από το στρατόπεδο των 
καταδρομών και διασχίζει την περιοχή Σταυροβουνίου έχει υποστεί μεγάλη καταστροφή λόγω της 
διαπλάτυνσής του, που, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, διενεργήθηκε από το Τμήμα ∆ασών, ούτως ώστε 
να είναι προσβάσιμο σε μηχανοκίνητα οχήματα και σε τετράτροχες μηχανές (“γουρούνες”). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους το Τμήμα ∆ασών προχώρησε στη διαπλάτυνση τμήματος του μονοπατιού στην περιοχή 
Σταυροβουνίου, καθώς επίσης αν προτίθεται να λάβει οποιαδήποτε μέτρα με σκοπό την αποκατάσταση της 
περιβαλλοντικής καταστροφής που προκλήθηκε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.037, ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κινείται σε τροχιά κατάργησης της χρήσης των 
πλαστικών σακουλιών μέσω της απαγόρευσης της δωρεάν διανομής τους σε όλα τα καταστήματα.  Πρόκειται 
για ένα σχέδιο που εισάγει το μέτρο της πληρωμής των σακουλιών μιας χρήσης σε κάθε κατάστημα της 
ευρύτερης αγοράς και οδηγεί στην απόλυτη κατάργηση της χρησιμοποίησής τους.  Αν αναλογιστεί κανείς ότι ο 
μέσος πολίτης της Ευρωπαϊκής Ένωσης χρησιμοποιεί κάθε χρόνο πεντακόσια πλαστικά σακούλια μιας 
χρήσης, το μέτρο χαρακτηρίζεται ως αναγκαίο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο απαγόρευσης της δωρεάν διανομής πλαστικών σακουλιών μιας χρήσης στα καταστήματα της 
ευρύτερης αγοράς, καθώς επίσης αν εξετάζεται το ενδεχόμενο κατάργησης της χρησιμοποίησης των μη 
βιοδιασπώμενων σακουλιών μιας χρήσης, όπως έχουν πράξει η Ιταλία, η Ιρλανδία κ.ο.κ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.038, ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με καταγγελία του περιοδικού “Θαλασσοπόρος”, ποσότητες φαρμάκων λίγο πριν ή μετά την 
ημερομηνία λήξης τους εισάγονται στην Κύπρο, όχι για να διατεθούν στους καταναλωτές, αλλά απλώς για να 
σταλούν ως απόβλητα στις κυπριακές χωματερές. Επιτήδειοι εκμεταλλεύονται την απουσία συστήματος 
υποχρεωτικής συλλογής και διάθεσης των φαρμακευτικών αποβλήτων και τις αδυναμίες του συστήματος 
διαχείρισης των χώρων ταφής αποβλήτων, για να ξεφορτώνουν στην Κύπρο φαρμακευτικά απόβλητα και να 
αποφεύγουν το κόστος διαχείρισής τους σε χώρες όπου αυτή είναι υποχρεωτική. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν τεθεί υπόψη 
του αυτές οι καταγγελίες και τι προτίθεται να κάνει, προκειμένου να αντιμετωπιστεί αυτή η κατάσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.039, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κοινοτάρχες των κατεχόμενων κοινοτήτων δε λαμβάνουν μηνιαία αντιμισθία, 
όπως οι κοινοτάρχες των ελεύθερων περιοχών, αλλά μία μικρή ετήσια αποζημίωση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει στην κατάθεση τροποποιητικού νομοσχεδίου που να απαλείφει την πρόνοια που αφορά την 
αποκοπή της αντιμισθίας των κοινοταρχών των κατεχόμενων κοινοτήτων από τη σύνταξη που λαμβάνουν, εάν 
και εφόσον είναι συνταξιούχοι δημόσιοι υπάλληλοι ή υπάλληλοι ημικρατικών οργανισμών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.040, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 « Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
αλλοδαπών αθλητών που έχουν κατ’ εξαίρεση αποκτήσει την κυπριακή υπηκοότητα βάσει αποφάσεων του 
Υπουργικού Συμβουλίου, πόσοι από αυτούς συμμετείχαν σε διεθνείς αθλητικές διοργανώσεις ως μέλη των 
εθνικών ομάδων της Κύπρου και τι διακρίσεις είχαν με τα κυπριακά χρώματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.041, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης παραπόνων σχετικά με την απουσία παιδικών πτερύγων στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια.  
Σύμφωνα με τη Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού, τα συμβαλλόμενα κράτη οφείλουν να αναγνωρίζουν 
το δικαίωμα του παιδιού να απολαμβάνει το καλύτερο δυνατό επίπεδο υγείας και να επωφελείται από τις 
υπηρεσίες ιατρικής θεραπείας.  Η παρουσία μικρών παιδιών στις ίδιες πτέρυγες με ενήλικους ασθενείς θέτει σε 
κίνδυνο την υγεία τους και δεν εξασφαλίζει αξιοπρεπείς συνθήκες περίθαλψης.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια δε διαθέτουν παιδικές πτέρυγες, καθώς επίσης και αν εξετάζεται το 
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ενδεχόμενο τροποποίησης της νομοθεσίας, ώστε να υποχρεώνονται τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια να 
δημιουργήσουν παιδικές πτέρυγες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.042, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του τέως Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη σε παλαιότερη ερώτησή μου με 
αρ. 23.06.009.05.02.036 πληροφορήθηκα ότι μετά τις έντονες βροχοπτώσεις της ∆ευτέρας του Αγίου 
Πνεύματος, στις 13 Ιουνίου 2011, κατά την οποία σημειώθηκαν μεγάλες καταστροφές σε ιδιοκτησίες και 
κατοικίες στο λόφο της Βορόκληνης στην επαρχία Λάρνακας, το κοινοτικό συμβούλιο ανέθεσε σε ιδιώτη 
μελετητή την αποτύπωση της περιοχής και των υφιστάμενων συστημάτων αποχέτευσης των νερών της 
βροχής, την ετοιμασία υδρολογικής μελέτης και την υποβολή πρότασης και σχεδίων, ώστε να καταστεί δυνατή 
η κατασκευή του δρόμου από την κοινότητα προς τον Προφήτη Ηλία, καθώς και η λήψη μέτρων για προστασία 
των περιουσιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η ετοιμασία της μελέτης, καθώς και αν έχουν μελετηθεί οι τρόποι υλοποίησης των αναγκαίων μέτρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.043, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την εδώ και χρόνια εντατική λατόμηση στην περιοχή του τουρκοκυπριακού 
χωριού Ανδρολίκου.  Πριν από πολλά χρόνια χαρακτηρίστηκε ως περιοχή εξαιρετικής φυσικής καλλονής και 
μεγάλης οικολογικής σημασίας λόγω των μοναδικών της φαραγγιών και των ιδιαίτερων γεωμορφωμάτων.  Τα 
λατομεία ασβεστoλίθου που έχουν δημιουργηθεί στην περιοχή Ανδρολίκου έχουν καταστρέψει σχεδόν τα 
πάντα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να σταματήσει η εντατική λατόμηση στην περιοχή του τουρκοκυπριακού 
χωριού Ανδρολίκου και να αποκατασταθεί το φυσικό περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.044 ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του τέως Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη σε ερώτησή μου με αρ. 
23.06.010.01.394 πληροφορήθηκα ότι στις 13 Ιανουαρίου 2012 υποβλήθηκαν τέσσερις προσφορές για την 
αποκατάσταση των Χώρων Ανεξέλεγκτης ∆ιάθεσης Απορριμμάτων (ΧΑ∆Α) στην επαρχία Πάφου.  Όπως 
πληροφορήθηκα, η διαδικασία που ακολουθήθηκε ήταν ανοικτός διαγωνισμός με κριτήριο ανάθεσης την 
αποκλειστικά χαμηλότερη τιμή με το σύστημα δύο φακέλων (τεχνικός και οικονομικός).   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η αξιολόγηση του τεχνικού φακέλου, πόσοι από τους τέσσερις προσφοροδότες ικανοποιούσαν τις τεχνικές 
απαιτήσεις και πόσοι οικονομικοί φάκελοι ανοίχτηκαν και ποιος είναι ο επιτυχών προσφοροδότης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.045, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή 
Αλετράρη σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.01.072 αναφορικά με το πρόγραμμα “χάπιend”, το οποίο 
εφαρμοζόταν σε πιλοτική βάση στην Ελλάδα και αφορά την περιβαλλοντικά ασφαλή διαχείριση των οικιακών 
φαρμάκων, πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος παρακολουθεί το συγκεκριμένο πρόγραμμα και με 
βάση τα αποτελέσματά του θα εξετάσει τη δυνατότητα χωριστής συλλογής των οικιακών φαρμάκων.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα 
του πιλοτικού προγράμματος “χάπιend” στην Ελλάδα και κατά πόσο το Τμήμα Περιβάλλοντος προτίθεται να 
προχωρήσει σε εφαρμογή παρόμοιου προγράμματος για χωριστή συλλογή των οικιακών φαρμάκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.046, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά σε παλαιότερη 
ερώτησή μου, με αρ. 23.06.010.01.280, πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
προτίθεται να προωθήσει νομοσχέδιο για τροποποίηση του περί Εμπόρων Παλαιών Μετάλλων Νόμου με 
σκοπό τη μείωση της κλοπής μετάλλων.  Επί του θέματος, όπως πληροφορήθηκα, υπήρχαν εισηγήσεις και 
από τον Αρχηγό Αστυνομίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η ετοιμασία του τροποποιητικού νομοσχεδίου για τον περί Εμπόρων Παλαιών Μετάλλων Νόμο, ποιες είναι οι 
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εισηγήσεις του Αρχηγού Αστυνομίας, αν έχουν συμπεριληφθεί στο νομοσχέδιο και πότε αναμένεται να 
κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.047, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το πρόβλημα της υπερβόσκησης στην περιοχή της χερσονήσου του Ακάμα.  
Πολλοί περιηγητές, ξένοι και ντόπιοι, καταγγέλλουν ότι επανεμφανίστηκαν και πάλι χιλιάδες κατσίκες να 
βόσκουν στις πλαγιές των λόφων της χερσονήσου, ειδικότερα στην περιοχή των Λουτρών της Αφροδίτης και 
στη Φοντάνα Αμορόζα.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί συνεχίζεται το 
σοβαρό αυτό περιβαλλοντικό πρόβλημα της παράνομης υπερβόσκησης στη χερσόνησο του Ακάμα, αν 
γνωρίζει τον αριθμό των ζώων που βόσκουν στην περιοχή και ποιοι είναι οι σχεδιασμοί των αρχών για 
τερματισμό ή περιορισμό αυτής της κατάστασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.048, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης παραπόνων από πολίτες των Κάτω Πολεμιδιών αναφορικά με την ηχορρύπανση που 
προκαλείται από τη διέλευση αυτοκινήτων από την αερογέφυρα Πολεμιδιών.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες 
μου, οι σχάρες έχουν κατασκευαστεί με λάθος τρόπο, με αποτέλεσμα να δημιουργείται θόρυβος την ώρα που 
περνούν αυτοκίνητα και να προκαλείται ηχορρύπανση σε όλη την κατοικημένη περιοχή κοντά στη γέφυρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για τη μείωση της ηχορρύπανσης που προκαλείται εξαιτίας της λανθασμένης τοποθέτησης 
των σχαρών στην αερογέφυρα Πολεμιδιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.049, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην παραλία στο χωριό Μανσούρα στην περιοχή Τηλλυρίας εντοπίστηκαν 
φωλιές ωοτοκίας θαλάσσιων χελωνών.  Η παραλία αυτή, αν και είναι δίπλα από το δρόμο Πόλης Χρυσοχούς-
Κάτω Πύργου, είναι αρκετά ήσυχη και ερημική, διότι στην περιοχή δεν υπάρχει πολλή κυκλοφορία οχημάτων 
και οι κάτοικοι είναι πολύ λίγοι.  Επίσης πολύ λίγοι άνθρωποι χρησιμοποιούν την παραλία αυτή για κολύμπι, 
αφού δε διαθέτει διευκολύνσεις.  Τελευταία όμως η παραλία αυτή φιλοξενεί νυχτερινά πάρτι, τα οποία 
προφανώς δημιουργούν οχληρία για τους λιγοστούς κατοίκους και τις χελώνες.  Επίσης καταστρέφεται από τη 
διάβρωση, αποτέλεσμα πολλών ανθρώπινων παρεμβάσεων στην περιοχή (παράνομη αμμοληψία), ενώ έχει 
οριστεί ως παραλία για την ελεύθερη διακίνηση σκύλων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η περιοχή της 
παραλίας της Μανσούρας στην Τηλλυρία θεωρείται προστατευόμενη περιοχή ωοτοκίας των θαλάσσιων 
χελωνών και αν λαμβάνονται μέτρα προστασίας της έναντι των πιθανών κινδύνων, όπως, μεταξύ άλλων, και 
αυτών που έχω περιγράψει στην ερώτησή μου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.050, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με το άρθρο 5 του νόμου που προβλέπει για την πρόληψη και κατάσβεση πυρκαγιών στην 
ύπαιθρο, οποιοδήποτε πρόσωπο “απορρίπτει αναμμένο σπίρτο ή τσιγάρο ή άλλο αντικείμενο το οποίο 
δυνατόν να προκαλέσει πυρκαϊά στην ύπαιθρο” είναι ένοχο αδικήματος και σε περίπτωση καταδίκης υπόκειται 
σε φυλάκιση μέχρι τρία χρόνια ή σε χρηματική ποινή όχι μεγαλύτερη των πέντε χιλιάδων λιρών ή και στις δύο 
αυτές ποινές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
καταγγελιών που δέχθηκε η αστυνομία αναφορικά με την απόρριψη αναμμένων σπίρτων και τσιγάρων κατά τα 
έτη 2010 και 2011.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τον αριθμό των ατόμων που κρίθηκαν ένοχα για τις πιο πάνω πράξεις, καθώς και για τις ποινές που τους 
επιβλήθηκαν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.051, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μας περίπτωση άντλησης 22 855 κυβ. μ. νερού σε περίοδο 2 χρόνων 
αντί 600 κυβ. μ. που είναι η επιτρεπόμενη ποσότητα άντλησης νερού ανά έτος.  Το περιστατικό είναι σε γνώση 
των αρμόδιων αρχών, οι οποίες απέστειλαν επιστολή, σύμφωνα με την οποία συστήνουν “όπως τηρούνται οι 
όροι της άδειας”.  Η συγκεκριμένη περίπτωση διερευνήθηκε μετά από γραπτή καταγγελία πολίτη. 
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 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα αν γίνονται, και πώς, 
συστηματικοί έλεγχοι, ούτως ώστε να διασφαλίζεται ότι δε γίνεται υπεράντληση από τις αδειοδοτημένες 
διατρήσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.052, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 « Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η ανάπλαση της κεντρικής πλατείας Φρεννάρους, καθώς και πότε θα προκηρυχθούν οι προσφορές 
για εκτέλεση του εν λόγω έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.053, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τους μισθούς, τα φιλοδωρήματα και 
τα άλλα ωφελήματα, συμπεριλαμβανομένων και των δανείων με ευνοϊκό επιτόκιο, των ανώτατων διευθυντικών 
στελεχών των δύο τραπεζών οι οποίες αιτήθηκαν κρατικής στήριξης, με ονομαστική αναφορά στον καθένα, 
καθώς και πώς αυτά διαφοροποιήθηκαν για τον καθένα ξεχωριστά στη διάρκεια των τελευταίων πέντε 
χρόνων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.054, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Για το διαχωρισμό αγροτεμαχίων στην αρδευτική περιοχή του Νότιου Αγωγού το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων (ΤΑΥ) ζητεί να τοποθετηθεί παροχή σε κάθε διαχωριζόμενο τεμάχιο.  Το κόστος αυτό είναι υπερβολικά 
υψηλό.  Η εισήγηση είναι να τοποθετείται κατανεμητής (manifold) στο αρχικό κερίζιν και, αν και εφόσον οι 
υπόλοιποι ιδιοκτήτες το επιθυμούν, να μπορούν με δικά τους έξοδα να μεταφέρουν το νερό στο δικό τους 
τεμάχιο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα:  

1. Η σημερινή θέση του ΤΑΥ επί του συγκεκριμένου θέματος μπορεί να αλλάξει είτε προς την κατεύθυνση 
της πιο πάνω εισήγησης είτε προς άλλη κατεύθυνση που μπορεί να έχει μελετηθεί; 

2. Για τη ρύθμιση του πιο πάνω θέματος χρειάζεται αλλαγή της σχετικής νομοθεσίας και, αν ναι, προτίθεται 
και πότε να καταθέσει σχετικό νομοσχέδιο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.055, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί σχετικά με την υποστήριξη φοιτητή του Πανεπιστημίου Κύπρου που παρουσιάζει πλήρη αμφίπλευρη 
απώλεια ακοής (κώφωση) και την αποκοπή παροχής υπηρεσιών από διερμηνέα.  Η υποστήριξη του 
συγκεκριμένου φοιτητή είναι απαραίτητη, για να καταφέρει να ολοκληρώσει τις σπουδές του. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή απ’ τους γονείς του φοιτητή.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.056, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κατά την προσπάθεια κατάσβεσης πυρκαγιών το φετινό καλοκαίρι 
διατυπώθηκαν παράπονα από αυτόπτες μάρτυρες για το χρόνο αντίδρασης των εναέριων πυροσβεστικών 
μέσων. Οι πληροφορίες μου μιλούν για χρόνο ανταπόκρισης μεταξύ μισής και μίας ώρας.  Τίθεται θέμα αν 
υπάρχει καθορισμένος χρόνος ανταπόκρισης για τα επίγεια και πτητικά μέσα και, αν ναι, ποιος είναι αυτός.  
Επίσης τίθεται θέμα για τους χώρους στάθμευσης και εξόρμησης των πτητικών μέσων.  Υπάρχει κάποιας 
μορφής στρατηγικός σχεδιασμός για διασπορά δυνάμεων σε χώρους εξόρμησης πιο κοντά σε αξιολογημένες 
περιοχές υψηλού κινδύνου ή σε χώρους υδροληψίας;   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό, που έχει την αρμοδιότητα της διαχείρισης των πτητικών μέσων 
πυρόσβεσης, να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο πάνω ερωτήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.057, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην αγορά φωτοβολταϊκών κυκλοφορούν πολλές και διάφορες ποιότητες 
κατασκευών.  Υπάρχουν φωτοβολταϊκά, ιδιαίτερα με χώρα προέλευσης την Κίνα, τα οποία είναι πολύ κακής 
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ποιότητας και δεν έχουν τις κατάλληλες εγγυήσεις.  Με λίγα λόγια υπάρχει κίνδυνος να γεμίσει η Κύπρος 
μικρού, μεσαίου ή μεγάλου μεγέθους φωτοβολταϊκές μονάδες, που δε θα παράγουν τον αναμενόμενο 
ηλεκτρισμό.  Εφόσον αυτές οι μονάδες κατά πλειοψηφία επιχορηγούνται, τίθεται και θέμα διασπάθισης 
δημόσιου χρήματος.  Επίσης αρκετοί πολίτες και μικροεπενδυτές πιθανόν να καταστραφούν οικονομικά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του 
αυτούς τους κινδύνους, αν λαμβάνονται μέτρα αντιμετώπισής τους ή αν λαμβάνονται μέτρα πρόληψης μέσω 
της τήρησης υποχρεωτικών κανόνων ποιότητας και ασφάλειας και μέσω ενημέρωσης του κοινού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.058, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2011, 
έχει εγκρίνει υπό όρους την εκ των υστέρων και κατά παρέκκλιση αίτηση για πολεοδομική άδεια για προσθήκες 
και μετατροπές σε υφιστάμενες οικοδομές και αλλαγή χρήσης από κέντρο χονδρικού εμπορίου σε σύνθετου 
τύπου εμπορική ανάπτυξη και ανάπτυξη αναψυχής/ψυχαγωγίας στο εμπορικό κέντρο “Madison”.  Πρόσφατα 
έχουν δημοσιευτεί  πληρωμένες διαφημίσεις στον εγχώριο τύπο από την ιδιοκτήτρια εταιρεία με τις οποίες 
καταγγέλλεται η παράνομη λειτουργία μέρους της οικοδομής, ενώ ιδιαίτερα αναφέρονται προβλήματα 
ασφάλειας που πιθανόν να δημιουργεί η μη αδειοδοτημένη λειτουργία παιδότοπου στο υπόγειο του κτιρίου.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν παρακολουθείται η 
πιστή και αυστηρή εφαρμογή των όρων της κατά χάριν πολεοδομικής άδειας του εμπορικού κέντρου “Madison” 
και αν πληρούνται όλες οι προϋποθέσεις για την ασφαλή χρήση της οικοδομής από το κοινό και ιδιαίτερα τα 
παιδιά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.059, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου προχωρεί στην καταχώριση αιτήματος για λήψη 
δικαστικών μέτρων κατά των αρμοδίων του χοιροστασίου της Μαραθούντας, αφού διαπιστώθηκε ότι το 
σύστημα επεξεργασίας των λυμάτων του λειτουργεί χωρίς πιστοποιητικό έγκρισης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει καταχωριστεί 
αίτημα για λήψη δικαστικών μέτρων κατά των αρμοδίων του χοιροστασίου της Μαραθούντας και ποια είναι τα 
δικαστικά μέτρα που έχουν ληφθεί σε σχέση με το εν λόγω χοιροστάσιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.060, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Τσιμεντοποιία Βασιλικού ∆ημόσια Εταιρεία Λτδ κρούει τον κώδωνα του 
κινδύνου για τη βιωσιμότητά της, αλλά και για το ενδεχόμενο να οδηγηθούν στην ανεργία 185 υπάλληλοι και 
100 συνεργάτες που απασχολεί η εταιρεία, μετά από ενημέρωσή που είχε ότι το κράτος ζητεί προσφορές για 
εισαγωγή μεγάλων ποσοτήτων τσιμέντου από την Ελλάδα, άγνωστο για λογαριασμό ποιου.  Η ποσότητα 
αντιστοιχεί στο 50% της συνολικής κατανάλωσης τσιμέντου στην Κύπρο σήμερα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι βάσιμες οι 
ανησυχίες της εταιρείας, αν έχουν μελετηθεί οι περιβαλλοντικές και κοινωνικές επιπτώσεις αυτής της 
απόφασης, καθώς και αν κατά τον ίδιο τρόπο έχει μελετηθεί η δυνατότητα εισαγωγής και άλλων οικοδομικών 
υλικών από το εξωτερικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.061, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τουρκοκυπριακές οργανώσεις φοιτητών και νεολαίας έχουν διαμαρτυρηθεί για 
τα σχέδια του κατοχικού καθεστώτος για ίδρυση θεολογικής σχολής στην κατεχόμενη Μια Μηλιά.  Σκοπός της 
ίδρυσης της σχολής, που έγινε με την προτροπή του κυβερνώντος κόμματος της Τουρκίας ΑΚΡ, είναι η 
διάβρωση της πολιτιστικής ταυτότητας των Τουρκοκυπρίων και η επιβεβαίωση της κυριαρχίας της Τουρκίας 
στο κατεχόμενο βόρειο τμήμα του νησιού.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι υπόψη του 
αυτές οι πληροφορίες και σε ποιες ενέργειες έχει προβεί προς καταγγελία τους στη διεθνή και ευρωπαϊκή 
κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.062, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Υπουργικό Συμβούλιο ανανέωσε τον περασμένο Ιούλιο την απόφαση του Προέδρου και των 
υπουργών για εθελοντική αποκοπή δέκα τοις εκατόν (10%) επί των απολαβών τους.  
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η απόφαση αυτή 
έχει αναδρομική ισχύ και ποιο είναι το ποσό που εξοικονομήθηκε μέχρι σήμερα, μέσω ανάλυσης των 
αποκοπών, για τα δημόσια οικονομικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.063, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι τα τελευταία χρόνια έχει αυξηθεί η εμφάνιση σεισμών ανά το παγκόσμιο και 
ιδιαίτερα στην περιοχή μας.  Σύμφωνα με κάποια πληροφόρηση, η σεισμική δραστηριότητα στην περιοχή της 
Κύπρου σημειώνει έξαρση. Κάποιοι ισχυρίζονται ότι στατιστικά και με βάση την έξαρση της σεισμικής 
δραστηριότητας πρέπει να αναμένεται σύντομα μεγάλος σεισμός στην περιοχή της Κύπρου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. αν υπάρχει αυξημένη πιθανότητα για ένα μεγάλο σεισμό στην περιοχή της Κύπρου, 

2. αν όντως υπάρχει τέτοιο ενδεχόμενο, ποια μέτρα λαμβάνονται, 

3. αν είναι αλήθεια ότι το νέο αεροδρόμιο Λάρνακας έχει σχεδιαστεί να αντέχει σε σεισμό έντασης μόνο 
μέχρι 7 βαθμούς στην κλίμακα Ρίχτερ και 

4. αν όλα τα δημόσια και σημαντικά κτίρια μπορούν να αντέξουν σεισμό έντασης πέραν των 7 βαθμών 
στην κλίμακα Ρίχτερ ή αν υπάρχουν και άλλες περιπτώσεις, όπως το κτίριο του κρατικού χημείου, το 
Αρχηγείο Αστυνομίας, το Λύκειο Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ στη Λευκωσία, που δεν έχουν τύχει 
αντισεισμικής αναβάθμισης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.064, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι η λιθόστρωτη επικάλυψη της πλατείας Τροόδους έχει σε πάρα πολλά σημεία 
καταστραφεί σε επικίνδυνο βαθμό.  Η φθορά των ελαστικών των οχημάτων και η ηχορρύπανση πρέπει να 
απασχολήσουν τους αρμοδίους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που 
γίνονται, ώστε να διορθωθεί το λιθόστρωτο στην πλατεία Τροόδους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.065, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η ρίγανη (στα λατινικά “Origanum vulgare”) είναι είδος για το οποίο υπάρχει 
περιορισμός στην κάρπωσή του από το φυσικό περιβάλλον και ιδιαίτερα σε δασικές περιοχές.  Έχω 
πληροφορηθεί ότι τα τελευταία χρόνια είναι προβληματική η εφαρμογή της νομοθεσίας για τη συλλογή της 
ρίγανης, με αποτέλεσμα να γίνεται ανεξέλεγκτη κάρπωση, και ότι υπάρχει κίνδυνος εξαφάνισης του είδους από 
ορισμένες περιοχές.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το υφιστάμενο 
νομικό πλαίσιο και την εφαρμογή του σε σχέση με την κάρπωση της ρίγανης και αν δημιουργείται πρόβλημα 
από την ανεξέλεγκτη κάρπωσή της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.066, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πιθανόν να υπάρχει πρόβλημα με τη συντήρηση και λειτουργία των 
φωτοβολταϊκών συστημάτων που έχουν εγκατασταθεί σε δημόσια κτίρια, σχολεία και στρατόπεδα.  Έχω 
πληροφορίες ότι ορισμένα δε λειτουργούν και άλλα υπολειτουργούν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
συστηματική παρακολούθηση της παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος σε όλες τις μονάδες.  Παρακαλώ επίσης 
όπως καταθέσει κατάλογο με τις μονάδες αυτές, την εγκατεστημένη ισχύ και τη μέχρι σήμερα ετήσια παραγωγή 
τους (ανά μονάδα).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.067, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι η λήψη των δημόσιων τηλεοπτικών καναλιών ΡΙΚ1 και ΡΙΚ2 σε πολλές περιοχές 
της Κύπρου μετά τη μετάβαση στην ψηφιακή τεχνολογία είναι ελλιπής και ανεπαρκής. Ταυτόχρονα, μαθαίνουμε 
ότι η ψηφιακή πλατφόρμα αντιμετωπίζει προβλήματα βιωσιμότητας.  Σημειώνεται ότι, για να γίνει η ομαλή 
μετάβαση στην ψηφιακή τεχνολογία και για να διευκολυνθεί ο εποπτικός και συντονιστικός ρόλος της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης, η κυβέρνηση ζήτησε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων το διορισμό εκτελεστικού 
προέδρου, που εγκρίθηκε, για πρώτη φορά στην ιστορία του θεσμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης.       
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί παρουσιάζονται 
όλα αυτά τα προβλήματα από τη μεταφορά στην ψηφιακή τεχνολογία και ποιες οι ευθύνες της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.068, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το αρχαίο θέατρο του Κουρίου παραχωρήθηκε σε ιδιωτική επιχείρηση για τη 
διοργάνωση της συναυλίας του συγκροτήματος της χέβι-μέταλ “Iced Earth” την Κυριακή 19 Αυγούστου 2012.  
Αυτή η ασυνήθιστη για τον αρχαίο χώρο συναυλία, παρά το γεγονός ότι ενθουσίασε συγκεκριμένο κοινό, 
παραμένει μία εξαιρετική περίπτωση όπου το αρχαίο θέατρο καμάρι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας παραδόθηκε 
στους ήχους της χέβι-μέταλ μουσικής.  Παλαιότερα, όταν ζητήθηκε η παραχώρηση του Κουρίου για συναυλίες 
ελληνικής μουσικής, ξέρω πολύ καλά ότι δεν υπήρξε θετική ανταπόκριση.  Μάλιστα, σύμφωνα με αυτόπτες 
μάρτυρες, φαίνεται ότι υπήρξαν και παραβιάσεις των γνωστών κανόνων συμπεριφοράς των θεατών (μπίρες, 
τσιγάρα, ποτά κτλ.). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους το αρχαίο θέατρο του Κουρίου παραδόθηκε στους ήχους της χέβι-μέταλ μουσικής, αν έχει 
επαναληφθεί τέτοια συναυλία ή παρόμοιά της και αν αξιολογήθηκε αυτή η εμπειρία για το μέλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.069, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη διαδικασία 
ανάθεσης της ετοιμασίας της ενδιάμεσης Έκθεσης Αξιολόγησης της Προόδου Υλοποίησης του Εθνικού Σχεδίου 
∆ράσης για την Ισότητα Ανδρών και Γυναικών 2007-2013 στο Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών Κοινωνικού 
Φύλου (ΜΙΜΚΦ). 

 Συγκεκριμένα, να δοθεί ενημέρωση για τα εξής: 

1. Για τα κριτήρια που τέθηκαν ως προς τους όρους ανάθεσης της ετοιμασίας της έκθεσης στο ΜΙΜΚΦ. 

2. Για τη μορφή της έρευνας που έγινε, το ερωτηματολόγιο και πώς γενικά έγινε η συλλογή του 
πληροφοριακού υλικού. 

3. Για την έκταση της έρευνας, που έγινε με ποσοτικά, ποιοτικά, γεωγραφικά και άλλα στοιχεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.070, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε λίγες μέρες λήγει το Σχέδιο Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και 
Λαχανικών στα Σχολεία. Το συγκεκριμένο σχέδιο είναι συγχρηματοδοτούμενο με κοινοτικό προϋπολογισμό €90 
εκατομ. και έχει ως στόχο την αύξηση της κατανάλωσης φρούτων και λαχανικών από παιδιά και τη μείωση της 
παιδικής παχυσαρκίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το σχέδιο θα 
συνεχιστεί και στη νέα σχολική χρονιά 2012-2013, αν έχει αξιολογηθεί το πρόγραμμα και ποια τα 
αποτελέσματα της αξιολόγησης αυτής, καθώς και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο, σε περίπτωση που το 
πρόγραμμα συνεχιστεί και για τη νέα σχολική χρονιά, χρησιμοποίησης προϊόντων οικολογικής γεωργίας ή 
αποκλειστικά κυπριακών προϊόντων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.071, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι τα περισσότερα μοτοποδήλατα που χρησιμοποιούν διάφορες επιχειρήσεις για 
την ταχεία διανομή έτοιμων φαγητών φέρουν την ένδειξη “L” ή “E”, που σημαίνει ότι ο οδηγός δεν κατέχει 
κανονική και πλήρη άδεια οδηγού μοτοσικλέτας. Λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι αυτοί οι άνθρωποι 
εκτελούν μια εξαιρετικά δύσκολη εργασία σε συνθήκες που εγκυμονούν κινδύνους και, έχοντας υπόψη ότι η 
αστυνομία εντόπισε το πρόβλημα αυτό, όπως φαίνεται και από την απάντηση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης κ. 
Λουκά Λουκά σε ερώτηση του βουλευτή κ. Ανδρέα Κυπριανού με αρ. 23.06.009.04.1129, προκύπτει το 
ερώτημα γιατί επιτρέπεται σε άτομα που κατέχουν μόνο εκπαιδευτική/μαθητική άδεια να οδηγούν μοτοσικλέτες 
για διανομή φαγητών. ∆εν έπρεπε το όχημα αυτό να θεωρείται επαγγελματικό και να χρειάζεται ειδική ή 
κανονική άδεια; 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να προβεί 
σε οποιεσδήποτε ενέργειες προς άρση αυτής της παραδοξότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.072, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών έκρινε ότι η απόφαση του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων να απορρίψει προσφορά εταιρείας που προσέφυγε ενώπιον της Αρχής για το έργο του 
καθαρισμού των ερεισμάτων δημόσιων οδών στην επαρχία Λευκωσίας είναι άκυρη. Επιπλέον αποφάσισε ότι η 
υπογραφείσα συμφωνία είναι ανενεργή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες είναι οι 
συνέπειες αυτής της απόφασης της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών για το κράτος, αν επηρεάστηκε το έργο 
του καθαρισμού των ερεισμάτων και γιατί δεν έγινε πιο έγκαιρα η διαδικασία αυτή. Επίσης να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για το συνολικό κόστος σε παγκύπρια βάση και ανά επαρχία για την εργασία 
καθαρισμού των ερεισμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.073, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, μετά από ενάμιση χρόνο έντονων πιέσεων, συνεχών κινητοποιήσεων και 
δυναμικών δράσεων της τοπικής κοινωνίας πολιτών της Λεμεσού, το διοικητικό συμβούλιο του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού υπέβαλε γραπτή εισήγηση προς την Πολεοδομική Αρχή, και συγκεκριμένα στην 
Υπουργό Εσωτερικών, ζητώντας να γίνουν όλες οι απαραίτητες ενέργειες για ανάκληση των δύο 
πολεοδομικών αδειών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έγινε η ανάκληση 
των δύο πολεοδομικών αδειών που έχουν δοθεί από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προς τον Κυπριακό 
Οργανισμό Τουρισμού για την επέκταση και ανέγερση νέων κτιριακών εγκαταστάσεων στο ∆ασούδι της 
Λεμεσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.074, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Αστυνομία Κύπρου διατηρεί αριθμό αστυνομικών μελών της προεδρικής 
φρουράς ως φρουρούς σε μόνιμη βάση στην προεδρική κατοικία στο Τρόοδος, η οποία σπανίως 
χρησιμοποιείται.  Παράλληλα, αριθμός αστυνομικών υπηρετεί στο σταθμό στην πλατεία Τροόδους, σε 
απόσταση δύο λεπτών από την προεδρική κατοικία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο δε 
μετακινείται στην προεδρική κατοικία ο Αστυνομικός Σταθμός Τροόδους, ώστε να υπάρχει εξοικονόμηση 
πόρων και λιγότερες ανάγκες σε προσωπικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.075, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το εκτροφείο περδικιών στο Σταυροβούνι δεν πληρεί τις προδιαγραφές για την 
ευημερία των πτηνών. Τα υποστατικά είναι πεπαλαιωμένα και ακατάλληλα. Το προσωπικό εργάζεται σε άθλιες 
συνθήκες. Υπάρχουν φόβοι ότι εγκυμονούνται κίνδυνοι για την υγεία και την ασφάλεια του προσωπικού, ενώ 
έχω πληροφορηθεί ότι πιθανόν οι άνθρωποι και τα πουλιά να απειλούνται από ασθένειες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις συνθήκες 
εργασίας του προσωπικού στο εκτροφείο περδικιών στο Σταυροβούνι, καθώς και αν πληρούνται όλες οι 
προϋποθέσεις για την ορθολογιστική εκτροφή των περδικιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.076, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά την πρόσφατη διαμαρτυρία των πατατοπαραγωγών, ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος αναφέρθηκε σε ποσότητες πατατών που μεταφέρθηκαν από τους Τουρκοκυπρίους στην αγορά 
των ελεύθερων περιοχών, καθώς και σε αριθμό δειγματοληπτικών αναλύσεων που διενεργήθηκαν και στα 
σχετικά αποτελέσματα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων όλα τα στοιχεία που 
αφορούν διαχρονικά και ανά έτος τη νόμιμη διοχέτευση από τους Τουρκοκυπρίους πατατών από τα 
κατεχόμενα στην κυπριακή αγορά με βάση τον Κανονισμό της Πράσινης Γραμμής, ποιοι έλεγχοι έγιναν, καθώς 
και αν αυτοί οι έλεγχοι αφορούν και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών πατατών. Παράλληλα, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων στοιχεία για τις ποσότητες 
πατατών που διοχέτευσαν Ελληνοκύπριοι παραγωγοί στην αγορά την ίδια περίοδο, τον αριθμό των 
αναλύσεων που διενεργήθηκαν και τα αποτελέσματά τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.077, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε δημιουργήθηκε 
ο κατάλογος προϊόντων φυτικής και ζωικής προέλευσης για τα οποία προνοεί ο Κανονισμός για την Πράσινη 
Γραμμή ότι επιτρέπεται η μεταφορά τους στην αγορά ελεύθερων περιοχών και πώς διαμορφώνεται ο εν λόγω 
κατάλογος. Επίσης, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν 
αληθεύει ότι επιτρέπεται η μεταφορά προϊόντων που δεν καλλιεργούνται στην κατεχόμενη περιοχή (π.χ. 
κεράσια). Σε περιπτώσεις που υπάρχει υποψία ότι τα προϊόντα δεν ήταν τουρκοκυπριακής προέλευσης ποιες 
είναι οι ενέργειες της κυπριακής κυβέρνησης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.078, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα Γεωργίας έχει κάνει μια πρώτη προσπάθεια να ετοιμάσει το 
γαστρονομικό χάρτη της Κύπρου και να συμπεριλάβει σε αυτόν μια σειρά από γεωργικά προϊόντα και τρόφιμα 
που συνδέονται με διάφορες γεωγραφικές περιοχές και αποτελούν μέρος της κουλτούρας της χώρας μας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί και 
κυκλοφορήσει ο επίσημος γαστρονομικός χάρτης και, εάν ναι, σε ποιες γλώσσες έχει κυκλοφορήσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.079, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι εργαζόμενοι στον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Μονής της ΑΗΚ υποστηρίζουν 
ότι δε λαμβάνονται μέτρα προστασίας από την απελευθέρωση του αμιάντου. Φαίνεται ότι τουλάχιστον δύο 
περιστατικά απελευθέρωσης ινών αμιάντου έχουν ανησυχήσει και αναστατώσει τους εργαζομένους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό 
πρόσφατων περιστατικών απελευθέρωσης ινών αμιάντου στον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Μονής, αν υπήρξαν 
και στο παρελθόν τέτοια περιστατικά, ποιες οι συνέπειες για τους εργαζομένους, τι είδους μέτρα έχουν ληφθεί, 
για να μη συμβούν άλλα περιστατικά, και, σε περίπτωση που υπάρχουν ευθύνες, αν αυτές έχουν αναληφθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.080, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι σε ορισμένες περιοχές των θαλασσών της Κύπρου εμφανίζονται κατά καιρούς 
τσούχτρες (jellyfish). Το φαινόμενο είναι ιδιαίτερα αξιοπρόσεκτο σε περιοχές όπου έχουν κατασκευαστεί 
παράλληλοι κυματοθραύστες. Πολλοί ισχυρίζονται ότι οι τσούχτρες εμφανίζονται εκεί, γιατί υπάρχει μόλυνση, 
άλλοι, γιατί προτιμούν πιο ήρεμα νερά. Το φαινόμενο πάντως πρέπει να αντιμετωπιστεί πριν προκληθεί 
δυσφήμιση των κυπριακών παραλιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν παρακολουθείται 
το φαινόμενο της εμφάνισης των τσουχτρών (jellyfish) στις κυπριακές θάλασσες και αν παρακολουθείται το 
επίπεδο ρύπανσης των νερών εντός των παράλληλων κυματοθραυστών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.081, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού έχει αποφασίσει να 
περιορίσει τους σχεδιασμούς για κατασκευή νέων αιολικών πάρκων. Ωστόσο, γνωρίζουμε ότι εξακολουθεί να 
ισχύει η εντολή αρ. 2/2006, που απαγορεύει την τοποθέτηση ανεμογεννητριών σε οικιστική περιοχή. Παρά τις 
επανειλημμένες υποσχέσεις η αλλαγή της εντολής δεν έχει προωθηθεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
τροποποιήσει την εντολή αρ. 2/2006, ώστε να επιτρέπεται υπό προϋποθέσεις η τοποθέτηση οικιακών 
αναμογεννητριών σε οικιστικές περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.082, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Φαίνεται ότι το 2012 τα περιστατικά καταστροφικών πυρκαγιών στην ύπαιθρο και στα δάση ήταν 
αυξημένα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα στατιστικά στοιχεία 
των πέντε τελευταίων χρόνων που περιλαμβάνουν τους αριθμούς πυρκαγιών και τις εκτάσεις που κάηκαν σε 
αγροτικές και δασικές περιοχές, τα αίτια των πυρκαγιών αυτών και τις καταδίκες των ατόμων που κρίθηκαν 
υπεύθυνα για αυτές, καθώς και αν έχει υπολογιστεί το κόστος κατάσβεσης των πυρκαγιών και των συνεπειών 
τους ανά έτος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.083, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 
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 «Αναφέρομαι στην επισυναπτόμενη επιστολή της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων 
(ΚΥΣΟΑ) σχετικά με την προσβασιμότητα των ατόμων με αναπηρίες στο αεροδρόμιο Λάρνακας και 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πώς θα προωθηθούν 
λύσεις για τα προβλήματα που αναφέρονται.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.084, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Τουρκία επιδιώκει την εκ βάθρων αναδιάρθρωση των δομών του κατοχικού 
καθεστώτος μέσα από το “οικονομικό πρωτόκολλο για την περίοδο 2013-2015”, με στόχο την αναβάθμιση και 
την εδραίωση του τουρκικού στοιχείου και τον πλήρη έλεγχο της κατεχόμενης βόρειας Κύπρου από την 
Άγκυρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν παρακολουθεί την 
εξέλιξη της συζήτησης γι’ αυτό το θέμα στα κατεχόμενα και αν έχει προβεί σε οποιαδήποτε διαβήματα 
καταγγελίας της προσπάθειας των Τούρκων για πλήρη διοικητική, οικονομική και κοινωνική ενσωμάτωση των 
κατεχομένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.085, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 24 Μαΐου 2012 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υιοθέτησε ψήφισμα σύμφωνα 
με το οποίο η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να κάνει καλύτερη χρήση των φυσικών πόρων της. Σύμφωνα με το 
ψήφισμα, τα πολύτιμα αγαθά πρέπει να ανακτώνται αντί να καταλήγουν σε χώρους υγειονομικής ταφής ή 
αποτέφρωσης, ενώ η φορολογία πρέπει να τιμωρεί τη σπατάλη των πόρων. Η εφαρμογή των προτάσεων του 
ψηφίσματος αυτού σημαίνει οικονομική ανάπτυξη, δημιουργία θέσεων εργασίας και προστασία του 
περιβάλλοντος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να μειωθεί η σπατάλη των φυσικών πόρων, καθώς και αν προτίθεται να 
επιβάλει οποιαδήποτε φορολογία που να τιμωρεί τη σπατάλη των πόρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.086, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κατοχικές αρχές δημιουργούν συχνά διάφορα προβλήματα σε 
Τουρκοκυπρίους που διαμένουν μόνιμα στις ελεύθερες περιοχές, όταν αυτοί επιχειρούν να επισκεφθούν 
συγγενείς ή φίλους στα κατεχόμενα. Πρόσφατα απαγόρευσαν σε Τουρκοκύπριο που διαμένει στις ελεύθερες 
περιοχές να διέλθει από το οδόφραγμα του Αγίου ∆ομετίου, επειδή παρουσίασε ταυτότητα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. Οι πληροφορίες μου είναι ότι απαγορεύεται από τις κατοχικές αρχές σε Τουρκοκυπρίους να 
χρησιμοποιούν τις ταυτότητες που τους έχει εκδώσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον τρόπο που 
αντιμετωπίζονται αυτές οι πρακτικές των κατοχικών αρχών και αν προστατεύονται οι Τουρκοκύπριοι κάτοικοι 
των ελεύθερων περιοχών από την τουρκική αυθαιρεσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.087, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 24 Μαΐου 2012 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο κάλεσε με ψήφισμά του την 
Ευρωπαϊκή Ένωση να βελτιώσει την υπάρχουσα ευρωπαϊκή νομοθεσία, προκειμένου να επιβληθούν 
αυστηρότερες κυρώσεις στους εργαζομένους και να μειωθεί το μισθολογικό χάσμα μεταξύ των δύο φύλων.  Η 
νομοθετική πρόταση επισημαίνει ότι η διαφορά στις αμοιβές εξακολουθεί να κυμαίνεται κατά μέσο όρο στο 
16,4% στην Ευρωπαϊκή Ένωση και μάλιστα σε ορισμένα κράτη μέλη έχει αυξηθεί. Σύμφωνα με στοιχεία της 
Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας, το μεγαλύτερο μισθολογικό χάσμα εμφανίζεται στην Αυστρία, την Κύπρο, 
την Τσεχία, τη Γερμανία και τη Σλοβακία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να μειωθεί το μισθολογικό χάσμα μεταξύ των δύο φύλων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.088, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχουμε διαπιστώσει ότι, ιδιαίτερα φέτος, αρκετοί συμπατριώτες μας αποφάσισαν να 
πραγματοποιήσουν φθηνές διακοπές “κοντά στη φύση”.  Το γεγονός ότι οι οργανωμένοι κατασκηνωτικοί χώροι 
είναι λίγοι και υπερπλήρεις, καθώς και το γεγονός ότι φέτος ο κατασκηνωτικός χώρος Τροόδους δε 
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λειτούργησε οδήγησαν αρκετούς συμπολίτες μας στο να εισέλθουν στην προστατευόμενη περιοχή της 
χερσονήσου του Ακάμα και να στήσουν πρόχειρα καταλύματα. Ορισμένοι από αυτούς κατασκήνωσαν εκεί καθ’ 
όλη τη διάρκεια της καλοκαιρινής περιόδου, προκαλώντας οχληρία και διαπράττοντας ασχημίες, αλλά και 
εμποδίζοντας τους υπόλοιπους πολίτες και παραθεριστές να χαρούν τις παραλίες και τις ακτές. Τέλος, πολλοί 
από αυτούς, φεύγοντας, άφησαν πίσω τους, στις πιο απομακρυσμένες και δύσκολα προσβάσιμες από 
συνεργεία καθαριότητας περιοχές, σωρούς από σκουπίδια και υπολείμματα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εντοπιστεί και 
αξιολογηθεί το πρόβλημα που αντιμετωπίζει αυτή η προστατευόμενη περιοχή του νησιού μας, καθώς και πώς 
σχεδιάζει να δώσει τέρμα σε αυτή τη φυσική καταστροφή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.089, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μετά τη μεγάλη επιτυχία του Κύπριου ιστιοπλόου Παύλου Κοντίδη στους Ολυμπιακούς Αγώνες του 
Λονδίνου, αλλά και την αξιοπρεπή παρουσία κι άλλων Κυπρίων ιστιοπλόων, πέραν των πανηγυρισμών, 
προκύπτει το ερώτημα πώς μια χώρα νησί δεν έχει ανεπτυγμένα τα θαλάσσια αθλήματα, στα οποία προφανώς 
διαθέτει και συγκριτικό πλεονέκτημα. 

 Γιατί το κολύμπι δεν είναι υποχρεωτικό μάθημα στη δημόσια εκπαίδευση;  Γιατί δε διδάσκεται η 
ιστιοπλοΐα και δε γίνεται ειδική προσπάθεια στα σχολεία, για να αγαπήσουν τα παιδιά τη θάλασσα και να 
στραφούν προς το θαλάσσιο αθλητισμό;  Γιατί υπάρχει διαχρονικά αυτή η μονοδιάστατη προσέγγιση υπέρ των 
ομαδικών αθλημάτων (π.χ. ποδόσφαιρο, καλαθόσφαιρα, πετόσφαιρα);  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν είναι 
ενταγμένα στα αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού μαθήματα όπως το κολύμπι 
και η ιστιοπλοΐα, σε θεωρητικό ή πρακτικό επίπεδο, ώστε τα παιδιά να ωθούνται να ασχοληθούν με το 
θαλάσσιο αθλητισμό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.090, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 24 Μαΐου 2012 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υιοθέτησε ψήφισμα που αφορά 
τα αναγκαία μέτρα που πρέπει να ληφθούν, για να αντιμετωπιστεί η ανεργία των νέων.  Οι προτάσεις του 
ψηφίσματος αφορούν μεταξύ άλλων τη δημιουργία Ευρωπαϊκού Προγράμματος Επενδύσεων για τη 
δημιουργία θέσεων εργασίας, την ανακατανομή των ∆ιαρθρωτικών Ταμείων σε προγράμματα που θα 
δημιουργήσουν θέσεις εργασίας για τους νέους και τη θέσπιση της Εγγύησης Νέων, που θα εξασφαλίζει ότι οι 
νέοι δε θα μένουν άνεργοι για περισσότερο από τέσσερις μήνες.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι ενήμερος για 
το εν λόγω ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει, προκειμένου να 
μειωθεί η ανεργία στους νέους και να εξασφαλιστεί ότι κανένας νέος δε θα μένει άνεργος για περισσότερο από 
τέσσερις μήνες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.091, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι αριθμός Τουρκοκυπρίων που κατοικούν στα κατεχόμενα και οι οποίοι μάλιστα 
λυμαίνονται περιουσίες Ελληνοκυπρίων έχει εργοδοτηθεί σε δημόσιες υπηρεσίες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  
Έχω μάλιστα γίνει αποδέκτης παραπόνων από Τουρκοκυπρίους που διαμένουν στις ελεύθερες περιοχές, 
αναλαμβάνοντας σοβαρό προσωπικό κόστος, και οι οποίοι αντιμετωπίζουν, κατά την άποψή τους, αθέμιτο 
ανταγωνισμό στη διεκδίκηση θέσεων στη δημόσια υπηρεσία, όπου απαιτείται ως προσόν η γνώση της 
τουρκικής γλώσσας, από Τουρκοκυπρίους που ζουν στις κατεχόμενες περιοχές.  Τίθεται το ερώτημα αν οι 
Τουρκοκύπριοι που αποτείνονται για εργασία σε θέσεις στη δημόσια υπηρεσία (μόνιμοι, αορίστου χρόνου, 
ωρομίσθιοι ή με σύμβαση κ.ο.κ.) είναι υποχρεωμένοι να κατοικούν στις ελεύθερες περιοχές ή να μην κατέχουν 
παράνομα την ελληνοκυπριακή περιουσία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
Τουρκοκυπρίων που εργοδοτούνται υπό οποιαδήποτε μορφή και σχέση από το δημόσιο, σε ποιους τομείς 
εργοδοτούνται και αν τίθενται προϋποθέσεις, όπως αναφέρθηκαν πιο πάνω, για την εργοδότηση των 
Τουρκοκυπρίων στη δημόσια υπηρεσία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.092, ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Όπως έχουμε πληροφορηθεί, στην κοινότητα της Πύλας Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι που 
χρησιμοποιούν ενεργοβόρες μεθόδους για παραγωγή διάφορων προϊόντων προβαίνουν στη μεταξύ τους 
εκμίσθωση υποστατικών με σκοπό την αποφυγή της πληρωμής του ρεύματος. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έγινε 
έρευνα για τα εν λόγω υποστατικά, των οποίων οι παραγωγικές διαδικασίες, όπως η παραγωγή τροφίμων, 
είναι ενεργοβόρες.  Εάν έγινε έρευνα, ποια μέτρα προτίθεται να λάβει, εάν όχι, πότε υπολογίζεται να διεξαχθεί 
τέτοια έρευνα; Επίσης πληρώνουν τέλη για σκύβαλα, νερό και για άλλες κοινοτικές υπηρεσίες;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.093, ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχουν μηχανισμοί ελέγχου της πηγής των εισοδημάτων που έχουν επενδυθεί σε αξιόγραφα και κατά πόσο 
αυτός ο έλεγχος γίνεται άμεσα με κάθε καταγγελία που λαμβάνει χώρα για αυθαιρεσίες των τραπεζών και 
θυματοποίηση πελατών τους, οι οποίοι αιτούνται αποκατάσταση του κεφαλαίου τους για τις ζημιές που 
προκλήθηκαν.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.094, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την απόφαση της κυβέρνησης να επιτρέπει την είσοδο αλλοδαπών από τρίτες 
χώρες μέσω των κατεχομένων στις ελεύθερες περιοχές οι οποίοι φέρουν βίζα στα διαβατήριά τους.  Οι 
τουρκοκυπριακές εφημερίδες φαίνεται να έχουν παρερμηνεύσει την εγκύκλιο που έχει σταλεί από το Υπουργείο 
Εσωτερικών και αναφέρουν ότι όσοι Τούρκοι υπήκοοι έχουν βίζα από χώρα της Ζώνης του Σένγκεν στα 
διαβατήριά τους μπορούν να περάσουν στις ελεύθερες περιοχές.  Μετά την εγκύκλιο του Υπουργείου 
Εσωτερικών έχουν δοθεί οδηγίες στους επί καθήκοντι αστυνομικούς να επιτρέπουν τη διέλευση από τα 
οδοφράγματα όλων των αλλοδαπών που φτάνουν στην Κύπρο από παράνομο αεροδρόμιο ή λιμάνι των 
κατεχομένων και έχουν βίζα στα διαβατήριά τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν θα υπάρχει 
σύστημα καταγραφής των αλλοδαπών και καταχώρισης των στοιχείων των αλλοδαπών που περνούν από τα 
οδοφράγματα, αν οι Τούρκοι θα μπορούν να περνούν από τα κατεχόμενα στις ελεύθερες περιοχές μέσω των 
οδοφραγμάτων και κάτω από ποιες προϋποθέσεις εκδίδονται βίζες σε Τούρκους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.095, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το αλιευτικό καταφύγιο του Κάτω Πύργου, παρ’ όλο που κατασκευάστηκε το 1987 και είναι μεγάλης 
χωρητικότητας, φιλοξενεί αρκετά μεγάλα σκάφη, έμεινε πλήρως ανεκμετάλλευτο και μόνιμα άδειο κατά τη 
διάρκεια του έτους. Βόρεια του νησιού μας και στις ελεύθερες περιοχές υπάρχει μόνο το αλιευτικό καταφύγιο 
του Λατσιού, με υποδομές που εξυπηρετούν την ντόπια και διεθνή ναυσιπλοΐα.  Παρά την πρόσφατη 
αναβάθμισή του, είναι υπερπλήρες και είναι άκρως αδύνατο να δεχθεί νέα σκάφη.  Έρχονται σκάφη από τη 
δυτική Μεσόγειο με κατεύθυνση την Τουρκία, τη Συρία, το Λίβανο, το Ισραήλ και αποτείνονται για εφοδιασμό 
και παραμονή στον πρώτο σταθμό, που είναι το Λατσί, αλλά είναι αδύνατο να εξυπηρετηθούν.  Αυτό έχει ως 
αποτέλεσμα να καταφεύγουν στις κατεχόμενες μαρίνες της Κερύνειας και στη νεοανεγερθείσα μεγάλη μαρίνα 
της κατεχόμενης Καρπασίας, περνώντας ανοικτά του Κάτω Πύργου.  Το αλιευτικό καταφύγιο του Κάτω Πύργου 
είναι αρκετά μεγάλο και με μία μικρή αναβάθμιση έχει κάθε δυνατότητα να φιλοξενήσει αρκετά τέτοια σκάφη, 
είτε για σύντομη είτε μακροχρόνια παραμονή, ακόμη και για ανεφοδιασμό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν μπορεί το 
αλιευτικό καταφύγιο Κάτω Πύργου από μικρή μαρίνα για προσωρινό ελλιμενισμό και ανεφοδιασμό σκαφών με 
τη δημιουργία της κατάλληλης υποδομής να αναβαθμιστεί, για να μπορεί να φιλοξενήσει σκάφη για σύντομη ή 
μακροχρόνια παραμονή, κάτι που θα δημιουργήσει και κάποιες θέσεις εργασίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.096, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην Ελλάδα με το τέλος της σχολικής περιόδου τα σχολικά βιβλία 
επιστρέφονται και προωθείται η ανακύκλωση του χαρτιού. Η εφαρμογή ενός προγράμματος ανακύκλωσης των 
βιβλίων είναι πολύ σημαντική για τα παιδιά και τους περνάει μηνύματα προστασίας του περιβάλλοντος, ενώ 
παράλληλα επιτυγχάνεται και σημαντική εξοικονόμηση φυσικών πόρων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προωθήσει την εφαρμογή προγράμματος ανακύκλωσης των σχολικών βιβλίων.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.970, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.970 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 12.5.2010 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

 Οι εργασίες απομάκρυνσης των αμιάντων από τις στέγες Τ/Κ κατοικιών στις Κοινότητες Αγίου Γεωργίου 
Πάφου και Μαμωνιών έχουν ολοκληρωθεί και όλες οι αμιάντινες στέγες έχουν αντικατασταθεί. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1115, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1115 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Αντώνη Αντωνίου και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 6.5.2010 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η συντήρηση/βελτίωση της περίφραξης του Τ/Κ κοιμητηρίου Τίμης έχει ολοκληρωθεί. Η δαπάνη για την 
πιο πάνω εργασία ανήλθε σε €42.000 και καλύφθηκε από το Ταμείο Τ/Κ Περιουσιών στα πλαίσια του 
Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 2011. Επιπρόσθετο ποσό έχει δαπανηθεί για την καθαριότητα του 
κοιμητηρίου. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1194, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1194 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Αντώνη Αντωνίου και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 25.5.2010 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το Τ/Κ υποστατικό αρ. ∆35 για το οποίο υποβλήθηκε αίτηση από το Κοινοτικό Συμβούλιο Αναδιούς για 
παραχώρησή του για αποθηκευτική χρήση και χρήση του ως μουσείου κυπριακών παραδοσιακών προϊόντων 
κρίθηκε κατεδαφιστέο, εφόσον αντιμετωπίζει στατικό πρόβλημα. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αναδιούς 
ενημερώθηκε σχετικά από τον Έπαρχο Πάφου με επιστολή του ημερομηνίας 21.4.2010, αντίγραφο της οποίας 
επισυνάπτεται. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1362, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1362 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 15.7.2010 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Ο Οικισμός Στέγασης Εκτοπισθέντων Μούτταλος περιλαμβάνεται στο Συμβόλαιο Γενικής Συντήρησης 
των Οικισμών Λεμεσού - Πάφου. Οι εκτοπισθέντες που διαμένουν στις οικιστικές μονάδες του αναφερόμενου 
Οικισμού μπορούν να υποβάλουν αίτημα στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για εργασίες επιδιόρθωσης 
που είναι αναγκαίες για τη συντήρηση της κατοικίας τους, το οποίο και θα εξεταστεί από το αρμόδιο Τμήμα και 
οι ανάλογες εργασίες θα εκτελεστούν στα πλαίσια των Συμβολαίων Γενικής Συντήρησης. Επιπρόσθετα, 
παραχωρείται οικονομική βοήθεια για εκτέλεση εργασιών επιδιόρθωσης που έχουν εγκριθεί, νοουμένου ότι 
πληρούν συγκεκριμένα κριτήρια και προϋποθέσεις. 

 Όσον αφορά στην επιδιόρθωση Τ/Κ οικιών στις οποίες διαμένουν πρόσφυγες στο Μούτταλο, 
πληροφορείσθε ότι στον Προϋπολογισμό του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών υπάρχει για κάθε Επαρχία ειδικό Άρθρο 
για τις επιδιορθώσεις Τ/Κ οικιών, οι οποίες χρησιμοποιούνται από πρόσφυγες για μόνιμη διαμονή. Το ποσό 
αυτό για την Επαρχία Πάφου ανέρχεται περίπου στα €1.600.000,00. Για το 2010 το ποσό ανήλθε σε 
€1.620.000,00, ενώ για το 2011 σε €1.570.000,00. Το 2010 στην Κοινότητα Μουττάλου επιδιορθώθηκαν 53 
οικίες με συνολική δαπάνη ύψους €505.444,00 και το 2011, 120 οικίες με συνολική δαπάνη €300.000. Στον 
Προϋπολογισμό του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών για το 2012 έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους €1.650.000 για την 
επιδιόρθωση Τ/Κ οικιών στις οποίες διαμένουν πρόσφυγες και το μεγαλύτερο μέρος έχει ήδη υλοποιηθεί. Να 
σημειωθεί ότι οι επιδιορθώσεις Τ/Κ οικιών σε όλη την Επαρχία Πάφου γίνονται ύστερα από αιτήσεις των 
ενοίκων και προωθούνται οι αιτήσεις εκείνες που θεωρούνται ότι χρήζουν άμεσου χειρισμού. 
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 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας  20 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.437, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.437 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 13.12.2010 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Χούλου για εκμίσθωση Τ/Κ τεμαχίων για σκοπούς ανάπλασης του 
χώρου γύρω από το Τζαμί του χωριού εξετάσθηκε από τη Συμβουλευτική Επιτροπή για τη ∆ιαχείριση των Τ/Κ 
Περιουσιών στην 26η συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9.4.2012 και εγκρίθηκε με ονομαστικό ενοίκιο. 
Ως εκ τούτου, προωθείται από τον Έπαρχο Πάφου η υπογραφή της σχετικής Σύμβασης Μίσθωσης. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.599, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.599 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 14.2.2011 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

 Το Πραστιό είναι Τ/Κ κοινότητα χωρίς Τοπική Αρχή. Στο Πραστιό έχουν εκμισθωθεί για εξοχικούς 
σκοπούς 19 κατοικίες επί συνόλου 20 κατοικιών. Από τις κατοικίες αυτές οι 13 είναι κρατικής ιδιοκτησίας και οι 
υπόλοιπες 7 Τ/Κ ιδιοκτησίας. 

 Επιπρόσθετα αναφέρεται ότι η Κοινότητα αντιμετώπιζε πρόβλημα υδατοπρομήθειας, το οποίο έχει 
επιλυθεί με την προμήθεια νερού στο χωριό από την υδατοδεξαμενή του Αρδευτικού Τμήματος ‘Άγιος Σάββας’ 
Τραχυπέδουλας και σύνδεση των υφιστάμενων οικιών έναντι δαπάνης €49.550 από τον Κρατικό 
Προϋπολογισμό. Η διαχείριση και έλεγχος της υδατοπρομήθειας γίνεται από το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Τραχυπέδουλας. 

 Να σημειωθεί ότι πρόσφατα το Πραστιό έχει ενταχθεί στο σύμπλεγμα αποκομιδής σκυβάλων μαζί με 
άλλες Κοινότητες της περιοχής. 

 Αναφέρεται, επίσης, ότι σύμφωνα με την ακολουθούμενη πολιτική η προώθηση οιωνδήποτε 
αναπτυξιακών έργων δεν είναι δυνατή σε Τ/Κ Κοινότητες όπου οι κάτοικοι δεν είναι μόνιμοι και η χρήση των 
κατοικιών είναι για εξοχικούς σκοπούς, κυρίως λόγω προβλημάτων επιμερισμού της δαπάνης που απαιτείται 
αλλά και λόγω των νομικών/ διοικητικών προβλημάτων που θα προκύψουν από τη μη ύπαρξη Κοινοτικών 
Συμβουλίων στις εν λόγω Κοινότητες. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.670, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.670 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 11.3.2011 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Τα συνεργεία του Κλάδου ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών των οικείων Επαρχιών προβαίνουν σε 
αντικαταστάσεις αμιαντένιων στεγών μόνο σε Τ/Κ ιδιοκτησίας κατοικίες οι οποίες είναι παραχωρημένες σε 
δικαιούχους εκτοπισμένους για σκοπούς ιδιοκατοίκησης. Όσον αφορά περιπτώσεις Τ/Κ οικιών οι οποίες έχουν 
εκμισθωθεί για εξοχικούς σκοπούς και Τ/Κ υποστατικά που ενοικιάζονται για χρήση ως 
αποθήκες/καταστήματα, είναι ευθύνη των μισθωτών να προβαίνουν σε επιδιορθώσεις/συντηρήσεις, καθώς και 
σε αφαίρεση των αμιαντένιων στεγών. Να σημειωθεί, ωστόσο, ότι τα συνεργεία του Κλάδου ∆ιαχείρισης Τ/Κ 
Περιουσιών παρέχουν διευκολύνσεις στο στάδιο της μεταφοράς και αποθήκευσης των αμιάντων για λόγους 
ασφαλείας. 

 Στην Κοινότητα Χούλου μόνο μία Τ/Κ κατοικία είναι παραχωρημένη για σκοπούς ιδιοκατοίκησης και η 
στέγη δεν είναι αμιαντένια αλλά είναι κατασκευασμένη από μπετόν. Τα υπόλοιπα Τ/Κ ιδιοκτησίας υποστατικά 
είναι εκμισθωμένα είτε ως εξοχικές κατοικίες είτε για αποθηκευτική χρήση. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.052, ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, το Τμήμα Αρχαιοτήτων 
έχει κηρύξει 20 αξιόλογα γεφύρια σε Αρχαία Μνημεία Α΄ Πίνακα. Τα περισσότερα από αυτά έχουν συντηρηθεί 
και όπου κρίνεται αναγκαίο γίνεται κατά καιρούς νέα συντήρηση, μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων των 
συνεργείων του Τμήματος. Τα κηρυγμένα μνημεία γενικά είναι σε καλή κατάσταση και δεν υπάρχει κάποιο που 
να είναι ετοιμόρροπο. 

 Αναφορικά με τα γεφύρια που δεν είναι κηρυγμένα σε Αρχαία Μνημεία, ο αριθμός τους ανέρχεται σε 
πολλές εκατοντάδες, αν συμπεριληφθούν τα γεφύρια της περιόδου της Αγγλοκρατίας. Εξάλλου, πολλά από 
αυτά, έχουν κηρυχθεί ως διατηρητέα κατόπιν υπόδειξης του Τμήματος Αρχαιοτήτων. 

 Σημειώνεται ότι, το Τμήμα Αρχαιοτήτων δεν έχει καταγράψει όλα τα γεφύρια της Κύπρου, αλλά έχει 
συλλέξει στοιχεία όπως φωτογραφίες και κτηματικούς χάρτες αρκετών γεφυριών, τα οποία όμως δεν έχουν 
ακόμη ταξινομηθεί. 

 Από τα πιο πάνω γεφύρια, το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει εντοπίσει τέσσερα αξιόλογα στις κοινότητες: 
Κάτω Μύλος, ∆ιερώνα, Λαγουδερά και Πάνω Αρχιμανδρίτα, των οποίων προωθεί την κήρυξη τους σε Αρχαία 
Μνημεία Α΄ Πίνακα. 

 Επισυνάπτεται κατάλογος των γεφυριών που είναι κηρυγμένα σε Αρχαία Μνημεία.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.116, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερομηνίες 29/09/2011 και 23/02/2012 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Λόγω του γεγονότος ότι κύριο στόχο του Υπουργείου Υγείας αποτελεί η προστασία του καταναλωτή από 
την έκθεση σε οποιαδήποτε επίπεδα τοξικής και απαγορευμένης ουσίας, το Γενικό Χημείο του Κράτους, για 
προληπτικούς κυρίως λόγους, ετοίμασε σχετικό τρίπτυχο σε συνεργασία με την Εθνική Επιτροπή του Παιδιού 
και το οποίο έχει κυκλοφορήσει από τις αρχές Μαΐου του τρέχοντος έτους. Το συγκεκριμένο τρίπτυχο σχετίζεται 
με την διαχείριση αποβλήτων ειδών ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού και την ενημέρωση των 
καταναλωτών για τον χειρισμό τέτοιων προϊόντων και αποφυγή έκθεσης στον υδράργυρο, κυρίως από παιδιά 
και εγκύους. 

 Απολογούμαστε για την όποια καθυστέρηση υπήρξε στην απάντηση του ερωτήματος σας καθώς αυτή 
οφείλεται κυρίως στο μεγάλο σχετικά χρονικό διάστημα που μεσολάβησε τόσο για την εξεύρεση υλικού για το 
εν λόγω τρίπτυχο όσο και σχετικού κονδυλιού για την έκδοση αυτού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.148, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.148 ημερ. 11.10.2011 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όπως έχουν καταγραφεί με την έναρξη του σχεδίου ∆ημόσιων 
Επιβατικών Μεταφορών με λεωφορεία στις 5.2.2010: 

(α) Με βάση τις πωλήσεις εισιτηρίων που εκδίδονται από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών για λογαριασμό 
των ανάδοχων φορέων, η χρήση των δημόσιων μέσων μεταφοράς επιβατών παρουσιάζεται στο 
συνημμένο πίνακα. Η συμπλήρωση του πίνακα έγινε με τα ακόλουθα δεδομένα: 

 (i) Ολοήμερα εισιτήρια αντιστοιχούν σε 3 μετακινήσεις την ημέρα. 

 (ii) Εφταήμερα εισιτήρια αντιστοιχούν σε 2 μετακινήσεις την ημέρα για 7 ημέρες. 

 (iii) Μηνιαία εισιτήρια αντιστοιχούν σε 2 μετακινήσεις την ημέρα για 30 ημέρες. 

(β) Στο παρόν στάδιο δεν υπάρχει διαχωρισμός των μετακινήσεων που γίνονται με δημόσια μέσα 
μεταφοράς στις πόλεις και στην ύπαιθρο. Αυτό θα καταστεί δυνατό μετά την εγκατάσταση του 
συστήματος έκδοσης/ακύρωσης εισιτηρίων που οι ανάδοχοι οφείλουν να εγκαταστήσουν μέχρι την 
31/12/2012. 
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2. Όσον αφορά αντίστοιχες ευρωπαϊκές στατιστικές σας πληροφορώ ότι δυστυχώς δεν κατέστη δυνατό να 
εξασφαλιστούν οποιαδήποτε στοιχεία.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.219, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 31/10/2011 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Αναφορικά με το ερώτημα που τέθηκε για την πολιτική που ακολουθείται όσον αφορά τις αποσπάσεις 
εκπαιδευτικών, σημειώνεται κατ’ αρχάς ότι η κάλυψη των αναγκών των διαφόρων διευθύνσεων, 
τμημάτων και υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού καλύπτεται τόσο από διοικητικό 
προσωπικό από τη δημόσια υπηρεσία όσο και από αποσπασμένους εκπαιδευτικούς όλων των 
βαθμίδων. Συγκεκριμένα, οι δομές εκπαίδευσης στα χαμηλότερα ιεραρχικά επίπεδα στελεχώνονται με 
αποσπάσεις εκπαιδευτικών από τις τρεις βαθμίδες εκπαίδευσης (∆ημοτική, Μέση, Μέση 
Τεχνική/Επαγγελματική). 

2. ∆ιευκρινίζονται, σχετικά με την υφιστάμενη πολιτική, τα ακόλουθα: 

 2.1. Οι αποσπάσεις διενεργούνται με βάση το άρθρο 38 των περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας Νόμων του 1969 έως 2006: 

«Όταν απαιτήται όπως εκπαιδευτικός λειτουργός άσκηση προσωρινώς άλλως ή υπό 
αναπληρωτικήν ιδιότητα τας αρμοδιότητας κενής θέσεως ή θέσεως της οποίας ο κάτοχος τελεί 
επί αποσπάσει εις ετέραν θέσιν ή όπως εκτελέση ειδικά καθήκοντα, αποσπάται ούτος εις την 
θέσιν ταύτην ή δι’ εκτέλεσιν τοιούτων καθηκόντων.» 

 2.2. Ο θεσμός των Ειδικών Συμβούλων προβλέπεται στον Κανονισμό 6 των περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Επιθεώρησις και Αξιολόγησις) Κανονισμών του 1976: 

«Εις εξαιρετικάς περιπτώσεις κατόπιν διαπιστώσεως ανάγκης ενισχύσεως της καθοδηγήσεως 
του διδακτικού προσωπικού εις ωρισμένους τομείς η αρμοδία αρχή δύναται, αφού ακούση και 
τας απόψεις του οικείου επιθεωρητού, να αναθέτη εις εκπαιδευτικόν λειτουργόν καθήκοντα 
ειδικού συμβούλου εις τους τομείς τούτους. Τα τοιαύτα καθήκοντα δεν περιλαμβάνουσιν 
αξιολόγησιν οιουδήποτε εκπαιδευτικού λειτουργού αλλά περιορίζονται εις την καθοδήγησιν 
μόνον. Ο ειδικός σύμβουλος ενεργεί υπό την επίβλεψιν του οικείου επιθεωρητού και εν τω 
πλαισίω των οδηγιών αυτού επί τω τέλει παροχής καθοδηγήσεων και ουσιαστικής βοηθείας εις 
εκπαιδευτικούς λειτουργούς εις καθοριζομένους τομείς.» 

 2.3. Ο θεσμός των Συνδετικών Λειτουργών προβλέπεται στο άρθρο 13 του περί Αγωγής και 
εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες Νόμου του 1999: 

«13. (1) Ο Υπουργός ορίζει από το μόνιμο υφιστάμενο εξειδικευμένο προσωπικό της δημόσιας 
εκπαιδευτικής υπηρεσίας, ανάλογα με τις ανάγκες που παρουσιάζονται ανά επαρχία και σε 
συνάρτηση με τον αριθμό παιδιών με ειδικές ανάγκες σε κάθε επαρχία, λειτουργούς που 
κατέχουν προσόντα σχετικά με την ειδική αγωγή και εκπαίδευση οι οποίοι ασκούν τα 
καθήκοντα του συνδετικού λειτουργού.» 

3. Σχετικά με τη διαδικασία, το ΥΠΠ προβαίνει σε απόσπαση εκπαιδευτικών, μετά από σχετική έγκριση του 
Υπουργείου Οικονομικών, ως ακολούθως: 

 3.1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αποστέλλει κάθε χρόνο προς όλους τους διευθυντές 
των δημόσιων σχολείων εγκύκλιο αναφορικά με τις προσφερόμενες θέσεις απόσπασης 
εκπαιδευτικών λειτουργών, συμβούλων ειδικών μαθημάτων και συνδετικών λειτουργών 
ειδικής εκπαίδευσης για εκτέλεση ειδικών καθηκόντων. Επισυνάπτεται σχετική εγκύκλιος για 
τη σχολική χρονιά 2011-2012. 

 3.2. Μετά την λήψη των αιτήσεων για τις θέσεις αποσπάσεων, Ειδικών Συμβούλων και Συνδετικών 
Λειτουργών, οι αρμόδιες διευθύνσεις/υπηρεσίες του ΥΠΠ προβαίνουν σε αξιολόγηση και 
επιλογή των εκπαιδευτικών για τις θέσεις απόσπασης, Ειδικών Συμβούλων και Συνδετικών 
Λειτουργών με πλήρη διαφάνεια στη βάση των ξεκάθαρων κριτηρίων που περιλαμβάνονται 
στη σχετική εγκύκλιο. 
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 3.3. Ο κατάλογος των προτεινόμενων εκπαιδευτικών για απόσπαση, όπως επίσης και για τις 
θέσεις Ειδικών Συμβούλων και Συνδετικών Λειτουργών αποστέλλεται, μετά από την έγκριση 
του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού, στην Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

4. Τα πιο πάνω αφορούν στην υφιστάμενη πολιτική για τις αποσπάσεις εκπαιδευτικών. Σημειώνεται ότι, το 
ΥΠΠ έχει αναγνωρίσει εδώ και χρόνια τις αδυναμίες και τα προβλήματα που δημιουργεί στην οργάνωση 
και λειτουργία του ο θεσμός των αποσπάσεων εκπαιδευτικών. Αυτή η σοβαρή δομική αδυναμία του 
ΥΠΠ επισημάνθηκε μεταξύ άλλων στην Ετήσια Έκθεση του Γενικού Ελεγκτή για το 2004, όπου 
αναφέρεται συγκεκριμένα ότι «εντοπίζεται (αδυναμία) στη στελέχωση του Υπουργείου με έκτακτο 
προσωπικό και αποσπασμένους εκπαιδευτικούς, γεγονός που δεν επιτρέπει σημαντική βελτίωση της 
κατάστασης, λόγω της προσωρινότητας της απασχόλησής τους (Ετήσια Έκθεση Γενικού Ελεγκτή 2004, 
σ.187)». 

5. Για την επίλυση των προβλημάτων που παρατηρούνται με τη στελέχωσή του, το ΥΠΠ ετοίμασε το 2007 
στα πλαίσια της Εκπαιδευτικής Μεταρρύθμισης ολοκληρωμένες προτάσεις για την «Αναδόμηση του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, Αναδόμηση του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου Κύπρου και 
∆ημιουργία Κέντρου Εκπαιδευτικής Έρευνας και Αξιολόγησης». Μια από τις βασικές εισηγήσεις των 
προτάσεων του ΥΠΠ ήταν η δημιουργία νέας δομής οργανικών θέσεων δημοσίων υπαλλήλων (οι 
οποίες ονομάστηκαν θέσεις Λειτουργών Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού), η πλήρωση των οποίων θα 
συνοδευόταν από την ταυτόχρονη κατάργηση αριθμού θέσεων αποσπασμένων εκπαιδευτικών και, 
ενδεχομένως, και άλλων θέσεων. Οι πιο πάνω προτάσεις, μετά τη συζήτηση και ομόφωνη έγκρισή τους 
από τα Συμβούλια ∆ημοτικής-Μέσης και Ανώτατης Εκπαίδευσης καθώς και από το Συμβούλιο Παιδείας 
(όπου συμμετείχαν τα κόμματα ∆ΗΣΥ, ΑΚΕΛ, ∆ΗΚΟ και Ε∆ΕΚ), εγκρίθηκαν από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και στη συνέχεια από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, στα πλαίσια της ψήφισης των ετήσιων 
κρατικών προϋπολογισμών από το 2008 μέχρι και το 2011. Με βάση την πιο πάνω Απόφαση, 
διαμορφώθηκαν από το ΥΠΠ, μετά από διάλογο στα θεσμοθετημένα όργανα του κράτους (ΜΕΠΕΥ), τα 
σχέδια υπηρεσίας για τις νέες θέσεις, τα οποία εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο και 
υποβλήθηκαν στη Βουλή για ψήφιση. Το θέμα αυτό όμως, έχει παραμείνει σε εκκρεμότητα, λόγω 
κάποιων προβλημάτων που προέκυψαν στη συζήτηση στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Στον 
Κρατικό Προϋπολογισμό για το 2012 καταργήθηκαν 44 από τις πιο πάνω θέσεις, στα πλαίσια της 
προσπάθειας για μείωση του κρατικού μισθολογίου, παρά το γεγονός ότι η δημιουργία των θέσεων δε 
συνιστά πρόσθετη οικονομική επιβάρυνση του κρατικού μισθολογίου, αφού η πλήρωση τους θα γίνεται 
έναντι τερματισμού θέσεων αποσπασμένων εκπαιδευτικών και άλλων θέσεων, όπως είχε σημειωθεί ήδη 
στις εγκεκριμένες προτάσεις που ετοίμασε το ΥΠΠ από το 2007. 

6. Παρά την πιο πάνω εξέλιξη, το ΥΠΠ, επειδή θεωρεί απολύτως αναγκαία τη δημιουργία της νέας δομής 
οργανικών θέσεων λειτουργού εκπαιδευτικού προγραμματισμού, προβαίνει σε ενέργειες για την 
επαναφορά των θέσεων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.241, ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 

2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.010.01.241 και ημερομηνία 
3 Νοεμβρίου 2011, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με ημερομηνία 9 Νοέμβριου 2011, και σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων στα πλαίσια 
διερεύνησης των αναγκών σε νερό για κτηνοτροφικές χρήσεις, προέβη στην καταγραφή των υφιστάμενων 
κτηνοτροφικών μονάδων, που γειτνιάζουν με τα όρια της περιοχής που αρδεύεται από το Φράγμα Ξυλιάτου. 

 Η διερεύνηση που διεξήγαγε το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, δεν σημαίνει οπωσδήποτε την παροχή 
νερού από το Φράγμα Ξυλιάτου προς τις υφιστάμενες κτηνοτροφικές μονάδες.  Παρά ταύτα θα πρέπει να 
γνωρίζετε ότι και η κτηνοτροφία όπως ακριβώς και η γεωργία, αποτελούν μέρος της αγροτικής/γεωργικής 
ανάπτυξης και δεν πρέπει να γίνεται διαχωρισμός στην αντιμετώπισή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.256, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Αμμοχώστου κα Σκεύη Κούτρα Κουκουμά με 
αρ. 23.06.010.01.256, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 
16.11.2011 και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 
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(α) Ο αριθμός των οικοπέδων αυτοστέγασης που έχουν παραχωρηθεί κατά τα τελευταία τρία χρόνια 
ανέρχεται στα 1,363. Στον πίνακα που επισυνάπτεται (Παράρτημα I) φαίνεται παγκύπρια ο αριθμός των 
οικοπέδων που έχουν παραχωρηθεί κατά κοινότητα, τα τελευταία τρία χρόνια. 

(β) Κατά το 2012, προγραμματίζεται να παραχωρηθούν 450 οικόπεδα περίπου, ανάλογα με τους 
διαθέσιμους πόρους. 

(γ) Επίσης, έχουν ετοιμαστεί σχέδια διαχωρισμού 1,115 οικοπέδων Αυτοστέγασης και 3,037 οικοπέδων για 
αντιστάθμισμα παγκύπρια. Ο ρυθμός υλοποίησης των διαχωρισμών αυτών θα εξαρτηθεί από τις 
διαθέσιμες πιστώσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.343, ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 12/01/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ ότι κατά τους μήνες Ιούλιο και Αύγουστο του 2010 όντως παρουσιάστηκαν μαζικές βλάβες στα 
συστήματα μηχανικής υποστήριξης της Μονάδας Εντατικής Θεραπείας. Παρά το γεγονός αυτό και κατόπιν 
άμεσων ενεργειών από μέρους του προσωπικού της Μονάδας Εντατικής Θεραπείας το πρόβλημα έχει επιλυθεί 
και όλα τα συστήματα λειτουργούν πλήρως για έκτο συνεχόμενο έτος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.351, ημερομηνίας 22 ∆εκεμβρίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με τις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 
23.06.010.01.351 και 23.06.010.01.351, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2012 και 14 Ιουνίου 2012 αντίστοιχα, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Αρμόδια αρχή για την εφαρμογή του περί Απορρυπαντικών Νόμου (Ν.125(Ι)/2006) είναι ο ∆ιευθυντής 
Ιατρικών Υπηρεσιών & Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας (άρθρο 4) ο οποίος μπορεί να εξουσιοδοτήσει, 
σύμφωνα με το εδάφιο 2 του άρθρο 4, τον Προϊστάμενο Υγειονομικών Υπηρεσιών ή άλλο μέλος της 
Υγειονομικής Υπηρεσίας για άσκηση της εξουσίας που έχει ο ίδιος. 

2. Επισυνάπτεται κατάλογος των βιομηχανιών που παράγουν απορρυπαντικά πλυντηρίων και πιάτων 
στην Κύπρο. 

3. Μετά από έρευνα λειτουργών του Υπουργείου Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού διαπιστώθηκε ότι, 
οι βιομηχανίες που παράγουν απορρυπαντικά πλυντηρίων και πιάτων ήταν ενήμερες για την απόφαση 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για την απαγόρευση της χρήσης φωσφορικών αλάτων και άλλων 
χημικών ενώσεων που περιέχουν φωσφόρο στα απορρυπαντικά και έχουν προβεί στις απαραίτητες 
ενέργειες ώστε να μην επηρεαστούν από την υιοθέτηση της ευρωπαϊκής νομοθεσίας. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού παραμένει στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε 
πρόσθετες πληροφορίες/διευκρινήσεις απαιτηθούν επί του θέματος.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.369, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αριθμό 23.06.010.01.369, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2012, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όπως προκύπτουν από στοιχεία που έχει το 
Τμήμα Οδικών Μεταφορών και το Υπουργείο Οικονομικών: 

(1) Ερωτήματα 1 και 2 - Ποιος είναι ο συνολικός αριθμός των αιτήσεων που έχει δεχτεί το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών και πόσες αιτήσεις έχουν τελικά εγκριθεί και ποιο ποσό δαπανήθηκε; 

 (α) Κατά το έτος 2008 υλοποιήθηκαν δύο Σχέδια Απόσυρσης και Αντικατάστασης Παλαιών 
Οχημάτων. Η 1η περίοδος υποβολής αιτήσεων ήταν από τις 14 Ιανουαρίου μέχρι τις 14 Μαρτίου 
του 2008 και κάλυψε οχήματα ηλικίας 20 ετών και άνω, ενώ η 2η περίοδος από τις 5 Μαΐου μέχρι 
τις 4 Ιουλίου του ίδιου έτους και κάλυψε οχήματα ηλικίας 15 ετών και άνω. Το σύνολο των 
αιτήσεων που εγκρίθηκαν κατά τις δύο αυτές περιόδους ανέρχεται στις 13.602. Από αυτές 1.604 
αφορούσαν χορηγία κατηγορίας Α (€257), 8.450 χορηγία κατηγορίας Β (€684), 2.087 χορηγία 
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κατηγορίας Γ1 (€1.283) ενώ 1.461 αφορούσαν χορηγία κατηγορίας Γιι (€1.710). Το εγκεκριμένο 
προϋπολογισμένο ποσό για τα δύο αυτά σχέδια ήταν αρχικά €8.543.007. Το ποσό αυτό 
καλύφθηκε πλήρως από τις αιτήσεις και χρειάστηκε να εγκριθεί συμπληρωματικό ποσό της τάξης 
των €2.824.952. Συνολικά το εγκεκριμένο προϋπολογισμένο ποσό ανήλθε στα €11.367.959. Από 
τις 13.602 αιτήσεις που είχαν εγκριθεί (προϋπολογισμένο ποσό €11.367.959) τελικά 
υποβλήθηκαν οι 12.008 (ποσό που καταβλήθηκε €9.421.151). 

 (β) Το 2009 ανακοινώθηκε τρίτο Σχέδιο Απόσυρσης και Αντικατάστασης Παλαιών Οχημάτων το 
οποίο κάλυψε οχήματα ηλικίας πέραν των 15 ετών. Αιτήσεις γίνονταν δεκτές για περίοδο 2 μηνών 
από τις 2 Φεβρουαρίου μέχρι τις 3 Απριλίου του 2009. Με βάση το 3° Σχέδιο, είχαν εγκριθεί 
10.039 αιτήσεις, για συνολικό ποσό €8.340.985. Από αυτές 887 αφορούσαν χορηγία κατηγορίας 
Α (€257), 6.834 χορηγία κατηγορίας Β (€684), 1.230 χορηγία κατηγορίας Γι (€1.283) ενώ 1.088 
αφορούσαν χορηγία κατηγορίας Γιι (€1.710). Από τις 10.039 αιτήσεις που είχαν εγκριθεί 
(προϋπολογιζόμενο ποσό €8.340.985) τελικά υποβλήθηκαν οι 8.856 (ποσό που καταβλήθηκε 
€6.793.997). 

(γ) Στις 11 Οκτωβρίου, 2010 ανακοινώθηκε η έναρξη του 4ου Σχεδίου Απόσυρσης και 
Αντικατάστασης Παλαιών Οχημάτων. Αιτήσεις γίνονταν δεκτές για περίοδο 2 μηνών με τελευταία 
ημερομηνία την 13 ∆εκεμβρίου, 2010. Το 4° Σχέδιο αφορούσε την καταβολή χορηγίας ύψους 
€1.800 και κάλυπτε την απόσυρση μηχανοκινήτων οχημάτων κατηγορίας Μ1, ηλικίας πέραν των 
15 ετών. Από τις 1.111 αιτήσεις που είχαν εγκριθεί (προϋπολογισμένο ποσό €2.000.000) τελικά 
υλοποιήθηκαν οι 761 (ποσό που καταβλήθηκε €1.369.800). 

(2) Ερώτημα 3 - Πόσα χρήματα υπολογίζεται να κερδίσει το κράτος από τα τέλη εγγραφής και το φόρο 
προστιθέμενης αξίας των νέων αυτοκινήτων που εγγράφονται; 

Από τις εγγραφές νέων οχημάτων για το 2011 εισπράχθηκαν τέλη εγγραφής περίπου ύψους €11,9 εκ. 
και ποσό ύψους περίπου €42,6 εκ. περίπου που αφορά την καταβολή του νενομισμένου ΦΠΑ. 

(3) Ερώτημα 4 - Έχει αξιολογηθεί η οικονομική βιωσιμότητα του σχεδίου; Το κράτος προτίθεται να 
εφαρμόσει το σχέδιο απόσυρσης παλιών αυτοκινήτων για το 2012 με ή χωρίς τροποποιήσεις; 

Με βάση στατιστικά στοιχεία του Τμήματος Οδικών Μεταφορών οι συνολικές εγγραφές οχημάτων Μ1 
(σαλούν) για το 2011 ανέρχονται στις 27.885 ενώ οι συνολικές εγγραφές οχημάτων Μ1 με βάση το 
σχέδιο απόσυρσης ανέρχονταν στις 762 ή ως ποσοστό 3% στις συνολικές εγγραφές. Ανάλογη εικόνα 
παρουσιάζουν και τα έσοδα. Τα έσοδα από την εγγραφή οχημάτων Μ1 ανέρχονται στα €11.944.195 ενώ 
τα έσοδα εγγραφής με βάση το σχέδιο ανέρχονται σε €103.811 ή ως ποσοστό 1% περίπου στα 
συνολικά έσοδα εγγραφής. 

Την ίδια εικόνα παρουσιάζουν και τα έσοδα από το ΦΠΑ τα οποία με βάση το σχέδιο απόσυρσης δεν 
ξεπερνούν το 3% των συνολικών εσόδων του ΦΠΑ από εγγραφή αυτοκινήτων. 

Όσον αφορά τη βιωσιμότητα του σχεδίου, θα πρέπει να αναφερθεί ότι πέρα από τα άλλα οφέλη 
(περιβαλλοντικά, εξοικονόμηση ενέργειας κ.ά), η αντικατάσταση των οχημάτων με καινούρια αυτοκίνητα 
προσφέρει μεγαλύτερη παθητική ασφάλεια. 

Όσον αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησης πληροφορείσθε ότι πρόσφατα έχει ετοιμαστεί νέο σχέδιο 
Απόσυρσης παλαιών αυτοκινήτων το οποίο υποβλήθηκε στο Υπουργείο Οικονομικών για έγκριση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.371, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 18/1/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα της έκδοσης 
της σχολικής εφημερίδας των Μαθητών του Λυκείου Εθνάρχη Μακαρίου Γ΄ της Λευκωσίας και σας ενημερώνω 
για τα ακόλουθα: 

2. Το θέμα έχει διευθετηθεί μετά από ενέργειες της ∆ιεύθυνσης Μέσης Εκπαίδευσης. Η φετινή έκδοση της 
μαθητικής εφημερίδας έχει ήδη κυκλοφορήσει. 

3. Σας ευχαριστούμε για το ενδιαφέρον σας να στηρίξετε με τον τρόπο αυτό την έκδοση της εφημερίδας 
των μαθητών, που αποτελεί μια πολύ δημιουργική ενασχόληση για τους νέους μας από τη στιγμή που ένας 
από τους βασικούς στόχους της Εκπαίδευσης είναι η εμπλοκή των μαθητών σε δραστηριότητες που τους 
καθιστούν ενεργούς, σκεπτόμενους πολίτες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.421, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 07/02/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα στην βάση της έρευνας η οποία διεξήχθη το 2009, ως υπεργολαβία από το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου: 

 Τα ναρκωτικά που λαμβάνονται από χρήστες περνούν στα ούρα και καταλήγουν στα ακατέργαστα 
απόβλητα, όπου η ανίχνευση και ο προσδιορισμός τους μπορεί να θεωρηθεί ως ένδειξη της χρήσης τους. 

 Τέτοιες μετρήσεις έχουν γίνει στο εξωτερικό για σκοπούς υπολογισμού της ημερήσιας χρήσης 
συγκεκριμένου ναρκωτικού κατά αναλογία πληθυσμού καθώς και για σκοπούς σύγκρισης κατανάλωσης από 
πόλη σε πόλη. Όμως οι υπολογισμοί δεν έχουν μεγάλη ακρίβεια αφού δεν είναι όλος ο πληθυσμός μιας 
κοινότητας χρήστες ναρκωτικών. Μάλιστα, σε χώρες όπου γίνεται επεξεργασία αποβλήτων και μετά 
καταλήγουν σε νερό για ανθρώπινη κατανάλωση, υπάρχει ανησυχία για την ύπαρξη ναρκωτικών στα λύματα 
διότι το πόσιμο νερό συνήθως δεν υπόκειται σε ελέγχους για υπολείμματα ναρκωτικών. 

 Στις περισσότερες μελέτες που έχουν γίνει στο εξωτερικό, έχουν εντοπισθεί ποσότητες από κάνναβη, 
κοκαΐνη και ηρωίνη και σε ορισμένες χώρες και μεθαμφεταμίνη. Τα αποτελέσματα αυτών των ερευνών είναι 
προβλεπόμενα αφού τα εν λόγω ναρκωτικά είναι τα πιο διαδεδομένα. 

 Παρόλες τις ευαίσθητες τεχνικές που υπάρχουν στην αναλυτική χημεία π.χ. αέριος χρωματογράφος - 
φασματογράφος μάζας, λόγω της μεγάλης αραίωσης των ναρκωτικών από ούρα των μη - χρηστών, 
αναμένεται ότι μόνο τα ναρκωτικά ευρείας χρήσης ανιχνεύονται με μεγάλη βεβαιότητα. 

 Το Γενικό Χημείο του Κράτους δεν έχει δικά του στοιχεία για υπολείμματα ναρκωτικών σε απόβλητα για 
υπολογισμούς χρήσης ναρκωτικών αλλά έχει πολλά στοιχεία για το είδος των ναρκωτικών ουσιών που 
κυκλοφορούν στην Κύπρο. 

 Στην Κύπρο, τα ναρκωτικά έχουν εξαπλωθεί σε μεγάλη έκταση και τα στατιστικά στοιχεία της 
Αστυνομίας αλλά και του Γενικού Χημείου του Κράτους δείχνουν ότι το υπ’ αριθμό ένα ναρκωτικό, όπως και σε 
όλη την Ευρώπη, παραμένει η κάνναβης - (περίπου 80 κιλά το 2011 για όλη την Κύπρο), η ηρωίνη (περίπου 
600γρ.), η κοκαΐνη (περίπου 3 κιλά αλλά συνεχώς αυξάνεται) και οι καινούργιες συνθετικές ψυχοτρόπες ουσίες 
όπως το JWH-018 οι οποίες εμφανίστηκαν στην Κύπρο για πρώτη φορά το 2009 (περίπου 8 κιλά και συνεχώς 
αυξάνονται). 

 Στην έρευνα του Πανεπιστημίου Κύπρου στην οποία γίνεται αναφορά και η οποία δημοσιεύθηκε και στις 
εφημερίδες, δεν φαίνεται να εντοπίστηκε στα λύματα η κύρια ναρκωτική ουσία στην Κύπρο, δηλαδή η 
κάνναβης. Έχει δε ανιχνευθεί η Ketamine οποία δεν έχει καμία φορά εντοπισθεί, μέχρι στιγμής, στην Κύπρο 
από το Γενικό Χημείο του Κράτους το οποίο είναι το επίσημο εργαστήριο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για 
αναλύσεις ναρκωτικών ουσιών που προσκομίζει η Αστυνομία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.424, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2012 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και 
σας πληροφορώ ότι στα κρατικά Νοσηλευτήρια υπάρχουν ειδικοί κάδοι ανακύκλωσης στις καφετέριες, τα 
γραφεία, τις εισόδους όπως επίσης και στους μεγάλους χώρους στάθμευσης. 

2. Σύμφωνα με την Κοινοτική Οδηγία 94/62, γίνεται ανάκτηση μέχρι και 65% των απορριμμάτων 
συσκευασίας καθώς και ανακύκλωση μέχρι και 45% των υλικών συσκευασίας όπως χαρτιού, μετάλλων, 
πλαστικού και γυαλιού. 

3. Σημειώνεται ότι η ανακύκλωση συγκαταλέγεται ανάμεσα στις προτεραιότητες του Υπουργείου Υγείας 
αφού προάγει τη δημόσια υγεία και συμβάλλει καθοριστικά στην προστασία του περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.429, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

«Αναβαθμίσεις κλιμάκων που έχουν γίνει τα τελευταία 20 χρόνια στη ∆ημόσια Υπηρεσία 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα αλληλογραφία που λήγει με την επιστολή σας με αρ. φακ. 
Ερ. 23.06.010.01 429 και ημερ. 28.6.2012, αναφορικά με την ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.429, ημερομηνίας 
31.1.2012 του Έντιμου Βουλευτή κ. Μάριου Μαυρίδη και σας ενημερώνω για τις κυρίες μισθοδοτικές 
αναβαθμίσεις θέσεων που έχουν γίνει στη ∆ημόσια Υπηρεσία, κατά τα τελευταία 20 χρόνια. 

I. Αντικατάσταση του θεσμού των συνδυασμένων θέσεων/τάξεων με συνδυασμένες κλίμακες το 
1996 

2. Με τον περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικό) Νόμο του 1996 (Ν. 8(ΙΙ)/1996), ο οποίος επισυνάπτεται 
ως Παράρτημα 1, αντικαταστάθηκε ο θεσμός των συνδυασμένων θέσεων/τάξεων με Κλ. Α2-Α5/Α7, Κλ. Α2-



37 

 

Α4/Α7 και Κλ. Α4/Α7 με θέσεις με συνδυασμένες κλίμακες Κλ. Α2-Α5-Α7, Κλ. Α2-Α4-Α7 και Κλ. Α4-Α7, 
αντίστοιχα. Ήτοι, οι επηρεαζόμενοι υπάλληλοι ανελίσσονται στην Κλ. Α7 αντί να προάγονται στην ανώτερη 
θέση των συνδυασμένων θέσεων με Κλ. Α7. Οι λόγοι για τους οποίους υιοθετήθηκε η εν λόγω ρύθμιση ήταν οι 
ακόλουθοι: 

(α) δεν υπήρχε ουσιαστική διαφορά στα καθήκοντα και τις ευθύνες, μεταξύ της κατώτερης και ανώτερης 
θέσης/τάξης των συνδυασμένων θέσεων/τάξεων, και δεδομένου ότι οι υπάλληλοι εκτελούσαν τα ίδια 
καθήκοντα και μετά την προαγωγή τους, με μόνη την πρόνοια για αυξημένο βαθμό ευθύνης, δεν υπήρχε 
λόγος να διαχωρίζεται μια θέση σε δύο τάξεις, και 

(β) είχαν δημιουργηθεί προβλήματα πλήρωσης σε ορισμένα Τμήματα/Υπηρεσίες, τα οποία δεν μπορούσαν 
να πληρώσουν τις θέσεις προαγωγής στις Κλίμακες Α8 και Α9 ή Α9, γιατί δεν υπήρχαν υπάλληλοι στο 
αμέσως κατώτερο βαθμολογικό επίπεδο της Κλ. Α7. 

II. Αναθεώρηση Κλιμάκων στην Εκπαιδευτική Υπηρεσία το 2000 

3. Κατά το 2000, η συνδικαλιστική πλευρά υπέβαλε αίτημα προς την τότε Κυβέρνηση για αναβάθμιση των 
θέσεων Επιθεωρητή Α΄ Μέσης και Τεχνικής Εκπαίδευσης και ∆ιευθυντή Σχολείων Μέσης και Τεχνικής 
Εκπαίδευσης. Το θέμα είχε συζητηθεί στα πλαίσια της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (ΜΕΠΕΥ) και επειδή δεν υπήρξε συμφωνία παραπέμφθηκε στην εξ Υπουργών Επιτροπή-
Σύνδεσμο της ΜΕΠΕΥ (Υπουργοί Οικονομικών, Παιδείας και Πολιτισμού, ∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξεως). 
Στη συνέχεια το θέμα εξετάστηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο με την Απόφασή του με αρ. 
51.661/26.4.2000 ενέκρινε τις αναθεωρήσεις Κλιμάκων των πιο κάτω θέσεων με αναδρομική ισχύ από 
26.4.2000, οι οποίες υλοποιήθηκαν με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 2) του 2001 
(Ν. 22(ΙΙ)/2001), σχετικό απόσπασμα του οποίου επισυνάπτεται ως Παράρτημα 2. 

(α) 36 Επιθεωρητών Α΄ από την Κλ. Α13 στην Κλ. Α13 επεκτεινόμενη κατά δύο προσαυξήσεις, 

(β) 107 ∆ιευθυντών Σχολών Μέσης Εκπαίδευσης, από την Κλίμακα Α12 επεκτεινόμενη κατά δύο 
προσαυξήσεις στην Κλ. Α13 και 

(γ) 746 Βοηθών ∆ιευθυντών Σχολών Μέσης Εκπαίδευσης, από την Κλ. Α11 στην Κλ. Α12. 

4. Πέραν των πιο πάνω ρυθμίσεων, με βάση συμφωνία μεταξύ της τότε Κυβέρνησης και της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Ελλήνων ∆ασκάλων (ΠΟΕ∆), υλοποιήθηκαν και αναθεωρήσεις Κλιμάκων των πιο κάτω θέσεων 
με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 2) του 2001 (Ν. 22(ΙΙ)/2001): 

(α) 329 θέσεων ∆ιευθυντή Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, από την Κλ. Α11 επεκτεινόμενη κατά τρεις 
προσαυξήσεις στην Κλ. Α12 επεκτεινόμενη κατά δύο προσαυξήσεις. 

(β) 597 θέσεων Βοηθού ∆ιευθυντή Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, από την Κλ. Α10 επεκτεινόμενη κατά 
δύο προσαυξήσεις στην Κλ. Α11 επεκτεινόμενη κατά δύο προσαυξήσεις. 

III. Αναθεώρηση του ενιαίου Κρατικού Μισθολογίου το 2002 

5. Το υφιστάμενο Κρατικό Μισθολόγιο που τέθηκε σε ισχύ το 1980 παρουσίασε με την πάροδο του χρόνου 
αρκετές αδυναμίες, όπως το γεγονός ότι είχε καταστεί υπέρ του δέοντος ανταγωνιστικό εξωτερικά και άδικο 
έναντι των εργοδοτών του ιδιωτικού τομέα, το ότι υπήρχε ένας αδικαιολόγητα μεγάλος αριθμός διαρθρώσεων, 
ότι παρατηρείτο μια συνεχής τάση συμπίεσής του προς τα πάνω σε βάρος των κατόχων των ανωτάτων 
θέσεων και ότι ορισμένες Κλίμακες χρησιμοποιούνταν μεμονωμένα. Για περιορισμό ή και άρση των 
παρουσιαζόμενων αδυναμιών καταβλήθηκαν από καιρού αρκετές προσπάθειες από την Επίσημη Πλευρά και 
το 1998 δόθηκαν συγκεκριμένες εισηγήσεις προς την ΠΑ.ΣΥ.∆.Υ. στα πλαίσια της Μικτής Επιτροπής 
Προσωπικού (ΜΕΠ). Ωστόσο, δεδομένων των προαναφερόμενων στις παραγράφους 3 και 4 ρυθμίσεων που 
αφορούσαν τους Εκπαιδευτικούς Λειτουργούς, η ΠΑ.ΣΥ.∆.Υ. επεδίωξε να εξασφαλίσει αντίστοιχα οφέλη. Μετά 
από διαβουλεύσεις με τη συνδικαλιστική πλευρά υιοθετήθηκαν οι αναβαθμίσεις που επισυνάπτονται ως 
Παραρτήματα 3 και 4, αντίστοιχα, οι οποίες τέθηκαν σε ισχύ από 1.1.2002, με τον περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 8) του 2002 (Ν.42(ΙΙ)/2002). Οι εν λόγω αναβαθμίσεις αφορούσαν κυρίως: 

(α) την παραχώρηση μίας ή δύο προσαυξήσεων σε αριθμό θέσεων, 

(β) την αναβάθμιση της θέσης εισδοχής προσωπικού με ελάχιστο απαιτούμενο προσόν για διορισμό το 
πανεπιστημιακό προσόν: 

 i. από Κλ.Α8 και Α10 σε Κλ. Α8 και Α10 και Α11 ή 

 ii. από Κλ. Α9/Α11 και Α12 σε Κλ. Α9 και Α11 και Α12, ήτοι οι επηρεαζόμενοι υπάλληλοι 
ανελίσσονται στην Κλ. Α11 αντί να προάγονται στην ανώτερη θέση των συνδυασμένων θέσεων 
με Κλ. Α11 και Α12, 

(γ) την αναβάθμιση της θέσης ∆ιευθυντή Τμήματος από Κλ. Α15 σε Κλ. Α15 και Α16,  
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(δ) την αναβάθμιση της θέσης ∆ιευθυντή μεγάλων Κυβερνητικών Τμημάτων, από Κλ. Α16 σε πάγιο ετήσιο 
βασικό μισθό £8.270 (€65.315 σημερινός βασικός μισθός), 

(ε) την αναβάθμιση της θέσης Γενικού ∆ιευθυντή ή άλλων αξιωματούχων με αντίστοιχη μισθοδοσία από 
πάγιο ετήσιο βασικό μισθό £8.482 σε £8.950 (€70.685 σημερινός βασικός μισθός) και 

(στ) την αναβάθμιση της θέσης Γενικού Εισαγγελέα και Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα από πάγιο ετήσιο 
βασικό μισθό £11.368 σε £11.709 (€92.475 σημερινός βασικός μισθός). 

6. Σημειώνεται ότι παράλληλα με τις εν λόγω αναβαθμίσεις προτάθηκε από την Επίσημη Πλευρά η μείωση 
των απολαβών του νεοεισερχόμενου προσωπικού κατά 10% τα δύο πρώτα χρόνια της υπηρεσίας του και η 
τοποθέτησή του στην αρχική βαθμίδα της μισθολογικής κλίμακας της θέσης του στο τρίτο έτος της υπηρεσίας 
του. Ωστόσο η εν λόγω ρύθμιση δεν προωθήθηκε. 

7. Στα πλαίσια της αναθεώρησης του κρατικού μισθολογίου αναβαθμίστηκαν επίσης, με τον περί 
∆ικαστηρίων (Τροποποιητικό) Νόμο (Ν. 140(1)2002) που επισυνάπτεται ως Παράρτημα 5: 

(α) οι θέσεις των Ανώτερων Επαρχιακών ∆ικαστών από πάγιο ετήσιο βασικό μισθό £8.142 σε £8.613 
(€68.023 σημερινός βασικός μισθός) 

(β) οι θέσεις των Προέδρων Επαρχιακών ∆ικαστών από πάγιο ετήσιο βασικό μισθό £8.539 σε £8.966 
(€70.812 σημερινός βασικός μισθός) και 

(γ) οι θέσεις του Προέδρου και των ∆ικαστών του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου από πάγιο ετήσιο βασικό μισθό 
£11.368 σε £11.709 (€92.475 σημερινός βασικός μισθός). 

8. Επίσης, με τον περί Προϋπολογισμού Νόμο του 2003 (Ν.11(ΙΙ)/2003) αναβαθμίστηκαν: 

(α) οι θέσεις των Μελών της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας από πάγιο ετήσιο βασικό μισθό £8.635 σε 
£9.112 (€65.423 σημερινός βασικός μισθός), 

(β) η θέση του Προέδρου της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας από πάγιο ετήσιο βασικό μισθό £10.076 σε 
£10.632 (€76.336 σημερινός βασικός μισθός), 

(γ) οι θέσεις των Μελών της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας από πάγιο ετήσιο βασικό μισθό £7.993 
σε £8.371 (€60.102 σημερινός βασικός μισθός) και 

(δ) η θέση του Προέδρου της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας από πάγιο ετήσιο βασικό μισθό £9.507 
σε £10.032 (€72.028 σημερινός βασικός μισθός). 

IV. Μελέτες ∆ιαχωρισμού ∆ιαζευκτικών Προσόντων 

9. Με βάση την απόφαση που επετεύχθη μεταξύ της επίσημης και της δημοσιοϋπαλληλικής πλευράς στη 
Μικτή Επιτροπή Προσωπικού (ΜΕΠ) στις 30.1.2002, στα πλαίσια της αναθεώρησης του ενιαίου κρατικού 
μισθολογίου, συμφωνήθηκε η διεξαγωγή Μελετών διαχωρισμού των διαζευκτικών προσόντων για όλες τις 
θέσεις του κρατικού μισθολογίου, τα Σχέδια Υπηρεσίας των οποίων απαιτούν διαζευκτικά προσόντα, όπως 
π.χ. η κατοχή Απολυτηρίου Σχολής Μέσης Εκπαίδευσης ή η κατοχή πανεπιστημιακού προσόντος (αντίγραφο 
των πρακτικών της συμφωνίας επισυνάπτεται ως Παράρτημα 6). 

10. Οι εν λόγω Μελέτες αφορούσαν 33, συνολικά, κατηγορίες θέσεων σε οικονομικούς και τεχνικούς 
κλάδους, και αποσκοπούσαν στην εξάλειψη των ανισοτήτων που παρουσιάζονται εις βάρος των ατόμων τα 
οποία κατέχουν: 

(α) ανώτερα προσόντα, και τα οποία διορίζονται στις ίδιες θέσεις με άτομα τα οποία κατέχουν κατώτερα 
προσόντα, με αποτέλεσμα, ενώ, σε σχέση με τα προσόντα τους και τις υπηρεσιακές ανάγκες 
διαπιστώνεται ότι εκτελούν αναβαθμισμένα καθήκοντα, να αμείβονται, περίπου, στο ίδιο επίπεδο, 

(β) κατώτερα προσόντα, με την έννοια ότι δεν μπορούν να συναγωνιστούν τους κατόχους ανώτερων 
προσόντων, είτε στα πλαίσια γραπτού διαγωνισμού είτε στα πλαίσια προφορικών εξετάσεων. 

11. Απώτερος στόχος των εν λόγω Μελετών είναι ο διαχωρισμός των θέσεων στη ∆ημόσια Υπηρεσία, 
ούτως ώστε μελλοντικά, να προσλαμβάνεται προσωπικό σε 3 «ξεκάθαρα» επίπεδα ως εξής: 

(α) επίπεδο θέσεων με απαιτούμενο προσόν το Απολυτήριο Σχολής Μέσης Εκπαίδευσης, 

(β) επίπεδο θέσεων με απαιτούμενο προσόν το ∆ίπλωμα Σχολής Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης διάρκειας 
σπουδών τουλάχιστον τριών ετών και 

(γ) επίπεδο θέσεων με απαιτούμενο προσόν το Πανεπιστημιακό ∆ίπλωμα. 
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12. Αναλυτική κατάσταση αναφορικά με τις Μελέτες που έχουν ολοκληρωθεί και το στάδιο υλοποίησής τους, 
τις μελέτες που βρίσκονται σε εξέλιξη και αυτές που εκκρεμούν, παρουσιάζονται στον Πίνακα που 
επισυνάπτεται ως Παράρτημα 7. Συνοπτικά αναφέρεται ότι μέχρι σήμερα: 

(α) έχουν ολοκληρωθεί 16 Μελέτες τα πορίσματα των οποίων έχουν συμφωνηθεί στη ΜΕΠ, εκ των οποίων 
οι 10 έχουν υλοποιηθεί με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2007 
(Ν.38(ΙΙ)/2007) (Παράρτημα 8) και οι υπόλοιπες 6 με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμο (Αρ. 4) του 2009 (Ν.53(ΙΙ)/2009) (Παράρτημα 9), 

(β) έχουν ολοκληρωθεί 9 Μελέτες τα πορίσματα των οποίων εκκρεμούν για συζήτηση σε Μικτό Κλιμάκιο 
μεταξύ Επίσημης και Συνδικαλιστικής Πλευράς, και 

(γ) εκκρεμεί η διεξαγωγή 8 Μελετών. 

13. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες/διευκρινίσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.440, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ: 06.11.006 και ημερ. 15/2/2012 σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση και σας παραθέτω πιο κάτω την απάντησή μου. Παρακαλώ όπως δεχτείτε τις απολογίες μου για τη 
μεγάλη καθυστέρηση που σημειώθηκε στην απάντηση της ερώτησης, η οποία οφείλεται στο γεγονός ότι η 
σχετική επιστολή παρέπεσε στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας όπου είχε διαβιβαστεί. 

2. Στα πλαίσια των προκλήσεων που καλείται η Κύπρος να αντιμετωπίσει ενόψει των έντονων 
δημογραφικών αλλαγών, έχει συσταθεί ο Εθνικός Φορέας ∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής, μετά 
από απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερ. 28/4/2009. Η θητεία των μελών του Φορέα που διορίζονται 
από τον Πρόεδρο του Εθνικού Φορέα ∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής είναι τριετής. 

3. Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας εκπόνησαν μελέτη με τίτλο «Καθιέρωση ∆ημογραφικής Πολιτικής 
και εντοπισμός των Τομέων Παρέμβασης με έμφαση στις Πολιτικές για την Οικογένεια», τα αποτελέσματα της 
οποίας παρουσιάστηκαν στα μέλη του Εθνικού Φορέα σε σχετικό Σεμινάριο στις 19/1/2010 και τα οποία 
κατέδειξαν ότι τα αίτια της υπογεννητικότητας οφείλονται κατά κύριο λόγο στην εξέλιξη των ίδιων των 
σύγχρονων κοινωνιών, στο σύγχρονο τρόπο ζωής, στην αυξανόμενη ατομικότητα, στο ανερχόμενο μορφωτικό 
επίπεδο και στην αντίληψη του ελεύθερου χρόνου. 

4. Ο Εθνικός Φορέας ∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής επεξεργάστηκε προσχέδιο Σχεδίου 
Εθνικής Στρατηγικής της Κύπρου για την περίοδο 2011-2015 για την αντιμετώπιση των κύριων προκλήσεων 
που αντιμετωπίζει η Κυπριακή κοινωνία ενόψει των δημογραφικών αλλαγών. Το Σχέδιο προσεγγίζει το θέμα 
μέσω πολιτικών για την γεννητικότητα, την ενεργό γήρανση και τη μετανάστευση, παράγοντες που έχουν 
άμεση επίδραση στην αντιμετώπιση των δημογραφικών προκλήσεων. Οι δράσεις οι οποίες θα 
περιλαμβάνονται στο Σχέδιο Εθνικής Στρατηγικής θα υλοποιηθούν στη βάση προτεραιοτήτων, προσμετρώντας 
φυσικά και την προϊούσα οικονομική κρίση. Το Σχέδιο έχει συνέργεια και συμπληρωματικότητα με άλλα 
έγγραφα πολιτικής συμπεριλαμβανομένων του Σχεδίου ∆ράσης για τους Ηλικιωμένους (2005-2015), του 
Σχεδίου ∆ράσης Συμφιλίωσης της Οικογενειακής, Ιδιωτικής και Επαγγελματικής Ζωής (2010-2013), του 
Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα, του Σχεδίου ∆ράσης Ένταξης Μεταναστών κ.ά. 

 Οι απόψεις και εισηγήσεις που υποβλήθηκαν από τα μέλη του Φορέα έχουν καταγραφεί και μελετώνται 
από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας με στόχο την οριστικοποίηση του Σχεδίου από τον Φορέα και 
ακολούθως την υποβολή του στο Υπουργικό Συμβούλιο για λήψη απόφασης. 

5. Όσον αφορά την πρόταση για σύσταση επιστημονικού ινστιτούτου δημογραφίας και οικογενειακής 
πολιτικής, θεωρούμε ότι στο παρόν στάδιο δεν είναι αναγκαία, αφού έχει δημιουργηθεί ο Εθνικός Φορέας 
∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής, του οποίου κύριος σκοπός είναι η παρακολούθηση των 
δημογραφικών αλλαγών στην Κύπρο και η προώθηση κατάλληλων πολιτικών για την αντιμετώπισή τους. Στα 
πλαίσια των αρμοδιοτήτων του, ο Εθνικός Φορέας μπορεί να καλέσει εμπειρογνώμονες και να διεξάγει μελέτες 
και έρευνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.452, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«23ο Νηπιαγωγείο Λεμεσού 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 9.2.2012, και σας πληροφορώ ότι ήδη το έργο έχει 
ολοκληρωθεί και έχει παραδοθεί συνολικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.460, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.460, που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Πάφου κ. 
Ανδρέα Φακοντή και η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων με την επιστολή του με αρ. φακ. 19.1.6.3/3 και ημερ. 19.4.2012, και σας πληροφορώ 
ότι το αναφερόμενο στην Ερώτηση έργο αφορά τη μετατροπή δρόμου σε πεζόδρομο και το συνολικό κόστος 
κατασκευής του ανέρχεται στις €164.000. Στο φετινό Προϋπολογισμό είχε περιληφθεί πρόνοια ύψους €70.000 
για έναρξη των εργασιών, αλλά λόγω και των τρεχουσών δημοσιονομικών συνθηκών, η εκτέλεση του έργου θα 
αρχίσει εντός του 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.462, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 16/02/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(1) Το Μνημόνιο συνεργασίας θεσμοθετεί και διευρύνει τη συνεργασία μεταξύ του Μακάριου Νοσοκομείου 
και του King’s College Hospital, η οποία ξεκίνησε από το 1999 με τη συνεργασία στην περίθαλψη και 
θεραπεία ασθενών με ηπατολογικά προβλήματα και σταδιακά συστηματοποιήθηκε από το 2006 με την 
ετήσια επίσκεψη στην Κύπρο του ειδικού Ηπατολόγου Dr. Alastair Baker από το King’s College Hospital, 
ο οποίος εξετάζει όλους τους παιδιατρικούς ασθενείς με περίπλοκα ηπατολογικά προβλήματα, όπως 
μεταμόσχευση ήπατος, συγγενής ατρησία χοληφόρων, χρόνια χολική κίρρωση, πολυκυστική νόσος του 
ήπατος, χρόνια ηπατίτιδα Β κλπ, τόσο του δημόσιου όσο και του ιδιωτικού τομέα παγκύπρια. Στις 
τελευταίες επισκέψεις εξετάστηκαν ασθενείς και από τα κατεχόμενα και δύο ασθενείς από την Ελλάδα. 
Οι επισκέψεις αυτές του ∆ρ. Alastair Baker μαζί με την συνεχή παρακολούθηση των ασθενών από την 
Ηπατολογική Κλινική του Μακάριου Νοσοκομείου, η οποία βρίσκεται σε συνεχή επικοινωνία με το King’s 
College Hospital, ελάττωσε την ταλαιπωρία των οικογενειών των Κυπρίων Ασθενών και εξοικονόμησε 
πόρους από τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Υγείας, αφού δεν απαιτείται πλέον να μεταβαίνουν οι 
ασθενείς στο εξωτερικό για εξετάσεις και παρακολούθηση, παρά μόνο για εξειδικευμένες χειρουργικές 
επεμβάσεις. 

(2) Το Μνημόνιο εκτός από τη θεσμοθέτηση της συνεργασίας στην αντιμετώπιση περίπλοκων 
ηπατολογικών περιστατικών, διευρύνει την συνεργασία και στα παιδογαστρεντερολογικά θέματα, αφού 
δεν υπάρχει σήμερα ειδικός παιδογαστρεντερολόγος στην Κύπρο, αλλά παρέχει και τη δυνατότητα της 
από κοινού διερεύνησης για διεύρυνση της συνεργασίας και σε άλλους εξειδικευμένους τομείς 
περίθαλψης παιδιατρικών ασθενών. 

(3) Με τη θεσμοθέτηση της συνεργασίας αυτής εξυψώνεται το επίπεδο περίθαλψης των ασθενών αφού θα 
εφαρμόζονται κοινά πρωτόκολλα και κοινές μέθοδοι θεραπείας των ασθενών και το Μακάριο 
Νοσοκομείο θα καταστεί σε συνεργασία με το King’s College Hospital περιφερειακό κέντρο 
παρακολούθησης και περίθαλψης ασθενών από τις γύρω χώρες, συμμετέχοντας σε ευρωπαϊκά 
προγράμματα εξειδικευμένης θεραπείας. 

(4) Το Μνημόνιο περιλαμβάνει επίσης και υποτροφίες για την μετεκπαίδευση παιδιάτρων, ειδικευόμενων 
παιδιάτρων, νοσηλευτών, κλινικών διαιτολόγων και παραϊατρικού προσωπικού στο King’s College 
Hospital για τους νέους τρόπους θεραπείας των ασθενών με βάση τα ευρωπαϊκά πρωτόκολλα 
θεραπείας. Ήδη μετεκπαιδεύθηκε μια ανώτερη νοσηλευτική λειτουργός που στελέχωσε την ηπατολογική 
κλινική και πρόκειται να μετεκπαιδευθούν και ένας παιδίατρος στην ειδικότητα του παιδο-
γαστρεντερολόγου καθώς επίσης και άλλα μέλη ιατρικού και παραϊατρικού προσωπικού που σχετίζονται 
με την περίθαλψη των ασθενών αυτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.474, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.474 και ημερομηνία 17 Φεβρουαρίου 2012, που 
υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, σε σχέση με τη λειτουργία του αλλαντοποιείου 
«Χωματάς Λτδ» στον Κάτω Μύλο Λεμεσού και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Μετά από σχετική έρευνα που διενεργήθηκε από την Πολεοδομική Αρχή (Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως Λεμεσού-Επαρχιακό Γραφείο Λεμεσού), την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού και τον Πρόεδρο του 
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Κοινοτικού Συμβουλίου Κ. Μύλου διαπιστώθηκε ότι μέχρι σήμερα δεν έχει υποβληθεί οποιαδήποτε αίτηση που 
να αφορά τη λειτουργία του αλλαντοποιείου «Χωματάς Λτδ». 

3. Σημειώνεται ότι το συγκεκριμένο αλλαντοποιείο λειτουργεί από το 1992 ως μικρή οικογενειακή βιοτεχνία 
παραδοσιακών αλλαντικών προϊόντων, χωρίς όμως να έχει εξασφαλίσει τις σχετικές άδειες (Πολεοδομική και 
Οικοδομική). Στεγάζεται σε παλιό υποστατικό (κατοικία) που βρίσκεται στο τεμ. 115 Φ/Σχ. 48/5362V01. Το 
εργοστάσιο υπολειτουργεί εδώ και δύο χρόνια και δεν έχει μόνιμο προσωπικό. Έχει μεταφέρει όλες τις 
εργασίες του εκτός της Κοινότητας Κάτω Μύλου, πλην της παραγωγής και του φουρνίσματος. 

4. Με επιστολή της ημερομηνίας 25.02.2008, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού ζήτησε από τον ∆ιευθυντή 
της Εταιρείας, να ενημερωθεί για τις ενέργειες του, αναφορικά με την μετακίνηση του εργοστασίου, 
διαφορετικά θα λαμβάνονταν δικαστικά μέτρα. 

5. Ο ∆ιευθυντής της Εταιρείας, έχει πληροφορήσει τον Έπαρχο Λεμεσού, ότι προγραμματίζεται 
μεταστέγαση του εργοστασίου στη Μουτταγιάκα περί το τέλος του έτους, σε ιδιόκτητη γη. Παράλληλα, 
ισχυρίζεται ότι αυτό λειτουργούσε κυρίως τους χειμερινούς μήνες πάνω σε έκτακτη βάση (1-2 μέρες τη 
βδομάδα) και την υπόλοιπη περίοδο του χρόνου 1-2 μέρες τον μήνα. Μεγάλο μέρος των επιμέρους εργασιών 
του αλλαντοποιείου έχει μεταστεγαστεί στη Λεμεσό (αποθήκευση/συσκευασία/διανομή) ενώ εδώ και ένα χρόνο 
η παραγωγή παραδοσιακών αλλαντικών προϊόντων έχει ανατεθεί σε άλλη αδειούχα βιοτεχνία αλλαντικών της 
περιοχής. 

6. Αξίζει να σημειωθεί ότι στις 07.03.2012, πραγματοποιήθηκε επιθεώρηση του αλλαντοποιείου από τον 
Αρμόδιο Επιθεωρητή Εργασίας, και διαπιστώθηκε ότι η διεργασία παραγωγής καπνιστού κρέατος δεν 
λειτουργούσε. ∆ιαπίστωσε όμως, ότι στην εγκατάσταση υπήρχε σύστημα εξαερισμού και φουγάρα ύψους 6 
περίπου μέτρων. 

7. Ο φορέας εκμετάλλευσης του αλλαντοποιείου ενημέρωσε τον επιθεωρητή ότι προβαίνει σε ενέργειες για 
μεταστέγαση του σε άλλο χώρο. Εκτιμά ότι η μεταστέγαση θα γίνει εντός 6 μηνών. Για τους πιο πάνω λόγους 
δεν έγιναν οποιεσδήποτε συστάσεις στον φορέα εκμετάλλευσης της εγκατάστασης πλην της ενημέρωσης για 
την υποχρέωση του να εξασφαλίσει Άδεια Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων. ∆εδομένου όμως του χρόνου που 
απαιτείται για υποβολή της αίτησης, για εξέταση της και για χορήγηση της Άδειας, είναι άνευ σημασίας η 
υποβολή της αίτησης για το αλλαντοποιείο αφού αναμένεται σύντομα να μεταστεγαστεί. 

8. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας θα συνεχίσει να επιθεωρεί την εν λόγω εγκατάσταση και σε 
περίπτωση που διαπιστωθεί ότι η μεταστέγαση θα καθυστερήσει, θα απαιτηθεί από το φορέα εκμετάλλευσης 
του αλλαντοποιείου να υποβάλει αίτηση για εξασφάλιση Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων για το 
αλλαντοποιείο στο χώρο που βρίσκεται σήμερα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.479, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με ημερ. 21/2/2012 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Αναφορικά με την ενημέρωση που ζητήσατε για τον τρόπο αξιοποίησης του κονδυλίου που 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 04339 του Κεφαλαίου 20.01 «Υλοποίηση μέτρων στα πλαίσια της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης» στους προϋπολογισμούς του 2010 και του 2011, σας αποστέλλονται 
κατάλογοι για τα δύο πιο πάνω έτη (Παραρτήματα Α΄ και Β΄), στους οποίους φαίνεται η κατανομή των 
δαπανών που διενεργήθηκαν από το πιο πάνω κονδύλι στα διάφορα μέτρα και προγράμματα που 
εντάσσονται στα πλαίσια της Εκπαιδευτικής Μεταρρύθμισης. 

2. Όπως φαίνεται από τους πιο πάνω καταλόγους, οι δαπάνες από το πιο πάνω κονδύλι αφορούσαν ως 
επί το πλείστον στην εφαρμογή του Ολοήμερου Σχολείου στη δημοτική εκπαίδευση, του Μουσικού και 
Αθλητικού Σχολείου στη μέση εκπαίδευση, του Ανοιχτού Σχολείου σε συνεργασία με τους ∆ήμους, στη 
διαμόρφωση των νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων από την Προδημοτική μέχρι και την Α΄ Λυκείου και 
στην επιχορήγηση όλων των μαθητών της Β΄ Γυμνασίου για την αγορά φορητού Η/Υ.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.483, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.483 και ημερομηνία 21η Φεβρουαρίου 2012 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σχετικά με τα ερωτήματά σας: 
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1. Ο μειοδοτικός διαγωνισμός για εγκατάσταση μεγάλων φωτοβολταϊκών πάρκων συνολικής 
δυναμικότητας 50 MW έχει προκηρυχθεί την 21η Μαΐου 2012 και η τελευταία ημερομηνία υποβολής 
αιτήσεων από τους ενδιαφερόμενους είναι η 3η Σεπτεμβρίου 2012. 

2. Όλοι οι ενδιαφερόμενοι για υλοποίηση φωτοβολταϊκών πάρκων, θα πρέπει να υποβάλουν τις προτάσεις 
τους στα πλαίσια του μειοδοτικού διαγωνισμού. Θα επιλεγούν οι προτάσεις που θα έχουν τη χαμηλότερη 
ζητούμενη τιμή πώλησης ρεύματος (νοουμένου ότι αυτή θα είναι κάτω των 21 σεντς/KWh και οι οποίες 
θα πληρούν όλες τις απαραίτητες προϋποθέσεις συμμετοχής στο διαγωνισμό. Από τη διαδικασία δεν 
αποκλείονται προτάσεις με ζητούμενη τιμή ίση ή μικρότερη από την τιμή ΑΠΕ της ΑΗΚ (χωρίς δηλαδή 
να ζητείται επιπλέον επιδότηση σε σχέση με τις σημερινές τιμές) νοουμένου ότι η ζητούμενη τιμή θα είναι 
σταθερή για όλη τη διάρκεια του εικοσαετούς συμβολαίου που θα υπογραφεί με τους αιτητές που θα 
επιλεγούν. Σε περίπτωση που υπάρξουν τέτοιες προτάσεις και είναι οι χαμηλότερες, τότε τα έργα αυτά 
θα επιλεγούν. 

3. Όπως επεξηγήθηκε στην απάντηση του ερωτήματος No. 2, τυχόν αιτήσεις με οποιαδήποτε ζητούμενη 
σταθερή τιμή κάτω των 21σεντς/KWh, θα διαγωνιστούν στα πλαίσια του μειοδοτικού διαγωνισμού. Η 
Επιτροπή ∆ιαχείρισης του Ειδικού Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ εξέδωσε ανακοινώσεις βάσει των οποίων καλεί 
όλους τους ενδιαφερόμενους που επιθυμούν να εγκαταστήσουν φωτοβολταϊκά πάρκα δυναμικότητας 
150 kW μέχρι 10 MW, συμπεριλαμβανομένων των φορέων που απευθύνθηκαν σε διάφορους 
φορείς/υπηρεσίες για αδειοδότηση έργων χωρίς να ζητούν επιδότηση από το Ειδικό Ταμείο ΑΠΕ και 
ΕΞΕ, όπως ετοιμάσουν και υποβάλουν τις αιτήσεις τους για συμμετοχή στον διαγωνισμό. Σε περίπτωση 
όμως που υπάρχουν προτάσεις για υλοποίηση φωτοβολταϊκών πάρκων με το εκάστοτε κόστος αγοράς 
ΑΠΕ από την ΑΗΚ, το οποίο δεν είναι σταθερό, δεν θα μπορούν να συμμετέχουν στο μειοδοτικό 
διαγωνισμό αλλά θα εξεταστούν ξεχωριστά. 

4. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε συνεργασία με τη ΡΑΕΚ και όλους τους άλλους 
εμπλεκόμενους φορείς μελετά ήδη το θέμα χειρισμού αιτήσεων για υλοποίηση φωτοβολταϊκών πάρκων 
χωρίς επιδότηση αλλά με ζητούμενη την εκάστοτε τιμή αγοράς ΑΠΕ από την ΑΗΚ. Συγκεκριμένα 
εξετάζεται τόσο το θέμα της πρόσθετης δυναμικότητας συστημάτων που θα μπορέσουν να συνδεθούν 
με το δίκτυο όσο και όλοι οι παράγοντες που επηρεάζουν το κόστος χρήσης του δικτύου (π.χ. τάση, 
συχνότητα κ.λπ.). Οι σχετικές αποφάσεις θα κοινοποιηθούν στους ενδιαφερόμενους αμέσως μετά την 
ολοκλήρωση των απαιτούμενων μελετών και τη λήψη της σχετικής απόφασης. Θα πρέπει παράλληλα 
να σημειωθεί ότι ανεξάρτητα με τα πιο πάνω, οι ενδιαφερόμενοι μπορούν, αν το επιθυμούν, να 
αδειοδοτηθούν μέσω των εν ισχύ κανόνων της αγοράς ηλεκτρισμού οι οποίοι προϋποθέτουν μεταξύ 
άλλων την εξεύρεση δικών τους πελατών τους οποίους θα πρέπει να εξυπηρετούν σε εικοσιτετράωρη 
βάση. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή σας για να σας δώσει 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.500, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.500 και ημερομηνία 23 Φεβρουαρίου 2012, που 
υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Πάφου κ. Α. Φακοντή, σε σχέση με οχληρία που προκαλείται από τη λειτουργία 
χοιροστασίου στην περιοχή Μαραθούντας, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο ∆ιευθυντής Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως στη σχετική με την Ερώτηση έκθεση του, αντίγραφο 
της οποίας επισυνάπτεται ως Παράρτημα 1, αναφέρει τα ακόλουθα: 

(α) Το χοιροστάσιο ανεγέρθηκε στα τεμάχια με αρ. 543, 623, 624, Φ/Σχ.LI.5, στην περιοχή Μαραθούντας 
και απέχει 1600 μ. περίπου από το Όριο Ανάπτυξης της Κοινότητας, 1000 μ. περίπου από τις Οικιστικές 
Ζώνες Κονιών, Αγίας Μαρινούδας και Γεροσκήπου, και 400 μ. περίπου από τον αυτοκινητόδρομο 
Λεμεσού - Πάφου και τον προγραμματιζόμενο αυτοκινητόδρομο Πάφου - Πόλεως Χρυσοχούς. 

(β) Η ανάπτυξη περιλαμβάνει έξι (6) χοιροτροφικά υποστατικά και βοηθητικές οικοδομές, και καλύπτεται, 
κατά το μεγαλύτερο της μέρος (τέσσερα (4) χοιροτροφικά υποστατικά και βοηθητικές οικοδομές) με 
άδειες οικοδομής που εκδόθηκαν πριν την εφαρμογή του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, ενώ 
για μέρος της (δύο (2) χοιροτροφικά υποστατικά) χορηγήθηκε σχετική πολεοδομική άδεια κατόπιν 
απόφασης της αρμόδιας Υπουργικής Επιτροπής σε σχέση με Ιεραρχική Προσφυγή που υποβλήθηκε 
εναντίον αρνητικής απόφασης της Πολεοδομικής Αρχής επί της αίτησης. Όλες οι πιο πάνω 
αναφερόμενες οικοδομές καλύπτονται επίσης με σχετικά Πιστοποιητικά Έγκρισης. 

(γ) Στις 13.10.2008 χορηγήθηκε πολεοδομική άδεια (με αρ. ΠΑΦ/1404/2005) περιορισμένης χρονικής 
διάρκειας (τριών χρόνων), η οποία αφορούσε την εγκατάσταση συστήματος επεξεργασίας 
χοιρολυμάτων, το οποίο περιλαμβάνει διαχωριστήρα στερεών/υγρών αποβλήτων, βιολογική μονάδα και 
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υπαίθριες δεξαμενές υγρών αποβλήτων στα τεμάχια με αρ. 550, 551, Φ/Σχ.LΙ.5, τα οποία βρίσκονται 
πλησίον του χοιροστασίου. Η πολεοδομική άδεια περιορισμένης χρονικής διάρκειας έληξε στις 
13.10.2011, χωρίς οι αιτητές να έχουν υποβάλει αίτηση για παράταση της ισχύος της. Επιτόπου έχει 
κατασκευαστεί και λειτουργεί ο διαχωριστήρας στερεών/υγρών αποβλήτων και οι υπαίθριες δεξαμενές 
υγρών αποβλήτων, ενώ η βιολογική μονάδα δεν υλοποιήθηκε. 

(δ) Σε σχέση με τη δυσοσμία που προκαλείται από τη λειτουργία του χοιροστασίου, υποβλήθηκαν κατά 
καιρούς παράπονα από τις Τοπικές Αρχές και το θέμα συζητήθηκε τόσο σε συναντήσεις των Κοινοτικών 
Συμβουλίων με τον Υπουργό Εσωτερικών, όσο και στην κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. Σε 
πρόσφατη συνάντηση του Υπουργού Εσωτερικών με το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίας Μαρινούδας, που 
έγινε στις 12.03.2012, συζητήθηκε μεταξύ άλλων και το πιο πάνω θέμα και ο Υπουργός κάλεσε τον 
Έπαρχο Πάφου «να λάβει δικαστικά μέτρα εναντίον των ιδιοκτητών του χοιροστασίου για παρακοή 
∆ιατάγματος ∆ικαστηρίου». 

3. Ο Έπαρχος Πάφου στη σχετική με την Ερώτηση έκθεση του, αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται ως 
Παράρτημα 2, αναφέρει τα ακόλουθα: 

(α) Αίτηση για έκδοση άδειας οικοδομής σε σχέση με τη χορηγηθείσα πολεοδομική άδεια με αρ. 
ΠΑΦ/1404/2005, κατατέθηκε στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου στις 02.04.2009. Κατά την εξέταση της 
διαπιστώθηκε ότι η ανάπτυξη περιλάμβανε κατασκευές οι οποίες δεν καλύπτονταν με τη χορηγηθείσα 
πολεοδομική άδεια και για τις οποίες εκκρεμούσε ∆ιάταγμα Κατεδάφισης. Η εξέταση της αίτησης 
ανεστάλη και λήφθηκαν δικαστικά μέτρα εναντίον των ιδιοκτητών του χοιροστασίου για παρακοή του 
δικαστικού διατάγματος. Οι ιδιοκτήτες, μετά τη λήψη των δικαστικών μέτρων, συμμορφώθηκαν με το 
∆ιάταγμα Κατεδάφισης, και ως εκ τούτου αποσύρθηκαν τα δικαστικά μέτρα που είχαν ληφθεί εναντίον 
τους, και στις 11.11.2010 εκδόθηκε σχετική με την ανάπτυξη άδεια οικοδομής με αρ. 017799, στο όνομα 
της νέας ιδιοκτήτριας εταιρείας «Α/φοι Ανδρέου Χοιροστάσια Λτδ». Η άδεια οικοδομής έληξε στις 
13.10.2011, ταυτόχρονα με την αντίστοιχη πολεοδομική άδεια, χωρίς να ανανεωθεί. 

(β) Μετά από πρόσφατη επιτόπια επίσκεψη Λειτουργού της Επαρχιακής ∆ιοίκησης διαπιστώθηκε ότι η 
βιολογική μονάδα επεξεργασίας χοιρολυμάτων δεν είχε κατασκευαστεί, και το χοιροστάσιο βρισκόταν σε 
λειτουργία μόνο με σύστημα επεξεργασίας χοιρολυμάτων τύπου διαχωριστήρα, το οποίο 
περιλαμβάνεται στις χορηγηθείσες πολεοδομική άδεια και άδεια οικοδομής. Ενόψει της αναφερόμενης 
διαπίστωσης αποφασίστηκε η λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον της ιδιοκτήτριας εταιρείας για 
λειτουργία της ανάπτυξης χωρίς την εξασφάλιση σχετικού Πιστοποιητικού Έγκρισης. Η έκθεση 
πταίσματος εστάλη στις 04.04.2012 στη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας (Αρ. Φακέλου ∆.Υπ.3/12).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.532, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.532 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 1.3.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Στο Κοινοτικό Συμβούλιο Τίμης έχουν παραχωρηθεί τα Τ/Κ τεμάχια αρ. 179Β, 180, Φ/Σχ. 51/30 και 438, 
439, Φ/Σχ. 51/38 από 1.7.2009 για χρήση ως χώρος πρασίνου με ενοίκιο €30,00 το χρόνο.  Εντός της εν λόγω 
Τ/Κ ιδιοκτησίας περιουσίας είχαν επέμβει περίοικοι με δεντροφύτευση, καλλιέργειες, αποθηκευτικούς χώρους, 
αποθήκες, υπόστεγα κτλ. Πρόθεση του Κοινοτικού Συμβουλίου ήταν η άρση των παρανομιών από το χώρο 
και η διαμόρφωσή του σε χώρο πρασίνου, αφού βρίσκεται στην είσοδο της Κοινότητας. 

 Πρόσφατα διαπιστώθηκε ότι εντός του υπό αναφορά χώρου ανεγέρθηκε μικρό λυόμενο υποστατικό. Ο 
Έπαρχος Πάφου με επιστολή του ημερομηνίας 10.11.2011 ζήτησε από το Κοινοτικό Συμβούλιο να άρει την 
επέμβαση και να διαμορφώσει το χώρο ως η Σύμβαση Μίσθωσης. Ακολούθησε και δεύτερη επιστολή του 
Επάρχου προς το Κοινοτικό Συμβούλιο ημερομηνίας 30.1.2012 με την οποία καλούσε το Κοινοτικό Συμβούλιο 
να συμμορφωθεί και να άρει την επέμβαση. 

 Μετά τη λήψη των επιστολών του Επάρχου, το Κοινοτικό Συμβούλιο με επιστολή του ημερομηνίας 
30.1.2012 ζήτησε όπως αφαιρεθεί μέρος από τη γη που του εκμισθώθηκε και δοθεί στον Κυνηγετικό Σύλλογο 
Τίμης για τη στέγασή του. 

 Με νέα επιστολή του ημερομηνίας 10.4.2012 ο Έπαρχος ενημέρωσε το Κοινοτικό Συμβούλιο Τίμης ότι 
εάν επιθυμεί ο Κυνηγετικός Σύλλογος να στεγαστεί στο υποστατικό που ανεγέρθηκε στον εν λόγω χώρο, θα 
πρέπει να υποβάλει σχετική αίτηση, η οποία θα τύχει της δέουσας εξέτασης. Επιπρόσθετα επεσήμανε στο 
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Κοινοτικό Συμβούλιο ότι θα πρέπει να μεριμνήσει ώστε να αρθούν όλες οι επεμβάσεις από τις παρακείμενες 
κατοικίες και να διαμορφωθεί ο χώρος ως η Σύμβαση Μίσθωσης που υπέγραψε, δηλαδή ως χώρος πρασίνου. 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο μέχρι στιγμής δεν έχει συμμορφωθεί στις υποδείξεις του Επάρχου για άρση των 
παρανομιών/επεμβάσεων και του δόθηκε μία τελευταία προθεσμία μέχρι 20.9.2012 για συμμόρφωση με τους 
όρους της Σύμβασης Μίσθωσής του. Σε διαφορετική περίπτωση η Σύμβαση θα τερματισθεί. Σημειώνεται ότι ο 
Κυνηγετικός Σύλλογος Τίμης δε θα προχωρήσει τελικά στην υποβολή αίτησης για παραχώρηση του μικρού 
λυόμενου υποστατικού, ως εκ τούτου ο Έπαρχος έδωσε προθεσμία στο Κοινοτικό Συμβούλιο μέχρι και τις 
20.9.2012 να προχωρήσει στην κατεδάφισή του. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.535, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Παιδοορθοπαιδικές επεμβάσεις που αφορούν επείγοντα περιστατικά διενεργούνται καθημερινά στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας τα τελευταία 30 χρόνια. Επιπροσθέτως, εδώ και έξι περίπου μήνες έχει 
ανακοινωθεί και στον τύπο η διενέργεια προγραμματισμένων παιδοορθοπαιδικών επεμβάσεων στο 
Νοσοκομείο Αρχιεπισκόπου Μακαρίου III κάθε δεύτερη Πέμπτη του μήνα. 

 Επιπλέον, τα τελευταία 15 χρόνια λειτουργεί Παιδοορθοπαιδική Κλινική κάθε Τρίτη στα εξωτερικά ιατρεία 
του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας και από εκεί γίνεται ο προγραμματισμός για παιδοορθοπαιδικές 
επεμβάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.542, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.010.01.542 και ημερομηνία 6 Μαρτίου, 2012 σε 
σχέση με την πιο πάνω ερώτηση με την οποία παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για τα σχέδια που υπάρχουν, προκειμένου να αναζωογονηθεί η Ελεύθερη Ζώνη Εμπορίου 
και να πραγματοποιηθούν βελτιωτικά έργα που θα την καταστήσουν ελκυστική για ιδιωτικούς επενδυτές και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η ίδρυση της Ελεύθερης Ζώνης στη Λάρνακα αποφασίστηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 
30.10.1975 (Αρ. Απόφασης 14.331) περίοδος κατά την οποία υπήρχε στον τόπο μας ανεργία που ήταν 
αποτέλεσμα της Τουρκικής Εισβολής.  Απαλλοτριώθηκε για τον σκοπό αυτό ακίνητη ιδιωτική ιδιοκτησία 
έκτασης 48 εκταρίων, 4 δεκαριών και 285 τ. μέτρων. Με διάταγμα που εκδόθηκε σύμφωνα με το άρθρο 3 του 
Περί Ελεύθερων Ζωνών Νόμου (∆. Πρ. 113 ημερ. 1.6.1979) η εν λόγω περιοχή κηρύχθηκε ως Ελεύθερη Ζώνη. 

 Τα έργα υποδομής της Ελεύθερης Ζώνης συμπληρώθηκαν το 1980 και η συνολική δαπάνη γι’ αυτά και 
τη μέχρι το τέλος του 2011 συντήρηση και λειτουργία της ανέρχονται στο ποσό € 2.867.000 περίπου.  Σ’ αυτή 
έχουν δημιουργηθεί 94 βιομηχανικά οικόπεδα εκτάσεως 31,2 εκταρίων περίπου. Έχουν εκμισθωθεί τα 75 
οικόπεδα σε 33 εταιρείες και έχουν προσφερθεί για εκμίσθωση τα υπόλοιπα 19 σε 10 εταιρείες. Σήμερα 
λειτουργούν στην περιοχή 15 επιχειρήσεις. 

 Το 1979 απαλλοτριώθηκε πρόσθετος χώρος για σκοπούς επέκτασης της Ελεύθερης Ζώνης έκτασης 29 
εκταρίων, 4 δεκαριών και 986 τ. μέτρων. Επειδή η Ελεύθερη Ζώνη Λάρνακας δεν αναπτύχθηκε όπως 
αναμενόταν, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε στις 5.5.1990 (Αρ. Απόφασης 33.411) να χρησιμοποιηθεί ο 
χώρος αυτός για την ίδρυση Βιομηχανικής Περιοχής. 

3. Στόχοι που τέθηκαν με την ίδρυση της Ελεύθερης Ζώνης είναι οι εξής: 

 α) αξιοποίηση της γεωγραφικής θέσης της Κύπρου, 

 β) η προσέλκυση ξένων επενδύσεων σε τομείς προηγμένης τεχνολογίας (εισαγωγή τεχνογνωσίας), 

 γ) η δημιουργία ευκαιριών απασχόλησης σε τομείς που παρατηρείται ανεργία, όπως για απόφοιτους 
Πανεπιστημίων, 

 δ) η αύξηση των εξαγωγών βιομηχανικών προϊόντων, και 

 ε) η εισαγωγή ξένου συναλλάγματος. 

4. Λόγοι για τους οποίους δεν αναπτύχθηκε η Ελεύθερη Ζώνη στον επιθυμητό βαθμό μπορούν να 
θεωρηθούν οι ακόλουθοι: 



45 

 

 (α) Η πλήρης απασχόληση που παρατηρείτο τα τελευταία χρόνια στην Κύπρο και τα συγκριτικά ψηλά 
ημερομίσθια του εργατικού μας δυναμικού. Πρωταρχικό κίνητρο που δημιουργεί την ανάγκη σε 
επιχειρηματίες να εγκαταστήσουν μονάδες τους σε ξένες χώρες είναι η μείωση των κόστων 
παραγωγής των προϊόντων τους και κατ’ επέκταση η βελτίωση της ανταγωνιστικότητάς τους, 
τόσο στην εγχώρια αγορά όσο και σε ξένες αγορές. 

 (β) Η μη ύπαρξη, ουσιαστικά, φορολογικών κινήτρων για τις ξένες επενδύσεις. 

 (γ) Η ύπαρξη στις γειτονικές μας χώρες Ελευθέρων Ζωνών με συγκριτικά πλεονεκτήματα όπως είναι 
τα γενναιόδωρα φορολογικά κίνητρα και το φθηνό εργατικό δυναμικό που είναι βασικοί 
παράγοντες για την προσέλκυση ξένων επενδύσεων. 

5. Το Υπουργικό Συμβούλιο, μετά από εισήγηση του Τμήματος Τελωνείων και τη σύμφωνη γνώμη των 
Υπουργείων Οικονομικών, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Κυπριακού Εμπορικού και 
Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ) και της Ομοσπονδίας Εργοδοτών & Βιομηχάνων (ΟΕΒ) αποφάσισε στις 
9.6.2011 (Αρ. Απόφασης 72.143) την κατάργηση της Ελεύθερης Ζώνης Λάρνακας και τη μετατροπή τους σε 
Βιομηχανική και Εμπορική Περιοχή. Σχετικό ∆ιάταγμα δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας ημερομηνίας 17.6.2011. (Κ.∆.Π. 230/2011). 

6. Στη νέα Βιομηχανική και Εμπορική Περιοχή υπάρχουν όλα τα έργα υποδομής (δρόμοι, ηλεκτρικό ρεύμα, 
νερό). Το 2008 συμπληρώθηκε η ανακατασκευή, νέα ασφαλτόστρωση όλων των δρόμων και πεζοδρομίων 
έναντι δαπάνης €867.500. Κάθε χρόνο γίνεται συντήρηση και καλλιέργεια των χώρων πρασίνου καθώς και 
καθαριότητα των δρόμων και ανοικτών χώρων. Αναμένεται ότι με το νέο καθεστώς της περιοχής θα υπάρξει 
ενδιαφέρον για εγκατάσταση και λειτουργία βιομηχανικών και εμπορικών μονάδων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.556, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι η Ύπατη Αρμοστεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην Καμπέρα, στο πλαίσιο διοργάνωσης πολιτιστικών εκδηλώσεων κατά την Προεδρία του 
2012, προγραμματίζει 2 (δύο) εκθέσεις κυπριακών αρχαιοτήτων, σε συνεργασία με το Πανεπιστήμιο της 
Μελβούρνης και το Πανεπιστήμιο του Σύδνεϋ, με κυπριακά εκθέματα. 

Επιπλέον, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, εξετάζουν το ενδεχόμενο 
επιχορήγησης πολιτιστικών εκδηλώσεων, σε περίπτωση που υποβληθεί σχετικό αίτημα από την ομογένεια 
στην Αυστραλία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.592, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η νομοθεσία που ρυθμίζει τα φαρμακευτικά προϊόντα στην Κύπρο είναι οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης 
Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) Νόμοι του 2001 έως 2011. Ο Νόμος αυτός υιοθετεί 
κυρίως τις διατάξεις της Οδηγίας 2001/83/ΕΚ για φαρμακευτικά προϊόντα ανθρώπινης χρήσης, όπως 
αυτή εκάστοτε τροποποιείται. 

2. Σύμφωνα με τις διατάξεις της παραγράφου (γ) του εδαφίου (1) του άρθρου 35 του Νόμου που αφορούν 
την επισήμανση των φαρμακευτικών προϊόντων, η ονομασία του φαρμακευτικού προϊόντος πρέπει να 
αναγράφεται σε γραφή Braille σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 35Α. 

3. Οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες στα πλαίσια της αξιολόγησης των αιτήσεων για νέα φαρμακευτικά 
προϊόντα ελέγχουν εάν έχει υποβληθεί και η σήμανση Braille. 

4. Στο άρθρο 35Α του Νόμου αναφέρονται ειδικότερες πρόνοιες όπως σε περίπτωση που υπάρχουν 
περισσότερες από μια περιεκτικότητες ενός φαρμακευτικού προϊόντος εισάγεται η υποχρέωση 
αναγραφής σε Braille και της δοσολογίας. 

 Περαιτέρω, δεν απαγορεύεται η αναγραφή πρόσθετων πληροφοριών για σκοπούς πρόσθετης 
σαφήνειας όπως η ένδειξη «για βρέφη» καθώς και η ημερομηνία λήξης. 

5. Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω και σύμφωνα με τις διατάξεις της παραγράφου (α) του εδαφίου (6Α) του 
άρθρου 36 που αναφέρεται στο φύλλο οδηγιών χρήσης των φαρμακευτικών προϊόντων, οι κάτοχοι 
άδειας κυκλοφορίας υποχρεούνται σε συνεννόηση με οργανώσεις ασθενών, να μεριμνούν ώστε το 
φύλλο οδηγιών χρήσης να είναι διαθέσιμο σε κατάλληλες μορφές για τους τυφλούς και για άτομα με 
μειωμένη όραση. 
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 Τέτοιες μορφές δυνατό να περιλαμβάνουν ηχητικά αρχεία μέσω π.χ. του διαδικτύου ή τηλεφώνου, φύλλα 
οδηγιών χρήσης με γραμματοσειρές μεγάλου μεγέθους, κάρτες με γραφή Braille κλπ. Να σημειωθεί ότι 
κατά την περίοδο σύνταξης της νομοθεσίας το 2004, οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες προέβησαν σε πολύ 
χρήσιμες συναντήσεις με την Παγκύπρια Οργάνωση Τυφλών για σκοπούς ενημέρωσης και ανταλλαγής 
απόψεων. 

6. Σημειώνεται επίσης ότι οι πρόνοιες για τη χρήση της γραφής Braille εισήχθηκαν στην κυπριακή 
νομοθεσία με το Νόμο 75(Ι) του 2006 ο οποίος υιοθετούσε τις διατάξεις ευρύτερης αναθεώρησης της 
κοινοτικής νομοθεσίας για τα φαρμακευτικά προϊόντα (Οδηγίες 2004/24/ΕΚ και 2004/27/ΕΚ). 

 Οι διατάξεις της νομοθεσίας για τη γραφή Braille δεν έχουν αναδρομική εφαρμογή πριν την ημερομηνία 
δημοσίευσης του Νόμου 75(Ι) του 2006 (14 Απριλίου 2006) ωστόσο επιτρέπεται η εθελοντική εφαρμογή 
των σχετικών διατάξεων από κατόχους άδειας κυκλοφορίας για φαρμακευτικά προϊόντα που είχαν άδεια 
κυκλοφορίας πριν την πιο πάνω ημερομηνία. Επίσης, το Συμβούλιο Φαρμάκων το οποίο είναι η Αρμόδια 
Αρχή για την εφαρμογή του Νόμου δύναται να ορίσει ημερομηνία κατά την οποία να υποχρεούνται όλα 
τα φαρμακευτικά προϊόντα να συμμορφώνονται με διατάξεις για τη γραφή Braille.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.602, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, η λαξευτή κατασκευή 
που βρίσκεται στις παρυφές του νέου δρόμου Αγίας Βαρβάρας- Αξύλου και θεωρείται ως «ασκητήριο» του 
Αγίου Επιφανίου (συνδέεται με τοπική προφορική παράδοση), δεν πληροί τα κριτήρια του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων για να κηρυχθεί ως Αρχαίο Μνημείο. 

 Σημειώνεται ότι, το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα ενημερώσει την Εκκλησιαστική Επιτροπή Αξύλου για την 
κατάσταση του σπηλαίου και θα της υποδείξει τρόπους διατήρησης του. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων είναι 
πρόθυμο να παράσχει κάθε τεχνική και επιστημονική βοήθεια, ούτως ώστε να διατηρηθεί το σπήλαιο και να 
αποφευχθούν επεμβάσεις που θα αλλοιώσουν την αυθεντικότητα του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.618, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2012, των βουλευτών κ. Αδάμου Αδάμου και Στέλλας 

Μισιαούλη ∆ημητρίου, εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού και Λευκωσίας, αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 21/03/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η χορήγηση φαρμάκων από τα Κρατικά Φαρμακεία γίνεται σύμφωνα με τους περί Κυβερνητικών 
Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών Γενικούς Κανονισμούς του 2000 έως 2005, και αφορά τους δικαιούχους 
δωρεάν περίθαλψης ασθενείς καθώς και ειδικές κατηγορίες ασθενών οι οποίες καθορίζονται από τον 
κανονισμό 8 (Κ∆Π 660/2002).  Βάσει του πιο πάνω κανονισμού, οι καρδιοπαθείς δικαιούχοι Β δικαιούνται 
δωρεάν φαρμακευτική περίθαλψη και εργαστηριακές και παρακλινικές εξετάσεις. 

 Η φαρμακευτική περίθαλψη που παρέχεται δωρεάν προς τους δικαιούχους ασθενείς είναι αυτή που 
περιλαμβάνεται στο Συνταγολόγιο των Κρατικών Νοσηλευτηρίων και με επιδότηση αυτή που περιλαμβάνεται 
στο σχέδιο Επιδότησης/Συμπληρωμής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.619, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 27/03/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι ποδοσφαιρικοί αγώνες στο στάδιο Γ.Σ.Π. καλύπτονται από δύο ασθενοφόρα από τον ιδιωτικό τομέα, 
τα οποία βρίσκονται καθ’ όλη τη διάρκεια ενός αγώνα εντός του σταδίου. 

2. Το πρόβλημα παρουσιάζεται κυρίως κατά την μαζική προσέλευση ή αποχώρηση των φιλάθλων καθώς 
επίσης και από την ανεξέλεγκτη στάθμευση ιδιωτικών οχημάτων στην ευρύτερη περιοχή γύρω από το 
στάδιο κατά την διάρκεια των αγώνων. 

3. Ο σχεδιασμός για την διακίνηση των ασθενοφόρων, καθώς και των άλλων Υπηρεσιακών οχημάτων 
επείγουσας ανταπόκρισης, εκτός του σταδίου, είναι πρωτίστως ευθύνη της Αστυνομίας και κατά δεύτερο 
λόγο των αρχών του σταδίου. 

4. Σε επικοινωνία του Υπουργείου Υγείας με εκπρόσωπο της Αστυνομίας αναφέρθηκε ότι μελετώνται 
τρόποι προς απάμβλυνση και/ή εξάλειψη του προβλήματος.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.627, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερώτησης 26.06.010.01.627 και ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2012 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, καταρχάς για να απολογηθώ για την καθυστέρηση της απάντησής μας και να 
σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Στα πλαίσια του εγκριμένου προϋπολογισμού και της ορθολογικής χρήσης των πόρων η υπηρεσία 
μεταφοράς μαθητών από τις Αγροτικές περιοχές Λάρνακας μέχρι το σταθμό Κοφίνου γίνεται με 
βοηθητικά λεωφορεία τα οποία χρησιμοποιούνται για την μεταφορά μαθητών και πολιτών. 

(β) Στο σταθμό Κοφίνου οι μαθητές επιβιβάζονται σε λεωφορεία τα οποία χρησιμοποιούνται αποκλειστικά 
για την μεταφορά μαθητών και καταλήγουν στα διάφορα σχολεία της επαρχίας Λάρνακας. 

2. Μετά από εξέταση του θέματος που εγείρετε στην προαναφερθείσα επιστολή σας, το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών έχει διευθετήσει τη μεταφορά των μαθητών χωρίς επιβάρυνση του προϋπολογισμού ως εξής: 

(α) το δρομολόγιο 404 να ξεκινά από τους Αγ. Βαβατσινιάς στις 6:00 αντί στις 5:40 ώστε οι μαθητές να 
φτάνουν στο σταθμό Κοφίνου στις 6:40. 

(β) το μαθητικό λεωφορείο από το σταθμό Κοφίνου με προορισμό την Τεχνική Σχολή Αγ. Λαζάρου να 
ξεκινά στις 6:45 ώστε οι μαθητές να φτάνουν στο σχολείο τους στις 7:20. 

3. Με την διευθέτηση αυτή πιστεύω ότι ικανοποιούνται τα αιτήματα των μαθητών της περιοχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.640, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ ότι τη διερεύνηση της φωτιάς στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας στις 5 Νοεμβρίου του 2011 
διενήργησε η Πυροσβεστική Υπηρεσία σε συνεργασία με την Αστυνομία και το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών. Με βάση το πόρισμα της Έκθεσης η πιθανή αιτία πρόκλησης της πυρκαγιάς ήταν βραχυκύκλωμα 
σε ηλεκτρική συσκευή λόγω υπερθέρμανσης. 

2. Όσον αφορά το κάπνισμα, αυτό απαγορεύεται σε όλους τους εσωτερικούς χώρους του Νοσοκομείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.644, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«ΘΕΜΑ: Νέο ∆ημοτικό Σχολείο Κονιών-Χωροθέτηση 

Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 29.3.2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το Υπουργείο υιοθέτησε την εισήγηση της Κοινότητας για την χωροθέτηση του νέου σχολείου και την 
υπόβαλε στο αρμόδιο Τμήμα της Πολεοδομίας για τελική απόφαση.  Το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως διαφώνησε με την πρόταση αυτή και υιοθέτησε άλλη χωροθέτηση όπως περιλήφθηκε στο 
τοπικό σχέδιο. 

β) Επειδή για το θέμα αρμόδιο είναι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και το Πολεοδομικό Συμβούλιο 
παρακαλώ όπως το ερώτημα τεθεί υπόψη του Υπουργείου Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.661, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 6/4/2012, και σας πληροφορώ ότι η δημιουργία 
Γυμνασίου στην Παρεκκλησιά ευρίσκεται στο στάδιο της εξασφάλισης του γηπέδου ανέγερσης. 

 Έχει ήδη επιλεγεί η χωροθέτηση του σχολείου, έχει εγκριθεί από την Εθνική Επιτροπή Οδικής 
Ασφάλειας Μαθητών και σ’ αυτό το στάδιο ετοιμάζεται ρυθμιστικό σχέδιο από το Τμήμα Πολεοδομίας. 

 Ανεξάρτητα με το θέμα της χωροθέτησης του σχολείου, λόγω του προβλήματος των δημοσίων 
οικονομικών δεν έχει προγραμματιστεί η ανέγερση κτιρίων δεδομένου ότι δεν αφορά επείγουσες στεγαστικές 
ανάγκες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.694, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.694 ημερομηνίας 9 
Απριλίου 2012 και σας απαντώ στα ερωτήματα με την σειρά που έχουν τεθεί: 

1. Ερώτηση: Για ποιους λόγους δεν υπάρχει διακλάδωση του πόσιμου νερού εντός του Κέντρου Υγείας 
Κοφίνου; 

 Απάντηση: Όσον αφορά το θέμα της διακλάδωσης του πόσιμου νερού εντός του Κέντρου Υγείας 
Κοφίνου, σας πληροφορώ ότι υπάρχει πρόνοια για παροχή πόσιμου νερού στο χώρο που χρησιμοποιείται ως 
κουζίνα, αίθουσα συσκέψεων καθώς και στο χώρο αναμονής των ασθενών-επισκεπτών του Κέντρου. 

2. Ερώτηση: Για ποιους λόγους το Κέντρο ενώ είναι καινούριο, παρουσιάζει ρωγμές μεγάλου μεγέθους, με 
αποτέλεσμα να τίθεται θέμα στατικής επάρκειας; 

 Απάντηση: Έχει ήδη γίνει επί τόπου επιθεώρηση και καταγραφή των ρωγμών από τις αρμόδιες 
υπηρεσίες και έχει ήδη δρομολογηθεί και βρίσκεται σε εξέλιξη, διαδικασία για αποκατάσταση τους με βάση 
υποδείξεις και εισηγήσεις του ιδιώτη μελετητή του έργου, με ευθύνη του Επαρχιακού Γραφείου του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων Λάρνακας. Έχουν δοθεί διαβεβαιώσεις ότι δεν τίθεται σε καμιά περίπτωση θέμα στατικής 
επάρκειας του κτιρίου. 

3. Ερώτηση: Προτίθεται το Υπουργείο να ενισχύσει το εν λόγω Κέντρο με επισκέψεις γιατρών πρόσθετων 
ειδικοτήτων π.χ. δερματολόγων, γυναικολόγων κ.ά.; 

 Απάντηση: Το Υπουργείο Υγείας στο παρόν στάδιο δεν προτίθεται να ενισχύσει το εν λόγω κέντρο με 
επισκέψεις ιατρών πρόσθετων ειδικοτήτων λόγω των αυξημένων υποχρεώσεων των ιατρών μας στα μεγάλα 
Νοσηλευτήρια και των λιστών αναμονής. Στα πλαίσια της οικονομικής περισυλλογής και της παγοποίησης 
θέσεων γίνεται αντιληπτό ότι υπάρχει δυσκολία στον διορισμό πρόσθετου ιατρικού προσωπικού. 

4. Ερώτηση: Προτίθεται να συμπληρώσει με πρόσθετο ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό το Κέντρο, 
λόγω αυξημένου αριθμού επισκέψεων και αν “ναι” πότε; 

 Απάντηση: Βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη ο προγραμματισμός για το 2013 με βάση τις ανάγκες των 
Νοσοκομείων και Κέντρων Υγείας και πιστεύουμε ότι εφόσον οι οικονομικές συνθήκες το επιτρέψουν θα 
είμαστε σε θέση να υλοποιήσουμε στο μέγιστο βαθμό τις αυξημένες αυτές ανάγκες. 

5. Ερώτηση: Η χρήση του ασθενοφόρου γίνεται πάνω σε ορθολογιστική βάση; Σε πόσα και ποιών 
κατηγοριών περιστατικά ανταποκρίθηκε; 

 Απάντηση: Το ασθενοφόρο στο Κέντρο Υγείας Κοφίνου εργάζεται καθ’ όλη την διάρκεια του 
εικοσιτετραώρου και είναι στελεχωμένο με οδηγό και νοσηλευτή. Ανταποκρίνεται άμεσα σε όλες τις κλήσεις που 
αφορούν μεταφορές ασθενών από Νοσοκομεία Λευκωσίας ή Λάρνακας προς τις Κοινότητες της περιοχής 
καθώς επίσης και τις επείγουσες κλήσεις που καλύπτουν περιστατικά που προέρχονται από την περιοχή 
Κοφίνου, Ζυγίου μέχρι Αλεθρικό, Μοσφιλωτή και μέχρι Αγίους Βαβατσινιάς. Κατάλογος με τις κλήσεις του 
ασθενοφόρου για τους μήνες Ιανουάριο-Απρίλιο 2012 επισυνάπτεται της παρούσης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.695, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 9/4/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και παρατηρώ 
τα εξής: 

2. Οι εκδρομές και οι επισκέψεις αποτελούν αναπόσπαστο μέρος της εκπαίδευσης και αναγκαίο 
συμπλήρωμα της αγωγής των παιδιών. Σκοπό έχουν να δοθεί στα παιδιά η ευκαιρία να γνωρίσουν το φυσικό, 
πολιτιστικό και κοινωνικό περιβάλλον του τόπου τους, να επικοινωνήσουν μεταξύ τους ως ομάδα και να 
εργαστούν συλλογικά στην εκτέλεση κοινωφελών και εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων. 

3. Ως εκ τούτου, μέσα στο πλαίσιο της αποκέντρωσης και της αυτονομίας των σχολικών μονάδων που 
προωθεί το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, το κάθε σχολείο είναι ελεύθερο να επιλέξει τις επισκέψεις που 
σύμφωνα με τις εκτιμήσεις του εξυπηρετούν τόσο τους στόχους που θέτει η σχολική μονάδα όσο και τους 
γενικότερους στόχους που περιλαμβάνονται στα Αναλυτικά Προγράμματα ή τους στόχους της χρονιάς που 
θέτει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. Επιπρόσθετα, ο Κανονισμός 29(3) των περί Λειτουργίας των 
∆ημόσιων Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης Κανονισμών (Κ.∆.Π. 225/2008) προβλέπει ότι «Οι εκδρομές και οι 
επισκέψεις οργανώνονται από το σχολείο και βρίσκονται κάτω από την ευθύνη του ∆ιευθυντή». Ο Κανονισμός 
7(3) των Περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης Κανονισμών (Κ.∆.Π. 310/1990) 
προβλέπει επίσης ότι «Οι εκδρομές και οι περίπατοι οργανώνονται από το σχολείο και βρίσκονται κάτω από 
την ευθύνη του ∆ιευθυντή». 



49 

 

4. Για το συγκεκριμένο θέμα των επισκέψεων στα ιστορικά μνημεία του εθνικο- απελευθερωτικού αγώνα 
του 1955-59, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ανταποκρινόμενο σε αίτημα της Προέδρου του Σ.Ι.Μ.Α.Ε., 
απέστειλε δύο εγκυκλίους (30 Μαρτίου 2006 και 12 Φεβρουαρίου 2007, οι οποίες για ενημέρωσή σας 
επισυνάπτονται) προς τις διευθύνσεις των σχολείων ∆ημοτικής, Μέσης Γενικής και Τεχνικής Εκπαίδευσης, με 
την παράκληση την ένταξη των μνημείων αυτών στο πρόγραμμα επισκέψεων των σχολείων καθώς σύμφωνα 
με την πρώτη εγκύκλιο «οι επισκέψεις της μαθητιώσας νεολαίας μας στους μνημειακούς και μουσειακούς 
αυτούς χώρους δεν αποτελεί μόνο χρέος τιμής προς όσους θυσιάστηκαν για το υπέρτατο αγαθό, την 
ελευθερία, αλλά και κολυμβήθρα εθνικού αναβαπτίσματος, προβληματισμού και παραδειγματισμού». Στις πιο 
πάνω εγκυκλίους επισυναπτόταν και σχετικός κατάλογος με όλα τα μνημεία αυτά. 

5. Από τις επισκέψεις επιθεωρητών και άλλων λειτουργών του Υπουργείου στα σχολεία μας κατά τις 
εκδηλώσεις για την επέτειο της 1ης Απριλίου 1955 διαπιστώνεται ότι αρκετά σχολεία, ιδιαίτερα της Μέσης 
Εκπαίδευσης, μετά την εκδήλωση για την επέτειο, πραγματοποιούν οργανωμένες επισκέψεις σε διάφορα 
μνημεία ή χώρους που σχετίζονται με τον αγώνα του 1955-59 όπως τα «Φυλακισμένα Μνήματα», τα 
Κρατητήρια Κοκκινοτριμιθιάς, το Μουσείο Αγώνα 1955-59, ο Αχυρώνας στο Λιοπέτρι, κ.ά. 

6. Όσον αφορά τον αριθμό των επισκέψεων που τα σχολεία μας έχουν πραγματοποιήσει στους χώρους 
αυτούς δεν έχουμε τα ακριβή στοιχεία καθώς οι επισκέψεις καταγράφονται στα Ημερολόγια των σχολείων και 
δεν κοινοποιούνται στο Υπουργείο Παιδείας. Κατά την άποψή μας το θέμα δεν είναι ποσοτικό αλλά ποιοτικό. 
Σημασία έχει η ορθή στάση και συμπεριφορά των μαθητών μας κατά τη διάρκεια των επισκέψεων και τα 
βιώματα που αναπτύσσονται κατά τη διάρκειά τους. Πιστεύουμε ότι οι εκπαιδευτικοί μας προετοιμάζουν 
κατάλληλα τους μαθητές μας για τις επισκέψεις αυτές, ώστε να έχουν τα μέγιστα αποτελέσματα για τους 
μαθητές μας, τους αυριανούς πολίτες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας  8 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.703, ημερομηνίας 5 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Σε συνέχεια της σχετικής με το πιο πάνω θέμα ταυτάριθμης επιστολής μου ημερομηνίας 14 Μαΐου 
2012, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Τα τρία ναρκοπέδια που βρίσκονται εντός των διοικητικών ορίων της Κοινότητας Τρούλλων στρώθηκαν 
μετά τη συμφωνία για κατάπαυση του πυρός και συγκεκριμένα τον Οκτώβριο του 1974. Τα 
συγκεκριμένα ναρκοπέδια αποτελούν αναπόσπαστο μέρος της αμυντικής διάταξης της Εθνικής 
Φρουράς, η οποία εκτείνεται σε όλο το μήκος της γραμμής αντιπαράταξης. 

β. Τα προαναφερθέντα ναρκοπέδια είναι περιφραγμένα με σταθερούς μεταλλικούς πασσάλους, σύρμα 
τριών σειρών, τριγωνικές πινακίδες σήμανσης «Ν/Π» και προειδοποιητικές μεταλλικές πινακίδες σε 
σημεία μπροστά από αυτά (ναρκοπέδια). Τα υπάρχοντα μέτρα ασφαλείας είναι σύμφωνα με τα 
καθοριζόμενα στα τεχνικά εγχειρίδια, κανονισμούς και διαταγές περί στρώσεως ναρκοπεδίων. 

γ. Η γεωγραφική περιοχή ανατολικά της Λάρνακας είναι ευαίσθητη στρατιωτικά και οποιαδήποτε 
περαιτέρω εξασθένηση της αμυντικής διάταξης της Εθνικής Φρουράς στην περιοχή αυτή, θα δώσει στις 
Τουρκικές ∆υνάμεις Κατοχής στρατηγικό πλεονέκτημα με απρόβλεπτες προεκτάσεις αφού θα μειώσει 
στο ελάχιστο το χρόνο προέλασης τους στις ακτές της Λάρνακας. 

2. Κατόπιν των ανωτέρω, η άρση των τριών ναρκοπεδίων που βρίσκονται εντός των διοικητικών ορίων της 
Κοινότητας Τρούλλων πρέπει να θεωρείται, υπό τις παρούσες περιστάσεις, αδύνατη. Το Υπουργείο Άμυνας, 
σε συνεργασία με το ΓΕΕΦ και άλλες κυβερνητικές υπηρεσίες, είναι σε ετοιμότητα να εξετάσει και υιοθετήσει 
κάθε άλλο μέτρο το οποίο θα ενισχύει το αίσθημα ασφάλειας των κατοίκων της ακριτικής Κοινότητας των 
Τρούλλων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.704, ημερομηνίας 5 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.01.704 ημερ. 18.4.2012, για την πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει λάβει σοβαρά υπόψη τα 
προβλήματα που αντιμετωπίζει η Σχολική Εφορεία Σωτήρας και τα σχετικά αιτήματά της για τα οποία 
κατέβαλε κάθε δυνατή προσπάθεια να αντιμετωπίσει με τις περιορισμένες πιστώσεις που υπάρχουν στον 
Προϋπολογισμό. 

2. Συγκεκριμένα παρόλο που το Υπουργείο Οικονομικών δεν εγκρίνει προσλήψεις προσωπικού 
τουλάχιστον για τα επόμενα δύο χρόνια το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει περιλάβει στον 
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Προϋπολογισμό του πρόνοια για αγορά λογιστικών υπηρεσιών ώστε να καλυφθεί η ανάγκη της Σχολικής 
Εφορείας Σωτήρας σε γραμματειακό προσωπικό. 

3. Λόγω της παρούσας οικονομικής κρίσης οι ανάγκες της Σχολικής Εφορείας σε εργατικό προσωπικό θα 
καλυφθούν με το ίδιο καθεστώς που λειτουργούσε μέχρι τώρα δηλαδή με την αγορά υπηρεσιών. 

4. Η αγορά οχήματος δεν κρίνεται αναγκαία προς το παρόν λαμβανομένου υπόψη ότι υπάρχουν Σχολικές 
Εφορείες, με μεγαλύτερο αριθμό σχολείων και μαθητών από την Σχολική Εφορεία Σωτήρας, που δεν 
διαθέτουν αυτοκίνητο και εντούτοις λειτουργούν αποτελεσματικά. 

5. Όσον αφορά το αίτημα για εξοπλισμό του οικήματος στο οποίο στεγάστηκε η Σχολική Εφορεία Σωτήρας 
αυτό έχει ήδη ικανοποιηθεί με την παραχώρηση έκτακτης χορηγίας ύψους €2.000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.713, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα των κατοίκων της κοινότητας Πολεμίου για αύξηση της αστυνομικής παρουσίας στην περιοχή 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.713 ημερομηνίας 6 Απριλίου, 2012, του Βουλευτή της 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και σας πληροφορώ ότι το πρόβλημα της οξείας έλλειψης 
προσωπικού είναι γνωστό και παρατηρείται σε όλες τις ∆ιευθύνσεις και Μονάδες της Αστυνομίας με όλα τα 
γνωστά συνεπακόλουθα. 

 Στον Αστυνομικό Σταθμό Στρουμπιού, στην εδαφική αρμοδιότητα του οποίου υπάγεται η Κοινότητα 
Πολεμίου, υπηρετούν σήμερα ένας Λοχίας, έξι Αστυφύλακες και δύο Ειδικοί Αστυφύλακες. Σύμφωνα δε με 
αναφορά του Αστυνομικού ∆ιευθυντή Πάφου, ενόψει των αναγκών της καλοκαιρινής περιόδου αλλά και λόγω 
των καθηκόντων και υποχρεώσεων που έχουμε να επιτελέσουμε ενόψει της ανάληψης της Προεδρίας του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν υπάρχει δυνατότητα για ενίσχυση με επιπρόσθετο προσωπικό του 
εν λόγω Σταθμού, τουλάχιστον στο παρόν στάδιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.727 και 23.06.010.01.812, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012 και 
10 Μαΐου 2012, των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και Αντρέα Φακοντή, 

αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ.23.06.010.01.727 ημερομηνίας 6 Απριλίου, 2012, του κ. Φειδία 
Σαρίκα και 23.06.010.01.812 ημερομηνίας 10 Μαΐου, 2012, του κ. Ανδρέα Φακοντή, Βουλευτών της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου και σας πληροφορώ ότι το πρόβλημα της οξείας έλλειψης προσωπικού είναι γνωστό και 
παρατηρείται σε όλες τις ∆ιευθύνσεις και Μονάδες της Αστυνομίας με όλα τα γνωστά συνεπακόλουθα. 

 Στο συγκεκριμένο Αστυνομικό Σταθμό, υπηρετούν σήμερα ένας Λοχίας και πέντε Αστυφύλακες. 
Σύμφωνα δε με αναφορά του Αστυνομικού ∆ιευθυντή Πάφου, εξαιτίας των αναγκών της καλοκαιρινής περιόδου 
αλλά και λόγω των καθηκόντων και υποχρεώσεων που έχουμε να επιτελέσουμε εξαιτίας της ανάληψης της 
Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν υπάρχει δυνατότητα για ενίσχυση με επιπρόσθετο 
προσωπικό του εν λόγω Σταθμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.728, ημερομηνίας 9 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
26/4/2012, σχετικά με το ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το τμήμα της γραμμής μεταφοράς “Πολεμίδια-Ανατολικό” που διέρχεται από περιοχή της Κοινότητας 
Καντού κατασκευάστηκε το 1986 και τροφοδοτεί ολόκληρη την Επαρχία Πάφου. Η εναέρια γραμμή προϋπήρχε 
στην περιοχή πάρα πολλά χρόνια πριν την διαδικασία διαχωρισμού των οικοπέδων που πραγματοποιήθηκε 
σχετικά πρόσφατα. 

2. Παρά το γεγονός ότι διαχωρίστηκαν οικόπεδα εκατέρωθεν της γραμμής έχει ληφθεί πρόνοια ώστε να 
διατηρηθεί λωρίδα πλάτους 25 μέτρων που επιτρέπει όπως οι ελάχιστες οριζόντιες αποστάσεις από το κέντρο 
της γραμμής προς οποιοδήποτε τοίχο παρακείμενης οικοδομής ή υποστατικού να είναι τουλάχιστον 15,5 μέτρα 
όπως καθορίζεται στους Κανόνες Μεταφοράς και ∆ιανομής που εκδίδονται από τον ∆ιαχειριστή Συστήματος 
Μεταφοράς. Περαιτέρω στην συγκεκριμένη ανάπτυξη/διαχωρισμό οικοπέδων, μόνο πέντε (5) από τα 147 
οικόπεδα εφάπτονται στη λωρίδα πρασίνου εντός της οποίας διέρχεται η εναέρια γραμμή. Μόνο ένα από τα 
πέντε αυτά οικόπεδα γειτνιάζει με την λωρίδα πρασίνου σε μήκος πέραν ενός μεμονωμένου σημείου. Σε 
κανένα από τα πέντε οικόπεδα δεν επηρεάζεται η δυνατότητα πλήρους οικιστικής ανάπτυξης. Επιπλέον οι 
αγωγοί ευρίσκονται σε αρκετά μεγάλο ύψος από το έδαφος. 
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3. Λαμβάνοντας υπόψη ότι οι αποστάσεις ασφαλείας από τις μελλοντικές οικοδομές υπερκαλύπτονται και 
ικανοποιούν τις απαιτήσεις της νομοθεσίας που πηγάζει από τους Κανόνες Μεταφοράς και ∆ιανομής και ότι το 
αναπτυξιακό πρόγραμμα της ΑΗΚ έχει περιοριστεί σημαντικά μετά τα γεγονότα στο Μαρί, η μετακίνηση της 
εναέριας γραμμής μεταφοράς που διέρχεται από την περιοχή της Κοινότητας Καντού δεν προγραμματίζεται να 
ενταχθεί στο ∆εκαετές Πρόγραμμα Ανάπτυξης του Συστήματος Μεταφοράς. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεση σας για να σας 
παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.738, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Σχέδιο ∆ράσης του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας για την αεροπορική ασφάλεια και επιθεώρηση των 
αερολιμένων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το τελικό Σχέδιο ∆ράσης που καταρτίστηκε από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας και καλύπτει όλα τα 
κεφάλαια της αεροπορικής ασφάλειας, έχει υποβληθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση και έχει γίνει αποδεκτό. 

3. Τον Ιούνιο του 2012 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πραγματοποίησε νέα επιθεώρηση ασφάλειας στον 
Αερολιμένα Λάρνακας και αναμένεται να υποβληθεί η έκθεση της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.745, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.01.745, ημερομηνίας 26/4/2012, σχετικά με την 
πιο πάνω Ερώτηση και σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

2. Μετά από τη σχετική απόφαση του Συμβουλίου Ασφάλειας Τροφίμων, κατά τη συνεδρίαση του στις 13 
Ιουλίου 2012, λήφθηκαν δείγματα γάλακτος, αυγών και ψαριών από τις αρμόδιες Υπηρεσίες τα οποία το Γενικό 
Χημείο του Κράτους ανάλαβε να αποστείλει για ανάλυση διοξινών και PCBs στο διαπιστευμένο εργαστήριο του 
Ερευνητικού Κέντρου “∆ημόκριτος” στην Ελλάδα. 

3. Όλα τα δείγματα που αναλύθηκαν είχαν συγκεντρώσεις πολύ μικρότερες από τα μέγιστα αποδεκτά 
επίπεδα που προβλέπονται στη Νομοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

4. Τα αποτελέσματα των αναλύσεων δόθηκαν στις αρμόδιες Υπηρεσίες και ανακοινώθηκαν από τα Μέσα 
Μαζικής Ενημέρωσης. 

5. Πληροφορείστε επίσης ότι στα πλαίσια του ετήσιου προγράμματος, για τον έλεγχο διοξινών και PCBs, 
δείγματα γάλακτος, αυγών και ψαριών θα σταλούν και κατά το 2012 για τη σχετική ανάλυση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.751, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας στα πλαίσια 
της παρακολούθησης ασθενών στην κοινότητα, παρακολουθούσαν τον τελευταίο χρόνο ασθενείς σε στέγες 
ηλικιωμένων ως εξής: 

Τομέας Α΄ Λευκωσίας   82 άτομα 

Τομέας Β΄ Λευκωσίας 126 άτομα 

Τομέας Λάρνακας/Αμμοχώστου            7 άτομα 

Τομέας Λεμεσού    23 άτομα 

Τομέας Πάφου    14   άτομα 

  252 άτομα 

2. Πρέπει να σημειωθεί ότι στις στέγες ηλικιωμένων υπάρχουν πιθανώς και άλλα άτομα με χρόνιες ψυχικές 
παθήσεις τα οποία δεν χρειάστηκαν συστηματική παρακολούθηση από κοινοτικούς νοσηλευτές και ο αριθμός 
αυτών των ασθενών δεν περιλαμβάνεται στο πιο πάνω σύνολο. ∆εν έχουμε αναλυτικά στοιχεία για όλη την 
Κύπρο, δηλαδή πόσα άτομα με χρόνια προβλήματα ψυχικής υγείας διαμένουν σε γηροκομεία, παρ’ όλο που 
το θέμα αυτό θα μπορούσε ν’ αποτελέσει αντικείμενο έρευνας. 
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3. Στο παρόν στάδιο δεν υπάρχει κυβερνητικός ξενώνας/γηροκομείο αντίστοιχος των ιδιωτικών, όπου 
φιλοξενούνται πέραν των 30 ατόμων με προβλήματα Ψυχικής Υγείας κάτω των 65. Υπάρχει στο Νοσοκομείο 
Αθαλάσσας μεικτός θάλαμος αποκατάστασης ο οποίος προετοιμάζει τα άτομα για την απόλυσή τους και τη 
βελτίωση της λειτουργικότητάς τους. 

4. Επίσης σας πληροφορώ ότι στα Κέντρα Ημέρας για άτομα με ψυχικές παθήσεις που λειτουργούν σε 
κάθε πόλη, υπάρχει και συμμετοχή ατόμων τα οποία διαμένουν σε ιδιωτικές στέγες/γηροκομεία. Τα 
προγράμματα αφορούν στην ψυχοκοινωνική αποκατάσταση  των ασθενών. 

5. Οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας μέσα από το έργο “∆ίκτυο Υπηρεσιών Εργασιακής και Ψυχοκοινωνικής 
Αποκατάστασης” το οποίο συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο, προτίθεται να 
λειτουργήσει έξι ημιπροστατευόμενες κατοικίες (δύο στη Λευκωσία, μια στη Λεμεσό, μια στη Λάρνακα και μια 
στην Πάφο).» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.769, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ενδεχόμενη ενσωμάτωση του ∆ασικού Κολεγίου στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 30 Απριλίου 2012, αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ ότι έχει υποβληθεί στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού πρόταση από το ΤΕΠΑΚ σχετικά 
με την Ίδρυση Τμήματος Φυσικών Πόρων και την ενσωμάτωση σε αυτό του ∆ασικού Κολεγίου. Η πρόταση του 
ΤΕΠΑΚ αντιμετωπίζεται θετικά από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

2. Στην παρούσα φάση αναμένεται από το ΤΕΠΑΚ, σε συνεργασία με το ∆ασικό Κολέγιο, η ετοιμασία 
εμπεριστατωμένης μελέτης, η οποία θα συμπεριλαμβάνει απαραίτητες πτυχές που προκύπτουν από την 
υποβολή της υπό αναφορά Πρότασης (οικονομική μελέτη στη βάση 10ετούς προγραμματισμού, ανάγκες σε 
υποδομές, περιγραφή σχετικών αναγκών κυπριακής αγοράς εργασίας, κτλ). Το ΤΕΠΑΚ έχει ήδη αναθέσει σε 
ad hoc επιτροπή τη μελέτη του θέματος η οποία αναμένεται σύντομα να υποβληθεί στο Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού. 

3. Αφού γίνει η μελέτη αυτή, το θέμα θα τύχει περαιτέρω χειρισμού από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, στο πλαίσιο του κοινωνικού διαλόγου, σε συνεργασία με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.777, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 8.5.2012 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο σε 
συνεννόηση με τη Σχολική Εφορεία έχει αποφασίσει ανέγερση νέων κτιρίων για το σχολείο. 

 Εντοπίστηκε κατάλληλη κυβερνητική γη και έχει ζητηθεί από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως η 
ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου στο χώρο που έχει εντοπιστεί ώστε να ζητηθεί η επίσημη παραχώρηση του από 
το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

 ∆υστυχώς λόγω της δημοσιοοικονομικής στενότητας η υλοποίηση του στόχου αυτού θα καθυστερήσει. 

 ∆εν έχει γίνει μελέτη και ούτε είναι δυνατός ο ακριβής προγραμματισμός για την υλοποίηση του έργου. 

 Η δαπάνη για το έργο προϋπολογίζεται σε €3.000.000,00.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους  στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.782, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.782 ημερ. 8 Μαΐου 2012, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας παραθέτω τα εξής: 

 Η Κυπριακή Κυβέρνηση αναγνωρίζει ότι για να ξεπεραστεί η κρίση χρειάζεται να συνδυαστεί η 
χρηματοπιστωτική σταθερότητα και η δημοσιονομική εξυγίανση με κατάλληλη ανάπτυξη η οποία θα 
δημιουργήσει θέσεις εργασίας. Τα μέτρα αυστηρής λιτότητας που έχουν εφαρμοστεί μέχρι σήμερα στην Ε.Ε. 
είχαν ως αποτέλεσμα τη συνέχιση της ύφεσης, και τη μη επίτευξη της ζητούμενης ανάπτυξης και κατ’ επέκταση 
την αύξηση της ανεργίας. Σήμερα παρουσιάζεται επιτακτική ανάγκη για την ενθάρρυνση της ανάπτυξης που θα 
συμβάλει στη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας. Απαιτείται δυναμική αντίδραση έτσι ώστε τα αποτελέσματα 
να είναι άμεσα και ταυτόχρονα να δημιουργηθούν οι κατάλληλες προϋποθέσεις για μακροχρόνια βιώσιμη 
οικονομία και απασχόληση. ∆εδομένων των πιο πάνω συμφωνούμε με τις κατευθύνσεις πολιτικής που 
περιλαμβάνονται στην πρόταση της E.E., εντούτοις διατηρούμε επιφυλάξεις αναφορικά με κάποια από τα 
μετρά που προτείνονται. 
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 Συγκεκριμένα, συμφωνούμε με την προώθηση μέτρων με σκοπό: 

 την ενθάρρυνση της δημιουργίας νέων θέσεων εργασίας, και την επικέντρωση στους τομείς της 
οικονομίας που παρουσιάζουν καλές προοπτικές ανάπτυξης και δημιουργίας θέσεων εργασίας, όπως 
είναι η πράσινη οικονομία, ο τομέας των νέων τεχνολογιών και ο τομέας της υγείας 

 την καλύτερη αξιοποίηση των προγραμμάτων της E.E. για τη χρηματοδότηση της δημιουργίας θέσεων 
εργασίας 

 την αναμόρφωση των αγορών εργασίας με γνώμονα καλύτερη ανταπόκριση στη μελλοντική ζήτηση 

 την θέσπιση προγραμμάτων για προώθηση της διά βίου μάθησης και τον εφοδιασμό των νέων με τις 
κατάλληλες δεξιότητες ώστε να μπορέσουν να εξελιχθούν στον τομέα τους 

 την επένδυση στην επαγγελματική κατάρτιση, με γνώμονα τις μελλοντικές ανάγκες στον τομέα της 
απασχόλησης 

 τον καλύτερο συντονισμό όλων των ευρωπαϊκών πολιτικών για την απασχόληση 

 την ενεργότερη συμμετοχή των εργοδοτών και εργαζομένων στη διαμόρφωση της πολιτικής για την 
απασχόληση. 

 Όσον αφορά τη δέσμη μέτρων πολιτικής που προτείνονται με στόχο τη δημιουργία μιας ενιαίας 
ευρωπαϊκής αγοράς εργασίας (και που σε αυτή περιλαμβάνονται μέτρα για άρση των εμποδίων για την 
ελεύθερη διακίνηση των εργαζομένων καθώς επίσης και μέτρα για ενίσχυση της διαδικασίας συνταιριάσματος 
κενών θέσεων και ανέργων σε πανευρωπαϊκό επίπεδο), το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
προτίθεται να ενεργήσει μέσα στα πλαίσια των υφιστάμενων κανονισμών και οδηγιών της E.E. με στόχο να 
πετύχει την ορθή εφαρμογή των εν λόγω κανονισμών και οδηγιών και ταυτόχρονα να περιορίσει τις 
οποιεσδήποτε αρνητικές επιπτώσεις που πιθανόν αυτά τα μέτρα να έχουν στην κυπριακή αγορά εργασίας. 

 Έχει αναγνωριστεί ότι η διακίνηση των εργαζομένων κάτω από τις κρίσιμες οικονομικές συνθήκες που 
επικρατούν, έχει εξελιχθεί σε ένα πολύ πολύπλοκο θέμα και για το λόγο αυτό θα πρέπει να αντιμετωπιστεί με 
σοβαρότητα από όλα τα κράτη μέλη αλλά και την ίδια την E.E. Στην Κύπρο παρατηρείται από το 2010 μείωση 
του αριθμού των Κυπρίων εργαζομένων και αύξηση της ανεργίας, ενώ ταυτόχρονα παρατηρείται συνεχής 
αύξηση ροής των κοινοτικών και των εργατών από τρίτες χώρες που εργάζονται στην χώρα μας, καθιστώντας 
πλέον εμφανή την αντικατάσταση Κυπρίων εργαζομένων από μη Κυπρίους. 

 Ενδεικτικά αναφέρεται ότι στα πλαίσια της συζήτησης του Κανονισμού για δημιουργία του 
Προγράμματος για Κοινωνική Καινοτομία και Αλλαγή η Κύπρος τεκμηριωμένα έχει εκφράσει επιφυλάξεις για 
προτεινόμενες πρόνοιες του Κανονισμού οι οποίες κατά την εκτίμηση μας θα δημιουργήσουν φαινόμενα 
αθέμιτου ανταγωνισμού μεταξύ ντόπιων εργαζομένων και κοινοτικών κατά παράβαση του άρθρου 46(δ) της 
Συνθήκης της Λισσαβόνας. Σημειώνεται ότι τις ίδιες απόψεις έχει εκφράσει και η Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Υποθέσεων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του 
αναφερόμενου Κανονισμού το Υπουργείο θα επιδιώξει την τροποποίηση/βελτίωση των εν λόγω προνοιών. 

 Κατά αναλογία, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα ενεργήσει ή και θα χειριστεί τα 
άλλα μέτρα τα οποία πιθανόν να επιβαρύνουν την κυπριακή αγορά εργασίας. Επιπλέον, θα πρέπει να 
διευκρινιστεί ταυτόχρονα ότι τα κράτη μέλη δεν είναι υποχρεωμένα να εφαρμόσουν τα μέτρα πολιτικής τα 
οποία προτείνονται από την E.E. στο Πακέτο Απασχόλησης. Αυτά αποτελούν συστάσεις/κατευθυντήριες 
γραμμές, τουλάχιστον στο παρόν στάδιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.790, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με ημερομηνία 10 Μαΐου 2012 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το ∆ημόσιο Νηπιαγωγείο Αλεθρικού λειτουργεί ως μονοθέσιο με ένα δημόσιο τμήμα. Για τη λειτουργία 
δεύτερου δημόσιου τμήματος απαιτούνται εγγραφές τουλάχιστον 26 παιδιών προδημοτικής ηλικίας. 
Κατά τις φετινές εγγραφές, για την επόμενη σχολική χρονιά 2012-13, έχουν εγγραφεί μόνο 12 παιδιά 
προδημοτικής. Ως εκ τούτου, το αίτημα για λειτουργία δεύτερου δημόσιου τμήματος δεν μπορεί να 
υλοποιηθεί. 

β) Συνολικά όμως έχουν εγγραφεί 43 παιδιά (12 προδημοτικής, 22 τετράχρονα και 9 τρίχρονα). Από τα 43 
παιδιά, τα 25 θα φοιτήσουν στο δημόσιο τμήμα, η επιλογή των οποίων θα γίνει βάσει κριτηρίων, τα 
οποία έχουν εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο. Τα υπόλοιπα παιδιά μπορούν να αποταθούν, αν το 
επιθυμούν, στο παραπλήσιο ∆ημόσιο Νηπιαγωγείο Αλαμινού, στο οποίο υπάρχουν άδειες θέσεις. 
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γ) Επίσης, ο Σύνδεσμος Γονέων του ∆ημόσιου Νηπιαγωγείου Αλεθρικού έχει το δικαίωμα να αποταθεί στο 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και να ζητήσει τη δημιουργία Κοινοτικού τμήματος για εξυπηρέτηση 
των παιδιών αυτών. Σε μια τέτοια περίπτωση το αίτημα θα εξεταστεί με όλη τη δέουσα προσοχή. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.793, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.793, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. 
Γιώργο Περδίκη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 10.05.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η εισήγηση του Κοινοτικού Συμβουλίου Αμιάντου για την κατασκευή 
τελεφερίκ, το οποίο θα ενώνει την κορυφή του Τροόδους με την κοινότητα Αμιάντου, μελετάται από τα αρμόδια 
Τμήματα/Υπηρεσίες σε γενικό επίπεδο. Ο λεπτομερέστερος σχεδιασμός ή/και η υλοποίηση του έργου θα 
προωθηθεί, όταν και εφόσον το επιτρέψει η παρούσα δημοσιονομική κατάσταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.794, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στις 17/02/2012, κατά τη διάρκεια ιδιαίτερα σφοδρών θαλασσοταραχών προκλήθηκαν ζημιές σε δύο (2) 
από τους πέντε (5) κάθετους προβόλους από σκυρόδεμα που είχαν πρόσφατα κατασκευαστεί στην παράκτια 
περιοχή Κάτω Πύργου Τηλλυρίας. Μαρτυρίες των κατοίκων της περιοχής που βρίσκονταν στο χώρο του 
καταφυγίου ανάφεραν ότι το φαινόμενο των ασυνήθιστων έντονων κυματισμών δεν είχε ξαναπαρουσιαστεί 
στην περιοχή τα τελευταία 30 χρόνια. 

3. Συγκεκριμένα, προκλήθηκαν ζημιές στο μπετόν στέψης και παρατηρήθηκε μερική καθίζηση ως 
αποτέλεσμα της υπόσκαψης της θεμελίωσης. 

4. ∆όθηκαν άμεσα οδηγίες στον εργολάβο για αποκατάσταση των ζημιών και ενίσχυση των κατασκευών. 

5. Σημειώνεται ότι όλες οι απαραίτητες εργασίες έχουν ήδη ολοκληρωθεί και οι πρόβολοι έχουν ήδη δοθεί 
για χρήση στο κοινό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.815, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.815 και ημερομηνία 17/5/2012 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση, και σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας είναι αρμόδιες, σύμφωνα με την νομοθεσία, για την έγκριση, 
επιθεώρηση και τερματισμό της λειτουργίας προγραμμάτων κοινωνικής φροντίδας, με σκοπό τη διασφάλιση 
κατώτατων επιπέδων λειτουργίας, μεταξύ άλλων, στους τομείς των προσόντων του προσωπικού, της 
καταλληλότητας των υποστατικών, του ελέγχου της υγείας και ασφάλειας των ατόμων που λαμβάνουν 
φροντίδα, κ.ά. 

 Αρκετά από τα προγράμματα αποσκοπούν στη στήριξη της οικογένειας και τη συμφιλίωση της 
οικογενειακής και επαγγελματικής ζωής, ώστε οι πολίτες να φέρουν σε πέρας με επιτυχία τους ολοένα πιο 
σύνθετους ρόλους/υποχρεώσεις τους. 

2. Στα πλαίσια των τροποποιήσεων που έγιναν το 2011 για συμμόρφωση με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, περιλήφθηκαν και πρόνοιες που αφορούν την καταλληλότητα των υποστατικών. Για 
τις πρόνοιες αυτές λήφθηκαν υπόψη οι απόψεις και εισηγήσεις των αρμόδιων Υπουργείων και φορέων για 
σκοπούς ασφάλειας και υγείας των παιδιών που εξυπηρετούνται στους Σταθμούς, αφού πρόκειται για ευάλωτη 
ομάδα του πληθυσμού. Σε αντίθεση με άλλους χώρους, όπως τράπεζες, ξενοδοχεία, εστιατόρια, καφετέριες 
όπου πηγαίνουν ενήλικες ή παιδιά τα οποία συνοδεύουν ενήλικες, οι Παιδικοί Σταθμοί είναι χώροι όπου 
χρειάζεται απαραίτητα ο έλεγχος κριτηρίων ασφάλειας καθότι εξυπηρετούν αποκλειστικά παιδιά. 

3. Όσον αφορά τα δημόσια νηπιαγωγεία, ο σχεδιασμός τους υπόκειται στη νομοθεσία που διέπει το 
σχεδιασμό των υπόλοιπων έργων ανάπτυξης. Την ευθύνη για την ανέγερση δημόσιων νηπιαγωγείων την 
έχουν οι Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού σε συνεργασία με το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. Για περισσότερες πληροφορίες που αφορούν τους όρους και κανονισμούς της 
νομοθεσίας που διέπουν το σχεδιασμό των δημόσιων νηπιαγωγείων μπορείτε να απευθυνθείτε στις αρμόδιες 
Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 
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4. Σημειώνεται επίσης ότι στις νομοθεσίες που αφορούν τη λειτουργία προγραμμάτων κοινωνικής 
φροντίδας για ενήλικα άτομα, τα ζητούμενα πιστοποιητικά περιλαμβάνονταν ανέκαθεν στα απαιτούμενα 
πιστοποιητικά καταλληλότητας και ζητούνταν όπως εξασφαλίζονται από τους ιδιοκτήτες των προγραμμάτων 
χωρίς να υπάρχει κανένα πρόβλημα μέχρι σήμερα. 

 Ως εκ τούτου, στον περί Παιδιών (Τροποποιητικό) Νόμο του 2011 [Ν. 62(Ι)/2011] και στο περί Παιδιών 
(Παιδοκομικοί Σταθμοί) ∆ιάταγμα του 2011 (Κ.∆.Π. 262/2011), απαιτείται, μεταξύ άλλων, και η εξασφάλιση 
πιστοποιητικών ασφάλειας/καταλληλότητας των υποστατικών ως ακολούθως: 

• Από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για τη σημερινή κατάσταση 
της οικοδομής των υποστατικών σε ό,τι αφορά την κατασκευή του κτιρίου, καθώς και την αντισεισμική 
του ασφάλεια. 

• Η εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας από την Πολεοδομική Αρχή για τη χρήση των υποστατικών ως 
Παιδοκομικός Σταθμός ή άδεια οικοδομής από την αρμόδια Αρχή, με βάση τον περί Ρυθμίσεως Οδών 
και Οικοδομών Νόμο, το οποίο εφάρμοζε από το 2007 μετά από απόφαση του Ανώτατου ∆ικαστηρίου 
στην Αναθεωρητική Έφεση 113/2005-Προσφυγή αρ. 414/2004. 

5. Σημειώνεται ότι, κατά τη συζήτηση ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων των τροποποιήσεων της 
νομοθεσίας, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Ιδιωτικών Νηπιαγωγείων εκπροσωπείτο στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας από εκπρόσωπο της ΟΕΒ, στην οποία υπάγονται. Η Επιτροπή έδωσε 
αναβολή στη λήψη της τελικής απόφασής της για προώθηση των νομοσχεδίων για ψήφιση, ώστε να δοθεί 
χρόνος για διερεύνηση του θέματος σχετικά με την προσκόμιση κάθε χρόνο ακτινογραφίας από τα μέλη του 
προσωπικού των Σταθμών, πρόνοια η οποία περιλαμβανόταν επίσης στις τροποποιήσεις, για το οποίο 
υποβλήθηκαν ενστάσεις από τους εμπλεκόμενους φορείς. Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Ιδιωτικών 
Νηπιαγωγείων είχε την ευκαιρία κατά τη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να προβάλει ένσταση 
και στο θέμα των απαιτούμενων πιστοποιητικών καταλληλότητας, γεγονός που δεν έπραξε. 

 Παρόλο που συμφώνησαν ομόφωνα στην ψήφιση των τροποποιήσεων, στη συνέχεια όταν άρχισαν να 
απαιτούνται τα σχετικά πιστοποιητικά από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, άρχισαν οι διαμαρτυρίες. Στις 
9/11/2011 οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας είχαν συνάντηση με τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Ιδιοκτητών 
Ιδιωτικών Νηπιαγωγείων και συζήτησαν τις τροποποιήσεις. ∆όθηκε η δέουσα κατανόηση στο θέμα και έλαβαν 
τη διαβεβαίωση ότι θα τους δοθούν τα απαραίτητα χρονικά περιθώρια νοουμένου ότι θα αρχίσουν την 
προώθηση των διαδικασιών για συμμόρφωση με τις πρόνοιες της νομοθεσίας. 

6. Σήμερα, πολλοί ιδιοκτήτες Παιδοκομικών Σταθμών έχουν ήδη συμμορφωθεί με όλες τις πρόνοιες της 
νομοθεσίας και αρκετοί άλλοι βρίσκονται σε διαδικασία προώθησης των εκκρεμοτήτων τους ώστε να 
εναρμονιστούν. Ενδεχομένως η στάση των ιδιοκτητών των Σταθμών οι οποίοι αρνούνται να συμμορφωθούν 
(κυρίως στη Λευκωσία) πιθανόν να οφείλεται στο γεγονός ότι θα πρέπει να επωμισθούν κάποια έξοδα για τη 
στατική μελέτη που απαιτεί το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

7. Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας επιθεωρούν με βάση την ισχύουσα νομοθεσία όλους τους 
υφιστάμενους Παιδοκομικούς Σταθμούς καθώς και τις νέες αιτήσεις που υποβάλλονται. Μέχρι σήμερα δεν έχει 
τεθεί θέμα τερματισμού της λειτουργίας υφιστάμενου Παιδοκομικού Σταθμού για τον οποίο άρχισε η προώθηση 
των διαδικασιών για συμμόρφωση με τις πρόνοιες της νομοθεσίας. 

 Στις περιπτώσεις ωστόσο που οι ιδιοκτήτες δεν φαίνονται πρόθυμοι και δείχνουν συστηματική αδιαφορία 
για συμμόρφωση με τις πρόνοιες της νομοθεσίας, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας προωθούν τη 
διαδικασία ακύρωσης της λειτουργίας τους ώστε να διασφαλιστεί η ασφάλεια και υγεία των παιδιών που 
φιλοξενούνται στους Σταθμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.817, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.817 και ημερομηνία 15/5/2012 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση, και σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Η λειτουργία θεραπευτικών δομών και προγραμμάτων για έφηβες και νεαρές γυναίκες χρήστες 
ναρκωτικών ουσιών δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας αλλά των 
Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας. 

 Σύμφωνα με το Εγχειρίδιο Οργάνωσης και Λειτουργίας των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, ενήλικα 
άτομα χρήστες ναρκωτικών ουσιών που δεν έχουν υπό την ευθύνη τους ανήλικα παιδιά, επιβλέπονται στα 
πλαίσια Προληπτικής Εργασίας Στήριξης Ενηλίκων. Στόχος της επίβλεψης είναι η παροχή στήριξης και 
καθοδήγησης προς τα άτομα αυτά, καθώς και στις οικογένειές τους, για ομαλή διαβίωσή τους στο οικογενειακό 
και κοινωνικό περιβάλλον. 
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 Για τις περιπτώσεις των ανήλικων χρηστών ή των ατόμων που έχουν παιδιά, η οικογένεια επιβλέπεται 
στα πλαίσια της Προληπτικής Στήριξης Ανηλίκων, για παροχή συμβουλευτικής βοήθειας και στήριξης προς όλα 
τα μέλη της οικογένειας. Επίσης, στόχος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας είναι η παρακολούθηση της 
ικανότητας των ατόμων αυτών να ανταποκριθούν στο γονικό τους ρόλο και εκεί όπου κρίνεται σκόπιμο 
παρέχεται υποστηρικτική και συμβουλευτική. Στα πλαίσια του ρόλου των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας 
ενθαρρύνονται τα άτομα του στενού οικογενειακού περιβάλλοντος να λειτουργήσουν ως υποστηρικτικό δίκτυο 
για την οικογένεια ή παρέχεται στα παιδιά διημερεύουσα φροντίδα σε ανάδοχη οικογένεια ή Ίδρυμα Παιδικής 
Προστασίας των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας ή Παιδική Λέσχη για ενίσχυση της οικογένειας με γνώμονα 
πάντα το συμφέρον των ανήλικων. Σε περίπτωση που οι γονείς χρήστες δεν ανταποκρίνονται στο γονικό τους 
ρόλο και τα παιδιά εκτίθενται σε κινδύνους προωθείται η λήψη των ανήλικων υπό τη Νομική Φροντίδα της 
∆ιευθύντριας Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, σύμφωνα με τις πρόνοιες των σχετικών νομοθεσιών και η 
τοποθέτησή τους σε ανάδοχη οικογένεια ή σε Κρατικό Ίδρυμα Παιδικής Προστασίας. 

 Στις περιπτώσεις όπου παρατηρούνται οικονομικά προβλήματα, παρέχεται οικονομική βοήθεια στα 
πλαίσια του περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου. 

 Ο χειρισμός των περιπτώσεων των χρηστών από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας για παροχή 
υποστηρικτικής και οικονομικής βοήθειας, γίνεται σε συνεργασία με τους θεραπευτές τους, όταν τα άτομα είναι 
ενταγμένα σε θεραπευτικό πρόγραμμα, με στόχο την διεπαγγελματική αντιμετώπιση των δυσκολιών τους και 
για επίτευξη θετικών αποτελεσμάτων στο θεραπευτικό τομέα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.817, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 15/05/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας διαθέτουν δύο θεραπευτικά Κέντρα για έφηβες και νεαρές, χρήστες 
ουσιών εξάρτησης ηλικίας μέχρι 22 ετών, τον ΠΕΡΣΕΑ που εδράζεται στη Λευκωσία για τις επαρχίες 
Λευκωσίας, Λάρνακας και Αμμοχώστου και τον ΠΡΟΜΗΘΕΑ που εδράζεται στη Λεμεσό για τις επαρχίες 
Λεμεσού και Πάφου. Τα Κέντρα αυτά ανάλογα με τη σοβαρότητα της χρήσης παρέχουν προγράμματα έγκαιρης 
παρέμβασης, βραχύχρονα προγράμματα και προγράμματα εντατικής θεραπείας. Τα προγράμματα αυτά 
περιλαμβάνουν ατομικές συναντήσεις ψυχολογικής στήριξης και ομαδικές συναντήσεις (ομάδα 
ψυχοεκπαίδευσης, ομάδα θεραπειών τέχνης, ομάδα ανάπτυξης δεξιοτήτων και ενδιαφερόντων και ομάδα 
ψυχοθεραπείας). Στις περιπτώσεις που κρίνεται αναγκαίο λόγω της ιδιομορφίας της περίπτωσης παρέχεται 
εξατομικευμένο πρόγραμμα απεξάρτησης ή αν χρειάζεται υπάρχει συνεργασία με το Κέντρο ψυχοθεραπείας 
των Υπηρεσιών μας κατά την διάρκεια συμμετοχής τους στο πρόγραμμα ή μετά την ολοκλήρωση του 
προγράμματος. 

 Για τις νεαρές γυναίκες άνω των 22 ετών ανάλογα προγράμματα παρέχονται στο Κέντρο Πολλαπλής 
Παρέμβασης Λευκωσίας. 

 Όσον αφορά τις νεαρές γυναίκες, χρόνιους χρήστες, η ΑΝΩΣΗ παρέχει κλειστό πρόγραμμα 
αποτοξίνωσης και το Κέντρο Πολλαπλής Παρέμβασης Λευκωσίας ανοικτά προγράμματα εντατικής θεραπείας. 

 Στις περιπτώσεις που οι ασθενείς χρήζουν παρακολούθησης κλειστού προγράμματος για ψυχολογική 
απεξάρτηση (μετά την αποτοξίνωση), οι Υπηρεσίες μας δεν διαθέτουν κλειστό πρόγραμμα για αυτό και 
παραπέμπονται στην Αγία Σκέπη η οποία παρέχει πλέον προγράμματα για γυναίκες άνω των 18 ετών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.830, ημερομηνίας 14 Μαΐου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου με αρ. 23.06.010.01.830 και 
ημερομηνία 14 Μαΐου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 17 Μαΐου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α. Το πρώτο αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου αφορά την ολοκλήρωση/εκβάθυνση και διαμόρφωση του 
χώρου του «φράγματος» που βρίσκεται μέσα στο κρατικό τεμάχιο 254 του Φ/Σχ. 40/6 για εμπλουτισμό 
των υπόγειων υδάτων (κοινοτικής γεώτρησης με αρ. 45). Σημειώνεται ότι το «φράγμα» δημιουργήθηκε 
στο τεμάχιο αυτό λόγω της μεγάλης έκτασης εκσκαφών που έγιναν στο παρελθόν από ιδιώτες της 
περιοχής (παράνομα). 

Το αίτημα αυτό υποβλήθηκε παλαιότερα και απορρίφθηκε μετά από σχετική έρευνα που έγινε γιατί 
κρίθηκε ότι, οποιαδήποτε επέμβαση αναβάθμισης θα είναι αναποτελεσματική λόγω της μικρής λεκάνης 
απορροής ανάντη του προτεινόμενου σημείου δημιουργίας του εμπλουτιστικού έργου και της χαμηλής 
ροής νερού στο σημείο αυτό. 
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Μετά από επανεξέταση από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και λαμβάνοντας υπόψη τα υδρολογικά και 
μετεωρολογικά δεδομένα της γύρω περιοχής, διαπιστώθηκε και πάλι ότι οποιαδήποτε επέμβαση δεν θα 
επιφέρει ικανοποιητικό αποτέλεσμα λόγω του φτωχού υδροφόρου στρώματος της περιοχής. 

Β. Το δεύτερο αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου αφορά δενδροφυτεύσεις χώρων και δημιουργία 
εκδρομικού χώρου στην Κοινότητα Αβδελλερού. 

Το Τμήμα ∆ασών στα πλαίσια της πολιτικής του και ειδικά στην προσπάθεια του να αυξήσει τη 
δασοκάλυψη, προτείνει χαλίτικες εκτάσεις οι οποίες αφού εγκριθούν από την αρμόδια Υπουργική 
Επιτροπή, κηρύσσονται σε Κρατικά ∆άση. Μια τέτοια έκταση είναι και οι περιοχές γύρω από την 
Κοινότητα Αβδελλερού. Το Τμήμα ∆ασών ήδη προχώρησε στη δάσωση των δυτικών περιοχών της 
κοινότητας. 

Για την δάσωση της βόρειας περιοχής υπήρξαν αρνητικές αντιδράσεις από την Κοινότητα γι’ αυτό και το 
Τμήμα ∆ασών δεν προχώρησε σε καμία ενέργεια. Εάν στο μέλλον η Κοινότητα άρει τις αντιδράσεις της 
το Τμήμα ∆ασών θα προχωρήσει στην οριοθέτηση και στη συνέχεια στη δάσωση και των υπολοίπων 
περιοχών τα επόμενα χρόνια ανάλογα πάντοτε με τις υφιστάμενες οικονομικές δυνατότητές του. 

Όσον αφορά την δημιουργία εκδρομικού χώρου, λόγω του γεγονότος ότι τα δενδρύλλια είναι πολύ μικρά 
και δεν προσφέρουν καμία σκίαση αλλά και της φτωχής αισθητικής του τοπίου γενικότερα, το Τμήμα 
∆ασών δεν συστήνει σήμερα τη δημιουργία εκδρομικού χώρου στην περιοχή αλλά θα εξετάσει το αίτημα 
και πάλι όταν δημιουργηθούν κατάλληλες συνθήκες στην περιοχή. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να σας διαβεβαιώσω ότι 
θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.833, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 17 Μαΐου 2012, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Η ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης επιδεικνύει ιδιαίτερη έγνοια και ενδιαφέρον για κάθε θέμα που 
αφορά τα σχολεία μας. Για το λόγο αυτό, αντιλαμβανόμαστε την ανησυχία σας και την εισήγησή σας για 
την επαναλειτουργία του δημοτικού σχολείου στο Αβδελλερό και τη λειτουργία προδημοτικής στην 
κοινότητα. 

β)  Σύμφωνα με τους ισχύοντες κανονισμούς ο αριθμός των μαθητών για να λειτουργήσει ένα δημοτικό 
σχολείο είναι τουλάχιστον δεκαπέντε παιδιά. Όταν ο αριθμός των μαθητών μειώθηκε (κάτω από 
δεκαπέντε παιδιά) τα παιδιά μετακινήθηκαν στη γειτονική κοινότητα της Αραδίππου και φοιτούν στο Β΄ 
∆ημοτικό Σχολείο Αραδίππου. 

Κατά την επόμενη σχολική 2012 - 2013 θα φοιτούν στο Β΄ ∆ημοτικό Σχολείο Αραδίππου 15 παιδιά από 
το Αβδελλερό. Ένα παιδί είχε πάρει μετεγγραφή και φοιτά στο Γ΄ ∆ημοτικό Αραδίππου σε Ειδική 
Μονάδα. ∆ύο παιδιά είχαν πάρει μετεγγραφή και φοιτούν στο Α΄ ∆ημοτικό Αραδίππου λόγω πληρότητας 
των θέσεων στο Β΄ ∆ημοτικό Αραδίππου. 

2. Με τα νέα δεδομένα θα επανεξετασθεί το αίτημά σας, για την επαναλειτουργία του ∆ημοτικού Σχολείου 
Αβδελλερού τη σχολική χρονιά 2013-2014 και αν τα δεδομένα το επιτρέπουν θα γίνουν ανάλογες ενέργειες. 

3. Όσον αφορά τη λειτουργία της προδημοτικής απαιτούνται εγγραφές τουλάχιστον 10 παιδιών. Σύμφωνα 
με τον επισυναπτόμενο κατάλογο, τη σχολική χρονιά 2012-2013 μόνο 7 παιδιά από το Αβδελλερό θα 
φοιτήσουν σε νηπιαγωγεία της Αραδίππου. Ως εκ των πιο πάνω το αίτημά σας για λειτουργία προδημοτικής 
δεν μπορεί να εισακουσθεί. 

4. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.843, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, τα έξι μνημεία τα οποία 
έχουν επιλεγεί για αναστύλωση με τη συνεισφορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι τα ακόλουθα: 

1. Η Εκκλησία του Προφήτη Ηλία στη Φιλιά, 
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2. Η Εκκλησία της Παναγίας Μελανδρίνας στη Καλογραία, 

3. Οι Μεσαιωνικές Οχυρώσεις - Πύργος του Οθέλλου στην Αμμόχωστο και 

4. Τρία τεμένη στις ελεύθερες περιοχές στις κοινότητες ∆ένειας, Φασούρι και Ευρέτου. 

 Σε ό,τι αφορά στη διαδικασία για την επιλογή των δύο εκκλησιών και του Πύργου του Οθέλλου, θα ήθελα 
να σας ενημερώσω ότι, το Τμήμα Αρχαιοτήτων υπέβαλε στην Επιτροπή πολυάριθμο κατάλογο Μνημείων στις 
κατεχόμενες περιοχές, με σειρά προτεραιότητας, ανάλογα με την επικινδυνότητά τους, τα οποία χρήζουν 
συντήρησης. Η Επιτροπή μετά από την συλλογή και των δικών της πληροφοριών και επί τόπου επισκέψεων 
στα Μνημεία, επέλεξε τα προαναφερόμενα. 

 Σε σχέση με τα τρία τεμένη στις ελεύθερες περιοχές, σημειώνεται ότι, το Τμήμα Αρχαιοτήτων δεν είχε 
οποιαδήποτε εμπλοκή καθώς δεν είναι κηρυγμένα Αρχαία Μνημεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.852, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.852 και ημερομηνία 1/6/2012 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση, και σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Η επιβλεπόμενη επικοινωνία έχει ως στόχο την συνέχιση της επικοινωνίας του παιδιού με τον γονέα του 
υπό καθεστώς ασφάλειας και προστασίας, διασφαλίζοντας το συμφέρον του ανηλίκου. Στα πλαίσια των 
καθηκόντων των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας παρέχεται συμβουλευτική βοήθεια και καθοδήγηση προς 
το γονέα και το παιδί, για σωστή προσέγγιση και ανάπτυξη καλής σχέσης μεταξύ τους και συλλέγονται 
δεδομένα για ενημέρωση του ∆ικαστηρίου στις περιπτώσεις που εκκρεμεί στο ∆ικαστήριο υπόθεση Γονικής 
Μέριμνας. 

 Η επιβλεπόμενη επικοινωνία εφαρμόζεται μετά από οδηγίες του ∆ικαστηρίου ή σύμφωνα με ∆ικαστικό 
∆ιάταγμα στα πλαίσια υπόθεσης Γονικής Μέριμνας, καθώς και στις περιπτώσεις που το παιδί μετακινείται από 
το οικογενειακό του περιβάλλον και λαμβάνεται υπό τη Νομική Φροντίδα της ∆ιευθύντριας Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας και δεν ενδείκνυται να έχει επικοινωνία με τους γονείς του, χωρίς επίβλεψη. 

 Ο αρμόδιος Λειτουργός Κοινωνικών Υπηρεσιών διευθετεί συνάντηση του παιδιού με τον γονέα στο 
χώρο των Επαρχιακών Γραφείων Ευημερίας ή σε ουδέτερο χώρο για το παιδί και τους γονείς, έτσι ώστε να 
διασφαλίζεται η δημιουργία και διατήρηση αμερόληπτης, αντικειμενικής επαγγελματικής σχέσης μεταξύ των 
γονιών και του Λειτουργού, με συχνότητα στην οποία ο Λειτουργός να ανταποκρίνεται, σύμφωνα με τα 
καθήκοντα του και με γνώμονα πάντα το συμφέρον του παιδιού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.855, ημερομηνίας 17 Μαΐου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου ∆ίπλαρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με Αρ. Ερ. 
23.06.010.01.855 ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στις 29/11/2011, η Μόνιμη Αντιπροσωπεία της Κύπρου στην EE (ΜΑΕΕ) κοινοποίησε προς το 
Συμβούλιο Αμπελοοινικών Προϊόντων ηλεκτρονικό μήνυμα προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με θέμα την ανάληψη, εκ μέρους της Κύπρου, της 
Προεδρίας της Ομάδας Εργασίας του Συμβουλίου «Οίνοι και αλκοόλες», καθώς επίσης και το 
συντονισμό των επί τόπου συναντήσεων των κρατών μελών της EE που μετέχουν στη συνάντηση της 
ολομέλειας της Γενικής Συνέλευσης του Οργανισμού αυτού. 

2. Στις 5/12/2011, κατόπιν τηλεφωνικής συνεννόησης με τον Πρώτο Λειτουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος του Υπουργείου, το ΣΑΠ, με επιστολή του ανέφερε ότι θα είναι σε θέση να 
ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του, σε περίπτωση που ληφθεί οριστική απόφαση για το θέμα. 

3. Στις 30/12/2011, το ΣΑΠ έλαβε επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας του Υπουργείου Γ.Φ.Π. & Π., ότι το 
Υπουργείο αποδέχτηκε, την ανάληψη της προεδρίας της Ομάδας Εργασίας του Συμβουλίου “Όίνοι και 
αλκοόλες” (OIV), εκ μέρους της ∆ανίας. 

4. Στις 16/1/2012, η Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γ.Φ.Π. & Π. πληροφόρησε το ΣΑΠ ότι κατόπιν 
διαβούλευσης με τη Νομική Υπηρεσία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η προεδρία της εν λόγω Ομάδας 
Εργασίας θα πρέπει να αναληφθεί από το ΣΑΠ. 

5. Στις 8/2/2012, κατόπιν συνεννόησης με τη ΜΑΕΕ, το ΣΑΠ απέστειλε πίνακα με τις προτεινόμενες 
ημερομηνίες για την πραγματοποίηση συναντήσεων των Ομάδων Εργασίας. Συγκεκριμένα καθόρισε 
δύο συναντήσεις, την πρώτη στις 22/5/2012 και τη δεύτερη στις 7/6/2012. 
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6. Στις 20/3/2012, η Μόνιμη Αντιπροσωπεία της ∆ανίας ενημερώνει τη ΜΑΕΕ ότι σχεδιάζει την 
πραγματοποίηση της πρώτης συνεδρίας της Ομάδας Εργασίας στις 30/4/2012 (αντί στις 22/5/2012 
όπως είχε αρχικά προταθεί) με το ερώτημα κατά πόσο θα μπορούσε η Κύπρος να προεδρεύσει. 

7. Στις 21/3/2012, η Μόνιμη Αντιπροσωπεία κατόπιν συνεννόησης με τις υπηρεσίες του ΣΑΠ, αντιπρότεινε 
νέα ημερομηνία στις 11/5/2012 ή οποιαδήποτε άλλη ημερομηνία που έπεται της πιο πάνω, στα πλαίσια 
της προσπάθειας εξεύρεσης συμβιβασμού και αιτιολογώντας ότι η 30ή Απριλίου δεν είναι εφικτή λόγω 
ειλημμένων υποχρεώσεων. 

8. Η ∆ανική Προεδρία, σε απάντησή της στις 4/4/2012, δήλωσε την πρόθεσή της να αναλάβει την 
προεδρία της Ομάδας Εργασίας στις 30/4/2012 λόγω αδυναμίας αναβολής της συνάντησης και ζήτησε 
από τη ΜΑΕΕ να δηλώσει αν συμφωνεί με την προτεινόμενη διευθέτηση. 

9. Η μόνιμη Αντιπροσωπεία, σε απάντηση στις 9/4/2012 κατόπιν συνεννόησης με τις υπηρεσίες του ΣΑΠ, 
ανταποκρίθηκε θετικά στην πρόταση της ∆ανικής Προεδρίας και όσον αφορά τις συναντήσεις που 
έπονται της 30ής Απριλίου 2012, επιβεβαίωσε ότι η Κύπρος θα είναι σε θέση να προεδρεύει. 

10. Κατά τον μήνα Μάιο, πραγματοποιήθηκαν διευκρινιστικού και συντονιστικού χαρακτήρα συναντήσεις 
στις Βρυξέλλες με τα θεσμικά όργανα της Ε.Ε. στην παρουσία και εκπροσώπων της ∆ανίας, για την 
καλύτερη δυνατή προετοιμασία της Προεδρίας των επικείμενων συναντήσεων της Ομάδας Εργασίας. 
Στις συναντήσεις επιβεβαιώθηκε η άψογη συνεργασία μεταξύ Κύπρου και ∆ανίας και κανένα πρόβλημα 
ή αδυναμία δεν διαπιστώθηκε. 

11. Η δεύτερη και πλέον καθοριστική συνάντηση της Ομάδας Εργασίας του Συμβουλίου πραγματοποιήθηκε 
την 1/6/2012 υπό την προεδρία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, σε συνεργασία με τη ∆ανία. Σημειώνεται 
ότι πριν τη λήξη της συνάντησης, η ∆ανία ζήτησε το λόγο και εξέφρασε ενώπιον της ολομέλειας των 
κρατών μελών την απόλυτη ικανοποίησή της για την άριστη σχέση και άψογη συνεργασία που 
αναπτύχθηκε μεταξύ Κύπρου και ∆ανίας κατά τη διάρκεια του εξαμήνου και την ευαρέσκειά της για την 
ανελλιπή στήριξη που της προσφέραμε. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, δεν αρκέστηκε στα εύσημα της 
∆ανικής αντιπροσωπείας αλλά, επικροτώντας τη γόνιμη, από κάθε άποψη, συνεργασία μεταξύ ∆ανίας 
και Κύπρου, επεσήμανε, ενώπιον όλων, ότι η επιτυχής συνεργασία των δύο κρατών μελών της Ε.Ε. 
αποτελεί πρότυπο και παράδειγμα προς μίμηση. 

12. Σύμφωνα με πληροφόρηση από τη ΜΑΕΕ, παρόμοιο κλίμα επικράτησε και στην πρόσφατη συνάντηση 
της Ειδικής Επιτροπής Γεωργίας όπου οι εκπρόσωποι των δύο κρατών μελών αναφέρθηκαν σε άψογη 
συνεργασία μεταξύ των εμπλεκόμενων Λειτουργών και επίτευξη ενός πολύ καλού αποτελέσματος. 

 Συνεπώς, η συνεργασία των δύο χωρών χαιρετίστηκε και επιβραβεύτηκε μέσω των εγκωμιαστικών 
σχολίων που επισήμως εκφράστηκαν ενώπιον της ολομέλειας των κρατών μελών σε δύο επίσημα βήματα. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.858, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.858 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 1.6.2012, 
και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Ο Επαρχιακός Κτηματολογικός Λειτουργός Αμμοχώστου έχει συμπληρώσει τη χωρομετρική εργασία και 
την ετοιμασία σχεδίου, πάνω στο οποίο φαίνεται ο προτεινόμενος για εγγραφή αγροτικός δρόμος και 
έχει αποστείλει επιστολή προς τον Έπαρχο Αμμοχώστου ώστε να μεριμνήσει, σε συνεργασία με το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Φρενάρους, για την εξασφάλιση των έγγραφων συγκαταθέσεων των 
επηρεαζόμενων ιδιοκτητών ή να προβεί στις αναγκαίες διαδικασίες για την απαλλοτρίωση των κτημάτων 
τους. 

(β) Μέχρι στιγμής το Κοινοτικό Συμβούλιο Φρενάρους δεν έχει εξασφαλίσει και παραδώσει στον Έπαρχο 
Αμμοχώστου τις συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων, αλλά ούτε και έχει λάβει απόφαση να προχωρήσει 
σε απαλλοτρίωση των επηρεαζόμενων ιδιοκτησιών. 

2. Συναφώς σας πληροφορώ ότι ο υπ’ αναφορά δρόμος συντηρείται από τα συνεργεία της Επαρχιακής 
∆ιοίκησης Αμμοχώστου, με πιστώσεις που παραχωρούνται από τις Βρετανικές Βάσεις, ενώ η Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Αμμοχώστου είναι στη διάθεση του Κοινοτικού Συμβουλίου Φρενάρους για τη διεκπεραίωση της 
διαδικασίας εγγραφής του υπ’ αναφορά δρόμου το ταχύτερο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.867, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.867, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2012 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στις 18/3/11 ξέσπασε φωτιά στο αυτοκίνητο του κοινοτάρχη του χωριού Άγιος Αμβρόσιος, το οποίο 
καταστράφηκε ολοσχερώς. Από τις εξετάσεις που διενεργήθηκαν διαπιστώθηκε ότι η φωτιά τέθηκε κακόβουλα. 
Από τη σκηνή παραλήφθηκαν διάφορα τεκμήρια τα οποία στάλθηκαν για επιστημονικές εξετάσεις και τα 
αποτελέσματα αναμένονται. Από τις εξετάσεις που διενεργήθηκαν στη σκηνή, δεν κατέστη δυνατό να 
εξασφαλιστεί οποιαδήποτε μαρτυρία εναντίον οποιουδήποτε προσώπου. Οι εξετάσεις προς εντοπισμό των 
δραστών συνεχίζονται. 

3. Στις 14/4/2012 προκλήθηκε έκρηξη σε όχημα ιδιοκτησίας του Προέδρου του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Κάτω Πύργου. Από εξετάσεις που διενεργήθηκαν διαπιστώθηκε ότι η έκρηξη προκλήθηκε από εργοστασιακή 
κροτίδα. Μέχρι στιγμής δεν προέκυψε οτιδήποτε εναντίον οποιουδήποτε προσώπου. Για την διερεύνηση της 
υπόθεσης σχηματίστηκε ποινικός φάκελος ο οποίος τελεί υπό διερεύνηση. 

4. Στις 15/4/2012 προκλήθηκε έκρηξη στο κτίριο του Κοινοτικού Συμβουλίου Κάτω Πύργου. Από τις 
εξετάσεις στη σκηνή διαπιστώθηκε ότι αυτή οφειλόταν σε εργοστασιακή κροτίδα. Για την υπόθεση εγέρθηκαν 
υποψίες εναντίον ενός προσώπου το οποίο ανακρινόμενο παραδέχθηκε ενοχή. Σχηματίστηκε ποινικός 
φάκελος ο οποίος προωθήθηκε στον Κλάδο Εισαγγελίας Λευκωσίας στις 26/6/2012 για ποινική δίωξη του 
κατηγορουμένου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.868, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο θέμα του τίτλου της παρούσας και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(α) Ο χρονίζων διάλογος EE-Τουρκίας για τη σύναψη Συμφωνίας Επανεισδοχής λαθρομεταναστών 
παρέμενε χωρίς πρόοδο τα τελευταία χρόνια. Αυτό οφειλόταν κύρια στην άρνηση της Τουρκίας να 
δεσμευτεί με ουσιαστικό και συγκεκριμένο τρόπο στην υποχρέωση, με βάση την επιδιωκόμενη 
συμφωνία, να επαναπατρίζει λαθρομετανάστες (που είναι πολίτες της ή πολίτες τρίτων χωρών) που 
εισήλθαν παράνομα σε ευρωπαϊκό έδαφος προερχόμενοι/διαμετακομιζόμενοι από το έδαφός της. Η 
ανάγκη επανέναρξης και κατάληξης της διαβούλευσης για συνομολόγηση Συμφωνίας Επανεισδοχής 
EE-Τουρκίας και της εφαρμογής της με όλα τα κράτη μέλη της EE καθώς και της άμεσης εφαρμογής της 
διμερούς της συμφωνίας με την Ελλάδα, τέθηκαν ρητώς και επανειλημμένα από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία σε όλα τα θεσμικά όργανα της EE και ιδιαίτερα στην Επιτροπή και στο Συμβούλιο, τόσο στα 
πλαίσια του Συμβουλίου Υπουργών ∆ικαιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων, όσο και στα πλαίσια των 
ενταξιακών διαπραγματεύσεων της Τουρκίας. 

(β) Με την ανάληψη της Προεδρίας του Συμβουλίου της EE από τη ∆ανία, προωθήθηκαν Συμπεράσματα 
Συμβουλίου για την ανάπτυξη συνεργασίας με την Τουρκία στους τομείς της ∆ικαιοσύνης και των 
Εσωτερικών Υποθέσεων. Κατά τη σύνοδό του την 21η Ιουνίου 2012, το Συμβούλιο ενέκρινε τα 
Συμπεράσματα αυτά ως έχουν στο Παράρτημα I. Η συμφωνία επί του προσχεδίου των Συμπερασμάτων 
επιτεύχθηκε μετά από τροποποιήσεις που ζητήθηκαν και που κάλυπταν τις ανησυχίες της Κύπρου, η 
οποία ήταν το μοναδικό Κράτος Μέλος που διατήρησε επιφύλαξη μέχρι το τέλος. Η Κύπρος έθεσε ως 
προϋπόθεση για την αποδοχή των Συμπερασμάτων την συμπερίληψη αναφοράς στην υποχρέωση της 
Τουρκίας να εφαρμόσει την Συμφωνία Επανεισδοχής με όλα τα Κράτη Μέλη και να συνεργάζεται με όλα 
τα Κράτη Μέλη στο πλαίσιο του διαλόγου σε θέματα ∆ικαιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων. 

(γ) Τα Συμπεράσματα του Συμβουλίου της 21ης Ιουνίου, μεταξύ άλλων, καλούν την Τουρκία να ενισχύσει τις 
προσπάθειες για την αποτελεσματική πρόληψη και αντιμετώπιση των ροών παράνομων μεταναστών 
που φθάνουν στα εξωτερικά σύνορα της EE από την Τουρκία, σύμφωνα με το ∆ιεθνές ∆ίκαιο και για την 
εξουδετέρωση των εγκληματικών ομάδων που διευκολύνουν την παράνομη μετανάστευση. Η Τουρκία 
καλείται επίσης να εφαρμόσει πλήρως τις ισχύουσες διμερείς Συμφωνίες Επανεισδοχής που έχει 
συνάψει με ορισμένα κράτη μέλη της EE. Σε ό,τι αφορά τη σύνδεση της μακροπρόθεσμης 
φιλελευθεροποίησης θεωρήσεων με την Συμφωνία Επανεισδοχής EE-Τουρκίας, η παράγραφος 8 των 
Συμπερασμάτων της 21ης Ιουνίου αναφέρει ρητώς ότι «[Το Συμβούλιο] καλεί την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
παράλληλα με την υπογραφή της συμφωνίας επανεισδοχής EE-Τουρκίας να αναλάβει ενέργειες με 
στόχο τη σταδιακή και μακροπρόθεσμη φιλελευθεροποίηση των θεωρήσεων εντός του ανωτέρω 
πλαισίου συνεργασίας. Η συνεργασία αυτή θα πρέπει να βασισθεί σε σχέδιο δράσης και η πρόοδος θα 
θεμελιώνεται σε προσέγγιση με γνώμονα τις επιδόσεις και θα εξαρτάται από την πραγματική και συνεπή 
εφαρμογή εκ μέρους της Τουρκίας των προϋποθέσεων αυτών έναντι της EE και των κρατών μελών της. 
Οι προϋποθέσεις αυτές θα πρέπει, υποστηρίζοντας τις διεθνείς υποχρεώσεις, να περιλαμβάνουν, 
συγκεκριμένα, πραγματική και πλήρη εφαρμογή της συμφωνίας επανεισδοχής έναντι όλων των κρατών 
μελών και αποτελεσματική συνεργασία σε θέματα ∆ΕΥ με όλα τα κράτη μέλη, καλύτερη διαχείριση των 
μικτών μεταναστευτικών ροών στα σύνορα και περαιτέρω ευθυγράμμιση με το κεκτημένο της EE, ιδίως 
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όσον αφορά την πολιτική περί θεωρήσεων και τις τρίτες χώρες οι υπήκοοι των οποίων αποτελούν 
σημαντική πηγή των μικτών μεταναστευτικών ροών προς την EE και όσον αφορά την αμοιβαιότητα, 
καθώς και με τη νομοθεσία της EE περί ασύλου.». 

(δ) Το Συμβούλιο Γενικών Υποθέσεων υιοθέτησε στις 25 Ιουνίου απόφαση που εξουσιοδοτεί την Επιτροπή 
να υπογράψει την Συμφωνία Επανεισδοχής εκ μέρους της Ένωσης. Ως επόμενο βήμα δηλαδή, 
αναμένεται η υπογραφή και η εφαρμογή της Συμφωνίας Επανεισδοχής EE-Τουρκίας με όλα τα Κράτη 
Μέλη, όπως αναφέρεται στο κείμενο των Συμπερασμάτων του Συμβουλίου. Στόχος της Κύπρου είναι η 
πλήρης εφαρμογή των Συμπερασμάτων και φυσικά η συμπερίληψη στο σχέδιο δράσης, μεταξύ άλλων, 
και της αναφοράς στην υποχρέωση της Τουρκίας να εφαρμόσει πλήρως τη Συμφωνία Επανεισδοχής 
έναντι όλων των Κρατών Μελών και να προχωρήσει στην αποτελεσματική συνεργασία σε θέματα 
∆ικαιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων με όλα τα Κράτη Μέλη. 

(ε) Η Τουρκία, μόλις λίγες μέρες μετά την υιοθέτηση των Συμπερασμάτων της 21ης Ιουνίου, και αφού έχει 
μονογράψει τη Συμφωνία Επανεισδοχής, φαίνεται να θέτει νέους όρους στην EE και εκφράζει θέσεις οι 
οποίες δεν ευθυγραμμίζονται με τα Συμπεράσματα. Συγκεκριμένα, Τούρκοι αξιωματούχοι, έχουν κάνει 
δηλώσεις ότι η Τουρκία θα υπογράψει τη Συμφωνία Επανεισδοχής όταν παρουσιαστεί το σχέδιο 
δράσης για την φιλελευθεροποίηση από την Επιτροπή και ότι θα την θέσει σε ισχύ όταν αρθεί η 
υποχρέωση για θεώρηση Schengen για Τούρκους πολίτες. 

(στ) Υπό το φως των πιο πάνω οι προσπάθειές μας, πάντα σε συνεργασία με άλλα Κράτη Μέλη που 
προσεγγίζουν τις θέσεις μας, θα εστιαστούν στην κατά γράμμα εφαρμογή των Συμπερασμάτων της 21ης 
Ιουνίου που υπήρξαν αποτέλεσμα σκληρών διαπραγματεύσεων καθώς επίσης και στις 
διαπραγματεύσεις για το περιεχόμενο του σχεδίου δράσης, δεδομένων των προϋποθέσεων που 
καλείται να εφαρμόσει η Τουρκία και λαμβάνοντας υπόψη τους αυστηρούς όρους που έθεσε το 
Συμβούλιο στα Συμπεράσματά του (βλ. «Η συνεργασία αυτή θα πρέπει να βασισθεί σε σχέδιο δράσης 
και η πρόοδος θα θεμελιώνεται σε προσέγγιση με γνώμονα τις επιδόσεις και θα εξαρτάται από την 
πραγματική και συνεπή εφαρμογή εκ μέρους της Τουρκίας των προϋποθέσεων αυτών έναντι της EE και 
των κρατών μελών της.»). 

(ζ) Η απάντησή μου κοινοποιείται στους συναδέλφους Υπουργούς Εξωτερικών και ∆ικαιοσύνης και 
∆ημόσιας Τάξης, λόγω της συναρμοδιότητάς τους στο θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.885, ημερομηνίας 28 Μαΐου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.01.885 και ημερομηνία 28 Μαΐου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 5 Ιουνίου 2012, σχετικά με τον ενδεχόμενο σχεδιασμό 
επιστημονικής και περιβαλλοντικής αξιοποίησης του μεταλλείου των Κοκκινοπέζουλων στο Μιτσερό, καθώς 
και των υπολοίπων εγκαταλελειμμένων μεταλλείων και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης του Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
γνωρίζει την επιστημονική σημασία των μεταλλείων μεικτών θειούχων γι’ αυτό και συμμετέχει σε κοινά 
επιστημονικά ερευνητικά προγράμματα με ακαδημαϊκά ιδρύματα της Κύπρου και του εξωτερικού. 
Επίσης παρέχει κάθε δυνατή τεχνική πληροφόρηση σε ακαδημαϊκά ιδρύματα του εξωτερικού τα οποία 
χρησιμοποιούν κυρίως τα μεταλλεία Μαθιάτη, Μιτσερού, Καλαβασού, Αγροκηπιάς και Σκουριώτισσας 
για εκπαίδευση των φοιτητών τους. 

2. Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης ως αρμόδιο Τμήμα για ανάδειξη της μεταλλευτικής κληρονομιάς 
της Κύπρου, στα πλαίσια των δυνατοτήτων και των αρμοδιοτήτων του παρέχει και θα συνεχίσει να 
παρέχει κάθε δυνατή βοήθεια (επιστημονική, τεχνική και οικονομική υποστήριξη) προς τις κοινότητες 
που θέλουν να αναδείξουν την μεταλλευτική τους κληρονομιά. 

3. Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης εκπόνησε το 2008 τη «Μελέτη για την αποκατάσταση των 
εγκαταλειμμένων μεταλλείων μεικτών θειούχων» σε συνεργασία με εξειδικευμένους συμβούλους. Τα 
εγκαταλειμμένα μεταλλεία μετά από πολυκριτηριακή αξιολόγηση ταξινομήθηκαν ως προς την 
αναγκαιότητα περιβαλλοντικής αποκατάστασής τους. Σύμφωνα με την αξιολόγηση αυτή το μεταλλείο 
Κοκκινοπεζούλας (Μιτσερό) κατατάσσεται ως η πρώτη προτεραιότητα (επισυνάπτεται ο πίνακας με την 
ταξινόμηση). 

4. Η μεταλλευτική κληρονομιά της κοινότητας Μιτσερού, περιλαμβάνει το επιφανειακό μεταλλείο της 
Κοκκινοπεζούλας, το υπόγειο μεταλλείο της Κοκκινόγιας και τις σχετικές εγκαταστάσεις επεξεργασίας 
και εμπλουτισμού. Μετά από σχετική συνεννόηση με τον πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Μιτσερού, το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης πραγματοποίησε σύσκεψη στις 7 Φεβρουαρίου 2012, 
για την ανάδειξη της μεταλλευτικής κληρονομιάς της κοινότητας Μιτσερού. Στη σύσκεψη παρευρέθηκαν 
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εκπρόσωποι των Τμημάτων Αρχαιοτήτων και Πολεοδομίας και Οικήσεως, του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού, της Υπηρεσίας Μεταλλείων, της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας και ο Πρόεδρος 
Κοινοτικού Συμβουλίου Μιτσερού. Στη σύσκεψη αποφασίστηκε όπως το Κοινοτικό Συμβούλιο Μιτσερού: 
α) καταγράψει τις εγκαταστάσεις των μεταλλείων που επιθυμεί να κηρυχτούν ως μνημεία (η Υπηρεσία 
Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος θα παράσχει τεχνική 
συμβουλή προς την Κοινοτική Αρχή για την επιλογή του μηχανολογικού εξοπλισμού που πρέπει να 
διατηρηθεί), β) στείλει τον κατάλογο των εγκαταστάσεων που θα επιλέξει στο Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως με σχετικό αίτημα για κήρυξή τους ως μνημεία και γ) έρθει σ’ επαφή με το Τμήμα 
Κοινωνιολογίας του Πανεπιστημίου Κύπρου στα πλαίσια κοινωνικής προσφοράς του εν λόγω Τμήματος 
για καταγραφή της ζωντανής μεταλλευτικής κληρονομιάς με μαρτυρίες και εμπειρίες ανθρώπων που 
εργάστηκαν στα μεταλλεία της κοινότητας Μιτσερού. 

5. Αναφορικά με την περιβαλλοντική αποκατάσταση των μεταλλείων μεικτών θειούχων και πιο 
συγκεκριμένα την υλοποίηση του πιλοτικού προγράμματος αποκατάστασης μέρους του μεταλλείου της 
Κοκκινοπεζούλας, λόγω περιορισμών στους προϋπολογισμούς του κράτους, οι εργασίες γίνονται 
σταδιακά με προσωπικό των αρμοδίων Τμημάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος. 

6. Επιπρόσθετα, στα πλαίσια αξιοποίησης της εμπειρογνωμοσύνης που απέκτησε τα τελευταία δεκαπέντε 
χρόνια η Τεχνική Επιτροπή Αποκατάστασης Περιβάλλοντος του Μεταλλείου Αμιάντου, το Τμήμα 
Γεωλογικής Επισκόπησης βρίσκεται σε διαβούλευση με τα μέλη της εν λόγω επιτροπής για ετοιμασία 
πρότασης προς το Υπουργικό Συμβούλιο για επέκταση των αρμοδιοτήτων της και για θέματα που 
αφορούν την αποκατάσταση εγκαταλειμμένων μεταλλείων μεικτών θειούχων. 

Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.886, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη ημερομηνίας 28 Μαΐου 2012 και να σας πληροφορήσω ότι σε σχέση με τη δημιουργία των δύο 
Ογκολογικών/Ακτινοθεραπευτικών Κέντρων στη Λευκωσία και στη Λινόπετρα, έχει προκηρυχτεί στις 29.06.12 
από το Τμήμα ∆ημοσιών Έργων, μέσω του ηλεκτρονικού συστήματος σύναψης δημοσίων συμβάσεων (e-
procurement) ο διαγωνισμός Σ.Υ.07.12 που αφορά το κτιριακό μέρος όπου θα στεγάζεται το 
Ογκολογικό/Ακτινοθεραπευτικό Κέντρο του νοσοκομείου Λευκωσίας. Στις 06 Ιουλίου προκηρύχτηκε η 
προσφορά και στην επίσημη εφημερίδα του κράτους. Αναμένεται η υποβολή του διαγωνισμού στις 28/09/12. 

2. Σημειώνεται ότι με την κατακύρωση του συγκεκριμένου διαγωνισμού, θα προκηρυχτεί και διαγωνισμός 
που αφορά τον εξοπλισμό των Ογκολογικών/Ακτινοθεραπευτικών Κέντρων στη Λευκωσία και στη Λεμεσό. 

3. Σημειώνεται επίσης ότι τροχιοδρομούνται οι διαδικασίες ώστε εντός του 2012 να προκηρυχθεί και ο 
διαγωνισμός, που αφορά το κτιριακό μέρος, όπου θα στεγάζεται το Ογκολογικό/Ακτινοθεραπευτικό Κέντρο 
Λινόπετρας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.887, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.887, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 5.6.2012 και 
σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά το διαχωρισμό οικοπέδων αυτοστέγασης στην Κοινότητα 
Ζυγίου: 

(α)  Στο παρόν στάδιο και μετά την παραχώρηση οικοπέδων στους δικαιούχους κατοίκους της κοινότητας 
Μαρί στις “Φάσεις Γ και Ε” στο Ζύγι, παραμένουν πέντε (5) αδιάθετα οικόπεδα. Έχει ζητηθεί από την 
Υπηρεσία Μέριμνας και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων να ενημερώσει το Υπουργείο Εσωτερικών για 
τον αριθμό των ενδιαφερομένων εκτοπισθέντων που επιθυμούν να εγκατασταθούν μόνιμα στο Ζύγι. 

(β)  Στην κοινότητα Ζυγίου, δεν υπάρχουν κρατικά τεμάχια, τα οποία θα μπορούσαν να διαχωριστούν σε 
οικόπεδα Αυτοστέγασης, ούτε είναι δυνατό στο παρόν στάδιο να απαλλοτριωθούν ιδιωτικά τεμάχια για 
τον σκοπό αυτό. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως καταβάλλει συστηματικές προσπάθειες για 
εξεύρεση κατάλληλης κρατικής γης σε κοινότητες της ευρύτερης περιοχής με σκοπό το διαχωρισμό 
οικοπέδων για εκτοπισθέντες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.890, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 
23.06.010.01.890 και ημερομηνία 06.06.2012, καθώς και σε προηγούμενη επιστολή μου ημερ. 16.07.2012, 
σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη, αναφορικά με 
ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου (ΕΚ) σχετικά με τις εμπορικές σχέσεις της EE με την Κίνα. 

2. Για πληρέστερη ενημέρωση των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων, επισυνάπτω την απάντηση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής στο εν λόγω ψήφισμα, όπου αναλύονται οι θέσεις και οι πρωτοβουλίες που λαμβάνει 
ή προτίθεται να λάβει η Επιτροπή, για αντιμετώπιση των θεμάτων που περιλαμβάνονται στο ψήφισμα. 

3. Όσον αφορά συγκεκριμένα στις επενδύσεις Κινεζικών συμφερόντων στην EE, σημειώνω ότι το ψήφισμα 
δεν είναι νομικά δεσμευτικό και ότι εκφράζει αποκλειστικά τις απόψεις/εισηγήσεις του ΕΚ. Κατά συνέπεια, το εν 
λόγω ψήφισμα δεν μπορεί να θέσει σε κίνδυνο καμία υφιστάμενη ή μελλοντική επένδυση από την Κίνα στην 
EE. 

4. Σημειώνω παράλληλα ότι η ενίσχυση των επενδυτικών ροών μεταξύ EE-Κίνας, μέσω της διαμόρφωσης 
πιο αξιόπιστου επενδυτικού περιβάλλοντος, αποτελεί βασική επιδίωξη της EE (η επιδίωξη αυτή εκφράζεται και 
στο ψήφισμα του ΕΚ - άρθρα 16 και 18). Στα πλαίσια αυτά, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναμένεται σύντομα να 
προτείνει προς το Συμβούλιο την έγκριση έναρξης διαπραγματεύσεων με την Κίνα για σύναψη αυτόνομης 
επενδυτικής συμφωνίας. Στόχος της συμφωνίας, θα είναι να εξασφαλίσει μεγαλύτερο επίπεδο ασφάλειας και 
διαφάνειας στις επενδύσεις μεταξύ EE-Κίνας και να δημιουργήσει τις προϋποθέσεις για αύξηση των 
επενδυτικών ροών μεταξύ των δύο στρατηγικών εταίρων (ο στόχος αυτός ανταποκρίνεται στο ψήφισμα του ΕΚ 
- άρθρο 18). 

5. Αναγνωρίζοντας τα οφέλη που ενδεχομένως να αποφέρει μια αυτόνομη επενδυτική συμφωνία μεταξύ 
EE-Κίνας, τόσο στην EE γενικότερα, όσο και στην Κύπρο ειδικότερα, είμαι στην ευχάριστη θέση να σας 
πληροφορήσω ότι η λήψη της απόφασης για έναρξη των σχετικών διαπραγματεύσεων έχει περιληφθεί στις 
βασικές προτεραιότητες της Κυπριακής Προεδρίας, όσον αφορά σε θέματα εμπορίου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.893, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.893, ημερομηνίας 5 Ιουνίου, 2012, 
σχετικά με τις καταγγελίες που αφορούν παράβαση του περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) Νόμου εντός κτιρίων όπου στεγάζονται κυβερνητικές υπηρεσίες και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Από την 1/1/2010 μέχρι την 19/6/2012 καταγγέλθηκαν εξωδίκως στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας 
συνολικά 29 πρόσωπα. Στις 23 περιπτώσεις το εξώδικο πρόστιμο διευθετήθηκε ενώ στις υπόλοιπες 
σχηματίστηκε φάκελος και η υπόθεση παραπέμφθηκε ενώπιον του ∆ικαστηρίου. Σε 2 περιπτώσεις το 
∆ικαστήριο επέβαλε χρηματική ποινή ύψους €200, σε δυο περιπτώσεις η διαδικασία ενώπιον του ∆ικαστηρίου 
διακόπηκε λόγω μη επίδοσης της κλήσης και 2 περιπτώσεις βρίσκονται υπό εκδίκαση. Στις υπόλοιπες 
Επαρχίες δεν υπήρξαν οποιεσδήποτε καταγγελίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.902, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Νεόφυτου Κωνσταντίνου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.902 ημερομηνίας 11 
Ιουνίου 2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, όσον αφορά στην ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Νεόφυτου Κωνσταντίνου: 

2. Είναι γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προτίθεται να προβεί σε υποβολή πρότασης εντός του 2012, 
για αναθεώρηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης Ιουνίου 
2001 για τα Καπνικά Προϊόντα, με στόχο την προσέγγιση των νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών 
διατάξεων των κρατών μελών σχετικά με την παραγωγή, την παρουσίαση και την πώληση των προϊόντων 
καπνού. 

3. Στόχος του Υπουργείου Υγείας κατά τη διάρκεια της Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης είναι μια προεδρία «έντιμου διαμεσολαβητή». Στην περίπτωση που προωθηθεί η πρόταση 
αναθεώρησης της εν λόγω Οδηγίας (2001/37/ΕΚ) το πρώτο εξάμηνο του 2012, η Κυπριακή Προεδρία θα λάβει 



64 

 

υπόψη και θα μελετήσει τις απόψεις όλων των Κρατών Μελών, των διάφορων φορέων εντός και εκτός Κύπρου 
καθώς επίσης και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Στόχος είναι η κατά το δυνατόν εξασφάλιση συγκλίσεων για 
προώθηση των τροποποιήσεων της Οδηγίας με βάση τις απόψεις όλων των εμπλεκομένων αλλά και με 
γνώμονα πάντα τη ∆ημόσια Υγεία. 

4. Επί του παρόντος, δεν έχει παρθεί οποιαδήποτε οριστική απόφαση επί των διαφόρων τροποποιητικών 
προτάσεων που πιθανό να υποβάλει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στο κείμενο της αναθεώρησης της Οδηγίας, 
μεταξύ των οποίων και αυτών που περιγράφονται στην ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή, κ. Νεόφυτου 
Κωνσταντίνου. Ως εκ τούτου, θεωρούμε ορθότερο να υποβάλουμε τις απόψεις μας όταν θα έχουμε μπροστά 
μας την ολοκληρωμένη πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και αφού λάβουμε υπόψη μας όλα τα 
επιστημονικά δεδομένα, παρά να τοποθετηθούμε από τώρα σε υποθετικά σενάρια. 

5. Τέλος, διευκρινίζεται ότι, κατόπιν διαβουλεύσεων του Υπουργείου Υγείας με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
έχει διαφανεί ότι δεν αναμένεται να γίνει συζήτηση της Πρότασης κατά τη διάρκεια της Κυπριακής Προεδρίας 
και το πιο ευοίωνο σενάριο που βλέπει η Επιτροπή είναι απλά η κατάθεση του φάκελου, περί τα τέλη του 
2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.905, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου Ερ.23.06.010.01.905 και ημερομηνία 12 Ιουνίου 
2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Τα τρία ναρκοπέδια που βρίσκονται εντός των διοικητικών ορίων της Κοινότητας Τρούλλων στρώθηκαν 
μετά τη συμφωνία για κατάπαυση του πυρός και συγκεκριμένα τον Οκτώβριο του 1974. Τα 
συγκεκριμένα ναρκοπέδια αποτελούν αναπόσπαστο μέρος της αμυντικής διάταξης της Εθνικής 
Φρουράς, η οποία εκτείνεται σε όλο το μήκος της γραμμής αντιπαράταξης. 

β. Τα προαναφερθέντα ναρκοπέδια είναι περιφραγμένα με σταθερούς μεταλλικούς πασσάλους, σύρμα 
τριών σειρών, τριγωνικές πινακίδες σήμανσης «Ν/Π» και προειδοποιητικές μεταλλικές πινακίδες σε 
σημεία μπροστά από αυτά (ναρκοπέδια). Τα υπάρχοντα μέτρα ασφαλείας είναι σύμφωνα με τα 
καθοριζόμενα στα τεχνικά εγχειρίδια, κανονισμούς και διαταγές περί στρώσεως ναρκοπεδίων. 

γ. Η γεωγραφική περιοχή ανατολικά της Λάρνακας είναι ευαίσθητη στρατιωτικά και οποιαδήποτε 
περαιτέρω εξασθένηση της αμυντικής διάταξης της Εθνικής Φρουράς στην περιοχή αυτή, θα δώσει στις 
Τουρκικές ∆υνάμεις Κατοχής στρατηγικό πλεονέκτημα με απρόβλεπτες προεκτάσεις αφού θα μειώσει 
στο ελάχιστο το χρόνο προέλασής τους στις ακτές της Λάρνακας. 

2. Κατόπιν των ανωτέρω, η άρση των τριών ναρκοπεδίων που βρίσκονται εντός των διοικητικών ορίων της 
Κοινότητας Τρούλλων πρέπει να θεωρείται, υπό τις παρούσες περιστάσεις, αδύνατη. Το Υπουργείο Άμυνας, 
σε συνεργασία με το ΓΕΕΦ και άλλες κυβερνητικές υπηρεσίες, είναι σε ετοιμότητα να εξετάσει και υιοθετήσει 
κάθε άλλο μέτρο το οποίο θα ενισχύει το αίσθημα ασφάλειας των κατοίκων της ακριτικής Κοινότητας των 
Τρούλλων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.907, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου με αρ. 23.06.010.01.907 και 
ημερομηνία 1η Ιουνίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12 Ιουνίου 2012, και σας πληροφορώ ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Τρούλλων 
οφείλει στο ΤΑΥ για την κατανάλωση πόσιμου νερού μέχρι σήμερα €542.832,10 συν τόκους €136.430,48. Το 
ποσό €281.237,07 συν €64.081,41 τόκοι αφορά καθυστερημένες οφειλές για την περίοδο 2002 μέχρι 2008 για 
το οποίο υπάρχει καταδικαστική απόφαση δικαστηρίου και το υπόλοιπο ποσό αφορά τιμολόγια από το 2008 
μέχρι σήμερα. 

 Στο παρελθόν έγιναν πολλές συναντήσεις με το Κοινοτικό Συμβούλιο τόσο στο Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος όσο και στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων με σκοπό την εξεύρεση εφικτού 
τρόπου διευθέτησης των καθυστερημένων οφειλών της Κοινότητας χωρίς όμως κανένα αποτέλεσμα. 

 Σημειώνεται επίσης ότι είναι σε γνώση μας ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Τρούλλων από το 2002 και μετά 
και ενώ εισέπραττε τέλη από την κατανάλωση πόσιμου νερού από τους καταναλωτές του δεν ξοφλούσε τα 
τιμολόγια του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων. 

 Με βάση τον Περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμο 79(1)/2010 στις περιπτώσεις μη είσπραξης των 
οφειλόμενων ποσών για αγορά νερού από Κυβερνητικό Υδατικό Έργο ο ∆ιευθυντής του ΤΑΥ μπορεί να 
διακόπτει την παροχή νερού. 
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 Λαμβάνοντας υπόψη την δύσκολη οικονομική κατάσταση και τις κοινωνικοοικονομικές συνέπειες της 
διακοπής του νερού προς την Κοινότητα, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων εξακολουθεί να παρέχει απρόσκοπτα 
νερό στην Κοινότητα Τρούλλων την στιγμή που άλλες Αρχές Υδατοπρομήθειας είναι συνεπείς στις 
υποχρεώσεις τους, ενώ παράλληλα το όλο θέμα θα επανεξεταστεί. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.911, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.911 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 15/06/12 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι για τη ∆ιεύρυνση/Βελτίωση της Λεωφόρου Μιχαλάκη Κυπριανού στην 
Πέγεια, ετοιμάστηκε αρχικά ρυθμιστικό σχέδιο, το οποίο στη συνέχεια αναθεωρήθηκε κατόπιν αιτήματος του 
νέου ∆ημοτικού Συμβουλίου για κήρυξη του δρόμου σε εμπορικό άξονα, κατάληξη η οποία προϋπέθετε 
επανασχεδιασμό/μελέτη του υφιστάμενου σχεδίου. Το νέο σχέδιο εγκρίθηκε με κάποιες παρατηρήσεις από την 
Επιτροπή Κεντρικού Φορέα Επίλυσης Κυκλοφοριακών Προβλημάτων και στο παρόν στάδιο αναμένεται η 
ενσωμάτωσή τους στον αρχικό σχεδιασμό. Στη συνέχεια, θα προωθηθεί η ετοιμασία των κατασκευαστικών 
σχεδίων μέσω του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. Σημειώνεται σχετικά ότι, στον Προϋπολογισμό του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως 2012 συμπεριλήφθηκε ποσό ύψους €10.000 που αφορά μόνο τη δαπάνη για τη 
μελέτη των σχεδίων. 

2. Η Υπουργός Εσωτερικών, στη συνάντηση που είχε με τον ∆ήμαρχο Πέγειας στις 26/06/12, έδωσε 
οδηγίες στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για συμπερίληψη πιστώσεων στους Προϋπολογισμούς του 
Τμήματος 2015-2016 για την κατασκευή του έργου. 

3. Η δημιουργία παραλιακού πεζόδρομου, αφορά την διαμόρφωση του παραλιακού μετώπου Πέγειας με 
την κατασκευή εκτός από τον πεζόδρομο, ποδηλατόδρομου, πλατειακών χώρων και τοπιοτέχνηση χώρων 
πρασίνου, είναι πολεοδομικό έργο και θα εκτελεστεί σε φάσεις. Μέρος της Α΄ Φάσης, μήκους 3.5 χλμ, που 
αρχίζει από τα όρια με την κοινότητα Κισσόνεργα μέχρι τον Κόλπο των Κοραλλίων, έχει κατασκευαστεί μέσω 
όρων που έχουν επιβληθεί με την έκδοση αδειών οικοδομής. Στο παρόν στάδιο, αναμένεται από τις Τεχνικές 
Υπηρεσίες του ∆ήμου να αποστείλουν στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, κάποια πρόσθετα στοιχεία 
(τοποθέτηση τοπογραφικής εργασίας και δεσμεύσεων από αναπτύξεις που επηρεάζουν τον 
πεζόδρομο/ποδηλατόδρομο σε κτηματικά σχέδια, διευκρινίσεις σε σχέση με το ιδιοκτησιακό καθεστώς για τα 
τμήματα του πεζόδρομου/ποδηλατόδρομου που επηρεάζονται από το μεγάλο διαχωρισμό οικοπέδων Coral 
Bay κλπ), έτσι ώστε να τροχιοδρομηθεί ο σχεδιασμός του έργου. Ωστόσο, λόγω των οικονομικών δυσκολιών 
του κράτους, οι κατασκευαστικές εργασίες δεν αναμένεται να αρχίσουν πριν το 2015, τουλάχιστον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.912, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«∆ιάβρωση στην παραλία του Κόλπου των Κοραλλίων 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η μείωση του πλάτους της αμμώδους παραλίας που παρατηρήθηκε στον Κόλπο των Κοραλλίων 
οφείλεται κυρίως στις ακραίες καιρικές και κυματικές συνθήκες που επικρατούσαν κατά τη φετινή χειμερινή 
περίοδο. 

3. Παρόμοιο φαινόμενο ξαναπαρατηρήθηκε στην περιοχή το 2004 και σε περίοδο τεσσάρων χρόνων 
περίπου η φύση και η κυματική δράση που επικρατεί στην περιοχή επέτρεψαν την αποκατάσταση της ακτής. 

4. Φέτος για την άμεση επαναφορά του πλάτους της παραλίας, το Κοινοτικό Συμβούλιο Πέγειας 
προχώρησε με τον εμπλουτισμό της παραλίας με λεπτόκοκκο υλικό το οποίο αντλήθηκε από το θαλάσσιο 
χώρο του Κόλπου των Κοραλλίων. Οι εργασίες αναπλήρωσης έχουν ολοκληρωθεί από τον Εργολάβο και η 
παραλία έχει ήδη δοθεί για χρήση στο κοινό. 

5. Ο Κόλπος των Κοραλλίων εμπίπτει στα όρια της περιοχής μελέτης για το Βορειοδυτικό Παραλιακό 
Μέτωπο Πάφου που διεξάγει το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σε συνεργασία με Εμπειρογνώμονες. Το φαινόμενο 
μετακίνησης υλικού από τον χερσαίο χώρο προς τον θαλάσσιο στον Κόλπο των Κοραλλίων έχει τεθεί στους 
μελετητές του έργου ώστε να ληφθεί υπόψη στην ετοιμασία του Γενικού Σχεδίου της Περιοχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.913, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα του ∆ήμου Πέγειας για δημιουργία Κέντρου Εξυπηρέτησης του Πολίτη 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.913 και ημερ. 15.6.2012, και σας 
ενημερώνω για την πολιτική δημιουργίας νέων Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη. 

2. Το Υπουργείο Οικονομικών, προωθεί την επέκταση του θεσμού των ΚΕΠ ώστε να λειτουργεί 
τουλάχιστον ένα ΚΕΠ σε κάθε επαρχία, με στόχο την εξυπηρέτηση των κατοίκων όλης της Κύπρου. Ως εκ 
τούτου, σήμερα λειτουργούν ΚΕΠ σε όλες τις πόλεις: Λευκωσία, Λεμεσό, Λάρνακα, Πάφο και στην ελεύθερη 
επαρχία Αμμοχώστου. Στις πόλεις Λεμεσού και Πάφου λειτουργούν περιφερειακά τα ΚΕΠ Πελενδρίου και 
Πόλης Χρυσοχούς, αντίστοιχα. Για τη δημιουργία περιφερειακών ΚΕΠ έχουν ληφθεί υπόψη η απόσταση και η 
πρόσβαση προς τις κεντρικές υπηρεσίες, τα δημογραφικά στοιχεία, η ζήτηση των υπηρεσιών, η διαθέσιμη 
υποδομή, κ.α. 

3. Το Υπουργείο Οικονομικών στηριζόμενο στην επιτυχία του θεσμού των ΚΕΠ, που λειτουργούν με 
επίκεντρο τον πολίτη παρέχοντας υψηλής ποιότητας υπηρεσίες, πρόκειται να ετοιμάσει μελέτη για περαιτέρω 
επέκταση των ΚΕΠ, την οποία σκοπεύει να υλοποιήσει σταδιακά ανάλογα και με τις εκάστοτε επικρατούσες 
δημοσιονομικές συνθήκες. Στην εν λόγω μελέτη θα ληφθούν υπόψη μεταξύ άλλων και τα στατιστικά στοιχεία 
που αφορούν τον αριθμό των υπηρεσιών που προσφέρθηκαν από το κάθε ΚΕΠ, ώστε να αξιολογηθεί κατά 
πόσον δύναται να δημιουργηθεί επιπρόσθετο ΚΕΠ στην ίδια πόλη. Αναφέρεται ότι με βάση τα πρόσφατα 
στατιστικά στοιχεία των παρεχόμενων υπηρεσιών που προσφέρονται στα ΚΕΠ, δεν υφίσταται ανάγκη για 
δημιουργία επιπρόσθετου ΚΕΠ στην Πάφο. 

4. Σημειώνεται ότι με βάση τα μηνιαία στατιστικά στοιχεία και τα στατιστικά στοιχεία από την ημερομηνία 
σύστασης του κάθε ΚΕΠ μέχρι 30.6.2012, που αφορούν υπηρεσίες που προσφέρονται στα ΚΕΠ, διαφαίνεται 
ότι υφίσταται ανάγκη για δημιουργία δεύτερου ΚΕΠ στη Λεμεσό. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες/διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.915, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, η πρόταση των δύο 
φοιτητριών του Πανεπιστημίου της Περούτζια της Ιταλίας για μετατροπή του κτιρίου σε πολιτιστικό κέντρο, 
εξετάστηκε τόσο από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, όσο και από το Τμήμα Αρχαιοτήτων και 
αποφασίστηκε ότι δεν είναι δυνατή η υλοποίηση της για τους πιο κάτω λόγους: 

1. Το πρώην ξενοδοχείο “Απόλλων” απαλλοτριώθηκε το 2004 από το Τμήμα Αρχαιοτήτων. Σκοπός της 
απαλλοτρίωσης σύμφωνα και με τη γνωστοποίηση απαλλοτρίωσης (Α.∆.Π. 88, ημερ. 23.1.2004) ήταν η 
διεξαγωγή αρχαιολογικών ανασκαφών ή η συντήρηση ή αξιοποίηση αρχαίων μνημείων ή η ανάπτυξη 
των γύρω χώρων ή η διατήρηση της στρωματογραφίας. 

2. Στο κτίριο έγιναν επισκευές με έξοδα του Τμήματος Αρχαιοτήτων και από το 2006 μέχρι το 2011 
επιτράπηκε η φιλοξενία στο χώρο ξένων και κυπριακών αρχαιολογικών αποστολών, που 
δραστηριοποιούνταν στην επαρχία Πάφου. Επίσης χρησιμοποιήθηκε και ως αποθηκευτικός χώρος για 
τις άμεσες ανάγκες του Τμήματος Αρχαιοτήτων. 

3. Παρά τις επιδιορθώσεις και τις βελτιώσεις των εγκαταστάσεων, το κτίριο εμφάνισε πολύ γρήγορα 
σοβαρά προβλήματα. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, μετά από έλεγχο στο χώρο του κτιρίου το 2006, 
διαπίστωσε τα πολύ σοβαρά προβλήματα στη στατικότητα της οικοδομής, σε σημείο που να θέτουν σε 
κίνδυνο την ασφάλεια του κτιρίου και πρότεινε την κατεδάφισή του. Επίσης, σε νέα του έκθεση τον Ιούνιο 
του 2011, σημείωσε την εμφάνιση νέων σοβαρών προβλημάτων στο κτήριο και πρότεινε εκ νέου την 
κατεδάφιση του. 

4. Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, το Τμήμα Αρχαιοτήτων αποφάσισε να τροχοδρομήσει τη διαδικασία 
κατεδάφισης του κτιρίου, λαμβάνοντας υπόψη και πρόσφατη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας σύμφωνα με την οποία, τεμάχιο που απαλλοτριώθηκε για αρχαιολογικούς σκοπούς δεν 
μπορεί να χρησιμοποιηθεί για άλλο σκοπό. 

5. Θα είμαι στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες και διευκρινήσεις τυχόν κρίνετε 
σκόπιμες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.917, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, το Τμήμα Αρχαιοτήτων 
δεν επιχορηγεί τη δημιουργία Ιδιωτικών Μουσείων, είναι όμως πάντα πρόθυμο να παρέχει τις τεχνικές του 
συμβουλές και γνώσεις, για την ετοιμασία της έκθεσης ή για οτιδήποτε άλλο κριθεί αναγκαίο. 
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 Ενημερωτικά αναφέρεται ότι, το Κοινοτικό Συμβούλιο Καμπιού, θα μπορούσε να αποταθεί στο 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, για εξασφάλιση επιχορήγησης μέσω του Σχεδίου ∆ημιουργίας 
Πολιτιστικής Υποδομής, νοουμένου ότι ικανοποιούνται οι προϋποθέσεις του Σχεδίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.924, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το Ιερό του Απόλλωνος 
Υλάτου, βρίσκεται εντός ιδιωτικής περιουσίας και ως εκ τούτου δεν αποτελεί, αυτή τη στιγμή οργανωμένο και 
επισκέψιμο αρχαιολογικό χώρο, παρά το γεγονός ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων ανέκαθεν είχε μεγάλο ενδιαφέρον 
για την προστασία και την ανάδειξη του σημαντικού αυτού Μνημείου. 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων βρίσκεται σε επαφή με το ∆ήμο Γεροσκήπου για την προώθηση των εργασιών 
τοπιοτέχνησης του Μνημείου και τη διαμόρφωση του χώρου, ώστε να είναι επισκέψιμος. 

 Ωστόσο, παρεμβάσεις ακόμα και στοιχειώδεις, όπως η περίφραξη του Μνημείου, δεν επιτρέπονται λόγω 
του ιδιοκτησιακού καθεστώτος του τεμαχίου, το οποίο ανήκει σε ιδιώτες. Για οποιαδήποτε επέμβαση, απαιτείται 
η ολοκλήρωση της διαδικασίας απαλλοτρίωσης, η οποία βρίσκεται σε πρώιμο στάδιο, ενώ αναμένεται η 
εξασφάλιση της γραπτής συγκατάθεσης της Μητρόπολης Κύκκου, στην οποία ανήκει μεγάλο μέρος της γης. 
Στις αρχές του έτους 2012, ο Μητροπολίτης Κύκκου είχε συνάντηση με το Τμήμα Αρχαιοτήτων και το ∆ήμο 
Γεροσκήπου για το πιο πάνω θέμα και στη συνέχεια πραγματοποίησε επί τόπου επίσκεψη στο Ιερό του 
Απόλλωνος Υλάτου, χωρίς όμως να έχει ληφθεί μέχρι στιγμής η σχετική συγκατάθεση. 

 Σημειώνεται ότι, το Τμήμα Αρχαιοτήτων είναι έτοιμο, και σε συνεργασία με άλλους φορείς, να 
προχωρήσει στην ανάδειξη του Μνημείου, στα πλαίσια των νόμων και των κανονισμών του κράτους. 

 Θα είμαι στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες και διευκρινήσεις τυχόν κρίνετε 
σκόπιμες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.928, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.01.001.928 και ημερ. 18.6.2012 και σας πληροφορώ ότι 
το θέμα που εγείρει ο έντιμος βουλευτής κος Περδίκης έχει εξεταστεί σε συνεννόηση τόσο με το Γενικό 
∆ιευθυντή του Υπουργείου Εξωτερικών όσο και με το ∆ιευθυντή του ∆ιπλωματικού Γραφείου του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας. Η άποψη που επικράτησε είναι ότι ο θυρεός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι ήδη 
τοποθετημένος σε περίοπτη θέση στο Προεδρικό Μέγαρο. Συγκεκριμένα ευρίσκεται εντοιχισμένος στη δεξιά 
πλευρά της κυρίας εισόδου του Προεδρικού Μεγάρου. Τούτου δεδομένου και επειδή το Προεδρικό Μέγαρο 
θεωρείται ως ιστορικό κτίριο δεν συνιστάται να γίνουν επεμβάσεις στην πρόσοψή του για τοποθέτηση του 
θυρεού σε οποιοδήποτε άλλο σημείο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.931, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.01.931 και ημερομηνία 20 Ιουνίου 2012 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας διαβιβάζω την ακόλουθη απαντητική επιστολή του Γραφείου 
Προγραμματισμού: 

 “Το κατά κεφαλή Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν (ΑΕΠ) και το κατά κεφαλή Ακαθάριστο Εθνικό Εισόδημα 
(ΑΕΕ), σε μονάδες αγοραστικής δύναμης, αποτελούν βασικούς δείκτες για την επιλεξιμότητα μιας 
χώρας/περιφέρειας για χρηματοδότηση ή/και για το ύψος των πόρων που θα της κατανεμηθούν κάτω από τις 
βασικές πολιτικές του Προϋπολογισμού της EE και ειδικότερα την Πολιτική Συνοχής. 

 Η Κύπρος, παρόλο ότι κατόρθωσε να εξασφαλίσει σημαντικά κονδύλια κατά την τρέχουσα περίοδο 
2007-2013, είναι πράγματι ήδη καθαρός συνεισφορέας στον Προϋπολογισμό της Ένωσης. Αυτό οφείλεται 
κυρίως στο ψηλό κατά κεφαλή εισόδημα, παρόλο που κάποια Κράτη Μέλη (KM) με παρόμοια επίπεδα 
ευημερίας, για τεχνικούς ή άλλους λόγους, είναι καθαροί αποδέκτες. Επίσης είναι το μόνο νέο KM που είναι 
καθαρός συνεισφορέας και δεν συγκρίνεται ευνοϊκά με άλλα νησιά και απομακρυσμένες περιοχές της EE που 
λαμβάνουν αυξημένη βοήθεια για αντιμετώπιση των ιδιαιτεροτήτων τους. 

 Λόγω των ψηλών κατά κεφαλή ΑΕΠ (96,3% του μέσου όρου της EE το 2007-2009) και ΑΕΕ της Κύπρου 
(94,2% του μέσου όρου της EE το 2008-2010), που είναι η βάση για τις διαπραγματεύσεις για το νέο Πολυετές 
∆ημοσιονομικό Πλαίσιο (Π∆Π) 2014-2020, είναι ορατός ο κίνδυνος η θέση της Κύπρου στον Προϋπολογισμό 
της EE να επιδεινωθεί. Ειδικότερα σε σχέση με την Πολιτική Συνοχής (∆ιαρθρωτικά Ταμεία και Ταμείο 
Συνοχής), από την οποία η Κύπρος απορροφά σημαντικά κονδύλια την τρέχουσα περίοδο (€640 εκ.), χωρίς τη 
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λήψη μέτρων ενδέχεται να υπάρξει μεγάλη μείωση της κατανομής πόρων. Η μείωση αυτή θα μετριαστεί σε 
περίπτωση που συμφωνηθεί η περίληψη πρόνοιας που συζητείται στα πλαίσια του νέου Π∆Π, για «δίκτυ 
ασφαλείας» στην Πολιτική Συνοχής, ώστε η κατανομή σε κάθε Κράτος Μέλος να ανέλθει σε τουλάχιστον 55% 
των κονδυλίων που παίρνει κατά την τρέχουσα περίοδο 2007-2013. 

 ∆εδομένων των πιο πάνω, εξαρχής στόχος της στρατηγικής της Κύπρου στις διαπραγματεύσεις για το 
νέο Π∆Π ήταν η εξασφάλιση όσο το δυνατό καλύτερου ισολογισμού μεταξύ εισροών και εκροών και αν είναι 
δυνατό να καταστεί καθαρός αποδέκτης, μέσω της αναγνώρισης των ιδιαιτεροτήτων της ως μικρό 
απομακρυσμένο νησί Κράτος Μέλος με σημαντικές αναπτυξιακές ανάγκες, βάσει του Άρθρου 175 της 
Συνθήκης της Λισσαβόνας. 

 Προς το σκοπό αυτό έχουν υποβληθεί δυο άτυπα έγγραφα (Non Papers) από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τον Μάιο του 2011 και τον Απρίλιο του 2012. Στα 
έγγραφα αυτά παρουσιάζονται τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η Κύπρος σε όλους τους τομείς που 
επηρεάζονται αρνητικά από τα μόνιμα φυσικά μειονεκτήματά της (πρώτιστα την Πολιτική Συνοχής καθώς και 
την Κοινή Γεωργική Πολιτική, τις μεταφορές, την Ενέργεια και την Μετανάστευση) και επιζητείται στήριξη για 
βελτίωση της θέσης της Κύπρου στον Προϋπολογισμό της Ένωσης. Σχετικό γραπτό διάβημα έγινε επίσης από 
τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου τον Μάιο του 2012. 
Παράλληλα, για την προώθηση του στόχου της άντλησης πρόσθετων κονδυλίων αλλά και την προβολή των 
προβλημάτων και των μόνιμων φυσικών μειονεκτημάτων της Κύπρου, πραγματοποιήθηκαν και άλλες ενέργειες 
σε πολιτικό αλλά και σε τεχνοκρατικό επίπεδο, τόσο με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή όσο και με τη ∆ανική 
Προεδρία και άλλα Κράτη Μέλη, καθώς και με το Ευρωκοινοβούλιο. 

 Ειδικότερα, τα διαβήματα της πλευράς μας προς τη ∆ανική Προεδρία έχουν επιφέρει σημαντικές για την 
Κύπρο προσθήκες στο Πλαίσιο ∆ιαπραγμάτευσης (Negotiating Box), που παραδόθηκε στην Κυπριακή 
Προεδρία για περαιτέρω ανάπτυξη, ως εξής: 

(ι) Η ειδική περίπτωση των νησιώτικων περιοχών χρειάζεται να ληφθεί υπόψη στα πλαίσια της Πολιτικής 
Συνοχής. Σημειώνεται ότι παρόλο που η αναφορά ως έχει δεν είναι απόλυτα ικανοποιητική και δεν 
ανταποκρίνεται ακριβώς στα αιτήματα μας είναι μια καλή αρχή για περαιτέρω επεξεργασία. 

(ιι) Στα πλαίσια της Πολιτικής για την Ασφάλεια και Ιθαγένεια πρέπει να δοθεί έμφαση στις νησιώτικες 
(απομονωμένες) κοινωνίες που αντιμετωπίζουν δυσανάλογες μεταναστευτικές προκλήσεις. 

 Ως Προεδρία του Συμβουλίου της EE η Κύπρος δεν μπορεί το τρέχον εξάμηνο, κατά το οποίο 
επιδιώκεται η επίτευξη συμφωνίας για το νέο Π∆Π 2014-2020, να προβάλλει άμεσα και να προωθεί έντονα 
εθνικούς στόχους. Για το λόγο αυτό έχουν προηγηθεί οι ενέργειες και τα διαβήματα που παρατέθηκαν πιο 
πάνω για την εξασφάλιση ειδικών ρυθμίσεων με βάση τα μόνιμα φυσικά μειονεκτήματα της Κύπρου και τις 
ακόμα μεγάλες αναπτυξιακές της ανάγκες. Η επιτυχής έκβαση της όλης προσπάθειας δεν μπορεί να θεωρηθεί 
εκ των προτέρων διασφαλισμένη καθότι δεν είναι βέβαιο ότι τα αιτήματα της Κύπρου θα γίνουν αποδεκτά. 
Αναφέρεται ότι η απόφαση για το νέο Π∆Π θα πρέπει να ληφθεί με ομοφωνία στο Συμβούλιο πετυχαίνοντας 
λεπτές ισορροπίες μεταξύ διιστάμενων συμφερόντων, διατήρησης κεκτημένων και αντίστασης στη δημιουργία 
νέων από αυτούς που τα απολαμβάνουν κ.λπ., και στη συνέχεια να τύχει της συναίνεσης του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.945, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου με αρ. 23.06.010.01.945 και ημερομηνία 
12 Ιουνίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 20 Ιουνίου 2012 στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στην κοινότητα Αγίων Βαβατσινιάς έχει ήδη κατασκευαστεί το δίκτυο συλλογής λυμάτων. Επίσης έχει 
υποβληθεί η απαιτούμενη Προκαταρκτική Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον και έχει εκδοθεί 
θετική γνωμάτευση από το Τμήμα Περιβάλλοντος. Παράλληλα έγιναν προσπάθειες για εξασφάλιση των 
απαιτούμενων κονδυλίων για την κατασκευή σταθμού επεξεργασίας λυμάτων. Σημειώνεται ότι η συνολική 
δαπάνη για το εν λόγω έργο εκτιμήθηκε στις €120,000. Για το σκοπό αυτό η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας σε 
συνεννόηση με την κοινότητα Αγίων Βαβατσινιάς ζήτησε και εξασφάλισε από το Υπουργείο Οικονομικών 
έγκριση μεταφοράς πιστώσεων, ύψους €75,000, από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας προς το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων. 

 Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας προχώρησε στη μεταφορά των εν λόγω πιστώσεων στο Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων με σχετική επιστολή που απέστειλε στις 14/05/2012. Παράλληλα το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων ζήτησε από το Υπουργείο Οικονομικών έγκριση για τη σύναψη της εν λόγω σύμβασης η οποία θα 
δεσμεύει τoν προϋπολογισμό του ερχόμενου έτους, 2013. Σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα του Τμήματος 
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Αναπτύξεως Υδάτων και λαμβάνοντας υπόψη τον απαιτούμενο χρόνο μέχρι την υπογραφή της προτεινόμενης 
σύμβασης (προκήρυξη, αξιολόγηση, κλπ) και το χρονοδιάγραμμα πληρωμών, εκτιμάται ότι το ποσό που θα 
δαπανηθεί εντός του 2012 είναι μόνο €60,000, ενώ το υπόλοιπο ποσό των €60,000 που θα υπολείπεται για 
την ολοκλήρωση της κατασκευής του Σταθμού έχει περιληφθεί στις προτάσεις του Προϋπολογισμού 
Αναπτύξεως του Τμήματος για το 2013. 

 Η σχετική έγκριση από του Υπουργείο Οικονομικών έχει εξασφαλισθεί από τις 28/05/2012 και το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων βρίσκεται στο στάδιο ετοιμασίας των προσφορών για την κατασκευή του απαιτούμενου 
σταθμού επεξεργασίας λυμάτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να σας διαβεβαιώσω ότι 
θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.949, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 
18 Ιουνίου 2012, που αφορά στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κου Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας 
ενημερώνω τα εξής: 

2. Ενημέρωση σε ό,τι αφορά το θέμα της ACTA έγινε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία διεξήγαγε τις 
σχετικές διαπραγματεύσεις εκ μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οποιοδήποτε σχετικό έγγραφο 
κοινοποιήθηκε από την ίδια την Επιτροπή στην ιστοσελίδα της. Σημειώνεται ότι, κατά τη διάρκεια των 
διαπραγματεύσεων κανένα κράτος-μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν προέβη σε ενημέρωση των πολιτών 
από μόνο του. 

3. Επιπρόσθετα, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, λόγω ανησυχιών για τον πιθανό αντίκτυπο των προνοιών 
της ACTA σε θεμελιώδη δικαιώματα έχει καταψηφίσει την εν λόγω Συμφωνία στην Ολομέλειά του, τον Ιούλιο 
του 2012. Ως εκ τούτου, υπάρχει η πιθανότητα η Συμφωνία να μην εφαρμοστεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

4. Σημειώνεται ότι η οποιαδήποτε ενημέρωση περαιτέρω, υπό τις παρούσες συνθήκες, θα προκαλούσε 
σύγχυση, τόσο λόγω του ενδεχομένου μη εφαρμογής της Συμφωνίας, αλλά και λόγω του γεγονότος ότι 
εκκρεμεί απόφαση από το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, αναφορικά με τη συμβατότητα της συγκεκριμένης 
Συμφωνίας με το Κοινοτικό Κεκτημένο και κατά πόσον αντίκειται σε θεμελιώδη δικαιώματα και ελευθερίες των 
χρηστών του διαδικτύου. Θέση του Συμβουλίου της EE και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η οποία μας βρίσκει 
σύμφωνους, είναι ότι θα πρέπει, προτού γίνει η οποιαδήποτε ενέργεια, να αναμένουμε την απόφαση του 
Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.957, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης με αρ. 
23.06.010.01.957, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 21.6.2012 και 
σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά την ανέγερση πολυκατοικιών σε κρατική γη στη Κοφίνου, για 
στέγαση εκτοπισθέντων: 

(α) Μετά τον εντοπισμό κρατικού τεμαχίου με αρ. 120 Φ/Σχ. 49/4309V01 στην Κοφίνου, το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως προχώρησε στην ετοιμασία σχεδίων και ακολούθως προκήρυξε ∆ιαγωνισμό 
για την ανέγερση δύο τετραώροφων πολυκατοικιών με σύνολο δεκαέξι (16) διαμερισμάτων, καθώς και 
χώρου στάθμευσης. Οι προσφορές υποβλήθηκαν και αξιολογούνται από την Επιτροπή Αξιολόγησης του 
εν λόγω Τμήματος. 

(β) Η έναρξη του έργου υπολογίζεται αρχές Οκτωβρίου και η ολοκλήρωση ανέγερσης των δύο 
πολυκατοικιών θα διαρκέσει δεκαοκτώ (18) μήνες, νοουμένου ότι θα αποδεσμευτούν οι αναγκαίες 
πιστώσεις, υπό το φως των δύσκολων δημοσιονομικών συνθηκών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.960, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.960, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2012 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο έλεγχος όλων των οχημάτων και ατόμων κατά τη διέλευσή τους από τα Οδοφράγματα είναι εκ των 
πραγμάτων δύσκολος, αν όχι αδύνατος. Για να γίνει κάτι τέτοιο θα πρέπει να υπάρξει ενίσχυση/αύξηση τόσο 
του προσωπικού της Αστυνομίας, όσο και του προσωπικού του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης, πράγμα το οποίο με τα σημερινά δεδομένα, δεν είναι εφικτό. 
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3. Ανεξάρτητα όμως με τα πιο πάνω, εφόσον υπάρχουν πληροφορίες ή και διάταγμα ∆ικαστηρίου για 
τέτοιες περιπτώσεις, δίνονται άμεσα οδηγίες στο προσωπικό των Οδοφραγμάτων για επαγρύπνηση και 
συνεχή παρακολούθηση των οχημάτων που μεταφέρουν ανήλικα άτομα για ενδελεχή έλεγχο, ούτως ώστε να 
αποτρέπεται η είσοδος στα κατεχόμενα, προσώπων τα στοιχεία των οποίων είναι καταχωρημένα στο στοπ-
λιστ και αναχώρησή τους στο εξωτερικό, μέσω του παράνομου αεροδρομίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.962, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.962, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ερώτημα 1°: Οι έλεγχοι οι οποίοι διεξάγονται από την Αστυνομία προς αποτροπή του φαινομένου της 
εισόδου προσώπων ηλικίας κάτω των 17 ετών σε νυκτερινά κέντρα και κατανάλωσης οινοπνευματωδών 
ποτών, είναι συστηματικοί και σε μόνιμη βάση. Λαμβάνοντας υπόψη τις δυσκολίες που αντιμετωπίζουν τα μέλη 
της Αστυνομίας κατά τη διενέργεια τέτοιων ελέγχων λόγω του μεγάλου αριθμού ατόμων εντός των κέντρων 
αναψυχής, του χαμηλού φωτισμού και άλλων παραγόντων που επηρεάζουν την αποτελεσματικότητα των 
ελέγχων καθώς επίσης και τα αυξημένα καθήκοντα των μελών των αρμόδιων Τμημάτων της Αστυνομίας, οι 
έλεγχοι που γίνονται κρίνονται ως ικανοποιητικοί. 

3. Ερώτημα 2°: Τα μέλη της Αστυνομίας κατά τους ελέγχους που διεξάγουν, ελέγχουν κατά πόσο 
τηρούνται οι διατάξεις των Νόμων και των Κανονισμών, συμπεριλαμβανομένου και του κατά πόσο επιτρέπεται 
η είσοδος σε πρόσωπα ηλικίας κάτω των 17 ετών. Από το 2010 μέχρι σήμερα έχουν γίνει 16 συνολικά 
καταγγελίες όπου κατά τον έλεγχο εντοπίστηκαν πρόσωπα ηλικίας κάτω των 17 ετών σε νυκτερινά κέντρα. 

4. Ερώτημα 3°: Σύμφωνα με τον περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών Νόμο, Κεφ. 144, Άρθρο 9(β), 
κάθε κάτοχος άδειας λιανικής πώλησης ο οποίος πωλεί οινοπνευματώδες ποτό σε οποιοδήποτε μεθυσμένο 
πρόσωπο, υπόκειται σε πρόστιμο που δεν υπερβαίνει τα €213 και το ∆ικαστήριο δύναται επιπρόσθετα να 
διατάξει όπως η άδεια σε σχέση με τα υποστατικά ή τόπο όπου διαπράχθηκε το αδίκημα κατασχεθεί και 
ακυρωθεί. Στην εν λόγω Νομοθεσία δεν υπάρχει ορισμός που να ερμηνεύει τι συνιστά κατάσταση μέθης. Ως εκ 
τούτου, το κατά πόσο ένα πρόσωπο τελεί σε κατάσταση μέθης διαπιστώνεται με βάση τα σημεία και 
συμπτώματα που παρουσιάζει το συγκεκριμένο πρόσωπο τη δεδομένη στιγμή, χωρίς ωστόσο αυτό να 
αποτελεί την καλύτερη δυνατή απόδειξη για την διάπραξη του αδικήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.965, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 22/6/2012 και σας πληροφορώ ότι η εκτέλεση των 
εργασιών γενικής αναβάθμισης του ∆ημοτικού Σχολείου Αγ. Μαρίνας Στροβόλου προχωρεί σύμφωνα με το 
χρονοδιάγραμμα του συμβολαίου και δεν παρουσιάζει καμιά καθυστέρηση. 

 Το έργο σύμφωνα με το συμβόλαιο θα πρέπει να παραδοθεί συνολικά για χρήση στις 2.1.2013. Έχει 
ήδη παραδοθεί έγκαιρα το σημαντικότερο μέρος της 1ης και 2ης φάσης στο οποίο αναμένεται να λειτουργήσει το 
σχολείο χωρίς προβλήματα. 

 Επίσης έχει ήδη εκτελεσθεί μέσα στη θερινή περίοδο μεγάλο μέρος εργασιών των φάσεων Γ΄ και ∆΄ και 
έτσι θα αποφευχθεί/μειωθεί η πρόκληση οχληρών εργασιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.970, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 22 
Ιουνίου 2012, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το προσχέδιο των 
Κανονισμών που θα ρυθμίζουν τη λειτουργία των υποστατικών πώλησης ζώων συντροφιάς, αυτή τη στιγμή 
βρίσκεται στη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας για νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη διαδικασία του νομοτεχνικού ελέγχου, διαφάνηκε η ανάγκη περαιτέρω 
διαβούλευσης με εμπλεκομένους φορείς και υπηρεσίες καθώς και για βελτιωτικές τροποποιήσεις στο κείμενο 
των Κανονισμών, με αποτέλεσμα να ανασταλεί για ένα διάστημα η διαδικασία του νομοτεχνικού ελέγχου. 

 Μετά την ολοκλήρωση του νομοτεχνικού ελέγχου η οποία υπολογίζεται μέσα στον ερχόμενο 
Σεπτέμβριο, το προσχέδιο θα προωθηθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.971, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 22 Ιουνίου 2012, και σας 
επισυνάπτω στα Παραρτήματα τους σχετικούς πίνακες για τα στατιστικά στοιχεία που συλλέγονται κάθε χρόνο 
από τη ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης για τα νηπιαγωγεία και τα δημοτικά σχολεία, της σχολικής χρονιάς 
2011-2012. Παράλληλα, σας αποστέλλονται τα τελευταία στοιχεία που τηρούνται από τη Στατιστική Υπηρεσία 
και αφορούν τη σχολική χρονιά 2010-2011. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.975, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Η ολοκλήρωση της ανασκαφής του λιμανιού του αρχαίου Κιτίου στην τοποθεσία «Παμπούλα» θα είναι 
εφικτή, όταν επιτευχθεί η μετακίνηση των γηπέδων αντισφαίρισης. Η εξεύρεση άλλου χώρου και η 
μεταφορά των γηπέδων εκεί, δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Τμήματος Αρχαιοτήτων, όμως έχουν 
καταβληθεί προσπάθειες για επίσπευση της διαδικασίας από τον ΚΟΑ. Στην παρούσα φάση τέθηκε η 
πρόταση για μετακίνηση των γηπέδων σε συγκεκριμένο τεμάχιο στο νότιο τμήμα της πόλης, το οποίο 
έτυχε ήδη αρχαιολογικής διερεύνησης από το Τμήμα Αρχαιοτήτων και δόθηκε η συγκατάθεση του για 
μετακίνηση των γηπέδων στο χώρο αυτό. Παράλληλα εξασφαλίστηκε η δέσμευση της Γαλλικής 
Αποστολής που είχε διενεργήσει τις ανασκαφές στην «Παμπούλα», για την ολοκλήρωση της ανασκαφής 
του χώρου, μόλις μετακινηθούν τα γήπεδα. 

2. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει ήδη προγραμματίσει την ανασκαφή του χώρου της «Terra Umbra», που θα 
αρχίσει τον ερχόμενο φθινόπωρο. Έχει προβλεφθεί σχετικό κονδύλι, στον προϋπολογισμό του 
Τμήματος. 

3.  Το Τμήμα Αρχαιοτήτων αναμένει την ολοκλήρωση της διαδικασίας προσφορών για εκτέλεση του έργου 
της επέκτασης της δυτικής πτέρυγας του Επαρχιακού Μουσείου Λάρνακας, ώστε να εμπλουτιστεί η 
έκθεση με πολύ σημαντικά ευρήματα πρόσφατων ανασκαφών. Παράλληλα με την επέκταση, 
προγραμματίζεται η αναδιοργάνωση της υφιστάμενης έκθεσης της δυτικής πτέρυγας, ώστε αυτή να γίνει 
πιο ελκυστική για τους επισκέπτες. 

4. Επιπρόσθετα των εργασιών που προγραμματίζονται για το Μουσείο Λάρνακας, το Τμήμα Αρχαιοτήτων 
πραγματοποιεί έργα συνολικής αναβάθμισης του επισκέψιμου αρχαιολογικού χώρου στην τοποθεσία 
«Καθαρή» που αφορά κυρίως την οργάνωση του διαδρόμου στο χώρο του μνημείου και τη μεταφορά 
της εισόδου από τη βόρεια στη νότια πλευρά του αρχαιολογικού χώρου, ώστε να είναι πιο προσβάσιμη 
από πεζούς, από την πλευρά του μουσείου και του παραλιακού μετώπου. Σημειώνεται ότι, η νέα 
είσοδος θα στεγαστεί σε απαλλοτριωμένη παραδοσιακή οικία Λαϊκής Αρχιτεκτονικής, η οποία 
ανακαινίστηκε πρόσφατα από το Τμήμα Αρχαιοτήτων. Το ανακαινισμένο κτίριο, εκτός από χώρος 
έκδοσης εισιτηρίων, θα μπορεί να λειτουργήσει ως Κέντρο Επισκεπτών με όλες τις διευκολύνσεις, ενώ 
θα μπορεί να φιλοξενήσει και διαλέξεις ή εκδηλώσεις πολιτιστικού περιεχομένου, φέρνοντας με αυτό τον 
τρόπο το κοινό πιο κοντά στον αρχαιολογικό χώρο. 

5. Τέλος θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι, καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια για ανάδειξη των 
αρχαιοτήτων μας και προβολή της πολιτιστικής κληρονομιάς μας, πάντοτε όμως μέσα στα πλαίσια των 
δυνατοτήτων μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.978, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.978 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού κ. 
Νίκο Νικολαΐδη, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 21.6.2012 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Οι Τοπικές Αρχές διαδραμάτισαν ουσιαστικό και ενεργό ρόλο στη διαδικασία τροποποίησης των 
Πολεοδομικών Ζωνών κοινοτήτων της υπαίθρου και οι απόψεις και εισηγήσεις του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Αρακαπά λήφθηκαν πολύ σοβαρά υπόψη από την αρμόδια Επιτροπή Τροποποίησης 
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Ορίων Ανάπτυξης/Πολεοδομικών Ζωνών. Παρόλα αυτά, η Επιτροπή υπέβαλε συγκεκριμένες εισηγήσεις 
στην Υπουργό Εσωτερικών αναφορικά με τις τροποποιήσεις που κρίθηκαν αναγκαίες και 
δικαιολογημένες, λαμβάνοντας υπόψη και πολλούς άλλους παράγοντες και δεδομένα, ώστε να 
διασφαλίζεται η λειτουργική σύνδεση των Ζωνών Ανάπτυξης, η οργάνωσή τους και η υλοποίηση σε 
αυτές της αναγκαίας υποδομής, χωρίς να αλλοιώνεται ο χαρακτήρας των περιοχών και σημαντικά 
στοιχεία του περιβάλλοντος. Οι περισσότερες εκτάσεις που προτάθηκαν από το Κοινοτικό Συμβούλιο για 
ένταξη σε Οικιστικές Ζώνες δεν ήταν δυνατό να καλυφθούν από την κοινοτική υδατοπρομήθεια στο 
παρόν στάδιο και αφορούσαν γόνιμη γεωργική γη που αξιοποιείται με διάφορες καλλιέργειες. 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αρακαπά θα μπορούσε να υποβάλει τεκμηριωμένη ένσταση κατά των Σχεδίων 
Πολεοδομικών Ζωνών Αρακαπά, με έμφαση στις πολεοδομικές παραμέτρους και δεδομένα της 
περιοχής, προς υποστήριξη της αναγκαιότητας τροποποίησης των δημοσιευμένων ρυθμίσεων. Ωστόσο, 
δεν υποβλήθηκε οποιαδήποτε ένσταση από το Κοινοτικό Συμβούλιο Αρακαπά ή από ιδιώτες εντός της 
καθορισμένης οκτάμηνης προθεσμίας που έληξε στις 27.6.2012. 

(γ) Μετά την εξέταση των ενστάσεων που υποβλήθηκαν για άλλες διοικητικές περιοχές της Χωροταξικής 
Περιοχής III της Επαρχίας Λεμεσού στην οποία εμπίπτει και ο Αρακαπάς, η Υπουργός Εσωτερικών θα 
τις υποβάλει στο Υπουργικό Συμβούλιο, μαζί με τις δικές της συστάσεις και παρατηρήσεις. Το 
Υπουργικό Συμβούλιο έχει εξουσία να επικυρώσει τα Σχέδια των Πολεοδομικών Ζωνών ως έχουν ή να 
επιφέρει σε αυτά τις κατά την κρίση του αναγκαίες τροποποιήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.979, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Νίκου Νικολαΐδη με αρ. 23.06.010.01.979 και ημερομηνίας 
18 Ιουνίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 26 Ιουνίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ισχύουσα Κυβερνητική Πολιτική στα πλαίσια των περικοπών στον Κρατικό Προϋπολογισμό εξαιτίας 
της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης είναι η αναστολή της εκτέλεσης όλων των αποχετευτικών έργων στις 
αγροτικές κοινότητες με ισοδύναμο πληθυσμό μικρότερο των 2000 ατόμων. Σε αυτό το πλαίσιο ο 
προϋπολογισμός του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων δεν διαθέτει οποιεσδήποτε πιστώσεις για την εκτέλεση 
αποχετευτικών έργων στις κοινότητες Αψιούς και Αρακαπά. Η κατάσταση αυτή εκτιμούμε ότι θα συνεχιστεί και 
για το 2013 και επομένως δεν μπορεί να προωθηθεί η κατασκευή αποχετευτικών έργων στις κοινότητες 
Αψιούς και Αρακαπά. 

 Σημειώνεται ότι μέχρι την εξεύρεση των απαιτούμενων κονδυλίων και την κατασκευή των αποχετευτικών 
έργων υποχρέωση τόσο του Κοινοτικού Συμβουλίου όσο και των κατοίκων της περιοχής είναι η λήψη όλων 
των απαραίτητων μέτρων για τη διασφάλιση της προστασίας του περιβάλλοντος και της υγεία των κατοίκων 
της περιοχής, περιλαμβανομένης της τακτικής κένωσης των απορροφητικών λάκκων των υποστατικών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να σας διαβεβαιώσω ότι 
θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.980, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Νίκου Νικολαΐδη με αρ. 23.06.010.01.980 και ημερομηνίας 
18 Ιουνίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 21 Ιουνίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ανόρυξη γεώτρησης στην περιοχή «Κακομάλη» Λουβαρά για ενίσχυση του Α/Τ Αψιού στην 
Κοινότητα Αψιού 

Το Επαρχιακό Γραφείο Λεμεσού του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων μελέτησε στο παρελθόν το πιο 
πάνω θέμα σε συνεργασία με το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης, το Τμήμα ∆ασών, το Τμήμα 
Γεωργίας και το Γραφείο Επάρχου. 

Το αίτημα απερρίφθηκε γιατί στη περιοχή αυτή, όπου επικρατούσαν ευνοϊκότερες υδρογεωλογικές 
συνθήκες για ανεύρεση νερού, βρίσκονται οι γεωτρήσεις υδατοπρομήθειας 1993/003 και 2005/052 της 
Κοινότητας Λουβαρά και Καλού Χωριού. 

Επιπρόσθετα πάγια πολιτική του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος είναι να 
μην ανορύσσονται γεωτρήσεις εντός του Κρατικού ∆άσους για σκοπούς άρδευσης. Συμπληρωματικά 
αναφέρεται ότι η περιοχή «Κακομάλη» βρίσκεται σε απόσταση 5χλμ. Βόρεια της περιοχής του 
αρδευτικού και το έργο θα ήταν πολυδάπανο. 



73 

 

2. Χρονοδιάγραμμα για επίλυση του προβλήματος 

Το κράτος δεν επιδοτεί πλέον έργα άρδευσης για τα Αρδευτικά Τμήματα, αφού αυτό θεωρείται κρατική 
ενίσχυση και απαγορεύεται από την ευρωπαϊκή νομοθεσία. Επομένως δεν είναι δυνατό να προωθηθεί 
το έργο μέσω των κρατικών προϋπολογισμών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να σας διαβεβαιώσω ότι 
θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.985, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Νίκου Νικολαΐδη με αρ. 23.06.010.01.985 και ημερομηνίας 
18 Ιουνίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 25 Ιουλίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Υδροδότηση περιοχών που βρίσκονται σε προτεινόμενες παραθεριστικές ζώνες στα όρια της 
Κοινότητας Ακρούντας 

Στο Επαρχιακό Γραφείο Λεμεσού του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων υποβλήθηκαν πρόσφατα αιτήσεις 
για υδροδότηση εννέα μεμονωμένων διάσπαρτων κατοικιών που βρίσκονται σε γεωργική ζώνη εκτός 
ορίου υδατοπρομήθειας της Κοινότητας σε απόσταση που κυμαίνεται από 150 μέχρι 1000 μέτρα. 
Σημειώνεται ότι με βάση τη νομοθεσία μπορεί να εξασφαλιστεί άδεια οικοδομής για μία κατοικία ανά 
τεμάχιο χωρίς η υδροδότηση να αποτελεί προϋπόθεση και ως εκ τούτου δεν ζητούνται οι απόψεις του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων στο στάδιο της έκδοσης πολεοδομικής άδειας. 

Οι κατοικίες δεν καλύπτονται υψομετρικά από τις υφιστάμενες δεξαμενές της Κοινότητας και με τα 
σημερινά δεδομένα δεν μπορούν να υδροδοτηθούν. Εάν μελλοντικά η περιοχή ενταχθεί σε 
παραθεριστική ζώνη θα μπορούσε να εξεταστεί το ενδεχόμενο ετοιμασίας μελέτης υδροδότησης. 
Σημειώνεται ότι εκτέλεση έργων για υδροδότηση παραθεριστικών περιοχών δεν καλύπτεται από τους 
κρατικούς προϋπολογισμούς γι’ αυτό θα πρέπει να αναληφθεί από τους ενδιαφερόμενους ιδιοκτήτες σε 
συνεργασία με το Κοινοτικό Συμβούλιο. Επισημαίνεται ότι το έργο θα είναι πολυδάπανο (της τάξης των 
€300.000) δεδομένου ότι χρειάζονται: 

i. Εξεύρεση κατάλληλου χώρου (υψομετρικά) για κατασκευή νέας δεξαμενής 

ii. Αντλιοστάσιο 

iii. Μεταφορά ηλεκτρικής ενέργειας 

iv. Αγωγός άντλησης 

ν. Αγωγός διανομής προς τις κατοικίες 

2. ∆υνατότητα για χαμηλότερη χρέωση του πόσιμου νερού στην Κοινότητα Ακρούντας 

 Η Κοινότητα υδροδοτείται από την γεώτρηση 1985/021 με απόδοση η οποία κυμαίνεται από 5 έως 
15κ.μ./ώρα και τη πηγή «Άγιος Φώτης» απόδοσης 55-75κμ/ημέρα. (Η απόδοση επηρεάζεται από την 
βροχόπτωση). 

Λόγω υπέρβασης του ανώτατου επιτρεπόμενου ορίου συγκέντρωσης βορίου στο νερό της γεώτρησης, 
το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης ανόρυξε νέα γεώτρηση με αρ. 2009/053 στον υδροφορέα 
Γερμασόγειας κατάντη του φράγματος, για υδροδότηση της Κοινότητας. 

Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοίμασε μελέτη για αξιοποίηση της γεώτρησης με εκτίμηση δαπάνης 
€420.000. Το έργο εκτελείται κατά φάσεις με Κυβερνητική συνεισφορά 90% και αναμένεται να 
ολοκληρωθεί σύντομα. 

Σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 61.215 ημερομηνίας 24/11/2004 για 
άντληση νερού από τον υδροφορέα Γερμασόγειας κατάντη του Φράγματος οι ωφελούμενες Αρχές 
υδατοπρομήθειας χρεώνονται την τιμή του νερού που ισχύει για όλα τα Κυβερνητικά Υδατικά Έργα 
δηλαδή €0,77/κυβικό μέτρο. Τούτο εφαρμόζεται επειδή ο υδροφορέας εμπλουτίζεται τεχνητά από το 
Φράγμα Γερμασόγειας και Κούρη, για να μπορεί να αποδίδει τις ποσότητες νερού που αντλούνται και οι 
γεωτρήσεις θεωρούνται μέρος του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Νοτίου Αγωγού. Από την συνολική 
χρέωση αφαιρούνται τα κόστη άντλησης για τα οποία το κάθε κοινοτικό Συμβούλιο υποβάλλει στοιχεία 
στο ΤΑΥ. 
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Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ακρούντας ενημερώθηκε για τα πιο πάνω γραπτώς, καθώς και για τους όρους 
πώλησης πόσιμου νερού. ∆υστυχώς δεν είναι δυνατό να χρεώνεται με διαφορετικό τρόπο το ΚΣ 
Ακρούντας σε σχέση με άλλες αρχές υδατοπρομήθειας. 

Αναφορικά με τη συνεισφορά του ΚΣ στο Έργο αξιοποίησης της γεώτρησης ύψους €42.000 αυτή θα 
μπορούσε να θεωρηθεί ως κεφαλαιουχική δαπάνη για την άντληση και να αφαιρείται ως απόσβεση από 
τους λογαριασμούς που θα εκδίδει το ΤΑΥ. 

Ο Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου ανέφερε στο ΤΑY ότι δε γίνεται καταγραφή της κατανάλωσης 
του πόσιμου νερού και όλοι οι καταναλωτές πληρώνουν €80/ έτος ανεξάρτητα από την κατανάλωση. 
Είναι φανερό ότι αυτή η πρακτική δε συνάδει με την ενιαία τιμολογιακή πολιτική και δεν προωθεί την 
εξοικονόμηση νερού. ∆όθηκαν από τον Φεβρουάριο συμβουλές στον νέο Πρόεδρο του Κοινοτικού 
Συμβουλίου από το Τ.Α.Y. για αλλαγή της πιο πάνω πρακτικής αλλά μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει 
οτιδήποτε. Το Κοινοτικό Συμβούλιο θα πρέπει να καθορίσει τέλη πώλησης νερού προς τους 
καταναλωτές του αφού λάβει υπόψη το κόστος από τις διάφορες πηγές νερού που έχει στη διάθεση του. 
Το νερό από τον υδροφορέα είναι συμπληρωματικό και με σταδιακή αύξηση των τελών προς τους 
καταναλωτές το ΚΣ θα μπορεί να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του. 

Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων είναι στη διάθεση του Κοινοτικού Συμβουλίου για οποιαδήποτε βοήθεια 
για τον καθορισμό νέων τελών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να σας διαβεβαιώσω ότι 
θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.986, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το θέμα των αστοχιών που προέκυψαν από την επίστρωση τμήματος του αυτοκινητόδρομου ∆εκέλειας-
Αμμοχώστου με σφραγιστικό ασφαλτοπολτό και ο τρόπος επιδιόρθωσης του, επεξηγήθηκε σε συνεδρία της 
Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων της Βουλής των Αντιπροσώπων την 1/3/2012. Σχετικό σημείωμα 
υποβλήθηκε στην Επιτροπή αυτή με αρ. φακ. 16.5.2.6 και ημερομηνία 9/3/2012 στο οποίο περιγράφεται η 
συμφωνία που έγινε με τον Εργολάβο και ο τρόπος επιδιόρθωσης του αυτοκινητόδρομου. Η συμφωνία 
εγκρίθηκε από την ΚΕΑΑ (Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων) και ήδη έχουν συμπληρωθεί οι 
εργασίες επίστρωσης με ασφαλιστικό σκυρόδεμα του συγκεκριμένου τμήματος του αυτοκινητόδρομου. 

3. Όσον αφορά τον ισχυρισμό ότι παρουσιάστηκαν προβλήματα και στο τμήμα που ήδη επιστρώθηκε με 
πρέμιξ, αναφέρεται ότι έχουν γίνει οι σχετικοί έλεγχοι και διαπιστώθηκε ότι είναι εντός προδιαγραφών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.992, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.992, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 21.6.2012 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά τον Οικισμό Αυτοστέγασης Σωτήρας: 

1. Αρμόδιοι Λειτουργοί του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως μετά από επιτόπια διερεύνηση, 
διαπίστωσαν ότι τα πεζοδρόμια του εν λόγω Οικισμού βρίσκονται σε καλή κατάσταση και ως εκ τούτου 
δεν χρήζουν επιδιόρθωσης. 

2. Λαμβάνοντας υπόψη τις περιορισμένες πιστώσεις στον Προϋπολογισμό 2012 για σκοπούς 
εκσυγχρονισμού και αναβάθμισης των δημόσιων χώρων πρασίνου/πλατειών, είναι δυνατό να 
παραχωρηθεί περιορισμένο ποσό, το οποίο θα διατεθεί για αναβάθμιση του υφιστάμενου πάρκου, κοντά 
στο εμπορικό κέντρο του Οικισμού, αφού υποβληθεί σχετικό κοστολόγιο, πριν την εκτέλεση 
οποιασδήποτε εργασίας. 

3. Η διαδικασία εγγραφής των δρόμων του Οικισμού, προωθείται από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας στα πλαίσια έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας των κατοικιών και αναμένεται να ολοκληρωθεί 
τους προσεχείς μήνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.995, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.010.01.995 και ημερομηνία 30 Ιουλίου, 2012 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Το Υπουργείο Υγείας δεν έχει αρμοδιότητα να διερευνήσει το θέμα εγγραφής των προϊόντων χλωρίνης 
και αλγοκτόνων που κυκλοφορούν στην αγορά και που τυχόν να μην πληρούν τις προϋποθέσεις για εγγραφή 
τους καθότι η νομοθεσία που αφορά τα Βιοκτόνα εφαρμόζεται από το Τμήμα Γεωργίας του Υπουργείου 
Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και η σχετική ρύθμιση που αφορά την εγγραφή τους είναι 
αρμοδιότητα του “Συμβουλίου Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων και Βιοκτόνων”. 

 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, πληροφορείστε ότι υπάρχουν και άλλες σχετικές νομοθεσίες που 
ρυθμίζουν τη χρήση και κυκλοφορία Επικίνδυνων Χημικών Ουσιών, όπως ο Ευρωπαϊκός Κανονισμός REACH 
οι πρόνοιες του οποίου αφορούν (α) την Προκαταχώρηση (β) την Καταχώρηση (γ) την Αδειοδότηση (δ) τους 
Περιορισμούς και Απαγορεύσεις καθώς και (ε) τα ∆ελτία ∆εδομένων Ασφαλείας των υπ’ αναφορά προϊόντων 
καθώς επίσης και ο Κανονισμός ΕΚ 1272/2008 (CLP) που αφορά την ταξινόμηση, επισήμανση και συσκευασία 
των Χημικών Ουσιών και Μειγμάτων. Οι πιο πάνω κανονισμοί εφαρμόζονται από το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.996, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.010.01.996 και ημερομηνίας 
21 Ιουνίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 2 Ιουλίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κάλυψη κεφαλαιουχικής δαπάνης από το Κράτος 

Οι κυβερνητικές επιχορηγήσεις για τις αγροτικές κοινότητες τώρα είναι 80% της κεφαλαιουχικής δαπάνης 
(δίκτυα συλλογής, αγωγός μεταφοράς, σταθμός επεξεργασίας λυμάτων και δεξαμενές αποθήκευσης). 

Σκοπός των πιο πάνω κυβερνητικών επιχορηγήσεων είναι να μην επιβαρύνονται οι κοινότητες με 
υπερβολικά ψηλά αποχετευτικά τέλη. Με την αποπεράτωση τους όμως, τα αντίστοιχα Συμβούλια 
Αποχετεύσεων αναλαμβάνουν εξ ολοκλήρου την ευθύνη και το κόστος της λειτουργίας και συντήρησης 
των έργων τους και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ενεργεί μόνο ως Τεχνικός Σύμβουλος. 

Το έτος ολοκλήρωσης της κατασκευής του δικτύου της Α΄ Φάσης της Κυπερούντας και του Σταθμού 
Επεξεργασίας Λυμάτων ήταν το 2001. Το 80% του κόστους του δικτύου και του σταθμού επιχορηγήθηκε 
από το Κράτος. Το έτος έναρξης της Λειτουργίας και Συντήρησης του Σταθμού ήταν το 2002. 

Ο Σταθμός παρουσίασε προβλήματα σε ορισμένα στάδια της επεξεργασίας και κατά συνέπεια η 
ποιότητα των επεξεργασμένων λυμάτων απόκλινε από την ποιότητα που καθοριζόταν στις Άδειες 
Απόρριψης Αποβλήτων που εκδίδει το Τμήμα Περιβάλλοντος βάσει του περί Ελέγχου της Ρύπανσης 
των Νερών Νόμου του 2002 μέχρι 2009 και η απόκλιση αυτή είχε ως επακόλουθο την πιθανή επιβολή 
προστίμων από το Τμήμα Περιβάλλοντος προς το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Κυπερούντας. 

Επίσης η προώθηση υλοποίησης των αποχετευτικών έργων σε αγροτικές κοινότητες του Προγράμματος 
Εφαρμογής της Οδηγίας 91/271/ΕΟΚ για την επεξεργασία Αστικών Λυμάτων βρίσκεται υπό εξέλιξη και 
η μη αναβάθμιση των σταθμών αυτών θα απόβαινε δυσμενής εξέλιξη στην ολοκλήρωση του 
προγράμματος εντός των καθορισμένων χρονοδιαγραμμάτων. 

Με βάση τα πιο πάνω τον Οκτώβριο του 2011 υπογράφηκαν δύο Συμβάσεις για Αναβάθμιση του 
Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων και Λειτουργία και Συντήρηση του Σταθμού. Η πρώτη Σύμβαση 
περιλαμβάνει: 

- το Σχεδιασμό, Προμήθεια, Κατασκευή και Εγκατάσταση Συστημάτων αφαίρεσης άμμων και 
μηχανικών σχαρών στο κεντρικό αντλιοστάσιο και στην είσοδο του υπάρχοντος σταθμού. 

- Εγκατάσταση μετρητή ροής λυμάτων και κινητού δειγματολήπτη όπως απαιτείται από την Άδεια 
Απόρριψης Αποβλήτων. 

- Εγκατάσταση συστήματος ελέγχου του διαλυμένου οξυγόνου για καλύτερη λειτουργία των 
φυσητήρων αέρος για εξοικονόμηση ενέργειας. 

Η τιμή της Σύμβασης ανέρχεται στις €158.140 συν ΦΠΑ και εργοδότης για τη φάση 1 είναι το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων. Εγκρίθηκαν επιπρόσθετες εργασίες αξίας €10.490 και αναμένεται έγκριση από 
την Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων (ΚΕΑΑ) του ύψους €16.580. 

1.1. Ολοκλήρωση της πρώτης φάσης του Αποχετευτικού 

 Για να ολοκληρωθεί η Α΄ Φάση πρέπει να γίνουν τα ακόλουθα: 

- Βελτίωση του δικτύου συλλογής πριν από το αντλιοστάσιο. 
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- Συμπληρωματικές εργασίες, οι οποίες δεν έχουν περιληφθεί στο αρχικό σχέδιο, 
αποκατάσταση ζημιών ασφάλτου σε δρόμους των οικοπέδων του ΚΟΑΓ στην Κυπερούντα, 
εργασίες που υπολείπονται για συμπλήρωση του σχεδίου διάθεσης του ανακυκλωμένου νερού. 

Το 2010 είχε εκτιμηθεί το κόστος των πιο πάνω εργασιών το οποίο ανερχόταν στις €219.000, 
αλλά δεν είχαν εγκριθεί στον προτεινόμενο προϋπολογισμό του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων 
του 2011. Στον προϋπολογισμό του 2011 εγκρίθηκαν μόνο οι εργασίες που έγιναν στην 
προαναφερόμενη σύμβαση. Στον αντίστοιχο προϋπολογισμό του 2012 το εγκριθέν κονδύλι 
αφορά μόνο τα έργα που είναι σε εξέλιξη μόνο από το 2011. 

1.2. Κατασκευή Β΄ Φάσης 

Για τη σύνδεση της δεύτερης φάσης έχει ετοιμαστεί σχέδιο από ιδιώτη μελετητή μετά από οδηγίες 
του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων. 

Το ολικό κόστος για τις κατασκευαστικές εργασίες της δεύτερης φάσης ανέρχεται στα €2.966.830. 

Ολόκληρη η περιοχή της μελέτης που αναφέρεται ως περιοχή Β΄ Φάσης βρίσκεται εκτός του 
ορίου αποχέτευσης. 

Οι επεκτάσεις του δικτύου είναι μήκους 7 χλμ περίπου, με μεγάλες υψομετρικές διαφορές. Τα 
λύματα θα πηγαίνουν με βαρύτητα προς τον Καρβουνά και στη συνέχεια θα καταλήγουν στον 
υφιστάμενο βιολογικό σταθμό με τη λειτουργία 4 αντλιοστασίων, πρόσθετων προς το υφιστάμενο. 

Σε περίπτωση υλοποίησης του σχεδίου θ’ απαιτηθεί και η επέκταση του υφιστάμενου βιολογικού 
σταθμού. 

Τα 4 αντλιοστάσια θα καταναλώνουν 113.000 κιλοβάτ ετήσια. Το κόστος μόνο της ηλεκτρικής 
ενέργειας από τη λειτουργία των 4 νέων αντλιοστασίων θα ανέρχεται στα €14.700 περίπου το 
χρόνο (σε τιμές του 2009). 

∆εν μπορεί να δημιουργηθεί μονάδα δευτεροβάθμιας επεξεργασίας των λυμάτων ή βιολογικός 
σταθμός στην περιοχή της Β΄ φάσης, ώστε να αποφευχθεί η κατασκευή 4 αντλιοστασίων, γιατί 
δεν υπάρχει η απαραίτητη επάρκεια χώρου μακριά από τον ποταμό Κούρρη, που καταλήγει στο 
φράγμα του Κούρρη. 

Ολόκληρη η περιοχή του σχεδίου επέκτασης του δικτύου αποχέτευσης βρίσκεται εκτός ορίου 
αποχέτευσης του Συμβουλίου. Επίσης, οι μισές σχεδόν περιοχές του σχεδίου βρίσκονται εκτός 
ορίου υδατοπρομήθειας. 

Για την εκτέλεση του σχεδίου θ’ απαιτηθεί η επέκταση του ορίου αποχέτευσης Κυπερούντας. Για 
την επέκταση του ορίου αποχέτευσης Κυπερούντας θ’ απαιτηθεί η έκδοση σχετικού διατάγματος 
από το Υπουργικό Συμβούλιο σύμφωνα με το άρθρο 3 του Περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
Νόμου. 

2. Επιχορήγηση της κατανάλωσης του ηλεκτρικού ρεύματος 

Το Κράτος δεν δίνει καμιά επιχορήγηση για τη λειτουργία και συντήρηση των έργων. 

Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων θα επιβάλλει τα αποχετευτικά τέλη για να μπορεί να αντεπεξέρχεται στα 
έξοδα του. 

Με σκοπό την εξεύρεση της βέλτιστης λύσης στην αντιμετώπιση των οικονομικών προβλημάτων που 
αντιμετωπίζει το Συμβούλιο είναι σε εξέλιξη μελέτη οικονομικής βιωσιμότητας. 

Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων αποτάθηκε στην Υπηρεσία Ενέργειας Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού το 2009 για να ενημερωθεί για πιθανούς τρόπους με τους οποίους οι 
Σταθμοί Επεξεργασίας Λυμάτων των Αγροτικών Κοινοτήτων να έχουν παροχή ηλεκτρικής ενέργειας 
χαμηλού κόστους με τη χρήση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. 

∆υστυχώς το μέγεθος των σταθμών των ορεινών αγροτικών κοινοτήτων δεν μπορεί να διαθέτει 
αξιοποίηση της βιομάζας που εμπίπτει στις κατηγορίες για αξιοποίηση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας 
στις οποίες μπορούν να αποταθούν οι εν λόγω σταθμοί επεξεργασίας λυμάτων για να αιτηθούν 
χορηγίας. 

Επιπρόσθετα, ο Έφορος Κρατικών Ενισχύσεων επεσήμανε ότι δεν μπορούν να εγκριθούν χορηγίες de 
minimis προς τα Συμβούλια Αποχετεύσεων, γιατί βάση του νομικού καθεστώτος που τα διέπει, η 
χορήγηση ενισχύσεων προς αυτά δε συνιστά κρατική ενίσχυση κατά την έννοια που τους αποδίδεται στο 
Άρθρο 87(Ι) της Συνθήκης για την Ίδρυση της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, αφού δεν πληρούν ένα από τα 
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βασικά κριτήρια για την ύπαρξη κρατικής ενίσχυσης, αυτό της νόθευσης του ανταγωνισμού, συνεπώς 
στα Συμβούλια Αποχετεύσεων μπορεί να παρέχεται μόνο περιφερειακή ή περιβαλλοντική ενίσχυση. 

Να σημειωθεί ότι μετά από τις ενέργειες του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων με την Υπηρεσία Ενέργειας 
έγινε προσπάθεια να ενταχθούν τα Κοινοτικά Συμβούλια σε άλλα προγράμματα επιχορηγήσεων που 
διέθετε τότε η Υπηρεσία Ενέργειας που βρίσκονταν σχεδόν στο τέλος τους. Έτσι το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Πελενδρίου εγκατέστησε φωτοβολταϊκά συστήματα στην οροφή του ∆ημοτικού Σχολείου και με αυτό τον 
τρόπο έχουν κάποιο εισόδημα. Η Κοινότητα Κυπερούντας δεν βρήκε κατάλληλη στέγη σε κοινοτικό 
κτίριο ούτε χώρο και οι άλλες κοινότητες είτε δεν ανταποκρίθηκαν είτε δεν βρέθηκε ο κατάλληλος χώρος. 

Η τροποποίηση που εισηγείστε για τα σημεία 1 και 2 πρέπει να εξεταστεί όχι μόνο για την κοινότητα της 
Κυπερούντας αλλά και για αριθμό άλλων κοινοτήτων που αντιμετωπίζουν τα ίδια οικονομικά 
προβλήματα. Η πλήρης κάλυψη της κεφαλαιουχικής δαπάνης και η επιχορήγηση της ηλεκτρικής 
ενέργειας αποτελεί πολιτική απόφαση που θα πρέπει να εξεταστεί και με άλλα υπουργεία όπως 
Εσωτερικών και Οικονομικών και θα πρέπει να συνάδει με την Κυβερνητική Οικονομική Πολιτική. 

3. Συμπλεγματοποίηση Υπηρεσιών Συντήρησης των γειτονικών αποχετευτικών συστημάτων 

Όπως έχει αναφερθεί Τεχνικός Σύμβουλος των Συμβουλίων Αποχετεύσεων είναι το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων. 

Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων εισηγήθηκε στις Κοινότητες Αγρού, Κυπερούντας και Πλατρών να γίνει 
ταυτόχρονη προκήρυξη των Συμβάσεων (Αναβάθμισης και Λειτουργίας και Συντήρησης) και για τους 
τρεις σταθμούς, διότι πίστευε ότι οι προσφερόμενες τιμές θα ήταν καλύτερες από τις προηγούμενες 
συμβάσεις, όπου υπήρχαν δύο συντηρήτριες εταιρείες, μια για την Κυπερούντα και μια για τον Αγρό και 
τις Πλάτρες. 

Να σημειωθεί ότι τον Οκτώβριο του 2011 μαζί με τη Σύμβαση για Αναβάθμιση του Σταθμού υπογράφηκε 
και η Σύμβαση που περιλαμβάνει τη Λειτουργία και Συντήρηση του Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων για 
την περίοδο των εργασιών της αναβάθμισης και για περίοδο πέντε χρόνων μετά το τέλος των εργασιών 
και την εκπαίδευση προσωπικού για ένα μήνα. 

Η τιμή της Σύμβασης αυτής ανέρχεται στις €136.680 συν ΦΠΑ και εργοδότης είναι το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Κυπερούντας. Με αυτή τη Σύμβαση το μηνιαίο κόστος συντήρησης του Σταθμού έχει 
μειωθεί κατά 50% περίπου. 

Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων εισηγείται τακτικά στα Συμβούλια να οργανώσουν μια τεχνική τοπική 
ομάδα για να αναλάβει τη συντήρηση υπό την καθοδήγηση του ΤΑΥ, αλλά δεν επιδεικνύεται 
ενδιαφέρον. 

4. Συμπλεγματοποίηση αποχετευτικών συστημάτων 

Το θέμα αυτό είναι το βασικό μέλημα του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και απόδειξη αυτού είναι ότι οι 
σταθμοί που θα κατασκευασθούν για τις κοινότητες με Ισοδύναμο Πληθυσμό άνω των 2000 στα πλαίσια 
της εφαρμογής της Οδηγίας 91/271/ΕΟΚ για την Επεξεργασία Λυμάτων θα επεξεργάζονται τα λύματα 
για συμπλεγματοποιημένες κοινότητες π.χ. Σύμπλεγμα Αστρομερίτη, Ακάκι, Περιστερώνα, Σύμπλεγμα 
Κοκκινοχωριών και Σύμπλεγμα Κοινοτήτων Σολέας. 

Να σημειωθεί ότι για να επιτευχθεί η συμπλεγματοποίηση των κοινοτήτων υπάρχουν πάρα πολλοί 
παράγοντες όπως: 

- Αποστάσεις κοινοτήτων 

- Μορφολογία εδάφους 

- Υψομετρικές διαφορές 

- Αποδοχή από τις κοινότητες 

- Εξεύρεση χώρου και αποδοχή χώρου από κοινότητες που θα φιλοξενήσει το  σταθμό που είναι 
τεχνικά εφικτή λύση 

- Χρήση του ανακυκλωμένου νερού 

Βάσει των εμπειριών του Τμήματος οι πιο πάνω συμπλεγματοποιήσεις και η αποδοχή τους ήταν πολύ 
δύσκολη και χρειάστηκαν διαβουλεύσεις για 4-5 χρόνια. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να σας διαβεβαιώσω ότι 
θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας  9 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.999, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι υπάρχουν σχέδια για μετακίνηση του 
Πεδίου Βολής Τσερίου. 

2. Ήδη για την όλη μετακίνηση έχει συσταθεί επιτροπή η οποία έχει επιλέξει περιοχή σε μη κατοικήσιμη 
ζώνη. Έχει επίσης ετοιμασθεί το κτιριολογικό πρόγραμμα και τώρα ετοιμάζεται η προκαταρκτική εκτίμηση για 
να είναι δυνατή η προσφοροδότηση του έργου σε ιδιώτες μελετητές. 

3. Εκτιμάται ότι πριν το τέλος του 2013 θα προσφοροδοτηθεί η κατασκευή του έργου του νέου πεδίου 
βολής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1000, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
2/7/2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Η ευθύνη για τη διαχείριση (ανακύκλωση) των αποβλήτων συσκευασίας έχει αναληφθεί από τους 
παραγωγούς/εισαγωγείς, μέσω του συστήματος της Green Dot Cyprus, από τον Αύγουστο του 2006. Σύμφωνα 
με τις δράσεις του συστήματος για τα έτη 2006-2011, έχει καλυφθεί σταδιακά το 85% του πληθυσμού σε 28 
∆ήμους και 50 περίπου Κοινότητες. 

 Το πρόγραμμα αναπτύχθηκε ταχύτερα από αυτό που προβλέπονταν στην άδεια του συστήματος και με 
την οικονομική ενίσχυση του ενημερωτικού προγράμματος της Green Dot από το κράτος επισπεύτηκε η 
επέκταση του προγράμματος στην Πάφο, Αμμόχωστο και Λάρνακα. Συγκεκριμένα, στην επαρχία Λάρνακας 
εξυπηρετούνται οι ∆ήμοι/Κοινότητες Λάρνακας, ∆ρομολαξιάς, Αραδίππου, Λιβάδια, Ξυλοτύμπου, Αθηένου και 
Μενεού. 

 Η Green Dot, σε νέα αίτηση που έχει υποβάλει για ανανέωση της άδειάς της, έχει αναφέρει ότι δεν έχουν 
γίνει προγραμματισμοί για κάλυψη νέων περιοχών λόγω ελλειμματικού προϋπολογισμού. Παρόλα αυτά, στα 
πλαίσια εξέτασης της νέας αίτησης από την Αρμόδια Αρχή, θα συζητηθεί και θα διερευνηθεί εκτεταμένα το θέμα 
επεκτάσεων σε νέες περιοχές και συγκεκριμένα και των κοινοτήτων ορεινής Λάρνακας, για επίτευξη 
υψηλότερων ποσοστών ανακύκλωσης/ανάκτησης από το σύστημα διαχείρισης. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1004, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη   

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1004, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού, κ. 
Νίκο Νικολαΐδη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 28.06.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το έργο της ανάπλασης του πυρήνα της κοινότητας Κολοσσίου έχει κηρυχθεί ως Πολεοδομικό με 
αναλογία Κράτους - Τοπικής Αρχής 2/3 με 1/3, αντίστοιχα, και σχετική πρόνοια περιλήφθηκε στον 
Προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. Η μελέτη του έργου έχει ανατεθεί από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Κολοσσίου σε ιδιώτες μελετητές το 2008, χωρίς την εμπλοκή του ανωτέρω Τμήματος, το οποίο 
κλήθηκε εκ των υστέρων να συμμετέχει στην Επιτροπή Παρακολούθησης του Έργου για την ετοιμασία της 
μελέτης. 

3. Οι κατασκευαστικές εργασίες ήταν προγραμματισμένες να αρχίσουν τέλος του 2011, με σχετική πρόνοια 
ύψους €300.000 στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. Εντούτοις, λόγω μεγάλης 
καθυστέρησης από μέρους των μελετητών στην ετοιμασία της μελέτης και λόγω της δημοσιονομικής 
κατάστασης, στον Προϋπολογισμό 2012 περιλήφθηκε το ποσό των €10.000, μόνο για κάλυψη των αμοιβών 
των μελετητών. 

4. Στο παρόν στάδιο έχουν ολοκληρωθεί η μελέτη και τα έγγραφα ζήτησης προσφορών και έχουν 
υποβληθεί στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για το σχετικό έλεγχο. 

5. Σοβαρό κώλυμα στην περαιτέρω προώθηση του έργου δημιουργεί το γεγονός πως μέχρι σήμερα δεν 
έχει ετοιμασθεί τελική κατάσταση/εκτίμηση αναφορικά με το κόστος του έργου, παρά τις κατά καιρούς 
παραστάσεις των αρμόδιων Λειτουργών του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως προς τους μελετητές του 
έργου. Πιο συγκεκριμένα, παρόλο που έχει υποδειχθεί στους μελετητές τόσο από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
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Οικήσεως, όσο και από το Κοινοτικό Συμβούλιο, ότι το κόστος του έργου δεν πρέπει να ξεπερνά τα €2 εκ., οι 
μελετητές έχουν υποβάλει τρεις διαφορετικές εκτιμήσεις, οι οποίες παρουσιάζουν σημαντικές αποκλίσεις, με 
την τελευταία μάλιστα να ανέρχεται στα €4,6 εκ. περίπου (συμπ. ΦΠΑ). 

6. Σημειώνεται ότι στις 07.05.2012 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στα γραφεία του Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως, στην οποία κλήθηκαν να παραστούν οι μελετητές του έργου και το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Κολοσσίου, για συζήτηση του θέματος του τελικού κόστους του Έργου και της κατ’ αναλογία πληρωμής των 
μελετητών. Στην εν λόγω σύσκεψη τονίστηκε ότι το κόστος του έργου δεν μπορεί να ξεπερνά τα €2 εκ., ενώ 
ζητήθηκε από το Κοινοτικό Συμβούλιο όπως υποδείξει γραπτώς το μέγιστο ποσό της συνεισφοράς που 
δύναται να παραχωρήσει στο σύνολο της, για διαχωρισμό του Έργου σε φάσεις, εάν παραστεί ανάγκη, και τον 
περαιτέρω προγραμματισμό της υλοποίησης του Έργου. Μέχρι σήμερα ούτε οι μελετητές, ούτε το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Κολοσσίου έχουν ανταποκριθεί. 

7. Ενόψει των ανωτέρω, και της δυσχερούς δημοσιονομικής κατάστασης δεν είναι εφικτό να τεθεί στο 
παρόν στάδιο χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του Έργου αυτού. Πρώτιστος στόχος του Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως είναι η ολοκλήρωση της μελέτης, ώστε, όταν και εφόσον το επιτρέψουν τα οικονομικά του 
Κράτους, να μπορεί να ξεκινήσει η κατασκευή του Έργου. Σημειώνεται ότι υπάρχουν και άλλα εγκριμένα 
Πολεοδομικά Έργα, τα οποία είναι εξίσου ή και πιο ώριμα από το υπό αναφορά Έργο, και για τα οποία επίσης 
δεν υπάρχει σχετική πρόνοια στο Μεσοπρόθεσμο ∆ημοσιονομικό Πλαίσιο 2012-2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1007, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Νίκου Νικολαΐδη με αρ. 23.06.010.01.1007 και ημερομηνία 
21 Ιουνίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 28 Ιουνίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Αρμοδιότητα για την διαχείριση των όμβριων υδάτων έχει η Επαρχιακή ∆ιοίκηση η οποία υπάγεται στο 
Υπουργείο Εσωτερικών. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει το γενικό έλεγχο και την εποπτεία επί όλων των 
θεμάτων που σχετίζονται με τη διαχείριση των φυσικών υδατορεμάτων βάσει του Περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης 
των Υδάτων Νόμου του 2010. Ο Νόμος αυτός απαγορεύει σε οποιοδήποτε πρόσωπο, εκτός αν 
προηγουμένως εξασφαλίσει άδεια από το ∆ιευθυντή του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων σύμφωνα με 
οποιουσδήποτε όρους που αυτός ήθελε επιβάλει, να προβαίνει σε οποιασδήποτε μορφής επέμβαση σε όχθη ή 
κοίτη υδατορέματος. 

 Βάσει των πιο πάνω, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων δεν έχει αρμοδιότητα να εκφέρει απόψεις στην 
διαχείριση των όμβριων υδάτων της Κοινότητας Επισκοπής. Σε περίπτωση που τα έργα που 
προγραμματίζονται για την διαχείριση των όμβριων υδάτων επηρεάζουν φυσικά υδατορέματα τότε θα πρέπει 
να ζητηθεί η έγκριση του ∆ιευθυντή του ΤΑΥ. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1009, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 27 Ιουνίου 
2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα 
εξής: 

1. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ετοίμασε Σχέδιο κρατικών ενισχύσεων για 
τις ζημιές στον τομέα της γεωργοκτηνοτροφίας, ένεκα της έκρηξης στο Μαρί, στις 11 Ιουλίου 2011. Στη 
συνέχεια, το Σχέδιο υποβλήθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, από την οποία και εγκρίθηκε στις 13 
Ιουλίου 2012. 

2. Οι πληρωμές προς τους δικαιούχους γεωργοκτηνοτρόφους έχουν ήδη διεκπεραιωθεί από τον 
Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης. Το συνολικό ποσό αποζημίωσης ανέρχεται στις €99,714.50 και 
αφορά 29 συνολικά δικαιούχους, ενώ το ποσό της ενίσχυσης καλύπτει το 100% της ζημιάς που έχει 
υποστεί ο κάθε παραγωγός, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Σχεδίου. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1012, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου με αρ. 
23.06.010.01.1012 και ημερομηνία 21η Ιουνίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αν. Γενικού 
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∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 28 Ιουνίου 2012, σχετικά με τα λατομεία στην 
περιοχή Ξυλοφάγου και τις παράνομες εργασίες που γίνονται στο χώρο και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι άδειες των λατομείων Ξυλοφάγου, τα οποία βρίσκονται εντός των Βρετανικών Βάσεων, έληξαν την 
31.12.2011. Από την ημερομηνία αυτή δεν δόθηκε από τον Αρχηγό της Αστυνομίας των Αγγλικών 
Βάσεων οποιαδήποτε άδεια για τη χρήση εκρηκτικών υλών και συνεπώς δεν διεξάγονται οποιεσδήποτε 
εκρήξεις, που είναι αναγκαίες για την εξόρυξη νέου λατομικού υλικού. Οι μόνες εργασίες που διεξάγονται 
στα λατομεία είναι εργασίες επαναφοράς, σύμφωνα με τη ∆ιαχειριστική Μελέτη που εγκρίθηκε από τις 
αρμόδιες αρχές, καθώς επίσης και εργασίες επεξεργασίας και μεταφοράς νόμιμα εξορυχθέντων υλικών. 

2. Οι οποιεσδήποτε οικοδομές/εγκαταστάσεις στις οποίες αναφέρεστε βρίσκονται εκτός του χώρου των 
Προνομίων Λατομείου και οι συγκεκριμένοι λατόμοι έχουν υποβάλει τις απαραίτητες αιτήσεις στις 
αρμόδιες αρχές. Σημειώνεται ότι όλες οι εργασίες στις εν λόγω οικοδομές/εγκαταστάσεις διενεργούνται 
με βάση «Business Licenses» που εκδίδονται από τη ∆ιοίκηση των Βρετανικών Βάσεων. 

3. Με βάση τα πιο πάνω οι οποιεσδήποτε εργασίες στα εν λόγω λατομεία δεν θεωρούνται παράνομες. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1016, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.01.1016 και ημερομηνία 22 Ιουνίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 2 Ιουλίου 2012, σχετικά με την εξέταση από την Επιτροπή 
Εκτίμησης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων της προκαταρκτικής έκθεσης επιπτώσεων στο περιβάλλον για 
ανανέωση της πολεοδομικής άδειας του υφιστάμενου λατομείου του Χαράλαμπου Μέλιου, στα Πάνω Λεύκαρα 
για εξόρυξη αργίλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στις 13/07/2011 αποστάληκε από την Πολεοδομική Αρχή αίτηση με Αρ. ΛΑΡ/0021/2011 του 
Χαράλαμπου Μέλιου για την ανανέωση υφιστάμενου λατομείου για εξόρυξη αργίλου στα Πάνω 
Λεύκαρα. Η αίτηση συνοδευόταν με Προκαταρκτική Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον 
όπως προνοεί ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμος 
(Ν.140(Ι)/2005). 

2. Στις 13/02/2012 το έργο εξετάστηκε από την Επιτροπή με βάση το άρθρο 1 15(7)του Νόμου που 
προνοεί την λήψη απόφασης μετά την γνωστοποίηση των απόψεων των μελών της Επιτροπής, των 
εμπλεκομένων τμημάτων και των αρμόδιων φορέων. 

3. Στις 21/03/2012 εκδόθηκε θετική περιβαλλοντική Γνωμάτευση από την Περιβαλλοντική Αρχή 
(επισυνάπτεται η σχετική γνωμάτευση). Για την έκδοση της γνωμάτευσης λήφθηκαν υπόψη οι 
περιβαλλοντικές επιπτώσεις από την ανανέωση της άδειας του υφιστάμενου λατομείου και 
συμπεριλήφθηκαν σχετικοί όροι εκ μέρους της Περιβαλλοντικής Αρχής. Επιπλέον η Περιβαλλοντική 
Αρχή κατά τη διαμόρφωση της θέσης της έλαβε υπόψη τις θέσεις των μελών της Επιτροπής, της 
Υπηρεσίας Μεταλλείων, του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας, 
του ∆ήμου Λευκάρων, του Τμήματος Γεωργίας, του Τμήματος ∆ασών, του Ταμείου Θήρας, του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και του Υπουργείου Άμυνας. 

4. Επισημαίνεται ότι η ανανέωση του υφιστάμενου λατομείου, δεν εμπίπτει σε περιοχή Προστασίας 
«Natura 2000» και βρίσκεται εντός λατομικής ζώνης όπου επιτρέπεται η εξόρυξη αργίλου σύμφωνα με 
το Τοπικό Σχέδιο Λευκάρων. Επιπλέον το μικρής έκτασης λατομείο (7875 τ.μ) δεν καλύπτεται από 
σημαντική βλάστηση αφού είναι ήδη υφιστάμενο. 

5. Τέλος, σας πληροφορώ ότι με βάση τα πιο πάνω τηρούνται από το Τμήμα Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, όλες οι νόμιμες διαδικασίες έγκρισης του 
αναφερόμενου έργου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1019, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Kυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
2/7/2012, σχετικά με το ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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και σας διαβιβάζεται η ακόλουθη απαντητική επιστολή της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου με Αρ. Φακ. Μ/Μ.3 και 
ημερομηνία 8/8/2012: 

 “Αναφορικά με την ερώτηση που υπέβαλε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 21.5.2012 ο έντιμος 
βουλευτής κος Κυριάκος Χατζηγιάννης και σχετίζεται με τη δημιουργία υπαίθριας αποθήκης για αποθήκευση 
των ξύλινων πασσάλων, επιθυμώ να σας παραθέσω το πλήρες ιστορικό επί του σχετικού θέματος: 

 Η ΑΗΚ από πολλών ετών αποθηκεύει τους ξύλινους πασσάλους που εισάγει από τους προμηθευτές της 
στην υπαίθρια αποθήκη Μονής. 

 Λόγω της ιδιομορφίας του υλικού αυτού οι παραδόσεις γίνονται περίπου δύο φορές το χρόνο έτσι ώστε 
να μπορεί ο προμηθευτής να συμπληρώνει ένα πλήρες φορτίο, διαφορετικά η αύξηση του αριθμού 
παραδόσεων (έτσι ώστε να διατηρείται στην Κυπριακή ∆ημοκρατία λιγότερο απόθεμα) καθιστά αδύνατη την 
εξεύρεση πλοίου και ανεβάζει υπέρογκα τα ναύλα μεταφοράς. 

 Μετά από αντιδράσεις γειτονικής τουριστικής μονάδας η ΑΗΚ αποφάσισε την εξεύρεση νέου χώρου για 
την ασφαλή φύλαξη των πασσάλων. 

 Προτάθηκε χώρος ιδιοκτησίας της ΑΗΚ που συνορεύει με τον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Βασιλικού 
αλλά κατά τις διαβουλεύσεις με τις τοπικές Αρχές λόγω αντιδράσεων, η επιλογή αυτή δεν υλοποιήθηκε. 

 Στη συνέχεια προτάθηκε νέος χώρος σε περιοχή παρά το Μαρί, όπου οι τοπικές Αρχές ενημερώθηκαν 
από λειτουργούς της ΑΗΚ χωρίς να απορρίπτουν αρχικά την ιδέα δημιουργίας υπαίθριας αποθήκης, στη 
συνέχεια όμως λόγω αντιδράσεων και από άλλες γειτονικές Αρχές η υλοποίηση του έργου εγκαταλείφθηκε εκ 
νέου. 

 Επειδή η εισαγωγή των πασσάλων είναι απαραίτητη για σκοπούς επέκτασης του δικτύου της ΑΗΚ, η 
Υπηρεσία προέβη στις πιο κάτω ενέργειες: 

1. Έχει συνάψει συμφωνία με τον προμηθευτή για παράδοση μόνο μια φορά τον χρόνο πασσάλων οι 
οποίοι θα αποξηραίνονται για μεγάλα χρονικά διαστήματα στα εργοστάσια παραγωγής τους μετά τον 
εμποτισμό τους. Με τον τρόπο αυτό θα παραλαμβάνονται σε πιο ξηρή μορφή και θα προκαλούν 
μικρότερη περιβαλλοντική οχληρία. 

2. Έχει μειώσει τα όρια εμποτισμού κατά περίπου 15% ως ελάχιστη απαίτηση από αυτά που μέχρι σήμερα 
παραλαμβάνει, μειώνοντας ακόμα περισσότερο την περιβαλλοντική οχληρία. 

3. Έχει προβεί σε διευθετήσεις ώστε η επόμενη παραλαβή από 8.000 περίπου πασσάλους να κατανεμηθεί 
σε υφιστάμενους αποθηκευτικούς χώρους (εκτός της αποθήκης της Μονής). 

 Σε ό,τι αφορά τη χημική ουσία που εμποτίζονται οι πάσσαλοι αυτοί, είναι κρεοζωτέλαιο και επιτρέπεται η 
χρήση του από την Ευρωπαϊκή Ένωση, καλύπτεται δε από συγκεκριμένο πρότυπο και ως εκ τούτου δεν 
χρειάζεται περιβαλλοντική μελέτη. 

 Ο εμποτισμός των πασσάλων, είτε με κρεοζωτέλαιο είτε με την μέθοδο του CCA (Chromate Copper 
Arsenate) που περιέχει Αρσενικό, είναι επιβεβλημένη για την καταπολέμηση μυκήτων και εξάπλωση τους στο 
υπέδαφος. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει απαγορεύσει τη χρήση της μεθόδου του CCA παντελώς και η μόνη μέθοδος 
εμποτισμού που επιτρέπει είναι αυτή με κρεοζωτέλαιο. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι οι πάσσαλοι που εισάγει η ΑΗΚ δεν υποβάλλονται στην μέθοδο επεξεργασίας CCA και 
δεν περιέχουν σε οποιοδήποτε βαθμό Αρσενικό. 

 Ευελπιστώντας ότι τα πιο πάνω απαντούν τα ερωτήματα του έντιμου βουλευτή, παραμένουμε πάντα 
στη διάθεση σας.”. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας 
παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1020, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.1020, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 29.6.2012 
και σας πληροφορώ ότι η ηλεκτροδότηση των οικοπέδων του Συνοικισμού Αυτοστέγασης Ζυγίου (Περιοχή Γ), 
τα οποία έχουν παραχωρηθεί σε κατοίκους της κοινότητας Μαρί για την μεταστέγαση τους, έχει ολοκληρωθεί 
και δεν εκκρεμεί οποιαδήποτε εργασία από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1023, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1023 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 29.6.2012 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών ως Κηδεμόνας Τ/Κ Περιουσιών, λόγω του επείγοντος του θέματος, χορήγησε 
στις 4.2.2012 την κατ’ εξαίρεση έγκρισή του για παραχώρηση του Τ/Κ τεμαχίου αρ. 231, Φ/Σχ. 55/28χωρ. στο 
Κοινοτικό Συμβούλιο Μαρί για την ανέγερση της εκκλησίας του Αγίου Σπυρίδωνα και αφού προηγουμένως ο 
Έπαρχος Λάρνακας είχε υπογράψει τη σχετική αίτηση προς την αρμόδια Πολεοδομική Αρχή, καθώς και τα 
αρχιτεκτονικά σχέδια για εξασφάλιση Πολεοδομικής Άδειας. Το θέμα τέθηκε εν συνεχεία ενώπιον της 
Συμβουλευτικής Επιτροπής για τη ∆ιαχείριση των Τ/Κ Περιουσιών, στην 26η συνεδρία της που 
πραγματοποιήθηκε στις 9.4.2012, για καλυπτική έγκριση. Η σχετική Σύμβαση Μίσθωσης (με ονομαστικό 
ενοίκιο) υπογράφηκε στις 9.7.2012. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1025, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
29/6/2012, σχετικά με το ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
διαβιβάζεται η ακόλουθη απαντητική επιστολή της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου με Αρ. Φακ. ΤΜ/245.32 και 
ημερομηνία 31/7/2012: 

 “Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 5.22.1.3.1 ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η κατασκευή του υποσταθμού μεταφοράς της Αρχής Ηλεκτρισμού στο Τσέρι και της αντίστοιχης 
εναέριας γραμμής μεταφοράς που τον τροφοδοτεί από τον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό Βασιλικού, 
ολοκληρώθηκαν και τέθηκαν σε λειτουργία το 2008. Τόσο ο υποσταθμός μεταφοράς “Τσέρι” όσο και η 
εναέρια γραμμή μεταφοράς “Βασιλικός-Τσέρι”, είναι πρωταρχικής σημασίας για την τροφοδότηση της 
πρωτεύουσας και ολόκληρης της Επαρχίας Λευκωσίας. 

2. Η Αρχή Ηλεκτρισμού μετά την κατασκευή νέου υποσταθμού μεταφοράς στη Λακατάμια προχώρησε σε 
υπογειοποίηση της εναέριας γραμμής μεταφοράς, που διερχόταν βόρεια του οικιστικού πυρήνα του 
∆ήμου Τσερίου, από τον υποσταθμό Τσερίου μέχρι τον υποσταθμό Λακατάμιας, μήκους περί τα 
πεντέμισι χιλιόμετρα. Η γραμμή αυτή (που φαίνεται με κίτρινο χρώμα στο συνημμένο σχέδιο) είχε 
κατασκευαστεί το 1972 και σε αρκετά τμήματα είχε ενταχθεί εντός πολεοδομικών οικιστικών ζωνών. Από 
την υπογειοποίηση αυτή επωφελήθηκαν τόσο ο ∆ήμος Τσερίου όσο και ο ∆ήμος Λακατάμιας, αφού 
δίδεται η δυνατότητα για πιο ορθολογική ανάπτυξη εντός οικιστικών Πολεοδομικών ζωνών και ακόμη για 
πιθανή επέκταση των οικιστικών ζωνών στην περιοχή μεταξύ των κοινών διοικητικών ορίων των δύο 
∆ήμων. 

3. Η Πολεοδομική Άδεια που εκδόθηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προς την Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου, με αριθμό ΛΕΥ/2191/2000 ημερομηνίας έκδοση 3.5.2005 και η μετέπειτα 
Πολεοδομική έγκριση ΛΕΥ/2191/2000/Β ημερομηνίας έκδοσης 18.12.2006 και συγκεκριμένα ο όρος 517 
προνοεί τα ακόλουθα: 

Όρος 517, Πολεοδομικής Άδειας ΛΕΥ/2191/2000/Β 

“Να υπογειοποιηθούν οι γραμμές μεταφοράς που διέρχονται της διοικητικής περιοχής Τσερίου νότια του 
υποσταθμού και οι οποίες έχουν αδειοδοτηθεί με την Πολεοδομική Άδεια με αρ. ΛΕΥ/381/2000 
ημερομηνίας 23.8.2002. Η δέσμευση αυτή να υλοποιηθεί όταν τα έργα υποδομής (διάνοιξη και 
κατασκευή δρόμων) το επιτρέψουν και ταυτόχρονα όταν, κατά την εκτίμηση της Πολεοδομικής Αρχής, 
προωθηθεί στην περιοχή διέλευσης των καλωδίων συστηματική ανάπτυξη, η οποία εύλογα καθιστά 
αναγκαία την υπογειοποίηση.” 

4. Να σημειωθεί ότι η περιοχή νότια του υποσταθμού Τσερίου από όπου διέρχεται η γραμμή μεταφοράς 
εμπίπτει σε γεωργικές ζώνες Γ3, ζώνες προστασίας Ζ3 και Ζ4 και κτηνοτροφική ζώνη ∆1 όπως φαίνεται 
στο συνημμένο σχέδιο που δείχνει την εναέρια γραμμή και τις Πολεοδομικές ζώνες γύρω από αυτή. 
Προφανώς στην περιοχή διέλευσης της γραμμής δεν υφίσταται επί του παρόντος συστηματική 
πολεοδομική ανάπτυξη. 
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Σημειώνεται επίσης ότι η λωρίδα διέλευσης της γραμμής νότια του υποσταθμού Τσερίου σε μήκος 1800 
μέτρων περίπου και πλάτος 30 μέτρων έχει απαλλοτριωθεί από την Αρχή Ηλεκτρισμού. 

5. Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, λαμβάνοντας υπόψη: 

 Τον σχετικό όρο 517 της Πολεοδομικής Άδειας ΛΕΥ/2191/2000/Β, 

 Τις παρούσες συνθήκες πολεοδομικής ανάπτυξης της περιοχής όπου διέρχεται γραμμή νότια του 
υποσταθμού μεταφοράς, 

 Το γεγονός ότι ήδη αποξηλώθηκε η γραμμή μεταφοράς (εντός οικιστικών ζωνών) στο βόρειο 
μέρος του ∆ήμου Τσερίου, 

 Το κόστος μιας τέτοιας υπογειοποίησης είναι εξαιρετικά υψηλό λόγω της μεγάλης δυνατότητας 
μεταφοράς ηλεκτρικού φορτίου που έχει η συγκεκριμένη γραμμή, 

 Την πολύ δύσκολη οικονομική κατάσταση που βρίσκεται η Αρχή Ηλεκτρισμού μετά την 
καταστροφή του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού Βασιλικού, 

θεωρεί ότι δεν συντρέχει λόγος που να καθιστά αναγκαία την υπογειοποίηση της γραμμής, στο 
παρόν στάδιο. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.”. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας 
παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.1031, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ.23.06.010.01.1031 και ημερομηνία 4 Ιουλίου 2012, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με την οδηγία 2001/37/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης 
Ιουνίου 2001, για την προσέγγιση των νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρατών 
μελών σχετικά με την παραγωγή, την παρουσίαση και την πώληση των προϊόντων καπνού, κάθε μονάδα 
συσκευασίας προϊόντων καπνού (εκτός από τα προϊόντα καπνού που λαμβάνονται από το στόμα και άλλα 
προϊόντα καπνού που δεν καπνίζονται) και κάθε εξωτερική συσκευασία εκτός του πρόσθετου διαφανούς 
περιτυλίγματος πρέπει να φέρει μια γενική και μια συμπληρωματική προειδοποίηση η οποία λαμβάνεται από το 
συγκεκριμένο κατάλογο του Πρώτου παραρτήματος της σχετικής οδηγίας. 

 Τα κράτη μέλη μπορούν να αποφασίσουν εάν θα επιβάλουν την αναγραφή προειδοποιήσεων σχετικών 
με τους κινδύνους για την υγεία, με τη μορφή έγχρωμων φωτογραφιών ή άλλων εικονογραφήσεων στις 
συσκευασίες ορισμένων ή όλων των πιο πάνω ειδών προϊόντων καπνού. 

 Στις περιπτώσεις που τα κράτη μέλη απαιτούν την αναγραφή πρόσθετων προειδοποιήσεων υπό μορφή 
έγχρωμων φωτογραφιών ή άλλων εικονογραφήσεων, οι προειδοποιήσεις αυτές πρέπει να συμφωνούν με τους 
κανόνες που θεσπίζει η Επιτροπή. 

 Η Επιτροπή με την απόφαση 2003/641/ΕΚ έχει θεσπίσει κανόνες σχετικά με τη χρήση έγχρωμων 
φωτογραφιών ή άλλων εικονογραφήσεων ως προειδοποιήσεων για την υγεία στις συσκευασίες προϊόντων 
καπνού, οι οποίες είναι διαθέσιμες στα Κράτη Μέλη μαζί με άλλες σχετικές πληροφορίες και δίδεται η 
δυνατότητα επιλογής από διάφορες τέτοιες φωτογραφίες ή άλλες εικονογραφήσεις, για καθεμιά από τις 
συμπληρωματικές προειδοποιήσεις του πρώτου παραρτήματος της οδηγίας 2001/37/ΕΚ. 

 Η Επιτροπή με την οδηγία 2012/9/ΕΕ της 7ης Μαρτίου, 2012 έχει τροποποιήσει το Παράρτημα της 
Οδηγίας 2001/37/ΕΚ και έχει εισαγάγει νέο κατάλογο υποχρεωτικών προειδοποιήσεων για το κάπνισμα. Τα 
κράτη μέλη θέτουν σε ισχύ τις αναγκαίες νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις προκειμένου να 
συμμορφωθούν προς τη νέα οδηγία το αργότερο έως τις 28 Μαρτίου 2014, ενώ δύνανται να αποφασίσουν 
να επιτρέψουν τη συνέχιση της διάθεσης στην αγορά προϊόντων που δεν συμμορφώνονται με τη νέα οδηγία 
μέχρι τις 28 Μαρτίου 2016. 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην τελευταία συνεδρία της ειδικής Επιτροπής που συστάθηκε με βάση το 
άρθρο 10 της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ που έγινε στις 14 Μαρτίου, 2012, στις Βρυξέλλες ενημέρωσε τα Κράτη 
Μέλη ότι δημιουργείται νέα βιβλιοθήκη έγχρωμων φωτογραφιών ή άλλων εικονογραφήσεων ως 
προειδοποιήσεων για την υγεία και ευελπιστεί ότι αυτή θα είναι έτοιμη στις αρχές του έτους 2013. 
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 Εν τω μεταξύ περί τα τέλη του τρέχοντος έτους αναμένεται σχετική πρόταση από την Επιτροπή για 
τροποποίηση της οδηγίας 2001/37/ΕΚ και σύμφωνα με τη ∆ημόσια ∆ιαβούλευση που είχε γίνει, πιθανό να 
υπάρξει πρόνοια για υποχρεωτική πλέον χρήση από όλα τα Κράτη Μέλη των έγχρωμων φωτογραφιών 
ή άλλων εικονογραφήσεων ως προειδοποιήσεων για την υγεία. 

 Το Υπουργείο Υγείας συμφωνεί με την άποψη ότι οι προειδοποιήσεις που περιλαμβάνουν έγχρωμες 
φωτογραφίες ή άλλες εικονογραφήσεις μπορούν να συμβάλλουν αποτελεσματικά στην αποθάρρυνση των 
πολιτών όσον αφορά το κάπνισμα και την ενημέρωσή τους σχετικά με τους κινδύνους για την υγεία που 
συνδέονται με αυτό. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω καθώς και την αναμενόμενη τροποποίηση της οδηγίας που δυνατό να 
καταστήσει την χρήση έγχρωμων φωτογραφιών ή άλλων εικονογραφήσεων ως υποχρεωτικές, αλλά και τη 
δημιουργία νέας βιβλιοθήκης έγχρωμων φωτογραφιών ή άλλων εικονογραφήσεων ως προειδοποιήσεων για 
την υγεία, οι Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας προσχωρούν με διαδικασίες για πλήρη εφαρμογή της χρήσης 
των εν λόγω ενδείξεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1035, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1035 και ημερομηνία 29 Ιουνίου 2012, που 
υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λάρνακας κ. Τάσο Μητσόπουλο, σε σχέση με το διαχωρισμό οικοπέδων για 
άπορες οικογένειες στην κοινότητα Βαβατσινιάς, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στις 06 Σεπτεμβρίου 2011 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στην Κοινότητα Βαβατσινιάς για να γίνει 
προκαταρκτική επιτόπου μελέτη του αιτήματος που υπέβαλε στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Βαβατσινιάς για διαχωρισμό κρατικών οικοπέδων προς διάθεση σε χαμηλά αμειβόμενες 
οικογένειες. Στην σύσκεψη έλαβαν μέρος όλα τα εμπλεκόμενα Τμήματα και αποφασίστηκε όπως προωθηθεί ο 
διαχωρισμός σε οικόπεδα των τεμαχίων 235 και 773 (μέρος), Φ/Σχ. 49/01, τα οποία κρίθηκαν κατάλληλα για το 
σκοπό αυτό. 

3. Ύστερα από αξιολόγηση των άμεσων αναγκών για τη στέγαση νεαρών ζευγαριών στην Κοινότητα, που 
αριθμεί περί τους 90 κατοίκους διαπιστώθηκε ότι στην παρούσα φάση χρειάζονται δύο μόνο οικόπεδα. 

4. Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας έχει ζητήσει από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως να προχωρήσει 
με το σχεδιασμό του διαχωρισμού δύο οικοπέδων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1040, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1040 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 12 Ιουλίου 
2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η Σύμβαση Λειτουργίας της Μονάδας Ολοκληρωμένων 
Εγκαταστάσεων ∆ιαχείρισης Αποβλήτων έχει εκχωρηθεί στο Συμβούλιο Εκμετάλλευσης Χώρου ∆ιάθεσης ή 
Αξιοποίησης Οικιακών Αποβλήτων Επαρχιών Λάρνακας/Αμμοχώστου από τον Σεπτέμβριο 2011. Το θέμα του 
διορισμού ανεξάρτητου Συμβούλου για την παρακολούθηση της λειτουργίας του έργου αφορά έκτοτε το 
Συμβούλιο. Το θέμα τέθηκε στο Συμβούλιο από τον Εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών στο Συμβούλιο 
για να τύχει χειρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1041, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία των Καφενείων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. Ερ. 
23.06.010.01.1041 και ημερομηνία 9/7/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω 
για τα ακόλουθα: 

1. Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού, με βάση την υφιστάμενη περί Κέντρων Αναψυχής Νομοθεσία, 
έχει αρμοδιότητα για τη ρύθμιση και εποπτεία των Κέντρων Αναψυχής. Ο Κυπριακός Οργανισμός 
Τουρισμού δεν αδειοδοτεί, ούτε και επιθεωρεί, καφενεία, αφού αυτά εξαιρούνται ρητά από την πιο πάνω 
Νομοθεσία. Η λειτουργία των καφενείων διέπεται από άλλο νομικό πλαίσιο, η εφαρμογή του οποίου 
εμπίπτει στις αρμοδιότητες των Τοπικών Αρχών. 

2. Ανεξάρτητα ωστόσο, από τον οποιοδήποτε χαρακτηρισμό μιας επιχείρησης, εάν διαφανεί ότι αυτή 
προσφέρει υπηρεσίες κέντρου Αναψυχής χωρίς να έχει εξασφαλίσει άδεια λειτουργίας από τον 
Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, τότε ο Οργανισμός είναι υποχρεωμένος να εφαρμόσει τις διατάξεις της 
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υφιστάμενης Νομοθεσίας που προβλέπει και τη λήψη δικαστικών μέτρων. Έτσι, διασφαλίζεται η ισότητα 
μεταξύ των επιχειρήσεων, η προστασία των πελατών/καταναλωτών και η αποτροπή της παράνομης 
λειτουργίας Κέντρων Αναψυχής με το πρόσχημα ότι λειτουργούν ως καφενεία. 

3. Σχετικά πληροφορείστε, από ενημέρωση που έχω λάβει από τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, ότι ο 
ΚΟΤ προέβηκε στην καταχώρηση 73 ποινικών υποθέσεων κατά την περίοδο 1.1.2012 - 30.7.2012 
εναντίον μη αδειούχων Κέντρων Αναψυχής σε ολόκληρη την Κύπρο. Ένας περιορισμένος αριθμός από 
αυτές τις υποθέσεις, αφορά επιχειρήσεις που κατέχουν άδεια λειτουργίας σαν καφενεία από τις αρμόδιες 
αρχές, πλην όμως προσφέρουν υπηρεσίες που με βάση τον περί Κέντρων Αναψυχής Νόμο, μπορούν 
να προσφέρονται μόνο από αδειούχα Κέντρα Αναψυχής. Η ορθότητα της πιο πάνω προσέγγισης από 
μέρους του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, έχει επιβεβαιωθεί και από το Ανώτατο ∆ικαστήριο στα 
πλαίσια της αναθεωρητικής διαδικασίας στην ποινική έφεση 145/2006 «ΚΟΤ vs Capuccino». Κατά 
κανόνα, σύμφωνα με τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, οι ποινές που επιβάλλονται από τα 
∆ικαστήρια για το συγκεκριμένο αδίκημα είναι η επιβολή χρηματικής ποινής ή/και η έκδοση τελικού 
διατάγματος αναστολής λειτουργίας της επιχείρησης, εφόσον ο κατηγορούμενος κριθεί ένοχος. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις ή/και περαιτέρω πληροφορίες τυχόν 
χρειάζεστε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1042, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: Πώληση φρουτονυχτερίδας σε κατάστημα πώλησης ζώων (pet shop) 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
9.7.2012, αναφορικά με την πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ενημερώθηκαν για την άφιξη τεσσάρων νυχτερίδων (Rousettus aegyptiacus) 
από Ελλάδα μέσω εντύπου γνωστοποίησης άφιξης ζωντανών ζώων προέλευσης από Κράτη Μέλη της Ε.Ε. Το 
έντυπο διαβίβασε στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ο ίδιος ο εισαγωγέας, με βάση τον περί Κτηνιατρικών Ελέγχων 
στο Ενδοκοινοτικό Εμπόριο και την Εισαγωγή από Τρίτες Χώρες Ζώων και Ζωικών Προϊόντων καθώς και για 
άλλα Συναφή Θέματα Νόμο. Σύμφωνα με την προαναφερθείσα νομοθεσία, η υποχρέωση ενημέρωσης της 
αρμόδιας αρχής είναι τουλάχιστον 24 ώρες πριν από την ώρα άφιξης των ζώων και ως εκ τούτου, πολλές 
φορές οι αρμόδιες αρχές ενημερώνονται όταν οι διαδικασίες αποστολής των ζώων είναι ήδη σε εξέλιξη. 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες προχώρησαν σε ενημέρωση του Τμήματος Περιβάλλοντος, αφού με βάση τις 
πρόνοιες του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου, Αρ. 153(Ι)/2003, 
απαγορεύεται η κατοχή και εμπορία αυτού του είδους νυχτερίδων. Το υποστατικό όπου διατηρούνταν τα ζώα 
επιθεωρήθηκε από προσωπικό των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και του Τμήματος Περιβάλλοντος και ζητήθηκε 
από τον έμπορο να διευθετήσει την επαναποστολή των ζώων στην εγκατάσταση προέλευσης τους στην 
Ελλάδα, κάτι το οποίο και έπραξε σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα. Τα ζώα δεσμεύτηκαν στο υποστατικό 
μέχρι την επαναποστολή τους στην Ελλάδα και δόθηκαν σχετικές οδηγίες στον ιδιοκτήτη σε σχέση με τις 
συνθήκες κράτησής τους. 

 Σημειώνεται ότι δεν διαπιστώθηκε εσκεμμένη προσπάθεια παράνομης εμπορίας ή απόκρυψης της 
άφιξης των ζώων από τις αρμόδιες αρχές, καθώς ο ίδιος ο έμπορος ενημέρωσε τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες για 
την άφιξη των νυχτερίδων. Για το λόγο αυτό, πέραν της επαναποστολής των ζώων στον τόπο προέλευσης 
τους, δεν λήφθηκαν άλλες διοικητικές ή ποινικές κυρώσεις κατά του εμπόρου. 

 Σύμφωνα με ενημέρωση που είχα από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, δεν υπάρχει οποιαδήποτε πρόνοια 
στην κοινοτική κτηνιατρική νομοθεσία η οποία να απαιτεί από την αρμόδια αρχή να κατασκευάζει και να 
διατηρεί χώρους για την κράτηση κατασχεθέντων ζώων. Σε περίπτωση που χρειαζόταν να κατασχεθούν οι 
νυχτερίδες, θα μεταφέρονταν σε αδειοδοτημένο χώρο φύλαξης ζώων, που θα πληρούσε τις κατάλληλες 
συνθήκες κράτησης για την καλή ευημερία τους. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου 
Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1043, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια επιστολής σας με Αριθμό Φακέλου: Ερ.23.06.010.01.1043 και ημερ. 10 Ιουλίου 2012, με 
την οποία μας προωθείτε αντίγραφο ερώτησης του Βουλευτή Λευκωσίας κου Περδίκη, πληροφορείσθε ότι 
έχουμε λάβει γνώση για το κοινό άρθρο των δεκαέξι Υπουργών Εξωτερικών χωρών της EE και επιθυμούμε να 
διευκρινίσουμε ότι το περιεχόμενο αυτού δεν εκφράζει την κοινή θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά 
αντιπροσωπεύει τις εθνικές θέσεις όσων το υπογράφουν. 
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 Οι 16 Υπουργοί Εξωτερικών επικεντρώνονται στην κοινή επιστολή τους, κυρίως στην σημασία της 
οικονομικής και εμπορικής συνεργασίας με την Τουρκία, ιδιαίτερα σε μια περίοδο βαθειάς οικονομικής κρίσης 
στην Ευρώπη. Τονίζεται επίσης η σημασία της Τουρκίας στα θέματα συλλογικής ασφάλειας, με ιδιαίτερη 
έμφαση στην Συρία και το Αφγανιστάν. Όσον αφορά στην ενταξιακή της διαδικασία, οι Υπουργοί Εξωτερικών 
τονίζουν την ανάγκη περαιτέρω μεταρρυθμίσεων καθώς και την ανάγκη εποικοδομητικής συνεισφοράς της 
Τουρκίας στην επίλυση του Κυπριακού Προβλήματος και την ανάγκη να ανοίξει τα λιμάνια και αεροδρόμιά της 
στα κυπριακά πλοία, κάτι που χαρακτηρίζουν κλειδί στην όλη διαδικασία. 

 Επί τούτου, υπενθυμίζεται ότι η θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ενταξιακή προοπτική της 
Τουρκίας, αλλά και τις τουρκικές απειλές και την προκλητική τουρκική στάση σε σχέση με την ανάληψη της 
Προεδρίας του Συμβουλίου της EE από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, έχει καταγραφεί με σαφή και ξεκάθαρο 
τρόπο στα Συμπεράσματα του Συμβουλίου της 5ης ∆εκεμβρίου 2011, καθώς και στα συμπεράσματα του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου της 9ης ∆εκεμβρίου 2011 και έχει επανειλημμένως μεταφερθεί στην Τουρκία. 

 Συγκεκριμένα, το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, στη Σύνοδο του της 9ης ∆εκεμβρίου 2011 τοποθετήθηκε 
ομόφωνα εκφράζοντας «τη σοβαρή ανησυχία του για τις τουρκικές δηλώσεις και απειλές» και ζήτησε «τον 
πλήρη σεβασμό του ρόλου της Προεδρίας του Συμβουλίου, η οποία αποτελεί θεμελιώδες θεσμικό 
χαρακτηριστικό γνώρισμα της EE, προβλεπόμενο στη Συνθήκη». Επιπρόσθετα, το Συμβούλιο Γενικών 
Υποθέσεων στις 5 ∆εκεμβρίου 2011, επίσης ομόφωνα, τοποθετήθηκε εκφράζοντας «τη δυσαρέσκειά του για τις 
δηλώσεις της Τουρκίας ότι θα παγώσει τις σχέσεις της με την Προεδρία της EE κατά το δεύτερο εξάμηνο του 
2012», υπογραμμίζοντας ότι «η Προεδρία του Συμβουλίου της EE προβλέπεται από τη Συνθήκη για την 
Ευρωπαϊκή Ένωση». 

 Παράλληλα, το Συμβούλιο έχει υπογραμμίσει, μεταξύ άλλων, και την ανάγκη ανεπιφύλακτης δέσμευσης 
της Τουρκίας στις σχέσεις καλής γειτονίας, έχει εκφράσει σοβαρές ανησυχίες και έχει προτρέψει να 
αποφεύγεται κάθε είδους απειλή ή ενέργεια στρεφόμενη κατά Κράτους Μέλους, ή αιτία τριβής ή ενέργειες, που 
θα μπορούσαν να βλάψουν τις καλές σχέσεις γειτονίας και την ειρηνική επίλυση των διαφορών. Το Συμβούλιο 
τονίζει επίσης όλα τα κυρίαρχα δικαιώματα των κρατών μελών της EE τα οποία περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, 
τη σύναψη διμερών συμφωνιών, καθώς και την εξερεύνηση και την εκμετάλλευση των εθνικών πόρων τους, 
σύμφωνα με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και το διεθνές δίκαιο, συμπεριλαμβανομένης της Σύμβασης των 
Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας, 

 Το Συμβούλιο έχει επίσης επιβεβαιώσει τα Συμπεράσματα της 11ης ∆εκεμβρίου 2006, καθώς και τη 
∆ήλωση της 21ης Σεπτεμβρίου 2005 και έχει εκφράσει βαθύτατη δυσαρέσκεια για το ότι η Τουρκία, παρά τις 
επανειλημμένες εκκλήσεις, συνεχίζει να αρνείται να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της για πλήρη και άνευ 
διακρίσεων εφαρμογή του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου της Άγκυρας, έναντι όλων των Κρατών Μελών. Το 
Συμβούλιο υπογραμμίζει παράλληλα, ότι η εφαρμογή του Πρωτοκόλλου θα μπορούσε να δώσει σημαντική 
ώθηση στη διαπραγματευτική διαδικασία της Τουρκίας, ενώ επαναλαμβάνει ότι, ελλείψει προόδου, το 
Συμβούλιο διατηρεί τα μέτρα που λήφθηκαν το 2006, έναντι της Τουρκίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1044, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.1044, ημερομηνίας 9.7.12, σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση, και σας παραθέτω πιο κάτω την απάντηση: 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία κύρωσε τη Σύμβαση του ΟΗΕ για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες με 
τον περί της Σύμβασης για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες και περί Συναφών Θεμάτων (Κυρωτικό) 
Νόμο του 2011, Ν. 8(ΙΙΙ)/2011. Με την ψήφιση του Νόμου, η Σύμβαση και το Πρωτόκολλο ενσωματώνονται 
στην κυπριακή νομοθεσία και αποτελούν ήδη Νόμο, με τον οποίο τα δικαιώματα των ατόμων με αναπηρία 
έχουν σαφή νομική κατοχύρωση. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, με Απόφασή του στις 9 Μαΐου 2012 όρισε τους απαραίτητους μηχανισμούς 
εφαρμογής και παρακολούθησης της Σύμβασης, σύμφωνα με το Άρθρο 33 της Σύμβασης. Το Τμήμα 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες έχει αναλάβει το ρόλο του Κεντρικού Σημείου για την 
εφαρμογή της Σύμβασης. Το Παγκύπριο Συμβούλιο για τα Άτομα με Αναπηρίες (ΠΣΑΑ), που λειτουργεί στα 
πλαίσια των περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμων 2000-2007 ως συμβουλευτικό σώμα, ασκεί το ρόλο του 
Συντονιστικού Μηχανισμού. Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων/Αρχή 
Ισότητας ορίστηκε ως ο Ανεξάρτητος Μηχανισμός για την προώθηση, προστασία και παρακολούθηση της 
Σύμβασης. 

 Ήδη έχουν ορισθεί τα Σημεία Επαφής για την εφαρμογή της Σύμβασης σε όλα τα 
Υπουργεία/Τμήματα/Υπηρεσίες και έχει γίνει η αναγκαία ενημέρωση από το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες. Σύντομα πρόκειται να διοργανωθεί και ημερίδα έναρξης της ετοιμασίας του Εθνικού 
Σχεδίου ∆ράσης για την Αναπηρία με στόχο την προώθηση υλοποίησης της Σύμβασης. Οι οργανώσεις των 
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ατόμων με αναπηρίες θα συμμετέχουν στις εργασίες όλων των μηχανισμών που έχουν οριστεί με βάση το 
Άρθρο 33 της Σύμβασης καθώς και στην ετοιμασία του Σχεδίου ∆ράσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1045, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την ενέργεια από ανανεώσιμες πηγές 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου 23.06.010.01.1045 και ημερομηνία 10 Ιουλίου 
2012 του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το 2007, η Ευρωπαϊκή Ένωση έθεσε τρεις βασικούς στόχους για το έτος 2020, ένας εκ των οποίων 
ήταν η επίτευξη μεριδίου 20% ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ) στην τελική ακαθάριστη 
κατανάλωση ενέργειας της Κοινότητας. Το μερίδιο αυτό δεν αφορά μόνο τη χρήση ΑΠΕ στον ηλεκτρισμό 
(όπως αναφέρεται στην ερώτηση του κ. Περδίκη), αλλά και στους τρεις τομείς της ενέργειας δηλ. στον 
ηλεκτρισμό, στη θέρμανση/ψύξη και στις μεταφορές. 

2. Με σκοπό την επίτευξη του προαναφερόμενου στόχου, το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και Κοινοβούλιο 
υιοθέτησαν την Οδηγία 2009/28/ΕΚ, με την οποία τέθηκαν υποχρεωτικοί στόχοι για κάθε κράτος μέλος. 
Για την Κυπριακή ∆ημοκρατία ο στόχος είναι 13% ΑΠΕ στην τελική ακαθάριστη κατανάλωση ενέργειας 
της χώρας το 2020. 

3. Με βάση τις εκθέσεις προόδου των κρατών μελών για τα έτη 2009-2010, διαφάνηκε ότι το θεσμικό 
πλαίσιο το οποίο υιοθετήθηκε ξεκίνησε να αποδίδει καρπούς, αφού η σημαντική αύξηση της ενέργειας 
από ΑΠΕ που σημειώθηκε στην Κοινότητα, οδήγησε στην επίτευξη από το 2010 του πρώτου 
ενδιάμεσου στόχου της για τα έτη 2011-2012. Το ίδιο ενθαρρυντικά αποτελέσματα είχαμε και στη χώρα 
μας αφού η Κυπριακή ∆ημοκρατία, πέτυχε, από το 2010, την επίτευξη του πρώτου ενδιάμεσου στόχου 
της για τα έτη 2011-2012 και από το 2011, τον δεύτερο ενδιάμεσο στόχο της για τα έτη 2013-2014. 

4. Παρόλο που το ισχύον νομικό πλαίσιο της Ευρώπης για την προώθηση των ΑΠΕ είναι επί του 
παρόντος αποτελεσματικό, εντούτοις η οικονομική κρίση που ταλανίζει όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, και το γεγονός ότι ο κινητήριος μοχλός της ανάπτυξης των ΑΠΕ -που είναι οι δεσμευτικοί 
στόχοι- παύουν να ισχύουν το 2020, οδήγησαν την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην έκδοση της 
Ανακοίνωσης με τίτλο «Ενέργεια από ανανεώσιμες πηγές: σημαντικός παράγοντας στην ευρωπαϊκή 
αγορά ενέργειας» στις 6 Ιουνίου 2012. 

5. Στην εν λόγω Ανακοίνωση, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή παρέχει πληροφορίες αναφορικά με το ισχύον 
πλαίσιο προώθησης των ΑΠΕ μέχρι το 2020 και σκιαγραφεί πιθανές επιλογές πολιτικής (ορισμένες εκ 
των οποίων αναφέρονται στην ερώτηση του κ. Περδίκη) για μετά το 2020, ώστε να εξασφαλιστεί 
συνέχεια και σταθερότητα, που θα καταστήσουν δυνατή την απαιτούμενη ανάπτυξη της παραγωγής 
ενέργειας από ΑΠΕ μέχρι το 2030 και έπειτα. 

6. Η Ανακοίνωση, στην οποία αναφέρεται ο κ. Περδίκης δεν αποτελεί νομικό πλαίσιο το οποίο τα κράτη 
μέλη είναι υποχρεωμένα να εφαρμόσουν, αλλά το μέσο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για να κοινοποιήσει 
στα κράτη μέλη τις σκέψεις και τους προβληματισμούς της αναφορικά με την προώθηση των ΑΠΕ μετά 
το 2020. 

7. Όπως θα γνωρίζετε, η προώθηση των ΑΠΕ αποτελεί μία από της κυριότερες προτεραιότητες της 
ενεργειακής πολιτικής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και στα πλαίσια αυτής της πολιτικής είναι που 
αποφασίστηκε ότι ως Προεδρία του Συμβουλίου θα προωθήσουμε την υιοθέτηση Συμπερασμάτων 
Συμβουλίου για τις ΑΠΕ, που θα βασίζονται στην εν λόγω Ανακοίνωση της Επιτροπής, κατά τη διάρκεια 
του Συμβουλίου Υπουργών Ενέργειας που θα πραγματοποιηθεί στις 3 ∆εκεμβρίου 2012. 

8. Η υιοθέτηση Συμπερασμάτων Συμβουλίου κατά τη διάρκεια της Προεδρίας μας, δεν θα αποτελέσει 
απλώς μία επιτυχία για την Κυπριακή Προεδρία, αλλά και το έναυσμα για να ξεκινήσει συζήτηση 
αναφορικά με το θεσμικό πλαίσιο το οποίο πρέπει να υιοθετηθεί για τις ΑΠΕ από το 2020 και έπειτα. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή σας για να σας δώσει 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1046, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 
10 Ιουλίου 2012, σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου 
Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Τα δικαιώματα βελτιωτού ποικιλίας σε Ευρωπαϊκό επίπεδο, διέπονται από τον Κανονισμό 2100/94/ΕΚ, 
του Συμβουλίου, της 27ης Ιουλίου 1994 για τα κοινοτικά δικαιώματα επί φυτικών ποικιλιών (EE L. 227 της 
1.9.1994, σ. 1). Αρμόδια Αρχή για την εφαρμογή του Κανονισμού 2100/94/ΕΚ είναι το Κοινοτικό Γραφείο 
Φυτικών Ποικιλιών (CPVO) που εδρεύει στο Angers της Γαλλίας. Ο Κανονισμός δεν θίγει το δικαίωμα των 
κρατών μελών να χορηγούν εθνικά δικαιώματα ιδιοκτησίας φυτικών ποικιλιών με βάση εθνικές νομοθεσίες. 

 Το Άρθρο 14 του Κανονισμού 2100/94/ΕΚ προνοεί παρέκκλιση από τα κοινοτικά δικαιώματα επί 
φυτικών ποικιλιών για σκοπούς διασφάλισης της γεωργικής παραγωγής. Συγκεκριμένα, οι καλλιεργητές 
επιτρέπεται να χρησιμοποιούν για σκοπούς αναπαραγωγής σε δικά τους τεμάχια, το προϊόν της συγκομιδής το 
οποίο έλαβαν φυτεύοντας πολλαπλασιαστικό υλικό ποικιλίας που προστατεύεται από κοινοτικό δικαίωμα επί 
φυτικών ποικιλιών. Η παρέκκλιση αυτή, γνωστή και ως “σπόρος του γεωργού” (Farm-saved seed), επιτρέπεται 
μόνο για ορισμένα φυτικά είδη και με συγκεκριμένους περιορισμούς για την καταβολή δικαιωμάτων όταν οι 
γεωργοί κάνουν χρήση της εν λόγω παρέκκλισης. Αυτά τα δικαιώματα γνωστά και ως «δίκαιη αμοιβή» είναι 
αισθητά χαμηλότερα από το ποσό που καταβάλλεται για την βάσει αδείας παραγωγή πολλαπλασιαστικού 
υλικού της ίδιας ποικιλίας στην ίδια περιοχή. Αντίστοιχη πρόνοια υπάρχει και σε άλλες εθνικές νομοθεσίες 
όπως π.χ. της Γαλλίας. Στην εθνική νομοθεσία της Κύπρου, στον περί Προστασίας των Νέων Ποικιλιών των 
Φυτών Νόμο του 2004, δεν υπάρχει τέτοια πρόνοια. Τονίζεται όμως ότι η συγκεκριμένη νομοθεσία είναι στην 
ουσία ανενεργή, αφού μέχρι σήμερα καμία ποικιλία δεν έχει προστατευτεί με βάση αυτή. 

 Επίσης, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το 2010, ανέθεσε σε εξωτερικό συνεργάτη την αξιολόγηση του 
κοινοτικού συστήματος για την προστασία των φυτικών ποικιλιών. Η αξιολόγηση έδειξε ότι, το σύστημα 
λειτουργεί ικανοποιητικά και κυρίως μέσω της εξαίρεσης του βελτιωτή (breeder exemption) προάγει την 
καινοτομία και την βιοποικιλότητα, αλλά επιδέχεται και κάποιων βελτιώσεων. Όσον αφορά την χρήση του 
“σπόρου του γεωργού” (Farm-saved seed), ο εξωτερικός συνεργάτης προτείνει τη δημιουργία ενός 
αποτελεσματικού συστήματος ενημέρωσης των βελτιωτών για τη χρήση του “σπόρου του γεωργού”, για να 
καταστεί δυνατή η είσπραξη της “δίκαιης αμοιβής” σύμφωνα με το Άρθρο 14(3) του εν λόγω Κανονισμού. Προς 
το παρόν, σε Ευρωπαϊκό επίπεδο, δεν τέθηκε θέμα για κατάργηση της παρέκκλισης που αφορά τη χρήση του 
“σπόρου του γεωργού”. 

 Τέλος, πληροφορείστε ότι για την εφαρμογή του περί Προστασίας των Νέων Ποικιλιών των Φυτών 
Νόμου του 2004 υπεύθυνο είναι το Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη και ως εκ τούτου το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, δεν είναι σε θέση να γνωρίζει εάν προωθείται 
τροποποίηση του υπό αναφορά Νόμου. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1048, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Ερ. 23.06.010.01.1048 και ημερομηνία 12/07/12, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση, και παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Με βάση το άρθρο 3 του περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα 
(Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμου (Ν.146(Ι)/2009), τα άτομα με αναπηρίες τα οποία διεκδικούν διορισμό στα πλαίσια 
του εν λόγω Νόμου θα πρέπει να ικανοποιούν τα ακόλουθα αντικειμενικά κριτήρια: 

(1) να κατέχουν τα προσόντα της υπό πλήρωση θέσης, 

(2) να επιτύχουν σε τυχόν απαιτούμενες για τη θέση γραπτές ή προφορικές εξετάσεις, 

(3) να κριθούν κατάλληλα για την εκτέλεση των καθηκόντων της υπό πλήρωση θέσης από το αρμόδιο 
διορίζον όργανο, το οποίο οφείλει να λάβει υπόψη την έκθεση της Ειδικής Πολυθεματικής Επιτροπής. 

 Το δικαίωμα λήψης της τελικής απόφασης σε σχέση με το διορισμό των ατόμων, λαμβάνοντας υπόψη 
την έκθεση της Ειδικής Πολυθεματικής Επιτροπής, ανήκει στο διορίζον όργανο το οποίο δεν υποχρεώνεται να 
υιοθετήσει την έκθεση της Ειδικής Πολυθεματικής Επιτροπής, νοουμένου ότι θα αιτιολογήσει επαρκώς την 
απόφασή του. Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν είναι σε θέση να 
απαντήσει για τις ενέργειες και αποφάσεις του διορίζοντος οργάνου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1049, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.1049 και ημερ. 10/7/2012 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση, και σας παραθέτω πιο κάτω τα ακόλουθα όσον αφορά την παρ. 5: 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει στις άμεσες προτεραιότητές του την αύξηση 
της ένταξης και της συμμετοχής των ατόμων με αναπηρίες στην απασχόληση. Με βάση την Απόφαση του 
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Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 68.425 και ημερομηνία 18.02.09 εγκρίθηκε η δημιουργία ενός νέου 
Οργανισμού για την επαγγελματική κατάρτιση και αποκατάσταση, με αξιοποίηση του Ιδρύματος Χρίστου 
Στέλιου Ιωάννου και του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Αναπήρων, με στόχο την αναδιοργάνωση 
και τον εκσυγχρονισμό του τομέα επαγγελματικής κατάρτισης και αποκατάστασης των ατόμων με αναπηρίες. 
Το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, που είναι το αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου, ήδη 
εργάζεται προς αυτή την κατεύθυνση. 

2. Ο νέος Οργανισμός θα παρέχει επαγγελματική καθοδήγηση και προσανατολισμό στα άτομα με 
αναπηρίες, προγράμματα κατάρτισης για βελτίωση δεξιοτήτων/ικανοτήτων που θα πραγματοποιούνται είτε 
από τον Οργανισμό είτε σε συνεργασία με άλλους φορείς και σχεδιασμό και εφαρμογή νέων προγραμμάτων 
απασχόλησης, όπως είναι για παράδειγμα οι Κοινωνικές Επιχειρήσεις/Συνεταιρισμοί, μοντέλο εργασίας που 
τυγχάνει ήδη μελέτης από το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες. Από τα προγράμματα 
του Οργανισμού θα επωφελούνται όλα τα άτομα με αναπηρίες, συμπεριλαμβανομένων των ατόμων με οπτική 
αναπηρία. 

3. Η ψήφιση το 2009 και η εφαρμογή του περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον Ευρύτερο ∆ημόσιο 
Τομέα Νόμου, που οδήγησε στην πρόσληψη και επαγγελματική αποκατάσταση σημαντικού αριθμού ατόμων 
με οπτική αναπηρία, εντάσσεται στην ευρύτερη πολιτική της Κυβέρνησης για θετικές δράσεις πραγμάτωσης 
του δικαιώματος των ατόμων με αναπηρίες στην εργασία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1051, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.1051, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 12.7.2012 
και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά την ανέγερση πολυκατοικιών σε κρατική γη στην Κοφίνου, 
για στέγαση εκτοπισθέντων: 

(α) Μετά τον εντοπισμό κρατικού τεμαχίου με αρ. 120 Φ/Σχ. 49/4309V01 στην Κοφίνου, το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως προχώρησε στην ετοιμασία σχεδίων και ακολούθως προκήρυξε ∆ιαγωνισμό 
για την ανέγερση δύο τετραώροφων πολυκατοικιών με σύνολο δεκαέξι (16) διαμερισμάτων, καθώς και 
χώρου στάθμευσης. Οι προσφορές υποβλήθηκαν και αξιολογούνται από την Επιτροπή Αξιολόγησης του 
εν λόγω Τμήματος. 

(β) Η έναρξη του έργου υπολογίζεται αρχές Οκτωβρίου και η ολοκλήρωση ανέγερσης των δύο 
πολυκατοικιών θα διαρκέσει δεκαοκτώ (18) μήνες, νοουμένου ότι θα αποδεσμευτούν οι αναγκαίες 
πιστώσεις, υπό το φως των δύσκολων δημοσιονομικών συνθηκών. 

(γ) Τα εν λόγω διαμερίσματα θα διατεθούν σε δικαιούχες οικογένειες που θα υποβάλουν αίτηση και θα 
εγκριθούν από την Επαρχιακή Επιτροπή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1052, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.1052, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 16.7.2012, 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, όσον αφορά το διαχωρισμό οικοπέδων για νεαρά ζευγάρια εκτοπισθέντων 
στη κοινότητα Κοφίνου: 

(α) Στην κοινότητα Κοφίνου δεν έχει εντοπιστεί κρατικό τεμάχιο για σκοπούς διαχωρισμού οικοπέδων 
αυτοστέγασης. 

(β) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ολοκληρώσει το σχεδιασμό του διαχωρισμού κρατικής 
ιδιοκτησίας γης σε 146 οικόπεδα, τα οποία προγραμματίζεται να διατεθούν σε δικαιούχους 
εκτοπισθέντες ως αντισταθμιστικά. 

(γ) Σε περίπτωση που νεαρά ζευγάρια εκτοπισθέντων από την Κοφίνου ή τη Μενόγια ενδιαφέρονται να 
αποκτήσουν οικόπεδο για σκοπούς αυτοστέγασης στον αναφερόμενο διαχωρισμό, θα πρέπει να 
υποβάλουν σχετικό αίτημα μέσω του Κοινοτικού Συμβουλίου στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
ή/και στην Υπηρεσία Μέριμνας και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων, ώστε να διερευνηθεί το ενδεχόμενο 
προώθησης του διαχωρισμού της Α΄ Φάσης για το συγκεκριμένο σκοπό, νοουμένου ότι θα 
διασφαλιστούν οι αναγκαίες πιστώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1056, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 



90 

 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16 
Ιουλίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τον Φεβρουάριο του 2011 το Τμήμα Περιβάλλοντος ενημερώθηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως για την Αίτηση με Αρ. ΛΑΠ/00867/2010, ημερομηνίας 16.11.2010, σε σχέση με την αλλαγή χρήσης 
σε τεμάχιο στην Κοφίνου για επεξεργασία κλινικών αποβλήτων. Το Τμήμα Περιβάλλοντος ενημέρωσε το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για την ανάγκη υποβολής Μελέτης Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον 
(ΜΕΕΠ). 

 Η απαιτούμενη μελέτη υποβλήθηκε στις 14.10.2011 και εξετάσθηκε κατά τη συνεδρίαση της Επιτροπής 
Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλοντος στις 17.1.2012. Στη συνεδρίαση προσκλήθηκαν τα Κοινοτικά 
Συμβούλια Κοφίνου και Μενόγειας, τα οποία εξέφρασαν την αντίθεσή τους στην αδειοδότηση του υπό εξέταση 
έργου. 

 Η Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον επανεξετάσθηκε κατά τη συνεδρίαση της Επιτροπής 
Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον στις 21.6.2012, μετά από την υποβολή τροποποιημένης αίτησης για 
Πολεοδομική Άδεια (Αρ. ΛΑΡ/00059/2012). 

 Πριν την έκδοση της σχετικής Γνωμάτευσης, η Περιβαλλοντική Αρχή θα λάβει υπόψη τη ΜΕΕΠ, στοιχεία 
από την κατασκευή και λειτουργία άλλων παρόμοιων έργων, καθώς και τις θέσεις των μελών της Επιτροπής 
και άλλων εμπλεκόμενων Φορέων. Η έκδοση της περιβαλλοντικής Γνωμάτευσης αναμένεται σύντομα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1059, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1059 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 17 Ιουλίου 
2012 και σας πληροφορώ ότι, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει προβεί στην επαναλειτουργία του χώρου 
εναπόθεσης αδρανών υλικών στη Μαραθούντα κατόπιν συνεννόησης με το Κοινοτικό Συμβούλιο και με τους 
∆ήμους της Επαρχίας Πάφου. 

2. ∆ιευκρινίζεται ότι ο χώρος δεν θα αποδέχεται απόβλητα που προκύπτουν από εκσκαφές, κατασκευές 
και κατεδαφίσεις, τα οποία ήδη παραδίδονται προσωρινά σε χώρους εντός του ΧΥΤΑ Μαραθούντας και 
ακολούθως μεταφέρονται σε μονάδες ανακύκλωσης σε άλλες Επαρχίες. Ο χώρος θα αποδέχεται την 
απόρριψη μόνο κλαδευμάτων, γρασιδιών, παλιών επίπλων, χαλιών, στρωμάτων και χώματα/χόρτα από 
καθαρισμούς οικοπέδων και ανοικτών χώρων. Ο χώρος αναμένεται να κλείσει οριστικά και για τα 
προαναφερόμενα υλικά μετά τη λειτουργία των Πράσινων Σημείων στην Επαρχία Πάφου, τα οποία αναμένεται 
να κατασκευαστούν εντός του πρώτου τριμήνου του 2013. 

3. Η λειτουργία νέας μονάδας επεξεργασίας αποβλήτων εκσκαφών, κατασκευών και κατεδαφίσεων, αφορά 
αποκλειστικά τους ∆ήμους Πάφου και Γεροσκήπου στους οποίους έχει εκμισθωθεί κρατική ιδιοκτησία για το 
συγκεκριμένο σκοπό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1060, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1060 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 13 Ιουλίου 
2012 και σας πληροφορώ ότι, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει ήδη εμβάσει τις απαιτούμενες πιστώσεις στην 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού και ο Έπαρχος Λεμεσού έχει ήδη αρχίσει τον καθαρισμό και απομάκρυνση των 
ξηρών χόρτων, καθώς επίσης και την επιδιόρθωση τμήματος της περίφραξης, η οποία έχει παραβιαστεί από 
αγνώστους με σκοπό ίσως την αφαίρεση και κλοπή υλικών. 

2. Όσον αφορά το θέμα της καταπολέμησης ερπετών και της πόντικας, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού σε 
συνεννόηση με τις Υγειονομικές Υπηρεσίες, θα προβεί στη λήψη όλων των απαραίτητων μέτρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1064, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 13 
Ιουλίου 2012, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 
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 Σύμφωνα με τις κατευθυντήριες γραμμές της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορούν τις Κρατικές 
Ενισχύσεις, ολόκληρο το κόστος εξαγοράς της γης και κατασκευής των έργων υποδομής στην κτηνοτροφική 
περιοχή, θα πρέπει να ανακτάται μέσω του σχετικού ενοικίου των κτηνοτροφικών οικοπέδων που 
καταβάλλουν οι εκμισθωτές κτηνοτρόφοι. 

 Ως εκ τούτου, το Υπουργικό Συμβούλιο με Απόφασή του με ημερ. 30/07/2008, καθόρισε το νέο ύψος 
ενοικίου σε κτηνοτροφικές περιοχές το οποίο βασίζεται στο αγοραίο ετήσιο ενοίκιο ανά δεκάριο, το οποίο δεν 
εμπεριέχει κρατική ενίσχυση. 

 Ο καθορισμός και ο τρόπος υπολογισμού του ύψους του ενοικίου αποτελεί αποκλειστική αρμοδιότητα 
του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

 Με βάση τις επισημάνσεις του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, επιβάλλεται όπως σε Συμβάσεις 
Μίσθωσης που υπογράφονται μετά τις 30/04/2007, να εφαρμόζεται το αγοραίο ύψος ενοικίου ούτως ώστε το 
καταβληθέν ύψος ενοικίου να μην εμπεριέχει κρατική ενίσχυση. 

 Οι Συμβάσεις Μίσθωσης που ήταν σε ισχύ πριν τις 30/04/2007 συνεχίζουν να ισχύουν με τους ίδιους 
όρους και το ίδιο ύψος ενοικίου και το Τμήμα Γεωργίας δεν αναγκάζει τους εκμισθωτές για υπογραφή νέας 
Σύμβασης Μίσθωσης. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1066, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 17 
Ιουλίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Στην περιοχή του Κεντρικού Σφαγείου στην Κοφίνου λειτουργούν τέσσερις εγκαταστάσεις που 
εμπίπτουν στις πρόνοιες των Νόμων για την Ολοκληρωμένη Πρόληψη και Έλεγχο της Ρύπανσης του 2003 και 
2009: 

(α) Το Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου, 

(β) Αποξηραντήριο/μονάδα επεξεργασίας ζωικών υποπροϊόντων της εταιρείας “Sigan Management Ltd” 
(πρώην ιδιοκτήτρια εταιρεία “Comet Farm Ltd”), 

(γ) Αποξηραντήριο/μονάδα επεξεργασίας ζωικών υποπροϊόντων της εταιρείας Α.Τ.Ι. 
ENVIROINDUSTRIALS LTD (πρώην “Vouros Protein Ind. Ltd”), και 

(δ) Αποτεφρωτήρας ζωικών αποβλήτων της εταιρείας “Sigan Management Ltd”. 

 Σημειώνεται ότι για θέματα δυσοσμίας και αέριων εκπομπών ρύπων αρμόδια αρχή είναι το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο έχει και την ευθύνη 
για την έκδοση Αδειών Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων. 

 Η προστασία των νερών και του εδάφους από τη ρύπανση διασφαλίζεται με την χορήγηση αδειών 
Απόρριψης Αποβλήτων από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στα πλαίσια 
εφαρμογής των περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμων 2002 μέχρι 2009 και των περί 
Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμων του 2003 μέχρι 2008. Για τις πιο πάνω 
εγκαταστάσεις ισχύουν τα ακόλουθα: 

(α) Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου: Η Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων με Αρ. 50/2007 έχει λήξει και βρίσκεται στο 
στάδιο της ανανέωσης της. 

(β) Μονάδα Επεξεργασίας ζωικών υποπροϊόντων της εταιρείας Sigan Management Ltd: Έχει χορηγηθεί 
Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων με Αρ. 45/2012. 

(γ) Μονάδα Επεξεργασίας ζωικών υποπροϊόντων της εταιρείας A.T.I. ENVIROINDUSTRIALS LTD: Η Άδεια 
Απόρριψης Αποβλήτων με Αρ. 43/2007 έχει λήξει και βρίσκεται στο στάδιο της ανανέωσης της. 

(δ) Αποτεφρωτήρας ζωικών υποπροϊόντων της εταιρείας Sigan Management Ltd:  Έχει χορηγηθεί Άδεια 
Απόρριψης Αποβλήτων με Αρ. 5/2012. 

 Κατά το έτος 2010 πραγματοποιήθηκαν 7 επιθεωρήσεις στις εν λόγω εγκαταστάσεις από Λειτουργούς 
του Τμήματος Περιβάλλοντος. Αποστάληκαν επιστολές συμμόρφωσης και επιδόθηκε 1 εξώδικη ρύθμιση. Κατά 
το έτος 2011 πραγματοποιήθηκαν 3 επιθεωρήσεις, αποστάληκαν επιστολές συμμόρφωσης και επιδόθηκε 1 
εξώδικη ρύθμιση. Τέλος, κατά το έτος 2012 πραγματοποιήθηκαν 7 επιθεωρήσεις και αποστάληκαν επιστολές 
συμμόρφωσης. 
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 Στο παρελθόν προέκυψαν σοβαρές και επαναλαμβανόμενες παραβιάσεις από τη λειτουργία του 
Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου, του αποξηραντήριου της μονάδας Επεξεργασίας ζωικών υποπροϊόντων της 
εταιρείας Sigan Management Ltd, καθώς και του αποξηραντήριου της μονάδας Επεξεργασίας ζωικών 
υποπροϊόντων της εταιρείας Vouros Protein Industries Ltd. To Τμήμα Περιβάλλοντος απέστειλε εκθέσεις στον 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για λήψη ποινικών μέτρων εναντίον των πιο πάνω φορέων, όπως 
προβλέπεται από τη Νομοθεσία. Μέχρι τώρα έχει εκδικαστεί μόνο η υπόθεση εναντίον της εταιρείας Sigan 
Management Ltd. 

 Σημειώνεται ότι έχει ολοκληρωθεί η λειτουργία συστήματος τριτοβάθμιας επεξεργασίας των υγρών 
αποβλήτων στο αποξηραντήριο της μονάδας Επεξεργασίας ζωικών υποπροϊόντων της εταιρείας Sigan 
Management Ltd, κάτι που αναμένεται να βελτιώσει την υφιστάμενη κατάσταση. Σημαντικό πρόβλημα 
συμμόρφωσης ως προς τις υποδείξεις του Τμήματος Περιβάλλοντος εξακολουθεί να αντιμετωπίζει το Κεντρικό 
Σφαγείο Κοφίνου, το οποίο σύμφωνα με τον Φορέα Εκμετάλλευσης αντιμετωπίζει σοβαρά οικονομικά 
προβλήματα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1067, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.1067 και ημερ. 27 Ιουλίου 2012, σχετικά 
με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις 09:46 π.μ., ο ∆ιευθυντής του Τμήματος ∆ασών, κ. Χριστοφίδης, είχε τηλεφωνική επικοινωνία με τον 
Αναπληρωτή ∆ιευθυντή της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, κ. Τράγκολα, κατά την οποία τον πληροφόρησε ότι 
είχε ήδη δώσει οδηγίες για ανταπόκριση των αεροπλάνων του Τμήματος ∆ασών για κατάσβεση της πυρκαγιάς 
στην περιοχή του Νέου Χωριού Πάφου και ζήτησε και την ανταπόκριση των δύο ελικοπτέρων που εκμισθώνει η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία. Ο Αναπληρωτής ∆ιευθυντής της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας έδωσε αμέσως οδηγίες 
στον Πυροσβεστικό Σταθμό του Αεροδρομίου Πάφου για απογείωση των ελικοπτέρων. Τα δύο ελικόπτερα 
αναχώρησαν στις 10:05 π.μ. Με βάση τα πιο πάνω, θεωρούμε ότι η ανταπόκριση των εναέριων μέσων ήταν 
άμεση. 

 Σημειώνεται ότι την επιχειρησιακή και διοικητική ευθύνη είχε το Τμήμα ∆ασών, καθότι η περιοχή όπου 
ξέσπασε η πυρκαγιά εμπίπτει στον τομέα ευθύνης του, σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία. Η Πυροσβεστική 
Υπηρεσία ανταποκρίθηκε με 18 πυροσβεστικά οχήματα και 52 πυροσβέστες. 

 Αναφορικά με την παρατήρηση του Κοινοτάρχη του Νέου Χωριού Πάφου ότι οι επίγειες πυροσβεστικές 
δυνάμεις δυσκολεύονταν να προσεγγίσουν τις εστίες της πυρκαγιάς, επειδή δεν υπήρχαν προσβάσεις, 
αναφέρεται ότι πράγματι η μορφολογία του εδάφους δεν επέτρεπε στις πυροσβεστικές δυνάμεις να 
προσεγγίσουν κάποιες εστίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1070, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.1070 και ημερ. 27/7/2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και παραθέτω τα ακόλουθα: 

2. Οι πληροφορίες ότι «η Κυβέρνηση προτίθεται να ζητήσει από την Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού (ΑνΑ∆) την επιστροφή του πλεονάσματός της», δεν είναι βάσιμες. Όπως γνωρίζετε, η ΑνΑ∆ είναι 
οργανισμός δημοσίου δικαίου και η λειτουργία της διέπεται από τους περί Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 
Νόμους του 1999 έως 2007. ∆ιοικείται από 13μελές ∆ιοικητικό Συμβούλιο με τριμερή χαρακτήρα, στο οποίο 
συμμετέχουν εκπρόσωποι της Κυβέρνησης, των Εργοδοτών και των Συντεχνιών. Προς επίτευξη του ρόλου και 
της αποστολής της, η ΑνΑ∆ καταρτίζει Προϋπολογισμούς και προωθεί ποικιλόμορφες και στοχευμένες ∆ράσεις 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού. 

3. Για υποστήριξη Ειδικών ∆ράσεων όπως είναι το Ειδικό Σχέδιο Πρόληψης-Σχέδιο ∆ράσης για συμβολή 
στην αντιμετώπιση των επιπτώσεων από την παγκόσμια οικονομική κρίση πάνω στην απασχόληση και την 
ανεργία, το Ειδικό Σχέδιο Προώθησης των Πράσινων ∆εξιοτήτων στην Κυπριακή Οικονομία και η λειτουργία 
πέντε συγχρηματοδοτούμενων από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο Έργων, η ΑνΑ∆ αξιοποιεί τα 
πλεονάσματα που διαθέτει μέσω της κατάρτισης ελλειμματικών Προϋπολογισμών για σειρά ετών. Ενδεικτικά 
αναφέρεται ότι ο Προϋπολογισμός της ΑνΑ∆ για το έτος 2012 που ψηφίστηκε από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων προβλέπει έλλειμμα ύψους €9.186.000, ενώ ο Προϋπολογισμός για το έτος 2013, που 
εγκρίθηκε από το ∆ιοικητικό Συμβούλιο της ΑνΑ∆ τον Ιούνιο 2012, προβλέπει έλλειμμα ύψους €4.994.000. 
Σημειώνεται σχετικά ότι, η πραγματική χρήση του Προϋπολογισμού για το έτος 2011 ήταν ελλειμματική κατά 
€6.495.167. 
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4. Ενόψει της λειτουργίας των πιο πάνω Ειδικών ∆ράσεων καθώς και των υπόλοιπων Σχεδίων της ΑνΑ∆, 
τα ταμειακά διαθέσιμα της ΑνΑ∆ παρουσιάζουν πτωτική πορεία, ως εξής: 

• 31/12/2009: €35.822.022 

• 31/12/2010: €34.319.985 

• 31/12/2011: €30.073.044 

• 31/07/2012: €22.672.961 

 Με βάση τις στοχεύσεις και τις ειλημμένες υποχρεώσεις της ΑνΑ∆ όπως έχουν προσδιοριστεί μέσα από 
σχετική μελέτη που διενέργησε η ΑνΑ∆ για το αποθεματικό της και τις μελλοντικές εκταμιεύσεις, τα ταμειακά 
διαθέσιμα προγραμματίζεται να περιοριστούν στο τέλος του έτους 2015 στο επίπεδο των €12.500.000, ποσό 
το οποίο αποφασίστηκε από το ∆ιοικητικό Συμβούλιο της ΑνΑ∆ να διατηρείται ως «στρατηγικό χρηματικό 
απόθεμα» για την εύρυθμη και ομαλή λειτουργία του Οργανισμού. Από το έτος 2016, εκτιμάται ότι θα 
προωθούνται ισοσκελισμένοι Προϋπολογισμοί. 

5. Καταληκτικά, θεωρώ ότι η ΑνΑ∆, ευθυγραμμιζόμενη με αποφάσεις πολιτικής της Κυβέρνησης της 
∆ημοκρατίας, καταθέτει διαχρονικά μια πολύτιμη συμβολή στην επίτευξη των στρατηγικών στοχεύσεων του 
Κράτους. Στη συνολική προσπάθεια της Κυβέρνησης, αλλά και των κοινωνικών εταίρων για αντιμετώπιση των 
συνεπειών της κρίσης, η Αρχή διαδραμάτισε, μέσα από τις πολλαπλές δράσεις της, ενεργό ρόλο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου 
Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1073, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ καταρχάς να σας ευχαριστήσω για το ενδιαφέρον σας στο θέμα της παράνομης 
εκμετάλλευσης περιουσιών των εκτοπισμένων συμπολιτών μας στο κατεχόμενο τμήμα της Κύπρου και για το 
έργο που επιτελείτε στη διεκδίκηση των δικαιωμάτων που μας στερεί εδώ και 38 χρόνια το κατοχικό καθεστώς. 

 Σε ό,τι αφορά στην ανακοίνωση της εταιρείας Aegean, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εξωτερικών 
προέβη εξαρχής στη διάψευση των ισχυρισμών της, με δική του ανακοίνωση η οποία εξεδόθη στις 27 Ιουνίου 
2012 και αναδημοσιεύθηκε από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης. Επισυνάπτεται για δική σας ενημέρωση το 
σχετικό ανακοινωθέν όπως αυτό αναρτήθηκε στην ιστοσελίδα του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών. 

 Επιθυμώ να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο Εξωτερικών προβαίνει επί καθημερινής βάσεως, τόσο 
στο εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό, σε ενέργειες αποτροπής της καταπάτησης των δικαιωμάτων των 
Κυπρίων πολιτών και σε καμία περίπτωση δεν θα συναινούσε ή με οποιοδήποτε τρόπο ενθάρρυνε ενέργειες οι 
οποίες συνιστούν την καταπάτηση των δικαιωμάτων αυτών. 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών βρίσκεται πάντοτε στη διάθεσή σας για περαιτέρω συζήτηση θεμάτων 
αρμοδιότητάς του.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1074, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1074 και ημερομηνίας 13/7/2012 που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και αποστάληκε στις 27/7/2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Από τα στοιχεία κάρπωσης που διατηρεί η Υπηρεσία Θήρας & Πανίδας φαίνεται ότι η ετήσια κάρπωση 
των λαγών κυμαίνεται σε ένα σταθερό εύρος από 45,000-60,000. Αυτή η διακύμανση της κάρπωσης, η 
οποία σε μεγάλο βαθμό αντικατοπτρίζει την εικόνα των πληθυσμών του πιο πάνω είδους, είναι απόλυτα 
φυσιολογική σύμφωνα και με τη διεθνή βιβλιογραφία. Στους επιστήμονες που ασχολούνται με την 
διαχείριση της άγριας ζωής είναι γνωστή ως η δυναμική των πληθυσμών των μικρών θηραμάτων, η 
οποία χαρακτηρίζεται από υψηλό βαθμό γεννητικότητας καθώς και υψηλό βαθμό θνησιμότητας. Τα είδη 
αυτά παρουσιάζουν μεγάλες πληθυσμιακές αυξομειώσεις λόγω κυρίως των κλιματολογικών συνθηκών, 
αλλά και από άλλες αιτίες που εξαρτώνται και έχουν να κάνουν με την πυκνότητα του ιδίου του 
πληθυσμού τους στο συγκεκριμένο τόπο/χρόνο, την αρπακτικότητα κ.ά. Το σταθερό εύρος της 
κάρπωσης αποδεικνύει την αυστηρή διαχείριση των θηραμάτων που επιτελείται στην Κύπρο. 

2. Κατά την περίοδο Ιανουαρίου-Απριλίου 2012 είχε εντοπιστεί αριθμός νεκρών λαγών σε όλες τις 
Επαρχίες, πλην της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου. Από αυτούς, έξι που ήταν κατάλληλοι για 
νεκροψία (δηλ. δεν ήταν σε προχωρημένη σήψη) παραδόθηκαν στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες για τις 
απαραίτητες εξετάσεις (νεκροψία). Μετά από ενδελεχείς εξετάσεις από Λειτουργούς των Κτηνιατρικών 



94 

 

Υπηρεσιών και αφού οι λαγοί παρουσίαζαν όλοι περίπου τα ίδια συμπτώματα, διαγνώστηκε 
Ψευδοφυματίωση. 

3. Επειδή η εν λόγω ασθένεια εμφανίζεται για πρώτη φορά στη χώρα μας, λειτουργοί της Υπηρεσίας 
Θήρας & Πανίδας προχώρησαν σε εκτεταμένη μελέτη της σχετικής βιβλιογραφίας, από την οποία 
διαφάνηκε ότι η εν λόγω ασθένεια εμφανίζεται σε περιόδους υψηλής υγρασίας και χαμηλών 
θερμοκρασιών, δηλ. καιρικές συνθήκες που εμφανίστηκαν στην Κύπρο την περίοδο Ιανουαρίου-
Απριλίου. Σημειώνεται ότι το πρώτο κρούσμα εντοπίστηκε στις 30/01/2012 και το τελευταίο στις 
04/04/2012. Από τότε άλλοι λαγοί που εντοπίστηκαν νεκροί και παραδόθηκαν στις Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες για τις απαραίτητες εξετάσεις, δεν έδειξαν την υπό αναφορά ασθένεια, αφού οι καιρικές 
συνθήκες έχουν διαφοροποιηθεί. Το γεγονός αυτό οδηγεί στο συμπέρασμα ότι η ασθένεια πιθανότατα 
έχει ήδη ολοκληρώσει τον κύκλο της. 

4. Μια πρώτη εκτίμηση για τις επιπτώσεις της εν λόγω ασθένειας στους πληθυσμούς των λαγών, η 
Υπηρεσία Θήρας & Πανίδας, θα έχει περί τα τέλη Αυγούστου, όταν θα έχουν ολοκληρωθεί οι 
καταμετρήσεις των πληθυσμών και θα έχουν διαφανεί οι σχετικές διακυμάνσεις των πληθυσμών σε κάθε 
περιοχή, σε σχέση με τις αντίστοιχες καταμετρήσεις της περσινής χρονιάς. Πλήρη εικόνα των 
επιπτώσεων της ασθένειας στους πληθυσμούς των λαγών θα υπάρξει από την αξιολόγηση της 
κάρπωσης κατά την προσεχή ανοικτή περίοδο κυνηγίου. Εδώ θα πρέπει να σημειωθεί ότι οι πληθυσμοί 
των λαγών, είναι πιθανόν, σε κάποιες περιοχές να επηρεαστούν περισσότερο από την ασθένεια σε 
σύγκριση με κάποιες άλλες που μπορεί να μην επηρεαστούν καθόλου. 

5. Εκτιμάται ότι η συγκεκριμένη ασθένεια θα έχει επιπτώσεις στον πληθυσμό των λαγών και κατ’ επέκταση 
στο ύψος της κάρπωσης κατά την κυνηγετική περίοδο. Επιπρόσθετα, όπως αναφέρθηκε και πιο πάνω, 
λόγω της δυναμικής των πληθυσμών των μικρών θηραμάτων είναι δυνατό οι πληθυσμοί των λαγών να 
ανακάμψουν σε σχετικά σύντομο χρονικό διάστημα. 

6. Κάτι παρόμοιο είχε συμβεί και με τους πληθυσμούς των περδικιών το 2004, οπότε είχαν προσβληθεί 
από Ψευδοπανώλη, με αποτέλεσμα τη σημαντική μείωση των πληθυσμών των περδικιών μέχρι και 
40%. Εντούτοις, όταν η ασθένεια ολοκλήρωσε το κύκλο της, οι πληθυσμοί των περδικιών άρχισαν να 
ανακάμπτουν, με αποτέλεσμα σήμερα οι πληθυσμοί των περδικιών να βρίσκονται σε πολύ 
ικανοποιητικά επίπεδα. 

7. Η λαθροθηρία αποτελεί σοβαρό πρόβλημα που αντιμετωπίζεται σε σχέση με τους λαγούς αλλά και τα 
άλλα θηράματα του τόπου μας. Η Υπηρεσία Θήρας & Πανίδας και το Κλιμάκιο Πάταξης της 
Λαθροθηρίας του Αρχηγείου Αστυνομίας καταβάλλουν μεγάλες προσπάθειες για πάταξη και πρόληψη 
του φαινόμενου της λαθροθηρίας. Πιστεύεται ότι η περιστασιακή λαθροθηρία έχει περιοριστεί σημαντικά, 
ενώ και το κύκλωμα των επαγγελματιών λαθροθήρων έχει δεχθεί κατά καιρούς σοβαρά πλήγματα. Λόγω 
αυτών των προσπαθειών, οι συστηματικοί λαθροθήρες βρίσκουν συνεχώς καινούριους τρόπους για να 
λαθροκυνηγούν, όπως με τη χρήση αεροβόλων με αέριο, τη χρήση διόπτρων νυκτερινής σκόπευσης, τη 
χρήση σιδεροπαγίδων και συρματοθηλειών, καθώς και με τη χρήση τετράτροχων μοτοσυκλέτων. 
Παράλληλα η χρήση κινητών τηλεφώνων ή άλλων μέσων επικοινωνίας και γενικότερα της τεχνολογίας, 
από τους οργανωμένους λαθροκυνηγούς κάνει το έργο των δύο σωμάτων ακόμα δυσκολότερο. 

8. Στα πλαίσια της προστασίας των θηραμάτων η Υπηρεσία Θήρας & Πανίδας έχει εντατικοποιήσει τις 
περιπολίες της, ενώ έχει αυξήσει σημαντικά τον αριθμό των περιπόλων που πραγματοποιούνται κατά 
την διάρκεια της κάθε βάρδιας. Οι περιπολίες διεξάγονται καθ’ όλη την διάρκεια του 24ώρου και σε αυτές 
συμμετέχει όλο το προσωπικό της Υπηρεσίας, μόνιμο και έκτακτο. Επιπρόσθετα, η Υπηρεσία αξιοποιεί 
συγκεκριμένες πληροφορίες που λαμβάνει και διενεργεί αιφνιδιαστικά ελέγχους σε οικίες και υποστατικά, 
κατόπιν δικαστικού εντάλματος. Παρόλα τα πιο πάνω, είναι γενικά παραδεκτό ότι η λαθροθηρία έχει 
μειωθεί σημαντικά σε σχέση με το τι γινόταν στο παρελθόν και αυτό οφείλεται κυρίως στην συνεχή 
ενημέρωση του κοινού στην οποία προβαίνουν λειτουργοί της Υπηρεσίας μέσω των έντυπων και 
ηλεκτρονικών MMΕ, στις διαλέξεις που διεξάγονται στους κυνηγετικούς συλλόγους, στην επιμόρφωση 
που τυγχάνουν οι νέοι κυνηγοί κατά την διαδικασία έκδοσης πρώτης άδειας κυνηγίου αλλά και στις 
αυστηρές ποινές που επιβάλλουν τα δικαστήρια, τα τελευταία χρόνια σε όσους λαθροκυνηγούν. 
Επισημαίνεται ωστόσο, ότι θα πρέπει όλοι να συνεργαστούν και να υλοποιηθούν προγράμματα 
περιβαλλοντικής εκπαίδευσης και ενημέρωσης. Η περιβαλλοντική εκπαίδευση μαθητών ηλικίας 10 έως 
12 ετών κρίνεται ιδιαίτερα σημαντική, διότι στην ηλικία αυτή τα παιδιά διαμορφώνουν άποψη για το 
κυνήγι και αναπτύσσεται το ενδιαφέρον τους για την άγρια πανίδα. Επιπρόσθετα ακόμα περισσότερη 
σημασία και βαρύτητα θα πρέπει να δοθεί στην εκπαίδευση των νέων κυνηγών, αφού, σύμφωνα με 
ειδικούς, η περίοδος στην οποία ο κυνηγός βγάζει για πρώτη φορά άδεια κυνηγίου είναι η 
καταλληλότερη για να αναπτυχθεί η κυνηγετική ηθική και συνείδηση. 

9. Αποτελεί θέση της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας ότι το σοβαρότερο πρόβλημα που έχει να 
αντιμετωπίσει η πανίδα της Κύπρου είναι η καταστροφή/υποβάθμιση των βιοτόπων, η συνεχής οικιστική 
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και τουριστική ανάπτυξη, το πυκνό αστικό, υπεραστικό και δασικό οδικό δίκτυο, οι περίοδοι ανομβρίας, η 
υπερβόσκηση, οι δηλητηριάσεις από την αλόγιστη χρήση φυτοφαρμάκων και η εντατικοποίηση της 
γεωργίας με την ευρεία χρήση φυτοφαρμάκων. 

10. Όλα τα πιο πάνω, σε συνδυασμό με το συνεχή περιορισμό των διαθέσιμων κυνηγότοπων, αυξάνουν την 
πυκνότητα των κυνηγών σε κάποιες περιοχές και την κυνηγετική πίεση, με επιπτώσεις στα θηράματα. 

11. Από τα στοιχεία που διατηρεί η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας φαίνεται ότι ο αριθμός των εξορμήσεων 
δεν επηρεάζει την τελική συνολική κάρπωση, αφού αυτός κυμαίνεται από 9-10,5 εξορμήσεις μ.ο. ανά 
κυνηγό, ενώ μόνο το 41% των κυνηγών εξορμά περισσότερες από 10 εξορμήσεις. Είναι σημαντικό να 
επισημανθεί ότι ο μ.ο. αριθμού εξορμήσεων ανά κυνηγό είναι άμεσα συσχετισμένος με τα διαθέσιμα 
θηράματα, δηλ. σε κυνηγετικές περιόδους με πλούσιο θήραμα οι κυνηγοί εξορμούν περισσότερο από 
ό,τι σε κυνηγετικές περιόδους φτωχές σε διαθέσιμο θήραμα. (Για ενημέρωση σας, επισυνάπτεται το 
πλήρες κείμενο της τηλεφωνικής έρευνας κάρπωσης κυνηγίου για την περίοδο 2011-2012). 

12. Η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας προβαίνει σε όλα τα απαραίτητα διαχειριστικά έργα έτσι ώστε να 
επιτυγχάνεται αειφορική κάρπωση των θηραμάτων. Τα κυριότερα από αυτά σημειώνονται πιο κάτω: 

 Βελτίωση βιοτόπων (κάθε χρόνο η Υπηρεσία Θήρας & Πανίδας σε συνεργασία με τους τοπικούς 
κυνηγετικούς συλλόγους της ΚΟΚ & ∆ΑΖ προβαίνει σε σπορές εγκαταλελειμμένων αγροτεμαχίων 
κυρίως στα ορεινά και στα ημιορεινά. Κάθε χρόνο σπέρνονται πέραν των 10 χιλ. δεκαρίων). 

 Σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ασών γίνεται προσπάθεια φύτευσης γηγενών καρποφόρων 
δέντρων και θάμνων που προτιμούνται από τα είδη πανίδας. 

 Συνεχής παρακολούθηση, μελέτη και καταμετρήσεις των πληθυσμών των λαγών καθώς και των 
άλλων ειδών πανίδας. 

 Αποκοπή δασικών δρόμων και αντιπυρικών λωρίδων για σκοπούς μείωσης της λαθροθηρίας. 

 Κήρυξη απαγορευμένων περιοχών κυνηγίου σε περιοχές που εμφανίζουν μεγάλη κυνηγετική 
πίεση. 

 Καθαρισμός φυσικών πηγών νερού. 

 Ενημέρωση του κοινού και συνεχής επιμόρφωση των κυνηγών και ειδικότερα των νέων. 

 Πάταξη κάθε μορφής λαθροθηρίας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1077, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τα πορίσματα της Μελέτης ∆ιαχείρισης της Παράκτιας Ζώνης της Κύπρου που εκπονήθηκε 
από Ολλανδούς Εμπειρογνώμονες (Delft Hydraulics), στην παράκτια περιοχή μεταξύ Αεροδρομίου Πάφου και 
ακρωτηρίου Άσπρο, στην οποία εμπίπτει η παραλιακή περιοχή Τίμης, δεν συστήνονται επεμβάσεις με έργα 
μέσα στη θάλασσα όπως είναι η κατασκευή κυματοθραυστών, για να μην διαταραχθεί το φυσικό περιβάλλον. 
Στις περιπτώσεις όπου παρουσιάζεται έντονη διάβρωση και απαιτείται προστασία του παραλιακού μετώπου, οι 
Σύμβουλοι προτείνουν αναπλήρωση της ακτής με χαλίκια (κροκάλλες) ή «φυσική θωράκιση» σύμφωνα με τα 
φυσικά χαρακτηριστικά της περιοχής. Η παραλία της Τίμης δεν παρουσιάζει επί του παρόντος έντονη 
διάβρωση και έτσι δεν εμπίπτει στις προτεραιότητες για λήψη μέτρων. 

3. Με βάση τα πιο πάνω, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν προγραμματίζει την κατασκευή έργων 
προστασίας της παραλίας στην εν λόγω περιοχή. Το θέμα συντήρησης του δάσους παραπέμφθηκε λόγω 
αρμοδιότητας στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1077, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στη επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30 
Ιουλίου 2012, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 
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 Το δάσος που βρίσκεται πλησίον του Αεροδρομίου Πάφου χωρίζεται από τον δρόμο σε δύο μέρη, το 
βόρειο και το νότιο τμήμα. Στο βόρειο τμήμα, το Τμήμα ∆ασών διενεργεί κλαδεύσεις ξηρών κλάδων και 
αφαιρέσεις ξηρών δένδρων. Για το νότιο τμήμα, το Τμήμα ∆ασών έχει εκπονήσει Σχέδιο Αναβάθμισής του σε 
Πάρκο. Στο σχέδιο προβλέπονται, μεταξύ άλλων, αναβάθμιση των δύο εκδρομικών χώρων, κατασκευή 
μονοπατιού μελέτης της φύσης και ποδηλατόδρομου, διαχειριστικού δρόμου, αθλητικού μονοπατιού, 
κατασκευή θέσης θέας, καθώς και δασοκομικοί χειρισμοί (καθαρισμοί της άγριας βλάστησης, κλαδεύσεις, 
αραιώσεις και φυτεύσεις). 

 Ήδη το Σχέδιο Αναβάθμισης άρχισε να εφαρμόζεται, ενώ έχει υποβληθεί αίτηση για χρηματοδότηση του 
έργου από το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης (Μέτρο 2.6.1. ∆ιατήρηση και Βελτίωση του Κοινωνικού Ρόλου των 
∆ασών - Μη Παραγωγικές Επενδύσεις). 

 Το θέμα της διάβρωσης της παραλίας εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων. 
 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1083, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 30 
Ιουλίου 2012, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Στο κυβερνητικό τεμάχιο, το οποίο εφάπτεται με τον πλατειακό χώρο στην Κοινότητα της Αχέλειας, 
υπάρχουν οι κτιριακές εγκαταστάσεις διοίκησης όπως και τα κτίρια στέγασης υποστηρικτικών υπηρεσιών των 
Κυβερνητικών Αγροκτημάτων Πάφου. Τα εν λόγω κτίρια, είναι απαραίτητα για την ομαλή λειτουργία των 
Κυβερνητικών Αγροκτημάτων Πάφου. 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος δεν μελετά τη μετακίνηση των υπό 
αναφορά κτιριακών εγκαταστάσεων στο άμεσο μέλλον. Σημειώνεται ότι το 2008, μετά από απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, με τη σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, είχε παραχωρηθεί στην Κοινότητα της Αχέλειας έκταση από τα Κυβερνητικά Αγροκτήματα 
Πάφου για τη δημιουργία πλατειακού χώρου. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1091, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερ. 31.7.2012, 
σε σχέση με την πιο πάνω επιστολή του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τον Απρίλιο του 2012, μετά από ανοικτό διαγωνισμό, κατακυρώθηκε προσφορά για την αγορά 
υπηρεσιών για ∆ιευθυντή Έργου του Ακάμα, για περίοδο πέντε χρόνων, στο Αρχιτεκτονικό Γραφείο Αντωνία 
Θεοδοσίου. Ο ∆ιευθυντής Έργου θα υποβάλει σε πρώτο στάδιο Έκθεση, όπου θα περιγράφεται ο βαθμός στον 
οποίο υλοποιήθηκαν τα μέτρα που είχαν αποφασιστεί από το Υπουργικό Συμβούλιο στο παρελθόν, καθώς και 
οι λόγοι που εμπόδισαν την πλήρη υλοποίησή τους, και θα συνδράμει στην ετοιμασία Έγγραφων ∆ιαγωνισμού 
για την εκπόνηση ∆ιαχειριστικού Σχεδίου για την περιοχή της Χερσονήσου, με στόχο την οικονομική και 
κοινωνική αναζωογόνηση και ανάδειξη της περιοχής και των Κοινοτήτων. 

 Το ∆ιαχειριστικό Σχέδιο, το οποίο θα συνταχτεί από Ειδικούς Συμβούλους που θα προσληφθούν για το 
σκοπό αυτό, θα περιλαμβάνει κατάλογο, περιγραφή, χωροθέτηση, κοστολόγηση και ιεράρχηση όλων των 
προτεινόμενων έργων, καθώς και εισηγήσεις για τη χρηματοδότησή τους. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια των υποχρεώσεών της, η ∆ιευθύντρια Έργου είχε συναντήσεις με 
εκπροσώπους διαφόρων κοινοτήτων του Ακάμα και έχουν καταγραφεί οι θέσεις και εισηγήσεις τους. Τα 
αποτελέσματα των συναντήσεων αυτών θα συμπεριληφθούν στην πρώτη Έκθεση Προόδου που θα υποβληθεί 
εντός Σεπτεμβρίου. Η Έκθεση αυτή θα συζητηθεί στη συνέχεια στη ∆ιαχειριστική Επιτροπή, στην οποία 
εκπροσωπούνται οι κοινότητες του Ακάμα ως επίσης οι εμπλεκόμενες κρατικές υπηρεσίες, με σκοπό την 
περαιτέρω προώθηση της υλοποίησης του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1093, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.010.01.1093 και ημερ. 27.7.2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας αναφέρω τα εξής: 

1. Ο Σταθμός Επεξεργασίας Αστικών Λυμάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου (Σ.Α.ΠΑ.) αποτελεί 
κεντρικό σταθμό επεξεργασίας οικιακών αποβλήτων και, σύμφωνα με το άρθρο 8 των περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμων του 2002 μέχρι 2009, εμπίπτει στις αδειοδοτούμενες εγκαταστάσεις. 

2. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας ζήτησε από το Σ.Α.ΠΑ. στις 8.8.2012 όπως υποβάλει αίτηση για 
εξασφάλιση Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων. Οι όροι λειτουργίας που αναμένεται να καθοριστούν 
στην Άδεια αυτή στοχεύουν στην πρόληψη της ρύπανσης της ατμόσφαιρας, κυρίως από τις εκπομπές 
που προκύπτουν από τις ηλεκτρογεννήτριες που λειτουργούν με βιοαέριο, το οποίο παράγεται στο 
Σταθμό. Οι Άδειες Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων δεν περιλαμβάνουν όρους για οχληρία, αφού το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν έχει αρμοδιότητα για το θέμα αυτό. 

3. Για τη λειτουργία του Σταθμού αυτού, καθώς επίσης και για τη διαχείριση των επεξεργασμένων 
αποβλήτων, ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, είχε χορηγήσει Άδειες 
Απόρριψης Αποβλήτων στο Σ.Α.ΠΑ. και στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, αντίστοιχα, οι οποίες έληξαν 
στις 6.3.2012. Στις 30.7.2012 εξετάστηκαν από την Τεχνική Επιτροπή για την Προστασία του 
Περιβάλλοντος αιτήσεις του Σ.Α.ΠΑ. και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, για ανανέωση των πιο 
πάνω Αδειών Απόρριψης Αποβλήτων. 

4. Η Τεχνική Επιτροπή η οποία εξετάζει αιτήσεις για Άδειες Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων και Άδειες 
Απόρριψης Αποβλήτων, απαρτίζεται από εκπροσώπους των ακόλουθων Υπουργείων και Οργανισμών: 

 Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας (προεδρεύει) 

 Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 

 Υπουργείο Υγείας 

 Υπουργείο Εσωτερικών 

 Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 

 Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 

 Επιστημονικό και Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου 

 Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου. 

5. Εκτός από τα μέλη της Τεχνικής Επιτροπής, στη συνεδρία κλήθηκαν να παραστούν η Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου και οι τοπικές αρχές (Κοινοτικό Συμβούλιο Αχέλειας) αλλά αυτές δεν εκπροσωπήθηκαν, 
ούτε ενημέρωσαν το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας για οποιαδήποτε παράπονα για τη λειτουργία του 
Σταθμού. Στη συνέχεια, η Τεχνική Επιτροπή εισηγήθηκε στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος όπως ανανεώσει τις πιο πάνω Άδειες Απόρριψης Αποβλήτων, με βάση τα προσχέδια 
που ετοίμασε το Τμήμα Περιβάλλοντος. 

6. Τόσο οι Άδειες που έχουν λήξει όσο και τα προσχέδια των νέων Αδειών που έχουν συμφωνηθεί στην 
Τεχνική Επιτροπή περιλαμβάνουν όρους σχετικά με τη λειτουργία του Σταθμού και τη διάθεση των 
επεξεργασμένων αποβλήτων. Σημειώνεται ότι σε περίπτωση δυσλειτουργίας του Σταθμού, ή κατά τη 
διάθεση των επεξεργασμένων αποβλήτων, αν δεν τηρούνται οι όροι λειτουργίας της Άδειας Απόρριψης 
Αποβλήτων, είναι πιθανόν να προκαλείται οχληρία. Αρμοδιότητα για έλεγχο της εφαρμογής των όρων 
λειτουργίας που καθορίζονται στις Άδειες Απόρριψης Αποβλήτων έχει το Τμήμα Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος προς το οποίο κοινοποιείται η επιστολή 
αυτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1109, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1109 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 1/08/12 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών συμπεριέλαβε στις προτάσεις του 
Προϋπολογισμού 2013 ποσό ύψους €427.150 για να παραχωρηθεί στο ∆ήμο Πόλεως Χρυσοχούς για την 
ανέγερση/βελτίωση των εγκαταστάσεων του. Ωστόσο, λόγω των τρεχουσών δημοσιονομικών συνθηκών, 
φαίνεται καταρχήν ότι δεν θα εγκριθεί η συμπερίληψη οποιουδήποτε ποσού για το έργο στον Προϋπολογισμό 
2013. 

2. Ο ∆ήμαρχος Πόλεως έχει ενημερωθεί για την πιο πάνω εξέλιξη, με την ταυτάριθμη επιστολή μου 
ημερομηνίας 6/08/12.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1111, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.1111 
ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2012, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η παραχώρηση του κτιρίου του παλιού 
Αστυνομικού Σταθμού Πόλης Χρυσοχούς στο ∆ήμο Πόλης Χρυσοχούς είχε συζητηθεί σε συναντήσεις του 
Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως με το ∆ήμαρχο Πόλης Χρυσοχούς που πραγματοποιήθηκαν στο 
Υπουργείο τούτο στις 28.1.2011, 27.5.2011 και 7.9.2011. 

2. Σχετικά αναφέρεται ότι το κτίριο του Αστυνομικού Σταθμού θεωρείται απαραίτητο για την Αστυνομία, 
ώστε να διαμορφωθεί ως χώρος κατοικίας των μελών της Αστυνομίας που υπηρετούν στην περιοχή και έχουν 
την μόνιμη κατοικία σε άλλη πόλη ή και για στέγαση κλιμακίου της Τροχαίας. Όμως, λαμβάνοντας υπόψη ότι το 
κτίριο είναι διατηρητέο η Αστυνομία είναι πρόθυμη να συζητήσει την ανταλλαγή του με πέντε διαμερίσματα 
τριών υπνοδωματίων στην Πόλη Χρυσοχούς. 

3. Ως εκ τούτου, στις συναντήσεις του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως με το ∆ήμαρχο Πόλης 
Χρυσοχούς ημερομηνίας 27.5.2011 και 7.9.2011, ζητήθηκε όπως εξεταστεί το αίτημα για παραχώρηση του 
κτιρίου, νοουμένου ότι ο ∆ήμος Πόλης Χρυσοχούς, σε συνεννόηση με την Αστυνομία, εξετάσει τη δυνατότητα 
ανταλλαγής του κτιρίου και του χώρου του παλαιού Αστυνομικού Σταθμού, με πέντε διαμερίσματα τριών 
υπνοδωματίων στην Πόλη Χρυσοχούς, ίσης αξίας με το κτίριο και το χώρο που θα παραχωρηθεί και αν δεν 
εξευρεθεί κατάλληλη ιδιωτική γη, να εξεταστεί η δυνατότητα ανέγερσης τους σε χαλίτικη γη στην γύρω περιοχή 
στα δημοτικά όρια της Πόλης Χρυσοχούς. Εάν επιτευχθεί συμφωνία για τα προαναφερθέντα, θα πρέπει να 
εξασφαλιστεί και η σχετική έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου, προτού προωθηθούν οποιεσδήποτε 
περαιτέρω ενέργειες. 

4. Έκτοτε, αναμένεται απάντηση από το ∆ήμαρχο Πόλης Χρυσοχούς αναφορικά με την τοποθέτηση του 
για την προαναφερόμενη εισήγηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1112, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Αίτημα του ∆ήμου Πόλης Χρυσοχούς για συμπερίληψη στον προϋπολογισμό του 2013 της δεύτερης φάσης 
κατασκευής των έργων προστασίας της ακτής στον Κόλπο Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει προτείνει στον Προϋπολογισμό του 2013 ποσό ύψους €600.000 για 
έναρξη της κατασκευής της δεύτερης φάσης κατασκευής των έργων προστασίας της ακτής στον Κόλπο 
Χρυσοχούς, δηλαδή των υπόλοιπων δέκα (10) κυματοθραυστών στην περιοχή Λατσιού, από το αλιευτικό 
καταφύγιο μέχρι τον κατασκηνωτικό χώρο. Η προϋπολογιζόμενη δαπάνη του έργου ανέρχεται στα €5,5 εκ. 

3. Ενόψει των δύσκολων δημοσιονομικών συνθηκών διαφαίνεται ότι η προώθηση του έργου προς το 
παρόν αναβάλλεται καθώς δεν αναμένεται να εγκριθούν πιστώσεις για νέα έργα για το 2013.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε σήμερα και θα ολοκληρώσουμε 
στην επόμενη συνεδρία τη συζήτηση του πρώτου θέματος, που τιτλοφορείται «Οι αγοραπωλησίες περιουσιών 
Ελληνοκυπρίων στα κατεχόμενα και τρόποι αντιμετώπισης της κατάστασης».  Το θέμα ενεγράφη με εισήγηση 
του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου.  Σήμερα, πέραν του εισηγητή, θα μιλήσουν η κ. Σκεύη Κουκουμά, ο κ. 
∆ημήτρης Συλλούρης και ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης. 

 Παρακαλώ τον εισηγητή του θέματος, το συνάδελφο κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, να ανέλθει στο βήμα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πιστεύω ότι αυτό το βήμα χρησιμοποιήθηκε όλα αυτά τα τριάντα οκτώ χρόνια της προσφυγιάς και της 
δοκιμασίας πολλές φορές και για πλεονασματικές θεωρητικολογίες, για μεγάλα λόγια, για υποσχεσιολογίες, για 
αόριστες κενολογίες και ουσιαστικά κατέστη ο εκτοξευτήρας πολλών ελπίδων για τον προσφυγικό μας κόσμο, 
που τελικά όμως δεν τις είδε ποτέ να υλοποιούνται.   

 Πιστεύω ότι παρήλθε ανεπιστρεπτί η εποχή των μεγάλων λόγων και των κενολόγων δημαγωγικών 
διακηρύξεων για τον προσφυγικό κόσμο.  Ο προσφυγικός κόσμος δοκιμάζεται για μια τριανταοκταετία και αυτό 
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που αναμένει απ’ όλους εμάς είναι να αγγίξουμε επί τον τύπον των ήλων και να αντιμετωπίσουμε ενώπιος 
ενωπίω τα μικρά και μεγάλα προβλήματα που τον ταλανίζουν.   

 Οι αγοραπωλησίες περιουσιών Ελληνοκυπρίων στα κατεχόμενα και οι τρόποι αντιμετώπισης του 
φαινομένου, που θα επιχειρήσουμε, αποτελούν αφενός μεν κόλαφο για την κυπριακή πολιτεία, γιατί κάποιοι 
συμπατριώτες μας φτάνουν στο έσχατο σημείο να διαπραγματεύονται την πατρίδα μας και τη γη τους με τον 
κατοχικό στρατό, με τη κατοχική δύναμη, την Τουρκία, αφετέρου δε αποτελούν εφαλτήριο αφυπνίσεως, για να 
αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα στην ολότητά του και να μπορέσουμε να δώσουμε λύσεις και απαντήσεις σ’ 
αυτά τα ζητήματα.  ∆ε φτάνουν μόνο οι κενολόγες αναφορές και οι παρακλήσεις του τύπου «η δική μας 
επιθυμία και η δική μας προσδοκία είναι οι πρόσφυγες να μην αποτείνονται στην ψευδοεπιτροπή», για να 
διαπραγματεύονται τη ζωή τους ουσιαστικά, γιατί αυτή η γη είναι ταυτισμένη με τη ζωή τους, αλλά πρέπει να 
εντοπίσουμε το γιατί ο προσφυγικός κόσμος και αυτοί που κακώς καταφεύγουν στην ψευδοεπιτροπή έφτασαν 
μέχρι εκεί.  Σας διαβεβαιώνω ότι δεν υπάρχει πρόσφυγας που συνειδητά θα ήθελε ποτέ να διαπραγματεύεται 
με την κατοχή, για να ξεπουλήσει τη γη του.  Άρα, και αυτοί που καταφεύγουν εκεί είμαι βέβαιος ότι θεωρούν 
ότι η κίνησή τους είναι εσφαλμένη.  

 Για εμάς όμως το πρόβλημα είναι υπαρκτό και είναι μεγάλο το διακύβευμα.  Για πρώτη φορά η Τουρκία, 
από καταβολής κόσμου σ’ αυτό τον τόπο, αυτή την ελληνική γη την αγοράζει και τη μετατρέπει νομότυπα σε 
τουρκική περιουσία, σε τουρκική γη.  Η Τουρκία γνωρίζετε πολύ καλά ότι έχει την οικονομική δυνατότητα να το 
πράξει και το πράττει και δυστυχώς βρίσκει ανταπόκριση για πολλούς και διάφορους λόγους. 

 ∆ε φτάνει, αγαπητοί συνάδελφοι, μόνο η επίκληση να επιδειχθεί πατριωτισμός εκ μέρους των 
προσφύγων, για να επιλύσουμε το πρόβλημα.  Οι πρόσφυγες όλα αυτά τα χρόνια δεν είχαν την αντιμετώπιση 
που έπρεπε από την πολιτεία.  Όλα αυτά τα χρόνια οι πρόσφυγες μπορώ να πω ότι έτυχαν περισσότερο 
εκμεταλλεύσεως παρά στηρίξεως και πρέπει επιτέλους σήμερα, ιδιαίτερα από αυτό το βήμα, στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο, όπως αποκαλείται, που πρέπει να είναι η φωνή της Βουλής, να πούμε μόνο αλήθειες και να 
καταρρίψουμε τους μύθους που δημιουργήθηκαν εδώ και τόσα χρόνια.  

 Θεωρώ ότι είναι μεγάλος μύθος το ότι οι πρόσφυγες πήραν πλουσιοπάροχα από την πολιτεία.  Όλες οι 
κυβερνήσεις ανεξαιρέτως κατέβαλαν φιλότιμες προσπάθειες, για να στηρίξουν τον προσφυγικό κόσμο, σε 
λανθασμένη βάση, με ελλειμματικούς προϋπολογισμούς και με ελλειμματικές προσπάθειες.  Λέγεται σήμερα -
το αναφέρω χωρίς διάθεση να κριτικάρω καμία κυβέρνηση- «μα, δίνουμε στον προσφυγικό κόσμο €80 
εκατομ.».  Όσα δίνουμε σε κάποιους κρατικούς ή ημικρατικούς οργανισμούς, για να καλύψουν τα ελλείμματά 
τους κάθε χρόνο, δίνουμε σε διακόσιες χιλιάδες πρόσφυγες!  Όμως, δε μας λένε οι κρατικοί λειτουργοί και οι 
εκάστοτε κυβερνήσεις ότι οι πρόσφυγες δίνουν για τα ταμεία του κράτους περίπου €2,5 δις το χρόνο σε φόρους 
και τέλη ως πολίτες αυτής της ∆ημοκρατίας, για να γίνουν έργα ανάπτυξης, για να γίνουν δρόμοι, για να γίνουν 
πολεοδομικές ζώνες, από τα οποία οι πρόσφυγες δεν έχουν να επωφεληθούν οτιδήποτε.  ∆ε μας είπαν ποτέ 
ότι απ’ αυτά που δίνουν οι πρόσφυγες στο κράτος παίρνουν πίσω ουσιαστικά το 3%. 

 Λένε και κάποιοι άλλοι «μα, επιτέλους, πόσες γενιές προσφύγων θα στηρίζει αυτή η έρμη η πολιτεία», 
αν και, όπως είπα, το έλλειμμα δεν είναι εις βάρος της πολιτείας. είναι υπέρ της πολιτείας.  Από τα €2,5 δις που 
δίνουν οι πρόσφυγες παίρνουν πίσω το 3%, από τα χρήματα που έδωσαν οι ίδιοι!   

 Η πρώτη γενιά των προσφύγων, αγαπητοί συνάδελφοι, για να πούμε τις αλήθειες, πήραν £700, για να 
χτίσουν το σπίτι τους και να μπορέσουν να επιβιώσουν, και ταυτόχρονα πλήρωναν τους φόρους τους, τα τέλη 
τους, όλες τις υποχρεώσεις όπως και οι άλλοι πολίτες, ενώ έχασαν όλες τις περιουσίες τους.  Η δεύτερη γενιά 
πήρε £10.000 και η τρίτη γενιά, η δεύτερη προς τρίτη γενιά, €30.000, τα οποία σημειωτέον τα επιστρέφουν 
πολλαπλά πίσω με φόρους.   

 ∆εν είχαν καμιά αναβάθμιση οι περιουσίες τους, αφού τα χρήματα του προϋπολογισμού πάνε μόνο για 
αναβάθμιση των περιουσιών στις ελεύθερες περιοχές.  Έτσι λοιπόν αφέθηκε ο πρόσφυγας χωρίς 
φερεγγυότητα, χωρίς υπόσταση, να υπερασπίζεται την τιμή, την υπόληψη, την αξιοπρέπειά του, να γυρνά από 
τραπεζικό ίδρυμα σε τραπεζικό ίδρυμα χωρίς ανταπόκριση, γιατί δεν είχε τίποτα να υποθηκεύσει παρά μόνο 
την ψυχή του, αν και αυτή τη μισή την άφησε στα κατεχόμενα.  Υποχρεώθηκε ουσιαστικά ο πρόσφυγας να 
εξανδραποδίζεται στην ίδιά του την πατρίδα υπό το αδιάφορο βλέμμα της πολιτείας διαχρονικά. 

 Θεωρώ ότι δε χρειάζονται πολυλογίες. τα βιώνουμε καθημερινά.  Η μελέτη του πανεπιστημίου που έγινε 
το Μάρτιο του 2000 τι κατέδειξε;  Είμαι πεπεισμένος ότι και πολλοί από εσάς, συνάδελφοι, δε θα γνωρίζετε τι 
κατέδειξε αυτή η μελέτη.  Οι αριθμοί είναι αμείλικτοι.  Το κόστος για τον κάθε πρόσφυγα κατά μέσο όρο ετησίως 
από τα χαμένα του εισοδήματα είναι £4.500, όπως λέει η μελέτη.  Τα εισοδήματα που χάθηκαν και οι ετήσιες 
απώλειες πρόσβασης για τον προσφυγικό κόσμο, το κόστος της εισβολής, είναι £6,847 δις.  Αυτά τα 
επωμίστηκε μόνος του ο πρόσφυγας και ο προσφυγικός κόσμος.   

 Ουκ ολίγες φορές αποταθήκαμε στην πολιτεία, για να στηρίξει τον πρόσφυγα, για να μπορέσει να 
επιβιώσει.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, η εκάστοτε κυβέρνηση λένε ότι τα κατεχόμενα είναι εδάφη δικά μας και οι 
περιουσίες ανήκουν στον προσφυγικό κόσμο.  Ποια δυνατότητα αξιοποίησης αυτών των περιουσιών έδωσε το 
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κράτος στον προσφυγικό κόσμο;  ∆ημιούργησε το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, που παραχωρεί δάνεια 
που οι όροι τους μπορεί να είναι και πιο δυσμενείς απ’ αυτούς που θα θέσει η τρόικα στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία.  Οι όροι είναι πιο δυσμενείς!  Υποχρεώνονται να βάλουν προσωπικές εγγυήσεις, υποχρεώνονταν 
οι πρόσφυγες να βάλουν υποθήκες στα κατεχόμενα και στις ελεύθερες περιοχές, υποχρεώνονταν οι 
πρόσφυγες να πληρώνουν επιτόκιο, υποχρεώνονταν οι πρόσφυγες σε δέκα ή δεκαπέντε χρόνια να 
αποπληρώσουν το δάνειό τους.  Αυτή ήταν η βοήθεια!  Και αυτός ο φορέας σήμερα καταρρέει.  Αυτή είναι η 
πραγματικότητα!   

 Η εισήγηση της μελέτης του πανεπιστημίου, που έμεινε στο ράφι, είναι σαφέστατη, ότι πρέπει να επέλθει 
επιτέλους κοινωνική δικαιοσύνη στον προσφυγικό κόσμο, γιατί μόνο έτσι θα νιώσει και ο προσφυγικός κόσμος 
ότι η περιουσία του στα κατεχόμενα έχει αξία και σημασία και δε χρειάζεται να την ξεπουλά, όπως θεωρούμε 
εμείς ότι την ξεπουλά.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Έτσι εν τάχει θα καταθέσω δώδεκα μέτρα που είναι χωρίς άμεσο κόστος για τη ∆ημοκρατία, που θα 
μπορέσει να θωρακίσει τον πρόσφυγα και να του προσφέρει φερεγγυότητα. 

 Πρώτο μέτρο είναι η ολοκλήρωση και ο εκσυγχρονισμός της μελέτης του Πανεπιστημίου Κύπρου, για να 
φανούν οι πραγματικότητες. 

 ∆εύτερο θέμα είναι η δημιουργία τράπεζας προσφύγων.  Είναι ένα θέμα που το θέτω από το 2001 και 
τότε οι εφημερίδες έγραφαν «ναι στη δημιουργία τράπεζας προσφύγων», ο τότε Υπουργός Οικονομικών 
υιοθετούσε αυτό το αίτημα για δημιουργία τράπεζας προσφύγων, για να δίνει δάνεια.  Είπα ότι είναι χωρίς 
κόστος, δηλαδή το κράτος να εγγυηθεί τη δυνατότητα του πρόσφυγα να παίρνει δάνειο με υποθήκευση της 
κατεχόμενης περιουσίας.   

 Θεωρώ αυτονόητη -και δε σημαίνει κατ’ ανάγκη κόστος επιπρόσθετο, αν όντως η κυβέρνηση καθίσει να 
το μελετήσει από κοινού- την εξίσωση επιτέλους των εκ πατρογονίας με τους εκ μητρογονίας!  Είναι 
απαράδεκτο, είναι αδιανόητο!  Έγινε βήμα, δεν έγινε ολοκληρωμένο. 

 Τέταρτον, η εκκλησιαστική γη που θα δοθεί στο κράτος, καθώς και η χαλίτικη γη…  Πιστεύω ότι είναι 
καιρός να δημιουργηθεί ένα ταμείο που θα είναι για τον προσφυγικό κόσμο.  Να μπορεί και ο πρόσφυγας, 
όπως μπορεί ο καθένας που είναι στις ελεύθερες περιοχές, να δίνει το δικό του, το ιδιόκτητο, τεμάχιο και να 
παίρνει χαλίτικη γη. 

 Πέμπτον, η δυνατότητα άντλησης κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Έκτον, κάθε νεαρό ζευγάρι να έχει τη δυνατότητα να πάρει προσφυγικό οικόπεδο. 

 Έβδομον, αγορά οικιών/διαμερισμάτων από το απόθεμα της αγοράς.  Και δε χρειάζεται το κράτος να 
είναι εργολάβος και οικοδόμος. 

 Όγδοον, η μεταφορά του συντελεστή από τα κατεχόμενα. 

 Ένατον, ο καθορισμός πολεοδομικών ζωνών στις κατεχόμενες περιοχές σε συνδυασμό με την 
παραχώρηση χαλίτικων στους πρόσφυγες. 

 ∆έκατον, οι παθόντες, οι εγκλωβισμένοι και όλοι αυτοί να μπουν στο σχέδιο αντισταθμιστικών μέτρων.  
Επί παραδείγματι, οι εγκλωβισμένοι στερούνται της δυνατότητας να έχουν την οικία που τους παραχωρείται 
από το κράτος εις τες ελεύθερες περιοχές. 

 Ενδέκατον, θεωρώ πολύ σημαντικό η χαλίτικη γη μαζί με την τουρκοκυπριακή να τύχουν ολοκληρωτικού 
ανασχεδιασμού, για να δοθούν στους πρόσφυγες ανάλογα και με τις δυνατότητες που είχαν στα κατεχόμενα. 

 Και το τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, που επαφίεται στη Βουλή και θεωρώ ότι αυθωρεί και παραχρήμα θα το 
υιοθετήσετε, είναι η δημιουργία επιτέλους μίας επιτροπής, για να ασχοληθεί με αυτό το μεγάλο και τεράστιο 
θέμα που έχει να κάνει με τον προσφυγικό κόσμο. 

 Τελειώνοντας, αυτό που θέλω να διαβεβαιώσω είναι ότι όλοι εμείς που κληρονομήσαμε από 
προπάππους, παππούδες και γονείς τις περιουσίες μας στις κατεχόμενες περιοχές δεν πρόκειται έναντι 
οποιουδήποτε ανταλλάγματος να τις εκχωρήσουμε στον οποιοδήποτε κατοχικό στρατό, στην κατοχική δύναμη.  
Αυτό είναι το μήνυμα που πρέπει να πάει.  Αυτές οι περιουσίες προορίζονται για τα παιδιά μας, τα εγγόνια μας 
και τα δισέγγονά μας.  ∆εν πωλείται πατρίς και αυτό πρέπει να το αντιληφθούν και η κυβέρνηση και η πολιτεία!  
Και, για να διαφυλάξουμε αυτή την πατρίδα, για να μη βρεθεί στην κατοχική δύναμη, οφείλουμε να 
υιοθετήσουμε μέτρα.  Και, όπως είπα, κατέθεσα μέτρα τα οποία δεν έχουν ούτε ένα σεντ οικονομικού κόστους. 
είναι θέμα πολιτικής αποφάσεως. 
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 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου. 

 Θα καλέσω τώρα την κ. Σκεύη Κουκουμά του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις να προσέλθει στο βήμα.   

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα των αγοραπωλησιών περιουσιών Ελληνοκυπρίων στα κατεχόμενα, το οποίο συζητούμε 
σήμερα, είναι το πιο ευαίσθητο από τις θεμελιώδεις πτυχές του Κυπριακού που αφορούν το εδαφικό και κατ’ 
επέκταση το περιουσιακό και ίσως αυτό που θα επηρεάσει στον πιο καθοριστικό βαθμό την άποψη των 
πολιτών έναντι μιας συνολικής λύσης του Κυπριακού.   

 Πέραν της συναισθηματικής σύνδεσης και της θέλησης του κόσμου να επιστρέψει στα σπίτια και τις 
πατρογονικές του εστίες, όλοι αντιλαμβανόμαστε ότι στη σημερινή εποχή της οικονομικής κρίσης το θέμα 
αποκτά και άλλες κατανοητές, κατά τη γνώμη μας, διαστάσεις.   

 ∆υστυχώς, διαπιστώνουμε ότι η τουρκοκυπριακή πλευρά υπό τον κ. Έρογλου έχει οδηγήσει τη 
διαδικασία των συνομιλιών υπό την αιγίδα των Ηνωμένων Εθνών στο τέλμα.  Εμμένοντας στην απαράδεκτη 
απαίτησή της για ορισμό ημερομηνίας πραγματοποίησης τετραμερούς διάσκεψης, χωρίς προηγούμενη 
συμφωνία επί των εσωτερικών πτυχών του Κυπριακού, η τουρκοκυπριακή πλευρά έχει στην ουσία 
αποχωρήσει από τις συνομιλίες, αρνούμενη από τις 29 του Μάρτη την πραγματοποίηση συναντήσεων μεταξύ 
των δύο ηγετών.  Περαιτέρω, στις συναντήσεις οι οποίες πραγματοποιούνται μεταξύ των συμβούλων των δύο 
ηγετών, αρνείται οποιαδήποτε συζήτηση επί των ουσιαστικών πτυχών του Κυπριακού, επιμένοντας στους 
απαράδεκτους όρους της, κατά παράβαση των ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνών. 

 Θεωρούμε ότι όλες οι πολιτικές δυνάμεις θα πρέπει να στηλιτεύσουμε και να καταγγείλουμε την 
απαράδεκτη αυτή συμπεριφορά, η οποία έχει ως αποτέλεσμα τη συνέχιση της ομηροποίησης της Κύπρου 
στους τουρκικούς επεκτατικούς σχεδιασμούς.  Οφείλουμε να στείλουμε το μήνυμα προς κάθε κατεύθυνση ότι 
δεν μπορούμε να δεχτούμε εκτροπή της διαδικασίας και διολίσθηση σε ατραπούς που οδηγούν σε 
χρονοδιαγράμματα και σε επιβολή λύσης από οποιουσδήποτε ξένους.  Καλούμε όλες τις πολιτικές δυνάμεις να 
καταστήσουμε από κοινού σαφές ότι δε δεχόμαστε εμπλοκή των εγγυητριών δυνάμεων στις εσωτερικές πτυχές 
του Κυπριακού, που σε τελική ανάλυση θα σημαίνει επιβολή λύσεων της αρεσκείας της Βρετανίας και της 
Τουρκίας.  Και δε δεχόμαστε να γίνει αυτό με κανένα πρόσχημα και υπό κανένα περίβλημα τύπου διευρυμένων 
συνομιλιών. 

 Ως ΑΚΕΛ χαιρετίζουμε τις επίμονες προσπάθειες του Προέδρου Χριστόφια για επίτευξη δίκαιης και 
βιώσιμης λύσης του Κυπριακού.  Οι προσπάθειες αυτές μπορεί να μην οδήγησαν στην πολυπόθητη λύση, 
παραδίδουν όμως, κατά τη γνώμη μας, μια κατάσταση πραγμάτων στην οποία κάθε καλόπιστος τουλάχιστον 
κριτής αναγνωρίζει ότι είναι η Τουρκία που ευθύνεται για τη μη επίτευξη λύσης.  Αναγνωρίζει ότι η πλευρά μας 
κατέβαλε και καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για τη διάρρηξη του αδιεξόδου. 

 Ο κυπριακός λαός βλέπει με απτούς όρους ότι η Κύπρος είναι σήμερα διπλωματικά και πολιτικά 
οχυρωμένη και ότι οι τουρκικές μεθοδεύσεις, είτε αυτές αφορούν την Κυπριακή Προεδρία του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε την κυπριακή ΑΟΖ, πέφτουν στο κενό.   

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια, εμείς χαιρετίζουμε την πολιτική του Προέδρου Χριστόφια, που, όσον αφορά 
στο θέμα το οποίο συζητούμε, έχει εκφραστεί μέσα από την πρόταση για διασυνδεδεμένη συζήτηση του 
εδαφικού με το περιουσιακό στα πλαίσια των συνομιλιών, η οποία υιοθετήθηκε από το γενικό γραμματέα και 
χαιρετίστηκε από τη διεθνή κοινότητα.   

 Οποιεσδήποτε λογικές συνολικής ανταλλαγής ή και μόνιμου περιορισμού στο δικαίωμα απόκτησης 
περιουσίας, τις οποίες προωθεί η τουρκοκυπριακή πλευρά, δεν μπορεί ποτέ να γίνουν αποδεκτές.  Είναι γι’ 
αυτό που θεωρούμε κεφαλαιώδους σημασίας τη σύγκλιση που επιτεύχθηκε μεταξύ Χριστόφια και Ταλάτ, η 
οποία διασφαλίζει πλήρως τις τέσσερις ελευθερίες όλων των Κυπρίων, περιλαμβανομένου του δικαιώματος 
απόκτησης περιουσίας σε ολόκληρη την επικράτεια της ενωμένης Κύπρου. 

 ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι τα δεδομένα στο περιουσιακό, όσον αφορά την κατάσταση επί του εδάφους, 
δυσχεραίνουν με τη συνεχιζόμενη παράνομη εκμετάλλευση, αλλά και με τις εξελίξεις που σημειώνονται 
ενώπιον του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  Και δε χωρεί καμιά αμφιβολία ότι για τη 
συνεχιζόμενη εκμετάλλευση των περιουσιών υπεύθυνη είναι η κατοχική δύναμη, η οποία συστηματικά 
επιδιώκει τον αφανισμό των ελληνοκυπριακών περιουσιών.  Όλα αυτά υπογραμμίζουν, κατά τη γνώμη μας, την 
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ανάγκη να παραμείνουμε προσηλωμένοι και να συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε για επίτευξη συμφωνημένης 
λύσης στο Κυπριακό.  Να μην αφήσουμε την απογοήτευση να μας αποπροσανατολίσει!   

 Η εμπειρία, από την άλλη, των τελευταίων χρόνων από την πορεία των αποφάσεων του Ε∆Α∆ 
διαψεύδει τους ευσεβοποθισμούς ότι θα λύσουμε το περιουσιακό στα δικαστήρια.  Πρέπει να παραδεχτούμε ότι 
έσπευσαν να προβάλουν την επιλογή της μαζικοποίησης των προσφυγών μας στο Ε∆Α∆, οδήγησαν τα 
πράγματα σε λάθος δρόμους, καθώς το δικαστήριο οδηγήθηκε τελικά στην αναζήτηση τρόπων απαλλαγής από 
τον όγκο των προσφυγών των Ελληνοκυπρίων, με φυσιολογικό αποτέλεσμα τελικά το Ε∆Α∆ να αναγνωρίσει 
την “Επιτροπή Αποζημιώσεων” ως ένα αποτελεσματικό ένδικο μέσο.  ∆εν αρνούμαστε, τουναντίον εμείς 
είμαστε οι πρώτοι που αντιλαμβανόμαστε ότι η πορεία που ακολουθεί ένα δικαστικό σώμα δεν μπορεί να 
αποτελέσει εξαίρεση από την πορεία αποστασιοποίησης από τις αρχές του δικαίου η οποία χαρακτηρίζει τη 
σημερινή εποχή, την εποχή της λεγόμενης νέας τάξης πραγμάτων.  Έχοντας ωστόσο γνώση της 
πραγματικότητας, οφείλουμε να λειτουργούμε με τρόπο που να θωρακίζει την προσπάθειά μας και να 
προστατεύει τις χιλιάδες των προσφύγων.  Εμείς ήμασταν ξεκάθαροι από την αρχή και εξακολουθούμε να 
τονίζουμε ότι το περιουσιακό ήταν και είναι μια ουσιαστική πτυχή του Κυπριακού που θα λυθεί μέσα από τη 
συνολική λύση του Κυπριακού και όχι μέσα σε δικαστικές αίθουσες.  Όσοι επιχειρηματολογούσαν περί του 
αντιθέτου, αλλά και όσοι ξεσπαθώνουν κατά της δικής μας πλευράς για τις προτάσεις που υπέβαλε στις 
συνομιλίες, οι οποίες είναι πλήρως συμβατές με το διεθνές δίκαιο και με το περί δικαίου αίσθημα των 
προσφύγων, ας αναλογιστούν το κόστος και τις συνέπειες αυτής της δημαγωγικής συμπεριφοράς.  

 Σε ό,τι αφορά την υπόθεση “Τύμβιος”, αντιλαμβανόμαστε ότι η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
για την παροχή έγκρισης για ανταλλαγή λήφθηκε με γνώμονα τα συμφέροντα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  
Πρώτον, εντός του συγκεκριμένου ακινήτου βρίσκονται και λειτουργούν ελληνοκυπριακά σχολεία και, δεύτερον, 
γιατί το ενδεχόμενο επιτυχίας της αγωγής “Τύμβιου” δεν μπορούσε να αποκλειστεί.  Τυχόν επιτυχία της αγωγής 
θα έφερνε σε κίνδυνο τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών.  Είναι φανερό ότι η μεταβίβαση του 
ακινήτου με την έγκριση του Κηδεμόνα, και όχι ως αποτέλεσμα απόφασης του Ε∆Α∆ στην προσφυγή, 
ουσιαστικά αντιμετωπίζει αυτό τον κίνδυνο. 

 Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι, ενώ αγωνιζόμαστε για τη λύση, θα πρέπει ταυτόχρονα να 
προβαίνουμε σε όλες εκείνες τις ενέργειες για την αποτροπή τυχόν νέων τετελεσμένων.  Γνωρίζουμε ότι η 
κυβέρνηση μέσω του Υπουργείου Εξωτερικών εργάζεται σε όλα τα διεθνή φόρα, αλλά και σε διμερές επίπεδο, 
έτσι ώστε να ενημερώσει για το μέγεθος του προβλήματος, να ευαισθητοποιήσει οργανισμούς και κυβερνήσεις, 
να πετύχει αποφάσεις που να κτυπούν την παράνομη εκμετάλλευση.  Σε διμερές επίπεδο έχει για παράδειγμα 
επιτευχθεί τα τελευταία χρόνια η έκδοση και η βελτίωση του λεκτικού ταξιδιωτικών οδηγιών, όπου αναφέρονται 
οι κίνδυνοι από ενδεχόμενη αγορά περιουσίας στα κατεχόμενα.  Πολλές χώρες έχουν τα τελευταία χρόνια 
εκδώσει ή αναθεωρήσει σε ικανοποιητικό για μας βαθμό ταξιδιωτικές οδηγίες και οι πρόσφατες ανακοινώσεις 
του ρωσικού Υπουργείου Εξωτερικών είναι το πλέον πρόσφατο και ίσως καλύτερο παράδειγμα.  Έχει επίσης 
επιτευχθεί το θέμα της παράνομης εκμετάλλευσης να βρίσκεται συχνά στην ημερήσια διάταξη κοινοβουλίων 
πολλών χωρών, αλλά και του Ευρωκοινοβουλίου, μέσω ερωτήσεων που κατατίθενται, δηλώσεων και 
συζητήσεων που διεξάγονται μεταξύ άλλων στη Βουλή των Κοινοτήτων και τη Βουλή των Λόρδων.  Σημαντική 
δουλειά παράγεται ακόμα και για την αντιμετώπιση προσπαθειών παρουσίασης και διαφήμισης 
ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα σε εκθέσεις προβολής των κατεχομένων ως τουριστικού 
προϊόντος.  Θεωρώ ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων θα πρέπει να ενδυναμώσει τις δικές της προσπάθειες και 
να συμβάλουμε μέσω της κοινοβουλευτικής διπλωματίας προς αυτή την κατεύθυνση.   

 Επειδή ακριβώς αντιλαμβάνομαι ότι το θέμα είχε εγγραφεί από το συνάδελφο το Λευτέρη Χριστοφόρου, 
ακριβώς για να θιχτούν κάποιες άλλες παράμετροι και όχι στη γενική του διάσταση το θέμα, που θα έπρεπε 
περισσότερο να μας ανησυχεί, θεωρώ ότι η αναφορά του σε κάποια από τα θέματα που σχετίζονται με τη 
στήριξη των προσφύγων αδικεί την κυβέρνηση, από τη στιγμή που έρχεται ο συνάδελφος να εξαγγείλει κάποια 
μέτρα τα πλείστα των οποίων βρίσκονται ενώπιον της επιτροπής Προσφύγων και συζητούνται και σε 
συναντήσεις με τις οργανώσεις των ιδιοκτητών κατεχομένων περιουσιών και πλείστα από τα μέτρα αυτά 
βρίσκονται ενώπιόν μας.   

 Θα ήθελα να πω όμως όσον αφορά την “Επιτροπή Αποζημιώσεων” και την έκκληση που είχαμε κάμει, 
όταν είχε γίνει συζήτηση στην επιτροπή, όπου εμείς αποδεχτήκαμε ότι είναι μεν δικαίωμα του κάθε πρόσφυγα ή 
όποιου κατέχει περιουσία στην κατεχόμενη περιοχή να αποταθεί στη λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”, 
που, όπως είναι γνωστό, δημιουργήθηκε από το ψευδοκράτος καταρχάς και στη συνέχεια υιοθετήθηκε από την 
Τουρκία και το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων καθόρισε ως διαδικασία και της έδωσε την 
αρμοδιότητα του εσωτερικού ένδικου μέσου...  Αυτό που πρέπει να γνωρίζει ο καθένας είναι κατά πόσο μέσω 
αυτής της “Επιτροπής Αποζημιώσεων” θα λειτουργήσει η δικαιοσύνη, όταν ο ιδιοκτήτης βρίσκεται κάτω από 
πίεση ενός αγοραστή που λειτουργεί ως εξουσία.  Μέσα από τη συζήτηση καταλήξαμε ότι δεν πρέπει να 
ενθαρρύνονται αιτήσεις προς την “Επιτροπή Αποζημιώσεων”, γιατί προκαλούν ζημιά, όπως είπα και 
προηγουμένως, στην υπόθεση της δίκαιης λύσης του Κυπριακού με επιπτώσεις στο εδαφικό και στο 
περιουσιακό.  Γιατί δεν προσφέρει πραγματική αποζημίωση, αλλά εξευτελιστικά ποσά, που δεν αποκαθιστούν 
το ατομικό δικαίωμα στην ιδιοκτησία και σε τελική ανάλυση οδηγούν στην αποξένωση της περιουσίας.  
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Νιώθουμε και θέλουμε να το πούμε:  Οι πρόσφυγες που αποτείνονται δεν είναι προδότες· είναι και αυτοί 
προδομένοι, όπως και όλοι οι πρόσφυγες από τις συνέπειες του πραξικοπήματος και της εισβολής του ’74.  Γι’ 
αυτό, το ξεπούλημα της περιουσίας τους σε τιμές περίπου εξήμισι αγγλικών λιρών ανά τετραγωνικό μέτρο 
πραγματικά πρέπει να προβληματίσει τον καθένα, αλλά κυριότερα να προβληματίσει για τις συνέπειες που έχει 
στην επίλυση του Κυπριακού. 

 Όσον αφορά το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, πρέπει να πούμε ότι παρουσιάζονται κάποια 
προβλήματα, καθότι από το 2008 έχουν αυξηθεί κατά 45% οι αιτήσεις στο φορέα για όλα τα σχέδια που 
εφαρμόζονται, στεγαστικά, σπουδαστικά, επαγγελματικά, ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, και, παρ’ όλον ότι 
έχουν διπλασιαστεί οι προϋπολογισμοί, εντούτοις δεν μπορούν να αντεπεξέλθουν στο ύψος των αιτήσεων.  
Εμείς θεωρούμε ότι θα πρέπει να μελετηθούν τρόποι.  Μπορεί μέσα από το νέο προϋπολογισμό να επιτευχθεί 
μια άλλη διευθέτηση, έτσι που να συνεχίσει η στήριξη των προσφύγων.   

 Όσον αφορά τη μελέτη του πανεπιστημίου, να πω ότι πραγματικά η μελέτη που είχε γίνει το 2000 
κατέληγε στην εισήγηση για δημιουργία τράπεζας προσφύγων.  Αντιλαμβάνεστε ότι τότε, η τότε κυβέρνηση, το 
2000, και ο ίδιος ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ο κ. Κληρίδης είχαν πει το μεγάλο όχι, όπως μας είπαν 
χαρακτηριστικά στην επιτροπή, γιατί δεν ήταν δυνατό να γίνει κάτι τέτοιο σ’ εκείνες τις οικονομικές συνθήκες.  
Το ίδιο έγινε στη συνέχεια και επί Τάσσου Παπαδόπουλου.  Εμείς θεωρούμε ότι θα πρέπει πραγματικά η 
μελέτη εκείνη να εκσυγχρονιστεί, γι’ αυτό έχουμε εγγράψει το θέμα στην επιτροπή Προσφύγων και αναμένουμε 
ότι το συντομότερο θα τεθεί μπροστά μας, έτσι που να δούμε αν το πανεπιστήμιο είναι σε θέση να συζητήσει 
και να μελετήσει αυτές τις παραμέτρους. 

 Η στήριξη των προσφύγων νομίζω αυτά τα τελευταία χρόνια, από το 2008…  Και είναι καλά να 
θυμόμαστε ότι υπήρξαν εποχές όπου θεωρήθηκε ότι οι πρόσφυγες στεγάστηκαν και δε χρειάζονταν άλλη 
στήριξη, ενώ βλέπουμε σήμερα τους ίδιους ανθρώπους που έλεγαν αυτά να έρχονται σήμερα να διεκδικούν 
ακόμα περισσότερα.  Εμείς είμαστε δίπλα στους πρόσφυγες και το έχουμε αποδείξει έμπρακτα, μέσα από την 
προσφυγική πολιτική που έχουμε υλοποιήσει αυτά τα τέσσερα χρόνια.  Σχεδόν δύο χιλιάδες οικόπεδα έχουν 
διαχωριστεί και δοθεί σε προσφυγικά νεαρά ζευγάρια, άλλα δυόμισι χιλιάδες περίπου αντισταθμιστικά οικόπεδα 
σε όσους μένουν σε τουρκοκυπριακές κατοικίες και πολλά άλλα που δεν είναι της ώρας να τα αναφέρω.   

 Τονίζω ξανά ότι η πλειοψηφία των μέτρων τα οποία έχει καταθέσει ο συνάδελφος προηγουμένως είναι 
ενώπιον της επιτροπής Προσφύγων για συζήτηση, οπότε θα τα δούμε σε ξεχωριστή συνάντηση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να μην μπαίνουν στην ολομέλεια για πάρα πολλή ώρα και να μιλούν με μέλη του σώματος 
άτομα που δεν είναι βουλευτές. 

 Ευχαριστώ την κ. Κουκουμά.   

 Θα παρακαλέσω τώρα τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κόμματος, τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη, να έρθει 
στο βήμα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εάν προσεγγίσουμε το θέμα το οποίο έχει εγγράψει ο συνάδελφος στη Βουλή είτε στη βάση του τι 
έπρεπε να γίνει και τι δεν έγινε, στη βάση των ευθυνών του ενός ή άλλου Προέδρου ή κυβέρνησης ή στη βάση 
των πατριωτικών εκκλήσεων, πιστεύω δεν μπορούμε με πρακτικό τρόπο να αντιμετωπίσουμε το σημερινό 
πρόβλημα, όπως έχει εξελιχθεί.  Και δε χρειάζεται πολλά, για να το αναλύσω, νομίζω, αλλά θα αναφερθώ 
ιδιαίτερα στο θέμα του πατριωτισμού.  Αν είναι με πατριωτικές εκκλήσεις που πιστεύουμε ότι κάποιος ο οποίος 
έχει σήμερα ανάγκη, σαράντα χρόνια μετά την εισβολή, δε θα δελεαστεί, ιδιαίτερα την περίοδο της οικονομικής 
κρίσης, αλλά και με τες προοπτικές λύσης του Κυπριακού να είναι μηδενικές, τότε θα μπορούσαμε να το 
κάνουμε, θα δικαιούμαστε να το κάνουμε, αν αυτές οι πατριωτικές εκκλήσεις στρέφονταν προς όλες τις 
κατευθύνσεις και ιδιαίτερα προς τους εαυτούς μας, αν οι πατριωτικές εκκλήσεις στρέφονταν προς τους μη 
πρόσφυγες να μοιράσουν την περιουσία τους ή να δώσουν το ένα τρίτο της περιουσίας τους, που αναλογεί εις 
την κατεχόμενη γη, εις τους πρόσφυγες.  Άρα, με τέτοια προσέγγιση θα μπορούσαμε ίσως να αναχαιτίσουμε 
αυτή την τάση, αυτή την πίεση με πατριωτικές εκκλήσεις. 

 Επομένως, σήμερα χρειαζόμαστε πρακτικές εισηγήσεις.  Εμείς μία πρακτική εισήγηση έχουμε -και είναι 
η εισήγηση την οποία θα αναλύσω εν συντομία και πάλι- τη μεταφορά του συντελεστή δόμησης από τα 
κατεχόμενα στις ελεύθερες περιοχές.  Γιατί αυτή η εισήγηση καταρχήν είναι δίκαιη και εφαρμόσιμη;  Είναι η 
εισήγηση εκείνη η οποία με όλα όσα έχουμε κάμει -και τον ονομάσαμε και Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών- 
είναι πραγματικά στη βάση της ισότιμης κατανομής βαρών.  Γιατί;  Η αξία στες ελεύθερες περιοχές αυξήθηκε 
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ραγδαία και συνεχίζει να αυξάνεται για έναν απλό λόγο που όλοι καταλαβαίνουμε, δε χρειάζεται να είμαστε ούτε 
εκτιμητές γης ούτε οικονομολόγοι, έφυγε το 37% από την προσφορά γης, άρα αυξάνεται η αξία του υπόλοιπου 
63% της γης.  Με τη μεταφορά του συντελεστή δόμησης από τες κατεχόμενες περιοχές στες ελεύθερες 
περιοχές, με τη μεταφορά αξίας υπό τη μορφή συντελεστή δόμησης πιο σωστά, συνδέεται η αύξηση της αξίας 
της γης εις τες ελεύθερες περιοχές με τη γη που έχει φύγει από την αγορά.   

 Πώς γίνεται στην πράξη;  Σήμερα, όταν πρέπει να “αποζημιωθεί” ένα διατηρητέο, μέσα στον ίδιο το νόμο 
υπάρχει η φράση -και είμαι βέβαιος ότι την ξέρετε κάποιοι από εσάς- “χαριστικός συντελεστής δόμησης”, 
δηλαδή δίδεις συντελεστή δόμησης έναντι της αξίας που χάνει κάποιος ο οποίος κηρύσσει ή του οποίου 
κηρύσσεται το σπίτι διατηρητέο, για να ωφεληθεί όλη η κοινωνία από τη διατήρηση αυτού του σπιτιού.  Άρα, 
αυτή την προσέγγιση ας την ονομάσουμε “χαριστικό συντελεστή δόμησης”, για να ’μαστε και πιο κοντά, για να 
μην ανακαλύψουμε ξανά τον τροχό.  ∆εν έχει καμία σχέση, γιατί είναι κάτι που άκουσα πολλές φορές και 
συγχύζονται ακόμα και συνάδελφοι που υποστηρίζουν την πρόταση, με το κατά πόσο υπάρχουν συντελεστές 
δόμησης ή πολεοδομικές ζώνες στα κατεχόμενα ή όχι·  έχει μόνο σχέση με την εκτίμηση της αξίας. 

 Η εκτίμηση της αξίας είναι απλό να γίνει, είναι με τον ίδιο τρόπο -υπάρχει διαδικασία στο Κτηματολόγιο 
και σ’ όλους τους εκτιμητές- που την κάνουν όσοι έχουν προσφύγει στα ευρωπαϊκά δικαστήρια.  Όμως 
μπορούμε να χρησιμοποιήσουμε και πιο ευέλικτους τρόπους, όπως καθορισμό περιοχών, όπως είναι και η 
εισήγηση που μας έκαναν οι επιχειρηματίες ανάπτυξης γης αναφορικά με τον Ακάμα.  Αν για τον Ακάμα μπορεί 
να γίνει η μεταφορά συντελεστή δόμησης εκτιμώντας με βάση περιοχές και χαρακτηριστικά των περιοχών την 
αξία της γης δότη και την αξία της γης δέκτη, τότε μπορεί να γίνει και για τα κατεχόμενα.  Και δε χρειάζεται να 
υπάρχουν συντελεστές δόμησης ή πολεοδομικές ζώνες στα κατεχόμενα.   

 Εις τα κατεχόμενα τα ένδικα μέσα της Τουρκίας δίδουν αποζημίωση της τάξης, όπως μας έχουν πει, του 
7 με 8% και αυτή θα μειώνεται ραγδαία, όταν κερδίσουν, όταν πάρουν πάνω από το ποσοστό που χρειάζονται, 
για να επικαλεστούν πλειοψηφία γης στα κατεχόμενα.  Αυτό το ποσοστό εκτιμώ -και ελπίζω να μεν είμαστε εδώ 
να το δούμε σύντομα- ότι μπορεί να πέσει και στο 1% και στο 0,5%.  Εάν εμείς δώσουμε αξία μεταφοράς 
ύψους 10%, τότε επιφέρουμε ισότιμη κατανομή, επιφέρουμε φερεγγυότητα στον πρόσφυγα, συνδέουμε τον 
πρόσφυγα με την περιουσία του και τον αναχαιτίζουμε, όσον άπατρις και αν είναι -και, επαναλαμβάνω, αυτά τα 
πατριωτικά να τα λέμε πρώτα για τους εαυτούς μας και ύστερα για τους πρόσφυγες που έχουν ανάγκη- θα 
πρέπει να είναι ηλίθιος, με συγχωρείτε, να πάει να πάρει από τα ένδικα μέσα της Τουρκίας κάτω του 10% και 
να παραδώσει και τον τίτλο ιδιοκτησίας, ενώ θα πάρει αυτή την αξία χωρίς να παραδώσει τον τίτλο ιδιοκτησίας.  

 Απαντώ και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, διότι υποσχέθηκα στους συναδέλφους του ΑΚΕΛ να μιλήσω 
πέντε με έξι λεπτά.  Έφτασα τζιαι δεσμεύτηκα!  Μπορεί να χρειαζόμουν δύο-τρία λεπτά περισσότερο να το 
εξηγήσω αναλυτικότερα, αλλά εδώ είμαστε, αν πράγματι θέλουμε να το εξετάσουμε σοβαρά.  Απαντώ λοιπόν 
και το εξής:  Μα, πού υπάρχουν οι περιοχές δέκτες;  Όταν εγίνετο η συζήτηση για τον Ακάμα, ήταν να γίνουν 
10-12% περιοχές δέκτες σε όλη την Κύπρο.  Ε, γιατί να μην μπορούμε να το κάνουμε και για τους πρόσφυγες;  
∆ίδουμε δωρεάν συντελεστές δόμησης -και θυμίζω μια φράση του ΑΚΕΛ- εν πολλοίς στους έχοντες και 
κατέχοντες τες πολεοδομικές ζώνες, ανεβάζοντας το κέντρο της Λεμεσού σε τριάντα ή σαράντα ορόφους, 
δωρεάν στους έχοντες και κατέχοντες στο κέντρο της Λευκωσίας, στο κέντρο του Παραλιμνίου αύριο.   

 ∆εν υπάρχει κανένας λόγος να συνεχίσουμε την πρακτική αυτός ο συντελεστής να είναι δωρεάν και τη 
συνδυάζω και με μια άλλη ανάγκη της πολεοδομικής κατάστασης της Κύπρου.  Πέραν του ότι τον δίνουμε 
δωρεάν, επειδή κανένα έξοδο δεν κάνει ο ιδιοκτήτης των κεντρικών οικοπέδων της Λευκωσίας, παραδείγματος 
χάριν, για να αυξηθεί από δύο ορόφους σε τρεις, από τρεις σε δώδεκα τώρα, από δώδεκα σε τριάντα αύριο, 
δεν έχει και κανένα λόγο, είναι ασύμφορο να αξιοποιήσει τα οικόπεδά του.  Είναι προτιμότερο να πληρώνουμε 
όλοι εμείς αποχετευτικό, να πληρώνουμε όλοι εμείς αναβάθμιση της περιοχής, να πληρώνουν οι γείτονες 
αναβάθμιση της περιοχής με το να δημιουργούνται καφέ, εστιατόρια κτλ. και να αυξάνεται με διπλούς ρυθμούς 
η αξία του κεντρικού οικοπέδου και με την αύξηση του συντελεστή δόμησης και με την αναβάθμιση της 
περιοχής.  Γι’ αυτό και στη Λευκωσία έχουμε οικόπεδα για €2 εκατομ. και, άμα πας αύριο να ζητήσεις 
οικόπεδα, ακόμα και μες στην κρίση σήμερα, δε θα βρεις οικόπεδο.  Ακόμα και μες στην κρίση σήμερα!  Πολλώ 
μάλλον πριν τρία χρόνια!    

 Η εισήγησή μας είναι γι’ αυτό το σημείο η εξής: Η αύξηση του συντελεστή δόμησης να είναι κλιμακωτά 
συντελεστής δέκτης, δηλαδή, αν την πρώτη πενταετία, για να δημιουργείται κίνητρο και αντικίνητρο ανάπτυξης, 
αν την πρώτη πενταετία δεν αναπτύξεις το συντελεστή που πήρες δωρεάν, τη δεύτερη πενταετία να αγοράσεις 
το 25%, την τρίτη πενταετία να αγοράσεις το 50%.  ∆ικαιούσαι μεν, αλλά να πληρώσεις! Και αυτό είναι και 
δίκαιο, είναι και σωστό, είναι και πολεοδομικά σωστό και οικονομικά.  Αυτή έν’ η εισήγησή μας και είμαστε ξανά 
στη διάθεσή σας, αν θέλουμε πράγματι να λύσουμε και το πρόβλημα, όπως έχει εγγραφεί, και να αποτρέψουμε 
την καταφυγή στα ένδικα μέσα της Τουρκίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Παρακαλώ τώρα τον τελευταίο σημερινό ομιλητή, που είναι ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης από το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα αρχίσω από το τέλος λέγοντας ότι η μελέτη του Πανεπιστημίου Κύπρου έχει επιχειρήσει τουλάχιστον 
σε κάποιο βαθμό να εκτιμήσει σε αριθμούς το μέγεθος αυτού που ονομάζεται “ίση κατανομή των βαρών” ή της 
υλικής απώλειας του πολέμου.  Και αυτό ανερχόταν περίπου ή ανέρχεται στα €27 δις και όχι ως στατική 
προσέγγιση ή ως στατικός αριθμός.  Άρα λοιπόν, και από την άποψη αυτή θα πρέπει ως πρώτη μας μέριμνα 
να εστιάσουμε την προσοχή και τον προβληματισμό μας στο πώς διασφαλίζουμε πόρους, προκειμένου να 
αντιμετωπίσομε αυτό το τεράστιο πρόβλημα το οποίο έχει δημιουργήσει η Τουρκία και σκοπό έχει την 
τουρκοποίηση της ελληνικής περιουσίας στα κατεχόμενα.   

 Είναι χιλιάδες οι ιδιοκτήτες απροσπέλαστης περιουσίας που αναμένουν εδώ και τρία χρόνια να 
ακούσουν μια υπεύθυνη καθοδήγηση σχετικά με το τι πρέπει να πράξουν.  Επειδή μιλάμε σήμερα για ένα τόσο 
σημαντικό θέμα, για το μέλλον του ελληνισμού σε αυτό τον τόπο, θεωρώ ότι θα πρέπει να μας χαρακτηρίσει και 
η ειλικρίνεια στην προσέγγισή μας, καθώς επίσης και ένας σχετικός αναγκαίος ρεαλισμός.  Έστω και τώρα 
λοιπόν, αν και είναι λίγο αργά, θα πρέπει να ζητήσομε από τον προσφυγικό κόσμο να μείνει μακριά από την 
ούτω καλούμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων” και να μην τουρκοποιήσει τις περιουσίες του, τις περιουσίες τους, 
τις περιουσίες μας.   

 Παράλληλα, επειδή το περιουσιακό δικαίωμα δεν είναι μόνο ατομικό, αλλά και εθνικό, θα πρέπει ως 
πολιτεία να κρατικοποιήσουμε την ευθύνη έναντι αυτής της απώλειας.  Η πολιτεία έχει κάθε υποχρέωση να 
υπερασπιστεί τις εδαφικές αναλογίες του πληθυσμού, όπως αυτές είναι καθορισμένες εξάλλου και στο δικό μας 
σύνταγμα.  Για το λόγο αυτό η πολιτεία έχει κάθε υποχρέωση να εφαρμόσει την αποτρεπτική πολιτική που 
χρειάζεται, ώστε ο προσφυγικός κόσμος να παραμένει μακριά από το ξεπούλημα.  Η πολιτική αποτροπή δεν 
μπορεί να είναι ένα απλό ευχολόγιο, δεν μπορεί να είναι ένας χαρακτηρισμός, όπως κάποιοι συνηθίζουν να 
λένε, “πατριώτης” ή “προδότης”, αλλά σειρά μέτρων που να ενισχύουν την ισότιμη κατανομή των βαρών της 
τουρκικής εισβολής σε όλους τους πολίτες αυτού του τόπου και να σταματήσει αυτή η πολιτεία και η κοινωνία 
να θεωρούν ότι μοναδικό θύμα της εισβολής θα πρέπει να συνεχίσει να είναι ο πρόσφυγας ιδιοκτήτης 
απροσπέλαστης περιουσίας.   

 Εκείνο το οποίο χρειάζεται να γίνει άμεσα είναι η συνολική μεταρρύθμιση της προσφυγικής πολιτικής, 
ώστε η νέα πολιτική να βασιστεί και στην αρχή της αποκατάστασης της απώλειας χρήσης της απροσπέλαστης 
περιουσίας.  Η προσφυγική πολιτική δεν μπορεί να έχει γενικό χαρακτήρα, ως σήμερα έχει.  Η προσφυγική 
πολιτική θα πρέπει να προσαρμόσει τις νέες της προτεραιότητες στις ανάγκες των νέων γενιών πάνω στη βάση 
της αποκατάστασης της απώλειας χρήσης των περιουσιών.  Τα δικαιώματα του καθενός θα πρέπει να 
υπολογίζονται ανάλογα με την απώλεια.  Το βάρος της εισβολής και κατοχής σε κάθε πρόσφυγα είναι 
διαφορετικό και θα πρέπει να βρούμε τη σωστή φόρμουλα δικαιότερης κατανομής των βαρών όχι μόνο μεταξύ 
των προσφύγων, αλλά και των μη προσφύγων.  Με εξαίρεση το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, ο οποίος 
τοποθετεί τα δικαιώματα των προσφύγων στη βάση της απώλειας, όλα τα υπόλοιπα προγράμματα στήριξης 
του προσφυγικού κόσμου δεν έχουν ως βάση τους την απώλεια.  Νομίζω ότι έχει παρέλθει ο καιρός κατά τον 
οποίο η πολιτεία έθετε ως προτεραιότητα μόνο τη στέγαση των προσφύγων και θα πρέπει στο παρόν στάδιο 
να επανατοποθετήσει την προσφυγική πολιτική στη βάση της δημιουργίας δυνατοτήτων δραστηριοποίησης και 
ανάπτυξης του πρόσφυγα, εκτιμώντας ανάλογα την απολεσθείσα περιουσία του στα κατεχόμενα. 

 Τι πάει λοιπόν λάθος με τη σημερινή προσφυγική πολιτική που ακολουθούμε, η οποία τουρκοποιεί τις 
περιουσίες μας;  

 Πρώτον, η Τουρκία προσελκύει κατά χιλιάδες πλέον τους Ελληνοκυπρίους, για να ξεπουλήσουν τις 
περιουσίες τους με ανατροπές στην εδαφική αναλογία και αναπόφευκτες επιπτώσεις στο θέμα της ασφάλειας 
και της επιβίωσης του ελληνισμού στην Κύπρο.  Η ελληνική γη χάνεται και μεταβιβάζεται σαν τουρκική 
ιδιοκτησία σε εξευτελιστικές μάλιστα τιμές, που κατά μέσο όρο δεν υπερβαίνουν το 20% της πραγματικής της 
αξίας.  Η τουρκοποίηση των ελληνοκυπριακών περιουσιών οδηγεί με μαθηματική ακρίβεια στην ανατροπή των 
εδαφικών δεδομένων στο νησί προς όφελος της Τουρκίας. Υπάρχει υπέρμετρη αυξητική τάση στην υποβολή 
αιτήσεων κυρίως για σκοπούς πώλησης.  

 ∆εύτερον, η Κυπριακή ∆ημοκρατία μέχρι σήμερα δεν έχει αμφισβητήσει τις διαδικασίες της “επιτροπής”, 
με αποτέλεσμα μια αίτηση να ολοκληρώνεται σε χρόνο λιγότερο από εννέα μήνες.  Σε μόνον τέσσερα από 
σήμερα χρόνια θα έχει επιβληθεί ανατροπή της αναλογίας της ελληνοκυπριακής προς την τουρκοκυπριακή γη. 
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 Τρίτον, οι μηχανισμοί στήριξης του προσφυγικού κόσμου έχουν καταρρεύσει ο ένας μετά τον άλλο, με 
αποτέλεσμα ο προσφυγικός κόσμος να είναι εκτεθειμένος σε ένα περιβάλλον παρατεταμένης οικονομικής 
ύφεσης, έτσι ώστε να εξωθείται προς την ασυλλόγιστη εκποίηση των περιουσιών του.  ∆ε χρειάζεται να 
αναφερθώ στο Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών και σε ποιο σημείο βρίσκεται ούτε στη Μέριμνα και στις 
ατέλειωτες ουρές, καθώς επίσης δεν μπορώ να αναφερθώ και στον τρόπο διαχείρισης του Κηδεμόνα των 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, που πραγματικά προκαλεί μια άλλη απώλεια πόρων που θα μπορούσαν να 
χρησιμοποιηθούν προς την κατεύθυνση και προς το όφελος όλων αυτών των προσφύγων που έχουν απολέσει 
περιουσίες. 

 Τέταρτον, το ξεπούλημα των ελληνοκυπριακών περιουσιών γίνεται στη βάση του διεθνούς δικαίου και 
αυτό το ατομικό δικαίωμα δεν μπορεί να παρεμποδιστεί, εξού και το γεγονός ότι η κυπριακή πολιτεία 
παραμένει απαθής σαν απλός θεατής στην ανατροπή των εδαφικών ισορροπιών που καθορίζει το σύνταγμα. 
Συμπερασματικά, η ανοχή που επιδεικνύει η ελληνοκυπριακή πλευρά σημαίνει ταυτόχρονα και συνδρομή στην 
ανατροπή της εδαφικής αναλογίας.  

 Ο τερματισμός των συνομιλιών επίλυσης του κυπριακού προβλήματος επισπεύδει τη μαζική προσφυγή, 
αφού έχει αναπτυχθεί ολόκληρη υποδομή εκμετάλλευσης των προσφύγων, και η αγορά αυτή λειτουργεί σαν να 
είναι άλλη μια φούσκα.  Μετά από τριάντα επτά χρόνια ο προσφυγικός κόσμος έχασε την ελπίδα άμεσης 
επιστροφής ακίνητης ιδιοκτησίας, αφού δυστυχώς δε φαίνεται κάποιο φως προς την κατεύθυνση της λύσης, με 
συνέπεια να υπάρχει αίσθηση απογοήτευσης και κατάθλιψης στον προσφυγικό κόσμο.  

 Απουσιάζει μια συνολική πολιτική αντιμετώπισης του προβλήματος. Ο προσφυγικός κόσμος 
συμπεριφέρεται αντιδραστικά και πολλές φορές απεγνωσμένα κατά της κυπριακής πολιτείας, η οποία έχει 
γυρίσει την πλάτη της στους έχοντες απροσπέλαστη περιουσία ακόμη και στις εποχές των πλεονασμάτων, 
παρακαλώ!  ∆εν εξετάζουμε το θέμα πατριωτισμού και ορθότητας αυτών των προσφυγών, αλλά ο 
προσφυγικός κόσμος προσεγγίζει το θέμα ως είσπραξη ενός ελάχιστου ποσού, ελπίζοντας να λειτουργήσει 
σαν σανίδα σωτηρίας στο δύσκολο ανταγωνιστικό περιβάλλον επιβίωσης που έχει διαμορφωθεί μετά από την 
ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και τη συνεχιζόμενη για τρίτη χρονιά οικονομική κρίση.  

 Τα μέσα τα οποία διατίθενται για σκοπούς προσφυγικής πολιτικής δεν έχουν ως στόχο την ίση κατανομή 
των βαρών.  Η σημερινή προσφυγική πολιτική κατανέμει τους πόρους με κοινωνικό χαρακτήρα και όχι με 
στόχο την αποκατάσταση της απώλειας των εισοδημάτων.  Το οικονομικό τίμημα της τουρκικής εισβολής το 
έχει πληρώσει κατά κόρον ο πρόσφυγας ιδιοκτήτης περιουσίας.  

 Μάλιστα, με αποφάσεις τύπου “Τύμβιου” και το φιλικό διακανονισμό ατόμου με την Τουρκία για 
ανταλλαγή περιουσίας ανοίγεται ο δρόμος επίλυσης του περιουσιακού μακριά από τη διαδικασία επίλυσης του 
κυπριακού προβλήματος.  Ο κίνδυνος είναι ότι μέσα από την ανταλλαγή περιουσιών και ιδιοκτησίας, την οποία 
εξάλλου έχει εγκρίνει το Υπουργικό Συμβούλιο, το πρόβλημα λύνεται δυστυχώς μεταξύ των Κυπρίων.  Η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία το έχει επιτρέψει μια φορά και θα είναι αδύνατο στη συνέχεια που μας πλησιάζει 
απειλητικά να το παρεμποδίσει.  Το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων θα την αναγκάσει να το 
πράξει, υποδεικνύοντάς της ότι αναγνωρίζει την “επιτροπή” και ως εκ τούτου οφείλει να αποδεχτεί την 
απόφασή της.  Η απόφαση αυτή ανοίγει τους ασκούς του Αιόλου.  Η ανταλλαγή των περιουσιών δεν είναι η 
θεραπεία του προβλήματος, ωστόσο θα είναι το νέο κύμα που θα μας χτυπήσει.  Χιλιάδες λοιπόν 
Ελληνοκύπριοι κάτοχοι τουρκοκυπριακών περιουσιών στις ελεύθερες περιοχές, αλλά ταυτόχρονα και ιδιοκτήτες 
γης στις κατεχόμενες περιοχές βρίσκονται ήδη σε διάλογο με Τουρκοκύπριους ιδιοκτήτες γης.  

 Η διαφορετική αντιμετώπιση από πλευράς του κράτους των απροσπέλαστων περιουσιών σε σχέση με 
τις περιουσίες στις ελεύθερες περιοχές ενισχύει το αίσθημα αδικίας και διάκρισης.  Απαγορεύει το κράτος την 
πώληση αυτών των περιουσιών, διατηρώντας τες σε επίπεδο μηδενικής αξίας. Η απαξίωση αυτών των 
περιουσίων από πλευράς του κράτους έχει ως αποτέλεσμα οι κληρονόμοι νέοι ιδιοκτήτες να χάνουν το 
συναισθηματικό δέσιμο με την περιουσία τους και να μην εκτιμούν τη σημασία που έχει αυτή η περιουσία.  

 ∆έκατον, μια άλλη δυσμενής εξέλιξη που θα μας συναντήσει είναι η βέβαιη πλέον άρση της 
απαγόρευσης πώλησης τουρκοκυπριακών περιουσιών στις ελεύθερες περιοχές εκτός -με πολύ μεγάλη 
δυσκολία- από ορισμένες εξαιρέσεις εκεί και όπου τα καταφέρνουν.  Πολύ φοβάμαι ότι οι πέντε με έξι 
περιπτώσεις που βρίσκονται ενώπιον του Ε∆Α∆ θα δικαιωθούν και τότε θα επιτρέπονται ελεύθερα οι πωλήσεις 
τουρκοκυπριακών περιουσιών στις ελεύθερες περιοχές σε αυξημένες τιμές, αφού οι πωλήσεις θα είναι πλέον 
ελεύθερες.   

 Ποιες μπορεί να είναι οι προτάσεις μας;  Χρειάζεται πολιτική για την επίτευξη ισότιμης κατανομής των 
βαρών που προέκυψαν από την εισβολή και την κατοχή, αλλά και την όσο το δυνατόν αποκατάσταση της 
προπολεμικής φερεγγυότητας του πρόσφυγα σύμφωνα με την περιουσία εκάστου και λαμβάνοντας υπόψη τις 
δυνατότητες του κράτους μετά την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και τους νέους ενεργειακούς πόρους. 

 Επιβάλλεται άμεση αναπροσαρμογή της υπάρχουσας προσφυγικής πολιτικής, ώστε οι σημερινοί 
διαθέσιμοι πόροι να ανακατανεμηθούν στη βάση της δικαιότερης αντιμετώπισης των προσφύγων, εφόσον ο 
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καθένας θα λαμβάνει ένα χρηματικό ποσό και ανάλογα με την περιουσία που είχε στα κατεχόμενα. Όσοι δε 
διαθέτουν απροσπέλαστη περιουσία θα συνεχίσουν να είναι λήπτες των προσφυγικών βοηθημάτων μέσω του 
κρατικού προϋπολογισμού.  Μέσα από τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών θα πρέπει να 
δημιουργηθούν πόροι που να χρησιμοποιούνται για τους κατόχους απροσπέλαστης περιουσίας. Παράλληλα, 
θα πρέπει να δημιουργηθεί πρόσθετο ειδικό ταμείο οι πόροι του οποίου θα προέρχονται από τα ενεργειακά 
αποθέματα και τις ενεργειακές δραστηριότητες.  Σχετική και ολοκληρωμένη πρόταση καταθέτω και στο πλαίσιο 
της σημερινής συζήτησης. 

 Υπολογίζουμε ότι στα επόμενα τριάντα χρόνια μπορεί τα έσοδα αυτά να ανέλθουν σε δεκάδες δις ευρώ, 
οπότε και η διάθεση ενός σημαντικού μέρους θα αποτελέσει μια νέα πηγή χρηματοδότησης των βαρών της 
συνεχιζόμενης κατοχής και θα καλύψει τη βασική αυτή απειλή σε βάρος τόσο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας όσο 
και των Ελληνοκυπρίων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Χατζηγιάννη. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, γιατρέ. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, το πρώτο θέμα «Ο περί Θεραπείας και Μεταχείρισης 
Ουσιοεξαρτωμένων και Χρηστών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» κατατέθηκε από το Υπουργείο Υγείας και 
πάει στην επιτροπή Νομικών.  Αν μπορεί κάποιος να μας εξηγήσει γιατί πάει εκεί πέρα, διαφορετικά έχω την 
αντίληψη ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Καταχρηστικά σας επέτρεψα να αναφερθείτε στο θέμα, διότι το έχουμε περάσει, αλλά 
συνεννοηθείτε με τον κ. Ιωνά Νικολάου και φαντάζομαι ότι θα βρεθεί λύση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 20 Σεπτεμβρίου 2012, στις 4.00 
μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

  Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Απογραφή των Ναυτικών και 
Μητρώο Ναυτικής Απογραφής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.067-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Οι αγοραπωλησίες περιουσιών Ελληνοκυπρίων στα κατεχόμενα 
και τρόποι αντιμετώπισης της κατάστασης». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.012-2012). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

 2. «Τα προβλήματα της κυπριακής γεωργίας, η ανταγωνιστικότητα 
και οι δομές εμπορίας της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη και Σωτήρη Σαμψών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.010-2012). 

 3. «Η πολιτική του κράτους για τους αποδήμους και τρόποι 
διατήρησης και ενίσχυσης της επαφής των νεότερων γενεών με 
την Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Σωτήρη Σαμψών 
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και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.011-2012). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.10 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Βότσης Άγγελος Μαυρίδης Μάριος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γεωργίου Γεώργιος Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

∆αμιανού Άριστος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νικολάου Ιωνάς 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στη ∆ιεθνή Ημέρα ∆ημοκρατίας. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς 
Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Η μη χρήση ταξιμέτρου από τα αστικά ταξί - Οι επενδύσεις Ταμείων Προνοίας σε αξιόγραφα τραπεζών - 
Αγορά ακινήτου στην Έγκωμη για στέγαση των κεντρικών γραφείων του Κρατικού Λαχείου - Νομοθετική 
ρύθμιση για προστασία των θυμάτων από τους καταδικασθέντες για διάπραξη σεξουαλικών αδικημάτων 
μετά την αποφυλάκισή τους - Σχέδιο αντιμετώπισης απρόβλεπτης διακοπής της λειτουργίας μονάδας 
αφαλάτωσης - Προσαρμογή της γεωργίας σε επίπεδο αγροκτήματος στις κλιματικές αλλαγές - 
Παγκύπρια καταγραφή των γεωτρήσεων από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων - Παροχή δωρεάν 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης σε Τουρκοκυπρίους - Πρόγραμμα προσφοράς υποτροφιών σε ξένους 
φοιτητές στο ∆ασικό Κολέγιο Κύπρου - ∆ημιουργία καζίνου στο ξενοδοχείο “Βερεγγάρια” - Τερματισμός 
της λειτουργίας του ∆ασικού Κολεγίου Κύπρου - Πρόσληψη Κυπρίων στην τουριστική βιομηχανία - 
Έρευνα του Τμήματος Περιβάλλοντος για τους πληθυσμούς της αλεπούς και του λαγού - Ανάγκη 
εκσυγχρονισμού της γλώσσας της νομοθεσίας περί Μέτρων και Σταθμών - ∆ιεξαγωγή ελέγχου στα 
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τερματικά των πετρελαιοειδών στα αεροδρόμια - Οι ενταξιακές διαπραγματεύσεις της Τουρκίας σε σχέση 
με την Kυπριακή Προεδρία του Συμβουλίου της ΕΕ - Οι λόγοι της απόφασης για ανέγερση αίθουσας 
πολλαπλής χρήσης και γηπέδου καλαθόσφαιρας στον Αγρό - Οι λόγοι προκήρυξης διαγωνισμού για 
ανέγερση νηπιαγωγείου στον Αγρό - Τροποποίηση της νομοθεσίας για τα πρατήρια πετρελαιοειδών - 
Μη αίτηση της Κύπρου για συμμετοχή σε ευρωπαϊκή δράση στον τομέα της αλιείας - Ανάγκη βελτίωσης 
των συνθηκών εργασίας των ατόμων με αναπηρίες στο νοσοκομείο Λάρνακας - Τελωνειακοί κανόνες για 
το εμπόριο μεταξύ ΕΕ-κατεχόμενης Κύπρου - Ζητήματα προσβασιμότητας ατόμων με αναπηρίες στο 
Αμφιθέατρο Αρχ. Μακαρίου Γ΄ - Εκπόνηση τεχνοοικονομικής μελέτης για δημιουργία τραμ - Οι λόγοι 
απομάκρυνσης έργου τέχνης από το αεροδρόμιο Λάρνακας - Συμμετοχή του διευθυντή Υπηρεσίας 
Ενέργειας σε επιτροπή για την οριοθέτηση της ελληνικής ΑΟΖ - Ποσοστό λεωφορείων με ανελκυστήρα 
για εξυπηρέτηση ατόμων με αναπηρίες - Ρωγμές στο Αγροτικό Κέντρο Υγείας Κοφίνου - 
Προσβασιμότητα ατόμων με μειωμένη όραση σε πληροφορίες για τα δρομολόγια των λεωφορείων - Μη 
εφαρμογή απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για κλείσιμο λεωφόρου στη Λευκωσία κατά τη 
διάρκεια παραστάσεων αρχαίου δράματος - Ρύπανση των φραγμάτων από ερασιτέχνες ψαράδες - 
Ρύθμιση των ιπποδρομιακών στοιχημάτων και δραστηριοτήτων - Τουρκικοί ισχυρισμοί για παραβίαση 
του εναέριου χώρου της κατεχόμενης Κύπρου - Ο ρόλος του επόπτη στη λειτουργία των μουσικών 
λυκείων - Έρευνα για την προβλεπόμενη αλλαγή του κλίματος στην Κύπρο - Η διαπλάτυνση τμήματος 
του Ευρωπαϊκού Μονοπατιού Ε4 στο Σταυροβούνι - Κατάργηση της χρήσης πλαστικών σακουλιών - 
Εισαγωγή φαρμάκων με σκοπό το ξεφόρτωμά τους ως αποβλήτων - Η αντιμισθία των κοινοταρχών των 
κατεχόμενων κοινοτήτων - Αλλοδαποί αθλητές που έχουν αποκτήσει την κυπριακή υπηκοότητα - 
Παιδικές πτέρυγες σε ιδιωτικά νοσηλευτήρια - ∆ιαδικασία αποκατάστασης ζημιών από πλημμύρες στη 
Βορόκληνη - Συνεχιζόμενη λατόμηση ασβεστολίθου στην Ανδρολίκου - Η διαδικασία προσφορών για την 
αποκατάσταση των ΧΑ∆Α επαρχίας Πάφου - Πρόγραμμα χωριστής συλλογής οικιακών φαρμάκων - 
Τροποποίηση του περί Εμπόρων Παλαιών Μετάλλων Νόμου - Υπερβόσκηση στον Ακάμα - 
Ηχορρύπανση στην αερογέφυρα Πολεμιδιών - Κίνδυνοι για την ωοτοκία θαλάσσιων χελωνών στη 
Μανσούρα - Καταγγελίες και καταδίκες για απόρριψη αντικειμένων που δυνατόν να προκαλέσουν 
πυρκαγιά στην ύπαιθρο - Υπεράντληση νερού από αδειοδοτημένες διατρήσεις - Ανάπλαση της 
κεντρικής πλατείας Φρεννάρους - Μισθοί και ωφελήματα διευθυντικών στελεχών των τραπεζών που 
αιτήθηκαν κρατικής στήριξης - Παροχή άρδευσης σε αγροτεμάχια στην περιοχή Νοτίου Αγωγού - 
Υποστήριξη φοιτητή με κώφωση - ∆ιαχείριση των πτητικών πυροσβεστικών μέσων - Κίνδυνοι από τη 
διάθεση και χρήση φωτοβολταϊκών κακής ποιότητας - Η ασφάλεια του εμπορικού κέντρου “Madison” 
μετά την κατά παρέκκλιση έγκριση άδειας για μετατροπές - ∆ικαστικά μέτρα για το χοιροστάσιο 
Μαραθούντας - Κρατικές προσφορές για εισαγωγή τσιμέντου από την Ελλάδα - Σχέδια κατοχικού 
καθεστώτος για ίδρυση θεολογικής σχολής στη Μια Μηλιά - Εθελοντική αποκοπή επί των απολαβών του 
Προέδρου και των υπουργών - Έξαρση σεισμικής δραστηριότητας στην Κύπρο και μέτρα αντιμετώπισης 
- Ανάγκη διόρθωσης του λιθόστρωτου στην πλατεία Τροόδους - Ανεξέλεγκτη κάρπωση της ρίγανης - 
Συντήρηση και λειτουργία φωτοβολταϊκών συστημάτων σε δημόσια κτίρια - Προβλήματα από τη 
μετάβαση στην ψηφιακή τεχνολογία - ∆ιοργάνωση συναυλίας συγκροτήματος της χέβι-μέταλ στο Κούριο 
- Ανάθεση μελέτης για την ισότητα στο Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών Κοινωνικού Φύλου - Σχέδιο 
Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα Σχολεία κατά τη σχολική χρονιά 2012-2013 
- Χρήση μοτοσικλετών για διανομή φαγητού από άτομα χωρίς κανονική άδεια οδήγησης - Καθαρισμός 
ερεισμάτων σε δημόσιες οδούς - Αίτημα για ανάκληση πολεοδομικών αδειών που δόθηκαν στον ΚΟΤ - 
Μετακίνηση του Αστυνομικού Σταθμού Τροόδους στην προεδρική κατοικία - Συνθήκες ασφάλειας και 
υγιεινής σε εκτροφείο περδικιών στο Σταυροβούνι - Η διοχέτευση στην κυπριακή αγορά πατατών από τα 
κατεχόμενα - Μεταφορά στις ελεύθερες περιοχές προϊόντων τουρκοκυπριακής ή άλλης προελεύσεως - 
Γαστρονομικός χάρτης της Κύπρου - Απελευθέρωση ινών αμιάντου στον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό 
Μονής - Εμφάνιση τσουχτρών στις κυπριακές θάλασσες - Τοποθέτηση ανεμογεννητριών σε οικιστικές 
περιοχές - Στατιστικά στοιχεία για τις πυρκαγιές των τελευταίων πέντε χρόνων - Προβλήματα 
προσβασιμότητας ατόμων με αναπηρίες στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Τουρκικό οικονομικό πρωτόκολλο 
για αναδιάρθρωση των δομών του κατοχικού καθεστώτος - Μέτρα μείωσης της σπατάλης των φυσικών 
πόρων - Προβλήματα διέλευσης Τουρκοκυπρίων από τις ελεύθερες  στις κατεχόμενες περιοχές - Μέτρα 
για μείωση του μισθολογικού χάσματος μεταξύ των δύο φύλων - Περιβαλλοντική καταστροφή στη 
χερσόνησο του Ακάμα από κατασκηνωτές - Προώθηση του θαλάσσιου αθλητισμού στα σχολεία - 
Ευρωπαϊκό ψήφισμα για την αντιμετώπιση της ανεργίας των νέων - Προϋποθέσεις εργοδότησης 
Τουρκοκυπρίων στο δημόσιο - Αποφυγή πληρωμής ρεύματος και τελών από Ελληνοκυπρίους και 
Τουρκοκυπρίους στην Πύλα - Έλεγχος της πηγής των επενδυμένων σε αξιόγραφα εισοδημάτων - 
Είσοδος αλλοδαπών με βίζα από χώρα της Ζώνης του Σένγκεν μέσω των κατεχομένων στις ελεύθερες 
περιοχές - Ανάγκη αναβάθμισης του αλιευτικού καταφυγίου του Κάτω Πύργου - Ανακύκλωση σχολικών 
βιβλίων. 

5. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
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Απομάκρυνση αμιάντων από στέγες τουρκοκυπριακών κατοικιών στον Άγιο Γεώργιο Πάφου και τα 
Μαμώνια - Η περίφραξη του τουρκοκυπριακού κοιμητηρίου Τίμης - Αίτημα κοινότητας Αναδιούς για 
παραχώρηση τουρκοκυπριακού υποστατικού - Ανάγκη επιδιορθώσεων σε προσφυγικές κατοικίες στο 
Μούτταλλο - Εκμίσθωση τουρκοκυπριακών τεμαχίων για ανάπλαση της πλατείας στη Χούλου - 
Προώθηση έργων στην κοινότητα Πραστιού της επαρχίας Πάφου - Συντήρηση τουρκοκυπριακών 
κατοικιών στη Χούλου - Προστασία των παλιών γεφυριών της Κύπρου από το Τμήμα Αρχαιοτήτων - 
∆ιαχείριση αποβλήτων ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού για αποφυγή έκθεσης στον υδράργυρο 
- Χρήση δημόσιων και άλλων μέσων μεταφοράς - Η πολιτική για τις αποσπάσεις των εκπαιδευτικών - 
Αξιοποίηση του νερού του υδατοφράκτη Ξυλιάτου - Παραχώρηση οικοπέδων σε εκτοπισθέντες - Μη 
επιδιόρθωση μηχανημάτων στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας - Εναρμόνιση βιομηχανιών 
απορρυπαντικών με ευρωπαϊκή νομοθεσία - Σχέδιο απόσυρσης παλαιών αυτοκινήτων - Μη έκδοση της 
σχολικής εφημερίδας “∆ασουπολίτης” - Ναρκωτικές ουσίες στα αστικά λύματα της Κύπρου - Κάδοι 
ανακύκλωσης στα κρατικά νοσοκομεία - Αναβαθμίσεις κλιμάκων στη δημόσια υπηρεσία - Αντιμετώπιση 
του δημογραφικού προβλήματος - Προβλήματα του Νηπιαγωγείου Λεμεσού ΚΓ΄-Αγίου Σπυρίδωνα Β΄ - 
Εργασίες στο οδικό δίκτυο Κανναβιούς - Μνημόνιο συνεργασίας Υπουργείου Υγείας και King’s College 
Hospital - Προβλήματα στον Κάτω Μύλο από τη λειτουργία αλλαντοποιείου - Αξιοποίηση κονδυλίου για 
την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση - ∆ημοπράτηση αδειών για δημιουργία φωτοβολταϊκών πάρκων - 
Οχληρία από τη λειτουργία χοιροστασίου στη Μαραθούντα - Παράνομη εκμετάλλευση τουρκοκυπριακής 
γης στην Τίμη - ∆ιενέργεια παιδοορθοπεδικών επεμβάσεων στην Κύπρο - Αναβάθμιση της Ελεύθερης 
Ζώνης Εμπορίου στο Καλό Χωριό Λάρνακας - Πολιτιστικά προγράμματα για τη στήριξη των ομογενών 
στην Αυστραλία - Υποχρεωτική αναγραφή των βασικών πληροφοριών στα φάρμακα στη γλώσσα 
“Braille” - Αναστήλωση της εκκλησίας του Αγίου Επιφανίου στην Αξύλου - Κάλυψη από το κράτος των 
εξόδων των καρδιοπαθών για αγορά φαρμάκων - Μέτρα για απρόσκοπτη διέλευση ασθενοφόρων μετά 
από ποδοσφαιρικούς αγώνες στο ΓΣΠ - Αλλαγή στην ώρα μεταφοράς μαθητών από Οδού, Αγίους 
Βαβατσινιάς και Ορά στα σχολεία τους στη Λάρνακα - Υποψίες για πρόκληση πυρκαγιάς στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας από τσιγάρο - Χωροθέτηση νέου δημοτικού σχολείου στα Κονιά - ∆ημιουργία 
γυμνασίου στην κοινότητα Παρεκκλησιάς - Προβλήματα Κέντρου Υγείας Κοφίνου - Επισκέψεις μαθητών 
στα ιστορικά μνημεία του αγώνα της ΕΟΚΑ - Μέτρα ασφαλείας για τα ναρκοπέδια στους Τρούλλους - 
Προβλήματα Σχολικής Εφορείας Σωτήρας - Αύξηση της αστυνόμευσης στην κοινότητα Πολεμίου - 
Αύξηση της αστυνομικής δύναμης στην Παναγιά Πάφου - Στελέχωση αστυνομικού σταθμού στην 
Παναγιά της Πάφου - Μετακίνηση πυλώνων και γραμμών μεταφοράς ρεύματος της ΑΗΚ από 
προσφυγικά οικόπεδα στην Καντού - Το σχέδιο δράσης για την ασφάλεια στα αεροδρόμια - Αποστολή 
δείγματος γάλακτος στο εξωτερικό για έλεγχο μετά την έκρηξη στο Μαρί - Στήριξη ατόμων με 
ψυχιατρικές παθήσεις - Ενσωμάτωση του ∆ασικού Κολεγίου στο ΤΕΠΑΚ - Καθυστέρηση στην ανέγερση 
του νέου δημοτικού σχολείου Κόρνου - Ευρωπαϊκή στρατηγική δημιουργίας θέσεων εργασίας - 
Λειτουργία δεύτερης τάξης στο νέο νηπιαγωγείο Αλεθρικού - ∆ημιουργία γραμμής τελεφερίκ από τον 
Αμίαντο προς την κορυφή Τροόδους - Κακοτεχνίες σε έργο προστασίας της ακτής από διάβρωση στον 
Κάτω Πύργο - Εξασφάλιση πιστοποιητικού καταλληλότητας των κτιρίων ιδιωτικών σταθμών και 
νηπιαγωγείων - Προγράμματα για έφηβες και νεαρές γυναίκες χρήστες ναρκωτικών ουσιών - 
∆ιαμόρφωση του χώρου γύρω από το φράγμα στο Αβδελλερό - Επαναλειτουργία δημοτικού σχολείου 
στο Αβδελλερό - Αναστήλωση μνημείων στα κατεχόμενα με ευρωπαϊκή χρηματοδότηση - ∆ιαδικασίες 
επίβλεψης επικοινωνίας παιδιού με γονέα - Ματαίωση απόφασης για προεδρία σε ομάδα εργασίας του 
Συμβουλίου της Ευρώπης - Εγγραφή αγροτικού δρόμου στα Στροβίλια - Συλλήψεις για τις επιθέσεις 
εναντίον αξιωματούχων τοπικής αυτοδιοίκησης - ∆ιάλογος Τουρκίας-ΕΕ επί Κυπριακής Προεδρίας του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Αξιοποίηση των εγκαταλελειμμένων μεταλλείων - Η προσφορά 
για τα Ογκολογικά/Ακτινοθεραπευτικά Τμήματα των νοσοκομείων Λευκωσίας και Λεμεσού - Ανάγκη 
διαχωρισμού οικοπέδων για νεαρά προσφυγικά ζευγάρια στο Ζύγι - Έλεγχος των κινεζικών επενδύσεων 
στην Κύπρο - Καταγγελίες για κάπνισμα σε κτίρια με κυβερνητικές υπηρεσίες και λήψη μέτρων - Η 
αναθεωρημένη Οδηγία για τα προϊόντα καπνού - Άρση ναρκοπεδίου στους Τρούλλους - Αίτημα για 
διαγραφή χρέους του κοινοτικού συμβουλίου Τρούλλων - Πολεοδομικά έργα σε λεωφόρο και παραλιακό 
πεζόδρομο στην Πάφο - ∆ιάβρωση της παραλίας του Κόλπου των Κοραλλίων - ∆ημιουργία Κέντρου 
Εξυπηρέτησης του Πολίτη στην Πέγεια - Μη κατεδάφιση του πρώην ξενοδοχείου “Απόλλων” στην Πάφο 
- ∆ημιουργία μουσείου στο Καμπί - Απαλλοτρίωση και ανάδειξη του χώρου του Ιερού του Απόλλωνα 
Υλάτη στη Γεροσκήπου - Τοποθέτηση του θυρεού της Κυπριακής ∆ημοκρατίας επί του Προεδρικού 
Μεγάρου - Αλλαγή του χαρακτηρισμού της Κύπρου ως ανεπτυγμένης περιφέρειας από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή - Ολοκλήρωση αποχετευτικού συστήματος Αγίων Βαβατσινιάς - Ενημέρωση των πολιτών για 
την ACTA - Πρόβλημα στέγασης νεαρών ζευγαριών στην Κοφίνου - Παράνομη έξοδος παιδιών μέσω 
των κατεχομένων - Αποτελέσματα έρευνας για την κατανάλωση αλκοόλ από μαθητές - Καθυστέρηση 
έργων σε δημοτικό σχολείο στο Στρόβολο - Κανονισμοί για τη λειτουργία υποστατικών πώλησης ζώων 
συντροφιάς - Αριθμός μαθητών από χώρες της ΕΕ και από τρίτες χώρες - Αναβάθμιση αρχαιολογικών 
χώρων και του μουσείου στη Λάρνακα - Επέκταση της οικιστικής ζώνης στον Αρακαπά - Κατασκευή 
σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στην Αψιού και νέου αποχετευτικού δικτύου στον Αρακαπά - Ανόρυξη 
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διάτρησης στην Αψιού - Υδροδότηση περιοχών στην Ακρούντα και τιμές χρέωσης πόσιμου νερού - 
Επιδιόρθωση του αυτοκινητόδρομου Λάρνακας-Αμμοχώστου - Υλοποίηση έργων στον προσφυγικό 
οικισμό Σωτήρας - Παράνομη κυκλοφορία στην αγορά προϊόντων χλωρίνης και αλγοκτόνων που δεν 
πληρούν τις προϋποθέσεις για εγγραφή - Εισηγήσεις της κοινότητας Κυπερούντας για τη βιωσιμότητα 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων - Μετακίνηση του πεδίου βολής από το Τσέρι - Επέκταση του δικτύου 
ανακύκλωσης στις κοινότητες Ορεινής Λάρνακας - Ανάπλαση του ιστορικού κέντρου του Κολοσσίου - 
Κατασκευή οχετών για τα όμβρια ύδατα στην Επισκοπή Λεμεσού - Αποζημιώσεις σε 
γεωργοκτηνοτρόφους λόγω της έκρηξης στο Μαρί - Παράνομη λατόμηση στην Ξυλοφάγου - Έκθεση για 
τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις από λατομείο στα Πάνω Λεύκαρα - ∆ημιουργία υπαίθριου χώρου για 
ξήρανση πασσάλων της ΑΗΚ - Καθυστέρηση στη μεταστέγαση κατοίκων του Μαρί λόγω μη πληρωμής 
δικαιωμάτων στην ΑΗΚ - Ανέγερση νέας εκκλησίας στο Μαρί - Υπογειοποίηση γραμμής μεταφοράς της 
ΑΗΚ στο Τσέρι - Εικονογραφημένα μηνύματα υγείας στα καπνικά προϊόντα - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων 
για άπορες οικογένειες στη Βαβατσινιά - ∆ιορισμός ορκωτού επιθεωρητή για τη λειτουργία εργοστασίου 
στην Κόση - Αναχρονιστικοί όροι λειτουργίας των καφενείων - Παράνομη πώληση φρουτονυχτερίδων σε 
κατάστημα πώλησης ζώων - Αντίδραση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε φιλοτουρκική τοποθέτηση 
κρατών μελών της ΕΕ - Τροποποίηση της νομοθεσίας για τα άτομα με αναπηρία - Οι στόχοι της ΕΕ για 
τη χρήση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας - Νομοθεσία για επιβολή καταβολής δικαιωμάτων χρήσης 
των σπόρων - Μη πρόσληψη μελών της Παγκύπριας Οργάνωσης Τυφλών στη δημόσια υπηρεσία - 
Ελλείψεις σε στοιχειώδεις υπηρεσίες για άτομα με οπτική αναπηρία - Ανέγερση προσφυγικών 
πολυκατοικιών στην Κοφίνου - Παραχώρηση οικοπέδων αντί τουρκοκυπριακών σπιτιών σε ζευγάρια 
προσφύγων στην Κοφίνου - Μεταφορά της επεξεργασίας νοσοκομειακών αποβλήτων στην Κοφίνου - 
Επαναλειτουργία του χώρου εναπόθεσης αδρανών υλικών στη Μαραθούντα - Καθαρισμός της περιοχής 
“Βερεγγάρια” στα Κάτω Πολεμίδια - Υπολογισμός του ύψους των ενοικίων για μάντρες - Τοποθέτηση 
φίλτρων για περιορισμό των οσμών στην Κοφίνου - Μη έγκαιρη κινητοποίηση ελικοπτέρων για 
κατάσβεση πυρκαγιάς στον Ακάμα και αίτημα για δημιουργία παρακαμπτηρίου στο Νέο Χωριό - Τα 
πλεονάσματα της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού - Πληροφορίες για συμπερίληψη 
ξενοδοχείων στα κατεχόμενα σε λίστα του Υπουργείου Εξωτερικών - Η μείωση του πληθυσμού του 
λαγού εξαιτίας της λαθροθηρίας - Μέτρα προστασίας της παραλίας και του δάσους στην Τίμη - 
Παραχώρηση γης της έπαυλης Αχέλειας για επέκταση της πλατείας της κοινότητας - Η υλοποίηση του 
∆ιαχειριστικού Σχεδίου για τον Ακάμα - Παράπονα για οχληρία από τη βιολογική μονάδα στην Αχέλεια - 
Ανακαίνιση δημοτικών κτιρίων στην Πόλη Χρυσοχούς - Παραχώρηση στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς των 
κτιρίων του παλαιού αστυνομικού σταθμού - Τα έργα ακτοπροστασίας στον κόλπο Πόλης Χρυσοχούς. 

6. Αγορεύσεις (Λ. Χριστοφόρου, Σκ. Κούτρα Κουκουμά, ∆. Συλλούρης, Κ. Χατζηγιάννης) για το θέμα «Οι 
αγοραπωλησίες περιουσιών Ελληνοκυπρίων στα κατεχόμενα και τρόποι αντιμετώπισης της 
κατάστασης». 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 



113 
 

  

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 20ής Σεπτεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ. 

Αρ. 2  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, αγαπητοί συνάδελφοι.  Παρακαλώ καθίστε. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής δεύτερης συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.  Ένα τρίτο συν ένας. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Εμέτρησες καλά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εμετρήσαμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, εφόσον υπάρχει απαρτία, θα αρχίσουμε.  Αν δεν υπήρχε, θα το διαλύαμε και θα φεύγαμε. 

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Απογραφή των Ναυτικών και 
Μητρώο Ναυτικής Απογραφής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εμπορικής Ναυτιλίας (Απογραφή των Ναυτικών και Μητρώο Ναυτικής Απογραφής) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Αντρέας Φακοντής Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 Σεπτεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου, της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών και της συνδικαλιστικής 
οργάνωσης ΣΕΚ.  Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Απογραφή των Ναυτικών 
και Μητρώο Ναυτικής Απογραφής) Νόμου για εκσυγχρονισμό της υφιστάμενης νομοθεσίας. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προωθείται η μηχανογράφηση των υπηρεσιών και η 
ηλεκτρονική υποβολή αιτήσεων μέσω διαδικτύου, πρόνοιες που, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας και την εισηγητική και αιτιολογική έκθεση που συνοδεύουν το νομοσχέδιο, αναμένεται να 
αυξήσουν την παραγωγικότητα του τμήματος. 

 Παράλληλα, αίρεται η σύγχυση που παρατηρείται στην υφιστάμενη νομοθεσία σε σχέση με το άτομο 
που υποβάλλει την αίτηση για έκδοση Βιβλιαρίου Ταυτότητας και Ναυτικής Υπηρεσίας Ναυτικού και 
διευκρινίζεται ότι τα απαραίτητα δικαιολογητικά πρέπει να υποβάλλονται από την εταιρεία.  Από την πρόνοια 
αυτή εξαιρούνται οι ναυτικοί που είναι μόνιμοι κάτοικοι Κύπρου. 

 Επιπρόσθετα, αυξάνεται το ελάχιστο όριο ηλικίας του ναυτικού ο οποίος δύναται να εγγραφεί στο 
Μητρώο Ναυτικής Απογραφής από τα 14 χρόνια στα 16 για σκοπούς συμμόρφωσης με διεθνείς ναυτικές 
συμβάσεις και άλλες σχετικές εθνικές νομοθεσίες. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και 
σημείωσαν την ευαρέσκειά τους σχετικά με τον εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας για την ηλεκτρονική υποβολή 
των αιτήσεων.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Κατάργηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Απογραφή των Ναυτικών και Μητρώο 
Ναυτικής Απογραφής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   
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Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί.  Τον έχετε όλοι τον κατάλογο και σε ποιες επιτροπές κατατίθενται. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του ∆ήμου Πάφου (Κυρωτικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.192-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 
Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και 
Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.193-2012). 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας  

3. Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής 
Πίστης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.194-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Νομικών και Εμπορίου 
και Βιομηχανίας  

4. Οι περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Επίσημα 
Ημερολόγια, Ναυτολόγια και Εξαμηνιαίες 
Καταστάσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.072-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων   Συγκοινωνιών και 
Έργων  

5. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 19, 21, 
22, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 29, 30, 31, 33, 
34, 35, 37, 38, 39 και 40) του 2012, 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 11 Σεπτεμβρίου 2012, 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 2012 
Νόμου του 2011 [Ν. 53(ΙΙ) του 2011]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών για 
την παραχώρηση, εκμίσθωση, ανταλλαγή 
ή παραχώρηση άδειας χρήσεως κρατικής 
γης σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως αυτή 
έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο 
με την απόφαση αρ. 72.868, ημερομηνίας 
23ης Νοεμβρίου 2011. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2012. 
 (Αρ. Φακ. 23.02.053.083-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας  
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Νικόλα Παπαδόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και 
Γιώργο Περδίκη, βουλευτή  
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών   

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις. Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.097, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Είναι γνωστό ότι οι Οδηγίες της ΕΕ για πράσινη ανάπτυξη και μείωση των εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου προβλέπουν μεταξύ άλλων ότι όλα τα καινούρια κτίρια πρέπει μέχρι το 2020 να παράγουν 
επιτόπου σχεδόν όλη την ενέργεια που χρειάζονται. Βρισκόμαστε ήδη στο 2012 και είναι ζήτημα αν στην 
Κύπρο υπάρχουν κτίρια αυτών των προδιαγραφών, αυτάρκη δηλαδή σε ενεργειακή ζήτηση, την ώρα που στον 
ευρωπαϊκό χώρο υπάρχουν χιλιάδες. Τα δημόσια μάλιστα κτίρια, παλαιά ή νέα, καλούνται να εφαρμόσουν τις 
εν λόγω Οδηγίες δύο χρόνια πριν, το 2018 δηλαδή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για το αν υπάρχει εθνικό σχέδιο δράσης για την εναρμόνιση της Κύπρου με τις συγκεκριμένες Οδηγίες 
και στόχους, 

2. για το αν έχουν δημοσιοποιηθεί -και ποια είναι αυτά- οικονομικά και άλλα κίνητρα, π.χ. τεχνική βοήθεια, 
χαμηλότοκα δάνεια κ.λπ., για να διευκολυνθεί η ανακαίνιση παλαιών και η κατασκευή νέων ιδιωτικών 
κτιρίων (η δημοσιοποίηση έπρεπε να είχε γίνει εντός του 2011), 

3. για το αν έχει ξεκινήσει η έκδοση πιστοποιητικών ενεργειακής απόδοσης για τα δημόσια κτίρια που 
επισκέπτεται το κοινό και είναι άνω των 500 τ.μ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.098, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στο πλαίσιο της αποκατάστασης και ανάπλασης του χώρου του παλαιού μεταλλείου του Αμιάντου, 
προωθείται η ιδέα για τη δημιουργία ενός τελεφερίκ που θα συνδέει το χώρο του μεταλλείου με την πλατεία 
Τροόδους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο η προοπτική αυτή αντιμετωπίζεται σοβαρά και οργανωμένα από τις αρμόδιες υπηρεσίες του 
κράτους, δεδομένης και της εκτίμησης ότι η λειτουργία ενός τέτοιου τελεφερίκ μπορεί να εμπλουτίσει το 
τουριστικό προϊόν των ορεινών μας θερέτρων, 

2. κατά πόσο υπάρχει συγκεκριμένη τεχνοοικονομική μελέτη, 

3. κατά πόσο έχουν διερευνηθεί οι δυνατότητες χρηματοδότησης του έργου από ταμεία της ΕΕ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.099, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η 
επικρατούσα σήμερα κατάσταση στο παραλιακό μέτωπο της περιοχής Λάρνακας-∆εκέλειας -και συγκεκριμένα 
στους χώρους αποθήκευσης πετρελαιοειδών- συνάδει με τις πρόνοιες της Οδηγίας SEVESO II (96/82/ΕΚ) για 
την πρόληψη ατυχημάτων από επικίνδυνες ουσίες. 

 Παρακαλώ επίσης να ενημερώσει το σώμα ποια μέτρα λαμβάνονται για την πλήρη συμμόρφωση με τις 
πρόνοιες της εν λόγω Οδηγίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.100, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το τελευταίο χρονικό διάστημα υπήρξαν δημοσιεύματα στον ημερήσιο τύπο αναφορικά με τις έρευνες 
για εντοπισμό κοιτασμάτων χρυσού στην Κύπρο. 

 ∆εδομένου ότι ο αριθμός αδειών για σχετικές έρευνες έχει παραχωρηθεί στα όρια της επαρχίας 
Λάρνακας, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκονται οι συγκεκριμένες έρευνες και για το αν υπάρχουν συγκεκριμένα στοιχεία αναφορικά με τα 
αποτελέσματά τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.101, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην ερώτηση του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή με αρ. 23.06.010.01.500 πληροφορήθηκα ότι η βιολογική μονάδα 
επεξεργασίας χοιρολυμάτων χοιροστασίου στην περιοχή Μαραθούντας δεν έχει κατασκευαστεί και στο 
χοιροστάσιο βρίσκεται σε λειτουργία μόνο σύστημα επεξεργασίας χοιρολυμάτων τύπου διαχωριστήρα, το 
οποίο περιλαμβάνεται στις χορηγηθείσες πολεοδομική άδεια και άδεια οικοδομής. Όπως πληροφορήθηκα, 
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εξαιτίας της αναφερόμενης διαπίστωσης αποφασίστηκε η λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον της ιδιοκτήτριας 
εταιρείας για λειτουργία της ανάπτυξης χωρίς την εξασφάλιση σχετικού πιστοποιητικού έγκρισης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εκδικαστεί η 
υπόθεση και ποια είναι η απόφαση του δικαστηρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.102, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στα γαλλικά βιβλία ιστορίας γίνεται αναφορά στην αρμενική γενοκτονία. 
Σύμφωνα μάλιστα με δημοσιεύματα των τουρκικών εφημερίδων, η Τουρκία επέδωσε νότα διαμαρτυρίας προς 
τη Γαλλία. Η νότα που επιδόθηκε στο Υπουργείο Εξωτερικών της Γαλλίας υπογραμμίζει ότι οι ισχυρισμοί που 
αναφέρονται στα βιβλία προέρχονται από χαλκευμένα ντοκουμέντα και καλεί τους Γάλλους αξιωματούχους να 
αναθεωρήσουν τα σχολικά βιβλία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν στα σχολικά 
βιβλία ιστορίας γίνεται αναφορά στην αρμενική γενοκτονία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.103, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.010.01.483 
πληροφορήθηκα ότι ο μειοδοτικός διαγωνισμός για δημιουργία μεγάλων φωτοβολταϊκών πάρκων συνολικής 
δυναμικότητας 50 MW προκηρύχθηκε την 21η Μαΐου 2012 και η τελευταία ημέρα υποβολής αιτήσεων από τους 
ενδιαφερομένους ήταν η 3η Σεπτεμβρίου 2012. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
αιτήσεων που έχουν υποβληθεί από τους ενδιαφερομένους και πότε αναμένεται να καταλήξει η διαδικασία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.104, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από επιστολή του Τμήματος Περιβάλλοντος προς το γενικό διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
ημερομηνίας 17 Απριλίου 2012, πληροφορήθηκα ότι το νερόφιδο “Natrix natrix” δε διαβιεί πλέον στο φράγμα 
Ξυλιάτου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους εξαφανίστηκε το νερόφιδο “Natrix natrix” από την περιοχή, αν μπορεί να επανέλθει ο πληθυσμός του 
στην περιοχή, καθώς και για το ποιος ευθύνεται για την καταστροφή του βιότοπού του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.105, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μου διαφήμιση συγκεκριμένης διαφημιστικής εταιρείας η οποία πρόσφερε 
€200 το μήνα σε όποιο ιδιοκτήτη αυτοκινήτου αποδεχθεί να τοποθετηθεί στο ιδιωτικό του αυτοκίνητο εμπορική 
διαφήμιση. “Ο οδηγός πληρώνεται, απλά επειδή οδηγεί το όχημά του και οι εταιρείες απολαμβάνουν τον πιο 
αποδοτικό τρόπο διαφήμισης”, αναφέρει το διαφημιστικό μήνυμα. Προφανώς μέσα σε συνθήκες οικονομικής 
κρίσης ένα εισόδημα από μια τέτοια ανέξοδη “επένδυση” μπορεί να φανεί καλή ευκαιρία. Εξ όσων γνωρίζω, η 
κινητή διαφήμιση έχει απαγορευτεί διά νόμου με εξαίρεση ίσως τη διαφήμιση στα λεωφορεία. Ποιοι είναι οι 
κίνδυνοι για τους πολίτες που θα αποφασίσουν να αποδεχθούν τοποθέτηση εμπορικής διαφήμισης στο όχημά 
τους; 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει περιέλθει 
στην αντίληψη των υπηρεσιών του η επιχειρηματική αυτή δραστηριότητα, αν είναι νόμιμη και ποιες οι ενέργειές 
του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.106, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα διαφανή “αντιθορυβικά” ηχοπετάσματα στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-
Λεμεσού προκαλούν το θάνατο σε πολλά πουλιά. Σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες τοποθετούνται στα 
ηχοπετάσματα αυτοκόλλητα ομοιώματα αρπακτικών πτηνών, τα οποία είναι απωθητικά για κάθε πετούμενο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι τα μέτρα 
που προτίθεται να εφαρμόσει, για να εξασφαλιστεί η προστασία των πουλιών, καθώς και αν προτίθεται να 
υιοθετήσει τις πρακτικές που εφαρμόζουν άλλες ευρωπαϊκές χώρες οι οποίες τοποθετούν στα ηχοπετάσματα 
ομοιώματα αρπακτικών που είναι απωθητικά για κάθε πετούμενο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.107, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Σύμφωνα με τις γραπτές απαντήσεις του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στα 
ερωτήματα που είχα υποβάλει σε κατ’ ιδίαν συνάντηση που είχα μαζί του στις 22 Αυγούστου 2012, στα πλαίσια 
του προγράμματος για τις θαλάσσιες χελώνες στην Κύπρο γίνεται καταγραφή των νεκρών θαλάσσιων χελωνών 
που εκβράζονται στις παραλίες, όπως και διάσωση των τραυματισμένων χελωνών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
νεκρών και τραυματισμένων θαλάσσιων χελωνών ανά έτος και παραλία από το έτος εφαρμογής του 
προγράμματος (1978).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.108, ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου Φλουρέντζου σε ερώτησή μου με 
αρ. 23.06.010.01.294, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2011, πληροφορήθηκα ότι ο Έφορος Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων, με Γνωστοποίησή του που δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας (Κ.∆.Π. 
376/2007, Ε.Ε. Παρ. ΙΙΙ(Ι), Αρ. 4224, 21.9.2007, σελ. 2610), έχει εγκρίνει δυνάμει του πιο πάνω Κανονισμού 
τους τύπους προστατευτικών κρανών για χρήση από τους οδηγούς και τους επιβάτες αυτών των κατηγοριών 
οχημάτων, οι οποίοι προδιαγράφονται από τα πρότυπα που αναφέρονται στον πίνακα που δημοσιεύτηκε (21η 
Σεπτεμβρίου 2007). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων από ποια υπηρεσία 
γίνεται ο έλεγχος εφαρμογής του εν λόγω Κανονισμού από τους οδηγούς και τους επιβάτες των οχημάτων, αν 
τα κράνη που εισάγονται στην Κύπρο και διατίθενται στα καταστήματα πώλησης πληρούν τις προδιαγραφές 
που αναφέρονται στον Κανονισμό, καθώς και αν σε δυστυχήματα που εμπλέκονται μοτοσικλετιστές η 
αστυνομία ελέγχει κατά πόσο τα κράνη που έφεραν οι μοτοσικλετιστές ήταν εγκεκριμένα. Αν υπάρχουν στοιχεία 
και αποτελέσματα ελέγχων, παρακαλώ όπως κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.109, ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου Φλουρέντζου στην ερώτησή μου 
με αρ. 23.06.010.01.052 πληροφορήθηκα ότι το παλιό γεφύρι στο ρυάκι “Ξυλούρικος”, που βρίσκεται στην 
περιοχή Άγιος Μάμας-Ζωοπηγή-Πελένδρι, συντηρήθηκε, αλλά το νεότερο γεφύρι που κτίστηκε δίπλα του 
δημιουργεί πρόβλημα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που 
έχουν γίνει, προκειμένου να κτιστεί νέο γεφύρι σε μεγαλύτερη απόσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.110, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό 
των οικιακών βοηθών που απασχολούνται στην Κύπρο τα τελευταία τέσσερα χρόνια ανά επαρχία και ανά 
κατηγορία επαγγέλματος εργοδότη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.111, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ποσό της 
νομικής αρωγής που παραχωρείται για διεκπεραίωση νομικών υποθέσεων σε ετήσια βάση. Τι ποσό αφορά σε 
Ελληνοκυπρίους και τι ποσό σε αλλοδαπούς; 

 Παρακαλείται επίσης ο αρμόδιος υπουργός όπως, βάσει των στοιχείων πληρωμών που κατέχει το 
Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας, πληροφορήσει το σώμα για τον αριθμό των δικηγορικών γραφείων που 
αναλαμβάνει τις υποθέσεις αυτές και για το ποσοστό από το συνολικό αριθμό που καταλήγει σε καθένα από 
αυτά τα γραφεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.112, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι η 
κατάσταση με την εφαρμογή του άρθρου 18∆ του περί Οδικής Ασφάλειας Νόμου σε ό,τι αφορά τη χωροθέτηση 
των διαφημιστικών πινακίδων σε σχέση με τις δημόσιους οδούς. Έχω παρατηρήσει ότι διαφημιστικές πινακίδες 
τοποθετήθηκαν παρά την περίφραξη του αυτοκινητοδρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού (παρά την Αλάμπρα) σε 
απόσταση μικρότερη από την καθορισμένη στο νόμο. Επίσης έχω διαπιστώσει ότι στο δρόμο Λεμεσού-
Πλατρών οι διαφημιστικές πινακίδες εφάπτονται του δρόμου ή βρίσκονται σε απόσταση λίγων μέτρων από το 
όριο κατάληψης της δημόσιας οδού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.113, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 



119 
 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι παρατηρείται μεγάλη λαθραλιεία με φωτεινές πηγές και ψαροντούφεκο στην 
περιοχή του Ακάμα. Όπως πληροφορήθηκα, η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας έχει στείλει και σχετική επιστολή 
στο διευθυντή του Τμήματος Αλιείας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να κοινοποιήσει την επιστολή της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας προς 
το διευθυντή του Τμήματος Αλιείας στη Βουλή των Αντιπροσώπων και να πληροφορήσει το σώμα για τα μέτρα 
που λαμβάνονται, για να σταματήσει η λαθραλιεία στην περιοχή του Ακάμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.114, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τις γραπτές απαντήσεις του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στα 
ερωτήματα που του είχα υποβάλει σε κατ’ ιδίαν συνάντηση που είχα μαζί του στις 22 Αυγούστου, 
πληροφορήθηκα ότι η αλιεία σε βάθος μικρότερο από πέντε μέτρα από επαγγελματίες ψαράδες (κατηγορίας 
Α΄, Β΄ και Γ΄) και η αλιεία εντός περιοχής λουομένων (πέντε μέτρα) από επαγγελματίες ψαράδες (κατηγορίας 
Α΄, Β΄ και Γ΄) είναι παράνομες εποχιακά και καταγγέλλονται. Σύμφωνα με την απάντηση του υπουργού, η αλιεία 
σε βάθος μικρότερο των πέντε μέτρων από επαγγελματίες ψαράδες απαγορεύεται από την 1η Ιουνίου μέχρι την 
30ή Σεπτεμβρίου κάθε έτους, ενώ η αλιεία εντός των εποχιακών περιοχών λουομένων από επαγγελματίες 
ψαράδες επίσης απαγορεύεται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί η απαγόρευση 
της αλιείας εντός των εποχιακών περιοχών λουομένων ισχύει μόνο για τους επαγγελματίες ψαράδες και γιατί η 
περίοδος απαγόρευσης περιορίζεται μόνο από την 1η Ιουνίου μέχρι και την 30ή Σεπτεμβρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.115, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κατά την 11η Σεπτεμβρίου 2012 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υιοθέτησε νέα 
αυστηρότερη Οδηγία αναφορικά με την περιεκτικότητα των καυσίμων των πλοίων σε θείο. Σκοπός της νέας 
Οδηγίας είναι να βελτιώσει την ποιότητα του αέρα στις ευρωπαϊκές ακτές και να συμβάλει στη μείωση των 
περίπου 50 000 πρόωρων θανάτων οι οποίοι καταγράφονται ετησίως λόγω της ατμοσφαιρικής ρύπανσης που 
προκαλούν τα πλοία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η εναρμόνιση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τη συγκεκριμένη Οδηγία θα επηρεάσει τον κυπριακό στόλο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.116, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για την προστασία του βιότοπου του νερόφιδου “Natrix natrix” στη λίμνη Παραλιμνίου σε σχέση 
και με τη συμμόρφωση με την απόφαση του ∆ικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.117, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι την 11η Σεπτεμβρίου 2012 εγκρίθηκαν αλλαγές στην ευρωπαϊκή νομοθεσία που 
θα ενισχύουν το ευρωπαϊκό σύστημα για τη συλλογή και αξιολόγηση των πιθανών προβλημάτων από 
φαρμακευτικά προϊόντα στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι παρενέργειες των φαρμάκων θα 
παρακολουθούνται στενότερα στο μέλλον, προκειμένου να αποφευχθεί η επανάληψη περιπτώσεων 
παρόμοιων με αυτή του γαλλικού φαρμάκου “Mediator” για το διαβήτη, το οποίο φέρεται να συνδέεται με 
περισσότερους από 500 θανάτους. Το φάρμακο κυκλοφορούσε στη Γαλλία από το 1975 έως το Νοέμβριο του 
2009. Συνολικά πέντε εκατομμύρια ασθενείς στη χώρα έχουν πάρει το “Mediator”, το οποίο φέρεται να οδήγησε 
στη νοσηλεία 3 500 ανθρώπων με καρδιακά προβλήματα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν κυκλοφορεί στην 
Κύπρο το γαλλικό φάρμακο “Mediator” και αν έχει προκαλέσει το θάνατο σε ασθενείς που έπασχαν από 
διαβήτη στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.118, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έχει ζητήσει από τις δικαστικές αρχές της 
Ρουμανίας να ξεκινήσουν τη διεξαγωγή ανεξάρτητης έρευνας για τις υποτιθέμενες τοποθεσίες μυστικής 
κράτησης της CIA, ενώ κάλεσε επίσης τις λιθουανικές αρχές να τηρήσουν τη δέσμευσή τους να ξανανοίξουν τη 
δικαστική έρευνα για τη συμμετοχή της Λιθουανίας στο πρόγραμμα της CIA. Οι ευρωβουλευτές κάλεσαν επίσης 
τη Φινλανδία, τη ∆ανία, την Πορτογαλία, την Ιταλία, το Ηνωμένο Βασίλειο, τη Γερμανία, την Ισπανία, την 
Ιρλανδία, την Ελλάδα, την Κύπρο, τη Ρουμανία και την Πολωνία να αποκαλύψουν όλες τις πληροφορίες που 
κατέχουν σχετικά με την ύπαρξη ύποπτων αεροπλάνων που συνδέονται με τη CIA και τα εδάφη τους. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έχει στην κατοχή της πληροφορίες που αφορούν την ύπαρξη ύποπτων αεροπλάνων τα οποία 
συνδέονται με τη CIA και τα οποία χρησιμοποίησαν τα κυπριακά αεροδρόμια ή τον κυπριακό εναέριο χώρο για  
μεταφορά παράνομα συλληφθέντων κρατουμένων με την κατηγορία της τρομοκρατίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.119, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι παγκόσμιες εκπομπές διοξιδίου του άνθρακα αυξήθηκαν κατά 3% το 2011, 
φτάνοντας στους 34 δις τόνους, το υψηλότερο επίπεδο στην ιστορία. Στην Κίνα οι μέσες εκπομπές διοξιδίου 
του άνθρακα αυξήθηκαν το 2011 κατά 9% και έφτασαν στους 7,2 τόνους ανά κάτοικο. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
οι εκπομπές διοξιδίου του άνθρακα μειώθηκαν κατά 3% πέρυσι, πέφτοντας στους 7,5 τόνους κατά κεφαλήν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις κατά κεφαλήν 
εκπομπές διοξιδίου του άνθρακα ανά έτος για τα τελευταία πέντε χρόνια στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.120, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το εμπορικό σκάφος EDRO ΙΙI παραμένει κολλημένο στους βράχους στη 
θαλάσσια περιοχή της Πέγειας κοντά στις Θαλασσινές Σπηλιές από τις 8 ∆εκεμβρίου 2011. Όπως 
πληροφορήθηκα, ενώ όλα ήταν έτοιμα για την αποκόλληση του σκάφους και τη μεταφορά του στην Τουρκία, 
για να κοπεί και να πωληθεί ως σίδερο, μετά από καταγγελίες για λαθρεμπόριο καυσίμων επενέβη το Τμήμα 
Τελωνείων, με αποτέλεσμα η αποκόλληση του σκάφους να καθυστερεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το εμπορικό 
σκάφος EDRO III εξακολουθεί να παραμένει κολλημένο στους βράχους στη θαλάσσια περιοχή της Πέγειας 
κοντά στις Θαλασσινές Σπηλιές, καθώς και για τους λόγους για τους οποίους το εμπορικό σκάφος παρέμεινε 
κολλημένο στους βράχους για μήνες μετά το ατύχημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.121, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού εξέδωσε το 2011 οδηγό συμπεριφοράς 
προς τους αναπήρους και γενικά τα εμποδιζόμενα άτομα. Ο οδηγός του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
δίνει τις απαραίτητες συμβουλές σε όλους τους εμπλεκομένους στην τουριστική βιομηχανία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
αντιτύπων του εν λόγω οδηγού που έχουν εκδοθεί, αν έχει διανεμηθεί σε όλες τις τουριστικές μονάδες 
παγκύπρια, καθώς και αν, ένα χρόνο μετά την έκδοσή του, παρατηρήθηκε αύξηση των ατόμων με αναπηρίες 
που επισκέπτονται την Κύπρο και βελτίωση της συμπεριφοράς των τουριστικών υπαλλήλων απέναντι στους 
αναπήρους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.122, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η επιχείρηση “Melios Pet Centre Ltd”, παρ’ όλο που δε διαθέτει τις 
απαιτούμενες άδειες, συνεχίζει να λειτουργεί και να φιλοξενεί επισκέπτες και μαθητές στις εγκαταστάσεις της. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύουν οι 
πληροφορίες μου ότι μαθητές επισκέπτονται τις εγκαταστάσεις της επιχείρησης “Melios Pet Centre Ltd”.  
Παρακαλώ επίσης να πληροφορήσει αν προτίθεται να ενημερώσει τα σχολεία παγκύπρια ότι η συγκεκριμένη 
επιχείρηση είναι παράνομη και να τους υποδείξει όπως σταματήσουν να πραγματοποιούν εκδρομές στην εν 
λόγω επιχείρηση.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.517, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.517 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή 
Αμμοχώστου, κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με 
ημερομηνία 17-01-2011 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Μετά την υποβολή της αίτησης για παραχώρηση διεθνούς προστασίας, τα στοιχεία του αιτητή 
καταχωρούνται σε ηλεκτρονικό σύστημα από την Αστυνομία. Το σύστημα αυτό είναι συνδεδεμένο και με 
την Υπηρεσία Ασύλου, όπως επίσης και με το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης και την 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων. Όταν η αίτηση αποσταλεί στην Υπηρεσία Ασύλου, γίνεται επαλήθευση 
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των στοιχείων για να αποκλειστούν πιθανές δεύτερες αιτήσεις. Στη συνέχεια, έλεγχος διεξάγεται και από 
το Λειτουργό ο οποίος θα εξετάσει την αίτηση. ∆ιεξάγεται, επίσης, έλεγχος και κατά πόσο οι λήπτες 
βοηθήματος είναι αιτητές ασύλου, όταν οι λίστες των ονομάτων αποσταλούν από το Γραφείο Ευημερίας 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ή όταν ζητηθεί και τηλεφωνικώς από Λειτουργό 
Ευημερίας. 

(β) Πρόσφατα έχει δημιουργηθεί σύστημα database, το οποίο επιτρέπει άμεση ενημέρωση για τα άτομα 
που εξακολουθούν να είναι αιτητές ασύλου. Πρόσφατα, γίνεται χρήση του συστήματος από το Τμήμα 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και καταγράφεται, άμεσα το πρόσωπο που είναι αιτητής είτε ενώπιον 
της Υπηρεσίας Ασύλου, είτε ενώπιον της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων, σε περίπτωση που 
εκκρεμεί διοικητική προσφυγή, το πρόσωπο που είναι αιτητής λόγω απόρριψης της αίτησης κ.ο.κ. Μέχρι 
στιγμής έχουν συνδεθεί με το σύστημα όλες οι εμπλεκόμενες Υπηρεσίες και Υπουργεία και έχει γίνει 
εκπαίδευση του προσωπικού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.504, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.504 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 1η Μαρτίου 
2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, με τη συγκατάθεση του Κοινοτικού Συμβουλίου Μαραθούντας και 
των ∆ήμων Πάφου και Γεροσκήπου, ο εν λόγω χώρος εναπόθεσης αδρανών υλικών στην Κοινότητα 
Μαραθούντας θα παραμείνει ανοικτός και θα δέχεται μόνο απόβλητα όπως παλιά έπιπλα, στρώματα, χαλιά και 
χώματα-πέτρες που προκύπτουν από τον καθαρισμό οικοπέδων και ανοικτών χώρων μέχρι την κατασκευή και 
λειτουργία των Πράσινων Σημείων. 

2. Όσον αφορά το χοιροστάσιο στην Κοινότητα Μαραθούντας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το χοιροστάσιο ανεγέρθηκε στα τεμάχια με αρ. 543, 623, 624, Φ/Σχ.LΙ.5, στην περιοχή Μαραθούντας 
και απέχει 1600 μ. περίπου από το Όριο Ανάπτυξης της Κοινότητας, 1000 μ. περίπου από τις Οικιστικές 
Ζώνες Κονιών, Αγίας Μαρινούδας και Γεροσκήπου, και 400 μ. περίπου από τον αυτοκινητόδρομο 
Λεμεσού-Πάφου και τον προγραμματιζόμενο αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλεως Χρυσοχούς. 

(β) Η ανάπτυξη περιλαμβάνει έξι (6) χοιροτροφικά υποστατικά και βοηθητικές οικοδομές, και καλύπτεται, 
κατά το μεγαλύτερο της μέρος (τέσσερα (4) χοιροτροφικά υποστατικά και βοηθητικές οικοδομές) με 
άδειες οικοδομής που εκδόθηκαν πριν την εφαρμογή του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, ενώ 
για μέρος της (δύο (2) χοιροτροφικά υποστατικά) χορηγήθηκε σχετική πολεοδομική άδεια κατόπιν 
απόφασης της αρμόδιας Υπουργικής Επιτροπής σε σχέση με Ιεραρχική Προσφυγή που υποβλήθηκε 
εναντίον αρνητικής απόφασης της Πολεοδομικής Αρχής επί της αίτησης. Όλες οι πιο πάνω 
αναφερόμενες οικοδομές καλύπτονται επίσης με σχετικά Πιστοποιητικά Έγκρισης. 

(γ)  Στις 13.10.2008 χορηγήθηκε πολεοδομική άδεια (με αρ. ΠΑΦ/1404/2005) περιορισμένης χρονικής 
διάρκειας (τριών χρόνων), η οποία αφορούσε την εγκατάσταση συστήματος επεξεργασίας 
χοιρολυμάτων, το οποίο περιλαμβάνει διαχωριστήρα στερεών/υγρών αποβλήτων, βιολογική μονάδα και 
υπαίθριες δεξαμενές υγρών αποβλήτων στα τεμάχια με αρ. 550, 551, Φ/Σχ.LΙ.5, τα οποία βρίσκονται 
πλησίον του χοιροστασίου. Η πολεοδομική άδεια περιορισμένης χρονικής διάρκειας έληξε στις 
13.10.2011, χωρίς οι αιτητές να έχουν υποβάλει αίτηση για παράταση της ισχύος της. Επιτόπου έχει 
κατασκευαστεί και λειτουργεί ο διαχωριστήρας στερεών/υγρών αποβλήτων και οι υπαίθριες δεξαμενές 
υγρών αποβλήτων, ενώ η βιολογική μονάδα δεν υλοποιήθηκε. 

(δ) Σε σχέση με τη δυσοσμία που προκαλείται από τη λειτουργία του χοιροστασίου, υποβλήθηκαν κατά 
καιρούς παράπονα από τις Τοπικές Αρχές και το θέμα συζητήθηκε τόσο σε συναντήσεις των Κοινοτικών 
Συμβουλίων με τον Υπουργό Εσωτερικών, όσο και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. Σε 
πρόσφατη συνάντηση του Υπουργού Εσωτερικών με το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίας Μαρινούδας, που 
έγινε στις 12.03.2012, συζητήθηκε μεταξύ άλλων και το πιο πάνω θέμα και ο Υπουργός κάλεσε τον 
Έπαρχο Πάφου «να λάβει δικαστικά μέτρα εναντίον των ιδιοκτητών του χοιροστασίου για παρακοή 
∆ιατάγματος ∆ικαστηρίου». 

(ε) Αίτηση για έκδοση άδειας οικοδομής σε σχέση με τη χορηγηθείσα πολεοδομική άδεια με αρ. 
ΠΑΦ/1404/2005, κατατέθηκε στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου στις 02.04.2009. Κατά την εξέταση της 
διαπιστώθηκε ότι η ανάπτυξη περιλάμβανε κατασκευές οι οποίες δεν καλύπτονταν με τη χορηγηθείσα 
πολεοδομική άδεια και για τις οποίες εκκρεμούσε ∆ιάταγμα Κατεδάφισης. Η εξέταση της αίτησης 
ανεστάλη και λήφθηκαν δικαστικά μέτρα εναντίον των ιδιοκτητών του χοιροστασίου για παρακοή του 
δικαστικού διατάγματος. Οι ιδιοκτήτες, μετά τη λήψη των δικαστικών μέτρων, συμμορφώθηκαν με το 
∆ιάταγμα Κατεδάφισης, και ως εκ τούτου αποσύρθηκαν τα δικαστικά μέτρα που είχαν ληφθεί εναντίον 
τους, και στις 11.11.2010 εκδόθηκε σχετική με την ανάπτυξη άδεια οικοδομής με αρ. 017799, στο όνομα 
της νέας ιδιοκτήτριας εταιρείας «Α/φοί Ανδρέου Χοιροστάσια Λτδ». Η άδεια οικοδομής έληξε στις 
13.10.2011, ταυτόχρονα με την αντίστοιχη πολεοδομική άδεια, χωρίς να ανανεωθεί. 
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(στ) Μετά από πρόσφατη επιτόπια επίσκεψη Λειτουργού της Επαρχιακής ∆ιοίκησης διαπιστώθηκε ότι η 
βιολογική μονάδα επεξεργασίας χοιρολυμάτων δεν είχε κατασκευαστεί, και το χοιροστάσιο βρισκόταν σε 
λειτουργία μόνο με σύστημα επεξεργασίας χοιρολυμάτων τύπου διαχωριστήρα, το οποίο 
περιλαμβάνεται στις χορηγηθείσες πολεοδομική άδεια και άδεια οικοδομής. Ενόψει της αναφερόμενης 
διαπίστωσης αποφασίστηκε η λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον της ιδιοκτήτριας εταιρείας για 
λειτουργία της ανάπτυξης χωρίς την εξασφάλιση σχετικού Πιστοποιητικού Έγκρισης. Η έκθεση 
πταίσματος εστάλη στις 04.04.2012 στη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας (Αρ. Φακέλου ∆. Υπ. 3/12).» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.521, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.521 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 29/2/2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Η αίτηση του Κοινοτικού Συμβουλίου Πωμού για παραχώρηση μέρους της κοίτης του ποταμού “Λιβάδι” 
με σκοπό την κατασκευή γραμμικού πάρκου έχει απορριφθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, δεδομένου 
ότι οι απόψεις των αρμοδίων Τμημάτων ήταν αρνητικές. Σημειώνω ιδιαίτερα τις αντιρρήσεις του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων το οποίο θεωρεί ότι ενδεχόμενη επέμβαση στην κοίτη του ποταμού 
εμπερικλείει τον κίνδυνο εκτροπής του και κινδύνους πλημμυρικών φαινομένων στην περιοχή του 
προτεινόμενου έργου. 

(β) Σημειώνεται ότι σε συνάντηση του Κοινοτικού Συμβουλίου Πωμού με τον Έπαρχο Πάφου τον Μάιο 
2012, αποφασίστηκε όπως το θέμα μελετηθεί περαιτέρω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.630, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.630 και ημερομηνία 20 Μαρτίου 2012, που 
υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου, σε σχέση με το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Γιαλιάς για διαχωρισμό κρατικής γης σε οικόπεδα για οικογένειες εκτοπισθέντων και με χαμηλά εισοδήματα, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα. 

2. Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 13 Μαρτίου 2010, υπό την προεδρία του Υπουργού 
Εσωτερικών, τέθηκε το θέμα διαχωρισμού των κρατικών τεμαχίων 250, 17 και 14 Φ/Σχ 26/22 στη Γιαλιά. Η 
πρόταση του Κοινοτικού Συμβουλίου μελετήθηκε σε βάθος και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως συνέστησε 
τη μη προώθηση του αιτήματος κυρίως λόγω: 

(α) του υψηλού κόστους υλοποίησης του διαχωρισμού, λόγω της έντονης τοπογραφίας της προταθείσας 
περιοχής, 

(β) της σημαντικής απόστασης από τις Οικιστικές Ζώνες της Κοινότητας, 

(γ) των προβλεπόμενων επιπτώσεων στο ευαίσθητο τοπίο και στο φυσικό περιβάλλον, 

(δ) του δυσβάστακτου κόστους για τη δημιουργία τη μεταφορά των αναγκαίων υποδομών μέχρι την 
προταθείσα τοποθεσία και της έμμεσης ενίσχυσης των πιέσεων για αδειοδότηση μεμονωμένων 
κατοικιών ή και για πρόωρες επεκτάσεις των Ζωνών Ανάπτυξης, στην περιοχή που παρεμβάλλεται 
μεταξύ των Οικιστικών Ζωνών και του προταθέντος κρατικού τεμαχίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.873, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.873 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 5/06/12 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε το Σεπτέμβριο 2003 προκαταρκτικό ρυθμιστικό σχέδιο 
για την κατασκευή της παραλιακής λεωφόρου Ακταίας στη Λεμεσό, που αρχίζει από την περιοχή του 
παλιού λιμανιού και του κάστρου και καταλήγει στον κυκλικό κόμβο, στη συμβολή της με τη λεωφόρο 
Ομόνοιας, παρά το νέο λιμάνι. Το ρυθμιστικό σχέδιο διαλαμβάνει επίσης τη διαμόρφωση, 
νοτιοανατολικά της συμβολής της παραλιακής λεωφόρου με τη λεωφόρο Αλεξάνδρειας, οκτώ μεγάλων 
βιοτεχνικών οικοπέδων για καραβομαραγκούς μαζί με χώρο για την κατασκευή ράμπας για 
καθέλκυση/ανέλκυση σκαφών, χώρο στάθμευσης οχημάτων, όπως επίσης και δευτερεύον οδικό δίκτυο 
για πρόσβαση στους χώρους αυτούς. Μέρος της έκτασης που απαιτείται για τη διαμόρφωση των 
οικοπέδων, είναι διαθέσιμο μεταξύ της προτεινόμενης χάραξης της λεωφόρου και της ακτογραμμής. Το 
υπόλοιπο όμως μέρος θα πρέπει να εξασφαλισθεί με επίχωση θαλάσσιου χώρου. 
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(β) Ωστόσο, επειδή τμήμα του αναφερόμενου ρυθμιστικού σχεδίου, φαίνεται να επηρεάζεται από το σχέδιο 
γενικής διάταξης της μαρίνας Λεμεσού και τις κυκλοφοριακές ρυθμίσεις που προνοούνται στο σχέδιο 
αυτό, το ρυθμιστικό σχέδιο δεν προωθήθηκε περαιτέρω έως ότου ληφθούν οριστικές αποφάσεις από τα 
θεσμοθετημένα όργανα (Πολεοδομικό Συμβούλιο κ.λπ.). 

(γ) Σημειώνεται πως τα χαρακτηριστικά της παραλιακής λεωφόρου Ακταίας, καθώς και το ενδεχόμενο 
μετακίνησης του χώρου του καρνάγιου, θα επανεξεταστούν στα πλαίσια της μελέτης γενικού 
χωροταξικού σχεδιασμού (masterplan) για την περιοχή μεταξύ παλιού και νέου λιμανιού στη Λεμεσό, η 
οποία εκπονείται από Ιδιώτες Συμβούλους και αναμένεται να ολοκληρωθεί περί τα τέλη Σεπτεμβρίου 
2012. Τα πορίσματα της εν λόγω μελέτης, αναμένεται ότι θα υποβοηθήσουν στη διαμόρφωση νέων 
λεπτομερέστερων προνοιών πολιτικής για την συγκεκριμένη περιοχή, οι οποίες θα ενσωματωθούν στο 
υπό αναθεώρηση Σχέδιο Περιοχής Κέντρου Λεμεσού. 

2. Ενόψει των ανωτέρω, είναι προφανές ότι στο παρόν στάδιο δεν είναι εφικτό να καθορισθεί οποιοδήποτε 
χρονοδιάγραμμα υλοποίησης, ούτε να εκτιμηθούν σχετικές δαπάνες. Τα στοιχεία αυτά, θα μπορούσαν να 
δοθούν όταν ληφθούν τελικές αποφάσεις για την υλοποίηση της παραλιακής λεωφόρου ή και του Καρνάγιου, 
και αποφασισθεί η περαιτέρω προώθηση/υλοποίησή τους. 

3. Σε σχέση με τη λειτουργία καρνάγιων ως στοιχείων υποδομής για τον θαλάσσιο τουρισμό, η 
αρμοδιότητα ανήκει στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1007, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

«Οικονομική βοήθεια προς Κοινότητα Επισκοπής Λεμεσού για κατασκευή οχετών ομβρίων 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν έχει στη διάθεσή του κονδύλια για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας 
σε Κοινότητες για οποιοδήποτε σκοπό. Οικονομική βοήθεια παραχωρείται από τα Υπουργεία Εσωτερικών και 
Συγκοινωνιών και Έργων όταν απευθυνθούν σ’ αυτά, Κοινοτικά Συμβούλια, για συγκεκριμένα έργα. 

3. Όσον αφορά τον ισχυρισμό ότι μέρος του προβλήματος της διοχέτευσης νερών προς την Κοινότητα 
οφείλεται στην κατασκευή του αυτοκινητοδρόμου Λεμεσού-Πάφου, δεν μπορεί να γίνει αποδεκτός καθότι οι 
οχετοί ομβρίων του αυτοκινητοδρόμου είναι ικανοποιητικοί και δεν παρουσιάζουν οποιοδήποτε πρόβλημα 
χωρητικότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1078, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Βελτίωση δρόμου Τίμης-Αεροδρομίου Πάφου και Εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη διασταύρωση του 
παλιού δρόμου Πάφου με το αεροδρόμιο 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στους Προϋπολογισμούς του 2012-2013 δεν έχει εγκριθεί οποιαδήποτε πρόνοια για βελτίωση του 
δρόμου που οδηγεί στο Αεροδρόμιο Πάφου από τον παλιό δρόμο Λεμεσού-Πάφου λόγω της δυσμενούς 
δημοσιονομικής κατάστασης. Ως εκ τούτου προς το παρόν το έργο αναβάλλεται. 

3. Όσον αφορά την εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη συμβολή του παλιού δρόμου με το δρόμο προς το 
Αεροδρόμιο αυτή δεν περιλαμβάνεται στους σχεδιασμούς του Τμήματος αλλά θα εξεταστεί από κυκλοφοριακής 
άποψης κατά πόσο δικαιολογείται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1089, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.010.01.1089 και ημερομηνία 13 Ιουλίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 27 Ιουλίου 2012, σχετικά με την ολοκλήρωση του σχεδίου 
αναδασμού στην κοινότητα ∆ρούσειας στην Πάφο και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η εφαρμογή μέτρων αναδασμού σε περιοχή έκτασης 297 εκταρίων στην κοινότητα ∆ρούσειας, άρχισε 
στις 26 Νοεμβρίου 1997, με τη λήψη απόφασης για εφαρμογή μέτρων αναδασμού στη συγκεκριμένη περιοχή 
από την πλειοψηφία των δικαιούχων ιδιοκτητών και τη δημοσίευση Γνωστοποίησης στην Επίσημη Εφημερίδα 
της ∆ημοκρατίας για Σύσταση Συνεταιρισμού Ενοποίησης και Αναδιανομής, σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί 
Ενοποίησης και Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων Νόμων 24 του 1969 έως 42(Ι) του 2012. 
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2. Οι εργασίες στην εν λόγω περιοχή αναδασμού ανεστάλησαν για δέκα περίπου χρόνια, λόγω της 
διαδικασίας εκπόνησης του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου του Ακάμα. 

3. Τέλος Οκτωβρίου του 2007, άρχισε η κατασκευή του κυρίως οδικού δικτύου, συνολικού μήκους 16,2 
χιλιομέτρων και περί το τέλος του 2008, έγινε η προσωρινή παραλαβή του. Ακολούθως διενεργήθηκαν οι 
εκτιμήσεις σε κάθε ιδιοκτησία που εμπίπτει εντός της περιοχής αναδασμού ∆ρούσειας και διαδικαστικά επί του 
παρόντος η εφαρμογή μέτρων αναδασμού βρίσκεται στο στάδιο της ετοιμασίας του σχεδίου ενοποίησης και 
αναδιανομής. 

4. Το υπό αναφορά σχέδιο ενοποίησης και αναδιανομής υπολογίζεται να δημοσιευτεί εντός του πρώτου 
εξαμήνου του 2013 και σύμφωνα με την περί Αναδασμού Νομοθεσία, όλοι οι επηρεαζόμενοι ιδιοκτήτες θα 
έχουν το δικαίωμα να το επιθεωρήσουν και να υποβάλουν τυχόν ενστάσεις εναντίον του, μέσα σε είκοσι μία 
ημέρες από την ημερομηνία δημοσίευσής του. Σε περίπτωση τροποποίησης, λόγω ενστάσεων, το σχέδιο 
επαναδημοσιεύεται. 

5. Σύμφωνα με την περί Αναδασμού Νομοθεσία το σχέδιο αναδασμού στην κοινότητα ∆ρούσειας θα 
ολοκληρωθεί με την κτήση κατοχής των νέων τεμαχίων από τους δικαιούχους ιδιοκτήτες τους, αφού προηγηθεί 
η κατασκευή του συμπληρωματικού οδικού δικτύου. 

  Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος βρίσκεται στη διάθεσή σας για 
οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις χρειαστείτε. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1090, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1090 ημερομηνίας 13 Ιουλίου, 2012, του κ. Φειδία 
Σαρίκα, Βουλευτή της Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου και σας πληροφορώ ότι το πρόβλημα της οξείας έλλειψης 
προσωπικού είναι γνωστό και παρατηρείται σε όλες τις ∆ιευθύνσεις και Μονάδες της Αστυνομίας. 

2. Πληροφοριακά αναφέρεται ότι στο συγκεκριμένο Αστυνομικό Σταθμό, υπηρετούν σήμερα ένας Λοχίας 
και πέντε Αστυφύλακες. Σύμφωνα δε με αναφορά του Αστυνομικού ∆ιευθυντή Πάφου, ενόψει των αναγκών της 
καλοκαιρινής περιόδου αλλά και λόγω των υποχρεώσεων που έχουν αναληφθεί για την Προεδρία του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν υπάρχει δυνατότητα για ενίσχυση με επιπρόσθετο προσωπικό του 
εν λόγω Σταθμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1099, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ: 23.06.010.01.1099 ημερομηνίας 30/7/2012 σχετικά με την 
Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με ημερομηνία 19/7/2012 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με το άρθρο 31 του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμο 
για να εκδοθεί άδεια κυνηγίου σε πρόσωπο θα πρέπει να είναι κάτοχος άδειας κατοχής πυροβόλου 
όπλου. 

(β) Επειδή, σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Οδηγία για τα όπλα 477/91ΕΟΚ, με την οποία έχει εναρμονιστεί η 
νομοθεσία μέσω του περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων Νόμου, το αεροβόλο δεν θεωρείται 
κυνηγετικό όπλο, ήταν αδύνατο να χορηγείται άδεια κυνηγίου σε πρόσωπα που έχουν άδεια κατοχής 
αεροβόλου όπλου σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία του Κράτους. 

(γ) Πέραν των πιο πάνω, από την εμπειρία που έχει η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας, προκύπτει ότι τα 
αεροβόλα δεν χρησιμοποιούνται για το κυνήγι των νόμιμων θηραμάτων, αλλά για το κυνήγι 
μικροπούλιων, των οποίων το κυνήγι απαγορεύεται, σύμφωνα με τις Ευρωπαϊκές Οδηγίες αλλά και τη 
σχετική νομοθεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.003, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Φακ. Ερ. 23.06.010.02.003 και ημερομηνία 31η Αυγούστου 
2012 στην οποία επισυνάπτεται ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

1. Τα γραφεία του Κρατικού Λαχείου στεγάζονται εδώ και είκοσι τρία χρόνια σε λυόμενα και άλλα 
υποστατικά με στέγη από αμίαντο παρά την είσοδο του Υπουργείου Εσωτερικών. Με βάση τον τελικό 
σχεδιασμό του ευρύτερου χώρου της πρώην Αρχιγραμματείας όλα τα λυόμενα υποστατικά πρέπει να 
κατεδαφιστούν άμεσα. Τον Απρίλιο 2003, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, με επιστολή του 
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προς το ∆ιευθυντή του Κρατικού Λαχείου τον ενημέρωσε ότι σε συνεδρία που πραγματοποιήθηκε το 
Μάρτιο 2003 αποφασίστηκε όπως ελευθερωθούν το γρηγορότερο οι χώροι που βρίσκονται στην 
περιοχή της Αρχιγραμματείας, περιλαμβανομένων και των χώρων όπου στεγάζεται το Κρατικό Λαχείο. 
Μέσα στα πλαίσια της απόφασης αυτής, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων κάλεσε το Κρατικό 
Λαχείο, όπως σε συνεννόηση με το Γραφείο Προγραμματισμού προχωρήσει σε εξεύρεση κτιρίου για 
ενοικίαση, το αργότερο μέχρι τον Ιούνιο 2003. 

2. Έγιναν αρκετές προσπάθειες για μεταστέγαση του Κρατικού Λαχείου σε Κυβερνητικά κτίρια, όμως για 
διάφορους λόγους δεν τελεσφόρησαν. Αρχικά έγινε πρόνοια για μεταστέγαση στο νέο κτίριο του 
Υπουργείου Οικονομικών που υπάγεται οργανικά το Κρατικό Λαχείο. Τα γραφεία θα ήταν στο ισόγειο, 
δίπλα από την καφετέρια και οι αποθήκες θα ήταν στο υπόγειο Β1. Τελικά δεν έγινε η μεταστέγαση. 

3. Ακολούθως το 2005 λήφθηκε απόφαση για μεταστέγαση στο παλαιό κτίριο του Υπουργείου 
Οικονομικών. ∆όθηκε ποσό £30.000 με παραγγελία στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και άρχισε η 
ανακαίνιση του κτιρίου αλλά οι εργασίες σταμάτησαν διότι το κτίριο παραχωρήθηκε αργότερα στο 
Ίδρυμα Πολιτισμού Κύπρου. 

4. Τέλος το 2006 με την έναρξη των εργασιών αναπαλαίωσης της πρώην Αρχιγραμματείας, αποφασίστηκε 
να μεταστεγαστεί το Κρατικό Λαχείο στο χώρο που στεγάζονταν παλιά τα γραφεία του Γενικού Ελεγκτή 
της ∆ημοκρατίας. Τελικά ο χώρος παραχωρήθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών. 

5. Υπήρχαν πάρα πολλές πιέσεις για μεταστέγαση των γραφείων του Κρατικού Λαχείου λόγω 
ακαταλληλότητας των υφιστάμενων γραφείων του κτιρίου από το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, το 
Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, την ΠΑ.ΣΥ.∆Υ., Σ.Ε.Κ. κ.λ.π. Επίσης το Υπουργείο Εσωτερικών 
ζήτησε την μετακίνηση του Κρατικού Λαχείου σε άλλο γεωγραφικό χώρο με δύο επιστολές με 
ημερομηνίες 20/2/2007 και 12/8/2010. 

6. Σχετικά με τη μεταστέγαση του Κρατικού Λαχείου έγιναν πολλές προσπάθειες, σε συνεργασία με το 
Γραφείο Προγραμματισμού που ήταν υπεύθυνο για τα κυβερνητικά κτίρια. Εξετάστηκαν αρκετές 
περιπτώσεις αλλά λόγω ιδιομορφίας του Κρατικού Λαχείου (ανάγκη για μεγάλους αποθηκευτικούς 
χώρους, strong room, ασφάλεια κ.λ.π.) δεν κατέστη δυνατή η εξεύρεση κατάλληλου κτιρίου. Ακολούθως 
το Υπουργείο Εσωτερικών το οποίο επίσης επείγεται για μετακίνηση των υφιστάμενων γραφείων, μέσω 
των Τεχνικών του Υπηρεσιών και με τη συμβολή του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων ανέλαβαν να 
βοηθήσουν στην εξεύρεση νέου κτιρίου. Τα κριτήρια που τέθηκαν ήταν να εμπίπτει σε Εμπορική Ζώνη 
όπου επιτρέπεται η ανέγερση οικοδομών για εμπορικούς και κυρίως γραφειακούς σκοπούς και να 
βρίσκεται κατά μήκος κύριας αρτηρίας με εύκολη πρόσβαση από όλες τις περιοχές. Το απαιτούμενο 
εμβαδό για γραφειακούς και αποθηκευτικούς χώρους ήταν 1 600 τ.μ. Μετά από έρευνα πέραν των δύο 
χρόνων το μόνο κτίριο που κρίθηκε κατάλληλο είναι το κτίριο που βρίσκεται στη γωνιά των οδών Αχαιών 
και Αιπείας στην Έγκωμη. 

7. Με βάση τα πιο πάνω μετά από πρόταση του Υπουργού Οικονομικών (Αρ. Πρότασης 36/2011), το 
Υπουργικό Συμβούλιο έχοντας υπόψη την άμεση ανάγκη για μεταστέγαση των γραφείων και άλλων 
υποστατικών του Κρατικού Λαχείου, στη Συνεδρία του ημερ. 10.1.2011 αποφάσισε να διορίσει τριμελή 
επιτροπή αποτελούμενη από τους Γενικούς ∆ιευθυντές των Υπουργείων Οικονομικών και Εσωτερικών 
και τη Γενική Λογίστρια με σκοπό την διαπραγμάτευση με τον ιδιοκτήτη του τιμήματος πώλησης του 
ακινήτου που βρίσκεται στην γωνιά των οδών Αχαιών και Αιπείας στην Έγκωμη για την μεταστέγαση 
του Κρατικού Λαχείου. 

8. Η τριμελής επιτροπή συνήλθε στις 23 Μαρτίου, 2011 και αφού έλαβε υπόψη τις απόψεις του ∆ιευθυντή 
Κρατικού Λαχείου και τις εκτιμήσεις του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και μετά από 
διαπραγμάτευση με τον ιδιοκτήτη του ακινήτου, συμφωνήθηκε όπως του καταβληθεί το ποσό των 
€3.000.000 ως τίμημα πώλησης και να καταβάλει ο ίδιος το 40% του φόρου κεφαλαιουχικών κερδών, 
ενώ το υπόλοιπο 60% των φόρων που ανέρχεται σε €232.692 να βαρύνει το Κρατικό Λαχείο. 
Σημειώνουμε ότι ο ιδιοκτήτης προσκόμισε έκθεση από ιδιώτη εκτιμητή με αξία γης και κτιρίων 
€3.600.000 και απαιτούσε το ποσό των €3.300.000 και να μην καταβάλει φόρο κεφαλαιουχικών κερδών. 

9. Το Υπουργικό Συμβούλιο, στη Συνεδρία του ημερομηνίας 29/3/2011 με Αρ. απόφασης 71.920 ενέκρινε 
την αγορά από την Κυπριακή ∆ημοκρατία του υπό αναφορά κτιρίου έναντι του ποσού των €3 εκ. και την 
καταβολή από τον ιδιοκτήτη του 40% του φόρου κεφαλαιουχικών κερδών. Οι απαιτούμενες πιστώσεις 
διατέθηκαν από τον προϋπολογισμό του Κρατικού Λαχείου για το έτος 2011. Η εκτίμηση για τις 
αναγκαίες εργασίες διαμόρφωσης του κτιρίου σε γραφεία και αποθηκευτικούς χώρους υπολογίστηκε 
από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ότι θα ανέλθει στο ποσό των €920.000 συν Φ.Π.Α. 

10. Ο ∆ιευθυντής Κρατικού Λαχείου με επιστολή του ημερομηνίας 18 Μαΐου, 2011 γνωστοποίησε στις 
Τεχνικές Υπηρεσίες του ∆ήμου Έγκωμης την αλλαγή ιδιοκτησίας του εν λόγω κτιρίου, καθώς επίσης 
και για την πρόθεση στέγασης των γραφείων και αποθηκών του Κρατικού Λαχείου. 
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11. Εν τω μεταξύ το Κρατικό Λαχείο υπέβαλε στην Πολεοδομική Αρχή το έντυπο αίτησης Ε.Α 4 Ειδοποίηση 
στην Πολεοδομική Αρχή για προτεινόμενη ανάπτυξη από Κυβερνητικό Τμήμα. Με επιστολή του ο 
∆ιευθυντής του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως με Αρ. Φακ: ΛΕΥ/1019/2011 και ημερομηνίας 7 
Ιουνίου, 2011 που κοινοποιήθηκε και στον ∆ήμαρχο Έγκωμης μας πληροφόρησε ότι η 
προτεινόμενη ανάπτυξη ικανοποιεί τις σχετικές πρόνοιες του τοπικού σχεδίου Λευκωσίας και συνεπώς η 
Πολεοδομική Αρχή δεν ενίσταται στην υλοποίηση της ανάπτυξης με βάση τα υποβληθέντα σχέδια. 

12. Η λειτουργία των Γραφείων του Κρατικού Λαχείου δεν αναμένεται να έχει οποιεσδήποτε δυσμενείς 
επιπτώσεις στις ανέσεις των περιοίκων λόγω του πολύ μικρού αριθμού υπαλλήλων που εργοδοτούνται 
στο Κρατικό Λαχείο και που ανέρχονται στα 20 άτομα μόνο. Το Κρατικό Λαχείο δεν διαθέτει λαχεία 
απευθείας στο κοινό αλλά μόνο σε 19 αδειούχους πράκτορες σε όλη την Κύπρο που αγοράζουν λαχεία 
περίπου 2 φορές την εβδομάδα. Οι εργασίες τελειώνουν καθημερινά στις 2:30μ.μ. και τα 
Σαββατοκύριακα και τις αργίες τα γραφεία θα είναι κλειστά. Σε σχέση με την κατάσταση που ήταν 
προηγουμένως το κτίριο, όταν τελειώσουν οι εργασίες θα είναι ένα κόσμημα για την περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.026, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 
23.06.010.02.026 και ημερομηνία 3.9.2012, η οποία αφορά σε ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης και σας πληροφορώ ότι μετά από επίσημο αίτημα της Ελληνικής 
Κυβέρνησης, ο ∆ιευθυντής της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
θα συμμετέχει στην ομάδα εμπειρογνωμόνων που εξετάζει θέματα που αφορούν στην αποκλειστική οικονομική 
ζώνη της Ελλάδας. 

 Ως εκ των πιο πάνω, διαφαίνεται ότι οι πληροφορίες που κατέχει ο κ. Περδίκης δεν ανταποκρίνονται 
στην πραγματικότητα και θα ήθελα να εκφράσω τη λύπη μου για το ότι εγείρεται θέμα βάσει ψιθυρολογίας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα συνεχίσουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, και θα 
ολοκληρώσουμε σήμερα τη συζήτηση του πρώτου θέματος, που τιτλοφορείται «Οι αγοραπωλησίες περιουσιών 
Ελληνοκυπρίων στα κατεχόμενα και τρόποι αντιμετώπισης της κατάστασης», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου. 

 Σήμερα οι ομιλίες αρχίζουν με τον κ. Σωτήρη Σαμψών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ακολουθεί ο κ. 
Πάμπος Παπαγεωργίου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, ακολουθεί μετά ο Σοφοκλής ο Φυττής του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, ο Γιώργος ο Βαρνάβα της Ε∆ΕΚ, ο Γιώργος ο Περδίκης και ο Λευτέρης κλείνει. 

 Παρακαλώ, ο κ. Σαμψών έχει το βήμα και έχει στη διάθεσή του τριάντα εφτά λεπτά. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θα προσπαθήσω να δώσω μια άλλη διάσταση στη συζήτηση του θέματος, χωρίς να διαφωνώ καθόλου, 
αλλά αντίθετα επαναλαμβάνοντας, υιοθετώντας και υπερτονίζοντας τα όσα οι προηγούμενοι συνάδελφοι 
ανεξαρτήτως κομμάτων, αλλά ιδίως ο Λευτέρης Χριστοφόρου και ο Κυριάκος Χατζηγιάννης, έχουν αναφέρει επί 
του θέματος.  Όμως θα ξεκινήσω εγώ με το εξής:  Θα πρέπει να θυμούμαστε ότι ο πρόσφυγας, ο κάθε 
πρόσφυγας, εκτός από πρόσφυγας είναι και μονογονιός και πολύτεκνος και χαμηλά αμειβόμενος και 
συνταξιούχος και ανήκει σε κάθε τάξη επαγγελματική, κοινωνική, η οποία αυτή τη στιγμή λόγω και της 
οικονομικής κρίσης υποφέρει.  Και ο πρόσφυγας του οποίου η προσφυγική ιδιότητα είναι επομένως πέρα και 
πάνω και επιπρόσθετη σε όλα αυτά που έχω αναφέρει πριν και που είναι ήδη γεγονότα και ζητήματα τα οποία 
επιβαρύνουν την οικονομική κατάσταση του καθενός, επαναλαμβάνω λοιπόν ότι η προσφυγική ιδιότητα έχει 
επιπλέον επιβάρυνση στον κάθε πρόσφυγα, μονογονιό, πολύτεκνο, χαμηλά αμειβόμενο, συνταξιούχο κ.λπ. και 
θα πρέπει κατά τη συζήτηση τούτου του θέματος να λάβουμε σοβαρά υπόψη μας αυτό το γεγονός ιδιαίτερα 
έχοντας κατά νου ότι τα επιδόματα των μονογονιών, των πολυτέκνων και των τάξεων εκείνων που δικαιούνται 
επιδόματα έχουν εξανεμιστεί, έχουν κοπεί, χωρίς να επιρρίπτω ευθύνη σε κανέναν αυτή τη στιγμή, δεν είναι 
τούτος ο σκοπός.   

 Έχοντας υπόψη ότι ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών δεν μπορεί σε τούτο το στάδιο να 
βοηθήσει ουσιαστικά τον προσφυγικό κόσμο, ένεκα του γεγονότος ότι τα χρήματα τα οποία έχει ή οι 
επιχορηγήσεις από το κράτος έχουν και αυτές σχεδόν μηδενιστεί λόγω της κρίσης, βρισκόμαστε σε μία 
κατάσταση όπου ο προσφυγικός κόσμος πατημένος κυριολεκτικά στο λαιμό οικονομικά δε βρίσκει άλλη διέξοδο 
από του να αποτείνεται στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων” των κατεχομένων -δε λέω την ούτω καλούμενη 
δυστυχώς, διότι πλέον με την απόφαση του Ε∆Α∆ έχει αναγνωριστεί, κακά τα ψέματα- για να πουλήσει την 
περιουσία του έναντι ενός πινακίου φακής.  Και λυπούμαι, όταν ακούω ανθρώπους να κακοχαρακτηρίζουν 
εκείνους τους πρόσφυγες οι οποίοι αναγκάζονται -δεν το θέλουν, αναγκάζονται- να προσφύγουν στην 
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“επιτροπή” των κατεχομένων, διότι οι συγκυρίες και η οικονομική κρίση τούς έχουν φέρει σε επίπεδα 
οικονομικού εξευτελισμού και ανέχειας και μη έχοντας άλλη επιλογή και μη έχοντας άλλο τρόπο επιβίωσης, 
αυτοβοηθούμενοι και αυτοπροστατευόμενοι, αποτείνονται στην “επιτροπή” αυτή, για να πάρουν το ένα δέκατο 
της αξίας της περιουσίας τους, για να μπορέσουν να αντιμετωπίσουν τις συνθήκες σήμερα, τις οικονομικές και 
τις άλλες, και να μπορέσουν να επιβιώσουν ως οικογένεια.  Το γεγονός τούτο επιβαρύνεται ακόμα περισσότερο 
και περιπλέκεται από δηλώσεις και τοποθετήσεις που έχουν γίνει ότι οι έποικοι που κατέχουν τις περιουσίες 
μας στα κατεχόμενα είναι χρήστες, ότι στην ουσία, κακά τα ψέματα, τα πράγματα είναι δύσκολα και δε 
βλέπουμε σύντομη επίλυση του Κυπριακού.  Περιπλέκεται περισσότερο βεβαίως από το γεγονός ότι η πλευρά 
μας αποδέχθηκε, για παράδειγμα, τις θέσεις που αποτελούν διολίσθηση του Κυπριακού, ότι η Αμμόχωστος και 
το θέμα της Αμμοχώστου θα συζητηθεί και πρέπει να θεωρείται ως μέρος του μεγαλύτερου προβλήματος όσον 
αφορά το Κυπριακό και θα λυθεί, μόνο όταν λυθεί και το Κυπριακό, πράγμα απαράδεκτο, γιατί παραβιάζει τα 
ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, και όμως το αποδεκτήκαμε και, όταν ετέθηκε από τη Μεγάλη Βρετανία και 
όταν ο γενικός γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών το έθεσε στο ύψιστο επίπεδο της κυπριακής πολιτείας, δεν 
εκάμαμε τίποτε.  Άρα, ο πρόσφυγας αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε μια κατάσταση πανικού και το μόνο που του 
μένει είναι αυτοβοηθούμενος, όπως είπα, και αυτοπροστατευόμενος να κάμει αυτό το οποίο έκαμε ή κάμνει και 
να κατηγορείται ως προδότης τη στιγμή που η πολιτεία, το κράτος… και, κύριε Ευαγόρου, δε μιλώ για την 
κυβέρνηση, για να μη σηκωθείτε μετά να μου πείτε… όχι εσείς, λέω, δε μιλώ αντιπολιτευτικά.  Αυτό το οποίο 
λέω είναι ότι ως κράτος έχουμε την υποχρέωση τον πρόσφυγα να τον στηρίξουμε και να του δώσουμε τα 
εχέγγυα και τα εφόδια εκείνα, για να μην πάει στην “επιτροπή”.  Και εδώ, νομίζω, θα συμφωνήσουμε όλοι. 

 Και εδώ μπορεί να θεωρούμε μάγκα, καραπουσιουκλή και επιχειρηματία τον αυτόχθονα που πουλά την 
περιουσία του εκατομμύρια σε κάποιο Ρώσο, αλλά προδότη τον πρόσφυγα ο οποίος αναγκασμένος και 
πατημένος στο λαιμό οικονομικά από τις συνθήκες τις οικονομικές αναγκάζεται να πουλήσει την περιουσία του 
στα κατεχόμενα.  Έχουμε πει και το έχουμε ξαναπεί:  Ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών θα 
πρέπει να μετεξελιχθεί σε τράπεζα προσφύγων.  Ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών θα πρέπει 
να δίνει τις εγκρίσεις και θα πρέπει να μπορεί ο πρόσφυγας, ή θα μπορούσε πριν την οικονομική κρίση με τις 
τράπεζες, να πάει σε οποιαδήποτε εμπορική τράπεζα και να πάρει το δάνειό του με κρατικές εγγυήσεις.  
Πρέπει το κράτος και η πολιτεία να δώσουν πέρα από το λεκτικό και το πραγματικό υπόβαθρο στον πρόσφυγα, 
για να μπορεί να αντιμετωπίσει τις σημερινές αντίξοες οικονομικές συνθήκες. 

 Έχουμε καταθέσει ως ∆ΗΣΥ πακέτα προτάσεων νόμου αναφορικά με τους πρόσφυγες και την ενίσχυση 
της φερεγγυότητάς τους, ακριβώς για να μπορούν να αντιμετωπίσουν την κατάσταση και να μη χρειάζεται να 
πηγαίνουν σε αυτή την “επιτροπή”.  Έχουμε καταθέσει πρόταση νόμου για τη δημιουργία επιτροπής 
αποζημιώσεων στις ελεύθερες περιοχές.  Έχουμε καταθέσει πρόταση νόμου, για να αντιμετωπίσουν οι 
πρόσφυγες τα χρέη τους τα μεταπολεμικά.  Έχουμε καταθέσει πρόταση νόμου, για να δοθούν αντισταθμιστικά 
οφέλη στους πρόσφυγες εκείνους οι οποίοι δεν μπορούν να πάρουν κκοτσιάνι για τις κατοικίες τους.  Έχουμε 
καταθέσει προτάσεις νόμου που αφορούν στην προστασία των προσφύγων εκείνων που κατέχουν γη 
τουρκοκυπριακή και ένα πρωί μπορεί να βρεθούν στο δρόμο, μετά από επίδοση δικαστικού διατάγματος με 
κλητήρα, χωρίς να έχουν πάρει χαμπάρι για τις διαδικασίες που έχουν προηγηθεί αυτού του γεγονότος. 

 Και εδώ θα ανοίξω μία παρένθεση, διότι ο συνάδελφος ο Κυριάκος ο Χατζηγιάννης είπε ότι από τα 
χρήματα και τα εισοδήματα του φυσικού αερίου θα πρέπει να δοθεί και κομμάτι προς τον προσφυγικό κόσμο, 
να γίνει ένα ταμείο, για να μπορεί να αντιμετωπιστεί η κατάσταση τούτη.  Εγώ λέω ναι, ότι από τα έσοδα θα 
μπορεί αυτό το ταμείο αποζημιώσεων στις ελεύθερες περιοχές να δράσει ως εμπόδιο στην προσφυγή στην 
“Επιτροπή Αποζημιώσεων” στα κατεχόμενα, να δοθεί αυτό το κομμάτι από το φυσικό αέριο σε τούτη την 
επιτροπή, για να μπορέσει να αντιμετωπίσει ο πρόσφυγας, επαναλαμβάνω, τις σημερινές προκλήσεις. 

 Και κάτι τελευταίο.  ∆ιερωτώμαι:  Πόσοι έχουν πάει σε τούτη την “επιτροπή”;  Για πόσα εκατομμύρια 
μιλούμε;  Πόσοι θα πάνε ακόμα;  ∆ιερωτώμαι:  Παρά την οικονομική κρίση, παρά τα προβλήματα, παρά τα όσα 
αντιμετωπίζουμε σήμερα, δε θα μπορούσε το κράτος  -ακόμα και πριν από τη δική σας τη διακυβέρνηση, 
επαναλαμβάνω, για να μην παρεξηγούμαι- να έχει μια πολιτική, αντί να αναγκάζει τον πρόσφυγα να πηγαίνει 
στην “επιτροπή” και να προσφεύγει και να τα δίνει απ’ εκεί ή να τα πουλά με ιδιωτικές συμφωνίες σε τρίτους 
ξένους, το κράτος να αγοράζει από τον πρόσφυγα;  Το κράτος να έρχεται αρωγός και να είναι εκείνος ο οποίος 
είναι ο τελικός δέκτης και αποδέκτης των κατεχόμενων περιουσιών μας από τον πρόσφυγα.   

 Γιατί οι περιουσίες μας να καταλήγουν με τη δική μας υπογραφή, ασχέτως ότι η υπογραφή αυτή είναι 
στην ουσία εξαναγκασμένη και οι πρόσφυγες εξαναγκασμένοι να τη βάλουν εκ των συνθηκών, γιατί να 
καταλήγουν σε Τούρκους, σε Τουρκοκύπριους, σε τρίτους, σε τέταρτους, σε πέμπτους;  Γιατί να μην μπορούν 
να καταλήξουν ή γιατί δε θα έπρεπε να καταλήξουν στο κράτος, ούτως ώστε το κράτος, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία, να έχει στα χέρια του αυτές τις περιουσίες;  

 Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό με το εξής:  Ο προσφυγικός κόσμος έχει στην ουσία, 
κακά τα ψέματα, μόνος και αβοήθητος επωμιστεί το κόστος της εισβολής και της κατοχής.  Και, όταν λέω 
“μόνος και αβοήθητος”, όταν βάλουμε στη ζυγαριά το τι έχει χάσει με το τι έχει πάρει όλα αυτά τα χρόνια, θα 
αντιληφθείτε ότι στην ουσία έχει δώσει πολλά, πάρα πολλά, και έχει πάρει λίγα, πολύ λίγα.  
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 Επομένως, με αυτό υπόψη μας και λαμβάνοντας υπόψη τις σημερινές συνθήκες, οικονομικές και άλλες, 
δεν μπορούμε και δεν πρέπει να αφήσουμε τον προσφυγικό κόσμο αβοήθητο και ιδιαίτερα να τον αφήσουμε 
στο έλεος του Θεού και των κυμάτων, να νιώθει ότι ο μόνος τρόπος, για να αντιμετωπίσει τα προβλήματά του, 
είναι ο ίδιος να λαμβάνει μέτρα αυτοπροστασίας, διότι στο τέλος της ημέρας τα μέτρα οικονομικής 
αυτοπροστασίας που αναγκάζεται ο πρόσφυγας να λάβει σήμερα, δεδομένης της κρατικής ανέχειας, της 
οικονομικής, και της μη βοήθειας προς τον προσφυγικό κόσμο και προς τα υπόλοιπα στρώματα του λαού, 
επαναλαμβάνω, στα οποία ανήκει ο πρόσφυγας, θα έχουν ως αποτέλεσμα μοιραίο να προσφεύγει σε τούτη 
την “επιτροπή” ο πρόσφυγας, να δίνει τις περιουσίες του αλλού, να τις παραχωρεί στην ουσία -δεν τις πουλά, 
τις παραχωρεί- για πολύ μικρά ποσά, με αποτέλεσμα, φίλες και φίλοι, κυρίες και κύριοι, στο τέλος της ημέρας 
το κυπριακό πρόβλημα να λυθεί επί εδάφους, όσον αφορά τουλάχιστον το περιουσιακό, σε τούτο το επίπεδο 
και να ξυπνήσουμε ένα πρωί και τα κατεχόμενα, οι κατεχόμενες περιουσίες μας, να μην ανήκουν πλέον σε 
Ελληνοκύπριους, γιατί θα τις έχουν πουλήσει. 

 Το κράτος δεν έχει δικαίωμα, η πολιτεία, να αφήσει αυτό το πράγμα να γίνει.  Και δε μιλώ σε επίπεδο 
ποινικό και νομικό.  Μιλώ σε επίπεδο ουσιαστικής βοήθειας πλέον προς τον προσφυγικό κόσμο. 

 Ευχαριστώ πολύ, να 'στε καλά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Παρακαλώ τον κ. Παπαγεωργίου του ΑΚΕΛ να προσέλθει. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πριν μερικούς μήνες εσείς μαζί με τους υπόλοιπους δύο βουλευτές της Κερύνειας κάνατε μία έκκληση 
στους πρόσφυγες, να μην καταφεύγουν στην “Επιτροπή Ακινήτων” ή τη λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”, 
που έχει εγκαταστήσει η Τουρκία στα κατεχόμενα δυστυχώς με τις ευλογίες του Ε∆Α∆.  Στην έκκληση αυτή 
αναγνωριζόταν ότι η καταφυγή στην “επιτροπή” αποτελεί ατομικό δικαίωμα στο βαθμό που ο κάθε άνθρωπος 
έχει το δικαίωμα να διαχειρίζεται κατά το δοκούν την περιουσία του.  Όμως πέραν του ατομικού δικαιώματος 
υπάρχει και το κοινό καλό, υπάρχουν τα κοινωνικά αγαθά και ως μέλη της ελληνοκυπριακής κοινότητας 
ζημιώνουμε από την παρουσία της “επιτροπής”, ως ελληνισμός της Κύπρου ζημιώνουμε από αυτή τη 
μεθόδευση, και πιθανόν αυτή η ζημιά να φανεί σε βάθος χρόνου και ειδικότερα στην περίπτωση που βρεθούμε 
μπροστά σε μια διαδικασία επίλυσης του Κυπριακού. 

 Αυτές τις θέσεις, τις οποίες εγώ είχα προσυπογράψει ως εις εκ των τριών βουλευτών της Κερύνειας, 
εξακολουθώ να ασπάζομαι και σήμερα.  Και είναι γι’  αυτό το λόγο που έχω μία κριτική διάθεση προς τη 
διατύπωση του θέματος αυτού, διότι το θέμα, όπως έχει εγγραφεί, συνδέει την καταφυγή στην “Επιτροπή 
Αποζημιώσεων” με τις δυσκολίες που αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες. Αυτή η σύνδεση είναι αδόκιμη και 
επικίνδυνη και θα εξηγήσω γιατί.  Καταρχάς, πόσοι έχουν καταφύγει μέχρι τώρα στην “επιτροπή” αυτή;  Έχει 
καταφύγει εκεί το 2% των ιδιοκτητών περιουσίας στα κατεχόμενα, περίπου 3 500 άτομα.  Το ερώτημα που 
τίθεται είναι το εξής:  Όλοι αυτοί οι 3 500 έχουν καταφύγει, διότι αντιμετωπίζουν ανυπέρβλητα οικονομικά 
προβλήματα, διότι βρίσκονται στο χείλος της εξαθλίωσης;  Και τίθεται επίσης και ένα επιπρόσθετο ερώτημα:  
Στους υπόλοιπους, το 98%, ανάμεσα σε αυτούς δεν υπάρχουν άτομα που αντιμετωπίζουν έντονα 
προβλήματα;  Αυτοί γιατί δεν καταφεύγουν, γιατί δεν παν στην “επιτροπή”;  Άρα, η υπόνοια ότι πίσω από την 
καταφυγή στην “επιτροπή” βρίσκονται οι οικονομικές δυσκολίες, πρώτον, δεν είναι ακριβής και, δεύτερον, είναι 
επικίνδυνη, διότι δίνει δικαιολογία σε κάποιον να προωθήσει τα ατομικά του συμφέροντα εις βάρος του 
κοινωνικού συνόλου. 

 Ακούγεται επίσης και κάτι άλλο, ότι η καταφυγή στην “επιτροπή” αποτελεί απότοκο της ανυπαρξίας 
προσφυγικής πολιτικής.  Η παρούσα κυβέρνηση έχει κατηγορηθεί πανταχόθεν -και για πάρα πολλούς λόγους- 
νομίζω όμως ότι οποιοσδήποτε είναι αντικειμενικός παρατηρητής πρέπει να δεχτεί ότι στο επίπεδο της 
προσφυγικής πολιτικής έχει γίνει σημαντικότατο έργο, το οποίο επέφερε και αύξηση, τεράστια αύξηση, στις 
δαπάνες για την προσφυγική πολιτική.  Έχει τριπλασιαστεί η στεγαστική βοήθεια, έχουν απαμβλυνθεί κατά 
30% τα εισοδηματικά κριτήρια, έχουν παραχωρηθεί εκατοντάδες οικόπεδα χαλίτικης γης, έχουν τιτλοποιηθεί 
χιλιάδες οικίες, έχουν γίνει έργα ανακατασκευής στους συνοικισμούς με κατασκευή ακόμα και καινούριων 
πολυκατοικιών και επίσης έχει ενισχυθεί συνολικά, παρά τη μείωση που παρουσιάστηκε φέτος, έχει 
διπλασιαστεί, ο προϋπολογισμός του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Άρα, το επιχείρημα ότι η προσφυγή 
στην “επιτροπή” αποτελεί απότοκο της ανυπαρξίας πολιτικής δεν ευσταθεί.  

 Πιθανόν να μπορούσε κάποιος να πει ότι η προσφυγική πολιτική δεν είναι τόσο αποτελεσματική, ώστε 
να αποτρέψει την καταφυγή εκεί, όμως το θέμα της “επιτροπής” δεν είναι τόσο απλό, δηλαδή δεν είναι μια 
επιτροπή στην οποία πάει όποιος έχει πρόβλημα. Καταρχάς, η “επιτροπή” αυτή δημιουργήθηκε δυστυχώς από 
το Ε∆Α∆ και μάλιστα η δημιουργία της… Συγγνώμη, έχω κάνει ένα λάθος.  Αναγνωρίστηκε, γιατί η κατοχική 
δύναμη είχε δημιουργήσει αυτό το μόρφωμα πριν το Ε∆Α∆, και η αναγνώριση από το Ε∆Α∆ δυστυχώς 
συνοδεύτηκε από πολιτικά σχόλια τα οποία ήταν σχόλια αρνητικά για τη δική μας πλευρά.  Όμως το δικαστήριο 
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ενήργησε με αυτό τον εσφαλμένο και καταδικαστέο τρόπο, αφού είχαν προηγηθεί χιλιάδες αιτήσεις από τη δική 
μας πλευρά, μέσα από μία αυταπάτη ότι θα μπορούσαμε μέσω των δικαστηρίων να λύσουμε το κυπριακό 
πρόβλημα.  ∆εν μπορούμε να το λύσουμε μέσω των διεθνών δικαστηρίων, για τον απλούστατο λόγο ότι η ίδια 
η παρουσία της κατοχικής δύναμης εδώ, η προφανώς παράνομη παρουσία της κατοχικής δύναμης, γίνεται 
ανεκτή λόγω ευρύτερων γεωστρατηγικών ισορροπιών.  Αν ήταν αλλιώς τα πράγματα και αν μπορούσε δηλαδή 
ένα δικαστήριο να μας δικαιώσει, τότε νομίζω ότι και ο διεθνής παράγοντας θα είχε εξαναγκάσει πιο πριν την 
Τουρκία να σταματήσει το έκτρωμα της κατοχής. 

 Εν πάση περιπτώσει, έχει δημιουργηθεί η “επιτροπή”, η οποία, κατά τη γνώμη μου, αποτελεί ένα τμήμα 
του ψυχολογικού πολέμου που ασκεί η κατοχική δύναμη εναντίον μας από την εισβολή και εντεύθεν.  Και, όταν 
λέω “ψυχολογικός πόλεμος”, εννοώ τον εξευτελισμό που υφίσταται ο πρόσφυγας, όταν καταφεύγει σε αυτή την 
“επιτροπή” και όταν αναγκάζεται να εκχωρήσει την περιουσία του, την πατρογονική περιουσία του, έναντι 
πινακίου φακής, διότι, στις ελάχιστες περιπτώσεις που έχουν δώσει χρήματα οι Τούρκοι, τα χρήματα αυτά 
ανέρχονται στο 10% της πραγματικής αξίας, όπως αυτή υπολογίζεται για παράδειγμα από το Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών.  Ταυτόχρονα, η Τουρκία έχει εκεί ένα ανοικτό παράθυρο, στην περίπτωση που 
προχωρήσουν οι συνομιλίες, να μπορέσει να διαμορφώσει δεδομένα του εδαφικού και του περιουσιακού προς 
όφελός της. 

 Τώρα μέσα σε αυτή την, κατά τη γνώμη μου, εσφαλμένη λογική, η οποία συνδέει κατά τρόπο αιτιακό και 
αυτόματο την καταφυγή στην “επιτροπή” με τις οικονομικές δυσκολίες που αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες, 
τίθεται και ένα θέμα αλλαγής της προσφυγικής πολιτικής.  Η προσφυγική πολιτική παραδοσιακά ορθώς ή 
λανθασμένως στην Κύπρο στηρίχθηκε πάνω σε δύο άξονες.  Ο ένας άξονας είχε να κάνει με τη βοήθεια προς 
τους πρόσφυγες αναλόγως των αναγκών τους και ο δεύτερος άξονας είχε να κάνει με εισοδηματικά κριτήρια.  
Εξέλιπε σε μεγάλο βαθμό ένας τρίτος άξονας ανταποδοτικός, ο οποίος θα ελάμβανε το χαρακτήρα της 
αποζημίωσης για την απώλεια χρήσης περιουσιών τις οποίες κατέλαβε ο κατακτητής. 

 Βεβαίως, ψήγματα ενός τέτοιου άξονα υπήρξαν.  Υπήρξαν, για παράδειγμα, στη βοήθεια για 
επαναδραστηριοποίηση των ξενοδόχων ή και των βιομηχάνων και όσον αφορά ένα μικρό αριθμό γεωργών 
στην παραχώρηση σε αυτούς της χρήσης τουρκοκυπριακής περιουσίας. Όμως είναι γεγονός ότι υπάρχει μια 
μερίδα προσφύγων η οποία αισθάνεται αδικημένη, διότι, ενώ κατείχαν μεγάλη περιουσία στα κατεχόμενα, δεν 
μπορούν να χρησιμοποιήσουν τις περιουσίες τους και ταυτόχρονα βλέπουν τη μεγάλη αύξηση των τιμών που 
επήλθε στις ελεύθερες περιοχές, πιθανότατα και λόγω των κατοχικών δεδομένων, όχι όμως μόνο των 
κατοχικών δεδομένων.  Είναι, κατά τη γνώμη μου, λάθος να νομίζουμε ότι η μεγάλη αύξηση στες τιμές των 
ακινήτων έχει προέλθει αποκλειστικά από την κατοχή σημαντικού τμήματος της Κύπρου.  Ήταν όμως ένας 
παράγοντας ο οποίος επηρέασε και την προσφορά και τη ζήτηση. 

 Πώς θα μπορούσε να επιλυθεί αυτό το πρόβλημα;  Ακούω διάφορες προτάσεις οι οποίες, κατά τη 
γνώμη μου, δεν είναι ρεαλιστικές.  Κατά καιρούς λέγεται ότι θα μπορούσε να εκδοθεί συντελεστής για τις 
κατεχόμενες περιοχές και ο συντελεστής αυτός να πωλείται στις ελεύθερες περιοχές.  Ποια είναι τα δεδομένα 
σήμερα στις ελεύθερες περιοχές;  Στις ελεύθερες περιοχές όσον αφορά την κτηματική αγορά υπάρχει ελάχιστη 
ζήτηση και οι τιμές τείνουν να μειώνονται τα τελευταία τρία χρόνια.  Φανταστείτε σε μία αγορά η οποία 
βρίσκεται σε υφεσιακή κατάσταση να προστεθεί αυτός ο τεράστιος όγκος συντελεστών.  Γνωρίζετε ασφαλώς 
όλοι ότι ο προσδιορισμός της τιμής ενός αγαθού είναι το σημείο ισορροπίας της προσφοράς και της ζήτησης.  
Όταν λοιπόν η προσφορά θα πάρει αυτές τις διαστάσεις πλημμυρίδας, πού θα ευρεθεί η τιμή;  Θα ευρεθεί 
κοντά στο μηδέν.  Άρα, εκ των πραγμάτων η πρόταση αυτή είναι πλήρως αναποτελεσματική.   

 Πέραν τούτου όμως, θα πρέπει να λεχθεί ότι η αδικία για τους ανθρώπους αυτούς υπάρχει και τη 
βιώνουν οι ίδιοι.  Το πρόβλημα θα μπορούσε να είχε λυθεί, αν μετά την εισβολή επεβάλλετο ένα είδος τέλους 
είτε στην ανάπτυξη πολεοδομικών ζωνών, δηλαδή στην αναβάθμιση περιοχών, πολεοδομική αναβάθμιση 
περιοχών, είτε στις μεταβιβάσεις ακινήτων με σκοπό την ανταποδοτική χρήση αυτού του τέλους.  Λέω θα 
μπορούσε να λυθεί μ’ αυτό τον τρόπο και όχι με την αλλαγή της προσφυγικής πολιτικής, διότι τι σημαίνει 
αλλαγή της προσφυγικής πολιτικής;  Ξέρετε ότι το κράτος έχει ένα συγκεκριμένο πόσο που διαθέτει για την 
προσφυγική βοήθεια.  Ρεαλιστικά είναι αδύνατο το ποσό αυτό να αυξηθεί σημαντικά και δεν μπορεί να 
ικανοποιήσει βεβαίως δισεκατομμύρια τα οποία αναλογούν στην αξία της γης στα κατεχόμενα.  Άρα, πρακτικά 
τι σημαίνει;  Σημαίνει ότι θα μεταφέρουμε χρήματα από τους συνοικισμούς, από ανθρώπους που τα έχουν 
ανάγκη, από περιπτώσεις που πρέπει να φτιαχτούν σπίτια, από περιπτώσεις που το αποχετευτικό είναι ένα 
τεράστιο πρόβλημα με αποχετεύσεις οι οποίες είτε έχουν χαλάσει είτε βρίσκονται έξω από τα σπίτια αυτών των 
ανθρώπων, για να τα δώσουμε όχι με το κριτήριο της ανάγκης αλλά με ανταποδοτικό αποζημιωτικό χαρακτήρα 
πιθανότατα σε ανθρώπους που τα χρειάζονται λιγότερο. Άρα, η πλήρης αλλαγή φιλοσοφίας στην προσφυγική 
πολιτική και αναποτελεσματική είναι και άδικη. 

 Βεβαίως, πιστεύω ότι θα μπορούσαν να γίνουν μικρά πράγματα και ένα μικρό βήμα, κατά τη γνώμη μου, 
είναι στην περίπτωση αναβάθμισης των πολεοδομικών ζωνών να πληρώνεται ένα τέλος το οποίο τέλος να 
κατατίθεται επιπροσθέτως στον προϋπολογισμό του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, διευκολύνοντας έτσι 
τους πρόσφυγες με έναν τρόπο ο οποίος λαμβάνει υπόψη και την περιουσία στα κατεχόμενα. 
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 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, από κει που άρχισα.  Υπάρχουν περιπτώσεις στις οποίες οι διαφορετικές 
αντιλήψεις, οι διαφορετικές κομματικές ταυτότητες, οι διαφορετικές ιδεολογίες δεν αποτελούν εμπόδιο για τον 
κοινό τόπο. Και ο κοινός τόπος στη συγκεκριμένη περίπτωση και απέναντι στην κατοχή γενικότερα, αλλά και 
απέναντι στο μόρφωμα αυτό που δημιούργησε η Τουρκία στην Κύπρο θα πρέπει να είναι η πλήρης και χωρίς 
περιστροφές άρνηση της καταφυγής σε αυτό.  Ανεξαρτήτως των συνθηκών, έστω και αν δείχνουμε κατανόηση 
στις περιπτώσεις ανθρώπων οι οποίοι βρίσκονται σε απελπιστική κατάσταση, η γενική μας θέση θα πρέπει να 
είναι αρνητική απέναντι στην “επιτροπή”, γιατί αυτό επιβάλλει το συμφέρον μας ως ελληνικής κοινότητας της 
Κύπρου.  Η διασύνδεση της καταφυγής στην “επιτροπή” είτε με προβλήματα που προέρχονται από την 
οικονομική κρίση είτε με την κριτική της προσφυγικής πολιτικής προσφέρει κακή υπηρεσία σε αυτή την 
αντίληψη, μια αντίληψη την οποία πρέπει να διαφυλάξουμε.  Με αυτή την έννοια νομίζω ότι πρέπει να 
παραμείνουμε σταθερά αρνητικοί απέναντι στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων” της Τουρκίας. 

 Ευχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαγεωργίου. 

 Σειρά έχει ο κ. Σοφοκλής Φυττής του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Έρχεται, μη βιάζεστε! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πόσην ώραν εννά μιλήσει ο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τωρά, μόλις έρτει, κύριε Λαμάρη, θα τον ρωτήσω.  Βάσει της λίστας εδώ που υπάρχει, δικαιούται να 
μιλήσει σαράντα λεπτά. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πόσην ώραν, κύριε Φυττή; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Όσον πάω! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όσον πάτε; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Έχω στη διάθεσή μου σαράντα λεπτά. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το θέμα, όπως έχει εγγραφεί, είναι πλατύ και ως τέτοιο θα το αντιμετωπίσω εις την ομιλία μου σήμερα.  
Θα το πάρω από διάφορες πτυχές, για να σας υπενθυμίσω γιατί οι Τούρκοι αγοράζουν γη, γιατί θέλουν να 
αποκτήσουν γη, γιατί ξοδεύουν όσα ξοδεύουν και γιατί και με ποιους τρόπους πηγαίνουν οι Ελληνοκύπριοι και 
κάνουν αιτήσεις στα κατεχόμενα, τώρα μαθαίνω, και στις ελεύθερες περιοχές -και θα το πω ύστερα- για να 
πουλήσουν τη γη τους κυρίως.  Θα πούμε και άλλες πτυχές των προτάσεών μας οι οποίες δίνουν γη εις τους 
Τούρκους και γι’ αυτό σας ευχαριστώ που θα με παρακολουθήσετε, όπως ευχαριστώ και όσους πιθανόν να 
παρακολουθούν συναδέλφους από το ραδιόφωνο.   

 Η οικονομική κρίση, συνάδελφοι, όπως όλοι γνωρίζομε, έχει πλήξει περισσότερο τις ασθενέστερες 
ομάδες του πληθυσμού.  Ο προσφυγικός κόσμος για ακόμη μια φορά έχει πληγεί περισσότερο από τον 
υπόλοιπο πληθυσμό, λόγω των αυξημένων αναγκών που καθημερινά δημιουργούνται.  Πολύς κόσμος έχει 
φτάσει σε σημεία αδιεξόδου.  Από την άλλη, το κράτος, με τα οικονομικά μέτρα που έχει λάβει -και φαίνεται ότι 
θα λάβει και άλλα- μειώνει τα προγράμματα ενίσχυσης των προσφύγων, με αποτέλεσμα την περαιτέρω 
επιδείνωση των προβλημάτων του προσφυγικού κόσμου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Τα αποτελέσματα του ’74, η κατάληψη από την Τουρκία δηλαδή των περιουσιών μας και τα πλήγματα 
στην κυπριακή οικονομία, είναι ως ακολούθως: 

 Κατάληψη του 70% των πλουτοπαραγωγικών πόρων, 

 κατάληψη του 65% των ξενοδοχείων και των άλλων τουριστικών καταλυμάτων, 

 κατάληψη του 87% των υπό ανέγερση ξενοδοχειακών μονάδων, 

 κατάληψη του λιμανιού της Αμμοχώστου, από το οποίο διεκινείτο το 83% των εμπορευμάτων, 

 κατάληψη του 41% των κτηνοτροφικών μονάδων, 

 48% των αγροτικών προϊόντων προήρχετο από την κατεχόμενη περιοχή, 

 56% των χώρων εξόρυξης μεταλλευμάτων και υλικών λατομείων το ’74 ήταν στην κατεχόμενη περιοχή, 

 έλεγχος από τους Τούρκους του 46% της φυτικής παραγωγής, 

 εκτοπισμός των κατοίκων, 

 θάνατοι, 

 λεηλασία, 

 αγνοούμενοι, 

 διάλυση της συνοχής των πόλεων και κοινοτήτων των κατεχομένων, 

 ανεργία, 

 δυστυχία. 

 Αυτά, κύριοι, ήταν τα αποτελέσματα της εισβολής και κατοχής. 

Ποιες είναι οι προθέσεις της Τουρκίας και του ψευδοκράτους 

 Η Τουρκία μετά την απόφαση “∆ημόπουλος” και στηριζόμενη στις προσπάθειες επίλυσης του 
Κυπριακού με βάση τη διζωνική και δικοινοτική ομοσπονδία διά μέσου της λεγόμενης “Επιτροπής Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας” ή “Αποζημιώσεων”, όπως συνηθίσαμε να τη λέμε, επιδιώκει την εξασφάλιση πλειοψηφίας επί του 
εδάφους, για να νομιμοποιήσει με αυτό τον τρόπο τα τετελεσμένα της τουρκικής εισβολής και έτσι να 
επικαλείται ότι έχει πλειοψηφία περιουσιών, γης στην κατεχόμενη γη μας ή στο μέρος που θα της μείνει με τη 
λύση του Κυπριακού, το οποίο από παλιά λεν όσοι δίνουν αυτό το έδαφος ότι είναι περίπου 29%.  Στόχος 
απώτερος, ύπουλος, διαμελιστικός, είναι η δημιουργία ανεξάρτητου κράτους και η αναγνώρισή του.   

Η εγκαθίδρυση της “Επιτροπής Ακινήτου Περιουσίας” (“Αποζημιώσεων”) 

 Πιο συγκεκριμένα, η “Επιτροπή Ακίνητης Περιουσίας”, η λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”, έχει 
συσταθεί από την Τουρκία ως αποτέλεσμα της απαράδεχτης απόφασης της ολομέλειας του Ε∆Α∆ στην 
προσφυγή “∆ημόπουλος εναντίον Τουρκίας”.  Η “επιτροπή” αυτή δέχεται αιτήσεις οι οποίες αφορούν τέσσερις 
κατευθύνσεις: 

1. Αποζημίωση για απώλεια χρήσης των κατεχόμενων ιδιοκτησιών. 

2. Χρηματική αποζημίωση για πώληση της ιδιοκτησίας. 

3. Ανταλλαγή ελληνοκυπριακής ιδιοκτησίας στα κατεχόμενα με τουρκοκυπριακή γη στις ελεύθερες 
περιοχές. 

4. Αποκατάσταση, δηλαδή έγκριση, κατοχύρωση της κατεχόμενης ιδιοκτησίας στον αιτητή. 

 Σύμφωνα με δημοσιογραφικές πληροφορίες, οι αιτήσεις που έχουν καταχωρισθεί μέχρι τις 18 
Σεπτεμβρίου του 2012 έχουν φτάσει στις 3 750.  Από αυτές έχουν ληφθεί αποφάσεις για τις 270.  Τα δικά μας 
στοιχεία δεικνύουν ότι πέραν των 500 αιτήσεων έχουν αποσυρθεί, αφού τα ποσά που προτείνονται στους 
αιτητές ως αποζημίωση δεν υπερβαίνουν το 6 έως 10% της πραγματικής αξίας της περιουσίας.  Είναι 
σημαντικό εδώ να τονίσω ότι η εν λόγω “επιτροπή” εξετάζει αιτήσεις που αφορούν την αγορά και αποζημίωση 
κυρίως, δηλαδή παραχώρηση χρηματικού ποσού, όχι ανταλλαγή ή αποζημίωση λόγω απώλειας χρήσης ή 
αποκατάστασης.  Απ’ ό,τι μας είπαν εις την επιτροπή Προσφύγων, μέχρι τώρα μόνο σε δύο περιπτώσεις έχουν 
εγκρίνει περίπου €3.500-€4.000 ως απώλεια χρήσης, αλλά κυρίως αγοράζουν τη γη και την αγοράζουν στες 
περιοχές που υπολογίζεται ότι θα μείνουν υπό τουρκοκυπριακή διοίκηση.   

 Σημειώνουμε με έμφαση ότι, απ’ όσα πληροφορούμαστε, όσοι κατέφυγαν στην “επιτροπή” είναι οι 
απογοητευμένοι από την απώλεια της χρήσης της γης τους, έχουν οικονομικά προβλήματα και όσοι έχουν 
ανάγκη λόγω οικονομικής κρίσης, όσοι δεν ελπίζουν τελικά σε ανάκτηση της ιδιοκτησίας τους.  Επίσης, η 
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“Επιτροπή Αποζημιώσεων” αγοράζει γη σε περιοχές που φαίνεται ότι προτάθηκαν να παραμείνουν υπό 
τουρκική διοίκηση.  Αυτό που έχω αναφέρει.  Γιατί κυρίως αγοράζει ιδιοκτησίες;  Τι προνοεί η διζωνική 
ομοσπονδία; 

Επεξηγήσεις των ψηφισμάτων του ΟΗΕ   

 Τώρα θα μπω σε μία ανάλυση κάποιων ψηφισμάτων, τα οποία αναφέρουν αυτή την κουβέντα. 

 Το Ψήφισμα 750 του ’92 του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ στις 10 Απριλίου του ’92, στην 
παράγραφο 2 -κάποια στοιχεία για υπενθύμιση- επιβεβαιώνει τη θέση που εκφράστηκε στα Ψηφίσματα 649 
του ’90 και 716 του 1991 ότι μια διευθέτηση στο Κυπριακό πρέπει να βασίζεται σ’ ένα κυπριακό κράτος με μια 
και μόνη κυριαρχία και διεθνή προσωπικότητα και μια μόνη ιθαγένεια με διασφάλιση της ανεξαρτησίας και 
εδαφικής ακεραιότητάς του και το οποίο να περιλαμβάνει δύο πολιτικά ίσες κοινότητες, όπως καθορίζεται στην 
παράγραφο 11 της έκθεσης του γενικού γραμματέα (s/23780), σε μια δικοινοτική και διζωνική ομοσπονδία και 
ότι μια τέτοια διευθέτηση θα πρέπει να αποκλείει ένωση ολόκληρης ή μέρους της νήσου με οποιαδήποτε άλλη 
χώρα ή οποιαδήποτε μορφή διχοτόμησης ή απόσχισης. 

 Η παράγραφος 4 του ιδίου ψηφίσματος υποστηρίζει τη δέσμη ιδεών που περιγράφονται στις 
παραγράφους 17 έως 25 και στην παράγραφο 27 της έκθεσης του γενικού γραμματέα ως κατάλληλη βάση για 
την επίτευξη ενός συνολικού πλαισίου συμφωνίας, υπό την προϋπόθεση ότι το έργο που απομένει να γίνει στα 
εκκρεμή θέματα και ιδιαίτερα στο θέμα των εδαφικών αναπροσαρμογών και των εκτοπισμένων θα 
ολοκληρωθεί ως ένα ενιαίο σύνολο που θα συμφωνηθεί αμοιβαία από τις δύο κοινότητες. 

 Το Ψήφισμα 774 του ’92 στην παράγραφο 2 λέει περίπου τα ίδια όπως προηγουμένως.  Η παράγραφος 
3 υιοθετεί τη δέσμη ιδεών, συμπεριλαμβανομένων των προτεινόμενων εδαφικών αναπροσαρμογών που 
περιλαμβάνονται στο χάρτη του παραρτήματος της έκθεσης του γενικού γραμματέα, ως βάση για την επίτευξη 
ενός πλαισίου συνολικής λύσης.  Από την άλλη όμως υπάρχει το Ψήφισμα 37/253 της Γενικής Συνέλευσης στις 
13 Μαΐου του ’83 το οποίο επαναβεβαιώνει την αρχή του απαράδεχτου της κατοχής και της απόκτησης εδαφών 
με τη βία και αποδοκιμάζει το γεγονός ότι μέρος του εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας παραμένει ακόμα 
υπό κατοχή ξένων δυνάμεων. 

 Όλα τα ψηφίσματα λοιπόν μέχρι το ’80 ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση.  Αλλά τα ψηφίσματα στα οποία 
η Κυπριακή ∆ημοκρατία έπρεπε και πρέπει κυρίως να επιμένει, εκτός από το προηγούμενο της Γενικής 
Συνέλευσης, είναι τα Ψηφίσματα 353 του ’74, 541 του ’83, 550 του ’84 του Συμβουλίου Ασφαλείας.  Τονίζω ότι 
η πρώτη αναφορά σε δικοινοτική διζωνική ομοσπονδία γίνεται στο Ψήφισμα 649 του ’90 -ως τότε ονομαζόταν 
διπεριφερειακή- και μιλά για ομοσπονδιακή λύση, δικοινοτική και διζωνική.  Να σημειώσουμε παράλληλα ότι 
μέχρι το ’90 τα ψηφίσματα του ΟΗΕ και η δική μας πλευρά δεν έκαναν αναφορά σε διζωνική ομοσπονδία.  
Μέχρι τότε μόνο ο Ντενκτάς επεκαλείτο και επέμενε σε διζωνικότητα. 

Πολιτική ισότητα και διζωνικότητα 

 Η έκθεση του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ για την αποστολή των καλών του υπηρεσιών στην Κύπρο, 
Συμβούλιο Ασφαλείας, αρ. φακ. 5/23780, 3 Απριλίου 1992, είναι η περιβόητη έκθεση Γκάλι, την οποία ο 
κυπριακός λαός απέρριψε, μη εκλέγοντας τον κ. Βασιλείου, περιελήφθη εις τα ψηφίσματα των Ηνωμένων 
Εθνών, τα οποία στέκουν, δεν έχουν απορριφθεί αυτά, είναι των Ηνωμένων Εθνών.  Μάλιστα, εμείς μέσω της 
κυβερνήσεώς μας τα εκδίδουμε και σε βιβλία, όλα τα ψηφίσματα, ένα, δύο, τρία! 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ήταν τότε που σας ξεγέλασε ο ∆ΗΣΥ, κύριε συνάδελφε! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λοιπόν, εξεγέλασέ μας ο ∆ΗΣΥ... 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είπε σας ότι θα τις απέρριπτε τζιαι έφερέ σας το Σχέδιο Ανάν. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Το ∆ΗΣΥ, τον Κληρίδη, για να θυμάστε, τον εδεσμεύσαμε ότι θα ενταφίαζε τες Ιδέες Γκάλι.  Αυτό είναι!  
Για τεσσεράμισι χρόνια που είμαστε μαζί του τις ενταφίαζε.  Μετά που εφύαμεν τζι εν εκρατούσαμε τα σχοινιά, 
έφερε το Σχέδιο Ανάν!  Αυτό είναι! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Σαν μεν εφεύκετε, κύριοι!  Γιατί εφύετε; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 
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 Λοιπόν, συνεχίζω!  Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει, εγώ ερμηνεύω δαμαί ότι τα ψηφίσματα μιλούν έτσι και 
θα έρθουμε στο επίμαχο σημείο της περιουσίας.   

 Η παράγραφος 11 της έκθεσης λέει ότι τo Συμβούλιο Ασφαλείας με τα Ψηφίσματα 750 και 774 υιοθέτησε 
τον ακόλουθο ορισμό της πολιτικής ισότητας...  Γιατί συνηθίζουμε τελευταίως να λέμε ότι θέλουμε λύση του 
Κυπριακού με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές Μακαρίου-Ντενκτάς, Κυπριανού-Ντενκτάς, τα ψηφίσματα των 
Ηνωμένων Εθνών, την πολιτική ισότητα, όπως προνοείται στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών και το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο, τα ανθρώπινα δικαιώματα κτλ. κτλ.  Τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών περιέχουν 
όμως και πρόνοιες οι οποίες είναι εναντίον της κατοχής της περιουσίας μας και της δυνατότητας επιστροφής 
των προσφύγων.  Έπρεπε να προσέχουμε ποια ψηφίσματα...  Να λέμε «με βάση τα ψηφίσματα τάδε, τάδε, 
τάδε», όχι σουρουσούιλα όλα τα ψηφίσματα!  Και λέμε, και λέμε το, οι ανακοινώσεις όλων, «με βάση την 
πολιτική ισότητα...».  Τι προνοεί αυτή η πολιτική ισότητα;  Να σας διαβάσω τα εξής:   

 «Ενώ η πολιτική ισότητα δε σημαίνει ίση αριθμητική συμμετοχή στα ομοσπονδιακά κυβερνητικά 
τμήματα/κλάδους και στη διοίκηση, αυτή θα πρέπει να αντανακλάται, μεταξύ άλλων, με διάφορους τρόπους ως 
ακολούθως:   

1. Στην αναγκαιότητα ότι το ομοσπονδιακό σύνταγμα του κράτους της Κύπρου θα γίνει αποδεκτό ή θα 
τροποποιείται με τη συμφωνία και των δύο κοινοτήτων, 

2. στην αποτελεσματική συμμετοχή και των δύο κοινοτήτων σε όλα τα όργανα και τις αποφάσεις της 
ομοσπονδιακής κυβέρνησης, 

3. σε διασφαλίσεις ότι η ομοσπονδιακή κυβέρνηση δε θα έχει την εξουσία να υιοθετεί οποιαδήποτε μέτρα 
εναντίον των συμφερόντων μιας κοινότητας και 

4. στην ισότιμη και στην ταυτόσημη εξουσία και λειτουργία των δύο ομόσπονδων κρατιδίων.». 

 Όλα τα πιο πάνω αποτελούν την πολιτική ισότητα.  Αυτά όλα ερμηνεύονται ως θετικά από τη δική μας 
πλευρά!  Σε μένα όμως και σε άλλους πολλούς υπενθυμίζουν ότι έχουμε αποδεχτεί την εξίσωση της 
πλειοψηφίας με τη μειοψηφία, της πλειοψηφίας των Ελληνοκυπρίων με τη μειοψηφία των Τουρκοκυπρίων. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Του 82 με το 18.  Λάλε τα νούμερα, για να θυμούνται! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λοιπόν, πάμε στο σημαντικότερο σημείο των εκθέσεων.  Η παράγραφος 20 της έκθεσης του γενικού 
γραμματέα μιλά για τη διζωνικότητα, που πολλοί λαλούν «εν ηξέρουμε είντα μ’ που έν’ τούτη η διζωνικότητα, 
είντα πράμα ένι».  Η διζωνικότητα, λέει, της ομοσπονδίας αντανακλάται στο γεγονός ότι κάθε ομοσπονδιακό 
κρατίδιο θα διοικείται από μια κοινότητα, στην οποία θα εγγυηθεί/διασφαλιστεί μια καθαρή πλειοψηφία στον 
πληθυσμό και στην ιδιοκτησία της γης στην περιοχή της.  Καθαρή πλειοψηφία στον πληθυσμό και στην 
ιδιοκτησία!  Επίσης, αντανακλάται από το γεγονός ότι δε θα επιτρέπεται στην ομοσπονδιακή κυβέρνηση να 
καταπατά τις εξουσίες και λειτουργίες των ομόσπονδων κρατιδίων ούτε θα μπορεί ένα ομόσπονδο κρατίδιο να 
καταπατά εξουσίες και λειτουργίες του άλλου κρατιδίου. 

 Σε όλα αυτά τα απαράδεκτα της διζωνικής ομοσπονδίας πολλοί είναι εναντίον.  Καταπατά τα δικαιώματά 
μας, εμάς των προσφύγων, που, υποτίθεται, θα έχουμε το δικαίωμα επιστροφής υπό τουρκοκυπριακή 
διοίκηση!  Από το 1977, αγαπητοί συνάδελφοι, με τις τότε προτάσεις που έγιναν, που ήταν τότε διπεριφερειακή 
ομοσπονδία και έλεγαν μέσα ότι θα μας εκατοχύρωναν, εμείς εμυριστήκαμε ότι κάτι δεν πάει καλά και, ως 
Κερυνειώτες, πολλοί εκάναμε και διαδηλώσεις και παραστάσεις και επισκέψεις.   

 Γιατί λοιπόν επιδιώκει η Τουρκία να αποκτήσει πλειοψηφία;  Γιατί είναι κοντά στο να αποκτήσει 
πλειοψηφία!  Να σας πω τα στοιχεία, στοιχεία επίσημα από το Κτηματολόγιο.  Η κατεχόμενη γη μας σε 
ποσοστά έχει ως ακολούθως επί τοις εκατό της Κυπριακής ∆ημοκρατίας...  Το Κτηματολόγιο κάμνει ένα...  Αν 
περιλάβει τις βρετανικές βάσεις, είναι κάτι πάνω, κάτι κάτω.  Εμείς μιλάμε για όση γη θεωρείται Κυπριακή 
∆ημοκρατία.  Η ελληνοκυπριακή ιδιοκτησία εις τα κατεχόμενα είναι 20,9% του κυπριακού εδάφους, η 
τουρκοκυπριακή είναι 5,8%, η κρατική, δηλαδή χαλίτικη, δασική, είναι 8,2%, η εκκλησιαστική είναι 0,9%, η 
βακούφικη δε βγαίνει σε ποσοστό, γιατί είναι μόνο 3 000 σκάλες και άλλη (ξένη) είναι 0,1%.  Σύνολο 36%.  Και 
η Νεκρή Ζώνη επιπλέον είναι 2,7%.  Βγαίνει 38,6%.  Αυτή είναι η κατεχόμενη γη συν η Νεκρή Ζώνη.   

 Λοιπόν, αφαιρουμένης κάποιας έκτασης -και κυρίως επιδιώκουμε να αφαιρεθεί ελληνοκυπριακή γη- θα 
πρέπει μέσα σ’ αυτή να αποκτήσει πλειοψηφία, διότι έτσι λεν τα ψηφίσματα και έτσι επιδιώκει, για να 
δημιουργήσει στο μέλλον προβλήματα και ανεξάρτητο κράτος.  Οι προτάσεις που εδόθησαν από μας και από 
τους Τούρκους λεν ότι χαλίτικη δασική γη θα ενσωματωθεί σε κάθε ομόσπονδο κράτος 8,2%, διότι είναι κυρίως 
τα βουνά, τα ορεινά, συν 5,8% που έχουσιν, σύνολο 13-14%.  Θέλουν 1% του εδάφους της Κύπρου ως 
συνόλου να αγοράσουν, για να αποκτήσουν πλειοψηφία, 2%.  Αυτό το αποκτούν αγοράζοντας γη ή και με τις 
προτάσεις της ελληνοκυπριακής πλευράς, που για ακόμη μία φορά θα αναφέρω ορισμένα τρωτά και λάθη που 
έγιναν, θα αποκτήσουν πολλή γη.   
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 Και λέω, εκτός από την απόκτηση γης από την Τουρκία μέσω της “Επιτροπής Αποζημιώσεων”, υπάρχει 
και δεύτερος τρόπος αύξησης της τουρκοκυπριακής γης ή τουρκικής, διότι τα κκοτσιάνια που βκαίννουν, που 
τιτλοποιούνται, έντζιε ’ν πάνω στον Ταλάτ ή εις τον Έρογλου που πάσιν.  Παν σ’ εκείνη την “επιτροπή”, παν 
στην Τουρκία που διά το χρήμα.  Έντζιε πκιάννει το το ψευδοκράτος ή κάποιος Τουρκοκύπριος.  Η τιτλοποίηση 
των συμφωνητικών έν’ στην Τουρκία, εις την “επιτροπή” που πάει.   

 Λοιπόν, λέω, μέσω των προτάσεων τόσο της τουρκοκυπριακής πλευράς όσο και της ελληνοκυπριακής 
πλευράς, οι τουρκοκυπριακές προτάσεις σχεδόν θέλουν όλες τις ελληνοκυπριακές περιουσίες, θεωρούν τους 
σημερινούς χρήστες -“καταχρήστες” τους λέω εγώ!- ως ιδιοκτήτες.  Όσον αφορά τις δικές μας προτάσεις, της 
κυπριακής κυβέρνησης δηλαδή, παρ’ όλο που το αναφέραμε πολλές φορές, καλό είναι να επαναλάβουμε 
σήμερα ότι και οι δικές μας προτάσεις συμβάλλουν σε μέγιστο βαθμό στην αύξηση της τουρκικής ιδιοκτησίας 
εις τα κατεχόμενα.  Παραδείγματος χάριν, δεν επιστρέφονται οι περιουσίες που χρησιμοποιούνται για σκοπούς 
“δημόσιας ωφελείας”.  Αν η περιουσία χρησιμοποιείται ως κατοικία από το σημερινό χρήστη, τότε ο χρήστης 
μένει στην περιουσία καταβάλλοντας ενοίκιο, μέχρι να γίνουν διευθετήσεις για μεταστέγασή του, αν μπορέσει 
να μεταστεγαστεί.  Επιπρόσθετα, η περιουσία εάν χρησιμοποιείται από το χρήστη για βιοποριστικούς σκοπούς, 
τότε θα πρέπει να δοθεί χρόνος, για να βρεθεί άλλη περιουσία από την οποία ο χρήστης να μπορεί να έχει 
ανάλογο εισόδημα. 

 Με βάση τις προτάσεις της δικής μας πλευράς, δίδεται το δικαίωμα στο σημερινό καταχραστή να 
αποδείξει ότι η ικανοποίηση της επιθυμίας του ιδιοκτήτη, του Ελληνοκύπριου δηλαδή, του προκαλεί 
δυσανάλογη ταλαιπωρία και έτσι θα πρέπει να του δοθεί ο απαραίτητος χρόνος πρώτα να αποκατασταθεί ο 
ίδιος ή θα αποφασίσει η “Επιτροπή Περιουσιών” τι θα γίνει με το κτήμα εκείνο. 

 Αν η περιουσία έχει αναπτυχθεί ή βελτιωθεί εν μέρει, τότε ο ιδιοκτήτης αποκαθίσταται μόνο στο τμήμα 
που δεν έχει αναπτυχθεί ή, αν επιθυμεί πλήρη αποκατάσταση, τότε θα πρέπει να καταβάλει αποζημίωση ίση 
με την αξία των βελτιώσεων.  Σημαντικό είναι ότι η δική μας πλευρά προτείνει ποσόστωση στην έκταση της 
επιστροφής της περιουσίας με μέγιστη έκταση περιουσίας προς επιστροφή ανά Ελληνοκύπριο ιδιοκτήτη στο 
τουρκοκυπριακό κρατίδιο να είναι 7 500 τ.μ., δηλαδή πεντέμισι σκάλες περίπου και, αν αυτά τα 7 500 τ.μ. δε 
διεκδικηθούν μέσα σε δύο χρόνια, τότε αυτά δεν αποκαθίστανται. 

 Τέλος, άμεση επιστροφή θα δικαιούνται μόνο οι πρόσφυγες των οποίων οι περιουσίες δε 
χρησιμοποιούνται από σημερινούς χρήστες ή ήταν πέραν των δέκα χρονών σε ηλικία, όταν έχασαν ειδικά το 
σπίτι τους, δηλαδή όλων όσοι ήταν το ’74 κάτω των δέκα χρονών το σπίτι θα μείνει σε εκκρεμότητα και θα 
αποφασίσει η “Επιτροπή Περιουσιών”.  Και τι θα αποφασίσει η “Επιτροπή Περιουσιών”;  Να το δώκει του 
νεαρού, που ήταν τότε νεαρός και δεν έζησε πολλά χρόνια;  Θα το δώσει σε κανένα έποικο, μια απαράδεκτη 
πρόνοια!   

 Εκτός από τα πιο πάνω, σημειώνουμε ότι στις προτάσεις για το περιουσιακό περιλαμβάνονται μεταξύ 
άλλων: 

 Προβληματικές περιουσίες.  Αν οι ιδιοκτήτες είναι πολλοί ή είναι μικρές περιουσίες, αποζημιώνονται.  Τις 
αποζημιώσεις είδαμέν τες, 8%. 

 Αζήτητες.  Μετά από δύο χρόνια παραχωρούνται στο χρήστη έναντι πληρωμής.  Σε πέντε χρόνια 
πληρώνονται αποζημιώσεις στους ενδιαφερόμενους ιδιοκτήτες. 

 Αδιανέμητες περιουσίες.  Αποζημιώνονται όλοι οι συνιδιοκτήτες, εκτός εάν κάποιων το μερίδιο μπορεί να 
χωριστεί και τιτλοποιηθεί.  Οι περισσότερες ιδιοκτησίες βέβαια μεταβιβάζονται στα παιδιά ή 
κληρονόμους μετά την εισβολή σε αδιαίρετη μορφή.  Αυτό το πράγμα εγώ προσωπικά το θεωρώ μεγάλο 
λάθος.  Έχω βγάλει φυλλάδια και συμβουλεύω τους πρόσφυγες να μην το κάνουν αυτό, την εξ 
αδιαιρέτου μεταβίβαση στα παιδιά τους, διότι έχει κίνδυνο με βάση αυτές τις προτάσεις που έγιναν. 

 Οι χώροι λατρείας.  ∆ιατηρούνται μεν στον ιδιοκτήτη οι εκκλησιές και τα μοναστήρια και λίγος χώρος 
γύρω, αλλά για την υπόλοιπη εκκλησιαστική περιουσία, που με βάση και το παρόν σύνταγμα 
κατοχυρώνεται, θα γίνεται ο χειρισμός της όπως με τις υπόλοιπες περιουσίες, οι Τούρκοι δηλαδή θα φαν 
και την εκκλησιαστική γη! 

 Ένας τρίτος τρόπος αγοραπωλησίας ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα είναι με ιδιωτικές 
συμφωνίες μεταξύ Ελλήνων και Τούρκων με συμβόλαιο που κατατίθεται σε κάποιο δικηγορικό γραφείο και θα 
παρουσιαστεί μετά τη λύση του Κυπριακού.  Είναι βέβαια γνωστό σε όλους σας ότι τόσο οι πωλήσεις γης 
ιδιωτικά όσο και στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων” θεωρούνται παράνομες από την κυβέρνηση, δεν 
επισημοποιούνται στα επαρχιακά κτηματολόγια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και υπάρχει μια συσκότιση και 
πρόβλημα γι’ αυτή την κατάσταση.   

 Λοιπόν, θα ήθελα να σας πω ότι οι Τούρκοι έχουν κλιμακώσει τις προσπάθειές τους σε τέθκοιο βαθμό, 
ώστε -και με τη συνεργασία δικών μας και Τούρκων δικηγόρων ή άλλων μεσολαβητών- έχουν δημιουργήσει και 
γραφείο εις το όνομα Τουρκοκύπριου εις τη Λάρνακα, στο δρόμο προς ∆εκέλεια, σε ένα χώρο που λέγεται 
“Oceanic Village”, ενοικιάσαν ένα διαμέρισμα και εκεί, απ’ ό,τι μαθαίνομε, κάθε νύκτα μαζεύονται 
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Ελληνοκύπριοι και έρχονται από τα κατεχόμενα Τουρκοκύπριοι, αντιπρόσωποι της “επιτροπής”, δικηγόροι, και 
κάνουν αιτήσεις οι Ελληνοκύπριοι.  Αυτό είναι ένα νέο που μας μετέφερε ένας φίλος την τελευταία στιγμή, 
άκρως αληθές και διαπιστωμένο και θα ήθελα να διερευνηθεί περαιτέρω, διότι πλέον έχουμε, να πω τη λέξη, 
ξεβρακωθεί!   

Μέτρα και εισηγήσεις για αντιμετώπιση της κατάστασης 

 Αλλά, πριν πάω σ’ αυτό, να πω το εξής:  Αν ήξεραν οι στρατιώτες που πολεμούσαν στην Κερύνεια, στο 
Βαρώσι, στην Καρπασία, στη Μεσαρκά ότι μετά από τριάντα οκτώ χρόνια, τριάντα εφτά, αν ήξεραν αυτοί οι 
στρατιώτες που πολεμούσαν τζιαι έδιναν τη ζωή τους ότι μετά ’πού τόσα χρόνια οι κάτοχοι αυτής της γης θα 
πήγαιναν έναντι πινακίου φακής να την πουλήσουν στους Τούρκους, θα εσηκώνονταν να εφεύκαν χωρίς να 
πολεμήσουν, χωρίς να ρίξουν ούτε μία σφαίρα προς υπεράσπιση της πατρώας γης!  Αυτό είναι το κατάντημά 
μας!  Όμως έχουν δίκαιο οι συνάδελφοι ότι δεν επήραμε μέτρα τόσα χρόνια, για να βοηθήσουμε τους 
πρόσφυγες.  Αντίθετα, ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών μόνο στο όνομα είναι ισότιμης 
κατανομής βαρών, μόνο στο όνομα.   

 Ορισμένα άλλα μέτρα, τα οποία σταχυολόγησα, είναι τα εξής:  Εμείς ζητούμε να μη γίνουν αποδεκτές, 
όπως δημοσιοποιήθησαν, οι προτάσεις της τρόικας για ενοποίηση των στεγαστικών σχεδίων, με τρόπο ώστε οι 
δαπάνες να επανέλθουν στα επίπεδα του ’08 στον προϋπολογισμό του ’13 και στα επίπεδα του ’07 στον 
προϋπολογισμό του ’14.  Εγώ συμφωνώ με το συνάδελφό μου τον κ. Πάμπο Παπαγεωργίου, η παρούσα 
κυβέρνηση αύξησε σημαντικά τα ποσά, δραστηριοποιήθηκε αρκετά -ε, αλίμονο τώρα!- και την ευχαριστήσαμε 
πολλές φορές απ’ αυτό το βήμα και με εισηγήσεις μας προσπαθούσαμε να βελτιώσουμε την κατάσταση.  Αλλά 
αλίμονο, εάν τώρα δεχτεί να έρτουμε πίσω πέντε χρόνια και ίσως τζιαι παραπάνω!  ∆ε γίνεται!  Πού 
εκαταντήσαμεν;  ∆ηλαδή οι πρόσφυγες που εχάσαν τα πάντα να επανέλθουν στις £9.000, για να αγοράσουν 
σπίτι των 100 ή να κτίσουν των 150 κ.λπ.;   

 Πάμε παρακάτω.  Επομένως, αυτή τη μείωση, που εδημοσιεύτηκε -η τρόικα το απαιτεί- η μείωση των 
χορηγιών θα έχει μείωση των δαπανών για τους συνοικισμούς, μείωση των δαπανών για τους διαχωρισμούς 
οικοπέδων, μείωση δαπανών συντήρησης τουρκοκυπριακών κατοικιών κ.λπ. κ.λπ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε συνάδελφε... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, τζιαι ο Πρόεδρος... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Αν σου επιτρέπει ο Πρόεδρος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όι ο Πρόεδρος, αν σας επιτρέπει ο ομιλητής! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συγγνώμη που διακόπτω, αλλά προηγουμένως εκάμετε μια καταγγελία η οποία δεν μπορεί να περάσει 
έτσι απαρατήρητη.   

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ναι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν εκατάλαβα καλά, έχουν ανοίξει Τουρκοκύπριοι ουσιαστικά... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ενοικίασε ένας Τουρκοκύπριος εις τη Λάρνακα στο δρόμο... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ...δικηγόροι κτλ. γραφείο στη Λάρνακα... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ναι, τζιαι κουβαλιούνται κάμποσοι ούλλη νύχτα! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 …και, αν είναι σωστές και κάποιες δικές μου πληροφορίες ότι και μέρος του ενοικίου πάει...  ∆ε θέλω να 
δημιουργήσω εντυπώσεις τώρα.   

 Μένω στην εξής εισήγηση, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το πράγμα πρέπει να διερευνηθεί από τη Βουλή, 
δηλαδή αυτή η Βουλή δεν μπορεί απλώς να το ακούσει τζιαι, αν γράψουν κάτι οι εφημερίδες αύριο, εγράψαν!  
Πρέπει να ερευνήσουμε αυτό το θέμα, πρέπει να επικοινωνήσετε εσείς, το προεδρείο, με την κυβέρνηση, για να 
ερευνηθεί αυτό το θέμα.  Αυτή είναι η εισήγησή μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και συγγνώμη για τη διακοπή, κύριε συνάδελφε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Καθόλου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μισό λεπτό, κύριε Φυττή.   

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επιθυμώ να επιβεβαιώσω πραγματικά τις σχετικές καταγγελίες του συναδέλφου και να 
πω μάλιστα ως επέκταση και των δικών μου πληροφοριών ότι εκεί ασκείται άμεση εργασία από πλευράς της 
συγκεκριμένης “επιτροπής”.  Και άρα λοιπόν, επαυξάνω την ανάγκη όπως άμεσα διερευνηθεί και ο 
συγκεκριμένος χώρος, αλλά και τα άτομα τα οποία ασκούν ή εργάζονται ή δεν ξέρουμε κι εμείς κάτω από ποιες 
οδηγίες και εντολές εργάζονται.   

 Ζητούμε παράλληλα να ασκηθεί διοικητικός έλεγχος σε βάρος λειτουργού του Κτηματολογίου της 
Λευκωσίας ο οποίος προωθεί, χρησιμοποιώντας μάλιστα και πληροφορίες εσωτερικές, κόσμο στα κατεχόμενα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε. 

 Αυτές οι πληροφορίες είναι πάρα πολύ σοβαρές και πρέπει να επιβεβαιωθούν και να αποδειχθούν. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, θα καλέσω τους δύο συναδέλφους που έχουν κάνει τις καταγγελίες 
μαζί μου να πάμε στον Πρόεδρο της Βουλής αύριο, αν θέλετε, να του τα πούμε και από εκεί και πέρα να πάρει 
την πορεία της η έρευνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Από την άλλη έχετε και την επιτροπή Προσφύγων, όπου μπορεί να συζητηθεί το θέμα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Είναι επείγον, κύριε Πρόεδρε.  Είναι επείγουσα αυτή η παρανομία που γίνεται.  Να πάει στον Πρόεδρο 
της Βουλής, όπως εισηγήθηκε ο κ. Συλλούρης και ο κ. Χατζηγιάννης, και να πάρει πλέον την πορεία της.  Η 
επιτροπή Προσφύγων πότε θα συνεδριάσει;  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν είναι θέμα που πρέπει να το συζητήσει η επιτροπή Προσφύγων; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μπορεί να συνεδριάσει και να το εξετάσει και η επιτροπή Προσφύγων, αλλά… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πέρα από την καταγγελία στις αρμόδιες αρχές της εκτελεστικής εξουσίας, νομίζω ότι έχει αρμοδιότητα 
και η επιτροπή Προσφύγων να το συζητήσει. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λοιπόν, συνεχίζω. 

 ∆εύτερο θέμα στην εισήγησή μου:  ∆ημιουργία μιας υποεπιτροπής στη Βουλή -είναι εισήγηση που έκανε 
και άλλος συνάδελφος- μαζί με ειδικούς, λέω εγώ, εμπειρογνώμονες του εσωτερικού και του εξωτερικού που 
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θα ασχοληθεί αποκλειστικά με το θέμα των αγοραπωλησιών γης στα κατεχόμενα και των αντισταθμιστικών 
μέτρων που πρέπει να ληφθούν. 

 Τρίτον, δημιουργία ταμείου κατανομής βαρών της τουρκικής εισβολής με χρήματα από τους 
ενεργειακούς πόρους. Και σε αυτό συμφωνώ με έναν άλλο συνάδελφο. 

 Τέταρτον, συνολική μεταρρύθμιση της προσφυγικής πολιτικής που θα βασίζεται και στο σημαντικό 
παράγοντα της απώλειας χρήσης και εισοδημάτων της κατεχόμενης ή απροσπέλαστης ιδιοκτησίας, κάτι που 
είπαν και άλλοι συνάδελφοι. 

 Πέμπτον, μεταφορά μέρους της αξίας -12% έχουμε εισηγηθεί- της κατεχόμενης ιδιοκτησίας για κάθε 
ιδιοκτήτη και μετατροπή της σε συντελεστή δόμησης που θα χρησιμοποιείται είτε από τον ίδιο τον ιδιοκτήτη ή 
τα παιδιά του ή θα γίνεται αντικείμενο πώλησης στις ελεύθερες περιοχές.  Ένα μικρό αντιστάθμισμα για όλη την 
απώλεια χρήσης γης, σπιτιών, υποστατικών, εγκαταστάσεων, ξενοδοχείων κ.λπ. από τους ιδιοκτήτες.  Αυτό το 
πράγμα το συζητούμε.  Κάναμε τρεις, τέσσερις συγκεντρώσεις μέχρι τώρα στην Κύπρο και ο κόσμος 
ενδιαφέρεται.  Πάρα πολλοί το είδαν θετικά και σας λέω, κύριε Παπαγεωργίου, ότι οι πρώτοι που θα το 
χρησιμοποιήσουν αυτό είναι οι ίδιοι οι πρόσφυγες.  Αντί να αγοράζουν οικόπεδο των €300.000 και των 
€400.000, αν εύρουν, θα μπορούν να κτίσουν ’πού πάνω ’πού το σπίτι τους με βάση το συντελεστή που 
μεταφέρουν.  Κι αν πωληθεί κάποιο μέρος, αν βρεθεί αγοραστής, που πιστεύω ότι με την πάροδο του χρόνου 
θα επαναδραστηριοποιηθεί ο στεγαστικός τομέας, ο κατασκευαστικός τομέας -μην τα βλέπουμε τώρα όλα 
μαύρα, θα έρθει η ώρα που θα ξαναέρθουμε, είναι πάνω και κάτω η οικονομία- λοιπόν είναι χρήσιμο να 
πάρουν κάποιο μικρό αντιστάθμισμα αυτοί οι ιδιοκτήτες που έχασαν τη γη τους για τόσα χρόνια και τα 
εισοδήματά τους.   

 Πάμε παρακάτω.  ∆ιερεύνηση της δυνατότητας άντλησης κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τα 
στεγαστικά προγράμματα και για τα χαμένα εισοδήματα των προσφύγων.  Όγδοον, παραχώρηση εναλλακτικής 
πρότασης λύσης σε όσους είναι εγκριμένοι για σπίτι σε κυβερνητικό οικισμό -τώρα είναι γύρω στους 920 με 
930 περίπου- με παραχώρηση…  Το είπαμε πολλές φορές ως ∆ΗΚΟ και κάποιοι άρχισαν να το σκέφτονται.  
Αντί να τους κτίζεις σπίτια και να χρησιμοποιούν και την κυβερνητική γη ή απαλλοτριωμένη γη, θα τους πεις:  
«Το μέσο κόστος, για να σου κτίσω αυτό το σπίτι, είναι τόσο, τόσο, τόσο ανάλογα, αν είναι μονάρι ή τριάρι».  
Θα του δώσεις χρήματα, ένα 10%.  Πολλοί μου είπαν ότι προτιμούν αυτή τη λύση, διότι με ένα μικρό δάνειο ή 
με μια μικρή βοήθεια ή με τα χρήματα που παίρνουν από τους γονείς τους ή από το γάμο τους οι νεαροί θα 
μπορούσαν να αγοράσουν άμεσα το σπίτι, το διαμέρισμά τους, παρά να περιμένουν έξι ως οκτώ χρόνια που 
πάει τώρα.  Και Κύριος οίδε αν θα κτιστούν νέοι συνοικισμοί, νέα σπίτια!  Λαλώ σας ότι είναι 930 οι αιτητές και 
καρτερούν οι παραπάνω χρόνια πολλά.  Και τα αποτελέσματα ξέρετε ποια είναι;  Να βρίσκεις οικογένειες 
προσφύγων, εννέα, δέκα άτομα, ορισμένοι να είναι αρραβωνιασμένοι, να μην παντρεύονται λόγω του 
στεγαστικού και να περιμένουν πότε εννά τους κτίσει η κυβέρνηση το εγκριμένο σπίτι που έχουν κερδίσει με τα 
εισοδηματικά κριτήρια.   

 Ένατον, διερεύνηση μέσω της Νομικής Υπηρεσίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με αίτημα στο Ε∆Α∆ 
κατά πόσο η Τουρκία εκπίπτει των όρων εντολής που της δόθηκαν από το Ε∆Α∆, αφού τα μέλη της εν λόγω 
‟Επιτροπής Αποζημιώσεων” έχουν διοριστεί, πρώτον, από τη λεγόμενη ‟βουλή” των κατεχομένων και, 
δεύτερον, εμμέσως πλην σαφώς δεν εξετάζουν αιτήσεις που αφορούν αποζημιώσεις λόγω απώλειας και 
παρεμπόδισης χρήσης γης από τα τουρκικά στρατεύματα.  Αυτοί ήταν οι όροι εντολής, όταν τους είπε «κάνετε 
εσωτερικά ένδικα μέσα»;  Να εξετάζουν μόνον αγορά γης και να μη δίνουν για απώλεια χρήσης για τριάντα 
οκτώ χρόνια;  Το είπαμε του κ. εισαγγελέα, «διερεύνα αυτό το πράγμα, αν το Ε∆Α∆ μπορεί να εξετάσει τους 
όρους εντολής και αν τους τηρεί αυτή η ‟επιτροπή”».  Είχαν πει ότι θα πήγαιναν στο Στρασβούργο να το 
δούσιν. 

 ∆έκατον, ενίσχυση του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, ο οποίος κατέστη προβληματικός ως προς 
την εξυπηρέτηση των αιτημάτων των ιδιοκτητών γης και ακινήτων στην κατεχόμενη περιοχή.  Λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι ο φορέας, εκτός του ότι δυστυχώς δεν τιμά το όνομα που έχει, της ισότιμης κατανομής βαρών, 
λόγω του ότι δεν του έδωσε η πολιτεία αυτά τα δεδομένα, αυτή τη βάση, για να κάνει ισότιμη κατανομή βαρών, 
και η οποία, σας λέω, ουδέποτε θα γίνει, όπως καταντήσαμε, τώρα  παραχωρεί δάνεια με αποκοπή -χωρίς να 
το πει κανενού στη Βουλή, δεν ξέρω αν το είπε στο κράτος- 20% από τον καθένα, δήθεν για να ενισχύσει 
παραπάνω.  Όμως τα ποσά που δικαιούνται οι πρόσφυγες είναι τα καθορισμένα.  Πώς αποκόπτει 20% απ’ 
όλους;  Και υπάρχουν και τα έτη καθυστερήσεων, τέσσερα, πέντε στα στεγαστικά.   Τα φοιτητικά τώρα 
υπερβαίνουν το έτος. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να τονίσω ότι η οριστική λύση του Κυπριακού, σωστή, 
λειτουργική, βιώσιμη, με κατοχύρωση των βασικών ελευθεριών και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων θα δώσει 
τέρμα σε όλα τα προβλήματα του κυπριακού λαού και του προσφυγικού κόσμου.  Τονίζω ξανά ότι μόνο η 
επιστροφή στη γη μας, στα χωριά μας, στα σπίτια, στα ιερά και στα όσιά μας θα μας κάνει να ησυχάσουμε.  Κι 
αν όλοι οι άλλοι λένε ότι το πρώτο θέμα σήμερα είναι τα οικονομικά, για μας, τα θύματα της εισβολής, είναι το 
εθνικό θέμα και η σωστή λύση του Κυπριακού. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε τον κ. Φυττή. 

 Το λόγο έχει ο κ. Γιώργος Βαρνάβα του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το θέμα της παράνομης εκμετάλλευσης, αλλά και των αγοραπωλησιών των  ελληνοκυπριακών 
περιουσίων στις κατεχόμενες περιοχές της Κύπρου συνιστά μια από τις πιο σοβαρές πτυχές της προσπάθειας 
της Τουρκίας για παγίωση των τετελεσμένων της τουρκικής εισβολής του 1974. Η Τουρκία και το παράνομο 
μόρφωμα στα κατεχόμενα έχουν επιδοθεί σε μια καλά μεθοδευμένη επιχείρηση οικειοποίησης και σφετερισμού 
των ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα, που αποτελούν το 78,62% της συνολικής ακίνητης 
ιδιοκτησίας.  ∆εν πρέπει να υπάρχει η παραμικρή αμφιβολία ότι η επιχείρηση αυτή αποτελεί αναπόσπαστο 
μέρος της πολιτικής της Τουρκίας για ολοκλήρωση του σχεδίου εθνικού ξεκαθαρίσματος που ξεκίνησε με την 
τουρκική εισβολή του 1974. 

 Απ’ αυτό εδώ το βήμα έγιναν πάμπολλες συζητήσεις που είχαν άμεση σχέση με την εκμετάλλευση και 
τις αγοραπωλησίες ελληνοκυπριακών περιουσιών στο κατεχόμενο μέρος της Κύπρου, εκδόθηκαν ψηφίσματα, 
χωρίς όμως κανένα απολύτως ουσιαστικό αποτέλεσμα. Κάθε χρόνο που περνά η υπόθεση που ονομάζεται 
‟αγοραπωλησίες ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα” χειροτερεύει, με αποτέλεσμα οι περιουσίες 
αυτές με τον έναν ή τον άλλο τρόπο να καταλήγουν παράνομα στα χέρια ξένων, όπως επίσης τα τελευταία 
χρόνια στα χέρια του ίδιου του κατοχικού καθεστώτος και της Τουρκίας.  Μαζί με τον παράνομο εποικισμό των 
κατεχομένων ο σφετερισμός και οι παράνομες αγοραπωλησίες των ελληνοκυπριακών περιουσιών στοχεύουν 
στη διαμόρφωση τέτοιων συνθηκών που να μην αφήνουν περιθώρια αποκατάστασης βασικών ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων με τη λύση του Κυπριακού. Το δικαίωμα της περιουσίας και της ελεύθερης εγκατάστασης θα είναι 
δύσκολο, αν όχι αδύνατο, να εφαρμοστούν, αν επιτραπεί η ολοκλήρωση αυτής της καλά μεθοδευμένης 
επιχείρησης.  

 Το θέμα ‟αγοραπωλησίες των ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα” χρονολογείται, αφού στην 
προσπάθεια του κατοχικού καθεστώτος, που δεν είναι άλλη από την αλλοίωση του ελληνικού στοιχείου στα 
κατεχόμενα, συμμετείχαν και συνεχίζουν να συμμετέχουν σε αυτό το έγκλημα και ξένοι υπήκοοι, κυρίως Άγγλοι, 
Γερμανοί, Ισραηλίτες και σε μικρότερο βαθμό Ολλανδοί και Ιρλανδοί.  Ακόμη  και Άγγλοι βουλευτές και λόρδοι, 
οι οποίοι συνέστησαν το λεγόμενο σύνδεσμο ‟Φίλοι της Βόρειας Κύπρου”, παράνομα αγόρασαν 
ελληνοκυπριακές περιουσίες και παράλληλα ανέλαβαν διάφορες πρωτοβουλίες που στοχεύουν στην 
προώθηση των συμφερόντων του ψευδοκράτους.  Αρκετοί νυν και πρώην Βρετανοί βουλευτές που είναι 
παράγοντες του φιλοτουρκικού λόμπι φιλοξενούνται συχνά στα κατεχόμενα και μερικοί από αυτούς κατέχουν 
παράνομα ελληνοκυπριακές περιουσίες.  Σύμφωνα με παλαιότερα δημοσιεύματα του βρετανικού τύπου, 
Άγγλοι κτηματομεσίτες προσπαθούσαν να προσελκύσουν Βρετανούς, για να αγοράσουν γη στα κατεχόμενα.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Μετά την Τέταρτη ∆ιακρατική Προσφυγή, η οποία καταχωρίσθηκε το 1994, όταν η Τουρκία είχε δεχτεί τη 
δικαιοδοσία του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, του οποίου οι αποφάσεις είναι 
δεσμευτικές, ενώπιον του οποίου είχαν επιτυχή κατάληξη οι υποθέσεις της Τιτίνας Λοϊζίδου και της Μύρας 
Ξενίδη Αρέστη εναντίον της Τουρκίας, που αυτό σημαίνει ότι οι Ελληνοκύπριοι παραμένουν νόμιμοι ιδιοκτήτες, 
η Τουρκία σε συνεργασία με το ψευδοκράτος εφάρμοσαν νέα πολιτική που άγγιζε ακόμη και τους ίδιους τους 
πρόσφυγες.  Μέσα από το αδιέξοδο όπου βρέθηκε τότε η Τουρκία το ψευδοκράτος προχώρησε και 
δημιούργησε τη λεγόμενη ‟Επιτροπή Αποζημιώσεων”, όπου όσοι πρόσφυγες θέλουν και αξιώνουν την 
επιστροφή της περιουσίας τους της οποίας στερούνται την κατοχή και τη χρήση μπορούν να αποτείνονται για 
ανταλλαγή ή αποζημίωση. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το κεφάλαιο το οποίο ονομάζεται ‟στήριξη του προσφυγικού κόσμου” είναι τεράστιο. Εδώ θα πρέπει να 
αξιολογήσουμε κατά πόσο το κράτος το ίδιο διαχρονικά από το 1974 μέχρι σήμερα κατόρθωσε να σταθεί 
πραγματικά δίπλα στον προσφυγικό κόσμο αρωγός, καθώς ο προσφυγικός κόσμος μέσα από τις ιδιαίτερες 
οικονομικές συνθήκες που βιώνει, συνθήκες της ανεργίας, της μείωσης των εισοδημάτων, της αύξησης των 
φορολογιών, της μη ικανότητάς του να ανταποκριθεί στις σπουδές των παιδιών του, όπως και στις κοινωνικές 
και οικονομικές του υποχρεώσεις, υποχρεώνεται με πόνο ψυχής να αποταθεί στη λεγόμενη ‟Επιτροπή 
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Αποζημιώσεων”, η οποία μετά την απόφαση του Ε∆Α∆ θεωρείται ως ένδικο μέσο της Τουρκίας, για να 
ξεπουλήσει την περιουσία του στο τουρκικό καθεστώς.  

 Τα πρώτα χρόνια της προσφυγιάς η μοναδική βοήθεια που παρείχε το κράτος στους πρόσφυγες ήταν το 
ποσό των £700, £800 για ανέγερση κατοικιών χαμηλού κόστους, ώστε να μπορέσουν να στεγάσουν τις 
οικογένειές τους.  Μετέπειτα οι χορηγίες αυτές αυξήθηκαν μέχρι και τις £10.000, φτάνοντας πλέον θεωρητικά τη 
σήμερον ημέρα να λέμε ότι ένα ζευγάρι μπορεί να πάρει μέχρι και €50.000, €54.000.  Και υπογραμμίζω, 
θεωρητικά, γιατί, στο κατάντημα που έχουν καταλήξει τα οικονομικά του κράτους, τα ταμεία είναι άδεια και η 
εντολή την οποία έχουν πάρει οι κατά επαρχία αρμόδιες υπηρεσίες είναι να μην εξετάζουν αιτήσεις, ώστε να μη 
μένουν εκτεθειμένες με εγκρίσεις τις οποίες θα δώσουν χωρίς αντίκρισμα. Γι’ αυτό σήμερα ένα νεαρό ζευγάρι 
θα πάρει, εάν πάρει, την οικονομική του βοήθεια όχι σε κάτω από ένα με ενάμιση χρόνο.  

 Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών:  ∆ημιουργήθηκε με έναν και μοναδικό στόχο, τη στήριξη του 
προσφυγικού κόσμου με χαμηλότοκα δάνεια. Έχει επιτελέσει το στόχο του η δημιουργία του; Βάσει των 
σημερινών δεδομένων, παρ’ όλες τις φιλότιμες προσπάθειες του εκάστοτε συμβουλίου του φορέα να 
ικανοποιηθούν όσο γίνεται περισσότεροι πρόσφυγες, δυστυχώς η καθεχρονική μείωση του προϋπολογισμού 
του τον έχει φέρει στο σημερινό κατάντημα να μην μπορεί να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του έναντι του 
προσφυγικού κόσμου.  Ενώ προ τεσσάρων ετών ένα προσφυγικό ζευγάρι θα μπορούσε να πάρει το οικιστικό 
του δάνειο στα τρία χρόνια, το σπουδαστικό του δάνειο στους έξι μήνες, το επαγγελματικό δάνειο στον ένα 
χρόνο, σήμερα η κατακρεούργηση του προϋπολογισμού του κατά €80 εκατομ. περίπου τα τελευταία τρία 
χρόνια του δίνει τη δυνατότητα έγκρισης οικιστικού δανείου στα πέντε χρόνια, σπουδαστικού δανείου αντί έξι 
μηνών στον ενάμιση χρόνο, ενώ επαγγελματικού δανείου δε γίνονται αποδεκτές οι αιτήσεις.  

 Βάσει των πιο πάνω δεδομένων σας ρωτώ: Αν κάποιος από εμάς υπέβαλλε αίτηση, για να πάρει δάνειο 
από μια τράπεζα ή ένα συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα, θα είχε την αντοχή να περιμένει τρία, τέσσερα ή και 
πέντε χρόνια, για να πάρει μια θετική ή αρνητική απάντηση;  Και εδώ να υπογραμμίσω ότι οι πρόσφυγες οι 
οποίοι υποθηκεύουν τις περιουσίες τους στα κατεχόμενα υποχρεώνονται να υποθηκεύσουν, αν και εφόσον 
έχουν, και τις περιουσίες τους στις ελεύθερες περιοχές, όπως και να προσκομίσουν και εγγυητές, για να 
μπορέσουν να πάρουν το δάνειο από το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Όλοι μας σε αυτή την αίθουσα, επικαλούμενοι τον πατριωτισμό του προσφυγικού κόσμου, τον καλούμε 
να μην αποτείνεται στη λεγόμενη ‟Επιτροπή Αποζημιώσεων”, ξεπουλώντας τις περιουσίες του στο κατοχικό 
καθεστώς και στην Τουρκία.  Και ορθώς πράττουμε, το να ζητούμε να μην αποτείνονται, γιατί το ξεπούλημα της 
πατρίδας μας στον Τούρκο κατακτητή θα δημιουργήσει τετελεσμένα και θα ολοκληρώσει τους στόχους της 
ίδιας της Τουρκίας, που δεν είναι άλλοι από το να κατέχει πλέον “νόμιμα” τη μισή μας πατρίδα με στόχο και την 
κατάληψη της υπόλοιπης μισής.  Από την άλλη πλευρά όμως θα πρέπει να αγγίξουμε και τη λογική του 
πρόσφυγα.  Ένας πρόσφυγας που πριν από το 1974, πριν από την τουρκική εισβολή είχε στην κατοχή του 
τεράστια περιουσία, που κανενός την ανάγκη δεν είχε, για να ζητιανέψει είτε χορηγίες είτε χαμηλότοκα δάνεια, 
σήμερα βρίσκεται σε μειονεκτική θέση έναντι κάποιων οι οποίοι εκμεταλλευόμενοι την τουρκική εισβολή έχουν 
πλουτίσει εις βάρος του προσφυγικού κόσμου.   

 Όταν σήμερα αυτός ο πρόσφυγας έχει πιθανόν χάσει τη δουλειά του, έχει μειωθεί το οικογενειακό του 
εισόδημα, υποχρεώνεται να σταματήσει από τις σπουδές του το παιδί του, δεν μπορεί να ανταποκριθεί στην 
ακρίβια της ζωής, στις κοινωνικές και οικονομικές του υποχρεώσεις, δεν κατέχει περιουσία στις ελεύθερες 
περιοχές που να μπορεί να την υποθηκεύσει,  βρίσκεται σε ένα αδιέξοδο που τον πνίγει χωρίς το ίδιο του το 
κράτος να μπορεί να τον βοηθήσει, τότε βρίσκει διέξοδο στην επώδυνη γι’ αυτόν απόφαση -γιατί κανείς δε θέλει 
να πουλήσει τη γη που γεννήθηκε, τη γη που περπάτησε, τη γη των προγόνων του- να αποταθεί, να 
αποτείνεται στη λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”, νιώθοντας ακόμη πικρία για τον ίδιο του τον εαυτό του, 
αλλά εξευτελίζοντας ιδιαίτερα την πολιτεία, η οποία δεν μπόρεσε να του συμπαρασταθεί. 

 ∆ε φτάνει μόνο να επικαλούμαστε τον πατριωτισμό.  ∆ε φτάνει μόνο φραστικά να καλούμε τον 
προσφυγικό κόσμο να μην αποτείνεται στη λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”. ∆ε φτάνει να 
δαχτυλοδείχνουμε αυτούς που ήδη έχουν αποταθεί. Αν πράγματι ως κράτος θέλουμε ο προσφυγικός κόσμος 
να μην υποχρεώνεται να κάνει αυτό που ποτέ δε θα μπορούσε να φανταστεί ότι θα έφτανε στο σημείο να το 
πράξει, τότε θα πρέπει το κράτος να έρθει αρωγός στα σημερινά προβλήματα που αντιμετωπίζει ο πρόσφυγας.  
Θα πρέπει να στηρίξει τον προσφυγικό κόσμο έμπρακτα.  Ο πρόσφυγας θα πρέπει να νιώσει ότι το κράτος 
βρίσκεται δίπλα του, παρέχοντάς του την ανάλογη στήριξη, για να μπορεί να κρατήσει το κεφάλι ψηλά, ώστε να 
μην υποχρεώνεται να εξευτελίζεται στις οποιεσδήποτε ούτω καλούμενες “Επιτροπές Αποζημίωσης”. 

 Ως Ε∆ΕΚ διαχρονικά καταθέσαμε προτάσεις, εισηγήσεις, όπως για παράδειγμα τη φορολόγηση της 
υπεραξίας των περιουσιών στις ελεύθερες περιοχές, όπου τα λεφτά θα καταλήγουν σε ένα ταμείο στήριξης του 
προσφυγικού κόσμου.  Καταθέσαμε πρόταση νόμου για μηδαμινή φορολόγηση της εκάστοτε εμπορικής 
πράξης, που τα λεφτά θα καταλήγουν ακριβώς στο ίδιο ταμείο.  Συνυπογράψαμε και στηρίξαμε την πρόταση 
για μεταφορά συντελεστή δομήσεως από τις κατεχόμενες περιοχές στις ελεύθερες, που με αυτό τον τρόπο 
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δίδεται πραγματική αξία στις περιουσίες στις κατεχόμενες περιοχές. Εκφράσαμε την έντονη αντίθετη θέση για 
την απαράδεκτη μείωση των κονδυλίων του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Φυσικά, μονάχα με έναν τρόπο μπορεί να μπει τέρμα σε αυτό το οποίο ονομάζεται “αγοραπωλησίες των 
ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα”: μια δίκαιη, βιώσιμη  και πάνω απ’ όλα λειτουργική λύση του 
κυπριακού προβλήματος, η οποία θα σέβεται πλήρως τα θεμελιώδη ανθρώπινα δικαιώματα της ελεύθερης 
διακίνησης και της ελεύθερης εγκατάστασης.  Μέχρι τότε όμως θα πρέπει να υπάρξει άμεση αντίδραση  του 
κράτους στην επιχείρηση ληστρικής αρπαγής των ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα και 
αποτροπή δημιουργίας τετελεσμένων γεγονότων. Παράλληλα με τη στήριξη των πολιτών από το κράτος θα 
πρέπει να υπάρξει αντίδρασή του και σε πολιτικό επίπεδο: καταγγελία της Τουρκίας και της υποτελούς 
διοίκησης στα κατεχόμενα σε κάθε προσφερόμενο βήμα, επιδίωξη σε διακρατικό επίπεδο αποτροπής αγοράς 
περιουσιών από ξένους, ενημέρωση, διαφώτιση για το παράνομο αγοράς περιουσιών στα κατεχόμενα, 
αξιοποίηση των ευρωπαϊκών θεσμικών οργάνων, χρησιμοποίηση κάθε πρόσφορου πολιτικού και νομικού 
μέσου για την προστασία των ιδιοκτησιακών δικαιωμάτων και των συμφερόντων του προσφυγικού κόσμου, 
θέτοντας σε εγρήγορση και λειτουργία όλους τους μηχανισμούς που διαθέτει το κράτος.  Επίσης, θα πρέπει να 
γίνει διαφώτιση για το μέγεθος και τις συνέπειες οποιασδήποτε εμπλοκής των Κυπρίων πολιτών για 
οποιοδήποτε λόγο σε διαδικασίες που προτάσσονται από την κατοχική δύναμη και τους υποτελείς της.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σε όλη αυτή τη διαδικασία αποτροπής αγοραπωλησιών ελληνοκυπριακών περιουσιών από ξένους ή 
ακόμη και από Κύπριους πρόσφυγες οι οποίοι αποτείνονται στη λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων” ως 
κοινοβούλιο έχουμε να διαδραματίσουμε τεράστιο ρόλο.  Πρώτα απ’ όλα να χρησιμοποιήσουμε τη δύναμη του 
βήματος που μας παρέχεται σε κάθε διεθνή παρουσία μας για ενημέρωση των ξένων για την παράνομη αυτή 
πράξη της Τουρκίας και του υποτελούς ψευδοκράτους, αλλά παράλληλα να ασκήσουμε και την ανάλογη πίεση 
στο κράτος να αυξήσει τη φερεγγυότητά του στον προσφυγικό κόσμο, ώστε να μην υποχρεώνεται να 
αποτείνεται στη λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”. 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Παρακαλώ τον κ. Γιώργο Περδίκη να πάρει το βήμα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Χρειάζεται πραγματικά να οπλιστεί κανείς με αρκετή υπομονή και μακροθυμία και πολλή αίσθηση 
καθήκοντος και σεβασμού προς τους θεσμούς, για να ανεβεί στο βήμα μιας “έρημης” από βουλευτές Βουλής 
και να μιλήσει για ένα τόσο σοβαρό ζήτημα. 

 Θα μπορούσα να τελειώσω την ομιλία μου με τέσσερις λέξεις:  ∆εν έχουμε υπόθεση, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, έντζιε ’ν δικαστήριο δαμαί! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν έχουμε υπόθεση, όταν το κοινοβούλιο αποφασίζει να συζητήσει ένα τόσο σοβαρό ζήτημα και 
συζητείται ενώπιον κενών εδράνων!  Είναι πράγματι λόγω σεβασμού στο κοινοβούλιο και στους παρόντες και 
παρούσες και μόνο που θα διαβάσω αυτή την ομιλία και προς ένδειξη, αν θέλετε, εκτίμησης προς τους 
συνεργάτες μου που την ετοίμασαν.  Και πρέπει να πω ότι όσα ακούστηκαν σήμερα, κύριε Πρόεδρε, και στην 
προηγούμενη συνεδρίαση δεν ήταν λόγια του αέρα.  Ήταν σοβαρές εργασίες και κατάθεση προτάσεων από 
συνάδελφους βουλευτές και κόμματα.  Και είναι νομίζω ντροπή μας να στρέφουμε την πλάτη μας ως πολιτικό 
προσωπικό σ’ αυτή την εργασία που έγινε επί αυτού του πολύ σοβαρού θέματος.   

 ∆ιαβάζω λοιπόν την ομιλία μου, μετά απ’ αυτή τη διαμαρτυρία.   

 Άποψή μας είναι ότι το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων αναγνώρισε την “Επιτροπή 
Ακίνητης Περιουσίας” στα κατεχόμενα, με στόχο να δοθεί η ευκαιρία στην Τουρκία να εξαγοράσει τις 
ελληνοκυπριακές περιουσίες, “λύνοντας” έτσι ένα από τα πιο σοβαρά προβλήματα του Κυπριακού και 
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“ξεπλένοντας” ένα ακόμη τουρκικό έγκλημα σε βάρος των Κυπρίων.  Η προσπάθεια της Τουρκίας ενισχύεται 
από την επικρατούσα οικονομική κρίση και τις σοβαρότατες επιδράσεις της στους πολίτες αυτής της 
ημικατεχόμενης χώρας, με αποτέλεσμα άνθρωποι που βρίσκονται σε απόγνωση να εξαναγκάζονται να πωλούν 
την περιουσία τους στην Τουρκία, λαμβάνοντας ως αποζημίωση το 8-10% της πραγματικής αξίας της. 

 Πιστεύουμε ότι πρέπει να αναληφθεί η ευθύνη από μέρους της κυβέρνησης και της πολιτείας εν γένει, 
για να αποφευχθεί πάση θυσία η αποξένωση ελληνοκυπριακής ακίνητης ιδιοκτησίας στα κατεχόμενα.  
Ανησυχούμε πραγματικά για την αύξηση των περιπτώσεων Ελληνοκυπρίων που απευθύνονται στην 
παράνομη “Επιτροπή Αποζημιώσεων” στα κατεχόμενα.  Εμείς θεωρούμε παράνομη την “Επιτροπή 
Αποζημιώσεων”, όχι γιατί θέλουμε να προκαλέσουμε τη δικαιοδοσία του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, αλλά γιατί θεωρούμε ότι με τη λειτουργία αυτής της “επιτροπής” παραβιάζονται οι 
αρχές της φυσικής δικαιοσύνης.   

 Θα καταθέσουμε στη συνέχεια και στοιχεία που αποδεικνύουν ότι η απόφαση του Ε∆Α∆ παραβιάζεται 
στην πράξη από τους ίδιους τους Τούρκους και την “επιτροπή” τους.  Επίσης, είναι με ιδιαίτερη δυσαρέσκεια 
που παρακολουθούμε την επιχείρηση διαφήμισης της “Επιτροπής Αποζημιώσεων” των κατεχομένων και την 
προσπάθεια κάποιων επωνύμων να “σπρώξουν” τους πρόσφυγες και ιδιοκτήτες γης στα κατεχόμενα να 
ξεπουλήσουν τη γη τους. 

 Έχουμε την άποψη ότι η κυβέρνηση πρέπει να αναλάβει επιτέλους ενεργητικό ρόλο σε μια προσπάθεια 
αναστολής των αρνητικών εξελίξεων από την έξαρση των προσφυγών στην παράνομη “Επιτροπή 
Αποζημιώσεων”.  ∆υστυχώς όμως η πολιτεία αντιμετωπίζει με αδράνεια το ξεπούλημα των ελληνοκυπριακών 
περιουσιών στα κατεχόμενα, παρά τις ασύλληπτες σε μέγεθος και σημασία συνέπειες που θα έχει κάτι τέτοιο 
στην εξέλιξη της λύσης του Κυπριακού. 

 Η κυβέρνηση οφείλει να αναλάβει πρωτοβουλία για υπεύθυνη, εντατική και τεκμηριωμένη ενημέρωση 
των πολιτών για τις αληθινές διαστάσεις του θέματος και τους πραγματικούς κινδύνους, όχι μόνο για τα 
προσωπικά τους δικαιώματα, αλλά και για την υπόθεση της Κύπρου.  Η αδιαφορία και η αδράνεια των 
κυβερνώντων οδηγεί στην πλήρη αποξένωση των ελληνοκυπριακών περιουσιών και την επίλυση του 
περιουσιακού και προσφυγικού προβλήματος από την “πίσω πόρτα”.   

 Επί της ουσίας λοιπόν, το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών προτείνει τη λήψη των εξής μέτρων για 
ουσιαστική αντιμετώπιση του προβλήματος:  

1. Πρέπει να ληφθούν μέτρα για οικονομική ανακούφιση των προσφύγων, ώστε να απαλειφθεί και το 
πρόσχημα της οικονομικής ανάγκης που προβάλλεται ως δικαιολογία.  Θα πρέπει, τώρα που 
συζητούνται μέτρα για το μνημόνιο και μέτρα λιτότητας, οι πρόσφυγες να αντιμετωπιστούν με 
ιδιαιτερότητα, λαμβάνοντας υπόψη την πολιτική που ακολουθήθηκε για χρόνια, την πολιτική δηλαδή της 
προσπάθειας για ισότιμη κατανομή των βαρών της εισβολής και κατοχής.  

2. Παγοποίηση για μια πενταετία των δόσεων έναντι δανείων των αποδεδειγμένα δυσπραγούντων 
προσφύγων, τα οποία έχουν συνάψει από τραπεζικά ιδρύματα και από τον Κεντρικό Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών.  Πώς θα γίνει αυτό;  Με τον τερματισμό παροχής οποιασδήποτε κρατικής στήριξης 
από την Κυπριακή ∆ημοκρατία σε οποιοδήποτε χρηματοπιστωτικό ίδρυμα, εφόσον αυτό διατηρεί ΜΕΜΟ 
σε περιουσία πρόσφυγα ο οποίος αποδεδειγμένα δεν έχει άλλη επιλογή αποπληρωμής.  Να 
απαγορευθεί ο εκβιασμός με τοποθέτηση ΜΕΜΟ σε κτηματική περιουσία εγγυητών, με αποτέλεσμα, 
εκτός από τις περιουσίες που τίθενται σε κίνδυνο στα κατεχόμενα, να κατακρατούνται περιουσίες και 
στις ελεύθερες περιοχές.  

3. Το Υπουργείο Παιδείας να εφαρμόσει το σύστημα δανειοδότησης σπουδών, με το οποίο οι φοιτητές θα 
δανειοδοτούνται και η αποπληρωμή του δανείου θα ξεκινά μετά την αποπεράτωση των σπουδών και με 
την έναρξη εργοδότησης, με εικοσάχρονη περίοδο αποπληρωμής. 

4. Επανέναρξη των επαγγελματικών δανείων από το φορέα και των στεγαστικών δανείων με βάση τις 
οικονομικές δυνατότητες του κράτους ή αντίστοιχη παραχώρηση γης.  Γενικά μέτρα του κράτους για 
επίλυση των προβλημάτων των προσφύγων όπως: Πρώτον, διασφάλιση επαγγελματικής στέγης 
προσφύγων, δεύτερον, αυστηρός έλεγχος, έρευνα και επανακατανομή των τουρκοκυπριακών 
περιουσιών. 

5. Το κράτος να δημιουργήσει επιτροπή αποζημίωσης χρήσης περιουσιών.  Τα έσοδα από την 
οποιαδήποτε ενοικίαση, πώληση ή παραχώρηση δασικής ή κρατικής γης να κατατίθενται σε ειδικό 
ταμείο ανακούφισης δυσπραγούντων προσφύγων το οποίο να διαχειρίζεται αυτή η επιτροπή.  Μέρος 
των κρατικών εσόδων από την πώληση του προσφυγικού γραμματοσήμου να χρησιμοποιηθεί για την 
ενίσχυση του φορέα ή την ίδρυση ταμείου ανακούφισης δυσπραγούντων προσφύγων.  Να εφαρμοστεί ο 
θεσμός του αγοραίου ενοικίου στις περιπτώσεις παραχώρησης χαλίτικης γης και τα έσοδα να 
κατατίθενται στο ταμείο.  Να επιχορηγείται το ενοίκιο που απαιτείται στις περιπτώσεις προσφύγων και 
ατόμων που απώλεσαν ακίνητη ιδιοκτησία στα κατεχόμενα. 
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6. Νομική ρύθμιση της μεταφοράς αναπτυξιακών δικαιωμάτων, ακούστηκε πολύ και σήμερα ως 
“συντελεστής δόμησης”· δεν είναι η σωστή έκφραση, είναι νομική ρύθμιση της μεταφοράς αναπτυξιακών 
δικαιωμάτων από τις κατεχόμενες στις ελεύθερες περιοχές.  Έχει ήδη κατατεθεί πολύ συγκεκριμένη 
πρόταση από δεκαεπτά βουλευτές σε αυτό το σώμα.  Το μέτρο αυτό κάλλιστα μπορεί να το 
εκμεταλλευτεί το ίδιο το κράτος, ενισχύοντας τον Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών ή 
δημιουργώντας ταμείο για δυσπραγούντες πρόσφυγες, όπως έχει ήδη αναφερθεί πιο πάνω. 

7. Παγοποίηση ή αναστολή μέχρι το ∆εκέμβριο του 2017 όλων των δικαστικών μέτρων του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών εναντίον προσφύγων, με εντολή του Γενικού Εισαγγελέα για 
σκοπούς δημοσίου συμφέροντος, για όλες τις περιπτώσεις που αποδεικνύεται καταφανώς ότι είναι 
αδύνατο να γίνει κατορθωτό να καταβάλουν τις οφειλές τους. 

8. Απαγόρευση πώλησης ακίνητης περιουσίας στα κατεχόμενα χωρίς την έγκριση του Υπουργικού 
Συμβουλίου.  Η σχετική έγκριση να δίνεται υπό αυστηρές προϋποθέσεις και κριτήρια.  Η άποψη ότι μια 
τέτοια πρόνοια είναι αντισυνταγματική συγκρούεται με όλες τις μέχρι σήμερα αλλαγές του συντάγματος 
με βάση το δίκαιο της ανάγκης, καθώς αυτό γίνεται κάτω από εξέχουσες και θεμελιακής σημασίας 
συνθήκες για την εξυπηρέτηση του δημοσίου συμφέροντος.  Το θέμα άπτεται του δημοσίου 
συμφέροντος σε συνθήκες ημικατοχής, για αυτό πρέπει να αντιμετωπισθεί σε αυτή τη βάση.  Πρέπει το 
ατομικό δικαίωμα στην πώληση και ανταλλαγή κατεχόμενης περιουσίας να ανασταλεί, μέχρι να λυθεί το 
Κυπριακό.  Όχι μόνο οι προσφυγές στην παράνομη “επιτροπή”, αλλά κάθε συναλλαγή με την κατοχή 
πρέπει να απαγορευθεί με νομοθετική ρύθμιση.  

9. Θα ήθελα να υπενθυμίσω την πρόταση του πρώην ευρωβουλευτή Γιαννάκη Μάτση για ανάληψη της 
ευθύνης από την κυπριακή κυβέρνηση για τις ελληνοκυπριακές περιουσίες στα κατεχόμενα.  
Συγκεκριμένα, ο κ. Μάτσης είχε προτείνει όπως καταβάλλεται από την κυπριακή κυβέρνηση εγγύηση για 
μέρος της αξίας της ακίνητης περιουσίας σε όσους ιδιοκτήτες θα ήθελαν να αξιοποιήσουν τα 
ιδιοκτησιακά τους δικαιώματα στις κατεχόμενες περιοχές.  Θεωρώ ότι αυτό το μέτρο αποτελεί μέρος μίας 
αποτελεσματικής δέσμης για αντιμετώπιση των συνεπειών της λειτουργίας της παράνομης “Επιτροπής 
Αποζημιώσεων”. 

10. Πρέπει να υπογραμμίσω όμως το εξής:  Γενικά, κάθε ανακουφιστικό μέτρο από όσα ανάφερα πιο πάνω 
και πιθανώς και άλλα που έχουν κατατεθεί σε αυτή τη συζήτηση πρέπει να εξαιρεί οποιονδήποτε έχει 
προσφύγει στην “επιτροπή” και έχει πωλήσει την ακίνητη περιουσία του στα κατεχόμενα χωρίς βεβαίως 
την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου.  Επίσης, πρέπει να υπάρχουν σαφείς πρόνοιες για ποινικές 
και αστικές ευθύνες για όποιον εκ των υστέρων, αφού επωφεληθεί από ένα ή κάποια από τα πιο πάνω, 
αποφασίσει να προσφύγει στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων”.  Πρέπει επιτέλους να αντιμετωπιστεί επίσης 
η δέσμη των μέτρων προς στήριξη των προσφύγων και των εν γενεί ιδιοκτητών γης με βάση και την αξία 
της κατεχόμενης γης και στη βάση βεβαίως εισοδηματικών κριτηρίων. 

 Τα μέτρα που έχω αναφέρει είναι αναγκαία και πρέπει άμεσα να ξεκινήσουν διεργασίες για την ετοιμασία 
των νομοθετικών τροποποιήσεων που εξυπακούονται.  Είναι όμως αδήριτη ανάγκη να δημιουργηθεί πρώτα 
ένας μηχανισμός στενής παρακολούθησης των διαδικασιών που βρίσκονται ενώπιον της “Επιτροπής 
Αποζημιώσεων”, που να λειτουργεί και ως συντονιστικό όργανο μεταξύ των διαφόρων εμπλεκόμενων 
κυβερνητικών υπηρεσιών.  Παράλληλα, πρέπει να ανατεθεί σε μια επιτροπή η ευθύνη να εξεταστεί νομοτεχνικά 
η κατάσταση όπως έχει εξελιχθεί και να καταλήξει σε ένα επιστημονικό πόρισμα με κατάθεση εισηγήσεων για 
αντιμετώπιση και έξοδο από αυτό το μονόδρομο.  Προτεραιότητα πρέπει να είναι η εκπόνηση στρατηγικής για 
έκθεση των ατασθαλιών και στρεβλώσεων της διαδικασίας που έχει υποδείξει το Ε∆Α∆, εκθέτοντάς την ως μη 
αποτελεσματικό εσωτερικό ένδικο μέσο. Συγκεκριμένα, πρέπει να αναδείξουμε τις εξής πραγματικότητες σε ό,τι 
αφορά την  “Επιτροπή Αποζημιώσεων”: 

1. Η επιτροπή αυτή δεν αποδέχεται την απευθείας εκπροσώπηση του προσφεύγοντα από Ευρωπαίο και 
μάλιστα Ελληνοκύπριο δικηγόρο. 

2. Συνηθίζει να ειδοποιεί τηλεφωνικώς αυτούς που προσφεύγουν και να τους απειλεί ότι, εάν δεν 
αποσυρθούν αιτήματα για επιστροφή περιουσίας ή καταβολή αποζημιώσεων για απολεσθέντα 
εισοδήματα χρήσης τους, θα καθυστερήσει η υπόθεσή τους.  

3. ∆εν επιστρέφει σε καμία περίπτωση οικίες και περιουσίες Ελληνοκυπρίων. 

4. Ενώ ζητείται θεραπεία μόνο για επιστροφή περιουσίας, αποφασίζει για αποζημιώσεις περιουσίας. 

 Είναι δηλαδή μία “επιτροπή” που λειτουργεί εκτός του γράμματος και του πνεύματος της απόφασης του 
Ε∆Α∆. 

 Πρέπει να αναληφθούν πρωτοβουλίες που θα καθιστούν ξεκάθαρο ότι η προσφυγή στην “Επιτροπή 
Αποζημιώσεων” είναι κίνηση αυτοκτονίας.  ∆εν είναι μόνο την ιδιωτική, τη δική τους περιουσία που πουλούν 
υπό τις συνθήκες κατοχής που ζούμε. Ξεπουλούν την πατρίδα όλων μας.  Ξεπουλούν στον κατακτητή 
κυριαρχικό έδαφος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
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 ∆εν είναι τυχαίο άλλωστε που είναι μετά από σύσκεψη στην οποία συμμετείχαν ο Τούρκος Πρόεδρος 
Γκιουλ και ο ηγέτης των Τουρκοκυπρίων Έρογλου που αποφασίσθηκε η αναβάθμιση της λεγόμενης 
“Επιτροπής Αποζημιώσεων”, με στόχο την απόκτηση όσο το δυνατό περισσότερων τίτλων ιδιοκτησίας των 
ελληνοκυπριακών περιουσιών, ώστε να δοθεί η εντύπωση ότι οι περιουσίες άλλαξαν χέρια με νόμιμο τρόπο. 

 Οι προθέσεις της Τουρκίας εκφράζονται πλήρως και μέσα από τις θέσεις των Τούρκων για το 
περιουσιακό στις διαπραγματεύσεις.  Είναι ξεκάθαρο ότι ο στόχος είναι η συνομοσπονδία και η δημιουργία δύο 
αυτόνομων αμιγών ζωνών όπου θα υπάρχει πλειοψηφία γης και πληθυσμού σε κάθε αντίστοιχη κοινότητα. 

 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών καλεί τους Ελληνοκύπριους ιδιοκτήτες γης στα κατεχόμενα να 
μην προσφεύγουν στην παράνομη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”, γιατί με αυτό τον τρόπο έμμεσα στηρίζουν τους 
τουρκικούς σχεδιασμούς για τουρκοποίηση των ελληνοκυπριακών περιουσιών.  Επίσης, με αυτή την κίνηση 
αποδυναμώνονται τα επιχειρήματα για επίλυση του περιουσιακού στα πλαίσια μιας συνολικής, βιώσιμης λύσης 
του κυπριακού προβλήματος, βασισμένης στις αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στο διεθνές δίκαιο και 
προπαντός λύσης βασισμένης στο σεβασμό όλων των ανθρώπινων δικαιωμάτων όλων των Κυπρίων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Παρακαλώ τον κ. Χριστοφόρου να κλείσει το θέμα.  

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πραγματικά, η συμβολή των αγαπητών συναδέλφων σε ένα τόσο πολυδιάστατο, πολυσήμαντο και 
εξαίρετης αξίας και σημασίας θέμα εξαιτίας τόσο του επείγοντος, αλλά και της μείζονος αξίας που έχει, λόγω 
του ότι δημιουργεί προβλήματα ανυπέρβλητα, εάν πραγματικά δεν ενεργήσουμε άμεσα, μας καθιστά 
υπεύθυνους να αναλάβουμε τις ευθύνες μας, αλλά και να αναλάβουμε πρωτοβουλίες, για να ληφθούν μέτρα.  
Είναι γι’ αυτό που πραγματικά εκφράζω την ευαρέσκειά μου προς όλους τους συναδέλφους που κατέθεσαν 
εδώ και την ψυχή τους και τις προτάσεις τους και για τα θέματα που άγγιξαν ευαισθητοποιούμενοι για ένα τόσο 
σημαντικό ζήτημα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα σας παρακαλέσω μέσα στα πλαίσια της εντολής σας -και είναι πραγματικά πλεονέκτημα σήμερα που 
ένας πρόσφυγας βρίσκεται στην προεδρία της Βουλής- να αναλάβετε πρωτοβουλία και να υιοθετήσετε αυθωρεί 
και παραχρήμα, ει δυνατόν, όλες αυτές τις προτάσεις οι οποίες κατατέθηκαν, για να υποβληθούν ξανά στο 
σώμα εν είδει είτε ψηφίσματος είτε προτάσεων, για να μπορέσει το σώμα συντονισμένα μέσω της επιτροπής 
Προσφύγων να τις προωθήσει, και ταυτόχρονα να δημιουργηθεί η υποεπιτροπή που εισηγήθηκα, που θα 
ασχοληθεί επισταμένως, εντατικά, αδιάλειπτα, για να φέρει μέχρι τέλους, εις πέρας, αυτή την υψηλή αποστολή, 
που, όπως είπα, έχει εθνική, κοινωνική, προσφυγική και οικονομική αξία και σημασία.  Θεωρώ ότι, πιθανώς και 
εξαιτίας της σοβούσης οικονομικής κρίσεως, θα είναι χιονοστιβάδα αυτά τα ζητήματα, που έχουν να κάμουν με 
τις περιουσίες ένθεν και ένθεν.  Είναι τεράστιοι οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν και θα επαναλάβω πρωτίστως το 
μέγιστο κίνδυνο, ότι η Τουρκία από καταβολής κόσμου κατόρθωσε μέσω αυτής της ψευδοεπιτροπής να είναι 
όχι μόνο η κατοχική δύναμη, αλλά και η κατέχουσα περιουσίες Ελληνοκυπρίων με αυτές τες ούτω καλούμενες 
“νομότυπες” διαδικασίες.  Για πρώτη φορά η Τουρκία, με τις ευλογίες του Ε∆Α∆, αποκτά περιουσία και είναι 
ιδιοκτήτης στα κατεχόμενα με την υπογραφή Ελληνοκυπρίων.   

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι οποιαδήποτε ολιγωρία και εφησυχασμός θα γιγαντώσουν το 
πρόβλημα, θα το μετατρέψουν σε Λερναία Ύδρα και ίσως θα είναι πολύ αργά να το αντιμετωπίσουμε, όπως 
δυστυχώς κάναμε και σε πολλές άλλες περιπτώσεις και πτυχές που έχουν να κάνουν με το εθνικό και 
προσφυγικό ζήτημα.   

 Ολοκληρώνοντας, θέλω να πω και να επισημάνω με εμφαντικό τρόπο προς κάθε αποδέκτη, γιατί καμιά 
φορά παρεξηγείται οτιδήποτε έχει να κάνει με το προσφυγικό, ότι οι κατεχόμενες περιοχές αποτελούν το 70% 
των πλουτοπαραγωγικών πόρων.  Όσοι ξέχασαν και όσοι θεωρούν ημάς τους πρόσφυγες επαίτες να 
γνωρίζουν ότι εγκαταλείψαμε το 70% των πλουτοπαραγωγικών πόρων, δηλαδή ό,τι πλούτος υπάρχει σήμερα 
στις ελεύθερες περιοχές είναι δυόμισι φορές μικρότερος του πλούτου που αφήσαμε στα κατεχόμενα και 
ταυτόχρονα δυόμισι φορές λιγότερα τα εισοδήματα που παράγονται και δημιουργούνται εις τες ελεύθερες 
περιοχές.   

 Θα ήταν λάθος κάποιοι να πιστέψουν ότι... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Παρακαλώ τους συναδέλφους να μη φύγουν, γιατί... 

 Κύριε Αβέρωφ... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ...το μέγιστο θέμα το οποίο απασχολεί τους πρόσφυγες είναι μόνο οι περιουσίες και τα απολεσθέντα 
εισοδήματα.  Αυτά που καθημερινά χάνομε δεν τα αναπληρώνουμε, είναι ανεκτίμητης αξίας και κανένας ποτέ 
δεν μπορεί να μας τα επιστρέψει με κανένα ταμείο φερεγγυότητος και ταμείο αποζημιώσεως.  Είναι τεράστια η 
απώλεια η συναισθηματική αυτών που απωλέσαμε όλες οι γενιές, να έχουμε το δικαίωμα και τη δυνατότητα 
εμείς και τα παιδιά μας και τα εγγόνια μας να ζήσουμε στα κατεχόμενα, να πάμε σχολείο στα κατεχόμενα, 
πραγματικά να κάμουμε τα όνειρά μας πραγματικότητα στα κατεχόμενα.   

 Για να αντιληφθείτε τη διάσταση του χρόνου, θα πω ότι εδώ στις ελεύθερες περιοχές μετά από τριάντα 
οκτώ χρόνια εμείς οι πρόσφυγες, ιδιαίτερα η γενιά που ήταν παιδιά τότε στην εισβολή, θάψαμε στις ελεύθερες 
περιοχές τους προπάππους μας, τους παππούδες μας, σήμερα θάβουμε τους γονείς μας και όλοι αυτοί 
ήλπιζαν και είχαν ως ύστατη επιθυμία να ταφούν εις τες κατεχόμενες περιοχές.  Πέστε μου -και για όσους 
αμφισβητούν όλα αυτά που λέμε- ποιο ταμείο, ποια αποζημίωση και τι μπορεί να αποζημιώσει όλους αυτούς 
τους ανθρώπους;   

 Άρα, με το χέρι στην καρδιά πρέπει να πούμε ότι το κράτος απέτυχε να εφαρμόσει ολοκληρωμένη 
προσφυγική πολιτική για όλα τα ζητήματα.  Χρεοκοπήσαμε όσον αφορά τα θέματα της προσφυγικής πολιτικής 
και χρεοκόπησε η κάθε πτυχή.  Ακόμα και αυτός ο φορέας, που ήταν το τελευταίο αποκούμπι των προσφύγων, 
γκρεμοτσακίστηκε και ουσιαστικά ο πρόσφυγας δεν έχει τίποτε ως αποκούμπι παρά μόνο την ελπίδα, το 
θάρρος, το κουράγιο και τον πατριωτισμό που του εναπέμειναν, για να ελπίζει μόνος ότι θα επιστρέψει όρθιος 
σ’ αυτά που άφησε πριν τριάντα οκτώ χρόνια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, Λευτέρη, εννά κάμουμε εισήγηση τωρά και συντόμευε λίγο... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζετε πολύ καλά ότι πάντα, πάντοτε, λακωνικότατα είναι αυτά που εκφέρω και θα 
είναι η ομιλία μου συντομοτάτη συγκριτικά με όλους τους υπόλοιπους συναδέλφους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...για να κάμουμε πρακτικά αποτελέσματα αυτής της συζήτησης, και την οποία εισήγηση θα κάμουμε, 
μετά που εννά τελειώσεις, αλλά βλέπεις ότι φεύκουν οι συνάδελφοι και δε θα μείνει κανένας να υιοθετήσει... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σέβομαι και εκτιμώ απεριόριστα την ευαισθησία σας, σας άκουσα με ιώβειο υπομονή για 
σαράντα ολόκληρα λεπτά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τριάντα τρία ήταν! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ...και θα επικαλεστώ και θα επιστρατεύσω τη δική σας υπομονή για τέσσερα ακόμα λεπτά, για να με 
ακούσετε. 

 Άρα, θεωρώ σήμερα ότι εδώ που βρισκόμαστε ο κ. Πρόεδρος -και αυτό ανέμενα και πιστεύω- θα το 
υιοθετήσει, να δημιουργήσουμε την υποεπιτροπή, για να κατατεθούν όλες αυτές οι προτάσεις και οι εισηγήσεις.  
Κατέθεσα δώδεκα μέτρα αποτροπής του ξεπουλήματος των περιουσιών και ενίσχυσης της φερεγγυότητας των 
προσφύγων, οφείλω να τα επαναλάβω, για να κατατεθούν εις τα πρακτικά.  Είναι λοιπόν τα ακόλουθα: 

1. Ολοκλήρωση, εκσυγχρονισμός, στήριξη και υιοθέτηση της μελέτης του Πανεπιστημίου Κύπρου, που έχει 
σημαντικές εισηγήσεις, και ταυτόχρονα υιοθετώ και την άποψη να δημιουργηθεί ταμείο στήριξης ή, όπως 
είπαν οι αγαπητοί συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ταμείο ενεργειακών πόρων, αλλά και 
εισοδημάτων που θα προέρχονται από μεγάλα αναπτυξιακά έργα και άλλων εισοδημάτων που οι 
αγαπητοί συνάδελφοι κατέθεσαν.   

2. Ο φορέας να μετατραπεί σε τράπεζα προσφύγων. 

3. Να αποδοθούν επιτέλους ίσα δικαιώματα στους εξ αρρενογονίας και εκ μητρογονίας.   
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4. Η εκκλησιαστική γη που προτίθεται η Εκκλησία να παραχωρήσει στο κράτος να παραχωρηθεί στον 
προσφυγικό κόσμο.   

5. Η αναζήτηση κονδυλίων από τα ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

6. Σε κάθε νεαρό ζευγάρι προσφυγικό να παραχωρείται -τι ζητούμε;- ένα προσφυγικό οικόπεδο.  

7. Να τερματισθεί η πολιτική του κράτους εργολάβου, να κτίζει συνοικισμούς και σπίτια σε συνοικισμούς, 
και να πάρει από το απόθεμα που υπάρχει από τον ιδιωτικό τομέα. 

8. Μεταφορά συντελεστή δόμησης από τα κατεχόμενα.  Και εδώ υπάρχει παρεξήγηση.  ∆ε σημαίνει ότι 
ισχύει αυτό που λέχθηκε, είναι αναπτυξιακά δικαιώματα.  Άρα, ο πρόσφυγας θα μπορέσει να τα 
αξιοποιήσει μόνο για τον εαυτό του παίρνοντας συντελεστή για γη που δεν έχει συντελεστή και να μη 
χρειαστεί να τα πουλήσει.   

9. Καθορισμός πολεοδομικών ζωνών εις τα κατεχόμενα.   

10. Η χαλίτικη τουρκοκυπριακή γη να αξιοποιηθεί και να επανασχεδιαστεί. 

11. Παθόντες, εγκλωβισμένοι και όσοι έλαβαν μικράν βοήθεια από το κράτος ή καθόλου ή ανέγειραν μόνοι 
τους τις οικίες τους να λάβουν αντισταθμιστικά. 

 Και όπως είπα, κύριε Πρόεδρε, όλα αυτά είναι σχεδόν μηδενικού κόστους, αλλά τεραστίου 
αποτελέσματος και δυναμικότητος, που θα δημιουργήσουν πραγματικά ένα ολοκληρωμένο πακέτο αποτροπής 
της καταφυγής προσφύγων συμπατριωτών μας στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων”.  Ουσιαστικά, αυτοί που 
καταφεύγουν και πουλούν τις περιουσίες τους ξεπουλούν την ιστορία τους, ξεπουλούν ό,τι πιο πολύτιμο έχουν.  
Γι’ αυτό και εγώ επαναλαμβάνω ότι τούτη τη γη, που μας την παραχώρησαν οι πρόγονοί μας γενεές γενεών 
ποτισμένη με αίμα και ιδρώτα, δεν μπορούμε και δεν πρόκειται να την παραχωρήσουμε σε κανέναν, γιατί αυτό 
το χρωστούμε σ’ αυτούς που πέρασαν, θα ’ρθούνε, θα περάσουν, και όλοι αυτοί θα μας δικάσουν ως 
αδέκαστοι κριτές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός δεσμεύεται ότι τον Απρίλη του 2013 με το καλό, αν είναι 
στην εξουσία, τούτα ούλλα εννά τα κάμει, εννά μας προβληματίσει τζιαι μας! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ευχαριστώ τον αγαπητό συνάδελφο που θεωρεί βεβαία τη νίκη του ∆ημοκρατικού Συναγερμού στις 
προεδρικές εκλογές του 2013! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

 Ο κ. Αβέρωφ ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, ως βουλευτής. 

 Επειδή κάνατε αναφορά νομιζόμενος ότι θα εξερχόμουν της αιθούσης, γι’ αυτό... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω εισήγηση να κάμω, γι’ αυτό έθελά σας ούλλους να την ακούσετε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς να σημειώσω ότι δε συνηθίζουμε να φεύγουμε από την ολομέλεια μέχρι και 
του τελευταίου ομιλητή στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Και, παρ’ όλο που δεν είμαστε πρόσφυγες αρκετοί από μας, για 
ένα σημαντικό θέμα που αφορά τον τόπο μας οφείλουμε και είχαμε υποχρέωση, η ολότητα του σώματος, να 
είμαστε εδώ.  Και αυτή η κριτική δεν εξαιρεί τους συναδέλφους μου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα, έχετε δίκαιο. 

 Να υπενθυμίσω ότι την ερχόμενη Πέμπτη υπολογίζω ότι η ίδια απαράδεκτη κατάσταση θα είναι, διότι θα 
συζητήσουμε το θέμα της γεωργίας.  Και τότε θα είμαστε πέντε-έξι δαμέσα! 
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 Συνάδελφοι, υπάρχει εισήγηση το μέρος των ομιλιών των εισηγητών που αφορά τις εισηγήσεις τους να 
αποσταλεί στην επιτροπή Προσφύγων, μέρος, όχι ολόκληρες οι ομιλίες· δε χρειάζεται.  Η εισήγηση είναι αυτή, 
όλων των ομιλητών το μέρος εκείνο που είναι οι απαριθμημένες εισηγήσεις, από τον κ. Περδίκη μέχρι και τον 
τελευταίο, όλων, με εντολή της ολομέλειας εδώ, να κάτσει η επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων κ.λπ... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω πρόταση να δημιουργηθεί υποεπιτροπή που θα ασχολείται εντατικά με το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει και εγώ έβαλα μια εισήγηση, η επιτροπή να μελετήσει και τις αγοραπωλησίες και τα 
αποτελέσματα κτλ.  Αλλά πέραν των αγοραπωλησιών η επιτροπή Προσφύγων, ως αρμόδιο σώμα αυτής της 
Βουλής, εννά μελετήσει και όλα τα άλλα θέματα και εισηγήσεις που υπέβαλαν οι συνάδελφοι και εγώ.  
Επομένως, έν’ στην επιτροπή Προσφύγων που εννά πάει. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η επιτροπή να δημιουργήσει υποεπιτροπή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, εντάξει.  Εάν δέχεστε αυτή την εισήγηση, να πάνε στην επιτροπή Προσφύγων όλες οι 
εισηγήσεις που ελέχθησαν σήμερα και εκεί με προτεραιότητα, παρακαλώ, κατ’ εντολή της ολομέλειας αυτής να 
αρχίσει τη μελέτη του και να πει «αυτό γίνεται, αυτό δε γίνεται, αυτό είναι αντισυνταγματικό, αυτό δεν είναι». 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Το κόμμα σας συμφωνεί, το ∆ΗΚΟ;  Πέστε μας να δούμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ∆ΗΚΟ συμφωνεί, βεβαίως! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Πούντους; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είμαι εγώ! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, εκρίνετε, επικρίνετε τους πάντες μες τούντην ολομέλεια τζιαι καλά εκάμετε, 
πολύ καλά εκάμετε!  Αλλά δυστυχώς έπρεπε να ’σαστε πολύ πιο καυστικός!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, τι, πόσο θέλεις δηλαδή;   

(Γέλια) 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Έν’ το κόμμα σου, Πρόεδρε, έπρεπε να το υπερτονίσεις! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ δεν εμίλησα ούτε για οποιοδήποτε κόμμα ούτε για οποιοδήποτε πρόσωπο, εντάξει; 

 Ο κ. Χατζηγιάννης και μετά ο κ. Ευαγόρου.   

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι η πρόταση για δημιουργία του ειδικού ταμείου που θα προέρχεται από τα 
ενεργειακά έσοδα χρήζει όχι μόνο προτεραιότητας, αλλά και πολύ ιδιαίτερης και μεγάλης σημασίας και θα 
παρακαλούσα κάθε συνάδελφο ο οποίος έχει ενδιαφέρον να τη συνυπογράψει, προκειμένου να μη χάσουμε 
αυτό τον πολύτιμο χρόνο.  Πρέπει να φύγει ένα μήνυμα που θα δίνει μία απάντηση πραγματικά και νομίζω ότι 
θα μπορούσαμε ενωμένοι να πάμε με αυτή την πρόταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτή είναι μία πτυχή, κύριε Χατζηγιάννη, την οποία θα κάμεις πρόταση νόμου και θα βρεις 
συνεισηγητές, για να υποβληθεί στη Βουλή.   

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου. 
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ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει ολοκληρωθεί μία ιδιαίτερα γόνιμη συζήτηση με αρκετά ενδιαφέρουσες απόψεις από 
όλες ανεξαίρετα τις πλευρές.  Πλείστοι εκ των βουλευτών που μίλησαν συμμετέχουν, όχι όλοι σίγουρα, και στην 
επιτροπή Προσφύγων.  Ναι, εμείς συμφωνούμε να κατατεθούν οι ομιλίες στην επιτροπή Προσφύγων, να πάει 
το θέμα εκεί, αλλά οποιαδήποτε άλλη απόφαση είχε ληφθεί σήμερα, για να προχωρήσουμε, θα χαρακτηριστεί 
από προχειρότητα.  Σοβαρά, νούσιμα, μετρημένα, εκεί όπου συμφωνούμε, και υπάρχουν αρκετές απόψεις οι 
οποίες είναι ομόφωνες, να γίνει μία σύνθεση, για να προχωρήσουμε παρακάτω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.   

 Αυτή ήταν και η εισήγηση, να πάει στην αρμόδια επιτροπή. 

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παίρνω το βήμα, για να υποστηρίξω την εισήγησή σας.  Το σύνολο των προτάσεων να 
κατατεθεί στην επιτροπή Προσφύγων και, αν η επιτροπή κρίνει ότι θα πρέπει να δημιουργηθεί μία 
υποεπιτροπή της επιτροπής Προσφύγων, για να παρακολουθεί και να προωθεί αυτές τις εισηγήσεις, νομίζω ότι 
είναι κατά τον κανονισμό της Βουλής αρμοδιότητα της ίδιας της επιτροπής να αποφασίσει για τη δημιουργία 
υποεπιτροπής.  Εάν μιλούμε για ad hoc επιτροπές και τέτοια, νομίζω ότι έχουμε πολύ προσεκτικά πλέον 
αποφασίσει να μη δημιουργούμε ad hoc επιτροπές στη Βουλή, παρά μόνο αν υπάρχει μεγάλη και ειδική 
ανάγκη, και η ad hoc έχει και μία σημασία μικρής χρονικής διάρκειας.  Αντιλαμβάνομαι ότι αυτό που ζητούμε να 
κάνουμε είναι μία υποεπιτροπή της επιτροπής Προσφύγων η οποία να παρακολουθεί σε βάθος χρόνου αυτά 
τα θέματα.  Άρα, το πιο λογικό είναι αυτό που έχετε προτείνει, κύριε Πρόεδρε, να πάει στην επιτροπή 
Προσφύγων το σύνολο των προτάσεων και να αποφασίσει η επιτροπή Προσφύγων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και κατά προτεραιότητα, επαναλαμβάνω.  ∆ε θα κάνουμε άλλα θέματα.  Να βάλουμε τα θέματα που 
ελέχθησαν από τον κάθε εισηγητή, εκπρόσωπο κόμματος κ.λπ., να κάτσουν να τα μελετήσουν.  Τούτο γίνεται, 
τούτο δε γίνεται, τούτο ένʼ αντισυνταγματικό… 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η σοβαρότητα του θέματος είναι πάρα πολύ μεγάλη και μάλιστα πρέπει να 
κατανοήσουμε ότι το θέμα των αγοραπωλησιών των Ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα έχει άμεση 
σχέση και με την ύπαρξη του ίδιου του κράτους.  Γιʼ αυτό το λόγο εμείς συμφωνούμε με αυτό το οποίο έχετε 
πει.  Όμως στην κατάληξή σας τώρα έχετε πει και κάτι άλλο.  Έχετε πει να κατατεθούν αυτές οι προτάσεις και 
να γίνει η κωδικοποίησή τους, ποιες είναι συνταγματικές και ποιες αντισυνταγματικές.  Άρα, κύριε Πρόεδρε, 
εδώ θα πρέπει να δούμε και ως Βουλή των Αντιπροσώπων πώς πρέπει να συνεργαστούμε με την εκτελεστική 
εξουσία, την οποιαδήποτε εκτελεστική εξουσία είναι σήμερα ή θα προκύψει μετά το Φεβρουάριο, ώστε, εάν 
υπάρχουν από τις προτάσεις αυτές οι οποίες θα κατατεθούν και θα κωδικοποιηθούν στην επιτροπή 
Προσφύγων προτάσεις οι οποίες είναι σωστές και μπορεί να εφαρμοστούν, τότε να υπάρξει πλήρης 
συνεργασία εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας, ώστε να ληφθούν τα απαραίτητα μέτρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Εξυπακούεται, κύριε Βαρνάβα, ότι θα υπάρξει συνεργασία, διότι μόνοι μας εν κάμνουμε τίποτε.   

 Λοιπόν, υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα να διευκρινίσουμε κάτι, γιατί έγινε από το συνάδελφο τον κ. Βαρνάβα μία 
ονομαστική αναφορά σε ένα συγκεκριμένο κόμμα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όχι, δεν έκανα ονομαστική. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Η κριτική και η αυτοκριτική που κάνουμε αφορά όλους μας, ανεξάρτητα αν σήμερα κάποιοι λείπουν και 
κάποιοι από εμάς είμαστε παρόντες.  Αυτό το φαινόμενο των αδειανών εδράνων είναι μόνιμο δυστυχώς 
φαινόμενο ιδιαίτερα κατά το Κεφάλαιο Τέταρτο.  

 Το δεύτερο είναι ότι όλοι κατανοούμε τα μεγάλα προβλήματα του προσφυγικού κόσμου, τη διάθεση 
όλων να βοηθήσουμε, ας έχουμε όλοι όμως υπόψιν και μία παράμετρο.  Οι άνθρωποι που βιώνουν το δράμα 
της προσφυγιάς τα τελευταία τριάντα οχτώ χρόνια δεν αρκούνται από λόγια και πρέπει να λαμβάνουμε υπόψη 
και την παράμετρο των σημερινών οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Υπάρχει άλλος που θέλει;   

 Είπαμε να ζωντανεύουμε λίγο το Κεφάλαιο Τέταρτο, ίσως πείσουμε και άλλους να παραμένουν! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ναι, αλλά όι τωρά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όι, όι, ετελειώσαμε! 

 Λοιπόν, παρακαλώ, οι αρμόδιες υπηρεσίες της Βουλής να μαζέψουν όλες τις εισηγήσεις, τα μέρη εκείνα 
των εισηγήσεων των συναδέλφων, και να σταλούν αμέσως στην επιτροπή Προσφύγων με την παράκληση να 
δώσει προτεραιότητα στη μελέτη μίας προς μία των εισηγήσεων των συναδέλφων και την κωδικοποίησή τους. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα επιμείνω.  Γνωρίζετε πώς λειτουργούν οι επιτροπές.  Έχουν εκατοντάδες θέματα.  
Εγώ, γράφοντας αυτό το θέμα, ήμουνα πεπεισμένος ότι, για να μπορέσει αδιαλείπτως να ασχοληθεί μία 
επιτροπή, όχι για ένα μήνα ή μία φορά στις είκοσι εβδομάδες που θα συζητηθεί το θέμα, χρειάζεται μία 
υποεπιτροπή… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν δέχεται η επιτροπή Προσφύγων να τη δημιουργήσει, έτσι είπαν όλοι, να τη δημιουργήσει, ρε Λευτέρη! 

 Ναι, κύριε Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριε Χριστοφόρου, ο κανονισμός της Βουλής είναι σαφής και αναφέρει, αν τον 
διαβάσετε, ότι η επιτροπή έχει την ικανότητα και τη δυνατότητα για συγκεκριμένα θέματα να δημιουργεί 
υποεπιτροπές.  Άρα, τι λέει ο Πρόεδρος; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ήθελα να αποσπάσω και τη δέσμευση του Προέδρου και χαίρομαι, γιατί την απέσπασα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, θα κλείσω το θέμα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 27 Σεπτεμβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.182-2012). 

 2. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.033-2011). 

 3. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.016-2011). 

 4. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2012. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.053.188-2012). 

 5. Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.061-2012). 

 6. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.043-2012). 

 7. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.206-2011). 

 8. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2012 Νόμος (Αρ. 1) του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.181-2012). 

 9. Οι περί Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά Βοηθήματα που 
Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In Vitro) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.070-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Τα προβλήματα της κυπριακής γεωργίας, η ανταγωνιστικότητα και 
οι δομές εμπορίας της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη και Σωτήρη Σαμψών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.010-2012). 

 2. «Η πολιτική του κράτους για τους αποδήμους και τρόποι διατήρησης 
και ενίσχυσης της επαφής των νεότερων γενεών με την Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Σωτήρη Σαμψών και 
Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.011-2012). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μέσης Χρίστος 

Αντωνίου Αντώνης  Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργιάδης Χάρης Παπαγεωργίου Πάμπος 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Γιώργος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Προκοπίου Γεώργιος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Σαρίκας Φειδίας 

Ευαγόρου Σταύρος Σταυριανός Πανίκκος 

Καυκαλιάς Αντρέας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 
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Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρίδης Μάριος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυρονικόλα Ρούλα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Απογραφή των Ναυτικών και Μητρώο 
Ναυτικής Απογραφής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Εφαρμογή των Οδηγιών της ΕE για πράσινη ανάπτυξη και μείωση των εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου - Σύνδεση του μεταλλείου Αμιάντου με την πλατεία Τροόδους με τελεφερίκ - Οδηγία για την 
πρόληψη ατυχημάτων από επικίνδυνες ουσίες στους χώρους αποθήκευσης πετρελαιοειδών - Έρευνες 
για εντοπισμό χρυσού στην επαρχία Λάρνακας - Εκδίκαση υπόθεσης παράνομης λειτουργίας 
χοιροστασίου στη Μαραθούντα - Αναφορά στην αρμενική γενοκτονία στα σχολικά βιβλία ιστορίας - 
Υποβολή αιτήσεων σε διαγωνισμό για δημιουργία φωτοβολταϊκών πάρκων - Εξαφάνιση του νερόφιδου 
“Natrix natrix” από το φράγμα Ξυλιάτου - Εμπορικές διαφημίσεις σε ιδιωτικά οχήματα - Προστασία 
πουλιών από ηχοπετάσματα - Το πρόγραμμα για τις θαλάσσιες χελώνες της Κύπρου - Προδιαγραφές 
για κράνη μοτοσικλετιστών και επιβατών - Κτίσιμο νέου γεφυριού στην περιοχή Αγίου Μάμα-Ζωοπηγής-
Πελενδρίου - Αριθμός οικιακών βοηθών που απασχολούνται στην Κύπρο - Νομική αρωγή σε 
Ελληνοκυπρίους και αλλοδαπούς - Χωροθέτηση διαφημιστικών πινακίδων σε δημόσιες οδούς - 
Λαθραλιεία στον Ακάμα - Εποχιακή απαγόρευση αλιείας σε επαγγελματίες ψαράδες - Νέα Οδηγία για 
την περιεκτικότητα των καυσίμων των πλοίων σε θείο - Προστασία του νερόφιδου “Natrix natrix” στη 
λίμνη Παραλιμνίου - Η πρόκληση θανάτων από τη χρήση του φαρμάκου “Mediator” στο εξωτερικό και η 
κυκλοφορία του στην Κύπρο - Σύνδεση της Κύπρου με μυστικές δράσεις της CIA - Κατά κεφαλήν 
εκπομπές διοξιδίου του άνθρακα - Παραμονή του εμπορικού σκάφους EDRO III σε βράχους στη 
θαλάσσια περιοχή της Πέγειας - Οδηγός συμπεριφοράς του ΚΟΤ προς τους αναπήρους - Επισκέψεις 
σχολείων σε επιχείρηση χωρίς άδεια λειτουργίας. 

4. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Επαλήθευση των στοιχείων που προσκομίζουν σε κρατικές υπηρεσίες για λήψη βοηθήματος 
Τουρκοκύπριοι και αλλοδαποί - Προβλήματα από τη λειτουργία χώρου απόρριψης αδρανών υλικών και 
χοιροστασίου στη Μαραθούντα - Επίσπευση κατασκευής του γραμμικού πάρκου στον Πομό - 
Παραχώρηση οικοπέδων σε άπορες και προσφυγικές οικογένειες στη Γιαλιά - Αναβάθμιση του 
καρνάγιου στη Λεμεσό - Κατασκευή οχετών για τα όμβρια ύδατα στην Επισκοπή Λεμεσού - Βελτιωτικά 
έργα στο δρόμο Τίμης-αεροδρομίου Πάφου - Καθυστέρηση αναδασμού στη ∆ρούσεια - Ενίσχυση της 
αστυνόμευσης στην Αμαργέτη - Η μη χρήση του αεροβόλου όπλου για το κυνήγι - Αγορά ακινήτου στην 
Έγκωμη για στέγαση των κεντρικών γραφείων του Κρατικού Λαχείου - Συμμετοχή του διευθυντή 
Υπηρεσίας Ενέργειας σε επιτροπή για την οριοθέτηση της ελληνικής ΑΟΖ. 

5. Συνέχιση της συζήτησης [Σ. Σαμψών, Π. Παπαγεωργίου, Σ. Φυττής, ∆. Συλλούρης, Κ. Χατζηγιάννης, 
προεδρεύων (Α. Αδάμου), Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης, Λ. Χριστοφόρου, προεδρεύων (Σ. Φυττής), Στ. 
Ευαγόρου, Α. Νεοφύτου, Α. Αδάμου] για το θέμα «Οι αγοραπωλησίες περιουσιών Ελληνοκυπρίων στα 
κατεχόμενα και τρόποι αντιμετώπισης της κατάστασης» και λήξη αυτού.  

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 27ης Σεπτεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 4.05 μ.μ. 

Αρ. 3 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας του σώματος και 
παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να παρακαλέσω τη γραμματεία… 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τουλάχιστον η σημερινή μέρα είναι ιδιαίτερη για σας, αντιλαμβάνομαι, γι’ αυτό 
τουλάχιστον εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας θέλουμε να σας ευχηθούμε χρόνια πολλά, 
χιλιόχρονος, καλή δουλειά στις προεδρικές εκλογές!  Τώρα για την επιτυχία κανείς δεν είναι βέβαιος, 
αναμένουμε να δούμε το αποτέλεσμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ρε Γιώργο, επερίμενα ότι το επακόλουθο ή η κατάληξη θα ήταν ‟καλή επιτυχία” ως δώρο για τα γενέθλια, 
αλλά ατού εσείς εκεί! 

 Όμως να παρακαλέσω τη γραμματεία, υπάρχει μια αναφορά… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πάντως το 66 έν’ πολλά επιτυχημένο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή λείπει και το υπόλοιπο 6! 

(Γέλια) 

  Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού προχωρήσουμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης που αφορούν 
τη νομοθετική εργασία, επιτρέψετέ μου να αναφερθώ στην πεντηκοστή δεύτερη επέτειο της κυπριακής 
ανεξαρτησίας, που γιορτάζουμε στις επόμενες των ημερών, την 1η Οκτωβρίου.  

 Με την ευκαιρία αυτή αποτίνουμε φόρο τιμής και τιμούμε όλους όσοι αγωνίστηκαν για τη δημιουργία του 
κυπριακού κράτους και θυσιάστηκαν για τη δημοκρατία, τους αγωνιστές του 1955-59, όλους όσοι 
υπερασπίστηκαν τη δημοκρατία και την πατρίδα κατά το προδοτικό πραξικόπημα και τη βάρβαρη τουρκική 
εισβολή, αλλά και όλους όσοι συνέβαλαν στην πρόοδο και την ανάδειξη της Κύπρου και της κοινωνίας της, 
στην όποια έκφανση της πολιτικής, πολιτιστικής, επιστημονικής και οικονομικής ζωής. 

 Κατά τη διάρκεια των 52 χρόνων της ύπαρξής της η Κυπριακή ∆ημοκρατία πέτυχε μέσα σε πολύ 
δύσκολες συνθήκες πολλά.  Η συνεχής προσπάθεια που καταβλήθηκε για πρόοδο και ανάπτυξη συνέβαλε 
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στην πρόοδο του λαού της, στην οικοδόμηση της δημοκρατίας, αλλά και στο σεβασμό των δικαιωμάτων του 
πολίτη.  Ταυτόχρονα, γνώρισε στιγμές διεθνούς καταξίωσης, μεταξύ άλλων επιτυγχάνοντας την πλήρη ένταξή 
της στην Ευρωπαϊκή Ένωση, της οποίας σήμερα έχει την τιμή να προεδρεύει, αλλά ακόμα και στη Ζώνη του 
Ευρώ.  Οικοδομώντας τη διεθνή της δραστηριότητα στη συνεχή υπεράσπιση των αρχών του διεθνούς δικαίου, 
αλλά και στο σεβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων, η χώρα μας, η μικρή μας πατρίδα, έχει κατακτήσει μια 
σημαντική θέση στο παγκόσμιο πολιτικό στερέωμα. 

 Την ίδια ώρα ο λαός μας δυστυχώς συνεχίζει να βιώνει τις συνεχείς συνέπειες της τραγωδίας του ’74 και 
να αγωνίζεται για την αποκατάσταση των δικαίων και των δικαιωμάτων του, για τη διασφάλιση της εδαφικής 
ακεραιότητας και ενότητας της Κύπρου.  Τονίζουμε για ακόμα μια φορά τη δέσμευσή μας για συνέχιση του 
αγώνα για εξεύρεση μιας δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης στο κυπριακό πρόβλημα, μιας λύσης που 
θα βασίζεται στις αρχές και τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, στη βάση των αξιών στις οποίες 
οικοδομήθηκε και εδράζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πατρίδα μας καλείται σήμερα να αντιμετωπίσει ένα ακόμα πρόβλημα, την οικονομική κρίση, που 
κτύπησε δυστυχώς και τη δική μας πόρτα.  Καλούμαστε σήμερα όλοι μας να πάρουμε δύσκολες, ενδεχομένως 
οδυνηρές, αποφάσεις, που θα μας οδηγήσουν ωστόσο, θα αγωνιστούμε γι’ αυτό, σε καλύτερες μέρες.  Η δεινή 
θέση στην οποία σήμερα βρισκόμαστε δεν πρέπει να μας πτοήσει.  Με συλλογικότητα και ενότητα στις 
προσπάθειές μας θα περάσουμε, είμαι βέβαιος, από τις νέες αυτές συμπληγάδες και θα ευοδωθούν οι στόχοι 
μας για ανάπτυξη, σταθερότητα και ευημερία του λαού μας. 

 Θα προχωρήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο το οποίο θα πρέπει να κηρυχθεί ως κατεπείγον 
και να ψηφιστεί κατά τη διάρκεια της σημερινής συνεδρίας του σώματος.  Το νομοσχέδιο τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2012, Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2012» και, αν δεν υπάρχει 
ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό θα κηρυχθεί ως επείγον και κατ’ ακολουθία θα παραπεμφθεί και παραπέμπεται 
στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, με την παράκληση να συνέλθει εκτάκτως, εάν δεν το 
έχει πράξει ήδη, να το μελετήσει και να ετοιμάσει σχετική έκθεση.  Παρακαλώ τον πρόεδρο και τα μέλη να 
αποσυρθούν. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα του Κεφαλαίου ∆εύτερου κατατίθενται και παραπέμπονται 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει δοθεί στα μέλη του 
σώματος. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 
∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.195-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 2 του 2012 
του προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 
2012 Νόμου του 2012 [Ν. 32(ΙΙ)/2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

       Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

 1. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.084-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του  
∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
∆ημήτρη Συλλούρη  
εκ μέρους του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος και  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Γιώργο Περδίκη, βουλευτή  
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

2. Ο περί του Νομικού Πλαισίου για την Ίδρυση 
Νομικού Προσώπου Ιδιωτικού ∆ικαίου για τη 
∆ιαχείριση των Ενεργειακών Κρατικών 
Οικοπέδων της ∆ημοκρατίας και Συναφείς 
∆ραστηριότητες Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.085-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του  
∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
Άγγελο Βότση  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
και  
Γιώργο Περδίκη, βουλευτή  
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

3. Ο περί της Προσωρινής Απαγόρευσης της 
Καλλιέργειας και της Εισαγωγής Γενετικά 
Τροποποιημένων Οργανισμών Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.086-2012). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή  
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Περιβάλλοντος  

4. Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.087-2012). 

Ιωνά Νικολάου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.088-2012). 

Ιωνά Νικολάου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει και μία πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Άγγελου Βότση και 
Γιώργου Περδίκη.  Εμείς θέλουμε να επισημάνουμε ότι υπάρχει αντισυνταγματικότητα, κατά τη γνώμη μας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Κατσουρίδη, τι σχέση έχει τούτο;  Είναι στην κατάθεση εννοείτε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, ναι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και ως εκ τούτου το εγείρετε προκαταρκτικά; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, πρόλαβα πριν να πάτε στη νομοθετική εργασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μπορεί να σταλεί και να κριθεί από την επιτροπή ως αντισυνταγματικό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέλω να πω ακόμα κάτι, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το θέμα της ΑΟΖ και το θέμα της ενέργειας ανήκει αποκλειστικά στο Υπουργείο Εμπορίου και 
διερωτώμαι γιατί παραπέμπεται στην επιτροπή Οικονομικών και όχι στην επιτροπή Εμπορίου.  Ποιος είναι ο 
λόγος; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποδεκτή η εισήγηση, παραπέμπεται στην επιτροπή Εμπορίου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρ’ όλο που καμία ένσταση να πάει στην επιτροπή Εμπορίου, αλλά ενδεχομένως η λογική της 
γραμματείας να ήταν ότι, επειδή όλες οι κρατικές εταιρείες που ελέγχονται από το κράτος…  Αλλά κανένα 
πρόβλημα να είναι στην επιτροπή Εμπορίου.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εξάλλου ουδείς εμποδίζει κανέναν εκ των βουλευτών να συμμετέχει σε όλες τις επιτροπές, ανεξάρτητα 
αν είναι μέλος ή όχι. 

 Προχωρούμε τώρα στη νομοθετική εργασία, με το υπ’ αριθμόν 1 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που 
τιτλοφορείται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2012».  Η έκθεση, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα παρακαλούσα να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης  

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και στις 24 Σεπτεμβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (ΦΠΑ) 
του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, 
ώστε να επιτευχθεί πληρέστερη εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με τις διατάξεις της Οδηγίας 
2006/112/ΕΚ του Συμβουλίου της 28ης Νοεμβρίου 2006 σχετικά με το κοινό σύστημα φόρου προστιθέμενης 
αξίας που καθορίζουν τις προϋποθέσεις που πρέπει να ισχύουν, για να θεωρούνται τα χρυσά νομίσματα ως 
επενδυτικός χρυσός. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών, η ανάγκη 
τροποποίησης της βασικής νομοθεσίας κρίθηκε αναγκαία έπειτα από παρατηρήσεις της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για ελλιπή συμβατότητα της εθνικής νομοθεσίας με την υπό αναφορά ευρωπαϊκή Οδηγία στα 
πλαίσια της διαδικασίας “EU Pilot”. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου, η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας ΦΠΑ ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι με βάση τις υφιστάμενες διατάξεις της νομοθεσίας για το ΦΠΑ, για να θεωρούνται τα χρυσά 
νομίσματα ως επενδυτικός χρυσός, πρέπει να ισχύουν σωρευτικά οι ακόλουθες προϋποθέσεις: 

1. Να είναι καθαρότητας τουλάχιστον εννιακοσίων χιλιοστών. 

2. Να έχουν κοπεί μετά το έτος 1800. 

3. Nα αποτελούν ή να έχουν αποτελέσει νόμιμο χρήμα στη χώρα προέλευσής τους.  

4. Nα πωλούνται υπό κανονικές συνθήκες σε τιμή η οποία δεν υπερβαίνει την κανονική αξία του χρυσού 
που περιέχεται στα νομίσματα σε ποσοστό περισσότερο από 180%.  

5. Nα περιλαμβάνονται σε κατάλογο που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα των Ευρωπαϊκών 
Κοινοτήτων και να γνωστοποιούνται μέσω της Επίσημης Εφημερίδας της ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή επισήμανε στην Κυπριακή ∆ημοκρατία ότι με 
βάση την ευρωπαϊκή Οδηγία μόνο οι πρώτες τέσσερις προϋποθέσεις πρέπει να ισχύουν σωρευτικά, ενώ η 
πέμπτη προϋπόθεση πρέπει να ισχύει εναλλακτικά και όχι σωρευτικά.  Περαιτέρω, όπως η ίδια εκπρόσωπος 
ενημέρωσε την επιτροπή, στις παρατηρήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής επισημαίνεται ότι με βάση τη σχετική 
ευρωπαϊκή Οδηγία η τιμή πώλησης των χρυσών νομισμάτων δεν πρέπει να υπερβαίνει την κανονική αξία του 
χρυσού που περιέχεται στα νομίσματα σε ποσοστό περισσότερο από 80% και όχι 180%, που προβλέπει η 
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ισχύουσα νομοθεσία. 

 Συναφώς, όπως η ίδια δήλωσε, με τον προτεινόμενο νόμο υιοθετούνται όλες οι παρατηρήσεις της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής που αναφέρονται πιο πάνω, ώστε η εθνική νομοθεσία να καταστεί συμβατή με το 
κοινοτικό κεκτημένο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2012».  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Παρακαλώ να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Παρακαλώ να προχωρήσετε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του σχετικού νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 2 και 3 θέματα στην ημερήσια διάταξη έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» και «Οι περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012».  Είναι, όπως αντιλαμβάνεστε, 
και τα δύο κανονισμοί.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς 
«Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» και «Οι περί 

Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και στις 24 Σεπτεμβρίου 2012.  Στην πρώτη 
συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (ΦΠΑ) του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 21 του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικών) 
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Κανονισμών, ώστε στις περιπτώσεις αναπροσαρμογών στην αφαίρεση φόρων εισροών επί κεφαλαιουχικών 
στοιχείων να περιληφθούν στα κεφαλαιουχικά στοιχεία και τα κτίρια που κατασκευάζονται από υποκείμενο στο 
φόρο πρόσωπο σε ακίνητη ιδιοκτησία που του ανήκει.  

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει της παραγράφου 5 του ∆έκατου 
Παραρτήματος του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Γενικών) Κανονισμών, ώστε η χρονική περίοδος κατά την οποία υποκείμενο στο φόρο 
πρόσωπο έχει υποχρέωση να τηρεί βιβλία και αρχεία για σκοπούς απόδοσης ΦΠΑ να μειωθεί από τα επτά σε 
έξι χρόνια. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών σε σχέση με 
τους πρώτους κανονισμούς, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, υποκείμενα στο φόρο πρόσωπα οφείλουν να 
προβαίνουν σε αναπροσαρμογές στην αφαίρεση του φόρου εισροών σε σχέση με το κάθε κεφαλαιουχικό 
στοιχείο, όταν υπάρχει διαφοροποίηση στη χρήση του, από φορολογητέα σε εξαιρούμενη ή και αντίστροφα.  
Με βάση την ίδια νομοθεσία, στα κεφαλαιουχικά στοιχεία για τα οποία εφαρμόζεται η εν λόγω αναπροσαρμογή 
δεν περιλαμβάνονται τα κτίρια που κατασκευάζονται από υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο σε ακίνητη 
ιδιοκτησία που του ανήκει, αλλά περιλαμβάνονται κτίρια που κατασκευάζονται από υποκείμενο στο φόρο 
πρόσωπο επί ακίνητης ιδιοκτησίας τρίτου, με αποτέλεσμα η παράλειψη αυτή να οδηγεί στη μη ορθή εφαρμογή 
των σχετικών κανονισμών, καθώς και σε διαφορετική μεταχείριση ως προς το δικαίωμα έκπτωσης φόρου 
εισροών. 

 Συναφώς, με βάση τα ίδια στοιχεία, με την προτεινόμενη τροποποίηση αίρεται η υπό αναφορά 
παράλειψη και παράλληλα υιοθετούνται οι διατάξεις της ευρωπαϊκής Οδηγίας 2006/112/ΕΚ του Συμβουλίου της 
28ης Νοεμβρίου 2006 σχετικά με το κοινό σύστημα φόρου προστιθέμενης αξίας, σύμφωνα με τις οποίες τα 
κράτη μέλη λαμβάνουν κάθε αναγκαίο μέτρο, ώστε να αποτρέπεται το ενδεχόμενο δημιουργίας αδικαιολόγητων 
πλεονεκτημάτων από τους διακανονισμούς αναφορικά με αγαθά επένδυσης. 

 Σε σχέση με τους δεύτερους κανονισμούς η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας ΦΠΑ ενημέρωσε την επιτροπή 
ότι η προτεινόμενη τροποποίηση στοχεύει στη μείωση του διοικητικού φόρτου των επιχειρήσεων.  Επιπλέον, 
επισήμανε ότι το μέτρο αυτό θα εφαρμοστεί σε δοκιμαστική βάση για χρονική περίοδο ενός έτους και στη λήξη 
της περιόδου αυτής το μέτρο αυτό θα επανεξεταστεί, με στόχο την περαιτέρω μείωση της προτεινόμενης 
περιόδου τήρησης βιβλίων και αρχείων στα πέντε χρόνια. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, από την εφαρμογή του προτεινόμενου μέτρου 
αναμένεται μείωση κατά 22% του διοικητικού φόρτου των επιχειρήσεων που δημιουργεί η διαδικασία τήρησης 
των εν λόγω βιβλίων και αρχείων, η οποία σε πραγματικούς αριθμούς αναμένεται να ανέλθει σε €654.000. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της συζήτησης των δεύτερων κανονισμών μέλη της επιτροπής τόνισαν την 
ανάγκη υιοθέτησης ανάλογης ρύθμισης και από το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων. 

 Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας ΦΠΑ δεσμεύτηκε να μεταφέρει την πιο πάνω εισήγηση στο Υπουργείο 
Οικονομικών, ώστε αυτή να μελετηθεί περαιτέρω από το αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012» και «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2012». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μη υπαρχόντων ομιλητών, προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 2 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι υπ’ αριθμόν 2 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 3 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι υπ’ αριθμόν 3 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε τώρα με το υπ’ αριθμόν 4 θέμα στην ημερήσια διάταξη που τιτλοφορείται «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 Σεπτεμβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, καθώς και εκπρόσωποι του Οργανισμού Συγκοινωνιών Επαρχίας 
Λευκωσίας (ΟΣΕΛ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους €16.000.000 για κάλυψη της αυξημένης δαπάνης για συνέχιση του 
προγράμματος υλοποίησης του Σχεδίου των ∆ημόσιων Επιβατικών Μεταφορών. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, με βάση το νέο νομοθετικό πλαίσιο 
που προωθήθηκε και ολοκληρώθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων εντός του έτους 2009, 
υπογράφηκαν στις 2 ∆εκεμβρίου 2009 και τέθηκαν σε ισχύ στις 5 Ιουλίου 2010 έξι συμβάσεις παραχώρησης 
δημόσιας υπηρεσίας εσωτερικών οδικών επιβατικών μεταφορών σε τακτικές γραμμές για τις πέντε επαρχίες 
(Λευκωσία, Λεμεσό, Λάρνακα, Πάφο, Αμμόχωστο) και για τις διαστικές διαδρομές που συνδέουν τις πόλεις. 
Υποχρέωση των αναδόχων μεταξύ άλλων είναι η διασφάλιση των πόρων για ανανέωση του στόλου και η 
εισαγωγή νέας τεχνολογίας διαχείρισης στόλου και ελέγχου εισιτηρίων εντός συγκεκριμένου 
χρονοδιαγράμματος, καθώς και η κάλυψη των λειτουργικών τους εξόδων (μισθοί προσωπικού, καύσιμα κ.λπ.). 

 Σημειώνεται ότι με την έναρξη ισχύος των εν λόγω συμβάσεων αντικαταστάθηκε το παλιό σύστημα 
επιδότησης ζημιών περιφερειακών εταιρειών αστικών και αγροτικών λεωφορείων στις γεωγραφικές περιοχές 
που καλύπτουν οι συμβάσεις.  Στα πλαίσια του νέου συστήματος έχει ξεκινήσει η ανανέωση του στόλου, έχουν 
ήδη παραληφθεί και τεθεί σε υπηρεσία 255 καινούρια χαμηλοδάπεδα λεωφορεία τελευταίας περιβαλλοντικής 
τεχνολογίας και έχει εργοδοτηθεί μεγάλο μέρος εργαζομένων που ήδη απασχολούνταν στον τομέα επιβατικών 
μεταφορών με βάση το προηγούμενο σύστημα, καθώς και επιπρόσθετο προσωπικό που απαιτείται για τη 
λειτουργία του νέου συστήματος (συνολικά 1 500 άτομα). 

 Επιπρόσθετα, στα πλαίσια του νέου συστήματος σχεδιάστηκε και τέθηκε σε λειτουργία η ελάχιστη 
δυνατή υπηρεσία που μπορούσε να προσφερθεί, ώστε να υπάρχει δίκτυο δρομολογίων που να εξυπηρετεί τις 
βασικές απαιτήσεις του επιβατικού κοινού.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση τις συμβάσεις που υπογράφηκαν, ο κάθε ανάδοχος δικαιούται να 
λαμβάνει ως πληρωμή από την αναθέτουσα αρχή την κυβερνητική συνεισφορά, η οποία δεν μπορεί να 
υπερβαίνει το πραγματικό κόστος της υπηρεσίας, μείον τα έσοδα από την υπηρεσία, συν ένα εύλογο κέρδος.  
Το ποσοστό του εύλογου κέρδους καθορίστηκε στο 6%, μέχρι να εγκατασταθεί σύγχρονο σύστημα έκδοσης και 
ελέγχου εισιτηρίων, και στη συνέχεια μπορεί να ανέλθει μέχρι και στο 10%, νοουμένου ότι ο ανάδοχος ξεπερνά 
τους συμφωνημένους στόχους αύξησης της επιβατικής κίνησης των μη δικαιούχων δωρεάν μεταφοράς. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, οι πληρωμές των αναδόχων γίνονται σε δύο φάσεις.  Αρχικά 
παραχωρείται στους αναδόχους μέρος του ποσού της υπολογιζόμενης αποζημίωσης για τις υπηρεσίες που 
παρέχουν στη βάση της κυβερνητικής συνεισφοράς του προηγούμενου έτους.  Στη συνέχεια, εντός του 
επόμενου έτους, υποβάλλουν ελεγμένους ετήσιους λογαριασμούς προς την αναθέτουσα αρχή και, αφού 
ελεγχθεί το πραγματικό κόστος της υπηρεσίας, λαμβάνουν το υπόλοιπο ποσό που δικαιούνται.  Σημειώνεται 
ότι, στην περίπτωση που το πραγματικό κόστος ανά χιλιόμετρο (ΚΑΧ) ξεπεράσει το προκαθορισθέν κόστος 
ανά χιλιόμετρο, η κυβέρνηση δεν καταβάλλει επιπρόσθετα πόσα, δηλαδή το επιπρόσθετο κόστος αποτελεί 
ζημιά για τον ανάδοχο. 

 Σημειώνεται επίσης ότι κατά το έτος 2009 το ποσό για τη διετία 2011-2012 για την υπηρεσία που 
εκτιμήθηκε ότι έπρεπε να προσφέρεται είχε προϋπολογισθεί στα €128 εκατομμύρια (χωρίς το ΦΠΑ) στη βάση 
εκτιμώμενου ΚΑΧ ίσου με €2,20, περιλαμβανομένου του εύλογου κέρδους.  Μετά όμως την υπογραφή των 
συμβάσεων, στις 2 ∆εκεμβρίου 2009, το ΚΑΧ, το οποίο ήταν προϊόν διαπραγμάτευσης που είχε προηγηθεί της 
υπογραφής των συμβάσεων, αυξήθηκε σημαντικά και καθορίστηκε περίπου στα €3, μη περιλαμβανομένου του 
εύλογου κέρδους.  Συναφώς, λαμβάνοντας υπόψη ότι η υπηρεσία σε παγκύπριο επίπεδο περιλαμβάνει 
δρομολόγια συνολικού μήκους περί τα τριάντα εκατομμύρια χιλιόμετρα ετησίως, υπολογιζόμενο το κόστος 
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ανέρχεται στα €90 εκατομ. (πλέον περίπου €5 εκατομ. που υπολογιζόταν να είναι το εύλογο κέρδος) αντί €66 
εκατομ., με βάση τους αρχικούς υπολογισμούς.  Με δεδομένα ετήσια έσοδα από εισιτήρια, της τάξης των €10 
εκατομ., το ποσό που θα έπρεπε να περιλαμβάνεται στον κρατικό προϋπολογισμό θα αυξανόταν δραματικά 
(€85 εκατομ.), σε τιμές του 2010, που σταδιακά θα αυξάνονταν λόγω της σημαντικής αύξησης της τιμής των 
καυσίμων και του κόστους οδηγών, που αυξάνεται με την εισαγωγή αυστηρών κανόνων για το ωράριο 
εργασίας στο τιμόνι.  Ως αποτέλεσμα, για τη διετία 2011-2012 θα απαιτούνταν €170 εκατομ. αντί €128 εκατομ., 
που είχε υπόψη του το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Όπως είναι γνωστό, όταν οι συμβάσεις τέθηκαν σε εφαρμογή τον Ιούλιο του 2010, με βάση τα στοιχεία 
που προέκυψαν κατά την αξιολόγηση των δεδομένων από τους πρώτους μήνες λειτουργίας του νέου 
συστήματος, το Τμήμα Ελέγχου του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων έθεσε θέμα ότι το ΚΑΧ το οποίο 
καθορίζεται στη σύμβαση ήταν υπερβολικά υψηλό και ότι έπρεπε να επανακαθοριστεί.  Προς τούτο, το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, σε συνεργασία με το Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας, προέβη σε 
σύσταση ομάδας εργασίας, για να μελετήσει τις παραμέτρους κόστους του συστήματος.  Σημειώνεται ότι η 
ομάδα εργασίας έχει σχεδόν ολοκληρώσει τους υπολογισμούς της για το έτος 2010 και αναμένεται ότι θα 
επιτευχθεί μείωση του ΚΑΧ από €3 σε €2,20. 

 Σημειώνεται ότι η προσπάθεια του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για εξορθολογισμό των 
πληρωμών προς τους αναδόχους συνοδεύτηκε από αντιδράσεις των αναδόχων, οι οποίοι, επικαλούμενοι 
προβλήματα ρευστότητας, αρνήθηκαν να πληρώσουν το προσωπικό τους, με αποτέλεσμα την εκ μέρους των 
εργαζομένων λήψη απεργιακών μέτρων.  Το Φεβρουάριο του 2012 έγιναν συναντήσεις των αναδόχων με τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων, στις οποίες τελικά έγινε δεκτή από τους αναδόχους η μείωση του κόστους 
των υφιστάμενων λεωφορείων που διαθέτουν οι μέτοχοι των εταιρειών, το οποίο αναγνωρίζεται ως κόστος της 
υπηρεσίας για σκοπούς σύμβασης.  Παρ’ όλον ότι με ορισμένους αναδόχους παραμένουν ακόμη ορισμένα 
θέματα για εξέταση, η μείωση στο κόστος της υπηρεσίας αναμένεται ότι θα υπερβεί τα €20 εκατομ. ετησίως. 

 Περαιτέρω, η σημαντική μείωση της κυβερνητικής συνεισφοράς επηρέασε δυσμενώς τη ρευστότητα των 
αναδόχων, αφού αυτοί φαίνεται να είχαν βασίσει τις προβλέψεις της ταμειακής ροής τους στη βάση της υψηλής 
κυβερνητικής συνεισφοράς που προέβλεπε η σύμβαση ως οροφής κυβερνητικής συνεισφοράς (€3 ανά χμ., μη 
περιλαμβανομένου του εύλογου κέρδους).  Για την αντιμετώπιση του προβλήματος της ρευστότητας των 
αναδόχων προωθήθηκε από την αναθέτουσα αρχή η αλλαγή στον τρόπο καταβολής της κυβερνητικής 
συνεισφοράς και λήφθηκε έγκριση από την Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων.  Συγκεκριμένα, 
αποφασίστηκε όπως οι πληρωμές γίνονται μηνιαία αντί τριμηνιαία και όπως αυτές βασίζονται στο 95% του 
προκαταρκτικού κόστους για το έτος 2011, το οποίο θα καθορίσει η ομάδα μελέτης. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση, το σύνολο της κυβερνητικής εισφοράς παγκύπρια για την τριετία 
2010 (6 μήνες), 2011 και 2012 θα είναι της τάξης των €140 εκατομ. έως €150 εκατομ. (χωρίς το ΦΠΑ 5%), ενώ 
μέχρι σήμερα έχει καταβληθεί ποσό της τάξης των €113 εκατομ.  Λαμβάνοντας υπόψη ότι η πληρωμή για το 
μήνα ∆εκέμβριο του 2012, καθώς και ένα ποσοστό της τάξης του 10% της κυβερνητικής συνεισφοράς των 
άλλων έντεκα μηνών του 2012 (δηλαδή ένα ποσό της τάξης των €10 εκατομ.) θα καταβληθούν εντός του 2013, 
για το υπόλοιπο του έτους 2012 θα απαιτηθεί ένα ποσό της τάξης των €20 εκατομ. 

 Συναφώς, το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2012, αποφάσισε: 

1.  να εγκρίνει την περίληψη στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012 πρόσθετων πιστώσεων ύψους μέχρι 
€16 εκατομ. και πιστώσεων ύψους €5 εκατομ. από εξοικονομήσεις του προϋπολογισμού του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, ώστε να καταστεί δυνατή η συνέχιση του προγράμματος 
υλοποίησης του σχεδίου αναβάθμισης των δημόσιων επιβατικών μεταφορών με λεωφορείο, 

2.  να εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Οικονομικών να ετοιμάσει και να καταθέσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων νομοσχέδιο συμπληρωματικού προϋπολογισμού για ποσό ύψους €16 εκατομ., για 
υλοποίηση της εν λόγω απόφασης. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν 
να πληροφορηθούν για τη λειτουργία, την κερδοφορία, τα δρομολόγια και τις προοπτικές του σχεδίου 
αναβάθμισης των δημόσιων επιβατικών μεταφορών με λεωφορείο.  Με βάση την ενημέρωση της οποίας έτυχε 
η επιτροπή, εξέφρασε την έντονη ανησυχία της για τη βιωσιμότητα του εν λόγω σχεδίου, καθώς και για το κατά 
πόσο το ποσό που περιλαμβάνεται στον υπό συζήτηση συμπληρωματικό προϋπολογισμό είναι επαρκές. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσε ότι επί του παρόντος τα λεωφορεία 
διανύουν 31,5 εκατομ. χμ. το χρόνο και ότι τα έσοδα κατά την τελευταία τριετία παρουσιάζουν αυξητική τάση.  
Σημείωσε επίσης ότι διενεργείται συνεχής αξιολόγηση του συστήματος ως προς το γενικό του έργο και τα 
δρομολόγια και, όπου διαπιστώνεται ότι κάποιο δρομολόγιο δεν είναι χρήσιμο, θα σταματήσει η λειτουργία του.  

 Περαιτέρω, όπως ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε, υπάρχει αύξηση στην επιβατική κίνηση των 
λεωφορείων και τα προγράμματα και τα δρομολόγια τροποποιούνται συνεχώς, ούτως ώστε να ικανοποιούν το 
κοινό στο μέγιστο δυνατό βαθμό.  Όσον αφορά το ποσοστό του εύλογου κέρδους, ο ίδιος εκπρόσωπος 
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σημείωσε ότι έγινε πρόνοια, ώστε αυτό να κυμαίνεται μεταξύ 6% και 10%, γεγονός το οποίο αμφισβητήθηκε 
από τους αναδόχους, με αποτέλεσμα το αρμόδιο υπουργείο να ζητήσει γνωμάτευση από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή. Εξέφρασε επίσης την άποψη ότι παρ’ όλες τις δυσκολίες που προέκυψαν, κυρίως λόγω της 
οικονομικής κρίσης, το σχέδιο αναβάθμισης των δημόσιων επιβατικών μεταφορών με λεωφορείο κρίνεται 
πετυχημένο μέχρι στιγμής και η έγκριση των επιπρόσθετων πιστώσεων κρίνεται απαραίτητη για τη συνέχιση 
της λειτουργίας του. 

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ενώπιον της 
επιτροπής, λόγω του γεγονότος ότι κατά την ετοιμασία του κρατικού προϋπολογισμού του 2012 δεν ήταν 
γνωστό το ύψος της δαπάνης που θα απαιτούσε το νέο σύστημα, λόγω των διαπραγματεύσεων που 
διεξάγονταν, στο σχετικό κονδύλι περιλήφθηκε το ίδιο ποσό που περιλήφθηκε το 2011 (€45 εκατομ.).  Με το 
κονδύλι όμως αυτό είχαν καλυφθεί μόνο τα τρία από τα τέσσερα τρίμηνα πληρωμών, λόγω του ότι το πρώτο 
τρίμηνο είχε καλυφθεί προκαταβολικά εντός του έτους 2010.  Επιπροσθέτως, κατά την ψήφιση του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2012 το διαθέσιμο κονδύλι μειώθηκε περαιτέρω στα €42 εκατομ. (8% αποκοπή) κατόπιν 
πρότασης της Βουλής. 

 Τέλος, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ανέφερε ότι οι δημόσιες μεταφορές 
χρήζουν κρατικής ενίσχυσης, όπως ακριβώς και σε άλλες χώρες, σημειώνοντας ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
θέτει κανόνες σχετικά με τον τρόπο παραχώρησης της κρατικής ενίσχυσης.  

 Ο εκπρόσωπος του ΟΣΕΛ ανέφερε ότι τα αποτελέσματα από ένα σύγχρονο σύστημα δημόσιων 
μεταφορών είναι θετικά.  Ωστόσο σημείωσε την ύπαρξη σημαντικών προβλημάτων και τόνισε ότι κανένας από 
τους αναδόχους δεν έχει ετοιμάσει τελικούς λογαριασμούς για το έτος 2010, γεγονός που δημιουργεί πρόβλημα 
στην ταμειακή ροή και τους καθιστά αναξιόπιστους προς τις τράπεζες.  Τέλος, ο ίδιος εκπρόσωπος ζήτησε 
όπως παρασχεθεί στους λεωφορειούχους ο αναγκαίος χρόνος, για να καταγράψουν τα αιτήματά τους και να τα 
αποστείλουν με γραπτό υπόμνημά τους στην επιτροπή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση 
των ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Να παρακαλέσω να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους 
€16.000.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2.  

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των εν λόγω άρθρων; 

 Μία αποχή.  

 Με μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το εν λόγω νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απέχω από την ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε, γιατί το δικηγορικό γραφείο με το οποίο συνεργάζομαι είναι 
νομικός σύμβουλος μίας εκ των εταιρειών που θα πάρουν στήριξη από αυτό το συμπληρωματικό 
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προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε.  Εύχομαι να απόσχετε και στην επόμενη ψηφοφορία σε άλλο χώρο! 

(Γέλια) 

 Ευχαριστώ για την κατανόηση όλων σας! 

 Τα υπ’ αριθμόν 5 και 6 θέματα της ημερήσιας διάταξης, που τιτλοφορούνται «Ο περί της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012», αντίστοιχα, αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα στην ημερήσια διάταξη τιτλοφορείται «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Γεώργιος Γεωργίου Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού Νίκος Νικολαΐδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 25 Ιανουαρίου και στις 12 και 19 Σεπτεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
καθώς και ο αναπληρωτής διευθυντής Φυλακών.  Ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε αρχικά είναι η τροποποίηση του περί Ποινικού Κώδικα 
Νόμου, ώστε αφενός να περιληφθεί στο ποινικό αδίκημα της απόδρασης κρατουμένου η περίπτωση της 
απόδρασης προσώπου που τελεί υπό νόμιμη κράτηση δυνάμει διατάγματος κράτησης και απέλασης και 
αφετέρου να περιληφθούν στο ποινικό αδίκημα της παροχής συνδρομής στην απόδραση φυλακισμένου οι 
περιπτώσεις της παροχής συνδρομής σε κρατούμενο για απόδραση ή της απόπειρας απόδρασης εντός των 
αστυνομικών κρατητηρίων. 

 Περαιτέρω, με το προτεινόμενο νομοσχέδιο το αδίκημα της παροχής συνδρομής στην απόδραση 
φυλακισμένου ή κρατουμένου καθίσταται αυστηρότερο, εφόσον δε θα χρειάζεται να αποδειχθεί ο σκοπός του 
προσώπου που μεταφέρει στη φυλακή ή στο κρατητήριο οτιδήποτε διευκολύνει την απόδραση, αρκεί να 
υπάρχει η δυνατότητα το εν λόγω μεταφερόμενο αντικείμενο να χρησιμοποιηθεί για την απόδραση 
φυλακισμένου ή κρατουμένου ή να τη διευκολύνει. 

 Επιπρόσθετα, το ποινικό αδίκημα της παροχής συνδρομής στην απόδραση θεωρείται ότι διαπράττεται 
και στην περίπτωση μεταφοράς κινητού τηλεφώνου εντός των αστυνομικών κρατητηρίων, ρύθμιση που είναι 
ανάλογη με τις υφιστάμενες διατάξεις του περί Φυλακών Νόμου και των σχετικών κανονισμών για τις φυλακές. 

 Στο στάδιο της μελέτης των προνοιών του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν κυρίως τα πιο κάτω 
ζητήματα: 

1. Η πρόνοια του νομοσχεδίου σε σχέση με το αδίκημα της παροχής συνδρομής στην απόδραση 
φυλακισμένου ή κρατουμένου, το οποίο χαρακτηρίζεται ως κακούργημα, σε αντιδιαστολή με το ίδιο το 
αδίκημα της απόδρασης, το οποίο, σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία, μπορεί να συνιστά είτε 
κακούργημα προκειμένου για καταδικασθέντα ή κατηγορούμενο για κακούργημα είτε πλημμέλημα σε 
κάθε άλλη περίπτωση.  Συγκεκριμένα, προβλημάτισε το γεγονός ότι η παροχή συνδρομής στην 
απόδραση θα συνιστά κακούργημα ανεξάρτητα από το αν το ίδιο το αδίκημα της απόδρασης συνιστά 
κακούργημα ή πλημμέλημα.  Σε σχέση με το ζήτημα αυτό οι εκπρόσωποι της αστυνομίας και της 
Νομικής Υπηρεσίας δήλωσαν ότι θεωρείται πολύ σοβαρό αδίκημα η βοήθεια στην απόδραση κάποιου 
που βρίσκεται υπό νόμιμη κράτηση, γι’ αυτό και η πράξη αυτή χαρακτηρίζεται ως κακούργημα. 

2. Η πρόνοια του νομοσχεδίου με την οποία ποινικοποιείται η μεταφορά εντός των αστυνομικών 
κρατητηρίων μόνο κινητού τηλεφώνου, αποκλείοντας έτσι οποιοδήποτε άλλο φορητό μέσο επικοινωνίας. 
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3. Το πολύ χαμηλό ύψος της χρηματικής ποινής των €850,00 που προβλέπεται στην περίπτωση καταδίκης 
για μεταφορά εντός των αστυνομικών κρατητηρίων κινητού τηλεφώνου. 

 Στη βάση των πιο πάνω παρατηρήσεων και/ή προβληματισμών της επιτροπής, η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, σε συνεργασία με τους εκπροσώπους της αστυνομίας και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, υπέβαλε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο, στο οποίο 
περιλήφθηκαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η τροποποίηση των διατάξεων που προβλέπουν για την ελευθέρωση κρατουμένου και η περαιτέρω 
τροποποίηση των διατάξεων που σχετίζονται με την απόδραση κρατουμένων, ώστε τα αδικήματα αυτά 
να συνιστούν πλέον μόνο κακουργήματα. 

2. Η ποινικοποίηση της μεταφοράς εντός των αστυνομικών κρατητηρίων κινητού τηλεφώνου, καθώς και 
οποιουδήποτε άλλου φορητού μέσου επικοινωνίας. 

3. Η αύξηση της ποινής για το αδίκημα της μεταφοράς κινητού τηλεφώνου ή φορητού μέσου επικοινωνίας 
στα αστυνομικά κρατητήρια από €850,00 σε €1.500. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής επί του αναθεωρημένου, σύμφωνα με 
τα πιο πάνω, κειμένου του νομοσχεδίου, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας προέβη σε πρόσθετες παρατηρήσεις και εισηγήσεις για σκοπούς βελτίωσης των προνοιών του 
νομοσχεδίου και ορθότερης απόδοσης του σκοπού που αυτό επιδιώκει.  Συγκεκριμένα, η πιο πάνω 
εκπρόσωπος εισηγήθηκε τη σαφέστερη ερμηνεία ορισμένων όρων σε συνάρτηση με την πιο σαφή και πλήρη 
διατύπωση των πράξεων που στοιχειοθετούν το αδίκημα της ελευθέρωσης κρατουμένου, διακρίνοντας την 
περίπτωση που η ελευθέρωση αυτή γίνεται κατά ή αμέσως πριν από ή αμέσως μετά τη σύλληψη κάποιου 
προσώπου από την περίπτωση της παροχής συνδρομής με σκοπό την ελευθέρωση κάποιου προσώπου που 
βρίσκεται υπό νόμιμη κράτηση, η οποία παρέχεται σε μεταγενέστερο στάδιο της νόμιμης κράτησής του. 

 Επίσης, η ίδια εκπρόσωπος εισηγήθηκε τη σαφέστερη διατύπωση του αδικήματος της απόδρασης, ώστε 
αυτό να καλύπτει εκτός από την απόδραση από φυλακή ή αστυνομικό κρατητήριο και την περίπτωση 
απόδρασης προσώπου από άλλο χώρο, ενόσω αυτό τελεί υπό νόμιμη κράτηση και είναι υπό τον έλεγχο ή την 
εποπτεία του Αρχηγού Αστυνομίας ή του διευθυντή των Φυλακών ή του δικαστηρίου ή του διευθυντή του 
Τμήματος Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη τις σχετικές επισημάνσεις της 
εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του 
νομοσχεδίου, ώστε σε αυτό να διαλαμβάνονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Η χρήση ή η απειλή χρήσης βίας εναντίον οποιουδήποτε προσώπου ή περιουσίας κατά ή αμέσως πριν 
από ή αμέσως μετά τη στέρηση της ελευθερίας προσώπου, με σκοπό να ελευθερωθεί το πρόσωπο 
αυτό από νόμιμη κράτηση ή να εμποδιστεί η στέρηση της ελευθερίας του, συνιστούν κακούργημα το 
οποίο επισύρει ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα επτά έτη. 

2. Η παροχή συνδρομής με οποιοδήποτε τρόπο αλλά χωρίς τη χρήση βίας κατά ή αμέσως πριν από ή 
αμέσως μετά τη στέρηση της ελευθερίας προσώπου, με σκοπό να ελευθερωθεί πρόσωπο που βρίσκεται 
υπό νόμιμη κράτηση, συνιστά κακούργημα που επισύρει ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα πέντε 
έτη. 

3. Η διαφυγή προσώπου ή η απόπειρα διαφυγής προσώπου που τελεί υπό νόμιμη κράτηση είτε με τη 
χρήση βίας είτε με οποιοδήποτε άλλο τρόπο συνιστούν κακούργημα που επισύρει ποινή φυλάκισης που 
δεν υπερβαίνει τα πέντε έτη. 

4. Η παροχή συνδρομής για τη διαφυγή προσώπου που τελεί υπό νόμιμη κράτηση ή η μεταφορά 
οποιουδήποτε αντικειμένου εντός φυλακής ή αστυνομικών κρατητηρίων το οποίο μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί προς διευκόλυνση της διαφυγής συνιστούν κακούργημα που επισύρει ποινή φυλάκισης 
που δεν υπερβαίνει τα πέντε έτη. 

5. Η μεταφορά από οποιοδήποτε πρόσωπο κινητού τηλεφώνου ή οποιουδήποτε άλλου φορητού μέσου 
επικοινωνίας εντός των αστυνομικών κρατητηρίων, με σκοπό αυτό να περιέλθει στην κατοχή προσώπου 
που τελεί υπό νόμιμη κράτηση, συνιστά πλημμέλημα που επισύρει ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει 
το ένα έτος ή χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις δύο χιλιάδες ευρώ ή και τις δύο αυτές ποινές. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο κείμενο του νομοσχεδίου περαιτέρω τροποποιήσεις, με σκοπό 
τη βελτίωσή του από νομοτεχνική άποψη. 

 Σημειώνεται ότι με το τελικό κείμενο συμφώνησε η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του 
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νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2012». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2.  

 Αντικατάσταση του άρθρου 127 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 128 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4.  

 Αντικατάσταση του άρθρου 129 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5.  

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται.  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα της ημερήσιας διάταξης είναι «Ο περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Ιατροτεχνολογικά…. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 8, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 8, με συγχωρείτε, από παραδρομή δεν το έχω προσέξει, γιατί οι σελίδες ήταν 
κολλημένες. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η σύγχυση για το 8 υπάρχει, γιατί ίσως να έχετε σημείωμα ότι θα τοποθετούμαστε όλοι 
εντός της Βουλής, εντός της ολομέλειας, ενώ είναι ομόφωνο.  Αν δεν έχετε σημείωμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, ήταν οι σελίδες η μία κολλημένη στην άλλη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πληροφορούμαι από τη γραμματεία δηλαδή, έντζιε ήξερά το πόξω! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πολλά προχωρημένη η στάση σου, ακόμα και σε τούτο να τον δικαιολογήσεις! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ θερμά για τη διαπίστωση, κύριε Κατσουρίδη! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εξασκείται, ρε Νίκο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα… 

 Κύριε Κουλία, άσκηση θέλουμε όλοι! 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα της ημερήσιας διάταξης τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2012 Νόμος (Αρ. 1) του 2012».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τo νομοσχέδιο «O περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2012 Νόμος (Αρ. 1) του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 20 Σεπτεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, όπου εξέφρασαν τις απόψεις τους, εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών, της Γραμματείας της Κυπριακής Προεδρίας ΕΕ-Γραφείο 
Προγραμματισμού και της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 3 του περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφιση 
Προϋπολογισμών) Νόμου (Ν. αρ. 194/1987), η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου υπέβαλε αίτημα στο καθ’ ύλην 
αρμόδιο Υπουργείο Εσωτερικών για έγκριση συμπληρωματικού προϋπολογισμού.  Ακολούθως, το Υπουργικό 
Συμβούλιο ενέκρινε το συμπληρωματικό προϋπολογισμό υπό μορφή νομοσχεδίου με τίτλο «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2012 Νόμος (Αρ. 1) του 2012» 
και εξουσιοδότησε την Υπουργό Εσωτερικών να το καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων για την ψήφισή 
του σε νόμο.  Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 13 Σεπτεμβρίου 2012.  

 Ειδικότερα, ο υπό αναφορά συμπληρωματικός προϋπολογισμός αφορά την κάλυψη των εξόδων του 
συνεδρίου “Looking beyond the AVMS Directive: the challenges of Connected TV”, το οποίο θα 
συνδιοργανώσει η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 25 και 26 Οκτωβρίου 
2012 στη Λεμεσό και συμπεριλαμβάνεται στο πρόγραμμα των εκδηλώσεων της Κυπριακής Προεδρίας του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ). 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό, το υπό αναφορά συνέδριο 
θεωρείται υψίστης σημασίας για την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για σκοπούς ανάπτυξης πολιτικών για τα 
οπτικοακουστικά/ραδιοτηλεοπτικά μέσα στο νέο ψηφιακό περιβάλλον και ειδικότερα στα πλαίσια της 
επιταχυνόμενης σύγκλισης τηλεοπτικής και διαδικτυακής διανομής οπτικοακουστικού περιεχομένου, που 
συνοψίζεται με τον όρο “Connected TV” ή “Smart TV”. 

 Περαιτέρω, τα πορίσματα του συνεδρίου θα χρησιμοποιηθούν από την Επιτροπή για την ετοιμασία 
εγγράφου πολιτικής (Green Paper), που αναμένεται να δημοσιοποιηθεί μέσα στο 2013 και θα οδηγήσει στην 
αναθεώρηση της παρούσας Οδηγίας 2010/13/EE του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου της 10ης Μαρτίου 2010 για το συντονισμό ορισμένων νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών 
διατάξεων των κρατών μελών σχετικά με την παροχή υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων (οδηγία για τις 
υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων).  Η Κύπρος στοχεύει να καταστήσει το συνέδριο ετήσιο θεσμό και η 
Κύπρος να καταστεί κέντρο για το συντονισμό των υπηρεσιών αυτών. 

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά συνέδριο διοργανώνεται μετά από σχετική εισήγηση του τέως 
Υπουργού Εσωτερικών, που υποβλήθηκε με επιστολή του προς την Επίτροπο για την Κοινωνία της 
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Πληροφορίας και τα Μέσα, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2011, η οποία κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής.  Η 
εν λόγω επίτροπος ανταποκρίθηκε θετικά στο σχετικό αίτημα με επιστολή της, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 
2012, η οποία επίσης κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής.  

 Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, το συνολικό κόστος της διοργάνωσης 
του συνεδρίου αυτού αναμένεται να ανέλθει περίπου στις εκατό χιλιάδες ευρώ (€100.000).  Η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, ως συνδιοργανωτής, έχει ήδη εγκρίνει και ενημερώσει σχετικά την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 
για τη συγχρηματοδότηση της εκδήλωσης με το ποσό των σαράντα χιλιάδων ευρώ (€40.000), το οποίο θα 
καταβληθεί το 2013.  Ως εκ τούτου, η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου αιτείται την έγκριση του ποσού των 
εκατό χιλιάδων ευρώ (€100.000) με τον προτεινόμενο συμπληρωματικό προϋπολογισμό για το 2012, καθώς 
στον εγκεκριμένο προϋπολογισμό της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το 2012 υπάρχει πρόνοια μόνο για 
τέσσερις χιλιάδες πεντακόσια ευρώ (€4.500).  Περαιτέρω, όταν καταβληθεί το ποσό των σαράντα χιλιάδων 
ευρώ (€40.000) στην Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, θα γίνει η ανάλογη 
προσαρμογή στον προϋπολογισμό της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το 2013. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου σε συνεργασία με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
με τις αρμόδιες αρχές της οποίας διατηρεί άριστη συνεργασία, στοχεύουν σε ένα υψηλού επιπέδου συνέδριο με 
συμμετέχοντες και ομιλητές από όλους τους εμπλεκόμενους φορείς.  Οι προετοιμασίες για το εν λόγω συνέδριο 
τόσο από πλευράς της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου όσο και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής βρίσκονται στο 
τελικό στάδιο. 

 Ο εκπρόσωπος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, αφού κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής την 
επίσημη απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής με την οποία εγκρίνεται η συγχρηματοδότηση του συνεδρίου με 
το ποσό των σαράντα χιλιάδων ευρώ (€40.000), τόνισε εκ νέου τη σημαντικότητα του συνεδρίου λαμβάνοντας 
υπόψη ότι τα νέα δεδομένα που προκύπτουν στο χώρο των οπτικοακουστικών υπηρεσιών από την εφαρμογή 
της υπηρεσίας “Connected TV” δε ρυθμίζονται από καμία υφιστάμενη ευρωπαϊκή Οδηγία.  Ειδικότερα, η 
υπηρεσία “Connected TV” αποτελεί τη νέα γενιά τηλεοπτικών συσκευών, οι οποίες είναι συνδεδεμένες με 
πλατφόρμες παροχής οπτικοακουστικών υπηρεσιών, και σε αυτή συνυπάρχουν τηλεόραση και διαδικτυακές 
υπηρεσίες.  Συνεπώς, σε ό,τι αφορά την υπηρεσία “Connected TV”, αυτή ξεφεύγει από τον παραδοσιακό 
έλεγχο που εφαρμόζεται στις υπηρεσίες τηλεόρασης, αφού τώρα στον έλεγχο προστίθενται και οι διαδικτυακές 
υπηρεσίες. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ενημερωτικά ότι στο συνέδριο αυτό αναμένεται πως θα 
λάβουν μέρος διακόσιοι πενήντα (250) σύνεδροι από όλες τις ευρωπαϊκές χώρες.  Το συνέδριο αναμένεται να 
τύχει κάλυψης από πολλά διεθνή ΜΜΕ, γεγονός που του προσδίδει κύρος και αναδεικνύει τη σημαντικότητά 
του. 

 Καταλήγοντας, ο ίδιος εκπρόσωπος υπενθύμισε ότι η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου είναι ανεξάρτητη 
Αρχή η οποία αυτοσυντηρείται οικονομικά.  Συνεπώς, το συνολικό ποσό που απαιτείται θα επιβαρύνει την ίδια 
την Αρχή και δε θα επιβαρυνθεί τελικά ο κρατικός προϋπολογισμός.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών ανέφερε ότι το εν λόγω συνέδριο αποτελεί την κορωνίδα 
των εκδηλώσεων της Κυπριακής Προεδρίας στον τομέα της παροχής υπηρεσιών οπτικοακουστικών μεσών και 
τόνισε ότι η συνδιοργάνωσή του αποτελεί καλή επένδυση για την Κύπρο λόγω της αναμενόμενης διεθνούς 
προβολής που θα τύχει. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι το Υπουργείο Οικονομικών συμφωνεί με την 
προώθηση του εν λόγω συμπληρωματικού προϋπολογισμού. 

 Συμφωνία με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις εξέφρασαν και οι εκπρόσωποι του Γραφείου της Κυπριακής 
Προεδρίας. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του συμπληρωματικού προϋπολογισμού, μέλη της επιτροπής 
εξέφρασαν καταρχάς την επιφύλαξή τους ως προς την αναγκαιότητα διοργάνωσης του συνεδρίου αυτού και 
διερωτήθηκαν κατά πόσο τέτοιας φύσεως συνέδρια έχουν διοργανωθεί και από άλλα κράτη μέλη που 
ανέλαβαν κατά καιρούς την ευρωπαϊκή Προεδρία.  Μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επίσης δυσαρέσκεια για το 
γεγονός ότι η επιτροπή τίθεται προ τετελεσμένων γεγονότων, καθώς οι προετοιμασίες για το εν λόγω συνέδριο 
βρίσκονται στο τελικό στάδιο χωρίς να έχει εξασφαλιστεί εκ των προτέρων το σχετικό κονδύλι.  Επί τούτου ο 
εκπρόσωπος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου απάντησε ότι η καθυστέρηση υποβολής του 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού στη Βουλή οφείλεται στις έντονες πιέσεις που άσκησε η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή στην Κυπριακή Προεδρία για διοργάνωση του εν λόγω συνεδρίου.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος 
εκπρόσωπος ανέφερε ότι κάθε κράτος μέλος που αναλαμβάνει την ευρωπαϊκή Προεδρία διοργανώνει συνέδριο 
που αφορά τον καθορισμό πολιτικής στον τομέα των υπηρεσιών οπτικοακουστικών μεσών. 

 Ειδικότερα, ο προβληματισμός των πιο πάνω μελών επικεντρώθηκε στα ακόλουθα: 

1. Το αν η χρηματοδότηση του συνεδρίου ή μέρος της θα μπορούσε να γίνει μέσω χορηγιών.  Προς την 
κατεύθυνση αυτή μέλη της επιτροπής αναρωτήθηκαν αν έχει μελετηθεί το ενδεχόμενο εξεύρεσης τέτοιων 
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χορηγών.  Επί τούτου ο εκπρόσωπος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου συμφώνησε σχετικά με τη 
σημασία της εξασφάλισης χορηγιών για τη χρηματοδότηση τέτοιων συνεδρίων, επισημαίνοντας όμως 
ταυτόχρονα ότι οι χορηγίες δεν αφορούν την καταβολή χρηματικού ποσού.  Συγκεκριμένα, διευκρίνισε 
ότι οι χορηγοί μπορούν να αναλάβουν υπηρεσίες που παρέχονται στο συνέδριο και συνεπώς να μειωθεί 
το συνολικό κόστος της διοργάνωσής του και ανέφερε ότι εξασφαλίστηκαν ήδη κάποιες χορηγίες σε 
είδος.  Ο ίδιος εκπρόσωπος συμπλήρωσε σχετικά ότι θα γίνουν περαιτέρω προσπάθειες εξεύρεσης 
τέτοιων χορηγών.  

2. Τη διευκρίνιση, όπως ζητήθηκε από μέλη της επιτροπής, του τι περιλαμβάνεται στο συνολικό κόστος της 
διοργάνωσης του συνεδρίου, ποιες διαδικασίες ακολουθήθηκαν, για να επιλέγουν οι πάροχοι υπηρεσιών 
για τη διοργάνωσή του, όπως π.χ. ο χώρος διεξαγωγής του, καθώς και την αναλυτική κατάσταση του 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού.  Επί τούτου ο εκπρόσωπος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, 
αφού ανέφερε ότι οι σύνεδροι θα καλύψουν οι ίδιοι τα προσωπικά τους έξοδα και ότι αυτά δε 
συμπεριλαμβάνονται στο συνολικό κόστος της διοργάνωσης του συνεδρίου, τόνισε ότι η Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου θα καλύψει μόνο τα έξοδα των ομιλητών.  Επισήμανε δε ότι η εκτίμηση του 
συνολικού κόστους, αλλά και όλες οι διεργασίες για τη διοργάνωση του συνεδρίου έχουν γίνει σε 
συνεργασία με εταιρεία που εξειδικεύεται σε θέματα διοργάνωσης συνεδρίων.  Καταλήγοντας, ο ίδιος 
εκπρόσωπος επιφυλάχθηκε όπως καταθέσει στην επιτροπή σε μεταγενέστερο στάδιο αναλυτική 
κατάσταση του συμπληρωματικού προϋπολογισμού. 

3. Το ότι θα ήταν θετικό, σύμφωνα με μέλη της επιτροπής, αν η Κύπρος μπορούσε να εξελιχθεί σε διεθνές 
κέντρο παροχής υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων, δεδομένης της μεγάλης προβολής που 
αναμένεται να τύχει το συνέδριο από διεθνή ΜΜΕ.  Μέλη της επιτροπής ζήτησαν όπως διερευνηθεί αυτό 
το ενδεχόμενο.  Επί τούτου ο εκπρόσωπος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου ανέφερε ότι ήδη 
λειτουργεί Ευρωπαϊκό Οπτικοακουστικό Παρατηρητήριο που εδρεύει στο Στρασβούργο και 
επιχορηγείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και Κέντρο Τεχνικών Γνώσεων και 
Εμπειρογνωμοσύνης σε Θέματα Υπηρεσιών Οπτικοακουστικών Μέσων που εδρεύει στο Ντίσελντορφ 
της Γερμανίας.  Συμπληρώνοντας, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι διερευνάται το ενδεχόμενο 
σύστασης μιας υποομάδας αρμόδιας για θέματα που αφορούν την υπηρεσία “Connected TV” και ότι η 
Κύπρος στοχεύει στο να καταστεί η έδρα διεξαγωγής των εργασιών της. 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιον της, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του συμπληρωματικού προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μη υπαρχόντων ομιλητών, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου ποσού ύψους 100.000 Ευρώ 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει καμιά ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται τα άρθρα. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση για την ψήφιση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2012 Νόμος (Αρ. 1) του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα της ημερήσιας διάταξης είναι «Οι περί Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά 



166 

 

Βοηθήματα που Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In Vitro) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς «Οι περί Βασικών Απαιτήσεων 
(Ιατροτεχνολογικά Βοηθήματα που Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In Vitro) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Αδάμος Αδάμου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 20 Σεπτεμβρίου 2012.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας. Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 59 του περί των Βασικών 
Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά Βοηθήματα που Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In Vitro) 
Κανονισμών για εναρμόνισή τους με την Οδηγία 2011/100/ΕΕ της Επιτροπής της 20ής ∆εκεμβρίου 2011 για την 
τροποποίηση της Οδηγίας 98/79/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου για τα 
ιατροτεχνολογικά βοηθήματα που χρησιμοποιούνται στη διάγνωση in vitro. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση του ∆εύτερου 
Παραρτήματος των αναφερόμενων πιο πάνω βασικών κανονισμών με την προσθήκη σε αυτό μίας νέας 
κατηγορίας αντιδραστηρίων αναφορικά με τις δοκιμές παραλλαγής της νόσου ‟Creutzfeldt-Jakob” (vCJD) για 
αναλύσεις αίματος, διάγνωση και επιβεβαίωση της νόσου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Υγείας, η τροποποίηση της Οδηγίας 98/79/ΕΚ για τα ιατροτεχνολογικά βοηθήματα που χρησιμοποιούνται στη 
διάγνωση in vitro κρίθηκε αναγκαία για σκοπούς επαλήθευσης από κοινοποιημένους οργανισμούς της 
συμμόρφωσης των δοκιμών για τη νόσο vCJD με τις απαιτήσεις που προβλέπει το αναφερόμενο πιο πάνω 
παράρτημα των βασικών κανονισμών, με απώτερο στόχο τη διασφάλιση υψηλού επιπέδου προστασίας της 
υγείας. 

 Σύμφωνα με τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης έπρεπε να 
εναρμονίσουν την εθνική νομοθεσία τους με την Οδηγία 2011/100/ΕΕ το αργότερο μέχρι τις 30 Ιουνίου 2012.  
Ωστόσο, αυτό δεν κατέστη δυνατό για την Κυπριακή ∆ημοκρατία λόγω της μη έγκαιρης κατάθεσης από την 
εκτελεστική εξουσία των υπό αναφορά κανονισμών στη Βουλή.   

 Επισημαίνεται ότι, λόγω της καθυστέρησης που σημειώθηκε, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε στις 17 
Ιουλίου 2012 σχετική προειδοποιητική επιστολή στην Κυπριακή ∆ημοκρατία για τη μη μεταφορά της υπό 
αναφορά Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά 
Βοηθήματα που Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In Vitro) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μη υπαρχόντων ομιλητών, προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, ώστε οι κανονισμοί να εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Ερχόμαστε τώρα στο πρώτο θέμα, το οποίο είχαμε κηρύξει επείγον, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2012, Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2012, Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Προϋπολογισμού του 2012, Νόμου 
του 2011, ώστε από τις διατάξεις αυτού αναφορικά με την απαγόρευση διενέργειας δαπάνης για την πρόσληψη 
πρόσθετων έκτακτων υπαλλήλων και πρόσθετων προσώπων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών για χρονικό 
διάστημα που δεν υπερβαίνει κατ’ ανώτατο όριο τις δεκαπέντε εργάσιμες μέρες να εξαιρεθεί η διαδικασία 
πρόσληψης Ιδρυματικών Λειτουργών στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, εργοδοτουμένων καθορισμένης 
διάρκειας, μέχρι του ανώτατου αριθμού των οκτώ προσώπων. 

 Όπως είναι γνωστό, ανάλογη νομοθετική ρύθμιση έγινε για σκοπούς μεταξύ άλλων κάλυψης αναγκών 
που αφορούν θέματα υγείας, παιδείας και διεκπεραίωσης της Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης από την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι έκτακτες αυτές ανάγκες αφορούν μέχρι τον 
ανώτατο αριθμό των οκτώ προσώπων και προκύπτουν ως αποτέλεσμα της απουσίας Ιδρυματικών Λειτουργών 
ή/και Ιδρυματικών Λειτουργών 1ης Τάξης με μακροχρόνια άδεια (άδεια ασθενείας, άδεια μητρότητας).  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η εν λόγω εξαίρεση κρίνεται αναγκαία, ώστε να διασφαλιστεί η επαρκής 
στελέχωση των ιδρυμάτων (παιδικές στέγες, εφηβικοί ξενώνες, βρεφοπαιδοκομικοί και παιδοκομικοί σταθμοί, 
στέγες ηλικιωμένων και αναπήρων) που λειτουργούν παγκύπρια, τόσο σε εικοσιτετράωρη όσο και σε 
διημερεύουσα βάση, για τη στέγαση, προστασία και φροντίδα παιδιών, εφήβων, ηλικιωμένων και αναπήρων, 
καθώς και ατόμων με ειδικές ανάγκες. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, στα κρατικά ιδρύματα έχουν δημιουργηθεί κενά στη στελέχωσή τους λόγω αφυπηρετήσεων, 
πρόωρων αφυπηρετήσεων, παραιτήσεων, προαγωγών, με αποτέλεσμα να λειτουργούν με προσωπικό 
ασφαλείας, γι’ αυτό και σε περίπτωση απουσίας, ασθένειας ή έκτακτης ανάγκης προκύπτουν σοβαρά 
προβλήματα λειτουργίας, τα οποία ενδεχομένως να θέτουν σε κίνδυνο την ασφάλεια των ενοίκων των 
ιδρυμάτων.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα τα πιο πάνω, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μη υπαρχόντων ομιλητών, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2012, Νόμος του 2011 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι, τελειώνει και η νομοθετική εργασία της σημερινής συνεδρίας. 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.123, ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Σύμφωνα με πανεπιστημιακή έρευνα που παρουσίασε το διεθνούς φήμης γαλλικό περιοδικό “Nouvelle 
Observateur”, μεταλλαγμένα προϊόντα που περιέχονται σε ζωοτροφές προκαλούν καρκίνο στα ζώα και την ίδια 
ώρα μεταφέρονται στον άνθρωπο μέσα από τη διατροφική αλυσίδα. Οι καρκινογόνες αυτές ουσίες θέτουν σε 
κίνδυνο την υγεία του ανθρώπου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει λεπτομερώς τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά 
πόσο υπάρχουν στην Κύπρο ζωοτροφές που περιέχουν μεταλλαγμένα προϊόντα και ποιες είναι αυτές, τι μέτρα 
λαμβάνονται και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.124, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι γη η οποία παραχωρείται από την Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών μόνο για γεωργικούς σκοπούς σε πολλές περιπτώσεις χρησιμοποιείται για άλλους σκοπούς. 
Εξόφθαλμη περίπτωση αποτελεί το χωριό Καντού, όπου μετά από παραχώρηση γης σε διάφορους 
“δικαιούχους” αυτή χρησιμοποιήθηκε για την εκτροφή και εκπαίδευση σκύλων, αποθήκευση οικοδομικών 
υλικών και ρίψη μπάζων αντί για γεωργική εκμετάλλευση.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξετάσει το 
σοβαρό αυτό πρόβλημα που προκύπτει με την παραχώρηση γης από την Υπηρεσία ∆ιαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για γεωργικούς σκοπούς, αν έχει διαφανεί μέσα από τις έρευνες κατά πόσο 
αυτά τα τεμάχια γης παραχωρήθηκαν τελικά με όλες τις νόμιμες διαδικασίες που προνοεί η νομοθεσία για τη 
διαχείριση τουρκοκυπριακής γης και αν χρησιμοποιούνται στη βάση των προνοιών της νομοθεσίας αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.125, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το γεφύρι που βρίσκεται στην Περιστερώνα και έχει κηρυχθεί αρχαίο μνημείο 
κινδυνεύει με κατάρρευση, αν δε ληφθούν άμεσα μέτρα υποστήριξης. Όπως πληροφορήθηκα, από το γεφύρι 
διέρχονται καθημερινά μαθητές και με την έναρξη της νέας σχολικής χρονιάς είναι υπαρκτός ο κίνδυνος να 
χαθούν ανθρώπινες ζωές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
λάβει μέτρα για την επιδιόρθωση του αρχαίου γεφυριού στην Περιστερώνα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.126, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στα σχολεία στην Ολλανδία οι μαθητές παρακολουθούν από πολύ νεαρή ηλικία 
μαθήματα που αφορούν την ασφαλή χρήση του ποδηλάτου στους δρόμους. Στην Ουτρέχτη τα παιδιά στην 
ηλικία των 11 ετών λαμβάνουν ένα πιστοποιητικό από το δημαρχείο της πόλης, όταν περάσουν με επιτυχία την 
εξέταση για ασφαλή χρήση του ποδηλάτου. Τα αποτελέσματα είναι θεαματικά, αφού το 95% των μαθητών 
ηλικίας 10-12 ετών στην Ολλανδία πηγαίνουν στο σχολείο τους με το ποδήλατο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο εισαγωγής μαθημάτων στο σχολείο που να αφορούν την ασφαλή χρήση του ποδηλάτου στο 
δρόμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.127, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η επιχείρηση “Melios Pet Centre Ltd” έχει από το 2010 αιτηθεί όπως της 
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παραχωρηθεί άδεια, ώστε να λειτουργεί ως θεματικό πάρκο, και ότι από το Μάρτιο του 2010 έχει εκδοθεί 
σχετική γνωμάτευση από το Τμήμα Περιβάλλοντος με συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εκδοθεί 
οποιαδήποτε άδεια επί τούτου και κατά πόσο οι συγκεκριμένοι όροι του Τμήματος Περιβάλλοντος έχουν 
τηρηθεί και, εάν ναι, σε ποιο βαθμό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.128, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους 
αδειοδοτημένους ζωολογικούς κήπους στην Κύπρο, καθώς και για τα είδη και τον αριθμό των ζώων που 
διαθέτουν, αλλά και ποιες είναι οι αδειούχες συλλογές ζώων που έχουν δικαίωμα έκθεσης στο κοινό. 

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το 
καθεστώς της επιχείρησης “Melios Pet Centre Ltd”, για τα είδη που φιλοξενεί στις εγκαταστάσεις της και για το 
πόσα και ποια είδη δικαιούται να έχει στις εγκαταστάσεις της σύμφωνα με τη νομοθεσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.129, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 11 Σεπτεμβρίου 2012 η ολομέλεια του Ευρωκοινοβουλίου ενέκρινε οικονομική βοήθεια ύψους €7,8 
εκατομ. από τους πόρους του Ευρωπαϊκού Ταμείου Προσαρμογής στην Παγκοσμιοποίηση για προγράμματα 
επανεκπαίδευσης και εύρεσης νέας απασχόλησης για 550 ∆ανούς ανέργους του ναυπηγο-επισκευαστικού 
κλάδου και για 320 Ισπανούς άνεργους οικοδόμους μικρομεσαίων επιχειρήσεων. 

 Το Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσαρμογής στην Παγκοσμιοποίηση δημιουργήθηκε, για να παρέχει πρόσθετη 
στήριξη στους εργαζομένους που χάνουν τη δουλειά τους εξαιτίας των αλλαγών στο παγκόσμιο εμπόριο ή 
εξαιτίας της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, με μέγιστο ποσό βοήθειας τα €500 εκατομ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έχει υποβάλει ανάλογη αίτηση, ώστε να εκμεταλλευτεί τους διαθέσιμους πόρους προς όφελος των 
απολυμένων στο χώρο των οικοδομών ή άλλων κλάδων που έχουν πληγεί από την ανεργία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.130, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί σχετικά με τις εισηγήσεις του Παγκύπριου Συνδέσμου Μονογονεϊκών Οικογενειών και Φίλων για τα 
θέματα που θίγονται στο εισηγητικό έγγραφο του συνδέσμου, το οποίο επισυνάπτεται.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.131, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί σχετικά με το θέμα της αποδέσμευσης κονδυλίου για χορηγία του Κυπριακού Κέντρου 
Περιβαλλοντικών Μελετών (Κρίτου Τέρα), καθώς και για τη μελλοντική συνεργασία του υπουργείου με το πιο 
πάνω κέντρο. 

 Παραθέτω αυτούσια τα ερωτήματα του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος “Terra 
Cypria”, μετά από συνάντηση που είχα με εκπροσώπους του ιδρύματος, επισυνάπτω σχετικές επιστολές από 
το κοινοτικό συμβούλιο Κρίτου Τέρας, καθώς και επιστολές της “Terra Cypria” για το πιο πάνω θέμα και 
παρακαλώ να ενημερωθεί το σώμα για τις θέσεις του υπουργείου για όλα τα θέματα που εγείρονται. 

 Τα ερωτήματα έχουν ως εξής: 

“1. Γιατί να σταματήσει η χορηγία προς το Κυπριακό Κέντρο Περιβαλλοντικών Μελετών στην Κρίτου Τέρα, 
δεδομένου ότι είμαστε το μόνο κέντρο στην περιοχή Ακάμα και δη εφόσον η χορηγία είναι πολύ 
μικρότερη από τα κρατικά έξοδα λειτουργίας ενός περιβαλλοντικού κέντρου; 

 2. Εφόσον εδώ και 16 χρόνια προσέρχονται δημοτικά σχολεία στο κέντρο μας και γνωρίζουν την ποιότητα 
της δουλειάς μας, γιατί αρνείται το αρμόδιο τμήμα να περιλάβει και το κέντρο μας στην εγκύκλιο που 
στέλνει στα σχολεία ενημερώνοντάς τα για τα διαθέσιμα περιβαλλοντικά κέντρα; Η άρνηση αυτή δίνει 
εντύπωση ότι δεν ευνοεί την προσέλευση στο κέντρο μας. Η συμπερίληψή μας στον κατάλογο είναι μια 
ενέργεια εντελώς ανέξοδη για το υπουργείο.”.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 
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(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.032, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.032 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού κ. 
Γιάννο Λαμάρη και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με αριθμό φακέλου 6.19.4/3 και ημερομηνία 20/10/11 και, σε συνέχεια 
των διευκρινήσεων που δόθηκαν από Λειτουργό της Βουλής των Αντιπροσώπων στο ∆ιευθυντή του πιο πάνω 
Τμήματος (βλ. κοινοποιηθείσα προς εσάς επιστολή με αρ. φακ. 13.02, ημερ. 12/12/11), επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Στα πλαίσια του σχεδιασμού του παραλιακού πεζόδρομου κατά μήκος της παραλίας του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Αγίου Τύχωνα, που αποτελούσε πολεοδομικό έργο, είχε γίνει πρόνοια για τη δημιουργία 
εγκαταστάσεων διευκόλυνσης των επισκεπτών και λουομένων (π.χ. υποστατικά υγειονομικών διευκολύνσεων, 
τουριστικά περίπτερα, αποθηκευτικοί χώροι κλπ). Η διαχείριση και συντήρηση του έργου ανατέθηκε στο οικείο 
Κοινοτικό Συμβούλιο, το οποίο προχώρησε στην προσφοροδότηση της διαχείρισης των τουριστικών 
περιπτέρων. Παράλληλα, υπέβαλε στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού σχέδια για έγκριση, ώστε ορισμένα 
από τα περίπτερα να λειτουργήσουν ως σνακ μπαρ και εστιατόρια, στα πλαίσια του Νόμου που προνοεί για τα 
Κέντρα Αναψυχής. 

3. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, διαπιστώνοντας επεμβάσεις/επεκτάσεις που γίνονταν από τους 
ενοικιαστές των υποστατικών, κατά παράβαση των προνοιών των αρχικών αδειών χρήσης τους, κάλεσε κατά 
καιρούς το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Τύχωνα, να λάβει τα απαραίτητα μέτρα για άμεση άρση τους, χωρίς 
όμως ουσιαστικό αποτέλεσμα. Στο παρόν στάδιο, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προωθεί σχετική 
έρευνα για εντοπισμό των παράνομων κατασκευών με στόχο την πλήρη απομάκρυνση τους. Ωστόσο, λόγω 
της πολυπλοκότητας του θέματος, στο οποίο εμπλέκονται πολλοί φορείς (ιδιώτες μελετητές, 
προσφοροδότες/ενοικιαστές, Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Τύχωνα κλπ), παρατηρείται καθυστέρηση στην 
ολοκλήρωση της. 

4. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως μελετά παράλληλα και το θέμα καθορισμού γενικότερης πολιτικής 
και διαδικασιών, όσον αφορά τη διαχείριση και συντήρηση εγκαταστάσεων διευκόλυνσης των επισκεπτών, 
που υλοποιούνται στα πλαίσια των Πολεοδομικών Έργων, με στόχο την πρόληψη παρόμοιων φαινομένων στο 
μέλλον. 

5. Ορισμένες από τις κατασκευές που εντοπίστηκαν κατόπιν προκαταρκτικής έρευνας, επί του παραλιακού 
μετώπου Λεμεσού που εμπίπτουν στα διοικητικά όρια του ∆ήμου Γερμασόγειας και των Κοινοτικών 
Συμβουλίων Μουταγιάκας και Αγίου Τύχωνα είναι οι ακόλουθες: 

(α) ∆ιοικητικά όρια ∆ήμου Γερμασόγειας 

Κατά την καλοκαιρινή περίοδο λειτουργεί κατά μήκος του παραλιακού πεζόδρομου και συγκεκριμένα 
από το Ναυτικό Όμιλο Λεμεσού μέχρι τον ΚΟΤ, αριθμός υπαίθριων αναψυκτηρίων. 

(β) ∆ιοικητικά όρια Κοινοτικού Συμβουλίου Μουταγιάκας 

Στην περιοχή του ξενοδοχείου Aquarius, λειτουργεί κατά τους καλοκαιρινούς μήνες δισκοθήκη/μπαράκι 
με την ονομασία Cuaba. 

(γ) ∆ιοικητικά όρια Κοινοτικού Συμβουλίου Αγίου Τύχωνα 

i. Απέναντι από το Zavos Marathon και ανατολικά του ξενοδοχείου Aquarius ανεγέρθηκε και 
λειτουργεί υπαίθριο μπαράκι/κλαμπ/εστιατόριο/καφετέρια με την ονομασία Drops Beach Bar. Η 
χωροθέτηση του υποστατικού, είναι πλησίον δημόσιου χώρου στάθμευσης και πάνω στον 
παραλιακό πεζόδρομο. Ο χώρος εστίασης κατασκευάστηκε από πέργολα με μεταλλικό κεραμίδι 
και συρόμενες πόρτες αλουμινίου με γυαλί, το υπαίθριο μπαράκι/κλαμπ από μεταλλική κατασκευή 
και ο υπαίθριος χώρος εστίασης καλύπτεται με τέντα. 

ii. Ανατολικά του Elena Beach Apartments και νότια του σταθμού βενζίνης Αγίου Τύχωνα, λειτουργεί 
μπαράκι/εστιατόριο/καφετερία με την ονομασία Dream Cafe Beach Bar. Το μεγαλύτερο μέρος του 
χώρου εστίασης είναι καλυμμένο με πέργολες και μεταλλικό κεραμίδι, ενώ στο πίσω μέρος της 
ανάπτυξης υπάρχουν οι βοηθητικοί χώροι κατασκευασμένοι από ευτελή υλικά, με εμφανές 
μέτωπο θέασης στο δημόσιο πεζόδρομο. 

iii. ∆ίπλα από τον ιστιοπλοϊκό όμιλο Λεμεσού, βρίσκεται το υπαίθριο αμφιθέατρο Αγίου Τύχωνα του 
οποίου οι κερκίδες καλύπτονται με μεταλλικό στέγαστρο. 
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iv. Στην περιοχή του ξενοδοχείου Four Seasons και συγκεκριμένα δυτικά του ξενοδοχείου, λειτουργεί 
εστιατόριο/καφετερία/μπαράκι με την ονομασία Puesta Oyster Bar and Grill. Μέρος της οροφής 
της οικοδομής αυτής έχει καλυφθεί με φυτόχωμα και δεν είναι ορατό από τον παραλιακό δρόμο. 
Ο μεγάλος υπαίθριος χώρος εστίασης καλύπτεται όταν χρειαστεί με τέντες, ενώ υπάρχουν ξύλινες 
κατασκευές. 

 v. Ανατολικά της εκκλησίας της Αγίας Βαρβάρας πάνω στον παραλιακό πεζόδρομο λειτουργεί 
εστιατόριο/μπαράκι/καφετερία με το όνομα Blue Burry και υπαίθριο χώρο εστίασης, και 

vi. Στα όρια των Κοινοτήτων Αγίου Τύχωνα και Παρεκκλησιάς, στην περιοχή του ξενοδοχείου 
Atlantica, νότια του παραλιακού πεζόδρομου προς τη θάλασσα λειτουργεί εστιατόριο/καφετερία 
με την ονομασία Plus C.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.573, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Νέο Σύστημα Ελέγχου Εναέριας Κυκλοφορίας LEFCO 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε απάντηση της επιστολής σας με αρ. 23.06.010.01.573 και 
ημερομηνία 6 Σεπτεμβρίου 2012 σας πληροφορώ ότι στις 12 Απριλίου 2012 η Cyta που έχει αναλάβει εκ 
μέρους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων την εξασφάλιση συστήματος ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας 
για σκοπούς του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας τερμάτισε τη σύμβαση της με την εταιρεία SELEX λόγω 
παραβίασης όρων της σύμβασης εκ μέρους της εταιρείας. Οι σχετικές εγγυητικές έχουν κατασχεθεί πρόσφατα 
μετά από δικαστικές αποφάσεις σε ενστάσεις που υπέβαλε η υπό αναφορά εταιρεία σε ιταλικά δικαστήρια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.579, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012, που αφορά την ερώτηση 
23.06.010.01.579 της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου και σας διαβιβάζω τις 
πληροφορίες-απαντήσεις που απέστειλε η Ιδιωτική Σχολή Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης “The Cyprus Institute” 
για το ακαδημαϊκό και ερευνητικό προσωπικό που εργοδοτεί. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είναι στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.596, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.596 και ημερομηνία 14 Μαρτίου 2012, που 
υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, με την οποία ζητούνται οι λόγοι για τους οποίους 
καθυστερεί η αδειοδότηση του αιολικού πάρκου στην τοποθεσία «Πηγή του Κουννά» στα Λεύκαρα, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα. 

2. Η Αν. ∆ιευθύντρια Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως στη σχετική με την Ερώτηση έκθεση της, έχει 
ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

(α) Στις 03.05.2011, υποβλήθηκε, από την εταιρεία Α. P. Energy Ltd, στην Πολεοδομική Αρχή, η αίτηση με 
αρ. ΛΑΡ/0318/2011, για χορήγηση πολεοδομικής άδειας για τη δημιουργία αιολικού πάρκου 
δυναμικότητας 43 ανεμογεννητριών, στη Ζώνη Προστασίας ∆α2/∆ήλωση Πολιτικής Πάνω Λευκάρων. 
Όλες οι ανεμογεννήτριες χωροθετούνται εντός ή πλησίον των ορίων της Ζώνης Ειδικής Προστασίας 
(ΖΕΠ) Άγριων Πτηνών-«Ποταμός Πεντάσχοινος». 

(β) Στα πλαίσια μελέτης της αίτησης έγιναν οι απαιτούμενες, με βάση τις  πρόνοιες της σχετικής Εντολής 
2/2006 του Υπουργού Εσωτερικών, διαβουλεύσεις με τον ∆ήμο Λευκάρων και το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Σκαρίνου, τα Υπουργεία Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, Υγείας και Άμυνας, τα Τμήματα 
Περιβάλλοντος, ∆ημοσίων Έργων, Αναπτύξεως Υδάτων, Γεωργίας, Γεωλογικής Επισκόπησης, 
Πολιτικής Αεροπορίας, Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Αναδασμού, την Υπηρεσία Μεταλλείων, το 
Ταμείο Θήρας, την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και τη Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας Κύπρου. 

(γ) Ο ∆ιευθυντής Τμήματος Περιβάλλοντος ζήτησε όπως η αιτήτρια εταιρεία υποβάλει σχετική με την 
ανάπτυξη Μελέτη ∆έουσας Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον. Η εταιρεία υπέβαλε την 
απαιτούμενη μελέτη, διαφοροποιώντας, ωστόσο, την προτεινόμενη ανάπτυξη, όσον αφορά τον αριθμό 



172 

 

και τις θέσεις εγκατάστασης των ανεμογεννητριών. Συγκεκριμένα, ο αριθμός των ανεμογεννητριών 
μειώνεται από 43 σε 26, εκ των οποίων οι 17 χωροθετούνται εντός της Ζώνης Ειδικής Προστασίας. 

(δ) Ενόψει της διαφοροποίησης της μορφής και έντασης της ανάπτυξης, ζητήθηκαν, εκ νέου, οι απόψεις 
των Τμημάτων Περιβάλλοντος, Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Πολιτικής Αεροπορίας. 

3. Η καθυστέρηση η οποία παρατηρήθηκε οφείλεται, κατά κύριο λόγο, στον χρόνο που απαιτήθηκε για την 
ετοιμασία και υποβολή, από την εταιρεία, της Μελέτης ∆έουσας Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον και 
την αξιολόγηση της από την Περιβαλλοντική Αρχή, προς τον σκοπό έκδοσης σχετικής Γνωμάτευσης, 
απαιτούμενης από τις πρόνοιες του περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα 
Νόμου. Για την ολοκλήρωση εξέτασης, και λήψη απόφασης επί της αίτησης, απαιτούνται, επιπλέον, η υποβολή 
τροποποιημένων σχεδίων όσον αφορά τις θέσεις εγκατάστασης των ανεμογεννητριών προς ικανοποίηση των 
όρων/προϋποθέσεων που έθεσαν το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, η 
υποβολή Μεθοδολογίας Μεταφοράς Εξοπλισμού ώστε να εξετασθεί από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, καθώς 
και η σύναψη Συμφωνίας, μεταξύ αιτήτριας εταιρείας και Υπουργείου Άμυνας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.707, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.01.707 και ημερ. 18/4/2012 σε σχέση με το πιο 
πάνω θέμα με την παράκληση όπως η απάντηση τεθεί υπόψη του αναφερόμενου βουλευτή. 

1. Κατά το 2010, 563 αιτητές εγκρίθηκαν για σύνταξη ανικανότητας με βάση γνωμάτευση Πρωτοβάθμιου 
Ιατρικού Συμβουλίου και 225 απορρίφθηκαν. Κατά το 2011, 533 αιτητές εγκρίθηκαν με βάση 
γνωμάτευση Πρωτοβάθμιου Ιατρικού Συμβουλίου και 287 απορρίφθηκαν και κατά το 2012, μέχρι 
σήμερα, 209 αιτητές εγκρίθηκαν με βάση γνωμάτευση Πρωτοβάθμιου Ιατρικού Συμβουλίου και 203 
απορρίφθηκαν. 

2. Κατά το 2011, 107 αιτητές που εξετάστηκαν από το ∆ευτεροβάθμιο Ιατρικό Συμβούλιο εγκρίθηκαν και 
140 απορρίφθηκαν και κατά το 2012 μέχρι σήμερα, 86 αιτητές εγκρίθηκαν από το ∆ευτεροβάθμιο Ιατρικό 
Συμβούλιο και 66 απορρίφθηκαν. 

Σημειώνεται ότι δεν υπάρχουν στοιχεία για το ∆ευτεροβάθμιο Ιατρικό Συμβούλιο για το έτος 2010 στο 
μηχανογραφημένο σύστημα των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.792, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.792 ημερομηνίας 15.5.2012, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας αποστέλλω κατάλογο με τις αποστολές ασθενών μέσω του Σχεδίου Παροχής 
Οικονομικής Αρωγής που δεν προσφέρονται στο ∆ημόσιο Τομέα για τα έτη 2010, 2011 και 2012.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.865, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Νηπιαγωγείο Αναφωτίας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 1.6.2012, και σας πληροφορώ ότι ήδη εκτελούνται έργα 
αναβάθμισης του κτιρίου του Νηπιαγωγείου Αναφωτίας τα οποία αναμένεται να ολοκληρωθούν μέχρι τα μέσα 
του επόμενου μήνα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.866, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«∆ημοτικό Σχολείο Τρούλλων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 31.5.2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στα σχέδια αναβάθμισης του ∆ημοτικού Σχολείου Τρούλλων περιλαμβάνεται και η ανέγερση αίθουσας 
πολλαπλής χρήσης. Για τον σκοπό αυτό απαιτείται και έχει προωθηθεί η απαλλοτρίωση πρόσθετου 
χώρου. 

2. Επειδή η απαλλοτρίωση δεν ολοκληρώθηκε ακόμη (αναμένεται η έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών) 
και για να μην καθυστερήσει περαιτέρω το έργο αποφασίστηκε η προώθηση εκτέλεσης του έργου, εκτός 
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από την αίθουσα πολλαπλής χρήσης, η οποία σύμφωνα με τα σχέδια χωροθετείται στον υπό 
απαλλοτρίωση χώρο. 

 Η αίθουσα αυτή θα ανεγερθεί σε δεύτερη φάση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.874, ημερομηνίας 24 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Ευθύμιου ∆ίπλαρου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.874 και ημερομηνία 24.05.2012, που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Λεμεσού κ. Ευθύμιο ∆ίπλαρο, με την οποία ζητείται ενημέρωση αναφορικά με τους σχεδιασμούς 
που προωθούνται από το Υπουργείο Εσωτερικών σε σχέση με περίκλειστα τεμάχια σε οικιστικές περιοχές τα 
οποία παραμένουν αναξιοποίητα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα. 

2. Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει επεξεργαστεί μέτρα προς επίλυση του προβλήματος περίκλειστων 
ιδιοκτησιών σε Περιοχές Ανάπτυξης, όπως είναι ο προωθούμενος, από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, 
σχεδιασμός οδικών δικτύων σε αρκετές περιοχές όπου εμφανίζονται πιέσεις ανάπτυξης. Το σημαντικότερο, 
ωστόσο, μέτρο είναι το νομοσχέδιο που επεξεργάσθηκε το Υπουργείο Εσωτερικών αναφορικά με τον Αστικό 
Αναδασμό, το οποίο έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων από τις 28.12.2009. Η συζήτηση του 
νομοσχεδίου έχει αρχίσει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών στις 20.09.2012. 

3. Με την εισαγωγή του θεσμού του αστικού αναδασμού και την εγκαθίδρυση και λειτουργία μηχανισμού 
και διαδικασίας για την ενοποίηση, διαχείριση και αναδιανομή ακίνητης ιδιοκτησίας σε Ζώνες Ανάπτυξης, 
επιδιώκεται η ιδιοκτησιακή αναδιοργάνωση, και με βάση ορθολογικά πολεοδομικά και οικονομικά κριτήρια η 
ενεργοποίηση γης ώριμης προς ανάπτυξη, με την αναλογική συνεισφορά ιδιωτικών ιδιοκτησιών για τη 
δημιουργία ή διαμόρφωση όλων των αναγκαίων υποδομών και κοινοτικών διευκολύνσεων (ιδιαίτερα του 
κυκλοφοριακού δικτύου, σχολικών χώρων, δημόσιων ανοικτών χώρων και πλατειών) και την εκ νέου 
παραχώρηση στους ιδιοκτήτες οικοπεδοποιημένων και άμεσα οικοδομήσιμων χώρων, οι οποίοι να 
εξυπηρετούν τις χρήσεις γης που προνοούνται στην εκάστοτε ισχύουσα Πολεοδομική Ζώνη. Τα 
προσδοκώμενα αποτελέσματα αναμένεται να ευεργετήσουν πολυάριθμους ιδιοκτήτες γης σε Ζώνες 
Ανάπτυξης, οι οποίοι μέχρι σήμερα δεν μπορούν να αξιοποιήσουν τις ιδιοκτησίες τους, λόγω της αδυναμίας ή 
και καθυστέρησης κατασκευής των αναγκαίων υποδομών, και ιδιαίτερα προσπέλασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.899, ημερομηνίας 30 Μαΐου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 7 Ιουνίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και 
σας πληροφορώ ότι η λειτουργία του Τσιμεντοποιείου Βασιλικού διέπεται από τις εξής άδειες: 

(α) Άδεια ∆ιαχείρισης Αποβλήτων η οποία χορηγείται από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, σύμφωνα με τους περί Αποβλήτων Νόμους του 2011 έως το 2012. 

(β) Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων, η οποία χορηγείται από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, σύμφωνα με τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμους του 2002 ως το 
2009 και τους περί Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμους του 2003 έως το 
2008. 

(γ) Άδεια Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων, η οποία χορηγείται από την Υπουργό Εργασίας, σύμφωνα με 
τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους του 2002 έως το 2009 και τους περί 
Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμους του 2003 έως το 2008. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει την ευθύνη ελέγχου των θεμάτων που αφορούν τον τρόπο φύλαξης και 
διαχείρισης των εν λόγω αποβλήτων, όπως επίσης και των μέτρων εκείνων τα οποία πρέπει να λάβει η 
εταιρεία για αποφυγή ρύπανσης των νερών και του εδάφους από οποιαδήποτε ουσία. 

 Σημειώνεται ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος δεν έχει γίνει δέκτης οποιουδήποτε παραπόνου αναφορικά με 
το πιο πάνω θέμα και διενεργεί τακτικούς ελέγχους στα υποστατικά της εν λόγω εταιρείας για θέματα που 
εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Τμήματος. 

 Όσον αφορά τα κρεατάλευρα, σημειώνεται ότι η εταιρεία «Τσιμεντοποιία Βασιλικού· ∆ημόσια Εταιρεία 
Λτδ» παραλαμβάνει από το 2008 με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου κρεατάλευρα που παράγονται από 
τη μεταποιητική μονάδα SIGAN Management Ltd, τα οποία συναποτεφρώνει με καύσιμα για παραγωγή 
ενέργειας. Από τη φύση του, το υλικό αυτό είναι αλευροποιημένο, ξηρό και άοσμο. 

 Σημειώνεται τέλος ότι θέματα που αφορούν οσμές και γενικότερα εκπομπές αερίων αποβλήτων, 
εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. 
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 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.917, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.917 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 19.6.2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Καμπιού Φαρμακά, αφορά στη δημιουργία μουσείου στην 
Κοινότητα, που θα έχει ως περιεχόμενο την αγροτική, λαογραφική και πολιτιστική κληρονομιά, αλλά θα 
στεγάζει και εκκλησιαστικά εκθέματα. 

(β)  Σύμφωνα με πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας, εντός 
Σεπτεμβρίου 2012, προγραμματίζεται συνάντηση του Επάρχου Λευκωσίας με Κοινοτικά Συμβούλια, 
κατά την οποία αναμένεται να τεθούν προτεραιότητες όσον αφορά στην προώθηση έργων, παρόμοιων 
με το αναφερόμενο. 

(γ) Σημειώνεται ότι, οι παράμετροι που θα ληφθούν υπόψη για τον καθορισμό προτεραιοτήτων, 
περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων, τη φύση του κάθε έργου, την αναγκαιότητα υλοποίησης του, την 
οικονομική κατάσταση της κάθε κοινότητας, την προστιθέμενη αξία που θα αποδώσει το έργο στην 
κοινότητα, χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου, κλπ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.943, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.943 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Ζαχαρία Ζαχαρίου και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. 19.1.4.12 και ημερ. 13.7.2012 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Βάσει του ρυθμιστικού σχεδίου που έχει εκπονηθεί και εγκριθεί από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, ο κεντρικός δρόμος της κοινότητας Λάγεια, θα πρέπει να διαμορφωθεί με πλακόστρωση και 
εξωραϊστικά έργα, στο πλαίσιο ανάπλασης του παραδοσιακού πυρήνα της κοινότητας. 

(β) Επειδή οι διαδικασίες για σχεδιασμό, εξασφάλιση εγκρίσεων και εξεύρεση πόρων χρηματοδότησης για 
την πλήρη υλοποίηση του έργου είναι χρονοβόρες, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας βρίσκεται σε 
διαβούλευση με το Κοινοτικό Συμβούλιο Λάγειας για ενδιάμεσες εργασίες συντήρησης, ώστε ο δρόμος 
να είναι λειτουργικός και να εξυπηρετεί, χωρίς προβλήματα, τους κατοίκους και επισκέπτες της 
κοινότητας. 

(γ) Στον Προϋπολογισμό 2012 υπάρχει κονδύλι ύψους €12.000 μέρος του οποίου ή όλο, ανάλογα με την 
απόφαση του Κοινοτικού Συμβουλίου, θα δαπανηθεί για την επίστρωση με πρέμιξ και γενική συντήρηση 
του κεντρικού δρόμου της κοινότητας. Οι εν λόγω εργασίες προγραμματίζεται να υλοποιηθούν πριν το 
τέλος του τρέχοντος έτος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1026, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.010.01.1026 και ημερομηνία 
22 Ιουνίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 2 Ιουλίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Έργο «Αποχετευτικό Σύστημα Συμπλέγματος Κοκκινοχωριών», αφορά την κατασκευή αποχετευτικού 
δικτύου συλλογής λυμάτων και αγωγούς μεταφοράς λυμάτων, στους ∆ήμους ∆ερύνειας και Σωτήρας καθώς και 
στις Κοινότητες Άχνα, Αυγόρου, Ξυλοτύμπου, Ορμήδεια, Ξυλοφάγου, Φρέναρος, Λιοπέτρι και Άγιο Γεώργιο 
Αχερίτου με Κοινό Σταθμό επεξεργασίας λυμάτων κοντά στην περιοχή του φράγματος Άχνας. 

 Το σενάριο της κατασκευής Σταθμού Επεξεργασίας λυμάτων στην Κτηνοτροφική περιοχή Ορμήδειας, 
εγκαταλείφθηκε όταν η Κοινότητα Αυγόρου συνήνεσε στην υλοποίηση του σεναρίου που εισηγήθηκαν οι 
Μελετητές για κατασκευή Κοινού σταθμού επεξεργασίας λυμάτων, κατάντη του φράγματος της Άχνας με 
ελαφρά μετακίνηση του Σταθμού από την αρχική του θέση. 

 Η αρμόδια Υπουργική Επιτροπή σε συνεδρία της στις 14 Μαΐου 2009, αποφάσισε την προώθηση της 
διαδικασίας εγκαθίδρυσης Συμβουλίου Αποχετεύσεων, μετά που έλαβε τις συγκαταθέσεις του ∆ήμου ∆ερύνειας 
και όλων των τότε Κοινοτικών Συμβουλίων. 
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 Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του στις 3 Μαρτίου 2010, αποφάσισε την κήρυξη του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Κοκκινοχωριών (Αρ. Απόφασης 70.069). 

 Για το εν λόγω Έργο έχουν γίνει οι απαραίτητες Περιβαλλοντικές Μελέτες στις οποίες λαμβάνεται υπόψη 
η θέση του Σταθμού και η διάθεση του ανακυκλωμένου νερού σε σχέση με το φράγμα της Άχνας και της 
περιοχής «Natura 2000», που το περιβάλλει. 

 Με βάση τα πιο πάνω, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, προχώρησε στην κατασκευή αποχετευτικών 
δικτύων συλλογής λυμάτων στις Κοινότητες Ξυλοφάγου, Ξυλοτύμπου, Ορμήδεια, Άχνα, Αυγόρου και στο ∆ήμο 
∆ερύνειας. Στις 27 Αυγούστου 2012, υπογράφθηκε και η σύμβαση για κατασκευή του Αποχετευτικού ∆ικτύου 
συλλογής λυμάτων στις Κοινότητες Φρενάρους και Άγιο Γεώργιο Αχερίτου, ενώ ετοιμάζονται και τα έγγραφα 
διαγωνισμού για την προκήρυξη προσφορών για κατασκευή αποχετευτικού δικτύου συλλογής λυμάτων στο 
∆ήμο Σωτήρας και στην Κοινότητα Λιοπετρίου. Παράλληλα ετοιμάζονται και τα έγγραφα διαγωνισμού για την 
προκήρυξη της μελέτης και κατασκευής του Σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στην Άχνα. 

 Τέλος, να σημειωθεί ότι το εν λόγω Έργο, το οποίο είναι συγχρηματοδοτούμενο από το Ταμείο Συνοχής 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχει εγκριθεί από την Ε.Ε. ως Μεγάλο Έργο, το οποίο συνεπάγεται ότι το Έργο έχει 
εξεταστεί από όλες τις παραμέτρους του, και εξασφαλίστηκαν όλες οι απαιτούμενες περιβαλλοντικές εγκρίσεις 
και τέθηκαν ασφαλιστικές δικλίδες για προστασία της περιοχής «Natura 2000» που γειτνιάζει με το Έργο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να σας διαβεβαιώσω ότι 
θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1066, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.1066 και ημερ. 17.7.2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και παραθέτω τα πιο κάτω: 

1. Στην περιοχή Κοφίνου λειτουργούν δύο εγκαταστάσεις αξιοποίησης ζωικών απορριμμάτων, μία 
εγκατάσταση αποτέφρωσης ζωικών αποβλήτων και μία εγκατάσταση σφαγής ζώων, οι οποίες είναι: 

  Εγκατάσταση αξιοποίησης ζωικών απορριμμάτων της εταιρείας «Sigan Management Ltd». 

  Εγκατάσταση αξιοποίησης ζωικών απορριμμάτων της εταιρείας «Α.Τ.Ι. Enviroindustrials Ltd». 

  Εγκατάσταση αποτέφρωσης ζωικών αποβλήτων της εταιρείας «Sigan Management Ltd». 

  Εγκατάσταση σφαγής ζώων του «Συμβουλίου Κεντρικού Σφαγείου». 

2. Με βάση τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας και των Νερών Νόμους, ο Υπουργός 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
χορηγούν Άδεια Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων και Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων, αντίστοιχα. Επειδή οι 
πιο πάνω εγκαταστάσεις εμπίπτουν και στους περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της 
Ρύπανσης Νόμους του 2002 έως 2008, οι όροι λειτουργίας που καθορίζονται στις εν λόγω Άδειες 
βασίζονται στα κείμενα αναφοράς «Best Available Techniques Reference Documents - BREFS», τα 
οποία έχουν εκδοθεί από το Ευρωπαϊκό Γραφείο για την Ολοκληρωμένη Πρόληψη και Έλεγχο της 
Ρύπανσης που εδρεύει στη Σεβίλλη και περιλαμβάνουν Βέλτιστες ∆ιαθέσιμες Τεχνικές (Β∆Τ) για κάθε 
δραστηριότητα που εμπίπτει στο πλαίσιο των πιο πάνω Νόμων. 

3. Οι Άδειες Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων των πρώτων δύο εγκαταστάσεων ανανεώθηκαν στις 
22.5.2012, ενώ της τρίτης εγκατάστασης στις 6.3.2012. Η αίτηση για ανανέωση της Άδειας Εκπομπής 
Αερίων Αποβλήτων του «Συμβουλίου Κεντρικού Σφαγείου» είναι υπό εξέταση. 

4. Σημειώνεται ότι εκπομπές δύσοσμων αερίων από τη λειτουργία των εν λόγω εγκαταστάσεων, με βάση 
τις πιο πάνω Β∆Τ μπορεί να προκύψουν από: 

(α) την εκπομπή αερίων αποβλήτων από τα αντιρρυπαντικά συστήματα σε περίπτωση 
δυσλειτουργίας ή παράκαμψης τους (όπου υπάρχει αγωγός παράκαμψης), 

(β) τους χώρους ή τα δοχεία αποθήκευσης ζωικών απορριμμάτων και αίματος στις εγκαταστάσεις 
αξιοποίησης ζωικών απορριμμάτων, 

(γ) τους χώρους εργασίας των εγκαταστάσεων όπου διεξάγονται διάφορες διεργασίες, 

(δ)  την επεξεργασία και διάθεση υγρών αποβλήτων και παραγόμενης λάσπης, αν δεν τηρούνται οι 
όροι λειτουργίας των Αδειών Απόρριψης Αποβλήτων, 

(ε)  τη μεταφορά νεκρών ζώων στις εγκαταστάσεις αξιοποίησης ζωικών απορριμμάτων και 
αποτέφρωσης ζωικών αποβλήτων ιδιαίτερα όταν αυτά βρίσκονται σε κατάσταση προχωρημένης 
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αποσύνθεσης, λόγω μακράς περιόδου φύλαξης τους στα κτηνοτροφικά υποστατικά από τα οποία 
συλλέγονται, 

(στ) τα στερεά απόβλητα που προκύπτουν από το χώρο αναμονής των ζώων για σφαγή εντός της 
εγκατάστασης του «Συμβουλίου Κεντρικού Σφαγείου» και ειδικά στις περιπτώσεις όπου ζώα 
παρουσιάζουν προβλήματα υγείας, 

(ζ) την αποθήκευση και διάθεση του εντερικού περιεχομένου των ζωικών απορριμμάτων από την 
εγκατάσταση του «Συμβουλίου Κεντρικού Σφαγείου», 

(η)  τη μεταφορά ζωικών υποπροϊόντων από την εγκατάσταση του «Συμβουλίου Κεντρικού 
Σφαγείου» καθώς επίσης και από άλλα σφαγεία και κρεοπωλεία στις εγκαταστάσεις αξιοποίησης 
ζωικών απορριμμάτων. 

Αρμοδιότητα για τις διεργασίες που αναφέρονται στα σημεία (α) έως (γ) πιο πάνω έχει το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ενώ αρμοδιότητα για τα υπόλοιπα θέματα έχει το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

5. Οι όροι λειτουργίας που καθορίστηκαν στις ισχύουσες Άδειες Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων στοχεύουν, 
μεταξύ άλλων και στον έλεγχο και μείωση των εκπομπών δύσοσμων ουσιών και περιλαμβάνουν χρήση 
αντιρρυπαντικών συστημάτων. Συγκεκριμένα, τα αέρια απόβλητα που προέρχονται από τις διεργασίες 
αξιοποίησης ζωικών απορριμμάτων και αποτέφρωσης συλλέγονται μέσω συστήματος εξαερισμού και 
διοχετεύονται σε αντιρρυπαντικό σύστημα πριν την διοχέτευση τους στην ατμόσφαιρα. Οι όροι 
λειτουργίας περιλαμβάνουν επίσης διαχειριστικά μέτρα σχετικά με τους χώρους στους οποίους 
διεξάγονται οι πιο πάνω διεργασίες καθώς επίσης και στους χώρους αποθήκευσης πρώτων υλών που 
στοχεύουν στη μείωση των διαφυγών δύσοσμων αερίων. 

6. Στη νέα Άδεια Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων της εταιρείας «Α.Τ.Ι. Enviroindustrials Ltd» περιλήφθηκε 
όρος για εγκατάσταση δεύτερου αντιρρυπαντικού συστήματος αφού λόγω του τρόπου λειτουργίας του, 
κατά το φορέα εκμετάλλευσης, έπρεπε κάτω από συγκεκριμένες συνθήκες να γίνεται, σε ορισμένες 
περιπτώσεις, παράκαμψη του πρώτου. Το επιπρόσθετο αντιρρυπαντικό σύστημα είναι υπό 
εγκατάσταση και έτσι όλα τα αέρια απόβλητα που προκύπτουν από τις διεργασίες που διεξάγονται στη 
συγκεκριμένη εγκατάσταση θα διοχετεύονται στην ατμόσφαιρα σε συνεχή βάση, αφού τύχουν 
επεξεργασίας από αντιρρυπαντικό σύστημα (είτε το πρώτο, είτε το δεύτερο). 

7. Ο έλεγχος για να διαπιστωθεί κατά πόσο τηρούνται οι όροι λειτουργίας που καθορίζονται στις εν λόγω 
Άδειες Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων γίνεται από Αρμόδιους Επιθεωρητές του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας, οι οποίοι διεξάγουν τόσο προγραμματισμένες όσο και έκτακτες επιθεωρήσεις όταν γίνονται 
δέκτες παραπόνων.  Η συχνότητα των προγραμματισμένων επιθεωρήσεων εξαρτάται από τις 
δυνατότητες του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας.  Κατά τα έτη 2010, 2011 και τους πρώτους οκτώ 
μήνες του 2012, διεξήχθηκαν στις πιο πάνω εγκαταστάσεις 5, 6 και 11 επιθεωρήσεις αντίστοιχα. 

8. Στις περιπτώσεις όπου διαπιστώνονται παραβάσεις ζητείται γραπτώς από τους φορείς εκμετάλλευσης 
των εγκαταστάσεων η λήψη μέτρων για συμμόρφωση και σε περίπτωση μη συμμόρφωσης γίνεται 
εισήγηση για λήψη ποινικών μέτρων.  Κατά το 2010 λήφθηκαν ποινικά μέτρα σε δύο περιπτώσεις 
εναντίον της εταιρείας «Α.Τ.Ι. Enviroindustrials Ltd» και σε μία περίπτωση εναντίον της εταιρείας «Sigan 
Management Ltd» για την εγκατάσταση αξιοποίησης ζωικών υποπροϊόντων, για διάφορες παραβάσεις. 
Οι συγκεκριμένες ποινικές υποθέσεις δεν έχουν εκδικαστεί ακόμη. 

9. Με βάση τα πιο πάνω, ο περιορισμός εκπομπών δύσοσμων αερίων από τις εν λόγω εγκαταστάσεις δεν 
μπορεί να επιτευχθεί μόνο με τη χρήση αντιρρυπαντικών συστημάτων και άλλων διαχειριστικών μέτρων, 
αλλά και με την ορθή διαχείριση των στερεών και υγρών αποβλήτων που προκύπτουν από τις 
διεργασίες που διεξάγονται στις εγκαταστάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1069, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 27 Ιουλίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ ότι: 

 Η Τρίτη Παγκόσμια ∆ιάσκεψη για το Κλίμα (που οργανώθηκε από τον Παγκόσμιο Μετεωρολογικό 
Οργανισμό - ΠΜΟ, στη Γενεύη το Σεπτέμβρη του 2009) διαπίστωσε την ανάγκη αναβάθμισης των κλιματικών 
υπηρεσιών που παρέχονται από τις Εθνικές Μετεωρολογικές Υπηρεσίες, με την συμπερίληψη σε αυτές 
προβλέψεων για το κλίμα. Προς υλοποίηση αυτού του στόχου, ο ΠΜΟ έχει ιδρύσει το Παγκόσμιο Πλαίσιο για 
Κλιματικές Υπηρεσίες (ΠΠΚΥ - Global Framework for Climatic Services) μέσα στο οποίο Εθνικές 
Μετεωρολογικές Υπηρεσίες των διαφόρων χωρών θα πρέπει να ενισχύσουν τη βάση των παρεχομένων 
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κλιματικών υπηρεσιών με κλιματικές προβλέψεις. Η Μετεωρολογική Υπηρεσία παρακολουθεί όλες τις εξελίξεις 
στο θέμα αυτό και καταβάλλει κάθε προσπάθεια ευθυγράμμισης με τις απαιτούμενες προσαρμογές. 

 Μια πρώτη εκτίμηση για τις τάσεις που υπάρχουν στη μεταβολή του κλίματος είναι δυνατό να γίνει με 
υπολογισμούς στη βάση των υφιστάμενων κλιματολογικών αρχείων. Παρόλο που η παραδοσιακή αυτή 
προσέγγιση έχει περιορισμένες δυνατότητες, αποτελεί συνήθως την αφετηρία οποιασδήποτε μελέτης για τις 
κλιματικές αλλαγές. Η Μετεωρολογική Υπηρεσία είναι σε θέση να παρέχει πληροφόρηση για τις τάσεις που 
υπάρχουν σε όλες τις παραμέτρους που περιλαμβάνονται στο κλιματολογικό αρχείο της, το οποίο συνεχώς 
αναβαθμίζει και εμπλουτίζει. 

 Η μοντέρνα όμως προσέγγιση για την εκτίμηση του μελλοντικού κλίματος βασίζεται στη χρήση 
κλιματικών μοντέλων που προσομοιώνουν το κλίμα στη βάση προκαθορισμένων σεναρίων. Η Μετεωρολογική 
Υπηρεσία, ανταποκρινόμενη στις νέες ανάγκες για κλιματικές υπηρεσίες, εγκατέστησε και λειτουργεί το 
περιοχικό κλιματικό μοντέλο PRECIS, σε συνεργασία με το Βρετανικό Μετεωρολογικό Γραφείο. Έχουν εξαχθεί 
κάποια αποτελέσματα με βάση διεθνώς αποδεκτά σενάρια, αλλά τα αποτελέσματα αυτά δεν είναι στη μορφή 
που δυνατό να απαιτείται για πρακτικές εφαρμογές, όπως είναι η κατάρτιση ενός λεπτομερούς στρατηγικού 
σχεδίου προσαρμογής στις κλιματικές αλλαγές. Εφόσον καθοριστούν οι συγκεκριμένες ανάγκες, η 
Μετεωρολογική Υπηρεσία μπορεί να προχωρήσει με την ετοιμασία και παροχή εκείνων των στοιχείων που 
είναι εφικτό να εξαχθούν από το μοντέλο αυτό. 

 Τέλος, στους σχετικούς σχεδιασμούς της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας περιλαμβάνεται και η συνεχής 
ενημέρωση για τροποποιήσεις των σεναρίων (που είναι ήδη υπό μελέτη) καθώς και για αναβαθμίσεις του 
κλιματικού μοντέλου. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.032, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.032 και ημερ. 4/9/2012 με την οποία 
αποστέλλετε ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης 
με αρ. 23.06.010.02.032, ημερ. 9/8/2012 και σας πληροφορώ ότι, το Υπουργείο Οικονομικών ανέμενε την 
ψήφιση του νομοσχεδίου για το συλλογικό στοίχημα για να το έχει σαν βάση για την ετοιμασία νομοσχεδίου για 
το ιπποδρομιακό στοίχημα. Με την πρόσφατη ψήφιση του εν λόγω νομοσχεδίου από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, το Υπουργείο Οικονομικών προχωρεί στις διαδικασίες για την ετοιμασία του νομοσχεδίου που 
θα ρυθμίζει το ιπποδρομιακό στοίχημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.038, ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.038 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 4 
Σεπτεμβρίου 2012 και σας πληροφορώ ότι, τα απόβλητα που προκύπτουν από τα φάρμακα δεν εμπίπτουν 
στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών αλλά του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

2. ∆εν έχει γίνει καμία καταγγελία προς το Υπουργείο Εσωτερικών για την πρόθεση επιτηδείων με σκοπό 
την απόρριψη αποβλήτων φαρμάκων σε χωματερές. Για αντιμετώπιση τέτοιου ενδεχομένου, σας πληροφορώ 
ότι οι δύο μόνο ενεργοί σκυβαλότοποι που βρίσκονται στον Κοτσιάτη και στο Βατί, ελέγχονται αυστηρά από 
τους Επιθεωρητές του Υπουργείου Εσωτερικών. Επιπρόσθετα έχουν δοθεί οδηγίες στους ∆ήμους Λευκωσίας 
και Λεμεσού όπως στους χώρους γίνεται η παραλαβή μόνο οικιακών στερεών απορριμμάτων, παλιών 
επίπλων, χαλιών και χωμάτων-πέτρων που προκύπτουν από τον καθαρισμό οικοπέδων και ανοικτών χώρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.039, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.039, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. 
Γιώργο Περδίκη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 30.08.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι ο «περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) Νόμος του 
2011» (Ν. 88(Ι)/2011) αποτελεί αρμοδιότητα του Υπουργείου Οικονομικών. 

2. Εντούτοις, το Υπουργείο Εσωτερικών αναγνωρίζοντας την ιδιαιτερότητα της συγκεκριμένης κατηγορίας 
κρατικών αξιωματούχων, οι οποίοι λαμβάνουν κατ’ αποκοπή ετήσια και όχι μηνιαία αποζημίωση, με ταυτάριθμη 
επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερ. 01.08.2012, υποστήριξε το αίτημα 
του ∆ιοικητικού Συμβουλίου της Ένωσης Κοινοτήτων Κερύνειας, όπως απαλειφθεί η πρόνοια της εν λόγω 
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νομοθεσίας σε ό,τι αφορά τους κοινοτάρχες των κατεχόμενων κοινοτήτων, οι οποίοι τυγχάνει να είναι πρώην 
δημόσιοι υπάλληλοι ή υπάλληλοι ημικρατικών οργανισμών.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση, δε θα μπούμε σήμερα.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 4 Οκτωβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.015-2011). 

 2. Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.061-2012). 

 3. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.043-2012). 

 4. Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.176-2012). 

 5. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.120-2011). 

 6. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η πολιτική του κράτους για τους αποδήμους και τρόποι 
διατήρησης και ενίσχυσης της επαφής των νεότερων γενεών με την 
Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Σωτήρη Σαμψών 
και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.011-2012).  

 2. «Τα προβλήματα της κυπριακής γεωργίας, η ανταγωνιστικότητα και 
οι δομές εμπορίας της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη και Σωτήρη Σαμψών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.010-2012). 

 Πριν κλείσουμε, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι ο κ. Γιώργος Βαρνάβα με επιστολή του ζητά εκ μέρους 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ την εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος με τίτλο «Οι 
κατασκοπευτικές δραστηριότητες των Βρετανών και η ανάγκη της επιβαλλόμενης νόμιμης αντίδρασης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας».  Επίσης, ο κ. Γιώργος Περδίκης εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών ζητά την εγγραφή του θέματος «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών και την καλλιέργεια γενετικά 
τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο θέματα εγγραφούν στο Κεφάλαιο Τέταρτο; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο θέματα εγγράφονται για συζήτηση στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 4.25 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αναστασιάδης Νίκος Μέσης Χρίστος 

Αντωνίου Αντώνης  Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργιάδης Χάρης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Γεωργίου Γιώργος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆αμιανού Άριστος Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Προκοπίου Γεώργιος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίας κ. Νίκου Αναστασιάδη στην 52η επέτειο της κυπριακής 
ανεξαρτησίας. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 
2012» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012» και «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους, των πρώτων με αρ. 2 και των δεύτερων με αρ. 3. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2012», 
ψήφισή του σε νόμο και δικαιολόγηση της αποχής από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011» και 
ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου του 2012 Νόμος (Αρ. 1) του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 
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8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά Βοηθήματα που 
Χρησιμοποιούνται στη ∆ιάγνωση In Vitro) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους με 
τον τίτλο «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά Βοηθήματα που Χρησιμοποιούνται στη 
∆ιάγνωση In Vitro) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012». 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2012, Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 
6) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο.  

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Μεταλλαγμένα προϊόντα σε ζωοτροφές - Παράτυπη χρήση παραχωρηθείσας για γεωργικούς σκοπούς 
τουρκοκυπριακής γης - Ανάγκη επιδιόρθωσης του αρχαίου γεφυριού στην Περιστερώνα - Μαθήματα 
ασφαλούς χρήσης ποδηλάτου στα σχολεία - Αδειοδότηση λειτουργίας θεματικού πάρκου - Καθεστώς 
λειτουργίας των ζωολογικών κήπων στην Κύπρο - Αξιοποίηση βοήθειας από το Ευρωπαϊκό Ταμείο 
Προσαρμογής στην Παγκοσμιοποίηση - Εισηγήσεις του Παγκύπριου Συνδέσμου Μονογονεϊκών 
Οικογενειών και Φίλων - Η αποδέσμευση κονδυλίου για το Κυπριακό Κέντρο Περιβαλλοντικών Μελετών. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 ∆ραστηριότητα και κατασκευές επί του παραλιακού μετώπου της Λεμεσού - Η σύμβαση αγοράς του 
Συστήματος Ελέγχου Εναέριας Κυκλοφορίας LEFCO - ∆ραστηριότητες του ακαδημαϊκού προσωπικού 
του Ινστιτούτου Κύπρου - Κατασκευή αιολικού πάρκου στα Λεύκαρα - Εξέταση ασθενών για σύνταξη 
ανικανότητας από πρωτοβάθμιο και δευτεροβάθμιο ιατροσυμβούλιο - Σχέδιο Παροχής Οικονομικής 
Αρωγής για Υπηρεσίες Υγείας που δεν Προσφέρονται στο ∆ημόσιο Τομέα - Κατασκευή νέου κτιρίου για 
το δημόσιο νηπιαγωγείο Αναφωτίας - Αναπροσαρμογή των σχεδίων κατασκευής του νέου δημοτικού 
σχολείου Τρούλλων - Το ζήτημα των περίκλειστων οικοπέδων - Καύση υλικών από την εταιρεία 
“Τσιμεντοποιία Βασιλικού” - ∆ημιουργία μουσείου στο Καμπί - Επίστρωση δρόμων στη Λάγεια - Μελέτη 
επιπτώσεων στο περιβάλλον για σταθμό επεξεργασίας λυμάτων στο φράγμα Άχνας - Τοποθέτηση 
φίλτρων για περιορισμό των οσμών στην Κοφίνου - Μετεωρολογικές προβλέψεις για τις κλιματικές 
αλλαγές στην Κύπρο - Ρύθμιση των ιπποδρομιακών στοιχημάτων και δραστηριοτήτων - Εισαγωγή 
φαρμάκων με σκοπό το ξεφόρτωμά τους ως αποβλήτων - Η αντιμισθία των κοινοταρχών των 
κατεχόμενων κοινοτήτων. 

12. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο των θεμάτων «Οι κατασκοπευτικές δραστηριότητες των Βρετανών και η 
ανάγκη της επιβαλλόμενης νόμιμης αντίδρασης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας», έπειτα από εισήγηση του 
κ. Γιώργου Βαρνάβα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, και «Η ανάγκη προστασίας 
της δημόσιας υγείας και του φυσικού περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών 
και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών», έπειτα από εισήγηση του κ. Γιώργου 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 



181 

 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 4ης Οκτωβρίου 2012 

Ώρα έναρξης:  4.25 μ.μ. 

Αρ. 4 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα στην ημερήσια διάταξη αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Ιουλίου 2012 και στις 
24 Σεπτεμβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας και άλλος εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας, εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, 
όπως και εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
Νόμου, ώστε για το διορισμό των μελών του διοικητικού συμβουλίου αυτής από το Υπουργικό Συμβούλιο να 
προηγείται διαβούλευση με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού.  Η ίδια ρύθμιση 
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προτείνεται να ισχύσει και για την περίπτωση που πρόσωπο παύσει να είναι σύμβουλος πριν από τη λήξη του 
χρόνου της θητείας του. 

 Εισάγοντας την υπό συζήτηση πρόταση νόμου ο εισηγητής της ανέφερε ότι η προτεινόμενη ρύθμιση 
βασίζεται σε ανάλογες ρυθμίσεις που ισχύουν για το διορισμό προέδρου και μελών διοικητικού συμβουλίου 
άλλων εποπτικών αρχών.  Συναφώς, δήλωσε ότι, προτού η επιτροπή προχωρήσει σε μελέτη της ουσίας της 
υπό συζήτηση πρότασης νόμου, θα έπρεπε να ζητηθεί η γνώμη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ), η 
οποία λόγω της φύσεως του θέματος επιβάλλεται βάσει της διαδικασίας διαβούλευσης εθνικών χωρών για τα 
σχέδια νομοθετικών διατάξεων. 

 Συναφώς, ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων με επιστολή του, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2012, 
διαβίβασε στον πρόεδρο της ΕΚΤ το κείμενο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου για σκοπούς εξασφάλισης 
γνώμης σε σχέση με τους επιδιωκόμενους με αυτή σκοπούς βάσει των άρθρων 127, παράγραφος 4 και 282, 
παράγραφος 5 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του άρθρου 2, παράγραφος 1, 
τρίτη περίπτωση της απόφασης 98/415/ΕΚ του Συμβουλίου της 29ης Ιουνίου 1998 σχετικά με τη διαδικασία 
διαβούλευσης. 

 Σύμφωνα με τη διαβιβασθείσα στον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων γνώμη της ΕΚΤ, 
ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2012, δεν υφίστανται οποιεσδήποτε αντιρρήσεις από αυτή σχετικά με την 
προτεινόμενη συμμετοχή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού στη διαδικασία 
διορισμού των μελών του διοικητικού συμβουλίου της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, δεδομένου ότι η 
διαδικασία αυτή δεν επηρεάζει ούτε τις εγγυήσεις της προσωπικής ανεξαρτησίας που κατοχυρώνονται με το 
καταστατικό του Ευρωπαϊκού Συστήματος Κεντρικών Τραπεζών (ΕΣΚΤ) και τη βασική νομοθεσία ούτε τη 
θητεία των νυν μελών του διοικητικού συμβουλίου της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.   

 Όπως σχετικά αναφέρεται στην υπό αναφορά γνώμη, η προτεινόμενη συμμετοχή της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού ενδέχεται να έχει ως συνέπεια να απαιτείται μεγαλύτερο χρονικό 
διάστημα για την εν λόγω διαδικασία διορισμού.  Για το λόγο αυτό στο πλαίσιο της προτεινόμενης νέας 
διαδικασίας διορισμού είναι απαραίτητο να διασφαλίζεται η ομαλή και απρόσκοπτη λειτουργία των οργάνων 
λήψης αποφάσεων της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του θέματος η εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου δήλωσε ότι 
δεν υφίσταται οποιαδήποτε διαφωνία ως προς τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.   

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι, δεδομένης της 
σχετικής γνωμοδότησης της ΕΚΤ, ως του πλέον κατάλληλου οργάνου, δε διαπιστώνεται οποιοδήποτε 
πρόβλημα καθόσον αφορά την ανεξαρτησία της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο οποίος επίσης παρέστη στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής, αναφερόμενος στη συνταγματικότητα των προτεινόμενων ρυθμίσεων δήλωσε ότι ενδέχεται να 
υπάρξει επέμβαση της νομοθετικής εξουσίας σε διοικητικές λειτουργίες, αλλά επιφυλάχθηκε σε σχέση με την 
τελική του θέση, καθότι, όπως ανέφερε, δεν είχε το χρόνο να μελετήσει το θέμα εις βάθος.  Ο ίδιος 
αξιωματούχος, αναφερόμενος ειδικότερα στο θέμα της διαβούλευσης με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το διορισμό των μελών του διοικητικού συμβουλίου της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου, δήλωσε ότι διατηρεί τις αμφιβολίες του σχετικά με τη συνταγματικότητα των 
προτεινόμενων ρυθμίσεων δεδομένης της διαφοροποίησης που είναι ενδεχόμενο να υφίσταται στην έννοια των 
όρων “διαβούλευση” και “εξασφάλιση σύμφωνης γνώμης”.  Επεξηγώντας περαιτέρω τη συγκεκριμένη 
τοποθέτησή του ο ίδιος αξιωματούχος ανέφερε ότι διατηρεί επιφυλάξεις κατά πόσο η έννοια “διαβούλευση” 
συνιστά ή όχι σύγκρουση με την έννοια «επέμβαση μίας εξουσίας στις αρμοδιότητες άλλης εξουσίας» ή κατά 
πόσο ο συγκεκριμένος όρος υποδηλεί απλώς την ανάγκη εξασφάλισης των απόψεων ενός σώματος που στη 
συγκεκριμένη περίπτωση αφορά συγκεκριμένη κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε από πλευράς του ότι το θέμα του διορισμού των 
μελών του διοικητικού συμβουλίου της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου αποτελεί αρμοδιότητα του Υπουργικού 
Συμβουλίου, αλλά επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί της ουσίας αναφέροντας ότι αναμένει γνωμάτευση της 
Νομικής Υπηρεσίας επί του θέματος, ώστε να εκφράσει τις τελικές θέσεις του εν λόγω υπουργείου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και των μελών της βουλευτών του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο όπως αυτή έχει τελικώς 
νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δήλωσε πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη 
συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι αναμένεται η τοποθέτηση του ΑΚΕΛ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα συμφωνήσετε, ωραία. 

 Υπάρχει ομιλητής που θα ήθελε να παρέμβει, να πάρει το λόγο επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχει. 

∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆εν υπάρχει. Εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012».  Πρόκειται για πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Νικόλα Παπαδόπουλο, ∆ημήτρη 
Συλλούρη, Γιώργο Περδίκη και Ζαχαρία Κουλία, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η 
Ιουνίου και στις 24 Σεπτεμβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, 
ώστε να θεσμοθετηθεί η υποχρέωση του κράτους όπως, σε περίπτωση που για το όλο ή για μέρος πιστωτικού 
υπολοίπου υποβλήθηκε  απαίτηση από πρόσωπο για επιστροφή του, αλλά το οποίο έχει μεταφερθεί σε πίστη 
του εν λόγω προσώπου σε μεταγενέστερη περίοδο, ή σε περίπτωση που για οποιοδήποτε λόγο μη οφειλόμενο 
σε υπαιτιότητα ή σε πράξη ή παράλειψη του εν λόγω προσώπου η καταβολή του εν λόγω ποσού έχει 
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καθυστερήσει από το κράτος για χρονική περίοδο πέραν των τριών μηνών από την ημερομηνία υποβολής του 
σχετικού αιτήματος, το επιστρεπτέο ποσό φέρει τόκο κατ’ αναλογία με τη ρύθμιση που ισχύει για την 
περίπτωση επιστροφής ποσών που αφορούν φόρο εισοδήματος από την ημερομηνία εκπνοής της περιόδου 
αυτής. 

 Στο στάδιο της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου, ο Έφορος Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
δήλωσε ότι το αρμόδιο υπουργείο δεν έχει ακόμα τοποθετηθεί επί της πρότασης νόμου.  Ωστόσο, εκφράζοντας 
προσωπικές του θέσεις σε τεχνοκρατικό επίπεδο, δήλωσε ότι εκ πρώτης όψεως δεν υφίσταται οποιαδήποτε 
ένσταση ή επιφύλαξη σε σχέση με την προώθηση της προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης στη βάση του 
προβλεπόμενου στον περί Ενιαίου ∆ημοσίου Επιτοκίου Υπερημερίας Νόμο επιτοκίου όπως και κατ’ αναλογία 
με το κοινοτικό κεκτημένο και τα ισχύοντα στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Παρά ταύτα, 
επιφυλάχθηκε να καταθέσει την τελική τοποθέτηση του αρμόδιου υπουργείου σε σχέση με τις προτεινόμενες 
νομοθετικές ρυθμίσεις σε εύθετο χρόνο.  

 Ο ίδιος αρμόδιος δήλωσε περαιτέρω ότι για σκοπούς βελτίωσης των προτεινόμενων ρυθμίσεων, έτσι 
που η πρακτική τους εφαρμογή να καταστεί αποδοτικότερη, πρέπει να γίνουν ορισμένες τροποποιήσεις στο 
κείμενο της υπό συζήτησης πρότασης νόμου ως ακολούθως: 

1. Η χρονική περίοδος μετά την παρέλευση της οποίας θα καθίσταται από το κράτος εντόκως καταβλητέα 
οποιαδήποτε απαίτηση επιστρεπτέου ποσού ΦΠΑ να επεκταθεί από τρεις μήνες από την ημερομηνία 
υποβολής της σχετικής απαίτησης, όπως σχετικά προβλέπεται στην υπό συζήτηση πρόταση νόμου, σε 
τέσσερις μήνες, ώστε να συνάδει με ανάλογη ισχύουσα νομοθετική ρύθμιση που αφορά ανάλογες 
επιστροφές σε ορισμένες κατηγορίες κοινοτικών. 

2. Η ίδια πιο πάνω περίοδος, η οποία βάσει των προνοιών της υπό συζήτηση πρότασης νόμου προτείνεται 
να επεκταθεί από τρεις σε έξι μήνες σε περίπτωση που διενεργείται φορολογικός έλεγχος από τον 
Έφορο Φόρου Προστιθέμενης Αξίας σε σχέση με την υποβληθείσα απαίτηση, να επεκταθεί σε οκτώ 
μήνες. 

3. Να διασαφηνιστεί ότι οι απαιτήσεις για τις οποίες θα ισχύουν οι πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης 
νόμου θα αφορούν φορολογικές υποχρεώσεις που θα δημιουργηθούν μετά την έναρξη της ισχύος της 
υπό ψήφιση πρότασης νόμου σε νόμο.   

4. Να γίνει πρόνοια ώστε η υπό ψήφιση πρόταση νόμου σε νόμο να ισχύσει τέσσερις μήνες μετά τη 
δημοσίευσή του στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, για να δοθεί η ευχέρεια στην αρμόδια 
υπηρεσία να προβεί στις δέουσες διοικητικές και άλλες διευθετήσεις για σκοπούς ορθής εφαρμογής του.   

 Σημειώνεται ότι στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής ο Έφορος Προστιθέμενης Αξίας είχε ζητήσει όπως 
η εφαρμογή της ψηφισθείσας νομοθεσίας ισχύσει από την 1η  Οκτωβρίου 2012. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο ίδιος κυβερνητικός αρμόδιος ανέφερε ότι δε δημιουργείται οποιοδήποτε 
πρόβλημα ρευστότητας για το κράτος σε περίπτωση ψήφισης της υπό συζήτηση πρότασης νόμου σε νόμο και 
ότι εν πάση περιπτώσει οι επιστροφές ποσών ΦΠΑ εντόκως θα βασίζονται στα προβλεπόμενα στον εκάστοτε 
ισχύοντα κρατικό προϋπολογισμό κονδύλια. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και των μελών της βουλευτών του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει τελικώς 
διαμορφωθεί τόσο νομοτεχνικά όσο και ουσιαστικά, στη βάση των πιο πάνω τεχνοκρατικών υποδείξεων σε 
σχέση με τις προβλεπόμενες προθεσμίες και την έναρξη ισχύος του νόμου. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δήλωσε πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη 
συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει συμφωνία. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Παρακαλώ, ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν είναι για να ανοίξουμε τη συζήτηση, αλλά θεωρούμε ότι η Βουλή στην ολότητά της, μετά και την 
τοποθέτηση του ΑΚΕΛ, κάνει ένα βήμα που φέρνει τον πολίτη σε ίση μεταχείριση.   

 Μέχρι σήμερα, όταν ο πολίτης καθυστερούσε στις πληρωμές, τις οφειλόμενες προς το ΦΠΑ, εκτός από 
πέναλτι πλήρωνε και τόκο επί των καθυστερήσεων και πολύ σωστά.  Το άδικο ήταν ότι, όταν το κράτος όφειλε 
στον πολίτη, δεν πλήρωνε ούτε πέναλτι ούτε τόκους.  Σήμερα αποκαθίσταται μια δικαιοσύνη και, όταν το 
κράτος οφείλει επιστροφές, εάν δεν τις πληρώνει στην ώρα του, θα πληρώνει επιτόκιο στους πολίτες. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 ∆εν υπάρχει.  Εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τo νομοσχέδιο «Ο 
περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου   

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιάννος Λαμάρης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Σεπτεμβρίου και 2 Οκτωβρίου 2012. Στο στάδιο της 
συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Γενικού 
Λογιστηρίου της ∆ημοκρατίας.   
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 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων 
(Γενικές Αρχές) (Τροποποιητικού) Νόμου του 2011, ώστε η βασική νομοθεσία να επεκταθεί ως ακολούθως: 

1. Αποκοπή από τις συντάξιμες απολαβές όλων των αξιωματούχων (όχι μόνο των βουλευτών και των 
υπουργών) ποσού που να αντιστοιχεί σε ποσοστό 6,8%. Η ρύθμιση αυτή να μην τυγχάνει εφαρμογής 
στους αξιωματούχους που καλύπτονται από το κυβερνητικό σχέδιο συντάξεων ή από σχέδιο συντάξεων 
όμοιο με αυτό, από τις απολαβές των οποίων γίνονται ήδη αποκοπές ύψους 3%, από την 1η Οκτωβρίου 
2011, με βάση τις διατάξεις του περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων των Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα, περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμου του 2011 [Νόμος αρ. 113(Ι) του 2011]. 

2. Αύξηση των περιοδικών εισφορών όλων των αξιωματούχων για μεταβίβαση της σύνταξης στη/στο 
χήρα/χήρο και εξαρτώμενα τέκνα σε περίπτωση θανάτου, από 0,75% επί των εκάστοτε ασφαλιστέων 
αποδοχών τους και 1,75% πέραν των εκάστοτε ασφαλιστέων αποδοχών τους σε 2% επί των εκάστοτε 
ετήσιων συντάξιμων απολαβών τους.  Σημειώνεται ότι οι αξιωματούχοι που καλύπτονται από το 
κυβερνητικό σχέδιο συντάξεων ή σχέδιο συντάξεων όμοιο με αυτό καταβάλλουν ήδη, με βάση τις 
διατάξεις του Νόμου αρ. 113(Ι) του 2011, από την 1η Οκτωβρίου 2011, αυξημένες περιοδικές εισφορές 
ύψους 2% επί των συντάξιμων απολαβών τους. 

3. Επιστροφή στον αξιωματούχο, σε περίπτωση που αυτός δε διασφαλίζει δικαίωμα σε οποιοδήποτε 
ωφέλημα ή ωφελήματα, του ποσού των αποκοπών του, ύψους 6,8% επί των συντάξιμων απολαβών 
του, καθώς και υποχρέωση του αξιωματούχου, σε περίπτωση επαναδιορισμού του στο ίδιο λειτούργημα 
ή αξίωμα ή θέση, για επιστροφή των εν λόγω αποκοπών στη ∆ημοκρατία, ώστε η προηγούμενή του 
υπηρεσία να ληφθεί υπόψη για σκοπούς χορήγησης ωφελημάτων.      

 Με βάση την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, τόσο ο περί Συντάξεων 
Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) Νόμος του 2011 [Νόμος αρ. 88(Ι) του 2011] όσο και ο υπό ψήφιση 
νόμος καλύπτουν τους αξιωματούχους του κράτους που έχουν δικαίωμα σε συνταξιοδοτικά ωφελήματα, 
δηλαδή σε σύνταξη ή σε σύνταξη και εφάπαξ ποσό ή σε φιλοδώρημα, περιλαμβανομένων και των μελών των 
δημοτικών και κοινοτικών συμβουλίων.  Στην ίδια εισηγητική έκθεση σημειώνεται επίσης ότι με πρόταση νόμου 
μελών του κοινοβουλίου είχε προταθεί η εξαίρεση των μελών των κοινοτικών συμβουλίων και των μελών των 
δημοτικών συμβουλίων από το πεδίο εφαρμογής του Νόμου αρ. 88(Ι) του 2011, αλλά τούτο δεν κατέστη 
δυνατό μετά και από σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με την οποία 
τέτοια εξαίρεση δε δικαιολογείται και επιπροσθέτως, πέραν των προβλημάτων που θα δημιουργήσει στην 
εφαρμογή του νόμου, θα αποτελεί έκδηλη παράβαση της συνταγματικά προστατευόμενης αρχής της ισότητας.  

 Σημειώνεται επίσης ότι στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κατατέθηκε ενώπιον 
της επιτροπής επιστολή εκ μέρους μελών της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ), ημερομηνίας 27 
Σεπτεμβρίου 2012, σύμφωνα με την οποία από τις πρόνοιες της υπό ψήφιση νομοθεσίας πρέπει να εξαιρεθούν 
ο πρόεδρος και τα μέλη της Ε∆Υ, ώστε να μην έχουν υποχρέωση να καταβάλλουν συνεισφορά για τα 
συνταξιοδοτικά τους ωφελήματα.  Συναφώς, στην εν λόγω επιστολή επισημαίνεται ότι τυχόν υιοθέτηση από τη 
Βουλή πρόσφατα διαφοροποιημένης τοποθέτησης του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σε συνεδρία της 
αρμόδιας επιτροπής σε σχέση με προηγούμενη σχετική τοποθέτησή του, σύμφωνα με την οποία ανάλογη 
ρύθμιση είναι αντίθετη με τη συνταγματική πρόνοια που κατοχυρώνει την ανεξαρτησία της Ε∆Υ, επιφέρει 
εμμέσως πλην σαφώς δυσμενή μεταβολή της αντιμισθίας, καθώς και των λοιπών όρων υπηρεσίας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους σκοπούς του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 5.  Άρθρο 5. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 6. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 6; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπʼ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012»  

Παρόντες:  

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Όπως είναι γνωστό, η ολομέλεια της Βουλής σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 1η Μαρτίου 
2012, ενέκρινε μέρος των υπό αναφορά κανονισμών και επιφυλάχθηκε να επανεξετάσει σε μεταγενέστερο 
στάδιο τους Κανονισμούς 17 και 24 των πιο πάνω κανονισμών. 

 Ειδικότερα, ο Κανονισμός 17 απαγορεύει τη χρήση συσκευής άλεσης απορριμμάτων και ο Κανονισμός 
24 αναθεωρεί τα όρια ποιότητας των διάφορων βιομηχανικών απορριμματικών υγρών που μπορεί να 
διοχετεύονται στο αποχετευτικό σύστημα.  

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε νέα συνεδρία της, 
που πραγματοποιήθηκε στις 27 Σεπτεμβρίου 2012.  Στην συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου Προγραμματισμού, του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (ΣΑΛΑ) και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  Οι εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  Οι εκπρόσωποι 
του Τμήματος Περιβάλλοντος με σχετική επιστολή τους προς την επιτροπή, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 
2012, επιβεβαίωσαν ότι δε φέρουν ένσταση στην υιοθέτηση και εφαρμογή των προτεινόμενων με τους 
κανονισμούς αυτούς ορίων ποιότητας των διάφορων βιομηχανικών απορριμματικών υγρών, καθώς και ότι 
υποστηρίζουν έντονα την απαγόρευση της χρήσης συσκευής άλεσης απορριμμάτων.  Στην ίδια επιστολή 
παραπέμπουν σε προηγούμενες συναφείς επιστολές τους προς το γενικό διευθυντή του Υπουργείου 
Εσωτερικών, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2009 και 12 Οκτωβρίου 2010, καθώς και προς το γενικό διευθυντή 
του ΣΑΛΑ, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2012.   

 Σημειώνεται ότι το ΣΑΛΑ απέστειλε στην επιτροπή σχετική επιστολή, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2012, με 
σκοπό την υποβοήθησή του για προώθηση των δύο κανονισμών που παρέμειναν σε εκκρεμότητα.   

 Ο διευθυντής του ΣΑΛΑ δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι η προτεινόμενη τροποποίηση του 
Κανονισμού 24 των βασικών κανονισμών είναι αναγκαία με βάση την ισχύουσα πρακτική, σύμφωνα με την 
οποία συνιστάται η χρήση ξεχωριστών συστημάτων αποχέτευσης για τα υγρά και τα στερεά απόβλητα από 
άποψη τόσο κόστους κατασκευής όσο και συντήρησης του αποχετευτικού συστήματος.   
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 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, το ΣΑΛΑ, αφού διενήργησε δειγματοληπτικούς ελέγχους αποβλήτων, 
κατέληξε στη διαπίστωση ότι η μέση τιμή του φορτίου των απορριμματικών υγρών που διοχετεύονται στο 
σύστημα είναι υψηλή, γι’ αυτό και γίνεται εισήγηση για τροποποίηση των προνοιών των υπό αναφορά 
κανονισμών. 

 Παράλληλα, σύμφωνα με τον ίδιο, ο Κανονισμός 17 των βασικών κανονισμών επιτρέπει στο ΣΑΛΑ να 
εγκρίνει την εγκατάσταση και χρήση συσκευής άλεσης απορριμμάτων υπό ορισμένες προϋποθέσεις. 

 Σημειώνεται ότι το άρθρο 34 του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου απαγορεύει την απόρριψη 
διάφορων υγρών, ουσιών ή στερεών υλικών που δυνατόν να δημιουργήσουν προβλήματα στη διαδικασία 
επεξεργασίας και γενικά στο σύστημα αποχέτευσης.  Και, επειδή, όπως προαναφέρθηκε, είναι πιθανό η χρήση 
των συσκευών άλεσης να δημιουργήσει μακροπρόθεσμα πρόβλημα στο αποχετευτικό σύστημα, λόγοι 
πρακτικοί, λειτουργικοί, περιβαλλοντικοί και οικονομικοί επιβάλλουν την απαγόρευση της χρήσης τέτοιων 
συσκευών.   

 Ειδικότερα, η αύξηση του βιολογικού φορτίου των απορριμματικών υγρών ως αποτέλεσμα της χρήσης 
των συσκευών αυτών είναι πιθανό να δημιουργήσει προβλήματα στην ομαλή ροή των απορριμμάτων αυτών, 
τα οποία πολλές φορές δεν είναι υγρά, όπως καθορίζει ο οικείος νόμος.  Επίσης, υπάρχει κίνδυνος, ως 
αποτέλεσμα της χρήσης των συσκευών άλεσης, να παραστεί ανάγκη για αχρείαστη επέκταση της 
δυναμικότητας του σταθμού και μεγαλύτερο κόστος συντήρησης και επεξεργασίας των φορτίων αυτών.  
Παράλληλα, η χρήση των συσκευών αυτών δυνατόν να δημιουργήσει προβλήματα στην ποιότητα του 
ανακυκλωμένου νερού που παράγει το σύστημα, που διατίθεται για άρδευση, καθώς και της επεξεργασμένης 
λάσπης, που διατίθεται για επαναχρησιμοποίηση.  Τέλος, ο Κανονισμός 17 βρίσκεται σε σύγκρουση με τις 
πρόνοιες του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου (άρθρο 34). 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες τροπολογίες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα τα πιο πάνω, διαμόρφωσε τις πιο 
κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
εισηγούνται στην ολομέλεια της Βουλής την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, αφού τροποποιηθεί 
ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012». 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί των κανονισμών αυτών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι Οικολόγοι έχουν επιφυλαχθεί να τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα τηρήσουμε αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με εξαίρεση το βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, που τηρεί αποχή, οι υπ’ αριθμόν 
5 κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Απλά, κύριε Πρόεδρε, ένα τυπογραφικό λάθος πάνω στο τελικό κείμενο των κανονισμών που πρέπει να 
διορθωθεί.  Η τροποποίηση… 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ένα λεπτό, συνάδελφε. 

 Ζητούμε δεκαπέντε μέρες αναβολή για το συγκεκριμένο θέμα.  Έχουν προκύψει κάποια νέα στοιχεία τα 
οποία θέλουμε να μελετήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει αίτημα για αναβολή.  Υπάρχει ένσταση για την αιτούμενη αναβολή; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Η διόρθωση να γίνει όμως, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως, πέστε την. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Το άρθρο 4 λέει «Ο Κανονισμός 34 των βασικών κανονισμών τροποποιείται με την αντικατάσταση της 
φράσης “το 0,1 σεντ για κάθε λίρα” (έβδομη γραμμή) με τη φράση “μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου του 2013, τα 1,38 
σεντ για κάθε ευρώ”.».  Εκεί που λέει «τα 1,38 σεντ» είναι λάθος, είναι 0,15 σεντ, δηλαδή το «1,38» να γίνει 
«0,15».  Μεγάλη διαφορά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τη γραμματεία να το σημειώσει και να εξεταστεί, προκειμένου να υπάρξει διόρθωση, και θα 
επανέλθουμε σε δεκαπέντε ημέρες.  Συνεπώς, αναβάλλεται το θέμα υπ’ αριθμόν 6, «Οι περί Αποχετεύσεων 
Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012». 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Kατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

   (Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

       Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

 1. O περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, 
Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) 
(Aρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.089-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του  
∆ημοκρατικού Συναγερμού   

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

2. Ο περί Κτηματομεσιτών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.090-2012). 

Μάριο Μαυρίδη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας  
Κερύνειας 

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.132, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί σχετικά με τις εισηγήσεις της Παγκύπριας Οργάνωσης Μελών Επιμορφωτικών Κέντρων (ΠΟΜΕΚ) 
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για τη βελτίωση της λειτουργίας των επιμορφωτικών κέντρων, καθώς και να σχολιάσει την αγωνία της 
οργάνωσης για τη συνεχή υποβάθμιση του θεσμού των επιμορφωτικών κέντρων τα τελευταία χρόνια από το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. Επισυνάπτεται σχετική επιστολή της οργάνωσης.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.133, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχει οργανόγραμμα λειτουργίας στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου και, εάν ναι, ποιο είναι αυτό και ποιες 
θέσεις είναι επανδρωμένες.  Παρακαλείται επίσης να κοινοποιήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων το 
οργανόγραμμα της λειτουργία της κάθε κλινικής του νοσοκομείου ξεχωριστά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.134, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα έχω γίνει κοινωνός αιτήματος του κοινοτικού συμβουλίου Μονιάτη για εγγραφή των 
αγροτικών δρόμων στα όρια της κοινότητας. 

 Νοουμένου ότι η εγγραφή των αγροτικών δρόμων θα επιλύσει πολλά προβλήματα που αντιμετωπίζει η 
κοινότητα, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να προχωρήσει στην εγγραφή των αγροτικών δρόμων στην 
κοινότητα Μονιάτη, με βάση κάποιο χρονοδιάγραμμα; 

2. Υπάρχει πρόθεση από το αρμόδιο υπουργείο να προχωρήσει στην εγγραφή αγροτικών δρόμων σε όλες 
τις κοινότητες της Κύπρου με τρόπο γρήγορο και συνοπτικό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.135, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα έχω γίνει κοινωνός αιτήματος του κοινοτικού συμβουλίου Μονιάτη για την κατασκευή 
γηπέδου μίνι ποδοσφαίρου στην κοινότητα. Σύμφωνα με την πληροφόρηση που είχα, το κοινοτικό συμβούλιο 
έχει εξασφαλίσει όλες τις άδειες, για να προχωρήσει στην κατασκευή του γηπέδου. Παράλληλα, το κοινοτικό 
συμβούλιο αναμένει γραπτή δέσμευση από τον ΚΟΑ ότι θα επιχορηγήσει το έργο. 

 Νοουμένου ότι η κατασκευή του γηπέδου στο Μονιάτη θα συμβάλει στην προώθηση του αθλητισμού 
στην περιοχή, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να επιχορηγήσει το συγκεκριμένο έργο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.136, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα έχω γίνει κοινωνός αιτήματος του κοινοτικού συμβουλίου Μονιάτη για επανδρωμένο 
ασθενοφόρο στην περιοχή όπου κατασκευάζεται ο πυροσβεστικός σταθμός στην κοινότητα. 

 Νοουμένου ότι η ύπαρξη επανδρωμένου ασθενοφόρου στο Μονιάτη, μιας κοινότητας που βρίσκεται σε 
κομβικό σημείο, θα συμβάλει αποτελεσματικά στην εξυπηρέτηση των κατοίκων της περιοχής της oρεινής 
Λεμεσού, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να λάβει πολιτική απόφαση, για να τοποθετηθεί επανδρωμένο ασθενοφόρο στην κοινότητα 
Μονιάτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.137, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα έχω γίνει κοινωνός αιτήματος του κοινοτικού συμβουλίου Μονιάτη για αναλογικότερη και 
δικαιότερη κατανομή των κονδυλίων προς τις κοινότητες αναφορικά με τα λειτουργικά έξοδα των κοινοτικών 
συμβουλίων. Η κοινότητα Μονιάτη είναι μια κοινότητα με μεγάλο οδικό δίκτυο και με αποκεντρωμένη ανάπτυξη. 
Για αυτούς τους λόγους το κοινοτικό συμβούλιο θεωρεί ότι έπρεπε να τυγχάνει αυξημένης κρατικής χορηγίας σε 
σύγκριση με άλλες κοινότητες με λιγότερα λειτουργικά έξοδα. 

 Νοουμένου ότι η αναλογικότερη παραχώρηση κρατικών κονδυλίων συμβάλλει στη δικαιότερη κατανομή 
των κονδυλίων, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να αναθεωρήσει τον τρόπο κατανομής των κρατικών κονδυλίων για 
τις κοινότητες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.138, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 
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 «Πρόσφατα έχω γίνει κοινωνός αιτήματος του κοινοτικού συμβουλίου Μονιάτη για αναβάθμιση του 
νεοσύστατου πυροσβεστικού σταθμού της κοινότητας σε περιφερειακό, έτσι ώστε να λειτουργεί επί 
εικοσιτετραώρου βάσεως. Απ’ ό,τι έχω πληροφορηθεί, ο πυροσβεστικός σταθμός έχει την υποδομή, για να 
γίνει περιφερειακός. 

 Νοουμένου ότι η ύπαρξη περιφερειακού πυροσβεστικού σταθμού στο Μονιάτη θα συμβάλει 
αποτελεσματικά προς αντιμετώπιση ενδεχόμενης πυρκαγιάς ή και ενδεχόμενου ατυχήματος στην περιοχή της 
ορεινής Λεμεσού, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχει πρόθεση να προωθηθεί το πιο πάνω αίτημα από την αρμόδια αρχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.139, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα έχω γίνει κοινωνός αιτήματος του κοινοτικού συμβουλίου Τριμήκληνης για τη δημιουργία 
διαμετακομιστικού περιφερειακού σταθμού για τους ΧΥΤΥ στην περιοχή της κοινότητας. Σύμφωνα με την 
πληροφόρηση που είχα, έχει εντοπιστεί ο χώρος κατασκευής του έργου και υπάρχει η πρόθεση να 
κατασκευαστεί. 

 Νοουμένου ότι η δημιουργία ενός διαμετακομιστικού περιφερειακού σταθμού για τους ΧΥΤΥ αποτελεί 
σημαντικό έργο που θα μειώσει το κόστος για τους κατοίκους της περιοχής, παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει κάποιο χρονοδιάγραμμα για την 
κατασκευή του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.140, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Ως γνωστόν, στις 24 Ιουνίου 2012 χαλαζοθύελλα έπληξε τις καλλιέργειες μιας σειράς κοινοτήτων της 
επαρχίας Λεμεσού, μεταξύ των οποίων και η κοινότητα Τριμήκληνης. Την περιοχή επισκέφθηκε κλιμάκιο του 
ΟΓΑ, που κατέγραψε τις ζημιές, για να καταβληθούν αποζημιώσεις. 

 Νοουμένου ότι οι αποζημιώσεις αποτελούν σημαντικό κονδύλι για τους παραγωγούς της περιοχής, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε προτίθεται η αρμόδια 
αρχή να καταβάλει τις αποζημιώσεις στους παραγωγούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.141, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει λεπτομερώς τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο υπάρχουν εκλελεγμένα μέλη διδακτικού ερευνητικού προσωπικού (∆ΕΠ) στα δημόσια 
πανεπιστήμια που κατέχουν παράλληλα θέση σε πανεπιστήμια του εξωτερικού και, αν ναι,  πόσα και 
κάτω από ποιες προϋποθέσεις, 

2. σχετικά με την πολιτική των δημόσιων πανεπιστημίων όσον αφορά την κατοχή παράλληλα θέσης από 
εκλελεγμένα μέλη ∆ΕΠ σε πανεπιστήμια του εξωτερικού, 

3. σχετικά με την πολιτική των δημόσιων πανεπιστημίων όσον αφορά την πρόνοια του νόμου για 
μετάκληση μελών ∆ΕΠ στη βαθμίδα του Καθηγητή, αν έχει ενεργοποιηθεί η σχετική πρόνοια του νόμου 
και σε ποιες συγκεκριμένες περιπτώσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.142, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στο Παράρτημα Κ της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προβλέπεται ότι οι 
αρχαιολογικοί χώροι που είχαν ανακαλυφθεί κατά την υπογραφή της συμφωνίας, όπως και (υπό όρους) οι 
άλλοι που θα ανακαλυφθούν μετά την ανακήρυξη της ∆ημοκρατίας στο έδαφος των βρετανικών βάσεων 
πρέπει να μεταβιβαστούν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. Το Κούριο για παράδειγμα έπρεπε και πρέπει να 
αποτελεί ιδιοκτησία και να βρίσκεται υπό τον έλεγχο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και όχι των βρετανικών 
βάσεων, ενώ το ίδιο ισχύει και για μια σειρά άλλων αρχαιοτήτων και πολιτιστικών μνημείων που βρίσκονται στο 
έδαφος των βρετανικών βάσεων Ακρωτηρίου, Επισκοπής και ∆εκέλειας. Σύμφωνα όμως με τις πληροφορίες 
μου, από το 1959 μέχρι και σήμερα καμία κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δεν προχώρησε στα σχετικά 
διαβήματα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν έχει μέχρι στιγμής προχωρήσει σε συγκεκριμένα διαβήματα, ώστε οι 
αρχαιολογικοί χώροι που είχαν ήδη ανακαλυφθεί κατά την υπογραφή της συμφωνίας, όπως και (υπό όρους) οι 
άλλοι που ανακαλύφθηκαν μετά την ανακήρυξη της ∆ημοκρατίας στο έδαφος των βρετανικών βάσεων να  
μεταβιβαστούν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  
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 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους 
αρχαιολογικούς χώρους και τα πολιτιστικά μνημεία που βρίσκονται στο έδαφος των βρετανικών βάσεων, τα 
οποία έπρεπε να είχαν μεταβιβαστεί στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.143, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν συγκεκριμένο 
πρατήριο πετρελαιοειδών στη Λάρνακα, ο διαχειριστής του οποίου συνελήφθη ως ύποπτος για επεμβάσεις στα 
ηλεκτρονικά συστήματα του πρατηρίου, με αποτέλεσμα οι πελάτες να παίρνουν λιγότερη ποσότητα καυσίμων 
από εκείνη για την οποία πλήρωναν, ενώ παράλληλα υπήρξε και καταγγελία ότι πωλούσε τα καύσιμα πιο 
φθηνά από άλλα πρατήρια πετρελαιοειδών, εξακολουθεί να λειτουργεί. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο 
υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προχωρήσει η ποινική δίωξη του διαχειριστή 
του πρατηρίου, καθώς και αν, στην περίπτωση που το πρατήριο εξακολουθεί να λειτουργεί, διενεργούνται πιο 
τακτικοί έλεγχοι για την καλύτερη προστασία των καταναλωτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.144, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην επίσημη ανακοίνωση του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών ημερομηνίας 15 Απριλίου 2011 
αναφέρεται το εξής:  “Σε συνέχεια της ανακοίνωσης που εκδόθηκε χθες για το ζωολογικό κήπο ‘Melios Pet 
Centre’ στους Αγίους Τριμιθιάς, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες επιθυμούν να διευκρινίσουν ότι ο εν λόγω 
ζωολογικός κήπος είναι κλειστός για το κοινό, γιατί δε διαθέτει άδεια λειτουργίας ζωολογικού κήπου, αφού δεν 
πληρεί τις πρόνοιες των περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (∆ιατήρηση Άγριων Ζώων σε Ζωολογικούς 
Κήπους) Κανονισμών του 2002, Κ∆Π 81/2002.”. ∆υστυχώς, για χρονικό διάστημα μεγαλύτερο από ένα χρόνο 
μετά από την εν λόγω ανακοίνωση, το πάρκο λειτουργεί ακόμη χωρίς κανένα έλεγχο από καμία αρμόδια 
υπηρεσία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων  γιατί επιτρέπεται η 
λειτουργία πάρκου ή ζωολογικού κήπου ή κτηνοτροφικών υποστατικών εντός γεωργικής περιοχής.  

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν 
εξεταστεί οι κίνδυνοι για τη δημόσια υγεία από τη μεταφορά, μέσω της ανεξέλεγκτης εισαγωγής ζώων, 
εντόμων, παρασίτων και βακτηρίων που δεν είναι γνωστά στην Κύπρο και τα οποία πιθανόν να μεταφέρουν 
άγνωστες ή νέες ασθένειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.145, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η τραγωδία στο Μαρί και η καταστροφή του μεγαλύτερου μέρους της ενεργειακής υποδομής της 
Κύπρου λόγω της έκρηξης στη ναυτική βάση “Ευάγγελος Φλωράκης” δημιουργεί σοβαρό προβληματισμό 
σχετικά με τη χωροθέτηση επικίνδυνων εγκαταστάσεων πλησίον ζωτικών οργανισμών και κτιρίων. Εξ όσων 
πληροφορούμαι, σε άλλες χώρες υπάρχουν κανονισμοί που απαγορεύουν τη χωροθέτηση επικίνδυνων 
εγκαταστάσεων ή την αποθήκευση επικίνδυνων εύφλεκτων και εκρηκτικών υλικών κοντά σε ζωτικής σημασίας 
εγκαταστάσεις. ∆ημιουργείται δηλαδή μία μορφή ζώνης ασφαλείας γύρω από ζωτικές και μεγάλης σημασίας 
εγκαταστάσεις ή κτίρια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό για θέματα πολιτικής προστασίας να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει κατάλληλο νομοθετικό πλαίσιο στην Κύπρο που να απαγορεύει την τοποθέτηση ή 
χωροθέτηση επικίνδυνων (π.χ. εύφλεκτων, εκρηκτικών, τοξικών κ.ο.κ.) υλικών σε απόσταση ασφαλείας από 
ζωτικές εγκαταστάσεις και, εάν δεν υπάρχει, κατά πόσο προτίθεται να προωθήσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων νομοθετική ρύθμιση του θέματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.146, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο συνεδριακό κέντρο “Φιλοξενία” γίνεται σοβαρή σπατάλη ενέργειας από την 
εικοσιτετράωρη χρήση των κλιματιστικών και τα φώτα παραμένουν αναμμένα και κατά τη διάρκεια της νύχτας.  
Επίσης τίθεται θέμα για τη θερμοκρασία που είναι υποχρεωμένα τα κυβερνητικά τμήματα να διατηρούν για τη 
λειτουργία των κλιματιστικών τους.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα 
εξοικονόμησης που λαμβάνονται γενικώς στα δημόσια και κυβερνητικά κτίρια και πιο συγκεκριμένα στο 
συνεδριακό κέντρο “Φιλοξενία”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.147, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με την 
τιμολόγηση του νερού κατά αρδευτική περιοχή ξεχωριστά, κατά πόσο υπάρχουν αποκλίσεις στις τιμές και, εάν 
ναι, κατά πόσο θα υπάρξει εναρμόνιση των εν λόγω τιμών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.148, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσα δωμάτια και μπάνια στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας έχουν διαμορφωθεί ειδικά, για να 
εξυπηρετούν ασθενείς με κινητικά προβλήματα (παραπληγικούς κ.ά.); 

2. Κάθε τμήμα διαθέτει τουλάχιστον ένα δωμάτιο και μπάνιο ειδικά διαμορφωμένο για άτομα με κινητικές 
αναπηρίες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.149, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γιώργου Κ. Γεωργίου 

 «Παρακαλείται όπως απαντήσει ο αρμόδιος υπουργός και ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αναφορικά με την κρατική γη στην κοινότητα Αγκλεισίδων ως προς τα ακόλουθα: 

1. Ποιοι κατέχουν κρατική γη στην κοινότητα; 

2. Ποια τα κριτήρια και οι όροι παραχώρησης; 

3. Υπάρχουν εκκρεμείς υποθέσεις-αιτήσεις για παραχώρηση; 

4. Υπάρχουν στοιχεία για παράνομη κατοχή και χρήση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.150, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με επίσημες εκτιμήσεις, το ύψος των καταθέσεων Ελλήνων στις ελβετικές τράπεζες 
ξεπερνάει τα €180-220 δις. Υπολογίζεται ότι τα ελάχιστα έσοδα από τη φορολόγηση των εισοδημάτων που δεν 
έχουν υποστεί τους αντίστοιχους φόρους της χώρας θα μπορούσε να ανέρχονται σε δεκάδες δισεκατομμύρια 
ευρώ. Η ελληνική κυβέρνηση συζητά με την ελβετική κυβέρνηση, για να επιτευχθεί μία ρύθμιση που θα αφορά 
μόλις το 10% των καταθέσεων, δηλαδή περίπου €20 δις. Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις του ίδιου του κυβερνητικού 
επιτελείου, μία ρύθμιση για τα €20 δις θα μπορούσε να επιφέρει έσοδα για το ελληνικό δημόσιο ταμείο της 
τάξης των €6 δις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
οποιαδήποτε εκτίμηση για τις καταθέσεις Κυπρίων σε ελβετικές τράπεζες και αν υπάρχει οποιαδήποτε 
περίπτωση η κυβέρνηση να έρθει σε συνεννόηση με την ελβετική κυβέρνηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.151, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην έκθεση της Γενικής Ελεγκτού του 2011 αναφέρεται για την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου ότι “[...] 
μετά και το συμβάν της 11ης Ιουλίου πρέπει όλα τα εμπλεκόμενα μέρη να προβληματιστούν για τη 
συγκέντρωση μεγάλων βιομηχανικών εγκαταστάσεων στον ίδιο χώρο, λαμβάνοντας σοβαρά υπόψη το  
γεγονός ότι η Κύπρος ως νησί με απομονωμένο ηλεκτρικό σύστημα στηρίζεται αποκλειστικά στην παραγωγική 
ισχύ του δικού της συστήματος, και να ληφθούν όλα εκείνα τα μέτρα για μείωση στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό 
των κινδύνων που συνεπάγεται η συγκέντρωση αυτή [...]”. Το απόσπασμα αναφέρεται στη συγκέντρωση 
τόσων πολλών και σημαντικών ενεργειακών και βιομηχανικών εγκαταστάσεων στην περιοχή Βασιλικού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ληφθεί υπόψη 
η σχετική σύσταση της Γενικής Ελεγκτού και ποια μέτρα λαμβάνονται, ώστε να αποσυμφορηθεί η σχετική 
περιοχή από τις ενεργειακές, βιομηχανικές και  άλλες εγκαταστάσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.152, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου σε 
ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.039 αναφορικά με την κατ’ αποκοπήν ετήσια αποζημίωση που λαμβάνουν οι 
κοινοτάρχες των κατεχόμενων κοινοτήτων πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο Εσωτερικών, αναγνωρίζοντας την 
ιδιαιτερότητα της συγκεκριμένης κατηγορίας των κρατικών αξιωματούχων, με ταυτάριθμη επιστολή του προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερ. 1η Αυγούστου 2012, υποστήριξε το αίτημα του 
διοικητικού συμβουλίου της Ένωσης Κοινοτήτων Κερύνειας όπως απαλειφθεί η πρόνοια του περί Συντάξεων 
Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) Νόμου του 2011 [Ν. 88(Ι)/2011] σε ό,τι αφορά τους κοινοτάρχες των 
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κατεχόμενων κοινοτήτων οι οποίοι τυγχάνει να είναι πρώην δημόσιοι υπάλληλοι ή υπάλληλοι ημικρατικών 
οργανισμών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
τροποποιήσει την πρόνοια του περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) Νόμου του 2011 [Ν. 
88(Ι)/2011] σε ό,τι αφορά τους κοινοτάρχες των κατεχόμενων κοινοτήτων οι οποίοι τυγχάνει να είναι πρώην 
δημόσιοι υπάλληλοι ή υπάλληλοι ημικρατικών οργανισμών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.153, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ωφελήματα 
(συμπεριλαμβανομένων και των δανείων με ευνοϊκά επιτόκια) τα οποία είχαν οι πρόεδροι και τα μέλη των 
διοικητικών συμβουλίων (ονομαστικά) των δύο τραπεζών οι οποίες αιτήθηκαν κρατικής στήριξης και πώς αυτά 
διαφοροποιήθηκαν για τον καθένα ξεχωριστά στη διάρκεια των τελευταίων πέντε χρόνων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.154, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις 
οποίες θα προβεί το υπουργείο σχετικά με τις εισηγήσεις και τα αιτήματα της Παγκύπριας Ομοσπονδίας 
Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Ιδιωτικών Σχολείων, καθώς και για τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
μαθητές των ιδιωτικών σχολείων. Επισυνάπτεται σχετικό υπόμνημα της ομοσπονδίας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στις ερωτήσεις 
με αρ. 23.06.010.01.297 και 23.06.010.01.300, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι η Κοινοτική Ψυχιατρική στην Κύπρο 
αναπτύχθηκε σταδιακά τα τελευταία τριάντα χρόνια, όταν άρχισε να εφαρμόζεται η αποϊδρυματοποίηση των 
ασθενών που νοσηλεύονταν στο Νοσοκομείο Αθαλάσσας. 

2. Σε όλες τις πόλεις της ελεύθερης Κύπρου έχουν δημιουργηθεί Κοινοτικά Κέντρα Ψυχικής Υγείας -ένα 
στη Λάρνακα, ένα στη Λεμεσό, ένα στην Πάφο και δύο στη Λευκωσία. Τα κοινοτικά κέντρα έχουν στελεχωθεί 
από λειτουργούς όπως Ψυχίατρους, Ψυχολόγους, Κοινοτικούς Νοσηλευτές και Εργοθεραπευτές, οι οποίοι 
αποτελούν τη διεπαγγελματική ομάδα κάθε Κέντρου. Παρακαλώ σημειώστε ότι στα Αστικά Κέντρα και σε 
ορισμένα των αγροτικών περιοχών, υπάρχουν εξωτερικά ιατρεία που στελεχώνονται από Ψυχίατρο. Επίσης 
ορισμένα από τα Αστικά Κέντρα Υγείας διαθέτουν Ψυχολόγο και Εργοθεραπευτή. 

3. Είναι σημαντικό να αναφέρουμε ότι από τα Κοινοτικά Κέντρα Υγείας οι κοινοτικοί νοσηλευτές 
επισκέπτονται ασθενείς στα σπίτια τους και μπορεί να κάνουν παρεμβάσεις στους ίδιους και στις οικογένειες 
τους και ότι τα μέλη της διεπαγγελματικής ομάδας μπορούν να παρέμβουν επίσης στο εργασιακό περιβάλλον 
των ασθενών εάν οι ίδιοι το επιθυμούν και είναι αναγκαίο. 

4. Σε όλες τις πόλεις λειτουργούν κέντρα ημέρας, τα οποία αποτελούν δομές των δικτύων αποκατάστασης 
των ασθενών, τα οποία επίσης στελεχώνονται από διεπαγγελματική ομάδα η οποία ασχολείται με την 
επανένταξη ασθενών οι οποίοι παρακολουθούν προγράμματα καθημερινά. Στα Κέντρα Ημέρας λειτουργούν 
θεραπευτικές ομάδες, προσφέροντας δημιουργικές δραστηριότητες για απόκτηση κοινωνικών και οικιακών 
δεξιοτήτων και εναλλακτικές θεραπείες όπως ∆ραματοθεραπεία, Μουσικοθεραπεία και Εικαστική θεραπεία. 

5. Στο δίκτυο των δομών αποκατάστασης ανήκουν επίσης οι Μονάδες Εργασιακής Αποκατάστασης οι 
οποίες επί του παρόντος υπάρχουν σε Λευκωσία και Λεμεσό και φροντίζουν για την ανάπτυξη δεξιοτήτων και 
την επαγγελματική αποκατάσταση των ασθενών. Όσον αφορά ασθενείς που χρήζουν νοσηλείας, λειτουργούν 
δύο κλινικές προαιρετικής νοσηλείας -στα Γενικά Νοσοκομεία Λευκωσίας και Λεμεσού και μία κλινική 
υποχρεωτικής νοσηλείας στο Νοσοκομείο Αθαλάσσας. 

6. Οι υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, μέσω του Ευρωπαϊκού Έργου το οποίο εντάσσεται στο επιχειρησιακό 
πρόγραμμα «Απασχόληση, Ανθρώπινο Κεφάλαιο και Κοινωνική Συνοχή» του Εθνικού Στρατηγικού Πλαισίου 
Αναφοράς (ΕΣΠΑ) για την πολιτική συνοχής 2007-2013, δραστηριοποιούνται στην Οργάνωση Παγκύπριου 
∆ικτύου Υπηρεσιών και Προγραμμάτων Εργασιακής και Ψυχοκοινωνικής Αποκατάστασης. Στόχος του 
προγράμματος είναι η ενίσχυση των υφιστάμενων προγραμμάτων της Μονάδας Εργασιακής Αποκατάστασης 
(Μ.ΕΡ.Α.) η δημιουργία προστατευμένων διαμερισμάτων και η ανάπτυξη κοινωνικών επιχειρήσεων. 
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7. Οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας παρέχουν υπηρεσίες για παιδιά και εφήβους που αφορούν διαγνωστική 
αξιολόγηση παιδιών, εφήβων και των οικογενειών τους, θεραπευτική παρακολούθηση, θεραπευτικά 
προγράμματα βασισμένα στις συμπεριφοριστικές μεθόδους, κατ’ οίκον (κοινοτικές) επισκέψεις, συμβουλευτική 
γονιών και σε μικρότερο βαθμό ατομική ψυχοθεραπεία. 

8. Το φαινόμενο της χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών απασχολεί επίσης τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας οι 
οποίες δημιούργησαν και αναπτύσσουν δομές, υπηρεσίες και προγράμματα με στόχο την πρόληψη, τη 
θεραπεία και την αποκατάσταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.475, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις σχετικές με το πιο πάνω θέμα επιστολές σας, με ημερ. 21 Φεβρουαρίου 2012 και 9 
Ιουλίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Σε ό,τι αφορά τη ∆ημοτική Εκπαίδευση, πρόβλημα υπερπληθυσμού, όχι χωρητικότητας, παρατηρείται 
σε ∆ημοτικά Σχολεία, κυρίως σε αναπτυσσόμενες περιοχές, λόγω εσωτερικής μετακίνησης πληθυσμού. 
Η έννοια του υπερπληθυσμού τίθεται με στόχο το «ιδανικό» ∆ημοτικό Σχολείο των 12 τμημάτων. Με τη 
μείωση των μαθητών ανά τμήμα στους 25, σχολείο 12 τμημάτων σημαίνει 250-300 παιδιά. Τα ∆ημοτικά 
Σχολεία που ξεφεύγουν από το «ιδανικό» σχολείο που επιθυμούμε των 12 τμημάτων ή 300 μαθητών, 
είναι τα ακόλουθα: 

 Επαρχία Λευκωσίας: Αγλαντζιά Στ΄ (14 τμήματα, 328 μαθητές), Κωνσταντινουπόλεως (15 τμήματα, 
342 μαθητές), Μακεδονίτισσα Α΄ (15 τμήματα, 337 μαθητές), Μακεδονίτισσα Γ΄-Στυλιανού Λένα (14 τμήματα, 
307 μαθητές), Πεύκιος Γεωργιάδης (16 τμήματα, 329 μαθητές), ∆άλι Γ΄ (16 τμήματα, 356 μαθητές), Λακατάμεια 
Γ΄-Αγίου Γεωργίου (16 τμήματα, 336 μαθητές), Λακατάμεια Ε΄-Αγίου Ιωάννη Χρυσοστόμου (17 τμήματα, 390 
μαθητές), Λακατάμεια Στ΄-Αγίου Στυλιανού (18 τμήματα, 379 μαθητές), Λακατάμεια Ζ΄ (17 τμήματα, 363 
μαθητές). 

 Επαρχία Λεμεσού: Λεμεσός ΙΣτ΄-Ζακακίου (17 τμήματα, 344 μαθητές), Λεμεσός ΚΑ΄- Κοντοβάθεια (18 
τμήματα, 413 μαθητές), Λεμεσός ΚΕ΄-Εκάλης (18 τμήματα, 380 μαθητές), Λεμεσός ΚΣτ΄-Παναγίας Τριχερούσας 
(20 τμήματα, 465 μαθητές), Λεμεσός ΚΗ΄-Αρχαγγέλου Μιχαήλ (16 τμήματα, 335 μαθητές), Άγιος Αθανάσιος Β΄ 
(19 τμήματα, 393 μαθητές), Πολεμίδια Πάνω-Καρμιώτισσα (15 τμήματα, 305 μαθητές), Ποταμός Γερμασόγειας 
Β΄ (18 τμήματα, 402 μαθητές), Ύψωνας Α΄ (17 τμήματα, 346 μαθητές). 

 Επαρχία Λάρνακας/Αμμοχώστου: Καθαρή-∆ημήτρη Λιπέρτη (15 τμήματα, 315 μαθητές), Αραδίππου 
∆΄-Αγίου Φανουρίου (17 τμήματα, 399 μαθητές), Βεργίνα-Αγίων Αυξεντίου και Ευσταθίου (16 τμήματα, 350 
μαθητές), Βορόκληνη (18 τμήματα, 339 μαθητές), Παραλίμνι ∆΄ (15 τμήματα, 309 μαθητές). 

 Επαρχία Πάφου: Πάφος Θ΄-Κουπάτειο (18 τμήματα, 359 μαθητές), Πάφος Γ΄- Ευαγόρας Παλληκαρίδης 
(16 τμήματα, 321 μαθητές), Γεροσκήπου Α΄ (17 τμήματα, 352 μαθητές), Πόλη Χρυσοχούς (18 τμήματα, 354 
μαθητές). 

 Σε ό,τι αφορά τη Μέση Εκπαίδευση, πρόβλημα χωρητικότητας αντιμετωπίζουν μόνο τα ακόλουθα 
Γυμνάσια: 

 Επαρχία Λεμεσού: Άγιος Αθανάσιος. 

 Επαρχία Λάρνακας/Αμμοχώστου: ∆ροσιά, Αραδίππου, Παραλίμνι. 

 Επαρχία Πάφου: Απόστολος Παύλος. 

β) Για την άμεση επίλυση του προβλήματος χωρητικότητας και λειτουργίας των σχολικών μονάδων, 
τοποθετούνται προκατασκευασμένες αίθουσες. Συγκεκριμένα, κάθε χρόνο μετά τις προκαταρκτικές 
εγγραφές των μαθητών, γίνεται σύγκριση των υφιστάμενων αιθουσών με τα τμήματα που απαιτούνται 
να δημιουργηθούν για τη νέα σχολική χρονιά και όπου πρόκειται να προκύψει στεγαστικό πρόβλημα, 
γίνονται ενέργειες ώστε να τοποθετηθούν προκατασκευασμένες αίθουσες πριν την έναρξη της σχολικής 
χρονιάς. Η ύπαρξη μετακινούμενων τμημάτων στα Γυμνάσια και Λύκεια, οφείλεται κατά κύριο λόγο στη 
δημιουργία εργαστηρίων και ειδικών αιθουσών και δε συνεπάγεται κατ’ ανάγκη ύπαρξη στεγαστικού 
προβλήματος. 

 Παράλληλα, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για να διασφαλίσει την ασφάλεια και ομαλή 
λειτουργία των σχολείων: 

- προγραμματίζει την ανέγερση νέων σχολείων στις περιοχές όπου παρατηρείται συνεχής αύξηση 
πληθυσμού, 
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- προβαίνει στη διαφοροποίηση των εκπαιδευτικών περιφερειών των σχολείων, όπου αυτό είναι εφικτό, 
με στόχο την αντιμετώπιση συγκέντρωσης μεγάλου αριθμού μαθητών σε συγκεκριμένες σχολικές 
μονάδες και την καλύτερη κατανομή των μαθητών και 

- στελεχώνει τις μεγάλες σχολικές μονάδες με δυναμική διευθυντική ομάδα (διευθυντή και βοηθούς 
διευθυντές) και διδακτικό προσωπικό, ώστε να είναι σε θέση να διαχειρίζονται ορθά το μεγάλο μαθητικό 
πληθυσμό και τις ανάγκες που προκύπτουν. 

 Επιπρόσθετα, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αναγνωρίζοντας το γεγονός ότι είναι πολύ πιο 
εύκολο να παρουσιάζονται προβλήματα σε πολυπληθείς σχολικές μονάδες παρά σε σχολεία με μικρό αριθμό 
μαθητών, μελετά το ενδεχόμενο τα πολύ μεγάλα σχολεία της ∆ημοτικής Εκπαίδευσης να διαχωριστούν σε 
Κύκλο Α΄ και Β΄. Αυτό, βέβαια, απαιτεί πολλή μελέτη και αρκετές ενέργειες προτού να μπορεί να υλοποιηθεί, 
αφού εκτός από το επιπλέον κόστος που απαιτείται, προϋποθέτει να προσφέρεται το συγκεκριμένο σχολικό 
κτίριο/αυλή/βοηθητικοί χώροι για διαχωρισμό σε δύο σχολεία. 

 Τονίζεται, όμως, ότι ανεξάρτητα από το μέγεθος τους, τα σχολεία λειτουργούν ομαλά και χωρίς ιδιαίτερα 
προβλήματα. Πρώτιστο μέλημα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και των εκπαιδευτικών ήταν και 
εξακολουθεί να είναι η δημιουργία συνθηκών ασφάλειας και εύρυθμης λειτουργίας των σχολικών μονάδων. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.482, ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.482 με ημερομηνία 9/7/2012, σχετικά με την 
συνέχιση της καταβολής του ενοικίου για το χώρο του ∆ιανέλλειου Γυμνασίου Λάρνακας και σας πληροφορώ 
ότι: 

α) στο Τοπικό Σχέδιο Λάρνακας δεν υπάρχει άλλος δεσμευμένος χώρος που να μπορεί να εξυπηρετήσει 
μελλοντικές ανάγκες του κέντρου της πόλης για ∆ημοτικά και Γυμνάσια και 

β) το Γυμνάσιο ∆ροσιάς είναι Τουρκοκυπριακή περιουσία του ΕΦΚΑΦ και διεκδικείται από Ελληνοκύπριο ο 
οποίος είχε μισθωτήριο συμβόλαιο πριν την εισβολή και ο οποίος έχει προσφύγει στη δικαιοσύνη. Η 
υπόθεση ακόμη εκκρεμεί ενώπιον του δικαστηρίου. 

 Για τους πιο πάνω λόγους, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κρίνει το χώρο του σχολείου αναγκαίο 
για κάλυψη μελλοντικών αναγκών της Λάρνακας για νέες σχολικές μονάδες ∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης 
και εξακολουθεί να καταβάλλει το μίσθωμα. 

 Ταυτόχρονα έχει απευθυνθεί στο Υπουργείο Οικονομικών για την εξασφάλιση σχετικής έγκρισης, ώστε 
να προωθήσει τις αναγκαίες διαδικασίες για την απόκτηση του χώρου με απαλλοτρίωση ή με ανταλλαγή. 

 Σημειώνεται ότι η διατήρηση του χώρου στα Τοπικά Σχέδια ως χώρου για ανέγερση δημόσιων 
εκπαιδευτηρίων είναι και απαίτηση των Τοπικών Αρχών της πόλης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.509, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.509 ημερομηνίας 24.2.2012 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα και σε απάντηση των επιστολών σας ημερομηνίας 29.2.2012 και 28.8.2012 και 
πληροφορείστε ότι, οι διαδικασίες για την επαναχωρομέτρηση της περιοχής εντός των ορίων της κοινότητας 
Νέα ∆ήμματα, βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο. Απαιτείται όμως η διεξαγωγή επιτόπιας έρευνας και 
χωρομετρικού επιτόπιου ελέγχου, τόσο για να ελεγχθούν τα προτεινόμενα νέα σχέδια, όσο και για να 
διασαφηνισθούν ορισμένες διαφορές που παρατηρούνται μεταξύ γης και σχεδίου. 

2. Σε περίπτωση που δεν προκύψουν οποιαδήποτε σοβαρά προβλήματα, η εν λόγω διαδικασία εκτιμάται 
ότι θα ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους, οπότε θα μπορεί να γίνει και η δημοσίευση των νέων 
σχεδίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.637, ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.637 ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2012 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας διαβιβάζω σχετική επιστολή των Κυπριακών Αερογραμμών στην οποία 
περιέχονται οι απαντήσεις στην ερώτηση του κ. Μητσόπουλου. 
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 Παρακαλώ δεχτείτε τις απολογίες μου για την καθυστέρηση στην απάντηση της ερώτησης, η οποία 
οφείλεται σε λανθασμένη αρχειοθέτηση της επιστολής των Κυπριακών Αερογραμμών. 

 “Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας ημερομηνίας 3 Απριλίου 2012 προς τον Πρόεδρο των 
Κυπριακών Αερογραμμών σε σχέση με τα ερωτήματα του Βουλευτή κου Τ. Μητσόπουλου και να σας 
ενημερώσω τα πιο κάτω: 

Ερώτηση Αρ 1: 

Ποιο το είδος των προνομίων ή ωφελημάτων που παραχωρούνται σε υφιστάμενους και παλαιούς 
υπαλλήλους των Κυπριακών Αερογραμμών (π.χ. δωρεάν εισιτήρια, άλλου είδους ταξιδιωτικές 
διευκολύνσεις); 

Α. Το υφιστάμενο προσωπικό των Κυπριακών Αερογραμμών καθώς επίσης οι σύζυγοι και τα παιδιά τους 
μέχρι το 23° έτος ηλικίας δικαιούνται εκπτωτικά εισιτήρια σύμφωνα με τα χρόνια υπηρεσίας τους στην Εταιρεία 
όπως φαίνεται πιο κάτω: 

∆ιευκρινίζεται σχετικά ότι όλοι οι δικαιούχοι καταβάλλουν για οποιονδήποτε προορισμό τους Φόρους 
Αεροδρομίων και τον επίναυλο καυσίμων. 

1. Γενικός ∆ιευθυντής  

∆ιευθυντές Κύπρου 

Περιφερειακοί ∆ιευθυντές 

Απεριόριστο αριθμό εισιτηρίων 100% έκπτωση με 
επιβεβαιωμένη θέση. 

2. Κυβερνήτες Αεροσκαφών  

Βοηθοί ∆ιευθυντές 

∆ιευθυντές Πωλήσεων Εξωτερικού 

2 Εισιτήρια 100% έκπτωση με επιβεβαιωμένη θέση. 

 

Απεριόριστο αριθμό εισιτηρίων 90% έκπτωση 
ανάλογα με την πληρότητα. 

3. Συγκυβερνήτες Αεροσκαφών 1 Εισιτήριο 100% έκπτωση με επιβεβαιωμένη θέση. 

Απεριόριστο αριθμό εισιτηρίων 90% έκπτωση 
ανάλογα με την πληρότητα. 

4. Πρώτοι Λειτουργοί (Κλ. Α12) Ανώτεροι 
Λειτουργοί (Κλ. A11) 

1 Εισιτήριο 100% έκπτωση με επιβεβαιωμένη θέση. 

1 Εισιτήριο 100% έκπτωση ανάλογα με την 
πληρότητα. 

Απεριόριστο αριθμό εισιτηρίων 90% έκπτωση, 
ανάλογα με την πληρότητα. 

5. Μόνιμο Προσωπικό των υπόλοιπων 
κατηγοριών. 

Από 1-10 χρόνια υπηρεσίας 

 

 

 

Από 10-20 χρόνια υπηρεσία 

 

 

 

Από 20 χρόνια υπηρεσίας και άνω 

 

 

Απεριόριστο αριθμό εισιτηρίων 90% έκπτωση 
ανάλογα με την πληρότητα. 

1 Εισιτήριο με έκπτωση 100% ανάλογα με την 
πληρότητα. 

Απεριόριστο αριθμό εισιτηρίων 90% έκπτωση 
ανάλογα με την πληρότητα. 

1 Εισιτήριο με έκπτωση 100% με επιβεβαιωμένη 
θέση. 

Απεριόριστο αριθμό εισιτηρίων 90% έκπτωση 
ανάλογα με την πληρότητα. 
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 Επιπλέον το υφιστάμενο προσωπικό δικαιούται να μεταφέρει στις πτήσεις των Κυπριακών 
Αερογραμμών φορτία που του ανήκουν ως ακολούθως: - 

α. μέχρι 100 κιλά με 90% έκπτωση 

β. από 101 κιλά-300 με 50% έκπτωση 

Β.  Υπάλληλοι που αφυπηρέτησαν από την Εταιρεία κανονικά, καθώς επίσης σύζυγοι και τα εξαρτώμενα 
παιδιά τους μέχρι το 23° έτος ηλικίας δικαιούνται εισιτήρια ανάλογα με τα χρόνια που υπηρέτησαν ως εξής:- 

1. 5-10 χρόνια υπηρεσίας 1 Εισιτήριο 90% έκπτωση ανάλογα με την 
πληρότητα. 

2. 11-20 χρόνια υπηρεσίας 1 Εισιτήριο 100% έκπτωση με επιβεβαιωμένη θέση. 

1 εισιτήριο 90% έκπτωση ανάλογα με την 
πληρότητα. 

3. 21-30 χρόνια υπηρεσίας 1 Εισιτήριο 100% έκπτωση με επιβεβαιωμένη θέση. 

1 Εισιτήριο 100% έκπτωση ανάλογα με την 
πληρότητα. 

2 Εισιτήρια 90% έκπτωση ανάλογα με την 
πληρότητα. 

4. 30 χρόνια υπηρεσίας και άνω 1 Εισιτήριο 100% έκπτωση με επιβεβαιωμένη θέση. 

2 Εισιτήρια 100% έκπτωση ανάλογα με την 
πληρότητα. 

2 Εισιτήρια 90% έκπτωση ανάλογα με την 
πληρότητα. 

 

Γ. Οι γονείς των υπηρετούντων υπαλλήλων δικαιούνται 1 εισιτήριο το χρόνο με 90% έκπτωση ανάλογα με 
την πληρότητα. Καταβάλλουν το 10% της αξίας του κανονικού εισιτηρίου, τον επίναυλο καυσίμων και τους 
φόρους αεροδρομίων. 

∆. Χήρος/Χήρα και παιδιά υπαλλήλου (μέχρι το 23ον έτος ηλικίας) που απεβίωσε κατά την διάρκεια της 
υπηρεσίας δικαιούνται 2 εισιτήρια το χρόνο με έκπτωση 90% ανάλογα με την πληρότητα, εφόρου ζωής. 

Ε. Υπάλληλοι οι οποίοι αποχώρησαν από την Εταιρεία ως πλεονάζοντες καθώς επίσης οι σύζυγοι και τα 
εξαρτώμενα παιδιά τους μέχρι το 23° έτος δικαιούνται εκπτωτικά εισιτήρια ως ακολούθως:- 

(α) Υπάλληλοι που έχουν συμπληρώσει το 55ο έτος ηλικίας ή έχουν συμπληρώσει 25 χρόνια υπηρεσίας 
δικαιούνται εκπτωτικά εισιτήρια ανάλογα με τα χρόνια υπηρεσίας τους σύμφωνα με τους υφιστάμενους 
κανονισμούς όπως αναφέρονται στην παράγραφο (Β3) και (Β4) πιο πάνω. 

(β) Υπάλληλοι που είναι κάτω από 55 χρονών και δεν έχουν 25 χρόνια υπηρεσία δικαιούνται εισιτήρια ως 
εξής:- 

1. 1-10 χρόνια υπηρεσίας 1 εκπτωτικό εισιτήριο το χρόνο με έκπτωση 90% 
ανάλογα με την πληρότητα, για περίοδο 5 χρόνων. 

2. Πάνω από 10-20 χρόνια υπηρεσίας 1 εκπτωτικό εισιτήριο 100% έκπτωση ανάλογα με 
την πληρότητα. 

1 εκπτωτικό εισιτήριο 90% έκπτωση ανάλογα με την 
πληρότητα για περίοδο 10 χρόνων. 

3. Πάνω από 25 χρόνια υπηρεσίας 1 εκπτωτικό εισιτήριο 100% με επιβεβαιωμένη θέση 
για περίοδο 10 χρόνων. 

1 εκπτωτικό εισιτήριο 100% ανάλογα με την 
πληρότητα για περίοδο 10 χρόνων. 

2 εκπτωτικά εισιτήρια 90% ανάλογα με την 
πληρότητα για περίοδο 10 χρόνων. 
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ΣΤ. Ο Πρόεδρος και τα Μέλη του ∆ιοικητικού Συμβουλίου περιλαμβανομένων των συζύγων και 
εξαρτωμένων παιδιών τους μέχρι το 23° έτος, δικαιούνται απεριόριστο αριθμό 100% εκπτωτικών εισιτηρίων με 
επιβεβαιωμένη θέση. Επίσης πρώην πρόεδροι και πρώην μέλη του ∆ιοικητικού Συμβουλίου δικαιούνται 
απεριόριστο αριθμό εισιτηρίων με έκπτωση 100% για περίοδο 3 χρόνων νοουμένου ότι κατείχαν θέση στο 
Συμβούλιο για 1 χρόνο. 

Ερώτηση Αρ. 2: 

Ποιος ο αριθμός των ατόμων που επωφελούνται από τα προνόμια/ωφελήματα αυτά και κατά πόσο 
εκτείνονται και σε άτομα που δεν έχουν ή δεν είχαν κατά το παρελθόν υπαλληλική σχέση με την 
Εταιρεία; 

2. (α) Οι υφιστάμενοι υπάλληλοι των Κυπριακών Αερογραμμών που δικαιούνται εκπτωτικά εισιτήρια 
σύμφωνα με την παράγραφο (Α) πιο πάνω είναι 1,034. 

(β)  Οι αφυπηρετήσαντες υπάλληλοι καθώς και οι πλεονάζοντες που δικαιούνται εκπτωτικά εισιτήρια 
σύμφωνα με τις παραγράφους (Β) και (Ε) πιο πάνω είναι 1,330. 

(γ) Τα υφιστάμενα μελη του ∆ιοικητικού Συμβουλίου περιλαμβανομένου και του Εκτελεστικού 
Προέδρου που δικαιούνται εκπτωτικά εισιτήρια σύμφωνα με την παράγραφο (ΣΤ) πιο πάνω είναι 
11. Εκπτωτικά εισιτήρια παραχωρούνται σε ένα πρώην Πρόεδρο του ∆ιοικητικού Συμβουλίου. 

(δ) Παραχωρούνται επίσης εκπτωτικά εισιτήρια σε άτομα που δεν έχουν ή δεν είχαν κατά το 
παρελθόν υπαλληλική σχέση με την Εταιρεία ως εξής:- 

i. Μέχρι 15 εισιτήρια το χρόνο με 75% έκπτωση με επιβεβαιωμένη θέση για κάθε μια από τις 
καθημερινές εφημερίδες. 

ii. Μέχρι 8 εισιτήρια το χρόνο με 75% έκπτωση με επιβεβαιωμένη θέση για κάθε μια από τις 
εβδομαδιαίες εφημερίδες. 

iii. Μέχρι 7 εισιτήρια το χρόνο δωρεάν με επιβεβαιωμένη θέση στον Σύνδεσμο Εκδοτών 
Εφημερίδων. 

iv. Στον Σύνδεσμο Ελεγκτών Εναέριας κυκλοφορίας παραχωρούνται ετήσια 100 εισιτήρια 
δωρεάν με επιβεβαιωμένη θέση, 120 εισιτήρια με έκπτωση 90% ανάλογα με την 
πληρότητα, 100 εισιτήρια με έκπτωση 50% με επιβεβαιωμένη θέση. 

v.  Στον Σύνδεσμο Αεροναυτικής (Aeronautical Society) παραχωρούνται ετήσια 10 εισιτήρια 
δωρεάν με επιβεβαιωμένη θέση, 15 εισιτήρια 50% έκπτωση με επιβεβαιωμένη θέση και 20 
εισιτήρια 90% έκπτωση με βάση την πληρότητα, 

vi. Σε ασθενείς που παραπέμπονται μέσω του Υπουργείου Υγείας στο εξωτερικό για θεραπεία 
παραχωρείται 20% έκπτωση για κάθε εισιτήριο στον ασθενή και σε ένα (1) συνοδό που θα 
ταξιδέψει μαζί του. 

Ερώτηση αρ. 3: 

Ποιο το συνολικό κόστος που προκύπτει ετησίως για την Εταιρεία από την άσκηση αυτών των 
προνομίων/ωφελημάτων; 

 Λόγω της φύσεως των προνομίων/ωφελημάτων αυτών είναι πολύ δύσκολο να υπολογιστεί το συνολικό 
κόστος που προκύπτει ετησίως για την Εταιρεία από την παραχώρηση τους. 

 Θα πρέπει όμως να σημειωθεί ότι για τα εισιτήρια που παραχωρούνται στο προσωπικό και μπορεί να τα 
χρησιμοποιήσουν με βάση την πληρότητα της πτήσης δηλαδή όταν υπάρχει διαθέσιμη κενή θέση, οι δικαιούχοι 
και τα εξαρτώμενα τους καταβάλλουν 10% της αξίας του κανονικού εισιτηρίου που αντιστοιχεί για κάθε 
προορισμό, καθώς επίσης τον επίναυλο καυσίμων. Σ’ όλες τις περιπτώσεις που είναι η συντριπτική πλειοψηφία 
των εισιτηρίων, οι θέσεις θα παρέμεναν αδιάθετες και η Εταιρεία δεν θα είχε οποιαδήποτε έσοδα. Από την πιο 
πάνω διευθέτηση, η Εταιρεία εξασφαλίζει επιπρόσθετα έσοδα. Επίσης διευκρινίζεται ότι για όλες τις κατηγορίες 
εισιτηρίων που παραχωρούνται, οι χρήστες καταβάλλουν όλους τους φόρους Αεροδρομίων. 

 Είμαστε στην διάθεση σας για οποιανδήποτε διευκρίνιση χρειαστείτε.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.741, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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(α) Οι όροι εντολής του Συμβολαίου “Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο περιβάλλον από τη βελτίωση του 
δρόμου Καμπιών - Αναλυόντα - Μαθιάτη - Σιάς” προέβλεπαν την ετοιμασία εναλλακτικών οδεύσεων για 
την κατασκευή παρακαμπτήριου των πιο πάνω κοινοτήτων, όπως και έγινε. Συγκεκριμένα για την 
κοινότητα Σιάς ετοιμάστηκαν τέσσερις διαφορετικές χαράξεις νότια της κοινότητας. 

(β) Η Κοινότητα απέρριψε όλες τις εναλλακτικές οδεύσεις που προτάθηκαν και υπόδειξε επί χάρτου δύο 
νέες οδεύσεις στην βόρεια πλευρά της. Οι λόγοι απόρριψης ήταν ότι η νοτιοανατολική πλευρά της 
Κοινότητας είναι κατά το πλείστον οικιστική και αναπτυσσόμενη και στα πλαίσια της αναθεώρησης των 
Πολεοδομικών Ζωνών, είχε ζητηθεί από την Κοινότητα η επέκταση της οικιστικής ζώνης στην πλευρά 
αυτή. 

(γ) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων αποδέχτηκε το αίτημα της Κοινότητας και ανέθεσε στους Σύμβουλους 
Μελετητές να προχωρήσουν στην εξέταση των εναλλακτικών, οδεύσεων στην βόρεια πλευρά όπως και 
έγινε. Οι Σύμβουλοι Μελετητές υπέβαλαν συγκριτική έκθεση, η οποία παρουσιάστηκε στην Κοινότητα. 

(δ) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Σιάς εξέφρασε και πάλι τη διαφωνία του ως προς τις καινούριες οδεύσεις και 
υπέβαλαν νέα εισήγηση για όδευση που προέβλεπε να ακολουθηθεί ο παλιός δρόμος Σιάς-Λευκωσίας 
και να κατασκευαστεί επιπρόσθετος κόμβος στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού. Το αίτημα αυτό 
δεν μπορεί να ικανοποιηθεί, γιατί ο προτεινόμενος κόμβος θα είναι πλησίον του κόμβου Αλάμπρας και 
δεν θα τηρούνται τα πρότυπα του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων ως προς το απαιτούμενο μήκος πλέξης 
μεταξύ κόμβων, ώστε να μπορούν να διεκπεραιώνονται με ασφάλεια οι κινήσεις εισόδου και εξόδου 
στον αυτοκινητόδρομο. 

(ε) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει αποφασίσει να προωθήσει την μία εκ των δύο βόρειων οδεύσεων που 
προέρχεται από εισηγήσεις της κοινότητας, η οποία από τεχνοοικονομικής άποψης θεωρείται η πιο 
ορθή. 

(στ) Έχουν ήδη δοθεί οδηγίες στους Συμβούλους Μελετητές για συμπλήρωση της μελέτης με την 
συμπερίληψη της πιο πάνω όδευσης, η οποία και εμπίπτει εξ ολοκλήρου σε γεωργική ζώνη και όχι σε 
οποιοδήποτε κρατικό ή ιδιωτικό δάσος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.813, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 10/05/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Στο Κέντρο Υγείας Παναγιάς, το τελευταίο διάστημα, ο ένας εκ των δύο (2) Φαρμακοποιών που 
στελεχώνουν το Κέντρο Υγείας παραμένει στο φαρμακείο του Νοσοκομείου Πάφου για να καλύπτει άμεσες 
ανάγκες που προέκυψαν από αφυπηρετήσεις δύο (2) Φαρμακοποιών, ο ένας εκ των οποίων αντικαταστήθηκε 
και ο άλλος αναμένεται να αντικατασταθεί τον Οκτώβριο του 2012. 

 Οι συνταγές που πραγματοποιούνται τόσο εντός του Κέντρου Υγείας όσο και στις περιοδείες ανέρχεται 
κοντά στις 600 το μήνα και ο αριθμός αυτός δεν δικαιολογεί την παρουσία σε συνεχή βάση δύο (2) 
Φαρμακοποιών. Σημειώνεται ότι ο κάθε Φαρμακοποιός στο Νοσοκομείο Πάφου εκτελεί γύρω στις 150 
συνταγές την μέρα. 

 Πέραν των πιο πάνω το Υπουργείο Υγείας, από τον Οκτώβριο του 2012 προγραμματίζει να αυξήσει τις 
μέρες παραμονής του δεύτερου Φαρμακοποιού στο Κέντρο Υγείας Παναγιάς, εφ’ όσον θα υπάρχει η 
δυνατότητα, λόγω τοποθέτησης ενός άλλου Φαρμακοποιού στο Νοσοκομείο Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.814, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 15.5.2012, και σας παραθέτω την απαντητική επιστολή 
μας στην επιστολή του Μαθητικού Συμβουλίου του Λυκείου Παλλουριώτισσας για ενημέρωση σας: 

 “ΘΕΜΑ: Λύκειο Παλλουριώτισσας  

 Κτιριακή υποδομή 

 Αναφορικά με την επιστολή σας ημερομηνίας 26.4.2012 σας πληροφορούμε τα ακόλουθα: 

1. Στο σχολείο σας τα τελευταία χρόνια έχουν εκτελεστεί σημαντικά έργα αναβάθμισης. 

 α. Αντισεισμική αναβάθμιση 2005-2006. 
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β.  Ανέγερση αίθουσας προβολών 2009-20010 και στεγασμένων διαδρόμων προς αθλητικό κέντρο 
και διαμόρφωσης της αυλής και των χώρων στάθμευσης. 

 γ. Κατασκευή δρόμου πρόσβασης από βόρεια. 

 Από αυτά τα δεδομένα διαφαίνεται η ιδιαίτερη έγνοια και συνεχές ενδιαφέρον του Υπουργείου για το 
σχολείο σας. 

2. Έχουν ετοιμαστεί σχέδια το 2011-2012 για αναβάθμιση της νότιας αυλής με την κατασκευή υπαίθριου 
αμφιθεάτρου για τις συγκεντρώσεις και υπαίθριες εκδηλώσεις και διαμόρφωσης των παλαιών 
αποχωρητηρίων και αποθηκών δίπλα από το κυλικείο σε χώρους ψυχαγωγίας με την προσθήκη 
υπόστεγων. 

3. Για υλοποίηση των πιο πάνω σχεδιασμών έχει προταθεί σχετική πρόνοια στον Προϋπολογισμό 2013. 
Καταβάλλεται προσπάθεια άμεσης προώθησης υλοποίησης των έργων αυτών από το τέλος του 
2012.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.820, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«∆ιερεύνηση των περιοχών Υψηλού και Κόκκινου στον Άγιο Ιωάννη Μαλούντας της επαρχίας Λευκωσίας για 
δημιουργία διαύλου Αεροδρομίου για την ελαφρά Πολιτική Αεροπορία 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Οι περιοχές Υψηλού και Κόκκινου του Αγίου Ιωάννη Μαλούντας της Επαρχίας Λευκωσίας είχαν 
μελετηθεί από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας ως πιθανές περιοχές κατασκευής διαύλου Αεροδρομίου για την 
ελαφρά Πολιτική Αεροπορία. Οι περιοχές αυτές μαζί με άλλες, ανήκουν στο πλαίσιο της διερεύνησης περιοχών 
κατάλληλων, ώστε να προωθηθεί η μελέτη της δημιουργίας διαύλου/εγκαταστάσεων ελαφράς Πολιτικής 
Αεροπορίας. 

3. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει αποστείλει επιστολή, η οποία επισυνάπτεται, με αρ. φακ. 
16.1.15/8 ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2012 για επιστροφή όλων των τεμαχίων γης που απαλλοτριώθηκαν για την 
κατασκευή αεροδρομίου στο Τσέρι, στους πρώην ιδιοκτήτες τους. 

4.  Η προώθηση του θέματος έχει ανασταλεί λόγω των δημοσιονομικών προβλημάτων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.825, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 18 Μαΐου 2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
αναφέρω τα ακόλουθα: 

2. Το θέμα των μετεγγραφών των Κύπριων φοιτητών από ένα πανεπιστήμιο της Ελλάδας σε άλλο 
απασχόλησε πολλές φορές το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού της Κύπρου και έχει τεθεί στο Υπουργείο 
Παιδείας και Θρησκευμάτων, Πολιτισμού και Αθλητισμού της Ελλάδας τόσο από τους Υπουργούς Παιδείας και 
Πολιτισμού, όσο και από την Υπηρεσία Εξετάσεων. Η απάντηση που έχει δοθεί εστιάζεται στην επισήμανση ότι 
το θέμα εντάσσεται στην Ελληνική Νομοθεσία και η ρύθμιση αυτή αφορά όλους τους φοιτητές στα Ανώτερα και 
Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα της Ελλάδας. Ως εκ τούτου, όπως έχει διευκρινιστεί, δεν μπορεί να δοθεί 
εξαίρεση στους Κύπριους φοιτητές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.863, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.010.01.863 και ημερομηνία 5 Ιουνίου, 2012, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Υγειονομικός έλεγχος των εισαγόμενων αλιευτικών προϊόντων, διενεργείται από τις Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες στο στάδιο της εισόδου στο έδαφος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας (Λιμάνι Λεμεσού και αεροδρόμιο 
Λάρνακας) και από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες στο στάδιο πώλησης στον τελικό καταναλωτή (ψαραγορές) και 
στα εστιατόρια. 

 Όσον αφορά τους ελέγχους που διεξάγουν οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες εξ όσων έχουμε πληροφορηθεί, 
θα σας σταλεί ξεχωριστή σχετική έκθεση. 
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 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες προβαίνουν σε ελέγχους της υγιεινής των υποστατικών όπου προσφέρονται 
προς πώληση τα εν λόγω προϊόντα, συμπεριλαμβανομένων και των συνθηκών υπό τις οποίες διατηρούνται και 
υπόκεινται σε επεξεργασία. 

 Επιπρόσθετα βάσει εθνικού προγράμματος δειγματοληψίας που ετοιμάζεται κάθε χρόνο σε συνεργασία 
με το Γενικό Χημείο του Κράτους, λαμβάνονται δείγματα αλιευτικών προϊόντων από την λιανική αγορά για 
διενέργεια περεταίρω ειδικευμένων εργαστηριακών εξετάσεων, κυρίως όσον αφορά την παρουσία 
περιβαλλοντικών ρυπαντών. 

 Από την 1.1.2010 μέχρι τις 15.6.2012, έχουν ληφθεί και εξεταστεί εργαστηριακώς συνολικά 46 δείγματα 
αλιευτικών προϊόντων με προέλευση διάφορες Ασιατικές χώρες συμπεριλαμβανομένων του Μπαγκλαντές, της 
Ινδίας και του Βιετνάμ, με αποτέλεσμα να μην εντοπιστούν επίπεδα ρυπαντών πέραν των ορίων που θέτει η 
Ευρωπαϊκή νομοθεσία, ή παρουσία παθογόνων μικροοργανισμών. 

 Πέραν των πιο πάνω ελέγχων, τόσο οι Υγειονομικές Υπηρεσίες όσο και οι Κτηνιατρικές, είναι 
συνδεδεμένες με το Ευρωπαϊκό Σύστημα Έγκαιρης Ειδοποίησης για τα Τρόφιμα και τις Ζωοτροφές (RASFF) 
πάνω σε 24ωρη βάση, μέσω του οποίου ενημερώνονται άμεσα για τον εντοπισμό προϊόντων αλιείας ή και 
οποιουδήποτε άλλου είδους τροφίμου, το οποίο έχει ελεγχθεί σε οποιοδήποτε άλλο κράτος μέλος της Ε.Ε. και 
βρέθηκε να μην συμμορφώνεται με τις απαιτήσεις υγιεινής και ασφάλειας που θέτει η νομοθεσία, με σκοπό την 
έγκαιρη λήψη μέτρων προστασίας της ∆ημόσιας Υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.964, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
αναφέρω τα ακόλουθα για την πτυχή της ερώτησης που αφορά το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού: 

 1. Τα παιδιά των Ελλήνων Ομογενών Κύπρου, που διαμένουν στην Κύπρο και έχουν συνάψει γάμο με 
Κύπριο/α, τα οποία είναι τελειόφοιτοι Λυκείου, όπως αναφέρεται στην πιο πάνω ερώτηση, 
συγκαταλέγονται βάσει της Νομοθεσίας της Ελλάδας στην ειδική κατηγορία των Ελλήνων του 
Εξωτερικού. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με την Ελληνική Νομοθεσία, για να ενταχθεί ένας Κύπριος στην 
κατηγορία των Ελλήνων του Εξωτερικού πρέπει να έχει αποκτήσει απολυτήριο Κυπριακού Λυκείου ή 
ξένου σχολείου ∆ευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης που λειτουργεί στην Κύπρο και ακολουθεί το πρόγραμμα 
σπουδών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Επιπρόσθετα πρέπει: 

       Ο ένας τουλάχιστον των γονέων του υποψηφίου να είναι ελληνικής καταγωγής. 

        Ο ένας τουλάχιστον των γονέων του υποψηφίου να κατοικούσε και να ασκούσε τις επαγγελματικές 
του δραστηριότητες στην Κύπρο τουλάχιστον δύο (2) πλήρη ημερολογιακά ή σχολικά έτη κατά 
την τελευταία πενταετία (5) πριν την αποφοίτηση του υποψηφίου από το λύκειο. 

        Ο υποψήφιος να έχει φοιτήσει, με πλήρη φοίτηση, τουλάχιστον τις δύο τελευταίες τάξεις σε 
Κυπριακό Λύκειο ή ξένο σχολείο ∆ευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης που λειτουργεί στην Κύπρο. 

        Το απολυτήριο του Λυκείου αποφοίτησης του υποψηφίου να του παρέχει τη δυνατότητα να 
εισαχθεί σε Πανεπιστήμια της Κύπρου. 

 Επίσης, πρέπει ο υποψήφιος να μην έχει αποκτήσει απολυτήριο ελληνικού λυκείου ή αντίστοιχου ξένου 
σχολείου που λειτουργεί στην Ελλάδα πριν την απόκτηση του απολυτηρίου από τα Κυπριακά Λύκεια. 

2. Σύμφωνα με τη σχετική Νομοθεσία της Ελλάδας οι προϋποθέσεις πρόσβασης στα Ελληνικά ΑΑΕΙ για 
την κατηγορία των Ελλήνων του Εξωτερικού είναι διαφορετικές από αυτές που απαιτεί η Ελλάδα για την 
κατηγορία των Αλλοδαπών-Αλλογενών, στην οποία ανήκουν οι υπόλοιποι Κύπριοι. Επομένως, είναι 
σαφές ότι οι πιο πάνω προϋποθέσεις και περιορισμοί δεν καθορίζονται από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού της Κύπρου αλλά από το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευμάτων, Πολιτισμού και 
Αθλητισμού της Ελλάδας. 

3. Το συγκεκριμένο θέμα εισδοχής των παιδιών των Ελλαδιτών που διαμένουν στην Κύπρο στα Ανώτερα 
και Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα της Ελλάδας μέσω των Παγκύπριων Εξετάσεων έχει απασχολήσει 
πολλές φορές το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και έχει τεθεί επανειλημμένα από τους Υπουργούς 
Παιδείας και Πολιτισμού στους Έλληνες ομολόγους τους. Ο νυν Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού σε 
υπηρεσιακή συνάντηση που είχε με τον τέως Υπουργό Παιδείας της Ελλάδας (Καθηγητή Γεώργιο 
Μπαμπινιώτη), έθεσε εκ νέου το θέμα. Ο Έλληνας Υπουργός υπέδειξε ότι η εισαγωγή υποψηφίων στα 
Ανώτερα και Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα της Ελλάδας καθορίζεται βάσει της Ελληνικής 
Νομοθεσίας. Συγκεκριμένα, όπως επισημάνθηκε από τον Έλληνα Υπουργό, στην κατηγορία των 
Ελλήνων του Εξωτερικού υπάγονται Έλληνες που διαμένουν σε διάφορες χώρες του εξωτερικού και όχι 
μόνο οι υποψήφιοι που προέρχονται από την Κύπρο. Στην εξέταση που οργανώνεται από το Υπουργείο 
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Παιδείας και Θρησκευμάτων, Πολιτισμού και Αθλητισμού της Ελλάδας για την κατηγορία των Ελλήνων 
του Εξωτερικού το μήνα Σεπτέμβριο κάθε έτους, οι υποψήφιοι εξετάζονται μόνο στο μάθημα των Νέων 
Ελληνικών (εκτός από τις περιπτώσεις εισδοχής σε συγκεκριμένες σχολές που απαιτείται εξέταση σε ένα 
ακόμα μάθημα). Επισημαίνεται ότι η εισδοχή στα Ανώτερα και Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα της 
Ελλάδας μέσω της εν λόγω κατηγορίας θεωρείται ευκολότερη για δύο λόγους: 

       Οι υποψήφιοι είναι υποχρεωμένοι να εξεταστούν σε λιγότερα μαθήματα 

        Ο αριθμός των υποψηφίων που εμπίπτουν στην κατηγορία των Ελλήνων του Εξωτερικού είναι 
μικρός 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε περαιτέρω διευκρίνιση χρειαστεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.973, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Κατασκευή Αεροδρομίου για την Ελαφρά Πολιτική Αεροπορία στο Τσέρι 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων συμμορφούμενο με Απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου 
ζήτησε με επιστολή του, η οποία επισυνάπτεται, με αρ. φακ. 16.1.15/8 και ημερομηνία 20 Ιουνίου 2012, από το 
∆ιευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας την επιστροφή όλων των τεμαχίων γης που 
απαλλοτριώθηκαν για την κατασκευή αεροδρομίου στο Τσέρι, στους πρώην ιδιοκτήτες τους. 

3. Η προώθηση του θέματος έχει ανασταλεί λόγω των δημοσιονομικών προβλημάτων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1010, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1010 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 2 
Ιουλίου 2012 και σας πληροφορώ ότι, η εναπόθεση μπάζων στη συγκεκριμένη περιοχή, η οποία βρίσκεται 
πλησίον της κτηνοτροφικής περιοχής στο Μαρί, έχει τερματιστεί με την παρέμβαση της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 
Λάρνακας. Η εν λόγω περιοχή θα εποπτεύεται από Επιθεωρητές του Υπουργείου Εσωτερικών με σκοπό την 
αποτροπή απόρριψης επιπρόσθετων ποσοτήτων μπάζων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1049, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 10 Ιουλίου 2012, με την 
οποία μας έχετε διαβιβάσει ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης όσον αφορά 
παράπονα της Παγκύπριας Οργάνωσης Τυφλών, για σοβαρές ελλείψεις σε στοιχειώδεις υπηρεσίες για άτομα 
με οπτική αναπηρία και σας πληροφορώ τα ακόλουθα για τα θέματα που εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Θέμα 1: «Απουσία κρατικής βιβλιοθήκης με βιβλία στη γραφή “Braille” και ψηφιακά ομιλούντα βιβλία και 
περιοδικά» και θέμα 3: «Απουσία κέντρου παραγωγής προσβάσιμου υλικού». Το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού απέστειλε στις 30 Απριλίου 2012, απαντητική επιστολή σε προηγούμενη ερώτηση του κ. Περδίκη 
όπου γίνεται λεπτομερής ανάλυση των προσφερόμενων υπηρεσιών του Υπουργείου στα θέματα αυτά. 
Επισυνάπτεται αντίγραφο για ευκολία. 

 Θέμα 5: «Απουσία κέντρου επαγγελματικής κατάρτισης και επαγγελματικής προώθησης τυφλών». Η 
Σχολή Τυφλών λειτουργεί αναγνωρισμένο πρόγραμμα κατάρτισης ατόμων με οπτική αναπηρία, ως 
τηλεφωνητές. Επίσης υπάρχουν υποβοηθητικά προγράμματα για ανεξάρτητη διαβίωση και εργοδότηση, π.χ. 
διακίνηση, πρόσβαση σε ηλεκτρονικά μέσα κτλ. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν είναι αρμόδιο για να απαντήσει τα άλλα θέματα που εγείρει ο 
κος Περδίκης. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1065, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.1.1065 ημερομηνίας 9.7.2012 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή κ. Νίκο Τορναρίτη και σε απάντηση της επιστολής σας ημερ. 16.7.2012 πληροφορείστε ότι, το 
τεμάχιο αρ. 444 του Φ/Σχ. 18/35 της κοινότητας Μοσφίλι, προήλθε από συγχώνευση των τεμαχίων με αρ. 298, 
300, 216 και 217, τα οποία αγόρασε η Σχολική Εφορεία της κοινότητας Μοσφίλι, συνολικής έκτασης 3271 τ.μ., 
για την ανέγερση σχολικού κτιρίου. Για το τεμάχιο 444 εκδόθηκε η εγγραφή 642, στο όνομα του Προέδρου της 
Χωριτικής Αρχής ως Καταπιστευματοδόχος του Ελληνορθόδοξου Σχολείου της κοινότητας Μοσφίλι. 

2.  Το Υπουργικό Συμβούλιο, με Απόφασή του ημερ. 27.9.2010, ενέκρινε την πώληση από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Μοσφίλι, στον Αχιλλέα Αχιλλέως, μέρους του τεμαχίου 444, έκτασης 21 τετραγωνικών μέτρων, για 
το ποσό των €850,- , όπως αυτό καθορίστηκε από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. Η σχετική 
επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας του Υπουργείου Παιδείας & Πολιτισμού, στην αρμοδιότητα της οποίας 
κυρίως εμπίπτει το θέμα, επισυνάπτεται. 

3. Πληροφορείστε επίσης ότι, στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας εκκρεμεί σήμερα η κοινή αίτηση 
του Κοινοτικού Συμβουλίου Μοσφίλι και του Αχιλλέα Αχιλλέως, για αναπροσαρμογή των συνόρων των 
τεμαχίων 444 και 464, ώστε τα 21 τ.μ. που πωλήθηκαν στον κ. Αχιλλέως σύμφωνα με την πιο πάνω Απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου, να ενσωματωθούν στο τεμάχιο του αρ. 464, το οποίο συνορεύει με το τεμάχιο αρ. 
444.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1068, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12 
Ιουλίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη για τον εντοπισμό της 
πυρκαγιάς που ξέσπασε στην περιοχή του Ακάμα στις 3.7.2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η πρώτη πυρκαγιά ξέσπασε κοντά στο ξενοδοχείο «Άνασσα» και ανιχνεύτηκε άμεσα από περίπολο του 
Τμήματος ∆ασών που περνούσε τη δεδομένη στιγμή από το σημείο έναρξης της πυρκαγιάς και λίγο αργότερα 
εντοπίστηκε και από το «αυτόματο σύστημα ανίχνευσης πυρκαγιών». 

 Την ίδια μέρα ξέσπασε και δεύτερη πυρκαγιά στην περιοχή της «Λάρας», η οποία εντοπίστηκε σχεδόν 
ταυτόχρονα, τόσο από το πυροφυλάκιο του Ακάμα όσο και από το «αυτόματο σύστημα ανίχνευσης πυρκαγιών. 

  Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1079, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1079 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 27.7.2012 και σας πληροφορώ για τα 
ακόλουθα: 

(α) Ο ισχυρισμός ότι δεν λήφθηκαν υπόψη οι προτάσεις του Κοινοτικού Συμβουλίου Τάλας και πως καμία 
εισήγηση του έγινε αποδεκτή δεν ευσταθεί. Οι Τοπικές Αρχές διαδραμάτισαν ουσιαστικό και ενεργό ρόλο 
στη διαδικασία αναθεώρησης και τροποποίησης του Τοπικού Σχεδίου Πάφου και στην τετραμελή 
Επιτροπή Μελέτης των Ενστάσεων που υποβλήθηκαν για τη διοικητική περιοχή Τάλας συμμετείχε και 
εκπρόσωπος του Κοινοτικού Συμβουλίου της κοινότητας. Παρόλα αυτά, η Επιτροπή υπέβαλε 
συγκεκριμένες εισηγήσεις στην Υπουργό Εσωτερικών αναφορικά με τις τροποποιήσεις που κρίθηκαν 
αναγκαίες και δικαιολογημένες, λαμβάνοντας υπόψη και πολλούς άλλους παράγοντες και δεδομένα 
(πολεοδομικά, πληθυσμιακά, περιβαλλοντικά). 

(β) Η Υπουργός Εσωτερικών θα εξετάσει τις ενστάσεις και θα τις υποβάλει στο Υπουργικό Συμβούλιο, μαζί 
με τις δικές της συστάσεις και παρατηρήσεις. Το Υπουργικό Συμβούλιο έχει εξουσία να επικυρώσει το 
Τοπικό Σχέδιο ως έχει ή να επιφέρει σε αυτό τις κατά την κρίση του αναγκαίες τροποποιήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1101, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 



205 

 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.1101 ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2012 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας διαβιβάζω σχετική επιστολή του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου στην οποία περιέχονται οι απαντήσεις στην ερώτηση. 

 Παρακαλώ δεχτείτε τις απολογίες μας για την καθυστέρηση στην απάντηση της ερώτησης. 

 “Σε απάντηση της επιστολής σας ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2012 αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, 
σημειώστε τα εξής: 

1. Οι αναφορές στις τουρκικές εφημερίδες ‘Vatan’ και ‘Aksam’ ότι η Τουρκία θα αναλάβει μία θέση 
Εκτελεστικού ∆ιευθυντή στο ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο (∆ΝΤ) από το 2014 και μετά ευσταθούν. Τον 
Ιούλιο του 2012, η Αυστρία, η Λευκορωσία, η Τσέχικη ∆ημοκρατία, η Ουγγαρία, το Κοσυφοπέδιο, η 
Σλοβακία, η Σλοβενία και η Τουρκία ίδρυσαν μία νέα περιφέρεια (constituency) για την Κεντρική και 
Ανατολική Ευρώπη για εκπροσώπηση στο Εκτελεστικό Συμβούλιο του ∆ΝΤ ως μέρος των 
μεταρρυθμίσεων της διακυβέρνησης του ∆ΝΤ που συμφωνήθηκαν το 2010. Από το 2014, η θέση του 
Εκτελεστικού ∆ιευθυντή θα ανατίθεται αποκλειστικά στις χώρες με αναδυόμενες οικονομίες σε αυτή τη 
νέα περιφέρεια. Από το 2014 μέχρι το 2022, η Τουρκία θα κατέχει αυτή τη θέση για τέσσερα χρόνια, ενώ 
η Ουγγαρία και η Τσέχικη ∆ημοκρατία για δύο χρόνια η κάθε μία. 

2.  Στο πλαίσιο της διαδικασίας για την επίτευξη συμφωνίας με την Τρόικα (Ευρωπαϊκή Ένωση, Ευρωπαϊκή 
Κεντρική Τράπεζα και ∆ΝΤ) σχετικά με το πρόγραμμα προσαρμογής της Κύπρου, θα γίνει μία συμφωνία 
για το μέρος που αφορά το ∆ΝΤ μεταξύ των κυπριακών αρχών και της διοίκησης και του προσωπικού 
του ∆ΝΤ για τη σύναψη ενός μνημονίου που θα αφορά την οικονομική και χρηματοοικονομική πολιτική 
στην Κύπρο. Κατόπιν το προσωπικό του ∆ΝΤ θα ετοιμάσει μία έκθεση ζητώντας από το Εκτελεστικό 
Συμβούλιο να εγκρίνει το πρόγραμμα για την Κύπρο και τη συναφή αίτηση για χρηματοδοτική βοήθεια 
από το ∆ΝΤ: Στο παρόν στάδιο, η Τουρκία εκπροσωπείται στο Εκτελεστικό Συμβούλιο από το Βέλγιο και 
θα παραθέσει σχόλια για το πρόγραμμα της Κύπρου μέσω του Βέλγου Εκτελεστικού ∆ιευθυντή, ο 
οποίος δεν έχει τη δυνατότητα να ασκήσει δικαίωμα αρνησικυρίας σε απόφαση του ∆ΝΤ, 
συμπεριλαμβανομένων και αποφάσεων για την Κύπρο. Η Τουρκία αναλαμβάνει τη θέση του 
Εκτελεστικού ∆ιευθυντή στο ∆ΝΤ για τη νέα περιφέρεια της Κεντρικής και Ανατολικής Ευρώπης από το 
2014. Θα έχει μεγαλύτερη επιρροή στις αποφάσεις του Συμβουλίου και στις πολιτικές του ∆ΝΤ, αλλά η 
περιφέρεια δεν θα έχει τη δυνατότητα άσκησης δικαιώματος αρνησικυρίας. 

3. Τα μέλη του ∆ΝΤ έχουν την ευχέρεια να επιλέγουν την περιφέρεια μέσω της οποίας θέλουν να 
εκπροσωπούνται στο Εκτελεστικό Συμβούλιο. Η συμφωνία του 2010 για τη μεταρρύθμιση της 
διακυβέρνησης του ∆ΝΤ στοχεύει στην αύξηση της αντιπροσώπευσης (θέσεων) στο Εκτελεστικό 
Συμβούλιο των χωρών με αναδυόμενες οικονομίες σε βάρος των θέσεων που κατέχουν οι χώρες της 
αναπτυγμένης Ευρώπης. Το Βέλγιο συμφώνησε να αναλαμβάνει τη θέση του Εκτελεστικού ∆ιευθυντή εκ 
περιτροπής με την Ολλανδία ως μέρος αυτής της μεταρρύθμισης και η Κύπρος επέλεξε να συμμετάσχει 
στην περιφέρεια της Ολλανδίας και του Βελγίου, ενώ όπως προαναφέρθηκε η Τουρκία συμφώνησε να 
συμμετάσχει στη νέα περιφέρεια της Κεντρικής και Ανατολικής Ευρώπης. Ακόμη κι αν το επιθυμούσαν, 
οι αρμόδιες κυπριακές αρχές έχουν περιορισμένο περιθώριο να αντιταχθούν σε αυτή τη διαδικασία 
μεταρρύθμισης και στο μελλοντικά αυξημένο ρόλο της Τουρκίας στο Εκτελεστικό Συμβούλιο του ∆ΝΤ.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1102, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.010.01.1102, ημερομηνίας 1ης  Αυγούστου 2012, σε 
σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι δεν υπάρχει συγκεκριμένο πρόγραμμα υποτροφιών 
χρηματοδοτούμενο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την ελληνοκυπριακή κοινότητα, πέραν των ευκαιριών 
που παρέχονται στους Κύπριους πολίτες μέσω των Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων ∆ια Βίου Μάθησης. 

 Σε ό,τι αφορά στο πρόγραμμα Υποτροφιών για την Τουρκοκυπριακή Κοινότητα για το Ακαδημαϊκό Έτος 
2012-2013, ως μέρος του χρηματοδοτούμενου από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή προγράμματος οικονομικής 
βοήθειας προς την τουρκοκυπριακή κοινότητα, αυτό τυγχάνει χειρισμού από το Υπουργείο Εξωτερικών, στο 
οποίο μπορείτε να αποταθείτε για περαιτέρω πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1105, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1105 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 30.7.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι έχει εγκριθεί η παραχώρηση ποσού ύψους €800 από το σχετικό κονδύλι 
του Έπαρχου Πάφου για τον καθαρισμό του οικισμού των Αθιγγάνων στην Κοινότητα Μακούντας. 
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2. Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.02.008, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.008 ημερομηνίας 30/8/2012, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Παροχές ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης σε Τουρκοκύπριους 

 Οι Τουρκοκύπριοι οι οποίοι διεκδικούν Ταυτότητα Νοσηλείας και κατ’ επέκταση δωρεάν ή μειωμένου 
κόστους ιατροφαρμακευτική περίθαλψη διακρίνονται στις ακόλουθες τρεις κατηγορίες: 

1.  Τουρκοκύπριοι οι οποίοι κατοικούν και εργάζονται στις ελεύθερες περιοχές. 

Οι Τουρκοκύπριοι οι οποίοι κατοικούν και εργάζονται στις ελεύθερες περιοχές αντιμετωπίζονται όπως 
και οι Ελληνοκύπριοι πολίτες και δικαιούνται παροχές ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης σύμφωνα με τα 
εισοδήματα τους. Το πιο πάνω δικαίωμα επεκτείνεται και στους εξαρτώμενους τους. 

2.  Τουρκοκύπριοι οι οποίοι κατοικούν στα κατεχόμενα και εργάζονται στις ελεύθερες περιοχές. 

Για τους Τουρκοκύπριους που κατοικούν στα κατεχόμενα και εργάζονται στις ελεύθερες περιοχές, και 
για σκοπούς αξιολόγησης του δικαιώματος τους σε παροχές ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης 
συνυπολογίζονται τα εισοδήματα της οικογένειας τους στις ελεύθερες περιοχές μόνο. Το πιο πάνω 
δικαίωμα δεν επεκτείνεται στους εξαρτώμενους τους. 

3.  Τουρκοκύπριοι οι οποίοι κατοικούν στα κατεχόμενα και δεν εργάζονται στις ελεύθερες περιοχές. 

Στους εν λόγω Τουρκοκύπριους παρέχονται δικαιώματα ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης (δικαιούχου 
«Α») ανεξάρτητα από τα εισοδήματα τους. Το πιο πάνω δικαίωμα δεν επεκτείνεται στους εξαρτώμενους 
τους. 

 Η διαφορετική αντιμετώπιση των Τουρκοκυπρίων καθορίζεται σε σχετική απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου ημερομηνίας 15/10/81 (παράρτημα 1). Στη συνέχεια ακολούθησε η «∆έσμη Μέτρων» για στήριξη 
των Τουρκοκυπρίων το 2003 και σειρά αποφάσεων κατά την περίοδο 2003-2006, με τις οποίες αποφασίστηκε 
η παροχή ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στους Τουρκοκύπριους ανεξάρτητα από τα εισοδήματα τους. Στις 
πιο πάνω αποφάσεις περιλαμβάνεται και η απόφαση για έκδοση Ευρωπαϊκής Κάρτας Ασφάλισης Ασθένειας 
στους Τουρκοκύπριους. Ως κύριος λόγος για την εξαίρεση των Τουρκοκυπρίων από τα εισοδηματικά κριτήρια 
αναφέρεται η αδυναμία αποδοχής πιστοποιητικών εκδιδόμενων από τις παράνομες αρχές των κατεχομένων, 
γεγονός που καθιστά αδύνατη την επιβεβαίωση των εν λόγω εισοδημάτων. 

 Σημειώνεται ότι στην απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 9/6/2005 (παράρτημα 2) 
αναφέρεται ότι κάρτα νοσηλείας σε Τουρκοκύπριους, εκδίδεται αμέσως με την προσκόμιση της ταυτότητας ή 
του διαβατηρίου που εκδίδει η Κυπριακή ∆ημοκρατία. Επομένως, τα δικαιώματα των Τουρκοκυπρίων δεν 
υπόκεινται σε εισοδηματικά κριτήρια. 

1.  Ποια είναι η διαδικασία έκδοσης κάρτας δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης για τους 
Τουρκοκύπριους, ποια για τους Ελληνοκύπριους και ποια για τους αλλοδαπούς και κοινοτικούς; 

 Για την έκδοση ταυτότητας νοσηλείας απαιτείται η υποβολή αίτησης. Στην αίτηση θα πρέπει απαραίτητα 
να περιλαμβάνονται έγγραφα και πιστοποιητικά που να δικαιολογούν την παραχώρηση δικαιωμάτων 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης σύμφωνα με τους περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών 
(Γενικούς) Κανονισμούς. Επομένως, για την κάθε κατηγορία πολιτών απαιτούνται διαφορετικά έγγραφα. 
Επισυνάπτεται έντυπο αίτησης (παράρτημα 3) στο οποίο φαίνονται τα απαιτούμενα έγγραφα ανά κατηγορία 
πολιτών. 

 Σε γενικές γραμμές, για τους Τουρκοκύπριους οι οποίοι κατοικούν στα κατεχόμενα και δεν εργάζονται 
στις ελεύθερες περιοχές, δεν απαιτούνται βεβαιώσεις αναφορικά με τα εισοδήματα τους, ενώ για τους 
Ευρωπαίους πολίτες πέραν των άλλων ελέγχων γίνεται και έλεγχος της νομιμότητας της παραμονής τους στην 
Κύπρο. 

2.  Πόσοι Τουρκοκύπριοι κατέχουν κάρτα δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης από τα κρατικά 
νοσηλευτήρια; 

 Ο αριθμός των Τουρκοκύπριων εγγεγραμμένων στο σύστημα υγείας δεν είναι διαθέσιμος. Ωστόσο, 
σύμφωνα με τις κατά καιρούς αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, όλοι οι Τουρκοκύπριοι, κάτοικοι 
κατεχομένων, είναι εν δυνάμει δικαιούχοι και μπορούν να διεκδικήσουν τα δικαιώματα τους οποιαδήποτε 
στιγμή. Επομένως, το σύνολο των Τουρκοκυπρίων που κατοικούν στα κατεχόμενα θεωρούνται δικαιούχοι. 
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3.   Πόσο στοιχίζει στο κράτος κάθε χρόνο η παροχή αυτής της υπηρεσίας; 

 Υπολογίζεται ότι το συνολικό κόστος νοσηλείας Τουρκοκυπρίων στα κρατικά νοσηλευτήρια, ανά έτος, 
εκτιμάται ως ακολούθως: 

4.  Υπάρχουν εισοδηματικά κριτήρια σε σχέση με εισοδήματα ή περιουσία στις ελεύθερες περιοχές; Υπάρχει 
οποιαδήποτε άλλη δέσμευση για την εισοδηματική κατάσταση του Τουρκοκύπριου αιτητή; 

 Σύμφωνα με τους περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικούς) Κανονισμούς, το 
δικαίωμα σε ιατροφαρμακευτική περίθαλψη βασίζεται κυρίως στο συνολικό ακαθάριστο εισόδημα και τη 
σύνθεση της οικογένειας. Σημειώνεται ότι η περιουσία δεν αποτελεί κριτήριο για την έκδοση ταυτότητας 
νοσηλείας. Αναφορικά με τους Τουρκοκύπριους οι οποίοι έχουν εισοδήματα στις ελεύθερες περιοχές, αυτά 
λαμβάνονται υπόψη για την έκδοση ταυτότητας νοσηλείας. Στους Τουρκοκύπριους των οποίων τα εισοδήματα 
προέρχονται εξολοκλήρου από δραστηριότητες τους στα κατεχόμενα εκδίδεται ταυτότητα νοσηλείας 
ανεξαρτήτως εισοδημάτων. 

 ΣΗΜΕΙΩΣΗ  

1.  Τα ηλεκτρονικά συστήματα καταγραφής και ελέγχου των κρατικών νοσηλευτηρίων δεν έχουν τη 
δυνατότητα να παρέχουν ακριβείς και αδιαμφισβήτητες πληροφορίες αναφορικά με το κόστος νοσηλείας 
τουρκοκυπρίων. Τα αναφερόμενα στοιχεία αποτελούν την καλύτερη δυνατή εκτίμηση των υπηρεσιών του 
Υπουργείου Υγείας και ενδέχεται να υπάρχει κάποια απόκλιση από την πραγματική εικόνα. 

2. Στον υπολογισμό του κόστους δεν περιλαμβάνονται δαπάνες για κάλυψη Τουρκοκυπρίων που 
χρησιμοποιούν την Ευρωπαϊκή Ταυτότητα Ασφάλισης Ασθένειας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.016, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Σε σχέση με την ερώτησή σας, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, η οποία διαβιβάσθηκε στο 
Υπουργείο Εξωτερικών με επιστολή ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2012 του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, αναφορικά με τις ενταξιακές διαπραγματεύσεις της Τουρκίας στη διάρκεια της 
κυπριακής προεδρίας του Συμβουλίου της EE και τη «θετική ατζέντα» της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, επιθυμώ να 
επισημάνω τα εξής: 

 Ως γνωστό, η Τουρκία επέλεξε να μποϋκοτάρει με προκλητικό και απαράδεκτο τρόπο τις εργασίες του 
Συμβουλίου της EE κατά τη διάρκεια της άσκησης της κυπριακής προεδρίας του εν λόγω θεσμού από την 1η 
Ιουλίου μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου του 2012. Η στάση της αυτή καταδικάστηκε απερίφραστα και επανειλημμένα 
από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, το Συμβούλιο της EE, την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο. 

 Με δεδομένη την τουρκική αυτή προβληματικότατη προσέγγιση, καμία απολύτως πρόοδος στις 
ενταξιακές διαπραγματεύσεις της με την EE δεν μπορεί να επιτευχθεί στη διάρκεια της κυπριακής προεδρίας. 
Έχω επανειλημμένα δηλώσει και δημοσίως ότι μόνο η Τουρκία έχει να χάσει από αυτή τη δική της 
αντιπαραγωγική πολιτική επιλογή. 

 Όσον αφορά στη «θετική ατζέντα» της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, θα ήθελα να υπογραμμίσω εκ νέου ότι η 
διαδικασία της ατζέντας αυτής ουδόλως σχετίζεται με αυτή των ενταξιακών διαπραγματεύσεων της Τουρκίας 
και του ανοίγματος ή κλεισίματος οιωνδήποτε διαπραγματευτικών κεφαλαίων. Το άνοιγμα και το κλείσιμο 
κεφαλαίων αποτελεί αποκλειστική αρμοδιότητα των κρατών-μελών της Ένωσης και οι συναφείς αποφάσεις 
λαμβάνονται με ομοφωνία. Η σαφέστατη απόφαση του Συμβουλίου Γενικών Υποθέσεων της EE, στις 5 
∆εκεμβρίου 2011, βάσει της οποίας η θετική ατζέντα θα πρέπει να υποστηρίζει τη διαπραγματευτική 
διαδικασία, σύμφωνα με το ∆ιαπραγματευτικό Πλαίσιο και τα σχετικά συμπεράσματα του Συμβουλίου της EE, 
καταδεικνύει περίτρανα το διά του λόγου το ασφαλές. 

ΕΤΟΣ 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 

ΚΟΣΤΟΣ (εκ. €) 2,53 5,13 4,25 3,98 4,85 4,41 6,92 5,28 5,58 

(βλ. σημείωση 1) 
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 Επιπρόσθετα, η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει διασφαλίσει ότι οι συναφείς με την εν λόγω ατζέντα επαφές 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής με την τουρκική κυβέρνηση όχι μόνο εντάσσονται και θα είναι σύμφωνες με τις 
διαδικασίες που προβλέπονται από το υφιστάμενο ∆ιαπραγματευτικό Πλαίσιο της Τουρκίας, αλλά και ότι θα 
διέπονται από διαφάνεια, ως αποδεικνύεται εξάλλου και από το γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
υποχρεούται -και το πράττει ήδη- να ενημερώνει ενδελεχώς και σε τακτά διαστήματα το Συμβούλιο της EE για 
όλες τις συναφείς με τη «θετική ατζέντα» εξελίξεις. 

 Ως εκ τούτου, σχόλια και τοποθετήσεις όπως αυτές του κου Bagis είναι κενές περιεχομένου και ουσίας 
και συνιστούν απλή επανάληψη μιας ρητορικής με την οποία επιχειρείται, κατά την άποψή μου, ως προσφιλής 
τακτική της Τουρκίας, ο αποπροσανατολισμός τόσο εντός όσο και εκτός των συνόρων της για τους 
πραγματικούς λόγους του τέλματος στο οποίο η ίδια η Τουρκία επέλεξε να οδηγήσει την ενταξιακή της 
διαδικασία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.044, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.044 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 4 Σεπτεμβρίου, 
2012 αναφορικά με το διαγωνισμό «Αποκατάσταση των Χώρων Ανεξέλεγκτης ∆ιάθεσης Απορριμμάτων 
(ΧΑ∆Α) στην Επαρχία Πάφου» και επιθυμώ να σας ενημερώσω ότι ολοκληρώθηκε η διαδικασία αξιολόγησης 
του τεχνικού φακέλου και ανοίχτηκαν οι οικονομικοί φάκελοι των προσφορών που κρίθηκαν ικανοποιητικές στο 
στάδιο της ποιοτικής αξιολόγησης. 

 Στις 27 Αυγούστου 2012 και αφού ολοκληρώθηκε η αξιολόγηση και των οικονομικών φακέλων, 
ενημερώθηκαν ο καταρχήν επιτυχών και οι αποτυχόντες για την απόφαση της Αναθέτουσας Αρχής. ∆ύο από 
τους αποτυχόντες έχουν υποβάλει προσφυγή στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών εναντίον της απόφασης 
της Αναθέτουσας Αρχής. Οι προσφυγές θα εξεταστούν σύμφωνα με τη νενομισμένη διαδικασία.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε σήμερα, αλλά θα ολοκληρώσουμε 
στην επόμενη συνεδρία του σώματος το πρώτο θέμα της ημερήσιας διάταξης στο Κεφάλαιο Τέταρτο, που 
τιτλοφορείται «Η πολιτική του κράτους για τους αποδήμους και τρόποι διατήρησης και ενίσχυσης της επαφής 
των νεότερων γενεών με την Κύπρο», θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Σωτήρη Σαμψών και 
Κυριάκου Χατζηγιάννη. 

 Θα παρακαλέσω τον εκ των εισηγητών του θέματος κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη να ανέλθει στο βήμα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η διασπορά, όπως απαντά σήμερα στις πέντε ηπείρους, είναι δημιούργημα ιστορικών γεγονότων και 
εξελίξεων και προπάντων μετακινήσεων του κυπριακού πληθυσμού, που ξεκινούν από την εποχή της 
τουρκοκρατίας, συνεχίζουν στην αγγλοκρατία και φθάνουν μέχρι τις μέρες μας.  Μαζικές και προπάντων βίαιες 
υπήρξαν οι μετακινήσεις των Κυπρίων, ιδιαίτερα κατά την τουρκική εισβολή, όπου συνετελέσθησαν εκβιαστικές 
μετακινήσεις, καθώς και γενοκτονίες.  Είναι προϊόντα κατά κανόνα συγκρουσιακών ιστορικών εξελίξεων, 
ωστόσο θα πρέπει να υπογραμμίσουμε και την τάση, η οποία διαφάνηκε τόσο στο παρελθόν όσο και σήμερα, 
να υπάρχει φυγή Κυπρίων λόγω κρίσης.  Απότοκο αυτής της οικονομικής δυσπραγίας είναι η μετανάστευση 
κυρίως προς Ευρώπη, αλλά και στις λοιπές ηπείρους. 

 Το μέγεθος της κυπριακής αποδημίας είναι πολύ δύσκολο να αποτιμηθεί.  ∆εν είναι δυνατόν να 
υπολογιστούν ακριβείς αριθμοί, αφού αρκετοί που είναι Κύπριοι ή κυπριακής καταγωγής δε διαθέτουν 
κυπριακό διαβατήριο ούτε αποτείνονται στις αρχές για έκδοσή του.  Κάποιοι μάλιστα δε διαθέτουν σχέσεις ή 
επαφή με τα κυπριακά οργανωμένα σύνολα του εξωτερικού, αλλά και τις διπλωματικές μας αποστολές.  

 Το μεγαλύτερο μέρος της κυπριακής αποδημίας βρίσκεται στο Ηνωμένο Βασίλειο, κυρίως δε στο 
Λονδίνο, και υπολογίζονται γύρω στις διακόσιες πενήντα χιλιάδες.  Άλλες χώρες που συγκεντρώνουν μεγάλο 
αριθμό Κυπρίων είναι η Ελλάδα, οι ΗΠΑ, ο Καναδάς, η Αυστραλία και η Νότιος Αφρική.  Σε όλες τις παραπάνω 
χώρες οι Κύπριοι διαθέτουν σωματεία, αδελφότητες και ελληνορθόδοξες εκκλησίες και συνεργάζονται με τους 
αποδήμους εξ Ελλάδος.  Το Ηνωμένο Βασίλειο είναι η μόνη χώρα όπου οι Κύπριοι απόδημοι είναι 
περισσότεροι από τους εξ Ελλάδος.  Στις πιο πάνω χώρες διαθέτουν και παροικιακή παιδεία είτε με ολοήμερα, 
πλήρους φοίτησης, ελληνόφωνα σχολεία είτε επί εβδομαδιαίας βάσεως -συνήθως στέλνουν τα παιδιά τους το 
Σαββάτο στο σχολείο- για την εκμάθηση κυρίως της ελληνικής γλώσσας.  
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 Οργανωμένοι σε κοινότητες, εθνικοτοπικούς συλλόγους, αδελφότητες, ομοσπονδίες, κληρικολαϊκές 
συνελεύσεις, επαγγελματικές οργανώσεις και επαγγελματικούς συλλόγους, συμμετέχουν ενεργά στην πολιτική 
και οικονομική ζωή των χωρών μόνιμης διαμονής τους, επιδιώκοντας τη διατήρηση της πολιτιστικής τους 
ταυτότητας, των  ηθών και των εθίμων της πατρώας γης και κυρίως της  γλώσσας. 

 Όσον αφορά τους επαναπατρισθέντες, προσφέρονται διάφορα κίνητρα τα οποία βρίσκονται 
συγκεντρωμένα, με βάση τα όσα απέστειλαν διάφορες υπηρεσίες και υπουργεία, όταν είχα θέσει ερωτήματα, 
σε έντυπη έκδοση του Υπουργείου Εξωτερικών, καθώς επίσης και στην ιστοσελίδα του υπουργείου, κάτω από 
τον τίτλο “απόδημοι”.  Βασικά, ας μην μπούμε σε λεπτομέρειες, αφού αυτά τα βρίσκουμε ή μπορούμε να τα 
διαβάσουμε στην πιο πάνω ιστοσελίδα.  Η Υπηρεσία Αποδήμων και Επαναπατρισθέντων βρίσκεται σε επαφή 
με τις οργανώσεις των επαναπατρισθέντων για εξέταση και προώθηση κάποιων επιμέρους αιτημάτων που 
έχουν και είναι κυρίως τοπικού χαρακτήρα, δηλαδή συγκεκριμένες ανάγκες για τους επαναπατρισθέντες από 
κάποια συγκεκριμένη  χώρα.  

 Όσον αφορά τους ομογενείς, αυτοί στηρίζονται σε τρεις πυλώνες, στην ΠΣΕΚΑ (Παγκόσμια Συντονιστική 
Επιτροπή Κυπριακού Αγώνα), την ΠΟΜΑΚ (Παγκόσμια Ομοσπονδία Αποδήμων Κυπρίων) και τη ΝΕΠΟΜΑΚ, 
δηλαδή τη νεολαία της ΠΟΜΑΚ.  Κάθε χρόνο διοργανώνεται περί τα τέλη Αυγούστου το παγκόσμιο συνέδριο 
των πιο πάνω από το κυπριακό κράτος.  Σε πάγια βάση χρηματοδοτούνται κάποιες μεγάλες τοπικές 
ομοσπονδίες, π.χ. η ΟΚΟΕ (Ομοσπονδία Κυπριακών Οργανώσεων Ελλάδος).  

 Όπως καλά γνωρίζουμε, υπάρχει οικονομική στενότητα και διαρκώς η οικονομική βοήθεια προς τους πιο 
πάνω μειώνεται.  Το ίδιο μειώνεται και η οικονομική βοήθεια από άλλες υπηρεσίες και οργανισμούς προς τους 
προαναφερθέντες, π.χ. του Οργανισμού Νεολαίας προς κάποια προγράμματα για αποδήμους Κυπρίους.  Την 
ίδια πολιτική όσον αφορά τη χρηματοδότηση ομογενειακών οργανώσεων ακολουθεί και η Ελλάδα, η οποία 
προτρέπει σε αυτοχρηματοδότησή τους.  

 Όσον αφορά τους νέους ομογενείς, ο Οργανισμός Νεολαίας στηρίζει τη ΝΕΠΟΜΑΚ μέσω του 
προγράμματός του “Πρωτοβουλίες Νέων - ∆ράση 9: Πρόγραμμα Αποδήμων Νέων”.  Η χορηγία αυτή καλύπτει 
μέρος των εξόδων για τη διοργάνωση του ετήσιου συνεδρίου τους, τα μαθήματα ελληνικής γλώσσας, τα οποία 
γίνονται σε συνεργασία με το Πανεπιστήμιο Κύπρου, καθώς επίσης και την εκπαιδευτική εκδρομή 
“Εξερευνήστε την Κύπρο”.   

 Το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών αποστέλλει σε ομοσπονδίες αποδήμων διάφορα περιοδικά, 
έντυπα και ψηφιακούς δίσκους.  Γίνεται διανομή του σήματος του ΡΙΚ σε Ευρώπη, Μέση Ανατολή και Βόρεια 
Αφρική και καταβάλλονται επίσης προσπάθειες, παρά τα όντως μεγάλα προβλήματα που προκύπτουν, κυρίως 
δε το οικονομικό, για διανομή του σήματος του ΡΙΚ και σε άλλες χώρες με ομογενειακό στοιχείο, π.χ.  στην 
Αυστραλία.  

 Το Υπουργείο Παιδείας επίσης ακολουθεί συγκεκριμένες δράσεις για ενίσχυση της παιδείας των 
αποδήμων που περιλαμβάνουν ανάμεσα σε άλλα πρόγραμμα επιμόρφωσης ομογενών δασκάλων, το 
πρόγραμμα “Discover Cyprus”, που διοργανώνεται από το Πανεπιστήμιο Κύπρου, το Ελεύθερο Πανεπιστήμιο 
στην ομογένεια του Λονδίνου, υποτροφίες για μεταπτυχιακές σπουδές σε Κυπρίους φοιτητές της διασποράς, 
εκπαιδευτικές κατασκηνώσεις κ.ά.   

 Έχω αναφέρει αυτά τα οποία ισχύουν, ακριβώς για να δούμε το αποτέλεσμα, ότι οι απόδημοί μας, οι 
γενεές οι οποίες ακολουθούν, απομακρύνονται και το  συμπέρασμα είναι ότι όλα αυτά τα μέτρα, οι ενέργειες, οι 
δράσεις οι οποίες γίνονται δεν ήταν αρκετές, προκειμένου να αφήσουν τις νεότερες γενιές των αποδήμων 
κοντά μας, κοντά στην Κύπρο, κοντά στις ρίζες τους.  Γι’ αυτό το λόγο υπογραμμίζουμε την ανάγκη να υπάρξει 
μια πολιτική για τους απόδημους, μια πολιτική με ένα μακροχρόνιο ορίζοντα, πολιτική που ανέρχεται στο 2020.  
Θα πρέπει πρώτα να επισημάνω -και είναι προϋπόθεση- ότι, αν δεν υπάρχει θέληση και πατριωτισμός, τίποτα 
δεν μπορεί να γίνει, όσα μέτρα, προγράμματα και οτιδήποτε άλλο εκπονηθούν. 

 Θα πρέπει οι ομογενείς να προτρέπονται όπως οι ίδιοι, αλλά και τα παιδιά τους, γίνονται κάτοχοι της 
κυπριακής υπηκοότητας.  Οι νεότεροι θα πρέπει να προτρέπονται να έρχονται πιο κοντά στην παροικιακή 
εκπαίδευση για εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας, ιστορίας και παραδόσεων της Κύπρου, αλλιώς σε λίγα 
χρόνια θα κλείσουν οι έδρες ελληνικών σπουδών σε ξένα πανεπιστήμια. 

 Η νέα κυβέρνηση που θα προκύψει θα πρέπει να επεξεργαστεί μια συνολική στρατηγική με επιμέρους 
πολιτικές για τους Κυπρίους αποδήμους που να ανταποκρίνεται στις προκλήσεις της εποχής σ’ ένα 
παγκοσμιοποιημένο περιβάλλον, λαμβάνοντας υπόψη την πολυμορφία της κυπριακής διασποράς και των 
παγκόσμιων δικτύων της.  Η εμπειρία αυτή, πολύτιμη και εποικοδομητική, θα πρέπει να εξεταστεί αρμοδίως, 
ώστε η κυβέρνηση να τη φέρει στο ύψος μιας πραγματικής πολιτικής. 

 Τόσο η συνολική στρατηγική όσο και οι προαναφερθείσες επιμέρους πολιτικές θα πρέπει να  έχουν ως 
στόχο την ανάκτηση και συνειδητοποίηση της οικουμενικής διάστασης της πολιτιστικής ταυτότητας του 
Κυπρίου πολίτη του κόσμου, αναδεικνύοντας την πολυμορφία και την κομβική σημασία της κυπριακής 
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διασποράς στην ενεργοποίηση των ανθρώπινων δικτύων πολλαπλής συνεργασίας, αλλά και 
αλληλοϋποστήριξης στο παγκοσμιοποιημένο περιβάλλον. 

 Η στήριξη των αποδήμων απαιτεί πολιτικές που να στοχεύουν στην επαφή και δικτύωση των νέων 
γενεών τόσο με την Κύπρο όσο και μεταξύ τους σε παγκόσμιο επίπεδο.  Οι εκατοντάδες χιλιάδες αποδήμων 
δεν είναι το ίδιο μαζί μας και δε θα πρέπει ποτέ να το επιδιώξουμε.  Η αναγνώριση και η αξιοποίηση των δικών 
τους χαρακτηριστικών είναι απαραίτητα συστατικά οποιασδήποτε πολιτικής αφορά τους αποδήμους.  
Οποιαδήποτε πολιτική για τους απόδημους ενισχύει ταυτόχρονα τη θέση της Κύπρου διεθνώς.  Πολιτική για 
τους αποδήμους δεν μπορεί να γίνει ή να σχεδιαστεί και πολύ περισσότερο να εφαρμοστεί, εάν δεν υπάρξει 
εμπλοκή των χιλιάδων οργανώσεων των αποδήμων.  Μόνο με την εμπλοκή τους θα ξεδιπλώσουμε τις 
δυνάμεις των αποδήμων ανά το παγκόσμιο και ταυτόχρονα θα προκαλέσουμε την ανάπτυξη της μεταξύ τους 
σχέσης.   

 Αυτή η πολιτική θα πρέπει να απεγκλωβίσει την πρωτοβουλία από τη στεγανοποίηση του χειρισμού του 
θέματος από τον εκάστοτε Υπουργό Εξωτερικών ή τον εκάστοτε Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, επειδή πολλές 
φορές αυτή η σχέση, που αναπτύσσεται υπό μορφή παραγοντισμού, αποτρέπει την εκδήλωση πλατύτερου 
ενδιαφέροντος από άλλους ομογενείς και έτσι δεν αναπτύσσουμε δυνάμεις που είναι δυνατόν να εργαστούν 
σύγχρονα και παραγωγικά.  

 Η πολιτική μας θα πρέπει να εστιαστεί στην προσέγγιση των νέων απόδημων δεύτερης, τρίτης, αλλά και 
των μετέπειτα γενεών.  Αυτό, για να επιτευχθεί, θα πρέπει να βασιστούμε στους αναγκαίους άξονες που είναι, 
πρώτον,  η νεολαία, η παιδεία και ο πολιτισμός, δεύτερον, οι οργανώσεις των ομογενών και η εκπροσώπησή 
τους, τρίτον, όλος αυτός ο μη οργανωμένος απόδημος κόσμος, που, ειρήσθω εν παρόδω, είναι το 92%, 
τέταρτον, οι επαναπατρισθέντες και τέλος η επικοινωνία. 

 Η εκπόνηση εκπαιδευτικών προγραμμάτων, που θα στοχεύει στην προσέγγιση των νέων απόδημων 
δεύτερης, τρίτης και των μετέπειτα γενεών, θα συμβάλει στην άμβλυνση του προβλήματος της αποξένωσης 
από τις ρίζες τους, κάτι που παρατηρούμε ότι σταδιακά συμβαίνει.  Η σταδιακή ενσωμάτωση και αφομοίωση 
στις νέες πατρίδες απαιτούν προσοχή στη δημιουργία εκπαιδευτικής υποδομής.  Εξαιτίας ακριβώς αυτής της 
αφομοίωσης θα πρέπει να δημιουργήσουμε κίνητρα στους νέους, διεγείροντας τα αισθήματά τους και 
καλλιεργώντας το ενδιαφέρον τους για φοίτηση σε ελληνόφωνα πανεπιστήμια ή προγράμματα.  Ένας μεγάλος 
αριθμός νέων αποδήμων, παρά το γεγονός ότι μπορεί στο χώρο του να υπάρχει ελληνόφωνο σχολείο ή 
πρόγραμμα εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας, εντούτοις δε συμμετέχει.  Πολλά προγράμματα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης μπορούν να χρηματοδοτήσουν δράσεις που εντάσσονται σε αυτό το πνεύμα, όπως 
προγράμματα ανταλλαγής φοιτητών, φιλοξενίας, ανταλλαγής επισκέψεων.  

 Ένα παράδειγμα αμοιβαίας ωφέλειας της ομογένειας με τη γενέθλια γη, μιας και στις μέρες μας 
συζητείται διαρκώς η αποκυπριοποίηση του κυπριακού ποδοσφαίρου, θα ήταν, αφού στην Αγγλία υπάρχει ήδη 
η ΚΟΠΑ (Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου Αγγλίας), η αναζήτηση  ποδοσφαιριστών για κυπριακές ομάδες 
από την ομογένεια.  Αυτό μπορεί να μη μας γεμίζει το μάτι, αλλά έτσι προσφέρουμε στο κυπριακό ποδόσφαιρο 
και ταυτόχρονα ενθαρρύνουμε νεαρούς ομογενείς να επαναπατρίζονται.  

Οργανώσεις των αποδήμων 

 Κάτι το οποίο επίσης θα πρέπει να γνωρίζουμε είναι οι διαφορές για ποικίλα ζητήματα που υφίστανται 
μεταξύ των ομογενών.  Σε μερικές δε περιπτώσεις λαμβάνουν χώρα και μέσα στις ίδιες τις οργανώσεις τους, με 
αποτέλεσμα να κωλύεται η δράση τους και κάποιοι να απομακρύνονται.  Τα οργανωμένα σύνολα των 
αποδήμων αποτελούν την αιχμή του δόρατος για τη διατήρηση της ελληνικής ταυτότητας των αποδήμων.  
Πάνω απ’ όλα καθοριστικό ρόλο μπορεί να παίξει η Εκκλησία, η οποία συνεχίζει να επωμίζεται τον ιστορικό της 
ρόλο για πνευματική καθοδήγηση.  Τόσο η στήριξη όσο και ο συντονισμός των οργανωμένων συνόλων θα 
πρέπει να είναι το ζητούμενο κάθε νέας πολιτικής για τους αποδήμους.  

 Επίσης, θα πρέπει να αναζητηθούν τρόποι αυτοχρηματοδότησης των διαφόρων οργανώσεων και 
δράσεών τους.  Εδώ θα πρέπει να αναζητηθεί και η συνδρομή της ιδιωτικής πρωτοβουλίας.  Θα μπορούσαν οι 
ομογενείς να διοργανώσουν κατά κάποιο τρόπο επιμελητήρια με τα οποία να βοηθήσουν στην εξαγωγή 
κυπριακών προϊόντων στις χώρες διαμονής τους, όπως επίσης και στην προώθηση του κυπριακού τουρισμού.  
Στο Ισραήλ, για παράδειγμα, θα δεις έξω από τα ξενοδοχεία υψωμένες τις σημαίες των χωρών από τις οποίες 
προέρχονται οι πελάτες τους.  Όλοι αυτοί οι Αμερικανοί, Γάλλοι κ.λπ. στην πλειοψηφία τους είναι εβραϊκής 
καταγωγής, γιατί, με προτροπή του ισραηλινού κράτους και των ομογενειακών τους οργανώσεων, προτιμούν 
να κάνουν τις διακοπές τους στο Ισραήλ, για να το ενισχύσουν οικονομικά.  

 Σημαντικός παράγοντας για τη συνοχή της ομογένειας και τη διατήρηση της εθνικής ταυτότητας έχει 
αποδειχθεί διαχρονικά η Εκκλησία.  Σε κάποιες περιπτώσεις έχει αποδειχθεί ότι, όταν δεν υπάρχει 
σφυρηλάτηση γύρω από το ελληνορθόδοξο στοιχείο, η ομογένεια μειώνεται αριθμητικά και αδυνατίζει το 
στοιχείο της εθνικής ταυτότητας και παράδοσης.  Άρα, υπάρχει ανάγκη σύσφιγξης και διατήρησης των δεσμών 
μεταξύ ομογένειας και Εκκλησίας, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι κάτι τέτοιο επιβάλλεται, για παράδειγμα ο ρόλος 
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που διαδραματίζει η ελληνορθόδοξη Εκκλησία στις ΗΠΑ.  Στο δε Λονδίνο για δεκαετίες το κέντρο, η καρδιά, της 
κυπριακής παροικίας ήταν ο ναός των Αγίων Πάντων.  

 Στις συναντήσεις μεταξύ των ομογενειακών οργανώσεων και του κράτους θα πρέπει να γίνεται 
καταγραφή και αποτίμηση της δράσης των ομογενών για προώθηση του Κυπριακού και αναζήτηση βέλτιστων 
τρόπων προώθησης μέσα από συντονισμένες ενέργειες.  Επίσης, οι ομογενειακές οργανώσεις μας, μια και 
τώρα διαθέτουμε καλύτερες σχέσεις με το Ισραήλ, θα πρέπει να εξετάσουν τους τρόπους δράσης του 
λεγόμενου “lobbying” που κάνουν οι εβραϊκές οργανώσεις στις χώρες διαμονής τους, κυρίως δε στις Ηνωμένες 
Πολιτείες.  Αυτό δε σημαίνει ότι θα τους αντιγράψουμε κατά πάντα και διά πάντα, αλλά σίγουρα θα μας 
προσφέρουν πολύτιμες ιδέες και γνώσεις σε διάφορα και ποικίλα θέματα.   

 Οι οργανώσεις των αποδήμων εκφράζουν ένα πολύ μικρό μέρος των αποδήμων.  Η πλειονότητα των 
νέων, κυρίως δεύτερης, τρίτης και των άλλων γενεών, δε συμμετέχει ενεργά στις εκδηλώσεις που σχετίζονται 
με την ομογένεια.  Ένας μεγάλος αριθμός αποδήμων εργάζεται και διαπρέπει σε όλες τις χώρες σε 
διαφορετικούς και ποικίλους τομείς δράσης.  Αποτελεί υποχρέωση της κυπριακής πολιτείας να εντοπίσει και να 
αναδείξει αυτούς τους απόδημους και να τους φέρει σε επαφή με τους κρατικούς φορείς, αλλά και τους φορείς 
του ιδιωτικού τομέα, να δημιουργηθούν μόνιμα δίκτυα επαφών και συνεργασιών που να αποβούν αμοιβαία 
ωφέλιμα τόσο για τους ιδίους όσο και για την Κύπρο. 

Επικοινωνία 

 Το άνοιγμα διαύλων επικοινωνίας με την Κύπρο, αλλά και μεταξύ των αποδήμων, θα πρέπει να είναι 
μέρος της πολιτικής.  Οι επαφές μπορούν να πολλαπλασιάσουν τις συνεργασίες και την αλληλοϋποστήριξη 
των Κυπρίων με την προέλευσή τους.  Η δημιουργία για παράδειγμα ενός κόμβου ίντερνετ παγκόσμιας 
εμβέλειας για τους απόδημους και ταυτόχρονα ηλεκτρονικής βιβλιοθήκης, κυρίως ελληνικών βιβλίων, θα 
προσφέρουν τη δυνατότητα πρόσβασης των αποδήμων σε βιβλία.  Η σύνδεση όλων των αποδήμων με το 
δίκτυο, ώστε να μπορούν να συνομιλούν μεταξύ τους, να διαβάζουν τις εφημερίδες και να πληροφορούνται 
αμέσως για τις νομοθεσίες και για οτιδήποτε άλλο τους ενδιαφέρει.  Επίσης, τα δορυφορικά κανάλια είναι ένας 
άλλος τρόπος ενημέρωσης των αποδήμων.  Παράλληλα, τα ΜΜΕ των αποδήμων μπορούν να παίξουν έναν 
πολύ σημαντικό ρόλο.  Επιβάλλεται η συνεργασία με τα ομογενειακά ΜΜΕ.  Τα κυπριακά επίσης ΜΜΕ, βασικά 
τα τηλεοπτικά, θα μπορούσαν να καλύψουν κάποια κενά ή ανάγκες που δεν μπορεί να αναλάβει ο κρατικός 
ραδιοτηλεοπτικός τομέας.  

 Σήμερα η κυπριακή παροικία στο γενικότερο πλαίσιο των παγκοσμιοποιημένων  και οικουμενικών  
αγορών, με τις  νέες τεχνολογίες και επικοινωνίες, δικτυώνεται και λειτουργεί σαν παγκόσμιο δίκτυο σε ένα 
οικουμενικό περιβάλλον.  Η δημιουργία ενός διαδικτυακού κόμβου στο ίντερνετ μπορεί να προσφέρει τη 
δυνατότητα στους νέους απόδημους σε όλο τον κόσμο να είναι σε καθημερινή επαφή με την Κύπρο, αλλά και 
μεταξύ τους για οποιοδήποτε θέμα τούς απασχολεί.  

Συνεργασία με την ελληνική ομογένεια 

 Ακρογωνιαίος λίθος της πολιτικής θα είναι η συνεννόηση και ένωση δυνάμεων με τον απόδημο 
ελληνισμό από την πατρίδα Ελλάδα.  Συνεργασίες με τις υφιστάμενες δομές της ελληνικής ομογένειας θα 
προσφέρουν δυνατότητες στους απόδημους Κυπρίους που κάτω από άλλες συνθήκες εμείς ως κράτος δεν 
μπορούμε να τις προσφέρουμε.      

Επαναπατρισμός 

 Σήμερα που η Κύπρος χρειάζεται οικονομική στήριξη θα μπορούσε ο μερικός επαναπατρισμός να 
δημιουργήσει σημαντικά οικονομικά οφέλη.  Η παραχώρηση κινήτρων επαναπατρισμού Κυπρίων όλων των 
γενεών είναι επιβεβλημένη. Για το λόγο αυτό το κράτος θα πρέπει να προχωρήσει στην παραχώρηση 
αφορολόγητης δυνατότητας αγοράς ακινήτων στους επαναπατριζομένους, χωρίς όρους και προϋποθέσεις, 
πολιτική η οποία θα οδηγήσει στη δημιουργία περιουσίας των αποδήμων στην Κύπρο και κατ’ επέκταση των 
απογόνων τους, οι οποίοι θα έχουν κάθε λόγο να είναι δεμένοι με την ιδιαίτερή τους πατρίδα. Παράλληλα, η 
Κύπρος θα επωφεληθεί μέσα από τις πωλήσεις ακινήτων στην άμβλυνση των επισφαλειών του τραπεζικού 
τομέα.  

Επίλογος 

 Ο χρόνος δεν εργάζεται δυστυχώς προς όφελός μας.  Ο χρόνος κρύβει τον κίνδυνο αφομοίωσης των 
συμπατριωτών μας στις νέες τους πατρίδες.  Ο χρόνος και η ανυπαρξία πολιτικής είναι οι αντίπαλοί μας.  Παρά 
τις δυσκολίες που αντιμετωπίζουμε, με τα νέα δεδομένα της τεχνολογίας μπορεί να εφαρμοσθεί μια 
μακροχρόνια πολιτική για τους αποδήμους που να επιδιώκει την ενοποίησή τους με τις ρίζες τους.  Μια τέτοια 
πολιτική θα δημιουργήσει στη μικρή Κύπρο οφέλη που θα ξεπερνούν τα στενά γεωγραφικά, κοινωνικά και 
οικονομικά πλαίσιά μας.  Η Κύπρος σε αυτή την περίπτωση θα δημιουργήσει ένα γίγαντα σύμμαχο που μαζί 
του θα αντιμετωπίσει τις προσκλήσεις της σύγχρονης εποχής.  
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 Το θέμα δεν εξαντλείται με τα όσα έχω αναφέρει.  Κλείνω όμως λέγοντας ότι το πιο βασικό είναι να 
επιδειχθεί καλή πρόθεση, θέληση και μεράκι και, αν θέλετε, ακόμη και πατριωτισμός και αφοσίωση, διότι η 
υπόθεση της ομογένειας είναι κατ’ εμέ ιερή υπόθεση και πρέπει να αξιοποιηθεί προς όφελος τόσο της 
ομογένειας όσο και της Κύπρου.  

 Τέλος, ζητώ από τη Βουλή, στο πλαίσιο του δικού της ρόλου και των δικών της εξουσιών, να 
προχωρήσει στη σύσταση του θεσμού της Βουλής των Αποδήμων, η οποία θα εργάζεται όπως και η Βουλή 
των Γερόντων ή και η Βουλή των Νέων.  Η Βουλή των Αποδήμων θα καλύψει σε μεγάλο μέρος το δημοκρατικό 
έλλειμμα που ταλανίζει την εκπροσώπηση και την έκφραση της βούλησης των αποδήμων. 

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να κάνω έκκληση προς το σώμα να φέρει ενώπιόν του τη σχετική πρόταση 
νόμου, ώστε ο προσφυγικός απόδημος κόσμος, στην περίπτωση επαναπατρισμού του, να μπορεί να επιλέγει 
την εγγραφή του στους εκλογικούς καταλόγους της επαρχίας που ο ίδιος αυτόβουλα επιθυμεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Να παρακαλέσω τώρα τον κ. Γιώργο Περδίκη να έρθει στο βήμα.  Είναι ο δεύτερος ομιλητής στο 
σημερινό κατάλογο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς επιτρέψτε μου να συγχαρώ το συνάδελφο κ. Χατζηγιάννη και τον κ. Σαμψών, οι οποίοι 
ενέγραψαν... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού) 

 Ξέρω ότι ο κ. Σαμψών απουσιάζει, αλλά αυτό δεν είναι λόγος να εκπλήσσεσαι, αγαπητέ κύριε 
συνάδελφε. 

 Και οι δύο εκλεκτοί συνάδελφοι έκαμαν μια πάρα πολύ καλή ενέργεια και σημαντική, πιστεύω, να 
εγγράψουν αυτό το θέμα στην ολομέλεια της Βουλής, και θεωρώ ότι είναι ένα θέμα το οποίο, όπως απέδειξε 
και η πολύ εμπεριστατωμένη τοποθέτηση του κ. Χατζηγιάννη στη συνέχεια, έχει πάρα πολλά ζητήματα τα 
οποία είναι ανοικτά και αφορούν και την ίδια τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Πρέπει να σας πω ότι ως Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, με τις ελάχιστες δυνατότητες που 
έχουμε, δεν είχαμε ποτέ την ευκαιρία να γνωρίσουμε από κοντά τον πόνο και την αγάπη που έχουν οι 
άνθρωποι αυτοί, οι Κύπριοι που είναι για χρόνια ξενιτεμένοι στο εξωτερικό.  Είναι με αποστολή της Βουλής 
πριν από λίγους μήνες που προσωπικά βρέθηκα στην Αυστραλία και οι εμπειρίες που έχω αποκομίσει από 
αυτή την αποστολή είναι ανεπανάληπτες.  Πρέπει να πω ότι μεταφέρω εδώ ακριβώς τον ενθουσιασμό αυτών 
των ανθρώπων, των συμπατριωτών μας, που είδαν να φτάνει στη μακρινή Αυστραλία μια αντιπροσωπία από 
όλη τη Βουλή -βλέπω μάλιστα και σημειώνω ότι όλα τα μέλη της αποστολής βρίσκονται σήμερα σε αυτή την 
αίθουσα- και αποδεικνύεται η δύναμη της βιωματικής εμπειρίας. 

 Εμείς λοιπόν που έχουμε βιώσει αυτή την εμπειρία της επικοινωνίας με τους Κύπριους απόδημους της 
Αυστραλίας μόλις πρόσφατα μπορούμε να σας μεταφέρουμε ακριβώς το πόσο σημαντική είναι αυτή η 
παρουσία της Κύπρου, της επίσημης Κύπρου, του Προέδρου της Βουλής, των εκπροσώπων των κομμάτων, 
του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στις εκδηλώσεις, στις δραστηριότητες, στη ζωή των απόδημων Κυπρίων και 
μπορούμε να σας μεταφέρουμε ακριβώς το πόσο μεγάλη έγνοια...  Ανοίγω μία παρένθεση εδώ και σημειώνω 
μετά λύπης ίσως ότι αυτοί οι άνθρωποι κάτω στην Αυστραλία ή στην παγωμένη Μεγάλη Βρετανία, στον 
Καναδά και στην Αμερική ίσως να νιώθουν την Κύπρο πιο ζεστά από εμάς τους ιθαγενείς... 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Να ’σαι σίγουρος! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...που καθημερινά ατενίζουμε τη μόλυνση πάνω στην πλαγιά του Πενταδάχτυλου, αλλά αυτή η 
καθημερινή επαφή μας με την κατοχή μπορεί τελικά να λειτουργεί και σαν εθισμός!  Αυτοί από τα μακρινά μέρη 
όπου είναι ξενιτεμένοι ζουν μια άλλη Κύπρο, μια Κύπρο ελεύθερη και οραματίζονται μια Κύπρο ελεύθερη.  Μια 
Κύπρο όπου θα είμαστε ξανά Κύπριοι, Έλληνες Κύπριοι, Τούρκοι Κύπριοι ενωμένοι να ζούμε για το μέλλον και 
το καλό αυτού του τόπου και να αγωνιζόμαστε.  Και αυτοί οι άνθρωποι ακριβώς απαιτούν από εμάς να 
αγωνιζόμαστε για το καλό της Κύπρου και να νοιαζόμαστε και γι’ αυτούς! 
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 Μια επίσκεψη μιας εβδομάδας μάς έχει φορτώσει με μια σειρά από αιτήματα και είναι ένα απ’ αυτά τα 
θέματα, που έχει εγείρει και ο κ. Χατζηγιάννης στην ομιλία του, το θέμα της τηλεοπτικής επικοινωνίας, η οποία 
μπορεί μεν να έχει μειωθεί, όπως μας λεν από το ΡΙΚ, η σημασία της λόγω των ηλεκτρονικών μέσων 
επικοινωνίας πλέον, αλλά να μην ξεχνούμε ότι οι μεγαλύτεροι σε ηλικία Κύπριοι που ζουν σ’ αυτές τις μακρινές 
πατρίδες δεν έχουν τόση εξοικείωση με τα ηλεκτρονικά μέσα.  Η πιο εύκολη διαδικασία επικοινωνίας είναι μέσα 
από την τηλεόραση.  ∆υστυχώς, υπάρχει πρόβλημα και στη Νότιο Αφρική και στην Αυστραλία και ακόμα 
υπάρχει, αγαπητοί συνάδελφοι, παρά την παρέμβαση του ιδίου του Προέδρου της Βουλής και όλων των 
βουλευτών που συμμετείχαν στην αποστολή.  Εξακολουθεί να μην υπάρχει η τηλεοπτική διασύνδεση του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου με αυτές τις μακρινές πατρίδες των Κυπρίων στη Νότιο Αφρική και στην 
Αυστραλία! 

 Αλλά πέρα απ’ αυτό, η οικονομική κρίση προτάσσεται πλέον σαν επιχείρημα από την πλευρά της 
κυπριακής κυβέρνησης, για να μειώσει την πολιτιστική κυρίως στήριξη!  Μεταφέρουμε αιτήματα για λειτουργία 
πολιτιστικών κέντρων.  Επισκεφτήκαμε πολιτιστικό κέντρο που είναι γιαπί!  Έτσι δεν είναι, αγαπητοί 
συνάδελφοι;  Είναι ένα κτίριο μισοτέλειωτο και περιμένει την ελάχιστη αυτή βοήθεια από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία, για να λειτουργήσει!  Επισκεφτήκαμε κοιτίδες των Κυπρίων σ’ αυτή τη μακρινή Αυστραλία που 
θέλουν να βοηθήσουν και δε βρίσκουν ανταπόκριση από την πλευρά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας!  Ακούσαμε 
την αγωνιώδη φωνή των λειτουργών της Υπάτης Αρμοστείας της Κύπρου στην Αυστραλία που θέλουν τον 
τρόπο και τη μέθοδο να εκδώσουν κυπριακά διαβατήρια στους Κυπρίους της Αυστραλίας και, δυστυχώς, λόγω 
των νέων ευρωπαϊκών διαβατηρίων δεν μπορούν να εκδώσουν σε όλους τους Κυπρίους της Αυστραλίας 
κυπριακά διαβατήρια!  Και να σημειώσω, όταν μιλούμε για την Αυστραλία, ότι μιλούμε για μία χώρα στην οποία 
μέσα στο κοινοβούλιό της υπάρχει κυπριακή φωνή!  Υπάρχει βουλευτής με κυπριακή συνείδηση, Κύπριος στην 
καταγωγή, όνομα και πράμα, μέσα στο αυστραλιανό κοινοβούλιο!  Τόση είναι η σημασία που δίνει η κυπριακή 
κυβέρνηση στους Έλληνες Κυπρίους που ζουν στην Αυστραλία και μεταφέρω, επαναλαμβάνω, προσωπικές 
εμπειρίες.   

 Όπως ως προσωπική εμπειρία επίσης θα μεταφέρω την προσπάθειά μου να αναζωογονηθεί μια 
εργασία που ξεκίνησε ο αείμνηστος Σταύρος Επαμεινώνδας για τη δημιουργία ιστορικού αρχείου για την 
κυπριακή διασπορά.  Είναι αφάνταστος ο πλούτος των πληροφοριών!  ∆εν μπορείτε να φανταστείτε, αγαπητοί 
φίλοι και φίλες, μέχρι πού έφτασε η κυπριακή διασπορά!  Άμα διαβάσετε τα πρώτα στοιχεία αυτής της δουλειάς 
του αείμνηστου Σταύρου Επαμεινώνδα, που ήταν λειτουργός στην Υπηρεσία Αποδήμων στο Υπουργείο 
Εξωτερικών, θα μείνετε έκπληκτοι από τα επιτεύγματα της κυπριακής αποδημίας και διασποράς από τις αρχές 
του προηγούμενου αιώνα!  Κι όμως αυτό το έργο έμεινε ανεκμετάλλευτο και σταματημένο μετά το θάνατο του 
Σταύρου Επαμεινώνδα, γιατί -λέει ο Υπουργός Εξωτερικών σε μια προηγούμενη απάντησή του προς τη Βουλή 
μετά από ερώτησή μου- υπάρχει ανάγκη εξοικονόμησης πόρων, και δεν μπορεί να συνεχιστεί αυτό το έργο και 
μένει ανεκμετάλλευτο! 

 Και θα πω και κάτι τελευταίο, για να κλείσω, που αφορά και περισσότερο το Κίνημα των Οικολόγων ως 
περιβαλλοντικό κίνημα.  Στην τελευταία μας επίσκεψη στην Αυστραλία είχα την ευγενική πρόταση από τον 
πρόεδρο των Κυπρίων αποδήμων του Σύδνεϋ της Αυστραλίας και πρόεδρο ενός οργανισμού χρηματοδότησης 
έργων αντιμετώπισης καταστροφών να επενδύσουν από αυτό το ταμείο της Αυστραλίας λεφτά στην Κύπρο και 
του εισηγήθηκα να χρηματοδοτηθεί η αναδάσωση του λόφου που μεσολαβούσε -μεσολαβεί- μεταξύ του 
σημείου της έκρηξης στο Μαρί με τον ηλεκτροπαραγωγικό σταθμό της ΑΗΚ στο Βασιλικό.  Ειδοποίησα και 
ενημέρωσα γραπτώς και τους αρμοδίους της ΑΗΚ και του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος για την ευγενική αυτή πρόθεση των αποδήμων της Αυστραλίας, να χρηματοδοτήσουν ένα έργο 
περιβαλλοντικής αποκατάστασης λόγω της φονικής έκρηξης στο Μαρί.  Η απάντηση ξέρετε ποια είναι;  «∆ε 
χρειαζόμαστε βοήθεια, θα το κάνουμε μόνοι μας»!  Αρνήθηκαν τη βοήθεια των αποδήμων της Αυστραλίας!  
Αρνήθηκαν να εισρεύσουν στην Κύπρο αυστραλιανά δολάρια!  Έν’ καλά τζιαι τα ευρώ!  Σε περίοδο οικονομικής 
κρίσης!  Σε περίοδο που θέλουμε τους αποδήμους μας να επενδύσουν στην Κύπρο, που τους θέλουμε να 
νοιαστούν για την οικονομική κρίση στην Κύπρο, που τους θέλουμε να συμβάλουν στην ανοικοδόμηση της 
Κύπρου!   

 Λοιπόν, θεωρώ ότι πρέπει πραγματικά να σταθούμε με αυτοκριτική απέναντι στον απόδημο κυπριακό 
ελληνισμό.  Να σταθούμε με αυτοκριτική για τη δική μας αδιαφορία και αδράνεια και να προσπαθήσουμε στη 
συνέχεια, στην κατεύθυνση και αυτών των θεμάτων που ήγειρε και εισηγήθηκε ο συνάδελφος κ. Χατζηγιάννης, 
να είμαστε πιο παραγωγικοί και πιο ουσιαστικοί στη σχέση μας με τον απόδημο κυπριακό ελληνισμό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Η συζήτηση επί του θέματος θα συνεχισθεί την ερχόμενη Πέμπτη, οπότε και θα ολοκληρωθεί. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 11 Οκτωβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί των Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.101-2012). 

 2. Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.166-2012). 

 3. Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.179-2012). 

 4. Ο περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και Αντιμετώπισης των 
Κινδύνων Πλημμύρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.185-2012). 

 5. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευσις Οδηγών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.016-2012). 

 6. Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων 
Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.066-2012). 

 7. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του 
τελικού απολογισμού για το έτος 2011 σύμφωνα με το άρθρο 
81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ.13.06.001). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η πολιτική του κράτους για τους αποδήμους και τρόποι 
διατήρησης και ενίσχυσης της επαφής των νεότερων γενεών 
με την Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Σωτήρη 
Σαμψών και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.011-2012).  
(Συνέχιση της συζήτησης). 

 2. «Τα προβλήματα της κυπριακής γεωργίας, η 
ανταγωνιστικότητα και οι δομές εμπορίας της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη και Σωτήρη Σαμψών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.010-2012). 

 3. «Οι κατασκοπευτικές δραστηριότητες των Βρετανών και η 
ανάγκη της επιβαλλόμενης νόμιμης αντίδρασης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Βαρνάβα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.013-2012). 

 4. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων 
τροφών και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων 
ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
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Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ολοκληρώσουμε, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι υπάρχει 
εισήγηση από το βουλευτή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Λευτέρη Χριστοφόρου για εγγραφή στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο του θέματος «Η αναγκαιότητα στήριξης των μικρομεσαίων επιχειρήσεων».   

 Υπάρχει ένσταση στο να εγγραφεί το θέμα στο Κεφάλαιο Τέταρτο;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Αν θα είναι παρόντες οι συνάδελφοι του κ. Χριστοφόρου, δεχόμαστε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν θα είναι... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Παρόντες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι παρών ο κ. Χριστοφόρου, σύμφωνα με την απόφαση που έχουμε πάρει. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όχι, και οι υπόλοιποι! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η ολομέλεια να είναι παρούσα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Με τη βοήθεια του κ. Λευτέρη Χριστοφόρου νομίζω ότι ο όρος “μικρομεσαία επιχείρηση” πρέπει να τύχει 
μιας διευκρίνισης, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Θα το κάμω από το βήμα την επόμενη φορά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, όταν θα συζητηθεί το θέμα...              

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Άλλο η μικρομεσαία επιχείρηση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...ο εισηγητής θα έχει την ικανότητα, είμαι βέβαιος... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...άλλο η μικρή και η μεσαία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...να μας αναλύσει με επάρκεια το χαρακτηρισμό “μικρομεσαία επιχείρηση”. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Μπορώ να προβώ και σε προσεμινάριο! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πολύ ωραία! 

 Λοιπόν, το θέμα εγγράφεται. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 4.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012» και ψήφισή της σε νόμο. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2012», παρατηρήσεις του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και ψήφισή της σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους (με αρ. 2). 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ανάγκη βελτίωσης της λειτουργίας των επιμορφωτικών κέντρων - Οργανόγραμμα λειτουργίας στο Γενικό 
Νοσοκομείο Αμμοχώστου - Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Μονιάτη για εγγραφή αγροτικών δρόμων 
στα όρια της κοινότητας - Επιχορήγηση της κατασκευής γηπέδου μίνι ποδοσφαίρου στο Μονιάτη - 

Αδάμου Αδάμος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μέσης Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργιάδης Χάρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

∆αμιανού Άριστος Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κωνσταντίνου Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρίδης Μάριος Χριστοφόρου Λευτέρης 
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Αίτημα για επανδρωμένο ασθενοφόρο στο Μονιάτη - Αίτημα κοινοτικού συμβουλίου Μονιάτη για 
δικαιότερη κατανομή κονδυλίων στις κοινότητες - Αίτημα για αναβάθμιση του πυροσβεστικού σταθμού 
στο Μονιάτη - Αίτημα για διαμετακομιστικό σταθμό για τους ΧΥΤΥ στην Τριμήκληνη - Αποζημιώσεις για 
καταστροφές σε καλλιέργειες στην Τριμήκληνη - Καθεστώς μελών ∆ΕΠ στα δημόσια πανεπιστήμια - 
Καθεστώς αρχαιολογικών χώρων στο έδαφος των βρετανικών βάσεων σύμφωνα με τη Συνθήκη 
Εγκαθίδρυσης - ∆ίωξη διαχειριστή πρατηρίου πετρελαιοειδών στη Λάρνακα - Κίνδυνοι για τη δημόσια 
υγεία από την παράνομη λειτουργία ζωολογικού κήπου - Νομοθετική ρύθμιση της τοποθέτησης 
επικίνδυνων υλικών σε ζωτικής σημασίας εγκαταστάσεις - Μέτρα εξοικονόμησης ενέργειας σε δημόσια 
και κυβερνητικά κτίρια - Τιμολόγηση νερού κατά αρδευτική περιοχή - Ειδικά διαμορφωμένα δωμάτια για 
ασθενείς με κινητικά προβλήματα στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας - Ερωτήματα αναφορικά με την 
παραχώρηση κρατικής γης στις Αγκλεισίδες - Καταθέσεις Κυπρίων σε ελβετικές τράπεζες - 
Αποσυμφόρηση της περιοχής Βασιλικού από τις ενεργειακές, βιομηχανικές και άλλες εγκαταστάσεις - 
Κατάργηση νομοθετικής πρόνοιας για κοινοτάρχες κατεχόμενων κοινοτήτων πρώην δημόσιους 
υπαλλήλους - Ωφελήματα μελών διοικητικών συμβουλίων των δύο τραπεζών που αιτήθηκαν κρατικής 
στήριξης - Προβλήματα των μαθητών ιδιωτικών σχολείων. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Το δίκτυο φροντίδας στην κοινότητα ατόμων με ψυχικές παθήσεις - Προγράμματα για την καταπολέμηση 
των προκαταλήψεων απέναντι στα άτομα με ψυχικές παθήσεις - Πρόβλημα χωρητικότητας σε δημόσια 
σχολεία - Η ενοικίαση του ∆ιανέλλειου κτιρίου στη Λάρνακα από το κράτος - Επαναχωρομέτρηση 
τεμαχίων στα Νέα ∆ήμματα - Προνόμια και ωφελήματα πρώην και νυν υπαλλήλων των Κυπριακών 
Αερογραμμών - Η όδευση του παρακαμπτηρίου Σιας - Στελέχωση του φαρμακείου του Αγροτικού 
Υγειονομικού Κέντρου Παναγιάς - Προβλήματα του Λυκείου Παλουριώτισσας - Απόφαση για δημιουργία 
διαύλου στον Άγιο Ιωάννη Λευκωσίας - Μετεγγραφές Κυπρίων φοιτητών από ένα ελληνικό 
πανεπιστήμιο σε άλλο - Έλεγχος εισαγόμενων προϊόντων ιχθυοκαλλιέργειας - Προβλήματα παιδιών 
ομογενών σε σχέση με τις παγκύπριες εξετάσεις και τη στρατιωτική θητεία - Η απαλλοτριωθείσα γη για 
κατασκευή αεροδρομίου μικρών σκαφών στο Τσέρι - Μέτρα κατά της απόρριψης μπάζων στο Μαρί - 
Ελλείψεις σε στοιχειώδεις υπηρεσίες για άτομα με οπτική αναπηρία - Πώληση τεμαχίου με μη νόμιμες 
διαδικασίες στο Μοσφίλι - Λειτουργία συστήματος ανίχνευσης πυρκαγιών στην πυρκαγιά στον Ακάμα - 
Μη αποδοχή των προτάσεων του κοινοτικού συμβουλίου Τάλας για τις πολεοδομικές ζώνες - Ανάληψη 
από την Τουρκία σημαντικής θέσης στο ∆ΝΤ - Πρόγραμμα υποτροφιών χρηματοδοτούμενο από την ΕΕ 
για την ελληνοκυπριακή κοινότητα - Παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για καθαρισμό των 
καταυλισμών των αθίγγανων στη Μακούντα - Παροχή δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης σε 
Τουρκοκυπρίους - Οι ενταξιακές διαπραγματεύσεις της Τουρκίας σε σχέση με την Kυπριακή Προεδρία 
του Συμβουλίου της ΕΕ - Η διαδικασία προσφορών για την αποκατάσταση των ΧΑ∆Α επαρχίας Πάφου. 

8. Aγορεύσεις των κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και Γιώργου Περδίκη για το θέμα «Η πολιτική του κράτους για 
τους αποδήμους και τρόποι διατήρησης και ενίσχυσης της επαφής των νεότερων γενεών με την 
Κύπρο». 

9. Εγγραφή στο Kεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η αναγκαιότητα στήριξης των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων», έπειτα από εισήγηση του κ. Λευτέρη Χριστοφόρου. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β´ 

Συνεδρίαση 11ης Οκτωβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ. 

Αρ. 5 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα ομόφωνα θέματα να μην αναγιγνώσκεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί των Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη Νόμος του 2012».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί των Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 8 Οκτωβρίου 2012.  Στο στάδιο της συζήτησης του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπουργείων 
Οικονομικών, Υγείας, Εσωτερικών, Συγκοινωνιών και Έργων και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ρύθμιση των θεμάτων που αφορούν στον τρόπο σύστασης 
των Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη (ΚΕΠ), στη διαδικασία καθορισμού και τροποποίησης των 
αρμοδιοτήτων τους, καθώς και στην αποστολή, οργάνωση, στελέχωση, εποπτεία, παρακολούθηση και 
συντονισμό της λειτουργίας τους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα ΚΕΠ με το υφιστάμενο καθεστώς 
λειτουργούν υπό την εποπτεία του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού (Τ∆∆Π), το οποίο σχεδιάζει 
τη δημιουργία των νέων κέντρων, μεριμνά για την εξασφάλιση της απαιτούμενης υποδομής τους και τη λήψη 
των απαιτούμενων ενεργειών για τη βελτίωση της αποτελεσματικότητάς τους και, γενικά, παρακολουθεί την 
ομαλή λειτουργία τους.  Μέχρι στιγμής λειτουργούν επτά συνολικά ΚΕΠ (ΚΕΠ Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας, 
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Πάφου, Αμμοχώστου, Πόλεως Χρυσοχούς και Πελενδρίου), τα οποία προσφέρουν περίπου εβδομήντα 
δημόσιες υπηρεσίες που υπάγονται σε έξι διαφορετικά υπουργεία/τμήματα/υπηρεσίες.   

 Σε ό,τι αφορά στα έξι ΚΕΠ που λειτουργούσαν μέχρι το 2011 (Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας, Πάφου, 
Πόλεως Χρυσοχούς και Πελενδρίου), ο μέσος όρος παρεχόμενων υπηρεσιών την ημέρα, με βάση στοιχεία του 
έτους 2011, ανέρχεται στις 3 138.  Συγκεκριμένα, αναφέρεται ότι κατά το έτος 2011 προσφέρθηκαν συνολικά 
778 314 υπηρεσίες από τα έξι αυτά ΚΕΠ.  

 Σημειώνεται ότι μέχρι σήμερα η σύσταση και η καθημερινή λειτουργία των ΚΕΠ δε ρυθμιζόταν από 
νομοθεσία, αλλά με βάση αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου ή εγκυκλίους/επιστολές προς ή/και από τα 
συνεργαζόμενα υπουργεία/τμήματα/υπηρεσίες σε σχέση με τις παρεχόμενες από τα κέντρα υπηρεσίες.  
Ωστόσο, η έλλειψη νομικού πλαισίου, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, δημιουργεί προβλήματα και 
αδυναμίες, που αφορούν κυρίως στο μη ικανοποιητικό συντονισμό και στη μη έγκαιρη ενημέρωση του Τ∆∆Π 
από τα μητρικά τμήματα/υπηρεσίες για αλλαγές/τροποποιήσεις που προκύπτουν στις προσφερόμενες από τα 
ΚΕΠ υπηρεσίες ή/και στην ανάθεση από τα εν λόγω τμήματα στα κέντρα νέων ή πρόσθετων αρμοδιοτήτων 
χωρίς την εξασφάλιση εκ των προτέρων της έγκρισης του Τ∆∆Π.   

 Τα πιο πάνω προβλήματα αναμένεται, σύμφωνα με τους αρμόδιους εκπροσώπους, να απαμβλυνθούν 
με τη θεσμοθέτηση της όλης διαδικασίας και ειδικότερα της διαδικασίας καθορισμού των αρμοδιοτήτων των 
κέντρων και τροποποίησης των αρμοδιοτήτων αυτών.  Ως εκ τούτου, με τις προτεινόμενες νομοθετικές 
ρυθμίσεις σκοπείται η ρύθμιση των θεμάτων που αφορούν στον τρόπο σύστασης των ΚΕΠ, στη διαδικασία 
καθορισμού και τροποποίησης των αρμοδιοτήτων τους, καθώς και στην αποστολή, οργάνωση, στελέχωση, 
εποπτεία, παρακολούθηση και συντονισμό της λειτουργίας τους. 

 Οι κύριες ρυθμίσεις που περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο αφορούν στα εξής: 

1. Τον τρόπο σύστασης των κέντρων:  Κέντρο συνιστάται με διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου που 
δημοσιεύεται στην επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

2. Τη διαδικασία καθορισμού και τροποποίησης των αρμοδιοτήτων των κέντρων:  Οι αρμοδιότητες 
καθορίζονται στο διάταγμα που αναφέρεται πιο πάνω και μπορεί να είναι όλες ή μερικές από τις 
καθοριζόμενες στον πίνακα που περιλαμβάνεται στο υπό αναφορά νομοσχέδιο.  Τροποποίηση των 
αρμοδιοτήτων γίνεται με σχετική αναθεώρηση του πίνακα που περιλαμβάνεται στο νομοσχέδιο με 
διάταγμα που εκδίδει ο Υπουργός Οικονομικών μετά τη σύμφωνη γνώμη του αρμόδιου υπουργού και 
του αρμόδιου οργάνου.  Σε περίπτωση διαφωνίας μεταξύ του Υπουργού Οικονομικών και του αρμόδιου 
υπουργού ή του αρμόδιου οργάνου, το θέμα παραπέμπεται στο Υπουργικό Συμβούλιο για τη λήψη 
τελικής απόφασης. 

3. Την αποστολή των κέντρων:  Παροχή διοικητικών πληροφοριών και διεκπεραίωση διοικητικών 
υποθέσεων των πολιτών από το στάδιο της υποβολής της αίτησης μέχρι την έκδοση της τελικής πράξης 
είτε αμέσως επί τόπου, όπου τούτο είναι δυνατό, είτε σε συνεργασία με το εκάστοτε αρμόδιο όργανο. 

4. Την οργάνωση, στελέχωση, εποπτεία και το συντονισμό της λειτουργίας των κέντρων:  Ανατίθενται στο 
διευθυντή του Τ∆∆Π, ο οποίος τοποθετεί προϊστάμενο σε κάθε ΚΕΠ, που είναι μόνιμος δημόσιος 
υπάλληλος, μέλος του γενικού διοικητικού προσωπικού ή του γενικού γραμματειακού προσωπικού ή του 
Τ∆∆Π.  Επίσης, στα κέντρα δύναται να απασχολείται μόνιμο, έκτακτο, καθορισμένης διάρκειας ή/και 
ωρομίσθιο προσωπικό, που προσλαμβάνεται σύμφωνα με την οικεία σε κάθε περίπτωση νομοθεσία.  
Το εν λόγω προσωπικό δύναται να τοποθετείται, μετακινείται, μετατίθεται ή αποσπάται, αναλόγως της 
περίπτωσης, από τα υπουργεία/τμήματα/υπηρεσίες προς οποιοδήποτε κέντρο, όπως προβλέπεται στην 
εκάστοτε σε ισχύ, κατά περίπτωση, οικεία νομοθεσία, αφού προηγηθεί συνεννόηση του διευθυντή του 
Τ∆∆Π με τις αρμόδιες αρχές.   

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, για την 
ετοιμασία του πραγματοποιήθηκε σειρά διαβουλεύσεων υπό τη μορφή συσκέψεων ή/και αλληλογραφίας με όλα 
τα εμπλεκόμενα υπουργεία, στα οποία στάλθηκε προσχέδιο του νομοσχεδίου και υποβλήθηκαν συναφώς 
γραπτές απόψεις.  Σημειώνεται ότι το παρόν νομοσχέδιο δε συνεπάγεται οποιαδήποτε πρόσθετη δαπάνη. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Τ∆∆Π δήλωσε 
ότι πρόσφατη έρευνα, η οποία διεξήχθη από τη Στατιστική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, επέδειξε πολύ υψηλό 
βαθμό ικανοποίησης των πολιτών από τις προαναφερόμενες υπηρεσίες και τον τρόπο λειτουργίας των ΚΕΠ. 

 Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι, μετά τη λειτουργία των ΚΕΠ, το Τ∆∆Π δέχτηκε πολλά αιτήματα από 
δήμους και κοινότητες για λειτουργία πρόσθετων κέντρων.  Συναφώς, προγραμματίζεται η λειτουργία και 
δεύτερου κέντρου στη Λεμεσό, επαρχία η οποία δέχεται τη μεγαλύτερη προσέλευση πολιτών. 

 Αναφορικά με τη δημιουργία πρόσθετων περιφερειακών κέντρων, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι, πριν 
προχωρήσει κάτι τέτοιο, πρέπει να προηγηθεί μελέτη για καθορισμό των αναγκών. 
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 Περαιτέρω, η εκπρόσωπος του Τ∆∆Π ανέφερε ότι προγραμματίζεται και η δημιουργία τηλεφωνικού 
κέντρου, το οποίο θα χειρίζεται αποκλειστικά τηλεφωνήματα των πολιτών και θα λειτουργήσει με υφιστάμενο 
προσωπικό. 

 Επιπρόσθετα, προωθείται η διεύρυνση της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης και της διεκπεραίωσης 
εργασιών μέσω ηλεκτρονικών συστημάτων.  Για το σκοπό αυτό το Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής 
προγραμματίζει τη λειτουργία ενός κεντρικού συστήματος μέσω του οποίου θα παρέχεται η δυνατότητα 
ταχύτερης εξυπηρέτησης των πολιτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, εκφράζοντας την ευαρέσκειά της για την επιτυχία του θεσμού, καθώς και για τις πολύτιμες 
υπηρεσίες που έχουν προσφέρει τα ΚΕΠ μέχρι σήμερα, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σύσταση, μεταφορά και κατάργηση Κέντρου.  Άρθρο 3. 

 Οργάνωση, λειτουργία και εποπτεία Κέντρου.  Άρθρο 4. 

 Αποστολή Κέντρου.  Άρθρο 5. 

 Ευθύνη για τις ενέργειες του Κέντρου.  Άρθρο 6. 

 Πειθαρχικός έλεγχος επί των υπαλλήλων των Κέντρων.  Άρθρο 7. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 8. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2012» 



222 

 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Σεπτεμβρίου, καθώς και στις 2 και 9 Οκτωβρίου 2012.  Στα 
πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Αστυνομίας Κύπρου, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 
(ΚΟΣΑΠΜ), καθώς και του Συνδέσμου Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για τη σήμανση 
αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα, ώστε αφενός να ρυθμιστεί η εμπορία μεταχειρισμένων αντικειμένων από 
πολύτιμα μέταλλα και αφετέρου να ενισχυθεί η επιτήρηση της πιο πάνω δραστηριότητας τόσο από τον ίδιο τον 
ΚΟΣΑΠΜ όσο και από τις διωκτικές αρχές.  Επιπρόσθετα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο εισάγονται στο 
βασικό νόμο διατάξεις για τη δημιουργία μητρώου αγοραστών μεταχειρισμένων αντικειμένων και τη διαφήμιση 
συναφών δραστηριοτήτων και καθορίζονται σχετικά ποινικά αδικήματα. 

 Ειδικότερα, με το πιο πάνω νομοσχέδιο επιδιώκονται τα ακόλουθα: 

1. Η προστασία στο μέγιστο δυνατό βαθμό του καταναλωτή. 

2. Η συμβολή στην καταπολέμηση της κλεπταποδοχής. 

3. Η  συμβολή στη μείωση του κινήτρου διαρρήξεων για απόκτηση τέτοιων αντικειμένων. 

4. Η βελτίωση της επιτήρησης της αγοράς σε ό,τι αφορά την εμπορία αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα. 

5. Η ρύθμιση της εμπορίας μεταχειρισμένων αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα (αγορά/πώληση, 
διαφήμιση). 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων για την εξέταση του νομοσχεδίου κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. Η ανάγκη τροποποίησης του βασικού νόμου προέκυψε έπειτα από εισήγηση της Αστυνομίας Κύπρου 
μέσα από συγκεκριμένες προτάσεις, ως ένα από τα μέτρα που λαμβάνει για καταπολέμηση των 
αυξανόμενων κρουσμάτων διαρρήξεων και κλοπών μεγάλων ποσοτήτων πολύτιμων μετάλλων και 
κοσμημάτων, καθώς και της κλεπταποδοχής τέτοιων αντικειμένων τόσο από φυσικά όσο και από νομικά 
πρόσωπα.  Σημειώνεται συναφώς ότι τα τελευταία χρόνια έχει παρατηρηθεί αύξηση αυτών των 
κρουσμάτων. 

2. Είναι κοινώς γνωστό ότι οι διαφημίσεις και οι πινακίδες με τίτλο  «Αγοράζονται και πωλούνται 
μεταχειρισμένα κοσμήματα» έχουν κατακλύσει την κυπριακή αγορά, γεγονός που διευκολύνει τη 
διακίνηση κλεμμένων αντικειμένων.  Ο ΚΟΣΑΠΜ επισημαίνει σχετικά ότι έχουν μειωθεί αισθητά οι 
έλεγχοι/αναλύσεις για σήμανση αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα, ενώ έχουν αυξηθεί με ραγδαίο 
ρυθμό οι έλεγχοι/αναλύσεις κραμάτων πολύτιμων μετάλλων που προκύπτουν από λιώσιμο 
μεταχειρισμένων αντικειμένων. 

3. Η Υπηρεσία Τεχνολογίας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το θέμα 
διεξοδικά.  Στα πλαίσια αυτά είχε σειρά συναντήσεων με εκπροσώπους του Αρχηγού Αστυνομίας, του 
ΚΟΣΑΠΜ και του Συνδέσμου Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου.  Αποφασίστηκε ομόφωνα η 
τροποποίηση του περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα Νόμου 
με την εισαγωγή κατάλληλων προνοιών, γεγονός που αναμένεται να συμβάλει σημαντικά στην 
καταπολέμηση της κλεπταποδοχής, στη μείωση των διαρρήξεων, καθώς και στη δημιουργία 
ελεγχόμενων συνθηκών στην εμπορία μεταχειρισμένων αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα και 
κραμάτων που προέκυψαν από λιώσιμο τέτοιων αντικειμένων. 

4. Πραγματοποιήθηκε άτυπη διαβούλευση, στην οποία παρευρέθηκαν εκπρόσωποι όλων των 
φορέων/οργανισμών που θεωρήθηκαν ότι έχουν άμεση σχέση ή επηρεάζονται άμεσα από το 
τροποποιητικό νομοσχέδιο, δηλαδή του Αρχηγού της Αστυνομίας, του ΚΟΣΑΠΜ και του Συνδέσμου 
Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου. 
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5. Με την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο αναμένεται ότι θα υπάρξει αύξηση των δημόσιων εσόδων, 
εφόσον θα καταβάλλονται τέλη από φυσικά ή νομικά πρόσωπα που θα υποβάλλουν αίτηση να 
εγγραφούν στα καινούρια μητρώα του ΚΟΣΑΠΜ. 

6. Σημειώνεται ότι, προτού ο τροποποιητικός νόμος τεθεί σε εφαρμογή, πρέπει να κοινοποιηθεί στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για έγκριση, εφόσον επηρεάζει ή μπορεί να επηρεάσει την ελεύθερη διακίνηση 
αγαθών στην εσωτερική αγορά. 

7. Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε το υπό αναφορά τροποποιητικό νομοσχέδιο σε συνεδρία του, που 
πραγματοποίησε την Πέμπτη, 12 Ιουλίου 2012, και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού να το καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφισή του σε νόμο. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι με το υπό εξέταση νομοσχέδιο θεσπίζεται τεχνικός κανόνας.  Συμπλήρωσε 
ότι, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της ∆ιαδικασίας Πληροφόρησης Ορισμένων Τεχνικών Κανόνων Νόμου 
του 2003, κάθε δημόσια αρχή οφείλει να αναβάλει την έγκριση ενός σχεδίου τεχνικού κανόνα για τρεις μήνες 
από την ημερομηνία παραλαβής  από την Επιτροπή των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων της σχετικής 
γνωστοποίησης.  Ως εκ τούτου, διατύπωσε την άποψη ότι, δεδομένου του γεγονότος ότι η πιο πάνω 
γνωστοποίηση δεν είχε γίνει μέχρι και την ημερομηνία διεξαγωγής της συνεδρίας, η ψήφιση του νομοσχεδίου 
από τη Βουλή πιθανό να δημιουργήσει προβλήματα. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ζήτησε να δοθεί χρόνος, 
προκειμένου να μελετηθεί η άποψη της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
και να επανέλθει. 

 Στις 2 Οκτωβρίου 2012, στα πλαίσια νέας συνεδρίας της επιτροπής για την περαιτέρω εξέταση του εν 
λόγω νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κατέθεσε τόσο 
προφορικά όσο και γραπτώς με σχετική επιστολή τα ακόλουθα: 

 «Το τροποποιητικό νομοσχέδιο δύναται να ψηφιστεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων δυνάμει του 
άρθρου 8(7)(α) του περί της ∆ιαδικασίας Πληροφόρησης Ορισμένων Τεχνικών Κανόνων Νόμου του 2003 [Ν. 
72(Ι)/2003], εφόσον αιτιολογηθεί για λόγους έκτακτης ανάγκης που επιβάλλονται από σοβαρή και απρόβλεπτη 
κατάσταση συνδεόμενη με τη δημόσια τάξη. 

 Η επαρκής αιτιολόγηση του υπουργείου θεμελιώνεται στα δεδομένα ότι, ούτως ή άλλως το νομοσχέδιο 
προωθήθηκε άμεσα για σκοπούς πάταξης της τέλεσης ποινικών αδικημάτων, όπως η κλεπταποδοχή, που 
αυτή την περίοδο βρίσκονται σε έξαρση λόγω και της οικονομικής στενότητας που παρατηρείται, αλλά και για 
σκοπούς μείωσης των διαρρήξεων, καθώς και για γενικότερους σκοπούς άμεσης προστασίας των 
καταναλωτών.» 

 Σύμφωνα με την ίδια επιστολή, το τροποποιητικό νομοσχέδιο έχει κοινοποιηθεί σύμφωνα με τη 
∆ιαδικασία της Τεχνικής Πληροφόρησης, η οποία προβλέπει υποβολή οποιωνδήποτε παρατηρήσεων/σχολίων 
από τα κράτη μέλη σε τρεις μήνες από την ημερομηνία κοινοποίησης.  Για τον πιο πάνω λόγο γίνεται εισήγηση 
όπως η ημερομηνία έναρξης ισχύος του τροποποιητικού νόμου καθοριστεί η 2α Ιανουαρίου 2013. 

 Σημειώνεται ότι στις 3 Οκτωβρίου 2012 το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού απέστειλε 
προς την επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο, στο οποίο περιλαμβάνονται οι ακόλουθες αλλαγές σε σχέση με το 
κείμενο που είχε αρχικά κατατεθεί: 

1. ∆ιορθωμένη αρίθμηση των άρθρων του νομοσχεδίου. 

2. Αλλαγή στη σύσταση της Ειδικής Τριμελούς Επιτροπής που εξετάζει τις αιτήσεις για εγγραφή στα 
μητρώα, η οποία στο αρχικό κείμενο αποτελείτο από έναν εκπρόσωπο του Συνδέσμου Χρυσοχόων και 
Αργυροχόων Κύπρου και δύο μέλη από τη δημόσια υπηρεσία, ενώ στο διαμορφωμένο κείμενο το ένα 
από τα δύο μέλη της δημόσιας υπηρεσίας αντικαθίσταται από εκπρόσωπο του Κυπριακού Εμπορικού 
και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου, ως η εισήγηση του Συνδέσμου Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου. 

3. Τροποποίηση της παραγράφου (β) του άρθρου 8 του νομοσχεδίου, ώστε στο νέο εδάφιο (4) που 
εισάγεται να αναφέρεται ότι οι πρόνοιες του νομοσχεδίου δε θα ισχύουν για έξι μήνες από την έναρξη 
ισχύος του νόμου, αντί από την ημερομηνία δημοσίευσής του, όπως προνοείτο στο αρχικό κείμενο. 

4. Προστίθεται στο νομοσχέδιο νέο άρθρο 10 στο οποίο θα αναφέρεται ότι η ημερομηνία έναρξης ισχύος 
του τροποποιητικού νόμου θα είναι η 2α Ιανουαρίου 2013. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται 
στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του πιο πάνω αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Προσθήκη νέων άρθρων 9Α και 9Β στο βασικό νόμο.  Άρθρο 5. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 16Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 31Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του Μέρους ΙΙ του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 10 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα 
Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εκτίμησης 
των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Περδίκης Γιώργος Γεωργίου 

 Ανδρέας Πιτσιλλίδης  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν την 21η Σεπτεμβρίου και στις 5 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με 
τις διατάξεις της Οδηγίας 85/337/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 27ης Ιουνίου 1985, για την εκτίμηση των 
επιπτώσεων ορισμένων σχεδίων δημόσιων και ιδιωτικών έργων στο περιβάλλον, όπως αυτή τροποποιήθηκε 
από: 

1. την Οδηγία 2003/35/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 26ης Μαΐου 2003 σχετικά 
με τη συμμετοχή του κοινού στην κατάρτιση ορισμένων σχεδίων και προγραμμάτων που αφορούν το 
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περιβάλλον και με την τροποποίηση, όσον αφορά τη συμμετοχή του κοινού και την πρόσβαση στη 
δικαιοσύνη, των Οδηγιών 85/337/ΕΟΚ και 96/61/ΕΚ του Συμβουλίου και  

2. την Οδηγία 2009/31/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Απριλίου 2009 
σχετικά με την αποθήκευση διοξιδίου του άνθρακα σε γεωλογικούς σχηματισμούς και για την 
τροποποίηση της Οδηγίας 85/337/ΕΟΚ του Συμβουλίου, των Οδηγιών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου 2000/60/ΕΚ, 2001/80/ΕΚ, 2004/35/ΕΚ, 2006/12/ΕΚ και 2008/1/ΕΚ και του 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1013/2006. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο τροποποιούνται οι διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας, ώστε 
να απαλειφθεί η υποχρέωση των νομικών προσώπων που έχουν ως κύριο σκοπό ίδρυσής τους την 
προώθηση της προστασίας του περιβάλλοντος να είναι εγγεγραμμένα στην Κύπρο για τουλάχιστον πέντε 
χρόνια, προκειμένου να μπορούν να προσφεύγουν στη δικαιοσύνη,  όταν επηρεάζονται τα συμφέροντά τους 
από αποφάσεις που λαμβάνονται από διοικητική αρχή. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Περιβάλλοντος και τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην 
επιτροπή, με την προτεινόμενη τροποποίηση οποιοδήποτε νομικό πρόσωπο έχει ως κύριο σκοπό ίδρυσης την 
προώθηση της προστασίας του περιβάλλοντος και είναι εγγεγραμμένο σύμφωνα με τις διατάξεις του περί 
Σωματείων και Ιδρυμάτων Νόμου θα έχει το δικαίωμα πρόσβασης στη δικαιοσύνη για αναθεώρηση 
αποφάσεων που λαμβάνονται για χορήγηση πολεοδομικής άδειας για εκτέλεση έργου, για παροχή έγκρισης για 
εκτέλεση δημόσιου έργου ή για χορήγηση περιβαλλοντικής έγκρισης στην περίπτωση έργων που δεν 
υπόκεινται στις διατάξεις του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, έστω και αν δεν είναι εγγεγραμμένο 
στην Κύπρο για περίοδο πέντε χρόνων.  

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι η 
ανάγκη τροποποίησης της νομοθεσίας προέκυψε μετά τις επισημάνσεις και τη σχετική προειδοποιητική 
επιστολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη μη ορθή μεταφορά των προνοιών της Οδηγίας 2003/35/ΕΚ.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν όπως το πιο 
πάνω δικαίωμα πρόσβασης στη δικαιοσύνη επεκταθεί, ώστε να μπορεί να ασκείται και από φυσικά πρόσωπα, 
καθώς και νομικά πρόσωπα που δεν έχουν ως σκοπό ίδρυσής τους την προώθηση του περιβάλλοντος.  

 Συναφώς, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε, σε σχέση με 
την πιο πάνω εισήγηση, ότι στο παρόν στάδιο είναι επιτακτική η άμεση προώθηση του προτεινόμενου νόμου 
ως έχει κατατεθεί στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία, ώστε να υιοθετηθούν οι παρατηρήσεις της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και οποιαδήποτε εισήγηση για περαιτέρω τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας θα 
μπορούσε να εξεταστεί από το αρμόδιο υπουργείο και να προωθηθεί σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχει οιοσδήποτε που θα ήθελε να μιλήσει επί θέματος αρχής; 

  ∆ε βλέπω να υπάρχει κανένας. 

  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

  Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

  Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 2 εγκρίνονται. 

  Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου; 



226 

 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

  Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και Αντιμετώπισης των 
Κινδύνων Πλημμύρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», δεν είναι έτοιμο. 

  Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευσις Οδηγών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευσις Οδηγών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Αντρέας Φακοντής Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρό της κ. Αντώνη Αντωνίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 15 Μαρτίου, 28 Ιουνίου και 27 Σεπτεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Σχολών Οδηγών Κύπρου (ΣΙΣΟΚ), του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επαγγελματιών Σχολών Οδηγών (ΠΑΣΕΣΟ) και της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ιδιοκτητών Εκπαιδευτών 
Οδηγών (ΠΟΙΕΟ). 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευσις 
Οδηγών) Νόμου αναφορικά με τις προϋποθέσεις έκδοσης άδειας λειτουργίας σχολής οδηγών και άδειας 
εκπαιδευτή οδηγών. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, με την τελευταία προτείνεται η κατάργηση της 
απαιτούμενης από τη βασική νομοθεσία τριετούς πείρας του αιτητή για έκδοση άδειας λειτουργίας σχολής 
οδηγών και η μείωση της απαιτούμενης ηλικίας αυτού από το εικοστό τέταρτο έτος στο εικοστό πρώτο.  
Αναφορικά με τις προϋποθέσεις έκδοσης άδειας εκπαιδευτή οδηγών, προτείνεται η μείωση της απαιτούμενης 
ηλικίας του εκπαιδευτή από το εικοστό τέταρτο στο εικοστό πρώτο έτος, η διαγραφή της απαίτησης να ασκεί ως 
κύριο επάγγελμα την εκπαίδευση οδηγών και η μείωση του αριθμού των απαιτούμενων ετών κατοχής άδειας 
οδηγού από πέντε έτη σε δύο.  Επιπρόσθετα, με τον προτεινόμενο νόμο καθορίζονται τα πιστοποιητικά καλού 
και ηθικού χαρακτήρα, φυσικής ικανότητας και επιτυχίας στην εξέταση εκπαιδευτή οδηγών, καθώς και οι 
προϋποθέσεις έκδοσης αυτών, τα οποία οφείλει να υποβάλει στην Αρχή Αδειών το πρόσωπο που επιθυμεί να 
του χορηγηθεί άδεια εκπαιδευτή οδηγών.  Η διαφοροποίηση που προτείνεται στα πιστοποιητικά αυτά σε σχέση 
με τα διαλαμβανόμενα στους σχετικούς κανονισμούς αφορά το ιατρικό πιστοποιητικό φυσικής ικανότητας, το 
οποίο προτείνεται να εκδίδεται από ιατρό εγγεγραμμένο στον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο στην ειδικότητα της 
γενικής ιατρικής ή της παθολογίας και όχι μόνο από κυβερνητικό ιατρικό λειτουργό, όπως ισχύει σήμερα. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης της υπό αναφορά πρότασης νόμου από την επιτροπή, η τελευταία, μετά από 
πληροφόρηση που έτυχε από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, αποφάσισε όπως στο παρόν στάδιο προωθήσει 
για ψήφιση από την ολομέλεια του σώματος μόνο την πρόνοια που αφορά την έκδοση ιατρικού πιστοποιητικού 
φυσικής ικανότητας, καθότι αναμένεται σύντομα να κατατεθεί στη Βουλή σχετικό νομοσχέδιο το οποίο θα 
ρυθμίζει όλες τις πιο πάνω προτάσεις, καθώς και άλλες εναρμονιστικές πρόνοιες που υπαγορεύονται από τη 
σχετική Οδηγία των υπηρεσιών στην εσωτερική αγορά (Οδηγία 2006/123/ΕΚ).  Η επιτροπή έκρινε ότι η ψήφιση 
της προτεινόμενης διάταξης που αφορά το ιατρικό πιστοποιητικό φυσικής ικανότητας είναι επείγουσα, καθότι 
μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους πρέπει να εκδοθούν τα εν λόγω πιστοποιητικά, σε αντίθεση με τις 
υπόλοιπες διατάξεις που περιλαμβάνονται στην πρόταση νόμου, οι οποίες μπορεί να συζητηθούν σε 
μεταγενέστερο στάδιο στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου που εν τω μεταξύ θα κατατεθεί στη Βουλή 
και να τύχουν εκτενέστερης μελέτης λόγω της ευρύτητας του περιεχομένου του. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των διατάξεων της πρότασης 
νόμου που η επιτροπή αποφάσισε να προωθήσει σε αρχικό στάδιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση σε 
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νόμο μόνο του μέρους εκείνου της πρότασης νόμου που αφορά την έκδοση του ιατρικού πιστοποιητικού 
φυσικής ικανότητας και να απορρίψει τις υπόλοιπες διατάξεις της πρότασης για τους λόγους που αναφέρθηκαν 
πιο πάνω, αφού προηγουμένως διαμορφώσει ανάλογα το κείμενο από νομοτεχνικής άποψης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευσις Οδηγών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών 
Ειδών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες:  

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Αντρέας Φακοντής  Ευθύμιος ∆ίπλαρος 

 Γεώργιος Τάσου  Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Σεπτεμβρίου και στις 4 Οκτωβρίου 2012.  Στο στάδιο της 
εξέτασης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και των αγροτικών οργανώσεων 
ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Ευρωαγροτικός”.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η αγροτική 
οργάνωση “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 
δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 6 και 14 του περί 
Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων 
Γεωργικών Ειδών) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Εκτελεστική 
Οδηγία 2012/8/ΕΕ της Επιτροπής της 2ας Μαρτίου 2012, που τροποποιεί την Οδηγία 2003/90/ΕΚ για τη 
θέσπιση μέτρων για την εφαρμογή του άρθρου 7 της Οδηγίας 2002/53/ΕΚ του Συμβουλίου, όσον αφορά τα 
ελάχιστα χαρακτηριστικά που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση, καθώς και τις ελάχιστες προϋποθέσεις 
για την εξέταση ορισμένων ποικιλιών ειδών γεωργικών φυτών. 

 Πιο συγκεκριμένα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς προτείνεται η αντικατάσταση ορισμένων 
παραρτημάτων αυτών, ώστε να εναρμονιστεί το εθνικό δίκαιο που διέπει τον τομέα των σπόρων προς σπορά 
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με το αντίστοιχο κοινοτικό, αναφορικά με τον καθορισμό των ελάχιστων χαρακτηριστικών και προϋποθέσεων 
που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση ορισμένων ποικιλιών γεωργικών φυτών.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα εν λόγω ελάχιστα χαρακτηριστικά 
καθορίζονται με βάση τα πρωτόκολλα του Κοινοτικού Γραφείου Φυτικών Ποικιλιών και οι ελάχιστες 
προϋποθέσεις που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση ορισμένων ποικιλιών γεωργικών φυτών 
καθορίζονται με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του ∆ιεθνούς Οργανισμού Προστασίας των Φυτικών 
Ποικιλιών. 

 Περαιτέρω, στα ίδια πιο πάνω στοιχεία αναφέρεται ότι οι υπό εξέταση κανονισμοί έπρεπε να είχαν 
μεταφερθεί στο εθνικό δίκαιο μέχρι την 30ή Σεπτεμβρίου 2012.  Ωστόσο, αυτοί κατατέθηκαν στη Βουλή από την 
εκτελεστική εξουσία στις 24 Σεπτεμβρίου 2012. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών από την επιτροπή, όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με 
τις πρόνοιες που περιλαμβάνονται στους κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών, 
όπως αυτοί κατατέθηκαν στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού 
απολογισμού για το έτος 2011 σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού 

απολογισμού για το έτος 2011 σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Σωτήρης Σαμψών Γεώργιος Προκοπίου 

 Χάρης Γεωργιάδης Φειδίας Σαρίκας 

 Άριστος ∆αμιανού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 25 
Σεπτεμβρίου 2012. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής τίθεται προς έγκριση ο τελικός απολογισμός για το έτος 2011, 
όπως αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2011. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ο Γενικός Λογιστής της 
∆ημοκρατίας ως ο καθ’ ύλην αρμόδιος διευθύνει και επιβλέπει κάθε λογιστική εργασία η οποία είναι σχετική με 
τα χρηματικά διαθέσιμα και το λοιπό ενεργητικό της ∆ημοκρατίας και επίσης αποδέχεται και διενεργεί κάθε 
πληρωμή χρημάτων που αφορά την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Επίσης, σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του 
συντάγματος, η δημοσιονομική έκθεση, που αποτελεί τον τελικό απολογισμό εκάστου οικονομικού έτους, 
κατατίθεται εντός τριών μηνών από τη λήξη του έτους αυτού στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση.   

 Η Γενική Λογίστρια της ∆ημοκρατίας, η οποία παρευρέθηκε στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής, 
ανέφερε μεταξύ άλλων ενώπιον της επιτροπής ότι η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2011, η οποία 
κατατέθηκε ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων σύμφωνα με τα χρονικά πλαίσια που καθορίζει το 
Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αφορά τον τελικό απολογισμό των οικονομικών συναλλαγών του 
δημόσιου τομέα για το 2011 και ετοιμάστηκε στη βάση των εισπράξεων και πληρωμών, δηλαδή περιλαμβάνει 
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όλα τα ποσά τα οποία εισπράχθηκαν και πληρώθηκαν κατά το υπό εξέταση έτος.  Περαιτέρω, σύμφωνα και με 
τη σχετική εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τη δημοσιονομική έκθεση για το 2011, αυτή αποτελείται από το 
μέρος Α´, που αφορά τις οικονομικές καταστάσεις που καλύπτουν τα υπουργεία και τις ανεξάρτητες υπηρεσίες 
του κράτους, και από το μέρος Β´, που αφορά την υλοποίηση του προϋπολογισμού και επίσης καλύπτει τα 
υπουργεία και τις ανεξάρτητες υπηρεσίες του κράτους.  Ειδικότερα, σε αυτήν περιλαμβάνονται ο λογαριασμός 
εισπράξεων και πληρωμών, η κατάσταση ενεργητικού και παθητικού, οι σημειώσεις στις οικονομικές 
καταστάσεις, καθώς και οι πίνακες που αφορούν την υλοποίηση του προϋπολογισμού. 

 Σύμφωνα με την εν λόγω δημοσιονομική έκθεση, καθώς και με τα συμπληρωματικά στοιχεία που τη 
συνοδεύουν, προκύπτουν τα ακόλουθα: 

1. Από τις οικονομικές πράξεις που έγιναν κατά τη διάρκεια του 2011 προέκυψε ταμειακό έλλειμμα στον 
προϋπολογισμό συνολικού ύψους €682 εκατομ., σε σύγκριση με έλλειμμα συνολικού ύψους €1.911,5 
εκατομ. το 2010, ενώ είχε προϋπολογιστεί έλλειμμα ύψους €2.379,1 εκατομ.  Συνεπώς, το ταμειακό 
έλλειμμα είχε ως αποτέλεσμα τη μείωση των αποθεματικών σε ποσό ύψους €18.821 εκατομ. την 31η 
∆εκεμβρίου 2011, σε σύγκριση με το ποσό ύψους €17.316 εκατομ. την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Τα 
αποθεματικά επηρεάστηκαν επίσης από την κίνηση σε επενδυτικές και χρηματοδοτικές δραστηριότητες. 

Η αύξηση του ταμειακού ελλείμματος του προϋπολογισμού του 2011 πριν από τις χρηματοδοτικές 
δραστηριότητες, σε σύγκριση με το έλλειμμα για το έτος 2010, οφείλεται κυρίως στους πιο κάτω λόγους: 

α. Τη μείωση των ενοικίων, δικαιωμάτων και άλλων προσόδων σε €95 εκατομ. το 2011, σε 
σύγκριση με το ποσό των €178,2 εκατομ. το 2010. 

β. Την αύξηση των κοινωνικών παροχών σε €1.233,2 εκατομ. το 2011, σε σύγκριση με το ποσό των 
€1.192 εκατομ. το 2010. 

γ. Την αύξηση των δαπανών για την εξυπηρέτηση δημόσιου χρέους σε €539,3 εκατομ. το 2011, σε 
σύγκριση με το ποσό των €459 εκατομ. το 2010. 

δ. Την αύξηση των δαπανών προσωπικού σε €2.625,9 εκατομ. το 2011, σε σύγκριση με το ποσό 
των €2.500,4 εκατομ. το 2010. 

2. Τα κρατικά έσοδα ανήλθαν σε ποσό ύψους €7.326,7 εκατομ. το 2011, σε σύγκριση με το ποσό ύψους 
€5.806,7 εκατομ. το 2010, δηλαδή αυξήθηκαν κατά 26%, ενώ τα προϋπολογισθέντα ανήλθαν στο ποσό 
των €6.609,2 εκατομ. το 2011, σε σύγκριση με το ποσό των €6.877,7 εκατομ. το 2010, σημειώθηκε 
δηλαδή ποσοστό υλοποίησης των εσόδων 111% το 2011, σε σύγκριση με το ποσοστό ύψους 84% το 
2010.  Ειδικότερα, τα έσοδα/εισπράξεις του έτους 2011 προέρχονταν κυρίως από έμμεσους φόρους 
κατά 38%, σε σύγκριση με το ποσοστό ύψους 47% το 2010, και άμεσους φόρους κατά 28%, σε 
σύγκριση με το ποσοστό ύψους 33% το 2010. 

3. Οι κρατικές δαπάνες, οι οποίες περιλαμβάνουν τις δαπάνες του Πάγιου Ταμείου, τις τακτικές και τις 
αναπτυξιακές δαπάνες, ανήλθαν σε ποσό ύψους €8.008,7 εκατομ. το 2011, σε σύγκριση με το ποσό 
ύψους €7.718,2 εκατομ. το 2010, μειώθηκαν δηλαδή κατά 3,7%, ενώ οι προϋπολογισθείσες δαπάνες 
ανήλθαν σε €8.988,3 εκατομ. το 2011, σε σύγκριση με το ποσό των €8.830,2 εκατομ. το 2010,  
σημειώθηκε δηλαδή ποσοστό υλοποίησης των δαπανών 89% το 2011, σε σύγκριση με το ποσοστό 
ύψους 87% το 2010.  Ειδικότερα, οι δαπάνες/πληρωμές του έτους 2011 προέρχονταν κυρίως από 
δαπάνες προσωπικού κατά 33%, σε σύγκριση με το ποσοστό ύψους 32% το 2010, από μεταβιβάσεις 
κατά 30%, όπως και το 2010, από λειτουργικές δαπάνες κατά 13%, όπως και το 2010, από 
αποπληρωμές δανείων κατά 8%, όπως και το 2010, και από κεφαλαιουχικές δαπάνες κατά 7%, όπως 
και το 2010. 

4. Ο προϋπολογισμός για το έτος 2011 προνοούσε δαπάνες συνολικού ύψους €8.833,3 εκατομ.  Κατά τη 
διάρκεια του έτους εγκρίθηκαν συμπληρωματικές πιστώσεις ύψους €155 εκατομ., που προήλθαν από 
συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς ύψους €82,4 εκατομ., και πρόσθετες πιστώσεις από το Πάγιο 
Ταμείο της ∆ημοκρατίας ύψους €72,6 εκατομ., οι οποίες δεν απαιτούν κατάθεση συμπληρωματικών 
προϋπολογισμών.  Κατά συνέπεια, οι συνολικά εγκριθείσες δαπάνες ανήλθαν για το 2011 στο ποσό των 
€8.988,3 εκατομ.  

5. Το συνολικό ύψος του δανεισμού την 31η ∆εκεμβρίου 2011 ανήλθε στο ποσό των €11.342,1 εκατομ., σε 
σύγκριση με το ποσό των €10.199,2 εκατομ. στο τέλος του 2010, σημειώνοντας αύξηση κατά 12%, από 
το οποίο το ποσό των €6.337,9 εκατομ. αφορά δάνεια εξωτερικού και το ποσό των €22,5 εκατομ. δάνεια 
σε ξένα νομίσματα. 

6. Τα καθυστερημένα έσοδα σημείωσαν αύξηση από €1.547,7 εκατομ. την 31η ∆εκεμβρίου 2010 σε 
€1.577,3 εκατομ. στο τέλος του 2011 ή, σε ποσοστό, αύξηση κατά 2% και αφορούσαν κυρίως ποσό 
€971,6 εκατομ. στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, σε σύγκριση με το ποσό των €1.027,7 εκατομ. το 
2010, ποσό €282,8 εκατομ. στο Τμήμα Τελωνείων, σε σύγκριση με το ποσό των €228,7 εκατομ. το 
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2010, και ποσό €167,9 εκατομ. στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, σε σύγκριση με το ποσό των €125,9 
εκατομ. το 2010. 

7. Το συνολικό ύψος των γραμματίων δημοσίου την 31η ∆εκεμβρίου 2011 ανήλθε στο ποσό των €1.578,4 
εκατομ., σε σύγκριση με το ποσό των €644,3 εκατομ. στο τέλος του 2010, σημειώνοντας αύξηση κατά 
145%, από το οποίο τα €743,4 εκατομ. είναι γραμμάτια δημοσίου εξωτερικού σε ευρώ, σε σύγκριση με 
τα €242,7 εκατομ. το 2010, και τα €834,9 εκατομ. γραμμάτια δημοσίου εσωτερικού, σε σύγκριση με τα 
€401,5 εκατομ. το 2010. 

 Επιπρόσθετα και με αφορμή τον περαιτέρω εκσυγχρονισμό του δημόσιου τομέα σε σχέση με την 
οικονομική διαχείριση, το δημοσιονομικό έλεγχο και τη λογιστική πρακτική, η Γενική Λογίστρια της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας έχει προχωρήσει στην ετοιμασία προσχεδίου πρότασης προς το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την οποία εισηγείται την εφαρμογή σε μεσοπρόθεσμο χρονικό ορίζοντα τριών 
ετών της υιοθέτησης της βάσης των δεδουλευμένων ως βάσης ετοιμασίας των οικονομικών 
καταστάσεων της ∆ημοκρατίας σύμφωνα με τα διεθνή λογιστικά πρότυπα του δημόσιου τομέα, η οποία 
θεωρείται πιο αντιπροσωπευτική σε σύγκριση με την υπάρχουσα βάση των εισπράξεων και των 
πληρωμών, έτσι ώστε να περιλαμβάνονται σε όλες αυτές τις υποχρεώσεις, δηλαδή στις εισπράξεις και 
τις πληρωμές του κράτους και ειδικότερα σε αυτές που αφορούν μεταξύ άλλων τις εγγυήσεις δανείων, τα 
καθυστερημένα έσοδα, το δημόσιο χρέος, το ύψος του συνταξιοδοτικού ελλείμματος του δημοσίου, 
καθώς επίσης και όλα τα περιουσιακά στοιχεία του κράτους. 

2. Το Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας κατά τους μήνες Μάρτιο μέχρι Μάιο του 2012 διενήργησε μελέτη, 
με σκοπό την ανάλυση των καθυστερημένων εσόδων και τον προσδιορισμό αυτών που δεν είναι 
πρακτικά εισπράξιμα, με τη βοήθεια των ελεγχόντων λειτουργών και του λογιστικού προσωπικού που 
υπηρετεί στα υπουργεία, τμήματα και υπηρεσίες.  Η μελέτη αυτή κατέδειξε ότι από το σύνολο των 
καθυστερημένων εσόδων κατά την 31η ∆εκεμβρίου 2011 ύψους €1.578 εκατομ. τουλάχιστον τα €649 
εκατομ. δεν είναι πρακτικά εισπράξιμα.  Οι κυριότερες κατηγορίες των επισφαλών καθυστερημένων 
εσόδων σύμφωνα με την εν λόγω μελέτη είναι μεταξύ άλλων οι ακόλουθες: 

α. Οφειλές από νομικά πρόσωπα υπό διαχείριση ή εκκαθάριση ή διάλυση ύψους €200,4 εκατομ. 

β. Οφειλές από νομικά και φυσικά πρόσωπα που δεν κατέχουν ακίνητη περιουσία και είναι 
ανενεργά, εκτός όσων έχουν πτωχεύσει, ύψους €214,8 εκατομ. 

γ. Οφειλές από οργανισμούς δημόσιου δικαίου και αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης για τα οποία 
εκκρεμεί η λήψη πολιτικής απόφασης ύψους €70,6 εκατομ. 

δ. Οφειλές από φυσικά πρόσωπα που δεν μπορούν να εντοπιστούν ύψους €6,8 εκατομ.  

 Συνεπώς, πρόσθεσε, τα συμπεράσματα της εν λόγω μελέτης, καθώς και συγκεκριμένες εισηγήσεις 
υποβλήθηκαν στον Υπουργό Οικονομικών.  Μεταξύ των εισηγήσεων αυτών, ανέφερε, περιλαμβάνεται και η 
δημοσίευση των ονομάτων οφειλετών, καθώς και ο συμψηφισμός καθυστερημένων εσόδων με πληρωμές που 
διενεργεί το Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας.  Τέλος, η Γενική Λογίστρια της ∆ημοκρατίας εισηγήθηκε τον 
καθορισμό γενικής πολιτικής για υιοθέτηση μέτρων και διαδικασιών είσπραξης των καθυστερημένων εσόδων 
από το κράτος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, για εκπλήρωση της 
συνταγματικής υποχρέωσής της που πηγάζει από το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση της απόφασης για τον τελικό 
απολογισμό, όπως αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2011.  

 Με την ευκαιρία αυτή και στη βάση της διενεργηθείσας μελέτης από το Γενικό Λογιστήριο της 
∆ημοκρατίας αναφορικά με την ανάλυση των καθυστερημένων εσόδων, καθώς επίσης και την αξιολόγηση της 
εισπραξιμότητάς τους, η επιτροπή καλεί την εκτελεστική εξουσία όπως προβεί άμεσα στις δέουσες ενέργειες 
και στην έγκαιρη λήψη  μέτρων για είσπραξη των καθυστερημένων εσόδων, όπως αυτά καταγράφονται στις 
γενικές διαπιστώσεις και εισηγήσεις της Γενικής Λογίστριας της ∆ημοκρατίας, μέτρα τα οποία η επιτροπή 
υιοθετεί πλήρως.  

 Τέλος, η επιτροπή καλεί επίσης την κυβέρνηση όπως για την έγκαιρη εφαρμογή στην πράξη των υπό 
αναφορά μέτρων και εισηγήσεων προβεί στην ετοιμασία και κατάθεση στη Βουλή των απαραίτητων 
νομοσχεδίων, όπως αυτά προτείνονται στην εν λόγω μελέτη από τη Γενική Λογίστρια της ∆ημοκρατίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, προνοείται ότι 
εντός τριών μηνών από της λήξεως του οικονομικού έτους κατατίθεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
έγκριση ο τελικός απολογισμός. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η η δημοσιονομική έκθεση που αποτελεί τον τελικό απολογισμό για το έτος 2011 κατατέθηκε 
εντός των χρονικών πλαισίων που καθορίζει το Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2011 αντικατοπτρίζει τα πραγματικά έσοδα και τις 
πραγματικές δαπάνες που αναφέρονται στο λογαριασμό εισπράξεων και πληρωμών που διενεργήθηκαν κατά 
τη διάρκεια του οικονομικού έτους 2011. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2011 παρουσιάζει τις πραγματικές οικονομικές 
καταστάσεις και τις καταστάσεις που αφορούν την υλοποίηση του προϋπολογισμού για το 2011. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ο υπό 
αναφορά τελικός απολογισμός πρέπει να υποβληθεί για έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων με την απόφασή της αυτή εγκρίνει τον 
τελικό απολογισμό για το έτος 2011, όπως αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση της απόφασης; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.091-2012). 

Ειρήνη Χαραλαμπίδου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Νομικών  

2. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.092-2012). 

Σωτήρη Σαμψών  
και  
Κυριάκο Χατζηγιάννη,  
βουλευτές εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Νομικών  

3. Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.093-2012). 

Γεώργιο Γεωργίου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Νομικών  

4. Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.094-2012). 

Σοφοκλή Φυττή,  
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας,  
και  
Νικόλα Παπαδόπουλο, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.095-2012). 

Σταύρο Ευαγόρου  
και  
Αντρέα Φακοντή  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 
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ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, 
Άγγελο Βότση  
και  
Αθηνά Κυριακίδου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος  
και  
Ρούλα Μαυρονικόλα  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.155, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Πόσοι κάτοχοι τουρκοκυπριακών κλήρων δεν είναι γεωργοί, πόση έκταση κατέχουν και τι επάγγελμα 
ασκούν σήμερα; 

2. Πόση έκταση γης κατέχουν άτομα 80 χρονών και άνω, άτομα 70-80 χρονών, άτομα 60-70 χρονών, 
άτομα 50-60 χρονών, άτομα 40-50 χρονών, άτομα 30-40 χρονών και άτομα 20-30 χρονών, αντίστοιχα, 
και πώς αξιοποιείται η συγκεκριμένη έκταση γης από τα εν λόγω άτομα; 

3. Πόσοι έχουν αποβιώσει αλλά ο τουρκοκυπριακός κλήρος συνεχίζει να είναι στην κατοχή τους; 

4. Πόσοι κάτοχοι τουρκοκυπριακών κλήρων δεν είναι κάτοικοι της περιοχής όπου βρίσκεται ο κλήρος τους; 

5. Πόση έκταση τουρκοκυπριακής γης έχει δοθεί σε μη πρόσφυγες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.156, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Πόση έκταση τουρκοκυπριακής γης δηλώνεται για σκοπούς επιδότησης ανά καλλιέργεια ανά επαρχία 
ξεχωριστά; 

2. Πόσοι καλλιεργητές είναι πρόσφυγες κάτοχοι τουρκοκυπριακών κλήρων; 

3. Πόση είναι η επιλέξιμη καλλιεργήσιμη γεωργική γη Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων στα 
κατεχόμενα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.157, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οίκος δημοπρασίας διαθέτει προς πώληση διά πλειστηριασμού τη συλλογή της 
οικογένειας Θεμιστοκλή ∆έρβη (έργα τέχνης, έπιπλα εποχής, κοσμήματα κ.ά.). 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι κληρονόμοι της 
περιουσίας του ιστορικού δημάρχου της Λευκωσίας έχουν έρθει σε επαφή με οποιαδήποτε κυβερνητική 
υπηρεσία, για να διευθετηθεί η παραχώρηση/πώληση κάποιων από αυτά τα αντικείμενα στην κυπριακή 
κυβέρνηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.158, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

Σημείωση: Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.159, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται η κυβέρνηση να συστήσει μια επιτροπή “αλήθειας” για την τύχη των αγνοουμένων, η οποία σκοπό 
θα έχει τη διακρίβωση της αλήθειας γύρω από το θάνατο του κάθε αγνοουμένου, ανεξαρτήτως ποινικών 
συνεπειών, ως επίσης και κατά πόσο αυτή η ευθύνη θα μπορούσε να ανατεθεί ως επέκταση του ρόλου της 
∆ιερευνητικής Επιτροπής Αγνοουμένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.160, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Στις περιπτώσεις θανάτων εγκλωβισμένων μας οι περιουσίες τους δε μεταφέρονται στους απογόνους 
τους, αλλά η Τουρκία και η υποτελής διοίκηση στα κατεχόμενα κατάσχει την περιουσία. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι μέτρα λαμβάνει 
το κράτος, προκειμένου να καταδικαστεί η Τουρκία στις περιπτώσεις που αυτή αφαιρεί τη δυνατότητα 
κληρονομικής διαδοχής των περιουσιών εγκλωβισμένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.161, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Σε απαντητική επιστολή του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος προς τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων στην ερώτησή μου με αριθμό 23.06.010.01.1012, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, 
αναφορικά με τα λατομεία Ξυλοφάγου ο υπουργός αναφέρει ότι γίνονται “εργασίες επαναφοράς, σύμφωνα με 
τη ∆ιαχειριστική Μελέτη”, καθώς και ότι έχουν υποβληθεί για τις παράνομες εγκαταστάσεις και οικοδομές “οι 
απαραίτητες αιτήσεις στις αρμόδιες αρχές”. 

 Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι εργασίες επαναφοράς και αποκατάστασης του χώρου; 

2. Τι μέρος της διαχειριστικής μελέτης έχει γίνει και τι περιλαμβάνει αυτή; (Να κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ενημέρωση του σώματος.) 

3. Πότε αναμένεται η ολοκλήρωση της αποκατάστασης; 

4. Τι ποσό έχει δαπανηθεί μέχρι σήμερα; 

5. Ποιοι είναι οι αριθμοί φακέλου των αιτήσεων που υποβλήθηκαν στις αρμόδιες αρχές και ποιοι οι αριθμοί 
των αδειών οικοδομής που έχουν εξασφαλιστεί; 

6. Για ποιους λόγους στην εικοσαετία λειτουργίας των λατομείων δεν πάρθηκαν οποιαδήποτε δικαστικά 
μέτρα για τις παράνομες οικοδομές και εγκαταστάσεις, όπως συμβαίνει σε όλες τις άλλες περιπτώσεις 
παρανομούντων πολιτών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.162, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος είναι ο αριθμός των αλλοδαπών εργατών που εργοδοτούνται στην αγροτική οικονομία; 

2. Από ποιες χώρες προέρχονται οι εργάτες αυτοί; (Να δοθεί αναλυτικός κατάλογος ανά χώρα.) 

3. Ποιος είναι ο αριθμός των απασχολούμενων αλλοδαπών εργατών στην κτηνοτροφία και ποιος στη 
γεωργία; 

4. Ποιος είναι ο αριθμός των εποχιακών εργατών και ποιος των χρόνιων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.163, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη διαδικασία 
που ακολουθείται από την αστυνομία σε σχέση με τη σύλληψη γυναικών, όταν πραγματοποιούνται 
επιχειρήσεις σε χώρους όπου εκπορνεύονται γυναίκες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.164, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η εφαρμογή και η προώθηση της ευρωπαϊκής Οδηγίας 2010/32/ΕΚ, η οποία αφορά στην πρόληψη 
των τραυματισμών που προκαλούνται από αιχμηρά αντικείμενα στο νοσοκομειακό και υγειονομικό τομέα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.165, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν σκοπεύει να 
επαναφέρει το ποσό των €50.000 που δινόταν κάθε χρόνο από την κυβέρνηση για στειρώσεις γατών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.166, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
καταθέσει νομοσχέδιο που να αφορά τον έλεγχο του πληθυσμού των γατών, τις στειρώσεις και γενικότερα την 
ευημερία των γατών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.167, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε θα 
αρχίσουν τα έργα συντήρησης και ανακαίνισης της πολυκατοικίας που βρίσκεται στην οδό Πανδώρας 3, στον 
προσφυγικό συνοικισμό Στρόβολος II. 

 Παρακαλείται επίσης όπως ενημερώσει το σώμα κατά πόσο έχουν γίνει σχεδιασμοί για στέγαση των 
ενοίκων της πολυκατοικίας κατά τη διάρκεια της εκτέλεσης των έργων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.168, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί σχετικά με την έντονη ανησυχία και τους προβληματισμούς του συνδέσμου γονέων και κηδεμόνων 
του ∆ημοτικού Σχολείου Χρυσελεούσας Στροβόλου για το θέμα της προβληματικής στέγης της αίθουσας 
εκδηλώσεων του σχολείου. Το θέμα αφορά την ασφάλεια των μαθητών τόσο του δημοτικού όσο και του 
νηπιαγωγείου και καλείται ο αρμόδιος υπουργός να λάβει μέτρα το συντομότερο. 

 Επισυνάπτονται φωτογραφίες, σχετική αλληλογραφία και επιστολή από το σύνδεσμο γονέων και 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα για όλα τα ερωτήματα που καταγράφονται από το 
συγκεκριμένο σύνδεσμο γονέων.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.169, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Nίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί σχετικά με την έντονη ανησυχία και τους προβληματισμούς ομάδας γονέων όσον αφορά την 
ασφάλεια των μαθητών τμήματος που στεγάζεται σε λυόμενη αίθουσα του Γ΄ ∆ημοτικού Σχολείου Λατσιών. 

 Παρακαλείται επίσης να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο έγιναν επιστημονικές έρευνες από το 
υπουργείο για τη συγκεκριμένη αίθουσα, δηλαδή αν διατρέχει κίνδυνο η υγεία των μαθητών. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή από τους γονείς των μαθητών και παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός 
να απαντήσει σε όλα τα ερωτήματα, καθώς και στο πότε χρονικά θα αποσυρθεί η λυόμενη αίθουσα από το Γ΄ 
∆ημοτικό Σχολείο Λατσιών.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.170, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου ∆ίπλαρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πρόβλημα 
που προέκυψε αναφορικά με τους κατόχους πτυχίων ΤΕΙ Ελλάδος, αφού η απόφαση της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ) για μη αναγνώριση των τίτλων σπουδών των ΤΕΙ ως αντίστοιχων προς τους 
τίτλους σπουδών του Πανεπιστημίου Κύπρου και του ΤΕΠΑΚ αποκλείει τους αποφοίτους των ΤΕΙ από τη 
συμπερίληψή τους στον κατάλογο διοριστέων καθηγητών. 

 Υπογραμμίζεται επίσης πως, ενώ τα πτυχία των ΤΕΙ αναγνωρίζονται ως ισότιμοι πανεπιστημιακοί τίτλοι, 
δεν αναγνωρίζονται ως αντίστοιχοι, γεγονός που προκαλεί σοβαρές αντιδράσεις από τους κατόχους πτυχίων 
ΤΕΙ, οι οποίοι υποστηρίζουν ότι η απαίτηση της ΕΕΥ για αντιστοιχία των τίτλων σπουδών είναι ανεπίτρεπτη 
στο πλαίσιο του κοινού για όλους σχεδίου υπηρεσίας της θέσης του καθηγητή. 

 Επίσης σημειώνεται πως το ΚΥΣΑΤΣ έχει υπόψη του αυτή τη διάσταση του θέματος, αφού σε σχετική 
ανακοίνωσή του, κατά τη διαδικασία εκδίκασης της προσφυγής (υπόθεση αρ. 1408/2009) που κατέθεσαν 
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απόφοιτοι των ΤΕΙ εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μέσω της ΕΕΥ, αναφέρει πως επαφίεται στην ΕΕΥ να 
αποφανθεί αν απαιτείται από το σχέδιο υπηρεσίας και αντιστοιχία. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως παραθέσει γραπτώς τη θέση του υπουργείου του αναφορικά 
με το πιο πάνω ζήτημα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.502, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.502, που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων με την επιστολή με αρ. φακ. 19.1.6.8/5 και ημερ. 30.5.2012, και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ζητήσει από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων να προχωρήσει στις 
απαιτούμενες ενέργειες για την ετοιμασία της μελέτης των κατασκευαστικών σχεδίων, για το δρόμο που 
συνδέει την κοινότητα Κονιών με τη βιοτεχνική περιοχή. 

(β) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει περιλάβει το εν λόγω έργο στις προτάσεις του για τον 
Προϋπολογισμό 2013, ώστε να καταστεί δυνατή η περαιτέρω προώθηση της υπ’ αναφορά μελέτης. 

(γ) Παρόλο ότι δεν έχει τεθεί αίτημα για την ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου για το δρόμο που συνδέει την 
Πάφο με τα Κονιά, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως θα το εντάξει στον προγραμματισμό εργασίας 
του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.554, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.554, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 8.3.2012 και 
σας πληροφορώ ότι η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας έχει κατασκευάσει αντιπλημμυρικό έργο στο πίσω μέρος 
των κατοικιών με αρ. 31Α και 32Β του Συνοικισμού Αυτοστέγασης ∆εκέλειας, που εφάπτονται στην δασική γη, 
με αποτέλεσμα να μην παρουσιαστούν προβλήματα κατά το φετινό χειμώνα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.585, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με τα ερωτήματα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
σχετικά με την προσάραξη του υπό Σιέρρα Λεόνε πλοίου “EDRO III” στην περιοχή Θαλασσινών Σπηλιών της 
Πέγειας θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Μόλις έγινε γνωστή η προσάραξη του πλοίου το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών σε συνεργασία 
με το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας (Τμήμα) προέβη σε επί τόπου ενέργειες με σκοπό τον περιορισμό 
πιθανής ρύπανσης του περιβάλλοντος σε περίπτωση διαρροής ρυπογόνων υγρών ή στερεών από το 
πλοίο και μετέφερε σχετικό εξοπλισμό σε πλησίον περιοχή. 

2. Το Τμήμα ζήτησε στις 8 ∆εκεμβρίου 2011 γραπτώς από τον πλοιοκτήτη (το πλοίο ανήκει σε Αλβανικά 
συμφέροντα) την άμεση απομάκρυνση όλων των ρυπογόνων υλικών από το πλοίο, την στεγανοποίηση 
της γάστρας του, τον καθαρισμό όλων των διαμερισμάτων του πλοίου από τα ρυπογόνα υπολείμματα, 
την άμεση μετακίνηση του πλοίου από την περιοχή ως επίσης και τον διορισμό εκπροσώπου του 
πλοιοκτήτη στην Κύπρο. Λόγω μη ανταπόκρισης του πλοιοκτήτη το Τμήμα ζήτησε στις 12 ∆εκεμβρίου 
2011 τα πιο πάνω επίσης από οργανισμό (το Russian Ρ & I Pool) που παρέχει ασφαλιστική κάλυψη 
έναντι τρίτων στο πλοίο καθώς και από την Zeller Associates Management Services Gmbh η οποία 
ενεργεί ως διαχειριστής του Russian Ρ & I Pool. 

3. Η Zeller Associates Management Services Gmbh υπέβαλε στις 15 ∆εκεμβρίου 2011 τις πρώτες 
εισηγήσεις της αναφορικά με την απομάκρυνση των ρυπογόνων υλικών από το πλοίο οι οποίες 
κρίθηκαν ελλιπείς. Ακολούθησε υποβολή νέων προτάσεων και μια σειρά διαπραγματεύσεων μεταξύ της 
Zeller Associates Management Services Gmbh με πιθανούς εργολήπτες στην Κύπρο η οποία ναυάγησε 
στις αρχές Ιανουαρίου 2012. 

4. ∆ιαβλέποντας επερχόμενες δυσκολίες και λαμβάνοντας υπόψη την συνεχιζόμενη μη ανταπόκριση του 
πλοιοκτήτη και τις επικρατούσες και προβλεπόμενες καιρικές συνθήκες, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
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Έργων (μετά από εισήγηση του Τμήματος) υπέβαλε πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο με την 
οποία, μεταξύ άλλων προτάθηκαν ενδιάμεσες ενέργειες από την Κυβέρνηση και εναλλακτική 
προσέγγιση σε περίπτωση που δεν καταστεί δυνατή η εκτέλεση της εργασίας από την Zeller Associates 
Management Services Gmbh ή σε περίπτωση που υπό το φως των εξελίξεων κριθεί αναγκαία ή 
επιθυμητή η ανάληψη δράσης από την ∆ημοκρατία. 

5. Στις αρχές Φεβρουαρίου 2012 άρχισε νέος κύκλος συζητήσεων μεταξύ της Zeller Associates 
Management Services Gmbh και του εργολήπτη σχετικά με την ανάθεση της εργασίας για την 
απομάκρυνση των ρυπογόνων υλικών από το πλοίο. 

6. Από τον Μάρτιο του 2012 ο δικηγορικός οίκος Ανδρέας Γεωρκάτζης Λτδ πληροφόρησε το Τμήμα ότι έχει 
διοριστεί εκπρόσωπος του πλοιοκτήτη. 

7. Η μεταφορά όλων των υλικών εκτός του πλοίου έγινε υπό την εποπτεία λειτουργού του Τμήματος 
Τελωνείων και του Τμήματος Περιβάλλοντος, και αυτά είτε μεταφέρθηκαν σε τελωνειακές αποθήκες ή σε 
εγκεκριμένες εγκαταστάσεις για επεξεργασία ρυπογόνων υλικών (όλες οι πιο πάνω ενέργειες άρχισαν 
στις 15 Μαρτίου 2012, και ολοκληρώθηκαν με επιτυχία τον Απρίλιο του 2012). 

8. Σημειώνεται ότι δεν έχουν επιβληθεί κυρώσεις, αφενός μεν γιατί δεν έχει προκληθεί ή δεν έχει 
τεκμηριωθεί ότι έχει προκληθεί ρύπανση (με εξαίρεση περιστατικό περιορισμένης διαφυγής ποσοτήτων 
πετρελαιοειδών καταλοίπων, που συνέβη κατά την διάρκεια των εργασιών απομάκρυνσης των 
ρυπαντών από το πλοίο, το οποίο έχει αντιμετωπιστεί άμεσα, χωρίς επιπτώσεις στο περιβάλλον της 
περιοχής) και αφετέρου επειδή η προσάραξη του πλοίου ήταν αναπόφευκτη λόγω της μηχανικής βλάβης 
που υπέστη σε μια από τις δυο κύριες προωθητικές μηχανές, των δυσμενών καιρικών συνθηκών που 
επικρατούσαν στην περιοχή και της συνεπαγόμενης περιορισμένης δυνατότητας πηδαλιουχίας. Επίσης 
δεν έχουν επιβληθεί οποιεσδήποτε κυρώσεις αφού δεν έχει διαπιστωθεί οποιαδήποτε εσκεμμένη 
ενέργεια από τον πλοίαρχο ή το πλήρωμα του πλοίου. 

9. Στις 27 Απριλίου 2012, η εταιρεία CIMEXTA Λτδ συνήψε συμφωνία με την αλβανική πλοιοκτήτρια 
εταιρεία EDRO S.H.P.K., στην οποία καθορίστηκαν οι όροι απομάκρυνσης του πλοίου από την περιοχή 
(δηλ. αποκόλληση και ρυμούλκηση του πλοίου στη θάλασσα). Ένας εκ των όρων του συμβολαίου 
προνοούσε ότι η CIMEXTA Λτδ είχε υποχρέωση να εξασφαλίσει, πριν την έναρξη υλοποίησης του 
συμβολαίου, ασφαλιστική κάλυψη για τους κινδύνους του έργου. Η συμφωνία αυτή κοινοποιήθηκε στο 
Τμήμα στις 30 Απριλίου 2012, και ακολούθως το Τμήμα καθόρισε κατευθυντήριες τεχνικές γραμμές στη 
βάση των οποίων θα έπρεπε να γίνει η ασφαλής μετακίνηση του πλοίου σε βαθύτερο σημείο, με σκοπό 
την πλήρη απομάκρυνση του από τα χωρικά ύδατα της ∆ημοκρατίας. 

10. Στις 24 Μαΐου 2012, η CIMEXTA Λτδ πληροφόρησε μέσω των νομικών της συμβούλων ότι είναι έτοιμη 
να ξεκινήσει την εργασία για μετακίνηση του “EDRO III” αλλά ταυτόχρονα δήλωσε ότι δεν κατάφερε να 
εξασφαλίσει οικονομικά συμφέρουσα ασφαλιστική κάλυψη και ζήτησε, μεταξύ άλλων, από το Τμήμα να 
αναλάβει την ευθύνη και να δεχθεί την έναρξη των προσπαθειών ρυμούλκησης χωρίς ασφαλιστική 
κάλυψη (σε αντίθεση δηλαδή με ό,τι είχε συμφωνήσει με τον πλοιοκτήτη). Με την ενέργεια της αυτή η 
CIMEXTA Λτδ προσπάθησε να εκμαιεύσει οικονομικό όφελος και να συμπαρασύρει το Τμήμα και κατ’ 
επέκταση την ∆ημοκρατία σε ένα συμβόλαιο στο οποίο εμείς δεν ήμασταν συμβαλλόμενο μέρος έτσι 
ώστε να αναγκαστούμε να αναλάβουμε την ευθύνη για την ενέργεια της να μην εκπληρώσει μέρος της 
συμφωνίας που συνήψε, εκβιάζοντας μάλιστα ότι σε αντίθετη περίπτωση θα αποχωρούσε από την 
περιοχή και δεν θα προχωρούσε στην απομάκρυνση του πλοίου, παρά την ιδανική κατάσταση της 
θάλασσας που επικρατούσε. 

11. Θα πρέπει να υπογραμμιστεί ότι η συμφωνία των πλοιοκτητών και της CIMEXTA Λτδ, ήταν προϊόν 
ελεύθερων διαπραγματεύσεων μεταξύ τους. Εκπρόσωποι της CIMEXTA Λτδ, είχαν επανειλημμένως 
διαβεβαιώσει το Τμήμα (γραπτώς και προφορικώς) για την πρόοδο των εργασιών, μέχρι που 
απέστειλαν την επιστολή τους ημερομηνίας 24 Μαΐου 2012, με την οποία για πρώτη φορά μας 
πληροφορούσαν ότι δεν μπορούσαν να εκπληρώσουν τους όρους της μεταξύ τους συμφωνίας. Θα 
πρέπει να αναφερθεί ότι μετά την οριστική κατάρρευση της συμφωνίας απομάκρυνσης του πλοίου 
μεταξύ εκπροσώπων των πλοιοκτητών και της CIMEXTA Λτδ, και της μη ανταπόκρισης των 
εκπροσώπων των πλοιοκτητών να φροντίσουν για την ασφαλή φύλαξη και απομάκρυνση του πλοίου, το 
Τμήμα απευθύνθηκε στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για νομική συμβουλή ως προς τα επόμενα 
βήματα, αυτής της εξαιρετικά δύσκολης υπόθεσης. 

12. Επίσης, με βάση το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο, από τη στιγμή που το πλοίο δεν εγκαταλείφθηκε 
επίσημα από τον πλοιοκτήτη, δεν υπάρχει ακόμα τρόπος για να περιέλθει το πλοίο στη δικαιοδοσία και 
κατοχή του Επίσημου Παραλήπτη Ναυαγίων, δυνάμει των διατάξεων του περί Ναυαγίων Νόμου, Κεφ. 
298. 
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13. ∆εδομένης της αδυναμίας ή αδιαφορίας του Αλβανού πλοιοκτήτη να αναλάβει την απομάκρυνση του 
πλοίου, θα μπορούσε το κράτος να προσπαθήσει να εξεύρει νομικά αποδεχτούς τρόπους ώστε το πλοίο 
να κηρυχθεί ναυάγιο και να περιέλθει στη δικαιοδοσία του. Μια τέτοια ενέργεια όμως θα είχε ως 
αποτέλεσμα το κράτος να αναλάβει την ευθύνη για το πλοίο, τη φύλαξη του και να εμπλακεί σε πιθανή 
μακρόχρονη δικαστική διαδικασία, γεγονός που θα απομάκρυνε τις πιθανότητες να ρυμουλκηθεί 
σύντομα από τους εμπλεκομένους ιδιώτες σε άλλο σημείο και να απομακρυνθεί από την Κύπρο. 
Επίσης, το γεγονός ότι η εμπορική αξία του πλοίου είναι αυτή που αντιστοιχεί στην ανακύκλωση της 
ποσότητας του χάλυβα που θα προκύψει από τη διάλυση του, η οποία δεν είναι σημαντική, μειώνει κατά 
πολύ τις πιθανότητες να βρεθούν ενδιαφερόμενοι που να έχουν την πρόθεση να το αγοράσουν. 

14. Το πλοίο έχει ασφαλιστική κάλυψη από το Russian Ρ & I Pool για μετακίνηση ναυαγίου (wreck removal). 
Η Zeller Associates Management Services Gmbh έχει πληροφορήσει το Τμήμα ότι δεν προτίθεται να 
αναλάβει ή να αναμειχθεί στην μετακίνηση του πλοίου. Στα πλαίσια προσπάθειας εξεύρεσης λύσης, το 
Τμήμα αποτάθηκε στους ασφαλιστές, για να διερευνήσει κατά πόσο μπορούν να αναθέσουν απευθείας 
σε εργολάβο την απομάκρυνση του πλοίου. Αναμένεται η απάντηση των ασφαλιστών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.684, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας   

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερομηνίες 9.4.2012 και 24.9.2012 και στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.684 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας Κυρίου Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το 2003 στην Εθνική Φρουρά υπήρχαν 75000m2 στέγες οροφών με αμιαντολαμαρίνες. 

(β) Το 2008 μειώθηκαν σε 64000 m2 και σήμερα υπάρχουν 45000 m2 με μία τάση συνεχούς μείωσης. 

(γ) Η αφαίρεση των οροφών με αμιαντολαμαρίνες θα εντατικοποιηθεί το 2013 και εκτιμάται ότι μέχρι το 
2016 δεν θα υπάρχουν στην Εθνική Φρουρά τέτοιες οροφές. Για το 2013 θα προβλεφθεί στον 
Προϋπολογισμό του Υπουργείου Άμυνας ποσό €800.000, ενώ για τα υπόλοιπα τρία συνεχή έτη θα 
προβλεφθεί ποσό €1.000.000 ανά έτος. 

(δ) Ο ρυθμός αφαίρεσης προκύπτει από τις διαθέσιμες πιστώσεις στους εκάστοτε προϋπολογισμούς αλλά 
και από την ανάγκη να γίνεται η όλη εργασία από εξειδικευμένα συνεργεία, μετά από προσεκτική μελέτη, 
καθότι το φάσμα των εργασιών δεν περιλαμβάνει μόνο την απλή αφαίρεση των οροφών με 
αμιαντολαμαρίνες αλλά και την ταυτόχρονη αντικατάστασή τους με άλλα υλικά και πολλές φορές και την 
ενίσχυση των στατικών φορέων των οροφών που θα δεχθούν τα νέα υλικά. Επίσης για κάθε εργασία 
γίνεται και αλλαγή και τροποποίηση της ηλεκτρικής εγκατάστασης ολόκληρης της οικοδομής. 

(ε) Όλα τα πιο πάνω απαιτούν μεγάλες πιστώσεις, πολλές μελέτες και μεγάλο χρονικό διάστημα για την 
υλοποίησή τους. 

(στ) Στόχος του Υπουργείου μας είναι να ολοκληρωθεί το όλο πρόγραμμα στο χρονοδιάγραμμα που έχει 
τεθεί. 

 Για οποιαδήποτε άλλη διευκρίνιση είμαστε στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.721, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.721, που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερ. 19.4.2012, και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Οι αγροτικοί δρόμοι της κοινότητας Καλλέπειας δεν περιλαμβάνονται σ’ αυτούς που καταγράφηκαν από 
αρμόδιους λειτουργούς της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου ότι υπέστησαν ζημίες από την πολυομβρία 
του περασμένου χειμώνα, αφού το Κοινοτικό Συμβούλιο δεν υπέβαλε σχετικό αίτημα. 

(β) Ανεξάρτητα τούτου, οι αγροτικοί δρόμοι της κοινότητας έχουν ήδη καθαριστεί από τις Τεχνικές 
Υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου και, προς τον σκοπό αυτό, έχει διατεθεί ποσό ύψους 
€7000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.746, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τη λειτουργία του Γραφείου Σχεδιασμού για τα Άτομα 
με Αναπηρίες και το καθεστώς εργοδότησης της υπεύθυνης του εν λόγω Γραφείου και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Για τη λειτουργία του Γραφείου Σχεδιασμού για Άτομα με Αναπηρίες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, προσφέρει τις υπηρεσίες της από το 2003, με βάση Σύμβαση Παροχής Υπηρεσιών, συγκεκριμένη 
αρχιτέκτονας. Η αρχική Σύμβαση συνάφθηκε το 2003 και είχε διάρκεια τριών χρόνων και έκτοτε, με βάση 
διάταξη που περιλαμβάνεται σ' αυτή, ανανεώνεται για τριετείς περιόδους κάθε φορά. 

3. Μετά από παράπονο που υπέβαλε η πιο πάνω αναφερόμενη αρχιτέκτονας στην Επίτροπο ∆ιοικήσεως 
ότι οι υπηρεσίες που προσφέρει ταυτίζονται με αυτές των ∆ημοσίων Υπαλλήλων, χωρίς όμως να απολαμβάνει 
των αντίστοιχων ωφελημάτων, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως ζήτησε να πληροφορηθεί κατά πόσο η συγκεκριμένη 
εργασιακή σχέση έχει ορθά χαρακτηριστεί ως σύμβαση παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών ή εάν υποκρύπτει 
σχέση εξαρτημένης εργασίας. 

4. Ο ∆ιευθυντής Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, στον οποίο το Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων παρέπεμψε το θέμα για απόψεις, απάντησε ότι το όλο ζήτημα πρέπει να τεθεί στο Γενικό 
Λογιστήριο, ως η καθ’ ύλην Αρμόδια Αρχή επί του πιο πάνω ερωτήματος. Στην απαντητική επιστολή του, το 
Γενικό Λογιστήριο εισηγήθηκε όπως αποταθούμε στη Νομική Υπηρεσία για γνωμάτευση, αφού το θέμα είναι 
καθαρά νομικό. 

5. Με πρόσφατη επιστολή προς το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ζητήσαμε τη νομική του συμβουλή 
κατά πόσο υπάρχει σχέση εξαρτημένης εργασίας, με την παράκληση όπως, σε περίπτωση θετικής απάντησης, 
να μας συμβουλεύσει ως προς τον τρόπο χειρισμού του θέματος. Όταν ληφθεί η απάντηση του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, με βάση την οποία το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων θα ενεργήσει, θα σας 
ενημερώσουμε σχετικά. 

6. Σ’ ό,τι αφορά την ενδεχόμενη ενίσχυση του Γραφείου Σχεδιασμού ΑμεΑ με επιστημονικό προσωπικό, 
πληροφορείστε ότι, στην παρούσα φάση, δεν προγραμματίζεται κάτι τέτοιο λόγω των δυσχερών 
δημοσιονομικών συνθηκών και της παγοποίησης θέσεων στη ∆ημόσια Υπηρεσία. Τονίζεται, όμως, ότι όλα τα 
αρμόδια Τμήματα, καθώς και η διοίκηση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, συνδράμουν στο έργο του 
Γραφείου Σχεδιασμού για ΑμεΑ μέσα στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.791, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.791 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Τάσο Μητσόπουλο και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 15.5.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Για την εκτέλεση των εργασιών διαμόρφωσης του χώρου άθλησης και ψυχαγωγίας στην Κοινότητα 
Αβδελλερού, έχει περιληφθεί στον Προϋπολογισμό Ανάπτυξης της Κοινότητας για το έτος 2012 ποσό 
ύψους €170.000, ενώ στον Προϋπολογισμό του 2013 έχει προταθεί ποσό ύψους €50.000, για τον ίδιο 
σκοπό. 

(β) Σημειώνεται ότι το εν λόγω έργο περιλαμβάνει την κατασκευή παιδότοπου, χώρου στάθμευσης, snack 
bar και πλακοστρώσεων, αλλά όχι κλειστή αίθουσα αθλοπαιδιών, αφού αρμόδιος για τη χρηματοδότηση 
τέτοιων διευκολύνσεων είναι ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.808, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

«Πρώην ∆ιανέλλειο Γυμνάσιο και Τεχνική Σχολή 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 11.5.2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα κτίρια που στεγαζόταν μέχρι πρότινος το ∆ιανέλλειο Γυμνάσιο και η ∆ιανέλλειος Τεχνική Σχολή 
ανήκουν στο ίδρυμα “∆ιανέλλειο ορφανοτροφείο”. Τα κτίρια αυτά χρησιμοποιούνται από το Υπουργείο 
με ενοίκιο. Το τεμάχιο αυτό στα τοπικά σχέδια είναι χαρακτηρισμένο για χρήση για σχολεία. 

2. Καταβάλλεται προσπάθεια για απόκτηση του τεμαχίου αυτού για τις ανάγκες της ∆ημόσιας 
Εκπαίδευσης. Επειδή με τα σημερινά οικονομικά δεδομένα η απαλλοτρίωση του είναι αδύνατη 
καταβάλλεται προσπάθεια απόκτησης του με ανταλλαγή με Κυβερνητική γη. 

3. Το υφιστάμενο κτίριο δεν επιδέχεται αναβάθμισης και θα πρέπει να κατεδαφιστεί. Η τελική απόφαση θα 
παρθεί αφού πρώτα αποκτηθεί από το Υπουργείο. Επί του παρόντος οποιαδήποτε απόφαση αφορά τον 
ιδιοκτήτη.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.942, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.942 που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Ζαχαρία Ζαχαρίου και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 18.6.2012, και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Για την κοινότητα Αγίων Βαβατσινιάς βρίσκονται σε εξέλιξη διαδικασίες εγγραφής και αναβάθμισης 
αρκετών αγροτικών δρόμων, οι οποίες βρίσκονται σε διαφορετικά στάδια υλοποίησης. 

(β) Παρόλο ότι έχει ζητηθεί από όλα τα Κοινοτικά Συμβούλια να ιεραρχήσουν τις προτάσεις τους και να 
υποδείξουν προτεραιότητες για τους πλέον σημαντικούς αγροτικούς δρόμους στην περιοχή τους, ώστε 
να είναι εφικτή η οργάνωση της εργασίας του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για τη 
διεκπεραίωση της εγγραφής τους, το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίων Βαβατσινιάς δεν υπέβαλε οποιαδήποτε 
σχετική πρόταση. 

(γ) Τα προβλήματα εγγραφής αγροτικών δρόμων στην κοινότητα Αγίων Βαβατσινιάς επιτείνονται λόγω και 
της μορφολογίας τους εδάφους, αφού μεγάλα τμήματά τους δεν πληρούν τις ελάχιστες δυνατές 
προδιαγραφές και γεωμετρικά χαρακτηριστικά, τα οποία θα διασφαλίζουν την άνετη και ασφαλή χρήση 
τους από οχήματα. 

(δ) Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας παρακολουθεί στενά τη διαδικασία εγγραφής των αγροτικών δρόμων 
της κοινότητας Αγίων Βαβατσινιάς και σε συνεργασία με το Επαρχιακό Κτηματολόγιο Λάρνακας, 
προβαίνουν στις αναγκαίες ενέργειες για τη σταδιακή ολοκλήρωση της εγγραφής τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.956, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή, κ. Γιώργου Περδίκη, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
την επιστολή σας, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012 και σας πληροφορώ ότι έχουμε προωθήσει Πρόταση προς 
το Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση της δημιουργίας δύο θέσεων Ειδικών Αστυφυλάκων, οι οποίοι θα είναι 
επιφορτισμένοι με την είσπραξη ενταλμάτων προστίμου που αφορούν τους ∆ήμους Στροβόλου και Λάρνακας. 
Η Πρόταση εκκρεμεί ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1017, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.1017, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας ημερ. 28.6.2012, και σας πληροφορώ για τα 
ακόλουθα όσον αφορά τα εγκαταλειμμένα και ετοιμόρροπα σπίτια στο Μαρί καθώς και το μέλλον της 
κοινότητας μετά τη μετακίνηση: 

(α) Η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών ιστορικά έχει δαπανήσει το ποσό των €238.000 για την 
επιδιόρθωση 41 κατοικιών που αφορούν εξοχικά και επαγγελματικά υποστατικά καθώς και κατοικίες για 
ιδιοκατοίκηση, όπου διαμένουν μόνιμα εκτοπισθέντες. 

(β) Η Κηδεμόνας Τ/Κ Περιουσιών αφού έλαβε υπόψη της την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για 
μετακίνηση της Κοινότητας Μαρί, λόγω των επικείμενων προβλημάτων από τη λειτουργία του 
ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού στη περιοχή Βασιλικού, βάσει της οποίας δεν παραχωρούνται πλέον Τ/Κ 
κατοικίες στο Μαρί για μόνιμη στέγαση ή ως εξοχικές κατοικίες, παρά μόνο οι κάτοικοι που θα 
επωφεληθούν από το Σχέδιο Μετακίνησης μπορούν εάν επιθυμούν, να κρατήσουν στην κατοχή τους την 
Τ/Κ οικία για να τη χρησιμοποιούν μόνο για επαγγελματικού σκοπούς (γεωργικούς, κτηνοτροφικούς) 
αναλαμβάνοντας την ευθύνη της συντήρησης της, απέρριψε το αίτημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1018, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.1018, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας ημερ. 28.6.2012, και σας πληροφορώ για τα 
ακόλουθα όσον αφορά την παροχή υπηρεσιών στον διαχωρισμό οικοπέδων αυτοστέγασης στο Ζύγι (Φάση Γ): 

(α) Ο Έπαρχος Λάρνακας έχει εκπονήσει τα κατασκευαστικά σχέδια του Αποχετευτικού Συστήματος, καθώς 
και τη διαδικασία προσφοράς για την υλοποίηση του έργου. Οι διαδικασίες για ολοκλήρωση των 
εργασιών για το Αποχετευτικό θα ολοκληρωθούν τους επόμενους μήνες και ακολούθως θα ξεκινήσουν 
οι εργασίες ολοκλήρωσης των τηλεπικοινωνιών, δικτύου υδροδότησης, πεζοδρομίων, καθώς και 
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ασφαλτικού οδοστρώματος. Οι εν λόγω εργασίες αναμένεται να ολοκληρωθούν το πρώτο εξάμηνο του 
2013. 

(β) Ανεξάρτητα από τις εργασίες συμπλήρωσης του διαχωρισμού, οι δικαιούχοι μπορούν παράλληλα να 
προχωρήσουν στην ανέγερση των οικιών τους. Σημειώνεται ότι από το σύνολο των 34 δικαιούχων, μόνο 
17 έχουν καταθέσει μέχρι σήμερα σχέδια για ανέγερση κατοικίας ή προχώρησαν σε οικοδομικές 
εργασίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1024, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.1024, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας ημερ. 29.6.2012 και σας πληροφορώ για τα 
ακόλουθα όσον αφορά τους απορριφθέντες αιτητές του Σχεδίου Μετακίνησης Μαρί: 

(α) Το Σχέδιο Μετακίνησης Μαρί, το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 6/2/2008, 
προνοούσε ότι οι δικαιούχοι του Σχεδίου είναι οι οικογένειες εκτοπισθέντων που είχαν στις 31/3/1998, 
την μόνιμη και νόμιμη διαμονή τους στην κοινότητα, καθώς και νεαρά ζευγάρια εκτοπισθέντων που 
διέμεναν στο Μαρί. Σε όλες τις περιπτώσεις ισχύει ότι ο δικαιούχος θεωρείται όπως, μεταξύ άλλων, δεν 
έχει επωφεληθεί στο παρελθόν από άλλο Στεγαστικό Σχέδιο της Κυβέρνησης. 

Από το σύνολο των δεκαέξι απορριφθέντων αιτητών, οκτώ είχαν βοηθηθεί από το Στεγαστικό Σχέδιο 
Εκτοπισθέντων, ένας αιτητής δεν έχει ούτε είχε τη μόνιμη διαμονή του στο Μαρί και μία αιτήτρια 
απέσυρε το αίτημα για μεταστέγαση και αιτήθηκε στέγαση σε Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων. Οι 
υπόλοιποι έξι αιτητές απορρίφθηκαν για το λόγο ότι δεν κατείχαν την ιδιότητα του εκτοπισθέντα κατά τον 
χρόνο υποβολής της αίτησης τους. 

(β) Το αίτημα για συμπερίληψη και των εκ μητρογονίας εκτοπισθέντων στο Σχέδιο Μετακίνησης του Μαρί, 
δεν υιοθετείται από το Υπουργείο Εσωτερικών. Οι εκ μητρογονίας εκτοπισθέντες έχουν τη δυνατότητα 
να υποβάλουν αίτηση για παραχώρηση οικοπέδου αυτοστέγασης ή τη παραχώρηση οικιστικής μονάδας 
σε Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1047, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1047 ημερομηνίας 4 Ιουλίου, 2012, του Βουλευτή της 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ ότι το κόστος της υπερωριακής 
απασχόλησης για τη φρούρηση του Προεδρικού μεγάρου από την Αστυνομία κατά τη διάρκεια των 
εκδηλώσεων διαμαρτυρίας κατά την περίοδο 11 Ιουλίου, 2011, όταν συνέβη η έκρηξη στη ναυτική βάση στο 
Μαρί, μέχρι και το τέλος Σεπτεμβρίου, 2011, ανήλθε στις €153.182,06.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1050, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.1050, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012 και 
σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

2. Τα τελευταία πέντε χρόνια οδηγήθηκαν ενώπιον της Πειθαρχικής Επιτροπής και αποπέμφθηκαν από το 
Σώμα έντεκα μέλη της Αστυνομίας. 

3. Οι λόγοι για τους οποίους αποπέμφθηκαν εδράζονται στο γεγονός ότι αντιμετώπιζαν κατηγορίες για τα 
πειθαρχικά αδικήματα της Ανάρμοστης Συμπεριφοράς, Απουσίας χωρίς άδεια για ανάληψη καθήκοντος, 
∆ιαφθοράς, Αμέλειας καθήκοντος, Ψεύδους ή ∆ιαστροφής ή Απόκρυψης αλήθειας και Καταδίκης για ποινικό 
αδίκημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1072, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.1072, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2012 και 
σας παραθέτω πιο κάτω τις απαντήσεις στα ερωτήματα που έχουν τεθεί: 

1. «Μπορούν ελεύθερα να κυκλοφορούν στο κύριο και δευτερεύον οδικό δίκτυο οι τετράτροχες 
μοτοσικλέτες;» 

(i) Τα τετράκυκλα μηχανοκίνητα οχήματα, με βάση τους περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων 
(Κατηγορίας Lie μέχρι L7e), των Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών 
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Τεχνικών Μονάδων τους Κανονισμούς, του 2005 (Κ.∆.Π. 284/2005), εντάσσονται στις κατηγορίες 
L6e και L7e και δεν μπορούν να ορίζονται ως μοτοσικλέτες. Μοτοσικλέτες μπορούν να ορίζονται 
μόνο τα οχήματα κατηγορίας L3e (δίτροχες μοτοσικλέτες χωρίς καλάθι - side car) και L4e 
(δίτροχες μοτοσικλέτες με καλάθι - side car). 

(ii) Τα τετράκυκλα που είναι δυνατό να εγγραφούν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, σύμφωνα με την 
παράγραφο (1) του Κανονισμού 13 των πιο πάνω Κανονισμών, έχουν τα ακόλουθα 
χαρακτηριστικά: 

(α) Οχήματα κατηγορίας L6e: Τετράκυκλα που έχουν τέσσερεις τροχούς και μέγιστη εκ 
σχεδιασμού ταχύτητα μέχρι 45 Km/h, και 

(β) Οχήματα κατηγορίας L7e: Τετράκυκλα εκτός εκείνων που περιλαμβάνονται στην κατηγορία 
L6e, που έχουν τέσσερις τροχούς και κινητήρα μέγιστης καθαρής ισχύος 15 kW (άνω των 
45 Km/h). 

(iii) Θα πρέπει να ληφθεί υπόψη ότι σύμφωνα με τον Κανονισμό 66ΙΒ, παράγραφος 1(ι), των περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών (Κ.∆.Π. 66/1984, όπως 
τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα) «δεν επιτρέπεται η οδήγηση ή η διέλευση ή η παρουσία σε 
αυτοκινητόδρομο ή δρόμο ταχείας κυκλοφορίας οποιουδήποτε από τα ακόλουθα οχήματα, εκτός 
μόνο σε περίπτωση που η εν λόγω οδήγηση ή διέλευση ή παρουσία έχει σχέση με εργασίες που 
διεξάγονται σ’ αυτόν: (ι) οχήματος το οποίο δεν μπορεί λόγω της μηχανικής ή της εν γένει 
κατασκευής του, να διατηρεί σε επίπεδο δρόμο, ειδικά στην περίπτωση αυτοκινητόδρομου, 
ταχύτητα τουλάχιστον 65 χιλιομέτρων ανά ώρα.» 

(iν) Επομένως, σύμφωνα με τις διατάξεις αυτού του Κανονισμού, τα τετράκυκλα οχήματα της 
κατηγορίας L6e δεν μπορούν να κυκλοφορούν σε αυτοκινητόδρομο ή δρόμο ταχείας 
κυκλοφορίας. Όσον αφορά τα τετράκυκλα της κατηγορίας L7e, είναι προφανές ότι όσα 
από αυτά δεν μπορούν να διατηρούν ταχύτητα τουλάχιστον 65 χιλιομέτρων, ανά ώρα, δεν 
μπορούν επίσης να κυκλοφορούν σε αυτοκινητόδρομο ή δρόμο ταχείας κυκλοφορίας. 

(ν) Όσον αφορά το υπόλοιπο οδικό δίκτυο (δευτερεύον) είναι κατανοητό ότι επιτρέπεται η 
κυκλοφορία τέτοιου είδους οχημάτων, δεδομένου ότι εκεί αναπτύσσονται χαμηλότερες 
ταχύτητες, αφού το ανώτατο όριο ταχύτητας είναι πιο χαμηλό και εξάλλου στο δευτερεύον 
οδικό δίκτυο δεν ορίζεται κατώτατο όριο ταχύτητας. 

2. «Υπάρχουν επιτρεπόμενα όρια θορύβου, που μπορεί να προκαλεί μια οποιαδήποτε 
μοτοσικλέτα;» 

(i) Σύμφωνα με διάταγμα του Εφόρου Μηχανοκινήτων Οχημάτων, ημερομηνίας 18/9/2009, που 
δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με την Κ.∆.Π. 330/2009, καθορίστηκε το 
ανώτατο επιτρεπόμενο όριο θορύβου καθώς και ο τρόπος ελέγχου για τα οχήματα της κατηγορίας 
ΜΙ (οχήματα τα οποία έχουν τουλάχιστο τέσσερις τροχούς, έχουν σχεδιαστεί / κατασκευαστεί για 
τη μεταφορά επιβατών και περιλαμβάνουν το πολύ οκτώ θέσεις καθημένων, πέραν του 
καθίσματος του οδηγού). 

(ii) Στα οχήματα αυτής της κατηγορίας, όπως είναι προφανές, δεν εμπίπτουν οι μοτοσικλέτες και ως 
εκ τούτου, δεδομένου του γεγονότος ότι δεν καθορίστηκαν για τις μοτοσικλέτες τα επιτρεπόμενα 
όρια θορύβου, είναι αδύνατο να διενεργείται, στο παρόν στάδιο, οποιοσδήποτε έλεγχος για τη 
διαπίστωση του θορύβου που εκπέμπουν οι μοτοσικλέτες. 

(iii) Επισημαίνεται ότι η Αστυνομία καταβάλλει έντονες προσπάθειες για καταστολή του θλιβερού 
φαινομένου της ηχορρύπανσης, η οποία προκαλείται από μηχανοκίνητα οχήματα, της κατηγορίας 
ΜΙ. Οι έλεγχοι διενεργούνται με ηχόμετρα, δηλαδή συσκευές για τη μέτρηση του θορύβου που 
εκπέμπεται από μηχανοκίνητα οχήματα, που έχουν αγοραστεί γι’ αυτό το σκοπό. 

(iν) Οι μοναδικοί έλεγχοι στους οποίους δύναται να προβαίνει η Αστυνομία, σε σχέση με τις 
μοτοσικλέτες είναι για να διαπιστώνει κατά πόσο υπάρχει συμμόρφωση με την παράγραφο 17, 
του Κανονισμού 50, των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών 
(Κ.∆.Π. 66/1984, όπως τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα), σύμφωνα με την οποία: 

«Απαγορεύεται η χρήσις εφ’ οιουδήποτε οχήματος ή μοτοσικλέτας ή η αφαίρεσις εξ αυτών, 
οιουδήποτε διακόπτου, εξαρτήματος, συσκευής ή ετέρου μηχανικού μέσου, το οποίον ήθελεν 
επιτρέψει εις τα εκπεμπόμενα εκ της μηχανής του μηχανοκίνητου οχήματος αέρια να διαφεύγωσιν 
εις την ατμόσφαιραν πριν ή διέλθωσιν εκ σιγαστήρος ή θαλάμου διαστολής ή άλλης συσκευής, 
καταλλήλου και επαρκούς δια την μείωσιν, εις το μέτρον του εφικτού των εκπομπών καυσαερίων 
και του θορύβου ο οποίος άλλως θα εδημιουργήτο ως εκ της διαφυγής των εν λόγω αερίων». 
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3. «∆ιενεργούνται έλεγχοι για την αντιμετώπιση της ηχορρύπανσης από μοτοσικλέτες και, αν ναι, 
πόσο συχνά;» 

(i) ∆ιενεργούνται έλεγχοι, ανά το παγκύπριο, για εφαρμογή της παραγράφου 17, του Κανονισμού 50, 
που σημειώνεται πιο πάνω, κυρίως σε περιοχές, απ’ όπου προέρχονται παράπονα πολιτών. Οι 
έλεγχοι αυτοί επικεντρώνονται, κατά κύριο λόγο, στο δευτερεύον οδικό δίκτυο των παραλιακών 
πόλεων, κατά την καλοκαιρινή περίοδο. 

(ii) Ενδεικτικά, σημειώνεται ότι κατά τη διάρκεια δύο εκστρατειών που πραγματοποιήθηκαν, 
τελευταία, μεταξύ 7-20/5/2012 και 6-19/8/2012, η Αστυνομία κατακράτησε 144 μοτοσικλέτες για 
διάφορες τροχαίες παραβάσεις και έγιναν 16 καταγγελίες για θορυβώδες εξώστ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού        
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1103, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.01.1103 και ημερ. 1/8/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Το εν λόγω θέμα που εγείρει ο Βουλευτής εμπίπτει στην αρμοδιότητα και ρυθμίζεται από το Τμήμα 
Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 
Συγκεκριμένα, σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών στις 
27/7/2012, στην παρουσία εκπροσώπου του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, αποφασίστηκε όπως, στους 
όρους για την έκδοση άδειας ερασιτεχνικής αλιείας από το Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών προστεθεί ο 
πιο κάτω όρος: 

«Απαγορεύεται η στοχευμένη αλιεία καρχαριών, βατιών και οποιουδήποτε άλλου απαγορευμένου είδους, 
καθώς και η διαφήμιση της, στα πλαίσια του επαγγελματικού αλιευτικού τουρισμού. Σε περίπτωση που θα 
αλιευτεί τυχαία καρχαρίας, βατί ή οποιοδήποτε άλλο απαγορευμένο είδος, θα πρέπει να ελευθερώνεται 
αμέσως (catch and release), χωρίς να βγαίνει από το νερό, αποφεύγοντας τον τραυματισμό του ψαριού». 

3. Επιπρόσθετα, στην ίδια σύσκεψη αποφασίστηκε όπως ο πιο πάνω όρος συμπεριληφθεί στους όρους 
για την εξασφάλιση ερασιτεχνικής άδειας αλιείας στα πλαίσια τουριστικής δραστηριότητας. 

4. Τονίζεται ότι, για το συγκεκριμένο θέμα της παράνομης απαγορευμένης αλίευσης καρχαρία το Τμήμα 
Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών είχε εκδώσει σχετική ανακοίνωση. 

5. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις ή/και περαιτέρω πληροφορίες τυχόν 
χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.005, ημερομηνίας 7 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.010.02.005 και ημερομηνία 
7 Αυγούστου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με ημερομηνία 31 Αυγούστου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σχέδιο έκτακτης ανάγκης για αντιμετώπιση του κινδύνου απρόβλεπτης διακοπής της λειτουργίας μίας η 
περισσοτέρων Μονάδων Αφαλάτωσης, όπως αυτό περιγράφεται στην έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας δεν 
υπάρχει, αλλά το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προτίθεται να προχωρήσει στην εκπόνηση του. 

 Σε περίπτωση όμως έκτακτης διακοπής της λειτουργίας της μίας εκ των δύο αφαλατώσεων Λάρνακας ή 
∆εκέλειας που συνεισφέρουν στην παροχή νερού από σύστημα υδροδότησης των επαρχιών Λευκωσίας, 
Λάρνακας και Αμμοχώστου, υπάρχει δυνατότητα κάλυψης των αναγκών από την άλλη. Το χρονικό διάστημα 
της δυνατότητας κάλυψης εξαρτάται από διάφορους παράγοντες, όπως η ζήτηση, που είναι συνάρτηση της 
εποχής του χρόνου και των αποθεμάτων στα φράγματα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.009, ημερομηνίας 7 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
31.8.2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

Υποτροφίες 
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 Το πρόγραμμα προσφοράς υποτροφιών σε ξένους σπουδαστές στο ∆ασικό Κολέγιο, περιλαμβάνει 
πλήρεις και μερικές υποτροφίες. Οι πλήρεις υποτροφίες (πλήρη κάλυψη από την Κυπριακή ∆ημοκρατία) 
παρέχονται στα πλαίσια: 

(α) Παροχής Τεχνικής Βοήθειας προς ξένες χώρες (Σχετικός κατάλογος των χωρών βρίσκεται αναρτημένος 
στην ιστοσελίδα του Γραφείου Προγραμματισμού), 

(β) Πολιτικών δεσμεύσεων του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 

(γ) Ικανοποίησης αιτημάτων ξένων χωρών που δεν περιλαμβάνονται στον κατάλογο χωρών για παροχή 
τεχνικής βοήθειας, αλλά ικανοποιούνται είτε λόγω πολιτικών ή άλλων συμφερόντων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Οι μερικές υποτροφίες καλύπτονται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία και το Ίδρυμα «Αναστάσιος 
Λεβέντη». Συγκεκριμένα, η Κυπριακή ∆ημοκρατία καλύπτει το κόστος των διδάκτρων, ενώ τα άλλα επιδόματα 
(διαμονή, διατροφή, μηνιαία και άλλα επιδόματα) καλύπτονται από το Ίδρυμα «Αναστάσιος Γ. Λεβέντη». 

Φοίτηση ξένων σπουδαστών στο ∆ασικό Κολέγιο Κύπρου 

 Κατά το ακαδημαϊκό έτος 2011-2012, στο ∆ασικό Κολέγιο Κύπρου φοίτησαν συνολικά 31 σπουδαστές 
και σπουδάστριες (7 στο πρώτο έτος σπουδών, 11 στο δεύτερο έτος και 13 στο τρίτο έτος). Στο τρίτο έτος 
φοίτησαν 6 πολίτες ξένων χωρών, με υποτροφίες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Ιδρύματος «Αναστάσιος 
Γ. Λεβέντη». 

 Συγκεκριμένα, το 2010 παραχωρήθηκαν από την Κυπριακή ∆ημοκρατία τέσσερις πλήρεις υποτροφίες 
διετούς διάρκειας (2010-2012) σε δυο πολίτες της Γουιάνας και σε δυο πολίτες του Λεσόθο, ενώ άλλες δυο 
υποτροφίες παραχωρήθηκαν σε δύο πολίτες της Γκάνας εξίσου από την Κυπριακή ∆ημοκρατία (κόστος 
διδάκτρων) και το Ίδρυμα «Αναστάσιος Γ. Λεβέντη» (κόστος διαμονής, διατροφής και επιδομάτων). Όλοι οι 
ξένοι σπουδαστές συμπλήρωσαν τις σπουδές τους τον Ιούλιο 2012 και έχουν ήδη πάρει τα διπλώματα τους 
στη ∆ασοπονία. 

 Ενώ είχαν προσφερθεί από την Κυπριακή ∆ημοκρατία δύο υποτροφίες για το διετές πρόγραμμα 
σπουδών του Κολεγίου 2011-2013, μια προς την Γκάνα και μια προς την Γουιάνα, η Γουιάνα δεν 
ανταποκρίθηκε, ενώ η Γκάνα είχε υποβάλει την αίτηση της εκπρόθεσμα. Αποτέλεσμα αυτού είναι σήμερα να 
μην υπάρχουν ξένοι σπουδαστές στο ∆ασικό Κολέγιο μετά την αποφοίτηση και των τελευταίων ξένων 
σπουδαστών το 2012. 

 Για την ακαδημαϊκή περίοδο 2012-2014, εγκρίθηκαν δύο μερικές υποτροφίες διετούς διάρκειας σε δύο 
υπηκόους της Γκάνα, που αναμένεται να φτάσουν στο ∆ασικό Κολέγιο στις αρχές Οκτωβρίου 2012. 

Κουβανός σπουδαστής στο ∆ασικό Κολέγιο 

 Κατά τη διάρκεια επίσημης επίσκεψης του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κ. ∆ημήτρη Χριστόφια 
στην Κούβα το 2009, ο κος Πρόεδρος δεσμεύτηκε για παραχώρηση μιας υποτροφίας διετούς διάρκειας σε 
θέματα δασοπονίας σε Κουβανό υπήκοο. 

 Για υλοποίηση της πιο πάνω δέσμευσης, η Κυπριακή ∆ημοκρατία προχώρησε το 2010 και πρόσφερε 
μια υποτροφία σε Κουβανό υπήκοο για φοίτηση στο πρόγραμμα σπουδών του ∆ασικού Κολεγίου, στον Τομέα 
της ∆ασοπονίας για την περίοδο 2010-2012. Η Κουβανική πλευρά απέστειλε υποψήφιο, ο οποίος όμως 
κρίθηκε ακατάλληλος από το ∆ασικό Κολέγιο, αφού δεν πληρούσε το κριτήριο της ικανοποιητικής γνώσης της 
Αγγλικής γλώσσας. Ο υπότροφος κατόπιν συνεννόησης με το Γραφείο Προγραμματισμού και το Υπουργείο 
Εξωτερικών, επέστρεψε στη χώρα του δυο μήνες μετά την άφιξη του στην Κύπρο. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι τα θέματα υποτροφιών προς ξένες χώρες τυγχάνουν χειρισμού από το Γραφείο 
Προγραμματισμού σε συνεννόηση με το Υπουργείο Εξωτερικών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού        
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.010, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ξενοδοχείο “Βερεγγάρια” και πιθανή επαναλειτουργία του ως καζίνο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.02.010 και ημερ. 3/9/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Οι ιδιοκτήτες του πρώην ξενοδοχείου «ΒΕΡΕΓΓΑΡΙΑ» στον Πρόδρομο, υπέβαλαν αίτηση στην αρμόδια 
Πολεοδομική αρχή για την εξασφάλιση Πολεοδομικής Άδειας για τη δημιουργία ξενοδοχείου 4 αστέρων, 
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δυναμικότητας 80 δωματίων, 164 κλινών. Με βάση την ακολουθούμενη διαδικασία, η αίτηση διαβιβάστηκε από 
το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, ο οποίος γνωμοδότησε θετικά 
στις 31/1/2012. 

3. Όσον αφορά στο ερώτημα σας σχετικά με τη λειτουργία του εν λόγω ξενοδοχείου και ως καζίνο, 
σημειώνεται ότι για το εν λόγω θέμα μέχρι σήμερα δεν υπάρχει οποιαδήποτε απόφαση για την κατασκευή και 
λειτουργία ή μη καζίνο στις ελεγχόμενες από την Κυπριακή ∆ημοκρατία περιοχές. 

4. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις ή/και περαιτέρω πληροφορίες τυχόν 
χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού      
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.012, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.02.012 και ημερ. 31/8/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Πάγια θέση τόσο του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας & Τουρισμού όσο και του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού αποτελεί ότι οι ξενοδόχοι θα πρέπει να καταβάλλουν κάθε δυνατή προσπάθεια ώστε 
να στελεχώνουν τα τμήματα των ξενοδοχείων που προσφέρουν άμεσες υπηρεσίες στους πελάτες (όπως το 
εστιατόριο, το μπαρ, η υποδοχή) με κατάλληλα καταρτισμένους Κύπριους εργοδοτούμενους έτσι ώστε να 
προσφέρεται στους πελάτες, ντόπιους και ξένους, υψηλό επίπεδο εξυπηρέτησης αλλά και να εμπλουτίζεται η 
τουριστική τους εμπειρία με την πατροπαράδοτη κυπριακή φιλοξενία, που είναι παραδεκτό ότι είναι έμφυτη 
στους Κύπριους εργοδοτούμενους. 

3. Η δυνατότητα θεσμικής ρύθμισης του θέματος αυτού εξετάζεται την παρούσα χρονική περίοδο από το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα Εργασίας) σε στενή συνεργασία με τον ΚΟΤ και 
άλλα συναρμόδια κυβερνητικά τμήματα και οργανισμούς του δημοσίου και εν συνεχεία θα ακολουθήσει σχετική 
διαβούλευση με τους αρμόδιους φορείς του ιδιωτικού τομέα (ΠΑ.ΣΥ.ΞΕ. κ.ά). 

4. Επισημαίνεται ωστόσο, ότι στην πιο πάνω διαδικασία θα πρέπει να ληφθούν υπόψη και σχετικές 
Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και ειδικότερα η Οδηγία για τις υπηρεσίες και οι Οδηγίες για τα 
επαγγελματικά προσόντα. 

5. Ανεξαρτήτως των πιο πάνω, πληροφορείσθε ότι η Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού προσφέρει 
γενναιόδωρη χορηγία σε όσες ξενοδοχειακές επιχειρήσεις επιμορφώσουν το προσωπικό τους (Κύπριους και 
μη) σε θέματα εξυπηρέτησης, φιλοξενίας, ενημέρωσης για τον πολιτισμό, την ιστορία, τα αξιοθέατα της Κύπρου 
καθώς και στην εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας. ∆υστυχώς, η ανταπόκριση των ξενοδόχων σε τέτοια 
προγράμματα είναι περιορισμένη. 

6. Παραμένω στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις ή/και περαιτέρω πληροφορίες τυχόν 
χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού      
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.015, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι στο παρόν στάδιο, 
Επιθεωρητές του Κλάδου Μέτρων και Σταθμών εκπαιδεύονται στη χρήση συγκεκριμένου οργάνου μέτρησης, 
το οποίο αποτελεί μέρος της Κινητής Μονάδας Ελέγχου Ροομετρητών και με το οποίο θα διενεργούνται οι 
έλεγχοι στα τερματικά των πετρελαιοειδών στα αεροδρόμια. Οι εν λόγω έλεγχοι αναμένεται να ξεκινήσουν 
εντός του τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.022, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Απαντάται δια της παρούσης η επιστολή σας με Αριθμό Φακέλου Ερ. 23.06.010.02.022 και ημερ. 13 
Σεπτεμβρίου 2012, με την οποία μας προωθείτε αντίγραφο ταυτάριθμης ερώτησης του Βουλευτή Λευκωσίας 
κου Περδίκη. Συγκεκριμένα διευκρινίζεται ότι ο Βουλευτής αναφέρεται στην γνωμοδότηση της Επιτροπής 
Νομικών Υποθέσεων του ΕΚ, ημερ. 18 Οκτωβρίου 2010 για την κατάλληλη νομική βάση της Πρότασης 
Κανονισμού για τους ειδικούς όρους εμπορικών συναλλαγών με τις περιοχές της Κ∆ στις οποίες η κυβέρνηση 
της Κ∆ δεν ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο» (την λεγόμενη πρόταση κανονισμού για το «απευθείας εμπόριο»). 

 Επισημαίνεται ότι η Επιτροπή Νομικών Υποθέσεων του ΕΚ, με την εν λόγω γνωμοδότησή της, 
αποφάνθηκε ότι η κατάλληλη νομική βάση για την συγκεκριμένη πρόταση Κανονισμού είναι το άρθρο 1(2) του 
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Πρωτοκόλλου Αρ.10 στη Συνθήκη Προχώρησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τον Απρίλιο του 2003. 
Ουσιαστικά η Επιτροπή Νομικών Υποθέσεων με την γνωμοδότησή της, δικαιώνει πλήρως τις θέσεις της 
πλευράς μας και καταλήγει ότι η προτεινόμενη από την Επιτροπή νομική βάση της πρότασης κανονισμού 
(άρθρο 207 - κοινή εμπορική πολιτική) είναι λανθασμένη. 

 Καταλήγοντας, επιθυμούμε να σας διαβεβαιώσουμε ότι το Υπουργείο Εξωτερικών είναι φυσικά ενήμερο 
και παρακολουθεί στενά και με ιδιαίτερη σοβαρότητα την πορεία του ζητήματος της πρότασης κανονισμού για 
το «απευθείας εμπόριο» και προβαίνει σε αποτρεπτικές ενέργειες με αποκλειστικό στόχο την απόσυρση από 
την Επιτροπή της εν λόγω πρότασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.02.041, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.041 και ημερ. 30/8/2012, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με το Μητρώο των Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων, δεκαεπτά από τα 
εβδομήντα οχτώ ιδιωτικά νοσηλευτήρια διαθέτουν την ειδικότητα της Παιδιατρικής ή/και Παιδοχειρουργικής. 

 Εξειδικευμένη Παιδιατρική Νοσηλευτική Μονάδα διαθέτει μόνον ένα ιδιωτικό νοσηλευτήριο, ενώ τα 
υπόλοιπα έχουν διαμορφώσει Θαλάμους Νοσηλείας ειδικά για παιδιά σύμφωνα με τις πρόνοιες του Τμήματος 
Α-Παιδιατρική Νοσηλευτική Μονάδα του Μέρους ΙΙΙ των περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και 
Λειτουργίας) Νόμων του 2001 μέχρι 2011 (αντίγραφο επισυνάπτεται).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.050, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή, κ. Γιώργου Περδίκη, η οποία διαβιβάστηκε με την 
επιστολή σας, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012 και σας πληροφορώ ότι τα στοιχεία που διαθέτει το Γραφείο 
Ανάλυσης και Στατιστικής Αστυνομίας αφορούν γενικά αδικήματα που διαπράχθηκαν κατά παράβαση του περί 
Προλήψεως Πυρκαγιών στην Ύπαιθρο Νόμου και όχι αποκλειστικά την απόρριψη αναμμένων σπίρτων ή 
τσιγάρων ή άλλου αντικειμένου που δυνατόν να προκαλέσει πυρκαγιά. Σύμφωνα με τα στοιχεία αυτά, έγιναν 39 
καταγγελίες το 2010 και 39 το 2011, βάσει του εν λόγω Νόμου. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για περισσότερες πληροφορίες ή διευκρινίσεις, αν κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.073, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.073 και ημερομηνία 31.08.2012, που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί κατά πόσον οι χορηγηθείσες, στον 
Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, πολεοδομικές άδειες για ανέγερση νέων εγκαταστάσεων στο ∆ασούδι της 
Λεμεσού, έχουν ανακληθεί, ως ήταν και η εισήγηση του ∆ιοικητικού Συμβουλίου του ιδίου του Οργανισμού, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η Πολεοδομική Αρχή (Επαρχιακός Λειτουργός Λεμεσού Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως), με 
επιστολή της ημερομηνίας 06.08.2012 προς τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, ενημέρωσε τον Οργανισμό 
ότι οι χορηγηθείσες πολεοδομικές άδειες με αρ. ΛΕΜ/1686/2010 και ΛΕΜ/1687/2010, ημερομηνίας 23.03.2011, 
για την ανακατασκευή χώρου στάθμευσης, κατεδάφιση υφιστάμενων εγκαταστάσεων και ανέγερση 
εστιατορίου, στα τεμάχια αρ. 235, 480 & 481, Φ/Σχ. 2-207-340, Τμήμα 5, στον ∆ήμο Γερμασόγειας, θεωρούνται 
ως άκυρες και στερούμενες οποιουδήποτε νομικού περιεχομένου, εφόσον ο ίδιος ο Οργανισμός, ως αιτητής, με 
ελεύθερη βούληση, αποφάσισε να εγκαταλείψει τις άδειες που εκδόθηκαν κατόπιν σχετικών αιτήσεων του. 

3. Παράλληλα, με σχετική επιστολή της ημερομηνίας 06.08.2012, η Πολεοδομική Αρχή ενημέρωσε 
κατάλληλα την αρμόδια Οικοδομική Αρχή (∆ήμο Γερμασόγειας) υποδεικνύοντας πως τυχόν αιτήσεις για έκδοση 
άδειας οικοδομής, σε σχέση με τις άκυρες πλέον πολεοδομικές άδειες, δεν είναι δυνατόν να γίνουν αποδεκτές. 

4. Οι διάφορες Κινήσεις Πολιτών και Ομάδες Πρωτοβουλίας που υπέβαλαν παραστάσεις κατά της 
υλοποίησης της πιο πάνω ανάπτυξης, έχουν ήδη ενημερωθεί σχετικά, από το Υπουργείο Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.115, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφορικά με το ερώτημα του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, σχετικά με την Ευρωπαϊκή Οδηγία για την 
περιεκτικότητα των καυσίμων των πλοίων σε θείο, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Η Κυπριακή ∆ημοκρατία συμμετείχε ενεργά στις διαπραγματεύσεις (με εκπροσώπους του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε συνεργασία με λειτουργούς του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων) που έλαβαν χώρα κατά τη διάρκεια της ∆ανικής Προεδρίας και χαιρετίζει την τροποποιημένη Οδηγία 
σχετικά με την περιεκτικότητα των καυσίμων πλοίων σε θείο η οποία ταυτίζεται με το αναθεωρημένο 
παράρτημα VI της MARPOL. Η υπό αναφορά Οδηγία σέβεται πλήρως τη διεθνή διάσταση της Ναυτιλίας καθώς 
δεν υιοθετεί περιφερειακά μέτρα και συμβάλει τόσο στη προστασία του περιβάλλοντος όσο και στη βελτίωση 
της ποιότητας του αέρα συμβάλλοντας έτσι στην επίτευξη θετικών επιπτώσεων στην υγεία των πολιτών των 
Κρατών Μελών. 

3. Οι πρόνοιες της αναθεωρημένης Οδηγίας, όπως και το αναθεωρημένο παράρτημα VI της MARPOL 
δυνατό να προκαλέσει οικονομικό αντίκτυπο στη ναυτιλία, ειδικότερα των κρατών της Βαλτικής, καθώς και 
στους διαχειριστές πλοίων που εκτελούν πλόες στην εν λόγω περιοχή, ένεκα του πρόσθετου κόστους 
καυσίμων χαμηλής περιεκτικότητας σε θείο. Συνεπακόλουθα έξοδα ενδέχεται να προκύψουν και από την 
ανάγκη μετατροπής μηχανικών μερών των πλοίων για την εγκατάσταση τέτοιας τεχνολογίας που να επιτρέπει 
την καύση των συγκεκριμένων καυσίμων ή από την ανάγκη χρήσης εναλλακτικών μεθόδων μείωσης των 
εκπομπών, όπως ορισμένοι τύποι πλυντρίδων (Scrubbers). 

4. Ωστόσο η Οδηγία στο άρθρο 4στ προβλέπει ότι τα κράτη μέλη μπορούν να λαμβάνουν οικονομικά μέτρα 
υπέρ των φορέων εκμετάλλευσης που ζημιώνονται από την παρούσα Οδηγία, εφόσον τα μέτρα αυτά είναι 
σύμφωνα προς τους ισχύοντες και τους υπό έγκριση εθνικούς κανόνες για τις κρατικές ενισχύσεις στον 
συγκεκριμένο τομέα. Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η τελική μορφή της τροποποιημένης Οδηγίας, αποτελεί ένα 
ισορροπημένο προϊόν συμβιβασμού των δύο θεσμικών οργάνων (Συμβουλίου και Ευρωκοινοβουλίου). 

5. Όπως έχει αναφερθεί και πιο πάνω, υπάρχουν οικονομικές επιπτώσεις από την εφαρμογή της 
τροποποιημένης Οδηγίας, αλλά δεν λειτουργεί μονομερώς εις βάρος του Κυπριακού ή του Ευρωπαϊκού στόλου 
γενικότερα, αφού η Οδηγία κατά ένα πολύ μεγάλο ποσοστό δεν διαφέρει από τους κανονισμούς που ισχύουν 
παγκόσμια (αναθεωρημένο παράρτημα VΙ της MARPOL). Ως εκ τούτου η εν λόγω Οδηγία δεν αναμένεται να 
λειτουργήσει αρνητικά ως προς τον Κυπριακό στόλο, λαμβάνοντας μάλιστα υπόψη τη θετική περιβαλλοντική 
επίδραση της.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα ολοκληρώσουμε σήμερα τη συζήτηση του 
θέματος που τιτλοφορείται «Η πολιτική του κράτους για τους αποδήμους και τρόποι διατήρησης και ενίσχυσης 
της επαφής των νεότερων γενεών με την Κύπρο», θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Σωτήρη 
Σαμψών και Κυριάκου Χατζηγιάννη. 

 Με βάση τον κατάλογο που έχει ήδη ετοιμασθεί, ο πρώτος ομιλητής στη σημερινή συνεδρία της Βουλής 
στο Κεφάλαιο Τέταρτο είναι ο κ. Σωτήρης Σαμψών, τον οποίο και καλώ να έρθει στο βήμα. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Με την άδειά σας, προς μεγάλη ικανοποίηση, φαντάζομαι, και των συναδέλφων, αλλά και των 
αποδήμων, έχω καλυφθεί πλήρως από το συνάδελφο τον Κυριάκο το Χατζηγιάννη και δε θα πω οτιδήποτε 
άλλο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σαμψών. 

 Παρακαλώ τώρα την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις να έρθει στο βήμα 
για τη δική της παρέμβαση. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομη, κύριοι. 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κυπριακή πολιτεία ανέκαθεν έθετε ως προτεραιότητα τα θέματα του απόδημου κυπριακού ελληνισμού.  
Στο μέτρο που οι δυνατότητές μας το επιτρέπουν, ενισχύουμε το έργο των αποδήμων μας, αναγνωρίζοντας 
ταυτόχρονα τη σημαντική προσφορά τους στον τόπο.  Σε μια δύσκολη και πολύ καθοριστική περίοδο οι 
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απόδημοι συμπαρίστανται στους αγώνες μας, έχοντας ενεργό συμμετοχή και ως πρεσβευτές μας στο 
εξωτερικό. 

 Πρέπει να αναφέρουμε ότι, εκτός από την Παγκόσμια Ομοσπονδία Αποδήμων Κυπρίων (ΠΟΜΑΚ) και 
την Παγκόσμια Συντονιστική Επιτροπή Κυπριακού Αγώνα (ΠΣΕΚΑ), η ΝΕΠΟΜΑΚ, τα νέα παιδιά της 
ομογένειας, έχει ιδιαίτερα σπουδαίο ρόλο να διαδραματίσει.  Φέτος γιόρτασαν τα δεκάχρονα από την ίδρυση 
της οργάνωσης.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, παρακαλώ!   

 Υπάρχει μεγάλη ανησυχία στα έδρανα.  Παρακαλώ ησυχία, για να ακούσουμε την παρέμβαση της 
συναδέλφου. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Η ΝΕΠΟΜΑΚ είναι πιο ισχυροποιημένη από ποτέ με 15 000 μέλη σε διάφορες χώρες.  Στελεχώνεται 
από 150 εθελοντές, οι οποίοι συντονίζουν τις προσπάθειες που καταβάλλονται.  Η δραστηριοποίηση νεαρών 
ομογενών στη ΝΕΠΟΜΑΚ συμβάλλει στην ουσιαστικότερη επαφή και σύνδεσή τους με την Κύπρο. 

 Είχα το προνόμιο να αναμιχθώ και να μοιραστώ σημαντικές στιγμές με τους αποδήμους μας, στην 
παροικία κυρίως της Μεγάλης Βρετανίας.  Βρέθηκα σε σχολεία, άκουσα μικρά παιδιά να τραγουδούν 
παραδοσιακά μας τραγούδια και να απαγγέλλουν ποιήματα Κυπρίων ποιητών.  Συζήτησα με νέους, από τους 
οποίους κάποιοι δεν είχαν την ευκαιρία ποτέ να επισκεφτούν την Κύπρο, άκουσα τις ανησυχίες τους, πολλές 
από τις οποίες συμμερίστηκα.  Πήγα σε λέσχες συνταξιούχων, σε κυριακάτικες λειτουργίες και αυτό που 
κράτησα ήταν η αγάπη, η νοσταλγία και ο πόθος των αποδήμων μας να συντηρούν την ταυτότητά τους και να 
αντιμάχονται την παραμικρή πιθανότητα αφομοίωσης.  Παλεύουν να μεταφέρουν στα παιδιά τους αυτό το τόσο 
ιδιαίτερο συναίσθημα για τον τόπο που τους γέννησε, αλλά συγχρόνως έχουν την επιθυμία να κεντρίσουν και 
σε μας την περιέργεια για το δικό τους τρόπο ζωής, για την καθημερινότητά τους, αλλά και για τους αγώνες 
που διεξάγονται εκεί στην ξενιτιά, με κυρίαρχο στοιχείο την αγωνία τους για τη δικαίωσή μας στα εθνικά θέματα. 

 Σήμερα έχουμε πέραν του μισού εκατομμυρίου απόδημους Κύπριους.  Οι περισσότεροι, άνω των 250 
000-300 000, είναι κάτοικοι Ηνωμένου Βασιλείου.  Ήδη έχει υλοποιηθεί και σε συνεργασία με ακαδημαϊκές 
κοινότητες μεγάλος αριθμός προγραμμάτων, ειδικά σχεδιασμένα για τους απόδημους νέους δεύτερης και 
τρίτης γενιάς.  Στόχος παραμένει η ισχυροποίηση των δεσμών της νεολαίας των αποδήμων με την Κύπρο.  
Πρέπει να γνωρίσουν την ιστορία, τη γλώσσα, τον πολιτισμό, την κουλτούρα μας, η οποία είναι άλλωστε και 
δική τους. 

 Ποια είναι όμως τα ουσιαστικότερα προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα παιδιά των αποδήμων μας;  
Καταρχάς η γλώσσα.  Πολλοί ακούν τα ελληνικά μόνο στο σπίτι και κάποτε δεν έχουν ούτε αυτή τη δυνατότητα.  
Αν αφιερώνουν χρόνο, με ένα ήδη απαιτητικό πρόγραμμα, για να φοιτήσουν σε απογευματινά ελληνικά 
σχολεία, τότε έχουν ίσως την ευκαιρία να εμβαθύνουν κάπως περισσότερο στη γλώσσα.  Αυτό γίνεται όμως με 
προσωπικό κόστος, αφού επιβαρύνεται μια ήδη δύσκολη καθημερινότητα. 

 Παρά την εξαίρετη δουλειά σε επίπεδο διδασκαλίας της γλώσσας που γίνεται στα ελληνικά σχολεία της 
παροικίας, εντούτοις μετά την ηλικία των δεκαέξι χρόνων, που τερματίζεται η φοίτηση, δεν υπάρχει πλατφόρμα 
στην παροικία συντήρησης και περαιτέρω καλλιέργειας της γνώσης της γλώσσας.  Ως αποτέλεσμα, σταδιακά η 
ικανότητα χρήσης της ελληνικής με την πάροδο του χρόνου εξασθενεί, αφού η βασική γλώσσα επικοινωνίας σε 
καθημερινή βάση είναι η αγγλική.  Σε αυτή την περίπτωση η λύση ίσως θα μπορούσε να δοθεί με ένα 
διαδικτυακό πρόγραμμα καλά δομημένο, μέσω του οποίου οι νεαροί Κύπριοι ομογενείς θα μπορούν να 
διδάσκονται και να χρησιμοποιούν την ελληνική γλώσσα σε χρόνο που οι ίδιοι θα επιλέγουν. 

 Έθεσα ως πρώτο το πρόβλημα της γλώσσας.  Ως δεύτερο θα θέσω τον κίνδυνο της αφομοίωσης και της 
συνεχούς προσπάθειας αποφυγής μιας τέτοιας πιθανότητας.  Τα παιδιά των αποδήμων μας μεγαλώνουν σε 
ένα πολυπολιτισμικό περιβάλλον και καλούνται παράλληλα να συντηρήσουν τις παραδόσεις και τα έθιμα της 
Κύπρου και κατ’ επέκταση την κυπριακή τους ταυτότητα.  Πώς λοιπόν διαχέουμε μια αίσθηση περηφάνιας και 
αγάπης σε νέους ανθρώπους για τις κυπριακές τους ρίζες, όταν αυτοί δεν έχουν τους ίδιους συναισθηματικούς 
δεσμούς όπως οι απόδημοι πρώτης γενιάς;  Πώς καταφέρνουμε να τους ευαισθητοποιήσουμε για τα εθνικά 
μας θέματα, όταν δεν έχουν ζήσει τα τραγικά γεγονότα του ’74 και έχουν γεννηθεί και μεγαλώσει στην ξενιτιά; 

 Εύκολες απαντήσεις δεν υπάρχουν.  Θεωρώ ότι είναι πρωταρχικής σημασίας μια άμεση επαφή με την 
Κύπρο και αυτό γίνεται μέσα από συγκεκριμένες πρωτοβουλίες και οργανωμένα προγράμματα, που ήδη 
βρίσκονται σε εξέλιξη και τα οποία δίνουν τη δυνατότητα σε όσους το επιθυμούν να επισκεφτούν την Κύπρο. 

 Ο Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου έχει έναν πολύπλευρο ρόλο να επιτελέσει.  Σε συνεργασία με τη 
ΝΕΠΟΜΑΚ και το Πανεπιστήμιο Κύπρου διοργανώνει εκπαιδευτικά προγράμματα, τα οποία δίνουν την 
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ευκαιρία σε νέους ηλικίας δεκαοκτώ με είκοσι δύο χρόνων από διάφορες χώρες του κόσμου να συμμετάσχουν 
σε ένα πρόγραμμα τριών εβδομάδων το οποίο περιλαμβάνει μαθήματα γλώσσας και ιστορίας.  Μέχρι σήμερα 
περισσότερα από 400 παιδιά αποδήμων έχουν συμμετάσχει στο συγκεκριμένο πρόγραμμα και τα 
αποτελέσματα έχουν δείξει ότι επιστρέφουν στις χώρες όπου διαμένουν με αισθήματα αγάπης για την Κύπρο 
και δείχνουν μια διάθεση συμμετοχής στις δραστηριότητες της παροικίας.   

 Παρόμοια αποτελέσματα είχαμε και από το πρόγραμμα του Ανοικτού Πανεπιστημίου το οποίο στοχεύει 
στην καλλιέργεια γνώσης για τον πολιτισμό μας.  Λειτούργησε πιλοτικά κατά την περσινή ακαδημαϊκή χρονιά, 
έχει διάρκεια ενός έτους και πρόκειται για προπτυχιακό πρόγραμμα.  Σε αυτό συμμετείχαν είκοσι νέοι απόδημοι 
Κύπριοι ηλικίας 25 έως 34 χρόνων από τη Μεγάλη Βρετανία, τον Καναδά, τη Νότιο Αφρική και την Αυστραλία.  
Πρόκειται για εξειδικευμένο πρόγραμμα για την ιστορία της Κύπρου, το οποίο λειτούργησε μέσω ηλεκτρονικής 
πλατφόρμας.  Στο πλαίσιο του προγράμματος περιλαμβάνεται και επίσκεψη στην Κύπρο διάρκειας μιας 
βδομάδας κατά το μήνα Ιούλιο.  Η επίσκεψη αυτή αποτελεί μέρος της εκπαίδευσης και οι φοιτητές κατά την εδώ 
παραμονή τους διαμένουν σε εστίες του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Το κόστος των εισιτηρίων καλύφθηκε από το 
Υπουργείο Εξωτερικών. 

 Οι συμμετέχοντες απεδείχθη ότι έχουν αποκτήσει κίνητρα και ότι έχουν την επιθυμία ανάμειξης σε ό,τι 
αφορά στα κυπριακά θέματα.  Μάλιστα ένας εκ των φοιτητών που συμμετείχε στο πρόγραμμα του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου σήμερα ηγείται του λόμπι στο Ηνωμένο Βασίλειο.  Στόχος είναι να προσφερθεί και την επόμενη 
χρονιά το ίδιο πρόγραμμα. 

 Αναφερόμενη σε θέματα γλώσσας και ιστορίας, θα ήθελα να ανοίξω ένα ακόμα μεγάλο κεφάλαιο που 
καθορίζει τις σχέσεις των ομογενών μας με την Κύπρο μέσα από τη γνώση.  Εστιάζω στο σημαντικό έργο της 
Κυπριακής Εκπαιδευτικής Αποστολής Μεγάλης Βρετανίας, η οποία αποτελεί τον κύριο φορέα μέσω του οποίου 
από το 1969 το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ενισχύει τις προσπάθειες της κυπριακής παροικίας στη 
Μεγάλη Βρετανία για συντήρηση και καλλιέργεια της εθνικής, θρησκευτικής, πολιτιστικής και γλωσσικής 
ταυτότητας των παιδιών και του συνόλου των μελών της.  Σαράντα εκπαιδευτικοί δάσκαλοι βρίσκονται για τη 
φετινή σχολική χρονιά αποσπασμένοι στην ΚΕΑ.  Για να καλυφθούν οι ανάγκες, επιστρατεύονται και 
ωρομίσθιοι δάσκαλοι οι οποίοι είτε βρίσκονται στη Μεγάλη Βρετανία με εκπαιδευτική άδεια είτε είναι μόνιμοι 
κάτοικοι της χώρας.  Λειτουργούν 74 συνολικά παροικιακά σχολεία, στα οποία έχουν φοιτήσει 7 000 περίπου 
μαθητές. 

 Στα πλαίσια των προσπαθειών για παροχή εκπαιδευτικής βοήθειας στους ομογενείς, το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού αποστέλλει εκπαιδευτικό υλικό σε όλα τα ελληνικά σχολεία και φορείς των απανταχού 
ομογενών και φιλοξενεί ομάδες παιδιών από τις διάφορες παροικίες στις κατασκηνώσεις του.  Κατά τη διάρκεια 
της παραμονής τους τα παιδιά έχουν την ευκαιρία να παρακολουθήσουν εκπαιδευτικά προγράμματα σχετικά 
με την ελληνική γλώσσα και τον πολιτισμό. 

 Τα τελευταία χρόνια -και αυτό θα πρέπει να είναι από όλους παραδεχτό- έχουν προωθηθεί αρκετά 
ζητήματα που αφορούν τους απόδημους.  Πέραν των όσων έχω αναφέρει, έχει αναδιαμορφωθεί η δομή στον 
τομέα της διαφώτισης, έχουν αξιοποιηθεί οι δυνατότητες που προσφέρονται από την τεχνολογία για 
αναβάθμιση της επικοινωνίας, το διαδίκτυο, επιλύθηκαν τα προβλήματα με το δορυφορικό πρόγραμμα της 
δημόσιας ραδιοτηλεόρασης.  Το σήμα -και αυτό ήταν διαχρονική απαίτηση των ομογενών- φτάνει σήμερα μέχρι 
την Αυστραλία, Νέα Ζηλανδία, Καναδά, Αμερική.  Εντός των επόμενων δύο μηνών το σήμα της δημόσιας 
ραδιοτηλεόρασης θα φτάνει μέχρι τη Νότιο Αφρική.  Να πω επίσης ότι με οδηγίες της κυβέρνησης το παρόν 
διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ δημιούργησε πρόγραμμα για τους απόδημους με καινούριες παραγωγές και δεν 
προβάλλονται πλέον επαναλήψεις. 

 Βέβαια, πρωτοβουλίες οι οποίες προάγουν την επικοινωνία μεταξύ των ομογενών μας λαμβάνονται και 
σε τοπικό επίπεδο σε κάθε χώρα με τη διοργάνωση διάφορων δραστηριοτήτων, όπως ποδοσφαιρικά 
τουρνουά, φεστιβάλ και βραδιές ψυχαγωγίας με μουσική, ούτως ώστε να δίνεται η ευκαιρία σε νέους να 
κοινωνικοποιούνται και να ανταλλάσσουν απόψεις και προβληματισμούς. 

 Πληροφοριακά αναφέρω ότι τα τελευταία δέκα χρόνια, σύμφωνα με τα στοιχεία της Νεολαίας της 
Ομοσπονδίας Αποδήμων Κυπρίων, πέραν των 50 000 ατόμων έχουν παρευρεθεί σε τέτοιες εκδηλώσεις και 
περίπου 5 000 έχουν συμμετάσχει σε ποδοσφαιρικά τουρνουά.  Έχουν γίνει αναμφίβολα πολλά.  Μπορούν να 
γίνουν περισσότερα;  Απαντώ “ναι”!  Οι δεσμοί με την ομογένεια είναι άρρηκτοι, οι σχέσεις διατηρούνται 
ζωντανές. 

 Κλείνοντας, θέλω για άλλη μια φορά να αναφερθώ στη ΝΕΠΟΜΑΚ, στη νεολαία των αποδήμων 
Κυπρίων, και να πω ότι οι νέοι αποτελούν το καλύτερο κομμάτι κάθε κοινωνίας.  Κουβαλούν την ελπίδα για ένα 
καλύτερο αύριο και η Κύπρος θα συνεχίσει να έχει άξιους πρεσβευτές τους νεαρούς ομογενείς σε κάθε γωνιά 
του κόσμου. 

   Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Τώρα θα καλέσω στο βήμα τον κ. Σοφοκλή Φυττή από το ∆ημοκρατικό Κόμμα για τη δική του 
συνεισφορά στη συζήτηση. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο ρόλος των αποδήμων Κυπρίων ήταν πάντοτε δημιουργικός και καθοριστικός για την προβολή της 
πατρίδας μας στο εξωτερικό, ιδιαίτερα μάλιστα αναφορικά με τη διαφώτιση και την προώθηση των θέσεων της 
Κύπρου για το κυπριακό πρόβλημα και τις διεκδικήσεις μας. 

 Οι απόδημοι, οι οποίοι ήταν πάντα οργανωμένοι σε θρησκευτικούς, εκκλησιαστικούς, πολιτιστικούς, 
εκπαιδευτικούς, παροικιακούς ή άλλους συνδέσμους και κοινότητες, για να κρατήσουν ζωντανούς τους 
δεσμούς τους με την Κύπρο, καθώς και με την ελληνική τους ταυτότητα, ίδρυσαν την ΠΟΜΑΚ και την ΠΣΕΚΑ 
αμέσως μετά την τουρκική εισβολή το 1974.  

 Εξαιρετικής επίσης σημασίας αποτέλεσε και η ίδρυση πριν από μια δεκαετία της ΝΕΠΟΜΑΚ, της 
Νεολαίας της Παγκόσμιας Ομοσπονδίας Αποδήμων Κυπρίων, στην οποία  δραστηριοποιούνται πολλοί νέοι, 
χιλιάδες μπορώ να πω, αναφορικά με τα θέματα που απασχολούν την ομογένεια, με πρώτιστο στόχο τη  
διατήρηση και ενίσχυση της επαφής των νεότερων γενεών με την Κύπρο, τον πολιτισμό και τις παραδόσεις 
μας. 

 Η δράση και η προσφορά τους όλα αυτά τα χρόνια κρίνεται ιδιαίτερα σημαντική και υποβοηθητική για 
την εθνική μας υπόθεση.  Κατάφεραν με εκδηλώσεις και άλλες δραστηριότητες να μεταφέρουν τον πόνο, την 
τραγωδία και τον αγώνα της Κύπρου στις χώρες που διαμένουν και να ευαισθητοποιήσουν κυβερνήσεις, 
πολιτικά κόμματα, οργανώσεις, καθώς και ευρύτερα την κοινή γνώμη.  Με τη συνεχή δράση τους κρατούν στην 
πολιτική επικαιρότητα των χωρών τους το Κυπριακό ως διεθνές πρόβλημα εισβολής και κατοχής μεγάλου 
μέρους των εδαφών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από την Τουρκία, η οποία ως κατοχική δύναμη συνεχίζει την 
καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων  του λαού μας.  

 ∆ιαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις της Κύπρου, από το 1974 μέχρι σήμερα, είχαν και έχουν πολλές ελπίδες 
και προσδοκίες από τους απόδημούς μας. Θεωρούνται πρεσβευτές της Κύπρου στις χώρες διαμονής τους, με 
βασική αποστολή την πολιτική της διαφώτισης και προώθησης των θέσεών μας αναφορικά με την επίλυση του 
κυπριακού προβλήματος.  Η συνεχής καταγγελία της παρανομίας και της αδιαλλαξίας της Τουρκίας αποτελεί 
πρώτιστη και βασική αποστολή της διαφώτισης που προωθούν οι απόδημοί μας.  Γι’ αυτό, η πολιτεία και όλοι 
μας, οφείλουμε να ενισχύουμε τις προσπάθειές τους και να στηρίζουμε το έργο τους μέσω διαύλων 
αμφίδρομης επικοινωνίας και αλληλοενημέρωσης. 

 Στους σημερινούς καιρούς  που ζούμε, της παγκοσμιοποίησης και της οικονομικής ύφεσης στην 
Ευρώπη και όχι μόνο, του διαρκούς και σκληρού ανταγωνισμού και του προσδιορισμού των διεθνών σχέσεων 
στη βάση διαφόρων συμφερόντων, η σημασία του κυπριακού ελληνισμού της διασποράς δημιουργεί αυξημένες 
ευθύνες στο κράτος. Είναι σήμερα όσο ποτέ άλλοτε επιβαλλόμενη η στήριξη των αποδήμων μας από το 
κράτος.  Χρειάζεται παράλληλα σωστή καθοδήγηση και ειλικρινής συνεργασία, ώστε να μπορέσουν να φέρουν 
εις πέρας την αποστολή τους, έτσι όπως αυτή καθορίζεται από τις σημερινές περιστάσεις.  Η διάσπαση και των 
αποδήμων θα είναι πλήρως καταστροφική. 

 Σ’ αυτό το παγκοσμιοποιημένο περιβάλλον πρέπει να υπάρξει η απαραίτητη συνεργασία τόσο από το 
κράτος και την πολιτεία όσο και από τα κόμματα, τους οργανωμένους φορείς και την εκκλησία, ώστε να 
βρεθούν νέοι τρόποι προβολής, προώθησης και στήριξης των εθνικών μας συμφερόντων και διεκδικήσεων, 
αλλά και ενίσχυσης δράσεων σε όλα τα μήκη και πλάτη του πλανήτη.  Όλοι έχουμε ευθύνη, ο καθείς στο 
μερίδιο που του αναλογεί, για τους νέους αυτούς τρόπους.  Χρειάζεται ενότητα και ένα αρραγές εθνικό μέτωπο.  
Ένας τέτοιος σχεδιασμός είναι ευθύνη και αρμοδιότητα πρώτιστα της κυβέρνησης.  

 Στα πλαίσια συνεργασίας Κύπρου και Ελλάδας, πιστεύω ότι ήδη έχουν προβεί στις δέουσες 
διαπιστώσεις και άρχισε να αναπτύσσεται ένας ουσιαστικός προγραμματισμός προς αυτή την κατεύθυνση.  Οι 
αγώνες και οι επιδιώξεις είναι κοινοί.  Είναι γνωστό ότι η  ΣΑΕ, η Συνομοσπονδία Αποδήμων Ελλήνων, 
εκπληρώνει ένα πολύ σοβαρό ρόλο όσον αφορά τους Ελλαδίτες απόδημους. Ο ελληνισμός γενικά της 
διασποράς μπορεί να συνεισφέρει ουσιαστικά προς αυτή την κατεύθυνση, αψηφώντας τις δύσκολες συγκυρίες 
που πλήττουν Ελλάδα και Κύπρο, λόγω της πρωτοφανούς οικονομικής ύφεσης και κρίσης χρέους.  

 Παρά τις δυσκολίες αυτές, ο απόδημος ελληνισμός πρέπει να μείνει ανεπηρέαστος και προσηλωμένος 
στην αποστολή του, στη διατήρηση δηλαδή της ενότητας και της κυπριακής καταγωγής, στη διατήρηση της 
γλώσσας και στη διατήρηση της φλόγας για την αγάπη προς την Κύπρο και τους ιδιαίτερους τόπους 
καταγωγής τους.  Ο απόδημος κυπριακός ελληνισμός, παρά τις έντονες αντίξοες συνθήκες, θα πρέπει για 
ιδιαίτερα εθνικούς λόγους να αντιπαλέψει την αφομοίωση την οποία υφίσταται με πολλούς τρόπους στις χώρες 
διαμονής του. 
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 Η αναβάθμιση και αναζωογόνηση των σχέσεων Κύπρου και Ελλάδας με πολλές ομάδες κρατών, 
παράλληλα με την αξιοποίηση του ρόλου μας μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πιστεύουμε πως θα συμβάλουν 
στην επιτυχία των προσπαθειών μας για την προώθηση και στήριξη των εθνικών μας διεκδικήσεων. 

 Παράλληλα, ο ρόλος της Εκκλησίας της Κύπρου είναι ιδιαιτέρως σημαντικός στην προσπάθεια στήριξης 
της ομογένειας σε πολιτιστικό, θρησκευτικό και κοινωνικό επίπεδο.  Η Εκκλησία διαχρονικά έχει αποτελέσει ένα 
στήριγμα και έχει βοηθήσει τον ελληνισμό διαμέσου των αιώνων στο να παραμείνουν ενωμένοι οι Έλληνες και 
να διατηρήσουν την ταυτότητά τους, τα ήθη και τα έθιμα.  Η μεταλαμπάδευση των αρχών και των αξιών του 
ελληνορθόδοξου φρονήματος, θεωρούμε ότι αποτελεί ευθύνη και αποστολή της Εκκλησίας μας.  Είναι πολύ 
σημαντικό πιστεύω οι νέοι δεύτερης και τρίτης γενιάς αποδήμων να παραμείνουν κοντά στην Εκκλησία, ως 
φορέα θρησκευτικής πίστης, αλλά και διατήρησης της πολιτιστικής μας παράδοσης.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ορισμένες σκέψεις και εισηγήσεις για βελτίωση της κατάστασης είναι χρήσιμο να ακουστούν, ιδιαίτερα 
σε ό,τι αφορά τη διατήρηση και ενίσχυση της επαφής των νεότερων γενεών αποδήμων με την Κύπρο.  Βέβαια, 
η κάθε εισήγηση μπορεί να μελετηθεί ανάλογα με τη χώρα φιλοξενίας των αποδήμων μας και τις τοπικές 
συνθήκες. 

 Εισηγούμαστε έτσι την παροχή κινήτρων προς τους απόδημους νέους, ώστε να υπάρχει ενθάρρυνση 
για φοίτηση στα πανεπιστήμια της χώρας μας.  Σημειώνω ότι ήδη το Πανεπιστήμιο Κύπρου παρέχει κάποιες 
υποτροφίες που απευθύνονται και προς τους απόδημούς μας, αλλά αυτό δεν είναι αρκετό από μόνο του.  
Χρειάζεται το κράτος να δημιουργήσει εκείνες τις προϋποθέσεις, παρέχοντας συγκεκριμένα κίνητρα μέσω 
υποτροφιών για φοίτηση αποδήμων σπουδαστών σε όλα τα πανεπιστήμια της χώρας τόσο κρατικά όσο και 
ιδιωτικά.  Οι παλιννοστούντες μαθητές-φοιτητές θα μπορούσαν να έχουν στοχευμένα κίνητρα, για να έρθουν να 
φοιτήσουν και να παραμείνουν στο νησί μας. 

 Υποστηρίζουμε επίσης την περαιτέρω ενίσχυση της παροικιακής παιδείας, απρόσκοπτα, χωρίς να 
επιτρέψουμε στην οικονομική ύφεση που μαστίζει Ελλάδα και Κύπρο να αποβεί εις βάρος των παιδιών της 
ομογένειας, διασφαλίζοντας τα επιμίσθια  των δασκάλων της παροικίας.  Να ενθαρρύνουμε επίσης 
προγράμματα επισκέψεων μαθητών από σχολεία της ομογένειας κατά τους καλοκαιρινούς μήνες, ώστε η 
εκμάθηση της γλώσσας να συνδυάζεται ευχάριστα με τις καλοκαιρινές διακοπές τους.  Μια καλή ιδέα θα ήταν 
όπως τέτοια προγράμματα υιοθετηθούν σε συνεργασία με την τοπική αυτοδιοίκηση, ιδιαίτερα τους 
κατεχόμενους δήμους και κοινότητες. 

 Για να είμαστε όμως και ρεαλιστές, να αναφέρω ότι γνωρίζουμε καλά τις δυσκολίες που αντιμετωπίζουν 
τα παιδιά των αποδήμων αναφορικά με την εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας, αφού τα παιδιά είναι 
υποχρεωμένα να παρακολουθούν τις εγκύκλιες σπουδές των χωρών διαμονής τους, με αποτέλεσμα να 
κλέβουν από τον πολύτιμο ελεύθερό τους χρόνο, για να παρακολουθούν τα μαθήματα στα ελληνικά σχολεία.  
Επομένως, η διδασκαλία της ελληνικής γλώσσας θα πρέπει να γίνει πιο ελκυστική, ώστε τα παιδιά να μην την 
αντιμετωπίζουν ως καταναγκασμό.  Λόγω της σοβαρότητας του προβλήματος, θα πρέπει οι γονείς να μιλούν 
την ελληνική γλώσσα στα παιδιά από τη νηπιακή τους ηλικία.  Προς αυτή την κατεύθυνση μπορούν να 
αναπτυχθούν και να ενισχυθούν διαδικτυακά προγράμματα σε συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού και την Υπηρεσία Αποδήμων και Επαναπατρισθέντων για την εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας 
από το σπίτι. 

 Στο σημείο αυτό να χαιρετίσουμε την πρωτοβουλία της ΝΕΠΟΜΑΚ και του Συμβουλίου Αποδήμου 
Ελληνισμού για το πρόγραμμα δωρεάν εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας μέσω του διαδικτύου.  
Αντιλαμβάνομαι ότι έχουν επίσης γίνει αρκετά σε επίπεδο συνεργασίας μεταξύ Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου 
και ΝΕΠΟΜΑΚ.  Εισηγούμαστε ότι είναι  αναγκαίο όπως τα δύο αυτά σώματα συσφίξουν περαιτέρω τη 
συνεργασία τους, αρχής γενομένης από τη συμμετοχή στο ειδικό Συμβουλευτικό Σώμα του Οργανισμού 
Νεολαίας αντιπροσωπείας της ΝΕΠΟΜΑΚ και με τακτικές, θεσμοθετημένες, ολοήμερες συνεδριάσεις, 
τουλάχιστον δύο φορές το χρόνο.  Με αυτό τον τρόπο θα συντονίζονται οι δράσεις τους για τους επόμενους 
μήνες, με στόχο τη συναντίληψη και συναπόφαση σε διάφορα θέματα που τους αφορούν. 

 Επίσης, πρέπει να υποβοηθούνται όσοι επιθυμούν τον επαναπατρισμό.  Μετά λύπης μου παρατηρώ ότι 
παρουσιάζονται προβλήματα στους απόδημους επαναπατρισθέντες σε ό,τι αφορά την ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη-κάρτα νοσηλείας, αλλά και σε θέματα συντάξεων.  

 Αποτελεί δυσμενή διάκριση και κατάφορη αδικία από ένα κράτος που θέλει να σέβεται τους πολίτες του 
και το οποίο παρέχει αφειδώλευτα συγκεκριμένα ωφελήματα προς τους συμπατριώτες μας Τουρκοκύπριους 
την ίδια στιγμή να δυσκολεύει ή να αρνείται την παροχή των ίδιων ωφελημάτων σε απόδημους και 
επαναπατρισθέντες Ελληνοκύπριους, οι οποίοι σε πολλές περιπτώσεις έχουν εξαναγκαστεί να ξενιτευτούν 
ακριβώς λόγω της εισβολής και της κατοχής.   

 Η αδικία εντείνεται, εάν αναλογιστεί κανείς ότι πολλοί από τους Τουρκοκύπριους οι οποίοι εργάζονται 
στις ελεύθερες περιοχές και απολαμβάνουν τα ωφελήματα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας επιστρέφουν στα 
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κατεχόμενα και Κύριος οίδε ποιου πρόσφυγα την περιουσία νέμονται!  Αυτό το επισημαίνω, για να καταδείξω 
το μέγεθος του προβλήματος που συναντούν πολλοί απόδημοι πρόσφυγες όταν επαναπατρίζονται και 
αντιμετωπίζουν τεράστιες δυσκολίες, για να περιληφθούν στα στεγαστικά σχέδια των προσφύγων ή και σε 
άλλα σχέδια κοινωνικής πολιτικής. 

 Επίσης, ανάμεσα στους απόδημούς μας υπάρχουν εξαιρετικού επιπέδου επιστήμονες, καταξιωμένοι ο 
καθένας στον τομέα του, που διαπρέπουν σε πανεπιστήμια, οργανισμούς, επιχειρήσεις και ούτω καθεξής, για 
τους οποίους η Κύπρος νιώθει ιδιαίτερη υπερηφάνεια.  Μάλιστα ορισμένοι γίνονται και νομπελίστες!  Η πολιτεία 
οφείλει να στραφεί προς όλους αυτούς τους απόδημούς μας και ιδιαίτερα τους νέους και να ζητήσει τη 
συμμετοχή και τη συνεργασία τους σε στοχευμένες προσπάθειες για αντιμετώπιση της εξαιρετικά κρίσιμης 
κατάστασης που διέρχεται η πατρίδα μας τόσο στο Κυπριακό όσο και στην οικονομία.  Πέραν της ικανοποίησής 
τους για την αναγνώριση από την πατρίδα τους, αυτή η ενέργεια θα τους δώσει ένα επιπλέον κίνητρο να 
παραμείνουν κοντά στις ρίζες τους και να νιώσουν ότι προσφέρουν στον τόπο τους. 

 Προς αυτή την κατεύθυνση, μια εισήγηση που μπορεί να μελετηθεί και να εφαρμοστεί είναι η σύσταση 
ενός άτυπου συμβουλίου υπό την ευθύνη του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ή του Υπουργού Εξωτερικών στο 
οποίο να συμμετέχουν έγκριτοι επιστήμονες και καταξιωμένες προσωπικότητες της ομογένειας. Στόχος η 
αλληλοενημέρωση και η προώθηση θεμάτων που αφορούν τις εθνικές μας διεκδικήσεις τόσο σε πολιτικό όσο 
και σε οικονομικό επίπεδο.  Με αυτό τον τρόπο μπορούμε να αξιοποιούμε στο έπακρο τις όποιες προκλήσεις 
παρουσιάζονται μπροστά μας και να ενισχύουμε τη διείσδυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σ’ όλα τα διεθνή 
φόρα και στους χώρους  λήψης αποφάσεων. 

 Περαιτέρω, εισηγούμαστε την παροχή ισχυρών κινήτρων, ειδικά για τους νέους  απόδημούς μας, ώστε 
να ενθαρρυνθούν να επενδύσουν στην πατρίδα μας σε διάφορους τομείς.  Παράλληλα, θετικό μέτρο για τους 
παλιννοστούντες είναι η μείωση των φόρων απόκτησης κατοικίας, αυτοκινήτου και επαγγελματικής στέγης.  
Κάτι υπάρχει σ’ αυτό το επίπεδο, αλλά πρέπει να ενισχυθεί περαιτέρω.  Κατανοούμε τις οικονομικές δυσκολίες 
που αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία, όμως θα πρέπει να εξεταστούν τρόποι, για να επιλυθεί το πρόβλημα 
με τη δορυφορική κάλυψη των προγραμμάτων του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και άλλων σταθμών.  
Είμαι βέβαιος ότι οι προσπάθειες τόσο της δημόσιας όσο και της ιδιωτικής τηλεόρασης και των ραδιοφωνικών 
σταθμών μέσω του διαδικτύου συνεχώς αναβαθμίζονται. 

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι, όπως οι ίδιοι οι απόδημοι διαβεβαιώνουν όταν τους συναντούμε 
και στο εξωτερικό, αλλά και στα συνέδριά τους, ότι θα συνεχίσουν να συμμετέχουν στους αγώνες της Κύπρου...  
Γιατί, όπως αρκετοί γνωρίζετε, οι ιδρυτές της ΠΟΜΑΚ και της ΠΣΕΚΑ πολύ σωστά αποφάσισαν ότι οι 
απόδημοι θα υποστηρίζουν πάντοτε τη δημοκρατικά εκλελεγμένη κυβέρνηση της Κύπρου και ότι δεν ξεχνούν 
τα κατεχόμενα μέρη της και τους τόπους καταγωγής τους. 

 Όλοι μαζί ενωμένοι θα συνεχίσουν, μαζί με εμάς εδώ στην Κύπρο, το σκληρό και άνισο αγώνα, για να 
ζήσουμε σε μια πραγματικά ελεύθερη πατρίδα χωρίς ξένα στρατεύματα και εγγυήσεις, χωρίς συρματοπλέγματα 
μίσους και διαχωρισμού.  Να ζήσουμε μέσα σε συνθήκες ασφάλειας, ειρήνης, δημοκρατίας και δικαιοσύνης σε 
μια Κύπρο επανενωμένη και ελεύθερη, κοινή και ευτυχισμένη πατρίδα όλων των κατοίκων της, 
Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Αρμενίων, Μαρωνιτών και Λατίνων.  Σε μια πατρίδα όπου θα κατοχυρωθούν 
όλα τα ανθρώπινα δικαιώματα των κατοίκων και ασφαλώς και ημών των προσφύγων, που πολλοί, λόγω 
προσφυγιάς, έχουν καταφύγει στο εξωτερικό. 

  Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φυττή, για τη συνεισφορά σας στη συζήτηση. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Φειδία Σαρίκα από την Ε∆ΕΚ, που είναι ο τελευταίος ομιλητής, με την ομιλία του 
οποίου θα ολοκληρωθεί η συζήτηση του θέματος. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητούμε σήμερα ένα ιδιαίτερα σημαντικό θέμα που είναι άρρηκτα συνδεδεμένο με το παρελθόν, το 
παρόν και πρωτίστως το μέλλον της χώρας μας.  Συζητούμε το θέμα των αποδήμων μας, για να δούμε το ρόλο 
και την προσφορά τους, τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν, την πολιτική του κράτους για στήριξη των 
αποδήμων και επαναπατρισθέντων, ποια νέα μέτρα θα πρέπει να ληφθούν και ποιες νέες πολιτικές θα πρέπει 
να χαραχθούν. 

 Πολλοί συμπατριώτες μας, από την εποχή των παγκόσμιων πολέμων, λόγω της φτώχειας που 
επικρατούσε στην Κύπρο ως συνέπεια της παγκόσμιας οικονομικής κατάστασης αλλά προπάντων λόγω των 
πολιτικών που εφάρμοζαν οι Άγγλοι αποικιοκράτες, αναγκάστηκαν να μετοικήσουν σε διάφορες χώρες, κυρίως 
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στην Αγγλία, την Ελλάδα, την Αφρική και τον Καναδά σε μια προσπάθεια να δημιουργήσουν καλύτερες 
συνθήκες διαβίωσης για τις οικογένειές τους. 

 Οι μεταναστευτικές ροές αυξήθηκαν δραματικά με την τουρκική εισβολή του 1974, η οποία ξερίζωσε 
χιλιάδες συμπατριώτες μας από τις πατρογονικές τους εστίες.  Πολλοί από αυτούς βρήκαν, όπως ήλπιζαν, 
προσωρινό καταφύγιο στις ελεύθερες περιοχές, ενώ άλλοι πήραν το δρόμο της ξενιτιάς και προσπάθησαν να 
κτίσουν από το μηδέν ένα μέλλον γι’ αυτούς και τις οικογένειές τους σε χώρες του εξωτερικού. 

 Σήμερα οι απόδημοι Κύπριοι ξεπερνούν τις 500 000 εγκατεστημένοι στις πέντε ηπείρους και κυρίως 
στην Αγγλία, την Ελλάδα, την Αυστραλία, τον Καναδά, τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής και την Αφρική, χώρες 
στις οποίες συγκεντρώνονται χιλιάδες απόδημοί μας, αλλά και σε πολλές άλλες κυρίως ευρωπαϊκές χώρες 
όπου συγκεντρώνεται μικρότερος αριθμός. 

 Όσα χρόνια και εάν περάσουν, οι απόδημοί μας ως ζωντανό, πολύτιμο και αναπόσπαστο κομμάτι του 
λαού μας βρίσκονται στην πρώτη γραμμή του αγώνα για ελευθερία και δικαίωση.  Με τη δράση και τις 
πρωτοβουλίες τους έχουν καταστεί πρωταγωνιστές και σημαιοφόροι για τον τερματισμό του μιάσματος της 
τουρκικής στρατιωτικής κατοχής και την αποκατάσταση των καταπατημένων ανθρωπίνων δικαιωμάτων και 
ελευθεριών του λαού μας. 

 Είναι αυτοί οι άνθρωποι που μεγαλώνουν τα παιδιά τους σ’ ένα τόπο ξένο, μακριά από την πατρίδα 
τους, προσπαθώντας όμως να τα γαλουχήσουν με τις αξίες του ελληνισμού και να τα διδάξουν για τον τόπο 
τους που βρίσκεται μίλια μακριά και όμως κατέχει τεράστια θέση στην καρδιά τους.  Οι απόδημοί μας έχουν 
προσφέρει και προσφέρουν καθημερινά πολλές υπηρεσίες στην Κύπρο με την πολυδιάστατη δραστηριότητά 
τους. 

 Η πρώτη γενιά των αποδήμων, οι οποίοι είναι καλά οργανωμένοι και αυτοδημιούργητοι, αποτελεί 
παράδειγμα προς μίμηση.  Είναι οργανωμένοι σε σωματεία, σε εκπαιδευτικές οργανώσεις με κύριο σκοπό τους 
τη λειτουργία ελληνικών σχολείων στις κοινότητες, στις κατά τόπους εκκλησίες, σε πολιτιστικούς και άλλους 
συνδέσμους, καθώς και σε ποδοσφαιρικούς συλλόγους. 

 Η Υπηρεσία Αποδήμων και Επαναπατρισθέντων λειτούργησε το 1976 και με την αναβάθμιση του ρόλου 
της αργότερα προσφέρει σημαντικές υπηρεσίες στους αποδήμους, προωθώντας διάφορες πολιτικές και 
προγράμματα.  Βασικός στόχος είναι η διατήρηση επαφής με τους φορείς της διασποράς.  Στο πλαίσιο των 
διάφορων προγραμμάτων σε συνεργασία με τους φορείς των αποδήμων διοργανώνει προγράμματα φιλοξενίας 
παιδιών της διασποράς στην Κύπρο, με στόχο τη γνωριμία τους με τη χώρα καταγωγής τους, τις παραδόσεις, 
τα ήθη και τα έθιμα του τόπου μας, την ιστορία, αλλά και τη σύγχρονη Κύπρο και τη διαφύλαξη της πολιτιστικής 
τους ταυτότητας.  Επίσης, διοργανώνει τα παγκόσμια συνέδρια αποδήμων Κυπρίων, στηρίζει και ενισχύει 
οικονομικά τις πολιτιστικές δραστηριότητες των οργανώσεών τους, μελετά και προωθεί τα θέματα που 
αφορούν τους αποδήμους και τους επαναπατρισθέντες. 

 Μεταξύ των βασικών προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι απόδημοι και οι επαναπατρισθέντες είναι το 
θέμα της απασχόλησης, των κοινωνικών ασφαλίσεων και των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων, της διακίνησης 
κεφαλαίων για όσους κατοικούν σε χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, η ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, η 
εκπαίδευση των παιδιών τους, η εξασφάλιση της κυπριακής υπηκοότητας, τα προβλήματα στέγασης, 
φορολογικά θέματα, προβλήματα αναγνώρισης και ένταξης σε διάφορα κυβερνητικά προγράμματα στέγασης 
και επιδότησης για επαναπατριζόμενους πρόσφυγες. 

 Ωστόσο, τα μεγάλα προβλήματα και δυσκολίες εντοπίζονται στα ζητήματα που σχετίζονται με τα παιδιά 
των αποδήμων μας, τη δεύτερη και τρίτη γενιά ομογενών.  Αυτά τα παιδιά είναι νέοι και νέες που γεννήθηκαν 
και μεγάλωσαν σε μια άλλη χώρα, σε μια άλλη κοινωνία με διαφορετική νοοτροπία και τα οποία προσπαθούν 
να προσαρμοστούν στα δεδομένα που αντιμετωπίζουν, σε μια πραγματικότητα άγνωστη για αυτά.  Τα παιδιά 
των αποδήμων μας είναι αναπόσπαστο κομμάτι της ραχοκοκαλιάς της νεολαίας της Κύπρου.  Γι’ αυτό και η 
πολιτεία οφείλει να εγκύψει με ενδιαφέρον σ’ αυτά και να τους προσφέρει απλόχερα ό,τι προσφέρει σ’ όλα τα 
παιδιά της Κύπρου. 

 Χρειάζεται να δημιουργηθεί μια πλατφόρμα επικοινωνίας με την απόδημη κυπριακή νεολαία, με στόχο 
την ενημέρωση, στήριξη και αξιοποίηση των δυνατοτήτων αυτών των νέων σε διάφορους τομείς, όπως είναι η 
προώθηση του εθνικού προβλήματος και η αξιοποίηση των επιστημονικών και επιχειρηματικών τους 
δυνατοτήτων.  Αυτοί οι νέοι βρίσκονται κυριολεκτικά στις τέσσερις γωνιές του πλανήτη και αυτονόητα μπορούν 
να προσφέρουν πολλά στην πατρίδα μας.  Η πολιτεία οφείλει να συμβάλει στην αναβάθμιση της καθημερινής 
ζωής του απόδημου Κύπριου νέου με τρόπους αποτελεσματικούς και πρακτικούς.  Συγκεκριμένα θα μπορούσε 
να δημιουργηθεί ένα δίκτυο ενημέρωσης των αποδήμων Κύπριων νέων για θέματα εκπαίδευσης και 
επαγγελματικής αποκατάστασης και προοπτικής επαναπατρισμού τους. 

 Βέβαια, για να γεννηθεί η επιθυμία επαναπατρισμού, αυτοί οι νέοι θα πρέπει να έχουν την ευκαιρία να 
έρθουν σε επαφή με την κυπριακή πραγματικότητα και αυτό μπορεί να επιτευχθεί μέσα από οργανωμένες 
επισκέψεις στην Κύπρο.  Αυτές οι επισκέψεις θα μπορούσαν να οργανώνονται μέσα από ένα δίκτυο 
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ανταλλαγών και φιλοξενίας από οικογένειες της Κύπρου και των αποδήμων Κυπρίων, μέσα από προγράμματα 
του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, αλλά και με την αξιοποίηση διαφόρων ευρωπαϊκών προγραμμάτων.  
Έτσι, οι απόδημοι νέοι της Κύπρου θα διατηρήσουν την επαφή με τον τόπο τους και θα ενισχύσουν την αγάπη 
για την πατρίδα τους.  Θα ενημερωθούν για τα προβλήματα της Κύπρου, ιδιαίτερα για το εθνικό μας θέμα, και 
θα συμβάλουν με το δικό τους τρόπο στην προώθησή του.  Ταυτόχρονα, θα μπορέσουν να προσφέρουν στην 
πατρίδα μας σημαντικές υπηρεσίες σε διάφορους άλλους τομείς.  Οι απόδημοί μας θέλουν και μπορούν, φτάνει 
και εμείς να είμαστε πιο κοντά στα προβλήματά τους δίνοντας λύσεις και προοπτικές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Σαρίκα για την ομιλία του, με την οποία έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση για το θέμα των 
αποδήμων. 

 Θα παρακαλέσω τις υπηρεσίες της Βουλής να αποστείλουν όλες τις ομιλίες των βουλευτών στην 
Υπηρεσία Αποδήμων και Επαναπατρισθέντων του Υπουργείου Εξωτερικών. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 18 Οκτωβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί του Αμετάκλητου του ∆ιακανονισμού στα Συστήματα 
Πληρωμών και στα Συστήματα ∆ιακανονισμού Αξιογράφων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.156-2012). 

 2. Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.171-2012). 

 3. Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.177-2012). 

 4. Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς 
∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.178-2012). 

 5. Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν Εμπιστευτικές 
Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς 
(Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.180-2012). 

 6. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων Νόμος (Αρ. 1) του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.189-2012).                                                               

 7. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου Πάφου 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.192-2012). 

 8. Ο περί Ερευνητικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.048-2011). 

 9. Ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός Γενικών 
∆ιευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.081-2012). 

 10. Ο περί ∆ιατυπώσεων Υποβολής ∆ηλώσεων για τα Πλοία κατά τον 
Κατάπλου ή/και Απόπλου από Λιμένες της ∆ημοκρατίας Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.169-2012). 
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 11. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
3) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.096-2011). 

 12. Ο περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.004-2012). 

 13. Οι περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.006-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Τα προβλήματα της κυπριακής γεωργίας, η ανταγωνιστικότητα και οι 
δομές εμπορίας της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη και Σωτήρη Σαμψών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.010-2012). 

 2. «Οι κατασκοπευτικές δραστηριότητες των Βρετανών και η ανάγκη της 
επιβαλλόμενης νόμιμης αντίδρασης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Βαρνάβα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.013-2012). 

 3. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών και 
την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 4. «Η αναγκαιότητα στήριξης των μικρομεσαίων επιχειρήσεων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.015-2012). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Παπαγεωργίου Πάμπος 

Γεωργιάδης Χάρης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γιώργος Περδίκης Γιώργος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κυριακίδου Αθηνά Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Στέλλα Τάσου Γεώργιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Τζιοβάνης Χριστάκης 
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Κώστα Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Λαμάρης Γιάννος Φακοντής Αντρέας 

Λουκαΐδης Γιώργος Φυττής Σοφοκλής 

Μαυρίδης Μάριος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μέσης Χρίστος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μιχαηλίδης Ανδρέας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Νικολαΐδης Νίκος  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη Νόμος του 2012» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα 
Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευσις Οδηγών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή της σε νόμο. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών 
Ειδών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού απολογισμού για 
το έτος 2011 σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, το κείμενο της 
απόφασης και έγκρισή της. 

7. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

8. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Κάτοχοι τουρκοκυπριακών κλήρων - Κάτοχοι καλλιεργήσιμης γεωργικής γης - Πλειστηριασμός της 
συλλογής της οικογένειας Θεμιστοκλή ∆έρβη - Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα 
(εμπιστευτική ερώτηση) - Σύσταση επιτροπής “αλήθειας” για την τύχη των αγνοουμένων - Κατάσχεση 
περιουσιών θανόντων εγκλωβισμένων από το ψευδοκράτος - Παράνομη λατόμηση στην Ξυλοφάγου - 
Αριθμός αλλοδαπών εργατών στην αγροτική οικονομία - Συλλήψεις γυναικών σε χώρους εκπόρνευσής 
τους - Ευρωπαϊκή Οδηγία για την πρόληψη τραυματισμών από αιχμηρά αντικείμενα στο νοσοκομειακό 
τομέα - Κρατικό κονδύλι για στειρώσεις γατών - Νομοσχέδιο για τον έλεγχο του πληθυσμού και την 
ευημερία των γατών - Συντήρηση και ανακαίνιση πολυκατοικίας στον προσφυγικό συνοικισμό 
Στρόβολος ΙΙ - Προβληματική στέγη στο ∆ημοτικό Σχολείο Χρυσελεούσας Στροβόλου - Ασφάλεια 
λυόμενης αίθουσας διδασκαλίας στο Γ΄ ∆ημοτικό Σχολείο Λατσιών - Μη αναγνώριση των τίτλων 
σπουδών ΤΕΙ Ελλάδος ως αντίστοιχων του Πανεπιστημίου Κύπρου και του ΤΕΠΑΚ. 

9. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Σχέδια δρόμων στα Κονιά - Αντιπλημμυρικά έργα στο συνοικισμό ΑΗΚ στη ∆εκέλεια - Κίνδυνος 
διαρροής καυσίμων από πλοία στις Θαλασσινές Σπηλιές στην Πέγεια - Αφαίρεση αμιαντολαμαρίνων 
από εγκαταστάσεις της Εθνικής Φρουράς - Βελτίωση των αγροτικών δρόμων στην Καλλέπεια - 
Ενίσχυση του Γραφείου Σχεδιασμού για τα Άτομα με Αναπηρία - ∆ημιουργία χώρου άθλησης και 
ψυχαγωγίας στο Αβδελλερό - Το εγκαταλελειμμένο κτίριο της ∆ιανέλλειου Τεχνικής Σχολής Λάρνακας - 
Εγγραφή και αναβάθμιση αγροτικών δρόμων στους Αγίους Βαβατσινιάς - Πρόσληψη ειδικού 
αστυφύλακα από το δήμο Στροβόλου - Οι προθέσεις της κυβέρνησης για την ανάπτυξη του Μαρί - 
∆ιαχωρισμός οικοπέδων στο Ζύγι για μεταστέγαση κατοίκων του Μαρί - Μεταστέγαση κατοίκων από το 
Μαρί στο Ζύγι - Το κόστος φρούρησης του Προεδρικού Μεγάρου μετά την έκρηξη στο Μαρί - Αποπομπή 
αστυνομικών από το σώμα - Η ηχορρύπανση από μοτοσικλέτες - ∆ιοργάνωση εκδρομών με σκάφη για 
παράνομο ψάρεμα καρχαριών - Σχέδιο αντιμετώπισης απρόβλεπτης διακοπής της λειτουργίας μονάδας 
αφαλάτωσης - Πρόγραμμα προσφοράς υποτροφιών σε ξένους φοιτητές στο ∆ασικό Κολέγιο Κύπρου - 
∆ημιουργία καζίνου στο ξενοδοχείο “Βερεγγάρια” - Πρόσληψη Κυπρίων στην τουριστική βιομηχανία - 
∆ιεξαγωγή ελέγχου στα τερματικά των πετρελαιοειδών στα αεροδρόμια - Τελωνειακοί κανόνες για το 
εμπόριο μεταξύ ΕΕ-κατεχόμενης Κύπρου - Παιδικές πτέρυγες σε ιδιωτικά νοσηλευτήρια - Καταγγελίες 
και καταδίκες για απόρριψη αντικειμένων που δυνατόν να προκαλέσουν πυρκαγιά στην ύπαιθρο - 
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Αίτημα για ανάκληση πολεοδομικών αδειών που δόθηκαν στον ΚΟΤ - Νέα Οδηγία για την 
περιεκτικότητα των καυσίμων των πλοίων σε θείο. 

10. Συνέχιση της συζήτησης (Ει. Χαραλαμπίδου, Σ. Φυττής, Φ. Σαρίκας) του θέματος «Η πολιτική του 
κράτους για τους αποδήμους και τρόποι διατήρησης και ενίσχυσης της επαφής των νεότερων γενεών με 
την Κύπρο» και λήξη αυτού. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 18ης Οκτωβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 6 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 1 μέχρι 5 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί του Αμετάκλητου του 
∆ιακανονισμού στα Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα ∆ιακανονισμού Αξιογράφων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012», «Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012», «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012», «Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε 
Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν 
Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 Οκτωβρίου 2012.  
Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου. 
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 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η πληρέστερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με 
ορισμένες διατάξεις της Οδηγίας 2010/78/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 24ης 
Νοεμβρίου 2010, για τροποποίηση των Οδηγιών 1998/26/ΕΚ, 2002/87/ΕΚ, 2003/6/ΕΚ, 2003/71/ΕΚ, 
2004/39/ΕΚ, 2004/109/ΕΚ, 2005/60/ΕΚ, 2006/48/ΕΚ, 2006/49/ΕΚ και 2009/65/ΕΚ, όσον αφορά τις εξουσίες της 
Ευρωπαϊκής Εποπτικής Αρχής (Ευρωπαϊκής Αρχής Τραπεζών), της Ευρωπαϊκής Εποπτικής Αρχής 
(Ευρωπαϊκής Αρχής Ασφαλίσεων και Επαγγελματικών Συντάξεων) και της Ευρωπαϊκής Εποπτικής Αρχής 
(Ευρωπαϊκής Αρχής Κινητών Αξιών και Αγορών), η οποία είναι γνωστή και ως “Οδηγία Omnibus”.  

 Ειδικότερα, με τα προτεινόμενα νομοσχέδια ρυθμίζονται θέματα που αφορούν κυρίως: 

1. τις υποχρεώσεις της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου- 

 α. να ενημερώνει την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, τις αρμόδιες αρχές των άλλων κρατών μελών, 
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο Συστημικού Κινδύνου (ΕΣΣΚ) και την Ευρωπαϊκή Αρχή Κινητών Αξιών 
και Αγορών (ΕΑΚΑΑ) για την έκδοση διαταγμάτων εκκαθάρισης κατά συμμετέχοντος σε κηρυχθέν 
σύστημα και για την έγκριση ψηφισμάτων εκούσιας εκκαθάρισης, 

 β. να γνωστοποιεί στην ΕΑΚΑΑ τα κηρυχθέντα συστήματα και τους αντίστοιχους διαχειριστές των εν 
λόγω συστημάτων που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της βασικής νομοθεσίας και 

 γ. να συνεργάζεται με την ΕΑΚΑΑ και να παρέχει προς αυτήν πληροφορίες· 

2. τις υποχρεώσεις της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς- 

 α. να συνεργάζεται με την ΕΑΚΑΑ και να ανταλλάζει ή/και να διαβιβάζει πληροφορίες προς αυτήν, το 
ΕΣΣΚ και τις αρμόδιες εποπτικές αρχές άλλων κρατών μελών, 

 β. να διατηρεί, να επικαιροποιεί και να δημοσιοποιεί το μητρώο των Κυπριακών Επιχειρήσεων 
Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΚΕΠΕΥ)·  

3. τη δυνατότητα της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς- 

 α. να αναφέρει στην ΕΑΚΑΑ τις περιπτώσεις κατά τις οποίες απορρίπτονται ή δεν προωθούνται 
αιτήματά της για συνεργασία σε δραστηριότητες εποπτείας, ελέγχου και έρευνας ή για ανταλλαγή 
πληροφοριών μεταξύ αυτής και άλλων αρμόδιων εποπτικών αρχών κρατών μελών, 

 β. να αναθέτει την υποχρέωση ενημέρωσης και επικαιροποίησης του δημόσιου μητρώου των 
ΚΕΠΕΥ στις ίδιες τις επιχειρήσεις και 

4. την έγκριση, τη δημοσιοποίηση και την καταχώριση σε ειδικό μητρώο του ενημερωτικού δελτίου που 
πρέπει να δημοσιεύεται κατά τη δημόσια προσφορά κινητών αξιών ή την εισαγωγή τους προς 
διαπραγμάτευση. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η “Οδηγία Omnibus” έχει σκοπό μεταξύ 
άλλων τον καθορισμό των περιπτώσεων κατά τις οποίες απαιτείται η εφαρμογή του μηχανισμού διευθέτησης 
διαφωνιών μεταξύ των εθνικών αρμόδιων αρχών.  Ειδικότερα, η εν λόγω Οδηγία σκοπεύει στον εντοπισμό 
καταστάσεων στις οποίες ορισμένα διαδικαστικά ή ουσιαστικά θέματα συμμόρφωσης με το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο που αφορούν το χρηματοοικονομικό τομέα δε δύναται να επιλυθούν από τις αρμόδιες εθνικές αρχές 
και συνεπώς χρειάζεται να παραπεμφθούν στην αρμόδια Ευρωπαϊκή Εποπτική Αρχή.  Σε τέτοια περίπτωση η 
αρμόδια Ευρωπαϊκή Εποπτική Αρχή μπορεί να απαιτήσει από τις εθνικές αρμόδιες εποπτικές αρχές να 
προβούν σε συγκεκριμένες ενέργειες προς επίλυση του θέματος, διασφαλίζοντας τη συμμόρφωση με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο, με δεσμευτικά αποτελέσματα για τις εμπλεκόμενες αρμόδιες αρχές.  Με τον τρόπο αυτό 
επιδιώκεται η βελτίωση της προστασίας του πολίτη και η ανοικοδόμηση της εμπιστοσύνης στο 
χρηματοοικονομικό σύστημα. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα νομοσχέδια, όφειλε να 
εναρμονιστεί με τις διατάξεις της “Οδηγίας Omnibus” μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2011, ωστόσο σημειώνεται ότι 
το πρώτο νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 6 Ιουλίου 2012 και τα υπόλοιπα στις 13 
Σεπτεμβρίου 2012. 

 Κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι το δεύτερο και τέταρτο νομοσχέδιο που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα, εκτός από 
την εναρμόνιση με την «Οδηγία Omnibus», έχουν επιπρόσθετα σκοπό την περαιτέρω εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με άλλες ευρωπαϊκές Οδηγίες. 

 Ειδικότερα, όπως η ίδια δήλωσε, με το δεύτερο νομοσχέδιο προτείνονται βελτιώσεις στον περί ∆ημόσιας 
Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου Νόμο για σκοπούς ορθότερης εναρμόνισης με την Οδηγία 2003/71/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 4ης Νοεμβρίου 2003 σχετικά με το ενημερωτικό δελτίο 
που πρέπει να δημοσιεύεται κατά τη δημόσια προσφορά κινητών αξιών ή την εισαγωγή τους προς 
διαπραγμάτευση, καθώς και την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/34/ΕΚ, ώστε να καθοριστεί το πλαίσιο 
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συνεργασίας της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου με άλλες αρμόδιες εποπτικές αρχές για σκοπούς 
εφαρμογής της βασικής νομοθεσίας. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, με το τέταρτο νομοσχέδιο προτείνονται επίσης βελτιώσεις στον περί 
των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμο, ώστε να 
επιτευχθεί: 

1. ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 2004/109/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 15ης ∆εκεμβρίου 2004 για την εναρμόνιση των προϋποθέσεων διαφάνειας αναφορικά με την 
πληροφόρηση σχετικά με εκδότες των οποίων οι κινητές αξίες έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση σε 
ρυθμιζόμενη αγορά και την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/34/ΕΚ, 

2. καλύτερη εφαρμογή της υφιστάμενης νομοθεσίας από τους εμπλεκόμενους φορείς και  

3. αποτελεσματικότερη εποπτεία από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς. 

 Σημειώνεται ότι οι εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς και 
του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
νομοσχεδίων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του μέλους της βουλευτή του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των θεμάτων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί του Αμετάκλητου του ∆ιακανονισμού στα Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα 
∆ιακανονισμού Αξιογράφων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

2. Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

3. Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

4. Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

5. Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων 
Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για όλα αυτά θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι υπέρ.  

 Ποιος εμίλησε; 

(Γέλια) 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Κατσουρίδη, λέω, που συνταυτίζεστε ακριβώς και συνοδοιπορείτε μαζί μας. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Έπιασε το πνεύμα της κυβέρνησης εθνικής σωτηρίας! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ! 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 1 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Αμετάκλητου του ∆ιακανονισμού στα Συστήματα 
Πληρωμών και στα Συστήματα ∆ιακανονισμού Αξιογράφων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 9.  

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 79 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 94 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 105 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 112 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 126 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 130 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 131 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 132 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 133 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 134 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16.  

 Τροποποίηση του άρθρου 135 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 141 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 18; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 18 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 



262 

 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 16.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 16; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 16 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς 
∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν Εμπιστευτικές 
Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων Νόμος (Αρ. 1) του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 

Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων Νόμος (Αρ. 1) του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και του Γραφείου του Επίτροπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων (ΓΕΡΗΕΤ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €194.370 για 
κάλυψη πρόσθετων αναγκών που προέκυψαν στο ΓΕΡΗΕΤ από την ανάγκη για διενέργεια δαπανών για 
αποπληρωμή φόρου εισοδήματος για τα έτη 2004 έως 2009 λόγω εσόδων του γραφείου από τόκους 
εισπρακτέους που προέκυψαν την περίοδο 2004 έως 2008. 

 Με βάση την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η δαπάνη για την 
αποπληρωμή της εν λόγω φορολογίας θα καλυφθεί από το αποθεματικό του γραφείου και δε θα είναι 
επαναλαμβανόμενη για τα επόμενα έτη. 

 Κατά τη συζήτηση του εν λόγω θέματος η επιτροπή ενημερώθηκε από τον εκπρόσωπο του ΓΕΡΗΕΤ ότι 
υπήρξε καθυστέρηση στην καταβολή του φόρου λόγω διαφορετικής προσέγγισης του ΓΕΡΗΕΤ και του 
Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων σε σχέση με το μέρος των εσόδων του γραφείου που έπρεπε να 
φορολογηθεί.  Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε περαιτέρω ο εκπρόσωπος του ΓΕΡΗΕΤ ενώπιον της επιτροπής, 
όλες οι ανεξάρτητες υπηρεσίες καταβάλλουν φόρο στα έσοδα που προέκυψαν από τόκους εισπρακτέους.  
Παράλληλα, ζήτησε από την επιτροπή όπως προωθήσει στην ολομέλεια του σώματος για ψήφιση το εν λόγω 
νομοσχέδιο πριν από την 31η Οκτωβρίου 2012, ημερομηνία κατά την οποία εκπνέει η ισχύς του περί Ειδικού 
∆ιακανονισμού Φορολογικών Οφειλών Νόμου, ώστε το γραφείο του να επωφεληθεί από τις ειδικές διατάξεις 
του εν λόγω νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του συμπληρωματικού προϋπολογισμού του 
ΓΕΡΗΕΤ για το έτος 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων ποσού ύψους €194.370 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων Νόμος (Αρ. 1) του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου Πάφου (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου Πάφου (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης  Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού  

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση με νόμο, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της 
∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών του Λογιστικού της ∆ημοκρατίας Νόμου [Ν. 112(Ι)/2002], της 
παρασχεθείσας από τον Υπουργό Οικονομικών, διά και εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, εγγύησης για 
την αποπληρωμή δανείου ύψους €4.427.500, που έχει συναφθεί μεταξύ του δήμου Πάφου και της 
Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το προϊόν του δανείου θα 
χρησιμοποιηθεί για τα πιο κάτω έργα: 

1. Συμβολή βόρειου και δυτικού παρακαμπτήριου δρόμου και συμβολή λεωφόρων Ελλάδος και Μεσόγης 
(€575.000). 

2. Βόρειος παρακαμπτήριος δρόμος Γεροσκήπου (τμήμα δημοτικών ορίων Πάφου/Κονιών) (€747.500). 

3. Λεωφόρος Τάφοι των Βασιλέων (από τη λεωφόρο Αποστόλου Παύλου έως τα κοινοτικά όρια Χλώρακα) 
(€3.105.000). 

 Σύμφωνα με την ίδια ενημέρωση, το δάνειο θα τιμολογείται με κυμαινόμενο επιτόκιο Euribor έξι μηνών 
προσαυξημένο κατά 2,7% ετησίως. Το δάνειο θα αποπληρωθεί σε δεκαπέντε χρόνια με δεκαπέντε ετήσιες 
τοκοχρεολυτικές δόσεις και θα εξασφαλίζεται με κυβερνητική εγγύηση.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι το ποσό του δανείου αφορά 
τη συνεισφορά του δήμου Πάφου στα εν λόγω έργα, η οποία ανέρχεται στο ένα πέμπτο της συνολικής 
δαπάνης, ενώ το υπόλοιπο θα καλυφθεί από το κράτος. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή ζήτησε από την εκπρόσωπο του 
Υπουργείου Οικονομικών την κατάθεση στοιχείων ως προς τις συνολικές δανειακές υποχρεώσεις του δήμου 
Πάφου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση 
της σχετικής συμφωνίας δανειοδότησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου Πάφου 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Ερευνητικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 
πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ερευνητικών 
Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Γεωργίου  

 Άριστος ∆αμιανού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Γεωργίου  Γιώργος Περδίκης 

 Όπως είναι γνωστό, η πιο πάνω πρόταση νόμου κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρο του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Νίκο Αναστασιάδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας και το βουλευτή 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη στις 15 Σεπτεμβρίου 2011 και παραπέμφθηκε 
για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, ενώπιον της οποίας εξετάστηκε σε δύο στάδια.  Σε 
πρώτο στάδιο η εν λόγω πρόταση νόμου προωθήθηκε για ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος στις 22 
Σεπτεμβρίου 2011, η οποία, ύστερα από σχετική τροπολογία που κατατέθηκε από όλα τα κόμματα, αποφάσισε 
την ψήφιση σε νόμο μέρους μόνο της πρότασης νόμου [Νόμος αρ. 119(Ι) του 2011], ενώ το εναπομείναν μέρος 
της πρότασης νόμου αφέθηκε, για να προωθηθεί σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Υπενθυμίζεται ότι οι πρόνοιες της πρότασης νόμου στη μορφή που αυτή αρχικά κατατέθηκε 
διελάμβαναν, μεταξύ άλλων, την ανάθεση σε ορισμένες περιπτώσεις εξουσίας διορισμού ερευνητικής 
επιτροπής στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, τον καθορισμό του αριθμού των μελών της ερευνητικής 
επιτροπής και των προσόντων των επιτρόπων, καθώς και τη διεύρυνση των εξουσιών με τις οποίες δύναται να 
περιβληθεί μια ερευνητική επιτροπή, περιλαμβανομένης της εξουσίας για σύνταξη αιτιολογημένης έκθεσης, την 
υποβολή της στο όργανο που τη διόρισε και δημοσιοποίησή της εκτός του μέρους της εκείνου που κρίνεται ότι 
θέτει σε κίνδυνο την εθνική ασφάλεια του κράτους. 

 Συναφώς, υπενθυμίζεται ότι σε πρώτο στάδιο η Βουλή ψήφισε σε νόμο το μέρος της πρότασης νόμου 
που αφορούσε τη διεύρυνση των εξουσιών κάθε ερευνητικής επιτροπής, ενώ αποφάσισε όπως παραμείνουν 
σε εκκρεμότητα ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για περαιτέρω μελέτη οι πρόνοιές της που 
αφορούσαν την εξουσία διορισμού ερευνητικής επιτροπής, τον αριθμό των μελών μιας ερευνητικής επιτροπής 
και τα προσόντα των επιτρόπων. 
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 Στη συνέχεια η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το εναπομείναν μέρος της πρότασης 
νόμου σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 Σεπτεμβρίου και στις 3 Οκτωβρίου 
2012. 

 Ειδικότερα, οι πρόνοιες του υπό συζήτηση μέρους της πρότασης νόμου διαλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, 
τα ακόλουθα: 

1. Η εξουσία διορισμού ερευνητικής επιτροπής, που σήμερα παρέχεται μόνο στο Υπουργικό Συμβούλιο, 
επεκτείνεται στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, όταν στα προς διερεύνηση ζητήματα διαφαίνεται 
ότι εμπλέκονται ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ή υπουργός ή αξιωματούχος που διορίζεται δυνάμει του 
συντάγματος από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ή το Υπουργικό Συμβούλιο. 

2. Καθορίζεται ότι η ερευνητική επιτροπή αποτελείται από τρεις ή περισσότερους επιτρόπους αντί έναν ή 
περισσότερους, όπως προβλέπεται στον υφιστάμενο νόμο. 

3. Ορίζεται ότι ως επίτροποι διορίζονται πρόσωπα επιλεγέντα μεταξύ προσώπων ανώτατου 
επαγγελματικού και ηθικού επιπέδου, εκ των οποίων ο ένας είναι νομομαθής που κατέχει τα προσόντα 
να διοριστεί ως δικαστής του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου ή πρώην δικαστής του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 

 Στα πλαίσια της ανταλλαγής απόψεων μεταξύ των μελών της επιτροπής κατατέθηκαν οι πιο κάτω 
απόψεις, με στόχο την ενσωμάτωση στην πρόταση νόμου σχετικών προνοιών που στοχεύουν στον περαιτέρω 
εκσυγχρονισμό των διατάξεων της υφιστάμενης νομοθεσίας: 

1. Να μη διορίζεται ως επίτροπος πρόσωπο που έχει άμεσο προσωπικό συμφέρον σε σχέση με τα 
ζητήματα που άπτονται της έρευνας ή πρόσωπο που έχει συγγένεια μέχρι τρίτου βαθμού με πρόσωπο 
που εμπλέκεται στα προς διερεύνηση ζητήματα. 

2. Κάθε επίτροπος πριν από το διορισμό του να υποχρεούται να δηλώσει ότι δεν έχει άμεσο προσωπικό 
συμφέρον σε σχέση με τα προς διερεύνηση ζητήματα. 

3. Το διάταγμα διορισμού ερευνητικής επιτροπής να καθορίζει την ημερομηνία ανάληψης των καθηκόντων 
της ερευνητικής επιτροπής. 

4. Να παρέχεται η δυνατότητα παράτασης της περιόδου διορισμού της ερευνητικής επιτροπής. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, η επιτροπή διαμόρφωσε το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε σ’ 
αυτό να διαλαμβάνονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Την εξουσία διορισμού ερευνητικής επιτροπής έχει το Υπουργικό Συμβούλιο ή ο Γενικός Εισαγγελέας 
της ∆ημοκρατίας, σε περίπτωση που διαφανεί ότι στα προς διερεύνηση ζητήματα εμπλέκονται ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ή υπουργός ή αξιωματούχος που διορίζεται σύμφωνα με τις διατάξεις του 
συντάγματος από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ή το Υπουργικό Συμβούλιο. 

2. Ως επίτροποι διορίζονται πρόσωπα επιλεγέντα μεταξύ προσώπων ανώτατου επαγγελματικού και ηθικού 
επιπέδου, εκ των οποίων τουλάχιστον ο ένας είναι νομομαθής που κατέχει τα προσόντα να διοριστεί ως 
δικαστής του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου ή είναι πρώην δικαστής του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 

3. ∆ε διορίζεται ως επίτροπος πρόσωπο που έχει άμεσο προσωπικό συμφέρον σε σχέση με τα ζητήματα 
που άπτονται της έρευνας ή πρόσωπο που έχει συγγένεια μέχρι τρίτου βαθμού με πρόσωπο που 
εμπλέκεται στα προς διερεύνηση ζητήματα και, σε περίπτωση που κατά τη διερεύνηση διαπιστωθεί ότι 
συντρέχει οποιοσδήποτε από τους πιο πάνω λόγους, το Υπουργικό Συμβούλιο ή ο Γενικός Εισαγγελέας 
της ∆ημοκρατίας, αναλόγως ποιος εξέδωσε το διάταγμα διορισμού της ερευνητικής επιτροπής, δύναται 
να ζητήσει την εξαίρεσή του. 

4. Κάθε επίτροπος πριν από το διορισμό του υποχρεούται να δηλώσει ότι δεν έχει άμεσο προσωπικό 
συμφέρον σε σχέση με τα προς διερεύνηση ζητήματα. 

5. Κάθε διάταγμα διορισμού ερευνητικής επιτροπής καθορίζει την ημερομηνία ανάληψης των καθηκόντων 
της. 

6. Το Υπουργικό Συμβούλιο ή ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, αναλόγως ποιος εξέδωσε το 
διάταγμα διορισμού της ερευνητικής επιτροπής, δύναται να παρατείνει την περίοδο διορισμού της για 
περαιτέρω τρεις μήνες. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο διαμορφωμένο στη βάση των πιο πάνω κείμενο της πρότασης 
νόμου περαιτέρω τροποποιήσεις με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών της, καθώς και τη βελτίωσή της από 
νομοτεχνική άποψη. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις, εισηγείται την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως το κείμενό της διαμορφώθηκε στη 
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βάση των πιο πάνω, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Ερευνητικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του διαμορφωμένου κειμένου της πρότασης νόμου στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ∆ΗΚΟ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ερευνητικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός 
Γενικών ∆ιευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», πρόταση νόμου, αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί ∆ιατυπώσεων Υποβολής ∆ηλώσεων για τα Πλοία κατά τον 
Κατάπλου ή/και Απόπλου από Λιμένες της ∆ημοκρατίας Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
∆ιατυπώσεων Υποβολής ∆ηλώσεων για τα Πλοία κατά τον Κατάπλου ή/και Απόπλου από Λιμένες της 

∆ημοκρατίας Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Νίκος Νικολαΐδης 

 Αντρέας Φακοντής  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Οκτωβρίου 2012.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου 
Οικονομικών, της Υπηρεσίας Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως της Αστυνομίας, της Λιμενικής και Ναυτικής 
Αστυνομίας, του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας, της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου, του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου και του Κυπριακού Ναυτιλιακού 
Επιμελητηρίου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η αντικατάσταση του περί ∆ιατυπώσεων Υποβολής ∆ηλώσεων για τα 
Πλοία κατά τον Κατάπλου ή/και τον Απόπλου από Λιμένες της ∆ημοκρατίας Νόμου του 2003 με νέα νομοθεσία, 
για σκοπούς εναρμόνισης αυτής με την Οδηγία 2010/65/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 20ής Οκτωβρίου 2010, σχετικά με τις διατυπώσεις υποβολής δηλώσεων για τα πλοία κατά τον κατάπλου 
ή/και απόπλου από λιμένες των κρατών μελών και για την κατάργηση της Οδηγίας 2002/6/ΕΚ. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο της Αρχής Λιμένων Κύπρου, το νομοσχέδιο στοχεύει στην απλούστευση 
και εναρμόνιση των διοικητικών διαδικασιών που εφαρμόζονται στις θαλάσσιες μεταφορές, μέσω της 
τυποποίησης της ηλεκτρονικής διαβίβασης πληροφοριών και του εξορθολογισμού των διατυπώσεων υποβολής 
δηλώσεων.  Ειδικότερα, το νομοσχέδιο διέπει τον τρόπο με τον οποίο είναι δυνατό να απλουστευθούν και να 
εναρμονιστούν οι διαδικασίες ενημέρωσης, καθώς και τον τρόπο με τον οποίο είναι δυνατό να συλλέγονται 
αποτελεσματικότερα οι πληροφορίες, χωρίς να θίγεται η φύση και το περιεχόμενο των απαιτούμενων 
πληροφοριών ή να εισάγονται οποιεσδήποτε επιπρόσθετες υποχρεώσεις υποβολής δηλώσεων για τα πλοία τα 
οποία δεν υπόκεινται ήδη σε τέτοια υποχρέωση σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία. 

 Σημειώνεται ότι η νομοθετική εναρμόνιση με τις διατάξεις της πιο πάνω Οδηγίας έπρεπε να είχε 
πραγματοποιηθεί μέχρι τις 19 Μαΐου 2012, αλλά το νομοσχέδιο κατατέθηκε στην ολομέλεια του σώματος μόλις 
στις 13 Σεπτεμβρίου 2012. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου από νομοτεχνικής 
άποψης, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Κοινοποίηση πριν από τον κατάπλου σε ή/και απόπλου από λιμένες.  Άρθρο 4. 

 Ηλεκτρονική διαβίβαση δεδομένων.  Άρθρο 5. 

 Ανταλλαγή δεδομένων.  Άρθρο 6. 

 Πληροφορίες που περιέχονται στα έντυπα FAL.  Άρθρο 7. 

 Εξαιρέσεις από τη διαβίβαση πληροφοριών που περιλαμβάνονται στα έντυπα FAL και τις διατυπώσεις 
υποβολής δηλώσεων που απορρέουν από νομικές πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Άρθρο 8. 

 Εμπιστευτικότητα.  Άρθρο 9. 

 ∆ιατάγματα.  Άρθρο 10. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιατυπώσεων Υποβολής ∆ηλώσεων για τα Πλοία κατά τον 
Κατάπλου ή/και Απόπλου από Λιμένες της ∆ημοκρατίας Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ποιος έν’ που λαλεί “όχι” κάθε λίγο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Μιχαηλίδης! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μιχαηλίδη, επειδή ήταν για τα πλοία, έπρεπε να μιλήσεις εσύ! 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Βοηθώ το έργο σας, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.  Να ʼσαι καλά. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 11, 12 και 13 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, εκθέσεις Κατατέθηκαν από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2013 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.197-2012). 

 Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης 
(ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.198-2012). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

3. Ο περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικές και 
Άλλες Περιοχές) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.199-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

4. Ο περί Αποφάσεων του Ευρωπαϊκού 
∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων - 
Αποκατάσταση Προσώπων που 
Καταδικάστηκαν σε Ποινικές Υποθέσεις 
(Αποτελεσματική Εφαρμογή Θεμελιωδών 
∆ικαιωμάτων και Ελευθεριών) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.200-2012). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  
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5. Οι περί της Πρόληψης και της Καταστολής 
της Βίας στους Αθλητικούς Χώρους 
(Επιτηρητές) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.073-2012). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Νομικών  

6. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού (∆ιάρθρωσις και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.074-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

7. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - 
Θέση Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή 
Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών  

8. Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και 
Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την 
Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.076-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

9. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών για 
την παραχώρηση, εκμίσθωση, ανταλλαγή 
ή παραχώρηση άδειας χρήσεως κρατικής 
γης σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, 
όπως αυτή έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση 
αρ. 73.075, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 
2012. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

10. Οικονομικές καταστάσεις του Ταμείου 
Λαχείου Πρόνοιας για το έτος που έληξε 
την 31η ∆εκεμβρίου 2011. 
(Αρ. Φακ. 11.23.001).  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.096-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Νεόφυτο Κωνσταντίνου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος,  
Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
∆ημήτρη Συλλούρη  
εκ μέρους του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος και  
Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.097-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Νικόλα Παπαδόπουλο και 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Άγγελο Βότση 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος,  
Νίκο Νικολαΐδη 
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ  
και ∆ημήτρη Συλλούρη  
εκ μέρους του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος  

3. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2012 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.098-2012). 

Νίκο Τορναρίτη 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Αθηνά Κυριακίδου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος  
και ∆ημήτρη Συλλούρη  
εκ μέρους του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος 

Παιδείας  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.171, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Για ποιους λόγους σε ορισμένους τάφους στο κοιμητήριο Κωνσταντίνου και Ελένης στη Λευκωσία 
αναγράφεται η λέξη “άγνωστος” αντί του ονόματος και υπάρχει προγραμματισμός για διερεύνηση μέσα 
από εκταφές και ταυτοποιήσεις των οστών, εφόσον οι τάφοι αφορούν κατά πάσα πιθανότητα θανάτους 
του 1974; 

2. Τι μέτρα προτίθεται να λάβει το κράτος, προκειμένου να προχωρήσει στην ταυτοποίηση των οστών, και 
πότε προτίθεται να το πράξει; 

3. Πόσοι είναι οι τάφοι με την αναγραφή της λέξης “άγνωστος”; 

4. Υπάρχουν και σε άλλα κοιμητήρια τάφοι με την αναγραφή της λέξης “άγνωστος” και, εάν ναι, σε ποια και 
σε πόσους τάφους ανά κοιμητήριο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.172, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχει και ποιος είναι ο αρμόδιος για τις πολεοδομικές πρόνοιες στη θάλασσα. 

 Επίσης να πληροφορήσει κατά πόσο υπάρχουν διαθέσιμοι χάρτες καλωδίων που διασχίζουν τη 
θάλασσα από και προς την Κύπρο και, εάν υπάρχουν, να μας δοθεί ο χάρτης καλωδίων που διασχίζει τη 
θάλασσα κατά μήκος της ακτογραμμής Παραλιμνίου, Αγίας Νάπας, Σωτήρας και Λιοπετρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.173, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πομού της επαρχίας Πάφου τέθηκε ενώπιόν μου το 
αίτημα για προώθηση της ολοκλήρωσης του σχεδιασμού από το Τμήμα ∆ασών για κατασκευή δύο πάρκων, 
αλλά και για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας προς το κοινοτικό συμβούλιο για την κατασκευή τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται 
ο σχεδιασμός για την κατασκευή των δύο πάρκων και κατά πόσο θα ικανοποιηθεί το αίτημα της κοινότητας για 
παραχώρηση οικονομικής βοήθειας προς το κοινοτικό συμβούλιο για την κατασκευή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.174, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
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 «Κατά την προκήρυξη των θέσεων στα Μεταλυκειακά Ινστιτούτα Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και 
Κατάρτισης (ΜΙΕΕΚ) παρατηρήθηκε πολύ μεγάλο ενδιαφέρον, καθώς ο αριθμός των αιτήσεων ήταν πολύ 
αυξημένος. 

 Πολλοί από τους αιτητές οι οποίοι δεν εγκρίθηκαν εξέφρασαν την επιθυμία όπως δημιουργηθούν νέα 
τμήματα στα ΜΙΕΕΚ, στα οποία θα μπορούν να εγγραφούν όσοι ενδιαφέρονται και για τη φοίτησή τους σε αυτά 
να καταβάλλουν δίδακτρα για κάλυψη των εξόδων λειτουργίας τους. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο δημιουργίας νέων τμημάτων στα ΜΙΕΕΚ με κάλυψη των διδάκτρων των νέων τμημάτων από 
τους ίδιους τους φοιτητές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.175, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πομού της επαρχίας Πάφου τέθηκε ενώπιόν μου το 
αίτημα για διαπλάτυνση του κύριου δρόμου παρά την είσοδο της κοινότητας. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο διαπλάτυνσης του κύριου δρόμου παρά την είσοδο της κοινότητας Πομού και, αν ναι, ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.176, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πομού της επαρχίας Πάφου τέθηκε ενώπιόν μου το 
αίτημα για ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου, ώστε να δημιουργηθεί πρόσβαση από και προς την παραλία της 
κοινότητας. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η ετοιμασία του ρυθμιστικού σχεδίου για δημιουργία πρόσβασης από και προς την παραλία της 
κοινότητας Πομού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.177, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πομού της επαρχίας Πάφου τέθηκε ενώπιόν μου το 
αίτημα για επέκταση του αλιευτικού καταφυγίου Πομού, προκειμένου να καλύψει τις αυξημένες ανάγκες για 
ελλιμενισμό των αλιευτικών σκαφών των ψαράδων της περιοχής. 

 Με την κατασκευή της αποβάθρας το αλιευτικό καταφύγιο συρρικνώθηκε αντί να επεκταθεί, ενώ τα νερά 
στην είσοδο του λιμανιού έγιναν πιο ρηχά, κάτι που δυσκολεύει πολύ τους ψαράδες. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο επέκτασης του αλιευτικού καταφυγίου Πομού και εκβάθυνσης της εισόδου του, προκειμένου να 
καλύψει τις ανάγκες των ψαράδων της περιοχής και, εάν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.178, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πομού της επαρχίας Πάφου τέθηκε ενώπιόν μου το 
αίτημα για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας από το αρμόδιο υπουργείο για επιδιόρθωση των ζημιών που 
υπέστη το πολιτιστικό κέντρο της κοινότητας λόγω της αλμύρας της θάλασσας. Το υπολογιζόμενο κόστος για 
την επιδιόρθωση των ζημιών ανέρχεται στις €50.000. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο παραχώρησης οικονομικής βοήθειας προς το κοινοτικό συμβούλιο Πομού, με σκοπό την 
επιδιόρθωση των ζημιών που υπέστη το πολιτιστικό κέντρο της κοινότητας από την αλμύρα της θάλασσας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.179, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς της επαρχίας Πάφου 
τέθηκε ενώπιόν μου αίτημα για κατασκευή τοίχου αντιστήριξης ή λήψη οποιωνδήποτε άλλων μέτρων 
αντιμετώπισης της διάβρωσης που παρατηρείται μπροστά από το κοινοτικό πάρκο κατά μήκος της παραλίας, 
μήκους εκατό περίπου μέτρων. 

 Σκοπός της κατασκευής του τοίχου αντιστήριξης ή της λήψης άλλων μέτρων αντιμετώπισης της 
διάβρωσης είναι η προστασία του κοινοτικού πάρκου από τη θάλασσα, καθώς η διάβρωση που προκαλείται 
από τα κύματα δημιουργεί σοβαρά προβλήματα. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο κατασκευής τοίχου αντιστήριξης ή λήψης άλλων μέτρων αντιμετώπισης της διάβρωσης για 
προστασία του κοινοτικού πάρκου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.180, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς της επαρχίας Πάφου 
τέθηκε ενώπιόν μου αίτημα για δημιουργία παραλίας λουομένων στην παραλιακή περιοχή Αγίας Μαρίνας 
Χρυσοχούς-Γιαλιάς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο δημιουργίας κοινής παραλίας λουομένων στην παραλιακή περιοχή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς-
Γιαλιάς και, εάν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.181, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς της επαρχίας Πάφου 
τέθηκε ενώπιόν μου αίτημα για διαχωρισμό οικοπέδων στην κοινότητα και παραχώρησή τους σε φτωχές 
οικογένειες. 

 Το κοινοτικό συμβούλιο εισηγείται το διαχωρισμό χαλίτικου τεμαχίου, το οποίο βρίσκεται σε απόσταση 
μόλις 500 μ. από την οικιστική περιοχή της κοινότητας, ή άλλου κατάλληλου τεμαχίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο διαχωρισμού οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς και, 
εάν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.182, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς της επαρχίας Πάφου 
τέθηκε ενώπιόν μου αίτημα για παραχώρηση των παλιών κτιρίων του Αστυνομικού Σταθμού Γιαλιάς, ώστε να 
στεγαστούν εκεί οι υπηρεσίες των κοινοτικών συμβουλίων Αγίας Μαρίνας και Γιαλιάς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο παραχώρησης των παλιών κτιρίων του Αστυνομικού Σταθμού Γιαλιάς, ώστε να στεγαστούν εκεί 
οι υπηρεσίες των κοινοτικών συμβουλίων Αγίας Μαρίνας και Γιαλιάς και, εάν ναι, πότε προτίθεται το αρμόδιο 
υπουργείο να προχωρήσει στην παραχώρηση των εν λόγω κτιρίων προς την τοπική αρχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.183, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς της επαρχίας Πάφου 
τέθηκε ενώπιόν μου αίτημα για παραχώρηση του κρατικού τεμαχίου 277 Φ./Σχ. 26/15, στην τοποθεσία “Λαόνι 
της Ελιάς”, προς την κοινότητα και δημιουργία χώρου αθλοπαιδιών για τους νέους της κοινότητας, αλλά και 
των γύρω περιοχών. Ο χώρος αυτός θα περιλαμβάνει εξωτερικά γήπεδα καλαθόσφαιρας και πετόσφαιρας, 
κλειστή αίθουσα αθλοπαιδιών, αποδυτήρια, κερκίδες και άλλα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο παραχώρησης/εκμίσθωσης του συγκεκριμένου τεμαχίου με σκοπό τη δημιουργία χώρου 
αθλοπαιδιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.184, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί το αίτημα του δήμου Γεροσκήπου για αξιοποίηση του αγροκτήματος της 
Γερμανίνας. Η υλοποίηση του έργου αξιοποίησης του αγροκτήματος της Γερμανίνας είναι πολύ σημαντική, 
τόσο για το δήμο Γεροσκήπου όσο και για την Πάφο και την Κύπρο. Χωρίς όμως σχέδια δεν υπάρχει η 
πιθανότητα διεκδίκησης χρηματοδότησης του έργου από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
στην Κύπρο.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, ο διαγωνισμός για την υλοποίηση του έργου βρίσκεται ήδη σε 
εξέλιξη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται ο διαγωνισμός, καθώς και αν προτίθεται το κράτος να βοηθήσει οικονομικά το δήμο Γεροσκήπου να 
υλοποιήσει το έργο αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.185, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υλοποιηθεί 
απόφαση του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ) για τερματισμό της σύμβασης μίσθωσης του χώρου 
της τουριστικής πλαζ στο δήμο Γεροσκήπου, καθώς και αν έχει συναφθεί νέα σύμβαση μίσθωσης μεταξύ του 
δήμου Γεροσκήπου και της κυβέρνησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.186, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το έργο για την παροχή υπηρεσιών συμβούλων μελετητών για την 
ανάπλαση/αναζωογόνηση του παραδοσιακού πυρήνα στο δήμο Γεροσκήπου βρίσκεται στη διαδικασία 
κατακύρωσης των προσφορών. Η αναγκαιότητα προώθησης του σχεδιασμού του έργου αυτού είναι 
αυτονόητη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει κατακυρωθεί 
η προσφορά για την παροχή υπηρεσιών συμβούλων μελετητών για το πιο πάνω έργο και αν ο αρμόδιος 
υπουργός έχει αποδεχτεί το αίτημα του δήμου Γεροσκήπου για την εξ ολοκλήρου καταβολή του κόστους από 
το δήμο για συντομότερη υπογραφή της σύμβασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.187, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου 

 «Επειδή πρόσφατα έγινα δέκτης παραπόνου από πολίτη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ο οποίος 
κατέφυγε στην Επαρχιακή Επιτροπή Εξέτασης Παραπόνων Λευκωσίας σχετικά με υπηρεσίες που του είχαν 
παρασχεθεί από ιδιωτικό νοσηλευτήριο και έτυχε απάντησης ότι δεν εξετάζονται παράπονα που αφορούν 
ιδιωτικά νοσηλευτήρια, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για την αποστολή και τις αρμοδιότητες των εν λόγω επιτροπών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.188, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί το υπουργείο του αναφορικά με τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η Σχολή Τυφλών “Άγιος 
Βαρνάβας” σε σχέση με τις μεταθέσεις ειδικών εκπαιδευτικών. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή του διευθυντή της σχολής.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.189, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί το υπουργείο του σε σχέση με τα μεγάλα προβλήματα που αντιμετωπίζει το ∆ημοτικό Σχολείο 
Λυμπιών, καθώς και σε ποια μέτρα έχει προχωρήσει το υπουργείο για την ασφάλεια των μαθητών και των 
εκπαιδευτικών του συγκεκριμένου σχολείου. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή από τη Σχολική Εφορεία Λυμπιών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.190, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου ∆ημοσθένους στην ερώτησή 
μου με αρ. 23.06.010.01.1102, σχετικά με πρόγραμμα υποτροφιών που δίνεται στην τουρκοκυπριακή 
κοινότητα για το ακαδημαϊκό έτος 2012-2013 και χρηματοδοτείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, 
πληροφορήθηκα ότι δεν υπάρχει συγκεκριμένο πρόγραμμα υποτροφιών χρηματοδοτούμενο από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την ελληνοκυπριακή κοινότητα, πέραν των ευκαιριών που παρέχονται στους 
Κυπρίους πολίτες μέσω των ευρωπαϊκών προγραμμάτων ∆ιά Βίου Μάθησης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το Πρόγραμμα 
Υποτροφιών για την Τουρκοκυπριακή Κοινότητα για το Ακαδημαϊκό Έτος 2012-2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.191, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχουν χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίες σήμερα προστατεύουν την αγορά εργασίας τους με 
περιορισμούς εισαγωγής κοινοτικών εργοδοτουμένων, κατά πόσο αυτοί οι περιορισμοί είναι μεταβατικού 
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χαρακτήρα και μέχρι πότε. Παρακαλείται επίσης να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο οι εν λόγω χώρες το 
τελευταίο διάστημα λόγω της οικονομικής κρίσης έχουν εισαγάγει πρόνοιες προστατευτισμού της αγοράς 
εργασίας τους και, εάν ναι, ποιες και με ποιους τρόπους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.192, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Επιθυμώ να σας αναφέρω ότι δεν υπάρχει διαφάνεια σχετικά με τις τιμές φρέσκων φρούτων και 
λαχανικών, με αποτέλεσμα η αγορά να ανοίγει με άλφα τιμή και να κλείνει με βήτα τιμή. Ωστόσο, η μη 
διαφάνεια σχετικά με τις τιμές οδηγεί στην αβεβαιότητα και στην εκμετάλλευση των παραγωγών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
αναρτώνται σε καθημερινή βάση οι τιμές των φρέσκων φρούτων και λαχανικών και τι είδους τιμές είναι αυτές 
(τιμές καταναλωτή ή τιμές χονδρικής πώλησης), καθώς και κατά πόσο υπάρχει πρόθεση να δημοσιεύονται 
καθημερινά οι τιμές σε συγκεκριμένη ιστοσελίδα διαθέσιμη για το κοινό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.193, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το 
συνολικό αριθμό των μικτών γάμων Ελληνοκυπρίων με κάθε εθνικότητα ξεχωριστά μέχρι σήμερα και με τον 
αριθμό των μικτών γάμων ανά έτος τα τελευταία δέκα χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.194, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι δεν έχει ακόμη τοποθετηθεί σχετική πινακίδα-προειδοποίηση κοντά στη ράμπα 
που βρίσκεται στο λιμανάκι του Κάτω Πύργου. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, στο συγκεκριμένο σημείο 
έχουν γλιστρήσει κατά καιρούς πολλά άτομα. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το Τμήμα Αλιείας 
και Θαλασσίων Ερευνών, σε συνεργασία με την τοπική αρχή Κάτω Πύργου, προτίθεται να προχωρήσει στην 
τοποθέτηση σχετικής πινακίδας-προειδοποίησης κοντά στη ράμπα, ώστε όσοι τη χρησιμοποιούν να 
ενημερώνονται για την ολισθηρότητά της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.195, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η ιστοσελίδα του Υπουργείου Εξωτερικών της Αυστραλίας αναφέρει ότι η κυβέρνηση της Αυστραλίας 
υποστηρίζει την κυριαρχία και την εδαφική ακεραιότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, την οποία αναγνωρίζει ως 
τη μόνη νόμιμη αρχή. Ωστόσο, στην ίδια ιστοσελίδα γίνεται αναφορά στο πολιτικό και οικονομικό σύστημα του 
ψευδοκράτους, το οποίο αναφέρεται ως “Τουρκική ∆ημοκρατία της Βόρειας Κύπρου”, χωρίς να αναφέρεται η 
καθαυτό παράνομη φύση του, σημειώνοντας ωστόσο το γεγονός ότι αναγνωρίζεται μόνο από την Τουρκία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προβεί σε 
οποιαδήποτε διαβήματα προς το Υπουργείο Εξωτερικών της Αυστραλίας, προκειμένου να διορθωθεί στην 
ιστοσελίδα του η αναφορά στην “Τουρκική ∆ημοκρατία της Βόρειας Κύπρου”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.196, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσες φορές συνεδρίασε τα τελευταία τρία χρόνια η Εθνική Επιτροπή για το HIV/AIDS και πότε ήταν η 
τελευταία φορά; 

2. Ποιες αποφάσεις πάρθηκαν; 

3. Ποια τα μελλοντικά σχέδια της επιτροπής και εντός ποιων χρονοδιαγραμμάτων τοποθετούνται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.197, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Μετά από αριθμό παραπόνων ατόμων με θαλασσαιμία ότι συχνά χάνονται τα αποτελέσματα των 
εξετάσεων MRI στις οποίες υποβάλλονται, με αποτέλεσμα να παραπέμπονται εκ νέου σε εξέταση MRI, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως συμβαίνει αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.198, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται το Στρατηγικό Σχέδιο για το AIDS 2011-2014 και ποιες δράσεις περιλαμβάνει.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.199, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι προτίθεται να 
πράξει σχετικά με τον επαναδιορισμό των Λειτουργών ΦΠΑ (κλίμακας Α8-Α10-Α11) στην προηγούμενη θέση 
που κατείχαν ως Βοηθοί Λειτουργοί [κλίμακας Α4-7(ii)], κατά πόσο οι εν λόγω λειτουργοί θα επαναδιοριστούν 
στις προηγούμενές τους θέσεις και ποιες οι πιθανές λύσεις του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.200, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
ευσταθούν οι πληροφορίες για το σοβαρό περιστατικό που έγινε στο Λύκειο Πολεμιδιών στις 15 Οκτωβρίου 
2012 (υποστολή τουρκικής σημαίας από μαθητές) και σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το υπουργείο 
του. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

 (Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου 
Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.584, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια επιστολών σας με αρ. Φακέλου ερ. 23.06.010.01.584 και ημερ. 21.3.2012 και 6.9.2012, με 
τις οποίες προωθείτε αντίγραφο της ταυτάριθμης ερώτησης του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, 
αναφορικά με το αν εξετάζεται το ενδεχόμενο να οργανωθεί σειρά εκδηλώσεων τιμής για τον ειρηνευτικό ρόλο 
της UNFICYP κατά το 2014, οπόταν συμπληρώνονται 50 χρόνια από την εγκατάσταση της ∆ύναμης στην 
Κύπρο, σας ενημερώνω τα κάτωθι: 

 Η κυπριακή κυβέρνηση είναι βαθύτατα ευγνώμων προς την Ειρηνευτική ∆ύναμη για τις πολυετείς της 
υπηρεσίες στην Κύπρο και ειδικότερα τη διατήρηση της κατάπαυσης του πυρός μετά το 1974. ∆εν φειδόμαστε 
ευκαιρίας να εκφράσουμε την εκτίμηση αυτή. 

 Τα πενηντάχρονα της παρουσίας της ∆ύναμης αποτελούν μια καλή ευκαιρία να αποδοθούν ιδιαίτερες 
τιμές στην UNFICYP για την προσφορά της. Εξετάζονται και θα εξεταστούν εγγύτερα στο 2014 
λεπτομερέστερα σχετικές εκδηλώσεις τιμής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.603, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.603 και ημερομηνία 16 Μαρτίου 2012, που 
υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, σε σχέση με το διαχωρισμό οικοπέδων για 
οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα στην κοινότητα Ελεδιώ, και σας πληροφορώ ότι, σύμφωνα με την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου αφορά την παραχώρηση κρατικής γης, με 
σκοπό τον διαχωρισμό οικοπέδων και παραχώρηση τους σε οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα. Συγκεκριμένα 
το ενδιαφέρον αφορά τα κρατικά τεμάχια, με αρ. 376 (μέρος) και 377, Φ/ Σχ. XLV/56 στην Ελεδιώ. 

2. Το αίτημα τέθηκε κατά την περιφερειακή σύσκεψη του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη, 
στην Αμαργέτη στις 02.07.2007. 

3. Για την προώθηση του αιτήματος το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει συμβουλευθεί να προσκομίσει στοιχεία 
όπως ηλικία δικαιούχων, επάγγελμα, οικογενειακή κατάσταση κλπ, που να αποδεικνύουν την ανάγκη 
διαχωρισμού οικοπέδων στο χωριό. 

4. Ο Έπαρχος Πάφου, με επιστολή ημερομηνίας 14.12.2007, ζήτησε από το Κοινοτικό Συμβούλιο Ελεδιώς 
να προσκομίσει τα πιο πάνω στοιχεία για την προώθηση του αιτήματος. Το Κοινοτικό Συμβούλιο παρά τις 
επανειλημμένες προτροπές, δεν προσκόμισε τα πιο πάνω, με αποτέλεσμα η εξέταση του αιτήματος να 
ατονήσει. 

5. Για την εκ νέου προώθηση του αιτήματος το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει συμβουλευθεί από την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου, να ενεργήσει σύμφωνα με την ακολουθούμενη πολιτική και να προσκομίσει τα στοιχεία. Εάν 
τα στοιχεία που θα προσκομιστούν είναι ικανοποιητικά, τότε θα ακολουθηθεί η σχετική διαδικασία προώθησης 
του αιτήματος.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.644, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.644 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 4.9.2012, και σας πληροφορώ για 
τα ακόλουθα: 

(α) Η επιλογή των χώρων για μελλοντικά δημόσια εκπαιδευτήρια γίνεται από το Πολεοδομικό Συμβούλιο, 
αφού ληφθούν σοβαρά υπόψη οι εισηγήσεις του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, οι οποίες απαντούν σε κριτήρια, όπως η διαθεσιμότητα κατάλληλης γης με 
επαρκές εμβαδόν, η πιθανή ύπαρξη κατάλληλης για τον επιδιωκόμενο σκοπό κρατικής γης, η 
κεντροβαρής θέση του χώρου στην άμεση και ευρύτερη περιοχή από όπου θα προέρχονται οι 
μελλοντικοί μαθητές, όπως και οι συνθήκες πρόσβασης από το σύνολο του μαθητικού πληθυσμού που 
θα εξυπηρετείται. 

(β) Η ένσταση του Κοινοτικού Συμβουλίου Κονιών αφορά, ανάμεσα σε άλλα, και στην κατάργηση του 
καθορισμένου χώρου για το Περιφερειακό ∆ημοτικό Σχολείο και στη χωροθέτηση του σε κρατική γη, στα 
βορειοανατολικά του κυκλικού κόμβου στον οποίο καταλήγει ο αυτοκινητόδρομος Λεμεσού - Πάφου. 

(γ)  Η Επιτροπή Μελέτης των Ενστάσεων που υποβλήθηκαν για τη διοικητική περιοχή Κονιών, στην οποία 
συμμετείχε και εκπρόσωπος του Κοινοτικού Συμβουλίου Κονιών, υπέβαλε συγκεκριμένες εισηγήσεις 
στην Υπουργό Εσωτερικών αναφορικά με τις τροποποιήσεις που κρίθηκαν αναγκαίες και 
δικαιολογημένες, λαμβάνοντας επίσης υπόψη τις ισχύουσες πρόνοιες του Τοπικού Σχεδίου Πάφου και 
τις διαδικασίες με βάση τις οποίες είναι δυνατή υπό προϋποθέσεις η αποδέσμευση χώρων 
καθορισμένων για ανέγερση εκπαιδευτηρίων. 

(δ)  Η Υπουργός Εσωτερικών θα εξετάσει τις ενστάσεις και θα τις υποβάλει στο Υπουργικό Συμβούλιο, μαζί 
με τις δικές της συστάσεις και παρατηρήσεις, σύμφωνα με τις σχετικές πρόνοιες της Νομοθεσίας, 
σύμφωνα με τις οποίες το Υπουργικό Συμβούλιο έχει εξουσία να επικυρώσει το Τοπικό Σχέδιο ως έχει ή 
να επιφέρει σε αυτό τις κατά την κρίση του αναγκαίες τροποποιήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.649, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 

2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.649 και ημερομηνία 5/4/2012 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση, και απαντώ τα εξής: 

Ερώτηση 1: 

Πώς προωθείται η υλοποίηση των στόχων του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για τους Ηλικιωμένους 2005-
2015: 

 Η υλοποίηση και η εφαρμογή των στόχων του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για τους Ηλικιωμένους 2000-
2012, παρακολουθείται από τη Μόνιμη ∆ιυπηρεσιακή Επιτροπή (Μ∆Ε) η οποία συνεδριάζει σε τακτά χρονικά 
διαστήματα. Λόγω των πολλών δράσεων οι οποίες υλοποιούνται από διάφορα Υπουργεία και Υπηρεσίες, 
αποφασίστηκε όπως σε κάθε συνεδρία της Μ∆Ε παρουσιάζονται από κάθε Υπουργείο ή Υπηρεσίας οι δράσεις 
που αφορούν το συγκεκριμένο Υπουργείο/Υπηρεσίας και εντάσσονται στα πλαίσια του Εθνικού Σχεδίου 
∆ράσης για τους Ηλικιωμένους 2005-2015. 

Ερώτηση 2: 

Πώς διασφαλίζονται η πρόληψη, η αποτροπή και η διερεύνηση της βίας που ασκείται έναντι των 
ηλικιωμένων σε χώρους φιλοξενίας εκτός σπιτιού, όπως νοσοκομεία, γηροκομεία, και ψυχιατρεία; 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, με στόχο τη διασφάλιση της ευημερίας, προστασίας, ασφάλειας 
και φροντίδας των ατόμων της τρίτης ηλικίας καθώς και τη διασφάλιση της ποιότητας των προσφερόμενων 
υπηρεσιών, επιθεωρούν και εγκρίνουν τη λειτουργία των Στεγών Ηλικιωμένων. 

 Στόχος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας είναι η διατήρηση της λειτουργίας των Στεγών 
Ηλικιωμένων στα καθορισμένα από τη σχετική νομοθεσία επίπεδα με τακτικές επιθεωρήσεις σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Νόμου (προσόντα ∆ιευθύνοντος Προσώπου και προσωπικού, αναλογία προσωπικού/ενοίκων, 
αναλογία χώρου/ειδών υγιεινής/ενοίκων, καθαριότητα ενοίκων/κτιρίου, ανανέωση κάθε χρόνο των 
πιστοποιητικών καταλληλότητας από τις αρμόδιες Υπηρεσίες (Πυροσβεστική, Υγειονομείο, ∆ημόσια Έργα, 
Ηλεκτρομηχανολογική), ανανέωση κάθε χρόνο των πιστοποιητικών υγείας του προσωπικού). 
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 Σήμερα εφαρμόζονται οι πρόνοιες των περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους Νόμων του 1991 
μέχρι 2011 (Ν.222/91 και Ν.65(Ι)/2011) και των σχετικών Κανονιστικών ∆ιοικητικών Πράξεων (Κ.∆.Π. 213/2000 
και Κ.∆.Π. 141/2011). 

 Οι πρόνοιες των Νομοθεσιών διασφαλίζουν τα κατώτατα επίπεδα λειτουργίας των προσφερόμενων 
υπηρεσιών. Στόχος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας είναι η συστηματική επιθεώρηση όλων των 
προγραμμάτων και εντατικοποίηση των προσπαθειών για συμμόρφωση των ιδιοκτητών τους προς τις 
πρόνοιες των Νόμων και των σχετικών κανονισμών. Σε περιπτώσεις μη συμμόρφωσης ακολουθείται η 
διαδικασία ακύρωσης του πιστοποιητικού εγγραφής της Στέγης. 

 Με στόχο την βελτίωση των παρεχόμενων υπηρεσιών και την άσκηση πιο αποτελεσματικού ελέγχου 
στις Στέγες, προωθείται η τροποποίηση των προνοιών της νομοθεσίας και των κανονισμών που διέπουν τη 
λειτουργία των Στεγών. 

 Όλες οι καταγγελίες που γίνονται μέσω των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας για περιπτώσεις 
άσκησης βίας σε ηλικιωμένους καταγγέλλονται στην αστυνομία για σχετική διερεύνηση. 

Ερώτηση 3: 

Πώς προχωρεί ο καταρτισμός αρμόδιας διατμηματικής ομάδας για ανάλυση των προβλημάτων που 
προκύπτουν από την κακοποίηση των ηλικιωμένων και υλοποίηση μέτρων προς απάμβλυνση του 
προβλήματος; 

 ∆εν υπάρχουν, προς το παρόν, οποιεσδήποτε εξελίξεις όσον αφορά τον καταρτισμό αρμόδιας 
διατμηματικής ομάδας για ανάλυση των προβλημάτων που προκύπτουν από την κακοποίηση των ηλικιωμένων 
και υλοποίηση μέτρων προς απάμβλυνση του προβλήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.700, ημερομηνίας 5 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.700 και ημερομηνία 5 Απριλίου 2012, που 
υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λάρνακας κ. Γεώργιο Τάσου, σε σχέση με το σχεδιασμό των οικοπέδων για 
οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα στην κοινότητα Ξυλοτύμπου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας, στην κοινότητα Ξυλοτύμπου διαχωρίστηκαν μέχρι 
σήμερα 107 οικόπεδα μέσα στα πλαίσια του Σχεδίου διαχωρισμού και διάθεσης οικοπέδων σε χαμηλά 
αμειβόμενες οικογένειες, τα οποία παραχωρήθηκαν ήδη σε ισάριθμες δικαιούχες οικογένειες για ανέγερση της 
κατοικίας τους. 

3. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμπου επικαλούμενο το γεγονός ότι υπάρχει αυξημένη ζήτηση οικοπέδων 
στην Κοινότητα, από νεαρά ζευγάρια που καταβάλλουν προσπάθεια επίλυσης του στεγαστικού τους 
προβλήματος, υπέβαλε αίτημα στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας για διάνοιξη νέων οικοπέδων. 

4. Για τον πιο πάνω σκοπό υπέδειξαν τα τεμάχια 891, 912, 890, 892, 946, Φ/Σχ. 41/5.W.2, τα οποία είναι 
δασική γη, μέσα στα όρια των Βρετανικών Βάσεων ∆εκέλειας. Παρά την αρχική του άρνηση, ο ∆ιευθυντής του 
Τμήματος ∆ασών έδωσε τελικά την συγκατάθεση του για το διαχωρισμό σε οικόπεδα των ανωτέρω τεμαχίων. 
Επίσης οι Αρχές των Βάσεων ∆εκέλειας έδωσαν την προκαταρκτική έγκριση τους για το διαχωρισμό αυτό, με 
την προϋπόθεση, ότι μετά την οριστικοποίηση του σχεδίου διαχωρισμού θα εξασφαλισθεί και η τελική έγκριση 
των Αρχών των Βάσεων Ακρωτηρίου-Επισκοπής-∆εκέλειας για την εκμίσθωση της επηρεασμένης από το 
διαχωρισμό γης. 

5. Πρόσφατα έχει οριστικοποιηθεί από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ο σχεδιασμός του υπό 
αναφορά διαχωρισμού που προνοεί 48 οικόπεδα και τα οποία αναμένεται ότι θα καλύψουν τις ανάγκες 
στέγασης των νεαρών ζευγαριών της κοινότητας. 

6. Ο Έπαρχος Λάρνακας έχει ζητήσει και αναμένει από τον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό να 
προβεί στην οριοθέτηση των οικοπέδων, ενώ παράλληλα έχει διαβιβάσει στο ∆ιοικητή των Βρετανικών Βάσεων 
∆εκέλειας το τελικό σχέδιο διαχωρισμού για να προωθηθεί η διαδικασία έγκρισης του από τις Αρχές των 
Βάσεων και η υπογραφή του σχετικού συμβολαίου εκμίσθωσης της γης που θα διαχωριστεί. 

7. Ο Έπαρχος Λάρνακας θα προβεί σε ανακοινώσεις για τη διάθεση των οικοπέδων μόλις προωθηθούν 
ουσιαστικά οι σχετικές διαδικασίες που αφορούν την υλοποίηση του διαχωρισμού όπως οριοθέτηση και έκδοση 
τιμών των οικοπέδων, υπογραφή συμβολαίων από τις Αρχές των Βρετανικών Βάσεων κλπ. 

8. Στο παρόν στάδιο δεν εκκρεμούν οποιεσδήποτε αιτήσεις στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας, αφού με 
βάση την εξέλιξη του διαχωρισμού δεν ήταν δυνατό να ανακοινωθεί η διάθεση των οικοπέδων προηγουμένως. 
Με βάση τα υφιστάμενα κριτήρια δεν μπορεί να υπολογισθεί με ακρίβεια ο αριθμός των δυνητικών δικαιούχων 
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κατά το στάδιο που εξετάζεται αίτημα διαχωρισμού οικοπέδων ούτε βέβαια είναι στατικός, αλλά συνεχώς 
μεταβάλλεται ιδιαίτερα σε μεγάλες πληθυσμιακά κοινότητες όπως την περίπτωση της Ξυλοτύμπου. 

9. Σύμφωνα με τα κριτήρια τόσο οι αιτήσεις για παραχώρηση οικοπέδων όσο και οι σχετικές αποφάσεις 
λαμβάνονται εάν και εφόσον υπάρχουν διαθέσιμα οικόπεδα και οι κατασκευαστικές εργασίες τους βρίσκονται 
σε προχωρημένο στάδιο. Η διαδικασία διαχωρισμού των οικοπέδων είναι αρκετά χρονοβόρα και δεν είναι 
χρήσιμο, αλλά ούτε και διοικητικά ορθό να εγκρίνονται αιτήματα πολιτών που να μην μπορούν να 
ικανοποιηθούν για μεγάλο χρονικό διάστημα μέχρι την διεκπεραίωση τόσο των γραφειακών διαδικασιών αλλά 
και μέχρι την υλοποίηση του διαχωρισμού. 

10. Σύμφωνα με το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμπου, επέδειξαν ενδιαφέρον 18 νεαρά ζευγάρια, για να 
εξασφαλίσουν οικόπεδο στην Κοινότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.709, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. 23.06.010.01.709 ημερ. 18/4/2012 που αφορά την πιο πάνω 
Ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στο Προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δεν περιλαμβάνονται πιστώσεις για 
επιδιόρθωση/συντήρηση των πρώην σχολικών κτιρίων. Τα κτίρια που έχουν παύσει πλέον να 
λειτουργούν ως σχολεία επιδιορθώνονται ως κυβερνητικά κτίρια από διαθέσιμες πιστώσεις του 
Υπουργείου Εσωτερικών. Στη διαδικασία αυτή δεν παρεμβαίνει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

2. Σημειώνεται όμως ότι εάν μια κοινότητα επιθυμεί να αξιοποιήσει ένα πρώην σχολικό κτίριο για να 
χρησιμοποιηθεί για άλλους σκοπούς π.χ. ως Πολιτιστικό Κέντρο, ή Μουσείο ή για άλλες χρήσεις, 
απαιτείται, σύμφωνα με το άρθρο 10(4) των περί Σχολικών Εφορειών Νόμων, η έγκριση του Υπουργού 
Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργικού Συμβουλίου. 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αντικρίζει θετικά αιτήματα αξιοποίησης των εν λόγω κτιρίων από 
τις Κοινότητες για πολιτιστικές, εκπαιδευτικές, κοινωνικές και κοινοτικές δραστηριότητες, έτσι ώστε να 
αποτρέπεται η κατάρρευση τους, και υπό την προϋπόθεση ότι στο προβλεπτό μέλλον δεν υπάρχει 
ανάγκη να χρησιμοποιηθεί ως σχολείο ή να αξιοποιηθεί άλλως πως το συγκεκριμένο κτίριο. Ταυτόχρονα 
η οποιαδήποτε συντήρηση ή και βελτίωση του κτιρίου γίνεται με την έγκριση των Τεχνικών Υπηρεσιών 
και το κόστος βαραίνει την κοινότητα. 

4. Συμπερασματικά αναφέρεται ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει διαθέσιμες πιστώσεις 
για επιδιόρθωση/βελτίωση του πρώην σχολικού κτιρίου Νατάς αφού δεν περιλαμβάνονται σχετικά 
κονδύλια στον Προϋπολογισμό. Οι πιστώσεις που υπάρχουν είναι μόνο για τα σχολικά κτίρια που 
λειτουργούν ως σχολεία ή για τα νέα σχολικά κτίρια που θα ανεγερθούν. 

5. Σ’ αυτή την περίπτωση η έγκριση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού απαιτείται μόνο για τα σχέδια 
διαμόρφωσης/βελτίωσης του κτιρίου και του γύρω χώρου τα οποία η Κοινότητα Νατάς θα πρέπει να 
υποβάλει στις Τεχνικές Υπηρεσίες πριν προχωρήσει η εκτέλεσή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.761, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.761 και ημερομηνία 20.4.2012, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας 
ημερομηνίας 27.4.2012 και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Ο βιολογικός σταθμός στην κοινότητα Αγγλισίδων αρχικά κατασκευάστηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως, για την αντιμετώπιση αποχετευτικών προβλημάτων στον προσφυγικό Οικισμό της 
Κοινότητας. Στη συνέχεια το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων κλήθηκε για επίλυση σημαντικών 
προβλημάτων του εν λόγω σταθμού, ο οποίος είχε τεθεί εκτός λειτουργίας. Ο σταθμός ανακαινίστηκε και 
ήδη λειτουργεί για ένα χρόνο από την κατασκευάστρια εταιρεία, στα πλαίσια σχετικού συμβολαίου του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων. 

(β)  Σύμφωνα με το ∆ιευθυντή του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, σε μία προσπάθεια μείωσης του κόστους 
λειτουργίας και συντήρησης του σταθμού, το Τ.Α.Υ. προέβλεψε στο συμβόλαιο ανακαίνισης του 
σταθμού την εκπαίδευση ενός Τεχνικού του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αγγλισίδων, ώστε να είναι σε 
θέση να αναλάβει τη λειτουργία του σταθμού. Επίσης, για εξοικονόμηση ενέργειας προβλέφθηκε στο 
συμβόλαιο όπως τοποθετηθούν συγκεκριμένα μηχανήματα, τα οποία θα συμβάλουν στη μείωση της 
λειτουργίας των φυσητήρων, που αποτελούν τη σημαντικότερη πηγή κατανάλωσης ενέργειας. 
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(γ)  Συνημμένα υποβάλλονται Πίνακες υπολογισμού του κόστους λειτουργίας και συντήρησης του σταθμού 
ανά κατοικία, τους οποίους ετοίμασε το Τ.Α.Υ., σύμφωνα με τους οποίους το ετήσιο κόστος ανέρχεται 
στα €238,34, το οποίο δεν θεωρείται υπερβολικό και είναι αντίστοιχο του ποσού που καταβάλλεται και 
από κατοίκους άλλων περιοχών. Η εκτίμηση του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων είναι ότι, στο παρόν 
στάδιο, το κόστος λειτουργίας και συντήρησης του σταθμού είναι μειωμένο και βρίσκεται πιο κάτω από 
την αναφερόμενη τιμή των €238,34, επειδή τη συντήρηση του σταθμού έχει αναλάβει εκπαιδευμένος 
τεχνικός του Συμβουλίου Αποχετεύσεων και όχι συντηρήτρια εταιρεία. Σημειώνεται ότι το κόστος αυτό 
είναι το συνολικό κόστος που απορρέει από τα έργα του Τ.Α.Υ. και δεν περιλαμβάνει άλλα έξοδα 
αναφορικά με την εξόφληση προηγούμενων χρεών, όπως δάνεια και παλαιότερες οφειλές προς την 
Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, τα οποία δεν αφορούν το πιο πάνω Τμήμα και θα πρέπει να τύχουν του 
κατάλληλου χειρισμού από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Αγγλισίδων. 

(δ)  Σε ό,τι αφορά το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγγλισίδων για τη διαγραφή του χρέους του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων προς τους ∆ανειστικούς Επιτρόπους, η Κοινότητα έχει ενημερωθεί ότι θα 
πρέπει να απευθύνει το εν λόγω αίτημα στους ∆ανειστικούς Επιτρόπους για εξέταση, λόγω 
αρμοδιότητας. Το αίτημα της παραχώρησης οικονομικής βοήθειας για το αποχετευτικό σύστημα της 
Κοινότητας, δεν είναι δυνατό να ικανοποιηθεί, αφού το Υπουργείο Εσωτερικών δεν μπορεί να 
παραχωρεί οικονομική βοήθεια για ενίσχυση του Ταμείου Συμβουλίων Αποχετεύσεων, δεδομένου ότι θα 
θεωρείται ως κρατική ενίσχυση. 

(ε)  Το ενδεχόμενο σύνδεσης ολόκληρης της Κοινότητας με το αποχετευτικό σύστημα άλλων Κοινοτήτων δεν 
εξετάζεται εξαιτίας της υφιστάμενης οικονομικής κρίσης, που έχει ως αποτέλεσμα την αναστολή των 
αποχετευτικών έργων σε όλες τις Κοινότητες με ισοδύναμο πληθυσμό μικρότερο των 2 000. Ως εκ 
τούτου, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Αγγλισίδων θα πρέπει να διασφαλίσει την ορθή λειτουργία του 
σταθμού, ο οποίος ανακαινίστηκε πρόσφατα μετά από πολλές προσπάθειες και την εκδαπάνηση 
σημαντικών δημόσιων πόρων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.819, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.819 και ημερομηνία 17/5/2012 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Με βάση το άρθρο 7(α) και (β) των περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμων του 2006 και 
2012, παρέχεται δημόσιο βοήθημα σε κάθε υπήκοο τρίτης χώρας, ο οποίος κατέχει το νομικό καθεστώς 
του αιτητή ασύλου ή καθεστώς προσωρινής διαμονής για ανθρωπιστικούς λόγους δυνάμει του περί 
Προσφύγων Νόμου και ο οποίος (α) διαμένει στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της δημοκρατίας 
περιοχές και (β) του οποίου τα εισοδήματα και οι άλλοι οικονομικοί πόροι δεν επαρκούν για την 
ικανοποίηση των υλικών συνθηκών υποδοχής κατά την έννοια των περί Προσφύγων (Συνθήκες 
Υποδοχής Αιτητών) Κανονισμών του 2005. 

2. Ως εκ τούτου, η διασφάλιση των υλικών συνθηκών υποδοχής με βάση τη σχετική Νομοθεσία, αποτελεί 
υποχρέωση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. Συγκεκριμένα, με βάση το άρθρο 8 (β) του 
προαναφερθέντος Νόμου, αν ο αιτητής δεν διαθέτει ή δεν δύναται να διασφαλίσει δωρεάν στέγη ή 
κατάλυμα και ζει σε υποστατικό με ενοίκιο, ο ∆ιευθυντής καταβάλλει σ’ αυτόν το ποσό ενοικίου που δεν 
υπερβαίνει το πενήντα τοις εκατόν του ποσού που έχει ορισθεί για τις βασικές του ανάγκες, με ανώτατο 
όριο τις τριακόσιες πενήντα λίρες μηνιαίως. 

3.  Για την έγκριση και παραχώρηση του ενοικίου πραγματοποιείται απαραίτητα κατ’ οίκον επίσκεψη και 
διερευνάται ο αριθμός των ατόμων που διαμένουν κάτω από την ίδια στέγη, προκειμένου να γίνει ο 
επιμερισμός του ενοικίου που θα παραχωρηθεί. 

4.  Σημειώνεται ότι τα έγγραφα που ζητούνται και ελέγχονται είναι απαραιτήτως τα πρωτότυπα και δεν 
γίνονται αποδεκτά φωτοαντίγραφα. Τα ενοικιαστήρια έγγραφα πρέπει να είναι χαρτοσημασμένα από τον 
Έφορο Τελών Χαρτοσήμανσης και οι αποδείξεις πληρωμής ενοικίου που προσκομίζονται να είναι οι 
πρωτότυπες και να αναφέρουν όλα τα στοιχεία του ιδιοκτήτη της κατοικίας (ονοματεπώνυμο, αριθμό 
δελτίου ταυτότητας καθώς και τηλέφωνο). Ελέγχεται επίσης η υπογραφή του εκδότη της μηνιαίας 
απόδειξης πληρωμής με την υπογραφή του ιδιοκτήτη στο ενοικιαστήριο έγγραφο. Σε περίπτωση που ο 
αιτητής πολιτικού ασύλου δεν συμμορφωθεί με τα πιο πάνω, τότε τερματίζεται το παρεχόμενο ποσό 
ενοικίου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.823, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 17 Μαΐου 2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Από έρευνα που πραγματοποίησε το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων για σκοπούς του εν λόγω 
ερωτήματος, προκύπτει ότι μόνο 5 (Λουξεμβούργο, Γερμανία, Ιρλανδία, Πορτογαλία και Γαλλία) από τα 27 
κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης εφαρμόζουν τη φορολόγηση του οικογενειακού εισοδήματος. Σε γενικές 
γραμμές, οι όροι της φορολόγησης του οικογενειακού εισοδήματος στα κράτη μέλη που την εφαρμόζουν, είναι 
φανερά πιο μειονεκτικοί για τον φορολογούμενο αφού το αφορολόγητο εισόδημα είναι αρκετά χαμηλότερο, ενώ 
επιτρέπονται ως έκπτωση μερικά έξοδα που δεν ισοσταθμίζουν τη διαφορά με το φορολογικό σύστημα της 
Κύπρου και ταυτόχρονα οδηγούν στην περιπλοκότητα του συστήματος φορολόγησης. 

 Σημειώνεται σχετικά ότι στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, η βάση του φορολογικού συστήματος και ειδικά η 
φορολόγηση του εισοδήματος σε ατομικό επίπεδο, προνοείται και επιβάλλεται από το Σύνταγμα. Με βάση την 
παράγραφο 1 του άρθρου 24 του Συντάγματος: 

«Έκαστος υποχρεούται να συνεισφέρη εις τα 
δημόσια βάρη αναλόγως των δυνάμεων αυτού». 

 Το φορολογικό σύστημα της Κύπρου είναι ιδιαίτερα ευεργετικό και πολύ εύκολο στην εφαρμογή του. Η 
Φορολογική Μεταρρύθμιση του 2002, απλοποίησε σε πολύ μεγάλο βαθμό την υποβολή δήλωσης εισοδήματος 
για φυσικά πρόσωπα, θέτοντας νέα βάση για τη φορολόγηση του εισοδήματος. 

 Οι νέες φορολογικές κλίμακες αποτελούνται από πολύ υψηλό, για τα ευρωπαϊκά δεδομένα, 
αφορολόγητο εισόδημα ως αντιστάθμισμα της απαλοιφής των εκπτώσεων/απαλλαγών που επιτρέπονταν πριν 
τη Φορολογική Μεταρρύθμιση (π.χ. έκπτωση για παιδιά, συζύγου, κτλ). Η εν λόγω πρακτική βοήθησε στη 
μείωση της γραφειοκρατίας και τον τερματισμό της ταλαιπωρίας του φορολογούμενου πολίτη, ο οποίος στην 
προσπάθεια του να ευνοηθεί από τις φορολογικές απαλλαγές έπρεπε να προσκομίσει πολλά πιστοποιητικά. 

 Επιπλέον σημειώνω ότι, η φορολόγηση του οικογενειακού εισοδήματος, προϋποθέτει τη διευκρίνιση του 
ορισμού της οικογενειακής κατάστασης και του τρόπου χειρισμού της κάθε κατηγορίας φορολογουμένου. Ο 
τρόπος φορολόγησης ανάλογα με την οικογενειακή κατάσταση, μπορεί να επιφέρει άνιση μεταχείριση μεταξύ 
των φορολογουμένων στις περιπτώσεις στις οποίες δεν υπάρχει γάμος αλλά συμβίωση ή αν το ένα άτομο είναι 
άνεργο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.876, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.876 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 5.6.2012 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Καφενείο στο Ζύγι, λόγω της γειτνίασης και άμεσης λειτουργικής του σχέσης με 
παραδοσιακές οικοδομές, οι οποίες συντηρήθηκαν και αναβαθμίστηκαν, σχεδιάστηκε και ανεγέρθηκε με 
παρόμοια υλικά από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(β) Στο Συμβόλαιο Γενικής Συντήρησης δεν περιλαμβάνονται εργασίες που να ανταποκρίνονται στις 
συγκεκριμένες εξειδικευμένες ανάγκες του καφενείου, όπως είναι τα μεγάλα ξύλινα υαλοστάσια, ενώ οι 
εργασίες που ζητήθηκαν από τον ενδιαφερόμενο και μπορούσαν να γίνουν, υλοποιήθηκαν σύμφωνα με 
το συγκεκριμένο συμβόλαιο. 

(γ) Περαιτέρω, καταβάλλονται προσπάθειες κατάρτισης εξειδικευμένου Συμβολαίου, για αντικατάσταση 
τεσσάρων συρόμενων θυρών, που κρίθηκε ότι δεν είναι δυνατό να επιδιορθωθούν, διατηρώντας 
παράλληλα την αρχιτεκτονική του μορφή, μέσα στο δομημένο παραδοσιακό περιβάλλον. Πρόσθετα, το 
αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου Εσωτερικών θα προχωρήσει σε έλεγχο, συντήρηση και 
επαναχρωματισμό των ξύλινων κουφωμάτων που δεν θα αντικατασταθούν στο κτήριο. 

(δ) Πέραν των πιο πάνω, στο χώρο του καφενείου έχει γίνει αυθαίρετη κατασκευή από ευτελή υλικά, η 
οποία αλλοιώνει σοβαρά την αισθητική της οικοδομής. Το Υπουργείο Εσωτερικών θα τροχοδρομήσει τις 
απαραίτητες διαδικασίες για κατεδάφιση της παράνομης κατασκευής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.962, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.962, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012 
σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής μας ημερομηνίας 7/8/2012, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Κατά την διατύπωση της απάντησής μας στο 2° Ερώτημα, αναφέρθηκε ότι από το 2010 μέχρι σήμερα 
έχουν γίνει συνολικά 16 καταγγελίες όπου κατά τον έλεγχο εντοπίστηκαν πρόσωπα ηλικίας κάτω των 17 ετών 
σε νυκτερινά κέντρα. Παρακαλώ σημειώστε ότι τα στατιστικά στοιχεία που σας δόθηκαν αφορούν καταγγελίες 
που έχουν γίνει κατά τη διάρκεια του έτους 2012 μέχρι σήμερα και όχι από το 2010 όπως ως εκ λάθους 
αναφέρθηκε. 

3. Παραμένω στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πληροφορίες τυχόν επιθυμείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.981, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Νίκου Νικολαΐδη με αρ. 23.06.010.01.981 και ημερομηνία 
18 Ιουνίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 21 Ιουνίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με συνομιλία που είχαν Λειτουργοί του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων με τον Πρόεδρο του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Αψιού κ. Παντελή Παντελίδη, το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου είναι η εγκατάσταση 
νέου αγωγού από τη δεξαμενή υδροδότησης Γεράσας μέχρι τον δρόμο προς την Κοινότητα Αψιού. 

 Για το πιο πάνω τμήμα του δρόμου έγινε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων μελέτη για την ανηφορική 
λωρίδα Γεράσας Καλού Χωριού. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προβλέπει ότι με τη βελτίωση του πιο πάνω 
δρόμου θα γίνει και η εγκατάσταση του νέου αγωγού από τον εργολάβο του δρόμου ο οποίος μισθώνεται από 
το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. Αναμένεται η ανάθεση της εκτέλεσης του πιο πάνω δρόμου για 
υλοποίηση του έργου. Για περισσότερες πληροφορίες ως προς το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου 
αρμόδιο Υπουργείο είναι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να σας διαβεβαιώσω ότι 
θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1021, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1021 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 
29.6.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Μετά το ατύχημα στο Μαρί το 2011, το Υπουργείο Εσωτερικών μέσω της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 
Λάρνακας, τροχοδρόμησε τις αναγκαίες διαδικασίες για την επιδιόρθωση των τ/κ κατοικιών, στις οποίες 
διαμένουν νόμιμα πρόσφυγες και χρησιμοποιούνται είτε για ιδιοκατοίκηση είτε ως εξοχικά, και των 
επαγγελματικών υποστατικών. Στο πλαίσιο της εργασίας αυτής επιδιορθώθηκαν 41 κατοικίες και 9 
επαγγελματικά υποστατικά και έχει δαπανηθεί ποσό της τάξης των €240,000 περίπου. 

(β) Μετά την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για μετακίνηση της Κοινότητας Μαρί λόγω των 
εκτιμώμενων προβλημάτων από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού στο Βασιλικό, δεν 
παραχωρούνται πλέον τ/κ κατοικίες για μόνιμη στέγαση και γίνονται δεκτές αιτήσεις για παραχώρηση 
τέτοιων κατοικιών για να χρησιμοποιούνται ως γεωργικές αποθήκες. 

(γ) Πρόσφατα, η Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου Μαρί, ζήτησε να ληφθούν μέτρα στήριξης των τ/κ 
κατοικιών, οι οποίες παραμένουν κλειστές και αναξιοποίητες. Αριθμός των κατοικιών αυτών αφορά 
εξοχικές κατοικίες, οι οποίες δεν έχουν επιδιορθωθεί από τους μισθωτές τους, ενώ οι υπόλοιπες είναι 
ακατοίκητες λόγω θανάτου του νόμιμου ενοίκου ή μετακίνησης του σε γηροκομείο λόγω προχωρημένης 
ηλικίας. 

(δ) Κατά συνέπεια, αριθμός κατοικιών στην Κοινότητα παραμένει αναξιοποίητος. Το Υπουργείο Εσωτερικών 
εξετάζει το ενδεχόμενο παραχώρησης των τ/κ κατοικιών για επαγγελματική στέγαση, αφού στην 
περίπτωση αυτή το κόστος επιδιόρθωσης αναλαμβάνεται από το μισθωτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1034, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1034 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Τάσο Μητσόπουλο και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 4.7.2012, και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το καθορισμένο από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας μέσο υψόμετρο του κέντρου της 
κατοικημένης περιοχής της κοινότητας Οδού είναι 850 μ., ±25 μ. Επισυνάπτεται απόσπασμα του 
σχετικού πίνακα όπου καταγράφεται το υψόμετρο της υπ’ αναφορά κοινότητας. 

 (β) Κοινότητες με υψόμετρο 500 μ. και άνω δύνανται να επωφεληθούν από τα διαρθρωτικά ταμεία για τη 
συγχρηματοδότηση έργων που εκτελούν, και ήδη στην Οδού συγχρηματοδοτείται η ανέγερση του 
Πολιτιστικού Κέντρου της κοινότητας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1092, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Βελτίωση της συμβολής του δρόμου προς την Κοινότητα Θελέτρας με τον κύριο δρόμο προς Κάθηκα 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το αίτημα της Κοινότητας Θελέτρας για βελτίωση της υπό αναφορά συμβολής, λόγω της περιορισμένης 
ορατότητας, θα μελετηθεί από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και θα ληφθούν τα κατάλληλα μέτρα αν 
δικαιολογούνται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.002, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.002 και ημερ. 31/8/2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τα μέχρι σήμερα αποτελέσματα της αυτεπάγγελτης έρευνας που διεξάγει η Εποπτική Αρχή 
για τις επενδύσεις των Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Ταμείων σε αξιόγραφα της Τράπεζας Κύπρου και της 
Λαϊκής Τράπεζας, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Ερωτήματα 1 και 2 

 52 Ταμεία Προνοίας άνω των 100 μελών με επενδύσεις σε αξιόγραφα ύψους €60,6 εκατ. (Συνημμένο I-
Αναλυτική Κατάσταση) 

 140 Ταμεία Προνοίας κάτω των 100 μελών με επενδύσεις σε αξιόγραφα ύψους €25,4 εκατ. (Συνημμένο 
II-Αναλυτική Κατάσταση) 

 12 Ταμεία Συντάξεως (κυρίως ημικρατικών οργανισμών) με επενδύσεις σε αξιόγραφα ύψους €60,5 εκατ. 
(Συνημμένο III-Αναλυτική Κατάσταση). 

Ερώτημα 3 

 Από την πληροφόρηση που έχει ληφθεί μέχρι σήμερα, δεν φαίνεται να υπάρχει πρόβλημα ρευστότητας 
για τη συντριπτική τουλάχιστον πλειοψηφία των Ταμείων. 

Ερώτημα 4 

 Από την πληροφόρηση που έχει ληφθεί μέχρι σήμερα, τα Ταμεία άνω των 100 μελών, φαίνεται να 
ενήργησαν με βάση τους κανόνες της συνετής διαχείρισης και των διάφορων ποσοτικών περιορισμών. 
∆ιευκρινίζεται όμως ότι εντοπίστηκαν μεμονωμένες περιπτώσεις Ταμείων που είχαν σημαντική έκθεση στα εν 
λόγω αξιόγραφα, αλλά σύμφωνα με την πληροφόρηση που έχουμε, οι αγορές των αξιόγραφων έγιναν πριν το 
έτος 2010, δηλαδή πριν την έκδοση της Οδηγίας 2/2010 της Αρμόδιας Αρχής (περί ποσοτικών περιορισμών). 
Επισημαίνεται ότι για Ταμεία κάτω των 100 μελών, δεν υπάρχουν οποιοιδήποτε επενδυτικοί περιορισμοί. 

Ερώτημα 5 

 Σε σχέση με ενδεχόμενες ευθύνες των ∆ιαχειριστικών Επιτροπών, με βάση τα μέχρι σήμερα στοιχεία 
δεν έχει εντοπιστεί οποιαδήποτε παρατυπία, υπολείπονται όμως οι απαντήσεις από περιορισμένο αριθμό 
Ταμείων άνω των 100 μελών ως προς τις ενέργειες που έκαναν για να συμμορφωθούν με τις πρόνοιες του 
Νόμου 146(Ι)/2006 και της Οδηγίας 2/2010, οι οποίες μόλις παραληφθούν θα σας αποσταλεί σχετική 
ενημέρωση. 

Ερώτημα 6 
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 Η εποπτική αρχή έχει αποστείλει επιστολή σε όσα Ταμεία διαπιστώθηκε ότι έχουν σημαντική έκθεση σε 
αξιόγραφα, με την οποία τους ζητήθηκε να υποβάλουν πληροφόρηση για την υφιστάμενη κατανομή του 
χαρτοφυλακίου τους και το ηλικιακό προφίλ των μελών του Ταμεία, για να αξιολογηθεί κατά πόσον το Ταμείο 
αντιμετωπίζει ή αναμένεται βραχυπρόθεσμα να αντιμετωπίσει πρόβλημα ρευστότητας ούτως ώστε να 
ενεργήσει συμβουλευτικά προς αυτά. 

 Περαιτέρω, η εποπτική αρχή θα αποστείλει άμεσα επιστολή προς τα μικρά Ταμεία τα οποία έχουν 
επηρεαστεί, η οποία θα περιλαμβάνει σύσταση για παγιοποίηση καταβολής του μέρους των ωφελημάτων ενός 
μέλους που αποχωρεί το οποίο αντιστοιχεί στην αξία των αξιόγραφων που έχει επενδύσει το Ταμείο, μέχρι την 
τελική έκβαση της εκκρεμότητας σε σχέση με την αξία των αξιόγραφων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.014, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η αναθεώρηση του βασικού Νόμου 
περί Μέτρων και Σταθμών, ο οποίος είναι γραμμένος στην καθαρεύουσα (και όχι στην αρχαία ελληνική γλώσσα 
όπως εκ παραδρομής αναγράφηκε σε προηγούμενη επιστολή μου), αναμένεται να αρχίσει εντός των 
προσεχών μηνών στα πλαίσια της γενικότερης αναβάθμισης των υπηρεσιών που προσφέρει ο Κλάδος Μέτρων 
και Σταθμών, μέρος της οποίας αποτελεί και η ανέγερση Νέου Εργαστηρίου Μετρολογίας στο Γέρι, το οποίο 
ολοκληρώνεται εντός του 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.018, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«∆ημοτικό Σχολείο και Νηπιαγωγείο Αγρού 

Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 4.9.2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στον Αγρό λειτουργούν Περιφερειακό ∆ημοτικό Σχολείο με 65 παιδιά και Νηπιαγωγείο με 23 παιδιά. 

2. Η υποδομή του ∆ημοτικού Σχολείου Αγρού υπολείπεται της υποδομής άλλων σχολείων. Το 
Νηπιαγωγείο στεγάζεται σε μία αίθουσα του ∆ημοτικού Σχολείου και όλο το σχολείο δεν διαθέτει 
αίθουσα προσωπικού, εργαστήρια και λοιπή βοηθητική υποδομή. 

Η εισήγηση για στέγαση του Νηπιαγωγείου στην γειτονική Κοινότητα του Αγ. Ιωάννη τέθηκε από τις 
Τεχνικές Υπηρεσίες προς τη Σχολική Εφορεία στο στάδιο της μελέτης αλλά δεν έγινε αποδεκτή επειδή ο 
συντριπτικός αριθμός των παιδιών προέρχονται από τον Αγρό. Πρόσθετη παράμετρος συνιστά η 
ανάγκη τα δύο σχολεία να ευρίσκονται στον ίδιο χώρο όπως είναι και η πολιτική του Υπουργείου για 
διευκόλυνση των γονιών. Σε τέτοια περίπτωση θα απαιτούνται δύο λεωφορεία μεταφοράς των παιδιών. 

3. Οι Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού έχουν ετοιμάσει σχέδια και έχουν 
αναθέσει ήδη σε εργολήπτη την εκτέλεση των ακόλουθων έργων στο ∆ημοτικό Σχολείο και Νηπιαγωγείο 
Αγρού. 

α)  Ανέγερση Νηπιαγωγείου ενός τμήματος €200.000. 

β)  Αίθουσα πολλαπλής χρήσης €350.000. 

γ)  Ανέγερση αποχωρητηρίων και μετατροπές στα κτίρια ∆ημοτικού Σχολείου €100.000. 

δ)  Κατασκευή δρόμου εκτός του χώρου του Σχολείου που θα εξυπηρετεί όμως και το σχολείο €200.000.  

ε)  Κατασκευή γηπέδων αθλοπαιδιών, περίφραξης, χώρου στάθμευσης, τοπιοτέχνησης κ.λπ. €170.000. 

Το έργο έχει περιληφθεί στον Προϋπολογισμό 2012. Η κατασκευή του δρόμου θα χρηματοδοτηθεί από 
το Κοινοτικό Συμβούλιο. Είναι γεγονός ότι λόγω της φύσης του εδάφους και των μεγάλων υψομετρικών 
διαφορών η δαπάνη για την τοπιοτέχνηση είναι ψηλότερη της κανονικής. 

Η εκτέλεση των πιο πάνω έργων εντάσσεται στα πλαίσια του προγράμματος γενικής αναβάθμισης της 
κτιριακής υποδομής των δημόσιων σχολείων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.035, ημερομηνίας 16 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 30 Αυγούστου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Μετεωρολογική Υπηρεσία, υιοθετώντας την εισήγηση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, έχει θέσει ως 
προτεραιότητα την επεξεργασία των αποτελεσμάτων του Κλιματικού Μοντέλου «PRECIS» το οποίο τέθηκε σε 
λειτουργία σε συνεργασία με το Βρετανικό Μετεωρολογικό Γραφείο. Παρά το ότι εξαιτίας της οικονομικής 
κατάστασης, έχουν περικοπεί κονδύλια για σχετική εκπαίδευση προσωπικού της Υπηρεσίας, καταβάλλεται 
προσπάθεια επεξεργασίας των αποτελεσμάτων αυτών το συντομότερο δυνατό. 

 Παράλληλα, προωθείται η δημιουργία μονάδας για συνεχή παρακολούθηση των εξελίξεων στον τομέα 
των κλιματικών μοντέλων. Η δραστηριοποίηση για βελτίωση των παρεχόμενων κλιματικών υπηρεσιών 
επιβάλλεται και από την προώθηση ενός Παγκόσμιου Πλαισίου για Κλιματικές Υπηρεσίες από τον Παγκόσμιο 
Μετεωρολογικό Οργανισμό. Μέσα στο πλαίσιο αυτό, οι εθνικές Μετεωρολογικές Υπηρεσίες όλων των χωρών 
μελών του Οργανισμού καλούνται να διαδραματίσουν πιο ενεργό ρόλο στο θέμα της παροχής κλιματικών 
υπηρεσιών, μέσα από συγκεκριμένους σχεδιασμούς που αναμένεται να υιοθετηθούν στην επικείμενη Έκτακτη 
Γενική Συνέλευση του Παγκόσμιου Μετεωρολογικού Οργανισμού. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.043, ημερομηνίας 21ης 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.043 και ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπλ. 
Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 7 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με τα μέτρα 
που προτίθενται να ληφθούν προκειμένου να σταματήσει η εντατική λατόμηση στην περιοχή του 
τουρκοκυπριακού χωριού Ανδρολύκου και να αποκατασταθεί το φυσικό περιβάλλον και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Η ευρύτερη περιοχή της Ανδρολύκου ανήκει στο ∆ίκτυο Natura 2000 ως Τόπος Κοινοτικής Σημασίας 
(ΤΚΣ/SCI) με την ονομασία «Χερσόνησος Ακάμα» και ως Ζώνη Ειδικής Προστασίας (ΖΕΠ/SPA) με την 
ονομασία «Ζώνη Ειδικής Προστασίας Ακάμα». 

2. Τα λατομεία της περιοχής Ανδρολύκου βρίσκονται και δραστηριοποιούνται εντός θεσμοθετημένης 
Λατομικής Ζώνης που βρίσκεται εκτός της περιοχής του ∆ικτύου Natura 2000. 

3. Στο παρόν στάδιο τα εν λόγω λατομεία είναι τα μοναδικά που εξυπηρετούν τις ανάγκες της επαρχίας 
Πάφου σε αδρανή υλικά που χρησιμοποιούνται στην οικοδομική βιομηχανία και την οδοποιία. Η 
σημαντικότερη περιβαλλοντική επίπτωση είναι αναπόφευκτα η διαφοροποίηση του τοπογραφικού 
ανάγλυφου της περιοχής. 

4. Ανάλογα με τη ζήτηση των προϊόντων των λατομείων Ανδρολύκου, αναμένεται ότι αυτά θα τερματίσουν 
σταδιακά τη λειτουργία τους σε επτά περίπου χρόνια. Την ίδια στιγμή, το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος με τις αρμόδιες Υπηρεσίες του προβαίνει στις σχετικές μελέτες προκειμένου 
οι ανάγκες της επαρχίας Πάφου για τα πιο πάνω υλικά να εξυπηρετούνται στο μέλλον από άλλα 
λατομεία διαβασικού πετρώματος τα οποία θα βρίσκονται είτε στις παρυφές του δάσους Πάφου είτε 
στην επαρχία Λεμεσού. 

5. Τέλος, το μεγαλύτερο μέρος της έκτασης των λατομείων της περιοχής Ανδρολύκου είναι ιδιωτική γη και 
οι χώροι των λατομείων που θα τερματίσουν την λειτουργία τους θα αποκαθίστανται σταδιακά σύμφωνα 
με εγκεκριμένες περιβαλλοντικές μελέτες που έχουν υποβάλει οι κάτοχοι τους και για την εφαρμογή των 
οποίων υπάρχουν κατατεθειμένες στο κράτος επαρκείς χρηματικές εγγυήσεις. 

Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.046, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
την επιστολή σας, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2012 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως ετοιμάζει νομοσχέδιο για τροποποίηση του περί Παλαιών Μετάλλων Νόμου, στο οποίο 
περιλαμβάνονται και οι εισηγήσεις του Αρχηγού Αστυνομίας. Το τροποποιητικό νομοσχέδιο θα κατατεθεί στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, ευθύς ως ολοκληρωθεί η νενομισμένη διαδικασία (διαβούλευση με τις 
εμπλεκόμενες Υπηρεσίες/Φορείς, νομοτεχνικός έλεγχος, έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο). 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για περισσότερες πληροφορίες ή διευκρινήσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.053, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2012, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα σε συνέχεια της επιστολής σας με ημερομηνία 7 Σεπτεμβρίου 2012 
αναφορικά με τα ακόλουθα ερωτήματα που έθεσε η βουλευτής κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου για: 

(α)  το ύψος των αποζημιώσεων ή και των εφάπαξ ποσών που πήραν ή αναμένεται να πάρουν τα στελέχη 
της Τράπεζας Κύπρου και της Λαϊκής Τράπεζας, τα οποία έχουν παραιτηθεί μετά την ανάγκη που 
παρουσιάστηκε για κρατική στήριξη, 

(β)  τις αποδοχές, ωφελήματα (συμπεριλαμβανομένων και δανείων με ευνοϊκά επιτόκια) και φιλοδωρήματα 
τα οποία είχαν τα μέλη του ∆ιοικητικού Συμβουλίου και τα ανώτατα διευθυντικά στελέχη των δυο 
τραπεζών και πώς αυτά διαφοροποιήθηκαν για τον καθένα ξεχωριστά στη διάρκεια των τελευταίων 
πέντε χρόνων, 

και σας διαβιβάζω τις ακόλουθες απαντήσεις της Τράπεζας Κύπρου και της Λαϊκής Τράπεζας: 

1. “Σε απάντηση της επιστολής σας ημερομηνίας 13.9.2012 προς τον Πρόεδρο του ∆ιοικητικού 
Συμβουλίου της Τράπεζας Κύπρου σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σχετικά με το πρώτο ερώτημα σας, το μόνο στέλεχος που παραιτήθηκε μετά από την ημερομηνία που 
παρουσιάστηκε ανάγκη για κρατική στήριξη είναι ο κ. Ανδρέας Ηλιάδης. Ο κ. Ηλιάδης δεν έλαβε κανένα 
απολύτως ποσό ως αποζημίωση ή εφάπαξ. Το μόνο ποσό το οποίο αναμένεται να του καταβληθεί είναι 
το ποσό του Ταμείου Προνοίας το οποίο του αναλογεί με βάση τα χρόνια υπηρεσίας του στην Τράπεζα 
καθώς και τις εισφορές του. Το ακριβές ποσό αναμένεται να καθορισθεί μετά από γνωμάτευση ειδικού 
αναλογιστή. 

 Σχετικά με τις αποδοχές, ωφελήματα και δάνεια των μελών του ∆ιοικητικού Συμβουλίου και της 
Ανώτατης ∆ιοίκησης της Τράπεζας σας παραπέμπουμε στις Ετήσιες Εκθέσεις και τους Ελεγμένους 
Λογαριασμούς του Συγκροτήματος, όπου περιλαμβάνονται όλες οι πληροφορίες που απαιτούνται βάσει 
της νομοθεσίας, των Οδηγιών της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και του Κώδικα Εταιρικής 
∆ιακυβέρνησης του ΧΑΚ. Οι πιο πάνω πηγές πληροφόρησης είναι διαθέσιμες μεταξύ άλλων και στην 
ιστοσελίδα μας www.bankofcyprus.com.”. 

2. “Σε σχέση με την επιστολή σας ημερ. 13/9/2012 για το πιο πάνω θέμα, οι αμοιβές βασικών διευθυντικών 
στελεχών του Ομίλου για την υπό αναφορά περίοδο συμπεριλαμβάνονται στις Ενοποιημένες 
Οικονομικές Καταστάσεις των Ετήσιων Εκθέσεων του Ομίλου Λαϊκής Τράπεζας. Οι Ετήσιες Εκθέσεις 
είναι διαθέσιμες στην ιστοσελίδα του Ομίλου (www.laiki.com), στις ιστοσελίδες του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου και του Χρηματιστηρίου Αθηνών, ενώ αντίγραφα διατίθενται επίσης από το Τμήμα 
Μετοχών και Χρεογράφων του Ομίλου, Λεωφόρος Στροβόλου 124 (4ος όροφος), 2042 Στρόβολος, 
Λευκωσία. 

Η Τράπεζα είναι έτοιμη να παρέχει πληροφόρηση πέραν των στοιχείων που συμπεριλαμβάνονται στις 
πιο πάνω Εκθέσεις και αναφέρονται στην επιστολή σας. Ωστόσο, τα ζητούμενα στοιχεία αφορούν 
δεδομένα προσωπικού χαρακτήρα, τα οποία δύναται να παρασχεθούν μόνο σύμφωνα με τον σχετικό 
περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) Νόμο.”. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών παραμένει στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις 
χρειάζεστε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.055, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.059, ημερομηνίας 30 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 7.9.2012, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Η χοιροτροφική μονάδα της εταιρείας Φάρμα Ανδρέου & Κωστή Λτδ στη Μαραθούντα, εξασφάλισε 
Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων, με ημερ. έναρξης ισχύος τις 30.10.2007 και ημερ. λήξης 31.10.2011. Η άδεια 
απόρριψης εκδόθηκε με βάση τον Νόμο για Ολοκληρωμένο Έλεγχο και Πρόληψη της Ρύπανσης (Αρ. 
56(Ι)/2003). Στην Άδεια περιλαμβάνονταν συγκεκριμένοι όροι για την ορθολογική διαχείριση των χοιρολυμάτων, 
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μέσω των Βέλτιστων ∆ιαθέσιμων Τεχνικών για προστασία των νερών και του εδάφους από τη ρύπανση. Μέσα 
σε αυτά τα πλαίσια, η εταιρεία θα έπρεπε να εγκαταστήσει σταθμό επεξεργασίας των χοιρολυμάτων. 

 Η εταιρεία υπέβαλε το 2005 αίτηση για χορήγηση Πολεοδομικής Άδειας για κατασκευή βιολογικού 
σταθμού επεξεργασίας των χοιρολυμάτων, η οποία εγκρίθηκε από την Πολεοδομική Αρχή στις 13.10.08. Η 
Άδεια Οικοδομής για τον βιολογικό σταθμό χορηγήθηκε από τον Έπαρχο Πάφου στις 11.11.10. 

 Μέχρι τις 31.10.2011 (ημερ. λήξης της Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων) ο Φορέας Εκμετάλλευσης δεν 
προχώρησε στην κατασκευή σταθμού βιολογικής επεξεργασίας των χοιρολυμάτων. Στην αίτηση που υπέβαλε 
η εταιρεία για ανανέωση της Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων αναφέρεται ότι η δυναμικότητα της μονάδας 
μειώθηκε και δεν εμπίπτει πλέον στις διατάξεις του Νόμου για Ολοκληρωμένο Έλεγχο και Πρόληψη της 
Ρύπανσης (Αρ. 56(Ι)/2003), έτσι ώστε να μην απαιτείται η κατασκευή βιολογικού σταθμού επεξεργασίας των 
χοιρολυμάτων. 

 Στο παρόν στάδιο το Τμήμα Περιβάλλοντος εξετάζει την υποβληθείσα αίτηση για άδεια απόρριψης 
αποβλήτων της εν λόγω εγκατάστασης. Σε περίπτωση που εξακριβωθεί ότι όντως μειώθηκε η δυναμικότητα 
της μονάδας, τότε θα εκδοθεί Άδεια Απόρριψης, με βάση την οποία για την επεξεργασία των χοιρολυμάτων θα 
απαιτείται να εφαρμόζεται το σύστημα μηχανικού διαχωρισμού, κάτι που ήδη γίνεται στην εν λόγω μονάδα. Σε 
αντίθετη περίπτωση, δεν θα χορηγηθεί Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων και το Τμήμα Περιβάλλοντος θα 
προχωρήσει στη λήψη μέτρων σύμφωνα με τις πρόνοιες που προβλέπονται στη Νομοθεσία. 

 Όσον αφορά τα δικαστικά μέτρα εναντίον της εταιρείας από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, αυτό 
εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών και της Επαρχιακής ∆ιοίκησης. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.060, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.060 και ημερ. 17.9.2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι έχει υποβληθεί αίτηση στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού για επένδυση στον Τομέα της Τσιμεντοβιομηχανίας. 

 Μέσα στα πλαίσια εξέτασης της αίτησης οι αρμόδιες Υπηρεσίες του Υπουργείου έχουν υποχρέωση να 
συλλέξουν οποιεσδήποτε πληροφορίες θεωρούν απαραίτητες για την εξέταση των αιτήσεων που 
υποβάλλονται. 

 Σε περίπτωση που δοθεί άδεια στον αιτητή για παραγωγή τσιμέντου, εννοείται ότι ο αιτητής θα πρέπει 
να πληροί όλες τις προϋποθέσεις που διέπει η νομοθεσία όπως περιβαλλοντική μελέτη κ.λπ. 

 Με βάση τα πιο πάνω θεωρώ ότι το Υπουργείο ενήργησε στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του και δεν 
τίθεται οποιοδήποτε θέμα ενεργειών που πλήττουν την ντόπια βιομηχανία ή και τις επιχειρήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου 
Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.061, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
13/9/2012 και αρ. φακ.: Ερ. 23.06.010.02.061, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι 
τα σχέδια του κατοχικού καθεστώτος για ίδρυση θεολογικής σχολής στη Μια Μηλιά και οι διαμαρτυρίες των 
Τουρκοκυπρίων είναι εις γνώση του Υπουργείου Εξωτερικών το οποίο παρακολουθεί το ζήτημα με τη δέουσα 
προσοχή. 

 Έχουμε ήδη ενημερώσει ενδελεχώς όλους τους Αρχηγούς ∆ιπλωματικών Αποστολών της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας καθώς και το Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για να 
καταγγείλουν την παράνομη αυτή ενέργεια ως ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα της ευρύτερης προσπάθειας 
διάβρωσης της πολιτιστικής ταυτότητας των Τουρκοκυπρίων καθώς και τον σφετερισμό της Ελληνοκυπριακής 
περιουσίας στην οποία θα ανεγερθεί η σχολή. 

 Παραμένω στη διάθεση σας για ενδεχόμενες διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.070, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 13 Σεπτεμβρίου 2012 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα, σχετικά με το Σχέδιο Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών: 
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 Το Σχέδιο Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα Σχολεία, παρέχοντας την 
ευκαιρία στους μαθητές δημοτικών σχολείων να λαμβάνουν δωρεάν φρούτα και λαχανικά, στοχεύει στην 
αντιμετώπιση της παιδικής παχυσαρκίας και στην προαγωγή της υγιεινής διατροφής. Εφαρμόστηκε στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, με τη συνεργασία των Υπουργείων Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
Υγείας και Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, ως ακολούθως (βλ. πίνακα 1): 

ΠΙΝΑΚΑΣ 1 

Σχέδιο Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων στα Σχολεία 

Σχολική Χρονιά Σχολεία Επαρχίες Αριθμός 
Εβδομάδων 

Συχνότητα 

2009-2010 Όλα τα ∆ημοτικά Σχολεία 
(δημόσια και ιδιωτικά) 

Λάρνακα 
Πάφος 

26 2 φορές τη 
βδομάδα 

2010-2011 Όλα τα ∆ημοτικά Σχολεία 
(δημόσια και ιδιωτικά) 

Όλες 26 1 φορά τη 
βδομάδα 

2011-2012 Όλα τα ∆ημοτικά Σχολεία 
(δημόσια και ιδιωτικά) 

 

Όλες 

 

10 

 

1 φορά τη 
βδομάδα Όλα τα Νηπιαγωγεία 

(δημόσια και κοινοτικά) 

  

 Σημειώνεται ότι για τη συνέχιση του Σχεδίου Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών 
στα Σχολεία αρμόδιο είναι το Υπουργείο Γεωργίας. Ως Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είμαστε θετικοί στην 
προώθηση του σχεδίου ειδικότερα σε σχολεία των Ζωνών Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.076, ημερομηνίας 3 
Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 
13 Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

1.  Η ποσότητα των πατατών που διακινήθηκε διαμέσου της πράσινης γραμμής από το έτος 2009 μέχρι και 
σήμερα, παρουσιάζεται στον πιο κάτω πίνακα: 

 

2. Το Τμήμα Γεωργίας, με βάση τον Κανονισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης (EE) 1480/2004/ΕΚ, ασκεί 
φυτοϋγειονομικό έλεγχο στις πατάτες, για την εξακρίβωση πιθανής παρουσίας επιβλαβών οργανισμών. 
Επίσης, λαμβάνει δείγματα για την επιβεβαίωση απουσίας των βακτηρίων Καστανής και ∆ακτυλιωτής 
Σήψης, τα οποία είναι οργανισμοί καραντίνας για την Κυπριακή ∆ημοκρατία. Σημειώνεται ότι, μέχρι 
σήμερα σε κανένα δείγμα δεν έχει εντοπιστεί θετικό δείγμα. 

3. Αναφορικά με τη χρήση γενετικά τροποποιημένου υλικού, επισημαίνεται ότι ο πατατόσπορος που 
χρησιμοποιείται για παραγωγή βρώσιμων πατατών στις κατεχόμενες περιοχές, προέρχεται από 
πιστοποιημένο σπόρο και ελέγχεται πριν από τη φύτευσή του, από τον εμπειρογνώμονα ο οποίος είναι 
διορισμένος από τη EE. Ο συγκεκριμένος πατατόσπορος δεν μπορεί να προέρχεται από γενετικά 
τροποποιημένο υλικό, αφού παράγεται σε κράτη-μέλη της EE. 

4. Η ποσότητα των πατατών που έχουν παραχθεί από Ελληνοκύπριους παραγωγούς κατά τα έτη 2009-
2011, παρουσιάζεται στον πιο κάτω πίνακα: 

Έτος Ποσότητα (τόνοι) Αρ. ∆ειγμάτων 

2009 3,027 29 

2010 336 1 

2011 110 0 

2012 624 14 
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 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου 
Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.084, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας με στοιχεία Ερ. 23.06.010.02.084, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, 
ως προς τις ενέργειες της κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε σχέση με την επιδίωξη της Τουρκίας για 
την εκ βάθρων αναδιάρθρωση των δομών του κατοχικού καθεστώτος με σκοπό τον πλήρη έλεγχο των 
κατεχομένων εδαφών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι ενέργειες της Τουρκίας για άσκηση πλήρους ελέγχου της πολιτικής, οικονομικής και κοινωνικής ζωής 
στα κατεχόμενα εδάφη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δεν αποτελεί βεβαίως ένα καινούργιο φαινόμενο. 
Τουναντίον, η Τουρκία - κυβέρνηση και στρατιωτικό καθεστώς - ανέκαθεν ενεργούσε με αποκλειστικό και μόνο 
στόχο την επίτευξη αυτού του ελέγχου, ούτως ώστε να μην υπάρξει ποτέ το παραμικρό ενδεχόμενο ύπαρξης 
άλλης φωνής πέραν από τη δική της σε όλα όσα αφορούν στην τουρκική πολιτική στην Κύπρο. 

 Είναι όντως γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια, η κυβέρνηση του κόμματος ΑΚΡ του Τούρκου 
πρωθυπουργού κου Ερτογάν έχει συστηματοποιήσει σε μεγάλο βαθμό τις ενέργειες και πρωτοβουλίες της 
Τουρκίας για άσκηση ελέγχου στις κατεχόμενες περιοχές. Η συστηματοποίηση αυτή εκδηλώνεται κατά κύριο 
λόγο μέσω τριετών οικονομικών «πρωτοκόλλων» τα οποία δήθεν συμφωνούνται με τις ούτω καλούμενες 
«αρχές» του ψευδοκράτους, αλλά στην πραγματικότητα επιβάλλονται από την Τουρκία. 

 Το «Οικονομικό Πρωτόκολλο 2013-15» έτυχε «υιοθέτησης» περί τα μέσα Σεπτεμβρίου από το ούτω 
καλούμενο «υπουργικό συμβούλιο» του ψευδοκράτους και συζητήθηκε στη συνέχεια σε ευρεία σύσκεψη που 
έλαβε χώρα στην Άγκυρα υπό την προεδρία του Αντιπρόεδρου της τουρκικής κυβέρνησης (αρμόδιου για 
Κυπριακές Υποθέσεις) Beşir Atalay, με τη συμμετοχή ούτω καλούμενων «υπουργών» του ψευδοκράτους. 
Σύμφωνα με δημόσιες δηλώσεις των συμμετεχόντων προς τουρκικά ΜΜΕ, αναμένεται ότι το πρωτόκολλο θα 
οριστικοποιηθεί περί τα τέλη Οκτωβρίου. 

 Ο τουρκικός στόχος άσκησης ελέγχου στα κατεχόμενα εδάφη της ∆ημοκρατίας εκφράζεται επίσης μέσω 
της δημιουργίας υποδομών, όπως π.χ. ο προγραμματιζόμενος υποθαλάσσιος αγωγός μεταφοράς νερού από 
την Τουρκία, καθώς επίσης και μέσω της ενίσχυσης του ισλαμικού στοιχείου, σε αγαστή συνεργασία με την 
παρούσα ηγεσία της Τ/Κ κοινότητας, όπως διαφαίνεται από την αύξηση τζαμιών, ιεροδιδασκαλείων, κτλ. 

 Οι τουρκικές προθέσεις αποτυπώνονται με τον πλέον σαφή τρόπο και στο πιο πρόσφατο πρόγραμμα 
του κυβερνώντος κόμματος ΑΚΡ, όπου αναφέρεται ότι η ούτω καλούμενη «τουρκική δημοκρατία της βόρειας 
Κύπρου» βρίσκεται στη διαδικασία «δημιουργίας ενός ισχυρού πολιτικού συστήματος ως κυρίαρχο κράτος». 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών και οι διπλωματικές αποστολές της ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό ενημερώνουν 
επί συνεχούς βάσης τις κυβερνήσεις ξένων κρατών και διεθνείς και περιφερειακούς οργανισμούς για όλες τις 
προαναφερθείσες εξελίξεις στα κατεχόμενα εδάφη της ∆ημοκρατίας, αναδεικνύοντας τις πραγματικές 
προθέσεις της Τουρκίας και καταγγέλλοντας την πολιτική της, οποία αποσκοπεί στην πολιτική, οικονομική και 
κοινωνική αφομοίωση των εδαφών αυτών. Στις ενημερώσεις και τα διαβήματα αυτά τονίζεται και επισύρεται η 
προσοχή όλων στο αδιαμφισβήτητο γεγονός ότι η εν λόγω τουρκική πολιτική αποδεικνύει δυστυχώς, πέραν 
πάσης αμφιβολίας, ότι η Τουρκία, παρά τις δημόσιες διακηρύξεις της περί του αντιθέτου, όχι μόνο δεν 
εργάζεται με απτό τρόπο, ως μεταξύ άλλων και υποχρέωσή της έναντι της EE, για εξεύρεση δίκαιης και 
βιώσιμης λύσης του Κυπριακού, αλλά τουναντίον καταβάλλει κάθε προσπάθεια υπονόμευσης τους, με 
απώτερο στόχο τη εμπέδωση των παράνομων τετελεσμένων της τουρκικής εισβολής και συνεχιζόμενης από το 
1974 κατοχής του 36,2% του εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε σήμερα, συνάδελφοι και 
συναδέλφισσες, και θα ολοκληρώσουμε τη συζήτηση του πρώτου θέματος, που τιτλοφορείται «Τα προβλήματα 
της κυπριακής γεωργίας, η ανταγωνιστικότητα και οι δομές εμπορίας της».  Το θέμα είναι εγγραφέν με 
εισήγηση των βουλευτών κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και Σωτήρη Σαμψών. 

 Και, επειδή στην προηγούμενη συνεδρία είχα προβλέψει ότι τελικά θα μείνετε πάλι δέκα, ελπίζω να με 
διαψεύσετε σήμερα και να μείνετε περισσότεροι να ακούσετε και για την κυπριακή γεωργία. 

Έτος Ποσότητα (τόνοι) 

2009 112,000 

2010 82,000 

2011 110,000 
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 Παρακαλώ τον πρώτο ομιλητή, τον κ. Σωτήρη Σαμψών εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να 
έρθει στο βήμα. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε, ότι στη σύσκεψη των αρχηγών ο κ. Συλλούρης… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι πρώτος. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Όχι πρώτος; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να τελειώσεις με την ομιλία σου και μετά. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Α! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λέω τη σειρά από τώρα. Πιθανόν να μην την έχετε.  Σωτήρης Σαμψών, ∆ημήτρης Συλλούρης, Γιαννάκης 
Γαβριήλ, Σοφοκλής Φυττής, Γεώργιος Τάσου, Φειδίας Σαρίκας, Κυριάκος Χατζηγιάννης. 

 Αρχίζει ο κ. Σωτήρης Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο αγροτικός κόσμος βρίσκεται στο χείλος της καταστροφής.  Οι αγρότες μας βρίσκονται αντιμέτωποι με 
το ενδεχόμενο πλήρους και οριστικής καταστροφής. 

(Αστειευόμενος) 

 Ο κ. Φύτος Κωνσταντίνου, κύριε Πρόεδρε, μόλις σας διαψεύδει.  Φεύκετε, έννεν, κύριε Κωνσταντίνου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Φεύκει τζιαι ο δικός σου, ο κ. Ιωνάς! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Τζιαι ο κ. Ιωνάς.  Του κ. Ιωνά τού έδωσα άδεια όμως! 

 Σωρεία λαθών και παραλείψεων, καθώς και η επί σειρά ετών παντελής έλλειψη διορατικότητας… 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Επιλέγεις επιλεκτικά και κάμνεις αναφορά, αλλά σε όλες τις άλλες συνεδρίες του Κεφαλαίου Τετάρτου 
ήταν παρών ο κ. Κωνσταντίνου. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Το ξέρω, κύριε Κωνσταντίνου.  Το ξέρω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος)  

 Είμαι περήφανος για σένα, Φύτο! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Η σωρεία λοιπόν λαθών και παραλείψεων, καθώς και η επί σειρά ετών παντελής έλλειψη διορατικότητας 
και σωστού μακροπρόθεσμου κρατικού προγραμματισμού οδήγησαν την αγροτική τάξη στη δεινή θέση στην 
οποία βρίσκεται σήμερα. 

 Η Κοινή Αγροτική Πολιτική εισήχθη πριν από πενήντα τόσα χρόνια, με σκοπό την εξάλειψη των 
ελλείψεων που αντιμετώπιζε τότε η Ευρώπη όσον αφορά στην παραγωγή γεωργικών προϊόντων, και για 
πολλές δεκαετίες βασιζόταν στην επιδότηση της παραγωγής.  Η καινούρια Κοινή Αγροτική Πολιτική, που 
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εφαρμόστηκε το 2003, αντιμετωπίζει πλέον τους αγρότες ως επιχειρηματίες και έχει επιφέρει ριζοσπαστικές 
ανακατατάξεις στον κόσμο της υπαίθρου, αφού έχει στραφεί από την ποσότητα της παραγωγής, την οποία 
επιβράβευε με εγγυημένες τιμές, στην επιβράβευση της ποιότητας.  Εστιάζεται λοιπόν η Κοινή Αγροτική 
Πολιτική στην ανταγωνιστικότητα και στον εκσυγχρονισμό, δύο τομείς στους οποίους η Κύπρος έχει 
παταγωδώς δυστυχώς αποτύχει να βρίσκεται μπροστά από τις εξελίξεις.  ∆υστυχώς, επίσης, η νέα Κοινή 
Αγροτική Πολιτική με ορίζοντα το 2014-2020, που με βάση την πρόταση της Κομισιόν για περιορισμό των 
κονδυλίων στη γεωργία θα οξύνει ακόμα περισσότερο το πρόβλημα που αντιμετωπίζει η αγροτική τάξη της 
Κύπρου, μειώνει την εισοδηματική κατάσταση των αγροτών και επιδεινώνει τη θέση τους με ταυτόχρονη 
μείωση της εισροής πόρων στην Κύπρο.  Είναι λοιπόν ακριβώς γι’ αυτό το λόγο που πιστεύω ότι τα μεγάλα 
προβλήματα της γεωργίας σε εθνικό τουλάχιστον επίπεδο θα πρέπει και επιβάλλεται να αντιμετωπιστούν μέσα 
στο δικό μας εθνικό πλαίσιο της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και με το δικό μας τρόπο.  

 Το μεγάλο ερώτημα που οφείλουμε πρώτα και πάνω απ’ όλα να απαντήσουμε βέβαια είναι αν θέλουμε 
γεωργικό τομέα στην Κύπρο, αν επιθυμούμε την ύπαρξη αγροτικής τάξης στον τόπο μας.  Θέλουμε ή δε 
θέλουμε αγρότες;  Θέλουμε ή δε θέλουμε ύπαιθρο;  Η απάντηση, θεωρώ, είναι αυτονόητη και φανερή.  Λόγοι 
κοινωνικοί, λόγοι περιβαλλοντικοί, λόγοι εθνικοί επιβάλλουν τη στήριξη των αγροτών μας και την ενίσχυση της 
υπαίθρου μας. 

 Το επόμενο συνεπώς μεγάλο ερώτημα είναι πώς μπορεί η Κύπρος να εκμεταλλευθεί με τον καλύτερο 
δυνατό τρόπο την ευρωπαϊκή πραγματικότητα.  Για να απαντηθεί βέβαια τούτο το ερώτημα, θα πρέπει πρώτα 
να επισημανθούν τα προβλήματα της κυπριακής γεωργίας και να εξευρεθούν οι τρόποι αντιμετώπισής τους. 

 Θα μπορούσα να μιλώ για οτιδήποτε άλλο και έχω την εντύπωση ότι κανένας δε θα έπαιρνε χαμπάρι ότι 
άλλαξα το θέμα της συζήτησης! 

(Γέλια) 

 Οι κλιματικές αλλαγές, η έλλειψη νερού, η ενεργειακή κρίση και οι επιπτώσεις της στο κόστος 
παραγωγής, η χρηματοοικονομική κρίση, το άνοιγμα της ευρωπαϊκής αγοράς και η αδυναμία της Κύπρου 
ουσιαστικά να εισάξει πρόγραμμα εκσυγχρονισμού και βελτίωσης της ανταγωνιστικότητας της κυπριακής 
γεωργίας είναι λίγοι μόνο από τους λόγους για τους οποίους οι Κύπριοι γεωργοί βρίσκονται υπό καθεστώς 
προβληματισμού και μεγάλης ανησυχίας, αν όχι και πανικού, και αποφεύγουν να αναπτυχθούν και να 
επενδύσουν. 

 Τα πιο πάνω είχαν ως αποτέλεσμα τη μείωση του αγροτικού πληθυσμού, τη μείωση του εισοδήματός 
του, τις εισαγωγές να υπερισχύουν των εξαγωγών, τη μείωση σε αξία της αγροτικής παραγωγής, τη μείωση της 
επενδυτικής δραστηριότητας στο γεωργικό τομέα, τη σμίκρυνση ολοένα και περισσότερο της μεταποίησης των 
αγροτικών προϊόντων και την αυξανόμενη εξάρτηση αντί της απεξάρτησης της γεωργίας μας από τις 
επιδοτήσεις. 

 Το αυξημένο κόστος παραγωγής, ζωοτροφές, φάρμακα, λιπάσματα, ρεύμα, καύσιμα, νερό κ.λπ., οι 
φορολογικές επιβαρύνσεις του κράτους σε συνδυασμό με τις εξευτελιστικές τιμές συρρίκνωσαν τον όγκο και 
την αξία της γεωργικής παραγωγής και έχουν αφήσει τον Κύπριο αγρότη πένητα και ρακένδυτο.  Οι βασικές και 
παραδοσιακές καλλιέργειες οδηγήθηκαν σε μαρασμό και η πατατοκαλλιέργεια, η αμπελοκαλλιέργεια και η 
εσπεριδοκαλλιέργεια σε συρρίκνωση.  Η μείωση του όγκου, αλλά και της ποιότητας παραγωγής τής αφαίρεσε 
την προστιθέμενη αξία της και συνέτριψε το γεωργικό εισόδημα.  

 Την ίδια ώρα οι χαμηλές τιμές παραγωγού επιδεινώνουν το ήδη βεβαρημένο περιβάλλον μέσα στο 
οποίο ζει και εργάζεται ο γεωργός, ενώ το κράτος επιμένει να υποκλίνεται στα διάφορα καρτέλ, η δράση των 
οποίων το τελευταίο διάστημα αυξάνεται με γεωμετρικούς ρυθμούς.  Κανένας δεν μπορεί να αμφισβητήσει ότι 
οι συνέπειες της κρίσης στους αγρότες, ως επιπλέον επιβαρυντικό στοιχείο όλων των πιο πάνω 
αναφερομένων, είναι ιδιαίτερα οδυνηρές και θα είναι ακόμη πιο αισθητές μετά και την υπογραφή του 
αναμενόμενου μνημονίου. 

 Ο αγρότης είναι συνταξιούχος, είναι μισθωτός, είναι μικροεπιχειρηματίας.  Η αύξηση του ΦΠΑ από το 
15% στο 17% -και ενδεχόμενα και σύντομα και στο 18%- και η επιβολή ΦΠΑ 5% στα τρόφιμα οδήγησαν σε 
αντίστροφη μετακύλιση της αύξησης σε βάρος του γεωργού αντί στην τιμή του προϊόντος.  Οι περικοπές των 
κοινωνικών παροχών και οι φορομπηχτική κρατική πολιτική που ακολουθείται τα τελευταία χρόνια επίσης 
επηρέασαν τον αγρότη.  Το ίδιο ισχύει και για την κατάργηση της κρατικής στήριξης για ζημιές που δεν 
καλύπτονται από τον ΟΓΑ.  Και σε αυτό το σημείο θα πρέπει να πούμε ότι η κυβέρνηση οφείλει και 
υποχρεούται να αφήσει εκτός μνημονίου τη συνεισφορά της στον ΟΓΑ, γιατί σε αντίθετη περίπτωση θα 
διπλασιαστεί η συνεισφορά του γεωργού και αυτό θα του στερήσει κάθε πιθανότητα επαγγελματικής 
επιβίωσης.  

 Την ίδια ώρα το μη άνοιγμα προγραμμάτων αγροτικής ανάπτυξης έχει καταδικάσει τους γεωργούς μας 
σε στασιμότητα, ενώ ταυτόχρονα το κράτος ζητά από το γεωργό να το χρηματοδοτεί από το υστέρημά του, 
αφού η κατακράτηση και η απόδοση του οφειλόμενου προς αυτόν ΦΠΑ ξεπερνά σε πολλές περιπτώσεις τον 
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ένα χρόνο.  Με άλλα λόγια, ο αγρότης της Κύπρου καλείται σήμερα να δανείζει το κράτος με μηδενικό επιτόκιο, 
την ώρα βεβαίως που λόγω της οικονομικής κρίσης κανείς άλλος δε δανείζει τον αγρότη.  Αυτή κι αν είναι 
συμβολή της πολιτείας στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της κυπριακής γεωργίας! 

 Μέσα σε αυτές λοιπόν τις ιδιαίτερα αντίξοες συνθήκες για την κυπριακή γεωργία υπάρχει ξεκάθαρη η 
ανάγκη να επαναπροσδιοριστεί η αγροτική πολιτική του κράτους, ώστε να καθοριστούν οι στρατηγικοί στόχοι, 
οι επιδιώξεις και ο τρόπος, για να εξυπηρετηθούν αυτοί. 

 Και, επειδή, κύριε Πρόεδρε, εμείς στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό είμαστε απόλυτα συντονισμένοι, θα σας 
αναφέρω ότι για τους τρόπους αντιμετώπισης της κατάστασης θα μιλήσουν οι συνάδελφοι Κυριάκος 
Χατζηγιάννης και Γεώργιος Τάσου.  Εγώ θα μείνω μέχρι εδώ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαμψών. 

 Ναι, κύριε… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή εν το συνηθίζω να αποχωρώ ʼπού τη Βουλή έτσι ώρα, λόγω ειλημμένης υποχρέωσης στη 
Λεμεσό να πάρω την άδειά σας, για να αποχωρήσω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Όχι! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε σου δίνουμε την άδεια! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, κανένας εν εζήτησε άδεια.  Τωρά γιατί μου ζητάς εμένα και με βάζεις σε δύσκολη θέση… 

(Γέλια) 

 Παρακαλώ τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη να πάρει το βήμα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα προβλήματα που μαστίζουν την κυπριακή γεωργία είναι πάρα πολλά και καθιστούν τα κυπριακά 
γεωργικά προϊόντα μη ανταγωνιστικά λόγω υψηλού κόστους παραγωγής.  Υπάρχει όμως περιθώριο επίλυσης 
κάποιων προβλημάτων με ελάχιστο κόστος για το κράτος αλλά τεράστιο όφελος για τους γεωργούς και τους 
καταναλωτές. 

 Η επίλυση των προβλημάτων αυτών μπορεί να επιτευχθεί με απλές διαδικασίες και άμεσα.  Οι πιο κάτω 
εισηγήσεις είναι εύκολες και μπορούν να τεθούν σε εφαρμογή.  Θα είναι, για παράδειγμα, μεγάλη βοήθεια προς 
τους γεωργούς που παράγουν προϊόντα άμεσης κατανάλωσης για την Κύπρο, αλλά και για το εξωτερικό, των 
οποίων προϊόντων οι ανάγκες σε νερό είναι συγκριτικά μικρές, αν δοθεί προτεραιότητα στην άρδευση.  Αυτό θα 
έχει ως αποτέλεσμα την αύξηση της ντόπιας παραγωγής με χαμηλό κόστος και ως επακόλουθο θα αυξηθεί η 
ανταγωνιστικότητα των κυπριακών προϊόντων στην εγχώρια αγορά, αλλά και σε ξένες αγορές. 

 Το υψηλό κόστος εξαγωγής είναι ένα μεγάλο πρόβλημα για τους γεωργούς μας.  Όχι μόνο εκεί δε 
βοηθούμε, αλλά έχουμε δημιουργήσει συνθήκες με τη δημιουργία του καινούριου αεροδρομίου πολύ αρνητικές 
για τις εξαγωγές των φρέσκων φρούτων.  Παρ’ όλο που έχει ολοκληρωθεί το αεροδρόμιο, δεν έχει 
συμπληρωθεί το cargo village, με αποτέλεσμα πολλά προϊόντα να μην μπορούν να εξαχθούν, διότι λόγω της 
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ζέστης καταστρέφονται στα αεροδρόμια ή, αν εξαχθούν, οι γεωργοί πληρώνουν το κόστος και δεν 
παραλαμβάνονται.  Εισηγούμαστε πολύ συγκεκριμένα, πρώτον, να υπάρξει πίεση προς τις ιδιωτικές εταιρείες, 
για να δημιουργήσουν το cargo village, ενώ μέχρι τότε μία μέση λύση θα ήταν ψυγεία-αυτοκίνητα στο χώρο του 
καινούριου αεροδρομίου κοντά στα αεροπλάνα, και όχι να έρχονται από το παλιό αεροδρόμιο και να 
καταστρέφονται, λύση που το κόστος της δεν ξεπερνά τις €200.000 με €300.000. 

 Το κράτος θα πρέπει να βοηθήσει άμεσα και αποτελεσματικά τους τομείς της γεωργίας που 
αποδεδειγμένα παρουσιάζουν καλές προοπτικές παραγωγής και εμπορίας τόσο στην Κύπρο όσο και στο 
εξωτερικό.  Αυτό θα πρέπει να γίνει μέσω της εύκολης πρόσβασης σε ειδικά δανειοδοτικά σχέδια από τους 
οικονομικούς φορείς της Κύπρου και ιδιαίτερα από το συνεργατικό κίνημα.  Πρέπει να δοθεί η ευκαιρία στους 
επιχειρηματίες του τομέα να έχουν άμεση πρόσβαση με απλουστευμένες διαδικασίες στα κοινοτικά σχέδια που 
αναμένεται να ανοιχθούν σύντομα. 

 Εμείς θεωρούμε παρεμπιπτόντως -και πρέπει να το πω εδώ- ότι τώρα που γίνεται το αρχείο γεωργών 
δεν πρέπει να γίνει διάκριση, δεν πρέπει να φανταζόμαστε το γεωργό όπως το φτωχό άνθρωπο ο οποίος δε 
βγάζει τα προς το ζην και πρέπει να τον στηρίζουμε.  Πρέπει να δούμε και τους γεωργούς και σαν 
επιχειρηματίες.  Για μας δεν υπάρχει διαφορά μεταξύ του ατόμου-γεωργού ή μίας επιχείρησης για την οποία θα 
θέλαμε να υπάρξουν κίνητρα, να μπουν και επιχειρηματίες για παραγωγή νέων προϊόντων και για πιο μαζικές 
παραγωγές. 

 Θέλω να ελπίζω επίσης ότι τώρα με την τρόικα δε θα φορολογήσουμε τη γη που χρησιμοποιούν οι 
γεωργοί για την παραγωγή τους σαν πλούτο, διότι είναι το μέσο της παραγωγής και δεν μπορεί να θεωρηθεί 
ότι έχει αξία η οποία θα πρέπει να φορολογείται, ωσάν να είναι μία έκταση αδρανής που μπορεί να έχει ένας 
επιχειρηματίας ή άλλος.  

 Επίσης, κάτι που απασχολεί όλους τους πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αλλά και σε μεγάλο βαθμό 
τους τομείς της βιομηχανίας, της κτηνοτροφίας και της γεωργίας είναι η τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος και το 
κόστος χρήματος με τα υψηλά επιτόκια.  Μια αναθεωρημένη χρέωση στην κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύματος 
σε αυτούς τους βασικούς τομείς της οικονομίας του τόπου θα μειώσει το κόστος, με όλα τα θετικά 
αποτελέσματα που θα έχει μια τέτοιου είδους ενέργεια. 

 Η μη ύπαρξη τρόπου χρηματοδότησης υφιστάμενων και νέων εργασιών είναι ακόμα ένας 
αποθαρρυντικός παράγοντας που αποστρέφει από την απασχόληση με τη γεωργία.  Θα πρέπει να υπάρξει 
μόνιμη επιχορήγηση για αγορά γεωργικών μηχανημάτων ή άλλων επενδύσεων στον τομέα της γεωργίας. 

 Επίσης, το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών θα πρέπει να χρηματοδοτήσει καινοτόμες και νέες μεθόδους 
στις υφιστάμενες μεθόδους καλλιέργειας των γεωργικών προϊόντων, μια ενθάρρυνση στην τεχνολογική 
αναβάθμιση που θα επιφέρει βελτίωση της παραγωγικότητας, εξειδίκευση και καινοτόμα προϊόντα με άνοιγμα 
νέων αγορών. 

 Όσο και αν μας φαίνεται παράξενο, στη γεωργία υπάρχουν πολλά καινούρια προϊόντα με τα οποία, αν 
μπορούσαμε να βοηθήσουμε τους γεωργούς μας και ιδιαίτερα νέους γεωργούς, που είναι και επιστήμονες, νέοι 
γεωπόνοι, θα μπορούσαμε να ξαναστήσουμε μία γεωργία ίσως στα επίπεδα που την είχαμε τα πρώτα χρόνια 
της ∆ημοκρατίας. 

 Επίσης, πρέπει να πούμε ότι τα δικά μας προϊόντα και ιδιαίτερα τα αρωματικά έχουν μεγάλα 
πλεονεκτήματα στις αγορές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Ρωσίας και αλλού.  Το Υπουργείο Γεωργίας θα 
πρέπει να εξαγγείλει καμπάνια με την οποία θα τονίζεται η ανάγκη στροφής στα κυπριακά γεωργικά προϊόντα, 
η οποία μεσούσης της κρίσης θα τονώσει την κυπριακή οικονομία. 

 Το σύστημα ελέγχου στις τιμές των φυτοφαρμάκων θα καταπολεμήσει το φαινόμενο αγοράς 
απαγορευμένων φαρμάκων από τα κατεχόμενα, τα οποία διατίθενται στη μισή τιμή σε σχέση με τις τιμές στις 
ελεύθερες περιοχές και επίσης είναι ανεξέλεγκτα και αυτό επηρεάζει φυσικά και την υγεία.  Η ίδια η εισαγωγή 
γεωργικών προϊόντων από τα κατεχόμενα με ανεξέλεγκτη την περιεκτικότητα σε φάρμακα θα πρέπει να 
σταματήσει. 

 Λόγω της οικονομικής κρίσης θα παρατηρηθεί στροφή προς τη γεωργία από επαγγελματίες που είχαν 
εγκαταλείψει τον κλάδο, λόγω ενασχόλησής τους με επαγγέλματα στον τομέα του τουρισμού και των 
υπηρεσιών.  Το Υπουργείο Γεωργίας και οι αρμόδιοι φορείς θα πρέπει να δώσουν κίνητρα μέσω εκπαιδευτικών 
προγραμμάτων και σεμιναρίων που θα πληροφορούν νέα άτομα που θέλουν να ασχοληθούν με το γεωργικό 
τομέα, έτσι ώστε να επωφεληθούν οικονομικά, αλλά και να κάνουν σωστές επιλογές στον τομέα της γεωργίας, 
που δεν είναι κορεσμένος. 

 Σ’ αυτό το στάδιο θα ήθελα να συγχαρώ τον προεδρεύοντα της Βουλής για την προώθηση γεωργικών 
προϊόντων στο εξωτερικό, διότι, όπως γνωρίζετε, σ’ όποιο ταξίδι πάει παίρνει μαζί του κυπριακό λάδι και 
λεμόνια! 

(Γέλια) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και τα διά δώρο! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και τα διά δώρο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη, για την αναφορά και για την ομιλία σας. 

 Παρακαλώ τον κ. Γιαννάκη Γαβριήλ του ΑΚΕΛ να έρθει στο βήμα. 

Γ. ΓΑΒΡΙΗΛ:  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για το ΑΚΕΛ ο ρόλος και η σημασία της ανάπτυξης της αγροτικής οικονομίας ως πρωτογενούς τομέα 
της οικονομίας του τόπου έχει κεφαλαιώδη σημασία.  Πέρα από τη στρατηγική θέση που κατέχει στην 
εξασφάλιση της επισιτιστικής αυτάρκειας του κράτους, εξασφαλίζει το κύριο ή το συμπληρωματικό εισόδημα για 
χιλιάδες οικογένειες της υπαίθρου και αποτελεί βασικό παράγοντα σταθεροποίησης του κοινωνικού ιστού, 
διατήρησης του πληθυσμού στην ύπαιθρο και προστασίας του περιβάλλοντος.  Είναι γι’ αυτό που το ΑΚΕΛ 
εμμένει και στηρίζει διαχρονικά πολιτικές για την επίλυση θεσμικών προβλημάτων του τομέα, το συνεχή 
εκσυγχρονισμό των αγροτικών εκμεταλλεύσεων, την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των παραγόμενων 
προϊόντων και την ανάδειξη του πολυλειτουργικού ρόλου του αγρότη. 

 Ο τομέας, πέραν της παρούσας δύσκολης οικονομικής συγκυρίας, τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια 
πέρασε μέσα από τις συμπληγάδες της φιλελευθεροποίησης του εμπορίου και της μονόπλευρης εναρμόνισης 
με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ξέρω ότι κάποιοι συνάδελφοι εκ δεξιών θα μιλήσουν για παρελθοντολογία, όμως η 
ελλιπής προετοιμασία της αγροτικής μας οικονομίας κατά τις ενταξιακές διαπραγματεύσεις και η μη διεκδίκηση 
κονδυλίων για τον εκσυγχρονισμό των γεωργοκτηνοτροφικών μας μονάδων είχε σοβαρές επιπτώσεις στον 
αγροτικό μας κόσμο, οι οποίες εκτείνονται μέχρι σήμερα.  Γίναμε μάρτυρες της συρρίκνωσης του αγροτικού 
εισοδήματος και της μείωσης της ανταγωνιστικότητας των προϊόντων μας με την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και την πλήρη διαφοροποίηση των συνθηκών στο διεθνές εμπόριο. 

 Για όσους κατηγορούν την κυβέρνηση ότι δε στήριξε τον αγροτικό κόσμο θα παραθέσω ορισμένα μόνο 
αριθμητικά στοιχεία που όχι μόνο καταρρίπτουν ως ανυπόστατες αυτές τις κατηγορίες, αλλά αποδεικνύουν ότι 
την τελευταία τετραετία η κυβέρνηση στήριξε τον ευαίσθητο τομέα της αγροτικής οικονομίας όσο καμία άλλη 
στο παρελθόν. 

 Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-13.  Θα διατεθούν με την ολοκλήρωσή του συνολικά €329 
εκατομ., εκ των οποίων το 50% προέρχεται από εθνικούς πόρους, ενώ θα διατεθούν επιπρόσθετα €55,3 
εκατομ. ως κρατική ενίσχυση.  Μέχρι σήμερα ήδη διατέθηκαν στα πλαίσια του Προγράμματος Αγροτικής 
Ανάπτυξης πέραν των €150 εκατομ. και αναμένεται πλήρης απορρόφηση των διαθέσιμων κονδυλίων.  
Συνολικά από το 2008 καταβλήθηκαν μέσω του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών προς τους 
αγρότες κονδύλια που προσεγγίζουν τα €500 εκατομ., εκ των οποίων το 60% προέρχεται από εθνικούς 
πόρους. 

 Με στόχο την ορθολογικότερη και πιο στοχευμένη κατανομή των πόρων του Προγράμματος Αγροτικής 
Ανάπτυξης και μετά από εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο, κατατέθηκε ήδη στη Βουλή και συζητήθηκε ενδελεχώς 
στην επιτροπή Γεωργίας το νομοσχέδιο για δημιουργία μητρώου αγροτών και αγροτικών εκμεταλλεύσεων, ένα 
πάγιο και διαχρονικό αίτημα του αγροτικού κινήματος.  Θέλω να πιστεύω ότι όπως οι αγροτικές οργανώσεις 
είναι ομόγνωμες για το πολύ σημαντικό αυτό θέμα έτσι θα είμαστε και εμείς ως κοινοβουλευτικές ομάδες, ώστε 
η εξέταση του πολύ σημαντικού αυτού νομοσχεδίου να ολοκληρωθεί και να ψηφιστεί το συντομότερο.  Βασική 
φιλοσοφία του νομοσχεδίου, η οποία πρέπει να διαφυλαχθεί, είναι η κατοχύρωση και η στοχευμένη στήριξη 
κατά κύριο λόγο του μικρομεσαίου αγρότη.  Θέλω να πιστεύω επίσης ότι αυτό το πολύ σημαντικό για τους 
αγρότες ζήτημα θα παραμείνει εκτός προεκλογικών σκοπιμοτήτων. 

 Ανταποκρινόμενη στις σοβαρές επιπτώσεις που προκάλεσε η ανομβρία που αντιμετώπισε ο τόπος τα 
προηγούμενα χρόνια, η κυβέρνηση στοχοπροσηλωμένα ενίσχυσε τους κλάδους της αγροτικής οικονομίας με το 
ποσό των €67,5 εκατομ. από εθνικούς πόρους.  Ρύθμισε το πρόβλημα των αγροτικών χρεών, ένα πρόβλημα 
το οποίο ταλαιπωρούσε για δεκαετίες τον αγροτικό κόσμο. 

 Στον τομέα της αλιείας έχει ολοκληρωθεί η κατασκευή του αλιευτικού καταφυγίου στο Ζύγι, κόστους €17 
εκατομ., και βρίσκεται σε πλήρη εφαρμογή το Επιχειρησιακό Πρόγραμμα Αλιείας 2007-13 με συνολικό 
προϋπολογισμό €39,4 εκατομ., το οποίο περιλαμβάνει σχέδια για απόσυρση αλιευτικών σκαφών, πρόωρη 
συνταξιοδότηση αλιέων, εκσυγχρονισμό, καθώς και κονδύλια για συλλογικές δράσεις στον αλιευτικό τομέα. 
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 Αυτή η κυβέρνηση ανέλαβε την ευθύνη διακυβέρνησης του τόπου σε μια περίοδο που το υδατικό 
πρόβλημα ήταν περισσότερο οξυμμένο από ποτέ.  Το 2008, κύριοι συνάδελφοι, ο τόπος ήταν στα όρια της 
λειψυδρίας.  Μέσα σε μόλις τρία χρόνια αυτή η κυβέρνηση επίλυσε οριστικά αυτό το τεράστιο ζήτημα, το οποίο 
όλοι ιεραρχούσαμε ως το μεγαλύτερο μετά το Κυπριακό.  Το 2012 η παροχή πόσιμου νερού στον τόπο 
αναμένεται ότι θα έχει πλήρως απεξαρτηθεί από τις καιρικές συνθήκες και με αυτό τον τρόπο θα μπορέσουν να 
αποδεσμευτούν μεγαλύτερες ποσότητες για την αγροτική παραγωγή.  Αυτή τη στιγμή βρίσκονται στο στάδιο 
κατασκευής αποχετευτικά συστήματα για δεκαεννέα κοινότητες της υπαίθρου, με τις διαθέσιμες πιστώσεις για 
το 2012 να ανέρχονται σε €40 εκατομ.  Μέχρι το 2015 αναμένεται να παράγονται 50 εκατομ. κυβικά μέτρα 
ανακυκλωμένου νερού, ενισχύοντας περαιτέρω με αυτό τον τρόπο το υδατικό ισοζύγιο και απελευθερώνοντας 
ακόμη περισσότερες ποσότητες νερού για γεωργική και κτηνοτροφική χρήση. 

 Βασικό πυλώνα στην προσπάθεια για ορθολογική διαχείριση των υδάτινων πόρων αποτελεί η 
ψηφισθείσα νομοθεσία για την ενιαία διαχείριση των υδάτων.  Μια νομοθεσία η οποία διαπνέεται από 
σύγχρονες αντιλήψεις σε σχέση με τις κλιματικές αλλαγές και την ανάγκη για προστασία του περιβάλλοντος, η 
εφαρμογή της οποίας θα συμβάλει αποφασιστικά στην αειφόρο ανάπτυξη και προστασία των υδατικών πόρων 
του τόπου μας. 

 Σ’ αυτό το σημείο θα ήθελα να δώσω τα εύσημά μου στο υπουργείο και στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 
ειδικότερα για τις επιτυχείς προσπάθειες αντιμετώπισης της τρομώδους νόσου με την ανακάλυψη του 
ανθεκτικού γονότυπου και στις αίγες.  Πρόκειται για ένα πραγματικό επίτευγμα με διεθνείς προεκτάσεις για την 
αντιμετώπιση της νόσου διεθνώς και άμεσα οφέλη για την Κύπρο από την αποφυγή θανάτωσης μισού σχεδόν 
εκατομμυρίου ζώων και την εξοικονόμηση €40 εκατομ. για αποζημιώσεις. 

 Χαιρετίζουμε επίσης την πολιτική βούληση της κυβέρνησης για τη σταδιακή εφαρμογή του προτύπου για 
το χαλλούμι.  Η πρόσφατη ψήφιση του νομοσχεδίου και η εφαρμογή του διατάγματος για τα ελάχιστα ποσοστά 
αιγοπρόβειου γάλακτος που πρέπει να περιλαμβάνονται στο χαλλούμι αποτελούν δικαίωση για τους 
αιγοπροβατοτρόφους, οι οποίοι υφίσταντο αδικία για δεκαετίες με τη μη εφαρμογή του προτύπου.  Όσον 
αφορά την κατοχύρωση του χαλλουμιού στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως προϊόντος προστατευόμενης ονομασίας 
προέλευσης, η απόσυρση του φακέλου από τους τυροκόμους είχε ως αποτέλεσμα να χαθεί δυστυχώς 
πολύτιμος χρόνος, ο οποίος ελπίζουμε να μην είναι καθοριστικός στην καινούρια προσπάθεια που γίνεται για 
κατοχύρωση του προϊόντος. 

 Πέρα από τα ζητήματα του εκσυγχρονισμού και της στήριξης του τομέα, τα οποία στοχοπροσηλωμένα 
αντιμετωπίζονται μέσα από το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης, θα ήθελα να σταθώ και να θίξω ορισμένα 
ζητήματα σχετικά με τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι παραγωγοί στην εμπορία των αγροτικών τους 
προϊόντων.  Αναφέρω ενδεικτικά την αδυναμία των παραγωγών να εξασφαλίσουν ικανοποιητικές τιμές στη 
διάθεση των προϊόντων τους σε σύγκριση με τις τελικές τιμές που διατίθενται στον καταναλωτή, την έντονη 
δηλαδή διακύμανση των τιμών κατά μήκος της αλυσίδας εφοδιασμού αγροτικών προϊόντων, τις καθυστερήσεις 
που παρατηρούνται στην πληρωμή των παραγωγών, φαινόμενα αστάθειας και αδιαφάνειας στον καθορισμό 
των τιμών και αυθαιρεσία στις τιμολογήσεις, πάντοτε εις βάρος των παραγωγών.  Προβλήματα που εντείνονται 
με την πάροδο του χρόνου και πηγάζουν κυρίως από τις ολοένα και πιο νεοφιλελεύθερες και αντιλαϊκές 
πολιτικές που εκπορεύονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, οι οποίες ευνοούν τον κυρίαρχο ρόλο των 
μονοπωλίων, των μεγάλων αλυσίδων υπεραγορών και των εμπόρων μεσαζόντων της εφοδιαστικής αλυσίδας 
αγροτικών προϊόντων.  Η πίεση και ο αθέμιτος ανταγωνισμός που ασκεί αυτό το εμπορικό μοντέλο στους 
μικρομεσαίους αγρότες έχει ως αποτέλεσμα το σταδιακό εξοστρακισμό τους και την υποβάθμιση της ποιότητας 
των αγροτικών προϊόντων. 

 Παράλληλα λοιπόν με τη διοχέτευση κονδυλίων για τον εκσυγχρονισμό των αγροτικών εκμεταλλεύσεων, 
θα πρέπει να εστιάσουμε την προσοχή μας στην προώθηση περαιτέρω θεσμικών αλλαγών και δημιουργίας 
νέων δομών στον τομέα της εμπορίας και διάθεσης των προϊόντων, με στόχο την προστασία τόσο του μόχθου 
του αγρότη όσο και των καταναλωτών. 

 Πρέπει να τεθούν κανόνες στην εμπορία των προϊόντων και να δημιουργηθεί αίσθημα ασφάλειας στον 
παραγωγό μέσα σε ένα σύστημα διαφάνειας στον καθορισμό των τιμών.  Στόχος μας πρέπει να είναι η 
διασφάλιση της άμεσης πληρωμής των αγροτών για την πώληση των προϊόντων τους, η ενίσχυση της 
διαπραγματευτικής τους ισχύος και η διαφάνεια στην αλληλουχία των προσώπων που μεσολαβούν.  Τους πιο 
πάνω στόχους μόνο με τη θέσπιση αυστηρών προϋποθέσεων για την άσκηση του επαγγέλματος του εμπόρου 
αγροτικών προϊόντων μπορούμε να τους πετύχουμε.  Η δημιουργία ενιαίου μητρώου εμπόρων εγχώριων 
αγροτικών προϊόντων θα συμβάλει στον αποτελεσματικό έλεγχο για την προέλευση των προϊόντων, την πορεία 
διακίνησης και τη διαμόρφωση των τιμών τους σε κάθε στάδιο μέχρι την πώληση στον τελικό καταναλωτή.  
Παράλληλα, θα πρέπει να επιβάλλονται αυστηρές κυρώσεις, όταν διαπιστώνονται φαινόμενα συμφωνιών που 
δεν επιτρέπουν την ομαλή λειτουργία της αγοράς.  Η ενίσχυση του παρατηρητηρίου τιμών για αγροτικά 
προϊόντα με την παρακολούθηση της διαμόρφωσης των τιμών κατά τα διάφορα στάδια της διακίνησής τους 
είναι καθοριστικής σημασίας.  Σημαντικό ρόλο έχουν να διαδραματίσουν όμως και οι ίδιοι οι παραγωγοί.  Η 
μαζική οργάνωσή τους στις διάφορες ομάδες παραγωγών θα ενισχύσει τη διαπραγματευτική τους θέση, θα 
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βοηθήσει στον καλύτερο προγραμματισμό της παραγωγής και διάθεσης των προϊόντων τους και θα τους 
διασφαλίζει ικανοποιητικές τιμές. 

 Επίσης, λαμβανομένων υπόψη των οξυμμένων κλιματικών αλλαγών και των δυσοίωνων προβλέψεων 
για το μέλλον όσον αφορά το νερό, θα πρέπει να γίνει στροφή σε προϊόντα χαμηλής κατανάλωσης νερού και 
αναδιάρθρωση σε καλλιέργειες που θα δώσουν συγκριτικό πλεονέκτημα στον Κύπριο γεωργό.  Σημαντικό ρόλο 
σε αυτό έχει να διαδραματίσει το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών. 

 Θέλω επίσης με την ευκαιρία αυτή να θίξω ορισμένα ζητήματα σχετικά με τη σημασία και το ρόλο που 
διαδραματίζουν οι γεωργικές ασφαλίσεις στη στήριξη του αγροτικού μας κόσμου.  Ως ΑΚΕΛ εκτιμούμε ότι η 
προσφορά του ΟΓΑ, παρά τα όποια προβλήματα και αδυναμίες παρουσιάζει, αποτελεί ευλογία για τους 
αγρότες μας.  Η προσπάθεια ορισμένων τον τελευταίο χρόνο, με επικεφαλής τον Παναγροτικό, να εισάξουν το 
στοιχείο της εθελοντικής ασφάλισης διαφοροποιεί τη φιλοσοφία που διέπει τον ΟΓΑ, αφαιρεί το στοιχείο της 
κοινωνικής αλληλεγγύης και θέτει σε κίνδυνο τη λειτουργία και ύπαρξη του οργανισμού με όλα τα αρνητικά 
συνεπακόλουθα.  Τέτοιες πολιτικές είναι επικίνδυνες για τον αγροτικό κόσμο και υποσκάπτουν τη βιωσιμότητα 
των αγροτικών κλάδων.  Ως ΑΚΕΛ θα συνεχίσουμε να επιδιώκουμε τη βελτίωση και τον εκσυγχρονισμό του 
ΟΓΑ όσον αφορά τη λειτουργία του, αλλά και το πλαίσιο αποζημιώσεών του με διεύρυνση των καλυπτόμενων 
κινδύνων και των ποσοστών αποζημίωσης. 

 Μεγάλη πρόκληση για την Κυπριακή Προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποτελούν οι αποφάσεις που 
πιθανόν να παρθούν για τη μεταρρύθμιση της Κοινής Αγροτικής και Αλιευτικής Πολιτικής 2014-2020.  Μέσα 
από τη μεταρρύθμιση θα πρέπει να δοθεί έμφαση στη δικαιότερη κατανομή των δημοσιονομικών πόρων στα 
κράτη μέλη στη βάση αντικειμενικών κριτηρίων που θα λαμβάνουν υπόψη τις επιπτώσεις των κλιματικών 
αλλαγών, οι οποίες έχουν ήδη αρνητικό αντίκτυπο και στην Κύπρο.  Θα πρέπει να απλοποιηθούν και να γίνουν 
πιο ευέλικτες οι διαδικασίες, με τρόπο που να επιτρέπουν στα κράτη να προσαρμόζουν την πολιτική των 
άμεσων πληρωμών στις ιδιαιτερότητές τους.  Ταυτόχρονα, πρέπει να δοθούν επιπρόσθετα κίνητρα για την 
ενθάρρυνση των νέων να ασχοληθούν με το επάγγελμα του γεωργού με στόχο τη βελτίωση της 
ανταγωνιστικότητας του τομέα, να δοθεί ιδιαίτερη έμφαση στις εκμεταλλεύσεις της υπαίθρου και να εφαρμοστεί 
ανώτατο όριο στήριξης ανά εκμετάλλευση. Όσον αφορά την Κοινή Αλιευτική Πολιτική 2014-20, θα πρέπει να 
δημιουργηθεί ξεχωριστός άξονας για την παράκτια αλιεία μικρής κλίμακας, η οποία αποτελεί τη ραχοκοκαλιά 
της αλιείας στην Κύπρο, με ενισχυμένα ποσά κρατικής και κοινοτικής χρηματοδότησης. 

 Καταληκτικά, θέλω να υπογραμμίσω ότι ως ΑΚΕΛ κρίνουμε με θετικό πρόσημο την αγροτική πολιτική 
της κυβέρνησης ∆ημήτρη Χριστόφια, γιατί όντως και παρά τα δημοσιονομικά προβλήματα προχώρησε με 
τομές σε αρκετά ζητήματα και στήριξε όσο καμία άλλη κυβέρνηση στο παρελθόν τον ευαίσθητο αυτό τομέα σε 
συνθήκες μάλιστα ιδιαίτερης οικονομικής στενότητας. Ο αγροτικός κόσμος εκτιμά την πολιτική της κυβέρνησης 
και τις αποφάσεις που έχουν υλοποιηθεί ειδικά για την αγροτική οικονομία. 

 Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Γαβριήλ. 

 Και τώρα καλώ τον κ. Αδάμου να αναλάβει την προεδρία εδώ, γιατί είναι η σειρά μου να μιλήσω από το 
βήμα. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Το λόγο έχει ο κ. Σοφοκλής Φυττής, ο φέρων λεμόνια και λάδι καλό, που πάμε στο εξωτερικό! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο τομέας της γεωργίας αποτελεί ένα βασικό πυλώνα της κυπριακής οικονομίας, παρά τη σταδιακή 
μείωση και τα προβλήματα που αντιμετωπίζει λόγω της αστυφιλίας και της εγκατάλειψης της υπαίθρου, αλλά 
και λόγω της ανάπτυξης άλλων τομέων της οικονομίας όπως οι υπηρεσίες και ο τουρισμός.  Σοβαρό επίσης 
πλήγμα στη γεωργία του τόπου προέρχεται από το έντονο ανταγωνιστικό περιβάλλον που έχει να 
αντιμετωπίσει η γεωργική παραγωγή της Κύπρου, ιδιαίτερα εντός των πλαισίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η 
συνεχής φιλελευθεροποίηση του διεθνούς εμπορίου και η επέκταση των συμφωνιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
στα πλαίσια της Ευρωμεσογειακής Συνεργασίας εντείνουν τις ανταγωνιστικές πιέσεις που δέχονται τα 
κυπριακά προϊόντα από ομοειδή προϊόντα τόσο από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και από τρίτες 
χώρες. 
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 Είναι σε όλους γνωστό ότι η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση δημιούργησε ένα νέο, ανοικτό 
και ιδιαίτερα ανταγωνιστικό περιβάλλον για τη γεωργία, στην οποία συμπεριλαμβάνεται και η κτηνοτροφία και η 
αλιεία, αφού άλλαξε ριζικά τον τρόπο με τον οποίο το κράτος στήριζε τον αγροτικό τομέα.  Η πολιτική της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τομέα της γεωργίας επέβαλε, για λόγους εναρμόνισης με το κεκτημένο, εξαιρετικά 
απαιτητικές συνθήκες προσαρμογής, αποσυνδέοντας τις κρατικές επιχορηγήσεις από την παραγωγή και την 
άμεση εξάρτησή τους από την έκταση των καλλιεργειών, ενώ επέβαλε παράλληλα την εφαρμογή πλήθους 
κανόνων και αυστηρών προτύπων για τα αγροτικά προϊόντα, για το περιβάλλον, την υγιεινή και την ασφάλεια 
των τροφίμων, την υγεία και τις συνθήκες διαβίωσης των ζώων. 

 Επίσης, η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση συνέπεσε με την ιδιαίτερα δύσκολη περίοδο της 
ενδιάμεσης μεταρρύθμισης της ΚΑΠ 2003-2004, αλλά και με την όξυνση του ανταγωνισμού στο διεθνές 
εμπόριο αγροτικών προϊόντων και τροφίμων. Επομένως, βασικός στόχος της αγροτικής πολιτικής της Κύπρου 
ήταν η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας του αγροτικού τομέα μέσω του εκσυγχρονισμού των υφιστάμενων 
τότε παραγωγικών τομέων.  Η υιοθέτηση πρόσθετων μέτρων που απέβλεπαν στη στροφή της κυπριακής 
γεωργίας από την ποσοτική στην ποιοτική παραγωγή και από τα ανώνυμα προϊόντα στα τυποποιημένα, 
πιστοποιημένα και επώνυμα προϊόντα, δηλαδή προϊόντα ονομασίας προέλευσης (ΠΟΠ) και προϊόντα 
γεωγραφικής ένδειξης (ΠΓΕ), με ελέγχους ποιότητας, ISO, εγγυημένα παραδοσιακά ιδιότυπα προϊόντα κτλ. 

 Παράλληλα, στα πλαίσια της εναρμόνισης με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και για τη χρηματοδότηση της 
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, ιδρύθηκε ο ΚΟΑΠ με νόμο που ψηφίστηκε στις 27 Ιουνίου 2003 από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων [Ν. 64(Ι)/2003] με τίτλο «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας του Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών καθώς και άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμος».  Ο νόμος αυτός έθεσε θεσμικά τα θεμέλια για την 
ίδρυση του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ).  Κύριο καθήκον του ΚΟΑΠ αποτελεί η 
εκταμίευση και η διαχείριση των κονδυλίων που δικαιούται η Κύπρος με την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Στην πράξη ο ΚΟΑΠ εφαρμόζει την Κοινή Αγροτική Πολιτική μέσω των πληρωμών που καταβάλλει. 
Επιπρόσθετα, στην αρμοδιότητα του ΚΟΑΠ ανήκει η διαχείριση όλων των άλλων ενισχύσεων που θα 
καταβάλλονται από εθνικούς πόρους για στήριξη της γεωργίας και της υπαίθρου. 

 Εκ των πραγμάτων, αρκετοί κλάδοι παραγωγής της κυπριακής γεωργίας δεν μπορούσαν να είναι 
βιώσιμοι, λόγω του ξηροθερμικού κλίματος, της μειωμένης γονιμότητας των εδαφών, των μικρών γεωργικών 
κλήρων και της έλλειψης νερού·  γνωρίζουμε όλοι ότι 12% της όλης γεωργικής γης είναι αρδευόμενη.  Γι’ αυτό 
θεωρήθηκε αναγκαίο να ενεργοποιηθεί ο πολυλειτουργικός ρόλος της γεωργίας και ο ρόλος του αγρότη ως 
θεματοφύλακα του περιβάλλοντος και της πολιτιστικής αγροτικής κληρονομιάς, δίδοντας τα απαραίτητα κίνητρα 
για τις πολλαπλές λειτουργίες που επιτελεί, ώστε να συμπληρωθεί το εισόδημα των γεωργών.  

 Για τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των κυπριακών προϊόντων έχουν εκπονηθεί σχέδια τα οποία 
συμπεριλαμβάνονται στο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, που ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη και 
εφαρμογή.  Στα πλαίσια του εν λόγω προγράμματος, σκοπείται επίσης ο εκσυγχρονισμός των 
γεωργοκτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων, η αειφόρος ανάπτυξη, η διατήρηση του αγροτικού πληθυσμού στην 
ύπαιθρο, η διαφύλαξη της πολιτιστικής μας κληρονομιάς και η ενίσχυση ομαδικών αναπτυξιακών 
πρωτοβουλιών τοπικού χαρακτήρα, η οργάνωση των αγροτών παραγωγών σε ομάδες παραγωγών.  Συνολικά, 
στα πλαίσια του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης θα διατεθούν μέχρι το 2013 €329 εκατομ., για να 
εξυπηρετηθούν ο πιο πάνω στόχοι.  Επιπρόσθετα, παρέχονται και άλλα μέτρα στήριξης του αγροτικού 
εισοδήματος, όπως το Εθνικό Σχέδιο Πατατοκαλλιέργειας, το Μελισσοκομικό Πρόγραμμα, η προώθηση 
παραγωγής προϊόντων ποιότητας κ.λπ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί νόμισμα με δύο όψεις ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά 
τη γεωργία.  Αφενός μεν υπάρχουν πολλές δυνατότητες για ανάπτυξη του εμπορίου των γεωργικών προϊόντων 
μας, αφού στην τεράστια αγορά της Ευρώπης προωθούνται κατά προτεραιότητα τα ευρωπαϊκά αγαθά έναντι 
των προϊόντων τρίτων χωρών.  Παράλληλα, σε συνδυασμό με τους κοινούς κανονισμούς και κριτήρια, 
παρέχονται στην κυπριακή γεωργία μεγάλες δυνατότητες διεύρυνσης και ανάπτυξης ιδιαίτερα με σωστή 
αναδιάρθρωση των καλλιεργειών.  Από την άλλη υπάρχει ο κίνδυνος εκτοπισμού των κυπριακών προϊόντων 
από τα εισαγόμενα ομοειδή προϊόντα κοινοτικής προέλευσης ή από τρίτες χώρες, λόγω του έντονου 
ανταγωνισμού και των άλλων προβλημάτων που αντιμετωπίζει ο αγροτικός τομέας της Κύπρου, γεγονός το 
οποίο είναι πλέον εμφανές, αφού οι εξαγωγές γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων βρίσκονται σε φθίνουσα 
πορεία, ενώ οι εισαγωγές από άλλες χώρες αυξάνονται.  

 Τα προβλήματα και οι συντελεστές παραγωγής είναι τα ακόλουθα: 

 Η δραματική αύξηση του κόστους παραγωγής στη γεωργία. 

 Το μικρό μέγεθος του αγροτικού κλήρου και η υποβαθμισμένη ποιότητα των εδαφών της Κύπρου.  
Κατασπατάληση εύφορης αρδευόμενης γεωργικής γης με την επέκταση πολεοδομικών ζωνών, 
διαχωρισμό οικοπέδων και την απαράδεκτη, καταστροφική, άναρχη ανάπτυξη με τη μεμονωμένη 
κατοικία.  
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 Ο χαμηλός βαθμός οργάνωσης των παραγωγών.  Προβλήματα διάθεσης και εμπορίας των αγροτικών 
προϊόντων, λόγω και των μεσαζόντων ή του κόστους εξαγωγής λόγω των μεγάλων αποστάσεων από 
την Κύπρο.  

 Οι εξωγεωργικές δραστηριότητες οι οποίες αποτελούν τη βάση για συμπλήρωση του γεωργικού 
εισοδήματος.  Σημειώνουμε ότι κανονικά μόνο το 25% των παραγωγών ασχολούνται αποκλειστικά με τη 
γεωργία και την κτηνοτροφία. 

 Επίσης, οι πιο κάτω παράγοντες επηρεάζουν δυσμενώς την παραγωγή: 

 Η γήρανση του γεωργικού πληθυσμού και το πρόβλημα διαδοχής του από νέους γεωργούς.  Λίγοι νέοι 
μπαίνουν στο επάγγελμα του γεωργού, κτηνοτρόφου ή ψαρά. 

 Η μη αναβάθμιση της Γεωργικής Σχολής Αυγόρου, για την οποία η επιτροπή Γεωργίας της Βουλής έκανε 
πολλές προσπάθειες, και ακολούθως η μη ενθάρρυνση και επαγγελματική αποκατάσταση των 
αποφοίτων της σχολής. 

 Οι αντίξοες καιρικές συνθήκες που επικρατούν τα τελευταία χρόνια (λειψυδρία, απερήμωση, κλιματικές 
αλλαγές, μείωση βροχοπτώσεων, συχνές καταστροφές από ακραία καιρικά φαινόμενα).  

 Αυξήσεις στο ηλεκτρικό ρεύμα, στα λιπάσματα, στα φάρμακα και σε άλλο γεωργικό εξοπλισμό.  
Αναφορικά με τα εργατικά, υπάρχουν δυσκολίες στην εξεύρεση ντόπιου εργατικού δυναμικού, με 
αποτέλεσμα, παρά την ανεργία που υπάρχει, δυστυχώς να καταφεύγουμε σε αλλοδαπούς εργάτες.  
Παρατηρείται επίσης το φαινόμενο οι αιτητές ασύλου να μην αποδέχονται εργασία στο 
γεωργοκτηνοτροφικό τομέα και να προτιμούν να παίρνουν τα επιδόματα, γιατί ο μισθός που τους δίνουν 
στο γεωργοκτηνοτροφικό τομέα είναι χαμηλότερος.  Είναι χαμηλότερος και προτιμούν τα επιδόματα, γι’ 
αυτό και δεν πηγαίνουν να δουλέψουν!  Το είπαμε πολλές φορές στις συζητήσεις εδώ αυτό το θέμα.  

 Ο ειδικευμένος εξοπλισμός, οι τεχνολογικές αναβαθμίσεις, η τεχνογνωσία, οι γεωργικές εφαρμογές, η 
πείρα, η επιμόρφωση παίζουν σπουδαίο ρόλο στην αγροτική ανάπτυξη. 

 Η κτηνοτροφία, λόγω των καιρικών συνθηκών, πλήττεται κάθε χρόνο.  Τα εισαγόμενα τυροκομικά 
προϊόντα και είδη κρέατος ανταγωνίζονται έντονα την κυπριακή παραγωγή.  Το χαλλούμι, το πρότυπο, η 
κατοχύρωσή του, ο έλεγχος της γνησιότητας παρασκευής του πελαγοδρομούν δυστυχώς χωρίς η 
πυξίδα να δουλεύει καλά.  Καθυστερούν όλα και έτσι δεν μπήκε μια σωστή τάξη σε όλο αυτό το θέμα. 

 Προβλήματα στην αλιεία.  Η Μεσόγειος Θάλασσα σταδιακά μετατρέπεται σε μια νεκρή λίμνη χωρίς 
αλιευτικά αποθέματα, επομένως οι εισαγωγές αυξάνονται στην Κύπρο, ενώ η κυπριακή αλιεία 
αγωνίζεται να επιβιώσει. 

 Επίσης, η σταδιακή άνοδος της στάθμης της θάλασσας, η παρατηρούμενη καταστροφή ακτών από τη 
διάβρωση, τα έχουμε επισκεφτεί, και η ανάγκη για προστασία με πολύ καλό σχέδιο από καλούς 
μηχανικούς και πανεπιστήμια. Η διείσδυση της θάλασσας σε αρκετές περιοχές, η υφαλμύριση του 
υπόγειου νερού.  Έχουμε κάμει νόμο, τον έχουμε παρατείνει, αλλά δε φαίνεται, κατά τις πληροφορίες 
μου, να ενδιαφέρονται όσοι έχουν ανορύξεις, διατρήσεις να πάνε να τις εγγράψουν, για να εγκριθούν, να 
νομιμοποιηθούν.  ∆εν προχωρά λοιπόν η εφαρμογή του νόμου και πολύ φοβούμαι ότι θα ζητηθεί και 
δεύτερη παράταση και θα είμαστε πάλι στο δίλημμα τι θα κάνουμε εδώ στη Βουλή. 

 Ο Κανονισμός της Πράσινης Γραμμής.  Επιτρέπεται η διακίνηση γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων από 
Τουρκοκυπρίους παραγωγούς που βρίσκονται στα κατεχόμενα, με αποτέλεσμα αυτά τα προϊόντα να 
ανταγωνίζονται τα προϊόντα των παραγωγών των ελεύθερων περιοχών, ενώ όλοι υποψιαζόμαστε ότι 
τουρκικά, από την Τουρκία, προϊόντα, εννοούμε, βαφτίζονται τουρκοκυπριακά και γίνεται διακίνηση και 
πώλησή τους στις ελεύθερες περιοχές σε χαμηλότερες τιμές, εκτοπίζοντας τα δικά μας προϊόντα.  
Επίσης, υπάρχει ο κίνδυνος για την υγεία των καταναλωτών, αφού δεν υφίσταται αποτελεσματικός 
έλεγχος για χρήση απαγορευμένων φυτοφάρμακων από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Οι υφιστάμενες δομές παραγωγής και εμπορίας, καθώς και ο ανταγωνισμός που παρατηρείται 
αναφορικά με τα κυπριακά γεωργικά προϊόντα αποτελούν κεφαλαιώδη προβλήματα τα οποία συζητούμε εδώ 
και χρόνια, ιδιαίτερα μάλιστα μετά την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, χωρίς ουσιαστικά να τα 
αντιμετωπίζουμε με επάρκεια.  Μερικές εισηγήσεις που σκοπό έχουν να απαμβλύνουν, αν όχι να επιλύσουν, τα 
προβλήματα και να βελτιώσουν το γεωργικό τομέα είναι οι ακόλουθες: 

 Εκσυγχρονισμός και οργάνωση, για να αναπτυχθούν οι εξαγωγές μας.  Χρειάζεται στελέχωση και 
κατάρτιση, ώστε να μπορούν τα προϊόντα μας να διακινούνται ανταγωνιστικά στις ευρωπαϊκές αγορές.  
∆υστυχώς, αν και το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης προωθεί τέτοιες διαδικασίες, ο βαθμός 
οργάνωσης των παραγωγών βρίσκεται σε χαμηλό επίπεδο. 
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 Από τη μια το κράτος οφείλει να δώσει περισσότερα κίνητρα για ανάπτυξη υψηλής τεχνολογίας στην 
Κύπρο, με απώτερο στόχο να μειωθεί το κόστος παραγωγής, και από την άλλη οι ίδιοι οι παραγωγοί 
μας θα πρέπει να επιμορφώνονται συνεχώς για τις εξελίξεις και τα νέα δεδομένα που προκύπτουν, έτσι 
ώστε το παραγόμενο προϊόν να βελτιώνεται συνεχώς δίνοντας περισσότερη έμφαση στην ποιότητα. 

 Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών.  Τι εφαρμόζεται από τα αποτελέσματα των ερευνών του;  Έχουμε 
ζητήσει δυο-τρεις φορές από το ινστιτούτο μια ενδελεχή έρευνα για το τι εφαρμόστηκε από τα 
αποτελέσματα των ερευνών του από το τμήμα που είναι αρμόδιο για να τα εφαρμόζει, το Τμήμα 
Γεωργίας.  Και ποια ήταν τα αποτελέσματα;  Καλά ή κακά θα έπρεπε να υπάρχει ένας πίνακας που να 
δείχνει τι εφαρμόστηκε, τι επέτυχε, σε τι απέτυχε και για ποιους λόγους.  

 Σε οικονομίες πλήρους ανταγωνισμού η εξειδίκευση αποτελεί ένα από τα σημαντικότερα εφόδια, έτσι 
ώστε οι παραγωγοί μας και τα κυπριακά προϊόντα να διεισδύσουν στις ευρωπαϊκές αγορές.  Η 
εξειδίκευση των παραγωγών μας τόσο στη δημιουργία νέων γενετικά βελτιωμένων καλλιεργειών μέσω 
καλλιεργητικών τεχνικών παραγωγής όσο και σε βιολογικές καλλιέργειες και καλλιέργειες αρωματικών 
φυτών, ανθέων και φρούτων μπορούν να ενισχύσουν το παραγόμενο γεωργικό προϊόν και να το 
καταστήσουν ανταγωνιστικό στις κοινοτικές αγορές.  Ιδιαίτερα μάλιστα λόγω του ευνοϊκού κλίματος, της 
ηλιοφάνειας και του ανάγλυφου τοπίου η Κύπρος προφέρεται για την παραγωγή μεγάλου εύρους 
προϊόντων.  

 Θετική εξέλιξη επίσης αποτελεί ο υπό εξέταση νόμος για τη δημιουργία μητρώου γεωργών.  Το πάγιο 
αυτό αίτημα του αγροτικού κόσμου θα βοηθήσει τη γεωργία του τόπου και θα ενισχύσει την ορθολογική 
κατανομή των πόρων του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης. 

 Επίσης, για τη βελτίωση των κυπριακών προϊόντων και για την ενίσχυση της εμπιστοσύνης των 
καταναλωτών προς τα κυπριακά παραδοσιακά προϊόντα πρέπει να ενθαρρύνεται και να προωθείται η 
εγγραφή τους ως προϊόντων ονομασίας προέλευσης (ΠΟΠ) ή ως προϊόντων γεωγραφικής ένδειξης 
(ΠΓΕ) για την ευρωπαϊκή κατοχύρωσή τους, ενισχύοντας ταυτόχρονα και το εισόδημα των παραγωγών.  

 Περιμένουμε την υλοποίηση των υποσχέσεων του Υπουργείου Γεωργίας και της κυβέρνησης για 
ενθάρρυνση της κτηνοτροφίας και κυρίως της αιγοπροβατοτροφίας, ώστε να αυξηθούν οι ποσότητες του 
αιγοπρόβειου γάλακτος, για να αυξηθεί σταδιακά το ποσοστό του γάλακτος αυτού στο 51%, όπως 
καθορίζει και το πρότυπο του χαλλουμιού.  

Θα ήθελα επίσης να τονίσω και ορισμένα άλλα θέματα που είναι τα ακόλουθα: 

1. Ενθάρρυνση της απασχόλησης με ειδικά κίνητρα όσων έχουν γη και μετά από πρόωρη συνταξιοδότηση 
φεύγουν -τώρα φεύγουν σωρηδόν- από άλλα επαγγέλματα και θέλουν να ασχοληθούν με τη 
γεωργοκτηνοτροφία και είναι σε κατάλληλη ηλικία, πενήντα πέντε-εξήντα χρονών. Είναι πολλοί που είτε 
ασχολούνται είτε θέλουν κάποια κίνητρα, να ασχοληθούν με τη γη, τη γη των πατέρων τους, τα περβόλια 
τους, τη γη τους. 

2. Υιοθέτηση πιο συγκεκριμένων και ενισχυμένων κινήτρων και ενισχύσεων για τους νέους σε ηλικία 
γεωργούς που μπαίνουν στο επάγγελμα. 

3. Ενίσχυση των ομάδων παραγωγών που οι ίδιες εξάγουν ή και μόνο τοπικά εμπορεύονται τα προϊόντα 
τους (ενθάρρυνση επίσης των συνεταιρισμών). 

4. Υιοθέτηση μέτρων προστασίας και ενίσχυσης της αγρότισσας. 

5. Κίνητρα για διατήρηση παραδοσιακών λαϊκών τεχνών ή και βιοτεχνιών, όπως υποβοήθηση, διατήρηση 
και εκμάθηση της παραδοσιακής τέχνης, της υφαντικής και ασφαλώς των υφαντριών (παλαιών και 
νέων), του κεντήματος, της καλαθοπλεκτικής, της ξυλογλυπτικής, της καρεκλοποιίας, της ψαθοποιίας 
κ.λπ. 

Όλα αυτά, έχω τη γνώμη, θα πρέπει να περαστούν στο νέο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-
2020, ώστε να μη χαθούν αυτές οι τέχνες που παραδοσιακά ασκούνταν στα χωριά μας ή στις πόλεις. 

6. Παροχή επιχορηγημένου ρεύματος και πετρελαίου και στους συνταξιούχους γεωργούς, γιατί αυτό θα 
ενθαρρύνει τη συνέχιση της απασχόλησης στη γεωργία, στην καλλιέργεια, στη συντήρηση των δέντρων 
και του πρασίνου κ.λπ.  Θα συμβάλει στην υγιή απασχόληση των συνταξιούχων, για να είναι χρήσιμοι 
στην κοινωνία και στην οικονομία, μιας και ο αριθμός των νέων στη γεωργία λιγοστεύει.  

 Τελειώνοντας, συνάδελφοι, θα ήθελα να επισημάνω ότι οι συνέπειες της οικονομικής κρίσης που πλήττει 
τον τόπο και τα επικείμενα μέτρα της τρόικας δεν πρέπει επηρεάσουν με τέτοιο τρόπο την ήδη ευάλωτη 
κυπριακή γεωργία, ώστε να οξύνουν ακόμη περισσότερο τα υφιστάμενα προβλήματα.  Συνεπώς, χρειάζεται 
κοινωνική ευαισθησία και όσο το δυνατό δίκαιη και στοχευμένη λήψη των όποιων διορθωτικών μέτρων. 

 Ευχαριστώ, συνάδελφοι, για την προσοχή σας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φυττή. 

 Το λόγο έχει ο συνάδελφος Γεώργιος Τάσου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

Γ. ΤΑΣΟΥ:       

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κυπριακή γεωργία βρίσκεται κάτω από δύσκολες συνθήκες μέσα σε ένα έντονο ανταγωνιστικό 
περιβάλλον χωρίς να υπάρχει η αναγκαία στήριξη, αλλά και το ενδιαφέρον από την παρούσα κυβέρνηση.  Είναι 
σε όλους μας γνωστό ότι τα τελευταία χρόνια όλοι οι κλάδοι της αγροτικής οικονομίας αντιμετωπίζουν σοβαρά 
προβλήματα επιβίωσης λόγω του υψηλού κόστους των συντελεστών παραγωγής και της μείωσης των 
εισοδημάτων των αγροτών μας.  

 ∆εν μπορούμε να αφήσουμε τα σημερινά προβλήματα που ταλανίζουν τον Κύπριο αγρότη στο 
περιθώριο, καθότι οι αγρότες μας δεν έχουν άλλες αντοχές.  Οι είλωτες της κυπριακής γης δεν μπορούν και δεν 
αντέχουν άλλο.  Αρκετά έχουν ταλαιπωρηθεί από την εγκατάλειψη, αλλά και από τη μη ύπαρξη μιας 
μακροχρόνιας εθνικής αγροτικής πολιτικής που να στηρίζει και να προγραμματίζει το μέλλον του Κύπριου 
αγρότη.  ∆υστυχώς, η στήριξη του αγροτικού εισοδήματος και η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της 
κυπριακής γεωργίας έμειναν όνειρα θερινής νυκτός. 

 Ο πρωτογενής τομέας, ο οποίος τα τελευταία χρόνια συρρικνώνεται, χρειάζεται ουσιαστικές 
μεταρρυθμίσεις, για να μπει στην τροχιά της ανταγωνιστικότητας, στοχεύοντας πάντα στη στήριξη του 
αγροτικού εισοδήματος.  Είναι παραδεκτό από όλους όσοι ασχολούνται με τον τομέα ότι δε λήφθηκαν οι 
αναγκαίες αποφάσεις για τον εκσυγχρονισμό της κυπριακής γεωργίας.  Όλα έμειναν στάσιμα.  Τροχοπέδη 
υπήρξε η παντελής έλλειψη υποστήριξης της αγροτικής επιχειρηματικότητας, το έλλειμμα στην αγροτική έρευνα 
και ανάπτυξη, στην εφαρμοσμένη έρευνα και στην επαγγελματική κατάρτιση, στη σχέση αγροτών και 
καταναλωτή, στη μεταφορά τεχνογνωσίας, καθώς και στην υποστήριξη της όλης προσπάθειας από το κράτος.  
∆υστυχώς, παραμείναμε στις νοοτροπίες του παρελθόντος -και δεν πήραμε τα μηνύματα των καιρών που 
πηγάζουν μέσα από την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση- χωρίς να σχεδιάσουμε μια πολιτική που θα 
βοηθούσε τον Κύπριο αγρότη να παραμείνει στη γη των πατέρων του.  

 Είναι επιβεβλημένη ανάγκη ο επανασχεδιασμός της όλης αγροτικής μας οικονομίας πάνω σε μια νέα 
βάση που να ανταποκρίνεται στις συνθήκες του σήμερα, που απαιτεί την παραγωγή ποιοτικών και 
ανταγωνιστικών προϊόντων που να μη στηρίζονται στις επιδοτήσεις, αλλά να μπορούν να σταθούν από μόνα 
τους στην κυπριακή, αλλά και διεθνή αγορά.  Στόχος όλων μας πρέπει να είναι η δημιουργία μιας νέας 
αγροτικής πολιτικής σχεδιασμένης πάνω στα νέα δεδομένα που δημιουργεί η ΚΑΠ, αλλά και η 
παγκοσμιοποίηση. 

 Η αγροτική μας πολιτική πρέπει να έχει ως στόχο της την αύξηση του αγροτικού εισοδήματος όχι μέσω 
της αύξησης του όγκου των προϊόντων αλλά μέσω της βελτίωσης της ποιότητας.  Η ποιοτική αναβάθμιση και η 
σωστή χρησιμοποίηση των φυσικών πόρων διασφαλίζουν τη διαδικασία της αναπτυξιακής αειφορίας.  Η 
Κύπρος διαθέτει πολλά πλεονεκτήματα όσον αφορά την ποικιλία και την ποιότητα των προϊόντων της, τα οποία 
δεν έχουν ακόμη αξιοποιηθεί.  Η νέα πολιτική προώθησης τροφίμων που έχει ετοιμάσει η Κομισιόν θα δώσει 
νέες δυνατότητες, τις οποίες πρέπει να αξιοποιήσει ο κυπριακός αγροδιατροφικός τομέας, κυρίως όσον αφορά 
τον τομέα παραγωγής και προώθησης των τοπικών προϊόντων. 

Η γεωργία, περισσότερο από κάθε άλλο τομέα, είναι δυνατό να βοηθήσει σήμερα σημαντικά στο να 
βγει η χώρα μας από την κρίση.  Σ’ αυτή τη δύσκολη περίοδο ο αγροτικός τομέας, πολύ περισσότερο από τους 
άλλους τομείς της οικονομίας, μπορεί να δημιουργήσει και να στηρίξει θέσεις εργασίας και να αποτρέψει τη 
συγκέντρωση περισσότερων ανέργων στις πόλεις.  Η γεωργία σήμερα μπορεί να επιβιώσει μέσα από 
συγκεκριμένες πολιτικές για την περιφέρεια, μπορεί να οδηγήσει στη βιωσιμότητα των αγροτικών 
εκμεταλλεύσεων, στην ενίσχυση της οικονομίας της υπαίθρου, στη διατήρηση του κοινωνικού ιστού μας με 
μέτρα στήριξης των γεωργών και ιδιαίτερα των νέων αγροτών, δημιουργώντας έτσι ένα νέο αγροτικό 
περιβάλλον που θα επιτρέπει τη συγκράτηση του πληθυσμού στην ύπαιθρο.  Χρειάζεται να μπει πάνω σε μια 
νέα βάση και πρέπει να περάσουμε από τη θεωρία στην πράξη. 

 Αν θέλουμε να αυξήσουμε την αξία των χρημάτων των φορολογουμένων, αν επιθυμούμε να έχουν οι 
καταναλωτές μονίμως υψηλής ποιότητας προϊόντα και αν θέλουμε να στηρίξουμε τους αγρότες μας να 
υιοθετήσουν μια γεωργία που προωθεί τη φροντίδα της υπαίθρου, την αγροτική ανάπτυξη, τη διατήρηση των 
φυσικών πόρων και την ποιότητα, τότε χρειάζεται να μπούμε σε μια ουσιαστική μεταρρύθμιση της αγροτικής 
οικονομίας.  Η μεταρρύθμιση αυτή θα πρέπει να συμβάλει στη διαμόρφωση ενός σταθερού και προβλέψιμου 
περιβάλλοντος λειτουργίας του αγρότη ως επαγγελματία, στη στήριξη του βιοτικού του επιπέδου, στην 
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προώθηση της ποιοτικής, της εναλλακτικής και οικολογικής γεωργίας, καθώς και στη διατροφική ασφάλεια του 
Κύπριου καταναλωτή.  Η πυξίδα της αγροτικής μας πολιτικής πρέπει να είναι η ακόλουθη: 

1. Η διασφάλιση των προϋποθέσεων για τη βιωσιμότητα της γεωργίας, ιδιαίτερα του φυσικού και 
πολιτισμικού αποθέματος και της βιοποικιλότητας. 

2. Μια σταθερή ισορροπία ανάμεσα στον οικονομικό, τον κοινωνικό και τον περιβαλλοντικό πυλώνα της 
γεωργίας με τελικό στόχο την πράσινη ανάπτυξη. 

3. Η ισχυρή χρηματοδοτική στήριξη της τεχνολογικής και επιχειρηματικής καινοτομίας στον αγροτικό τομέα, 
καθώς και της διαρκούς κατάρτισης και επανακατάρτισης των αγροτών ως επαγγελματιών. 

4. Η αξιοποίηση του πολυλειτουργικού ρόλου του αγροτικού τομέα της οικονομίας με την ανάπτυξη της 
γεωργίας ως κινητήριου μοχλού για τη βιώσιμη και ισορροπημένη ανάπτυξη της υπαίθρου στο πλαίσιο 
μιας ολοκληρωμένης πολιτικής για τη βιώσιμη ανάπτυξη της υπαίθρου.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι γεγονός ότι χρειάζεται πάρα πολλά να γίνουν όσον αφορά τις δομές της εμπορίας των αγροτικών 
προϊόντων.  Είναι εδώ που το κράτος πρέπει να βοηθήσει ποικιλοτρόπως, έτσι ώστε οι αγρότες μας να 
αναλάβουν από μόνοι τους την εμπορία των αγροτικών προϊόντων.  ∆εν υπάρχει αμφιβολία πως, αν ο 
αγροτικός κόσμος αντιμετώπιζε με το ίδιο ενδιαφέρον που αντιμετωπίζει τις πληρωμές και τα άλλα σημαντικά 
θέματα που επηρεάζουν καθοριστικά στην παραγωγική προσπάθεια και στο επαγγελματικό του μέλλον, οι 
συνθήκες στην κυπριακή γεωργία θα ήταν διαφορετικές.  ∆υστυχώς, δεν καταγράφεται το ίδιο ενδιαφέρον.  
Ελάχιστοι ενδιαφέρονται σε βάθος για τις συνεταιριστικές οργανώσεις.  Το συνεταιριστικό κίνημα στην Κύπρο 
βρίσκεται σε νηπιακή ηλικία και ως εκ τούτου δεν μπορεί να ανταποκριθεί με επιτυχία στο ρόλο του, που δεν 
είναι άλλος από το να στηρίξει και να βοηθήσει τον Κύπριο αγρότη σε όλες τις πτυχές της αγροτικής 
παραγωγής, αλλά και στο βασικό πυλώνα της δομής της εμπορίας των αγροτικών προϊόντων. 

 Απαραίτητη προσπάθεια για ένα καλύτερο μέλλον στη γεωργία είναι η ανάπτυξη των συνεταιριστικών 
και συλλογικών σχημάτων ή έστω δικτύων προσαρμογής στις ανάγκες της τοπικής ή ακόμα και περιφερειακής 
αγοράς, γιατί στις παγκοσμιοποιημένες αγορές τα μεγέθη και ο τρόπος προσέγγισης είναι διαφορετικά και δεν 
εξαρτώνται μόνο από τους αγρότες.  Με την ενίσχυση των ομάδων παραγωγών αυξάνεται ο ουσιαστικός τους 
ρόλος στη συγκέντρωση της παραγωγής, στη σταθεροποίηση των τιμών και τη συμβολή σε μια ισορροπημένη 
και ασφαλή προσφορά τιμών.  Είναι παραδεκτό ότι, όπου λειτουργούν αποτελεσματικά συνεταιριστικές 
οργανώσεις, μειώνεται η ψαλίδα μεταξύ τιμών παραγωγού και καταναλωτών.  

 Ο εκσυγχρονισμός, αλλά και η ψήφιση ενός νομικού πλαισίου που να ρυθμίζει, αλλά και να βοηθά το 
θεσμό των λαϊκών αγορών, καθώς επίσης και τη δημιουργία ενός οργανισμού προώθησης των αγροτικών 
προϊόντων στο εξωτερικό θα αποβούν προς όφελος της εμπορίας των αγροτικών προϊόντων και κατ’ επέκταση 
των αγροτών, αλλά και των ιδίων των καταναλωτών.  Οι παραγωγοί μας πρέπει να αλλάξουν νοοτροπία και να 
μπουν και οι ίδιοι στο χώρο της εμπορίας, προωθώντας από μόνοι τους ή μέσω του συνεταιρισμού τους την 
πώληση των προϊόντων τους με την άμεση διανομή προς τον καταναλωτή, δηλαδή κάθετη διάθεση των 
προϊόντων τους.  Ήρθε η ώρα που πρέπει όλοι να στηρίξουμε τους παραγώγους μας σ’ αυτή τους την 
προσπάθεια, έτσι ώστε να εξασφαλίζουν μέσω της διανομής και της προώθησης των παραγόμενων προϊόντων 
μια σωστή τιμή που θα αποφέρει στον παραγωγό ένα λογικό κέρδος, έτσι ώστε να παραμείνει στην 
παραγωγική διαδικασία. 

 Η Κύπρος είναι χώρα με πολλά συγκριτικά πλεονεκτήματα, ιδιαίτερα στον τομέα παραγωγής τροφίμων, 
λόγω των κλιματολογικών μας συνθηκών.  Ως Κύπρος χρειαζόμαστε μια δυναμική, αποτελεσματική και με 
μακροχρόνιο όραμα βιώσιμη αγροτική πολιτική που θα υλοποιεί τα οράματα και τις ελπίδες των Κυπρίων 
αγροτών, δημιουργώντας ένα νέο μοντέλο γεωργίας, και ταυτόχρονα θα αποτελεί τον πυλώνα για την υγιεινή 
και την ασφάλεια των τροφίμων και την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος.  Αυτή τη βιώσιμη αγροτική 
πολιτική εγγυάται να φέρει ο υποψήφιος Πρόεδρος Νίκος Αναστασιάδης! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Τάσου. 

 Παρακαλώ, επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Φειδίας Σαρίκας της Ε∆ΕΚ. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Θεωρώ τη σημερινή συζήτηση ως μια σημαντική ευκαιρία για την ανάδειξη των αναγκαίων 
πρωτοβουλιών και δράσεων που χρειάζεται να αναληφθούν για την αναζωογόνηση της αγροτικής οικονομίας 
και τη στήριξη και ενδυνάμωση του αγροτικού κόσμου, ο οποίος αντιμετωπίζει πολύμορφες δυσκολίες και 
προβλήματα.  Με γνήσιο ενδιαφέρον σκύβουμε πάνω από τα προβλήματα του αγροτικού τομέα, για να δούμε 
στην πράξη πώς μπορούμε να απαντήσουμε στις προκλήσεις, να μειώσουμε τις δυσκολίες και τις αρνητικές 
συνέπειες και να αξιοποιήσουμε τις ευκαιρίες στο περιβάλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν σίγουρα ένα ορόσημο και η ανάγκη εναρμόνισης με 
την Κοινή Αγροτική Πολιτική δημιούργησε ασφαλώς νέες συνθήκες, αλλά και καθόρισε ένα νέο τρόπο δράσης.  
Από τη μια έχει χαθεί η δυνατότητα χάραξης μιας εθνικής πολιτικής με την αδυναμία του κράτους να 
αναλαμβάνει σε πολλές περιπτώσεις δράσεις ή και αντιδράσεις, για να έρθει αρωγός σε καταστάσεις εκτάκτων 
περιστάσεων.  Από την άλλη όμως η άσκηση της πολιτικής εντάσσεται πλέον κάτω από την ομπρέλα της 
κοινοτικής αλληλεγγύης, όπως συμβαίνει με τη συγχρηματοδότηση της ανάπτυξης, με στόχο πάντοτε τη 
διασφάλιση της ορθής χρήσης των πόρων με βάση τους κανονισμούς. 

 Η Ε∆ΕΚ πιστεύει ότι επιβάλλεται η υιοθέτηση μέτρων για κοινωνική και οικονομική χειραφέτηση της 
αγροτικής τάξης με διασφάλιση αξιοπρεπούς εισοδήματος και δημιουργία προοπτικών επαγγελματικής 
επάρκειας.  Αναγνωρίζουμε και εκτιμούμε το σημαντικό ρόλο που διαδραματίζει τόσο η ύπαιθρος όσο και η 
αγροτική τάξη στη διασφάλιση του γνήσιου χαρακτηριστικού γνωρίσματος του κυπριακού τοπίου, αλλά και της 
κοινωνίας γενικότερα. 

 ∆υστυχώς, και η σημερινή κυβέρνηση δεν κατάφερε να εφαρμόσει μια πολιτική που να στοχεύει στην 
ενίσχυση και στη στήριξη του αγρότη, δίνοντας μια νέα ελπίδα στους αγρότες και στην ύπαιθρο.  Αποτέλεσμα 
αυτής της στάσης είναι η συνεχής εγκατάλειψη του τομέα με τη συνέχιση της μείωσης της συνεισφοράς του 
τομέα στο ΑΕΠ, που δεν ξεπερνά σήμερα το 2,5%.  Η αγροτική οικονομία της Κύπρου, όπως και άλλοι τομείς, 
βρίσκεται σε μια μεταβατική περίοδο λόγω του οικονομικού και θεσμικού πλαισίου που διαμορφώθηκε με την 
ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και της φιλελευθεροποίησης του διεθνούς εμπορίου, με επακόλουθο τα 
κυπριακά προϊόντα να υφίστανται ισχυρές ανταγωνιστικές πιέσεις στις αγορές του εξωτερικού, αλλά και στην 
εσωτερική αγορά. 

 Για να μπορέσει να επιβιώσει και να αναπτυχθεί η κυπριακή γεωργία στο νέο περιβάλλον, θα πρέπει 
απαραίτητα να βελτιώσει την ανταγωνιστικότητά της μειώνοντας σημαντικά το κόστος παραγωγής και 
βελτιώνοντας παράλληλα την ποιότητα των αγροτικών μας προϊόντων.  Αυτό θα πρέπει να επιτευχθεί και στον 
τομέα των μεταποιημένων αγροτικών και ζωικών προϊόντων και γενικά στον τομέα της βιομηχανίας και 
βιοτεχνίας τροφίμων και ποτών.  Η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των προϊόντων μας μπορεί να επιτευχθεί 
μόνο με τον εκσυγχρονισμό και την τεχνολογική αναβάθμιση των γεωργοκτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων, 
καθώς και των βιομηχανικών μονάδων τροφίμων. 

 Επίσης, τόσο στον πρωτογενή τομέα της αγροτικής παραγωγής όσο και στο δευτερογενή τομέα της 
μεταποίησης αγροτικών προϊόντων επιβάλλεται η υιοθέτηση νέων μεθόδων και διαδικασιών παραγωγής που 
θα διασφαλίζουν την αειφορική χρήση των φυσικών και βιολογικών πόρων, την ποιότητα και ασφάλεια των 
παραγόμενων τροφίμων, τη μείωση των επιπτώσεων στο περιβάλλον και όλες τις άλλες απαιτήσεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Θα πρέπει επίσης να γίνει προσπάθεια για παραγωγή νέων προϊόντων, στοχεύοντας 
στην αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτημάτων που συγκεντρώνουν τα παραδοσιακά προϊόντα της 
Κύπρου, και για βελτίωση των συνθηκών αποθήκευσης, συσκευασίας, τυποποίησης και διακίνησης των 
προϊόντων.  Είναι σημαντικό επίσης η διενέργεια ερευνών αγοράς, ώστε η παραγωγή γεωργικών προϊόντων 
και τροφίμων να ανταποκρίνεται έγκαιρα στις συνεχώς μεταβαλλόμενες προτιμήσεις των καταναλωτών, καθώς 
και στην υιοθέτηση σύγχρονων μεθόδων προβολής και εμπορίας των κυπριακών προϊόντων. 

 Είναι σημαντικό να αναφέρω ότι στα πλαίσια της Στρατηγικής της Λισαβόνας οι τομείς της αγροτικής 
παραγωγής, τροφίμων και βιοτεχνολογίας εντάσσονται σε μια νέα και ενιαία έννοια σύγχρονης οικονομικής 
δραστηριότητας που είναι γνωστή ως “βιοοικονομία βασισμένη στη γνώση”.  Είναι γι’ αυτό που ο στόχος ο 
δικός μας θα πρέπει να είναι η καλλιέργεια, ανάπτυξη και προώθηση του σύγχρονου αυτού τομέα, της 
βιοοικονομίας, στην Κύπρο με την παραγωγή μέσω έρευνας και διάδοση μέσω εκπαίδευσης της απαραίτητης 
επιστημονικής γνώσης, τεχνολογίας και τεχνογνωσίας. 

 Τελειώνοντας, ως Ε∆ΕΚ πιστεύουμε ότι η πολύπλευρη στήριξη του αγροτικού κόσμου μέσα από μια 
σύγχρονη αντίληψη και μια καινοτόμο πολιτική, που θα εδράζεται στις πραγματικότητες που βιώνουμε ως 
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα εμφορείται από ένα νέο όραμα για την κυπριακή ύπαιθρο και το 
περιβάλλον, είναι ο μόνος δρόμος για τη μετάβαση από το παραδοσιακό μοντέλο στο εκσυγχρονισμένο 
μοντέλο των γεωργοκτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων.  Με τον τρόπο αυτό θα υπάρξει βελτίωση της 
ανταγωνιστικότητας των κυπριακών προϊόντων τόσο του πρωτογενούς όσο και του δευτερογενούς τομέα, 
πράγμα που θα βοηθήσει τη διατήρηση του αγροτικού πληθυσμού στην ύπαιθρο και τη βελτίωση της 
ποιότητας ζωής στις αγροτικές περιοχές. 
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 Στέλνουμε προς όλους τους εμπλεκόμενους το μήνυμα ότι νοιαζόμαστε για τον αγροτικό κόσμο και τα 
προβλήματά του, ότι όλοι πρέπει να δουλεύουμε προς την ίδια κατεύθυνση, του εκσυγχρονισμού και της 
ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας, και ότι όλοι μαζί μπορούμε να διεκδικήσουμε και να πετύχουμε ένα 
καλύτερο αύριο για τον αγροτικό κόσμο του τόπου μας.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φειδία. 

 Παρακαλώ τον κ. Χατζηγιάννη να προσέλθει στο βήμα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εγγράψαμε αυτό το θέμα, ακριβώς γιατί υπάρχει μια υπέρμετρη ανησυχία από πλευράς του αγροτικού 
κόσμου, καθώς τα αποτελέσματα της αγροτικής οικονομίας κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου και προκαλούν 
όλους εμάς σήμερα να πάρουμε αποφάσεις. 

 Έχουμε σήμερα τον αγροτικό πληθυσμό να μειώνεται συνεχώς, τα εισοδήματά του να μειώνονται σε 
τόσο ανησυχητικά επίπεδα, οι εισαγωγές να υπερισχύουν των εξαγωγών, να μειώνεται συνεχώς σε αξία η 
αγροτική παραγωγή, να μειώνεται συνεχώς η επενδυτική δραστηριότητα στο γεωργικό τομέα.  Και πολύ ορθά 
ειπώθηκε από το συνάδελφο το ∆ημήτρη το Συλλούρη ότι η φορολόγηση των επενδύσεων στον αγροτικό 
τομέα είναι πολιτική σχιζοφρενική και πραγματικά μας οδηγεί στο αντίθετο εντελώς αποτέλεσμα.  Αυτόν, με 
άλλα λόγια, ο οποίος επενδύει τον φορολογούμε με τρόπο αποτρεπτικό.  Εκ των πραγμάτων οδηγούμαστε σε 
αυτά τα εξευτελιστικά αποτελέσματα επενδύσεων στον αγροτικό τομέα.  Η γεωργία μας ολοένα και 
περισσότερο γίνεται πιο εξαρτώμενη από τις επιδοτήσεις αντί να απεξαρτηθεί από αυτές.  Το σημαντικό μερίδιο 
της ακαθάριστης αξίας της γεωργικής παραγωγής είναι από κοινοτικά δυστυχώς κονδύλια.  Η μεταποίηση των 
αγροτικών προϊόντων ολοένα και περισσότερο σμικρύνει.  Η μια μονάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μετά 
την άλλη κλείνει.  Στους κτηνοτρόφους πρόσφατα η κυβέρνηση, πριν από λίγες εβδομάδες, έχει περικόψει τις 
επιδοτήσεις, εκείνες τις επιδοτήσεις που πριν λίγο ακούσαμε να ασκείται κριτική ότι προενταξιακά δεν είχαμε 
λάβει πρόνοια, ενώ είχε τη δυνατότητα να τις διατηρήσει.  Αντιθέτως, μέσα σε πνεύμα προτεραιότητας τις 
αφαίρεσαν από τον αγροτικό κόσμο.  Τα ζώα βλέπουμε στις φάρμες να κανιβαλίζουν από πείνα, επειδή οι 
ζωοτροφές εκτινάχθηκαν στα ύψη και επειδή οι εμπόροι δεν τους πληρώνουν.  Οι μύλοι κινδυνεύουν και, για να 
εισπράξουν, κατάσχουν ολόκληρα κοπάδια κτηνοτρόφων.  Ανάλογα δραματική είναι η κατάσταση και στους 
υπόλοιπους τομείς της γεωργίας όπου το κόστος παραγωγής έχει εκτιναχθεί στα ύψη και βρίσκεται πολύ 
μακριά από τις δυνάμεις της κυπριακής γεωργίας.  Οι υπεραγορές πληρώνουν τους παραγωγούς σε ένα χρόνο 
και αν ακόμη!  Στην περίπτωση της πατατοκαλλιέργειας οι παραγωγοί αναμένουν να πληρωθούν εδώ και ένα 
χρόνο και μετά από ένα ολόκληρο χρόνο ακούνε από τους εμπόρους ή από τις ομάδες τους «συγγνώμη» ή 
«λυπούμαστε, αλλά δεν μπορέσαμε να πουλήσουμε» ή «να φέρουμε αποτέλεσμα».  Οι συνεργατικές δε δίνουν 
δανεισμό για έναρξη της νέας καλλιεργητικής περιόδου, ενώ το επιτόκιο σαρώνει ό,τι βρει μπροστά του. 

 Και θέλω να συμφωνήσω απόλυτα με προηγούμενο συνάδελφο ο οποίος έχει εστιάσει πραγματικά σε 
μια μεγάλη ανησυχία.  Πρώτον, δεν μπορεί να φορολογηθεί η ακίνητη ιδιοκτησία γεωργικού χαρακτήρα, 
γεωργικής χρήσης -πρόκειται για ένα εργαλείο άσκησης της γεωργικής δραστηριότητας- και, δεύτερον, πάνω 
απ’ όλα, η πλείστη και στο μεγαλύτερό της μέρος γεωργική έκταση είναι υποθηκευμένη μάλιστα σε άτομα 
υπερχρεωμένα, η δυνατότητα των οποίων για αποπληρωμή είναι σε αμφίβολο περιβάλλον.  Άρα λοιπόν, αν και 
εφόσον υλοποιηθεί αυτό το οποίο ακούμε, κινδυνεύουμε, υπάρχει ο κίνδυνος, μεγάλη γεωργική έκταση μεμιάς 
να εξαφανιστεί από τα χέρια των γεωργών. 

 Το κράτος, κυρίες και κύριοι, δεν επιστρέφει το ΦΠΑ!  Το κράτος επιβάλλει δυσανάλογα τέλη 
αποθήκευσης σιτηρών.  Το κράτος επιβάλλει τεράστια τέλη μίσθωσης της κρατικής γης, ηλεκτρικού ρεύματος 
και νερού άρδευσης, αλλά και διάφορες μορφές τελών, καθώς επίσης και έμμεσες φορολογίες.  Το κράτος 
επιτρέπει τα παράδοξα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι!  Και ποια είναι αυτά πραγματικά;  Για να παραδώσει 
ένας εσπεριδοκαλλιεργητής ένα τόνο λεμόνια ή εσπεριδοειδή, θα πρέπει να πληρώσει €50 περίπου στο 
συνεργατισμό, για να μπορέσει να ξεφορτωθεί τη δική του παραγωγή.  Αυτή είναι η σύγχρονη εμπορία 
γεωργικών προϊόντων σε μια ελεύθερη οικονομία, όπως ονομάζεται η κυπριακή! 

 Η γραφειοκρατία προκαλεί τεράστιο διοικητικό κόστος στο κράτος και στο γεωργό ταυτόχρονα.  
Μετατρέψαμε τις δομές του κράτους σε λεκτικούς μηχανισμούς στο πώς θα διαχειρίζονται τα έξοδα των 
γεωργών και τους ιδίους τους γεωργούς σε υπηρέτες των δημοσίων υπηρεσιών σε σημείο μάλιστα που, για να 
εργοδοτήσεις έναν ξένο εργάτη, θα χρειαστείς τρέξιμο για περίοδο σχεδόν έξι μηνών.  Αναλώνουμε τις 
δυνάμεις του ανθρώπινου δυναμικού μας όχι προς την κατεύθυνση της ουσιαστικής εργασίας και ανάπτυξης 
αλλά στο χαρτολόι ή στο κυνηγητό της γραφειοκρατίας! 
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 Τα μερίδια αγοράς της ντόπιας κυπριακής παραγωγής εκτοπίζονται αργά αλλά σταθερά από εισαγόμενα 
προϊόντα.  Το κράτος άφησε τη διαχείριση του νόμου πλαισίου για ζημιές από απρόβλεπτες καιρικές συνθήκες 
στον ΟΓΑ, ο οποίος μεταθέτει τις δικές του υποχρεώσεις που απορρέουν από το δικό του νόμο.  Το ένα 
σύστημα ανταγωνίζεται το άλλο και ο παραγωγός στο τέλος της ημέρας, έρμαιο της ζημιάς, μένει χωρίς 
αποζημιώσεις ούτε από το ένα σύστημα στο οποίο ακριβοπληρώνει ο ίδιος, αλλά ούτε και από το άλλο.  Και 
αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο ο ΟΓΑ δεν είναι σύστημα το οποίο δικαιώνει τον παραγωγό ή τα χρήματα τα 
οποία δίνει ο παραγωγός δεν ανταποκρίνονται ούτε μερικώς στις ζημιές που δέχεται ο παραγωγός. 

 Είναι αλήθεια ότι η κρίση στην κυπριακή γεωργία προηγήθηκε της κρίσης στην κυπριακή οικονομία.  
Ωστόσο, μέχρι πρόσφατα η κρίση αυτή δεν ήταν τόσο εμφανής στο επίπεδο των εισοδημάτων των αγροτών 
όσο στο επίπεδο των επιδόσεων του αγροτικού τομέα ως παραγωγικού τομέα.  Όμως από ένα σημείο και μετά 
αυτή η κρίση γενικεύτηκε και έφτασε να είναι και κρίση των εισοδημάτων των αγροτών.  Τα τελευταία χρόνια τα 
εισοδήματα των αγροτών μειώθηκαν και μειώνονται σταθερά κάτω από τη διπλή πίεση της μείωσης των τιμών 
παραγωγού, αλλά και της αύξησης του κόστους παραγωγής και ιδιαίτερα αυτού της ενέργειας μετά την έκρηξη 
στο Μαρί.  Τα αποτελέσματα αυτά τα έχει αναφέρει ή τα έχει περιγράψει λεπτομερειακώς τόσο ο συνάδελφος 
Σαμψών Σωτήρης όσο και ο Γεώργιος ο Τάσου.  Η κρίση επιδείνωσε χρόνια προβλήματα που προέρχονται 
από τη λανθασμένη πολιτική της κυβέρνησης.  Οι γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι μας οδηγήθηκαν το τελευταίο 
διάστημα σε μια εξαθλίωση και σε μια κατάρρευση της γεωργικής μας δυνατότητας.  Το εμπορικό έλλειμμα στα 
γεωργοκτηνοτροφικά προϊόντα έχει επιδεινωθεί, οι εξαγωγές έχουν μειωθεί, ενώ οι εισαγωγές έχουν αυξηθεί.  
Η παραγωγική ικανότητα της Κύπρου έχει τιναχθεί στον αέρα, όπως και το Μαρί μετά την έκρηξη, με 
αποτέλεσμα να εισάγουμε τα πλέον βασικά προϊόντα, από αγγούρια και ντομάτες, σκόρδα, γαλακτόσκονη, 
χυμόσκονη μέχρι ακόμα και τεχνητό μέλι, λόγω του αυξημένου κόστους παραγωγής και ένεκα των 
φορολογικών επιβαρύνσεων του κράτους σε συνδυασμό με τις εξευτελιστικές τιμές. 

Χρηματοδότηση από τις τράπεζες 

 Υπάρχουν προβλήματα ρευστότητας, αλλά και χρηματοδότησης των γεωργοκτηνοτροφικών μας 
μονάδων τόσο από τις συνεργατικές όσο και από τις άλλες τράπεζες.  Όταν ήρθε η κρίση στην ευρύτερη 
οικονομία της χώρας μας, το πρόβλημα οξύνθηκε στον αγροτικό τομέα, γιατί δημιουργήθηκε ένα άμεσο 
πρόβλημα ρευστότητας κυρίως από τις συνεργατικές, αλλά και από τις άλλες τράπεζες, οι οποίες είναι 
απρόθυμες να χρηματοδοτήσουν τους γεωργούς.  Είναι εκατοντάδες οι γεωργοί μας που δε θα μπορέσουν 
κατά την επόμενη καλλιεργητική περίοδο να συνεχίσουν το γεωργικό τους επάγγελμα.  Το αποτέλεσμα είναι να 
πνίγονται οι γεωργοί, λόγω του γεγονότος ότι καθυστερούν και οι πληρωμές των προϊόντων που παράγουν 
ιδιαίτερα οι κτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις, που είναι και το μεγάλο πρόβλημα της κυπριακής γεωργίας. 

Καθυστερημένες πληρωμές 

 Περάσαμε μια νομοθεσία εδώ και λίγους μήνες.  ∆υστυχώς, η κυβέρνηση δεν την προβάλλει και δεν 
απαιτεί την εφαρμογή της.  Για το λόγο αυτό απευθύνομαι στους γεωργούς και στους κτηνοτρόφους που τους 
χρωστούν οι υπεραγορές και δεν τους πληρώνουν για περίοδο εδώ και ένα χρόνο και τους αναφέρω ότι όχι 
μόνο εμείς ως Βουλή δεν ευθυνόμαστε, αλλά τους λέμε να αποταθούν στην κυβέρνηση να τους εξηγήσει γιατί 
επιλέγει το δρόμο του προστάτη της άδικης και καταχρηστικής συμπεριφοράς των υπεραγορών. 

 Βασικό ερώτημα είναι τι εμείς ως πολίτες θέλουμε από τον αγροτικό τομέα.  Τι θέλουμε να κάμει ο 
γεωργικός τομέας;  Απουσιάζει ένας προσανατολισμός.  Ποιος είναι ο στρατηγικός στόχος; 

Πίσω στη γεωργία 

 Πάρα πολλοί άνθρωποι που έχουν ρίζες στη γεωργία ή είναι ιδιαίτερα τολμηροί ή είναι σε μεγάλη 
απόγνωση επιστρέφουν σήμερα πίσω στη γεωργία.  Επιστρέφουν όμως να κάνουν τι;  Πολλοί από αυτούς δεν 
ξέρουν τι να κάνουν, δεδομένου ότι δεν υπάρχει ούτε κάποια δυνατότητα κατάρτισής τους στη γεωργία ούτε 
βεβαίως γνωρίζουν πώς θα αντιμετωπίσουν τη νέα γεωργική πραγματικότητα η οποία είναι εξαιρετικά σύνθετη.  
Το επάγγελμα του αγρότη δεν είναι πια επάγγελμα του ανθρώπου που δεν ξέρει τι άλλο να κάνει στη ζωή του, 
αλλά είναι ένα σύνθετο επάγγελμα που απαιτεί γνώσεις και τεχνικές που δυστυχώς δεν προσφέρονται πλέον 
από το Υπουργείο Γεωργίας.  Το βασικό ερώτημα είναι επιστροφή στη γεωργία.  Αλλά με ποιο τρόπο;  Με ποια 
προοπτική, αφού σήμερα η γεωργία είναι κορεσμένη και υπάρχει πληθώρα παραγωγής χωρίς καλές τιμές;  Η 
μαζική στροφή ατόμων προς τη γεωργία μπορεί να φέρει εκσυγχρονιστικές τάσεις;  Η απάντηση είναι αρνητική, 
αφού οι αγορές μας είναι κλειστές προς τις εξαγωγές και δε διαθέτουμε ικανότητα διείσδυσης σε ξένες αγορές.  
Αν μπορούσαμε να ανοίγαμε τις αγορές, τότε η απάντηση είναι “ναι”!  Σε αυτή την περίπτωση ο μόνος 
περιοριστικός παράγοντας θα ήταν οι διαθέσιμες ποσότητες νερού.  Υπάρχει λοιπόν ξεκάθαρη ανάγκη να 
επανακαθοριστεί η αγροτική πολιτική του κράτους, ώστε να δούμε επιτέλους ποιος είναι αυτός ο στρατηγικός 
στόχος και να δούμε επίσης πώς θα επιλέξουμε τα εργαλεία εκείνα, για να τον εξυπηρετήσουμε. 

 Εκείνο που βλέπω είναι ότι το Υπουργείο Γεωργίας έχει απομακρυνθεί από τις πηγές της γνώσης 
γενικότερα.  Πρέπει να ενώσουμε, όπως στο παρελθόν, τη γνώση με την πράξη.  Πιστεύω ότι σήμερα 
χρειάζεται να εργαστούμε και να λειτουργήσουμε συνεργατικά, να δημιουργήσουμε συνέργειες μεταξύ των 
ανθρώπων της πράξης και των ανθρώπων της γνώσης.  Το Υπουργείο Γεωργίας θα πρέπει να μετεξελιχθεί σε 
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υπουργείο γεωργίας, φυσικών πόρων και περιβάλλοντος και τροφίμων με ελαχιστοποίηση των 
γραφειοκρατικών διαδικασιών.  Η σημερινή δομή του υπουργείου έχει ένα συγκεντρωτικό χαρακτήρα και χρήζει 
αποκεντρωμένης λειτουργίας.  Ποιο το αποτέλεσμα;  Να εργοδοτούνται εκατοντάδες γεωπόνοι των γραφείων 
και όχι των χωραφιών και όχι της ανάπτυξης και όχι της καινοτομίας και όχι της έρευνας και όχι της αγοράς, 
όπως τόσο εύστοχα ανέφεραν προηγουμένως οι συνάδελφοι,  Ναι, είναι αυτοί οι γεωπόνοι μακριά από τους 
ανενημέρωτους γεωργούς.  Ναι, είναι αυτοί οι γεωπόνοι οι οποίοι χτίζουν τη γραφειοκρατία και οι οποίοι είναι 
το τείχος σε κάθε επένδυση και καινοτομία, έστω και αν οι ίδιοι οραματίζονται το επάγγελμά τους εντελώς 
διαφορετικά. 

 Η νέα ΚΑΠ μπορεί να δώσει νέες δυνατότητες, διότι αφήνει πολύ μεγάλα περιθώρια στην εθνική 
αγροτική πολιτική.  Βέβαια αυτό μπορεί να είναι και επικίνδυνο, διότι, δίνοντας μεγάλα περιθώρια στην εθνική 
πολιτική, εμείς μπορεί να μην εκμεταλλευτούμε αυτή τη δυνατότητα και να μείνουμε αδρανείς, όπως δυστυχώς 
πολλές φορές στο παρελθόν που ακολουθούσαμε στην πραγματικότητα τις οδηγίες και τις κατευθύνσεις της 
ΚΑΠ.  Θα πρέπει να πάψουμε να μοιράζουμε τις επιδοτήσεις της ΚΑΠ με κοινωνικά κριτήρια.  ∆εν πρέπει οι 
επιδοτήσεις να αποτελούν κοινωνικό επίδομα.  Η κυπριακή γεωργία δεν μπορεί να είναι επέκταση της 
κοινωνικής πολιτικής αυτού του κράτους, αλλά θα πρέπει να τη μετατρέψουμε σε ανταγωνιστική και 
παραγωγική.  Αν δεν προσαρμόσουμε τις επιδοτήσεις στην παραγωγή και στην ποιότητα, ανταγωνιστικότητα 
δεν μπορούμε να πετύχουμε. 

 Με οικονομική θεώρηση των πραγμάτων εξακολουθώ να θεωρώ ότι η συνεισφορά της γεωργίας στην 
εθνική οικονομία θα πρέπει να διατηρεί το φυσικό της μερίδιο στο σημερινό οικονομικό περιβάλλον, το οποίο 
θα μπορούσε να ανέρχεται στο 8% και στο 10%.  Η ανάπτυξη της επιστήμης και της τεχνολογίας δεν είναι 
αναπτύξεις που συμπιέζουν το μερίδιο της αγροτικής οικονομίας. 

 Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας επίσης το θέμα ως συνεισηγητής, θέλω να πω 
ότι η κυπροποίηση αγροτικών προϊόντων έχει πάρει ανεξέλεγκτες διαστάσεις.  Η κυπροποίηση αποτελεί τη 
μάστιγα της κυπριακής γεωργίας και αποβαίνει καταστροφικά σε βάρος της ευρύτερης οικονομίας και της 
ανταγωνιστικότητας της κυπριακής γεωργίας.  Βουλγάρικα αρνιά, βουλγάρικα χαλλούμια, τουρκικά κεράσια, 
ντομάτες, καρπούζια, τυριά, πατάτες, σύκα και μια σειρά από άλλα προϊόντα εμφανίζονται στην αγορά ως 
κυπριακά.  ∆εν μπορεί στην Κύπρο να διακινεί και να εμπορεύεται ο οποιοσδήποτε αγροτικά προϊόντα, χωρίς 
να υπάρχει η υποχρέωση αδειοδότησης.  Χρειάζεται επειγόντως να συσταθεί και να λειτουργήσει μητρώο 
εμπόρων γεωργικών προϊόντων.  Η κυπροποίηση αγροτικών και ζωικών προϊόντων καταστρέφει τον 
ανταγωνισμό.  

 Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ευχαριστήσω για την αντοχή σας και να τελειώσω με 
το εξής, που, νομίζω, θα ήταν παράλειψη να μην αναφέρω:  Επειδή επαινέθηκε η πολιτική της κυβέρνησης στο 
θέμα του χαλλουμιού, δεν έχω παρά να διαφωνήσω κάθετα και να πω ότι, αν ήμουν υπουργός, θα έπρεπε να 
παραιτηθώ, έστω και αν δεν αφορά τον νυν υπουργό.  Για ένα εθνικό και τόσο ευαίσθητο θέμα δεν μπόρεσαν 
να πετύχουν εκείνο το συντονισμό και να φέρουν εκείνο το αναγκαίο αποτέλεσμα για τη διασφάλιση ακριβώς 
του εθνικού συμφέροντος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Χατζηγιάννη. 

 Όλες αυτές οι ομιλίες, παρακαλώ, να σταλούν στην επιτροπή Γεωργίας της Βουλής -αν αποφασίσει η 
επιτροπή Γεωργίας να τις μελετήσει σε βάθος και να βρει κάποια χρήσιμα στοιχεία που υπάρχουν, θα πρέπει 
να το κάνει σύντομα- και να σταλούν στο Υπουργείο Γεωργίας ή σε άλλες αρμόδιες υπηρεσίες, φορείς, 
υπουργεία, για να μελετηθούν.  ∆ε θα πρέπει να μείνει το θέμα απλώς εδώ. 

 Ναι, ο κ. Σαμψών ζήτησε το λόγο. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι για ακόμα μια φορά αποδείχθηκε σήμερα ότι η συζήτηση στο Κεφάλαιο 
∆΄...  ∆ε θέλω να πω δε χρειάζεται, αλλά θέλω να πω ότι χρειάζεται σίγουρα αναπροσαρμογή και αλλαγή.  Έτσι 
όπως πάει το πράμα, όχι μόνο δε μένουν οι συνάδελφοι, αλλά κι εκείνοι που μένουν αντιλαμβάνεστε ότι δεν 
μπορούν να παρακολουθήσουν ή μέχρι ενός σημείου μπορούν να παρακολουθήσουν ομιλία μετά από ομιλία, 
μετά από ομιλία, μετά από ομιλία.  Και θα πρέπει επιτέλους να κάμουμε κάτι, για να αποκτήσει ενδιαφέρον και 
ουσία η συζήτηση στο Κεφάλαιο ∆΄.  Αντιλαμβάνομαι ότι με τη νέα την κυβέρνηση κάτι μπορεί να γίνει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Θα το μελετήσουν οι αρχηγοί, όπως το κάμνουν κάθε Πέμπτη. 

 Λοιπόν, ευχαριστώ πάρα πολύ. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 25 Οκτωβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. (Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.061-2012). 

 2. Ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός 
Γενικών ∆ιευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.081-2012). 

 3. Ο περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.122-2012). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων του 
2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.183-2012). 

 5. Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.195-2012). 

 6. Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Συντάξεις 
και Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.010-2012). 

 7. Ο περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και Αντιμετώπισης των 
Κινδύνων Πλημμύρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.185-2012). 

 8. Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της 
Ρύπανσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.186-2012). 

 9. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2012 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.098-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η αναγκαιότητα στήριξης των μικρομεσαίων επιχειρήσεων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.015-2012). 

 2. «Οι κατασκοπευτικές δραστηριότητες των Βρετανών και η 
ανάγκη της επιβαλλόμενης νόμιμης αντίδρασης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Βαρνάβα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.013-2012). 

 3. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων 
τροφών και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων 
ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

[Στις 23 Οκτωβρίου 2012 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι στην ημερήσια διάταξη 
της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 25 Οκτωβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., προστίθεται το ακόλουθο θέμα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.097-2012).] 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.52 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μέσης Χρίστος 

Βότσης Άγγελος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργιάδης Χάρης Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γιώργος Παπαγεωργίου Πάμπος  

∆αμιανού Άριστος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Ευαγόρου Σταύρος Προκοπίου Γεώργιος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυρίδης Μάριος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί του Αμετάκλητου του ∆ιακανονισμού στα Συστήματα Πληρωμών και στα Συστήματα 
∆ιακανονισμού Αξιογράφων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 

 β. «Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 

 γ. «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 

 δ. «Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη 
Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 

 ε. «Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων 
Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

 και ψήφισή τους σε νόμους. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων Νόμος (Αρ. 1) του 2012» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου Πάφου (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ερευνητικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 
και ψήφισή της σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιατυπώσεων Υποβολής ∆ηλώσεων για τα Πλοία κατά τον 
Κατάπλου ή/και Απόπλου από Λιμένες της ∆ημοκρατίας Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Τάφοι αγνώστων και διαδικασία ταυτοποίησης στοιχείων - Ερωτήματα σχετικά με τις πολεοδομικές 
πρόνοιες στη θάλασσα - Σχεδιασμός κατασκευής πάρκων στην κοινότητα Πομού - Αίτημα για 
δημιουργία νέων τμημάτων στα Μεταλυκειακά Ινστιτούτα Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης - 
Αίτημα για διαπλάτυνση του κύριου δρόμου στον Πομό - Ρυθμιστικό σχέδιο για δημιουργία πρόσβασης 
από και προς την παραλία του Πομού - Ανάγκη επέκτασης του αλιευτικού καταφυγίου στον Πομό - 
Ανάγκη επιδιόρθωσης του πολιτιστικού κέντρου της κοινότητας Πομού - Αίτημα για λήψη μέτρων 
αντιμετώπισης της διάβρωσης στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς - Αίτημα για δημιουργία παραλίας 
λουομένων στην περιοχή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς-Γιαλιάς - Αίτημα για διαχωρισμό οικοπέδων για 
φτωχές οικογένειες στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς - Αίτημα για παραχώρηση παλιών αστυνομικών 
κτιρίων στα κοινοτικά συμβούλια Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς και Γιαλιάς - Αίτημα παραχώρησης 
κρατικού τεμαχίου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς για δημιουργία χώρου αθλοπαιδιών - 
Ανάγκη υλοποίησης του έργου αξιοποίησης του αγροκτήματος της Γερμανίνας στη Γεροσκήπου - 
Τερματισμός σύμβασης μίσθωσης ΚΟΤ-δήμου Γεροσκήπου - Προσφορά παροχής υπηρεσιών 
συμβούλων μελετητών για έργα ανάπλασης στη Γεροσκήπου - Αρμοδιότητες των επιτροπών εξέτασης 
παραπόνων - Προβλήματα της Σχολής Τυφλών “Άγιος Βαρνάβας” λόγω μετάθεσης ειδικών 
εκπαιδευτικών - Τα προβλήματα ασφάλειας του ∆ημοτικού Σχολείου Λυμπιών - Πρόγραμμα 
Υποτροφιών για την Τουρκοκυπριακή Κοινότητα για το Ακαδημαϊκό Έτος 2012-2013 - Περιορισμοί 
εισαγωγής κοινοτικών εργοδοτουμένων σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Ανάγκη για καθημερινή 
δημοσίευση των τιμών των φρέσκων φρούτων και λαχανικών - Αριθμός μικτών γάμων Ελληνοκυπρίων - 
Ανάγκη τοποθέτησης προειδοποιητικής πινακίδας σε δρόμο στον Κάτω Πύργο - Αναφορά στο 
ψευδοκράτος σε ξένη κρατική ιστοσελίδα - Λειτουργία της Εθνικής Επιτροπής για το HIV/AIDS - 
Παράπονα ατόμων με θαλασσαιμία για απώλεια αποτελεσμάτων εξετάσεων - Στρατηγικό Σχέδιο για το 
AIDS 2011-2014 - Το πρόβλημα του επαναδιορισμού Λειτουργών ΦΠΑ στη θέση Βοηθού Λειτουργού - 
Υποστολή τουρκικής σημαίας από μαθητές. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Εκδηλώσεις για τη συμπλήρωση πενήντα χρόνων από την εγκατάσταση του ΟΗΕ στην Κύπρο - 
∆ιαχωρισμός οικοπέδων για νέες οικογένειες στην Ελεδιό - Χωροθέτηση νέου δημοτικού σχολείου στα 
Κονιά - Εθνικό σχέδιο δράσης για τους ηλικιωμένους - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για άπορες οικογένειες 
στην Ξυλοτύμπου - Επιδιόρθωση του παλιού δημοτικού σχολείου στη Νατά - Προβλήματα με το 
αποχετευτικό στην κοινότητα Αγκλεισίδων - Η χρήση του επιδόματος ενοικίου από τους αιτητές 
πολιτικού ασύλου - Φορολόγηση σε επίπεδο νοικοκυριού - Επιδιόρθωση βλαβών στο κοινοτικό καφενείο 
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Ζυγίου - Αποτελέσματα έρευνας για την κατανάλωση αλκοόλ από μαθητές - Επιδιόρθωση και 
αντικατάσταση σωλήνων νερού στην Αψιού - Μη επιδιόρθωση σπιτιών μετά την έκρηξη στο Μαρί - 
Ένταξη της Οδούς σε χαμηλή υψομετρική ζώνη - Βελτίωση της σύνδεσης του δρόμου Θελέτρας-Κάθικα 
- Οι επενδύσεις Ταμείων Προνοίας σε αξιόγραφα τραπεζών - Ανάγκη εκσυγχρονισμού της γλώσσας της 
νομοθεσίας περί Μέτρων και Σταθμών - Οι λόγοι προκήρυξης διαγωνισμού για ανέγερση νηπιαγωγείου 
στον Αγρό - Έρευνα για την προβλεπόμενη αλλαγή του κλίματος στην Κύπρο - Συνεχιζόμενη λατόμηση 
ασβεστολίθου στην Ανδρολίκου - Τροποποίηση του περί Εμπόρων Παλαιών Μετάλλων Νόμου - Μισθοί 
και ωφελήματα διευθυντικών στελεχών των τραπεζών που αιτήθηκαν κρατικής στήριξης - Υποστήριξη 
φοιτητή με κώφωση (εμπιστευτική απάντηση) - ∆ικαστικά μέτρα για το χοιροστάσιο Μαραθούντας - 
Κρατικές προσφορές για εισαγωγή τσιμέντου από την Ελλάδα - Σχέδια κατοχικού καθεστώτος για 
ίδρυση θεολογικής σχολής στη Μια Μηλιά - Σχέδιο Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και 
Λαχανικών στα Σχολεία κατά τη σχολική χρονιά 2012-2013 - Η διοχέτευση στην κυπριακή αγορά 
πατατών από τα κατεχόμενα - Τουρκικό οικονομικό πρωτόκολλο για αναδιάρθρωση των δομών του 
κατοχικού καθεστώτος. 

9. Αγορεύσεις (Σ. Σαμψών, ∆. Συλλούρης, Γ. Γαβριήλ, Σ. Φυττής, Γ. Τάσου, Φ. Σαρίκας, Κ. Χατζηγιάννης) 
για το θέμα «Τα προβλήματα της κυπριακής γεωργίας, η ανταγωνιστικότητα και οι δομές εμπορίας της» 
και λήξη αυτού. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ -  ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 25ης Οκτωβρίου 2012 

Ώρα έναρξης:  4.15 μ.μ. 

Αρ. 7 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες. 

 Παρακαλώ, καθίστε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα κάνουμε τώρα μία αναφορά στην επέτειο της 28ης Οκτωβρίου. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Την ερχόμενη Κυριακή ως Έλληνες Κύπριοι θα γιορτάσουμε, όπως κάθε χρόνο, την εθνική επέτειο της 
28ης Οκτωβρίου 1940, που καθιερώθηκε στην ψυχή κάθε Έλληνα ως επέτειος του “ΟΧΙ”. 

 Η μικρή Ελλάδα του 1940 με τα λίγα πολεμικά μέσα που διέθετε και με μόνα εφόδια την ψυχή και τη 
γενναιότητα του λαού της πρόταξε το μεγάλο “ΟΧΙ” στο τελεσίγραφο του Ιταλού δικτάτορα Μουσολίνι.  Το 
γεγονός αυτό προκάλεσε το Γερμανό δικτάτορα Χίτλερ να βοηθήσει τον Ιταλό σύμμαχό του και να περιλάβει και 
την Ελλάδα στα πολεμικά του πλάνα.  Ακολούθησε η πολύχρονη γερμανική κατοχή με τις οδυνηρές για τον 
ελληνικό λαό συνέπειες.   

 Οι όπου γης Έλληνες γιορτάζουμε κάθε 28 του Οκτώβρη το “Έπος του ’40”, τις μεγάλες νίκες του 
ελληνικού στρατού εις βάρος των Ιταλών.  Τιμούμε τους αγωνιστές της αντίστασης, τους ανθρώπους που 
έδωσαν τη ζωή τους, για να είμαστε εμείς σήμερα ελεύθεροι, και καταδικάζουμε τις θηριωδίες αυτών που με 
κτηνώδη ένστικτα εξευτέλισαν την ανθρωπότητα. 

 Η μικρή μας πατρίδα, η Κύπρος, που βρισκόταν τότε κάτω από την αγγλική αποικιοκρατική κατοχή, δεν 
έμεινε αμέτοχη στον αγώνα κατά του ναζισμού και του χιτλεροφασισμού.  Παρά τη δυστυχία και τη φτώχια που 
μάστιζε τότε την κυπριακή κοινωνία, παρά τη βάναυση συμπεριφορά της αποικιοκρατικής κυβέρνησης και τα 
μέτρα της Παλμεροκρατίας, ο λαός μας εκτίμησε σωστά τους κινδύνους και δήλωσε παρών στον αγώνα κατά 
της επικράτησης των δυνάμεων του σκότους.  Χαρακτηριστικές ήταν οι επιγραφές έξω από τα στρατολογικά 
γραφεία «Αμύνεσθαι περί πάτρης» και «Πολεμάτε με τα συμμαχικά στρατεύματα, πολεμάτε για την Ελλάδα και 
τη δική σας ελευθερία».  Είκοσι πέντε χιλιάδες Κύπριοι εθελοντές και εθελόντριες -Ελληνοκύπριοι, 
Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες, Αρμένιοι και Λατίνοι- υπηρέτησαν στις ένοπλες συμμαχικές δυνάμεις και 
πολέμησαν στην ξηρά, στη θάλασσα και στον αέρα, εισπράττοντας εγκωμιαστικά σχόλια, επαίνους διάκρισης 
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και παράσημα.  Αξίζει να σημειώσουμε ότι αρκετοί συμπατριώτες μας έζησαν τη φρίκη των στρατοπέδων 
συγκεντρώσεως, βιώνοντας τον απόλυτο εξευτελισμό. 

 Συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Τιμούμε σήμερα τους αγωνιστές της αντίστασης και ευχόμαστε από καρδιάς να μην ξαναγράψει η 
ιστορία της ανθρωπότητας τέτοιες μαύρες σελίδες.  Χρέος όλων μας να αγωνιστούμε για την εδραίωση της 
ειρήνης στον τόπο μας και σ’ όλη την ανθρωπότητα.  Χρέος όλων μας η διαρκής προσπάθεια για διεκδίκηση 
και διασφάλιση των δικαίων και των δικαιωμάτων μας και για αποκατάσταση της κυριαρχίας, της εδαφικής 
ακεραιότητας και της ανεξαρτησίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ιδιαίτερα σήμερα, στις δύσκολες μέρες που περνά ο τόπος μας λόγω και της οικονομικής κρίσης, 
οφείλουμε να παραμείνουμε ενωμένοι για την αντιμετώπισή της, αλλά και αφοσιωμένοι στον κύριο στόχο μας, 
που δεν είναι άλλος από μια δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη λύση του Κυπριακού, που θα τερματίζει την κατοχή 
και τον εποικισμό.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσουμε τώρα με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει 
μια πρόταση νόμου η οποία θα κατατεθεί σήμερα και για την οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί ως 
επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί Ειδικού ∆ιακανονισμού 
Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 2012».  

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται ως επείγουσα και παραπέμπεται ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την παράκληση να συνέλθει, για να τη 
μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ο κ. Περδίκης τι λέει; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ έχω ένσταση, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και η ένστασή μου είναι ότι ένα τόσο σοβαρό σχέδιο νόμου για το οποίο δεν υπήρχε οτιδήποτε το 
επείγον και μπορούσε να συζητηθεί με την κανονική οδό και να μελετηθούν όλες οι επιπτώσεις του, και οι 
θετικές και οι αρνητικές του, περνά μέσα από μια διαδικασία του επείγοντος και αυτό με οδηγεί στο να έχω 
ένσταση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Έχει κανέναν άλλο που έχει ένσταση; 

 Επομένως, χάνεις, κύριε Περδίκη.  Εγγράφεται και παραπέμπεται στην επιτροπή Οικονομικών και 
παρακαλώ να συνέλθει επειγόντως και να μας φέρει έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας 
∆ικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων του 
Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.201-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος  

2. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  



313 

 

του 2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.202-2012). 

3. Ο περί της Συνθήκης της Ρώμης για τη 
Σύσταση του ∆ιεθνούς Ποινικού ∆ικαστηρίου 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.203-2012). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  
και  
Νομικών  

4. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.204-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

5. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 4 του 2012 
του προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών,  σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2012 Νόμου του 2011  
[Ν. 51(ΙΙ)/2011]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 3 του 2012 
του προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 
2012 Νόμου του 2012 [Ν. 32(ΙΙ)/2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 42, 44, 46, 
47, 48, 49, 51, 52, 53, 54, 55, 56, 57, 60, 61, 
62, 63, 64, 65 και 66)  του 2012 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 23 Οκτωβρίου 2012, 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμου του 
2011 [Ν. 53(ΙΙ) του 2011]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.099-2012). 

Χρίστο Μέση  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  
Αναπομπή.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τον αναπεμφθέντα 
νόμο «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 
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 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, ο 
οποίος αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατʼ επίκληση του άρθρου 50.1 του συντάγματος, 
μετά την ψήφισή του από τη Βουλή στις 4 Οκτωβρίου 2012 και την κοινοποίησή του στο γραφείο του Προέδρου 
της ∆ημοκρατίας στις 5 Οκτωβρίου 2012, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Οκτωβρίου 2012.  
Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν για τον Υπουργό Οικονομικών λειτουργός του Υπουργείου Οικονομικών 
και για το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας λειτουργός της Νομικής Υπηρεσίας. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου Νόμου, ώστε για το διορισμό των μελών του διοικητικού συμβουλίου αυτής από το 
Υπουργικό Συμβούλιο να προηγείται διαβούλευση με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού.  Η ίδια ρύθμιση προτείνεται να ισχύσει και για την περίπτωση που πρόσωπο παύσει να είναι 
σύμβουλος πριν από τη λήξη του χρόνου της θητείας του.   

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, είναι αυτολεξεί οι ακόλουθοι: 

 «2.1. Στο πολιτειακό μας σύστημα ισχύει η αρχή της διάκρισης των εξουσιών (εκτελεστικής, 
νομοθετικής και δικαστικής).  Η αρχή τούτη είναι διάχυτη στο Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και έχει 
πολλές φορές διακηρυχτεί από το Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Οποιαδήποτε άμεση, έμμεση ή με οποιοδήποτε σχήμα 
επέμβαση της μιας εξουσίας στη σφαίρα των αρμοδιοτήτων της άλλης αποτελεί παράβαση της αρχής τούτης. 

 2.2. Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και το Υπουργικό Συμβούλιο περιβάλλονται με την εκτελεστική 
εξουσία (άρθρα 47, 48 και 54 του συντάγματος), η Βουλή των Αντιπροσώπων με τη νομοθετική εξουσία (άρθρο 
61 του συντάγματος) και το ∆ικαστήριο με τη δικαστική εξουσία. 

 2.3. Τα διοικητικά συμβούλια των νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου (όπως είναι στην 
προκειμένη περίπτωση η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου) ασκούν εκτελεστική εξουσία βάσει πρωτογενούς 
νομοθεσίας.  Ο διορισμός των φορέων άσκησης εκτελεστικής ή διοικητικής εξουσίας ανάγεται στο υπέρτατο 
όργανο της εξουσίας αυτής, δηλαδή το Υπουργικό Συμβούλιο, βάσει του άρθρου 54, εκτός αυτής που 
διαφυλάσσεται στα άρθρα 47, 48 και 49 του συντάγματος στον Πρόεδρο και Αντιπρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  
Συνεπώς, η αρμοδιότητα για διορισμό και/ή παύση των μελών του διοικητικού συμβουλίου της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου ανήκει στο Υπουργικό Συμβούλιο, αρμοδιότητα η οποία πηγάζει από το άρθρο 54 του 
συντάγματος, στην άσκηση της οποίας η νομοθετική εξουσία (φορέας της οποίας είναι η Βουλή των 
Αντιπροσώπων) δε δύναται να επέμβει. 

 2.4. Εφόσον με τον προτεινόμενο νόμο η Βουλή των Αντιπροσώπων υποχρεώνει (αφού θα 
συνιστούσε παρέκκλιση από το νόμο η μη τήρηση της επιβαλλόμενης διαδικασίας) το Υπουργικό Συμβούλιο να 
διαβουλευθεί με και/ή να λάβει τις απόψεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, προτού ασκήσει αρμοδιότητα που αποκλειστικά του παραχώρησε το άρθρο 54 του 
συντάγματος, υπάρχει επέμβαση της νομοθετικής εξουσίας στο έργο και/ή στις αρμοδιότητες της εκτελεστικής 
εξουσίας. 

 2.5. Τέλος, το δικαίωμα που δίδεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού (που αποτελεί μέρος του μηχανισμού μέσα από τον οποίο ασκείται η νομοθετική εξουσία της 
Βουλής) να διαβουλεύεται με το Υπουργικό Συμβούλιο [άρθρο 2(α), (γ) του προτεινόμενου νόμου] και/ή να 
εκφέρει απόψεις [άρθρο 2(β) του προτεινόμενου νόμου] για διορισμούς και/ή παύσεις μελών του διοικητικού 
συμβουλίου της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, εκφεύγει εν γένει της νομοθετικής εξουσίας που δίδεται στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων από το Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.». 

 Επανεξετάζοντας τον πιο πάνω ψηφισθέντα νόμο, η επιτροπή άκουσε τις θέσεις των παρευρεθέντων 
εκπροσώπων του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
σύμφωνα με τις οποίες η ψηφισθείσα νομοθεσία συνιστά επέμβαση της νομοθετικής εξουσίας στις 
αρμοδιότητες της εκτελεστικής εξουσίας και κατάφωρη παραβίαση της αρχής της διακρίσεως των εξουσιών.   

 Σύμφωνα με τις κατατεθείσες θέσεις της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, με βάση το άρθρο 54 του συντάγματος είναι εν προκειμένω σαφές ότι η εκτελεστική εξουσία επί 
παντός θέματος διαφυλάσσεται υπέρ του Υπουργικού Συμβουλίου, εκτός της εκτελεστικής εξουσίας που, 
σύμφωνα με συγκεκριμένα άρθρα του συντάγματος, διαφυλάσσεται υπέρ του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.   

 Όπως σχετικά η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε, η αρχή της διάκρισης των εξουσιών αποτελεί διακηρυγμένη 
μέσα από τις αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου αρχή και συνεπώς το δικαίωμα διαβούλευσης, το οποίο με 
την ψηφισθείσα νομοθεσία παρέχεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
εκφεύγει των εξουσιών της.   

 Η ίδια εκπρόσωπος, υποστηρίζοντας την πιο πάνω θέση, κατέθεσε σχετικές αποφάσεις του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου, το οποίο επιλήφθηκε του θέματος σε σειρά υποθέσεων, μεταξύ των οποίων οι ακόλουθες: 
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1. Αναφορά 3/85, Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας v. Βουλής των Αντιπροσώπων (1985) 3 C.L.R. 2137, 
αναφορικά με τη θέσπιση γενικής απαγόρευσης πρόσληψης έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 
εκπαιδευτική υπηρεσία και ρύθμιση της πρόσληψης αυτών κατά παρέκκλιση από την εν λόγω 
απαγόρευση με επιφύλαξη στη Βουλή των Αντιπροσώπων της εξουσίας να απαγορεύει με ειδικό νόμο 
οποιαδήποτε σκοπούμενη πρόσληψη. 

2. Αναφορά 4/85, Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας v. Βουλής των Αντιπροσώπων (1985) 3C C.L.R. 2165, 
αναφορικά με το διορισμό και τον τερματισμό του διορισμού από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας των 
μελών της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και της Αναθεωρητικής Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας, οι οποίοι υπόκεινται στην έγκριση της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

3. Συνεκδικαζόμενες προσφυγές 89/89 και 98/89, Χρίστος Καραγιώργης και Θέμης Θεμιστοκλέους v. ΡΙΚ, 
(1990) 3∆ Α.Α.∆ 2595, αναφορικά με το διορισμό των μελών των διοικητικών συμβουλίων των 
ημικρατικών οργανισμών. 

4. Αναθεωρητικές Εφέσεις 1163, 1178, 1179, ΡΙΚ v. Χρίστου Καραγιώργη και άλλων, (1991) 3 Α.Α.∆ 159. 

 Ο πρόεδρος, καθώς και άλλα μέλη της επιτροπής στο στάδιο της συζήτησης υποστήριξαν ότι έχουν ήδη 
ψηφιστεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πολλές νομοθεσίες, οι οποίες προβλέπουν διαβούλευση με τη 
νομοθετική εξουσία για το διορισμό διάφορων αξιωματούχων, μεταξύ των οποίων η νομοθεσία για το διορισμό 
Επιτρόπου Προστασίας Προσωπικών ∆εδομένων, χωρίς να έχει ποτέ εκφρασθεί εκ μέρους του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αλλά και του νυν Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας οποιαδήποτε 
αντίθεση στη διαδικασία αυτή κατʼ επίκληση της αρχής της διάκρισης των εξουσιών. 

 Επισήμαναν μάλιστα ότι ειδικότερα στην περίπτωση διορισμού Επιτρόπου ∆ιοικήσεως απαιτείται η 
προηγούμενη σύμφωνη απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Υπενθύμισαν επίσης τις πρόσφατα 
ψηφισθείσες νομοθεσίες, σύμφωνα με τις οποίες για το διορισμό του προέδρου και των μελών του διοικητικού 
συμβουλίου της Λαϊκής Τράπεζας και των Κυπριακών Αερογραμμών προηγείται ανάλογη διαδικασία 
διαβούλευσης.   

 Επιπροσθέτως, βουλευτές μέλη της επιτροπής επικεντρώθηκαν στην ανάγκη προληπτικού ελέγχου της 
εκτελεστικής εξουσίας όχι υπό τη μορφή της ανάληψης ευθύνης λήψης αποφάσεων, αλλά διαβούλευσης, 
γεγονός που κατά την κρίση τους δεν επηρεάζει εκ πρώτης όψεως την αρχή της διάκρισης των εξουσιών.  

 Συναφώς, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε ότι κατʼ αρχήν το θέμα εστιάζεται στην 
επιβολή της υποχρέωσης διαβούλευσης μέσω νομοθετικής πρωτοβουλίας, η οποία εν προκειμένω προέρχεται 
από την ίδια τη νομοθετική εξουσία, τονίζοντας ότι στην περίπτωση της Λαϊκής Τράπεζας και των Κυπριακών 
Αερογραμμών το θέμα διαφοροποιείται μερικώς, αφού πρόκειται για νομικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. 

 Η ίδια εκπρόσωπος, απαντώντας σε σχετική επισήμανση για την ανάγκη επανεξέτασης της 
συνταγματικότητας άλλων ισχυουσών νομοθεσιών, στις οποίες προβλέπεται η διαδικασία διαβούλευσης για το 
διορισμό αξιωματούχων ή προέδρου και μελών διοικητικών συμβουλίων, τόνισε ότι, παρά τη θέσπιση τέτοιων 
νομοθεσιών, στο παρόν στάδιο δεν παρέχεται από το σύνταγμα η εξουσία στο Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας να ανατρέξει στο παρελθόν με οποιαδήποτε διαδικασία για έλεγχο της συνταγματικότητας αυτών, 
οι οποίες ήδη ισχύουν και εφαρμόζονται.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του μέλους της βουλευτή του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος και του μέλους της βουλευτή των Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, να εμμείνει 
στην αρχική της θέση σε σχέση με τον ψηφισθέντα νόμο, μη αποδεχόμενη την αναπομπή του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας επʼ αυτού.    

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ΑΚΕΛ, λέει εδώ πέρα, θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχή. 
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 Οι άλλοι είναι εναντίον της αποδοχής της αναπομπής, δηλαδή είναι εναντίον στο να αποδεχθούμε την 
αναπομπή του Προέδρου; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ουδείς. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάνι μάνι εμέτρησες; 

(Γέλια) 

 Μέτρηννε καλά τζι άλλοι μπαίννουν, άλλοι βκαίννουν εις την αίθουσα! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έν’ ο κέρβερος εδώ των ψήφων, ο Κώστας, και τα μετρά καλά!  Μεν φοβάστε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον της αποδοχής της αναπομπής, καμία υπέρ και δεκαέξι αποχές, η 
αναπομπή απορρίπτεται και η Βουλή εμμένει στην προηγούμενή της απόφαση.   

 Πάμε παρακάτω.  Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», πρόταση 
νόμου.  

 Το ΑΚΕΛ είναι εναντίον, ο ∆ΗΣΥ υπέρ, ∆ΗΚΟ στην ολομέλεια...   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα ζητούσαμε μια εβδομάδα αναβολή για παραπομπή του θέματος πίσω στην επιτροπή Νομικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι.   

 Υπάρχει ένσταση στην αναβολή για μια εβδομάδα;  Είθισται να παραχωρείται αυτή η αναβολή.  Υπάρχει 
οτιδήποτε; 
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 Επομένως, αναβάλλεται για μία εβδομάδα και παραπέμπεται, σύμφωνα με την εισήγηση του 
Συναγερμού... 

 Παρακαλώ, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆εν έχουμε ένσταση, απλά, επειδή είναι εξ αναβολής, να είναι μόνο μία εβδομάδα τζιαι να τελειώνουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μόνο μία εβδομάδα!  Στην εβδομάδα θα έρθει πίσω!  Και στο μεσοδιάστημα θα πάει ξανά στην 
επιτροπή Νομικών.  Λοιπόν, ετέλειωσε αυτό.  Πάμε παρακάτω. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, συνάδελφοι, είναι «Ο περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα 
Συναφή Θέματα) Νόμου, ώστε να επιτευχθεί αποτελεσματική εφαρμογή των πιο κάτω: 

1. Του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 1338/2001 του Συμβουλίου της 28ης Ιουνίου 2001 σχετικά με τον καθορισμό 
των αναγκαίων μέτρων για την προστασία του ευρώ από την παραχάραξη και την κιβδηλεία όπως 
τροποποιήθηκε από τον Κανονισμό 44/2009 του Συμβουλίου της 18ης ∆εκεμβρίου 2008. 

2. Του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 1210/2010 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης 
∆εκεμβρίου 2010 σχετικά με την εξακρίβωση της γνησιότητας των κερμάτων ευρώ και τη διαχείριση 
κερμάτων ευρώ ακατάλληλων για κυκλοφορία. 

3. Της απόφασης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας της 16ης Σεπτεμβρίου 2010 σχετικά με τους 
ελέγχους γνησιότητας και καταλληλότητας των τραπεζογραμματίων ευρώ και την εκ νέου θέση αυτών σε 
κυκλοφορία (ΕΚΤ/2010/14) (Απόφαση 2010/59/EU). 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο ρυθμίζονται θέματα που αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Τις υποχρεώσεις των πιστωτικών ιδρυμάτων, των παρόχων υπηρεσιών πληρωμών και των οικονομικών 
φορέων που συμμετέχουν στην επεξεργασία και στην παράδοση τραπεζογραμματίων και κερμάτων στο 
κοινό να ελέγχουν τα τραπεζογραμμάτια και τα κέρματα ευρώ ως προς τη γνησιότητα και την 
καταλληλότητά τους πριν τεθούν εκ νέου σε κυκλοφορία, να παρακρατούν πλαστά τραπεζογραμμάτια ή 
κίβδηλα κέρματα και να τα παραδίδουν στο Εθνικό Κέντρο Ανάλυσης Τραπεζογραμματίων και στο 
Εθνικό Κέντρο Ανάλυσης Κερμάτων, καθώς και να αποστέλλουν τα ακατάλληλα για κυκλοφορία 
τραπεζογραμμάτια και κέρματα στην ΚΤΚ. 

2. Τη δυνατότητα της ΚΤΚ να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο ποσού ύψους μέχρι €100.000 στις 
περιπτώσεις μη συμμόρφωσης των εποπτευομένων από την ΚΤΚ με τους Κανονισμούς 1338/2001 και 
1210/2010, την Απόφαση 2010/59/EU, καθώς και με τις διατάξεις του βασικού νόμου που αφορούν τη 
λήψη μέτρων για τον εντοπισμό πλαστών τραπεζογραμματίων ή κίβδηλων κερμάτων. 

3. Τη δυνατότητα της ΚΤΚ να διεξάγει επιτόπιους ελέγχους σε ιδρύματα, παρόχους υπηρεσιών πληρωμών 
και οικονομικούς φορείς, προκειμένου να διασφαλίζεται η σωστή λειτουργία των μηχανημάτων που 
διαθέτουν για την επεξεργασία των τραπεζογραμματίων και να απαιτεί σε περίπτωση μη συμμόρφωσής 
τους τη λήψη κατάλληλων μέτρων ή/και την απαγόρευση από αυτούς της εκ νέου θέσης σε κυκλοφορία 
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ακατάλληλων τραπεζογραμματίων, καθώς και να επαληθεύεται μέσω δοκιμασιών ανίχνευσης η καλή 
λειτουργία των μηχανών επεξεργασίας κερμάτων. 

4. Τον καθορισμό της ΚΤΚ και του Εθνικού Κέντρου Ανάλυσης Κερμάτων ως αρμόδιες εθνικές αρχές για 
την παραλαβή ακατάλληλων κερμάτων και ύποπτων ως κίβδηλων κερμάτων, αντίστοιχα.    

 Στα πλαίσια της συζήτησης την επιτροπή απασχόλησε μεταξύ άλλων το ύψος του διοικητικού προστίμου 
που προβλέπεται στο νομοσχέδιο. 

 Συναφώς, η εκπρόσωπος της ΚΤΚ δήλωσε ότι με απόφαση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας το 
διοικητικό πρόστιμο, το ύψος του οποίου κυμαίνεται από μηδέν ευρώ έως €1 εκατομ., μπορεί να επιβάλλεται 
από τις αρμόδιες εθνικές αρχές σε διάφορα επίπεδα.  Όπως η ίδια δήλωσε, το ύψος του διοικητικού προστίμου 
που έχει επιλεγεί από την ΚΤΚ (€100.000) είναι το τρίτο πιο αυστηρό στην Ευρωζώνη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ΕΥΡΩΚΟ, Οικολόγοι στην ολομέλεια.   

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εσείς συμφωνείτε.   

 Το ΕΥΡΩΚΟ; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να κάνουμε ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πάτε για ψηφοφορία.  Μάλιστα. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων του 2013 Νόμος 
του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων του 2013 Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Συμβουλίου 
∆ανειστικών Επιτρόπων. 

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων για το 2013 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€340.810 και συνολικά έσοδα ύψους €5.518.601, τα οποία προέρχονται κυρίως από αποπληρωμή του 
κεφαλαίου και των τόκων των δανείων (€4.421.897 και €1.094.920, αντίστοιχα), παρουσιάζοντας πλεόνασμα 
ύψους €5.518.601. 
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 Οι κυριότερες δαπάνες του ταμείου αφορούν λειτουργικά έξοδα (€181.800), έξοδα διαχείρισης (€52.000) 
και τόκους πληρωτέους (€40.000). 

 Όπως είναι γνωστό, το Ταμείο ∆ημόσιων ∆ανείων, στα πλαίσια της πολιτικής της κυβέρνησης για 
κοινωνικοοικονομική ανάπτυξη και συνοχή στην Κύπρο και με βάση εγκεκριμένα κυβερνητικά σχέδια 
δανειοδότησης και αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, παραχωρούσε μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2006 
δάνεια με ευνοϊκούς όρους για την εκτέλεση έργων δημόσιας ωφέλειας και ανάπτυξης στους τομείς της 
γεωργίας, της κτηνοτροφίας, της αλιείας, του πολιτισμού και των οδικών μεταφορών.  Επίσης, παραχωρούσε 
δάνεια σε φοιτητές για σκοπούς πραγματοποίησης σπουδών, καθώς και για την αυτοεργοδότηση αποφοίτων 
πανεπιστημίων και ανώτερων σχολών και την επαναδραστηριοποίηση εκτοπισθέντων ξενοδόχων.  Τέλος, 
δανειοδοτούσε δήμους, σχολικές εφορίες και συμβούλια αποχετεύσεων. 

 Ο ρόλος του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων, καθώς και η ανάγκη αναθεώρησης αυτού απασχόλησαν 
επανειλημμένα το Συμβούλιο ∆ανειστικών Επιτρόπων, ειδικότερα σε σχέση με τις αδυναμίες που 
παρατηρούνταν στη λειτουργία διάφορων σχεδίων δανειοδότησης και την κατάσταση των καθυστερήσεων στην 
αποπληρωμή των δανείων που παραχωρήθηκαν. 

 Συναφώς, το Συμβούλιο ∆ανειστικών Επιτρόπων έλαβε την απόφαση για σταδιακό τερματισμό της 
λειτουργίας των υφιστάμενων σχεδίων δανειοδότησης, απόφαση η οποία επικυρώθηκε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 64.083, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2006, για τερματισμό της 
χρησιμοποίησης του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων για την έκδοση νέων δανείων με την έναρξη του έτους 2007.  

 Σημειώνεται ότι το γραφείο θα εξακολουθήσει να λειτουργεί, για να διαχειριστεί και να εισπράξει τα 
εκκρεμή υφιστάμενα δάνεια, καθώς και για την έκδοση ήδη εγκριθέντων φοιτητικών δανείων, εντατικοποιώντας 
και επικεντρώνοντας τις προσπάθειές του στην αντιμετώπιση των καθυστερημένων και προβληματικών 
δανείων. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε ενώπιον της επιτροπής η Γενική Λογιστής της ∆ημοκρατίας ως 
εκπρόσωπος του Συμβουλίου ∆ανειστικών Επιτρόπων, ποσό ύψους €100 εκατομ. περίπου αποτελεί το 
σύνολο των προβληματικών δανείων, εκ των οποίων €51 εκατομ. περίπου είναι ληξιπρόθεσμα δάνεια που δεν 
αναμένεται να εισπραχθούν (επισφαλείς χρεώστες), και για ποσό ύψους €48 εκατομ. περίπου υπάρχουν 
καθυστερημένες δόσεις. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, κατά τους τελευταίους δώδεκα μήνες έχει γίνει προσπάθεια για 
επικαιροποίηση των δανείων και έχει προσδιοριστεί η κατάσταση του κάθε δανείου ξεχωριστά. 

 Όπως διαπιστώθηκε, τα δάνεια είναι πολύ δύσκολα εισπράξιμα και πολλοί από τους χρεώστες δεν 
καταβάλλουν και δεν αναγνωρίζουν καν την οφειλή τους, καθότι τη θεωρούν ως χορηγία από το κράτος και όχι 
ως δάνειο από το οποίο απορρέουν υποχρεώσεις. 

 Για σκοπούς είσπραξης των οφειλών, η Γενική Λογιστής δήλωσε περαιτέρω ότι το συμβούλιο έχει 
στραφεί με νομικά μέτρα εναντίον αριθμού οφειλετών.  Ως αποτέλεσμα, ορισμένοι εκ των χρεωστών άρχισαν 
να καταβάλλουν μέρος των οφειλών τους, αλλά το πρόβλημα εξακολουθεί να υφίσταται και σε καμία 
περίπτωση δεν έχει επιλυθεί. 

 Περαιτέρω, προς ενίσχυση της διαδικασίας είσπραξης των οφειλών, το συμβούλιο μελετά μηχανισμούς 
είσπραξης σε συνεργασία με ιδιωτικούς οργανισμούς με τη μέθοδο της μερικής ανάθεσης, αλλά οι συζητήσεις 
επί του θέματος αυτού δεν έχουν ολοκληρωθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων για το 2013. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς 
και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Φαίνεται ότι ο ∆ΗΣΥ και οι Οικολόγοι θα τοποθετηθούν εδώ, στην ολομέλεια. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είμαστε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εναντίον. 

 Οι Οικολόγοι; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπέρ.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο ∆ημόσιων ∆ανείων ποσού ύψους €340.810 για το έτος που λήγει την 
31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και ουδεμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων του 2013 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και ουδεμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Προχωρούμε.  Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2012. Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 
∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών Νόμου, ώστε τα θέματα που αφορούν εξετάσεις/πιστοποιήσεις 
των προσώπων που απασχολούνται σε Κυπριακές Επιχειρήσεις Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΚΕΠΕΥ) 
να μεταφερθούν στην αρμοδιότητα της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

 Ειδικότερα, ο προτεινόμενος νόμος προβλέπει μεταξύ άλλων την κατάργηση της εξεταστικής επιτροπής 
και την ανάθεση των καθηκόντων της για διενέργεια εξετάσεων για πιστοποίηση προσώπων που 
απασχολούνται σε ΚΕΠΕΥ ή σε πιστωτικά ιδρύματα στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.  

 Με βάση την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι εποπτικές αρχές δύναται 
να καθορίζουν, εξειδικεύουν ή διευκρινίζουν τα προσόντα που απαιτείται να πληρούν τα πρόσωπα που θα 
προσφέρουν επενδυτικές υπηρεσίες. Οι αλλαγές αυτές κρίνονται αναγκαίες, αφού η διαδικασία αδειοδότησης 
των προσώπων που απασχολούνται σε Εταιρείες Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) και σε πιστωτικά 
ιδρύματα που έχουν λάβει άδεια λειτουργίας στην Κυπριακή ∆ημοκρατία εμπίπτει στη σφαίρα της προληπτικής 
εποπτείας, όπως ακριβώς και η αδειοδότηση των ΕΠΕΥ και πιστωτικών ιδρυμάτων, η οποία αποτελεί 
αρμοδιότητα των εποπτικών αρχών.  

 Σημειώνεται ότι με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου αναμένεται η απλοποίηση της όλης διαδικασίας προς 
όφελος του συγκεκριμένου κλάδου της οικονομίας. 

  Συναφώς, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι η μεταφορά των 
εξετάσεων/πιστοποιήσεων των προσώπων που απασχολούνται σε ΚΕΠΕΥ στην αρμοδιότητα της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς θα βελτιώσει την όλη διαδικασία. 

 Η πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς δήλωσε ότι με το νομοσχέδιο απλοποιείται η διαδικασία 
εξετάσεων προς το συμφέρον και των άλλων εποπτικών αρχών.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της μέλους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από 
την εκτελεστική εξουσία. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της βουλευτής 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε∆ΕΚ, ΕΥΡΩΚΟ, Οικολόγοι στην ολομέλεια.  

 Υπάρχουν... 

 Ναι, παρακαλώ, τοποθετηθείτε Ε∆ΕΚ, ΕΥΡΩΚΟ, Οικολόγοι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπέρ. 

 Το ΕΥΡΩΚΟ δε λέει τίποτα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 141 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 153 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 9; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Συντάξεις και 
Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για  τους κανονισμούς 
«Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Συντάξεις και Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων) και ο γενικός διευθυντής του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ).   

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η ενσωμάτωση στους βασικούς κανονισμούς των 
διατάξεων του περί της Ίδρυσης των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών 
Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμου, ο οποίος διέπει τη λειτουργία των Ταμείων Συντάξεων και των Ταμείων 
Προνοίας. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι εν λόγω 
κανονισμοί καταρτίστηκαν βάσει των εισηγήσεων της αρμόδιας αρχής για τα Ταμεία Επαγγελματικών Παροχών 
και με τη σύμφωνη γνώμη τόσο της γενικής διεύθυνσης όσο και της συντεχνίας των υπαλλήλων του ΧΑΚ. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι ίδιες 
ρυθμίσεις θα εφαρμοστούν για όλα τα ταμεία συνταξιοδότησης νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου, σε μια 
προσπάθεια ευθυγράμμισης όλων των κανονισμών που ρυθμίζουν παρόμοια θέματα με τις διατάξεις της 
προαναφερθείσας ισχύουσας νομοθεσίας. 

 Σύμφωνα με τους προτεινόμενους κανονισμούς, ιδρύεται ταμείο με την επωνυμία “Ταμείο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων Υπαλλήλων Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου”, στο οποίο μέλος θεωρείται κάθε υπάλληλος ο 
οποίος έχει διοριστεί σε μόνιμη θέση και ο οποίος άρχισε να λαμβάνει μισθό για εκτέλεση καθηκόντων. 

 Τη διαχείριση του ταμείου, σύμφωνα με τους παρόντες κανονισμούς, θα αναλάβει διαχειριστική 
επιτροπή που θα απαρτίζεται από πέντε τουλάχιστον πρόσωπα, τρία εκ των οποίων θα διορίζονται από το 
Συμβούλιο του ΧΑΚ και δύο θα εκλέγονται με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης των Μελών. 

 Τα εν λόγω πρόσωπα πρέπει, σύμφωνα με τους προτεινόμενους κανονισμούς, να διαθέτουν τα 
κατάλληλα επαγγελματικά προσόντα, γνώσεις και εμπειρία.   

 Η διαχειριστική επιτροπή θα έχει την ευθύνη διαχείρισης του ταμείου, η οποία θα εκτείνεται σε όλα τα 
ζητήματα που σχετίζονται με το ταμείο, τη διοίκηση και την οικονομική του διαχείριση, άμεσα ή έμμεσα, τόσο 
έναντι των μελών όσο και έναντι τρίτων. 

 Περαιτέρω, η διαχειριστική επιτροπή, σύμφωνα με τους προτεινόμενους κανονισμούς, θα έχει το 
δικαίωμα να επενδύει τα κεφάλαια του ταμείου, σύμφωνα πάντα με τις αρχές της σωστής διαχείρισης και με την 
επενδυτική πολιτική η οποία διαμορφώνεται σε συνεργασία με ειδικούς συμβούλους, αλλά και με τις διατάξεις 
της βασικής νομοθεσίας που ρυθμίζει τα σχετικά θέματα. 

 Περαιτέρω, η διαχειριστική επιτροπή έχει την ευθύνη να καταρτίζει ετήσιους λογαριασμούς και εκθέσεις 
οι οποίες θα υποβάλλονται στην αρμόδια αρχή και θα παραδίδονται σε εξουσιοδοτημένους ελεγκτές, οι οποίοι 
θα συντάσσουν σχετική έκθεση. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, αναλογιστής θα προβαίνει σε αναλογιστική εκτίμηση, σε περιόδους που 
να μην υπερβαίνουν τα δύο έτη, του ενεργητικού και των υποχρεώσεων του ταμείου και θα συντάσσει σχετική 
έκθεση για την οικονομική κατάσταση του ταμείου, υποβάλλοντας συναφώς και τις δέουσες συστάσεις, 
αναλόγως της περίπτωσης, για την κάλυψη του ελλείμματος ή για τη διάθεση του πλεονάσματος. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε∆ΕΚ και Οικολόγοι στην ολομέλεια. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπέρ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχει κανένας. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και Αντιμετώπισης των Κινδύνων 
Πλημμύρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιολόγησης, 
∆ιαχείρισης και Αντιμετώπισης των Κινδύνων Πλημμύρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Σεπτεμβρίου  2012 και στις 4 και 18 Οκτωβρίου 2012.  Στα πλαίσια της 
μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων), του Υπουργείου Εσωτερικών, 
του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, της Επαρχιακής 
∆ιοίκησης Λευκωσίας και η διοικητής της Πολιτικής Άμυνας του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ) και των Συμβουλίων Αποχετεύσεων Λευκωσίας, 
Λεμεσού-Αμαθούντας, Λάρνακας και Αγίας Νάπας.  Οι Επαρχιακές ∆ιοικήσεις Λεμεσού, Λάρνακας, 
Αμμοχώστου και Πάφου, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, το Γραφείο 
Προγραμματισμού και τα Συμβούλια Αποχετεύσεων Παραλιμνίου και Πάφου, παρʼ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν σε συνεδρία της επιτροπής.  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σε σχετική επιστολή του στην 
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επιτροπή, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2012, αναφέρει ότι το τμήμα δεν έχει άμεση εμπλοκή στο όλο θέμα. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και Αντιμετώπισης 
των Κινδύνων Πλημμύρας Νόμου [Ν. 70(Ι)/2010], για σκοπούς πλήρους συμβατότητας της ημεδαπής 
νομοθεσίας με την Οδηγία 2007/60/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Οκτωβρίου 
2007, για την αξιολόγηση και τη διαχείριση των κινδύνων πλημμύρας. 

 Ειδικότερα, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων οι πιο κάτω τροποποιήσεις: 

1. Ενσωματώνονται οι προθεσμίες κατάρτισης των χαρτών επικινδυνότητας και των χαρτών διαχείρισης 
των κινδύνων πλημμύρας, καθώς και η προθεσμία ολοκλήρωσης και δημοσίευσης των σχεδίων 
διαχείρισης κινδύνων πλημμύρας με βάση τη σχετική Οδηγία, οι οποίες δεν παρουσιάζονται στον 
υφιστάμενο βασικό νόμο.   

2. ∆ιασφαλίζεται ο στενός συντονισμός και η μελλοντική ένταξη των σχεδίων διαχείρισης σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του οικείου νόμου και του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης των Υδάτων Νόμου του 2004 [Ν. 
13(Ι)/2004].  

3. ∆ιασφαλίζεται ο στενός συντονισμός, η ενθάρρυνση και η μελλοντική ενσωμάτωση της ενεργού 
συμμετοχής όλων των ενδιαφερομένων στην κατάρτιση, επανεξέταση και ενημέρωση των σχεδίων 
διαχείρισης με βάση το βασικό νόμο και τις αντίστοιχες διατάξεις του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης 
των Υδάτων Νόμου.  

 Σύμφωνα με την ενημέρωση που κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής και συνοδεύει το νομοσχέδιο, το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων είναι η αρμόδια αρχή για τον προσδιορισμό των λεκανών απορροής ποταμών, τη 
διεξαγωγή προκαταρκτικής αξιολόγησης των κινδύνων πλημμύρας, την ετοιμασία χαρτών διαχείρισης των 
κινδύνων πλημμύρας, καθώς και την κατάρτιση των σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας, ενώ το 
Υπουργείο Εσωτερικών είναι η συντονιστική αρχή και έχει ως αρμοδιότητα την παρακολούθηση της εφαρμογής 
των εν λόγω σχεδίων. 

 Περαιτέρω, το εναρμονιστικό αυτό νομοσχέδιο περιλαμβάνει πρόνοιες και διαδικασίες επιστημονικής 
φύσεως που συμφωνήθηκαν έπειτα από διαβουλεύσεις επιστημόνων από όλα τα κράτη μέλη και ως εκ τούτου 
δε χρειάστηκε να διεξαχθεί ευρύς δημόσιος διάλογος.  Η εμπλοκή των κοινωνικών συνόλων θα γίνει σε 
μεταγενέστερο στάδιο, κατά την παρουσίαση των χαρτών διαχείρισης κινδύνων πλημμύρας και σε μεγαλύτερο 
βαθμό κατά την κατάρτιση των σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας.    

 Σύμφωνα με το Ερωτηματολόγιο Ανάλυσης Αντικτύπου που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η εφαρμογή της 
προτεινόμενης νομοθεσίας ενδεχομένως να αυξήσει τις δημόσιες δαπάνες.  Συγκεκριμένα, για την υλοποίηση 
της προτεινόμενης νομοθεσίας απαιτείται να διεξαχθεί προκαταρκτική εκτίμηση του κινδύνου πλημμυρών και 
όπου υφίστανται όντως τέτοιοι κίνδυνοι για ζημιές από πλημμύρες πρέπει να καταρτιστούν χάρτες διαχείρισης 
των κινδύνων πλημμύρας και μετέπειτα να καταρτιστούν σχέδια διαχείρισης των κινδύνων αυτών, έπειτα από 
διαβούλευση με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς. 

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 13 Σεπτεμβρίου 2012.  
Περαιτέρω, σημειώνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία, με την ψήφιση του περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και 
Αντιμετώπισης των Κινδύνων Πλημμύρας Νόμου, που τέθηκε σε ισχύ στις 16 Ιουλίου 2010, εναρμονίστηκε με 
τη σχετική Οδηγία.  Ωστόσο, η Γενική ∆ιεύθυνση Περιβάλλοντος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής με 
προειδοποιητική επιστολή της, η οποία λήφθηκε μέσω του συστήματος EU Pilot (EU Pilot = 3653/12/ENVI), 
ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2012, αναφέρει ότι εντοπίστηκαν ελλείψεις στο νόμο αυτό και ως εκ τούτου οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις του πιο πάνω νόμου πρέπει να τεθούν σε ισχύ το συντομότερο δυνατό, για να 
αποφευχθεί η κίνηση οποιασδήποτε διαδικασίας παράβασης εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας επιφυλάχθηκε όπως αποστείλει 
στην επιτροπή την εν λόγω προειδοποιητική επιστολή σε μεταγενέστερο στάδιο.  Η σχετική επιστολή 
αποστάλθηκε στη Βουλή στις 8 Οκτωβρίου 2012. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου εκφράστηκαν από αρμόδιους φορείς οι πιο κάτω 
απόψεις/θέσεις: 

1. Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και του Υπουργείου Εσωτερικών, αφού 
υπενθύμισαν ότι το νομοσχέδιο αυτό είναι εναρμονιστικό και ως εκ τούτου η ψήφισή του απορρέει από 
τις υποχρεώσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ως κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επισήμαναν 
ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων είναι αρμόδιο για το τεχνικό μέρος εφαρμογής του νόμου και 
ειδικότερα για το σχεδιασμό των χαρτών επικινδυνότητας και των χαρτών διαχείρισης κινδύνων 
πλημμύρας, ενώ το Υπουργείο Εσωτερικών είναι αρμόδιο για το συντονισμό και την εφαρμογή του 
νόμου στο σύνολό του. Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων δήλωσε ότι στην 
παρούσα φάση δεν μπορεί να γίνεται λόγος για συγκεκριμένα μέτρα και έργα που πρέπει να γίνουν για 
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τη διαχείριση των κινδύνων πλημμύρας, καθώς σε πρώτο στάδιο θα καταρτιστούν οι χάρτες 
επικινδυνότητας και οι χάρτες διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας από τα αρμόδια τμήματα και 
μετέπειτα θα συμφωνηθούν οι μελλοντικές ενέργειες, κατόπιν διαβούλευσης με το κοινό και τους 
εμπλεκόμενους φορείς, καθώς το κόστος παραμένει σοβαρή παράμετρος ανάληψης των πιο πάνω 
ενεργειών. 

2. Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, αφού δήλωσε ότι δε φέρει καμία 
ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, δήλωσε ότι το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
έχει χαρτογραφήσει τα πάντα και είναι στη διάθεση όλων των εμπλεκόμενων φορέων για οποιαδήποτε 
βοήθεια χρειαστούν. 

3. Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως δήλωσε ότι το τμήμα του έχει ρόλο στα 
πλαίσια της διαμόρφωσης των πολεοδομικών ζωνών.  Όσον αφορά το θέμα των αποζημιώσεων, το 
νομοσχέδιο για τη μεταφορά αναπτυξιακών δικαιωμάτων, που εκκρεμεί στη Βουλή, μπορεί να δώσει 
λύσεις. 

4. Ο εκπρόσωπος της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας εξέφρασε προθυμία να βοηθήσει στην εφαρμογή 
των προνοιών της νομοθεσίας αυτής, παράλληλα όμως δήλωσε ότι η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας, 
λόγω έλλειψης προσωπικού, δυσκολεύεται να το πράξει. 

5. Η διοικητής της Πολιτικής Άμυνας, αφού δήλωσε ότι συμφωνεί με την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Πολιτική Άμυνα έχει ήδη ξεκινήσει προεργασία για τις ενέργειες που 
πρέπει να γίνουν ως αποτέλεσμα της προώθησης των προτεινόμενων τροποποιήσεων.  Περαιτέρω, η 
ίδια δήλωσε ότι με τη χρησιμοποίηση διάφορων στατιστικών στοιχείων θα προσδιοριστούν ποσοτικά οι 
κίνδυνοι πλημμύρας και θα διαμορφωθούν τα ανάλογα σχέδια δράσης για κάθε μορφής κίνδυνο, καθώς 
και το Εθνικό Σχέδιο ∆ιαχείρισης των Κινδύνων. 

6. Ο εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου, για το οποίο, όπως παρατήρησε, δεν έγινε προδιαβούλευση, αλλά παράλληλα εξέφρασε 
τη διαφωνία του όσον αφορά την πρόνοια που περιλαμβάνεται στο νομοσχέδιο ότι η αρμόδια αρχή 
ενθαρρύνει την ενεργό συμμετοχή των ενδιαφερομένων στην κατάρτιση, την επανεξέταση και την 
ενημέρωση των σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας.  Όπως επισήμανε ο ίδιος εκπρόσωπος, 
η παράλειψη αναφοράς στην ενεργό συμμετοχή και του κοινού στις πιο πάνω διαδικασίες ενδεχομένως 
να δημιουργήσει σύγχυση σε σχέση με τη διάταξη που περιλαμβάνεται στο βασικό νόμο για τη 
συμμετοχή του κοινού στη διαβούλευση κατά την κατάρτιση, την επανεξέταση και την ενημέρωση των 
σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας.  Ο ίδιος εκπρόσωπος εξέφρασε την άποψη ότι, αν 
παραμείνει το λεκτικό του νομοσχεδίου ως έχει, ενδεχομένως να δίνει την ευχέρεια στην αρμόδια αρχή 
να παρακάμπτει τη συμμετοχή, αλλά και την υποβολή των απόψεων του κοινού.  Επί τούτου ο 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας απάντησε ότι το εν λόγω λεκτικό 
συμβαδίζει με αυτό της σχετικής ευρωπαϊκής Οδηγίας και εξέφρασε την άποψη ότι δε δημιουργεί καμία 
σύγχυση, αλλά δήλωσε πρόθυμος να επανεξετάσει το όλο θέμα. Παράλληλα, ανέφερε ότι το κείμενο του 
νομοσχεδίου μπορεί να διαμορφωθεί ανάλογα, αν αυτή η διαμόρφωση αναμένεται να συμβάλει στην 
καλύτερη ερμηνεία του κειμένου του. Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων δεν είχαν ένσταση όπως το κείμενο του νομοσχεδίου διαμορφωθεί σύμφωνα με τις 
υποδείξεις του εκπροσώπου της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου.  

7. Με τις πιο πάνω απόψεις της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου συμφώνησε και ο εκπρόσωπος της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου. 

8. Ο εκπρόσωπος του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (ΣΑΛΑ) κατέθεσε ενώπιον της 
επιτροπής επιστολή, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2012, με τις θέσεις και εισηγήσεις του συμβουλίου.  
Ειδικότερα, στην επιστολή αυτή το ΣΑΛΑ εισηγείται όπως διαμορφωθεί το λεκτικό της ερμηνείας του 
όρου “πλημμύρα από σύστημα αποχέτευσης” και της διάταξης που αφορά την ενεργό συμμετοχή των 
ενδιαφερομένων στην κατάρτιση, την επανεξέταση και την ενημέρωση των σχεδίων διαχείρισης των 
κινδύνων πλημμύρας, έτσι ώστε οι πιο πάνω πρόνοιες να γίνουν πιο κατανοητές και λειτουργικές. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια επιστολή, εκφράζεται η θέση ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ως 
αρμόδια αρχή πρέπει να ενισχύσει τη νομοθεσία πρόληψης πλημμυρών μέσω της υποχρεωτικής 
εφαρμογής μέτρων Αειφόρων Συστημάτων Αποχέτευσης Ομβρίων Υδάτων στις Αστικές Περιοχές 
(Sustainable Urban Drainage Systems).  Ειδικότερα, η αποτελεσματική αντιμετώπιση των πλημμυρών 
μπορεί να καταστεί δυνατή, μόνο αν χρησιμοποιηθούν οι διεθνώς αποδεκτές και εφαρμοζόμενες 
βέλτιστες πρακτικές αντιμετώπισής τους και ληφθούν διορθωτικά μέτρα κατά το στάδιο του σχεδιασμού 
της ανάπτυξης μιας περιοχής. Ως εκ τούτου, το ΣΑΛΑ εισηγείται όπως στο βασικό νόμο προστεθεί νέα 
ερμηνεία για τα Αειφόρα Συστήματα Αποχέτευσης Ομβρίων Υδάτων η οποία να βασίζεται στην 
αντίστοιχη ερμηνεία που χρησιμοποιείται από το Σύνδεσμο Εργολάβων Ηνωμένου Βασιλείου (CIRIA). Ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, τοποθετούμενος σχετικά, δήλωσε ότι οι 
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προτεινόμενες εισηγήσεις δεν είναι αναγκαίο να αναφέρονται ρητά στο νόμο.  Παράλληλα, ο 
εκπρόσωπος του ΣΑΛΑ τόνισε την ανάγκη χαρτογράφησης των ποταμών για σκοπούς προληπτικού 
σχεδιασμού των υποδομών και αποφυγής ζημιών.  Τοποθετούμενος επί του θέματος αυτού, ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων διευκρίνισε ότι για τη χαρτογράφηση των ποταμών 
αναμένεται να χρησιμοποιηθεί ειδικό αεροπλάνο με ραντάρ, που προγραμματίζεται να έρθει στην Κύπρο 
σε ένα μήνα.    

9. Η εκπρόσωπος του ΣΑΛ, αφού συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου 
νόμου, κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής σχετικό υπόμνημα, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2012, με τις 
θέσεις του συμβουλίου.  Το ΣΑΛ σημειώνει σχετικά ότι τα συμβούλια αποχετεύσεων προχωρούν στην 
εκτέλεση έργων που αναμένεται να επιλύσουν στα επόμενα χρόνια πολλά τοπικά προβλήματα 
πλημμυρών εντός των αστικών περιοχών. Περαιτέρω, το ΣΑΛ εκφράζει τη θέση ότι θα πρέπει να γίνει 
ξεκάθαρο κατά πόσο τα αναγκαία κατασκευαστικά αντιπλημμυρικά έργα υψηλού κόστους που θα 
αποφασιστούν, ως αποτέλεσμα της εφαρμογής του νόμου, θα αναληφθούν από τις κρατικές υπηρεσίες 
ή τις τοπικές αρχές.  Σχετική με το πιο πάνω ζήτημα είναι και η γνωμάτευση νομικού συμβούλου, 
ημερομηνίας 27 Απριλίου 2012, που ενέργησε κατ’ εντολήν του ΣΑΛ σχετικά με την αρμοδιότητα 
αναβάθμισης της απορροής του καναλιού των Καμάρων.  Σύμφωνα με την εν λόγω γνωμάτευση, η 
οποία επίσης κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής,  η αναβάθμιση και συντήρηση του καναλιού των 
Καμάρων είναι υποχρέωση του κράτους και δεν υπάρχει υφιστάμενη νομοθεσία που να προνοεί ή να 
δίδει εξουσία στο ΣΑΛ να αναλαμβάνει την αναβάθμιση ή συντήρηση καναλιών που αποτελούν 
διακλαδώσεις ποταμών, έστω και αν αυτά διέρχονται από περιοχές που εμπίπτουν εντός της 
δικαιοδοσίας του ΣΑΛ. 

10. Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής εξέφρασαν καταρχάς τη 
δυσαρέσκειά τους ως προς την επαναλαμβανόμενη μη έγκαιρη διαχείριση των εναρμονιστικών νομοσχεδίων εκ 
μέρους των εκάστοτε αρμόδιων υπουργείων, καθώς αυτά κατατίθενται στη Βουλή με μεγάλη καθυστέρηση, με 
αποτέλεσμα συχνά να επίκειται η λήψη τιμωρητικών μέτρων σε βάρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  
Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την άποψη ότι, ανεξαρτήτως της ψήφισης ή μη του προτεινόμενου 
νόμου, θα πρέπει να γίνει σχεδιασμός των αναγκαίων υποδομών και οι αρμόδιοι φορείς να προβούν στις 
απαραίτητες ενέργειες προληπτικά και όχι εκ των υστέρων.  Ειδικότερα, οι θέσεις και απόψεις των μελών της 
επιτροπής επικεντρώθηκαν στα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με την προτεινόμενη προσθήκη νέου εδαφίου στο υφιστάμενο άρθρο 7 του βασικού νόμου, η 
αρμόδια αρχή πρέπει να μεριμνήσει, ώστε η κατάρτιση των χαρτών επικινδυνότητας και των χαρτών 
διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας να έχει ολοκληρωθεί μέχρι τις 22 ∆εκεμβρίου 2013.  Μέλη της 
επιτροπής εξέφρασαν την επιφύλαξή τους κατά πόσο είναι εφικτό να τηρηθεί η πιο πάνω προθεσμία και 
διερωτήθηκαν αν αυτή η προθεσμία μπορεί να μετακινηθεί.  Επί τούτου ο εκπρόσωπος του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων τοποθετήθηκε λέγοντας ότι δεν υπάρχει δυνατότητα μετακίνησης της εν λόγω 
προθεσμίας και ότι οι υπό αναφορά χάρτες θα πρέπει να έχουν καταρτιστεί μέχρι την πιο πάνω 
ημερομηνία. 

2. Η ενεργός συμμετοχή του κοινού στην κατάρτιση, την επανεξέταση και την ενημέρωση των σχεδίων 
διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας, καθώς και η διαβούλευση με το κοινό κατά την κατάρτιση, την 
επανεξέταση και την ενημέρωση των εν λόγω σχεδίων θα πρέπει να αναφέρονται ρητά στις διατάξεις 
του νόμου. Μέλη της επιτροπής ζήτησαν όπως διερευνηθεί αν η σχετική Οδηγία επιτρέπει τη 
διαμόρφωση του κειμένου του νομοσχεδίου, ώστε να διασφαλίζονται τα πιο πάνω.  

3. Παράλληλα με το εναρμονιστικό νομοσχέδιο θα έπρεπε να εξεταστεί και σχετική νομοθεσία που να 
ρυθμίζει ζητήματα που αφορούν τις αποζημιώσεις που θα καταβάλλονται στους πληγέντες από 
πλημμύρες και τους δικαιούχους αυτών των αποζημιώσεων.  Επί τούτου ο εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Εσωτερικών απάντησε ότι υπάρχει σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου που 
αφορά τις αποζημιώσεις από θεομηνίες και επιφυλάχθηκε να την αποστείλει στην επιτροπή.  ∆ιευκρίνισε 
δε ότι η σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία δεν προβλέπει για αποζημιώσεις. 

4. Η κατάρτιση των χαρτών επικινδυνότητας και των χαρτών διαχείρισης κινδύνων πλημμύρας θα 
καταδείξει τα αναγκαία έργα υποδομής που πρέπει να γίνουν ιεραρχικά, ανεξαρτήτως κόστους.  Μέλη 
της επιτροπής εξέφρασαν την ανησυχία τους ότι δεν είναι ξεκάθαρο εκ των προτέρων ποιος θα αναλάβει 
την ευθύνη και το κόστος αυτών των έργων, που σε ορισμένες περιπτώσεις ενδέχεται να είναι 
δυσβάσταχτο. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, ανταποκρινόμενο σε μεταγενέστερο στάδιο και σε συνεργασία με το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων και το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, διαμόρφωσε ανάλογα το 
κείμενο του υπό αναφορά νομοσχεδίου, με την προσθήκη πρόνοιας σ’ αυτό που να διασφαλίζει την ενημέρωση 
και ενεργό συμμετοχή του κοινού στην κατάρτιση, την επανεξέταση και την ενημέρωση των σχεδίων 
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διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας.  Η πιο πάνω προσθήκη κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής στις 4 
Οκτωβρίου 2012 και μ’ αυτήν συμφώνησαν όλοι οι παριστάμενοι ενώπιον της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Κυριάκος 
Χατζηγιάννης κατέθεσε στην επιτροπή σχετική επιστολή, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012, τονίζοντας την 
άμεση ανάγκη ετοιμασίας ενός master plan, αφού προηγηθεί η σύνταξη μιας σοβαρής υδρολογικής μελέτης, 
που να καθορίζει με λεπτομέρειες τις επεμβάσεις που μπορούν να γίνονται στο περιβάλλον από το κράτος και 
από τον ιδιωτικό τομέα, στα πλαίσια των αναπτυξιακών έργων.  Σύμφωνα με τον ίδιο, τα προβλήματα που 
παρατηρούνται σήμερα από τις πλημμύρες οφείλονται βασικά στην καθολική αλλαγή της χρήσης της γης και 
του ανάγλυφού της, εξαιτίας επεμβάσεων στις λεκάνες απορροής των ποταμών, της δημιουργίας δρόμων 
χωρίς τη λήψη μέτρων για τα όμβρια ύδατα και κυρίως της αλλαγής της χρήσης της γης από γεωργική σε 
οικιστική.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών διαμόρφωσε τις ακόλουθες 
θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος συμφωνούν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, 
όπως αυτό διαμορφώθηκε με βάση τα πιο πάνω. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν τελικά στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Με αφορμή την ψήφιση του νομοσχεδίου αυτού σε νόμο, η επιτροπή τονίζει την ανάγκη να 
ξεκαθαριστούν καλύτερα οι ρόλοι και οι αρμοδιότητες όλων των εμπλεκόμενων στο θέμα φορέων και ζητά να 
διευκρινιστεί ποιος αποφασίζει για τα έργα που πρέπει να υλοποιηθούν, ποια αρχή είναι υπεύθυνη γι’ αυτά και 
ποιος θα τα χρηματοδοτήσει. 

 Επιπρόσθετα, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος τονίζουν την ανάγκη τόσο καλύτερου καθορισμού των κατά περίπτωση αρμόδιων φορέων όσο και 
καλύτερου επιμερισμού των δαπανών για τα έργα που πρέπει να εκτελεστούν.  Περαιτέρω, επισημαίνουν ότι τα 
πιο πάνω θα πρέπει να γίνουν το συντομότερο δυνατό μετά την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο από την 
ολομέλεια της Βουλής, αφού αυτό δεν κατέστη δυνατό να γίνει ταυτόχρονα με την ψήφιση του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ΗΣΥ, Οικολόγοι στην ολομέλεια.  

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και Αντιμετώπισης των Κινδύνων 
Πλημμύρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Γιώργος Περδίκης Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Πιτσιλλίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 12 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και 
Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμου, ώστε να επιτευχθεί πληρέστερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις 
διατάξεις της Οδηγίας 2009/31/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Απριλίου 2009 
σχετικά με την αποθήκευση διοξιδίου του άνθρακα σε γεωλογικούς σχηματισμούς και για την τροποποίηση της 
Οδηγίας 85/337/ΕΟΚ του Συμβουλίου, των Οδηγιών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
2000/60/ΕΚ, 2001/80/ΕΚ, 2004/35/ΕΚ, 2006/12/ΕΚ και 2008/1/ΕΚ, και του κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1013/2006. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο τροποποιείται το Παράρτημα Ι του βασικού νόμου, στο οποίο 
περιλαμβάνονται οι πρόνοιες για τις  εγκαταστάσεις και τις δραστηριότητες για τις οποίες πρέπει να 
λαμβάνονται τα αναγκαία μέτρα για σκοπούς πρόληψης και ελέγχου της ρύπανσης της ατμόσφαιρας, των 
νερών και του εδάφους, ώστε να προστεθεί σε αυτό νέα κατηγορία δραστηριότητας που αφορά τη δέσμευση 
ρευμάτων διοξιδίου του άνθρακα για σκοπούς αποθήκευσής του σε γεωλογικούς σχηματισμούς. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Περιβάλλοντος, με την προτεινόμενη τροποποίηση 
παρέχεται η δυνατότητα στις εγκαταστάσεις και στις βιομηχανίες που εμπίπτουν στις πρόνοιες του περί 
Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμου, όπως είναι οι ηλεκτροπαραγωγοί σταθμοί, οι 
εγκαταστάσεις παραγωγής τσιμέντου και κεραμικών προϊόντων, καθώς και μετάλλων, να εφαρμόζουν τις νέες 
τεχνολογίες δέσμευσης και αποθήκευσης διοξιδίου του άνθρακα. 

 Συναφώς, όπως η ίδια δήλωσε, με το νομοσχέδιο ενισχύεται το νομικό πλαίσιο για την περιβαλλοντικά 
ασφαλή αποθήκευση διοξιδίου του άνθρακα σε γεωλογικούς σχηματισμούς ως συμβολή στην καταπολέμηση 
της αλλαγής του κλίματος, η οποία σκοπό έχει τη μόνιμη απομόνωση του διοξιδίου του άνθρακα, κατά τρόπο 
που να προλαμβάνει και να εξαλείφει τις αρνητικές συνέπειες και κινδύνους για το περιβάλλον και την υγεία του 
ανθρώπου.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας συμφώνησε με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, εισηγείται την ψήφιση του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 



331 

 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς 
και το μέλος της  βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί 
των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτηση αυτού στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ΗΚΟ, Οικολόγοι στην ολομέλεια.   

 Το ∆ΗΚΟ τάσσεται εναντίον, όπως τάχθηκε εναντίον και του πρώτου νομοσχεδίου -εγώ ανέλαβα να το 
πω τούτο- γιατί εκάμαμεν την Κύπρο, φαίνεται, με Οδηγία της Ευρώπης την πρώτη χωματερή της Μεσογείου.  
Να “πομπάρουμε” μέσα στους γεωλογικούς σχηματισμούς, απ’ όπου θα αφαιρούμε τους υδρογονάνθρακες, το 
διοξίδιο του άνθρακος.  Και είναι σεισμογενής η περιοχή!  Γι’ αυτό είμαστε εναντίον.  ∆εν εδοκιμάσθη σε πολλά 
μέρη του κόσμου και εμάς μας στέλνουν Οδηγία να κάνουμε την Κύπρο... 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εν χρειάζεται˙ ετέλειωσα. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...δεν έχει εφαρμογή στην Κύπρο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ποιος σου είπε ότι δε δικαιούμαι;  Γράφει το πουθενά; 

 Λοιπόν, οι Οικολόγοι. 

 Κύριε... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται περί ευρωπαϊκής Οδηγίας βέβαια, αφορά ούλλες τις χώρες της Ευρώπης... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ερωτήσαν μας τζιαι εκάμαν την; 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ερωτήσαν μας, κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς ερωτήσαν τζιείνους που ερωτήσαν, αλλά, επειδή πρέπει να 
λέμε κάποτε “όχι” και στην Ευρώπη, και κρατήστε το τούτο, αν θέλετε, για τη συνέχεια... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λαλώ το πολλές φορές... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όταν τζιείνα τα οποία μας προτείνει και θέλει να κάμουμε η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι λάθος, πρέπει να 
έχουμε το θάρρος να λέμε και “όχι”.  Πιστεύω ότι σωστά το έχετε αναφέρει, πρόκειται για μια τεχνολογία η 
οποία δεν έχει δοκιμαστεί και είναι πιθανώς επικίνδυνη.  Αλλά υπάρχει και ένα θέμα το οποίο θέλω να το 
προσθέσω.  Η μεγαλύτερη έγνοια αυτού του πλανήτη και αυτού του κόσμου είναι να μειώσει τη ρύπανση και 
όχι να βρει τρόπο και τόπο να βάζει τους ρύπους, για να έχει άλλοθι να συνεχίζει να ρυπαίνει.  Και έχω την 
εντύπωση ότι η διεθνής κοινότητα -μέσα στη γενική της υποκρισία, έτσι;-  προσπαθεί, αντί να εφαρμόσει τις 
νομοθεσίες τζιαι τες ρήτρες που λένε οι επιστήμονες για μείωση των ρύπων...  Θυμούμαι κάποτε είχαμε μια 
συνάντηση με τον Αμερικανό πρέσβη πριν πάρα πολλά χρόνια, εν ήμουν βουλευτής τότε, άμαν έγινα 
βουλευτής, εσταμάτησε να με καλεί... 

(Γέλια) 

 ...πριν να γίνω βουλευτής που με κάλεσε μια φορά, τζιαι εξέφρασα την ανησυχία μου με τούτο το 
πράγμα που δεν υπογράφουν οι Αμερικανοί, τη συνθήκη για μείωση του διοξιδίου του άνθρακα, και επέμενε ότι 
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δεν πρόκειται να πάθει τίποτα ο πλανήτης ’πού το διοξίδιο του άνθρακα.  Ως τωρά τα ίδια λένε οι Αμερικανοί.  
Τζιαι τζιείνοι που είναι με τον Ομπάμα τζιαι τζιείνοι που έν’ με το Ρόμνεϊ, παραπάνω τζιείνοι που έν’ με το 
Ρόμνεϊ.  Αντί λοιπόν να μειώσουν το διοξίδιο του άνθρακα, γυρεύκουν τρύπες να το βάλουν μέσα στη γη!  Εμείς 
διαφωνούμε σε παγκόσμιο επίπεδο και στην Κύπρο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κυπριανού.  

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να πω ότι δεν είναι λιγότερο ευαίσθητη η Ευρωπαϊκή Ένωση από 
εμάς σε σχέση με την προστασία από τους ρύπους του περιβάλλοντος.  Αυτά τα δύο πράγματα τα οποία έχει 
πει ο κ. Περδίκης γίνονται εν παραλλήλω.  Γίνεται και προσπάθεια μείωσης των ρύπων από το διοξίδιο του 
άνθρακος, αλλά, αντί να απελευθερώνεται στην ατμόσφαιρα, η Ευρωπαϊκή Ένωση εν τη σοφία της έκρινε ότι 
υπάρχει άλλος τρόπος αποθήκευσης.  Το ένα δεν απαγορεύει το άλλο.  Και μείωσις και ασφαλής αποθήκευσις 
εκεί που πρέπει.  Εν πάση περιπτώσει, στην Κύπρο δεν έχει καμία απολύτως εφαρμογή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αδάμου, παρακαλώ. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. 

 Έχετε εκφράσει ακριβώς τις ίδιες θέσεις… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία συνάδελφοι! 

 Μιλά ο πρόεδρος της επιτροπής Περιβάλλοντος και, όπως και ο κάθε συνάδελφος, έχει την αίσθηση ότι 
πρέπει να τον ακούς! 

 Παρακαλώ, κύριε Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε τοποθετηθεί ακριβώς όπως τοποθετηθήκατε και τότε που εψηφίζαμε το αρχικό 
νομοσχέδιο, γιατί τούτο έν’ συμπληρωματικό, εναρμονιστικό.  Και φυσικά, κύριε Πρόεδρε, η Ευρωπαϊκή Ένωση 
έννεν την Κύπρο που σκέφτηκε τζιαι έκαμε την Οδηγία τούτη, η οποία, ειρήσθω εν παρόδω, δεν έχει 
εφαρμοστεί ακόμα, έν’ πιλοτική ακόμα, και αμφιβάλλω αν ποτέ η Κύπρος ως χώρος θα μπορέσει, ακόμα και με 
την άντληση όλου του φυσικού αερίου που έχουμε, να κάμει εκείνο το χώρο εκεί πέρα χώρο αποθήκευσης 
διοξιδίου του άνθρακα. 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Περδίκης και ο κ. Κυπριανού είπαν ότι ο στόχος είναι να μειωθούν οι ρύποι.  Όταν οι 
μεγάλοι ρυπαντές, όπως είναι οι Ηνωμένες Πολιτείες και χώρες της ανατολικής Ασίας, η Κίνα, η Ιαπωνία, η 
Ινδία, δεν υπογράφουν μια συνθήκη, να ανανεώσουμε τουλάχιστον τη Συνθήκη του Κιότο -και προχτές επήγαν 
στη Νότιο Αφρική, στο Ντέρμπαν, και, αντί να αποφασίσουν, εσύραν το το 2020, κύριε Πρόεδρε- πρέπει να 
λάβουμε μέτρα, για να μειώσουμε τη μόλυνση του περιβάλλοντος από τις εκπομπές των ρύπων, που είναι το 
διοξίδιο του άνθρακα.  Άρα, έρχεται εν τη σοφία της η Ευρωπαϊκή Ένωση και λέει «κύριοι, να κάμνουμε την 
προσπάθειά μας, αλλά από την άλλη να έχουμε και χώρους τουλάχιστον να το αποθηκεύουμε, για να το 
μειώνουμε, να μην το αφήνουμε στην ατμόσφαιρα».  Γιατί, αφού δεν έχουμε κανονισμούς ψηφισμένους ή 
διεθνείς συνθήκες που να υπακούουν όλοι, για να μειώσουν το διοξίδιο του άνθρακα, ε, συγγνώμη, εννά το 
αφήνουν στην ατμόσφαιρα;  Και αυτό το νομοσχέδιο που ψηφίζουμε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, αυτό που περνάμε σήμερα είναι μια συμπλήρωση εκείνου που ψηφίσαμε την προηγούμενη φορά. 
Γι’  αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, όφειλα να κάμω αυτές τις διευκρινίσεις. 
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 Ευχαριστώ. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Αυτό προβλέπει το νομοσχέδιο και έχετε απόλυτο δίκαιο.  Μπράβο, κύριε Αδάμου!  Έχει και η αριστερά 
τη σοβαρότητά της! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, πάμε παρακάτω.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, επτά ψήφους εναντίον και καμιά αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, επτά ψήφους εναντίον και καμιά αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
Νόμος (Αρ. 1) του 2012 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

 ∆ΗΣΥ υπέρ, ΑΚΕΛ εναντίον, ∆ΗΚΟ, ΕΥΡΩΚΟ θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα υποβάλουμε αίτημα για δύο εβδομάδων αναβολή του θέματος, καθότι ο εισηγητής, 
που είναι και ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, απουσιάζει στο εξωτερικό και συνεπώς 
θα διευκόλυνε και τη συζήτηση του όλου θέματος η συγκεκριμένη αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα, δύο εβδομάδες.  Να ξαναπάει στην επιτροπή, κύριε Μητσόπουλε, δηλαδή το αίτημά σου; 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το αίτημα είναι να ξαναπάει στην επιτροπή, μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι η πρώτη φορά που θα αναβληθεί -όι σαν το προηγούμενο που, εν ήμουν 
μέσα, ήταν η δεύτερη φορά και, αν ήμουν παρών, δε θα εσυφφώνουν να αναβληθεί εκ δευτέρου- δεν 
μπορούμε να διαφωνήσουμε λόγω πρακτικής τζιαι θέλω να πιστεύω ότι ο Συναγερμός συζητά τζιαι με τον 
εαυτό του πριν συζητήσει με τους υπολοίπους την πρότασή του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, συνάδελφοι, δε φαίνεται να υπάρχει ένσταση στην αναβολή της ψήφισης αυτού του 
νομοσχεδίου για δύο εβδομάδες και θα ξαναπάει στην επιτροπή Παιδείας.  Επομένως, αναβάλλεται η 
ψηφοφορία του για δύο εβδομάδες.  Σε δύο εβδομάδες να ξανάρτει πίσω. 

 Λοιπόν, ερχόμαστε τώρα στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που τιτλοφορείται «Ο 
περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, Σταύρο Ευαγόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις, Νικόλα Παπαδόπουλο και Άγγελο Βότση εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και ∆ημήτρη 
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Συλλούρη εκ μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος, στη συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 Οκτωβρίου 
2012.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) Νόμου, ώστε η ισχύς των διατάξεων αυτού που αφορούν: 

1. την αναστολή επιβολής και είσπραξης μεταβιβαστικού τέλους για την εγγραφή τίτλου ακίνητης 
ιδιοκτησίας, όταν κατά τη μεταβίβαση επιβάλλεται φόρος προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ),  

2. την επιβολή και είσπραξη μειωμένου μεταβιβαστικού τέλους κατά πενήντα τοις εκατόν (50%) στις 
περιπτώσεις:  

α.  μεταβίβασης ακίνητης ιδιοκτησίας για την οποία δεν επιβάλλεται ΦΠΑ και 

β.  μίσθωσης ή υπομίσθωσης ακίνητης  ιδιοκτησίας, η οποία κατατίθεται δυνάμει του περί Πώλησης 
Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) και περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
Νόμου, 

οι οποίες λήγουν την 31η ∆εκεμβρίου 2012, να παραταθούν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2014. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, η προτεινόμενη παράταση του 
εν λόγω μέτρου κρίνεται αναγκαία, ώστε να συνεχιστεί η προσπάθεια ενίσχυσης της οικονομίας μέσω της 
τόνωσης του τομέα των ακινήτων. 

 Όπως είναι γνωστό, οι πιο πάνω ρυθμίσεις προωθήθηκαν με την ψήφιση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικών προτάσεων νόμου στα πλαίσια της πρωτοβουλίας της για τόνωση της ανάπτυξης της 
οικονομίας μέσω της ενθάρρυνσης των αγοραπωλησιών ακινήτων, στοχεύοντας με τον τρόπο αυτό στην 
ενίσχυση της οικοδομικής βιομηχανίας και κατά συνέπεια των κρατικών εσόδων.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του προτεινόμενου νόμου, μέλη της επιτροπής επισήμαναν την ανάγκη για 
άμεση προώθησή του για ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος, ώστε οι προσπάθειες ενίσχυσης της 
οικονομίας να συνεχιστούν και τα επόμενα δύο χρόνια.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών των  κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
και του Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Το ΑΚΕΛ και οι Οικολόγοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Θα γίνει ψηφοφορία, διότι εγώ, παρ’ όλο που στα σημειώματά μου βλέπω ότι το ΑΚΕΛ και οι Οικολόγοι 
θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια, δεν ακούω τίποτε. Ψηφοφορία! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συμφωνείτε. 
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 Οι Οικολόγοι; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Επομένως, ομόφωνα προχωρεί. 

 Υπάρχει ένταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στην πρόταση νόμου που έχουμε κηρύξει ως επείγουσα στην αρχή της συνεδρίας και 
τιτλοφορείται «Ο περί Ειδικού ∆ιακανονισμού Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Ειδικού ∆ιακανονισμού Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας από τους κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, Σταύρο Ευαγόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ειδικού ∆ιακανονισμού Φορολογικών 
Οφειλών (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμου, ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2013 η χρονική 
περίοδος εντός της οποίας θα είναι δυνατός ο ειδικός διακανονισμός οφειλόμενου φόρου έως και το 
φορολογικό έτος 2008. 

 Όπως είναι γνωστό, με την εν λόγω νομοθεσία, η ισχύς της οποίας άρχισε στις 12 ∆εκεμβρίου 2011, είχε 
δοθεί η δυνατότητα για διακανονισμό τέτοιων φορολογικών οφειλών με βάση ειδικά καθορισθείσα διαδικασία 
αρχικά μέχρι την 31η Μαρτίου 2012 και ακολούθως μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2012.   

 Στην παρούσα φάση κρίνεται σκόπιμη η επέκταση της ισχύος της ειδικής αυτής διαδικασίας, ώστε να 
δοθεί σε περισσότερα φορολογούμενα πρόσωπα η δυνατότητα όπως, αφού καταβάλουν το ισόποσο του 
οφειλόμενου φόρου (μέχρι και το φορολογικό έτος 2008) και επιπροσθέτως το καθοριζόμενο στην 
προτεινόμενη νομοθεσία ποσοστό επί του ποσού αυτού, το οποίο διαφοροποιείται προς τα πάνω για κάθε 
μήνα καθυστέρησης στον εν λόγω διακανονισμό, απαλλαγούν κατʼ αναλογίαν από την υποχρέωση καταβολής 
των επιβληθέντων τόκων και πρόσθετων επιβαρύνσεων.   
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 Σημειώνεται ότι με την ίδια πρόταση νόμου προβλέπεται όπως το ίδιο πιο πάνω δικαίωμα παραχωρηθεί 
σε φορολογούμενα πρόσωπα και στην περίπτωση της οικειοθελούς μερικής καταβολής του οφειλόμενου 
σύμφωνα με τα πιο πάνω φόρου, κατά την περίοδο που για τεχνικούς λόγους ορίζεται από την 1η Απριλίου 
2013 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2013.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
υιοθετεί τους σκοπούς της υπό συζήτηση πρότασης νόμου και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ΗΣΥ, Ε∆ΕΚ, ΑΚΕΛ τάσσονται υπέρ, οι υπόλοιποι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Τι λεν οι υπόλοιποι; 

 Παρακαλώ, ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ, όπως ήμουν και στην αρχική ψήφιση του νομοσχεδίου αυτού εναντίον, παραμένω 
εναντίον.  Πιστεύω ότι με αυτές τες αμνηστίες “αμνησίες” δεν καλλιεργείται φορολογική συνείδηση.  Να σας πω 
ότι έκαμα τζιαι μια μικρή έρευνα στες χώρες που υποτίθεται θέλουμε να μοιάσουμε όσον αφορά τις 
φορολογικές συνήθειες, Σουηδία, Γερμανία, Φινλανδία, και δεν υπάρχει αυτός ο όρος, ο όρος  “φορολογική 
αμνηστία”.  Εγελούσαν οι συνάδελφοι, άμα τους ερώτησα για τούντο πράμα!  Οι φορολογίες είναι εκεί, για να 
πληρώνονται, και δε φαίνεται ότι είναι κίνητρο, για να συλλέξεις τα καθυστερούμενα.  Στην περίπτωση ειδικά 
της κρίσης που ζούμε σήμερα, η παροχή περαιτέρω διευκολύνσεων και περαιτέρω “αμνησιακών” 
διευθετήσεων θεωρώ ότι είναι ένα μέτρο το οποίο αντιστρατεύεται τη γενικά τοποθετημένη προσπάθεια όλων 
για δημιουργία φορολογικής συνείδησης και εκσυγχρονισμό των οικονομικών αυτού του κράτους.   

 Είναι γι’  αυτό που μας ελέχθη -θα το πω, είμαι στην ολομέλεια και χρησιμοποιώ το δικαίωμά μου ως 
βουλευτή- όταν πρόσφατα είχαμε μια συνάντηση στο Υπουργείο Οικονομικών, που μας ομολόγησαν οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών ότι οι της τρόικας, όταν διαβάζουν στις προτάσεις της κυβέρνησης 
ότι θα γίνει πάταξη της φοροδιαφυγής €10-20 εκατομ., γελούν και απλά διαγράφουν τη σχετική πρόνοια.  ∆εν 
έχουμε φορολογική αξιοπιστία.  Και σε αυτές τες κρίσιμες ώρες με τέτοιου είδους νομοσχέδια δεν την κτίζουμε 
αυτή τη φορολογική αξιοπιστία.  Γι’  αυτό θεωρούν ότι είμαστε φορολογικός παράδεισος τζιαι ότι δεν είμαστε 
σοβαροί εις την Ευρωπαϊκή Ένωση και οι δανειστές μας.  Είναι προς την αντίθετη κατεύθυνση αυτό το 
νομοσχέδιο.  Κάμνει ζημιά στην εικόνα και στην πολιτική την ευρύτερη που θέλουμε να κάμουμε ως Κύπρος, 
ως κοινωνία, γι’  αυτό δε θα το ψηφίσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Παρακαλώ, ο κ. Συλλούρης εζήτησε το λόγο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Καταρχάς για το τελευταίο, ότι μας θεωρούν φορολογικό παράδεισο, εν ξέρω αν πρέπει τζιαι για τούτο 
να στενοχωριούμαστε.  Αυτοί που το λεν -και ιδιαίτερα από κάποιες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης- είναι διότι 
θέλουν και τους ελάχιστους αναλογικά που έρχονται στην Κύπρο να πηγαίνουν στες δικές τους χώρες. 

 Όσον αφορά το κύριο θέμα, θέλω να θυμίσω ότι, όταν κατετέθη η πρόταση αρχικά, ακριβώς γιατί 
επίστευα ότι τέτοιες ενέργειες δε βοηθούν, διότι ενθαρρύνουμε τη μη πληρωμή των φόρων, το καταψήφισα.  
Στη συνέχεια, όταν ήλθε για παράταση, απολογήθηκα για το λάθος που έκαμα στην πρώτη ψηφοφορία, γιατί 
είδα ότι έστω και ένα μικρό όφελος είχε το κράτος, της τάξεως των €30-40 εκατομ., από φορολογίες, που 
μπορεί να τες εχάναμε.   

 Ο λόγος που σήμερα θα υποστηρίξω, παρ’ όλο που, ναι, θεωρώ ότι οι συνεχείς παρατάσεις δεν 
επιτυγχάνουν το στόχο, είναι η οικονομική κατάσταση στην οποία βρισκόμαστε.  ∆ηλαδή, αν δώσαμε 
παράταση την προηγούμενη φορά, μία παράταση τώρα είναι δικαιολογημένη, γιατί είναι πολύ δύσκολο από 
αυτούς που χρωστούσαν πριν δύο και τρία χρόνια και πέρυσι, που η κατάσταση ήταν οικονομικά καλύτερη, να 
αναμένουμε ότι θα εισπράξει το κράτος οποιεσδήποτε φορολογίες και μάλιστα με την πρόνοια που μπαίνει, να 
πιέζονται με αύξηση του επιτοκίου. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εζήτησε το λόγο. 

 Συγγνώμη; 

 Ο κ. Φύτος Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Επειδή ο Πρόεδρος έν’ του ∆ΗΚΟ, γι’  αυτό εν κάμνει παραχωρήσεις προς το ∆ΗΚΟ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εν είδα το χεράκι σου! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα τηρήσουμε αποχή, επιδεικνύοντας συνέπεια και στην προηγούμενή μας θέση.  
Όταν δόθηκε τότε παράταση για την 31η του Οκτώβρη, τηρήσαμε αποχή, το ίδιο πράγμα θα πράξουμε και 
σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου θέλει να μιλήσει; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή λέχθηκαν κάποιες θέσεις, οι οποίες είναι ορθότατες, η αμνηστία μπορεί να έχει 
κάποια οφέλη, πλήττει όμως τη φορολογική συνείδηση.  Αυτά που είπε ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης είναι ορθά.  
Την ίδια ώρα, έχοντας υπόψη αυτό το ζήτημα, αυτό το σώμα δεν είναι με απερισκεψία που δίνει την παράταση.  
Και, επειδή η παράταση μίας αμνηστίας μπορεί να πλήξει περαιτέρω τη φορολογική συνείδηση, δεν κάνουμε… 
Και θεωρώ ότι είναι υποχρέωση να εξηγήσουμε δυο πράγματα.   

 ∆εν επεκτείνουμε την ημερομηνία ισχύος απλά. Μπαίνουν επιπρόσθετες επιβαρύνσεις.  Αν κάποιος τον 
οφειλόμενο φόρο του μέχρι το 2008 τον πληρώσει μέχρι την 31η του Οκτώβρη του 2012, θα πληρώσει ένα 
πέναλτι 5% και αυτό είναι κίνητρο, για να τον πληρώσει το συντομότερο δυνατό σε καιρούς που 
αντιμετωπίζουμε προβλήματα ρευστότητας στα κρατικά ταμεία.  Αν κάποιος όμως καθυστερήσει πέραν του 
Οκτωβρίου και μετατίθεται ο χρόνος στην 31η του ∆εκέμβρη του 2013, για κάθε μήνα επιπρόσθετης 
καθυστέρησης θα πληρώνει επιπρόσθετα 1% επιβάρυνση. Αν κάποιος δηλαδή χρειαστεί ακόμα μερικούς 
μήνες να εξασφαλίσει τα λεφτά του, για να μπορέσει να ξοφλήσει τις υποχρεώσεις του στο φόρο εισοδήματος, 
εάν μπορέσει και βρει τέτοια δανειοδότηση μέχρι το ∆εκέμβρη του ’13, θα κληθεί να πληρώσει 19% 
επιβάρυνση αντί 5% που θα πλήρωνε τον Οκτώβρη.  Αν κάποιος όμως μπορούσε το Νιόβρη του ’12 να 
ξοφλήσει τις υποχρεώσεις του, θα πλήρωνε μόλις 6%.  Άρα, στην προσπάθεια να μειώσουμε το πλήγμα προς 
τη φορολογική συνείδηση, κάναμε αυτή την κάθε μήνα αυξανόμενη επιβάρυνση, όχι γιατί λύουμε το πρόβλημα 
με τη φορολογική συνείδηση, αλλά γιατί σε καιρούς δύσκολους που καλείται και ο εργαζόμενος να κάμει θυσίες, 
αλλά και οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις και όλοι μας να φορτωθούμε επιπρόσθετους φόρους, ναι, έχει δίκαιο ο 
συνάδελφος, πρέπει να προσέχουμε το θέμα της φορολογικής συνείδησης. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Νικολαΐδης, παρακαλώ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα διαφωνούσαμε ότι μέτρα όπως η φορολογική αμνηστία, όταν δεν είναι στην 
κατάλληλη δόση και στην κατάλληλη, αν θέλετε, συχνότητα, μπορούν να έχουν αρνητικές συνέπειες. Στην 
προκειμένη περίπτωση η πρόταση νόμου που έχει υποβληθεί και βρίσκεται μπροστά μας πιστεύουμε ότι είναι 
ισορροπημένη και μέσα από τις πρόνοιες που μόλις επεξηγήθηκαν δίδει το δικαίωμα στη Βουλή, ψηφίζοντας το 
νομοσχέδιο αυτό, να συμβάλει και εις το να έχει το κράτος έσοδα, αλλά και εις το να λυθεί ένα πρόβλημα το 
οποίο αντιμετωπίζουν συμπολίτες μας εξαιτίας της οικονομικής κρίσης.  Γι’ αυτό η Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσει την 
πρόταση νόμου. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, δε φαίνεται να υπάρχουν άλλοι ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 ∆ιάρκεια της ισχύος των διατάξεων για τη διαγραφή φορολογικών οφειλών μετά την 31η Οκτωβρίου 
2012.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Φαίνεται ότι υπάρχει, γι’  αυτό θα γίνει ψηφοφορία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, μια εναντίον και έξι αποχές, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικού ∆ιακανονισμού Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές 
∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, μια εναντίον και έξι αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων ήδη έχει γίνει.   

Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.201, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων νομοσχέδιο που να ρυθμίζει την υπό προϋποθέσεις κατ’ οίκον 
διδασκαλία (home schooling).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.202, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτησή 
μου με αρ. 23.06.010.01.1047 πληροφορήθηκα ότι το κόστος της υπερωριακής απασχόλησης για τη φρούρηση 
του Προεδρικού Μεγάρου από την αστυνομία κατά τη διάρκεια των εκδηλώσεων διαμαρτυρίας την περίοδο 
μεταξύ Ιουλίου 2011, όταν συνέβη η έκρηξη στη ναυτική βάση στο Μαρί, μέχρι και το τέλος Σεπτεμβρίου 2011 
ανήλθε στις €153.182,06. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
αστυνομικών που απασχολούνταν ανά βάρδια, καθώς και για την ημερομηνία τερματισμού της φρούρησης του 
Προεδρικού Μεγάρου. 

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το 
πόρισμα της έρευνας που διεξήχθη για τα γεγονότα που συνέβησαν έξω από το Προεδρικό Μέγαρο στις 12 
Ιουλίου 2011.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.203, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Επιτρέπεται η κυκλοφορία των τετράτροχων μοτοσικλετών στα μονοπάτια μελέτης της φύσης  και σε 
ποδηλατικές διαδρομές; 

2. Επιτρέπεται η κυκλοφορία των τετράτροχων μοτοσικλετών και των off road μοτοσικλετών/motocross στα 
βουνά και εκτός χωματοδρόμων; 

3. Ποιος ο αριθμός των οδηγών τετράτροχων μοτοσικλετών και off road μοτοσικλετών/motocross στους 
οποίους έχει επιδοθεί εξώδικο και ποιο το πρόστιμο που τους επιβλήθηκε;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.204, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα αλλοδαπός που βρίσκεται στην Κύπρο με το καθεστώς του πολιτικού πρόσφυγα φέρεται να 
ενεπλάκη σε επεισόδιο ρίψης πυροβολισμών από ψευδοαστυνομικούς στο οδόφραγμα του Αγίου ∆ομετίου. 
Σύμφωνα με πληροφορίες, ο νεαρός αυτός φέρεται να είναι αναμεμιγμένος σε υπόθεση διακίνησης 
ναρκωτικών.  

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να ζητήσω από τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι κάτοχοι καθεστώτος πολιτικού πρόσφυγα ή άλλου καθεστώτος προστασίας οι οποίοι 
εμπλέκονται σε παράνομες δραστηριότητες εξακολουθούν να διατηρούν επ’ άπειρον αυτό το καθεστώς 
προστασίας. Υπάρχει άραγε πρόνοια για τακτική αναθεώρηση της ισχύος των λόγων που κάποιο άτομο έτυχε 
καθεστώτος προστασίας για τυχόν αλλαγές; Υπάρχουν περιπτώσεις που οι λόγοι για τους οποίους ένα άτομο 
έχει τύχει προστασίας έχουν στο μεσοδιάστημα εκλείψει; Υπάρχει πρόνοια για αυτό από τις αρμόδιες αρχές της 
∆ημοκρατίας; Αν υπάρχουν τέτοιες περιπτώσεις, παρακαλώ να κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα 
σχετικά στοιχεία. Επιπλέον παρακαλώ όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων αν, σε περίπτωση που 
άτομο που τυγχάνει προστασίας εμπλακεί σε εγκληματικές ενέργειες, το γεγονός αυτό έχει οποιεσδήποτε 
επιπτώσεις στο καθεστώς προστασίας του.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.205, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η επικύρωση της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία των Παιδιών από τη 
Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική Κακοποίηση (“Lanzarote”), η οποία υπογράφτηκε από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία στις 25 Οκτωβρίου 2007, ούτως ώστε να τυγχάνει εφαρμογής μέσω του εθνικού δικαϊκού 
συστήματος της χώρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.206, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
έχει προβεί, για να ενισχύσει τους ελάχιστους νέους παραδοσιακούς τεχνίτες, και σε ποιες σκοπεύει να προβεί. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή ενός παραδοσιακού τεχνίτη και παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
σχολιάσει όλα τα ζητήματα που εγείρονται.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.207, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο 
αφαιρέθηκε το μάθημα “Βότανα, Ομορφιά και Υγεία” από τον κατάλογο των θεμάτων διδασκαλίας των 
Επιμορφωτικών Κέντρων. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή ενδιαφερόμενου εκπαιδευτή προς τη γενική διευθύντρια του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα για όλα 
τα θέματα που εγείρονται.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.208, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω λάβει καταγγελίες ότι δεν έχουν ενημερωθεί όλα τα κρατικά νοσηλευτήρια για την προτεραιότητα 
που πρέπει να δίνεται στα ανάπηρα άτομα, συμπεριλαμβανομένων και των κωφών ατόμων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ενημερωθεί 
όλα τα κρατικά νοσηλευτήρια ότι πρέπει να δίνεται προτεραιότητα στην εξυπηρέτηση των κωφών ατόμων, 
καθώς ο όρος “ανάπηρος” περιλαμβάνει και τα κωφά άτομα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.209, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν μετά την 
καταδικαστική απόφαση στην υπόθεση δύο ανώτερων λειτουργών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος έχει αποταθεί στο Γενικό Εισαγγελέα για οδηγίες σε σχέση με τον περαιτέρω χειρισμό του 
θέματος, δεδομένων και των προαγωγών που και οι δύο έλαβαν στον ενδιάμεσο χρόνο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.210, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία τοποθέτησης ανελκυστήρων στις πολυκατοικίες του συνοικισμού Αγίων Αναργύρων Β΄ 
στη Λάρνακα, τους λόγους που παρατηρείται η καθυστέρηση, πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί η τοποθέτησή 
τους και κατά πόσο υπάρχει σχετικό κονδύλι για το εν λόγω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.211, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Είναι κοινά αποδεκτό ότι η επιχορήγηση διακοπών σε κυπριακά ξενοδοχεία από τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι σημαντικό κοινωνικό μέτρο, που συμβάλλει μεταξύ άλλων στην ανάπτυξη του 
εσωτερικού τουρισμού και της οικονομίας γενικότερα. 

 Νοουμένου ότι το σχέδιο διακοπών που επιχορηγείται από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει 
θετικά αποτελέσματα, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά 
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πόσο υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να επεκτείνει το σχέδιο αυτό και κατά τις διακοπές των 
Χριστουγέννων με την επιχορήγηση πενθήμερων διακοπών σε κυπριακά ξενοδοχεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.212, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα έχω γίνει κοινωνός αιτήματος της κοινότητας Μανδριών στην επαρχία Λεμεσού για εγγραφή 
των αγροτικών δρόμων της κοινότητας. 

 Νοουμένου ότι η εγγραφή των αγροτικών δρόμων είναι σημαντική για την κοινότητα, παρακαλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από την 
αρμόδια αρχή να εγγράψει τους αγροτικούς δρόμους της κοινότητας Μανδριών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.213, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα ενημερώθηκα για ζημιές που έγιναν από περονόσπορο σε καλλιέργειες σε περιοχή της 
κοινότητας Μανδριών στην επαρχία Λεμεσού. 

 Νοουμένου ότι οι ζημιές από περονόσπορο επηρεάζουν την παραγωγή στην περιοχή, παρακαλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από την 
αρμόδια αρχή να καταγράψει τις ζημιές και να αποζημιώσει τους παραγωγούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.214, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνάντηση εκπροσώπων των κοινοβουλευτικών κομμάτων με επικεφαλής τον Πρόεδρο της Βουλής 
των Αντιπροσώπων κ. Γιαννάκη Λ. Ομήρου, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Οκτωβρίου 2012 με το κοινοτικό 
συμβούλιο Κόρνου, πληροφορήθηκα για τα προβλήματα της κοινότητας Αγίας Άννας. Η Αγία Άννα είναι 
κοινότητα με ιστορικά παραδοσιακό αρχιτεκτονικό χαρακτήρα. Όλες οι προσπάθειες του κοινοτικού συμβουλίου 
Αγίας Άννας επικεντρώνονται στη διατήρηση και ανάδειξη αυτού του χαρακτήρα. Το κοινοτικό συμβούλιο έχει 
καταβάλει πολλές προσπάθειες μέσω διάφορων τμημάτων για την προώθηση του έργου που αφορά την 
ανάπλαση του παραδοσιακού πυρήνα της κοινότητας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
χρηματοδοτήσει ολόκληρο ή μέρος του έργου που αφορά την ανάπλαση του παραδοσιακού πυρήνα της 
κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.215, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο πρέσβης των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής και ο Βρετανός Ύπατος 
Αρμοστής πραγματοποίησαν “διπλωματικές” δεξιώσεις γνωριμίας με την πολιτική ηγεσία του ψευδοκράτους 
στα κατεχόμενα. Συγκεκριμένα ο νέος πρέσβης των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής κ. John M. Koenig 
παρέθεσε δεξίωση γνωριμίας με Τουρκοκυπρίους πολιτικούς σε ξενοδοχείο στην κατεχόμενη Λευκωσία, ενώ 
λίγες μέρες αργότερα ακολούθησε δεξίωση του Ύπατου Αρμοστή κ. Matthew Kidd στο “υποκατάστημα” της 
Βρετανικής Ύπατης Αρμοστείας στα κατεχόμενα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προβεί σε 
διαβήματα προς τον πρέσβη των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής και το Βρετανό Ύπατο Αρμοστή, προκειμένου 
να τους εκφράσει τη δυσαρέσκειά του για τα συγκεκριμένα γεγονότα, και αν έχει προβεί σε καταγγελία των δύο 
χωρών τόσο προς τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών όσο και προς την Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής 
∆ράσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.216, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το αίτημα των φιλοζωικών οργανώσεων για επιβολή πρόσθετης ειδικής 
φορολογίας, τα έσοδα της οποίας θα καταλήγουν στα καταφύγια ζώων. Τα χρήματα, σύμφωνα με τις 
φιλοζωικές οργανώσεις, πρέπει να διατίθενται απευθείας στα καταφύγια ζώων, τα οποία θα αναλαμβάνουν τις 
στειρώσεις γάτων και σκύλων. Οι φιλοζωικές οργανώσεις ισχυρίζονται ότι τέτοιου είδους φορολογία υπάρχει 
και σε άλλες χώρες, π.χ. στη Γερμανία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει θετικά το 
αίτημα των φιλοζωικών οργανώσεων για εφαρμογή φορολογίας για τη χρηματοδότηση των καταφυγίων ζώων 
και γενικά τη χρηματοδότηση μέσω γενικής φορολογίας της εφαρμογής της νομοθεσίας που αφορά την 
ευημερία των ζώων, αλλά και τις ευθύνες των κατόχων ζώων συντροφιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.217, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Έχει παρατηρηθεί το φαινόμενο παραχώρησης πολλαπλών επιδομάτων, καθώς και ανεργιακού 
επιδόματος σε αλλοδαπούς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν 
ληφθεί μέτρα, προκειμένου να γίνει εκσυγχρονισμός των λογισμικών προγραμμάτων των αρχείων των 
αρμόδιων υπηρεσιών του κράτους για τη σύγκριση στοιχείων με διαφορετικές παραμέτρους, και κατά πόσο θα 
γίνει ενιαίο σύστημα ελέγχου για τον αποκλεισμό της δυνατότητας διάπραξης απάτης με χρησιμοποίηση 
διαφορετικών ταυτοτήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.218, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι αρχές ασφάλειας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας αντιμετωπίζουν δυσκολίες να 
εντοπίσουν Κυπρίους, υπηκόους τρίτων χωρών, κοινοτικούς ή άτομα υπό το καθεστώς διεθνούς προστασίας 
που είναι λήπτες δημόσιων βοηθημάτων, όταν αναζητούνται από τις αστυνομικές αρχές ως ύποπτοι 
παράνομων δραστηριοτήτων, γιατί άλλες αρμόδιες αρχές (π.χ. Γραφείο Ευημερίας, Υπηρεσίες Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ.λπ.) αρνούνται να παραχωρήσουν στοιχεία διευθύνσεων, επικαλούμενοι τον περί Προστασίας 
Προσωπικών ∆εδομένων Νόμο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
διασύνδεση αρχείων ή αν προωθείται η δημιουργία της, ώστε να διευκολύνεται ο εντοπισμός των πιο πάνω 
ληπτών δημόσιων βοηθημάτων, όταν είναι ύποπτοι για ποινικά εγκλήματα, μέσω των αρχείων των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, καθώς και άλλων αρχείων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.219, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο Μακάριο Νοσοκομείο εντοπίστηκαν μουχλιασμένα ψωμιά. Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, η οικονόμος του Μακάριου Νοσοκομείου απέστειλε επιστολή προς τις Υγειονομικές 
Υπηρεσίες του κράτους ζητώντας άμεση αλλαγή της προμηθεύτριας εταιρείας. Φαίνεται ότι παρόμοιο 
περιστατικό προέκυψε και στο παρελθόν με τη συγκεκριμένη προμηθεύτρια εταιρεία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ακυρώσει το συμβόλαιο με τη συγκεκριμένη προμηθεύτρια εταιρεία, αν η συγκεκριμένη εταιρεία προμηθεύει 
ψωμιά και σε άλλα κρατικά νοσηλευτήρια, καθώς και αν η αρμόδια υπηρεσία προτίθεται να κινηθεί νομικά 
εναντίον της συγκεκριμένης προμηθεύτριας εταιρείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.220, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνάντηση εκπροσώπων των κοινοβουλευτικών κομμάτων με επικεφαλής τον Πρόεδρο της Βουλής 
των Αντιπροσώπων κ. Γιαννάκη Ομήρου, στις 16 Οκτωβρίου 2012 με το κοινοτικό συμβούλιο Κόρνου, 
πληροφορήθηκα για το πρόβλημα που αντιμετωπίζει η κοινότητα ∆ελίκηπου εξαιτίας της διέλευσης 
ερπυστριοφόρων οχημάτων της Εθνικής Φρουράς. Η διέλευση των οχημάτων αυτών μέσα από την κοινότητα 
έχει ως αποτέλεσμα την πρόκληση οχληρίας, τη δημιουργία συννέφων σκόνης και την εκπομπή καυσαερίων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
απαγορεύσει τη διέλευση των συγκεκριμένων οχημάτων μέσα από την κοινότητα ∆ελίκηπου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.221, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι για τη βρύση του Κάουρα, που βρίσκεται στην κοινότητα Αγρού, έχουν 
εκπονηθεί σχέδια για ένα έργο που περιλαμβάνει την ανάπλαση του πάρκου που την περιβάλλει. Η βρύση θα 
είναι πλέον ορατή από το δρόμο, ενώ ταυτόχρονα αποκαλύπτεται το πέτρινο γεφύρι, το οποίο σήμερα είναι 
καλυμμένο από μπάζα. Υπάρχει όμως ανησυχία ότι τα αιωνόβια δέντρα πρόκειται να κοπούν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το έργο 
ανάπλασης του πάρκου όπου βρίσκεται η βρύση του Κάουρα περιλαμβάνει εκκοπή δέντρων, αν το έργο 
χρηματοδοτείται από την κυβέρνηση, καθώς και αν τα σχέδια έχουν εγκριθεί από το αρμόδιο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.222, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Σε πρόσφατη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών συζητήθηκαν οι διακρίσεις που αφορούν τα θέματα σεξουαλικού 
προσανατολισμού στην Κύπρο και διαπιστώθηκε η αδήριτη ανάγκη να υπάρξουν δράσεις στους τομείς της 
παιδείας, της αστυνομίας, της εργασίας, της υγείας, της δικαιοσύνης. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόθεση 
για σχεδιασμό ενός συγκεκριμένου σχεδίου δράσης, που να αντιμετωπίζει το πρόβλημα όπως καταγράφεται 
στη δική μας κοινωνία και που να οδηγήσει σε συγκεκριμένες ρυθμίσεις, εκπαίδευση, ενημέρωση και εφαρμογή 
των ευρωπαϊκών συμβάσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.223, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε πόσες 
περιπτώσεις, για σκοπούς οφειλών προσφύγων στον Κηδεμόνα, έχει μπει memo από το Κτηματολόγιο στην 
περιουσία τους και, εάν έχει γίνει αυτό, κατά πόσο το memo αφορά περιουσία του πρόσφυγα που βρίσκεται 
στις ελεύθερες ή στις κατεχόμενες περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.224, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Σε απάντηση του Υπουργού Οικονομικών, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012, στην ερώτησή μου με αρ. 
23.06.010.02.053, είναι σαφές ότι οι τράπεζες οι οποίες αιτήθηκαν κρατικής στήριξης αρνήθηκαν να δώσουν 
αναλυτικά στοιχεία που τους ζητήθηκαν για τα δάνεια των μελών των διοικητικών τους συμβουλίων και των 
ανώτατων στελεχών τους, καθώς και για τα επιτόκια με τα οποία επιβαρύνονταν τα συγκεκριμένα δάνεια. 
Επικαλέστηκαν προσωπικά δεδομένα. 

 Όπως έχει διαφανεί από τη συζήτηση του θέματος για τη λειτουργία των θεσμών του 
χρηματοπιστωτικού μας συστήματος, στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως στη συνεδρία της Τρίτης 23 Οκτωβρίου 2012, δεν υφίσταται, σύμφωνα με τον Επίτροπο 
Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, θέμα προσωπικών δεδομένων όσον αφορά στην κατάθεση 
στοιχείων για τα δάνεια και τα επιτόκια μελών των διοικητικών συμβουλίων και ανώτατων στελεχών των δύο 
τραπεζών. Αυτά μπορούν να δοθούν στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

 Ως εκ τούτου, αναμένω από τον αρμόδιο υπουργό να ζητήσει από τις τράπεζες άμεση κατάθεση των 
συγκεκριμένων στοιχείων και τον παρακαλώ όπως αυτά αποσταλούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.225, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Σύμφωνα με έρευνα του Κυπριακού Συνδέσμου Οικογενειακού Προγραμματισμού, αλλά και μέσα από 
ποιοτική έρευνα με εκπαιδευτικούς, παρουσιάζονται μαρτυρίες και ανησυχητικά στοιχεία σε σχέση με την 
ομοφοβία στην εκπαίδευση. Ως εκ τούτου, διαφαίνεται ότι παιδιά όλων των ηλικιών στα σχολεία είναι 
εκτεθειμένα σε προσβολές, χλευασμούς, ακόμη και σε βιαιοπραγίες. 

 Το μάθημα “Αγωγή της Υγείας”, σύμφωνα με τοποθέτηση εκπροσώπου του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού σε συνεδρία κοινοβουλευτικής επιτροπής, φαίνεται να θεωρείται μέτρο αντιμετώπισης της 
ομοφοβίας στην εκπαίδευση. ∆εδομένου ότι το συγκεκριμένο μάθημα όχι μόνο δεν έχει εισαχθεί, αλλά θα 
μπορεί να αξιολογηθεί σε βάθος χρόνου, αναμένουμε από τον αρμόδιο υπουργό να μας πληροφορήσει για την 
απαιτούμενη άμεση λήψη μέτρων και μηχανισμών όσον αφορά στην ενημέρωση και προστασία παιδιών από 
ομοφοβικές εξάρσεις στην εκπαίδευση.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.274, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.274 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 9 Μαΐου 2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, κάθε χρόνο το Ταμείο Θήρας προβαίνει σε όλες τις ενέργειες για τον 
έλεγχο των αδειών κυνηγίου από συγκεκριμένα σημεία ελέγχου, με στόχο την πάταξη της παρανομίας και τη 
συλλογή στατιστικών στοιχείων για την κάρπωση θηράματος. 

2.  Το Ταμείο Θήρας δεν προβαίνει σε οποιοδήποτε έλεγχο ηλεκτρονικών τσιπ στα κυνηγόσκυλα, γιατί 
λόγω της τροποποίησης της Νομοθεσίας και της κατάργησης του τέλους άδειας χρήσης κυνηγετικού σκύλου, 
δεν διατηρεί αρχείο κυνηγετικών σκύλων. Ως εκ τούτου, δε μπορεί να προβεί στο σχετικό έλεγχο ηλεκτρονικών 
τσιπ. Επιπρόσθετα, η έκδοση αδειών κατοχής σκύλων είναι αρμοδιότητα της Αρμόδιας Αρχής, δηλαδή των 
Κοινοτήτων και των ∆ήμων.» 



345 

 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.318, ημερομηνίας  9 ∆εκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.318, ημερ. 19/12/2011, και στην επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξης με ημερ.31/12/11, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ ότι κατά το 2012 αποτάθηκαν στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας δύο άτομα για 
ψυχολογική βοήθεια μετά από κακοποίηση που ισχυρίζονται ότι υπέστησαν από τους συντρόφους τους. Και 
στις δύο περιπτώσεις, οι Κλινικοί Ψυχολόγοι παρέχουν ψυχολογική στήριξη. Κατά το 2010 και 2011 δεν 
καταγράφεται οποιαδήποτε παραπομπή με ανάλογο αίτημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.471, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 21/2/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Στην Κύπρο σύμφωνα με τα αποτελέσματα έρευνας του Οργανισμού Νεολαίας και του Ινστιτούτου 
Αναπαραγωγικής Ιατρικής, 2006, ο μέσος όρος έναρξης της σεξουαλικής δραστηριότητας κυμαίνεται στο 
15-16 ετών. Στην Ευρώπη, ποσοστό 25% των εφήβων ηλικίας 15 ετών είναι σεξουαλικά ενεργοί ενώ 
στην Αμερική το ποσοστό αυξάνεται στο 50% στην ίδια ηλικία. 

2. Σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, η σεξουαλικότητα αποτελεί μια κυρίαρχη έννοια της 
ανθρώπινης ύπαρξης και η σεξουαλική υγεία προϋποθέτει μια θετική προσέγγιση και σεβασμό στη 
σεξουαλικότητα και στις σχέσεις των ατόμων. Η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση και εκπαίδευση αποτελεί 
δικαίωμα κάθε ατόμου σε ένα σύγχρονο εκπαιδευτικό σύστημα Η σεξουαλική αγωγή, όπως 
αναπτύχθηκε στα πλαίσια του νέου αναλυτικού προγράμματος αγωγής υγείας, βασίστηκε στις 
προδιαγραφές όπως δίνονται από την Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας (2010), το Αμερικάνικο Συμβούλιο 
για Εκπαίδευση και Πληροφόρηση σε θέματα Σεξουαλικότητας (2004), τη ∆ιεθνή Ομοσπονδία 
Οικογενειακού Προγραμματισμού (2010) και τα ∆ιεθνή Πρότυπα για Σεξουαλική Αγωγή (2012). 

3. Το νέο αναλυτικό πρόγραμμα Αγωγής Υγείας περιλαμβάνει ξεχωριστή θεματική ενότητα «Οικογενειακός 
Προγραμματισμός, Σεξουαλική και Αναπαραγωγική Υγεία», η οποία ξεκινά από την Προδημοτική και 
εκτείνεται μέχρι τη Λυκειακή εκπαίδευση. Στα νέα αναλυτικά, το θέμα της σεξουαλικής αγωγής δεν 
περιορίζεται απλά στις σωματικές συνέπειες κάποιων συμπεριφορών, αλλά αντιμετωπίζει τη 
σεξουαλικότητα μέσα από τη φυσική, βιολογική, συναισθηματική και κοινωνική της διάσταση. 
Αναγνωρίζει και δέχεται ότι όλα τα άτομα είναι σεξουαλικά όντα και ασχολείται με την πρόληψη και 
αντιμετώπιση καταστάσεων σχετικών με τη σεξουαλική και αναπαραγωγική υγεία (βλ. WHO 2010, 
SECUS, 2004). Οι μαθητές έχουν την ευκαιρία να αναπτύξουν κριτική σκέψη για τους καθοριστικούς 
παράγοντες της σεξουαλικής συμπεριφοράς τους. 

4. Σήμερα στα σχολεία της Κύπρου δεν υπάρχει νομοθεσία για υποχρεωτική σεξουαλική αγωγή. Το 
μάθημα της σεξουαλικής αγωγής γίνεται όμως μέσα από προγράμματα αγωγής υγείας, στο μάθημα της 
βιολογίας και της οικιακής οικονομίας καθώς και με εξειδικευμένα προγράμματα που αφορούν τη 
σεξουαλική-διαφυλική αγωγή. Επιπλέον, αναπτύσσονται συστηματικές επιμορφώσεις που παρέχονται 
από τις υπηρεσίες στήριξης των σχολείων (Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας, Συμβουλευτική και 
Επαγγελματική Αγωγή). Σε όλα τα σχολεία Μέσης Γενικής και Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης υπάρχουν διορισμένοι σύμβουλοι οι οποίοι είναι κατάλληλα εκπαιδευμένοι και 
συνεργάζονται με τους εκπαιδευτικούς, με τις Επισκέπτριες Υγείας και τη Σχολίατρο. Η πληροφόρηση 
και η προσέγγιση είναι πολυθεματική και γίνονται παραπομπές σε ειδικούς όταν κριθεί απαραίτητο. 

5. Παράλληλα αναπτύσσονται προληπτικά προγράμματα και παρεμβάσεις στα σχολεία τα οποία έμμεσα 
συμπεριλαμβάνουν θέματα σεξουαλικότητας. Η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας συχνά συμμετέχει 
σε διαλέξεις, επιμορφώσεις, βιωματικά εργαστήρια και άλλες παρεμβάσεις στα σχολεία (που 
συμπεριλαμβάνουν μαθητές, εκπαιδευτικούς και γονείς) με θέματα που αφορούν τη σεξουαλικότητα, 
όπως ανεπιθύμητες εγκυμοσύνες, προφυλάξεις και γενικότερα θέματα εφηβείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.472, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 21/2/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Παρά το γεγονός ότι δεν υπάρχουν σήμερα στατιστικά δεδομένα ή επιδημιολογικές έρευνες στο 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού που να αναφέρονται στις ανεπιθύμητες εγκυμοσύνες στα σχολεία, οι 
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Υπηρεσίες στήριξης εντός του σχολικού συστήματος (Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας, Υπηρεσία 
Συμβουλευτικής Αγωγής) βρίσκονται αντιμέτωπες με το σοβαρό αυτό πρόβλημα που αφορά σχεδόν 
αποκλειστικά τη Μέση και Τεχνική εκπαίδευση. Στην καθημερινή πρακτική τους στα σχολεία, οι 
εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι χειρίζονται περιπτώσεις ανεπιθύμητων εγκυμοσύνων που παραπέμπονται 
κοντά τους είτε από την οικογένεια, το σχολείο ή άλλες υπηρεσίες (υπηρεσίες κοινωνικής ευημερίας, 
υπηρεσίες ψυχικής υγείας κλπ). 

2. Οι υπηρεσίες στήριξης σε συνεργασία με το σχολείο και την οικογένεια χειρίζονται τα περιστατικά που 
τους παραπέμπονται σε ατομικό επίπεδο, παρέχοντας συμβουλευτική καθοδήγηση και θεραπεία. Τα 
προβλήματα αυτά συχνά μπορεί να έχουν σοβαρές αρνητικές επιπτώσεις στην ψυχική υγεία των 
ανηλίκων και χρήζουν συστηματικής καθοδήγησης και στήριξης σε πολλά επίπεδα. Στο επίπεδο του 
σχολείου οι εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι σε συνεργασία με τους συμβούλους και τους εκπαιδευτικούς 
χειρίζονται ατομικά τις περιπτώσεις και παρέχουν την κατάλληλη βοήθεια στα άτομα που τη χρειάζονται 
και τις οικογένειες τους. Ταυτόχρονα, αναπτύσσονται διάφορα προγράμματα στα σχολεία με στόχο την 
πρόληψη του φαινομένου τόσο στη ∆ημοτική όσο και στη Μέση εκπαίδευση. Τα προγράμματα αυτά 
αναφέρονται έμμεσα στα προβλήματα ανεπιθύμητων εγκυμοσύνων αφού εκπαιδεύουν τους μαθητές να 
αντιστέκονται, να αναπτύσσουν κατάλληλες άμυνες, να δημιουργούν θετική εικόνα για τον εαυτό τους και 
να εμπιστεύονται τις δυνατότητες τους. 

3. Η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας συχνά συμμετέχει σε διαλέξεις και επιμορφώσεις στα σχολεία 
που συμπεριλαμβάνουν μαθητές, εκπαιδευτικούς και γονείς με θέματα που αφορούν τη σεξουαλικότητα 
και γενικότερα θέματα εφηβείας. 

4. Το μάθημα της σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης πρόκειται να ενταχθεί στα νέα αναλυτικά προγράμματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.531, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου ∆ίπλαρου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα σε συνέχεια επιστολών σας με ημερομηνία 28/8/2012 και 1/03/2012, 
σχετικά με την ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.531, ημερομηνίας 28/2/2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ευθύμιου ∆ίπλαρου και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (ΥΠΠ), εφαρμόζοντας τον περί Ιδιωτικών Σχολείων και Ιδιωτικών 
Φροντιστηρίων Νόμο (1971-2012), εξετάζει προσεκτικά κάθε καταγγελία για την παράνομη λειτουργία 
ιδιωτικών σχολείων. Στη συνέχεια παραπέμπει τις υποθέσεις στην Αστυνομία, η οποία και φέρει την 
ευθύνη της περαιτέρω διερεύνησης και της παραπομπής στη δικαιοσύνη κάθε παράνομης 
δραστηριότητας. 

2. Η λειτουργία παράνομων ιδιωτικών σχολείων στην περιοχή της Πάφου έχει απασχολήσει εκτενώς το 
Υπουργείο Παιδείας. Είναι γεγονός ότι κατά τη διάρκεια των τελευταίων χρόνων έχει αυξηθεί δραματικά 
στην περιοχή ο αριθμός των μη Κύπριων μαθητών, οι οποίοι στην πλειοψηφία τους προέρχονται από το 
Ηνωμένο Βασίλειο. Καθώς οι μαθητές αυτοί δεν κατέχουν την ελληνική γλώσσα, αλλά και δεδομένου του 
ότι σε πολλές περιπτώσεις οι γονείς τους επιλέγουν ως προσωρινό τόπο διαμονής τους την Κύπρο, 
αντιμετωπίζουν προβλήματα στην ένταξή τους στο κυπριακό σχολείο, παρόλο που έχουν διαμορφωθεί 
ειδικά προγράμματα από το υπουργείο. Για αυτό το λόγο και αναζητούν αγγλόφωνα σχολεία για τη 
φοίτηση των παιδιών τους και επιλέγουν σε κάποιες περιπτώσεις εν γνώσει τους μη εγκεκριμένα 
σχολεία. 

3. Κατάλογος των εγκεκριμένων ιδιωτικών σχολείων είναι αναρτημένος στην ιστοσελίδα του ΥΠΠ, από 
όπου μπορούν όλοι οι ενδιαφερόμενοι να ενημερωθούν αναφορικά με τη φοίτηση των παιδιών τους. 

4. Όσον αφορά τη λειτουργία των παράνομων ιδιωτικών σχολείων, σε κάθε περίπτωση που το ΥΠΠ είχε 
πληροφόρηση για τη λειτουργία τους, ενήργησε αναλόγως. Συγκεκριμένα, λειτουργοί του ΥΠΠ 
πραγματοποίησαν επιτόπιες επισκέψεις στην Πάφο και Λεμεσό για τη διαπίστωση της παρανομίας και 
για να προβούν στις απαραίτητες συστάσεις προς τους παρανομούντες. Σχετικά με τα παράνομα 
ιδιωτικά σχολεία σας ενημερώνουμε ως εξής: 

i. Το Ιδιωτικό Σχολείο με την ονομασία “EMBA PRIVATE SCHOOL EDUCATION CENTRE” που 
βρίσκεται στην Έμπα έχει κλείσει, όπως έχουμε πληροφορηθεί με το ηλεκτρονικό μήνυμα τους 
ημερομηνίας 9/9/2011. Το εν λόγω σχολείο έκλεισε επειδή δεν τηρούσε τις προϋποθέσεις του 
νόμου για ίδρυση και λειτουργία Ιδιωτικού Σχολείου, αφού προηγουμένως είχε σταλεί από το 
Υπουργείο Παιδείας ενημερωτική επιστολή στον Αρχηγό Αστυνομίας για να προβούν στις δικές 
τους ενέργειες. 

ii. Το ιδιωτικό σχολείο με την ονομασία «Ι∆ΙΩΤΙΚΗ ΑΜΕΡΙΚΑΝΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΠΑΦΟΥ» (Νηπιαγωγείο, 
∆ημοτικό Σχολείο και Σχολείο Μέσης Εκπαίδευσης), έχει μεταστεγαστεί από τη σχολική χρονιά 
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2010-2011 στις νεόδμητες κτιριακές εγκαταστάσεις της σχολής στην Αχέλεια και υπέβαλε εκ νέου 
αιτήσεις για ίδρυση και λειτουργία. Τους δόθηκε προθεσμία για να υποβάλουν τα πιστοποιητικά, 
που αφορούν τις κτιριακές εγκαταστάσεις του σχολείου και όλα τα απαραίτητα στοιχεία και 
πιστοποιητικά για διευθέτηση των υπόλοιπων εκκρεμοτήτων μέχρι τις 31/12/2012. Σε διαφορετική 
περίπτωση τους προειδοποιήσαμε ότι θα γίνει καταγγελία στην Αστυνομία και θα ενημερωθεί το 
κοινό. 

iii. Το ιδιωτικό σχολείο με την ονομασία «THE RED DRAGON PRIVATE SCHOOL» (Νηπιαγωγείο, 
∆ημοτικό Σχολείο και Σχολείο Μέσης Εκπαίδευσης) στη Λεμεσό, δεν λειτουργεί πλέον. 
Λειτουργούσε χωρίς τις νόμιμες άδειες, για αυτό αφού είχαν εξαντληθεί όλα τα περιθώρια 
καταγγέλθηκε στην Αστυνομία. 

iv. Το ιδιωτικό σχολείο με την ονομασία «HIGHGATE PRIVATE SCHOOL» (Σχολείο Μέσης 
Εκπαίδευσης) στους Αγίους Τριμιθιάς κατά την διάρκεια της σχολικής χρονιάς, 2009-2010, 
ανέστειλε την λειτουργία του και επανήλθε με νέα αίτηση. Τους δόθηκε προθεσμία για να 
υποβάλουν τα πιστοποιητικά, που αφορούν τις κτιριακές εγκαταστάσεις του σχολείου μέχρι τις 
31/12/2012. Σε διαφορετική περίπτωση τους προειδοποιήσαμε ότι θα γίνει καταγγελία στην 
Αστυνομία και θα ενημερωθεί το κοινό. 

ν.  Το ιδιωτικό σχολείο με την ονομασία «PRIVATE SCHOOL TLC» (∆ημοτικό Σχολείο και Σχολείο 
Μέσης Εκπαίδευσης) στην Πέγεια λειτουργεί χωρίς τις νόμιμες άδειες, γι’ αυτό και έχει σταλεί από 
το Υπουργείο Παιδείας ενημερωτική επιστολή στον Αρχηγό Αστυνομίας. Σύμφωνα με επιστολή 
της Αστυνομίας, ημερομηνίας 4/1/2012, “σχηματίστηκε ποινικός φάκελος και αναμενόταν να 
διαβιβαστεί για ποινική δίωξη”. Το σχολείο υπέβαλε το Φεβρουάριο του 2012 αίτηση για ίδρυση 
Νηπιαγωγείου, ∆ημοτικού Σχολείου και Σχολείου Μέσης Εκπαίδευσης σε νέο χώρο, η οποία 
εξετάζεται. 

vi. Το ιδιωτικό σχολείο με την ονομασία “PRIVATE SCHOOL ST. PIRAN PEYIA LTD”, πρώην “ST. 
GEORGE” (Νηπιαγωγείο, ∆ημοτικό Σχολείο και Σχολείο Μέσης Εκπαίδευσης) στην Πέγεια, 
λειτουργούσε χωρίς τις νόμιμες άδειες, για αυτό και έχει σταλεί από το Υπουργείο Παιδείας 
ενημερωτική επιστολή στον Αρχηγό Αστυνομίας. Σύμφωνα με επιστολή της Αστυνομίας, 
ημερομηνίας 4/1/2012, “σχηματίστηκε ποινικός φάκελος και η υπόθεση ήταν ορισμένη στο 
Επαρχιακό ∆ικαστήριο Πάφου στις 20/2/2012 για επιδότηση κλήσης”. 

Το ΥΠΠ ενημερώθηκε με επιστολή της δικηγόρου, ημερομηνίας 11/5/2012, του υπό ίδρυση 
Ιδιωτικού Σχολείου St. Piran Ltd, πρώην St. George ότι, το σχολείο δεν λειτουργεί πλέον. 

vii.  Το ιδιωτικό σχολείο με την ονομασία “SILVERLINE PRIVATE SCHOOL” (Νηπιαγωγείο, ∆ημοτικό 
Σχολείο και Σχολείο Μέσης Εκπαίδευσης) στο Τραχώνι, το οποίο είναι νέο σχολείο, υπέβαλε το 
Φεβρουάριο του 2012 αίτηση για ίδρυση Νηπιαγωγείου, ∆ημοτικού Σχολείου και Σχολείου Μέσης 
Εκπαίδευσης, η οποία εξετάζεται. 

5. Σε σχέση με τα παραπάνω σχολεία, αντιλαμβάνεστε ότι, καθώς πρόκειται για παράνομα σχολεία, δεν 
έχουμε πρόσβαση στα στοιχεία που αφορούν τους μαθητές που φοιτούν στα σχολεία αυτά. Το γεγονός 
ότι η συντριπτική πλειοψηφία των μαθητών αυτών ανήκουν σε οικογένειες με μη κυπριακή ιθαγένεια 
δυσχεραίνει ακόμα περισσότερο τη δυνατότητα εντοπισμού τους και ενημέρωσής τους για την 
εκπαίδευση που λαμβάνουν στα παράνομα ιδιωτικά σχολεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.611, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.611 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 22.3.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

 Η καθαριότητα του Τ/Κ κοιμητηρίου της κοινότητας Αγίας Βαρβάρας της Επαρχίας Πάφου έχει γίνει από 
τα συνεργεία του Κλάδου ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών και η δαπάνη για την κατασκευή του περιτειχίσματος του 
εν λόγω Τ/Κ κοιμητηρίου έχει συμπεριληφθεί στις προτάσεις ∆απανών του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών της 
Επαρχίας Πάφου για το έτος 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.691, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου ∆ίπλαρου 

«1o ∆ημοτικό Σχολείο Τραχωνίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 9.4.2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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α) Η κατασκευή υποστέγου περιλήφθηκε στο σχεδιασμό για την γενική αναβάθμιση των κτιρίων του 
σχολείου και έχει υλοποιηθεί. 

β) Το αίτημα αφορά την ανέγερση πρόσθετου στεγάστρου στο αίθριο του σχολείου, κατασκευή που δεν 
κρίνεται αναγκαία. 

γ) Η ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης περιλαμβάνεται στο ειδικό πρόγραμμα για ανέγερση τέτοιων 
αιθουσών στα σχολεία. ∆υστυχώς λόγω της οικονομικής κρίσης η υλοποίηση του έργου αυτού θα 
καθυστερήσει. 

δ) Στο σχολείο αυτό άρχισε ήδη η ανέγερση κτιρίου Νηπιαγωγείου σε αντικατάσταση των υφιστάμενων 
κτιρίων σε άλλο χώρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.718, ημερομηνίας 6 Απριλίου  2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.718, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερ. 18.4.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Η ερώτηση αφορά τη διαπλάτυνση τμήματος εγγεγραμμένου δημόσιου δρόμου στην Τσάδα μήκους 20μ. 
και πλάτους 6μ. περίπου, το οποίο έχει υψομετρική διαφορά 3μ. από τον υπόλοιπο δρόμο και για την 
υλοποίησή του είναι αναγκαία η κατασκευή τοίχου αντιστήριξης. 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Τσάδας εξασφάλισε τις έγγραφες συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων 
ιδιοκτητών και τις απόψεις του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως αναφορικά με το έργο και στη 
συνέχεια το αίτημα προωθήθηκε στον Επαρχιακό Μηχανικό Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, στην 
αρμοδιότητα του οποίου υπάγεται ο δρόμος. 

(γ) Οι εργασίες βελτίωσης έχουν ήδη ξεκινήσει από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και αναμένεται να 
συμπληρωθούν μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.756, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας, με ημερομηνίες 26 Απριλίου 2012 και 27 Σεπτεμβρίου 2012, 
αντίστοιχα, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στην περιοχή της Λίμνης Παραλιμνίου διεξάγονται κάποιες ασκήσεις της Εθνικής Φρουράς μικρής 
έκτασης χωρίς πραγματικά πυρά. Οι εν λόγω ασκήσεις διεξάγονται όταν δεν υπάρχει νερό στην περιοχή 
και όταν το επιτρέπουν οι καιρικές συνθήκες. 

(β) Στην Λίμνη Παραλιμνίου δεν διεξάγονται οποιεσδήποτε βολές. Η Εθνική Φρουρά διεξάγει βολές μόνο 
στους χώρους των Πεδίων Βολής και στη Λίμνη Παραλιμνίου δεν υπάρχει χώρος Πεδίου Βολής. 

(γ) Εξετάζεται άλλος κατάλληλος χώρος στην περιοχή ώστε αν είναι δυνατό να μην χρησιμοποιείται από την 
Εθνική Φρουρά η περιοχή της Λίμνης Παραλιμνίου. 

 Για οποιαδήποτε άλλη διευκρίνιση είμαστε στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.757, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.757, 
ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το άρθρο 3(1)(α) του Νόμου Ν. 19(Ι)/1992 για καταπολέμηση της ρύπανσης στους δημόσιους δρόμους 
προνοεί ότι «κάθε πρόσωπο που εναποθέτει, ρίπτει ή αφήνει ή ανέχεται ή επιτρέπει να εναποτίθενται, 
ρίπτονται ή αφήνονται σε δημόσιο δρόμο ή άλλο δημόσιο χώρο οποιεσδήποτε ακαθαρσίες, 
απορρίμματα, ρυπαρότητες, πέτρες, ξύλα, χαρτιά, φλούδες ή άλλα υπόλοιπα φρούτων, κενές φιάλες, 
κουτιά ή οποιαδήποτε άλλα άχρηστα αντικείμενα ή ουσίες, είναι ένοχο αδικήματος και σε περίπτωση 
καταδίκης υπόκειται σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τους έξι μήνες ή σε χρηματική ποινή που 
δεν υπερβαίνει τα 1.800 ευρώ» 

2. Περαιτέρω, ο υπό αναφορά Νόμος προνοεί ότι αντί της ποινικής δίωξης για την προαναφερόμενη 
παράβαση, είναι δυνατή και η εξώδικη ρύθμιση με την πληρωμή προστίμου ύψους 86 ευρώ. 



349 

 

3. Όσον αφορά το μάζεμα ξύλων ή άλλων αντικειμένων και το άναμμα τους κατά το βράδυ του Μεγάλου 
Σαββάτου, τούτο γίνεται αποκλειστικά και μόνο για αναβίωση του εθίμου του ανάμματος της 
λαμπρατζιάς. Σε τέτοιες περιπτώσεις, τα ∆ημοτικά/Κοινοτικά Συμβούλια, Εκκλησιαστικές Επιτροπές, 
Σχολικές Εφορίες κλπ, αναλαμβάνουν κοινή δράση, ούτως ώστε ενεργώντας συλλογικά να διατηρήσουν 
από τη μια τα ήθη και τα έθιμα του τόπου μας και από την άλλη να διασφαλίσουν την ασφάλεια και 
γαλήνη των πολιτών. Πέραν τούτου, τα ∆ημοτικά/Κοινοτικά Συμβούλια σε συνεργασία με την 
Πυροσβεστική Υπηρεσία, προεπιλεγούν τους χώρους όπου θα γίνει το άναμμα της λαμπρατζιάς, καθώς 
επίσης και το μέγεθος/όγκος της. 

4. Να σημειωθεί ότι ορίζονται συγκεκριμένα πρόσωπα τα οποία έχουν την ευθύνη/έλεγχο της λαμπρατζιάς, 
τα στοιχεία των οποίων δίδονται στην Αστυνομία και τα ∆ημοτικά/Κοινοτικά Συμβούλια, τα οποία έχουν 
σε ετοιμότητα εκσκαφείς και φορτηγά για απομάκρυνση ξύλων που μαζεύονται για το σκοπό αυτό, είτε 
σε χώρους που δεν καθορίστηκαν, είτε είναι τόσο πολλά που θέτουν σε κίνδυνο τη ζωή των πολιτών ή 
περιουσιών. 

5. Περαιτέρω αναφέρεται ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία καλείται και ανταποκρίνεται για την κατάσβεση σε 
σωρούς από ξύλα ή άλλα αντικείμενα κατά τη διάρκεια, ιδιαίτερα της Μεγάλης Εβδομάδας, όμως δεν 
έχει καμιά αρμοδιότητα για τη λήψη μέτρων σε τέτοιες περιπτώσεις. 

6. Τέλος, το Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του με αρ. φακ. 11.17.20 ημερ. 19.7.2012, αναφέρει ότι οι 
καύσεις οποιωνδήποτε αντικειμένων, εντός οποιωνδήποτε δημοτικών ορίων, συνιστούν αδίκημα βάσει 
των διατάξεων του άρθρου 124(1Α), του περί ∆ήμων Νόμου, για το οποίο προβλέπεται χρηματική ποινή 
που δεν υπερβαίνει τα €860 ή ποινή φυλάκισης για περίοδο που δεν υπερβαίνει τους τρεις μήνες ή και 
οι δύο ποινές μαζί. Εντούτοις, η συσσώρευση ξύλων και άλλων αντικειμένων από μόνη της, δεν 
αποτελεί αδίκημα που θα μπορούσε να διωχθεί, εκτός και αν συνδέεται με αδικήματα όπως εκείνα της 
κλοπής ή της οχληρίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.796, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης με αρ. 
23.06.010.01.796, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 10.5.2012, και 
σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά αιτήματα του ∆ήμου Σωτήρας που αφορούν το Συνοικισμό 
Αυτοστέγασης και τον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων: 

(α)  Τα υφιστάμενα πεζοδρόμια του Συνοικισμού Αυτοστέγασης βρίσκονται σε καλή κατάσταση και δεν 
χρήζουν επιδιόρθωσης. 

(β) Λαμβάνοντας υπόψη τις περιορισμένες διαθέσιμες πιστώσεις για σκοπούς εκσυγχρονισμού και 
αναβάθμισης των δημόσιων χώρων πρασίνου /πλατειών, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως θα είναι 
δυνατό να εξετάσει σχετική συγκεκριμένη εισήγηση του ∆ήμου, αφού υποβληθεί σχετικό κοστολόγιο. 

(γ) Η διαδικασία εγγραφής των δρόμων στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων προωθείται από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας στα πλαίσια έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας των οικιών και αναμένεται να 
ολοκληρωθεί σύντομα. 

(δ) ∆εν υπάρχουν διαθέσιμες πιστώσεις από το Προϋπολογισμό 2012, για να παραχωρηθούν στο ∆ήμο 
Σωτήρας για την καθαριότητα των ελεύθερων δημόσιων χώρων του Οικισμού Στέγασης 
Εκτοπισθέντων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.814, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα που 
αφορά την ανάπλαση της αυλής του Λυκείου Παλλουριώτισσας και σας πληροφορώ ότι το έργο ανάπλασης 
έχει συμπεριληφθεί στους προϋπολογισμούς του 2013. Αναμένεται ότι το έργο θα αρχίσει το τέλος του 2012 και 
θα ολοκληρωθεί στις αρχές του 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.829, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.829 και ημερομηνία 14 Μαΐου 2012, που υποβλήθηκε 
από το Βουλευτή Λάρνακας κ. Τάσο Μητσόπουλο, σε σχέση με το διαχωρισμό οικοπέδων για οικογένειες με 
χαμηλά εισοδήματα στην κοινότητα Αβδελλερού, και σας πληροφορώ ότι, σύμφωνα με την Επαρχιακή 



350 

 

∆ιοίκηση Λάρνακας, στην κοινότητα Αβδελλερού έχουν διαχωριστεί μέχρι σήμερα 35 οικόπεδα στα πλαίσια του 
Σχεδίου διαχωρισμού και διάθεσης οικοπέδων σε χαμηλά αμειβόμενες οικογένειες. 

2. Τα εν λόγω οικόπεδα παραχωρήθηκαν ήδη σε ισάριθμες οικογένειες με βάση τις πρόνοιες του ίδιου 
Στεγαστικού Σχεδίου καθώς επίσης και του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου που εφαρμόζεται στην Κοινότητα. 

3. Μετά από νέο αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αβδελλερού η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας έχει 
προωθήσει την διαδικασία για διαχωρισμό 35 νέων οικοπέδων στην κοινότητα Αβδελλερού. Η έναρξη των 
κατασκευαστικών έργων του διαχωρισμού έχει αρχίσει και οι σχετικές εργασίες βρίσκονται υπό εξέλιξη. Έχουν 
ήδη κατασκευαστεί τα χωματουργικά και αναμένεται ότι σύντομα θα αρχίσει η τοποθέτηση των λίνιων και η 
υδροδότηση των οικοπέδων. 

4. Ο Έπαρχος Λάρνακας έχει προβεί σε ανακοινώσεις για τη διάθεση των οικοπέδων. Σχετικά, έχει 
ενημερωθεί και το Κοινοτικό Συμβούλιο Αβδελλερού. Η προθεσμία για υποβολή αιτήσεων διήρκησε από τις 8 
Ιουνίου 2012 μέχρι τις 8 Αυγούστου 2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.869, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με ημερομηνία 31ης Μαΐου 2012, και σας 
πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει αποστείλει επιστολή στις 24 Απριλίου 2012 στην 
∆ιευθύντρια του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης με Αναπηρίες στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων εκφράζοντας την προθυμία να ανταποκριθεί θετικά στο αίτημα τους για διοργάνωση 
εκπαιδευτικού προγράμματος νοηματικής γλώσσας, το οποίο θα απευθύνεται σε δημόσιους λειτουργούς 
νευραλγικών υπηρεσιών για τα άτομα με ακουστικά προβλήματα, για σκοπούς καλύτερης επικοινωνίας και 
εξυπηρέτησής τους. 

 Έκτοτε δεν είχαμε οποιαδήποτε άλλη ενημέρωση από το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.884, ημερομηνίας  28 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.884 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 5.6.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η χρησιμοποίηση Τ/Κ γης για την επέκταση του κοιμητηρίου της κοινότητας 
Αγγλισίδων εμπερικλείει τόσο πολιτικά όσο και συνταγματικά θέματα και ως εκ τούτου η κοινότητα είναι 
σκόπιμο να μελετήσει τη δυνατότητα εξεύρεσης άλλης κατάλληλης γης για το συγκεκριμένο σκοπό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.917, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια επιστολής σας ημερομηνίας 6/9/2012 σας ενημερώνω 
για τα εξής: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού εξετάζει αιτήσεις για παραχώρηση χορηγίας προς ∆ήμους και 
Κοινότητες για τη δημιουργία κτιριακών εγκαταστάσεων που αποτελούν έργα πολιτιστικής υποδομής με 
βάση τις πρόνοιες του Σχεδίου Στήριξης των Τοπικών Αρχών για τη ∆ημιουργία Έργων Πολιτιστικής 
Υποδομής (Επισυναπτόμενο I). 

2. Το Σχέδιο θα αξιολογηθεί εντός του 2013, έτος κατά το οποίο λήγει, και θα αποφασιστεί η συνέχιση ή 
διακοπή του λαμβάνοντας υπόψη τη γενικότερη προσπάθεια για περισυλλογή των δημοσίων 
οικονομικών. 

3. Για αυτό και καμία νέα αίτηση δεν εξετάζεται στο πλαίσιο του Σχεδίου. Εντός του τρέχοντος έτους και του 
επόμενου αναμένεται η ολοκλήρωση έργων πολιτιστικής υποδομής τα οποία είχαν εγκριθεί στο πλαίσιο 
του Σχεδίου στο παρελθόν.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.948, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου 
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«∆ημοτικό Σχολείο Χοιροκοιτίας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 15/6/2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το σχολείο διαθέτει την ελάχιστη αναγκαία αθλητική υποδομή (μικρό γήπεδο ποδοσφαίρου και γήπεδο 
καλαθόσφαιρας). 

 Το Υπουργείο συναίνεσε και προώθησε την απαλλοτρίωση γειτονικού τεμαχίου γης το οποίο 
διαχωρίζεται από το σχολικό χώρο με δρόμο με σκοπό την κατασκευή από την Κοινότητα κοινοτικού γηπέδου 
το οποίο θα χρησιμοποιείται και από το σχολείο. Η απαλλοτρίωση καθυστέρησε και επειδή η κοινότητα 
απαιτούσε απαλλοτρίωση μεγαλύτερου τεμαχίου. 

 Με τα σημερινά οικονομικά δεδομένα δεν είναι δυνατό να προωθηθεί η απαλλοτρίωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.954, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. 23.06.010.01.954 ημερ. 15/6/2012 για τη πιο πάνω Ερώτηση, 
και σας πληροφορώ ότι κατόπιν σχετικού αιτήματος του Κοινοτικού Συμβουλίου Γεράσας έχει ήδη 
παραχωρηθεί από την 1/6/2010, στο Κοινοτικό Συμβούλιο Γεράσας το παλαιό ∆ημοτικό σχολείο με «Άδεια 
Χρήσης», αφού προηγήθηκε σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 67.480 ημερ. 17/7/2008, 
για να στεγασθούν τα Κοινοτικά γραφεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1058, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2012, για το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω: 

1. Σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία που λαμβάνουμε, ο προϋπολογισμός του Tempus είναι, για το 2012, 
ύψους 89.40 εκατομμύριων ευρώ και για το 2013 αναμένεται να είναι ύψους 82.65 εκατομμύριων ευρώ. 
To TEMPUS παρέχει στήριξη σε κοινοπραξίες ιδρυμάτων που συμμετέχουν (α) σε Κοινά Έργα τα οποία 
βασίζονται σε πολυμερείς συνεργασίες μεταξύ των ιδρυμάτων που αποσκοπούν στη βελτίωση των 
ιδρυμάτων στις συνεργαζόμενες χώρες, και (β) σε εφαρμογή ∆ιαρθρωτικών Μέτρων με τα οποία 
επιδιώκεται η μεταρρύθμιση των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων και συστημάτων, σε εθνικό επίπεδο, στις 
συνεργαζόμενες χώρες. Επίσης στηρίζονται και Συμπληρωματικά Μέτρα τα οποία καλύπτουν δράσεις 
διάχυσης και πληροφόρησης και είναι δράσεις που κυρίως εξυπηρετούν τα Εθνικά Γραφεία TEMPUS 
στις συνεργαζόμενες χώρες και των εμπειρογνωμόνων σε θέματα μεταρρύθμισης της τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης (H.E.R.E.). Την επιχορήγηση λαμβάνει το συντονιστικό ίδρυμα και ανάλογα με τις δράσεις, 
κατανέμει χορηγίες στα συνεργαζόμενα ιδρύματα απευθείας. Μέχρι τώρα κυπριακά ιδρύματα είχαν 
επιλεγεί ως συνεργαζόμενα, αλλά πληροφορίες οικονομικού περιεχομένου δεν κοινοποιούνται στο 
Υπουργείο από τα ιδρύματα. Συνεπώς το Υπουργείο δεν είναι σε θέση να γνωρίζει τα ποσά τα οποία 
έχουν διατεθεί σε κυπριακά ιδρύματα. Συμπληρωματικά σας ενημερώνουμε ότι στο πλαίσιο της 5ης 

προκήρυξης για υποβολή αιτήσεων έχουν υποβληθεί 14 αιτήσεις στις οποίες συμμετέχουν κυπριακά 
ιδρύματα. Τα αποτελέσματα ανακοινωθήκαν ήδη στα εμπλεκόμενα ιδρύματα και σύντομα θα 
ενημερωθούμε αναλυτικά. 

2. To Erasmus Mundus στοχεύει στην ενίσχυση της ποιότητας της Ευρωπαϊκής ανώτερης εκπαίδευσης 
και στην προώθηση της διαπολιτισμικής κατανόησης μέσω συνεργασίας με τρίτες χώρες. Το 
πρόγραμμα άρχισε τη λειτουργία του τον Ιανουάριο του 2004 ενδυναμώνοντας τη συνεργασία των 
ευρωπαϊκών ιδρυμάτων μεταξύ τους, αλλά και μεταξύ αντίστοιχων ιδρυμάτων τρίτων χωρών και 
υποστηρίζοντας υψηλής ποιότητας προγράμματα επιπέδου Μάστερ και ∆ιδακτορικού. Οι επιχορηγήσεις 
του Erasmus Mundus καλύπτουν κυρίως την κινητικότητα μεταπτυχιακών φοιτητών και ακαδημαϊκών 
προς τα ευρωπαϊκά ιδρύματα αλλά και στα ιδρύματα τρίτων χωρών. Πολύ μικρό ποσοστό του 
προϋπολογισμού, το οποίο παραχωρείται στο συντονιστικό ίδρυμα, καλύπτει δαπάνες οργάνωσης του 
προγράμματος. Το πρόγραμμα είναι πολύ ανταγωνιστικό και η επιλογή των κοινοπραξιών είναι ιδιαίτερα 
δύσκολη. Αξίζει να σημειωθεί ότι για το 2012-2013 υπήρξαν 177 αιτήσεις κοινοπραξιών και επιλέγηκαν 
30, από τις οποίες οι 15 ήσαν υφιστάμενες κοινοπραξίες. 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ως Εθνική ∆ομή της Κύπρου στο πρόγραμμα Erasmus Mundus, 
ενθαρρύνει τη συμμετοχή ιδρυμάτων της Κύπρου στο πρόγραμμα Erasmus Mundus και γι’ αυτό 
συμμετέχει στα προγράμματα Erasmus Mundus Active Participation (EMAP) και Asia-Europe 
Mundus (ASEMUNDUS), τα οποία χρηματοδοτούνται από την Ε.Ε. και συμμετέχουν σε αυτά Εθνικές 
∆ομές Κρατών Μελών. Ειδικότερα, το ΕΜΑΡ έχει σκοπό να βοηθήσει τα κράτη μέλη και ιδιαίτερα αυτά 
με τη λιγότερη ή μηδενική συμμετοχή στο Erasmus Mundus, να επιτύχουν συμμετοχή σε αυτό. Στις 



352 

 

δράσεις του έχουν εκπαιδευτεί σε θέματα ετοιμασίας και υποβολής αιτήσεων έξι υποψήφιες 
κοινοπραξίες από την Κύπρο, που δυστυχώς όμως είτε δεν υπέβαλαν αίτηση είτε δεν επιλέγηκαν. To 
ASEMUNDUS έχει ως στόχο να προβάλει το πρόγραμμα Erasmus Mundus στα Ιδρύματα Ανώτερης 
Εκπαίδευσης Ασιατικών χωρών και να προωθήσει τη συνεργασία και τις διασυνδέσεις μεταξύ 
Ιδρυμάτων Ανώτερης Εκπαίδευσης της Ευρώπης και της Ασίας, με την προώθηση πληροφοριακού 
υλικού για το Erasmus Mundus, με εκπαιδευτικές εκθέσεις και με την οργάνωση εξειδικευμένων 
σεμιναρίων επικοινωνίας με τη συμμετοχή προσωπικού από Ανώτερα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα Ευρώπης 
και Ασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1065, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.1065, ημερ. 16/7/2012 για το πιο πάνω θέμα 
και σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 10(4) των περί Σχολικών Εφορειών Νόμων 
«χωρίς την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου δεν μπορεί να αποκτηθεί, να εκποιηθεί, να επιβαρυνθεί ή να 
διατεθεί με οποιονδήποτε τρόπο οποιαδήποτε ακίνητη περιουσία». Με βάση αυτό το άρθρο έχει εγκριθεί από 
το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφαση του με Αρ. 71.015 ημερομηνίας 27/9/2010, η πώληση από το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Μοσφιλίου στον Αχιλλέα Αχιλλέως μέρους του τεμαχίου 444, που έχει εμβαδόν 21 τ.μ., σε 
τιμή πώλησης η οποία να μην είναι χαμηλότερη του ποσού των €850 όπως έχει καθορισθεί από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

2. Επομένως έχουν τηρηθεί από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού όλες οι νόμιμες διαδικασίες όπως ο 
νόμος ορίζει. 

3. Όσον αφορά τα υπόλοιπα θέματα της επιστολής σας αυτά δεν εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, αλλά στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών και του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Μοσφιλίου και επομένως δεν μπορούν να τύχουν απάντησης από το Υπουργείο τούτο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιάρλη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.062, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Φακ. Ερ. 23.06.010.02.062 και ημερομηνία 7 Σεπτεμβρίου 
2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας διαβιβάζω σχετική επιστολή της Γενικής Λογίστριας: 

 “Επιθυμώ ν’ αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. Υ.O.13.20.001 και ημερ. 19/9/2012 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για εθελοντική αποκοπή 10% επί των ακαθάριστων απολαβών 
των Κρατικών Αξιωματούχων έχει αναδρομική ισχύ από 1/4/2012. Η σχετική αποκοπή έγινε από τον μισθό του 
κάθε αξιωματούχου το μήνα Αύγουστο, 2012 μετά από υποβολή σχετικής επιστολής από τον καθένα στην 
οποία αναφέρει ότι αποδέχεται την αποκοπή από τις συνολικές απολαβές του ποσοστού 10% για την περίοδο 
από 1/4/2012 μέχρι 28/2/2013, συμπεριλαμβανομένου και του 13ου μισθού. 

 Το ποσό που έχει εξοικονομηθεί για την περίοδο από 4/2010, ημερομηνία από την οποία εφαρμόστηκε 
το μέτρο, μέχρι 8/2012 ανήλθε σε €423.133,79.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.087, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.02.87 και ημερ. 14/9/2012 και παραθέτω πιο 
κάτω την απάντηση με την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του αναφερόμενου Βουλευτή: 

 Το ζήτημα του χάσματος αμοιβών μεταξύ ανδρών και γυναικών βρίσκεται ανάμεσα στις προτεραιότητες 
της κυβέρνησης και ιδιαίτερα του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Για το σκοπό αυτό 
υλοποιείται από το 2010 το Έργο «∆ράσεις για Μείωση του Χάσματος Αμοιβών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών», 
ύψους 3 εκατ. ευρώ. Το Έργο συγχρηματοδοτείται κατά 70% από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο και η 
υλοποίηση του θα διαρκέσει μέχρι το 2015. 

 Η υλοποίηση του Έργου αναμένεται μεσοπρόθεσμα να επιδράσει με απτό και μετρήσιμο τρόπο στην 
επιτάχυνση του ρυθμού μείωσης του χάσματος αμοιβών μεταξύ ανδρών και γυναικών, αλλά και να συμβάλει 
καθοριστικά στην αντιμετώπιση των αιτιών που προκαλούν και συντηρούν το χάσμα. Για το λόγο αυτό, οι 
δράσεις που περιλαμβάνονται στο Έργο, που έχουν ήδη αρχίσει να υλοποιούνται, αφορούν παρεμβάσεις σε 
όλα τα επίπεδα. Συγκεκριμένα, το Έργο περιλαμβάνει σε γενικές γραμμές τις πιο κάτω δράσεις: 

1. Κατάρτιση και εξειδίκευση των επιθεωρητών Τμημάτων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και λειτουργών της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως σε ό,τι αφορά τη σχετική νομοθεσία και 
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ενίσχυση των δυνατοτήτων τους μέσω κατάλληλων εργαλείων, με στόχο τη δημιουργία ενός 
αποτελεσματικού μηχανισμού επιθεώρησης της εφαρμογής της ισομισθίας. Το Έργο προνοεί για την 
πραγματοποίηση 1000 επιθεωρήσεων μέχρι το 2015. 

2. Μελέτη για αύξηση της χρήσης της γονικής άδειας μέσω ενδεχόμενης παροχής σχετικού επιδόματος. 

3. Ανάπτυξη εργαλείου πιστοποίησης και δημιουργία Φορέα Πιστοποίησης Επιχειρήσεων για την 
εφαρμογή καλών πρακτικών για την ισότητα των φύλων στο εργασιακό περιβάλλον. 

4. Πραγματοποίηση τριμερούς συνεδρίου ανταλλαγής καλών πρακτικών μεταξύ κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, σχετικά με τη μείωση του χάσματος αμοιβών. 

5. Παροχή ειδικής επιμόρφωσης στους συμβούλους επαγγελματικού προσανατολισμού, στα σχολεία. 
Ενημέρωση και ευαισθητοποίηση όλων των εκπαιδευτικών πρωτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας 
εκπαίδευσης αλλά και πλείστων γονέων για το ζήτημα της καταπολέμησης του διαχωρισμού σε 
λεγόμενα «γυναικεία» και «αντρικά» επαγγέλματα. 

6. Εκδόσεις οδηγών, εγχειριδίων και διαδικτυακών εργαλείων αξιολόγησης των θέσεων εργασίας, για 
καθοδήγηση των εργοδοτών στα θέματα ίσης αμοιβής μεταξύ ανδρών και γυναικών. 

7. Συμβουλευτικές υπηρεσίες προς επιχειρήσεις για εξοικείωση της διευθυντικής τους ομάδας και των 
υπεύθυνων ανθρώπινου δυναμικού. 

8. Εκστρατείες ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης των συνδικαλιστών, των εργοδοτών, αλλά και 
γενικότερα της κυπριακής κοινωνίας σχετικά με το πρόβλημα του χάσματος αμοιβών. 

 Όπως γίνεται αντιληπτό, οι δράσεις του προωθούμενου Έργου επιδρούν σε ένα ευρύτερο φάσμα 
παραγόντων που συναρτώνται με το φαινόμενο που παρατηρείται, γι’ αυτό, έχω κάθε λόγο να πιστεύω ότι με 
την ολοκλήρωση τους θα συμβάλουν αποφασιστικά στη σταδιακή μείωση του χάσματος αμοιβών σε επίπεδα 
του μέσου όρου των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.096, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 13/9/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού συμμερίζεται απόλυτα τον προβληματισμό σε σχέση με την 
εφαρμογή ενός προγράμματος ανακύκλωσης των βιβλίων που θα ισχύσει σε παγκύπρια βάση. Στο παρόν 
στάδιο αυτό δεν έχει καταστεί κατορθωτό λόγω πολλών παραγόντων που εντοπίζονται κυρίως στην 
περιορισμένη δυνατότητα των εμπλεκομένων μερών να ανταποκριθούν επαρκώς σε μια τέτοια εισήγηση. 
Παρόλα ταύτα, ως Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προτιθέμεθα να εξετάσουμε ενδελεχώς το συγκεκριμένο 
ζήτημα και να προτείνουμε συγκεκριμένες εισηγήσεις για την αντιμετώπιση του, όπως άλλωστε έχει προωθήσει 
σε εκτεταμένη κλίμακα το θέμα της ορθολογιστικής διαχείρισης των απορριμμάτων, με έμφαση τη μείωση, την 
επαναχρησιμοποίηση και την ανακύκλωση χαρτιού στα σχολεία. Συγκεκριμένα από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, έχουν προωθηθεί τα πιο κάτω: 

1. Στο πλαίσιο της εφαρμογής των νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων, μέσα από το Πρόγραμμα Σπουδών 
της Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης - Εκπαίδευσης για την Αειφόρο Ανάπτυξη προωθείται η ανακύκλωση, 
καθώς και η προστασία του περιβάλλοντος. Πολλά σχολεία οργανώνουν διάφορες δραστηριότητες και 
προγράμματα για ενίσχυση της περιβαλλοντικής συνείδησης των μαθητών/τριών στο πλαίσιο των 
οποίων περιλαμβάνεται και η ανακύκλωση. Ήδη έξω από πολλά σχολεία τοποθετήθηκαν κάδοι 
ανακύκλωσης χαρτιού. 

2. Προωθείται σε συνεργασία με αρμόδιους οργανωμένους φορείς, πρόγραμμα ανακύκλωσης χαρτιού σε 
εκτεταμένη κλίμακα που θα καλύψει όλα τα δημόσια σχολεία της Κύπρου. 

3. Βιβλία τα οποία έχουν αναθεωρηθεί ή έχουν αντικατασταθεί και δε θα χρησιμοποιηθούν σε επόμενη 
σχολική χρονιά και τυχόν αποθέματα τους έμειναν στις σχολικές μονάδες ή την Αποθήκη του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού προωθούνται για ανακύκλωση. 

4. Για σκοπούς εξοικονόμησης κονδυλίων αριθμός τίτλων βιβλίων χρησιμοποιούνται σε περισσότερες από 
μία τάξεις και αυτά κρατούνται στο σχολείο, ώστε να δοθούν ξανά στους μαθητές σε επόμενη/ες τάξη/εις. 

5. Σε όλα τα εξώφυλλα των διδακτικών βιβλίων που εκδίδει η Υπηρεσία Ανάπτυξης Προγραμμάτων 
(Υ.Α.Π.) χρησιμοποιείται ανακυκλωμένο χαρτί.» 



354 

 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.126, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με αρ. ερ. 23.06.010.02.126 ημερομηνίας 
25 Σεπτεμβρίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, σε ό,τι αφορά το ερώτημα του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, για το ενδεχόμενο εισαγωγής μαθημάτων στα σχολεία που να 
αφορούν στην ασφαλή χρήση του ποδηλάτου στο δρόμο: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, λαμβάνοντας υπόψη το μερίδιο ευθύνης το οποίο του αναλογεί 
σε ό,τι αφορά στην Οδική Ασφάλεια και Κυκλοφοριακή Αγωγή, προχώρησε στις ακόλουθες ενέργειες: 

- Εισαγωγή του γνωστικού αντικειμένου της «Αγωγής Υγείας» σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης από 
τη σχολική χρονιά 2011-2012 και εφαρμογή του αντίστοιχου Αναλυτικού Προγράμματος, το οποίο έχει 
ήδη τύχει διεθνούς διάκρισης και περιλαμβάνει ξεχωριστούς δείκτες που αφορούν στην Οδική Ασφάλεια 
και Κυκλοφοριακή Αγωγή. Να σημειωθεί ότι η εν λόγω πρακτική αποτελεί την πλέον ενδεδειγμένη 
προληπτική διαδικασία στο χώρο της εκπαίδευσης για την αντιμετώπιση αριθμού κοινωνικών 
προβλημάτων τα οποία σχετίζονται με την επικίνδυνη οδική συμπεριφορά, τη βία, την παραβατικότητα 
κλπ. 

- Χρήση του οδικού περιβάλλοντος της περιοχής του σχολείου από τους μαθητές. Το Αναλυτικό 
Πρόγραμμα Αγωγής Υγείας περιλαμβάνει συγκεκριμένους δείκτες επιτυχίας για πρακτική εξάσκηση και 
ασφαλή διακίνηση των μαθητών ως πεζών, επιβατών και ποδηλατιστών. Συγκεκριμένα, η κάθε σχολική 
μονάδα αξιολογεί το οδικό περιβάλλον της περιοχής του σχολείου, τις ιδιαίτερες ανάγκες μαθητών- 
εκπαιδευτικών-γονιών και με την ενεργό εμπλοκή τους επιλέγει τις κατάλληλες εφαρμογές που την 
εξυπηρετούν. Για παράδειγμα, οι σχολικές μονάδες, κοντά στις οποίες υπάρχει ποδηλατόδρομος ή 
συντρέχουν ασφαλείς συνθήκες για τη χρήση ποδηλάτου, επικεντρώνονται στην εξάσκηση στην 
ποδηλασία και στη χρήση του ποδηλάτου από το σπίτι προς το σχολείο και αντίθετα. 

- Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε συνεργασία με την Αστυνομία Κύπρου και το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων, προχωρά στην εισαγωγή του πρωτοποριακού Προγράμματος «Περπατώ με 
ασφάλεια στην περιοχή του σχολείου μου» από τον Ιανουάριο 2013, στις Ε΄ και Στ΄ τάξεις του ∆ημοτικού 
Σχολείου. Η όλη δράση περιλαμβάνει διάλεξη από αστυνομικό και περίπατο στην περιοχή του σχολείου 
ο οποίος στοχεύει οι μαθητές να εντοπίσουν σημεία που είναι ασφαλή ή επικίνδυνα για τη διακίνηση 
πεζών, να διακινηθούν στο οδικό περιβάλλον του σχολείου με ασφάλεια (χρήση δεξιού πεζοδρομίου, 
διασταύρωση δρόμων από διαβάσεις και ασφαλή σημεία, σήματα κλπ) και τελικά να εφαρμόζουν μόνοι 
τους τις αρχές ασφαλούς διακίνησης. 

- Εισαγωγή της δράσης «Ποδηλατώ στο Σχολείο». Έχει εφαρμοστεί πιλοτικά σε ένα Γυμνάσιο κατά τη 
σχολική χρονιά 2011-2012, ενώ προγραμματίζεται η σταδιακή της εφαρμογή κυρίως σε σχολεία Μέσης 
Εκπαίδευσης, λόγω της ηλικιακής ωρίμανσης των παιδιών. Τα παιδιά ακολουθούν συγκεκριμένο 
πρόγραμμα εκπαίδευσης στην ποδηλασία, ποδηλατούν προς και από το σχολείο με τη συνοδεία 
εκπαιδευτών, για να είναι σε θέση τελικά να διακινούνται αυτόνομα προς και από το σχολείο τους. 

- Επισκέψεις παιδιών στο Πάρκο Κυκλοφοριακής Αγωγής. Ετησίως επισκέπτονται το Πάρκο 
Κυκλοφοριακής Αγωγής γύρω στα 350 σχολεία ∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης. 

- Ενίσχυση των σχολικών μονάδων σε θέματα Οδικής Ασφάλειας και Κυκλοφοριακής Αγωγής: παραγωγή 
και ανάρτηση στο διαδίκτυο σχετικού εκπαιδευτικού υλικού (http://www.moec.qov.cy/agogiygeias/), 
αποστολή σχετικού εκπαιδευτικού υλικού προς τα σχολεία («Κυκλοφορώ με ασφάλεια», «Κυκλοφορώ με 
ασφάλεια ως πεζός, ποδηλάτης, επιβάτης»), δωρεά 100 ποδηλάτων σε σχολεία των Ζωνών 
Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας με χορηγία του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων κλπ. 

- Στήριξη του προσωπικού των σχολικών μονάδων από τους Συμβούλους Αγωγής Υγείας, με επισκέψεις 
στα σχολεία για συζήτηση θεμάτων, επίλυση αποριών, εφαρμογή δραστηριοτήτων και αξιοποίηση 
εκπαιδευτικού υλικού, που αφορούν στην Οδική Ασφάλεια και Κυκλοφοριακή Αγωγή. 

- Εξειδικευμένη επιμόρφωση εκπαιδευτικών για την Οδική Ασφάλεια και Κυκλοφοριακή Αγωγή. 

- Συνεργασία με την Αστυνομία Κύπρου (Τμήμα Τροχαίας, Πάρκο Κυκλοφοριακής Αγωγής), το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων, το Ίδρυμα Γιώργος Μαυρίκιος, την Ομάδα Πρωτοβουλίας και άλλους φορείς 
για την εφαρμογή δράσεων Οδικής Ασφάλειας και Κυκλοφοριακής Αγωγής. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.129, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.02.129, ημερ. 28 Σεπτεμβρίου 2012 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσαρμογής στην Παγκοσμιοποίηση (ΕΤΠ) συστάθηκε με τον Κανονισμό 
1927/2006 για την περίοδο 2007-2013 με σκοπό να παράσχει ένα μέσο στήριξης στους εργαζόμενους που 
απολύονται κατόπιν μεγάλων διαρθρωτικών αλλαγών στο εμπόριο που προκαλούνται λόγω 
παγκοσμιοποίησης και οι εν λόγω απολύσεις έχουν σημαντικό αρνητικό αντίκτυπο στην τοπική οικονομία. 

 Το ΕΤΠ μέσω συγχρηματοδότησης ενεργητικών μέτρων στήριξης της απασχόλησης στοχεύει στη 
διευκόλυνση της επανένταξης των ατόμων αυτών στην αγορά εργασίας. Το 2008, λόγω της 
χρηματοοικονομικής και πιστωτικής κρίσης, η Επιτροπή προέβηκε σε αναθεώρηση του Κανονισμού με 
επέκταση του πεδίου εφαρμογής του Ταμείου, ώστε να καλύψει και εργαζόμενους που απολύονται ως άμεση 
συνέπεια της εν λόγω κρίσης. Η αναθεώρηση αυτή είχε ισχύ από τον Μάιο του 2009 μέχρι τον ∆εκέμβριο του 
2011. 

 Η Κύπρος δεν έχει προβεί μέχρι σήμερα σε υποβολή αίτησης για χρηματοδότηση από το ΕΤΠ. Οι 
περιπτώσεις απολύσεων στην Κύπρο που θα μπορούσαν να τύχουν συγχρηματοδότησης από το ΕΤΠ, ήταν 
περιορισμένες. Εν τούτοις, είχε γίνει προσπάθεια σε συνεργασία με αρμόδιους φορείς για ετοιμασία πρότασης 
για συγχρηματοδότηση, που αφορούσε τις απολύσεις στην αεροπορική εταιρεία Eurocypria, κάτι που δεν 
κατέστη δυνατόν, αφού στην πορεία κάποιοι από τους απολυόμενους απορροφήθηκαν σε θέσεις 
απασχόλησης και κάποιοι συμμετείχαν σε προγράμματα/σχέδια που χρηματοδοτούνταν είτε από εθνικούς είτε 
από ευρωπαϊκούς πόρους, κυρίως από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο (ΕΚΤ). 

 Σημειώνεται ότι, για στήριξη των εργαζομένων που απολύονται ομαδικά όπως και για τους υπόλοιπους 
ανέργους, χρησιμοποιούνται προγράμματα και σχέδια που χρηματοδοτούνται είτε από κρατικούς, είτε από 
ευρωπαϊκούς πόρους στα πλαίσια εφαρμογής των Επιχειρησιακών Προγραμμάτων που συγχρηματοδοτούνται 
από το ΕΚΤ και το Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης (ΕΤΠΑ). Τέτοια προγράμματα/σχέδια 
αφορούν προγράμματα κατάρτισης/επανακατάρτισης, σχέδια επιδότησης θέσεων εργασίας, σχέδια επιδότησης 
της επιχειρηματικότητας, σχέδια αυτοεργοδότησης, σχέδιο ενίσχυσης της επιχειρηματικής καινοτομίας, καθώς 
και προγράμματα παροχής υπηρεσιών εξατομικευμένης προσέγγισης. 

 Βασικός λόγος προτίμησης των εν λόγω προγραμμάτων/σχεδίων είναι ότι υλοποιούνται σε συνεχή βάση 
και τα άτομα που απολύονται και γενικότερα οι άνεργοι μπορούν να επωφεληθούν άμεσα από αυτά. Επιπλέον, 
καλύπτουν ένα ικανοποιητικό εύρος αναγκών και συντείνουν σε ικανοποιητικό βαθμό στην επανένταξη των 
ατόμων αυτών στην απασχόληση, λαμβάνοντας υπόψη τις συνθήκες που επικρατούν στην οικονομία και 
ειδικότερα στην αγορά εργασίας τη δεδομένη περίοδο. Επίσης σημειώνεται ότι, τα προγράμματα που 
χρηματοδοτούνται από το ΕΚΤ στην περίπτωση της Κύπρου, τυγχάνουν ψηλότερου ποσοστού 
συγχρηματοδότησης σε σχέση με αυτό που προσφέρει το ΕΤΠ. 

 Τέλος επισημαίνεται ότι, με την τελευταία τροποποίηση του εν λόγω Κανονισμού, η οποία τέθηκε σε ισχύ 
από 1/1/2012, το ΕΤΠ χορηγεί χρηματοδοτική συνεισφορά στις περιπτώσεις μαζικών απολύσεων που 
προκαλούνται ως αποτέλεσμα μεγάλων διαρθρωτικών αλλαγών στο εμπόριο που προκαλούνται μόνο λόγω 
παγκοσμιοποίησης. Οι περιπτώσεις των ομαδικών απολύσεων ως αποτέλεσμα της χρηματοοικονομικής και 
πιστωτικής κρίσης δεν είναι επιλέξιμες στο πλαίσιο του ΕΤΠ.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε σήμερα… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ε, τζιαι περιμένετε να ακούσετε είντα θέμα ένʼ πον ʼνα συζητήσουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο, πριν 
αρχίσετε να φεύκετε!  «Η αναγκαιότητα στήριξης των μικρομεσαίων επιχειρήσεων».  ∆ύο θα μιλήσουν σήμερα, 
ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ακολούθως ο κ. Άγγελος Βότσης του 
∆ημοκρατικού Κόμματος.   

 Παρακαλώ τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα το οποίο βρίσκεται ενώπιόν σας προς συζήτηση είναι ένα θέμα το οποίο το βρίσκεται 
καθημερινά ενώπιόν σας, αλλά πολύ περισσότερο φτάνει και στο συναίσθημα και στα αυτιά σας η κραυγή 
αγωνίας που εκπέμπουν καθημερινά οι επαγγελματίες, οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, αυτοί που βρέθηκαν στη 
δίνη μίας πρωτοφανούς οικονομικής κρίσης, αλλά και πολλών άστοχων κυβερνητικών χειρισμών όσον αφορά 
τη διαχείριση και ευρύτερα τη στήριξη, υποστήριξη και ενίσχυση αυτού του τομέα της οικονομίας.   
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 Πόσες φορές από τούτο εδώ το βήμα, αλλά και από άλλα βήματα δεν ηκούσθη από όλους μας ότι οι 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις αποτελούν τουλάχιστον θεωρητικά τη ραχοκοκαλιά της οικονομίας, αλλά ταυτόχρονα 
αποτελούν και την ατμομηχανή για την ανάπτυξη και για την επανεκκίνηση αυτής της οικονομίας;  Γιατί 
πιστεύω ότι -αν πιστεύουν κάποιοι στην επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας- τούτη δεν μπορεί να καταστεί 
δυνατή, εάν δεν υπάρξει ενίσχυση και εκκίνηση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Γνωρίζετε πολύ καλά ότι 
καθημερινά καταγράφεται μέσα από τα γεγονότα της οικονομίας όχι η αύξηση των μικρομεσαίων επιχειρήσεών 
μας, αλλά η καθημερινή αποψίλωση, η συρρίκνωσή τους και η απίσχναση του μικρομεσαίου τομέα της 
οικονομίας, που τούτο από μόνο του αποτελεί δείγμα ότι η οικονομία μας βρίσκεται σε τραγικά οικονομικά 
αδιέξοδα.   

 Οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις δεν είναι όρος οικονομικά αδιευκρίνιστος και απροσδιόριστος.  Είναι όρος 
στον οποίο ενέκυψε και η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και όλες οι οικονομίες του κόσμου, γιατί θεωρούν ότι χωρίς 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις δεν μπορείς να έχεις υγιή οικονομία, δεν μπορείς να έχεις ανάπτυξη, δεν μπορείς να 
έχεις οικονομική μεγέθυνση.  Είναι γιʼ αυτό που εμείς θεωρούμε ως πρωταρχικής αξίας και σημασίας την 
εγγραφή και συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής, γιατί είναι ζωτικής αξίας και σημασίας.  
Ενώ καθημερινά ακούετε και ακούμε τις συζητήσεις που γίνονται με την τρόικα… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λευτέρη, συγγνώμη.   

 Λευτέρη, κάμε διακοπή να ακούσεις είντα μʼ που γίνεται.  Κανένας εν ακούει!  Ούλλοι κουβεντιάζουν! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ ησυχία!  Να μην αναγκαστώ να πάρω μέτρα σύμφωνα με τους κανονισμούς.  
Μιλά ένας συνάδελφός σας.  Θα θέλατε κι εσείς να μιλάτε και κανένας να μεν σας ακούει; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εγώ χαίρομαι ιδιαίτερα για την πληθυσμιακή πυκνότητα της αριστεράς αυτή τη στιγμή στη Βουλή, ενώ 
ταυτόχρονα λυπούμαι για την πληθυσμιακή αραίωση και αποψίλωση εκ δεξιών μου, αλλά πιστεύω ότι οι 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις είναι ένα ζήτημα που καθημερινά πρέπει να απασχολεί όλους μας και θα είμαι στη 
δυσάρεστη θέση, εάν και εφόσον κάποιοι συνθηματολογήσουν ή προσπαθήσουν προεξάρχοντες όντες να το 
παίξουν και σωτήρες των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, να ζητήσω τότε το παρουσιολόγιο της παρούσας 
ολομέλειας της Βουλής.   

 Θεωρώ πραγματικά ότι αυτή τη στιγμή, εάν μας ακούν αυτοί οι άνθρωποι, το μόνο που θα έχουν να 
πουν είναι ότι πραγματικά παραδόθηκαν.  Παραδόθηκαν στη δίνη της οικονομικής κρίσης.  Ξέρετε, η πρόθεσή 
μου εμένα εδώ σήμερα δεν είναι να ασκήσω αντιπολιτευτικό ή συμπολιτευτικό ρόλο, αλλά είναι να 
χρησιμοποιήσω τη δυνατότητα που μου παρέχει αυτή η κοινοβουλευτική μου θέση, για να στείλω κι εγώ το 
μήνυμα ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων νοιάζεται, ενδιαφέρεται, συμπάσχει με το δράμα που βιώνουν 
καθημερινά οι μικρομεσαίοι μας, όταν βάζουν το κλειδί στην πόρτα της επιχείρησής τους και αισθάνονται ότι 
πιθανώς την επομένη μέρα δε θα μπορέσουν να είναι ανοικτοί εξαιτίας της σοβούσας οικονομικής κρίσης.   

 Εμείς θεωρούμε ότι υπάρχουν συγκεκριμένοι παράγοντες που γονάτισαν το μικρομεσαίο τομέα και ένας 
πολύ μεγάλος και σημαντικός παράγοντας είναι το κόστος ενέργειας.  Το κόστος του ηλεκτρικού ρεύματος είναι 
αυτή τη στιγμή ο υπʼ αριθμόν ένα κίνδυνος για κλείσιμο των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Το δεύτερο και 
σημαντικό, και θα το πω, είναι οι περικοπές που καθημερινά εξαγγέλλονται ιδιαίτερα στους μικρομεσαίους 
μισθωτούς και εργαζόμενους, που τους μειώνεται καθημερινά η αγοραστική τους δύναμη και ουσιαστικά 
μειώνεται η ενεργός ζήτηση στην αγορά, που οδηγεί στη μείωση του κύκλου εργασιών των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων, οι οποίες υποχρεώνονται να απολύσουν προσωπικό, να κλείσουν και ουσιαστικά οδηγούμεθα 
σε ένα φαύλο κύκλο της οικονομίας.  Είναι γιʼ αυτό που πρέπει να σταλεί και το μήνυμα στην τρόικα ότι δεν 
είναι με τη μείωση των μισθών και με την αύξηση των φόρων που θα μπορέσει να επιτευχθεί η έξοδος από την 
κρίση, η ανάπτυξη και η εξυγίανση της οικονομίας του τόπου και στήριξη των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.   

 Πώς θα στηριχθούν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, όταν αυξάνεις τις φορολογίες και μειώνεις την 
αγοραστική δύναμη των συμπολιτών μας, οι οποίοι διαθέτουν όλο το εισόδημά τους στην αγορά και στην 
ενίσχυση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων;  Άρα, αυτοί που μιλούν για μέτρα για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
οφείλουν να γνωρίζουν ότι ένα σημαντικό μέτρο είναι να μην αποδυναμωθεί η αγοραστική δύναμη όλων 
εκείνων που διαθέτουν το εισόδημά τους στην αγορά, οι οποίοι ουσιαστικά αποτελούν και τους μοναδικούς 
αιμοδότες των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.   

 Θέλω να σας τονίσω στον υπερθετικό βαθμό ότι οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις αποτελούν το μεγαλύτερο 
εργοδότη του τόπου.  Έχουμε εξήντα επτά χιλιάδες επιχειρήσεις.  Οι εξήντα τρεις χιλιάδες είναι μικρομεσαίες με 
από ένα μέχρι δέκα άτομα απασχόληση.  Ουσιαστικά, το κύτταρο της κυπριακής οικονομίας είναι οι 
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μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Ουσιαστικά, σε κάθε οικογένεια υπάρχει και μία αναπτυγμένη μικρή επιχειρηματική 
δραστηριότητα σε οικογενειακό ή σε άλλο επίπεδο.  Άρα, όταν λέμε «στηρίζουμε τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις», τι κάνουμε;  Στηρίζουμε την κοινωνία, στηρίζουμε την οικονομία.   

 Εγώ δε θέλω να μακρηγορήσω γι’ αυτό το ζήτημα.  Θα ακολουθήσουν άλλοι συνάδελφοι που μπορεί και 
με περισσότερη κρίση και γνώση επʼ αυτού του θέματος που ενδιέτριψαν να δώσουν κι αυτοί τις προτάσεις 
τους.  Όμως εγώ θα καλέσω τη Βουλή όλες αυτές οι προτάσεις που θα κατατεθούν να τύχουν διαχείρισης, 
αλλά και περαιτέρω επεξεργασίας, γιατί πιστεύω είτε και με προτάσεις που μπορεί να έχουν το οικονομικό 
στοιχείο, αλλά και με προτάσεις που δε χρειάζεται οποιαδήποτε οικονομική επιβάρυνση των δημοσίων ταμείων 
θα μπορέσουμε να στηρίξουμε τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 

 Εγώ δε σας κρύβω ότι κάθε μέτρο που ανακοινώνεται για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις μας βρίσκει 
σύμφωνους και το στηρίζουμε και ως πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου μπορώ πραγματικά να εξάρω τη 
σημασία της παρουσίας και όλων των αγαπητών συναδέλφων που ομόθυμα και ομόφωνα πολλές φορές 
στηρίξαμε την ενίσχυση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Για χρόνια τώρα επιμένουμε και διεκδικούμε τη 
δημιουργία και λειτουργία ταμείου εγγυοδοσίας.  Θα πουν οι συνάδελφοι της αριστεράς «μα, ήδη το εξήγγειλε η 
κυβέρνηση».  Εξήγγειλε κάτι διαφορετικό.  Παρά ταύτα, εμείς δεν έχουμε λόγο να μην καλωσορίσουμε ακόμα 
και το διαφορετικό.  Ποιο είναι το διαφορετικό;  Εμείς εμμέναμε και επιμέναμε στη δημιουργία ταμείου 
εγγυοδοσίας το οποίο θα προέρχεται από το Υπουργείο Εμπορίου, για να μπορεί να αιμοδοτεί τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις με φτηνό χρήμα και χαμηλό επιτόκιο.  Η κυβέρνηση αυτό που εξήγγειλε τι είναι;  Να δώσει τα 
εκατομμύρια στις τράπεζες και οι τράπεζες να τα επιστρέψουν πίσω στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Εμείς 
έχουμε μία ειδοποιό διαφορά.  Λέμε ότι αυτό το ταμείο θα μπορούσε κάλλιστα να το διαχειριστεί το Υπουργείο 
Εμπορίου, να μπορέσει να ιδρυθεί και να δημιουργηθεί και να δίνει με τα δικά του τα κριτήρια και τα δικά του τα 
στοιχεία.  ∆υστυχώς, υπάρχει μία απόκλιση και μακάρι να μην υπήρχε.  Υπάρχει.  Εμείς θα προσπαθήσουμε 
να τη διορθώσουμε.   

 Ο δεύτερος και σημαντικός παράγοντας που πρέπει να διορθωθεί και να βρεθούν μέτρα και ελπίζουμε 
με την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών να καταστεί δυνατόν είναι η μείωση των επιτοκίων.  Τα υψηλά 
επιτόκια σκότωσαν τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, σκότωσαν τα νοικοκυριά, σκότωσαν κάθε προοπτική 
ανάπτυξης στον τόπο.  Εάν δε μειωθούν τα επιτόκια, μην περιμένετε ότι η περιβόητη και η πολυπόθητη 
ανάπτυξη θα έρθει έγκαιρα σʼ αυτό τον τόπο.  Άρα, εκεί οφείλουμε να πολεμήσουμε όλοι με τους τρόπους μας 
και, όπως είπα, τούτη η μείωση των επιτοκίων εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από το τι μνημόνιο και τι 
ανακεφαλαιοποίηση θα έχουμε στις τράπεζες μέσω της συμφωνίας για το μνημόνιο με την τρόικα.   

 Εμείς λέμε, όπως δημιουργήθηκαν τα κέντρα εξυπηρέτησης του πολίτη, που είναι αποτελεσματικά και 
εξυπηρετούν τον κάθε Κύπριο πολίτη, κατʼ ανάλογο και αντίστοιχο τρόπο θα μπορούσαν να δημιουργηθούν και 
κέντρα εξυπηρέτησης μικρομεσαίων επιχειρήσεων, που θα επιτελούν και διαδραματίζουν ακριβώς τον ίδιο 
ρόλο, δηλαδή να είναι ουσιαστικά οι μονοθυριδικές υπηρεσίες εκείνες που θα προσφέρουν στον επιχειρηματία 
την πρόσβαση σε όλα τα κέντρα αποφάσεων και εξουσίας μέσα από τη μεταφορά αυτής της υπηρεσίας στον 
τόπο που δραστηριοποιείται.   

 Επίσης, εμείς λέμε ότι πρέπει να παρασχεθούν γενναιόδωρα κίνητρα για επέκταση και μεγέθυνση, για 
συγχωνεύσεις, εξαγορές, επεκτάσεις και αναπτύξεις όλων αυτών των οικονομιών κλίματος.  Είναι κίνητρα τα 
οποία δε φέρουν κανένα οικονομικό κόστος και δεν πιστεύω ότι υπάρχει κυβέρνηση που να μην επικεντρωθεί 
και να μην τα δώσει, αν και μέχρι σήμερα η παρούσα κυβέρνηση δυστυχώς δεν τα πρόσφερε.  Εμείς λέμε ότι 
πρέπει να υπάρξει στροφή προς την καινοτομία και στην τεχνολογία.  Είναι αδιανόητο το ότι μέχρι σήμερα δε 
φτιάχτηκε το τεχνολογικό πάρκο, είναι αδιανόητο το ότι η Κύπρος βρίσκεται στον πάτο όσον αφορά τον 
κατάλογο των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχει να κάνει με την καινοτομία.   

 Ξέρετε, για να μπορέσει μία οικονομία να πάει μπροστά, αυτά που παράγει πρέπει να τα εξάγει.  Η 
Κύπρος καταβαραθρώνεται στον εξαγωγικό τομέα.  Είναι καιρός να δημιουργηθεί ένας σωστός οργανισμός 
διαχείρισης και προώθησης των εξαγωγών μας και ιδιαίτερα των κυπριακών προϊόντων.  Ταυτόχρονα, θεωρώ 
ότι είναι σημαντική η ανάπτυξη των νέων τεχνολογιών, διαδικτύου και ηλεκτρονικού εμπορίου, κάτι από το 
οποίο απέχουμε μακράν. 

 Ένα τελευταίο και ολοκληρώνω.  Ξέρετε ότι και ως επιτροπή Εμπορίου βρισκόμαστε απέναντι από το 
τέρας της γραφειοκρατίας.  Αυτός ο Μινώταυρος ουσιαστικά κατατρώει τις σάρκες της ανάπτυξης, αλλά και 
υποσκάπτει και την εύρυθμη λειτουργία του δημόσιου τομέα.  €700 εκατομ. καταγράφηκαν ως κόστος για 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Όχι κόστος του κράτους, αλλά που καταβάλλει κάθε χρόνο ο Κύπριος 
επιχειρηματίας και επαγγελματίας, για να τροφοδοτεί αυτό το Μινώταυρο της οικονομίας που είναι η 
γραφειοκρατία.  Εμείς λέμε ότι υπάρχουν τρόποι, για να μπορέσει να περιοριστεί αυτό το φαινόμενο, και, αν 
όλοι μαζί πολεμήσουμε τη γραφειοκρατία, το άμεσο κέρδος για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις είναι €700 εκατομ.  
Όσο και αν φαίνεται δυσθεώρητο, είναι έρευνα και μελέτη που δε διεξήχθη από εμάς, αλλά από το ίδιο το 
Υπουργείο Οικονομικών.   
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 Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι, αν πραγματικά ελπίζετε και ελπίζουμε όλοι ότι αυτός ο τόπος έχει 
προοπτική στην οικονομία του και ότι η κοινωνία θα πάει μπροστά, δεν μπορεί να πάει μπροστά, εάν δεν 
υπάρξει πραγματικά επανεκκίνηση στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Ξέρετε ότι ο οικοδομικός τομέας, που 
αποτελείται από μικρομεσαίες επιχειρήσεις, γύρω του απασχολεί περίπου εκατόν επαγγέλματα;  Εάν αυτό τον 
τομέα δεν το βάλουμε να πάει μπροστά, πώς θα μπορέσει να σύρει και τα βαγόνια της απασχόλησης, αλλά και 
της κινητοποίησης και ενεργοποίησης όλων των παραγωγικών δυνάμεων;  Το ίδιο ισχύει για τον τουρισμό.  Το 
ίδιο ισχύει για την τεχνολογία.  Το ίδιο ισχύει για το εμπόριο.   

 Εγώ θέλω να πω μετʼ επιτάσεως ότι και ως επιτροπή Εμπορίου θα κάνουμε τα αδύνατα δυνατά, για να 
μην υπάρξει ληξιαρχική πράξη θανάτου των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, για να μη θρηνήσουμε και σʼ αυτό 
τον τόπο το θάνατο του εμποράκου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου. 

 Ακολουθεί ο κ. Άγγελος Βότσης του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Λοιπόν, για να είμαστε και σύντομοι και επειδή οι περισσότεροι συνάδελφοι, όταν ξεκινά το Κεφάλαιο 
Τέταρτο, ρωτούμε τους υπόλοιπους πόση ώρα θα μιλήσουν, για να ξέρουμε να μείνουμε, επαναλαμβάνω για 
πολλοστή φορά και κάνω έκκληση προς τον προεδρεύοντα σήμερα της Βουλής μας, να διορθώσουμε 
επιτέλους αυτό το Κεφάλαιο Τέταρτο.  Όπως το κάνουμε είναι μη παραγωγικό, μη αποτελεσματικό, είναι μία 
ταλαιπωρία και χάνουμε την ουσία.   Αν είμαστε όλοι σύντομοι υποχρεωτικά πλέον, με καθορισμό από τον 
Πρόεδρο, που θα συμφωνήσουμε όλες οι δυνάμεις, νομίζω θα είμαστε όλοι πιο ενδιαφέροντες σε αυτά που θα 
λέμε.   

 Όσον αφορά αυτά που θέλω να πω, καταρχήν συμφωνώ απόλυτα με πιο αργό ρυθμό με τον πρόεδρο 
της επιτροπής, ο οποίος έκανε μια εξαιρετική παρουσίαση όλων αυτών που λέμε στην επιτροπή μας όλα αυτά 
τα χρόνια.  Εγώ απλώς θέλω δυο-τρία σημεία να τα τονίσω.  Απλώς, να πω για όσους δεν ασχολούνται ειδικά 
με το θέμα ότι ο τίτλος αδικεί το θέμα.  Μικρομεσαίες επιχειρήσεις:  Kάποιος που δεν ενδιέτριψε μπορεί να 
νομίζει ότι μιλούμε, ξέρεις, για τις γωνιές των περιοχών, ένα-δυο καταστηματάρχες.  Οι μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις είναι η κυπριακή οικονομία!  Είναι η κυπριακή οικονομία και αυτή τη στιγμή λέμε ότι κάθε μήνα 
εβδομήντα τέτοιες επιχειρήσεις κλείνουν.  Τι συζητούμε τώρα; 

 Και θα επικαλεστώ αυτό που είπε ο πρόεδρος για ένα θέμα το οποίο εγγράψαμε εδώ και τέσσερα 
χρόνια μαζί με το Νικόλα στην επιτροπή Εμπορίου για εγγυοδοτικό μηχανισμό στήριξης μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων.  Θα επικαλεστώ αυτά που είπε ο πρόεδρος της επιτροπής.  Το θετικό μήνυμα που έδινε ο 
Σταύρος ο Ευαγόρου και ο Γιάννος ο Λαμάρης -συμφωνούμε και εμείς με τούτο προηγουμένως- ακόμα δεν 
καταφέραμε να το κάνουμε.  Για να δείτε τελικά τι πλοκάμια υπάρχουν γύρω από θέματα τα οποία όλα τα 
κόμματα βρίσκουμε λογικά, έχει τέσσερα χρόνια που τα συζητούμε και  είδαμε σήμερα η κυβέρνηση να τα 
βάλλει μέσα στα μέτρα που εννά κάμουμεν το 2013!   

 Όταν ήρθε στην επιτροπή μας πέραν των οκτώ με δέκα φορών, όταν εβάλαμεν το θέμα και το είχαμε 
γραμμένο για συζήτηση, είχαμε μια συνεχή διελκυστίνδα Υπουργείου Εμπορίου και Υπουργείου Οικονομικών.  
Να δέχεται το Υπουργείο Εμπορίου, να κυνηγά το θέμα και το Υπουργείο Οικονομικών να παρεμβάλει συνέχεια 
προβλήματα.   

 Να πω ότι ελπίζω ότι το 2013, όποιος κι αν είναι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, επιτέλους θα υλοποιήσει 
αυτό το μηχανισμό, ο οποίος θα πετύχει δύο πράγματα:  Θα βρει χρήματα και ελπίζουμε να είναι φτηνά 
χρήματα.  Το πρόβλημα σήμερα των μικρομεσαίων επιχειρήσεων πέραν του ηλεκτρικού ρεύματος, πέραν της 
γραφειοκρατίας, που κάναμε ειδικές συνεδρίες γι’ αυτό το θέμα, είναι ότι δε βρίσκουν χρήματα και, όταν 
εύρουν, είναι πολύ ακριβά.  Βάζουμεν εκατό φορές όλοι μας το θέμα των επιτοκίων, δεν ιδρώνει το φτιν 
κανενός, κατ’ ιδίαν μπορούν να μιλούν και μαζί σας διάφορες τράπεζες ή ακόμα και συνεργατικά και να σας 
λέουν «δεν έχουμε πρόβλημα να μειωθούν τα επιτόκια», αλλά ο ένας περιμένει τον άλλο, με αποτέλεσμα 
σήμερα τα επιτόκια στην Κύπρο να είναι καταστροφικά για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.   

 Λέω λοιπόν, για να ολοκληρώσω στο χρόνο που έχω πει προηγουμένως, ότι έχει  μεγάλη σημασία, 
όποιοι κι αν είναι δαμαί την επόμενη χρονιά, κυβερνώντες ή αντιπολιτευόμενοι, αυτό το ταμείο εγγυοδοσίας ή 
στήριξης μικρομεσαίων επιχειρήσεων, ακόμα και με τη μορφή που πάει να γίνει, που δε θα είναι ίσως όπως το 
θέλαμε, να γίνει επιτέλους, να βρούμε φθηνό χρήμα για τις επιχειρήσεις μας, το οποίο να υπάρχει -σήμερα δεν 
υπάρχει- και να μπορέσουν να ανασάνουν και να ξεκινήσει ο τροχός της ανάπτυξης.  Με αυτό τον τρόπο 
θεωρούμε ότι πρακτικά πέραν των υπολοίπων μέτρων, που δε θα τα αναγνώσω, για να μη σπαταλούμε το 
χρόνο κανενός, έχουμε κάνει ένα σοβαρό βήμα προς το να δώσουμε μια ελπίδα στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
και κατ’ επέκταση στην κυπριακή οικονομία.  
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Όσον αφορά την εισήγηση όχι μόνο του κ. Βότση, αλλά και άλλων συναδέλφων για αποτελεσματικότερο 
Κεφάλαιο Τέταρτο να υπενθυμίσω ότι η ολομέλεια της Βουλής σε δύο προηγούμενες συνεδρίες αποφάσισε 
όλες οι εισηγήσεις που έγιναν για το θέμα των αγοραπωλησιών των ελληνοκυπριακών περιουσιών στα 
κατεχόμενα και για διάφορα μέτρα, που έγιναν εισηγήσεις από δέκα-δώδεκα συναδέλφους, να  παραπεμφθούν 
στην επιτροπή Προσφύγων για περαιτέρω μελέτη, αξιολόγηση και δημιουργία ίσως και υποεπιτροπής. Το ίδιο 
ζητήθηκε και στάλθηκαν οι απόψεις των ομιλητών πάνω στα γεωργικά θέματα στην επιτροπή Γεωργίας.  Το 
ίδιο θα μπορούσε να γίνει και μετά το τέλος της συζήτησης εδώ για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, να 
αποσταλούν στην επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας με εντολή της ολομέλειας όλες οι  εισηγήσεις που 
έγιναν είτε γραπτώς είτε που θα βγουν από τα αποστενογραφημένα πρακτικά, να μελετηθούν και να μπει σε 
βάθος η αρμόδια επιτροπή.  Στην ολομέλεια δυστυχώς μετά από το τέλος των ομιλιών -πες για το 
συγκεκριμένο θέμα- δεν μπορούν να βγουν σαφή συμπεράσματα, διότι δεν υπάρχει ο κατάλληλος χρόνος, ενώ 
στην κατάλληλη αρμόδια επιτροπή μπορούν να βγουν καλά συμπεράσματα, τα οποία να αποσταλούν και στην 
εκτελεστική εξουσία και σε όλους τους αρμόδιους φορείς, οργανώσεις, ΚΕΒΕ κ.λπ.  Λοιπόν, αυτή είναι η 
εισήγηση που τέλος πάντων βελτιώνει κατά κάποιο τρόπο το θέμα του Κεφαλαίου Τέταρτου.  

 Το άλλο είναι η παρουσία των συναδέλφων.  Εδώ υπάρχουν πολλές σκέψεις και εισηγήσεις, έχω κάνει 
και εγώ σκέψεις πώς μπορούν να συγκρατούνται οι συνάδελφοι εδώ, τις οποίες δεν είναι της παρούσης να τις 
αναπτύξω. 

 Ο κ. Σταυριανός έχει το λόγο. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εγώ νομίζω ότι, αν η παρουσία είναι μόνο σωματική και δεν είναι πνευματική, δεν αξίζει τον κόπο.  
Επομένως, πρέπει να αναθεωρήσουμε τελείως, εγώ πιστεύω, και να μη χάνουμε το χρόνο μας στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο με τον τρόπο που τον χάνουμε.  Μπορούν να κατατίθενται οι εισηγήσεις και να πηγαίνουν να 
συζητούνται στις επιτροπές και να μην είμαστε εδώ πέρα μόνο σωματικά και πνευματικά να είμαστε λειψοί.  Ας 
είμαστε ρεαλιστές, ο χρόνος είναι πολύτιμος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε νομίζω να είμαστε όπως το είπες εσύ.  Οι συζητήσεις αυτές, κύριε συνάδελφε, σας πληροφορώ ότι 
ναι μεν εδώ μένουν οι μισοί ή και λιγότεροι συνάδελφοι, αλλά, επειδή μεταδίδονται από το ραδιόφωνο, είναι 
πάρα πολύς κόσμος ο οποίος τις παρακολουθεί με πολύ ενδιαφέρον… 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, ο κόσμος εν έσιει να φάει τούτην την περίοδο τζι’ εμείς νομίζουμεν ότι ακούει μας στα 
ράδια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …και περιμένει αποτελέσματα μετά το τέλος των συνεδριών, γι’ αυτό και πρέπει να πηγαίνουν στις 
αρμόδιες επιτροπές.  

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να ευχαριστήσω εσάς προσωπικά και τους συναδέλφους που, έστω και σε 
αυτή την ακατάλληλη ώρα και το χώρο, συζητούν αυτό το θέμα, αλλά νομίζω ότι γινόμαστε πλέον όχι και τόσο 
σοβαροί, όταν κάθε φορά βγαίνουμε και λέμε το ίδιο πράγμα.  Οι παρόντες παραπονιόμαστε για την απουσία 
των απόντων.  Την άλλη βδομάδα κάποιοι άλλοι παρόντες θα παραπονιούνται για την απουσία κάποιων 
άλλων απόντων και ούτω καθεξής.  Μάλιστα, είπατε πριν από το βήμα ότι θα τιμωρήσετε, επειδή 
φωνασκούσαν κάποιοι ή μιλούσαν κάποιοι συνάδελφοι, όταν ξεκίνησε το Κεφάλαιο Τέταρτο, και διερωτώμαι 
τελικά ποιους πρέπει να τιμωρήσετε.  Αυτούς που είναι παρόντες και μουρμουρούν ή αυτούς που έφυγαν και 
βεβαίως δε μουρμουρούν ούτε ενοχλούν κανένα; 

 Εισηγούμαι σε αυτό το στάδιο που βρισκόμαστε να δοθεί στο κατάλληλο όργανο της Βουλής η οδηγία 
και η σύσταση να μελετήσει αυτό το θέμα, για να γίνουν οι κατάλληλες αλλαγές στον κανονισμό, για να είμαστε 
σοβαροί!  ∆ιότι, όσο κι αν συζητούμε εδώ, όσο κι αν λέμε ιδέες και σκέψεις, δεν πρόκειται να καταλήξουμε 
πουθενά.  Είτε η σύσκεψη των αρχηγών, που πληροφορούμαι ότι από την ερχόμενη βδομάδα θα 
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θεσμοθετηθεί και θα είναι πλέον μέρος του κανονισμού και της λειτουργίας της Βουλής, εξ όσων έχω 
πληροφορηθεί, είτε κάποιο άλλο σώμα στη Βουλή να αποφασίσει γι’ αυτό το θέμα.  Πράγματι, πρέπει να 
αναβαθμίσουμε το Κεφάλαιο Τέταρτο της Βουλής.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Σταύρος Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Πρόεδρε, τέτοια ώρα τέτοια λόγια!  Έχει συζητηθεί δεκάδες φορές το θέμα της αναβάθμισης -
τουλάχιστον από τον καιρό που είμαι στο κοινοβούλιο- ακριβώς του Τέταρτου Κεφαλαίου.  Θεωρώ ότι -και 
αυτό αφορά όλους τους πολιτικούς χώρους- δεν έχουμε δώσει τη σημασία που θα έπρεπε να είχαμε δώσει.  
Μπορώ να μιλώ για πάρα πολύ χρόνο.  Ερχόμαστε χωρίς την κατάλληλη προετοιμασία -και δεν είναι μομφή 
για κανένα από τους πολύ αγαπητούς μου συναδέλφους που μίλησαν σήμερα ή άλλες φορές- χωρίς 
προεργασία από τις επιτροπές, όπως θα έπρεπε, πολλές φορές, εξάντληση θεμάτων και ούτω καθεξής.  
Κατευθείαν στο Κεφάλαιο Τέταρτο πολλές φορές παραπέμπονται θέματα, γιατί έτσι προνοεί ο κανονισμός, και 
δε μας έχει απασχολήσει, πιστεύω, σε επίπεδο της σύσκεψης των αρχηγών μαζί με τον Πρόεδρο της Βουλής, 
αφού κληθούν τα πολιτικά κόμματα, όπως ο φίλος ο Πρόεδρος είπε «έχω απόψεις για το θέμα», το να πούμε 
κι εμείς απόψεις και όλοι οι συνάδελφοι απόψεις.  Στο παρελθόν ελέχθη: «Γιατί να μην το κάνουμε μία 
ξεχωριστή ημέρα και να είναι ζητήματα Κεφαλαίου Τέταρτου, ώστε να υπάρχει ενδιαφέρον στη συζήτηση;».  
Είχε λεχθεί να υπάρχει καθορισμένος χρόνος, αλλά λιγότερος από αυτόν που δίνεται τώρα και πολλοί άλλοι 
τρόποι τέλος πάντων, αλλά το πιο βασικό είναι να υπάρξει κατάλληλη προετοιμασία, για να συζητηθεί το θέμα 
και να πάρουμε αποφάσεις. 

 Με τούτα τα λίγα και να αποσύρω από μέρους του συναδέλφου μου το ‟λειψοί πνευματικά”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕYΩΝ: 

 Συνάδελφε, σε έχω και στην επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, επιφυλάσσομαι να σου απαντήσω 
εκεί σε κλειστό κύκλο! 

 Η κ. Χαραλαμπίδου. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι τουλάχιστον πρέπει να μπει ένας περιορισμός, ότι τα τρία τέταρτα της 
παράταξης αυτού ο οποίος βρίσκεται στο βήμα πρέπει να βρίσκονται εντός της ολομέλειας, διότι τις πλείστες 
φορές μόνο το ΑΚΕΛ δείχνει τον απαραίτητο σεβασμό στους ομιλητές και παρευρίσκεται.  Όπως, για 
παράδειγμα, πριν που μιλούσε ο κ. Χριστοφόρου και η κοινοβουλευτική του ομάδα ήταν απούσα στην 
πλειοψηφία.  Εκκένωσαν την αίθουσα, μόλις ανέβηκε στο βήμα!   Συνεπώς, πρέπει να δείχνεται ο απαραίτητος 
σεβασμός τζιαι που την ίδια την κοινοβουλευτική ομάδα του συναδέλφου που βρίσκεται στο βήμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Mάλιστα, συμφωνούμε ότι οι βουλευτές πρέπει ναν’ παρόντες.  Αλλά, κι όταν είναι παρόντες, κυρία 
Χαραλαμπίδου, να μεν μουρμουρούν και να κουβεντιάζουν σε πηγαδάκια!   

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ λυπούμαι, γιατί ειλικρινά το κλίμα το οποίο επικράτησε σε γενικές γραμμές ήταν 
πολύ δημιουργικό και εποικοδομητικό.  Και νομίζω ότι για ένα τόσο ευαίσθητο ζήτημα, αν θέλουμε πραγματικά 
να το αντιμετωπίσουμε, θα πρέπει πρώτα απ’ όλα να ξεκινούμε με αυτοκριτική διάθεση και όχι εξαπολύοντας 
βέλη κριτικής προς τις αντίπαλες πολιτικές παρατάξεις.  ∆εν είναι με αυτό το πνεύμα που θα οικοδομήσουμε 
την αναγκαία συναίνεση, για να αντιμετωπίσουμε το φαινόμενο του Κεφαλαίου Τέταρτου. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι για το ζήτημα αυτό έχουν γίνει πάρα πολλές συζητήσεις και σε 
επίπεδο κοινοβουλευτικών ομάδων και στη σύσκεψη των πολιτικών αρχηγών, στην οποία συμμετέχει και ο 
συνάδελφος ο κ. Περδίκης, και έχουν ληφθεί και κάποια μέτρα, παραδείγματος χάριν ο περιορισμός του 
χρόνου, ο περιορισμός του αριθμού των συνεδριάσεων που αφιερώνεται για τη συζήτηση ενός θέματος.  
Έχουν γίνει και άλλες σκέψεις, όπως παραδείγματος χάριν η δυνατότητα πρόσκλησης και συμμετοχής και των 
υπουργών στις συζητήσεις.  Αυτά δεν τα έχουμε εξαντλήσει και θεωρώ ότι υπάρχει ασφαλώς περιθώριο και 
για τη λήψη άλλων μέτρων, αλλά αυτονόητη και στοιχειώδης προϋπόθεση είναι πρώτα απ’ όλα να ξεκινήσουμε 
από τα του οίκου μας.  Οι ίδιοι οι βουλευτές να δούμε το μερίδιο της ευθύνης που μας αναλογεί και να 
αντιληφθούμε ότι χρειάζεται και αλλαγή πολιτικής νοοτροπίας στον τρόπο που εμείς οι ίδιοι οι βουλευτές 
αντικρίζουμε τη λειτουργία του Κεφαλαίου Τέταρτου.  
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και, συνάδελφοι, είναι και αυτό που είπα, το τελικό αποτέλεσμα αυτών των συζητήσεων.  Αν δεν πάει 
σε μικρότερη επιτροπή να βγάλει συμπεράσματα, να κάνει έκθεση, να δει και να ακούσει αρμοδίους, απλώς 
μένουν έπεα πτερόεντα!   

 Παρακαλώ ο κ. Χατζηγιάννης πρώτα και μετά ο κ. Κυπριανού. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ με τους συναδέλφους, ωστόσο θα πρέπει να εστιάσουμε και την προσοχή 
στην αποτελεσματικότητα αυτής της συζήτησης κάθε φορά και αυτός είναι ο κύριος λόγος για τον οποίο 
δημιουργείται αυτό το κλίμα, που και πολλοί συναδέλφοι ενδεχομένως και δικαιολογημένα να εγκαταλείπουν 
την αίθουσα.  Άρα λοιπόν, από τη στιγμή που διεξάγεται μια συζήτηση διευρυμένη για ένα θέμα -και φέρνω 
στη μνήμη μας το θέμα των αποδήμων π.χ.- μου είναι αδιανόητο να μην υπάρχει παρουσία της κυβέρνησης ή 
της εκτελεστικής εξουσίας εδώ πέρα, προκειμένου να δίδεται συνέχεια στα όσα εδώ πέρα συζητούνται, 
προτείνονται και αναλύονται.  Αυτό δε συμβαίνει.  Για το λόγο αυτό πραγματικά θα πρέπει να εστιάσουμε την 
προσοχή μας και στο θέμα της αποτελεσματικότητας, αλλιώτικα δεν υπάρχει κανένας λόγος πλέον να μη 
συζητήσουμε και το θέμα κατάργησης αυτού του τρόπου συζήτησης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ΗΚΟ, αν εζήτησε το λόγο, έχει προτεραιότητα.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Κυπριανού) 

 Εντάξει, Ανδρέα, εννά σου δώσω το λόγο! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Eγώ θα τολμήσω να πω το εξής, Πρόεδρε, ότι εμείναμεν αυτοί που εμείναμεν και συζητούμεν ένα θέμα 
το οποίο κρίνω και εγώ ότι είναι πάρα πολύ σοβαρό, γιατί πρέπει να βρεθούν οι κατάλληλοι τρόποι, για να 
συζητείται ένα θέμα στο Κεφάλαιο Τέταρτο, αλλά να έχει και αποτέλεσμα, να έχει συνέχεια.  Αυτή τη στιγμή 
όλοι αυτοσχεδιάζουμε.  Εγώ θα εισηγηθώ να κλείσει το θέμα και να απασχολήσει σοβαρά τη σύσκεψη των 
αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων, για να βρουν εκείνους τους κατάλληλους τρόπους, για να είμαστε 
και πειστικοί σε αυτά τα οποία θα αποφασίσουμε και σε αυτά τα οποία θα εισηγηθούμε.  ∆ιαφορετικά, θα πει ο 
καθένας την άποψή του και θα μείνει εδώ και θα διαιωνίζεται ένα θέμα το οποίο κρίνουμε όλοι ότι είναι σοβαρό 
και πρέπει να βρεθούν οι τρόποι αντιμετώπισής του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να μιλήσει και ο κ. Κυπριανού και μετά θα κλείσω το θέμα. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αντιλαμβάνομαι αστειευόμενη η αγαπητή συνάδελφος αναφέρθηκε στους 
βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έν’ αστειευόμενη! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Και εγώ αστειευόμενος θα πω ότι καλά κάνουν να μένουν οι βουλευτές του ΑΚΕΛ, γιατί έχουν πολλά να 
ακούσουν και να μάθουν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!   Από το Κεφάλαιο Τέταρτο…  Συγγνώμη, μη σηκώνεστε, πριν το κλείσω, ρε παιδιά!   Κύριε 
ελέησον! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, μα, πάντα έν’ οι παρόντες που ακούσιν, οι απόντες έν’ μες στο αυτοκίνητο τζιαι ακούουν τραούδκια! 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής 
ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 1η Νοεμβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  
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 1. Ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.015-2011).  

 2. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

 3. Ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.081-2012). 

 4. Ο περί Ορισμένων Θεμάτων ∆ιαμεσολάβησης σε Αστικές 
και Εμπορικές Υποθέσεις Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.031-2012). 

 5. Ο περί Πλαισίου Ανάπτυξης των Συστημάτων Ευφυών 
Μεταφορών στον Τομέα των Οδικών Μεταφορών και των 
∆ιεπαφών με άλλους Τρόπους Μεταφοράς Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.164-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η αναγκαιότητα στήριξης των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.015-2012). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

 2. «Οι κατασκοπευτικές δραστηριότητες των Βρετανών και 
η ανάγκη της επιβαλλόμενης νόμιμης αντίδρασης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Βαρνάβα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.013-2012). 

 3. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του 
φυσικού περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά 
τροποποιημένων τροφών και την καλλιέργεια γενετικά 
τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.17 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μέσης Χρίστος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γιώργος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆αμιανού Άριστος Περδίκης Γιώργος 
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∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Προκοπίου Γεώργιος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κώστα Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Λαμάρης Γιάννος Φυττής Σοφοκλής 

Λουκαΐδης Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαυρίδης Μάριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίας κ. Σοφοκλή Φυττή στην επέτειο της 28ης Οκτωβρίου. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012» και εμμονή της Βουλής στην προηγούμενη απόφασή της. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων του 2013 Νόμος 
του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων 
Αγορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012». 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Συντάξεις και 
Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και Αντιμετώπισης των Κινδύνων 
Πλημμύρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», συζήτηση (προεδρεύων, Γ. Περδίκης, Ανδρέας Κυπριανού, Α. 
Αδάμου) και ψήφισή του σε νόμο.  

10. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και ψήφισή της σε νόμο. 

11. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ειδικού ∆ιακανονισμού Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές 
∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012», συζήτηση (Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Ν. 
Κωνσταντίνου, Α. Νεοφύτου, Ν. Νικολαΐδης) και ψήφισή της σε νόμο. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 
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 Νομική ρύθμιση της κατ’ οίκον διδασκαλίας - Ερωτήματα σχετικά με τη φρούρηση και τα γεγονότα έξω 
από το Προεδρικό μετά την έκρηξη στο Μαρί - Ερωτήματα σχετικά με τις τετράτροχες και off road 
μοτοσικλέτες -Το καθεστώς προστασίας των πολιτικών προσφύγων - Επικύρωση της Σύμβασης για την 
Προστασία των Παιδιών από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική Κακοποίηση - Ανάγκη 
ενίσχυσης των νέων παραδοσιακών τεχνιτών - Λόγοι αφαίρεσης μαθήματος από τα θέματα διδασκαλίας 
των Επιμορφωτικών Κέντρων - Καταγγελίες για μη ενημέρωση των κρατικών νοσηλευτηρίων για 
προτεραιότητα των κωφών ατόμων - Χειρισμός της υπόθεσης της καταδίκης δύο ανώτερων λειτουργών 
υπουργείου - Καθυστέρηση στην τοποθέτηση ανελκυστήρων στο συνοικισμό Αγίων Αναργύρων Β΄ στη 
Λάρνακα - Επέκταση σχεδίου επιχορηγημένων διακοπών από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων - 
Αίτημα για εγγραφή των αγροτικών δρόμων στην κοινότητα Μανδριών Λεμεσού - Ζημιές από 
περονόσπορο σε καλλιέργειες στα Μανδριά Λεμεσού και ανάγκη αποζημίωσης των παραγωγών - 
Χρηματοδότηση έργου για ανάπλαση του παραδοσιακού πυρήνα της Αγίας Άννας - Συναντήσεις 
πρέσβη ΗΠΑ και Βρετανού Ύπατου Αρμοστή με Τουρκοκυπρίους πολιτικούς στα κατεχόμενα - Αίτημα 
για ειδική φορολογία για ζώα συντροφιάς - Ανάγκη εκσυγχρονισμού και ενιαίου ελέγχου των κρατικών 
αρχείων για αποφυγή απάτης από αιτητές επιδομάτων - Ανάγκη διασύνδεσης αρχείων για εντοπισμό 
ληπτών δημόσιων βοηθημάτων υπόπτων για εγκλήματα - Ερωτήματα σε σχέση με προμήθεια 
προβληματικών προϊόντων σε κρατικά νοσηλευτήρια - Προβλήματα στην κοινότητα ∆ελίκηπου λόγω 
διέλευσης οχημάτων της Εθνικής Φρουράς - Έργο ανάπλασης πάρκου στον Αγρό - Ανάγκη 
καταρτισμού σχεδίου δράσης για τις διακρίσεις σε θέματα σεξουαλικού προσανατολισμού - Περιπτώσεις 
δέσμευσης περιουσιών προσφύγων από το Κτηματολόγιο - Στοιχεία για τα δάνεια και τα επιτόκια των 
ανώτατων στελεχών των τραπεζών που αιτήθηκαν κρατικής στήριξης - Ανάγκη αντιμετώπισης 
ομοφοβικών εξάρσεων στην εκπαίδευση. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Έλεγχος για τα κυνηγόσκυλα και τις άδειες κυνηγιού - Καταγγελίες για κακοποίηση ανδρών από τις 
συντρόφους τους - Σεξουαλική δραστηριότητα των εφήβων μαθητών - Περιστατικά ανεπιθύμητης 
εγκυμοσύνης σε εφήβους - Παράνομη λειτουργία ιδιωτικών σχολείων στην επαρχία Πάφου - Κατασκευή 
περιτοιχίσματος στο τουρκοκυπριακό κοιμητήριο στην Αγία Βαρβάρα της επαρχίας Πάφου - Μη 
κατασκευή σκεπάστρου στο Α΄ ∆ημοτικό Σχολείο Τραχωνίου - Βελτίωση δρόμου στην Τσάδα - 
Περιβαλλοντικές καταστροφές από στρατιωτικές ασκήσεις στη λίμνη Παραλιμνίου - Απαγόρευση 
ανεξέλεγκτης συσσώρευσης και καύσης ξύλων στις δημοτικές περιοχές - Αιτήματα του δήμου Σωτήρας 
για το συνοικισμό αυτοστέγασης - Προβλήματα του Λυκείου Παλουριώτισσας - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων 
για άπορες οικογένειες στο Αβδελλερό - Εκπαίδευση δημόσιων λειτουργών στη νοηματική γλώσσα - 
Επέκταση του κοιμητηρίου Αγκλεισίδων - ∆ημιουργία μουσείου στο Καμπί - ∆ημιουργία γηπέδου 
ποδοσφαίρου και στίβου στη Χοιροκοιτία - Παραχώρηση δύο παλαιών σχολικών κτιρίων στην κοινότητα 
Γεράσας - Τα κονδύλια για την Κύπρο μέσω των ευρωπαϊκών προγραμμάτων εκπαίδευσης - Πώληση 
τεμαχίου με μη νόμιμες διαδικασίες στο Μοσφίλι - Εθελοντική αποκοπή επί των απολαβών του 
Προέδρου και των υπουργών - Μέτρα για μείωση του μισθολογικού χάσματος μεταξύ των δύο φύλων - 
Ανακύκλωση σχολικών βιβλίων - Μαθήματα ασφαλούς χρήσης ποδηλάτου στα σχολεία - Αξιοποίηση 
βοήθειας από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσαρμογής στην Παγκοσμιοποίηση. 

14. Αγορεύσεις των κ. Λευτέρη Χριστοφόρου και Άγγελου Βότση για το θέμα «Η αναγκαιότητα στήριξης των 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων». 

15. ∆ιαδικαστική συζήτηση (Ά. Βότσης, προεδρεύων, Π. Σταυριανός, Γ. Περδίκης, Στ. Ευαγόρου, Ει. 
Χαραλαμπίδου, Τ. Μητσόπουλος, Κ. Χατζηγιάννης, Ν. Κωνσταντίνου, Ανδρέας Κυπριανού) για 
βελτίωση του τρόπου λειτουργίας του Κεφαλαίου Τέταρτου. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 1ης Νοεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 8 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να καλωσορίσω στην αίθουσα της ολομέλειας της Βουλής των Αντιπροσώπων τα μέλη του 
Εκπαιδευτικού Οργανισμού ‟Ναυτίλος” που ήρθαν να παρακολουθήσουν τη συνεδρία της ολομέλειας.  
Καλωσορίσατε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η 29η Οκτωβρίου καθιερώθηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων το 2010 ως Ημέρα Αγνοουμένων.  Ο 
λόγος της επιλογής της συγκεκριμένης ημέρας είναι το γεγονός ότι το πρόβλημα των αγνοουμένων και των 
αδηλώτων αιχμαλώτων της κυπριακής τραγωδίας άρχισε στις 29 Οκτωβρίου 1974, αφού την προηγούμενη 
ημέρα αφέθηκαν ελεύθεροι από τους Τούρκους και οι τελευταίοι αιχμάλωτοι.  Έκτοτε έχουν καταβληθεί τόσο 
από το κοινοβούλιο όσο και από τις εκάστοτε κυβερνήσεις πάμπολλες προσπάθειες για διακρίβωση της τύχης 
των αγνοουμένων και έχουν γίνει επανειλημμένες εκκλήσεις προς τη διεθνή κοινότητα για εντατικοποίηση των 
σχετικών ενεργειών.  Η τουρκική αδιαλλαξία όμως αποτελούσε και αποτελεί μέχρι και σήμερα εμπόδιο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα τελευταία χρόνια το ζήτημα των αγνοουμένων εισήλθε σε νέα φάση, αφού μέσα από το έργο της 
∆ιερευνητικής Επιτροπής για τους Αγνοουμένους και χάρις στις άοκνες προσπάθειες της ομάδας των ειδικών 
επιστημόνων που δρουν στο πλαίσιο των όρων εντολής της επιτροπής, καθώς και της ομάδας επιστημόνων 
του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου εντοπίστηκαν τα σημεία προσωρινής ταφής δεκάδων 
αγνοουμένων και εξακριβώθηκε η ταυτότητά τους.  Το γεγονός αυτό οδήγησε στην παράδοση των οστών στις 
οικογένειές τους και στην τέλεση με μερικές δεκαετίες καθυστέρηση της κηδείας των αγνοουμένων αυτών με 
απόδοση και των οφειλόμενων τιμών από την πολιτεία.  Παρ’ όλα αυτά, η τύχη των περισσότερων 
αγνοουμένων μας δεν έχει ακόμα διακριβωθεί.  

 Τριάντα οκτώ χρόνια από το φοβερό έγκλημα της Τουρκίας σε βάρος του κυπριακού λαού, το 
ανθρωπιστικό πρόβλημα των αγνοουμένων εξακολουθεί να βασανίζει τα αγαπημένα τους πρόσωπα.  Η 
επαναλειτουργία της επιτροπής για τη διερεύνηση της τύχης των αγνοουμένων υπήρξε ένα θετικό βήμα.  Ως 
ζητούμενο παραμένει η ουσιαστική και πλήρης διερεύνηση, ώστε οι οικογένειες των αγνοουμένων μας να 
αισθανθούν πραγματική δικαίωση με τη διενέργεια εξατομικευμένης έρευνας.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία παρέχει 
στη ∆ιερευνητική Επιτροπή για τους Αγνοουμένους κάθε δυνατή βοήθεια και τις απαραίτητες διευκολύνσεις, για 
να διεκπεραιώσει το έργο της.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία στηρίζει με κάθε τρόπο το έργο της επιτροπής και την 
επιτάχυνση της διαδικασίας των εκταφών.  Η Τουρκία θα πρέπει με βάση και την απόφαση του Ευρωπαϊκού 
∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων στην 4η ∆ιακρατική Προσφυγή να συγκατατεθεί ή να υποχρεωθεί να 
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ανοίξει τα αρχεία του τουρκικού στρατού και άλλων υπηρεσιών, έτσι που να δοθούν όλες οι αναγκαίες 
πληροφορίες και στοιχεία που θα χύσουν άπλετο φως για την πλήρη, ασφαλή και τεκμηριωμένη διερεύνηση 
της τύχης των αγνοουμένων μας. 

 Με την ευκαιρία της σημερινής ημέρας, η Βουλή των Αντιπροσώπων αποτίει φόρο τιμής στους 
αγνοουμένους μας και εκφράζουμε την ολόψυχη συμπαράστασή μας προς τις οικογένειες και τους συγγενείς 
τους.  Συμμεριζόμαστε και συμπάσχουμε με τον πόνο των συγγενών των αγνοουμένων μας, που για τριάντα 
οκτώ και πλέον χρόνια αναζητούν την αλήθεια για τα αγαπημένα τους πρόσωπα.  Ενώνουμε τις δυνάμεις μας, 
για να καταστεί δυνατή η πλήρης διακρίβωση της τύχης κάθε αγνοουμένου μας.  Αυτή την προσπάθεια, αυτό 
τον αγώνα δε θα τον εγκαταλείψουμε, μέχρι να διακριβωθεί η τύχη και του τελευταίου αγνοουμένου μας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν δύο προτάσεις νόμου οι οποίες θα κατατεθούν σήμερα και για 
τις οποίες υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν ως επείγουσες και να ψηφιστούν σήμερα.  Πρόκειται για τις 
προτάσεις νόμου που τιτλοφορούνται «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2012» και «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012».  Αν 
δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, και δε βλέπω να υπάρχει ένσταση, κηρύσσονται ως επείγουσες και 
παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών με την παράκληση να συνέλθει, για να 
τις μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 4) Νόμος του  2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.205-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.206-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.207-2012). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών 
Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους των 
Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, ως 
δεύτερου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
των Κρατών μελών της, ως τρίτου μέρους της 
Ισλανδίας, και ως τέταρτου μέρους του 
Βασιλείου της Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.208-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

5. Ο περί της Συμπληρωματικής Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου 
μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
κρατών μελών της, ως δεύτερου μέρους της 
Ισλανδίας, και ως τρίτου μέρους του Βασιλείου 
της Νορβηγίας, για την εφαρμογή της 
Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, 
ως πρώτου μέρους, των Ηνωμένων Πολιτειών 
της Αμερικής, ως δεύτερου μέρους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών 
της, ως τρίτου μέρους της Ισλανδίας, και ως 
τέταρτου μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.209-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων 

6. O περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012.  

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.01.053.210-2012). 

7. Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.211-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

8. Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.212-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

9. Ο περί της Συμφωνίας Κοινού Αεροπορικού 
Χώρου μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
των Κρατών Μελών της, αφενός, και της 
Γεωργίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.213-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων 

10. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.214-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11. Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
(Ενισχύσεις ΄Ησσονος Σημασίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.077-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12. Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό 
Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.078-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

13. Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (∆ιαδικασία 
∆ιορισμού και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.079-2012). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

14. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.080-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

15. Ειδικό έγγραφο (Υπ. Π.Π. 1/2012) σύμφωνα με 
την παράγραφο (α) του εδαφίου 3 του άρθρου 3 
του περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη 
∆ημόσια Υπηρεσία και για Άλλα Συναφή Θέματα 
Νόμου του 2011 (Ν. 25(Ι)/2011).  
(Αρ. Φακ. 15.17.010). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

16. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προς 
την Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 
Κύπρου, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 
4 του περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 
2012 Νόμου του 2012 [Ν. 9(ΙΙ)/2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

17. Έγγραφο (Αρ. 2/2012) που αφορά την 
απασχόληση έκτακτων υπαλλήλων στον 
Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, σύμφωνα με 
τους περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμους  του 1985 έως 1999. 
(Αρ. Φακ. 10.10.005). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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18. Έκθεση αποσταλείσα από την Υπουργό 
Εσωτερικών, μετά την έγκριση από το 
Υπουργικό Συμβούλιο ημερομηνίας 10.10.2012, 
για την αναπροσαρμογή των διοικητικών ορίων 
των κοινοτήτων Λειβαδιών και Αληθινού, 
σύμφωνα με το άρθρο 114(γ) των περί 
Κοινοτήτων Νόμων του 1999 έως 2011. 
(Αρ. Φακ. 19.22.001).  

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και 
Παρεμπόδισης της Κυβείας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.101-2012). 

Άριστο ∆αμιανού   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Νομικών 

2. Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων 
Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων 
Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.102-2012). 

Ευθύμιο ∆ίπλαρο 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Παιδείας  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Παρακαλώ για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμος του 
2011».  Για το θέμα αυτό υπάρχει και συμπληρωματική έκθεση.  Αντιλαμβάνομαι ότι Ε∆ΕΚ, ΕΥΡΩΚΟ και 
Οικολόγοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια, αντιλαμβάνομαι επίσης ότι υπάρχουν τροπολογίες από πλευράς 
ΑΚΕΛ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατ’ εξαίρεση… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Υπάρχει αίτημα για αναβολή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγείρεται θέμα αναβολής; 

 Παρακαλώ, ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως Ε∆ΕΚ ζητούμε μία βδομάδα αναβολή του συγκεκριμένου θέματος.  Υπάρχουν 
κάποια σημεία τα οποία θέλουμε να διευκρινίσουμε, αλλά παράλληλα τίθεται θέμα πιθανής κατάθεσης 
τροπολογιών και από πλευράς της Ε∆ΕΚ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα πω ένα γεγονός και να πείτε εσείς εάν υπάρχει θέμα ένστασης.  Τέταρτη φορά.  
Άρα, με τούτη τη λογική μπορούμε ένα νομοσχέδιο επ’ άπειρον να το παίρνουμε παρακάτω.  Για να πάμε σε 
αναβολή τέταρτη φορά, πρέπει να συντρέχουν πραγματικοί λόγοι.  Εάν δε σκέφτηκε ένα κόμμα τις τροπολογίες 
του μετά ’πού δύο μήνες, δεν αποτελεί δικαιολογία.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ορθό να μην υπάρχει καταχρηστική χρησιμοποίηση του αιτήματος για αναβολή, αλλά, εάν 
υπάρχουν ζητήματα τα οποία είναι πιθανόν να λυθούν μέσω αυτής της αναβολής, ας το εξετάσει η ολομέλεια. 

 Ορίστε, κύριε Νικολάου, και ο κ. Συλλούρης μετά. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆ε θα φέρουμε ένσταση στην αναβολή, αλλά θα πω το γιατί. ∆ιαβάζοντας το νομοσχέδιο ξανά, όπως 
αυτό έχει διαμορφωθεί, έχουμε διαπιστώσει ότι υπάρχει ένα σημαντικό κενό το οποίο προσπαθήσαμε να 
ρυθμίσουμε σε συνεννόηση με άλλες κοινοβουλευτικές ομάδες με τροπολογία.   

 Επειδή υπάρχει και η άποψη που εκφράστηκε στη σύσκεψη των αρχηγών, ότι οι τροπολογίες πρέπει να 
κατατίθενται από το πρωί, και αυτό το είχαμε διαπιστώσει στη συνέχεια, έχουμε ετοιμάσει την τροπολογία, 
αλλά, για να μην παραβούμε αυτή την απόφαση, εισηγούμαστε όπως δοθεί μία βδομάδα αναβολή, για να 
δούμε αυτό το κενό, το οποίο είναι κενό του νόμου δηλαδή και μπορώ να επεξηγήσω, γιατί νομίζω ότι δε θα 
διαφωνήσει κανείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μην μπούμε τώρα στις λεπτομέρειες.  

 Παρακαλώ, κύριε Συλλούρη, και μετά ο κ. Λαμάρης ως πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ περίπου εκαλύφθηκα από τον κ. Ιωνά αλλά λίγο έτσι στο ανάποδο.  Έχει δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης 
και κάποια ώρα πρέπει να τηρούμε και τους κανονισμούς.  Οι αναβολές έχουν συγκεκριμένο τρόπο και είναι 
κάποιες φορές που μπορούμε να έχουμε αναβολές.  Όμως θα έλεγα ακριβώς ότι θα παρακαλούσα οι 
συνάδελφοι ή τα κόμματα που έχουν τροπολογίες, ει δυνατόν, να μας τις δώσουν από αύριο ή το αργότερο τη 
∆ευτέρα.  Όχι να έρθουμε την Πέμπτη το πρωί…  ∆ηλαδή να μην τηρήσουμε το ότι την Πέμπτη το πρωί μπορεί 
να πάρουμε τροπολογία, διότι είναι εξ αναβολής της αναβολής! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ πραγματικά νιώθω πάρα μα πάρα πολύ άσχημα και γι’ αυτό το θέμα και για το 
επόμενο που θα ζητηθεί αναβολή, το δεύτερο, γιατί πάλι θα ζητηθεί αναβολή.  Είναι δύο νομοσχέδια τα οποία 
εσυζήτησε σε πάρα πολλές συνεδρίες η επιτροπή Εσωτερικών.  Καταλήξαμε κατά πλειοψηφία και 
διαμορφώθηκε το κείμενο για το συγκεκριμένο θέμα που έχουμε μπροστά μας με μειοψηφούν κόμμα μόνο το 
ΑΚΕΛ.  Το νομοσχέδιο που έχει η ολομέλεια σήμερα μπροστά της είναι οι απόψεις όλων των κομμάτων 
σχεδόν, πλην του ΑΚΕΛ, γι’ αυτό και ερχόμαστε με τροπολογίες, και, παρ’ όλα αυτά, ερχόμαστε να 
ομολογήσουμε σήμερα ότι μετά από ένα χρόνο δε διαβάσαμε καλά το νομοσχέδιο.  Υπάρχει ένα κενό.  Εγώ θα 
πω τα πράματα με το όνομά τους.  Μου ζητήθηκε σήμερα το πρωί να δεχθώ ενσωμάτωση στο κείμενο αυτού 
του λεγόμενου κενού και εγώ είπα ότι δεν μπορεί να γίνει αυτό, διότι αποφάσισε η επιτροπή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μην μπείτε όμως στην ουσία. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συγγνώμη, μου ελέχθηκε ότι δεν προλαβαίνουν να κάμουν τροπολογία.  Ε, δεν προλαβαίνουν να 
κάμουν τροπολογία, έπρεπε να ενεργήσουμε με βάση τον κανονισμό.  Ερχόμαστε τώρα για αναβολή.  Να πάμε 
ξανά στην επιτροπή;  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Α, όχι.  Εντάξει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα.  Ορίστε.  Και μετά ο κ. Μητσόπουλος. 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Και ο κ. Φύτος Κωνσταντίνου. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 …καταρχάς να δηλώσω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σύντομα! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννοώ για όλους, διότι είναι διαδικαστικό το θέμα. 

 Ορίστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Πρώτα απ’ όλα να δηλώσω ότι ο συνάδελφος του κόμματός μας ο 
οποίος χειρίζεται το συγκεκριμένο θέμα απουσίαζε ο άνθρωπος στο εξωτερικό την περασμένη βδομάδα.  Είναι 
ένας από τους λόγους για τους οποίους ζητούμε την αναβολή τώρα και, δεύτερον, ε, όχι να αφεθεί και μομφή, 
κύριε Πρόεδρε, ότι, ξέρετε, είναι η πρώτη φορά που ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής αναβάλλεται ένα θέμα 
είτε για τρίτη είτε για τέταρτη φορά.  Όλες οι κοινοβουλευτικές ομάδες πάμπολλες φορές έχουν ζητήσει και 
πολύ περισσότερες φορές αναβολή για κάποια θέματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Μητσόπουλος και ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου στη συνέχεια. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να καθησυχάσω λίγο τους προβληματισμούς και τις ανησυχίες των εκλεκτών 
συναδέλφων του ΑΚΕΛ, θα έλεγα απλώς ότι ο αριθμός των αναβολών πιστοποιεί τη σοβαρότητα του 
νομοσχεδίου το οποίο βρίσκεται μπροστά μας.  Έτσι;  Λοιπόν, και την επιθυμία των συναδέλφων να 
εντρυφήσουν, να ενδιατρίψουν περαιτέρω και εις βάθος.  Αλλά, πέραν αυτού, θα συμφωνήσω ότι το δικαίωμα, 
η δυνατότητα υποβολής του συγκεκριμένου αιτήματος για αναβολή πρέπει να ασκείται με πολλή φειδώ και 
περίσκεψη, γιατί νομίζω ότι ειδικά για ανάλογα νομοθετήματα θα πρέπει να υπάρχει και ένας λογικός 
περιορισμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορθή η παρατήρηση ότι πρέπει με φειδώ να υποβάλλονται αιτήματα αναβολών και βεβαίως θα 
πιστοποιηθεί και η βούληση του σώματος στη συνέχεια που θα ερωτήσω. 

 Ορίστε, κύριε Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ε, αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε, ότι το έχουμε ολίγον τι παρακάμει, διότι είναι η τέταρτη φορά.  Όμως, 
εάν πράγματι -και δεν το αμφισβητώ- υπάρχουν τέτοια θέματα για τα οποία επιβάλλεται να γίνουν τέτοιες 
νομοθετικές ρυθμίσεις, δε θα πρέπει -και το λέω χωρίς να το εισηγούμαι κιόλας και ας εύρουμε όλοι μαζί τη 
λύση- δεν μπορεί να πάει μία βδομάδα.  ∆ιότι, εάν υπάρχουν τροποποιήσεις από την Ε∆ΕΚ και αν θα γίνουν 
και οι νομοθετικές ρυθμίσεις που ανέφερε και ο κ. Ιωνάς, θα πρέπει να παραπεμφθεί στην επιτροπή και να 
έρθει μετά από δεκαπέντε μέρες.  ∆ηλαδή πρέπει να πάει στην επιτροπή και η επιτροπή Εσωτερικών 
συνεδριάζει κάθε Πέμπτη το πρωί και να έρθει…  Άρα, αν μιλούμε για αναβολή, μιλούμε για δεκαπέντε μέρες 
αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να αντιδικώ για διαδικαστικά θέματα, θέλω να πω όμως το εξής: Από απλά 
διαδικαστικά μέχρι σοβαρά πολιτικά τα χειριζόμαστε με έναν τρόπο που διούμεν το δικαίωμα να μας 
αμφισβητούν επί εικοσιτετραώρου βάσεως.  ∆ε δέχομαι…  Είμαι πολύ πιο παλιός βουλευτής ’πού τον κ. 
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Βαρνάβα, δε δέχομαι ότι είχε πάμπολλες φορές που η Βουλή έδωσε τέταρτη και πέμπτη αναβολή.  Τα πρώτα 
δέκα χρόνια που ήμουν στη Βουλή σπάνια έπαιρνε αναβολή ένα θέμα δεύτερη φορά τζιαι, όταν έπαιρνε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ιωνά Νικολάου) 

 Μη βιάζεσαι, ρε κουμπάρε, άφησ’ με να τελειώσω τζιαι μετά!  Εντάξει.  Ε, μετατρέπουμε ακόμα τζιαι το 
πιο απλό θέμα σε μιαν αντιπαράθεση!    

 Τζι εδιορθώνετουν, αν είσιε σοβαρό θέμα, που εγώ πιστεύω ότι, αν είσιεν, ήταν να εμφανιστεί στα δκυο 
χρόνια, αλλά, αν είσιεν, εδιορθώνετουν με πρόταση νόμου στη συνέχεια.  Ανατρέπουμε συνεχώς τους 
κανονισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου είναι ο τελευταίος ομιλητής επί διαδικαστικού θέματος. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν μπορώ να καταλάβω γιατί πρέπει να ψηφίσουμε ένα νόμο για τον οποίο έχουμε 
διαπιστώσει ότι υπάρχει ένα κενό και να λέμε ότι θα έρθουμε μεταγενέστερα με πρόταση νόμου να το 
διορθώσουμε.  Όχι, λυπούμαι, αυτή δεν είναι σωστή πρακτική.  Εδώ υπάρχει… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είσαι και πρόεδρος επιτροπής! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συγγνώμη, κύριε συνάδελφε, υπάρχει δυνατότητα να ζητηθεί αναβολή και ζητείται μια αναβολή.  Η 
πλειοψηφία της Βουλής αποφασίζει και η πλειοψηφία της Βουλής θα αποφασίσει αυτή τη στιγμή.  Κάποιοι 
μπορεί να διαφωνήσουν, κάποιοι άλλοι μπορεί να την υπερψηφίσουν!  Εκείνο που έχει διαπιστωθεί είναι ότι 
είναι ουσιαστικό το κενό, το οποίο δυστυχώς όλοι δεν το είδαμε, και, αν το βλέπατε εσείς προηγουμένως, θα 
έπρεπε να το ρυθμίσετε, αλλά κανένας δεν το είδε και οφείλουμε να το ρυθμίσουμε.  Τι πιο απλό μπορεί να 
γίνει σε ένα νόμο που, παρά να μην τον ψηφίσουμε, θα τον ψηφίσουμε με κενό εις γνώσιν μας;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πέντε δευτερόλεπτα μόνο, κύριε Πρόεδρε.  ∆εν παραχωρείται η δυνατότητα, γιατί μια δυνατότητα 
παραχωρείται από τον κανονισμό, το νόμο, το σύνταγμα.  Ο κανονισμός δεν παρέχει τη δυνατότητα -χωρίς να 
’μαι δικηγόρος τζιαι συγγνώμη από τους δικηγόρους- για τέταρτη τζιαι πέμπτη τζιαι δέκατη φορά να παίρνεις 
αναβολή.  Η σωστή διαδικασία είναι εκείνη που εγίνετουν για δεκαετίες τζιαι την περίγραψα και λυπούμαι που 
αμφισβητείται αν είναι σωστή ή όχι.  Άλλο θέμα, αν πολιτικά μπορεί να στέκει ο ισχυρισμός ότι έν’ κάτι πάρα 
πολύ σοβαρό που τώρα το είδαμε.  Όχι όμως να προσπαθούμε να το εξηγήσουμε κανονιστικά τζιαι νομικά 
τζιόλας!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακούστε, νομίζω ότι…  Αν μου επιτρέπετε, να πω και εγώ κάτι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κατά συνέπεια, Πρόεδρε, αποφασίστε, τζιείνο που θα πείτε εσείς εμείς θα το δεχθούμε, ας κρίνει ο 
καθένας.  Ένα απλό θέμα, κατά τη γνώμη μου, εντελώς απλό θα πάρει δυόμισι χρόνια να το ψηφίσει η Βουλή!  
Μπράβο μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα πω το εξής:  Πράγματι, με βάση την κοινοβουλευτική πρακτική και τον κανονισμό του σώματος, 
αποφασίζει η ολομέλεια επί αιτημάτων αναβολών.  Όμως είναι πολύ ορθό αυτό που είπε ο κ. Μητσόπουλος, 
ότι δηλαδή πρέπει να ασκείται με φειδώ η άσκηση αυτού του δικαιώματος, η υποβολή αιτημάτων για αναβολές, 
και πρέπει να θεμελιούται, να αιτιολογείται επαρκώς.   

 ∆ίνεται η αναβολή για δεκαπέντε ημέρες, προκειμένου να υπάρξει χρόνος και για να κατατεθούν έγκαιρα 
οι τροπολογίες, αλλά και για να ασχοληθεί η αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Ερχόμαστε τώρα στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Επίσης αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα αποσύρεται από τον εισηγητή του. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Ορισμένων Θεμάτων ∆ιαμεσολάβησης σε Αστικές και Εμπορικές 
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Υποθέσεις Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τo νομοσχέδιο «Ο περί Ορισμένων Θεμάτων 
∆ιαμεσολάβησης σε Αστικές και Εμπορικές Υποθέσεις Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γεώργιος Γεωργίου Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού Νίκος Νικολαΐδης  

 Γιώργος Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών της, 
που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 16ης Φεβρουαρίου και 24ης Οκτωβρίου 2012.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι του Γραφείου του, 
η Επίτροπος Νομοθεσίας και Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, ο πρόεδρος του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου και εκπρόσωποι του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού 
Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ).   

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου όπως αυτό κατατέθηκε αρχικά είναι η εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με την Οδηγία 2008/52/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 21ης Μαΐου 2008 
για ορισμένα θέματα διαμεσολάβησης σε αστικές και εμπορικές υποθέσεις. 

 Σημειώνεται ότι η προθεσμία μεταφοράς της πιο πάνω Οδηγίας στο εσωτερικό δίκαιο έληξε την 21η 
Μαΐου 2011, ενώ το υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατατέθηκε μεταγενέστερα στη Βουλή των Αντιπροσώπων, στις 
9 Φεβρουαρίου 2012.  Στο παρόν στάδιο εκκρεμεί ενώπιον του ∆ικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
διαδικασία παράβασης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο επιδιώκεται η δημιουργία νομοθετικού πλαισίου που θα διευκολύνει την 
πρόσβαση στην εναλλακτική επίλυση διασυνοριακών διαφορών και θα προαγάγει το φιλικό διακανονισμό τους, 
ενθαρρύνοντας την προσφυγή στη διαμεσολάβηση. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το νομοθετικό πλαίσιο που 
επιδιώκεται να δημιουργηθεί θα προσφέρει μια οικονομικά αποδοτική και ταχεία εξωδικαστική επίλυση των 
διαφορών στις αστικές και εμπορικές υποθέσεις στις οποίες θα εφαρμόζεται μέσω διαδικασιών 
προσαρμοσμένων στις ανάγκες των διαδίκων.  Οι συμφωνίες που θα επιτυγχάνονται μέσω της 
διαμεσολάβησης θα προσφέρονται περισσότερο για εκούσια εκτέλεση και θα επιτρέπουν να διατηρηθεί ειδική 
και βιώσιμη σχέση μεταξύ των μερών. 

 Συγκεκριμένα, οι πρόνοιες του νομοσχεδίου διαλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη δημιουργία του θεσμού της διαμεσολάβησης, δηλαδή της διαρθρωμένης διαδικασίας στην οποία δύο 
ή περισσότερα μέρη μιας διαφοράς επιχειρούν εκουσίως να καταλήξουν σε συμφωνία σχετικά με την 
επίλυση της διαφοράς τους με τη βοήθεια διαμεσολαβητή.  Ο εν λόγω θεσμός θα τυγχάνει εφαρμογής σε 
αστικές και εμπορικές διασυνοριακές διαφορές αλλά όχι όσον αφορά ορισμένα δικαιώματα και 
υποχρεώσεις ως προς τα οποία τα μέρη δεν έχουν την ελευθερία να αποφασίζουν βάσει του 
εφαρμοστέου δικαίου. 

2. Τη μη εφαρμογή του θεσμού της διαμεσολάβησης σε οικογενειακές ή εργατικές διαφορές στις οποίες 
εγείρονται δικαιώματα και υποχρεώσεις για τα οποία τα μέρη δεν έχουν την ελευθερία να αποφασίζουν 
βάσει του εφαρμοστέου δικαίου ούτε σε οποιεσδήποτε φορολογικές, τελωνειακές ή διοικητικές διαφορές 
ή διαφορές που αφορούν την ευθύνη του κράτους λόγω πράξεων ή παραλείψεων κατά την άσκηση της 
κρατικής εξουσίας. 

3. Την εγγραφή διαμεσολαβητή σε ειδικό μητρώο διαμεσολαβητών, τις προϋποθέσεις για εγγραφή του, την 
αμοιβή του, καθώς και τις περιπτώσεις διαγραφής του από το μητρώο.  Συγκεκριμένα, στο νομοσχέδιο 
προβλέπεται ότι η διαμεσολάβηση διενεργείται από πρόσωπο το οποίο έχει εγγραφεί κατόπιν αίτησής 
του ως διαμεσολαβητής σε ειδικά μητρώα διαμεσολαβητών.  Ειδικότερα, ένα μητρώο θα τηρείται από 
τον Παγκύπριο ∆ικηγορικό Σύλλογο και σε αυτό θα εγγράφονται μόνο πρόσωπα που είναι 
εγγεγραμμένα στο Μητρώο ∆ικηγόρων και ασκούν το επάγγελμα.  Επιπλέον, το ΚΕΒΕ θα τηρεί άλλο 
μητρώο, στο οποίο θα μπορεί να εγγραφεί μόνο πρόσωπο που είναι μέλος του και εφόσον έχει 
παρακολουθήσει ειδικό πρόγραμμα κατάρτισής του. 

4. Τη διεξαγωγή της διαδικασίας διαμεσολάβησης, την επίτευξη συμφωνίας συμβιβασμού και επικύρωσή 
της από το δικαστήριο. 
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5. Τη σύναψη συμφωνίας συμβιβασμού και τον τερματισμό της διαδικασίας διαμεσολάβησης. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα πιο κάτω 
ζητήματα: 

1. Το ενδεχόμενο εφαρμογής του θεσμού της διαμεσολάβησης και σε εθνικές υποθέσεις και ειδικότερα σε 
οικογενειακές και εργατικές διαφορές, καθώς και σε εμπορικές διαφορές. 

2. Το κατά πόσο η συμφωνία συμβιβασμού θα είναι δεσμευτική. 

3. Το ενδεχόμενο τήρησης μόνο ενός ειδικού μητρώου διαμεσολαβητών το οποίο θα τηρείται από τον 
Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

4. Τα πρόσωπα που θα μπορεί να εγγράφονται ως διαμεσολαβητές. 

 Αναφορικά με το πρώτο ζήτημα, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας συμφώνησε με την άποψη που 
εκφράστηκε για επέκταση του θεσμού της διαμεσολάβησης και στις εθνικές διαφορές, δηλώνοντας παράλληλα 
ότι θα επιταχυνθούν με τον τρόπο αυτό και οι διαδικασίες ενώπιον των δικαστηρίων.  Με την πιο πάνω άποψη 
συμφώνησε και ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, δηλώνοντας ότι κάτι τέτοιο θα οδηγήσει 
σε αποσυμφόρηση των δικαστηρίων.  Περαιτέρω, οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ, αφού δήλωσαν ότι συμφωνούν με 
την επέκταση του θεσμού της διαμεσολάβησης και σε εθνικές διαφορές, πληροφόρησαν την επιτροπή ότι στα 
διάφορα επιμελητήρια χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν υπάρχει διαφοροποίηση των κανόνων δικαίου είτε 
πρόκειται για διαμεσολάβηση σε διασυνοριακές διαφορές είτε διαμεσολάβηση σε εγχώριες διαφορές. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης του νομοσχεδίου και λαμβάνοντας ιδιαίτερα υπόψη τις πιο πάνω 
απόψεις για το πεδίο εφαρμογής του, η επιτροπή προχώρησε στην επεξεργασία του κειμένου του, με γνώμονα 
αφενός τη θέση ότι ο θεσμός της διαμεσολάβησης πρέπει να ρυθμιστεί τόσο σε διασυνοριακό όσο και σε εθνικό 
επίπεδο, προκειμένου να καλυφθεί το νομοθετικό κενό στον τομέα αυτό, και αφετέρου τη θέση ότι οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις θα διασφαλίζουν την αποτελεσματικότητα του θεσμού.  

 Στο αναθεωρημένο κείμενο η επιτροπή περιέλαβε, μεταξύ άλλων, τη διαμεσολάβηση σε οικογενειακές 
διαφορές, για τις οποίες, όπως είναι γνωστό, εκκρεμεί ενώπιόν της η μελέτη ξεχωριστού νομοσχεδίου.  Σε 
σχέση με τη συμπερίληψη των οικογενειακών διαφορών, η Επίτροπος Νομοθεσίας και Επίτροπος Προστασίας 
των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού δήλωσε ότι εκτιμά την προσπάθεια που κατέβαλε η επιτροπή για ρύθμιση του 
θέματος αυτού, ωστόσο, σύμφωνα με την ίδια, η όλη δομή και η φιλοσοφία του υπό συζήτηση νομοσχεδίου δε 
σχετίζεται με τις οικογενειακές διαφορές.  Όπως ανέφερε η ίδια, η διαμεσολάβηση σε οικογενειακές διαφορές 
θα πρέπει να στοχεύει στο να φέρει κοντά τα δύο μέρη σε μια προσπάθεια να ρυθμίσουν την επικοινωνία τους 
με απώτερο στόχο το συμφέρον του παιδιού, όπως προβλέπουν τα πρότυπα και οι κατευθυντήριες γραμμές 
που θέτει η Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού.   

 Για τους πιο πάνω λόγους, η ίδια εισηγήθηκε όπως η διαμεσολάβηση σε οικογενειακές διαφορές αφεθεί 
να τύχει ξεχωριστής νομοθετικής ρύθμισης και προς το σκοπό αυτό δεσμεύτηκε ότι θα επεξεργαστεί και θα 
υποβάλει στην επιτροπή σχετικό κείμενο σχεδίου νόμου. 

 Αναφορικά με το δεύτερο ζήτημα που απασχόλησε την επιτροπή σε σχέση με τη δεσμευτικότητα μιας 
συμφωνίας συμβιβασμού, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δήλωσαν ότι 
εναπόκειται στη βούληση των μερών το κατά πόσο τέτοια συμφωνία θα είναι δεσμευτική και κατ’ επέκταση 
εκτελεστή.  Όπως ανέφεραν οι ίδιοι, εκτελεστό θα είναι το περιεχόμενο της συμφωνίας, όταν υποβληθεί στο 
δικαστήριο για επικύρωση, αλλά όχι προηγουμένως, καθότι κατά τη διάρκεια της διαδικασίας διαμεσολάβησης 
οποιοδήποτε από τα μέρη μπορεί να υπαναχωρήσει. 

 Όσον αφορά το τρίτο ζήτημα που απασχόλησε την επιτροπή σε σχέση με το μητρώο, οι εκπρόσωποι 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως εξέφρασαν τη διαφωνία τους με την πρόνοια που 
περιέλαβε η επιτροπή στο αναθεωρημένο κείμενο, με βάση την οποία θα τηρείται ένα μόνο ειδικό μητρώο από 
τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως.  Συγκεκριμένα, οι πιο πάνω εκπρόσωποι δήλωσαν στην 
επιτροπή ότι τέτοια ρύθμιση θα δυσκολέψει το έργο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως λόγω 
του ότι από την υποχρέωση για τήρηση του μητρώου θα προκύψουν και πολλές άλλες υποχρεώσεις, στις 
οποίες το υπουργείο, με βάση την υφιστάμενη δομή του, δε θα μπορέσει να ανταποκριθεί. 

 Σύμφωνα με τους ιδίους, η ενέργεια εγγραφής και διαγραφής από το μητρώο αποτελεί εκτελεστή 
διοικητική πράξη που προϋποθέτει τη διενέργεια ελέγχου τήρησης των προϋποθέσεων που θα ορίζει ο νόμος.  
Όπως ανέφεραν οι ίδιοι, το νομοσχέδιο όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή ανέθετε την τήρηση των μητρώων 
στον Παγκύπριο ∆ικηγορικό Σύλλογο και στο ΚΕΒΕ, λαμβάνοντας ακριβώς υπόψη την υφιστάμενη υποδομή 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

 Σε σχέση με το πιο πάνω ζήτημα, η επιτροπή, εμμένοντας στο σκεπτικό ότι ο έλεγχος τήρησης του 
μητρώου ενδείκνυται να γίνεται στο επίπεδο της εκτελεστικής εξουσίας, διαμόρφωσε ανάλογα τις σχετικές 
πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, η επιτροπή διαμόρφωσε περαιτέρω το κείμενο του νομοσχεδίου, 
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ώστε σε αυτό να διαλαμβάνονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Ο προτεινόμενος νόμος να εφαρμόζεται σε αστικές διαφορές, περιλαμβανομένων των διασυνοριακών 
διαφορών, αλλά να μην τυγχάνει εφαρμογής στις οικογενειακές διαφορές ούτε και στις ακόλουθες 
περιπτώσεις: 

α. Σε αστικές διαφορές, διασυνοριακές ή μη, οι οποίες αφορούν ορισμένα δικαιώματα και 
υποχρεώσεις για τα οποία τα μέρη δεν έχουν την ελευθερία να αποφασίσουν βάσει του 
εφαρμοστέου δικαίου. 

β. Σε εργατικές διαφορές που δεν περιλαμβάνονται στις διασυνοριακές διαφορές, ανεξάρτητα αν δεν 
εγείρονται σε αυτές δικαιώματα και υποχρεώσεις για τα οποία τα μέρη δεν έχουν την ελευθερία να 
αποφασίζουν βάσει του εφαρμοστέου δικαίου. 

γ.   Σε φορολογίες, τελωνειακές ή διοικητικές διαφορές ή διαφορές που αφορούν την ευθύνη του 
κράτους λόγω πράξεων ή παραλείψεων κατά την άσκηση κρατικής εξουσίας. 

2. Η διαδικασία διαμεσολάβησης μπορεί να λαμβάνει χώρα οποτεδήποτε, καθώς και στα πλαίσια 
δικαστικής διαδικασίας και να διενεργείται από δικηγόρους, μέλη του ΚΕΒΕ, καθώς και πρόσωπα που 
κατέχουν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή τίτλο ή ισότιμο προσόν σε θέμα σχετικό με τη διαμεσολάβηση.  
Ειδικότερα, οι δικηγόροι μπορούν να διενεργούν διαμεσολάβηση τόσο σε εθνικές όσο και σε 
διασυνοριακές διαφορές, εφόσον είναι εγγεγραμμένοι στο Μητρώο ∆ικηγόρων που Ασκούν το 
Επάγγελμα και κατέχουν ετήσια άδεια άσκησης επαγγέλματος.  Καθ’ όσον αφορά εμπορικές διαφορές, 
οι δικηγόροι δε χρειάζονται οποιαδήποτε κατάρτιση, ενώ, όταν πρόκειται για αστικές διαφορές άλλες 
από εμπορικές, πρέπει να είναι κατάλληλα καταρτισμένοι.  

 Τα μέλη του ΚΕΒΕ μπορούν να διενεργούν διαμεσολάβηση μόνο σε εμπορικές διαφορές, διασυνοριακές 
ή μη, υπό την προϋπόθεση ότι είναι κάτοχοι αναγνωρισμένου τίτλου τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και 
εφόσον έχουν παρακολουθήσει ειδικό πρόγραμμα κατάρτισης ως διαμεσολαβητές.  

3. Τα πρόσωπα που επιθυμούν να διενεργούν διαμεσολάβηση και τα οποία πληρούν τις προϋποθέσεις 
που ορίζει ο νόμος υποβάλλουν αίτηση και καταβάλλουν το καθορισμένο τέλος για εγγραφή τους στο 
ειδικό μητρώο διαμεσολαβητών, το οποίο τηρείται από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

4. Η διαγραφή διαμεσολαβητή από το μητρώο διαμεσολαβητών διενεργείται από τον Υπουργό 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, έπειτα από αιτιολογημένη εισήγηση του οικείου επαγγελματικού 
συλλόγου ή του ΚΕΒΕ, για λόγους που αφορούν μεταξύ άλλων το θάνατο διαμεσολαβητή, την κήρυξή 
του σε κατάσταση πτώχευσης, την καταδίκη του για σοβαρό ποινικό αδίκημα ή για αδίκημα που ενέχει 
έλλειψη τιμιότητας ή ηθική αισχρότητα, κατάχρηση της θέσης του κ.ά. 

5. Κατά τη διεξαγωγή της διαδικασίας διαμεσολάβησης ο διαμεσολαβητής ασκεί τα καθήκοντά του με 
ανεξαρτησία και αμεροληψία, δεν υπόκειται στον έλεγχο ούτε ακολουθεί τις οδηγίες οποιουδήποτε 
προσώπου ή αρχής και δεν αποκλείεται από την άσκηση του επαγγέλματός του. 

6. Πριν από την έναρξη διαδικασίας διαμεσολάβησης, τα μέρη συμφωνούν σε συνεννόηση με το 
διαμεσολαβητή τον τρόπο διεξαγωγής της διαδικασίας, τη διάρκειά της, την υποχρέωση τήρησης του 
απορρήτου της διαδικασίας, τον τρόπο καθορισμού της αμοιβής του διαμεσολαβητή και τους όρους 
πληρωμής του, καθώς και για οποιαδήποτε άλλα έξοδα της διαδικασίας. 

7. Τα μέρη μπορούν οποτεδήποτε το επιθυμούν να τερματίσουν τη διαδικασία διαμεσολάβησης. 

8. Η διαδικασία διαμεσολάβησης έχει εμπιστευτικό χαρακτήρα και δεσμεύει οποιονδήποτε λαμβάνει μέρος 
σε αυτή. 

9. Το δικαστήριο, κατόπιν σχετικής αίτησης που υποβάλλεται από κοινού ή από ένα εκ των μερών με τη 
ρητή συγκατάθεση των υπολοίπων, δύναται να κηρύξει τη συμφωνία συμβιβασμού ως εκτελεστή κατά 
τον ίδιο τρόπο που εκτελείται δικαστική απόφαση ή να απορρίψει την αίτηση για εκτέλεση τέτοιας 
συμφωνίας, αν κρίνει ότι το περιεχόμενο της συμφωνίας αντίκειται στο νόμο ή δεν είναι εκτελεστό. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί Ορισμένων Θεμάτων ∆ιαμεσολάβησης σε Αστικές ∆ιαφορές Νόμος του 2012». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του διαμορφωμένου κειμένου του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η Ε∆ΕΚ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 



375 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν ομιλητές επί θέματος... 

 Ορίστε, κύριε Νικολάου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι το δεύτερο θέμα αναβλήθηκε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναβάλλεται το δεύτερο, ως απεφασίσθη το πρωί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρέπει να ξέρει η ολομέλεια ποιος τη ζητά την αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εξ όσων θυμούμαι, ελέχθη ότι η επιτροπή ζήτησε την αναβολή. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν δεν υπάρχει κανένας που να αναλαμβάνει την πατρότητα, τότε το θέμα συζητείται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να μας πληροφορήσει. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όχι, δεν υπήρχε στην επιτροπή Εσωτερικών θέμα αναβολής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει αίτημα για αναβολή εντός της ολομέλειας τώρα;   

 Κύριε Σαρίκα. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε ζητήσει κάποιες διευκρινίσεις από πλευράς του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Πάφου, δεν έχουν δοθεί και θα αναλάβουμε μόνοι μας να ψάξουμε να βρούμε πληροφορίες, για να 
μπορέσουμε να κάνουμε την τελική τοποθέτηση.  Γι’ αυτό ζητούμε αναβολή έστω και μια εβδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Λαμάρη, υπήρξαν άλλες αναβολές του θέματος; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είναι εξ αναβολής και αυτή είναι η τρίτη φορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, να δοθούν λοιπόν οι εξηγήσεις από το δήμο Πάφου. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έχουν σταλεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, δεν είναι ενήμερος ο κ. Σαρίκας, φαίνεται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Ορισμένων Θεμάτων ∆ιαμεσολάβησης σε Αστικές και Εμπορικές 
Υποθέσεις Νόμος του 2012». 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο κείμενο του νόμου που έχουμε ενώπιόν μας έχουμε κάμει μια διόρθωση ως 
επιτροπή.  Εκτός από το ΚΕΒΕ, έχουμε συμπεριλάβει και τα μέλη του ΕΤΕΚ, για να μπορούν να κάμνουν 
διαμεσολάβηση.  Χρειάζεται μια διόρθωση απλώς και αυτό είναι που επισημαίνω για σκοπούς πρακτικών.  
Στην έκθεση που έχει κυκλοφορήσει αναφερόταν μόνο το ΚΕΒΕ.  Θα αναφέρεται και το ΕΤΕΚ παράλληλα με το 
ΚΕΒΕ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για τη διόρθωση; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, η διόρθωση να καταχωριστεί. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 ∆ιασυνοριακές διαφορές.  Άρθρο 4. 

 ∆ιαμεσολάβηση.  Άρθρο 5. 

 Μητρώο ∆ιαμεσολαβητών.  Άρθρο 6. 

 Εγγραφή στο Μητρώο ∆ιαμεσολαβητών.  Άρθρο 7. 

 ∆ιαγραφή διαμεσολαβητή από το Μητρώο ∆ιαμεσολαβητών.  Άρθρο 8. 

 Τέλη εγγραφής στο Μητρώο ∆ιαμεσολαβητών.  Άρθρο 9. 

 Καθήκοντα διαμεσολαβητή.  Άρθρο 10. 

 Άσκηση επαγγέλματος από διαμεσολαβητή.  Άρθρο 11. 

 Συνέχιση επαγγελματικής κατάρτισης διαμεσολαβητή.  Άρθρο 12. 

 Ενημέρωση του κοινού.  Άρθρο 13. 

 Επιλογή διαμεσολαβητή.  Άρθρο 14. 

 Παραπομπή σε διαμεσολάβηση από δικαστήριο.  Άρθρο 15. 

 Συμφωνία διαμεσολάβησης.  Άρθρο 16. 

 Έναρξη διαδικασίας διαμεσολάβησης.  Άρθρο 17. 

 ∆ιαδικασία διαμεσολάβησης.  Άρθρο 18. 

 Καθορισμός τόπου και χρόνου διεξαγωγής της διαμεσολάβησης.  Άρθρο 19. 

 Γλώσσα διαμεσολάβησης.  Άρθρο 20. 

 Εμφανίσεις.  Άρθρο 21. 

 Κατάθεση εμπειρογνώμονα.  Άρθρο 22. 

 Εμπιστευτικότητα της διαμεσολάβησης.  Άρθρο 23. 

 ∆ηλώσεις ενώπιον διαμεσολαβητή.  Άρθρο 24. 

 Παράλειψη ή αδυναμία προς εκπλήρωση των καθηκόντων του διαμεσολαβητή.  Άρθρο 25. 

 Αντικατάσταση διαμεσολαβητή.  Άρθρο 26. 

 Αποτελέσματα της διαμεσολάβησης στην παραγραφή και στις αποσβεστικές προθεσμίες.  Άρθρο 27. 

 Τερματισμός διαδικασίας διαμεσολάβησης.  Άρθρο 28. 
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 Φύλαξη εγγράφων διαμεσολάβησης από το διαμεσολαβητή.  Άρθρο 29. 

 Σύναψη συμφωνίας συμβιβασμού.  Άρθρο 30. 

 Μη επίτευξη συμφωνίας συμβιβασμού.  Άρθρο 31. 

 Εκτελεστότητα συμφωνίας συμβιβασμού.  Άρθρο 32. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 33. 

 ∆ιαδικαστικοί Κανονισμοί.  Άρθρο 34.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 34 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 34 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ορισμένων Θεμάτων ∆ιαμεσολάβησης σε Αστικές ∆ιαφορές 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Πλαισίου Ανάπτυξης των Συστημάτων Ευφυών Μεταφορών στον 
Τομέα των Οδικών Μεταφορών και των ∆ιεπαφών με άλλους Τρόπους Μεταφοράς Νόμος του 2012».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Πλαισίου Ανάπτυξης των Συστημάτων Ευφυών Μεταφορών στον Τομέα των Οδικών Μεταφορών και 

των ∆ιεπαφών με άλλoυς Τρόπους Μεταφοράς Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Γεώργιος Προκοπίου  Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Νίκος Νικολαΐδης   

 Αντρέας Φακοντής    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 27 Σεπτεμβρίου και στις 25 Οκτωβρίου 2012.  Στα πλαίσια 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Γραφείου του Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 
2010/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 7ης Ιουλίου 2010 περί πλαισίου ανάπτυξης 
των Συστημάτων Ευφυών Μεταφορών στον τομέα των οδικών μεταφορών και των διεπαφών με άλλους 
τρόπους μεταφοράς.  

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων του ίδιου υπουργείου, καθώς και το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, το τελευταίο έχει ως αντικείμενο και πεδίο εφαρμογής την τηλεματική και θεσπίζει πλαίσιο για τη 
στήριξη της συντονισμένης και συνεκτικής ανάπτυξης και χρήσης συστημάτων ευφυών μεταφορών στην 
Κύπρο.  Στοχεύει στην ανάπτυξη υπηρεσιών και δράσεων σε τομείς προτεραιότητας που αφορούν: 

1. τη βέλτιστη χρήση δεδομένων σχετικά με το οδικό δίκτυο, την κυκλοφορία και τις μετακινήσεις, 

2. την αδιάλειπτη παροχή των υπηρεσιών τηλεματικής για τη διαχείριση της κυκλοφορίας και των 
εμπορευματικών μεταφορών, 

3. τις εφαρμογές συστημάτων ευφυών μεταφορών σχετικά με την οδική ασφάλεια και την προστασία και 
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4. τη σύνδεση του οχήματος με τις υποδομές των μεταφορικών δικτύων.   

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι τόνισαν ότι τα συστήματα ευφυών μεταφορών προσφέρουν καινοτόμες υπηρεσίες 
στη διαχείριση στόλων οχημάτων και κυκλοφορίας και ενημερώνουν τους διάφορους χρήστες και υπεύθυνες 
υπηρεσίες για την κατάσταση που επικρατεί στο οδικό δίκτυο σε πραγματικό χρόνο.  Αυτό οδηγεί σε 
βελτιωμένη χρήση του οδικού δικτύου και των μέσων μεταφορών, σε καλύτερο προγραμματισμό εργασιών, 
όπως επίσης και σε ταχεία αντιμετώπιση συμβάντων.  Σε τελική ανάλυση τα συστήματα αυτά αυξάνουν τη 
χωρητικότητα και ασφάλεια του οδικού δικτύου, μειώνουν την κυκλοφοριακή συμφόρηση με αντίστοιχη μείωση 
στην κατανάλωση καυσίμων και συμβάλλουν στη μείωση ρύπων και εξοικονόμηση χρόνου για τους χρήστες 
και επομένως στην αύξηση της παραγωγικότητας.   

 Οι εκπρόσωποι του Γραφείου του Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, χωρίς 
να διαφωνούν με τους σκοπούς και επιδιώξεις του νομοσχεδίου, εξέθεσαν ενώπιον της επιτροπής τους 
προβληματισμούς και επιφυλάξεις τους αναφορικά με το άρθρο 9 του νομοσχεδίου, που αφορά τη διασφάλιση 
των προσωπικών δεδομένων στα πλαίσια της λειτουργίας των εφαρμογών και υπηρεσιών των συστημάτων 
ευφυών μεταφορών.   

 Με βάση τις παρατηρήσεις αυτές, η επιτροπή κάλεσε τους υπηρεσιακούς αρμοδίους όπως, σε 
συνεργασία με τους εκπροσώπους του Γραφείου του Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα, επανεξετάσουν το όλο ζήτημα και, αν χρειαστεί, να τροποποιήσουν ανάλογα το κείμενο του 
νομοσχεδίου και να επανέλθουν στην επιτροπή για συνέχιση και ολοκλήρωση της συζήτησης.   

 Οι πιο πάνω εκπρόσωποι, ακολουθώντας τις οδηγίες της επιτροπής, επανεξέτασαν το κείμενο του 
νομοσχεδίου, επέφεραν τις αναγκαίες τροποποιήσεις στις πρόνοιες εκείνες που έχρηζαν περαιτέρω βελτίωσης 
και κατέθεσαν στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο, το οποίο έτυχε του αναγκαίου νομοτεχνικού ελέγχου από 
το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Σημειώνεται ότι η νομοθετική εναρμόνιση με τις διατάξεις της πιο πάνω Οδηγίας έπρεπε να είχε 
πραγματοποιηθεί μέχρι τις 27 Φεβρουαρίου 2012, αλλά το νομοσχέδιο κατατέθηκε στην ολομέλεια του 
σώματος μόλις στις 27 Ιουλίου 2012.  Λόγω αυτής της καθυστέρησης η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία προειδοποιητική επιστολή παράβασης. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις διατάξεις του νομοσχεδίου όπως αυτό τελικά 
αναθεωρήθηκε. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο 
πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μη υπαρχόντων ομιλητών, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Τομείς προτεραιότητας.  Άρθρο 4. 

 ∆ράσεις προτεραιότητας.  Άρθρο 5. 

 Ανάπτυξη των ΣΕΜ.  Άρθρο 6. 

 Προδιαγραφές.  Άρθρο 7. 

 Πρότυπα.  Άρθρο 8. 

 Προστασία της ιδιωτικής ζωής, της ασφάλειας και της περαιτέρω χρήσης των πληροφοριών.  Άρθρο 9. 

 Ευθύνη.  Άρθρο 10. 

 Υποβολή εκθέσεων.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πλαισίου Ανάπτυξης των Συστημάτων Ευφυών Μεταφορών 
στον Τομέα των Οδικών Μεταφορών και των ∆ιεπαφών με άλλους Τρόπους Μεταφοράς Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στις δύο προτάσεις νόμου που είχαμε κηρύξει επείγουσες... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αναφορικά με το θέμα το οποίο αναγνώσατε στο ξεκίνημα της ολομέλειας, υπήρχε μέσα η φράση 
«ενώνουμε δυνάμεις» και θέλω να ξέρω ποιος, ποιος, εν αγνοία σας προφανώς, εισήξε το βασικό σύνθημα του 
κ. Αναστασιάδη στην ομιλία σας! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για τα κείμενα αυτά έχω πλήρη ευθύνη, κύριε Κατσουρίδη! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μπορώ να πω και εγώ;  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

  Όχι, με όλο το σέβας προς τον κ. Κατσουρίδη, απλά να τον ενημερώσω ότι ο εκπρόσωπος τύπου του 
ΑΚΕΛ, ο οποίος κάθεται αμέσως πίσω από τον κ. Κατσουρίδη, δύο φορές σήμερα το μεσημέρι μέσα από την 
εκπομπή του ΡΙΚ κάλεσε τα κόμματα να ενώσουμε δυνάμεις.  Και αυτή την ώρα πραγματικά καλούμε το ΑΚΕΛ 
να ενώσει δυνάμεις! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το μήνυμα της ενότητας είναι πάντα ευπρόσδεκτο! 

 Λοιπόν, προχωρούμε στις δύο προτάσεις νόμου που κηρύξαμε επείγουσες στην αρχή της συνεδρίας, 
για τις οποίες έχει ετοιμαστεί κοινή έκθεση.  Η πρώτη τιτλοφορείται «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012» και η δεύτερη «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Ρυθμίσεως 
Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012» και «Ο περί Πολεοδομίας και 

Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Σοφοκλής Φυττής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Νεόφυτος Κωνσταντίνου  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν τις πιο πάνω προτάσεις νόμου, οι 
οποίες κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της Βουλής από τους βουλευτές κ. Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, Νεόφυτο Κωνσταντίνου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, Φειδία Σαρίκα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και ∆ημήτρη 
Συλλούρη εκ μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος και κηρύχθηκαν επείγουσες.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε 
και παρευρέθηκε ενώπιον της επιτροπής η Υπουργός Εσωτερικών. 

 Σκοπός των υπό αναφορά προτάσεων νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών Νόμου και του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, αντίστοιχα, έτσι ώστε η καθοριζόμενη 
στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία προθεσμία υποβολής δήλωσης πρόθεσης για την υποβολή της 
αίτησης για σκοπούς πολεοδομικής αμνηστίας να παραταθεί μέχρι την 30η Απριλίου 2013. 

 Εισάγοντας τις πιο πάνω προτάσεις νόμου στην επιτροπή, ο εκ των εισηγητών  τους κ. Γιάννος 
Λαμάρης δήλωσε πως η περαιτέρω επέκταση των καθοριζόμενων στις υπό τροποποίηση βασικές νομοθεσίες 
προθεσμιών κρίνεται αναγκαία λόγω του μικρού αριθμού δηλώσεων πρόθεσης που έχουν υποβληθεί μέχρι 
σήμερα, οι οποίες ανέρχονται περίπου στις 14 000, για νομιμοποίηση παρατυπιών σε υφιστάμενες αναπτύξεις 
σε σχέση με το συνολικό αριθμό των υφιστάμενων αναπτύξεων για τις οποίες δεν έχει εκδοθεί 
εκσυγχρονισμένος τίτλος ιδιοκτησίας, με βάση τα στοιχεία του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Η Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε ότι το υπουργείο της δε θεωρεί απαραίτητη την παράταση των 
προθεσμιών για σκοπούς πολεοδομικής αμνηστίας, αλλά ίσως την παράταση των προθεσμιών για τα 
αντισταθμιστικά μέτρα για το σκοπό αυτό.  Περαιτέρω, η ίδια πρόσθεσε ότι μέχρι σήμερα εξετάστηκε μικρός 
αριθμός αιτήσεων και πρόσθεσε περαιτέρω ότι ίσως θα ήταν καλύτερα να αξιολογηθεί πρώτα η πρακτική 
εφαρμογή του σχετικού νομοθετικού πλαισίου και μετά να δοθεί παράταση, αν χρειαστεί.  Τοποθετούμενη επί 
της παρατήρησης ότι το μέχρι τώρα ενδιαφέρον για την υποβολή δήλωσης πρόθεσης για διεκδίκηση της 
πολεοδομικής αμνηστίας είναι μειωμένο, η υπουργός διευκρίνισε ότι οι χιλιάδες δηλώσεις ενδιαφέροντος που 
κατατέθηκαν ήδη αντιστοιχούν σε περίπου 26 000 οικιστικές μονάδες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται την ψήφιση των υπό αναφορά προτάσεων νόμου σε νόμους, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος της πρώτης πρότασης νόμου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάσσεται εναντίον των 
παρατάσεων που προτείνονται με τις υπό αναφορά προτάσεις νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι Οικολόγοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια.   

 Κύριε Περδίκη, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως εξήγησα και στη συνεδρίαση της επιτροπής Εσωτερικών -και νομίζω ότι και οι 
αρμόδιοι του Υπουργείου Εσωτερικών συμφώνησαν μαζί μου- δεν είναι σωστό, όπως είχαμε πει και στην 
προηγούμενη συνεδρίαση, να αρχίσουμε να καλλιεργούμε τελικά μια λογική, με αυτές τις αλλεπάλληλες 
εγκρίσεις αμνηστιών, μια λογική αμνησίας τελικά, μια λογική αναρχίας.  Ε, δεν μπορώ να συναινέσω σε τέτοια 
πράγματα, δηλαδή δεν υπάρχει νόημα σ’ αυτή την επέκταση, πραγματικά κανένα νόημα, γι’ αυτό θα απέχω 
από την ψηφοφορία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 
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 Με την αποχή του κ. Περδίκη εκ μέρους των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, τα άρθρα 1 μέχρι 3 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με την αποχή του κ. Περδίκη εκ μέρους των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, η πρόταση νόμου ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη πρόταση νόμου.  Ισχύει και εδώ το ίδιο.  Συνεπώς προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Με την αποχή του κ. Περδίκη εκ μέρους των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, τα άρθρα 1 μέχρι 3 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με την αποχή του κ. Περδίκη εκ μέρους των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και με τη σύμφωνο γνώμη 
όλων των υπόλοιπων παρόντων βουλευτών, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει.   

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.226, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

Σημείωση: Η ερώτηση της βουλευτού είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.227, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

Σημείωση: Η ερώτηση της βουλευτού είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.228, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί, για να επιλύσει τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι Σύνδεσμοι ∆ιαιτητών και Κριτών 
Καλαθοσφαίρισης Κύπρου. 
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 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή των πιο πάνω συνδέσμων.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.229, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι μέλλει γενέσθαι 
με τα στρατόπεδα τεθωρακισμένων της Εθνικής Φρουράς των οποίων τα τεθωρακισμένα αποσύρονται από 
την ενεργό δράση. 

 Παρακαλώ να μας ενημερώσει ξεχωριστά για το κάθε στρατόπεδο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.230, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνάντηση εκπροσώπων των κοινοβουλευτικών κομμάτων με κοινότητες της επαρχίας Λάρνακας 
(Αγίας Άννας, Κόρνου, Ψευδά, ∆ελίκηπου, Πυργών, Μοσφιλωτής) με επικεφαλής τον Πρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων κ. Γιαννάκη Ομήρου, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Οκτωβρίου 2012 στο χώρο του 
κοινοτικού συμβουλίου Κόρνου, πληροφορήθηκα για τα έργα που το κοινοτικό συμβούλιο Κόρνου προωθεί 
προς υλοποίηση. Συγκεκριμένα, το κοινοτικό συμβούλιο Κόρνου προωθεί προς υλοποίηση την ανάπλαση του 
πυρήνα της κοινότητας, την ανέγερση νέου δημοτικού σχολείου και τη βελτίωση της υποδομής του παλιού 
δημοτικού σχολείου, την ανέγερση κερκίδων και αποδυτηρίων στο κοινοτικό γήπεδο Κόρνου και την ανέγερση 
αίθουσας πολλαπλής χρήσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια από τα 
παραπάνω έργα που προωθούνται από το κοινοτικό συμβούλιο Κόρνου προτίθεται να χρηματοδοτήσει και 
ποιο είναι το ύψος της χρηματοδότησης που προτίθεται να δώσει για κάθε έργο ξεχωριστά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.231, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνάντηση εκπροσώπων των κοινοβουλευτικών κομμάτων με κοινότητες της επαρχίας Λάρνακας 
(Αγίας Άννας, Κόρνου, Ψευδά, ∆ελίκηπου, Πυργών, Μοσφιλωτής) με επικεφαλής τον Πρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων κ. Γιαννάκη Ομήρου, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Οκτωβρίου 2012 στο χώρο του 
κοινοτικού συμβουλίου Κόρνου, πληροφορήθηκα για το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου ∆ελίκηπου για 
δημιουργία κοιμητηρίου, αφού το κοιμητήριο σήμερα βρίσκεται στην αυλή της μικρής εκκλησίας του χωριού. 
Σύμφωνα με την πληροφόρηση που είχα, έχει ήδη παραχωρηθεί γη και εξασφαλίστηκαν οι σχετικές άδειες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου ∆ελίκηπου και να επιχορηγήσει το έργο κατασκευής του 
κοιμητηρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.232, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τον 
αριθμό νέων κρουσμάτων της ασθένειας του έιτζ ανά έτος από το 2006 μέχρι σήμερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.233, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο γίνεται 
αλκοτέστ στα πληρώματα των αεροπλάνων όλων των αεροπορικών εταιρειών πριν από κάθε πτήση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.234, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τα σχέδια κατασκευής και λειτουργίας σφαγείου στη βιομηχανική ζώνη 
Αραδίππου, σε πολύ μικρή απόσταση από την κατοικημένη περιοχή. Σύμφωνα με καταγγελίες των κατοίκων, 
τα τεμάχια στα οποία προγραμματίζεται η ανέγερση του σφαγείου ήταν μέχρι πρότινος δασική γη, η οποία 
αποχαρακτηρίστηκε και εντάχθηκε στη ζώνη βαριάς βιομηχανίας και αυξημένου βαθμού οχληρίας. Μία τέτοια 
πιθανή ανάπτυξη προστίθεται σε μία ήδη βεβαρημένη περιοχή από τις εργασίες πολλών άλλων εργοστασίων, 
που προκαλούν έντονη ηχορρύπανση, εκπομπές και αναθυμιάσεις, σωματίδια και σκόνη, με βλαβερές 
επιπτώσεις για την υγεία. Η παραχώρηση άδειας λειτουργίας σφαγείου θα επηρεάσει ουσιαστικά την ποιότητα 
ζωής των πολιτών των δήμων Αραδίππου και Λάρνακας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
λάβει υπόψη την αντίδραση των κατοίκων και των δήμων Λάρνακας και Αραδίππου και μην επιτρέψει την 
κατασκευή του σφαγείου και του βιολογικού σταθμού, που θα προκαλέσει σοβαρά προβλήματα στην ποιότητα 
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ζωής τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.235, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα προέκυψε μεγάλη αναστάτωση στην κοινότητα ∆ένειας από πληροφορίες για μετατόπιση 
ναρκών από τουρκικό ναρκοπέδιο στην τοποθεσία Αγίου Βασιλείου. Φαίνεται ότι οι στρατιωτικές αρχές του 
κατοχικού ψευδοκράτους πληροφόρησαν την Ειρηνευτική ∆ύναμη των Ηνωμένων Εθνών στην Κύπρο 
(ΟΥΝΦΙΚΥΠ) ότι οι πρόσφατες καταρρακτώδεις βροχές προκάλεσαν την κατολίσθηση όγκων χώματος και τη 
μετατόπιση από τα ορμητικά όμβρια ύδατα ναρκών από τουρκικό ναρκοπέδιο στην περιοχή Αγίου Βασιλείου, 
κοντά στις θέσεις μάχης των κατοχικών στρατευμάτων. Λόγω της εγγύτητας της τοποθεσίας στις στρατιωτικές 
τους θέσεις οι Τούρκοι κατακτητές απαγόρευσαν την είσοδο στην περιοχή κατάπαυσης του πυρός στους 
Ελληνοκυπρίους ναρκαλιευτές. Το ανησυχητικό είναι ότι λόγω αυτού του περιστατικού μάθαμε ότι τα Ηνωμένα 
Έθνη έχουν τερματίσει τις εργασίες αποναρκοθέτησης της περιοχής που ελέγχουν μεταξύ των θέσεων των 
δυνάμεων της Εθνικής Φρουράς και του κατοχικού τουρκικού στρατού (Νεκρή Ζώνη). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την εξέλιξη του 
προγράμματος αποναρκοθέτησης στην Κύπρο, κατά πόσο υπάρχουν ακόμα ναρκοπέδια στη Νεκρή Ζώνη και, 
αν ναι, γιατί δεν προχωρά η αποναρκοθέτησή  τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.236, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Ποιες μορφές βίας εναντίον γυναικών και κοριτσιών έχουν παρουσιαστεί, μεταξύ των οποίων βιασμός, 
σεξουαλική κακοποίηση και σεξουαλική παρενόχληση, και ποια η συχνότητά τους; 

2. Ποιες από τις πιο πάνω μορφές βίας έχουν καταγγελθεί; (Να αναφερθούν λεπτομερώς.) 

3. Πόσοι από τους δράστες των πιο πάνω υποθέσεων έχουν διωχθεί και καταδικαστεί και τι ποινές έχουν 
επιβληθεί σ’ αυτούς από το 2009 μέχρι σήμερα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.237, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό του 
ανθρώπινου δυναμικού και τον προϋπολογισμό του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας και 
της Μονάδας Ισότητας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, καθώς και της υπουργικής 
επιτροπής για την ισότητα μεταξύ ανδρών και γυναικών. Επίσης παρακαλείται να ενημερώσει το σώμα αν έχει 
μελετηθεί η δημιουργία ενός ενοποιημένου σώματος για θέματα ισότητας φύλων και εντός ποιων 
χρονοδιαγραμμάτων αυτό θα υλοποιηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.238, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Μετά την αναθεώρηση των θεωρήσεων εισόδου (visa) καλλιτέχνιδων από τρίτες χώρες παρακαλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Έχουν καταργηθεί οι ειδικές θεωρήσεις εισόδου για καλλιτέχνιδες βάσει της νομοθεσίας και έχει 
αναπτυχθεί ένα σύστημα ελέγχου για αυστηρότερη εφαρμογή της νέας πολιτικής παραχώρησης 
θεωρήσεων εισόδου; 

2. Από την ημέρα εφαρμογής αυτής της πολιτικής έχουν γίνει αξιολογήσεις, για να μελετηθεί ο αντίκτυπος 
στον περιορισμό του φαινομένου της εμπορίας προσώπων; 

3. Ποιος είναι ο αριθμός των θυμάτων εμπορίας προσώπων, των παραπόνων για εμπορία, των σχετικών 
υποθέσεων που έχουν διερευνηθεί, των διώξεων και των ποινών που έχουν επιβληθεί στους θύτες από 
το 2009 μέχρι σήμερα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.239, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
καταγεγραμμένων υποθέσεων ενδοοικογενειακής βίας από το 2009 μέχρι σήμερα σε κάθε επαρχία. Επίσης να 
μας ενημερώσει για πόσες από αυτές τις υποθέσεις έγιναν διώξεις, πόσες από αυτές κατέληξαν σε καταδίκη 
και τι ποινές έχουν επιβληθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.240, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 
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1. Έχουν εφαρμοστεί συγκεκριμένοι μηχανισμοί αξιολόγησης της αποτελεσματικότητας και αποδοτικότητας 
των επιμέρους δράσεων του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα των Φύλων (2007-2013) και ποια 
τα αποτελέσματα μέχρι σήμερα; 

2. Έχουν σχεδιαστεί και υιοθετηθεί εθνικά σχέδια δράσης εντός του 2010 για την καταπολέμηση της 
σωματεμπορίας και της ενδοοικογενειακής βίας; 

3. Πόσο ανθρώπινο δυναμικό έχει αξιοποιηθεί και πόσο μέρος του προϋπολογισμού έχει δαπανηθεί για 
την υλοποίηση των δράσεων του δεύτερου ερωτήματός μου; Επιπλέον, υπάρχουν μετρήσιμοι δείκτες 
και χρονοδιαγράμματα για την αξιολόγηση αυτών των δράσεων παγκύπρια;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.241, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πού βρίσκεται 
το θέμα του συστήματος Diagnosis-Related Groups (DRGs) ως μεθόδου αποζημίωσης για τα περιστατικά 
ενδονοσοκομειακής νοσηλείας, σε συνεργασία με το γερμανικό οργανισμό InEK, στο πλαίσιο του σχετικού 
συμβολαίου που υπογράφτηκε τον Οκτώβριο του 2009. 

 Ειδικότερα, να μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Ποιες ενέργειες έγιναν από τον Οκτώβρη του 2009, όταν υπογράφτηκε το συμβόλαιο, μέχρι σήμερα; 

2. Πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί η κωδικοποίηση και ένταξη των περιστατικών στα κατάλληλα DRGs 
τόσο στα δημόσια όσο και στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια; 

3. Πότε αναμένεται να τεθεί σε πλήρη εφαρμογή το σύστημα και ποιο είναι το συνολικό κόστος εφαρμογής 
του;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.242, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους πολυκατοικία που ανεγέρθηκε για τους πρόσφυγες στον Άγιο Ιωάννη Κάτω Πολεμιδιών, στον 
11ο ∆ρόμο, παρουσιάζει προβλήματα σε αρκετά διαμερίσματα. Επίσης να μας πληροφορήσει για το είδος των 
ζημιών, πότε υπολογίζεται να γίνουν οι επιδιορθώσεις και κατά πόσο θα επιβαρυνθεί το δημόσιο για αυτές.» 

 (Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.392, ημερομηνίας 19 

Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 27 
Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Τα απόβλητα από την υγειονομική περίθαλψη ανθρώπων ή ζώων μπορούν να τύχουν επεξεργασίας με 
τις πιο κάτω μεθόδους (με βάση το πρότυπο CYS ΕΝ 12740:1999 “Biotechnology. Laboratories for research, 
development and analysis. Guidance for handling, inactivation and testing of waste”): 

(α) αποστείρωση με ατμό, 

(β) χημική απολύμανση/αποστείρωση, 

(γ) ξηρή θερμική αποστείρωση, 

(δ) άλλες μέθοδοι που περιλαμβάνουν ακτινοβολία (με μικροκύματα, ακτινοβολία γάμμα και υπεριώδη), 
θερμική πυρόλυση, ενθυλάκωση και διήθηση. 

 Στην Κύπρο εφαρμόζεται η μέθοδος της αποστείρωσης με ατμό και η μέθοδος της χημικής 
απολύμανσης/αποστείρωσης. 

 Κατά την εφαρμογή της μεθόδου (α) τα απόβλητα τεμαχίζονται και μετά έρχονται σε επαφή με ατμό σε 
συγκεκριμένες συνθήκες πίεσης και θερμοκρασίας, και για συγκεκριμένο χρονικό διάστημα, ανάλογα με τις 
οδηγίες του εκάστοτε κατασκευαστή του μηχανήματος/εξοπλισμού επεξεργασίας. 

 Κατά την εφαρμογή της μεθόδου (β) τα απόβλητα τεμαχίζονται και έρχονται σε επαφή με χημικό 
συγκεκριμένης συγκέντρωσης και για συγκεκριμένο χρονικό διάστημα, ανάλογα με τις οδηγίες του εκάστοτε 
κατασκευαστή. 
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 Τα χημικά παρασκευάσματα που προτείνονται από τους κατασκευαστές των μηχανημάτων/εξοπλισμού 
επεξεργασίας των αποβλήτων μπορούν να επιτύχουν επίπεδο επεξεργασίας III, δηλαδή επίπεδο που είναι 
σύμφωνο με τα κριτήρια του οργανισμού State and Territorial Association on Alternative Treatment 
Technologies (STYAATT), για την επεξεργασία των αποβλήτων από την υγειονομική περίθαλψη ανθρώπων ή 
ζώων. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.428, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 28/6/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Η κάλυψη των αναγκών των διαφόρων διευθύνσεων, τμημάτων και υπηρεσιών του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού καλύπτεται τόσο από διοικητικό προσωπικό από τη δημόσια υπηρεσία όσο και 
από αποσπασμένους εκπαιδευτικούς όλων των βαθμίδων. Συγκεκριμένα, οι δομές εκπαίδευσης στα 
χαμηλότερα ιεραρχικά επίπεδα στελεχώνονται με αποσπάσεις εκπαιδευτικών από τις τρεις βαθμίδες 
εκπαίδευσης (∆ημοτική, Μέση Γενική και Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση). 

2. ∆ιευκρινίζεται ότι οι αποσπάσεις διενεργούνται με βάση το άρθρο 38 των περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας Νόμων του 1969 έως 2006 το οποίο αναφέρει τα εξής: 

“Όταν απαιτήται όπως εκπαιδευτικός λειτουργός ασκήση προσωρινώς άλλως ή υπό αναπληρωτικήν 
ιδιότητα τας αρμοδιότητας κενής θέσεως ή θέσεως της οποίας ο κάτοχος τελεί επί αποσπάσει εις ετέραν 
θέσιν ή όπως εκτελέση ειδικά καθήκοντα, αποσπάται ούτος εις την θέσιν ταύτην ή δι’ εκτέλεσιν τοιούτων 
καθηκόντων.” 

3. Στον πιο κάτω πίνακα περιλαμβάνονται στοιχεία για τους αριθμούς των αποσπασμένων εκπαιδευτικών 
∆ημοτικής, Μέσης Γενικής και Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης τα οποία 
περιλαμβάνονται στις Ετήσιες Εκθέσεις της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Ε.Ε.Υ.) από τη 
σχολική χρονιά 1991-1992 μέχρι και 2011-2012. Η Ε.Ε.Υ. προβαίνει κάθε χρόνο σε διορισμό 
εκπαιδευτικών για κάλυψη των αναγκών σε θέσεις απόσπασης ανάλογα με τις ανάγκες που 
υποβάλλονται από την αρμόδια αρχή. 

 ΑΡΙΘΜΟΙ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΤΙΚΩΝ ΣΕ ΘΕΣΗ ΑΠΟΣΠΑΣΗΣ 

ΣΧ.ΧΡ. ∆∆Ε ∆ΜΕ ∆ΜΤΕΕ ΣΥΝ. 

1991-1992 * 115 177 119 411 

1992-1993* 123 153 124 400 

1993-1994* 141 185 71 397 

1994-1995* 125 179 63 367 

1995-1996* 128 165 78 371 

1996-1997* 123 174 57 354 

1997-1998* 150 193 72 415 

1998-1999 110,2 169 85 364,2 

1999-2000 110,4 102,2 38 250,6 

2000-2001 102,4 106,8 35,4 244,6 

2001-2002 105,2 103,2 37 245,4 

2002-2003 108 114 35 257 

2003-2004 129,6 126 31 286,6 

2004-2005 55 72,2 21 148,6 

2005-2006 65,6 76,2 21 162,8 

2006-2007 60,6 60 21 141,6 

2007-2008 79,8 57 20,6 157,4 
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2008-2009 93,4 53 22,8 169,2 

2009-2010 99,8 73 22,6 195,4 

2010-2011 121,8 84,2 21 227 

2011-2012 130 101,6 19 250,6 

4. Σημειώνεται ότι η μια αυξητική τάση που παρουσιάζεται τα τελευταία πέντε χρόνια όσον αφορά τους 
αριθμούς των αποσπασμένων εκπαιδευτικών αντικατοπτρίζει την έντονη δράση που αναπτύχθηκε από 
το ΥΠΠ σε σχέση με την προώθηση της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης. Ενδεικτικά αναφέρουμε ότι στην 
τελευταία πενταετία έχει σχεδόν ολοκληρωθεί η συγγραφή των νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων όλων 
των βαθμίδων, ενώ συνεχίζεται η παραγωγή του ανάλογου διδακτικού υλικού καθώς και η συνέχιση του 
προγράμματος επιμόρφωσης όλων των εκπαιδευτικών και των τριών βαθμίδων. 

5. Η αύξηση αυτή των αποσπασμένων εκπαιδευτικών πραγματοποιήθηκε χωρίς να σημειωθεί συνολική 
αύξηση του εκπαιδευτικού προσωπικού. Αντίθετα, ο αριθμός του έκτακτου εκπαιδευτικού προσωπικού 
του ΥΠΠ παρουσιάζει μείωση χωρίς να επηρεάζεται με οποιοδήποτε τρόπο η ομαλή στελέχωση των 
δημόσιων σχολείων. Συγκεκριμένα ο συνολικός αριθμός των εκτάκτων εκπαιδευτικών της σχολικής 
χρονιάς 2009-2010 ήταν 1 768,1, τη σχολική χρονιά 2010-2011 παρουσιάστηκε μείωση κατά 285,1 
θέσεις (συνολικός αριθμός εκτάκτων 1 483) και για τη σχολική χρονιά 2011-2012 παρουσιάστηκε 
περαιτέρω μείωση κατά 271,5 θέσεων (συνολικός αριθμός εκτάκτων 1 211,5). Μικρή μείωση φαίνεται να 
παρουσιάζεται και κατά τη φετινή σχολική χρονιά 2012-13 αφού ο αριθμός του έκτακτου εκπαιδευτικού 
προσωπικού αναμένεται να φθάσει τους 1 164,3. 

6. Η μείωση των εκτάκτων εκπαιδευτικών οφείλεται στη μείωση του αριθμού των μαθητών αλλά και στις 
συντονισμένες προσπάθειες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για νοικοκύρεμα και 
ορθολογιστικό προγραμματισμό στη στελέχωση των σχολικών μονάδων και στην αποτελεσματικότερη 
διαχείριση του ανθρώπινου δυναμικού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.539, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 28/08/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω ότι 
με βάση τη σχετική συνεισφορά του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου ο θεσμός των ∆ημοτικών και Κοινοτικών 
Συμβουλίων Νεολαίας έχει εφαρμοστεί πριν από περίπου 10 χρόνια μετά από συμφωνία της Ένωσης ∆ήμων 
και του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου. Ο θεσμός αυτός έχει συμβουλευτικό χαρακτήρα προς τις Τοπικές Αρχές και 
εναπόκειται στην καλή θέληση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης για τη λειτουργία του. Η θέση του Οργανισμού 
Νεολαίας Κύπρου είναι ότι θα πρέπει να θεσμοθετηθεί ο θεσμός των δημοτικών και κοινοτικών συμβουλίων 
νεολαίας στον περί «∆ήμων Νόμο» και να αναβαθμιστεί το πλαίσιο λειτουργίας τους. Σημειώνεται ότι ο θεσμός 
αυτός είναι ένας σύγχρονος τρόπος ενθάρρυνσης των Οργανωμένων Συνόλων Νεολαίας αλλά και των νέων 
γενικότερα να εκφράζουν τις απόψεις τους για θέματα που τους ενδιαφέρουν και τους αφορούν. Για δική σας 
ενημέρωση σήμερα λειτουργούν 23 ∆ημοτικά Συμβούλια Νεολαίας και 3 Κοινοτικά Συμβούλια Νεολαίας. 

2. ∆ιευκρινίζεται ότι, η κατάθεση νομοσχεδίου για τη θεσμοθέτηση, την ίδρυση και τον τρόπο λειτουργίας 
των δημοτικών και κοινοτικών συμβουλίων νεολαίας εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργού Εσωτερικών. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση. Απολογούμαστε για 
την καθυστέρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.662, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.662 και ημερομηνία 28.3.2012, που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Λεμεσού κ. Νίκο Νικολαΐδη και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Η διαδικασία αναθεώρησης και τροποποίησης των Πολεοδομικών Ζωνών των κοινοτήτων που 
εμπίπτουν στη Χωροταξική Περιοχή IX της Επαρχίας Λεμεσού, περιλαμβανομένου και του τμήματος της 
διοικητικής περιοχής Παρεκκλησιάς που διέπεται από τις πρόνοιες της ∆ήλωσης Πολιτικής, βρίσκεται σε 
προχωρημένο στάδιο και προγραμματίζεται σύντομα η δημοσίευση τους. Οι εισηγήσεις που υπέβαλε το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Παρεκκλησιάς μελετήθηκαν διεξοδικά από την αρμόδια Επιτροπή που υπέβαλε 
συγκεκριμένες εισηγήσεις στην Υπουργό Εσωτερικών για έγκριση αναφορικά με τις τροποποιήσεις που 
κρίθηκαν αναγκαίες και δικαιολογημένες, λαμβάνοντας υπόψη και πολλούς άλλους παράγοντες και 

*∆ιευκρινίζεται ότι για τις σχολικές χρονιές 1991-1998 οι αριθμοί περιλαμβάνουν το σύνολο των 
εκπαιδευτικών που βρίσκονταν σε θέση απόσπασης είτε με πλήρη είτε με μερική απόσπαση, ενώ από
τη σχολική χρονιά 1998-1999 οι αριθμοί είναι ισοδύναμοι με πλήρη απασχόληση. 
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δεδομένα (πολεοδομικά κριτήρια, πραγματικές ανάγκες της περιοχής, Στρατηγικοί στόχοι της Έκθεσης 
Αναθεώρησης, διαβουλεύσεις με διάφορα Τμήματα/Υπηρεσίες). 

(β) Μετά τη δημοσίευση των τροποποιήσεων των Πολεοδομικών Ζωνών Παρεκκλησιάς θα ακολουθήσει 
οκτάμηνη περίοδος υποβολής ενστάσεων, οι οποίες θα μελετηθούν από Επιτροπή, στην οποία θα 
μετέχει και εκπρόσωπος της Τοπικής Αρχής, σύμφωνα με την καθορισθείσα από την Υπουργό 
Εσωτερικών διαδικασία. 

(γ) Σύμφωνα με πληροφορίες από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προγραμματίζονται οι ακόλουθοι 
διαχωρισμοί νέων οικοπέδων σε κρατικά τεμάχια στην κοινότητα Παρεκκλησιάς, τα οποία δεν έχουν 
παραχωρηθεί σε δικαιούχους: 

(i)  Τον Νοέμβριο 2012 προγραμματίζεται να παραχωρηθούν συνολικά 51 οικόπεδα αυτοστέγασης 
και 35 οικόπεδα για οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα. 

(ii) Προγραμματίζεται, επίσης, ο διαχωρισμός κρατικών τεμαχίων σε 92 οικόπεδα, ανάλογα με τις 
δημοσιονομικές δυνατότητες. 

(iii)  To 2013 προγραμματίζεται να υλοποιηθεί ο διαχωρισμός των κρατικών τεμαχίων με αρ. 606 και 
982, Φ/Σχ. 54/31 και 54/22, από τα οποία θα προκύψουν 16 οικόπεδα που θα παραχωρηθούν 
για σκοπούς αυτοστέγασης εκτοπισθέντων. 

(iv)  Ο διαχωρισμός του τεμαχίου με αρ. 867, Φ/Σχ. 54/22, σε 48 οικόπεδα αυτοστέγασης, έχει 
προσωρινά παγοποιηθεί, διότι το τεμάχιο διεκδικείται από ιδιώτη, ο οποίος έχει προσφύγει στη 
δικαιοσύνη. 

Όλοι οι διαχωρισμοί οικοπέδων που προωθούνται έχουν γνωστοποιηθεί στην Κοινότητα με σχετικές 
επιστολές του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.733, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.01.733 και ημερομηνία 26.4.2012 σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

1. ∆εν έχει περιέλθει σε γνώση μας σχετικό γραπτό αίτημα είτε από άτομα είτε από οργανώσεις 
εκπαιδευτικών και ούτε έχει εκδοθεί αρμοδίως εγκύκλιος ή άλλη οδηγία προς τους εκπαιδευτικούς 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα. Εάν υποβληθεί τέτοιο αίτημα θα μελετηθεί με τη δέουσα προσοχή και 
σοβαρότητα. 

2. Προκαταρκτική διερεύνηση σχετικά με τη χρήση τεχνικών ή διαδικασιών «άμεσης σωματικής 
περιοριστικής παρέμβασης» ή «physical restraint procedures» δείχνει ότι αυτές χρησιμοποιούνται για 
την παρεμπόδιση, τον περιορισμό και τον έλεγχο των κινήσεων, της φυσικής δραστηριότητας και των 
συμπεριφορών ενός ατόμου από άλλο άτομο ή ομάδα ατόμων. Η χρήση τους αναπτύχθηκε κυρίως σε 
σωφρονιστικά ιδρύματα (π.χ. φυλακές) ή σε ιατρικά ιδρύματα (π.χ. Ψυχιατρικά νοσηλευτήρια) ή σε άλλα 
ιδρύματα που μεριμνούν για άτομα με σοβαρά προβλήματα συμπεριφοράς. ∆εν χρησιμοποιούνται για 
θεραπευτικούς σκοπούς αλλά ως έκτακτα μέτρα για την αντιμετώπιση ατόμων σε κρίση τα οποία 
εκδηλώνουν ακραίες και επικίνδυνες συμπεριφορές για τον εαυτό τους και τους άλλους. 

3. Η χρήση τους σε σχολεία για τους σκοπούς που περιγράφονται στην ερώτηση του Έντιμου Βουλευτή, 
δηλαδή παρέμβαση σε περιπτώσεις εμπλοκής μαθητών σε επεισόδια συγκρούσεων και βίας δεν είναι 
ευρέως διαδεδομένη, ακόμη και σε χώρες όπου χρησιμοποιείται (κυρίως στις Η.Π.Α. και Η.Β.), και είναι 
αμφιλεγόμενη τόσο για λόγους ασφάλειας, για λόγους ηθικούς-δεοντολογικούς, ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων αλλά και νομικούς. 

4. Η χρήση σωματικής περιοριστικής παρέμβασης στους μαθητές μπορεί να προκαλέσει σωματικό αλλά 
και ψυχικό πόνο και τραύμα, ιδίως σε περιπτώσεις μαθητών οι οποίοι έχουν βιώσει κακοποίηση από 
ενήλικες στο παρελθόν. Αναφέρονται δε περιπτώσεις πρόκλησης θανάτου μαθητών από τη χρήση 
τεχνικών άμεσης σωματικής περιοριστικής παρέμβασης από εκπαιδευτικούς. Σημειώνεται ότι το 2010 το 
κοινοβούλιο των Ηνωμένων Πολιτειών με μεγάλη πλειοφηφία ενέκρινε νομοσχέδιο για τον περιορισμό 
της χρήσης άμεσης σωματικής περιοριστικής παρέμβασης στα σχολεία. 

5. Στην καλύτερη των περιπτώσεων, η εισαγωγή και χρήση τέτοιων τεχνικών στις χώρες, όπου 
επιτρέπεται, διέπεται από αυστηρούς κανονισμούς, ορισμένοι από τους οποίους αναφέρονται ενδεικτικά: 

i. Οι τεχνικές ή διαδικασίες άμεσης σωματικής περιοριστικής παρέμβασης χρησιμοποιούνται 
αποκλειστικά και μόνον από ειδικά εκπαιδευμένα άτομα τα οποία πιστοποιούνται και 
αδειοδοτούνται από αρμόδιες αρχές. 
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ii. Η εκπαίδευση περιλαμβάνει δεξιότητες θετικών εκπαιδευτικών μεθόδων πρόληψης της 
εκδήλωσης βίαιης συμπεριφοράς, αποκλιμάκωσης, διαχείρισης συγκρούσεων κτλ. 

iii. Περιλαμβάνει επίσης εκπαίδευση Πρώτων Βοηθειών, περιλαμβανομένης της χορήγησης 
καρδιοπνευμονικής ανάνηψης σε περιπτώσεις ασφυξίας λόγω σωματικής περιοριστικής 
παρέμβασης. 

6. Στη χώρα μας, η εκπαιδευτική νομοθεσία και οι σχολικοί κανονισμοί δεν προνοούν τη δυνατότητα 
χρήσης ή μη «άμεσης σωματικής περιοριστικής παρέμβασης» εκ μέρους των εκπαιδευτικών. Επειδή οι 
συμπλοκές ενέχουν πολλούς κινδύνους σοβαρής βλάβης, τόσο για τους μαθητές όσο και για τους 
εκπαιδευτικούς, επιβάλλεται να χρησιμοποιηθούν άλλοι τρόποι καταστολής. Τέτοιοι τρόποι 
περιλαμβάνουν την κλήτευση της αστυνομίας, την άμεση απομάκρυνση των μαθητών-θεατών, τη χρήση 
κατάλληλων οδηγιών προς τους μαθητές, την επιστράτευση όλων των υπευθύνων σε εφημερία κοκ. 

7. Σε περιπτώσεις κρίσεων αυτού του είδους, τα σχολεία αναμένεται να εφαρμόσουν τις πρόνοιες του 
Σχεδίου ∆ράσης που ετοίμασε η σχολική Επιτροπή Αγωγής Υγείας και Πολιτότητας για την πρόληψη και 
αντιμετώπιση της βίας και της παραβατικότητας στο σχολείο. 

8. Στόχος του Υπουργείου Παιδείας τόσο μέσω της επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών όσο και μέσω άλλων 
σχετικών προγραμμάτων, είναι να ενισχυθούν οι εκπαιδευτικοί στη χρήση δεξιοτήτων διαμεσολάβησης 
και στην έγκαιρη αναγνώριση των προειδοποιητικών συμπεριφορών επικείμενης έντασης ή συμπλοκής 
και να ενεργήσουν αποτρεπτικά. Αυτή είναι η ασφαλέστερη και αποτελεσματικότερη αντιμετώπιση 
διαχείρισης των συγκρούσεων. 

9. Ως εκ τούτου, τα σχολεία καλούνται στην αρχή της σχολικής χρονιάς μέσω εγκυκλίου, να συνεργαστούν, 
όπου χρειάζεται, με την Ομάδα Άμεσης Παρέμβασης, την Ομάδα ∆ιαχείρισης Κρίσεων, την Υπηρεσία 
Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας και την Υπηρεσία Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής του ΥΠΠ για 
τον καταρτισμό κατάλληλου σχεδίου δράσης και την προετοιμασία για αντιμετώπιση συγκρούσεων. 

10. Τέλος, τονίζεται ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού επιλέγει να ακολουθεί πολιτική πρόληψης της 
βίας και της παραβατικότητας στα σχολεία, η οποία διέπεται από το σεβασμό στα δικαιώματα των 
παιδιών και ιδίως στο δικαίωμά τους να αντιμετωπίζονται με αξιοπρέπεια. Θεωρεί απαραίτητη την 
ανάπτυξη θετικού σχολικού κλίματος καθώς και υποστηρικτικών δομών και πρακτικών που προωθούν 
την ανάπτυξη και εκδήλωση θετικής συμπεριφοράς από τους μαθητές. 

11. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.749, ημερομηνίας 20 Απριλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερ. 26 
Απριλίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

1. Η υπηρεσία η οποία είναι αρμόδια για την ετοιμασία και τήρηση στατιστικών στοιχείων είναι η Στατιστική 
Υπηρεσία. Σύμφωνα και με τον Έφορο Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, τα μόνα στατιστικά στοιχεία που 
θεωρούνται επίσημα και αποδεκτά από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι αυτά της Στατιστικής Υπηρεσίας. 

2. Αναφορικά με το σχόλιο για τον τρόπο χειρισμού του θέματος από τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, 
διευκρινίζεται ότι οι υπολογισμοί τους για παραχώρηση κρατικών ενισχύσεων δεν στηρίζονται σε 
στατιστικά στοιχεία σε επίπεδο χώρας ή περιφέρειας, αλλά σε επίσημα ατομικά στοιχεία για τον κάθε 
παραγωγό (Φορολογικές ∆ηλώσεις κ.τ.λ.). 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.763, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 26 Απριλίου 2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
ενημερώνω ότι κάτω από το άρθρο 04316.2 του κεφαλαίου 2001 του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού με 
τίτλο «Μαθητική Πρόνοια» κατά τα τελευταία 4 χρόνια έχουν παραχωρηθεί βοηθήματα σε άπορους μαθητές 
συνολικού ύψους €262.630 ως η ακόλουθη κατάσταση: 

Έτος Εγκεκριμένη πρόνοια ∆απάνη που διενεργήθηκε 

 € € 

2008 61.258 61.003 
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2009 77.000 76.907 

2010 60.000 59.720 

2011 65.000 65.000 

Σύνολο 263.258 262.630.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.893, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.893, ημερομηνίας 5 Ιουνίου, 2012, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείο Υγείας δεν έχουν προβεί 
σε καμία καταγγελία που αφορά κάπνισμα εντός κτιρίων όπου στεγάζονται κυβερνητικές υπηρεσίες. 

 Το Υπουργείο Υγείας μέσα στα πλαίσια ενημέρωσης των κυβερνητικών υπαλλήλων σχετικά με την 
εφαρμογή του τροποποιητικού για το κάπνισμα Νόμου του 2009, είχε αποστείλει σε όλα τα κυβερνητικά 
τμήματα σχετική προειδοποιητική επιστολή. 

 Περαιτέρω σας πληροφορώ ότι με βάσει την σχετική νομοθεσία, αρμοδιότητα εφαρμογής του νόμου 
στους χώρους εργασίας φέρουν και οι επιθεωρητές εργασίας του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.916, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για την αποκατάσταση και ανακαίνιση του Ιατρικού Κέντρου στην 
Κοινότητα Κάτω Πύργου Τηλλυρίας 

 Αναφέρομαι στην σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερομηνίας 15/06/2012 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για την ανέγερση καινούργιου Κέντρου Υγείας στο Κάτω Πύργου Τηλλυρίας έγινε εκτίμηση δαπάνης 
ύψους €4,300,000. Κατά την επίσκεψη του τέως Υπουργού Υγείας τον Οκτώβριο του 2011 στο Κάτω Πύργο, 
και κατόπιν συνεννόησης με το Πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου, συμφωνήθηκε να επισκεφτούν το χώρο 
οι Λειτουργοί του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και να προβούν σε εκτίμηση δαπάνης για την πλήρη ανακαίνιση 
του υφιστάμενου Κέντρου Υγείας. Προς το σκοπό αυτό συμπεριελήφθη στις προτάσεις του Υπουργείου Υγείας 
για το προϋπολογισμό του 2012, ποσό ύψους €300,000. 

 Το Υπουργείο Υγείας, τηρώντας τη δέσμευση που είχε αναληφθεί με το Κοινοτάρχη του Κάτω Πύργου 
ότι το Κέντρο Υγείας θα ανακαινιστεί, το έθεσε σαν πρώτη προτεραιότητα, και επειδή οι διαδικασίες με το τμήμα 
∆ημοσίων Έργων, κρίθηκαν χρονοβόρες, ανέθεσε αμισθί σε ιδιώτη μηχανικό να προβεί σε καταγραφή όλων 
των αναγκαίων εργασιών και εκτίμηση δαπάνης. Λειτουργός του Υπουργείου Υγείας μαζί με τον ιδιώτη 
μηχανικό και σε συνεργασία με το Κοινοτάρχη του Κάτω Πύργου, επισκέφθηκαν το Κέντρο Υγείας και ο 
Πολιτικός Μηχανικός, κατέγραψε τις ανάγκες και προέβη σε προκαταρτική εκτίμηση δαπάνης. Σε σύσκεψη που 
είχε στις 24/8/2012 στο γραφείο του Υπουργού Υγείας, του παρουσίασε λεπτομερές σχέδιο και κοστολογημένη 
καταγραφή των διαφόρων εργασιών στο Κέντρο Υγείας. Η δαπάνη για τις πιο πάνω εργασίες δεν αναμένεται 
να ξεπεράσει τις €300,000. Ο χρόνος δε υλοποίησης αναμένεται να είναι μεταξύ 3 και 4 μηνών. 

 Επικοινωνήσαμε με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και οι εργασίες ανακαίνισης θα αναληφθούν από το 
προσωπικό του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. 

 Όσον αφορά το ποσό της δαπάνης ύψους €300,000, υπάρχουν εγκριμένα στον Προϋπολογισμό του 
2012 €100,000 και οι υπόλοιπες €200,000 θα δαπανηθούν αρχές του 2013. Οι εργασίες ανακαίνισης του 
Κέντρου Υγείας αναμένεται να ξεκινήσουν περί το τέλος Σεπτεμβρίου 2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.977, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.977 και ημερομηνία 18 Ιουνίου 2012, που υποβλήθηκε 
από το Βουλευτή Λεμεσού κ. Νίκο Νικολαΐδη σχετικά με την παραχώρηση χαλίτικης γης, με στόχο την 
ικανοποίηση των στεγαστικών αναγκών στην κοινότητα Αρακαπά και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα. 

1. Στην κοινότητα Αρακαπά διαχωρίστηκαν 12 οικόπεδα για οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα στο τεμάχιο 
888 του Φ/Σχ. 48/37. Από το 1988, ημερομηνία έναρξης των εργασιών υλοποίησης του πιο πάνω 
διαχωρισμού, μέχρι σήμερα έχουν παραχωρηθεί σε δικαιούχους μόνο δύο οικόπεδα, γεγονός που δεν αφήνει 
περιθώρια για προώθηση νέου διαχωρισμού. Τα υπόλοιπα 10 οικόπεδα δεν έχουν παραχωρηθεί διότι δεν 
υπάρχει ενδιαφέρον από δικαιούχους. 
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2. Στο παρόν στάδιο δεν υπάρχει πρόθεση αλλαγής των υφιστάμενων κριτηρίων του Σχεδίου, σύμφωνα με 
τα οποία παραχωρούνται τα οικόπεδα σε πολίτες, έτσι ώστε να γίνουν πιο ελκυστικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1014, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 
2 Ιουλίου 2012, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Γεωργίας διατηρεί στατιστικά στοιχεία όσον αφορά τη βιολογική γεωργία από το 2002, έτος 
κατά το οποίο άρχισε η εφαρμογή σχετικής νομοθεσίας στην Κύπρο. Επισυνάπτεται σχετικός πίνακας, στον 
οποίο παρατίθενται, ανά έτος, ο αριθμός των βιοκαλλιεργητών, η έκταση που καλλιεργούν, καθώς και το 
ποσοστό επί της συνολικής καλλιεργούμενης έκτασης. 

 Σχετικά με την κατανάλωση βιολογικών προϊόντων στην Κύπρο, πληροφορείστε ότι η σχετική έρευνα 
αγοράς που διενεργήθηκε από τον Σύνδεσμο Βιοκαλλιεργητών Κύπρου και το Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο 
Κύπρου και η οποία χρηματοδοτήθηκε από το Καθεστώς 1.8.2. «∆ραστηριότητες Ενημέρωσης και Προώθησης 
των Προϊόντων, στο πλαίσιο των συστημάτων για την ποιότητα των τροφίμων» του Προγράμματος Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2007-2013, κατέδειξε αύξηση στην αγορά βιολογικών προϊόντων κατά 6% το 2011 σε σχέση με την 
προηγούμενη χρονιά. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1096, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα ερώτηση σας, με ημερομηνία 31/07/2012 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η στελέχωση του Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου Φαρμακά-Καμπιού έγινε με βάση τις σχετικές 
πρόνοιες των κανονισμών. Το σχολείο λειτουργεί με μια Βοηθό ∆ιευθύντρια, δύο δασκάλες εξολοκλήρου 
και μια άλλη δασκάλα για 17 περιόδους. 

(β) Η επιπλέον ενίσχυση των 15 περιόδων, που ζητούσαν η Σχολική Εφορεία και ο Σύνδεσμος Γονέων με 
την επιστολή τους ημερομηνίας 12/07/2012, δόθηκε σύμφωνα με τους ισχύοντες κανονισμούς. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.011, ημερομηνίας 7 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 31.08.2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μέχρι σήμερα δεν έχει ληφθεί οριστική απόφαση για τερματισμό της λειτουργίας του ∆ασικού Κολεγίου 
Προδρόμου. Αυτό που έχει αποφασιστεί, είναι η μελέτη ένταξης του εκπαιδευτικού αντικειμένου της 
∆ασοπονίας που διδάσκεται στο Κολέγιο στο ΤΕΠΑΚ. Ακόμη και αν το αποτέλεσμα της μελέτης είναι θετικό, η 
υλοποίηση μιας τέτοιας απόφασης δεν αναμένεται να υλοποιηθεί άμεσα, αφού αυτό θα συνεπάγεται σημαντική 
δημόσια δαπάνη. 

 Το Υπουργείο υποστήριξε την υλοποίηση της πιο πάνω μελέτης, λαμβάνοντας υπόψη διάφορα 
δεδομένα, όπως το κόστος λειτουργίας του ∆ασικού Κολεγίου και ύπαρξη πολλών Κυπρίων ανέργων 
πτυχιούχων ∆ασολόγων, οι οποίοι μπορούν να διεκδικήσουν θέσεις που διεκδικούν σήμερα οι απόφοιτοι του 
∆ασικού Κολεγίου. 

 Σημειώνεται ότι το Τμήμα ∆ασών θα αρχίσει σύντομα την ετοιμασία μελέτης που θα καταγράφει τις 
αρνητικές επιπτώσεις από το ενδεχόμενο τερματισμού της λειτουργίας του ∆ασικού Κολεγίου και θα διατυπώνει 
εισηγήσεις για χρήση της υποδομής που υπάρχει για εκπαιδευτικούς σκοπούς, με πολύ πιο οικονομικό τρόπο, 
ώστε να αμβλυνθούν και οι αρνητικές επιπτώσεις που θα εντοπιστούν. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.020, ημερομηνίας 7 
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Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.020 και ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπληρωτή 
Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 4 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με την 
συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την υλοποίηση 
συγκεκριμένης πολιτικής στον τομέα της αλιείας με σχεδόν εξολοκλήρου συγχρηματοδότηση από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στα πλαίσια υλοποίησης του Κανονισμού (ΕΚ) 861/2006 για τη θέσπιση ενωσιακών χρηματοδοτικών 
μέτρων για την εφαρμογή της Κοινής Αλιευτικής Πολιτικής καθώς και στον τομέα του ∆ικαίου της 
Θάλασσας, και του Κανονισμού (ΕΚ) 391/2007 για τη θέσπιση λεπτομερειακών κανόνων εφαρμογής του 
Κανονισμού (ΕΚ) 861/2006, αναφορικά με τις δαπάνες που αναλαμβάνουν τα κράτη μέλη για την 
εφαρμογή των καθεστώτων παρακολούθησης και ελέγχου στα πλαίσια της Κοινής Αλιευτικής Πολιτικής, 
η EE χρηματοδοτεί δράσεις των Κρατών Μελών για τον έλεγχο της αλιείας αλλά και για εφαρμογή 
κανόνων σύμφωνα με τους στόχους της Κοινής Αλιευτικής Πολιτικής. 

2. Λόγω του ότι οι πόροι των κρατών μελών είναι ανεπαρκείς για εκπλήρωση των υποχρεώσεων τους, 
δίνεται κοινοτική ενίσχυση προς τα κράτη μέλη ώστε να ξεπεραστούν οι μεταξύ τους διαφορές ως προς 
τον έλεγχο της αλιείας. Σύμφωνα με τους Κανονισμούς κάθε κράτος υποβάλλει πρόγραμμα προς την EE 
για έγκριση το έτος που προηγείται αυτό για το οποίο πρόκειται να υλοποιηθούν οι δαπάνες. Βάσει 
αυτού εγκρίνεται και δημοσιεύεται η 1η Χρηματοδοτική Απόφαση. Η EE βάσει των προτεραιοτήτων που 
θέτει κάθε έτος, ανακοινώνει και την δυνατότητα για υποβολή δεύτερου χρηματοδοτικού προγράμματος 
από τα Κράτη Μέλη. 

3. Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, υπέβαλε εντός του 2011 πρόγραμμα χρηματοδότησης το οποίο εγκρίθηκε κατά την 1η 
Χρηματοδοτική Απόφαση και αφορά το έτος 2012. Το πρόγραμμα που εγκρίθηκε υλοποιείται κανονικά. 
Λαμβάνοντας υπόψη ότι μέχρι τις 15 Νοεμβρίου του 2012 το ΤΑΘΕ επεξεργάζεται την υποβολή 
προγράμματος για χρηματοδότηση εντός του 2013 και για λόγους που αφορούν τον ορθό εσωτερικό 
προγραμματισμό για υποβολή των κατάλληλων προγραμμάτων αλλά και για την έγκαιρη υλοποίηση 
τους βάσει των χρονικών περιθωρίων που επιβάλλονται σύμφωνα με τους Κανονισμούς 861/2006 και 
391/2007, το εν λόγω Τμήμα δεν υπέβαλε πρόγραμμα προς έγκριση κατά τη 2η Χρηματοδοτική περίοδο 
για το 2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.025, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ε.Ε. και κατόπιν συμφωνίας μεταξύ της 
διαχειρίστριας εταιρείας Hermes και του Πολιτιστικού Κέντρου της Λαϊκής Τράπεζας, τοποθετήθηκαν έργα 
τέχνης σε διάφορα σημεία του αεροδρομίου. Το συγκεκριμένο έργο του κου Αληθεινού, το οποίο αποτελούσε 
ένα από τα έργα που αποφασίστηκε να εκτεθούν, τοποθετήθηκε στο χώρο ζύγισης αποσκευών όπου η 
πρόσβαση του κοινού είναι ελεύθερη. Σημειώνεται ότι για τη συμφωνία αυτή δεν είχε ενημερωθεί το ΤΠΑ παρά 
μόνο την ημέρα των εγκαινίων της έκθεσης. Το έργο του κ. Αληθεινού είχε τοποθετηθεί στο χώρο ζύγισης των 
αποσκευών, όπου η διακίνηση και πρόσβαση του κοινού είναι ελεύθερη. 

 Η Υπηρεσία Ασφάλειας της Πολιτικής Αεροπορίας κατόπιν αξιολόγησης συγκεκριμένων γεγονότων και 
πληροφοριών αποφάσισε τη λήψη αυξημένων μέτρων ασφαλείας στα αεροδρόμια στις 16/7/2012. 
Συγκεκριμένα λήφθηκαν υπόψη τα εξής: 

 Η τρομοκρατική ενέργεια σε αεροδρόμιο της Βουλγαρίας εναντίον Ισραηλινών τουριστών 

 Η σύλληψη στην Κύπρο υπόπτου για σχεδιασμό ανάλογης ενέργειας 

 Η διακίνηση από το αεροδρόμιο επισήμων και αξιωματούχων λόγω της ανάληψης της Προεδρίας του 
Συμβουλίου της Ε.Ε. 

 Μέσα σ’ αυτά τα πλαίσια ζητήθηκε από την Hermes η μετακίνηση του έργου σε τοποθεσία που 
θεωρήθηκε πιο ασφαλής. Για την απόφαση αυτή λήφθηκε υπόψη η όλη δομή του έργου αφού κανένας από τις 
αρχές ασφαλείας του αεροδρομίου δεν ήταν σε θέση να γνωρίζει: 

α)  αν έχει προστεθεί οποιοσδήποτε νέος μπόγος στη στοίβα με τους υπολοίπους ή 

β)  κατά πόσον οποιοσδήποτε μπόγος έχει αντικατασταθεί με άλλο καινούργιο. 

 ∆εδομένου ότι το έργο δημιουργούσε προϋποθέσεις εκδήλωσης εγκληματικής ενέργειας, θεωρήθηκε 
σκόπιμο όπως γίνουν προληπτικές ενέργειες ώστε να μειωθούν οι πιθανότητες να προκύψει θέμα ασφαλείας, 
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στο κέντρο ακριβώς ενός χώρου που συγκεντρώνει καθημερινά χιλιάδες ανθρώπους. Το έργο 
επανατοποθετήθηκε στις 2 Αυγούστου 2012 σε νέο χώρο στην αίθουσα Αναχωρήσεων του αεροδρομίου αφού 
έγινε έλεγχος του περιεχομένου των διαφόρων μερών του. Ο νέος χώρος που τοποθετήθηκε χαρακτηρίζεται 
ως ένα από τα “ζωτικά τμήματα του ελεγχόμενου χώρου του αεροδρομίου” και ως εκ τούτου όλοι οι 
εισερχόμενοι σ’ αυτόν αφενός έχουν δικαίωμα πρόσβασης (επιβάτες και προσωπικό αεροδρομίου) και 
αφετέρου υπόκεινται σε έλεγχο ασφαλείας τόσο οι ίδιοι μέσω της αψίδας όσο και τα προσωπικά τους 
αντικείμενα μέσω των μηχανών ακτινοσκοπικού ελέγχου. 

 Σχετικά με το θέμα της ενημέρωσης του δημιουργού για τη μετακίνηση του έργου σημειώνεται ότι η 
ενημέρωση του δημιουργού αποτελούσε ευθύνη των υπευθύνων του Πολιτιστικού Κέντρου της Λαϊκής 
Τράπεζας βάσει της σχετικής συμφωνίας τους με την Hermes, οι οποίοι ήταν ήδη ενήμεροι για το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.036, ημερομηνίας 16 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 31 Αυγούστου 2012, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Η ερώτηση αφορά το μονοπάτι της «Κοντής» μήκους 2.4 km, που αποτελεί μέρος του Ευρωπαϊκού 
Μονοπατιού Ε4, με αφετηρία την Εκκλησία Αγίας Βαρβάρας και τέρμα την πλατεία της Ιεράς Μονής 
Σταυροβουνίου. Λόγω της μορφολογίας του εδάφους και των απότομων κλίσεων στη βόρεια πλευρά του 
δάσους Σταυροβουνίου, το μονοπάτι είχε καταστεί αδιάβατο από την έντονη διάβρωση με αποτέλεσμα να είναι 
επικίνδυνο για την ασφάλεια του κοινού. Ως αποτέλεσμα αυτής της κατάστασης, είχε επέλθει σταδιακή μείωση 
χρήσης του μονοπατιού από το κοινό (κυρίως ξένους τουρίστες). 

 Το Τμήμα ∆ασών άρχισε τη συντήρηση του μονοπατιού το Μάιο του 2011 και λόγω περιορισμένων 
πιστώσεων ολοκληρώθηκε τον Απρίλιο 2012, χωρίς να προκληθεί οποιαδήποτε ζημιά στην υφιστάμενη 
βλάστηση και να προκληθεί οχληρία. Οι εργασίες συντήρησης περιλάμβαναν: 

(α) ∆ιαπλάτυνση και εξομάλυνση του υφιστάμενου μονοπατιού με μικρό τρακτέρ. 

(β) ∆ημιουργία αντιδιαβρωτικών έργων σε περιοχές διέλευσης μεγάλης ποσότητας ομβρίων υδάτων με τη 
χρήση ξύλινων πασσάλων της ηλεκτρικής. 

(γ) Εγκατάσταση ξύλινων σκαλοπατιών για έλεγχο της διάβρωσης και για ομαλή πρόσβαση και ασφαλή 
χρήση του μονοπατιού από το κοινό. 

 Από πληροφορίες που είχε το Τμήμα ∆ασών από τους μοναχούς της Ιεράς Μονής Σταυροβουνίου και 
άλλους επισκέπτες, με την ολοκλήρωση της εργασίας αυξήθηκε η χρήση του μονοπατιού από ντόπιους και 
ξένους πεζοπόρους. 

 Τονίζεται ότι η συντήρηση του μονοπατιού έγινε με αποκλειστικό σκοπό την ασφαλή χρήση του από 
κοινό, σύμφωνα με τους κανονισμούς λειτουργίας και χρήσης μονοπατιών, και όχι για να δοθεί πρόσβαση σε 
μηχανοκίνητα οχήματα και σε τετράτροχες μηχανές. Εξάλλου, οι απότομες κλίσεις του μονοπατιού και η 
κατασκευή των ξύλινων σκαλοπατιών δεν επιτρέπουν τη χρήση τέτοιων μηχανημάτων. Από τις περιπολίες του 
διενεργούνται στην περιοχή για προστασία και διαχείριση του δάσους Σταυροβουνίου δεν διαπιστώθηκε ότι το 
μονοπάτι χρησιμοποιείται από οποιοδήποτε μηχάνημα/όχημα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.048, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Κατά την κατασκευή των ανισόπεδων κόμβων του παρακαμπτηρίου Λεμεσού, τοποθετήθηκαν αρμοί 
διαστολής στις γέφυρες των κόμβων Λιμανιού, Πολεμιδιών, Αγίας Φύλας και Μέσα Γειτονιάς με βάση τα 
κατασκευαστικά σχέδια και προδιαγραφές του έργου. Οι αρμοί που χρησιμοποιήθηκαν είχαν θεωρηθεί ως οι 
καταλληλότεροι για την περίπτωση καθ’ ότι είναι ανθεκτικοί ακόμη και σε περίπτωση δυνατού σεισμού. 

3. Μετά τη λειτουργία των κόμβων, διαφάνηκε ότι οι αρμοί αυτοί προκαλούν θόρυβο και οχληρία στους 
κατοίκους και έτσι αποφασίστηκε η υιοθέτηση άλλου είδους αρμών (τύπου κτένας) σε παρόμοια έργα εντός 
κατοικημένων περιοχών οι οποίοι προκαλούν λιγότερο θόρυβο. Οι νέοι αρμοί σε περίπτωση ισχυρού σεισμού 
μπορεί να καταστραφούν και να επηρεαστεί η κυκλοφορία. Η υιοθέτηση της λύσης αυτής έγινε γιατί κρίθηκε ότι 
είναι πιο σημαντική η προστασία του κοινού από την ηχορύπανση που προκαλείται σε καθημερινή βάση. Οι 
αρμοί τύπου κτένα τοποθετήθηκαν μόνο στον κόμβο Γερμασόγειας ο οποίος κατασκευάστηκε αργότερα. 
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4. Με βάση τα πιο πάνω, αποφασίστηκε η σταδιακή μετατροπή των υφιστάμενων αρμών ούτως ώστε να 
μειωθούν τα προβλήματα θορύβου. Στον Προϋπολογισμό του 2013 έχει προταθεί σχετική πρόνοια και με την 
έγκριση του αρχές του 2013 αναμένεται να γίνει προκήρυξη προσφορών για μετατροπή των αρμών στους 
κόμβους Πολεμιδιών και Λιμανιού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.063, ημερομηνίας 30 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.063 και ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπλ. Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 13 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με το ενδεχόμενο 
μεγάλου σεισμού στην περιοχή της Κύπρου, τα μέτρα τα οποία προτίθενται να ληφθούν, τις δυνατότητες 
αντοχής του Αεροδρομίου Λάρνακας σε σεισμό έντασης μέχρι 7 βαθμούς στην κλίμακα Ρίχτερ και κατά πόσο 
τα δημόσια κτίρια μπορούν να αντέξουν σε ενδεχόμενο σεισμό και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η Κύπρος βρίσκεται μέσα στη δεύτερη σεισμογενή ζώνη της Γης. Στην ζώνη αυτή εκδηλώνονται 
καθημερινά χιλιάδες σεισμοί, που αντιπροσωπεύουν το 15% της παγκόσμιας καθημερινής 
δραστηριότητας. Η σεισμικότητα της Κύπρου οφείλεται κατά κύριο λόγο στο Κυπριακό Τόξο, που 
αποτελεί το τεκτονικό όριο μεταξύ της Αφρικανικής και της Ευρασιατικής λιθοσφαιρικής πλάκας στην 
περιοχή. Κατά μήκος του τόξου αυτού λαμβάνουν χώρα οι περισσότεροι σεισμοί, που καταγράφονται 
από το Σεισμολογικό Κέντρο και το Σεισμολογικό ∆ίκτυο του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης (ΤΓΕ), 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

2. Κάθε χρόνο το Σεισμολογικό Κέντρο του ΤΓΕ καταγράφει κατά μέσο όρο 600 σεισμούς, από τους 
οποίους οι 400 περίπου καταγράφονται στην ευρύτερη περιοχή της Κύπρου. 

Έτος Αριθμός Σεισμών Αριθμός Αισθητών Σεισμών 

2007 323 10 

2008 274 10 

2009 431 9 

2010 448 5 

2011 391 4 

07/2012 275 10 

Με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, καθώς επίσης και με τη στατιστική ερμηνεία όλων των διαθέσιμων 
σεισμολογικών δεδομένων του ΤΓΕ από το 1997 ως σήμερα, δεν τεκμηριώνεται κάποια αξιοπρόσεκτη 
έξαρση της σεισμικής δραστηριότητας τον τελευταίο καιρό. Η ελαφρά αύξηση, όμως, του αριθμού των 
σεισμών που παρατηρείται φέτος, δεν μπορεί να οδηγήσει με ασφάλεια στο συμπέρασμα ότι 
ενδεχομένως αναμένεται ένα ισχυρό σεισμικό γεγονός στην περιοχή. Η αύξηση των αισθητών σεισμών 
που παρατηρήθηκε φέτος, των σεισμών δηλαδή που γίνονται αντιληπτοί από τον άνθρωπο, οφείλεται 
στο γεγονός ότι τα επίκεντρα των σεισμών αυτών ήταν σε γνωστές ρηξιγενείς ζώνες των επαρχιών 
Λεμεσού και Πάφου κοντά σε κατοικημένες περιοχές. 

3.  Λαμβάνοντας υπόψη ότι η Κύπρος είναι μια χώρα με αρκετή σεισμική δραστηριότητα και ότι ο σεισμός 
είναι ένα φυσικό φαινόμενο για το οποίο δεν μπορεί να γίνει οποιαδήποτε βραχυπρόθεσμη πρόγνωση, 
θα πρέπει η κοινωνία να επικεντρωθεί στο να μειώσει τις καταστροφικές συνέπειες των σεισμών 
ενισχύοντας και επενδύοντας σε αντισεισμικές κατασκευές. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.063, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.063 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 13.9.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο Εσωτερικών μέσω της Πολιτικής Άμυνας ανέλαβε την εκπόνηση του ειδικού Σχεδίου 
«Εγκέλαδος» για την αντιμετώπιση ενδεχόμενου σεισμού και των καταστρεπτικών συνεπειών του, μετά 
την έντονη σεισμική δραστηριότητα της δεκαετίας του 1990, το οποίο εμπλέκει πενήντα και πλέον 
κυβερνητικά Τμήματα/Υπηρεσίες, Ημικρατικούς Οργανισμούς, αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης και Μη 
Κυβερνητικούς Οργανισμούς. Εκτός από το Γενικό και τα Επαρχιακά Σχέδια «Εγκέλαδος», το κάθε 
εμπλεκόμενο Τμήμα/Οργανισμός/Υπηρεσία ετοίμασε δικό του Σχέδιο, το οποίο εξειδικεύει τη δράση την 
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οποία θα αναλάβει προληπτικά και κατασταλτικά. Με βάση τα Σχέδια αυτά, διεξάγονται σε τακτά χρονικά 
διαστήματα ασκήσεις για διαπίστωση της ετοιμότητας των εμπλεκομένων, καθώς και τυχόν ελλείψεων. 

(β) Επίσης, το Υπουργείο Εσωτερικών μέσω της Πολιτικής Άμυνας συνεργάζεται με το Υπουργείο Παιδείας, 
το οποίο έχει δημιουργήσει δικό του Γραφείο Πολιτικής Άμυνας, Ασφάλειας και Υγείας, με στόχο την 
έγκαιρη και αποτελεσματική αντίδραση των σχολείων σε καταστάσεις έκτακτης ανάγκης. Μέρος των 
δράσεων του είναι ο καταρτισμός σχεδίων έκτακτης ανάγκης, η πραγματοποίηση επιμορφωτικών 
σεμιναρίων και επισκέψεων σε σχολεία, ακόμη και ασκήσεις Πολιτικής Άμυνας, βασισμένες σε σενάρια 
σεισμικής δραστηριότητας. Επιπλέον σε τακτά χρονικά διαστήματα διανέμεται επιμορφωτικό υλικό στους 
μαθητές για ενημέρωση και ανάπτυξη της έννοιας της αυτοπροστασίας και των μέτρων που πρέπει να 
λαμβάνονται πριν, κατά τη διάρκεια αλλά και μετά από σεισμική δόνηση. Μεταξύ του Γραφείου Πολιτικής 
Άμυνας, Ασφάλειας και Υγείας του Υπουργείου Παιδείας και της Πολιτικής Άμυνας, διατηρείται άμεση 
επικοινωνία και συντονισμός ενεργειών. 

(γ) Το Υπουργείο Εσωτερικών σε μια προσπάθεια να ενισχύσει σε μεγάλο βαθμό το θέμα ενημέρωσης του 
πληθυσμού, ανάρτησε στην ιστοσελίδα της Πολιτικής Άμυνας, ενημερωτικό υλικό για τα μέτρα 
αυτοπροστασίας. Ακόμη, μέσα από τις διάφορες εκδηλώσεις που λαμβάνει μέρος η Πολιτική Άμυνα 
προσπαθεί να αναδείξει τη σημασία της ετοιμότητας σε περίπτωση σεισμού, διανέμοντας ενημερωτικό 
υλικό. 

(δ) Περαιτέρω, το Υπουργείο Εσωτερικών, έχει δημιουργήσει στην Πολιτική Άμυνα Εθελοντικές Ομάδες 
∆ιάσωσης για άμεση επέμβαση στις περιπτώσεις όπου απαιτείται. Μετά από εκτιμήσεις των Τεχνικών 
Τμημάτων, που αποτελούνται από εξειδικευμένους Πολιτικούς Μηχανικούς, δίνεται η έγκριση για είσοδο 
των ∆ιασωστών και απεγκλωβισμού των παγιδευμένων σε επικίνδυνες οικοδομές ή ερείπια. Για να είναι 
εφικτό το πιο πάνω σκηνικό οι ∆ιασώστες είναι συνεχώς σε καλή φυσική κατάσταση, παρακολουθώντας 
εξειδικευμένες εκπαιδεύσεις σε συνεργασία με Ιδρύματα Πανεπιστημιακού επιπέδου τόσο στην Κύπρο, 
όσο και στο εξωτερικό. Επίσης λαμβάνουν μέρος ανά τακτά χρονικά διαστήματα, σε ασκήσεις με 
προσομοίωση πραγματικών συνθηκών για να διαφανούν οι ικανότητες και οι αντοχές, όσο και οι 
ελλείψεις και οι αδυναμίες τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.066, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. ερ. 
23.06.010.02.066 και ημερομηνία 30 Αυγούστου 2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τον ∆εκέμβριο του 2010 ολοκληρώθηκε η εγκατάσταση 65 φωτοβολταϊκών συστημάτων σε δημόσια 
κτίρια, σχολεία και στρατόπεδα συνολικής δυναμικότητας 1,1 MW. Από αυτά τα 57 ενώθηκαν με το 
δίκτυο της ΑΗΚ ενώ τα υπόλοιπα 8 τροφοδοτούν τα κτίρια για ιδία κατανάλωση. Το έργο 
συγχρηματοδοτήθηκε από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της EE. 

2. Η παρακολούθηση της ορθής λειτουργίας των συστημάτων γίνεται: 

i.  Μέσω της ΑΗΚ, η οποία μας κοινοποιεί σε μηνιαία βάση τις ενδείξεις των μετρητών των 57 
συστημάτων που ενώθηκαν με το δίκτυο,  

ii.  μέσω του πενταετούς συμβολαίου συντήρησης που υπογράφηκε με τον εγκαταστάτη των 
συστημάτων, 

iii.  από τους ίδιους τους ιδιοκτήτες των κτιρίων, οι οποίοι ενημερώθηκαν γραπτώς για να διορίσουν 
υπεύθυνους για παρακολούθηση της ορθής λειτουργίας των συστημάτων και  

iν.  με επιτόπιους ελέγχους λειτουργών της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου. 

3. Κατά τον πρώτο χρόνο λειτουργίας των συστημάτων (2011) εντοπίστηκαν συστήματα με μειωμένη 
παραγωγή. Μετά από έλεγχο και εντοπισμό των αιτιών, τα συστήματα αυτά διορθώθηκαν. Τα κυριότερα 
προβλήματα που αντιμετωπίστηκαν παρουσιάζονται στον πίνακα του Παραρτήματος Α. 

4. Για σκοπούς μείωσης στο ελάχιστο τυχόν νέων απωλειών από συστήματα τα οποία για οποιοδήποτε 
λόγο θα παρουσιάσουν στο μέλλον μειωμένη παραγωγή, αποφασίστηκε η εγκατάσταση ηλεκτρονικών 
συστημάτων παρακολούθησης μέσω διαδικτύου σε όλες τις εγκαταστάσεις. Έχει ήδη συμφωνηθεί με την 
ΑΗΚ κάτω από πιλοτικό πρόγραμμα που εφαρμόζει η ΡΑΕΚ, η εγκατάσταση έξυπνων μετρητών σε όλα 
τα συστήματα μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους. Με τον τρόπο αυτό η παραγωγή του κάθε 
συστήματος θα παρακολουθείται σε πραγματικό χρόνο ενώ σε περίπτωση βλάβης ή μη λειτουργίας 
κάποιου συστήματος θα αποστέλλεται άμεσα προειδοποιητικό σήμα. 

5. Στο Παράρτημα Β παρουσιάζονται τα 65 συστήματα που εγκαταστάθηκαν, η ισχύς του καθενός και η 
μέχρι σήμερα παραγωγή τους. 
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6. Τέλος σημειώνεται ότι πέραν των 65 συστημάτων που εγκαταστάθηκαν μέσω του 
συγχρηματοδοτούμενου έργου του Υπουργείου, υπάρχουν φωτοβολταϊκά συστήματα που 
εγκαταστάθηκαν σε σχολεία από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. Το Υπουργείο ΕΒ&Τ 
ενημερώνεται για την παραγωγή αυτών των συστημάτων μέσω καταστάσεων που λαμβάνει κάθε μήνα 
από την ΑΗΚ και ενημερώνει άμεσα τις Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
όποτε διαπιστώνεται μείωση στην παραγωγή των εν λόγω συστημάτων. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή σας για να σας δώσει 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.080, ημερομηνίας 4 
Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.080 και ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπληρωτή 
Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 13 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με το 
φαινόμενο της εμφάνισης τσούχτρων στις κυπριακές θάλασσες και κατά πόσο παρακολουθείται το επίπεδο 
των νερών εντός των παράλληλων κυματοθραυστών και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το ζήτημα που θίγετε είναι πράγματι σημαντικό, για το λόγο ότι κάτω από ορισμένες συνθήκες μπορεί 
να έχει δυσάρεστες συνέπειες για τους λουόμενους. Ωστόσο, οι τσούχτρες (μέδουσες) αποτελούν μέρος 
της θαλάσσιας πανίδας της Κύπρου, όπως και ολόκληρης της Μεσογείου Θάλασσας και η ύπαρξή τους 
δεν συνιστά απόκλιση από τη φυσιολογική κατάσταση του θαλάσσιου περιβάλλοντος. Πρόκειται για 
πολύ κοινά πελαγικά ζώα τόσο στις κυπριακές θάλασσες, όσο και σε όλες τις θάλασσες του κόσμου, τα 
οποία αν και έχουν μεγάλο μέγεθος αποτελούν μέρος του ζωοπλαγκτού, καθώς δεν έχουν τη 
δυνατότητα ενεργητικής κολύμβησης, αλλά παρασύρονται παθητικά από τα θαλάσσια ρεύματα και 
μεταφέρονται σε διάφορες περιοχές. Με βάση τον τρόπο αυτό μεταφοράς, είναι ευνόητο ότι οι τσούχτρες 
θα τείνουν να συσσωρεύονται σε σημεία με φυσικά εμπόδια π.χ. κλειστούς κόλπους, λιμενολεκάνες και 
πιθανόν και κυματοθραύστες. 

2. Όταν τα θαλάσσια ρεύματα και οι θερμοκρασιακές συνθήκες το ευνοούν, οι τσούχτρες εμφανίζονται κατά 
χιλιάδες ή και κατά εκατομμύρια σε πολλές παραλίες του κόσμου, φαινόμενο γνωστό ως “jellyfish 
bloom”. Τέτοια φαινόμενα παρατηρούνται περιοδικά και σε διάφορες μεσογειακές χώρες (π.χ. Ισπανία, 
Ελλάδα), αλλά είναι παροδικά και υποχωρούν ως αποτέλεσμα αλλαγής των συνθηκών που τα 
δημιούργησαν. Όσον αφορά την ακριβή αιτιολογία τέτοιων φαινομένων, αυτή δεν έχει ακόμα μελετηθεί 
επιστημονικά σε ικανοποιητικό βαθμό, αλλά υπάρχουν ενδείξεις ότι πέρα από τα ρεύματα και τη 
θερμοκρασία, σχετικές είναι και διάφορες ανθρώπινες δραστηριότητες με κυριότερη την υπεραλίευση, η 
οποία μειώνει τους αριθμούς των θηρευτών των μεδουσών. Μέχρι στιγμής πάντως δεν υπάρχει 
επιστημονική τεκμηρίωση ότι η μαζική εμφάνιση των μεδουσών στις παραλίες σχετίζεται με ρύπανση. 

3.  Στην Κύπρο μέχρι στιγμής, η εμφάνιση μεδουσών (αλλά όχι τέτοιας μαζικής έκτασης ώστε να μιλούμε 
για bloom) έχει παρατηρηθεί να συμβαίνει περιοδικά ορισμένες φορές το χρόνο και υποχωρεί από μόνη 
της χωρίς οποιαδήποτε παρέμβαση. Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, είναι ενήμερο για εμφανίσεις μεδουσών οι 
οποίες προς το παρόν φαίνεται ότι διατηρούνται σε περιορισμένη έκταση. Επιπλέον, το ΤΑΘΕ στα 
πλαίσια του προγράμματος παρακολούθησης των παράκτιων υδάτων που εφαρμόζει υπό το άρθρο 8 
της Οδηγίας-Πλαίσιο για τα Νερά (2000/60/ΕΚ), παρακολουθεί ένα δίκτυο σταθμών σε πολλά παράκτια 
υδάτινα σώματα μεταξύ των οποίων και περιοχές με κυματοθραύστες (π.χ. κόλπος Λεμεσού). Ωστόσο η 
παρακολούθηση με βάση τις απαιτήσεις της Οδηγίας γίνεται σε σχετικά μεγάλα βάθη και πάντοτε εκτός 
των κυματοθραυστών. 

  Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.081, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.081 και ημερομηνία 4 Σεπτεμβρίου 2012, που 
υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, με την οποία ζητεί από το Υπουργείο Εσωτερικών να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να τροποποιήσει την Εντολή αρ. 2/2006, ώστε να 
επιτρέπεται υπό προϋποθέσεις η τοποθέτηση οικιακών ανεμογεννητριών σε οικιστικές περιοχές, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο Υπουργός Εσωτερικών, ασκώντας τις εξουσίες που του παρέχονται με βάση το άρθρο 6 του περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, εξέδωσε, στις 19.04.2006, την Εντολή με αρ. 2 του 2006, με σκοπό την 
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καθοδήγηση των Πολεοδομικών Αρχών αναφορικά με τις αρχές, τα κριτήρια και τη διαδικασία άσκησης 
πολεοδομικού ελέγχου σε σχέση με αιτήσεις για τη χωροθέτηση Μονάδων Παραγωγής Ενέργειας από 
Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας. Ο καθορισμός ολοκληρωμένης χωροθετικής πολιτικής για την εγκατάσταση 
ανεμογεννητριών, αιολικών πάρκων και άλλων μονάδων αξιοποίησης ΑΠΕ, κατέστη αναγκαίος υπό το φως 
σχετικής Οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του εθνικού στόχου που τέθηκε για παραγωγή σημαντικού 
ποσοστού της καταναλισκόμενης ηλεκτρικής ενέργειας με την αξιοποίηση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. 
Επισημαίνεται, περαιτέρω, πως με την πρόσφατη (29.07.2011) αναθεώρηση των Τοπικών Σχεδίων 
Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου, εισήχθηκαν πρόνοιες προς ενθάρρυνση της χρήσης Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας σε σχέση με συγκεκριμένους τύπους ανάπτυξης (οργανωμένες οικιστικές αναπτύξεις, ψηλά 
κτίρια, βιομηχανικές αναπτύξεις κλπ). 

3. Με βάση τις πρόνοιες της παραγράφου 4.1.2(α) της Εντολής 2/2006, η εγκατάσταση μεμονωμένης 
ανεμογεννήτριας και αιολικού πάρκου, δεν επιτρέπεται εντός καθορισμένων Ορίων Ανάπτυξης. Το Υπουργείο 
Εσωτερικών αντιμετωπίζει με σχετική επιφύλαξη τη χωροθέτηση ανεμογεννητριών σε Ζώνες Ανάπτυξης, 
ιδιαίτερα σε καθορισμένες Οικιστικές Ζώνες, για λόγους, που αφορούν κυρίως στην οχληρία που θα 
δημιουργείται από τις αναπτύξεις αυτές σε περιοχές όπου το πολεοδομικό σύστημα οφείλει να προστατεύει 
πρωτίστως τις ανέσεις των κατοίκων και των χρηστών. Η αναφερόμενη οχληρία σχετίζεται με την ηχορύπανση, 
καθώς και την αισθητική/ οπτική ρύπανση που θα προκαλούνται από μεμονωμένη ανεμογεννήτρια ή το 
άθροισμα πολλών ανεμογεννητριών, μέσα στο αστικό περιβάλλον και τοπίο. 

4. Το Υπουργείο Εσωτερικών, αφού έλαβε, και αξιολόγησε, προκαταρκτικά, τις σχετικές με το θέμα 
απόψεις των Τμημάτων Πολεοδομίας και Οικήσεως, Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών και Περιβάλλοντος, 
θεωρεί ότι η προοπτική εγκατάστασης μικρών ανεμογεννητριών εντός Ζωνών Ανάπτυξης/Οικιστικών Ζωνών, 
θα ήταν δυνατόν να προωθηθεί στα πλαίσια διαμόρφωσης ενός εξειδικευμένου ορθολογικού πολεοδομικού 
πλαισίου, με συγκεκριμένα χωροθετικά και περιβαλλοντικά κριτήρια, τα οποία, μεταξύ άλλων, θα σχετίζονται με 
την ενδεχόμενη οπτική/αισθητική ρύπανση, τα όρια θορύβου, τις αποστάσεις από τα όρια της ιδιοκτησίας, τη 
σχέση με άλλες αναπτύξεις, τις γραμμές διανομής ρεύματος και σήματα τηλεπικοινωνιών, τις προστατευόμενες 
περιοχές, κοκ. 

5. Συγκεκριμένα αναφέρεται πως, δεδομένου ότι το αστικό περιβάλλον της Κύπρου καταπονείται, ήδη, 
ουσιαστικά από την εγκατάσταση ηλιακών θερμοσίφωνων, αντενών, δορυφορικών δίσκων και διαφημιστικών 
πινακίδων στις οροφές των κτιρίων, και επειδή οι ανεμογεννήτριες είναι ορατές από μεγάλες αποστάσεις, είναι 
σημαντικό, σε περίπτωση χωροθέτησης τους σε Ζώνες Ανάπτυξης, να λαμβάνονται υπόψη οι ιδιαιτερότητες 
κάθε χώρου εγκατάστασης και να γίνεται προσπάθεια ενσωμάτωσης τους στην ίδια την ανάπτυξη και 
γενικότερα στο περιβάλλον του αστικού τοπίου, ιδιαίτερα σε «Περιοχές Ειδικού Χαρακτήρα» (ΠΕΧ), ή σε 
«Ελεγχόμενες», με βάση τον περί Αρχαιοτήτων Νόμο, Περιοχές. Απαιτείται, παράλληλα, όπως καθορισθούν 
ανώτατα επιτρεπόμενα όρια θορύβου (μηχανικού και αεροδυναμικού) της προκαλούμενης όχλησης, ή να 
υιοθετηθεί σύστημα πιστοποίησης μικρών ανεμογεννητριών ανάλογο με αυτά παρόμοιων, διεθνώς 
αναγνωρισμένων, προτύπων. Επιπλέον, έχει διαπιστωθεί ότι η λειτουργία ανεμογεννητριών μπορεί να 
επηρεάσει τη μετάδοση της ασύρματης τηλεπικοινωνίας και τηλεφωνίας, αλλά και των τηλεοπτικών σημάτων. 
Τέλος, η περιστροφική κίνηση των πτερυγίων προκαλεί διακοπτόμενη περιοδική σκίαση (shadow flicker) σε 
γειτονικές χρήσεις. Ο βαθμός όχλησης είναι εξαρτώμενος της απόστασης από την ανεμογεννήτρια, το ύφος και 
τη διάμετρο των πτερυγίων της, την περίοδο του χρόνου, τις συνθήκες ηλιοφάνειας κ.ά. 

6. Σημειώνεται, περαιτέρω, ότι δοκιμές εγκατάστασης οικιακών ανεμογεννητριών στο Ηνωμένο Βασίλειο 
κατέδειξαν πως η μειωμένη απόδοση τους οφειλόταν στη χαμηλή και δύσκολα προβλέψιμη ένταση των ανέμων 
στις περιοχές όπου εγκαταστάθηκαν. Με βάση τα συμπεράσματα της μελέτης, για να καταστεί αποδοτική η 
χρήση οικιακής ανεμογεννήτριας θα πρέπει να γίνει προσεκτική επιλογή του χώρου εγκατάστασης, αφού 
πρώτα αξιολογηθεί το αιολικό δυναμικό της περιοχής, και να επιλεγεί ο κατάλληλος τύπος ανεμογεννήτριας. 
Αντίστοιχη μελέτη κατέγραψε παράπονα πρόκλησης θορύβου από ενοίκους κατοικιών όπου εγκαταστάθηκαν, 
δοκιμαστικά, οι ανεμογεννήτριες, γεγονός που οδήγησε στον τερματισμό της λειτουργίας τους. Επιπρόσθετα, 
διαπιστώθηκε πως ορισμένες ανεμογεννήτριες παρήγαγαν λιγότερη ενέργεια από αυτή που κατανάλωναν για 
τη λειτουργία των μηχανικών μερών τους. 

7. Κρίνεται, συνεπώς, σκόπιμη η εκπόνηση μελέτης με την εμπλοκή εμπειρογνωμόνων, προς διερεύνηση 
των πιο πάνω ζητημάτων, καθώς και η διενέργεια περαιτέρω διαβουλεύσεων με αρμόδιες υπηρεσίες και 
φορείς (ΡΑΕΚ, ΑΗΚ, ΕΤΕΚ, Υπουργεία Άμυνας και Εμπορίου, Βιομηχανίας & Τουρισμού, Τμήματα 
Περιβάλλοντος, Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών και Πολιτικής Αεροπορίας, Ταμείο Θήρας) ώστε να 
συγκεκριμενοποιηθούν προδιαγραφές και προϋποθέσεις προσαρμοσμένες στα τοπικά δεδομένα, προς 
διασφάλιση των ανέσεων και της ασφάλειας των περιοίκων και μετριασμό των αρνητικών επιπτώσεων στο 
περιβάλλον. Σε πρώτο στάδιο, και ως βοηθητικό εργαλείο για τη θέσπιση πολεοδομικού πλαισίου, θα ήταν 
δυνατόν να προωθηθεί η πιλοτική δοκιμή εγκατάστασης οικιακών ανεμογεννητριών (σε επιλεγμένες, ειδικά, 
κτιριακές εγκαταστάσεις) για περιορισμένη χρονική περίοδο, ώστε να διαφανούν, σε πρακτικό επίπεδο, οι 
επιπτώσεις ενδεχόμενης εφαρμογής μιας τέτοιας πολιτικής, και ο βαθμός αποδοχής από το κοινό. 



397 

8. Ενόψει των πιο πάνω δεδομένων, και έχοντας, παράλληλα, υπόψη την ανάγκη διαμόρφωσης ενός 
πολεοδομικού πλαισίου πολιτικής που θα επιτρέπει, υπό προϋποθέσεις, την εγκατάσταση ανεμογεννητριών 
μικρής δυναμικότητας σε κατάλληλους χώρους εντός Ζωνών Ανάπτυξης/Οικιστικών Ζωνών, το Υπουργείο 
Εσωτερικών, με επιστολή του ημερομηνίας 01.08.2012, κάλεσε το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, όπως, 
σε διαβούλευση και συνεργασία με άλλα συναρμόδια Τμήματα/ Υπηρεσίες/ Φορείς, προχωρήσει στη 
διαμόρφωση ειδικού πλαισίου χωροθετικής πολιτικής με στόχο την άσκηση αποτελεσματικού πολεοδομικού 
ελέγχου με βάση ορθολογικά κριτήρια, χωρίς να καθίστανται αναγκαίες ιδιαίτερα χρονοβόρες διαδικασίες, ώστε 
η κάθε περίπτωση να αξιολογείται με βάση τα ιδιαίτερα δεδομένα που τη χαρακτηρίζουν, περιλαμβανομένων 
των πτυχών εκείνων που ενδεχομένως επηρεάζουν τις ανέσεις παρακείμενων περιοχών και χρήσεων καθώς 
και την αισθητική του ευρύτερου περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.098, ημερομηνίας 13 
Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας, κ. Τάσου Μητσόπουλου με αρ. 
23.06.010.02.098 και ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπληρωτή 
Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με τη 
δημιουργία τελεφερίκ μέσα στα πλαίσια αποκατάστασης και ανάπλασης του χώρου του παλαιού μεταλλείου 
Αμιάντου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στα πλαίσια των εργασιών αποκατάστασης και αναδάσωσης και μετά από σχετική έγκριση της 
Υπουργικής Επιτροπής για το μεταλλείο του Αμιάντου, άρχισε πρόσφατα η εκπόνηση Γενικού Σχεδίου 
αξιοποίησης (Master Plan) του χώρου του Μεταλλείου Αμιάντου. Το Γενικό Σχέδιο εκπονείται από 
ιδιωτικό οίκο μελετητών μετά από σχετικό δημόσιο διαγωνισμό για αγορά υπηρεσιών. Ένας από τους 
στόχους του Γενικού Σχεδίου είναι, να προτείνει τρόπους αξιοποίησης του χώρου, που να είναι 
οικολογικά αποδεκτοί, και οικονομικά βιώσιμοι, να συμβάλλουν στην οικονομική αναζωογόνηση της 
περιοχής και να διατηρούν παράλληλα την ιστορικότητα του χώρου. Μια πιθανή χρήση που θα εξεταστεί 
και θα αξιολογηθεί, είναι η δυνατότητα κατασκευής τελεφερίκ που θα έχει αφετηρία την Κοινότητα 
Αμιάντου, θα έχει ενδιάμεσο σταθμό στο Μεταλλείο και θα καταλήγει στο Τρόοδος. 

2. Η πιθανότητα δημιουργίας τελεφερίκ βρίσκεται ακόμη στο στάδιο της ιδέας η οποία θα μελετηθεί και θα 
αξιολογηθεί στα πλαίσια της εκπόνησης του Γενικού Σχεδίου. Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος θα αναμένει πρώτα να υποβληθούν οι προτάσεις του Γενικού 
Σχεδίου αξιοποίησης του χώρου του μεταλλείου (αρχές του 2014) που θα περιλαμβάνουν επίσης 
οικονομική αξιολόγηση και προτάσεις για πιθανούς τρόπους χρηματοδότησης για όλες τις προτεινόμενες 
χρήσεις και στη συνέχεια θα αποφασίσει αν θα προωθηθεί, και με ποιους τρόπους, η υλοποίηση του 
συγκεκριμένου έργου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.100, ημερομηνίας 13 
Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας, κ. Τάσου Μητσόπουλου με αρ. 
23.06.010.02.100 και ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 18 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με έρευνες για 
εντοπισμό χρυσού στην Κύπρο και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στην επαρχία Λάρνακας έχουν παραχωρηθεί μέχρι στιγμής 11 άδειες επισκόπησης για χρυσό που 
καλύπτουν έκταση της τάξης των 47,6 τ.χλμ. στις περιοχές Καλαβασού, Λευκάρων, Αγγλισίδων, Κελιών 
και Τρούλλων. 

2. Σε όλες τις περιοχές οι έρευνες βρίσκονται στο αρχικό τους στάδιο και από τα μέχρι σήμερα 
αποτελέσματα έχουν επισημανθεί ενδιαφέρουσες περιεκτικότητες χρυσού σε περιορισμένες περιοχές 
των Αγγλισίδων και των Λευκάρων. 

3. Οι προαναφερόμενες ενδιαφέρουσες περιεκτικότητες χρυσού είναι σχετικά μεμονωμένες και στο παρόν 
στάδιο δεν μπορεί να εξαχθεί συμπέρασμα κατά πόσον στις εν λόγω περιοχές υφίστανται 
εκμεταλλεύσιμα χρυσοφόρα κοιτάσματα και για το λόγο αυτό οι έρευνες συνεχίζονται. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.103, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. ερ. 
23.06.010.02.103 και ημερομηνία 13 Σεπτεμβρίου 2012 και σας πληροφορώ ότι η Επιτροπή ∆ιαχείρισης του 
Ειδικού Ταμείου Α.Π.Ε. και ΕΞ.Ε έλαβε συνολικά 132 αιτήσεις συμμετοχής στο Μειοδοτικό ∆ιαγωνισμό 
Φωτοβολταϊκών Συστημάτων. Μέχρι σήμερα έχει ολοκληρωθεί ο έλεγχος των προϋποθέσεων συμμετοχής των 
αιτητών ενώ εντός της ερχόμενης εβδομάδας αναμένεται να ολοκληρωθεί και ο έλεγχος όλων των τεχνικών 
προτάσεων. 

 Εκτιμάται ότι η μειοδοτική διαδικασία επιλογής (δημοπράτηση), η οποία θα διεξαχθεί από το Γενικό 
Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας, θα γίνει εντός του Νοεμβρίου 2012. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή σας για να σας δώσει 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.»  

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.139, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.139 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού κ. 
Νίκο Νικολαΐδη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 5 Οκτωβρίου 
2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στα πλαίσια ορθολογικής διαχείρισης των στερεών αστικών αποβλήτων, το Υπουργείο Εσωτερικών 
προωθεί την κατασκευή Μονάδας Ολοκληρωμένων Εγκαταστάσεων ∆ιαχείρισης Αποβλήτων (ΟΕ∆Α) 
στην περιοχή Πεντακώμου. Στα πλαίσια εκπόνησης των Μελετών για το έργο, κρίθηκε αναγκαία η 
χωροθέτηση δύο Σταθμών Μεταφόρτωσης Απορριμμάτων (ΣΜΑ) για εξυπηρέτηση των μακρινών 
περιοχών (πέραν των 40 χιλιομέτρων από την ΟΕ∆Α) της ∆υτικής και Βόρειας Επαρχίας Λεμεσού. Ο 
ένας ΣΜΑ χωροθετήθηκε στην περιοχή της Κοινότητας Καντού και θα εξυπηρετεί τις περιοχές ∆υτικής 
Λεμεσού. Για την εξυπηρέτηση της Βόρειας Λεμεσού κρίθηκε σκόπιμο η χωροθέτηση ΣΜΑ μικρής 
δυναμικότητας στην ευρύτερη περιοχή του Μονιάτη. 

2. Για τη χωροθέτηση του ΣΜΑ Βόρειας Λεμεσού έγιναν πολλές προσπάθειες τόσο από τους Μελετητές, 
όσο και από το Υπουργείο Εσωτερικών για εξεύρεση κατάλληλου τεμαχίου. Μετά από πολλές 
προσπάθειες εντοπίστηκαν ορισμένα πιθανά τεμάχια για χωροθέτηση του ΣΜΑ στην περιοχή Μονιάτη 
και Πέρα Πεδί. Ενώ αρχικά οι Τοπικές Αρχές έδειξαν κατανόηση και πρόθεση να συναινέσουν, μετά από 
μεγάλο χρονικό διάστημα αποφάσισαν τελικά να μη συναινέσουν, με αποτέλεσμα την πρόκληση 
σοβαρής καθυστέρησης στην ολοκλήρωση των Μελετών. 

3. Παρά ταύτα το Υπουργείο Εσωτερικών κατέβαλε προσπάθεια για εξεύρεση άλλου κατάλληλου χώρου. 
Με επιστολή μας με αρ. φακ. 2.12.52.19.1 ημερομηνίας 16/5/2012 ζητήσαμε από όλες τις Τοπικές Αρχές 
της Βόρειας Λεμεσού να βοηθήσουν στην εξεύρεση κατάλληλου χώρου, για χωροθέτηση του ΣΜΑ, ο 
οποίος θα λειτουργήσει προς όφελος τους, προειδοποιώντας ότι σε αντίθετη περίπτωση το Υπουργείο 
Εσωτερικών θα εγκαταλείψει την προσπάθεια και θα είναι υποχρεωμένοι να μεταφέρουν από μόνοι τους 
τα απορρίμματα τους στη Μονάδα ΟΕ∆Α στο Πεντάκωμο. Παρόλο που δεν υπήρξε οποιαδήποτε 
ανταπόκριση στην επιστολή αυτή, το Υπουργείο Εσωτερικών κατέβαλε προσπάθεια μέσω της Ένωσης 
Κοινοτήτων Λεμεσού για εντοπισμό αποδεκτής περιοχής. Ο Κοινοτάρχης της Τριμίκληνης 
ανταποκρινόμενος, μας υπέδειξε εναλλακτικές περιοχές εντός των ορίων της Κοινότητας του. Από τις 
περιοχές αυτές, μόνο μια κρίθηκε κατάλληλη. Από περαιτέρω έρευνα διαπιστώθηκε ότι το τεμάχιο 
αποτελεί δασική γη. Παρά τις προσπάθειες, που κατέβαλε το Υπουργείο Εσωτερικών, το Τμήμα ∆ασών 
απάντησε αρνητικά, παραπέμποντας σε άλλη περιοχή, μη κατάλληλη και μη αποδεκτή. 

4. Μετά από τα πιο πάνω και ενόψει του κινδύνου να καθυστερήσει όλο το έργο σε βαθμό μη αναστρέψιμο 
και λαμβάνοντας υπόψη τα ανάλογα προβλήματα που αντιμετωπίσθηκαν κατά τη χωροθέτηση ΣΜΑ 
στην περιοχή της ελεύθερης Αμμοχώστου, το Υπουργείο Εσωτερικών αποφάσισε να εγκαταλείψει την 
προσπάθεια και να μην συμπεριλάβει τον ΣΜΑ Βόρειας Λεμεσού στον προϋπολογισμό του έργου για 
σκοπούς συγχρηματοδότησης. Με την πιο πάνω απόφαση δεν εγκαταλείπεται ο σχεδιασμός του ΣΜΑ 
Βόρεια Λεμεσού, αλλά η αναστολή του και μη ένταξη στο συγχρηματοδοτούμενο κόστος. 

5. Το Υπουργείο Εσωτερικών είναι πρόθυμο, εφόσον οι Κοινότητες της περιοχής το επιθυμούν, να εξετάσει 
την κατασκευή ΣΜΑ με άλλη διαδικασία και με κρατικούς πόρους, νοουμένου ότι θα υποδειχθεί από τις 
ίδιες κατάλληλος και αποδεκτός χώρος. Το Υπουργείο Εσωτερικών μετά τις εμπειρίες που είχε με την 
περιοχή Αμμοχώστου, δεν επιθυμεί να επιβάλει την υλοποίηση ΣΜΑ σε οποιαδήποτε Τοπική Αρχή, οι 
οποίες και θα έχουν την αποκλειστική ευθύνη για το αυξημένο κόστος μεταφοράς που θα επιβαρύνει τον 
τοπικό πληθυσμό τους.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Προχωρούμε με το θέμα «Η αναγκαιότητα 
στήριξης των μικρομεσαίων επιχειρήσεων», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου.   
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 Οι σημερινοί ομιλητές είναι ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης του ∆ΗΣΥ, ο κ. Χριστάκης Τζιοβάνης του ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, ο κ. Νίκος Νικολαΐδης του ΚΣ Ε∆ΕΚ, ο κ. Γιώργος Περδίκης του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Να παρακαλέσω τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη... Είναι παρών ο κ. Χατζηγιάννης;   

 Ορίστε, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Να παρακαλέσω και τον κ. Σοφοκλή Φυττή να με αντικαταστήσει στο προεδρείο. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πολύ σύντομα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Να ανακαλέσει ο κ. Κουλίας, διαφορετικά δεν έρχομαι! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Είπεν πέρκι φυρτώ τζιαι πάει ο Αδάμος! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ενδιαφέροντα τα πειράγματα αλλά με την ώρα τους! 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Σοφοκλής Φυττής.) 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Στην αναζήτηση μεγάλων επενδύσεων φαίνεται ότι ξεχάσαμε πραγματικά τις μικρές και μεσαίες 
επιχειρήσεις.  Επιχειρήσεις οι οποίες βρίσκονται στα όριά τους, επιχειρήσεις οι οποίες κλείνουν επί 
καθημερινής βάσεως, επιχειρήσεις οι οποίες σπρώχνουν και ξεφορτώνονται το βάρος της απασχόλησης 
ουσιαστικά σε βάρος και πάλι του κράτους και αυτή η διαιωνίζουσα κατάσταση συνεχίζεται με έναν αμείωτο, 
ανησυχητικό ρυθμό.  ∆υστυχώς, τα πράγματα είναι πολύ πιο σοβαρά απ’ ό,τι έκαστος εξ ημών μπορεί 
θεωρητικά να γνωρίζει.  Το μεγάλο φορτίο και η μεγάλη επίπτωση της κρίσης, αλλά και του κυνηγητού 
φορολόγησης των επιχειρήσεων οδηγούν στο αποτέλεσμα που προηγουμένως έχω αναφέρει.   

 Στην προσπάθειά μας να στρέψουμε τις ελπίδες στις μεγάλες επενδύσεις, αγνοήσαμε πραγματικά τις 
δυνατότητες που μπορούν να προσφέρουν οι μικρές και μεγάλες μας επιχειρήσεις, όλες αυτές οι επιχειρήσεις, 
οι οποίες διαθέτουν δυνατότητες, οι οποίες έχουν προσωπικό, οι οποίες στο τέλος της ημέρας μπορούν να 
δημιουργήσουν, μπορούν να αναπτύξουν και πάνω απ’ όλα μπορούν να συμβάλουν με ρυθμούς μάλιστα 
αρκετά γρηγορότερους στην αντιμετώπιση της κρίσης. 

 Οι μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις είναι αυτές οι οποίες στο μεγάλο τους αριθμό μπορούν να 
αξιοποιήσουν την καινοτομία.  Εντούτοις, κανένα πρόγραμμα καινοτομίας δε στηρίζεται στο παρόν στάδιο από 
το κράτος.  Ενώ όλες αυτές οι επιχειρήσεις έχουν τηρήσει τις υποχρεώσεις τους για εναρμόνιση, ενώ 
δουλεύουν και εργάζονται πάνω σε βάση καθαρά Ευρωπαϊκής Ένωσης, εντούτοις το κράτος τώρα, σ’ αυτή τη 
συγκυρία καταστάσεων, είναι απόν και δε δηλώνει με κανένα, έστω και με έμμεσο, τρόπο στήριξη.   

 Παρατηρούμε και είμαστε μάρτυρες της πρόσφατης ανακοίνωσης από πλευράς της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου ενός τεράστιου κέρδους της τάξης των €80 εκατομ. και την προηγούμενη μάλιστα χρονιά της τάξης 
των €100 εκατομ.  Προτιμήσαμε και στηρίξαμε όλοι εμείς εδώ πέρα, καθώς επίσης και το κράτος πάνω απ’ όλα 
να έχουμε μια ΑΗΚ, να έχουμε μια κλειστή αγορά ρεύματος σε βάρος όλων αυτών των επιχειρήσεων.  Και είναι 
ο πρώτος και κύριος παράγοντας για τον οποίο καθημερινά οι μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις κλείνουν.  Τις 
υψηλές τιμές του ρεύματος είναι που δεν αντέχουν πλέον καμία μικρή, καμία μεσαία επιχείρηση και πάνω απ’ 
όλα και οι αυτοτελώς εργαζόμενοι.  Αποτέλεσμα;  Να κλείνουν, να ξεφορτώνονται προσωπικό και πάλι να το 
φορτώνεται ως ανέργους το ίδιο το κράτος.   
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 Από την άλλη έχουμε τα επιτόκια τα δυσβάστακτα από πλευράς των τραπεζών, επιτόκια τα οποία 
ξεπερνούν κάθε προηγούμενο και κάθε λογική και δυστυχώς αυτή η επιβάρυνση δεν είναι φετινή, δεν είναι 
περσινή, αλλά ήταν και στις φάσεις όπου είχαμε ρυθμούς ανάπτυξης πολύ μεγαλύτερους.  Βρισκόμαστε 
σήμερα σε ένα περιβάλλον όπου ο δανεισμός στις επιχειρήσεις είναι μηδενικός.  Εξού και ο κύριος λόγος για 
τον οποίο τίποτα δεν κινείται στην αγορά, τίποτα δε λειτουργεί και κλείνει η μια επιχείρηση μετά την άλλη.   

 Έχουμε και το πλέον σχιζοφρενικό:  Όλες αυτές οι επιχειρήσεις να δανείζουν το κράτος μη 
επιστρέφοντας -το κράτος- το ΦΠΑ, τα χρήματά τους.  Με άλλα λόγια έχουμε και πρωτόγνωρες συμπεριφορές, 
οι μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις, αντί της στήριξης που έπρεπε να τους δίνει το κράτος, να είναι οι δανειστές 
με €250 τόσα εκατομ. για τα ταμεία του κράτους.   

 Σκοτώσαμε με τη νοοτροπία μας, καθώς επίσης και με τις αποφάσεις μας και με την υπερβολική 
γραφειοκρατία που εφαρμόζουμε σε βάρος των επιχειρήσεων εκείνο το επιχειρηματικό κλίμα, εκείνο, αν 
θυμούμαστε πολλοί εξ ημών, το όραμα του Κύπριου να έχει τη δική του επιχείρηση, να είναι αυτός ο 
δημιουργός.  Σήμερα το οδηγήσαμε σε μια συντριβή και αναζητά ο κάθε Κύπριος επιχειρηματίας, η κάθε μικρή 
και μεσαία επιχείρηση, ο κάθε αυτοτελώς εργαζόμενος, αναζητά δρόμο εξόδου από αυτή την οικονομική 
συμφορά, από αυτό το οικονομικό αδιέξοδο, από αυτή την έλλειψη ανταπόκρισης, αλλά και κατανόησης από 
πλευράς του κράτους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κλείνοντας θέλω να πω το εξής:  Αν δεν αναλογιστούμε την πραγματική διάσταση αυτής της 
περιπέτειας, στην οποία οδηγηθήκαμε, σε βάρος των μικρών και μεσαίων επιχειρήσεων και αν φορτώνουμε 
στο κράτος τις συνέπειες των επιπτώσεων από την έλλειψη στήριξης αυτών των επιχειρήσεων, και η ανεργία 
θα αυξάνεται και καμιά ανάπτυξη περαιτέρω δεν μπορεί να επιτευχθεί.  Οι πολλοί, οι μικρές και μεσαίες 
επιχειρήσεις, με το βάθος των γνώσεών τους, με το βάθος της ικανότητάς τους μπορούν στο σύνολό τους να 
πετύχουν εκείνους τους ρυθμούς ανάπτυξης που χρειαζόμαστε πραγματικά να επαναφέρουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Ακολουθεί ο βουλευτής Αμμοχώστου κ. Χριστάκης Τζιοβάνης του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   

ΧΡ. ΤΖΙΟΒΑΝΗΣ: 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η μικρομεσαία επιχείρηση αποτελεί την πεμπτουσία του επιχειρείν και τη ραχοκοκαλιά αυτού που 
ονομάζεται “ιδιωτική πρωτοβουλία”.  Σε ολόκληρη την Ευρώπη οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις προσδίδουν 
τεράστια οικονομική δυναμική σε όλα τα κοινωνικά στρώματα, κυρίως όμως διαδραματίζουν σημαντικό ρόλο 
στη διαμόρφωση της μεσαίας τάξης.  Ιδιαίτερα στην Κύπρο, μετά την τραγωδία του 1974, το κυπριακό  
επιχειρείν ορθώθηκε μπροστά στις αντιξοότητες της εποχής και με σκληρές προσπάθειες οι συμπατριώτες μας 
απέδειξαν περίτρανα ότι με μεγάλες θυσίες και πολλή προσπάθεια η Κύπρος μπορεί να πετύχει το 
ακατόρθωτο. 

 Συγκεκριμένα, στυλοβάτης της κυπριακής οικονομίας έκτοτε ήταν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες 
κρίθηκαν απόλυτα αναγκαίες για την περαιτέρω πρόοδο της χώρας.  Σχεδόν κάθε οικογένεια ή νοικοκυριό στην 
Κύπρο είναι με κάποιο τρόπο συνδεδεμένα με μια ή και περισσότερες μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Μικρομεσαία 
επιχείρηση ορίζεται οποιαδήποτε εταιρεία με αριθμό εργαζομένων λιγότερο των 249 ατόμων και στην Κύπρο 
σήμερα αριθμούνται στο σύνολό τους πέραν των 60 000.    

 Ανεξαρτήτως μεγέθους, μικρές και μεγάλες, άλλες με μικρά κεφάλαια και άλλες με μεγάλα, άλλες με 
ελάχιστα και άλλες με πολλά κέρδη, κατάφεραν να χτίσουν τη ραχοκοκαλιά μιας οικονομίας η οποία μέχρι 
πρόσφατα φάνταζε ακλόνητη και αποτελείτο σε ένα αξιοσημείωτο ποσοστό από μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  
Κατ’ ακρίβειαν, πέραν του 99% των κυπριακών επιχειρήσεων είναι μέχρι και σήμερα μικρομεσαίες, τονίζοντας 
έτσι τη σημαντικότητα αυτών μέσα στο σύστημά μας.   

 Οι τελευταίες εξελίξεις της παγκόσμιας οικονομίας όμως λύγισαν όλους αυτούς τους ζωτικούς εταιρικούς 
οργανισμούς, καθώς οι μικρομεσαίες δέχτηκαν τους μεγαλύτερους κραδασμούς που δέχτηκε ποτέ το κυπριακό 
οικονομικό σύστημα από τη γένεσή του.  Ανεξάρτητα από το μέγεθος, όλες οι επιχειρήσεις και οι οργανισμοί 
γνώρισαν από πρώτο χέρι τι θα πει οικονομική στενότητα, υψηλά επιτόκια, χαμηλές πωλήσεις και αύξηση 
λειτουργικών και άλλων εξόδων.  Η κρίση  του  καπιταλιστικού συστήματος στην Ευρώπη, αλλά και σε 
ολόκληρο τον κόσμο, οδήγησε σε κλυδωνισμούς την κυπριακή αγορά.  Όλα αυτά, σε συνδυασμό με άλλους 
αστάθμητους παράγοντες, προκάλεσαν τη βίαιη έξοδο πολλών μικρομεσαίων επιχειρήσεων από την αγορά, 
συγκεκριμένα πέραν των 5 000 κατά την τελευταία πενταετία.  
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 Αυτό όμως δεν ήταν το μόνο συστατικό που νόθευσε το περιβάλλον στο οποίο δραστηριοποιούνται οι 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Η εμπειρία των τελευταίων ετών εγείρει τεράστια ερωτήματα αναφορικά με το 
θεσμικό πλαίσιο που διέπει ολόκληρη την οικονομία.  Έχει αποδειχτεί περίτρανα ότι οι μικρομεσαίες δεν 
επηρεάζονται μόνο από τις εισαγόμενες παρενέργειες της Ευρώπης, αλλά και από τις εγχώριες αντιξοότητες 
που συνεχίζει να παράγει  και να τροφοδοτεί το τραπεζικό μας σύστημα.  

 Σήμερα, που η στήριξη τέτοιων επιχειρήσεων είναι ζωτικής σημασίας για τη διατήρηση της ανάπτυξης, 
αλλά και την προστασία των υφιστάμενων θέσεων εργασίας, οι τράπεζες γυρίζουν προκλητικά τις πλάτες τους 
σε κάθε αίτημα χρηματοδότησης ή διευκόλυνσης με μόνο γνώμονα την επανάκτηση των χαμένων τους κερδών 
που προέκυψαν από τους διάφορους χαλαρούς, ελλιπείς και πολλές φορές διάτρητους χειρισμούς στους 
οποίους είχαν προβεί οι τράπεζες.  Αυτός είναι αναμφίβολα ο πρώτος και κυριότερος παράγοντας της κρίσης 
της αγοράς, καθώς οι επιχειρηματίες όχι μόνο βλέπουν καθημερινά να στερεύει η κάθε πηγή ρευστού, αλλά 
παρατηρούν, ανήμποροι να αντιδράσουν, αρκετές υποσχόμενες επιχειρήσεις να πτωχεύουν.  Η αλόγιστη και 
σπάταλη διάθεση κεφαλαίων που έκαναν οι τράπεζες τα προηγούμενα χρόνια αντικαταστάθηκε αυθημερόν 
από την αδιάλλακτη στάση τερματισμού κάθε χρηματοδότησης και διευκόλυνσης προς υγιείς επιχειρήσεις.  Την 
εποχή της μεγάλης ευφορίας και της χωρίς διακρίσεις παροχής δανείων και πιστωτικών καρτών διαδέχτηκε η 
νέα εποχή της αδιαλλαξίας και της απρόσωπης σκληρότητας.  ∆υστυχώς, ούτε και τότε αλλά ούτε και τώρα οι 
τράπεζές μας κατάφεραν να καθορίσουν κριτήρια, με αποτέλεσμα όλοι οι επιχειρηματίες να βράζουν στο ίδιο 
καζάνι.  Καμία εξαίρεση δε γίνεται για όσους πραγματικά μπορούν να εφαρμόσουν καινοτόμες και πρωτότυπες 
ιδέες στην κλονισμένη και άτονη κυπριακή αγορά.  Είναι πάντως τρομακτικό, αν σκεφτεί κανείς το τι μπορεί να 
φέρει η επόμενη μέρα με την υφιστάμενη στάση που τηρεί ολόκληρο το χρηματοπιστωτικό σύστημα.    

 Οι προκλήσεις των τραπεζών όμως δεν ξεκινούν εδώ, αλλά έχουν και παρελθόν.  Η ιστορία δεν μπορεί 
να διαγράψει επίσης και τα €3 δις που δόθηκαν από την Κυπριακή ∆ημοκρατία το 2009 για τόνωση της αγοράς 
και των επιχειρήσεων.  ∆υστυχώς, και πάλι οι τράπεζες στοιχημάτισαν τα χρήματα των Κυπρίων 
φορολογουμένων στον τζόγο των ελληνικών ομολόγων, με στόχο την κερδοσκοπία, αντί να σεβαστούν τις 
καταθέσεις των φορολογουμένων.  Ακόμα μία φορά η εποπτική αρχή απουσίαζε και οι τράπεζες ενεργούσαν 
ερήμην και εις βάρος των Κυπρίων πολιτών.  

 Είναι άξιο απορίας πώς μπορούν οι επιχειρηματίες να αντέξουν τα εξωπραγματικά επιτόκια, την έλλειψη 
ρευστότητας, το αυξημένο κόστος και την εξαντλημένη αγοραστική δύναμη του Κύπριου καταναλωτή.  

 Τρόποι ανάκαμψης πάντως υπάρχουν και είναι εφικτοί.  Θα πάρει όμως καιρό, μέχρι να επέλθει η 
διόρθωση, καθώς οι επιχειρήσεις μας έχουν αρκετές ιδιαιτερότητες.  Για να μπορέσουμε να στηρίξουμε αυτό το 
σημαντικό πυλώνα της οικονομίας, θα πρέπει να μελετήσουμε όλες τις μορφές στήριξης και κινήτρων που 
μπορούμε να προσφέρουμε στις επιχειρήσεις μας.  Θα μπορούσαμε κάλλιστα να βοηθήσουμε να εξευρεθούν 
τρόποι για δανειοδότηση με ευνοϊκούς όρους και χαμηλότερα επιτόκια, να αυξήσουμε τα επιμορφωτικά 
προγράμματα τεχνολογικής αναβάθμισης, τα προγράμματα βελτίωσης παραγωγικότητας και 
ανταγωνιστικότητας και να εξευρεθούν οποιεσδήποτε άλλες μορφές κινήτρων για θωράκιση της 
επιχειρηματικότητας.  Εφόσον γνωρίζουμε τον καθοριστικότατο ρόλο που παίζουν οι μικρομεσαίες στον τομέα 
της απασχόλησης και της ανάπτυξης, μπορούμε ακόμη να βοηθήσουμε με την απλοποίηση των διαδικασιών 
λειτουργίας και την εξάλειψη της γραφειοκρατίας.  Όλα αυτά, ώστε να τις ενισχύσουμε με τέτοια εφόδια, που να 
μπορέσουν να αντεπεξέλθουν στις αντιξοότητες της αγοράς.  

 Τα μέτρα και οι τομές πρέπει να είναι τολμηρά.  Γνωρίζουμε όλοι ότι η κυπριακή πραγματικότητα ναι μεν 
απέχει πολύ από το οικονομικό σύστημα της Ευρώπης, όμως οι παθογένειες που μας ταλαιπωρούν 
προέρχονται και από αυτό.  Πρέπει να υιοθετήσουμε τεχνογνωσία και λύσεις που έχουν χρησιμοποιηθεί σε 
άλλες χώρες, αλλά να τις προσαρμόσουμε στα δικά μας δεδομένα και τις δικές μας ανάγκες.  Πρέπει να 
εργαστούμε με κατεύθυνση την καινοτομία, την παραγωγικότητα και την ανάπτυξη.  Η προώθηση και ανέλιξη 
του επιχειρηματικού πνεύματος και η ανάπτυξη της γνώσης αποτελούν και αυτά παράγοντες για την ανέλιξη 
των μικρομεσαίων.  

 Ο εξωγενής ανταγωνισμός είναι αδιάκοπος και οι μεγάλες πολυεθνικές εταιρείες όλο και περισσότερο 
πληθαίνουν στην κυπριακή  αγορά.  Είναι εξάλλου φανερό από τις στατιστικές ότι οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
συνεχίζουν να μειώνονται και οι μεγάλες επιχειρήσεις πέραν των 249 ατόμων, κυρίως από απρόσωπες 
πολυεθνικές, αυξάνονται σταδιακά, εκτοπίζοντας από την αγορά τις ασθενέστερες μικρές και μεσαίες 
επιχειρήσεις.   

 Πολλές φορές το εξελιγμένο μάρκετινγκ που προωθούν οι μεγάλες και νεοφερμένες εταιρείες του 
εξωτερικού μυεί τους καταναλωτές σε νέο τρόπο ζωής και σκέψης.  Οι κυπριακές μικρομεσαίες οφείλουν να 
προσαρμοστούν άμεσα.  «∆εν είναι το πιο δυνατό είδος που επιβιώνει, αλλά αυτό που προσαρμόζεται πιο 
γρήγορα», είπε κάποτε ο Κάρολος ∆αρβίνος.  Κρίνεται επί του παρόντος κατεπείγον να διαπαιδαγωγήσουμε τα 
στελέχη των επιχειρήσεων αυτών, ώστε να προσαρμοστούν στη νέα τάξη πραγμάτων.  Να τους βοηθήσουμε 
να δούνε τη νέα εικόνα που διαμορφώνεται στο επιχειρηματικό τοπίο.  

 Νέες μέθοδοι μάρκετινγκ, διαχωρισμός των target groups, μελέτη των αναγκών του καταναλωτή, 
αποτελεσματική επικοινωνία και προώθηση των προϊόντων και υπηρεσιών, τεχνολογική αναβάθμιση, όλα αυτά 
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τα δεδομένα θα πρέπει να μπούνε σε νέα επιστημονική τροχιά.  Ο τρόπος που ψώνιζε και συμπεριφερότανε ο 
Κύπριος καταναλωτής μέχρι σήμερα δε θα είναι ποτέ πια ο ίδιος.  Η τάχιστη προσαρμογή θα πρέπει να 
καταστεί μέρος του DNA της επιχείρησής τους, για να μπορέσει να ελπίζει σε επιβίωση.  Αυτό νομίζω δεν 
επιδέχεται αντίρρηση από κανέναν από εμάς.  Μπορούμε με μια απλή αναδρομή να θυμηθούμε την 
επανάσταση που έζησε ο τομέας των υπεραγορών τα τελευταία χρόνια.  Κατά την τελευταία δεκαετία ο τρόπος 
που ζει και ψωνίζει από τις υπεραγορές ο Κύπριος καταναλωτής έχει αλλάξει δραματικά.  Αυτό σίγουρα το 
έχουν μάθει με τον πιο οδυνηρό τρόπο οι Κύπριοι επιχειρηματίες του κλάδου.  Οι μεγάλες πολυεθνικές 
εισέβαλαν με επιθετικό μάρκετινγκ και μετέτρεψαν τις υπεραγορές σε πολυκαταστήματα με πολλαπλές 
υπηρεσίες και προϊόντα.  Οι ανακατατάξεις της αγοράς επακολούθησαν με αστραπιαίους ρυθμούς, σε βάρος 
πάντοτε της λειτουργίας, ακόμη και της ύπαρξης, της μικρομεσαίας επιχείρησης.  Τα παραδείγματα αυτά θα 
πρέπει να μας καθοδηγήσουν.  Η επόμενη μέρα είναι δύσκολη, όμως, αν φροντίσουμε να προετοιμάσουμε τις 
επιχειρήσεις μας για τις προκλήσεις που θα ακολουθήσουν, τότε θα δεχτούν τις ανακατατάξεις αυτές πιο 
ανώδυνα.  Η παγκοσμιοποίηση και η μεταφορά προϊόντων και υπηρεσιών από χώρα σε χώρα δυστυχώς δεν 
προβλέπεται να σταματήσει, αλλά μάλλον να αυξηθεί περαιτέρω.  

 Οι μικρομεσαίες πρέπει να είναι για μας ένα εθνικό θέμα, καθώς μόνο μέσω αυτών μπορούμε να 
προστατεύσουμε τις υφιστάμενες θέσεις εργασίας.  Η μικρή μας οικονομία έχει δυνατότητα ανάκαμψης και με 
τις σωστές ενέργειες οι χιλιάδες εργαζόμενοι μπορούν να προστατευτούν, εφόσον το 85% των Κυπρίων 
εργοδοτούνται από μικρομεσαίες επιχειρήσεις.    

 Ένα πολύ πρόσφατο παράδειγμα προς αυτή την κατεύθυνση είναι η εφαρμογή της πολιτικής μακράς 
παραμονής αλλοδαπών στην Κύπρο, μέσω αγοράς ακινήτων πέραν των €300.000.  Η τελευταία επιτυχημένη 
απλούστευση και επίσπευση των διαδικασιών εξέτασης της άδειας αγοράς και παραμονής τόνωσε σημαντικά 
τον κατασκευαστικό τομέα και έδωσε ελπίδα σε αρκετές επιχειρήσεις του κλάδου, καθώς η μείωση της 
γραφειοκρατίας, η αναβάθμιση των υπηρεσιών και η σωστή προβολή των ανταγωνιστικών πλεονεκτημάτων 
της χώρας μας δίνουν τεράστια δυναμική σε πολλούς μη Ευρωπαίους πολίτες οι οποίοι έχουν την οικονομική 
δυνατότητα να επενδύσουν στο νησί μας.  Είναι, πιστεύουμε, τέτοιες ενέργειες που βοηθούν τελικά την 
οικονομική εξυγίανση και τη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας. 

 Τέλος, θα ήθελα να ανακεφαλαιώσω λέγοντας ότι με τη στοχευμένη πολιτική υποστήριξης των 
κυπριακών μικρομεσαίων επιχειρήσεων και με τέτοιες ενέργειες και κίνητρα μπορούμε να βοηθήσουμε όλες τις 
υγιείς επιχειρήσεις να βαδίσουν στο δύσκολο οικονομικό περιβάλλον με περισσότερη σιγουριά και αισιοδοξία.    

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Τζιοβάνη. 

 Ακολουθεί ο κ. Νίκος Νικολαΐδης της Ε∆ΕΚ, βουλευτής Λεμεσού.   

 Παρακαλώ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η μικρομεσαία επιχείρηση υπήρξε και είναι η ραχοκοκαλιά της κυπριακής οικονομίας.  Η ανάπτυξη, η 
ύφεση, οι αποτυχίες και οι επιτυχίες της κυπριακής οικονομίας υπήρξαν άμεσα και άρρηκτα συνδεδεμένες με 
την πορεία των μικρομεσαίων επιχειρήσεων στην Κύπρο.  Έτσι και σήμερα, η λυδία λίθος πάνω στην οποία θα 
κριθεί η έξοδος της κυπριακής οικονομίας από την πρωτόγνωρη οικονομική κρίση στην οποία περιέπεσε είναι 
σε μεγάλο βαθμό η επιβίωση και η ανάκαμψη των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που η 
σημερινή συζήτηση είναι καίρια και αναγκαία και θέλω να συγχαρώ τον εισηγητή συνάδελφο Λευτέρη 
Χριστοφόρου, που ενέγραψε το θέμα αυτό, για να συζητηθεί. 

 Με βάση τον ορισμό των μικρών και μεσαίων επιχειρήσεων, που είναι επιχειρήσεις που απασχολούν 
λιγότερα από διακόσια πενήντα άτομα, στην Κύπρο δραστηριοποιούνται γύρω στις εβδομήντα τόσες χιλιάδες 
επιχειρήσεις με σύνολο απασχολουμένων που υπερβαίνει τα τριακόσιες χιλιάδες άτομα.  Από αυτές τις 
εβδομήντα χιλιάδες των επιχειρήσεων το 60%, σαράντα δηλαδή περίπου χιλιάδες επιχειρήσεις, απασχολεί ένα 
και μόνο άτομο, ενώ το 35% απασχολεί από δύο μέχρι εννιά άτομα.  Αυτό σημαίνει ότι ένα πολύ μεγάλο 
ποσοστό της οικονομικής δραστηριότητας στην Κύπρο καλύπτεται από μικρές οικογενειακές επιχειρήσεις.   

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση έγκαιρα αναγνώρισε τη σημαντική συνδρομή των μικρομεσαίων επιχειρήσεων 
στην οικονομική και κοινωνική ανάπτυξη μιας χώρας, γι’ αυτό αφιερώνει συλλογικά σημαντικούς πόρους και 
σημαντική προσπάθεια στη στήριξη αυτών των επιχειρήσεων.  Με βάση το τελευταίο ενημερωτικό δελτίο του 
SBA, του Small Business Act, τη νομοθετική πράξη για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις που αποτελεί την 
κορωνίδα των πρωτοβουλιών πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την υποστήριξη των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων, τα αριθμητικά στοιχεία για την απασχόληση μειώθηκαν για όλες τις κατηγορίες μεγέθους των 
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μικρών και μεσαίων επιχειρήσεων.  Το πιο ενδιαφέρον στοιχείο του δελτίου είναι το γεγονός ότι η Κύπρος 
γενικά ευθυγραμμίζεται με το μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στους περισσότερους τομείς του Small 
Business Act, με σημαντική όμως εξαίρεση δύο τομείς, το περιβάλλον και τον τομέα ανταπόκρισης της 
δημόσιας διοίκησης, στους οποίους τομείς έχει πολύ κακούς δείκτες.  Παραθέτω πιο κάτω κάποια 
αποσπάσματα από την έκθεση αυτή. 

 Από τους δέκα δείκτες για τις μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις η Κύπρος είναι πάνω από το μέσο όρο σε 
πέντε δείκτες, “επιχειρηματικότητα”, “δεύτερη ευκαιρία”, “κρατικές ενισχύσεις και δημόσιες συμβάσεις”, 
“δεξιότητες και καινοτομία” και “διεθνοποίηση”.  Σε τέσσερις δείκτες είναι κάτω από το μέσο όρο, τους δείκτες 
“ανταπόκριση της δημόσιας διοίκησης”, “χρηματοδότηση”, “ενιαία αγορά” και “περιβάλλον”, και σε ένα δείκτη 
βρίσκεται ακριβώς στο μέσο όρο των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτός ο δείκτης είναι “προτεραιότητα 
στις μικρές επιχειρήσεις”. 

 Η πιο καλή επίδοση της Κύπρου είναι στον τομέα της επιχειρηματικότητας, αν και απέχει όμως πολύ 
από τα βέλτιστα επίπεδα επιδόσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Είναι σημαντική διαπίστωση ότι η πολύ καλή 
επίδοση στον τομέα αυτό ισχύει, παρά το γεγονός ότι στο πεδίο της πολιτικής δεν προωθήθηκαν νέες 
πρωτοβουλίες πολιτικής από την κυπριακή κυβέρνηση ούτε το 2011 ούτε το 2012.  Απλά συνέχισαν να 
λειτουργούν τα προγράμματα που λειτουργούσαν τα προηγούμενα χρόνια, δηλαδή  κατάρτιση στο Κέντρο 
Παραγωγικότητας, πρόγραμμα για την επιχειρηματικότητα των νέων και των γυναικών του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και ο διαγωνισμός για την επιχειρηματικότητα, που διοργανώθηκε από 
το Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Αυτές ήταν και είναι όλες κι όλες οι πολιτικές προώθησης της επιχειρηματικότητας 
στην Κύπρο. 

 Στον τομέα της ανταπόκρισης της δημόσιας διοίκησης η βαθμολογία των κυπριακών διοικητικών 
υπηρεσιών είναι ανάμικτη.  Στην Κύπρο είναι δυνατό να ξεκινήσει κανείς μια επιχείρηση σχετικά γρήγορα, όμως 
δεν υπάρχει απαίτηση για ελάχιστο καταβεβλημένο κεφάλαιο, το οποίο στην πράξη κοστίζει σχεδόν τρεις 
φορές περισσότερο από το μέσο όρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Επίσης, οι μεταβιβάσεις ιδιοκτησίας απαιτούν 
πολύ περισσότερο χρόνο και είναι πιο δαπανηρές από το μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Οι φορολογικές 
συναλλαγές φαίνεται να είναι απλούστερες στην Κύπρο, παρ’ όλο που πραγματοποιείται σχεδόν διπλάσιος 
αριθμός πληρωμών ανά έτος. Ένας άλλος ανασταλτικός παράγοντας είναι το ότι μόνο το ένα τρίτο των 
βασικών δημόσιων υπηρεσιών για επιχειρήσεις διαθέτουν σύνδεση διαδικτύου.   

 Στον τομέα των κρατικών ενισχύσεων και δημόσιων συμβάσεων η Κύπρος βρίσκεται πάνω από το μέσο 
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναφορικά με τις δημόσιες συμβάσεις, στον οποίο οι κυπριακές μικρές και 
μεσαίες επιχειρήσεις έχουν μεγαλύτερο μερίδιο, αλλά βρίσκεται κάτω από τον ευρωπαϊκό μέσο όρο στους 
δείκτες που συνδέονται με τη χρήση πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Υπάρχει ελάχιστη ή δεν υπάρχει 
καθόλου στόχευση από το περιφερειακό και το γεωγραφικό ταμείο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
επιχειρηματικότητα και δημιουργία επιχειρήσεων και αυτό είναι κάτι που πρέπει να μας απασχολήσει σοβαρά. 

 Στον τομέα του επιχειρησιακού περιβάλλοντος η επίδοση της Κύπρου είναι σαφώς αρνητική.  Όλοι οι 
δείκτες είναι πολύ χαμηλότεροι από το μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και συχνά σε σημαντικό βαθμό.  
Μόνο το 3% των μικρών και μεσαίων επιχειρήσεων δηλώνει ότι έχει επωφεληθεί από δημόσια μέτρα για τη 
στήριξη ενεργειών για την αποδοτικότητα των φυσικών πόρων και μόνο ένα ποσοστό 2% έχει λάβει δημόσια 
στήριξη για την παραγωγή οικολογικών προϊόντων.  Με βάση τα στοιχεία αυτά, στο επίπεδο πολιτικής 
διαμόρφωσης θετικού επιχειρηματικού περιβάλλοντος δυστυχώς δε λήφθηκαν σημαντικά μέτρα ούτε το 2011 
ούτε το 2012. 

 Το θετικό στοιχείο αυτής της έκθεσης είναι η διαπίστωση των δυνατοτήτων σε επίπεδο 
επιχειρηματικότητας των μικρών και μεσαίων επιχειρήσεων στην Κύπρο.  Υπάρχουν όμως πολλά κενά που 
δείχνουν ότι το κυπριακό κράτος, ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια, δεν έδωσε την απαραίτητη σημασία σ’ αυτό τον 
πολύ νευραλγικό τομέα της κυπριακής οικονομίας.   

 Η Ε∆ΕΚ κατάθεσε κατά καιρούς σειρά προτάσεων για ενίσχυση των μικρών και μεσαίων επιχειρήσεων 
και θέλω να αναφέρω μερικές από αυτές τις προτάσεις:   

1. Η όσο το δυνατό πιο γρήγορη εξυγίανση και ανακεφαλαιοποίηση του τραπεζικού συστήματος με 
ταυτόχρονη αποκλιμάκωση των επιτοκίων, για να μπορέσει να κινηθεί η αγορά.   

2. Η άρση όλων των αντικινήτρων και δυσκολιών που εντοπίστηκαν στην υλοποίηση των προγραμμάτων 
στήριξης μικρών και μεσαίων επιχειρήσεων.   

3. Προτεραιότητα σε κλάδους που πλήττονται περισσότερο και επέκταση των προγραμμάτων για κάλυψη 
περισσότερων επιχειρήσεων.   

4. Πάγωμα δανειακών υποχρεώσεων για ένα χρόνο και δυνατότητα αναχρηματοδότησης ληξιπρόθεσμων 
οφειλών για επιχειρήσεις που, λόγω της σημερινής συγκυρίας, πλήττονται ιδιαίτερα και έχουν πρόβλημα 
αποπληρωμής οφειλών.   

5. Μείωση των ενοικίων που καταβάλλονται από μικρομεσαίες επιχειρήσεις για περίοδο δύο ετών. 
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6. Άντληση κονδυλιών από την Ευρωπαϊκή Ένωση και δημιουργία εγγυοδοτικού μηχανισμού μικρών και 
μεσαίων επιχειρήσεων. 

7. Εξέταση της δυνατότητας εφαρμογής αυτοματοποιημένου μηχανισμού επιστροφής του ΦΠΑ. 

8. Επαναδιαμόρφωση των όρων και των προϋποθέσεων ένταξης στο Κεντρικό Αρχείο Πληροφοριών για 
εκδότες ακάλυπτων επιταγών προς την κατεύθυνση μείωσης της διάρκειας παραμονής των δυσμενών 
καταχωρίσεων, όπως επίσης και επιμήκυνση του χρόνου αναγγελίας των επιταγών και επανεξέταση του 
ζητήματος της ποινικής ευθύνης σε σχέση με το ύψος των επιταγών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ελπίζουμε, έστω και την υστάτη αυτή ώρα, η κυβέρνηση να αξιοποιήσει τις εισηγήσεις αυτές.  Η 
ανάκαμψη της κυπριακής οικονομίας δε θα γίνει με θεωρητικές αναλύσεις αλλά με συγκεκριμένα πρακτικά 
μέτρα στοχευμένα σε τομείς που έχουν κρίσιμη και στρατηγική σημασία για την κυπριακή οικονομία, όπως είναι 
ο τομέας των μικρών και μεσαίων επιχειρήσεων. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εμείς ευχαριστούμε, κύριε Νικολαΐδη. 

 Ακολουθεί ο κ. Γιώργος Περδίκης, βουλευτής Λευκωσίας, του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.   

 Παρακαλώ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Και λίγη ησυχία στην αίθουσα δε βλάπτει! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Στο πολυπληθές ακροατήριο! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ε θα σπαταλήσω περισσότερο χρόνο, για να παραθέσω στατιστικά στοιχεία που αποδεικνύουν το 
αυτονόητο, που αποδεικνύουν δηλαδή ότι η κυπριακή οικονομία συνίσταται κυρίως από μικρές και μεσαίες 
επιχειρήσεις.  Να θυμίσω απλά ότι, σύμφωνα με τον ορισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το 93% των 
επιχειρήσεων στην Κύπρο χαρακτηρίζονται ως πολύ μικρές επιχειρήσεις, αφού απασχολούν από μηδέν μέχρι 
εννέα άτομα.  Και, όπως μπορεί να καταλάβει ο καθένας απλώς αναζητώντας τους γύρω του ανθρώπους, θα 
δει ότι οι περισσότεροι Κύπριοι επιχειρηματίες εργοδοτούν περίπου αυτό το ποσοστό.  Είναι αυτό βέβαια 
σωστό;  Είναι λάθος;   

 Σε αυτή τη Βουλή είχα την ευκαιρία να παρακολουθήσω πολύ ενδιαφέρουσες συζητήσεις σε καιρούς 
ανύποπτους και πριν από την οικονομική κρίση, που πολλοί ισχυρίζονταν ότι αυτή η πολυδιάσπαση της 
κυπριακής οικονομίας σε μικρές επιχειρήσεις και μικρομεσαίες επιχειρήσεις δεν ήταν ένα υγιές φαινόμενο.  
∆υστυχώς, μπορεί όλοι να βγαίνουμε στο βήμα και να εκθειάζουμε το ρόλο και τη σημασία των μικρών και 
μεσαίων επιχειρήσεων, αλλά οφείλουμε να ομολογήσουμε ότι η κρίση έχει αναδείξει μία από τις ιδιαιτερότητες, 
που μπορεί να ειπωθεί ότι είναι και αδυναμία της κυπριακής οικονομίας, την πολυδιάσπαση των 
επιχειρηματικών δραστηριοτήτων, και ότι υπήρχε όντως, όπως ανάφερε και ένας προηγούμενος ομιλητής, το 
λεγόμενο “κυπριακό όνειρο”, δηλαδή να κάμει ο καθένας τη δική του μικρή επιχείρηση.  Και έχω την εντύπωση 
μάλιστα, αγαπητοί φίλοι, ότι μία από τις στρατηγικές που θέλει να εισάξει η τρόικα στην Κύπρο, γιατί είναι μέσα 
στην αντίληψη αυτών των ανθρώπων και αυτών των κύκλων, είναι ακριβώς να σπάσει αυτή την αντίληψη της 
πολυδιάσπασης της οικονομίας και να δημιουργήσει “οικονομίες κλίμακος”, όπως λέμε, δηλαδή επιχειρήσεις 
που να είναι βιώσιμες, φεύγοντας από το μοντέλο της επιχείρησης του οικογενειακού μοντέλου, της 
οικογενειακής επιχείρησης. 

 Εγώ δεν είμαι απόλυτος σ’ αυτά τα θέματα.  Πιστεύω ως οικολόγος ότι το μικρό είναι όμορφο και είναι 
και χρήσιμο και με τις διαστάσεις της Κύπρου και τα δεδομένα της Κύπρου υπάρχει χώρος για τις μικρές και 
μεγάλες επιχειρήσεις, όμως πρέπει να εντοπίσουμε ποιοι είναι οι σωστοί χώροι.  Και σωστά ένας 
προηγούμενος συνάδελφος ομιλώντας διαπίστωσε ότι δυστυχώς στην Κύπρο για πολλά πολλά χρόνια 
λειτουργούσαμε με μια λογική παράλογη!  Βέβαια υπήρχαν πολλές μικρές επιχειρήσεις!  Σήμερα 
παραπονούμαστε, γιατί παρπατάς σε μια λεωφόρο τζιαι βλέπεις πολλά “ενοικιάζεται” ή πολλά “πωλείται”.  Ε, 
μα, συγγνώμη!  Σε μία λεωφόρο της Κύπρου μπορούν να λειτουργήσουν πενήντα καταστήματα πώλησης 
επίπλων, πενήντα σουβλατζίδικα, πενήντα βιντεοκλάμπ;  Θυμάστε, κάποτε αρκεί να άνοιγε ένα βιντεοκλάμπ 
στη γειτονιά τζιαι άννοιαν αλλό πενήντα στον ίδιο δρόμο, ας πούμε!   



405 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ως τζιαι στον Πύρκον άνοιξαν πενήντα! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αυτή η συμπεριφορά της αντιγραφής, της δημιουργίας της μικρής επιχείρησης της δικής μου, δεν είναι 
βιώσιμη.  Και πρέπει αυτή η πολιτεία και οι οικονομικοί παράγοντες που σχεδιάζουν την οικονομία της χώρας 
να επιλέξουν εκείνες τις δράσεις και τις επιχειρήσεις οι οποίες είναι βιώσιμες και μπορούν σ’ αυτές να 
αναπτυχθούν μικρής κλίμακας επιχειρήσεις.  ∆υστυχώς, η έως τώρα ανάπτυξη της κυπριακής οικονομίας δεν 
ήταν μόνο μικρής κλίμακας. ήταν και τυχάρπαστης κλίμακας!  Γι’ αυτό και έγιναν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, 
αφού δεν είχαν και την κατάλληλη υποστήριξη από την πολιτεία και από την κυβέρνηση, έρμαιο της 
οικονομικής κρίσης και υπήρχε αυτή η καταστροφή, γιατί περί καταστροφής μιλούμε! 

 Αγαπητοί φίλοι και φίλες,  

 Τα στοιχεία αποδεικνύουν ότι το μεγαλύτερο ποσοστό των ανέργων προέρχεται από αυτές τις μικρές και 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις και από τους μικρούς επιχειρηματίες.  Και είναι εκεί τα στοιχεία και είναι δραματικά.  
Και σήμερα ανεβαίνουμε στο βήμα και μιλάμε, όταν είναι πρώτη είδηση ότι η ανεργία κτύπησε ποσοστά τα 
οποία μόνο την εποχή της αποικιοκρατίας μπορούσες να εύρεις στην Κύπρο, τον καιρό του μεσοπολέμου και 
της μεγάλης οικονομικής κρίσης, με πέραν του 12% ανεργία, ιδιαίτερα στους νέους ανθρώπους! 

 Έχω λοιπόν την άποψη ότι με πραγματικά μέτρα στήριξης των μικρών και μικρομεσαίων επιχειρήσεων, 
τα οποία θα στοχεύουν κυρίως σε εκείνους τους κλάδους που έχουμε παραμελήσει, στη βιολογική γεωργία, 
στην οικολογική κτηνοτροφία, στην ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, στις μικρές κατασκευές, στις 
στοχευμένες κατασκευές...  Να πω ένα παράδειγμα που είναι στον κλάδο μου.  Ο κάθε μικροεργολάβος ήθελε 
να γίνει μεσοεργολάβος!  ∆εν αρκούσε να κάμνει μικρές επισκευές των κτιρίων. ήθελε να κτίζει, να γίνει 
developer!  Ε, τώρα, αγαπητέ φίλε Τζιοβάνη, έχουμε ανεργία στους developers, διότι δεν αρκούσε να έχει 
κάποιος μια εξειδίκευση σε έναν τομέα της οικοδομικής βιομηχανίας, να αποκτήσει εξειδίκευση, να γίνει καλός 
σε αυτό που κάνει, να γίνει αποδοτικός, να έχουμε καλής ποιότητας εργασία.  Έπρεπε να γίνουμε όλοι των 
μεγάλων κατασκευών και των μεγάλων κερδών! 

 Υπάρχει λοιπόν, πιστεύω, μέλλον -και πιστεύω αυτό το μέλλον είναι και υποχρεωτικό- να στραφούμε 
προς τη μικρή στοχευμένη επιχείρηση, η οποία μπορεί να δώσει και λύσεις εις τα ευρύτερα προβλήματα της 
κυπριακής οικονομίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ακολουθεί ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου, ο αρχι-εισηγητής, για να κλείσει το θέμα.  Και παρακαλώ να 
ακολουθήσει ένα ρυθμό που να τον ακολουθούμε και εμείς και ο κόσμος που μας ακούει, ένα ρυθμό με 
κόμματα και τελείες! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ο φίλτατος ο Πρόεδρος είχα την εντύπωση ότι ανέβηκε στην υπερταχεία του προεκλογικού μας και ήδη 
κινείται με υπερταχύτατους ρυθμούς!  Ελπίζω να προσαρμοστεί με την ταχύτητα του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, γιατί το τρένο φεύγει! 

(Γέλια) 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σηκώνει απάντηση! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είναι ύψιστης σημασίας το ζήτημα το οποίο συζητούμε, οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Είναι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τον κάλεσα και πιστεύω ότι ο Λευτέρης θα ακολουθήσει τη συμβουλή μου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ως μεγαλύτερο κατά πολύ, που είστε, πάντοτε σας σέβομαι και ακολουθώ τις συμβουλές σας! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι πραγματικά σημαντικότατο το ζήτημα που συζητήσαμε στην ολομέλεια της Βουλής.  Και είναι εις 
πίστιν όλων των συναδέλφων που αξιοποίησαν το χρόνο στην ολομέλεια και κατέθεσαν από καρδιάς τις θέσεις 
και τις απόψεις τους, για να σώσουμε όχι μόνο τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις αλλά βασικά τις οικογένειες, τα 
νοικοκυριά, τα σπίτια, ολόκληρη την οικονομία του τόπου.  ∆εν μπορεί να υπάρξει οικονομία σε έναν τόπο, εάν 
δε βρίσκονται σε εύρωστη οικονομική κατάσταση οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Αυτή είναι η αδήριτη ανάγκη 
που έπρεπε να κυνηγούν η πολιτεία, το κράτος, οι κυβερνώντες.  Και είναι με λύπη που διαπιστώνω ότι τα 
τελευταία χρόνια υπήρξε -χωρίς διάθεση καμίας κριτικής- πλήρης εγκατάλειψη του μικρομεσαίου, αυτού ο 
οποίος ουσιαστικά κρατούσε στους ώμους του την οικονομία του τόπου, αυτού που ανέμενε αρωγή από το 
κράτος και βοήθεια και αφέθηκε ουσιαστικά μόνος ως καλαμιά στον κάμπο να αντεπεξέλθει σε ένα δύσκολο 
οικονομικό περιβάλλον.   

 Πέραν τούτου, η πολιτεία φρόντισε όλα αυτά τα χρόνια να καταστήσει τη μικρομεσαία επιχείρηση 
Προμηθέα ∆εσμώτη.  Φόρτωσε βάρη και βαρίδια σε τέτοιο βαθμό, που δεν μπορούν οι μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις ούτε να ανασάνουν ούτε να ανασηκωθούν και να ξαναπερπατήσουν και να δώσουν πνοή στην 
οικονομία του τόπου.  Χαρακτηριστικά παραδείγματα;  Οι επιβαρύνσεις των φορολογιών.  Όλες οι φορολογίες 
είναι στοχευμένες στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις σε μια περίοδο που οφείλαμε να δώσουμε γενναιόδωρα 
κίνητρα και φοροαπαλλαγές.  Όλες οι κρατικές υπηρεσίες με τους βαρύτατους φουσκωμένους λογαριασμούς 
υπερφορτώνουν τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις και καθιστούν τη βιωσιμότητά τους αδύνατη.  Η Αρχή 
Ηλεκτρισμού, η Αρχή Τηλεπικοινωνιών, η Υδατοπρομήθεια, οι τοπικές αυτοδιοικήσεις, όλοι προσπαθούν να 
πάρουν από τη μικρομεσαία επιχείρηση!  Όμως, η μικρομεσαία επιχείρηση αργοπεθαίνει!  Και δεν μπορείς 
πραγματικά μια επιχείρηση την οποία ουσιαστικά είχες να σου παράγει, αλλά και ταυτόχρονα να σου 
τροφοδοτεί και όλους τους κρατικούς και ημικρατικούς οργανισμούς, να την αφήνεις μόνη της να δίνει τη μάχη 
με την οικονομική κρίση.   

 Τι ζητούσαν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι υγιέστατες μικρομεσαίες επιχειρήσεις οι οποίες επιβίωναν 
τα προηγούμενα χρόνια;  Ζητούσαν οξυγόνο!  Ενώ ήταν υγιέστατες, δεν είχαν ρευστότητα.  ∆εν είχαν τη 
δυνατότητα να αντιμετωπίσουν τις καθημερινές τους ανάγκες.  ∆εν είχαν τη δυνατότητα να κρατήσουν το 
προσωπικό.  ∆εν είχαν την ευχέρεια και την άνεση να επεκταθούν.  ∆εν μπορούσαν να εφαρμόσουν νέες 
καινοτομίες.  Τι έκανε το κράτος;  Το κράτος παρέμεινε απαθής, αδιάφορος φοροεισπράκτορας που 
χρησιμοποιούσε τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις ως το εύκολο όχημα για φοροείσπραξη από όλους τους 
οργανισμούς, από όλες τις υπηρεσίες, από όλους που όφειλαν να εισφέρουν και να συνεισφέρουν στο κράτος.   

 Πεθαίνει η μικρομεσαία επιχείρηση.  Και σας διαβεβαιώνω ότι αυτή τη φορά, όταν πεθαίνει η 
μικρομεσαία επιχείρηση και κατεβάζει τα ρολά, η επίπτωση δεν είναι μόνο στο νοικοκυραίο, στον 
οικογενειάρχη, στον επιχειρηματία.  Η επίπτωση είναι κατευθείαν στο ίδιο το κράτος και τα κρατικά ταμεία!  Με 
το θάνατο των μικρομεσαίων επιχειρήσεων θα αργοπεθαίνει ταυτόχρονα και ο δημόσιος τομέας, θα 
αργοπεθαίνει και η Αρχή Ηλεκτρισμού και όλοι αυτοί που απομυζούσαν όλα αυτά τα χρόνια, χωρίς να 
προσφέρουν ουσιαστικά τίποτε, τη μικρομεσαία επιχείρηση.  Αποτελούσε στόχο φορομπηχτικό η μικρομεσαία 
επιχείρηση, στόχο φοροεισπρακτικό, αποτελούσε την εύκολη λύση για όσους ήθελαν να πάρουν λεφτά η 
μικρομεσαία επιχείρηση, η οποία αυτή τη στιγμή ουσιαστικά οδηγείται σε τραγικά αδιέξοδα.  Συνέτεινε -και το 
λέω- η οικονομική κρίση.  Και με τα μέτρα που πιθανόν να ληφθούν από την τρόικα, αφαιμάσσοντας τους 
μισθούς και τα εισοδήματα και αποδυναμώνοντας την εισοδηματική δύναμη και την αγοραστική δύναμη των 
πολιτών, ουσιαστικά συρρικνώνεται ο κύκλος εργασιών της μικρομεσαίας επιχείρησης, η οποία φτάνει στο 
απευκταίον, που είναι το οριστικό κλείσιμό της. 

 Εμείς, επειδή εδώ θέλουμε να αποφύγουμε το λουκέτο στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, γιατί με αυτό τον 
τρόπο αποφεύγουμε το λουκέτο στην ίδια την οικονομία του τόπου, οφείλουμε να λάβουμε σοβαρά υπόψη όλες 
τις πολύ παραγωγικές, αποτελεσματικές εισηγήσεις που κατατέθηκαν από τους προλαλήσαντες συναδέλφους, 
ώστε να υπάρξει ένα ενιαίο κείμενο, κύριε Πρόεδρε.  Και πιστεύω ότι αυτή η Βουλή μπορεί να το κάνει και να το 
διαβιβάσει στο Υπουργείο Οικονομικών και στο κράτος και, αν με ρωτάτε εμένα, ακόμα και στην τρόικα, η 
οποία δεν έχει καμία πρόβλεψη για την επιβίωση της μικρομεσαίας επιχείρησης.  Και δεν μπορεί να υπάρξει 
ανάπτυξη στον τόπο, εάν δεν μπορέσει να επανεκκινήσει η μικρομεσαία επιχείρηση, η οποία ουσιαστικά 
αποτελεί τον προπομπό της οποιασδήποτε ανάπτυξης σε οποιαδήποτε οικονομία, καθώς και έξοδο από την 
κρίση. 

 Με αυτά, θέλω να πω ότι η στάση, η συμπεριφορά και γενικά οι ενέργειές μας δεν πρέπει να 
παραμένουν μόνο σε λεκτικό και σε συνθηματολογικό επίπεδο.  Πρέπει να υπάρξουν ενέργειες και πράξεις.  
Εμείς, η επιτροπή Εμπορίου, σφυροκοπούσαμε για τόσα χρόνια την κυβέρνηση, για να δημιουργήσει το ταμείο 
εγγυοδοσίας.  Πάει κάτι να δημιουργηθεί, που, αν δημιουργηθεί, θα είναι ήδη αργά.  Όπως έλεγε και ο Keynes, 
αυτός ο μέγιστος οικονομολόγος, μακροπρόθεσμα όλοι θα είναι νεκροί.  Και οι επιχειρήσεις θα είναι νεκρές, 
μέχρι να ληφθούν τα μέτρα που προγραμματίζει η κυβέρνηση, γιατί είναι μέτρα μακροπρόθεσμα.  Kαι 
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μακροπρόθεσμα δε θα υπάρχουν επιχειρήσεις, για να μπορέσουν να υλοποιήσουν αυτά που σκέφτεται η 
κυβέρνηση, η οποία, αποχαιρετώντας την εξουσία, έριξε ως πομφόλυγα και ως πυροτέχνημα το ότι θα στηρίξει 
τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Και είναι εύλογο το εξής ερώτημα:  Εάν για πέντε χρόνια δεν τα σκέφτηκαν, πώς 
είχαν την επιφοίτηση του Αγίου Πνεύματος, λίγους μήνες πριν απέλθουν και απαλλάξουν τον τόπο από μια 
καταστροφική διακυβέρνηση, να αφήσουν πίσω τους τάχατες μέτρα για στήριξη των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων; 

 Με αυτά, κηρύσσω και εδώ, σε αυτό το ζήτημα, τη συναντίληψη, τη συναίνεση και τη συνευθύνη όλων 
μας να ενώσουμε δυνάμεις, για να σώσουμε τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Και -θα το πω- για τα ζητήματα της 
οικονομίας χρειάζεται πραγματικά προσπάθεια πολιτική και στρατηγική εθνικής σωτηρίας.  Και αυτή την εθνική 
σωτηρία γνωρίζετε πολύ καλά με ποιο τρόπο θα την αποκτήσει ο τόπος.  Άρα, με όλα αυτά έχουν μέλλον οι 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Έχει και παρόν και μέλλον ο τόπος, εάν πραγματικά την επόμενη χρονιά ο Κύπριος 
πολίτης, ο Κύπριος μικρομεσαίος, ο οποίος πλέον δεν εξαπατάται, δεν ξεγελιέται από τα συνθήματα ογδόντα 
χρόνων που κατέθετε το ΑΚΕΛ για τόσα χρόνια, εκμεταλλευτεί τη δυνατότητα που του έμεινε και δεν είναι καμία 
άλλη από την εκλογική του δύναμη.   

 Σας ευχαριστώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ!   

 Θα σας δώσω το λόγο, κύριε Αβέρωφ! 

 Το συμπέρασμα από την προηγούμενη Πέμπτη είναι ότι όλες οι ομιλίες, αφού αποστενογραφηθούν όσες 
δεν ήταν σε γραπτό κείμενο, θα σταλούν στην επιτροπή Εμπορίου, η οποία μπορεί να καλέσει και τα μέλη της 
επιτροπής Οικονομικών, διότι έχει και θέματα οικονομίας το ζήτημα αυτό, για να βγάλει τελικά συμπεράσματα, 
είτε συζητώντας και με κυβερνητικούς και άλλους αρμοδίους του ιδιωτικού τομέα είτε όχι, και να τα στείλει σαν 
τελικό συμπέρασμα της επιτροπής Εμπορίου σε όλους τους βουλευτές και σε όλες τις κυβερνητικές υπηρεσίες 
και όλα τα υπουργεία, ώστε να λάβουν τα δέοντα μέτρα. 

 Κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου, έχετε το λόγο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είπαμε ότι στο Κεφάλαιο ∆´, για να κρατούμε το ενδιαφέρον, πρέπει και εκτός των 
τυποποιημένων σειρών να γίνονται και κάποιες παρεμβάσεις στο τέλος για όσους έχουν την υπομονή να ακούν 
τους συναδέλφους, για να σημειώνονται τα πολύ σωστά που λέγονται από διαφορετικές οπτικές γωνιές. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και για όσους δεν κουβεντιάζουν εννοείται! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δημιουργούμε πολλές προσδοκίες για το αύριο των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  
Θεωρώ ότι, ακόμα και σε αυτή την κρίσιμη καμπή που βρισκόμαστε, δε λέμε την αλήθεια στο λαό.  Τα δύσκολα 
είναι να έρθουν για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις!  Και κάποιος πρέπει επιτέλους σε αυτό τον τόπο να δει σε 
βάθος τις λεπτομέρειες που προβλέπουν κάποιες πρόνοιες της τρόικας για το χρηματοπιστωτικό μας τομέα.  
Είναι πρόνοιες που θα επιβληθούν στο χρηματοπιστωτικό τομέα και που θα γονατίσουν τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις.  Θα στεγνώσουν εντελώς τη ρευστότητα.  Θα αυξήσουν κατακόρυφα τα επιτόκια.  Και αυτά τα 
ζητήματα τα προσπερνά η κυπριακή πολιτεία.  Τα ουσιαστικά τα προσπερνούμε!  Μένουμε σε κάποια 
ζητήματα, πολύ δίκαια, ευαίσθητα ζητήματα, που για δεκαετίες επικράτησαν σε αυτό τον τόπο, αγνοώντας ότι 
κάποιες πρόνοιες που αφορούν το χρηματοπιστωτικό μας τομέα θα έχουν ως αποτέλεσμα να γονατίσουν τα 
κυπριακά νοικοκυριά, να γονατίσουν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Και δεν το λέω, κύριε Πρόεδρε, με καμία 
διάθεση κριτικής για οποιονδήποτε.  ∆εν είναι η ώρα της κριτικής, αλλά η ώρα που με υπευθυνότητα όλοι, 
έχοντας μερικές ώρες, μερικές μέρες, πρέπει να δούμε τι μπορούμε να σώσουμε για τον τόπο μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα διαχρονικά, και εγώ προσωπικά, αλλά και ο χώρος τον οποίο εκπροσωπώ, 
είμαστε αναφανδόν υπέρμαχοι της σύνθεσης.  Ανεξάρτητα από τις όποιες πολιτικοϊδεολογικές διαφοροποιήσεις 
του καθενός εξ ημών, θεωρώ ότι πρέπει να μάθουμε να κρατούμε τα θετικά, αλλά και να μεταφέρουμε και να 
μεταδίδουμε χωρίς να λέμε ψέματα -δεν είναι αυτό που θέλω να υπογραμμίσω- θετικά μηνύματα για το μέλλον 
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της χώρας μας.  Ουαί και αλίμονο, αν οι εκλελεγμένοι αντιπρόσωποι του κυπριακού λαού δεν πιστεύουν στο 
μέλλον της χώρας! 

 Πιστεύω στο μέλλον της Κύπρου, πιστεύω στο μέλλον του τόπου, πιστεύω σε αυτό το λαό, πιστεύω 
στον Κύπριο ως άνθρωπο, πιστεύω στον Κύπριο εργαζόμενο.  Να κρατήσουμε λοιπόν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στο Σύμβολο της Πίστεως πιστεύεις; 

(Γέλια) 

 Απλώς ρώτησα!  ∆ε θέλω απάντηση! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είσαι όλα τα λεφτά, κύριε Πρόεδρε! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάνοντας παρένθεση, πέραν των παιδικών χρόνων, το έχω απαγγείλει συνολικά εφτά 
φορές, βαφτίζοντας εφτά φορές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εύχομαι να το μάθεις πόξω! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Το έμαθα!  Το ξέρω! 

 Κατά συνέπεια, καθηκόντως, ναι -και πολύ σωστά ο Πρόεδρος εισηγήθηκε οι εισηγήσεις, οι προτάσεις, 
τα μέτρα που κατατέθηκαν να πάνε στην επιτροπή Εμπορίου και να κωδικοποιηθούν, γιατί έχει σημασία- εγώ 
δεν ετάραξα, κύριε Πρόεδρε, στη συζήτηση από την καρέκλα μου, νιώθοντας ότι είναι τόσο σημαντικό το θέμα.  
Και εντόπισα ότι από διάφορες πολιτικές ομάδες κατατέθηκαν είτε ταυτόσημες είτε παρόμοιες προτάσεις. 

 Κλείνω με το εξής:  Προσωπικά πιστεύω ότι, αν και εφόσον καταλήξουμε σε μνημόνιο σύντομα, αφού το 
μνημόνιο θα περιλαμβάνει ανακεφαλαιοποίηση του τραπεζικού τομέα, η ανακεφαλαιοποίηση από μόνη της 
σημαίνει σίγουρα μεγαλύτερη δυνατότητα δανειοδότησης και ρευστότητας μέσα στην αγορά και η 
ανακεφαλαιοποίηση από μόνη της επίσης σίγουρα εμπερικλείει και το θέμα “επιτόκια” και... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εννοείτε η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Των τραπεζών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ποιος εννά τις δεσμεύσει να δίνουν δάνεια στους μικρομεσαίους;  Είναι ένα ερώτημα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Αυτό, Πρόεδρέ μου, είναι κάτι το οποίο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Γιατί εν το εκάμαν με τα €3 δις που έπιασαν προηγουμένως; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Να υπενθυμίσω ότι η πρώτη φορά που προσωπικά διαφώνησα με ενέργεια της κυβέρνησης που 
εκπροσωπώ ήταν, όταν δόθηκαν τα €3 δις στις τράπεζες για την ανάπτυξη και δε δεσμεύτηκαν οι τράπεζες να 
κάμουν...  Εκάμαμεν ένα επιτροπάτο -ο κ. Νεοφύτου και ο κ. Παπαδόπουλος ήταν στην επιτροπή Οικονομικών 
και θυμούνται- το οποίο δε λειτούργησε, για να ελέγξουμε ακριβώς πώς θα διοχετεύονταν εκείνα τα χρήματα.  
Και έχω το θάρρος να πω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να βρείτε τρόπο τώρα όμως! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Τώρα όμως, ναι, παθαίνοντας, μάθαμε! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μπράβο! 

 Ακολουθεί ο κ. Συλλούρης, μετά ο κ. Βαρνάβα και ο κ. Περδίκης. 

 Παρακαλώ, κύριε Συλλούρη, δυνατά και καθαρά. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ απέσυρα το όνομά μου από τη λίστα των ομιλητών, διότι κατάλαβα ότι καλύφθηκα από τους 
συναδέλφους.  Λέχθηκαν όλα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ιδιαίτερα από εμένα! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ιδιαίτερα από εσάς!  Μετά την παρέμβασή σας, κατάλαβα ότι είπατε να πάνε όλα αυτά που είπαμε στην 
επιτροπή Εμπορίου, η οποία ύστερα θα ξαναέρθει να εγγράψει θέμα στο Κεφάλαιο ∆´.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δε θα ξαναέρθει…  Το τελικό κείμενο των κωδικοποιήσεων, των πρακτικών εισηγήσεων στις οποίες 
θα καταλήξει η επιτροπή Εμπορίου -και είπα ότι μπορεί να καλέσει και τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών, 
που είναι πιο ειδική επιτροπή, αν θέλουν να πάνε- να το στείλει σε όλους τους βουλευτές και σε όλους τους 
κυβερνητικούς υπευθύνους και όλα τα υπουργεία για το δέον... 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Να τα στείλουμε στο νέο Υπουργό Εμπορίου, δηλαδή το φίλο μου το Λευτέρη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε, δεν μπορείς να προβλέψεις… 

 Αυτή ήταν η εισήγηση, όχι να ξαναεγγραφεί ως θέμα στο Κεφάλαιο ∆´! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τώρα όμως, έτσι, για να σοβαρομιλήσουμε λίγο, μετά που μίλησαν ο κ. Νεοφύτου και ο κ. Ευαγόρου, 
ανεξάρτητα από τα στίγματα διαφωνίας, η ουσία είναι μία, ότι τέλειωσαν τα λόγια.  ∆εν υπάρχει περιθώριο για 
συζητήσεις και συσκέψεις.  Αυτά πρέπει να γίνουν σήμερα, χθες, αύριο!  Και επομένως, αν έχουμε πράγματα 
να εισηγηθούμε, πρέπει να τα βάλουμε κάτω.  ∆εν υπάρχουν περιθώρια να κάνουμε συζητήσεις, για να ακούν 
οι ενδιαφερόμενοι και να ικανοποιούνται.  Ήρθε η ώρα να λάβουμε μέτρα εμείς που είμαστε εδώ και έχουμε την 
ευθύνη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Έχω την εξής πρακτική εισήγηση:  Αν θέλετε σήμερα να συνεχίσουμε τη συζήτηση και να 
καταγραφούν κάποιες επείγουσες εισηγήσεις, για να σταλούν για τις συζητήσεις, εγώ δεν έχω ένσταση, αλλά 
να ακούσουμε και τις απόψεις των άλλων ομάδων. 

 Ο κ. Βαρνάβα, παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε ακούσει τις ομιλίες των συναδέλφων μας.  Πρώτα απ’ όλα να εκφράσω τη λύπη 
μου, γιατί σ’ ένα τόσο σοβαρό θέμα, ως συνήθως, η αίθουσα είναι σχεδόν κενή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όι, σήμερα είναι αρκετός ο αριθμός, αγαπητέ Γεώργιε!  Άλλες φορές δεκαπέντε έμεναν, τώρα είναι είκοσι 
πέντε, τριάντα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ευτυχώς, που έχουμε και την εκδήλωση η ώρα 7.00 μ.μ., κύριε Πρόεδρε, και κάποιοι έμειναν, για να 
περάσουν την ώρα τους! 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι οι ομιλίες είναι καλές, οι κωδικοποιήσεις είναι πολύ καλύτερες και το να 
τα κάνουμε και ένα βιβλιαράκι και να το στείλουμε στα υπουργεία ή στους κρατικούς αξιωματούχους, οι οποίοι 
πιθανόν να τα βάλουν σε κανένα συρτάρι, και αυτό είναι καλό.  Όμως, κύριε Πρόεδρε, αυτά θα μπορούσαν να 
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γίνουν, εάν βρισκόμαστε στο συν εκατό.  Η ώρα μηδέν βρίσκεται ενώπιόν μας, κύριε Πρόεδρε.  Αυτή τη στιγμή 
η κυβέρνηση -κατά εμάς, κατά τους άλλους διαφορετικά- δε διαπραγματεύεται -κατά εμάς, κατά τους άλλους 
διαπραγματεύεται- με την τρόικα.  Εμάς, κύριε Πρόεδρε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Αν θα ανοίξει η συζήτηση, το αποσύρω, αγαπητέ συνάδελφε, το αποσύρω. 

 Και εγώ λέω ότι υπάρχουν ήδη θέματα τα οποία κατά τη διαπραγμάτευση με την τρόικα επηρεάζουν 
άμεσα και τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, αλλά και γενικότερα τις επιχειρήσεις του τόπου.  Και, αν πάμε για 
παράδειγμα στους δεκαοκτώ μήνες, που είναι μέσα, στις ενενήντα μέρες, που είναι μέσα, που έχουν άμεση 
σχέση με τις τράπεζες, δεν είναι μόνο τον απλό κόσμο που θα επηρεάσουν, αλλά είναι και τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις και τις μεγάλες επιχειρήσεις του τόπου μας.  Άρα, κύριε Πρόεδρε, το να θεωρητικολογούμε είναι 
ωραίο.  Εδώ η ουσία είναι η κυβέρνηση να κάμει τα μανίκια πάνω και στη διαπραγμάτευση, όσο είναι δυνατό, 
να υπερασπιστεί αυτά τα οποία πρέπει να διαφυλάξουμε, ώστε την επαύριον της υπογραφής του μνημονίου να 
μπορούμε να λέμε ότι τουλάχιστον αυτό το μέλλον, που λέει ότι πιστεύει ο Σταύρος -και πρέπει να πιστεύουμε 
σίγουρα στο μέλλον της οικονομίας μας, στο μέλλον της πατρίδας μας- θα είναι πραγματικότητα και όχι απλά 
πάλι μια θεωρία την οποία έχουμε εκφράσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήθελα και εγώ να ήμουν σύντομος, όταν ανέβηκα στο βήμα, αλλά, όταν βλέπω ότι 
υπάρχει αυτή η διάθεση για συζήτηση και για να ειπωθούν κάποια πράγματα με το όνομά τους, νομίζω ότι 
αξίζει κάποια πράγματα που είχα σκοπό να τα πω στο βήμα να τα πω από τη θέση μου πολύ σύντομα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σε συντομία, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, πολύ σύντομα! 

 Να πω ότι το περίεργο σ’ αυτή τη φάση, που το νιώθω έτσι να βγαίνει από μέσα μου σαν μια κατάσταση 
πραγματικά ψυχεδελική, είναι ότι προκαλούμε, αφού πράγματα που θα έπρεπε να πουν οι εκ δεξιών καθήμενοί 
μου, από μία παρέμβαση ενός δεξιού, του κ. Νεοφύτου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Περδίκη, με συγχωρείτε, δεν είναι η ώρα των αντιπαραθέσεων σήμερα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν είναι θέμα αντιπαραθέσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όπως ακούω από συναδέλφους, το θέμα είναι επείγον και, αν θα λεχθούν πέντε πράγματα σωστά, να 
πάνε... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να πούμε και κάποιες αλήθειες, όμως όλοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...στα αφτιά αυτών που θα διαπραγματευθούν... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πούμε κάποιες αλήθειες.  Έχει δίκαιο ο κ. Νεοφύτου.  Ενώπιόν μας έχουμε μια 
συγκεκριμένη πολιτική και πρέπει να το πούμε στους εαυτούς μας και να το πούμε και στον κόσμο που μας 
ακούει.  Αρκετά λιβανίσαμε και τους μικρομεσαίους, αλλά πρέπει να ξέρουμε και να αντιλαμβανόμαστε, και 
μπορεί να ακουστεί και μονόχνοτο αυτό που θα πω, ότι, ναι, η τρόικα και οι πολιτικές που κουβαλά θέλουν το 
σουβλιτζιή, αγαπητέ μου δόκτορα κύριε Αδάμο, να παύσει να είναι σουβλιτζιής και να είναι υπάλληλος του 
McDonald’s, θέλουν το γείτονά μου τον κ. Κώστα, που πουλά παιδικά παιχνίδια, να κλείσει το μαγαζί του και να 
δουλεύει στον Κινέζο στο αεροδρόμιο της Λάρνακας!  Αυτό θέλει και πολλά παρόμοια αυτή η πολιτική που 
είμαστε αναγκασμένοι να ακολουθήσουμε, απ’ ό,τι φαίνεται, εκτός αν έχουμε τον πατριωτισμό, λέω εγώ, και την 
τόλμη και τη γενναιότητα να βρούμε μια εναλλακτική πολιτική.  Αλλά φαίνεται ότι όλα τα πολιτικά κόμματα 
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καλώς ή κακώς μπαίνουμε σ’ αυτό το λούκι και σωστά ο κ. Νεοφύτου προειδοποιεί ότι μέσα από πολιτικές που 
θα τις φέρουν από την πόρτα των τραπεζών, όπως είναι η εκποίηση των ακινήτων σε ενενήντα μέρες, όπως τα 
επισφαλή δάνεια, όπως η απαγόρευση φορολογικών ελαφρύνσεων...  Για ποιες ελαφρύνσεις μιλούσε ο κ. 
Λευτέρης Χριστοφόρου;  Εδώ η τρόικα πάει να μας πει μέσα από το μνημόνιο ότι τέρμα οι φορολογικές 
ελαφρύνσεις για αναπτυξιακές πολιτικές.  Να πούμε τα πράματα με το όνομά τους και να ξέρουμε πού 
βαδίζουμε!  ∆υστυχώς, αγαπητέ κύριε Ευαγόρου, θα ήθελα και εγώ να νιώθω ότι βαδίζουμε προς την άνοιξη, 
αλλά, απ’ ό,τι φαίνεται, οδηγούμαστε προς ένα χειμώνα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Μητσόπουλος, παρακαλώ. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα υπεισέλθω στην ουσία του ζητήματος.  Απλώς, θέλω και εγώ να σας 
συγχαρώ για το γεγονός ότι καταφέρατε όντως να αναζωογονήσετε το ενδιαφέρον των συναδέλφων γι’ αυτή τη 
συζήτηση, η οποία ήταν υποτονική.  Εγώ όμως διερωτώμαι ειλικρινώς αν χρειάζεται να περατώνεται ο χρόνος 
της επίσημης διάρκειας της συζήτησης και στη διάρκεια αυτού του επίσημου χρόνου να μη λέγονται αυτά τα 
οποία λέγονται εκ των υστέρων και γιατί αυτό να μη γίνεται εκ των προτέρων.  ∆ηλαδή, γιατί το ενδιαφέρον να 
είναι υποτονικό κατά τη διάρκεια που γίνονται, ας πούμε, οι επίσημες ομιλίες και τοποθετήσεις των 
συναδέλφων στον προγραμματισμένο για το σκοπό αυτό χρόνο και να μεγαλώνει μετά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μητσόπουλε, μα, την ώρα που μιλάτε εσείς τώρα, όλοι ακούουν.  Την ώρα που μιλά ο ομιλητής 
απ’ εκεί, εγώ βλέπω απ’ εδώ πάνω και πολύ θλίβομαι για την κατάσταση που βλέπω. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Είναι άλλο που λέει ο κ. Μητσόπουλος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εννοεί όλα όσα λέγονται τώρα θα έπρεπε να λεχθούν από το βήμα.  Από το βήμα δεν παρακολουθείτε.  
∆ε θέλω να πω περισσότερα για το τι βλέπω απ’ εδώ πάνω! 

 Λοιπόν, κύριοι, έχετε δίκαιο!  Το θέμα είναι επείγον και, αν θέλει ο κ. πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου, 
εφόσον είναι επείγον και το διαπιστώνουν όλοι οι συνάδελφοι, αν θα κάνουμε σωστές εισηγήσεις και θα 
πιέσουμε ως Βουλή, ως αντιπρόσωποι του λαού, κατά τη γνώμη μου, πρέπει να συγκαλέσει συνεδρία 
επείγουσα αύριο ή μεθαύριο ή Κυριακή ακόμα και να βγάλετε συμπεράσματα να στείλετε στους 
διαπραγματευτές, κυβέρνηση, τρόικα.  Να σώσουμε την κατάσταση, ό,τι μπορούμε. 

 Κύριε πρόεδρε της επιτροπής Εμπορίου, άκουσες; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υιοθετώ εκ προοιμίου όσα είπατε προηγουμένως για τα της επιτροπής και θα αναλάβει 
η επιτροπή αμέσως δράση, ως είναι εντεταλμένη. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Θα συνεδριάσει Κυριακή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το κράτος αυτό, κυρία Ειρήνη Χαραλαμπίδου, δουλεύει και νύχτα και μέρα και Κυριακή και Σάββατο!  
Όποτε θέλει, μπορεί να καλέσει σε συνεδρία και τα μέλη, οι αντιπρόσωποι του λαού, οφείλουν, κατά τη γνώμη 
μου, να παραστούν και να βγάλουν σωστά συμπεράσματα. 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η 
επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 8 Νοεμβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2012 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.098-2012). 

 2. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

 3. Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.184-2012). 

 4. Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.170-2012). 

 5. Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.093-2012). 

 6. Ο περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των 
Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.087-2012). 

 7. Ο περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού (ΕΟΟΣ) 
(Εφαρμοστικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.097-2012). 

 8. Οι περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού (Τέλη και 
∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.041-2012). 

 9. Οι περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Επίσημα Ημερολόγια, Ναυτολόγια και 
Εξαμηνιαίες Καταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.072-2012). 

 10. Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.198-2012). 

 11. Ο περί Κτηματομεσιτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.090-2012). 

 12. Ο περί Θεραπείας και Μεταχείρισης Ουσιοεξαρτώμενων και 
Χρηστών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.208-2010). 

 13. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.165-2012). 

 14. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας 
για την Πηγή των Οικονομικών Πόρων των Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

 15. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 16. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

 17. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

 18. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

 19. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων 
Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, της 
Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
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(Αναθέτουσες Αρχές του Κράτους) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

 20. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και 
Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.026-2011). 

 21. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Γλώσσες 
∆ιδασκαλίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.041-2011). 

 22. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

 23. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

 24. Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών Ανάκτησης Κόστους των 
Υπηρεσιών Ύδατος Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 

 25. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

 26. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των Καθηκόντων 
Ορισμένων Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

 27. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.108-2011). 

 28. Οι περί Θεσπίσεως Εθνικών Μέτρων για την Υγιεινή Παραγωγή και 
∆ιάθεση στην Αγορά ορισμένων Τροφίμων Ζωικής Προέλευσης 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.028-2012). 

 29. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

 30. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.040-2012). 

 31. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέση Λειτουργού Υπηρεσιών 
Υγείας Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.043-2012). 

 32. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέση Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

 33. Οι περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας θέσεις που 
προκύπτουν από την εγκριθείσα αναδιοργάνωση του οργανισμού 
και την εφαρμογή των Νόμων 8 του 2002, 1 του 2007 και 38(ΙΙ) του 
2007 - Βοηθός Λογιστικός Λειτουργός, Λειτουργός Λογιστηρίου, 
Επιθεωρητής Λογαριασμών, ∆ειγματολήπτης Α΄, Λειτουργός 
Ποιότητας και ∆ειγματοληψιών, Επιθεωρητής Ελέγχου, Επιθεωρητής 
Ελέγχου Α΄, Βοηθός Γραμματειακός Λειτουργός, Γραμματειακός 
Λειτουργός και Ανώτερος Τεχνικός Χημείου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
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Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.059-2012). 

 34. Οι περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.061-2012). 

 35. Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.062-2012). 

 36. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

 37. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

 38. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Λειτουργία, Συντήρηση 
και Έλεγχος Ανελκυστήρων) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.065-2012). 

 39. Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων - Θέση ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.067-2012). 

 40. Οι περί Ταμείου Προνοίας των Τακτικών Εργατών της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.068-2012). 

 41. Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.069-2012). 

 42. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - Θέσεις 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού και Βοηθού 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.071-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Οι κατασκοπευτικές δραστηριότητες των Βρετανών και η ανάγκη 
της επιβαλλόμενης νόμιμης αντίδρασης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Βαρνάβα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.013-2012). 

 2. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών 
και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.45 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 
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Γαβριήλ Γιαννάκης Μητσόπουλος Τάσος  

Γεωργιάδης Χάρης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος 

∆αμιανού Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος  

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Ημέρα Αγνοουμένων. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Συζήτηση (Γ. Βαρνάβα, Ν. Κατσουρίδης, Ι. Νικολάου, ∆. Συλλούρης, Γ. Λαμάρης, Τ. Μητσόπουλος, Ν. 
Κωνσταντίνου) για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμος του 2011» 
και απόφαση για αναβολή του. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ορισμένων Θεμάτων ∆ιαμεσολάβησης σε Αστικές και Εμπορικές 
Υποθέσεις Νόμος του 2012», παρατηρήσεις του κ. Ιωνά Νικολάου και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο 
«Ο περί Ορισμένων Θεμάτων ∆ιαμεσολάβησης σε Αστικές ∆ιαφορές Νόμος του 2012».  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πλαισίου Ανάπτυξης των Συστημάτων Ευφυών Μεταφορών στον 
Τομέα των Οδικών Μεταφορών και των ∆ιεπαφών με άλλους Τρόπους Μεταφοράς Νόμος του 2012» και 
ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2012» και «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012», 
παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Περδίκη και ψήφισή τους σε νόμους, της πρώτης με αρ. 2.   

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική ερώτηση) - Θέμα που άπτεται 
δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική ερώτηση) - Προβλήματα των Συνδέσμων ∆ιαιτητών 
και Κριτών Καλαθοσφαίρισης Κύπρου - Απόσυρση τεθωρακισμένων από στρατόπεδα της Εθνικής 
Φρουράς - Χρηματοδότηση έργων του κοινοτικού συμβουλίου Κόρνου - ∆ημιουργία και χρηματοδότηση 
κοιμητηρίου στην κοινότητα ∆ελίκηπου - Αριθμός κρουσμάτων έιτζ ανά έτος - ∆ιενέργεια αλκοτέστ στα 
πληρώματα των αεροπλάνων - Αντιδράσεις κατοίκων των δήμων Λάρνακας και Αραδίππου στη 
δημιουργία σφαγείου - Μετατόπιση ναρκών στη ∆ένεια και τερματισμός αποναρκοθέτησης στη Νεκρή 
Ζώνη - Ερωτήματα σχετικά με τις μορφές βίας κατά των γυναικών - Κρατικοί φορείς για θέματα ισότητας 
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φύλων και ανάγκη ενοποίησής τους - Ερωτήματα σχετικά με την παραχώρηση θεώρησης εισόδου σε 
καλλιτέχνιδες και την εμπορία προσώπων - Στοιχεία καταγεγραμμένων υποθέσεων ενδοοικογενειακής 
βίας - Εθνικά σχέδια δράσης για την ισότητα των φύλων, τη σωματεμπορία και την ενδοοικογενειακή βία 
και αξιολόγησή τους - ∆ιαδικασία και κόστος εφαρμογής του συστήματος “Diagnosis-Related Groups” 
στα νοσηλευτήρια - Ζημιές σε προσφυγική πολυκατοικία στα Κάτω Πολεμίδια. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

∆ιαχείριση νοσοκομειακών αποβλήτων - Αποσπάσεις εκπαιδευτικών στο Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού - Νομικό πλαίσιο για τα δημοτικά και κοινοτικά συμβούλια νεολαίας - Παραχώρηση 
οικοπέδων, αλλαγή συντελεστή δόμησης και επέκταση οικιστικών ζωνών στην κοινότητα Παρεκκλησιάς - 
∆ικαίωμα παρέμβασης εκπαιδευτικών σε μαθητικούς καβγάδες - ∆ημιουργία βάσεων δεδομένων για τα 
εισοδήματα των γεωργών - Χρηματική βοήθεια σε οικογένειες άπορων μαθητών - Καταγγελίες για 
κάπνισμα σε κτίρια με κυβερνητικές υπηρεσίες και λήψη μέτρων - Ανακαίνιση του ιατρικού κέντρου στον 
Κάτω Πύργο Τηλλυρίας - Παραχώρηση χαλίτικης γης και κρατικών οικοπέδων στον Αρακαπά - 
Παραγωγή και κατανάλωση βιολογικών προϊόντων στην Κύπρο - Μείωση διδακτικών περιόδων στο 
Περιφερειακό ∆ημοτικό Σχολείο Φαρμακά-Καμπιού - Τερματισμός της λειτουργίας του ∆ασικού Κολεγίου 
Κύπρου - Μη αίτηση της Κύπρου για συμμετοχή σε ευρωπαϊκή δράση στον τομέα της αλιείας - Οι λόγοι 
απομάκρυνσης έργου τέχνης από το αεροδρόμιο Λάρνακας - Η διαπλάτυνση τμήματος του Ευρωπαϊκού 
Μονοπατιού Ε4 στο Σταυροβούνι - Ηχορρύπανση στην αερογέφυρα Πολεμιδιών - Έξαρση σεισμικής 
δραστηριότητας στην Κύπρο και μέτρα αντιμετώπισης - Συντήρηση και λειτουργία φωτοβολταϊκών 
συστημάτων σε δημόσια κτίρια - Εμφάνιση τσουχτρών στις κυπριακές θάλασσες - Τοποθέτηση 
ανεμογεννητριών σε οικιστικές περιοχές - Σύνδεση του μεταλλείου Αμιάντου με την πλατεία Τροόδους με 
τελεφερίκ - Έρευνες για εντοπισμό χρυσού στην επαρχία Λάρνακας - Υποβολή αιτήσεων σε διαγωνισμό 
για δημιουργία φωτοβολταϊκών πάρκων - Αίτημα για διαμετακομιστικό σταθμό για τους ΧΥΤΥ στην 
Τριμήκληνη. 

9. Συνέχιση της συζήτησης (Κ. Χατζηγιάννης, Χρ. Τζιοβάνης, Ν. Νικολαΐδης, Γ. Περδίκης, Λ. Χριστοφόρου, 
Α. Νεοφύτου, Στ. Ευαγόρου, ∆. Συλλούρης, Γ. Βαρνάβα) για το θέμα «Η αναγκαιότητα στήριξης των 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων» και λήξη αυτού.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 8ης Νοεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 5.36 μ.μ. 

Αρ. 9 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(A. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Παρακαλώ, καθίστε. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα διαβάσω μια αναφορά του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων για τη ∆ιεθνή Ημέρα 
Ανάμνησης των θυμάτων των δύο παγκοσμίων πολέμων στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Την ερχόμενη Κυριακή, 11 Νοεμβρίου, τιμούμε, στα πλαίσια της ∆ιεθνούς Ημέρας Ανάμνησης, τα 
θύματα του Α΄ και του Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου.  Εβδομήντα και πλέον εκατομμύρια θύματα, ανάμεσά τους και 
αρκετοί Κύπριοι εθελοντές, που, αγωνιζόμενοι στο πλευρό των συμμαχικών δυνάμεων, θυσιάστηκαν για την 
ελευθερία και τη δημοκρατία. 

 Η ∆ιεθνής Ημέρα Ανάμνησης λειτουργεί ως εγερτήριο της μνήμης, θυμίζοντάς μας τη φρίκη του 
πολέμου, τις εκατόμβες των νεκρών και των τραυματιών.  Μας θυμίζει παράλληλα ότι η ανοχή και η αδιαφορία 
για την αδικία και την εκμετάλλευση, την πολεμοκαπηλία και την πατριδοκαπηλία, τον επεκτατισμό και την 
επιθετικότητα μπορεί να προκαλέσουν τραγωδίες που σημαδεύουν την ανθρωπότητα σε κάθε επίπεδο και τη 
στιγματίζουν ανεπανόρθωτα. 

 Σήμερα ειδικότερα, σε μια εποχή που οι παγκόσμιες ισορροπίες μεταβάλλονται, που η παγκόσμια 
οικονομία σείεται, που αναβιώνουν απάνθρωπα ιδεολογήματα όπως ο φασισμός, ο εθνικισμός, ο ρατσισμός 
και η μισαλλοδοξία, η ∆ιεθνής Ημέρα Ανάμνησης καλεί την ανθρωπότητα σε εγρήγορση και αγώνα, 
επαναπροσδιορισμό και ενότητα, για να μην ξαναζήσει ποτέ τη φρίκη κανενός πολέμου.  Η παγκόσμια ειρήνη 
μπορεί να επιτευχθεί μόνο με την προσήλωση στο διεθνές δίκαιο και τις πανανθρώπινες αξίες.  

 Σας καλώ σε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των θυμάτων των δύο παγκοσμίων πολέμων.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο το οποίο κατατέθηκε σήμερα και για το οποίο υπάρχει εισήγηση να 
κηρυχθεί ως επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.  Το νομοσχέδιο τιτλοφορείται «Ο περί της Παραχώρησης 
Κυβερνητικών Εγγυήσεων για τη Σύναψη ∆ανείων ή/και την Έκδοση Ομολόγων από Πιστωτικά Ιδρύματα 
Νόμος του 2012».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται ως επείγον και παραπέμπεται ενώπιον 
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της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με την παράκληση να συνέλθει και να το 
μελετήσει, για να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Προστασίας Μισθών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.215-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

2. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.216-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.217-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας για την 
Πηγή των Οικονομικών Πόρων των 
Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Νομικών  

5. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

6. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο 
Ευημερίας Προσωπικού) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

7. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

8. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

9. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
3) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  

10. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων 
και Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, 
της Ενέργειας, των Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Αναθέτουσες 
Αρχές του Κράτους) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

Γενικό Λογιστή  
εκ μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

11. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και 
Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.026-2011). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

12. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Γλώσσες ∆ιδασκαλίας) 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  
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Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.041-2011). 

13. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

Υγείας  Νομικών  

14. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

15. Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών 
Ανάκτησης Κόστους των Υπηρεσιών 
Ύδατος Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

16. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων 

17. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την 
Άσκηση των Καθηκόντων Ορισμένων 
Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας 
Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων 
Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης 
Πορίσματος της Επιτροπής) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως  

 

 

 

 

18. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.108-2011). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

19. Οι περί Θεσπίσεως Εθνικών Μέτρων για 
την Υγιεινή Παραγωγή και ∆ιάθεση στην 
Αγορά ορισμένων Τροφίμων Ζωικής 
Προέλευσης Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.028-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

 

20. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και 
Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

Υγείας  Νομικών  

21. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.040-2012). 

Υγείας  Νομικών  

22. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - 
Θέση Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.043-2012). 

Υγείας  Νομικών  

23. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - 
Θέση Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου 

Οικονομικών  Νομικών  
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(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

24. Οι περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας θέσεις που προκύπτουν από 
την εγκριθείσα αναδιοργάνωση του 
οργανισμού και την εφαρμογή των Νόμων 
8 του 2002, 1 του 2007 και 38(ΙΙ) του 2007 
- Βοηθός Λογιστικός Λειτουργός, 
Λειτουργός Λογιστηρίου, Επιθεωρητής 
Λογαριασμών, ∆ειγματολήπτης Α΄, 
Λειτουργός Ποιότητας και 
∆ειγματοληψιών, Επιθεωρητής Ελέγχου, 
Επιθεωρητής Ελέγχου Α΄, Βοηθός 
Γραμματειακός Λειτουργός, Γραμματειακός 
Λειτουργός και Ανώτερος Τεχνικός 
Χημείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.059-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών 

25. Οι περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης 
Προσωρινής Απασχόλησης Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.061-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

26. Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες 
και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.062-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

27. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

28. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση 
Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

29. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Λειτουργία, Συντήρηση και 
Έλεγχος Ανελκυστήρων) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.065-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

30. Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών 
Προϊόντων - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.067-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

31. Οι περί Ταμείου Προνοίας των Τακτικών 
Εργατών της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.068-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

32. Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων 
και Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.069-2012). 

Υγείας  Υγείας  

33. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - 
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - 
Θέσεις Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού και Βοηθού Προϊστάμενου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 

Υγείας  Νομικών  
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(Αρ. Φακ. 23.03.049.071-2012). 

34. Ειδικό έγγραφο (Υπ. Π.Π. 3/2012) 
σύμφωνα με την παράγραφο (α) του 
εδαφίου 3 του άρθρου 3 του περί της 
∆ιαδικασίας Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία και για Άλλα Συναφή Θέματα 
Νόμου του 2011 [Ν. 25(Ι)/2011].  
(Αρ. Φακ. 15.17.010). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

35. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών για 
την παραχώρηση, εκμίσθωση, ανταλλαγή 
ή παραχώρηση άδειας χρήσεως κρατικής 
γης σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως αυτή 
έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο 
με την απόφαση αρ. 73.341, ημερομηνίας 
20 Μαρτίου 2012. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, 
Έρευνα και Εκμετάλλευση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.105-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου και 
Zαχαρία Ζαχαρίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού,  
Άγγελο Βότση  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος  
και  
Γιώργο Περδίκη 
εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

2. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.106-2012). 

 

∆ημήτρη Συλλούρη  
εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 

3. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.107-2012). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.108-2012). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. Ο περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.109-2012). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα, «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
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Νόμος (Αρ. 1) του 2012 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», αποσύρεται από τον εισηγητή του. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, «Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012», 
αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος 
Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Άριστος ∆αμιανού Αντώνης Αντωνίου 

 Γιώργος Γεωργίου Νίκος Νικολαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Σεπτεμβρίου και στις 3, 17 και την 31η Οκτωβρίου 2012.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι του γραφείου 
του, εκπρόσωποι του Γραφείου του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, της αστυνομίας, του 
Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, του ΚΕΒΕ, της 
ΠΟΒΕΚ, της “The Performing Right Society Ltd”, της GRAMMO, της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας 
Οπτικοακουστικών Έργων, της “Business Software Alliance” και του Οργανισμού Συλλογικής ∆ιαχείρισης 
Συγγενικών και Άλλων ∆ικαιωμάτων “∆ιόνυσος Ζαγρέας Λτδ”. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας Νόμου, ώστε να επιτευχθεί αποτελεσματικότερη καταπολέμηση της παραποίησης και πειρατείας 
των έργων και αντικειμένων που προστατεύονται με τον πιο πάνω νόμο. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου, ενισχύονται τα μέσα απόδειξης της 
προσβολής των δικαιωμάτων πνευματικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωμάτων με ρυθμίσεις όπως η 
αποδοχή ικανού δείγματος αριθμού αντιτύπων σε ποινικές και αστικές διαδικασίες ως απόδειξη παραβίασης 
των δικαιωμάτων πνευματικής ιδιοκτησίας για το σύνολο των αντιτύπων αυτών.  Περαιτέρω, προτείνεται 
εισαγωγή ρύθμισης με βάση την οποία το βάρος απόδειξης της ύπαρξης άδειας ή συγκατάθεσης του 
δικαιούχου για τον έλεγχο του έργου στρέφεται στον κατηγορούμενο.  Επιπρόσθετα, το νομοσχέδιο 
διαλαμβάνει πρόνοιες που επιφέρουν επιμέρους νομοτεχνικές βελτιώσεις στο βασικό νόμο και οι οποίες στην 
ουσία συνιστούν απλή επανάληψη υφιστάμενων ήδη διατάξεών του. 

 Υπενθυμίζεται ότι σε προγενέστερο στάδιο, το Σεπτέμβριο του 2010, κατατέθηκε στη Βουλή νομοσχέδιο 
για την τροποποίηση του ίδιου νόμου, για τον ίδιο ακριβώς σκοπό και με τις ίδιες κατά το πλείστον ρυθμίσεις με 
αυτές του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο εκείνο περιλάμβανε επιπρόσθετα 
ρυθμίσεις, σύμφωνα με τις οποίες παρεχόταν εξουσία στον Αρχηγό της Αστυνομίας να συμβιβάζει αδικήματα 
που προβλέπονται στην υφιστάμενη νομοθεσία, ανάλογη με αυτήν που έχει ο διευθυντής του Τμήματος 
Τελωνείων για το συμβιβασμό αδικημάτων που αφορούν εμπορεύματα που παραβιάζουν δικαιώματα 
πνευματικής ιδιοκτησίας, τα οποία εισάγονται από τρίτες χώρες.  Περαιτέρω, υπενθυμίζεται ότι το εν λόγω 
νομοσχέδιο συζητήθηκε αρμοδίως από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών της προηγούμενης 
κοινοβουλευτικής περιόδου, ωστόσο απορρίφθηκε από την ολομέλεια της απελθούσας Βουλής. 

 Στο παρόν στάδιο, στα πλαίσια της συζήτησης του νέου νομοσχεδίου από την επιτροπή, απασχόλησαν 
κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Η μη συμπερίληψη στο νομοσχέδιο των προνοιών που περιλάμβανε το προηγούμενο νομοσχέδιο για το 
συμβιβασμό αδικημάτων. 

Συγκεκριμένα, η επιτροπή κρίνει σκόπιμο να ρυθμιστεί η δυνατότητα του εξώδικου συμβιβασμού 
αδικημάτων που προβλέπονται στον ισχύοντα νόμο, θεωρώντας ότι η ρύθμιση αυτή θα υποβοηθήσει 
στην αποσυμφόρηση των δικαστηρίων, γιʼ αυτό και εισηγήθηκε τη συμπερίληψή της στο νομοσχέδιο.  
Με την εισήγηση αυτή συμφώνησαν όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η οποία 
διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου με την προσθήκη σχετικών διατάξεων. 

2. Η πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία σε οποιαδήποτε ποινική ή αστική διαδικασία ικανό 
δείγμα αριθμού αντιτύπων ενός προστατεύσιμου αντικειμένου συνιστά βάσιμο αποδεικτικό στοιχείο ως 
προς τη φύση, την προέλευση και τα χαρακτηριστικά του συνόλου των αντιτύπων αυτών. 
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Συγκεκριμένα, οι εκπρόσωποι της αστυνομίας εξέφρασαν την ευαρέσκειά τους για την πιο πάνω 
πρόνοια, η οποία θεωρούν ότι θα διευκολύνει το έργο τους ως προς την απόδειξη αδικημάτων. 

3. Η πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία σε οποιαδήποτε ποινική διαδικασία το βάρος 
απόδειξης της ύπαρξης άδειας ή συγκατάθεσης του δικαιούχου για τον έλεγχο του έργου φέρει ο 
κατηγορούμενος. 

Αναφορικά με την πρόνοια αυτή, οι εκπρόσωποι της αστυνομίας ανέφεραν στην επιτροπή ότι σύμφωνα 
με την υφιστάμενη νομοθεσία η κατηγορούσα αρχή αντιμετωπίζει δυσκολίες στο να αποδείξει πέραν 
πάσης λογικής αμφιβολίας τις κατηγορίες της για παραβίαση της νομοθεσίας για την πνευματική 
ιδιοκτησία.  Σύμφωνα με τους ίδιους, η προτεινόμενη αντιστροφή του βάρους της απόδειξης στον 
κατηγορούμενο, που περιορίζεται στο θέμα της απόδειξης της ύπαρξης άδειας ή συγκατάθεσης του 
δικαιούχου, θα διευκολύνει τις διαδικασίες και θα επιταχύνει την εκδίκαση των υποθέσεων αυτών. 

4. Το ύψος των χρηματικών ποινών που θα μπορεί να επιβάλει το δικαστήριο σε σχέση με πράξεις που 
προσβάλλουν το δικαίωμα πνευματικής ιδιοκτησίας, το οποίο, κατά την άποψη της επιτροπής, πρέπει 
να είναι κατά πολύ υψηλότερο από το ύψος του χρηματικού προστίμου που, σύμφωνα με την απόφαση 
της επιτροπής στη βάση των πιο πάνω, θα καταβάλλεται στον Αρχηγό Αστυνομίας σε περίπτωση 
συμβιβασμού αδικημάτων.  Για το λόγο αυτό η επιτροπή διαμόρφωσε περαιτέρω το κείμενο του 
νομοσχεδίου, ώστε σε σχέση με ορισμένες πράξεις που προσβάλλουν το δικαίωμα πνευματικής 
ιδιοκτησίας η χρηματική ποινή που θα μπορεί να επιβάλει το δικαστήριο σε περίπτωση πρώτης 
καταδίκης να ανέρχεται μέχρι τις €80.000 και σε περίπτωση δεύτερης ή μεταγενέστερης καταδίκης μέχρι 
τις €100.000.  Επιπρόσθετα, η επιτροπή καθόρισε ότι το ύψος του χρηματικού προστίμου που πρέπει 
να καταβάλλεται σε περίπτωση συμβιβασμού αδικημάτων που προβλέπονται στη νομοθεσία δε θα 
υπερβαίνει τις €40.000. 

Στα πλαίσια της διεξαγωγής της συζήτησης, την επιτροπή απασχόλησαν οι θέσεις που κατατέθηκαν 
ενώπιόν της από οργανισμό συλλογικής διαχείρισης συγγενικών και άλλων δικαιωμάτων σχετικά με την ανάγκη 
αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού της υφιστάμενης νομοθεσίας, καθώς και την ανάγκη ενσωμάτωσης σε 
αυτήν αριθμού Οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που έπρεπε να είχαν ήδη μεταφερθεί στην εσωτερική 
έννομη τάξη.  Για το λόγο αυτό η επιτροπή δεσμεύτηκε όπως σε εύθετο χρόνο προβεί σε αυτεπάγγελτη 
εξέταση του θέματος αυτού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια 
της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω, 
με εξαίρεση την πρόνοια του νομοσχεδίου που προβλέπει την αντιστροφή του βάρους της απόδειξης της 
ύπαρξης άδειας ή συγκατάθεσης του δικαιούχου, σε σχέση με την οποία τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει μια τροπολογία εκ μέρους του ΑΚΕΛ. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση για διαγραφή της παραγράφου (γ) του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με την 
οποία προστίθεται στο άρθρο 14 του βασικού νόμου νέο εδάφιο (3Α). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι σημαντική αλλά απλή η τροπολογία.  Στο δικό μας δικανικό σύστημα υπάρχει μια 
βασική αρχή, αφενός ότι αυτός που πάει στο δικαστήριο πρέπει να αποδείξει την υπόθεση σε βάρος του και 
αφετέρου ότι ουδείς ένοχος μέχρι αποδείξεως τούτου.  Θέμα αντιστροφής του βάρους απόδειξης πρέπει να πω 
ότι στη δική μας Βουλή ελάχιστες φορές έχει κατ’ ανάλογο τρόπο προκύψει και έχει γίνει σε περιπτώσεις πολύ 
σημαντικές, όπως για παράδειγμα σε ζητήματα που αφορούν βία στην οικογένεια, που είναι πολύ δύσκολο να 
αποδειχθούν με μαρτυρία οι υποθέσεις.  Με πολλή φειδώ προχωρούμε σε αντιστροφή του βάρους απόδειξης.  
Εδώ, σε ένα συγκεκριμένο ζήτημα που αφορά σε μεγάλο βαθμό εμπορικές δοσοληψίες, ερχόμαστε να 
αντιστρέψουμε το βάρος απόδειξης και φρονούμε ότι ανοίγει ο ασκός του Αιόλου για άλλες ανάλογες 
τροποποιήσεις, που στην πορεία του χρόνου θα αλλοιώσουν αυτή τη βασική συνταγματική πρόνοια. Γι’ αυτό η 
εισήγησή μας είναι στην παράγραφο (γ) του άρθρου 3 του νομοσχεδίου να απαλειφθεί ουσιαστικά η πρόνοια 
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που προνοεί αντιστροφή του βάρους απόδειξης. 

 Πρέπει να πω ότι η ανησυχία μας τεκμηριώνεται από τα λεχθέντα στην επιτροπή Νομικών.  Έχει 
αναφερθεί από εκπροσώπους της αστυνομίας ότι η κατηγορούσα αρχή, δηλαδή η αστυνομία και η Εισαγγελία -
διαβάζω επί λέξει- «αντιμετωπίζουν δυσκολίες στο να αποδείξουν πέραν πάσης λογικής αμφιβολίας τις 
κατηγορίες για παραβίαση της νομοθεσίας» και γι’ αυτό προτείνουν αντιστροφή του βάρους απόδειξης, «για να 
διευκολύνουν τις διαδικασίες». 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς, ως κοινοβουλευτική ομάδα, θέλουμε να έχουμε σωστές και τεκμηριωμένες 
καταδίκες στα δικαστήρια και όχι εύκολες καταδίκες.  Για τούτο το λόγο ακριβώς προτείνουμε απάλειψη της 
πρόνοιας για αντιστροφή του βάρους απόδειξης, δηλαδή να μεταφερθεί στον κατηγορούμενο ουσιαστικά το 
βάρος να αποδείξει την αθωότητά του για συγκεκριμένα ζητήματα παρά στην κατηγορούσα αρχή, για να 
αποδείξει την ενοχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για μια εξαιρετική περίπτωση -από τις λίγες μπορώ να πω- που η Βουλή των 
Αντιπροσώπων κλήθηκε να προχωρήσει στην αναζήτηση λύσεων μπροστά στην αδυναμία η οποία υπάρχει, 
για να αποδειχθούν κάποιες υποθέσεις και να παταχθεί το έγκλημα.  Με αυτή την πράξη ουσιαστικά εκείνο που 
επιδιώκεται είναι να πατάξουμε το έγκλημα, γιατί υπάρχει αδυναμία στο να έρθει κάποιος για παράδειγμα 
ειδικός από το εξωτερικό, για να καταθέσει ενώπιον του δικαστηρίου ως μάρτυρας σε καθεμιά από τις 
υποθέσεις, στις περιπτώσεις που παραβιάζεται η πνευματική ιδιοκτησία.  Γι’ αυτό το λόγο η ίδια η αστυνομία -
και δεν είναι κάτι το οποίο νομίζω δεν αναγνωρίζει κανείς, την αδυναμία που υπάρχει- δηλώνει αδυναμία να 
αποδείξει τέτοιες υποθέσεις. 

 Μπροστά σε αυτή την αδυναμία, που είναι πραγματική αδυναμία, έχουμε αυτό το δίλημμα σήμερα, να 
αποφασίσουμε αν θα αντιστρέψουμε το βάρος της απόδειξης ή αν θα αποδεχτούμε τη συνέχιση της 
παρανομίας.  Αυτό που συμβαίνει και συνέβαινε μέχρι τώρα ήταν να αποδεχόμαστε μια παρανομία 
παραβιάζοντας τα πνευματικά δικαιώματα όλων εκείνων των δημιουργών, αν θέλετε, καλλιτεχνών, αν θέλετε, 
δημιουργών σε λογισμικά συστήματα ή δημιουργών για οποιοδήποτε άλλο θέμα το οποίο εμπίπτει στην 
πνευματική ιδιοκτησία και από την άλλη να λέμε «ξέρετε, θέλουμε να προστατεύσουμε τα πνευματικά 
δικαιώματα αυτών των δημιουργών, για να μπορέσουν να συνεχίσουν να είναι δημιουργοί και να δημιουργούν 
παράλληλα και για τον πολιτισμό και για οτιδήποτε άλλο χρειάζεται για την εξέλιξη».  

 Λυπούμαι πραγματικά… Και πριν τρία-τέσσερα χρόνια είχαμε παρόμοια συζήτηση, πάλι βρεθήκαμε 
μπροστά σε αυτό δίλημμα όπως βρισκόμαστε σήμερα. Απορρίφθηκε τότε η πρόταση της κυβέρνησης για 
αντιστροφή του βάρους της απόδειξης και όμως ήρθαν ξανά οι ίδιες αρχές και μας είπαν «κύριοι, δεν 
μπορούμε να αντιμετωπίσουμε αυτό το πρόβλημα».  Ο μόνος τρόπος με τον οποίο μπορεί να γίνει είναι να 
αντιστραφεί το βάρος της απόδειξης.  ∆ιαφορετικά, ας επικροτούμε και ας συνεχίζει να υπάρχει αυτή η 
παρανομία σε βάρος όλων εκείνων των ανθρώπων που δημιουργούν πολιτισμό και άλλα για μας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Συμφωνώ με τον κ. ∆αμιανού ότι είναι ένας από τους πιο βασικούς κανόνες του δικού μας συστήματος, 
ότι δεν πρέπει ένας κατηγορούμενος να έχει το βάρος απόδειξης, επειδή αυτό είναι άδικο.  Φυσικά, από την 
άλλη υπάρχουν εξαιρέσεις σε διάφορα ποινικά αδικήματα και τα επιχειρήματα που έχει προβάλει ο συνάδελφος 
ο κ. Νικολάου είναι γεγονός ότι ισχύουν εκεί που αποδεικνύει η κατηγορούσα αρχή ότι είναι πιο εύκολο, πιο 
πρακτικό, για τον κατηγορούμενο να αποδείξει ένα γεγονός, κάτι που ισχύει, παρά για το κράτος.  Θεωρούμε 
ότι δεν έχει εξαντληθεί η συζήτηση γύρω από αυτό το πάρα πολύ σημαντικό θέμα και επομένως η 
κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος θα ζητήσει, αν είναι εφικτό, μια αναβολή, για να 
ξανασυζητηθεί αυτή η τροπολογία στο βάθος και στην έκταση που νομίζω αρμόζει για ένα τόσο σημαντικό 
θέμα, επειδή σίγουρα θέλουμε ο νόμος να είναι εφαρμόσιμος, αλλά από την άλλη να μη θυσιαστούν 
οποιαδήποτε δικαιώματα των κατηγορουμένων.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος ζήτησε αναβολή. 

 Να δώσω το λόγο στον κ. Συλλούρη, που μπορεί να μη χρειάζεται, εάν θα δεχτείτε την αναβολή. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 ∆ε θα ζητούσα το λόγο, κύριε Πρόεδρε, εάν η αναβολή εζητείτο από την αρχή πριν γίνουν τουλάχιστον 
δύο τοποθετήσεις επί της ουσίας και δε θα τοποθετηθώ επί της ουσίας και θα σεβαστώ την υπονοούμενη 
έκκλησή σας να πάμε σε αναβολή.  Απλώς όμως μια σύντομη τοποθέτηση χωρίς επιχειρήματα.  Εγώ θα 
υποστηρίξω την τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στο αίτημα αναβολής του κ. Παπαδόπουλου; 

 Κύριε Μητσόπουλε, υπάρχει ένσταση; 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι.  Μπορούμε να αρνηθούμε του κ. Παπαδόπουλου;  Κάθε μέρα φροντίζει μας!  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ζητάτε, κύριε Παπαδόπουλε, αναβολή, αλλά δε μας είπατε και πόσο χρονικό διάστημα ζητάτε αναβολή.  
Φαντάζομαι μια βδομάδα ή δύο βδομάδες; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆εκαπέντε μέρες, κύριε Πρόεδρε, νομίζω θα είναι υπεραρκετές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει.  Άρα, αναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες. 

 Τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» και «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» και για την πρόταση νόμου «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γεώργιος Γεωργίου Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού Νίκος Νικολαΐδης 

 Γιώργος Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε από κοινού τα πιο πάνω σχέδια νόμου σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 31η  Οκτωβρίου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος, παρ’ όλο 
που κλήθηκε, δεν κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθεί στις συνεδρίες της επιτροπής, ωστόσο ενημέρωσε 
γραπτώς την επιτροπή ότι συμφωνεί με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ποινικής ∆ικονομίας Νόμου, 
ώστε να διευκολυνθεί η διαδικασία καθόσον αφορά την απευθείας παραπομπή ποινικών αδικημάτων που δε 
δικάζονται συνοπτικά, καθώς και να υπερπηδηθούν κάποια προβλήματα που προέκυψαν στην πράξη από την 
κατάργηση της διάταξης με την οποία παρεχόταν η εξουσία στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας να 
παραπέμπει την υπόθεση σε κατώτερο δικαστήριο αντί σε κακουργιοδικείο, ώστε να δικαστεί συνοπτικά. 

 Υπενθυμίζεται ότι μετά την κατάθεση και ψήφιση από τη Βουλή σχετικού νομοσχεδίου επήλθε 
τροποποίηση στον περί Ποινικής ∆ικονομίας Νόμο [Ν. αρ. 165(Ι) του 2011], με την οποία καταργήθηκαν οι 
πρόνοιες του βασικού νόμου που αναφέρονταν στη διαδικασία της προανάκρισης, ώστε να είναι πλέον δυνατή 
η απευθείας καταχώριση στο κακουργιοδικείο από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας των ποινικών 
υποθέσεων που δεν είναι δυνατό να δικαστούν συνοπτικά. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αποσκοπούν 
στα ακόλουθα: 

1. Τροποποίηση του άρθρου 92 της υφιστάμενης νομοθεσίας, ώστε ο δικαστής που παραπέμπει 
πρόσωπο σε δίκη ενώπιον κακουργιοδικείου να το παραπέμπει στο κακουργιοδικείο που συνεδριάζει 
στην επαρχία όπου καταχωρίστηκε το κατηγορητήριο. 

2. Προσθήκη νέου άρθρου σύμφωνα με το οποίο, όταν πρόσωπο έχει παραπεμφθεί σε δίκη βάσει 
κατηγορητηρίου που καταχωρίστηκε σε κακουργιοδικείο, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, αν 
έχει τη γνώμη ότι η υπόθεση μπορεί κατάλληλα να εκδικαστεί συνοπτικά δυνάμει των εξουσιών τις 
οποίες έχει το δικαστήριο συνοπτικής διαδικασίας, δύναται να δώσει οδηγίες όπως η υπόθεση αυτή 
εκδικαστεί και αποφασιστεί από το δικαστήριο αυτό.  Ουσιαστικά, επανέρχεται εν μέρει το άρθρο 155 
που καταργήθηκε με το Νόμο αρ. 165(Ι) του 2011, λόγω κάποιων πρακτικών προβλημάτων που 
προέκυψαν. 

 Σκοπός της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το μέλος της 
επιτροπής κ. Γεώργιο Γεωργίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, είναι 
η τροποποίηση του περί Ποινικής ∆ικονομίας Νόμου, ώστε το ανώτατο ποσό χρηματικής ποινής η οποία είναι 
πληρωτέα αμέσως στο δικαστήριο να αυξηθεί από εκατό λίρες, που καθορίζεται σήμερα, σε διακόσια πενήντα 
ευρώ. 

 Ειδικότερα, στο άρθρο 118 του πιο πάνω νόμου προβλέπεται ότι, όταν διαταχθεί από δικαστήριο η 
καταβολή χρηματικής ποινής το ύψος της οποίας δεν υπερβαίνει τις εκατό λίρες, τότε το ποσό αυτό είναι 
πληρωτέο αμέσως, εκτός αν το δικαστήριο, είτε αυτεπάγγελτα είτε κατόπιν αίτησης του προσώπου εναντίον 
του οποίου εκδόθηκε το διάταγμα, διατάξει διαφορετικά για ειδικούς λόγους που αναφέρονται στο διάταγμα. 

 Σημειώνεται ότι η προτεινόμενη ρύθμιση στην ουσία υιοθετεί σχετική εισήγηση που αναφέρεται σε 
μελέτη που εκπονήθηκε το Μάιο του 2012 από το Γενικό Λογιστήριο αναφορικά με τα καθυστερημένα έσοδα 
του κράτους και την αξιολόγηση της εισπραξιμότητας.  Συγκεκριμένα, στις εισηγήσεις που παρατίθενται στην εν 
λόγω μελέτη, που στοχεύουν στη μεγιστοποίηση των εισπράξεων των κρατικών εσόδων χωρίς αύξηση των 
ανθρώπινων πόρων που απασχολούνται για το σκοπό αυτό, περιλαμβάνεται και η εισήγηση για αύξηση του 
ορίου των χρηματικών ποινών που πρέπει να καταβάλλονται αμέσως μετά την έκδοση του σχετικού 
διατάγματος του δικαστηρίου ως μέτρο που θα αποφέρει άμεσα έσοδα. 

 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με όλες τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού ενοποίησε το κείμενο του 
νομοσχεδίου και της πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του ενιαίου 
κειμένου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, με τον τίτλο «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Για τα θέματα αυτά έχει ετοιμασθεί ενιαίο κείμενο και παρακαλώ να προχωρήσουμε στη δεύτερη 
ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 92 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 118 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
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2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το ενιαίο κείμενο νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το ενιαίο κείμενο νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα, «Ο περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012», αναβάλλεται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 7 και 8 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ευρωπαϊκών Ομίλων 
Οικονομικού Σκοπού (ΕΟΟΣ) (Εφαρμοστικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2012» και «Οι περί Ευρωπαϊκών Ομίλων 
Οικονομικού Σκοπού (Τέλη και ∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού (ΕΟΟΣ) (Εφαρμοστικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2012» και για 

τους κανονισμούς «Οι περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες ׃ 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης  Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο, καθώς και 
τους πιο πάνω κανονισμούς που κατατέθηκαν μαζί σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
χρονικό διάστημα μεταξύ 3ης Ιουλίου και 30ής Οκτωβρίου 2012. 

 Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Τμήματος 
Εσωτερικών Προσόδων του Υπουργείου Οικονομικών, της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ, του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου Ανεξαρτήτων Λογιστών 
Κύπρου (ΣΑΛΚ), του Συνδέσμου Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών Ελεγκτών Κύπρου και του Συνδέσμου 
∆ημοσίων Εταιρειών Κύπρου.   

 Σημειώνεται ότι η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις 
συνεδρίες της επιτροπής, απέστειλε όμως σχετική επιστολή, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2012, στην οποία 
αναφέρεται, μεταξύ άλλων, ότι τα υπό εξέταση σχέδια νόμου δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η θέσπιση διατάξεων οι οποίες είναι αναγκαίες για την εφαρμογή 
του Κανονισμού (ΕΟΚ) αρ. 2137/85 του Συμβουλίου της 25ης Ιουλίου 1985 σχετικά με την ίδρυση Ευρωπαϊκού 
Ομίλου Οικονομικού Σκοπού (ΕΟΟΣ) στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τον προτεινόμενο 
νόμο θεσπίζονται τα ακόλουθα: 

1. Εισάγεται στο εθνικό δίκαιο η έννοια του Ευρωπαϊκού Ομίλου Οικονομικού Σκοπού (ΕΟΟΣ), ο οποίος 
συνιστάται σύμφωνα με τους όρους, τη διαδικασία και τα αποτελέσματα που προβλέπονται στον πιο 
πάνω κανονισμό και στον οποίο μπορούν να συμμετέχουν ως μέρη φυσικά πρόσωπα και εταιρείες από 
περισσότερα από ένα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σκοπός κάθε ΕΟΟΣ είναι η διευκόλυνση ή 
ανάπτυξη της οικονομικής δραστηριότητας των μελών του, καθώς και η βελτίωση ή αύξηση των κερδών 
από τη δραστηριότητα αυτή και όχι η πραγματοποίηση δικών του κερδών.  ∆ιευκρινίζεται ότι η 
δραστηριότητα αυτή πρέπει να συνδέεται με την οικονομική δραστηριότητα των μελών του και να έχει 
μόνο επικουρικό χαρακτήρα σε σχέση με αυτή. 

2. Στόχος της παρούσας εναρμονιστικής νομοθεσίας είναι η δημιουργία του κατάλληλου νομοθετικού 
πλαισίου που θα διέπει τη σύμβαση σύστασης και την εσωτερική λειτουργία ΕΟΟΣ ο οποίος πρόκειται 
να συσταθεί με έδρα τη ∆ημοκρατία ή που έχει μεταφέρει την έδρα του σε αυτή ή που ιδρύει κατάστημα 
στη ∆ημοκρατία. 

3. Σε περίπτωση παράβασης των σχετικών άρθρων του Κανονισμού (ΕΟΚ) αρ. 2137/85 και των συναφών 
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εφαρμοστικών διατάξεων του παρόντος νομοσχεδίου, το αρμόδιο επαρχιακό δικαστήριο κηρύττει τη 
διάλυση του ομίλου, ύστερα από αίτηση οποιουδήποτε ενδιαφερομένου ή αρμόδιας αρχής. 

4. Το παρόν νομοσχέδιο περιλαμβάνει πρόνοια για τήρηση από τον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο 
Παραλήπτη Μητρώου ΕΟΟΣ στο οποίο εγγράφονται οι ΕΟΟΣ με έδρα τη ∆ημοκρατία, καθώς επίσης και 
ειδικού μητρώου καταστημάτων στο οποίο εγγράφονται καταστήματα που ιδρύονται στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία από ΕΟΟΣ που δεν έχουν την έδρα τους στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι ο καθορισμός τελών για τις πράξεις ή υπηρεσίες που θα 
διενεργεί ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης, με βάση τον προτεινόμενο νόμο, όπως ψηφιστεί σε 
νόμο. 

 Συγκεκριμένα, στο παράρτημα των υπό εξέταση κανονισμών περιλαμβάνεται πίνακας στον οποίο 
καθορίζονται τα τέλη που καταβάλλονται και εισπράττονται από τον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη 
για οποιαδήποτε πράξη εγγραφής ή καταχώρισης ή για οποιαδήποτε άλλη υπηρεσία παρέχει ο έφορος και 
αναφέρεται στον ίδιο πίνακα. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω σχεδίων νόμου, ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος απέστειλε 
σχετική επιστολή, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2012, η οποία περιλαμβάνει τις ακόλουθες παρατηρήσεις: 

1. Η δήλωση που υποβάλλεται, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 3 του νομοσχεδίου, με το έντυπο με 
αριθμό ΕΟΟΣ 1, το οποίο παρατίθεται στο Παράρτημα Ι, ως επαρκής απόδειξη της συμμόρφωσης με τις 
απαιτήσεις του νόμου και των δυνάμει αυτού εκδιδόμενων κανονισμών, να γίνεται από δικηγόρο 
ενόρκως.  Ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος πιστεύει ότι θα υπάρχουν περιπτώσεις όπου οι 
συμβάσεις θα είναι πολύπλοκες και αυτό σίγουρα δε θα μπορεί να δίνει την ευχέρεια σε οποιονδήποτε 
να ελέγχει και να συμμορφώνεται με τις απαιτήσεις του νόμου.  Σύμφωνα με τους ιδίους, η ένορκος 
δήλωση του δικηγόρου θα διευκολύνει τις εργασίες του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, 
ώστε να εγγράφει στο Μητρώο των ΕΟΟΣ τα σωστά νομικά πρόσωπα.  Η απαίτηση ένορκης δήλωσης 
από δικηγόρο θα διασφαλίζει ότι κατά την εγγραφή του ΕΟΟΣ θα έχουν τηρηθεί όλες οι πρόνοιες του 
νόμου. 

2. Ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος συμφωνεί απόλυτα με τις υπόλοιπες πρόνοιες του νομοσχεδίου 
και θεωρεί τον προτεινόμενο νόμο αναγκαίο για εναρμόνιση με τον ευρωπαϊκό Κανονισμό (ΕΟΚ) αρ. 
2137/85. 

 Ο εκπρόσωπος του ΣΕΛΚ, τοποθετούμενος επί των προνοιών του νομοσχεδίου, δήλωσε ότι ο ΣΕΛΚ 
συμφωνεί, διερωτήθηκε όμως κατά πόσο το εν λόγω νομοσχέδιο πρέπει να τροποποιηθεί, έτσι ώστε οι ΕΟΟΣ 
να υποχρεώνονται στην ετοιμασία και υποβολή οικονομικών καταστάσεων.  Για το πιο πάνω ζήτημα ζήτησε 
όπως τοποθετηθεί και το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, τοποθετούμενη επί των 
προνοιών του νομοσχεδίου και ειδικότερα επί των παρατηρήσεων τόσο του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου όσο και του ΣΕΛΚ, απέστειλε σχετική επιστολή, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, στην οποία 
αναφέρονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Αναφορικά με το αν ενδείκνυται η ενσωμάτωση ρύθμισης για ετοιμασία οικονομικών καταστάσεων στο 
άρθρο 27 του υπό εξέταση νομοσχεδίου, ο ΕΟΟΣ, ακόμα και αν θεωρηθεί «πρόσωπο» και ειδικότερα 
«εταιρεία» για τους σκοπούς του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι 
έχει φορολογητέο εισόδημα. 

Το υφιστάμενο άρθρο 30 του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων Νόμου δεν εφαρμόζεται στους 
ομίλους, αλλά μόνο στα μέλη τους.  Εναπόκειται λοιπόν στον Έφορο Φόρου Εισοδήματος να 
αποφασίσει, και σε περίπτωση καταφατικής απάντησης να τεκμηριώσει, αν οι οικονομικές καταστάσεις 
του ΕΟΟΣ είναι απαραίτητες για την αποτελεσματικότητα του φορολογικού συστήματος κατά τη 
φορολόγηση των μελών του ΕΟΟΣ.  Με βάση τα πιο πάνω, πρέπει να κληθεί ο Έφορος Φόρου 
Εισοδήματος να εκφέρει τις απόψεις του. 

Καταλήγοντας στο πιο πάνω συμπέρασμα για μη εφαρμογή του άρθρου 30 στους ΕΟΟΣ, δεν 
παραγνωρίζεται ότι ειδικά για τους σκοπούς του άρθρου 30 του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων Νόμου ο συνεταιρισμός περιλαμβάνεται στον όρο “πρόσωπο” και του επιβάλλεται η υποχρέωση 
να τηρεί ελεγμένους λογαριασμούς, χωρίς να έχει φορολογητέο εισόδημα κατά τη γενική νομοθεσία.  
Όμως, αν ληφθεί υπόψη ότι ο ΕΟΟΣ θεωρείται πρόσωπο κάτω από το γενικό ορισμό του “προσώπου” 
και ειδικότερα της “εταιρείας”, με βάση τον περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο, θα χρειάζεται να 
έχει εισόδημα από τις πηγές που καθορίζονται στις παραγράφους (α), (ε) και (στ) του εδαφίου (1) του 
άρθρου 5 ή στις παραγράφους (α), (δ) και (ε) του εδαφίου (2) του άρθρου 5 του περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος Νόμου, για να εφαρμόζεται το υφιστάμενο άρθρο 30 του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων Νόμου, το οποίο δεν περιέχει καμιά ειδική διάταξη για τον ΕΟΟΣ. 
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Περαιτέρω, σε περίπτωση που, λόγω των εξηγήσεων που θα δώσει ο Έφορος Φόρου Εισοδήματος, 
αποφασιστεί ότι ο ΕΟΟΣ πρέπει να ετοιμάζει και οικονομικές καταστάσεις, επειδή είναι αναγκαίες για την 
αποτελεσματική φορολόγηση των μελών του, τότε μπορεί να προστεθεί πρόνοια για τήρηση 
οικονομικών καταστάσεων στο άρθρο 27(2) του νομοσχεδίου, με αντίστοιχο λεκτικό με το άρθρο 
30(1)(β) του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων Νόμου ως ακολούθως: 

«27(1) Κάθε ΕΟΟΣ τηρεί βιβλία λογαριασμών, σύμφωνα με αποδεκτές λογιστικές αρχές, οι οποίοι 
ελέγχονται σύμφωνα με αποδεκτές ελεγκτικές αρχές από πρόσωπο που έχει άδεια να διοριστεί ελεγκτής 
εταιρείας, σύμφωνα με τον περί Εταιρειών Νόμο.». 

2. Αναφορικά με το ζήτημα ποιος θα εκπροσωπεί τον όμιλο στο δικαστήριο, ο ΕΟΟΣ θα έχει αυτοτελή 
ικανότητα δικαίου, η οποία θα εξακολουθεί να υφίσταται μέχρι την περάτωση της εκκαθάρισης, και θα 
εκπροσωπείται έναντι τρίτων από ένα όργανο που θα διακρίνεται από νομική άποψη από τα μέλη του.  
Η αυτοτελής ικανότητα δικαίου δεν επηρεάζεται από το γεγονός ότι για τα κέρδη που ενδεχομένως να 
προκύπτουν από τη δραστηριότητα του ομίλου φορολογούνται μόνο τα μέλη του. 

3. Σε σχέση με την εισήγηση του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου ως προς την απαίτηση ένορκης 
δήλωσης από δικηγόρο, προκειμένου να διασφαλίζεται και να αποδεικνύεται η τήρηση των νόμιμων 
προϋποθέσεων εγγραφής του ΕΟΟΣ στο σχετικό μητρώο, επισημαίνονται τα εξής: 

α. Σύμφωνα με τα άρθρα 38(1) του Κανονισμού και του 28(2) του νομοσχεδίου, τα κράτη μέλη 
θεσπίζουν τους κανόνες που διέπουν την εγγραφή του ομίλου.  Σύμφωνα με το άρθρο 2 του 
Κανονισμού «το δίκαιο που διέπει [...] τη σύμβαση σύστασης του ομίλου, με εξαίρεση [...] είναι το 
εσωτερικό δίκαιο του κράτους της έδρας, η οποία καθορίζεται από τη σύμβαση σύστασης».  Στην 
περίπτωση δηλαδή που η έδρα του ΕΟΟΣ μεταφέρεται στην Κύπρο, θα εφαρμόζεται το κυπριακό 
δίκαιο στη σύμβαση σύστασης, αλλά αυτό δε θα ισχύει όταν ο ΕΟΟΣ ιδρύει κατάστημα στην 
Κύπρο, ενώ η έδρα του βρίσκεται σε άλλο κράτος μέλος. 

β. Οι προϋποθέσεις που πρέπει να ελεγχθούν στο στάδιο της εγγραφής μπορούν να ελέγχονται 
από τον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη, χωρίς τη βοήθεια ιδιώτη δικηγόρου.  
Περαιτέρω, σε περίπτωση που ο ίδιος έφορος κρίνει ότι, λόγω της ιδιαιτερότητας μιας 
συγκεκριμένης περίπτωσης, χρειάζεται να προβεί σε αγορά υπηρεσιών από ιδιώτη δικηγόρο, 
τίποτε δεν τον εμποδίζει να το κάνει.  Σε τέτοια περίπτωση η ευθύνη του δικηγόρου θα διέπεται 
από το άρθρο 25(2) του νομοσχεδίου. 

γ. Σύμφωνα με τα πιο πάνω και συνεκτιμώντας την άποψη του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη, καθώς και τη σχετική αλληλογραφία με τον Παγκύπριο ∆ικηγορικό Σύλλογο, 
εκφράζεται η γνώμη ότι η εισήγηση του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου δε συνάδει με τον 
Κανονισμό και τους κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί Ελεύθερης Εγκατάστασης, καθότι 
επιβάλλει μια επιπλέον υποχρέωση σε όποιον θέλει να μεταφέρει την έδρα του ΕΟΟΣ ή να 
ιδρύσει κατάστημα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, χωρίς αυτή η προϋπόθεση να είναι αναγκαία και 
ανάλογη για την εξυπηρέτηση του επιδιωκόμενου σκοπού. 

 ∆εδομένου ότι ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης έχει ευθύνη να αλλάξει τον έλεγχο 
των νόμιμων προϋποθέσεων για εγγραφή των ΕΟΟΣ, γίνεται εισήγηση για την απάλειψη των 
τεσσάρων τελευταίων γραμμών του άρθρου 3(3) του νομοσχεδίου, ώστε να παραμείνει ως εξής: 

 «ο Έφορος δεν εγγράφει οποιονδήποτε ΕΟΟΣ στο Μητρώο ΕΟΟΣ, εκτός αν πεισθεί ότι όλες οι 
απαιτήσεις του παρόντος Νόμου και των δυνάμει αυτού εκδιδομένων κανονισμών ή και 
διαταγμάτων σχετικά με την εγγραφή έχουν τηρηθεί». 

 Σημειώνεται ότι οι εκπρόσωποι του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη δε συμφώνησαν με την 
εισήγηση του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, ενώ, σε ό,τι αφορά την παρατήρηση του ΣΕΛΚ, 
συμφώνησαν με την εισήγηση της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για 
τροποποίηση του άρθρου 27 του υπό εξέταση νομοσχεδίου. 

 Με την εισήγηση της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας συμφώνησε 
και ο εκπρόσωπος του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων. 

 Όλοι οι υπόλοιποι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, καθώς και με την 
εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 27. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται 
την ψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου σε νόμο, αφού αυτό διαμορφωθεί σύμφωνα με την εισήγηση της 
εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας στο άρθρο 27 αυτού, καθώς και την 
έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σύσταση ΕΟΟΣ.  Άρθρο 3. 

 Ανεπιθύμητα ονόματα.  Άρθρο 4.  

 Αλλαγή ονόματος.  Άρθρο 5. 

 Σκοπός του ΕΟΟΣ.  Άρθρο 6. 

 Μέλη Ομίλου.  Άρθρο 7. 

 Ευθύνες και αρμοδιότητες του εφόρου αναφορικά με την τήρηση μητρώων και τη δημοσίευση πράξεων 
ή/και στοιχείων.  Άρθρο 8. 

 Αντιταξιμότητα έναντι τρίτων.  Άρθρο 9. 

 Μεταφορά έδρας ΕΟΟΣ εκτός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και εγγραφή ΕΟΟΣ που μεταφέρει την έδρα 
του εντός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 10. 

 Ακυρότητα Ομίλου.  Άρθρο 11. 

 ∆ιεύθυνση Ομίλου και ανακοίνωση ∆ιευθυντών.  Άρθρο 12. 

 Ευθύνη μελών.  Άρθρο 13. 

 Είσοδος νέων μελών και απώλεια ιδιότητας μέλους.  Άρθρο 14. 

 ∆ιάλυση υπό του ∆ικαστηρίου.  Άρθρο 15. 

 Ευθύνη πρώην μελών.  Άρθρο 16. 

 ∆ιαδικασία διάλυσης.  Άρθρο 17. 

 Αφερεγγυότητα και παύση πληρωμών.  Άρθρο 18. 

 Παραγραφή απαιτήσεων κατά μέλους ΕΟΟΣ.  Άρθρο 19. 

 ∆ημόσιο συμφέρον.  Άρθρο 20. 

 Εγγραφή καταστήματος ΕΟΟΣ του οποίου η κύρια εγκατάσταση είναι εκτός της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Άρθρο 21. 

 Υποβολή εγγράφων.  Άρθρο 22. 

 Επιθεώρηση εγγράφων.  Άρθρο 23. 

 Μετάφραση εγγράφων στην Ελληνική γλώσσα.  Άρθρο 24. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 25. 

 Φορολογία κερδών Ομίλου.  Άρθρο 26. 

 Καθήκον τήρησης βιβλίων λογαριασμών.  Άρθρο 27. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 28.  

 ∆ιαδικαστικοί Κανονισμοί.  Άρθρο 29. 

 ∆ιατάγματα.  Άρθρο 30. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 30; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 30 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού (ΕΟΟΣ) 
(Εφαρμοστικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Επίσημα Ημερολόγια, Ναυτολόγια και 
Εξαμηνιαίες Καταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους κανονισμούς «Οι περί 
Εμπορικής Ναυτιλίας (Επίσημα Ημερολόγια, Ναυτολόγια και Εξαμηνιαίες Καταστάσεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής  

 Γεώργιος Προκοπίου  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Νίκος Νικολαΐδης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 1η Νοεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου και της συνδικαλιστικής 
οργάνωσης ΣΕΚ.  Η Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, παρ’ 
όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 109 του περί 
Εμπορικής Ναυτιλίας (Πλοίαρχοι και Ναυτικοί) Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Εμπορικής Ναυτιλίας 
(Επίσημα Ημερολόγια, Ναυτολόγια και Εξαμηνιαίες Καταστάσεις) Κανονισμών για εκσυγχρονισμό του 
υφιστάμενου νομοθετικού πλαισίου. 

 Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς προωθείται η ηλεκτρονική υποβολή εντύπων μέσω 
διαδικτύου.  Επιπρόσθετα, προβλέπεται η αποστολή των καταστάσεων του πληρώματος προς την αρμόδια 
αρχή από την εταιρεία και όχι μόνο από τον πλοίαρχο, όπως ισχύει σήμερα, και η υποβολή αυτή προβλέπεται 
να γίνεται σε ετήσια αντί σε εξαμηνιαία βάση. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις αναμένεται σημαντική αύξηση της 
παραγωγικότητας, βελτίωση της ποιότητας της εργασίας και της εξυπηρέτησης του κοινού και διευκόλυνση του 
έργου του πλοιάρχου, εφόσον θα απαλλάσσεται από την ίδια εργασία κάθε εξάμηνο, χωρίς όμως να 
υποβαθμίζεται η ποιότητα της πληροφόρησης του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας. 

 Τέλος, με τους εν λόγω κανονισμούς καταργείται η ναυτολόγηση παιδιών κάτω των δεκαέξι ετών σε υπό 
κυπριακή σημαία πλοία για σκοπούς συμμόρφωσης των κανονισμών με διεθνείς ναυτικές συμβάσεις και άλλες 
σχετικές εθνικές νομοθεσίες. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί 
κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης 
(ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου  

 Γεώργιος Τάσου Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης  Νίκος Κουτσού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και της Κυπριακής Αρχής Αντι-
Ντόπινγκ. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης 
(ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Κυρωτικού) Νόμου, έτσι ώστε να αντικατασταθεί ο 
Κατάλογος Απαγορευμένων Ουσιών και Μεθόδων του 2011, που περιλαμβάνεται στο Προσάρτημα Ι αυτού, με 
τον αναθεωρημένο Κατάλογο Απαγορευμένων Ουσιών και Μεθόδων του 2012. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίας όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με την προτεινόμενη τροποποίηση, 
η οποία κρίνεται αναγκαία για την ομαλή λειτουργία της Κυπριακής Αρχής Αντι-Ντόπινγκ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί το 
σκοπό και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 
νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ 
στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Κτηματομεσιτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», πρόταση 
νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Κτηματομεσιτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Σοφοκλής Φυττής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ανδρέας Κυπριανού Γιώργος Περδίκης 

 Ιωνάς Νικολάου  

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νεόφυτος Κωνσταντίνου Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την υπό αναφορά πρόταση νόμου, που κατατέθηκε 
στη Βουλή από το βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριο Μαυρίδη, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 25 Οκτωβρίου και την 1η Νοεμβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Συμβουλίου Εγγραφής 
Κτηματομεσιτών και του Συνδέσμου Κτηματομεσιτών Επιχειρηματιών Κύπρου (ΣΚΕΚ).  Το Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρά το γεγονός ότι κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής, αλλά απέστειλε προς αυτή σχετική επιστολή, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, στην οποία 
αναφέρεται ότι δεν έχει ένσταση για την προτεινόμενη ρύθμιση, αφού με αυτή σκοπείται ουσιαστικά η 
διόρθωση ενός αδόκιμου όρου και δεν επηρεάζεται η νομοθεσία ούτε και φαίνεται να τίθεται με αυτήν 
οποιοδήποτε θέμα αντισυνταγματικότητας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Κτηματομεσιτών Νόμου, ώστε, αντί 
του όρου “ασκούμενος κτηματομεσίτης”, δηλαδή του φυσικού προσώπου που εργοδοτείται ως υπάλληλος 
αδειούχου κτηματομεσίτη και είναι εγγεγραμμένος στο Μητρώο Ασκούμενων Κτηματομεσιτών με βάση τις 
πρόνοιές του, να χρησιμοποιείται ο όρος “βοηθός κτηματομεσίτης”.  Ως βοηθός κτηματομεσίτης ορίζεται το 
φυσικό πρόσωπο που εργοδοτείται ως υπάλληλος αδειούχου κτηματομεσίτη, είναι εγγεγραμμένος στο Μητρώο 
Βοηθών Κτηματομεσιτών και διεκπεραιώνει κτηματομεσιτικές εργασίες με οδηγίες του εργοδότη του. 

 Εισάγοντας την υπό αναφορά πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής της δήλωσε πως την 
κατέθεσε στη Βουλή με στόχο να παρασχεθεί η δυνατότητα καλύτερης εφαρμογής της νομοθεσίας που διέπει 
τους κτηματομεσίτες.  Ειδικότερα, όπως επισήμανε ο ίδιος, με την πρόσφατη αναθεώρηση της νομοθεσίας που 
διέπει τους κτηματομεσίτες με τη θέσπιση νέου νομοθετικού πλαισίου που διέπει τη διεξαγωγή 
κτηματομεσιτικών δραστηριοτήτων καθορίστηκαν μεταξύ άλλων οι προϋποθέσεις για εγγραφή σε μητρώο τόσο 
των “αδειούχων κτηματομεσιτών” όσο και των “ασκούμενων κτηματομεσιτών”, καθώς και οι αρμοδιότητες των 
εν λόγω προσώπων.  Με την εφαρμογή όμως της εν λόγω νομοθεσίας, όπως τόνισε ο ίδιος εισηγητής, 
διαπιστώθηκε ότι οι αρμοδιότητες των “ασκούμενων κτηματομεσιτών” δεν καθορίζονται σαφώς σε αυτή, 
δημιουργώντας έτσι προβλήματα σε σχέση με τη δυνατότητα διεκπεραίωσης οποιασδήποτε κτηματομεσιτικής 
εργασίας από αυτούς κατόπιν οδηγιών αδειούχου κτηματομεσίτη.  Περαιτέρω, όπως ανέφερε ο ίδιος εισηγητής, 
διαπιστώθηκε ότι ο όρος “ασκούμενος κτηματομεσίτης” δημιουργεί προβλήματα ερμηνείας, αφού με αυτόν 
εξυπακούεται η μεταπήδηση από το εν λόγω καθεστώς, υπό την προϋπόθεση πλήρωσης κάποιων πρόσθετων 
απαιτήσεων, σε καθεστώς “αδειούχου κτηματομεσίτη”, κάτι το οποίο όμως δεν απαιτείται από την υπό 
αναφορά νομοθεσία.  Πρόσθεσε δε ότι ο όρος “ασκούμενος κτηματομεσίτης” είναι αδόκιμος, λαμβάνοντας 
υπόψη τα ισχύοντα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Συναφώς, με την υιοθέτηση των προνοιών της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου, δήλωσε ο ίδιος, αναμένεται να επιλυθούν τα εν λόγω προβλήματα και να διευκολυνθεί η 
διεκπεραίωση των κτηματομεσιτικών εργασιών. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, αφού συμφώνησε με τις προτεινόμενες με την πρόταση 
νόμου τροποποιήσεις, δήλωσε πως τα θέματα που ρυθμίζονται με αυτήν απασχόλησαν και το Υπουργείο 
Εσωτερικών, μετά την πρακτική εφαρμογή του αναθεωρημένου νομοθετικού πλαισίου που διέπει τη διεξαγωγή 
κτηματομεσιτικών εργασιών, αρχικά λόγω των προβλημάτων που διαπιστώθηκαν από το Συμβούλιο Εγγραφής 
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Κτηματομεσιτών και σε μεταγενέστερο στάδιο, έπειτα από σχετική επισήμανση των υπηρεσιών της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της τρόικας, λόγω της πιθανότητας σύγχυσης γύρω από τα θέματα αυτά. 

 Ειδικότερα, όπως δήλωσε πρόσθετα η ίδια εκπρόσωπος, λόγω του παραλληλισμού του όρου 
“ασκούμενος κτηματομεσίτης”, που περιλαμβάνεται στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία, με άλλα 
θεσμοθετημένα επαγγέλματα, όπως για παράδειγμα του “ασκούμενου δικηγόρου”, παρατηρήθηκαν κάποια 
προβλήματα στη διεκπεραίωση κτηματομεσιτικών εργασιών λόγω παρερμηνείας του υπό αναφορά όρου.  
Συναφώς, όπως διευκρίνισε η ίδια εκπρόσωπος, με βάση τις πρόνοιες της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας “ο ασκούμενος κτηματομεσίτης” μπορεί να εγγραφεί στο σχετικό Μητρώο Ασκούμενων 
Κτηματομεσιτών υπό τις προϋποθέσεις που καθορίζονται σε αυτήν και να διεκπεραιώνει κτηματομεσιτικές 
εργασίες κατόπιν οδηγιών αδειούχου κτηματομεσίτη, χωρίς να απαιτείται η απόκτηση των πρόσθετων 
ακαδημαϊκών προσόντων που καθορίζονται σε αυτήν, αν επιθυμεί την εγγραφή του στο Μητρώο 
Κτηματομεσιτών.  Ως εκ τούτου, πολλά πρόσωπα μπορούν να επιλέξουν να εγγραφούν ως “ασκούμενοι 
κτηματομεσίτες”, οπότε και πραγματοποιούν δωδεκάμηνη άσκηση σε κτηματομεσιτικό γραφείο, και να μην 
μπορούν ποτέ να αποταθούν για εγγραφή ως “αδειούχοι κτηματομεσίτες” λόγω μη κατοχής των πρόσθετων 
ακαδημαϊκών προσόντων που απαιτούνται για το σκοπό αυτό, ενεργώντας έτσι ως υπάλληλοι αδειούχου 
κτηματομεσίτη.  Συνεπώς, η προτεινόμενη αντικατάσταση του όρου “ασκούμενος κτηματομεσίτης” με τον όρο 
“βοηθός κτηματομεσίτης” και η περαιτέρω διασαφήνιση της δυνατότητας διεκπεραίωσης από αυτόν 
κτηματομεσιτικών εργασιών με σχετικές οδηγίες του αδειούχου κτηματομεσίτη στον οποίο εργοδοτείται 
αναμένεται να συμβάλει στην καλύτερη εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας και στην επίλυση των 
προβλημάτων τα οποία προέκυψαν. 

 Οι εκπρόσωποι του Συμβουλίου Εγγραφής Κτηματομεσιτών και του Συνδέσμου Κτηματομεσιτών 
Επιχειρηματιών Κύπρου συμφώνησαν με τις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου και τάχθηκαν υπέρ 
της ψήφισής της από τη Βουλή άμεσα, ώστε να επιλυθούν τα προβλήματα τα οποία έχουν δημιουργηθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της 
βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
εισηγούνται την ψήφιση της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του 
θέματος κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εδώ έχω γραμμένο ότι το ΕΥΡΩΚΟ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια, άρα υπάρχουν ομιλητές επί 
θέματος αρχής. 

 Κύριε Συλλούρη, έχετε το λόγο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είσαστε υπέρ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του όρου “ασκούμενος κτηματομεσίτης” στο σύνολο του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηματομεσιτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 12 μέχρι τον αριθμό 42 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στο νομοσχέδιο που έχουμε κηρύξει επείγον στην αρχή της συνεδρίας και που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Παραχώρησης Κυβερνητικών Εγγυήσεων για τη Σύναψη ∆ανείων ή/και την Έκδοση 
Ομολόγων από Πιστωτικά Ιδρύματα Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Παραχώρησης Κυβερνητικών Εγγυήσεων για τη Σύναψη ∆ανείων ή/και την Έκδοση 

Ομολόγων από Πιστωτικά Ιδρύματα Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παραχώρηση κυβερνητικών εγγυήσεων συνολικού ποσού 
μέχρι τρία δις ευρώ (€3.000.000.000) για τη σύναψη δανείων ή/και την έκδοση ομολόγων από πιστωτικά 
ιδρύματα, τα οποία έχουν συσταθεί στη ∆ημοκρατία και έλαβαν άδεια λειτουργίας από την Κεντρική Τράπεζα ή 
τον Έφορο της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, συμπεριλαμβανομένων και των 
θυγατρικών ξένων πιστωτικών ιδρυμάτων, με σκοπό την ενίσχυση της ρευστότητας της οικονομίας για την 
αντιμετώπιση των επιπτώσεων της διεθνούς οικονομικής κρίσης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στα πλαίσια ενδυνάμωσης της 
ρευστότητας των πιστωτικών ιδρυμάτων και διευκόλυνσης της χρηματοδότησης της οικονομικής 
δραστηριότητας, το Υπουργείο Οικονομικών σε συνεργασία με την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου έχει 
καταρτίσει σχετικό σχέδιο για παραχώρηση κυβερνητικών εγγυήσεων. 

 Σύμφωνα με το σχέδιο, η παραχώρηση των κυβερνητικών εγγυήσεων για λογαριασμό των πιστωτικών 
ιδρυμάτων θα γίνεται για περίοδο όχι μικρότερη από τρεις μήνες και όχι μεγαλύτερη από πέντε χρόνια, στη 
βάση διμερών συμβάσεων που θα συνάπτονται μεταξύ της κυβέρνησης και του πιστωτικού ιδρύματος. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η διαδικασία, οι όροι παραχώρησης των κυβερνητικών εγγυήσεων, το 
ύψος της καταβαλλόμενης προμήθειας, το είδος και η επάρκεια των εξασφαλίσεων, τα κριτήρια κατανομής των 
κυβερνητικών εγγυήσεων και οι διευθετήσεις παρακολούθησης και συντονισμού για την ορθή και 
αποτελεσματική εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας θα καθορίζονται με διάταγμα του Υπουργού 
Οικονομικών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και αφού προηγουμένως επέφερε ορισμένες τροποποιήσεις στο νομοσχέδιο, υιοθετεί το σκοπό 
και τις επιδιώξεις του, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να κάνετε ψηφοφορία. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα μιλήσετε εσείς, κύριε Κουλία; 

 Έχετε το λόγο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Την άλλη φορά, με το θέμα της Λαϊκής, θυμούμαι, έγινε συνεδρία… Καταρχάς, θέλω να πω ότι το δις 
εξαμαρτείν ουκ ανδρός σοφού.  Την άλλη φορά η κυβέρνηση με τη μορφή του κατεπείγοντος μας είπε «αν δεν 
εγκρίνει η Βουλή των Αντιπροσώπων €1,8 δις, θα καταρρεύσουν οι τράπεζες».  Και έγινε συζήτηση 
τουλάχιστον στην επιτροπή Οικονομικών και, θυμούμαι, είχαν την ευκαιρία όλοι οι συνάδελφοι -όλοι όσοι 
ενδιαφέρονταν- να παρακολουθήσουν αυτή τη δραματική συζήτηση, που τέλειωσε η ώρα δύο το πρωί. 

 Τούτην τη φοράν εκαταργήθην και τούτο.  Έγινε συνεδρία των αρχηγών των κομμάτων.  Εγώ τώρα το 
βλέπω.  Και βλέπω ότι ζητούν €3 δις εγγύηση από την κυβέρνηση.  Τώρα εν ηξέρω αν τούτη η κυβέρνηση ή η 
αυριανή θα διαθέτει έτσι οικονομικές δυνατότητες, διερωτώμαι.  Άρα, είναι βάρος επί των ώμων των 
φορολογούμενων πολιτών.  Ως εκ τούτου, εγώ δεν πρόκειται να ψηλώσω το χέρι μου πάνω.  Προτιμώ να το 
κόψω δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, να ψηφίσουμε. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Παροχή κυβερνητικών εγγυήσεων.  Άρθρο 3. 

 Περίοδος παραχώρησης.  Άρθρο 4. 

 Πρόσκληση για την παραχώρηση κυβερνητικών εγγυήσεων.  Άρθρο 5. 

 ∆ιάθεση κυβερνητικών εγγυήσεων.  Άρθρο 6. 

 Κριτήριο κατανομής των κυβερνητικών εγγυήσεων.  Άρθρο 7. 

 Έκδοση ∆ιατάγματος από τον Υπουργό.  Άρθρο 8. 

 Μέγιστη παραχώρηση κυβερνητικών εγγυήσεων κατά πιστωτικό ίδρυμα.  Άρθρο 9. 

 Παραχώρηση κυβερνητικών εγγυήσεων προς συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα.  Άρθρο 10. 

 Σύσταση Επιτροπής.  Άρθρο 11. 

 Επιβολή κυρώσεων.  Άρθρο 12. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Παραχώρησης Κυβερνητικών Εγγυήσεων για τη Σύναψη 
∆ανείων ή/και την Έκδοση Ομολόγων από Πιστωτικά Ιδρύματα Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει γίνει ήδη. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.243, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Σοφοκλή Φυττή 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Ποιο είναι το νομικό πλαίσιο που διέπει την παροχή δωρεάν φοίτησης σε Τουρκοκυπρίους μαθητές που 
διαμένουν στις κατεχόμενες περιοχές σε ιδιωτικά σχολεία στις ελεύθερες περιοχές; 

2. Σε ποιο κεφάλαιο του προϋπολογισμού υπάγεται το συγκεκριμένο κονδύλι;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.244, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί, για να επιλύσει τα σοβαρότατα προβλήματα που αντιμετωπίζει το κέντρο θεραπείας και 
εκπαίδευσης “Ανεμώνη”. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή του Παγκύπριου Συνδέσμου Προστασίας Σπαστικών και Ανάπηρων 
Παιδιών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.245, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η προσπάθεια μετακίνησης του χοιροστασίου Μαραθούντας, το οποίο προκαλεί έντονη δυσοσμία και 
οχληρία στην κοινότητα Αγίας Μαρινούδας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.246, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να προωθήσει αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αγίας Μαρινούδας για αποκατάσταση και 
διαμόρφωση του παλιού σκυβαλότοπου-λυματότοπου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.247, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να προωθήσει αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αγίας Μαρινούδας για δημιουργία λαογραφικού 
μουσείου στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.248, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σε συνεδρία του κοινοτικού συμβουλίου Χλώρακα αποφασίστηκε όπως ζητηθεί η παραχώρηση μέρους 
του τεμαχίου Φ. Σχ. XLV/49&50 αρ. 4, ώστε να προχωρήσει με την ετοιμασία σχεδίων διαμόρφωσης χώρου 
λουομένων που θα εξυπηρετεί τις ανάγκες ντόπιων και ξένων επισκεπτών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.249, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Χλώρακα ενημερώθηκα για την πρόθεση του κοινοτικού 
συμβουλίου να καταθέσει πρόταση για κατασκευή/διαμόρφωση τμήματος του παραλιακού δρόμου Τάφοι των 
Βασιλέων και τη δημιουργία κυκλικού κόμβου στη συμβολή του με το δυτικό παρακαμπτήριο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.250, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς 
αντιμετωπίζει τα πιο κάτω αιτήματα της κοινότητας Κουκλιών: 

1. Βελτίωση του κύριου δρόμου προς την κοινότητα. 

2. Κατασκευή οχετού ομβρίων υδάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.251, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς 
αντιμετωπίζει τα πιο κάτω αιτήματα της κοινότητας Νέου Χωριού Πάφου: 

1. Οικονομική ενίσχυση για καθαριότητα των παραλιών. 

2. ∆ημιουργία χώρων λουομένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.252, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Χλώρακα ενημερώθηκα για την πρόθεση του κοινοτικού 
συμβουλίου να ζητήσει δανειοδότηση για ασφαλτοστρώσεις δρόμων που έχουν υποστεί ζημιές από τις 
εργασίες του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων. 

 Συγκεκριμένα, ζητείται η παραχώρηση έγκρισης για δανειοδότηση του κοινοτικού συμβουλίου από 
εμπορική τράπεζα ή συνεργατικό ίδρυμα και η παραχώρηση κυβερνητικής συνεισφοράς στο κόστος του έργου, 
που ανέρχεται στα €2 εκατομ. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του 
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για το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.253, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Κουκλιών για διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές οικογένειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.254, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται το αίτημα της κοινότητας Κουκλιών για παραχώρηση δύο κλήρων με σκοπό τη δημιουργία κοινοτικής 
παραλίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.255, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες 
ενέργειες προτίθεται να προβεί σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Κινούσας για εγγραφή του κύριου δρόμου 
που οδηγεί στην κοινότητα σε δημόσιο, όπως και για εγγραφή των αγροτικών δρόμων, που είναι ένα από τα 
πάγια αιτήματα του κοινοτικού συμβουλίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.256, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
που γίνονται από πλευράς του όσον αφορά το αίτημα της κοινότητας Νέου Χωριού Πάφου για κατασκευή 
παρακαμπτήριου δρόμου προς την περιοχή “Σμιγιές”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.257, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πώς θα 
αντιμετωπιστεί το πρόβλημα των πυρκαγιών στο χώρο απόρριψης αδρανών υλικών στην περιοχή 
Μαραθούντας, το οποίο επηρεάζει καθημερινά τους κατοίκους της κοινότητας Αγίας Μαρινούδας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.258, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό 
των γυναικών που υπηρετούν στην Εθνική Φρουρά και σε ποιες βαθμίδες υπηρετούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.259, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο 
στάδιο βρίσκεται η επεξεργασία του νομοσχεδίου για το σύμφωνο ελεύθερης συμβίωσης και πότε αναμένεται 
να κατατεθεί στη Βουλή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.260, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσες 
καταγγελίες έγιναν για σεξουαλικά αδικήματα κατά ανηλίκων την περίοδο 2010-2012, πόσες από αυτές 
οδηγήθηκαν ενώπιον δικαστηρίων και τι ποινές επιβλήθηκαν. 

Θα θέλαμε επίσης να γνωρίζουμε σε πόσες περιπτώσεις ο δράστης ήταν του οικείου περιβάλλοντος του 
θύματος και σε πόσες περιπτώσεις διατάχθηκε η κράτηση του δράστη μέχρι την προσαγωγή του στο 
δικαστήριο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.261, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσες τροχαίες 
παραβάσεις έχουν γίνει ανά κατηγορία τα τελευταία τέσσερα χρόνια και ποια είναι τα ποσά που έχουν 
εισπραχθεί για την κάθε κατηγορία αυτά τα χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.262, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσοι 
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Τουρκοκύπριοι φοιτούν σε κρατικά πανεπιστήμια στις ελεύθερες περιοχές, τι είδους βοηθήματα δικαιούνται να 
λάβουν και τι χρηματικού ύψους είναι κάθε βοήθημα, καθώς και, αν δικαιούνται, πόσα βοηθήματα δόθηκαν τα 
τελευταία πέντε χρόνια ανά έτος ξεχωριστά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.263, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσα χρήματα 
έχει καταβάλει η Κυπριακή ∆ημοκρατία για σκοπούς χρηματοδότησης της φοίτησης Τουρκοκυπρίων σε 
νηπιαγωγεία, δημοτικά, γυμνάσια, λύκεια, ιδιωτικά κολέγια και πανεπιστήμια τα τελευταία πέντε χρόνια ανά 
έτος ξεχωριστά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.264, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα ∆ασών έχει ξεκινήσει διαδικασίες εκρίζωσης της ακακίας (Acacia 
saligna) από τα δάση. Σύμφωνα με το Τμήμα ∆ασών, η ακακία εισήχθη στην Κύπρο από το εξωτερικό και 
εκτοπίζει τα τοπικά είδη φυτών.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για 
τους οποίους το Τμήμα ∆ασών προβαίνει στην εκρίζωση της ακακίας και δεν ακολουθεί άλλες πρακτικές που 
θα περιορίσουν την εξάπλωσή της. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με βάση ποια μελέτη ή έρευνα το Τμήμα ∆ασών αποφάσισε τη μαζική εξολόθρευση της 
ακακίας στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.265, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εκτιμά ότι θα χρειαστούν επιπλέον €8,9 δις, 
προκειμένου να καλυφθούν τα ελλείμματα στις πληρωμές για το 2012 στον ετήσιο προϋπολογισμό της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα επιπλέον αυτά χρήματα χρειάζονται, για να καλυφθούν τα τρέχοντα ελλείμματα που 
παρουσιάστηκαν στις πληρωμές για το πρόγραμμα υποτροφιών “Erasmus”, το 7ο Πρόγραμμα Πλαίσιο για την 
έρευνα και την ανάπτυξη, το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο, το Πρόγραμμα ∆ιά Βίου Μάθησης κ.ο.κ. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή 
∆ημοκρατία θα επωφεληθεί από αυτά τα επιπλέον €8,9 δις του ευρωπαϊκού προϋπολογισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.266, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε ολόκληρη την Ευρώπη, με αφορμή την 20ή επέτειο του προγράμματος LIFE, 
διοργανώνονται φέτος περισσότερες από τριακόσιες εκδηλώσεις. Οι εκδηλώσεις περιλαμβάνουν μία 
πασχαλινή κατασκήνωση LIFE στην Ισπανία, μία περιφερειακή ανθοκομική έκθεση στην Ελλάδα, μία συναυλία 
βατράχων υπό το φως του φεγγαριού στη Γερμανία κ.ά.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις εκδηλώσεις 
που έχει διοργανώσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία με αφορμή την 20ή επέτειο του προγράμματος LIFE. 

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι εκδηλώσεις 
αυτές χρηματοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.267, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
μαθητών στα δημοτικά σχολεία και στο γυμνάσιο της περιοχής Τηλλυρίας (Κάτω Πύργου, Πομού) τα τελευταία 
χρόνια. 

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις 
προβλέψεις του για τα επόμενα χρόνια, καθώς και για τις ενέργειες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για 
την ανάπτυξη του μαθητικού πληθυσμού στα δημόσια εκπαιδευτήρια της περιοχής Τηλλυρίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.268, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το ταμείο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το περιβάλλον LIFE έχει συνεισφέρει 
περισσότερα από €1,2 δις στη διαχείριση και την αποκατάσταση περισσότερων των 2 000 περιοχών “Natura” 
σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα τελευταία είκοσι χρόνια τα δύο τμήματα του ταμείου LIFE-Φύση και LIFE-
Περιβαλλοντική Πολιτική και ∆ιακυβέρνηση έχουν συγχρηματοδοτήσει περισσότερα από 3 685 σχέδια, ύψους 
€2,8 δις, από τον προϋπολογισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το συνολικό ποσό 
που έχει εξασφαλίσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία για τη διαχείριση και αποκατάσταση περιοχών “Natura” από τον 
προϋπολογισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων κατάλογο των 
έργων που έχουν χρηματοδοτηθεί από το πρόγραμμα LIFE.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.269, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο με ψήφισμά του στις 23 Οκτωβρίου 2012 
υποστήριξε ότι, για να μπορέσει η Ευρωπαϊκή Ένωση να πληρώσει τους λογαριασμούς της μέσα στο 2013, 
πρέπει να αναθεωρηθούν οι περικοπές που έχει προτείνει το Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης επί του 
σχεδίου προϋπολογισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Τα προγράμματα που έχουν πληγεί περισσότερο από 
αυτές τις περικοπές είναι το “Erasmus Mundus”, τα Προγράμματα ∆ιά Βίου Μάθησης και το 7ο Πρόγραμμα 
Πλαίσιο για την έρευνα και την ανάπτυξη. Η χρηματοδότηση αυτών των προγραμμάτων αποδείχθηκε το 2012 
σχεδόν ανεπαρκής, με αποτέλεσμα να αναγκαστεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να παρουσιάσει πρόσθετο 
διορθωτικό προϋπολογισμό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά τις περικοπές που είχε 
προτείνει το Συμβούλιο επί του σχεδίου προϋπολογισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.270, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι ιδιοκτήτες αστικών ταξί ζητούν την εφαρμογή ενός σχεδίου απόσυρσης 
αδειών ταξί, ώστε να αρθεί η υπερπροσφορά που υπάρχει σήμερα στην αγορά. Όπως πληροφορήθηκα, το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει ήδη ετοιμάσει μελέτη αναφορικά με τις ανάγκες της Κύπρου σε 
αστικά ταξί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τη μελέτη που ετοίμασε 
το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων η οποία εξετάζει τις ανάγκες της Κύπρου σε αστικά ταξί. 

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων ετοιμάζει σχέδιο πλεονασματικών αδειών ταξί και τι περιλαμβάνει το 
σχέδιο αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.271, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ακόμα και σήμερα, σε συνθήκες οικονομικής κρίσης, λειτουργοί και 
αξιωματούχοι του κράτους ταξιδεύουν για επαγγελματικούς σκοπούς στο εξωτερικό σε επιχειρηματικές θέσεις 
(business class) και πρώτες θέσεις (first class). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως συνεχίζουν 
οι κρατικοί αξιωματούχοι και δημόσιοι υπάλληλοι να ταξιδεύουν σε επιχειρηματικές και πρώτες θέσεις, πόσο 
στοιχίζει αυτή η διευθέτηση και αν υπάρχουν σκέψεις για τερματισμό αυτής της τακτικής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.272, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 «Μετά από παράπονα πολιτών που ήρθαν σε γνώση μου, θα ήθελα να γνωρίζω τη διαδικασία και την 
πολιτική του κράτους όσον αφορά τη χρήση νάρθηκα από παιδιά που αντιμετωπίζουν προβλήματα της 
σπονδυλικής στήλης (λόρδωση, κύφωση). 

 Οι νάρθηκες που δίνονται από το Εργαστήριο Προσθετικών Μελών του κράτους είναι άβολοι 
(χρησιμοποιούνται υλικά προηγούμενης τεχνολογίας) σε σύγκριση με αυτούς του ιδιωτικού τομέα. Πολλές 
φορές τα παιδιά δε θέλουν να τους χρησιμοποιούν, διότι γίνεται εμφανής η χρησιμοποίησή τους κάτω από τα 
ρούχα τους και ντρέπονται σε τέτοιο βαθμό, που τους δημιουργούνται ψυχολογικά προβλήματα. Το κόστος 
στον ιδιωτικό τομέα είναι μεγάλο, λαμβάνοντας υπόψη ότι με την ανάπτυξη των παιδιών χρειάζεται αλλαγή και 
στο νάρθηκα. 

 Επίσης θα ήθελα να γνωρίζω αν επιχορηγείται η αγορά νάρθηκα από τον ιδιωτικό τομέα και πόσο 
κοστίζει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.273, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους 
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μηχανισμούς που τίθενται σε λειτουργία από τη στιγμή που εντοπίζεται σε σχολείο μαθητής ή μαθήτρια οι 
οποίοι κάνουν χρήση εξαρτησιογόνων ουσιών, καθώς και για τη διαχείριση της οποίας τυγχάνουν περιπτώσεις 
μαθητών οι οποίοι αρνούνται να πάνε για αποτοξίνωση ή των οποίων οι γονείς τελούν υπό άρνηση για την 
εξάρτηση του παιδιού τους, με αποτέλεσμα να μην αποδέχονται ένταξη των παιδιών τους σε προγράμματα 
αποτοξίνωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.274, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη διαχείριση 
περιπτώσεων μαθητών/μαθητριών με διαγεγνωσμένες ψυχιατρικές διαταραχές, δηλαδή αν παρέχεται 
παρακολούθηση και στήριξη από τις αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, πώς 
εκφράζεται πρακτικά αυτή η στήριξη και κατά πόσο είναι υποχρεωτικό να ενημερώνεται σχετικά η διεύθυνση 
του σχολείου για την κατάσταση της ψυχικής υγείας των μαθητών που φοιτούν στο σχολείο και παίρνουν 
φαρμακευτική αγωγή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.275, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
ανηλίκων που εντάχθηκαν σε προγράμματα αποτοξίνωσης τα τελευταία πέντε χρόνια και για τον αριθμό όσων 
εντάχθηκαν πέραν της μίας φοράς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.276, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση του τέως Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη σε παλαιότερη ερώτησή μου με 
αρ. 23.06.009.04.612, αναφορικά με την επίσημη εγγραφή του δρόμου που συνδέει τον Κάτω Πύργο με το 
βυζαντινό ξωκλήσι της Παναγίας Γαλόκτιστης, πληροφορήθηκα ότι είχαν ενεργοποιηθεί οι διαδικασίες 
εγγραφής του δρόμου από τις υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν 
ολοκληρωθεί οι διαδικασίες εγγραφής του δρόμου που συνδέει τον Κάτω Πύργο με το ξωκλήσι της Παναγίας 
Γαλόκτιστης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.277, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με καταγγελίες δημοτών του δήμου Ιδαλίου, στις περιοχές “Καλλιθέα”, “Ηλιούπολη”, “Νέα 
Λήδρα” και “Κωνστάντια” υπάρχει μεγάλο πρόβλημα ρύπανσης από τις εκπομπές των εργοστασίων ασφάλτων 
που γειτνιάζουν με την κατοικημένη περιοχή. Τα εργοστάσια αυτά είναι τα ακόλουθα: “Medcon Nemesis 
Asphalt”, “Iasonas Asphalt” και “Prometheus Asphalt”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους ελέγχους 
που διενεργούνται στα εν λόγω εργοστάσια, ποια τα αποτελέσματα των ελέγχων αυτών, πότε έγιναν οι 
τελευταίες μετρήσεις εκπομπών αερίων ρύπων, καθώς και αν τα εν λόγω εργοστάσια διαθέτουν πολεοδομική 
άδεια, άδεια οικοδομής και πιστοποιητικό τελικής έγκρισης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.278, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην ερώτησή μου με αρ. 
23.06.010.02.062 πληροφορήθηκα για την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για εθελοντική αποκοπή 
10% επί των ακαθάριστων απολαβών των κρατικών αξιωματούχων, με αναδρομική ισχύ από την 1η Απριλίου 
2012. Η σχετική αποκοπή από το μισθό του κάθε αξιωματούχου άρχισε κατά το μήνα Αύγουστο μετά από 
υποβολή σχετικής επιστολής από τον καθένα, στην οποία αναφέρει ότι αποδέχεται την αποκοπή από τις 
συνολικές απολαβές του για την περίοδο από 1η Απριλίου 2012 μέχρι 28 Φεβρουαρίου 2013, 
συμπεριλαμβανομένου και του 13ου μισθού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων κατάλογο των κρατικών 
αξιωματούχων που έχουν αποδεχθεί την εθελοντική αποκοπή 10% επί των ακαθάριστων απολαβών τους, 
συμπεριλαμβανομένου και του 13ου μισθού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.279, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Σύνδεσμος Οικογενειών με Τρίδυμα και άνω διεκδικεί άδεια μητρότητας με 
πλήρεις απολαβές για δώδεκα μήνες για τη μητέρα και έξι μήνες άδεια αμέσως μετά τη γέννηση των παιδιών 
για τον πατέρα. Έχω πληροφορηθεί επίσης ότι ο σύνδεσμος διεκδικεί παραχώρηση άδειας εργοδότησης 
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οικιακής βοηθού για τα πρώτα έξι χρόνια και κάλυψη της μισθοδοσίας της από το κράτος. Για τη φροντίδα των 
τριδύμων, ειδικά τα πρώτα χρόνια, δεν αρκούν μόνο η μητέρα και ο πατέρας, αλλά είναι αναγκαία και η 
συνδρομή μίας οικιακής βοηθού. Η κάλυψη της μισθοδοσίας από το κράτος είναι τεράστιας σημασίας, γιατί τα 
έξοδα είναι εις τριπλούν. Παράλληλα, ο σύνδεσμος διεκδικεί όπως η πολιτεία εξασφαλίζει ότι κανένας γονέας 
τριδύμων δε θα παραμένει άνεργος για περίοδο πέραν των έξι μηνών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει το 
ενδεχόμενο τροποποίησης της νομοθεσίας, έτσι που η μητέρα και ο πατέρας με τρίδυμα παιδιά να δικαιούνται 
άδεια μετά τη γέννηση των παιδιών για δώδεκα και έξι μήνες με πλήρεις απολαβές.  

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται 
το ενδεχόμενο παραχώρησης άδειας εργοδότησης οικιακής βοηθού για τα πρώτα έξι χρόνια και κάλυψης της 
μισθοδοσίας της από το κράτος, καθώς και αν προτίθεται να υιοθετήσει τέτοιες ασφαλιστικές δικλίδες, που να 
διασφαλίζουν ότι κανένας γονέας τριδύμων δε θα παραμένει άνεργος για περίοδο πέραν των έξι μηνών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.280, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιους λόγους οι 
γυναίκες που βιώνουν διάκριση λόγω φύλου δεν παραπέμπουν το θέμα ενώπιον της δικαιοσύνης και ποια 
μέτρα έχει λάβει το κράτος για την αύξηση της ενημέρωσης των γυναικών, με σκοπό την ενθάρρυνσή τους να 
αναζητήσουν βοήθεια σε περιπτώσεις όπου παρουσιάζεται διάκριση λόγω φύλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.281, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι για όσους Τουρκοκυπρίους καταγγέλλονται στις ελεύθερες περιοχές από το 
Τμήμα Τροχαίας της αστυνομίας και δεν πληρώνουν τα εξώδικά τους δεν υπάρχει σύστημα ελέγχου και 
εντοπισμού τους, με αποτέλεσμα να επαφίεται στους αστυνομικούς των οδοφραγμάτων κατά πόσο θα 
διενεργούν έλεγχο, για να εξακριβώσουν ποιοι από τους ιδιοκτήτες οχημάτων που εισέρχονται στις ελεύθερες 
περιοχές έχουν ανείσπρακτα εξώδικα. Όπως πληροφορήθηκα, δεν υπάρχει μηχανογραφημένο σύστημα για 
τους Τουρκοκυπρίους, τους τουρίστες και τους υπηκόους τρίτων χωρών, ώστε, όταν δεν πληρώνουν τα 
εξώδικά τους, να καταχωρίζονται τα ονόματά τους και οι αριθμοί των οχημάτων τους, ώστε να εντοπίζονται 
εύκολα και γρήγορα, γεγονός που καθιστά εξαιρετικά δύσκολή, εάν όχι αδύνατη, τέτοια εργασία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως δεν 
υπάρχει μηχανογραφημένο σύστημα για τους Τουρκοκυπρίους, τους τουρίστες και τους υπηκόους τρίτων 
χωρών, ώστε, όταν δεν πληρώνουν τα εξώδικά τους, να μπορεί να εντοπίζονται εύκολα και γρήγορα και αν 
υπάρχει σχέδιο, για να αποκτηθεί σύντομα αυτή η δυνατότητα. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ετήσιο υπολογιζόμενο ποσό που χάνει η Κυπριακή 
∆ημοκρατία από τα ανείσπρακτα εξώδικα που εκδίδονται για Τουρκοκυπρίους, τουρίστες και υπηκόους τρίτων 
χωρών.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.615, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 23/03/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

2. Όλες οι υπηρεσίες της Κυπριακής Βιβλιοθήκης μέχρι το 2008 στεγάζονταν στο ιδιόκτητο κτήριο της 
Κυπριακής Βιβλιοθήκης που βρίσκεται στον περίβολο του ∆ημαρχείου Λευκωσίας επί του προμαχώνα Ντ’ 
Αβίλα. 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού μελετώντας το σοβαρό πρόβλημα στέγασης της Κυπριακής 
Βιβλιοθήκης και λαμβάνοντας υπόψη τους ρυθμούς ανάπτυξης της Κυπριακής Βιβλιοθήκης προχώρησε στην 
ενοικίαση τριών κτηρίων για κάλυψη των αναγκών με ορίζοντα 15 χρόνων αφού η ανέγερση νέου κτηρίου 
κρίθηκε χρονοβόρα (εξεύρεση κατάλληλου χώρου για ανέγερση, χρηματικών πόρων κλπ). 

4. Τα δύο κτήρια βρίσκονται στην παλαιά Λευκωσία (κτήρια πρώην Βιβλιοθήκης Φανερωμένης) όπου 
στεγάζονται το Αναγνωστήριο/Τμήμα Αναφοράς και οι Ειδικές συλλογές της Βιβλιοθήκης και το άλλο στο 
Στρόβολο παρά την υπεραγορά Ορφανίδη στο οποίο στεγάζεται η αποθήκη Βιβλίων και το Τμήμα συντήρησης 
Βιβλίων. 

5. Στην αρχική Απόφαση του Υπουργικού Συμβούλιου αρ. 58.444 και ημερομηνίας 27/08/2003 για τη 
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δημιουργία «Μέγαρου Πολιτισμού» υπήρχε πρόνοια για στέγαση της Κυπριακής Βιβλιοθήκης. Στην πορεία 
λήφθηκε νεότερη απόφαση από το Υπουργικό Συμβούλιο στην Ιδρυτική Πράξη έγκρισης του καταστατικού του 
ιδρύματος «Μέγαρο Πολιτισμού Κύπρου», αρ. Απόφασης 62.311 και ημερομηνίας 06/07/2005, με την οποία 
αφαιρέθηκε η πρόνοια στέγασης της Κυπριακής Βιβλιοθήκης από τους σκοπούς του Ιδρύματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.641, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.641 και ημερ. 23/3/2012, που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Άρμου είναι η διαπλάτυνση και βελτίωση μέρους του χωρητικού 
δρόμου που συνδέει την Άρμου με τα Κονιά. 

(β) Έχει εξασφαλιστεί η γραμμή ρυμοτομίας από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για το τμήμα του 
δρόμου που εμπίπτει στην Οικιστική Ζώνη, μήκους 400 μέτρων περίπου. Περαιτέρω, ο Έπαρχος Πάφου 
κάλεσε το Κοινοτικό Συμβούλιο να εξασφαλίσει τις έγγραφες συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων 
ιδιοκτητών, με βάση την προαναφερθείσα γραμμή ρυμοτομίας. 

(γ) Σημειώνεται ότι η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου έχει ετοιμάσει τους όρους των εγγράφων διαγωνισμού για 
εκπόνηση μελέτης για τον σχεδιασμό του υπό αναφορά έργου και το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει ήδη 
προβεί σε προκήρυξη του διαγωνισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.666, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

«Αναβάθμιση του δρόμου που ενώνει τις κοινότητες Πύργου και Παρεκκλησιάς με τον παραλιακό δρόμο 
Λεμεσού 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η βελτίωση του δρόμου που οδηγεί στην Παρεκκλησιά από τον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού 
καθώς και του δρόμου που οδηγεί στην Κοινότητα Πύργου από το δρόμο προς Παρεκκλησιά, θα προωθηθεί 
στα πλαίσια Πολεοδομικού σχεδιασμού. 

3. Ήδη και για τα δύο έργα προωθείται η ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων από ιδιώτες μελετητές. 
Τα σχέδια βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο. Αναμένονται οι μελέτες του αποχετευτικού λυμάτων που 
εκπονούνται από ιδιώτες μελετητές για λογαριασμό των Τοπικών Αρχών. 

4. Χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των έργων δεν μπορεί να καθοριστεί στη φάση αυτή καθότι θα εξαρτηθεί 
από την ολοκλήρωση της μελέτης, τη διαδικασία των απαλλοτριώσεων καθώς και από την έγκριση των 
αναγκαίων πιστώσεων στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως λόγω των δύσκολων 
δημοσιονομικών συνθηκών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.710, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Επιδιόρθωση του δρόμου Νατάς-Αναρίτας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο παλαιός δρόμος Νατάς-Αναρίτας επιθεωρήθηκε από αρμόδιους Λειτουργούς του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων και διαπιστώθηκε πως στην περιοχή «Αλμυρός» έχει υποχωρήσει μέρος του οδοστρώματος και χρήζει 
επιδιόρθωσης/ανακατασκευής. Έχει γίνει κατάλληλη σηματοδότηση και οι εργασίες αποκατάστασης του 
δρόμου θα εκτελεστούν πριν τη χειμερινή περίοδο από το Επαρχιακό Γραφείο Πάφου στα πλαίσια της 
συντήρησης του οδικού δικτύου. 

3. Στις υπόλοιπες τρεις περιοχές, «Ακανθός», «∆ιάλα» και «Μέλανος», υπάρχουν ζημιές περιορισμένης 
έκτασης οι οποίες όμως δεν επηρεάζουν την κυκλοφορία και οι διορθωτικές εργασίες θα εκτελεστούν μέσα στο 
2013. 

4. Σημειώνεται ότι ο δρόμος αυτός έχει παρακαμφθεί και η κυκλοφορία που δέχεται είναι πολύ μικρή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.781, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 8 Μαΐου 2012, με την 
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οποία μας έχετε διαβιβάσει ερώτηση που υπέβαλε η αξιότιμη Βουλευτής κ. Στέλλα Κυριακίδου όσον αφορά στις 
παρατηρήσεις και εισηγήσεις της Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού για τη γενική 
λειτουργία του Ειδικού Σχολείου «Ευαγγελισμός» και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Στην ετήσια έκθεσή της η Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού αναφέρεται σε 
επίσκεψή της στο Ειδικό Σχολείο «Ευαγγελισμός», μετά από παράπονο γονιού και απαντητική επιστολή 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. Επισυνάπτονται αντίγραφα των σελίδων της έκθεσης που 
αφορούν στις παρατηρήσεις και εισηγήσεις της Επιτρόπου με αριθμημένα τα σημεία όπως αναφέρονται 
πιο κάτω, όπου καταγράφονται οι παρατηρήσεις του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

1.1 Η γενικότερη εντύπωση της Επιτρόπου ήταν ιδιαίτερα θετική και διαπίστωσε ότι τα παιδιά έχουν 
ευκαιρίες για κοινωνικοποίηση και ανάπτυξη των δεξιοτήτων τους σε ένα παιδοκεντρικό 
περιβάλλον που ικανοποιεί σε μεγάλο βαθμό τις ανάγκες τους και τυγχάνει βελτίωσης από το 
Υπουργείο. 

1.2 Η συνύπαρξη παιδιών με διάφορες ηλικίες αντιμετωπίζεται με το χωρισμό τους σε διάφορες 
ομάδες και προγράμματα. Μέσα στα πλαίσια των κτιριακών βελτιώσεων που έχουν γίνει, οι 
αίθουσες και άλλες εγκαταστάσεις όπου τα μικρότερα σε ηλικία παιδιά διδάσκονται έχουν κάποια 
απόσταση από το κύριο κτίριο, μειώνοντας την επαφή μεταξύ των παιδιών με μεγάλη διαφορά 
στην ηλικία. 

1.3 Τα τελευταία δύο χρόνια το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε συνεργασία με διάφορες 
τοπικές αρχές εγκαινίασε, κάτω από το θεσμό του «Ανοικτού Σχολείου», τη λειτουργία των 
Ειδικών Σχολείων, συμπεριλαμβανομένου του Ειδικού Σχολείου «Ευαγγελισμός» για τους μήνες 
Ιούνιο και Ιούλιο, όταν τα σχολεία είναι κλειστά για τις θερινές διακοπές. Η φοίτηση είναι 
προαιρετική και τα παιδιά απασχολούνται με διάφορες δραστηριότητες και θεραπείες. Οι 
αναφορές από τους γονείς και τις τοπικές αρχές είναι θετικές και προβλέπεται ότι ο θεσμός θα 
συνεχίσει και φέτος. 

1.4 Σε συνεργασία με το Σύνδεσμο Γονιών επαναλειτουργεί το προαιρετικό ολοήμερο σχολείο. Η 
λειτουργία του σχολείου ως «Υποχρεωτικού Ολοήμερου Σχολείου» αντιμετωπίζει δυσκολία από 
γονείς, οι οποίοι δεν επιθυμούν την ολοήμερη φοίτηση των παιδιών τους στο σχολείο. 

1.5 Η αλλαγή του νομικού πλαισίου που ρυθμίζει τη λειτουργία των ειδικών σχολείων μπορεί να γίνει 
μέσα στα πλαίσια της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης και του εκσυγχρονισμού του Νόμου για την 
Ειδική Εκπαίδευση. 

1.6 Στο σχολείο υπάρχει μόνιμη νοσηλεύτρια από το Υπουργείο Υγείας. Το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού έχει επαφή με τα Υπουργεία Υγείας και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σε 
επίπεδο Γενικών ∆ιευθυντών, για εξέταση τρόπων βελτίωσης της συνεργασίας μεταξύ τους. 

1.7 Ο αριθμός του θεραπευτικού προσωπικού αυξήθηκε τα τελευταία χρόνια. Η θέση της 
φυσιοθεραπεύτριας και της λογοθεραπεύτριας που είχε αναλάβει ο Σύνδεσμος Γονέων 
αντικαταστάθηκαν με προσωπικό του Υπουργείου και διορίστηκε επιπρόσθετος 
φυσιοθεραπευτής για τις ανάγκες της υδροθεραπείας. 

1.8 Το διδακτικό προσωπικό του σχολείου κατέχει τα προσόντα που προνοούν τα σχέδια υπηρεσίας 
της θέσης τους. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού οργανώνει σεμινάρια για το προσωπικό 
και ενθαρρύνει τη συμμετοχή των δασκάλων σε επιμορφωτικά προγράμματα που οργανώνονται 
από άλλους φορείς. 

1.9 Ψυχολόγος της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας εργάζεται στο σχολείο δύο μέρες της 
βδομάδας, στηρίζοντας τα παιδιά, τους γονείς και το προσωπικό. 

1.10 Γίνεται σταδιακή αντικατάσταση όλων των σχολικών λεωφορείων. Το Ειδικό Σχολείο 
«Ευαγγελισμός» διαθέτει σύγχρονο λεωφορείο με όλες τις προδιαγραφές για τη μεταφορά 
παιδιών με αναπηρίες. Προδιαγραφές για ζώνες ασφαλείας και μηχανισμούς για αναπηρικά 
τροχοκαθίσματα απαιτούνται από τους ανάδοχους των συμβάσεων για τη μεταφορά των παιδιών. 
Το Υπουργείο μελετά την εφαρμογή επιμορφωτικού προγράμματος για συνοδούς λεωφορείων. 

1.11 Τα παιδιά του Ειδικού Σχολείου «Ευαγγελισμός» συμμετέχουν σε προγραμματισμένες κοινωνικές 
επισκέψεις μια φορά τη βδομάδα. Συχνά, οργανώνονται και έκτακτες επισκέψεις από το σχολείο 
σε άλλους χώρους και επισκέψεις από άλλες ομάδες (σχολεία, θεατρικές και μουσικές ομάδες 
κτλ.) στο σχολείο. Ομάδες παιδιών συμμετέχουν σε προγραμματισμένα ενταξιακά προγράμματα 
σε δημοτικά σχολεία. Με την εφαρμογή της Ειδικής Εκπαίδευσης στα γενικά σχολεία, οι όποιες 
επιφυλάξεις μερικών ∆ιευθυντών σταδιακά μειώνονται. 

1.12 Η ολοκληρωμένη περίφραξη του σχολείου προγραμματίζεται από τις Τεχνικές Υπηρεσίες του 
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Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.786, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.786, που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Τάσο Μητσόπουλο και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερ. 11.5.2012 και σας 
πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α)  Έχει εξασφαλιστεί Πολεοδομική Έγκριση, για την ανάπλαση του πυρήνα της κοινότητας Μοσφιλωτής, 
στις 21.2.2012 και στη συνέχεια έχει ανατεθεί σε ιδιώτη μελετητή η ετοιμασία κατασκευαστικών σχεδίων, 
λεπτομερειών και όρων. 

(β)  Αναμένεται ότι πολύ σύντομα όλα τα σχέδια και έγγραφα θα είναι έτοιμα για προκήρυξη προσφορών. 

(γ)  Λόγω του υψηλού κόστους τους έργου (€2,9 εκ.) και του μειωμένου Προϋπολογισμού Ανάπτυξης, το 
έργο θα χωριστεί σε τέσσερις φάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.888, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Τα τελευταία χρόνια, δεν έχουν γνωστοποιηθεί συσκευές αδυνατίσματος ως επικίνδυνες, μέσω του 
ευρωπαϊκού δικτύου ταχείας ανταλλαγής πληροφοριών για επικίνδυνα προϊόντα (RAPEX). Εξαίρεση 
αποτέλεσαν δυο ζώνες αδυνατίσματος, που είχαν αποσυρθεί από την Ευρωπαϊκή αγορά πριν μερικά χρόνια. 
Πρέπει επίσης να αναφερθεί ότι η διάθεσή των προϊόντων αυτών στην αγορά, γίνεται συνήθως με παραγγελία 
προς τους εισαγωγείς ή ακόμα και απευθείας στους κατασκευαστές. Ως εκ τούτου, συνήθους, αυτά δε 
συναντώνται σε καταστήματα και άλλα παρόμοια υποστατικά. 

3. Αμέσως μετά το ατύχημα, το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών (ΗΜΥ) εξέδωσε σχετική 
ανακοίνωση, με την οποία δημοσιοποίησε τα στοιχεία αναγνώρισης, καθώς και άλλα στοιχεία που είχε στη 
διάθεσή του, τόσο για τη συσκευή αδυνατίσματος η οποία είχε συσχετιστεί με το ατύχημα, όσο και τριών άλλων 
πανομοιότυπων συσκευών που βρέθηκαν στον ίδιο χώρο, και οι οποίες έφεραν άλλο μοντέλο. Παράλληλα, 
προέτρεψε τους καταναλωτές και τους παροχείς υπηρεσιών αδυνατίσματος, σε περίπτωση που είχαν στην 
κατοχή τους τα πιο πάνω προϊόντα, να μην τα χρησιμοποιούν, μέχρι και την ολοκλήρωση της διερεύνησης του 
ατυχήματος και κάλεσε όποιον είχε υπόψη του κάποιο σημείο πώλησης τέτοιων συσκευών να επικοινωνήσει με 
το Τμήμα ΗΜΥ. 

4. Σε ινστιτούτο αισθητικής, που ανήκει στο πρόσωπο στο οποίο ανήκει και το ινστιτούτο στο οποίο συνέβη 
το ατύχημα, εντοπίστηκε από την αστυνομία μια συσκευή του ίδιου τύπου με τη συσκευή που είχε συσχετιστεί 
με το ατύχημα. 

5. Οι τέσσερις συσκευές που ήταν είτε ίδιες, είτε παρόμοιες με τη συσκευή του ατυχήματος, και οι οποίες 
δεν έφεραν σημάνσεις και στοιχεία αναγνώρισης, και των οποίων ούτε ο κατασκευαστής, ούτε ο εισαγωγέας 
κατέστη δυνατό να εντοπιστούν, εξετάστηκαν και κρίθηκαν επικίνδυνες. Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών εξέδωσε σχετική ανακοίνωση ενημέρωσης και απόσυρσης, αν και σύμφωνα με τα διαθέσιμα 
στοιχεία αυτές δεν διατίθενται στην αγορά, και ενημέρωσε το δίκτυο RAPEX. 

6. Εξουσιοδοτημένοι λειτουργοί του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών ήρθαν σε επαφή με 
εισαγωγείς συσκευών αισθητικής και ιδιοκτήτες ινστιτούτων αισθητικής όπως και με τον Παγκύπριο Σύνδεσμο 
Εισαγωγέων Ειδών Αισθητικής (Π.Σ.Ε.Ε.Α) ο οποίος επιβεβαίωσε ότι οι συσκευές που διατίθενται στην αγορά 
από αυτά φέρουν τη σήμανση συμμόρφωσης (CΕ). Επίσης οι πιο πάνω λειτουργοί διενήργησαν επισκέψεις σε 
υποστατικά εισαγωγέων, όπου και εντόπισαν συσκευή λιποαναρρόφησης με τη χρήση υπερήχων που δεν 
έφερε κατάλληλη σήμανση συμμόρφωσης (CΕ). Παράλληλα, υποβλήθηκαν στο Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών παράπονα από δυο ιδιοκτήτες ινστιτούτων αισθητικής για δυο μηχανές φροντίδας προσώπου, οι 
οποίες δεν έφεραν τη σήμανση συμμόρφωσης (CΕ) και ο εισαγωγέας των οποίων δεν διέθετε αποθέματα. 
Όπως διαπιστώθηκε, και οι τρεις συσκευές δεν έφεραν τις απαραίτητες σημάνσεις ενώ ο εισαγωγέας δεν 
υπέβαλε τα σχετικά έγγραφα των συσκευών. Ως εκ τούτου, στον εν λόγω εισαγωγέα στάληκε ειδοποίηση 
απόσυρσης των συσκευών από την αγορά και εκδόθηκαν σχετικές ανακοινώσεις. 

7. Σε σχέση με τον έλεγχο των ηλεκτρικών εγκαταστάσεων σημειώνεται ότι σε νέες και τροποποιημένες 



447 

 

εγκαταστάσεις διενεργείται έλεγχος από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, πριν την ηλεκτροδότησή τους. Η 
ασφάλεια των εγκαταστάσεων των ινστιτούτων αισθητικής, διέπεται από νομοθεσία που αφορά στην ασφάλεια 
των χώρων εργασίας και η οποία εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. Ως εκ 
τούτου, το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών δε θα μπορούσε να αναλάβει τις δεσμεύσεις που 
αναφέρονται στην πιο πάνω Ερώτηση. 

8. Τα ευρήματα της έρευνας που έχει διεξαχθεί σε σχέση με το θανατηφόρο ατύχημα, περιλαμβάνονται σε 
έκθεση που έχει διαβιβαστεί στον Αρχηγό Αστυνομίας και ως εκ τούτου δεν μπορούν να δημοσιοποιηθούν από 
το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών. 

9. Απολογούμαι για την καθυστέρηση που σημειώθηκε στην υποβολή της απάντησής μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.903, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.903, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 12.6.2012 και 
σας πληροφορώ για τα ακόλουθα όσον αφορά τα καταστήματα στο Εμπορικό Κέντρο του Συνοικισμού 
Αυτοστέγασης Εκτοπισθέντων στη ∆ερύνεια: 

(α)  Στη συνέχεια επιτόπιας επίσκεψης εκπροσώπων του ∆ήμου ∆ερύνειας, του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου και της Τοπικής Επιτροπής Προσφύγων στο 
Εμπορικό Κέντρο και το Πάρκο του Συνοικισμού Αυτοστέγασης ∆ερύνειας, συμφωνήθηκε η ετοιμασία 
σχεδίων βελτίωσης-τοπιοτέχνησης των εν λόγω χώρων από ιδιώτη Μελετητή, μετά από ανάθεση 
σχετικής σύμβασης από το ∆ήμο ∆ερύνειας. 

 (β)  Τα σχέδια υποβλήθηκαν στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και έχουν πρόσφατα εγκριθεί. Στον 
Προϋπολογισμό του 2013 δεν περιλήφθηκε οποιοδήποτε σχετικό ποσό και ως εκ τούτου, θα καταβληθεί 
η προσπάθεια χρηματοδότησης του έργου το 2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.918, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

  «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Αντώνη Αντωνίου με αρ. 23.06.010.01.918 και ημερομηνία 
7 Ιουνίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 15 Ιουνίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

  Το ερώτημα αναφέρεται στο υδρευτικό ∆ίκτυο της Βιομηχανικής Ζώνης του Ανατολικού που 
διαχωρίστηκε κατά καιρούς σε βιομηχανικά οικόπεδα από διάφορους ιδιώτες και κυρίως από την Ιερά Μονή 
Αγίου Νεοφύτου και το “Συνεργατικό Κεντρικό Οργανισμό Εμπορικών και Βιομηχανικών Επιχειρήσεων”. Μετά 
την πτώχευση του Οργανισμού αυτού η περιουσία του πουλήθηκε στη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα και 
άλλους ιδιώτες. 

  Σύμφωνα με την επικρατούσα κυβερνητική πολιτική για ιδιωτικές αναπτύξεις βιομηχανικών ζωνών, το 
Κράτος δεν χρηματοδοτεί την εγκατάσταση, λειτουργία και συντήρηση των αντίστοιχων δικτύων 
υδατοπρομήθειας μέσα στις ζώνες. Το κράτος με συντονιστή το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, κατασκευάζει την υποδομή (κεντρικούς αγωγούς και δεξαμενές) μέχρι τα όρια των ζωνών. 

  Με βάση τα πιο πάνω εναπόκειται στο Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίας Βαρβάρας να προχωρήσει σε 
αντικατάσταση του δικτύου υδατοπρομήθειας της Βιομηχανικής Ζώνης Ανατολικού ανακτώντας τα έξοδα είτε 
άμεσα είτε έμμεσα από τους ιδιοκτήτες και χρήστες των οικοπέδων. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων είναι στη 
διάθεση της κοινότητας για εκπόνηση των σχεδίων και εκτίμηση του κόστους αλλαγής του δικτύου. 

  Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να σας διαβεβαιώσω ότι 
θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.935, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.935 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού, κ. 
Νίκο Νικολαΐδη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 15.06.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι πολύ σύντομα το Κοινοτικό Συμβούλιο Ακρούντας θα κληθεί να υπογράψει 
τη Σύμβαση Μίσθωσης για την παραχώρηση των επηρεαζόμενων τεμαχίων όπου προτίθεται να κατασκευάσει 
το χώρο στάθμευσης. Με την υπογραφή της Σύμβασης και την εξασφάλιση της κυριότητας του χώρου, η 
εκτέλεση του υπό αναφορά έργου θα μπορούσε να προωθηθεί μέσω των Προϋπολογισμών Ανάπτυξης της 
κοινότητας για τα έτη 2013-2014.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.944, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου  

«Ασφαλτόστρωση δρόμου που συνδέει την Κοινότητα Αγίων Βαβατσινιάς με τη Μονή Μαχαιρά 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το αίτημα για ασφαλτόστρωση του χωμάτινου δρόμου που συνδέει τους Αγίους Βαβατσινιάς με το 
Μαχαιρά, μήκους 10χλμ., υποβλήθηκε από το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίων Βαβατσινιάς σε περιφερειακή 
επίσκεψη της τέως Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων σε Κοινότητες της Ορεινής Λάρνακας μέσα στο 2011. 

3. Ο δρόμος αυτός υπάγεται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας και δεν πληροί τα 
τεχνικά κριτήρια για να ασφαλτοστρωθεί ως έχει. Η τέως Υπουργός είχε δεσμευτεί να προταθεί το έργο στον 
Προϋπολογισμό του 2012 ούτως ώστε να γίνουν προκαταρκτικές μελέτες για να διαπιστωθεί η αναγκαιότητα 
βελτίωσης του δρόμου. Η πρόταση έγινε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων αλλά δεν εγκρίθηκε στα μετέπειτα 
στάδια επεξεργασίας του Προϋπολογισμού. 

4. Όσον αφορά την κατασκευή του δρόμου Βαβατσινιάς-Μελίνης, δεν εμπίπτει στην αρμοδιότητα του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων-Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, αλλά του Υπουργείου Εσωτερικών-Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λάρνακας, στους οποίους έχει διαβιβαστεί η Ερώτηση για αρμόδιο χειρισμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.988, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο δρόμος Σωτήρας-∆ερύνειας θα αναβαθμιστεί στα πλαίσια πολεοδομικού Σχεδιασμού και ήδη 
ετοιμάζονται τα κατασκευαστικά σχέδια από ιδιώτες μελετητές με το συντονισμό του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων. Η μελέτη άρχισε στις 5.10.2010 και βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο. Αναμένονται οι μελέτες 
ορισμένων Υπηρεσιών και η ολοκλήρωση της διαδικασίας των απαλλοτριώσεων. 

3. Όσον αφορά το θέμα των συνεισφορών των Τοπικών Αρχών και το θέμα της έγκρισης πιστώσεων 
στους Προϋπολογισμούς για προώθηση του έργου, αυτό εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου 
Εσωτερικών, στο οποίο έχει σταλεί αντίγραφο της Ερώτησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.994, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερ. 28 Ιουνίου, 
2012 η οποία αφορά ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη σχετικά με τους εργολάβους που 
υπογράφουν συμβάσεις και εκτελούν εργασίες για το Τμήμα ∆ασών και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα έγγραφα όλων των διαγωνισμών που προκηρύσσει το Τμήμα ∆ασών υπάρχει πρόνοια σύμφωνα με 
την οποία όλα τα οχήματα/μηχανήματα που απασχολούνται για την εκτέλεση εργασιών ή την παροχή 
υπηρεσιών πρέπει να είναι εγγεγραμμένα στον Έφορο Μηχανοκίνητων Οχημάτων και να πληρούν τις πρόνοιες 
της σχετικής Νομοθεσίας. Μετά την κατακύρωση ενός διαγωνισμού, ο Ανάδοχος, ανάλογα με τους όρους που 
περιέχονται στα έγγραφα του συγκεκριμένου διαγωνισμού, προσκομίζει αντίγραφα του Πιστοποιητικού 
Εγγραφής και Καταλληλότητας των οχημάτων/μηχανημάτων, της Επαγγελματικής Άδειας των οδηγών (εφόσον 
απαιτείται) και της Άδειας Κυκλοφορίας και Ασφάλειας για έλεγχο. 

 Όσον αφορά τις υποχρεώσεις των Ανάδοχων προς τους εργοδοτούμενους τους, στα έγγραφα των 
διαγωνισμών περιλαμβάνονται συγκεκριμένες πρόνοιες, όπως η επισύναψη στην προσφορά τους βεβαίωσης 
σχετικά με την προστασία των εργαζομένων και η προσκόμιση βεβαίωσης από το Τμήμα Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ότι έχουν διευθετημένες τις υποχρεώσεις που αφορούν το προσωπικό που εργοδοτούν. 

 Κατά το στάδιο της εκτέλεσης των διαφόρων συμβάσεων του Τμήματος ∆ασών, διενεργούνται έλεγχοι 
για να διαπιστώνεται πως όλο το προσωπικό που εργοδοτείται από τον Ανάδοχο είναι νόμιμο και δικαιούται να 
ασκεί το συγκεκριμένο επάγγελμα. Επίσης, διενεργούνται έλεγχοι για να διαπιστώνεται ότι οι Ανάδοχοι 
συμμορφώνονται με τις κοινωνικές παραμέτρους που συμπεριλήφθηκαν στα έγγραφα των διαγωνισμών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1013, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο θέμα του τίτλου της παρούσας και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 
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(α)  Είναι γεγονός ότι οι κατά καιρούς εκθέσεις του οργανισμού FRONTEX επιβεβαιώνουν το πρόβλημα των 
παράνομων μεταναστευτικών ροών από την Τουρκία προς την EE. Το γεγονός αυτό, αλλά και η 
γενικότερη κατάσταση στα εξωτερικά σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης (EE), όπου παρουσιάζονται 
αυξημένες παράνομες ροές συνεχίζουν να προκαλούν σοβαρές ανησυχίες. Ιδιαίτερη ανησυχία 
προκαλείται από τη συνεχιζόμενη αστάθεια στην περιοχή μας ένεκα της συνεχιζόμενης έκρυθμης 
κατάστασης στη Συρία, που γειτνιάζει με την Τουρκία. Για αυτό το λόγο, σε κάθε ευκαιρία, και ιδιαίτερα 
αυτή την περίοδο που η Κύπρος προεδρεύει του Συμβουλίου της EE, συνεχίζουμε να διατηρούμε στο 
προσκήνιο το πρόβλημα και στοχεύουμε στην αντιμετώπιση του. Στην ημερήσια διάταξη του 
Συμβουλίου ∆ικαιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων που πραγματοποιήθηκε στο Λουξεμβούργο 
μεταξύ 25-26 Οκτωβρίου 2012, περιλήφθηκε το θέμα της παράνομης μετανάστευσης. Στο υπό αναφορά 
Συμβούλιο προσκαλέσαμε και τον FRONTEX, εκπρόσωπος του οποίου προέβη σε παρουσίαση της 
κατάστασης σε σχέση με τις παράνομες ροές προς την EE. Κατά τη διάρκεια του Συμβουλίου 
υιοθετήθηκε επίσης έγγραφο της Κυπριακής Προεδρίας για την αναθεώρηση της στρατηγικής 
αντίδρασης της EE για τις μεταναστευτικές πιέσεις, το οποίο περιλαμβάνει μέτρα για αντιμετώπιση της 
παράνομης μετανάστευσης προς την EE. Τονίσαμε την ανάγκη η EE να παραμείνει δεσμευμένη στην 
προσπάθεια αυτή, ώστε να εξασφαλιστεί συνεπής και συνολική αντίδραση στις προκλήσεις και 
καλέσαμε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να συνεχίσει να συνεργάζεται με τις γειτονικές προς τη Συρία, 
χώρες, συμπεριλαμβανομένου της Τουρκίας, ώστε να βελτιωθεί και να ενισχυθεί η συνεργασία για τη 
διαχείριση των μεταναστευτικών ροών. Τέλος, καλέσαμε τον FRONTEX να συνεχίσει να παρακολουθεί 
στενά την κατάσταση στα εξωτερικά σύνορα της EE και να λαμβάνει κατάλληλα μέτρα. 

(β) Πέραν των ανωτέρω, σε ό,τι αφορά ειδικά το θέμα των παράνομων μεταναστευτικών ροών από την 
Τουρκία, είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι τα Συμπεράσματα του Συμβουλίου της 21ης Ιουνίου για την 
ανάπτυξη συνεργασίας με την Τουρκία στους τομείς της δικαιοσύνης και των εσωτερικών υποθέσεων, 
μεταξύ άλλων, καλούν την Τουρκία να ενισχύσει τις προσπάθειες για την αποτελεσματική πρόληψη και 
αντιμετώπιση των ροών παράνομων μεταναστών που φθάνουν στα εξωτερικά σύνορα της EE από την 
Τουρκία, σύμφωνα με το ∆ιεθνές ∆ίκαιο και για την εξουδετέρωση των εγκληματικών ομάδων που 
διευκολύνουν την παράνομη μετανάστευση. Υπό το φώς των πιο πάνω οι προσπάθειες μας, πάντα σε 
συνεργασία με άλλα Κράτη Μέλη που προσεγγίζουν τις θέσεις μας, εστιάζονται στην κατά γράμμα 
εφαρμογή των Συμπερασμάτων της 21ης Ιουνίου που υπήρξαν αποτέλεσμα σκληρών 
διαπραγματεύσεων. 

(γ) ∆εν έχουμε ζητήσει από τον FRONTEX να ετοιμάσει έκθεση για την είσοδο παράνομων μεταναστών 
από τις κατεχόμενες περιοχές της ∆ημοκρατίας, αφού εκτιμούμε ότι μια τέτοια κίνηση είναι πιθανόν να 
τύχει εκμετάλλευσης από την Τουρκία στο πλαίσιο των προσπαθειών της για αναβάθμιση του 
καθεστώτος του ψευδοκράτους. Σε κάθε περίπτωση όμως, είναι σημαντικό να σας πληροφορήσω ότι ο 
FRONTEX, σε συνεργασία με τις Αρχές της ∆ημοκρατίας, παρακολουθεί ήδη τις ροές αυτές στο πλαίσιο 
των αναφορών του και των αναλύσεων κινδύνου που διεξάγει για το σύνολο της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. Οι αρμόδιες Αρχές της ∆ημοκρατίας βρίσκονται σε πλήρη συνεννόηση με τον FRONTEX 
και έχουν ήδη εκπονηθεί σχεδιασμοί για ανάπτυξη επιχειρησιακής δραστηριότητας και αύξηση του 
βαθμού ετοιμότητας για αντιμετώπιση παράνομων ροών προς την Κύπρο, είτε μέσω Τουρκίας, είτε 
απευθείας προς τις κατεχόμενες περιοχές, ιδιαίτερα ένεκα της συνεχιζόμενης έκρυθμης κατάστασης στη 
Συρία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1034, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 
28 Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

1. Στα πλαίσια της μελέτης καθορισμού των ορεινών περιοχών κατά τα έτη 2003 και 2004, 
χρησιμοποιήθηκε υψόμετρο χαμηλότερο των 800 μ. για την κοινότητα της Οδούς. Η διόρθωση του 
υψομέτρου από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας που κατατάσσει την κοινότητα σε ψηλότερο 
υψόμετρο ήρθε εις γνώση του Υπουργείου τον Φεβρουάριο του 2011, όταν η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είχε 
ήδη αρχίσει διαδικασία επανακαθορισμού των επιλέξιμων μειονεκτικών περιοχών, με αποτέλεσμα να 
μην υπάρχει δυνατότητα τροποποίησης των ήδη καθορισμένων περιοχών. Επί του παρόντος, διεξάγεται 
νέα μελέτη για τον καθορισμό των επιλέξιμων μειονεκτικών περιοχών, στην οποία θα ληφθούν υπόψη τα 
νέα δεδομένα. 

2. Σημειώνεται ότι, η κοινότητα της Οδούς δεν έχει μεν ενταχθεί στην Κατηγορία 1 των επιλέξιμων 
μειονεκτικών περιοχών (υψόμετρο >800 μ.), έχει όμως ενταχθεί στην Κατηγορία 2 των επιλέξιμων 
μειονεκτικών περιοχών (υψόμετρο 500-800μ. και κλίση εδάφους >15%). Ως εκ τούτου, οι κάτοικοι της 
κοινότητας δεν έχουν χάσει οποιαδήποτε επιδότηση, αφού μπορούν να συμμετέχουν στο Μέτρο 2.1 
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«Παροχή εξισωτικών πληρωμών στις μειονεκτικές περιοχές» του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 
(ΠΑΑ) 2007-2013. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1061, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Επιδιόρθωση του παλαιού δρόμου Λάρνακας-Λεμεσού 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο μόνος σχεδιασμός που υπάρχει για αναβάθμιση του παλαιού δρόμου Λάρνακας-Λεμεσού είναι το 
τμήμα εντός Κοφίνου, μήκους 1,5 χλμ., το οποίο προγραμματίζεται να βελτιωθεί στα πλαίσια εγκεκριμένου 
Πολεοδομικού Σχεδίου. Σχετικό άρθρο προνοείται στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως με ονομαστική πρόνοια €10. 

3. Τα κατασκευαστικά σχέδια ετοιμάστηκαν από ιδιώτες μελετητές και η προτεινόμενη αναβάθμιση 
διαλαμβάνει 2 λωρίδες κυκλοφορίας με πρόσθετη λωρίδα για δεξιόστροφες κινήσεις όπου χρειάζεται, 
εκατέρωθεν πεζοδρόμια, υπογειοποίηση όλων των υπηρεσιών και εγκατάσταση μοντέρνου οδικού φωτισμού. 
Το κόστος του έργου αναμένεται να είναι της τάξεως των €3,0 εκ. 

4. Στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για το 2012 δεν έχουν εγκριθεί 
οποιεσδήποτε πιστώσεις για προώθηση της κατασκευής. Τα σχέδια και οι πίνακες απαλλοτρίωσης είναι έτοιμα 
αλλά η δημοσίευση της γνωστοποίησης θα γίνει όταν εγκριθούν πιστώσεις για έναρξη του έργου οπότε και το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα μπορεί να προχωρήσει στη διαδικασία προσφορών. 

5. Λόγω της δύσκολης δημοσιονομικής κατάστασης, προς το παρόν δεν μπορεί να καθοριστεί 
χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1103, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.01.1103 και ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπληρωτή 
Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 1η Αυγούστου 2012, σχετικά με ναυλωμένες 
εν πλω εκδρομές για παράνομο ψάρεμα καρχαριών, τα μέτρα που λαμβάνονται για τον τερματισμό της 
παράνομης αυτής δραστηριότητας και την άσκηση ποινικών διώξεων και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ) του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, ως αρμόδιο Τμήμα, έχει διερευνήσει τις καταγγελίες για παράνομη αλιεία και έχει 
διαπιστωθεί ότι οι πλείστες φωτογραφίες που έχουν δημοσιευτεί στις εφημερίδες είναι παλιές 
περασμένων ετών και το οπτικοακουστικό υλικό το οποίο έχει προβληθεί στις ειδήσεις τηλεοπτικού 
σταθμού το οποίο έχει ζητηθεί από τον οργανισμό «Νηρέας», έχει παραληφθεί πρόσφατα και 
αξιολογείται. 

2. Το ΤΑΘΕ ενημέρωσε τις εταιρείες που δραστηριοποιούνται με την επαγγελματική τουριστική 
δραστηριότητα στα πλαίσια της ερασιτεχνικής αλιείας, ότι απαιτείται η χορήγηση γραπτής άδειας από το 
∆ιευθυντή του Τμήματος. Σημειώνεται ότι το ΤΑΘΕ έχει προβεί μέχρι τώρα σε τέσσερις καταγγελίες για 
ακτοπλοϊκά σκάφη που ασχολούνται με την επαγγελματική τουριστική δραστηριότητα χωρίς εξασφάλιση 
σχετικής άδειας. ∆ιευκρινίζεται ότι η καταγγελία δεν αφορά την αλιεία καρχαριών αλλά τη μη εξασφάλιση 
σχετικής άδειας. 

3. Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε με τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Επαγγελματικών Τουριστικών 
Σκαφών στις 27/7/2012, συμφωνήθηκε να προστεθεί ο εξής όρος στις ερασιτεχνικές άδειες: «21. 
Απαγορεύεται η στοχευμένη αλιεία καρχαριών, βατιών και οποιουδήποτε άλλου απαγορευμένου 
είδους καθώς και η διαφήμιση της, στα πλαίσια του επαγγελματικού αλιευτικού τουρισμού. Σε 
περίπτωση που θα αλιευτεί τυχαία καρχαρίας, βατί ή οποιοδήποτε άλλο απαγορευμένο είδος, 
θα πρέπει να ελευθερώνεται αμέσως (catch and release), χωρίς να βγαίνει από το νερό, 
αποφεύγοντας τον τραυματισμό του ψαριού.» Συμφωνήθηκε επίσης όπως τοποθετείται σε περίοπτη 
θέση του σκάφους σχετική πινακίδα που να αναφέρεται στον πιο πάνω όρο. Η εν λόγω πινακίδα 
ετοιμάστηκε από το ΤΑΘΕ και θα παραδίδεται μαζί με την έγκριση άδειας ερασιτεχνικής αλιείας στα 
πλαίσια επαγγελματικής τουριστικής δραστηριότητας. Σχετική ανακοίνωση έχει αναρτηθεί και στην 
ιστοσελίδα του ΤΑΘΕ στην οποία αναφέρεται: «Υπογραμμίζεται προς όλους τους ενδιαφερόμενους ότι η 
ερασιτεχνική αλιεία καρχαριών στο πλαίσιο επαγγελματικής τουριστικής δραστηριότητας απαγορεύεται 
και οι παραβάτες θα διώκονται. Όσον αφορά τις καταγγελίες για παράνομη αλιεία καρχαριών στην 
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Κύπρο, που δημοσιεύονται στον Τύπο, το ΤΑΘΕ ανέλαβε τη διερεύνησή τους και σε περίπτωση που 
στοιχειοθετηθούν θα προχωρήσει σε αυστηρή επιβολή της νομοθεσίας.» 

4. Αναφορικά με το ερώτημα εάν έχουν ασκηθεί ποινικές διώξεις εναντίων των εταιρειών που 
δραστηριοποιούνται με την επαγγελματική τουριστική δραστηριότητα, σημειώνω ότι μέχρι σήμερα δεν 
έχουν ασκηθεί ποινικές διώξεις. 

5. Τέλος, σας διαβεβαιώνω ότι λαμβάνουμε σοβαρά την υποχρέωση της Κύπρου για τήρηση των 
προνοιών των κοινοτικών και διεθνών δεσμεύσεων αναφορικά με τους καρχαρίες, και στόχος μας είναι η 
λήψη ουσιαστικών μέτρων για την προστασία και διαχείρισή τους. Αξίζει να σημειωθεί ότι στα πλαίσια 
των εθνικών μέτρων που λαμβάνονται για την προστασία και βιώσιμη διαχείριση των καρχαριών 
περιλαμβάνεται η ενημέρωση και ευαισθητοποίηση του κοινού και των ψαράδων για την απειλή που 
αντιμετωπίζουν οι καρχαρίες και για το ρόλο τους στο οικοσύστημα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1104, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.010.01.1104 και 
ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 31η Ιουλίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σχετικά με την ερώτηση σας για τη διαδικασία παραχώρησης άδειας σε αιτητές για γεωτρήσεις οι οποίες 
βρίσκονται σε κρατική (χαλίτικη) γη για την οποία δεν υπάρχει μίσθωση, υπάρχουν δυο περιπτώσεις: 

1. Στην περίπτωση που η γεώτρηση ανήκει στο Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης (ΤΓΕ), πρέπει ο 
ενδιαφερόμενος να αιτηθεί μίσθωση της γεώτρησης από το ΤΓΕ το όποιο θα αποφασίσει θετικά ή 
αρνητικά αφού πάρει και τις απόψεις του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ). Σε περίπτωση θετικής 
απάντησης, ο ενδιαφερόμενος πρέπει να αιτηθεί Άδεια Υδροληψίας από τον ∆ιευθυντή του ΤΑΥ. 

2. Στην περίπτωση που η γεώτρηση ανήκει σε Τμήμα άλλο από το ΤΓΕ, πρέπει ο ενδιαφερόμενος να 
αιτηθεί μίσθωση τμήματος ή όλου του τεμαχίου καθώς και της γεώτρησης, από το Τμήμα το οποίο είναι 
διαχειριστής της γης (π.χ. Τμήμα Κτηματολογίου, Τμήμα ∆ασών, διάφοροι ∆ήμοι). Το Τμήμα το οποίο 
είναι διαχειριστής της γης, θα αποφασίσει θετικά ή αρνητικά αφού πάρει και τις απόψεις άλλων 
Τμημάτων όπως του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, του Τμήματος Γεωργίας, του ΤΑΥ, του 
Κοινοτικού Συμβουλίου κλπ. Σε περίπτωση θετικής απάντησης, ο ενδιαφερόμενος πρέπει να αιτηθεί 
Άδεια Υδροληψίας από τον ∆ιευθυντή του ΤΑΥ. 

 Στο δεύτερο ερώτημα σας σχετικά με ενημερωτικές συγκεντρώσεις που οργανώθηκαν από το ΤΑΥ σε 
κάθε κοινότητα ξεχωριστά για επεξήγηση και συζήτηση δυνατότητας υποβολής αίτησης για αδειοδότηση 
γεώτρησης, σας πληροφορώ ότι μέχρι σήμερα, πραγματοποιήθηκε μια μεγάλη συγκέντρωση που κάλυψε τις 
κοινότητες της ελεύθερης Αμμοχώστου, δυο συγκεντρώσεις σε δυο κοινότητες της επαρχίας Λάρνακας και μια 
σε κοινότητα της επαρχίας Λεμεσού. Το ΤΑΥ προγραμματίζει δυο εκστρατείες σχετικά με αυτό το θέμα, μια το 
∆εκέμβριο του 2012 και μια αρχές Μαρτίου 2013. 

 Στο τρίτο ερώτημα σας σχετικά με τους αριθμούς αιτήσεων για αδειοδότηση μη αδειούχων γεωτρήσεων 
στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, σας πληροφορώ ότι υποβλήθηκαν 903 αιτήσεις από τις οποίες 
εγκρίθηκαν 251 και απορρίφθηκαν 19. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.007, ημερομηνίας 7 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.010.02.007 και ημερομηνία 
7 Αυγούστου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30 Αυγούστου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το σχέδιο για το οποίο αναφέρεστε στην ερώτησή σας προωθήθηκε από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 
και έγινε πιλοτικά αλλά όχι σε παγκύπρια βάση. Το σχέδιο κάλυψε τις ελεύθερες περιοχές της δυτικής και 
μέρος της κεντρικής Μεσαορίας και τα αποτελέσματα της έρευνας που έγινε έχουν ως εξής: Στη δυτική 
Μεσαορία, η οποία είναι περισσότερο γεωργική, εντοπίστηκαν 2777 γεωτρήσεις από τις οποίες οι 650 δεν 
είχαν άδεια. Στην κεντρική Μεσαορία η οποία περιλαμβάνει και μεγάλο αριθμό γεωτρήσεων εντός 
κατοικημένων περιοχών, εντοπίστηκαν 6777 γεωτρήσεις από τις οποίες οι 2657 δεν είχαν άδεια. Με βάση τα 
πιο πάνω στοιχεία και άλλα εμπειρικά δεδομένα του τμήματος αναπτύξεως Υδάτων, μπορεί να εξαχθεί το 
συμπέρασμα ότι στην περιοχή της Μεσαορίας το ποσοστό των μη αδειοδοτημένων γεωτρήσεων είναι γύρω 
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στο 50%. Αναμένεται ότι το ποσοστό των μη αδειοδοτημένων γεωτρήσεων στην περιοχή των Κοκκινοχωριών 
είναι αρκετά μεγαλύτερο. 

 Από τις εμπειρίες μας από την καταμέτρηση φάνηκε ότι για να υπολογιστεί η ποσότητα του νερού που 
αντλείται από μια περιοχή, πρέπει να εγκατασταθούν υδρομετρητές σε όλες τις γεωτρήσεις και μετά να 
παρακολουθείται η ένδειξη των υδρομετρητών. Η εγκατάσταση υδρομετρητή είναι όρος που απαιτείται σε όλες 
τις άδειες υδροληψίας που εκδίδονταν από το 2004. Η παρακολούθηση των υδρομετρητών σε συχνά 
διαστήματα απαιτεί επιπρόσθετο προσωπικό στο ΤΑΥ ή την αγορά υπηρεσιών. Μια ένδειξη (όχι τόσο 
ασφαλής) για την ποσότητα άντλησης μπορεί να γίνει με χρήση δορυφορικών φωτογραφιών που δείχνουν τις 
φυτείες (αρδευόμενες και μη) σε κάθε περιοχή. 

 Πληροφοριακά, ο αριθμός των φακέλων των γεωτρήσεων (ενεργές και μη) που παραλήφθηκαν από 
τους Έπαρχους το 2010 συν τις γεωτρήσεις που ανορύχθηκαν μετά από έκδοση άδειας από το ΤAΥ μέχρι 
σήμερα ανά επαρχία έχουν ως ακολούθως: 

 

 

  

 

 

 

 

 

 Σε αυτές τις γεωτρήσεις συν αυτές που θα αδειοδοτηθούν στο μέλλον, πρέπει να παρακολουθούνται οι 
υδρομετρητές τους σε τακτά διαστήματα (ανάλογα με το όριο άντλησης που έχει δοθεί στην άδεια, μια μέχρι 
τέσσερις φορές το χρόνο). 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να σας διαβεβαιώσω ότι 
θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.024, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σε συνάντηση που έγινε στο Γραφείο μου στις 29.3.2012, εκφράστηκε ομόφωνα από όλους τους 
λειτουργούς του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων που συμμετείχαν στη σύσκεψη, η πλήρης συμφωνία για 
την αναγκαιότητα προώθησης της τεχνοοικονομικής μελέτης για τραμ στη Λευκωσία, αναγνωρίζοντας ότι η 
δημιουργία συστήματος τραμ θα είναι έργο καθοριστικής σημασίας για την ανάπτυξη της πόλης. 

3. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων προβαίνει στις δέουσες ενέργειες για την εξασφάλιση 
πιστώσεων ύψους €300.000 στον προϋπολογισμό του 2013, με δεδομένο ότι δεν υπάρχει επαρκής χρόνος για 
την έναρξη της μελέτης εντός του 2012. Λόγω της οικονομικής κρίσης, οι μέχρι σήμερα προσπάθειές μας με το 
Υπουργείο Οικονομικών για συμπερίληψη πρόνοιας στον προϋπολογισμό του 2013 δεν καρποφόρησαν, όμως 
οι προσπάθειες συνεχίζονται. 

4. Μέχρις ότου διασφαλιστούν οι πιστώσεις για τη μελέτη αυτή, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων δεν 
μπορεί να προχωρήσει με την προκήρυξη της, παρόλο που η ετοιμασία των όρων εντολής έχει ουσιαστικά 
ολοκληρωθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.045, ημερομηνίας 21ης 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 4 Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος σε συνεργασία με τις Φαρμακευτικές Υπηρεσίες Κύπρου και τη συμβολή του 
Επιτρόπου Περιβάλλοντος βρίσκονται σε διάλογο με εμπλεκόμενους φορείς, όπως εισαγωγείς και 
παραγωγούς φαρμακευτικών προϊόντων και το Σύνδεσμο Φαρμακοποιών, για τη δημιουργία Κανονισμών με 
βάση τον περί Αποβλήτων Νόμο του 2011 (Ν.185(Ι)/2011) οι οποίοι θα ρυθμίζουν την ορθή διαχείριση των 

Λευκωσία: 37800+ 1056 = 38856 

Λεμεσός: 29680+ 704 = 30384 

Λάρνακα: 26000+ 849 = 26849 

Αμμόχωστος: 8734+ 407 = 9141 

Πάφος: 20000+ 225 = 20225 

ΣΥΝΟΛΟ   =125455 
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ληγμένων ή αποβλήτων φαρμάκων ή/και φαρμακευτικών ουσιών που προέρχονται από το κοινό. 

 Έχουν πραγματοποιηθεί ήδη δύο σχετικές συναντήσεις και ετοιμάζεται σχετικό Προσχέδιο Κανονισμών 
το οποίο, μόλις είναι έτοιμο, θα συζητηθεί σε δημόσια διαβούλευση. Σύμφωνα με το Προσχέδιο των 
Κανονισμών τίθεται σε εφαρμογή η «Ευθύνη του Παραγωγού» για το συγκεκριμένο ρεύμα αποβλήτων και 
συνεπώς οι εισαγωγείς φαρμακευτικών προϊόντων και οι παραγωγοί φαρμάκων θα έχουν την υποχρέωση να 
δημιουργήσουν την κατάλληλη υποδομή ώστε να είναι δυνατή η περιβαλλοντικά ορθή διαχείριση ληγμένων ή 
αποβλήτων φαρμάκων από πολίτες σε ειδικούς κάδους που θα τοποθετηθούν στα φαρμακεία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.047, ημερομηνίας 21ης 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 4 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Στη Χερσόνησο Ακάμα, δηλαδή στα κρατικά δάση Ακάμα και Πέγειας και τη γύρω περιοχή, υπολογίζεται 
ότι βόσκουν μεταξύ 20,000 και 25,000 ζώα που ανήκουν σε 25 κτηνοτρόφους. Από αυτά, τα μισά περίπου 
βόσκουν μέσα στα δάση, ενώ μόνο για τα 816 υπάρχει σχετική άδεια. Κατά τα τελευταία χρόνια δεν έχει 
παρατηρηθεί σημαντική μεταβολή στον αριθμό ζώων. 

 Είναι γεγονός ότι στην περιοχή υπάρχει πρόβλημα υπερβόσκησης, με αποτέλεσμα να προκαλείται 
υποβάθμιση των οικοσυστημάτων και του τοπίου. Η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι υποχρεωμένη να λάβει μέτρα 
για σημαντικό περιορισμό των αρνητικών συνεπειών της υπερβόσκησης, καθώς τμήμα της Χερσονήσου είναι 
περιοχή Natura 2000 και η βόσκηση έχει καταγραφεί ως ένας από τους πιο σημαντικούς παράγοντες 
υποβάθμισης της βιοποικιλότητας και των δασών. 

 Για την επίλυση του δύσκολου αυτού προβλήματος που έχει οικονομικές και κοινωνικές προεκτάσεις 
καταβλήθηκαν προσπάθειες και στο παρελθόν, αλλά χωρίς επιτυχία. Το Τμήμα ∆ασών είχε προγραμματίσει 
την έναρξη διαβουλεύσεων με όλους τους ενδιαφερόμενους φορείς μέσα στο 2012 για το θέμα αυτό, αλλά 
λόγω φόρτου εργασίας ενόψει της Κυπριακής Προεδρίας της EE, η διαδικασία αναβλήθηκε για το 2013. 
Σκοπός των διαβουλεύσεων είναι να καταγραφεί με ακρίβεια το πρόβλημα, να συμφωνηθούν οι στόχοι (π.χ. 
έλεγχος του αριθμού ζώων ή ολοκληρωτική εξάλειψη της βόσκησης από ορισμένες περιοχές) και να 
προταθούν μέτρα και χρονοδιαγράμματα για επίτευξη των στόχων, τα οποία ενδεχομένως να περιλαμβάνουν 
συμφωνημένα κίνητρα ή και αποζημιώσεις, π.χ. από το νέο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.051, ημερομηνίας 28 
Αυγούστου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση της βουλευτού κας Ειρήνης Χαραλαμπίδου με αρ. 23.06.010.02.051 και 
ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 7 Σεπτεμβρίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Όσον αφορά την πολιτική του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) για ελέγχους της άντλησης νερού 
από γεωτρήσεις, σας πληροφορώ ότι στην περίπτωση που εντοπίζεται για πρώτη φορά υπέρβαση του ορίου 
άντλησης αποστέλλεται προειδοποιητική επιστολή με την οποία συστήνεται όπως “τηρούνται οι όροι της άδειας 
υδροληψίας”. Σε περίπτωση που εντοπιστεί εκ νέου υπέρβαση του ορίου άντλησης το ΤΑΥ προχωρεί με 
δικαστικά μέτρα. 

 Ένεκα της έλλειψης προσωπικού στην Υπηρεσία του ΤΑΥ που είναι υπεύθυνη για την αδειοδότηση και 
έλεγχο των γεωτρήσεων οι έλεγχοι της ένδειξης των υδρομετρητών γίνονται σε περιορισμένο βαθμό και 
επιλεκτικά (μεγάλοι καταναλωτές και καταγγελίες). Υπάρχει όμως και το ενδεχόμενο, μικροί καταναλωτές να 
υπερβούν το όριο άντλησης ή να υποπέσουν σε άλλες σοβαρές παρανομίες. Στις περιπτώσεις αυτές είναι 
δύσκολος ο εντοπισμός τους λόγω έλλειψης προσωπικού. 

 Στην Υπηρεσία μας έχουν διενεργηθεί 2200 έλεγχοι από το 2002 μέχρι σήμερα. Για το 2011 έγιναν, 
δειγματοληπτικά, περίπου 100 έλεγχοι υδρομετρητών. Τα τελευταία 50 χρόνια έχουν παραχωρηθεί 125000 
άδειες ανόρυξης γεώτρησης. Σε αυτές τις γεωτρήσεις, (συν αυτές που θα αδειοδοτηθούν στο μέλλον), πρέπει 
να παρακολουθούνται οι υδρομετρητές τους σε τακτά διαστήματα (ανάλογα με το όριο άντλησης που έχει δοθεί 
στην άδεια, μια μέχρι τέσσερις φορές το χρόνο). 

 Προς το παρόν διερευνώνται μέθοδοι έλεγχου των υδρομετρητών όπως: 
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 εγκατάσταση τηλεμετρικών υδρομετρητών (κόστος περίπου €1200 έκαστος) για τους μεγάλους 
καταναλωτές, 

 υποχρέωση των καταναλωτών να αποστέλλουν οι ίδιοι (αφού γίνουν οι αναγκαίες νομοθετικές 
ρυθμίσεις) την ένδειξη του/των υδρομετρητή/τών σε τακτά διαστήματα με επιλεκτικούς ελέγχους από 
προσωπικό του ΤΑΥ, 

 αγορά υπηρεσιών για καταγραφή των ενδείξεων των υδρομετρητών. 

 Το κάθε ένα από τα πιο πάνω έχει τόσο πλεονεκτήματα όσο και μειονεκτήματα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.054, ημερομηνίας 30 
Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.010.02.054 και 
ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 13 Σεπτεμβρίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τον περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμο για τα Κυβερνητικά Υδατικά Έργα καταρτίζεται 
αρχείο με όλα τα τεμάχια που εμπίπτουν στην καθορισμένη αρδευτική περιοχή. Στα αρδευτικά τεμάχια υπάρχει 
παροχή νερού. Σε περίπτωση διαχωρισμού τεμαχίων που βρίσκονται μέσα στις καθορισμένες περιοχές 
υδατικού έργου σε μικρότερα τεμάχια, η εγκατάσταση σύνδεσης για παροχή νερού σε κάθε νέο τεμάχιο είναι 
υποχρεωτική και ο ιδιοκτήτης πληρώνει τη δαπάνη για την εγκατάσταση σύνδεσης κάθε νέου τεμαχίου που 
προκύπτει από τον διαχωρισμό. 

 Το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για να εκδώσει τίτλο στα νέα τεμάχια που προκύπτουν και τα 
οποία λόγω του ότι είναι αρδεύσιμα έχουν το προνόμιο να διαχωρίζονται σε μικρότερα τεμάχια, μέχρι 1 σκάλα 
(1.3 δεκάρια) αντί 5 σκάλες τα μη αρδεύσιμα (κεφάλαιο-224 Άρθρο 276), απαιτεί μόνιμη τοποθέτηση παροχής 
νερού στα νέα τεμάχια. 

 Η εισήγηση όπως τοποθετείται κατανεμητής (manifold) στο αρχικό κυρίζι για μείωση του κόστους και οι 
υπόλοιποι ιδιοκτήτες να μεταφέρουν το νερό στο δικό τους τεμάχιο με δικά τους έξοδα, αν και εφόσον το 
επιθυμούν, δεν μπορεί να υιοθετηθεί για τους πιο κάτω λόγους: 

α) Η τοποθέτηση παροχής είναι υποχρεωτική και όχι αν και εφόσον το επιθυμεί ένας από τους ιδιοκτήτες. 

β) Σε περίπτωση πώλησης ενός τεμαχίου σε άλλο άτομο πιθανό να δημιουργούνται προβλήματα και 
διαφωνίες μεταξύ τους ως προς την πορεία του αγωγού, με αποτέλεσμα να μένουν τεμάχια χωρίς 
παροχή ή να μένουν αγωγοί εκτεθειμένοι. 

 Βάσει των πιο πάνω, η θέση του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων επί του συγκεκριμένου θέματος δεν 
μπορεί να αλλάξει και ούτε χρήζει αλλαγής η σχετική νομοθεσία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.056, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην υπό αναφορά ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, η οποία μας διαβιβάστηκε 
με την επιστολή σας ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα ελικόπτερα της Αστυνομίας και τα αεροπλάνα του Τμήματος ∆ασών εδρεύουν στο Αεροδρόμιο 
Λάρνακας ενώ τα πτητικά μέσα που εκμισθώνει η Κυπριακή ∆ημοκρατία στο Αεροδρόμιο Πάφου. 

2. Η Πυροσβεστική Υπηρεσία έχει μόνο την αρμοδιότητα επιχειρησιακής χρήσης των εκμισθωμένων 
ελικοπτέρων. Τα ελικόπτερα εκμισθώνονται βάσει σύμβασης και οι διαδικασίες διεξάγονται από το 
Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο ελέγχει και τις συμβατικές υποχρεώσεις, ως η Αναθέτουσα Αρχή. 

3. Η αντίδραση των εναέριων μέσων πυρόσβεσης είναι πάντοτε άμεση καθότι το θέμα παρακολουθείται 
από το προσωπικό του Πυροσβεστικού Σταθμού Αεροδρομίου Πάφου, το οποίο δίνει τις ανάλογες 
οδηγίες για την απογείωση τους και ανταπόκριση τους στις πυρκαγιές. 

4. Ο χρόνος απογείωσης από τη στιγμή που θα δοθεί πληροφορία για πυρκαγιά, καταχωρείται και 
ελέγχεται από τον Υπεύθυνο βάρδιας του Πυροσβεστικού Σταθμού Αεροδρομίου Πάφου και δεν πρέπει 
να ξεπερνά τα 20 λεπτά. Σε περίπτωση που ξεπερνά το συγκεκριμένο χρόνο, τούτο καταχωρείται και 
επιβάλλεται πρόστιμο από το Υπουργείο Εσωτερικών στην εταιρεία με την οποία σύναψε τη σύμβαση. 
Τα 20 λεπτά είναι ο χρόνος που απαιτείται για ολοκλήρωση των διαδικασιών/προετοιμασίας για 
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απογείωση. 

5. Η Μονάδα Αεροπορικών Επιχειρήσεων εδρεύει στον Αερολιμένα Λάρνακας, χωρίς δυνατότητα 
μεταστάθμευσης στο παρόν στάδιο. Ο χρόνος που χρειάζεται από τη λήψη οδηγίας για επιχείρηση 
δασοπυρόσβεσης μέχρι την απογείωση ενός ελικοπτέρου είναι περίπου 30 λεπτά κατά τις εργάσιμες 
ώρες της Μονάδας (07:00π.μ.-19:00μ.μ.), υπό την προϋπόθεση ότι υπάρχει διαθέσιμο ελικόπτερο 
καθώς και το απαραίτητο προσωπικό και νοουμένου ότι τα ελικόπτερα της Μονάδας δεν εμπλέκονται σε 
άλλη επιχείρηση. 

6. Ενδεχομένως, τα παράπονα των αυτόπτων μαρτύρων να αφορούσαν το χρόνο άφιξης στην περιοχή της 
πυρκαγιάς, ο οποίος εξαρτάται από την απόσταση της περιοχής από το Αεροδρόμιο Πάφου και όχι το 
χρόνο ανταπόκρισης του προσωπικού. Το ίδιο ισχύει και για τα επίγεια μέσα. Η ανταπόκριση του 
προσωπικού είναι άμεση. Ο χρόνος άφιξης τους στην περιοχή της πυρκαγιάς, εξαρτάται από την 
απόσταση της περιοχής από τον πλησιέστερο Πυροσβεστικό Σταθμό Πόλεως ή Υπαίθρου από την 
περιοχή. 

7. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.065, ημερομηνίας 30 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 13 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Το είδος Origanum vulgare δεν αποτελεί αυτοφυές είδος της Κύπρου. Το είδος αυτό εντοπίζεται στην 
Κύπρο ως καλλιεργούμενο για σκοπούς εκμετάλλευσης. Στην Κύπρο έχει καταγραφεί πριν από ένα περίπου 
αιώνα το είδος Origanum vulgare L. subsp hirtum. Παρά τις πολλαπλές προσπάθειες του Τμήματος ∆ασών δεν 
έχει εντοπιστεί ξανά. Με βάση το «Κόκκινο Βιβλίο της Χλωρίδας της Κύπρου» το εν λόγω είδος θεωρείται 
«πιθανώς εξαφανισθέν». 

Στην Κύπρο σήμερα φύονται τα ακόλουθα τέσσερα είδη του γένους Origanum: 

 Είδος Χρήση Εξάπλωση Καθεστώς Προστασίας 

1. Origanum cordifolium Καμιά Σπάνιο ενδημικό, 
εύτρωτο 

∆ασική Νομοθεσία και 
Σύμβαση Βέρνης 

2. Origanum syriacum 
(ssp. syriacum και ssp. 
bevanii) 

Καμιά Σπάνια ιθαγενή υποείδη 
(Λάπηθος) 

∆ασική Νομοθεσία 

3. Origanum majorana var. 
tenuifolium (σαψισιά) 

Παραδοσιακές 
σαρκές (σπάνια) 

Κοινό ενδημικό ∆ασική Νομοθεσία 

4. Origanum dubium 
(ρίγανη) 

Αρτυματικό Κοινό ιθαγενές (∆άσος 
Πάφου) 

∆ασική Νομοθεσία 

 Τα σπανιότερα είδη είναι το Ο. cordifolium και το O. syriacum (ssp. syriacum και ssp. bevanii) τα οποία 
όμως δεν απειλούνται από τη συλλογή αφού δεν έχουν καμία χρήση στο κοινό. Το πρώτο περιλαμβάνεται στο 
«Κόκκινο Βιβλίο της Χλωρίδας της Κύπρου» ως «Εύτρωτο». Βασικά συλλέγεται το είδος Ο. dubium (ρίγανη) 
και σπανιότατα το Ο. majorana var. tenuifolium (σαψισιά). 

 Σύμφωνα με το άρθρο 33 1(β) του Περί ∆ασών Νόμου του 2012, «οποιοδήποτε μη εξουσιοδοτημένο 
πρόσωπο συλλέγει, εκριζώνει, κόβει οποιοδήποτε είδος χλωρίδας ή καταστρέφει ή υποβαθμίζει το βιότοπο 
του, είναι ένοχο αδικήματος και υπόκειται σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει το ένα έτος ή σε χρηματική 
ποινή που δεν υπερβαίνει τις €5000 ή και τις δυο ποινές». Με βάση το άρθρο 22, η συλλογή οιουδήποτε 
δασικού προϊόντος συμπεριλαμβανομένης και της ρίγανης απαιτεί τη γραπτή άδεια του ∆ιευθυντή του 
Τμήματος ∆ασών (∆Τ∆). 

 Η συλλογή ρίγανης στον τόπο μας γίνεται από ιδιωτικές καλλιέργειες, και από τα δάση Πάφου και 
Τροόδους (σπανιότερα) κατόπιν γραπτής άδειας του ∆Τ∆ με τιμή πώλησης 1 ευρώ το κιλό. Κατά την περσινή 
χρονιά (2011) συλλέχτηκαν 360 κιλά ρίγανης κατόπιν άδειας. Οι άδειες συλλογής εκδίδονται μετά το πέρας της 
ανθοφορίας και της απόρριψης των σπερμάτων ώστε να διασφαλίζεται η προστασία και η διαιώνιση του 
είδους. Ένεκα του αχανούς της έκτασης του ∆άσους Πάφου και του περιορισμένου προσωπικού τα 
Σαββατοκύριακα, πιθανό κάποιες μικρές ποσότητες να συλλέγονται παράνομα (χωρίς άδεια). Από 
παρατηρήσεις του Τμήματος ∆ασών όμως δεν έχει επισημανθεί επί του παρόντος υποβάθμιση των 
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πληθυσμών και του οικοτόπου του είδους. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.069, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.010.02.069 και ημερομηνία 14 Σεπτεμβρίου, 2012, 
σχετικά με το ερώτημα σας για τη διαδικασία ανάθεσης της ετοιμασίας της ενδιάμεσης Έκθεσης Αξιολόγησης 
της Προόδου Υλοποίησης του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα Ανδρών και Γυναικών (ΕΣ∆Ι) 2007-
2013 στο Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών Κοινωνικού Φύλου (ΜΙΜΚΦ) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κριτήρια που τέθηκαν ως προς τους όρους ανάθεσης της ετοιμασίας της έκθεσης στο ΜΙΜΚΦ 

1.1. Η Υπουργική Επιτροπή Ανδρών και Γυναικών για την παρακολούθηση της υλοποίησης του 
Εθνικού Σχεδίου για την Ισότητα Ανδρών και Γυναικών (2007-2013) αποφάσισε να προχωρήσει 
στην αξιολόγηση της προόδου υλοποίησης του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα επί τη 
βάσει εμπεριστατωμένης έρευνας που θα παρουσίαζε το Υ∆∆Τ. 

1.2. Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως αποφάσισε την ανάθεση της αξιολόγησης της 
προόδου υλοποίησης του ΕΣ∆Ι σε εξωτερικό συνεργάτη/σύμβουλο/εμπειρογνώμονα/ερευνητή, 
προκειμένου αυτή να έχει τα εχέγγυα της αντικειμενικότητας, αλλά και εξειδικευμένης 
επιστημονικής βαρύτητας. 

1.3. Με βάση το άρθρο 84(1)(β) (συνοπτικές διαδικασίες) του περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης ∆ημόσιων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα 
Νόμου του 2006 (Ν.12(Ι)/2006), το Υ∆∆Τ απηύθυνε πρόσκληση για υποβολή προσφορών σε 
τρεις ερευνητικούς φορείς (Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών Κοινωνικού Φύλου (MIGS), Έδρα 
UNESCO και Έδρα Jean Monnet του Πανεπιστημίου Κύπρου) που εμπλέκονται ενεργά στα 
θέματα ισότητας. 

1.4.  Οι όροι ανάθεσης της ετοιμασίας της έκθεσης ήταν: 

α) διεξαγωγή ποσοτικής και ποιοτικής αξιολόγησης της προόδου που σημειώθηκε, καθώς και 
των προβλημάτων που παρεμποδίζουν την πρόοδο, 

β)  αξιολόγηση της επίδρασης του ΕΣ∆Ι στον κυβερνητικό/δημόσιο τομέα, αλλά και στην 
κοινωνία γενικότερα, 

γ)  εκτίμηση κατά πόσο το ΕΣ∆Ι κατάφερε να συμβάλει στη σφαιρική και συντονισμένη 
προώθηση των γυναικείων θεμάτων, 

δ)  εισηγήσεις για περαιτέρω βελτίωση της κατάστασης σε σχέση με τα σημεία 1, 2 και 3 και 

ε) η υποβολή της εντός 2 μηνών από την ημερομηνία ανάθεσης. 

1.5. Και οι τρεις φορείς ανταποκρίθηκαν θετικά και υπέβαλαν προσφορές εντός της καθορισμένης 
προθεσμίας. 

1.6. Η Επιτροπή Αξιολόγησης κρίνοντας ότι και οι τρεις υποψήφιοι πληρούσαν τους όρους και τις 
προϋποθέσεις που τέθηκαν για εκτέλεση του εν λόγω έργου, αποφάσισε ομόφωνα να 
κατακυρώσει την προσφορά της αξιολόγησης του ΕΣ∆Ι στο Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών 
Κοινωνικού Φύλου, το οποίο υπέβαλε τη χαμηλότερη προσφορά. 

2. Μορφή της έρευνας που έγινε, το ερωτηματολόγιο και πώς γενικά έγινε η συλλογή του πληροφοριακού 
υλικού 

3. Έκταση της έρευνας, που έγινε σε ποσοτικά, ποιοτικά, γεωγραφικά και άλλα στοιχεία 

 Τα ερωτήματα 2 και 3 απαντώνται ως ακολούθως: 

2.1.  Σκοπός της έκθεσης ήταν η ενδιάμεση αξιολόγηση της προόδου που σημειώθηκε, αλλά και των 
προβλημάτων που εξακολουθούν να υπάρχουν σε σχέση με την υλοποίηση του ΕΣ∆Ι κατά την 
περίοδο 2007-2010. Η μεθοδολογία που χρησιμοποιήθηκε ήταν ποσοτική και ποιοτική. 

2.1.1.  ∆ιεξαγωγή ποσοτικής αξιολόγησης του ΕΣ∆Ι 

 Για την διεξαγωγή της ποσοτικής αξιολόγησης αναλύθηκε το πληροφοριακό υλικό που 
είχε συλλέξει το Υ∆∆Τ από όλα τα Υπουργεία/Υπηρεσίες και άλλους φορείς 
περιλαμβανομένων των Μη-Κυβερνητικών Οργανώσεων, για τις δράσεις που είχαν 
υλοποιηθεί κατά την περίοδο 2007-2010 μέσω ειδικού εντύπου (δείγμα του οποίου 



457 

 

επισυνάπτεται). Έγινε ανάλυση των πληροφοριών ανά θεματική προτεραιότητα, είδος 
δραστηριότητας, προβολής, ομάδα στόχου, αξιολόγηση, και «βιωσιμότητα» των 
αποτελεσμάτων της δράσης. 

2.1.2.  ∆ιεξαγωγή ποσοτικής αξιολόγησης του ΕΣ∆Ι 

Για τη συλλογή πρωτογενών δεδομένων και τη διεξαγωγή της ποιοτικής ανάλυσης, 
πραγματοποιηθήκαν έξι ημι-δομημένες σε βάθος συνεντεύξεις με εκπροσώπους του 
Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας, του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, του Υπουργείου Εργασίας, της Επιτροπής Ισότητας των Φύλων στην 
Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση, της Συμβουλευτικής Επιτροπής για 
την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια, και του ∆ήμου Λευκωσίας. 

2.1.3.  Για σκοπούς της αξιολόγησης και λαμβάνοντας υπόψη το διαθέσιμο χρόνο για τη 
διεξαγωγή της, εξετάστηκαν ενδελεχώς όλες οι δράσεις που είχαν πραγματοποιηθεί στα 
πλαίσια του ΕΣ∆Ι, αρκετές για τις οποίες έγινε εκτενής αναφορά στην έκθεση. Επιπλέον, 
μέσω των συνεντεύξεων είχε γίνει προσπάθεια να εντοπιστούν κοινά προβλήματα στην 
εφαρμογή και σχεδιασμό των δράσεων που περιέχονται στο ΕΣ∆Ι, έτσι ώστε να δοθεί μια 
πιο γενική εικόνα των προκλήσεων που αντιμετωπίζει η εφαρμογή του ΕΣ∆Ι, με βάση τις 
οποίες έγιναν οι ανάλογες εισηγήσεις. 

2.1.4 Στόχος των συνεντεύξεων ήταν επίσης η συλλογή ποιοτικών στοιχείων, όπως 
υποκειμενικές αντιλήψεις, απόψεις, ιδέες, πεποιθήσεις και εμπειρίες συγκεκριμένων 
προσώπων αναφορικά με το ΕΣ∆Ι, ώστε να δημιουργηθεί μια αρτιότερη και περισσότερο 
επεξεργασμένη γνώση, η οποία να περιέχει μια ολιστική και βαθύτερη ερμηνεία για τους 
συμμετέχοντες στην έρευνα και το περιβάλλον τους. Στα πλαίσια των συνεντεύξεων 
έγιναν ερωτήσεις για τα πιο κάτω θέματα: 

 Το επίπεδο ενημέρωσης σχετικά με την ύπαρξη του ΕΣ∆Ι όπως και το ρόλο του 
κάθε φορέα στην υλοποίηση των δράσεων του ΕΣ∆Ι. 

 Το επίπεδο στο οποίο το Υπουργείο/Υπηρεσία/Οργανισμός είχε εντάξει στο ετήσιο 
πρόγραμμα του δραστηριότητες σχετικές με το ΕΣ∆Ι. 

 Τα πιθανά κενά στην υλοποίηση του ΕΣ∆Ι, και τα πιθανά εμπόδια/προβλήματα στην 
επιτυχή εφαρμογή του. 

 Οι πόροι, τόσο οι ανθρώπινοι και οι οικονομικοί, που είχαν διατεθεί για την 
υλοποίηση του ΕΣ∆Ι. 

 Ο βαθμός διατμηματικού συντονισμού και συνεργασίας για την επίτευξη των στόχων 
και δράσεων του ΕΣ∆Ι, καθώς και η συνεργασία των Κυβερνητικών υπηρεσιών με 
γυναικείες οργανώσεις και ΜΚΟ. 

 Η εκτίμηση/αξιολόγηση του κάθε φορέα (Υπουργείου /Υπηρεσίας/Οργάνωσης) για 
την χρησιμότητα του ΕΣ∆Ι στην επίτευξη της ισότητας των φύλων, και τον αντίκτυπο 
του στο Υπουργείο/Υπηρεσία/Οργάνωση τους ή/και στην κοινωνία γενικότερα.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.088, ημερομηνίας 5 
Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 14 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Κάθε χρόνο τους καλοκαιρινούς μήνες, παραθεριστές κατασκηνώνουν σε διάφορες περιοχές της 
Χερσονήσου του Ακάμα. Η κατασκήνωση εντός του Κρατικού ∆άσους του Ακάμα απαγορεύεται και οι 
παραβάτες καταγγέλλονται και εκδιώκονται. 

 Συνήθως, αυτοί που κατασκηνώνουν στην περιοχή του Ακάμα είναι τακτικοί επισκέπτες και 
κατασκηνώνουν σε ιδιωτικές εκτάσεις όπως στη Λάρα, στα Λουτρά, στο κτήμα Φωτιάδη και σε άλλα 
περίκλειστα ιδιωτικά τεμάχια. Σε αυτές τις εκτάσεις που δεν εφαρμόζεται η ∆ασική Νομοθεσία, παρατηρείται 
σοβαρή συσσώρευση σκουπιδιών και οχληρία. Για την απομάκρυνση των σκουπιδιών γίνεται τεράστια 
προσπάθεια, τόσο από το Τμήμα ∆ασών, όσο και από τα Κοινοτικά Συμβούλια Νέου Χωριού, Ίνειας και 
∆ρούσιας. 
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 Τα προβλήματα της παράνομης κατασκήνωσης αναμένεται ότι θα επιλυθούν με την υλοποίηση του 
∆ιαχειριστικού Σχεδίου της Χερσονήσου του Ακάμα. 

 Με την ευκαιρία σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.095, ημερομηνίας 7 
Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.095 και ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αναπληρωτή 
Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 13 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με την 
αναβάθμιση του αλιευτικού καταφυγίου Κάτω Πύργου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος είναι η Αρμόδια Αρχή για την κατασκευή, διαχείριση και λειτουργία των αλιευτικών 
καταφυγίων, με σκοπό τον ασφαλή ελλιμενισμό των επαγγελματικών αλιευτικών σκαφών. Σε ορισμένα 
αλιευτικά καταφύγια όταν υπάρχει χώρος και για άλλα σκάφη τα οποία τηρούν τα κριτήρια ελλιμενισμού, 
δίνονται άδειες ελλιμενισμού και σε μη επαγγελματικά αλιευτικά σκάφη, νοουμένου ότι δεν επηρεάζουν 
την εύρυθμη λειτουργία του αλιευτικού καταφυγίου και τα οποία καταβάλλουν τα ανάλογα τέλη όπως 
προβλέπεται στον περί Αλιευτικών Καταφυγίων Νόμο και τους σχετικούς Κανονισμούς. 

2. Το αλιευτικό καταφύγιο Κάτω Πύργου κατασκευάστηκε το 1987 για να εξυπηρετήσει τους επαγγελματίες 
ψαράδες της περιοχής. Το 2008-2009 έγιναν σημαντικά έργα βελτίωσης/αναβάθμισης του αλιευτικού 
καταφυγίου τα οποία περιλάμβαναν την κατασκευή νέας αποβάθρας, την ανακατασκευή του κεκλιμένου 
ανέλκυσης/καθέλκυσης σκαφών, την επιδιόρθωση του κρηπιδώματος και την εκβάθυνση της 
λιμενολεκάνης. Τα βελτιωτικά έργα συγχρηματοδοτήθηκαν από το ΕΠΑΛ 2007-2013, με συνολικό 
κόστος €693,000 + ΦΠΑ. Κατά το 2010-2011 πραγματοποιήθηκαν επιπρόσθετα έργα από το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων για την προστασία της ακτογραμμής και υπερύψωση του κυματοθραύστη του 
αλιευτικού καταφυγίου με συνολικό κόστος €5.29 εκατομμυρίων. 

3. Σήμερα, στο αλιευτικό καταφύγιο Κάτω Πύργου ελλιμενίζονται μόνιμα περίπου 20 αλιευτικά σκάφη ενώ 
η χωρητικότητα του ξεπερνά τα 100 σκάφη. Όλες οι αιτήσεις που υποβάλλονται για ημερήσιο 
ελλιμενισμό εγκρίνονται αμέσως, ωστόσο για το έτος 2012 δεν υπήρξε κανένα ενδιαφέρον για ημερήσιο 
ελλιμενισμό. 

4.  Βάσει των πιο πάνω, στα πλαίσια αναβάθμισης/βελτίωσης των αλιευτικών καταφυγίων, το ΤΑΘΕ τα 
τελευταία χρόνια, καταβάλλει κάθε προσπάθεια να αναβαθμίσει το αλιευτικό καταφύγιο Κάτω Πύργου. 
Από το εν λόγω αλιευτικό καταφύγιο εξυπηρετούνται πλήρως όλοι οι επαγγελματίες ψαράδες, που είναι 
ο βασικός στόχος του ΤΑΘΕ, καθώς και άλλοι χρήστες που τηρούν τα κριτήρια ελλιμενισμού. Η μέχρι 
τώρα διαχείριση των αλιευτικών καταφυγίων η οποία γίνεται με βάση τον περί Αλιευτικών Καταφυγίων 
Νόμο και τους σχετικούς Κανονισμούς, είναι αποτελεσματική και δεν κρίνεται σκόπιμη οποιαδήποτε 
αλλαγή στο καθεστώς του αλιευτικού καταφυγίου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.099, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.099 και ημερομηνία 18.9.2012, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα, και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσω του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, 
επιτηρεί την εφαρμογή των περί Αντιμετώπισης των Κινδύνων Ατυχημάτων Μεγάλης Κλίμακας 
σχετιζομένων με Επικίνδυνες Ουσίες Κανονισμών του 2001 και 2006. Οι Κανονισμοί αυτοί εναρμονίζουν 
πλήρως την κυπριακή νομοθεσία με τις πρόνοιες της Οδηγίας SEVESO II, εκτός από τις πρόνοιες για τα 
εξωτερικά σχέδια επείγουσας ανάγκης και τη χρήση γης. Για τα θέματα αυτά αρμοδιότητα έχουν η 
∆ύναμη Πολιτικής Άμυνας και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, αντίστοιχα. 

2. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, στο πλαίσιο επιτήρησης της εφαρμογής της πιο πάνω νομοθεσίας 
επιθεωρεί πάνω σε τακτική βάση όλες τις μεγάλες εγκαταστάσεις αποθήκευσης υγραερίου και 
πετρελαιοειδών στο παραλιακό μέτωπο της περιοχής Λάρνακας-∆εκέλειας, καθώς και τον 
Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Βασιλικού που εμπίπτουν στις πρόνοιες των εν λόγω Κανονισμών. Στο 
πλαίσιο αυτό πραγματοποιείται τουλάχιστον μια επιθεώρηση σε κάθε εγκατάσταση κάθε χρόνο. Ειδικά 
κατά τη διάρκεια του 2011, έχουν γίνει τρεις επιθεωρήσεις σε κάθε εγκατάσταση. Κατά το 2012 έχουν 
πραγματοποιηθεί επιθεωρήσεις σε όλες τις εγκαταστάσεις μέσα στον Ιούλιο. 
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3. Κατά τη διάρκεια του 2011, σύμφωνα με τις υποχρεώσεις που έχουν οι διαχειριστές των εγκαταστάσεων 
με βάση τη νομοθεσία, λήφθηκαν οι επικαιροποιημένες εκθέσεις ασφάλειας των εγκαταστάσεων 
αποθήκευσης υγραερίου και πετρελαιοειδών. Το Τμήμα, σε συνεργασία με Ειδικό Σύμβουλο Καθηγητή 
του Πολυτεχνείου Κρήτης, αξιολόγησε τις εκθέσεις αυτές. Μετά την ολοκλήρωση της αξιολόγησης των 
εκθέσεων ακολούθησε επιθεώρηση κατά την οποία έγινε συζήτηση με τους διαχειριστές των 
εγκαταστάσεων των αποτελεσμάτων και των τελικών συμπερασμάτων. Τα συμπεράσματα από την 
αξιολόγηση των εκθέσεων έχουν κοινοποιηθεί στους διαχειριστές των εγκαταστάσεων. Σημειώνεται ότι 
από τα αποτελέσματα, τόσο το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας όσο και ο ειδικός σύμβουλος θεωρούν 
ότι οι εκθέσεις ασφάλειας είναι πλήρεις, τα μέτρα που λαμβάνονται στις εν λόγω εγκαταστάσεις είναι 
κατάλληλα για την πρόληψη των ατυχημάτων μεγάλης κλίμακας και το προσωπικό των εγκαταστάσεων 
είναι κατάλληλα εκπαιδευμένο για την ασφαλή λειτουργία τους. 

4. Οι διαχειριστές των εγκαταστάσεων σε συνεργασία με την ∆ιοίκηση Πολιτικής Άμυνας και το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας έχουν ετοιμάσει πληροφορίες επαρκείς, πλήρεις και σύμφωνες με το 
Παράρτημα VII των πιο πάνω Κανονισμών. Οι πληροφορίες αυτές δόθηκαν από τον διαχειριστή και την 
∆ιοίκηση Πολιτικής Άμυνας από πόρτα σε πόρτα προς τους επηρεαζόμενους κατοίκους της περιοχής. 

5. Οι διαχειριστές των εγκαταστάσεων έχουν ετοιμάσει εσωτερικά σχέδια επείγουσας ανάγκης και η 
∆ιοίκηση Πολιτικής Άμυνας εξωτερικά σχέδια επείγουσας ανάγκης για αντιμετώπιση οποιουδήποτε 
ατυχήματος. Σημειώνεται ότι, τα συμπεράσματα από τις αξιολογήσεις των εκθέσεων ασφαλείας έχουν 
σταλεί στην ∆ιοίκηση Πολιτικής Άμυνας για να αξιολογηθούν σε σχέση με την αναγκαιότητα εκπόνησης 
νέων ή τροποποίησης των υφιστάμενων εξωτερικών σχεδίων. 

6. Σύμφωνα με τους περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Ατυχήματα Σχετιζόμενα με Επικίνδυνες Ουσίες) 
Κανονισμούς του 2003 και 2008 (Κ.∆.Π.759/2003, Κ.∆.Π.399/2008) η Πολεοδομική Αρχή, κατά την 
άσκηση ελέγχου της ανάπτυξης, λαμβάνει υπόψη ως ουσιώδη παράγοντα, μεταξύ άλλων, την ανάγκη 
πρόληψης ατυχημάτων μεγάλης κλίμακας που σχετίζονται με επικίνδυνες ουσίες και περιορισμού των 
συνεπειών τους, καθώς επίσης τις απόψεις του κοινού, όταν η ανάπτυξη αφορά: 

i. εγκατάσταση νέας μονάδας, 

ii. μετατροπές ή προσθήκες σε υφιστάμενη μονάδα, 

iii. νέα χωροταξικά έργα γύρω από υφιστάμενες μονάδες, όπως οδοί επικοινωνίας, χώροι όπου 
συχνάζει το κοινό και ζώνες κατοικίας όταν τα έργα αυτά ή ο τόπος εγκατάστασής τους ενδέχεται 
να αυξήσουν τον κίνδυνο ατυχήματος μεγάλης κλίμακας ή να επιδεινώσουν τις συνέπειές του. 

7. Στις πιο πάνω αναφερόμενες περιπτώσεις, η Πολεοδομική Αρχή, κατά την άσκηση των εξουσιών της 
διαβουλεύεται με τον ∆ιευθυντή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, όπως και με άλλες Αρμόδιες 
Αρχές και υπηρεσίες που έχουν εξουσία λήψης αποφάσεων για τις εν λόγω περιπτώσεις. 

8. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας έχει ετοιμάσει κατευθυντήριες γραμμές με τίτλο «Κατευθυντήριες 
Οδηγίες για την χωροθέτηση αναπτύξεων κοντά σε επικίνδυνες εγκαταστάσεις και νέων εγκαταστάσεων 
που καλύπτονται από τους περί Αντιμετώπισης των Κινδύνων Ατυχημάτων Μεγάλης Κλίμακας 
Σχετιζομένων με Επικίνδυνες Ουσίες Κανονισμούς του 2001 και 2006», τις οποίες εφαρμόζει για να 
εκφράσει θετική ή αρνητική γνωμοδότηση στα πλαίσια της πιο πάνω διαβούλευσης. Οι εν λόγω 
Κατευθυντήριες Οδηγίες έχουν συζητηθεί και συμφωνηθεί με το Υπουργείο Εσωτερικών, το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και άλλες Πολεοδομικές Αρχές. 

9. Με βάση τις πιο πάνω κατευθυντήριες γραμμές, η περιοχή γύρω από κάθε εγκατάσταση χωρίζεται σε 
τρεις ομόκεντρες ζώνες ανάλογα με την έκταση των συνεπειών του χείριστου ατυχήματος που μπορεί να 
συμβεί στην εγκατάσταση. 

10. Η Ζώνη I, που είναι η ζώνη με τις μεγαλύτερες συνέπειες, στην οποία σε περίπτωση του χείριστου 
ατυχήματος, το 50% του πληθυσμού, για το οποίο οι συνέπειες αναμένεται να είναι θανατηφόρες, δεν 
μπορεί να χαρακτηρίζεται ως οικιστική. Στη ζώνη αυτή περιλαμβάνονται περιοχές που έχουν ήδη 
χαρακτηριστεί ως οικιστικές και έχουν ανεγερθεί αρκετές κατοικίες και άλλα υποστατικά. 

11. Στις Ζώνες II και III επιτρέπεται η ανάπτυξη με περιορισμό στην πυκνότητα και στο είδος της ανάπτυξης. 

 Με βάση τα πιο πάνω, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων θεωρεί ότι τα μέτρα που 
λαμβάνονται διασφαλίζουν πλήρη συμμόρφωση με τις πρόνοιες της Οδηγίας SEVESO II.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.131, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Επιχορήγηση Ιδιωτικού Κέντρου Περιβαλλοντικών Μελετών Κρήτου Τέρρα 
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 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με ημερ. 28 Σεπτεμβρίου 2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

1.  Η μη επιχορήγηση του Ιδιωτικού Κέντρου Περιβαλλοντικών Μελετών Κρήτου Τέρρα είναι απόρροια των 
οικονομικών περικοπών που έχουν γίνει στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 
Οι περικοπές στις χορηγίες αφορούν στο σύνολο όλων των ιδιωτικών φορέων και οργανισμών στους 
οποίους δίνονταν επιχορηγήσεις και όχι μόνο στο συγκεκριμένο Κέντρο, το οποίο σημειώνεται ότι έχει 
λάβει μέχρι τώρα το μεγαλύτερο ποσό επιχορηγήσεων από κάθε άλλη ιδιωτική πρωτοβουλία. 
Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προέβη έγκαιρα στην ενημέρωση της 
εκτελεστικής ∆ιευθύντριας του Οργανισμού για τη διακοπή της επιχορήγησης, οκτώ μήνες πριν από την 
έναρξη της νέας σχολικής χρονιάς 2012-2013, προκειμένου να κάνουν τους δικούς τους 
προγραμματισμούς (επισυνάπτεται η σχετική επιστολή). Επιπρόσθετα, θα ήθελα να σας αναφέρω ότι η 
επιχορήγηση τόσο του ιδιωτικού Κέντρου Περιβαλλοντικών Μελετών Κρήτου Τέρρα όσο και άλλων 
ιδιωτικών πρωτοβουλιών δίδονταν κατόπιν οδηγιών των εκάστοτε Υπουργών Παιδείας και Πολιτισμού, 
για αυτό και περιλαμβάνονταν στο Κονδύλι «Έκτακτες Χορηγίες» ως μη επαναλαμβανόμενο ποσό. 
Σημειώνεται, ότι στον Εθνικό Στρατηγικό Σχεδιασμό για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση και την 
Εκπαίδευση για την Αειφόρο Ανάπτυξη, ο οποίος έτυχε δημόσιας διαβούλευσης και συζητήθηκε πριν 
την οριστικοποίηση του και την έγκρισή του από το Υπουργικό Συμβούλιο (Αρ. Απ. 66.145, Αρ. 
Πρότασης 971/2007), στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος συμπεριλαμβάνεται ειδικό εδάφιο 
για τις ιδιωτικές περιβαλλοντικές πρωτοβουλίες και τα ιδιωτικά ΚΠΕ στο οποίο αναφέρεται ότι: 

“Οι περιοχές που δεν περιλαμβάνονται στο δίκτυο Κέντρων τον Υ.Π.Π. μπορούν να 
λειτουργήσουν στο πλαίσιο της ιδιωτικής πρωτοβουλίας και το Π.Ι. μπορεί να παρέχει 
συμβουλευτική στήριξη και παιδαγωγικό υλικό ή οποιαδήποτε άλλη βοήθεια χρειασθεί. 

Αναφορικά με το ενδεχόμενο αιτήματος για οικονομική επιχορήγηση, από το Υ.Π.Π., Κέντρων 
που λειτουργούν σε ιδιωτική βάση, σημειώνεται ότι το αίτημα μπορεί να εξετασθεί κατά τη 
σύσταση των ειδικών επιτροπών για υλοποίηση του σχεδίου, εάν και εφόσον η συγκεκριμένη 
ιδιωτική πρωτοβουλία πληροί συγκεκριμένα κριτήρια τα οποία αφορούν σε κτηριακές 
εγκαταστάσεις, στην κατοχή νόμιμη άδεια λειτουργίας, στο προσωπικό, στο πρόγραμμα 
εκπαίδευσης, στην περιοχή περιβαλλοντικού ενδιαφέροντος, στο μη κερδοσκοπικό του 
χαρακτήρα. Τα κριτήρια θα καθορισθούν στη συνέχεια με ακρίβεια και σαφήνεια. Σημειώνεται ότι 
η οικονομική επιχορήγηση που μπορεί να δοθεί για ένα χρόνο δε συνεπάγεται οικονομική 
επιχορήγηση και τον επόμενο χρόνο. Το αίτημα για οικονομική στήριξη θα επανεξετάζεται κάθε 
χρόνο μετά από την υποβολή σχετικής αίτησης και κατάθεσης όλων των δικαιολογητικών που 
θα ζητηθούν, αλλά και του σχετικού οικονομικού προϋπολογισμού που θα διαθέτει το Υ.Π.Π. για 
το σκοπό αυτό” (σελ. 51). 

2. Σχετικά με την αναφορά ότι η χορηγία είναι πολύ μικρότερη από τα έξοδα λειτουργίας ενός κρατικού 
Κέντρου, σημειώνεται ότι μια επιχορήγηση που καλύπτει αριθμό μαθητών/τριών μόνο της Επαρχίας 
Πάφου δεν μπορεί να είναι συγκρίσιμη με τα έξοδα λειτουργίας των Κρατικών Κέντρων Περιβαλλοντικής 
Εκπαίδευσης που καλύπτουν όλη την Κύπρο και έχουν δεχτεί από το 2005 που ξεκίνησε η επίσημη 
λειτουργία του ∆ικτύου πέραν των 100.000 μαθητών/τριών, εκπαιδευτικών, φοιτητών και 
επαγγελματιών. Επιπρόσθετα, θα πρέπει να σημειωθεί ότι και τα τέσσερα Κρατικά Κέντρα 
στελεχώνονται συνολικά από 7 εκπαιδευτικούς, τους οποίους συνεπικουρούν οι εκπαιδευτικοί των 
ομάδων των σχολείων που συμμετέχουν στα περιβαλλοντικά εκπαιδευτικά προγράμματα, έτσι ώστε να 
υπάρχει εξοικονόμηση οικονομικών πόρων. Αντίθετα, το Ιδιωτικό Κέντρο Κρήτου Τέρρα στελεχώνεται με 
7 άτομα. 

3. Αναφορικά με την μη συμπερίληψη του ιδιωτικού Κέντρου Περιβαλλοντικών Μελετών Κρήτου Τέρρα 
στην εγκύκλιο που αναρτάται για το Κρατικό ∆ίκτυο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης σημειώνεται 
ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει την ευθύνη ελέγχου και εποπτείας των δικών του 
Κρατικών Κέντρων Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης. Αυτό συνεπάγεται ότι τόσο η συγγραφή των 
περιβαλλοντικών εκπαιδευτικών προγραμμάτων του ∆ικτύου των ΚΠΕ του ΥΠΠ, όσο και η διδασκαλία 
τους γίνονται από έμπειρους και καταρτισμένους εκπαιδευτικούς, λειτουργούς του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού. Επίσης, η ευθύνη ελέγχου τόσο των κτηριακών υποδομών, όσο και του εξοπλισμού είναι 
στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και στις Κοινότητες που έχουν δημιουργηθεί και στηρίζουν τα 
Κρατικά ΚΠΕ στη βάση του άρθρου 10(4) περί Σχολικών Εφορειών Νόμων 1997-2008. Ως εκ τούτου δεν 
είναι δυνατό στην ίδια εγκύκλιο προς τα δημόσια σχολεία να περιληφθούν και ιδιωτικές πρωτοβουλίες 
στις οποίες ναι μεν τα περιβαλλοντικά εκπαιδευτικά προγράμματα αξιολογούνται, αλλά το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει ευθύνη ελέγχου. 

4. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αναγνωρίζοντας τη συνεισφορά του Ιδιωτικού Κέντρου 
Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Κρήτου Τέρρα, του έχει παραχωρήσει σχετική άδεια τόσο για να 
ενημερώνει τα δημόσια σχολεία, όσο και για να έχουν τη δυνατότητα τα δημόσια σχολεία να το 
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επισκέπτονται (επισυνάπτεται η σχετική επιστολή). Σε καμία περίπτωση, συνεπώς, δεν στέρησε το 
δικαίωμα σε δημόσια σχολεία να το επισκέπτονται. Τα Κέντρα Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης είναι 
συμπληρωματικές δομές για στήριξη των σχολείων στις περιβαλλοντικές τους δράσεις, σε συνάρτηση με 
τα προβλεπόμενα στο Αναλυτικό Πρόγραμμα για την ΠΕ/ΕΑΑ. Όπως και στα Κρατικά ΚΠΕ επαφίεται 
στην αυτονομία και στην ελεύθερη επιλογή του κάθε σχολείου να αποφασίσει εάν θέλει να συμμετέχει 
στα περιβαλλοντικά εκπαιδευτικά προγράμματα, ανάλογα πρέπει να ισχύει και στα ιδιωτικά. 
Σημειώνεται, επίσης ότι στα πλαίσια της πολιτικής του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για 
αυτονόμηση των σχολικών μονάδων και επιλογής των φορέων (κρατικών και ιδιωτικών) που θέλουν να 
επισκεφθούν ή να συνεργασθούν μαζί τους, το Υπουργείο κατάρτισε για κάθε Επαρχία ειδικούς 
καταλόγους στους οποίους σημειώνονται οι περιβαλλοντικοί φορείς και οργανισμοί με τους οποίους τα 
σχολεία μπορούν να συνεργασθούν, οι οποίοι βρίσκονται αναρτημένοι στην ιστοσελίδα του Αναλυτικού 
Προγράμματος για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση/Εκπαίδευση για την Αειφόρο Ανάπτυξη. 
http://www.schools.ac.cy/klimakio/Themata/perivallontiki_ekpaidefsi/index.html. Στην Επαρχία Πάφου το 
ΥΠΠ έχει συμπεριλάβει τόσο στους φορείς συνεργασίας με τα σχολεία όσο και στους χώρους 
διενέργειας επισκέψεων και το ιδιωτικό Κέντρο της Κρήτου Τέρρα. 

5. Υπενθυμίζεται ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεσμεύτηκε από τη Βουλή στις 5 Νοεμβρίου 
2004, να καταρτίσει τον Εθνικό Στρατηγικό Σχεδιασμό για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση, όπως 
επίσης και να καταρτίσει το Κρατικό ∆ίκτυο Κέντρων Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης. Η εργασία αυτή 
έγινε στη βάση της εκπόνησης συστηματικής μελέτης, ώστε να διαμορφωθεί μια συνολική, 
συγκροτημένη, συστηματική και οργανωμένη κρατική πολιτική που θα απορρέει από το ΥΠΠ και θα 
αντιμετωπίζει τα πράγματα σφαιρικά σε ό,τι αφορά την προσέγγιση και εξέταση των θεμάτων του 
περιβάλλοντος στα σχολεία του τόπου μας, μειώνοντας παράλληλα τον κατακερματισμό των διαφόρων 
δράσεων, ιδιωτικών και κρατικών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.147, ημερομηνίας 2 
Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.010.02.147 και 
ημερομηνία 2 Οκτωβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 4 Οκτωβρίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι σημερινές τιμές του νερού άρδευσης που παρέχεται από τα Κυβερνητικά Υδατικά Έργα (ΚΥΕ) 
ισχύουν από την 1/1/2004, σύμφωνα με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου (αρ. 59.156 και ημερ. 
17/12/2003) με βάση την οποία, οι τιμές του νερού που παρέχεται για άρδευση από τα ΚΥΕ είναι ίδιες σε όλες 
τις αρδευτικές περιοχές των ΚΥΕ παγκύπρια. ∆ιαφέρουν όμως ανάλογα με την προέλευση ή τη χρήση του 
νερού ως εξής: 

Χρήση Νερού Φρέσκο αδιύλιστο νερό από 
φράγματα/Κυβ. Γεωτρήσεις 

Ανακυκλωμένο νερό 

Σε άτομα για 
γεωργική/κτηνοτροφική 

παραγωγή 

€0,17/κυβ. μέτρα €0,17/κυβ. μέτρα 

Σε Αρδευτικά Τμήματα €0,15/κυβ. μέτρα €0,05/κυβ. μέτρα 

Για βιομηχανική κατανάλωση €0,19/κυβ. μέτρα  

Για άρδευση χώρων πρασίνου €0,34/κυβ. μέτρα €0,15/κυβ. μέτρα 

 Αντίστοιχα, οι τιμές του νερού άρδευσης που παρέχεται από τα Αρδευτικά Τμήματα προς τους 
καταναλωτές τους είναι διαφοροποιημένες (ανόμοιες) και εφαρμόζονται με βάση τους Κανονισμούς 
∆ιαχείρισης/Τελών του κάθε Αρδευτικού Τμήματος. Το ΤΑΥ δεν διαθέτει στοιχεία για τις τιμές όλων των 
Αρδευτικών Τμημάτων αλλά γνωρίζουμε ότι είναι αρκετά ψηλότερες από τις τιμές που ισχύουν στα ΚΤΕ και 
επίσης αρκετά διαφορετικές μεταξύ τους. 

 Με σκοπό την εφαρμογή του Άρθρου 9 της Οδηγίας-Πλαίσιο περί Υδάτων 2000/60/ΕΚ, έχουν εγκριθεί 
από το Υπουργικό Συμβούλιο τον Ιούλιο του 2011, σχετικοί Κανονισμοί με βάση τους οποίους υιοθετούνται 
ομοιόμορφα οι βασικές αρχές τιμολόγησης του νερού παγκύπρια. Οι Κανονισμοί θα τεθούν σε ισχύ αφού 
ψηφιστούν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.157, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω ερώτημα και σε συνέχεια της επιστολής σας με ημερομηνία 04/10/2012, 
σας πληροφορώ ότι οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δεν προσεγγίστηκαν 
από τους κληρονόμους του ιστορικού δημάρχου Λευκωσίας Θεμιστοκλή ∆έρβη, προκειμένου να συζητηθεί η 
παραχώρηση ή πώληση κάποιων από τα αντικείμενα της περιουσίας του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.164, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 15.10.2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας αναφέρω 
ότι: 

 Το προσχέδιο Κανονισμών με τίτλο «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Συμφωνία-Πλαίσιο 
σχετικά με την πρόληψη των τραυματισμών από αιχμηρά αντικείμενα στον νοσοκομειακό τομέα και ευρύτερα 
στον τομέα παροχής φροντίδας υγείας)», οι οποίοι έχουν ετοιμαστεί με σκοπό την εναρμόνιση με την Οδηγία 
2010/32/ΕΕ, έχουν σταλεί για νομοτεχνικό έλεγχο στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας στις 10.8.2012, 
αφού είχαν προηγουμένως εγκριθεί από το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.182, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 23.06.010.02.182 
ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Η παραχώρηση του κτιρίου του πρώην Αστυνομικού Σταθμού Γιαλιάς στα Κοινοτικά Συμβούλια Αγίας 
Μαρίνας και Γιαλιάς είχε συζητηθεί σε συνάντηση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως με τους 
Προέδρους των Κοινοτικών Συμβουλίων Αγίας Μαρίνας και Γιαλιάς που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο 
τούτο στις 10.9.2012. Συγκεκριμένα, έγινε εισήγηση για σύναψη συμφωνίας/δέσμευσης με το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Αγίας Μαρίνας και Γιαλιάς για εκμίσθωση του κτιρίου του πρώην Αστυνομικού Σταθμού Γιαλιάς για 
ορισμένη χρονική περίοδο, νοουμένου ότι θα επιδιορθωθεί ολόκληρο το κτίριο με έξοδα του Κοινοτικού 
Συμβουλίου και χρηματοδότηση από τον Έπαρχο Πάφου και παραχωρηθεί στην Αστυνομία ο αναγκαίος 
χώρος για στέγαση της υπηρεσίας Κοινοτικής Αστυνόμευσης της περιοχής και άλλων ενδεχόμενων 
στεγαστικών της αναγκών της Αστυνομίας. Ακολούθως, ο Αρχηγός Αστυνομίας συμφώνησε με την 
προαναφερθείσα εισήγηση. 

3. Ως εκ τούτου, προωθείται η υποβολή σχετικής Πρότασης προς το Υπουργικό Συμβούλιο για την έγκριση 
της εκμίσθωσης στα Κοινοτικά Συμβούλια Αγίας Μαρίνας και Γιαλιάς μέρους του κτιρίου του Αστυνομικού 
Σταθμού Γιαλιάς.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε θα γίνει σήμερα συζήτηση για το Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 15 Νοεμβρίου, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:  Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.015-2011). 

 2. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

 3. Ο περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας 
των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.087-2012). 

 4. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.106-2012). 
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 5. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.205-2012). 

 6. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.083-2012). 

 7. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.214-2012). 

 8. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.080-2012). 

 9. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - Θέσεις 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού και Βοηθού 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.071-2012). 

 10. Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό 
για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.076-2012). 

 11. Ο περί της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί της ∆ιαδικασίας 
Συναίνεσης μετά από Ενημέρωση για Ορισμένα Επικίνδυνα 
Χημικά Προϊόντα και Προϊόντα Φυτοπροστασίας στο ∆ιεθνές 
Εμπόριο (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.130-2012). 

 12. Ο περί του Τρίτου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου της Ευρωπαϊκής 
Σύμβασης Εκδόσεως Φυγοδίκων (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.149-2012). 

 13. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
του Κράτους του Ισραήλ για Συνεργασία στους Τομείς των 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Ενεργειακής Απόδοσης 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.154-2012). 

 14. Ο περί της Συμφωνίας των Αντιπροσώπων των Κρατών Μελών 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που συνήλθαν στα πλαίσια του 
Συμβουλίου, σχετικά με την Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών οι οποίες ανταλλάσσονται προς το συμφέρον της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.025-2012). 

 15. Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφενός, 
και του Καναδά, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.106-2012). 

 16. Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφενός, 
και των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, αφετέρου, που 
υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 25 Απριλίου 2007 και στην 
Ουάσινγκτον στις 30 Απριλίου 2007 (Τροποποιητικό 
Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.109-2012). 

 17. Ο περί Ναυαγοσωστών σε Περιοχές Προστασίας των 
Λουομένων στη Θάλασσα Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.152-2009). 
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 18. Ο περί Μεταφοράς Αναπτυξιακών ∆ικαιωμάτων Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.026-2011). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Οι κατασκοπευτικές δραστηριότητες των Βρετανών και η 
ανάγκη της επιβαλλόμενης νόμιμης αντίδρασης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Βαρνάβα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.013-2012). 

 2. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων 
τροφών και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών 
φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

[Στις 13 Νοεμβρίου 2012 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι στην ημερήσια διάταξη 
της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 15 Νοεμβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., προστίθεται το ακόλουθο θέμα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:  Νομοθετική εργασία  

 Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.037-2011).] 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.54 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μητσόπουλος Τάσος  

Γεωργιάδης Χάρης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος 

∆αμιανού Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 
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Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κωνσταντίνου Κώστας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Τορναρίτης Νίκος 

Κώστα Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Αδάμου Αδάμου στη ∆ιεθνή Ημέρα Ανάμνησης και 
τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων των δύο παγκόσμιων πολέμων. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», συζήτηση (Ά. ∆αμιανού, Ι. Νικολάου, Ν. 
Παπαδόπουλος, ∆. Συλλούρης) και απόφαση για αναβολή του. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» και 
για την πρόταση νόμου «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012» και 
ψήφισή τους σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2012». 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού (ΕΟΟΣ) (Εφαρμοστικές 
∆ιατάξεις) Νόμος του 2012» και για τους κανονισμούς «Οι περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού 
Σκοπού (Τέλη και ∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2012», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των 
κανονισμών. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Επίσημα Ημερολόγια, Ναυτολόγια και 
Εξαμηνιαίες Καταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο.  

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Κτηματομεσιτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και 
ψήφισή της σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Παραχώρησης Κυβερνητικών Εγγυήσεων για τη Σύναψη 
∆ανείων ή/και την Έκδοση Ομολόγων από Πιστωτικά Ιδρύματα Νόμος του 2012», παρατηρήσεις του κ. 
Ζαχαρία Κουλία και ψήφισή του σε νόμο.  

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η παροχή σε Τουρκοκυπρίους των κατεχομένων δωρεάν φοίτησης σε ιδιωτικά σχολεία - Οικονομικά 
προβλήματα του θεραπευτικού και εκπαιδευτικού κέντρου “Ανεμώνη” - Η μετακίνηση του χοιροστασίου 
Μαραθούντας - Αίτημα κοινότητας Αγίας Μαρινούδας για αποκατάσταση του παλιού σκυβαλότοπου - 
Αίτημα κοινότητας Αγίας Μαρινούδας για δημιουργία λαογραφικού μουσείου - Αίτημα κοινότητας 
Χλώρακα για παραχώρηση γης για διαμόρφωση χώρου λουομένων - Αίτημα κοινότητας Χλώρακα για 
βελτιωτικά οδικά έργα στη λεωφόρο Τάφοι των Βασιλέων - Αιτήματα κοινότητας Κουκλιών για βελτιωτικά 
και οδικά έργα - Αίτημα Νέου Χωριού Πάφου για δημιουργία χώρου λουομένων και ενίσχυση για 
καθαρισμό των παραλιών - Αίτημα κοινότητας Χλώρακα για έγκριση δανειοδότησης και κρατική στήριξη 
για ασφαλτοστρώσεις δρόμων - Αίτημα κοινότητας Κουκλιών για διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές 
οικογένειες - Αίτημα κοινότητας Κουκλιών για παραχώρηση γης για δημιουργία κοινοτικής παραλίας - 
Αίτημα κοινότητας Κινούσας για εγγραφή δρόμων - Αίτημα κοινότητας Νέου Χωριού Πάφου για 
κατασκευή παρακαμπτηρίου - Το πρόβλημα των πυρκαγιών στο χώρο απόρριψης αδρανών υλικών 
στην περιοχή Μαραθούντας - Γυναίκες στην Εθνική Φρουρά - Νομοσχέδιο για το σύμφωνο ελεύθερης 
συμβίωσης - Σεξουαλικά αδικήματα κατά ανηλίκων - Τροχαίες παραβάσεις και εισπραχθέντα πρόστιμα - 
Χρηματικά βοηθήματα σε Τουρκοκυπρίους φοιτητές κρατικών πανεπιστημίων - Κρατική χρηματοδότηση 
της φοίτησης Τουρκοκυπρίων μαθητών και φοιτητών - Εκρίζωση ακακιών από το Τμήμα ∆ασών - 
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Ενδεχόμενα οφέλη για την Κύπρο από συμπληρωματικό ευρωπαϊκό προϋπολογισμό - Εκδηλώσεις για 
την 20ή επέτειο του προγράμματος LIFE και Κύπρος - Μαθητικός πληθυσμός και τρόπος ανάπτυξής του 
στην περιοχή Τηλλυρίας - ∆ιαχείριση και αποκατάσταση περιοχών “Natura” και χρηματοδότηση έργων 
από το πρόγραμμα LIFE - Οι προτεινόμενες από το Συμβούλιο της ΕΕ περικοπές επί του σχεδίου 
προϋπολογισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και η θέση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας - Μελέτη 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για τις ανάγκες σε αστικά ταξί - Επαγγελματικά ταξίδια κρατικών 
αξιωματούχων και λειτουργών σε επιχειρηματικές και πρώτες θέσεις - Η παραχώρηση νάρθηκα για 
χρήση από παιδιά με προβλήματα της σπονδυλικής στήλης - ∆ιαχείριση περιπτώσεων μαθητών 
χρηστών εξαρτησιογόνων ουσιών και γονέων - ∆ιαχείριση περιπτώσεων μαθητών με ψυχιατρικές 
διαταραχές - Ανήλικοι σε προγράμματα αποτοξίνωσης - Εγγραφή δρόμου που συνδέει τον Κάτω Πύργο 
με το ξωκλήσι της Παναγίας Γαλόκτιστης - Ανάγκη ελέγχου της ρύπανσης και της αδειοδότησης 
εργοστασίων παραγωγής ασφάλτων στο δήμο Ιδαλίου - Κρατικοί αξιωματούχοι και εθελοντική περικοπή 
μισθών - Αιτήματα για ενίσχυση των οικογενειών με τρίδυμα και άνω - Ανάγκη ενθάρρυνσης των 
γυναικών για καταγγελία των διακρίσεων λόγω φύλου - Το πρόβλημα των ανείσπρακτων εξωδίκων από 
Τουρκοκυπρίους, τουρίστες και υπηκόους τρίτων χωρών. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Στέγαση της Κυπριακής Βιβλιοθήκης - Αναβάθμιση του δρόμου Άρμου-Κονιών - Αναβάθμιση δρόμου 
στις κοινότητες Παρεκκλησιάς και Πύργου - Επιδιόρθωση του δρόμου Νατάς-Αναρίτας - Βελτίωση των 
συνθηκών στο Ειδικό Σχολείο “Ευαγγελισμός” - Ανάπλαση του πυρήνα της κοινότητας Μοσφιλωτής - 
Έλεγχος για επικίνδυνες συσκευές αδυνατίσματος στην αγορά - Αναβάθμιση του εμπορικού κέντρου στο 
συνοικισμό ∆ερύνειας - Αντικατάσταση του δικτύου υδατοπρομήθειας στην Αγία Βαρβάρα - Έκδοση 
τίτλων ιδιοκτησίας και κατασκευή χώρου στάθμευσης στην Ακρούντα - Αναβάθμιση του οδικού δικτύου 
Αγίων Βαβατσινιάς-Μαχαιρά και κατασκευή του δρόμου Βαβατσινιάς-Μελίνης - Ανακατασκευή του 
δρόμου Σωτήρας-∆ερύνειας και κατάταξή του ως μικτού πολεοδομικού έργου - Συμβάσεις μεταξύ του 
Τμήματος ∆ασών και εργολάβων - Έκθεση της FRONTEX για την είσοδο λαθρομεταναστών από τα 
κατεχόμενα στη ∆ημοκρατία - Ένταξη της Οδούς σε χαμηλή υψομετρική ζώνη - Επιδιόρθωση του 
παλιού δρόμου Λάρνακας-Λεμεσού - ∆ιοργάνωση εκδρομών με σκάφη για παράνομο ψάρεμα 
καρχαριών - Παραχώρηση σε αιτητές άδειας για γεώτρηση - Παγκύπρια καταγραφή των γεωτρήσεων 
από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων - Εκπόνηση τεχνοοικονομικής μελέτης για δημιουργία τραμ - 
Πρόγραμμα χωριστής συλλογής οικιακών φαρμάκων - Υπερβόσκηση στον Ακάμα - Υπεράντληση νερού 
από αδειοδοτημένες διατρήσεις - Παροχή άρδευσης σε αγροτεμάχια στην περιοχή Νοτίου Αγωγού - 
∆ιαχείριση των πτητικών πυροσβεστικών μέσων - Ανεξέλεγκτη κάρπωση της ρίγανης - Ανάθεση μελέτης 
για την ισότητα στο Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών Κοινωνικού Φύλου - Περιβαλλοντική καταστροφή 
στη χερσόνησο του Ακάμα από κατασκηνωτές - Ανάγκη αναβάθμισης του αλιευτικού καταφυγίου του 
Κάτω Πύργου - Οδηγία για την πρόληψη ατυχημάτων από επικίνδυνες ουσίες στους χώρους 
αποθήκευσης πετρελαιοειδών - Η αποδέσμευση κονδυλίου για το Κυπριακό Κέντρο Περιβαλλοντικών 
Μελετών - Τιμολόγηση νερού κατά αρδευτική περιοχή - Πλειστηριασμός της συλλογής της οικογένειας 
Θεμιστοκλή ∆έρβη - Ευρωπαϊκή Οδηγία για την πρόληψη τραυματισμών από αιχμηρά αντικείμενα στο 
νοσοκομειακό τομέα - Αίτημα για παραχώρηση παλιών αστυνομικών κτιρίων στα κοινοτικά συμβούλια 
Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς και Γιαλιάς. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β´ 

Συνεδρίαση 15ης Νοεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης:  4.27 μ.μ. 

Αρ. 10 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό σας απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.  

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Υπάρχει, κύριε Κατσουρίδη.  Ο κανονισμός μιλά για το ένα τρίτο των πενήντα έξι.  ∆εκαεννιά…  Είμαστε 
είκοσι πέντε, οπότε υπάρχει απαρτία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η απαρτία υπάρχει συνειδητά, επειδή έτσι αποφασίσαμε!  Οφείλω να πω ότι τούτη τη 
φορά προβληματίστηκα σοβαρά αν θα αποχωρήσουμε.  Είναι κατ’ επανάληψη που παραβιάζεται η ώρα και 
αντιλαμβάνομαι ότι κάποιοι θεωρούν κιόλας ότι δε δεσμεύονται από την ώρα που καθορίζει η προηγούμενη 
ολομέλεια.  Θέλω να ξεκαθαρίσει!  Είναι όποτε βολεύει την κάθε κοινοβουλευτική ομάδα η ώρα έναρξης της 
Βουλής; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πρώτον, να πω ότι, καθόσον με αφορά, προσέρχομαι εγκαίρως για την έναρξη των συνεδριάσεων του 
σώματος.  ∆εύτερον, πράγματι εζητήθη από μία κοινοβουλευτική ομάδα εικοσάλεπτη καθυστέρηση, για να 
συνεδριάσει.  Το τρίτο είναι ότι είχα καλέσει για μια ενημέρωση, όπως γνωρίζετε, τους κοινοβουλευτικούς 
εκπροσώπους.  Θα παρακαλέσω όμως στο μέλλον, πράγματι, οι κοινοβουλευτικές ομάδες να συνεδριάζουν 
προ της ενάρξεως της συνεδρίασης της Βουλής. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ιωνά Νικολάου) 

 Ο κ. Ιωνάς, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆εν μπορεί να γίνεται ενημέρωση στους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους μέχρι η ώρα 4.00 μ.μ. και να 
ερχόμαστε στην ολομέλεια χωρίς να ενημερωθούμε από τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους για το τι έχει 
λεχθεί στη σύσκεψη.  Αυτό είναι!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Απλώς, η παράκληση είναι αυτό να γίνεται προ της ενάρξεως της συνεδριάσεως της Βουλής. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πριν από είκοσι εννέα χρόνια, στις 15 Νοεμβρίου 1983, ανακηρύχθηκε παράνομα στα κατεχόμενα το 
ψευδοκράτος, σε κατάφωρη παραβίαση των αρχών του διεθνούς δικαίου.  Ως Βουλή των Αντιπροσώπων 
καταδικάζουμε για μια ακόμα φορά την ανακήρυξη του παράνομου μορφώματος στα κατεχόμενα ως πράξη 
παράνομη, προκλητική, αποσχιστική και συγκρουόμενη ευθέως με τη διεθνή νομιμότητα.  Υπενθυμίζουμε 
σχετικά τα ψηφίσματα 541 και 550 του Συμβουλίου Ασφαλείας, τα οποία θεωρούν άκυρη και στερούμενη 
οποιουδήποτε ίχνους διεθνούς νομιμότητας την ενέργεια της Τουρκίας και των οργάνων της στην Κύπρο. 
Ταυτόχρονα, επισημαίνουμε την αναφορά στα ψηφίσματα αυτά της ισχυρής προτροπής προς τα κράτη μέλη 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών να απέχουν από κάθε ενέργεια που θα ήταν δυνατό να προσδώσει 
οποιοδήποτε ψήγμα αναγνώρισης στο ψευδοκράτος. 

 Η προκλητική και παράνομη αυτή ενέργεια της Τουρκίας επιβεβαίωσε για μια ακόμα φορά τις πάγιες 
διχοτομικές επιδιώξεις της και τον επεκτατικό χαρακτήρα του τουρκικού κράτους.  Η πολιτική αυτή συνεχίζεται 
μέχρι σήμερα με τη συνεχιζόμενη κατοχή του 37% των εδαφών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και την 
κορυφούμενη αδιαλλαξία της Τουρκίας, στην οποία προστέθηκε και η αμφισβήτηση των κυριαρχικών 
δικαιωμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας εντός της αποκλειστικής οικονομικής της ζώνης. 

 Επαναβεβαιώνουμε ως Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τη σταθερή και 
αμετακίνητη θέση μας, αλλά και θέση του συνόλου του λαού μας για λύση που θα τερματίζει την κατοχή και θα 
αποκαθιστά τα ανθρώπινα δικαιώματα όλων των νομίμων πολιτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας· λύση 
δημοκρατική, λειτουργική και βιώσιμη, στη βάση των περί Κύπρου ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών και των αρχών και των αξιών επί των οποίων εδράζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα οφείλουμε να θυμηθούμε επίσης μια από τις λαμπρότερες στιγμές ενός κορυφαίου γεγονότος, 
του έπους του Πολυτεχνείου.  Στις 17 Νοεμβρίου του 1973 η ελληνική νεολαία ύψωσε το ανάστημά της 
μπροστά στα τανκς και τα όπλα της δικτατορίας.  Τιμούμε τους ηρωικούς νεκρούς της αντιδικτατορικής πάλης.  
Τιμούμε τους αγωνιστές του Πολυτεχνείου, την αδούλωτη ελληνική νεολαία, που, αψηφώντας την ωμή βία της 
χούντας των συνταγματαρχών, ξεσηκώθηκε για την ανατροπή της.  Η αυταπάρνηση και η θυσία της ηρωικής 
γενιάς του Πολυτεχνείου θα αποτελούν φωτεινό παράδειγμα για ολόκληρο τον ελληνισμό, αλλά και οδηγό του 
δικού μας αγώνα για ελευθερία και δικαίωση. 

 Να μου επιτραπεί εδώ να προσθέσω τα εξής:  Είναι ανυπόφορα προκλητικό, την ώρα που ο ελληνισμός 
αποτίνει φόρο τιμής στην ηρωική εξέγερση της αδούλωτης γενιάς του Πολυτεχνείου, το απόστημα και το 
όνειδος του ελληνικού δημόσιου βίου που νοσταλγεί και εξυμνεί τη χούντα και το ναζισμό, η αποκαλούμενη 
“Χρυσή Αυγή”, να διατυπώνει τον ανιστόρητο, απεχθή και ανατριχιαστικό ισχυρισμό ότι το Πολυτεχνείο είναι 
παραμύθι, ότι δεν υπήρξε, ότι δεν υπήρξαν νεκροί και ότι η γενιά του Πολυτεχνείου είναι υπεύθυνη για τη 
σημερινή οικονομική κρίση στην Ελλάδα.  Είναι ντροπή οι νοσταλγοί της επτάχρονης χουντικής τυραννίας, που 
οδήγησε στην εθνική προδοσία της Κύπρου, και οι θιασώτες του ναζισμού και φασισμού, που αιματοκύλησαν 
την Ελλάδα, να ασελγούν στη μνήμη των ηρωικών νεκρών και των αγωνιστών του Πολυτεχνείου.  
Αποστρέφουμε με απέχθεια το πρόσωπο και αποδοκιμάζουμε με όλη τη δύναμη της ψυχής μας το 
συνονθύλευμα αυτό των οπαδών του ολοκληρωτισμού και του σκοταδισμού. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ένα επίσης φωτεινό παράδειγμα ανιδιοτέλειας και υποταγής σε ένα σκοπό ανώτερο από την ίδια τη ζωή 
αποτελεί και η θυσία του ήρωα του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ του 1955-59 Κυριάκου Μάτση.  
Ο αγώνας του ξεκίνησε μέσα από τις φοιτητικές διαδηλώσεις και συνεχίστηκε με την ένταξή του, από τους 
πρώτους, στις τάξεις των αγωνιστών της κυπριακής ελευθερίας.  ∆ε λύγισε από τα βασανιστήρια που υπέστη 
ως φυλακισμένος των αποικιοκρατών ούτε υπέκυψε στον πειρασμό της δωροδοκίας με την εξής απάντηση, 
που έμεινε στην ιστορία: «Ου περί των χρημάτων τον αγώνα ποιούμεθα αλλά περί αρετής». 

 Ο ήρωας από το Παλαιχώρι, αφού δραπέτευσε, συνέχισε να πολεμά εναντίον των Άγγλων.  Στις 19 
Νοεμβρίου 1958, όταν το κρησφύγετό του στο ∆ίκωμο προδόθηκε, πρώτα φρόντισε να γλιτώσουν οι σύντροφοί 
του, να καταστραφούν τα σημαντικά έγγραφα της οργάνωσης και ακολούθως έπεσε μαχόμενος, παίρνοντας κι 
αυτός με τη σειρά του τη θέση του στο πάνθεον των ηρώων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του ήρωα Κυριάκου Μάτση, των ηρώων του 
Πολυτεχνείου και όλων όσοι έπεσαν στον αγώνα ενάντια στη χούντα των Αθηνών. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Παρακαλώ, η κυρία Κυριακίδου. 
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Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα με όλο το σέβας να συμπληρώσω ότι νιώθω την ανάγκη να εκφράσω και θα 
έπρεπε να εκφράσουμε όλοι στη Βουλή τον αποτροπιασμό μας και την απέχθειά μας για συμπεριφορές 
αντίστοιχες με αυτές της Χρυσής Αυγής που εφαρμόζονται στην Κύπρο από σύνολα όπως το ΕΛΑΜ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Συμφωνώ και νομίζω ότι είναι η ομόφωνη θέση της Βουλής των Αντιπροσώπων ότι παρόμοιες 
συμπεριφορές για τη λαϊκή αντιπροσωπία όπως αυτές που εκτυλίχθηκαν σήμερα έξω από το μέγαρο της 
Βουλής των Αντιπροσώπων είναι προκλητικές, επονείδιστες και απαράδεχτες και στοχεύουν ακριβώς στην ίδια 
τη δημοκρατία.  Και η δέσμευσή μας είναι ότι θα διαφυλάξουμε τη δημοκρατία σε αυτό τον τόπο, ακριβώς γιατί 
έχουμε υποχρέωση στη μνήμη των νεκρών μας που έδωσαν τη ζωή τους για την υπεράσπιση της δημοκρατίας 
και της ελευθερίας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Παρακαλώ για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμος του 
2011».  Να σημειώσω πως για το εν λόγω θέμα κυκλοφόρησαν και δύο συμπληρωματικές εκθέσεις.  Οι 
εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Πιστοποιούντων 
Υπαλλήλων Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου  Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε μεγάλο αριθμό 
συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα από το Σεπτέμβριο του 2011 και μέχρι τον 
Ιούλιο του 2012.  Στις πρώτες συνεδριάσεις της επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν η Υπουργός 
Εσωτερικών, εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών, Οικονομικών και ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, 
του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων 
Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, εκπρόσωπος της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας, ο οποίος 
εκπροσωπούσε και τις Επαρχιακές ∆ιοικήσεις Λεμεσού, Λάρνακας, Πάφου, Αμμοχώστου και Κερύνειας, καθώς 
επίσης και εκπρόσωποι του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, του Συνδέσμου Κτηματομεσιτών 
Επιχειρηματιών Κύπρου, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου 
Ανεξαρτήτων Λογιστών Κύπρου (ΣΑΛΚ) και του Συνδέσμου Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών-Ελεγκτών 
Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι ο εκσυγχρονισμός και η αντικατάσταση της νομοθεσίας για τους 
πιστοποιούντες υπαλλήλους (Κεφ. 39, όπως αυτό τροποποιήθηκε το 1973 και το 1986), για να συνάδει τόσο με 
τις σύγχρονες ανάγκες και απαιτήσεις όσο και με τα σύγχρονα δεδομένα. 

 Ειδικότερα, με το προτεινόμενο νομοσχέδιο ρυθμίζονται: 

1. ο διορισμός πιστοποιούντων υπαλλήλων με βάση θεσμοθετημένα κριτήρια και προσόντα και η 
ανάκληση διορισμού λόγω της δημιουργίας ασυμβίβαστου ή κωλύματος, 

2. τα κριτήρια με τα οποία γίνεται πιστοποίηση από πιστοποιούντα υπάλληλο, 

3. η αποδοχή τέτοιας πιστοποίησης ενώπιον δικαστηρίου, 

4. τα καταβλητέα τέλη σε πιστοποιούντα υπάλληλο, 

5. η ποινική ευθύνη των πιστοποιούντων υπαλλήλων που δε συμμορφώνονται με ορισμένες πρόνοιες του 
νομοσχεδίου,  
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6. η ποινική ευθύνη των προσώπων που ψεύδονται ενώπιον πιστοποιούντος υπαλλήλου και 

7. η αναθεώρηση των χρηματικών ποινών. 

 Σύμφωνα με το Ερωτηματολόγιο Ανάλυσης Αντικτύπου που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό, το 
προτεινόμενο νέο νομοσχέδιο στοχεύει στη θεσμοθέτηση κριτηρίων διορισμού και στη θεσμοθέτηση 
ασυμβίβαστων ή κωλυμάτων, με τελικό στόχο τη διαφάνεια και την αξιοκρατία στις σχετικές διαδικασίες και 
πράξεις. 

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών κατέθεσε ενώπιον της 
επιτροπής τα ακόλουθα: 

1. Με το προτεινόμενο νομοσχέδιο αναθεωρείται η σχετική νομοθεσία και συμπληρώνονται οι ελλείψεις 
της. 

2. ∆ιευκρινίζεται ότι ο πιστοποιών υπάλληλος απλώς πιστοποιεί την υπογραφή του προσώπου που 
υπογράφει έγγραφο στην παρουσία του, το οποίο του είναι προσωπικά γνωστό ή η ταυτότητά του 
επιβεβαιώνεται από δύο γνωστά στον ίδιο πρόσωπα, χωρίς να πιστοποιείται η αλήθεια του 
περιεχομένου του σχετικού εγγράφου. 

3. Ο διορισμός των πιστοποιούντων υπαλλήλων, που ισχύει για περίοδο δέκα ετών ή και περισσότερο, 
διενεργείται από κατάλογο ενδιαφερόμενων προσώπων. 

4. Σε κάθε ενορία δήμου διορίζεται ένας πιστοποιών υπάλληλος, καθώς και σε κάθε χωριό με 
ικανοποιητικό αριθμό κατοίκων, με τελικό στόχο την καλύτερη εξυπηρέτηση του κοινού. 

5. Αυξάνονται τα δικαιώματα που εισπράττουν οι πιστοποιούντες υπάλληλοι από 50 σεντ (€0,50) σε δύο 
ευρώ (€2). 

6. Αυξάνονται οι ποινές για τους πιστοποιούντες υπαλλήλους που παραβιάζουν τη νομοθεσία. 

7. Τίθεται ως οροφή η ηλικία των εβδομήντα χρόνων για την άσκηση του λειτουργήματος αυτού. 

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, η εκπρόσωπος του επάρχου Λευκωσίας ανέφερε πρόσθετα ότι σήμερα 
στην επαρχία Λευκωσίας παρέχουν υπηρεσίες εκατό δεκαέξι πιστοποιούντες υπάλληλοι, για να εξυπηρετούν 
τους κατοίκους των οκτώ δήμων της επαρχίας και τις κοινότητές της.  Η ίδια εκπρόσωπος διευκρίνισε 
περαιτέρω ότι ο πιστοποιών υπάλληλος πιστοποιεί μόνο το γνήσιο της υπογραφής ενός εγγράφου, ενώ ο 
κοινοτάρχης πιστοποιεί και το περιεχόμενό του. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων συμφώνησε με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 
που αφορούν τα τέλη για την πιστοποίηση εγγράφου, καθώς και με τις πρόνοιες για τη χαρτοσήμανσή του. 

 Ο εκπρόσωπος του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου εισηγήθηκε τις ακόλουθες τροποποιήσεις στο νομοσχέδιο: 

1. Αντίγραφο ή δείγμα της σφραγίδας πιστοποιούντος υπαλλήλου να παρέχεται και στο Υπουργείο 
Εσωτερικών, που είναι η διορίζουσα αρχή (άρθρο 4 του νομοσχεδίου), το οποίο πρέπει να τα φυλάσσει 
και να τα παρουσιάζει ως δείγμα στο δικαστήριο, όταν του ζητηθεί, από εκπρόσωπο του υπουργείου. 

2. Να ενημερώνονται οι αρχές για τυχόν ανάκληση άδειας πιστοποιούντος υπαλλήλου προς αποφυγήν 
παράνομων πράξεων. 

3. Πιστοποιήσεις από πιστοποιούντες υπαλλήλους να γίνονται δεκτές ως απόδειξη ενώπιον δικαστηρίου, 
εκτός αν αμφισβητηθούν από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

4. Οι ποινές που προνοούνται στα άρθρα 13 και 14, που αφορούν το μεν πρώτο την παράβαση των 
προνοιών του νόμου από πιστοποιούντα υπάλληλο και το δε δεύτερο την ψευδή δήλωση ενώπιον 
πιστοποιούντος υπαλλήλου, είναι δυσανάλογες (άρθρα 13 και 14). 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί σε μια βδομάδα, 
παρατήρησε όμως ότι η χρήση του όρου “ενορία” σε δήμο, για σκοπούς διορισμού πιστοποιούντος υπαλλήλου, 
θα ήταν καλύτερα να αντικατασταθεί από τη λέξη “συνοικία”.  Επίσης, εισηγήθηκε τη δημιουργία αρχείων για τις 
πιστοποιήσεις, καθώς και για τις παραχωρήσεις και ανακλήσεις εξουσιοδοτήσεων σε πιστοποιούντες 
υπαλλήλους, τη χρήση ταυτότητας για πιστοποίηση, καθώς και για τις πιστοποιήσεις του γνήσιου της 
υπογραφής του υπογράφοντος και τη ρύθμιση της περίπτωσης υπογραφής εγγράφου από πιστοποιούντα 
υπάλληλο άλλης ενορίας και τις συνέπειες για την εγκυρότητα του εγγράφου αυτού. 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου δήλωσε ότι δεν υπήρξε προηγουμένως διαβούλευση 
του αρμόδιου υπουργείου με τις ενδιαφερόμενες κοινότητες για το νομοσχέδιο αυτό και γι’ αυτό θα υποβληθούν 
αργότερα γραπτές απόψεις.  Ο ίδιος εισηγήθηκε περαιτέρω το διορισμό πιστοποιούντος υπαλλήλου σε κάθε 
κοινότητα, ανάλογα με τον πληθυσμό της, και εισηγήθηκε περαιτέρω την ανάληψη του ρόλου του 
πιστοποιούντος υπαλλήλου από τους κοινοτάρχες. 
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 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου, τέθηκαν από τα μέλη της επιτροπής ανάμεσα σε 
άλλα και τα πιο κάτω ερωτήματα: 

1. Ποιος ελέγχει τις πιστοποιήσεις των πιστοποιούντων υπαλλήλων και ποια η χρησιμότητα του θεσμού; 

2. Γιατί να μην αναλάβουν οι κοινοτάρχες και τα καθήκοντα πιστοποιούντων υπαλλήλων με τη χρήση 
ανάλογων ξεχωριστών σφραγίδων; 

3. Πόσοι πιστοποιούντες υπάλληλοι υπάρχουν παγκύπρια και κατά πόσο είναι οργανωμένοι σε σύνδεσμο; 

 Η Επιτροπή ζήτησε συναφώς από τους αρμοδίους να της αποστείλουν παγκύπρια στοιχεία για τον 
αριθμό των πιστοποιούντων υπαλλήλων ανά επαρχία. 

4. Γιατί δεν προνοούνται κριτήρια για τις ανακλήσεις διορισμών πιστοποιούντων υπαλλήλων στο υπό 
αναφορά νομοσχέδιο;  

5. Γιατί δεν τίθεται ως κριτήριο για διορισμό κάποιου ως πιστοποιούντος υπαλλήλου η γνώση της 
νομοθεσίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας; 

6. Τα πρόσφατα γεγονότα με την παράδοση σφραγίδων από πιστοποιούντες υπαλλήλους και κατά πόσο 
κινήθηκε διαδικασία δίωξής τους. 

7. Να μελετηθούν καλύτερα οι ποινικές διατάξεις (άρθρα 13 και 14), λαμβάνοντας υπόψη ότι σήμερα 
γίνονται σοβαρά αδικήματα οικονομικής κυρίως φύσεως, ως αποτέλεσμα πλαστογραφίας. 

8. Τι ισχύει σε άλλες χώρες στον τομέα αυτό; 

9. Τι γίνεται στην περίπτωση πιστοποιημένων εγγράφων που κατατίθενται σε άλλες χώρες; 

10. Γιατί να μη γίνεται αποδεκτή η χρήση της πολιτικής ταυτότητας για επιβεβαίωση της ταυτότητας του 
υπογράφοντος; 

11. Προς τι ο καθορισμός της ηλικίας των εβδομήντα ετών και όχι των εξήντα τριών για τερματισμό της 
ιδιότητας του πιστοποιούντος υπαλλήλου; 

12. Τα ασυμβίβαστα που τέθηκαν στο νομοσχέδιο για το διορισμό πιστοποιούντος υπαλλήλου πού 
βασίστηκαν και γιατί δεν καλύπτουν και άλλα επαγγέλματα (π.χ. λογιστές, εκτιμητές κ.λπ.); 

13. Υπήρξε προβληματισμός για το αν το προβλεπόμενο στο νόμο αντίτιμο των δύο ευρώ (€2) μπορεί να 
μην είναι ικανοποιητικό, σε περίπτωση που ζητείται από τον πιστοποιούντα υπάλληλο να επισκέπτεται 
για τους σκοπούς της εργασίας του επαγγελματική στέγη; 

14. Γιατί να γίνουν απολύσεις πιστοποιούντων υπαλλήλων με την έναρξη της ισχύος του νέου νόμου;  Να 
μελετηθεί περισσότερο η μεταβατική διάταξη. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως διαμήνυσαν στην επιτροπή ότι δε θα 
παραστούν στη συνεδρία της, αλλά συμφωνούν με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Λόγω της σοβαρότητας του όλου θέματος, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να ακούσει και τις απόψεις της 
Υπουργού Εσωτερικών σε ειδική συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 21η Οκτωβρίου 2011, και οι οποίες 
συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Με βάση την ισχύουσα νομοθεσία και κατάσταση, ο Υπουργός Εσωτερικών έχει εξουσία να διορίζει 
οποιοδήποτε πρόσωπο ηλικίας από τριάντα πέντε μέχρι εβδομήντα ετών ως πιστοποιούντα υπάλληλο 
σε οποιαδήποτε περιοχή και οποτεδήποτε. 

2. Επειδή δεν υπάρχουν στην ισχύουσα νομοθεσία γραπτά, καθορισμένα κριτήρια, το 1994 ο τότε 
Υπουργός Εσωτερικών θεσμοθέτησε κάποια κριτήρια, τα οποία ακολουθούνται μέχρι σήμερα.  Τα 
κριτήρια αυτά κατατέθηκαν στην επιτροπή από το αρμόδιο υπουργείο μαζί με τον ανά επαρχία 
ονομαστικό κατάλογο των εν ενεργεία πιστοποιούντων υπαλλήλων.  Με βάση τα κριτήρια αυτά, οι 
πιστοποιούντες υπάλληλοι έπαυσαν να ασκούν τα καθήκοντά τους με τη συμπλήρωση της ηλικίας των 
εβδομήντα ετών.   Με βάση τα ίδια κριτήρια, δεν μπορούσαν να διοριστούν ως πιστοποιούντες 
υπάλληλοι κάποιες κατηγορίες εργαζομένων, όπως, παραδείγματος χάριν, υπάλληλοι δικηγορικών 
γραφείων, κτηματομεσιτικών γραφείων κ.λπ.   

3. Επειδή υπήρξαν κατά καιρούς αντιδράσεις γύρω από το όλο θέμα, το 2009 άρχισε μακροχρόνιος 
διάλογος, που κατέληξε στο παρόν νομοσχέδιο. 

4. Θα ήταν προτιμότερο να διορίζεται ένας πιστοποιών υπάλληλος σε κάθε ενορία δήμου ή και σε δύο ή 
τρεις ενορίες. 
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5. Όσοι πιστοποιούντες υπάλληλοι είναι τώρα διορισμένοι μπορούν να επαναδιοριστούν και μετά την 
ψήφιση σε νόμο του υπό εξέταση νομοσχεδίου, αν πληρούν τα σχετικά κριτήρια, τα οποία πρέπει να 
θεσμοθετηθούν και να κατοχυρωθούν νομικά. 

6. Οι ηλικίες για ανάληψη καθηκόντων και για αποχώρηση πιστοποιούντων υπαλλήλων δεν είναι 
αδιαπραγμάτευτες. 

7. Η χρήση της πολιτικής ταυτότητας για σκοπούς επιβεβαίωσης της ταυτότητας του υπογράφοντος 
αποτελεί σωστή επιλογή. 

8. Τον Οκτώβριο του 2011 υπήρχαν εκατό δεκαέξι πιστοποιούντες υπάλληλοι στην επαρχία Λευκωσίας, 
εκατό τριάντα στην επαρχία Λεμεσού, είκοσι στη Λάρνακα, επτά στην Αμμόχωστο και είκοσι στην Πάφο. 

9. Σημειώνεται ότι στις 15 Μαρτίου 2012 διορίστηκαν πρόσθετα δώδεκα πιστοποιούντες υπάλληλοι στην 
επαρχία Λευκωσίας, τριάντα έξι στην επαρχία Λεμεσού, δεκαέξι στην επαρχία Λάρνακας και πέντε στην 
επαρχία Αμμοχώστου. 

10. Για το θέμα του διορισμού ως πιστοποιούντων υπαλλήλων των κοινοταρχών, πρέπει να υπάρξει 
προβληματισμός, για να μην υπάρχει σύγκρουση των δύο ρόλων με τελικό στόχο πάντα την καλύτερη 
εξυπηρέτηση του πολίτη. 

11. ∆εν υπάρχει διαφωνία με την εισήγηση οι κοινοτάρχες να είναι και πιστοποιούντες υπάλληλοι, αν με 
αυτό τον τρόπο εξυπηρετείται σωστά ο πολίτης και αν αυτή είναι η απόφαση των κομμάτων. 

12. Τέλος, η καθ’ ύλην αρμόδια υπουργός δήλωσε ότι είναι ανοικτή για διάλογο και διαβούλευση γύρω από 
το όλο θέμα. 

 Ο Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου με επιστολή του προς την επιτροπή, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2011, 
υπέβαλε τις εισηγήσεις του για το νομοσχέδιο, που επικεντρώνονται κυρίως στα κωλύματα διορισμού 
πιστοποιούντων υπαλλήλων, στον περιορισμό της δραστηριότητας των υπαλλήλων αυτών σε ορισμένες 
περιοχές, στην ανάγκη προσωπικής γνωριμίας του υπογράφοντος με τον πιστοποιούντα υπάλληλο κ.ά. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού άκουσε τις απόψεις των εμπλεκόμενων φορέων, 
συνέχισε με την κατ’ άρθρο εξέταση του νομοσχεδίου στην παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου 
Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων απασχόλησαν περαιτέρω την επιτροπή τα πιο κάτω 
ζητήματα: 

1. Η δυνατότητα διορισμού από την Υπουργό Εσωτερικών πιστοποιούντων υπαλλήλων και τα κριτήρια 
ανάκλησης τέτοιων διορισμών. 

2. Τα ανώτατα και κατώτατα όρια ηλικίας διορισμού και τερματισμού του διορισμού πιστοποιούντος 
υπαλλήλου. 

3. Η προσθήκη ως προϋπόθεσης διορισμού της γνώσης της νομοθεσίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
εισήγηση με την οποία διαφώνησε το αρμόδιο υπουργείο, γιατί θα είναι πρακτικά δύσκολο να 
εφαρμοστεί. 

4. Τα ασυμβίβαστα στην άσκηση κάποιων επαγγελμάτων με την ταυτόχρονη άσκηση καθηκόντων 
πιστοποιούντος υπαλλήλου. 

5. Τον καθορισμό του αδικήματος «σοβαρής μορφής που ενέχει έλλειψη τιμιότητας ή ηθική αισχρότητα», 
για το οποίο η καταδίκη παρεμποδίζει πρόσωπο να διοριστεί ως πιστοποιών υπάλληλος. 

6. Η δυνατότητα διορισμού των κοινοταρχών και ως πιστοποιούντων υπαλλήλων. 

7. Η απόφαση της υπουργού για διορισμό ή απόρριψη διορισμού να αιτιολογείται δεόντως. 

8. Η επιβεβαίωση της ταυτότητας του υπογράφοντος προσώπου. 

9. Η αναθεώρηση των ποινών για όσους παραβιάζουν τις διατάξεις της υπό τροποποίηση νομοθεσίας. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου η επιτροπή επέφερε τις πιο κάτω βελτιώσεις στο 
κείμενο του νομοσχεδίου περιλαμβάνοντας σ’ αυτό ανάλογες πρόνοιες, που προβλέπουν τα ακόλουθα: 

1. Ενημερώνονται οι αρμόδιες αρχές (έπαρχος, Πρωτοκολλητές, Αρχιπρωτοκολλητής του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου) από τον υπουργό για τις εκάστοτε αλλαγές στους διορισμούς πιστοποιούντων υπαλλήλων. 

2. Κάθε πιστοποιών υπάλληλος υποχρεούται να δηλώνει στον υπουργό τη διεύθυνση διεξαγωγής των 
εργασιών του. 

3. Ο πιστοποιών υπάλληλος να μπορεί να ασκεί τα καθήκοντά του και σε άλλο τόπο. 
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4. Η ταυτότητα του υπογράφοντος έγγραφο να μπορεί να αποδεικνύεται πρόσθετα προς την παρουσίαση 
από αυτόν ενώπιον του πιστοποιούντος υπαλλήλου έγκυρου και ισχύοντος διαβατηρίου ή δελτίου 
ταυτότητας. 

5. Αναθεώρηση των ποινών, χρηματικών και μη, για τα αδικήματα που διαπράττονται με βάση τις πρόνοιες 
του παρόντος νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η παρούσα έκθεση τίθεται ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής για τη λήψη 
τελικής απόφασης για το υπό αναφορά νομοσχέδιο όπως αυτό διαμορφώθηκε. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμος του 2011»  

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας  

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Όπως είναι γνωστό, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ετοίμασε έκθεση για το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο για την ολομέλεια της Βουλής, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2012.  Η ολομέλεια της Βουλής σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 Ιουλίου 2012, αποδέχθηκε αίτημα του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του 
∆ημοκρατικού Κόμματος για αναβολή της συζήτησης του υπό αναφορά θέματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε το νομοσχέδιο σε τρεις νέες συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 13, 20 και 27 Σεπτεμβρίου 2012, στα πλαίσια των οποίων έγινε περαιτέρω 
ανταλλαγή απόψεων γύρω από το όλο θέμα.   

 Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων την επιτροπή απασχόλησαν και τροπολογίες που κατέθεσαν 
ενώπιόν της οι κοινοβουλευτικές ομάδες του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού στις 
19 Σεπτεμβρίου 2012.  Οι τροπολογίες αυτές αφορούν κυρίως το όριο ηλικίας για διορισμό και τερματισμό των 
υπηρεσιών πιστοποιούντος υπαλλήλου, διάφορα ασυμβίβαστα ως προς την άσκηση των υπηρεσιών του 
πιστοποιούντος υπαλλήλου, την έδρα άσκησης των εργασιών του, τα δικαιώματα για την πιστοποίηση 
εγγράφων και τη μεταβατική ρύθμιση της άσκησης των εργασιών των πιστοποιούντων υπαλλήλων, όταν το 
υπό εξέταση νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο και τεθούν σε ισχύ οι πρόνοιές του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια της Βουλής επί των προνοιών του νομοσχεδίου. 

∆εύτερη συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμος του 2011»  

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Κυπριανού Φειδίας Σαρίκας  

 Ιωνάς Νικολάου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Όπως είναι γνωστό, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ετοίμασε έκθεση για το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο για την ολομέλεια της Βουλής, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2012, και συμπληρωματική έκθεση, 
ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2012.  Η ολομέλεια της Βουλής σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 
Οκτωβρίου 2012, αποδέχθηκε αίτημα για αναβολή της συζήτησης του υπό αναφορά θέματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε το νομοσχέδιο αυτό σε τρεις νέες συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 11, 18 και 25 Οκτωβρίου 2012, στα πλαίσια των οποίων έγινε περαιτέρω ανταλλαγή 
απόψεων γύρω από το όλο θέμα.   

 Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων την επιτροπή απασχόλησαν και τροπολογίες που κατέθεσαν 
ενώπιόν της οι κοινοβουλευτικές ομάδες του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού στις 
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19 Σεπτεμβρίου 2012.  Οι τροπολογίες αυτές αφορούν κυρίως το όριο ηλικίας για διορισμό και τερματισμό των 
υπηρεσιών πιστοποιούντος υπαλλήλου, διάφορα ασυμβίβαστα ως προς την άσκηση των υπηρεσιών του 
πιστοποιούντος υπαλλήλου, την έδρα άσκησης των εργασιών του, τα δικαιώματα για την πιστοποίηση 
εγγράφων και τη μεταβατική ρύθμιση της άσκησης των εργασιών των πιστοποιούντων υπαλλήλων, όταν το 
υπό εξέταση νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο και τεθούν σε ισχύ οι πρόνοιές του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
διαμόρφωσαν τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις εισηγούνται να διορίζονται ως πιστοποιούντες υπάλληλοι πρόσωπα που συμπληρώνουν το 
εικοστό πέμπτο έτος της ηλικίας τους, όπως προβλέπει το υπό αναφορά νομοσχέδιο που κατέθεσε η 
κυβέρνηση, και να ανακαλείται κάθε τέτοιος διορισμός με τη συμπλήρωση του εξηκοστού πέμπτου έτους 
της ηλικίας τους, αντί του εβδομηκοστού έτους της ηλικίας που προνοεί το υπό αναφορά νομοσχέδιο.  
Περαιτέρω, το τέλος των δύο ευρώ που προνοείται στο νομοσχέδιο για κάθε υπογραφή ή σφραγίδα 
πιστοποιούντος υπαλλήλου να παραμείνει και η μεταβατική περίοδος για το διορισμό πιστοποιούντων 
υπαλλήλων, μετά την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, να παραμείνει στους τρεις μήνες, όπως 
προνοεί το νομοσχέδιο αυτό. 

Για τις εισηγήσεις αυτές η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις θα καταθέσει σχετικές 
τροπολογίες. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος εισηγούνται την κατά πλειοψηφία διαμόρφωση του νομοσχεδίου ως 
ακολούθως: 

α. Να απαλειφθεί από το νομοσχέδιο ο χρονικός περιορισμός των δέκα ετών για σκοπούς διορισμού 
πιστοποιούντος υπαλλήλου και περαιτέρω ο διορισμός αυτός να ανακαλείται με τη συμπλήρωση 
της ηλικίας των εβδομήντα ετών. 

β. Να προστεθεί στο νομοσχέδιο νέα απαγόρευση για το διορισμό ως πιστοποιούντων υπαλλήλων 
των προέδρων των διοικητικών συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών ή όσων εργοδοτούνται 
σε λογιστικά ή ελεγκτικά γραφεία, ενώ να επιτρέπεται τέτοιος διορισμός για τους δημοτικούς 
συμβούλους και τους κοινοτάρχες και τα μέλη κοινοτικών συμβουλίων. 

γ. Να διαγραφεί η πρόνοια για το ποσό των δύο ευρώ για κάθε πιστοποίηση εγγράφου. 

δ. Η μεταβατική διάταξη για τη ρύθμιση της κατάστασης μετά την έναρξη ισχύος του υπό ψήφιση 
νόμου να καθοριστεί στους έξι μήνες, στη διάρκεια των οποίων ο υπουργός να ανακαλεί μόνο 
τους διορισμούς πιστοποιούντων υπαλλήλων που δεν πληρούν τα υπό του νόμου καθοριζόμενα 
τυπικά προσόντα ή έχουν ασυμβίβαστο ή κώλυμα.   

3. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια της Βουλής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η Ε∆ΕΚ, το ΕΥΡΩΚΟ και οι Οικολόγοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια.  Υπάρχουν τροπολογίες από 
το ΑΚΕΛ και τροπολογίες από την Ε∆ΕΚ.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε τώρα στις τροπολογίες του ΑΚΕΛ.  Αν είναι εις γνώσιν του σώματος, να μην 
αναγνωσθούν.  Θέλετε να αναγνωσθούν; 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εμείς έχουμε διαφορετικές θέσεις ανά τροπολογία, κύριε Πρόεδρε.  Να τις πω τώρα να σημειωθούν; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ναι, θα τις δώσω ξεχωριστά. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα ψηφιστούν ξεχωριστά; 



475 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Βεβαίως!   

 Προχωρούμε πρώτα στις τροπολογίες του ΑΚΕΛ.  Παρακαλώ να αναγνωσθούν, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για ποιο λόγο να αναγνωσθούν, αφού τις κρατούν οι συνάδελφοι;  Εγώ θεωρώ ότι είναι καλύτερα να 
δοθούν δυο-τρία λεπτά στον κ. Λαμάρη να εξηγήσει, εκεί που χρειάζεται, αν χρειάζεται, και να τοποθετηθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ερώτησα το σώμα, επειδή ο κ. Περδίκης ήγειρε θέμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο κ. Περδίκης τις δικές του μπορεί να θέλει να τις διαβάσει και ο ίδιος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία.  Εάν είναι εις γνώσιν του σώματος, τότε ο κ. Λαμάρης παρακαλώ να μας επεξηγήσει τις 
τροπολογίες του ΑΚΕΛ.  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι τροπολογίες οι δικές μας έχουν να κάμουν εν πρώτοις με το όριο ηλικίας βάσει του 
οποίου δικαιούται κάποιος να διοριστεί ως πιστοποιών υπάλληλος.  Η σημερινή νομοθεσία πρόβλεπε τα 
τριάντα πέντε χρόνια.  Κάποιος θα μπορούσε μετά τα τριάντα πέντε του χρόνια.  Εμείς πιστεύουμε ότι και τα 
είκοσι πέντε χρόνια κάποιου είναι αρκετά, για να μπορεί να πιστοποιεί υπογραφές όπως και αυτός των τριάντα 
πέντε χρόνων.  Αυτή είναι η μια τροπολογία.   

 Η δεύτερη έχει σχέση με το όριο ηλικίας που δικαιούται κάποιος να “αφυπηρετήσει” από το λειτούργημα 
του πιστοποιούντος υπαλλήλου.  Θεωρούμε πως δεν μπορεί να αφυπηρετεί κάποιος στα εξήντα πέντε του 
χρόνια και ο πιστοποιών υπάλληλος μέχρι τα εβδομήντα να διατηρεί το δικαίωμα άσκησης του επαγγέλματός 
του.  Εξάλλου, σήμερα, στις σημερινές συνθήκες, από τη στιγμή που, αντιλαμβάνομαι, θα περάσει και μια 
αμοιβή για κάθε έγγραφο που πιστοποιείται, νομίζω ότι θα ήταν άδικο για νέους ανθρώπους να εμποδίζονται 
να γίνουν και αυτοί πιστοποιούντες υπάλληλοι, αφού θα κρατά κάποιος τη θέση μέχρι τα εβδομήντα του 
χρόνια. 

 Η επόμενη σημαντική μας τροπολογία αφορά το θέμα των δικαιωμάτων.  Εμείς πιστεύουμε πως θα 
πρέπει να υπάρχει ένα ποσό, αυτό των δύο ευρώ, που να διασφαλίζει ότι θα υπάρχει μια ισοτιμία 
συμπεριφοράς όλων προς όλους και μάλιστα, αν υπάρχει παραβίαση αυτής της πρόνοιας, να θεωρείται και 
ποινικό αδίκημα, το οποίο να μπορεί να υπόκειται σε πρόστιμο που να μην υπερβαίνει τα €500.   

 Τέλος, θεωρούμε ότι οι τρεις μήνες μεταβατικής περιόδου από την ημέρα που θα ψηφιστεί ο νόμος, 
δηλαδή, αν δημοσιευθεί αύριο αυτή η νομοθεσία, εντός τριών μηνών, για να ξαναϋποβάλουν την αίτησή τους οι 
υφιστάμενοι πιστοποιούντες υπάλληλοι και όσοι καινούριοι θέλουν, είναι αρκετό διάστημα, για να μπορέσει να 
διεκπεραιωθεί αυτή η δουλειά και να έχουμε τους πιστοποιούντες υπαλλήλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Προχωρούμε.  Οι τροπολογίες θεωρούνται, όπως είπαμε, αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες των βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου και 
Χρίστου Μέση εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

1. Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του άρθρου 3 του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

(α) Με την αντικατάσταση στο εδάφιο (1) αυτού της λέξης “εβδομηκοστού” (δέκατη γραμμή) με τη 
λέξη “εξηκοστού πέμπτου”. 

(β) Με την αντικατάσταση στην παράγραφο (β) του εδαφίου (3) αυτού της φράσης “τριάντα πέντε” 
(πρώτη γραμμή) με τη φράση “είκοσι πέντε”. 

2. Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του άρθρου 10 ως ακολούθως: 
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(α) Με τη διαγραφή της επιφύλαξης στο τέλος του εδαφίου (1) του άρθρου 10, αφού αντικατασταθεί η 
στο τέλος του διπλή τελεία με τελεία.  

(β) Με την αντικατάσταση στο εδάφιο (2) αυτού των λέξεων “τα δικαιώματα” (πρώτη γραμμή) με τις 
λέξεις “το δικαίωμα”. 

3. Με την προσθήκη στο τέλος του άρθρου 12 αυτού των ακολούθων: 

 «Κάθε πιστοποιών υπάλληλος ο οποίος λαμβάνει ή/και απαιτεί σχετικά με οποιαδήποτε πιστοποίηση 
οποιοδήποτε δικαίωμα μεγαλύτερο από το καθοριζόμενο από το Νόμο αυτό είναι ένοχος ποινικού 
αδικήματος και, σε περίπτωση καταδίκης του, υπόκειται σε ποινή που δεν υπερβαίνει τα πεντακόσια 
ευρώ (€500).». 

4. Στο άρθρο 15 του βασικού νόμου η λέξη “έξι” (πρώτη γραμμή) αντικαθίσταται από τη λέξη “τριών”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ακολουθεί η ψηφοφορία επί των… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ήθελα απλώς να κάνω μια παρατήρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Είναι ολίγο παράτυπο βεβαίως, διότι ξεκινήσαμε τη διαδικασία… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Η δεύτερη τροπολογία των συναδέλφων για τα δύο ευρώ είναι ήδη μέσα στο κείμενο του νόμου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εντάξει.  Ωραία.  Θέλετε να θέσουμε μία-μία τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ ή συνολικά;   

 Μία-μία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Είκοσι τέσσερις. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Είκοσι δύο. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και καμία αποχή, εγκρίνεται η πρώτη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της δεύτερης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Είκοσι τρεις. 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ! 

 Απορρίπτεται.  Αποχές δεν υπάρχουν. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Τώρα μπήκαμε στην ψηφοφορία, κύριοι συνάδελφοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έντζιεν να πω τίποτε επί της ουσίας!  Εγώ θέλω να διαβαστεί ο νόμος…   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αυτός είναι ο κανονισμός! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …εις το σημείο αυτό.  Αν έχει δίκαιο ο κ. Νικολάου, εψηφίσαν ενάντια στο νόμο, απλώς για να ψηφίσουν 
εναντίον μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρίτη τροπολογία. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ιωνά Νικολάου) 

 Τρίτη τροπολογία!  Παρακαλώ!  Είναι ρητός ο κανονισμός ότι, αρξαμένης της ψηφοφορίας, δε 
συζητούμε.  Και ήταν λάθος μου που έδωσα το λόγο στον κ. Κατσουρίδη, το ομολογώ. 

 Παρακάτω.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τρίτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Απορρίπτεται.  Αποχή δεν υπάρχει, αντιλαμβάνομαι. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τέταρτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με δεκαέξι ψήφους υπέρ, τριάντα εναντίον και μία αποχή, απορρίπτεται. 

 Ερχόμαστε τώρα στις τροπολογίες της Ε∆ΕΚ.  Θέλει κάποιος από την Ε∆ΕΚ να επεξηγήσει τις 
τροπολογίες; 

 Ορίστε, ο κ. Σαρίκας, παρακαλώ. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Βασικά, η πρότασή μας είναι να απαγορευτεί στους εκλελεγμένους κοινοτάρχες και 
σε μέλη δημοτικών και κοινοτικών συμβουλίων να διορίζονται πιστοποιούντες υπάλληλοι.  Θεωρούμε ότι είναι 
απαράδεκτο εκλελεγμένοι, εκλελεγμένα πολιτικά πρόσωπα ως μέλη σε κοινοτικά ή δημοτικά συμβούλια ή στο 
αξίωμα του κοινοτάρχη, να έχουν ταυτόχρονα και το δικαίωμα να διορίζονται πιστοποιούντες υπάλληλοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Προχωρούμε.  Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

 Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Φειδία 
Σαρίκα 

 Γίνεται εισήγηση όπως το άρθρο 3 του νομοσχεδίου όπως αυτό διαμορφώθηκε τροποποιηθεί ως 
ακολούθως: 

(α) Με τη διαγραφή σε αυτό της επιφύλαξης στο τέλος της παραγράφου (α) του εδαφίου (5) αυτού, αφού 
αντικατασταθεί η διπλή τελεία στο τέλος της παραγράφου με τελεία.   

(β) Με τη διαγραφή σε αυτό των δύο επιφυλάξεων στο τέλος της παραγράφου (β) αυτού, αφού 
αντικατασταθεί η διπλή τελεία στο τέλος της παραγράφου με τελεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας που έχει καταθέσει η Ε∆ΕΚ και βρίσκεται ενώπιόν σας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές, παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μία αποχή από τον κ. Κυπριανού. 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Υπάρχουν άλλες τροπολογίες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ο Υπουργός δύναται να διορίζει πιστοποιούντες υπαλλήλους.  Άρθρο 3.   

 Κάθε πιστοποιών υπάλληλος έχει σφραγίδα και παρέχει δείγματα της υπογραφής του.  Άρθρο 4. 

 Ο διορισμός είναι τοπικός.  Άρθρο 5. 

 Αποτελεί καθήκον του πιστοποιούντος υπαλλήλου να πιστοποιεί υπογραφές και σφραγίδες.  Άρθρο 6. 

 Πότε δύναται να πιστοποιηθεί η υπογραφή ή/και η σφραγίδα.  Άρθρο 7. 

 Αναγκαία στοιχεία εγγράφου για πιστοποίηση.  Άρθρο 8. 

 Το πιστοποιητικό αποτελεί μαρτυρία για τα πιστοποιούμενα γεγονότα.  Άρθρο 9. 

 ∆ικαιώματα.  Άρθρο 10. 

 Παράδοση σφραγίδας πιστοποιούντων υπαλλήλων που απέθαναν ή παύουν να ενεργούν.  Άρθρο 11. 

 Αναγραφή λήψης δικαιωμάτων.  Άρθρο 12. 

 Ποινικό αδίκημα.  Άρθρο 13. 

 Ποινικό αδίκημα για ψευδή δήλωση, πλαστοπροσωπία κ.λπ.  Άρθρο 14. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 15. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆εν υπάρχει.  Τα άρθρα αυτά εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Χρειάζεται διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε, από εσάς.  Θεωρώ ότι το άρθρο 10 έχει καταψηφιστεί, για τα 
€2...   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι καταγεγραμμένο… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …την ώρα που καταψηφίζατε την τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι καταγεγραμμένο στα πρακτικά τι έχει ψηφιστεί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, ποια είναι η εξήγηση… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Εάν υπάρχει… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ:   

 Εάν μου επιτρέπετε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν επιτρέπω!  Είμαστε στην ψηφοφορία! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αυτό λέμε, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είμαστε στην ψηφοφορία!  Λέγω, υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο;  Ερωτώ αν 
υπάρχει ένσταση να ψηφιστεί σε νόμο! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, τι έγινε με την καταψήφιση της… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σε παρακαλώ… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε παρακαλώ… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε ερωτώ -δε γνωρίζω- σε ερωτώ:  Η τροπολογία που καταψηφίστηκε, που είναι ταυτόσημη με το άρθρο 
10, τι λέει;  Τι σημαίνει τωρά;  Τι ισχύει;  Αυτό ρωτώ εγώ!  Ισχύει το άρθρο 10, που είναι εδώ; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ό,τι κατεψηφίσθη κατεψηφίσθη· ό,τι εψηφίσθη εψηφίσθη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν προκύπτει οιονδήποτε ζήτημα, θα το εξετάσουν οι υπηρεσίες στη συνέχεια και θα επανέλθουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει.  Κατά τα άλλα, υπάρχει μία σχιζοφρένεια!  Η πλειοψηφία εψήφισεν εναντίον της πρόνοιας για τα 
€2 και εψήφισεν και υπέρ… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, είμαστε εκτός…  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …της πρόνοιας… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …εκτός κανονισμών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, τι σημαίνει είμαστε εκτός;  Εγώ δε δέχομαι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, είμαστε εκτός, διότι έτσι λεν οι κανονισμοί! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, δε δέχομαι να ερμηνεύσει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και εδώ εγώ έχω υποχρέωση να τηρώ τον κανονισμό του σώματος! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, πουθενά στους κανονισμούς δε λέει ότι τες ερμηνείες τες δίνει άλλος ʼπού την ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θέλω να αντιδικώ με κανένα Πρόεδρο της Βουλής,… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …επαναλαμβάνω… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …αλλά θέλω να μου διαβάσετε πού λέει ότι τες ερμηνείες θα τες δώσει η γραμματεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επαναλαμβάνω ότι αυτό θα το εξετάσουμε. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 είναι και αυτό εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Υπάρχει και συμπληρωματική έκθεση για το θέμα.  Οι εκθέσεις 
θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων 
Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης                                                              

       Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε αριθμό 
συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η Φεβρουαρίου 2011, κατά την προηγούμενη βουλευτική 
περίοδο υπό την προηγούμενη σύνθεσή της, και στις 25 Νοεμβρίου 2011 και στις 4 Ιουλίου και 13 και 27 
Σεπτεμβρίου 2012, υπό τη  νέα της σύνθεση κατά την παρούσα βουλευτική περίοδο.  

       Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, όπου 
εξέφρασαν τις απόψεις τους, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου Προγραμματισμού, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου (ΣΑΠΑ), της 
Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, του 
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Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ)  και του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου 
(ΣΤΕΚ). 

     Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 του περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου (Ν.1/1971), είναι η τροποποίηση των περί Αποχετεύσεων Πάφου 
Κανονισμών του 1999 έως 2006, έτσι ώστε μεταξύ άλλων να ενσωματωθούν σε αυτούς η υιοθέτηση του ευρώ 
και επιπρόσθετα να αυξηθούν τα ανώτατα επιτρεπτά όρια των ετήσια επιβαλλόμενων αποχετευτικών τελών και 
των τελών του συστήματος αποχέτευσης ομβρίων υδάτων. 

     Ειδικότερα, με τους κανονισμούς που προτείνονται προβλέπονται οι πιο κάτω τροποποιήσεις:  

1. Γίνεται εισήγηση για αύξηση του ανώτατου ορίου των ετήσια επιβαλλόμενων αποχετευτικών τελών για 
υποστατικά εντός και εκτός της περιοχής της Α΄ Φάσης του συστήματος από ένα σεντ για κάθε λίρα 
(£0,01) σε δύο σεντ για κάθε ευρώ (€0,02) πάνω στην εκτιμημένη αξία του ακινήτου (αξία 1980), δηλαδή 
από 1% σε 2%. 

2. Γίνεται εισήγηση για αύξηση του ανώτατου ορίου του ετήσιου τέλους που καταβάλλεται από ιδιοκτήτες ή 
κατόχους υποστατικού που βρίσκεται στα όρια του συμβουλίου αποχετεύσεων και το οποίο 
εξυπηρετείται ή πρόκειται να εξυπηρετηθεί από το σύστημα αποχέτευσης ομβρίων υδάτων του 
συμβουλίου από  0,1 σεντ για κάθε λίρα (£0,001) σε 0,2 σεντ για κάθε ευρώ (€0,002) πάνω στην 
εκτιμημένη αξία του ακινήτου (αξία 1980), δηλαδή από 1‰ σε 2‰. 

   Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους κανονισμούς, το Υπουργείο Εσωτερικών 
συμφωνεί και κρίνει αναγκαίες τις πιο πάνω τροποποιήσεις, αφού, αφενός μεν ενσωματώνονται σε αυτούς και 
υιοθετείται το ευρώ, αφετέρου δε δίδεται η ευχέρεια στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου (ΣΑΠΑ) να επιβάλλει 
τέλη ανάλογα με τις οικονομικές του υποχρεώσεις. Περαιτέρω, με βάση το ίδιο σημείωμα, συμφωνία με τις πιο 
πάνω τροποποιήσεις εξέφρασαν επίσης το Υπουργείο Οικονομικών και το Γραφείο Προγραμματισμού. 

    Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω τροποποιητικών κανονισμών εκφράστηκαν από αρμόδιους 
φορείς οι πιο κάτω απόψεις/θέσεις: 

1. Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών ανέφερε ότι, όσον αφορά την τιμολόγηση των τελών, οι 
εκάστοτε κανονισμοί των συμβουλίων αποχετεύσεων μπορεί να παρουσιάσουν διαφοροποιήσεις και 
αποκλίσεις, λαμβάνοντας υπόψη τα δάνεια, τις δαπάνες και τις υποχρεώσεις των συμβουλίων 
αποχετεύσεων, στοιχεία που ελέγχονται από κάθε συμβούλιο αποχετεύσεων και από το Γραφείο του 
Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας. 

2. Ο εκπρόσωπος του ΣΑΠΑ ανέφερε ότι με την προτεινόμενη αύξηση του ανώτατου ορίου τελών στους 
υπό αναφορά κανονισμούς επιτυγχάνεται επίσπευση των διαδικασιών, σε περίπτωση μελλοντικής 
απόφασης του εν λόγω συμβουλίου για αύξηση των επιβαλλόμενων τελών, και οι υπό αναφορά 
τροποποιήσεις προτείνονται ανεξάρτητα από τις τυχόν αποφάσεις αύξησης ή μείωσης των τελών, οι 
οποίες λαμβάνονται ετησίως από το συμβούλιο ανάλογα με τα δεδομένα κάθε έτους. Ο ίδιος 
εκπρόσωπος τόνισε περαιτέρω ότι τα υφιστάμενα τέλη έχουν φτάσει στο ανώτατο όριο που προνοείται 
στους υφιστάμενους κανονισμούς.  Ως εκ τούτου, δεν μπορούν να επιβληθούν οι αναγκαίες επιπλέον 
αυξήσεις που θα έπρεπε να έχουν ήδη επιβληθεί σύμφωνα με τη δέσμευση του ΣΑΠΑ προς τους 
δανειοδοτικούς οργανισμούς της Ευρώπης (Τράπεζα Επενδύσεων και Τράπεζα Αναπτύξεως). 
Συγκεκριμένα, κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής σχετικός πίνακας που προκύπτει από μελέτη 
βιωσιμότητας που εκπονήθηκε και με βάση την οποία εγκρίθηκαν τα δάνεια της Α΄ Φάσης του έργου για 
την επέκταση του αποχετευτικού συστήματος της Πάφου από τις ευρωπαϊκές τράπεζες.  Σύμφωνα με τη 
μελέτη αυτή, τα αποχετευτικά τέλη για τα έτη 2010-2015 θα έπρεπε να ήταν 11,5‰-14,6‰ για 
ξενοδοχεία/τουριστικά καταλύματα και 3,3‰-5,4‰ για οικίες, όμως το υφιστάμενο ανώτατο όριο τελών 
στους κανονισμούς του ΣΑΠΑ είναι 10‰. 

Ο ίδιος εκπρόσωπος, εξέφρασε επίσης την άποψη ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις συνιστούν 
μεταξύ άλλων πράξη αποκατάστασης της δικαιοσύνης, καθώς, με βάση τους υφιστάμενους 
κανονισμούς, δεν υπάρχει δυνατότητα αύξησης των τελών για την τουριστική βιομηχανία και ως εκ 
τούτου οι οποιεσδήποτε αυξήσεις επιβαρύνουν τα νοικοκυριά και όχι τις ξενοδοχειακές μονάδες. 

Παράλληλα, ο ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή για την ιδιαιτερότητα που παρουσιάζει το 
ΣΑΠΑ μετά την ένταξη σε αυτό του δήμου Πέγειας και την ανισότητα που παρατηρείται στην καταβολή 
των αποχετευτικών τελών, αφού οι κάτοικοι του δήμου Πέγειας δεν καταβάλλουν μέχρι στιγμής τέλη για 
το αποχετευτικό σύστημα, και ανέφερε ότι μελετάται το ενδεχόμενο ο δήμος Πέγειας να ενταχθεί σε μια 
ανεξάρτητη νέα φάση κατασκευής αποχετευτικού συστήματος με διαφορετικό ετήσιο αποχετευτικό τέλος.  
∆ήλωσε επίσης ότι το ΣΑΠΑ παρουσιάζει πρόβλημα ρευστότητας, που οφείλεται σε μεγάλο βαθμό στις 
οφειλές του κράτους προς το ΣΑΠΑ που, όπως ανέφερε, υπολογίζονται γύρω στα €28 εκατομ.  
Συγκεκριμένα, αρχικά το κράτος συμφώνησε με το ΣΑΠΑ να καλύψει μεγάλο μέρος του κόστους του 
αποχετευτικού συστήματος αλλά στη συνέχεια, λόγω της οικονομικής κρίσης, αντιπρότεινε στο ΣΑΠΑ να 
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συνάψει δάνεια με κυβερνητικές εγγυήσεις και η αποπληρωμή των δόσεων του δανείου να γίνει από το 
ίδιο το κράτος.  Το ΣΑΠΑ προχώρησε σε δαπάνες εκατομμυρίων με την προϋπόθεση ότι το κράτος θα 
κατέβαλλε τις οφειλές του σ’ αυτό.  Η αθέτηση όμως των συμφωνηθέντων συνέτεινε στη δημιουργία 
προβλήματος ρευστότητας στο ΣΑΠΑ.      

Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι το ΣΑΠΑ, λόγω της κακής οικονομικής κατάστασης στην 
οποία βρίσκεται, υποχρεώθηκε να προβεί σε μείωση των εξόδων του και παράλληλα σε αύξηση των 
εσόδων του. Όσον αφορά τη μείωση των εξόδων, έχουν ήδη γίνει οι απαραίτητες περικοπές στα έξοδα 
λειτουργίας και τους μισθούς του προσωπικού, χωρίς όμως να επηρεαστεί η παραγωγικότητα, αφού η 
Α΄ Φάση της επέκτασης του αποχετευτικού συστήματος έχει ήδη προχωρήσει χωρίς αύξηση του 
προσωπικού, παρά το γεγονός ότι διπλασιάστηκε η περιοχή που καλύπτει το αποχετευτικό σύστημα.  
Επίσης, έχει γίνει συγκράτηση, κατά το δυνατόν, στα έξοδα λειτουργίας και συντήρησης της βιολογικής 
μονάδας, καθώς τα εν λόγω έξοδα είναι ανελαστικά. Σύμφωνα με τον ίδιο, η βιολογική μονάδα διαθέτει 
και μονάδα αποξήρανσης, γεγονός πρωτοποριακό, αλλά και δαπανηρό ταυτόχρονα (70% του συνολικού 
κόστους). Όσον αφορά την αύξηση των εσόδων, αναφέρθηκε ότι δεν έχει επιβληθεί καμία αύξηση τελών 
από το 2008, ενώ τα τελευταία δέκα χρόνια η επιβληθείσα αύξηση τελών ανήλθε μόνο στο 1% και 
συνεπώς κρίνεται απαραίτητο να δοθεί η δυνατότητα στο συμβούλιο να επιβάλει αυξήσεις.   

3. Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ) εξέφρασε την έντονη διαφωνία του 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων τροποποιήσεων.  Σε σχετική επιστολή, 
ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, παραθέτονται οι λόγοι για τους οποίους ο ΠΑΣΥΞΕ διαφωνεί με τις 
υπό αναφορά τροποποιήσεις. Στην επιστολή αυτή ο ΠΑΣΥΞΕ τονίζει ότι η επιβολή αποχετευτικών τελών 
για την ξενοδοχειακή βιομηχανία επί της πρόσφατα επανεκτιμημένης αξίας των ακινήτων αυτών, σε 
αντίθεση με τα νοικοκυριά και τις άλλες αναπτύξεις, τα οποία καταβάλλουν αποχετευτικά τέλη επί της 
εκτιμημένης αξίας του 1980, συνιστά κατάφωρη αδικία σε βάρος της ξενοδοχειακής βιομηχανίας.  Ως εκ 
τούτου, ζητεί δικαιότερη κατανομή του συντελεστή τελών, με βάση την εκτιμημένη αξία, ώστε να συνάδει 
με την αρχή της ίσης κατανομής βαρών. Περαιτέρω, στην ίδια επιστολή επισημαίνεται ότι έχει επιβληθεί 
υποχρεωτική κατάργηση βιολογικών σταθμών επεξεργασίας λυμάτων στις ξενοδοχειακές μονάδες χωρίς 
καμία αποζημίωση και χωρίς να ληφθεί υπόψη στις χρεώσεις τελών, στερώντας επίσης το 
επεξεργασμένο νερό για σκοπούς άρδευσης.  Επιπρόσθετα, ο εκπρόσωπος του ΠΑΣΥΞΕ τόνισε ότι οι 
προτεινόμενες αυξήσεις στα τέλη δυσχεραίνουν την ήδη δύσκολη θέση στην οποία βρίσκονται οι 
ξενοδοχειακές μονάδες λόγω της οικονομικής κρίσης, πολλές από τις οποίες αντιμετωπίζουν ήδη 
πρόβλημα βιωσιμότητας, αφού υποχρεώνονται να συστήνουν και να λειτουργούν και υποδομή για την 
τριτοβάθμια επεξεργασία των λυμάτων τους. 

4. Ο εκπρόσωπος του ΣΤΕΚ εξέφρασε επίσης την αντίθεσή του με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, 
υιοθετώντας τις θέσεις του εκπροσώπου του ΠΑΣΥΞΕ. Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε ότι η 
οικονομική κρίση επηρεάζει έμμεσα ή άμεσα όλους μας και σε όλους τους τομείς, αλλά όσον αφορά την 
περίπτωση των ξενοδοχειακών μονάδων, αυτές διαφοροποιούνται σε σχέση με άλλες επιχειρήσεις, 
λαμβάνοντας υπόψη την αδυναμία τους να μετακυλήσουν έστω και ένα σεντ του αυξημένου κόστους 
τους στους τουρίστες, που είναι ως επί το πλείστον ξένοι, αφού αυτό θα είναι πλήγμα για τον τουρισμό. 
Ως εκ τούτου, εισηγείται όπως στο παρόν στάδιο γίνει περιορισμός των δαπανών του ΣΑΠΑ και σε 
μελλοντικό στάδιο να εξεταστεί το σενάριο της αύξησης των εσόδων μέσω της επιβολής αυξημένων 
τελών. Περαιτέρω, ανέφερε ότι υπάρχουν ξενοδοχειακές μονάδες που έχουν ήδη πληρώσει υπέρογκα 
ποσά, ενώ δεν έχουν συνδεθεί με το αποχετευτικό σύστημα και συγκεκριμένα υπάρχει περίπτωση 
ξενοδοχείου που πλήρωσε €409.000 χωρίς να έχει συνδεθεί με το σύστημα.  

5. Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών εξέφρασε την άποψη ότι οποιεσδήποτε 
αυξήσεις τελών πρέπει να συνοδεύονται με μελέτη που να τις δικαιολογεί, αλλά και με χρονοδιάγραμμα 
όπου να φαίνεται ο προγραμματισμός για την επικειμένη αύξηση των τελών. Περαιτέρω, ο ίδιος 
εκπρόσωπος ανέφερε ότι οποιεσδήποτε αυξήσεις ενδεχομένως να πλήξουν τους καταναλωτές δεν τον 
βρίσκουν σύμφωνο και πρόσθεσε ότι, αν υπάρχει οποιαδήποτε αδικία, αυτή πρέπει να αποκατασταθεί. 
Κατά συνέπεια, πρέπει να υπάρξει διαβούλευση μεταξύ του κράτους και της ξενοδοχειακής βιομηχανίας, 
έτσι ώστε να βρεθεί μια συμβιβαστική λύση. 

6. Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής συμφώνησε με τον 
εκπρόσωπο του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών ότι οποιεσδήποτε αυξήσεις ενδεχομένως να 
πλήξουν τους καταναλωτές θα αποτελούν αρνητική εξέλιξη. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών, η επιτροπή ζήτησε περαιτέρω στοιχεία, έτσι ώστε 
να δικαιολογείται η αναγκαιότητα της αύξησης των τελών. Ως εκ τούτου, το ΣΑΠΑ με νεότερες επιστολές προς 
την επιτροπή, ημερομηνίας 26 και 28 Ιουνίου 2012, αντίστοιχα, παραθέτει πρόσθετα διευκρινιστικά στοιχεία, 
έτσι ώστε να πείσουν την επιτροπή σχετικά με την ανάγκη αύξησης των τελών. Ειδικότερα, στις επιστολές 
αυτές επισυνάπτονται, μεταξύ άλλων, σημείωμα του εμπειρογνώμονα στον οποίο ανατέθηκε η εκπόνηση 
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μελέτης βιωσιμότητας του συμβουλίου, απόσπασμα των οικονομικών καταστάσεων του ΣΑΠΑ για τα έτη 2009-
2012, καθώς και συγκριτική κατάσταση των επιβαλλόμενων τελών από τα συμβούλια αποχετεύσεων. 

      Σημειώνεται συναφώς ότι στην επιστολή του ΣΑΠΑ, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2012, αναφέρεται η 
απόφασή του όπως εισηγηθεί επιπρόσθετα την τροποποίηση του ανώτατου ορίου για το επιπρόσθετο τέλος με 
βάση την κατανάλωση νερού από τα £0,25 ανά τόνο, δηλαδή €0,42, σε €0,85 ανά τόνο. 

      Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των πιο πάνω τροποποιητικών κανονισμών, λαμβάνοντας υπόψη 
την προσθήκη των διευκρινιστικών στοιχείων που κατατέθηκαν στην επιτροπή, εκφράστηκαν επιπρόσθετα από 
αρμόδιους φορείς οι πιο κάτω απόψεις/θέσεις: 

1. Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών επανέλαβε ότι συμφωνεί με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις των εν λόγω κανονισμών, καθώς και με την αύξηση του ανώτατου ορίου για το 
επιπρόσθετο τέλος με βάση την κατανάλωση νερού. Επιπρόσθετα, ανέφερε ότι υιοθετεί τις θέσεις του 
εμπειρογνώμονα στον οποίο ανατέθηκε η εκπόνηση της μελέτης βιωσιμότητας του ΣΑΠΑ, όπως αυτές 
εκφράζονται στο σχετικό σημείωμά του, όπου, μεταξύ άλλων, τονίζεται η αναγκαιότητα αύξησης των 
τελών του ΣΑΠΑ. 

2. Ο εκπρόσωπος του ΣΑΠΑ ανέφερε ότι το συμβούλιο προχώρησε στη διενέργεια όλων των απαραίτητων 
μελετών που στοιχειοθετούν την ανάγκη αύξησης των τελών. Ειδικότερα, ο ίδιος εκπρόσωπος 
παρέπεμψε στο σημείωμα του εμπειρογνώμονα στον οποίο ανατέθηκε η εκπόνηση της μελέτης 
βιωσιμότητας του ΣΑΠΑ, όπου, μεταξύ άλλων, παρατίθενται πέντε εναλλακτικά σενάρια δράσης του 
ΣΑΠΑ. Σύμφωνα με τα εν λόγω εναλλακτικά σενάρια δράσης, εάν το ΣΑΠΑ προβεί στις προτεινόμενες 
αυξήσεις των τελών, το έλλειμμα θα μηδενιστεί στα επόμενα τρία χρόνια, ενώ, αν τα τέλη παραμείνουν 
σταθερά, τότε το έλλειμμα θα συνεχίσει να αυξάνεται.  

Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος τόνισε ότι η σύγκριση των τελών που επιβάλλει το ΣΑΠΑ με τα 
αντίστοιχα που επιβάλλει το, συγκρίσιμου μεγέθους, Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας αδικεί 
κατάφορα το ΣΑΠΑ και ως εκ τούτου επιβάλλεται η υιοθέτηση της προτεινόμενης αύξησης των τελών. 
Παράλληλα, γίνεται εισήγηση για κλιμακωτή αύξηση του τέλους χρήσης και του τέλους ομβρίων υδάτων, 
εισήγηση την οποία υιοθέτησε και ο εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμού. 

3. Ο εκπρόσωπος του ΠΑΣΥΞΕ επανέλαβε την κάθετη αντίθεσή του με οποιαδήποτε αύξηση των τελών, 
καθώς αυτές οι αυξήσεις συνιστούν άνιση και άδικη αντιμετώπιση της ξενοδοχειακής βιομηχανίας. Επί 
τούτου, ο εκπρόσωπος του ΣΑΠΑ απάντησε ότι δεν υπάρχει καμία δυσμενής διάκριση σε βάρος της 
ξενοδοχειακής βιομηχανίας και τα σχετικά τέλη επιβάλλονται σε όλους επί τη βάσει της πρόσφατα 
επανεκτιμημένης αξίας των ακίνητων αυτών. Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του ΣΑΠΑ κατέθεσε σημείωμα 
του συμβουλίου, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2012, που αφορά τη διαχρονική αύξηση των τελών από 
το 1999 μέχρι το 2012. Στο πιο πάνω σημείωμα παρουσιάζεται πίνακας που καταδεικνύει ότι ο 
επιμερισμός του κόστους του αποχετευτικού συστήματος από το 50% για την τουριστική βιομηχανία και 
το 50% για τα νοικοκυριά που ίσχυε το 1999 έχει φτάσει στο 34% για την τουριστική βιομηχανία και 66% 
για τα νοικοκυριά το 2012. 

Παράλληλα, ο ΠΑΣΥΞΕ κατέθεσε υπόμνημα, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, στο οποίο 
παραπέμπει στο προσχέδιο του μνημονίου της τρόικας με τις εισηγήσεις της στα θέματα που αφορούν 
τον τουρισμό. Σύμφωνα με το πιο πάνω υπόμνημα, σε μια προσπάθεια να καταστεί ανταγωνιστική η 
τουριστική Κύπρος, η τρόικα εισηγείται όπως επανεξεταστεί το κόστος ηλεκτρισμού, νερού και 
αποχετευτικών που χρεώνονται οι ξενοδοχειακές μονάδες, με σκοπό την ευθυγράμμισή τους με τις 
χρεώσεις προς τα νοικοκυριά. 

   Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών αυτών, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν καταρχάς 
την επιφύλαξη και τον προβληματισμό τους ως προς την αναγκαιότητα των προτεινόμενων αυξήσεων στα τέλη 
και αναρωτήθηκαν αν η αύξηση αυτών των τελών είναι η μόνη οδός, για να νοικοκυρευτούν τα οικονομικά του 
ΣΑΠΑ, και αν έχει εξαντλήσει το συμβούλιο όλα τα μέσα που έχει στη διάθεσή του για μείωση του κόστους 
λειτουργίας του ΣΑΠΑ.  

      Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν τον προβληματισμό τους σχετικά με τα οφειλόμενα του 
κράτους στο ΣΑΠΑ και κατά πόσο προτίθεται η κυβέρνηση να τα καταβάλλει στο ΣΑΠΑ. Ως εκ τούτου, 
ζητήθηκε όπως, σε μεταγενέστερο στάδιο, κατατεθούν στην επιτροπή η υπουργική απόφαση, καθώς και 
οποιαδήποτε έγγραφα σχετικά με τη συμφωνία μεταξύ του κράτους και του ΣΑΠΑ. 

     Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να υιοθετήσει και στην περίπτωση των 
αποχετευτικών τελών της Πάφου τα αντίστοιχα τέλη που ενέκρινε η Βουλή πρόσφατα για τη Λάρνακα. 

       Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διαμόρφωσε το κείμενο 
των κανονισμών σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 
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Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Όπως είναι γνωστό, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ετοίμασε έκθεση για τους υπό αναφορά 
κανονισμούς για την ολομέλεια της Βουλής, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2012.  Η ολομέλεια της Βουλής σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Οκτωβρίου 2012, αποδέχτηκε αίτημα της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για την αναβολή της συζήτησης του όλου θέματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς σε τρεις νέες 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11, 18 και 25 Οκτωβρίου 2012, στα πλαίσια των οποίων έγινε 
περαιτέρω ανταλλαγή απόψεων γύρω από το όλο θέμα. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίασης της επιτροπής στις 18 Οκτωβρίου 2012 κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής, όπου εξέφρασαν τις απόψεις τους, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Γραφείου Προγραμματισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Πάφου (ΣΑΠΑ), της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ) και του Συνδέσμου Τουριστικών 
Επιχειρήσεων Κύπρου (ΣΤΕΚ). 

 Οι πιο πάνω εκπρόσωποι επανέλαβαν τις θέσεις που κατάθεσαν σε προηγούμενες συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις εισηγούνται στην ολομέλεια της Βουλής την υιοθέτηση για το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου 
των αντίστοιχων τελών που ενέκρινε η Βουλή για το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών θα τοποθετηθούν επί των 
κανονισμών αυτών στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η παρούσα έκθεση τίθεται ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για τη λήψη 
τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όλα τα κόμματα θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια.  Κοινές τροπολογίες ΑΚΕΛ και Οικολόγων. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Παρακαλώ και την κ. Αναστασιάδου να έρθει στο προεδρείο. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Φακοντής, παρακαλώ. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα έχει προβληματιστεί ιδιαίτερα αναφορικά με το 
συγκεκριμένο σχέδιο νόμου, ιδιαίτερα λόγω των σοβαρών ζητημάτων που έχουν προκύψει με το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Πάφου αναφορικά με τη διαχείριση του δημόσιου χρήματος, αλλά και την πιθανή 
κακοδιαχείριση που υπάρχει.  Για το σκοπό τούτο έχουμε εγγράψει συγκεκριμένο θέμα στην επιτροπή Ελέγχου 
της Βουλής.  Έχει ξεκινήσει η εξέταση.  Αναμένονται απαντήσεις από πλευράς του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Πάφου.  Όμως, επειδή δε θέλομε να δημιουργήσουμε περαιτέρω προβλήματα, αλλά και για να μπορεί να 
λειτουργήσει ο οργανισμός, θα ψηφίσουμε το συγκεκριμένο σχέδιο νόμου, αλλά θέλουμε να καταγραφεί η 
συγκεκριμένη μας δήλωση. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όμως, υπάρχουν κοινές τροπολογίες ΑΚΕΛ και Οικολόγων, βλέπω. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Όχι, δεν έχουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχετε.  ∆εν υπάρχουν τροπολογίες. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να εξηγήσω κάτι.  Κατατέθηκε ένα νομοσχέδιο από πλευράς κυβέρνησης… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κανονισμοί. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κανονισμοί, συγγνώμη.   

 Η πλειοψηφία της επιτροπής δεν έχει τοποθετηθεί θετικά υπέρ των κανονισμών.  Επομένως, έχει 
διαμορφωθεί το κείμενο ως να μην υπάρχει με βάση την πλειοψηφία της επιτροπής. 

 Εμείς ως ΑΚΕΛ με το Κίνημα των Οικολόγων…  Η τροπολογία μας επαναφέρει στους κανονισμούς τα 
ίδια τέλη με εκείνα πρόσφατης ψήφισης τελών για τη Λάρνακα.  Αυτό κάμνουμεν.  Η τροπολογία μας δηλαδή 
έχει να κάνει με αυτό, όχι με τα τέλη όπως κατατέθηκαν από την κυβέρνηση.  Τα τροποποιούμε, ώστε να 
συνάδουν με αυτά που πρόσφατα η Βουλή ψήφισε για τη Λάρνακα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Πολύ κατανοητό. 

 Ο κ. Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, πράγματι στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου υπάρχουν πάρα πολλά 
προβλήματα με πάρα πολλά ερωτηματικά, τα οποία έχουμε δει στην επιτροπή Ελέγχου.  Επειδή τα τέλη αυτά, 
αυτή η φορολογία που θα ψηφίσουμε τώρα, αφορούν το 2013, πιστεύω ότι δε θα πρέπει να ψηφιστεί τώρα η 
αύξηση των τελών.  Να ολοκληρωθεί η συζήτηση, διότι υπάρχει και ένα θέμα, ότι το συμβούλιο έχει επιβάλει 
πολύ υψηλές φορολογίες… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εισηγείστε αναβολή δηλαδή. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Ή αναβολή ή απόρριψη.  Και να επανέλθει σε άλλο στάδιο, το νέο χρόνο, που θα είμαστε πιο ώριμοι και 
γνώστες των δεδομένων, για να ψηφίσουμε κάτι το οποίο θα είναι πιο σωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δηλαδή, αν εκατάλαβα καλά την τροπολογία του ΑΚΕΛ, θα διατηρήσομε τα τέλη στο ίδιο 
επίπεδο.  Θα ψηφίσομε σήμερα νομοθεσία, για να δικαιούται το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου να αυξήσει 
τα τέλη από την 1η Ιανουαρίου του 2014; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στα επίπεδα των τελών της Λάρνακας, εξ όσων έχω αντιληφθεί. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Υπάρχει μία ειδοποιός διαφορά, κύριε Πρόεδρε, και αυτή έχει να κάνει με την εκτίμηση των 
ξενοδοχειακών και άλλων μονάδων στην Πάφο.  Η Πάφος είναι η μόνη επαρχία που η φορολογία, τα τέλη 
ύψους 10‰, πάνω στα ακίνητα επιβάλλεται με βάση τις νέες εκτιμήσεις.  Αυτό δε συμβαίνει σε καμία άλλη 
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επαρχία.  Και υπάρχει τεράστιο πρόβλημα σε σχέση με τα τέλη που επιβάλλονται στις άλλες οικοδομές.  Και 
είχε τοποθετηθεί και ο ΠΑΣΥΞΕ στη συνεδρία της επιτροπής, λέγοντας ότι είναι η μόνη επαρχία που χρεώνει 
τέλη πάνω στις επανεκτιμημένες αξίες των ξενοδοχείων και υπάρχει σοβαρό πρόβλημα για την τουριστική 
βιομηχανία.  Άρα, εμάς η θέση μας είναι να τηρήσουμε αποχή στο συγκεκριμένο σχέδιο νόμου, αλλά, αν η 
Ε∆ΕΚ εισηγείται αναβολή του, είμαστε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπάρχει αίτημα για αναβολή… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ δε θέλω να ερμηνεύσω τη θέση του συνάδελφου, του αγαπητού του Φειδία του Σαρίκα.  Εγώ είχα 
αντιληφθεί ότι αυτό που θέλει η Ε∆ΕΚ είναι να καταψηφιστεί, ότι είναι τοποθέτηση επί της ουσίας.  ∆εν είναι 
αναβολή, γιατί θέλουν να το ξαναδούν, άρα δε βλέπω το λόγο της αναβολής.  Εν πάση περιπτώσει, αν είμαστε 
στη συζήτηση, εγώ θέλω να κάμω και τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έτσι είναι, Φειδία;  Να βεβαιωθούμε πρώτα, διότι… 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Μπορεί να μην έγινα κατανοητός.  Η θέση μου είναι ότι ζητούμε αναβολή, για να έχουμε περισσότερα 
στοιχεία για τις προθέσεις του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Α!  Έν’ άλλο τζιείνο!  Τότε αλλάζει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απολύτως σαφής η θέση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Εφόσον ηγέρθη θέμα αναβολής, είμαι υποχρεωμένος να το θέσω ενώπιον του σώματος.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Αναβολή πόση;  Για πόσο καιρό αναβολή;  Θέλω να ξέρω, για να σημειώνεται στα πρακτικά και 
να μην υπάρχουν παρεξηγήσεις. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, επειδή έγινε τζιαι μία συζήτηση προγενέστερα για τον κανονισμό...  Τι προνοεί ο κανονισμός;  
Θα είναι η τρίτη φορά τώρα.  Συγγνώμη, η δεύτερη φορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν αναβληθεί, δεν υπάρχει περιορισμός στην αναβολή αναβάλλεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για πόσο; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό είναι θέμα επαναφοράς των κανονισμών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, ο κανονισμός λέει ότι ένα θέμα αναβάλλεται μία φορά.  Ας πούμε ότι αναβάλλεται για 
δεκαπέντε μέρες.  Ε, όταν αναβάλλεται τρεις φορές, πάμε στο μήνα εις το τέλος, γι’ αυτό να πούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναβάλλεται για μία εβδομάδα και στη συνέχεια μπορεί να αναβληθεί εκ δευτέρου. 

 Ορίστε, κύριε Φύτο. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Αν εκατάλαβα καλά, κύριε Πρόεδρε, από την πρόταση του συνάδελφου του κ. Σαρίκα αναβάλλεται επ’ 
αόριστον.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Τι σημαίνει “επ’ αόριστον”; 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Έτσι εκατάλαβα!  Και υπενθυμίζω, κύριε Κατσουρίδη, ότι δεν είναι τρεις φορές που αναβάλαμε αυτό 
το… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ύο, δύο. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είναι πέντε ή έξι φορές.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Είναι η έκτη φορά σήμερα!  Εδώ δηλώνομε ως Βουλή ότι δεν αναλαμβάνομε ευθύνη για το συγκεκριμένο 
θέμα, με το να λέμε “αναβολή”, “αναβολή”.  Αν θα πούμε “μία εβδομάδα αναβολή και να επανέλθομε να 
ψηφίσομε”, τότε θα μας πάρουν και στα σοβαρά όλοι.  ∆ιαφορετικά, αν το αναβάλομε επ’ αόριστον…  Να 
πούμε πότε!  Γενάρη, Φεβρουάριο του 2014;  Να το πούμε!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν υπάρχει το “επ’ αόριστον”. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εάν θα αναβληθεί, κύριε Πρόεδρε, για το θέμα “τέλη”, δεν μπορεί να είναι πέρα ʼπού μία εβδομάδα τζιαι 
μετά να επανέλθουμε εδώ.  Αν θα αναβληθεί σε συνδυασμό με τη διερεύνηση των καταγγελιών στην Ελέγχου, 
τότε επιστρέφει στην Εσωτερικών και, όταν θα είναι έτοιμες οι εκθέσεις, γυρίζουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προς το παρόν θα αναβληθεί για μία εβδομάδα.  Προς το παρόν. 

 Ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Κουλίας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

  Τώρα, αναβολή, αυστηρά ομιλούντες -αλλά έχω την εντύπωση ότι τελευταίως και από καιρό σπάνια το 
τηρούμε- είναι μόνο μία φορά που δικαιούμαστε, νομίζω.  Απ’ εκεί και πέρα, αφού παραβιάσαμε αυτό τον 
κανονισμό, νομίζω ότι εις το σημείο τούτο πρέπει και πάλι να μας διευκρινίσει η Ε∆ΕΚ για ποιο λόγο ζητά την 
αναβολή.  Εάν είναι, για να έρθουν τα στοιχεία, όπως είπε ο συνάδελφος ο κ. Σαρίκας, ε, πρέπει να 
περιμένουμε τούντα στοιχεία.  Μπορεί να είναι σ’ ένα μήνα, μπορεί να είναι σε έξι μήνες κ.λπ.  Αν θα βάλουμε 
ημερομηνία ότι θέλουμε να έχουμε τα στοιχεία την άλλη εβδομάδα και σε δεκαπέντε μέρες να το 
συζητήσουμε…  Εκάμαμεν μείζον θέμα το αποχετευτικό της Πάφου και δεν εκατάλαβα γιατί.  Μπορεί να μου 
εξηγήσει ο κ. Κατσουρίδης, αφού απουσιάζει ο κ. Αβέρωφ, γιατί είναι μείζον θέμα το αποχετευτικό της Πάφου; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ!   

 Έγινε η ψηφοφορία επί του αιτήματος αναβολής και τώρα συζητούμε για πόσο θα αναβληθεί.  Λέω, 
αναβάλλεται για μία εβδομάδα, αλλά στο μεταξύ η επιτροπή Εσωτερικών θα πρέπει να επιληφθεί του θέματος.  
Και να ακούσει τις απόψεις και των υπολοίπων κομμάτων ο κ. Λαμάρης, για να καθοριστεί στην επόμενη 
συνεδρίαση τι δέον γενέσθαι.  

 Ο κ. Κουλίας και μετά ο κ. Κυπριανού. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, νομίζω ότι αυτό που είπε ο κ. Κατσουρίδης, σε συνδυασμό με τούτο 
που είπε ο κ. Συλλούρης, έν’ πολύ απλό.  Η Ε∆ΕΚ εσηκώστην πάνω και είπε «κύριοι, γίνεται συζήτηση στην 
επιτροπή Ελέγχου για σοβαρές ατασθαλίες και πρέπει να μαζευτούν τα στοιχεία».  Άρα λοιπόν, το σωστό είναι 
να πάει στην επιτροπή.  Πόννα ετοιμαστεί ο κ. Λαμάρης και εννά τα μαζέψει, που εννά ʼρτουν ʼπού την 
Ελέγχου, θα ʼρτει ενώπιον του σώματος.  Είμαστε πολλά αδκειασεροί δηλαδή, να κάμνουμεν, να το παίρνουμε, 
να το φέρνουμε;  Ποιος ο λόγος δηλαδή;   

(Γέλια) 
 Έν’ πολλά απλό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα διευκρινιστεί και θα επανέλθει την ερχόμενη Πέμπτη και, αν αυτή είναι η πρόθεση του σώματος, θα 
απορριφθούν οι κανονισμοί και η εκτελεστική εξουσία μπορεί να τους επανακαταθέσει.  Είναι πολύ απλό. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που είναι «Ο περί της Ίδρυσης των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των 
Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012», αναβάλλεται. 

 Ορίστε, ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Για το τρίτο θέμα, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι είναι η δεύτερη φορά που ζητείται αναβολή.  Την 
επιτροπή Εργασίας την απασχόλησε σε δέκα συγκεκριμένες συνεδρίες, από το Μάιο του 2008 μέχρι το 
Νοέμβριο του 2012, και δε γνωρίζουμε το λόγο της αναβολής.  Ως τώρα δεν κατατέθηκε τίποτα επί του σχεδίου 
νόμου.  Θέλω να σημειώσω επίσης ότι υπάρχει αιτιολογημένη γνώμη και πιθανόν η Κύπρος να οδηγηθεί 
ενώπιον των δικαστηρίων και δεν καταλαβαίνω το λόγο που ζητείται συνεχώς αναβολή χωρίς να μας εξηγηθεί 
ο συγκεκριμένος λόγος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Μητσόπουλος, παρακαλώ. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δική μας αντίληψη είναι ότι στην προηγούμενη συνεδρίαση της ολομέλειας είχε ζητηθεί 
αναβολή δύο εβδομάδων.  Και θεωρούμε ότι έν’ εκ παραδρομής που το θέμα βρίσκεται σήμερα στην ημερήσια 
διάταξη.  Ουσιαστικά δηλαδή δε ζητείται νέα αναβολή· είναι η αναβολή, όπως ζητήθηκε την περασμένη 
εβδομάδα τουλάχιστον από την πτέρυγα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, για δύο εβδομάδες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν έτσι έχουν τα πράματα…  Βεβαίως στα πρακτικά δε σημειώθηκε.  Ερώτησα το πρωί εάν 
σημειώθηκε, αλλά μου ελέχθη ότι δε σημειώθηκε.  Αν γίνεται αποδεκτή η ερμηνεία που δίνει ο κ. Μητσόπουλος, 
παρακαλώ να προχωρήσουμε, να μείνει την επόμενη βδομάδα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρ’ όλο που, όπως είπετε τζιαι το πρωί, στην πραγματικότητα δεν ξεκαθαρίστηκε αν είναι μία ή δύο 
εβδομάδες...  Είπε τι είπε ο Αβέρωφ Νεοφύτου, με τον οποίο έντζιε κατάλαβα τελικά είνταλος με ταύτισες, ποιο 
έν’ το κοινό μας, αλλά εν πάση περιπτώσει…  Εγώ το ερμηνεύω δηλαδή ότι έν’ έτοιμος να μεταπηδήσει ποδά!   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, να δώσουμε τη μια εβδομάδα, από τη στιγμή που δε μας προλαβαίνει το πρόστιμο, αλλά θέλω 
μια δέσμευση της ολομέλειας να είναι η τελευταία φορά.  Την άλλη Πέμπτη ψηφίζουμε ο καθένας ό,τι πιστεύει 
σωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναβάλλεται για τελευταία φορά. 

 Η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, επειδή εμείς εζητήσαμεν την αναβολή την προηγούμενη φορά, να πω ότι έχουμε 
ήδη έτοιμη μια τροποποίηση, αλλά, από τη στιγμή που ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός βάλλει θέμα για ακόμα 
μιας εβδομάδας αναβολή, εμείς το δεχόμαστε, αλλά με τη δέσμευση ότι την επόμενη εβδομάδα θα ξέρουμε 
γιατί εζητήθη και η δεύτερη αναβολή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία!  Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα αναβάλλεται για μία εβδομάδα.  Και θα είναι η τελευταία αναβολή. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012», δεν είναι έτοιμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 12 Νοεμβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων (ΤΕΠ), του Συνδέσμου 
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών Ελεγκτών 
Κύπρου (ΣΠΕΛΕΚ), του Συνδέσμου Ανεξάρτητων Λογιστών Κύπρου (ΣΑΛΚ), του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Μικρών Επιχειρήσεων και Αυτοεργοδοτουμένων (ΠΑΣΥΜΕ) και της ΟΕΒ.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
Νόμου, ώστε να μειωθεί ο διοικητικός φόρτος των επιχειρήσεων. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο, του οποίου η έναρξη ισχύος αρχίζει την 1η Ιανουαρίου 2013, 
σκοπείται: 

1. η μείωση του χρόνου υποχρεωτικής τήρησης από τις επιχειρήσεις βιβλίων, καθώς και σχετικών με τη 
φορολογική δήλωση εγγράφων από επτά σε έξι χρόνια, 

2. η μείωση του αριθμού των δόσεων προσωρινής φορολογίας από τρεις σε δύο, η οποία θα καταβάλλεται 
την 31η Ιουλίου και την 31η ∆εκεμβρίου κάθε έτους, 

3. η ηλεκτρονική υποβολή του εντύπου “∆ήλωση Εργοδότη” (Ε.Πρ.7), χωρίς την ανάγκη προσωπικής 
παρουσίας στα κατά τόπους γραφεία του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων και 

4. η δυνατότητα παράτασης κατά τρεις ημερολογιακούς μήνες της καθορισμένης προθεσμίας υποβολής 
της εν λόγω δήλωσης από τον εργοδότη. 
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 Κατά τη συζήτηση του θέματος, η εκπρόσωπος του ΤΕΠ ενημέρωσε την επιτροπή ότι η προτεινόμενη 
τροποποίηση προωθείται στα πλαίσια των προσπαθειών του κράτους για βελτίωση του ρυθμιστικού πλαισίου, 
το οποίο αποτελεί στόχο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Συναφώς, η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει δεσμευτεί, μετά και 
την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου κατά το έτος 2008, για μείωση του διοικητικού φόρτου των 
επιχειρήσεων κατά 20% μέχρι το τέλος του έτους 2012. 

 Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος σημείωσε σχετικά ότι η ανάγκη για τροποποίηση της εν λόγω 
νομοθεσίας προέκυψε στη βάση των αποτελεσμάτων της μελέτης που διενήργησε ελεγκτικός οίκος προς 
όφελος του κράτους, με αντικείμενο τη μείωση του διοικητικού φόρτου στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης, η επιτροπή ζήτησε από την εκπρόσωπο του ΤΕΠ την κατάθεση 
της μελέτης που διενεργήθηκε από τον ελεγκτικό οίκο, η οποία και κατατέθηκε στην επιτροπή στις 5 Νοεμβρίου 
2012. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις διατάξεις του προτεινόμενου νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό κατατέθηκε από την 
εκτελεστική εξουσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 6, 7 και 8 θέματα δεν είναι έτοιμα. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 9 θέμα, που είναι «Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - Θέσεις Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού και Βοηθού Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Υγείας, 
∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - Θέσεις 
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Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού και Βοηθού Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γεώργιος Γεωργίου Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 7 Νοεμβρίου 2012.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΑΣΥ∆Υ.   

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 
του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού και Βοηθού Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού στο 
Υπουργείο Υγείας, ∆ιοίκηση-∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας, 
ώστε η ισχύς της σημείωσης που περιλαμβάνεται σ’ αυτά να ανανεωθεί για τρία περαιτέρω χρόνια.   

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το σχέδιο υπηρεσίας για τη 
θέση Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού περιλαμβάνει σημείωση σύμφωνα με την οποία για τα πρώτα 
τρία χρόνια μετά την έγκρισή του, αν δεν υπάρχουν υποψήφιοι με το απαιτούμενο προσόν της τριετούς 
τουλάχιστον υπηρεσίας στη θέση Βοηθού Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, να μπορούν να είναι 
υποψήφιοι και υπάλληλοι με τριετή τουλάχιστον συνολική υπηρεσία στις θέσεις Βοηθού Προϊστάμενου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού και Πρώτου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού.  Επιπρόσθετα, ανάλογη σημείωση 
περιλαμβάνεται και στο υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση Βοηθού Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η συνέχιση της ισχύος των πιο πάνω σημειώσεων για ακόμη τρία χρόνια 
απαιτείται, έτσι ώστε να καταστεί δυνατή η πλήρωση των υφιστάμενων κενών θέσεων στις εν λόγω βαθμίδες, 
για σκοπούς ομαλής και απρόσκοπτης διοίκησης του νοσηλευτικού προσωπικού στα κρατικά νοσηλευτήρια και 
στις εξωτερικές δομές. 

 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται την έγκριση των 
υπό συζήτηση κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν. 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την 
Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη 

Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες ׃ 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μάριος Μαυρίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τους υπό αναφορά 
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κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 12 Νοεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια της 
πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ) του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 11 του περί ∆ημόσιων 
Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου, είναι η αντικατάσταση των περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμών του 2012 (Κ∆Π 36/2012) με τους υπό 
αναφορά κανονισμούς για σκοπούς αναθεώρησης του ύψους των δημόσιων βοηθημάτων που παραχωρούνται 
για την κάλυψη βασικών αναγκών.  Επισημαίνεται ότι το άρθρο 11 του εξουσιοδοτικού νόμου ορίζει ότι το 
ανώτατο ύψος του δημόσιου βοηθήματος καθορίζεται με κανονισμούς που αναθεωρούνται κάθε χρόνο. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο των ΥΚΕ και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, το 2000 εκπονήθηκε από τις ΥΚΕ, σε συνεργασία με τη Στατιστική Υπηρεσία, ειδική μελέτη για τη 
διασφάλιση αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης, με στόχο τον καθορισμό του ύψους του βασικού δημόσιου 
βοηθήματος και των συντελεστών στους οποίους βασίζεται η ετήσια αναθεώρησή του.  Συγκεκριμένα, στην εν 
λόγω μελέτη γίνεται μεταξύ άλλων σύσταση όπως οι ετήσιες αναθεωρήσεις του ύψους του δημόσιου 
βοηθήματος γίνονται ανάλογα με τις αυξήσεις στο δείκτη τιμών καταναλωτή για τα επιλεγμένα αγαθά που, 
σύμφωνα με τη νομοθεσία, εντάσσονται στις βασικές ανάγκες.  Στην ίδια μελέτη συνιστάται η υιοθέτηση των 
συντελεστών 0,5 και 0,3 για τον καθορισμό του ύψους του ποσού που παραχωρείται σε εξαρτώμενα άτομα 
ηλικίας άνω των δεκατεσσάρων και κάτω των δεκατεσσάρων ετών, αντίστοιχα. 

 Με βάση τους υφιστάμενους κανονισμούς, τα ανώτατα ποσά που παραχωρούνται για την κάλυψη 
βασικών αναγκών από την 1η Ιουλίου 2011 έχουν ως εξής: 

1. Για το λήπτη:  €452,00 το μήνα 

2. Για κάθε εξαρτώμενο που έχει συμπληρώσει το 14ο έτος της 
ηλικίας του (€452,00 x 0,5): 

  
€226,00 το μήνα 

3. Για κάθε εξαρτώμενο που δεν έχει συμπληρώσει το 14ο έτος της 
ηλικίας του (€452,00 x 0,3): 

  
€135,60 το μήνα. 

 Σημειώνεται ότι τα ποσά αυτά παρέμειναν τα ίδια με αυτά που ίσχυαν και για την περίοδο από την 1η 
Ιουλίου 2010 μέχρι και την 30ή Ιουνίου 2011 με βάση τους αμέσως προηγούμενους κανονισμούς, παρ’ όλο 
που, σύμφωνα με τη σχετική μεθοδολογία που αναφέρεται πιο πάνω, έπρεπε να είχαν αυξηθεί κατά 5%.  
Υπενθυμίζεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο είχε τότε αποφασίσει την παραχώρηση εφάπαξ ποσού ύψους 3% 
επί του ποσού των βασικών αναγκών που χορηγείται στους λήπτες δημόσιου βοηθήματος για την περίοδο από 
την 1η Ιουλίου 2011 μέχρι και την 31η ∆εκεμβρίου 2011. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι από την έρευνα οικογενειακών προϋπολογισμών για τα έτη 2010 και 2011 
διαφάνηκε ότι η συνολική μεταβολή στο δείκτη τιμών καταναλωτή για τις επιλεγμένες ομάδες αγαθών, 
σύμφωνα με τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας, είναι 6,31%.  Επομένως, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο 
των ΥΚΕ, εάν ληφθεί υπόψη ότι από την 1η Ιουλίου 2011 έπρεπε να είχε υπολογιστεί αύξηση ύψους 5% στις 
βασικές ανάγκες, η οποία όμως δε δόθηκε, τότε οι βασικές ανάγκες έπρεπε να αυξηθούν κατά 11,31% από την 
1η Ιουλίου 2012 και το ύψος των βασικών αναγκών έπρεπε να είναι για το λήπτη €503,12 το μήνα, για κάθε 
εξαρτώμενο που έχει συμπληρώσει το 14ο έτος της ηλικίας του €251,56 το μήνα και για κάθε εξαρτώμενο που 
δεν έχει συμπληρώσει το 14ο έτος της ηλικίας του €150,94 το μήνα.  Παρ’ όλα αυτά, με τους παρόντες 
κανονισμούς γίνεται και πάλι εισήγηση για μηδενική αύξηση των επιδομάτων που παραχωρούνται για κάλυψη 
βασικών αναγκών με αναδρομική ισχύ από την 1η Ιουλίου 2012 λόγω των παρουσών δημοσιονομικών 
συνθηκών.   

 Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι, σε περίπτωση που υπάρξει βελτίωση των δημοσιονομικών συνθηκών, 
θα εξεταστεί το ενδεχόμενο παροχής εφάπαξ ποσού ως αντιστάθμισμα της αύξησης του δείκτη τιμών 
καταναλωτή για το 2010 και 2011. 

 Όπως αναφέρεται στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους υπό εξέταση κανονισμούς, το 
Υπουργείο Οικονομικών, του οποίου ζητήθηκαν οι απόψεις, συμφωνεί με τη μηδενική αύξηση των δημόσιων 
βοηθημάτων από την 1η Ιουλίου 2012 μέχρι και την 30ή Ιουνίου 2013 λόγω των υφιστάμενων δημοσιονομικών 
συνθηκών.  Ωστόσο, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών εξέφρασε τη διαφωνία του υπουργείου του 
με το ενδεχόμενο παραχώρησης εφάπαξ ποσού ως αντιστάθμισμα της αύξησης του δείκτη τιμών καταναλωτή 
για τα έτη 2010 και 2011, σε περίπτωση που παρατηρηθεί βελτίωση των δημοσιονομικών συνθηκών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους όπως αυτοί έχουν 
νομοτεχνικά διαμορφωθεί, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί ∆ημόσιων 
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Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2012». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί της ∆ιαδικασίας Συναίνεσης 
μετά από Ενημέρωση για Ορισμένα Επικίνδυνα Χημικά Προϊόντα και Προϊόντα Φυτοπροστασίας στο ∆ιεθνές 
Εμπόριο (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί της ∆ιαδικασίας Συναίνεσης μετά από Ενημέρωση για 

Ορισμένα Επικίνδυνα Χημικά Προϊόντα και Προϊόντα Φυτοπροστασίας στο ∆ιεθνές Εμπόριο 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Σεπτεμβρίου και στις 2 Νοεμβρίου 2012.  
Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, καθώς και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η εισαγωγή στο βασικό νόμο, που κυρώνει τη Σύμβαση 
του Ρότερνταμ [Νόμος αρ. 20(ΙΙΙ) του 2004), όπως τροποποιήθηκε έκτοτε, τριών νέων χημικών ουσιών, όπως 
αποφασίστηκε κατά την 5η Συνέλευση των Μερών της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί της ∆ιαδικασίας 
Συναίνεσης μετά από Ενημέρωση για Ορισμένα Επικίνδυνα Χημικά Προϊόντα και Προϊόντα Φυτοπροστασίας 
στο ∆ιεθνές Εμπόριο, η οποία πραγματοποιήθηκε στη Γενεύη από τις 20 μέχρι τις 24 Ιουνίου 2011.  

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, η Σύμβαση του 
Ρότερνταμ εισάγει περιορισμούς στην εισαγωγή ή εξαγωγή ορισμένων επικίνδυνων χημικών ουσιών και 
προϊόντων φυτοπροστασίας, δημιουργώντας ένα μηχανισμό αλληλοενημέρωσης των εμπλεκόμενων μερών, 
στις περιπτώσεις που υπάρχει εισαγωγή ή εξαγωγή ενός από τα προϊόντα αυτά.  

 Κατά τη συζήτηση που πραγματοποιήθηκε ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι χημικές ουσίες των οποίων η απαγόρευση προτείνεται 
με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο έχουν ήδη απαγορευθεί σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης και η Κύπρος 
εφαρμόζει την απαγόρευση αυτή εδώ και αρκετά χρόνια.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της τροποποίησης της 
Σύμβασης του Ρότερνταμ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 3Γ.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέων Μερών VII και VIII στον Πίνακα 
αυτού.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί της ∆ιαδικασίας 
Συναίνεσης μετά από Ενημέρωση για Ορισμένα Επικίνδυνα Χημικά Προϊόντα και Προϊόντα Φυτοπροστασίας 
στο ∆ιεθνές Εμπόριο (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.    

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί του Τρίτου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου της Ευρωπαϊκής Σύμβασης 
Εκδόσεως Φυγοδίκων (Κυρωτικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί του Τρίτου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Εκδόσεως Φυγοδίκων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Σεπτεμβρίου και στις 2 Νοεμβρίου 2012.  
Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της Αστυνομίας Κύπρου και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος κύρωση του 
Τρίτου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στην Ευρωπαϊκή Σύμβαση Εκδόσεως Φυγοδίκων, που υπογράφηκε από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία στις 8 Σεπτεμβρίου 2011, μετά την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 
71.719, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2011.  

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, το εν λόγω 
πρωτόκολλο εισάγει απλουστευμένη και ταχεία διαδικασία έκδοσης στις περιπτώσεις κατά τις οποίες το 
καταζητούμενο πρόσωπο το οποίο είναι το υποκείμενο αίτησης για έκδοση συγκατατίθεται στην έκδοσή του.  

 Κατά τη συζήτηση που πραγματοποιήθηκε ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως τόνισε ότι απώτερος σκοπός του πρωτοκόλλου είναι η αύξηση της 
αποτελεσματικότητας της διαδικασίας έκδοσης, με την εισαγωγή σύντομων και ταχύτερων διαδικασιών σε 
περίπτωση που το καταζητούμενο πρόσωπο συγκατατίθεται στην έκδοσή του. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου.  
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 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση του Τρίτου Πρόσθετου 
Πρωτοκόλλου της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Εκδόσεως Φυγοδίκων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση Πρωτοκόλλου και ∆ήλωσης.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Τρίτου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου της Ευρωπαϊκής 
Σύμβασης Εκδόσεως Φυγοδίκων (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 
Κράτους του Ισραήλ για Συνεργασία στους Τομείς των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Ενεργειακής 
Απόδοσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Κράτους του Ισραήλ για 
Συνεργασία στους Τομείς των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Ενεργειακής Απόδοσης 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Σεπτεμβρίου και στις 2 Νοεμβρίου 2012.  
Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Κράτους του Ισραήλ για 
Συνεργασία στους Τομείς των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Ενεργειακής Απόδοσης, η οποία 
υπογράφηκε στη Λευκωσία στις 3 Νοεμβρίου 2011.  
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 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το νομοσχέδιο, σκοπός της συμφωνίας είναι η 
συνεργασία των αρμόδιων κρατικών αρχών μέσω της ανταλλαγής γνώσεων και εμπειριών αναφορικά με τα 
ακόλουθα: 

1. Την εγκατάσταση και λειτουργία συστημάτων ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, καθώς και την ετοιμασία 
και διαχείριση σχεδίων χορηγιών και επιδότησης στον τομέα των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και της 
ενεργειακής απόδοσης. 

2. Τη σύνταξη και έκδοση νόμων και κανονισμών στον τομέα της ενεργειακής απόδοσης των κτιρίων, των 
οικιακών συσκευών και της κατηγοριοποίησής τους, την ανάπτυξη κατάλληλης μεθοδολογίας και 
κατάλληλου λογισμικού για την ενεργειακή απόδοση των κτιρίων στον οικιακό τομέα, την προετοιμασία 
της ενεργειακής πιστοποίησης των κτιρίων, τους ενεργειακούς ελέγχους και τη διενέργεια μελετών για τη 
βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης, καθώς και την επιθεώρηση λεβήτων και συστημάτων κλιματισμού. 

3. Τους εργαστηριακούς ελέγχους ηλιακών συστημάτων θέρμανσης νερού. 

 Κατά τη συζήτηση που πραγματοποιήθηκε ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ενημέρωσε την επιτροπή ότι η συμφωνία έχει ήδη κυρωθεί από το 
κράτος του Ισραήλ και έχει συσταθεί η ομάδα που θα λειτουργεί ως σημείο επαφής δυνάμει της συμφωνίας. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της 
συμφωνίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 
Κράτους του Ισραήλ για Συνεργασία στους Τομείς των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Ενεργειακής 
Απόδοσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας των Αντιπροσώπων των Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που συνήλθαν στα πλαίσια του Συμβουλίου, σχετικά με την Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών οι οποίες ανταλλάσσονται προς το συμφέρον της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 
2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας των Αντιπροσώπων των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που 
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συνήλθαν στα πλαίσια του Συμβουλίου, σχετικά με την Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών οι 
οποίες ανταλλάσσονται προς το συμφέρον της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Ιουνίου και στις 2 Νοεμβρίου 2012.  Στα 
πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Άμυνας και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος κύρωση της 
Συμφωνίας των Αντιπροσώπων των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που συνήλθαν στα πλαίσια του 
Συμβουλίου, σχετικά με την Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών οι οποίες ανταλλάσσονται προς το 
συμφέρον της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που υπογράφηκε από τα μέρη στις Βρυξέλλες στις 15 Μαΐου 2011.  

 Κατά τη συζήτηση που πραγματοποιήθηκε ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Εξωτερικών δήλωσε στην επιτροπή ότι η υπό κύρωση σύμβαση προβλέπει για τη δημιουργία πλαισίου 
προστασίας εθνικών διαβαθμισμένων πληροφοριών που ανταλλάσσονται μεταξύ κρατών μελών, ειδικά σε 
περιπτώσεις που δεν υπάρχουν διμερείς συμβάσεις, και επιβάλλει υποχρέωση εξασφάλισης κατάλληλου 
επιπέδου διαβάθμισης για πληροφορίες που λαμβάνονται από κράτη μέλη, καθώς και τη λήψη απαραίτητων 
μέτρων για την κατάλληλη προστασία τους. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Άμυνας ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι πληροφορίες που αφορά η 
σύμβαση δεν περιορίζονται στη στρατιωτική συνεργασία αλλά καλύπτουν ευρύ φάσμα πληροφοριών και 
σημείωσε ότι η σύμβαση δεν επηρεάζει τον τρόπο με τον οποίο καθορίζεται οποιαδήποτε πληροφορία ως 
διαβαθμισμένη, αφού η αρμοδιότητα αυτή παραμένει στο κράτος μέλος. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της σύμβασης 
αυτής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας των Αντιπροσώπων των Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που συνήλθαν στα πλαίσια του Συμβουλίου, σχετικά με την Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών οι οποίες ανταλλάσσονται προς το συμφέρον της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 
2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφενός, και του Καναδά, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 

Κρατών Μελών της, αφενός, και του Καναδά, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δυο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Ιουνίου και 2 Νοεμβρίου 2012.  Στα 
πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος κύρωση της 
Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, 
αφενός, και του Καναδά, αφετέρου, που υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 17 ∆εκεμβρίου 2009.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στόχος της συμφωνίας είναι η προώθηση 
ενός διεθνούς αεροπορικού συστήματος το οποίο να βασίζεται στον ανταγωνισμό μεταξύ των αεροπορικών 
εταιρειών στην αγορά, με ελάχιστη κρατική παρέμβαση και ρύθμιση, καθώς και η διευκόλυνση της επέκτασης 
των δυνατοτήτων των διεθνών αερομεταφορών, συμπεριλαμβανόμενης της  ανάπτυξης  των  

αεροπορικών δικτύων μεταφορών, με σκοπό την προσφορά κατάλληλων υπηρεσιών αερομεταφορών των 
επιβατών και των αποστολέων εμπορευμάτων. 

 Ειδικότερα, στόχος της συμφωνίας είναι να βελτιωθεί η πρόσβαση των αεροπορικών εταιρειών στις 
αγορές και να επιτευχθεί το άνοιγμα της πρόσβασης στις αγορές, μεγιστοποιώντας τα οφέλη για τους 
καταναλωτές, τις αεροπορικές εταιρείες, τους εργαζομένους και τις κοινωνίες εκατέρωθεν του Ατλαντικού 
Ωκεανού. 

 Κατά τη συζήτηση που πραγματοποιήθηκε ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Τμήματος 
Πολιτικής Αεροπορίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι η υπό κύρωση συμφωνία αντικαθιστά τις σχετικές διμερείς 
συμφωνίες των κρατών μελών, κάτι που δεν επηρεάζει την Κύπρο η οποία δεν έχει κυρώσει ή υπογράψει 
τέτοια συμφωνία με τον Καναδά. Η ίδια δήλωσε περαιτέρω ότι οι προσπάθειες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
σύναψη συλλογικών συμβάσεων σε τομείς κοινού ενδιαφέροντος όλων των κρατών μελών έχουν σκοπό την 
εκμετάλλευση της καλύτερης διαπραγματευτικής θέσης που δημιουργείται με τη συλλογική διαπραγμάτευση. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δήλωσαν ότι θα τηρήσουν αποχή κατά την τοποθέτησή τους επί του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του 
σώματος. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων εισηγείται κατά πλειοψηφία την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εξ όσων αντιλαμβάνομαι, το ΑΚΕΛ θα τηρήσει αποχή.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, αντιλαμβάνομαι ότι το ΑΚΕΛ θα τηρήσει αποχή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αποχή, Πρόεδρε, αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαέξι αποχές, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφενός, και του Καναδά, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2012.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαέξι αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφενός, και των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, 
αφετέρου, που υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 25 Απριλίου 2007 και στην Ουάσινγκτον στις 30 Απριλίου 
2007 (Τροποποιητικό Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 

Κρατών Μελών της, αφενός, και των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, αφετέρου, που υπογράφηκε 
στις Βρυξέλλες στις 25 Απριλίου 2007 και στην Ουάσινγκτον στις 30 Απριλίου 2007 (Τροποποιητικό 

Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Ιουνίου και στις 2 Νοεμβρίου 2012.  Στα 
πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος κύρωση του 
Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας 
και των Κρατών Μελών της, αφενός, και των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, αφετέρου, που υπογράφηκε 
στις Βρυξέλλες στις 25 Απριλίου 2007 και στην Ουάσινγκτον στις 30 Απριλίου 2007.  Σημειώνεται ότι η 
συμφωνία αυτή κυρώθηκε με το Νόμο αρ. 9(ΙΙΙ) του 2011.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, απώτερος στόχος της αρχικής συμφωνίας 
είναι η δημιουργία ενός υπερατλαντικού ανοικτού εναέριου χώρου και ειδικότερα η δημιουργία μιας ενιαίας 
αγοράς αεροπορικών μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωμένων Πολιτειών, με ελεύθερη 
ροή επενδύσεων και χωρίς κανένα περιορισμό για τις αεροπορικές υπηρεσίες, συμπεριλαμβανομένης της 
πρόσβασης στις εγχώριες αγορές των δύο μερών. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Τροποποιητικό Πρωτόκολλο αποτελεί το δεύτερο στάδιο της συμφωνίας 
και στηρίζεται στα σημαντικά πλεονεκτήματα που έχουν εξασφαλιστεί μέσω του πρώτου σταδίου, επιδιώκοντας 
έτσι σημαντικότερη πρόοδο στους τομείς αυτούς, συμπεριλαμβανομένων πρόσθετων επενδύσεων και 
ευκαιριών πρόσβασης στην αγορά, καθώς και ενίσχυση του πλαισίου της συνεργασίας σε τομείς όπως η 
ασφάλεια, η αεροπορική ασφάλεια και το περιβάλλον.  Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του Αρ. 
70.676, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2010, αποφάσισε την κύρωση του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου της 
συμφωνίας αυτής. 

 Κατά τη συζήτηση που πραγματοποιήθηκε ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Τμήματος 
Πολιτικής Αεροπορίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι το υπό κύρωση Πρωτόκολλο αντικαθιστά τις σχετικές 
διμερείς συμφωνίες των κρατών μελών, κάτι που δεν επηρεάζει την Κύπρο, η οποία δεν έχει κυρώσει ή 
υπογράψει τέτοια συμφωνία με τις Ηνωμένες Πολιτείες.  Σημείωσε περαιτέρω ότι οι προσπάθειες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για σύναψη συλλογικών συμβάσεων σε τομείς κοινού ενδιαφέροντος όλων των κρατών 
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μελών έχουν σκοπό την εκμετάλλευση της καλύτερης διαπραγματευτικής θέσης που δημιουργείται, μέσα από 
τη συλλογική διαπραγμάτευση. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, αντίστοιχα, και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε 
νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δήλωσαν ότι θα τηρήσουν αποχή κατά την τοποθέτησή τους επί του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του 
σώματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων εισηγείται κατά πλειοψηφία την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση του 
Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου της συμφωνίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το ΑΚΕΛ αντιλαμβάνομαι θα τηρήσει αποχή. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Και τώρα πάμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφενός, και των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, 
αφετέρου, που υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 25 Απριλίου 2007 και στην Ουάσινγκτον στις 30 Απριλίου 
2007 (Τροποποιητικό Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 17 και 18, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποσύρονται από την εκτελεστική 
εξουσία.   

 Ερχόμαστε τώρα στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που τιτλοφορείται «Ο περί 
∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2011».  Πρόκειται περί προτάσεως 
νόμου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, αναπλ. πρόεδρος Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Γιώργος Λουκαΐδης Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σωτήρης Σαμψών 

 Αθηνά Κυριακίδου  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Γεώργιος Προκοπίου Μάριος Μαυρίδης 

 Γιώργος Βαρνάβα Σοφοκλής Φυττής 

  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η πιο πάνω πρόταση νόμου κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 30 Ιουνίου 2011 από τα 
μέλη της κ. Ζαχαρία Κουλία, Γιώργο Βαρνάβα, Σωτήρη Σαμψών, Νίκο Κουτσού και Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτές εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου.  

 Η εν λόγω πρόταση νόμου αρχικά εξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, στην οποία 
είχε παραπεμφθεί από την ολομέλεια του σώματος, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιουλίου 
2012, και στη συνέχεια εξετάστηκε σε δύο κοινές συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 10 Οκτωβρίου και στις 13 Νοεμβρίου 2012.  

 Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων των επιτροπών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν τους 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ), της ΠΟΕ∆, της ΟΕΛΜΕΚ, της Σχολικής Εφορείας 
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Ριζοκαρπάσου, του Συνδέσμου Γονέων Καρπασίας, του σωματείου “Ελεύθερη Ενιαία Καρπασία”, του 
σωματείου “Το Ριζοκάρπασο”, της Συντονιστικής Επιτροπής Καρπασίας και του Συνδέσμου Παιδιών 
Εγκλωβισμένων Καρπασίας. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, 
έτσι ώστε τα τέκνα εγκλωβισμένων που είναι υποψήφια για διορισμό ή έχουν ήδη διοριστεί στη δημόσια 
εκπαιδευτική υπηρεσία και έχουν φοιτήσει ως μαθητές σε σχολεία στις κατεχόμενες περιοχές να δύνανται κατά 
προτεραιότητα, εάν το επιθυμούν, να υπηρετήσουν ως εκπαιδευτικοί στα σχολεία αυτά.  

 Επισημαίνεται ότι το θέμα του τρόπου επιλογής των δασκάλων που διορίζονται στο σχολείο του 
Ριζοκαρπάσου είχε εξεταστεί πρόσφατα από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων υπό τη μορφή αυτεπάγγελτου θέματος.  

 Όλοι οι εισηγητές της υπό αναφορά πρότασης νόμου δήλωσαν ότι υφίσταται ανάγκη άμεσης στήριξης 
των κατεχόμενων σχολείων, καθώς και των μαθητών που φοιτούν σε αυτά, γι’ αυτό και κρίνεται σκόπιμη η 
προώθηση της ψήφισης της εν λόγω πρότασης νόμου σε νόμο.  

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσαν 
ότι με τον τρόπο που είναι διατυπωμένη η πρόταση νόμου υφίσταται θέμα διάκρισης υπέρ των εκπαιδευτικών 
που είναι τέκνα εγκλωβισμένων.  Επιπρόσθετα, υφίσταται θέμα απειρίας των πρωτοδιόριστων εκπαιδευτικών, 
γεγονός το οποίο αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα για το εκπαιδευτικό έργο. 

 Ο εκπρόσωπος της ΕΕΥ εξέφρασε την άποψη ότι το θέμα του διορισμού εκπαιδευτικών στα σχολεία του 
Ριζοκαρπάσου πρέπει να προωθηθεί άμεσα με νομοθετική ρύθμιση.  Όπως επισήμανε ο ίδιος, για την εύρυθμη 
λειτουργία των σχολείων αυτών έχουν δοθεί μικρής διάρκειας συμβόλαια χωρίς οποιαδήποτε περαιτέρω 
δέσμευση.  Όπως επίσης τόνισε ο ίδιος, η κατάσταση στα κατεχόμενα είναι ιδιάζουσα και ο διορισμός των εν 
λόγω εκπαιδευτικών κρίθηκε αναγκαίος για την απρόσκοπτη και εύρυθμη λειτουργία των σχολείων αυτών.  
Επιπρόσθετα, ο πιο πάνω εκπρόσωπος εισηγήθηκε ορισμένες βελτιωτικές αλλαγές στο κείμενο της πρότασης 
νόμου, με τις οποίες ρυθμίζονται καλύτερα ορισμένες αδυναμίες που είχαν εντοπιστεί σε σχέση με το θέμα της 
διάκρισης, καθώς και της απειρίας που επισημάνθηκε πιο πάνω από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.  
Ειδικότερα, οι βελτιωτικές αυτές αλλαγές προβλέπουν ότι ο αριθμός των εκπαιδευτικών δε θα υπερβαίνει το 
50% του συνόλου των εκεί υπηρετούντων εκπαιδευτικών, καθώς και ότι δε θα υπερβαίνει το 50% της κάθε 
ειδικότητας.  Επίσης, οι εκπαιδευτικοί αυτοί δε θα μπορούν να μετατεθούν στις ελεύθερες περιοχές.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας, αφού υπογράμμισε ότι η διατύπωση της πρότασης νόμου 
παρουσιάζει ασάφειες, επισήμανε ότι εγείρεται θέμα αντισυνταγματικότητας, διότι οι πρόνοιές της συγκρούονται 
με το άρθρο 28 του συντάγματος.  Ειδικότερα, όπως δήλωσε, οι πρόνοιές της περιλαμβάνουν διάκριση υπέρ 
μίας κατηγορίας προσώπων κατά τρόπο παρόμοιο με αυτόν με τον οποίο ρυθμίστηκαν στο παρελθόν άλλα 
νομοθετικά θέματα που αφορούσαν τους παθόντες και τους αναπήρους, πρόνοιες των οποίων κρίθηκαν ως 
αντισυνταγματικές. 

 Οι εκπρόσωποι του σωματείου “Ελεύθερη Ενιαία Καρπασία”, του σωματείου “Το Ριζοκάρπασο”, της 
Συντονιστικής Επιτροπής Καρπασίας και της Σχολικής Εφορείας Ριζοκαρπάσου συμφώνησαν με το σκοπό της 
πρότασης νόμου και δήλωσαν ότι τα παιδιά των εγκλωβισμένων πρέπει να τύχουν άμεσης στήριξης. Ορισμένοι 
από τους πιο πάνω εκπροσώπους κατέθεσαν και γραπτά υπομνήματα με τις απόψεις τους. 

 Επισημαίνεται ότι ο εκπρόσωπος της Συντονιστικής Επιτροπής Καρπασίας και ο εκπρόσωπος του 
Συνδέσμου Παιδιών Εγκλωβισμένων Καρπασίας δε συμφώνησαν με τις εισηγήσεις της ΕΕΥ όσον αφορά τον 
καθορισμό ποσοστού σε σχέση με το διορισμό των εν λόγω εκπαιδευτικών. 

 Οι εκπρόσωποι της ΟΕΛΜΕΚ και της ΠΟΕ∆ εξέφρασαν ορισμένες επιφυλάξεις σε σχέση με τις πρόνοιες 
της πρότασης νόμου, επισημαίνοντας την ανάγκη διασαφήνισης ορισμένων σημείων, μεταξύ των οποίων και 
του ότι ο διορισμός αυτός δε θα θεωρείται μόνιμος αλλά ορισμένης διάρκειας και, όταν θα τερματίζεται το 
συμβόλαιο, θα συνεχίζεται η σειρά στον κατάλογο διοριστέων. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσε ότι, εάν εξευρεθεί τρόπος 
υπερπήδησης του κωλύματος της αντισυνταγματικότητας και υπάρξουν οι αναγκαίες συγκλίσεις, το υπουργείο 
θα συμφωνήσει με την προώθηση της πρότασης νόμου. 

 Στα πλαίσια της δεύτερης κοινής συνεδρίας των δύο πιο πάνω επιτροπών καταβλήθηκε προσπάθεια για 
περαιτέρω βελτίωση της εν λόγω πρότασης νόμου, ώστε να προωθηθεί το συντομότερο δυνατό για ψήφιση.  
Ειδικότερα, οι βελτιώσεις αυτές αφορούν τις ακόλουθες προσθήκες, οι οποίες ενσωματώθηκαν στο κείμενο της 
πρότασης νόμου: 

1. Η εφαρμογή της προτεινόμενης ρύθμισης προβλέπεται να γίνεται μέχρι τον τερματισμό της έκρυθμης 
κατάστασης που προκάλεσε η τούρκικη κατοχή εδαφών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
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2. ∆ικαιούχοι εκπαιδευτικοί να είναι κατά προτεραιότητα, εκτός από τα τέκνα εγκλωβισμένων, κάτι που ήδη 
προβλέπεται στην εν λόγω πρόταση νόμου, και οι σύζυγοι, καθώς και τα εγγόνια εγκλωβισμένων. 

3. Ο διορισμός των εν λόγω εκπαιδευτικών, οι οποίοι δε θα δύνανται να υπηρετούν στα σχολεία αυτά 
πέραν των τριών χρόνων, να γίνεται με ειδικό συμβόλαιο. 

4. Ο αριθμός των εκπαιδευτικών που θα υπηρετούν στα κατεχόμενα να μην υπερβαίνει το 50% του 
συνόλου των υπηρετούντων εκπαιδευτικών ούτε το 50% της κάθε ειδικότητας.  Παράλληλα, 
διευκρινίζεται ότι στην τελευταία περίπτωση, όταν κατά τον υπολογισμό του 50% υπάρχει κλασματικό 
υπόλοιπο, ο αριθμός θα στρογγυλοποιείται προς τα άνω, δίδοντας προτεραιότητα στους δικαιούχους 
της πρότασης νόμου.  

5. Οι ήδη υπηρετούντες στα εν λόγω σχολεία εκπαιδευτικοί να έχουν τη δυνατότητα, στις περιπτώσεις που 
δεν υπάρχουν ενδιαφερόμενοι εκπαιδευτικοί, να παραμένουν και πέραν των τριών χρόνων. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε ότι εμμένει στις αρχικές της θέσεις ως προς το κώλυμα 
της αντισυνταγματικότητας.  Επίσης, ανέφερε ότι η προσθήκη πρόνοιας με την οποία παρουσιάζεται η 
προτεινόμενη ρύθμιση ως δίκαιο της ανάγκης δε βοηθά λόγω της μεγάλης χρονικής διάρκειας που έχει 
μεσολαβήσει από την τούρκικη εισβολή.  Η θέση αυτή, όπως επισήμανε η ίδια, προκύπτει και από τη 
νομολογία του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, γι’ αυτό και κρίνεται σκόπιμο να 
αποφεύγεται η επίκλησή της. 

 Με βάση τα πιο πάνω, όλα τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας έκριναν σκόπιμη την 
προώθηση για συζήτηση της εν λόγω πρότασης νόμου στην ολομέλεια του σώματος λόγω της άμεσης ανάγκης 
που υπάρχει για απρόσκοπτη και εύρυθμη λειτουργία των σχολείων στα κατεχόμενα. 

 Όλες οι πλευρές επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του κειμένου της πρότασης νόμου όπως αυτή 
έχει τελικά διαμορφωθεί κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πρόταση νόμου ρυθμίζει ένα θέμα για το οποίο υπήρχε μια εκκρεμότητα το τελευταίο 
διάστημα.  Θεωρούμε ότι, μαζί με τους συναδέλφους που έχουμε συνυπογράψει την πρόταση νόμου, 
συμβάλλουμε στο να αποκατασταθεί ακριβώς ένα πρόβλημα που στα κατεχόμενα χωριά του Ριζοκαρπάσου 
δημιουργούσε μια άδικη μεταχείριση παιδιών, τα οποία βιώνουν τις εκεί πέρα συνθήκες, συνθήκες σκλαβιάς, 
και με τον τρόπο αυτό δίνουμε μια εναλλακτική λύση.  Γι’ αυτό το λόγο εμείς θα ψηφίσουμε τη συγκεκριμένη 
πρόταση νόμου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Φυττής, παρακαλώ, και ο κ. Λουκαΐδης στη συνέχεια. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Νομίζουμε όλες οι πλευρές, διότι έτσι διαφαίνεται και από την έκθεση και έτσι ελέχθη και στη συνεδρία 
των δύο επιτροπών, Παιδείας και Προσφύγων, ότι είναι δίκαιο παιδιά εγκλωβισμένων τα οποία φοίτησαν στα 
δημοτικά σχολεία ή και στο γυμνάσιο της Καρπασίας, όταν τελειώσουν πανεπιστήμιο και είναι αδιόριστα και 
υπάρχουν κενές θέσεις εις τα δύο σχολεία εκεί, να έχουν κάποια προτεραιότητα, γιατί επιστρέφουν εις τις ρίζες 
τους, στους γονείς τους, εις τους άλλους συγγενείς τους.  Και επιπλέον είναι μια τιμή γι’ αυτά τα παιδιά τα 
οποία για χρόνια ήταν εγκλωβισμένα, ένιωσαν την κατοχή και υπό συνθήκες μη ελευθερίας, να το πω έτσι, 
τέλειωσαν τις πρώτες και τις δεύτερες σπουδές τους.  ∆ίνουμε μια προτεραιότητα κατά 50% της κάθε 
ειδικότητας και, ως σύνολο, το 50% του συνόλου, με σκοπό να πηγαίνουν και έμπειροι καθηγητές ή δάσκαλοι 
μόνο για τρία χρόνια.  Εάν ζητήσουν να επιστρέψουν πίσω ή στα τρία χρόνια που τελειώνει η θητεία τους, θα 
μπουν στους καταλόγους στη σειρά που τους αναλογεί· δε θα μπουν κατά προτεραιότητα αλλού.  Και έτσι 
πιστεύουμε -ελπίζουμε μάλλον να το πω- να μην το βγάλει και αυτό αντισυνταγματικό, γιατί κάτι τέτοιο άφησε 
να νοηθεί η εκπρόσωπος της Γενικής Εισαγγελίας.  Ελπίζουμε να το δεχτεί ο Πρόεδρος και να αφήσουμε αυτά 
τα παιδιά εκεί, που υπάρχει πρόβλημα, και επιπλέον ορισμένα ζευγάρια καθηγητών, που έχουν και παιδιά, να 
πάνε εκεί να δουλέψουν. 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Λουκαΐδης, παρακαλώ. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν είχαμε συνυπογράψει την εν λόγω πρόταση νόμου, πρέπει να πω ότι 
τοποθετούμαστε ξεκάθαρα υπέρ και ότι είχαμε βοηθήσει στη συνδιαμόρφωσή της με την τελική μορφή που έχει 
πάρει.  Να επισημάνω ότι τελικώς η πρόταση νόμου δε συμπεριλαμβάνει την προϋπόθεση όλοι όσοι μπορούν 
να διοριστούν κατά προτεραιότητα να έχουν σπουδάσει στα σχολεία του Ριζοκαρπάσου.  Να το ξεκαθαρίσουμε 
αυτό το πράγμα, έχει διαγραφεί αυτή η πρόνοια, γιατί έχουμε βάλει και συζύγους και εγγόνια μέσα πέραν των 
παιδιών.  Αυτό έχει διαγραφεί.   

 Τέλος, σε ό,τι αφορά πιθανή αντισυνταγματικότητα, είχαμε καινούρια επιστολή από τη Γενική 
Εισαγγελία, μετά την παρουσία εκπροσώπου της Νομικής Υπηρεσίας σε συνεδρία της επιτροπής, η οποία 
δικαιώνει την επιτροπή, η οποία είχε προχωρήσει, πέραν και έξω από την κατάταξη που ορίζει ο κατάλογος 
διοριστέων, να διορίσει πρόσωπα λόγω της έκρυθμης κατάστασης που υπάρχει στην κατεχόμενη περιοχή και 
της αδυναμίας λειτουργίας ουσιαστικά του σχολείου.  Αν δεν μπορεί να λειτουργήσει το σχολείο, η επιτροπή να 
έχει την ευχέρεια να κάμει αυτό που και η πρόταση νόμου προνοεί και δίνει τη δυνατότητα στην επιτροπή να 
πράττει.  Οπόταν ελπίζω ότι δε θα υπάρξει εισήγηση προς τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας για αναπομπή του 
νόμου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Μαυρονικόλα και στη συνέχεια ο κ. Κουλίας. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κι εμείς με τη σειρά μας να πούμε ότι ασφαλώς συμφωνούμε και θα ψηφίσουμε την πρόταση νόμου.  
Και πραγματικά χαίρομαι, διότι έχει ξεκαθαρίσει και το θέμα της αντισυνταγματικότητας, διότι πραγματικά θα 
ήταν κρίμα να ψηφίσουμε μια τέτοια πρόταση νόμου και να ’ρθουμε εμείς οι ίδιοι να την κηρύξουμε 
αντισυνταγματική.  Γι’ αυτό το λόγο θα ψηφίσουμε κι εμείς ομόφωνα αυτή την πρόταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Κουλίας, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αισθάνομαι την ανάγκη να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους που ετήρησαν έτσι 
μία ομόθυμη στάση για ένα πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι εγκλωβισμένοι στην κοινότητα Ριζοκαρπάσου και 
επίσης να χαιρετίσω και τη στάση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, καθώς, ενώ δεν υπήρχε νομοθεσία, με την 
προτροπή του, θα έλεγα, η Εκπαιδευτική μας Υπηρεσία έλυσε το πρόβλημα και διόρισε κάποια παιδιά, παιδιά 
των εγκλωβισμένων, επί συμβάσει.  Ασφαλώς είμαι πεπεισμένος ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας -κάμνει τζιαι 
τα σωστά του κάποτε!- δεν πρόκειται να αναπέμψει το νόμο.  Είμαι πεπεισμένος επί τούτου, διότι έδειξε με τη 
στάση του πώς αντιλαμβάνεται το θέμα το συγκεκριμένο.  Όμως υπάρχουν άλλοι οι οποίοι ενδεχομένως να 
θυμούνται τα συμφέροντά τους.  Η έκκλησή μου προς τους πάντες είναι να μην παν να κάμουν οποιεσδήποτε 
διαδικασίες ενώπιον των δικαστηρίων για την ανατροπή αυτής της νομοθεσίας, που ομόθυμα η Βουλή των 
Αντιπροσώπων και η εκτελεστική εξουσία αποδέχονται. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε βλέπω να υπάρχει... 

 Παρακαλώ, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, απλά να πω ότι, λόγω ακριβώς της έκρυθμης κατάστασης στην οποία λειτουργούν 
τα δυο σχολεία του Ριζοκαρπάσου και λόγω του δικαίου της ανάγκης, βρέθηκε η μέση, η χρυσή τομή.  
Θεωρούμε ότι με αυτό τον τρόπο μπορούν να λειτουργήσουν τα πράγματα και δηλώνουμε ότι δεν πρόκειται σε 
άλλη περίπτωση και κάτω από καμία πίεση συναισθηματική, εξωγενή ή άλλη, να λειτουργήσουμε με τρόπο 
τέτοιο, ούτως ώστε να φαίνεται προς τα έξω ότι παραβιάζουμε την όποια νομοθεσία.  Λειτουργήσαμε με τον 
τρόπο που ελειτουργήσαμε στη συγκεκριμένη περίπτωση, για να υπερασπίσουμε, αν θέλετε, το δημόσιο 
συμφέρον.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ νομίζω ότι, αν μου επιτρέπετε, είναι μια ενέργεια χρέους και ευθύνης 
της Βουλής των Αντιπροσώπων απέναντι στους ηρωικούς μας εγκλωβισμένους και νομίζω ότι είναι και μια 
ευκαιρία, για να εκφράσουμε το θαυμασμό μας προς τους εγκλωβισμένους μας για το αδούλωτο φρόνημα το 
οποίο επιδεικνύουν για όλα αυτά τα χρόνια.   

 Παρακαλώ, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σε αυτόν ειδικής διάταξης.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εις το σημείο αυτό θέλω να καλωσορίσω στην αίθουσα της Βουλής των Αντιπροσώπων τους φοιτητές 
του δευτέρου έτους του Τμήματος Κοινωνικών και Πολιτικών Επιστημών του Πανεπιστημίου Κύπρου, που 
επισκέπτονται τη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια του μαθήματος “Πολιτικό σύστημα της Κύπρου”. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα 
προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές 
σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και 
Τιμών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.219-2012). 

Υγείας  Υγείας  

2. Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.220-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.110-2012). 

Νίκο Νικολαΐδη 
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
και  
Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Ιωνά. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει μια πρόταση νόμου που αφορά την ελευθεροποίηση των επιτοκίων, την οποία 
θα παρακαλούσα -και είναι κάτι για το οποίο έχουμε συνεννοηθεί με τον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών- 
να τη δούμε μαζί με την επιτροπή Οικονομικών, γιατί ο βασικός νόμος ψηφίστηκε από την επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία!  Παραπέμπεται και στην επιτροπή Νομικών. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Συμφωνώ, κύριε Πρόεδρε, καμία ένσταση.  Είναι γεγονός ότι τη βασική νομοθεσία την είχαμε εξετάσει 
στην επιτροπή Νομικών και μπορεί, νομίζω, να εξεταστεί ταυτόχρονα και από τις δύο επιτροπές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.282, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων το συντομότερο σε 
ποιες ενέργειες θα προβεί σχετικά με τους προβληματισμούς ομάδας εργαζομένων της Αποθήκης Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού όσον αφορά σχεδιασμούς του υπουργείου του για μεταφορά της αποθήκης από τα 
Λατσιά σε υποστατικά στην Κοκκινοτριμιθιά. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή και παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να απαντήσει σε όλα τα 
ζητήματα που εγείρονται.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους     
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.283, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για το πρόγραμμα επιμόρφωσης στα 
φυλάκια της Εθνικής Φρουράς που έχει στόχο την πρόληψη κατά των ουσιών εξάρτησης και το οποίο 
προτίθεται να εφαρμόσει το Υπουργείο Άμυνας σε συνεργασία με το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.284, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από το Σύνδεσμο Οικογενειών με Τρίδυμα και άνω ότι ένας σημαντικός αριθμός 
τριδύμων γεννιούνται με προβλήματα υγείας που χρήζουν συνεχούς ιατρικής φροντίδας από ειδικούς γιατρούς.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο να δίνεται προτεραιότητα στις οικογένειες με τρίδυμα και άνω στα δημόσια νοσηλευτήρια και στις 
δημόσιες υπηρεσίες, όπως συμβαίνει και με άλλες ομάδες πληθυσμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.285, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από το Σύνδεσμο Οικογενειών με Τρίδυμα και άνω για τα αιτήματά του για 
αναστολή των μεταθέσεων των μητέρων εκπαιδευτικών με τρίδυμα, μέχρι τα παιδιά να φτάσουν στην ηλικία 
των 6 ετών. Πληροφορήθηκα επίσης ότι διεκδικούν να δίνεται προτεραιότητα στην εισδοχή των τριδύμων σε 
κρατικά και κοινοτικά νηπιαγωγεία από το δεύτερο έτος της ηλικίας τους. Ζητούν επίσης έκπτωση 50% στα 
δίδακτρα, τα τέλη εγγραφής, τα έξοδα εκδρομών και σε άλλες συνδρομές σε σχολεία δημοτικής και μέσης 
εκπαίδευσης. Τέλος, ζητούν επίσης έκπτωση 50% για φοίτηση των τριδύμων στα Κρατικά Ινστιτούτα 
Επιμόρφωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο τροποποίησης της σχετικής νομοθεσίας, ώστε να αναστέλλεται η μετάθεση μητέρας εκπαιδευτικού 
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με τρίδυμα, μέχρι τα παιδιά να φτάσουν στην ηλικία των 6 ετών. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το ενδεχόμενο εισδοχής των τριδύμων σε κρατικά 
και κοινοτικά νηπιαγωγεία από το δεύτερο έτος της ηλικίας τους, καθώς και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο οι 
οικογένειες με τρίδυμα τέκνα και άνω να δικαιούνται μειωμένο κόμιστρο λεωφορείων, μειωμένα δίδακτρα και 
τέλη εγγραφής και άλλες μειωμένες συνδρομές σε σχολεία δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης. Τέλος, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το ενδεχόμενο 
έκπτωσης 50% για φοίτηση των τριδύμων στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.286, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών από πολίτες που ισχυρίζονται ότι το κράτος πληρώνει τα δίδακτρα 
παιδιών υπηκόων τρίτων χωρών, για να μπορούν αυτά να φοιτούν σε ιδιωτικά ξενόγλωσσα σχολεία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύει η πιο πάνω 
καταγγελία, ποιοι άλλοι επωφελούνται του προνομίου αυτού, καθώς και πόσα στοιχίζει ετησίως στο κράτος η 
πληρωμή των διδάκτρων των παιδιών υπηκόων τρίτων χωρών, για να μπορούν αυτά να φοιτούν σε ιδιωτικά 
ξενόγλωσσα σχολεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.287, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει κατά πόσο προτίθεται να ζητήσει από τη 
γαλλική κυβέρνηση τη λίστα με τα ονόματα Κυπρίων καταθετών στην τράπεζα HSBC της Γενεύης, όπως έγινε 
και με άλλες χώρες (πρόκειται για τη λεγόμενη “λίστα Λαγκάρντ”).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.288, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με 
πληροφορίες που αναφέρουν ότι εξετάζεται από τις αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες το ενδεχόμενο παραχώρησης 
άδειας λειτουργίας σε εργοστάσιο πυρόλυσης ελαστικών και σε εργοστάσιο επεξεργασίας μπαταριών στη 
βιομηχανική περιοχή Αραδίππου. Επιπροσθέτως, παρακαλείται να ενημερώσει για το ακριβές στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η συγκεκριμένη διαδικασία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.289, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε προβλέπεται να 
αρχίσει η ανακατασκευή της προέκτασης της λεωφόρου Γιώργου Χριστοδουλίδη στη Λάρνακα, ένα έργο το 
οποίο είναι ώριμο και του οποίου η υλοποίηση καθυστερεί αδικαιολόγητα, δημιουργώντας τεράστια 
προβλήματα κυκλοφοριακής συμφόρησης σε ώρες αιχμής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.290, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Από κυβερνητικής πλευράς είχε δοθεί η διαβεβαίωση ότι η επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου 
Λάρνακας θα ξεκινούσε εντός του 2012 με την προκήρυξη των προσφορών εντός του πρώτου εξαμήνου του 
ίδιου έτους. Αυτό ήταν το περιεχόμενο της απάντησης του απερχόμενου Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά 
στην ερώτησή μου με αρ. φακ. 23.06.009.05.02.051. 

 ∆εδομένου ότι η προκήρυξη των προσφορών δεν έχει προχωρήσει και βρισκόμαστε ήδη στον εντέκατο 
μήνα του χρόνου, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε 
ακριβώς προβλέπεται να ξεκινήσει η από πολλού αναμενόμενη επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου 
Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.291, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η ανοικοδόμηση του Κέντρου Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στις Αλυκές Λάρνακας εγκρίθηκε το 1997 
από το Υπουργικό Συμβούλιο. Μετά από δεκαπέντε περίπου χρόνια συζητήσεων και διαβουλεύσεων, 
ετοιμάστηκαν τα αρχιτεκτονικά σχέδια και η χρηματοδότηση του όλου έργου εντάχθηκε στον προϋπολογισμό 
του 2012. Το Υπουργείο Οικονομικών ωστόσο απέκοψε τη σχετική δαπάνη στα πλαίσια των γενικότερων 
περικοπών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει ληφθεί 
πρόνοια για συμπερίληψη του έργου στον προϋπολογισμό του 2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.292, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς τοποθετείται στο 
αίτημα μεγάλης ομάδας πολιτών του δήμου Αραδίππου που ζητά την αλλαγή των πολεοδομικών ζωνών, ώστε 
να επέλθει ο αποχαρακτηρισμός της σημερινής ζώνης βαριάς βιομηχανίας. Να σημειωθεί ότι η συγκεκριμένη 
ζώνη λειτουργεί πλέον σε απόσταση αναπνοής από την οικιστική περιοχή, η οποία επεκτείνεται ραγδαία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.293, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει 
διεξαχθεί ή πρόκειται να διεξαχθεί μελέτη των σωρευτικών και συνολικών επιπτώσεων στην ποιότητα του 
ατμοσφαιρικού αέρα, του φυσικού περιβάλλοντος και ευρύτερα στη δημόσια υγεία των κατοίκων της περιοχής 
από τη λειτουργία της ζώνης βαριάς βιομηχανίας στη βιομηχανική περιοχή Αραδίππου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.294, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή 
Αλετράρη στην ερώτησή μου με αρ. φακ. 23.06.010.02.076 πληροφορήθηκα ότι ο πατατόσπορος που 
χρησιμοποιείται για παραγωγή βρώσιμων πατατών στις κατεχόμενες περιοχές προέρχεται από πιστοποιημένο 
σπόρο και ελέγχεται πριν από τη φύτευσή του από τον εμπειρογνώμονα ο οποίος είναι διορισμένος από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. Σύμφωνα με την απάντηση, ο συγκεκριμένος πατατόσπορος δεν μπορεί να προέρχεται 
από γενετικά τροποποιημένο υλικό, αφού παράγεται σε κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Η απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη με 
ξένισε ιδιαίτερα, αφού η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενέκρινε το Μάρτιο του 2010 την καλλιέργεια μιας γενετικά 
τροποποιημένης φυτικής ποικιλίας (της πατάτας Amflora, της εταιρείας BASF). Άρα, ο πατατόσπορος που 
παράγεται από τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα μπορούσε να προέρχεται από γενετικά 
τροποποιημένο υλικό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ελέγχεται από τις 
αρμόδιες υπηρεσίες ότι ο πατατόσπορος που εισάγεται στις ελεύθερες, αλλά και κατεχόμενες περιοχές στην 
Κύπρο δεν προέρχεται από γενετικά τροποποιημένο υλικό και αν ελέγχεται αν οι πατάτες που εισάγονται από 
τα κατεχόμενα στις ελεύθερες περιοχές προέρχονται από τη γενετικά τροποποιημένη ποικιλία της πατάτας 
Amflora.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.295, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει βάλει φρένο στη συγχρηματοδότηση έργων που επιχορηγούνται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού αδυνατεί να καταβάλει τα ποσά που της αναλογούν για την υλοποίηση νέων έργων 
ή για την εφαρμογή νέων κοινοτικών δράσεων. Τρανταχτό παράδειγμα αφορά μία πρόταση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για την υλοποίηση συγκεκριμένης πολιτικής στον τομέα της αλιείας, προκειμένου να ενισχυθούν οι 
απαραίτητοι έλεγχοι. Το έργο θα χρηματοδοτούνταν σχεδόν εξ ολοκλήρου (κατά 90%) από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, ενώ η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα συμμετείχε μόνο κατά 10% στην υλοποίησή του. Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, από τα 27 κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης μόνο δύο κράτη μέλη δεν υπέβαλαν αίτηση 
για συγχρηματοδότηση της εν λόγω δράσης, η Κύπρος και η Ρουμανία. 

 Ζήτησα από τον αρμόδιο υπουργό σε προηγούμενη ερώτησή μου, με αρ. 23.06.010.02.020, να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν 
υπέβαλε αίτηση, για να συμμετάσχει στην πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την υλοποίηση 
συγκεκριμένης πολιτικής στον τομέα της αλιείας, δεδομένου ότι το έργο συγχρηματοδοτείται σχεδόν εξ 
ολοκλήρου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και ότι το 50% των κονδυλίων επρόκειτο να καταβληθούν από 
την ΕΕ άμεσα και το υπόλοιπο 40% με την περάτωση του έργου ενίσχυσης των ελέγχων στην κοινή πολιτική 
της αλιείας. Στην απάντησή του ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλής 
Αλετράρης με πληροφόρησε ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία υπέβαλε εντός του 2011 πρόγραμμα 
χρηματοδότησης, το οποίο εγκρίθηκε κατά την 1η Χρηματοδοτική Απόφαση και αφορά το έτος 2012. Το 
πρόγραμμα εγκρίθηκε και υλοποιείται κανονικά.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσα στοιχίζει 
συνολικά το πρόγραμμα για το οποίο η Κυπριακή ∆ημοκρατία εγκρίθηκε κατά την 1η Χρηματοδοτική Απόφαση 
και αφορά το έτος 2012, πόσα από τα εκατομμύρια καταβλήθηκαν ήδη από την Ευρωπαϊκή Ένωση και πόσα 
θα κατατεθούν με το τέλος του προγράμματος. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων αν το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών έχει υποβάλει πρόγραμμα μέχρι τις 
15 Νοεμβρίου του 2012 για χρηματοδότηση εντός του 2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.296, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχουν εταιρείες που λανσάρουν στην κυπριακή αγορά πλαστικά βραχιόλια. 
Τα βραχιόλια αυτά, σύμφωνα με τις εταιρείες, προσφέρουν ισορροπία, ενέργεια, δύναμη και υγεία στο σώμα. 
Σύμφωνα με τη Γενική Γραμματεία Καταναλωτή του Υπουργείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδομών, 
Μεταφορών και ∆ικτύων της Ελλάδας, οι ισχυρισμοί των εν λόγω εταιρειών είναι αναληθείς. Οι εταιρείες αυτές 
κλήθηκαν από το συγκεκριμένο υπουργείο να παρουσιάσουν αποδεικτικά στοιχεία για επαρκή επιστημονική 
τεκμηρίωση και δεν παρουσίασαν τίποτα. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, οι εταιρείες αυτές 
δραστηριοποιούνται και στην Κύπρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως υπάρχουν 
εταιρείες στην Κύπρο οι οποίες διοχετεύουν στην κυπριακή αγορά τα εν λόγω πλαστικά βραχιόλια, ποιες είναι 
οι ενέργειες του αρμόδιου τμήματος, για να σταματήσει η πώληση των εν λόγω πλαστικών βραχιολιών, και αν 
έχουν επιβληθεί πρόστιμα στις εν λόγω εταιρείες για παραπλάνηση του καταναλωτικού κοινού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.297, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Σύνδεσμος Εταιρειών Τηλεπικοινωνιών ζητά την επίλυση της πάταξης του 
παραεμπορίου τηλεπικοινωνιακών προϊόντων. Το παραεμπόριο είναι ένα σύνθετο πρόβλημα, το οποίο έχει 
πολλές αρνητικές προεκτάσεις στην οικονομία του τόπου μας. Μέσω του ταχυδρομείου μεγάλες ποσότητες 
τηλεπικοινωνιακού υλικού, χωρίς εγγυήσεις ποιότητας και πιστοποίησης, εισάγονται στην κυπριακή αγορά. Το 
υλικό αυτό δε φορολογείται και δεν ελέγχεται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για την πάταξη του παραεμπορίου μέσω ταχυδρομείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.298, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Υπουργός Εσωτερικών έχει εισηγηθεί με επιστολή της, ημερομηνίας 24 
Οκτωβρίου 2012 (Αρ. Φακ. 11.20.1.4/5), προς το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, όπως 
προχωρήσει σε τροποποίηση του ποινικού κώδικα, ώστε να αντιμετωπιστούν τα πολλαπλά προβλήματα που 
προκύπτουν από την ηχορρύπανση που προκαλούν κάποια κέντρα αναψυχής. Συγκεκριμένα, εισηγείται την 
τροποποίηση του άρθρου 187 του ποινικού κώδικα με απλούστευσή του και κάνει και συγκεκριμένη εισήγηση 
για τροποποίησή του.  

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν αντιμετωπίζει 
θετικά τη συγκεκριμένη εισήγηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.299, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα είχα συνάντηση με αντιπροσωπία του κλάδου υπαλλήλων του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας (Παγκύπρια Συντεχνία ∆ημόσιων Υπαλλήλων), οι οποίοι εκφράζουν έντονες 
ανησυχίες αναφορικά με τις δηλώσεις και εισηγήσεις από την κυβέρνηση για διάλυση του οργανισμού.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις εισηγήσεις της 
κυβέρνησης αναφορικά με το μέλλον των εργαζομένων του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.300, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην ερώτησή μου με αρ. 
23.06.010.02.073, αναφορικά με την ανάκληση των δύο πολεοδομικών αδειών που έχουν δοθεί από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως προς τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού για την επέκταση και ανέγερση νέων 
κτιριακών εγκαταστάσεων στο ∆ασούδι της Λεμεσού, πληροφορήθηκα ότι οι χορηγηθείσες πολεοδομικές 
άδειες με αρ. ΛΕΜ/1686/2010 και ΛΕΜ/1687/2010, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2011, θεωρούνται άκυρες και 
στερούμενες οποιουδήποτε νομικού περιεχομένου. 

 Έχω πληροφορηθεί ότι αίτημα της ανεξάρτητης και αυθόρμητης ομάδας πολιτών “SOS-Σώστε το 
∆ασούδι”, της Κίνησης Αρχιτεκτόνων Λεμεσού, της Πρωτοβουλίας Πολιτών Λεμεσού και της περιβαλλοντικής 
μη κυβερνητικής οργάνωσης “Φίλοι της Γης” είναι η άμεση ανάκληση των εν λόγω πολεοδομικών αδειών, η 
οποία μπορεί να επιτευχθεί μόνο μέσω υπουργικού διατάγματος ανάκλησης με βάση το άρθρο 36 του περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου (επισυνάπτεται σχετική επιστολή). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει στην ανάκληση των εν λόγω πολεοδομικών αδειών όπως ορίζει ο νόμος, δηλαδή μέσω 
υπουργικού διατάγματος.» 



512 

 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.301, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου ∆ίπλαρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το θέμα που 
αφορά στην πλήρωση των θέσεων ∆ικαστικών Επιδοτών στο Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λεμεσού, οι οποίες 
κενώθηκαν εδώ και αρκετό καιρό και παραμένουν ως έχει μέχρι σήμερα. 

 Η καθυστέρηση στην πλήρωση των συγκεκριμένων θέσεων έχει προκαλέσει σοβαρά προβλήματα στη 
λειτουργία των δικαστηρίων της επαρχίας Λεμεσού, με αποτέλεσμα να παρατηρούνται μεγάλες καθυστερήσεις 
στην εκτέλεση των δικαστικών αποφάσεων που αφορούν εντάλματα κατασχέσεων ή εξώσεων. 

 Λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι σήμερα η Λεμεσός είναι μια πολυπληθής επαρχία και οι υποθέσεις 
που καταλήγουν για εκδίκαση και επίλυση στο δικαστήριο έχουν πολλαπλασιαστεί τα τελευταία χρόνια, οι 
κενωθείσες αυτές θέσεις φαίνεται να επιβραδύνουν ακόμη περισσότερο τη λειτουργία των δικαστηρίων. 

 Θα ήθελα λοιπόν να παρακαλέσω όπως παρατεθούν στο σώμα η θέση του αρμόδιου υπουργού 
αναφορικά με το εν λόγω ζήτημα και οι ενέργειες που μπορούν να γίνουν προς διευθέτηση του προβλήματος, 
το οποίο ταλαιπωρεί τις δικαστικές αρχές, τους δικηγόρους, αλλά και τους πολίτες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.302, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Στην απαντητική επιστολή του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος προς τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2012, στην ερώτησή μου με αριθμό 23.06.010.01.670 
αναφέρεται ότι σε ελέγχους για την ποιότητα των παραγόμενων υλικών στα λατομεία Ξυλοφάγου έχει 
διαπιστωθεί ότι δεν πληρούνταν οι απαιτήσεις του διατάγματος Κ.∆.Π. 164/2011. 

 Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός και καλείται να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
ακόλουθα: 

1. Ποια πειθαρχικά μέτρα λήφθηκαν εναντίον των λατόμων της Ξυλοφάγου που δεν πληρούσαν τις 
απαιτήσεις του διατάγματος Κ.∆.Π. 164/2011; Παρακαλώ όπως κατατεθούν στη Βουλή αντίγραφα 
επιστολών, παρατηρήσεων, κυρώσεων κ.λπ. 

2. Τι ποσότητες διατέθηκαν στην αγορά από τα ακατάλληλα υλικά; 

3. Τι ποσότητες αποσύρθηκαν από το συγκεκριμένο υλικό; 

4. Σε ποιες περιοχές της Κύπρου διατέθηκαν τα ακατάλληλα υλικά; 

5. Τι ζημιές μπορεί να προκαλέσει στο σουβά, το μπετόν αρμέ κ.λπ. η περιεκτικότητα αλάτων χλωρίου 
στην άμμο και ποιος ο μελλοντικός επηρεασμός της στατικής επάρκειας μιας οικοδομής από τη χρήση 
τέτοιων υλικών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.303, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα έχω γίνει κοινωνός του αιτήματος της κοινότητας Φοινιού για εγγραφή των αγροτικών 
δρόμων της κοινότητας. 

 Νοουμένου ότι η εγγραφή των αγροτικών δρόμων είναι σημαντική για την κοινότητα, παρακαλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από την 
αρμόδια αρχή να εγγράψει τους αγροτικούς δρόμους της κοινότητας Φοινιού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.304, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

 «Πρόσφατα έγινα κοινωνός αιτημάτων αριθμού κοινοτήτων για την ανάγκη είτε εγκατάστασης 
συστήματος παροχής δωρεάν δορυφορικού ίντερνετ μέσω της Hellas Sat είτε επέκτασης και ενίσχυσης του 
συστήματος. 

 Νοουμένου ότι η επέκταση και ενίσχυση του συστήματος παροχής δωρεάν ίντερνετ σε κοινότητες 
αποτελεί ένα σημαντικό μέτρο προς εξυπηρέτηση των αναγκών των κατοίκων των κοινοτήτων όσον αφορά την 
πρόσβασή τους στο διαδίκτυο, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η λειτουργία του συστήματος και ποια προβλήματα αντιμετωπίζει; 

2. Υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να επεκτείνει το σύστημα παροχής δωρεάν ίντερνετ;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.305, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

 «Πρόσφατα έγινα κοινωνός του αιτήματος των κοινοτήτων Κάτω Πλατρών και Φοινιού για την ανάγκη 
κατασκευής νέου δρόμου που να συνδέει τις δύο κοινότητες, αφού ο υφιστάμενος δρόμος δεν μπορεί να 
ανταποκριθεί στις ανάγκες των κατοίκων της περιοχής. 

 Νοουμένου ότι η κατασκευή του παρακαμπτήριου δρόμου Κάτω Πλατρών-Φοινιού θα είναι ένα 
σημαντικό έργο στην περιοχή, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να προχωρήσει στην κατασκευή του δρόμου; 

2. Υπάρχει κάποιο χρονοδιάγραμμα για την κατασκευή του δρόμου αυτού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.306, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

 «Πρόσφατα έγινα κοινωνός αιτήματος των κοινοτήτων Κάτω Πλατρών και Φοινιού για την ανάγκη 
αναθεώρησης των πολεοδομικών ζωνών των δύο κοινοτήτων, αφού ο υφιστάμενος καθορισμός των 
πολεοδομικών ζωνών δεν μπορεί να ανταποκριθεί στις ανάγκες των κατοίκων της περιοχής. 

 Νοουμένου ότι η αναθεώρηση των πολεοδομικών ζωνών των δύο κοινοτήτων θα συμβάλει στην 
ανάπτυξη της περιοχής, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα εξής: 

1. Υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να προχωρήσει στην αναθεώρηση των πολεοδομικών ζωνών 
στις δύο κοινότητες; 

2. Υπάρχει κάποιο χρονοδιάγραμμα για την αναθεώρηση των πολεοδομικών ζωνών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.307, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
προγράμματα προετοιμασίας και στήριξης ατόμων που βρίσκονται προ της αφυπηρέτησής τους ή έχουν ήδη 
αφυπηρετήσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.308, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
προγράμματα αποθεραπείας θυτών που έχουν καταδικαστεί για αδικήματα βίας στην οικογένεια και γενικά για 
σεξουαλικά αδικήματα κατά γυναικών και παιδιών. 

 Συγκεκριμένα, να δοθεί ενημέρωση για τα ακόλουθα: 

1. Την υποδομή που υπάρχει για το σκοπό αυτό. 

2. Την επιστημονική κατάρτιση του προσωπικού που ασχολείται με το θέμα της αποθεραπείας. 

3. Τον αριθμό των ατόμων που δέχθηκαν τις υπηρεσίες του προγράμματος και πώς αξιολογείται η 
κατάσταση των ατόμων αυτών μετά το πρόγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.309, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους καθυστερεί η εξέταση της αίτησης (Αρ. Φακ. Λεμ. 856/2011) που έχει γίνει προς τις αρμόδιες 
υπηρεσίες για τη μετατροπή της παλιάς διατηρητέας οικοδομής στην πλατεία της Αυδήμου σε βιβλιοθήκη και 
μουσείο. Παρακαλείται επίσης να ενημερώσει το σώμα πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί το έργο.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.323, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.323 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κ. Χατζηγιάννη, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 21.05.2012 και σας πληροφορώ 
ότι τη διαχείριση της Βιοτεχνικής Περιοχής Κιτίου έχει η οικεία Τοπική Αρχή, με την οποία οι ενδιαφερόμενοι 
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βιοτέχνες θα μπορούσαν να συζητήσουν το θέμα της διάρκειας των συμβολαίων μίσθωσης και των τελών των 
βιοτεχνικών οικοπέδων. Σημειώνεται ότι τα τέλη που καταβάλλουν σε ετήσια βάση οι βιοτέχνες δεν μπορούν να 
θεωρηθούν ψηλά με οποιονδήποτε τρόπο και περιλαμβάνουν €205 ενοίκιο οικοπέδου, €70 άδεια λειτουργίας 
και €10,50 πάγιο τέλος υδατοπρομήθειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.393, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην αλληλογραφία που λήγει με την επιστολή σας με αρ. φακέλου 23.06.010.01.393 και 
ημερομηνία 14.6.2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι αυτή τη στιγμή δεν απασχολείται 
κανένας συνταξιούχος υπάλληλος στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

 Είναι γεγονός ότι κατά το παρελθόν απασχολήθηκαν με τη μέθοδο της αγοράς υπηρεσιών, τέσσερις 
συνολικά πρώην υπάλληλοι του εν λόγω Τμήματος, οι οποίοι είχαν συνταξιοδοτηθεί. 

 Η κα Ταντελέ Αικατερίνη, Τεχνικός Επιθεωρητής, αφυπηρέτησε την 1.4.2009 από το Τμήμα και 
προσλήφθηκε με διαγωνισμό για παροχή υπηρεσιών συμβούλου ειδικότητας τεχνικού προς εκπόνηση 
μελετών αξιολόγησης για διεκπεραίωση αιτήσεων χορήγησης πολεοδομικής άδειας με τη διαδικασία 
παρέκκλισης και ιεραρχικής προσφυγής, από 1.6.2010 και για ένα χρόνο για το ποσό των 23,000 ευρώ 
συν ΦΠΑ. Το συμβόλαιο της ανανεώθηκε στις 10.6.2011 για ακόμα ένα χρόνο, για το ποσό των 24,000 
ευρώ συν ΦΠΑ. Η αμοιβή της κας Ταντελέ καλυπτόταν από το άρθρο 3563 «∆ικαιώματα συμβούλων για 
Μελέτες» του προϋπολογισμού. Το συμβόλαιο της κας Ταντελέ έληξε στις 9.6.2012. 

 Ο κ. Μιχάλης Ζαβρός, Ανώτερος Τεχνικός Επιθεωρητής, αφυπηρέτησε την 1.8.2009 από το Τμήμα και 
οι συνθήκες πρόσληψης του είναι πανομοιότυπες με της κας Ταντελέ. Το συμβόλαιο του κ. Ζαβρού 
έληξε στις 9.6.2012. 

 Κατά το έτος 2011, απασχολούνταν δύο συνταξιούχοι υπάλληλοι με το καθεστώς της αγοράς 
υπηρεσιών, στα πλαίσια της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 70.222 και ημερομηνία 
8.4.2010 που αφορούσε τη Μίσθωση Υπηρεσιών έντεκα (11) Πολιτικών Μηχανικών, ενός Αρχιτέκτονα, 
ενός (1) Επιμετρητή Ποσοτήτων και είκοσι (20) Τεχνικών για την Επιδιόρθωση/Ενίσχυση/Ριζική 
Βελτίωση και Αναδόμηση των κτιρίων των Κυβερνητικών Οικισμών. Συναφώς αναφέρεται ότι η 
διαδικασία μίσθωσης των υπηρεσιών του εν λόγω προσωπικού, προωθήθηκε από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, με βάση τις διατάξεις του περί Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Έργων Προμηθειών και Υπηρεσιών και για Συναφή θέματα Νόμου του 2006 και 
των σχετικών Κανονισμών. Στα πλαίσια αυτά είχαν προσληφθεί δύο συνταξιούχοι υπάλληλοι, ήτοι ένας 
Υπολογιστής Ποσοτήτων (κ. ∆ημήτρης Κασπαρής) και ένας Τεχνικός (κ. Αντρέας Ιακωβίδης). Η 
σύμβαση απασχόλησης του κ. Κασπαρή έληξε την 1.8.2011 και δεν ανανεώθηκε εκ νέου, ενώ του κ. 
Αντρέα Ιακωβίδη, η πρόσληψη έγινε την 1.9.2010 και για περίοδο 3 ετών και εκτελούσε καθήκοντα 
Υπεύθυνου Συντήρησης Κυβερνητικών Οικισμών, για τις 813 κατοικίες στον Αρχάγγελο Μιχαήλ και 
Άσπρες στη Λευκωσία. Συναφώς αναφέρεται ότι η σύμβαση απασχόλησης του κ. Ιακωβίδη 
τερματίστηκε στις 20.9.2012, μετά που του δόθηκε σχετική προειδοποίηση με βάση τους όρους του 
συμβολαίου του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.667, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.667 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού κ. Ν. 
Νικολαΐδη και αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 24.09.2012 και σας πληροφορώ ότι το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Ασγάτας δεν έχει υποβάλει οποιοδήποτε αίτημα για τη δημιουργία Βιοτεχνικής Περιοχής 
στην Κοινότητα. 

2. Σημειώνεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, με τις Αποφάσεις του με αρ. 36.309 και ημ. 25.10.1991, αρ. 
38.188 και ημ. 16.10.1992 και αρ. 40.185 και ημ. 24.11.1993, καθόρισε την Κυβερνητική πολιτική σχετικά με τη 
δημιουργία Βιοτεχνικών Περιοχών, σύμφωνα με την οποία, αρμοδιότητα για τη δημιουργία και συντήρηση 
Βιοτεχνικών Περιοχών, έχουν οι Αρχές Τοπικής ∆ιοίκησης (ΑΤΑ) (∆ήμοι και Κοινοτικά Συμβούλια). Η 
Κυβέρνηση επιχορηγεί τις ΑΤΑ για τη δημιουργία Βιοτεχνικών Περιοχών με τα 2/3 της δαπάνης για τα έργα 
υποδομής, νοουμένου ότι η Μελέτη Βιωσιμότητας που θα ετοιμάζεται από την ενδιαφερόμενη Αρχή εγκρίνεται 
από την Κυβέρνηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.826, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου ∆ίπλαρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 18/5/2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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2. Κατά τη σχολική χρονιά 2011-2012 υπηρέτησαν ως έκτακτοι 10 εκπαιδευτές της ειδικότητας Μηχανικής 
Ηλεκτρονικών Υπολογιστών. Οι αριθμοί τους στους πίνακες διοριστέων για τη συγκεκριμένη ειδικότητα 
κυμαίνονται από τον αριθμό 3 έως και τον αριθμό 61 και τα χρόνια υπηρεσίας τους, ως έκτακτοι από 0 έως και 
7. Ο κατάλογος διευρύνθηκε μέχρι τον αριθμό 61, διότι δεν εκδηλώθηκε ενδιαφέρον από εκπαιδευτές που 
βρίσκονται σε πιο υψηλές θέσεις. 

3. Όπως γνωρίζετε οι διορισμοί των εκπαιδευτικών διέπονται από σχετική νομοθεσία, βάσει της οποίας οι 
διορισμοί σε όλες τις ειδικότητες γίνονται με βάση τη σειρά τους στον πίνακα διοριστέων της κάθε ειδικότητας. 
Τα τελευταία οκτώ χρόνια διορίστηκαν στη Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση (∆ΜΤΕΕ) πέραν των 
15 εκπαιδευτικών της ειδικότητας Μηχανικής Η/Υ. Για τον πιο πάνω λόγο εκφράζονται παράπονα από τις 
άλλες ειδικότητες Ηλεκτρολογίας (Γενική, Ηλεκτρονικά, Ρεύματος Υψηλής Έντασης), ότι διορίζονται 
περισσότεροι εκπαιδευτές από τον κατάλογο στον οποίο υπάγεται και η ειδικότητα της Μηχανικής Η/Υ. 

4. Οι διορισμοί γίνονται πάντοτε σύμφωνα με τις ανάγκες που έχουν τα σχολεία και με γνώμονα το 
συμφέρον των μαθητών. Η μονιμοποίηση των εκπαιδευτικών που παραμένουν υπό το καθεστώς εκτάκτων 
είναι αρμοδιότητα της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, βάσει των διαθέσιμων κενών οργανικών θέσεων 
που υπάρχουν στον εκάστοτε προϋπολογισμό της ΜΤΕΕ. Η ∆ιεύθυνση ΜΤΕΕ έχει τη διακριτική εξουσία με 
βάση τη νομοθεσία να εισηγείται σε ποιες ειδικότητες θα δοθούν οι κενές μόνιμες θέσεις. Πάγια τακτική της 
∆ιεύθυνσης ΜΤΕΕ είναι να εισηγείται να γίνονται μόνιμοι οι εκπαιδευτές που έχουν την περισσότερη υπηρεσία 
ως συμβασιούχοι. 

5. Αναφορικά με τη μακρόχρονη υπηρεσία τους που αναφέρεται στο ερώτημα, ήταν γνωστό, ότι κανείς δεν 
τους εγγυάτο ότι θα επαναδιορίζονταν και θα μονιμοποιούνταν, ούτε και το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
είχε δέσμευση γι’ αυτό. (Αυτό αναφέρεται καθαρά και στην σχετική σύμβαση). 

6. Όσον αφορά το ερώτημά σας κατά πόσο υπάρχει σύγκρουση μεταξύ των καθηκόντων των εκπαιδευτών 
της ειδικότητας της Μηχανικής Η/Υ και των εκπαιδευτών της Ηλεκτρολογίας, η απάντηση είναι ότι δεν υπάρχει 
τέτοια σύγκρουση. Μετά από απόφαση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως σε προσφυγή εκπαιδευτή Ηλεκτρολογίας, 
κανένας δε διδάσκει μαθήματα στα οποία δεν έχει αποδεδειγμένα, τις απαραίτητες γνώσεις και προσόντα. 
Αυτό έχει ως αποτέλεσμα εκπαιδευτές (Ψύξης & Κλιματισμού) να διδάσκουν μόνο σχέδιο, στα σχολεία που δεν 
υπάρχουν περίοδοι για την ειδικότητά τους. Αντίθετα οι εκπαιδευτές της Μηχανικής Η/Υ, λόγω ειδικότητας 
μπορούν να διδάξουν και άλλα συναφή μαθήματα (Ψηφιακά Ηλεκτρονικά). 

7. Επισημαίνεται επίσης ότι πάντα υπάρχει η πιθανότητα, να αποδεχτούν διορισμό άτομα τα οποία 
βρίσκονται σε υψηλότερες θέσεις στον κατάλογο διοριστέων από τους ήδη διορισμένους (σε έκτακτη βάση), το 
οποίο θα έχει ως αποτέλεσμα να μην διοριστούν άτομα που είναι φέτος διορισμένοι. Αυτό έγινε και τη σχολική 
χρονιά 2011-2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1007, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση, με αρ. 23.06.010.01.1007 και ημερομηνία 21.6.2012, που υποβλήθηκε 
από το Βουλευτή Λεμεσού κ. Νίκο Νικολαΐδη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας 
ημερομηνίας 28.6.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Επισκοπής αφορά την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για την 
υλοποίηση της εκπονηθείσας υδρολογικής μελέτης και την συμπλήρωση του έργου διαχείρισης των 
όμβριων υδάτων, με την κατασκευή οχετών σε περιοχή της Κοινότητας και συγκεκριμένα στις οδούς 
Ανεξαρτησίας και Νίκου Γεωργίου. Σημειώνεται ότι για την επιχορήγηση της δαπάνης εκπόνησης της 
υδρολογικής μελέτης δόθηκε εντός του 2011, από τον Υπουργό Εσωτερικών προς το Κοινοτικό 
Συμβούλιο, το ποσό των €30.000, ως οικονομική βοήθεια. 

(β)  Για την εκτέλεση του έργου στην οδό Ανεξαρτησίας ανάλαβε το Κοινοτικό Συμβούλιο να ζητήσει 
προσφορές και να παρακολουθεί τις εργασίες, μέσω ιδιώτη μελετητή. Η προσφορά κατακυρώθηκε σε 
ιδιώτη εργολάβο για το ποσό των €362.000 (δηλ. ποσό €315.000 + Φ.Π.Α.) και η κατασκευή του οχετού 
όμβριων υδάτων έχει συμπληρωθεί. Υπολείπεται η κατασκευή οχετού σε μέρος της οδού Νίκου 
Γεωργίου, η δαπάνη του οποίου, σύμφωνα με σχετική εκτίμηση του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, 
ανέρχεται στο ποσό των €72.762, καθώς και σε μέρος του 4ου δρόμου. 

(γ)  Επειδή τα εν λόγω έργα αφορούν δρόμους σε Συνοικισμούς Αυτοστέγασης Εκτοπισθέντων τη 
χρηματοδότησή τους ανάλαβε, λόγω αρμοδιότητας, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. Για το έργο 
στην οδό Ανεξαρτησίας (το κόστος του οποίου, μαζί με διάφορες επιπρόσθετες εργασίες, ανήλθε 
συνολικά στο ποσό των €403.000), το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει καταβάλει στο Κοινοτικό 
Συμβούλιο, από το 2009 μέχρι σήμερα, το ποσό των €306.000, ενώ εντός των προσεχών ημερών 
αναμένεται να καταβληθεί και το υπόλοιπο ποσό των €97.000. Για την κατασκευή οχετών σε μέρος της 
οδού Ν. Γεωργίου, που υλοποιείται αυτή τη στιγμή από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, το Τμήμα 
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Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει καταβάλει στις 22.10.2012, προς το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, το ποσό 
των €72.762.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1012, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1012 και ημερομηνία 21η  Ιουνίου 2012, που 
υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λάρνακας κ. Γ. Τάσου, σε σχέση με τη λειτουργία παράνομων οικοδομών στο 
χώρο της λατομικής ζώνης στην περιοχή Ξυλοφάγου, των οποίων η άδεια λειτουργίας έληξε το ∆εκέμβριο 
2011, και σας αναφέρω ότι, κατόπιν σχετικής ενημέρωσης από τον Έπαρχο Λάρνακας, η λατομική ζώνη 
Ξυλοφάγου, η οποία λειτουργεί τα τελευταία είκοσι χρόνια βρίσκεται μέσα σε δασική περιοχή και εμπίπτει στις 
περιοχές που ελέγχονται από τις Βρετανικές Βάσεις και ως εκ τούτου αρμοδιότητα για τη λήψη μέτρων εναντίον 
των παρανομούντων έχουν οι αρχές των Βάσεων για παράνομες οικοδομές, και η Υπηρεσία Μεταλλείων για 
παράνομες λατομεύσεις. 

2. Στα πλαίσια της διερεύνησης του καθεστώτος των υφιστάμενων οικοδομών που βρίσκονται στην 
περιοχή των λατομείων διαπιστώθηκε ότι οι εταιρείες Σκυροθραυστική Εταιρεία ΚΑΟΣ Λτδ και Αφοί Ιακώβου 
(Κατασκευές) Λτδ, υπέβαλαν αντίστοιχα τις αιτήσεις με αρ. φακ. Β. 150/94 ΚΑΙ Β.820/93, αντίστοιχα, για 
εξασφάλιση καλυπτικών αδειών οικοδομής, οι οποίες απορρίφθηκαν επειδή μέρος του δασικού τεμαχίου μέσα 
στο οποίο είχαν ανεγερθεί οι οικοδομές δεν ήταν προσπελάσιμο. Επισημαίνεται ότι οι οικοδομές εμπίπτουν σε 
ενιαία δασική γη που είχε πρόσβαση σε κύριο δρόμο. 

3. Οι Βρετανικές Βάσεις ενέκριναν την παραχώρηση της δασικής γης, με τον όρο ότι αυτή θα 
χρησιμοποιηθεί μόνο για την ανέγερση οικοδομών και όχι για οποιοδήποτε άλλο σκοπό. 

4. Στα πλαίσια της εξέτασης των υποβληθέντων αιτήσεων ζητήθηκαν οι απόψεις των εμπλεκόμενων 
Κυβερνητικών Τμημάτων (Τμήμα ∆ασών, Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, Υπηρεσία 
Μεταλλίων) οι οποίες ήταν θετικές. Από την πλευρά του το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως δεν έφερε 
ένσταση στην έκδοση της άδειας οικοδομής με τον εξής όρο: «... η άδεια αυτή αφορά προσωρινές 
εγκαταστάσεις μηχανημάτων και άλλα υποστατικά τα οποία θεωρούνται αναγκαία για την απρόσκοπτη 
λειτουργία του υφιστάμενου λατομείου και έχει ισχύ για όσο χρόνο λειτουργεί το λατομείο. Όταν τερματιστούν οι 
λατομευτικές εργασίες οι εν λόγω εγκαταστάσεις και υποστατικά θα κατεδαφιστούν και θα απομακρυνθούν από 
τον πιο πάνω χώρο ...». 

5. Επισημαίνεται ότι τότε δεν λήφθηκαν νομικά μέτρα σχετικά με τις υπό αναφορά οικοδομές λόγω του ότι 
δεν είχε διευκρινιστεί επαρκώς το θέμα της προσπέλασης στο χώρο των οικοδομών μέσω της μεγαλύτερης 
ιδιοκτησίας της δασικής γης. 

6. Στο παρόν στάδιο η λήψη μέτρων θα εξαρτηθεί από την παραχώρηση ή όχι σχετικών αδειών 
λατόμευσης, σε σχέση με τις οποίες εξετάζονται αιτήσεις. Σε περίπτωση που παραχωρηθεί άδεια λατόμευσης 
θα επανεξετασθεί η αίτηση για παραχώρηση άδειας οικοδομής, ενώ αν απορριφθεί η αίτηση λατόμευσης θα 
κινηθεί άμεσα η διαδικασία λήψης μέτρων για τις μη αδειούχες οικοδομές, περιλαμβανομένου διατάγματος 
κατεδάφισης, 

7. Επισημαίνεται ότι η Επαρχιακή ∆ιοίκηση μετέχει στην Τεχνική/∆ιοικητική Επιτροπή η οποία έχει οριστεί 
για να επιβλέπει και να επιτηρεί τις λατομικές εργασίες σύμφωνα με τη ∆ήλωση Συναίνεσης που υπογράφηκε 
μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ∆ιοίκησης των Βρετανικών Βάσεων, αλλά δεν έχει την εξουσία ή 
την αρμοδιότητα για επιβολή κυρώσεων ή τη λήψη μέτρων εναντίων των παρανομούντων εντός της περιοχής 
των λατομείων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1028, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου ∆ίπλαρου 

 «Αναφέρομαι στην σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (ΥΠΠ) ανταποκρινόμενο στην ανάγκη για δημιουργική 
απασχόληση, κατά τους καλοκαιρινούς μήνες, των παιδιών με ειδικές ανάγκες που φοιτούν στα ειδικά 
σχολεία, προέβη σε συνεργασία με τους ∆ήμους στους οποίους λειτουργεί ο θεσμός του Ανοικτού 
Σχολείου (Α.Σ) στην εφαρμογή ειδικών προγραμμάτων. 

2. Για τη λειτουργία των προγραμμάτων αυτών το ΥΠΠ παραχωρεί τις εγκαταστάσεις των Ειδικών 
Σχολείων και δίνει οδηγίες ώστε το Ωρομίσθιο Κυβερνητικό Προσωπικό 
(καθαρίστριες/φροντίστριες/οδηγοί), που εργοδοτείται στο σχολείο, να συνεχίσει να εκτελεί τα καθήκοντα 
της θέσης του και κατά την περίοδο λειτουργίας του πιο πάνω προγράμματος, ώστε να εξυπηρετηθούν 
οι ανάγκες των παιδιών που θα λάβουν μέρος σε αυτό. Παράλληλα ενισχύει την επιχορήγηση που 
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καταβάλλεται προς τα ∆ημοτικά Συμβούλια, για το θεσμό του Ανοικτού Σχολείου, με επιπρόσθετο ποσό 
ύψους μέχρι €15.000. 

3. Τη φετινή καλοκαιρινή περίοδο τα προγράμματα αυτά λειτουργούσαν σε 6 ειδικά σχολεία παγκύπρια, 
ανάμεσα στα οποία, για τρίτη συνεχόμενη χρονιά, στο Ειδικό Σχολείο «Απόστολος Λουκάς». Η 
λειτουργία του καλοκαιρινού προγράμματος στο συγκεκριμένο ειδικό σχολείο αποτελεί επέκταση του 
θεσμού του Ανοικτού Σχολείου που λειτουργεί ο ∆ήμος Αγίου Αθανασίου. Η ευθύνη της λειτουργίας του 
καθώς επίσης η οικονομική και οργανωτική διαχείριση ανήκει στο ∆ήμο Αγίου Αθανασίου. Η 
συντονίστρια του ∆ήμου συνεργάζεται στενά με το Σύνδεσμο Γονέων του Ειδικού Σχολείου για την 
απρόσκοπτη λειτουργία του προγράμματος. 

4. Ο ∆ήμος Αγίου Αθανασίου θα μπορεί να απαντήσει το ερώτημά σας σχετικά με την οικονομική και 
οργανωτική διαχείριση αλλά και για τις διαδικασίες που ακολουθήθηκαν για την πρόσληψη βοηθητικού 
προσωπικού. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε άλλη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1067, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«∆ημιουργία παρακαμπτήριου δρόμου Νέου Χωρίου στην περιοχή Ακάμα 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου του Νέου Χωρίου προωθείτο στα πλαίσια του Σχεδίου Ακάμα 
που εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων είχε ετοιμάσει 
κατασκευαστικά σχέδια παλαιότερα στα πλαίσια της παροχής τεχνικής βοήθειας προς την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Πάφου και θα προχωρούσε στη διαδικασία προσφορών αλλά λόγω αποδοχής ενστάσεων για τις 
απαλλοτριώσεις από τον Έπαρχο Πάφου, δεν ολοκληρώθηκε η διαδικασία απαλλοτρίωσης και το έργο δεν 
μπορούσε να υλοποιηθεί. 

3. Στη φάση αυτή πληροφορηθήκαμε ότι υπάρχει πρόνοια για το έργο στους Προϋπολογισμούς του 
Υπουργείου Εσωτερικών και το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προχωρεί στην ετοιμασία νέων κατασκευαστικών 
σχεδίων σύμφωνα με τα νέα δεδομένα σε ηλεκτρονική μορφή. Το έργο θα μπορεί να υλοποιηθεί όταν 
ολοκληρωθούν οι μελέτες και οι απαλλοτριώσεις. Αναμένεται ότι τα σχέδια θα αποσταλούν στην Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου για προώθηση των διαδικασιών απαλλοτρίωσης περί τα μέσα του 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1082, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το οδικό δίκτυο, μήκους 61 χλμ., που αναφέρεται στην ερώτηση, προφανώς περιλαμβάνει 
ασφαλτοστρωμένους και αγροτικούς δρόμους που βρίσκονται στα όρια της Κοινότητας Τάλας. 

3. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων συντηρεί μόνο τον κύριο δρόμο Έμπας-Τάλας μήκους 6,6 χλμ. ο οποίος 
εμπίπτει στην αρμοδιότητά του. 

4. Όσον αφορά το αίτημα της Κοινότητας Τάλας για ανάληψη της συντήρησης όλων των κεντρικών της 
δρόμων από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, πρέπει να σημειωθεί ότι το Τμήμα διαθέτει περιορισμένες πιστώσεις 
στους Προϋπολογισμούς του μόνο για συντήρηση των δρόμων που υπάγονται στην αρμοδιότητά του και δεν 
μπορεί να αναλάβει τη συντήρηση δρόμων που υπάγονται στις Τοπικές Αρχές. Εξάλλου πρέπει να αναφερθεί 
ότι τα θέματα που σχετίζονται με αρμοδιότητες των Τοπικών Αρχών, αφορούν το Υπουργείο Εσωτερικών και 
την οικεία Επαρχιακή ∆ιοίκηση. 

5. Με αντίγραφο της επιστολής αυτής διαβιβάζεται αντίγραφο της πιο πάνω ερώτησης στο Υπουργείο 
Εσωτερικών για εξέταση, με την παράκληση να σας απαντήσουν απευθείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1113, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.1113 και ημερ. 01/08/2012 με την οποία μας 
έχετε διαβιβάσει αντίγραφο της πιο πάνω ερώτησης, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι, σύμφωνα με τη 
σχετική επιστολή της Cyta με ημερ. 22/10/2012 (επισυνάπτεται αντίγραφο) δεν είναι δυνατό να εξαιρεθούν 
συγκεκριμένοι συνδρομητές όπως π.χ. οι αντιπρόσωποι της Λέσχης Ιπποδρομιών Λευκωσίας από την 
υποχρέωση καταβολής μηνιαίας χρέωσης. Περαιτέρω, σύμφωνα με την εν λόγω επιστολή, την εμπορική 
πολιτική σε ό,τι αφορά τις υπηρεσίες της LTV, τη διαχειρίζεται η ίδια η εταιρεία.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα, που περιέχουν εμπιστευτικές πληροφορίες, έχουν καταχωρισθεί 
στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.063, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Σεισμική δραστηριότητα στην Κύπρο και οι επιπτώσεις της-επάρκεια δημόσιων κτηρίων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.02.063 και ημερομηνία 13/9/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα 
για τα ερωτήματα (3) και (4) που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Υπουργείου: 

 Ερώτημα (3): Σεισμική επάρκεια κτηρίου Αερολιμένα Λάρνακας 

 Το νέο τερματικό κτήριο του Αερολιμένα Λάρνακας έχει σχεδιαστεί να δέχεται μέγιστη τιμή επιτάχυνσης 
εδάφους Amax λόγω σεισμικής δραστηριότητας 0,21 g, το οποίο καλύπτει και τον τελευταίο ισχύοντα Κυπριακό 
Σεισμικό Κώδικα πριν από τη θέσπιση των Ευρωκωδίκων την 1/1/2012. Η ασφάλεια βέβαια της τιμής αυτής 
ενισχύεται από διάφορους συντελεστές μεγαλύτερους της μονάδας που εφαρμόζονται στην τιμή αυτή, κατά τα 
διάφορα στάδια της στατικής μελέτης του φορέα. 

 Ερώτημα (4): Σεισμική επάρκεια άλλων σημαντικών δημόσιων κτηρίων 

 Κατά τον σχεδιασμό των ∆ημόσιων Κτηρίων πριν το 1986 δεν ήταν υποχρεωτική η χρήση κάποιου 
σεισμικού κώδικα ή άλλων αντισεισμικών μέτρων. 

 Από το 1986 μέχρι το 1993 τέθηκαν σε εφαρμογή τα σύντομα αντισεισμικά μέτρα, αλλά ο μελετητής 
(πολιτικός μηχανικός) θα μπορούσε να χρησιμοποιήσει οποιαδήποτε άλλη αποδεδειγμένη μέθοδο για 
αντιμετώπιση των σεισμικών δυνάμεων. 

 Σύμφωνα με τα σύντομα αντισεισμικά μέτρα κατά την εκπόνηση της στατικής μελέτης των κτηρίων ήταν 
υποχρεωτική τόσο η τοποθέτηση τοιχίων από σκυρόδεμα κατάλληλα σχεδιασμένων και διαμορφωμένων για 
την αντιμετώπιση των σεισμικών δυνάμεων όσο και η υιοθέτηση ειδικών στατικών λεπτομερειών στα φέροντα 
στοιχεία του στατικού φορέα. 

 Από το 1993 μέχρι το τέλος του 2011, μπήκε σε εφαρμογή ο Κυπριακός Σεισμικός Κώδικας βάσει του 
οποίου γίνονταν οι στατικές μελέτες των ∆ημόσιων Κτηρίων. Σύμφωνα με τον Κώδικα αυτό, η αντισεισμική 
μελέτη βασίζεται στον σεισμικό συντελεστή (μέγιστη επιτάχυνση εδάφους) η τιμή της οποίας εξαρτάται από τη 
σεισμική ζώνη κάθε περιοχής. Η τιμή αυτή πολλαπλασιάζεται και με άλλους συντελεστές μεγαλύτερους της 
μονάδας κατά τα διάφορα στάδια της στατικής μελέτης. 

 Μετά την 1η Ιανουαρίου, 2012, η αντισεισμική μελέτη των ∆ημόσιων Κτηρίων πρέπει να βασίζεται 
υποχρεωτικά στους αντίστοιχους Ευρωκώδικες και τα αντίστοιχα Εθνικά Προσαρτήματα σύμφωνα με τα οποία 
υπάρχει αύξηση των σεισμικών συντελεστών. 

 ∆εν έχει ληφθεί ακόμη επίσημη απόφαση για αντισεισμική αναβάθμιση οποιουδήποτε ∆ημόσιου 
Κτηρίου. Για κάποια κτήρια που έχουν κοστολογηθεί για αντισεισμική αναβάθμιση, κρίθηκε ότι το κόστος είναι 
πολύ μεγάλο σε σχέση με την ηλικία τους. 

 Κατά καιρούς γίνεται επιδιόρθωση/συντήρηση κάποιων κτηρίων τα οποία έχουν υποστεί φυσικές 
φθορές από την επίδραση του χρόνου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.102, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
αναφέρω τα πιο κάτω: 

1. Στο βιβλίο Ιστορία του Νεότερου και του Σύγχρονου Κόσμου (από το 1815 έως σήμερα), Γ΄ Λυκείου, 
Βιβλίο Εκπαιδευτικού, ΟΕ∆Β, Αθήνα 2007, γίνεται αναφορά στη γενοκτονία των Αρμενίων. Ειδικότερα, 
προτείνεται από τους συγγραφείς (Ιωάννη Κολιόπουλο, Κωνσταντίνο Σβολόπουλο, Ευάνθη 
Χατζηβασιλείου, Θεόδωρο Νημά και Χάρις Σχολινάκη-Χελιώτη) η αξιοποίηση στη διδακτική πράξη 
συγκεκριμένης ιστορικής πηγής, που στεγάζεται κάτω από τον τίτλο «Η γενοκτονία των Αρμενίων στην 
Οθωμανική Αυτοκρατορία» (σελ. 87-88). Η πηγή είναι παρμένη από το βιβλίο Ο Πρώτος Παγκόσμιος 
Πόλεμος 1914-1918, του Marc Ferro. 

Στη σελ. 90 η συγγραφική ομάδα σημειώνει τα εξής, ως οδηγία προς τους εκπαιδευτικούς: «Συνιστάται 
επίσης να αναγνωσθεί και να σχολιαστεί το πρόσθετο παράθεμα από το βιβλίο του Γάλλου ιστορικού 
Marc Ferro για τη γενοκτονία των Αρμενίων, η οποία συντελέστηκε στην Οθωμανική Αυτοκρατορία κατά 
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τη διάρκεια του Α΄ Παγκοσμίου Πολέμου. Το παράθεμα αυτό μπορεί να ληφθεί υπόψη και σε επόμενες 
διδακτικές ενότητες, που αναφέρονται στα εγκλήματα πολέμου και στη σχετική σύμβαση του ΟΗΕ». 

2. Στο βιβλίο Ιστορία του Νεότερου και του Σύγχρονου Κόσμου (από το 1815 έως σήμερα), Γ΄ Λυκείου, 
Βιβλίο μαθητή, ΟΕ∆Β, Αθήνα 2007, στην Ενότητα Τα εγκλήματα πολέμου κατά της ανθρωπότητας - το 
ολοκαύτωμα αναφέρεται η καθιέρωση του όρου γενοκτονία (το 1944) για τη γενοκτονία των Εβραίων. 
Στο τέλος της ενότητας (σελ. 133), οι συγγραφείς θέτουν προς το/τη μαθητή/τρια το ερώτημα: Ο όρος 
«γενοκτονία» (genocide) χρησιμοποιήθηκε για πρώτη φορά το 1944 προκειμένου να περιγράψει την 
εξόντωση των Εβραίων από τους Ναζί. Σήμερα ο όρος αυτός χρησιμοποιείται και για άλλα εγκλήματα 
στην ιστορία της ανθρωπότητας. Μπορείτε να αναφέρετε παραδείγματα; 

Η ερώτηση αυτή απαιτεί, ασφαλώς, ανάκληση ιστορικής γνώσης από τους/τις μαθητές/τριες και 
παραπέμπει, μεταξύ άλλων, και στη γενοκτονία των Αρμενίων. 

3. Στο βιβλίο Ιστορία του Νεότερου και του Σύγχρονου Κόσμου (από το 1815 έως σήμερα), Γ΄ Λυκείου, 
Βιβλίο Εκπαιδευτικού, ΟΕ∆Β, Αθήνα 2007, σελ. 143, η συγγραφική ομάδα επαναφέρει το ιστορικό 
γεγονός της γενοκτονίας των Αρμενίων σημειώνοντας, ως οδηγία προς τους εκπαιδευτικούς: Στο 
πλαίσιο αυτό, με αφορμή το Ολοκαύτωμα, οι μαθητές/τριες πρέπει να ενθαρρυνθούν να συζητήσουν και 
για άλλες γενοκτονίες που γνωρίζουν είτε σε βάρος ελληνικών πληθυσμών (π.χ. Ποντίων), είτε σε βάρος 
άλλων λαών (π.χ. Αρμενίων, κατοίκων Ρουάντας κ.ά.). 

4. Στο βιβλίο Νεότερη και Σύγχρονη Ιστορία, Γ΄ Γυμνασίου, ΟΕ∆Β, Αθήνα 2008, οι συγγραφείς (Ευαγγελία 
Λούβη και ∆ημήτριος Ξιφαράς) αναφέρονται στην εξόντωση εκατοντάδων χιλιάδων Ελλήνων της Μικράς 
Ασίας και του Πόντου καθώς και των Αρμενίων (σελ. 102). 

5. Στο βιβλίο Ιστορία της Κύπρου, Μεσαιωνική και Νεότερη, για το Λύκειο, ΥΑΠ, Λευκωσία 2002, υπάρχει 
ξεχωριστή ενότητα για την Αρμενική Κοινότητα στην Κύπρο. Σε αυτό το πλαίσιο γίνεται αναφορά στις 
μαζικές σφαγές των Αρμενίων (1915) και στην ανάγκη για μετανάστευση (σελ. 304 και 307). 

6. Στο βιβλίο Ιστορία του Νεότερου και Σύγχρονου Κόσμου, Στ΄ ∆ημοτικού, εκδ. Υπουργείο Παιδείας ∆ια 
Βίου Μάθησης και Θρησκευμάτων-Ινστιτούτο Τεχνολογίας Υπολογιστών και εκδόσεων ∆ιόφαντος, το 
οποίο φέτος παρελήφθη από την Ελλάδα, γίνεται αναφορά στη γενοκτονία των Αρμενίων (σελ. 196-
197). Συγκεκριμένα κάτω από τον τίτλο Γενοκτονίες των λαών αναφέρεται, ανάμεσα σε άλλα, ότι οι 
αρχές του 20ού αιώνα συνοδεύτηκαν από έξαρση του εθνικισμού σε όλες τις χώρες των Βαλκανίων και οι 
μειονότητες θεωρήθηκαν απειλή για την εθνική ομοιογένεια. Οι διώξεις μειονοτικών ομάδων πήραν 
δραματικό χαρακτήρα ιδιαίτερα στην Οθωμανική Αυτοκρατορία. Γίνεται αναφορά στη γενοκτονία των 
Αρμενίων και στην επακόλουθη σφαγή και διωγμό των Ελλήνων του Πόντου, που πήρε επίσης 
διαστάσεις γενοκτονίας. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.106, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων κατά το σχεδιασμό και την εγκατάσταση των ηχοπετασμάτων στον 
αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού δεν έλαβε πρόνοια για την τοποθέτηση αυτοκόλλητων ομοιωμάτων 
αρπακτικών πουλιών, όπως χρησιμοποιούνται σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες καθότι το ύψος των 
ηχοπετασμάτων που χρησιμοποιήθηκαν είναι γύρω στα 2,0 μ. πάνω από τον τοίχο/βάση τους, το οποίο 
θεωρείται χαμηλό. Η τοποθέτηση τέτοιων ομοιωμάτων χρησιμοποιείται συνήθως σε ηχοπετάσματα 
μεγαλύτερου ύψους. Σε ορισμένες μόνο μεμονωμένες περιπτώσεις στον Παρακαμπτήριο Λεμεσού έχουν 
τοποθετηθεί ηχοπετάσματα ύψους 3,0 μ. Ειδικά στα ψηλά σημεία των γεφυρών του Παρακαμπτήριου τα 
ηχοπετάσματα είναι χαμηλά, ύψους 1,0 μ. μόνο πάνω από τη βάση. 

3.  Επίσης πρέπει να σημειωθεί ότι τα ηχοπετάσματα έχουν ζωγραφιστεί με «graffiti» σε μεγάλη έκταση και 
έχουν χάσει σε αρκετό βαθμό τη διαφάνεια τους. Επιπλέον δεν έχει παρατηρηθεί ότι υπάρχουν απώλειες 
πουλιών στον αυτοκινητόδρομο. 

4.  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα λάβει υπόψη του την εισήγηση του κ. Περδίκη για τοποθέτηση 
αυτοκόλλητων σε μελλοντικές περιπτώσεις ψηλών ηχοπετασμάτων. Στη φάση αυτή, λόγω της δύσκολης 
δημοσιονομικής κατάστασης, το πρόγραμμα τοποθέτησης ηχοπετασμάτων έχει διακοπεί γενικά σε όλους τους 
αυτοκινητόδρομους. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προτίθεται να μελετήσει ξανά το θέμα σε μεταγενέστερο 
στάδιο όταν το επιτρέψουν οι δημοσιονομικές συνθήκες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.122, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, με ημερομηνία 21η Σεπτεμβρίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Μετά από σχετική διερεύνηση διαπιστώθηκε ότι κατά την περσινή σχολική χρονιά 2011-2012 αριθμός 
σχολείων είχαν πραγματοποιήσει επισκέψεις στο συγκεκριμένο ζωολογικό κήπο στο πλαίσιο 
εκπαιδευτικών εκδρομών και επισκέψεών τους. 

β)  Σημειώνεται, πως σε ό,τι αφορά στην πολιτική για τις σχολικές εκδρομές και επισκέψεις μέσα στο 
πλαίσιο της αποκέντρωσης και της αυτονομίας των σχολικών μονάδων που προωθεί το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού, το κάθε σχολείο είναι ελεύθερο να επιλέξει τις επισκέψεις που θεωρεί κάθε 
φορά ότι εξυπηρετούν τους στόχους που θέτει η σχολική μονάδα. Συγκεκριμένα, στους Περί Λειτουργίας 
των ∆ημόσιων Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης Κανονισμούς του 2008 (Κ.∆.Π. 225/2008, Καν. 29(3)) 
αναφέρεται ότι «Οι εκδρομές και οι επισκέψεις οργανώνονται από το σχολείο και βρίσκονται κάτω από 
την ευθύνη του διευθυντή». Αντίστοιχα, στους περί Λειτουργίας των Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
Κανονισμούς του 1990 έως το 2011, αναφέρεται ότι «Οι εκδρομές και οι περίπατοι οργανώνονται από το 
σχολείο και βρίσκονται κάτω από την ευθύνη του διευθυντή» (Κ.∆.Π. 310/90, Καν. 7(3)). Ως εκ τούτου, 
επαφίεται στο κάθε σχολείο να επιλέξει τις δραστηριότητες που θα πραγματοποιήσει κατά τη διάρκεια 
της σχολικής χρονιάς. 

γ)  Σε ό,τι αφορά στο ερώτημα σας κατά πόσο το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προτίθεται να 
ενημερώσει τα σχολεία παγκύπρια ότι η συγκεκριμένη επιχείρηση είναι παράνομη, μετά από σχετική 
αλληλογραφία που είχαμε με το Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών για το συγκεκριμένο ζωολογικό κήπο, 
πληροφορηθήκαμε ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες έχουν εκδώσει άδεια λειτουργίας με αριθμό 
EZ.ZK.CY003.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.125, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, το συγκεκριμένο γεφύρι 
στην Περιστερώνα, έτυχε επιθεώρησης από το Τμήμα Αρχαιοτήτων από το 2006, ωστόσο διαπιστώθηκε ότι 
αφορά νεότερο κτίσμα του 20ου αιώνα και ως εκ τούτου δεν κηρύχθηκε σε Αρχαίο Μνημείο. 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων παρέπεμψε το θέμα στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο με τη 
σειρά του και μετά από σχετική έρευνα, ενημέρωσε το Κοινοτικό Συμβούλιο Περιστερώνας, για τις διαδικασίες 
κήρυξης του γεφυριού ως διατηρητέο. 

 Όπως αντιλαμβάνεστε το θέμα δεν εμπίπτει πλέον στη δική μας αρμοδιότητα και επομένως δεν 
γνωρίζουμε περαιτέρω την εξέλιξη του θέματος. Κοινοποιούμε ωστόσο το περιεχόμενο της επιστολής αυτής 
στο αρμόδιο Τμήμα, το οποίο με τη σειρά του θα αναλάβει να σας πληροφορήσει κατάλληλα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.137, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.137 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού, κ. 
Νίκο Νικολαΐδη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 4.10.2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Η κατανομή της ετήσιας κρατικής χορηγίας προς τις Κοινότητες υπολογίζεται στη βάση κριτηρίων, με 
κύρια τον πληθυσμό και το υψόμετρο της κάθε Κοινότητας. 

(β)  Ο τελικός πίνακας κατανομής ετοιμάζεται από την Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, υποβάλλεται στο 
Υπουργείο Εσωτερικών και ακολούθως παραχωρείται η χορηγία στις δικαιούχες κοινότητες. 

2.  Επειδή αριθμός Κοινοτικών Συμβουλίων, μεμονωμένα, αποτάθηκαν ήδη στο Υπουργείο Εσωτερικών με 
αίτημα για αναθεώρηση των κριτηρίων κατανομής της χορηγίας, σε συνάντηση της Υπουργού Εσωτερικών με 
την Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου που πραγματοποιήθηκε στις 22.10.2012, αποφασίστηκε όπως η Ένωση 
υποβάλει συγκεκριμένες εισηγήσεις επί του θέματος, οι οποίες και θα τύχουν της δέουσας μελέτης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.140, ημερομηνίας 27 

Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 
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«Καταβολή των αποζημιώσεων από τη χαλαζόπτωση της 24ης Ιουνίου 2012, που έπληξε τις κοινότητες της 
επαρχίας Λεμεσού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις 20-25 Ιουνίου 2012, έντονες χαλαζοπτώσεις έπληξαν αρκετά χωριά της Επαρχίας Λεμεσού, 
Λευκωσίας και Λάρνακας, από τις οποίες επηρεάστηκαν φυτείες φυλλοβόλων και αμπελιών, καθώς και 
λαχανικών. 

 Τα φυλλοβόλα και αμπέλια είναι καλυπτόμενες από τον ΟΓΑ καλλιέργειες, ενώ τα λαχανικά καλύπτονται 
από το Εθνικό Πλαίσιο Κρατικών Ενισχύσεων. 

 Οι εκτιμήσεις για τις πιο πάνω ζημιές, έχουν ήδη ολοκληρωθεί και οι αποζημιώσεις για τις καλυπτόμενες 
από τον ΟΓΑ καλλιέργειες θα καταβληθούν στους πληγέντες παραγωγούς περί τα τέλη Νοεμβρίου-αρχές 
∆εκεμβρίου 2012, μόλις ολοκληρωθεί παγκύπρια η συλλογή της παραγωγής. 

 Η καταβολή των αποζημιώσεων γίνεται τέλη Νοεμβρίου-αρχές ∆εκεμβρίου 2012, για να δοθεί η 
δυνατότητα να συμπεριληφθούν και τυχόν νέες ζημιές που ίσως επισυμβούν στο μεταξύ. Επίσης, στο τέλος της 
συγκομιδής καθορίζεται και η μέση τιμή αποζημίωσης, ανάλογα με την εμπορία. 

 Η καταβολή των αποζημιώσεων για τις ζημιές που εντάσσονται στο Εθνικό Πλαίσιο Κρατικών 
Ενισχύσεων θα γίνει σύμφωνα με τη νενομισμένη διαδικασία που καθορίζεται στο Εθνικό Πλαίσιο. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.143, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αν. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής με ημερομηνία 8 Οκτωβρίου 2012 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

1. Μετά τον εντοπισμό παρεμβάσεων στη λειτουργία των ροομετρητών του πρατηρίου πετρελαιοειδών στο 
οποίο αναφέρεστε, τούτο έχει περιέλθει στην ιδιοκτησία της εταιρείας πετρελαιοειδών Lukoil Cyprus Ltd. 
και λειτουργεί υπό την διεύθυνση της. 

2. Σε ό,τι αφορά στην ποινική δίωξη του διαχειριστή του πρατηρίου ή και άλλων εμπλεκομένων στην όλη 
υπόθεση είναι θέμα που χειρίζεται η Αστυνομία στην οποία έχουμε διαβιβάσει την σχετική Έκθεση 
Γεγονότων. Σημειώστε ότι στην επιχείρηση συμμετείχε η Αστυνομία (ΤΑΕ) η οποία παρέλαβε όλα τα 
τεκμήρια και συνέχισε με άλλες ενέργειες σχετικά με την διαλεύκανση της όλης υπόθεσης. 

3. Έλεγχοι διενεργούνται στο πιο πάνω πρατήριο χωρίς να έχει διαπιστωθεί οποιαδήποτε παράβαση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.146, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σχετικά με το πιο πάνω θέμα θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Στο σχεδιασμό του Συνεδριακού Κέντρου «Φιλοξενία» έχουν τηρηθεί βασικοί παράμετροι περιορισμού 
της κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας. Τέτοιες παράμετροι είναι: 

- Η επαρκής και αποτελεσματική θερμομόνωση του κελύφους των κτηρίων. 

- Η χρήση μηχανημάτων ενεργειακής απόδοσης κατηγορίας “Α”. 

- Η αυτόνομη λειτουργία και η ομαδοποίηση των διαφόρων χώρων. 

- Τα συστήματα κλιματισμού λειτουργούν με χρονοδιακόπτη που τερματίζει τη λειτουργία τους στις 
18.00, εκτός από τις περιπτώσεις που συνεχίζονται οι εργασίες. Επί εικοσιτετραώρου βάσεως 
λειτουργούν μόνο 7 μονάδες διαιρεμένου τύπου, που υποστηρίζουν τη λειτουργία κρίσιμων 
συστημάτων για τα οποία απαιτούνται ιδανικές κλιματολογικές συνθήκες. 

- Οι θερμοκρασίες κλιματισμού των χώρων ρυθμίζονται μέσω του Building Management System 
στα κατάλληλα επίπεδα. 

- Μεγάλο μέρος των φωτιστικών που έχουν εγκατασταθεί, χρησιμοποιούν λαμπτήρες φθορισμού 
χαμηλής κατανάλωσης, ενώ τα υπόλοιπα φωτιστικά χρησιμοποιούν λαμπτήρες LED, επίσης 
χαμηλής ηλεκτρικής κατανάλωσης. Επιπρόσθετα ο έλεγχος του φωτισμού επιτυγχάνεται μέσω 
κεντρικού συστήματος ελέγχου, μέσω του οποίου έχει ζωνοποιηθεί ο φωτισμός, ενώ έχουν 
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ενσωματωθεί σε αυτό φωτοκύτταρα και χρονοδιακόπτες για την αποδοτικότερη και 
οικονομικότερη χρήση του φωτισμού. 

- Επιπλέον των πιο πάνω, το Συνεδριακό Κέντρο είναι εξοπλισμένο με Σύστημα ∆ιόρθωσης του 
Συντελεστή Ισχύος, το οποίο επιτυγχάνει περαιτέρω εξοικονόμηση ηλεκτρικής ενέργειας. 

(β)  Το πρόγραμμα της Κυπριακής Προεδρίας EE, εκτός ελάχιστων εξαιρέσεων περιλαμβάνει καθημερινές 
συναντήσεις, σε κάποιες περιπτώσεις μάλιστα και κατά τα Σαββατοκύριακα. Αυτό έχει σαν αποτέλεσμα, 
οι εργασίες προετοιμασίας και κατάλληλης διαρρύθμισης των χώρων για το πρόγραμμα της επόμενης 
ημέρας, στις πλείστες των περιπτώσεων να είναι εφικτές μόνο κατά τη διάρκεια της νύχτας, με 
αναγκαστική χρήση του φωτισμού και των συστημάτων. 

(γ)  Το κλιμάκιο της Αστυνομίας που έχει την ευθύνη της 24ωρης φύλαξης των χώρων, απαιτεί όπως κατά 
τη διάρκεια της νύχτας, τόσο εσωτερικά όσο και εξωτερικά των κτηρίων, υπάρχει επαρκής φωτισμός 
που να ικανοποιεί τα ελάχιστα απαιτούμενα επίπεδα ασφάλειας. 

(δ)  Από τα πιο πάνω συνάγεται πιστεύω, ότι στο Συνεδριακό Κέντρο «Φιλοξενία» δεν γίνεται οποιαδήποτε 
σπατάλη ηλεκτρικής ενέργειας, τα συστήματα λειτουργούν μόνο στις περιπτώσεις που τα κτήρια 
χρησιμοποιούνται, ενώ ο φωτισμός κατά τη διάρκεια της νύχτας είναι στα απόλυτα αναγκαία επίπεδα. 

 Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησης, δηλαδή τα γενικότερα μέτρα εξοικονόμησης ενέργειας 
στα κτήρια που χρησιμοποιούνται από τις υπηρεσίες του δημοσίου, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι: 

(α)  στα νέα κτήρια που μελετούνται και κατασκευάζονται, εφαρμόζονται όλες οι βασικές παράμετροι 
διασφάλισης της βέλτιστης ενεργειακής απόδοσης τους, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, 

(β)  σε υφιστάμενα κτήρια, μεταξύ άλλων εργασιών συντήρησης διεξάγονται και εργασίες αναβάθμισης της 
ενεργειακής απόδοσης τους, ανάλογα με τις κατά καιρούς διαθέσιμες πιστώσεις και την ιεράρχηση των 
προτεραιοτήτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.152, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Εξαίρεση των Κοινοταρχών των κατεχόμενων Κοινοτήτων που ήσαν δημόσιοι υπάλληλοι ή υπάλληλοι 
ημικρατικών οργανισμών, από το πεδίο εφαρμογής των περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές 

Αρχές) Νόμων του 2011 έως 2012 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012, με την οποία ζητάτε όπως εξαιρεθούν 
από το πεδίο εφαρμογής των περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) Νόμων του 2011 έως 
2012, οι Κοινοτάρχες των κατεχόμενων Κοινοτήτων που ήσαν πρώην δημόσιοι υπάλληλοι ή υπάλληλοι 
ημικρατικών οργανισμών. 

2. Σε συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, την 1η Νοεμβρίου 
2011, συζητήθηκε η Πρόταση Νόμου του Βουλευτή Ιωνά Νικολάου για τροποποίηση του περί Συντάξεων 
Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) Νόμου του 2011, Ν.88(Ι)/2011, με στόχο την εξαίρεση από το πεδίο 
εφαρμογής του εν λόγω Νόμου των μελών των ∆ημοτικών Συμβουλίων (εξαιρουμένων των ∆ημάρχων) και των 
μελών των Κοινοτικών Συμβουλίων περιλαμβανομένων των Κοινοταρχών. 

3. Σύμφωνα με γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα (Παράρτημα III που επισυνάπτεται), ενώπιον του 
οποίου είχε τεθεί το όλο θέμα, η εξαίρεση των πιο πάνω προσώπων από το πεδίο εφαρμογής του 
Ν.88(Ι)/2011, πέραν του ότι θα πολλαπλασίαζε τα προβλήματα εφαρμογής που παρουσιάζει ο Νόμος, θα 
αποτελούσε και έκδηλη παράβαση της συνταγματικά προστατευόμενης αρχής της ισότητας. 

4. Ως εκ των πιο πάνω, δεν είναι δυνατή η τροποποίηση των περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων 
(Γενικές Αρχές) Νόμων του 2011 έως 2012, με στόχο την εξαίρεση από το πεδίο εφαρμογής τους των 
Κοινοταρχών των κατεχόμενων Κοινοτήτων που ήσαν δημόσιοι υπάλληλοι ή υπάλληλοι ημικρατικών 
οργανισμών, καθότι κάτι τέτοιο θα καθιστούσε τους εν λόγω νόμους αντισυνταγματικούς.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.180, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.180, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Ανδρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 22/10/2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 
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(α)  Σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 3, του περί Προστασίας των Λουομένων εν τη Θαλάσση Νόμου, ο 
Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων “κέκτηται εξουσίαν όπως διά διατάγματος, δημοσιευομένου εις την 
επίσημον εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, κηρύσση οιονδήποτε μέρος της παραλίας ομού μετά της 
παρακείμενης προς αυτό ζώνης της θαλάσσης, ως ήθελον περιγραφή και καθορισθή εν τω διατάγματι, 
ως περιοχήν επιφυλαχθείσαν αποκλειστικώς διά λουομένους εν τη θαλάσση. 

Ο Υπουργός δύναται να περιλάβη εν τω διατάγματι οιασδήποτε συμπληρωματικάς διατάξεις ως προς 
τον επί τόπου καθορισμόν της περιοχής δι’ ευκρινώς διακρινομένων σημάτων ή την καθ’ έκαστον έτος 
χρονικήν διάρκειαν ταύτης ή άλλας παρεμπιπτούσης φύσεως διατάξεις ως ήθελε κρίνει σκόπιμον”. 

(β)  Περαιτέρω, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 5Ζ, του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, «(1) 
Τηρουμένων των διατάξεων του άρθρου 3 του περί Προστασίας των Λουομένων εν τη Θαλάσση Νόμου, 
εφαρμόζεται σχέδιο χρήσης της παραλίας, το οποίο ετοιμάζεται από την Τοπική Επιτροπή Παραλιών για 
κάθε δήμο ή κοινότητα και εγκρίνεται από την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών, με ή χωρίς τροποποιήσεις. 
Τα εγκεκριμένα σχέδια κοινοποιούνται από την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών, αμέσως μετά την έγκρισή 
τους, στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών για ενημέρωση. 

... (9) Σχέδιο που εγκρίθηκε από την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών και για το οποίο δεν υποβλήθηκε 
Ιεραρχική Προσφυγή καθίσταται τελικό. 

(10) Σχέδιο που εγκρίθηκε από την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών και για το οποίο υποβλήθηκε 
Ιεραρχική Προσφυγή καθίσταται τελικό μετά από την εξέταση της προσφυγής και την έκδοση της 
σχετικής απόφασης του Υπουργού (Εσωτερικών). 

(11) Σχέδιο που εγκρίθηκε από την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών και κατέστη τελικό όπως προβλέπεται 
στο εδάφιο (10), διαβιβάζεται στην οικεία αρχή για εφαρμογή. 

(12) Για μελλοντική αναθεώρηση σχεδίου ακολουθείται η διαδικασία που προβλέπεται στο παρόν 
άρθρο.» 

(γ)  Τόσο η Κεντρική, όσο και η Τοπική Επιτροπή Παραλιών ιδρύονται δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 
5ΣΤ, του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, εδάφια (1) και (2), αντίστοιχα. 

 Με βάση τα πιο πάνω, είναι προφανές ότι ο ρόλος του Υπουργείου/Υπουργού Εσωτερικών στην όλη 
διαδικασία περιορίζεται και αφορά στην εξέταση ενδεχομένων ιεραρχικών προσφυγών που υποβάλλονται σε 
σχέση με το προτεινόμενο σχέδιο χρήσης της παραλίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.222, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.222 και ημερ. 30 Οκτωβρίου 2012, αναφορικά 
με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι πρόκειται για οριζόντιο θέμα και συναφώς το κάθε 
Υπουργείο αναλαμβάνει τον τομέα που εμπίπτει στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του. Στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως εμπίπτει η ποινική διάσταση του θέματος. 

2.  Σε σχέση με τον τομέα αυτό σημειώνεται ότι από το 1998, με αφορμή την καταδικαστική απόφαση του 
Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων στις 22 Απριλίου 1993 εναντίον της Κύπρου στην 
υπόθεση Μοδινός-ν-Κύπρος, το μέρος του Ποινικού Κώδικα που αφορά τα αδικήματα εναντίον των ηθών 
υπέστη σειρά τροποποιήσεων. Συγκεκριμένα, αρχικά με την τροποποίηση των άρθρων 171-174 ώστε να αρθεί 
η απόλυτη απαγόρευση και να αποποινικοποιηθεί η ιδιωτική ομοφυλοφιλική πράξη μεταξύ συναινούντων 
ενηλίκων και αργότερα με την τροποποίηση και άλλων αδικημάτων στο ίδιο μέρος του Ποινικού Κώδικα ώστε 
να εξαλειφθούν διακρίσεις σε σχέση με τη στοιχειοθέτηση τους που βασίζονταν στο φύλο (π.χ. ηλικία 
συναίνεσης).» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερχόμαστε στο Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε και θα 
ολοκληρώσουμε σήμερα τη συζήτηση του θέματος «Οι κατασκοπευτικές δραστηριότητες των Βρετανών και η 
ανάγκη της επιβαλλόμενης νόμιμης αντίδρασης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Βαρνάβα.  Υπάρχει κατάλογος ομιλητών.  Σήμερα εκ μέρους της Ε∆ΕΚ και του εισηγητή 
θα ανοίξει το θέμα η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα.  Θα ακολουθήσουν ο κ. Γιώργος Περδίκης, ο κ. Χρίστος Μέσης, ο 
κ. Γιώργος Προκοπίου και ο τελευταίος ομιλητής θα είναι ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

 Παρακαλώ την κ. Ρούλα Μαυρονικόλα να προσέλθει στο βήμα. 

Ρ.  ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 



524 

 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προτού εισέλθω στο θέμα, θα ήθελα με την ευκαιρία της θλιβερής επετείου της ανακήρυξης του 
ψευδοκράτους να καταδικάσω εκ μέρους της Ε∆ΕΚ για μια ακόμη φορά την παράνομη ενέργεια της Τουρκίας, 
που αποδεικνύει τους πραγματικούς στόχους της κατοχικής δύναμης.  Το αρπακτικό και επεκτατικό τουρκικό 
κράτος με την παράνομη ανακήρυξη του ψευδοκράτους το 1983 επιβεβαίωσε ότι στόχος του είναι η 
προσάρτηση των κατεχομένων στη λογική ενός σχεδιασμού τουρκικής επικυριαρχίας σε ολόκληρη την Κύπρο.  
Καταδικάζοντας για ακόμα μια φορά την ανακήρυξη του παράνομου μορφώματος στα κατεχόμενα, 
επαναδιατυπώνουμε την ανάγκη για συστράτευση όλων των δυνάμεων του λαού μας στον αγώνα για 
τερματισμό της κατοχής και αποκατάσταση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και ελευθεριών όλων των νομίμων 
πολιτών της Κύπρου.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για μια ακόμη φορά είμαστε υποχρεωμένοι να θέσουμε ενώπιον του σώματος προς συζήτηση την 
ύπαρξη, αλλά και τις δραστηριότητες των βρετανικών βάσεων που βρίσκονται στο έδαφος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Ως κοινοβουλευτική ομάδα προχωρήσαμε στην εγγραφή του συγκεκριμένου θέματος προς 
συζήτηση με αφορμή το δημοσίευμα της βρετανικής εφημερίδας “The Sunday Times” που λέει ότι οι εδώ 
βρετανικές βάσεις χρησιμοποιούνται για κατασκοπευτικούς λόγους προς όφελος των αντικαθεστωτικών στη 
Συρία, κάτι το οποίο όλοι μας πιστεύαμε διαχρονικά όχι μόνο σε αυτή την περίπτωση, αλλά και σε πάρα 
πολλές άλλες διενέξεις στη γύρω περιοχή, ότι δηλαδή οι βρετανικές βάσεις ανέπτυσσαν δραστηριότητες 
κατασκοπίας.  Αυτή τη φορά όμως έρχεται μια βρετανική εφημερίδα να επιβεβαιώσει αυτό το οποίο όλοι εμείς 
πιστεύαμε.  Σ’ αυτή τη συγκεκριμένη περίπτωση επιβεβαίωση των όσων είδαν το φως της δημοσιότητας ήταν 
επίσης και η αντίδραση της βρετανικής κυβέρνησης, η οποία δε διέψευσε τα δημοσιεύματα, αλλά ενοχλήθηκε 
για την πηγή που διοχέτευσε την πληροφορία αυτή. 

 Σ’ αυτή την περίπτωση οι πληροφορίες αναφέρουν ότι από τις βρετανικές βάσεις στην Κύπρο 
παρέχονται πληροφορίες διαμέσου των Τούρκων και των Αμερικανών στους αντικαθεστωτικούς αντάρτες στη 
Συρία.  Αυτό, εκτός της ρητής παραβίασης της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης, βάσει της οποίας βρίσκονται οι 
βρετανικές βάσεις στο έδαφος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, θέτει σε κίνδυνο όχι μόνο τις περιοχές που 
βρίσκονται οι βρετανικές βάσεις αλλά γενικότερα το έδαφος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, εάν και εφόσον 
υπάρξει στρατιωτική αντίδραση από τους οποιουσδήποτε ήθελαν να κτυπήσουν το σημείο από το οποίο 
διενεργείται η αδιαμφισβήτητη κατασκοπία. 

 Όπως είπα και στην αρχή, αφορμή της πρόκλησης της συζήτησης αυτής ήταν δημοσιεύματα στο 
βρετανικό τύπο, όμως αυτό δε σημαίνει ότι οι Βρετανοί λειτούργησαν με τον τρόπο αυτό μόνο στο θέμα της 
Συρίας.  ∆ιαχρονικά είχαμε τις πληροφορίες ότι οι βρετανικές βάσεις λειτουργούν ως κατασκοπευτικό κέντρο 
για διάφορες χώρες της περιοχής, μεταβιβάζοντας ακόμη πληροφορίες στους Τούρκους ή και στους 
Αμερικάνους. 

 Ακόμη μια επιβεβαίωση των πιο πάνω είναι και οι προ μερικών μηνών δηλώσεις του Υπουργού Άμυνας 
της Βρετανίας Φίλιπ Χάμοντ στη Βουλή των Κοινοτήτων ότι οι δύο βρετανικές βάσεις στην Κύπρο θα 
διατηρηθούν, αφού έχουν αποδείξει την αξία τους και κατά τη διάρκεια των αεροπορικών αποστολών στη 
Λιβύη και ως κέντρο διαχείρισης για δραστηριότητες στο Αφγανιστάν, καθώς επίσης ότι οι βάσεις βρίσκονται σε 
μια περιοχή γεωπολιτικής σημασίας και υψηλής προτεραιότητας μακροπρόθεσμα για τα συμφέροντα εθνικής 
ασφάλειας του Ηνωμένου Βασιλείου. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κατά καιρούς εκφράζεται η άποψη ότι είναι λάθος να γίνεται συζήτηση για τις βρετανικές βάσεις, γιατί με 
αυτό τον τρόπο ανοίγουμε ένα δεύτερο μέτωπο, αφού ήδη έχουμε ανοικτό μέτωπο με την Τουρκία.  Εμείς ως 
Ε∆ΕΚ διαφωνούμε.  Το μέτωπο είναι ανοικτό από την πλευρά των Βρετανών.  Ασφαλώς, υψίστης 
προτεραιότητας είναι ο τερματισμός της τουρκικής κατοχής.  Αυτό όμως σε καμιά περίπτωση δεν μπορεί να 
μας οδηγήσει σε ανοχή απέναντι στην παρανομία που συνιστά η παρουσία των βρετανικών βάσεων στην 
Κύπρο ούτε σε αδράνεια και παθητική στάση απέναντι σε αντικυπριακές ενέργειες της Βρετανίας ή απέναντι 
στην παραβίαση των ρητών της υποχρεώσεων έναντι της Κύπρου.  Η πολιτική της δήθεν ευγένειας, της 
αβρότητας και της ανενόχλητης παρακολούθησης των εις βάρος μας ενεργειών δεν έχει αποδώσει.  Θα πρέπει 
να δοθεί το μήνυμα προς τη Βρετανία ότι δεν μπορεί να συνεχίζει ανενόχλητη την παραβίαση συμβατικών της 
υποχρεώσεων έναντι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



525 

 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Η εδώ παρουσία των Βρετανών διαμέσου της δοτής, τραγελαφικής και εκτρωματικής Συνθήκης 
Εγκαθίδρυσης αποτελεί μια διαχρονική πρόκληση.  Οι βρετανικές βάσεις στην Κύπρο είναι κατάλοιπο 
εποικισμού και συνεπώς είναι παράνομες με βάση επανειλημμένες αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Η Βρετανία οφείλει να κατανοήσει πως δεν μπορεί στη σημερινή εποχή να 
συμπεριφέρεται ως αποικιοκρατική δύναμη και ότι οφείλει να τερματίσει την αναχρονιστική στρατιωτική της 
παρουσία στην Κύπρο. 

 Ακόμη και αν εθεωρείτο ότι η παρουσία των βρετανικών βάσεων στην Κύπρο εμπεριέχει το 
οποιοδήποτε ψήγμα νομιμότητας, η κατ’ εξακολούθηση και η κατά συρροή παραβίαση των συνθηκών του 1960 
από τη Βρετανία κατέστησαν τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης διάτρητη και άκυρη. 

 Κατά σαφή παραβίαση των υποχρεώσεών της δυνάμει της Συνθήκης Εγγυήσεως και Συμμαχίας, η 
Βρετανία αρνήθηκε να παρεμποδίσει την τουρκική εισβολή του 1974.  Αντίθετα, διά πράξεων και παραλείψεων 
υπήρξε συνένοχος στο δίδυμο έγκλημα κατά της πατρίδας μας.  Στη συνέχεια αρνείται συστηματικά να 
ενεργήσει για την ανατροπή της τουρκικής κατοχής και την αποκατάσταση της ανεξαρτησίας, της κυριαρχίας 
και της εδαφικής ακεραιότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Παρέλειψε δε να λάβει το οποιοδήποτε μέτρο για 
αποτροπή και ανατροπή της παράνομης ανακήρυξης του ψευδοκράτους, ενώ σε ορισμένες περιπτώσεις 
πρωταγωνιστεί σε ενέργειες για αναβάθμιση του παράνομου μορφώματος στα κατεχόμενα. 

 Η αλαζονική συμπεριφορά της Αγγλίας έναντι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δεν περιορίζεται μόνο στις 
προαναφερθείσες παραβιάσεις.  Πέραν των Συνθηκών Εγγυήσεως και Συμμαχίας, καθώς και της Συνθήκης 
Εγκαθίδρυσης, υπάρχει μια σημαντική ανεξάρτητη συμφωνία μεταξύ Κύπρου και Αγγλίας η οποία συνοδεύει τα 
άλλα έγγραφα και συνθήκες που ρυθμίζουν το καθεστώς της Κύπρου και η οποία προβλέπει την καταβολή 
χρηματικών ποσών προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Να υπενθυμίσω ότι το ποσό που κατεβλήθη για την πενταετία 1960-65 ανήλθε την τότε εποχή στα £12 
εκατομ.  Συνεπώς, είναι φανερό ότι τα ποσά που οφείλονται από τους Άγγλους για τη χρονική περίοδο από το 
1965 έως και σήμερα ανέρχονται σε πολλές εκατοντάδες εκατομμύρια λίρες. 

 Η άρνηση της αγγλικής κυβέρνησης να εκπληρώσει αυτή τη ρητή νομική της υποχρέωση, 
καταβάλλοντας ανά πενταετία την οικονομική υποχρέωσή της προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία μετά το 1965, 
συνιστά παραβίαση για την οποία η κυπριακή κυβέρνηση οφείλει πλέον να κινηθεί με όλα τα προσφερόμενα 
νομικά μέσα.  Η κυβέρνηση κατέχει γνωμοδοτήσεις της Νομικής Υπηρεσίας πάνω στο θέμα της νομικής 
δυνατότητας διεκδίκησης των πιο πάνω ποσών.  Ήρθε η ώρα η κυβέρνηση να αξιοποιήσει αυτές τις 
γνωμοδοτήσεις, που είναι απόλυτα θετικές ως προς το βάσιμο και δικαιολογημένο της διεκδίκησης της 
καταβολής προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία από τους Βρετανούς αυτών των ποσών. 

 Όταν η αλαζονεία της ισχύος και η συνεχής άρνηση της εκπλήρωσης στοιχειωδών συμβατικών 
υποχρεώσεων είναι τα χαρακτηριστικά γνωρίσματα της βρετανικής συμπεριφοράς, το καθήκον μας δεν είναι 
ούτε η αβροφροσύνη ούτε η αιδήμων σιωπή.  Λόγοι στοιχειώδους κρατικής αυτοάμυνας επιβάλλουν την 
ανάλογη κρατική αντίδραση. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Βρετανία πέτυχε, κατόπιν απαιτήσεώς της, να διατηρήσει ουσιαστικά υπό την κατοχή της τα τμήματα 
της Κύπρου στα οποία λειτουργούν οι βάσεις, κατά τη μετάβαση της Κύπρου από αποικία του στέμματος σε 
ανεξάρτητο, κυρίαρχο κράτος.  Οι βρετανικές βάσεις της Κύπρου είναι μέρος εκτεταμένου δικτύου 
στρατιωτικών εγκαταστάσεων που διατηρεί η Βρετανία σε διάφορα σημεία στρατηγικής σημασίας στη 
Μεσόγειο, τον Ατλαντικό και τον Ινδικό Ωκεανό, τον έλεγχο των οποίων κατά κανόνα απέκτησε την εποχή των 
αυτοκρατορικών αποικιών και διατήρησε με ειδικές συμφωνίες και συνθήκες, για πολλές από τις οποίες η 
νομιμότητα με βάση το διεθνές δίκαιο αμφισβητείται. 

 Το θέμα της παρουσίας των βρετανικών βάσεων και της κατάδηλης παρανομίας που αυτές συνιστούν, 
όπως και των βρετανικών συμπεριφορών έναντι της Κύπρου και κυρίως της παραβίασης ρητών συμβατικών 
υποχρεώσεων της Βρετανίας έναντι της Κύπρου, αποτελεί σήμερα εκ των πραγμάτων κορυφαίο θέμα 
εξωτερικής πολιτικής και συνδέεται άμεσα με τον αγώνα εθνικής επιβίωσης.  Η κυβέρνηση θα πρέπει να 
καταστήσει σαφές προς τους Βρετανούς ότι η πολιτική αυτή δεν μπορεί να περνά απαρατήρητη και ότι θα 
ληφθεί κάθε προσφερόμενο μέτρο, μη αποκλειόμενης και της προσφυγής ενώπιον διεθνών και περιφερειακών 
οργανισμών και διεθνών δικαστηρίων.   

 Θα πρέπει να πάρουν το μήνυμα ότι η οχύρωσή τους πίσω από το κείμενο της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης 
δεν εξασφαλίζει διαιώνιση των προνομίων που σήμερα απολαμβάνουν στην Κύπρο, πρώτον, γιατί αυτά τα 
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προνόμια ασκούνται κατά τρόπο εντελώς ασύδοτο, όπως διαπίστωσε κατ’ επανάληψη η ίδια η Νομική 
Υπηρεσία του κράτους, και, δεύτερον, γιατί ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών με επανειλημμένες αποφάσεις της 
Γενικής Συνέλευσης διακήρυξε ότι καμιά δέσμευση πρώην αποικίας προς τον πρώην αποικιοκράτη δεν 
αναγνωρίζεται, αφού αποτελεί κατάλοιπο αποικισμού.  Όλες αυτές οι νομικές και πολιτικές παράμετροι του 
θέματος, συνεκτιμούμενες στο ευρύτερο πλαίσιο των στρατηγικών μας επιλογών, θα πρέπει να αξιοποιηθούν, 
για να στηρίξουν μια πολιτική αντιμετώπισης της βρετανικής πολιτικής.  Θα πρέπει στο πλαίσιο αυτό να 
αξιοποιηθούν οι φιλικές δυνάμεις μέσα στη Βρετανία, καθώς και οι μεγάλες δυνατότητες της κυπριακής 
παροικίας. 

 ∆εν είναι δυνατό μια χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης να διατηρεί υπό την κατοχή της, βάσει 
αναχρονιστικών αποικιοκρατικών συνθηκών, που το διεθνές δίκαιο αμφισβητεί, έδαφος ενός άλλου μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  ∆εν είναι δυνατό, όταν μιλάμε για την κατοχική Τουρκία, να δηλώνουμε ότι παράνομα 
κατέχει έδαφος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, το οποίο χαρακτηρίζεται και ως ευρωπαϊκό έδαφος, και ένα μέλος 
της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης να συμπεριφέρεται με τον ίδιο τρόπο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι κατασκοπευτικές, όπως και άλλες δραστηριότητες των Βρετανών στο έδαφος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας επιβάλλουν άμεσα τη νόμιμη αντίδραση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η κυβέρνηση της 
Βρετανίας θα πρέπει να πάρει το μήνυμα ότι δεν μπορεί να συμπεριφέρεται με την αυθαιρεσία και την 
υπεροψία της ισχύος απέναντι σε έναν τόπο που έχει χρέος να προστατεύει ούτε μπορεί να εφαρμόζει 
αντιλήψεις παρωχημένες και νοοτροπίες σκουριασμένες, στις οποίες παρέμεινε δογματικά προσκολλημένη 
από την εποχή της αγγλικής παντοκρατορίας. 

  Όταν τοποθετούμαστε στο θέμα της αποστρατιωτικοποίησης της Κύπρου από τα ξένα στρατεύματα, θα 
πρέπει να εννοούμε την αποστρατιωτικοποίηση από όλα τα ξένα στρατεύματα, που μέσα σε αυτά 
συμπεριλαμβάνονται και τα βρετανικά στρατεύματα που βρίσκονται στην Κύπρο.  Είναι καιρός με κάθε νόμιμο 
μέτρο η Κυπριακή ∆ημοκρατία να απαιτήσει την αποχώρηση των βρετανικών βάσεων από έδαφος το οποίο 
κατέχουν, βάσει των όσων έχω προαναφέρει, παράνομα.  Πρέπει να υποδειχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση ότι η 
Κύπρος δεν κατέχεται μόνο από τουρκικά στρατεύματα, αλλά και από αγγλικά. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τελειώνοντας, θα έλεγα ότι, εάν θέλουμε την πλήρη δικαίωση της θυσίας όσων έδωσαν τη ζωή τους για 
την ελευθερία και την ανεξαρτησία της Κύπρου, δεν έχουμε άλλη διέξοδο από το να απαιτήσουμε κατάργηση 
των αποικιακών κατάλοιπων της βρετανικής αποικιοκρατίας στην πατρίδα μας. 

 Επαναλαμβάνω πρωταρχικός μας στόχος η απελευθέρωση της πατρίδας μας από την τουρκική κατοχή.  
∆εν μπορεί όμως να μας αφήνει αδιάφορους η παράνομη και η αποικιοκρατική παρουσία της Βρετανίας στο 
έδαφος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Είμαστε ένας λαός με περηφάνια και αξιοπρέπεια.  Είμαστε ένας λαός που επιβίωσε μέσα από το 
πέρασμα του χρόνου.  Είμαστε ένας λαός που η μοίρα μάς έφερε να αγωνιζόμαστε πάντα για την ελευθερία 
μας.  Είμαστε ένας λαός που μετράει ήρωες για την ελευθερία του.  Γι’ αυτό ο αγώνας για απελευθέρωση και 
απαλλαγή της πατρίδας μας από τα κατοχικά στρατεύματα, όποια και να είναι αυτά, θα πρέπει να συνεχιστεί. 

 Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Μαυρονικόλα. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Περδίκη από το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών να προσέλθει στο βήμα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή συζήτηση γίνεται εξ αφορμής πρόσφατων δημοσιευμάτων στον αγγλικό τύπο, σύμφωνα με 
τα οποία οι βρετανικές βάσεις στην Κύπρο είναι σταθμός κατασκοπίας για τον εμφύλιο στη Συρία και μάλιστα 
αυτή η κατασκοπία γίνεται κατά τρόπο που μέσω της Τουρκίας παρέχονται πληροφορίες για τις κινήσεις των 
συριακών στρατευμάτων στους επαναστάτες.   

 Από μόνο του το γεγονός θα μπορούσε να χαρακτηριστεί ως ένα τυπικό γεγονός στο σημερινό 
ταραγμένο κόσμο.  Από μόνο του το γεγονός θα μπορούσε να περάσει και απαρατήρητο.  Όμως δεν είναι.  Και 



527 

 

σωστά η κυπριακή Βουλή σε μία από τις καθιερωμένες πλέον της παρεμβάσεις αμφισβητεί το λεχθέν υπό του 
Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ότι η υπόθεση των βρετανικών βάσεων είναι υπόθεση των εγγονιών 
μας,  “our grandchildren’s”, είχε πει.   

 Φαίνεται ότι η κυπριακή Βουλή θεωρεί ότι η υπόθεση των βρετανικών βάσεων είναι υπόθεση του 
σήμερα.  Είναι υπόθεση της σημερινής γενιάς, γι’ αυτό και φροντίζει με κάθε ευκαιρία και αφορμή να εγείρει τα 
δίκαια αιτήματα του κυπριακού λαού, της συντριπτικής πλειοψηφίας του κυπριακού λαού, έναντι των 
βρετανικών βάσεων και, όπως σωστά έχει διατυπωθεί μέσα από επανειλημμένα ψηφίσματα της Βουλής μας 
και από επανειλημμένες έρευνες της κοινής γνώμης, αλλά και επανειλημμένες διαδηλώσεις και διαμαρτυρίες, η 
απαίτηση του κυπριακού λαού είναι μία και ξεκάθαρη, δε θέλουμε τις βρετανικές στρατιωτικές βάσεις στην 
Κύπρο.  Θέλουμε να αποχωρήσουν οι βρετανικές στρατιωτικές βάσεις από την Κύπρο και να απελευθερωθεί 
και αυτό το τελευταίο κομμάτι το οποίο βρίσκεται κάτω από βρετανική κατοχή. 

 Σήμερα τιμήσαμε τη μνήμη του μεγάλου ήρωα του απελευθερωτικού μας αγώνα, του Κυριάκου Μάτση, ο 
οποίος είπε το γνωστό «ου περί χρημάτων τον αγώνα ποιούμεθα».  Όπως είπε επίσης το γνωστό «αυτή τη γη 
πρέπει να τη διαφεντεύουν και να την κυβερνούν αυτοί που την καλλιεργούν, αυτοί που την αγαπούν, αυτοί 
που τους ανήκει».  Αυτή η ιστορική τοποθέτηση ισχύει για ολόκληρη την Κύπρο.  Ισχύει για την Κερύνεια, για το 
∆ίκωμο, όπου έδωσε τη ζωή του ο Κυριάκος Μάτσης, για την Καρπασία, αλλά ισχύει και για το Ακρωτήρι, 
ισχύει για τη ∆εκέλεια.  Το θέμα της απελευθέρωσης της Κύπρου και της λεγόμενης “επανένωσης” αγκαλιάζει 
και το θέμα του “ξεκουμπίσματος” των βρετανικών βάσεων από την Κύπρο.   

 Είναι επικίνδυνη η χρήση των βρετανικών βάσεων για την κατασκοπία σε βάρος του Άσαντ;  Θα είμαι 
ίσως ο τελευταίος που θα υποστηρίξει το δικτάτορα Πρόεδρο της Συρίας.  Όμως υποστηρίζω επίσης τη στάση 
της κυπριακής κυβέρνησης περί ουδετερότητας και ότι η υπόθεση αυτή δεν πρέπει να λυθεί μέσα από 
επεμβάσεις ξένων χωρών.  Σωστά η κυπριακή κυβέρνηση τηρεί αυτή τη στάση και την υποστηρίζει και δεν 
πρέπει να εμπλακεί η Κύπρος στην εσωτερική διαμάχη της Συρίας και δεν πρέπει να υποστηρίξει την 
οποιαδήποτε επιχείρηση από ξένες χώρες, το ΝΑΤΟ ή οποιαδήποτε άλλη ξένη δύναμη.  Αποτελεί επέμβαση η 
δράση των βάσεων και δεν πρέπει να περιμένουμε να γίνει επέμβαση με χρήση των βάσεων ως ορμητηρίου 
επιθέσεων, για να διαμαρτυρηθούμε.  Πρέπει να διαμαρτυρηθούμε και για τη χρήση των βάσεων ως 
ορμητηρίου κατασκοπευτικών δραστηριοτήτων, οι οποίες αποτελούν επέμβαση σε μια εμφύλια διαμάχη.   

 Βέβαια, οι κατασκοπευτικές δραστηριότητες των Βρετανών δε γίνονται μέσω τηλεπάθειας.  Θέλω να 
θυμίσω τους μεγάλους αγώνες αυτού του λαού με πρωτοπόρο το περιβαλλοντικό κίνημα ενάντια στην 
εγκατάσταση των γιγαντιαίων κεραιών “Πλούτων” μέσα στον υγροβιότοπο παγκόσμιας σημασίας της λίμνης 
του Ακρωτηρίου.  Θέλω να θυμίσω τα επανειλημμένα ψηφίσματα αυτής της Βουλής!  Τες διαμαρτυρίες!  Τες 
διαδηλώσεις!  Τες υποσχέσεις των Βρετανών που δεν έχουν τηρηθεί, αλλά και την υποχρέωση αυτής της 
Βουλής να παρακολουθήσει μέσα από θέματα που είναι εγγεγραμμένα στην αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή την εφαρμογή αυτών των συμφωνιών, τις οποίες σας λέω ότι δεν τηρούν οι Βρετανοί.  
Χρησιμοποιούν αυτές τις κεραίες για την κατασκοπία και τις χρησιμοποιούν και για άλλα ύποπτα πειράματα, τα 
γνωστά πειράματα των αεροψεκασμών και του HAARP, του παγκόσμιου συστήματος χρήσης των 
ηλεκτρομαγνητικών πεδίων για κατασκοπία και για έλεγχο του καιρού. 

 Είναι η δέσμευση αυτής της Βουλής, αγαπητοί συνάδελφοι, και είναι επίτευγμα, αν θέλετε, γιατί είμαστε η 
μοναδική Βουλή σε ολόκληρο τον κόσμο που έχει συζητήσει αυτά τα πειράματα για τον καιρό και αυτή τη 
χρήση των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων και των ύποπτων αεροψεκασμών και έχουμε πάρει δέσμευση από την 
κυπριακή κυβέρνηση από το Μάρτιο του 2011 ότι θα γίνουν σχετικές έρευνες και μελέτες για τη σύσταση των 
αεροψεκασμών, οι οποίες έπρεπε να είχαν ήδη γίνει και να είχαν ήδη δημοσιευτεί.  Οι πληροφορίες που έχω 
είναι ότι έχουν γίνει αυτές οι έρευνες, ότι έχουν συλλεγεί δείγματα και απ’ αυτό το βήμα θέτω το ερώτημα «γιατί 
αυτή η κυβέρνηση δεν ανακοινώνει τα αποτελέσματα αυτών των χημικών ερευνών;».  Περιμένω απάντηση, 
κυρίες και κύριοι, διότι καλές είναι οι διακηρύξεις, καλά είναι και τα ψηφίσματα, αλλά, όταν έρθουμε απέναντι 
στην αγγλική πολιτική, πολλές φορές υπάρχουν κάποιοι οι οποίοι -κατά την προσφιλή ρήση συναδέλφου- 
κωλώνουν.  Οπισθοδρομούν και οπισθοχωρούν. Εγώ τους θέτω ενώπιον των ευθυνών τους! 

 Υπεγράφη ένα μνημόνιο συνεργασίας και συναντίληψης μεταξύ του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και του 
κ. Μπράουν.  Ήρθε αυτό το μνημόνιο ενώπιον της Βουλής;  Εσυζητήθηκε;  Εξετάστηκε;  Περιλαμβάνει αυτό το 
μνημόνιο πρόνοια που να επιτρέπει κατασκοπευτικές δραστηριότητες;  Τι προνοεί αυτό το μνημόνιο, όταν 
παραβιάζουν οι Βρετανοί τες συνθήκες;  Προκαλώ, αν θέλετε, και τη Βουλή να ζητήσει να έρθει αυτό το 
μνημόνιο του Πρωθυπουργού της Βρετανίας και του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, το μνημόνιο 
συναντίληψης και συνεργασίας.   

 Ας μη στρουθοκαμηλίζουμε λοιπόν.  Εάν θέλουμε να έρθουμε φάτσα με φάτσα με τη βρετανική 
νεοαποικιοκρατία, με το νατοϊκό ιμπεριαλισμό που λένε κάποιοι, ας θέσουμε τα δάκτυλα επί τον τύπον των 
ήλων.  Ας ζητήσουμε από τη δική μας κυβέρνηση να δώσει το λόγο σε αυτή τη Βουλή και για το μνημόνιο 
Μπράουν-Χριστόφια, αλλά και για τις μετρήσεις για τα ηλεκτρομαγνητικά πεδία και τις μετρήσεις για τα 
chemtrails, τους ύποπτους αεροψεκασμούς. 
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 Σας καλώ λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, πέρα από τα ψηφίσματα και τις διακηρύξεις να είμαστε 
συνεπείς στους λόγους μας.  Να ’μαστε συνεπείς απέναντι στις ευθύνες που έχουμε και προς τους 
προηγούμενους ήρωες, αλλά και στους ήρωες που θα έρθουν. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Παρακαλώ, ο κ. Χρίστος Μέσης από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

ΧΡ. ΜΕΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να μου επιτρέψετε ξεκινώντας να θέσω εξαρχής δύο για μας βασικά αξιώματα:  Πρώτον, διαχρονικά ο 
κυπριακός λαός ποτέ στο παρελθόν δε συμβιβάστηκε με την αποικιοκρατία, αλλά ούτε και σήμερα φαίνεται 
διατεθειμένος να συμβιβαστεί με τα κατάλοιπά της, γιατί είναι αναντίλεκτο ότι η συνεχιζόμενη παρουσία των 
Βρετανών στο νησί μας είναι ένα αναχρονιστικό και θλιβερό κατάλοιπο της αποικιοκρατίας.  ∆εύτερον, ήταν και 
παραμένει πάγια θέση αρχής για το ΑΚΕΛ, αλλά και την ευρύτερη αριστερά η διάλυση των βάσεων και η 
αποχώρηση των Βρετανών από το νησί.  

 Μάλιστα, θα πρέπει να αναφερθεί ότι η διαχρονική αυτή θέση του ΑΚΕΛ εκφράστηκε ξεκάθαρα, με 
συνέχεια και συνέπεια, σε όλες τις φάσεις της σύγχρονης ιστορίας του τόπου μας χωρίς αναστολές και χωρίς 
μισόλογα.  Μήπως δεν ήταν εξαρχής που το ΑΚΕΛ διαφώνησε με τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης, όπως αυτή 
προέκυψε από τις συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου το ’59, που προέβλεπε αυτή την παρουσία των στρατιωτικών 
βάσεων στο νησί, όταν μάλιστα άλλες δυνάμεις διαπραγματευόντουσαν βάσεις και εγγυήσεις;  Θα 
υπογραμμίσω σε αυτό το σημείο, γιατί εμάς μας ανησυχεί ιδιαίτερα, το γεγονός ότι σήμερα κάποιες πολιτικές 
δυνάμεις και υποψήφιοι και για την προεδρία της ∆ημοκρατίας φαίνεται να αποδέχονται τη διατήρηση των 
εγγυήσεων σε μία ενδεχόμενη λύση του Κυπριακού.  Αλλά και πιο πέρα, μήπως δεν είναι το ΑΚΕΛ και οι 
ευρύτερες δυνάμεις της αριστεράς που διαχρονικά οργανώνουν μαζικές εκδηλώσεις διαμαρτυρίας κατά της 
παρουσίας των βρετανικών βάσεων στο νησί χωρίς να αρκούνται -όπως κάποιοι άλλοι- σε περιστασιακά και 
σπασμωδικά αντιβρετανικά ξεσπάσματα εσωτερικής κατανάλωσης; 

 Τέλος και εξίσου σημαντικό είναι το αναντίλεκτο γεγονός ότι η αποχώρηση των βάσεων δίχως άλλο, 
φυσιολογικά και αυτονόητα, εντάσσεται στο πάγιο αίτημά μας για πλήρη αποστρατιωτικοποίηση της Κύπρου 
και αποκατάσταση της εδαφικής ακεραιότητας και της κυριαρχίας της πατρίδας μας.  Ένα αίτημα βέβαια που 
θεωρώ ότι δεσμεύει όλους μας. 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι Βρετανοί προκλητικά έχουν αναφέρει επανειλημμένως ότι δεν πρόκειται να εγκαταλείψουν τις εδώ 
βάσεις τους λόγω της στρατηγικής τους σημασίας.  Η στρατηγική αυτή σημασία συνίσταται πρωτίστως στη 
χρησιμοποίηση των βάσεων ως ορμητηρίου για επιχειρησιακές, στρατιωτικές και κατασκοπευτικές επιχειρήσεις 
στη Μέση Ανατολή.  Επιδίωξαν έντονα άλλωστε -ως γνωστόν και στο Σχέδιο Ανάν, αλλά και κατά την ένταξή 
μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση- να διατηρήσουν ακριβώς αυτό τον κυρίαρχο χαρακτήρα των βάσεών τους. 

 Τα πρόσφατα δημοσιεύματα δε των αγγλικών εφημερίδων με αφορμή τα γνωστά γεγονότα στη Συρία, τα 
οποία δεν έχουν διαψευστεί από την κυβέρνηση της Βρετανίας, επιβεβαιώνουν απλά ακόμη μια φορά τον 
ύποπτο ρόλο των βάσεων στα εσωτερικά των χωρών της περιοχής, αλλά και άλλων χωρών.  Συγκεκριμένα, 
έγκυρα βρετανικά μέσα μαζικής ενημέρωσης αποκάλυψαν ότι η βρετανική αντικατασκοπία από τις βάσεις 
Ακρωτηρίου και ∆εκέλειας, αλλά και από το σύγχρονο ραντάρ που έχουν και είναι ηλεκτρονικού πολέμου 
υποκλοπών και λειτουργεί στο Τρόοδος παρακολουθεί με ακρίβεια κινήσεις του συριακού στρατού, 
διευκολύνοντας έτσι τους επαναστάτες να εξαπολύουν στοχευμένα τις επιθέσεις τους.  Είναι πασιφανές ότι η 
χρησιμοποίηση των βάσεων ως ορμητηρίου άδικων πολέμων, όπως πάντοτε, έτσι και σήμερα στη σύγχρονη 
εποχή της υψηλής τεχνολογίας, απειλεί ακόμη πιο επικίνδυνα με ανάφλεξη και πλήρη αποσταθεροποίηση 
ολόκληρη την περιοχή και όχι μόνο.  

 ∆ε χωρεί αμφιβολία ότι οι βρετανικές κατασκοπευτικές κινήσεις διαμέσου των βάσεών τους στην Κύπρο 
αποτελούν σοβαρή πηγή κινδύνου όχι μόνο για τους λαούς της περιοχής και για την παγκόσμια ειρήνη 
γενικότερα, αλλά και για την ίδια τη χώρα μας, την ίδια την Κύπρο.  Αναμφίβολα, δεν πρέπει να μας διαφεύγει 
ότι ο ρόλος αυτός των Βρετανών αφήνει εκτεθειμένη σε τεράστιους κινδύνους την Κύπρο, αφού εύλογα 
δημιουργείται η ανησυχία ότι οι βρετανικές βάσεις στην πατρίδα μας είναι τώρα περισσότερο παρά ποτέ 
εκτεθειμένες σε όποιου είδους στρατιωτική προσβολή, αλλά και σε μια ενδεχόμενη ευρύτερη επίθεση σε μια 
γενικότερη ανάφλεξη. 
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 Γι’ αυτό και χαιρετίζουμε την πρόσφατη εντολή της Υπουργού Εξωτερικών όπως η κυπριακή Υπάτη 
Αρμοστεία στο Λονδίνο κινήσει διαδικασία υποβολής διερευνητικού διαβήματος στο Υπουργείο Άμυνας της 
Βρετανίας.  Άλλωστε, η χρήση των βάσεων για σκοπούς άλλους από αμυντικούς συνιστά παραβίαση της 
Συνθήκης Εγκαθίδρυσης και η ενάσκηση όποιας διπλωματικής πίεσης έχει τη δική της αξία.  Βέβαια, δεν 
μπορεί και δεν πρέπει να υπάρχει άλλη επιλογή από το να γίνονται οι αντιδράσεις και τα διαβήματα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας μέσα από τα ορθολογικά διπλωματικά και νομικά πλαίσια.  Αυτή είναι η μόνη 
πατριωτική και εφικτή θέση τουλάχιστον για σήμερα.  Η πλήρης αποστρατιωτικοποίηση του νησιού με τις 
σημερινές δεδομένες συνθήκες -και πιστεύω σε αυτό αναφερόταν ο Πρόεδρος, όχι στο τι θέλουμε και στο τι 
επιδιώκουμε, αλλά στο τι είναι εφικτό πλέον μέσα στις σημερινές δοσμένες συνθήκες- δεν μπορεί παρά να 
επιδιωχθεί μόνο μετά τη λύση του Κυπριακού με την επανένωση της πατρίδας μας και την αποκατάσταση της 
εδαφικής της ακεραιότητας και κυριαρχίας σε ολόκληρη τη φυσική της επικράτεια.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κλείνω την τοποθέτησή μου και ολοκληρώνω, θέτοντας ακόμη μια τελευταία παράμετρο στα όσα έχω 
αναφέρει.  

 Θεωρώ εξαιρετικά σημαντική την όλη συζήτηση γύρω από τη δράση των Βρετανών, καθώς 
αποκαλύπτει και κάτι άλλο.  Αποκαλύπτει τη φιλοσοφία εκάστης πολιτικής δύναμης αναφορικά με το ρόλο των 
ξένων δυνάμεων στην Κύπρο και το Κυπριακό, αποδεικνύοντας έτσι και την πολιτική παραδοξότητα, θα έλεγα, 
όταν κάποιοι ακούονται κατά περιόδους να διαμαρτύρονται και να καταδικάζουν τη δράση των βρετανικών 
βάσεων από τη μια, ενώ την ίδια στιγμή επιδιώκουν και υιοθετούν την ένταξή μας στο ΝΑΤΟ και στο 
ευρωπαϊκό παρακλάδι του.  Και αναφέρομαι ασφαλώς στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  Ας μην υπάρχει 
αμφιβολία ότι οι βάσεις των Βρετανών στην Κύπρο εξυπηρετούν τα νατοϊκά, ιμπεριαλιστικά σχέδια για έλεγχο 
της περιοχής της Ανατολικής Μεσογείου.  ∆εν είναι τυχαίο άλλωστε ότι η εκτίμηση του Αμερικανού πρεσβευτή 
στη Λευκωσία, που συντάχθηκε το 2008 και διέρρευσε μέσω των WikiLeaks, ήταν ότι τυχόν ζημία ή πλήρης 
απώλεια των εγκαταστάσεων στις βρετανικές βάσεις θα αποτελούσε για τους ίδιους σοβαρή απειλή για τα 
εθνικά τους συμφέροντα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 H άποψη του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ∆ημήτρη Χριστόφια, όπως και αυτή του τέως Προέδρου 
αείμνηστου Τάσσου Παπαδόπουλου ταυτίζονται στο ότι όσοι επιδιώκουν να μας εντάξουν στα στρατιωτικά 
παρακλάδια του ΝΑΤΟ θα πρέπει να συνειδητοποιούν και τις υποχρεώσεις που θα προκύψουν από μια τέτοια 
ένταξη.  Θα πρέπει να συνειδητοποιούν ότι θα παρέχουμε στρατιωτικές διευκολύνσεις και ευαίσθητες για τη 
δική μας ασφάλεια πληροφορίες όχι μόνο στους Αγγλοαμερικανούς, αλλά και στην ίδια την Τουρκία, για να μην 
αναφέρω ότι μπορεί και κάποια μέρα να διερωτόμαστε γιατί τα παιδιά μας υπηρετούν τη στρατιωτική τους 
θητεία, για παράδειγμα, στο Αφγανιστάν ή δεν ξέρω ’γω πού.  Μήπως, κύριοι συνάδελφοι, κάποιοι έχουν την 
ψευδαίσθηση ότι ενδεχόμενη ένταξή μας θα λειτουργήσει ως ένας μηχανισμός θωράκισης απέναντι στις 
τουρκικές προκλήσεις και απειλές;  Νομίζω ότι το παράδειγμα των ελληνοτουρκικών σχέσεων μιλά από μόνο 
του.  

 Επομένως, ας αφήσουμε κατά μέρος τα συνθήματα και ας είμαστε ειλικρινείς.  Η επιλεκτική και 
συγκυριακή αντίδρασή μας δεν αποτελεί τεκμήριο αξιοπιστίας ούτε και συνέπειας, παρά μόνο προϊόν 
αντίφασης.  ∆εν αποτελεί πολιτικά ορθολογική προσέγγιση να επιδιώκεται ταυτόχρονα και η θέση και η 
αντίθεση. ∆εν είναι πολιτικά συμβατό το σύνθημα ΕΞΩ ΟΙ ΒΑΣΕΙΣ ΤΩΝ ΑΓΓΛΩΝ με το ΝΑΙ ΣΤΟ ΝΑΤΟ!  ∆εν 
είναι δυνατό!  Είναι τόσο απλό! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Μέση και παρακαλώ τώρα τον κ. Γεώργιο Προκοπίου από το ∆ημοκρατικό Κόμμα να 
προσέλθει στο βήμα.  

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα των βρετανικών βάσεων απασχόλησε τη Βουλή και τον περασμένο Μάρτιο και εκδόθηκε 
ομόφωνα σχετικό ψήφισμα που εξέφραζε ξεκάθαρα τη θέση και το στόχο όλων μας για τερματισμό της 
βρετανικής στρατιωτικής παρουσίας στην Κύπρο, όπως προκύπτει από τους κανόνες του διεθνούς δικαίου και 
τις σχετικές αποφάσεις του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 
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 Η παρουσία των βρετανικών βάσεων στην Κύπρο και η ούτω καλούμενη κυριαρχία τους είναι προϊόντα 
των Συνθηκών Εγγυήσεως και Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και αποτελούν ξεκάθαρα 
αναχρονιστικά κατάλοιπα της περιόδου της αποικιοκρατίας, που δεν μπορεί να γίνονται πλέον ανεκτά από τη 
διεθνή κοινότητα, ιδιαίτερα δε από την Ευρωπαϊκή Ένωση, τη στιγμή που αφορούν κράτος μέλος της.  
Συνταγματολόγοι διεθνούς εμβέλειας τοποθετούνται ξεκάθαρα για αυτό το θέμα και υποστηρίζουν ότι οι 
βρετανικές βάσεις στην Κύπρο δεν είναι ούτε θα μπορούσε να είναι κυρίαρχες, ανεξάρτητα από το τι προβλέπει 
η Συνθήκη Εγκαθίδρυσης, αφού οι βάσεις δεν έχουν δικό τους πληθυσμό ούτε και δομές κράτους. 

 Αναμφίβολα, είναι ιστορικά αποδεδειγμένο και από τα απόρρητα έγγραφα του Foreign Office που κατά 
καιρούς δίδονται στη δημοσιότητα ότι διαχρονική και πάγια πολιτική της Αγγλίας στην Κύπρο ήταν το «διαίρει 
και βασίλευε», με απώτερο στόχο να διασφαλίζει τα δικά της γεωστρατηγικά συμφέροντα στο νησί μέσω της 
στρατιωτικής της παρουσίας στο Ακρωτήρι και στη ∆εκέλεια. Η Βρετανία, ως εγγυήτρια δύναμη της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, όχι απλώς απέτυχε να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της, αλλά και απέφυγε να τις εκπληρώσει.  
Η στάση της τόσο κατά την περίοδο της τουρκικής εισβολής όσο και έκτοτε είναι σαφώς μεροληπτική υπέρ της 
τουρκικής πλευράς, ενώ είναι κοινό μυστικό ότι από το 1965 δεν καταβάλλει τις αποζημιώσεις προς την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία για την εδώ παρουσία της, όπως προνοεί η Συνθήκη Εγκαθίδρυσης. 

 Όλοι γνωρίζουμε την υποχθόνια και δόλια συμπεριφορά των Βρετανών κατά την προετοιμασία του 
Σχεδίου Ανάν και τον ασφυκτικό κλοιό που εκείνοι πρώτοι και καλύτεροι έστησαν, για να μας πιέσουν να 
δεχθούμε εκείνο το καταστροφικό σχέδιο πριν από την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί ακριβώς 
εξυπηρετούσε τα συμφέροντά τους και νομιμοποιούσε την παρουσία τους όχι μόνο στη στεριά, αλλά και στη 
θάλασσα.  Είναι ξεκάθαρο ότι με κάθε τρόπο και μέσο δεν αφήνουν τίποτε να διακινδυνεύσει ή να υπονομεύσει 
αυτά τα συμφέροντα, ούτε τα ανθρώπινα δικαιώματα ούτε το διεθνές δίκαιο ούτε και τις δικές τους δεσμεύσεις 
έναντι της Κυριακής ∆ημοκρατίας, γιατί για τους Άγγλους πάνω απ’  όλα είναι οι βάσεις και τα δικά τους 
γεωπολιτικά και γεωστρατηγικά συμφέροντα. 

 Τον Οκτώβρη του 2007 η κυβέρνηση του Ηνωμένου Βασιλείου υπέγραψε συμφωνία στρατηγικής 
συμμαχίας με την Τουρκία, στην οποία περιλαμβάνονται δεσμεύσεις για βοήθεια από τη Βρετανία, για άρση της 
δήθεν απομόνωσης των Τουρκοκυπρίων, ενθαρρύνοντας και τη διεθνή κοινότητα προς αυτή την κατεύθυνση.  
Παράλληλα, συμφώνησαν να εργαστούν σε διμερές επίπεδο, αλλά και εντός του ΟΗΕ και της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για την προώθηση απευθείας εμπορικών, οικονομικών, πολιτιστικών και πολιτικών επαφών με τους 
Τουρκοκυπρίους, προωθώντας έτσι την έμμεση αναγνώριση και χωριστή ανάπτυξη του παράνομου 
καθεστώτος του ψευδοκράτους. 

 Είναι γι’ αυτούς τους λόγους που η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου αποφάσισε το 2007 την 
αναθεώρηση των σχέσεων της Κύπρου με το Ηνωμένο Βασίλειο, λαμβάνοντας συγκεκριμένες αποφάσεις προς 
αυτή την κατεύθυνση, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τις βρετανικές βάσεις.  ∆υστυχώς, όμως, με την ανάληψη της 
εξουσίας ο ∆ημήτρης Χριστόφιας ως πρώτη κίνηση εξωτερικής πολιτικής τον Ιούνιο του 2008 επέλεξε την 
ανατροπή των πιο πάνω με την υπογραφή του μνημονίου συναντίληψης με τον τότε Πρωθυπουργό Γκόρντον 
Μπράουν, δηλώνοντας μάλιστα ότι του θέματος των βρετανικών βάσεων στην Κύπρο θα επιληφθούν “τα 
παιδιά και τα εγγόνια μας”. 

 Η επιλογή της πολιτικής του καλού παιδιού δυστυχώς απέτυχε παταγωδώς.  Η Βρετανία παραμένει 
πιστή και σταθερή στις γεωστρατηγικές της διεκδικήσεις προστατεύοντας τα συμφέροντά της, ενώ η δική μας 
πλευρά παγιδεύτηκε σε απαράδεκτες υποχωρήσεις, το Κυπριακό έχει οδηγηθεί σε αδιέξοδο, ενώ οι 
γενναιόδωρες προσφορές παραμένουν στο τραπέζι.  Όλα αυτά είναι γνωστά και τα έχουμε συζητήσει ξανά, 
αλλά είναι καλό να τα αναφέρουμε, για να προβληματιζόμαστε και να μην ξεχνούμε κάποιες αλήθειες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆υστυχώς, οι εξελίξεις στην περιοχή μας, η Αραβική Άνοιξη και το ενδεχόμενο αλλαγής των ισορροπιών 
στην περιοχή καθιστούν τη γεωγραφική θέση της Κύπρου εξαιρετικά σημαντική όσο ποτέ άλλοτε, αφού το 
ενδεχόμενο πυροδότησης μιας γενικευμένης σύρραξης στη Μέση Ανατολή είναι ολοένα και πιο επίφοβο. 

 Η πάγια πολιτική της Κυπριακής ∆ημοκρατίας λόγω και της ευαισθησίας του κυπριακού προβλήματος 
είναι η διατήρηση των ισορροπιών με τους γείτονες, αφού η οποιαδήποτε υποστήριξη του ενός ή του άλλου 
στρατοπέδου, θα μπορούσε να είναι επιζήμια για τις εθνικές μας επιδιώξεις.  Από την άλλη, η πολιτική του 
Λονδίνου για εξασφάλιση και ενίσχυση των γεωπολιτικών συμφερόντων του από τη διαφαινόμενη νέα τάξη 
πραγμάτων στην περιοχή θέτει σε κίνδυνο τις ευαίσθητες ισορροπίες που η κυπριακή εξωτερική πολιτική 
επιθυμεί να διατηρήσει. 

 Οι πληροφορίες οι οποίες αναφέρουν ότι οι βρετανικές βάσεις στην Κύπρο βοηθούν κατασκοπευτικά 
τους Σύριους αντικαθεστωτικούς, αλλά και παρακολουθούν τις κινήσεις του συριακού στρατού, διευκολύνοντας 
έτσι, όπως έγραψε βρετανική εφημερίδα, τους επαναστάτες να εξαπολύουν συντριπτικές επιθέσεις ενάντια στο 
στρατό, είναι άκρως ανησυχητικές. Οι πληροφορίες μάλιστα λένε ότι οι βρετανικές αρχές γνωρίζουν και 
εγκρίνουν στην ολότητά τους τις μυστικές πληροφορίες οι οποίες αποστέλλονται από τις βάσεις στην Κύπρο 
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και διοχετεύονται μέσω Τουρκίας στους επαναστάτες κατά του συριακού στρατού.   Ακόμα πιο ανησυχητικό 
όμως είναι το γεγονός ότι η βρετανική κυβέρνηση δε διέψευσε τις συγκεκριμένες πληροφορίες. Ακόμα πιο 
προκλητική είναι η στάση της βρετανικής κυβέρνησης, η οποία σε διερευνητικό διάβημα του Υπουργείου 
Εξωτερικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς το Foreign Office σχετικά με τις πληροφορίες που είδαν το φως 
της δημοσιότητας απέφυγε να απαντήσει, για να ξεκαθαρίσει το θέμα, προφασιζόμενη ότι αρμόδιο, για να 
απαντήσει, είναι το βρετανικό Υπουργείο Άμυνας. 

 Αν επιβεβαιωθούν οι πληροφορίες αυτές, τότε είναι ξεκάθαρο πως η Βρετανία για άλλη μια φορά 
παραβιάζει τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης, η οποία προνοεί ότι για κάθε δραστηριότητα που δεν προβλέπεται στις 
συνθήκες το Λονδίνο υποχρεούται να ενημερώνει πλήρως την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Παράλληλα, η συνθήκη 
προνοεί ότι οι βάσεις θα χρησιμοποιούνται μόνο για αμυντικούς και στρατιωτικούς σκοπούς και όχι για 
κατασκοπευτικούς. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η έντονη ανησυχία μας για τα σημερινά δεδομένα βασίζεται στο γεγονός ότι η βρετανική δραστηριότητα 
θέτει σε κίνδυνο τη χώρα μας, αφού, σε περίπτωση γενικότερης ανάφλεξης της ήδη ασταθούς και έκρυθμης 
κατάστασης που επικρατεί στην περιοχή, οι  βρετανικές βάσεις καθίστανται περισσότερο εκτεθειμένες στο 
ενδεχόμενο να δεχτούν επίθεση.  Με τις ενέργειές του το Λονδίνο μέσω των βρετανικών βάσεων θέτει 
ουσιαστικά σε κίνδυνο την ασφάλεια και ακεραιότητα του νησιού μας και κατ’ επέκταση του ίδιου του λαού μας. 

 Παράλληλα, πέραν της κατασκοπευτικής δραστηριότητας της Βρετανίας, υπάρχουν και πληροφορίες σε 
γερμανική εφημερίδα η οποία αναφέρεται σε ανάμειξη των μυστικών υπηρεσιών της Γερμανίας στις 
συγκρούσεις στη Συρία.  Σύμφωνα με δημοσίευμά της, πράκτορες της Ομοσπονδιακής Υπηρεσίας 
Πληροφοριών οι οποίοι επιβαίνουν σε πλοία ανοιχτά της Κύπρου και της Συρίας χρησιμοποιούν συστήματα 
υψηλής τεχνολογίας που καταγράφουν πληροφορίες για τις μετακινήσεις των συριακών στρατευμάτων και 
ακολούθως τις διαβιβάζουν στους Βρετανούς, οι οποίοι τις διοχετεύουν στους Σύριους αντάρτες.  Στο σημείο 
αυτό θέλω να υπενθυμίσω ότι τα τελευταία χρόνια υπάρχει διάχυτη ανησυχία από την κυπριακή πλευρά για το 
εξοπλιστικό πρόγραμμα παρακολούθησης ECHELON, για το οποίο υπάρχουν φόβοι και για παρακολούθηση 
στρατιωτικών δεδομένων της ∆ημοκρατίας. 

 Για το ∆ημοκρατικό Κόμμα το θέμα των βρετανικών βάσεων αντιμετωπίζεται ως ένας αναχρονισμός και 
ως ένα κατάλοιπο της βρετανικής αποικιοκρατίας.  Είναι σε αυτό το πλαίσιο που πρέπει να κινηθεί η κυπριακή 
κυβέρνηση, έτσι ώστε να αποφευχθούν τα χειρότερα για τον τόπο, αξιώνοντας το σεβασμό όλων προς το 
διεθνές δίκαιο. 

 Τέλος, εκφράζουμε για ακόμα μια φορά τις έντονες ανησυχίες μας και καλούμε την κυβέρνηση να προβεί 
σε όλες τις επιβαλλόμενες νόμιμες αντιδράσεις και τις ενδεικνυόμενες ενέργειες, ώστε να θωρακίσει και να 
προστατεύσει την κυριαρχία και την εδαφική ακεραιότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Προκοπίου. 

 Παρακαλώ τώρα τον τελευταίο ομιλητή που είναι εγγεγραμμένος στον κατάλογο να έλθει στο βήμα.  
Είναι ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας, βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι Εγγλέζοι ελέχθη από τους συναδέλφους ότι είναι εδώ και κατασκοπεύουν τους γείτονες.  Πρώτα και 
καλύτερα κατασκοπεύουν εμάς τους ιδίους και θα έλεγα ότι είναι η ρίζα του κακού για όλα τα δεινά του 
κυπριακού λαού.  Ασφαλώς, πρώτο μέλημα των Εγγλέζων, πριν να στεγνώσουν οι κολοβωμένες έστω 
συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου, ήταν να εξυφάνουν μαζί με τους Τούρκους τη διάλυση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, που ’ταν προϊόν των αγώνων του λαού μας, της ΕΟΚΑ του ’55-’59.  Οι Εγγλέζοι σε καμία των 
περιπτώσεων δε σταμάτησαν να αγωνίζονται για τη διάλυσή της και το επιστέγασμα όλης αυτής της διαδρομής 
ήταν το Σχέδιο Ανάν και φαίνεται ότι εντός των πυλών απόκτησαν και καλές συμμαχίες και καλά 
προγεφυρώματα. 

 Η βρετανική πολιτική διαχρονικά, από την εποχή της αποικιοκρατίας, είναι τέτοια, που δικαίως η Αγγλία 
μπορεί να θεωρηθεί υπεύθυνη για τη δημιουργία του κυπριακού προβλήματος υπό τη μορφή που το βιώνει 
σήμερα ο λαός μας.  Η Αγγλία δεν κρύβει ότι έχει επιλέξει την Τουρκία ως την πολυτιμότερη σύμμαχό της στην 
περιοχή, γεγονός που εξηγεί και την απροκάλυπτη και ανεπιφύλακτη υποστήριξη των τουρκικών συμφερόντων 
έναντι των δικών μας. 
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 Το ερώτημα που πρέπει να μας απασχολήσει είναι «τι μπορούμε να κάνουμε, για να αλλάξει η βρετανική 
πολιτική έναντι της Κύπρου;».  Η διπλωματία του τεΐου και των υποκλίσεων δεν έχει αποφέρει το ποθητό 
αποτέλεσμα άχρι ημερών.  Η παρουσία των Βρετανών είναι ένας ιστορικός αναχρονισμός, είναι ένα κατάλοιπο 
της αποικιοκρατικής περιόδου.  Το ζήτημα των βρετανικών βάσεων έπρεπε να εντάσσεται στη στρατηγική μιας 
διεκδικητικής και ρεαλιστικής διαχείρισης του Κυπριακού χωρίς κουλτούρα ηττοπάθειας και φοβικά σύνδρομα.  
∆ε δίνουμε κίνητρα και λόγο στην Αγγλία να αλλάξει την πολιτική της απέναντί μας, όταν δηλώνουμε ότι, ενόσω 
το Κυπριακό είναι άλυτο, δεν πρέπει να ανοίξουμε δεύτερο μέτωπο.  Συντηρούμε στην ουσία την αντικυπριακή 
πολιτική της Βρετανίας.   

 Το μήνυμα που πρέπει να στείλουμε στην Αγγλία είναι ότι, για να μη θιγούν τα γεωστρατηγικά της 
συμφέροντα στο νησί, θα πρέπει να αλλάξει η βρετανική πολιτική στο Κυπριακό, θα πρέπει η Βρετανία να 
συμβάλει έμπρακτα στην επίτευξη μίας δίκαιης λύσης που θα τερματίζει την κατοχή και την εδώ παρουσία των 
τουρκικών στρατευμάτων και των εποίκων.  Οι Άγγλοι θα πρέπει να αγωνιούν, γιατί δε λύνεται το Κυπριακό, 
και να αναζητούν οι ίδιοι τρόπους για την κάμψη της τουρκικής αδιαλλαξίας. 

 Εάν το 2008 επανεξελέγετο ο αείμνηστος Τάσσος Παπαδόπουλος, το θέμα των βάσεων θα άνοιγε με 
τον πλέον σοβαρό, υπεύθυνο και επίσημο τρόπο.  Και, έτσι για την ιστορία, να πούμε ότι υπήρχε και απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου και ήταν ένας από τους φακέλους που ενεχείρισε τότε ο αείμνηστος Τάσσος στον 
κ. Χριστόφια. Οι γνωματεύσεις που ο τότε Πρόεδρος ζήτησε και πήρε από ένα Βρετανό και έναν Αμερικανό 
καθηγητή του διεθνούς δικαίου συμπίπτουν με τη θέση του Γάλλου καθηγητή Πελέ, κορυφαίου 
συνταγματολόγου παγκοσμίως, και είναι ευνοϊκές για την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  ∆εν ήταν τυχαία η 
κινητοποίηση της αγγλικής πρεσβείας κατά την τότε προεκλογική περίοδο και προς τα πού το εξεδήλωνε το 
ενδιαφέρον της.  Λίγες μόνο μέρες μετά την εκλογή του, ο κ. Χριστόφιας υπέγραψε το μνημόνιο συναντίληψης 
με το Βρετανό Πρωθυπουργό, μέσα από το οποίο ο Κύπριος Πρόεδρος, παραβιάζοντας στην ουσία και 
παραδοσιακές θέσεις του ΑΚΕΛ, διασφάλιζε στους Βρετανούς το ζήτημα της συνέχισης της παρουσίας των 
βρετανικών στρατιωτικών βάσεων και είπε τη γνωστή ρήση ότι το θέμα θα λυθεί “από τα παιδιά και τα εγγόνια 
μας”.  Νομίζω είναι σε πλήρη διάσταση με όσα ανέφερε ο συνάδελφος Μέσης, πρώην ∆ΗΚΟ και νυν ΑΚΕΛ, τα 
οποία είναι σε κατάφωρη αντίθεση με αυτά που δήλωσε στο φίλο του τον Γκόρντον Μπράουν τότε ο κ. 
Χριστόφιας.  Αυτό είναι μια ευχάριστη εξέλιξη δηλαδή! 

 ∆εν αναγνωρίζουμε κυριαρχικά δικαιώματα στις βρετανικές βάσεις.  Οι βρετανικές βάσεις στην Κύπρο 
αντίκεινται στις αρχές του διεθνούς δικαίου, αλλά και στο δικαίωμα των λαών για αυτοδιάθεση και ανεξαρτησία.  
∆εν αναγνωρίζουμε οποιαδήποτε κυριαρχικά δικαιώματα στην επικράτεια της Κύπρου σε οποιονδήποτε άλλο, 
πλην και εκτός από την Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Με δηλώσεις του στις αρχές του Σεπτέμβρη ο Βρετανός Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Hague, 
επιβεβαίωσε για ακόμα μία φορά πως η βρετανική πολιτική στο Κυπριακό παραμένει σταθερά στον αντίποδα 
των κυπριακών συμφερόντων.  Η αναφορά του Βρετανού ΥΠΕΞ για λύση από τους Κυπρίους για τους 
Κυπρίους δεν είναι τόσο ουδέτερη όσο ακούγεται.  Στην πραγματικότητα προσφέρει άλλοθι στην τουρκική 
κατοχή και στην τουρκική αδιαλλαξία.  Και φυσικά θέλω να θυμίσω και τη δήλωση του κ. Αναστασιάδη, που 
δήλωνε ότι οι Ελληνοκύπριοι θεωρούν εχθρικές τις βάσεις, αλλά καλούσε τους Βρετανούς να είναι προσεκτικοί.   

 Και επειδή τώρα είναι η ώρα και έχουμε και προεκλογική περίοδο, είναι καλά οι υποψήφιοι Πρόεδροι να 
δεσμευτούν ότι θα αγωνιστούν να εφαρμόσουν την απόφαση που πήρε ο Τάσσος στο Υπουργικό Συμβούλιο 
το 2008 και ότι θα καταγγείλουν την εδώ παρουσία των βρετανικών βάσεων.  Ο Γιώργος Λιλλήκας δεσμεύεται 
ότι θα συνεχίσει αυτή την πολιτική.  Και υπάρχει και ακόμα μία σπουδαία δέσμευση -και αυτό αποτελεί και 
μνημόσυνο στους αγωνιστές του ʼ55-ʼ59 και ιδιαίτερα στον Κυριάκο Μάτση, που έκανε και ιδιαίτερη μνεία ο 
συνάδελφος ο κ. Περδίκης- ότι το θυρεό που έχουν οι Εγγλέζοι πάνω στο Προεδρικό Μέγαρο θα τους τον 
αφαιρέσει και θα τον βάλει, είπε, στο μουσείο.  Εγώ εισηγούμαι να τον στείλουμε στη Βρετανία και να στείλουν 
τα κλεμμένα ελγίνεια μάρμαρα -πήραν και το όνομα του αρχαιοκάπηλου- πίσω στην Ελλάδα!  Νομίζω είναι 
καλά και οι άλλοι δύο υποψήφιοι να αναλάβουν την ανάλογη δέσμευση, για να συνάδει η πολιτική τους και με 
τις δεσμεύσεις όλων των πλευρών που μίλησαν προηγουμένως από το βήμα τούτο.   

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία.   

 Και σʼ αυτό το σημείο θέλω να σας πληροφορήσω ότι η επόμενη συνεδρία… 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να τοποθετηθώ, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 
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Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να εγείρω ζητήματα, πλην όμως έχουν τεθεί και οφείλω να απαντήσω 
εκ μέρους του ΑΚΕΛ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Βεβαίως, πρέπει να απαντήσουν οι φίλοι οι οποίοι υποστηρίζουν συγκεκριμένη υποψηφιότητα γιατί ο 
υποψήφιός τους, πέντε χρόνια Υπουργός Εξωτερικών, δεν κατέβασε το θυρεό από το Προεδρικό! 

 Στα θέματα της ουσίας.  Πουθενά στο μνημόνιο συναντίληψης Χριστόφια-Μπράουν δεν αναφέρεται αυτό 
που έχει λεχθεί από το βήμα της Βουλής.  Πουθενά!  Και προκαλώ να προσκομίσουν το μνημόνιο.  Πουθενά 
δεν αναφέρεται!  Αντιθέτως, επί λέξει αναφέρεται «ζητήματα που αφορούν τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης θα 
συνεχίσουν να αποτελούν ζήτημα συζήτησης μεταξύ των δύο μερών», αφήνοντας ανοικτό το ενδεχόμενο 
κατάργησης των βάσεων, που, ειρήσθω εν παρόδω, είναι η διαχρονική θέση του ΑΚΕΛ, που παρεμπιπτόντως 
ήταν μία από τις ελάχιστες πολιτικές δυνάμεις που το 1960 αντιτάχθηκαν στις συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου. 

 Την ίδια ώρα, για να είμαστε πειστικοί, κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό προς τους προλαλήσαντες 
συναδέλφους, θα πρέπει να εξηγήσουν γιατί σήμερα παρουσιάζονται έτοιμοι να υποστηρίξουν άλλη 
υποψηφιότητα η οποία προκρίνει νατοποίηση της Κύπρου και αναφέρομαι στο φίλτατο εκπρόσωπο των 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Για να είμαστε πειστικοί, όταν ασκούμε την κριτική μας, που είναι 
καλοδεχούμενη, πρέπει να μπορεί η θεωρία και η δική μας πράξη να συνάδουν.  ∆ε γίνεται την ίδια ώρα που 
κατακεραυνώνεις τον Πρόεδρο Χριστόφια -εμείς λέμε ατεκμηρίωτα- την ίδια ώρα να παρουσιάζεσαι έτοιμος να 
υποστηρίξεις υποψηφιότητες που προκρίνουν ένταξη στο ΝΑΤΟ και άρα στο διηνεκές παρουσία βάσεων στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας, παρακαλώ, και ο κ. Περδίκης και ο κ. Μητσόπουλος. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή οι αναφορές, αντιλαμβάνομαι, είναι την υποψηφιότητα Λιλλήκα που εννοούν, εγώ 
νομίζω ότι κατά άκομψο τρόπο υποστηρίζουν κάποιοι ότι ο Λιλλήκας εισηγείται την ένταξη στο ΝΑΤΟ.  Ο 
Λιλλήκας ένʼ άλλο πράμα που εισηγείται, την ένταξη στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, που όλες οι πλευρές, 
πλην του ΑΚΕΛ, συμφωνούν να ενταχθούμε στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  Τούτο είναι το ένα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άριστο ∆αμιανού) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αγαπητέ μου συνάδελφε, έχε λίγη υπομονή!  Εν σε ακούω!  Να μιλώ τζιαι να μιλάς.  Θέλεις να 
σταματήσω, να τα ξαναπείς; 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Απλά υποδεικνύω ότι δεν είπα έτσι πράμα.  Μη μου απαντάς σε κάτι που δε σου είπα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα, όταν λες εις τον κ. Περδίκη ότι ο υποψήφιος που υποστηρίζει…  Και είναι γνωστό, διά δηλώσεών 
του, τον υποστήριξε και σωστά έπραξε και καλά κάμνετε να τον αντιγράψετε και να υποστηρίξετε το Γιώργο 
Λιλλήκα, που έχει μια καθαρή πολιτική.  Ε, τότε δεν αφορά και εμένα;  Ασφαλώς, με αφορά, διότι από το βήμα 
είπα τι θα κάμει ο Γιώργος Λιλλήκας και ότι δεσμεύεται για το θέμα που συζητούμε.  Και όσον αφορά, αν 
εκατάλαβα καλά, αυτό που είπατε ότι δεν περιέχεται στο μνημόνιο…  Μα, ο κ. Χριστόφιας ένʼ Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας.  Εστάθη επί βρετανικού εδάφους και είπε την περιβόητη ρήση “the children and the 
grandchildren and our children”, είπεν το εκατό φορές!  Ε, συγγνώμη δηλαδή!  Έπρεπε να το πούμε στα 
εγγλέζικα, να πιστέψετε;  Είμαστε ψεύτες εμείς;  Εδήλωσέν το, κύριε!  Αν κακώς το δήλωσε, να το αποσύρει και 
θα είμαι ο πρώτος που θα του πισκαλίσω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

 Ο κ. Περδίκης και ο κ. Μητσόπουλος. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο κ. φίλος ο Άριστος ο ∆αμιανού αναφέρθηκε στο μνημόνιο, εγώ θα κάνω μία 
διαδικαστική εισήγηση που αφορά τη Βουλή.  Να κατατεθεί αυτό το μνημόνιο στη Βουλή και να το συζητήσουμε 
στη Βουλή, διότι αυτό το μνημόνιο για το οποίο κάναμε αναφορές αρκετοί από εμάς δεν κατατέθηκε ποτέ στη 
Βουλή και δε συζητήθηκε ποτέ στη Βουλή, παρʼ όλο που θεωρείται διεθνής συμφωνία.  Εγώ εισηγούμαι να 
κατατεθεί στη Βουλή… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν είναι διεθνής συμφωνία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολιτικά ομιλούντες, όχι νομικά ομιλούντες.  Απαντήσατε τζιαι οι δκυο οι νομικοί αμέσως.  Κάποτε 
πρέπει να απαλλαγούμε τζιαι λλίον που τες νομικές θεωρήσεις.  Πολιτικά είναι μία δέσμευση, διεθνής, η οποία 
πρέπει να έρθει και να συζητηθεί στη Βουλή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όλα τα πρακτικά, κύριε Περδίκη, κύριε συνάδελφε, όλα τα πρακτικά της παρούσας συζήτησης θα 
παραπεμφθούν στην επιτροπή Εξωτερικών και η επιτροπή Εξωτερικών ασφαλώς μπορεί να αποφασίσει… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ κάνω συγκεκριμένη εισήγηση, κύριε Πρόεδρε, το μνημόνιο να κατατεθεί στη Βουλή και να 
συζητηθεί στην επιτροπή Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Αυτό είναι θέμα που εννά συζητηθεί στην επιτροπή Εξωτερικών.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Για το δεύτερο, που αφορά την προσωπική αναφορά του κ. ∆αμιανού σε σχέση με την τοποθέτηση του 
κ. Λιλλήκα, καταρχάς το Κίνημα των Οικολόγων, επειδή αναφέρθηκε σε Κίνημα Οικολόγων… 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Στον κ. Αναστασιάδη αναφέρομαι, κύριε συνάδελφε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ούτε τον κ. Αναστασιάδη υποστηρίζουμε ούτε τον κ. Λιλλήκα υποστηρίζουμε ως Κίνημα Οικολόγων.  Αν 
ομιλείτε για το θέμα του Συνεταιρισμού για την Ειρήνη, να υπενθυμίσω ότι αυτό το σώμα έχει συζητήσει το θέμα 
και έχει εκδώσει και ψήφισμα και ο καθένας έχει τοποθετηθεί και σας καλώ να ανατρέξετε στα πρακτικά και να 
δείτε ακριβώς η θέση του κόμματος ποια ήταν. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Μητσόπουλος, παρακαλώ. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήθελα κι εγώ με τη σειρά μου να υπενθυμίσω αυτό το οποίο ανέφερε ο συνάδελφος ο κ. 
Περδίκης, δηλαδή ότι αυτό το σώμα, με μία συντριπτική πλειοψηφία η οποία διαμορφώθηκε με την τοποθέτηση 
όλων των πολιτικών δυνάμεων, εκτός του ΑΚΕΛ, έχει συζητήσει το θέμα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Συγγνώμη; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εμείς απείχαμε. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και την αποχή σας.  
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 Λοιπόν, και έχει υιοθετήσει ένα ψήφισμα με το οποίο προτρέπει την εκτελεστική εξουσία να αναλάβει 
δράση και πρωτοβουλίες για την ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη και 
τούτο, γιατί πολιτικά εκτιμούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι μία τέτοια πρωτοβουλία θα φέρει σε δύσκολη θέση την 
Τουρκία.  Θεωρούμε δηλαδή ότι είναι μία πρωτοβουλία η οποία μπορεί να ταράξει τα λιμνάζοντα ύδατα και να 
αναδείξει με έναν έμμεσο ίσως τρόπο τις ευθύνες της Τουρκίας, η οποία επιθυμεί και επιχειρεί διαρκώς να 
κρατεί την Κύπρο αποκλεισμένη από συγκεκριμένους διεθνείς οργανισμούς, συμφωνίες κ.ο.κ.  Το δεύτερο 
στοιχείο ασφαλώς είναι ότι μέσα από την κίνηση αυτή επιδιώκεται η ευχερέστερη και πληρέστερη συμμετοχή 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε όλους τους πυλώνες και εκφάνσεις της Ευρωπαϊκής Πολιτικής Άμυνας και 
Ασφάλειας.  

 Και το άλλο στοιχείο που ήθελα να αναφέρω, εκτός από το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, είναι ότι 
χαίρομαι ειλικρινά, γιατί τελικά εντοπίσαμε ότι το πρόβλημα το οποίο σήμερα εναγωνίως συζητά ο κυπριακός 
λαός και απασχολεί έντονα την κυπριακή κοινωνία είναι το ζήτημα της αποκαθήλωσης του θυρεού από το 
Προεδρικό!  Χαίρομαι, γιατί διαμορφώνεται, και θα καταθέσω και τη δική μας συναίνεση, η άποψη ότι με το να 
αποκαθηλώσουμε το θυρεό θα λυθούν τα προβλήματα των ανέργων, θα λυθούν τα προβλήματα της 
χρεοκοπίας του τραπεζικού συστήματος, θα λυθούν τα προβλήματα της οικονομικής κρίσης, των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων, όλων αυτών που πραγματικά βιώνουν σήμερα την οικονομική κρίση και τις αρνητικές της 
συνέπειες! 

 Και θα μου επιτρέψετε να κλείσω με κάτι πιο ευχάριστο.  Επειδή πολύς λόγος έχει γίνει για 
κατασκοπευτικές δραστηριότητες, θα πω αυτό το οποίο λέγεται και είναι γνωστό ευρύτατα, ιδιαίτερα ανάμεσα 
σε στρατιωτικούς κύκλους του εξωτερικού, ότι σε δύο χώρες του κόσμου δεν υπάρχει ανάγκη για τη δράση 
μυστικών υπηρεσιών και για την άσκηση κατασκοπευτικών δραστηριοτήτων, στην Κίνα, όπου κανένας δε μιλά, 
και στην Κύπρο, γιατί όλοι μιλούν! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς εγώ θέλω να σημειώσω ότι είναι πολύ πιο ενδιαφέρουσα η συζήτηση που 
γίνεται τώρα, στη λήξη της συζήτησης του Κεφαλαίου ∆΄… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Την καλωσορίζω. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …παρά στην αρχή, όπου, δυστυχώς με τη μορφή που διεξάγεται η συζήτηση, με τους μονολόγους και 
τις ομιλίες, ίσως να μην έχουμε το διάλογο που επιφέρει ακριβώς αυτές τις πάρα πολύ ενδιαφέρουσες 
διαφωνίες στην επιφάνεια.   

 Το πρώτο πράγμα που θέλω να επισημάνω είναι ότι συμφωνώ με τον κ. Περδίκη ότι το μνημόνιο 
συνεργασίας με την Αγγλία ναι μεν δεν είναι διεθνής συμφωνία, αλλά είναι μία πολιτική απόφαση που έχει την 
ιδιαίτερη σημασία που έχει.  Συμφωνώ όμως και με τον κ. ∆αμιανού ότι υπάρχει η αναφορά μέσα στο 
μνημόνιο, που έχει αναφέρει προηγουμένως, με την οποία ενδεχομένως εμείς να διατηρούμε τες θέσεις μας σε 
ό,τι αφορά την αμφισβήτηση της συνέχισης της παρουσίας των βρετανικών βάσεων.  Όμως, δεν μπορούμε να 
παραγνωρίζουμε το γεγονός ότι δεν υπάρχει τίποτε σε αυτό το μνημόνιο που να αμφισβητεί για παράδειγμα 
την πολιτική του Ηνωμένου Βασιλείου σε ό,τι αφορά την αναβάθμιση του ψευδοκράτους και το έχουμε 
υπογράψει αυτό το έγγραφο.   

 ∆εν μπορούμε να αγνοήσουμε το γεγονός ότι ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δημόσια έχει 
δηλώσει, πέραν του ότι θα αναλάβουν τα εγγόνια μας την αμφισβήτηση των βάσεων, ότι αμφισβητεί και τη 
διαφωνία κάποιων από εμάς ότι δεν είναι κυρίαρχες οι αγγλικές βάσεις.  Εμείς επιμένουμε και θεωρούμε ότι δεν 
είναι κυρίαρχες οι αγγλικές βάσεις στην Κύπρο.  ∆εν έχουν κυριαρχία!  ∆εν είναι κράτος!  Είναι στρατιωτικές 
βάσεις και σε αυτό το πλαίσιο πρέπει να διεξαχθεί η συζήτηση αποχώρησης αυτών των στρατιωτικών 
εγκαταστάσεων, αυτών των στρατιωτικών βάσεων, από την Κύπρο και εκεί είναι η ουσία και η σημασία, 
νομίζω, των διαπραγματεύσεων που θα πρέπει ακριβώς αυτό το κράτος να διεκδικήσει να αρχίσουν με το 
Ηνωμένο Βασίλειο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πρόεδρε, πολύ σύντομα δευτερολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. ∆αμιανού, παρακαλώ. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πρόεδρε, επειδή φαίνεται ότι μέσα από το διάλογο αποσαφηνίζονται πολλά ζητήματα -έχει 
αποσαφηνιστεί ότι όντως κακώς λέχθηκε ότι υπάρχει μέσα στο μνημόνιο μία τέτοια δέσμευση του Προέδρου, 
έχουν γίνει αναφορές σε δηλώσεις, υπάρχει καταγεγραμμένη η θέση, διαχρονική, της αριστεράς για κατάργηση 
των βάσεων ως κατάλοιπο της αποικιοκρατίας και, ναι, είναι και σημείο εφόρμησης του ιμπεριαλισμού στην 
ευρύτερη περιοχή- θέλω να σταθώ σε ένα σημείο που μας ενώνει.  Έχουμε ψήφισμα ως Βουλή των 
Αντιπροσώπων, όπως έχουμε και διαχρονική θέση στα πλαίσια του Εθνικού Συμβουλίου για βασική πτυχή της 
επίλυσης του Κυπριακού, για αποστρατιωτικοποίηση.  Η βολή η ευθεία που έθεσα προηγουμένως, και δεν 
ήταν προσωπική, αλλά ήταν πολιτική, έχει να κάνει ακριβώς με το γεγονός ότι σήμερα υποψήφιοι Πρόεδροι 
παρουσιάζονται έτοιμοι να εγκαταλείψουν αυτή τη διαχρονική, ομόφωνη, υπογραμμίζω, θέση του Εθνικού 
Συμβουλίου, είτε υποσχόμενοι σύσφιγξη των σχέσεων με το ΝΑΤΟ είτε υποσχόμενοι σύσφιγξη των σχέσεων 
με το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  Αυτή ήταν η ουσία της δικής μας πολιτικής τοποθέτησης και ομολογώ ότι 
επί τούτου δεν έχω λάβει απάντηση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, να… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, νομίζω ότι πρωτολογήσατε, δευτερολογήσατε…   

 Ωραία!  Να τριτολογήσετε.   

 Και ο γιατρός. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, νομίζω δε δυσκολεύονται οι συνάδελφοι να…  Έτσι ένʼ καλή η 
συζήτηση και, νομίζω, το Κεφάλαιο ∆΄ να το αλλάξετε, κύριε Πρόεδρε, να γίνεται κατʼ αυτό τον τρόπο. 

 Θέλω να επαναλάβω προς τον πολύ αγαπητό μου Άριστο ∆αμιανού, επειδή λέχθηκε ή λέγεται ότι ο κ. 
Λιλλήκας θέλει να μπει στο ΝΑΤΟ, δε θέλει να μπει στο ΝΑΤΟ.  ∆ηλαδή ο Συνεταιρισμός για την Ειρήνη, που 
είναι οι Ρώσοι, ένʼ του ΝΑΤΟ;  Για να είμαστε σωστοί, κύριοι.  Και επειδή λέγεται «αλλάξαν διαχρονικές 
θέσεις»…  Μα, ο κόσμος άλλαξε ʼπού πάνω ως κάτω!  Έππεσεν η πάλαι ποτέ Σοβιετική Ένωση, μπήκαμε 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, μπήκαμε στο σκληρό πυρήνα, έγινε το ευρώ, αλλάξαν όλα, πλην των δικών μας 
υποχωρήσεων.  Είναι σωστή θέση.  Θα τα καθαρίσουμε όλα και θα ξεκινήσουμε από την αρχή, είτε τους αρέσει 
κάποιους είτε όχι!   

 Και κλείνοντας, αφού ο κ. Περδίκης έβαλε μια καλή εισήγηση, να στείλουν το μνημόνιο, να παρακαλέσω 
τη γραμματεία, κύριε Πρόεδρε, να μας στείλει και τις προφορικές δηλώσεις, διότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
δε δεσμεύει την Κύπρο, μόνο άμαν κάμνει μνημόνια.  Και τα μη μνημόνια και το τι λέει και το τι κάμνει και το 
πώς παρπατεί δεσμεύουν δυστυχώς τον τόπο μας.  Να έρθουν και οι προφορικές δηλώσεις, να δούμε τα 
εγγόνια και τα δισέγγονα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παραπέμπονται, είπα, στην επιτροπή Εξωτερικών όλα τα πρακτικά και η επιτροπή Εξωτερικών θα 
ενεργήσει ως θεωρεί αναγκαίο.   

 Ο γιατρός, παρακαλώ, και μετά ο κ. Σοφοκλής Φυττής. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Εγώ θα ήθελα να θίξω απλά το θέμα το οποίο έχουμε πολυσυζητήσει και μεταξύ ημών για τα τεράστια 
προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι συμπατριώτες μας οι οποίοι κατοικούν στις βάσεις και την ανάπτυξη των 
περιοχών αυτών και κατά πόσο θα έπρεπε να το δούμε αυτό σε ένα ειδικό θέμα, σε ένα ειδικό Κεφάλαιο ∆΄.   
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, και σε δύο προηγούμενες συνεδρίες της ολομέλειας, στις οποίες έτυχε να προεδρεύω 
εγώ, αποφασίστηκε να σταλούν όλα τα πρακτικά, όλες οι ομιλίες, στις αντίστοιχες επιτροπές.   Στη μία 
περίπτωση αποφασίστηκε όλες οι ομιλίες που έγιναν για τις αγοραπωλησίες περιουσιών και τα μέτρα που 
εισηγήθηκαν οι καμιά δεκαριά συνάδελφοι που μίλησαν να σταλούν στην επιτροπή Προσφύγων, η οποία να 
συνεδριάσει είτε μόνη της είτε και με άλλους και να φέρει στο τέλος συνολικό πρόγραμμα στην ολομέλεια, το 
οποίο να σταλεί και στους βουλευτές, αλλά και στους αρμοδίους των υπουργείων.   

 Η δεύτερη φορά ήταν πρόσφατα που συζητήσαμε για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις και αποφάσισε η 
ολομέλεια, ομόφωνα ασφαλώς, η επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας να συνέλθει, ακόμα και 
Σαββατοκυρίακο, να δει αυτές τις ομιλίες -ήταν επείγον να σταλούν στην κυβέρνηση, ενόψει των συζητήσεων 
με την τρόικα- γιατί οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις πλήττονται ανεπανόρθωτα και δεν επιβιώνουν.   

 Η τρίτη είναι σήμερα.  Έχω τη γνώμη, κύριε Πρόεδρε, ότι, αφού θα πάνε και αυτά τα πρακτικά και οι 
ομιλίες σε μια επιτροπή, στην επιτροπή Εξωτερικών, θα πρέπει σε τακτό χρονικό διάστημα οι επιτροπές αυτές 
να φέρουν έκθεση στην ολομέλεια και να συζητηθούν ξανά τα πορίσματα βάσει και των τριών αυτών 
αποφάσεων της ολομέλειας.    Όσο λίγοι και να είμαστε, έχουμε τη δυνατότητα απόφασης.  ∆ε θα πρέπει να 
μένουν έπεα πτερόεντα!  Οι αποφάσεις της ολομέλειας πρέπει να υλοποιούνται!  Και τα τρία αυτά ζωτικά 
θέματα είναι υψίστης σημασίας να έχουν συνέχεια και γι’ αυτό σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, ως πρόεδρος 
της Βουλής να στείλετε ένα σημείωμα στους τρεις προέδρους ότι εντός μηνός, πριν να κλείσει η Βουλή για τα 
Χριστούγεννα, πρέπει να φέρουν τελική έκθεση.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Οι υπηρεσίες της Βουλής θα ετοιμάσουν όλο το σχετικό υλικό, το οποίο θα παραπεμφθεί στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές.  Ελπίζω για τις δύο προηγούμενες συζητήσεις και τις αντίστοιχες επιτροπές να 
έχει ήδη γίνει. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Tίποτε δεν έγινε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Nα έχουν αποστενογραφηθεί τα πρακτικά και να έχουν αποσταλεί.  Αν δεν έχει γίνει, να γίνει.  Όπως και 
με τη σημερινή συζήτηση, θα παρακαλέσω να ετοιμαστούν τα πρακτικά και να παραπεμφθούν στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών.  

 Ολοκληρώνοντας επί του θέματος, υπενθυμίζω ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων με επανειλημμένα 
ψηφίσματά της έχει καταδικάσει την παρουσία των βρετανικών βάσεων στην Κύπρο ως κατάλοιπο αποικισμού 
με βάση επανειλημμένες αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Και 
δεύτερον, στα ίδια ψηφίσματα η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει κρίνει ότι η Βρετανία έχει παραβιάσει κατ’ 
επανάληψη και σωρευτικά τόσο τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης όσο και τη Συνθήκη Εγγυήσεως και Συμμαχίας.  
Συνεπώς, είναι σαφής η θέση της Βουλής των Αντιπροσώπων και απολύτως καταδικαστική αυτής της 
συνεχιζόμενης αποικιοκρατικής παρουσίας των Βρετανών στην Κύπρο.  Και βεβαίως και για το σημερινό θέμα 
είναι σαφέστατο ότι πραγματικά υπάρχει παραβίαση της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης, γιατί ουσιαστικά υπήρξε 
παραδοχή δυστυχώς ότι διενεργείται κατασκοπία εις βάρος μιας γειτονικής χώρας, χωρίς να θέλουμε εμείς να 
εμπλακούμε καθ’ οιονδήποτε τρόπο στην εμφύλια διαμάχη και να τοποθετηθούμε με το μέρος οποιουδήποτε, 
γιατί η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι υπέρ της ειρηνικής επίλυσης αυτής της ανθρώπινης τραγωδίας στη Συρία. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση. 

 Θέλω να σας πληροφορήσω ότι σήμερα το απόγευμα με επισκέφθηκε στο γραφείο μου ο Υπουργός 
Οικονομικών, ο οποίος με ενημέρωσε ότι θα τηρηθεί το χρονοδιάγραμμα σε ό,τι αφορά την κατάθεση του 
προϋπολογισμού.  Στις 20 Νοεμβρίου ο υπουργός θα απουσιάζει βέβαια σε ένα Eurogroup, το οποίο 
συνέρχεται έκτακτα, για να ασχοληθεί με τα θέματα της Ελλάδας, όμως θα είναι πίσω την επομένη.  Το 
Υπουργικό Συμβούλιο, εξ όσων με πληροφόρησε, στις 20 αυτού του μήνα θα δει τον προϋπολογισμό και με τις 
όποιες τροποποιήσεις είναι δυνατό να υπάρξουν θα κατατεθεί την ερχόμενη Πέμπτη, 22 Νοεμβρίου. 
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 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την 
ερχόμενη Πέμπτη, 22 Νοεμβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.184-2012). 

 2. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

 3. Ο περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των 
Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.087-2012). 

 4. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.106-2012). 

 5. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.053.083-2012). 

 6. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.214-2012). 

 7. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.080-2012). 

 8. O περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012.  
(Αρ. Φακ. 23.01.053.210-2012). 

 9. Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Ενισχύσεις 
΄Ησσονος Σημασίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.077-2012). 

 10. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (∆ιάρθρωσις και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.074-2012). 

 11. Ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής 
Απασχόλησης Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.168-2012). 

 12. Οι περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής 
Απασχόλησης Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.061-2012). 

 13. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.204-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

  «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών 
και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.25 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μητσόπουλος Τάσος 

Γεωργιάδης Χάρης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

∆αμιανού Άριστος Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κυριακίδου Αθηνά Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Στέλλα Τάσου Γεώργιος 

Κωνσταντίνου Κώστας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Τορναρίτης Νίκος 

Κώστα Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Λαμάρης Γιάννος Φυττής Σοφοκλής 

Λουκαΐδης Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαυρίδης Μάριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Προέδρου της Βουλής για τις επετείους της παράνομης ανακήρυξης του ψευδοκράτους, της 
εξέγερσης του Πολυτεχνείου και της θυσίας του Κυριάκου Μάτση και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη 
μνήμη των πεσόντων για την ελευθερία και τη δημοκρατία. 

2. Έκφραση αποτροπιασμού από την κ. Αθηνά Κυριακίδου και τον Πρόεδρο της Βουλής για την 
απαράδεκτη συμπεριφορά μελών του ΕΛΑΜ έξω από το κτίριο της Βουλής. 

3. Έκθεση και συμπληρωματικές εκθέσεις για το νομοσχέδιο «Ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμος 
του 2011», συζήτηση (Γ. Λαμάρης, Ν. Κατσουρίδης, Φ. Σαρίκας) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012», συζήτηση (Α. Φακοντής, Γ. Λαμάρης, Φ. Σαρίκας, Ανδρέας 
Κυπριανού, ∆. Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης, Ν. Κωνσταντίνου, Ζ. Κουλίας) και απόφαση για αναβολή 
του θέματος. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
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2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - Θέσεις Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού 
και Βοηθού Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012» και 
έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την 
Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους (με αρ. 2). 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί της ∆ιαδικασίας Συναίνεσης μετά 
από Ενημέρωση για Ορισμένα Επικίνδυνα Χημικά Προϊόντα και Προϊόντα Φυτοπροστασίας στο ∆ιεθνές 
Εμπόριο (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Τρίτου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου της Ευρωπαϊκής Σύμβασης 
Εκδόσεως Φυγοδίκων (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Κράτους 
του Ισραήλ για Συνεργασία στους Τομείς των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Ενεργειακής 
Απόδοσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας των Αντιπροσώπων των Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που συνήλθαν στα πλαίσια του Συμβουλίου, σχετικά με την Προστασία 
∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών οι οποίες ανταλλάσσονται προς το συμφέρον της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφενός, και του Καναδά, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 
2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφενός, και των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, αφετέρου, 
που υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 25 Απριλίου 2007 και στην Ουάσινγκτον στις 30 Απριλίου 2007 
(Τροποποιητικό Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2011», συζήτηση (Κ. Χατζηγιάννης, Σ. Φυττής, Γ. Λουκαΐδης, Ρ. Μαυρονικόλα, Ζ. Κουλίας, Ν. 
Τορναρίτης, Πρόεδρος) και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012». 

15. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

16. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Προβληματισμοί εργαζομένων για την επικείμενη μεταστέγαση της Αποθήκης του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού - Πρόγραμμα επιμόρφωσης για εξαρτησιογόνες ουσίες σε φυλάκια της Εθνικής Φρουράς 
- Ανάγκη προτεραιότητας οικογενειών με τρίδυμα σε δημόσια νοσηλευτήρια και υπηρεσίες - Αιτήματα 
του Συνδέσμου Οικογενειών με Τρίδυμα και άνω - Καταγγελίες για κρατική στήριξη παιδιών υπηκόων 
τρίτων χωρών για φοίτηση σε ιδιωτικά σχολεία - Η συμπερίληψη Κυπρίων στη “λίστα Λαγκάρντ” και 
ενέργειες της κυβέρνησης - Το ενδεχόμενο παραχώρησης άδειας λειτουργίας σε εργοστάσια πυρόλυσης 
ελαστικών και επεξεργασίας μπαταριών στην Αραδίππου - Καθυστέρηση στην ανακατασκευή της 
προέκτασης λεωφόρου στη Λάρνακα - Καθυστέρηση στην επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου 
Λάρνακας - Η ανοικοδόμηση του Κέντρου Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στις Αλυκές Λάρνακας - Αίτημα 
ομάδας πολιτών για αλλαγή των πολεοδομικών ζωνών στην Αραδίππου - Ανάγκη διεξαγωγής μελέτης 
των επιπτώσεων από τη λειτουργία ζώνης βαριάς βιομηχανίας στην Αραδίππου - Η έγκριση γενετικά 
τροποποιημένης ποικιλίας πατάτας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η πιθανότητα καλλιέργειάς της 
στις ελεύθερες και κατεχόμενες περιοχές - Πρώτη Χρηματοδοτική Απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και κυπριακά προγράμματα αλιείας - Πιθανή παραπλάνηση καταναλωτών από πώληση ειδικών 
βραχιολιών - Ανάγκη πάταξης του παραεμπορίου τηλεπικοινωνιακών προϊόντων μέσω ταχυδρομείου - 
Εισήγηση για τροποποίηση άρθρου του ποινικού κώδικα σχετικά με την ηχορρύπανση - Η θέση της 
κυβέρνησης για το μέλλον του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας και των υπαλλήλων 
του - Αίτημα για υπουργικό διάταγμα ανάκλησης πολεοδομικών αδειών στο ∆ασούδι Λεμεσού - Ανάγκη 
πλήρωσης των κενών θέσεων ∆ικαστικών Επιδοτών στο Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λεμεσού - Η διάθεση 
στην αγορά ακατάλληλων υλικών από τα λατομεία Ξυλοφάγου - Αίτημα Φοινιού για εγγραφή αγροτικών 
δρόμων - Ανάγκη παροχής δωρεάν πρόσβασης στο διαδίκτυο και επέκτασης του σχετικού συστήματος 
σε κοινότητες μη αστικών περιοχών - Ανάγκη νέας οδικής σύνδεσης Κάτω Πλατρών-Φοινιού - Ανάγκη 
αναθεώρησης των πολεοδομικών ζωνών στις Κάτω Πλάτρες και το Φοινί - Προγράμματα στήριξης 
ατόμων πριν ή μετά την αφυπηρέτησή τους - Προγράμματα αποθεραπείας καταδικασθέντων για 
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αδικήματα σεξουαλικής και άλλου είδους βίας - Καθυστέρηση μετατροπής διατηρητέας οικοδομής της 
Αυδήμου σε βιβλιοθήκη-μουσείο. 

17. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Τα συμβόλαια μίσθωσης της Βιοτεχνικής Περιοχής Κιτίου - Εργοδότηση συνταξιούχων στο Τμήμα 
Πολεοδομίας - ∆ημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στην κοινότητα Ασγάτας - Έκτακτοι εκπαιδευτικοί της 
μηχανικής υπολογιστών - Κατασκευή οχετών για τα όμβρια ύδατα στην Επισκοπή Λεμεσού - Παράνομη 
λατόμηση στην Ξυλοφάγου - Ο προϋπολογισμός και οι συνοδοί στο ειδικό καλοκαιρινό σχολείο 
“Απόστολος Λουκάς” - Μη έγκαιρη κινητοποίηση ελικοπτέρων για κατάσβεση πυρκαγιάς στον Ακάμα και 
αίτημα για δημιουργία παρακαμπτηρίου στο Νέο Χωριό - Συντήρηση του οδικού δικτύου της Τάλας - 
∆υνατότητα επιλογής αγοράς μέρους των πακέτων συνδρομητικής τηλεόρασης - Έξαρση σεισμικής 
δραστηριότητας στην Κύπρο και μέτρα αντιμετώπισης - Αναφορά στην αρμενική γενοκτονία στα σχολικά 
βιβλία ιστορίας - Προστασία πουλιών από ηχοπετάσματα - Επισκέψεις σχολείων σε επιχείρηση χωρίς 
άδεια λειτουργίας - Ανάγκη επιδιόρθωσης του αρχαίου γεφυριού στην Περιστερώνα - Αίτημα κοινοτικού 
συμβουλίου Μονιάτη για δικαιότερη κατανομή κονδυλίων στις κοινότητες - Αποζημιώσεις για 
καταστροφές σε καλλιέργειες στην Τριμήκληνη - ∆ίωξη διαχειριστή πρατηρίου πετρελαιοειδών στη 
Λάρνακα - Μέτρα εξοικονόμησης ενέργειας σε δημόσια και κυβερνητικά κτίρια - Κατάργηση νομοθετικής 
πρόνοιας για κοινοτάρχες κατεχόμενων κοινοτήτων πρώην δημόσιους υπαλλήλους - Αίτημα για 
δημιουργία παραλίας λουομένων στην περιοχή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς-Γιαλιάς - Ανάγκη 
καταρτισμού σχεδίου δράσης για τις διακρίσεις σε θέματα σεξουαλικού προσανατολισμού. 

18. Αγορεύσεις και συζήτηση (Ρ. Μαυρονικόλα, Γ. Περδίκης, Χρ. Μέσης, Γ. Προκοπίου, Ζ. Κουλίας, Ά. 
∆αμιανού, Τ. Μητσόπουλος, Ν. Παπαδόπουλος, Σ. Φυττής, Πρόεδρος) για το θέμα «Οι κατασκοπευτικές 
δραστηριότητες των Βρετανών και η ανάγκη της επιβαλλόμενης νόμιμης αντίδρασης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας» και λήξη του θέματος. 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3.50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 22ας Νοεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 4.50 μ.μ. 

Αρ. 11 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλήν εσπέρα, συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τιμήσαμε την περασμένη Τρίτη την Παγκόσμια Ημέρα ∆ικαιωμάτων του Παιδιού.  Πριν από 23 χρόνια, 
στις 20 Νοεμβρίου 1989, υιοθετήθηκε από τη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ η Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα του 
Παιδιού, που αποτέλεσε το έναυσμα για μια σειρά αποφάσεων και μέτρων με στόχο τη διασφάλιση των 
δικαιωμάτων των παιδιών.  Στη σύμβαση αυτή γίνεται αναφορά στο σεβασμό των δικαιωμάτων των παιδιών 
χωρίς καμία διάκριση εις βάρος τους βάσει φυλής, χρώματος, φύλου, γλώσσας, θρησκείας ή πολιτικών 
πεποιθήσεων αυτών ή των γονιών τους, αναγνωρίζεται ότι κάθε παιδί έχει εγγενές δικαίωμα στη ζωή, δικαίωμα 
να απολαύει του καλύτερου δυνατού επιπέδου υγείας, δικαίωμα να εκφράζει ελεύθερα τη γνώμη του και να έχει 
απρόσκοπτη πρόσβαση στην ενημέρωση. 

 Στην Κύπρο υπερηφανευόμαστε πως τα δικαιώματα των παιδιών γίνονται πλήρως σεβαστά. Πράγματι, 
η συμβολή τόσο των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας όσο και του Γραφείου της Επιτρόπου Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού προς αυτή την κατεύθυνση είναι πολύτιμη.  Για μία όμως από τις πτυχές των 
δικαιωμάτων αυτών δε δραστηριοποιηθήκαμε ως Κύπρος όσο θα έπρεπε. 

 Στο άρθρο 19 της σύμβασης του ΟΗΕ γίνεται ρητή αναφορά στην υποχρέωση των συμβαλλόμενων 
κρατών να λαμβάνουν όλα τα κατάλληλα μέτρα, προκειμένου να προστατεύσουν τα παιδιά από κάθε μορφή 
προσβολής και βίας, σωματικής και ψυχολογικής, καθώς και από τυχόν εγκατάλειψη, παραμέληση, κακή 
μεταχείριση ή εκμετάλλευση.  Στα πιο πάνω συμπεριλαμβάνεται και η σεξουαλική βία. 

 Σήμερα υπολογίζεται πως ένα στα πέντε άτομα παιδικής ή νεαρής ηλικίας γίνεται κάποια στιγμή θύμα 
μιας μορφής σεξουαλικής βίας.  Το φαινόμενο αυτό προσλαμβάνει όλο και πιο επικίνδυνες διαστάσεις λόγω 
των τεράστιων διευκολύνσεων που παρέχει το διαδίκτυο.  Για το λόγο αυτό το Συμβούλιο της Ευρώπης 
θέσπισε τη Σύμβαση για την Προστασία των Παιδιών από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και τη Σεξουαλική 
Κακοποίηση, τη γνωστή Σύμβαση Lanzarote, η οποία τέθηκε σε ισχύ την 1η Ιουλίου 2010.  Η Κύπρος, αν και 
υπέγραψε τη σύμβαση το 2007, δεν την έχει ακόμη επικυρώσει.  Η εκστρατεία του Συμβουλίου της Ευρώπης 
με τη συμβολική ονομασία “One in Five” έχει ως στόχο την επικύρωση της σύμβασης από όλα τα κράτη μέλη, 
την ανάληψη δράσης για καταπολέμηση του φαινομένου, καθώς και την ενημέρωση των παιδιών, των 
οικογενειών τους και των κοινωνιών γενικότερα. 

 Η δική μας κοινωνία είναι αλήθεια πως μέχρι τώρα δεν ήταν έτοιμη να αντικρίσει το πρόβλημα αυτό 
κατάματα και συχνά φαινόμενα σεξουαλικής κακοποίησης αποκρύπτονται.  Ως αποτέλεσμα, οι ένοχοι μένουν 
ατιμώρητοι, επαναλαμβάνοντας συχνά το ίδιο έγκλημα, τα θύματα δυσκολεύονται να ξεπεράσουν τα τραύματα 
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και ανάλογα περιστατικά συνεχίζουν να συμβαίνουν πίσω από κλειστές πόρτες. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, αναγνωρίζοντας την ανάγκη καταπολέμησης τέτοιων αποτρόπαιων 
φαινομένων, διά της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής της έχει εκφράσει την πρόθεση να 
δραστηριοποιηθεί προς την κατεύθυνση της πρόληψης και ενημέρωσης των πολιτών, γονέων, δασκάλων και 
παιδιών, της παροχής κάθε είδους στήριξης στα παιδιά που πέφτουν θύματα τέτοιων απεχθών πράξεων, 
καθώς και προς την κατεύθυνση της παραδειγματικής τιμωρίας των ενόχων.  Μέσα στα πλαίσια αυτά 
οφείλουμε ως σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος που σέβεται τα δικαιώματα όλων των πολιτών του να 
επικυρώσουμε και να εφαρμόσουμε τη Σύμβαση Lanzarote.  Για το λόγο αυτό είναι επιθυμία της Βουλής η εν 
λόγω σύμβαση να κατατεθεί ενώπιόν της από την εκτελεστική εξουσία το συντομότερο δυνατό.  Ως Βουλή 
δεσμευόμαστε πως θα την επικυρώσουμε, αλλά και θα μεριμνήσουμε για την εφαρμογή της.  Το οφείλουμε 
εξάλλου στα παιδιά μας! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο το οποίο θα κατατεθεί σήμερα και για το οποίο υπάρχει εισήγηση 
να κηρυχθεί επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.  Το νομοσχέδιο αυτό τιτλοφορείται «Ο περί της Παραχώρησης 
Κυβερνητικών Εγγυήσεων για τη Σύναψη ∆ανείων ή/και την Έκδοση Ομολόγων από Πιστωτικά Ιδρύματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».   

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό κηρύσσεται επείγον και παραπέμπεται στην 
αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, με την παράκληση να συνέλθει, για να το μελετήσει και να ετοιμάσει τη 
σχετική έκθεση… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή πρέπει να καταγραφεί εάν δεν υπάρχει ένσταση, εγώ θέλω να καταγραφεί ότι απέχω από την 
ψηφοφορία, γιατί θα αποχωρήσω σε λίγο από τη συνεδρίαση λόγω ειλημμένης υποχρέωσης στο εξωτερικό και 
ούτως ή άλλως είναι γνωστό ότι εγώ καταψηφίζω πάντα τέτοιου είδους νομοσχέδια.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ.   

 Υποθέτω ότι όλες οι πλευρές ψηφίζουν την κατάθεση ως επείγοντος του νομοσχεδίου που ήρθε και 
επομένως συμφωνούν όλες οι πλευρές να παραπεμφθεί στην επιτροπή Οικονομικών, η οποία καλείται να 
συνέλθει, και να έχουμε την έκθεσή της το συντομότερο. 

 Έτσι είναι;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μάλιστα. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί σε όλους σας.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.221-2012).  

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

 

2. Ο περί Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.222-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

 

3. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 6) του 2012. 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
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(Αρ. Φακ. 23.01.053.223-2012). Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.224-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης 
των Κτιρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.225-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

6. Ο περί Λιμενεργατών (Ρύθμιση 
Απασχόλησης) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.226-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  

7. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.227-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.228-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.081-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Παρακαλώ για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση.  

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας 
και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση κυκλοφόρησε και θεωρήθηκε 
αναγνωσθείσα σε προηγούμενη συνεδρίαση.  Υπάρχει και μία τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Ερχόμαστε τώρα στην τροπολογία του ΑΚΕΛ… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάμνε τη δουλειά σου καλά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ο ∆αμιανός πρώτα τζιαι μετά.  Σήκωσ’ το σιέρι σου, Άριστε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Άριστος ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είμαι δαμαί, κύριε Πρόεδρε, αλλά είμαι λίγο αριστερά ίσως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εμείς του κέντρου θωρούμε κέντρο! 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ε, μακάρι να θωρούσετε μόνο κέντρο, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, κατά βάση θωρούμε κέντρο! 

 Παρακαλώ. 
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Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Αλλά λοξοθωρείτε! 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή στην προηγούμενη ολομέλεια είχε αρχίσει εν μέρει η συζήτηση, θα είμαι 
σύντομος.  Η τροπολογία μας ουσιαστικά αποπειράται να αποκαταστήσει μία τάξη πραγμάτων που υπάρχει 
και σήμερα.  Μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις…  Με την άδειά σας θα τοποθετηθώ και για την τροπολογία και 
επί θέματος αρχής, για να κερδίσουμε χρόνο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Μόνο σε ελάχιστες εξαιρετικές περιπτώσεις στην Κυπριακή ∆ημοκρατία αυτή η ολομέλεια ή και 
προηγούμενες έχουν επιτρέψει αντιστροφή του βάρους απόδειξης σε ποινικές υποθέσεις.  Για να το 
απλοποιήσουμε λίγο, δηλαδή, αντί να καλείται το κράτος να αποδείξει την ενοχή πολίτη, καλείται ο πολίτης να 
αποδείξει ότι είναι αθώος.  Και ειδικά σε τούτη την περίπτωση η συγκεκριμένη πτυχή αφορά εμπορικές 
συναλλαγές.  Επομένως, η εισήγησή μας είναι για διαγραφή της σχετικής αναφοράς της παραγράφου (γ) του 
άρθρου 3, ούτως ώστε στην περίπτωση τη συγκεκριμένη να εξακολουθήσει να υποχρεούται το κράτος να 
αποδείξει ότι κάποιος ο οποίος πωλεί τα συγκεκριμένα αγαθά έχει παρανομήσει, διότι δεν έχει εξασφαλίσει τα 
σχετικά πιστοποιητικά.   

 Πρέπει να πω ότι στην επιτροπή Νομικών υπήρχε μία ειλικρινής τοποθέτηση από πλευράς αστυνομίας 
που μας είπε το εξής, το οποίο εμάς μας ενοχλεί, ότι αντιμετωπίζουν δυσκολίες στο να εξασφαλίσουν καταδίκες 
και θεωρούν ότι η αντιστροφή του βάρους απόδειξης θα διευκολύνει και θα επιταχύνει την εκδίκαση και 
καταδικαστικές αποφάσεις.  Με αυτή τη λογική, αν είναι να διευκολύνουμε καταδίκες ενώπιον δικαστηρίων, ας 
το κάνουμε για πολύ πιο σοβαρά θέματα, όπως είναι ο βιασμός, όπως είναι ο φόνος εκ προμελέτης, και όχι σε 
εμπορικές συναλλαγές.  Είναι επικίνδυνο, διότι ανοίγει ο ασκός του Αιόλου.   

 Γι’ αυτό η θέση μας είναι να παραμείνει ως έχει σήμερα το καθεστώς και για έναν πρακτικό λόγο.  Εάν το 
κράτος σήμερα δυσκολεύεται -αυτό μας έχουν πει- να προσκομίσει μαρτυρία από την εταιρεία που παρέχει την 
άδεια, που είναι μια πολυεθνική εταιρεία, η Sony για παράδειγμα, για να πιστοποιήσει ότι ο τάδε παράνομα 
πωλεί, πώς μπορεί ο περιπτερούχος που αγοράζει από έναν πλασιέ να εξασφαλίσει αντίστοιχη μαρτυρία με 
πολύ πιο περιορισμένες οικονομικές και άλλες δυνατότητες;  Άρα, αυτό θα γίνεται, ο όποιος πολίτης άγεται 
ενώπιον δικαστηρίων εκ των πραγμάτων θα είναι έτοιμος για καταδίκη.  Αυτό αφορά μια πολύ σημαντική 
συνταγματική πρόνοια που δε θεωρούμε ότι είναι σωστό σήμερα να την ανατρέψουμε, όχι σε διαδικασίες που 
αφορούν αδικήματα σοβαρά αλλά σε εμπορικές συναλλαγές που, ειρήσθω εν παρόδω, αφορούν μερικές 
εταιρείες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης, παρακαλώ, και μετά ο κ. Ιωνάς. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αυτό το θέμα δεν είναι πρωτόγνωρο για τη Βουλή.  Πάει χρόνια πίσω, όταν στην επιτροπή Εμπορίου 
εψηφίσθη ο νόμος για την πνευματική ιδιοκτησία.  ∆εν είναι η πρώτη φορά που έρχεται εδώ, έρχεται κατ’ 
επανάληψη, διότι υπάρχει μία συγκεκριμένη πίεση από ανθρώπους που έχουν συμφέροντα -δικαίωμά τους να 
θέλουν να εξυπηρετήσουν τα συμφέροντά τους- όμως δεν μπορούμε να προχωρούμε στη μεταφορά του 
βάρους της απόδειξης στον καταγγελλόμενο, γιατί η αστυνομία…  ∆ε θέλω να επαναλάβω αυτά που είπε ο κ. 
∆αμιανού, διότι συμφωνώ απόλυτα με την τοποθέτηση και θα προσπαθήσω να την ενισχύσω, διότι θα 
υποστηρίξω την τροπολογία. «Το βάρος της απόδειξης να πηγαίνει στον κατηγορούμενο» γιατί να μην το 
εφαρμόσουμε σε όλα;  

  Όταν εσυζητείτο στην επιτροπή Εμπορίου -και δε θέλω να το αναγάγω το θέμα σε πατριωτικό, για να 
κατηγορηθούμε και πάλι- είχα ζητήσει από κάποιους που έρχονταν από άλλες χώρες να μας εξηγήσουν τι 
σημαίνει ‟πνευματική ιδιοκτησία” και πρέπει να τον ψηφίσουμε, και καλά τον εψηφίσαμε, διότι τους ενδιέφεραν 
και τα φάρμακα και πολλά άλλα· δεν ήταν μόνο τούτα.  Γιατί δε βάζουμε τις ίδιες πρόνοιες για τα αρχαία που 
κλέπτουν και είναι στις χώρες τους και να μη χρειάζεται απόδειξη και να καταγγέλλονται και να αποδεικνύουν 
εκείνοι ότι δεν είναι τόσες χιλιάδες τα αρχαία που έχουμε σε αυτές τις χώρες;  ∆ηλαδή, εάν ξεκινήσουμε έτσι, 
όχι μόνο αυτά που είπε ο κ. ∆αμιανού για το βιασμό κτλ., αλλά και πολλά άλλα πρέπει να δούμε.  Εάν 
πρόκειται για θέματα πνευματικής ιδιοκτησίας, θέλω να μας πουν όλοι αυτοί που πιέζουν όχι από την Κύπρο 
αλλά από το εξωτερικό, που πίεζαν τότε -νομίζω και τώρα το κάμνουν έμμεσα- πόσο σεβάστηκαν τη δική μας 
ιστορική πνευματική ιδιοκτησία! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Νικολάου, παρακαλώ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία!  

 Παρακαλώ να είναι σύντομοι όσοι παίρνουν το λόγο από τη θέση τους. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πολύ καλό το παράδειγμα που ανέφερε ο συνάδελφος ο κ. Συλλούρης.  Στη σύμβαση την οποία 
περάσαμε για τα αρχαία υπάρχει τέτοια διάταξη.  Υπάρχει η δυνατότητα στο κράτος το οποίο έχει τα αρχαία, 
αφού δηλώσει ότι είναι δικά του και το δημοσιοποιήσει διεθνώς, απ’ εκεί και πέρα το δικαίωμά του 
κατοχυρώνεται και μπορεί το ίδιο…  ∆ε χρειάζεται να αποδείξει ότι είναι δικά του, υποχρεούται ο άλλος ο 
οποίος τα κατέχει να αποδείξει την αθωότητά του, γιατί τα κατέχει.  Ακριβώς αυτή η αντιστροφή του βάρους της 
απόδειξης συμβαίνει για σκοπούς προστασίας των αρχαιοτήτων, αρκεί να το δηλώσεις εκ των προτέρων ότι 
αυτού του είδους τα αρχαία είναι δικά σου.  Αυτό έχουμε κάμει με τις αρχαιότητες στα κατεχόμενα, αυτό 
προσπαθούμε να γίνει με τις εκκλησιαστικές εικόνες και αυτή είναι η προσπάθεια η οποία πρέπει να γίνει 
διεθνώς, για να μπορέσουμε να προστατεύσουμε αποτελεσματικά τις αρχαιότητές μας και τον πολιτισμό μας.   

 Και εδώ αυτό το οποίο επιχειρείται είναι η προστασία του πολιτισμού.  Ένα πνευματικό δικαίωμα ενός 
δημιουργού, ενός ανθρώπου της μουσικής, ενός ανθρώπου των γραμμάτων, είναι πολιτισμός.  Και δεν 
ερχόμαστε να προστατεύσουμε με αυτή τη διάταξη τα δικαιώματα αυτών που έχουν το πνευματικό δικαίωμα, 
δηλαδή να διεκδικήσουν αυτά τα οποία υπονοούν κάποιοι, λέγοντας ότι «ξέρετε, είναι, για να εξυπηρετήσουμε 
φυσικά πρόσωπα».  ∆εν εξυπηρετείται κανένα φυσικό πρόσωπο με αυτή τη διάταξη.  Εάν θέλει κάποιος να 
εισπράξει τα πνευματικά του δικαιώματα, θα τα εισπράξει με αστική αγωγή.  Η αντιστροφή του βάρους της 
απόδειξης στο νόμο αυτό, τον οποίο επιθυμούμε να ψηφίσουμε, αφορά μόνο τις ποινικές διώξεις, δεν αφορά 
τις αστικές υποθέσεις, εκείνες δηλαδή κατά τις οποίες ουσιαστικά κάποιοι παράνομα αντιγράφουν και πουλούν 
στην αγορά παράνομα, και το τονίζω, αντίγραφα με μουσικά έργα, με άλλα έργα τέχνης, κάτι το οποίο δε 
δικαιούνται και δε θα έπρεπε να το πράττουν.   

 Είμαστε, κύριοι, ο παράδεισος η Κύπρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση της παραβίασης των πνευματικών 
δικαιωμάτων λόγω αυτής της αδυναμίας που υπάρχει, γιατί η αγορά μας είναι μικρή και λόγω της μικρής 
αγοράς δεν έρχονται οι δημιουργοί και αυτοί που τους προστατεύουν τα δικαιώματά τους, για να 
παρουσιαστούν στο δικαστήριο, για να αποδείξουν τη γνησιότητα ή όχι ενός έργου.  Σκεφτείτε για παράδειγμα, 
αν υπάρχουν δέκα χιλιάδες αντίγραφα ενός τραγουδιού, να υποχρεώνονται το δικαστήριο, η αστυνομία να 
παρουσιάσουν στο δικαστήριο τις δέκα χιλιάδες ξεχωριστές περιπτώσεις.  Σκεφτείτε πόσος χρόνος χρειάζεται, 
σκεφτείτε ποια είναι η δυσκολία που υπάρχει να φέρει, σας παρακαλώ, και από το εξωτερικό αυτόν που έχει 
και προστατεύει τα πνευματικά δικαιώματα του συγκεκριμένου καλλιτέχνη, να έρθει στην Κύπρο, για να 
καταθέσει για την πιστοποίηση των δικαιωμάτων αυτών. 

 Είναι αυτή την αδυναμία που ζήτησε η αστυνομία να μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε με την 
αντιστροφή του βάρους της απόδειξης.  Και, εάν θέλουμε να αποκαταστήσουμε την τάξη, είναι αυτό που 
πρέπει να κάνουμε.  ∆ιαφορετικά, εάν θέλουμε να διατηρήσουμε αυτή την αταξία, η οποία είναι αναγνωρισμένη 
από όλους, τότε ας συνεχίσουμε να έχουμε ακριβώς το ίδιο καθεστώς και να είμαστε η χώρα εκείνη η οποία 
παραγνωρίζει και δε θέλει να προστατεύσει τα πνευματικά δικαιώματα, έστω και αυτών των δημιουργών των 
δικών μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ, είναι σε εξαιρετικές περιπτώσεις αυτό που γίνεται.  Και αυτό 
αποτελεί μια εξαιρετική περίπτωση.  Είναι χαριτολογώντας, πιστεύω, που ο συνάδελφος αναφέρθηκε στα 
σοβαρά αδικήματα του φόνου, των ναρκωτικών και του βιασμού.  ∆ε νομίζω να χωρεί να αντιστρέψουμε το 
βάρος της απόδειξης σε αυτές τις περιπτώσεις.   

 Εκείνο για το οποίο είναι αναγκαίο να γίνει αυτό γίνεται λόγω της δυσκολίας που υπάρχει σήμερα.  Και 
δεν είναι για τη δυσκολία της εξασφάλισης καταδίκης, είναι για τη δυσκολία η οποία προκύπτει λόγω της 
αδυναμίας να αποδειχτεί μια υπόθεση ενώπιον του δικαστηρίου λόγω των κανόνων των δικαιικών τους 
οποίους έχουμε στον τόπο μας.  Άλλες χώρες, κύριοι, κυρίως της ηπειρωτικής Ευρώπης, δεν έχουν την ανάγκη 
να κάνουν αυτού του είδους τις αλλαγές και ο λόγος είναι ότι τα συστήματά τους επιτρέπουν διαφορετική 
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μεταχείριση.  Το δικό μας σύστημα ουσιαστικά εκείνο το οποίο χρειάζεται είναι ότι πρέπει να επιχειρήσουμε 
κάτι τέτοιο, πράγμα το οποίο συμβαίνει και σε χώρες άλλες που έχουν παρόμοιο με το δικό μας σύστημα στις 
ποινικές διώξεις.  Και στην Αγγλία έχουμε την αντιστροφή του βάρους της απόδειξης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, συντομεύετε.  

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

 Γιατί εμείς θέλουμε ουσιαστικά να διατηρήσουμε αυτή την ανομία και παρανομία στον τόπο μας; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Κωνσταντίνου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Τελειώνω, επιτρέψετέ μου. 

 Μπορεί να ήρθε ακόμα μια φορά, τουλάχιστον την τελευταία δεκαετία -δώδεκα χρόνια, έντεκα χρόνια 
που είμαι βουλευτής- το είχαμε ακόμα μια φορά συζητήσει αυτό το θέμα.  Παρ’ όλες τις προσπάθειες που 
έχουν γίνει και τις υποδείξεις που έγιναν από τη Βουλή, φαίνεται ότι -και πριν τέσσερα χρόνια, όταν 
συζητήσαμε το θέμα αυτό- το πρόβλημα δεν μπορεί να λυθεί.  Αντίθετα, απ’ όσα μας έχουν πει οι διωκτικές 
αρχές, έγινε δυσκολότερο το έργο τους λόγω του δικαιικού μας συστήματος το οποίο αφορά την απόδειξη των 
υποθέσεων σε ποινικές υποθέσεις.  Γι’ αυτό θεωρούμε ότι είναι αναγκαία αυτή η νομοθεσία, όπως την έχει 
μάλιστα εισηγηθεί η ίδια η κυβέρνηση.  Είναι νομοσχέδιο της κυβέρνησης. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παράκλησή μας είναι όπως εφαρμοστεί ο κανονισμός της Βουλής, που λέει ότι, όταν μιλούμε από τη 
θέση μας, είμαστε σύντομοι. Eίπα το ’πού την αρχή.  Όποιος θέλει να μιλήσει παραπάνω ’πού τα δκυο λεπτά, 
που έχει αποφασιστεί ’πού τη Βουλή, να βγαίνει στο βήμα.  Εδώ είναι και μας καρτερά!  Να κάνουμε μια 
εναλλαγή με άλλο ομιλητή. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Κωνσταντίνου. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Eυχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω κι εγώ να είμαι σύντομος. 

 Έχει δίκαιο ο κ. ∆αμιανού ότι ο χρυσός κανόνας είναι το βάρος απόδειξης να είναι πάνω στην 
κατηγορούσα αρχή για ποινικά αδικήματα, αλλά είναι γεγονός ότι υπάρχουν εξαιρέσεις, όταν κάποιοι πρακτικοί 
λόγοι συνηγορούν στο ότι πρέπει σε κάποιες περιπτώσεις ακριβώς αυτό το βάρος να μεταφέρεται πάνω στον 
κατηγορούμενο.  Αυτές οι εξαιρέσεις συνήθως είναι σε μια συγκεκριμένη κατηγορία, όταν είναι πιο εύκολο για 
τον κατηγορούμενο να αποδείξει κάτι παρά η κατηγορούσα αρχή.  Παραδείγματος χάριν, όταν ο 
κατηγορούμενος έχει άδεια να κάνει κάτι, όταν οπλοφορεί για παράδειγμα, έχει υποχρέωση να παρουσιάσει 
την άδεια του όπλου του.  Στο Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει υποχρέωση να παρουσιάσει το πιστοποιητικό 
εγγραφής στο μητρώο αρχαιοτήτων.  Στην Πολεοδομία έχει υποχρέωση να παρουσιάσει την άδεια οικοδομής ή 
την άδεια της Πολεοδομίας.  Επομένως, δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις.  είναι πολλές οι περιπτώσεις όπου ο 
κατηγορούμενος έχει την υποχρέωση να αποδείξει κάποια πράγματα και όλες οι περιπτώσεις συνήθως είναι 
εκεί που έχει να αποδείξει ο κατηγορούμενος, είναι πιο εύκολο για τον κατηγορούμενο να αποδείξει ότι εκείνος 
κατέχει κάτι.   

 Στην προκειμένη περίπτωση αυτό που ζητείται είναι ένας μεταπωλητής, γιατί αυτός ο νόμος δεν ισχύει 
για τους καταναλωτές, να αποδείξει ακριβώς ότι έχει αγοράσει πρωτότυπα, άρα έχει την άδεια να πωλήσει 
πρωτότυπα μέσα που έχουν να κάνουν ακριβώς με το νόμο πνευματικής ιδιοκτησίας.  Η πραγματικότητα, 
όπως μας την περιέγραψε η αστυνομία, είναι ότι μέχρι σήμερα το σύστημα δεν έχει δουλέψει, δεν μπορεί η 
αστυνομία να καταδικάσει κόσμο, επειδή είναι τρομερά δύσκολο να φέρει εμπειρογνώμονες να αποδεικνύουν 
το πρωτότυπο τέτοιων οπτικών μέσων και άλλων μέσων μουσικής κυρίως, που δυστυχώς τις περισσότερες 
φορές είναι το αντικείμενο πειρατείας. Οι εκπρόσωποι πολιτών, σημειώνω, από την άλλη πλευρά δεν είχαν 
έντονες ενστάσεις κατά τη συζήτηση αυτού του νομοσχεδίου και αυτό οφείλουμε να το σημειώσουμε. 

 Επομένως, στη ζυγαριά της αξιολόγησης κατά πόσο αυτό το βάρος είναι τόσο καταπιεστικό στους 
κατηγορούμενους σε σχέση με τις δυσκολίες της κατηγορούσας αρχής να αποδείξει αυτές τις υποθέσεις νομίζω 
ότι η πλάστιγγα γέρνει υπέρ της εξαίρεσης, έτσι ώστε η υποχρέωσις να είναι πάνω στο μεταπωλητή, να 
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αποδεικνύεται είτε με ένα πιστοποιητικό είτε μέσω κάποιων ειδικών ταινιών που υπάρχουν πάνω σε CDs και 
σε άλλα τέτοια μέσα ότι είναι πρωτότυπα.  Αυτό θα βοηθήσει στο μέλλον στην αντιμετώπιση, στην 
καταπολέμηση της πειρατείας, που είναι ακριβώς μια μάστιγα η οποία πρέπει να αντιμετωπιστεί από την 
κυπριακή πολιτεία, γιατί πρέπει να συμμορφωνόμαστε.  ∆εν πρέπει να ξεχνάμε και τις υποχρεώσεις μας έναντι 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Mάλιστα. 

 Ο κ. Κωστάκης Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά να πω ότι συμφωνώ απόλυτα με αυτά που έχουν λεχθεί από τους κ. Ιωνά 
Νικολάου, Άριστο ∆αμιανού και Νικόλα Παπαδόπουλο.  Επειδή έγινε όμως μια αναφορά από το συνάδελφο το 
∆ημήτρη Συλλούρη για γενίκευση του όλου θέματος αντιστροφής του όρου απόδειξης ενώπιον των 
δικαστηρίων, με το βάρος να στρέφεται πλέον προς τους κατηγορουμένους, εάν ενδεχομένως συμβεί αυτό, 
τότε θα δώσουμε το δικαίωμα στη διωκτική αρχή να προβαίνει σε κατάχρηση της εξουσίας την οποία έχει και 
της ευχέρειας την οποία έχει, ούτως ώστε να διώκονται με πολύ μεγάλη ευκολία οποιοιδήποτε θεωρούνται 
ενδεχόμενα ύποπτοι και να τρέχει ο καθένας πλέον να αποδείξει τη δική του αθωότητα.  Θα είναι μέγα λάθος 
να προχωρήσουμε προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, θα προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία που υπέβαλε το ΑΚΕΛ και μετά θα κάνουμε 
ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις  

 Γίνεται εισήγηση για διαγραφή της παραγράφου (γ) του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με την 
οποία προστίθεται στο άρθρο 14 του βασικού νόμου νέο εδάφιο (3Α). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Kαμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον, είκοσι μία υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία του ΑΚΕΛ για το 
παρόν νομοσχέδιο απορρίπτεται. 

 Τώρα δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός  τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Για το θέμα αυτό έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση και 
όλοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια.  Οι εκθέσεις θεωρήθηκαν αναγνωσθείσες σε προηγούμενη συνεδρία 
της Βουλής. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Φειδίας Σαρίκας, παρακαλώ. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως είχαμε αναφέρει την προηγούμενη Πέμπτη, επειδή υπάρχουν διάφορα θέματα σε 
εκκρεμότητα που απασχολούν το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου και επειδή επιπλέον ο προϋπολογισμός 
του συμβουλίου έχει εγκριθεί και η μη ψήφιση των συγκεκριμένων κανονισμών δεν επηρεάζει τη λειτουργία του 
συμβουλίου, εμείς προτείνουμε την καταψήφιση των κανονισμών και, όταν διευκρινιστούν τα πάντα και 
επιλυθούν τα προβλήματα, τότε μπορεί η κυβέρνηση να επαναφέρει τους κανονισμούς και να τους ψηφίσουμε 
την κατάλληλη στιγμή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Mάλιστα. 

 Ο κ. Φακοντής, παρακαλώ. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα θα καταψηφίσει τους κανονισμούς, λόγω του ότι 
υπάρχει θέμα ενώπιον της επιτροπής Ελέγχου.  Συμφωνώ με το Φειδία ότι δεν επηρεάζονται οι 
προϋπολογισμοί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου και θα υπάρχει δυνατότητα, όταν και εφόσον 
ολοκληρωθεί η συζήτηση στην επιτροπή Ελέγχου, αν η κυβέρνηση το επιθυμεί, να επανακαταθέσει ή να 
ξαναφέρει ενώπιον της Βουλής τους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μιλήσει ακόμα ένας βουλευτής από την Πάφο εναντίον, θα το καταψηφίσω τζιαι εγώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Mάλιστα. 

 Άλλος ’πού την Πάφο; 

(Γέλια) 

 Ο κ. Σταυριανός. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Aφού εζήτησες Παφίτη, είπα να ζητήσω το λόγο! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει! 

 Λοιπόν, δεν υπάρχουν άλλοι που θέλουν να μιλήσουν επί θέματος αρχής. 

 Υπάρχει μία πρόταση από την Ε∆ΕΚ και το ΑΚΕΛ για καταψήφιση.   Εγώ θα κάνω ψηφοφορία, όπως 
είναι οι κανονισμοί.  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Oυδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕYΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Mε είκοσι μία ψήφους εναντίον, είκοσι πέντε αποχές και ουδεμία υπέρ, οι κανονισμοί απορρίπτονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, «Ο περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012», πρόταση νόμου, αναβάλλεται, για να εξεταστεί 
ξανά από την επιτροπή. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012», δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 5, 6 και 7 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», πρόταση νόμου, «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012» και «Οι περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου, 
το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πρόταση νόμου, το 
νομοσχέδιο και τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 5, 12 και 19 Νοεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Οδικών Μεταφορών), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Εισαγωγέων Μηχανοκινήτων Οχημάτων (ΣΕΜΟ-ΟΕΒ), του Κυπριακού 
Συνδέσμου Ιδιοκτητών Αυτοκινήτων Ενοικιάσεως (CCRA-ΚΕΒΕ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Εμπορίας 
Αυτοκινήτων (ΠΑΣΕΑ-ΠΟΒΕΚ) και του Συνδέσμου Τουριστικών Λεωφορείων. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Νόμου για σκοπούς εναρμόνισης της ημεδαπής νομοθεσίας με τις φορολογικές διατάξεις της 
Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ειδικότερα με το άρθρο 110 αυτής.   
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι επίσης η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Νόμου για σκοπούς επίτευξης των ίδιων σκοπών για τους οποίους είχε κατατεθεί η πρόταση νόμου.   

 Με τους υπό συζήτηση κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 5 του περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, σκοπείται η λεπτομερέστερη ρύθμιση τεχνικών και άλλων 
διοικητικών ζητημάτων που απορρέουν από τις προτεινόμενες με την πρόταση νόμου και το νομοσχέδιο 
ρυθμίσεις. 

 Ειδικότερα, τόσο με το νομοσχέδιο όσο και με την πρόταση νόμου σκοπείται η κατάργηση του ισχύοντος 
σήμερα συστήματος καταβολής φόρου εγγραφής μηχανοκίνητων οχημάτων και η θεσμοθέτηση νέου 
συστήματος εγγραφής μηχανοκίνητων οχημάτων στη βάση της καταβολής ενιαίου διοικητικού τέλους εγγραφής 
για όλα τα μηχανοκίνητα οχήματα, ανεξαρτήτως του αν η εγγραφή αφορά καινούριο ή μεταχειρισμένο 
μηχανοκίνητο όχημα. 

 Περαιτέρω, τόσο με την πρόταση νόμου όσο και με το νομοσχέδιο καθορίζονται τα κριτήρια 
υπολογισμού του τέλους κυκλοφορίας των οχημάτων, τόσο των καινούριων όσο και των μεταχειρισμένων, τα 
οποία εγγράφονται για πρώτη φορά στο Μητρώο Εφόρου Μηχανοκινήτων Οχημάτων.   

 Σημειώνεται ότι για το ίδιο θέμα, που αφορά τη ρύθμιση των τελών για εγγραφή οχημάτων και την 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το άρθρο 110 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, είχε κατατεθεί στη Βουλή, στις 27 Ιουλίου 2012, νομοσχέδιο με το οποίο προτεινόταν η απομείωση 
του φόρου εγγραφής όλων των μεταχειρισμένων οχημάτων τα οποία μεταφέρονται στην Κύπρο από άλλα 
κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη βάση αντικειμενικών κριτηρίων που αφορούν την κατηγορία και την 
ηλικία του μηχανοκίνητου οχήματος.  Με το ίδιο νομοσχέδιο, του οποίου πρέπει να σημειωθεί ότι η εκτελεστική 
εξουσία ζήτησε την απόσυρση από τη Βουλή, με επιστολή ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, προτείνονταν τα 
ακόλουθα: 

1. Η δυνατότητα του ιδιοκτήτη μεταχειρισμένου οχήματος που ενέπιπτε στις κατηγορίες που καθορίζονταν 
στο εν λόγω νομοσχέδιο να υποβάλλει ένσταση αμφισβητώντας την εφαρμογή για τη δική του 
περίπτωση των αντικειμενικών κριτηρίων που θα λαμβάνονταν υπόψη για τον καθορισμό της 
απομείωσης. 

2. Η υποβολή σχετικής ένστασης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, από τον ιδιοκτήτη μεταχειρισμένου οχήματος 
κατʼ επίκληση λόγου σύμφωνα με τον οποίο από την εφαρμογή των εν λόγω κριτηρίων θα καλούνταν να 
καταβάλει υψηλότερο φόρο εγγραφής σε σχέση με το φόρο που επιβάλλεται στα αντίστοιχα 
μεταχειρισμένα οχήματα που είναι εγγεγραμμένα στη ∆ημοκρατία. 

Σημειώνεται περαιτέρω ότι η απόσυρση του εν λόγω νομοσχεδίου προέκυψε ως αποτέλεσμα των 
συζητήσεων που έγιναν κατά τη διάρκεια της συζήτησής του σε συνεδρία της επιτροπής ημερομηνίας 17 
Σεπτεμβρίου 2012.  Στην εν λόγω συνεδρία η επιτροπή έκρινε ότι θα έπρεπε να ζητήσει να ενημερωθεί για 
συγκεκριμένη πρόταση του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, η οποία είχε διαμορφωθεί μετά από διαβουλεύσεις 
στο στάδιο της διαμόρφωσης του προσχεδίου του νομοσχεδίου, η οποία όμως τελικά δεν τέθηκε ενώπιον του 
Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων και κατʼ επέκταση δεν προωθήθηκε και δεν εγκρίθηκε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο.  Η εν λόγω πρόταση κατατέθηκε τελικά στη Βουλή υπό τη μορφή του νομοσχεδίου για το οποίο 
γίνεται αναφορά πιο πάνω και το οποίο είναι ταυτόσημο με τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου.   

Υπενθυμίζεται ότι η ανάγκη για ρύθμιση του όλου θέματος, που αφορά τον τρόπο υπολογισμού του 
φόρου εγγραφής μεταχειρισμένων οχημάτων από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, προέκυψε μετά την απόφαση 
του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στην υπʼ αριθμόν 462/10 προσφυγή εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, στην 
οποία το Ανώτατο ∆ικαστήριο αποφάσισε ότι το όλο σύστημα δε συνάδει με τις πρόνοιες του άρθρου 258 και 
ειδικότερα του άρθρου 110 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Η παράβαση από την Κυπριακή ∆ημοκρατία του σχετικού άρθρου της Συνθήκης για τη Λειτουργία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης προκύπτει από το γεγονός ότι ο φόρος εγγραφής οχημάτων όπως επιβάλλεται σήμερα, 
με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, είναι παράνομος, επειδή η επιβολή φόρου εγγραφής σε όχημα που 
μεταφέρεται στη ∆ημοκρατία από άλλο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να απομειώνεται με 
βάση την ηλικία, τον τύπο, τη γενική κατάσταση και τα άλλα χαρακτηριστικά του οχήματος.  Ο ίδιος φόρος δεν 
πρέπει επίσης να είναι μεγαλύτερος από το φόρο εγγραφής που επιβάλλεται σε όχημα του ίδιου τύπου και 
χαρακτηριστικών το οποίο ενεγράφη για πρώτη φορά στην Κύπρο ως καινούριο.   

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι εναντίον της ∆ημοκρατίας η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει καταθέσει 
αιτιολογημένη γνώμη/παράβαση με αριθμό 2008/4766, η οποία εξέπνευσε την 1η Νοεμβρίου 2012, ως 
αποτέλεσμα σχετικής καταγγελίας.   

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά σχεδίων νόμου, εκπρόσωποι συνδέσμων και οργανώσεων 
που κλήθηκαν ενώπιον της επιτροπής εξέφρασαν σοβαρές ενστάσεις και/ή επιφυλάξεις για το γεγονός ότι, 
πέραν των προτεινόμενων ρυθμίσεων, με τις οποίες εναρμονίζεται η εθνική νομοθεσία με το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο σε σχέση με την εγγραφή μηχανοκίνητων οχημάτων που εισάγονται από χώρες της Ευρωπαϊκής 
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Ένωσης, προτείνεται επίσης η ρύθμιση των τελών κυκλοφορίας μηχανοκίνητων οχημάτων με συγκεκριμένο 
σύστημα βασισμένο στις εκπομπές ρύπων.  Σύμφωνα με τους ιδίους, το συγκεκριμένο σύστημα που 
προτείνεται, το οποίο βασίζεται στις εκπομπές ρύπων σε σχέση με διάφορες κατηγορίες και τύπους οχημάτων, 
είναι άδικο και δεν έχει τύχει της αναγκαίας διαβούλευσης, προτού προωθηθεί στη Βουλή.   

 Οι εγερθείσες ενστάσεις και/ή επιφυλάξεις επικεντρώθηκαν στο ενδεχόμενο να δημιουργηθούν με τις 
κυβερνητικές προτάσεις στρεβλώσεις σε σχέση με το ύψος των επιβλητέων τελών, ανάλογα με τους τύπους 
των διάφορων οχημάτων, λόγω της συνεχούς τεχνολογικής αναβάθμισης των κινητήρων των οχημάτων που 
διατίθενται στην αγορά, με αποτέλεσμα για καινούρια οχήματα μεγαλύτερης ιπποδύναμης και κυβικών οι 
καταναλωτές να κληθούν τελικά να καταβάλλουν μικρότερο τέλος κυκλοφορίας σε σχέση με μεταχειρισμένα 
οχήματα μικρότερης ιπποδύναμης και κυβικών, κατηγορία στην οποία εμπίπτουν και τα οχήματα που αγοράζει 
η πλειοψηφία των Κυπρίων καταναλωτών.   

 Επιφυλάξεις εξέφρασαν επίσης κατά τη συζήτηση του θέματος οι εκπρόσωποι του  Συνδέσμου 
Τουριστικών Λεωφορείων και του CCRA-ΚΕΒΕ.   

 Ο εκπρόσωπος του πρώτου συνδέσμου δήλωσε ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις επηρεάζονται 
δυσμενώς οι ιδιοκτήτες τουριστικών λεωφορείων, οι οποίοι θα κληθούν να καταβάλλουν πολύ υψηλά τέλη 
αδειών κυκλοφορίας με μεγάλο ετήσιο κόστος για τον κλάδο.   

 Παρόμοιες επιφυλάξεις εξέφρασαν και οι εκπρόσωποι του δεύτερου συνδέσμου, οι οποίοι δήλωσαν ότι 
με τους προτεινόμενους νέους τρόπους υπολογισμού των τελών εγγραφής και κυκλοφορίας αυξάνεται 
δραματικά το κόστος του επαγγέλματος, καθότι οι επιπτώσεις στις κατηγορίες των μικρών οχημάτων, που 
αποτελούν τη συντριπτική πλειοψηφία των οχημάτων που ενοικιάζονται, θα είναι καταλυτικές και θα επιφέρουν 
ένα σημαντικό επαναλαμβανόμενο ετήσιο κόστος.   

 Και οι δύο σύνδεσμοι υποστήριξαν ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις πλήττεται συνεπακόλουθα η 
τουριστική βιομηχανία, καθώς αυξάνεται δραματικά το κόστος λειτουργίας σε μία περίοδο όπου η οικονομία του 
τόπου επιβάλλει να ενισχυθούν οι επιχειρήσεις που τη στηρίζουν.   

 Υπό το φως όλων των ενστάσεων και/ή επιφυλάξεων των επηρεαζόμενων συνδέσμων και 
οργανώσεων, της πολυπλοκότητας των ζητημάτων που εγέρθηκαν στο στάδιο της συζήτησης, τα οποία, όπως 
διαφάνηκε, χρήζουν περαιτέρω ενδελεχούς μελέτης και διαβούλευσης, η επιτροπή αποφάσισε στο παρόν 
στάδιο να εισηγηθεί τη ρύθμιση μόνο του επιμέρους θέματος που αφορά την ανάγκη συμμόρφωσης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς τις δεσμεύσεις που απορρέουν από το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα προς 
το άρθρο 110 για τη Συνθήκη για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γεγονός που θα οδηγήσει και στον 
τερματισμό της διαδικασίας παράβασης που έχει κινήσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εναντίον της ∆ημοκρατίας.   

 Η επιτροπή αποφάσισε επίσης να καλέσει την εκτελεστική εξουσία να προχωρήσει σε περαιτέρω 
συζητήσεις με γνώμονα την ανάγκη διαμόρφωσης μίας τελικής εισήγησης για πλήρη αναμόρφωση του όλου 
συστήματος επιβολής φόρων/τελών επί των μηχανοκίνητων οχημάτων που εισάγονται και κυκλοφορούν στη 
∆ημοκρατία, η οποία πρέπει να έχει ολοκληρωθεί το αργότερο μέχρι το Μάρτιο του 2013.  Κατά τη διάρκεια της 
σχετικής διαβούλευσης πρέπει επίσης να ληφθεί υπόψη, πέραν των θέσεων των διάφορων εμπλεκόμενων 
φορέων, και σχετική μελέτη του Υπουργείου Οικονομικών για ρύθμιση του όλου ζητήματος σε σχέση με τη 
φορολόγηση και επιβολή άλλων τελών επί της εισαγωγής και κυκλοφορίας μηχανοκίνητων οχημάτων, η οποία, 
σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το 
∆εκέμβριο του 2012.   

 Σημειώνεται ότι με την ψήφιση του μέρους του νομοσχεδίου που αφορά μόνο τα τέλη εγγραφής, 
σύμφωνα με τις εκτιμήσεις των εκπροσώπων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, το κράτος 
υπολογίζεται να έχει απώλειες ετήσιων εσόδων της τάξης των €7,2 εκατομ.   

 Τα μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την ανησυχία και δυσαρέσκειά τους για την απώλεια κρατικών 
εσόδων τη δεδομένη χρονική στιγμή.   

 Συναφώς, οι αρμόδιοι εκπρόσωποι των Υπουργείων Συγκοινωνιών και Έργων και Οικονομικών 
δήλωσαν ότι δε διαφωνούν με την προώθηση στο στάδιο αυτό μόνο των ρυθμίσεων εκείνων που αφορούν τα 
τέλη εγγραφής, υπό τη δέσμευση όμως ότι το όλο ζήτημα της ρύθμισης και των τελών κυκλοφορίας θα 
ολοκληρωθεί το αργότερο μέχρι το Μάρτιο του 2013, σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται πιο πάνω. 

 Υπενθυμίζεται εν πάση περιπτώσει ότι η προώθηση ενός δικαιότερου και ορθότερου πλαισίου, 
βασισμένου στις εκπομπές ρύπων, με στόχο τη μετακίνηση της αγοράς σε τεχνολογικά αναβαθμισμένα και 
οικολογικότερα οχήματα αποτελεί επίσης θέση της επιτροπής, η οποία είχε διαβιβαστεί στους αρμοδίους κατά 
το στάδιο της συζήτησης των σχεδίων νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υποβάλλοντας νέο, διαμορφωμένο 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, κείμενο σχεδίου νόμου, το οποίο έτυχε επίσης της κατάλληλης νομοτεχνικής 
επεξεργασίας από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της έγκρισης του Υπουργείου 
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Συγκοινωνιών και Έργων, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 
του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2012». 

 Ταυτόχρονα, η επιτροπή εισηγείται ομόφωνα την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών όπως αυτοί 
έχουν διαμορφωθεί από την εκτελεστική εξουσία, ώστε να συνάδουν με τις πρόνοιες του υπό ψήφιση 
νομοσχεδίου, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012». 

 Αναφορικά με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου, σημειώνεται ότι η επιτροπή θεωρεί  ότι οι πρόνοιές 
της εν πολλοίς καλύπτονται από τις προτεινόμενες με το υπό ψήφιση νομοσχέδιο ρυθμίσεις.  Η επιτροπή 
αποφάσισε όπως το μέρος των προνοιών αυτής το οποίο δεν καλύπτεται από τις πρόνοιες του υπό ψήφιση 
νομοσχεδίου συνεχίσει να εκκρεμεί ενώπιόν της για συζήτησή του σε εύθετο χρόνο. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012.  
(Πρόταση νόμου). 

2. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012.   

3. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όπως αναφέρεται και στην έκθεση, το υπ’ αριθμόν 5 θέμα θα συνεχίσει να είναι στην επιτροπή για 
συζήτηση. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ουδείς. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 8 θέμα της ημερήσιας διάταξης, που είναι «Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου  (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 Νοεμβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ), καθώς και εκπρόσωποι της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου.  Ο 
Κυπριακός Σύνδεσμος Εταιρειών Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΚΣΕΠΕΥ), παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου Νόμου, ώστε να εισαχθούν πρόνοιες που είναι απαραίτητες για την εισαγωγή στο ΧΑΚ μεριδίων 
Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων Κινητών Αξιών (ΟΣΕΚΑ).  Οι εν λόγω τροποποιήσεις κατέστησαν 
αναγκαίες λόγω της αντικατάστασης της εθνικής νομοθεσίας που διέπει τη λειτουργία των ΟΣΕΚΑ με τον περί 
των Ανοικτού Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων Νόμο του 2012. 

 Επιπροσθέτως, με τον προτεινόμενο νόμο επιδιώκεται να δοθεί η δυνατότητα στο ΧΑΚ όπως εισάγει 
μερίδια διεθνών συλλογικών επενδυτικών σχεδίων, που προβλέπονται στον περί ∆ιεθνών Συλλογικών 
Επενδυτικών Σχεδίων Νόμο του 1999, καθώς και γενικότερα μερίδια συλλογικών επενδυτικών σχεδίων, τα 
οποία δεν είναι διαπραγματεύσιμα.   

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο εισάγονται πρόνοιες, ώστε: 

1. να προστεθούν νέοι ορισμοί που σχετίζονται με τους διαπραγματεύσιμους ΟΣΕΚΑ σε κινητές αξίες και 
συλλογικά επενδυτικά σχέδια,  

2. να καταγράφονται οι προϋποθέσεις εισαγωγής στο ΧΑΚ μεριδίων συλλογικών επενδυτικών σχεδίων, οι 
συνεχείς υποχρεώσεις των συλλογικών επενδυτικών σχεδίων, καθώς και οι κανόνες συναλλαγών επί 
των μεριδίων τους, 

3. να καταγράφονται διατάξεις για την εκκαθάριση των συναλλαγών, κυρώσεων και δικαιωμάτων του ΧΑΚ, 
καθώς και φορολογικές διατάξεις που σχετίζονται με τη διαπραγμάτευση των σχεδίων αυτών και 

4. να καθοριστούν περαιτέρω οι συνεχείς υποχρεώσεις συλλογικών επενδυτικών σχεδίων που εισάγονται 
στην αγορά συλλογικών επενδυτικών σχεδίων, καθώς και οι συνεχείς υποχρεώσεις των συλλογικών 
επενδυτικών σχεδίων που εισάγονται στην αγορά διαπραγματεύσιμων συλλογικών επενδυτικών 
σχεδίων.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι το 
νομοσχέδιο υπήρξε αντικείμενο διαβούλευσης τόσο με την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς όσο και με το ΧΑΚ και 
δεν υπήρξε οποιαδήποτε διαφωνία ως προς τις πρόνοιές του.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ουδείς. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 62 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του Κεφαλαίου Στ του Μέρους Χ με νέο 
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κεφάλαιο.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 113 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 114 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 116 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Yπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Ενισχύσεις Ήσσονος 
Σημασίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς 
«Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Ενισχύσεις Ήσσονος Σημασίας) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2012»  

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 Νοεμβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 25 του περί Ελέγχου των Κρατικών 
Ενισχύσεων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Ενισχύσεις Ήσσονος 
Σημασίας) Κανονισμών, ώστε να εφαρμοστεί ο Κανονισμός (ΕΕ) αριθ. 360/2012 της Επιτροπής της 25ης 
Απριλίου 2012 σχετικά με την εφαρμογή των άρθρων 107 και 108 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στις ενισχύσεις ήσσονος σημασίας, οι οποίες χορηγούνται σε επιχειρήσεις που 
παρέχουν υπηρεσίες γενικού οικονομικού συμφέροντος.  

 Όπως είναι γνωστό, οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Ενισχύσεις Ήσσονος Σημασίας) 
Κανονισμοί ρυθμίζουν τη διαδικασία χορήγησης ενισχύσεων ήσσονος σημασίας στους διάφορους τομείς της 
οικονομίας και έχουν θεσπιστεί με βάση το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο Κανονισμός 360/2012 αποτελεί νέο 
ευρωπαϊκό κανονισμό στον τομέα των ενισχύσεων ήσσονος σημασίας, ο οποίος εισάγει νέα κατηγορία 
ενισχύσεων, τις ενισχύσεις για την παροχή υπηρεσιών γενικού οικονομικού συμφέροντος (ΥΓΟΣ) και 
αποσκοπεί στην παροχή  δυνατότητας στα κράτη μέλη να χορηγούν ενισχύσεις χαμηλού ύψους χωρίς 
προηγούμενη κοινοποίησή τους στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το όριο των οποίων καθορίζεται στα €500.000 
ανά επιχείρηση για οποιαδήποτε περίοδο τριών ετών σε κυλιόμενη βάση.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο εν λόγω κανονισμός αποτελεί μέρος της δέσμης κανόνων που θέσπισε η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή σχετικά με τη χορήγηση κρατικών ενισχύσεων προς τις επιχειρήσεις, ανεξαρτήτως 
μεγέθους, οι οποίες παρέχουν ΥΓΟΣ, όπως είναι μεταξύ άλλων η υγεία, οι μεταφορές, οι κοινωνικές υπηρεσίες 
και η παραγωγή ενέργειας. 

 Συναφώς, με βάση τα πιο πάνω, η τροποποίηση της υφιστάμενης εθνικής νομοθεσίας κρίνεται 
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επιβεβλημένη, ώστε να ενσωματωθεί σε αυτήν η νέα κατηγορία ενισχύσεων, για να επέλθει ομοιομορφία στη 
διαδικασία χορήγησης των ενισχύσεων ήσσονος σημασίας στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης των κανονισμών, ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι με την εφαρμογή των υπό συζήτηση κανονισμών κωδικοποιείται η διαδικασία χορήγησης των 
ενισχύσεων ήσσονος σημασίας από τους δημόσιους φορείς στις επιχειρήσεις που παρέχουν ΥΓΟΣ και 
σημείωσε ότι οι δημόσιοι φορείς που θα χορηγούν τέτοιου είδους ενισχύσεις θα υποχρεούνται να ακολουθούν 
χρονοδιαγράμματα και να απαιτούν από τους δικαιούχους της ενίσχυσης την υποβολή τυποποιημένης 
υπεύθυνης δήλωσης, η οποία θα περιέχει όλες τις ενισχύσεις ήσσονος σημασίας που έλαβαν κατά τα τρία 
τελευταία οικονομικά έτη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των πιο πάνω, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ουδείς.  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (∆ιάρθρωσις και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη και παρακαλώ τον πρόεδρο 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας να τη διαβάσει… 

 Ναι, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ζητούσαμε μία αναβολή, για να πάρουμε ακόμη κάποιες διευκρινίσεις που νομίζω ότι 
χρειάζονται στην επιτροπή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συμφωνεί το σώμα με την αναβολή που ζητά το ∆ΗΚΟ; 

 Αναβολή λοιπόν.  Πάμε παρακάτω.  Εγκρίνεται η αναβολή.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο βδομάδες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ύο εβδομάδες;  ∆ύο εβδομάδες. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 11 και 12 στην ημερήσια διάταξη έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης Νόμος του 2012» και «Οι περί της Εργασίας 
μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης Κανονισμοί του 2012».  Εδώ θα τοποθετηθούν ο ∆ΗΣΥ και το 
∆ΗΚΟ. 

 Ο κ. Τάσος Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ζητήσουμε και εμείς με τη σειρά μας αναβολή δύο βδομάδων για τα δύο 
συγκεκριμένα θέματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ναι, ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, το θέμα αυτό ήταν ενώπιον της επιτροπής εδώ και αρκετό καιρό.  Υπάρχει 
αιτιολογημένη γνώμη και δώσαμε ήδη την υπόσχεση ότι μέχρι το τέλος του μήνα έπρεπε να ψηφιστεί.  Η Γενική 
Εισαγγελία απάντησε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι μέχρι το τέλος του Νιόβρη θα ψηφιστεί το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο.  Στην επιτροπή δε λέχθηκε οτιδήποτε ούτε υπήρχε καμία ένσταση, τουλάχιστον σε επίπεδο των 
εκπροσώπων των πολιτικών κομμάτων.  Φυσικά, υπάρχει η δυνατότητα για αναβολή, αλλά η παράκλησή μου 
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είναι τουλάχιστον να είναι μια βδομάδα, για να προλάβουμε να είναι ενώπιον της ολομέλειας για ψήφιση πριν 
από το τέλος του Νιόβρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα αποδεχτούμε το αίτημα των συναδέλφων για αναβολή μίας εβδομάδας.  Έχουμε υπόψιν μας ότι 
υπάρχει αιτιολογημένη γνώμη αυτή την ώρα.  Παρά ταύτα, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πούμε ότι έχουμε μια 
σειρά σοβαρών τροπολογιών τις οποίες δεν μπορέσαμε να καταθέσουμε εμπροθέσμως.  Συνεπώς, ζητούμε να 
μας παραχωρηθεί η δυνατότητα να ετοιμάσουμε τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Την άλλη εβδομάδα να τις φέρετε. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, μία εβδομάδα αναβολή, συνάδελφοι. 

 Τελείωσε, πάμε παρακάτω. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μάριος Μαυρίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 12 Νοεμβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο διευθυντής και ο αναλογιστής των Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ και της εργοδοτικής 
οργάνωσης ΟΕΒ.  Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και η εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για τις κοινωνικές 
ασφαλίσεις, έτσι ώστε να είναι δυνατή η μεταφορά ποσού €50 εκατομ. από το Λογαριασμό Συμπληρωματικών 
Συντάξεων στο Λογαριασμό Παροχών Ανεργίας, με σκοπό την κάλυψη του ελλείμματος που παρουσιάζει ο 
Λογαριασμός Παροχών Ανεργίας για το 2012. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η αύξηση στον αριθμό των ανέργων κατά τα έτη 2009, 2010 
και 2011 είχε ως αποτέλεσμα την κατακόρυφη αύξηση της δαπάνης του επιδόματος ανεργίας και λόγω της 
αύξησης αυτής αναμένεται ότι το αποθεματικό του Λογαριασμού Παροχών Ανεργίας θα έχει κατά την 31η 
∆εκεμβρίου 2012 χρεωστικό υπόλοιπο που θα κυμαίνεται μεταξύ €37,4 εκατομ. και €43,2 εκατομ.  Οι ίδιοι 
εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι η προτεινόμενη μεταφορά των €50 εκατομ. από το Λογαριασμό 
Συμπληρωματικών Συντάξεων στο Λογαριασμό Παροχών Ανεργίας τέθηκε υπόψη τόσο του Συμβουλίου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, κατά τη συνεδρία του ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2012, όσο και του Εργατικού 
Συμβουλευτικού Σώματος, κατά τη συνεδρία του ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2012, και ότι τα δύο σώματα 
εξέφρασαν τη συμφωνία τους με την προτεινόμενη τροποποίηση. 

 Περαιτέρω, ο αναλογιστής επισήμανε ότι ο Λογαριασμός Συμπληρωματικών Συντάξεων έχει τα πιο 
μεγάλα αποθεματικά και ότι μακροπρόθεσμα η μεταφορά των €50 εκατομ. στο Λογαριασμό Παροχών Ανεργίας 
δε θα επηρεάσει τη βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
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 Οι εκπρόσωποι της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ και της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ εξέφρασαν 
τη συμφωνία των οργανώσεών τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΕΚ διαμήνυσε τη συμφωνία της με το υπό εξέταση νομοσχέδιο με 
επιστολή της προς την επιτροπή ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ουδείς. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Μεταφορά ποσού στο Λογαριασμό Παροχών Ανεργίας.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στα δισεκατομμύρια, στο θέμα που έχουμε κηρύξει επείγον στην αρχή της συνεδρίας 
και που τιτλοφορείται «Ο περί της Παραχώρησης Κυβερνητικών Εγγυήσεων για τη Σύναψη ∆ανείων ή/και την 
Έκδοση Ομολόγων από Πιστωτικά Ιδρύματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση έχει 
κυκλοφορήσει και θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Παραχώρησης Κυβερνητικών Εγγυήσεων για τη Σύναψη ∆ανείων ή/και την Έκδοση 

Ομολόγων από Πιστωτικά Ιδρύματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών και εκπρόσωποι της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, ώστε να αυξηθεί στα 
€6 δις το ποσό που παρέχεται από τον Υπουργό Οικονομικών ως κυβερνητική εγγύηση για τη σύναψη δανείων 
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ή/και την έκδοση ομολόγων από πιστωτικά ιδρύματα τα οποία έχουν συσταθεί στη ∆ημοκρατία και έλαβαν 
άδεια λειτουργίας από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου ή τον Έφορο Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης 
Συνεργατικών Εταιρειών, ανάλογα με την περίπτωση, με σκοπό την ενίσχυση της ρευστότητας της οικονομίας 
για την αντιμετώπιση των επιπτώσεων της διεθνούς οικονομικής κρίσης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το Υπουργικό Συμβούλιο στη 
συνεδρία του, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, εξουσιοδότησε τον Υπουργό Οικονομικών να καταθέσει στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων νομοσχέδιο με το οποίο ο Υπουργός Οικονομικών θα μπορεί να προβαίνει στην 
παραχώρηση κυβερνητικών εγγυήσεων, σύμφωνα με τα πιο πάνω, συνολικού ποσού μέχρι €6 δις.   

 Το εν λόγω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων και ψηφίστηκε σε νόμο 
υπό τη μορφή του κατεπείγοντος στις 9 Νοεμβρίου 2012,  εξουσιοδοτούσε τον Υπουργό Οικονομικών να 
μπορεί να προβαίνει σε παραχώρηση κυβερνητικών εγγυήσεων συνολικού ποσού μέχρι €3 δις για το σκοπό 
που αναφέρεται πιο πάνω.  Η διαδικασία, οι όροι παραχώρησης των κυβερνητικών εγγυήσεων, το ύψος της 
καταβαλλόμενης προμήθειας, το είδος και η επάρκεια των εξασφαλίσεων, τα κριτήρια κατανομής των 
κυβερνητικών εγγυήσεων και οι διευθετήσεις παρακολούθησης και συντονισμού για την ορθή και 
αποτελεσματική εφαρμογή του νόμου καθορίστηκαν με την έκδοση ∆ιατάγματος του Υπουργού Οικονομικών 
στις 9 Νοεμβρίου 2012.   

 Με το παρόν νομοσχέδιο, το οποίο τροποποιεί το βασικό νόμο, προτείνεται όπως η παραχώρηση 
κυβερνητικών εγγυήσεων αυξηθεί από €3 δις σε συνολικό ποσό ύψους μέχρι €6 δις, για να καταστεί δυνατή η 
περαιτέρω ενίσχυση της ρευστότητας των πιστωτικών ιδρυμάτων και γενικότερα της οικονομίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όλοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Αν θέλετε, διαβάζουμε και τι προνοεί το έκτακτο αυτό… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το έχετε μπροστά σας.   

 Μιλούμε για δισεκατομμύρια, με πολλά μηδενικά!  Φαίνεται έν’ η τύχη μου εμένα, όποτε προεδρεύω, να 
εγκρίνουμε δισεκατομμύρια!   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμείς τασσόμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχουν άλλοι που θέλουν να ταχθούν υπέρ ή εναντίον; 

 Ο κ. Συλλούρης.   

 Επί του βήματος.  Εάν είναι πάνω από δύο λεπτά, να βκαίννετε στο βήμα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι γνωστό, τουλάχιστον στο επίπεδο των εκπροσώπων των κομμάτων, ότι την προηγούμενη φορά 
υποσχέθηκα -και το ετήρησα- να μην αιτιολογήσω την καταψήφιση των €3 δις.  Οι ώρες όμως που ζούμε 
σήμερα δε νομίζω ότι δημιουργούν οποιοδήποτε πρόβλημα είτε πανικού…  ∆όξα τω Θεώ, όσον εμπορούσαμε 
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να δημιουργήσουμεν εδημιουργήσαμε!  Άρα, οτιδήποτε κι αν πούμε για οποιοδήποτε θέμα γύρω από τα 
οικονομικά πλέον, δεν πρόκειται να δημιουργήσουμε περισσότερο πανικό.  Αντίθετα, ελπίζω ότι θα 
δημιουργήσουμε αρκετό προβληματισμό.  ΄Η θα πληροφορήσουμε ή θα αναγκάσουμε να πληροφορηθούμε 
καλύτερα. 

 ∆εν ψήφισα τα €3 δις την προηγούμενη φορά, γιατί θεωρήσαμε ότι δεν είχαμε τη σωστή και την 
ολοκληρωμένη εικόνα για το τραπεζικό σύστημα.  Θεωρώ ότι ούτε και σήμερα έχουμε αυτή την εικόνα.   Θέλω 
να ξεκαθαρίσω από την αρχή ότι η ενέργεια αυτή της κυβέρνησης να εξασφαλίσει τα €6 δις ήταν μια αναγκαία 
και σωστή διευθέτηση και πρέπει να πιστωθεί γι’ αυτή την ενέργεια.  Απ’ εκεί και πέρα, αυτή η Βουλή -δε θέλω 
να μιλήσω για τις ευθύνες είτε της Κεντρικής Τράπεζας είτε της κυβέρνησης ή των άλλων θεσμών που όφειλαν 
να ελέγχουν τις τράπεζες- αυτή η Βουλή, μετά από την εμπειρία των €1,8 δις της Λαϊκής Τράπεζας -που με 
βεβιασμένο τρόπο αναγκάστηκε να ψηφίσει αυτή τη στήριξη προς τη Λαϊκή Τράπεζα και λίγους μήνες μετά 
αναγκάζεται να ψηφίσει €3 δις για στήριξη των τραπεζών και σε δεκαπέντε μέρες να γίνουν €6 τα δις- νομίζω 
ότι έπρεπε να ήταν πιο καλά πληροφορημένη, νομίζω ότι έπρεπε να απαιτήσουμε ενδελεχή μελέτη και 
ξεκαθάρισμα της εικόνας του τι συμβαίνει στο τραπεζικό μας σύστημα. 

 ∆ε νομίζω ότι θα διαφωνήσει κανένας από εμάς με το ότι πρέπει να στηρίξουμε το τραπεζικό μας 
σύστημα.  Πρέπει να εξυγιάνουμε το τραπεζικό μας σύστημα.  Εξυγίανση όμως του τραπεζικού συστήματος δε 
σημαίνει μόνο να του δίνουμε εγγυήσεις στη ράχη των πολιτών των ανυποψίαστων ή και πολλών που δεν 
έχουν καμία ευθύνη.  Εξυγίανση σημαίνει, πρώτον, να γίνουν έρευνες σε βάθος για τις μέχρι σήμερα ευθύνες, 
εξυγίανση σημαίνει να τερματιστούν οι παχυλοί μισθοί, εξυγίανση σημαίνει ιδιαίτερα στις τράπεζες που έχουν -
και νομίζω μπορώ να χρησιμοποιήσω τον όρο- κρατικοποιηθεί να γίνουν ανακατατάξεις σε σχέση με αυτούς 
που δεν έκαναν τη δουλειά τους σωστά, όταν οι τράπεζες ήταν ιδιωτικές.  Εξυγίανση σημαίνει, αν πράγματι 
αυτό που κάνουμε είναι να δώσουμε ρευστότητα, να μειωθούν τα επιτόκια, ώστε πραγματικά να δοθεί η 
ρευστότητα, πραγματικά να δοθεί φθηνό χρήμα.   

 Θέλετε να πάμε και πίσω στα €3,5 δις πιο παλιά που δόθηκαν για ρευστότητα στις τράπεζες για χαμηλά 
επιτόκια;  Και είδαμε, την ίδια ώρα που οι τράπεζες έπαιρναν τη στήριξη των €3-€4 τότε δις, να αυξάνονται, να 
διπλασιάζονται τα επιτόκια, να αυξάνονται οι υπερημερίες και πώς τα λεν.  Eίναι με ήσυχη τη συνείδησή μας;   

 Εγώ θέλω να πιστώσω με θετική προσέγγιση όλους τους συναδέλφους που θα το ψηφίσουν, αλλά κάνω 
και μία έκκληση στην επιτροπή Οικονομικών, έστω και εκ των υστέρων θα πρέπει να κάτσουμε να δούμε ποια 
είναι η πραγματική εικόνα του τραπεζικού συστήματος και τι σημαίνει για μας και για το λαό εξυγίανση.  Είναι οι 
ίδιοι άνθρωποι που μας οδήγησαν εδώ που μας παραπλανούν συνεχώς όλο αυτό τον καιρό, για να μη θιγούν 
τα συμφέροντά τους.   

 ∆ε θέλω να μακρηγορήσω πολύ περισσότερο, κύριε Πρόεδρε.  Θα μπορούσα να μιλώ μέχρι το πρωί και 
να εκφράζω την αγανάκτηση του κόσμου, όχι τη δική μου.  Λέγονται πολλά.  Λέγεται ότι οι τράπεζές μας είχαν 
και πολύ καλές προτάσεις, αλλά, για να μη θιχτούν οι υψηλόμισθοι και οι υψηλόβαθμοι, δεν τις εξέτασαν και 
είμαστε σήμερα στην κατάσταση που βρισκόμαστε.  Όλα αυτά πρέπει να ερευνηθούν.  Φυσικά εμείς στην 
επιτροπή Θεσμών, όπως γνωρίζετε, κάνουμε μία μελέτη είτε για τις ευθύνες είτε για τον τρόπο λειτουργίας.  
Αυτό όμως δεν είναι αρκετό. 

 Και λέω κάτι τελευταίο, το οποίο αφορά ιδιαίτερα την κυβέρνηση και το Υπουργείο Οικονομικών.  Καλώς 
ή κακώς -εμείς, επειδή καταψηφίζουμε, λέμε κακώς- δόθηκαν αυτά τα €3 δις και τα άλλα €3 δις χωρίς να 
υπάρχουν όλες αυτές οι προϋποθέσεις και πολλές άλλες που δεν εξήγησα.  ∆εν έπρεπε τουλάχιστον να 
προβληθεί;  Ακούμε ότι σε κάποιες τράπεζες μπορεί να υπάρχει και ένας προβληματισμός από καταθέτες.  ∆εν 
έπρεπε να πληροφορηθούν αυτοί οι καταθέτες, αντί να κάνουμε δηλώσεις ότι κινδυνεύουν οι τράπεζές μας, να 
προβληθεί ότι έχουν στήριξη €6 δις και αυτό όχι μόνο να συγκρατήσει επενδυτές, αλλά να τους καθησυχάσει;  
Έστω και την υστάτη, έστω και τώρα, αυτό το οποίο εμείς θα καταψηφίσουμε τουλάχιστον ας το προβάλετε! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαγεωργίου, παρακαλώ.   

 Θα είναι σύντομος φαίνεται. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι ένα θέμα η σταθερότητα του τραπεζικού συστήματος και άλλο θέμα η κατανομή ευθυνών για τυχόν 
λάθη, πολλές φορές και πολύ άσχημα λάθη, σχετικά με το τι έγινε στις τράπεζες στο παρελθόν και είναι και 
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άλλο θέμα το τι είδους τράπεζες θέλουμε σε σχέση με το άμεσο μέλλον.  Έχει ευθύνη το σώμα και η 
κυβέρνηση, γενικά θα έλεγα όλοι οι πολιτειακοί θεσμοί, να διαφυλάσσουν τη σταθερότητα του τραπεζικού 
συστήματος, όχι μόνο διότι το τραπεζικό σύστημα είναι βασικός πυλώνας της οικονομίας, αλλά και διότι 
κάποιος πρέπει να λάβει υπόψιν ότι καλώς ή κακώς στον κόσμο που ζούμε, εάν δεν κάνουμε αυτό το 
αυτονόητο πράγμα, οι συνέπειες θα είναι πάρα πολύ άσχημες.   

 Η κυβέρνηση εξασφάλισε τη σύμφωνο γνώμη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ευρωπαϊκής 
Κεντρικής Τράπεζας στην παροχή αυτών των εγγυήσεων ως ένα ενδιάμεσο βήμα ως προς το στόχο ο οποίος 
στόχος είναι η αναχρηματοδότηση των τραπεζών μέσω των ευρωπαϊκών θεσμών.  Εξού και οι συνομιλίες που 
διεξάγονται τώρα.   

 Νομίζω ότι θα έχουμε πολύ χρόνο να συζητήσουμε και για ευθύνες, αλλά και για τη μορφή του 
τραπεζικού συστήματος.  Αυτή τη στιγμή προέχει η διατήρηση της σταθερότητας και της ευρωστίας του 
τραπεζικού συστήματος.  Αυτό που κάνουμε σήμερα είναι ένα προληπτικό μέτρο και πρέπει να ξέρει ο κόσμος 
ότι το κάνουμε, ακριβώς για να μην υπάρξουν προβλήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό.   

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου είναι κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος;  Θέλω να τηρώ τους κανονισμούς.  Είναι 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ΗΣΥ; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, όχι!  Εδώ, ο κ. Μητσόπουλος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τότε με τη σειρά, με τη σειρά!   

 Είναι ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας, μετά είναι ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι σωστό, και είθισται -εγώ που είμαι εκ των παλαιοτέρων βουλευτών να βοηθήσω 
και το προεδρείο- να μιλήσει το μεγαλύτερο κόμμα, μετά το ∆ημοκρατικό Κόμμα και ο Κουλίας να μιλήσει 
τελευταίος.  Είναι σωστό αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τζιαι τούτο γίνεται δεκτό.  Μάλιστα.   

 Κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου, έχετε το λόγο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η κοινωνία μας βιώνει μια πρωτοφανή αβεβαιότητα και η οικονομία μας βρίσκεται στην πιο δύσκολη 
περίοδο από την ίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  ∆εν έπρεπε να φτάσουμε εδώ που φτάσαμε.  Όμως 
θεωρώ πως δεν είναι υπεύθυνη πολιτική πράξη να είναι επί του παρόντος προτεραιότητα η συζήτηση των 
οποιωνδήποτε ευθυνών, που όντως, ομολογουμένως, υπάρχουν, είναι ασήκωτες και δεν παραγράφονται.  Η 
προτεραιότητα αυτές τις δύσκολες στιγμές για τον τόπο μας είναι να στείλουμε μηνύματα εμπιστοσύνης στην 
κυπριακή οικονομία και μηνύματα εμπιστοσύνης στο χρηματοπιστωτικό μας τομέα για το καλό της Κύπρου μας 
και σ’ αυτή την προσπάθεια αυτό δεν μπορεί μόνη μια πολιτική δύναμη να το πράξει.  Από μόνη της δεν 
μπορεί η κυβέρνηση ούτε και από μόνη της η Βουλή ή η αντιπολίτευση.  Χρειάζεται υπευθυνότητα ολόκληρου 
του πολιτικού κόσμου.  Από αυτό το σώμα των εκλελεγμένων αντιπροσώπων του λαού θεωρούμε πως πρέπει 
να στείλουμε όλοι ομόφωνα ένα μήνυμα, ότι είμαστε αποφασισμένοι να πράξουμε ό,τι είναι δυνατό, για να 
στηρίξουμε την κυπριακή οικονομία, και πως, παρά τα λάθη του, παρά τις πολλές ευθύνες που υπάρχουν, τα 
θεμέλια μιας οικονομίας είναι ένα υγιές χρηματοπιστωτικό σύστημα.   

 Θα έχουμε ώρα να αποδώσουμε ευθύνες.  Τώρα προέχει να στηρίξουμε τον τόπο μας.  Είναι πράξη 
εθνικής ευθύνης να πράξουμε αυτό που πρέπει σήμερα, στέλνοντας και ένα μήνυμα και στο εσωτερικό και στο 
εξωτερικό, πως στα δύσκολα στην Κύπρο ενώνονται και αριστεροί και δεξιοί, κυβερνήσεις και αντιπολιτεύσεις.  
Και θεωρώ και την παρέμβαση του φίλτατου του ∆ημήτρη του Συλλούρη όχι παρέμβαση κριτικής αλλά μια 
παρέμβαση βοηθητική σ’ αυτά τα μηνύματα που θέλουμε να στείλουμε για το καλό του τόπου μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ τον επόμενο ομιλητή να εξηγήσει.  Αυτό που τουλάχιστον εγώ καταλαβαίνω είναι ότι αυτά τα 
λεφτά είναι, απλώς για να ενισχυθεί η κεφαλαιουχική βάση, δε θα ξοδευτούν, δε θα σπαταληθούν. 
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 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι γεγονός ότι οι τράπεζες είναι εύκολος στόχος ιδιαίτερα αυτή την περίοδο, λαμβάνοντας υπόψη ότι 
γνωρίζουμε σήμερα και τα τραγικά λάθη των τελευταίων χρόνων, τα στρατηγικά λάθη.  Όμως και εγώ θα 
συμφωνήσω ότι αυτό που έχει σημασία τούτη τη στιγμή είναι να στείλουμε ένα μήνυμα εμπιστοσύνης προς το 
τραπεζικό σύστημα της χώρας, γιατί δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι οι τράπεζες αντιπροσωπεύουν το 42% της 
οικονομίας μας.  Αν θέλουμε να παίξουμε με τη φωτιά, με τη μισή μας οικονομία, ας συνεχίσουμε να 
επιτιθέμεθα και να προβάλλουμε ακριβώς αυτή τη διάβρωση της αξιοπιστίας του τραπεζικού συστήματος και 
θα καταφέρουμε να καταστρέψουμε το τραπεζικό σύστημα και τότε θα λυθούν τα προβλήματά μας, αν το 
πρόβλημά μας είναι οι τράπεζες.   

 Συμφωνούμε με την εξυγίανση και συμφωνούμε με τις έρευνες και χαιρετίζουμε τις έρευνες και ζητούμε 
να αποδοθούν ευθύνες ακόμη και ποινικές εκεί που υπάρχουν, αλλά αυτό δε σημαίνει ότι θα πρέπει να 
διαλύσουμε το τραπεζικό σύστημα της Κύπρου.  Θα πρέπει να προσπαθήσουμε να το διαφυλάξουμε και 
θεωρούμε ακριβώς ότι με τέτοιες κινήσεις, όπως αυτή στην οποία θα προβούμε σήμερα, θα βοηθήσουμε στη 
βελτίωση της ρευστότητας του τραπεζικού συστήματος.  Θέλω ακριβώς να επισημάνω ότι αυτά τα €6 δις είναι 
χρήματα που θα βάλει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα στο κυπριακό σύστημα.  Θα βελτιωθεί δηλαδή η 
δυνατότητα των τραπεζών να δανείζουν.  Συμφωνώ με τον κ. Συλλούρη όμως που έχει επισημάνει το ύψος 
των επιτοκίων.  Αν συνεχίσουν οι τράπεζές μας να λειτουργούν μέσα σ’ αυτό το δύσκολο περιβάλλον, όπου 
αναγκάζονται να δανείζονται από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα μέσω του ειδικού μηχανισμού του ELA, τα 
επιτόκια με τα οποία τους δανείζει ο ELA είναι τιμωρητικά, απαγορευτικά και αυξάνουν το ύψος των επιτοκίων.  
Ο τρόπος, για να αντιμετωπίσουμε αυτή την περίοδο την αύξηση των επιτοκίων, είναι η στήριξη του τραπεζικού 
συστήματος μέσω μιας δανειακής σύμβασης με τη βοήθεια των Ευρωπαίων εταίρων μας και ελπίζουμε 
ακριβώς ότι εκείνες οι προσπάθειες θα ευοδωθούν το συντομότερο δυνατό, για να τερματιστεί αυτή η 
αβεβαιότητα και η αμφισβήτηση του κυπριακού τραπεζικού συστήματος.   

 Το €1,8 δις το οποίο είχε εγγυηθεί η κυβέρνηση για τη Λαϊκή Τράπεζα δεν έχει τόση σχέση με αυτό που 
ψηφίζουμε σήμερα.  Εκείνα ήταν χρήματα τα οποία κανονικά θα πρέπει να βάλει η κυβέρνηση, για να μπει ως 
μέτοχος στη Λαϊκή Τράπεζα.  Εδώ δίνει χρήματα η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα στο κυπριακό τραπεζικό 
σύστημα για σκοπούς ρευστότητας.  Αυτά τα χρήματα δεν μπορούν να χρησιμοποιηθούν, έχετε απόλυτο 
δίκαιο, δεν μπορούν να προσμετρηθούν για σκοπούς κεφαλαιουχικής επάρκειας.  Θα βρίσκονται ως 
καταθέσεις, για να εξισορροπούνται ακριβώς ενδεχόμενες εκροές άλλων κεφαλαίων.   

 Επομένως, επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε, να γίνουν οι έρευνες, να αποδοθούν ευθύνες, εκεί και όπου 
υπάρχουν, αλλά ας προσπαθήσουμε να διαφυλάξουμε ένα σημαντικό τομέα της οικονομίας, γιατί, αν τον 
καταστρέψουμε, θα πρέπει να βρούμε κάτι άλλο με το οποίο να αντικαταστήσουμε τη μισή οικονομία της 
Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα, εντάξει. 

 Ο κ. Κουλίας τζιαι μετά η κ. Κυριακίδου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πρώτα η κ. Μαυρονικόλα τζιαι μετά η κ. Κυριακίδου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κουλίας προηγείται όμως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

 Κύριε γραμματέα, ήταν πρώτα η κ. Μαυρονικόλα τζιαι μετά η κ. Αθηνά Κυριακίδου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Με όλη την αγάπη στην κ. συνάδελφο, ηλικιακά είναι ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Έννεν θέμα ηλικίας, κύριε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Νομίζω δεν υπάρχει κανένας σ’ αυτή την αίθουσα που δεν αντιλαμβάνεται την κρισιμότητα του θέματος 
και τις δύσκολες ώρες που περνά ο τόπος μας.  Και ξέρουμε τι προεργασία έγινε από μέρους της Βουλής, 
κάτω από το βάρος της σοβαρότητος του θέματος, ότι το σώμα θα ψηφίσει κατά πλειοψηφία αυτή τη 
νομοθεσία. 

 Θέλω εκ προοιμίου να εγείρω δύο σημεία και να το πω από την αρχή, αυτά που θα πω δεν αφορούν το 
συνεργατισμό του τόπου και την Ελληνική Τράπεζα, αλλά αφορούν τα δύο βασικά ιδρύματα τα τραπεζικά, που 
ήταν η Λαϊκή και η Τράπεζα Κύπρου, που ήταν ο κύριος άξονας του τραπεζικού συστήματος, και επίσης θέλω 
να πω και τούτο, έτσι προς αποκατάσταση ενός...  Θα είναι δίκαιο να το πω, ότι σε τούτη την αίθουσα και στις 
επιτροπές δύο συνάδελφοί μας, ο Αβέρωφ ο Νεοφύτου και ο Νικόλας ο Παπαδόπουλος, πολύ πολύ πολύ 
έγκαιρα -έβγαλε η γλώσσα τους μαλλιά- υποσημείωναν και προειδοποιούσαν ότι αυτή η πολιτεία διατρέχει 
σοβαρούς οικονομικούς κινδύνους και πρέπει να ληφθούν μέτρα και η απάντηση που επαίρναν, να θυμίσω, 
ήταν ότι ήταν καταστροφολόγοι και ότι είναι “αλώβητηˮ η οικονομία μας.  Ιδού, που δυστυχώς -και φαντάζομαι 
θα νιώθουν πολύ δυστυχείς- σήμερα αυτοί οι δύο συνάδελφοι επαληθεύτηκαν!  Αν και ανώτερες ηγεσίες από 
τους δύο συναδέλφους συμπαρίσταντο προς αυτή την κατεύθυνση, ίσως η πορεία να ήταν τελείως 
διαφορετική.   

 Επειδή τα δισεκατομμύρια έν’ πολλά και δεν είμαι εξοικειωμένος με τέτοια νούμερα και τέτοιους 
αριθμούς, €1,8 δις -θέλει να έχεις μαθηματικές γνώσεις να τα γράψεις- και επειδή μετά εφέραν άλλα τρία και 
άλλα τρία δις, σύνολο είναι €7,8 δις, προσπαθώ να καταλάβω τι σόι δουλειά γίνεται και πώς λειτουργεί αυτός ο 
μηχανισμός, διότι, την ώρα που σηκώνουμε το χέρι μας, αγαπητοί συνάδελφοι, σ’ αυτή την αίθουσα, 
δεσμεύεται όχι η κυβέρνηση και ο Υπουργός Οικονομικών, οι οποίοι αλλάσσουν και πηγαίνουν σπίτι τους, αλλά 
δεσμεύεται ο κυπριακός λαός.  Ερώτησα «πότε εψηφίσαμε»...  Επροσπαθούσα να μάθω πότε εψηφίσαμε για 
το €1,8 δις.  Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, που πάντα έν’ πληροφορημένος, είπεν μου “στο τέλος του Ιούνηˮ.  
Θυμάστε που έγινε συνεδρία μέχρι η ώρα δκυο τη νύχτα -έτσι, πρώτη φορά συνέβαινε για όσα χρόνια είμαι στη 
Βουλή, να γίνει η συζήτηση μέχρι τις δύο τη νύχτα- οπότε επειστήκαν οι βουλευτές.  Ήταν εκεί οι τραπεζίτες, 
ήταν και ο Υπουργός Οικονομικών και τότε άρχισε να σπάζει και το απόστημα, να μαθαίνουμε ποιοι είναι οι 
δράστες τούτης της δουλειάς.  Αλλά, ξέρετε, καμιά φορά η ασυδοσία αποτελεί τρόπο ζωής.  Ήγειραν θέματα 
μισθοδοσίας αυτοί οι κύριοι στην επιτροπή Οικονομικών και περίπου το πρόβλημα ήταν πόσο μισθό θα 
’παιρναν, διότι το κράτος, λέει, θα ήταν ο βασικός μέτοχος της Λαϊκής. 

 Θα μου πείτε, αν δεν ψηφίσουμε, θα αφήσουμε το σύστημα να καταρρεύσει;  Ασφαλώς, δε θέλει 
κανένας να καταρρεύσει το σύστημα, αλλά δεν μπορούν αυτοί οι κύριοι... Και εγώ δε δέχομαι τη θεωρία, 
αγαπητοί συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε, ότι πρόκειται περί λαθών!  Πρόκειται περί οργανωμένης απαράδεκτης 
ενέργειας, υφάρπαζαν τις καταθέσεις των Κυπρίων πολιτών και τις έστειλαν στο πυρ το εξώτερον και μερικοί 
εθησαύρισαν!  Και δεν είναι αρκετό που παραιτούν κάποιοι και παν σπίτι τους!  Και αυτό αφορά τα δύο μεγάλα 
τραπεζικά ιδρύματα της χώρας!  Τούτη η χώρα έχει σύνταγμα, έχει διωκτικές αρχές!  ∆ηλαδή, ξέρετε, άμα 
θέλουμε, άμα ξεκινήσει η έρευνα διοικητική, πειθαρχική ή άλλως πως, γυρεύκετε τον Παναγή πού εννά τον 
εύρουμε!  Εδώ είναι οι καταθέσεις των πολιτών!  Και μου προκαλεί εντύπωση και μεγάλη έκπληξη, όταν 
τραπεζικά ιδρύματα διαγράφουν €6 εκατομ., €3 εκατομ.  Μα, φέρνουν τα ’πού το σπίτι τους;  Είναι λεφτά των 
καταθετών, των Κυπρίων πολιτών!   

 Ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, όταν έμπαιννες μες την τράπεζα -τζιαι νομίζω έτσι νιώθαμε όλοι- τζι 
εκάθετουν ο τραπεζίτης πίσω από το γραφείο, του πιστεύαμε όλοι!  Η τραπεζική πίστις που υπήρχε στην 
Κύπρο, στα συνεργατικά μας ιδρύματα, ήταν μια πίστη η οποία εμετρούσε πολλά εκατομμύρια.  ∆εν ξέρω 
καμιά φορά να εσυνέβηκε να μας πει η τράπεζα ότι θα γίνει το άλφα ή το βήτα, το επιτόκιο θα ’ν’ τόσο, να μας 
γελάσει καμιά φορά.  Τι έκαμαν τούτη τη φορά οι κύριοι;  Επαίρναν τις καταθέσεις, τη λίστα με τους καταθέτες, 
«έλα, κύριε Παπαδόπουλε, έλα, κύριε Κόκο Τάσου, έχεις εκατό χιλιάδες, πενήντα χιλιάδες, εκατό», επκιάνναν 
τες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλία, συντομεύετε λίγο, σας παρακαλώ.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ θα ήθελα να συντομεύσω, να μου επιτρέψετε να ολοκληρώσω και θα είμαι 
σύντομος. 

 Από τότε μέχρι σήμερα -μα, ήταν πριν το καλοκαίρι, εμεσολάβησε το καλοκαίρι, τωρά σχεδόν εννά 
γεννηθεί ο Χριστός όπου να ’σαι, έν’ τα Χριστούγεννα- τι εκάμαν οι διωκτικές αρχές;  Τι εκάμαν;   
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 Επομένως, για να καταλάβουμε και το μηχανισμό, γιατί τώρα χρειάζεται να κάμνουμε τούτη τη δουλειά;  
Απ’ ό,τι αντιλήφθηκα, εις την προσπάθειά μου να καταλάβω, λέει «αυτά τα λεφτά τα δανειζόμαστε, για να μας 
επιτρέψει η Κεντρική Ευρωπαϊκή Τράπεζα να λειτουργήσουμε».  Και είναι σωστό αυτό, να λειτουργήσουμε.  
Τώρα η Κύπρος, εμείς που ψηλώνουμε το χέρι μας, έχουμε €3 δις;  Μα, πού τα ’βραμε;  Αν είχαμε €3 δις, ήταν 
να γινεί η δουλειά μας!  ∆ηλαδή βάλλουμεν εγγύηση, για να εγγυηθούν τη λειτουργία των τραπεζών μας.  Και, 
ξέρετε, το επιτόκιο...  Ερώτησα να μάθω και είναι απαγορευτικό το επιτόκιο.  Αν τούτα τα κάμναμε σωστά, 
έγκαιρα, προηγουμένως, το επιτόκιο δε θα ήταν απαγορευτικό ούτε θα ψήλωναν πάνω τα επιτόκια!   

 Τώρα τιμωρούμαστε, γιατί τούτη η πολιτεία και αυτή η κυβέρνηση δεν αποφασίζει τι θα κάμουμε!  Τι θα 
γίνει δηλαδή;  Θέλουμε δανεικά από την τρόικα;  Πρέπει να αποφασίσουμε.  Θέλουμε δανεικά από τους 
Ρώσους, από τους Αμερικάνους;  Αφού εφάαμεν τα λεφτά μας όπως τον άσωτο υιό, όλη αυτή η καθυστέρηση 
στην ουσία μάς επιβάλλει, στον πολίτη, τιμωρητικά επιτόκια!  Φαντάζομαι όσους χρωστούμε και έχουμε 
υποθήκες τα σπίτια μας επήραν μας από τις τράπεζες και είπαν «ξέρετε, κύριοι, το επιτόκιό σας θα πάει 1% 
πάνω».  Άμα χρωστεί €200.000, 1% είναι €2.000.  Μα, πού εννά τα ’βρει ο κόσμος;  Άρα, λοιπόν, όταν 
κάμουμε τούτη τη δουλειά, πρέπει να πούμε και σε τούτους τους κυρίους «να μην ξαναστείλετε αύξηση του 
επιτοκίου»,  ταλαιπωρηθείτε και εσείς μια φορά!».  Τι θα γίνει δηλαδή;  Πού εννά τα ’βρει ο κόσμος να τα 
πληρώσει;  Ή εννά πάθουμε όπως τις Κοινωνικές Ασφαλίσεις, που παίρνουν τον κόσμο δικαστήριο να 
πκιερώσει τρεις, πέντε, δέκα!  Μα, πού εννά τα ’βρει να πκιερώσει ο κόσμος;  Ούτε δουλειά έχει ούτε ψωμί έχει 
και δυστυχά!  Πάμε και ερχόμαστε από τον Ιούνιο, εφέραμε την τρόικα και κουβεντιάζουμε!  Σήμερα -και θέλω 
να το πω, κύριε Πρόεδρε, έτσι διαμαρτυρόμενος- πού είναι η κυβέρνηση; Ούτε ο Υπουργός Οικονομικών 
κάθεται εδώ που ζητά τα δις ούτε ο γενικός διευθυντής!  Πούντους κυρίους;  Χασιμιοί!   

 Ως εκ τούτου, όχι γιατί θέλω να καταρρεύσουν οι τράπεζές μας, αλλά εις ένδειξη διαμαρτυρίας θα 
καταψηφίσω αυτό το νομοσχέδιο και αυτό δεν αφορά, επαναλαμβάνω, το συνεργατισμό, την Ελληνική 
Τράπεζα και τους δύο συναδέλφους, το Νικόλα τον Παπαδόπουλο και τον Αβέρωφ, οι οποίοι έκαμαν το 
καθήκον τους εις το έπακρον. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα και μετά η κ. Κυριακίδου.   

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω ότι πρέπει να κλείσουμε τη συζήτηση.   

 Παρακαλώ.  

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Πραγματικά θα ήταν πολύ εύκολο να πούμε ότι καταψηφίζουμε σήμερα τα €3 δις και δεν είναι, πιστέψετέ 
με, εύκολο ούτε είμαστε ευτυχείς που βρεθήκαμε μέσα σε δεκαπέντε μέρες να έχουμε ενώπιόν μας ξανά το ίδιο 
δίλημμα, ουσιαστικά να αναγκαζόμαστε να ψηφίσουμε ακόμα €3 δις για τη στήριξη των τραπεζών.  Όμως, με 
όσα βιώνουμε τους τελευταίους μήνες, αλλά και με την ανασφάλεια που μπορεί να δημιουργηθεί, η Ε∆ΕΚ, 
συμπεριφερόμενη με αίσθημα ευθύνης απέναντι στον τόπο, θα ψηφίσει το νομοσχέδιο, κατανοώντας τις 
συνέπειες από μια τυχόν καταψήφιση.   

 Την ίδια ώρα τονίζουμε τις ευθύνες της κυβέρνησης και της Κεντρικής Τράπεζας για την τάχιστη 
ολοκλήρωση της έρευνας για τις ευθύνες των τραπεζών και την κατανομή ευθυνών, για να υπάρξει πλήρης 
διαφάνεια και εξυγίανση.  Αυτό, τουλάχιστον, εμείς πιστεύουμε ότι το χρωστούμε τους πολίτες αυτού του 
τόπου, οι οποίοι βιώνουν και θα βιώσουν τα επόμενα χρόνια τους οδυνηρούς όρους ενός μνημονίου και όχι 
μόνο.  Γι’ αυτό, θα ψηφίσουμε μεν, αλλά από την άλλη περιμένουμε ότι και οι τράπεζες και η κυβέρνηση θα 
σταθούν στο ύψος των περιστάσεων και θα δώσουν έστω και τα ελάχιστα πίσω στον κυπριακό λαό.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Κληθήκαμε πριν λίγους μήνες να εγκρίνουμε €1,8 δις ως μετοχές, για να στηριχθεί μια συγκεκριμένη 
τράπεζα, η Λαϊκή Τράπεζα.  Κληθήκαμε επίσης να εγκρίνουμε €3 δις από τα €6 δις, όπως και καλούμαστε 
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σήμερα να εγκρίνουμε τα υπόλοιπα €3 δις, για να δοθεί κρατική εγγύηση, ώστε να παρθούν ευρωπαϊκά 
κονδύλια, για να στηριχθούν οι τράπεζες.  Θέλουμε να στηριχθούν οι τράπεζες και γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, 
εγκρίθηκαν τούτα τα ποσά, τα δυσβάσταχτα ποσά.   

 Την ώρα όμως που θέλουμε να στηριχθεί το τραπεζικό σύστημα, γιατί σωστά, αποτελεί το 42% της 
οικονομίας μας, πρέπει την ίδια ώρα να κατακρίνουμε και όλους αυτούς, τα golden boys, που πήραν αυτές τις 
αποφάσεις και οδήγησαν τον τόπο μου στην καταστροφή.  Και την ώρα που αφυπηρετούσαν αυτά τα golden 
boys έπαιρναν και €1 εκατομ. ως bonus και €1 εκατομ. το χρόνο μισθό.   

 Την ίδια ώρα, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στα ελληνικά να τα πεις αυτά! 

(Γέλια) 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Την ίδια ώρα, κύριε Πρόεδρε, νιώθω την ανάγκη να τονίσω εδώ στην ολομέλεια τις θεσμικές ευθύνες του 
πρώην ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, που ως εκ της θέσεώς του όφειλε να προστατεύσει το τραπεζικό 
σύστημα, γιατί εμείς ναι μεν προστατεύουμε τις τράπεζες, εμείς ναι μεν φορτώνουμε στον κυπριακό λαό ακόμα 
€10 δις σε αυτό το μνημόνιο, αλλά για όλο αυτό τον κόσμο έξω, ο οποίος μπορεί ενδεχομένως αύριο να χάσει 
και το σπίτι του, ούτε τους τόκους τούς μειώνουμε ούτε τις πτωχεύσεις τις σταματούμε ούτε την ανεργία τη 
σταματούμε. 

 Νιώθω βαθιά την ανάγκη να τονίσω εδώ τις μεγάλες ευθύνες αυτών όλων που πήραν αυτές τις ολέθριες 
αποφάσεις και οδήγησαν τον τόπο μου εδώ και τη μεγάλη θεσμική ευθύνη του κ. Ορφανίδη.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Γιάννος Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα σκοπό να μιλήσω, γιατί είναι κάποιες στιγμές που όσα λιγότερα λες τόσο το 
καλύτερο, και εγώ είμαι από εκείνους που θεωρούν ότι είμαστε σήμερα εδώ, στη συζήτηση αυτού του θέματος, 
γιατί κάποιοι ανοίγουμε το στόμα μας κάθε μέρα από το πρωί ως τη νύχτα και δεν ξέρουμε τι κλίμα 
δημιουργούμε! 

 Εν πάση περιπτώσει, έχουμε πάρα πολλά να πούμε ως κόμμα.  Γίνεται έρευνα για τις τράπεζες.  Αν κάτι 
με προκάλεσε, είναι ότι θυμόμαστε ό,τι θέλει ο καθένας.  Ό,τι θέλει ο καθένας θυμάται!  Τζιαι θεωρεί ότι τζιείνον 
έγινε τζιαι προσπαθεί να μας πείσει τζιαι εμάς.  Τι έλεγαν κάποιοι μέχρι το Μάη ή και τον Ιούνη αυτού του 
χρόνου;  «Αν έσιει κάτι που πηαίννει καλά σε τούτο τον τόπο, έν’ οι τράπεζες τζιαι κάποιοι θέλετε να τα βάλετε 
μαζί τους».  Αυτό έλεγαν κάποιοι και με αυτή τη λογική ενεργούσαν κάποιοι!  Όχι το αντίθετο!  Ξέρουμε όλοι 
ποιοι τα έλεγαν αυτά!  «Αν έσιει κάτι που πάει καλά, ένʼ οι τράπεζες», για να βρεθούμε στις 16 του Ιούνη... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Πάρτε δηλώσεις του καθενός μας!  Πάρτε δηλώσεις του καθενός μας!  Υπάρχουν γραπτά.  Στις 2 του 
Μάη ο πρώην ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας έλεγε αυτό το πράγμα.  Στις 3 του Μάη παρέδιδε και 2 του 
Μάη έλεγε αυτό το πράγμα!  Ξεκίνησε η συζήτηση για απομείωση του ελληνικού χρέους και επιτρέψαμε τη 
μεταφορά της Εγνατίας Τράπεζας στην Κύπρο, για να φορτωθεί η Κύπρος...  Έχουμε πάρα πολλά να πούμε, 
αλλά μη λέμε τώρα πράγματα τα οποία δεν ίσχυαν.  Μέχρι τις 16 του Ιούνη, και σε αυτό το κοινοβούλιο, 
κάποιοι επέμεναν σε εκείνο που σας είπα, ότι οι τράπεζές μας παν καλά, και ξυπνήσαμε στις 16 του Ιούνη, που 
μας επεριπαίζαν όλοι, για να πάμε άρον άρον -γιατί ήταν η τελευταία μέρα που προλαβαίναμε- να εγκρίνουμε 
εκείνο που εγκρίναμε για μια από τις τράπεζές μας. 

 Επομένως, εμείς επιφυλασσόμαστε.  Αυτή τη στιγμή προέχει να στηρίξουμε πρώτιστα και το τραπεζικό 
μας σύστημα, για να μπορέσουμε να αντεπεξέλθουμε σε αυτή την πάρα πάρα πολύ δύσκολη θέση.  Σωστά και 
έγκαιρα θα παίρνονταν τέτοια μέτρα, εάν, επαναλαμβάνω, εκτιμούσαν κάποιοι σωστά και αυτό τον τομέα.  Και 
είναι εύκολο να λέμε ότι δεν είναι η ώρα απονομής ευθυνών, αλλά βέβαια να εννοούμε για όλους,  όχι να μην 
απονέμουμε σήμερα, που συμφωνούμε εμείς, ευθύνες σε αυτούς που μας έφεραν ελέφαντα μέσα στο σπίτι 
μας -προβληματικό- και να τα φορτώνουμε όλα στην κυβέρνηση με τη μεγαλύτερη ευκολία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Αβέρωφ, έννα σας δώσω και εσάς το λόγο για μια δευτερολογία, αλλά μετά θα το κλείσουμε.  ∆ε 
θα συνεχίσουμε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θα πω τρεις κουβέντες.  Με αίσθημα ευθύνης τοποθετηθήκαμε και θα 
παραμείνουμε σε αυτή τη γραμμή.  Έναν προβληματισμό θέλω να πω για όλους μας, αν με τις δημόσιες αυτές 
τοποθετήσεις, που μπήκαν όλοι στον πειρασμό να κάνουν, τελικά βοηθούμε το σκοπό για τον οποίο ψηφίζουμε 
αυτό το νομοσχέδιο ή προξενούμε περισσότερη ζημιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πάρα πολύ σύντομος και θα πω το εξής:  Ψηφίζουμε αυτή τη νομοθεσία με ένα 
συγκεκριμένο στόχο, να στείλουμε το μήνυμα ότι το τραπεζικό μας σύστημα είναι ισχυρό, μπορεί να αντέξει τις 
πιέσεις και μπορεί να συμβάλει στο ξεπέρασμα των προβλημάτων που αντιμετωπίζει η οικονομία μας.   

 Λέχθηκαν πάρα πολλά και θεωρώ ότι -δεν εξαιρώ τον εαυτό μου, θέλω να το ξεκαθαρίσω- εμείς, τα 
πολιτικά πρόσωπα, πέρα από τα υπόλοιπα ζητήματα, για τα οποία βρίσκονται σε εξέλιξη έρευνες οι οποίες θα 
αποδώσουν ευθύνες, έχουμε τεράστια ευθύνη, γιατί έχει δημιουργηθεί αίσθημα πανικού και ανασφάλειας στην 
κοινή γνώμη.  Και η έκκλησή μου είναι να το συνειδητοποιήσουμε αυτό το πράγμα και να είμαστε όλοι πολύ 
προσεκτικοί στο πώς τοποθετούμαστε.  Έχουμε όλοι μας απόψεις για το πώς φτάσαμε μέχρι εδώ, όλοι 
ανεξαιρέτως έχουμε απόψεις και θέσεις και θα τις συζητήσουμε.  Τώρα δεν είναι η ώρα γι’ αυτή τη συζήτηση.  
Τώρα είναι η ώρα να δούμε πώς αντιμετωπίζουμε την κατάσταση όπως διαμορφώθηκε και θα έχουμε όλο το 
χρόνο στη συνέχεια να συζητήσουμε το καθετί, ανεξάρτητα από τα αισθήματα που μπορεί να έχουμε ο καθένας 
μας.  Και όλοι ανεξαιρέτως έχουμε αισθήματα.  Η θερμή μου έκκληση, επαναλαμβάνω, είναι και εντός και εκτός 
της Βουλής να συμπεριφερόμαστε με τη μεγαλύτερη δυνατή υπευθυνότητα και με συναίσθηση του πανικού 
που σκορπούμε στην κοινή γνώμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ολοκληρώθηκε η συζήτηση για το νομοσχέδιο και θα προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει καμία αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Παραχώρησης Κυβερνητικών Εγγυήσεων για τη Σύναψη 
∆ανείων ή/και την Έκδοση Ομολόγων από Πιστωτικά Ιδρύματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει καμία αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και έγγραφων έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.310, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών 

Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι απόρρητη. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.311, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Έχει περιέλθει στα χέρια των φορολογικών αρχών της Βρετανίας λίστα 4 500 ατόμων με λογαριασμούς 
στην τράπεζα HSBC στο νησί Jersey. Έχει δημοσιευθεί ότι οι 97 από τα άτομα αυτά είναι Ελλαδίτες και οι 134 
Ελληνοκύπριοι. 

 Ο Έλληνας Υπουργός Οικονομικών Γιάννης Στουρνάρας ζήτησε από τον ομόλογό του στη Βρετανία 
George Osborne τα ονόματα αυτών που αναφέρονται στη λίστα και οι οποίοι δηλώνουν ως έδρα των 
οικονομικών τους δραστηριοτήτων την Ελλάδα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας πληροφορήσει κατά πόσο προτίθεται να ζητήσει και αυτός 
τα ονόματα των ατόμων που περιλαμβάνονται στη συγκεκριμένη λίστα και δηλώνουν ως έδρα τους την Κύπρο, 
με στόχο να ασκηθεί φορολογικός έλεγχος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.312, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο στρατιωτικό νοσοκομείο δικαιούνται περίθαλψη οι στρατιώτες, οι έφεδροι, 
οι στρατιωτικοί και οι οικογένειές τους. Αρκετές φορές, όπως πληροφορήθηκα, το νοσοκομείο κατακλύζεται 
από γυναίκες, παιδιά και ηλικιωμένους συγγενείς των στρατιωτικών, με αποτέλεσμα να μη δίνεται 
προτεραιότητα στους στρατεύσιμους, όπως κατά την άποψή μου θα ήταν πιο σωστό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο το δικαίωμα περίθαλψης στο στρατιωτικό νοσοκομείο να δίνεται στους στρατιώτες, στο μόνιμο 
προσωπικό της Εθνικής Φρουράς και στους εφέδρους, όταν αυτοί χρειάζονται περίθαλψη εν ώρα υπηρεσίας. 
Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ετήσιο κόστος 
της λειτουργίας του στρατιωτικού νοσοκομείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.313, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 



569 

 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το κράτος χάνει χιλιάδες ευρώ κάθε μήνα σε επιδόματα που δίνονται σε 
επιτήδειους κοινοτικούς εργάτες, οι οποίοι, αν και έχουν χάσει την εργασία τους στην Κύπρο και έχουν 
επιστρέψει στην πατρίδα τους, λαμβάνουν ανεργιακό επίδομα από τα ταμεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, οι συγκεκριμένοι λήπτες ανεργιακού επιδόματος, ενώ δε βρίσκονται πλέον 
στην Κύπρο και οι περισσότεροι εργοδοτούνται στη χώρα καταγωγής τους, προσέρχονται τακτικά στα αρμόδια 
γραφεία και εισπράττουν το ανεργιακό τους επίδομα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να εισαχθούν πρόσθετες διαδικασίες ελέγχου και εκεί όπου διαπιστώνεται 
παρανομία να ζητείται επιστροφή των χρημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.314, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί το έργο που 
ανέλαβε η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας στην Αλαμινό για την αποχέτευση των ομβρίων υδάτων, σύμφωνα 
με καταγγελίες κατοίκων της κοινότητας, καθυστερεί αδικαιολόγητα, καθώς πλησιάζει και ο χειμώνας. Επίσης οι 
καταγγελίες μιλούν και για αύξηση του κόστους του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.315, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Μετά τις σοβαρές επισημάνσεις της Γενικής Ελεγκτού, που έγιναν στη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Υγείας, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012, σύμφωνα με τις οποίες λειτουργοί των Φαρμακευτικών 
Υπηρεσιών επέμεναν να καθορίζουν τις τιμές των φαρμάκων με βάση τις τιμές της Ελλάδας του 2009 και όχι 
του 2010 ή του 2011, όταν αυτές είχαν μειωθεί σημαντικά και κατ’ επέκταση θα παρετηρείτο μείωση και στις 
τιμές των φαρμάκων της κυπριακής αγοράς, και οι οποίοι στηρίχθηκαν, σύμφωνα και πάλι με τα λεγόμενα της 
Γενικής Ελεγκτού, σε ένα χωρίς ταυτότητα έγγραφο, το οποίο είχαν παραλάβει από φαρμακέμπορο, ερωτάται ο 
αρμόδιος υπουργός αν προτίθεται να προχωρήσει αμέσως σε διοικητική έρευνα. Αν ναι, τότε αναμένουμε να 
μας γνωστοποιήσει τα αποτελέσματα αυτής της έρευνας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.316, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πορεία 
υλοποίησης των προγραμμάτων γυναικείας επιχειρηματικότητας και συγκεκριμένα για τα ακόλουθα: 

1. Πόσες αιτήσεις κατατέθηκαν; 

2. Πόσα σχέδια εγκρίθηκαν και ποιο είναι το ποσό που έχει δοθεί μέχρι σήμερα; 

3. Πόσες αιτήσεις εκκρεμούν ακόμη και ποια προβλήματα προκύπτουν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.317, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί το υπουργείο του σχετικά με τη δέσμευση ιδιωτικής γης στη Λακατάμια από το 1990 για ανέγερση 
δημοτικού σχολείου, χωρίς να έχει καταβληθεί από το κράτος καμία αποζημίωση στους ιδιοκτήτες. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή που έχω λάβει από τους ιδιοκτήτες.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.318, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους δεν επιτρέπεται η εγγραφή νέων ψηφοφόρων στους εκλογικούς καταλόγους της κοινότητας 
Μαρί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.319, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άντρου Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, υποβάλλοντας 
στοιχεία και πληροφορίες που αφορούν το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων (ΤΕΠ), για τα ακόλουθα: 

Α. Για τα τελευταία πέντε χρόνια, από το 2008 μέχρι και το 2012, για τις ακόλουθες ομάδες 
φορολογουμένων: 
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 Μισθωτοί ιδιωτικοί υπάλληλοι. 

 Μισθωτοί κυβερνητικοί υπάλληλοι. 

 Εταιρείες. 

 Αυτοεργοδοτούμενοι. 

1. Τον αριθμό φορολογιών φόρου εισοδήματος που εκδόθηκαν ανά υπάλληλο. 

2. Τον αριθμό φορολογιών άμυνας που εκδόθηκαν ανά υπάλληλο. 

3. Τα ποσά φόρου εισοδήματος που επιβλήθηκαν ανά υπάλληλο. 

4. Τα ποσά άμυνας που επιβλήθηκαν ανά υπάλληλο. 

5. Τον αριθμό ενστάσεων που υποβλήθηκαν ανά υπάλληλο. 

6. Τα ποσά φόρων που είναι υπό ένσταση. 

7. Τον αριθμό και τα ποσά επιστροφών των φόρων. 

8. Τον αριθμό και τα ποσά φόρων που επιβλήθηκαν και τα οποία είναι υπό προσφυγή στο 
Εφοριακό Συμβούλιο ή σε δικαστήριο. 

9. Τον αριθμό των επιτόπιων ερευνών και ελέγχων που διενεργήθηκαν. 

10. Τον αριθμό των κεφαλαιουχικών καταστάσεων που εξετάστηκαν και τα ποσά που επιβλήθηκαν 
ανά υπάλληλο. 

Β. Σε σχέση με την εφαρμογή της Οδηγίας Αποταμιεύσεων, παρακαλούμε να υποβληθούν στοιχεία για το 
αποτέλεσμα φορολόγησης των τόκων από αποταμιεύσεις από το 2004 μέχρι και σήμερα και για κάθε 
έτος ξεχωριστά, λαμβάνοντας υπόψη τα ακόλουθα:  

 1. Τον αριθμό των κατοίκων Κύπρου που έχουν αποταμιεύσεις, βάσει της Οδηγίας.  

 2. Τον αριθμό των φορολογιών άμυνας. 

 3. Τα ποσά που επιβλήθηκαν. 

 4. Τα ποσά που εισπράχθηκαν. 

Γ. Τα αποτελέσματα της φορολόγησης με βάση τα στοιχεία της Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
και κατά πόσο διενεργείται σύγκριση των δηλώσεων με τα αρχεία της υπηρεσίας. Να δοθούν στοιχεία 
που αφορούν: 

1. τον αριθμό των φορολογουμένων που δε δηλώνουν ποσά στο ΤΕΠ, 

2. τον αριθμό των φορολογιών που εκδόθηκαν, 

3. τα ποσά που επιβλήθηκαν, 

4. τα ποσά που εισπράχθηκαν. 

∆. Να δοθούν τα αποτελέσματα της φορολόγησης των ιδιοκτητών σκαφών και οχημάτων πολυτελείας. 
Επίσης να διευκρινιστεί πόσοι ιδιοκτήτες υποβάλλουν λογαριασμούς και ποια έρευνα έγινε, για να 
φορολογηθούν. 

Ε. Το επιτόπιο προσωπικό πρεσβειών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας οφείλει να υποβάλλει δήλωση φόρου 
εισοδήματος. Πόσες δηλώσεις υποβλήθηκαν και σε ποιες ενέργειες προέβη το Τμήμα για όσους δεν 
έχουν υποβάλει δήλωση; 

Στ. Το Γενικό Λογιστήριο πληρώνει ενοίκια, προμήθειες, κ.λπ. καθημερινά. Παρακαλώ να διευκρινιστεί κατά 
πόσο γίνεται συμψηφισμός των ποσών αυτών με τις οφειλές στο ΤΕΠ.»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.200, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 15/10/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω 
ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού από το 2010 συμπεριλαμβάνει στην ετήσιά του έκθεση, τις 
δραστηριότητες της Μόνιμης Κυπριακής Επιτροπής Τυποποίησης Γεωγραφικών Ονομάτων (Μ.Κ.Ε.Τ.Γ.Ο).  
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Επισυνάπτονται τα σχετικά αποσπάσματα από τις ετήσιες εκθέσεις του ΥΠΠ για το 2010 και 2011 αντίστοιχα, 
ως Παραρτήματα 1 και 2 για δική σας ενημέρωση. 

2. Οι υποδείξεις σας σχετικά με την υιοθέτηση της τυποποίησης στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
και γενικότερα στη δημόσια υπηρεσία έχουν σημειωθεί και προωθούνται οι δέουσες ενέργειες σε συνεργασία 
με τη Μ.Κ.Ε.Τ.Γ.Ο. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση. Απολογούμαστε για 
την καθυστέρηση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.072, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.072 ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2011, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, όσον αφορά το ερευνητικό τεμάχιο αρ. 12 και τις 
επικείμενες δραστηριότητες γεωτρήσεων εντός του εν λόγω τεμαχίου, σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

 Η υποθαλάσσια περιοχή του όρους Ερατοσθένης δεν συμπεριλαμβάνεται στη λίστα των Ειδικά 
Προστατευόμενων Περιοχών και Βιοποικιλότητας στη Μεσόγειο (SPAMIs) και ως εκ τούτου δεν είναι 
προστατευόμενη περιοχή. 

 Η περιοχή εντός του τεμαχίου αρ. 12, στην οποία πραγματοποιούνται οι γεωτρητικές δραστηριότητες 
δεν βρίσκεται στο υποθαλάσσιο όρος Ερατοσθένης. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού έχει διεξάγει Στρατηγική Περιβαλλοντική Μελέτη η 
οποία καλύπτει τις δραστηριότητες υδρογονανθράκων εντός της Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Επίσης η αδειούχος εταιρεία Noble Energy International Ltd (NEI) για την 
πρώτη ερευνητική γεώτρηση υπέβαλε περιβαλλοντική μελέτη, η οποία εξετάσθηκε από την 
Περιβαλλοντική Αρχή σύμφωνα με τον περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων από Ορισμένα Έργα Νόμο 
(Ν.140(Ι)/2005). 

 Για την δεύτερη ερευνητική γεώτρηση στο τεμάχιο αρ. 12, που αναμένεται να πραγματοποιηθεί τον 
Φεβρουάριο του 2013, η ΝΕΙ ήδη υπέβαλε νέα περιβαλλοντική μελέτη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.107, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη με αρ. φακ. 23.06.009.05.02.107 και ημερ. 22/08/11 και σας ενημερώνω με βάση τη συνεισφορά 
του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ) ότι το Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Αμμοχώστου έχει 
ενημερώσει τον οργανισμό ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του ενέκρινε εκμίσθωση γης προς τον 
ΚΟΑ, με δικαίωμα υπεκμίσθωσης προς το ∆ήμο Παραλιμνίου, συνολική έκταση 223.668 τμ, για περίοδο 
τριάντα τριών (33) χρόνων η καθεμιά, με καταβολή ετήσιου μισθώματος €70,000 το οποίο θα αναθεωρείται 
κάθε πέντε χρόνια, σύμφωνα με τους Κανονισμούς που θα ισχύουν κατά το χρόνο της αναθεώρησης, καθώς 
και τους υπόλοιπους όρους που εκμισθώνονται κρατικά κτήματα για παρόμοιους σκοπούς. Επιπρόσθετα, το 
θέμα τέθηκε ενώπιον του ∆ιοικητικού Συμβουλίου του ΚΟΑ και αποφασίστηκε να ζητηθεί νομική γνωμάτευση 
από το Νομικό Σύμβουλο του οργανισμού η οποία εκκρεμεί. Περαιτέρω, το Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο 
Αμμοχώστου έχει ενημερώσει τον ΚΟΑ το θέμα εκκρεμεί ενώπιον του με αρ. Α∆Χ 166/2005. 

2. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση. Απολογούμαστε για 
την καθυστέρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.180, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2011, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.180 και με ημερομηνία 14/10/2011, σχετικά 
με την ερώτηση της βουλευτού Λευκωσίας Χαραλαμπίδου Ειρήνης που αφορά τη μετεξέλιξη του υφιστάμενου 
Μουσικού Λυκείου σε Μουσικό Σχολείο με ολοκληρωμένο εκπαιδευτικό πρόγραμμα και σας πληροφορώ ότι 
στα βραχυπρόθεσμα και μεσοπρόθεσμα σχέδια του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού περιλαμβάνεται η 
επέκταση των υφιστάμενων Μουσικών Λυκείων ώστε να καλύπτουν και το γυμνασιακό κύκλο, με τον ίδιο 
τρόπο λειτουργίας. 
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 Η μελέτη της μετεξέλιξης των Μουσικών σχολείων σε αυτόνομες σχολικές μονάδες, εντάσσεται στους 
μεσοπρόθεσμους και μακροπρόθεσμους σχεδιασμούς του Υπουργείου και σε πρώτο στάδιο, θα πρέπει να 
μελετηθεί διεξοδικά κατά πόσο η μετεξέλιξη αυτή συνάδει με τους παιδαγωγικούς στόχους της παρεχόμενης 
δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης. 

 Σημειώνεται ότι τη φετινή σχολική χρονιά έχει επεκταθεί ο θεσμός με τη λειτουργία τριών νέων 
Μουσικών Λυκείων στις επαρχίες Λάρνακας, Πάφου και Αμμοχώστου. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση της απάντησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.186, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.010.01.186 ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2011 
σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κου Γιώργου Περδίκη και σας 
ενημερώνω ότι οι επιστημονικές ενδείξεις και ο αριθμός επιστημονικών δημοσιευμάτων υποδεικνύουν ότι τα 
υδρογονωμένα λίπη «trans fat» αποτελούν μια μορφή λιπαρών που είναι πιθανόν να προκαλέσουν διάφορα 
ιατρικά προβλήματα ιδιαίτερα στον τομέα των καρδιολογικών προβλημάτων. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση μέσα στα πλαίσια των εργασιών του High Level Group για διατροφή και άσκηση 
έθεσε το θέμα της μείωσης των trans - λιπαρών μέσα στις προτεραιότητες της. Μέχρι τις 25/8/2012 
κυκλοφόρησε ερωτηματολόγιο για το θέμα αυτό και θα εξεταστεί σε προσεχή συνάντηση στις 20/9/2012. 

 Με βάση την αναφορά που θα έχουμε από όλα τα κράτη μέλη και πάντοτε με τις οδηγίες του H.L. Group 
θα μπορούν οι Ιατρικές Υπηρεσίες να οργανώσουν τις επόμενες ενέργειες τους, καθότι το θέμα θεωρείται 
υψίστης προτεραιότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.253, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη με αρ. φακ. 23.06.010.01.253 και ημερ. 10/11/11, σας ενημερώνω ότι το Υπουργείο Παιδείας 
θέλοντας να ενισχύσει την διά βίου άσκηση έχει συστήσει τους Φοιτητικούς Ομίλους Αθλημάτων (ΦΟΑ), οι 
οποίοι Όμιλοι έχουν ως προτεραιότητα τη δράση των φοιτητών/τριών όσον αφορά τον αθλητισμό. Είναι ένας 
πλήρης Σχεδιασμός ο οποίος θέλει να ασκήσει, να ψυχαγωγήσει αλλά και ταυτόχρονα να μορφώσει τους 
φοιτητές/τριες σε θέματα αθλητικής ενασχόλησης, υγείας, αθλητικής περιβαλλοντικής συνείδησης, κανονισμών 
αγωνισμάτων, κοινωνικοποίησης μέσω του αθλητισμού, ευγενούς άμιλλας κ.ά. Στο πρόγραμμα αυτό 
συμμετέχουν και τα εφτά Ανώτατα Ιδρύματα του τόπου (τρία δημόσια και τέσσερα ιδιωτικά πανεπιστήμια). Το 
οικονομικό κόστος για τη λειτουργία του πιο πάνω προγράμματος για τον ΚΟΑ είναι περίπου €70,000 το χρόνο 
και καλύπτει τα λειτουργικά έξοδα και των εφτά Πανεπιστημίων, με προσπάθεια όπως ενισχυθεί το κεφάλαιο 
αυτό περαιτέρω για καλύτερη ανάπτυξη και βελτίωση του σχεδιασμού. Παράλληλα, το Υπουργείο Παιδείας 
ετοιμάζει και τους Μαθητικούς Ομίλους Αθλημάτων (ΜΟΑ), ούτως ώστε να κάνει πράξη τη δια βίου άσκηση. 

2. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.625, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.010.01.625 και ημερομηνία 
20 Μαρτίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 26 Μαρτίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

- Ο κατεξοχήν ρόλος του Φράγματος Άχνας είναι αποθηκευτικός για σκοπούς ενίσχυσης των αρδευτικών 
αναγκών του Αρδευτικού Έργου Κοκκινοχωριών (ΑΕΚ) κατά τις περιόδους μεγάλης ζήτησης του νερού. 

- Η εξάτμιση είναι ψηλή ιδιαίτερα τους θερινούς μήνες λόγω της μεγάλης επιφάνειας της λεκάνης. Επίσης 
υπολογίζεται ότι κάποιες ποσότητες νερού εμπλουτίζουν τις γεωτρήσεις γύρω από την λεκάνη. Γίνονται 
προσπάθειες για εντοπισμό των γεωτρήσεων και έλεγχο της άντλησης. 

- Μοναδικός τρόπος διοχέτευσης νερού στο Φράγμα Άχνας είναι το σύστημα Νοτίου Αγωγού. Η μέγιστη 
παροχετευτική ικανότητα του Νοτίου Αγωγού υπολογίζεται στα 3000 ΚΜ/ώρα. Η ποσότητα αυτή 
διαφοροποιείται προς τα κάτω ανάλογα με τις ανάγκες ύδρευσης. Σήμερα όλες οι μονάδες αφαλάτωσης 
βρίσκονται σε εφεδρεία εκτός της μονάδας στη ∆εκέλεια που παράγει μειωμένα. Κατά συνέπεια, τα 
φράγματα του Νοτίου Αγωγού αξιοποιούνται πλήρως για κάλυψη των υδρευτικών αναγκών της 
Λευκωσίας, της Λάρνακας και της Ελεύθερης Αμμοχώστου. Το νερό που καταλήγει στο Φράγμα Άχνας 
εξαρτάται από τις αρδευτικές ανάγκες του ΑΕΚ και σίγουρα σε ημερήσιες περιόδους αιχμής δεν 
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περισσεύει νερό για να διοχετευτεί στο Φράγμα εκτός από Σαββατοκύριακα. Με τα σημερινά δεδομένα 
και με την αύξηση του διυλισμένου νερού, το νερό που θα μπορούσε να διοχετευτεί στο Φράγμα είναι 
της τάξης των 50,000-100,000 KM την εβδομάδα. 

-  To 2010 αποφασίστηκε στο Φράγμα να διατηρείται πάνω σε συνεχή βάση μια ελάχιστη αποθηκευμένη 
ποσότητα ύψους 1 ΕΚΜ. Το νερό που είναι αποθηκευμένο στο Φράγμα στις 26 Οκτωβρίου 2012 είναι 
1.418 ΕΚΜ. 

- Η άντληση νερού από το Φράγμα λόγω της τιμής του ηλεκτρικού ρεύματος είναι υψηλού κόστους και 
συστήνεται μόνο σε επείγουσες περιπτώσεις όπως παγετός ή αυξημένες θερμοκρασίες θέρους. 

- Φέτος παραχωρήθηκαν μικρές ποσότητες νερού από το Φράγμα Άχνας κυρίως για αντιμετώπιση του 
παγετού. 

- Καταληκτικά, έχοντας υπόψη τα κωλύματα που ήδη έχουν προαναφερθεί όπως η μεγάλη εξάτμιση και η 
άντληση από τις γύρω γεωτρήσεις, δεν συστήνεται υπό τις σημερινές περιστάσεις απόθεμα στο Φράγμα 
Άχνας πέραν των 2 ΕΚΜ, ποσότητα που για να διατηρηθεί σε αυτά τα επίπεδα, θα χρειαστεί σε τακτά 
διαστήματα εισροή σημαντικών ποσοτήτων νερού από το σύστημα Νοτίου Αγωγού. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.689, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας ημερομηνίας 9.4.2012 και 24.9.2012 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

α) Η ανέγερση νέου Γυμνασίου στην περιοχή Παραλιμνίου με τα σημερινά δεδομένα δεν κρίνεται έργο 
πρώτης προτεραιότητας τόσο γιατί οι αριθμοί των μαθητών δεν το επιβάλλουν (650 μαθητές) αλλά και 
λαμβάνοντας υπόψη την οικονομική στενότητα στα δημόσια οικονομικά. 

β) Για απάμβλυνση των στεγαστικών προβλημάτων του υφιστάμενου Γυμνασίου Παραλιμνίου με την 
συνεργασία των αρμοδίων τμημάτων του Υπουργείου, Μέσης Εκπαίδευσης και Τεχνικών Υπηρεσιών, 
της οικείας Σχολικής Εφορείας και του Συνδέσμου Γονέων μελετήθηκαν οι προσφερόμενες λύσεις σε 
σύσκεψη στις 15.10.2012 που έγινε στο Παραλίμνι και που είναι: 

 Μείωση του μαθητικού πληθυσμού με την ανακατανομή των μαθητών στα υπόλοιπα Γυμνάσια 
της περιοχής, τα οποία ας σημειωθεί, αποτελούν ενιαία εκπαιδευτική περιφέρεια. 

 Επέκταση των υφιστάμενων κτιρίων του Γυμνασίου. 

Συμφωνήθηκε ως η πιο σωστή λύση η πρώτη και ανάλαβε η ∆ιεύθυνση Μέσης Εκπαίδευσης να 
προτείνει τρόπους εφαρμογής. 

Η καθυστέρηση στην απάντηση μας οφείλεται στην αναμονή της πιο πάνω σύσκεψης η οποία 
καθορίστηκε σε προηγούμενη σύσκεψη στις 26.6.2012 στο Υπουργείο με τη Σχολική Εφορεία Παραλιμνίου 
ώστε αφού έχουμε τα ολοκληρωμένα δεδομένα της νέας σχολικής χρονιάς να παρθούν οι τελικές αποφάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.759, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 26 Απριλίου 2012 και σε συνέχεια απαντητικής επιστολής 
που έχετε λάβει από την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ημερομηνίας 06/06/2012 σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα σας παραθέτω τα σχόλιά μας στα θέματα που άπτονται των αρμοδιοτήτων μας αναφορικά 
με τις αρνητικές επιπτώσεις στην υγεία των ανθρώπων από τις υπερβάσεις των συγκεντρώσεων του Όζοντος 
και των Αιωρούμενων Σωματιδίων. 

Όζον: 

 Αναφορικά με το Όζον σημειώνεται ότι από τις μετρήσεις που διενεργούνται παρατηρούνται υπερβάσεις 
όπου σε τέτοιες περιπτώσεις το Υπουργείο Εργασίας ενημερώνει το κοινό για τις σχετικές υπερβάσεις σε 
ημερησία βάση μέσω της σχετικής του ιστοσελίδας.  Οι υπερβάσεις στις τιμές του όζοντος οφείλονται κυρίως 
στις κλιματολογικές συνθήκες που επικρατούν στην Κύπρο καθώς και στην διασυνοριακή ρύπανση αφού το 
όζον μπορεί να μεταφερθεί σε μεγάλες αποστάσεις με τη βοήθεια του αέρα. 

 Το όζον στην στρατόσφαιρα (10 km-50 km πάνω από τη γη) αποτελεί μιας ζωτικής σημασίας ασπίδα 
της βιόσφαιρας γιατί απορροφά την υπεριώδη ηλιακή ακτινοβολία η οποία προκαλεί διάφορες ασθένειες και 
καταστροφές στο περιβάλλον και την έμβια ζωή.  Το όζον παίζει σημαντικό ρόλο στη διατήρηση της έμβιας 
ζωής στον πλανήτη και γενικά του περιβάλλοντος. 
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 Το όζον όμως στην τροπόσφαιρα (ατμόσφαιρα της γης μέχρι 10 km) είναι επιβλαβές για το περιβάλλον 
και την ανθρώπινη υγεία.  Το όζον στην τροπόσφαιρα δημιουργείται στην παρουσία ηλιακού φωτός από την 
αντίδραση οξειδίων του αζώτου και οργανικών πτητικών ουσιών, προϊόντα ρύπανσης του περιβάλλοντος από 
διάφορες ανθρωπογενείς δραστηριότητες.  Αυξημένα επίπεδα ρύπανσης σε αύξηση της συγκέντρωσης του 
όζοντος στην ατμόσφαιρα. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θέσει τιμή στόχο ημερήσιου μέσου όρου 12 μg/m3 όζοντος για την προστασία 
της ανθρώπινης υγείας μαζί και με άλλα μέτρα μείωσης της ρύπανσης της ατμόσφαιρας θα έχει σαν 
αποτέλεσμα και τη μείωση του όζοντος στην ατμόσφαιρα.  Το όζον είναι πολύ δραστικό και επιδρά και 
καταστρέφει ζωντανούς ιστούς όταν έρθει σε επαφή, με την εισπνοή ή άλλως πως. 

 Εισπνεόμενο ερεθίζει την αναπνευστική οδό, 

 προκαλεί δυσφορία, 

 προκαλεί βήχα, πονοκέφαλο, ναυτία, 

 ερεθίζει τα μάτια, 

 δημιουργεί προβλήματα στην αναπνοή, 

 επιδεινώνει το άσθμα, το εμφύσημα και τον χρόνιο βρογχίτη, 

 αυξάνει τη συχνότητα κρίσεων άσματος, καθότι καθιστά τα άτομα πιο ευαίσθητα σε αλλεργιογόνα, 

 ερεθίζει/καταστρέφει την επιφάνεια των πνευμόνων. 

 Οι επιδράσεις είναι αναστρέψιμες, όμως επαναλαμβανόμενη έκθεση σε ψηλές συγκεντρώσεις μπορεί να 
προκαλέσει μόνιμες βλάβες. 

 Επίσης έχει αποδειχθεί ότι έκθεση στο όζον μπορεί να μειώσει την αμυντική ικανότητα του οργανισμού 
και να αυξήσει την ευαισθησία σε λοιμώξεις του αναπνευστικού συστήματος. 

Αιωρούμενα Σωματίδια: 

 Αναφορικά με τα Αιωρούμενα Σωματίδια, οι υπερβάσεις στις τιμές των αιωρούμενων στερεών 
οφείλονται σε ανθρωπογενείς δραστηριότητες, από αερομεταφερόμενη σκόνη από γεωργικές περιοχές και από 
την Σαχάρα.  Το Υπουργείο Εργασίας έχει επίσης καταρτίσει σε συνεργασία με άλλα υπουργεία, 
συμπεριλαμβανομένου και του Υπουργείου Υγείας, υπηρεσίες, δήμους ένα Σχέδιο ∆ράσης για την βελτίωση 
της ποιότητας του αέρα.  Το Γενικό Χημείο του Κράτους σε συνεργασία με την Αρμόδια Αρχή διεξάγει 
αναλύσεις για τον προσδιορισμό μετάλλων, πολυαρωματικών υδρογονανθράκων ανιόντων και κατιόντων, σε 
αιωρούμενα στερεά. 

 Αιωρούμενα στερεά (ΑΣ) στον αέρα είναι ένα μείγμα στερεών και υγρών σωματιδίων τα οποία 
προέρχονται από φυσικές πηγές αλλά και ανθρωπογενείς δραστηριότητες ή από φυσικές πηγές και 
αποτελούνται από οργανικές και ανόργανες ουσίες. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θέσει για τα ΑΣ2.5 τιμή στόχο 20μg/m3 μέχρι το 2020 που θα έχει σαν 
αποτέλεσμα τη μείωση της ρύπανσης της ατμόσφαιρας και κατ’ επέκταση τη μείωση των επιπτώσεων στην 
υγεία και γενικότερα στο περιβάλλον. 

 Σε ό,τι αφορά τα αιωρούμενα στερεά, τα εισπνεόμενα σωματίδια, εναποτίθενται ανάλογα με το μέγεθός 
τους στην μύτη, τον λαιμό και τα πιο μικρά σε μέγεθος δύνανται να εισχωρήσουν στους πνεύμονες και ακόμη 
στη ροή του αίματος.  Ως εκ τούτου το μέγεθος των στερεών είναι ένας σημαντικός παράγοντας ο οποίος 
σχετίζεται άμεσα με τις επιπτώσεις στην υγεία. 

 Τα μικρού μεγέθους σωματίδια θεωρούνται πιο επικίνδυνα.  Λόγω του μικρού μεγέθους τους 
παραμένουν στον αέρα για μεγαλύτερο χρονικό διάστημα και μπορούν να μεταφερθούν εκατοντάδες ακόμα και 
χιλιάδες μίλια μακριά.  Έκθεση σε τέτοια εισπνεόμενα σωματίδια (< 10μm) μπορεί να επηρεάσει τους 
πνεύμονες και την καρδιά. 

 Μεγάλος αριθμός επιστημονικών ερευνών συνέδεσαν την εισπνοή αιωρούμενων στερεών με διάφορα 
προβλήματα υγείας όπως: 

 αναπνευστικά προβλήματα, βήχα, 

 μειωμένη λειτουργία πνευμόνων, 

 επιδείνωση άσθματος, 

 αρρυθμίες, 
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 καρδιακή προσβολή, 

 πρόωρο θάνατο σε άτομα με καρδιακά προβλήματα και προβλήματα με τους πνεύμονες. 

 Τα μικρά παιδιά είναι πιο ευπαθή στην παρουσία αιωρούμενων στερεών καθότι εισπνέουν μεγαλύτερο 
όγκο αέρα ανά kg βάρους συγκρινόμενα με τους ενήλικες.  Γενικά όμως όλα τα άτομα κάθε ηλικίας ανάλογα με 
την ευαισθησία τους, είναι δυνατό να τίθενται σε αυξημένο βαθμό κινδύνου όταν εκτίθεται σε ψηλές 
συγκεντρώσεις αιωρούμενων στερεών. 

 Εν κατακλείδι αναφέρεται ότι το Υπουργείο Υγείας εκφράζει τις ανησυχίες του για τις υπερβάσεις που 
παρατηρούνται κυρίως στις τιμές των αιωρούμενων στερεών οι οποίες φαίνονται να είναι πιο συχνές από αυτές 
του όζοντος και να επηρεάζουν περισσότερο τις οικιστικές περιοχές. 

 Έχοντας υπόψη όλες τις πιο πάνω αρνητικές επιπτώσεις που μπορεί να έχουν ψηλές συγκεντρώσεις 
αιωρούμενων στερεών και όζοντος στην ατμόσφαιρα συστήνεται σε ομάδες πληθυσμού (όπως εργαζόμενοι, 
αθλητές, παιδιά κ.ά.) οι οποίες ασχολούνται με εξωτερικές δραστηριότητες να περιορίζουν την έκθεση τους σε 
εξωτερικούς χώρους τις μέρες κατά τις οποίες σημειώνονται υπερβάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.770, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.770 και με ημερομηνία 25 Απριλίου 2012, που 
υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη, σε σχέση με τις ξηρολιθικές κατασκευές των 
χωριών της Κύπρου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως δεν έχει πραγματοποιηθεί οποιαδήποτε καταγραφή 
των εν λόγω κατασκευών και κατά συνέπεια δεν έχει γίνει ούτε συστηματική χαρτογράφηση τους.  Παράλληλα, 
οι ξηρολιθικές κατασκευές δεν υπόκεινται σε μέτρα προστασίας εκτός και αν βρίσκονται σε διατηρητέο τεμάχιο. 

3. ∆εν υπάρχει διαδικασία αδειοδότησης για κατεδάφιση ξηρολιθικών κατασκευών.  Σε περίπτωση που η 
αρμόδια Πολεοδομική Αρχή αντιληφθεί ότι στο υπό ανάπτυξη τεμάχιο υπάρχουν ξηρολιθικές κατασκευές τότε 
καταβάλλεται προσπάθεια για τη διατήρηση τους μέσω επιβολής σχετικών όρων. 

4. Η συντήρηση ξηρολιθικών κατασκευών μπορεί να επιχορηγηθεί μέσω των υφιστάμενων σχεδίων 
επιχορήγησης ∆ιατηρητέων Οικοδομών (με την προϋπόθεση ότι βρίσκονται εντός διατηρητέου τεμαχίου) ή 
μέσω του σχεδίου για τη χρήση παραδοσιακών υλικών (με την προϋπόθεση ότι έχουν τεθεί όροι από την 
Πολεοδομική Αρχή για τη χρήση της συγκεκριμένης τεχνικής). 

5. Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων είχε στο παρελθόν σχέδιο επιχορήγησης τοίχων 
αντιστήριξης, το οποίο όμως δεν περιλάμβανε την απαίτηση για κατασκευή/συντήρηση των εν λόγω τοίχων με 
την ξηρολιθική μέθοδο, με αποτέλεσμα, σε αρκετές περιπτώσεις, την αλλοίωση των εν λόγω κατασκευών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.839, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη με αρ. φακ. 23.06.010.01.839 και ημερ.18/05/12 και σας ενημερώνω με βάση τη συνεισφορά του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ) ότι έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία μίσθωσης της γης. 
Επιπρόσθετα, ο ΚΟΑ δεν έχει μηδενίσει το προβλεπόμενο για το έργο κονδύλι, αντίθετα το έχει εντάξει μέσα 
στο Προϋπολογισμό που βρίσκεται όλο το αναπτυξιακό πρόγραμμα του Οργανισμού για τα έτη 2012-2016 και 
προβλέπεται η υλοποίηση του με δανεισμό. Αυτό άλλωστε αναδεικνύεται και από το προκαταρκτικό 
χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου που παρουσιάστηκε και σε πρόσφατη σύσκεψη που 
πραγματοποιήθηκε στον ΚΟΑ στις 24/05/2012 και στην οποία συμμετείχε και ο κ. Κ. Χατζηγιάννης. Το 
χρονοδιάγραμμα επισυνάπτεται για ενημέρωση σας. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση. Απολογούμαστε για 
την καθυστέρηση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.859, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.859 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 5/06/12 
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και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα, σε σχέση με τα ερωτήματα που τέθηκαν και αφορούν το 
στάδιο υλοποίησης των πιο κάτω έργων στο ∆ήμο ∆ερύνειας: 

(α) Στέγη Ηλικιωμένων 

Το έργο αυτό εγκρίθηκε για συγχρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό Γεωργικό Ταμείο Αγροτικής 
Ανάπτυξης (ΕΓΤΑΑ), στα πλαίσια του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013. Στο παρόν 
στάδιο αναμένεται η υπογραφή της επιστολής χρηματοδότησης του έργου μεταξύ Επαρχιακής ∆ιοίκησης 
Αμμοχώστου και Υπουργείου Εσωτερικών, έτσι ώστε να προχωρήσει η δημιουργία σχετικού άρθρου 
στον κρατικό Προϋπολογισμό, να καταβληθεί η συνεισφορά του ∆ήμου και να καταστεί δυνατή η 
προκήρυξη του διαγωνισμού για την υλοποίηση του έργου. Η δαπάνη για την υλοποίηση του έργου 
υπολογίζεται να ανέλθει στις €803.575 και θα καλυφθεί εξίσου με χρηματοδότηση του ΕΓΤΑΑ, του 
Κράτους και της Τοπικής Αρχής. 

(β) Υπαίθριο Μουσείο 

Το έργο αυτό εγκρίθηκε για συγχρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό Γεωργικό Ταμείο Αγροτικής 
Ανάπτυξης (ΕΓΤΑΑ), στα πλαίσια του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, έχει ουσιαστικά 
αποπερατωθεί και έγινε προσωρινή παραλαβή του από την Τοπική Αρχή στις 9/07/12. Μέχρι 8/07/13, 
ημερομηνία που λήγει η περίοδος συντήρησης του έργου, θα έχουν ολοκληρωθεί ορισμένες 
συμπληρωματικές εργασίες, ενώ παράλληλα, βρίσκονται σε εξέλιξη οι εργασίες που έχει αναλάβει το 
Τμήμα Χειροτεχνίας σε συνεργασία με το ∆ήμο ∆ερύνειας για την τοποθέτηση των διαφόρων 
εκθεμάτων. 

(γ)  ∆ημοτικό Κτίριο 

Για το έργο η Υπουργός Εσωτερικών, ενημέρωσε το ∆ήμαρχο ∆ερύνειας στις 2/04/12, ότι το Κράτος 
προτίθεται να παραχωρήσει ποσό μέχρι €427.150, όπως ορίζεται στη σχετική Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, όταν το επιτρέψουν τα δημόσια οικονομικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.920, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 15/06/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω με 
βάση τη σχετική συνεισφορά του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου τα ακόλουθα: 

1. Η επιχορήγηση της παραγωγής του CD του κ. Σταύρου Χατζησάββα με τίτλο «You are welcome friends 
to Cyprus», έγινε στα πλαίσια του προγράμματος «Πρωτοβουλίες Νέων», πρόγραμμα που στηρίζει 
οικονομικά δραστηριότητες που αναπτύσσονται από τους ίδιους τους νέους.  Η επιχορήγηση έγινε 
κατόπιν υποβολής συγκεκριμένης αίτησης, η οποία εξετάστηκε από επιτροπή αξιολόγησης βάσει 
συγκεκριμένων κριτηρίων τα οποία καθορίζονται στον Οδηγό του έργου.  Τα κριτήρια αφορούσαν 
κυρίως στο όριο ηλικίας (δικαιούχοι είναι οι νέοι ηλικίας 14-35 χρόνων), στο περιεχόμενο της 
δραστηριότητας, στην παρουσίαση της αίτησης και στη συμβατότητα με τους στόχους του Οδηγού.  Η 
επιτροπή αφού έκρινε ότι η αίτηση πληρούσε τα πιο πάνω κριτήρια υπέβαλε στη συνέχεια την εισήγηση 
της για χορηγία στο ∆ιοικητικό Συμβούλιο του ΟΝΕΚ όπου και πάρθηκε η τελική απόφαση. 

2. Σύμφωνα με την περιγραφή που γίνεται στην αίτηση επιχορήγησης το συγκεκριμένο CD αναμενόταν να 
προβληθεί ποικιλοτρόπως, όπως είναι η κυκλοφορία του σε όλες τις δημόσιες ραδιοτηλεοράσεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και με πρωτοβουλία του ίδιου του παραγωγού να σταλεί σε όλους τους επίσημους 
προσκεκλημένους της Κύπρου καθώς και σε όλους τους Ευρωβουλευτές. 

3. Το ύψος της χορηγίας που δόθηκε από τον ΟΝΕΚ ανέρχεται στα €1,800. 

4. Περαιτέρω, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχουν επιχορηγήσει 
με οποιονδήποτε τρόπο την παραγωγή του μουσικού και οπτικοακουστικού δίσκου (CD+DVD) με τον 
τίτλο «You are welcome friends to Cyprus», ούτε στην παραγωγή του ομώνυμου video clip. 
Επισυνάπτεται σχετική ανακοίνωση ημερομηνίας 12/06/2012. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση. Απολογούμαστε για 
την καθυστέρηση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στις 
ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.984, 23.06.010.02.134 και 23.06.010.02.212,  ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2012, 

27 Σεπτεμβρίου 2012 και 23 Οκτωβρίου 2012, αντίστοιχα, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  
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 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.984, 23.06.010.02.134 και 23.06.010.02.212 που 
υποβλήθηκαν από το Βουλευτή Λεμεσού, κ. Νίκο Νικολαΐδη, και αποστάληκαν στο Υπουργείο Εσωτερικών με 
επιστολές σας με ημερ. 21.06.2012, 04,10.2012 και 25.10.2012, αντίστοιχα, και, κατόπιν σχετικών οδηγιών της 
Υπουργού Εσωτερικών, επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Το αίτημα για εγγραφή των αγροτικών δρόμων αφορά όλες τις κοινότητες της υπαίθρου και όχι μόνο τις 
κοινότητες Αρακαπά, Μονιάτη και Μανδριών για τις οποίες υποβλήθηκαν οι αναφερόμενες Ερωτήσεις. 

3. Σύμφωνα με την υφιστάμενη πολιτική, η διαδικασία εγγραφής δρόμων απαιτεί όπως το Κοινοτικό 
Συμβούλιο εξασφαλίσει τις γραπτές συγκαταθέσεις όλων των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών, ενώ σε περίπτωση 
που αυτό δεν είναι εφικτό, δύναται να προχωρήσει με τη διαδικασία της απαλλοτρίωσης, κατόπιν σχετικής 
απόφασης των 2/3 των μελών του. 

4. Αναφέρεται ότι εντός του 2011 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού με θέμα 
την εγγραφή αγροτικών δρόμων, καθώς και συνάντηση με τον Πρόεδρο της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, 
κατά την οποία του δόθηκε από τον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό Λεμεσού πίνακας με όλες τις 
υποθέσεις που αφορούσαν εγγραφή αγροτικών δρόμων για κάθε κοινότητα, με την παράκληση όπως όλοι οι 
κοινοτάρχες θέσουν προτεραιότητες, ανάλογα με τις πραγματικές ανάγκες της κοινότητας τους. Είχε επίσης 
συμφωνηθεί όπως κάθε κοινοτάρχης δηλώσει ως άμεση προτεραιότητα ένα ή δυο αγροτικούς δρόμους 
(ανάλογα με το μέγεθος του δρόμου), ώστε το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να μπορέσει να 
εξυπηρετήσει πιο άμεσα και πιο αποτελεσματικά όλες τις κοινότητες. 

5. Μέχρι σήμερα δεν υπήρξε η ανάλογη ανταπόκριση με αποτέλεσμα κάθε κοινότητα, εκ των 100 περίπου 
στην Επαρχία Λεμεσού, να ζητά τη διεκπεραίωση όλων των δικών της υποθέσεων. Χαρακτηριστικά αναφέρεται 
ότι υπάρχουν κοινότητες, οι οποίες έχουν πέραν των 10-15 υποθέσεων σε εξέλιξη για έγγραφη δρόμων. 

6. Για σκοπούς καλύτερης ανάπτυξης των Κοινοτήτων, έχουν οργανωθεί ειδικές ομάδες εγγραφής στα 
Επαρχιακά Κτηματολογικά Γραφεία, που σκοπό έχουν την εγγραφή δρόμων. Παρόλα αυτά, κάθε κοινότητα 
πρέπει να ιεραρχεί τις προτεραιότητές της, λαμβάνοντας υπόψη και τις οικονομικές της δυνατότητες, 
ξεκινώντας πρωτίστως από τους δρόμους εντός και πλησίον των καθορισμένων Οικιστικών Ζωνών, αντί των 
δρόμων σε Γεωργικές Ζώνες ή Ζώνες Προστασίας που προφανώς αποσκοπούν στην παροχή της δυνατότητας 
ανέγερσης μεμονωμένων κατοικιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1015, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.01.1015 και ημερ. 22/6/2012, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι θάνατοι που διερευνήθηκαν από το Γενικό Χημείο του Κράτους και προέρχονται από φυτοφάρμακα 
τα τελευταία 5 χρόνια (από το 2007 μέχρι το τέλος Ιουνίου 2012) ανέρχονται σε 20. Την ίδια περίοδο 71 
δηλητηριάσεις ζώων προέρχονταν επίσης από φυτοφάρμακα. 

2. Επισυνάπτεται σχετικός πίνακας με αναλυτικά στοιχεία των πιο πάνω δηλητηριάσεων. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες χρειαστείτε επί του 
συγκεκριμένου θέματος.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1022, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1022 και ημερομηνία 22 Ιουνίου 2012, που 
υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, σε σχέση με την αναστήλωση της 
εκκλησίας της Αγίας Μαρίνας στο Μαρί και σας αναφέρω ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει επιχορηγήσει την Ιερά 
Μητρόπολη Τριμιθούντος για την εκπόνηση ολοκληρωμένης μελέτης διαχείρισης του μνημείου, η οποία έχει 
παραδοθεί και εγκριθεί από το Τμήμα Αρχαιοτήτων από τις 24 Σεπτεμβρίου 2010. 

2. Η μελέτη αυτή συμπεριλαμβάνει μικρές συμπληρώσεις των ελλιπόντων τμημάτων των τοίχων του ναού 
με πλινθοδομή και κατασκευή ξύλινου μοντέρνου στεγάστρου, με το οποίο το μνημείο θα προστατεύεται, αλλά 
και θα ανακτήσει τον κλειστό λειτουργικό του χώρο.  Επίσης, προνοείται διαμόρφωση του περιβάλλοντος 
χώρου, συνδυασμένη με ανακαίνιση/αναδιαμόρφωση ημιερειπωμένων λιθόκτιστων κατασκευών στα βόρεια 
του ναού, οι οποίες θα αξιοποιηθούν για τις ανάγκες της χρήσης του. 

3. Για τη μελέτη εφαρμογής του στεγάστρου, το Τμήμα Αρχαιοτήτων πραγματοποίησε από τον Απρίλιο 
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2010 τις απαραίτητες ανασκαφικές τομές στα σημεία θεμελίωσης, και ενέκρινε τις προτεινόμενες θέσεις. 

4. Επισημαίνεται ότι δεν υπάρχει επαρκής γνώση για την ανωδομή του ναού, βάσει της οποίας θα 
μπορούσε να στοιχειοθετηθεί επιτρεπτή μελέτη αποκατάστασης/αναστήλωσης, για αυτό και επιλέχθηκε η λύση 
της στέγασης με μοντέρνα κατασκευή, δεδομένης της ανάγκης των κατοίκων για επαναλειτουργία του ναού ως 
λατρευτικού χώρου. 

5. Σημειώνεται ότι όλα τα άλλα τεμάχια, στα οποία αναπτύσσεται το μνημείο (πλην των ορίων της 
εκκλησίας) είναι Τουρκοκυπριακής ιδιοκτησίας.  Η Κηδεμόνας Τ/Κ Περιουσιών αποφάσισε όπως παραχωρήσει 
τα Τ/Κ τεμάχια με αρ. 43 (μέρος), 44, 206 και 207 Φ/Σχ. 5/28 χωρ. για τη δημιουργία χώρων στάθμευσης και 
περίφραξης για τις ανάγκες της εκκλησίας της Αγίας Μαρίνας, με ονομαστικό ενοίκιο, το οποίο θα καθοριστεί 
από την Αν. ∆ιευθύντρια ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών. 

6. Η πιο πάνω απόφαση έχει κοινοποιηθεί στους ενδιαφερόμενους (Μητροπολίτη Τριμιθούντος, Κοινότητα 
Μαρί), ώστε να προχωρήσουν στη διαδικασία υποβολής της μελέτης για έγκριση στην Πολεοδομική Αρχή. 

7. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων εν αναμονή των εγκρίσεων των πιο πάνω αρμόδιων υπηρεσιών, εντάσσει κάθε 
έτος το έργο στον Προϋπολογισμό των επιχορηγήσεων του για έργα σε εκκλησιαστικά μνημεία Β΄ πίνακα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1038, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στην Κυπριακή αγορά κυκλοφορούν αρκετά σκευάσματα τα οποία χρησιμοποιούνται για την απώλεια 
βάρους. Ανάμεσα σε αυτά είναι και προϊόντα τα οποία περιέχουν το συστατικό Chromium Picolinate 
(Πικολινικό Χρώμιο), τα οποία έχουν εγκριθεί ως Συμπληρώματα ∆ιατροφής μετά από χορήγηση Άδειας 
σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής Κανονισμών του 2004, από το ∆ιευθυντή 
Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας. 

 Με βάση τους περί Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής Κανονισμούς του 2004, η πιο πάνω ουσία θεωρείται 
επιτρεπόμενη. Επιπλέον έχει αξιολογηθεί από την Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφάλειας Τροφίμων EFSA (European 
Food Safety Authority) ως ασφαλής για χρήση σε Συμπληρώματα ∆ιατροφής και Τρόφιμα. 

 Ο έλεγχος των πιο πάνω προϊόντων γίνεται τόσο στο στάδιο της αξιολόγησης των γνωστοποιήσεων ή 
αιτήσεων για χορήγηση Άδειας κυκλοφορίας Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής, από την Υποεπιτροπή Αξιολόγησης 
Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής στην οποία συμμετέχουν λειτουργοί των Φαρμακευτικών και Υγειονομικών 
Υπηρεσιών, όσο και στα πλαίσια των ελέγχων που διενεργούνται από λειτουργούς των Υγειονομικών 
Υπηρεσιών στην αγορά κατά τους οποίους λαμβάνονται και δείγματα για διενέργεια εργαστηριακών εξετάσεων 
στο Γενικό Χημείο του Κράτους. 

 Στις περιπτώσεις που εντοπίζονται Συμπληρώματα ∆ιατροφής με απαγορευμένες ουσίες, είτε 
απαγορεύεται η κυκλοφορία/εισαγωγή στην Κυπριακή αγορά είτε εάν έχουν ήδη κυκλοφορήσει, αποσύρονται 
και ενημερώνονται ταυτόχρονα οι καταναλωτές με ανακοινώσεις στα MME όπως να μη τα χρησιμοποιήσουν. 

 Σε όλες τις πιο πάνω περιπτώσεις λαμβάνονται και μέτρα επιβολής εναντίον όσων ευθύνονται για το 
περιστατικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1099, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.1099 
ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2012 επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με το άρθρο 23(1) (α) των περί Πυροβόλων Όπλων και μη Πυροβόλων Όπλων Νόμων, αρ. 
113(Ι) του 2004 έως 2011, «ο Αρχηγός Αστυνομίας δύναται να παραχωρήσει άδεια απόκτησης, κατοχής ή 
χρήσης αεροβόλου όπλου διαμετρήματος πέραν των 4,5 χιλιοστομέτρων σε μέλος σκοπευτικού σωματείου 
εγγεγραμμένου σύμφωνα με τις πρόνοιες τις εκάστοτε ισχύουσας νομοθεσίας, αποκλειστικά για σκοπευτικούς 
σκοπούς σε αδειούχο σκοπευτήριο». 

3. Τέλος, αναφέρεται ότι η έκδοση άδειας κυνηγίου εμπίπτει στο πεδίο εφαρμογής του Περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου, Ν.152(1)72003 και αποτελεί αρμοδιότητα του Υπουργείου 
Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.067, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.067, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και στάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την ταυτάριθμη επιστολή σας ημερομηνίας 
13.9.2012 και σας παραθέτω σχετική απάντηση του ∆ιευθυντή Τεχνικών Υπηρεσιών του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου με αρ. φακ. ΙΝ 15 και ημερ. 9.11.2012: 

 “Αναφέρομαι στο τηλεομοιοτυπικό σας μήνυμα με Αρ. Φακ. 18.22.007.001 και ημερομηνία 6 Νοεμβρίου, 
2012 σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Περδίκη για προβλήματα που παρουσιάζονται στη 
λήψη των τηλεοπτικών καναλιών ΡΙΚ1 και ΡΙΚ 2 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα. 

 Οι εκπομπές των τηλεοπτικών καναλιών ΡΙΚ1 και ΡΙΚ2 παρακολουθούνται καθημερινά από τους 
μηχανικούς του ΡΙΚ στον Κεντρικό Θάλαμο Ελέγχου Πομπών. Μετά από κάποια μικροπροβλήματα που 
υπήρξαν αρχικά μετά την μετάβαση στην ψηφιακή εκπομπή και τα οποία έχουν επιλυθεί, δεν φαίνεται να 
υπάρχει κάποιο σοβαρό πρόβλημα στην επίγεια ψηφιακή εκπομπή του ΡΙΚ. 

 Τηλεθεατές που πιθανόν να έχουν πρόβλημα με την ποιότητα της λήψης βρίσκονται σε περιοχές που 
είναι εκτεθειμένες προς τον Πενταδάκτυλο και κατά πάσα πιθανότητα έχουν συντονισμένους τους δέκτες τους 
στο Κανάλι 33 από όπου εκπέμπει ο παράνομος τουρκοκυπριακός σταθμός BAYRAK. Σημειώνεται ότι το 
Κανάλι 33 είναι μία από τις συχνότητες στις οποίες εκπέμπεται η ψηφιακή τηλεόραση του ΡΙΚ. Η συχνότητα 
αυτή είναι εγγεγραμμένη στην Κυπριακή ∆ημοκρατία από τον ∆ιεθνή Οργανισμό Τηλεπικοινωνιών (ITU). 

 Το ΡΙΚ για να αντιμετωπίσει το πιο πάνω πρόβλημα εκπέμπει επιπρόσθετα το ψηφιακό του πρόγραμμα 
(ΡΙΚ1, ΡΙΚ2, ΕΡΤ World, Euronews, ΡΙΚ HD) από το κανάλι 37 από τα πιο κάτω σημεία: 

1. Τρόοδος 

2. Μαδαρή 

3. Βαβατσινιά 

4. Καλό Χωριό Λάρνακας 

5. Άλωνα 

6. Αγλαντζιά.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.075, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.075 και ημερομηνία 13 Σεπτεμβρίου 2012, με 
την οποία έχετε αποστείλει ταυτάριθμη Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και επιθυμώ να 
σας πληροφορήσω ότι, με βάση σχετικές πληροφορίες από το Ταμείο Θήρας, οι θέσεις που περιέχονται σε 
αυτή δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα. 

2. Οι εγκαταστάσεις του εκτροφείου Σταυροβουνίου, πληρούν όλες τις απαιτούμενες προδιαγραφές για την 
ευημερία των πουλιών, τόσο στην κατασκευή όσο και στη συντήρηση τους. Υπάρχουν όλοι οι κατάλληλοι 
χώροι που απαιτούνται για κάθε στάδιο της αναπαραγωγής και της εκτροφής των περδικιών, οι οποίοι είναι 
εξοπλισμένοι με όλα τα σύγχρονα μέσα και καθαρίζονται και απολυμαίνονται τακτικά, σύμφωνα με τα διεθνή 
πρότυπα. 

3. Επίσης δεν ευσταθούν οι ανησυχίες αναφορικά με κινδύνους που αφορούν στην ασφάλεια και στην 
υγεία του προσωπικού του εν λόγω εκτροφείου. Το περιβάλλον του εκτροφείου είναι τέτοιο που θα προσέλκυε 
οποιονδήποτε εργαζόμενο. Επιπρόσθετα, σε όλα τα μέλη του εκτροφείου, έχει παραχωρηθεί ειδικός 
εξοπλισμός για την καλύτερη και ασφαλέστερη εκτέλεση των καθηκόντων τους. 

4. Τα ανωτέρω μπορεί εύκολα να διαπιστωθούν και επιτόπου και δράττομαι της ευκαιρίας για να 
προσκαλέσω οποιοδήποτε Μέλος της Βουλής των Αντιπροσώπων να επισκεφθεί το χώρο του εκτροφείου 
Σταυροβουνίου, όποτε το επιθυμεί και σε συνεννόηση με τον Προϊστάμενο Ταμείου Θήρας για διευκόλυνσή 
του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.077, ημερομηνίας 3 
Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 
13 Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

2. Τα φυτικά προϊόντα τα οποία διέρχονται από την Πράσινη Γραμμή, καθορίζονται στους Κανονισμούς 
1480/2004/ΕΚ και 866/2004/ΕΚ, οι οποίοι παραπέμπουν στην Ευρωπαϊκή Οδηγία του Συμβουλίου 
2000/29/ΕΚ, που αφορά τα μέτρα κατά της εισαγωγής στην Κοινότητα οργανισμών επιβλαβών για τα φυτά ή τα 
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φυτικά προϊόντα και κατά της εξάπλωσης τους στο εσωτερικό της Κοινότητας. Ανάλογα με τις τροποποιήσεις 
της σχετικής Οδηγίας, τροποποιείται και ο κατάλογος προϊόντων που επιτρέπεται να διέλθουν από την 
Πράσινη Γραμμή. 

3. ∆εν επιτρέπεται η μεταφορά προϊόντων διαμέσου της Πράσινης Γραμμής, τα οποία δεν καλλιεργούνται 
στην κατεχόμενη περιοχή (εκτός μικρών ποσοτήτων για ιδία χρήση). Στις περιπτώσεις που γίνεται μεταφορά 
προϊόντων, για τα οποία υπάρχει υποψία ότι μπορεί να μην καλλιεργούνται στις κατεχόμενες περιοχές, το 
Τμήμα Γεωργίας βάσει του Άρθρου 2 σημείου (4) του Κανονισμού 1480/2004/ΕΚ ενημερώνει την Επιτροπή και 
δεσμεύει τα προϊόντα, μέχρις ότου αποφασιστούν περαιτέρω μέτρα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.079, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.079 και ημερ. 14.9.2012 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και παραθέτω πιο κάτω την απάντησή μας: 

 Αρμόδιοι Λειτουργοί του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας επιθεώρησαν τις εγκαταστάσεις του 
Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού Μονής της ΑΗΚ στις 5.10.2012, με σκοπό τη διερεύνηση τυχόν περιστατικών 
απελευθέρωσης ινών αμιάντου που συνέβησαν πρόσφατα ή και στο παρελθόν στις εν λόγω εγκαταστάσεις. 

 Κατά την επιθεώρηση διαπιστώθηκαν τα ακόλουθα: 

1. Στις εγκαταστάσεις του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού υπάρχουν μονώσεις που περιέχουν αμίαντο γύρω 
από τους αγωγούς μεταφοράς αερίων, νερού κ.τ.λ. Όλοι οι αγωγοί είναι επενδυμένοι με ειδικό μονωτικό 
υλικό το οποίο προστατεύει τη φυσική φθορά της μόνωσης με αμίαντο, και κατ’ επέκταση περιορίζει το 
διασκορπισμό ινών αμιάντου στον αέρα. 

2. Για προστασία από την έκθεση του προσωπικού του Σταθμού σε ίνες αμιάντου λόγω φθορών που 
μπορεί να επισυμβούν στο μονωτικό αυτό υλικό έχουν ετοιμαστεί από την ΑΗΚ και καταγραφεί 
διαδικασίες και εφαρμόζεται συγκεκριμένο Σχέδιο ∆ράσης. 

3. Επίσης, εάν απαιτηθεί οποιαδήποτε επέμβαση, αυτή διεξάγεται από εξειδικευμένη Ομάδα για τις 
εργασίες με αμίαντο (Ομάδα Αμιάντου). Η Ομάδα Αμιάντου είναι στελεχωμένη με 15 εκπαιδευμένα 
άτομα τα οποία κάθε χρόνο εκπαιδεύονται εκ νέου και υποβάλλονται σε ιατρικές εξετάσεις στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας για την εξασφάλιση Ιατρικού Πιστοποιητικού Καταλληλότητας. 

4. Σύμφωνα με το εν λόγω Σχέδιο ∆ράσης, σε περίπτωση φθοράς κάποιου αγωγού, το προσωπικό έχει 
οδηγίες να απομακρυνθεί από την περιοχή και ο Υπεύθυνος Μηχανικός βάρδιας να ειδοποιεί την Ομάδα 
Αμιάντου, η οποία αναλαμβάνει την εκτέλεση των εργασιών επιδιόρθωσης. Στις περιπτώσεις όπου 
εκτελούνται εργασίες αφαίρεσης μόνωσης με αμίαντο γίνονται μετρήσεις πριν, κατά τη διάρκεια και μετά 
την αποπεράτωση των εργασιών. Τα αποτελέσματα των μετρήσεων καταχωρούνται στο ειδικό Αρχείο 
Ασφάλειας. 

5. Για την πρόληψη των εν λόγω περιστατικών έχουν οριστεί υπεύθυνα πρόσωπα για κάθε τμήμα του 
Σταθμού τα οποία ελέγχουν σε εβδομαδιαία βάση τους αγωγούς και καταγράφουν σε ειδικό έντυπο τα 
σημεία στα οποία πρέπει να γίνει άμεσα συντήρηση. Επίσης, γίνονται τακτικές δειγματοληψίες στον 
αέρα για έλεγχο της ποσότητας ινών αμιάντου. Σύμφωνα με τα αποτελέσματα των δειγματοληψιών που 
γίνονται και είναι διαθέσιμα, όλες οι μετρήσεις είναι κάτω από τα ανιχνεύσιμο επίπεδο ινών αμιάντου. 

Όπως διαπιστώθηκε από την επιθεώρηση, η εφαρμογή των πιο πάνω μέτρων, των διαδικασιών και του 
Σχεδίου ∆ράσης στον Σταθμό εκτιμούμε ότι περιορίζει σε επιτρεπτά όρια την έκθεση των εργαζομένων 
σε αμίαντο. Πρόσφατα έχουν συμβεί δύο περιστατικά, τα οποία διερευνήθηκαν κατά την πιο πάνω 
επιθεώρηση και διαπιστώθηκε ότι εφαρμόστηκαν οι καθορισμένες διαδικασίες και το Σχέδιο ∆ράσης που 
αναφέρονται πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.099, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.099 που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Τάσο Μητσόπουλο, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 18.9.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Η εφαρμογή της Οδηγίας SEVESO II (96/82/ΕΚ) δεν περιορίζεται στις αρμοδιότητες του Υπουργείου 
Εσωτερικών καθώς απαιτείται η συνεισφορά και άλλων αρμόδιων φορέων.  Το Υπουργείο Εσωτερικών 
δεν διαθέτει την εμπειρογνωμοσύνη για να εκτιμήσει την κατάσταση επικινδυνότητας των 
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εγκαταστάσεων πετρελαιοειδών και υγραερίου στην περιοχή του πρώην ∆ιυλιστηρίου, κατά μήκος του 
δρόμου Λάρνακας-∆εκέλειας.  Η εφαρμογή των προνοιών της Οδηγίας, καθώς και της σχετικής 
νομοθεσίας καθιστά αναγκαία τη συνεργασία πολλών Τμημάτων και Υπηρεσιών του ∆ημοσίου, όπως 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας, της Πολιτικής Άμυνας, του ∆ήμου Λάρνακας, κ.ά. 

(β) Σε ό,τι αφορά τη χωροταξική κατάσταση, τη χρήση γης, και την αδειοδότηση αναπτύξεων, αρμοδιότητα 
έχουν ως Πολεοδομικές Αρχές το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και ο ∆ήμος Λάρνακας.  Το 
Υπουργείο Εσωτερικών μέσω του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως με τη δημοσίευση στις 
29.7.2012 του Τοπικού Σχεδίου Λάρνακας 2011, εισήγαγε το Κεφάλαιο 9 (Ατυχήματα Σχετιζόμενα με 
Επικίνδυνες Ουσίες), το οποίο περιλαμβάνει πολιτικές χρήσης γης για την αντιμετώπιση των συνεπειών 
ενδεχόμενων ατυχημάτων μεγάλης κλίμακας που σχετίζονται με επικίνδυνες ουσίες και τον περιορισμό 
τους, με βάση τους περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Ατυχήματα Σχετιζόμενα με Επικίνδυνες Ουσίες) 
Κανονισμούς. Στο Τοπικό Σχέδιο προνοούνται, μεταξύ άλλων, μέγιστες αποστάσεις από εγκαταστάσεις 
για σκοπούς διαβούλευσης με το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας και άλλους φορείς. 

(γ) Στην τελευταία δημοσίευση του Τοπικού Σχεδίου δεν περιλήφθηκε οποιαδήποτε τροποποίηση του 
πολεοδομικού καθεστώτος της περιοχής, (παρά τις πιέσεις των Τοπικών Αρχών και ιδιωτών), λόγω της 
εγγύτητας των αποθηκών καυσίμων και υγραερίου που βρίσκονται στην ευρύτερη περιοχή της 
Λάρνακας και Λειβαδιών εκατέρωθεν του παραλιακού δρόμου Λάρνακας-∆εκέλειας με οικιστικές, 
εμπορικές και άλλες αναπτύξεις. Στο Κεφάλαιο 34 (Μελέτες και Έργα Προτεραιότητας) καταγράφηκε η 
προτεραιότητα για την εκπόνηση Σχεδίου Περιοχής στην περιοχή του πρώην ∆ιυλιστηρίου και των 
αποθηκών καυσίμου και υγραερίου, έχοντας υπόψη τη Συμφωνία που το Κράτος προσυπέγραψε για τη 
μετακίνηση των δεξαμενών-εγκαταστάσεων αποθήκευσης καυσίμων και υγραερίου. 

(δ)  Ο ∆ήμος Λάρνακας, μέσα στα πλαίσια των νενομισμένων διαδικασιών κατά την εξάσκηση του 
πολεοδομικού ελέγχου για όλες τις περιπτώσεις που εμπίπτουν στην περιοχή SEVESO, συνεργάζεται 
με τις αρμόδιες Αρχές, δηλαδή το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας. 

(ε) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας με βάση τον περί Πετρελαιοειδών 
Νόμο έχουν αρμοδιότητα να εκδίδουν το αναγκαίο πιστοποιητικό καταλληλότητας και ασφάλειας των 
αποθηκευτικών εγκαταστάσεων, αφού προηγηθεί έλεγχος από την Πυροσβεστική Υπηρεσία για 
σκοπούς έκδοσης άδειας από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας. 

(στ) Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας εκδίδει τη σχετική άδεια προς τους διαχειριστές των εγκαταστάσεων, 
αφού εξασφαλίσουν τα απαραίτητα πιστοποιητικά με βάση τον περί Πετρελαιοειδών Νόμο. Κατά τα 
άλλα, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση έχει υποστηρικτικό και συντονιστικό ρόλο, κυρίως σε θέματα ενημέρωσης, 
υποβοήθησης του έργου άλλων Υπηρεσιών σε περίπτωση εκκένωσης κατοικημένης περιοχής, 
καθαρισμό δρόμων, κλπ, όπως οι αναγκαίες ενέργειες καθορίζεται στο «Εξωτερικό Σχέδιο Επείγουσας 
Ανάγκης» που ετοιμάσθηκε από την Πολιτική Άμυνα. 

(ζ) Η Πολιτική Άμυνα σύμφωνα με τον Κανονισμό 12 (1) των περί Αντιμετώπισης των Κινδύνων 
Ατυχημάτων Μεγάλης Κλίμακας Σχετιζόμενων με Επικίνδυνες Ουσίες Κανονισμών του 2001 (Κ∆Π 
507/2001) είναι υπεύθυνη για την εκπόνηση εξωτερικών σχεδίων επείγουσας ανάγκης για τις 
εγκαταστάσεις που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της σχετικής Οδηγίας.  Η Πολιτική Άμυνα 
προχωρά στην εκπόνηση των εξωτερικών σχεδίων επείγουσας ανάγκης, σύμφωνα με τους περί 
Πολιτικής Άμυνας (Γενικούς) (Τροποποιητικούς) Κανονισμούς του 2004. 

(η) Στα Εξωτερικά Σχέδια Επείγουσας Ανάγκης καθορίζονται τα μέτρα που πρέπει να λαμβάνονται στον 
εξωτερικό χώρο που περιβάλλει κάθε μονάδα-εγκατάσταση, στην οποία αποθηκεύονται ή διατηρούνται 
επικίνδυνες ουσίες, οι οποίες στοχεύουν μεταξύ άλλων στον περιορισμό και τον έλεγχο των 
περιστατικών από ατυχήματα μεγάλης κλίμακας σχετιζόμενα με επικίνδυνες ουσίες, ώστε να 
ελαχιστοποιούνται οι επιπτώσεις στον άνθρωπο και το περιβάλλον, στην εφαρμογή των αναγκαίων 
μέτρων προστασίας, στην επαρκή πληροφόρηση του κοινού και των υπηρεσιών και αρχών της 
περιοχής στην οποία βρίσκεται η μονάδα και στην αποκατάσταση και τον καθορισμό του περιβάλλοντος 
μετά από κάποιο ενδεχόμενο ατύχημα. 

(θ) Για την εκπόνηση των εξωτερικών σχεδίων επείγουσας ανάγκης η Πολιτική Άμυνα βασίζεται στις 
εκθέσεις ασφαλείας οι οποίες εκπονούνται από τους διαχειριστές των μονάδων και αξιολογούνται από το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας.  Η Πολιτική Άμυνα έχει εκπονήσει όλα τα εξωτερικά σχέδια επείγουσας 
ανάγκης για όλες τις μονάδες που βρίσκονται στο παραλιακό μέτωπο Λάρνακας-∆εκέλειας, οι οποίες 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της σχετικής Οδηγίας, και έχει εμπλέξει όλες τις υπηρεσίες που 
αναμένεται να ανταποκριθούν σε περίπτωση ατυχήματος. 

(ι) Περαιτέρω, η Πολιτική Άμυνα έχει διοργανώσει σεμινάριο με εμπειρογνώμονες από το εξωτερικό, το 
οποίο παρακολούθησαν εκπρόσωποι από όλες τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες.  Ταυτόχρονα, η ∆ύναμη 
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Πολιτικής Άμυνας πραγματοποιεί ασκήσεις για δοκιμή των εξωτερικών σχεδίων επείγουσας ανάγκης, με 
τη συμμετοχή όλων των εμπλεκόμενων υπηρεσιών.  Παράλληλα, η Πολιτική Άμυνα συμμετέχει σε 
εκστρατεία ενημέρωσης των πολιτών που διαμένουν στις περιοχές, οι οποίες σύμφωνα με τις εκθέσεις 
ασφαλείας αναμένεται να επηρεαστούν στο δυσμενέστερο πιθανό σενάριο μετά από ατύχημα. 

(ια) Η Πυροσβεστική Υπηρεσία έχει ετοιμάσει εσωτερικό σχέδιο δράσης ξεχωριστά για κάθε εγκατάσταση 
που εμπίπτει στο πεδίο εφαρμογής της Οδηγίας SEVESO II και διεξάγει ασκήσεις ετοιμότητας και 
ανταπόκρισης τουλάχιστον μία φορά το χρόνο.   Όλες οι εγκαταστάσεις που υπάγονται στην Οδηγία 
επιθεωρούνται κάθε χρόνο από πλευράς πυροπροστασίας και φαίνεται ότι όλες πληρούν τους όρους και 
κανονισμούς πυροπροστασίας. 

(ιβ) Πέραν των πιο πάνω, η μη έγκριση πιθανών επεκτάσεων Οικιστικών και άλλων Ζωνών Ανάπτυξης 
καθώς και δραστηριοτήτων που προσελκύουν μεγάλο αριθμό πολιτών πλησίον των εγκαταστάσεων 
αποτελεί αναγκαία πολιτική για τον περιορισμό του κινδύνου για την υγεία και ασφάλεια των κατοίκων 
και εργαζομένων στις επηρεαζόμενες περιοχές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.123, ημερομηνίας 20 
Σεπτεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση, η οποία διαβιβάστηκε με την επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 25/09/2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Αρμόδια Αρχή για την εφαρμογή του περί Ζωοτροφών και Προσθετικών των Ζωοτροφών (Έλεγχος 
Ποιότητας Προμήθειας και Χρήσεως) Νόμου του 1993 έως το 2007, είναι το Τμήμα Γεωργίας του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

 Σχετικά με την έγκριση, σήμανση, κυκλοφορία και ιχνηλασιμότητα των γενετικά τροποποιημένων 
ζωοτροφών, η Κύπρος εφαρμόζει πλήρως την Κοινοτική Νομοθεσία και συγκεκριμένα τους Κοινοτικούς 
Κανονισμούς 1829/2003 και 1830/2003 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 22ας 
Σεπτεμβρίου 2003, σύμφωνα με τους οποίους: 

- απαγορεύεται η διάθεση στην αγορά γενετικά τροποποιημένων ζωοτροφών, εκτός εάν αυτές 
καλύπτονται από έγκριση που χορηγείται σύμφωνα με τους Κανονισμούς αυτούς, 

- απαγορεύεται η διάθεση στην αγορά γενετικά τροποποιημένων ζωοτροφών εκτός εάν αυτές φέρουν 
σήμανση που να δηλώνει την ταυτότητα τους ως Γενετικά Τροποποιημένες. Εξαιρούνται οι ζωοτροφές 
με παρουσία Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (Γ.Τ.Ο.) μικρότερη του 0,9%, ποσοστό το οποίο 
είναι εγκεκριμένο από την Ε.Ε. 

 Η Κύπρος, λόγω των ιδιαίτερων εδαφοκλιματικών συνθηκών και της χαμηλής εθνικής παραγωγής, 
προμηθεύεται για τις ανάγκες της κτηνοτροφίας περίπου το 85% των σιτηρών και το σύνολο των υπολοίπων 
πρώτων υλών των ζωοτροφών, από την Ε.Ε. και από τρίτες χώρες. Η αξία των εισροών ζωοτροφών ξεπερνά 
τα 100 εκατομμύρια ευρώ. 

 Τα τελευταία δεκαπέντε τουλάχιστον χρόνια, το 25% των πρώτων υλών ζωοτροφών που εισάγεται στην 
Κύπρο, είναι το υποπροϊόν της σόγιας «εκχειλισμένο καβουρδισμένο σογιάλευρο», το οποίο μετά από την 
απαγόρευση των κρεαταλεύρων και οστεαλεύρων, αποτελεί την βασική πρωτεϊνική πηγή στη διατροφή των 
ζώων. Το προϊόν αυτό είναι γενετικά τροποποιημένο σε ποσοστό πλησίον του 100%. 

 Στη σήμανση του εισαγόμενου εκχειλισμένου καβουρδισμένου σογιάλευρου, πάντοτε αναφέρεται ότι 
προέρχεται από εγκεκριμένη γενετικά τροποποιημένη ποικιλία σόγιας. Στις σύνθετες ζωοτροφές που περιέχουν 
εκχειλισμένο καβουρδισμένο σογιάλευρο, αναγράφεται στη σήμανση ότι “η ζωοτροφή περιέχει γενετικά 
τροποποιημένη σόγια” ή ότι “η ζωοτροφή περιέχει γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς”. 

 Όσον αφορά τον αραβόσιτο που διακινείται ή εισάγεται στην Κύπρο ως ζωοτροφή, μέχρι τώρα δεν 
έχουν ανιχνευθεί δείγματα που να περιέχουν Γ.Τ.Ο. Στην Κύπρο επιτρέπεται η εισαγωγή ή/και διακίνηση 
γενετικά τροποποιημένου αραβόσιτου, νοουμένου ότι είναι εγκεκριμένος στην Ε.Ε. και φέρει την απαιτούμενη 
σήμανση. Μέχρι στιγμής, δεν υπήρξε ενδιαφέρον για εισαγωγή ή διακίνηση γενετικά τροποποιημένου 
αραβόσιτου, αφού υπάρχουν διαθέσιμες ποσότητες συμβατικού αραβοσίτου τόσο στην Ευρωπαϊκή αγορά, όσο 
και σε αγορές τρίτων χωρών. 

 Σημειώνεται ότι στις ψηφοφορίες που γίνονται στην Ε.Ε., για έγκριση οποιουδήποτε Γ.Τ.Ο για χρήση του 
ως ζωοτροφή, τρόφιμο ή σπόρο, πάγια θέση της Κύπρου είναι να ψηφίζει αρνητικά, σε συνεργασία με άλλα 
κράτη μέλη τα οποία έχουν σταθερή αρνητική θέση εναντίον των Γ.Τ.Ο. 
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 Τέλος, επαναλαμβάνεται ότι το Τμήμα Γεωργίας ως Αρμόδια Αρχή για τον έλεγχο των ζωοτροφών, 
εφαρμόζει πλήρως την Εθνική αλλά και την Ευρωπαϊκή Νομοθεσία που αφορά τις Γενετικά Τροποποιημένες 
Ζωοτροφές και επαγρυπνεί για την προστασία της δημόσιας υγείας, των ζώων και του περιβάλλοντος. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.162, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 15 Οκτωβρίου 2012 και αρ. ερ. 23.06.010.02.162 και 
σας παραθέτω την απάντησή μας: 

2. Σύμφωνα με τα στατιστικά στοιχεία που τηρεί το Τμήμα Εργασίας για τα σφραγισθέντα συμβόλαια 
εργασίας που είναι σε ισχύ μέχρι τις 31/10/2012 ανά χώρα προέλευσης ο αριθμός των αλλοδαπών εργατών 
που απασχολούνται στην αγροτική οικονομία είναι 3487 άτομα. Από αυτούς οι 1071 απασχολούνται στον 
τομέα της κτηνοτροφίας και οι 2416 στον τομέα της γεωργίας. Ο αριθμός των εποχιακών εργατών γεωργίας 
ανέρχεται στα 866 άτομα, ενώ των χρονιαίων ανέρχεται στα 1550 άτομα. (Επισυνάπτεται σχετικός πίνακας με 
όλα τα στοιχεία).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα υπάρξει συζήτηση σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 29 Νοεμβρίου 2012, στις 4:00 μ.μ., 
με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.106-2012). 

 2. Ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής 
Απασχόλησης Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.168-2012). 

 3. Οι περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής 
Απασχόλησης Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.061-2012). 

 4. Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων 
Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του 
Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.102-2012). 

 5. Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος 
Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.078-2012). 

 6. Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και 
Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.105-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

  «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών 
και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.05 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μητσόπουλος Τάσος 

Γεωργιάδης Χάρης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

∆αμιανού Άριστος Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κυπριανού Άντρος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

 
ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Σοφοκλή Φυττή στην Παγκόσμια Ημέρα ∆ικαιωμάτων 
του Παιδιού. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Αγορεύσεις και συζήτηση (Ά. ∆αμιανού, ∆. Συλλούρης, Ι. Νικολάου, Ν. Παπαδόπουλος, Κ. 
Κωνσταντίνου) για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Παρατηρήσεις των κ. Φειδία Σαρίκα και Αντρέα Φακοντή για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων 
Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» και απόρριψή τους. 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», για το νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
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Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012» και για τους κανονισμούς «Οι περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2012», 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο (με αρ. 2) και έγκριση των κανονισμών (με αρ. 2). 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Ενισχύσεις ΄Ησσονος 
Σημασίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012» 
και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Παραχώρησης Κυβερνητικών Εγγυήσεων για τη Σύναψη 
∆ανείων ή/και την Έκδοση Ομολόγων από Πιστωτικά Ιδρύματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 
αγορεύσεις και συζήτηση (Άντρος Κυπριανού, ∆. Συλλούρης, Π. Παπαγεωργίου, Α. Νεοφύτου, Ν. 
Παπαδόπουλος, Ζ. Κουλίας, Ρ. Μαυρονικόλα, Α. Κυριακίδου, Γ. Λαμάρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Θέματα ασφάλειας της ∆ημοκρατίας (απόρρητη ερώτηση) - Λογαριασμοί ατόμων με έδρα των 
οικονομικών τους δραστηριοτήτων την Κύπρο σε τράπεζα του εξωτερικού - ∆ικαιούχοι και κόστος 
λειτουργίας του στρατιωτικού νοσοκομείου - Παράνομη λήψη ανεργιακού επιδόματος από κοινοτικούς 
εργάτες - Καθυστέρηση και αύξηση του κόστους της κατασκευής αποχέτευσης ομβρίων υδάτων στην 
Αλαμινό - Αίτημα για διεξαγωγή διοικητικής έρευνας σχετικά με την τιμολόγηση φαρμάκων από 
κρατικούς λειτουργούς - Προγράμματα γυναικείας επιχειρηματικότητας - ∆έσμευση ιδιωτικής γης από το 
κράτος χωρίς αποζημίωση των ιδιοκτητών - Μη εγγραφή νέων ψηφοφόρων στους εκλογικούς 
καταλόγους του Μαρί - Αίτημα για υποβολή στοιχείων από το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η μη εφαρμογή της επίσημης τυποποίησης των ονομάτων - Ισχυρισμοί ΜΚΟ σχετικά με την περιοχή 
γεωτρήσεων στην Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη της Κύπρου - Αίτημα του δήμου Παραλιμνίου για 
διάθεση κρατικής γης για τη δημιουργία γηπέδων - Μετεξέλιξη του Μουσικού Λυκείου σε Μουσικό 
Σχολείο - Απαγόρευση υδρογονωμένων λιπών στην Κύπρο - Ενίσχυση του πανεπιστημιακού 
αθλητισμού - ∆ιοχέτευση νερού στο φράγμα της Άχνας - Αίτημα για ανέγερση νέου γυμνασίου στο 
Παραλίμνι - Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία από τις υπερβάσεις στο όζον και τα αιωρούμενα 
σωματίδια - Προστασία των ξηρολιθικών κατασκευών - Καθυστέρηση στην κατασκευή του Ολυμπιακού 
Κολυμβητηρίου Αμμοχώστου - Υλοποίηση έργων στο δήμο ∆ερύνειας - Κριτήρια επιχορήγησης 
ψηφιακού δίσκου - Εγγραφή αγροτικών δρόμων στον Αρακαπά - Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 
Μονιάτη για εγγραφή αγροτικών δρόμων στα όρια της κοινότητας - Αίτημα για εγγραφή των αγροτικών 
δρόμων στην κοινότητα Μανδριών Λεμεσού - Θάνατοι από φυτοφάρμακα - Αναστήλωση παλαιάς 
εκκλησίας στο Μαρί - Μη ασφαλή σκευάσματα για την απώλεια βάρους στην κυπριακή αγορά - Η μη 
χρήση του αεροβόλου όπλου για το κυνήγι - Προβλήματα από τη μετάβαση στην ψηφιακή τεχνολογία - 
Συνθήκες ασφάλειας και υγιεινής σε εκτροφείο περδικιών στο Σταυροβούνι - Μεταφορά στις ελεύθερες 
περιοχές προϊόντων τουρκοκυπριακής ή άλλης προελεύσεως - Απελευθέρωση ινών αμιάντου στον 
Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Μονής - Οδηγία για την πρόληψη ατυχημάτων από επικίνδυνες ουσίες στους 
χώρους αποθήκευσης πετρελαιοειδών - Μεταλλαγμένα προϊόντα σε ζωοτροφές - Αριθμός αλλοδαπών 
εργατών στην αγροτική οικονομία. 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 29ης Νοεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 4.14 μ.μ. 

Αρ. 12 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό σας απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θέλω να εκφράσω τον απόλυτο σεβασμό της Βουλής των Αντιπροσώπων στις εκδηλώσεις 
διαμαρτυρίας των εργαζομένων και κάθε ομάδας της κυπριακής κοινωνίας, ιδιαίτερα αυτή τη δύσκολη εποχή 
με τα σκληρά μέτρα που επηρεάζουν το επίπεδο της ζωής του λαού μας. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων συμμερίζεται τα αισθήματα της κοινωνίας και συμπάσχει.  ∆ίνουμε 
ταυτόχρονα τη διαβεβαίωση ότι θα καταβάλουμε κάθε προσπάθεια στο μέτρο των συνταγματικών μας 
δυνατοτήτων να μειώσουμε τις όποιες επαχθείς συνέπειες των όποιων μέτρων και να διαφυλάξουμε συνθήκες 
κοινωνικής συνοχής. 

 Ταυτόχρονα, επιθυμώ να δηλώσω ότι θα διαφυλάξουμε το αυτονόητο δικαίωμα, που είναι και 
υποχρέωση συνταγματική, των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων να επιτελούν ελεύθερα τα καθήκοντά 
τους σε συνθήκες ασφάλειας, ελευθερίας έκφρασης και άσκησης της ψήφου.  Ο χώρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ως ο ναός της δημοκρατίας, θα πρέπει να διαφυλάσσεται από ενέργειες που είναι δυνατό να 
θεωρηθεί ότι στοχεύουν με οποιοδήποτε τρόπο να παρεμποδίσουν την ελεύθερη έκφραση και την ελεύθερη 
άσκηση του δικαιώματος της ψήφου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να καλωσορίσω στην αίθουσα της Βουλής των Αντιπροσώπων το 
Γυμνάσιο Αγίου Ιωάννου Λεμεσού, καθώς και τον εκπαιδευτικό οργανισμό “Ναυτίλος”.  Καλώς ήρθατε! 

 Τώρα προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα υπ’ αριθμόν 1, 2 και 3 θέματα, τα οποία τιτλοφορούνται «Ο περί 
Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012», «Ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης 
Νόμος του 2012» και «Οι περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης Κανονισμοί του 
2012», αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων 
Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  
Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για την πρόταση νόμου «Ο περί Αναγνώρισης 
∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του 

Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Γεώργιος Τάσου Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων από το βουλευτή κ. Ευθύμιο ∆ίπλαρο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 20 Νοεμβρίου 2012.  Στη συνεδρία 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(ΕΕΥ), του Κυπριακού Συμβουλίου Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ), της ΟΕΛΜΕΚ, της ΠΟΕ∆, της 
ΟΛΤΕΚ και ενδιαφερόμενοι. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων 
Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού Νόμου [Νόμος 
αριθμός 41(I) του 1993, όπως αυτός τροποποιήθηκε έκτοτε], ώστε να διαγραφεί εντελώς ο χρονικός 
περιορισμός που προβλέπεται στην επιφύλαξη του άρθρου 3Α του εν λόγω νόμου σε σχέση με το μέχρι πότε 
αποκτήθηκαν συγκεκριμένοι τίτλοι σπουδών.  Ειδικότερα, διαγράφεται η προϋπόθεση με βάση την οποία 
συγκεκριμένοι τίτλοι σπουδών, οι οποίοι είναι όμοιοι με τίτλους που αναγνωρίστηκαν ήδη από την Επιτροπή 
∆ημόσιας Υπηρεσίας και την ΕEY, πρέπει για σκοπούς αναγνώρισής τους να έχουν αποκτηθεί μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2006. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη αυτή τροποποίηση θα συμβάλει στην 
άρση της αδικίας που έχει υποστεί ένας περιορισμένος αριθμός εκπαιδευτικών, οι οποίοι για σοβαρούς 
λόγους, κυρίως υγείας, δεν κατέστη δυνατό να ολοκληρώσουν έγκαιρα τις σπουδές τους για την απόκτηση 
συγκεκριμένου τίτλου σπουδών. 

 Ως εκ τούτου, όπως επισήμανε ο ίδιος, το γεγονός αυτό επηρέασε δυσμενώς τους πιο πάνω 
εκπαιδευτικούς σε σχέση με την επαγγελματική τους ανέλιξη, σε αντίθεση με άλλους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι 
έχουν ήδη ανελιχθεί στην υπηρεσία τους, επειδή απέκτησαν τους τίτλους σπουδών τους είτε πριν από την 
ίδρυση του ΚΥΣΑΤΣ είτε μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2006. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της ΕΕΥ και του ΚΥΣΑΤΣ διαφώνησαν με την 
προτεινόμενη τροποποίηση. 

 Ειδικότερα, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας υπενθύμισε στην επιτροπή ότι η προτεινόμενη 
τροποποίηση είναι παρόμοια με παλαιότερη τροποποίηση, η οποία ψηφίστηκε σε νόμο από την προηγούμενη 
Βουλή το 2011, αλλά ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας την ανέπεμψε και τελικά η Βουλή έκανε 
αποδεκτή την εν λόγω αναπομπή. 

 Επιπρόσθετα, η ίδια εκπρόσωπος επισήμανε ότι τόσο η παλαιότερη παρόμοια τροποποίηση, η οποία 
προέβλεπε τη χρονική επέκταση της δυνατότητας για αναγνώριση τίτλων σπουδών μέχρι το 2008, όσο και η 
προτεινόμενη τροποποίηση παρουσιάζουν τις ίδιες νομικές αδυναμίες και ειδικότερα: 

1. Καταστρατηγείται η νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία του ΚΥΣΑΤΣ, διότι από το 1996 που έχει 
συσταθεί είναι το μόνο αρμόδιο όργανο να παρέχει ακαδημαϊκή αναγνώριση τίτλων σπουδών, καθώς 
και να αξιολογεί και να αποφαίνεται για την ισοτιμία και αντιστοιχία τους. 

2. Εξουδετερώνεται η εξουσία και η αρμοδιότητα της ΕΕΥ να ερευνά κατά πόσο τα προσόντα των 
υποψήφιων εκπαιδευτικών ικανοποιούν τις απαιτήσεις των οικείων σχεδίων υπηρεσίας. 

3. Υπάρχει σύγκρουση με τις γενικές αρχές του διοικητικού δικαίου. 

4. Ενδέχεται να εγείρεται πρόβλημα αντισυνταγματικότητας σε σχέση με το άρθρο 28 του συντάγματος, 
που αφορά την αρχή της ισότητας.  Ειδικότερα, πιθανόν κάτοχοι των ίδιων τίτλων να έχουν προβεί σε 
ενέργειες όπως η παρακολούθηση επιπρόσθετων μαθημάτων, για να καταστεί δυνατή η αναγνώριση 
των τίτλων σπουδών τους, σε αντίθεση με αυτούς που ενδεχομένως θα επωφεληθούν από τις πρόνοιες 
της προτεινόμενης ρύθμισης. 
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Περαιτέρω, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε ότι η θέσπιση νόμων που περιλαμβάνουν 
αναδρομικές ρυθμίσεις πρέπει να γίνεται πάντοτε με πολλή φειδώ, διότι ενδέχεται να επιφέρουν αρνητικές 
συνέπειες για το δημόσιο συμφέρον και την έννομη τάξη. 

 Οι εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ, ΠΟΕ∆ και ΟΛΤΕΚ συμφώνησαν με το 
σκοπό της προτεινόμενης ρύθμισης, τονίζοντας ότι θα πρέπει το όλο θέμα να εξεταστεί κάτω από το πρίσμα 
της ανθρωπιστικής πτυχής του και να προωθηθεί για ψήφιση για λόγους δικαιοσύνης και ισότιμης 
μεταχείρισης.  Όπως επισήμαναν οι ίδιοι, συνάδελφοι εκπαιδευτικοί με τα ίδια προσόντα και τίτλους σπουδών 
έχουν ανελιχθεί στην υπηρεσία τους σε καίρια πόστα ιεραρχίας, ενώ ένας μικρός αριθμός εκπαιδευτικών 
παρέμεινε χωρίς αναγνώριση και επαγγελματική ανέλιξη. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, όλα τα μέλη της επιτροπής, επειδή δεν κατέστη δυνατό να διαμορφώσουν 
έγκαιρα τις τελικές τους θέσεις, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή 
της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων 
Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον 
υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό 

Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος  Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μάριος Μαυρίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τους υπό αναφορά 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 Νοεμβρίου 2012.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού και της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΕΚ.  Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι 
συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, καθώς και οι εργοδοτικές οργανώσεις ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, παρ’ όλο 
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που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  Η εργοδοτική οργάνωση ΟΕΒ και η 
συνδικαλιστική οργάνωση ΠΕΟ απέστειλαν γραπτώς τις θέσεις τους. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) Κανονισμών, ώστε να αυξηθεί το ανώτατο όριο απολαβών 
των εργοδοτουμένων που λαμβάνεται υπόψη από τους εργοδότες για σκοπούς καταβολής του τέλους 
ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού από €1.025 την εβδομάδα ή €4.442 το μήνα, που είναι σήμερα, σε €1.046 
την εβδομάδα ή €4.533 το μήνα, αντίστοιχα. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω κανονισμούς, καθώς και τα στοιχεία 
που έθεσε ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, το 
ύψος του ανώτατου ορίου απολαβών για σκοπούς καταβολής του τέλους ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού 
έχει καθοριστεί για πρακτικούς λόγους στο ίδιο ύψος με το ανώτατο όριο των απολαβών επί των οποίων 
εισπράττονται οι εισφορές στο Ταμείο για Πλεονάζον Προσωπικό, με βάση τους περί Τερματισμού 
Απασχολήσεως (Ταμείο για Πλεονάζον Προσωπικό) Κανονισμούς.  Σημειώνεται ότι η είσπραξη του τέλους 
ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού γίνεται από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων για λογαριασμό της 
Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού μέσω του ίδιου μηχανισμού με τον οποίο εισπράττονται οι εισφορές 
στο Ταμείο για Πλεονάζον Προσωπικό. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, ασκώντας τις εξουσίες που παρέχονται σε αυτό με 
βάση το άρθρο 20 του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου του 2010, αφού έλαβε υπόψη τη διαπίστωση της 
αναλογιστικής έρευνας ότι ο μέσος όρος των ασφαλιστέων αποδοχών του έτους 2011 σε σύγκριση με τον 
αντίστοιχο μέσο όρο των ασφαλιστέων αποδοχών του έτους 2010 έχει αυξηθεί, εξέδωσε το περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Ποσό Βασικών Ασφαλιστέων Αποδοχών) ∆ιάταγμα του 2012 (Κ∆Π 331/2012), ημερομηνίας 14 
Σεπτεμβρίου 2012.  Το εν λόγω διάταγμα ορίζει ότι το εβδομαδιαίο και ετήσιο ποσό των βασικών ασφαλιστέων 
αποδοχών για το έτος 2011 αυξάνεται από €170,88 σε €174,38 και από €8.886 σε €9.068, αντίστοιχα.  
Επίσης, σύμφωνα με τον Κανονισμό 8 των νέων ενοποιημένων περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
Κανονισμών του 2010 (Κ∆Π 289/2010), το εβδομαδιαίο ανώτατο όριο ασφαλιστέων αποδοχών είναι ίσο με το 
εξαπλάσιο του εβδομαδιαίου ποσού των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών και το αντίστοιχο μηνιαίο όριο είναι 
ίσο με τα δεκατρία τρίτα (13/3) του εβδομαδιαίου ανώτατου ορίου ασφαλιστέων αποδοχών.  Κατά συνέπεια, τα 
προτεινόμενα με τους παρόντες κανονισμούς ανώτατα ποσά αποδοχών είναι τα ίδια με τα ανώτατα ποσά 
αποδοχών όπως αυτά υπολογίζονται με βάση τους περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) Κανονισμούς. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών αυτών και απαντώντας σε σχετικά ερωτήματα 
που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής, ο γενικός διευθυντής της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 
ανέφερε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τέλος Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού καταβάλλεται από περίπου 76 500 επιχειρήσεις για συνολικά 
περίπου 329 000 εργαζομένους. 

2. Η προτεινόμενη διαφοροποίηση του ανώτατου ορίου απολαβών από €4.442 στα €4.533 το μήνα αφορά 
μόνο 10 500 εργαζομένους και η διαφορά που θα κληθεί να καταβάλει ο εργοδότης για εργαζόμενο που 
ανήκει σε αυτή την ομάδα εργαζομένων είναι €5,90 το χρόνο. 

3. Η Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού λόγω της προτεινόμενης αύξησης θα λάβει συνολικά 
€62.000, ποσό που αντιστοιχεί στο 0,23% του συνολικού ποσού που εισπράττεται από το τέλος αυτό.  

4. Από την αύξηση του τέλους επηρεάζονται στην πλειοψηφία τους μεγάλες επιχειρήσεις, όπως τράπεζες 
και μεγάλοι ημικρατικοί οργανισμοί, και όχι μικρές επιχειρήσεις. 

 Με την ευκαιρία της συζήτησης των υπό εξέταση κανονισμών και ύστερα από σχετικό αίτημα μελών της 
επιτροπής, ο γενικός διευθυντής της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού με επιστολή του, ημερομηνίας 
14 Νοεμβρίου 2012, ενημέρωσε την επιτροπή για το αποθεματικό της Αρχής, καθώς και για τα αποτελέσματα 
των διάφορων σχεδίων που εφαρμόζει η Αρχή.  Τέλος, ο γενικός διευθυντής της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις θα ισχύσουν από την 1η 
Ιανουαρίου 2013. 

 Ο εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΕΚ εξέφρασε τη συμφωνία της οργάνωσης με τις 
προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Η συνδικαλιστική οργάνωση ΠΕΟ με επιστολή της, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2012, διαμήνυσε στην 
επιτροπή τη συμφωνία της με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Η εργοδοτική οργάνωση ΟΕΒ με επιστολή της, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2012, διαμήνυσε τη 
διαφωνία της οργάνωσης με την προτεινόμενη αύξηση του ανώτατου ορίου αποδοχών και κατά συνέπεια του 
τέλους ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού, αναφέροντας ότι η πολιτεία θα έπρεπε να στηρίξει τις κυπριακές 
επιχειρήσεις σε περίοδο οικονομικής κρίσης. 



591 

 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και 
Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012», δεν είναι έτοιμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία, δεδομένου ότι υπήρξε η αναβολή και των θεμάτων που σας έχω 
αναφέρει. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας του 2013 Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.230-2012).  

Υγείας  Υγείας  

2. Ο περί Ελέγχου των Γραφείων Κηδειών 
και Εγγραφής Επαγγελματιών Λειτουργών 
Κηδειών και Ταριχευτών Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.231-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

3. Ο περί ∆ιεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.232-2012). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

4. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.233-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας (Πρόσληψη, Προαγωγή και 
Υπηρεσία Προσωπικού) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.082-2012). 

Υγείας Υγείας 

6. Έγγραφο (Υπ. Υγείας Αρ. 3/2012) που 
αφορά τη δεύτερη παράταση υπηρεσιών 
εργοδοτούμενου προσωπικού 
καθορισμένης διάρκειας στις Υπηρεσίες 
Ψυχικής Υγείας και Φαρμακευτικές 
Υπηρεσίες, Υπουργείο Υγείας, σύμφωνα 
με τις πρόνοιες του περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Εργοδοτούμενων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία και για άλλα Συναφή Θέματα 
Νόμου του 2011 [Ν. αρ. 25(Ι)/2011]. 
(Αρ. Φακ. 15.17.009). 

Υγείας  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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7. Έγγραφο που αφορά την παραχώρηση 
υπηρεσιών εκπαιδευτικών λειτουργών για 
το σχολικό έτος 2012-2013, δυνάμει του 
περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
Νόμου [Ν. αρ. 43(Ι)/1996]. 
(Αρ. Φακ. 15.08.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Ανακουφίσεως Οφειλετών (Ειδικές 
∆ιατάξεις) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.111-2012). 

Νίκο Νικολαΐδη 
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Νομικών 

2. Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.112-2012). 

Νίκο Νικολαΐδη 
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Νομικών  

3. Ο περί της Πρόληψης και της Καταστολής 
της Βίας στους Αθλητικούς Χώρους 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.113-2012). 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

Νομικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.320, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο τα 
δίτροχα ή τρίτροχα μηχανοκίνητα οχήματα του ενός επιβάτη που βρίσκεται σε όρθια θέση έχουν άδεια 
κυκλοφορίας και σε ποια κατηγορία έχουν καταταχθεί, ως επίσης κατά πόσο επιτρέπεται η κυκλοφορία των 
τετράτροχων ή αγωνιστικών μοτοσικλετών και των τετράτροχων οχημάτων τύπου “buggy” σε κατοικημένες 
περιοχές.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.321, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσες διακοπές 
ρεύματος έχουν γίνει και σε ποια περιοχή ανά επαρχία ξεχωριστά κατά το έτος 2012.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.322, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Τουρκία διοργάνωσε, με την ευκαιρία της επετείου της ανακήρυξης του 
κατοχικού ψευδοκράτους, εορτασμούς στην Τουρκία, αλλά και σε χώρες όπου λειτουργούν “αντιπροσωπίες” 
του ψευδοκράτους. Σύμφωνα με δημοσιογραφικές πληροφορίες, σε αυτές τις εκδηλώσεις συμμετείχαν 
εκπρόσωποι χωρών μελών του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι πληροφορίες 
αυτές έχουν τεκμηριωθεί και, εάν όντως αληθεύουν, ποια διαβήματα έχουν γίνει προς τις χώρες αυτές, οι 
οποίες οφείλουν να σέβονται τη διεθνή νομιμότητα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.323, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
έχει προβεί το υπουργείο του σχετικά με την έντονη ανησυχία και τους προβληματισμούς του κοινοτικού 
συμβουλίου και της Σχολικής Εφορείας Κυπερούντας για την κτιριακή υποδομή του Ενιαίου Περιφερειακού 
∆ημοτικού Σχολείου Κυπερούντας. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή που απεστάλη στις 12/11/2012 στον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού 
από το σύνδεσμο γονέων του Ενιαίου Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου Κυπερούντας.»  

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.324, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
έχει προβεί το υπουργείο του σε σχέση με τις ανησυχίες και τις εισηγήσεις ιδιοκτήτη κολεγίου για την ανάπτυξη 
της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και την προσέλκυση “ποιοτικών” φοιτητών από το εξωτερικό. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή του διευθυντή του κολεγίου.»  

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.325, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι βρετανικά πανεπιστήμια συμμετείχαν σε έκθεση που διοργάνωσε το Βρετανικό 
Συμβούλιο στην κατεχόμενη Λευκωσία. Η έκθεση των βρετανικών πανεπιστημίων στα κατεχόμενα 
προγραμματίστηκε για την Τρίτη, 6 Νοεμβρίου 2012, στο λεγόμενο “πολιτιστικό κέντρο Ατατούρκ”. Αξίζει να 
σημειωθεί ότι στην επίσημη ιστοσελίδα του το Βρετανικό Συμβούλιο δεν ανακοίνωσε την έκθεση που 
διοργάνωσε στα κατεχόμενα, παρά μόνο την έκθεση που θα πραγματοποιούνταν στις ελεύθερες περιοχές. 
Παρ’ όλα αυτά, στις ιστοσελίδες των επηρεαζόμενων πανεπιστημίων αναφερόταν η συμμετοχή τους στην 
“έκθεση” στη “Βόρεια Κύπρο”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
πραγματοποιήθηκε τελικά η έκθεση των βρετανικών πανεπιστημίων στα κατεχόμενα και ποια είναι τα 
βρετανικά πανεπιστήμια που έλαβαν μέρος στην έκθεση αυτή. Τον παρακαλώ επίσης να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων αν προέβη σε οποιεσδήποτε ενέργειες, για να παρεμποδίσει την πραγματοποίηση της 
έκθεσης των βρετανικών πανεπιστημίων στα κατεχόμενα, καθώς και αν προέβη σε ενέργειες τόσο προς τα 
βρετανικά πανεπιστήμια και το Βρετανικό Συμβούλιο, για να τους εκφράσει τη δυσαρέσκεια της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, όσο και προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, για να καταγγείλει το γεγονός.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.326, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου ∆ημοσθένους σε 
ερώτηση του βουλευτή κ. Νίκου Τορναρίτη με αρ. 23.06.010.02.131, πληροφορήθηκα ότι στον Εθνικό 
Στρατηγικό Σχεδιασμό για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση και την Εκπαίδευση για την Αειφόρο Ανάπτυξη 
συμπεριλαμβάνεται ειδικό εδάφιο για τις ιδιωτικές περιβαλλοντικές πρωτοβουλίες και τα ιδιωτικά κέντρα 
περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, στο οποίο αναφέρεται μεταξύ άλλων: “Αναφορικά με το ενδεχόμενο αιτήματος 
για οικονομική επιχορήγηση, από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, Κέντρων που λειτουργούν σε ιδιωτική 
βάση, σημειώνεται ότι το αίτημα μπορεί να εξετασθεί κατά τη σύσταση των ειδικών επιτροπών για υλοποίηση 
του σχεδίου, εάν και εφόσον η συγκεκριμένη ιδιωτική πρωτοβουλία πληροί συγκεκριμένα κριτήρια τα οποία 
αφορούν σε κτηριακές εγκαταστάσεις, στην κατοχή νόμιμης άδεια λειτουργίας, στο προσωπικό, στο 
πρόγραμμα εκπαίδευσης, στην περιοχή περιβαλλοντικού ενδιαφέροντος, στο μη κερδοσκοπικό του 
χαρακτήρα. Τα κριτήρια θα καθορισθούν στη συνέχεια με ακρίβεια και σαφήνεια (σελ. 51)”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν καθορισθεί 
αυτά τα κριτήρια και ποια είναι αυτά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.327, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Καταφύγιο Γαϊδουριών αντιμετωπίζει σοβαρά οικονομικά προβλήματα.  Το 
καταφύγιο παρέχει οικονομική στήριξη σε άτομα που έχουν ανάγκη να φροντίσουν τα ζώα τους σε πεταλωτή 
και κτηνίατρο.  Η λειτουργία του καταφυγίου στηρίζεται εξ ολοκλήρου στις δωρεές του κοινού και παρέχει 
φροντίδα και μόνιμη στέγη στα γαϊδούρια και στα μουλάρια που χρειάζονται βοήθεια εξαιτίας κακής υγείας και 
κακομεταχείρισης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
παράσχει οικονομική βοήθεια στο Καταφύγιο Γαϊδουριών, για να μπορέσει να συνεχίσει τη λειτουργία του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.328, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

 «Όπως έχω ενημερωθεί, ο διευθυντής του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών έχει 
υποβάλει οικειοθελώς την παραίτησή του με ισχύ από την 1η Μαΐου 2012. 
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 Το διοικητικό συμβούλιο με απόφαση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2012 εισηγήθηκε στο Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων να αναθέσει στον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου Ανδρέα Κωνσταντινίδη την 
εκτέλεση των καθηκόντων του αναπληρωτή διευθυντή. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με επιστολή του στις 18 Σεπτεμβρίου 
2012 απάντησε αρνητικά στην εισήγηση του διοικητικού συμβουλίου, με αποτέλεσμα το Συμβούλιο να μην 
μπορεί να λειτουργήσει ομαλά. 

 Νοουμένου ότι η άμεση πλήρωση ή έστω η αναπλήρωση της θέσης του διευθυντή είναι ζωτικής 
σημασίας για τη λειτουργία του οργανισμού, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προτίθεται να πράξει σχετικά με την πλήρωση ή αναπλήρωση της θέσης του διευθυντή του 
Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.329, ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει για τα κάτωθι: 

1. Πόσοι κοινοτικοί χωρίς κάρτες ασφάλισης υγείας, οι οποίοι αδυνατούσαν να καταβάλουν νοσήλια, έχουν 
καταφύγει για νοσηλεία στα δημόσια νοσηλευτήρια τα τελευταία πέντε χρόνια; 

2. Τι αριθμός τοκετών από γυναίκες υπηκόους κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, χωρίς ασφάλιση 
υγείας, καταγράφεται στα δημόσια νοσηλευτήρια; 

3. Τι μηχανισμοί διαχείρισης έχουν αναπτυχθεί για αντιμετώπιση των πιο πάνω περιπτώσεων; 

4. Ποιο το συνολικό κόστος για την Κυπριακή ∆ημοκρατία;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.330, ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει πώς εξελίχθηκε η έρευνα της αστυνομίας 
σε σχέση με τους σκληρούς δίσκους οι οποίοι αποτελούν περιουσία της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και 
κατακρατούνταν από τον τέως ∆ιοικητική της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. Τους έχει επιστρέψει; Αν όχι, 
ποια μέτρα θα ληφθούν;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.331, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου ∆ίπλαρου 

 «∆ιά της παρούσης, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο οι συμβασιούχοι εκπαιδευτικοί που εργοδοτούνται για κάλυψη των αναγκών της 
σχολικής χρονιάς 2012-2013 στην προδημοτική, δημοτική, μέση και τεχνική εκπαίδευση θα επαναδιορισθούν 
τη νέα σχολική χρονιά και αν έχει γίνει σχετική πρόβλεψη στους προϋπολογισμούς του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού. Ειδικότερα, παρακαλούμε όπως μας ενημερώσετε, με βάση τους προϋπολογισμούς του 2013, 
για τον αριθμό συμβασιούχων (ή/και εκτάκτων) που προβλέπεται να διορισθούν την επόμενη σχολική χρονιά, 
2013-2014, στην προδημοτική, δημοτική, μέση και τεχνική εκπαίδευση. 

 Επιπλέον, σας παρακαλώ όπως ενημερώσετε το σώμα σχετικά με: 

1. τον αριθμό των μονίμων και συμβασιούχων (ή/και εκτάκτων) που υπηρετούσαν στην προδημοτική, 
δημοτική, μέση και τεχνική εκπαίδευση μέχρι και τις 30 Ιουνίου 2012, 

2. τον αριθμό των μόνιμων εκπαιδευτικών που αφυπηρέτησαν (με κανονική ή πρόωρη αφυπηρέτηση) από 
την 1η Ιουλίου 2012 μέχρι σήμερα από την προδημοτική, δημοτική, μέση και τεχνική εκπαίδευση, 

3. τον αριθμό των μονίμων και συμβασιούχων (ή/και εκτάκτων) που εργάζονται σήμερα στην προδημοτική, 
δημοτική, μέση και τεχνική εκπαίδευση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.332, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το αίτημα του δήμου Αγίου ∆ομετίου, αναφορικά με την αναβάθμιση της 
παροχής κρατικών ιατρικών υπηρεσιών, για μεταστέγαση του υφιστάμενου Κέντρου Υγείας Αγίου ∆ομετίου.  
Το Κέντρο Υγείας Αγίου ∆ομετίου δε λειτουργεί με τα απαιτούμενα κριτήρια και υπάρχουν πολλές λειτουργικές 
ελλείψεις.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει στη μεταστέγαση του Κέντρου Υγείας Αγίου ∆ομετίου στο κτίριο του Κέντρου Παροχής 
Κοινωνικών Υπηρεσιών Αγίου ∆ομετίου (Πολυδύναμο Κέντρο).»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.333, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου Φλουρέντζου στην 
ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.048, αναφορικά με την ηχορρύπανση που προκαλείται από τη διέλευση 
αυτοκινήτων από την αερογέφυρα Πολεμιδιών εξαιτίας της λανθασμένης τοποθέτησης σχαρών, 
πληροφορήθηκα ότι αποφασίστηκε η σταδιακή μετατροπή των υφιστάμενων αρμών, ούτως ώστε να μειωθούν 
τα προβλήματα θορύβου.  Όπως πληροφορήθηκα από την απάντηση του υπουργού, στον προϋπολογισμό 
του 2013 έχει προταθεί σχετική πρόνοια και με την έγκρισή του αρχές του 2013 αναμένεται να γίνει προκήρυξη 
προσφορών για μετατροπή των αρμών στους κόμβους Πολεμιδιών και λιμανιού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προκηρύξει προσφορές για τη μετατροπή των αρμών στον κυκλικό κόμβο Αγίας Φύλας, όπου παρουσιάζεται 
το ίδιο πρόβλημα ηχορρύπανσης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.334, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στα μέσα Νοεμβρίου έληγε το συμβόλαιο των εποχικών πυροσβεστών.  Όπως 
έχω πληροφορηθεί, το πυροσβεστικό σώμα αντιμετωπίζει σοβαρό πρόβλημα έλλειψης προσωπικού.  Οι 
εποχικοί πυροσβέστες πρέπει να διακόψουν την εργασία τους και ως εκ τούτου το πρόβλημα που 
αντιμετωπίζει το πυροσβεστικό σώμα με την έλλειψη προσωπικού θα γίνει ακόμη μεγαλύτερο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ανανεώσει τα συμβόλαια των εποχικών πυροσβεστών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.335, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ψήφισε στις 23 Οκτωβρίου 2012 μία νέα 
ευρωπαϊκή Οδηγία, που προβλέπει σημαντικές βελτιώσεις στο ελάχιστο επίπεδο εκπαίδευσης των ναυτικών, 
επικαιροποίηση των απαιτήσεων για τα πρότυπα ιατρικής καταλληλότητας και αυστηρότερες προδιαγραφές 
πιστοποίησης.  Η νέα Οδηγία θα ευθυγραμμίσει το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τα αναθεωρημένα 
πρότυπα που έχει υιοθετήσει ο ∆ιεθνής Οργανισμός Ναυσιπλοΐας και τα οποία έχουν εγκριθεί από τα κράτη 
μέλη.  Η πρόσφατη αναθεώρηση της διεθνούς σύμβασης για πρότυπα εκπαίδευσης, έκδοσης πιστοποιητικών 
και τήρησης φυλακών των ναυτικών από το ∆ιεθνή Οργανισμό Ναυσιπλοΐας περιλαμβάνει σημαντικές αλλαγές, 
με σκοπό την πρόληψη της απάτης για την απόκτηση πιστοποιητικών, την ενίσχυση των προτύπων ιατρικής 
καταλληλότητας και τη βελτίωση της εκπαίδευσης σε θέματα ασφάλειας, συμπεριλαμβανομένων των μέτρων 
που σχετίζονται με την πειρατεία και τις ένοπλες ληστείες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η εν λόγω ψήφιση 
της νέας ευρωπαϊκής Οδηγίας επηρεάζει την κυπριακή ναυτιλία και, αν ναι, με ποιο τρόπο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.336, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου ∆ημοσθένους σε παλαιότερη 
ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.122, σχετικά με πληροφόρηση που είχα αναφορικά με επίσκεψη μαθητών 
στις εγκαταστάσεις της επιχείρησης “Melios Pet Centre Ltd” και στην οποία ρωτούσα κατά πόσο ο υπουργός 
είχε πρόθεση να ενημερώσει τα σχολεία παγκύπρια ότι η συγκεκριμένη επιχείρηση είναι παράνομη και να τους 
υποδείξει όπως σταματήσουν να πραγματοποιούν εκδρομές στην εν λόγω επιχείρηση, πληροφορήθηκα ότι οι 
αρμόδιες υπηρεσίες έχουν εκδώσει άδεια λειτουργίας της επιχείρησης “Melios Pet Centre Ltd” (EZ. ZK. 
CY003). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε οι αρμόδιες 
υπηρεσίες εξέδωσαν άδεια λειτουργίας, με βάση ποια κριτήρια εκδόθηκε η άδεια αυτή, καθώς και αν η 
συγκεκριμένη επιχείρηση διαθέτει όλες τις άδειες που πρέπει να διαθέτει μια επιχείρηση, για να λειτουργεί 
νόμιμα.»  

 (Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.919, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερομηνίες 11 Μαρτίου 2010, 28 Ιουνίου 2011 και 15 Οκτωβρίου 
2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και, αφού σας διαβιβάσω τις απολογίες μας για την καθυστέρηση στην 
απάντησή μας, σας ενημερώνω για τα εξής: 

 Το Θέατρο «ΑΝΤΙ∆ΟΤΟ» δραστηριοποιείται μέσω των υποδομών του Ιδρύματος Πολιτιστικής 
∆ημιουργίας για Παιδιά και Νέους Επαρχίας Λάρνακας, το οποίο ιδρύθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού το ∆εκέμβριο του 2009 και άρχισε τη λειτουργία του το Σεπτέμβριο του 2010, και, ως εκ τούτου, το 
πρόβλημα στέγης του Θεάτρου έχει επιλυθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.133, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.133 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας 
κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 31 Αυγούστου 
2010 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

 Ο Νόμος περί Αγροφυλάκων εξακολουθεί να βρίσκεται σε ισχύ. Στην Επαρχία Λευκωσίας καμία 
Κοινότητα ή Σύμπλεγμα Κοινοτήτων δεν διαθέτει αγροφύλακα. Η τελευταία Κοινότητα που διέθετε αγροφύλακα 
ήταν η Κοινότητα Παλαιομετόχου, οι υπηρεσίες του οποίου τερματίστηκαν το 2007. 

 Στην Επαρχία Αμμοχώστου διαθέτουν αγροφύλακα οι Κοινότητες Άχνας και Αχερίτου. 

 Στην Επαρχία Λεμεσού καμία Κοινότητα ή Σύμπλεγμα Κοινοτήτων δεν διαθέτει αγροφύλακα, ούτε έχει 
υποβληθεί αίτημα στο Γραφείο του Επάρχου Λεμεσού για πρόσληψη αγροφύλακα σε Κοινότητα της επαρχίας 
του από το 2007. 

 Στην Επαρχία Πάφου καμία Κοινότητα ή Σύμπλεγμα Κοινοτήτων δεν διαθέτει αγροφύλακα. 

 Στην Επαρχία Λάρνακας η κοινότητα Κοφίνου διαθέτει ένα αγροφύλακα. Ένα αγροφύλακα διέθεταν και 
οι κοινότητες ∆ρομολαξιάς-Μενεού οι οποίες μετατράπηκαν σε ∆ήμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.316, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω Ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σε συνέχεια της 
επιστολής της Αν. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 15 Οκτωβρίου 2012, 
θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι οι υποθαλάσσιες εργασίες της Γεώτρησης στο Τεμάχιο Αρ. 12 ξεκίνησαν στις 
13 Σεπτεμβρίου 2011 και η έναρξη της γεωτρητικής διαδικασίας έγινε στις 20 Σεπτεμβρίου 2011.  Η εν λόγω 
Γεώτρηση ολοκληρώθηκε με επιτυχία στις 13 Ιανουαρίου 2012, με την ανακάλυψη φυσικού αερίου στο 
κοίτασμα Cyprus-A. 

2. Καθ’ όλη την διάρκεια της γεωτρητικής εργασίας και πάνω σε ημερήσια βάση το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού λάμβανε ενημέρωση από τον αδειούχο στο Τεμάχιο Αρ. 12, Noble Energy 
International Ltd, αναφορικά με τις εργασίες οι οποίες εκτελούνταν και τα δεδομένα της γεώτρησης μέσω 
ειδικής ηλεκτρονικής πλατφόρμας ενημέρωσης. 

3. Επιπρόσθετα σημειώνεται ότι στις 30 ∆εκεμβρίου 2011 πραγματοποιήθηκε επίσκεψη επιθεώρησης 
στην πλατφόρμα Γεώτρησης από ομάδα εμπειρογνωμόνων από το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, το Τμήμα 
Περιβάλλοντος, το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης και το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
και τα συμπεράσματα τα οποία εξήχθησαν ήταν ικανοποιητικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου 
Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.558, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 12.3.2012 για το θέμα της Οικοδόμησης Πολυδύναμου 
Κέντρου στο Sunshine της Μελβούρνης. 

 Το αίτημα παροχής οικονομικής βοήθειας για την οικοδόμηση του προαναφερόμενου Πολυδύναμου 
Κέντρου της Κοινότητας Αποστόλου Ανδρέα Sunshine της Αυστραλίας υπεβλήθη με την ευκαιρία της 
επίσκεψης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στην Αυστραλία τον Μάιο του 2011. 

 Η παγκόσμια οικονομική ύφεση, συγκυρίες και οικονομική λιτότητα, μας επιτρέπουν επί του παρόντος 
να προσφέρουμε συμβολική συνεισφορά €5000. 

 Για σκοπούς υλοποίησης της συνεισφοράς, προβαίνουμε στις αναγκαίες ενέργειες και διευθετήσεις 
προς το Υπουργείο Οικονομικών, για την καταβολή της από εξοικονομήσεις υφιστάμενων κονδυλίων του 
προϋπολογισμού του Υπουργείου Εξωτερικών.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου 
Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.583, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 21.3.2012 για το θέμα της Κατασκευής Μνημείου Τιμής 
Αυστραλών Ειρηνευτών σε Ειρηνευτικές Αποστολές ΟΗΕ. 

 Στα πλαίσια ενάσκησης και προβολής της εξωτερικής πολιτικής, το Υπουργείο Εξωτερικών κρίνοντας 
επιβεβλημένη τη διαχρονική παρουσία της ∆ημοκρατίας σε έργα αυτού του χαρακτήρα, έχει εγκρίνει τη 
χορήγηση οικονομικής συνεισφοράς €20.000 για την κατασκευή του Μνημείου Τιμής των Αυστραλών 
Ειρηνευτών στην Καμπέρα της Αυστραλίας. 

 Η συμβολική αυτή συνεισφορά μας (στη δεύτερη ανώτερη βαθμίδα χορηγιών) ανακοινώθηκε τον 
Οκτώβριο 2012 κατά τη διάρκεια εκδήλωσης στην Κυπριακή Κοινότητα Σύδνεϋ, με την ευκαιρία της Ημέρας 
της Κυπριακής Ανεξαρτησίας και στην παρουσία του Ομοσπονδιακού Υπουργού της Αυστραλίας κ. Albanese. 

 Η επιταγή της συνεισφοράς μας, διαβιβάστηκε στον Στρατηγό εν αποστρατεία Tim Ford-επικεφαλής της 
ανέγερσης του Μνημείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.701, ημερομηνίας 5 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση, με αρ. 23.06.010.01.701 και ημερομηνία 5.4.2012, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λάρνακας κ. Γεώργιο Τάσου και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας 
ημερομηνίας 23.4.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Μέρος του αντιπλημμυρικού έργου (καναλιού), στην οικιστική περιοχή της Κοινότητας Ξυλοτύμπου, έχει 
κατασκευαστεί ως αντισταθμιστικό έργο σε σχέση με την όδευση του αυτοκινητόδρομου ∆εκέλειας-Αγίας 
Νάπας, με πιστώσεις που παραχωρήθηκαν από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. Το μήκος του 
αντιπλημμυρικού καναλιού που υπολείπεται για ολοκλήρωση του έργου είναι 750 μ. Η πιο πρόσφατη 
εκτίμηση δαπάνης για αυτό το τμήμα του καναλιού ετοιμάστηκε τον Ιούνιο 2008 από τον Επαρχιακό 
Μηχανικό Τμήματος ∆ημοσίων Έργων Λάρνακας και ανέρχεται σε €1.131.000, περιλαμβανομένου του 
Φ.Π.Α. 

(β) Με κύριο σκοπό την αποτροπή της ροής των όμβριων υδάτων διαμέσου του ιδιωτικού κτήματος με αρ. 
τεμαχίου 445, Φ/Σχέδιο XLI/4&5, όπου βρίσκονται υφιστάμενες κατοικίες, έγινε νέα μελέτη η οποία 
παρουσιάστηκε σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 12.10.2011, στα γραφεία του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Ξυλοτύμπου. Μετά από επιτόπου επιθεώρηση του χώρου, αποφασίστηκε ομόφωνα όπως 
η νέα όδευση του καναλιού τοποθετηθεί στη θέση που σημειώνεται με μπλε και πράσινο χρώμα στο 
συνημμένο σχέδιο. Για το εν λόγω θέμα εξασφαλίστηκαν και οι απόψεις του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Ξυλοτύμπου, το οποίο δεν φέρει ένσταση στην εκτροπή του καναλιού. 

(γ) Η συνέχιση του πιο πάνω αντιπλημμυρικού έργου δεν θα προωθηθεί εντός του τρέχοντος έτους 
δεδομένου ότι, λόγω των περιορισμένων πιστώσεων, δεν κρίθηκε σκόπιμο να προγραμματιστούν 
οποιεσδήποτε σχετικές εργασίες. Σύμφωνα με τον Έπαρχο Λάρνακας, η έναρξη του έργου αναμένεται 
να γίνει εντός του 2013, νοουμένου ότι θα διασφαλιστούν οι αναγκαίες πιστώσεις/χρηματοδότηση και το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμπου θα λάβει τις ανάλογες αποφάσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.724, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση, με αρ. 23.06.010.01.724 και ημερομηνία 6.4.2012, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας 
ημερομηνίας 19.4.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Στην Κοινότητα Πολεμίου ξεκίνησε το 2010, με πιστώσεις του Προϋπολογισμού Ανάπτυξης (2010 
€35.000 & 2011 €30.000), η εκτέλεση του αντιπλημμυρικού έργου στην περιοχή Περβόλια, το οποίο 
περιλαμβάνει κατασκευή ανοιχτού οχετού (νεραύλακα) βάθους 1,5 μέτρου, σύμφωνα με υδρολογική 
μελέτη που ετοιμάστηκε από μελετητή που διόρισε το Κοινοτικό Συμβούλιο Πολεμίου.  Η εκτέλεση του 
έργου συνεχίζεται και φέτος. 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο, με γραπτό αίτημά του προς τον Έπαρχο Πάφου, ζήτησε όπως, για λόγους 
ασφάλειας, ο οχετός από ανοιχτός γίνει κλειστός.  Σημειώνεται σχετικά ότι η αρχική υδρολογική μελέτη 
περιελάμβανε κλειστό οχετό, στη συνέχεια όμως, λόγω του ότι το απαιτούμενο πλάτος για την κατασκευή 
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κλειστού οχετού ήταν πολύ μεγαλύτερο από το υφιστάμενο, υποβλήθηκε νέα υδρολογική μελέτη η οποία 
πρότεινε τη λύση του ανοιχτού οχετού, η οποία και υιοθετήθηκε. 

(γ) Το πιο πάνω αίτημα της Κοινότητας μελετήθηκε από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, η οποία, 
εκτιμώντας ότι σε περίπτωση που καλυφθεί ολόκληρος ο οχετός υπάρχει ενδεχόμενο πλημμυρικών 
απορροών στη λεκάνη απορροής, πρότεινε είτε την τοποθέτηση προκατασκευασμένων πλακών με 
απόσταση 15 εκατοστών μεταξύ τους, είτε την περίφραξη του ανοιχτού οχετού.  Η δαπάνη θα κυμαίνεται 
στις €15.000 περίπου και θα καταβληθεί προσπάθεια να εκτελεστεί φέτος από εξοικονομήσεις, επειδή 
το ποσό των €40.000, που περιλαμβάνεται στον φετινό Προϋπολογισμό (Κεφάλαιο 16.06.3 - Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου, Άρθρο 160600.08838 - Αντιπλημμυρικά και αποχετευτικά έργα ομβρίων), θα 
χρησιμοποιηθεί για το συνεχιζόμενο αντιπλημμυρικό έργο. 

(δ) Περαιτέρω αναφέρεται ότι εντός του 2011 παραχωρήθηκε προς το Κοινοτικό Συμβούλιο Πολεμίου το 
ποσό των €20.000, από το κονδύλι του Υπουργείου Εσωτερικών «Αναπτυξιακά έργα και προγράμματα», 
ως οικονομική βοήθεια για την κατασκευή νεραύλακου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.744, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«2ο ∆ημοτικό Σχολείο Λατσιών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 26.4.2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Τα κτίρια του 2ου ∆ημοτικού Σχολείου Λατσιών είναι ασφαλή για χρήση. Στα κτίρια αυτά έχει γίνει 
αντισεισμική αναβάθμιση το 2004.  Το 2010 έγιναν τοπικές ενισχύσεις σε σημεία του κτιρίου που 
εντοπίστηκαν αδυναμίες στα πλαίσια ανέγερσης αίθουσας πολλαπλής χρήσης. 

β) Στον Προϋπολογισμό 2012 περιλήφθηκε πρόνοια για παιδαγωγικό ανασχεδιασμό και στο παρόν στάδιο 
ετοιμάζεται μελέτη. 

γ) Για την αντισεισμική αναβάθμιση των υφιστάμενων κτιρίων που έγιναν το 2002 έχει δαπανηθεί ποσό 
€432.000 και για τις εργασίες που έγιναν το 2010 για την ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης και την 
κατασκευή στίβου και γηπέδων αθλοπαιδιών €672.800.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.864, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 1/6/2012 αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του έντιμου 
βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και θέτω υπόψη σας τα εξής: 

1. Τόσο ο κ. Πίτερ Κόβατς, όσο και οι προηγούμενοι Καλλιτεχνικοί ∆ιευθυντές της Συμφωνικής Ορχήστρας 
Κύπρου, είχαν προσληφθεί ύστερα από προκήρυξη της θέσης με συμβόλαιο καθορισμένης θητείας κατά 
την περίοδο 2009-2011. Η διαδικασία αυτή, η οποία δοκιμάστηκε στην πράξη, αποδείχτηκε πως για μια 
τέτοια θέση δεν είναι πάντα και η καλύτερη. Ο Καλλιτεχνικός ∆ιευθυντής/Μαέστρος, εκτός από την 
προετοιμασία του ρεπερτορίου, διευθύνει κι ένα σημαντικό αριθμό συναυλιών το χρόνο. Ταυτόχρονα, 
είναι υπεύθυνος για τη συλλογική καλλιτεχνική απόδοση και ανάπτυξη της ορχήστρας.  Με αυτά τα 
δεδομένα, είναι αναγκαίο να έχει καλή συνεργασία με τα μέλη της ορχήστρας και να μπορεί να 
εμπεδώσει ένα καλό και δημιουργικό κλίμα για να επιτυγχάνει το καλύτερο δυνατό αποτέλεσμα. 
Έχοντας όλα αυτά υπόψη, καθώς και τις εμπειρίες από τη συνεργασία με προηγούμενους 
καλλιτεχνικούς διευθυντές/μαέστρους, το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Ιδρύματος αποφάσισε να 
ακολουθήσει την πρακτική που ακολουθούν και πολλές άλλες ορχήστρες στην Ευρώπη και να 
εξασφαλίσει τις συγκεκριμένες υπηρεσίες του Καλλιτεχνικού ∆ιευθυντή/Μαέστρου με τη μέθοδο της 
διαπραγμάτευσης και της σύναψης συμφωνίας συνεργασίας με τη μορφή της αγοράς υπηρεσιών για 
περίοδο τριών χρόνων, με μαέστρο ο οποίος θα επιλεγόταν μεταξύ των μαέστρων οι οποίοι θα 
προσκαλούνταν ως φιλοξενούμενοι μαέστροι από τη Σ.Ο.Κ. κατά την περίοδο 2009-2011, με βάση τη 
σύναψη συμφωνίας αγοράς υπηρεσιών Καλλιτεχνικού ∆ιευθυντή/Μαέστρου. 

2. Όσον αφορά στην ίδια τη διαδικασία και την αντικειμενικότητα της, σημειώνουμε ότι η επιλογή του κ. 
Μπαλτά έγινε αφού αυτός προσκλήθηκε ως φιλοξενούμενος μαέστρος και συνεργάστηκε με την 
ορχήστρα όπως και 30 περίπου άλλοι μαέστροι κατά την περίοδο 2009-2011, και αφού λήφθηκε υπόψη 
και η άποψη των μελών της ορχήστρας. 

Όλες οι άλλες προσλήψεις στο Ίδρυμα Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου γίνονται ύστερα από ανοιχτή 
προκήρυξη, στην οποία καθορίζονται τα προσόντα που απαιτούνται για την κάθε θέση και κατόπιν 
γραπτών και προφορικών εξετάσεων, που διενεργεί το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Ιδρύματος. 
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3. Σε όλες τις προηγούμενες προσλήψεις διευθυντών/μαέστρων της ορχήστρας έγινε ανοιχτή προκήρυξη 
της θέσης.  Σημειώνεται, ωστόσο, ότι οι συγκεκριμένες υπηρεσίες εμπίπτουν στο Παράρτημα ΙΙΒ των 
περί Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών και για Συναφή θέματα Νόμων και ως εκ τούτου το Ίδρυμα έχει τη δυνατότητα απόκλισης 
από τις συνήθεις διαδικασίες που προβλέπουν οι εν λόγω νόμοι. 

4. Ο ∆ιευθυντής/Μαέστρος ετοιμάζει τον προγραμματισμό και το ρεπερτόριο της ορχήστρας, διευθύνει ένα 
σημαντικό αριθμό συναυλιών το χρόνο και ταυτόχρονα είναι υπεύθυνος για τη συλλογική καλλιτεχνική 
απόδοση και ανάπτυξη της Ορχήστρας.  Είναι αναγκαίο να έχει καλή συνεργασία με την Ορχήστρα, να 
μπορεί να εμπεδώσει ένα καλό και δημιουργικό κλίμα και να επιτύχει το καλύτερο δυνατό αποτέλεσμα. 
Επομένως, τα κριτήρια που πρέπει να πληροί είναι η υψηλή μουσική κατάρτιση, η πείρα τόσο ως 
διευθυντής όσο και ως μαέστρος, η ικανότητα να συνεργάζεται αρμονικά με τους μουσικούς και την 
ορχήστρα ως σύνολο. 

5. Από τη στιγμή που δεν έγινε ανοιχτή προκήρυξη της θέσης δεν υπήρχαν υποψήφιοι με την συνηθισμένη 
έννοια του όρου για να τεθεί και θέμα αποκλεισμού οποιουδήποτε.  Στην περίοδο από τον Ιανουάριο του 
2009 μέχρι τον Απρίλιο του 2011, οπότε και αποφασίστηκε η σύναψη συμφωνίας συνεργασίας με τον κ. 
Μπαλτά, συνεργάστηκαν με την ορχήστρα ως φιλοξενούμενοι, τριάντα, περίπου μαέστροι, ανάμεσά 
τους ο κ. Άλκης Μπαλτάς, ο κ. Νότης Γεωργίου και πολλοί άλλοι.  Η απόφαση να προσεγγιστεί ο κ. 
Μπαλτάς και να του γίνει πρόταση συνεργασίας λήφθηκε από το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Ιδρύματος, 
αφού πρώτα ζητήθηκε και η άποψη των μουσικών μελών της Σ.Ο.Κ. και συνεκτιμήθηκαν όλα τα 
δεδομένα, τα οποία θα μπορούσαν να οδηγήσουν σε μια επιτυχημένη συνεργασία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.883, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.883 και ημερομηνία 5/6/2012 σχετικά με την 
Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.883, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2012, του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη με θέμα την αίτηση της εταιρείας ΠΕΑΛ Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου, Ορούντας, 
Λαγουδερών, Σαράντι, Ξυλιάτου Λτδ για καταβολή των ζημιών της για τα έτη 2008 και 2009 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών προβαίνει σε ενδελεχή έλεγχο των αιτήσεων που υποβάλλουν οι ΠΕΑΛ 
για την επιχορήγηση των ζημιών τους όπως επίσης των οικονομικών του καταστάσεων, με απώτερο 
σκοπό τη διαπίστωση ότι οι εταιρείες ασκούσαν νοικοκυρεμένη πολιτική για να γίνει δίκαιη και 
ορθολογική επιδότηση των ζημιών τους. 

2. Το πιο πάνω Τμήμα έχει εξετάσει την αίτηση και τα στοιχεία των οικονομικών καταστάσεων του έτους 
2008 που έχει υποβάλει η εταιρεία ΠΕΑΛ Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου, Ορούντας, Λαγουδερών, Σαράντι, 
Ξυλιάτου Λτδ για επιχορήγηση των ζημιών της και έχει καταβάλει στην εταιρεία το ποσό αποζημίωσης 
για το έτος 2008, τον Ιούλιο του 2012. Παραμένει ακόμη σε εκκρεμότητα η καταβολή της αποζημίωσης 
της εταιρείας για το έτος 2009, η οποία θα καταβληθεί αφού ολοκληρωθούν οι απαιτούμενοι έλεγχοι για 
να διαπιστωθεί ότι η εταιρεία ασκούσε νοικοκυρεμένη οικονομική πολιτική. Η επιδότηση της ΠΕΑΛ για 
τις ζημιές του 2009 αναμένεται να καταβληθεί εντός Νοεμβρίου 2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.925, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.925 και ημερομηνία 08.06.2012, που υποβλήθηκε 
από τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η Αν. ∆ιευθύντρια Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, σε σχετική με το θέμα επιστολή της, αναφέρει 
ότι δεν έχει υποβληθεί, από τους ιδιοκτήτες ή τον ∆ήμο Λεμεσού, αίτημα για κήρυξη των εν λόγω οικοδομών σε 
διατηρητέες. Οι οικοδομές βρίσκονται εκτός Περιοχής Ειδικού Χαρακτήρα και σε δρόμο όπου δεν διατηρείται η 
αυθεντική συνοχή του πυρήνα. Με βάση τις πρόνοιες της παραγράφου 7.5(α)(ii), του Τοπικού Σχεδίου 
Λεμεσού (2011), οι οποίες διέπουν την αξιολόγηση, προς τον σκοπό κήρυξης, συγκεκριμένης οικοδομής, σε 
διατηρητέα, ως σημαντικό κριτήριο καθορίζεται η θέση της, εάν δηλαδή βρίσκεται σε Περιοχή Ειδικού 
Χαρακτήρα ή σε συμπαγή ιστορικό/ παραδοσιακό πυρήνα. Οικοδομές εκτός των περιοχών αυτών, είναι 
δυνατόν να κηρυχθούν σε διατηρητέες, μόνο σε περίπτωση που είναι εξαιρετικής ή ιδιάζουσας σημασίας. 
Όπως αναφέρει το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, τα συγκεκριμένα κτίρια βρίσκονται μέσα σε συμπαγή 
πυρήνα, αλλά σε αλλοιωμένη περιοχή, και αποτελούν τυπικά παραδείγματα παραδοσιακής αστικής 
αρχιτεκτονικής με νεοκλασικές επιρροές, που δεν κρίνονται ως εξαιρετικής σημασίας. Για τον λόγο αυτό, το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως δεν προχώρησε αυτεπάγγελτα σε πρόταση για κήρυξη των οικοδομών 
αυτών σε διατηρητέες, όταν έλαβε γνώση του αιτήματος των ενοικιαστών. Σημειώνεται ότι, ως διατηρητέες 
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οικοδομές δεν μπορούν να κηρύσσονται οικοδομές χωρίς να υπάρχουν επαρκή χαρακτηριστικά ή για να 
αποτραπεί η νόμιμη αξιοποίηση ιδιοκτησιών ή για να διασφαλισθεί η χρήση τους από ενοικιαστές. 

3. Ενόψει των πιο πάνω, σας πληροφορώ ότι, το Υπουργείο Εσωτερικών δεν προτίθεται να προβεί στην 
έκδοση διατάγματος για την κήρυξη των εν λόγω οικοδομών σε διατηρητέες, γιατί κάτι τέτοιο δεν δικαιολογείται 
με βάση την ισχύουσα πολιτική και νομοθεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1005, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

«Κατασκευή πεζοδρομίων στις λεωφόρους Μακαρίου και Αποστόλου Λουκά στο Κολόσσι 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η Κοινότητα ζήτησε την επέκταση των πεζοδρομίων που κατασκευάστηκαν τα προηγούμενα δύο χρόνια 
στους πιο πάνω δρόμους, ενόψει της ανάληψης της προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για 
το 2012 δεν υπάρχουν διαθέσιμες πιστώσεις για επέκταση των πεζοδρομίων αλλά συμφωνήθηκε με το 
Κοινοτικό Συμβούλιο, όπως καταβληθεί προσπάθεια να κατασκευαστούν κατά προτεραιότητα πεζοδρόμια σε 
τμήμα 200 μ. στη λεωφόρο Αποστόλου Λουκά (παλαιός δρόμος Λεμεσού-Πάφου) από τα υφιστάμενα 
πεζοδρόμια μέχρι το γήπεδο.  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα ετοιμάσει εκτίμηση με στόχο την ένταξη του 
έργου σε επόμενους προϋπολογισμούς. 

3. Όσον αφορά το αίτημα για επέκταση των πεζοδρομίων στη λεωφόρο Μακαρίου III (δρόμος προς τις 
Βάσεις) μέχρι το Φρούριο του Κολοσσίου μήκους 1 χλμ., θα αξιολογηθεί σε μεταγενέστερο στάδιο.  Η 
διακίνηση πεζών προς το Φρούριο εξυπηρετείται από υφιστάμενα πεζοδρόμια στον πυρήνα της Κοινότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1008, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

«Κατασκευή εξόδου στη βόρεια πλευρά του αυτοκινητοδρόμου Λεμεσού-Πάφου στην κοινότητα Επισκοπής 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στην περιοχή Επισκοπής, βόρεια του αυτοκινητόδρομου, έχει δημιουργηθεί οικισμός αυτοστέγασης 
δώδεκα οικοπέδων. Η πρόσβαση της βόρειας περιοχής από και προς τον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου 
εξυπηρετείται ικανοποιητικά μέσω των υφισταμένων κόμβων/διαβάσεων Επισκοπής και Καντού και του 
υφιστάμενου δευτερεύοντος οδικού δικτύου. Η άποψη του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι ότι στην 
περιοχή οι συνδέσεις που υπάρχουν είναι επαρκείς και πυκνές και δεν υπάρχει δυνατότητα κατασκευής άλλου 
κόμβου. Σημειώνεται ότι σε μιαν απόσταση 6 χιλιομέτρων μεταξύ Ερήμης και Επισκοπής υπάρχουν ήδη 5 
κόμβοι (Ύψωνα, Κολοσσίου, Ερήμης, Καντού και Επισκοπής) και δεν μπορεί να δικαιολογηθεί η κατασκευή 
πρόσθετης σύνδεσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1062, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1062 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 
12/7/2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Ο σχεδιασμός του έργου για τον εξωραϊσμό και ηλεκτροφωτισμό του πάρκου Αγνοουμένων στον 
Κυβερνητικό Οικισμό Κοφίνου έχει ολοκληρωθεί και εγκριθεί από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(β) Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας θα προχωρήσει στην προκήρυξη σχετικού διαγωνισμού για 
υλοποίηση του υπό αναφορά έργου όταν και εφόσον εξασφαλιστούν οι αναγκαίες πιστώσεις, αλλά όχι 
πριν το 2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1086, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1086 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 30/7/2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Για την αντιμετώπιση της αστυφιλίας στην Αμαργέτη και γενικά στις κοινότητες της Επαρχίας Πάφου, 
παρέχονται οικονομικά κίνητρα στους πολίτες μέσω Στεγαστικών Σχεδίων, όπως το Ενιαίο Στεγαστικό 
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Σχέδιο και το Σχέδιο ∆ιάθεσης Οικοπέδων σε Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα, για εγκατάσταση σε 
μικρές και ορεινές κοινότητες. 

(β) Περαιτέρω, μέσω των Προϋπολογισμών Ανάπτυξης των κοινοτήτων, επιχορηγούνται από το κράτος σε 
μεγάλο ποσοστό αναπτυξιακά έργα στις κοινότητες όπως βελτιώσεις δρόμων, επιδιόρθωση δημοσίων 
κτιρίων, εξωραϊσμοί πλατειών και δημιουργία πάρκων, με σκοπό την εξυπηρέτηση των κατοίκων τους. 
Ειδικότερα, το ποσοστό της κρατικής επιχορήγησης έναντι της δαπάνης εκτέλεσης έργων στην 
Κοινότητα Αμαργέτης ανέρχεται στο 90%.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1090, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή, κ. Φειδία Σαρίκα, η οποία μας διαβιβάστηκε με την 
επιστολή σας, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2012 και σας πληροφορώ ότι στον Αστυνομικό Σταθμό Παναγιάς 
υπηρετούν σήμερα ένας Λοχίας και πέντε Αστυφύλακες. 

2. Η σοβαρή έλλειψη προσωπικού που αντιμετωπίζει σήμερα η Αστυνομία, η οποία επιδεινώνεται από την 
παγοποίηση της πλήρωσης των κενών θέσεων στο δημόσιο τομέα, δεν επιτρέπει, στο παρόν στάδιο, την 
ενίσχυση του εν λόγω Σταθμού με επιπρόσθετο προσωπικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1100, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 31 Αυγούστου 2012 αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του 
έντιμου βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Το Ίδρυμα Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου προκήρυξε διαγωνισμό σύνθεσης έργου για ορχήστρα με 
θέμα την «Αρπαγή της Ευρώπης» το Φθινόπωρο του 2011, με αφορμή την επικείμενη τότε ανάληψη της 
Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κυπριακή ∆ημοκρατία. Η παρουσίαση του 
έργου που θα έπαιρνε το πρώτο βραβείο είχε προγραμματιστεί να γίνει στα τέλη Ιουνίου 2012, λίγες μέρες 
πριν την ανάληψη της Προεδρίας. 

 Κατά τη διάρκεια της προετοιμασίας για παρουσίαση του έργου και εξαιτίας κάποιων γεγονότων τα 
οποία δημιουργούσαν βάσιμες υποψίες για πιθανότητες λογοκλοπής, το θέμα τέθηκε στο ∆ιοικητικό Συμβούλιο 
το οποίο έδωσε οδηγίες διερεύνησης του θέματος. Μετά τη διεξαγωγή της έρευνας και τη διαπίστωση ότι τα 
δύο έργα που πήραν τα δύο πρώτα βραβεία ήταν προϊόν λογοκλοπής, το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Ιδρύματος 
αποφάσισε την ακύρωση των δύο πρώτων βραβείων και την απόδοση του πρώτου βραβείου στον 
βραβευμένο από την Κριτική Επιτροπή με το τρίτο βραβείο, καθώς και την καταγγελία της λογοκλοπής στις 
αρμόδιες αρχές. 

 Με βάση την πιο πάνω απόφαση, το Ίδρυμα ετοιμάζει το σχετικό φάκελο για να προβεί στην καταγγελία. 
Όσον αφορά την παρουσίαση του βραβευμένου έργου, αυτή προγραμματίζεται να γίνει στην επόμενη 
καλλιτεχνική περίοδο, δεδομένου ότι το πρόγραμμα της Ορχήστρας ετοιμάζεται ένα χρόνο πριν και για την 
τρέχουσα περίοδο είναι ήδη καθορισμένο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1107, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Λύκειο και Τεχνική Σχολή Πόλης Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 1/8/2012, και σας πληροφορώ ότι τα σχολεία αυτά 
διαθέτουν όλη την αναγκαία αθλητική υποδομή που προνοείται στα κτιριολογικά προγράμματα του Υπουργείου 
για τα σχολεία. 

 Η κατασκευή στίβου με διαδρόμους αγώνων δρόμου επιστρωμένους με ταρτάν είναι αρμοδιότητα του 
Κ.Ο.Α. στον οποίο θα πρέπει να αποταθεί η τοπική αρχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.017, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Γυμνάσιο Αγρού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 4.9.2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Η πληροφόρηση σας για ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης πλησίον του Γυμνασίου Αγρού δεν 
είναι ακριβής. Η αίθουσα αυτή περιλαμβάνεται στα έργα γενικής αναβάθμισης του ∆ημοτικού Σχολείου 
το οποίο ευρίσκεται σε σημαντική απόσταση από το Γυμνάσιο. 

2. Η αίθουσα πολλαπλής χρήσης στα ∆ημοτικά σχολεία χρησιμοποιείται τόσο για τις εκδηλώσεις και τις 
άλλες εκπαιδευτικές δραστηριότητες που συμμετέχουν όλα τα παιδιά όσο και για το μάθημα της 
σωματικής αγωγής κατά τμήμα και θα πρέπει να ευρίσκεται μαζί με την υπόλοιπη κτιριακή υποδομή του 
σχολείου. 

Τέτοια αίθουσα έχει αποφασιστεί και ανεγείρεται σε όλα τα ∆ημοτικά Σχολεία με αριθμό παιδιών πάνω 
από εξήντα. 

3. Τέλος, διευκρινίζεται ότι το Γυμνάσιο Αγρού διαθέτει αίθουσα πολλαπλής χρήσης η οποία βρίσκεται υπό 
ανακαίνιση στα πλαίσια της αντισεισμικής αναβάθμισης των σχολείων. Το αθλητικό κέντρο “Γλαύκος 
Κληρίδης” χρησιμοποιείται επίσης από το σχολείο, σε συνεννόηση με τον Κ.Ο.Α., στον οποίο ανήκε το 
κέντρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.031, ημερομηνίας 9 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 4 Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ρύπανση των υδατοφρακτών θεωρείται αδίκημα και τιμωρείται με χρηματικό πρόστιμο από 200 μέχρι 
8543 ευρώ.  Κατά την έκδοση των ερασιτεχνικών αδειών αλιείας σε υδατοφράκτες από το Τμήμα Αλιείας και 
Θαλάσσιων Ερευνών, δίνεται έντυπο όπου αναγράφονται οι όροι με βάση τους οποίους εκδίδεται η άδεια.  
Ένας από τους όρους απαγορεύει σε οποιονδήποτε να ρίχνει σκουπίδια στον υδατοφράκτη ή να διαταράσσει 
το έδαφος ή την βλάστηση στις όχθες του. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, με στόχο τον περιορισμό της ρύπανσης των ταμιευτήρων των 
φραγμάτων αλλά και της περιοχής γύρω από τα φράγματα από άτομα που ασχολούνται με την ερασιτεχνική 
αλιεία, προχώρησε, όπου ήταν δυνατό, με το κλείσιμο των εισόδων στα φράγματα και διευθέτησε πρόσβαση 
μόνο στα μέλη συλλόγων ερασιτεχνών ψαράδων.  ∆υστυχώς, το κλείσιμο των εισόδων δεν είναι εφικτό σε όλα 
τα φράγματα, ειδικότερα στα πιο μεγάλα, καθώς υπάρχουν πολλοί δρόμοι πρόσβασης. 

 Σημειώνεται όμως ότι το μεγαλύτερο πρόβλημα ρύπανσης δημιουργείται από πρόσωπα που δεν 
ανήκουν σε συλλόγους ερασιτεχνών ψαράδων.  Έχουν σημειωθεί περιστατικά καταστροφής των κλειδαριών 
που τοποθετήθηκαν στις εισόδους των διόδων που οδηγούν στα φράγματα, καθώς και στις περιφράξεις στις 
όχθες των φραγμάτων.  ∆υστυχώς είναι αδύνατο να ελέγχονται οι είσοδοι στα φράγματα, καθώς και η 
περιμετρική περίφραξή τους επί εικοσιτετραώρου βάσεως. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και το Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών θα συνεχίσουν τις 
προσπάθειες για μείωση της ρύπανσης των ταμιευτήρων, σε συνεργασία με τις τοπικές αρχές αλλά και με 
άλλα αρμόδια κυβερνητικά Τμήματα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.034, ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 30/8/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Ο θεσμός του Μουσικού Σχολείου άρχισε να λειτουργεί το 2006 στη Λευκωσία και επεκτάθηκε το 2008 
στη Λεμεσό. Από τη φετινή χρονιά λειτουργούν Μουσικά Λύκεια και στην Πάφο, στη Λάρνακα και στην 
Αμμόχωστο. 

3. Το Μουσικό Σχολείο είναι ειδικό πρόγραμμα, το οποίο διεξάγεται κατά τις απογευματινές ώρες.  Οι 
μαθητές, στη συντριπτική τους πλειοψηφία, είναι μαθητές οι οποίοι παρακολουθούν μαθήματα στο Λύκειο, στο 
οποίο στεγάζεται το Μουσικό Σχολείο. 

4. Για εποπτεία και συντονισμό των δραστηριοτήτων των Μουσικών Σχολείων κρίθηκε ως η πλέον 
αποτελεσματική λύση η τοποθέτηση Επόπτη Μουσικού Σχολείου με το καθεστώς της απόσπασης, η οποία 
ανανεώνεται κάθε χρόνο, όπως συμβαίνει με όλες τις αποσπάσεις.  Όπως ορθά αναφέρετε στην επιστολή σας 
ορίστηκε ως μέγιστος χρόνος συνεχούς απόσπασης στη θέση του Επόπτη τα τέσσερα χρόνια. 
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5. Ο Επόπτης του Μουσικού Σχολείου Λευκωσίας, που αναφέρετε στην επιστολή σας ότι συνεχίζει πέραν 
των 4 χρόνων έχει μετατεθεί εκτός Λευκωσίας και στη θέση του έχει τοποθετηθεί άλλος. 

6. Όσον αφορά το ερώτημα σας κατά πόσον ο θεσμός του Επόπτη του Μουσικού Σχολείου θα συνεχιστεί 
η απάντηση είναι καταφατική. 

7. Τέλος, αναφορικά με το ερώτημα σας για το νομοθετικό πλαίσιο που διέπει τη Λειτουργία του Μουσικού 
Σχολείου, σας πληροφορούμε, ότι η λειτουργία των Μουσικών Σχολείων διέπεται από Κανονισμούς που έχει 
συντάξει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, τους οποίους προτιθέμεθα να προωθήσουμε μέσω της 
Νομικής Υπηρεσίας στη Βουλή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.072, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Συνέπειες της απόφασης της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών για το κράτος από την 
ακύρωση της προσφοράς αρ. 29/2011 

(α) Η προσφορά αρ. ∆.Τ.∆.Ε. (Ε.Μ. Λ/σίας) 29/2011 αφορούσε το κόψιμο και μάζεμα των χόρτων για 
δύο ή περισσότερες φορές για περίοδο δύο χρόνων. Η έναρξη της Σύμβασης ήταν η 21η 
Φεβρουαρίου, 2012. Μέχρι την κήρυξη της προσφοράς ως ανενεργού, σύμφωνα με σχετική 
απόφαση της ΑΑΠ ημερομηνίας 2/8/2012 (Προσφυγή Αρ. 14/2012), ολοκληρώθηκε το 
κόψιμο/καθάρισμα των χόρτων σε όλους τους δρόμους της Επαρχίας Λευκωσίας μια φορά και 
δαπανήθηκε ποσό €150.000 (χωρίς ΦΠΑ). Μέχρι σήμερα δεν χρειάστηκε να επαναληφθεί 
καθαρισμός και ως εκ τούτου δεν υπήρξαν επιπτώσεις στον καθαρισμό των δρόμων από την πιο 
πάνω απόφαση της ΑΑΠ. Η επανάληψη του καθαρίσματος των δρόμων γίνεται ανάλογα με τις 
καιρικές συνθήκες. 

(β) Όσον αφορά τυχόν απαιτήσεις της αιτήτριας εταιρείας που είχε προσφύγει στην ΑΑΠ ως 
Αναθέτουσα Αρχή, δεν έχουμε καμιά ενημέρωση για υποβολή απαιτήσεων. Όπως έχουμε επίσης 
ενημερωθεί, ούτε στην ΑΑΠ έχει υποβληθεί/κοινοποιηθεί οποιαδήποτε απαίτηση. 

(γ) Το Γραφείο του Επαρχιακού Μηχανικού Λευκωσίας θα προχωρήσει στην προκήρυξη νέων 
προσφορών για υπηρεσίες καθαρισμού των δρόμων για τον επόμενο χρόνο. Σε περίπτωση που 
για λόγους ασφαλείας, χρειαστεί καθαρισμός των δρόμων πριν την κατακύρωση της προσφοράς, 
η εργασία θα γίνει από συνεργεία του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. 

2. Κόστος σε παγκύπρια βάση και ανά Επαρχία για την εργασία καθαρισμού των ερεισμάτων 

 Το κόστος σε παγκύπρια βάση και ανά επαρχία για τις εργασίες καθαρισμού των δρόμων είναι ως 
ακολούθως: 

 (α) Για το έτος 2011 

Επαρχία Λευκωσίας  €400.000 

Επαρχία Λεμεσού  €296.456 

Επαρχία Λάρνακας  €184.000 

Επαρχία Πάφου  €275.000 

Επαρχία Αμμοχώστου   €30.104 

Σύνολο:  €1.185.813 (χωρίς Φ.Π.Α.) 

(β) Για το έτος 2012 (μέχρι σήμερα) 

Επαρχία Λευκωσίας  €150.000 

Επαρχία Λεμεσού  €195.961 

Επαρχία Λάρνακας  €136.000 

Επαρχία Πάφου  €254.704 

Επαρχία Αμμοχώστου   €27.991 

Σύνολο:    €764.656 (χωρίς Φ.Π.Α.).» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.079, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Μέτρα προστασίας των εργαζομένων από αμίαντο στη Μονή 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 
23.06.010.02.079 ημερομηνίας 14.9.2012 καθώς και στην ταυτάριθμη επιστολή του Υπουργείου αυτού προς το 
Γενικό ∆ιευθυντή της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ημερομηνίας 9.10.2012 που σας κοινοποιήθηκε, και 
επισυνάπτω για ενημέρωση σχετική απαντητική επιστολή του, με αρ. φακ. ΗΚ3/129/Α1041594 ημερομηνίας 
25.10.2012, στην οποία επισυνάπτεται έκθεση του Λειτουργού Ασφάλειας του Σταθμού. 

 Με βάση την Έκθεση, δεν φαίνεται να ευσταθεί η θέση ότι δεν λαμβάνονται μέτρα προστασίας από την 
απελευθέρωση αμιάντου.  Τουναντίον, φαίνεται ότι «Οι διαδικασίες που ακολουθούνται σε συνδυασμό με τις 
γνώσεις και εμπειρίες που έχουν αποκτηθεί θέτουν την κατάσταση υπό έλεγχο χωρίς να αποκλείεται το 
ενδεχόμενο επανάληψης παρόμοιων περιστατικών που μπορεί να αντιμετωπιστεί με βάση τις υπάρχουσες 
διαδικασίες».  Εάν υπάρχουν πραγματικά εργαζόμενοι στον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Μονής της ΑΗΚ που 
υποστηρίζουν ότι δεν λαμβάνονται μέτρα προστασίας από την απελευθέρωση αμιάντου, όπως αναφέρει στην 
ερώτησή του ο Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, τότε οι καταγγελίες τους θα πρέπει να υποβληθούν μέσα στα 
πλαίσια των θεσμών που προνοούν οι Νόμοι, ώστε αυτές να τύχουν της δέουσας διερεύνησης. 

 Αναφορικά με τυχόν θέματα ύπαρξης ή ανάληψης ευθυνών, το Υπουργείο αυτό θεωρεί ότι αυτά θα 
πρέπει να τυγχάνουν διαχείρισης μέσα από την εφαρμογή των περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
Νόμων του 1996 έως 2011.  Για την εφαρμογή των Νόμων αυτών ευθύνη έχουν ο Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι εργοδότες, καθώς και οι εργοδοτούμενοι.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.091, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.010.02.091 και ημερ. 13.9.2012, 
σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, με την οποία 
ζητεί να πληροφορηθεί κατά πόσο οι Τουρκοκύπριοι που αποτείνονται για εργασία σε θέσεις στη δημόσια 
υπηρεσία είναι υποχρεωμένοι να κατοικούν στις ελεύθερες περιοχές ή να μην κατέχουν παράνομα 
ελληνοκυπριακή περιουσία, καθώς και για τον αριθμό των Τουρκοκυπρίων που εργοδοτούνται υπό 
οποιαδήποτε μορφή και σχέση από το δημόσιο και τους τομείς στους οποίους εργοδοτούνται και σας 
πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

2. Σε σχέση με το πρώτο ερώτημα, πληροφορείστε, ότι σύμφωνα με τους περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμους και τους περί Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμους, Τουρκοκύπριοι που έχουν κυπριακή υπηκοότητα ή 
υπηκοότητα χώρας κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μπορούν να διεκδικήσουν και να διοριστούν σε 
θέση της δημόσιας ή της εκπαιδευτικής υπηρεσίας, αντίστοιχα, νοουμένου φυσικά ότι πληρούν τις γενικές 
προϋποθέσεις των Νόμων, χωρίς να τίθενται οποιοιδήποτε πρόσθετοι περιορισμοί ή απαιτήσεις. Ο 
καθορισμός πρόσθετων κριτηρίων, ανάλογων με αυτά που αναφέρονται στην επιστολή του κ. Περδίκη, κατά 
την άποψή μας, άπτεται πολιτικών πτυχών και παραμέτρων του κυπριακού προβλήματος, που δεν έχουν 
ακόμα επιλυθεί. 

3. Σε σχέση με τον αριθμό των Τουρκοκυπρίων που απασχολούνται υπό οποιοδήποτε καθεστώς στο 
δημόσιο τομέα, παρατίθενται οι πιο κάτω πληροφορίες: 

(α) Με βάση στοιχεία που λήφθηκαν από το Γενικό Λογιστήριο: 

i. Κανένας Τουρκοκύπριος δεν κατέχει μόνιμη θέση στη ∆ημόσια Υπηρεσία, 

ii. ∆ύο Τουρκοκύπριοι υπηρετούν ως εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου, ένας σε καθήκοντα 
Ιατρικού Λειτουργού 1ης Τάξης στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας (από 
5.4.2004) και ένας σε καθήκοντα Κλινικού Ψυχολόγου στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας (από 
4.10.2004).  

iii. ∆ύο Τουρκοκύπριοι υπηρετούν σε μόνιμες θέσεις στην Εκπαιδευτική Υπηρεσία, ένας κατέχει τη 
θέση Βοηθού ∆ιευθυντή Σχολής Μέσης Εκπαίδευσης (ημερ. πρόσληψης 1.12.1980) και ένας 
κατέχει τη θέση Καθηγητή (ημερ. πρόσληψης 15.9.2003). 

(β) Με βάση στοιχεία που λήφθηκαν από τη Γραμματεία της Κυπριακής Προεδρίας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης (EE), 7 Τουρκοκύπριοι, οι οποίοι έχουν παραχωρηθεί από το Ινστιτούτο Εργασίας Κύπρου της 
Παγκύπριας Εργατικής Ομοσπονδίας (ΠΕΟ), απασχολούνται χωρίς αμοιβή, σε διάφορα Υπουργεία και 
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στη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της ∆ημοκρατίας στις Βρυξέλλες, για ενίσχυσή τους κατά τη διάρκεια της 
Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της EE. 

(γ) Με βάση στοιχεία που λήφθηκαν από το Υπουργείο Εξωτερικών, δύο Τουρκοκύπριοι εργοδοτούνται με 
τους όρους του επιτόπιου προσωπικού, ένας στην Ύπατη Αρμοστεία στο Λονδίνο ως τουρκόφωνος 
(από 8.11.2004) και ένας στη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της ∆ημοκρατίας στις Βρυξέλλες, ο οποίος εκτελεί 
καθήκοντα Προέδρου της EFTA (European Free Trade Association) για την περίοδο της Κυπριακής 
Προεδρίας του Συμβουλίου της EE. 

4. Σε ό,τι αφορά θέσεις του ωρομίσθιου προσωπικού, δυστυχώς, δεν κατέστη δυνατή η συλλογή στοιχείων 
γιατί δεν υπάρχουν συγκεντρωτικά στοιχεία για το προσωπικό αυτό, αφού εργοδοτείται απ’ ευθείας από τα 
διάφορα Υπουργεία/Τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας, με βάση κατάλογο υποψηφίων που αποστέλλουν τα 
Γραφεία Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ενώ το σύστημα πληρωμής που 
εφαρμόζει το Γενικό Λογιστήριο για την εν λόγω κατηγορία προσωπικού δεν επιδέχεται προγραμματισμό για 
άντληση της συγκεκριμένης πληροφόρησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.104, ημερομηνίας 13 

Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 18 Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια των ερευνών που διενήργησε η εμπειρογνώμονας ∆ρ. Birgit Blosat τα έτη 2002 και 2005, 
όπου μελέτησε την πληθυσμιακή δομή του κυπριακού νερόφιδου Natrix natrix cypriaca σε σχέση με τους 
παράγοντες που το απειλούν στο φράγμα Ξυλιάτου, κατέληξε ότι ο πληθυσμός του νερόφιδου υπέστη μια 
σοβαρή μείωση της τάξης του 96% από το 1994.  Οι παράγοντες που συνέβαλαν προς αυτό είναι η εισαγωγή 
ξενικών ειδών ψαριών στο φράγμα, τα οποία είτε είναι αρπακτικά (όπως το λαβράκι) είτε είναι ανταγωνιστές για 
την τροφή του, καθώς και η διαταραχή του οικοτόπου. 

 Για την προστασία του νερόφιδου είχαν προταθεί από την ∆ρ. Blosat μία σειρά διαχειριστικών μέτρων, 
όπως η δημιουργία πέντε μικρών λιμνών κοντά στο φράγμα του Ξυλιάτου, για να αποτελέσουν βιότοπο για 
τους βατράχους (βασική τροφή του νερόφιδου) και η εφαρμογή προγράμματος αναπαραγωγής σε αιχμαλωσία 
(captive breeding) για την υποστήριξη του υπό εξαφάνιση πληθυσμού του. 

 Το 2004 ολοκληρώθηκε η κατασκευή των πέντε μικρών λιμνών κοντά στο φράγμα του Ξυλιάτου 
σύμφωνα με τις υποδείξεις της εμπειρογνώμονα.  Παράλληλα, στα πλαίσια του προγράμματος LIFE+Nature 
ICOSTACY, το οποίο συγχρηματοδοτείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, άρχισε η εφαρμογή της 
αναπαραγωγής του είδους σε αιχμαλωσία, με στόχο τον εμπλουτισμό ή και την εγκατάσταση ατόμων στις 
περιοχές όπου απαντάται/διαβιούσε το είδος.  Το πρόγραμμα συμπεριλαμβάνει επίσης δράσεις που 
στοχεύουν στην εκτίμηση του πληθυσμού του νερόφιδου, καθώς και στην αποκατάσταση και διατήρηση των 
ενδιαιτημάτων του. Τα αποτελέσματα της δίχρονης παρακολούθησης έχουν καταδείξει ότι το είδος απαντάται 
στην ευρύτερη περιοχή του Φράγματος Ξυλιάτου.  Το νερόφιδο έχει εντοπιστεί σε φυσικούς βιότοπους 
(παρακείμενα ποτάμια), οι οποίοι προστατεύονται και εμπίπτουν στο ∆ίκτυο Natura 2000. 

 Το είδος Natrix natrix cypriaca, με τα προαναφερόμενα μέτρα καθώς και με μέτρα προστασίας και 
ενημέρωσης, θα μπορούσε μελλοντικά να αποικίσει ξανά (rehabilitation) την ευρύτερη περιοχή και ίσως και το 
φράγμα Ξυλιάτου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.106, ημερομηνίας 13 

Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 18 Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Αρμόδια Αρχή για προστασία των πτηνών είναι το Ταμείο Θήρας του Υπουργείου Εσωτερικών.  Η 
τοποθέτηση ηχοπετασμάτων σε αυτοκινητόδρομους ή δρόμους ταχείας κυκλοφορίας πραγματοποιείται από το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος, που είναι η αρμόδια Αρχή για τον έλεγχο και διαχείριση του περιβαλλοντικού 
θορύβου στην Κύπρο, μέσω Νόμου για την Αξιολόγηση και ∆ιαχείριση του Περιβαλλοντικού Θορύβου (Αρ. 
224(Ι)/2004), προβαίνει σε εισηγήσεις προς το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων όσον αφορά την χωροθέτηση 
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ηχοπετασμάτων, λαμβάνοντας υπόψη (πρωτίστως) την ένταση του θορύβου σε δρόμους οι οποίοι φιλοξενούν 
περισσότερες από 6.000.000 κυκλοφοριακές κινήσεις ανά έτος. 

 Το θέμα της τοποθέτησης αυτοκόλλητων ομοιωμάτων αρπακτικών πτηνών σε ηχοπετάσματα θα πρέπει 
να εξεταστεί με τα πλέον αρμόδια Τμήματα, δηλαδή το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και το Ταμείο Θήρας, και 
εφόσον εγκριθεί θα μπορούσε να έχει και εκπαιδευτικό χαρακτήρα για το διερχόμενο κοινό, τοποθετώντας 
αυτοκόλλητα ομοιώματα πτηνών με τις σχετικές τους ονομασίες. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.119, ημερομηνίας 19 

Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 21 Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι πιο πρόσφατοι υπολογισμοί εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου έγιναν σύμφωνα με τις απαιτήσεις 
της Απόφασης 280/2004/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης Φεβρουαρίου 2004 
για τον μηχανισμό παρακολούθησης των εκπομπών αερίων που συμβάλλουν στο φαινόμενο του θερμοκηπίου 
στην Κοινότητα και την εφαρμογή του πρωτοκόλλου του Κιότο. 

 Οι κατά κεφαλήν εκπομπές διοξειδίου του άνθρακα ανά έτος για τα πέντε πιο πρόσφατα χρόνια στην 
Κύπρο για τα οποία υπάρχουν στοιχεία, είναι ως ακολούθως: 

2006 10,22 τόνοι CO2/κεφαλή 

2007 10,46 τόνοι CO2/κεφαλή 

2008 10,62 τόνοι CO2/κεφαλή 

2009 10,19 τόνοι CO2/κεφαλή 

2010 9,76 τόνοι CO2/κεφαλή 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.163, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Eρ. 23.06.010.02.163, ημερομηνίας 15/10/2012 σχετικά με 
τη διαδικασία που ακολουθείται από την Αστυνομία για τη σύλληψη γυναικών όταν πραγματοποιούνται 
επιχειρήσεις σε χώρους όπου εκπορνεύονται γυναίκες και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Αυτού του είδους οι επιχειρήσεις της Αστυνομίας γίνονται για δυο λόγους: τον εντοπισμό και ποινική 
δίωξη μαστροπών ή διακινητών για πάταξη του φαινομένου της πορνείας και τη διάσωση πιθανών θυμάτων 
εμπορίας και εκμετάλλευσης προσώπων. 

3. Στις περιπτώσεις αυτές όπου μετά από προκαταρκτικές εξετάσεις και σχετική αξιολόγηση πληροφοριών, 
υπάρχουν ενδείξεις ότι οι γυναίκες είναι εν δυνάμει θύματα εκμετάλλευσης δεν συλλαμβάνονται.  Μεταφέρονται 
στον Αστυνομικό Σταθμό ή σε άλλο αστυνομικό χώρο ανάλογα με την περίσταση ή ακόμα και κατευθείαν στο 
καταφύγιο θυμάτων μέχρι να τύχουν σχετικής συνέντευξης.  Μετά τη διεξαγωγή της συνέντευξης ή ακόμα και 
πολλαπλών ίσως συνεντεύξεων, αν προκύψει ότι πρόκειται για θύματα με βάση σχετικό εγχειρίδιο που έχει 
καταρτιστεί για το σκοπό αυτό, τότε ακολουθούνται οι πρόνοιες του Νόμου 87(Ι)/2007.  Αν από τις συνεντεύξεις 
διαφανεί ότι οι γυναίκες αυτές δεν είναι θύματα και έχουν διαπράξει αδικήματα, τότε συλλαμβάνονται ή/και 
γίνεται εισήγηση για απέλασή τους ανάλογα με τα περιστατικά της κάθε υπόθεσης.  Αν δεν είναι θύματα και δεν 
διέπραξαν κανένα αδίκημα, αφήνονται ελεύθερες. 

4. Θα πρέπει να γίνει ξεκάθαρο ότι κάθε υπόθεση πορνείας δεν είναι και υπόθεση εκμετάλλευσης.  Στη 
χώρα μας σήμερα έχει αυξηθεί σε μεγάλο βαθμό η εθελοντική πορνεία και παρατηρείται άφιξη γυναικών από 
Ευρωπαϊκές κυρίως χώρες με σκοπό την πορνεία. 

5. Ο ρόλος της Αστυνομίας σήμερα είναι δυσκολότερος αφού έχει να ξεχωρίσει τόσο τα κυκλώματα 
εμπορίας όσο και τα κυκλώματα πορνείας.  Στην πρώτη περίπτωση σκοπός είναι η εξάρθρωση του 
κυκλώματος και η προσαγωγή ενώπιον της δικαιοσύνης των διακινητών/μαστροπών ενώ στη δεύτερη 
περίπτωση είναι η δίωξη ακόμα και των γυναικών που προβαίνουν στην πορνεία για τα ανάλογα αδικήματα 
που διαπράττουν.  Στη δεύτερη περίπτωση, η δίωξη γυναικών (πιθανό για τα αδικήματα της διατήρησης οίκου 
ανοχής, άγρας πελατών με σκοπό την πορνεία ή ακόμα και παράβαση του περί Αλλοδαπών Νόμου) συνήθως 
ενεργεί και ως πρόληψη.» 



607 

 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.177, ημερομηνίας 12 

Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή με αρ. 
23.06.010.02.177 και ημερομηνία 12 Οκτωβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Αν. Γενικής 
∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 18 Οκτωβρίου 2012, σχετικά με την επέκταση 
του αλιευτικού καταφυγίου Πωμού και εκβάθυνση της εισόδου του για κάλυψη των αυξημένων αναγκών για 
ελλιμενισμό των αλιευτικών σκαφών των ψαράδων της περιοχής και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ) του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, είναι η Αρμόδια Αρχή για την κατασκευή, διαχείριση και λειτουργία των αλιευτικών 
καταφυγίων, με σκοπό τον ασφαλή ελλιμενισμό των επαγγελματικών αλιευτικών σκαφών.  Σε ορισμένα 
αλιευτικά καταφύγια όταν υπάρχει χώρος και για άλλα σκάφη τα οποία τηρούν τα κριτήρια ελλιμενισμού, 
δίνονται άδειες ελλιμενισμού και σε μη επαγγελματικά αλιευτικά σκάφη, νοουμένου ότι δεν επηρεάζουν 
την εύρυθμη λειτουργία του αλιευτικού καταφυγίου και τα οποία καταβάλλουν τα ανάλογα τέλη όπως 
προβλέπεται στον περί Αλιευτικών Καταφυγίων Νόμο και τους σχετικούς Κανονισμούς. 

2. Σημειώνεται ότι το 2010 το ΤΑΘΕ πραγματοποίησε βελτιωτικά έργα στο αλιευτικό καταφύγιο Πωμού, 
που αφορούσαν την κατασκευή νέας αποβάθρας αυξάνοντας τις θέσεις ελλιμενισμού, και την 
εκβάθυνση της λιμενολεκάνης.  Ο προϋπολογισμός του έργου ανήλθε στις 270,000 Ευρώ και 
συγχρηματοδοτήθηκε από το ΕΠΑΛ 2007-2013. Σήμερα στο αλιευτικό καταφύγιο Πωμού ελλιμενίζονται 
μόνιμα 24 σκάφη εκ των οποίων τα 12 είναι επαγγελματικά αλιευτικά.  Ως εκ τούτου, δεν κρίνεται 
αναγκαία η επέκταση του εν λόγω αλιευτικού καταφυγίου, αφού οι ανάγκες ελλιμενισμού των 
επαγγελματιών ψαράδων της περιοχής εξυπηρετούνται πλήρως από το υφιστάμενο ως έχει. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.183, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.183 ημερομηνίας 12.10.2012, που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με 
ημερομηνία 18.10.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίας Μαρίνας 
Χρυσοχούς, έχει υποβάλει στο Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Πάφου στις 2.11.2012, αίτηση με αρ. φακ. 
Α∆Χ 234/2012, για εκμίσθωση του κρατικού τεμαχίου 277 του κτηματικού σχεδίου 26/15 με σκοπό τη 
δημιουργία χώρου αθλοπαιδιών. 

 Η αίτηση θα εξεταστεί σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 
(∆ιάθεση) Κανονισμών και την τελική απόφαση θα λάβει το Υπουργικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.187, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 18/10/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ ότι σύμφωνα με το άρθρο 23(1) του περί της Κατοχύρωσης και της Προστασίας των ∆ικαιωμάτων 
των Ασθενών Νόμου του 2004 [Αρ. 1 (I) του 2005], η Επιτροπή έχει αρμοδιότητα να εξετάζει παράπονα όσον 
αφορά ιατρικά ιδρύματα τόσο του κρατικού όσο και του ιδιωτικού τομέα.  Η Επιτροπή έχει ήδη εξετάσει 
παράπονα που υποβάλλονται από τον ιδιωτικό τομέα και τα οποία εμπίπτουν στις αρμοδιότητες της. 

 Για να μπορέσει η Επιτροπή να διερευνήσει το συγκεκριμένο παράπονο στο οποίο αναφέρεται ο κος Ζ. 
Ζαχαρίου, ότι δηλαδή η Επιτροπή αρνήθηκε να εξετάσει παράπονο σε σχέση με ιδιωτικό νοσηλευτήριο, 
παράκληση όπως δοθούν όλα τα σχετικά στοιχεία του παραπονούμενου και του παραπόνου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.188, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 18 Οκτωβρίου 2012 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αντιμετωπίζει με ιδιαίτερη ευαισθησία τα θέματα εκπαίδευσης 
παιδιών με ειδικές ανάγκες, συμπεριλαμβανομένων και των παιδιών με οπτική αναπηρία.  Ιδιαίτερης 
εκτίμησης τυγχάνει, τόσο η Σχολή Τυφλών, η Σχολή Κωφών όσο και τα άλλα Ειδικά Σχολεία, για το ρόλο 
και το έργο που καθημερινά επιτελούν. 
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β) Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού μεριμνά ώστε όλα τα παιδιά με οπτική αναπηρία να λαμβάνουν 
στήριξη και καθοδήγηση από Ειδικούς Εκπαιδευτικούς Τυφλών, σε όλα τα σχολεία όπου φοιτούν 
(∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης).  Οι συγκεκριμένοι Ειδικοί Εκπαιδευτικοί υπάγονται στη ∆ημοτική 
Εκπαίδευση, διορίζονται και προάγονται με βάση τα Σχέδια Υπηρεσίας Ειδικών Εκπαιδευτικών.  Οι 
Κανονισμοί για μεταθέσεις Εκπαιδευτικών Λειτουργών που εφαρμόζονται από την Επιτροπή 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Ε.Ε.Υ.), αφορούν και στους Ειδικούς Εκπαιδευτικούς και ως εκ τούτου, δεν 
εξαιρούνται οι Ειδικοί Εκπαιδευτικοί Τυφλών. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τον Κανονισμό 8(1) των περί 
Εκπαιδευτικών Λειτουργών Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και Μεταθέσεις Κανονισμών του 1987 (Κ.∆.Π. 
212/87) «Εκπαιδευτικοί λειτουργοί που προάγονται στη θέση ∆ιευθυντή ή Βοηθού ∆ιευθυντή υπόκεινται 
σε μετάθεση, κατά ή μετά την προαγωγή τους, εκτός έδρας...». 

γ) Με βάση τα πιο πάνω, η Ε.Ε.Υ., ανάλογα με τις εκπαιδευτικές ανάγκες, προβαίνει σε μεταθέσεις 
Εκπαιδευτικών Λειτουργών οι οποίοι εργάζονται στα Ειδικά Σχολεία, συμπεριλαμβανομένων και των 
Σχολών Τυφλών και Κωφών, λαμβάνοντας πάντοτε υπόψη, τόσο την ιδιαιτερότητα των Σχολείων, όσο 
και την ανάγκη για εξυπηρέτηση όλων των παιδιών με αναπηρίες. 

δ) Γνωρίζοντας την πρόνοια των πιο πάνω κανονισμών, έγινε παλαιότερα σύσταση στο ∆ιευθυντή της 
Σχολής Τυφλών, ώστε να μεριμνά έγκαιρα για επιμόρφωση και άλλων μελών του Προσωπικού σε 
εξειδικευμένα θέματα, έτσι ώστε, όλοι οι Ειδικοί Εκπαιδευτικοί της Σχολής Τυφλών να είναι σε θέση να 
αναπληρώνουν άλλο μέλος του ∆ιδακτικού Προσωπικού που απουσιάζει για οποιοδήποτε λόγο ή 
μετατίθεται σε άλλο σχολείο. 

ε) Πρόσθετα, έγινε σύσταση στο ∆ιευθυντή της Σχολής Τυφλών όπως λάβει σοβαρά υπόψη τους περί 
Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες Κανονισμούς του 2001, σύμφωνα με τους 
οποίους: 

«...ο ∆ιευθυντής της Σχολής Τυφλών «Άγιος Βαρνάβας», η οποία συνεχίζει δυνάμει του άρθρου 29 του 
Νόμου να λειτουργεί, υποβάλλει, αναφορικά με την κάλυψη των αναγκών για την εκπλήρωση της 
αποστολής της σχολής σε σχέση με τους ενήλικες τυφλούς, πρόσθετες προτάσεις προϋπολογισμού, 
μέσω του ∆ιοικητικού Συμβουλίου της εν λόγω Σχολής, προς το Υπουργείο». (Κ.∆.Π. 186/2001, Καν. 
33). 

Με την πιο πάνω πρόνοια των Κανονισμών, ο ∆ιευθυντής της Σχολής Τυφλών έχει τη δυνατότητα να 
καλύπτει τις ανάγκες των ενήλικων τυφλών, είτε με αγορά υπηρεσιών, είτε μέσω των επιμορφωτικών 
προγραμμάτων του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, έτσι ώστε, οι Εκπαιδευτικοί ∆ημοτικής και 
Μέσης Εκπαίδευσης που διορίζονται από την Ε.Ε.Υ. να αξιοποιούνται με τον καλύτερο δυνατό τρόπο, 
στηρίζοντας κυρίως παιδιά σχολικής ηλικίας με οπτική αναπηρία. 

Η πιο πάνω πρόταση, πέραν του χαμηλότερου οικονομικού κόστους που έχει, θα προσφέρει και 
μεγαλύτερη ευελιξία στην εφαρμογή των προγραμμάτων που προσφέρονται στους ενήλικες με οπτική 
αναπηρία, κατά τις απογευματινές ώρες. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.205, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2012, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.205 και ημερ. 23/10/2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας παραθέτω την απάντηση: 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, ως η αρμόδια αρχή του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την προστασία των παιδιών, έχουν αναλάβει συντονιστικό ρόλο για την προώθηση της 
επικύρωσης της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία των Παιδιών από τη Σεξουαλική 
Εκμετάλλευση και τη Σεξουαλική Κακοποίηση. 

 Η Σύμβαση μεταφράστηκε στην ελληνική γλώσσα από το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών και 
υποβλήθηκε σε όλους τους εμπλεκόμενους φορείς για απόψεις όσον αφορά την επικύρωσή της.  Οι κατ’ αρχήν 
τοποθετήσεις των εμπλεκομένων φορέων συζητήθηκαν σε δύο συναντήσεις της Τεχνικής Επιτροπής, η οποία 
συστάθηκε για μελέτη της Σύμβασης και η οποία απαρτίζεται από εκπροσώπους της Νομικής Υπηρεσίας, της 
Αστυνομίας και των Υπουργείων Παιδείας και Πολιτισμού, Υγείας, ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και 
Οικονομικών, υπό το συντονισμό των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και ετοιμάστηκε αναλυτικός Πίνακας 
με τις απαιτούμενες ενέργειες για την υλοποίηση της Σύμβασης. 

 Από την όλη μελέτη του θέματος διαπιστώθηκε η ανάγκη τροποποιήσεων σε διάφορες νομοθεσίες, 
ώστε να συνάδουν με τις αρχές της εν λόγω Σύμβασης.  Ως εκ τούτου το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων βρίσκεται στο στάδιο διαβούλευσης με την Επίτροπο Νομοθεσίας και τη Νομική Υπηρεσία για 
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συντονισμό των ενεργειών που πρέπει να γίνουν σε νομοθετικό επίπεδο, ώστε να καταστεί δυνατό η Σύμβαση 
με την κύρωσή της να εφαρμοστεί αποτελεσματικά. 

 Περαιτέρω αναφέρεται ότι έχει αρχίσει και τυγχάνει παράλληλης επεξεργασίας από τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας η Οδηγία 2011/92/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της EE ημερ. 
13/12/2011 για την καταπολέμηση της σεξουαλικής κακοποίησης και της σεξουαλικής εκμετάλλευσης παιδιών 
και της παιδικής πορνογραφίας, την οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει υποχρέωση να μεταφέρει στο εθνικό 
της δίκαιο μέχρι τις 18/12/2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.246, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.246 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 12 Νοεμβρίου 
2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι ο σκυβαλότοπος Αγίας Μαρινούδας περιλαμβάνεται στον 
κατάλογο των σκυβαλότοπων της Επαρχίας Πάφου οι οποίοι θα αποκατασταθούν. 

2. Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει προβεί σε κατακύρωση προσφοράς για την εκτέλεση των εργασιών 
αποκατάστασης των συγκεκριμένων σκυβαλότοπων.  Λόγω όμως ιεραρχικής προσφυγής η οποία υποβλήθηκε 
στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, οι εργασίες αναμένεται να αρχίσουν το πρώτο τρίμηνο του 2013 και θα 
διαρκέσουν περίπου δεκαοκτώ (18) μήνες, αν δεν προκύψει κάτι που δεν αναμένεται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.257, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.257 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 12 Νοεμβρίου 
2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών, μέσω των ∆ήμων Πάφου και 
Γεροσκήπου οι οποίοι έχουν την αρμοδιότητα διαχείρισης του συγκεκριμένου χώρου, ενεργεί άμεσα και 
αποτελεσματικά για την κατάσβεση των πυρκαγιών που προκαλούνται στο χώρο απόρριψης αδρανών στη 
Μαραθούντα. 

2. Επειδή, σχεδόν όλες οι πυρκαγιές προκαλούνται από αυτοανάφλεξη λόγω των μεγάλων ποσοτήτων 
ανάμεικτων κατηγοριών αποβλήτων που εναποτίθεντο στο χώρο τα προηγούμενα έτη και επειδή η εστία των 
πυρκαγιών βρίσκεται κατά κανόνα σε μεγάλο βάθος εντός του χώρου, συνήθως απαιτείται κάποιος χρόνος 
μέχρι την πλήρη κατάσβεση τους. 

3. Ο αποτελεσματικότερος τρόπος έγκαιρης κατάσβεσης των πυρκαγιών είναι η εναπόθεση μεγάλων 
ποσοτήτων χώματος στην περιοχή της πυρκαγιάς, κάτι το οποίο γίνεται. 

4. Το πρόβλημα της ανάφλεξης θα μειώνεται με την πάροδο του χρόνου εφόσον τώρα στο χώρο 
επιτρέπεται η εναπόθεση προκαθορισμένων κατηγοριών αποβλήτων.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γνωρίζετε ότι σε ό,τι αφορά το Κεφάλαιο Τέταρτο σήμερα δε θα μπούμε σε συζήτηση. 

 Είναι πράγματι σύντομη η συνεδρία της Βουλής! 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την 
ερχόμενη Πέμπτη, 6 ∆εκεμβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

 Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2013.  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.106-2012). 

 2. Ο περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των 
Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.087-2012). 

 3. Ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής 
Απασχόλησης Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.168-2012). 
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 4. Οι περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής 
Απασχόλησης Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.061-2012). 

 5. Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και 
Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.105-2012). 

 6. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.216-2012). 

 7. Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.194-2012). 

 8. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Άμυνας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Άμυνας του Κράτους 
του Ισραήλ για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.155-2012). 

 9. Ο περί της Σύμβασης για τη Φυσική Προστασία Πυρηνικού Υλικού 
και Πυρηνικών Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.157-2012). 

 10. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για την 
Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.160-2012). 

 11. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για 
Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.175-2012). 

 12. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ουκρανίας για Συνεργασία 
στον Τομέα της Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.161-2012). 

 13. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.269-2011). 

 14. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.151-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

  «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών 
και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

[Στις 4 ∆εκεμβρίου κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι στην ημερήσια διάταξη 
της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 6 ∆εκεμβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., προστίθενται τα ακόλουθα 
θέματα: 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.228-2012). 

 2. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.223-2012).] 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λαμάρης Γιάννος 

Αναστασιάδης Νίκος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μέσης Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος 

Βότσης Άγγελος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργιάδης Χάρης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Γεωργίου Γιώργος Περδίκης Γιώργος 

∆αμιανού Άριστος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Προκοπίου Γεώργιος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Σαμψών Σωτήρης 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κουτσού Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

   ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην εκδήλωση διαμαρτυρίας στο κτίριο της Βουλής ωρομίσθιων 
υπαλλήλων του δημοσίου ενόψει της μη ανανέωσης των συλλογικών τους συμβάσεων, όπως 
προνοείται στο μνημόνιο. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων 
Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012» και ψήφισή της σε νόμο. 
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3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον 
υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους. 

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Έλεγχος νομιμότητας της κυκλοφορίας μηχανοκίνητων οχημάτων - ∆ιακοπές ρεύματος κατά το 2012 - 
Πληροφορίες για συμμετοχή εκπροσώπων χωρών μελών του ΟΗΕ και της ΕΕ σε τουρκικούς 
εορτασμούς της ανακήρυξης του ψευδοκράτους - Αιτήματα για κτιριακή αναβάθμιση του Ενιαίου 
Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου Κυπερούντας - Εισηγήσεις για ανάπτυξη της ιδιωτικής τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης - Έκθεση βρετανικών πανεπιστημίων στα κατεχόμενα και ενέργειες της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας - Κριτήρια κρατικής επιχορήγησης ιδιωτικών περιβαλλοντικών κέντρων και πρωτοβουλιών 
- Ανάγκη οικονομικής στήριξης του Καταφυγίου Γαϊδουριών - Ανάγκη πλήρωσης της θέσης του 
διευθυντή του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών - Η νοσηλεία κοινοτικών χωρίς 
ασφάλιση υγείας στα δημόσια νοσηλευτήρια - Η αστυνομική έρευνα για την κατακράτηση σκληρών 
δίσκων της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου - ∆ιορισμοί και αφυπηρετήσεις εκπαιδευτικών - Αίτημα για 
μεταστέγαση του Κέντρου Υγείας Αγίου ∆ομετίου - Ηχορρύπανση στον κυκλικό κόμβο Αγίας Φύλας - 
Ελλείψεις προσωπικού στο πυροσβεστικό σώμα - Νέα ευρωπαϊκή Οδηγία για τη ναυσιπλοΐα και 
Κύπρος - Ερωτήματα για τις άδειες λειτουργίας επιχείρησης. 

6. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ανάγκη εξεύρεσης νέας στέγης για το θέατρο “Αντίδοτο” - Η ύπαρξη αγροφυλάκων στις κοινότητες - 
Έλεγχος από λειτουργούς των γεωτρήσεων στην πλατφόρμα “Όμηρος” - Οικονομική στήριξη για την 
ανέγερση πολυδύναμου κέντρου στη Μελβούρνη - Οικονομική συμβολή στην κατασκευή μνημείου στην 
Αυστραλία - Κατασκευή αντιπλημμυρικού καναλιού στην Ξυλοτύμπου - Αντιπλημμυρικά έργα στο 
Πολέμι - Στατικά προβλήματα Β΄ ∆ημοτικού Σχολείου Λατσιών - ∆ιορισμός διευθυντή του Ιδρύματος 
Συμφωνικής Ορχήστρας Κύπρου - Κάλυψη των ζημιών της ΠΕΑΛ Αγίας Μαρίνας Λτδ από το κράτος - 
Αποτροπή κατεδάφισης νεοκλασικών κτιρίων στη Λεμεσό - Αποπεράτωση κατασκευής πεζοδρομίων 
στο Κολόσσι - Κατασκευή εξόδου από τον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου προς την Επισκοπή - 
Επιδιόρθωση του κοινοτικού πάρκου Κοφίνου - Αντιμετώπιση του προβλήματος αστυφιλίας στην 
επαρχία Πάφου - Ενίσχυση της αστυνόμευσης στην Αμαργέτη - Βράβευση από τη Συμφωνική 
Ορχήστρα Κύπρου έργων προϊόντων λογοκλοπής στα πλαίσια της Προεδρίας του Συμβουλίου της ΕΕ - 
Αναβάθμιση των αθλητικών υποδομών στην Πόλη Χρυσοχούς - Οι λόγοι της απόφασης για ανέγερση 
αίθουσας πολλαπλής χρήσης και γηπέδου καλαθόσφαιρας στον Αγρό - Ρύπανση των φραγμάτων από 
ερασιτέχνες ψαράδες - Ο ρόλος του επόπτη στη λειτουργία των μουσικών λυκείων - Καθαρισμός 
ερεισμάτων σε δημόσιες οδούς - Απελευθέρωση ινών αμιάντου στον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Μονής 
- Προϋποθέσεις εργοδότησης Τουρκοκυπρίων στο δημόσιο - Εξαφάνιση του νερόφιδου “Natrix natrix” 
από το φράγμα Ξυλιάτου - Προστασία πουλιών από ηχοπετάσματα - Κατά κεφαλήν εκπομπές διοξιδίου 
του άνθρακα - Συλλήψεις γυναικών σε χώρους εκπόρνευσής τους - Ανάγκη επέκτασης του αλιευτικού 
καταφυγίου στον Πομό - Αίτημα παραχώρησης κρατικού τεμαχίου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας 
Χρυσοχούς για δημιουργία χώρου αθλοπαιδιών - Αρμοδιότητες των επιτροπών εξέτασης παραπόνων - 
Προβλήματα της Σχολής Τυφλών “Άγιος Βαρνάβας” λόγω μετάθεσης ειδικών εκπαιδευτικών - 
Επικύρωση της Σύμβασης για την Προστασία των Παιδιών από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και 
Σεξουαλική Κακοποίηση - Αίτημα κοινότητας Αγίας Μαρινούδας για αποκατάσταση του παλιού 
σκυβαλότοπου - Το πρόβλημα των πυρκαγιών στο χώρο απόρριψης αδρανών υλικών στην περιοχή 
Μαραθούντας. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 6ης ∆εκεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ. 

Αρ. 13 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα ήθελα, λόγω της πληθώρας των Νίκων στη Βουλή των Αντιπροσώπων, να απευθύνω προς όλους εκ 
μέρους όλων θερμές ευχές.  Χρόνια πολλά!   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσουμε με την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2013.   

 Παρακαλώ τον κ. υπουργό να προσέλθει στο βήμα. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(Β. ΣΙΑΡΛΗ) 

 Καταρχάς, ευχές στον κάθε Νίκο, τον κάθε Νικόλα, που είναι παρών ή βρίσκεται οπουδήποτε στην 
υφήλιο.  Να ζήσετε! 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Όπως κάθε χρόνο έτσι και φέτος η ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων, στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων της, καλείται να συζητήσει και να ψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό.  Ο προϋπολογισμός 
όμως αυτός έχει μια ιδιαιτερότητα, αφού είναι ίσως ο κρισιμότερος που καλείται το σώμα να εγκρίνει στη 
σύγχρονη ιστορία της Κύπρου.  Με τη δήλωση αυτή δεν επιθυμώ να κινδυνολογήσω, αλλά επιθυμώ 
απεναντίας να τονίσω ότι προτεραιότητα όλων μας θα πρέπει να είναι το καλό της πατρίδας μας και όχι 
οποιαδήποτε προσωπικά ή κομματικά συμφέροντα.  Προέχει η υπεράσπιση της Κύπρου μας, η επιβίωση και 
το μέλλον των ανθρώπων της. 

 Με το σκεπτικό που μόλις έχω περιγράψει, ο προϋπολογισμός του 2013 ετοιμάστηκε λαμβάνοντας 
υπόψη τις ιδιαίτερα δύσκολες και πρωτόγνωρες για την Κύπρο συνθήκες.  Ο αποκλεισμός μας από τις 
χρηματαγορές από τον Ιούλιο του 2011 ως αποτέλεσμα των εξελίξεων στον τραπεζικό τομέα της Κύπρου, 
κυρίως λόγω της μεγάλης έκθεσης στην ελληνική οικονομία, έχει δημιουργήσει πρωτοφανή δεδομένα τόσο για 
την κυπριακή οικονομία όσο και για την κυπριακή κοινωνία ευρύτερα. 

 Η παρατεταμένη παγκόσμια οικονομική κρίση, η συνεχιζόμενη κρίση χρέους στην Ευρωζώνη και η 
συνεχής αβεβαιότητα που επικρατεί σε σχέση με την ελληνική οικονομία αναπόφευκτα επηρεάζουν τη μικρή 
και ανοικτή οικονομία της Κύπρου.  Παρά το γεγονός ότι έχουν παρατηρηθεί κάποια σημάδια ανάκαμψης σε 
ορισμένες ευρωπαϊκές οικονομίες και σε ευρωπαϊκό επίπεδο εφαρμόζονται ή έχει συμφωνηθεί να 
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εφαρμοστούν σημαντικές πρωτοβουλίες για αντιμετώπιση της κρίσης, εντούτοις η διεθνής αβεβαιότητα 
παραμένει σε υψηλά επίπεδα.  Είναι προφανές ότι, για να καρποφορήσουν τα μέτρα αυτά, απαιτείται χρόνος. 

 Πέραν του εξωτερικού περιβάλλοντος, η αναγκαία δημοσιονομική εξυγίανση θα επηρεάσει δυσμενώς τις 
βραχυπρόθεσμες προοπτικές της οικονομίας μας, παρ’ όλο που θα συμβάλει μεσοπρόθεσμα και 
μακροπρόθεσμα στην ανάκαμψη.  Η αναγκαία προσαρμογή του τραπεζικού τομέα στα νέα δεδομένα, όπως και 
οι αυστηρότεροι κανόνες κεφαλαιακής επάρκειας αναμένεται να επιδράσουν επίσης ανασταλτικά στην 
ανάπτυξη σε βραχυπρόθεσμο ορίζοντα. 

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια και λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι η Κύπρος συνεχίζει να είναι 
αποκλεισμένη από τις διεθνείς αγορές, προτεραιότητά μας αποτελεί η ουσιαστική μείωση του δημοσιονομικού 
ελλείμματος, ενσωματώνοντας διάφορα μέτρα στον προϋπολογισμό του 2013.  Ταυτόχρονα, θα συνεχίσουμε 
να καταβάλλουμε προσπάθεια για διασφάλιση της κοινωνικής συνοχής. 

 Θέλω να τονίσω ότι στον προϋπολογισμό του 2013 έχουν συμπεριληφθεί όλα τα μέτρα δημοσιονομικής 
εξυγίανσης τα οποία έχουν συμφωνηθεί μεταξύ της κυπριακής κυβέρνησης και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο, της 
τρόικας, στα πλαίσια της καταρχήν συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.   

 Με βάση τις σοβαρές προκλήσεις που τίθενται ενώπιόν μας, απευθύνω παράκληση προς το σώμα 
όπως διεξαχθεί μια γόνιμη συζήτηση, με αποδεχτή οποιαδήποτε καλόπιστη και δημιουργική κριτική, έτσι ώστε 
ενδυναμωμένοι να αντιμετωπίσουμε αποτελεσματικά τις σημερινές σοβαρές προκλήσεις.  

Πρόσφατες νομοθετικές πρωτοβουλίες/εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

 Προτού επεκταθώ περαιτέρω στην κατάσταση της κυπριακής οικονομίας και τις προκλήσεις που 
αντιμετωπίζει, θα ήθελα να αναφερθώ σε συντομία στο ευρύτερο πλαίσιο μέσα στο οποίο θα πρέπει να 
διαμορφώνεται και να εφαρμόζεται η δημοσιονομική πολιτική κάθε κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και ιδιαίτερα της Ζώνης του Ευρώ. 

 Η επιτακτική ανάγκη για ενίσχυση της οικονομικής διακυβέρνησης στην Οικονομική και Νομισματική 
Ένωση έχει οδηγήσει τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης να υιοθετήσουν μια σειρά μέτρων. Μεταξύ 
άλλων, τα μέτρα αυτά συμπεριλαμβάνουν τη νέα Συνθήκη για τη Σταθερότητα, το Συντονισμό και τη 
∆ιακυβέρνηση στο πλαίσιο της Οικονομικής και Νομισματικής Ένωσης, το γνωστό “∆ημοσιονομικό Σύμφωνο”, 
καθώς και ενισχυμένους κανόνες οικονομικής διακυβέρνησης που υιοθετήθηκαν το ∆εκέμβριο του 2011, τους 
γνωστούς ως “six-pack”. 

 Το ∆ημοσιονομικό Σύμφωνο προνοεί μεταξύ άλλων ότι οι προϋπολογισμοί των γενικών κυβερνήσεων 
πρέπει να είναι ισοσκελισμένοι και πλεονασματικοί.  Η αρχή αυτή θα θεωρείται ότι τηρείται, εάν κατά γενικό 
κανόνα το ετήσιο διαρθρωτικό έλλειμμα δεν υπερβαίνει το 0,5% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος σε τιμές 
αγοράς.  Ο κανόνας αυτός θα πρέπει να περιληφθεί στο εθνικό δίκαιο των κρατών μελών.  Επίσης, θα πρέπει 
να υπάρχει αυτόματος διορθωτικός μηχανισμός ο οποίος θα ενεργοποιείται, σε περίπτωση απόκλισης από την 
πορεία επίτευξης του μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού στόχου.  Αποκλίσεις από τον πιο πάνω κανόνα θα 
επιτρέπονται μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις και με βάση συγκεκριμένα κριτήρια. 

 Θα ήθελα να τονίσω ότι η Κύπρος ήταν από τις πρώτες χώρες που επικύρωσαν το ∆ημοσιονομικό 
Σύμφωνο, ενώ οι πρόνοιές του έχουν συμπεριληφθεί σε νομοσχέδιο που εκκρεμεί για ψήφιση ενώπιον της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, το οποίο είναι καίριας σημασίας για την ανάκτηση της αξιοπιστίας μας.  Ακόμα 
εκκρεμεί.  Ως εκ τούτου, στο σημείο αυτό καλώ τη Βουλή των Αντιπροσώπων όπως ολοκληρώσει τη διαδικασία 
εξέτασης και ψήφισης του εν λόγω νομοσχεδίου πριν από το τέλος του χρόνου. 

 Οι δημοσιονομικοί κανόνες προβλέπουν μεταξύ άλλων τον ισοσκελισμό του δημοσιονομικού ισοζυγίου 
μεσοπρόθεσμα, καθώς και την υποχρεωτική υιοθέτηση ενός μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού πλαισίου με 
δεσμευτικές οροφές δαπανών και επιβολή κυρώσεων σε περίπτωση μη συμμόρφωσης.  Επίσης, όταν υπάρχει 
απόκλιση από το μεσοπρόθεσμο δημοσιονομικό στόχο, ο ρυθμός αύξησης των ετήσιων δαπανών δεν μπορεί 
να αυξάνεται με μεγαλύτερο ρυθμό από το μέσο δυνητικό ρυθμό ανάπτυξης του ΑΕΠ, εκτός και αν η αύξηση 
υπερκαλύπτεται από μέτρα αύξησης των εσόδων.  Περαιτέρω, έκτακτα έσοδα θα πρέπει να χρησιμοποιούνται 
αποκλειστικά για τη μείωση του δημόσιου χρέους, ενώ, όταν το χρέος υπερβαίνει ή υπερβεί το 60% του ΑΕΠ, 
πρέπει να λαμβάνονται μέτρα για ετήσια μείωσή του κατά το 1/20 της διαφοράς σε σχέση με το ποσοστό 
αναφοράς.  Όλες αυτές οι πρόνοιες έχουν επίσης περιληφθεί στο νομοσχέδιο που εκκρεμεί ενώπιόν σας για 
ψήφιση. 

 Μέσα στα ίδια πλαίσια, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή παρουσίασε πρόσφατα δύο νέες νομοθετικές 
προτάσεις, γνωστές ως “two-pack”, που αφορούν τις χώρες μέλη της Ζώνης του Ευρώ, οι οποίες είναι 
αυστηρότερες σε σύγκριση με τη δέσμη για την οικονομική διακυβέρνηση που υιοθετήθηκε ήδη.  Το νέο 
νομοθετικό πλαίσιο προβλέπει μεταξύ άλλων την ανάθεση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή της δικαιοδοσίας να 
ελέγχει τα προσχέδια των εθνικών προϋπολογισμών των χωρών μελών της Ευρωζώνης και να εκδίδει σχετικές 
γνωματεύσεις αναφορικά με το βαθμό συμμόρφωσης με τις πρόνοιες του Συμφώνου Σταθερότητας και 
Ανάπτυξης. 
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 Από την άλλη πλευρά, έχει παρατηρηθεί ότι η αυστηρή λιτότητα που έχει εφαρμοστεί μέχρι στιγμής στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και ειδικά σε συνθήκες χρηματοοικονομικών κρίσεων και υποτονικής ανάπτυξης έχει ως 
αποτέλεσμα την περαιτέρω επιδείνωση της ύφεσης τουλάχιστον βραχυπρόθεσμα. Ως εκ τούτου, παράλληλα με 
την εφαρμογή συνετής και ισορροπημένης δημοσιονομικής πολιτικής, απαραίτητη έχει θεωρηθεί και η 
προώθηση της ανάπτυξης. 

 Στα πλαίσια αυτά, το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, τον Ιούνιο του 2012, κατέληξε στο Σύμφωνο για την 
Ανάπτυξη και την Απασχόληση, το οποίο περιλαμβάνει τις δράσεις που θα πρέπει να αναλαμβάνουν τα κράτη 
μέλη και η Ευρωπαϊκή Ένωση, με στόχο να αναθερμάνουν την ανάπτυξη, τις επενδύσεις και την απασχόληση 
και να καταστήσουν την Ευρώπη πιο ανταγωνιστική.  Πολύ σημαντικό είναι το γεγονός ότι μεταξύ άλλων το 
σύμφωνο αυτό προνοεί την επιδίωξη φιλοαναπτυξιακής δημοσιονομικής εξυγίανσης, λαμβάνοντας υπόψη τις 
ιδιαιτερότητες κάθε χώρας. 

 Συμπερασματικά, όλες αυτές οι αλλαγές που έχουν τροχοδρομηθεί σε ευρωπαϊκό επίπεδο έχουν ως 
αποτέλεσμα τη δημιουργία ενός πιο αυστηρού πλαισίου άσκησης δημοσιονομικής πολιτικής ιδιαίτερα για τα 
κράτη μέλη της Ευρωζώνης.  Ως εκ τούτου, η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα πρέπει να διαμορφώνει τη 
δημοσιονομική της πολιτική, λαμβάνοντας υπόψη το νέο αυτό πλαίσιο. 

 Ως Υπουργείο Οικονομικών και ως κυβέρνηση είχαμε μια εποικοδομητική συμμετοχή στο διάλογο για 
ενίσχυση της οικονομικής διακυβέρνησης, αναγνωρίζοντας ότι, για να ξεπεράσουμε την κρίση, απαιτείται 
ενδυνάμωση των δημοσιονομικών κανόνων πειθαρχίας, υποστηρίζοντας όμως παράλληλα ότι θέματα άμεσης 
φορολογίας πρέπει να παραμείνουν εθνική αρμοδιότητα. 

Τρέχουσες οικονομικές εξελίξεις και προκλήσεις   

 Είναι γεγονός ότι τα μέτρα που υιοθετήθηκαν σε ευρωπαϊκό επίπεδο, αλλά και σε διεθνές επίπεδο για 
στήριξη του χρηματοοικονομικού τομέα και της πραγματικής οικονομίας έχουν συμβάλει σε κάποιο βαθμό στην 
ομαλοποίηση της παγκόσμιας οικονομίας.  Παρ’ όλα αυτά, το σοβαρό πρόβλημα της κρίσης χρέους, τα υψηλά 
δημοσιονομικά ελλείμματα και τα προβλήματα στον τραπεζικό τομέα αποτελούν τροχοπέδη για την οριστική 
έξοδο από την παγκόσμια οικονομική ύφεση ιδιαίτερα στην Ευρωζώνη.  Το κλίμα της συνεχιζόμενης 
οικονομικής κρίσης αποτυπώνεται στις φθινοπωρινές προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπου 
αναμένεται περαιτέρω επιβράδυνση της ευρωπαϊκής οικονομίας.  Συγκεκριμένα, η Ευρωπαϊκή Ένωση και η 
Ευρωζώνη αναμένεται να παρουσιάσουν αρνητικούς ρυθμούς ανάπτυξης περίπου 0,3% για την Ευρωπαϊκή 
Ένωση και 0,4% για την Ευρωζώνη για το 2012. 

 Πρόσθετα, παρά την επίτευξη του στόχου για σχηματισμό κυβέρνησης στην Ελλάδα και παρά τα θετικά 
σημάδια και την επίδειξη βούλησης της ελληνικής ηγεσίας για έξοδο από την κρίση και παραμονή στο ευρώ, 
δυστυχώς συνεχίζει να επικρατεί μεγάλη αβεβαιότητα για το μέλλον της Ελλάδας.  Αναπόφευκτα, λόγω του 
κοινού νομίσματος, αλλά και λόγω των ιδιαίτερα στενών σχέσεων στον τραπεζικό τομέα μεταξύ Ελλάδας και 
Κύπρου, η κρίση στην ελληνική οικονομία είχε και συνεχίζει να έχει επιπτώσεις και στην Κύπρο. 

 Οι επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, η σημαντική επιδείνωση της κατάστασης στην 
Ελλάδα και η μεγάλη έκθεση του τραπεζικού συστήματος της Κύπρου στην ελληνική οικονομία και αγορά, σε 
συνδυασμό με την απόφαση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να στηρίξει το τραπεζικό σύστημα, είχαν ως 
αποτέλεσμα η Κυπριακή ∆ημοκρατία να αποκλειστεί από τις διεθνείς κεφαλαιαγορές από τα μέσα του 2011.  Η 
κατάσταση αυτή καθρεπτίζεται στις συνεχόμενες και συνεχιζόμενες υποβαθμίσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
από τους οίκους αξιολόγησης, όπου ως κύριοι λόγοι υποβάθμισης είναι η κρίση στον τραπεζικό τομέα, η οποία 
οι οίκοι θεωρούν ότι θα μεταφερθεί στο δημοσιονομικό ισοζύγιο. 

 Η κυβέρνηση, για να καλύψει τις χρηματοδοτικές ανάγκες του 2012, προχώρησε στη σύναψη του 
διμερούς δανείου με τη Ρωσική Ομοσπονδία, με όρους καλύτερους από τους διαθέσιμους εμπορικούς όρους 
τη συγκεκριμένη χρονική περίοδο, το οποίο χρησιμοποιήθηκε, για να καλύψει το μεγαλύτερο μέρος των 
χρηματοδοτικών αναγκών της περιόδου του 2012.  Το υπόλοιπο ποσό καλύφθηκε από θεσμικούς επενδυτές 
της εγχώριας αγοράς με σημαντικά αυξημένο κόστος, που αντικατοπτρίζει τη σημαντική έλλειψη ρευστότητας 
που παρουσιάζεται στον εγχώριο τραπεζικό τομέα και τη μη αποδοχή των χρεογράφων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας ως αποδεκτών εγγυήσεων από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα από τον Ιούλιο του 2012.   

 Όλοι αυτοί οι παράγοντες, σε συνδυασμό με τις δημοσιονομικές ανισοσκέλιες και τα διαρθρωτικά 
προβλήματα της κυπριακής οικονομίας που επιδεινώθηκαν εν μέσω της οικονομικής κρίσης, είχαν ως 
αποτέλεσμα, στις 25 Ιουνίου 2012, η Κυπριακή ∆ημοκρατία, μη έχοντας επιλογή, να απευθυνθεί για οικονομική 
βοήθεια στους ευρωπαϊκούς μηχανισμούς στήριξης, καθώς και στο ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο. 

 Μέσα σε αυτό το αντίξοο διεθνές οικονομικό περιβάλλον, η κυπριακή οικονομία παρουσίασε επιδείνωση 
το πρώτο εξάμηνο του 2012.  Με βάση τις προκαταρκτικές εκτιμήσεις της Στατιστικής Υπηρεσίας, σε ετήσια 
βάση, το εποχικά διορθωμένο ακαθάριστο εγχώριο προϊόν παρουσίασε μείωση 2,3% κατά το τρίτο τρίμηνο του 
2012 σε σχέση με το αντίστοιχο τρίμηνο του 2011.  Για ολόκληρο το 2012 ο ρυθμός οικονομικής ανάπτυξης 
προβλέπεται να είναι αρνητικός και να διαμορφωθεί γύρω στο 2,4%. 
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 Η οικονομική κρίση επηρέασε και συνεχίζει να επηρεάζει και την απασχόληση εργατικού δυναμικού. 
Σχετικά υψηλά ποσοστά ανεργίας παρουσιάζονται κυρίως στους τομείς των κατασκευών, του εμπορίου, των 
ξενοδοχείων και εστιατορίων, καθώς επίσης και στους νεοεισερχόμενους στην αγορά εργασίας.  Με βάση αυτά 
τα δεδομένα, το ποσοστό ανεργίας το 2012 προβλέπεται να κυμανθεί περίπου γύρω στο 12% του εργατικού 
δυναμικού σε σύγκριση με 7,9% το 2011.  Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι η ανεργία των νέων ηλικίας 15-24 
ετών είναι υπερδιπλάσια από την ανεργία του συνολικού πληθυσμού.  Κατά το πρώτο εξάμηνο του 2012, ενώ 
η συνολική ανεργία έφθασε το 11,2%, η ανεργία στους νέους ξεπέρασε το 26%.  Για την αντιμετώπιση της 
διόγκωσης του αριθμού των ανέργων η κυβέρνηση εφάρμοσε το 2012 το έκτακτο σχέδιο για παροχή κινήτρων 
για πρόσληψη ατόμων που είναι μακροχρόνια άνεργοι -πέραν των έξι μηνών χωρίς εργασία- και ηλικιακά νέοι, 
ηλικίας 15-24 ετών.  Παράλληλα, συνεχίστηκε η εφαρμογή τριών άλλων σχεδίων παροχής κινήτρων για 
πρόσληψη κοινωνικά ευπαθών ομάδων.   Για την υλοποίηση των σχεδίων και προγραμμάτων για τους 
ανέργους αξιοποιούνται τόσο εθνικοί όσο και κοινοτικοί πόροι, που ανέρχονται συνολικά για την περίοδο από 
το 2009 μέχρι σήμερα στα €67 εκατομ. περίπου.  Συνολικά, περίπου 9 000 άνεργοι τοποθετήθηκαν σε θέσεις 
εργασίας. 

 Ο πληθωρισμός με βάση τον εναρμονισμένο δείκτη τιμών καταναλωτή έχει ανέλθει στο 3,4% το πρώτο 
δεκάμηνο του 2012 σε σύγκριση με την αντίστοιχη περίοδο του 2011 και για ολόκληρο το 2012 προβλέπεται να 
παραμείνει στα ίδια επίπεδα.  Θα ήθελα να επισημάνω ότι ο δομικός πληθωρισμός παραμένει σε σχετικά 
χαμηλά επίπεδα.  Η αύξηση του πληθωρισμού το 2012 οφείλεται κυρίως στην αύξηση των τιμών των 
ενεργειακών προϊόντων, στην αύξηση του κανονικού συντελεστή ΦΠΑ από 15% σε 17% από την 1η Μαρτίου 
2012, καθώς και στην αύξηση των φόρων κατανάλωσης στα καπνικά προϊόντα.  

 Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, που αποτελεί σημαντικό δείκτη για την ευρωστία της οικονομίας, 
με βάση τα στοιχεία για το πρώτο εξάμηνο του 2012, δείχνει μικρή επιδείνωση σε απόλυτους ρυθμούς σε 
σχέση με το αντίστοιχο εξάμηνο του 2011.  Συγκεκριμένα, το έλλειμμα αυξήθηκε στα €808,8 εκατομ. σε 
σύγκριση με €786,2 εκατομ. το αντίστοιχο εξάμηνο του 2011.  Ως ποσοστό του ΑΕΠ παρουσίασε οριακή 
διαφοροποίηση και διατηρήθηκε στα ίδια περίπου επίπεδα του προηγούμενου χρόνου, γύρω στο 4,5%.  
Συνολικά, κατά το 2012 το έλλειμμα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών αναμένεται να παρουσιάσει ελαφρά 
βελτίωση σε σχέση με το 2011 και να περιοριστεί περίπου στο 4,4% του ΑΕΠ. 

 Από πλευράς δημόσιων οικονομικών, η υποτονική ανάπτυξη έχει επηρεάσει αρνητικά τα έσοδα του 
κράτους και κατ’ επέκταση το δημοσιονομικό ισοζύγιο.  Το δημοσιονομικό έλλειμμα, λαμβάνοντας υπόψη τα 
μέτρα δημοσιονομικής εξυγίανσης που άρχισαν να εφαρμόζονται από το ∆εκέμβρη του 2011, αναμένεται να 
κυμανθεί γύρω στο 5,5% του ΑΕΠ.  Το δημόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ αναμένεται να σημειώσει αύξηση 
σε σχέση με τον προηγούμενο χρόνο και να κυμανθεί γύρω στο 85,8% σε σύγκριση με 71,1% το 2011.  
Σημειώνεται όμως ότι το ποσοστό του 85,8%, που ανέφερα, περιλαμβάνει το ποσό της κεφαλαιοποίησης της 
Λαϊκής Τράπεζας, ύψους €1,8 δις, δηλαδή 10 ποσοστιαίες μονάδες του ΑΕΠ. 

 Η κυβέρνηση υπέβαλε αίτημα για την ένταξη της Κύπρου στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας με 
την υπογραφή σχετικού μνημονίου, που προνοεί τη δέσμευση για υλοποίηση ενός αξιόπιστου οικονομικού 
προγράμματος που να διασφαλίζει την εξυγίανση και την επαναφορά της εμπιστοσύνης στο τραπεζικό 
σύστημα, την εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών και την ενδυνάμωση της ανταγωνιστικότητας της 
οικονομίας. 

Ένταξη στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας - Κύριες πρόνοιες του μνημονίου  

 Η τρόικα, όπως όλοι γνωρίζουμε, πραγματοποίησε τρεις αποστολές στην Κύπρο, κατά τη διάρκεια των 
οποίων πραγματοποιήθηκαν εντατικές διαβουλεύσεις τόσο σε πολιτικό όσο και σε τεχνοκρατικό επίπεδο.  
Αυτές είχαν ως αποτέλεσμα τη διαμόρφωση των βασικών δομικών αξόνων, γνωστών ως “building blocks”, του 
Μνημονίου Συναντίληψης.  Από το μνημόνιο υπολείπεται μόνο το ύψος της κεφαλαιοποίησης των 
χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων, το οποίο δεν έχει καθοριστεί ακόμη.  Το Μνημόνιο Συναντίληψης θα έχει 
διάρκεια τέσσερα χρόνια με στόχο την επίτευξη πρωτογενούς πλεονάσματος ύψους 4% το 2016.  Η 
προβλεπόμενη συνολική διόρθωση στον άξονα των δημοσίων οικονομικών θα είναι της τάξης του 7¼% του 
ΑΕΠ. 

 Οι συζητήσεις με την τρόικα επικεντρώθηκαν στους ακόλουθους τρεις δομικούς άξονες: 

1. Χρηματοπιστωτικός τομέας, για τον οποίο οι διαβουλεύσεις αφορούσαν κυρίως τις εξής θέσεις:  
Ενδυνάμωση/αναδιάρθρωση του τραπεζικού τομέα, ενδυνάμωση της κεφαλαιακής βάσης των 
πιστωτικών ιδρυμάτων, ενίσχυση της εποπτείας των τραπεζών και των συνεργατικών πιστωτικών 
ιδρυμάτων και διαχείριση της ρευστότητας. 

 Ο τραπεζικός τομέας, λόγω κυρίως του μεγέθους του, καθώς και της μεγάλης έκθεσής του στην ελληνική 
οικονομία, στην οποία έχω ήδη αναφερθεί, αποτελεί τον τομέα της οικονομίας που αντιμετωπίζει τις 
μεγαλύτερες προκλήσεις.  Οι προκλήσεις που αντιμετωπίζει ο τομέας αυτός και η ανάγκη 
κεφαλαιοποίησής του υπήρξαν καθοριστικοί παράγοντες στην ανάγκη για σύναψη Μνημονίου 
Συναντίληψης με την τρόικα.  Παράλληλα, οι υπόλοιπες πρόνοιες του μνημονίου θα ενδυναμώσουν το 
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πλαίσιο ρύθμισης και εποπτείας του τραπεζικού συστήματος, ενισχύοντας ουσιαστικά το όλο κλίμα 
χρηματοοικονομικής σταθερότητας. 

2. ∆ημοσιονομική πολιτική - Συνδυασμός περικοπών-δαπανών και αύξηση εσόδων κυρίως μέσα από τα 
ακόλουθα μέτρα:  Μείωση του κρατικού μισθολογίου, των συντάξεων των δημοσίων υπαλλήλων, 
κατάργηση και μείωση επιδομάτων αξιωματούχων, κρατικών υπαλλήλων και ωρομισθίων, καλύτερη 
στόχευση των κοινωνικών παροχών, αύξηση ειδικών φόρων κατανάλωσης και των συντελεστών του 
ΦΠΑ και αναθεώρηση του ύψους των τελών χρέωσης των παρεχόμενων κρατικών υπηρεσιών.   

3. Κύριες διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις.  Μεταρρύθμιση συνταξιοδοτικών σχεδίων -Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και ευρύτερου δημόσιου τομέα- με σκοπό τη διασφάλιση της βιωσιμότητάς τους, 
συμπεριλαμβανομένης της σταδιακής αύξησης του ορίου συνταξιοδότησης, μεταρρύθμιση του 
συστήματος της ΑΤΑ, έτσι ώστε να διασφαλίζεται η παροχή της, μόνο όταν οι δημοσιονομικές και 
οικονομικές συνθήκες το επιτρέπουν, μεταρρύθμιση του τομέα ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης για 
αντιμετώπιση των προκλήσεων της γήρανσης του πληθυσμού, μεταρρύθμιση του φορολογικού πλαισίου 
της ακίνητης περιουσίας, έτσι ώστε οι τιμές της ακίνητης περιουσίας να αντικατοπτρίζουν περισσότερο 
τις σημερινές τιμές, μεταρρύθμιση της δημόσιας διοίκησης για την αποτελεσματικότερη λειτουργία της, 
με ιδιαίτερη έμφαση στα φοροεισπρακτικά τμήματα, και υιοθέτηση δεσμευτικού μεσοπρόθεσμου 
δημοσιονομικού πλαισίου, έτσι ώστε ο προγραμματισμός των δημόσιων οικονομικών να 
πραγματοποιείται πλέον σε μεσοπρόθεσμο ορίζοντα.  Επιπλέον, για περαιτέρω ενδυνάμωση του 
μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού πλαισίου, θα ετοιμαστεί, σε συνεργασία με το ∆ιεθνές Νομισματικό 
Ταμείο, δευτερογενής νομοθεσία για πλήρη στήριξη της πρωτογενούς νομοθεσίας, καθώς και ανάπτυξη 
ενός πλαισίου για την παρακολούθηση της τήρησης των νέων δημοσιονομικών κανόνων, όπως 
προνοούνται από τις ευρωπαϊκές Οδηγίες και κανονισμούς. 

Προϋπολογισμός 2013 

 Ο προϋπολογισμός του 2013, όπως και το Μεσοπρόθεσμο ∆ημοσιονομικό Πλαίσιο 2013-2015 είναι 
προϋπολογισμοί δημοσιονομικής περισυλλογής, στους οποίους έχουν περιοριστεί στο ελάχιστο οι λειτουργικές 
και μη παραγωγικές δαπάνες.   Επιπλέον, στον προϋπολογισμό του 2013 έχουν ενσωματωθεί τα μέτρα 
δημοσιονομικής εξυγίανσης που συμφωνήθηκαν καταρχήν με την τρόικα. 

∆ημόσια έσοδα - ∆ημόσιες δαπάνες  

 Συνολικά, ο προϋπολογισμός του 2013 προβλέπει έσοδα, εξαιρουμένων των δανείων, ύψους €5.860 
εκατομ. σε σύγκριση με αναθεωρημένα έσοδα ύψους €5.786 εκατομ. το 2012.  Ο ρυθμός αύξησης των εσόδων 
το 2013 υπολογίζεται να φθάσει το 1,3% σε σύγκριση με την αναμενόμενη αύξηση ύψους 1,6% το 2012.  Το 
σύνολο των προϋπολογιζόμενων πιστώσεων του προϋπολογισμού του 2013, εξαιρουμένων των 
αποπληρωμών των δανείων, ανέρχεται στα €7.014 εκατομ. σε σύγκριση με προϋπολογιζόμενες δαπάνες 
ύψους €7.449 εκατομ. το 2012, δηλαδή παρουσιάζουν μια ποσοστιαία μείωση της τάξεως του 5,8%. 

 Τα κρατικά έσοδα τα τελευταία χρόνια παρουσιάζουν υποτονικούς ρυθμούς ανάπτυξης, σε αντίθεση με 
το δυναμισμό που παρουσίασαν τη διετία 2007-2008, ως αποτέλεσμα της έντονης δραστηριότητας στον τομέα 
των ακινήτων.  Τα δημόσια έσοδα, εξαιρουμένων των δανείων, ως ποσοστό του ΑΕΠ το 2013 υπολογίζεται ότι 
θα αυξηθούν στο 33,5% σε σύγκριση με 32,4% το 2012, λόγω του αρνητικού οικονομικού κλίματος που 
επικρατεί, καθώς και λόγω των χρόνιων διαρθρωτικών προβλημάτων που αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία. 

 Το σύνολο των προϋπολογιζομένων δαπανών του προϋπολογισμού του 2013, και πάλι εξαιρουμένων 
των αποπληρωμών δανείων, ανέρχεται στα €7.014 εκατομ. σε σύγκριση με €7.449 εκατομ. το 2012, 
σημειώνοντας έτσι μείωση ύψους 5,8%.  Οι δημόσιες δαπάνες, ως ποσοστό και πάλι του ΑΕΠ, προβλέπεται 
ότι θα μειωθούν σε σύγκριση με το 2012 και θα περιοριστούν γύρω στο 40,1% από το 41,7% του 
προηγούμενου χρόνου.  Από την ανάλυση προκύπτει ότι σχεδόν όλες οι κατηγορίες δαπανών παρουσιάζουν 
μείωση ως ποσοστό του ΑΕΠ.  

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 προϋπολογίζονται στα €802 εκατομ. σε σύγκριση με €1.017 
εκατομ. το 2012, παρουσιάζοντας μείωση της τάξης του 21,2%.  Ο λόγος είναι ότι μεγάλα αναπτυξιακά έργα, 
κυρίως οδικά έργα και κτιριολογικά, έχουν ολοκληρωθεί, όπως η ανακαίνιση/ανάπλαση της λεωφόρου 
Αρχαγγέλου, οι έξι λωρίδες, ο κυκλικός κόμβος του ΓΣΠ, το κτίριο της Προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το 
κτίριο της Πολεοδομίας και Οικήσεως και άλλα παρόμοια έργα.  Για την αποτελεσματικότερη αξιοποίηση των 
αναπτυξιακών δαπανών έγινε προτεραιοποίηση έργων και επιλέχθηκαν αυτά τα οποία είναι ώριμα για άμεση 
έναρξη και που έχουν σημαντική προστιθέμενη αξία. 

Οικονομικές προοπτικές για το 2013   

 Οι επιπτώσεις από την παρατεταμένη κρίση χρέους στην Ευρωζώνη εκτιμάται ότι επηρέασαν αρνητικά 
όχι μόνο τους βραχυπρόθεσμους, αλλά και τους μεσοπρόθεσμους ρυθμούς ανάπτυξης, με επακόλουθο 
ανάλογες δυσμενείς επιπτώσεις κυρίως στην απασχόληση και τα δημόσια οικονομικά.  Το 2013 θα είναι 
ιδιαίτερα δύσκολο λόγω του δυσμενούς εξωτερικού περιβάλλοντος, της αναπόφευκτης διόρθωσης, στους 
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τομείς των κατασκευών και των τραπεζών, της δημοσιονομικής διόρθωσης, αλλά και λόγω του αρνητικού 
οικονομικού κλίματος γενικότερα.  Αντίθετα, ο τουρισμός και οι υπηρεσίες αναμένεται να συνεισφέρουν θετικά. 

 Οι βασικοί ανασταλτικοί παράγοντες στην πορεία ανάκαμψης της κυπριακής οικονομίας συνοψίζονται 
ως εξής:  Η δημοσιονομική εξυγίανση, η οποία βραχυπρόθεσμα θα επιδράσει ανασταλτικά στην ιδιωτική 
κατανάλωση, η αναμενόμενη συγκράτηση της πιστωτικής επέκτασης προς την οικονομία, η αναπόφευκτη 
διόρθωση στον κατασκευαστικό και τραπεζικό τομέα, το ολοένα και πιο αρνητικό κλίμα εμπιστοσύνης στην 
κυπριακή οικονομία από ξένους και Κυπρίους επενδυτές λόγω των χρόνιων προβλημάτων 
ανταγωνιστικότητας, της δυσμενούς κατάστασης των δημόσιων οικονομικών, καθώς και των προκλήσεων στον 
τραπεζικό τομέα.   Επίσης, οι αρνητικές επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και το κλίμα 
εμπιστοσύνης που παρατηρείται μεταξύ των καταναλωτών, καθώς και η δυσκαμψία στην αντιμετώπιση των 
χρόνιων διαρθρωτικών προβλημάτων. 

 Ο ρυθμός ανάπτυξης βραχυπρόθεσμα θα επηρεαστεί από την εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής 
εξυγίανσης και μεσοπρόθεσμα από το βαθμό ανάκαμψης τόσο της παγκόσμιας οικονομίας όσο και των 
οικονομιών των κυριότερων εμπορικών εταίρων μας και κυρίως της Ελλάδας.  Σε περίπτωση που οι 
προβλέψεις για σταδιακή ανάκαμψη της διεθνούς οικονομίας δεν επιβεβαιωθούν, τότε οι επιπτώσεις στην 
κυπριακή οικονομία θα είναι ανάλογες.  Η εφαρμογή μέτρων διαρθρωτικού χαρακτήρα, σε συνδυασμό με την 
ανάπτυξη υποδομών για την εξόρυξη υδρογονανθράκων στην Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη της Κύπρου, 
μεσοπρόθεσμα θα επηρεάσει θετικά το δυνητικό ρυθμό ανάπτυξης. 

 Το εξωτερικό περιβάλλον αναμένεται να παραμείνει αρνητικό και το 2013.  Το κλίμα εμπιστοσύνης, οι 
δημοσιονομικές προκλήσεις και οι εξελίξεις στον τραπεζικό τομέα αναμένεται να συνεχίσουν να επιδρούν 
αρνητικά στην ανάπτυξη.  ∆υστυχώς!  Η οικονομία της Κύπρου αναμένεται να παρουσιάσει περαιτέρω 
επιβράδυνση το 2013 και να παρουσιάσει αρνητικό ρυθμό ανάπτυξης της τάξης του 3,5% περίπου.  Οι 
προοπτικές είναι αρνητικές για τους περισσότερους τομείς της οικονομίας λόγω της αναμενόμενης 
συρρίκνωσης του χρηματοοικονομικού τομέα, της μειωμένης ρευστότητας στην οικονομία και της 
αναμενόμενης μείωσης στην καταναλωτική ζήτηση.  Αρνητικά αναμένεται να επηρεαστούν επίσης η 
βιομηχανία, οι κατασκευές και το εμπόριο.  ∆υστυχώς, αρνητική αναμένεται η πορεία στις χρηματοοικονομικές 
υπηρεσίες, ενώ σοβαρές προκλήσεις θα αντιμετωπίσουν και άλλοι τομείς υπηρεσιών, ιδιαίτερα αυτών που 
σχετίζονται με το εμπόριο και τις κατασκευές.  Ο τουρισμός όμως αναμένεται ουσιαστικά να είναι οριακά ένας 
μοχλός θετικής ανάπτυξης της οικονομίας.  

 Ως αποτέλεσμα της συνεχιζόμενης επιδείνωσης της οικονομίας, το ποσοστό ανεργίας αναμένεται να 
παρουσιάσει περαιτέρω επιδείνωση και να ανέλθει γύρω στο 13,7% του εργατικού δυναμικού το 2013.  Ο 
πληθωρισμός, με βάση το δείκτη τιμών καταναλωτή, αναμένεται να μειωθεί από το 2,5% το 2012 στο 2,0% το 
2013.  Το έλλειμμα το 2013 στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών αναμένεται να βελτιωθεί περαιτέρω, γύρω 
στο 2% περίπου του ΑΕΠ. 

 Με βάση τον προτεινόμενο προϋπολογισμό του 2013 και τα προτεινόμενα μέτρα δημοσιονομικής 
εξυγίανσης, το πρωτογενές δημοσιονομικό έλλειμμα για το 2013 προβλέπεται να περιορισθεί γύρω στο ½% 
του ΑΕΠ.  Το δημόσιο χρέος, εξαιρουμένου του ύψους κεφαλαιοποίησης των χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων, 
προβλέπεται ως ποσοστό του ΑΕΠ ότι θα ανέλθει γύρω στο 82% το 2013 σε σύγκριση με 85,8% που εκτιμάται 
ότι θα φθάσει το τέλος του 2012, το οποίο όμως, όπως αναφέρθηκε και προηγουμένως, περιλαμβάνει 10% 
που αφορά την ανακεφαλαιοποίηση της Λαϊκής Τράπεζας.  Κατά συνέπεια, διευκρινίζω εδώ ότι η πραγματική 
αύξηση θα είναι κάτι μεταξύ 75% και 82%. 

Συμπεράσματα - Προτεραιότητες της οικονομικής και κοινωνικής πολιτικής   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Όπως ανέφερα και στην αρχή της ομιλίας μου, η πατρίδα μας δυστυχώς βρίσκεται σε μια πρωτόγνωρη 
θέση, από την οποία μόνο μονιασμένοι και ενωμένοι θα μπορέσουμε να εξέλθουμε.  ∆εν υπάρχουν πλέον 
περιθώρια εφησυχασμού ούτε προσωπικών επιδιώξεων, αλλά ούτε και κομματικών.  Μόνο μέσα από την 
ενότητα στο εσωτερικό μέτωπο θα μπορέσουμε να υπερασπιστούμε τα συμφέροντα του κυπριακού λαού.  Ο 
λαός μας έχει και περηφάνια και αξιοπρέπεια, αλλά και βούληση να εργαστεί για το καλύτερο, όπως το 
απόδειξε περίτρανα μετά το 1974.  Πρέπει όμως εμείς, η εκτελεστική και η νομοθετική εξουσία, να φανούμε 
αντάξιοι των προσδοκιών της κοινωνίας μας και αυτών που θυσίασαν τα πάντα, μέχρι και τη ζωή τους, το 
1974, για να μπορούμε εμείς σήμερα να βρισκόμαστε σε αυτή τη θέση.  Έχουμε υποχρέωση και προς αυτούς 
τους ανθρώπους.   

 Καλούμαστε να αντιμετωπίσουμε έναν αριθμό πολύ σοβαρών προκλήσεων, όπως η αρνητική ανάπτυξη, 
η υψηλή ανεργία, τα προβλήματα στον τραπεζικό τομέα και οι δημοσιονομικές ανισορροπίες. 
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 Θα πρέπει μέσα από την εφαρμογή μέτρων να ανακτήσουμε τη χαμένη μας αξιοπιστία ως οικονομία, 
έτσι ώστε σταδιακά να μπορέσουμε να δανειστούμε ξανά από τις διεθνείς αγορές, όπως ακριβώς είναι και ο 
απώτερος στόχος του Μνημονίου Συναντίληψης με την τρόικα. 

 Τα δεδομένα αυτά καθιστούν τον προϋπολογισμό που έχετε μπροστά σας για το 2013 καθοριστικό για 
τη μελλοντική πορεία της κυπριακής οικονομίας.  Με μεγάλο αίσθημα ευθύνης η κυβέρνηση κατάρτισε τον 
προϋπολογισμό με γνώμονα την όσο το δυνατό μεγαλύτερη επίτευξη των στόχων που έχει θέσει.  Λάβαμε 
υπόψη τα νέα πιο αυστηρά δημοσιονομικά πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και τις πρόνοιες του 
Μνημονίου Συναντίληψης.  Ο περιορισμός του δημοσιονομικού ελλείμματος με την παράλληλη σταδιακή 
αναστροφή της αυξητικής πορείας του δημόσιου χρέους, ως ποσοστού του ΑΕΠ, θα περιορίσει σε σημαντικό 
βαθμό τις χρηματοδοτικές μας ανάγκες και την εξάρτησή μας από τις χρηματαγορές. 

 Καταληκτικά, θέλω να εκφράσω την ετοιμότητα και την αποφασιστικότητα της κυβέρνησης να 
αντιμετωπίσει άμεσα και αποτελεσματικά όλα τα ανοικτά ζητήματα. 

 Ήμουν και είμαι αισιόδοξος ότι με τις πιο πάνω, από κοινού όμως, προσπάθειές μας θα φέρουμε εις 
πέρας το ιδιαίτερα δύσκολο έργο που καλούμαστε όλοι μας να υλοποιήσουμε. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον Υπουργό Οικονομικών για την κατάθεση της ομιλίας του ενόψει της συζήτησης του 
κρατικού προϋπολογισμού για το 2013. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Τιμούμε σήμερα την εξηκοστή τέταρτη επέτειο της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων, η οποία υιοθετήθηκε στις 10 ∆εκεμβρίου 1948 από τη Γενική Συνέλευση του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών.  Παρ’ όλο που η διακήρυξη δεν είναι νομικά δεσμευτικό έγγραφο, σταδιακά υιοθετήθηκε ως 
εθιμικό διεθνές δίκαιο και αποτέλεσε τη βάση για την υπογραφή διεθνών συμφωνιών και συμβάσεων για την 
προστασία των ανθρώπινων δικαιωμάτων, όπως το ∆ιεθνές Σύμφωνο για τα Ατομικά και Πολιτικά ∆ικαιώματα 
και το ∆ιεθνές Σύμφωνο για τα Οικονομικά, Κοινωνικά και Πολιτιστικά ∆ικαιώματα. Η διακήρυξη έχει επίσης 
ασκήσει σημαντική επίδραση σε εθνικά συντάγματα, σε εθνικούς νόμους και σε μερικές περιπτώσεις σε 
δικαστικές αποφάσεις. 

 ∆υστυχώς, παρ’ όλο που τα κράτη έχουν υπογράψει πλήθος συμφωνιών για την προστασία των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων, αποδεικνύεται πως οι συμφωνίες αυτές αποτελούν δεσμεύσεις και υποχρεώσεις σε 
θεωρητικό μόνο επίπεδο.  Ζωντανό παράδειγμα καταφανούς παραβίασης των ανθρώπινων δικαιωμάτων 
αποτελεί η δική μας πατρίδα.  Για τριάντα οκτώ ολόκληρα χρόνια η Κύπρος υφίσταται τα δεινά της τουρκικής 
εισβολής και της συνεχιζόμενης κατοχής.  Οι πρόσφυγες έχουν εκδιωχθεί βίαια από τα σπίτια και τις περιουσίες 
τους, η τύχη των αγνοουμένων μας δεν έχει ακόμα διακριβωθεί, η πολιτιστική μας κληρονομιά καταστρέφεται 
και ο εποικισμός του κατεχόμενου τμήματος του νησιού συνεχίζεται συστηματικά.  

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων, ως νομοθετική εξουσία, καταδικάζουμε τις παραβιάσεις των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων οπουδήποτε και αν συμβαίνουν.  Ειδικότερα, καταδικάζουμε την εκ μέρους της 
Τουρκίας σωρευτική καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων στην Κύπρο και καλούμε τη διεθνή κοινότητα 
να συμμορφώνεται με τις πρόνοιες της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προ ημερησίας διατάξεως θα ήθελα να αναφερθώ στην επέτειο της ηρωικής θυσίας μιας εξέχουσας 
προσωπικότητας, του δημάρχου Λεμεσού Χριστόδουλου Σώζου, ο οποίος έπεσε σαν σήμερα πριν ακριβώς 
από εκατό χρόνια -ήταν και τότε Πέμπτη, στις 6 ∆εκεμβρίου 1912- στη μάχη του Μπιζανίου, πολεμώντας για 
την απελευθέρωση της Ελλάδας από τους Τούρκους.  

 Ο Χριστόδουλος Σώζος μεγάλωσε μέσα σε μια οικογένεια αγωνιστών.  Ο παππούς του, Αντώνιος 
Λοΐζου από τη Λάρνακα, πολέμησε το 1828 στο πλευρό του Φαβιέρου για την απελευθέρωση της Ακρόπολης 
των Αθηνών.  Ο πατέρας του, Σώζος Λοΐζου, πολέμησε στην επανάσταση της Κρήτης το 1866.  Από νεαράς 
ηλικίας, ανήσυχος και ζωηρός, ο Χριστόδουλος Σώζος έφυγε για την Αθήνα, όπου φοίτησε στην τελευταία τάξη 
του γυμνασίου και σπούδασε νομικά.  Με το πέρας των σπουδών του άσκησε τη δικηγορία στην Κερύνεια και 
την Πάφο και εγκαταστάθηκε οριστικά στη Λεμεσό το 1898. 

 Εκλέχθηκε μέλος του νομοθετικού σώματος για δύο βουλευτικές περιόδους σε ηλικία 29 χρόνων.  Στο 
νομοθετικό σώμα έχαιρε σεβασμού ακόμα και από τους Άγγλους, οι οποίοι θαύμαζαν την ευφράδεια, αλλά και 
την αγωνιστικότητά του, παρά το γεγονός ότι τους τα έλεγε πάντα έξω από τα δόντια, υπερασπιζόμενος τα 
δίκαια του κυπριακού λαού και τονίζοντας τις αδικίες που γίνονταν σε βάρος του. 
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 Εκλέχθηκε δήμαρχος Λεμεσού το 1908 και υπήρξε ένας από τους πιο επιτυχημένους δημάρχους, αφού 
πραγματοποίησε σημαντικά έργα και καινοτομίες για τα δεδομένα της εποχής.  Εγκατέστησε στη Λεμεσό, 
πρώτη από όλες τις πόλεις της Κύπρου, οδικό φωτισμό, διαμόρφωσε το ∆ημόσιο Κήπο, χάραξε σημαντικό 
οδικό δίκτυο, έκανε σημαντικά αντιπλημμυρικά έργα, προκυμαία για την εξαγωγή οίνων και σταφίδων, 
φιλαρμονική.   

 Ωστόσο, η πιο ένδοξη στιγμή της ζωής του, αυτή που τον κατέταξε στις τάξεις των ηρώων, ήταν η 
απόφασή του να καταταγεί εθελοντής και μάλιστα ως απλός στρατιώτης, για να πολεμήσει στους βαλκανικούς 
πολέμους του 1912-13 μαζί με εκατοντάδες άλλους νέους, δίνοντας το παράδειγμα ως πρώτος δημότης της 
πόλης του.  Είπε χαρακτηριστικά σε αυτούς που προσπάθησαν να τον μεταπείσουν:  «Πραγματικοί ηγέται δεν 
είναι εκείνοι που μονάχα υποκινούν τον λαόν, αλλά εκείνοι που προκινδυνεύουν μαζί του».  

 Τιμώντας σήμερα τη λαμπρή προσωπικότητα, το ήθος και την προσφορά και τη μεγαλειώδη θυσία του 
Χριστόδουλου Σώζου, σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν 
θέματα τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να 
ψηφιστούν σήμερα.  Τα θέματα αυτά τιτλοφορούνται «Ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων 
των Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου 
Τομέα Νόμος του 2012», «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012» και «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2012».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
ένσταση, τα θέματα αυτά κηρύσσονται επείγοντα και παραπέμπονται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, 
με την παράκληση να συνέλθει, για να τα μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής 
Πίστης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.234-2012).  

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού   

Νομικών και Εμπορίου 
και Βιομηχανίας  

2. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.235-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου 
Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.236-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.237-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.238-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.239-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί Χορήγησης Κοινωνικής Σύνταξης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.240-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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8. Ο περί Φορολογίας των Κερδών από 
Παιγνίδια του ΟΠΑΠ ΑΕ και από το Κρατικό 
Λαχείο Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.241-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 4) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.242-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Ο περί της μη Παραχώρησης 
Προσαυξήσεων και Τιμαριθμικών 
Αυξήσεων στους Μισθούς των 
Αξιωματούχων και Εργοδοτουμένων και 
στις Συντάξεις των Συνταξιούχων της 
Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου 
∆ημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.243-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11. Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων 
(Γενικές Αρχές) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.244-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
 

12. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς των Μισθωτών, 
των Αυτοτελώς Εργαζομένων και των 
Συνταξιούχων του Ιδιωτικού Τομέα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.245-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, 
Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της 
Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου 
∆ημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.246-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

14. Ο περί της Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης 
Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.249-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

15. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.250-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16. Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.252-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

17. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.253-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

18. Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου ∆ιατήρησης του 2013 Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.254-2012). 

Οικονομικών  Εσωτερικών  

19. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.255-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

20. Ο περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.01.053.256-2012). 

21. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χρόνος 
Εργασίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.083-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. O περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.114-2012). 

Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη 
Σαμψών,  
Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
Χριστάκη Τζιοβάνη,  
Γιώργο Βαρνάβα και   
Ζαχαρία Κουλία,  
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, και 
Μάριο Μαυρίδη,  
βουλευτή εκλογικής  
περιφέρειας Κερύνειας   

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων  

2. Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική 
Εκτέλεση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.115-2012). 

Ζαχαρία Κουλία,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Νομικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, 
που είναι η νομοθετική εργασία.  Παρακαλώ για τα ομόφωνα θέματα να μην αναγιγνώσκεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 
2012».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου... 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου έχει ζητήσει το λόγο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή τα νομοσχέδια που μόλις έχουν κηρυχθεί επείγοντα από το σώμα είναι υψίστης 
σημασίας και θα θέλαμε όλη η κοινοβουλευτική μας ομάδα να είναι παρούσα και επειδή λόγω κάποιων 
ειλημμένων υποχρεώσεων του προέδρου και κάποιων άλλων εξ ημών κάποιοι θα αποχωρήσουν, θα 
παρακαλούσαμε όπως δοθεί προτεραιότητα σ’ αυτά, όπως επίσης και στο υπ’ αριθμόν 5 θέμα της ημερήσιας 
διάταξης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με συγχωρείτε, είπατε να δοθεί προτεραιότητα; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να δοθεί προτεραιότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σε ποιο θέμα; 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Στα επείγοντα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Στα επείγοντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στα επείγοντα, νοουμένου όμως ότι θα δώσουμε κάποιο χρόνο... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ήδη, κύριε Πρόεδρε, ως επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού έχουμε συνέλθει και έχουμε 
καλύψει τα ζητήματα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν το σώμα είναι ικανοποιημένο ότι μέσω των εκπροσώπων των κομμάτων στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού έχει πράγματι προηγηθεί συζήτηση, το προεδρείο δεν έχει καμία 
ένσταση... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρακαλώ, και το υπ’ αριθμόν 5 θέμα στην ημερήσια διάταξη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 5... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) Νόμος...  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι το υπ’ αριθμόν 1; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και μετά το υπ’ αριθμόν 1. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και μετά το υπ’ αριθμόν 1. 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να διαφοροποιήσω λίγο την εισήγηση του κ. Νεοφύτου.  Να πάμε στο υπ’ αριθμόν 1 θέμα, στο υπ’ 
αριθμόν 5 θέμα και να αφήσουμε όλα τα άλλα πίσω, αν θέλετε, ακόμα και για την άλλη Πέμπτη, και μετά να 
πάμε στα επείγοντα.  Ειδικά το υπ’ αριθμόν 1 θέμα δεν μπορεί να μην εξεταστεί σήμερα πρώτο, κατά την 
άποψή μου.  Έχουμε δεσμεύσεις για τις οποίες όλοι αναφέρουμε ότι έπρεπε να το κλείσουμε από τις 6 του 
Νιόβρη και φοβούμαι η συζήτηση η υπόλοιπη μπορεί να μην αφήσει χρόνο, για να ολοκληρωθεί.  Ας είναι πιο 
σύντομοι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Ας είναι πιο σύντομοι όσοι θα κάμουν παρεμβάσεις.  Μπορούμε να το ολοκληρώσουμε, αν θέλουμε, σε 
δεκαπέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, ο κ. Παπαδόπουλος, ζήτησε το λόγο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση με όποια σειρά θέλετε να τα συζητήσουμε, απλά αυτό που θέλω να 
επισημάνω, εντάξει, είναι να περιμένουμε την έκθεση για τα τρία θέματα που είχαμε συζητήσει σήμερα στην 
επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού.  Απ´ ό,τι βλέπω, μόλις έχει ετοιμαστεί και διαμοιράζεται... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να καθησυχάσω το συνάδελφο τον κ. Συλλούρη.  Αυτό που ζητήσαμε δεν είναι 
γιατί θέλουμε ως κοινοβουλευτική ομάδα να συζητήσουμε τα επείγοντα και τα σοβαρά νομοσχέδια -νομίζω ότι 
όλο αυτό το διάστημα έχει εξαντληθεί η πολιτική και άλλη συζήτηση- είναι για το σκοπό που έχω αναφέρει, 
θέλουμε να είμαστε παρόντες σε αυτά τα σημαντικά νομοσχέδια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι ότι η έκθεση ή οι εκθέσεις για τα τρία νομοθετήματα αυτή τη στιγμή διανέμονται 
και σε πολύ ελάχιστο χρονικό διάστημα θα βρίσκονται στα χέρια όλων των συναδέλφων και συνεπώς 
προτίθεμαι να προχωρήσω στην έναρξη...  Θέλω να διαβεβαιώσω τον κ. Συλλούρη ότι δεν υπάρχει περίπτωση 
να μη συζητηθεί το θέμα που αφορά τα πολιτικά κόμματα. 

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε. 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απ’ ό,τι έχω δει, μόνο η μία έκθεση έχει κυκλοφορήσει, για το ένα κατεπείγον θέμα που θα συζητήσουμε, 
που αφορά τις αποκοπές των μισθών.  Άρα, η δική μου εισήγηση, κύριε Πρόεδρε, είναι να περιμένουμε και τις 
άλλες δύο εκθέσεις, που αφορούν την αύξηση του φόρου κατανάλωσης και του ΦΠΑ, και να προχωρήσουμε, 
αν είναι, κανονικά με την εργασία της ημερήσιας διάταξης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν είναι έτσι, θα προχωρήσω κανονικά με τον περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμο. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχω μια διαδικαστική εισήγηση γι’ αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε.  Πρώτον, δε χρειάζεται να διαβαστεί η 
έκθεση, διότι έχουμε πει ότι θα θεωρηθεί ότι είμαστε ομόφωνοι, παρ’ όλο που υπάρχουν κάποιες τροπολογίες.  
Γι’ αυτό θα εισηγούμουν όσοι έχουν τροπολογίες να μιλήσουν πρώτοι, για να μας επεξηγήσουν και τις 
τροπολογίες, για να μην υπάρχει επιπλέον καθυστέρηση μετά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ σωστά.  Αυτή ήταν και η πρόθεσή μου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το πρώτο θέμα συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης, πρόεδρος Κώστας Κώστα  

 Φειδίας Σαρίκας Ειρήνη Χαραλαμπίδου  

 Ανδρέας Κυπριανού Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κατσουρίδης 

 Πανίκκος Σταυριανός Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 8 Νοεμβρίου 2012 από την ίδια, σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και στις 20 Νοεμβρίου 2012.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η αναθεώρηση του περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμου του 2011, έτσι 
ώστε να διασαφηνιστούν ασάφειες και να συμπληρωθούν κενά που παρατηρήθηκαν κατά την εφαρμογή του. 

 Σημειώνεται ότι η ανάγκη για την κατάθεση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου στη Βουλή προέκυψε 
στα πλαίσια της συζήτησης συναφούς θέματος που εξετάστηκε αυτεπάγγελτα από την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως με τίτλο «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος», έπειτα 
από τη διαπίστωση προβλημάτων που παρατηρήθηκαν κατά την εφαρμογή του εν λόγω νόμου.  

 Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω αυτεπάγγελτου θέματος, το οποίο απασχόλησε την επιτροπή σε 
αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 13ης Σεπτεμβρίου 2011 και 6ης 
Νοεμβρίου 2012, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Κατά τη συζήτηση του πιο πάνω θέματος που προηγήθηκε διαπιστώθηκε η κοινή θέση όλων όσοι 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή για την ανάγκη τροποποίησης της ισχύουσας νομοθεσίας για σκοπούς 
αντιμετώπισης των προβλημάτων που παρατηρούνται στην εφαρμογή της, καθώς και για την ανάγκη 
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συμμόρφωσης της ∆ημοκρατίας με τις συστάσεις που περιλαμβάνονται στην Έκθεση Αξιολόγησης της 
Επιτροπής GRECO του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Κύπρο. 

 Ειδικότερα, οι διάφορες εισηγήσεις των εμπλεκόμενων κυβερνητικών υπηρεσιών για τροποποίηση της 
ισχύουσας βασικής νομοθεσίας που διέπει τα πολιτικά κόμματα, όπως αυτές είχαν κατατεθεί στα υπομνήματά 
τους προς την επιτροπή, συνοψίζονται στα πιο κάτω: 

1. Τροποποίηση του ορισμού του όρου “πολιτικό κόμμαˮ. 

2. Προσθήκη του τύπου της αίτησης εγγραφής πολιτικού κόμματος ως παραρτήματος σ’ αυτήν, η 
κατάθεση της οποίας θα συνοδεύεται από τέλος εγγραφής. 

3. Προσθήκη του τύπου του πιστοποιητικού εγγραφής πολιτικού κόμματος ως παραρτήματος σ’ αυτήν. 

4. Προσθήκη σ’ αυτήν πρόνοιας σύμφωνα με την οποία να καθοριστεί αρμόδιο όργανο για τον τρόπο 
κατανομής της κρατικής χρηματοδότησης στα πολιτικά κόμματα. 

5. Προσθήκη σ’ αυτήν πρόνοιας σύμφωνα με την οποία να υποχρεούνται τα πολιτικά κόμματα να 
γνωστοποιούν όλες τις δωρεές/εισφορές που λαμβάνουν, εφόσον αυτές υπερβαίνουν συγκεκριμένα 
χρηματικά ποσά. 

6. Προσθήκη σ’ αυτήν πρόνοιας σύμφωνα με την οποία οι μη χρηματικές εισφορές που λαμβάνουν τα 
πολιτικά κόμματα να εκτιμώνται από κατάλληλα καταρτισμένα άτομα και να καταχωρίζονται σε σχετικό 
μητρώο. 

7. Απαγόρευση λήψης ανώνυμων εισφορών απευθείας από τα πολιτικά κόμματα, έτσι ώστε όλες οι 
ανώνυμες εισφορές να κατατίθενται μόνο στο προβλεπόμενο στην ισχύουσα νομοθεσία Ειδικό Κοινό 
Ταμείο. 

8. Καθορισμός ανώτατου επιτρεπόμενου ύψους εισφορών που θα καταβάλλεται από νομικά πρόσωπα 
δημόσιου δικαίου ως χορηγούς σε κομματικές εκδηλώσεις ή και απαγόρευση τέτοιων εισφορών. 

9. Καθορισμός χρονοδιαγράμματος ή προθεσμίας για την υποβολή από τα πολιτικά κόμματα των ετήσιων 
οικονομικών τους καταστάσεων για έλεγχο. 

10. Καθορισμός του εντύπου στο οποίο θα υποβάλλονται οι εκλογικές δαπάνες των πολιτικών κομμάτων με 
την έκδοση σχετικών κανονισμών.  

11. Ρύθμιση του ελέγχου της οικονομικής διαχείρισης των πολιτικών κομμάτων. 

12. Προσθήκη σ’ αυτήν πρόνοιας με την οποία να διασαφηνιστεί ότι οι οικονομικές καταστάσεις των 
πολιτικών κομμάτων πρέπει να είναι ενοποιημένες με εκείνες των συνδεδεμένων με κάθε πολιτικό 
κόμμα οργανισμών και φορέων. 

13. Προσθήκη σ’ αυτήν πρόνοιας σύμφωνα με την οποία θα διενεργείται επιπρόσθετος ανεξάρτητος 
εσωτερικός έλεγχος των οικονομικών των πολιτικών κομμάτων πριν από την υποβολή τους στο Γενικό 
Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας. 

14. Αύξηση της χρηματικής ποινής που προβλέπεται σ’ αυτήν σε περίπτωση παράβασης του ανώτατου 
επιτρεπόμενου ορίου ιδιωτικής χρηματικής εισφοράς από φυσικό ή νομικό πρόσωπο προς πολιτικό 
κόμμα. 

15. Τροποποίηση της διάταξής της που προβλέπει το μέγιστο ύψος προστίμου που επιβάλλει ο Έφορος 
Τήρησης και Μητρώου Πολιτικών Κομμάτων για παράβαση των διατάξεών της, έτσι ώστε αυτό να 
αυξηθεί. 

 Στα πλαίσια της όλης συζήτησης που προηγήθηκε της κατάθεσης της πρότασης νόμου, προβλημάτισαν 
ιδιαίτερα την επιτροπή τα πιο κάτω ζητήματα: 

1. Ο ορισμός του όρου “πολιτικό κόμμαˮ. 

2. Οι προϋποθέσεις αίτησης εγγραφής πολιτικού κόμματος και ο καθορισμός τέλους εγγραφής του. 

3. Ο περιορισμός της καταβολής της τακτικής χρηματοδότησης από το κράτος προς τα πολιτικά κόμματα 
για αντιμετώπιση μέρους των λειτουργικών τους δαπανών μόνο στα κοινοβουλευτικά κόμματα, καθώς 
και ο τρόπος κατανομής της. 

4. Οι προϋποθέσεις παραχώρησης της χορηγίας από το κράτος στα κοινοβουλευτικά και μη 
κοινοβουλευτικά κόμματα για αντιμετώπιση μέρους των εκλογικών τους δαπανών και ο τρόπος 
κατανομής της. 

5. Το ανώτατο επιτρεπόμενο ύψος της ονομαστικής ιδιωτικής χρηματικής εισφοράς ή εισφοράς σε είδος ή 
σε εξοπλισμό ή σε υπηρεσίες προς τα πολιτικά κόμματα ή συνδεδεμένους με αυτά οργανισμούς και η 
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διαφοροποίηση της προβλεπόμενης στην ισχύουσα νομοθεσία ποινής που επισύρει η παράβαση της εν 
λόγω διάταξης. 

6. Το ανώτατο επιτρεπόμενο ύψος της ανώνυμης ιδιωτικής εισφοράς προς τα πολιτικά κόμματα και κατά 
πόσο η εν λόγω εισφορά θα λαμβάνεται απευθείας από τα πολιτικά κόμματα ή θα κατατίθεται στο 
προβλεπόμενο στην ισχύουσα νομοθεσία Ειδικό Κοινό Ταμείο. 

7. Η σύσταση ή μη ειδικής επιτροπής η οποία θα έχει αρμοδιότητα τον καθορισμό του τρόπου κατανομής 
της τακτικής χρηματοδότησης, της χορηγίας, καθώς και των χρηματικών ποσών που συγκεντρώνονται 
στο Ειδικό Κοινό Ταμείο στα πολιτικά κόμματα. 

8. Η απαγόρευση καταβολής ιδιωτικής εισφοράς από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου ή από κρατικούς 
ή ημικρατικούς οργανισμούς ή από εταιρείες στα πολιτικά κόμματα. 

9. Το ανώτατο επιτρεπόμενο ποσό που θα μπορούν να καταβάλλουν τα νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου προς τα πολιτικά κόμματα ή τους συνδεδεμένους με αυτά οργανισμούς ως χορηγοί σε 
κομματικές εκδηλώσεις. 

10. Ο έλεγχος της οικονομικής διαχείρισης των πολιτικών κομμάτων από το Γενικό Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας, καθώς και η ρύθμιση της όλης διαδικασίας. 

11. Το ύψος του κατ’ ελάχιστον ποσοστού διακίνησης κεφαλαίων πολιτικού κόμματος αποκλειστικά μέσω 
πιστωτικών ιδρυμάτων. 

12. Η αύξηση της χρηματικής ποινής που προβλέπεται σ’ αυτήν σε περίπτωση παράβασης του ανώτατου 
επιτρεπόμενου ορίου ιδιωτικής χρηματικής εισφοράς από φυσικό ή νομικό πρόσωπο προς πολιτικό 
κόμμα. 

13. Η αύξηση της προβλεπόμενης στην υφιστάμενη νομοθεσία διοικητικής ποινής που συνεπάγεται η 
παράβαση των διατάξεών της. 

14. Ο μη δικαστικός έλεγχος αποφάσεων συλλογικών οργάνων πολιτικού κόμματος οι οποίες ελέγχονται 
από τις διατάξεις του καταστατικού του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της από τις 
αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες, αλλά και οποιεσδήποτε άλλες απόψεις, εισηγήσεις και υπομνήματα 
κατατέθηκαν επί του θέματος, κατόπιν εκτενούς συζήτησης που διεξήχθη μεταξύ των μελών της, αποφάσισε 
την κατάθεση στη Βουλή της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, στο κείμενο της οποίας περιλαμβάνονται οι 
καταρχήν θέσεις της πλειοψηφίας των μελών της επιτροπής, τα οποία ωστόσο επιφυλάχθηκαν να υποβάλουν 
τις τροπολογίες τους κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια της Βουλής σε σχέση με τα επιμέρους σημεία στα 
οποία διαφωνούν. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προτείνονται, μεταξύ άλλων, οι πιο κάτω 
τροποποιήσεις στην ισχύουσα νομοθεσία: 

1. ∆ιαμορφώθηκε ο ορισμός του όρου “πολιτικό κόμμα”. 

2. Προστέθηκε σ’ αυτήν ο ορισμός του όρου “συνδεδεμένος οργανισμός”, ο οποίος περιλαμβάνει 
οργάνωση ή ένωση προσώπων με ή χωρίς νομική προσωπικότητα η οποία συνδέεται καταστατικά και 
οργανικά με πολιτικό κόμμα ή εξυπηρετεί ή προωθεί τους σκοπούς πολιτικού κόμματος και 
περιλαμβάνει οργανώσεις νεολαίας, γυναικείες οργανώσεις, αγροτικές, πολιτιστικές, ηλικιωμένων κ.ά.  

3. Προστέθηκε σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο τύπος της αίτησης εγγραφής πολιτικού 
κόμματος περιλαμβάνεται ως παράρτημα στο νόμο και εισάγεται τέλος εγγραφής πολιτικού κόμματος 
που ανέρχεται στο ποσό των €3.000. 

4. Προστέθηκε σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία η αίτηση εγγραφής πολιτικού κόμματος θα 
συνοδεύεται από σχετικό έγγραφο υπογεγραμμένο από 300 Κύπριους πολίτες που έχουν το δικαίωμα 
του εκλέγειν και οι οποίοι υποστηρίζουν την αίτηση εγγραφής. 

5. Προστέθηκε σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο τύπος πιστοποιητικού εγγραφής πολιτικού 
κόμματος περιλαμβάνεται ως παράρτημα στο νόμο. 

6. ∆ιαμορφώθηκε η ισχύουσα διάταξή της σύμφωνα με την οποία τακτική χρηματοδότηση λαμβάνουν από 
το κράτος τα κοινοβουλευτικά και μη κοινοβουλευτικά κόμματα για κάλυψη μέρους των λειτουργικών 
τους δαπανών, το ύψος της οποίας καθορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο και περιλαμβάνεται στον 
κρατικό προϋπολογισμό, έτσι ώστε η εν λόγω χρηματοδότηση να καταβάλλεται μόνο στα 
κοινοβουλευτικά κόμματα.  Περαιτέρω, με τη διάταξη αυτή καθορίζεται ο τρόπος κατανομής της τακτικής 
χρηματοδότησης, έτσι ώστε αυτή να καταβάλλεται στα κοινοβουλευτικά κόμματα σε ποσοστό ύψους 
22% ισόποσα και το υπόλοιπο μέρος της κατ’ αναλογία των ποσοστών που έλαβαν στις τελευταίες 
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βουλευτικές εκλογές. 

7. ∆ιαμορφώθηκε η διάταξή της σύμφωνα με την οποία τα κοινοβουλευτικά και μη κοινοβουλευτικά 
κόμματα λαμβάνουν χορηγία από το κράτος για κάλυψη μέρους των εκλογικών τους δαπανών, το ύψος 
της οποίας καθορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο και περιλαμβάνεται στον κρατικό προϋπολογισμό, 
έτσι ώστε να καθοριστεί ο τρόπος κατανομής της ως ακολούθως: 

α. Τα κοινοβουλευτικά κόμματα θα λαμβάνουν χορηγία σε ποσοστό ύψους 22% ισόποσα και το 
υπόλοιπο μέρος θα καταβάλλεται κατ’ αναλογία των ποσοστών που έλαβαν στις τελευταίες 
βουλευτικές εκλογές, η οποία θα τους παραχωρείται πριν από τη διεξαγωγή των βουλευτικών 
εκλογών τις οποίες η χορηγία αφορά. 

β. Τα μη κοινοβουλευτικά κόμματα θα λαμβάνουν χορηγία, εφόσον είναι εγγεγραμμένα στο σχετικό 
Μητρώο Πολιτικών Κομμάτων, το οποίο τηρείται από τον έφορο, και έχουν ενεργό παρουσία στη 
δημόσια ζωή κατά τα τελευταία τρία χρόνια πριν από τη διεξαγωγή των τελευταίων βουλευτικών 
εκλογών και  

i. έχουν εξασφαλίσει ποσοστό τουλάχιστον 1,5% στις τελευταίες βουλευτικές εκλογές ή  

ii. έχουν εξασφαλίσει ποσοστό τουλάχιστον 1,5% στις εκλογές τις οποίες η χορηγία αφορά 
και  

καλύπτουν με υποψηφίους παγκύπρια στις εκλογές τις οποίες η χορηγία αφορά τουλάχιστον το 
μισό αριθμό των εδρών της Βουλής και διαθέτουν τουλάχιστον έναν υποψήφιο βουλευτή σε κάθε 
επαρχία. 

8. ∆ιαμορφώθηκε η σχετική διάταξή της που αφορά το ύψος της ιδιωτικής χρηματικής εισφοράς προς 
πολιτικό κόμμα που επιτρέπεται να λαμβάνει από φυσικό και νομικό πρόσωπο, έτσι ώστε κάθε νόμιμη 
ιδιωτική ονομαστική χρηματική εισφορά ή εισφορά σε είδος ή σε εξοπλισμό ή σε υπηρεσία από το ίδιο 
φυσικό ή νομικό πρόσωπο προς πολιτικό κόμμα ή προς συνδεδεμένο με αυτό οργανισμό, ανάλογα με 
την περίπτωση, να επιτρέπεται μόνο μέχρι του ποσού των €50.000 ανά έτος για κάθε περίπτωση.  
Περαιτέρω, προστέθηκε πρόνοια σύμφωνα με την οποία διευκρινίζεται ότι θα επιτρέπεται ονομαστική 
ιδιωτική εισφορά από εταιρείες οι οποίες είναι εγγεγραμμένες σύμφωνα με τις διατάξεις του περί 
Εταιρειών Νόμου σε πολιτικά κόμματα ή συνδεδεμένους με αυτά οργανισμούς, νοουμένου ότι οι 
δραστηριότητες των εν λόγω εταιρειών είναι νόμιμες.   

9. ∆ιαμορφώθηκε η προβλεπόμενη σ’ αυτήν ποινή των €10.000 που επισύρει η παράβαση της διάταξής 
της που καθορίζει το ανώτατο ποσό επιτρεπόμενης ιδιωτικής εισφοράς προς τα πολιτικά κόμματα τόσο 
για τον εισφορέα όσο και για τον αποδέκτη της, έτσι ώστε η εν λόγω παράβαση να επισύρει χρηματική 
ποινή ίση με το διπλάσιο μέχρι το τριπλάσιο της διαφοράς της ανώτατης επιτρεπόμενης εισφοράς και 
της εισφοράς που πραγματοποιήθηκε.  Η εν λόγω πρόνοια θα εφαρμόζεται και για τους συνδεδεμένους 
με τα πολιτικά κόμματα οργανισμούς. 

10. Καταργήθηκε η πρόνοια σύμφωνα με την οποία επιτρέπεται ανώνυμη χρηματική εισφορά προς τα 
πολιτικά κόμματα γενικά απευθείας προς Ειδικό Κοινό Ταμείο που τηρείται από της υπηρεσίες της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, η οποία κατανέμεται κατ’ έτος κατ’ αναλογία της δύναμης των πολιτικών 
κομμάτων, όπως κατανέμεται η κρατική χρηματοδότηση, και αντικαταστάθηκε με πρόνοια σύμφωνα με 
την οποία επιτρέπεται ανώνυμη ιδιωτική εισφορά από το ίδιο φυσικό ή νομικό πρόσωπο απευθείας 
προς πολιτικό κόμμα ή συνδεδεμένο με αυτό οργανισμό, ανάλογα με την περίπτωση, μόνο μέχρι του 
ποσού των €1.000 ανά έτος για κάθε περίπτωση.  Περαιτέρω, προστέθηκε πρόνοια σύμφωνα με την 
οποία το συνολικό ποσό των ανώνυμων ιδιωτικών εισφορών που λαμβάνει πολιτικό κόμμα ή 
συνδεδεμένος με αυτό οργανισμός ανά έτος δημοσιεύεται στον ημερήσιο τύπο. 

11. ∆ιαμορφώθηκε η πρόνοιά της σύμφωνα με την οποία δεν επιτρέπεται σε πολιτικό κόμμα να δέχεται 
ιδιωτικές εισφορές οποιουδήποτε είδους από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, από κρατικούς ή 
ημικρατικούς οργανισμούς, από πρόσωπα ή εταιρείες που μετέρχονται ή ασκούν έλεγχο σε καζίνα ή σε 
πρακτορεία στοιχημάτων, από παράνομες επιχειρήσεις, εταιρείες που συμμετέχει το κράτος και από 
εταιρείες που ελέγχονται από άλλα κράτη, έτσι ώστε να απαγορεύεται σε πολιτικό κόμμα ή συνδεδεμένο 
με αυτό οργανισμό να δέχεται ιδιωτικές εισφορές οποιουδήποτε είδους που προέρχονται από εταιρείες 
που δεν είναι εγγεγραμμένες στη ∆ημοκρατία ή από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου ή από νομικά 
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου που ελέγχονται από το κράτος.  Ωστόσο, για την περίπτωση των νομικών 
προσώπων δημόσιου δικαίου έγινε πρόβλεψη, ώστε να επιτρέπεται σε κάθε πολιτικό κόμμα να δέχεται 
ονομαστική ιδιωτική εισφορά οποιουδήποτε είδους από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου ή από 
νομικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου που ελέγχονται από το κράτος υπό την ιδιότητά τους ως χορηγούς 
σε κομματικές εκδηλώσεις μέχρι το ποσό των €20.000 ανά έτος για κάθε νομικό πρόσωπο δημόσιου 
δικαίου.  Περαιτέρω, διαμορφώθηκε η πρόνοια αυτή, ώστε να εφαρμόζεται και για τους συνδεδεμένους 
με τα πολιτικά κόμματα οργανισμούς. 
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12. ∆ιαμορφώθηκε η πρόνοιά της που ρυθμίζει την οικονομική διαχείριση των πολιτικών κομμάτων.  
Ειδικότερα, σύμφωνα με την πρόνοια αυτή, η οικονομική διαχείριση των πολιτικών κομμάτων θα 
ελέγχεται από το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας και για το σκοπό αυτό τα πολιτικά κόμματα οφείλουν 
να τηρούν πλήρη στοιχεία και κατάλληλα λογιστικά βιβλία και να καταρτίζουν για κάθε ημερολογιακό 
έτος ξεχωριστές, καθώς και ενοποιημένες με τους συνδεδεμένους οργανισμούς οικονομικές 
καταστάσεις, σύμφωνα με τα εκάστοτε σε ισχύ ∆ιεθνή Πρότυπα Χρηματοοικονομικής Αναφοράς.  Οι εν 
λόγω οικονομικές καταστάσεις, αφού θα τυγχάνουν ανεξάρτητου εσωτερικού ελέγχου, θα υποβάλλονται 
στον έφορο το αργότερο τρεις μήνες μετά τη λήξη του έτους στο οποίο αφορούν.  Περαιτέρω, στην 
πρόνοια αυτή προβλέπεται ότι ο έφορος θα υποβάλλει για έλεγχο τις υπό αναφορά οικονομικές 
καταστάσεις στο Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας το αργότερο εντός τεσσάρων μηνών μετά τη λήξη του 
έτους στο οποίο αφορούν.  Ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, αφού ελέγξει τις πιο πάνω 
αναφερόμενες οικονομικές καταστάσεις, θα συντάσσει έκθεση αναφορικά με τα ευρήματα του ελέγχου 
που διενεργεί, την οποία θα δημοσιεύει στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, και, όταν 
διαπιστώσει παράβαση των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου, θα διαβιβάζει την έκθεση στον έφορο. 

13. Αυξήθηκε η προβλεπόμενη σ’ αυτή χρηματική διοικητική ποινή την οποία επιβάλλει ο έφορος με τη 
σύμφωνη γνώμη του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας σε περίπτωση παράβασης των διατάξεών της 
από €8.000 σε €15.000. 

14. ∆ιασαφηνίστηκε σ’ αυτήν ότι οι αποφάσεις συλλογικών οργάνων πολιτικού κόμματος οι οποίες 
ελέγχονται από τις διατάξεις του καταστατικού του δεν υπόκεινται σε δικαστικό έλεγχο. 

15. Καταργήθηκε ο υφιστάμενος νόμος που διέπει τα πολιτικά κόμματα με την προσθήκη επιφύλαξης 
σύμφωνα με την οποία δεν επηρεάζεται οποιαδήποτε πράξη ή ενέργεια έγινε δυνάμει των διατάξεων του 
υπό κατάργηση νόμου.  

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, 
αφού διαμόρφωσε το κείμενο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου σύμφωνα με τις καταρχήν ομόφωνες ή κατά 
πλειοψηφία θέσεις της, υποβάλλει το παρόν κείμενο στην ολομέλεια της Βουλής για συζήτηση και λήψη τελικής 
απόφασης.  Παράλληλα, όλες οι πλευρές της επιτροπής επιφυλάχθηκαν να υποβάλουν τροπολογίες για τα 
επιμέρους σημεία της πρότασης νόμου με τα οποία διαφωνούν ή έχουν επιφυλάξεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ζητώντας από τους βουλευτές να απαντήσουν κατά πόσο επιθυμούν να μιλήσουν, εισηγούμαι όπως 
επεξηγήσουν τις τροπολογίες τις οποίες έχουν καταθέσει.  Έχουν κατατεθεί τροπολογίες από πλευράς 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, Ε∆ΕΚ, Ε∆ΕΚ-Οικολόγων, Οικολόγων και από τον κ. Κουλία. 

 Ποιος επιθυμεί να ομιλήσει για τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!   

 Ουδείς; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ουδείς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ουδείς! 

 Ερχόμαστε τώρα... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νικολάου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τώρα είναι για τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι.   

 Οποιοσδήποτε θα μιλήσει πέραν των δύο λεπτών να προσέρχεται στο βήμα. 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 ∆ε θα εξαντλήσω το χρόνο, μην ανησυχείτε!  Θα είμαι πολύ πολύ σύντομος! 

 Η σημερινή ψήφιση του νόμου για τα πολιτικά κόμματα αποτελεί αναμφίβολα ένα πρώτο βήμα προς την 
ορθή κατεύθυνση.  Ως αποτέλεσμα των πολύμηνων προσπαθειών της επιτροπής Θεσμών και Αξιών, ο νόμος 
αυτός θέτει μια βάση, πάνω στην οποία απαιτείται από όλους μας να αναπτύξουμε και να εφαρμόσουμε τα 
απαραίτητα μέτρα, για να ενισχύσουμε ακόμη περισσότερο τη διαφάνεια στα οικονομικά τόσο των 
κοινοβουλευτικών όσο και των μη κοινοβουλευτικών κομμάτων.  Βεβαίως, για την επίτευξη του επιθυμητού 
αποτελέσματος, που είναι η πλήρης συμμόρφωση του νομικού πλαισίου της Κύπρου με τις συστάσεις της 
Επιτροπής κατά της ∆ιαφθοράς του Συμβουλίου της Ευρώπης, φαίνεται ότι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι επεξήγηση τροπολογίας ή ομιλία επί θέματος αρχής; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακούστε... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα επεξηγήσω, θα μιλήσω για τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι τοποθέτηση επί θέματος αρχής και τροπολογίας.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Τοποθέτηση και να μιλήσω και για τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και τα δύο μαζί.  Αυτό ισχύει για όλους βεβαίως. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στα ίδια χρονικά πλαίσια. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ναι, θα κλείσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Φαίνεται ότι υπάρχει ακόμα αρκετός δρόμος να διανύσουμε.  Ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός έχουμε 
δεσμευτεί για την επίτευξη του στόχου αυτού και είναι προς αυτή την κατεύθυνση που κινήθηκαν οι 
προτεινόμενες τροπολογίες μας, τις οποίες τελικά αποφασίσαμε, για σκοπούς διαφύλαξης αυτής της 
συναίνεσης η οποία έχει επιτευχθεί μεταξύ των πολιτικών κομμάτων, να τις αποσύρουμε και να επανέλθουμε 
σε μεταγενέστερο χρόνο.  Ελπίζουμε όμως ότι η συναίνεση αυτή θα επικρατήσει και στη συνέχεια, όταν με τις 
προτάσεις που θα καταθέσουμε θα αναζητήσουμε την εξαντλητική συζήτηση πρόσθετων μέτρων που θα 
διασφαλίσουν περισσότερο τη διαφάνεια των κομμάτων αναφορικά με τις δημοκρατικές τους διαδικασίες και τα 
οικονομικά τους. 

 Γι’ αυτό το λόγο, δεσμευμένοι κάτω από αυτή τη δήλωση την οποία έχουμε κάμει σήμερα ενώπιον του 
σώματος, θεωρούμε ότι δεν πρέπει να εφησυχάσουμε, ούτε όταν ακόμα επιτύχουμε την πλήρη συμμόρφωση 
με τις συστάσεις της GRECO.  Αν πράγματι θέλουμε να επανακτήσουμε την εμπιστοσύνη του πολίτη προς 
τους θεσμούς του κράτους σε μια περίοδο όπου η αξιοπιστία και η εμπιστοσύνη προς την πολιτική βρίσκεται 
στο κατώτατο σημείο, είναι απαραίτητο να εξετάσουμε το θέμα της διαφάνειας ως θέμα το οποίο μας 



630 

 

απασχολεί εμάς πρωτίστως και όχι ως θέμα το οποίο βρίσκεται στην ατζέντα μας, γιατί κάποιοι άλλοι μας 
υποχρέωσαν να βρίσκεται εκεί.   

 Έτσι και εμείς με μια σειρά από μέτρα τα οποία αφορούν τη ρύθμιση των πολιτικών κομμάτων και τα 
οποία στοχεύουν γενικότερα εις την ενίσχυση των θεσμών...  Ο περιορισμός των θητειών του Προέδρου, των 
βουλευτών και άλλων, η συγκεκριμενοποίηση της ποινικής ευθύνης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και των 
υπουργών, η ρύθμιση του ζητήματος που αφορά τη βουλευτική ασυλία, το πόθεν έσχες και άλλα είναι ζητήματα 
τα οποία πιστεύουμε ότι βρίσκονται προς τη σωστή κατεύθυνση και τα οποία μπορούν να πετύχουν τη 
διαφανή, νόμιμη και αξιόπιστη λειτουργία των κομμάτων και της πολιτικής ζωής στον τόπο μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Νικολάου για την κατάθεση των εισηγήσεων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
κυρίως για το σύντομο της τοποθέτησης και ελπίζω να μιμηθούν και οι υπόλοιποι ομιλητές τον κ. Νικολάου. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι το σύνολο της τροπολογίας, κύριε Νικολάου, αποσύρεται. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αποσύρεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ! 

 Ορίστε, ο κ. Σαρίκας, ο κ. Περδίκης, ο κ. Κουλίας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ζούμε μια πολύ δύσκολη περίοδο για τον τόπο.  Ζούμε αναμφίβολα την πιο δύσκολη στιγμή στην 
ιστορία της Κύπρου, μετά το 1974.  Η στασιμότητα στο εθνικό θέμα, η οικονομική κρίση, η ανεργία και τα 
συνεπακόλουθα κοινωνικά προβλήματα έχουν δημιουργήσει ένα κλίμα προβληματισμού στους πολίτες σχετικά 
με τις διαχρονικές ευθύνες για την κατάληξη στη σημερινή κατάσταση.  Όπως ήταν φυσικό, στο στόχαστρο 
βρίσκονται τα κόμματα, οι πολιτικοί και ο ευρύτερος τρόπος λειτουργίας του πολιτικού συστήματος.  Βρίσκονται 
η διαπλοκή ανάμεσα σε πολιτειακούς θεσμούς, η απουσία λογοδοσίας και ελέγχου.  Βρίσκονται η έλλειψη 
διαφάνειας, οι πελατειακές σχέσεις που αναπτύχθηκαν σε πολλές περιπτώσεις, τα σκάνδαλα, η σιωπή και η 
ανοχή που πολλές φορές ερμηνεύεται ως συνενοχή.  Βρίσκονται επίσης η κακοδιαχείριση και η διασπάθιση 
δημοσίου χρήματος, η αναξιοκρατία και η κομματικοποίηση.  Φαινόμενα δηλαδή που δημιούργησαν κλίμα 
απαξίωσης προς τα κόμματα και τους πολιτικούς και αποχή από τα δημόσια πράγματα, ιδιαίτερα από τους 
νέους μας.  Αυτά δυστυχώς καταδεικνύουν τα ευρήματα των διαφόρων δημοσκοπήσεων. 

 Κύριε Πρόεδρε, ζούμε σε μια εποχή που χρειάζεται οι πολίτες να ξαναμπούν στην πρώτη γραμμή.  Να 
ενεργούν ως θεματοφύλακες και εγγυητές του δημοσίου συμφέροντος.  Να ενημερώνονται σωστά μέσα από τη 
διαφάνεια, να ελέγχουν την εξουσία και να εμπλέκονται ενεργά στην εύρυθμη λειτουργία των θεσμών.  
Οφείλουμε εμείς οι πολιτικοί, τα κόμματα, να ξανακερδίσουμε την εμπιστοσύνη τους, να ξανακερδίσουμε τη 
συμμετοχή τους.  Αυτό επιτάσσει το συμφέρον του τόπου και του λαού!  Αυτό απαιτεί η σύγχρονη εποχή στην 
οποία ζούμε!   

 Σήμερα, συζητούμε την ψήφιση του νόμου περί πολιτικών κομμάτων, ένα πολύ σημαντικό νομοσχέδιο 
που αφορά βασικά τη διαφάνεια στη χρηματοδότηση, τη διαχείριση και τον έλεγχο των οικονομικών των 
πολιτικών κομμάτων.  Η επιτροπή Θεσμών, όπως και η επιτροπή που είχε οριστεί συνήλθαν σε πολλές 
συνεδρίες και κατέβαλαν μεγάλη προσπάθεια για κατάληξη σ’ ένα κοινά αποδεκτό σχέδιο νόμου.  Ήταν όμως 
ένα δύσκολο εγχείρημα.  Και, παρ’ όλο που υπήρξε καλή διάθεση και καταβλήθηκε μεγάλη προσπάθεια, δεν 
πετύχαμε την πλήρη ομοφωνία σ’ όλες τις πρόνοιες της νομοθεσίας που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας.  Μέσα 
από το διάλογο κατέστη δυνατό να συμπεριληφθούν σημαντικές πρόνοιες που διασφαλίζουν σε μεγάλο βαθμό 
τη διαφάνεια στη διαχείριση των οικονομικών των κομμάτων.   

 Ωστόσο, για την Ε∆ΕΚ υπάρχει σημαντική διαφωνία στο θέμα της ανώνυμης εισφοράς.  Για το λόγο 
αυτό έχουμε υποβάλει σχετική τροπολογία με το Κίνημα Οικολόγων και επιδιώκουμε την πλήρη απαγόρευση 
της ανώνυμης εισφοράς σε αντίθεση με την πρόνοια της πρότασης νόμου βάσει της οποίας επιτρέπεται η 
ανώνυμη εισφορά μέχρι €1.000 ανά άτομο.  Πιστεύουμε ότι η πρόνοια αυτή δίνει λανθασμένο μήνυμα 
συσκότισης, καταστρέφοντας όλα όσα έχουμε πετύχει μέσα από το διάλογο σ’ αυτή την πρόταση νόμου.  
Επίσης, προτείνουμε μια δεύτερη τροπολογία με την προσθήκη στην επιφύλαξη της παραγράφου (γ) του 
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εδαφίου (2) του άρθρου 5 της φράσης «ή φυσικών προσώπων», για να διασφαλίσουμε ότι και οι εισφορές 
φυσικών προσώπων θα είναι νόμιμες.   

 Κύριε Πρόεδρε, η Ε∆ΕΚ καλεί και σήμερα όλους τους συναδέλφους να υπερψηφίσουν τις τροπολογίες, 
απαγορεύοντας πλήρως την ανώνυμη εισφορά, εάν όντως θέλουμε να πετύχουμε την πλήρη διαφάνεια και την 
πλήρη προσαρμογή με τις συστάσεις της επιτροπής GRECO.  Αυτό πιστεύουμε ζητούν και οι πολίτες της 
χώρας μας, προκειμένου να αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη της κοινωνίας προς τους πολιτικούς και να 
θωρακιστούν οι δημοκρατικοί μας θεσμοί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Σαρίκα.   

 Παρακαλώ να έρθει στο βήμα ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σύμφωνα με το Αρχείο της Βουλής, τα κόμματα και το κοινοβούλιο της Κύπρου είναι από το 1996 που 
προσπάθησαν να δημιουργήσουν ένα θεσμικό πλαίσιο λειτουργίας των κομμάτων το οποίο να περιλαμβάνει 
αρχές διαφάνειας και ορθολογιστικής λειτουργίας.   

 ∆υστυχώς, για τους λόγους που νομίζω όλοι αντιλαμβανόμαστε, έφτασε το 2011, για να ψηφίσει αυτή η 
Βουλή ένα νομοσχέδιο και μάλιστα υπό την πίεση εξωτερικών παραγόντων, όπως μπορεί να χαρακτηριστεί 
από κάποιους το Συμβούλιο της Ευρώπης.  Θεωρούμε ότι ο λόγος που υπήρξε αυτή η καθυστέρηση, αλλά και 
η μη εφαρμογή τελικά της νομοθεσίας του 2011, είναι η έλλειψη πολιτικής βούλησης.  Και σήμερα είναι αυτό 
που κρίνεται.  Κρίνεται απέναντι στην κοινωνία και απέναντι στην ιστορία, αν τα πολιτικά κόμματα της Κύπρου 
το 2012, λίγο πριν το 2013, έχουν την πολιτική βούληση να εφαρμόσουν διαφάνεια στα οικονομικά τους και να 
αποκτήσουν νομιμότητα απέναντι στο νόμο, όχι απέναντι στην κοινωνία, γιατί αυτή τη νομιμότητα απέναντι 
στην κοινωνία την έχουν μέσα από την ψήφο του λαού.  Συνεπώς, θεωρώ ότι το κρίσιμο ζήτημα στο οποίο και 
θα πρέπει να απαντήσουμε είναι αν έχουμε την πολιτική απόφαση.  Και βεβαίως σωστά έχει υποδειχθεί και 
από τους προηγούμενους ομιλητές ότι αυτό το κρίσιμο ερώτημα καλούμαστε να το απαντήσουμε μέσα σε 
ιδιαίτερα δύσκολες συνθήκες, όταν η υπόληψη των πολιτικών κομμάτων και της πολιτικής βρίσκεται στο ναδίρ.   

 Αυτά τα είπα ως πρόλογο, γιατί θέλω να υπογραμμίσω τη σημασία και την εγκυρότητα της σημερινής 
συνεδρίασης και της σημερινής ψήφου.  Εμείς θεωρούμε ότι έγινε εξαιρετική δουλειά στην επιτροπή Θεσμών 
της Βουλής και συγχαίρουμε τον πρόεδρο της επιτροπής και τα μέλη, παρ’ όλο που δεν είμαστε μέλη σ’ αυτή 
την επιτροπή, καθώς και τα μέλη της ad hoc επιτροπής.  Όμως, είπαμε από την αρχή ότι οποιαδήποτε θέματα 
θεωρούμε ότι είναι πάρα πολύ σημαντικά θα τα φέρουμε ενώπιον της ολομέλειας ως τροποποιήσεις.  Και 
πρέπει να πω ότι όχι μόνο οι δικές μας τροποποιήσεις, αλλά και των υπολοίπων κομμάτων που βρίσκονται 
ενώπιον της ολομέλειας, είναι προς την ορθή κατεύθυνση και δηλώνω πρώτα αυτό, ότι δηλαδή θα ψηφίσουμε 
ως Κίνημα Οικολόγων όλες τις τροπολογίες όλων των κομμάτων, γιατί πιστεύουμε ότι βρίσκονται προς την 
ορθή κατεύθυνση.   

 Έρχομαι τώρα στις δικές μας τροπολογίες.  Η πρώτη είναι αυτή που αναφέρθηκε ήδη από το συνάδελφο 
κ. Σαρίκα.  Θεωρούμε ότι, για να υπάρχει διαφάνεια, πραγματική διαφάνεια, πρέπει να αποκλείονται 
οποιεσδήποτε κρυφές, οποιουδήποτε ύψους, χρηματοδοτήσεις.  ∆εν πρέπει να υπάρχει λοιπόν ανώνυμη 
εισφορά και καλούμε το κοινοβούλιο να απαλείψει από το κείμενο του νόμου την πρόνοια για την ανώνυμη 
εισφορά.  Άλλωστε, τι έλεγχος μπορεί να υπάρξει, όταν οι εισφορές είναι ανώνυμες;   

 Από τις τροπολογίες που καταθέτουμε μόνοι μας ως Κίνημα Οικολόγων η πρώτη έχει να κάνει με την 
ανάγκη να διευκολυνθεί η εγγραφή κόμματος.  Η εγγραφή κόμματος, όχι η πρόσβαση οποιουδήποτε πολιτικού 
κόμματος στη χρηματοδότηση.  Εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να ’ναι σχετικά εύκολη η διαδικασία σε 
οποιαδήποτε ομάδα πολιτών να συστήνει κόμμα, να συστήνει κίνημα, να συστήνει πολιτική κίνηση.  ∆εν πρέπει 
να μπαίνουν κωλύματα.  Και θεωρούμε ότι η υποχρέωση να έχει τριακόσια μέλη, ωσάν τους τριακόσιους του 
Λεωνίδα, για να μπορεί να γραφτεί μια πολιτική κίνηση σε πολιτικό κόμμα και να θεωρείται πολιτικό κόμμα, 
είναι υπερβολική.  Γι’ αυτό η εισήγησή μας είναι να κατεβεί αυτός ο αριθμός από τους τριακόσιους στους εκατό, 
για να είναι σχετικά εύκολο.  Εξάλλου, αν κάποιος έχει πολιτική υπόσταση, θα φανεί στις επόμενες εκλογές.  ∆ε 
χρειάζεται να μπαίνουν από το νόμο οποιαδήποτε κωλύματα και να ψηλώνει ο πήχης.  Η δεύτερη έχει να κάνει 
με την τιμωρία και την ποινή, όταν κάποιο κόμμα αρνείται να συμμορφωθεί με τη συγκεκριμένη αναφορά του 
νόμου περί υποβολής των λογαριασμών του, περί της διαφάνειας.  Θεωρούμε ότι πρέπει να υπάρχει αυστηρή 
ποινή, κάτι το οποίο απουσιάζει από το κείμενο του νόμου το οποίο βρίσκεται μπροστά σας.  Και μάλιστα αυτή 
η ποινή να είναι κυλιόμενη, όσο περνούν τα χρόνια και επαναλαμβάνεται το αδίκημα, να αυξάνεται και η ποινή.  
Επίσης, έχουμε μία τρίτη εισήγηση, να απαλειφθεί από το προτεινόμενο νομοσχέδιο η αναφορά ότι τα 
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κόμματα, όσον αφορά τις εσωτερικές τους υποθέσεις, δε θα δικαιούνται να ενάγουν και να ενάγονται.  
Θεωρούμε ότι αυτή η αναφορά αποτελεί φραγμό στα δικαιώματα των ιδίων των μελών των κομμάτων.  Αυτές 
ουσιαστικά, κύριε Πρόεδρε, είναι οι προτάσεις μας και ελπίζουμε να τύχουν θετικής αντιμετώπισης από μέρους 
των υπολοίπων κομμάτων, όπως ήταν εξάλλου και η δική μας εξαρχής θετική τοποθέτηση ενώπιον των 
τροπολογιών των υπολοίπων κομμάτων. 

 Θέλω εν κατακλείδι να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι δε σημαίνει ότι με την κατάθεση των δικών μας 
τροπολογιών δεν εκτιμούμε τις υπερβάσεις ορισμένων κομμάτων τα οποία κατά τη διάρκεια της συζήτησης 
πραγματικά έδειξαν εκείνη την καλή θέληση, ώστε να φτάσουμε σ’ αυτό το σημείο.  Θα ψηφίσουμε τις 
τροπολογίες όλων των κομμάτων με την ελπίδα ότι το αποτέλεσμα θα είναι θετικό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη.   

 Να παρακαλέσω τώρα τον κ. Κουλία. 

 Έχετε μέχρι πέντε λεπτά, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  Θα είμαι πολύ σύντομος, πριν τα πέντε λεπτά φαντάζομαι. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σήμερα η Βουλή και οι βουλευτές δοκιμάζονται για ένα νόμο που, θα έλεγα, ήταν ολίγον τι 
ταλαιπωρημένος.  Νόμος περί κομμάτων έγινε και επί Αγγελίδη με πολλή προσπάθεια.  Ο συνάδελφος ο 
∆ημήτρης ο Συλλούρης κατέβαλε μια τιτάνια προσπάθεια, για να έχουμε το νομοθέτημα σήμερα.   

 Όμως, πρέπει να πούμε ότι τα κόμματα και η αντιμετώπιση που έχει ο κόσμος προς τα κόμματα δεν 
είναι και η καλύτερη, διότι τούτο που θα γίνει σήμερα είναι εκείνο που καθορίζει τη δημοκρατική λειτουργία των 
κομμάτων.  Και, αν τα κόμματά μας λειτουργούν σωστά και δημοκρατικά, τότε αυτό διαχέεται σε όλη την 
πολιτεία, εις το νομοθετικό σώμα, στην εκτελεστική εξουσία, στη δικαστική εξουσία.  Και πρέπει να πούμε και 
το εξής:  Ο φορολογούμενος πολίτης επιδοτεί τα κόμματα εδώ και κάποια χρόνια.  Και πρέπει να είμαστε πολύ 
πιο προσεκτικοί ποια είναι η λειτουργία μας και πώς πρέπει να αντιλαμβανόμαστε το δημοκρατικό μας 
πολίτευμα μέσα από τη λειτουργία ενός εκάστου κόμματος.  Και οι τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, που 
εισηγήθηκα να μπουν, εισηγήθηκα να μπουν, για να βελτιώσουν την προσπάθεια που έγινε στην επιτροπή 
Θεσμών και Αξιών και ευελπιστώ ότι οι συνάδελφοι θα τις εγκρίνουν.   

 Στην πρώτη τροπολογία ζήτησα να μπει το εξής:  «Η δημιουργία και η άσκηση δραστηριότητας του 
κόμματος πρέπει να είναι ελεύθερη και να ασκείται μέσα στα πλαίσια του σεβασμού του Συντάγματος και της 
νομοθεσίας, η δε εσωτερική δομή και λειτουργία πρέπει να είναι δημοκρατική και να εξυπηρετεί την ελεύθερη 
λειτουργία του δημοκρατικού μας πολιτεύματος.».  Νομίζω αυτονόητη διάταξη που θα είναι άκρως βοηθητική.  
Με τη δεύτερη τροπολογία έχω εισηγηθεί όπως οι εξελεγμένοι λογαριασμοί των κομμάτων υποβάλλονται στο 
πρώτο εξάμηνο του επομένου έτους, δηλαδή, του ’11 μέχρι τα μέσα του ’12 να μπουν οι εξελεγμένοι μας 
λογαριασμοί.  Τι έχουμε να κρύψουμε δηλαδή;  Επίσης, μία τρίτη τροπολογία είναι όλες οι συναλλαγές των 
κομμάτων να μη γίνονται με μετρητά χρήματα, μπορεί να γίνονται μέσα στο χρηματοοικονομικό σύστημα, 
ούτως ώστε πάντοτε να είναι ελέγξιμες και από τους ελεγκτές των κομμάτων και από τη Γενική Ελέγκτρια του 
κράτους και να είναι αυτός ο τρόπος διαφανής και αξιόπιστος.  Η τέταρτη τροπολογία λέει, εάν οι εξελεγμένοι 
λογαριασμοί δεν μπουν, τότε τα κόμματα που παίρνουν επιδότηση, απλούστατα να μην μπορούν να πάρουν 
τα χρήματα από το κράτος.  ∆ε λέω να ποινικοποιήσουμε τη λειτουργία των κομμάτων, αλλά, αν κάποιο κόμμα 
θεωρεί ότι δεν είναι εις θέση να υποβάλλει τους λογαριασμούς του, τότε να μην πάρει ούτε την επιδότησή του.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Κουλία, συγγνώμη, αλλά να υποβάλλει ή να δημοσιεύσει;  Έχει διαφορά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆ιαβάζω, κύριε Συλλούρη:  «Νοείται περαιτέρω ότι πολιτικό κόμμα που δεν υποβάλλει εμπρόθεσμα τις 
εξελεγμένες ξεχωριστές και ενοποιημένες με τους συνδεδεμένους οργανισμούς οικονομικές του καταστάσεις 
στον Έφορο δυνάμει του παρόντος Νόμου δε λαμβάνει κρατική χρηματοδότηση.».  Έχει υποχρέωση να τις 
υποβάλλει κάπου, στον έφορο, τον έφορο κομμάτων.  Εν τις έβαλε, δε θα πάρει γρόσι ο κύριος!   

 Και μια τελευταία τροπολογία είναι η «διαγραφή από το άρθρο 9 αυτού της φράσης “, για τους σκοπούς 
των υποχρεώσεων που απορρέουν από τον παρόντα Νόμο,” (πρώτη και δεύτερη γραμμή), με την 
αντικατάσταση της άνω και κάτω τελείας με τελεία και με τη διαγραφή της επιφύλαξης αυτού.».  Και να μου 
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επιτρέψετε να πω ποια είναι η επιφύλαξη.  Άμα πάμε στο άρθρο 9, λέει:  «Kάθε πολιτικό κόμμα για τους 
σκοπούς των υποχρεώσεων που απορρέουν από τον παρόντα Νόμο δύναται να ενάγει ή να ενάγεται στο 
όνομά του ως ξεχωριστή νομική προσωπικότητα που εκπροσωπεί όλα τα μέλη του.».  Και μπήκε μια δεύτερη 
διάταξη από κάτω που λέει:  «Νοείται ότι η πιο πάνω ρύθμιση δεν αφορά αποφάσεις των συλλογικών οργάνων 
πολιτικού κόμματος οι οποίες προβλέπονται από τις διατάξεις του καταστατικού του και δεν υπόκεινται σε 
δικαστικό έλεγχο.».  Καλά, ποιον θέλουμε να αμνηστεύσουμε δηλαδή;  Είμαστε τίποτε...  Εκάμαμε διεργασίες 
τέτοιες που δε δεχόμαστε το δικαστικό έλεγχο;  Γιατί αυτή η αμνήστευση;  ∆εν το κατάλαβα δηλαδή!  Εκ 
προοιμίου να αμνηστεύουμε πράξεις!  Έχει κανένα που νιώθει ύποπτος για τις πράξεις του;  Νομίζω έν’ πολλά 
σωστό τούτο! 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία.   

 Το λόγο έχει ο κ. Σταυριανός. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφέρω ότι ο συνάδελφος ο Άριστος ο ∆αμιανού, ο οποίος θα έπρεπε να ήταν 
εδώ, δυστυχώς ασθένησε και έτσι γι’ αυτό ανέβηκα στο βήμα στη θέση του… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να του ευχηθούμε περαστικά. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή ψήφιση από την ολομέλεια της Βουλής του νέου περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμου δε θα 
μπορούσε να είναι πιο επίκαιρη, σε ώρες μάλιστα δύσκολες για τον τόπο και το λαό μας, ένεκα της παγκόσμιας 
κρίσης του συστήματος που έπληξε και την πατρίδα μας.  Σχεδόν ομόφωνα, ως προς τις βασικές επιδιώξεις, 
στέλνουμε μήνυμα προς την κοινωνία ότι ο εκσυγχρονισμός και η διαφάνεια πρέπει να καταστούν 
αναπόσπαστο κομμάτι της πολιτικής και κοινωνικής δραστηριότητας, ιδιαίτερα όταν αυτή η δραστηριότητα 
τυγχάνει ενίσχυσης με δημόσιο χρήμα. 

 Ως ΑΚΕΛ, σε μια εποχή που ένα σημαντικό μέρος των πολιτών αποστρέφεται την πολιτική και τους 
πολιτικούς, κατά τρόπο ανάλογο με άλλες σύγχρονες κοινωνίες εκφράζουμε την πεποίθηση ότι, αν δεν 
αντιμετωπίσουμε αποφασιστικά και πειστικά την απαξίωση, τότε χαμένο δε θα είναι μόνο το πολιτικό σύστημα 
αλλά η Κύπρος ολόκληρη.  Σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα δεν υπάρχει ούτε η πολυτέλεια της αποχής ούτε η 
πολυτέλεια της αποστασιοποίησης από τα κοινά.  Πολίτης που δε συμμετέχει είτε κριτικά είτε επιτιμητικά 
στερείται της δυνατότητας να γίνει συνδιαμορφωτής των εξελίξεων του συλλογικού κοινωνικού μας γίγνεσθαι.   

 Κοιτάζοντας σήμερα τους πολίτες στα μάτια, πρέπει να κάνουμε μια παραδοχή, ότι η σήψη και η 
διαφθορά που υπάρχει στην κοινωνία μας, μια κοινωνία που δυστυχώς ρέπει προς το στόχο της επίτευξης του 
εύκολου κέρδους και της πρόσκαιρης καταξίωσης, δεν είναι παντελώς ξένη προς το πολιτικό σύστημα.  Σε μας 
εναπόκειται να αποδείξουμε εαυτούς, δίνοντας το παράδειγμα και καθοδηγώντας το λαό μας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υπάρχουν σημαντικές πρόνοιες και νέοι ορισμοί στο νόμο που ψηφίζουμε σήμερα, οι οποίοι μπορούν 
να κωδικοποιηθούν σε τρεις φράσεις:  ενίσχυση της διαφάνειας και της δημόσιας λογοδοσίας, θεσμική 
εδραίωση των πολιτικών κομμάτων, αλλά και συνέχιση της διατήρησης της αυτονομίας, στοιχείο ιδιαίτερα 
σημαντικό, αφού όλοι αναγνωρίζουμε ότι τα κόμματα είναι συστατικό στοιχείο της δημοκρατίας και του 
πλουραλισμού.  Ρυθμίζονται ζητήματα όπως ο ορισμός, που δεν είναι εύκολος, του τι είναι πολιτικό κόμμα, η 
διαδικασία εγγραφής πολιτικού κόμματος, η λήψη κρατικής χρηματοδότησης, καθώς και ιδιωτικών εισφορών, ο 
οικονομικός έλεγχος, η νομική εκπροσώπηση, ενώ καθορίζονται διοικητικά πρόστιμα για παράβαση του νόμου.  
Γενικά, εκτιμούμε ότι ενισχύεται το νομοθετικό πλαίσιο, για να συνάδει και με δεσμεύσεις ή υποδείξεις των 
ευρωπαϊκών σωμάτων, τις οποίες εμείς δε δεχόμαστε αναντίρρητα, αλλά θέτουμε υπό τη βάσανο της 
ανάλυσης, αλλά και της τεκμηρίωσης. 

 Θα ήθελα να κάνω μια σύντομη παρένθεση, για να πω ότι παρακολουθούμε με ανησυχία προσπάθειες 
που καταβάλλονται σε ευρωπαϊκό επίπεδο κατ’ επίκληση της διαφάνειας οι οποίες ουσιαστικά στοχεύουν την 
ποδηγέτηση και έλεγχο των πολιτικών αποφάσεων των κομμάτων, ενίοτε και την αλλοίωση του ιδεολογικού και 
πολιτικού τους χαρακτήρα.  Αλίμονο, αν μια Ευρώπη που επαγγέλλεται την πολυφωνία βολεύεται με τη 
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συντήρηση ουσιαστικά και να αναθεματίζει κόμματα και κινήματα με την ταμπέλα του “radicalization” ή του 
ριζοσπαστισμού, όπως αυτό μεταφράστηκε. 

 Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος είναι ένα βήμα μπροστά, ωστόσο ο εκσυγχρονισμός δεν είναι μόνο 
νομοθετική ή θεσμική υπόθεση.  Πρώτα και κύρια είναι ζήτημα αντίληψης, αλλά και συνείδησης.  
Αντιμετωπίζοντας τα ακραία φαινόμενα ρατσισμού, νεοφασισμού, μισαλλοδοξίας και εθνικισμού και όχι 
υποθάλποντάς τα, προσβλέποντας σε πολιτικά οφέλη, πρέπει να πάρουμε το θέμα στη σωστή του διάσταση.  
Εμείς θα παραμείνουμε σταθεροί πολέμιοι τέτοιων φαινομένων, διότι, μεταξύ άλλων, δε θέλουμε να ξαναδούμε 
σε κοινοβουλευτικά έδρανα φασίστες.  Η γυναίκα του Καίσαρα, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι βουλευτές, 
πρέπει όχι μόνο να φαίνεται, αλλά να είναι και τίμια.  Αλλά πρέπει να είναι και ο Καίσαρας εκεί! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Σταυριανό για την ομιλία του.   

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Κόμματος, ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου, έχει το 
λόγο.  Τελευταίος ομιλητής θα είναι ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης, ο οποίος είναι και ο πρόεδρος της 
κοινοβουλευτικής επιτροπής η οποία ασχολήθηκε με την παρούσα πρόταση νόμου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουν λεχθεί αρκετά πράματα.  Αντιλαμβάνομαι το προχωρημένο της ώρας και την αγωνία όλων να 
μπούμε και στα άλλα θέματα, γι’ αυτό θα προσπαθήσω να είμαι πολύ σύντομος.   

 Είναι γεγονός ότι ο νόμος που ίσχυε μέχρι σήμερα, όπως ψηφίστηκε το 2011, έπασχε και από ασάφειες 
και από κενά και αυτά ήταν διαπιστώσεις της ίδιας της επιτροπής, της επιτροπής Θεσμών, η οποία πήρε την 
απόφαση να τροποποιήσει την ισχύουσα νομοθεσία, για σκοπούς αντιμετώπισης των προβλημάτων που 
παρατηρούνται στην εφαρμογή της, καθώς και για την ανάγκη συμμόρφωσης της ∆ημοκρατίας με τις 
συστάσεις που περιλαμβάνονται στην έκθεση αξιολόγησης της Επιτροπής GRECO του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για την Κύπρο. 

 Η εγγραφή, η χρηματοδότηση των κομμάτων, αλλά και οι διαφανείς διαδικασίες οικονομικής διαχείρισης 
των πολιτικών κομμάτων, δηλαδή τα θέματα τα οποία πραγματεύεται ο υπό συζήτηση νόμος, είναι ύψιστης 
σημασίας, αφού η διαφάνεια στην Κύπρο, όπως και σε όλες τις θεσμικά οργανωμένες χώρες, είναι θεμελιώδες 
κοινωνικό και πολιτικό αίτημα.  Με αυτό το γνώμονα, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, προχωρήσαμε σε συγκεκριμένες 
εισηγήσεις για τον εκσυγχρονισμό του νόμου, έτσι ώστε να συνάδει με τις συστάσεις της GRECO και των 
εμπλεκόμενων κυβερνητικών υπηρεσιών.  Παράλληλα, στις προτάσεις μας λήφθηκαν υπόψη και εισηγήσεις, 
καθώς και οι ανησυχίες και οργανωμένων συνόλων.  Αρκετές από τις εισηγήσεις μας έγιναν αποδεχτές και σε 
άλλες με τη συνδιαμόρφωση και την εμπλοκή και των άλλων μελών καταλήξαμε περίπου ομόφωνα όσον 
αφορά την πρόταση νόμου η οποία τίθεται προς ψήφιση σήμερα.   

 Θεωρώ πως πράγματι το αποτέλεσμα των συζητήσεων στην επιτροπή μας εκσυγχρονίζει και 
αναβαθμίζει τον περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμο, περιλαμβάνοντας εισηγήσεις από τους εμπλεκόμενους 
φορείς.  Γίνεται πιο ξεκάθαρος, όπως και πιο ξεκάθαρη γίνεται η διαδικασία εγγραφής κόμματος.  Παράλληλα, 
σε σχέση με την κρατική χρηματοδότηση των κομμάτων η πρόνοια αλλάζει, έτσι ώστε, ναι μεν να δικαιούνται 
μη κοινοβουλευτικά κόμματα να λαμβάνουν μέρος της, όμως να μην μπορούν να τη λάβουν ευκαιριακοί 
συνασπισμοί, εκμεταλλευόμενοι τα δημόσια οικονομικά. 

 Όσον αφορά την οικονομική διαχείριση των πολιτικών κομμάτων, το αποτέλεσμα εκσυγχρονίζει 
διαδικασίες και ξεκαθαρίζει τις αρμοδιότητες του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας και, εν πάση περιπτώσει, 
έχουν γίνει τέτοιες βελτιώσεις που πιστεύω ότι είναι προς το καλύτερο.  ∆ε θα διαφωνήσω ότι και αρκετά 
μπορούν να βελτιωθούν και στο μέλλον και εδώ είμαστε να τα εγκρίνουμε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η ψήφιση του περί πολιτικών κομμάτων σήμερα, όπως διαμορφώθηκε, πιστεύω ότι θα εκσυγχρονίσει 
τον υπό ισχύ νόμο που, όπως χαρακτηρίστηκε από τους αρμόδιους φορείς, συμπεριλάμβανε ασάφειες και κενά 
που έκαναν αδύνατη την εφαρμογή του.  Οι διαφανείς διαδικασίες και οι διατάξεις που περιλαμβάνονται στο 
νόμο που πρόκειται να υπερψηφίσουμε είναι ένα μεγάλο βήμα προς την ανάκτηση της εμπιστοσύνης του 
κοινού προς τα πολιτικά κόμματα. 

 Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί από τις διάφορες πλευρές της 
Βουλής, εμείς θα τις καταψηφίσομε και θα ψηφίσομε μόνο την τροπολογία που έχει καταθέσει η Ε∆ΕΚ που 
αφορά τα φυσικά πρόσωπα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Κύριε Συλλούρη, επειδή ο κ. Κυπριανού έχει ζητήσει να μιλήσει, αντιλαμβάνομαι, πολύ σύντομα από τη 
θέση του και επειδή είπα να είσαστε ο τελευταίος ομιλητής…  Είναι γεγονός ότι η διευθέτηση που είχε γίνει είναι 
να μιλήσει ένας από κάθε κόμμα, αλλά, επειδή ο κ. Ιωνάς Νικολάου μίλησε για δυόμισι λεπτά, θα δώσω απλώς 
ένα λεπτό στον κ. Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆ε θα πάρω περισσότερο από δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρέπει να πούμε ότι η συγκεκριμένη πρόταση νόμου που έχουμε ενώπιόν μας είναι προϊόν συναίνεσης, 
κύριε Πρόεδρε, και μέσα σ’ αυτά τα πλαίσια ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός έχει αποσύρει τη σωρεία των 
τροπολογιών τις οποίες είχε υπόψη του.  Μέσα σ’ αυτό το πνεύμα είναι και που θα καταψηφίσουμε τις 
οποιεσδήποτε τροπολογίες.   

 Αντιλαμβάνεστε ότι η πεμπτουσία αυτής της νομοθεσίας, που έχει να κάνει και με τις κατευθυντήριες 
γραμμές της GRECO, είναι ακριβώς ο έλεγχος και η διαφάνεια και είναι με πρόταση του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, την οποία έχουν υιοθετήσει και οι υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις, που έχει δοθεί αυτός ο έλεγχος 
στη Γενική Ελέγκτρια.  ∆ηλαδή τα οικονομικά των κομμάτων, οι εξελεγμένοι λογαριασμοί τους θα ελέγχονται 
από τη Γενική Ελέγκτρια.   

 Κανένας νόμος, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι τέλειος και μέσα στα πλαίσια της 
επιστολής που θα αποστείλομε στην GRECO αναμένομε περαιτέρω παρατηρήσεις, εάν υπάρξουν, ούτως 
ώστε να τον βελτιώσομε στη συνέχεια μέσα από συλλογική προσπάθεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Ο κ. Συλλούρης είναι ο τελευταίος ομιλητής, προτού προχωρήσομε στην ψηφοφορία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Καταρχάς, να ευχαριστήσω όλα τα κόμματα που βοήθησαν στην κατάληξη αυτής της πρότασης νόμου, 
που πολλοί πίστευαν ότι δε θα τα καταφέρναμε, και να τονίσω ότι, για να αρθεί οποιαδήποτε παρεξήγηση, η 
συναίνεση με οποιοδήποτε τρόπο δεν κατέληξε εις βάρος της ποιότητας του νομοσχεδίου.  Αντίθετα, είναι μια 
συναίνεση που μπορεί να μας βοηθήσει με περαιτέρω διευκρινίσεις που μπορούμε να πάρουμε, όπως είπε και 
ο κ. Κυπριανού και όπως έχουμε συμφωνήσει, από την GRECO και αλλού, για να καταλήξουμε -και αυτός 
πρέπει να είναι ο στόχος μας και δε χρειαζόμαστε πολλούς να μας πιέζουν, έχουμε και εμείς τις δικές μας 
ευαισθησίες- να έχουμε την καλύτερη νομοθεσία με μία πλήρη και ολική αντιμετώπιση για θέματα διαπλοκής σε 
ολόκληρη την Ευρώπη.  Αυτό δεσμευόμαστε ως επιτροπή να το πετύχουμε και θα το πετύχουμε.   

 Θέλω να θυμίσω κάποιους συναδέλφους, που πιθανόν ακόμα και σήμερα, αλλά, είμαι βέβαιος, ιδιαίτερα 
όταν κάμναμε τον προηγούμενο νόμο, δεν είχαν αντιληφθεί ούτε καν το θέμα ούτε τον τίτλο του θέματος, ότι ο 
νόμος δεν είναι ο περί Λειτουργίας των Κομμάτων Νόμος.  Είναι ο περί Εγγραφής και Χρηματοδότησης, άρα 
περιεχόμενα στο νόμο ή τροπολογίες που αφορούν τον τρόπο λειτουργίας των κομμάτων δεν έχουν θέση σ’ 
αυτό το νόμο.  Αν θέλετε να κάνουμε άλλο νόμο ή άλλους νόμους, ευχαρίστως, είμαι στη διάθεσή σας.  Αλλά, 
εκείνη η νομοθεσία έγινε τελικά ανεφάρμοστη, διότι μπερδέψαμε τα πάντα, μέχρι και τον ορισμό.  ∆εν 
καταφέραμε να κάνουμε σωστό ορισμό, γιατί;  Σύγχυζαν τον ορισμό, συγχύζαμε -όλοι ήμαστε υπεύθυνοι- με το 
αν ένα κόμμα θα πάρει χρηματοδότηση ή όχι.  Ένα πράμα είναι τι θεωρείς κόμμα και άλλο ποιο κόμμα 
δικαιούται να πάρει χρηματοδότηση.  Είναι τα δύο βασικά που ξεκαθαρίσαμε στο μυαλό μας, για να 
μπορέσουμε να προχωρήσουμε.  Και αυστηρά ομιλούντες, δε μιλούμε για βελτίωση του νόμου, μιλούμε για 
έναν εντελώς καινούριο νόμο, διότι ο προηγούμενος δεν ήταν χρήσιμος καθόλου, αλλά ούτε μπορούσαμε να 
τον βελτιώσουμε, μόνο μας μπέρδευε.  Έτσι, για να είμαστε καθαροί προς όλους, διότι μπορεί να δεχτούμε και 
κριτική και για τούτο. 

 Όσον αφορά τώρα την κριτική που ακούσαμε, κύριοι συνάδελφοι, όταν λέμε ότι απαξιώνονται τα 
κόμματα, ε, ας μην προτρέχουμε να βάλλουμε και εμείς τη ράχη μας από κάτω ή με λαϊκίστικο τρόπο να 
φιλοξενούμε δίκαιες και άδικες κριτικές εις βάρος μας.   

 Όσον αφορά τη χρηματοδότηση των κομμάτων, χρηματοδοτούνται τα κόμματα που παίρνουν πάνω από 
1,5%.  Σε ένα σύστημα, το καλύτερο στην Ευρώπη, που μπαίνεις με απλή αναλογική με 1,79%...  Και επειδή 
ήμουν απ’ αυτούς που εργάστηκαν πάρα πολύ και είχα έντονες απόψεις και τριβές μάλιστα στο κόμμα μου που 
ήμουν τότε γι’ αυτό το νόμο, λέω ότι δεν έπρεπε να παίρνει κανένα κόμμα χρηματοδότηση που δεν μπαίνει στη 
Βουλή, όταν το όριό μας είναι 1,79%.  Και προκαλώ τους υπόλοιπους Ευρωπαίους και τους Γερμανούς κ.τ.λ. 
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να κάνουν την εισδοχή 1,79% και να μην παίρνει κανένα κόμμα.  Έχουν πιο χαμηλά, διότι έχουν το όριό τους 
5%.  Αν αυτό το δεχόμαστε…  Εγώ δεν το δέχομαι ως δημοκρατία.  Γιατί μάθαμε «ό,τι είναι ξένο είναι και 
σπουδαίο».  Εμείς τα καλά μας δεν τα προβάλαμε πουθενά.  Και θα προβάλουμε και στην GRECO -διότι η 
GRECO δεν είναι αυτή που είναι η επόπτης μας, στην GRECO συμμετέχουμε- ότι ζητούμε σ’ όλη την Ευρώπη 
να γίνει απλή αναλογική, να δούμε πόσες χώρες θα αποδείξουν τη δημοκρατικότητά τους.   

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, με το να πω τα εξής όσον αφορά τις τροπολογίες:  Ξέρετε, θα μπορούσα να 
βάλω εκατό τροπολογίες, αλλά είπαμε ότι πρέπει να τις κάνουμε συντεταγμένα και ορθολογιστικά.  Λέει ο 
αγαπητός Γιώργος Περδίκης:  «Γιατί τριακόσια άτομα;  Να είναι εκατό!».  Ε, γιατί εκατό και όχι είκοσι ένα, που 
είναι ένα κλαμπ;  Καταλήξαμε σ’ ένα συμβιβασμό.  Θα μπορούσαμε… Όσον αφορά την τροπολογία της Ε∆ΕΚ 
δεν έχω ένσταση να την ψηφίσετε.  Πραγματικά, όμως, δεν την καταλαβαίνω.  «Εισφορές», λέει, «από φυσικά 
πρόσωπα που κάμνουν νόμιμες πράξεις».  Εννοείτε ότι το κάθε κόμμα θα ρωτά ποιος είναι νόμιμος και 
κυκλοφορεί νόμιμος, αν του δώσει μια εισφορά;  ∆εύτερον, αν δεν είναι νόμιμος, γιατί να κυκλοφορά;  Γιατί να 
μην είναι φυλακή;  Είναι σε αυτό το νόμο που θα το λύσουμε;  ∆ηλαδή θα έρθει ένας να μας δώσει εισφορά και 
θα του πούμε «μισό λεπτό να σε εξετάσω αν είσαι νόμιμος, διαφορετικά θα σε καταγγείλω;»! Τέλος πάντων. 
Απλώς, τα λέω, όχι γιατί θέλω να σχολιάσω τις τροπολογίες.  Έτσι και αλλιώς, σεβόμενος τη δουλειά που έγινε 
και ευχαριστώντας ιδιαίτερα και τα κόμματα και τη γραμματεία που βοήθησαν και ξενύχτησαν εδώ, θα 
καταψηφίσω όλες τις τροπολογίες.  Αν θέλουμε να κάνουμε τη δουλειά μας, να την κάνουμε συντεταγμένα, όχι 
για να εντυπωσιάσει ο ένας τον άλλο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς, για τη διευκόλυνση της ψηφοφορίας, να δηλώσω ότι και εμείς δε θα ψηφίσουμε καμιά 
τροπολογία.  Συμφωνούμε με το πνεύμα της τροπολογίας της Ε∆ΕΚ περί νομιμότητας των εισφορέων.  ∆εν 
είμαι βέβαιος αν, όπως είναι διατυπωμένο, το εξασφαλίζει ή ότι δεν εξασφαλίζεται ήδη, οπόταν εισηγούμαι το 
πνεύμα να γίνει αποδεκτό και να εξευρεθεί η διατύπωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία! 

 Ερχόμαστε λοιπόν, δεδομένου ότι η τροπολογία από πλευράς ∆ημοκρατικού Συναγερμού έχει 
αποσυρθεί, στην τροπολογία της Ε∆ΕΚ.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου της πιο πάνω πρότασης νόμου με την αντικατάσταση 
της επιφύλαξης της παραγράφου (γ) του εδαφίου (2) του άρθρου 5 αυτού με την ακόλουθη επιφύλαξη: 

«Κεφ. 113. 

9 του 1968 

76  του 1977 

17 του 1979 

105 του 1985 

198 του 1986 

19 του 1990 

41(Ι) του 1994 

15(Ι) του 1995 

 Νοείται ότι επιτρέπεται ονομαστική ιδιωτική εισφορά από εταιρείες οι 
οποίες είναι εγγεγραμμένες σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Εταιρειών 
Νόμου ή από φυσικά πρόσωπα σε πολιτικά κόμματα ή συνδεδεμένους 
οργανισμούς, νοουμένου ότι οι δραστηριότητες των εν λόγω εταιρειών ή 
φυσικών προσώπων είναι νόμιμες: 
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21(Ι) του 1997 

82(Ι) του 1999 

149(Ι) του 1999 

2(Ι) του 2000 

135(Ι) του 2000 

151(Ι) του 2000 

76(Ι) του 2001 

70(Ι) του 2003 

167(Ι) του 2003 

92(Ι) του 2004 

24(Ι) του 2005 

129(Ι) του 2005 

130(Ι) του 2005 

98(Ι) του 2006 

124(Ι) του 2006 

70(Ι) του 2007 

71(Ι) του 2007 

131(Ι) του 2007 

186(Ι) του 2007 

87(Ι) του 2008 

49(Ι) του 2009 

 99(I) του 2009 

  42(Ι) του 2010 

60(Ι) του 2010 

88(Ι) του 2010 

53(Ι) του 2011 

117(Ι) του 2011 

145(Ι) του 2011 

157(Ι) του 2011 

 198(Ι) του 2011 

98(Ι) του 2012.».  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας της Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Ξεκίνησε η ψηφοφορία, κύριε Κατσουρίδη.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έκαμα μία εισήγηση η οποία αντιλήφθηκα έγινε αποδεκτή από όλους. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ότι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ότι συμφωνούμε με το πνεύμα, αλλά τη διατύπωση να την ξαναδεί κάποιος, γιατί δεν είμαι βέβαιος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κοιτάξτε -θα το έλεγα στο τέλος- γνωρίζετε, τουλάχιστον οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι, ότι με 
επιστολή του προς τον Πρόεδρο και τα μέλη της Βουλής σήμερα ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 
εκφράζει τη συναίνεσή του, ας πω, με το πνεύμα και το γράμμα αυτής της νομοθεσίας και προσθέτει ότι, εάν 
τους επόμενους μήνες διαπιστωθεί ότι υπάρχουν οποιεσδήποτε αδυναμίες υπό το φως και κάποιων απόψεων 
που θα δοθούν από την Επιτροπή κατά της ∆ιαφθοράς του Συμβουλίου της Ευρώπης, θα υπάρχει περιθώριο 
να γίνουν αυτές οι τροποποιήσεις. 

 Συνεπώς, θεωρώ ότι ετέθη σε ψηφοφορία η τροπολογία της Ε∆ΕΚ με αυτή την προσθήκη που έχω 
αναφέρει, ότι δηλαδή είναι ανοικτός ο νόμος για μελλοντικές τροποποιήσεις.  Νομίζω ότι δεν υπάρχει κανένα 
πρόβλημα. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

 Ο κ. Συλλούρης, ένας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Υπάρχει άλλη τροπολογία από πλευράς Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μαζί με το Κίνημα Οικολόγων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 ∆ύο κοινές τροπολογίες Ε∆ΕΚ και Οικολόγων. 

 Παρακαλώ, διαβάστε τες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του 
βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου της πιο πάνω πρότασης νόμου με την τροποποίηση του 
άρθρου 5 αυτού ως ακολούθως: 

1. Με την τροποποίηση του εδαφίου (1) αυτού ως ακολούθως: 

(i) Με τη διαγραφή των λέξεων “ή ανώνυμων.” (πέμπτη γραμμή)· και  

(ii) με την προσθήκη αμέσως μετά τη λέξη ‟ονομαστικών” (πέμπτη γραμμή) άνω και κάτω τελείας και 
της ακόλουθης επιφύλαξης: 

   «Νοείται ότι δεν επιτρέπεται η αποδοχή από πολιτικό κόμμα ή συνδεδεμένο οργανισμό 
ανώνυμων ιδιωτικών χρηματικών εισφορών ή εισφορών σε είδος ή σε εξοπλισμό ή σε 
υπηρεσίες.». 

2. Με τη διαγραφή της παραγράφου (δ) του εδαφίου (2) αυτού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία!  Θέτω σε ψηφοφορία την πρώτη κοινή τροπολογία Ε∆ΕΚ και Οικολόγων.   
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

 Ουδεμία. 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον και εφτά υπέρ, η πρώτη τροπολογία Ε∆ΕΚ και Οικολόγων 
απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη τροπολογία Ε∆ΕΚ και Οικολόγων. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με την ίδια ακριβώς αναλογία, δηλαδή σαράντα τέσσερις εναντίον και εφτά υπέρ, απορρίπτεται και η 
δεύτερη τροπολογία Ε∆ΕΚ και Οικολόγων. 

 Έχουμε τώρα τέσσερις τροπολογίες, αγαπητοί συνάδελφοι, των Οικολόγων.  Οι τροπολογίες 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου 
Περδίκη  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου της πιο πάνω πρότασης νόμου ως ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση από την παράγραφο (α) του εδαφίου (1) του άρθρου 3 αυτού της λέξης και του 
αριθμού ‟τριακόσιους (300)” (ένατη και δέκατη γραμμή) από τη λέξη και τον αριθμό ‟εκατό (100)”.  

2. Με την αντικατάσταση στο τέλος της επιφύλαξης του εδαφίου (1) του άρθρου 8 αυτού της τελείας με άνω 
και κάτω τελεία και με την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης επιφύλαξης: 

  «Νοείται περαιτέρω ότι πολιτικό κόμμα που παραβαίνει τις πρόνοιες της πιο πάνω επιφύλαξης 
υπόκειται σε αποκοπή της κρατικής χρηματοδότησης που θα λάβει το επόμενο έτος κατά είκοσι χιλιάδες 
ευρώ (€20.000).  Επιπρόσθετα, οποιαδήποτε καθυστέρηση στη συμμόρφωση των υποχρεώσεων που 
απορρέουν δυνάμει της πιο πάνω επιφύλαξης για το έτος στο οποίο αφορά η παράβαση συνεπάγεται 
διπλασιασμό της πιο πάνω αναφερόμενης αποκοπής για κάθε έτος καθυστέρησης στη βάση του ποσού 
της τελευταίας αποκοπής.». 

3. Με την αντικατάσταση από το άρθρο 9 αυτού της άνω και κάτω τελείας (τέταρτη γραμμή) με τελεία και με 
τη διαγραφή της επιφύλαξης αυτού. 

4. Με την αντικατάσταση από το σημείο (ε) του εντύπου της Αίτησης Εγγραφής Πολιτικού Κόμματος του 
Παρατήματος Ι αυτού του αριθμού ‟300” (πρώτη γραμμή) από τον αριθμό ‟100”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα θέσω μία-μία τις τροπολογίες αυτές σε ψηφοφορία. 
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 Τροπολογία πρώτη. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον και επτά υπέρ, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Τρίτη τροπολογία των Οικολόγων. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει αποχή; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, απορρίπτεται και η τρίτη τροπολογία. 

 Πάμε στην τέταρτη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  
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 Συνεπώς, δεν υπάρχει αποχή, διότι έχουν ψηφίσει όλοι. 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, απορρίπτεται και η τέταρτη τροπολογία. 

 Και τώρα έχουμε τις τροπολογίες του κ. Κουλία.  Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή κ. Ζαχαρία Κουλία  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου της πιο πάνω πρότασης νόμου ως ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη στο τέλος της παραγράφου (α) του εδαφίου (1) του άρθρου 3 αυτού του ακόλουθου 
κειμένου: 

 «Η δημιουργία και η άσκηση δραστηριότητας του κόμματος πρέπει να είναι ελεύθερη και να ασκείται 
μέσα στα πλαίσια του σεβασμού του συντάγματος και της νομοθεσίας, η δε εσωτερική δομή και 
λειτουργία του πρέπει να είναι δημοκρατική και να εξυπηρετεί την ελεύθερη λειτουργία του δημοκρατικού 
πολιτεύματος.». 

2. Με την προσθήκη μετά το εδάφιο (5) του άρθρου 6 αυτού του ακόλουθου νέου εδαφίου (6): 

  «(6) Τα πολιτικά κόμματα δημοσιεύουν τις εξελεγμένες ξεχωριστές και ενοποιημένες με τους 
συνδεδεμένους οργανισμούς οικονομικές τους καταστάσεις στον ημερήσιο τύπο εντός έξι (6) μηνών από 
τη λήξη του οικονομικού έτους στο οποίο αφορούν.». 

3. Με την αντικατάσταση από το άρθρο 7 αυτού του ποσοστού ‟80%” (τρίτη γραμμή) από το ποσοστό 
‟100%”. 

4. Με την αντικατάσταση στο τέλος της επιφύλαξης του εδαφίου (1) του άρθρου 8 αυτού της τελείας με άνω 
και κάτω τελεία και με την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης επιφύλαξης: 

  «Νοείται περαιτέρω ότι πολιτικό κόμμα που δεν υποβάλλει εμπρόθεσμα τις εξελεγμένες 
ξεχωριστές και ενοποιημένες με τους συνδεδεμένους οργανισμούς οικονομικές του καταστάσεις στον 
Έφορο δυνάμει των διατάξεων του παρόντος Νόμου δε λαμβάνει κρατική χρηματοδότηση.». 

5. Με τη διαγραφή από το άρθρο 9 αυτού της φράσης «, για τους σκοπούς των υποχρεώσεων που 
απορρέουν από τον παρόντα Νόμο,» (πρώτη και δεύτερη γραμμή), με την αντικατάσταση της άνω και 
κάτω τελείας με τελεία και με τη διαγραφή της επιφύλαξης αυτού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πρώτη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον και επτά υπέρ, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, απορρίπτεται η τροπολογία. 

 Τρίτη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον και επτά υπέρ, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Αντιλαμβάνομαι έχει απομείνει μία τροπολογία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆ύο.  Είναι πέντε οι τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ έχω τέσσερις εδώ.  Είναι πέντε;  Ο γραμματέας θα μας ενημερώσει.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουμε πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τέταρτη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τέταρτης τροπολογίας του κ. Κουλία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον και επτά υπέρ, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Και η πέμπτη τροπολογία την οποία έχει καταθέσει ο κ. Κουλίας. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, απορρίπτεται και αυτή η τροπολογία. 

 Και προχωρούμε τώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Εγγραφή πολιτικού κόμματος στο μητρώο και τέλος εγγραφής.  Άρθρο 3. 

 Κρατική χρηματοδότηση των πολιτικών κομμάτων.  Άρθρο 4. 

 Ιδιωτική εισφορά στα πολιτικά κόμματα.  Άρθρο 5. 

 Έλεγχος οικονομικής διαχείρισης.  Άρθρο 6. 

 ∆ιακίνηση κεφαλαίων πολιτικών κομμάτων.  Άρθρο 7. 

 ∆ιοικητικές ποινές.  Άρθρο 8. 

 Εκπροσώπηση πολιτικού κόμματος στο δικαστήριο.  Άρθρο 9. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 10. 

 Εφαρμογή του περί Πολιτικών Κομμάτων (Κτήση, Κατοχή και ∆ιάθεση Ακίνητης και Κινητής Ιδιοκτησίας) 
Νόμου του 1989 έως 1998.  Άρθρο 11. 

 Κατάργηση και επιφύλαξη.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Το σύνολο των παρόντων μελών ψηφίζει υπέρ. 

 ∆εν υπάρχουν αποχές. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου ως έχει διαμορφωθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα και ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει ψηφίσει σήμερα μια πράγματι πολύ σημαντική νομοθεσία.  Ο περί 
Πολιτικών Κομμάτων Νόμος είναι μια πολύτιμη συμβολή στην υπόθεση της λειτουργίας του δημοκρατικού 
πολιτεύματος. 
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 Θέλω να συγχαρώ τον πρόεδρο και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών και Αξιών του 
σώματος, γιατί πράγματι κατέθεσαν κοπιώδη προσπάθεια επί πολλούς μήνες για τη διαμόρφωση αυτού του 
νόμου.  Θέλω ακόμα να τονίσω ότι, εάν διαπιστωθεί ότι υπάρχουν οποιεσδήποτε ατέλειες, ενδεχόμενες 
παραλείψεις, όπως έχει αναφέρει και ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο οποίος συμμετέχει διά 
εκπροσώπου του στην Επιτροπή κατά της ∆ιαφθοράς του Συμβουλίου της Ευρώπης, εδώ είναι αυτό το σώμα, 
για να υιοθετήσει τις αναγκαίες τροποποιήσεις.  

 Και τέλος να πω και το εξής:  Επειδή θέλω να είμαι δίκαιος με την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή 
όπως και με όλες τις κοινοβουλευτικές επιτροπές, διετυπώθησαν παράπονα ότι ενδιαφερόμενοι, μη 
κυβερνητικές οργανώσεις, δεν ηκούσθησαν στα πλαίσια του διαλόγου, τον οποίο υιοθετεί και με βάση και το 
σύνταγμα και τον κανονισμό η Βουλή των Αντιπροσώπων. Θέλω να δηλώσω το εξής:  Ολοκληρώθηκε η 
συζήτηση και, με βάση ρητές πρόνοιες του κανονισμού της Βουλής, όταν ολοκληρωθεί η συζήτηση και 
καλούνται οι βουλευτές και τα κοινοβουλευτικά κόμματα να τοποθετηθούν, απαγορεύεται οποιαδήποτε 
περαιτέρω δημόσια διαβούλευση, γι’ αυτό θέλω να δώσω το μήνυμα ότι όσοι έχουν απόψεις για τα διάφορα 
νομοθετήματα που συζητά αυτό το σώμα πρέπει έγκαιρα, κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης και των 
συζητήσεων που γίνονται, να απευθύνουν το οποιοδήποτε αίτημα.  Σε αντίθετη περίπτωση, δεν μπορούν να 
στηλιτεύουν τη λειτουργία του σώματος, που, επαναλαμβάνω, λειτουργεί με θρησκευτική προσήλωση προς το 
σύνταγμα και τον κανονισμό της Βουλής. 

 Έρχομαι τώρα στα θέματα, αγαπητοί συνάδελφοι, που αφορούν τα οικονομικά νομοθετήματα.  Έχουν 
διανεμηθεί, αντιλαμβάνομαι, οι εκθέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού.   

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 30 Νοεμβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, 
ώστε να καταστεί πιο αποτελεσματική η είσπραξη του φόρου αυτού. 

 Ειδικότερα, με το νόμο που προτείνεται σκοπείται να παρασχεθεί η ευχέρεια στον Υπουργό 
Οικονομικών, μετά από πρόταση του Εφόρου ΦΠΑ και απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, να αποδέχεται 
τη διαγραφή ή τη μείωση οποιουδήποτε ποσού πρόσθετης επιβάρυνσης ή τόκου ή χρηματικής επιβάρυνσης 
και στις περιπτώσεις που έχει πληρωθεί το ποσό του φόρου που κατέστη οφειλόμενος με βάση τις διατάξεις 
του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου του 1990 μέχρι 2000, ο οποίος ίσχυε μέχρι την 31η Ιανουαρίου 
2002.  

 Περαιτέρω, με τον προτεινόμενο νόμο σκοπείται η ρύθμιση των περιπτώσεων αποδοχής της μείωσης ή 
διαγραφής ποσού πρόσθετης επιβάρυνσης ή τόκου ή χρηματικής επιβάρυνσης και στις περιπτώσεις που δεν 
έχει πληρωθεί το ποσό του φόρου που κατέστη οφειλόμενος με βάση τις διατάξεις του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου του 1990 μέχρι 2000, αλλά θα καταβληθεί με την αποδοχή των προαναφερθεισών 
επιβαρύνσεων. 

 Όπως είναι γνωστό, με βάση τις διατάξεις του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου του 1990 μέχρι 
2000, κάθε υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο που παρέλειπε, αρνείτο ή καθυστερούσε να υποβάλει φορολογική 
δήλωση υπόκειτο σε χρηματική επιβάρυνση ύψους £30,00 για κάθε μήνα ή μέρος αυτού για το οποίο 
διαρκούσε η άρνηση ή η παράλειψη ή η καθυστέρηση.  

 Επιπρόσθετα, σε περίπτωση που το ίδιο πρόσωπο αμελούσε ή αρνείτο να καταβάλει στον έφορο 
οποιοδήποτε ποσό φόρου ή οποιοδήποτε άλλο ποσό, τότε αυτό είχε υποχρέωση να καταβάλει πρόσθετη 
επιβάρυνση ίση προς 10% επί του ποσού που αμέλησε ή αρνήθηκε να καταβάλει.  Σε περίπτωση που η 
αμέλεια ή η άρνηση να καταβάλει οποιοδήποτε ποσό ξεπερνούσε τις τριάντα ημέρες από την ημερομηνία που 
το ποσό καθίστατο καταβλητέο, τότε επιβαλλόταν τόκος προς 8%.   
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με βάση τις διατάξεις του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου του 2000 μέχρι (Αρ. 4) του 2002, ο Υπουργός Οικονομικών δύναται να αποδέχεται 
την πληρωμή οποιουδήποτε ποσού φόρου που αποτελεί οφειλόμενο φόρο με βάση τις διατάξεις του 
καταργηθέντος περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου και τη μείωση ή τη διαγραφή οποιουδήποτε ποσού 
χρηματικής επιβάρυνσης ή πρόσθετης επιβάρυνσης ή τόκου που επιβάλλεται σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι εν λόγω διατάξεις εφαρμόζονται μόνο στις περιπτώσεις προσώπων που 
δεν έχουν καταβάλει το ποσό του οφειλόμενου φόρου, ενώ δεν εφαρμόζονται για πρόσωπα που έχουν 
καταβάλει το ποσό του φόρου αλλά όχι τις επιβαρύνσεις που το αφορούν.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας ΦΠΑ επισήμανε ότι 
οι διατάξεις αυτές έχουν οδηγήσει σε δυσμενή και άδικη μεταχείριση των προσώπων που έχουν συμμορφωθεί 
μερικώς με τις υποχρεώσεις τους με βάση τον καταργηθέντα νόμο.   

 Συναφώς, για σκοπούς ίσης μεταχείρισης όλων των υποκείμενων στο φόρο προσώπων, κρίνεται 
αναγκαία η τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας, ώστε να απαλειφθεί η στρέβλωση που παρατηρείται 
κατά τη διαδικασία διαγραφής ή μείωσης των προαναφερθεισών επιβαρύνσεων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 6) Νόμος του 2012». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν βλέπω να υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ορίστε.  Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το συγκεκριμένο που έχετε διαβάσει δεν έχει να κάμει με τα τρία επείγοντα νομοσχέδια που είχαμε 
συμφωνήσει να συζητήσουμε στη συνέχεια.  Είναι κάτι άλλο, αλλά είναι ομόφωνο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ξεκινήσαμε. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το πρώτο νομοσχέδιο που αφορά στα νομοθετήματα που κηρύξαμε επείγοντα είναι «Ο περί της 
Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων των Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της 
Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων των Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και 
Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, 
ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας που θα ρυθμίζει τη μείωση των μηνιαίων 
απολαβών και των συντάξεων όλων των αξιωματούχων, των εργοδοτουμένων και των συνταξιούχων της 
κρατικής υπηρεσίας, του ευρύτερου δημόσιου τομέα, των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης και των σχολικών 
εφοριών, η οποία θα έχει αναδρομική ισχύ από την 1η ∆εκεμβρίου 2012, ώστε να καταστεί δυνατός ο 
περιορισμός των δαπανών της κρατικής υπηρεσίας και του ευρύτερου δημόσιου τομέα προς αποφυγή 
περαιτέρω επιδείνωσης της υφιστάμενης δημοσιονομικής κατάστασης.  

 Ειδικότερα, με το προτεινόμενο νομοσχέδιο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

 Ύψος ακαθάριστων μηνιαίων απολαβών και συντάξεων Μείωση 

1.  Μέχρι €1.000 Καμία 

2. Για κάθε ευρώ από €1.001 μέχρι €1.500 6,5% 

3. Για κάθε ευρώ από €1.501 μέχρι €2.000 8,5% 

4. Για κάθε ευρώ από €2.001 μέχρι €3.000 9,5% 

5. Για κάθε ευρώ από €3.001 μέχρι €4.000 11,5% 

6. Για κάθε ευρώ από €4.001 και άνω 12,5% 

 Περαιτέρω, από την 1η Ιανουαρίου 2014 όλες οι ακαθάριστες μηνιαίες απολαβές και συντάξεις, 
ανεξαρτήτως του ύψους τους, θα μειώνονται επιπλέον κατά 3%.   

 Σημειώνεται ότι η προτεινόμενες μειώσεις θα υπολογίζονται στο σύνολο των απολαβών, θα εκπίπτουν 
του φορολογητέου εισοδήματος για σκοπούς καταβολής φόρου εισοδήματος, ενώ στην περίπτωση των 
απολαβών η μείωση δε θα επηρεάζει τον υπολογισμό των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων κατά την ημερομηνία 
αφυπηρέτησης των αξιωματούχων και εργοδοτουμένων. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η προτεινόμενη 
ρύθμιση προωθείται στα πλαίσια της γενικότερης προσπάθειας του κράτους για δημοσιονομική εξυγίανση και 
καθίσταται αναγκαία μετά και τις σχετικές επαφές που έγιναν με τους  κοινωνικούς εταίρους και τα πολιτικά 
κόμματα, τόσο σε ανώτατο πολιτικό επίπεδο όσο και σε επίπεδο του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και με 
εκπροσώπους της τρόικας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, από την προτεινόμενη μείωση απολαβών θα 
επηρεαστούν οι απολαβές και οι συντάξεις που επηρεάζονται και από την έκτακτη κλιμακωτή εισφορά, η οποία 
θα συνεχίσει να εφαρμόζεται παράλληλα, σύμφωνα με τους περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, 
Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Νόμους του 
2011 έως 2012, ήτοι οι μισθοί, τα φορολογητέα επιδόματα (υπερωριακή αποζημίωση και επιδόματα βάρδιας) 
και τα κατ’ αποκοπήν επιδόματα γραμματειακών υπηρεσιών, φιλοξενίας και παραστάσεως που καταβάλλονται 
σε αξιωματούχους ή/και σε υπαλλήλους που κατέχουν ανώτερες θέσεις με Κλίμακα Α15(Ι) ή υψηλότερη. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών σημείωσε 
ότι από την εφαρμογή του προτεινόμενου μέτρου αναμένεται να προκύψει συνολική ετήσια εξοικονόμηση 
ύψους €201 εκατομμυρίων.  

 Στα πλαίσια της περεταίρω συζήτησης, η επιτροπή ζήτησε την άποψη του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας αναφορικά με τη συνταγματικότητα των προτεινόμενων ρυθμίσεων. 
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 Συναφώς, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε σχετικά ότι τη δεδομένη χρονική στιγμή 
απώτερος σκοπός είναι η σωτηρία του κράτους και, δεδομένων των ειδικών συνθηκών που επικρατούν, τα 
μέτρα που προτείνονται τυγχάνουν πλήρους στήριξης και θεωρούνται σύμφωνα με το σύνταγμα.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υποβάλλει 
την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης.  Με συγχωρείτε, ο κ. Μητσόπουλος, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Τάσο Μητσόπουλο) 

 Ορίστε, ο κ. Περδίκης, με την άδεια του κ. Μητσόπουλου. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι το πρώτο νομοσχέδιο το οποίο μπορεί να χαρακτηριστεί ‟μνημονιακό”, αφού εντάσσεται μέσα στο 
πακέτο των νομοσχεδίων που προκύπτουν από τη συμφωνία, το προσχέδιο συμφωνίας μεταξύ κυβέρνησης 
και τρόικας.  Παρά τις προσωπικές μας και τις επιμέρους μας επιφυλάξεις, ιδίως σε ό,τι αφορά την οριζόντια 
αποκοπή μισθών η οποία θα προκύψει… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Υπάρχει οριζόντια, ναι, 3% του χρόνου.  Αυτή η οριζόντια είναι έξω από τη λογική των θέσεών μας, 
όπως αυτές υποβλήθηκαν κατά τη διάρκεια του διαλόγου μεταξύ των κομμάτων και της κυβέρνησης.  Θέλω να 
πω όμως εδώ, κύριε Πρόεδρε, ότι θεωρώ ότι είναι θετική η εξέλιξη το γεγονός ότι στη διαπραγμάτευση 
επιτεύχθηκε το κύριο μέρος αυτής της αποκοπής των μισθών να είναι κλιμακωτό.  Εμείς θέλουμε να 
υπογραμμίσουμε το θετικό στοιχείο αυτό ως ένα από τα θετικά στοιχεία του αποτελέσματος της 
διαπραγμάτευσης. 

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι αυτή η προσέγγιση της αποκοπής των απολαβών είναι μέσα στην 
προσέγγιση τη δική μας την οικολογική, όπως τέθηκε από την αρχή, από το 2008, που εμείς είχαμε πει, και το 
επαναλαμβάνω, ότι σε αυτές τις εποχές της κρίσης πρέπει να μειωθούν οι μισθοί και να αυξηθεί ο αριθμός των 
μισθών.  Χαμηλότεροι μισθοί, περισσότεροι μισθοί.  ∆ηλαδή να χτυπήσουμε την ανεργία μειώνοντας τις 
απολαβές αυτών που ήδη έχουν υψηλές απολαβές. 

 ∆υστυχώς σήμερα ψηφίζουμε το πρώτο κομμάτι.  Ψηφίζουμε τις χαμηλότερες απολαβές.  Μακάρι να 
μπορούσαμε και να είχαμε τη δυνατότητα -και δυστυχώς το μνημόνιο δεν έχει αυτή τη δυνατότητα- να 
δημιουργούσαμε και δουλειές και να αντιμετωπίζαμε την ανεργία!  Και είναι συγκυρία δυστυχής το ότι σήμερα 
ψηφίζουμε αυτή τη μείωση των μισθών, όταν η κεντρική είδηση στα δελτία ειδήσεων είναι ότι ανέβηκε στις 
σαράντα χιλιάδες η ανεργία.  Μακάρι να μπορούσαμε, και θέλω να βάλω στο μυαλό όλων μας την έγνοια, με τη 
μείωση των μισθών να δημιουργήσουμε περισσότερες δουλειές! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Μητσόπουλος, ο οποίος είχε ζητήσει το λόγο προηγουμένως. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα θέλαμε εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να 
εκφράσουμε την έντονη δυσφορία μας, αλλά και την απογοήτευσή μας για την επιστολή αυτή την οποία έχετε 
παραλάβει χθες από το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας.  Είναι μια επιστολή με την οποία αυτή τη δύσκολη 
ώρα ζητείται ουσιαστικά να εξαιρεθούν οι υπάλληλοι της Κεντρικής Τράπεζας από την εφαρμογή του 
συγκεκριμένου νομοσχεδίου.  Θεωρούμε θλιβερό, κύριε Πρόεδρε, σε μια περίοδο κρίσης, όπως έχω αναφέρει 
προηγουμένως, που οι συμπολίτες μας πλήττονται και που καλούνται να συνεισφέρουν από το υστέρημά τους 
-ιδιαίτερα πλήττονται μάλιστα ευπαθείς ομάδες του κυπριακού πληθυσμού, όπως είναι οι άνεργοι, όπως είναι οι 
πολύτεκνοι, οι μονογονιοί, οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι αυτοεργοδοτούμενοι και ούτω καθεξής- να ζητείται 
εξαίρεση από υπαλλήλους ενός οργανισμού που θεωρείται, αλλά και είναι προνομιούχος οργανισμός.  Πολλοί 
από τους υπαλλήλους αυτούς, κύριε Πρόεδρε, και είναι καλά γνωστό, είναι υψηλόμισθοι και μάλιστα 
λαμβάνουν μισθούς κατά πολύ υψηλότερους από τους “προνομιακούς” και “αστρονομικούς” μισθούς των 
βουλευτών, που θεωρούνται κατεξοχήν προνομιούχοι σ’ αυτή την κοινωνία.   
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 Θεωρούμε και νομίζουμε ότι είναι σωστό το ότι την ώρα αυτή, που γίνεται προσκλητήριο ευθύνης από 
την πατρίδα, θα πρέπει όλοι να συνεισφέρουμε με τις θυσίες μας, γιατί μόνο έτσι θα βγούμε από το φαύλο 
κύκλο της κρίσης.  Και θλιβόμαστε ειλικρινά γι’ αυτή τη συγκεκριμένη ενέργεια.  Θεωρούμε ότι αυτή ακριβώς 
την ώρα εφαρμογή θα έπρεπε να είχε αυτό που αναφέρατε προηγουμένως στην εισαγωγική σας ομιλία, 
κάμνοντας αναφορά στη θυσία του Χριστόδουλου Σώζου, το παράδειγμα ότι οι ηγέτες θα πρέπει να 
προπορεύονται στη θυσία δίνοντας το καλό παράδειγμα.  Και η Κεντρική Τράπεζα ως οργανισμός που ασκεί 
εποπτεία και έχει ευθύνη ενδεχομένως για το κατάντημα της κυπριακής οικονομίας θεωρούμε ότι δε θα έπρεπε 
να αποτελεί εξαίρεση στην εφαρμογή του συγκεκριμένου νομοσχεδίου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Νικολαΐδης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα είμαι πολύ πολύ σύντομος, διότι με κάλυψε εν πολλοίς ο κ. Μητσόπουλος, ειδικά 
γι’ αυτό το θέμα της επιστολής του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, το οποίο είναι διπλά ενοχλητικό και μας 
θυμίζει -εμένα μου θυμίζει- και τη συμπεριφορά των δικαστών, που ελπίζω να μην επαναληφθεί για τις νέες 
περικοπές, διότι θα είναι θέμα σ’ αυτή τη Βουλή και θέλω να στείλω το μήνυμα πεντακάθαρα.  ∆εν μπορεί αυτοί 
που ζουν στη χλιδή σήμερα που χάνουν τις δουλειές τους άνθρωποι, που μειώνουμε μισθούς πενταροδεκάρας 
να τολμούν να έχουν και παράπονο και μάλιστα να χώνονται πίσω από διαδικασίες είτε διάκρισης εξουσιών 
είτε συνεννόησης με την Ευρωπαϊκή  Κεντρική Τράπεζα.  

 Είναι διπλά ενοχλητικό, πρώτον, για το λόγο που εξήγησα, αλλά και για ένα δεύτερο λόγο.  Ο ∆ιοικητής 
της Κεντρικής Τράπεζας ήταν ο πρωτεργάτης, περισσότερο ακόμα και από τον υπουργό, για τη συνεννόηση με 
την τρόικα.  Αυτή τη συνεννόηση με την Κεντρική Τράπεζα έπρεπε να την κάμει ο ίδιος, πριν ξεκινήσει να 
συζητά τι θα γίνει με το υπόλοιπο θέμα.  Η κυβέρνηση έπρεπε να μας τη φέρει έτοιμη αυτή τη συμφωνία και τον 
καλώ επίσημα το ∆ιοικητή, διότι θα γράψουμε θέμα στη Βουλή, εάν δε γίνει αυτό, μόνος του αυτό που μας ζητά 
να το κάμει και να το φέρει, ει δυνατόν, αύριο το πρωί.  Και όλα αυτά να τα αφήνουμε κατά μέρος, διότι είναι 
έτσι που προκαλούμε το λαό και θα σπάσουμε την κοινωνική συνοχή.  Ήδη πολλοί ρέπουν προς λαϊκισμό.   

 Εμείς δηλώνουμε ως Ευρωπαϊκό Κόμμα και πήραμε και απόφαση επίσημη ότι θα στηρίξουμε όλα τα 
μέτρα, γιατί, ναι, είναι είτε συμπεριφερόμαστε υπεύθυνα είτε χρεοκοπεί η Κύπρος και θα ψέξουμε 
οποιουσδήποτε προχωρήσουν σε λαϊκισμό.  Αλλά ας μη μας προκαλούν αυτοί οι οποίοι έπρεπε πρώτοι να 
δηλώσουν ότι είναι έτοιμοι όχι μόνο να αποκοπούν οι μισθοί τους αλλά να δώσουν και περισσότερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι με αισθήματα πραγματικής αγωνίας και έγνοιας για τον τόπο που καλούμαστε 
σήμερα να συζητήσουμε τα προτεινόμενα νομοσχέδια και ειδικότερα το πρώτο αυτό νομοσχέδιο, που αφορά 
στη μείωση των μισθών των εργαζομένων.  Αντιλαμβανόμενοι τη δραματική πραγματικά κατάσταση στην 
οποία βρίσκεται η κυπριακή οικονομία και ο τόπος και με αίσθημα εθνικής ευθύνης απέναντι στον τόπο, η 
πρόθεσή μας είναι να στηρίξουμε αυτό το νομοσχέδιο σε ό,τι αφορά την πρώτη πρόνοιά του, που αφορά την 
κλιμακωτή μείωση των μηνιαίων απολαβών και των συντάξεων.   

 Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη πρόνοιά του, την περαιτέρω μείωση από την 1η Ιανουαρίου 2014 όλων των 
απολαβών και συντάξεων ανεξαρτήτως ύψους κατά ένα ποσοστό 3%, αντιπροτείνουμε, αυτή είναι η 
τροπολογία -αντιλαμβανόμενοι ότι θα πρέπει να τηρήσουμε και να σεβαστούμε κάποια αριθμητικά δεδομένα, 
επειδή για μας είναι θέμα αρχής και από την αρχή τοποθετηθήκαμε ενάντια στην οποιαδήποτε οριζόντια 
μείωση μισθών- αντί της οριζόντιας μείωσης του 3%, μία κλιμακωτή μείωση, η οποία θα επιφέρει το ανάλογο 
όφελος για την κυπριακή οικονομία, ως εξής:  Από €0 μέχρι €1.000 μείωση 2%, από €1.001 μέχρι €1.500 
μείωση  2,5%, από €1.500 μέχρι €2.000 μείωση 3%, από €2.001 μέχρι €3.000 μείωση 3,5%, από €3.001 μέχρι 
€4.000 μείωση 4%, από €4.000 και πάνω μείωση 4,5%. 

 Θεωρούμε ότι αυτή είναι πολύ πιο δίκαιη κοινωνικά κατανομή αυτού του συγκεκριμένου βάρους και στο 
βαθμό που το όφελος της κυπριακής οικονομίας παραμένει το ίδιο θεωρούμε ότι δε διαταράσσουμε κάποια 
αριθμητικά δεδομένα τα οποία δεν πρέπει να διαταραχθούν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



649 

 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολαΐδη. 

 Ο κ. Λαμάρης, ο κ. Παπαδόπουλος, ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς είναι ώρες ευθύνης και οι στιγμές τούτες και οι επόμενες που θα 
ακολουθήσουν, από τη στιγμή που είμαστε στη δύσκολη θέση να ανταποκριθούμε σε απαιτήσεις τέτοιου 
βαθμού και επιπέδου που επηρεάζουν τη ζωή του καθενός μας.  Εμείς με αυτό το αίσθημα ευθύνης θα 
τοποθετηθούμε σε όλα, έχοντας ένα γνώμονα ο οποίος είναι ξεκάθαρος, αν αντιληφθήκαμε καλά ότι καταρχήν 
συμφωνία είναι αυτή που έχουμε μπροστά μας και οποιοδήποτε παζάρι από εμάς σ’ αυτά δεν είναι αποδεκτό.  
∆εν αρκεί δηλαδή να λέει ο καθένας μας «εμείς με αυτό διαφωνούμε, το μεταφέρουμε αλλού, βρίσκουμε το ίδιο 
ποσό, άρα αυτοί που συζητούν μαζί μας θα είναι ευχαριστημένοι».  Θα μπούμε σ’ ένα φαύλο κύκλο.   

 Γι’ αυτό εμείς χαιρετίζουμε την κλιμακωτή εισφορά των εργαζομένων, η οποία εξαιρείται από τη 
φορολογία, φοροαπαλλάσσεται, είναι δηλαδή ακόμα ένα επιπρόσθετο στοιχείο το οποίο την κάμνει ακόμα 
λιγότερο επώδυνη.  Το γεγονός ότι δεν υπάρχει καμία απολύτως εξαίρεση -και αυτό ήταν απαίτηση όλων μας- 
πρέπει να μας ικανοποιεί.  Απ’ εκεί και πέρα όλοι είμαστε δέκτες αιτημάτων για εξαίρεση της δικής τους ομάδας 
από αυτή την προσπάθεια.  Νομίζω ότι αυτές τις ώρες ευθύνης πρέπει να σκεφτούμε την πατρίδα μας και 
εκείνο που προέχει είναι να στηρίξουμε όπως πρέπει αυτή την προσπάθεια, για να μην μπούμε σε περιπέτειες.  
Γι’ αυτό είμαστε και επιφυλακτικοί για τις όποιες ειδικά τώρα αυτή τη στιγμή προφορικές μεταθέσεις ενός 
ζητήματος σε κάποιο άλλο ζήτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λαμάρη. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να ξεκαθαρίσουμε κάποια πράγματα πρώτα διαδικαστικά.  Απλώς, για να μην προκύψει 
οποιαδήποτε παρεξήγηση, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι το νομοσχέδιο που αφορά την τροποποίηση του ΦΠΑ που 
έχει κατατεθεί υπό τη μορφή του κατεπείγοντος είναι ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 8) Νόμος.  Σε αυτό που αναφερθήκατε εσείς προηγουμένως ήταν ο Αρ. 7, που είναι το υπ’ αριθμόν 6 θέμα 
στην ημερήσια διάταξη.  Να το ξεκαθαρίσουμε ότι είναι άλλο το ένα, άλλο το άλλο. 

 Και τα τρία νομοσχέδια που έχουμε ενώπιόν μας αυτή τη στιγμή να ψηφίσουμε και που έχουν σχέση 
ακριβώς με την υλοποίηση των δεσμεύσεών μας έναντι του μνημονίου είναι οι περικοπές των μισθών οι 
κλιμακωτές, το 3% που θα εφαρμοστεί καθολικά και θα ξεκινά η εφαρμογή του από το 2014, θα είναι η αύξηση 
στους φόρους κατανάλωσης των καπνικών προϊόντων και στα αλκοολούχα ποτά και η αύξηση του ΦΠΑ στο 
18% από τις 14 Ιανουαρίου 2013 και στο 19% από τις 14 Ιανουαρίου 2014, ως επίσης και η αύξηση του 
κατώτατου συντελεστή ΦΠΑ από 8% σε 9%.  Πέραν αυτών των νομοσχεδίων, έχουν κατατεθεί και θα 
εξετάσουμε αύριο στην επιτροπή Οικονομικών, ως επίσης και τη ∆ευτέρα, είκοσι πέντε περίπου νομοσχέδια 
που έχουν έρθει από το Υπουργικό Συμβούλιο,  με στόχο να προωθηθούν τα υπόλοιπα είκοσι με είκοσι πέντε 
νομοσχέδια, δεν είμαι ακριβώς σίγουρος για τον αριθμό αυτή τη στιγμή, στην έκτακτη ολομέλεια της Τετάρτης.   

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, αυτό που πρέπει να ξεκαθαρίσουμε και προς την κοινή γνώμη και προς την 
κοινωνία είναι ότι ξεκινούμε την εφαρμογή των προνοιών του μνημονίου.  Αυτό ξεκινά από σήμερα.  Και θέλω 
να ξεκαθαρίσω ότι ως ∆ημοκρατικό Κόμμα διαφωνούμε με πάρα πολλές πρόνοιες αυτού του μνημονίου, και 
στο σκέλος των εξοντωτικών φορολογιών που έχουν συμφωνηθεί και σε ό,τι αφορά τις εξοντωτικές περικοπές 
μισθών, επιδομάτων και άλλα.  ∆εν είμαστε ικανοποιημένοι από τη διαπραγμάτευση.  Θεωρούμε ακριβώς ότι, 
ναι, κάποια πράγματα έχουν βελτιωθεί σίγουρα.  Η ΑΤΑ, ο 13ος έχουν διασωθεί ως θεσμοί, κλιμακωτές 
περικοπές αντί καθολικές...  Κάποια θέματα, ναι, είναι θετικά τα οποία έχουν παραμείνει ως βελτιώσεις στο 
μνημόνιο.  Πολλές πτυχές του αρχικού κειμένου όμως, κύριε Πρόεδρε, έχουν χειροτερεύσει.  ∆εν είναι επί του 
παρόντος να τις απαριθμήσουμε, θα το κάνουμε στην επόμενη ολομέλεια.   

 Είναι επώδυνα τα μέτρα και υπάρχουν ευθύνες γι’ αυτό.  Υπάρχουν ευθύνες -και δεν περιορίζονται μόνο 
στον τραπεζικό τομέα- γιατί πρέπει σήμερα να υιοθετήσουμε επώδυνα μέτρα.  Αυτές οι ευθύνες βαραίνουν και 
τον τραπεζικό τομέα, πρωτίστως όμως βαραίνουν τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και την κυβέρνησή του για τον 
υπερδανεισμό των τελευταίων πέντε χρόνων, για το γεγονός ότι δεν υιοθέτησαν μέτρα έγκαιρα και για το 
γεγονός ότι άργησαν να ξεκινήσουν τις διαπραγματεύσεις με την τρόικα.  Και υπάρχουν πολλά σημεία τα οποία 
κι εμείς θα θέλαμε να αλλάξουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απλώς θα παρακαλέσω -δε θέλω να σας διακόψω- επειδή θα υπάρξει και συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού, αυτά τα ευρύτερα ζητήματα να τα αφήσουμε περαιτέρω. 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εξηγώ, κύριε Πρόεδρε, για ποιο λόγο δε θα υιοθετήσουμε την τροπολογία του κ. Νικολαΐδη της Ε∆ΕΚ.  
Υπάρχουν πολλές πρόνοιες τις οποίες κι εμείς θα θέλαμε να αλλάξουμε.  Το πρόβλημα είναι το εξής.  Ήταν η 
πρώτη ερώτηση που θέσαμε κι εμείς στο Υπουργείο Οικονομικών, όταν σήμερα ήρθαν και μας παρουσίασαν 
αυτά τα νομοσχέδια:  «Υπάρχει ευχέρεια να αλλάξουμε οτιδήποτε σε αυτά τα νομοσχέδια ή στις πρόνοιες του 
μνημονίου;»  Και η απάντηση που πήραμε ήταν ξεκάθαρη.  Όχι, δεν υπάρχει, υπό την εξής έννοια.  Αν θέλουμε 
να προλάβουμε το Eurogroup της 13ης του ∆εκέμβρη, της άλλης Πέμπτης, θα πρέπει αμέσως να 
προχωρήσουμε στην ψήφιση αυτών των νομοσχεδίων.  Αν θέλουμε να αλλάξουμε το μνημόνιο ή να αλλάξουμε 
πρόνοιες αυτών των νομοσχεδίων, τα οποία έχουν κοινοποιηθεί στην τρόικα και έχουν εγκρίνει το κείμενο, τότε 
θα πρέπει να ξαναπάμε σε διαπραγμάτευση.  ∆εν έχουμε χρόνο, όπως μας λέει η κυβέρνηση.  Επομένως, 
αυτή είναι η επιλογή που έχουμε ενώπιόν μας σήμερα.   

 Εμείς ακούσαμε τις δραματικές εκκλήσεις του Υπουργού Οικονομικών ότι έχουμε πάρα πολλά κρίσιμα 
και σημαντικά διλήμματα ενώπιόν μας, ως επίσης και τη δραματική έκκληση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας 
που έλεγε «η επιλογή που έχουμε ενώπιόν μας είναι ή χρεοκοπία ή μνημόνιο».  Αυτό μας είπε ο Πρόεδρος.  
Επομένως, δεν είναι τουλάχιστον επί του παρόντος μέσα στη διακριτική μας ευχέρεια να αλλάξουμε τα κείμενα.  
Αν αλλάξει αυτή η θέση και η κυβέρνηση μπορεί να μας πει ότι υπάρχει δυνατότητα να 
επαναδιαπραγματευθούμε ή ότι στις επόμενες μέρες υπάρχει η δυνατότητα να αλλάξουμε πρόνοιες των 
νομοσχεδίων, τότε εμείς είμαστε οι πρώτοι που θα καταθέσουμε χίλιες τροποποιήσεις και τροπολογίες.  Σε 
αυτή τη φάση όμως, κύριε Πρόεδρε, με τα δεδομένα που έχουμε μπροστά μας, με τα διλήμματα στα οποία μας 
έχει φέρει η κυβέρνηση του κ. Χριστόφια θα συμπεριφερθούμε με υπευθυνότητα, με αίσθημα ευθύνης έναντι 
του τόπου και με πατριωτισμό.  Θα ψηφίσουμε αυτά τα νομοσχέδια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Βαρνάβα.   

 Σύντομα, γιατί τοποθετήθηκε το κόμμα σας. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ναι, έχει τοποθετηθεί ο κ. Νικολαΐδης σε σχέση με τις θέσεις της Ε∆ΕΚ και παράλληλα 
με την τροποποίηση την οποία καταθέτουμε.  Πρώτα απʼ όλα να υπενθυμίσω στο σώμα ότι κανένα μνημόνιο 
δεν έχει υπογραφεί μέχρι σήμερα.  Είναι μία προσυμφωνία την οποία έχει κάνει η κυβέρνηση με την τρόικα.  
Και θα συμφωνήσω με το συνάδελφο τον κ. Παπαδόπουλο ότι δεν υπήρξε ικανοποιητική η διαπραγμάτευση 
της κυβέρνησης.  Αυτό είναι γεγονός.  Από την άλλη να πω ότι οι πολιτικές δυνάμεις, από… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού στη συνέχεια. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 …τη στιγμή που νιώθουν έντονα και αυτό είναι σε αντίθεση με την ιδεολογικοπολιτική τους θέση, έχουν 
το δικαίωμα να καταβάλουν προσπάθεια οι ίδιες για αυτή τη διαπραγμάτευση, την οποία δεν έχει κάνει η 
κυβέρνηση.  Είναι πολύ καλά γνωστό ότι δεν μπορούμε να αγγίξουμε τα ποσά.  Άρα, αυτό το οποίο κατέθεσε ο 
κ. Νικολαΐδης εκ μέρους της Ε∆ΕΚ είναι ισοζυγισμένο.  Αφαιρεί από κάπου, προσθέτει από κάπου αλλού.   

 Θα πω και το εξής:  Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, το θέμα της σημερινής επιστολής του ∆ιοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας, με επιείκεια μπορούμε να χαρακτηρίσουμε “απαράδεκτη”, ιδιαίτερα αυτή τη σημερινή 
μέρα, αυτή την επιστολή.  Όταν και εφόσον η Κεντρική Τράπεζα, πρώτον, είναι ένα από τα σώματα, τις αρχές 
οι οποίες διαπραγματεύτηκαν το μνημόνιο, για να έχουμε σήμερα ενώπιόν μας αυτές τις επώδυνες προτάσεις 
για το λαό, και από την άλλη το σώμα της Κεντρικής Τράπεζας με τον τέως επικεφαλής της φέρουν τεράστια 
ευθύνη για το μη σωστό έλεγχο τον οποίο έκαναν τότε, για να φτάσουμε από πλευράς των τραπεζών -γιατί 
εμείς λέμε ότι υπάρχει και ευθύνη της κυβέρνησης για το ότι φτάσαμε σήμερα εδώ, κύριε Πρόεδρε- στο σημείο 
που φτάσαμε, εμείς... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Να συντομεύουμε όμως! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 …λέμε ότι θα πρέπει σίγουρα ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας να απολογηθεί για τη σημερινή του 
επιστολή στον κυπριακό λαό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού έχει το λόγο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι και εμείς απορρίπτουμε την επιστολή η οποία έχει 
προέλθει από το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας.  Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι θα έχουμε την 
ευκαιρία να πούμε τις ολοκληρωμένες μας απόψεις γύρω από αυτά τα ζητήματα την ερχόμενη Πέμπτη, όταν θα 
συζητούμε το μεγάλο όγκο των νομοσχεδίων που αφορούν το μνημόνιο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Την άλλη Τετάρτη! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Την άλλη Τετάρτη, όποτε θα είναι… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Την άλλη βδομάδα! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Την άλλη βδομάδα!   

(Αστειευόμενος) 

 Πέστε μου τι θέλετε να πω, να το πω όπως το θέλετε, για να μη μείνει και κανένας παραπονεμένος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μπορεί να μην έχετε πληροφορηθεί.  Απλώς, αποφασίστηκε να πραγματοποιηθεί την Τετάρτη έκτακτη 
συνεδρία της Βουλής για τα είκοσι πέντε ή πόσα θα είναι νομοσχέδια. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Την ημέρα που θα διεξαχθεί η ολομέλεια της Βουλής… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …θα πούμε τις ολοκληρωμένες μας απόψεις.  Θέλω να πω απλώς το εξής αυτή τη στιγμή, γιατί 
αντιλαμβάνομαι ότι κάποιοι έχουν ειλημμένες υποχρεώσεις, θα πρέπει να πάνε σε προεκλογικές 
συγκεντρώσεις όλοι:  Έχουμε επιχειρήματα, για να απαντήσουμε για το καθετί, κύριε Πρόεδρε, και θα τα 
αναπτύξουμε κατά τρόπο πολύ συγκεκριμένο και ολοκληρωμένο.  Και εύχομαι και ελπίζω επιτέλους να 
πρυτανεύσει το συμφέρον του τόπου και της οικονομίας πάνω απʼ όλα και όχι οι μικροκομματικές 
προσεγγίσεις, οι οποίες έχουν ένα στόχο αποκλειστικά, πώς υποσκάπτεται ο Πρόεδρος και η κυβέρνηση, πώς 
υποσκάπτεται το ΑΚΕΛ.  Αυτή η προσέγγιση που ακολουθείται τα τελευταία τεσσεράμισι χρόνια έχει ζημιώσει 
τον τόπο και η έκκλησή μου είναι, έστω και την υστάτη, να συνειδητοποιήσουμε ότι δεν προσφέρεται για 
λαϊκισμούς η κατάσταση η οποία έχει διαμορφωθεί.   

 Επαναλαμβάνω ότι μπορούμε να απαντήσουμε σε όλα τα ζητήματα τα οποία έχουν εγερθεί.  Σεβόμενοι 
το χρόνο κάποιων, επιφυλασσόμαστε την επόμενη Τετάρτη να σχολιάσουμε ολοκληρωμένα αυτά τα θέματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Θέτω τώρα… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν κατʼ επανάληψη κάποιοι συνάδελφοι δαμέσα εζητούσαν να ληφθούν μέτρα, εν τους 
άκουεν κανένας.   Τωρά που εκαλέσαμεν την τρόικα… Θυμούμαι εκαλέσαμέν την -και είπεν το ο Υπουργός 



652 

 

Οικονομικών- τον Ιούνιο.  Ιούνιος, Ιούλιος, Αύγουστος, Σεπτέμβρης, Οκτώβρης, Νιόβρης, ∆εκέβρης, είναι εφτά 
μήνες!  Η Βουλή τελεί πάντοτε κάτω από την πίεση και με το πιστόλι στον κρόταφο ότι εμείς θα είμαστε οι 
δράστες και θα καταστραφεί ο τόπος, αν δεν ψηφίσουμε.  Καλά, αυτή τη Βουλή δεν πρέπει η εκτελεστική 
εξουσία να τη σέβεται και όλοι εμείς, συνάδελφοι, να ενημερωθούμε, που έρχεται ο κόσμος τζιαι ρωτά μας 
«κύριε, γιατί ψηφίζετε το τάδε και το τάδε και το τάδε;»;  Τι θα τους πούμε δηλαδή;  Ότι εμείς ερχόμαστε εδώ να 
μας πουν να ψηλώννουμεν τα χέρια πάνω μόνο;  

 Αυτά τα νομοσχέδια σήμερα τα ζήτησα από τον κ. Συλλούρη και μου τα ʼδωσε.  Έδωκέν μου ένα 
ττόππιν δκιακόσιες σελίδες.  Μα είναι σωστό, δίκαιο και λογικό σε ένα δημοκρατικό πολίτευμα η εκτελεστική 
εξουσία να μεταχειρίζεται το νομοθετικό σώμα κατʼ αυτό τον πιεστικό και εκβιαστικό τρόπο;  Και να έρχεται ο 
υπουργός εδώ και να μας λέει «θα καταστραφούμε, αν δεν ψηλώσετε τα χέρια πάνω»;  Αυτό αποτελεί μία 
απαράδεκτη τακτική, με όλο το σεβασμό προς την εκτελεστική εξουσία.  ∆ε γίνεται τούτος ο τρόπος 
λειτουργίας, διότι εβάλαν το Eurogroup την άλλη εβδομάδα, στις 13 του μήνα, κι εμείς πρέπει να το 
προλάβουμε.  Εμάς ποιος θα μας προλάβει στο τέλος της ημέρας;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Κύριε συνάδελφε, να πω το εξής:  Για τα σημερινά νομοθετήματα που έχουν κηρυχθεί επείγοντα 
έχουν δοθεί κάποιες εξηγήσεις στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, ότι έπρεπε σήμερα για 
συγκεκριμένους λόγους να υιοθετηθούν.  Απʼ εκεί και πέρα πράγματι η Βουλή δεν πρόκειται να παύσει να 
διαβουλεύεται, γιʼ αυτό η επιτροπή Οικονομικών θα συνέλθει και την Παρασκευή και τη ∆ευτέρα και την Τρίτη.  
Και εγώ λέω και την Τετάρτη, εάν χρειάζεται, να αφιερωθεί το πρωινό σε συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών, 
ούτως ώστε να υπάρχει και η δυνατότητα τουλάχιστον οι βασικοί αντιπροσωπευτικοί φορείς να κληθούν να 
εκφράσουν απόψεις.  Και μπορεί η συνεδρία της Βουλής η έκτακτη να γίνει το απόγευμα.  Μελετήστε το! 

 Ο κ. Βότσης έχει ζητήσει το λόγο. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω ένα σχόλιο σε σχέση με την εισήγηση του φίλου του Νίκου του Νικολαΐδη, 
ο οποίος παραδέχεται ότι θα ήταν άτοπο αυτή τη στιγμή να αλλάξουμε το ποσό το οποίο περιλαμβάνεται στο 
μνημόνιο σε σχέση με τις αποκοπές.  Για μας είναι, για μένα τουλάχιστον…  ∆εν μπορώ αυτή τη στιγμή να 
επιβεβαιώσω, ακούγοντας κάποιους αριθμούς όπως κατατίθενται, ότι με αυτούς τους αριθμούς θα έχουμε τα 
ίδια αποτελέσματα με όσα έφερε το Υπουργείο Οικονομικών στην επιτροπή.  ∆εν έχουμε αυτά τα στοιχεία.  
Έχω την εντύπωση ότι θα ήταν πολύ πρόχειρο αυτή τη στιγμή να προβαίναμε σε τέτοιου είδους ενέργεια.  Εάν 
συμφωνούμε όλοι -και φαίνεται ότι συμφωνούμε- ότι προέχει αυτή τη στιγμή, εφόσον οι πολιτικές δυνάμεις 
παρουσιάζονται να επιδεικνύουν τη θέση ότι θα πάρουμε τη δύσκολη απόφαση… Πιστεύω ότι θα 
δυσκολέψουμε την όλη διαδικασία, αν προβούμε σε αλλαγές, οι οποίες δεν απαγορεύονται, εφόσον το μέτρο 
αυτό θα εφαρμοστεί την επόμενη χρονιά, δηλαδή το 2014.  ∆εν απαγορεύονται, εάν και εφόσον υπάρξει ένα 
συμφωνημένο μνημόνιο.  Και μετά από μια σοβαρή μελέτη του Υπουργείου Οικονομικών μέσα στον επόμενο 
χρόνο μπορούμε να πείσουμε, να έχουμε και το χρόνο να πείσουμε όσους θα συναλλαχθούμε μαζί τους γιʼ 
αυτό το θέμα, λέγοντάς τους το εξής: «Ξέρετε, υπάρχουν δυνατότητες με άλλο τρόπο να μαζέψουμε τα λεφτά».  
Νομίζω ότι θα ήταν προς την καλή εικόνα όλων, εφόσον θέλουμε να τη δώσουμε και να βοηθήσουμε την 
κυβέρνηση αυτή τη δύσκολη ώρα, να πάμε ενωμένοι προς αυτή την κατεύθυνση και να έχουμε το χρόνο την 
τροπολογία να τη δούμε στη συνέχεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση.   

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς δεν είναι η ώρα να μπούμε σε μία διαλογική συζήτηση, όμως είναι ένα θέμα 
αρχής το οποίο θα βρούμε μπροστά μας και στα επόμενα νομοσχέδια.  Αυτό που είπε ο αγαπητός συνάδελφος 
κ. Βότσης, εάν πιστεύουμε ότι πολιτικά είναι σωστό να το κάνουμε, πραγματικά σωστό, και πρέπει να γίνει, τότε 
θα μπορούσαν να γίνουν διευθετήσεις και να μάθουμε μέσα σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα αυτά τα 
ποσοστά τα οποία δώσαμε και να τα επιβεβαιώσουμε, κατά την άποψή μου.  Το οικονομικό μας επιτελείο μάς 
είπε ότι κινούμαστε προς τη σωστή κατεύθυνση. 

 Κύριε Πρόεδρε, η βασική αρχή που διακυβεύεται και συζητείται εδώ είναι η εξής:  Η κυβέρνηση 
συμφώνησε σε ένα Μνημόνιο Συναντίληψης.  Αυτό το Μνημόνιο Συναντίληψης είναι η βάση πάνω στην οποία 
θα συνομολογηθεί η δανειακή σύμβαση, η οποία δανειακή σύμβαση θα είναι ένα νομικό έγγραφο εκατοντάδων 
σελίδων και όχι ένα Μνημόνιο Συναντίληψης είκοσι εννέα σελίδων.   

 Εμείς, πέρα από τη γενική δέσμευσή μας ότι, ναι, θα στηρίξουμε τες πρόνοιες για ένα μνημόνιο, γιατί ο 
τόπος το έχει ανάγκη, δε θεωρούμε ότι πρόνοιες που έχουν συμφωνηθεί από την κυβέρνηση και εμπεριέχονται 
σʼ αυτό το Μνημόνιο Συναντίληψης μας δεσμεύουν.  Αν πρόκειται να αρχίσω να λέω πρόνοιες εδώ οι οποίες 
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μιλούν για άμεσες απολύσεις υπαλλήλων, μιλούν για μειώσεις επιδομάτων απαράδεκτες…  Ποιο χέρι βουλευτή 
μπορεί να ψηφίσει ένα νόμο με αυτές τις πρόνοιες;  Άρα, θεωρούμε ότι διατηρούμε το δικαίωμα και την 
υποχρέωση, μέσα στα πλαίσια της φιλοσοφίας του Μνημονίου Συναντίληψης, να διεκδικήσουμε, εφόσον η 
κυβέρνηση δε θα διεκδικήσει.  Θα κάνουμε έκκληση προς την κυβέρνηση να διεκδικήσει μέσω περαιτέρω 
διαπραγμάτευσης τη διόρθωση αυτών των θεμάτων.  Εάν δε γίνει κατορθωτό αυτό, εμείς ως εθνική 
αντιπροσωπία, ως αντιπρόσωποι του λαού διατηρούμε το δικαίωμα να τα διορθώσουμε, αν θέλετε, μέσω 
νομοθετικών ρυθμίσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Προχωρώ τώρα εις το να θέσω σε ψηφοφορία την τροπολογία η οποία έχει κατατεθεί προφορικά κι έχει 
σημειωθεί από τη γραμματεία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας η οποία κατετέθη από τον κ. Νικολαΐδη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με επτά ψήφους υπέρ, σαράντα μία εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου από εκείνα που έχουν κηρυχθεί 
επείγοντα, που είναι ο περί Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και 
Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Νόμος του 2012.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Μείωση των απολαβών των αξιωματούχων και των εργοδοτουμένων και της σύνταξης των 
συνταξιούχων.  Άρθρο 3. 

 Υπολογισμός των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων.  Άρθρο 4. 

 Υπολογισμός των αποζημιώσεων και άλλων επιδομάτων που υπολογίζονται βάσει της μισθοδοτικής 
κλίμακας ή των πάγιων μισθών.  Άρθρο 5. 

 Καταβολή ποσού που προκύπτει από τη μείωση απολαβών και συντάξεων από την κρατική υπηρεσία 
και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Άρθρο 6. 

 Εξαίρεση του ποσού της μείωσης των απολαβών και των συντάξεων από το φορολογητέο εισόδημα.  
Άρθρο 7. 

 Άρση ανωμαλιών και επίλυση προβλημάτων.  Άρθρο 8. 

 Εφαρμογή ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 9; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων των 
Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου 
Τομέα Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στο υπʼ αριθμόν 2 νομοσχέδιο από εκείνα τα οποία έχουν κηρυχθεί επείγοντα.  Είναι 
«Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012».  Η έκθεση της αρμόδιας 
κοινοβουλευτικής επιτροπής σάς έχει διανεμηθεί και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών και 
εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου, καθώς και ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να 
αυξηθούν οι συντελεστές του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καπνικά προϊόντα και στα αλκοολούχα ποτά και 
να υιοθετηθούν ορισμένες πρόσθετες ρυθμίσεις, που θα βελτιώσουν την εν λόγω νομοθεσία. 

 Ειδικότερα, με το εν λόγω νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η υποχρεωτική αναγραφή της ανώτερης τιμής λιανικής πώλησης επί της εκάστοτε μικρότερης 
συσκευασίας στην οποία διατίθενται στους καταναλωτές τα τσιγάρα και η ποινικοποίηση της διάθεσης 
τσιγάρων σε τιμές υψηλότερες των αναγραφόμενων στην εν λόγω συσκευασία. 

2. Η αύξηση του συντελεστή του ειδικού φόρου κατανάλωσης με τον οποίο επιβαρύνονται τα καπνά για 
στρίψιμο τσιγάρων και τα άλλα καπνά για κάπνισμα από €60/χιλιόγραμμο στα €120/χιλιόγραμμο, με 
στόχο να καταστεί πιο δίκαιη και ισορροπημένη η επιβάρυνση των βιομηχανοποιημένων καπνών, τα 
οποία ικανοποιούν την ίδια ανάγκη. 

3. Η αύξηση της φορολογικής επιβάρυνσης των τσιγάρων κατά μέσο όρο €0,20 για το πακέτο των 20 
τσιγάρων. 

4. Η αύξηση του ελάχιστου φόρου κατανάλωσης για τα τσιγάρα, από €2,20 στα €2,43 ανά 20 τσιγάρα, 
ανεξάρτητα από την τιμή στην οποία διατίθενται, για διασφάλιση των δημόσιων εσόδων και πρόληψη 
της διάθεσης στην αγορά κακής ποιότητας τσιγάρων σε πολύ χαμηλές τιμές. 

5. Ο καθορισμός ανώτατου ποσού ειδικού φόρου κατανάλωσης που μπορεί να επιστραφεί στις 
περιπτώσεις καταστροφής λόγω υπερβολικής ξηρότητας βιομηχανοποιημένων καπνών που έχουν τεθεί 
σε ανάλωση, με στόχο τη διασφάλιση των δημόσιων εσόδων. 

6. Η αύξηση του συντελεστή του ειδικού φόρου κατανάλωσης για την αιθυλική αλκοόλη από €598,01 στα 
€956,82 ανά 100 λίτρα άνυδρης αιθυλικής αλκοόλης και του συντελεστή για την μπύρα από €4,78 στα 
€6,00 ανά 100 λίτρα ανά βαθμό αλκοόλης τελικού προϊόντος. 

7. Η παραχώρηση δυνατότητας στον Υπουργό Οικονομικών να αναπροσαρμόζει τους συντελεστές ειδικού 
φόρου κατανάλωσης ανάλογα με τη διαμόρφωση του δείκτη τιμών καταναλωτή. 



655 

 

8. Η παραχώρηση ευχέρειας στο διευθυντή Τελωνείων να επιβάλλει περιορισμούς στις ποσότητες των 
βιομηχανοποιημένων καπνών που τίθενται σε ανάλωση κατά την περίοδο πριν από την αύξηση της 
φορολογίας στα προϊόντα αυτά. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, έχει παρατηρηθεί ότι αρκετοί 
λιανοπωλητές διαθέτουν τα τσιγάρα σε πιο υψηλές τιμές από αυτές που έχουν δηλωθεί από τους 
καπνοβιομήχανους ή γενικότερα τους καπνέμπορους, ενώ κατά την περίοδο πριν από την τελευταία αύξηση 
των συντελεστών ειδικού φόρου κατανάλωσης για τα καπνικά προϊόντα, το ∆εκέμβριο του 2010, 
παρατηρήθηκε το φαινόμενο αρκετοί λιανοπωλητές να προσφέρουν στις νέες αυξημένες τιμές τσιγάρα τα 
οποία είχαν προμηθευτεί πριν από την αύξηση του φόρου.  

 Συναφώς, κρίνεται χρήσιμο όπως ρυθμιστεί νομοθετικά η αναγκαστική αναγραφή της ανώτερης τιμής 
λιανικής πώλησης των τσιγάρων στις εκάστοτε μικρότερες συσκευασίες στις οποίες διατίθενται τα τσιγάρα 
στους καταναλωτές, καθώς και η ποινικοποίηση της διάθεσης των τσιγάρων σε τιμές υψηλότερες των 
αναγραφομένων.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σε δεκαεπτά χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναγράφεται είτε ο 
φόρος κατανάλωσης που έχει πληρωθεί είτε η ανώτερη τιμή λιανικής πώλησης των τσιγάρων στα πακέτα ή 
στις φορολογικές ταινίες που είναι επικολλημένες στα πακέτα των τσιγάρων. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία, παρατηρείται ότι η κατανάλωση καπνού έχει σημειώσει 
σημαντική αύξηση, καθότι αυξήθηκε σημαντικά ο συντελεστής ειδικού φόρου κατανάλωσης με τον οποίο 
επιβαρύνονται τα τσιγάρα. 

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι: 

1. τα καπνά για στρίψιμο τσιγάρων και τα άλλα καπνά για κάπνισμα είναι υποκατάστατο των τσιγάρων,  

2. ο φόρος €60/κιλό με τον οποίο επιβαρύνονται τα καπνά είναι σημαντικά χαμηλότερος από το φόρο με 
τον οποίο επιβαρύνονται τα τσιγάρα (ελάχιστος φόρος €2,20/20 τσιγάρα)  και 

3. με ένα κιλό καπνού κατασκευάζονται κατά μέσο όρο 1 300 στριφτά τσιγάρα και κατ’ επέκταση 20 
στριφτά τσιγάρα επιβαρύνονται με φόρο κατανάλωσης €0,92 μόνο, γεγονός που αποτελεί στρέβλωση 
στην εμπορία καπνικών προϊόντων,  

γίνεται εισήγηση για νομοθετική ρύθμιση, ώστε να αυξηθεί ο ειδικός φόρος κατανάλωσης για τα καπνά για 
στρίψιμο τσιγάρων και τα άλλα καπνά για κάπνισμα από €60/κιλό στα €120/κιλό, έτσι ώστε να πλησιάσει το 
φόρο με τον οποίο επιβαρύνονται τα τσιγάρα. 

 Σε ό,τι αφορά την αύξηση της φορολογίας των τσιγάρων κατά €0,20 στα πακέτα των 20 τσιγάρων, με 
βάση τα κατατεθέντα στοιχεία στα πλαίσια των προσπαθειών για τη διασφάλιση των δημόσιων εσόδων, 
προτείνεται όπως η δομή του συντελεστή φόρου κατανάλωσης για τα τσιγάρα διαμορφωθεί ως ακολούθως: 

1. Πάγιο €1,10 από  €0,80 ανά 20 τσιγάρα. 

2. Αναλογικό στοιχείο 34% από 40%. 

3. Ελάχιστος φόρος κατανάλωσης €2,43 από €2,20 ανά 20 τσιγάρα.  

 Συναφώς με την υπό αναφορά δομή μειώνεται η εξάρτηση των δημόσιων εσόδων από ενδεχόμενες 
αδικαιολόγητες ή και σκόπιμες μειώσεις των τιμών των τσιγάρων και διασφαλίζεται σε μεγάλο βαθμό η 
είσπραξη της επιπλέον φορολογικής επιβάρυνσης. 

 Η εν λόγω αύξηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καπνά για στρίψιμο τσιγάρων και τα άλλα 
καπνά για κάπνισμα, καθώς και στα έτοιμα τσιγάρα αναμένεται ότι θα αποφέρει στο κράτος πρόσθετα ετήσια 
έσοδα της τάξης των €22 εκατομ. περίπου.  

 Αναφορικά με την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης, σύμφωνα με τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν, στις διατάξεις του βασικού νόμου δεν περιλαμβάνονται περιορισμοί ως προς την ποσότητα ή το 
ύψος του συνολικού ποσού του φόρου κατανάλωσης που μπορεί να επιστραφεί για βιομηχανοποιημένα καπνά 
τα οποία καθίστανται ακατάλληλα για ανάλωση λόγω υπερβολικής ξηρότητας ή άλλης φυσικής αιτίας και τα 
οποία καταστρέφονται. 

 Η απουσία των πιο πάνω περιορισμών δημιουργεί πρόβλημα τόσο στις προβλέψεις για την είσπραξη 
φόρων κατανάλωσης από τα καπνικά προϊόντα όσο και στον έλεγχο μεγάλων ποσοτήτων καπνικών προϊόντων 
για την επιβεβαίωση των ποσοτήτων για τις οποίες έχουν εισπραχθεί οι ανάλογοι φόροι κατανάλωσης.     

 Συναφώς, για σκοπούς διασφάλισης των δημόσιων εσόδων και για αποφυγή ενδεχόμενων 
στρεβλώσεων στον τομέα της εμπορίας των καπνικών προϊόντων, με τον προτεινόμενο νόμο εισάγεται 
πρόνοια, ώστε να καθοριστεί ανώτατο ποσό ειδικού φόρου κατανάλωσης που μπορεί να επιστραφεί κατά τη 
διάρκεια ενός έτους στις περιπτώσεις καταστροφής λόγω υπερβολικής ξηρότητας βιομηχανοποιημένων 
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καπνών, το οποίο ανέρχεται σε ποσοστό 25% του ποσού του φόρου κατανάλωσης που αναλογεί στο μέσο 
τριμηνιαίο όρο των ποσοτήτων ανά κατηγορία βιομηχανοποιημένων καπνών που τίθενται σε ανάλωση κατά 
περίπτωση.  

 Σχετικά με την αύξηση των συντελεστών ειδικών φόρων κατανάλωσης για την αιθυλική αλκοόλη και την 
μπίρα σημειώνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία με την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση υιοθέτησε τα 
ακόλουθα: 

1. Συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης €598,01 ανά εκατόλιτρο αλκοόλης, ο οποίος κρίνεται ότι πρέπει 
να αυξηθεί στα €956,82 ανά εκατόλιτρο, ώστε να είναι πιο ισοζυγισμένος. 

2. Συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης για την μπίρα €4,78 ανά εκατόλιτρο ανά βαθμό αλκοόλης, το 
επίπεδο του οποίου είναι το ίδιο με αυτό που ίσχυε πριν από την ένταξη, ο οποίος κρίνεται σήμερα ότι 
πρέπει να αυξηθεί στα €6,00 ανά εκατόλιτρο. Με βάση τον υφιστάμενο συντελεστή ειδικού φόρου 
κατανάλωσης ένα μπουκάλι μπίρα 0,5 λίτρων με 5% αλκοολικό τίτλο επιβαρύνεται σήμερα με €0,12 
φόρο κατανάλωσης, ενώ γίνεται εισήγηση για αύξηση σε €0,15. 

 Σημειώνεται ότι οι εισηγήσεις που αφορούν την αύξηση του συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης στα 
καπνά για στρίψιμο τσιγάρων και άλλα καπνά, της φορολογικής επιβάρυνσης των έτοιμων τσιγάρων, του 
συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης στα αλκοολούχα ποτά και στην μπίρα, καθώς και η δυνατότητα που 
παρέχεται στον Υπουργό Οικονομικών για αναπροσαρμογή των συντελεστών ειδικού φόρου κατανάλωσης με 
βάση τη διαμόρφωση του δείκτη τιμών καταναλωτή έχουν συμφωνηθεί στα πλαίσια των διαπραγματεύσεων με 
την τρόικα.  

 Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθαν τις 
επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου και έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έχω τροπολογία, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε τροπολογία.  Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έχω τροπολογία και γραπτή μάλιστα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα έρθω στο βήμα μάλιστα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ελάτε στο βήμα!   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έτσι, για να φρεσκάρουμε λίγο τη μνήμη μας και να καταλάβουν αυτοί που μας ακούν, μιλούμε για δύο 
φορολογίες που αφορούν την αύξηση του φόρου κατανάλωσης στα καπνικά προϊόντα και στα αλκοολούχα 
ποτά.  Να θυμίσω ότι το Κίνημα Οικολόγων ήταν το μοναδικό πολιτικό κίνημα το οποίο το Μάρτιο, όταν 
πρωτοήλθε ενώπιον της Βουλής η νομοθεσία για αύξηση του φόρου κατανάλωσης πάνω στα στριφτά τσιγάρα, 
είχε ψηφίσει υπέρ της.  Ένα από τα θετικά στοιχεία που είχε τότε η πρόταση της κυβέρνησης ήταν ότι 
προνοούσε ότι ένα σημαντικό μέρος των εισπράξεων θα το πρόσφερε η κυβέρνηση -και καλώς είχε σκεφτεί 
τότε η κυβέρνηση- για να αντιμετωπιστούν οι αρνητικές συνέπειες της αύξησης του ηλεκτρικού ρεύματος στις 
ευπαθείς ομάδες.   

 Αυτή η θετική προσέγγιση από την πλευρά της κυβέρνησης δυστυχώς σήμερα δεν υπάρχει σε αυτό το 
νομοσχέδιο.  Παρʼ όλα αυτά εγώ επιχείρησα σήμερα να επιτύχω μία άλλη δέσμευση από μέρους της 
κυβέρνησης.  Με επιστολή μου επείγουσα προς τον Υπουργό Οικονομικών ζήτησα να δεσμευτεί ότι, 
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ψηφίζοντας αυτά τα νομοσχέδια που έχουν να κάνουν άμεσα και με την υγεία των ανθρώπων, θα προχωρήσει 
και η κατασκευή και οι διαδικασίες για τα δύο ακτινοθεραπευτικά στη Λευκωσία και στη Λεμεσό, στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας και στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού.  ∆υστυχώς, ο κύριος υπουργός δεν έδωσε αυτή 
τη γραπτή δέσμευση και πρέπει να καταθέσω τη λύπη μου γιʼ αυτό και την απογοήτευσή μου.   

 Επιδεικνύοντας καλή θέληση, σημειώνω ότι στο κείμενο της γραπτής του ομιλίας αναφέρεται σε €9,5 
εκατομ. για το προχώρημα των διαδικασιών για τη δημιουργία των δύο ακτινοθεραπευτικών στη Λευκωσία και 
στη Λεμεσό.  Έτσι, προσεγγίζοντας ανοικτά το θέμα και ανοικτόμυαλα, θα έλεγα ότι υπάρχει αυτή η δέσμευση.  
Και θα ήθελα αυτά τα ποσά που θα κερδίσει αυτή η ∆ημοκρατία από αυτή τη φορολογία να επενδυθούν σε 
τομείς υγείας, σε τομείς ανάπτυξης.  Ας γίνουν έργα μέσα από αυτή τη φορολογία τα οποία θα προσφέρουν 
υγεία στους Κύπριους πολίτες, αλλά και εργασία.  Και θέλω ακριβώς αυτή την κυβέρνηση και την επόμενη 
κυβέρνηση να δεσμευτούν ότι θα τα προχωρήσουν αυτά τα έργα, τα ακτινοθεραπευτικά των γενικών 
νοσοκομείων.   

 Πέραν αυτού, έχω ενώπιόν σας μία τροπολογία.  Κατ’ ακρίβειαν είναι δύο τροπολογίες, οι οποίες δεν 
παραβιάζουν το μνημόνιο, δεν παραβιάζουν το Μνημόνιο Συναντίληψης.  Η μια έχει να κάμει με την επιβολή 
της ίδιας ακριβώς φορολογίας που επιβάλλεται στα στριφτά τσιγάρα, στα κοινά τσιγάρα, στον καπνό για τις 
πίπες, στον καπνό για τους ναργιλέδες και στα πούρα.  ∆εν κατανοώ γιατί επί σειρά ετών η όποια κυβέρνηση 
άφησε αφορολόγητα τα πούρα και τα πουράκια!  Και το έχω ξαναθέσει ενώπιον αυτού του σώματος.  
Αυξάνουμε συνεχώς το φόρο κατανάλωσης πάνω στον καπνό, πάνω στα στριφτά τσιγάρα, πάνω στα κοινά 
τσιγάρα, πάνω στον καπνό του ναργιλέ και όχι πάνω στα πούρα!  ∆εν ξέρω ποιο είναι αυτό το χέρι στα 
υπουργεία, όπου παίρνουν αυτές τες αποφάσεις ή και στη Βουλή ενδεχομένως, που αφήνει στο απυρόβλητο 
την αύξηση της φορολογίας στα πούρα.  Επειδή είναι λίγο δύσκολο να διαβαστεί η τροπολογία, πρέπει να πάτε 
στη σελίδα 5 του νομοσχεδίου, στον πίνακα, και να διαβάσετε ότι, όσον αφορά τα πούρα, δεν υπάρχει αύξηση, 
μένει στα €90 ανά χιλιόγραμμο.  Εγώ εισηγούμαι αυτά τα €90 να γίνουν €150, όπως ισχύει για τα στριφτά και 
για τα άλλα καπνικά προϊόντα.  ∆ικαιοσύνη ενώπιον του μνημονίου, αυτό προτείνω! 

 Το δεύτερο, που αφορά και τα αλκοολούχα -και πρέπει να το προσέξετε, αγαπητοί συνάδελφοι- κάτω 
κάτω στον πίνακα τι μας λέει;  Μας λέει ότι ο εκάστοτε Υπουργός Οικονομικών θα μπορεί με ένα απλό του 
διάταγμα να αυξάνει τες τιμές, τους φόρους κατανάλωσης.  Εισάγεται μια νέα διαδικασία, μια διαδικασία που 
αφαιρεί από τη Βουλή, συνεπώς από τη δημοκρατία και από το λαό, δικαιώματα.  ∆εν υπάρχει τέτοια 
διαδικασία στο μνημόνιο.  Το μνημόνιο ζητά να υπάρχει εναρμόνιση των φόρων κατανάλωσης, ούτως ώστε το 
συνολικό έσοδο για το κράτος να αντισταθμίζεται με την αύξηση του τιμαρίθμου.  ∆ε λέει πουθενά στο μνημόνιο 
ότι πρέπει να δοθεί αυτή η εξουσία στον Υπουργό Οικονομικών.  Είναι επινόηση κυπριακής παραγωγής και 
κατασκευής, επιτόπια.  Γι’  αυτό σας εισηγούμαι να την αφαιρέσουμε και να κρατήσουμε την υπάρχουσα 
διαδικασία, που αφήνει στον κυπριακό λαό, μέσω του κοινοβουλίου, να ελέγχει ποιοι είναι οι φόροι 
κατανάλωσης σε προϊόντα πλατιάς κατανάλωσης. 

 Υπογραμμίζω ότι και οι δύο μου αυτές προτάσεις δεν είναι ενάντια στο γράμμα και το πνεύμα του 
μνημονίου, κανείς δεν μπορεί να φέρει αυτό ως επιχείρημα.  Εναπόκειται λοιπόν σε σας αν θα υποστηρίξετε τα 
δικαιώματα του κυπριακού λαού να ελέγχουν τους φόρους κατανάλωσής τους μέσω της Βουλής και αν θα 
φέρετε μία δικαιοσύνη… 

 Ήρθε και ο φίλος μου ο κ. Κατσουρίδης, που τον αφορά και προσωπικά το θέμα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι με αφορά προσωπικά; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σε ό,τι αφορά τα πούρα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γιατί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη, να ολοκληρώσουμε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 
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 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γι’  αυτό που ελέχθη… Τι σημαίνει με αφορά προσωπικά;  Αν θέλετε, βάρτε 1000%!  Εν εκατάλαβα.  
Κύριε ελέησον! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Η Ε∆ΕΚ υποστηρίζει τις δύο τροπολογίες του κ. Περδίκη, τη μία που αφορά την επιβολή επιπρόσθετης 
φορολογίας στα πούρα, γιατί τα έσοδα που θα έχει το κράτος από τα πούρα θα τα χρειαστούμε, όταν θα 
συζητούμε μειώσεις επιδομάτων και θα αναζητούμε ανάλογου ποσού λεφτά, για να καλύψουμε αυτές τες 
μειώσεις, και επίσης τη δεύτερη, που αφορά ένα θέμα θεσμικό, γιατί ως έχει το νομοσχέδιο αναιρεί το ρόλο που 
μέχρι σήμερα θεσμικά και παραδοσιακά είχε η Βουλή, να εγκρίνει οποιεσδήποτε αυξήσεις στις φορολογίες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι, παρακαλώ, με τη βοήθειά σας να ολοκληρωθεί η συνεδρία! 

 Παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επαναλαμβάνω αυτά που είπα προηγουμένως, παρά το ότι μπορεί πολλά από τα θέματα που έχει θίξει 
ο κ. Περδίκης να με βρίσκουν πάρα πολύ σύμφωνο.  Είναι η πρώτη φορά που μπαίνει μια τέτοια διάταξη σε 
νομοθεσία που αφορά φορολογία, εννοώ να δικαιούται ο υπουργός να αυξάνει τες φορολογίες από μόνος του 
με διάταγμα.  Έχει δίκαιο ο κ. Περδίκης.  Για τα πούρα δε θέλω καν να μπω στη συζήτηση, γιατί φαίνεται να 
έχει δίκαιο.  

 Επαναλαμβάνω, τα κείμενα αυτά τα στείλαμε στην τρόικα, τα έχουν εγκρίνει και μας έχουν ζητήσει να τα 
ψηφίσουμε ως έχουν.  Και επαναλαμβάνω ότι μπορούμε όλοι να βρούμε χίλιες τροπολογίες στο κάθε ένα 
νομοσχέδιο.  Αν ο κ. Περδίκης θεωρεί ότι είναι σημαντική για παράδειγμα η πρόταση για τη φορολόγηση των 
πούρων, η δική μου έκκληση και εισήγηση είναι να φέρει πρόταση νόμου και να δούμε κατά πόσο μπορούμε 
να προχωρήσουμε σε αύξηση της φορολογίας σε μεταγενέστερο στάδιο αλλά όχι σήμερα, όταν έχουμε να 
αντιμετωπίσουμε τα μάτια ολόκληρης της διεθνούς κοινότητας πάνω μας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, μπορώ να έχω κι εγώ άποψη;  ∆ηλαδή η τρόικα, αν έχω καλώς αντιληφθεί, επιβάλλει αλλαγή 
του θεσμικού πλαισίου και θα κυβερνάται η χώρα από διατάγματα;  Εγώ αυτό δεν το αντιλαμβάνομαι.  Αν είναι 
έτσι που ζητά η τρόικα, λυπούμαι πάρα πολύ, αλλά εγώ τουλάχιστον προσωπικά δε θα συμφωνήσω με αυτή 
τη λογική! 

 Ορίστε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτον, σε ό,τι αφορά το θέμα των πούρων, επειδή αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Περδίκης 
έχει αφήσει να πλανιέται μια σκιά πάνω σε συγκεκριμένα πρόσωπα που είναι μέσα στην αίθουσα και στην 
κοινοβουλευτική μας ομάδα, εμείς δεν έχουμε… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έν’ αστείο! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έννεν αστείο που έκαμε!  ∆υστυχώς, οι μεγαλύτεροι λαϊκισμοί γίνονται σε στυλ αστείου.  ∆υστυχώς!   

 Εμείς δε θέλουμε να πλανιέται καμιά σκιά, γιατί δεν έχουμε κανένα απολύτως πρόβλημα να αυξηθεί η 
φορολογία στα πούρα, είτε αυτό θα γίνει με τον τρόπο που προτείνει ο κ. Παπαδόπουλος είτε, αν θέλετε, με την 
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αύξηση… ∆ιότι πρόκειται περί αύξησης τζιαι εν νομίζω να έσιει η τρόικα λόγο να διαφωνήσει, αν πρόκειται για 
αύξηση, αλλά εγώ, για να είμαι ειλικρινής, σε αυτή τη φάση που δεν έχουμε συζητήσει -τουλάχιστον εγώ 
προσωπικά- ακόμα με τον Υπουργό Οικονομικών θα έλεγα να μην πειράξουμε τα κείμενα τζιαι να 
συμφωνήσουμε η ολομέλεια της Βουλής ότι καταθέτουμε αύριο συγκεκριμένη πρόταση νόμου που αφορά τα 
πούρα και να την ψηφίσουμε την άλλη εβδομάδα.  Το ένα έν’ τούτο.   

 ∆εύτερον, κι εμάς μας ενοχλεί το θέμα που τίθεται, όπως το έχετε αναφέρει, κύριε Πρόεδρε, τζιαι θα 
λέγαμε ότι αυτό το θέμα θα πρέπει να το συζητήσουμε περαιτέρω.  Βέβαια, θα το υπερψηφίσουμε τώρα, γιατί 
συμφωνώ με τον κ. Παπαδόπουλο ότι θα πρέπει να το περάσουμε, αλλά είναι ένα από τα ζητήματα για τα 
οποία εμείς τουλάχιστον θα επανέλθουμε και θα επανέλθουμε σύντομα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Περδίκης εζήτησε να απαντήσει. 

 Ο κ. Μητσόπουλος, παρακαλώ. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αφήστε να απαντήσει ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αναφέρθηκε σε μένα ο κ. Κυπριανού ερμηνεύοντας, αν θέλετε, μία φιλοφρόνηση σαν αυτές που κάμνει 
συνήθως ο κ. Κατσουρίδης και του επιτρέπεται να κάμνει εις την ολομέλεια.  ∆ε νομίζω να μην επιτρέπεται σε 
οποιοδήποτε άλλο μέλος της Βουλής να κάμει μια φιλοφρόνηση προς ένα άλλο μέλος υπό τύπον αστείου.  
Ήταν υπό τύπον αστείου.  Εγώ σε καμία περίπτωση από το βήμα της Βουλής… Έχω ξέρετε όλη την τόλμη -
ακόμα πολλές φορές και την αναίδεια- να λέω τα πράγματα με το όνομά τους.  Αν επίστευα ότι έν’ το ΑΚΕΛ 
που φταίει για τη μη φορολόγηση των πούρων, θα έλεγα ότι έν’ το ΑΚΕΛ που φταίει, αλλά, αν προσέξατε, κύριε 
Κυπριανού, είπα ότι επί σειρά ετών συνεχίζεται αυτή η κατάσταση, της μη αύξησης της φορολογίας των 
πούρων.  Είναι από χρόνια που υπάρχει αυτή η ιστορία, δεν αφορά λοιπόν το κόμμα σας, που τυγχάνει να… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποδεκτές οι εξηγήσεις, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Μητσόπουλος, παρακαλώ. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ θέλω να πω ότι την τοποθέτηση του  κ. Περδίκη περισσότερο ως χιούμορ την 
έχω εκλάβει παρά οτιδήποτε άλλο.  Εν πάση περιπτώσει, θα ήθελα να πω, όσον αφορά το ζήτημα της 
φορολογίας των πούρων και των άλλων “ευγενών” ειδών καπνίσματος -δεν ξέρω ποια είναι αυτά, αναφέρθηκε 
εκτενώς ο κ. Περδίκης- θέλω να πω ότι συμφωνούμε κι εμείς.  Βλέπουμε ακριβώς ότι υπάρχει ένας 
παραλογισμός.  Έτυχε να βρίσκομαι στην επιτροπή Οικονομικών, όταν τέθηκε το ερώτημα προς τους 
αρμοδίους τεχνοκράτες.  Η απάντηση που δόθηκε ήταν ότι δεν ήταν κάτι που υπεβλήθη από την τρόικα· ήταν 
μάλλον δική μας παράλειψη, αν θέλετε, και, επειδή τα έσοδα από τη φορολόγηση των συγκεκριμένων 
προϊόντων είναι πολύ χαμηλά, γι’ αυτό εξαιρέθηκαν.  Μάλλον αβλεψία.  Συνεπώς, θα στηρίξουμε την πρόταση 
του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ, για να αποφύγουμε ενδεχομένως τη διατάραξη του κειμένου.  Η άποψή μας 
είναι να διαμορφώσουμε από κοινού μία πρόταση νόμου η οποία να κατατεθεί αύριο, ει δυνατόν, προκειμένου 
να γίνει αυτή η φορολογία την οποία έχει εισηγηθεί ο συνάδελφος. 

 Όσον αφορά το ζήτημα των διαταγμάτων, μας απασχολεί κι εμάς το θέμα αυτό.  Εγέρθηκε στην 
επιτροπή Οικονομικών σήμερα, ασφαλέστατα πρέπει να το δούμε, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι, για να εγερθεί το 
ζήτημα αυτό, πρέπει να προηγηθεί ένας διάλογος με την τρόικα, να διευκρινίσουμε δηλαδή αν είναι κάτι το 
οποίο έχει προκύψει μέσα από τη συμφωνία με την τρόικα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αδάμου έχει ζητήσει το λόγο, κύριοι και κυρίες. 

 Ορίστε, κύριε Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα καταλάβουμε σε αυτή την αίθουσα πόσο επικερδής 
είναι η αύξηση στην τιμή των τσιγάρων, των καπνών, των πούρων και των οινοπνευμάτων;  Γνωρίζετε ότι η 
μείωση της κατανάλωσης όλων αυτών των προϊόντων μειώνει δραματικά την ύπαρξη των καρκίνων, που 
στοιχίζουν εκατομμύρια ευρώ στο κράτος;  Άμα το καταλάβουμε, έθθα κάμνουμε έτσι συζητήσεις! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ερωτήσω τον κ. Περδίκη αν επιμένει εις τες τροποποιήσεις του.  
Εάν επιμένει, θα τις θέσω αμέσως σε ψηφοφορία ενώπιον του σώματος. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επιμένω, κύριε Πρόεδρε, γιατί εγώ διαφωνώ με τον κ. Παπαδόπουλο.  Συμμετέχω σε όλες τις 
συναντήσεις εκτός από αυτές του Προεδρικού.  ∆εν άκουσα πουθενά ότι αυτά τα νομοσχέδια που έχουμε 
μπροστά μας έχουν περάσει από νομοτεχνικό έλεγχο από την τρόικα!  Ούτε άκουσα εγώ ότι αντικαταστήσαμε 
τη Νομική Υπηρεσία ή τα υπουργεία μας με την τρόικα και το νομοτεχνικό έλεγχο των νομοσχεδίων τον κάμνει 
πλέον η τρόικα!  Τα κείμενα αυτά επιδέχονται αλλαγές, λογικές αλλαγές, αν θέλετε, όσοι θέλετε να είσαστε 
μνημονιακοί, στα πλαίσια του μνημονίου.  Και χαίρομαι που όλοι όσοι έχετε μιλήσει… Και οι δύο μου 
τροπολογίες είναι στα πλαίσια του μνημονίου.  Μάλιστα η μία από αυτές είναι και επιπλέον του μνημονίου, γιατί 
προσθέτει φορολογία, άρα δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει να το αναβάλουμε.  Αντίθετα, στέλλουμε κι ένα 
μήνυμα προς τον κυπριακό λαό ότι έχουμε τη λογική, έχουμε την ελευθερία να αποφασίζουμε τζιαι έξω ’πού τα 
πλαίσια του μνημονίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη, ευχαριστώ πολύ. 

 Θέτω σε ψηφοφορία την πρώτη τροπολογία του κ. Περδίκη, η οποία αφορά στην αύξηση της τιμής ή, εν 
πάση περιπτώσει, του τέλους του πούρου, όπως έχει κατατεθεί, για να διαμορφωθεί ανάλογα. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την πρώτη τροπολογία του κ. Περδίκη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου 
Περδίκη  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 αυτού ως ακολούθως: 

(α) Με την αντικατάσταση στο σημείο 2 του πίνακα του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου, κάτω από 
τη στήλη «Συντελεστής Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης», του ποσού «€90» με το ποσό των «€150» και 

(β) με τη διαγραφή της δεύτερης επιφύλαξης από τη στήλη «Συντελεστής Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης» 
του πίνακα του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου, ώστε να μην παρέχεται η δυνατότητα στον 
Υπουργό Οικονομικών να αναθεωρεί τους συντελεστές ειδικού φόρου κατανάλωσης, με βάση τη 
διαμόρφωση του δείκτη τιμών καταναλωτή στα καπνικά προϊόντα, μέσω διατάγματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Με έντεκα ψήφους υπέρ, τριάντα τρεις ψήφους εναντίον και δύο αποχές, το πρώτο μέρος της 
τροπολογίας που έχει κατατεθεί από τον κ. Περδίκη απορρίπτεται. 

 Πάμε στο δεύτερο μέρος της τροπολογίας. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με έντεκα ψήφους υπέρ, τριάντα τρεις εναντίον και δύο αποχές, το δεύτερο μέρος της τροπολογίας του 
κ. Περδίκη απορρίπτεται. 

 Η δεύτερη τροπολογία αφορά στην πρόταση διαγραφής από την προτεινόμενη νομοθεσία του 
δικαιώματος του αρμοδίου υπουργού να καθορίζει με διάταγμα την αύξηση των φόρων κατανάλωσης επί των 
αλκοολούχων πότων.  Έτσι είναι, κύριε Περδίκη; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μάλιστα. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αφορά, κύριε Πρόεδρε, όλα τα διατάγματα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, η συγκεκριμένη τροπολογία; 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι η ευχέρεια αυτή παρέχεται σε όλους τους υπουργούς για την έκδοση 
διατάγματος για μια σειρά πολύ σοβαροτέρων ζητημάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μιλάμε για τη συγκεκριμένη τροπολογία της συγκεκριμένης νομοθεσίας. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τη δεύτερη τροπολογία του κ. Περδίκη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου 
Περδίκη  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 αυτού, με τη διαγραφή της επιφύλαξης από τη στήλη 
«Συντελεστής Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης» του πίνακα του ∆εύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου, 
ώστε να μην παρέχεται η δυνατότητα στον Υπουργό Οικονομικών να αναθεωρεί τους συντελεστές ειδικού 
φόρου κατανάλωσης, με βάση τη διαμόρφωση του δείκτη τιμών καταναλωτή στα αλκοολούχα προϊόντα, μέσω 
διατάγματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με έντεκα ψήφους υπέρ, τριάντα τέσσερις εναντίον και καμιά αποχή, και η δεύτερη τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Παρακαλώ, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 87 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 ∆εν υπάρχει.  Εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Έρχομαι τώρα στο τρίτο νομοσχέδιο που εκηρύχθη ως επείγον.  Είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μάριος Μαυρίδης 

 Άγγελος Βότσης Χάρης Γεωργιάδης 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Γιώργος Περδίκης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, 
ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, 
ώστε να αυξηθεί ο μειωμένος και ο κανονικός συντελεστής φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) για σκοπούς 
αύξησης των εσόδων του κράτους.  

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Αύξηση του κανονικού συντελεστή ΦΠΑ από δεκαεπτά τοις εκατόν (17%) σε δεκαοκτώ τοις εκατόν 
(18%) από την 1η Ιανουαρίου 2013 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2013 και σε δεκαεννιά τοις εκατόν (19%) 
από την 1η Ιανουαρίου 2014. 

2. Αύξηση του μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ από οκτώ τοις εκατόν (8%) σε εννιά τοις εκατόν (9%) από την 
1η Ιανουαρίου 2014 για τις συναλλαγές που περιγράφονται στο ∆ωδέκατο Παράρτημα του βασικού 
νόμου και οι οποίες αφορούν μεταξύ άλλων τις υπηρεσίες εστιατορίων και εστίασης και τη διαμονή σε 
ξενοδοχεία και παρόμοια καταλύματα. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι 
η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία για σκοπούς εξυγίανσης της οικονομίας και βελτίωσης των 
οικονομικών πόρων του κράτους.  Όπως ο ίδιος κυβερνητικός αρμόδιος δήλωσε, από τις εν λόγω ρυθμίσεις 
αναμένονται πρόσθετα έσοδα ύψους €30 εκατομ. για το έτος 2013, €70 εκατομ. για το έτος 2014 και €90 
εκατομ. για κάθε έτος από το 2015 και μετά. 

 Ειδικότερα, όπως ο ίδιος διευκρίνισε, τα πιο πάνω έσοδα υπολογίστηκαν σε συνεργασία με την τρόικα 
και είναι υποεκτιμημένα για σκοπούς διασφάλισης της είσπραξης των αναμενόμενων εσόδων.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του θέματος, την επιτροπή απασχόλησαν τα πρακτικά 
προβλήματα που πιθανόν να προκύψουν για τις επιχειρήσεις σε σχέση με την απαίτηση για προσαρμογή των 
λογιστικών τους συστημάτων και την καταγραφή των νέων τιμών από την 1η Ιανουαρίου 2013 και την 1η 
Ιανουαρίου 2014.  Για το λόγο αυτό ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών εισηγήθηκε όπως η 
έναρξη της ισχύος των πιο πάνω προτεινόμενων ρυθμίσεων τροποποιηθεί, ώστε να μετατεθεί στις 14 
Ιανουαρίου 2013 και 13 Ιανουαρίου 2014, αντίστοιχα.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υποβάλλοντας κατάλληλα διαμορφωμένο κείμενο σύμφωνα με τα πιο πάνω, επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Παρακαλώ για τη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, εγώ είμαι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Έχουμε ολοκληρώσει τη συζήτηση και ψήφιση των κηρυχθέντων ως επειγόντων νομοσχεδίων. 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη, δικαιολόγηση ψήφου. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρέπει να εκτιμηθεί ότι το θετικό της διαπραγμάτευσης σε ό,τι αφορά τις περικοπές των μισθών το είπα.  
Άρα, δικαιούμαι να πω και το αρνητικό.  Η τρόικα στο αρχικό της σχέδιο τον Ιούλιο δεν είχε πρόνοια για αύξηση 
του ΦΠΑ, του μεσαίου ΦΠΑ, αυτού που αφορά τα εστιατόρια και τα ξενοδοχεία, τα ξενοδοχεία και τα εστιατόρια 
που θέλουμε να τα βοηθήσουμε, κατά τα άλλα.  Τους φορτώνουμε ακόμα λίγο ΦΠΑ και το ψηφίζουμε με δική 
μας εισήγηση, όχι της τρόικας!  Επίσης η τρόικα δεν έκανε εισήγηση τον Ιούλιο να αυξήσουμε το ΦΠΑ από το 
17% στο 19% αλλά από το 17% στο 18%.  Μιλούμε για μια διαπιστωμένη αποτυχία της διαπραγμάτευσης 
αυτών που ανάλαβαν τη διαπραγμάτευση!  Εγώ αποτυχημένες ενέργειες δεν τις ψηφίζω! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εν ξέρω… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σύντομα, διότι είναι δικαιολόγηση ψήφου που είχε ο κ. Περδίκης και κανονικά… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν έγινε δικαιολόγηση, να μην… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ για την κατανόηση. 

 Έρχομαι τώρα να ανταποκριθώ στην παράκληση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, τον οποίο δε βλέπω όμως 
εδώ… 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Να πάμε με τη σειρά καλό, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, ωραία. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι είμαστε στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα της ημερήσιας διάταξης, το οποίο είναι εξ αναβολής 
και τιτλοφορείται «Ο περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών 
Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012».  Για το θέμα αυτό έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική 
έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις)  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών 

Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δέκα συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 7ης Μαΐου 2012 και 5ης Νοεμβρίου 2012.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Υπουργός 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο Έφορος Ταμείων Προνοίας και Αρμόδια Αρχή Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών 
Κύπρου, του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Επενδύσεων (CIPA), του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, 
των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και 
της Ένωσης Τραπεζικών Υπαλλήλων Κύπρου (ΕΤΥΚ).  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι: 

1. η ενοποίηση, αναθεώρηση και αντικατάσταση του περί Ταμείων Προνοίας Νόμου του 1981, όπως αυτός 
τροποποιήθηκε μέχρι το 2005, και του περί της Ίδρυσης, Εγγραφής, Λειτουργίας και Εποπτείας των 
Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμου του 2006, όπως αυτός τροποποιήθηκε το 
2007, προκειμένου να καταστεί αποτελεσματικότερη η διαχείριση των συστημάτων επαγγελματικής 
συνταξιοδότησης, και   

2. η εκ νέου μεταφορά της Οδηγίας 2003/41/ΕΚ, η οποία είχε μεταφερθεί στον υπό κατάργηση περί της 
Ίδρυσης, Εγγραφής, Λειτουργίας και Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών 
Παροχών Νόμο, καθώς και η μεταφορά των τροποποιήσεων της εν λόγω Οδηγίας από το άρθρο 4 της 
Οδηγίας 2010/78/ΕΕ. 

 Σημειώνεται ότι ο υπό κατάργηση περί Ταμείων Προνοίας Νόμος του 1981 εφαρμόζεται σε ταμεία 
προνοίας που έχουν λιγότερα από εκατό μέλη, ενώ ο υπό κατάργηση περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων 
και της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2006 εφαρμόζεται σε 
ταμεία προνοίας που έχουν περισσότερα από εκατό μέλη. 
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 Σύμφωνα με την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τον Έφορο Ταμείων Προνοίας και 
Αρμόδια Αρχή Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, με τον προτεινόμενο νόμο 
εκσυγχρονίζεται το νομικό πλαίσιο που διέπει τη λειτουργία ταμείων συνταξιοδοτικών παροχών και 
ενοποιούνται σε μία νέα νομοθεσία οι δύο υφιστάμενες νομοθεσίες, των οποίων η εφαρμογή αποδείχτηκε 
δύσκολη, λόγω του ότι  οι δύο νομοθεσίες παρουσιάζουν κενά και συγκρούονται μεταξύ τους.  Επίσης, οι ίδιοι 
επισήμαναν ότι με τον προτεινόμενο νόμο προστατεύονται με κανόνες επενδυτικής πολιτικής και τα μικρά 
ταμεία που έχουν λιγότερα από 100 μέλη και ενισχύεται περαιτέρω η εποπτεία τους.    

 Περαιτέρω, η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων τόνισε την ανάγκη άμεσης ψήφισης του 
νομοσχεδίου από τη Βουλή, δεδομένου ότι με αυτό εναρμονίζεται η εθνική μας νομοθεσία με το άρθρο 4 της 
Οδηγίας 2010/78/ΕΕ, που προβλέπει την υποχρέωση των κρατών μελών να ενημερώνουν την Ευρωπαϊκή 
Αρχή Ασφαλίσεων και Επαγγελματικών Συντάξεων για την τήρηση του μητρώου των ταμείων που ασκούν 
διασυνοριακή δραστηριότητα.  Σημειώνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να συμμορφωθεί με την 
προαναφερόμενη Οδηγία μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2011, αλλά το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη 
Βουλή στις 5 Απριλίου 2012.  

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας επισήμανε στην επιτροπή την 
ανάγκη άμεσης ψήφισης του νομοσχεδίου, δεδομένου ότι απεστάλη ήδη στη ∆ημοκρατία προειδοποιητική 
επιστολή για τη μη συμμόρφωσή της με την τροποποιητική Οδηγία 2010/78/ΕΕ. 

 Το υπό εξέταση νομοσχέδιο προβλέπει, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τον ορισμό από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Εφόρου Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, ο οποίος δέχεται αιτήσεις για εγγραφή Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών και, αν συντρέχουν οι προϋποθέσεις του προτεινόμενου 
νόμου, εγγράφει ταμεία στο σχετικό μητρώο και αρχείο ταμείων και εκδίδει πιστοποιητικά εγγραφής. 

2. Κάθε ταμείο με την εγγραφή του αποκτά νομική προσωπικότητα ξεχωριστή από τη χρηματοδοτούσα 
επιχείρηση και διέπεται από τους κανόνες λειτουργίας του, οι οποίοι καθορίζουν, μεταξύ άλλων, την 
επωνυμία και την έδρα του ταμείου, τους όρους της εισδοχής των μελών και τις συνθήκες υπό τις οποίες 
παύουν να είναι μέλη, τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις των μελών, τη σύνθεση της διαχειριστικής 
επιτροπής του ταμείου και τους όρους της εκλογής ή του διορισμού ή της παύσης των μελών της, τις 
αρμοδιότητες και τα καθήκοντά της, καθώς και τους όρους λειτουργίας της, το ποσό ή ποσοστό 
εισφορών των μελών ή/και της χρηματοδοτούσας επιχείρησης, την τήρηση και τον έλεγχο των 
λογαριασμών του ταμείου και τις συνθήκες και τους όρους διάλυσης του ταμείου. 

3. Καθορίζει το πλαίσιο λειτουργίας και εποπτείας των ταμείων που εδρεύουν στη ∆ημοκρατία. 

4. Κάθε ταμείο υποχρεούται να καταρτίζει και επανεξετάζει, τουλάχιστον ανά τριετία, γραπτή δήλωση των 
αρχών της επενδυτικής πολιτικής του.  Σημειώνεται ότι από την υποχρέωση αυτή εξαιρούνται τα 
ακόλουθα: 

α. Ταμεία προνοίας που: 

  i. έχουν λιγότερα από εκατό μέλη, 

 ii. έχουν συνολικό ενεργητικό χαμηλότερο των €4.000.000, το ύψος του οποίου αναθεωρείται 
από τον έφορο κάθε τρία χρόνια, λαμβανομένων υπόψη των γενικών αυξήσεων των 
μισθών,  

 iii. δεν παρέχουν καθορισμένου ύψους παροχές. 

 β. Ταμεία συντάξεων ή ταμεία προνοίας που: 

i. παρέχουν καθορισμένου ύψους παροχές, 

ii. έχουν λιγότερα από εκατό μέλη, 

iii. έχουν τεχνικά αποθεματικά χαμηλότερα των €4.000.000, το ύψος των οποίων 
αναθεωρείται από τον έφορο κάθε τρία χρόνια, λαμβανομένων υπόψη των γενικών 
αυξήσεων των μισθών.  

Τα προαναφερόμενα ταμεία εξαιρούνται και από την υποχρέωση που επιβάλλει το άρθρο 18 του 
νομοσχεδίου στα μέλη των διαχειριστικών επιτροπών να διαθέτουν τα ίδια τα κατάλληλα επαγγελματικά 
προσόντα και την εμπειρία.  

5. Το έκτο μέρος του νομοσχεδίου περιλαμβάνει λεπτομερείς πρόνοιες σε σχέση με τα ακόλουθα: 

α. Την υποχρέωση κάθε ταμείου να τηρεί επαρκή τεχνικά αποθεματικά. 
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β. Την εξουσία του εφόρου να ζητά τον καταρτισμό σχεδίου ανάκαμψης, σε περίπτωση που ταμείο 
δεν έχει επαρκή περιουσιακά στοιχεία για κάλυψη των τεχνικών αποθεματικών. 

γ. Την υποχρέωση κάθε ταμείου να επενδύει σύμφωνα με συγκεκριμένους επενδυτικούς κανόνες, 
που καθορίζονται στον προτεινόμενο νόμο και σύμφωνα με τις επιταγές της συνετής διαχείρισης. 

δ. Την υποχρέωση τήρησης συγκεκριμένων κανόνων επενδυτικής πολιτικής, σε περίπτωση 
διασυνοριακής δραστηριότητας ταμείου. 

ε. Το δικαίωμα κάθε ταμείου να ορίζει για τη διαχείριση του επενδυτικού του χαρτοφυλακίου 
διαχειριστές επενδύσεων εγκατεστημένους σε άλλο κράτος μέλος οι οποίοι έχουν την αντίστοιχη 
άδεια διαχειριστή επενδύσεων βάσει νομοθεσίας κράτους μέλους καταγωγής.  Επιπλέον, για την 
προστασία των στοιχείων του ενεργητικού του, κάθε ταμείο επιτρέπεται να διορίζει 
θεματοφύλακες που εδρεύουν σε άλλο κράτος μέλος και που έχουν λάβει σχετική άδεια 
θεματοφύλακα από το εν λόγω κράτος μέλος καταγωγής τους.  Σημειώνεται ότι ο έφορος μπορεί 
να επιβάλλει στο ταμείο, όταν κρίνει αναγκαία την προστασία των στοιχείων του ενεργητικού του, 
τον υποχρεωτικό διορισμό θεματοφύλακα. 

6. Το άρθρο 39 του προτεινόμενου νόμου ρυθμίζει τις διασυνοριακές δραστηριότητες και θέτει τους όρους 
υπό τους οποίους επιχειρήσεις στη ∆ημοκρατία επιτρέπεται να χρηματοδοτούν ταμείο κράτους μέλους 
και τους όρους υπό τους οποίους ταμείο στη ∆ημοκρατία δικαιούται να δεχθεί χρηματοδότηση από 
επιχείρηση άλλου κράτους μέλους. 

7. Τις εξουσίες του εφόρου για επιβολή διοικητικών προστίμων και για τον περιορισμό ή την απαγόρευση 
της ελεύθερης διάθεσης στοιχείων του ενεργητικού ταμείου.  Ο έφορος έχει εξουσία να διεξάγει έρευνα 
επί των υποθέσεων οποιουδήποτε ταμείου και κάθε πρόσωπο που παρεμποδίζει τον έφορο ή 
επιθεωρητή στην άσκηση των αρμοδιοτήτων του διαπράττει ποινικό αδίκημα, που τιμωρείται με ποινή 
φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα δύο χρόνια ή χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις €5.500 ή με 
αμφότερες τις ποινές. 

8. Τη σύνθεση και τις εξουσίες του Συμβουλίου Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών. 

9. Τη διατήρηση σε ισχύ των Οδηγιών που εκδόθηκαν από την αρμόδια αρχή δυνάμει των περί της 
Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών 
Παροχών Νόμων του 2006 και 2007, οι οποίες είναι η Οδηγία 1/2010 αναφορικά με την Εντιμότητα, τα 
Προσόντα και Εμπειρία των μελών της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής των Ταμείων Επαγγελματικών 
Συνταξιοδοτικών Παροχών (Κ∆Π 22/2010) και η Οδηγία 2/2010 αναφορικά με το επενδυτικό πλαίσιο 
συνετής διαχείρισης των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών (Κ∆Π 23/2010). 

 Στα πλαίσια της συζήτησης η γενική διευθύντρια του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου 
εισηγήθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να μην ολοκληρώσει τη 
συζήτηση του υπό εξέταση νομοσχεδίου και να μην το προωθήσει στην ολομέλεια του σώματος για ψήφιση, 
προτού αποφασιστεί ο τρόπος ρύθμισης της εμπλοκής των ασφαλιστικών εταιρειών στον τομέα των Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, θέμα για το οποίο διεξάγονται διαβουλεύσεις στα πλαίσια ειδικής 
επιτροπής στην οποία συμμετέχει ο Σύνδεσμος Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και εκπρόσωποι των κοινωνικών εταίρων.  Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο, όπως 
αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, υιοθετεί τη μια από τις δύο επιλογές που δίνει η Οδηγία, την 
επιλογή opt-in, για προαιρετική εφαρμογή, σύμφωνα με την οποία οι ασφαλιστικές εταιρείες θα μπορούν, 
εφόσον πληρούν όλες τις προϋποθέσεις του προτεινόμενου νόμου, να ιδρύουν και να διαχειρίζονται 
συνταξιοδοτικά ταμεία.   

 Στη συνέχεια της συζήτησης η γενική διευθύντρια του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου και 
οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσαν την επιτροπή ότι, στα 
πλαίσια της προαναφερόμενης ειδικής επιτροπής που συστάθηκε για τη συζήτηση του τρόπου εμπλοκής των 
ασφαλιστικών εταιρειών στην ίδρυση και λειτουργία ταμείων προνοίας, συμφωνήθηκε όπως το εν λόγω θέμα 
ρυθμιστεί στα πλαίσια του περί Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμου.  
Περαιτέρω, ο Έφορος Ταμείων Προνοίας και Αρμόδια Αρχή Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών 
Παροχών ενημέρωσε την επιτροπή ότι το θέμα είναι πολύπλοκο, θα μελετηθούν καλές πρακτικές άλλων 
χωρών, συγκεκριμένα το νομικό πλαίσιο της Ελλάδας και του Ηνωμένου Βασιλείου, που έχουν ήδη επιλέξει την 
επιλογή opt-out, και δήλωσε ότι θα συνεχιστεί εντατικά ο διάλογος με το Σύνδεσμο Ασφαλιστικών Εταιρειών 
Κύπρου, με στόχο να ρυθμιστεί η εμπλοκή τους στον περί Άσκησης Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων Νόμο το συντομότερο δυνατό.  Ο ίδιος δεσμεύτηκε να ενημερώσει την επιτροπή εντός 
τριών μηνών για την πρόοδο των εργασιών της ειδικής επιτροπής στα πλαίσια της οποίας συζητείται το θέμα. 

 Ο εκπρόσωπος της ΕΤΥΚ ενημέρωσε την επιτροπή για τις αλλαγές που η συντεχνία του συμφώνησε με 
τη διοίκηση της Τράπεζας Κύπρου σε σχέση με τη διαχείριση των ταμείων προνοίας.  Ο ίδιος ανέφερε ότι, με 
βάση την τελευταία συμφωνία που συνομολογήθηκε ανάμεσα στη συντεχνία και την τράπεζα, άλλαξε ριζικά ο 
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τρόπος καταβολής των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων, καταργήθηκε το εγγυημένο ωφέλημα των ογδόντα 
μηνιαίων μισθών και συμφωνήθηκε η διοίκηση της τράπεζας να μην έχει λόγο στη διαχείριση των ταμείων 
προνοίας.  Ταυτόχρονα, ο ίδιος επισήμανε ότι, με βάση το άρθρο 18 του προτεινόμενου νόμου, η διαχειριστική 
επιτροπή ταμείου προνοίας απαρτίζεται τουλάχιστον κατά το ένα τρίτο από εκπροσώπους της 
χρηματοδοτούσας επιχείρησης, πρόνοια που θα εμποδίζει την εφαρμογή της προαναφερόμενης συμφωνίας, 
και ζήτησε όπως η επιτροπή τροποποιήσει την προαναφερόμενη πρόνοια, ώστε, σε περιπτώσεις που 
συμφωνία μεταξύ χρηματοδοτούσας επιχείρησης και εκπροσώπων των μελών του ταμείου προβλέπει 
ευνοϊκότερες ρυθμίσεις για τα μέλη του ταμείου, να ισχύει η συμφωνία αυτή. 

 Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος της ΕΤΥΚ ανέφερε ότι η οργάνωσή του θεωρεί ότι, λόγω του μεγέθους του 
ταμείου προνοίας που διαχειρίζεται, θα πρέπει ένας εκπρόσωπος της οργάνωσης να συμμετέχει στο 
Συμβούλιο Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών και γι’ αυτό εισηγήθηκε τη σχετική 
τροποποίηση του άρθρου 46 του προτεινόμενου νόμου. 

 Τοποθετούμενος στο αρχικό στάδιο της συζήτησης στα πιο πάνω αιτήματα της ΕΤΥΚ ο Έφορος 
Ταμείων Προνοίας και Αρμόδια Αρχή Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών δήλωσε ότι ο ίδιος 
έθεσε τα αιτήματα της ΕΤΥΚ ενώπιον του Συμβουλίου Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, 
στις 7 Μαΐου 2012, και ενημέρωσε την επιτροπή και ότι τα μέλη του συμβουλίου εξέφρασαν την άποψη ότι το 
συμβούλιο, με την υφιστάμενη σύνθεσή του, που είναι η ίδια με αυτήν που προτείνεται και στο νομοσχέδιο, 
είναι αρκετά ευέλικτο και είναι σε θέση να προασπίσει τα δικαιώματα όλων ανεξαιρέτως των ταμείων και των 
μελών τους.  Ο ίδιος ανέφερε ότι, σε σχέση με το δεύτερο αίτημα της ΕΤΥΚ για μη συμμετοχή του εργοδότη στη 
διαχείριση ταμείων, αν αυτό έχει συμφωνηθεί με τον ίδιο τον εργοδότη, το συμβούλιο εξέφρασε την άποψη ότι 
στη διαχειριστική επιτροπή των ταμείων θα πρέπει να εκπροσωπείται και η εργοδοτική πλευρά. 

 Στη συνέχεια ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων πρότειναν την υιοθέτηση μιας συμβιβαστικής λύσης που ικανοποιεί εν μέρει τα αιτήματα της 
ΕΤΥΚ, τα οποία κρίθηκαν ως δικαιολογημένα, και εισηγήθηκαν την τροποποίηση των προτεινόμενων άρθρων 
18 και 46 του νομοσχεδίου, έτσι ώστε: 

1. να επιτρέπεται, με συλλογική σύμβαση, η εκχώρηση του δικαιώματος εκπροσώπησης της 
χρηματοδοτούσας επιχείρησης στη διαχειριστική επιτροπή στους εκπροσώπους των μελών του ταμείου 
και, 

2. σε περίπτωση που το συμβούλιο συζητά θέμα το οποίο επηρεάζει σημαντικό αριθμό προσώπων, τα 
οποία: 

α. είναι μέλη ταμείων και δεν εκπροσωπούνται στο συμβούλιο από εκπρόσωπο της συνδικαλιστικής 
οργάνωσής τους ή 

β. συνιστούν χρηματοδοτούσες επιχειρήσεις, είναι μέλη εργοδοτικών οργανώσεων και δεν 
εκπροσωπούνται στο συμβούλιο από εκπρόσωπο της οργάνωσής τους, 

το συμβούλιο να οφείλει να καλεί σε συνεδρία του τους εκπροσώπους των εν λόγω προσώπων και να 
τους ακούει επί του θέματος. 

 Στη βάση των πιο πάνω εισηγήσεων της επιτροπής, με τις οποίες συμφώνησε το Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ετοιμάστηκε 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, αναφέροντας ότι το νομοσχέδιο ενισχύει την εποπτεία των μικρών 
ταμείων σε σχέση με την άσκηση επενδυτικής πολιτικής και γενικά βελτιώνει το νομικό πλαίσιο που διέπει την 
ίδρυση και λειτουργία ταμείων προνοίας.   

 Ο εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ∆ΕΟΚ εξέφρασε την κατ’ αρχήν συμφωνία της 
οργάνωσής του με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, ταυτόχρονα όμως κατάθεσε και γραπτώς 
εισηγήσεις/παρατηρήσεις για βελτίωση του προτεινόμενου νόμου.  Ειδικότερα, η οργάνωση πρότεινε την 
εισαγωγή πρόνοιας που να ρυθμίζει την περίπτωση μετάταξης μέλους από ένα ταμείο προνοίας σε άλλο και τη 
διασφάλιση και μεταφορά των συνταξιοδοτικών του δικαιωμάτων, καθώς και την επέκταση του προτεινόμενου 
άρθρου 10 του νομοσχεδίου, έτσι ώστε η απαγόρευση διακρίσεων στους κανόνες λειτουργίας ταμείου να 
καλύπτει, πέρα από τις διακρίσεις λόγω φύλου, και κάθε άλλη διάκριση, όπως για παράδειγμα διάκριση λόγω 
φυλής, θρησκείας, σεξουαλικού προσανατολισμού κ.ά. 

 Οι εκπρόσωποι του CIPA εισηγήθηκαν ορισμένες τροποποιήσεις στο νομοσχέδιο, προκειμένου να 
υιοθετηθεί ένα πιο γρήγορο και πιο ευέλικτο καθεστώς, που θα καθιστά την Κύπρο πιο ελκυστικό προορισμό 
για προσέλκυση ξένων διασυνοριακών ταμείων επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών, όχι μόνο 
ευρωπαϊκών, αλλά και τρίτων χωρών.  Οι θέσεις του οργανισμού στάλθηκαν και γραπτώς με σχετικές 
επιστολές του οργανισμού,  ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2012 και 10 Σεπτεμβρίου 2012. 
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 Τοποθετούμενος επί των πιο πάνω εισηγήσεων του CIPA, ο Έφορος Ταμείων Προνοίας, που είναι 
ταυτόχρονα και η Αρμόδια Αρχή Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, δήλωσε ότι τόσο με το 
υφιστάμενο νομικό πλαίσιο όσο και με το προτεινόμενο νομοσχέδιο είναι δυνατή η εγγραφή και λειτουργία 
ταμείων με διασυνοριακές δραστηριότητες και ότι μέχρι σήμερα δεν υπήρξε καμία καθυστέρηση στο χειρισμό 
οποιασδήποτε αίτησης ταμείου για άσκηση διασυνοριακής δραστηριότητας. 

 Ο ίδιος ενημέρωσε περαιτέρω την επιτροπή ότι πραγματοποιήθηκε ήδη συνάντηση με εκπροσώπους 
του CIPA και δεσμεύτηκε ενώπιον της επιτροπής ότι θα συνεχιστεί ο διάλογος με τον CIPA για περαιτέρω 
συζήτηση και επεξεργασία των εισηγήσεών του, οι οποίες θα τεθούν και ενώπιον του Συμβουλίου Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, καθώς και ότι σε επόμενο στάδιο θα προωθηθούν ενώπιον της 
Βουλής με σχετικό τροποποιητικό νομοσχέδιο όσες εισηγήσεις κριθούν σκόπιμο να υιοθετηθούν. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης επί του νομοσχεδίου, το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. 
Χρήστος Στυλιανίδης τόνισε μεταξύ άλλων την ανάγκη άμεσης εισαγωγής κινήτρων που θα συμβάλουν στην 
ενοποίηση των μικρών ταμείων προνοίας, έτσι ώστε να υπάρχει καλύτερη διαχείριση και μεγαλύτερη απόδοση 
των επενδύσεών τους. 

 Τοποθετούμενος επί της πιο πάνω εισήγησης του βουλευτή, ο Έφορος Ταμείων Προνοίας επισήμανε 
προφορικά, καθώς και με σχετική επιστολή του προς την επιτροπή, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012, ότι το 
θέμα αυτό απασχολεί το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ότι έχει επίσης πρόσφατα 
εγερθεί στα πλαίσια συνεδρίας του Συμβουλίου Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, στην 
οποία αποφασίστηκε ότι το συμβούλιο θα εξετάσει τρόπους που θα συμβάλουν στην ενοποίηση των μικρών 
ταμείων προνοίας. 

 Τέλος, τις θέσεις τους επί του νομοσχεδίου κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής και εκπρόσωποι του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, οι οποίοι επισήμαναν μεταξύ άλλων την ανάγκη διασφάλισης της μεταφοράς 
των δικαιωμάτων μέλους από ένα Ταμείο Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών σε άλλο, στην 
περίπτωση που το μέλος αλλάζει εργοδότη ή τομέα επαγγελματικής δραστηριότητας. 

 Περαιτέρω, οι ίδιοι ανέφεραν ότι, παρά το ότι το αρμόδιο υπουργείο και η Αρμόδια Αρχή Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών έχουν ήδη θεσπίσει τις ορθές αρχές ενός κατάλληλου θεσμικού 
πλαισίου, έχει παρατηρηθεί σε πολλές περιπτώσεις ότι διαχειριστικές επιτροπές ταμείων, τα οποία έχουν 
διορισμένο σύμβουλο ειδικής φύσεως, παραλείπουν να συμβουλεύονται τον εν λόγω σύμβουλο για διάφορα 
επενδυτικά προϊόντα που αγοράζουν είτε από πρωτοβουλία της διαχειριστικής επιτροπής είτε μετά από 
παρακίνηση τρίτων.   

 Σημειώνεται ότι, με την ευκαιρία της συζήτησης του υπό εξέταση νομοσχεδίου, ο Έφορος Ταμείων 
Προνοίας, που αποτελεί και την Αρμόδια Αρχή Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, 
ενημέρωσε την επιτροπή με αριθμητικά στοιχεία για μικρά ταμεία προνοίας με λιγότερα από εκατό μέλη που 
είχαν ιδιαίτερα υψηλή έκθεση σε αξιόγραφα πιστωτικών ιδρυμάτων και που ως εκ τούτου αντιμετωπίζουν 
σοβαρά οικονομικά προβλήματα.  Ο ίδιος εξήγησε σχετικά ότι λόγω αδυναμίας της υφιστάμενης νομοθεσίας 
δεν μπορούσε να ασκηθεί η κατάλληλη εποπτεία και να εφαρμοστούν ποσοτικοί περιορισμοί σε σχέση με την 
άσκηση της επενδυτικής τους πολιτικής.  Ταυτόχρονα, διευκρίνισε ότι με τον προτεινόμενο νόμο θα 
καλύπτονται με κανόνες επενδυτικής πολιτικής και τα μικρά ταμεία προνοίας, προκειμένου να αποφευχθούν 
στο μέλλον παρόμοιες καταστάσεις.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, περιλαμβανομένων και των 
δεσμεύσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για συνέχιση και ολοκλήρωση το 
συντομότερο δυνατό του διαλόγου με το Σύνδεσμο Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου και τον CIPA, 
διαμόρφωσαν τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις τάσσονται υπέρ της ψήφισης σε νόμο του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου, στη 
βάση των πιο πάνω. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια του σώματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια για λήψη 
τελικής απόφασης. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων 

Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012» 
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Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης  

 Χρήστος Στυλιανίδης Αθηνά Κυριακίδου 

 Μάριος Μαυρίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο κυκλοφόρησε έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στην ολομέλεια της Βουλής στις 6 Νοεμβρίου 2012.  Ωστόσο, η 
συζήτηση του νομοσχεδίου αναβλήθηκε από την ολομέλεια του σώματος στις 8, 15 και 22 Νοεμβρίου 2012. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επανεξέτασε το νομοσχέδιο αυτό 
σε νέα συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 ∆εκεμβρίου 2012.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Έφορος Ταμείων Προνοίας και Αρμόδια Αρχή Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών συνοδευόμενος από εκπροσώπους του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η Έφορος Ασφαλίσεων συνοδευόμενη από εκπροσώπους της Υπηρεσίας Ελέγχου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών και του Υπουργείου Οικονομικών, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, 
ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.   

 Στα πλαίσια της νέας συνεδρίας της η επιτροπή μελέτησε σχετικές τροπολογίες που κατέθεσε η 
κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και σχετική τροπολογία που κατέθεσε η 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Ρούλα Μαυρονικόλα. 

 Οι τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού αφορούν τον τρόπο εμπλοκής των ασφαλιστικών 
εταιρειών στη διαχείριση ταμείων επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών και εισηγούνται την τροποποίηση 
του αρχικού κειμένου του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να επενεχθούν τα ακόλουθα: 

1. Ο προτεινόμενος νόμος να μην εφαρμόζεται στις εργασίες παροχής επαγγελματικών συντάξεων των 
ασφαλιστικών επιχειρήσεων που ασκούν τον κλάδο ζωής και που διέπονται από τον περί της Ασκήσεως 
Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμο.  

2. Κάθε ταμείο να μπορεί να συνάπτει σύμβαση με ασφαλιστική επιχείρηση για την παροχή σχεδίου 
επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών προς τα μέλη του ταμείου σε ομαδική βάση, όπως 
προνοείται από τον περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμο. 

 Η τροπολογία της κ. Μαυρονικόλα εισηγείται την τροποποίηση του άρθρου 10 του νομοσχεδίου, έτσι 
ώστε πέρα από την απαγόρευση διάκρισης λόγω φύλου στους κανόνες λειτουργίας ταμείου να απαγορεύεται 
και κάθε άμεση ή έμμεση διάκριση λόγω φυλής, θρησκείας, γλώσσας, σεξουαλικού προσανατολισμού και 
συνδικαλιστικής οργάνωσης και τοποθέτησης. 

 Ο Έφορος Ταμείων Προνοίας και Αρμόδια Αρχή Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, 
τοποθετούμενος στις πιο πάνω τροπολογίες, δήλωσε τα ακόλουθα: 

1. Η εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου, έτσι ώστε ταμείο να μπορεί να συνάπτει σύμβαση με 
ασφαλιστική επιχείρηση για την παροχή σχεδίου επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών προς τα 
μέλη του ταμείου σε ομαδική βάση, δεν είναι επιτρεπτή με βάση την Οδηγία 2003/41/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 3ης Ιουνίου 2003 για τις δραστηριότητες και την 
εποπτεία των ιδρυμάτων που προσφέρουν υπηρεσίες επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών.  
Περαιτέρω, δεν είναι επιτρεπτή ούτε η μεταφορά της κυριότητας των περιουσιακών στοιχείων του 
ταμείου στην ασφαλιστική εταιρεία ούτε η μετατόπιση της ευθύνης για τη διαχείριση των περιουσιακών 
στοιχείων του ταμείου από τη διαχειριστική επιτροπή προς την ασφαλιστική εταιρεία.  Ο ίδιος εξήγησε 
ότι τα ταμεία έχουν ξεχωριστή νομική προσωπικότητα και έχουν διαχειριστική επιτροπή η οποία έχει την 
αποκλειστική νομική ευθύνη για τη διοίκηση και διαχείρισή τους σημειώνοντας ταυτόχρονα ότι η 
διαχειριστική επιτροπή μπορεί να αναθέτει σε τρίτους την εκτέλεση κάποιων αρμοδιοτήτων για 
λογαριασμό της (outsourcing). 

2. Από τα είκοσι επτά κράτη μέλη μόνο σε εννέα κράτη μέλη οι ασφαλιστικές εταιρείες μπορούν να 
διαχειρίζονται τα περιουσιακά στοιχεία επαγγελματικών συνταξιοδοτικών σχεδίων μέσω σύναψης 
σύμβασης με βάση τις πρόνοιες της ασφαλιστικής οδηγίας “Life Directive” 2002/83/EC.  Αυτό γίνεται 
στην περίπτωση που τα εν λόγω συνταξιοδοτικά σχέδια δεν έχουν τα ίδια νομική προσωπικότητα, η 
ανάθεση της διαχείρισης περιουσιακών στοιχείων συνταξιοδοτικού σχεδίου προς την ασφαλιστική 
εταιρεία γίνεται απευθείας από τον εργοδότη/εργοδοτουμένους και τα περιουσιακά στοιχεία των εν λόγω 
συνταξιοδοτικών σχεδίων ανήκουν στην ασφαλιστική εταιρεία. 
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3. Σύμφωνα με σχετική απάντηση που δόθηκε πρόσφατα από το αρμόδιο τμήμα της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, δεν επιτρέπεται με βάση την Οδηγία 2004/39/ΕΚ (MIFID) η σύναψη σύμβασης με 
ασφαλιστική εταιρεία έναντι κάποιας αμοιβής/χρέωσης για παροχή σχεδίου συνταξιοδοτικών παροχών 
προς τα μέλη του ταμείου σε ομαδική βάση, και η πιο πάνω ανάθεση θα γίνει μέσω υπεργολαβίας 
(outsourcing), το οποίο θα περιλαμβάνει την παροχή επενδυτικής υπηρεσίας διαχείρισης χαρτοφυλακίου 
των επενδύσεων του ταμείου. 

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε ότι είναι μεν επιτρεπτή από τη σχετική οδηγία η 
επιλογή opt-out, δηλαδή η μη υπαγωγή στον προτεινόμενο νόμο των εργασιών παροχής επαγγελματικών 
συντάξεων των ασφαλιστικών επιχειρήσεων που ασκούν τον κλάδο ζωής, όμως η προτεινόμενη εισήγηση για 
σύναψη σύμβασης από ταμείο με ασφαλιστική επιχείρηση για παροχή σχεδίου επαγγελματικών 
συνταξιοδοτικών παροχών προς τα μέλη του ταμείου σε ομαδική βάση δεν είναι νομικά επιτρεπτή.  
Τοποθετούμενος επί της τροπολογίας της κ. Μαυρονικόλα ο ίδιος δήλωσε ότι η τροπολογία είναι νομικά 
επιτρεπτή, επομένως είναι θέμα πολιτικής απόφασης η υιοθέτησή της. 

 Η Έφορος Ασφαλίσεων και ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών διευκρίνισαν ότι η επίμαχη 
τροπολογία που επιτρέπει τη διαχείριση ταμείων από ασφαλιστικές εταιρείες δεν είναι νομικά αποδεκτή 
αναφέροντας ταυτόχρονα ως εναλλακτική επιλογή την ίδρυση από τις ασφαλιστικές εταιρείες θυγατρικών 
εταιρειών ΕΠΕΥ, οι οποίες σύμφωνα με το νόμο για τις ΕΠΕΥ θα μπορούσαν να διαχειρίζονται επαγγελματικά 
ταμεία. 

 Η γενική διευθύντρια του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου επανέλαβε τις θέσεις του 
συνδέσμου όπως αυτές διατυπώνονται σε σχετική επιστολή του προς την επιτροπή, ημερομηνίας 28 
Νοεμβρίου 2012, που δόθηκε στα μέλη της επιτροπής και βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής στη διάθεση των 
μελών της. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ εξέφρασαν τη διαφωνία των 
οργανώσεών τους τόσο με τις τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού όσο 
και με την τροπολογία της κ. Μαυρονικόλα. 

 Ο εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ∆ΕΟΚ εξέφρασε τη διαφωνία της οργάνωσής του με τις 
τροπολογίες του ∆ΗΣΥ και υποστήριξε την ορθότητα της τροπολογίας της κ. Μαυρονικόλα. 

 Οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ ανέφεραν ότι πρέπει να εξευρεθεί ο 
νομικά ορθός τρόπος, έτσι ώστε να είναι δυνατή η παροχή σχεδίων επαγγελματικών συνταξιοδοτικών 
παροχών από ασφαλιστικές επιχειρήσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει τη συμπληρωματική έκθεσή της στην ολομέλεια για 
τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει μία τροπολογία από την Ε∆ΕΚ. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία της κ. Μαυρονικόλα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της βουλευτού του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Ρούλας 
Μαυρονικόλα 

 Γίνεται εισήγηση για την αντικατάσταση του προτεινόμενου άρθρου 10 του νομοσχεδίου από το 
ακόλουθο νέο άρθρο: 

 
 
 
 
 

133(Ι) του 2002 

40(Ι) του 2009. 

42(Ι) του 2004. 

«10.-(1)  Απαγορεύεται κάθε άμεση ή έμμεση διάκριση λόγω φύλου, φυλής, 
θρησκείας, γλώσσας, σεξουαλικού προσανατολισμού, συνδικαλιστικής οργάνωσης 
και τοποθέτησης και κάθε διάταξη των κανόνων λειτουργίας οποιουδήποτε Ταμείου η 
οποία περιέχει τέτοια διάκριση είναι άκυρη.  

 (2)  Για σκοπούς του παρόντος άρθρου τυγχάνουν εφαρμογής οι διατάξεις του 
περί Ίσης Μεταχειρίσεως Ανδρών και Γυναικών στα Επαγγελματικά Σχέδια 
Κοινωνικής Ασφάλισης Νόμου και οι διατάξεις του περί Καταπολέμησης των 
Φυλετικών και Ορισμένων Άλλων ∆ιακρίσεων (Επίτροπος) Νόμου.».  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα, παρακαλώ. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Παρά το βαρύ κλίμα με τις ψηφοφορίες που είχαμε προηγουμένως, εντούτοις θα πρέπει να 
συνεχίσουμε.  Η τροποποίησή μου έχει υποβληθεί στην επιτροπή Εργασίας και έχει συζητηθεί σε δύο 
συνεδριάσεις.  Στην προηγούμενη συνεδρίαση ελέχθη από τον Έφορο Ταμείων Πρόνοιας ότι η τροποποίηση 
είναι πλεονασμός, διότι δεν υπάρχουν ούτε ταμεία προνοίας ούτε διαχειριστικά ταμεία που απαγορεύουν σε 
συντεχνίες να συμμετέχουν στα εν λόγω ταμεία.   

 Είχα δεσμευτεί στην επιτροπή ότι θα προσκόμιζα κάποια στοιχεία… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κανονικά θα έπρεπε να είχαμε ζητήσει αναβολή του θέματος, να πάμε πίσω στην επιτροπή, για να 
δώσουμε τα στοιχεία τα οποία χρειάζονταν.  Όμως, σεβόμενοι τα χρονικά περιθώρια τα οποία υπάρχουν για 
ψήφιση, αλλά και γιατί αυτή η πατρίδα δεν αντέχει άλλα πρόστιμα ή καθυστερήσεις, δε ζητήσαμε αναβολή και 
καταθέτουμε τα στοιχεία στην ολομέλεια.  Έχω μαζί μου τα καταστατικά των ταμείων προνοίας των 
εργατοϋπαλλήλων της οικοδομικής βιομηχανίας και των τακτικών κυβερνητικών ωρομίσθιων, καθώς και 
πρακτικά της γενικής συνέλευσης των ξενοδοχοϋπαλλήλων, τα οποία μιλούν ρητά για δικαίωμα συμμετοχής 
στα εν λόγω ταμεία μόνο δύο συγκεκριμένων συντεχνιών και μιας τουρκοκυπριακής όσον αφορά το ταμείο των 
ωρομίσθιων δημοσίων υπαλλήλων. 

 Επειδή, κύριε Πρόεδρε, η δημοκρατία ορίζει, όπως εμείς το αντιλαμβανόμαστε, ότι όλοι δικαιούνται να 
ψηφίζουν και να ψηφίζονται, να συμμετέχουν στις εκλογικές διαδικασίες και τα μέλη να προκρίνουν κατά 
πλειοψηφία ασφαλώς τους καλύτερους, η τροποποίηση που έχουμε καταθέσει ως  Ε∆ΕΚ ενισχύει τη 
δημοκρατία και την αρχή της ισότητας.  ∆ε νοείται, κύριε Πρόεδρε, σε νέες νομοθεσίες να διαιωνίζονται οι 
διακρίσεις.  ∆ε νοείται να ανεχόμαστε πρακτικά γενικών συνελεύσεων των ξενοδοχοϋπαλλήλων σε μια 
ευρωπαϊκή Κύπρο που σε ερώτηση μέλους γιατί η συντεχνία της ∆ΕΟΚ δεν έχει το δικό της μέλος… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 …στη διαχειριστική επιτροπή του ταμείου η απάντηση από την πρόεδρο της συνέλευσης ήταν επί λέξει 
και το διαβάζω αυτούσιο από τα πρακτικά: «Με βάση το καταστατικό του ταμείου προνοίας, η ∆ΕΟΚ δε 
δικαιούται να έχει μέλος στη διαχειριστική επιτροπή».  Τα σχόλια και η ψήφος δικά σας! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να επιβεβαιώσω ότι έγινε η συζήτηση στην επιτροπή Εργασίας και, ενώ υπήρχε 
η διάψευση -και από τους υπηρεσιακούς δυστυχώς- ότι δεν υπάρχει αυτό το φαινόμενο της διάκρισης εις 
βάρος της συντεχνίας της ∆ΕΟΚ, τα στοιχεία που έχουμε ενώπιόν μας αποδεικνύουν ότι όντως υπάρχει 
διάκριση και ότι υπάρχει προτίμηση των άλλων δύο συντεχνιών.  Θεωρούμε ότι είναι δίκαιο και σωστό να 
υποστηρίξουμε την τροπολογία της κ. Μαυρονικόλα και θα την υποστηρίξουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Χριστοφόρου, παρακαλώ. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεδομένων όλων αυτών που ακούμε -και είναι μάλιστα απόψεις της τελευταίας στιγμής- 
φαίνεται ότι υπάρχει μια συγκεχυμένη κατάσταση, γι’ αυτό θα ζητήσουμε αναβολή για μια βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αιτηθείσα αναβολή; 
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 ∆εν υπάρχει.  Αναβάλλεται. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ορίστε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Άρχισε η συζήτηση του νομοσχεδίου, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι μία μεγάλη κοινοβουλευτική ομάδα ζητά να τοποθετηθεί, αφού πάρει κάποιες 
πληροφορίες.  ∆εν πρόκειται να γίνει νέα συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Ποιος ζήτησε το λόγο;  Ο κ. Συλλούρης;   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε ζήτησε, ωραία.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα αναβάλλεται και προχωρούμε στα υπ’ αριθμόν 3 και 4 θέματα, που είναι εξ 
αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής 
Απασχόλησης Νόμος του 2012» και «Οι περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης 
Κανονισμοί του 2012».  Για τα θέματα αυτά έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης Νόμος του 2012» και «Οι περί 

της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες ׃ 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος  Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός  Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
και τους πιο πάνω κανονισμούς σε επτά συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Σεπτεμβρίου, 8, 15, 
25 και 29 Οκτωβρίου και στις 12 και 19 Νοεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.   

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου και των κανονισμών είναι η ρύθμιση της ίδρυσης και της λειτουργίας 
επιχειρήσεων προσωρινής απασχόλησης, έτσι ώστε να εξασφαλίζεται η προστασία των προσωρινά 
απασχολουμένων και η βελτίωση της ποιότητας της προσωρινής απασχόλησης, μέσω της εφαρμογής της 
αρχής της ίσης μεταχείρισης και της αναγνώρισης των επιχειρήσεων προσωρινής απασχόλησης ως 
εργοδοτών.  Επίσης, με την προτεινόμενη νομοθεσία, σκοπείται η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την 
Οδηγία 2008/104/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 19ης Νοεμβρίου 2008 περί της 
εργασίας μέσω εταιρείας προσωρινής απασχόλησης με την οποία τα κράτη μέλη όφειλαν να εναρμονιστούν 
μέχρι τις 5 ∆εκεμβρίου 2011.  Σημειώνεται ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μαζί με τους 
υπό αναφορά κανονισμούς στις 13 Σεπτεμβρίου 2012 και έχει αποσταλεί αιτιολογημένη γνώμη εναντίον της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Εργασίας, καθώς και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς, για τη μεταφορά των διατάξεων της προαναφερόμενης 
Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο, το Τμήμα Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
ετοίμασε το 2008 σχετικό προσχέδιο νόμου και κανονισμών με τη βοήθεια εμπειρογνωμόνων, το οποίο στην 
πορεία τροποποιήθηκε με βάση τις απόψεις άλλων αρμόδιων υπηρεσιών, καθώς και τα συμπεράσματα ad hoc 
επιτροπής που συστάθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για να βοηθήσει τα κράτη μέλη στην προσπάθειά 
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τους για μεταφορά της Οδηγίας στο εθνικό τους δίκαιο.  Στη συνέχεια, σύμφωνα με τους ιδίους, το προσχέδιο 
του νόμου και των κανονισμών συζητήθηκε στα πλαίσια τριμερούς Τεχνικής Επιτροπής υπό την προεδρία του 
Τμήματος Εργασίας, στην οποία συμμετείχαν εκπρόσωποι των κοινωνικών εταίρων, μέλη του Εργατικού 
Συμβουλευτικού Σώματος και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας. 

 Όπως οι ίδιοι επισήμαναν περαιτέρω, δεδομένου ότι η παροχή εργασίας μέσω επιχειρήσεων 
προσωρινής απασχόλησης αποτελεί νεοσύστατο θεσμό για την κυπριακή αγορά εργασίας, κατά τις εργασίες 
της Τεχνικής Επιτροπής υπήρξαν έντονες διαφωνίες μεταξύ των κοινωνικών εταίρων, γεγονός που 
καθυστέρησε την ολοκλήρωση των εργασιών της Τεχνικής Επιτροπής. 

 Το κείμενο του νομοσχεδίου, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, προβλέπει μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την ερμηνεία του όρου “επιχείρηση προσωρινής απασχόλησης”, που σημαίνει φυσικό ή νομικό 
πρόσωπο, το οποίο συνάπτει συμβάσεις εργασίας ή σχέσεις εξαρτημένης εργασίας με προσωρινά 
απασχολουμένους, με σκοπό να τους τοποθετεί σε έμμεσους εργοδότες, για να εργασθούν προσωρινά 
υπό την επίβλεψη και τη διεύθυνσή τους, καθώς και την ερμηνεία του όρου “έμμεσος εργοδότης”, που 
σημαίνει το φυσικό ή νομικό πρόσωπο για το οποίο και υπό την επίβλεψη και τη διεύθυνση του οποίου 
εργάζεται ο προσωρινά απασχολούμενος. 

2. Τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία για την εξασφάλιση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής 
απασχόλησης, καθώς και τους όρους και τη διαδικασία για την εξασφάλιση έγκρισης λειτουργίας 
υποκαταστήματος. 

3. Τα προσόντα του υπευθύνου λειτουργίας της επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης και του 
υποκαταστήματος. 

Συγκεκριμένα, ο υπεύθυνος λειτουργίας πρέπει να είναι κάτοχος: 

α. αναγνωρισμένου διπλώματος, πτυχίου ή τίτλου πανεπιστημίου στη διοίκηση επιχειρήσεων, στα 
νομικά, στα οικονομικά, στην κοινωνιολογία, στην ψυχολογία, στη διοίκηση ανθρώπινου 
δυναμικού, στις πολιτικές επιστήμες, στις εργασιακές σχέσεις, στις δημόσιες σχέσεις, στην αγορά 
εργασίας και στις πολιτικές απασχόλησης και επαγγελματικού προσανατολισμού ή σε κλάδο των 
επιστημών αυτών που είναι σχετικός με τα θέματα του τομέα εργασίας. ή 

β. αναγνωρισμένου διπλώματος, πτυχίου ή τίτλου πανεπιστημίου σε αντικείμενο άλλο από τα 
αναφερόμενα στην πιο πάνω παράγραφο και μεταπτυχιακού τίτλου σε θέματα επαγγελματικού 
προσανατολισμού ή αγοράς εργασίας ή διαχείρισης ανθρώπινου δυναμικού. ή 

γ. αναγνωρισμένου διπλώματος, πτυχίου ή τίτλου πανεπιστημίου σε οποιοδήποτε αντικείμενο, 
εφόσον διαθέτει διετή τουλάχιστον επαγγελματική πείρα σε θέματα επαγγελματικού 
προσανατολισμού ή αγοράς εργασίας ή διαχείρισης ανθρώπινου δυναμικού, η οποία να έχει 
αποκτηθεί μετά τη λήψη του πτυχίου. 

4. Κάθε άδεια λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης έχει αόριστη ισχύ και δεν είναι 
μεταβιβάσιμη. 

5. Για την παροχή εργασίας με τη μορφή της προσωρινής απασχόλησης απαιτείται η προηγούμενη 
σύναψη έγγραφης σύμβασης εργασίας μεταξύ της επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης και του 
εργοδοτουμένου, με την οποία ρυθμίζονται μεταξύ άλλων η διάρκεια της σύμβασης, το ύψος των 
αποδοχών του εργοδοτουμένου κατά την τοποθέτησή του σε έμμεσο εργοδότη και κατά την περίοδο 
μεταξύ των δύο τοποθετήσεων, οι όροι παροχής της εργασίας στον έμμεσο εργοδότη ή στους έμμεσους 
εργοδότες και οι όροι αμοιβής και ασφάλισης του εργοδοτουμένου. 

6. Η περίοδος παραχώρησης του εργοδοτουμένου στον έμμεσο εργοδότη δεν μπορεί να ξεπερνά τους έξι 
μήνες.  Ταυτόχρονα όμως επιτρέπεται η έγγραφη ανανέωση για τον ίδιο έμμεσο εργοδότη για 
συγκεκριμένο διάστημα, εφόσον, αν αυτό προστεθεί στο χρονικό διάστημα της αρχικής παραχώρησης, 
δε θα προκύπτει συνολική διάρκεια παραχώρησης μεγαλύτερη των δεκαοκτώ μηνών. 

 Σημειώνεται ότι μετά τη λήξη της περιόδου παραχώρησης του προσωρινά απασχολουμένου, δεν 
επιτρέπεται η εκ νέου απασχόληση άλλου εργοδοτουμένου με σχέση προσωρινής απασχόλησης στην 
ίδια θέση εργασίας.  Απαγορεύεται επίσης ο προσωρινά απασχολούμενος να απασχοληθεί στον ίδιο 
έμμεσο εργοδότη και στην ίδια θέση εργασίας μέσω παραχώρησης από άλλη επιχείρηση προσωρινής 
απασχόλησης. 

7. Την αλληλέγγυα και εις ολόκληρον ευθύνη της επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης και του έμμεσου 
εργοδότη έναντι του προσωρινά απασχολούμενου εργοδοτουμένου για την ικανοποίηση των 
μισθολογικών δικαιωμάτων του. 
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8. Την απαγόρευση της απασχόλησης εργοδοτουμένου σε έμμεσο εργοδότη με σύμβαση προσωρινής 
απασχόλησης, αν με αυτή πρόκειται να αντικατασταθούν εργοδοτούμενοι που ασκούν το δικαίωμα της 
απεργίας ή αν ο έμμεσος εργοδότης κατά τους προηγούμενους οκτώ μήνες είχε πραγματοποιήσει 
απολύσεις λόγω πλεονασμού στις ίδιες ειδικότητες, εκτός αν πρόκειται να αντικατασταθεί ασθενής 
εργοδοτούμενος ή εργοδοτούμενος του οποίου η σύμβαση έχει ανασταλεί ή εργοδοτούμενος ο οποίος 
έχει απολυθεί λόγω πλεονασμού και δεν επιθυμεί να εργαστεί ξανά στην επιχείρηση. 

9. Την υποχρέωση τήρησης από τον έμμεσο εργοδότη της αρχής της ίσης μεταχείρισης των προσωρινά 
απασχολουμένων ως προς τους βασικούς όρους εργασίας και τις διευκολύνσεις με τους λοιπούς 
εργοδοτουμένους σε αυτόν. 

10. Την υποχρέωση επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να καταθέτει τραπεζική εγγυητική επιστολή, 
προκειμένου να λαμβάνει άδεια.  Η εγγυητική επιστολή διασφαλίζει τις αποδοχές και τις αποζημιώσεις 
των προσωρινά απασχολούμενων εργοδοτουμένων. 

11. Τους μηχανισμούς ελέγχου και παρακολούθησης της εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου και των 
κανονισμών.  Ρυθμίζονται οι εξουσίες και τα καθήκοντα των επιθεωρητών και η δυνατότητα επιβολής 
διοικητικών κυρώσεων. 

12. ∆ημιουργούνται ποινικά αδικήματα για τη λειτουργία επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης χωρίς την 
εξασφάλιση της σχετικής άδειας και για την παραβίαση συγκεκριμένων διατάξεων του προτεινόμενου 
νόμου. 

 Το κείμενο των κανονισμών, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, ρυθμίζει τις 
λεπτομέρειες ως προς τα ακόλουθα θέματα: 

1. Τις προδιαγραφές κτιριακής υποδομής και τεχνικού εξοπλισμού για τη χορήγηση άδειας. 

2. Τον τύπο της αίτησης και τα απαιτούμενα δικαιολογητικά και έγγραφα για την εξασφάλιση άδειας. 

3. Τη διαδικασία πιστοποίησης από Τριμερή Επιτροπή Ελέγχου. 

4. Την υποχρέωση του Τμήματος Εργασίας να τηρεί Μητρώο Επιχειρήσεων Προσωρινής Απασχόλησης. 

5. Το ύψος της εγγύησης, το οποίο ανέρχεται στις €200.000, καθώς και τις διαδικασίες κατάθεσης, 
κατάπτωσης και επιστροφής της εγγύησης. 

6. Την καταβολή τέλους ύψους €300 για τη χορήγηση της άδειας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ εξέφρασαν καταρχάς τη 
συμφωνία των οργανώσεών τους με το υπό εξέταση νομοσχέδιο και τους κανονισμούς, αναφέροντας ότι η 
προτεινόμενη νομοθεσία είναι αποτέλεσμα μακροχρόνιου διαλόγου και συμβιβασμών μεταξύ των κοινωνικών 
εταίρων.  Περαιτέρω, τόνισαν ότι αυτός ο καινούριος για τα κυπριακά δεδομένα τρόπος εξεύρεσης εργασίας 
πρέπει να διέπεται από αυστηρούς νομικούς κανόνες, προκειμένου να μην υπάρχει εκμετάλλευση των 
προσωρινά εργοδοτουμένων. 

 Οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ εξέφρασαν τη διαφωνία τους με αρκετές 
πρόνοιες του νομοσχεδίου και των κανονισμών και εισηγήθηκαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την απάλειψη της σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου και των κανονισμών που απαιτεί την 
πιστοποίηση της τήρησης των προδιαγραφών κτιριακής υποδομής της επιχείρησης προσωρινής 
απασχόλησης. 

2. Την απάλειψη της υποχρέωσης κατάθεσης εγγυητικής επιστολής ως προϋπόθεσης για την εξασφάλιση 
άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης. 

3. Τη μη καταβολή τέλους για την εξασφάλιση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης. 

4. Την αύξηση της περιόδου παραχώρησης εργοδοτούμενου από επιχείρηση προσωρινής απασχόλησης 
σε έμμεσο εργοδότη.   

5. Την τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να επιτρέπεται η παραχώρηση 
προσωρινά απασχολουμένου σε έμμεσο εργοδότη, σε περίπτωση που διεξάγεται απεργία στην 
επιχείρηση του έμμεσου εργοδότη. 

6. Τη μείωση των προβλεπόμενων στο νομοσχέδιο ποινών φυλάκισης και των προστίμων.  Σύμφωνα με 
τους εκπροσώπους των εργοδοτικών οργανώσεων, οι προτεινόμενες ποινές είναι εξοντωτικές και θα 
οδηγήσουν στο κλείσιμο επιχειρήσεων, γεγονός το οποίο θα έχει ως αποτέλεσμα την απώλεια της 
εργασίας των εργοδοτουμένων σ’ αυτές. 

 Στην πορεία εξέτασης του νομοσχεδίου και των κανονισμών και υπό το φως των πιο πάνω 
τοποθετήσεων των εργοδοτικών οργανώσεων, οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ΣΕΚ απέστειλαν 
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γραπτά σημειώματα διατυπώνοντας τις παρατηρήσεις και τις εισηγήσεις τους επί της προτεινόμενης 
νομοθεσίας.  Μεταξύ άλλων, οι δύο συνδικαλιστικές οργανώσεις σημείωσαν τα εξής: 

1. Την ανάγκη μείωσης της περιόδου παραχώρησης του εργοδοτουμένου στον έμμεσο εργοδότη, καθώς 
υπάρχει ο κίνδυνος κατάχρησης από τους εργοδότες του θεσμού αυτού για την κάλυψη μόνιμων 
αναγκών. 

2. Την ανάγκη η άδεια λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να έχει ορισμένη ισχύ και όχι 
αόριστη ισχύ όπως προβλέπεται στο νομοσχέδιο. 

3. Την ανάγκη εξαίρεσης συγκεκριμένων τομέων οικονομικής δραστηριότητας από το πεδίο εφαρμογής της 
προτεινόμενης νομοθεσίας, όπως είναι ο τουρισμός και οι κατασκευές. 

4. Την ανάγκη διατήρησης της σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου που απαγορεύει την απασχόληση 
εργοδοτουμένου σε έμμεσο εργοδότη με σύμβαση προσωρινής απασχόλησης, όταν με αυτή πρόκειται 
να αντικατασταθούν εργοδοτούμενοι που ασκούν το δικαίωμα της απεργίας.  Σύμφωνα με τις 
οργανώσεις, αντίθετη ρύθμιση θα προσέκρουε στο Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, σε πρόνοιες 
του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη και στο άρθρο 11 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προάσπιση 
των Ανθρώπινων ∆ικαιωμάτων και των Θεμελιωδών Ελευθεριών. 

5. Την ανάγκη διατήρησης της υποχρέωσης κατάθεσης εγγυητικής επιστολής ως προϋπόθεσης για την 
εξασφάλιση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης. 

 Στο στάδιο της κατ’ άρθρο συζήτησης του νομοσχεδίου τα μέλη της επιτροπής, αφού έλαβαν υπόψη τις 
θέσεις των συνδικαλιστικών και των εργοδοτικών οργανώσεων, με τη σύμφωνη γνώμη των εκπροσώπων του 
Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της Νομικής Υπηρεσίας, 
εισηγήθηκαν την τροποποίηση ορισμένων από τις διατάξεις του νομοσχεδίου και των κανονισμών. 

 Στη βάση των πιο πάνω εισηγήσεων της επιτροπής ετοιμάστηκε αναθεωρημένο κείμενο του 
νομοσχεδίου και των κανονισμών που τροποποιεί το αρχικό κείμενο.  Οι κυριότερες αλλαγές αφορούν τα 
ακόλουθα: 

1. ∆ιαγράφονται οι πρόνοιες του νομοσχεδίου και των κανονισμών που θεσπίζουν διαδικασία 
παραχώρησης έγκρισης για τη λειτουργία υποκαταστήματος και εισάγεται νέα πρόνοια σύμφωνα με την 
οποία η αδειούχα επιχείρηση προσωρινής απασχόλησης ενημερώνει γραπτώς την αρμόδια αρχή για τη 
λειτουργία υποκαταστήματός της παρέχοντας στοιχεία για τη διεύθυνση της έδρας του 
υποκαταστήματος και τον υπεύθυνο λειτουργίας του. 

2. Τροποποιούνται σχετικές πρόνοιες του νομοσχεδίου και των κανονισμών, έτσι ώστε η άδεια για τη 
λειτουργία επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να μην έχει αόριστη ισχύ, αλλά να ανανεώνεται κάθε 
τρία χρόνια. 

3. Τροποποιείται σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να απαγορεύεται σε επιχείρηση 
προσωρινής απασχόλησης να λαμβάνει οποιοδήποτε τέλος εγγραφής από τους εργοδοτουμένους ως 
αντάλλαγμα για την παραχώρησή τους σε έμμεσο εργοδότη. 

4. Αυξάνεται η περίοδος κατά τη διάρκεια της οποίας απαγορεύεται η απασχόληση εργοδοτουμένου σε 
έμμεσο εργοδότη από οκτώ μήνες σε δώδεκα μήνες, αν σε αυτήν την περίοδο πραγματοποιήθηκαν 
απολύσεις λόγω πλεονασμού στις ίδιες ειδικότητες, εκτός εάν πρόκειται να αντικατασταθεί ασθενής 
εργοδοτούμενος ή εργοδοτούμενος του οποίου η σύμβαση έχει ανασταλεί κ.λπ. 

5. Μειώνονται οι ποινές, αφού τα μέλη της επιτροπής έκριναν τις προβλεπόμενες στο νομοσχέδιο ποινές 
ως ιδιαίτερα υψηλές και μη αναλογικές και τις τροποποίησαν, έτσι ώστε να συνάδουν και με τις ποινές 
που πρόσφατα θεσπίστηκαν στη νομοθεσία για την ίδρυση και λειτουργία των ιδιωτικών γραφείων 
εξεύρεσης εργασίας. 

6. Τροποποιούνται τα πληρωτέα στους προτεινόμενους κανονισμούς τέλη ως ακολούθως: 

α. Για την υποβολή αίτησης για έκδοση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης 
να καταβάλλεται τέλος ύψους διακοσίων ευρώ (€200).  Σημειώνεται ότι στο αρχικό κείμενο δεν 
προβλεπόταν οποιοδήποτε τέλος για την υποβολή της αίτησης. 

β. Για την έκδοση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να καταβάλλεται τέλος 
ύψους πεντακοσίων ευρώ (€500) αντί τρακοσίων ευρώ (€300) όπως προέβλεπε το αρχικό 
κείμενο. 

γ. Για την ανανέωση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να καταβάλλεται 
τέλος ύψους πεντακοσίων ευρώ (€500). 

δ. Για κάθε αντίγραφο άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να καταβάλλεται 
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τέλος ύψους εκατό ευρώ (€100). 

7. Τα μέλη της επιτροπής έκριναν ότι, προκειμένου να διαφυλαχθεί η εύρυθμη λειτουργία της αγοράς 
εργασίας στη δύσκολη αυτή περίοδο που διανύει η χώρα, πρέπει να εξαιρεθούν ορισμένοι ευαίσθητοι 
τομείς της κυπριακής οικονομίας από τις πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου.  Ως εκ τούτου, 
αποφασίστηκε η τροποποίηση σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου, έτσι ώστε ο προτεινόμενος νόμος 
να μην εφαρμόζεται για την παραχώρηση προσωρινά απασχολουμένων στη ∆ημοκρατία στους τομείς 
των κατασκευών και του τουρισμού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, διαμόρφωσαν τις ακόλουθες 
θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάσσονται 
υπέρ της ψήφισης σε νόμο του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου και της έγκρισης του 
αναθεωρημένου κειμένου των κανονισμών, αντίστοιχα, στη βάση των πιο πάνω. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια για τη λήψη 
τελικής απόφασης. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης Νόμος του 2012» 

και τους κανονισμούς «Οι περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης 
Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες ׃ 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Χρήστος Στυλιανίδης Αθηνά Κυριακίδου 

 Μάριος Μαυρίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Όπως είναι γνωστό, για το υπό αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά κανονισμούς έχει ήδη 
κυκλοφορήσει στην ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2012. 

 Ωστόσο, ύστερα από την αναβολή της συζήτησης του νομοσχεδίου και των κανονισμών από την 
ολομέλεια της Βουλής στις 22 Νοεμβρίου 2012, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων επανεξέτασε το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε νέα συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
στις 3 ∆εκεμβρίου 2012.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και των εργοδοτικών 
οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ. 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός του νομοσχεδίου και των κανονισμών, καθώς και οι απόψεις των 
ενδιαφερομένων και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής τους 
περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της νέας συνεδρίας της, η επιτροπή επανεξέτασε τις πρόνοιες του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών σε συνάρτηση με σειρά τροπολογιών που κατέθεσε η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και σε σχέση με τροπολογία που κατέθεσε η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος.  Οι εν λόγω τροπολογίες κυκλοφόρησαν στην ολομέλεια του σώματος στις 29 Νοεμβρίου 2012. 

 Ειδικότερα, οι τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού εισηγούνταν τα 
ακόλουθα: 

1. Την κατάργηση της πρόνοιας, που η επιτροπή με απόφασή της είχε προσθέσει στο αρχικό κείμενο του 
νομοσχεδίου, με την οποία εξαιρούνται από το πεδίο εφαρμογής της προτεινόμενης νομοθεσίας οι 
τομείς των κατασκευών και του τουρισμού. 

2. Την κατάργηση της υποχρέωσης κατάθεσης εγγυητικής επιστολής για την εξασφάλιση άδειας 
λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης. 
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3. Τη μείωση της προθεσμίας μέσα στην οποία η αρμόδια αρχή οφείλει να απαντήσει σε αίτηση για έκδοση 
άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης από τρεις μήνες σε σαράντα πέντε ημέρες 
και την τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας, έτσι ώστε, σε περίπτωση μη απάντησης εντός της 
προθεσμίας των σαράντα πέντε ημερών, η άδεια να θεωρείται χορηγηθείσα. 

4. Την υποχρέωση αποστολής βεβαίωσης παραλαβής της αίτησης για έκδοση άδειας λειτουργίας 
επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης εντός είκοσι μίας ημερών και όχι το ταχύτερο, όπως προβλέπει 
το κείμενο του νομοσχεδίου. 

5. Την ουσιαστική μείωση των προτεινόμενων στους κανονισμούς τελών, έτσι ώστε: 

α. το τέλος υποβολής της άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να μειωθεί 
από €200 σε €100, 

β. το τέλος έκδοσης της άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης να μειωθεί από 
€500 σε €100, 

γ. το τέλος ανανέωσης της άδειας να μειωθεί από €500 σε €100 και 

δ. το τέλος για εξασφάλιση αντιγράφου της άδειας να μειωθεί από €100 σε €10. 

 Η τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος εισηγούνταν μείωση του 
ύψους του ποσού της εγγύησης από €200.000, που προνοούσε το κυβερνητικό νομοσχέδιο, σε €50.000.  
Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της διεξαγωγής της συζήτησης ενώπιον της επιτροπής, τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος διαφοροποίησαν την εισήγησή τους, έτσι 
ώστε το ύψος του ποσού της εγγύησης να μειωθεί από €200.000 σε €100.000. 

 Οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ εξέφρασαν τη συμφωνία των 
οργανώσεών τους με τις τροπολογίες που πρότεινε η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Αντίθετα, οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ εξέφρασαν τη 
διαφωνία των οργανώσεών τους με τις υπό συζήτηση τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
αναφέροντας ότι σκοπός της Οδηγίας περί της εργασίας μέσω επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης είναι 
πρωτίστως η προστασία των προσωρινά απασχολουμένων και γι’ αυτό το λόγο επιβάλλεται η διατήρηση των 
προνοιών εκείνων που διασφαλίζουν ένα αυστηρό πλαίσιο ελέγχου της λειτουργίας του νέου αυτού θεσμού 
των επιχειρήσεων προσωρινής απασχόλησης. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Εργασίας επανέλαβε τις θέσεις που είχε εκφράσει και στο αρχικό στάδιο 
της εξέτασης του νομοσχεδίου και των κανονισμών και πρόσθεσε τα ακόλουθα: 

1. Η πρόνοια για εξαίρεση των τομέων του τουρισμού και των κατασκευών κρίνεται σκόπιμο να παραμείνει 
στο νομοσχέδιο.  Όπως ο ίδιος εξήγησε, ο θεσμός των επιχειρήσεων προσωρινής απασχόλησης είναι 
καινούργιος για την κυπριακή αγορά εργασίας και δεν είναι δυνατό να προβλεφθούν με ασφάλεια οι 
επιπτώσεις του, επομένως θα ήταν καλό να εξαιρεθούν αυτοί οι δύο σημαντικοί κλάδοι της κυπριακής 
οικονομίας. 

2. Η υποχρέωση κατάθεσης εγγυητικής επιστολής προτείνεται στα κράτη μέλη ως επιλογή από την ίδια την 
Οδηγία περί της εργασίας μέσω επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης και αρκετά κράτη μέλη έχουν 
υιοθετήσει στην εθνική τους νομοθεσία την απαίτηση κατάθεσης εγγύησης για εξασφάλιση άδειας 
λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης, προκειμένου να διασφαλίζονται οι αποδοχές των 
προσωρινά απασχολουμένων. 

3. Η προτεινόμενη από την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού μείωση της τρίμηνης 
προθεσμίας εντός της οποίας η αρμόδια αρχή οφείλει να απαντήσει σε αίτηση για εξασφάλιση άδειας 
λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης σε σαράντα πέντε ημέρες δεν μπορεί να γίνει 
αποδεκτή, καθώς για την εξέταση της αίτησης γίνονται επιτόπιες έρευνες και ελέγχονται σωρεία 
εγγράφων και πιστοποιητικών.  Επίσης, ο ίδιος ανέφερε ότι η τρίμηνη προθεσμία ισχύει σε πλείστες 
νομοθεσίες, αλλά και στη νομοθεσία που πρόσφατα ψήφισε η Βουλή για την ίδρυση και τη λειτουργία 
των ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας. 

4. Τα προτεινόμενα στις τροπολογίες τέλη είναι εξαιρετικά χαμηλά και δεν καλύπτουν το διοικητικό κόστος.  
Περαιτέρω, ο ίδιος εισηγήθηκε την υιοθέτηση των τελών που προβλέπονται στη νομοθεσία για την 
ίδρυση και τη λειτουργία των ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας.   

 Υπό το φως των πιο πάνω τοποθετήσεων, τα μέλη της επιτροπής, με τη σύμφωνη γνώμη των 
εκπροσώπων του Τμήματος Εργασίας και της Νομικής Υπηρεσίας, εισηγήθηκαν την τροποποίηση ορισμένων 
διατάξεων του νομοσχεδίου και των κανονισμών.  Στη βάση αυτών των εισηγήσεων ετοιμάστηκαν 
αναθεωρημένα κείμενα του νομοσχεδίου και των κανονισμών, στα οποία ενσωματώθηκαν τα ακόλουθα: 

1. ∆ιατηρείται η τρίμηνη προθεσμία εντός της οποίας οφείλει να απαντήσει η αρμόδια αρχή σε αίτηση για 
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έκδοση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης, μειώνεται όμως ο χρόνος 
παράτασης της αρχικής προθεσμίας από σαράντα πέντε ημέρες σε δεκαπέντε ημέρες. 

2. Γίνεται αποδεκτή η εισήγηση της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για 
υποχρέωση αποστολής βεβαίωσης παραλαβής στον αιτητή εντός είκοσι μίας ημερών και όχι το 
ταχύτερο, όπως προβλέπει το αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου. 

3. Τροποποιούνται τα τέλη, έτσι ώστε: 

α. για την υποβολή της αίτησης για έκδοση άδειας λειτουργίας επιχείρησης προσωρινής 
απασχόλησης να καταβάλλεται τέλος ύψους €100, 

β. για την έκδοση της άδειας να καταβάλλεται τέλος ύψους €300, 

γ. για την ανανέωση της άδειας να καταβάλλεται τέλος ύψους €300 και 

δ. για κάθε αντίγραφο της άδειας να καταβάλλεται τέλος ύψους €100. 

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν ότι η πρόνοια που η ίδια η επιτροπή αποφάσισε να 
συμπεριλάβει στο νομοσχέδιο για εξαίρεση των τομέων του τουρισμού και των κατασκευών από το πεδίο 
εφαρμογής της υπό εξέταση νομοθεσίας θα πρέπει να παραμείνει στο κείμενο του νομοσχεδίου και τάχθηκαν 
εναντίον της σχετικής εισήγησης της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
δήλωσαν ότι θα ξαναμελετήσουν το όλο θέμα και θα τοποθετηθούν ανάλογα στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του 
σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία του ∆ΗΚΟ για το υπ’ αριθμόν 4 θέμα.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος  

 Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του κειμένου των πιο πάνω κανονισμών με την αντικατάσταση 
από την υποπαράγραφο (β) της παραγράφου (2) του Κανονισμού 15 των λέξεων και του αριθμού «διακοσίων 
χιλιάδων ευρώ (€200.000)» από τις λέξεις και τον αριθμό «εκατό χιλιάδων ευρώ (€100.000)». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς η τροπολογία μας είναι, για να καθορίσει το ποσό της εγγύησης από τα €200.000 
στα €100.000.  Είναι ένας τρόπος να μειώσουμε μεν την εγγύηση αυτών των γραφείων τα οποία θα μπορούν 
να έχουν στην υπηρεσία τους αυτούς τους εργαζόμενους.  Κρίναμε ότι το ποσό των €100.000 δεν είναι 
απαγορευτικό και από την άλλη δημιουργείται μία ασφαλιστική δικλίδα, ότι δε θα μπορεί οποιοσδήποτε πλέον 
να μπει σε μια διαδικασία…  Να γίνουν οι μισοί Κύπριοι ατζέντηδες, για να φέρνουν ξένους, οι οποίοι να 
κάμνουν, ξέρω εγώ, αυτά τα συμβόλαια τα τρίμηνα κ.λπ.  Νομίζω ότι θα είναι λάθος να επιτρέψουμε το μηδέν, 
που είναι μια εισήγηση…  Νομίζω έχει απορριφθεί, δεν ξέρω αν θα επιμείνει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.  
Πιστεύουμε ότι τα €100.000 είναι μια καλή λύση για το θέμα, όπως έχει προκύψει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, γιατί και η τοποθέτηση του κ. Βότση ήταν και ως επί θέματος αρχής, αλλά 
και για να παρουσιάσει την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θα θέσουμε την τροπολογία προς ψήφιση; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μετά, πριν από την έγκριση των κανονισμών. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Σύσταση επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης.  Άρθρο 5. 

 Υποχρέωση εξασφάλισης άδειας.  Άρθρο 6. 

 Προϋποθέσεις χορήγησης άδειας.  Άρθρο 7. 

 Προσόντα υπεύθυνου λειτουργίας.  Άρθρο 8. 

 Τέλη.  Άρθρο 9. 

 Τύπος και χαρακτηριστικά άδειας.  Άρθρο 10.  

 Αλλαγή των πληροφοριών που παρασχέθηκαν για σκοπούς άδειας.  Άρθρο 11. 

 Τήρηση Μητρώου.  Άρθρο 12. 

 Υποχρεώσεις και δικαιώματα επιχειρήσεων προσωρινής απασχόλησης.  Άρθρο 13. 

 Σύμβαση εργασίας προσωρινά απασχολούμενου με ΕΠΑ.  Άρθρο 14. 

 Περίοδος παραχώρησης.  Άρθρο 15. 

 Ευθύνη ΕΠΑ και έμμεσου εργοδότη.  Άρθρο 16. 

 Τρόπος διατύπωσης και γνωστοποίηση συμβάσεων προσωρινής απασχόλησης.  Άρθρο 17. 

 Αρχή της ίσης μεταχείρισης.  Άρθρο 18. 

 Πρόσβαση σε θέση εργασίας.  Άρθρο 19. 

 Εκπροσώπηση των προσωρινώς απασχολούμενων.  Άρθρο 20. 

 Τραπεζική εγγυητική επιστολή.  Άρθρο 21. 

 Έλεγχος της τήρησης των προϋποθέσεων του Νόμου.  Άρθρο 22. 

 ∆ιορισμός και καθήκοντα επιθεωρητών.  Άρθρο 23. 

 Εξουσίες επιθεώρησης και ελέγχου επιθεωρητών και αστυνομικών.  Άρθρο 24. 

 Επιβολή διοικητικών κυρώσεων.  Άρθρο 25. 

 Ανάκληση άδειας λειτουργίας.  Άρθρο 26. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 27. 

 ∆ιάταγμα αναστολής παράνομης δραστηριότητας.  Άρθρο 28. 

 Ευθύνη αξιωματούχων νομικών προσώπων.  Άρθρο 29. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 30. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 31. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 32. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση σε νόμο αυτού του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, για το οποίο υπάρχει τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Αβέρωφ Νεοφύτου 

  Γιαννάκης Γαβριήλ Γιώργος Περδίκης 

 Κώστας Κώστα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε την πιο πάνω πρόταση νόμου σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Νοεμβρίου και στις 4 ∆εκεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια της 
εξέτασης της εν λόγω πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, καθώς και η γενική διευθύντρια του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών. 
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 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και 
Ζαχαρία Ζαχαρίου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, Άγγελο Βότση εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και Γιώργο Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για την αναζήτηση, έρευνα 
και εκμετάλλευση υδρογονανθράκων με την προσθήκη νέων εδαφίων με αριθμούς (7) έως (15) στο άρθρο 16 
αυτού, έτσι ώστε να ρυθμιστούν διάφορα θέματα τα οποία αφορούν την ανάθεση της διαχείρισης των 
υδρογονανθράκων σε νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου. 

 Ειδικότερα, με την εν λόγω πρόταση νόμου όπως αυτή είχε αρχικά κατατεθεί γίνονταν οι ακόλουθες 
εισηγήσεις: 

1. Το προτεινόμενο νέο εδάφιο (7) του άρθρου 16 της πρότασης νόμου ρυθμίζει την περίπτωση που το 
Υπουργικό Συμβούλιο αποφασίζει ότι η διαχείριση της συμμετοχής της ∆ημοκρατίας στις δραστηριότητες 
αναζήτησης, έρευνας ή/και εκμετάλλευσης υδρογονανθράκων θα γίνει από νομικό πρόσωπο ιδιωτικού 
δικαίου που θα συσταθεί ως εταιρεία δυνάμει του περί Εταιρειών Νόμου. Σε αυτή την περίπτωση, 
εφόσον το ζητούμενο είναι η διαχείριση της συμμετοχής της ∆ημοκρατίας στις εν λόγω δραστηριότητες, 
πρέπει να είναι σαφές ότι μόνος μέτοχος της εταιρείας αυτής θα είναι η ∆ημοκρατία, η οποία ως μέτοχος 
θα ασκεί τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις της μέσω του Υπουργικού Συμβουλίου κατ’ 
αποκλειστικότητα.  Πρέπει να σημειωθεί ότι η προτεινόμενη τροποποίηση είναι αναγκαία, ώστε να είναι 
δυνατή η συμμετοχή της ∆ημοκρατίας σε ιδιωτική εταιρεία, κάτι το οποίο με βάση το υφιστάμενο 
νομοθετικό πλαίσιο, δηλαδή τον περί Εταιρειών Νόμο σε συνάρτηση με τον περί Ερμηνείας Νόμο, Κεφ. 
1, ενδεχομένως να μην είναι επιτρεπτό. 

2. Το προτεινόμενο νέο εδάφιο (8) του άρθρου 16 της πρότασης νόμου θέτει κάποιες ελάχιστες απαιτήσεις 
που πρέπει να περιλαμβάνονται στο ιδρυτικό έγγραφο της εταιρείας.  Βασικότερη απαίτηση είναι η 
εταιρεία να έχει ως αποκλειστικό και μόνο σκοπό και δραστηριότητα τη διαχείριση της συμμετοχής της 
∆ημοκρατίας σε δραστηριότητες αναζήτησης, έρευνας ή/και εκμετάλλευσης υδρογονανθράκων, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 16.  Οποιοιδήποτε άλλοι σκοποί και δραστηριότητες θα είναι 
επιτρεπτά μόνο για την επίτευξη του πιο πάνω σκοπού και δραστηριότητας. 

3. Τα προτεινόμενα νέα εδάφια (9) έως (11) του άρθρου 16 της πρότασης νόμου θέτουν κάποιες ελάχιστες 
απαιτήσεις που πρέπει να περιλαμβάνονται στο καταστατικό της εταιρείας. Οι απαιτήσεις αυτές είναι 
αναγκαίες, ώστε να διασφαλιστεί ότι η διοίκηση της εταιρείας θα είναι αποτελεσματική και ότι η επιλογή 
των διοικητικών συμβούλων και ειδικά του προέδρου, που θα είναι το μόνο εκτελεστικό της μέλος, θα 
γίνεται με διαφάνεια και αντικειμενικότητα. Καθορίζεται επίσης ότι ο πρόεδρος της εταιρείας, που 
προφανώς θα διαδραματίζει εξαιρετικά σημαντικό ρόλο και ενδεχομένως να διαχειρίζεται 
δισεκατομμύρια ευρώ, θα είναι υπόλογος των πράξεών του και, αν αποδειχθεί μη αντάξιος των υψηλών 
καθηκόντων του, μπορεί να αντικαθίσταται με ευελιξία.  Κρίνεται επίσης αναγκαίο όπως στο διοικητικό 
συμβούλιο της εταιρείας συμμετέχουν ex officio ο Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας και ο καθ’ ύλην 
αρμόδιος ∆ιευθυντής Ενέργειας.  Εκ των ων ουκ άνευ για τον αποτελεσματικό έλεγχο της εταιρείας 
κρίνεται η ανάθεση του ελέγχου της εταιρείας από τη Γενική Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας.  Σημειώνεται ότι 
ανάλογες νομοθετικές πρόνοιες, με τις οποίες ρυθμίζονται διά νόμου όροι και προϋποθέσεις λειτουργίας 
εταιρειών, υιοθετήθηκαν πρόσφατα στον περί ∆ικηγόρων Νόμο, όπου για πρώτη φορά επετράπη υπό 
κάποιες προϋποθέσεις σε δικηγόρους να ιδρύουν ∆ικηγορική Εταιρεία Περιορισμένης Ευθύνης (∆ΕΠΕ) 
υπό όρους και προϋποθέσεις, όπως για παράδειγμα οι διοικητικοί σύμβουλοι να είναι δικηγόροι και 
μέτοχοι.  

4. Το προτεινόμενο νέο εδάφιο (12) του άρθρου 16 της πρότασης νόμου ρυθμίζει τη δυνατότητα 
συμμετοχής υφιστάμενων νομικών προσώπων δυνάμει του άρθρου 16.  Η σύσταση οποιουδήποτε 
τέτοιου νομικού προσώπου έχει προηγηθεί της ψήφισης του προτεινόμενου νόμου δεν επηρεάζεται, 
ώστε να μην υπάρχει επέμβαση στην απόφαση της εκτελεστικής εξουσίας για τη σύσταση του νομικού 
προσώπου, κάτι που ενδεχομένως να κρινόταν ότι θα συνιστούσε παραβίαση της αρχής της διάκρισης 
των εξουσιών.  Νοείται φυσικά ότι η συμμετοχή τέτοιας υφιστάμενης εταιρείας στις δραστηριότητες 
αναζήτησης, έρευνας ή και εκμετάλλευσης υδρογονανθράκων, στο πλαίσιο διαχείρισης της συμμετοχής 
της ∆ημοκρατίας, προϋποθέτει ότι αυτή θα συμμορφούται με τις πρόνοιες του άρθρου 16.  Με την 
προτεινόμενη πρόνοια το θέμα ρυθμίζεται κατά τρόπο συμβατό προς το σύνταγμα. 

5. Με το προτεινόμενο νέο εδάφιο (13) του άρθρου 16 της πρότασης νόμου ο προϋπολογισμός της 
εταιρείας θα εγκρίνεται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων με τον ίδιο τρόπο που εγκρίνεται ο 
προϋπολογισμός των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου, δυνάμει του περί Νομικών Προσώπων 
∆ημόσιου ∆ικαίου (Ψήφιση Προϋπολογισμών) Νόμου του 1987, όπως αυτός εκάστοτε τροποποιείται ή 
αντικαθίσταται.  Κρίνεται ότι θα συνιστούσε αντίφαση από τη μία να ρυθμίζεται νομοθετικά ο 
κοινοβουλευτικός έλεγχος του προϋπολογισμού πολύ μικρών ημικρατικών οργανισμών ή κοινοτήτων και 
από την άλλη να παραμένει χωρίς τον αναγκαίο κοινοβουλευτικό έλεγχο ο προϋπολογισμός μίας 
εταιρείας που, εφόσον της ανατεθεί η διαχείριση της κρατικής συμμετοχής σε δραστηριότητες 
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αναζήτησης, έρευνας και εκμετάλλευσης υδρογονανθράκων σε αριθμό οικοπέδων της κυπριακής 
αποκλειστικής οικονομικής ζώνης (ΑΟΖ), θα έχει ως έσοδα ορισμένα δισεκατομμύρια ευρώ ετησίως. 

6. Με το προτεινόμενο νέο εδάφιο (14) του άρθρου 16 της πρότασης νόμου διευκρινίζεται ότι η 
ενεργοποίηση του υπό αναφορά άρθρου 16 του βασικού νόμου δε θα μπορεί να χρησιμοποιηθεί για 
καταστρατήγηση των προνοιών του νόμου ως προς τον τρόπο και τη διαδικασία χορήγησης αδειών για 
την αναζήτηση, έρευνα και εκμετάλλευση υδρογονανθράκων.  

7. Τέλος, γίνεται εισήγηση οι προτεινόμενες ρυθμίσεις να τεθούν σε ισχύ από την 1η Νοεμβρίου 2012. 

 Ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, τοποθετούμενος επί των προνοιών της πρότασης 
νόμου, δήλωσε ότι οποιαδήποτε καθυστέρηση στη λειτουργία της κρατικής εταιρείας υδρογονανθράκων 
πιθανόν να επιφέρει κόστος.  ∆ήλωσε επιπρόσθετα ότι η κρατική εταιρεία υδρογονανθράκων έπρεπε, όπως 
ανέφερε χαρακτηριστικά, να είχε λειτουργήσει χθες, έστω και με την ελάχιστη στελέχωση.  Συγκεκριμένα, 
δήλωσε ότι η πιο πάνω κρατική εταιρεία υδρογονανθράκων πρέπει να προχωρήσει στις διαδικασίες 
εκδήλωσης ενδιαφέροντος, καθώς και στις υποδομές και κυρίως στη δημιουργία του τερματικού σταθμού, 
προκειμένου να αξιοποιηθούν τα κοιτάσματα των υδρογονανθράκων.  Ο ίδιος δήλωσε ότι θεωρεί αυτονόητο ότι 
η κρατική εταιρεία υδρογονανθράκων πρέπει να ελέγχεται από τη Γενική Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, καθώς και 
ότι ο προϋπολογισμός της αναφερόμενης πιο πάνω κρατικής εταιρείας πρέπει να κατατίθεται για ενημέρωση 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Ο ίδιος υπουργός, αναφερόμενος στη στελέχωση της κρατικής εταιρείας υδρογονανθράκων, δήλωσε ότι 
η διαδικασία ήταν πλήρως διαφανής και σε αυτή συμμετείχε τόσο ο ∆ιευθυντής Ενέργειας του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού όσο και το Γενικό Λογιστήριο. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, απαντώντας σε σχετικό ερώτημα μελών της επιτροπής, 
δήλωσε ότι υπάρχει δυνατότητα να υπάρχει εταιρεία με ένα μόνο μέτοχο, ο οποίος μπορεί να είναι είτε φυσικό 
είτε νομικό πρόσωπο.  ∆ηλαδή, στη συγκεκριμένη περίπτωση μπορεί να υπάρχει εταιρεία η οποία να 
λειτουργεί με βάση τους κανόνες του ιδιωτικού δικαίου και να έχει ως ένα και μόνο μέτοχο την κυβέρνηση.  Ο 
ίδιος επίσης δήλωσε ότι δεν αποκλείεται μία εταιρεία ιδιωτικού δικαίου να έχει ορισμένους περιορισμούς ή 
προϋποθέσεις πέρα από εκείνες που μπορεί να έχει μία άλλη εταιρεία.  Ως σχετικό παράδειγμα ανέφερε τις 
εταιρείες δικηγόρων, ∆ΕΠΕ, στις οποίες μέτοχος μπορεί να είναι μόνο δικηγόρος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού άκουσε τα όσα αναφέρθηκαν στην 
πρώτη της συνεδρία, συνέχισε την εξέταση της πρότασης νόμου σε νέα συνεδρία της, αφού εν τω μεταξύ οι 
εισηγητές της πρότασης νόμου διαμόρφωσαν ανάλογα το κείμενό της.   

 Ειδικότερα, στο διαμορφωμένο κείμενο γίνεται εισήγηση για τα ακόλουθα: 

1. Προσθήκη νέου εδαφίου (1Α) στο άρθρο 16 του βασικού νόμου, το οποίο προνοεί, σε περίπτωση που η 
διαχείριση της συμμετοχής της ∆ημοκρατίας σε δραστηριότητες αναζήτησης, έρευνας ή/και 
εκμετάλλευσης υδρογονανθράκων αναλαμβάνεται από νομικό πρόσωπο, το πρόσωπο αυτό διοικείται 
από επταμελές διοικητικό συμβούλιο, το οποίο απαρτίζεται από ένα εκτελεστικό μέλος και έξι μη 
εκτελεστικά μέλη.  Τα προσόντα και τα κριτήρια διορισμού του εκτελεστικού μέλους καθορίζονται από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με κανονισμούς οι οποίοι κατατίθενται στη Βουλή για έγκριση. 

2. Με την προσθήκη πρόνοιας στο βασικό νόμο η οποία αναφέρει ότι οι λογαριασμοί που τηρεί το νομικό 
πρόσωπο ελέγχονται από τη Γενική Ελεγκτή και ότι ο ετήσιος προϋπολογισμός αυτού, σε σχέση με κάθε 
οικονομικό έτος, καθώς και οποιοσδήποτε άλλος συμπληρωματικός προϋπολογισμός κατατίθενται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας για ενημέρωση. 

3. Με την προσθήκη πρόνοιας στο βασικό νόμο η οποία αναφέρει ότι οποιοδήποτε νομικό πρόσωπο 
παραβαίνει τις πιο πάνω διατάξεις δε δύναται να αναλάβει δραστηριότητα και/ή να προβεί σε 
οποιαδήποτε πράξη ή ενέργεια η οποία καθορίζεται στο νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας διαμόρφωσε τις πιο 
κάτω απόψεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος εισηγούνται την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει 
διαμορφωθεί και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, έτσι ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης της πιο πάνω πρότασης νόμου σε νόμο. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα.  

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εμείς ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ θεωρούμε ότι το φυσικό αέριο είναι 
ένας φυσικός πλούτος, δεν μπορεί να υπάρχει διαμάχη μεταξύ εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας.   Είναι 
πολύ καλά γνωστά τα γεγονότα του πώς φθάσαμε σήμερα να έχουμε ενώπιόν μας τη συγκεκριμένη πρόταση 
νόμου, γι’ αυτό το λόγο εμείς ως κίνημα θα τηρήσουμε αποχή στην ψήφιση της συγκεκριμένης πρότασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Υπάρχει άλλος που θα ήθελε να ομιλήσει επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη.  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μπω στη σημασία που έχουν η όλη συζήτηση και οι ενέργειες που έχουν γίνει, 
απλά εμείς βεβαίως δε θα είχαμε ένσταση σε μια πρόνοια της πρότασης νόμου, δηλαδή να κατατίθεται ο 
προϋπολογισμός στη Βουλή, για να είναι ενήμερη η Βουλή, για να το υποστηρίξουμε.  Μέχρι εδώ.  Μια από τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου εμάς μας βρίσκει σύμφωνους.  Αυτή που λέει η εταιρεία να καταθέτει στη Βουλή 
τον προϋπολογισμό της τον ετήσιο, όχι για να εγκρίνεται, αλλά για να ενημερώνεται η Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 ∆ε σκόπευα να μιλήσω, αλλά ως ένας εκ των εισηγητών της πρότασης, εφόσον ο κ. Αβέρωφ 
απουσιάζει, εφόσον τοποθετήθηκαν κάποιοι φίλοι, απλώς να πω πολύ πολύ σύντομα ότι εκείνο που 
επιτυγχάνομε με αυτή την πρόταση νόμου είναι ακριβώς να δημιουργήσουμε μια σύνδεση, αν θέλετε, αυτής της 
τόσο σημαντικής εταιρείας με το κοινοβούλιο.  Τρία στοιχεία απλώς, οι λογαριασμοί θα ελέγχονται από τη 
Γενική Ελέγκτρια, θα κατατίθεται ο προϋπολογισμός στη Βουλή των Αντιπροσώπων -δε μιλούμε για έγκριση, 
μιλούμε για κατάθεση και ενημέρωση στην ουσία- και τα προσόντα και τα κριτήρια διορισμού του εκτελεστικού 
μέλους αυτής της εταιρείας θα εγκρίνονται από τη Βουλή.  Όχι ο διορισμός αυτός καθαυτόν, τα κριτήρια τα 
οποία θα περιλαμβάνονται.  Αυτές είναι οι αλλαγές οι οποίες έχουν προκύψει ως μια τελευταία συναίνεση, γιατί 
είχαμε και άλλες τροποποιήσεις, τις οποίες έχουμε αποσύρει, για να υπάρξει μια ευρύτερη καλή συναίνεση.  ∆ε 
θεωρούμε ότι είναι το τέλος του κόσμου, εάν ψηφιστεί και από τους φίλους του ΑΚΕΛ η πρόταση όπως έχει 
καταλήξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης, μετά ο κ. Συλλούρης και ο κ. Βαρνάβα για δευτερολογία, αν δεν υπάρχει άλλος που ζητά 
να πρωτολογήσει. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ως εισηγητής και εγώ, κύριε Πρόεδρε, οφείλω να υποστηρίξω αυτή την πρόταση νόμου, η οποία πρέπει 
να πω, έτσι, για να διορθώσω κάτι που ακούστηκε πριν, δε μεταφέρει στην ολομέλεια το συγκρουσιακό κλίμα 
που είχε στην πορεία αυτή η πρόταση νόμου.  Ό,τι έγινε έγινε.  Καλώς ή κακώς -κατά την άποψή μου κακώς- 
έγιναν οι διορισμοί αυτοί των εκτελεστικών στελεχών.  ∆εν αφορούν όμως το θέμα αυτό, αυτό είναι ξεχωριστό, 
το έχουμε ξεχωρίσει και μάλιστα στην παρουσία του υπουργού και του Γενικού Εισαγγελέα.   

 Έγινε ένα σουλούπωμα, ένας καλλωπισμός, θα έλεγα, του νομοσχεδίου τζιαι είναι ένα νομοσχέδιο το 
οποίο δεν έχει τίποτα το οποίο βκάλλει μάτι.  Είναι ορθολογιστικά τοποθετημένο και δίνει τη δυνατότητα στη 
Βουλή να έχει το σωστό κατά το σύνταγμα έλεγχο.  Όχι έλεγχο, εποπτεία…  Γνώση, γνώση περισσότερο!  Ούτε 
εποπτεία έχει, ενημέρωση έχει.  ∆εν έχει τίποτα το αντισυνταγματικό, σύμφωνα με την άποψη του Γενικού 
Εισαγγελέα, δεν έχει τίποτα το οποίο να μεταφέρει αυτήν που αναφέρθηκε πριν, τη συγκρουσιακή κατάσταση.  
Είναι μάλλον το απαύγασμα μιας διαδικασίας, το οποίο νομίζω είναι προχώρημα για τη δημοκρατία, βάζει και 
τον έλεγχο της Γενικής Ελέγκτριας, γι’ αυτό θεωρώ ότι, για να διευκρινίσω κάτι που ακούστηκε και πριν, δεν 
είναι θέμα σύγκρουσης και δε νομίζω να υπάρχει πρόβλημα ούτε αναπομπής ούτε οτιδήποτε άλλο.  Είναι 
συνταγματικά σωστό και πιο προχωρημένο απ’ ό,τι ήταν στην αρχή το νομοσχέδιο.   
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Eίναι ο κ. Συλλούρης και μετά εσείς, παρακαλώ.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ε θα υπήρχε κάτι το οποίο θα με ενοχλούσε.  Τα δύο πρώτα σημεία είναι πολύ εντάξει να 
υποστηριχθούν, αλλά το να εγκρίνονται από τη Βουλή έτσι, με αυτή την αόριστη φράση, και ιδιαίτερα αυτή την 
περίοδο…  Eγώ λέω να εγκρίνονται από τη Βουλή και να κάνουμε και κανονισμούς, αλλά, αν παραδείγματος 
χάριν μετά από δεκαπέντε μέρες μας φέρουν κανονισμούς προς έγκριση, τι θα κάνουμε;  Θα συνεδριάσουμε ή 
θα τους πούμε να περιμένουν το Μάρτη;  Αν υπήρχε μία πρόταση η οποία έλεγε ότι θα κατατίθενται στη Βουλή 
και αν η Βουλή εντός μιας βδομάδας δεν έχει ένσταση ή ότι εντός μιας βδομάδας υποχρεούται να τοποθετηθεί, 
θα ψήφιζα την πρόταση.  Αλλά δεν μπορεί να αιωρείται ότι μπορεί να καθυστερήσουν όλες οι διαδικασίες, γιατί 
παραδείγματος χάριν τώρα έχουμε προεδρικές εκλογές και θα πάμε το Μάρτιο να αποφασίσουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ορίστε, o κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, η όλη προσπάθεια ήταν να φύγουμε από τη σύγκρουση που δημιουργήθηκε όσον 
αφορά το φυσικό αέριο, κατανοώντας ότι ο μόνος τρόπος τα μελλοντικά χρόνια να βγούμε από τα αδιέξοδα στα 
οποία ο τόπος έχει μπει είναι αυτό το αγαθό που η φύση μας έχει δώσει.  

 Η αρχική πρόταση νόμου ήταν διαφοροποιημένη.  Έγινε τεράστια προσπάθεια εκ μέρους των εισηγητών 
να βρεθούν κοινοί παρονομαστές, με μια φιλοσοφία ότι αυτός ο εθνικός πλούτος πρέπει να είναι συνδιαχείριση 
των πάντων, δίχως να πηγαίνουμε ενάντια στο σύνταγμα φυσικά.  Αυτή είναι η φιλοσοφία.  Οι κυβερνήσεις 
έρχονται, φεύγουν, οι βουλευτές έρχονται και φεύγουν.  Όμως πρέπει να δημιουργήσουμε εκείνο το νομικό 
πλαίσιο, να υπάρχει ο έλεγχος ’πού τη Γενική Ελέγκτρια, να είναι υποχρεωμένη η εταιρεία να ακολουθεί τους 
νόμους όσον αφορά τες προκηρύξεις, να μεν εκχωρήσουμε ουσιαστικά το φυσικό πλούτο της Κύπρου σε μια 
εταιρεία συνηθισμένη, η οποία δε θα ελέγχεται από το κράτος. 

 Λέμε όλοι να παίρνουμε παραδείγματα από  το εξωτερικό.   Φαίνεται ότι τα παραδείγματα που 
παίρνουμε είναι κομμάτι κομμάτι και ό,τι μας βολεύει.  Αν πάρουμε τη διαχείριση της Νορβηγίας στο σύνολό 
της, θα δείτε ότι η Βουλή έχει πρωταρχικό ρόλο σε αυτή τη συνδιαχείριση, έχει έλεγχο, γιατί θεωρείται ότι αυτός 
ο φυσικός πλούτος πρέπει να ελέγχεται από τους πάντες, να υπάρχει διαφάνεια και ξεκάθαρα πράγματα. 

 Εδώ ζητείται με τη νομοθεσία ακόμα και των εκτελεστικών να προκηρύσσεται η θέση, να παίρνουμε τους 
καλύτερους, να μην είναι προϊόν ουσιαστικά συνδιαλλαγής.  Είναι λύσεις που δίνει η πρόταση νόμου, που τις 
έχει ανάγκη ο τόπος μας και ειδικότερα αυτή τη στιγμή, της οικονομικής κρίσης, και τις έχει ανάγκη και η 
κοινωνία, για να εκτιμήσει επιτέλους και τους πολιτικούς και την πολιτική.  Με τη διαφάνεια που προβλέπεται 
στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο πιστεύουμε ότι κάνουμε ένα βήμα προς τα μπρος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα δευτερολογεί.  Πολύ σύντομα, διότι εξηντλήθη η συζήτηση. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι κατανοητό ότι υπήρξαν σε αυτή την περίπτωση από πλευράς της κυβέρνησης 
βεβιασμένες πράξεις.  Ο λόγος για τον οποίο εμείς τηρούμε αποχή είναι ο εξής:  Aυτή τη στιγμή ήδη ο 
υπουργός έχει διορίσει τρία εκτελεστικά μέλη.  Άρα, εμείς θεωρούμε ότι, βάσει αυτού που πάει να περάσει 
τώρα, θα υπάρξει μια αναστάτωση, ένα αλαλούμ σε σχέση με τους συμβούλους, οι οποίοι θα πρέπει να μπουν 
σε αυτή την εταιρεία.  Όσον αφορά τις δύο άλλες πτυχές, το να κατατίθενται ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων οι προϋπολογισμοί, όπως επίσης και ο έλεγχος να γίνεται από τη Γενική Ελέγκτρια, αυτά τα 
υιοθετούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Eυχαριστώ πολύ και προχωρώ να θέσω ενώπιον του σώματος… 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Kύριε Πρόεδρε, απλά να διευκρινίσω τη θέση μας με μισή κουβέντα.  Κι εμείς ακριβώς υιοθετούμε την 
πρόταση νόμου, εκτός από το άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά, κύριε Πρόεδρε.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πλην του άρθρου 4, κύριε γραμματέα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Nα σημειωθεί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γράψε το τζιαι μεν το ξεχάσεις! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Mάλιστα, κύριε Κατσουρίδη! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυστηρά ομιλούντες, θα έπρεπε να μπει δίκην τροπολογίας ότι το άρθρο 4 δεν το 
δεχόμαστε. Τώρα δεν ξέρω πώς θα το κάνετε.  Εν πάση περιπτώσει, σημειώστε ότι διαφωνώ και εγώ με το 
άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Oυδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Mε τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και πέντε αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Tριάντα επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Aποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και πέντε αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι εκείνο το οποίο ψηφίσαμε προηγουμένως. 

 Συνεπώς, προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα, που είναι «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής 
Πίστης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».   

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών: Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας: 

Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος 

Γεώργιος Γεωργίου Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

Άριστος ∆αμιανού Ανδρέας Μιχαηλίδης 

Γιώργος Λουκαΐδης Κώστας Κώστα 

Νίκος Νικολαΐδης Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας 
μελέτησαν από κοινού το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και 
29 Νοεμβρίου 2012. Στην πρώτη από τις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον των 
επιτροπών εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και της Υπηρεσίας 
Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Εφόρου 
Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της 
Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής και του ΚΕΒΕ.  Το Υπουργείο Οικονομικών, παρ’ όλο 
που κλήθηκε στη συνεδρία, δεν κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθεί, διαμήνυσε όμως γραπτώς στις δύο 
επιτροπές ότι συμφωνεί με το εν λόγω νομοσχέδιο, που απορρέει από το ∆ιορθωτικό της Οδηγίας 2008/48/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου για τις Συμβάσεις Καταναλωτικής Πίστης και την κατάργηση 
της Οδηγίας 87/102/ΕΟΚ.  Η ΟΕΒ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην πιο πάνω συνεδρία.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής 
Πίστης Νόμου του 2010 [Νόμος αρ. 106(1) του 2010], ο οποίος ενσωμάτωσε την Οδηγία 2008/48/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Απριλίου 2008 για τις συμβάσεις καταναλωτικής 
πίστης και την κατάργηση της Οδηγίας 87/102/ΕΟΚ, ώστε να είναι συμβατός με το διορθωτικό της εν λόγω 
Οδηγίας, που δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις 10 Σεπτεμβρίου 2011.  
Σε συνάφεια με το εν λόγω διορθωτικό, το νομοσχέδιο αντικαθιστά το Μέρος ΙΙΙ του Παραρτήματος ΙΙ του πιο 
πάνω νόμου. 
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 Ειδικότερα, η προτεινόμενη τροποποίηση περιλαμβάνει επιμέρους φραστικές αλλαγές και στην ουσία 
αφορά την εφαρμογή του άρθρου 5 του πιο πάνω νόμου, με βάση το οποίο υποχρεώνονται οι πιστωτικοί 
φορείς και οι μεσίτες πιστώσεων να παρέχουν στον καταναλωτή, πριν από τη σύναψη σύμβασης πίστωσης, τις 
πληροφορίες που παρατίθενται στο υπό τροποποίηση παράρτημα, ώστε το περιεχόμενο των πληροφοριών 
αυτών που αφορά το κόστος της πίστωσης να γίνει πιο κατανοητό για τους καταναλωτές, με σκοπό να τους 
βοηθήσει στη σύγκριση των διάφορων προσφορών πίστωσης και στη λήψη της πλέον συμφέρουσας 
απόφασης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, δεν υπάρχουν γενικότερες οικονομικές, 
κοινωνικές ή άλλες επιπτώσεις από την εφαρμογή του νομοσχεδίου και δεν αναμένεται να υπάρξει 
οποιοδήποτε μακροχρόνιο επιπρόσθετο οικονομικό κόστος, εκτός από το κόστος που θα προκύψει από την 
εκτύπωση νέων πληροφοριακών εντύπων από τα πιστωτικά ιδρύματα.  Συναφώς, επισημάνθηκε ότι οι 
πιστωτικοί φορείς και οι επιχειρήσεις που δε θα αντικαταστήσουν τα εν λόγω έντυπα θα υπόκεινται σε 
διοικητικό πρόστιμο. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η προθεσμία που έχει τεθεί για την ενσωμάτωση της εν λόγω Οδηγίας στο 
εθνικό δίκαιο είναι η 31η ∆εκεμβρίου 2012, με ημερομηνία έναρξης ισχύος την 1η Ιανουαρίου 2013. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου τέθηκε το ζήτημα κατά πόσο υπάρχει συμμόρφωση με τις 
διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας από τα πιστωτικά ιδρύματα.  Σε σχέση με το ζήτημα αυτό, ο Σύνδεσμος 
Τραπεζών Κύπρου ανέλαβε να ενημερώσει γραπτώς τις επιτροπές. 

 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, κατά πλειοψηφία των προέδρων και των μελών τους βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του 
μέλους τους βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας βουλευτής της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσε πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί επί των 
προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Άμυνας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Άμυνας του Κράτους του Ισραήλ για την Αμοιβαία Προστασία 
∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Άμυνας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 

του Υπουργείου Άμυνας του Κράτους του Ισραήλ για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2012»  

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Χρίστος Μέσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Σεπτεμβρίου και στις 23 Νοεμβρίου 2012.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Άμυνας και του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Άμυνας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Άμυνας του Κράτους του Ισραήλ για την Αμοιβαία Προστασία 
∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών, η οποία έτυχε διαπραγμάτευσης κατόπιν απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αριθμό 2/2009, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2009, και υπογράφτηκε στις 9 Ιανουαρίου 2012, κατόπιν 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 72.258, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2011.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με την πιο πάνω απόφαση με αριθμό 
2/2009 εγκρίθηκε διαπραγμάτευση με σκοπό τη σύναψη συμφωνίας ασφάλειας για την ανταλλαγή και την 
αμοιβαία προστασία διαβαθμισμένων πληροφοριών με συγκεκριμένα κράτη, καθώς και με οποιοδήποτε άλλο 
κράτος κριθεί σκόπιμη η σύναψη τέτοιας συμφωνίας στο μέλλον.  

 Κατά την περαιτέρω συζήτηση που πραγματοποιήθηκε επί του νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Άμυνας ενημέρωσε την επιτροπή για τα ακόλουθα: 

1. Η εν λόγω σύμβαση δεν περιορίζεται στη στρατιωτική συνεργασία, αλλά καλύπτει ευρύ φάσμα 
πληροφοριών, συμπεριλαμβανομένων των τομέων του εξοπλισμού και της βιομηχανίας, καθώς και 
οποιωνδήποτε άλλων τομέων εντός των οποίων υπάρχει πιθανότητα να παραχθούν διαβαθμισμένες 
πληροφορίες.  

2. Το κείμενο της συμφωνίας αυτής διαμορφώθηκε με βάση το κείμενο που χρησιμοποιεί η Ευρωπαϊκή 
Ένωση κατά τη διαπραγμάτευση τέτοιων συμφωνιών με τρίτες χώρες. 

3. Η ∆ημοκρατία έχει ήδη υπογράψει διμερείς συμφωνίες παρόμοιας φύσεως με άλλες χώρες και 
βρίσκονται σε εξέλιξη διαπραγματεύσεις με αριθμό άλλων χωρών, με σκοπό τη σύναψη συμφωνίας 
ασφάλειας για την ανταλλαγή και την αμοιβαία προστασία διαβαθμισμένων πληροφοριών για 
συνομολόγηση σχετικής σύμβασης. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι 
συμφωνίες αυτές ρυθμίζουν τον τρόπο με τον οποίο διενεργείται η ανταλλαγή διαβαθμισμένων πληροφοριών, 
χωρίς όμως να επηρεάζουν τον τρόπο με τον οποίο καθορίζεται οποιαδήποτε πληροφορία ως διαβαθμισμένη. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της 
συμφωνίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν… 

 Ορίστε, κυρία Κουκουμά. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Θα τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, όταν θα έρθει η ώρα, να το κάνετε! 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Aποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Άμυνας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Άμυνας του Κράτους του Ισραήλ για την Αμοιβαία Προστασία 
∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Kτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για τη Φυσική Προστασία Πυρηνικού Υλικού και 
Πυρηνικών Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τη Φυσική Προστασία Πυρηνικού Υλικού και Πυρηνικών 

Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012»  

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Χρίστος Μέσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Σεπτεμβρίου και στις 23 Νοεμβρίου 2012.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169.2 νομοθετική κύρωση της 
Τροποποίησης της Σύμβασης για τη Φυσική Προστασία του Πυρηνικού Υλικού, η οποία υιοθετήθηκε και άνοιξε 
για υπογραφή στις 8 Ιουλίου 2005 στη Βιέννη και την οποία η Κύπρος υπέγραψε στις 8 Ιουλίου 2005.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα θέματα που καλύπτονται από τη 
σύμβαση ρυθμίζονται στην Κύπρο από τον Περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες Νόμο και τους 
σχετικούς κανονισμούς που έχουν εκδοθεί δυνάμει του νόμου αυτού, καθώς και τους σχετικούς κανονισμούς 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία είναι ήδη συμβαλλόμενο μέρος στη σύμβαση.  

 Σύμφωνα πάντα με τα πιο πάνω στοιχεία, η προσχώρηση της Κύπρου στην τροποποίηση της 
σύμβασης θα της δώσει την ευκαιρία να συμμετάσχει στις συνελεύσεις και συζητήσεις στο πλαίσιο της 
σύμβασης, θα ενισχύσει την εικόνα της διεθνώς και θα βελτιώσει το νομικό και γενικότερο πλαίσιο για φυσική 
προστασία των πυρηνικών υλικών, ώστε να διασφαλίζεται ότι δε θα χρησιμοποιούνται τέτοια υλικά για 
τρομοκρατικούς σκοπούς ή για άλλες κακόβουλες ενέργειες. 

 Κατά την περαιτέρω συζήτηση που πραγματοποιήθηκε επί του νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσε την 
επιτροπή για τα ακόλουθα: 

1. Η ∆ημοκρατία ήδη δεσμεύεται από τις πρόνοιες της τροποποίησης της σύμβασης μέσω του κοινοτικού 
κεκτημένου, με το οποίο έχει ήδη εναρμονιστεί. 

2.  Όλα τα ραδιενεργά υλικά που χρησιμοποιούνται στην Κύπρο εισάγονται από το εξωτερικό για χρήση 
στους τομείς της ιατρικής, της βιομηχανίας, των κατασκευών και της έρευνας. 

3. Ως αρμόδια αρχή για την εφαρμογή των προνοιών του νομοσχεδίου ορίζεται ο Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέσω της Υπηρεσίας Ελέγχου και Επιθεώρησης για Ακτινοβολίες του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι μόνο τρία κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν έχουν κυρώσει ακόμα τη σύμβαση, καθώς και ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση ζητά 
επιτακτικά την κύρωσή της. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου. 
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 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της 
τροποποίησης της σύμβασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.    

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση των άρθρων 8 και 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5.  

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέων Μερών ΙΙΙ και ΙV.  Άρθρο 
6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για τη Φυσική Προστασία Πυρηνικού Υλικού 
και Πυρηνικών Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2012»  

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Χρίστος Μέσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Νοεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Άμυνας, του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών, η οποία έτυχε διαπραγμάτευσης κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 
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2/2009 και ημερομηνία 20 Μαΐου 2009 και υπογράφηκε στις 14 Μαρτίου 2012, κατόπιν απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 7/2011 και ημερομηνία 20 Μαΐου 2011.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η πιο πάνω απόφαση με αριθμό 2/2009 
ενέκρινε τη διαπραγμάτευση, με σκοπό τη σύναψη συμφωνίας ασφάλειας για την ανταλλαγή και την αμοιβαία 
προστασία διαβαθμισμένων πληροφοριών με συγκεκριμένα κράτη, καθώς και με οποιοδήποτε άλλο κράτος 
κριθεί σκόπιμη η σύναψη τέτοιας συμφωνίας στο μέλλον.  

 Κατά την περαιτέρω συζήτηση επί του νομοσχεδίου που πραγματοποιήθηκε στην επιτροπή, ο 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Άμυνας ενημέρωσε την επιτροπή για τα ακόλουθα: 

1. Η εν λόγω σύμβαση δεν περιορίζεται στη στρατιωτική συνεργασία, αλλά καλύπτει ευρύ φάσμα 
πληροφοριών, συμπεριλαμβανομένων των τομέων του εξοπλισμού και της βιομηχανίας, καθώς και 
οποιωνδήποτε άλλων τομέων εντός των οποίων υπάρχει πιθανότητα να παραχθούν διαβαθμισμένες 
πληροφορίες.  

2. Το κείμενο της συμφωνίας αυτής διαμορφώθηκε με βάση το κείμενο που χρησιμοποιεί η Ευρωπαϊκή 
Ένωση κατά τη διαπραγμάτευση τέτοιων συμφωνιών με τρίτες χώρες. 

3. Η ∆ημοκρατία έχει ήδη υπογράψει διμερείς συμφωνίες παρόμοιας φύσεως με άλλες χώρες και 
βρίσκονται σε εξέλιξη διαπραγματεύσεις με αριθμό άλλων χωρών, με σκοπό τη σύναψη συμφωνίας 
ασφάλειας για την ανταλλαγή και την αμοιβαία προστασία διαβαθμισμένων πληροφοριών για 
συνομολόγηση σχετικής σύμβασης. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της 
συμφωνίας αυτής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Aποχή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα τηρήσει αποχή το ΑΚΕΛ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Στα θέματα υπ’ αριθμόν 10 και 11, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤEAΣ: 

 Ουδείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 11 και 12 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για Συνεργασία σε 
Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ουκρανίας για Συνεργασία στον Τομέα της Άμυνας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα 
νομοσχέδια «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 

Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 

Ουκρανίας για Συνεργασία στον Τομέα της Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Χρίστος Μέσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε μαζί τα υπό συζήτηση 
νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Νοεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των 
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συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Άμυνας και του Υπουργείου Εξωτερικών, καθώς και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός του πρώτου υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας, η 
οποία έτυχε διαπραγμάτευσης κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 70.986 και 
ημερομηνία 27 Σεπτεμβρίου 2010 και υπογράφηκε στις 12 Απριλίου 2011 κατόπιν απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αριθμό 71.962 και ημερομηνία 7 Απριλίου 2011.  

 Σκοπός του δεύτερου υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ουκρανίας για Συνεργασία στον Τομέα της 
Άμυνας, η οποία έτυχε διαπραγμάτευσης κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 55.422 
και ημερομηνία 11 Απριλίου 2002 και υπογράφηκε στις 4 Ιουλίου 2011 κατόπιν απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αριθμό 72.258 και ημερομηνία 29 Ιουνίου 2011.  

 Κατά την περαιτέρω συζήτηση επί των δύο νομοσχεδίων που πραγματοποιήθηκε στην επιτροπή, ο 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Άμυνας ενημέρωσε την επιτροπή ότι κάθε χρόνο η ∆ημοκρατία προχωρεί με 
συνομολόγηση συμφωνιών συνεργασίας, ανάλογα με τις ανάγκες του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Φρουράς, σε 
ένα πλαίσιο συνεργασίας, το οποίο προσβλέπει σε συνεργασία στον αμυντικό και στρατιωτικό τομέα, έτσι ώστε 
να αυξηθούν οι δυνατότητες των μερών της κάθε συμφωνίας στους τομείς αυτούς. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
νομοσχεδίων. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση των δύο 
συμφωνιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ουκρανίας για Συνεργασία στον Τομέα της Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα 13 και 14 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Το επόμενο θέμα είναι το υπ’ αριθμόν 1 στη συμπληρωματική ημερήσια διάταξη και τιτλοφορείται «Ο 
περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  H έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Άγγελος Βότσης  Νίκος Νικολαΐδης  

 Χάρης Γεωργιάδης Νίκος Κουτσού  

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 ∆εκεμβρίου 2012. Στη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων του Υπουργείου Οικονομικών, του Συνδέσμου 
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου (ΣΑΕΚ), του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και της ΠΟΒΕΚ.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Χαρτοσήμων Νόμου, ώστε να 
απαλλαγούν οι επιχειρήσεις, κυρίως οι μικρές επιχειρήσεις, από τη χαρτοσήμανση μικρών σε ποσό 
συμβολαίων και να μετατοπισθεί το βάρος στις μεγάλες επιχειρήσεις αυξάνοντας το μέγιστο ποσό 
χαρτοσήμανσης. 

 Επιπρόσθετα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνεται η μετατροπή σε ευρώ των ποσών που 
αναγράφονται στο βασικό νόμο σε λίρες Κύπρου, καθώς και η στρογγυλοποίηση ποσών για διευκόλυνση των 
επιχειρήσεων, στα πλαίσια του έργου μείωσης του διοικητικού φόρτου για τη βελτίωση του ρυθμιστικού 
πλαισίου, με εφαρμογή από την 1η ∆εκεμβρίου του 2013. 

 Σημειώνεται ότι οι εν λόγω ρυθμίσεις εμπίπτουν στα πλαίσια των στόχων που έχει θέσει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση και αποτελούν δέσμευση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από το 2008 για μείωση του διοικητικού φόρτου 
των επιχειρήσεων κατά 20% μέχρι το τέλος του 2012.   

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα:  

1. Η μείωση του διοικητικού φόρτου στον τομέα της άμεσης φορολογίας, μέσω της απαλλαγής των 
επιχειρήσεων από τη χαρτοσήμανση συμβολαίων για ποσά μέχρι €5.000 και η αύξηση του μέγιστου 
ορίου χαρτοσήμανσης από £10.000 (€17.086,01) σε €20.000. Με τον τρόπο αυτό δίνεται έμφαση στη 
διευκόλυνση των μικρών επιχειρήσεων (με την αφαίρεση της υποχρέωσης χαρτοσήμανσης μικρών σε 
ποσό συμβολαίων) και τη μετατόπιση του βάρους στις μεγάλες επιχειρήσεις. 

2. Η αντικατάσταση των διατυπωμένων στην υφιστάμενη νομοθεσία ποσών από λίρες Κύπρου σε ευρώ 
και η στρογγυλοποίηση των ποσών για διευκόλυνση των επιχειρήσεων.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η εκπρόσωπος του Τμήματος Εσωτερικών 
Προσόδων (ΤΕΠ) ενημέρωσε την επιτροπή ότι ο προτεινόμενος νόμος ετοιμάστηκε με βάση τη μελέτη που 
διενεργήθηκε από την εταιρεία KPMG Ltd για τη μείωση του διοικητικού φόρτου στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  
Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος σημείωσε ότι το ΤΕΠ θεωρεί ότι η χρηματική επιβάρυνση από τη 
στρογγυλοποίηση είναι ανεπαίσθητη για τις επιχειρήσεις, ενώ για το κράτος υπολογίζεται να υπάρξει μικρή 
αύξηση εσόδων. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, κατά τη 
συζήτηση επί του θέματος, εισηγήθηκαν όπως αυξηθεί το ποσό των συμβολαίων που απαλλάσσονται από την 
υποχρέωση χαρτοσήμανσης από τις €5.000, σύμφωνα με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, στις €10.000 και να 
μειωθεί το μέγιστο ποσό χαρτοσήμου από €20.000 στις €18.000, ώστε να μην επηρεαστεί η πραγματοποίηση 
επενδύσεων. 

 Επιπρόσθετα, ο Σύνδεσμος Τραπεζών ανέφερε ότι πρέπει να δοθεί μεγαλύτερο χρονικό περιθώριο για 
την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου, ώστε να ρυθμιστούν τεχνικά ζητήματα που αφορούν το λογισμικό και 
τις εγκυκλίους των πιστωτικών ιδρυμάτων.  

 Συναφώς, η εκπρόσωπος του ΤΕΠ, συμφωνώντας με την πιο πάνω θέση, δήλωσε ότι η έναρξη της 
ισχύος του προτεινόμενου νόμου μπορεί να μετατεθεί για την 1η Μαρτίου 2013. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΑΕΚ και της ΠΟΒΕΚ συμφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των πιο πάνω, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί τελικά κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15.  

 Τροποποίηση του άρθρου 57 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 60 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 62 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Αντικατάσταση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 19 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 19 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα στη συμπληρωματική ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6)  του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 
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 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 ∆εκεμβρίου 2012.  Στη συνεδρίαση της επιτροπής παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η δημιουργία νέου άρθρου στον κρατικό προϋπολογισμό του 
2012 με τίτλο «Χορηγία στο Ίδρυμα ∆ιαχείρισης Απογευματινών και Βραδινών Επιμορφωτικών 
Προγραμμάτων» και η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας 
συμβολικής πρόνοιας ύψους €10 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σκοπείται η μεταφορά ποσού ύψους €6.830.000 από ήδη 
εγκεκριμένες πιστώσεις του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, και πιο συγκεκριμένα από τα άρθρα που 
αφορούν τα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης (ΚΙΕ), τις νυκτερινές τάξεις τεχνικών και επαγγελματικών 
σχολών, το ολοήμερο σχολείο και τα  επιμορφωτικά κέντρα, στη διοίκηση του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού.  Με τη μεταφορά αυτή σκοπείται η παραχώρηση των απαιτούμενων πιστώσεων στο Ίδρυμα 
∆ιαχείρισης Απογευματινών και Βραδινών Επιμορφωτικών Προγραμμάτων (Ι∆ΑΒΕΠ), για σκοπούς κάλυψης 
του κόστους εργοδότησης των ατόμων που εργάζονται στο εν λόγω ίδρυμα.    

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, στα πλαίσια της ρύθμισης της απασχόλησης 
των ατόμων που απασχολούνται στα ΚΙΕ, στα επιμορφωτικά κέντρα, στα ολοήμερα σχολεία, στα απογευματινά 
και βραδινά τμήματα τεχνικών σχολών, καθώς και στα μουσικά και αθλητικά σχολεία, πραγματοποιήθηκε 
συνάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού με τις συντεχνίες ΣΕΚ και ΠΕΟ, ημερομηνίας 2 Μαΐου 2012, 
κατά την οποία συμφωνήθηκαν τα ακόλουθα: 

1. Η σύσταση φορέα ιδιωτικού δικαίου ο οποίος θα είναι αρμόδιος για την εργοδότηση των 
απασχολουμένων στα ΚΙΕ. 

2. H καταβολή συνεισφορών εργοδότη στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων από τον εν λόγω φορέα. 

3. H επιλογή ατόμων για απασχόλησή τους κατά τη σχολική χρονιά 2012-2013 στη βάση διάφανων και 
αντικειμενικών κριτηριών. 

4. H περαιτέρω συζήτηση μεταξύ του υπουργού και των συντεχνιών ΠΕΟ και ΣΕΚ της διαδικασίας 
μοριοδότησης των εν λόγω ατόμων. 

5. H κάλυψη και άλλων προγραμμάτων του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού τα οποία διεξάγονται 
εκτός του κανονικού σχολικού προγράμματος και ωραρίου.    

 Συναφώς, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι νέες διευθετήσεις αποφασίστηκε όπως βασιστούν στις 
ακόλουθες παραμέτρους: 

1. Τα ΚΙΕ και τα άλλα προγράμματα θα διατηρήσουν τον κοινωφελή μη κερδοσκοπικό τους χαρακτήρα. 

2. Tα θέματα πολιτικής που διέπουν τα εν λόγω προγράμματα παραμένουν αυστηρά στη δικαιοδοσία της 
κυβέρνησης. 

3. Tο Ι∆ΑΒΕΠ, το οποίο θα συσταθεί με βάση τον περί Σωματείων και Ιδρυμάτων Νόμο και στο 
καταστατικό του οποίου θα κατοχυρώνονται οι πιο πάνω παράμετροι, θα αναλάβει την εργοδότηση των 
ατόμων που θα απασχολούνται στα προγράμματα.  

4. O προγραμματισμός και η οργάνωση των προγραμμάτων θα συνεχίσει να πραγματοποιείται από τις 
υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, ώστε να διασφαλιστεί η ομαλή λειτουργία των 
προγραμμάτων, ενώ, σε μεταγενέστερο στάδιο, θα μελετηθεί η δυνατότητα ανάληψης επιπρόσθετων 
λειτουργιών από το ίδρυμα, στα πλαίσια της πολιτικής που θα καθορίζει η κυβέρνηση μέσω του 
υπουργείου. 

5. Tο κόστος λειτουργίας του ιδρύματος θα καλύπτεται από κρατική χορηγία. 

6. Tα κριτήρια μοριοδότησης για την επιλογή των ατόμων που θα εργοδοτούνται από το ίδρυμα για τη 
λειτουργία των προγραμμάτων θα διαμορφωθούν με τέτοιο τρόπο, ώστε να δίνεται προτεραιότητα σε 
αδιόριστους εκπαιδευτικούς, ανέργους ή υποαπασχολουμένους που πληρούν τα απαιτούμενα κριτήρια 
επιλογής.    

 Σύμφωνα με τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του, ημερομηνίας 6 
Ιουνίου 2012, αποφάσισε: 
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1. Να εγκρίνει τη σύσταση του Ι∆ΑΒΕΠ με βάση τον περί Σωματείων και Ιδρυμάτων Νόμο, το οποίο θα 
αναλάβει την εργοδότηση των απασχολούμενων στα ΚΙΕ, στα επιμορφωτικά προγράμματα, καθώς και 
σε άλλα προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

2. Nα εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού να επεξεργαστεί το καταστατικό και την 
ιδρυτική πράξη του ιδρύματος, τα οποία θα υποβάλει με νέα πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο για 
έγκριση. 

3. Nα αναθέσει στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης 
και Προσωπικού, τη συνέχιση της διαβούλευσης με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις για οριστικοποίηση 
των όρων και προϋποθέσεων απασχόλησης στα ΚΙΕ μέχρι την πλήρη λειτουργία του Ι∆ΑΒΕΠ, στη βάση 
της πρότασης του υπουργείου, όσον αφορά τις αμοιβές. 

4. Nα εγκρίνει τη συνέχιση των μαθημάτων προετοιμασίας για τις Παγκύπριες Εξετάσεις για τις επόμενες 
δύο σχολικές χρονιές 2012-2013 και 2013-2014.       

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, με τις πιο πάνω διευθετήσεις 
καλύπτεται ένα δομικό κενό του εκπαιδευτικού συστήματος, το οποίο θα αποκτήσει συγκεκριμένη δομή για τη 
διαχείριση των τομέων της διά βίου μάθησης, επιμόρφωσης και κατάρτισης, κατοχυρώνονται επίσης τα 
δικαιώματα των απασχολουμένων στα εν λόγω προγράμματα και ταυτόχρονα δημιουργούνται συνθήκες 
ανάπτυξης και βελτίωσης των εν λόγω προγραμμάτων, ώστε να αναβαθμιστούν ποιοτικά.       

 Συναφώς, η ίδια σημείωσε ότι με βάση τα πιο πάνω κρίνεται αναγκαία η προώθηση της προτεινόμενης 
νομοθετικής ρύθμισης, ώστε να καταστεί εφικτή η καταβολή του κόστους εργοδότησης 3.000 ατόμων που 
εργάζονται στα επιμορφωτικά κέντρα, στα ΚΙΕ, στις νυκτερινές τάξεις τεχνικών σχολών, στα ολοήμερα σχολεία, 
καθώς και στα αθλητικά και μουσικά σχολεία για τις υπηρεσίες τους για τους μήνες Σεπτέμβριο μέχρι 
∆εκέμβριο του 2012. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του θέματος, η ίδια εκπρόσωπος επισήμανε ότι οι απαραίτητες 
πιστώσεις για κάλυψη της χορηγίας προς το Ι∆ΑΒΕΠ  θα προκύψουν από εξοικονομήσεις σε άλλα άρθρα του 
προϋπολογισμού του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και τόνισε την ανάγκη άμεσης προώθησης του 
θέματος, ώστε να καταστεί δυνατή η πληρωμή των εν λόγω ατόμων πριν από το τέλος του τρέχοντος έτους.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους €10 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 
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 Κεφάλαιο Τρίτο:  Eρωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.337, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μεταξύ άλλων τα αιτήματα του δήμου Αγίου ∆ομετίου αφορούν την καταβολή 
ποσού αποζημίωσης από το κράτος για τη λειτουργία, στα δημοτικά όρια του δήμου, του οδοφράγματος λόγω 
και παροχής διάφορων υπηρεσιών και ύπαρξης κάποιας μορφής οχληρίας.  Παράλληλα, ο δήμος Αγίου 
∆ομετίου ζητά την κάλυψη της δαπάνης του ετήσιου καθαρισμού της Νεκρής Ζώνης, όπως γινόταν κατά σειρά 
ετών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει τα πιο πάνω αιτήματα του δήμου Αγίου ∆ομετίου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.338, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 26 Μαρτίου 2012 δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ο 
προϋπολογισμός του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου. Το ποσό που εγκρίθηκε από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ανερχόταν στα €6.596.920.  Από το ποσό αυτό κονδύλι ύψους €1.426.642 (άρθρο 04372) 
αφορούσε τις “Πρωτοβουλίες Νέων”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων  για το ποσό που 
δαπανήθηκε από το συγκεκριμένο άρθρο, καθώς και αν χρειάστηκε να αντληθούν κονδύλια από άλλα 
προγράμματα του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου για τις “Πρωτοβουλίες Νέων”.  Παρακαλώ επίσης τον 
αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων αναλυτική κατάσταση των αποδεκτών του 
συγκεκριμένου κονδυλίου σε συνάρτηση με τις δραστηριότητες για τις οποίες χορηγήθηκαν.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.339, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σε ερώτησή 
μου με αρ. 23.06.010.02.077 πληροφορήθηκα ότι δεν επιτρέπεται η μεταφορά προϊόντων διαμέσου της 
Πράσινης Γραμμής τα οποία δεν καλλιεργούνται στην κατεχόμενη περιοχή.  Στις περιπτώσεις που γίνεται 
μεταφορά προϊόντων για τα οποία υπάρχει υποψία ότι μπορεί να μην καλλιεργούνται στις κατεχόμενες 
περιοχές το Τμήμα Γεωργίας, βάσει του Άρθρου 2 σημείου (4) του Κανονισμού 1480/2004/ΕΚ, ενημερώνει την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και δεσμεύει τα προϊόντα μέχρις ότου αποφασιστούν περαιτέρω μέτρα. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν, βάσει του Άρθρου 
2 σημείου (4) του Κανονισμού 1480/2004/ΕΚ, το Τμήμα Γεωργίας έχει ενημερώσει ποτέ την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και, αν έχει δεσμεύσει προϊόντα μέχρις ότου αποφασιστούν περαιτέρω μέτρα, σε ποιες περιπτώσεις 
το έχει πράξει.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.340, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την ύπαρξη ευρωπαϊκής Οδηγίας που αφορά τη διάθεση τροφίμων 
περασμένης χρονολογίας, ελάχιστης διατηρησιμότητας, με την προϋπόθεση ότι αυτά θα πωλούνται σαφώς 
διαχωρισμένα από τα άλλα τρόφιμα και με πινακίδα που θα αναρτάται σε αυτά και στην οποία θα αναγράφεται 
με κεφαλαία γράμματα η φράση “Τρόφιμα περασμένης διατηρησιμότητας”.  Όπως πληροφορήθηκα, τα 
προϊόντα αυτά θα πωλούνται σε χαμηλές τιμές.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εφαρμοστεί 
η πιο πάνω Οδηγία που αφορά τη διάθεση τροφίμων περασμένης χρονολογίας, σε ποιες χώρες έχει 
εφαρμοστεί, ποια είναι τα αποτελέσματα της εφαρμογής της και αν έχουν γίνει εργαστηριακές εξετάσεις πριν 
την εφαρμογή της εν λόγω Οδηγίας σε ευρωπαϊκό επίπεδο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.341, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το σοβαρότατο πρόβλημα που καλείται να αντιμετωπίσει ο δήμος Αγίου 
∆ομετίου με τη διαδικασία υλοποίησης του έργου ανέγερσης της ∆ημοτικής Αίθουσας Αθλοπαιδιών.  
Συγκεκριμένα, το κόστος του έργου ανέρχεται στα €4.987.000 συν φόρο προστιθέμενης αξίας με αρχικό 
χρονοδιάγραμμα αποπεράτωσης το τέλος του 2012.  Η εγκριθείσα επιχορήγηση από το κράτος είναι 
€3.312.000 και από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού €2.000.000.  Μέχρι σήμερα καταβλήθηκαν από το 
κράτος €1.300.000 και από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού €813.000.  Το έργο παρουσίασε διάφορες 
καθυστερήσεις λόγω τεχνικών προβλημάτων, τα οποία συνήθως παρουσιάζονται σε τέτοιας φύσης έργα και 
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ιδιαίτερα λόγω της οικονομικής κατάστασης με την έλλειψη ρευστότητας, οπότε επαναπρογραμματίστηκε να 
ολοκληρωθεί εντός του 2013. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει μεταφερθεί το 
υπόλοιπο ποσό της επιχορήγησης από το κράτος και από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού στον 
προϋπολογισμό του 2013, για να ολοκληρωθεί το έργο και να μη μείνει ο δήμος Αγίου ∆ομετίου εκτεθειμένος 
βάσει των συμβατικών του υποχρεώσεων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.342, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην ερώτησή μου με αρ. 
23.06.010.01.759, αναφορικά με τις επιπτώσεις στη δημόσια υγεία από τις υπερβάσεις στο όζον και τα 
αιωρούμενα σωματίδια, πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει 
καταρτίσει, σε συνεργασία με άλλα υπουργεία, συμπεριλαμβανομένου και του Υπουργείου Υγείας, υπηρεσίες 
και οργανισμούς της τοπικής αυτοδιοίκησης, ένα σχέδιο δράσης για τη βελτίωση της ποιότητας του αέρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εφαρμοστεί το 
σχέδιο δράσης για τη βελτίωση της ποιότητας του αέρα και ποια τα αποτελέσματα της εφαρμογής του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.343, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
οικιστικών μονάδων για τις οποίες έχει παραχωρηθεί τίτλος ιδιοκτησίας στα πλαίσια της προσφυγικής 
στεγαστικής πολιτικής του κράτους και οι οποίες τώρα έχουν μεταπωληθεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.344, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χάρη Γεωργιάδη 

Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι απόρρητη. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.345, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μαθητές σε δημοτικό σχολείο της Κύπρου εισέρχονταν στην αίθουσα 
διδασκαλίας σχεδόν κάθε πρωί, προτού ξεκινήσει το μάθημα, έθεταν σε λειτουργία τους ηλεκτρονικούς 
υπολογιστές και επισκέπτονταν σελίδες ακατάλληλου περιεχομένου.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει λάβει τα 
απαραίτητα μέτρα, έτσι που να εγκατασταθεί σε όλους τους ηλεκτρονικούς υπολογιστές όλων των σχολείων 
δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης  λογισμικό φιλτραρίσματος πληροφοριών. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο 
υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να καταθέσει νομοσχέδιο στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων που να αφορά την υποχρεωτική εγκατάσταση λογισμικού φιλτραρίσματος πληροφοριών σε 
όλους τους ηλεκτρονικούς υπολογιστές που βρίσκονται σε σχολεία, αλλά και δημόσιους χώρους, έτσι που 
κανένα παιδί κάτω των δεκαοκτώ ετών να μην μπορεί να έχει πρόσβαση σε σελίδες ακατάλληλου 
περιεχομένου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.346, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι συνταξιούχοι τεχνικοί της Cyta ασχολούνταν με τη μελέτη, εγκατάσταση και 
συντήρηση τηλεπικοινωνιακού δικτύου οικοδομών, εκμεταλλευόμενοι την προηγούμενη θέση τους και 
δημιουργώντας αθέμιτο ανταγωνισμό με τους ιδιώτες τεχνικούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι πρόνοιες των 
περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών Κανονισμών επιτρέπουν την έκδοση πιστοποιητικών ικανότητας για μελέτη, 
εγκατάσταση και συντήρηση τηλεπικοινωνιακού δικτύου οικοδομών και σε συνταξιούχους υπαλλήλους της 
Cyta.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.347, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Greenpeace της Ελλάδας  ξεκίνησε την καλλιέργεια κτηνοτροφικών κουκιών, 
για να χρησιμοποιηθούν ως ζωοτροφή. Σκοπός της Greenpeace στην Ελλάδα είναι να εγκαταλείψουν οι 
εταιρείες ζωικών προϊόντων τη χρήση της μεταλλαγμένης σόγιας στις ζωοτροφές και να στραφούν στη χρήση 
ντόπιων κτηνοτροφικών φυτών, που θα την αντικαταστήσουν. Σύμφωνα με τη Greenpeace, τα κουκιά, τα 
ρεβίθια, τα μπιζέλια και τα λούπινα δεν είναι μεταλλαγμένα και μπορούν να αντικαταστήσουν επάξια τη σόγια 
(εισαγόμενη και μη) στις ζωοτροφές.  
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Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει 
έρευνες και έχει διαπιστωθεί ότι στο έδαφος και στις κλιματολογικές συνθήκες της Κύπρου μπορούν να 
καλλιεργηθούν τα κουκιά, τα ρεβίθια, τα μπιζέλια και τα λούπινα, για να χρησιμοποιηθούν στις ζωοτροφές.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.348, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή για τον αριθμό των ατόμων/οικογενειών 
που έτυχαν βοήθειας από τα εξής: 

1. Το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο. 

2. Το Στεγαστικό Σχέδιο του Κυπριακού Οργανισμού Ανάπτυξης Γης. 

3. Τα σχέδια διαχωρισμού οικοπέδων σε κρατική γη και διάθεσή τους σε οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα 
και νεαρά ζευγάρια. 

4. Τα στεγαστικά δάνεια από τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης. 

5. Το σχέδιο χορηγίας για βελτίωση συνθηκών στέγασης ληπτών δημόσιου βοηθήματος. 

6. Το σχέδιο χορηγιών για βελτίωση κατοικίας για στέγαση και φροντίδα φιλοξενούμενων και ανάπηρων 
ληπτών δημόσιου βοηθήματος. 

Η πιο πάνω κατάσταση να παρουσιάζεται ανά έτος από το 2000.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.349, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη στήριξη που 
παρέχεται στα οροθετικά άτομα και από ιατροφαρμακευτικής πλευράς, αλλά και γενικότερα για τη βελτίωση της 
ποιότητας της ζωής τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.350, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή για τον αριθμό των επιχειρήσεων που 
οδηγούνται σε πτώχευση τα τελευταία 5 χρόνια. 

 Πιο αναλυτικά, να ενημερώσει το σώμα για τα ακόλουθα: 

1. Πόσες επιχειρήσεις έχουν οδηγηθεί σε πτώχευση τα τελευταία χρόνια; 

2. Πόσες από τις υπό πτώχευση εταιρείες έχουν διευθυντικά στελέχη γυναίκες; 

3. Πόσες από τις υπό πτώχευση εταιρείες είχαν τύχει βοήθειας από προγράμματα νεανικής ή γυναικείας 
επιχειρηματικότητας;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.001.009.01.065, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2006, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, σχετικά με το ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τον περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Σχέδια και/ή 
Προγράμματα Νόμο του 2005 [Ν.102(Ι)/2005], ένα Σχέδιο και/ή Πρόγραμμα για να εμπίπτει στις 
πρόνοιες του Νόμου αυτού, θα πρέπει να πληροί τον ορισμό, δηλαδή να: 

(α) εκπονείται και/ή εγκρίνεται από αρμόδια αρχή σε εθνικό, περιφερειακό ή τοπικό επίπεδο ή 
εκπονείται από αρμόδια αρχή, προκειμένου να εγκριθεί μέσω νομοθετικής διαδικασίας και 

(β) απαιτείται, σύμφωνα με τις διατάξεις οποιασδήποτε νομοθεσίας, περιλαμβανομένης της 
περιβαλλοντικής νομοθεσίας ή οποιασδήποτε κοινοτικής νομοθεσίας, περιλαμβανομένης της 
κοινοτικής περιβαλλοντικής νομοθεσίας. 

2. Με βάση το σημείο 1, η επιλογή για χρήση φυσικού αεριού στην ηλεκτροπαραγωγή δεν εμπίπτει στον 
ορισμό του σχεδίου και/ή προγράμματος και συνεπώς ούτε στις πρόνοιες του Νόμου Ν.102(Ι)/2005. 
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3. Για τις Μονάδες Αεριοστροβίλων Συνδυασμένου Κύκλου (ΜΑΣΚ) της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, 
έχουν πραγματοποιηθεί μελέτες εκτίμησης περιβαλλοντικών επιπτώσεων με βάση το άρθρο 13 του 
Νόμου 140(Ι)/2005 περί Εκτιμήσεις των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από ορισμένα Έργα.  Οι 
περιβαλλοντικές γνωματεύσεις ημερομηνίας 21/04/2008 και 17/6/2011 με Αρ. Φακ. 74/89 αναφέρουν ότι 
τα έργα τόσο από άποψη τεχνικής αρτιότητας όσο και από χωροθετική άποψη θα μπορούσαν να 
υλοποιηθούν και να λειτουργήσουν στην περιοχή με περιβαλλοντικά αποδεκτό τρόπο με την 
προϋπόθεση της τήρησης των αναφερόμενων στις ΜΕΕΠ και των ορών που περιλαμβάνονται στα 
παράρτημα των γνωματεύσεων. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού παραμένει στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε 
πρόσθετες πληροφορίες/διευκρινήσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.711, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.711 και ημερ. 6/4/2012, που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με 
ημερομηνία 19/4/2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Οι αγροτικοί δρόμοι στις περιοχές «Κοκκινούι», «Μαζερή» και «Κρεμμός» στην Κοινότητα Νατά 
υπέστησαν καθιζήσεις και ρηγματώσεις λόγω της πολυομβρίας του προηγούμενου χειμώνα. 

(β)  Οι Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου θα προβούν σε εργασίες επιδιόρθωσης των 
αγροτικών δρόμων στις υπό αναφορά περιοχές εντός του τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.719, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.719 και ημερ. 6/4/2012, που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με 
ημερομηνία 19/4/2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Ο αγροτικός δρόμος ο οποίος υπέστη μεγάλης έκτασης ζημιές από την κακοκαιρία είναι εγγεγραμμένος 
και βρίσκεται στην περιοχή «Βακλάς» στην Κοινότητα Τσάδας. 

(β) Οι Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου έχουν ήδη αποπερατώσει τις εργασίες 
επιδιόρθωσης των κατολισθήσεων που προκλήθηκαν στον υπό αναφορά αγροτικό δρόμο έναντι 
δαπάνης €49.000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.758, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Τα μέτρα που έλαβε η Κυβέρνηση για ενθάρρυνση της αγοράς ηλεκτρικών αυτοκινήτων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.758, ημερ. 20 Απριλίου 2012, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ο φόρος εγγραφής και τα ετήσια τέλη κυκλοφορίας των μηχανοκινήτων οχημάτων καθώς επίσης και οι 
διάφορες εκπτώσεις, ή επιβαρύνσεις των οποίων τυγχάνουν, προσδιορίζονται με βάση τους Πίνακες του 
Μέρους Ι, του Παραρτήματος Ι, του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου του 
1972 όπως αυτός τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα, αντίγραφο του οποίου επισυνάπτεται. 

Σημειώνεται ότι, η πιο πάνω Νομοθεσία προβλέπει τη βαθμιαία διαφοροποίηση του φόρου εγγραφής και 
ετήσιου τέλους κυκλοφορίας ανάλογα με τη μάζα εκπεμπόμενου διοξειδίου του Άνθρακα (CO2) σε 
γραμμάρια ανά χιλιόμετρα (gr/Km). 

2. Επιπλέον, η ίδια Νομοθεσία προβλέπει ότι, 

(α) οχήματα διπλής προώσεως καταβάλλουν ως φόρο εγγραφής και ετήσιο τέλος κυκλοφορίας το 
50% του ποσού που αντιστοιχεί σε όχημα βενζινοκίνητο ή πετρελαιοκίνητο του ίδιου κυβισμού και 

(β) μηχανοκίνητα οχήματα άλλα από βενζινοκίνητα ή πετρελαιοκίνητα ή διπλής προώσεως (π.χ. 
ηλεκτροκίνητα) καταβάλλουν ως τέλος εγγραφής το ποσό των €85.43 και ως ετήσιο τέλος 
κυκλοφορίας το ποσό των €17.09. 

 Σημειώνεται ότι, με βάση τα στοιχεία που τηρούνται στο Αρχείο του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, τα 
εγγεγραμμένα οχήματα διπλής προώσεως ανέρχονται σε 1.688 ενώ αντίστοιχα τα ηλεκτροκίνητα οχήματα σε 
81.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.846,   ημερομηνίας 17 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 1/06/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω, με 
βάση τη συνεισφορά του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), ότι το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Κάτω Αμιάντου θα εξεταστεί από το ∆ιοικητικό Συμβούλιου του Οργανισμού νοουμένου ότι η κοινότητα τηρήσει 
τις διαδικασίες του ΚΟΑ, οι οποίες επισυνάπτονται για εύκολη αναφορά. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.923, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.923 ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά 
με ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, για μείωση της στρατιωτικής θητείας παιδιών 
πολύτεκνων οικογενειών με τέσσερα παιδιά ανεξαρτήτως του αριθμού αρρένων τέκνων και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο μας με τις κατά καιρούς διαβουλεύσεις που είχε με την Παγκύπρια Οργάνωση 
Πενταμελούς Οικογένειας (Π.Ο.Π.Ο) και την Παγκύπρια Οργάνωση Πολυτέκνων (Π.Ο.Π) και έχοντας 
υπόψη την πάγια πολιτική των εκάστοτε κυβερνήσεων για στήριξη της πολύτεκνης οικογένειας, καθώς 
και τη λήψη μέτρων που θα συμβάλουν στη μείωση της υπογεννητικότητας, προώθησε το 2007 
προτάσεις προς το Υπουργικό Συμβούλιο και λήφθηκαν αποφάσεις για σύντμηση της θητείας παιδιών 
πολύτεκνων οικογενειών και οικογενειών τρίτεκνων αρρενογονικών.  Οι πρόνοιες των σχετικών 
αποφάσεων έχουν ενσωματωθεί στον πρόσφατα ψηφισθέντα Νόμο Περί Εθνικής Φρουράς του 2011. 

(β) Υπό τις παρούσες συνθήκες, είναι αδύνατη η χορήγηση περαιτέρω ευεργετημάτων στο θέμα της θητείας 
στην Ε.Φ. στα μέλη των αναφερόμενων οργανώσεων, δεδομένων των ήδη υφιστάμενων ελλείψεων της 
Εθνικής Φρουράς σε στρατεύσιμο προσωπικό οι οποίες σε σχέση με τις αυξημένες επιχειρησιακές 
ανάγκες της ∆ύναμης θα επιφέρουν σοβαρότατο πλήγμα στην μαχητική ικανότητα της Εθνικής 
Φρουράς. 

2. Σημειώνεται, ότι για την πιο πάνω θέση τόσο του Υπουργείου Άμυνας όσο και του ΓΕΕΦ η Παγκύπρια 
Οργάνωση Πολυτέκνων ενημερώθηκε κατά τη συνάντηση που είχε πρόσφατα με τον Υπουργό Άμυνας αλλά 
και κατά την πρόσφατη συζήτηση σχετικού θέματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

3. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.926, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 18/6/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Οι διάφορες επέτειοι που τιμώνται ή γιορτάζονται στα δημόσια σχολεία ∆ημοτικής και Μέσης 
Εκπαίδευσης καθορίζονται στους σχετικούς Κανονισμούς Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης 
Γενικής και Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης, καθώς και στους σχετικούς Κανονισμούς 
Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης.  Η 19η Μαΐου η οποία όπως αναφέρετε 
στην επιστολή σας τιμάται από τον ποντιακό ελληνισμό ως ημέρα μνήμης της γενοκτονίας των Ποντίων 
δεν συμπεριλαμβάνεται στους πιο πάνω Κανονισμούς. 

2. Μέσα από διάφορες, όμως, εκδηλώσεις όπως στις 14 Σεπτεμβρίου στα πλαίσια της ημέρας Μνήμης και 
Τιμής για τον Ελληνισμό της Μικράς Ασίας και τη Μικρασιατική Καταστροφή γίνεται ανάγνωση 
μηνυμάτων και φυλλαδίων και συζητείται το θέμα της γενοκτονίας γενικά του Μικρασιατικού Ελληνισμού, 
συμπεριλαμβανομένων και των Ποντίων. 

3. Αναφορές στην ιστορία των Ποντίων γίνονται, επίσης, μέσα στα πλαίσια των διαφόρων μαθημάτων της 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης όπως Ιστορία, Γεωγραφία και Γλώσσα-Πολιτισμός. Ειδικότερα στο μάθημα της 
Ιστορίας, σύμφωνα με τα νέα Αναλυτικά Προγράμματα, επισημαίνεται ότι βασικός σκοπός είναι η 
εκτίμηση των θρησκευτικών, πολιτιστικών και εθνικών κοινοτήτων της Κύπρου και διαφορετικών 
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πολιτισμών.  Μέσα σε αυτά τα πλαίσια, στο σχεδιασμό της εισαγωγικής ενότητας για την Γ΄ τάξη 
∆ημοτικού «Η ιστορία μου, οι ιστορίες μου, η ιστορία μας, οι ιστορίες μας» γίνεται μελέτη, διερεύνηση και 
γνωριμία του κάθε μαθητή με την προσωπική του ιστορία, της οικογένειας, του τμήματος, του σχολείου 
και της κοινότητας του. Παρέχεται έτσι η δυνατότητα για ιδιαίτερη ενασχόληση με το εν λόγω θέμα. 

4. Όσον αφορά τη Μέση Εκπαίδευση στο επίσημο διδακτικό υλικό που διατίθεται στις σχολικές μονάδες 
υπάρχουν ενότητες οι οποίες αναφέρονται στον Ποντιακό Ελληνισμό και την ιστορική του διαδρομή. 
Ειδικότερα: 

4.1.  Στο βιβλίο του μαθητή Νεότερη και Σύγχρονη Ιστορία, Γ΄ Γυμνασίου, ΟΕ∆Β, Αθήνα, 2008, 
διδάσκεται η ενότητα με θέμα Ο ελληνισμός της δυτικής Μικράς Ασίας και του Πόντου στην οποία 
γίνεται αναφορά στις μαζικές εξοντώσεις ποντιακών πληθυσμών από τους Νεότουρκους (σελ. 
102-103). Σχετικό υλικό υπάρχει και στο αντίστοιχο βιβλίο του Εκπαιδευτικού. 

4.2. Στο βιβλίο του μαθητή Ιστορία του Νεότερου και Σύγχρονου Κόσμου, Γ΄ Λυκείου, ΟΕ∆Β, Αθήνα, 
2007, στην ενότητα Μικρασιατικός Πόλεμος γίνεται επίσης αναφορά στον Ποντιακό Ελληνισμό 
(σελ. 89-90).  Πρόσθετο υλικό για το θέμα υπάρχει και στο αντίστοιχο βιβλίο του Εκπαιδευτικού. 

4.3. Στο βιβλίο Θέματα Νεοελληνικής Ιστορίας, Γ΄ τάξη Γενικού Λυκείου, ΟΕ∆Β, Αθήνα, 2008, υπάρχει 
ενότητα με θέμα Παρευξείνιος Ελληνισμός (πενήντα περίπου σελίδων) στην οποία καταγράφεται 
η ιστορική διαδρομή των Ποντίων από τις αρχαίες ελληνικές αποικίες μέχρι τη σύγχρονη εποχή 
και τη γενοκτονία τους.  Το βιβλίο αυτό βρίσκεται στις ειδικές αίθουσες ιστορίας καθώς και στις 
βιβλιοθήκες των σχολείων με την οδηγία να αξιοποιείται ως συμπληρωματικό εκπαιδευτικό υλικό 
για σκοπούς μαθήματος, projects κ.λπ. 

4.4. Επίσης στα πλαίσια της διδασκαλίας και των άλλων φιλολογικών μαθημάτων όπως της 
Λογοτεχνίας, γίνονται αναφορές πάνω στο θέμα της γενοκτονίας των Ποντίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.939, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

«Επίσπευση διαδικασιών για το δρόμο Λεμεσού-Αγρού 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Βελτιωτικές εργασίες στο τμήμα Χ.∆. 18+880-22+800, πριν το Καλό Χωριό 

Το έργο συμπληρώθηκε τον Ιανουάριο του 2007 έναντι ποσού συμβολαίου €647.218 + Φ.Π.Α. 

3. Κατασκευή παρακαμπτήριου Καλού Χωριού και Ζωοπηγής μήκους 4 χλμ. 

 Το έργο συμπληρώθηκε τον Ιούνιο του 2011 έναντι ποσού συμβολαίου €6.676.218 + Φ.Π.Α. Με την 
κατασκευή του τμήματος αυτού η διαδρομή Λεμεσού-Αγρού έχει συντμηθεί κατά 4,0 χλμ. περίπου. 

4. Βελτίωση/παράκαμψη του τμήματος Κάτω Μύλου-Αγρού μήκους 3,2 χλμ. 

 Για το τμήμα αυτό εκπονούνται τα κατασκευαστικά σχέδια από ιδιώτες μελετητές τα οποία βρίσκονται σε 
τελική φάση. Η διαδικασία απαλλοτρίωσης βρίσκεται επίσης σε προχωρημένο στάδιο αλλά η δημοσίευση των 
απαλλοτριώσεων θα μπορεί να γίνει με την έγκριση πιστώσεων για κατασκευή του έργου όταν το επιτρέψουν οι 
δημοσιονομικές συνθήκες. Το κόστος του υπολογίζεται στα €4,5 εκ. 

5. Τμήμα Καλού Χωριού-Λεμεσού 

 Η αναβάθμιση του τμήματος του δρόμου Παλώδιας-Καλού Χωριού αποτελεί μέρος της αρτηρίας 
Λεμεσού-Αγρού και εξετάστηκε στα πλαίσια περιβαλλοντικής μελέτης για την οποία εκδόθηκε γνωμάτευση στις 
5 Οκτωβρίου 2012. 

 Οι προτεινόμενες βελτιώσεις προνοούν για το τμήμα Γεράσας-Καλού Χωριού, μήκους 2χλμ., κατασκευή 
ανηφορικής λωρίδας ενώ για το τμήμα Παραμύθας-Γεράσας, μήκους 5,2 χλμ., μικρής κλίμακας βελτιώσεις που 
αφορούν ουσιαστικά βελτίωση στροφών, κατασκευή προστατευτικών τοίχων και αυλακιών και διαπλάτυνση 
ερεισμάτων. 

 Επιπλέον προτείνεται η κατασκευή συνδετικού δρόμου στο ύψος της Παραμύθας με το δρόμο Λεμεσού-
Σαΐττα για παράκαμψη του τμήματος Αγίας Φύλας-Παλώδιας- Παραμύθας. 

 Τα βελτιωτικά έργα στο τμήμα Γεράσας-Παραμύθας θα γίνουν με αυτεπιστασία και μικρές προσφορές 
από τον Επαρχιακό Μηχανικό Λεμεσού με πιστώσεις ύψους €150.000-€200.000 περίπου, που προτείνονται 
κάτω από σχετικό άρθρο του Προϋπολογισμού κάθε χρόνο. Για το 2013 αναμένεται ότι θα εγκριθεί η σχετική 
προταθείσα πρόνοια. 
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 Για την ανηφορική λωρίδα και το συνδετικό δρόμο θα ολοκληρωθούν πρώτα οι μελέτες και 
απαλλοτριώσεις και τα έργα θα κατασκευαστούν από ιδιώτες εργολάβους με προσφορές όταν εγκριθούν οι 
αναγκαίες πιστώσεις σε επόμενους Προϋπολογισμούς, ανάλογα με τη δημοσιονομική κατάσταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.991, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

«Τοποθέτηση ηχοπετασμάτων σε σημείο του αυτοκινητοδρόμου Λεμεσού-Πάφου στην περιοχή της κοινότητας 
Επισκοπής 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων άρχισε μέσα στο 2008 την εφαρμογή μέτρων για προστασία από την 
ηχορρύπανση που προκαλούν οι αυτοκινητόδρομοι στα πλαίσια της εφαρμογής της πολιτικής για μείωση των 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων από τα έργα υποδομής.  Κατά προτεραιότητα τοποθετήθηκαν ηχοπετάσματα σε 
κάποια τμήματα των λεωφόρων Αρχαγγέλου και Ανθουπόλεως, του Παρακαμπτηρίου Λεμεσού και του 
αυτοκινητοδρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού.  Το πρόγραμμα διακόπηκε το 2011 με την επιδείνωση των 
δημοσιονομικών συνθηκών και αναμένεται να επαναρχίσει όταν βελτιωθούν τα δημόσια οικονομικά. 

3. Όσον αφορά την τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στην περιοχή στην οποία αναφέρεστε, το αίτημα θα 
μελετηθεί σε μελλοντικό στάδιο όταν θα το επιτρέψουν τα δημόσια οικονομικά.  Ως εκ τούτου, δεν μπορεί να 
καθοριστεί χρονοδιάγραμμα επί του παρόντος για την κατασκευή ηχοπετασμάτων στην πιο πάνω περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.997,   ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ.15/10/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω, με 
βάση τη συνεισφορά του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), ότι ο Οργανισμός δε θα καταβάλει ΦΠΑ 
για το συγκεκριμένο έργο. Επιπρόσθετα ο ΚΟΑ αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Να ζητηθεί έγκριση από το Υπουργείο Οικονομικών όπως το έργο ενταχθεί στα υπό αναφορά για 
δανειοδότηση έργα.  Το δάνειο που θα απαιτηθεί θα είναι το ποσό που αποτελεί υποχρέωση του 
Οργανισμού, δηλαδή μέχρι ποσό €1.700.000,00. Αυτό να εξασφαλιστεί από τον Οργανισμό αφού γίνουν 
οι αναγκαίες διαβουλεύσεις με την ΣΠΕ Κυπερούντας. 

2. Νοείται ότι οι τόκοι μέχρι 6% θα καταβληθούν από τον Οργανισμό. 

 Σε ό,τι αφορά στην αναφορά του έντιμου Βουλευτή κατά πόσον ο ΚΟΑ είναι διατεθειμένος να βοηθήσει 
στην πληρωμή πρόσθετων εργασιών σας πληροφορούμε πως τόσον ο ΚΟΑ ως Ημικρατικός Οργανισμός όσον 
και το Κοινοτικό Συμβούλιο Κυπερούντας ως Οργανισμός ∆ημοσίου ∆ικαίου έχουν υποχρέωση να τηρήσουν 
τις υποδείξεις του Γενικού Λογιστηρίου και Ελεγκτικής Υπηρεσίας οι οποίες είναι αυστηρές και σε καμία 
περίπτωση δεν επιτρέπουν μεγάλη αύξηση πρόσθετων εργασιών.  Συγκεκριμένα μία κύμανση των εργασιών 
αυτών σε 10% του αρχικού ποσού του συμβολαίου πιθανώς να θεωρηθεί ως λογική, αφού όμως οι Σύμβουλοι 
και ο ∆ιευθυντής του έργου αιτιολογήσουν κατάλληλα τους λόγους αύξησης.  Ο ΚΟΑ είναι της άποψης ότι οι 
Σύμβουλοι Μελετητές του Έργου έχουν μελετήσει το έργο για μεγάλο χρονικό διάστημα και πως καμία 
επιπρόσθετη εργασία δεν θα είναι εύκολο να αιτιολογηθεί. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1063, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1063 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 16.7.2012 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η Κηδεμόνας Τ/Κ Περιουσιών, αφού έλαβε υπόψη τις υποδείξεις του 
Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ότι σε ορισμένες περιπτώσεις παραχωρεί παράνομες κρατικές 
ενισχύσεις υπό τη μορφή επιδότησης ενοικίου στους κτηνοτρόφους που μισθώνουν Τ/Κ γη είτε σε 
κτηνοτροφικές περιοχές που έχουν δημιουργηθεί σε Τ/Κ γη είτε σε μεμονωμένα κτηνοτροφικά τεμάχια, 
αποφάσισε την υπογραφή νέων αναθεωρημένων Συμβάσεων Μίσθωσης από 1.1.2012, με όλους του 
δικαιούχους πρόσφυγες κτηνοτρόφους που κατέχουν κτηνοτροφικά οικόπεδα τα οποία δημιουργήθηκαν σε Τ/Κ 
γη, με διάρκεια 5 ετών και την επιβολή αγοραίου ενοικίου όπως αυτό έχει καθοριστεί από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, ώστε να τερματιστεί η παραχώρηση προς αυτούς οποιασδήποτε παράνομης 
κρατικής ενίσχυσης και παράλληλα να εφαρμοστούν δίκαια και ομοιόμορφα επίπεδα ενοικίου σε όλους τους 
εκτοπισθέντες κτηνοτρόφους κατόχους Τ/Κ γης. 
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2. Το ενοίκιο στις Συμβάσεις Μίσθωσης θα αναθεωρείται ανά πενταετία με βάση την αγοραία αξία της γης, 
όπως αυτό θα επανεκτιμάται από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. Αναθεωρημένες Συμβάσεις 
Μίσθωσης από το 1.1.2012 θα υπογραφούν και με όλους τους δικαιούχους εκτοπισθέντες κτηνοτρόφους που 
κατέχουν μεμονωμένα κτηνοτροφικά τεμάχια και το αγοραίο ενοίκιο σε κάθε περίπτωση θα καθοριστεί με βάση 
τα αγοραία ενοίκια οργανωμένων Κτηνοτροφικών Περιοχών που γειτνιάζουν με τα οικόπεδα αυτά. 

3. Με την υπογραφή νέων μισθώσεων θα επιτευχθούν τα ακόλουθα: 

(α)  Θα εκλείψει η μεγάλη ανομοιομορφία που παρατηρείται ως προς τα ενοίκια των υφιστάμενων 
μισθώσεων σε διάφορες Επαρχίες. 

(β)  Θα διαπιστωθεί και αρθεί οποιαδήποτε ενδεχόμενη παράνομη χρήση Τ/Κ κτηνοτροφικών 
οικοπέδων, ή τεμαχίων είτε από εκτοπισθέντες, είτε από μη εκτοπισθέντες, που πιθανόν να 
υπενοικιάζουν τα οικόπεδα αυτά ή να τα χρησιμοποιούν για οποιοδήποτε άλλο σκοπό. 

(γ)  Θα μπορούν να παραχωρηθούν κτηνοτροφικά οικόπεδα σε νέους δικαιούχους εκτοπισθέντες 
κτηνοτρόφους. 

(δ)  Θα αυξηθούν τα έσοδα του Ταμείου ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών και σταδιακά θα αποσβεστεί το 
ποσό των €1.375.000, που διατέθηκε για τη κατασκευή των έργων υποδομής σε οργανωμένες 
Κτηνοτροφικές Περιοχές που δημιουργήθηκαν σε τ/κ γη. 

4. Σημειώνεται ότι στις 40 οργανωμένες Κτηνοτροφικές Περιοχές που δημιουργήθηκαν σε κρατική γη και 
τις οποίες διαχειρίζεται το Τμήμα Γεωργίας, όπου οι μισθωτές είναι είτε εκτοπισμένοι είτε μη εκτοπισμένοι, 
υπάρχει πλήρης συμμόρφωση και στις Συμβάσεις Μίσθωσης οι οποίες συνομολογήθηκαν μετά τις 30.4.2007 
έχει ορισθεί το αγοραίο ενοίκιο, όπως έχει εκτιμηθεί από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

5. Στις περιπτώσεις μεμονωμένων κτηνοτροφικών υποστατικών τα οποία έχουν ανεγερθεί σε γεωργικούς 
κλήρους μεγάλου εμβαδού θα προωθηθεί η υπογραφή δύο μισθώσεων: α) η μία μίσθωση θα αφορά το τμήμα 
της ιδιοκτησίας που καταλαμβάνεται από τα κτηνοτροφικά υποστατικά και θα προνοεί αγοραίο ενοίκιο, όπως 
αυτό θα καθορισθεί από Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας σε οργανωμένη Κτηνοτροφική Περιοχή που 
γειτνιάζει με τον κλήρο, και β) δεύτερη μίσθωση θα αφορά το υπόλοιπο τμήμα του τεμαχίου και η σύμβαση θα 
προνοεί ως ενοίκιο, το είδος καλλιέργειας του κλήρου, όπως αυτό καθορίζεται από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας. 

6. Οι Επαρχιακές ∆ιοικήσεις, Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου έχουν ήδη ενημερώσει τους 
επηρεαζόμενους κτηνοτρόφους και από 1.1.2012 προχωρούν στην υπογραφή νέων αναθεωρημένων 
Συμβάσεων Μίσθωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1084, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Βελτίωση και ευθυγράμμιση του δρόμου Αμαργέτης-Παναγιάς 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η βελτίωση του οδικού άξονα, που συνδέει την Αμαργέτη με την Παναγιά, έχει ουσιαστικά ολοκληρωθεί 
με την αναβάθμιση και του τελευταίου τμήματος του δρόμου μεταξύ Στατού και Χρυσορογιάτισσας που 
ολοκληρώθηκε το 2006.  Στη φάση αυτή προωθούνται βελτιωτικά έργα σε τμήματα του δρόμου που έχουν 
επηρεαστεί από κατολισθήσεις, καθ’ ότι ο δρόμος διέρχεται από περιοχές με προβληματικά εδάφη.  Πρόσθετη 
ριζική βελτίωση του δρόμου δεν προβλέπεται στο εγγύς μέλλον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.1097, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας  κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 31.7.2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με τις ισχύουσες ∆ιαταγές του ΓΕΕΦ, καθ’ όλη τη διάρκεια παραμονής των Νεοσύλλεκτων 
(Ν/Σ) οπλιτών στα KEN (εβδομάδα κατάταξης και Αρχική Εκπαίδευση), δεν επιτρέπονται επισκέψεις 
συγγενών των Ν/Σ, πλην εκτάκτων και σοβαρών περιστατικών, ούτε και οι οποιεσδήποτε δοσοληψίες 
ρουχισμού, εδεσμάτων ή άλλων αντικειμένων. 

(β) Στο πλαίσιο της ανθρωποκεντρικής ∆ιοίκησης, για λόγους ασφαλείας και προκειμένου να αποφευχθούν 
ανεξέλεγκτες-ανεπιθύμητες καταστάσεις, το ΓΕΕΦ έδωσε περαιτέρω οδηγίες όπως, σε εξαιρετικές 
περιπτώσεις που γονείς προσεγγίσουν τα KEN για δοσοληψίες ρουχισμού, τούτο να γίνεται μόνο από 
την Κεντρική Πύλη και ελεγχόμενα, για κάθε ενδιαφερόμενο Ν/Σ και για πολύ περιορισμένο χρόνο. 
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2. ∆εν υπήρξε διαφορετική αντιμετώπιση του θέματος κατά KEN.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1108, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 26 
Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Ο Ποταμός Χρυσοχούς εμπίπτει στο ∆ίκτυο NATURA 2000 και η προστασία της περιοχής διέπεται από 
τις πρόνοιες του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου Αρ. 153(Ι)/2003, 
καθώς και τα διαχειριστικά μέτρα και δράσεις του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου το οποίο εκπονήθηκε για την περιοχή. 

 Το ποτάμιο οικοσύστημα αποτελεί σημαντικό βιότοπο για αρκετά είδη χλωρίδας και πανίδας, κυρίως του 
είδους Mauremys rivulata (χελώνα) που απαντάται στην περιοχή και αποτελεί είδος του Παραρτήματος II της 
Οδηγίας των οικοτόπων. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει συμπεριλάβει στον προϋπολογισμό του κονδύλι για την προώθηση έργων 
και δράσεων ανάδειξης και προστασίας τόσο των οικοτόπων, όσο και των ειδών στις περιοχές του ∆ικτύου 
NATURA 2000. 

 Όσον αφορά το αίτημα του ∆ήμου Πόλεως Χρυσοχούς, λειτουργοί του Τμήματος Περιβάλλοντος 
βρίσκονται σε επαφή με το Συμβούλιο για περαιτέρω συζήτηση του θέματος και αναμένεται ότι ο σχεδιασμός 
του έργου θα ολοκληρωθεί σύντομα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.082, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. ερ. 23.06.010.02.082, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, 
σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας διαβιβάζω συνημμένα αντίγραφο της επιστολής της Αστυνομίας με 
αρ. φακ. 05.22.003.001, ημερομηνίας 10/10/2012, καθώς επίσης και επιστολή του Τμήματος ∆ασών με αρ. 
φακ. 2.17.006, ημερομηνίας 2/11/2012. Στις επιστολές αυτές παρατίθενται στατιστικά στοιχεία που αφορούν 
τον αριθμό των πυρκαγιών σε κρατικά δάση/αγροτικές περιοχές, τα πιθανά αίτια τους, την καμένη έκταση γης 
και τις καταδίκες ατόμων για άναμμα φωτιάς/πρόκληση πυρκαγιάς. 

2. Όσον αφορά το κόστος κατάσβεσης των πυρκαγιών πληροφοριακά αναφέρω ότι δεν υπάρχουν 
στατιστικά στοιχεία ή/και μελέτη για τις συνέπειες τους.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.111, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.010.02.111 και ημερομηνία 20 
Σεπτεμβρίου, 2012 σχετικά με την ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.111 της έντιμης Βουλευτού της εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, κας Ειρήνης Χαραλαμπίδου και σας διαβιβάζω τις πληροφορίες που ζητήσατε με 
βάση τα στοιχεία που αποστάληκαν από την Αρχιπρωτοκολλητή: 

α) Συγκεντρωτική κατάσταση στην οποία φαίνονται τα ποσά νομικής αρωγής ανά δικαστήριο, ο αριθμός 
υποθέσεων καθώς και το ολικό ποσό που πληρώθηκε για νομική αρωγή για το έτος 2011:  

ΕΞΟ∆Α ΝΟΜΙΚΩΝ ΑΡΩΓΩΝ ΠΟΥ ΠΛΗΡΩΘΗΚΑΝ ΤΟ ΕΤΟΣ 2011 

Α/Α ∆ικαστήριο Έξοδα Νομικών 
Αρωγών 

€ 

Αριθμός 
Υποθέσεων 

1. Ανώτατο ∆ικαστήριο 6.532,00 11 

2. Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας 182.255,85 231 

3. Επαρχιακό ∆ικαστήριο Αμμοχώστου 32.023,73 35 

4. Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λάρνακας 162.872,72 206 
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5. Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λεμεσού 458.629,25 592 

6. Επαρχιακό ∆ικαστήριο Πάφου 223.292,61 262 

7. Οικογενειακό ∆ικαστήριο 198.886,15 165 

  1.264.492,31 1502 

β) Κατάσταση στην οποία φαίνεται ο αριθμός των δικηγόρων/δικηγορικών γραφείων που ανέλαβαν τις 
υποθέσεις νομικής αρωγής ανά δικαστήριο: 

ΕΞΟ∆Α ΝΟΜΙΚΩΝ ΑΡΩΓΩΝ ΠΟΥ ΠΛΗΡΩΘΗΚΑΝ ΤΟ ΕΤΟΣ 2012 

Α/Α ∆ικαστήριο Αριθμός 
Υποθέσεων  

 

Αριθμός 
∆ικηγόρων/∆ικηγορικών 

Γραφείων 

1. Ανώτατο ∆ικαστήριο 11 9 

2. Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας 231 56 

3. Επαρχιακό ∆ικαστήριο Αμμοχώστου 35 20 

4. Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λάρνακας 206 61 

5. Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λεμεσού 592 97 

6. Επαρχιακό ∆ικαστήριο Πάφου 262 46 

7. Οικογενειακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας 165 42 

  1502 331  

.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.121, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Οδηγός Εξυπηρέτησης Ατόμων με Αναπηρία (ΑμεΑ) και Ατόμων με Μειωμένη Κινητικότητα (ΑΜΚ) 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. 
Ερ. 23.06.010.02.121 και ημερομηνία 21/9/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα, που έλαβα μετά από ενημέρωσή μου από τον Κυπριακό Οργανισμό 
Τουρισμού: 

1. Σχετικά με το πρώτο σκέλος του ερωτήματος, πληροφορείστε ότι ο Οδηγός Εξυπηρέτησης ατόμων με 
αναπηρία (ΑμεΑ) και ατόμων με μειωμένη κινητικότητα (ΑΜΚ), εκδόθηκε σε 4 χιλιάδες αντίτυπα και έχει 
διατεθεί μέσω της Υπηρεσίας Λειτουργών Επιθεώρησης του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού σε 
σχεδόν 4 χιλιάδες τουριστικές επιχειρήσεις (Ξενοδοχειακές μονάδες και Κέντρα Αναψυχής). 

2. Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος του ερωτήματος, πληροφορείστε ότι σχετικά στοιχεία σχετικά με τις 
αφίξεις ατόμων που καταλήγουν σε τουριστικά καταλύματα δεν συλλέγονται από την Στατιστική 
Υπηρεσία, όμως γνωρίζουμε για τις 46 ξενοδοχειακές επιχειρήσεις που παρέχουν διευκολύνσεις για 
φιλοξενία ΑμεΑ, δεν υποβλήθηκε κάποιο συγκεκριμένο παράπονο αυτής της φύσης, ώστε να 
διερευνηθεί από την αρμόδια Υπηρεσία του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού. 

3. Για περαιτέρω ενημέρωσή σας, πληροφορείστε ότι η έκδοση του πιο πάνω οδηγού εντάσσεται στα 
πλαίσια των δράσεων που έχει αναλάβει ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού για βελτίωση των 
παρεχόμενων από τις τουριστικές επιχειρήσεις υπηρεσιών προς όλους τους συνανθρώπους μας και 
ειδικότερα των εμποδιζόμενων ατόμων, σε μια προσπάθεια προσφοράς υπηρεσιών απρόσκοπτου και 
ανεμπόδιστου παραθερισμού. Μεταξύ αριθμού άλλων δράσεων που έχει προβεί ο Κυπριακός 
Οργανισμός Τουρισμού, για επίτευξη των πιο πάνω, είναι ότι, στο πλαίσιο της προκήρυξης της δεύτερης 
φάσης του Σχεδίου Κινήτρων για επενδύσεις αειφόρου εμπλουτισμού και αναβάθμισης του τουριστικού 
προϊόντος, έχει περιλάβει στις υποχρεωτικές κατηγορίες επενδύσεων, έργα σε ξενοδοχειακές 
επιχειρήσεις που αποσκοπούν εκτός των άλλων και στην δημιουργία κατάλληλων υποδομών για 
εξυπηρέτηση ατόμων με αναπηρίες. 

Επιπρόσθετα, ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού έχει δεσμευτεί να επιχορηγήσει μέρος σχετικής 
πρότασης που υποβλήθηκε από την Ομοσπονδία Παραπληγικών Κύπρου στα πλαίσια του Ευρωπαϊκού 
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Προγράμματος «∆ιασυνοριακή Συνεργασία Ελλάδα Κύπρος 2007- 2013», η οποία περιλαμβάνει την 
εγκατάσταση σε αριθμό παραλιών πρωτοποριακών μηχανισμών για μεταφορά εμποδιζόμενων ατόμων 
στη θάλασσα και μελέτη για κωδικοποίηση προσβάσιμων υποδομών και ετοιμασία σχετικών GPS. 

4. Επίσης, τονίζεται το ενδιαφέρον του Υπουργείου μας και του ΚΟΤ, ως φορείς προώθησης του 
τουρισμού, για τη δημιουργία «προσβάσιμου τουρισμού» στην Κύπρο και η συμβολή μας στην 
προσπάθεια ώστε η χώρα μας να καταστεί φιλική και προσβάσιμη για όλα τα εμποδιζόμενα άτομα. 

5. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις ή/και περαιτέρω πληροφορίες τυχόν 
χρειάζεστε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.132, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κάθε άλλο παρά υποβαθμίζει τα Επιμορφωτικά Κέντρα.  Αντίθετα 
τα αναβαθμίζει και τα αναπτύσσει με διάφορους τρόπους όπως: 

 Χρήση των Τεχνολογιών Πληροφορίας και Επικοινωνίας, μηχανογράφηση των διαδικασιών, 
χρήση διαδικτύου, ηλεκτρονική υποβολή αιτήσεων, ηλεκτρονική επικοινωνία, ηλεκτρονικό 
διαχωρισμό ομάδων κ.λπ. που διασφαλίζουν σε μεγαλύτερο βαθμό τον έλεγχο. 

 Στη θέση του Υπεύθυνου ή Λειτουργού Επιμορφωτικών Κέντρων τοποθετούνται με απόσπαση 
Εκπαιδευτικοί Λειτουργοί με δυναμικό χαρακτήρα, τεχνολογικά καταρτισμένοι, με μεγάλες 
οργανωτικές και διοικητικές ικανότητές με νέες ιδέες και όρεξη για εργασία. 

 Τοποθέτηση Επιθεωρητή Γενικών Μαθημάτων με μεγάλη πείρα και κατάρτιση στην Εκπαιδευτική 
διοίκηση και οργάνωση προγραμμάτων.  Για να προαχθεί κάποιος στην θέση Επιθεωρητή 
Γενικών Μαθημάτων απαιτείται τουλάχιστον τριετής ευδόκιμη υπηρεσία στη θέση ∆ιευθυντή 
∆ημοτικών Σχολείων και λαμβάνεται πολύ σοβαρά υπόψη η επιμόρφωση και κατάρτιση του σε 
θέματα εκπαιδευτικής οργάνωσης και διοίκησης. 

3. Όσον αφορά τις εισηγήσεις της ΠΟΜΕΚ σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η κατάργηση της θέσης του Ειδικού Επιθεωρητή Επιμορφωτικών Κέντρων όπως και άλλων 
θέσεων Επιθεωρητή Ειδικών Μαθημάτων (Επιστήμης, Οικιακής Οικονομίας) έγινε στα πλαίσια 
της Εκπαιδευτικής Μεταρρύθμισης και της εφαρμογής των νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων με 
τη σύμφωνη γνώμη της Οργάνωσης Επιθεωρητών ∆ημοτικής Εκπαίδευσης (ΟΕ∆Ε) και χωρίς να 
υπάρχει ένσταση από μέρους της ΠΟΕ∆.  Σκοπός ήταν να διορθωθούν στρεβλώσεις και αδικίες 
που παρατηρούνταν στα κριτήρια προαγωγής Επιθεωρητών Ειδικών Μαθημάτων και Γενικών 
Μαθημάτων.  Ο Επιθεωρητής Γενικών Μαθημάτων που ανέλαβε φέτος διαθέτει επταετή εμπειρία 
ως περιφερειακός συντονιστής των Επιμορφωτικών Κέντρων και παράλληλα Εκπαιδευτής. Είναι 
κάτοχος ΜΑ στην Εκπαιδευτική Οργάνωση/∆ιοίκηση και έχει τεράστια εμπειρία 34 χρόνων στην 
οργάνωση, διοίκηση και λειτουργία ∆ημοτικών Σχολείων και Εκπαιδευτικών Προγραμμάτων 
(Εκπαιδευτικές και Θερινές Κατασκηνώσεις Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού) οργάνωση, 
αποστολών στο εξωτερικό και φιλοξενίας στην Κύπρο. 

 Συμφωνούμε με το θέμα της ενημέρωσης, εκπαίδευσης και κατάρτισης των Εκπαιδευτών, το 
οποίο θα μελετήσουμε σε συνεργασία με το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο.  Επίσης στοχεύουμε στη 
δημιουργία αναλυτικών προγραμμάτων για τα διάφορα θέματα.  Έχουμε σκοπό μελλοντικά να 
εργαστούμε προς αυτή την κατεύθυνση.  Η κατάρτιση εκπαιδευτών και καθορισμός 
προγραμμάτων αναλυτικών θα βοηθήσει στην ποιοτική αναβάθμιση των επιμορφωτικών.  Όλα 
αυτά βέβαια στα πλαίσια της οικονομικής δυνατότητας του κράτους και του προϋπολογισμού του 
Ιδρύματος ∆ιαχείρισης Απογευματινών και Βραδινών Επιμορφωτικών Προγραμμάτων (Ι∆ΑΒΕΠ), 
το οποίο από φέτος αναλαμβάνει την εργοδότηση των εκπαιδευτών. 

 Συμφωνούμε ότι η διαδικασία δημιουργίας παράδοσης/παραλαβής ομάδων είσπραξης μελών σε 
σχέση με τα καθήκοντα και υποχρεώσεις των Εκπαιδευτών και Τοπικών Υπευθύνων πρέπει να 
διαφοροποιηθεί και να εκσυγχρονιστεί με τη χρήση της σύγχρονη τεχνολογίας και νέων δομών και 
μοντέλων οργάνωσης και διοίκησης. 

 Θα καταβληθεί συντονισμένη προσπάθεια για να τροποποιηθούν οι ισχύοντες κανονισμοί στα 
πλαίσια του Ι∆ΑΒΕΠ και σε συνεργασία με όλους τους εμπλεκομένους φορείς.  Σε αυτή τη 
διαδικασία, θα ζητηθούν και οι απόψεις της ΠΟΜΕΚ. 
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 Από φέτος θα χρησιμοποιούνται οι υπηρεσίες τοπικών υπευθύνων στα Επαρχιακά Γραφεία για 
να αντιμετωπιστούν οι άμεσες ανάγκες στελέχωσης σε περιόδους αιχμής ως προσωρινής λύσης 
μέχρι να βρεθούν μόνιμες λύσεις. 

 Καταβάλλεται ήδη προσπάθεια να κλείσουν τα μικρά Κέντρα ειδικά στις πόλεις και να 
δημιουργηθούν μεγάλα περιφερειακά κέντρα στα οποία να διαθέτουν την απαραίτητη υποδομή 
και ανέσεις.  Έτσι θα δημιουργούνται ευκολότερα ομάδες με τον απαιτούμενο αριθμό, δε θα 
υπάρχει μεγάλη μετακίνηση εκπαιδευτών και γενικά θα είναι ευκολότερη η οργάνωση, η 
λειτουργία και ο έλεγχος τους από τους τοπικούς υπευθύνους. 

 Το Ι∆ΑΒΕΠ ιδρύθηκε με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου σε μια προσπάθεια να 
αποφευχθεί η σύνδεση με το κρατικό μισθολόγιο και η δημιουργία σχέσης κράτους και 
εργαζομένων με μερική απασχόληση και αγορά υπηρεσιών στα προγράμματα που μπήκαν κάτω 
από την διαχείριση του.  Στις συζητήσεις για την ίδρυσή του πήραν μέρος οι αξιωματούχοι του 
ΥΠΠ (Υπουργός, Γενική ∆ιευθύντρια, οι ∆ιευθυντές των Τμημάτων) καθώς και οι Επιθεωρητές και 
Λειτουργοί υπεύθυνοι για την οργάνωση και λειτουργία των διαφόρων προγραμμάτων.  Οι 
συσκέψεις ήταν καθαρά υπηρεσιακές στα αρχικά στάδια (λάμβαναν μέρος μόνο εμπλεκόμενες 
υπηρεσίες και φορείς του Υπουργείου Παιδείας) και αργότερα μετά από αίτημά τους, συμμετείχαν 
και εξέφρασαν τις απόψεις τους οι συντεχνίες ΣΕΚ και ΠΕΟ ως εκπρόσωποι των εκπαιδευτών 
των διαφόρων προγραμμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.135, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 4/10/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω, με 
βάση τη συνεισφορά του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), ότι το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του 
Οργανισμού αφού εξέτασε το αίτημα της κοινότητας αποφάσισε ότι τούτο θα προωθηθεί μέσα στα πλαίσια του 
Προγράμματος του Κοινωνικού Αθλητισμού και ανάλογα με την οικονομική δυνατότητα του ΚΟΑ.  Σας 
επισυνάπτουμε σχετική απαντητική επιστολή του οργανισμού προς την Κοινότητα. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.178, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια επιστολής σας ημερομηνίας 18/10/2012, σας 
ενημερώνω ότι δεν υπάρχουν διαθέσιμες πιστώσεις για παραχώρηση οποιασδήποτε χορηγίας για 
επιδιόρθωση των ζημιών του πολιτιστικού κέντρου της κοινότητας του Πωμού. 

 Επιπρόσθετα, λόγω της δυσμενούς κατάστασης των δημόσιων οικονομικών, δεν εξετάζονται νέα 
αιτήματα ∆ήμων ή Κοινοτήτων για χορηγία στο πλαίσιο του Σχεδίου Πολιτιστικής Υποδομής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.192, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«∆ιαφάνεια στις τιμές φρέσκων φρούτων και λαχανικών 

 Αναφορικά με την επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 22 Οκτωβρίου 2012, με την οποία μας διαβιβάζετε την Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.192 του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, σας πληροφορώ ότι: 

 Οι τιμές των φρέσκων φρούτων και λαχανικών αναρτώνται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού μία φορά την εβδομάδα, μετά την πραγματοποίηση του παρατηρητηρίου που 
διεξάγεται από επιθεωρητές του Υπουργείου. Οι τιμές που αναρτώνται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου είναι 
λιανικές τιμές πώλησης. 

 Η εισήγηση σας για δημοσίευση των τιμών σε καθημερινή βάση θα εξεταστεί με βάση το διαθέσιμο 
προσωπικό και τη δυνατότητα υλοποίησης της, αλλά και το όφελος το οποίο θα προκύψει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.210, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.02.210, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 25.10.2012 
και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά την καθυστέρηση στις εργασίες εγκατάστασης 
ανελκυστήρων στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων Αγίων Αναργύρων Β΄ στη Λάρνακα: 

(α) Το έργο εγκατάστασης ανελκυστήρων σε 21 πολυκατοικίες του Οικισμού Στέγασης Εκτοπισθέντων 
Αγίων Αναργύρων Β΄ ξεκίνησε στις 27/12/2011, έχει διάρκεια 18 μήνες και θα ολοκληρωθεί στις 
26/6/2013.  Το έργο εκτελείται σε τρεις φάσεις των 7 πολυκατοικιών η κάθε μία. Η παράδοση της 1ης 
φάσης, σύμφωνα με το Συμβόλαιο είναι στις 26/12/2012, της 2ης φάσης είναι στις 26/3/2013 και της 3ης 
φάσης στις 26/6/2013. 

(β) Παρατηρείται μια καθυστέρηση στην 1η φάση, ενώ η 2η και η 3η φάση του έργου ακολουθούν το 
χρονοδιάγραμμα που ορίστηκε για το έργο.  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, με συνεχείς 
επιστολές του προς τον εργολάβο, ασκεί πιέσεις προς επίσπευση των εργασιών για να καλύψει την 
καθυστέρηση.  Ο εργολάβος δεσμεύτηκε ότι θα καταβάλει κάθε δυνατή προσπάθεια για ολοκλήρωση 
των εργασιών, σύμφωνα με το Συμβόλαιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.211, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.211 και ημερ. 25/10/2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και παραθέτω την απάντηση, με την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του αναφερόμενου 
Βουλευτή: 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων λειτουργούν από το 1972, με εξαίρεση τα έτη 1975 και 1976, 
Σχέδιο Επιχορήγησης Αδειών Εργοδοτουμένων κατά τους καλοκαιρινούς μήνες για διαμονή και διατροφή των 
μελών του Κεντρικού Ταμείου Αδειών και των οικογενειών τους σε ξενοδοχεία των ορεινών θερέτρων και 
παραθαλάσσιων περιοχών.  Το εν λόγω Σχέδιο χρηματοδοτείται από τα πλεονάσματα του Κεντρικού Ταμείου 
Αδειών. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τη δύσκολη οικονομική κατάσταση του Ταμείου, δεν προβλέπεται επέκταση της 
λειτουργίας του Σχεδίου και κατά την περίοδο των Χριστουγεννιάτικων διακοπών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.237, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.010.02.237 και ημερομηνία 2 Νοεμβρίου, 2012, 
σχετικά με το ερώτημα σας για τον αριθμό του ανθρώπινου δυναμικού και τον προϋπολογισμό του Εθνικού 
Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας και της Μονάδας Ισότητας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως καθώς και της Υπουργικής Επιτροπής για την ισότητα ανδρών και γυναικών και κατά πόσο 
έχει μελετηθεί η δημιουργία ενός ενοποιημένου σώματος για θέματα ισότητας φύλων και εντός ποιων 
χρονοδιαγραμμάτων αυτό θα υλοποιηθεί και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Προϋπολογισμός και Ανθρώπινο ∆υναμικό: 

1.1. Εθνικός Μηχανισμός για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας (ΕΜ∆Γ) 

Ο προϋπολογισμός του ΕΜ∆Γ για το έτος 2012 ανέρχεται στις €450,000 ενώ το 2011 ήταν 
€760,000.  Η μείωση του προϋπολογισμού έγινε μέσα στα πλαίσια της μείωσης των λειτουργικών 
δαπανών του δημοσίου για περιορισμό του δημοσιονομικού ελλείμματος. 

1.2. Μονάδα Ισότητας 

1.2.1. Η Μονάδα Ισότητας στελεχώνεται από 3 λειτουργούς, μία Ανώτερη ∆ιοικητική Λειτουργό 
και δύο ∆ιοικητικούς Λειτουργούς.  Σημειώνεται ότι η Μονάδα Ισότητας ενισχύεται με 
εξωτερικούς συνεργάτες για κάλυψη επιστημονικών, ερευνητικών και άλλων αναγκών. 

1.2.2. Ο προϋπολογισμός της Μονάδας Ισότητας για το 2012 ανέρχεται στις €90,000. 

1.3. Υπουργική Επιτροπή για την ισότητα ανδρών και γυναικών 

Η Υπουργική Επιτροπή δεν έχει ξεχωριστό προϋπολογισμό ή προσωπικό. Οι ανάγκες 
λειτουργίας της καλύπτονται από το υφιστάμενο προσωπικό και προϋπολογισμό της Μονάδας 
Ισότητας. 

2. Ενδεχόμενο ενοποίησης Φορέων Ισότητας 

2.1 Το θέμα μελετήθηκε από την Τεχνική Επιτροπή Ισότητας Ανδρών και Γυναικών στην οποία 
μετέχουν εκπρόσωποι των Υπουργείων ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, Οικονομικών, 
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Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Παιδείας και Πολιτισμού κατ’ εντολή της Υπουργικής 
Επιτροπής για την ισότητα ανδρών και γυναικών. 

2.2. Συγκεκριμένα καταγράφηκαν και μελετήθηκαν οι αρμοδιότητες των υφιστάμενων φορέων 
Ισότητας που λειτουργούν στην Κύπρο [α) Εθνικός Μηχανισμός για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας, 
β) Επιτροπή Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και Επαγγελματική Εκπαίδευση (ΕΙΦ), γ) 
Αρχή Ισότητας-Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, δ) Επιθεωρητές Ισότητας, Τμήμα Εργασίας, ε) 
Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα για την Καταπολέμηση της Εμπορίας Προσώπων, στ) 
Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια, ζ) 
Επιτροπή Ισότητας Ανδρών και Γυναικών στην Αστυνομία]. 

2.3. Η Τεχνική Επιτροπή αποφάσισε όπως στο παρόν στάδιο οι φορείς ισότητας παραμείνουν ως 
έχουν, καθ’ ότι: 

α) Η ενοποίηση των φορέων Ισότητας δεν θα οδηγήσει σε σημαντική μείωση του 
προϋπολογισμού και του ανθρώπινου δυναμικού. 

β) ∆εν υπάρχει σημαντική υπερκάλυψη των αρμοδιοτήτων μεταξύ των διαφόρων φορέων 
Ισότητας και κυρίως του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

γ) Στην περίπτωση δημιουργίας ενός νέου ανεξάρτητου σώματος θα εξακολουθεί να υπάρχει 
ανάγκη για ένα αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα που να χειρίζεται θέματα ισότητας των δύο 
φύλων. 

δ) Η ενοποίηση των φορέων Ισότητας θα οδηγήσει, αναπόφευκτα, σε μείωση εμπλοκής των 
Μη-Κυβερνητικών Οργανώσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.240, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.010.02.240 και ημερομηνία 5 Νοεμβρίου, 2012, 
σχετικά με το ερώτημα σας κατά πόσον έχουν εφαρμοστεί μηχανισμοί αξιολόγησης της αποτελεσματικότητας 
και αποδοτικότητας των επιμέρους δράσεων του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα Ανδρών και 
Γυναικών (2007-2013) και ποια είναι τα αποτελέσματα μέχρι σήμερα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ύστερα από Πρόταση του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως το Υπουργικό Συμβούλιο 
αποφάσισε το Νοέμβριο του 2009 (αρ. απόφ. 69.623) τη σύσταση μόνιμης Υπουργικής Επιτροπής για 
την Παρακολούθηση και Συντονισμό της Υλοποίησης του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα 
Ανδρών και Γυναικών, η οποία προεδρεύεται από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και 
στην οποία μετέχουν οι Υπουργοί Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Εσωτερικών, Οικονομικών και 
Παιδείας και Πολιτισμού. 

2. Η Υπουργική Επιτροπή συνεπικουρείται στο έργο της από Τεχνική Επιτροπή, η οποία λειτουργεί κάτω 
από τις οδηγίες της και απαρτίζεται από τεχνοκράτες- ειδικούς των αντίστοιχων Υπουργείων. 

3. Η Υπουργική Επιτροπή αποφάσισε να προχωρήσει στην αξιολόγηση της προόδου υλοποίησης του 
Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα (ΕΣ∆Ι) για την περίοδο 2007-2010, επί τη βάσει 
εμπεριστατωμένης έρευνας που θα παρουσίαζε το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
(Υ∆∆Τ). 

3.1. Το Υ∆∆Τ αποφάσισε την ανάθεση της αξιολόγησης της προόδου υλοποίησης του Εθνικού 
Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα σε εξωτερικό συνεργάτη (το Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών 
Κοινωνικού Φύλου-MIGS), προκειμένου αυτή να έχει τα εχέγγυα της αντικειμενικότητας, αλλά και 
εξειδικευμένης επιστημονικής βαρύτητας. Η ανάθεση έγινε κατόπιν πρόσκλησης για υποβολή 
προσφορών. 

3.2. Οι όροι ανάθεσης της ετοιμασίας της έκθεσης ήταν: 

(α) διεξαγωγή ποσοτικής και ποιοτικής αξιολόγησης της προόδου που σημειώθηκε, καθώς και 
των προβλημάτων που παρεμποδίζουν την πρόοδο, 

(β) αξιολόγηση της επίδρασης του ΕΣ∆Ι στον κυβερνητικό/δημόσιο τομέα, αλλά και στην 
κοινωνία γενικότερα, 

(γ) εκτίμηση κατά πόσο το ΕΣ∆Ι κατάφερε να συμβάλει στη σφαιρική και συντονισμένη 
προώθηση των γυναικείων θεμάτων, 

 (δ) εισηγήσεις για περαιτέρω βελτίωση της κατάστασης σε σχέση με τα σημεία (α), (β) και (γ), 
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 (ε) η υποβολή της εντός 2 μηνών από την ημερομηνία ανάθεσης. 

4. Η Έκθεση ολοκληρώθηκε και υποβλήθηκε στο Υπουργείο τον Ιούνιο του 2011, μαζί με ∆ιευθυντική 
Περίληψη. Αφού έτυχε μελέτης και αξιολόγησης από την Τεχνική Επιτροπή, η Έκθεση υιοθετήθηκε από 
αυτήν και εν συνεχεία από την Υπουργική Επιτροπή Ισότητας. 

5. Σκοπός της έκθεσης ήταν η ενδιάμεση αξιολόγηση της προόδου που σημειώθηκε κατά την περίοδο 
2007-2010, αλλά και των προβλημάτων που εξακολουθούν να υπάρχουν σε σχέση με την υλοποίηση 
του ΕΣ∆Ι. Η μεθοδολογία που χρησιμοποιήθηκε ήταν ποσοτική και ποιοτική. 

5.1. ∆ιεξαγωγή ποσοτικής αξιολόγησης του ΕΣ∆Ι 

 Για τη διεξαγωγή της ποσοτικής αξιολόγησης αναλύθηκε το πληροφοριακό υλικό που είχε 
συλλέξει το Υ∆∆Τ από όλα τα Υπουργεία/Υπηρεσίες και άλλους φορείς, περιλαμβανομένων των 
Μη-Κυβερνητικών Οργανώσεων για τις δράσεις που είχαν υλοποιηθεί κατά την περίοδο 2007-
2010, μέσω ειδικού εντύπου. Κατόπιν, έγινε ανάλυση των πληροφοριών ανά θεματική 
προτεραιότητα, είδος δραστηριότητας, προβολής, ομάδα στόχου, αξιολόγηση, και «βιωσιμότητα» 
των αποτελεσμάτων της δράσης. 

5.2. ∆ιεξαγωγή ποιοτικής αξιολόγησης του ΕΣ∆Ι 

5.2.1.  Για τη συλλογή πρωτογενών δεδομένων και τη διεξαγωγή της ποιοτικής ανάλυσης, 
πραγματοποιηθήκαν έξι ημι-δομημένες σε βάθος συνεντεύξεις με εκπροσώπους του 
Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας, του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Επιτροπής 
Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση, της 
Συμβουλευτικής Επιτροπής για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην 
Οικογένεια και του ∆ήμου Λευκωσίας. 

5.2.2.  Για σκοπούς της αξιολόγησης και λαμβάνοντας υπόψη το διαθέσιμο χρόνο για τη 
διεξαγωγή της, εξετάστηκαν ενδελεχώς όλες οι δράσεις που είχαν πραγματοποιηθεί 
στα πλαίσια του ΕΣ∆Ι, αρκετές για τις οποίες έγινε εκτενής αναφορά στην έκθεση. 
Επιπλέον, μέσω των συνεντεύξεων είχε γίνει προσπάθεια να εντοπιστούν κοινά 
προβλήματα στην εφαρμογή και σχεδιασμό των δράσεων που περιέχονται στο 
ΕΣ∆Ι, έτσι ώστε να δοθεί μια πιο γενική εικόνα των προκλήσεων που αντιμετωπίζει 
η εφαρμογή του ΕΣ∆Ι, με βάση τις οποίες έγιναν οι ανάλογες εισηγήσεις. 

5.2.3.  Στόχος των συνεντεύξεων ήταν επίσης η συλλογή ποιοτικών στοιχείων, όπως 
υποκειμενικές αντιλήψεις, απόψεις, ιδέες, πεποιθήσεις και εμπειρίες συγκεκριμένων 
προσώπων αναφορικά με το ΕΣ∆Ι, ώστε να δημιουργηθεί μια αρτιότερη και 
περισσότερο επεξεργασμένη γνώση, η οποία να περιέχει μια ολιστική και βαθύτερη 
ερμηνεία για τους συμμετέχοντες στην έρευνα και το περιβάλλον τους. 

6. Αποτελέσματα ενδιάμεσης Έκθεσης Αξιολόγησης 

6.1. Από την Έκθεση Αξιολόγησης προέκυψαν οι ακόλουθες διαπιστώσεις: 

6.1.1.  Η υιοθέτηση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών ήταν αναμφίβολα μια από τις πιο σημαντικές πολιτικές εξελίξεις για την 
Ισότητα των φύλων στην Κύπρο. 

6.1.2.  Η Κύπρος έχει επιτελέσει σημαντικό έργο όσον αφορά την Ισότητα γυναικών και 
ανδρών τα τελευταία χρόνια, αφού μεγάλος αριθμός δράσεων έχει υλοποιηθεί σε 
όλους τους τομείς. 

6.1.3.  Η μεγαλύτερη πρόοδος έχει σημειωθεί στους τομείς της προώθησης των γυναικών 
στην αγορά εργασίας και στην καταπολέμηση της βίας κατά των γυναικών. 

6.1.4.  Βάσει της ανάλυσης των διαθέσιμων δεικτών, δεν φάνηκε να έγινε κάποια 
ουσιαστική βελτίωση σε άλλους τομείς, ωστόσο με τις μέχρι σήμερα προσπάθειες 
που έχουν γίνει, τέθηκαν οι βάσεις για μια πιο συντονισμένη προσπάθεια για την 
επίτευξη των στόχων του ΕΣ∆Ι. 

6.1.5.  Από τους 66 συνολικά στόχους που προβλέπονται στο ΕΣ∆Ι, προέκυψε ότι 22 
έχουν ολοκληρωθεί, 21 στόχοι υλοποιούνται χωρίς να έχουν ακόμη ολοκληρωθεί και 
23 δεν έχουν υλοποιηθεί. 

 6.2. Από την Έκθεση προέκυψαν επίσης οι ακόλουθες εισηγήσεις: 
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6.2.1.  Μεγαλύτερη προσοχή πρέπει να δοθεί σε τομείς που επηρεάζουν άμεσα 
νοοτροπίες και αντιλήψεις ως προς την ισότητα μεταξύ γυναικών και ανδρών, όπως 
ο τομέας της εκπαίδευσης, των Μέσων Μαζικής Ενημέρωσης, και της 
εκπροσώπησης των γυναικών στα κέντρα λήψης των αποφάσεων. 

6.2.2.  Εντατικοποίηση και συστηματοποίηση της κατάρτισης των λειτουργών όλων των 
βαθμίδων των Υπουργείων σε θέματα ισότητας. 

6.2.3.  Προώθηση της ένταξης της διάστασης του φύλου (gender mainstreaming) σε όλες 
τις πολιτικές. 

6.2.4.  Το κάθε Υπουργείο/Κρατικός Φορέας πρέπει να επιδιώξει να εξασφαλίσει πόρους 
για υλοποίηση των δράσεων που εμπίπτουν στο ΕΣ∆Ι μέσα από τον ετήσιο 
προϋπολογισμό του (gender budgeting). 

6.2.5.  Άμεση ενίσχυση της Μονάδας Ισότητας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης με 
οικονομικούς και ανθρώπινους πόρους, όπως προβλέπεται από το ίδιο το ΕΣ∆Ι, ως 
προϋπόθεση για πιο αποτελεσματική υλοποίηση του Σχεδίου. 

6.2.6.  Συστηματική παρακολούθηση και αξιολόγηση όλων των δράσεων που υλοποιούνται 
στα πλαίσια του ΕΣ∆Ι, με παράλληλη ανάπτυξη μετρήσιμων δεικτών. 

6.2.7.  Καλύτερο συντονισμό και επικοινωνία μεταξύ όλων των τμημάτων που υπάγονται 
στο ίδιο Υπουργείο για την επίτευξη των στόχων του ΕΣ∆Ι. 

6.2.8.  ∆ιεξαγωγή σε βάθος, ολοκληρωμένων και παγκύπριας εμβέλειας ερευνών, οι 
οποίες θα αποτυπώνουν την πραγματική εικόνα για τη συνολική κατάσταση 
ανισότητας στην Κύπρο, αλλά και τις γενεσιουργές αιτίες των κοινωνικών 
φαινομένων που αφορούν την ανισότητα. 

 Σε σχέση με το δεύτερο ερώτημά σας, πληροφορείστε ότι αυτό δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως.  Το μέρος που αφορά το Σχέδιο ∆ράσης για την 
καταπολέμηση της σωματεμπορίας εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών, ενώ το Σχέδιο 
∆ράσης για την Καταπολέμηση της Ενδοοικογενειακή Βίας εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, προς το οποίο θα πρέπει ν’ απευθυνθεί το ερώτημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.258, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

Σημείωση:   Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.290, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου ημερομηνίας 13.11.12 και σας πληροφορώ ότι έχει προχωρήσει η διαδικασία 
προκήρυξης του διαγωνισμού για το έργο της επέκτασης του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας από το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων. 

2. Συγκεκριμένα έχουν υποβληθεί 13 προσφορές στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων στις 19.10.2012 και έχει 
ήδη ετοιμαστεί η έκθεση αξιολόγησης για τον εν λόγω διαγωνισμό, η οποία έχει προωθηθεί στο Συμβούλιο 
Προσφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, το οποίο θα λάβει την τελική απόφαση για την 
ανάθεση της σύμβασης. 

3. Έχει εξασφαλιστεί επίσης στις 21.11.12 η έγκριση ανάθεσης σύμβασης του εν λόγω διαγωνισμού, από 
το Υπουργείο Οικονομικών και αναμένεται κατακύρωση της προσφοράς από το Συμβούλιο Προσφορών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, εντός του πρώτου δεκαπενθημέρου του ∆εκεμβρίου του 2012. 

4. Εάν δεν υπάρξει οποιαδήποτε προσφυγή στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, το έργο της επέκτασης 
του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας, αναμένεται να ξεκινήσει τον Ιανουάριο του 2013.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση, δε θα μπούμε σήμερα. 

 Έχουμε φθάσει στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Όπως ήδη έχω αναφέρει και 
προηγούμενα, έχει αποφασιστεί όπως η επόμενη συνεδρία της Βουλής οριστεί εκτάκτως για την ερχόμενη 
Τετάρτη, στις 10.00 π.μ.  Θέλω όμως να επαναλάβω, κύριε Παπαδόπουλε, ότι, αν η επιτροπή Οικονομικών 
κρίνει ότι θα χρειαστεί και το πρωινό της Τετάρτης, για να ολοκληρώσετε κατά τρόπο, υπό τας συνθήκας 
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βέβαια, ικανοποιητικό τη διαβούλευση, τη συζήτηση, αλλά και την ακρόαση των όποιων αντιπροσωπευτικών 
φορέων, παρακαλώ να ενημερώσετε έγκαιρα το προεδρείο της Βουλής για την ανάλογη μετακίνηση της ώρας. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω είναι καλύτερα να αφήσουμε να ολοκληρωθούν οι συζητήσεις στην επιτροπή 
Οικονομικών και θα μπορέσω να σας ενημερώσω τη ∆ευτέρα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τους προληπτικούς είναι 12.12.12! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πότε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η Τετάρτη! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα! 

 Λοιπόν, επαναλαμβάνω ότι η επόμενη συνεδρία της Βουλής έχει οριστεί εκτάκτως για την ερχόμενη 
Τετάρτη, 12 ∆εκεμβρίου 2012, στις 10.00 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.235-2012). 

 2. Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.236-2012). 

 3. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.237-2012). 

 4. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.238-2012). 

 5. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.239-2012). 

 6. Ο περί Χορήγησης Κοινωνικής Σύνταξης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.240-2012). 

 7. Ο περί Φορολογίας των Κερδών από Παιγνίδια του 
ΟΠΑΠ ΑΕ και από το Κρατικό Λαχείο Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.241-2012). 

 8. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.242-2012). 

 9. Ο περί της μη Παραχώρησης Προσαυξήσεων και 
Τιμαριθμικών Αυξήσεων στους Μισθούς των 
Αξιωματούχων και Εργοδοτουμένων και στις Συντάξεις 
των Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του 
Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.053.243-2012). 

 10. Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές 
Αρχές) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.244-2012). 

 11. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων,  
Συνταξιούχων και Αυτοτελώς Εργαζομένων 
του Ιδιωτικού Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.245-2012). 

 12. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, 
Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής 
Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.246-2012). 

 13. Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.252-2012). 

 14. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.255-2012). 

 15. Ο περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.256-2012). 

 16. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.253-2012). 

 17. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χρόνος Εργασίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.083-2012). 

 18. Ο περί της Ρύθμισης του Μεσοπρόθεσμου 
∆ημοσιονομικού Πλαισίου και ∆ημοσιονομικών Κανόνων 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.123-2012). 

 19. Ο περί της Υποχρέωσης ∆ιατήρησης Ισοσκελισμένων 
Κρατικών Εσόδων και ∆ημοσιονομικών ∆απανών και 
περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.026-2012). 

 20. Ο περί της ∆ιαχείρισης του ∆ημόσιου Χρέους Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.112-2012). 

 21. Ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής 
Υπηρεσιών ∆ιοίκησης Ιδιωτικών Εταιρειών και Συναφών 
Θεμάτων Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.073-2012). 

 22. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.233-2012). 

 23. Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της 
Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες 
∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.249-2012). 

 24. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2012. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.053.250-2012). 

 25. Ο περί ∆ιεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012.  
(Αρ. Φακ. 23.01.053.232-2012). 

 26. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.227-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

  «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του 
φυσικού περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά 
τροποποιημένων τροφών και την καλλιέργεια γενετικά 
τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης  Μέσης Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργιάδης Χάρης Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γιώργος Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆αμιανού Άριστος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Καρογιάν Μάριος Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 
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Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2013. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Bουλής στις επετείους της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων και της θυσίας του δημάρχου Λεμεσού Χριστόδουλου Σώζου στη μάχη του Μπιζανίου και 
τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη του.  

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2012», αγορεύσεις και 
συζήτηση (Ι. Νικολάου, Φ. Σαρίκας, Γ. Περδίκης, Ζ. Κουλίας. Π. Σταυριανός, Ν. Κωνσταντίνου, Ανδρέας 
Κυπριανού, ∆. Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης, Πρόεδρος) και ψήφισή της σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 
2012» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 6). 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων των Αξιωματούχων, 
Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Νόμος 
του 2012», αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Περδίκης, Τ. Μητσόπουλος, ∆. Συλλούρης, Ν. Νικολαΐδης, Γ. 
Λαμάρης, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Βαρνάβα, Άντρος Κυπριανού, Ζ. Κουλίας, Ά. Βότσης) και ψήφισή του 
σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 
συζήτηση (Γ. Περδίκης, Ν. Νικολαΐδης, Ν. Παπαδόπουλος, Άντρος Κυπριανού, Τ. Μητσόπουλος, Α. 
Αδάμου) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 
2012», ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 7) και δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από τον κ. Γιώργο 
Περδίκη. 

9. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και 
της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012», συζήτηση 
(Ρ. Μαυρονικόλα, Ά. Βότσης, Λ. Χριστοφόρου) και απόφαση για αναβολή του. 

10. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εργασίας μέσω Επιχείρησης 
Προσωρινής Απασχόλησης Νόμος του 2012» και για τους κανονισμούς «Οι περί της Εργασίας μέσω 
Επιχείρησης Προσωρινής Απασχόλησης Κανονισμοί του 2012», παρατηρήσεις του κ. Άγγελου Βότση, 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

11. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012», συζήτηση (Γ. Βαρνάβα, Γ. Λαμάρης, Ά. Βότσης, Γ. 
Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Ζ. Ζαχαρίου) και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Υδρογονανθράκων 
(Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Άμυνας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Άμυνας του Κράτους του Ισραήλ για την Αμοιβαία Προστασία 
∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τη Φυσική Προστασία Πυρηνικού Υλικού και 
Πυρηνικών Εγκαταστάσεων (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

16. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης του Μαυροβουνίου για Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 
2012» και «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
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Κυβέρνησης της Ουκρανίας για Συνεργασία στον Τομέα της Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και 
ψήφισή τους σε νόμους. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2012» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

19. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αιτήματα του δήμου Αγίου ∆ομετίου για κρατική αποζημίωση σχετικά με το οδόφραγμα και για 
καθαρισμό της Νεκρής Ζώνης - Η διάθεση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου στο 
πρόγραμμα “Πρωτοβουλίες Νέων” - Μεταφορά στις ελεύθερες περιοχές προϊόντων που δεν 
καλλιεργούνται στα κατεχόμενα και δέσμευσή τους από τις αρμόδιες αρχές - Ευρωπαϊκή Οδηγία για 
διάθεση τροφίμων περασμένης χρονολογίας - Η επιχορήγηση του έργου ανέγερσης της ∆ημοτικής 
Αίθουσας Αθλοπαιδιών Αγίου ∆ομετίου - Η εφαρμογή του σχεδίου δράσης για τη βελτίωση της 
ποιότητας του αέρα - Η μεταπώληση προσφυγικών οικιστικών μονάδων με τίτλο ιδιοκτησίας - Θέματα 
ασφάλειας της ∆ημοκρατίας (απόρρητη ερώτηση) - Ανάγκη εγκατάστασης λογισμικού φιλτραρίσματος σε 
υπολογιστές σε σχολικούς και δημόσιους χώρους - Εργοδότηση συνταξιούχων υπαλλήλων της Cyta 
στον τομέα του τηλεπικοινωνιακού δικτύου οικοδομών - Έρευνες για δυνατότητα καλλιέργειας στην 
Κύπρο κτηνοτροφικών φυτών για ζωοτροφές - Κρατικά σχέδια, δάνεια και χορηγίες για στέγαση - 
Στήριξη οροθετικών ατόμων από την πολιτεία - Πτωχεύσασες εταιρείες τα τελευταία πέντε χρόνια και 
γυναίκες. 

20. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η χρήση του φυσικού αερίου στην παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας - Επιδιόρθωση αγροτικών δρόμων 
στην Πάφο - Βελτίωση των αγροτικών δρόμων της Τσάδας - Μέτρα ενθάρρυνσης αγοράς ηλεκτρικών 
αυτοκινήτων - Κατασκευή μίνι γηπέδου ποδοσφαίρου στον Κάτω Αμίαντο - Επέκταση του δικαιώματος 
της μειωμένης στρατιωτικής θητείας - ∆ιδασκαλία της ποντιακής ιστορίας στα σχολεία - Κατασκευή του 
δρόμου Λεμεσού-Αγρού - Τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου κοντά 
στην Επισκοπή - Επιστροφή ΦΠΑ στο κοινοτικό συμβούλιο Κυπερούντας για ανακατασκευή γηπέδου - 
Η μίσθωση μαντρών εντός τουρκοκυπριακών κλήρων - Βελτίωση του δρόμου Αμαργέτης-Παναγιάς - 
Επισκέψεις συγγενών νεοσυλλέκτων στα ΚΕΝ Λάρνακας και Πάφου - ∆ημιουργία γραμμικού πάρκου 
στην Πόλη Χρυσοχούς - Στατιστικά στοιχεία για τις πυρκαγιές των τελευταίων πέντε χρόνων - Νομική 
αρωγή σε Ελληνοκυπρίους και αλλοδαπούς - Οδηγός συμπεριφοράς του ΚΟΤ προς τους αναπήρους - 
Ανάγκη βελτίωσης της λειτουργίας των επιμορφωτικών κέντρων - Επιχορήγηση της κατασκευής 
γηπέδου μίνι ποδοσφαίρου στο Μονιάτη - Ανάγκη επιδιόρθωσης του πολιτιστικού κέντρου της 
κοινότητας Πομού - Ανάγκη για καθημερινή δημοσίευση των τιμών των φρέσκων φρούτων και 
λαχανικών - Καθυστέρηση στην τοποθέτηση ανελκυστήρων στο συνοικισμό Αγίων Αναργύρων Β΄ στη 
Λάρνακα - Επέκταση σχεδίου επιχορηγημένων διακοπών από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων - 
Κρατικοί φορείς για θέματα ισότητας φύλων και ανάγκη ενοποίησής τους - Εθνικά σχέδια δράσης για την 
ισότητα των φύλων, τη σωματεμπορία και την ενδοοικογενειακή βία και αξιολόγησή τους - Γυναίκες στην 
Εθνική Φρουρά (απόρρητη απάντηση) - Καθυστέρηση στην επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου 
Λάρνακας. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Έκτακτη συνεδρίαση 12ης ∆εκεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 12.07 μ.μ. 

Αρ. 14 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλημέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής έκτακτης συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία. 

 Θα ήθελα, με βάση μία διευθέτηση που έχει γίνει, να καλέσω τους εκπροσώπους των κομμάτων, καθώς 
και τον ανεξάρτητο βουλευτή κ. Κουλία να ζητήσουν το λόγο και να τοποθετηθούν επί θέματος αρχής συνολικά 
για τα νομοθετήματα τα οποία βρίσκονται ενώπιόν μας. 

 Παρακαλώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆εν έχει κανέναν! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ δεν έχω πρόβλημα να μιλήσω.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι όποιος μιλά πρώτος έχει το δικαίωμα μετά να απαντήσει, αν χρειαστεί, δεν είναι έτσι;  
Κύριε Πρόεδρε, είναι έτσι η συμφωνία μας; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε δέκα λεπτά, αντιλαμβάνομαι, να θέσετε τις απόψεις σας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 
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 Σήμερα νιώθω μεγάλη θλίψη και αγανάκτηση.  Είναι η χειρότερη μέρα της παρουσίας μου στη Βουλή 
εδώ και είκοσι δύο χρόνια.  Οι ευθύνες μας είναι τεράστιες, όμως δεν είναι ώρα απόδοσης ευθυνών.  Αυτό 
μπορούμε να το κάνουμε στη συζήτηση στους προϋπολογισμούς, αν θέλουμε, ή μετά από τα Χριστούγεννα, 
όταν θα κάνουμε προεκλογικούς.  Σήμερα πρέπει να περιοριστούμε και να μιλήσουμε στο λαό με ειλικρίνεια και 
υπευθυνότητα.  Σήμερα είναι η μέρα, όταν αντιλαμβανόμαστε ότι χάσαμε την ισχύ της οικονομίας μας, που 
ήταν και ο ακρογωνιαίος λίθος του αγώνα μας για απελευθέρωση, να κρατήσουμε την κοινωνική ειρήνη και την 
κοινωνική συνοχή, όχι για χάρη της κοινωνικής συνοχής και της κοινωνικής ειρήνης ούτε ως σύνθημα, αλλά 
γιατί χωρίς κοινωνική συνοχή, χωρίς κοινωνική ειρήνη δε θα μπορέσουμε να βγούμε από την οικονομική κρίση, 
δε θα μπορέσουμε να ανταποκριθούμε στις ανάγκες της οικονομικής πραγματικότητας που αρχίσαμε να 
βιώνουμε.   

 Οι διαφωνίες μου με τα νομοσχέδια είναι πολλές.  ∆εν έχει νομοσχέδιο με το οποίο να συμφωνώ και σε 
άλλες εποχές δε θα δεχόμουν να τα συζητήσω, όμως σήμερα πρέπει να τα ψηφίσουμε.  Και πρέπει να τα 
ψηφίσουμε σήμερα, όχι μόνο γιατί το περιεχόμενό τους έχει συμφωνηθεί, αλλά και γιατί, αν δεν τα ψηφίσουμε 
σήμερα, μπορεί να έχουμε να αντιμετωπίσουμε μία τρόικα που θα μας επιβάλει οδυνηρότερα μέτρα σε λίγες 
μέρες.  Πολλοί μιλούν για αλλαγές στα νομοσχέδια.  Το επιχείρησα και εγώ σε ένα νομοσχέδιο, για να δω την 
αντίδραση.  Νομίζω το αποτέλεσμα, μέχρι στιγμής τουλάχιστον, δεν είναι θετικό.  Αλλαγές ίσως να μπορούν να 
γίνουν, και να γίνουν σε όλα τα νομοσχέδια, όχι όμως σήμερα.  Εάν επιδιώξουμε αλλαγές, το αποτέλεσμα θα 
είναι μία νέα διαπραγμάτευση, μία νέα διαπραγμάτευση την οποία εμείς δεν αντέχουμε σε χρόνο.  Η τρόικα δεν 
έχει πρόβλημα.  Μπορεί να εξυπηρετείται κιόλας η τρόικα, αν πούμε να ξαναδιαπραγματευτούμε το μνημόνιο 
από την αρχή τις επόμενες εβδομάδες ή μήνες.  Και όσοι μιλούν για ξαναδιαπραγμάτευση με την τρόικα 
σήμερα, υπό τις παρούσες συνθήκες, δεν εξυπηρετούν το καλό της Κύπρου. εξυπηρετούν μάλλον τους πιο 
βαθείς σκοπούς και στόχους της τρόικας.   

 Θα γίνει από μέρους της κυβέρνησης και με τη συναίνεση όλων των κομμάτων μια αναβολή σε ένα 
νομοσχέδιο μίας εβδομάδας.  Συναίνεσα, αλλά διαφωνώ.  Είναι ένα νομοσχέδιο το οποίο δε θα εφαρμοστεί 
φέτος.  Θα μπορούσε να ψηφιστεί και να το επεξεργαστούμε, μαζί και με άλλα ίσως, με άνεση χρόνου μετά, 
μετά και από τις προεδρικές εκλογές, διότι δεν είναι άμεση η εφαρμογή του.  Πολύ φοβούμαι ότι σ’ αυτό το 
σύντομο διάστημα της μίας εβδομάδας καλό νομοσχέδιο δε θα κάνουμε, όπως θα μπορούσαμε να κάνουμε, 
και πιθανόν και οι αλλαγές που θα επιδιώξουμε να μη γίνουν αποδεκτές από την τρόικα και θα είμαστε εδώ 
πιθανόν, για να ψηφίσουμε το ίδιο ή παρόμοιο ή εν πάση περιπτώσει όχι τόσο καλό.  Απλώς, θέλω να 
κρατήσετε απ’ αυτό όχι την αντίθεσή μου για βελτίωση…  Είναι το νομοσχέδιο για το οποίο εγώ είχα καταθέσει 
τροποποιήσεις και συμφωνώ με όλους σας που κάνετε κριτική σ’ αυτό το νομοσχέδιο.  Απλώς, κρούω τον 
κώδωνα του κινδύνου όσον αφορά το χρόνο που έχουμε και τη διαδικασία. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Θέλω να υπερτονίσω -είδαμε εχθές κάποιες αντιδράσεις, βλέπουμε και σήμερα- ότι χρειαζόμαστε την 
κοινωνική ειρήνη και την κοινωνική συνοχή, για να αντιμετωπίσουμε τη σημερινή πραγματικότητα.  Οι 
επικρίσεις σήμερα προς οποιονδήποτε, σ’ αυτούς που μπορεί εγώ, ή άλλος, να θεωρώ ότι έχουν τις 
μεγαλύτερες ευθύνες, οι λαϊκισμοί, η προσπάθεια να χαϊδέψουμε τα αφτιά, η προσπάθεια να στείλουμε το 
μήνυμα ότι για κάποιες τάξεις εμείς είμαστε πιο ευαίσθητοι από τους άλλους δε βοηθούν την κοινωνική συνοχή 
και την κοινωνική ειρήνη.  Είναι ένας φτηνός λαϊκισμός, τόσο φτηνός, που δεν μπορεί να αντιμετωπίσει σήμερα 
την οικονομική κρίση. 

 Εμείς ως Ευρωπαϊκό Κόμμα έχουμε πρόταση.  Και η πρότασή μας δεν είναι να κατεβάσουμε τον από 
μηχανής θεό, για να γλιτώσουμε από την τρόικα, η πρότασή μας δεν είναι του τύπου «μη φοβάστε, όσα κι αν 
ψηφίσουμε σήμερα, σε λίγες μέρες ή σε λίγες εβδομάδες θα τα βελτιώσουμε»!  Η πρότασή μας εδράζεται στο 
εξής πλαίσιο:  Πρώτον, θα πρέπει να τα ψηφίσουμε όλα σήμερα.  ∆εύτερον, θα πρέπει να τηρήσουμε πιστά το 
μνημόνιο.  Τρίτον, θα πρέπει να κάνουμε το μνημόνιο οδυνηρό για όλους, για κάποιους που έκοψαν έξω, για 
κάποιους που αντέχουν περισσότερες περικοπές.  ∆εν μπορεί να έχουμε συντάξεις πέραν ενός ορίου, πρέπει 
να μειωθούν.  ∆εν καθορίζω το όριο, μπορούμε να το συμφωνήσουμε.  ∆εν είναι θέμα πολλαπλών συντάξεων 
είναι θέμα ποσού σύνταξης.  Αν αυτό το κάνουμε, μπορούμε να εξοικονομήσουμε αρκετά για τους ανάπηρους.  
Όχι σήμερα όμως, όχι αύριο, χρειάζεται χρόνος.  Μπορεί να φορολογήσουμε υψηλόμισθους ακόμα πιο βαριά.  
Και, αφού συμπληρώσουμε με περισσότερες περικοπές, αφού κάνουμε το μνημόνιο πιο ευρύ και πιο σκληρό 
και το τηρήσουμε απόλυτα, τότε μπορούμε να αρχίσουμε πραγματικά την αντίστροφη μέτρηση με δράσεις έξω 
από το μνημόνιο.  Με προτεραιότητα την ανάπτυξη.  Γι’ αυτό χρειάζεται να σκληρύνουμε έναντι κάποιων τη 
στάση μας χωρίς λαϊκισμούς, για να φέρουμε ανάπτυξη.   

 Θα πρέπει να μιλήσουμε με ορθολογιστικό, αλλά και σκληρό τρόπο προς τις υπηρεσίες μας.  Πρέπει να 
γίνουν φιλικές οι υπηρεσίες μας προς όσους θέλουν να επενδύσουν, ντόπιους πρώτα και ξένους στη συνέχεια.  
∆εν μπορεί να γίνεται μια αίτηση για ένα ξενοδοχείο παραδείγματος χάριν, που μόνο ένας τρελός σήμερα 
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τολμά να επενδύσει, και κάποιοι στην κυβερνητική μηχανή να συμπεριφέρονται όπως συμπεριφέρονταν πριν 
πέντε και πριν δέκα χρόνια.  ∆εν μπορεί να έρχονται ξένοι επενδυτές και με διάφορες τέχνες να τους 
διώχνουμε.  Θα πρέπει να πάμε να βρούμε τους ξένους επενδυτές.  Θα πρέπει να τους προτείνουμε έργα και 
θα πρέπει να γονατίσουμε μπροστά τους, για να επενδύσουν στην Κύπρο, όχι να τους γονατίζουμε, να μας 
αηδιάζουν και να φεύγουν!   

 Αν κινηθούμε σ’ αυτό το πλαίσιο, τότε μπορεί το μνημόνιο να υπερκερασθεί.  Μπορεί να μη 
χρειαζόμαστε μνημόνιο για τέσσερα και πέντε χρόνια.  Θεωρώ ότι μπορούμε να βάλουμε στόχο ελπίδας, 
αποτελέσματος, περηφάνιας και αξιοπρέπειας δύο χρόνων και να ξεφύγουμε από το μνημόνιο και η Κύπρος να 
γίνει η πιο ισχυρή οικονομικά χώρα της Ευρώπης. 

 Ξέρω ότι θα μπουν κάποιες προτάσεις για αναβολές.  Θεωρώ ότι αυτοί που θα βάλουν τις προτάσεις για 
αναβολές δεν έχουν περισσότερη ευαισθησία από εμένα, ειδικά για το θέμα που θα θέσουν την αναβολή.  Αν 
μπει αναβολή, θα πράξω αναλόγως όχι αυτών που είπα αλλά μόνο του συναισθήματός μου.  Θα αφήσω πίσω 
τη λογική, αν κάποιοι συνάδελφοι θεωρήσουν ότι μπορεί να είναι πιο ευαίσθητοι από εμάς σε κάποια θέματα! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη. 

 Ποιος άλλος θέλει να ομιλήσει; 

 Παρακαλώ, ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα περίμενα βέβαια αυτοί που εισηγήθηκαν αυτή τη διαδικασία να την υποστηρίξουν και εμπράκτως 
μέσα στη Βουλή, λαμβάνοντας και πρώτοι το λόγο.  Και το λέω αυτό, για να υπογραμμίσω ότι εμείς ως Κίνημα 
Οικολόγων, όπως και το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, διαφωνήσαμε σ’ αυτή τη διαδικασία της συλλήβδην 
συζήτησης είκοσι τεσσάρων διαφορετικών εντελώς νομοσχεδίων, τα οποία έπρεπε να συζητηθούν ένα προς 
ένα.  Μου φαίνεται ότι κάποιοι, για να μη θίξω κανέναν ξεχωριστά, έχουν βάλει τη δημοκρατία πάνω σε 
τροχούς σ’ αυτή τη χώρα και την έχουν βάλει σε διαδρομή Φόρμουλας 1!  Τρέχουν!  Τι τρέχουν να προλάβω 
δεν ξέρω!  Ακόμα και το περίφημο και περιβόητο και περιλάλητο αυριανό Eurogroup δε θα ασχοληθεί με την 
Κύπρο, γιατί του λείπει ένα σημαντικό στοιχείο, για να πάρει αποφάσεις.  Η επίσης περιλάλητη και περιβόητη 
έκθεση της PIMCO…  Τους λείπουν στοιχεία.  Και όμως εμείς σήμερα, αφού κάναμε το λάθος, κατά την άποψή 
μου, να συζητήσουμε επί τροχάδην τα νομοσχέδια, βιαστικά, χωρίς να μπούμε σε βάθος, να ακούσουμε τον 
κοινωνικό διάλογο, να ακούσουμε τις ομάδες των ανθρώπων, να δούμε τι μπορεί να αλλάξει, γιατί λάθη 
γίνονται, αφού άνθρωποι τα κάνουν αυτά τα νομοσχέδια, σπεύδουμε να τα ψηφίσουμε συλλήβδην, χωρίς να 
ασκούμε το δικαίωμα το οποίο μας το έχουν δώσει πριν δυόμισι χιλιάδες χρόνια, να αποφασίζουν οι πολίτες 
για το μέλλον τους!   

 Κάνουμε επιστροφή δυόμισι χιλιάδων ετών, αγαπητές φίλες, συναδέλφισσες και συνάδελφοι!  Και αυτό 
είναι το πιο θλιβερό απ’ όλα, ακόμα και από τα κοινωνικά επιδόματα που θα μειωθούν, ακόμα και από τον 
ακρωτηριασμό των αναπτυξιακών έργων που προνοεί το μνημόνιο, ακόμα, αν θέλετε, και από τους φόρους 
που θα μπουν.  Το πιο τραγικό απ’ όλα είναι ο ακρωτηριασμός της δημοκρατίας, που τον αποδεχόμεθα στο 
όνομα της ευημερίας.  Και ξεχνούμε τι μας είπε ο παππούς ο Θουκυδίδης, “το εύδαιμον το ελεύθερον”!  ∆εν 
υπάρχει ευδαιμονία, δεν υπάρχει ευτυχία, δεν υπάρχει πρόοδος, δεν υπάρχει ανάπτυξη, αν δεν υπάρχει 
δημοκρατία, αν δεν υπάρχει ελευθερία.  Εμείς, οι απόγονοι αυτών των ανθρώπων, αποδεχόμαστε πρακτικές 
έξω από τη φύση μας, επειδή μας έχουν φέρει στα δυο στενά.  Μα, στα δυο στενά φαίνονται τα παλικάρια, 
φαίνονται αυτοί οι οποίοι μπορούν να πάρουν εκείνες τις κατάλληλες αποφάσεις, τις σωστές αποφάσεις, όχι τις 
λάθος αποφάσεις, επειδή είναι υπό πίεση και υπό βιασύνη!   

 Θα διαβάσω κάτι που έγραψε σήμερα στην εφημερίδα “Ο Φιλελεύθερος” η κ. Ανδρούλα Ταραμουντά, 
γιατί το θεωρώ πολύ σοβαρό.  Και απαντά και σ’ αυτούς οι οποίοι μας ονομάζουν λαϊκιστές, εκτός αν θεωρούν 
και τον πρώην Πρόεδρο της Ελληνικής ∆ημοκρατίας, τον κ. Κωστή Στεφανόπουλο, λαϊκιστή.  Λέει τα εξής: «Ο 
πατριωτισμός δεν περιορίζεται σε πράξεις σε ώρα πολέμου.  Πατριωτισμός είναι πώς συνεχώς λειτουργούμε 
έναντι της πατρίδας μας, του κράτους μας, των υποχρεώσεών μας».  Και εγώ λέω ότι σε πολλά σημεία, 
σημαντικά σημεία, τα νομοσχέδια που έχουμε μπροστά μας είναι προς τη λαθεμένη κατεύθυνση.  Και δεν είναι 
δίκαιο, δεν είναι σωστό, δεν είναι παραγωγικό, δεν είναι πατριωτικό τελικά να στηρίξουμε με την ψήφο μας 
λανθασμένους υπολογισμούς, λανθασμένες πολιτικές, λανθασμένες προσεγγίσεις και νομοσχέδια.   
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 Βεβαίως, λυπούμαστε γι’ αυτό που κάνουμε.  Και εγώ λυπούμαι.  Λυπούμαι, διότι θα κόψουμε τους 
μισθούς μας και τους μισθούς των δημοσίων υπαλλήλων και πολλών άλλων, θα μειώσουμε τις απολαβές 
πολλών ανθρώπων.  Μπορώ όμως να το ψηφίσω.  Μπορώ να το ψηφίσω, γιατί κάμνω τη δική μου, αν θέλετε, 
υπέρβαση.  ∆εν μπορώ όμως να δεχτώ οι κοινωνικές παροχές να τυγχάνουν τέτοιας αποκοπής, που να 
κάμνουν μη βιώσιμη τη ζωή για πολλές οικογένειες ανθρώπων.  ∆εν μπορώ να δεχτώ να μας επιβάλλει η δική 
μας η κυβέρνηση, όχι η τρόικα -γιατί αυτό το περί διαταγμάτων δεν υπάρχει στο μνημόνιο, είναι κυπριακή 
επινόηση, εντόπια- διατάγματα, ο υπουργός να εκδίδει διατάγματα για αυξήσεις στους φόρους κατανάλωσης.  
∆εν μπορώ να δεχτώ το παράλογο.  Είπαμε να δεχτούμε τα απαιτούμενα μέτρα.  Είπαμε να πάρουμε διαζύγιο 
ακόμα και από το δίκαιο, αλλά να μην πάρουμε διαζύγιο από τη λογική, κυρίες και κύριοι, να μην πάρουμε 
διαζύγιο από το σωστό!  Είπαμε να κάνουμε κάποιες υπερβάσεις.  Εδώ αυτό που μας καλούν να κάνουμε 
σήμερα είναι να παραβιάσουμε τη λογική, να παραβιάσουμε το σωστό, όχι το δίκαιο και το άδικο.  Ξέρουμε 
όλοι ότι είναι άδικα αυτά τα πράγματα, αυτά τα νομοσχέδια.  Παραβιάζουμε τη λογική, παραβιάζουμε τις αρχές 
μας, της δημοκρατίας. 

 Ως εκ τούτου, εγώ δε θέλω να προσεγγίσω το σύνολο των νομοσχεδίων συλλήβδην ωσάν να είναι το 
ίδιο πράγμα.  Υπάρχουν νομοσχέδια, κυρίες και κύριοι, τα οποία βάζουν σε τάξη τον τραπεζικό τομέα, τις 
τραπεζικές συναλλαγές.  Μπορεί μάλιστα με τρόπο επίπονο για κάποιους και επίμονο.  Να τα κάνουμε.  Είναι 
πράγματα που έπρεπε να είχαν γίνει από καιρό πολύ.  Και θα τα ψηφίσουμε.  Όσα νομοσχέδια έχουν να 
κάνουν με τον τραπεζικό τομέα, αυτόν που κάποιοι τον έχουν λοιδορήσει, αλλά ουδέποτε προσπάθησαν να τον 
συγυρίσουν, εμείς που είμαστε η αντιπολίτευση, εμείς που είμαστε οι μικροί και ασήμαντοι, θα τα ψηφίσουμε 
αυτά τα νομοσχέδια.  Όσα έχουν να κάνουν με αποκοπές απολαβών, ιδιαίτερα αυτά που είναι κλιμακωτά, 
επίσης θα τα ψηφίσουμε, αλλά όσα έχουν να κάνουν με περικοπές κοινωνικών παροχών, με περιορισμό του 
κοινωνικού κράτους, που, ειρήσθω εν παρόδω, στην Κύπρο -για να το ακούσουν και οι τροϊκανοί- είναι οι 
λιγότερες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, οι δαπάνες του κράτους σε κοινωνικές παροχές στην Κύπρο είναι οι 
λιγότερες…  Μπορεί να αυξήθηκαν τελευταία, αλλά παραμένουν οι λιγότερες ποσοστιαία επί του ΑΕΠ.  Αυτά τα 
νομοσχέδια που έχουν να κάνουν με κοινωνικές παροχές εμείς ως Κίνημα Οικολόγων δε θα τα ψηφίσουμε.  Κι 
ας μας πουν κάποιοι λαϊκιστές, ας μας πουν λαϊκιστές!  Στο κάτω κάτω της γραφής, εμείς τους απαντούμε 
ξεκάθαρα:  Τα τελευταία χρόνια, αλλά και πριν, έχουμε δει πού μας έχουν φέρει πολλοί υπεύθυνοι, σοβαροί και 
αξιοπρεπείς κύριοι! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 

 Ποίος θέλει να ακολουθήσει; 

 Ο κ. Νικολαΐδης, μετά ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Κουλίας. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι ώρες ευθύνης, ευθύνης απέναντι στον τόπο μας, ευθύνης απέναντι στο λαό μας, ευθύνης απέναντι 
στα παιδιά μας.  Θα έπρεπε ζητήματα που θα επηρεάσουν καθοριστικά το παρόν και το μέλλον του τόπου να 
συζητούνται διεξοδικά και όχι συνοπτικά, όπως αποφάσισε δυστυχώς η πλειοψηφία της Βουλής σήμερα. 

 Είμαστε κυριολεκτικά στο χείλος της οικονομικής καταστροφής.  Υπάρχουν γι’ αυτό τεράστιες ευθύνες σε 
πολιτικό επίπεδο, σε επίπεδο εποπτείας, σε επίπεδο διοικήσεων των τραπεζών.  Έγιναν ασύγγνωστα λάθη, 
υπήρξαν απαράδεκτες ολιγωρίες και επιδείχτηκε πρωτοφανής ανεπάρκεια.  Η απόδοση ευθυνών είναι ένα 
ανοικτό κεφάλαιο για μας και δε θα κλείσει, μέχρι να αποδοθούν όλες οι ευθύνες προς όλους τους έχοντες 
ευθύνες. 

 Τώρα η έγνοια μας θα πρέπει να είναι πώς να αποφύγουμε τα χειρότερα.  Τα χειρότερα που μπορούν 
να προέλθουν, αν η χώρα μας δεν μπορέσει να εξασφαλίσει οικονομική βοήθεια, που την έχει ανάγκη, αλλά και 
τα χειρότερα που θα μπορούσαν να προέλθουν, αν αυτή η οικονομική βοήθεια συνοδευτεί με ένα μνημόνιο με 
καταστροφικές συνέπειες, με πρόνοιες που ενδεχομένως θα σκοτώσουν την ελπίδα και την προοπτική να βγει 
αυτός ο τόπος από την κρίση στην οποία βρίσκεται. 

 Συμφωνήθηκε ένα τριαντασέλιδο Μνημόνιο Συναντίληψης.  ∆υστυχώς, λέμε εμείς, συμφωνήθηκε μεταξύ 
της κυβέρνησης και της τρόικας.  Είναι ένα κείμενο που περιλαμβάνει απαράδεκτες πρόνοιες και επικίνδυνες 
ασάφειες.  Αυτό το Μνημόνιο Συναντίληψης είναι ένα καταρχήν πλαίσιο το οποίο θα καταλήξει, θα βρει δηλαδή 
πρακτική εφαρμογή, σε τρία πράγματα:  Σε μια δανειακή σύμβαση που θα είναι λεπτομερής και θα 
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περιλαμβάνει όλες τις διευκρινίσεις, και θα διευκρινίζει και τις ασάφειες που υπάρχουν, σε μια σειρά από 
νομοσχέδια, από νομοθετήματα, και στον κρατικό προϋπολογισμό, που είναι το υπέρτατο νομοσχέδιο.   

 Η θέση της Ε∆ΕΚ είναι ότι πριν αυτό το Μνημόνιο Συναντίληψης καταλήξει είτε σε δανειακή σύμβαση 
είτε σε νόμους θα πρέπει να διορθωθούν οι υπάρχουσες απαράδεκτες πρόνοιες και οι επικίνδυνες ασάφειες.  
Έχουμε όχι απλά δικαίωμα αλλά και υπέρτατη υποχρέωση απέναντι στο λαό μας ως κυβέρνηση και ως Βουλή 
να εξαντλήσουμε όλα τα περιθώρια, ώστε να διορθωθούν αυτές οι υπάρχουσες απαράδεκτες πρόνοιες και οι 
επικίνδυνες ασάφειες.  Έχουμε υποχρέωση να το κάνουμε αυτό μέχρι την τελευταία στιγμή.  Σε όλα τα 
επίπεδα, σε όλα τα επίπεδα, πρέπει να γίνει προσπάθεια, για να βελτιωθεί, εκεί όπου μπορεί να βελτιωθεί, 
αυτό το Μνημόνιο Συναντίληψης.  Και τότε ασφαλώς θα πρέπει να κάνουμε και τους συμβιβασμούς μας.  Άλλο 
όμως συμβιβασμός, άλλο συνθηκολόγηση! 

  Υπάρχουν απαράδεκτες πρόνοιες στο Μνημόνιο Συναντίληψης, που αφορούν για παράδειγμα 
ισοπεδωτικές και εξουθενωτικές φορολογίες.  Και χαιρετίζουμε την πρωτοβουλία της κυβέρνησης να αποσύρει 
ένα τέτοιο νομοσχέδιο που εφαρμόζει τέτοιες πρόνοιες, το νομοσχέδιο που αφορά τη φορολογία στην ακίνητη 
περιουσία.  Ήταν και δική μας πρόθεση να ζητήσουμε αναβολή της συζήτησης αυτού του νομοσχεδίου.  
Υπάρχουν απαράδεκτες πρόνοιες που αφορούν απολύσεις εργαζομένων, που αφορούν καταργήσεις ή 
μειώσεις οικονομικής βοήθειας σε ομάδες πληθυσμού που την έχουν άμεση ανάγκη, γιατί χωρίς αυτή τη 
βοήθεια κινδυνεύει η ίδια η επιβίωσή τους, αλλά υπάρχουν και ασάφειες που πρέπει να διευκρινιστούν, 
ασάφειες που αφορούν κυριαρχικά δικαιώματα του κράτους μας, αφορούν τη λειτουργία των θεσμών μας, 
αφορούν δικαιώματα διαχείρισης του εθνικού μας πλούτου. 

 Εμείς δε θεωρούμε τελεσίδικα και απαραβίαστα αυτά τα οποία συμφώνησε, και κακώς συμφώνησε, η 
κυβέρνηση με την τρόικα.  Αναγνωρίζουμε ασφαλώς τα εξαιρετικά στενά περιθώρια που υπάρχουν, όμως δεν 
μπορούμε να μην εξαντλήσουμε όλα τα περιθώρια που υπάρχουν.  Και υπάρχουν περιθώρια και αυτό 
αποδείχτηκε με αυτό που έκανε σήμερα η κυβέρνηση, με την απόσυρση του σχετικού νομοσχεδίου.  Αυτό 
απαιτεί η σοβαρότητα, αυτό απαιτεί η υπευθυνότητα και μέσα στα πλαίσια αυτής της πολιτικής φιλοσοφίας θα 
κινηθεί η Ε∆ΕΚ, μια πολιτική φιλοσοφία που μπορεί κάποιοι να την αποκαλέσουν λαϊκισμό, που όμως 
θεωρούμε ότι θα είναι απαράδεκτο λάθος.  Εμείς δε θα αποκαλέσουμε και δε θα θεωρήσουμε καμιά πολιτική 
τοποθέτηση λαϊκισμό.  Απλά είναι πολιτικές τοποθετήσεις μιας διαφορετικής, αν θέλετε, πολιτικής προσέγγισης.  
Αυτό σημαίνει δημοκρατία.  Μέσα λοιπόν σ’ αυτά τα πλαίσια της πολιτικής προσέγγισης της δικής μας 
αναφορικά με τα είκοσι τέσσερα νομοσχέδια που βρίσκονται μπροστά μας, ήδη το ένα νομοσχέδιο έχει 
αποσυρθεί.  Και συμφωνούμε με αυτό, θα έπρεπε να αποσυρθεί, γιατί ήταν ισοπεδωτικό, ήταν εξοντωτικό, 
ήταν πρόχειρο και ήταν απαράδεκτο.   

 Υπάρχουν τρία νομοσχέδια τα οποία αφορούν επιδόματα, το επίδομα μάνας, το επίδομα τέκνου και το 
επίδομα το φοιτητικό.  Εμείς θεωρούμε ότι οι μειώσεις, οι περικοπές, στις κοινωνικές παροχές των €113 
εκατομ. έχουν κατανεμηθεί κατά τρόπο λανθασμένο, κατά τρόπο ισοπεδωτικό, κατά τρόπο άδικο για ορισμένες 
κοινωνικές τάξεις, όπως είναι οι πολύτεκνοι, όπως είναι οι ανάπηροι κ.λπ.  Άρα, θεωρούμε ότι αυτή η κατανομή 
θα πρέπει να αλλάξει.  Το συνολικό ποσό δεν το αμφισβητούμε, για να μη διαταράξουμε τις ισορροπίες του 
Μνημονίου Συναντίληψης, όμως θεωρούμε ότι αυτή η κατανομή θα πρέπει να αλλάξει.  Ζητούμε λοιπόν την 
αναβολή της συζήτησης γι’ αυτά τα τρία νομοσχέδια.  Στην περίπτωση δε κατά την οποία η πλειοψηφία της 
Βουλής δεν εγκρίνει αυτή την αναβολή, εμείς θα καταψηφίσουμε αυτά τα νομοσχέδια, γιατί ακριβώς 
καταστρατηγούν μια πολιτική φιλοσοφία η οποία είναι ενάντια στην οποιαδήποτε ισοπεδωτική και εξουθενωτική 
τιμωρία των οποιωνδήποτε κοινωνικών ομάδων. 

 Σ’ ό,τι αφορά το νομοσχέδιο του φόρου κατανάλωσης για τα καύσιμα, επειδή υπάρχει μια πρόνοια μέσα 
στο νομοσχέδιο, κατ’ αναλογία του προηγούμενου νομοσχεδίου που ψηφίσαμε, η οποία δίνει θεσμικά το 
δικαίωμα στον εκάστοτε υπουργό με διατάγματα να τροποποιεί το ύψος αυτού του φόρου κατανάλωσης, στη 
βάση κάποιων κριτηρίων, εμείς θεωρούμε ότι αυτό καταστρατηγεί βασικούς θεσμούς και λειτουργίες αυτής της 
πολιτείας.  ∆εν μπορεί να αφαιρεθεί από τη Βουλή το κυρίαρχο δικαίωμα να ψηφίζει την οποιαδήποτε επιβολή 
φορολογίας.  Θεωρούμε ότι γι’ αυτό και μόνο το λόγο δεν μπορούμε να αποδεχτούμε αυτό το νομοσχέδιο και 
θα το καταψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, παρακαλώ, έχει το λόγο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Έχουμε δυστυχώς σήμερα να επιτελέσουμε ένα πάρα πολύ δυσάρεστο καθήκον, να ψηφίσουμε 
νομοσχέδια με πάρα πολύ δυσάρεστες επιπτώσεις σε μεγάλες ομάδες και ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού 
μας.  Θα επηρεαστεί η ποιότητα ζωής των Κυπρίων πολιτών και σίγουρα είναι όλοι μας που νιώθουμε τεράστια 
πικρία και θλίψη για το ότι βρισκόμαστε σήμερα σ’ αυτή τη θέση. 

 Το μνημόνιο, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι δίκαιο, δεν είναι ούτε καν υποφερτό.  Είναι όμως απαραίτητο, 
δυστυχώς απαραίτητο, γιατί το δίλημμα που έχουμε ενώπιόν μας, όπως είπε και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
σε πρόσφατο διάγγελμά του, δεν είναι μεταξύ μνημονίου και μη μνημονίου· είναι μεταξύ μνημονίου και 
χρεοκοπίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Και δεν υποτιμούμε σε καμία περίπτωση το γεγονός ότι τα πράγματα 
δεν είναι εύκολα για τον κόσμο που θα δεχτεί αυτά τα μέτρα, αλλά να μην υποτιμούμε και το πλαίσιο μέσα στο 
οποίο συζητάμε αυτά τα μέτρα.  Έχω την εντύπωση ότι δεν έχουμε αντιληφθεί ακόμη πλήρως την πραγματική 
έκταση των προβλημάτων που έχει να αντιμετωπίσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία στις Βρυξέλλες.  Είναι αβέβαιο 
ακόμη και σήμερα που μιλάμε κατά πόσο θα εγκριθεί το μνημόνιο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Είναι αρνητικό 
το κλίμα στις Βρυξέλλες για την Κύπρο.  Είναι αρνητικό το κλίμα, επειδή δυστυχώς έχουμε χάσει την αξιοπιστία 
μας και τρέχει, κύριε Περδίκη, η Βουλή σήμερα, για να δοκιμάσει να ανακτήσει αυτή τη χαμένη αξιοπιστία, γιατί 
προσπαθούμε να πείσουμε ότι όλα αυτά που έπρεπε να είχαμε κάμει εδώ και πέντε χρόνια, και δεν τα κάναμε, 
θα τα κάνουμε τώρα.  Και δεν πρέπει να έχουμε καμία απολύτως ψευδαίσθηση, δεν μπορούμε να έχουμε 
μνημόνιο α λα καρτ, δεν μπορούμε δυστυχώς να έχουμε όλα τα καλά, τα χρήματα, χωρίς να έχουμε και τα 
κακά, που θα είναι οι περικοπές και σε μισθούς και σε επιδόματα και σε παροχές. 

 Ευθύνες υπάρχουν πολλές για το ότι βρεθήκαμε σ’ αυτό το σημείο που δυστυχώς βρισκόμαστε σήμερα.  
Και αυτές οι ευθύνες δεν περιορίζονται στις τράπεζες και στο συνεργατισμό.  Αυτές οι ευθύνες βαρύνουν 
πρωτίστως την κυβέρνηση και τον ίδιο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και αυτές οι ευθύνες είναι ασήκωτες, γιατί 
η κυβέρνηση άργησε.  Ο Πρόεδρος άργησε, άργησε να αντιληφθεί ότι θα μας αγγίξει η οικονομική κρίση, 
άργησε να αντιληφθεί ότι ο υπερδανεισμός θα μας οδηγήσει σε χρεοκοπία, άργησε η κυβέρνηση να αντιληφθεί 
ότι έπρεπε να ζητήσουμε βοήθεια.  Είναι από το Μάιο του 2011 που είμαστε εκτός των διεθνών αγορών και 
νομίζαμε ότι θα μας σώσουν τα ρώσικα δάνεια.  Άργησε να ξεκινήσει τις διαπραγματεύσεις με την τρόικα.  Είναι 
από τον Ιούλιο που είχαμε στα χέρια μας τα κείμενα και η διαπραγμάτευση ξεκίνησε τον Οκτώβριο.  Ε, κανένας 
δεν μπορεί να διαπραγματευτεί με το πιστόλι στον κρόταφο διεκδικητικά!  Έχουμε σήμερα το αποτέλεσμα 
αυτής της αποτυχημένης διαπραγμάτευσης, γιατί δυστυχώς η διαπραγμάτευση έχει αποτύχει.  ∆εν υποτιμούμε 
τις δυσκολίες του να διεκδικήσουμε, σε καμία περίπτωση, αλλά έπρεπε να είχαμε υπόψη μας ότι, επειδή 
ακριβώς θα είναι τεράστιες οι δυσκολίες μας, θα έπρεπε να τρέχαμε ακόμα περισσότερο απ’ ό,τι τρέχουμε 
τώρα, γιατί το χρέος μας μετά τη στήριξη θα είναι τεράστιο και ίσως μη διαχειρίσιμο.  Γνωρίζουμε αυτή τη 
στιγμή, ένα περίπου, πόσες θα είναι οι ανάγκες των τραπεζών, €10 δις περίπου -δεν ξέρουμε το ακριβές ποσό 
ακόμα- που περιλαμβάνει τα €4 δις που αποφασίσαμε εμείς ως κράτος να κουρέψουμε από τις τράπεζές μας 
μέσω του κουρέματος του ελληνικού χρέους χωρίς να ζητήσουμε βοήθεια.  Περιλαμβάνονται σ’ αυτό το ποσό 
τα €2,8 δις του συνεργατισμού, που καμία σχέση δεν έχουν με την Ελλάδα.  Περιλαμβάνεται όμως στο ποσό 
του χρέους μας και ένα άλλο ποσό, τα €10 δις, που θα χρειαστεί το κράτος μας τα επόμενα τρία χρόνια, την 
περίοδο εφαρμογής του μνημονίου μέχρι το 2016, να δανειστεί από την τρόικα, €10 δις, σχεδόν όσο και οι 
τράπεζες, για την αναχρηματοδότηση του χρέους και για τα ελλείμματά μας!  Περιλαμβάνεται σ’ αυτό το ποσό 
και το ρώσικο δάνειο των €2,5 δις, το οποίο κάποιοι είναι αισιόδοξοι ότι θα ανανεώσει η Ρωσία.  ∆εν ξέρουμε 
ακόμα αν θα το ανανεώσει η Ρωσία.  Μπορεί να χρειαστεί να μας το δώσει και αυτό η τρόικα. 

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, δε συμφωνούμε εμείς με το μνημόνιο.  Επαναλαμβάνω απέτυχε η 
διαπραγμάτευση.  Είναι γεγονός ότι βελτιώθηκαν κάποιες πρόνοιες, ΑΤΑ και δέκατος τρίτος έχουν παραμείνει 
ως θεσμοί, και αυτό το σημειώνουμε, ως επίσης έχει επεκταθεί η περίοδος του μνημονίου μέχρι το 2016.  
Όμως πολλές από τις άλλες, υπόλοιπες, πρόνοιες είναι ακριβώς οι ίδιες ή και χειρότερες.  Θα έχουμε 
απολύσεις προσωπικού, θα έχουμε μεγαλύτερες αποκοπές από τις αρχικές υποδείξεις της τρόικας για τη 
συντριπτική πλειοψηφία των εργαζομένων στο δημόσιο τομέα.  Για το φυσικό αέριο, καμία αναφορά δεν 
υπήρχε στο έγγραφο του Ιουλίου.  Η πρώτη φορά που υπήρξε αναφορά στο φυσικό αέριο ήταν στο έγγραφο 
του Οκτωβρίου, που μας έχει δοθεί εμάς.  Κανένα μέτρο για την ανάπτυξη μέσα στο μνημόνιο.  Η 
φοροεπιδρομή είναι μεγαλύτερη από αυτήν που αρχικά υπολογίζαμε.  Ο ΦΠΑ, για παράδειγμα, θα αυξηθεί στο 
19%, αντί στο 18%, που ήταν οι αρχικές εισηγήσεις.  Και, επαναλαμβάνω, η χειροτέρευση είναι αποτέλεσμα 
της καθυστέρησης της έναρξης των διαπραγματεύσεων, γιατί κάθε μέρα που καθυστερούμε θα είναι χειρότερα 
τα δεδομένα. 

 Και πρέπει να πούμε την αλήθεια στον κόσμο.  Είναι ανοικτό το ενδεχόμενο όχι για νέο μνημόνιο, για 
νέα μνημόνια!  Κατ’ ακρίβειαν, περιλαμβάνονται μέσα στη συμφωνία.  Θα έχουμε ένα νέο μνημόνιο σ’ ό,τι 
αφορά το ΓΕΣΥ.  Θα γίνει νέα αναλογιστική μελέτη, θα έρθουν εισηγήσεις και θα είναι δεσμευτικές.  Θα γίνει 
νέα αναλογιστική μελέτη για το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, που δε θα περιλαμβάνει το χρέος του κράτους 
προς το ταμείο, και οι εισηγήσεις της τρόικας θα είναι δεσμευτικές.  Θα γίνουν νέοι κανονισμοί για τον τρόπο 
διαχείρισης του φυσικού αερίου και θα ελέγχει η τρόικα τα έσοδα από το φυσικό αέριο μέσω της έγκρισης των 
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προϋπολογισμών.  Θα έρθουν νέοι κανονισμοί για το ωράριο και για τους όρους απασχόλησης των δημοσίων 
υπαλλήλων.  Αυτά είναι μέσα στη συμφωνία τη σημερινή.  Σ’ αυτά τα κεφάλαια συμφωνήσαμε ότι θα 
συμφωνήσουμε, αλλά δεν ξέρουμε ακόμη τι συμφωνήσαμε.  Και αυτό δεν περιλαμβάνει ακόμα το ενδεχόμενο 
να χρειαστούμε νέο μνημόνιο, επειδή θα είναι χειρότερα τα δεδομένα απ’ ό,τι υπολογίζαμε ή επειδή δε θα 
εφαρμόσουμε αυτά τα οποία θα δεσμευτούμε ότι θα εφαρμόσουμε, με αποτέλεσμα να πάθουμε αυτό που 
έπαθε η Ελλάδα, να χρειάζεται κάθε χρόνο και νέο μνημόνιο! 

 Θα σταθώ όμως στις περικοπές των κοινωνικών παροχών, κύριε Πρόεδρε, και θα σημειώσω ότι όντως 
αυτή είναι η πιο δυσάρεστη παρενέργεια της κακοδιαχείρισης των τελευταίων πέντε χρόνων.  Είναι σημαντικά 
τα ποσά των αποκοπών, θα επηρεάσουν ευάλωτες τάξεις του πληθυσμού μας, η κοινωνική δυστυχία είναι 
αναπόφευκτη.  Σήμερα έχουμε ενώπιόν μας κάποια απ’ αυτά τα μέτρα, τα περισσότερα όμως περιλαμβάνονται 
στο νόμο του προϋπολογισμού, που θα κληθεί η Βουλή να ψηφίσει τις επόμενες ημέρες. 

 Θέλω όμως σ’ αυτό το στάδιο να επισημάνω ότι κάποιοι από εμάς προειδοποιούσαμε ότι, αν δεν 
παίρναμε έγκαιρα μέτρα, θα έρχονταν ενώπιόν μας χειρότερα μέτρα.  Και τότε, όταν κάποιοι από εμάς τα 
λέγαμε, δεν ακούγαμε τις ίδιες φωνές υποστήριξης που ακούμε σήμερα.  Όταν κάποτε κάποιοι από μας τα 
λέγαμε, αυτό που ακούγαμε ήταν ότι είμαστε καταστροφολόγοι, ότι δεν έχουμε εμείς υπόψη μας το καλώς 
νοούμενο συμφέρον του Κύπριου πολίτη και των Κυπρίων εργαζομένων.  Μακάρι να μη δικαιωνόμαστε εμείς οι 
καταστροφολόγοι και να δικαιώνονταν οι άλλοι και σήμερα να μην είχαμε να ψηφίσουμε αυτά τα νομοσχέδια!  
Σήμερα όμως πρέπει να διδαχτούμε από τα λάθη μας.  Αν δεν ψηφίσουμε αυτά τα μέτρα σήμερα, τα επώδυνα 
μέτρα σήμερα, θα έχουμε τρισχειρότερα μέτρα αύριο.  Αυτό είναι το μάθημα που επιτέλους πρέπει να μάθουμε 
από τα παθήματά μας!   

 ∆ιαφωνούμε, κύριε Πρόεδρε, με το μνημόνιο, αλλά θα συμπεριφερθούμε και υπεύθυνα και με 
πατριωτισμό και πρωτίστως με αγάπη προς τον τόπο.  Επειδή θέλουμε να φύγει η τρόικα από τον τόπο μας το 
συντομότερο δυνατό, θα ψηφίσουμε.  Θα προσπαθήσουμε με κάθε τρόπο να ανακτήσουμε την περηφάνια και 
την κυριαρχία του κυπριακού λαού, η οποία έχει διαβρωθεί και καταρρακωθεί τα τελευταία χρόνια.  Θα 
διεκδικήσουμε και εμείς βελτιώσεις, αν αυτές είναι δυνατές, μέσα στον επόμενο χρόνο.  Θα χαιρετίσουμε την 
υπεύθυνη στάση που έχουν δείξει οι πολιτικές δυνάμεις, όλες ανεξαιρέτως μέχρι σήμερα, ως επίσης και οι 
συνδικαλιστικές οργανώσεις, που έχουν περιορίσει τις αντιδράσεις τους.  Και ζητούμε ακριβώς αυτή η 
υπευθυνότητα να συνεχιστεί, γιατί έρχονται ακόμη πιο δύσκολες μέρες και, αν σταθούμε ενωμένοι, θα 
μπορέσουμε να βγάλουμε τη χώρα μας από τα οικονομικά αδιέξοδα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας έχει το λόγο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ακούοντας τώρα το συνάδελφο το Νικόλα τον Παπαδόπουλο, απελπίστηκα έτι περαιτέρω για τον εξής 
λόγο, και θέλω να το επαναλάβω, κάθε φορά που θα έρχομαι εδώ, θα το λέω:  ∆ύο συνάδελφοί μας, ο 
πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών, ο Νικόλας ο Παπαδόπουλος, και ο Αβέρωφ ο Νεοφύτου από το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό, με δραματικές εκκλήσεις από το 2009 προειδοποιούσαν.  Την πρώτη χρονιά, ξέρετε, 
το 2008, βρήκαμε τον κουμπαρά του Τάσσου και περνούσαμε ωραία, ήταν ωραία τα συμπόσια!  Αλλά, αν το 
2009 το κυβερνών κόμμα, το ∆ημοκρατικό Κόμμα και η αξιωματική αντιπολίτευση έστεκαν δίπλα από τους δύο 
συναδέλφους και υποδείκνυαν προς τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας «κύριε, τούτη η πολιτική που έχεις είναι 
λάθος διαδρομή», τότε τα πράγματα σίγουρα δε θα έφταναν ως εδώ. 

 Η κυβέρνηση, θα έλεγα, ότι μας επήρεν ολίγον τι χαμπάρι στη Βουλή των Αντιπροσώπων, διότι όσες 
ευθύνες μάζεψε αυτή η κυβέρνηση τις μετέφερε σε αυτή την αίθουσα.  Και εγώ, αν ήταν στο χέρι μου, αγαπητοί 
συνάδελφοι, θα προτιμούσα να πτωχεύσουμε, να δούμε και εμείς το νόστο, όταν ένας επί ένα χρόνο δεν 
παίρνει μπακκίρα σπίτι του!  Έχει 50 000 άνεργους και νηστικούς!  Είναι δραματικές οι καταστάσεις που 
εκτυλίσσονται στα χωριά, στις γειτονιές, στις πόλεις, είναι δραματικές!  Και εμείς το ίδιο έπρεπε, έπρεπε να 
πτωχεύσουμε, αλλά να μην υποδουλωθούμε.   

 ∆υστυχώς, με αυτή τη νοοτροπία φτάσαμε εδώ που φτάσαμε.  Και τώρα λέει σου  «κύριε, ή ψηφίζεις ή 
θα καταστραφείς»!  Αυτή είναι η τραγωδία μας!  Και, επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, 
αν ήταν στο χέρι μας, προτιμώ φτωχοί και γονατισμένοι παρά υπόδουλοι σε τούτο το σύστημα που 
καταλήξαμε!  Και νομίζω οι πτωχοί πάντα εννά βρουν τον τρόπο να σηκωστούν.  Όμως, άμαν χάσεις το 
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σπουδαίο αγαθό της δημοκρατίας -που ταχθήκαμε και ψηφιστήκαμε να έρθουμε εδώ, να υπερασπίσουμε- 
νομίζω εννά πάρει χρόνια να εύρουμε το νου μας.  Και δεν υπάρχει αμφιβολία ότι φτάσαμε εδώ που φτάσαμε. 

 Ένα γεγονός το οποίο με κάνει να επαναστατώ είναι το εξής:  Αυτή η κυβέρνηση της αριστεράς, η 
αριστερή κυβέρνηση, η προοδευτική, σε μια ημικατεχόμενη χώρα με 200 000 πρόσφυγες, με εγκλωβισμένους, 
αγνοούμενους, σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα, εν είδαμε μες το μνημόνιο να τους πει τούτους τους τροϊκανούς 
«ρε κύριοι, μα εμείς έχουμε μια Τουρκία, που μας απειλεί από το πρωί ως τη νύκτα, και έχουμε και 200 000 
πρόσφυγες καταχρεωμένους».  Αν πιάσετε τα προσφυγικά νοικοκυριά, έν’ όλα χρεωμένα.  Χρωστούν για τα 
παιδιά τους, γιατί εστεγαστήκαν, γιατί αγοράσαν το οικόπεδο να κτίσουν και γιατί ήταν άρρωστοι.  Και 
βλέπουμε και αυτό που συμβαίνει με την ούτω καλούμενη “επιτροπή”, τους περιβόητους Ευρωπαίους με τα 
δικαστήριά τους και ούτως καθεξής.  Εδώ δεν ήταν ευκαιρία να πει αυτή η κυβέρνηση «κύριοι, μα εμείς δεν 
είμαστε μια συνηθισμένη χώρα όπως είναι η Πορτογαλία, η Ιρλανδία και ούτω καθεξής· έχουμε και τούτο το 
πρόβλημα»;  Ουδενός έδρωσεν το ’φτίν του! 

 Το εκπληκτικότερο όλων, επήεν η Γενική Ελέγκτρια προχτές στον Πρόεδρο και επήρεν του ένα βιβλίο 
τόσο, ίσια ίσια που το έσωννεν ο Πρόεδρος, και του είπε «αιτητές πολιτικού ασύλου απορρίπτονται και 
εξακολουθούν να πληρώνονται με πακτωλούς χρημάτων και βασιλικά επιδόματα»!  Κύριοι συνάδελφοι, η 
επιτροπή Οικονομικών, επειδή έν’ ανακατωμένα με όλα τα άλλα, αποδεσμεύει κάθε μήνα €19 εκατομ., €20 
εκατομ., €21 εκατομ., €22 εκατομ.  Γιατί δεν τους έκοψε μια μπακκίρα;  Και πακτωλοί χρημάτων διατίθενται 
προς τους αδελφούς Τουρκοκυπρίους!  Πάρτε τα στοιχεία από το Υπουργείο Οικονομικών, να τα δείτε.  Θα 
σηκωστούν οι τρίχες της κεφαλής σας!  Πληρώνουν, λέει, το English School, πληρώνουν διατροφές, συσσίτια, 
τα νοσοκομεία, πληρώνουν, να πηγαίνουν...  Μα, σε τούτη την πολιτεία πρέπει να επιλέξουν και οι 
Τουρκοκύπριοι!  Θέλουν να είναι πολίτες αυτής της ∆ημοκρατίας με ίσα δικαιώματα και υποχρεώσεις;  ∆εν 
μπορούν να κάθονται στρογγυλοκαθισμένοι στα σπίτια μας, στις περιουσίες μας και να πληρώνουμε και φόρο 
υποτελείας από πάνω!  Προς τι και γιατί;  Ηλεκτρικό ρεύμα.  Έχω τα στοιχεία.  Το 2010 €1.700.000, το 2011 €1 
εκατομ.  Μα, γιατί;  Μπορεί κάποιος συνάδελφος να μου εξηγήσει;   

 Όταν δεν έγιναν περικοπές σε αυτές τις απαράδεκτες ενέργειες, που δεν έχουν και καμιά δικαιολογία...  
Καλά, στα άλλα εν τα κατάφερε ο Πρόεδρος να διαπραγματευτεί έγκαιρα!  Τόσο τα καταφέρνει!  Ο κ. 
τραπεζίτης που έβαλε τζιαμαί τόσο τα εκατάφερνε, και τούτος και ο προηγούμενος, διότι εν’ οι τραπεζίτες που 
εκουμαντάραν την οικονομία.  Σε τούτα γιατί δεν κάμνει αποκοπές;  Τι έχει εναντίον μας;  Είμαστε και εμείς 
πολίτες αυτού του τόπου και πληρώνουμε φόρο.  ∆ηλαδή εμείς, επειδή είμαστε σωστοί, κύριοι, πρέπει να 
πληρώνουμε και για τους φίλους του;   

 Είδα το εξής απίστευτο στο Φιλελεύθερο:  Όσοι διώκονται από τη Συρία «καλώς να ορίσουν και να τους 
κανονίσουμε εμείς», εμείς οι πλούσιοι και οι πάμπλουτοι!  Μα, είναι θέση τούτη σε μια χώρα σαν τη δική μας 
που έχει αυτά τα τεράστια προβλήματα, να βγάζει απόφαση το Υπουργικό Συμβούλιο και να τους λέει 
«κοπιάστε τζιαι εννά σας κανονίσουμε εμείς!»;  Λέει «όσοι ήταν φυλακή έξω, όσοι έκαμαν αίτηση και 
απορριφθήκαν θα μείνουν και θα δουλεύουν».  Οι άνεργοι οι δικοί μας τι θα γίνουν;  Αγαπητοί συνάδελφοι -
απευθύνομαι πιο πολλά αριστερά- τι θα γίνουν τούτοι οι άνεργοι;  Φαντάζομαι έντζιε λεν το μόνο σε εμάς, σε 
εσάς το λεν δύο φορές και εσείς μπορεί να είσαστε δύο φορές σε πιο δύσκολη θέση από ό,τι η ποδά πλευρά ή 
εγώ.  ∆εν μπορεί ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας περίπου να συμπεριφέρεται όπως τον επόπτη.  Λέει «φταίνε οι 
τραπεζίτες», «φταίει ο Ορφανίδης», φταίει ο άλφα, ο βήτα!  Μα, εσύ είσαι η κυβέρνηση, τα ευλοημένα του 
Θεού!  Πότε θα πάρουμε μέτρα;  ∆ηλαδή πρέπει να αρχίσει να μας δέρνει ο κόσμος μες τες στράτες;  ∆ιότι 
αυτό θα συμβεί.  Αυτή η Βουλή εδώ, αν δεν εγκρίνει τα της κυβέρνησης, δεν μπορεί να κάμει τόσο!  Είναι από 
εδώ που περνά και παίρνει εγκρίσεις.  Να το πω και για το σπίτι μας.  Αν ήμαστε πιο σθεναροί, κύριοι, και την 
ώρα που εμίλαν ο Αβέρωφ ο Νεοφύτου και ο Νικόλας εστέκαμεν δίπλα τους, ήταν να ήμαστε σε καλύτερη 
μοίρα, όχι με το πιστόλι στον κρόταφο σήμερα! 

 Και, επειδή δε θέλω να πω ότι εγώ εννά σώσω την κατάσταση, και να ψηφίσω εναντίον...  Αλλά για 
εκείνα τα νομοσχέδια για τους φοιτητές ρώτησα στην επιτροπή...  Τέλεια πρώτα επροσπάθουν να μάθω τι 
επιτόκιο θα πληρώνουμε.  Έντζιε ξέρει κανένας να σου πει!  Το νομικό έγγραφο έν’ μετά που εννά ’ρτει.  ∆ίνομε 
a priori την έγκρισή μας, «κάμετέ μας, ό,τι θέλετε»!  Και ρώτησα για τους φοιτητές.  Λέει «όποιος παίρνει 
€50.000 και έχει ένα φοιτητή δικαιούται».  Ε, καλά, τζιείνος που έσιει δκυο φοιτητές, που έσιει τρεις έν’ το ίδιο;  
Πόσο νου χρειάζεται, για να ρυθμίσουμε τα πράγματα;  Αλλά δεν μπορούμε να τα ρυθμίσουμε, διότι σε είκοσι 
τέσσερις ώρες εννά περάσουμε είκοσι τέσσερα νομοσχέδια!  Έχει καμιά νούσιμη Βουλή που κάμνει τούτη τη 
δουλειά; 

 Ως εκ τούτου, όσον αφορά τα νομοσχέδια για τους φοιτητές, το επίδομα χορηγίας για το τέκνο, τη μάνα 
και τους κτηματικούς φόρους, δεν πρόκειται να τα ψηφίσω με τίποτε, όχι από ιδιοτροπία ή γιατί θέλω να κάμω 
τον έξυπνο της παρέας, αλλά τουλάχιστον κάποια πράγματα να διορθωθούν!   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Λαμάρης έχει το λόγο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συνερχόμαστε σε εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες και σε κλίμα βέβαια όχι εκείνο που θα ήθελε κανείς μας 
ευρισκόμενος στο εθνικό μας κοινοβούλιο.  Η παγκόσμια οικονομική κρίση του καπιταλισμού, η μεγαλύτερη του 
συστήματος από τη δεκαετία του ’30, δεν ήταν δυνατό να αφήσει ανεπηρέαστη την Κύπρο, επηρεάζοντας 
κυρίως τους τομείς των κατασκευών, των υπηρεσιών, της τουριστικής μας βιομηχανίας. 

 Για πρώτη φορά στη χώρα μας η ανεργία έχει φτάσει ή ξεπεράσει το 12%.  Η κυπριακή οικονομία 
βρίσκεται σήμερα στη δυσκολότερή της καμπή, όπως και οι πλείστες χώρες ιδιαίτερα του Νότου της Ευρώπης, 
αφού λόγω της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης των τραπεζών μειώθηκαν κατακόρυφα τα έσοδα του κράτους, 
κάτι που έβγαλε στην επιφάνεια και τα πάρα πολλά διαρθρωτικά προβλήματα, που για δεκαετίες 
παραγνωρίζονταν. 

 Η μεγάλη έκθεση στα ελληνικά ομόλογα και ευρύτερα στην ελληνική οικονομία των τραπεζών μας 
προκάλεσε ζημιά τεραστίων διαστάσεων, αποκλείοντας τη χώρα μας από τις λεγόμενες “διεθνείς αγορές”.  Από 
τη μια η απληστία του τραπεζικού κεφαλαίου για γρήγορο και εύκολο κέρδος και από την άλλη η μέχρι και 
εγκληματική απουσία επαρκούς εποπτείας από την προηγούμενη διοίκηση της Κεντρικής Τράπεζας 
προκάλεσαν όλη αυτή τη ζημιά και αποτέλεσαν τη βασική αιτία των υποβαθμίσεων της οικονομίας μας.  Οι 
ζημιές των τραπεζών και η αδυναμία μονομερούς στήριξης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο τραπεζικό της 
σύστημα, λόγω του μεγέθους του, δεν άφησαν άλλη επιλογή από την προσφυγή στο Μηχανισμό της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, παρά τις όποιες προσπάθειες έγιναν προς την κατεύθυνση τρίτων χωρών, που κάποιοι 
κάποτε χλεύαζαν.   

 Γίνεται λοιπόν ξεκάθαρο, χωρίς να υπάρχει καμιά αμφιβολία, ότι δε θα υπήρχε ανάγκη προσφυγής στο 
Μηχανισμό Στήριξης, αν το τραπεζικό σύστημα απέφευγε την έκθεση της κυπριακής οικονομίας στα ελληνικά 
ομόλογα, αν οι τράπεζες στην Κύπρο και οι επόπτες δεν ενεργούσαν κατά τρόπο αλόγιστο και κερδοσκοπικό.  
Η λήψη κάποιων πρόσθετων δημοσιονομικών και διαρθρωτικών μέτρων δε θα ήταν ικανή να αποτρέψει την 
προσφυγή της Κύπρου στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης.  Πάρθηκαν μέτρα, όσο και αν κάποιοι θέλουμε 
να τα παραγνωρίζουμε.  Και είναι αυτά που μέσα στο 2010 έβγαλαν δειλά δειλά τη χώρα μας από την κρίση, 
βάζοντάς τη σε μικρούς ρυθμούς ανάπτυξης.   

 ∆εν ήταν σκοπός μας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σχολιάσουμε απόψεις, αλλά 
δυστυχώς δεν μπορούμε να αφήσουμε απαρατήρητο το γεγονός ότι βιώνουμε τη δεύτερη μεγαλύτερη 
τραπεζική κρίση στην ιστορία της ανθρωπότητας, σύμφωνα με δημοσιεύματα και αναλύσεις στη Wall Street 
Journal και στους Financial Times.  Παρά ταύτα, ορισμένοι επιμένουν να ψάχνουν αποδιοπομπαίους τράγους 
στο πρόσωπο του ∆ημήτρη Χριστόφια και του ΑΚΕΛ, της κυβέρνησης, επειδή, λένε, άργησε.  Καλά, 
συνάδελφοι, αν δεν αργούσε, θα είχε τώρα αυτή η χώρα €10 δις να δώσει στις τράπεζες;  Θα παραπέμψω όχι 
σε δικές μας εκτιμήσεις αλλά στον Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τον Μπαρόζο, πρόσφατα, 8 
Οκτωβρίου, στο Μάαρτεν Βέρβεϊκ, αναπληρωτή γενικό διευθυντή Οικονομίας και Χρηματοοικονομικής.  
Ξαφνικά ανακαλύψαμε ότι θα μπορούσαμε να διαχειριστούμε διαφορετικά το κούρεμα του ελληνικού χρέους!  Η 
πρόσφατη συνέντευξη του καθηγητή Τσούκαλη λέει πάρα πάρα πολλά!   

 Θα μείνω μέχρι εδώ, προσθέτοντας κάτι ακόμα για το σχόλιο ότι άργησε ο Πρόεδρος να καταλάβει την 
κρίση, άργησε να πάρει μέτρα.  Θέλω να σας υπενθυμίσω με λόγια δικά μας, εδώ στην Κύπρο, πώς 
αντιμετωπίσαμε την κρίση.  Το ΚΕΒΕ, το 2008, είπε «η κυπριακή οικονομία διαθέτει υγιείς βάσεις και 
χαρακτηρίζεται από τον υψηλότερο ρυθμό ανάπτυξης ανάμεσα στην Ευρωζώνη», η Κεντρική Τράπεζα «όλες οι 
τράπεζες που λειτουργούν στην Κύπρο, περιλαμβανομένων και των θυγατρικών ελληνικών τραπεζών, 
παραμένουν εύρωστες και ασφαλείς», το ∆ημοκρατικό Κόμμα, τον Οκτώβριο του 2008, «τα μέτρα που 
εξήγγειλε ο Υπουργός Οικονομικών για στήριξη του χρηματοπιστωτικού συστήματος χαιρέτισε σήμερα η 
Ομάδα Οικονομικών Μελετών του ∆ημοκρατικού Κόμματος», η επιτροπή Οικονομικών της Βουλής μας, τον 
Οκτώβριο του 2008, «κοινή ήταν σήμερα στη Βουλή η διαπίστωση όλων των εμπλεκομένων φορέων στον 
κυπριακό χρηματοπιστωτικό τομέα ότι αυτός είναι εύρωστος και υγιής και ότι δεν έχουν παρατηρηθεί στην 
Κύπρο ανησυχητικά φαινόμενα εξαιτίας της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης».  Και αυτός που δεν κατάλαβε την 
κρίση, ο ∆ημήτρης ο Χριστόφιας, 14 Οκτωβρίου 2008, έλεγε τα εξής:  «Μακάρι βεβαίως να μην κτυπήσει αυτή 
η κρίση τον τόπο μας!  Στο παρόν στάδιο νιώθουμε τουλάχιστον αλώβητοι και θέλω να πιστεύω ότι η 
ανάκαμψη διεθνώς στο τέλος της ημέρας θα αφήσει την Κύπρο εντελώς αλώβητη.  Βεβαίως, υπάρχει και η 
πραγματική οικονομία, θέμα πάνω στο οποίο θα πρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση να εγκύψει, διότι “οικονομία” δε 
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σημαίνει “πουλώ και αγοράζω χρήμα”, σημαίνει και παραγωγή βιομηχανική, σημαίνει και υπηρεσίες, σημαίνει 
πολλά άλλα πράγματα.  Κατά συνέπεια, εμείς, αν θα κάνουμε έναν προβληματισμό, και θα τον κάνουμε, είναι 
για τις πιθανές έμμεσες επιπτώσεις τον επόμενο χρόνο πάνω στη δική μας πραγματική οικονομία σε σχέση με 
τον τουρισμό, με τις κατασκευές και τα διάφορα άλλα ζητήματα.  Ήδη έχουμε συνεννοηθεί με τον Υπουργό 
Οικονομικών, για να καταθέσουμε συγκεκριμένα μέτρα».  Και η ΟΕΒ συνέχιζε «η κυπριακή οικονομία δεν έχει 
επηρεαστεί από τη διεθνή κρίση, που έπληξε τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα».  Και ο αγαπητός Νικόλας 
Παπαδόπουλος, 29 Οκτωβρίου 2008, έκαμε τις εξής δηλώσεις εδώ στη Βουλή:  «Ναι, θα έχουμε επιπτώσεις 
στην πραγματική οικονομία, σίγουρα όχι στο χρηματοπιστωτικό μας σύστημα, το οποίο είναι από τα πιο 
ασφαλή στον κόσμο».  «∆εν ευθύνεται σίγουρα η κυβέρνηση για την οικονομική κρίση, που αντιμετωπίζει 
ολόκληρη η υφήλιος, που σίγουρα θα επηρεάσει και την Κύπρο», κατέληξε στη δήλωσή του ο αγαπητός 
συνάδελφος.  Επομένως, ας αναλογιστούμε πλήρως.   

 Έχω πάρα πολλά, συνάδελφοι, εδώ.  ∆ε θέλω να κουράσω για τη στάση του καθενός μας ούτε για το 
τραπεζικό σύστημα λίγο διάστημα πριν το ελληνικό κούρεμα, που δείχνει πως όλοι μας ίσως να έχουμε κάποια 
ευθύνη, ούτε για τη στήριξη των τραπεζών μας και την ενθάρρυνση -βέβαια, άμα στηρίζει η πολιτεία ένα 
τραπεζικό σύστημα και τις ενέργειές του, γιατί να αλλάξει πολιτική και στάση;-  ούτε για το ότι επευφημούσαμε 
τον πρώην ∆ιοικητή επίσης.  ∆ε θέλω να πω τα σχόλια που κάνατε διάφοροι σ’ αυτή την αίθουσα για τον 
πρώην ∆ιοικητή.  Επομένως, πάρθηκαν μέτρα, πάρθηκαν μέτρα.  Χαιρετίστηκαν από όλους μας τα μέτρα.  
Έδωσαν κάποιες ανάσες.  ∆υστυχώς, οι τελευταίες υποβαθμίσεις, δεκαέξι, αν θυμούμαι τον αριθμό, από το 
2010 μέχρι σήμερα, του τραπεζικού μας τομέα οδήγησαν στην αδυναμία εξεύρεσης χρημάτων.   

 Αυτή η κυβέρνηση επέδειξε κοινωνική ευαισθησία, η οποία και αυτή θεωρήθηκε σπατάλη και διανομή 
τσιεκκιών, πώς ονομάστηκε.  Ναι, αυτή η κυβέρνηση, και ως απόρροια της φιλοσοφίας μας στο ΑΚΕΛ, είχε 
κοινωνική ευαισθησία και, όταν είχαμε λεφτά στα ταμεία, βεβαίως έκανε κοινωνική πολιτική.  Και χαιρόμαστε γι’ 
αυτό, γιατί στηρίξαμε τη σύνταξη, στηρίξαμε τα επιδόματα, στηρίξαμε τον κοινωνικό διάλογο, για τον οποίο 
κάποιοι πίεζαν να αφαιρεθεί από την καθημερινότητα, για να πάμε πιο γρήγορα να υπογράψουμε τα μνημόνια, 
για τα οποία σήμερα μας λέει ο αγαπητός συνάδελφος της Ε∆ΕΚ ο Νίκος Νικολαΐδης ότι κακώς συμφώνησε η 
κυβέρνηση!  Επιτέλους, φίλοι στην Ε∆ΕΚ, αποφασίστε!  Νίκος Νικολαΐδης, «κακώς συμφώνησε η κυβέρνηση», 
ή Παπαδάκης, στο MEGA, 13 Νοεμβρίου 2012, όχι πολύ παλιά, «θα έπρεπε να είχε υπογραφεί η σύμβαση, θα 
έπρεπε να είχαμε καταλήξει σήμερα και το ότι συζητάμε ακόμη είναι σε βάρος του κυπριακού λαού»;  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν είχαμε καμιά απολύτως αμφιβολία εμείς ότι, μπαίνοντας στη διαδικασία υπογραφής μνημονιακής 
σύμβασης, η τρόικα θα έθετε τους δικούς της όρους.  Και εδώ επίσης σκόπιμα ή όχι αναφερόμαστε στο αρχικό 
κείμενο της τρόικας και στο τελικό κείμενο της τρόικας, παραγνωρίζοντας ότι μετά το αρχικό που έφυγε και 
επέστρεψε επανήλθε και με άλλες πρόνοιες στο μνημόνιο.  Εμείς με πάρα πολλές από τις πρόνοιες του 
μνημονίου διαφωνούμε.  ∆ε θα στρέφαμε το κεφάλι μας ποτέ ως αριστερά σ’ αυτή την κατεύθυνση.  Αν 
μπορούσε να υπήρχαν αλλαγές, θα είχαμε πάρα πολλές αλλαγές να κάμουμε.  Συναισθανόμενοι όμως την 
κατάσταση στην οποία έχει περιπέσει η χώρα μας, θα στηρίξουμε με τις εξής δεσμεύσεις:  Πρώτ’ απ’ όλα, 
τίποτα δε θεωρούμε δεδομένο.  Και το ίδιο το μνημόνιο, σελίδα 10 του αγγλικού κειμένου, προβλέπει ότι 
μπορούν να χαλαρώσουν τα όποια μέτρα είναι επαχθή για τους πολίτες, εάν και εφόσον ξεκινήσει η ανάκαμψη.  
Και εμείς θα το επιδιώξουμε και καλούμε όλοι μαζί να δεσμευτούμε ότι, με την έναρξη της αντίστροφης πορείας, 
με ρυθμούς ανάπτυξης, θα επανέλθουμε και σε κεκτημένα των εργαζομένων και σε κεκτημένα κοινωνικών 
ομάδων.  Και θα επιδιώξουμε, εάν και εφόσον, όποτε γίνει, να υιοθετηθεί η Οδηγία για απευθείας 
χρηματοδότηση των τραπεζών από τα ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να διεκδικήσουμε τουλάχιστον τα €4,5 
δις, που είναι απόρροια του κουρέματος του ελληνικού χρέους, να πάνε σ’ αυτή τη διαδικασία.  Θα επιδιώξουμε 
να βάλουμε τη σφραγίδα μας όλοι στη διαχείριση των λεφτών που θα πάρουν οι τράπεζες, για να μην 
επαναληφθούν τα ίδια.  Και θα πρέπει με την κερδοφορία των τραπεζών να ρευστοποιείται η συμμετοχή του 
κράτους και να διοχετεύεται στην πραγματική οικονομία.   

 Κατανοούμε, κύριε Πρόεδρε -και τελειώνω- πλήρως τις αντιδράσεις ομάδων του πληθυσμού.  Θεωρούμε 
και υποχρέωσή τους να κινητοποιηθούν ειρηνικά, όχι με αυτές τις εξαιρέσεις των βανδαλισμών, για να 
υπερασπιστούν τα δικαιώματά τους.  Ξέρουμε ότι η χώρα μας θα περάσει από μεγάλη δυσκολία, εμείς όμως 
θα πρέπει να δείξουμε τη μέγιστη υπευθυνότητα, για να βγάλουμε τη χώρα από τη δύσκολη πορεία στην οποία 
βρίσκεται.  Ταυτόχρονα, επαναλαμβάνω, εμείς δεσμευόμαστε για επαναφορά σε εκείνα τα επίπεδα της 
κοινωνίας στα οποία να χαίρεται ο καθένας μας και όχι να συζητά σε ένα βαρύ κλίμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Λαμάρη. 

 Παρακαλώ, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.  Είναι ο τελευταίος ομιλητής. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρώτα επιτρέψετέ μου να κάνω μια διευκρίνιση.  Από τη σημερινή ιστορική και κρίσιμη συνεδρία 
απουσιάζει από τα έδρανα της Βουλής ο πρόεδρος της δικής μας παράταξης.  Απουσιάζει για μια εθνική 
αποστολή και όχι για να μην είναι παρών σ’ αυτή την κρίσιμη συνεδρία.  Θα έχει αύριο συνάντηση με τον 
Υπουργό Οικονομικών της Γερμανίας, προσπαθώντας να περάσει τις θέσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για 
την πολύ δύσκολη σύνοδο του Eurogroup αύριο, που θα πραγματοποιηθεί στις Βρυξέλλες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το κυβερνών κόμμα επέλεξε στη σημερινή ιστορική συνεδρία της Βουλής να δικαιολογήσει την 
κυβερνητική πολιτική.  Κάθε δημοκρατικό του δικαίωμα!  Είχαμε και εμείς την επιλογή να κάνουμε κριτική.  
Θεωρούμε πως οι στιγμές που διέρχεται ο τόπος μας είναι κρίσιμες και δεν προσφέρονται τούτη την ώρα ούτε 
για υπεράσπιση έργου ούτε για την κριτική.   

 Η σημερινή μέρα είναι μια από τις πιο δύσκολες συνεδρίες αυτού του σώματος από την ύπαρξη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Ίσως, θα έλεγα, η πιο κρίσιμη συνεδρία στην ιστορία του κοινοβουλίου μας.  
Καλούμαστε δυστυχώς σήμερα να επιλέξουμε μεταξύ επώδυνων μέτρων, άδικων μέτρων, ενός άδικου 
μνημονίου, ενός μνημονίου που διαφωνούμε, και της χρεοκοπίας της χώρας μας.   Είναι εν γνώσει μας ότι αυτά 
που θα ψηφίσουμε και σήμερα είναι εν πολλοίς άδικα.  Παρά ταύτα, τα ψηφίζουμε συνειδητά, γιατί για μας η 
χρεοκοπία της χώρας μας δεν ήταν και δε θα είναι ποτέ επιλογή.  Σε συνέχεια περικοπών που ψηφίσαμε στην 
προηγούμενη συνεδρία, που αφορούσαν τον τομέα της δημόσιας υπηρεσίας, και επιπρόσθετων φορολογιών, 
που γονατίζουν ακόμα περισσότερο τα μικρομεσαία στρώματα του λαού μας, γνωρίζουμε ότι τούτη την ώρα 
ψηφίζουμε παγοποίηση συντάξεων, ακόμα και των χαμηλοσυνταξιούχων.  Εν γνώσει μας ψηφίζουμε 
περικοπές για τους πολύτεκνους, για την πολύτεκνη μάνα, για τη φοιτητική χορηγία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχουμε όλοι αισθήματα.  Και, αν τα αισθήματα υπερτερούσαν της λογικής, δεν πιστεύω σήμερα κανένας 
συνάδελφος να ψήφιζε περικοπές για το επίδομα της πολύτεκνης μάνας.  Αλλά, αν όλοι αφηνόμασταν στα 
αισθήματά μας και δεν ακούαμε τη λογική και την ιστορική ευθύνη, σ’ αυτό τον τόπο σε μερικές εβδομάδες 
χωρίς δανειακή σύμβαση η πολύτεκνη μάνα δε θα είχε μόνο μια μικρή περικοπή στην κοινωνική της παροχή, 
δε θα είχε καθόλου παροχή, δε θα μπορούσε αυτό το κράτος να δώσει ούτε ένα σεντ από τα €3 δις, που είναι 
το σύνολο των κοινωνικών παροχών.  Γι’ αυτό και προτιμούμε το άδικο της μείωσης των παροχών παρά να 
βρεθεί το κράτος να μην μπορεί να δώσει τα αναγκαία και για την πολύτεκνη μάνα και για το φοιτητή και για το 
συνάνθρωπό μας που έχει ανάγκη.   

 Γνωρίζουμε ότι ψηφίζουμε σήμερα συνέχιση των βαρών της έκτακτης εισφοράς και στους εργαζόμενους 
του ιδιωτικού τομέα, αλλά και στις μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις στον τόπο μας, εν γνώσει μας ότι αρκετοί 
από αυτούς που σήμερα παρατείνουμε την έκτακτη εισφορά αύριο μπορεί να βρεθούν στον κατάλογο των 
ανέργων.  Το ίδιο ισχύει και για πολλές από τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, που τις φορτώνουμε με 
επιπρόσθετα φορολογικά βάρη.  Αύριο, περνώντας από τους δρόμους της Λευκωσίας, της Λεμεσού και της 
Πάφου, θα δούμε επιπρόσθετα λουκέτα στις επιχειρήσεις.  Γνωρίζουμε ότι ψηφίζουμε και νέες αυξήσεις στα 
καύσιμα, που θα γονατίσουν ακόμα περισσότερο τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα του λαού μας.  
Γνωρίζουμε ότι ψηφίζουμε επιπρόσθετα φορολογικά βάρη στον απλό άνθρωπο και στις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις.   

 Μακάρι, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να μπορούσαμε μαζί με αυτά τα οδυνηρά μέτρα 
που σήμερα παίρνουμε να διασφαλίζαμε και στις εκατοντάδες χιλιάδες των εργαζομένων στον ιδιωτικό τομέα 
και στις χιλιάδες μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις του τόπου μας τη σιγουριά της απασχόλησης!  Μακάρι να 
μπορούσαμε επιπρόσθετα να διασφαλίσουμε και τη μονιμοποίηση της εργασίας και των εργαζομένων του 
ιδιωτικού τομέα, των εργαζομένων του δημόσιου τομέα, των εργαζόμενων στον τραπεζικό τομέα και στο 
συνεργατικό κίνημα!  Μακάρι να μπορούσαμε με αυτά τα οδυνηρά μέτρα να διασφαλίζαμε και τη βιωσιμότητα 
όλων των μικρομεσαίων επιχειρήσεων του τόπου μας!   

 Εν γνώσει μας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι τα όσα προηγουμένως έχω αναφέρει 
και σε διπλή γνώση μας είναι ότι αυτά που σήμερα ψηφίζουμε ίσως να μην είναι αρκετά, για να περάσουμε τον 
αυριανό γολγοθά του Eurogroup και να μπορέσουμε να εγκριθεί η δανειακή σύμβαση για τη χώρα μας.  Παρά 
ταύτα, παρά τα πολλά μας κουσούρια, τις πολλές μας αδυναμίες ως λαού ή ως πολιτικού συστήματος, πρέπει 
σήμερα να καταγράψουμε την υπευθυνότητα του κοινοβουλίου, την υπευθυνότητα των πολιτικών δυνάμεων, 
με πλήρη κατανόηση και σε όσους ελάχιστους έχουν διαφοροποιηθεί.  ∆εν επέλεξα την κριτική, που θα 
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μπορούσα να το πράξω.  Επιλέγουμε να δώσουμε τα εύσημα σε όλες τις πολιτικές δυνάμεις.  Και θα σταθώ και 
στο κίνημα της αριστεράς.  Ναι, αυτό που πράττει σήμερα είναι ιστορική υπέρβαση, είναι μια υπεύθυνη 
πολιτική πράξη, άσχετα με τα λάθη και τις παραλείψεις του παρελθόντος.  Το ίδιο υπεύθυνη, και περισσότερο 
υπεύθυνη, φαίνεται στο σύνολό της σχεδόν η αντιπολίτευση, που θα μπορούσε να έχει υπεκφυγές.  Και για μας 
παραβιάζονται κόκκινες γραμμές, όμως δεν είναι η ώρα ο καθένας να κοιτάζει τις κόκκινες γραμμές και στο 
τέλος όλοι να οδηγηθούμε στον οικονομικό γκρεμό! 

 Θέλω να πιστεύω, και δεν έχω λόγο να μην το πιστεύω, ότι αυτά τα μηνύματα που στέλνονται σήμερα 
στις Βρυξέλλες, πως στα δύσκολα αυτός ο λαός ενώνεται, θα σταλούν και μετά, πως η ίδια υπευθυνότητα θα 
φανεί και θα την επιδείξουμε και όταν θα έρθουν τα πιο δύσκολα, και τα πιο δύσκολα είναι η εφαρμογή αυτών 
που ψηφίζουμε, ανεξάρτητα από το ποιοι θα βρίσκονται επικεφαλής της εφαρμογής των μνημονιακών μέτρων 
ως κυβέρνηση και ανεξάρτητα από το ποιους ο λαός θα στείλει να διαδραματίσουν το ρόλο του ελέγχου της 
επόμενης κυβέρνησης.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κλείνω με το ξεκάθαρο μήνυμα προς το λαό μας και την κοινωνία μας, αλλά και προς τους ξένους 
Ευρωπαίους εταίρους μας, ότι η Κύπρος είναι διαφορετική.  ∆εν υπάρχει προηγούμενο σε καμιά χώρα που 
χρειάστηκε να περάσει νομοσχέδια που αφορούν δανειακή σύμβαση και να δείξει την υπευθυνότητα που 
δείχνει σήμερα το κυπριακό κοινοβούλιο!  Και στέλνουμε και ένα μήνυμα προς το λαό μας:  Περάσαμε και πιο 
δύσκολα.  Μέσα από τις στάχτες μπορούμε να ξαναγεννηθούμε, μπορούμε να ξανακερδίσουμε το στοίχημα.  
Είμαστε λαός περήφανος και με γινάτι.  ∆ε δεχόμαστε ούτε να ταπεινωθούμε ούτε και να χάσουμε τη μάχη.  Και 
θα δουλέψουμε όλοι μαζί σκληρά για καλύτερες ημέρες για τον τόπο μας.  Το οφείλουμε σε αυτούς που 
έδωσαν τη ζωή τους για την ελευθερία αυτού του τόπου, το οφείλουμε διπλά στα παιδιά μας και τις μελλοντικές 
γενιές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ όλους τους συναδέλφους για τις τοποθετήσεις τους. 

 Θα παρακαλέσω τώρα για τη συνεργασία σας και την προσοχή σας, για να διεκπεραιώσουμε τη 
διαδικασία της ψηφοφορίας επί των νομοθετημάτων. 

 Αρχίζουμε με το πρώτο θέμα, που είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης   Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής: ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Ζαχαρίας Κουλίας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 10 ∆εκεμβρίου 2012.  Σημειώνεται ότι στις συνεδρίες 
αυτές συζητήθηκε το σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της 
υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  
Στις δύο αυτές συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, άλλοι εκπρόσωποι της 
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εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των 
ενδιαφερόμενων οργανώσεων, επιμελητηρίων ή συντεχνιών, για να εκφράσουν τις απόψεις τους, ανάλογα με 
το υπό συζήτηση θέμα που τους αφορούσε. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε να επιτευχθεί 
η κατάργηση των εξαιρέσεων από την υποχρέωση καταβολής του ετήσιου τέλους των €350 από τις εταιρείες 
περιορισμένης ευθύνης και να καταστεί υποχρεωτική η καταβολή του υπό αναφορά τέλους από όλες τις 
εταιρείες που είναι εγγεγραμμένες στο Κυπριακό Μητρώο Εταιρειών . 

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης των 
νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που έχουν 
συμφωνηθεί σε τεχνοκρατικό επίπεδο μεταξύ της κυβέρνησης και της τρόικας στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και το σώμα γενικότερα εκ των 
πραγμάτων, λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού Οικονομικών 
όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη δεδομένη 
ημερομηνία,  δεν είχαν στη διάθεσή τους τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέταση που 
κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης.  Για τους ίδιους λόγους, η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις 
περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της ούτε τον απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό 
κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα τα 
οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  Η επιτροπή ωστόσο θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί 
στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, κατανοώντας την κρισιμότητα της κατάστασης την οποία διέρχεται ο 
τόπος, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει μια ταχύτερη διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, 
θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η 
επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν 
διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία 
που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και να 
επανέλθει, εάν διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την 
εφαρμογή της στην πράξη, και να επανεξετάσει το όλο ζήτημα κάτω από καλύτερες συνθήκες από απόψεως 
χρονικών περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του προτεινόμενου νομοθετήματος ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και οι απόψεις των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 391 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Πάμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης   Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής: ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Ζαχαρίας Κουλίας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 10 ∆εκεμβρίου 2012.  Σημειώνεται ότι στις συνεδρίες 
αυτές συζητήθηκε το σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της 
υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  
Στις δύο αυτές συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών, άλλοι 
εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και των ενδιαφερόμενων οργανώσεων, επιμελητηρίων ή συντεχνιών, για να εκφράσουν τις 
απόψεις τους σχετικά με το υπό συζήτηση θέμα που τους αφορούσε.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού 
Ιδρύματος Νόμου, ώστε, πρώτον, να επεκταθεί η χρονική ισχύς του, δεύτερον, να διαγραφεί η πρόνοια 
σύμφωνα με την οποία ο ειδικός φόρος δε θα υπερβαίνει το είκοσι τοις εκατόν (20%) του συνολικού ποσού των 
βεβαιωμένων φορολογητέων εισοδημάτων των πιστωτικών ιδρυμάτων και συναφώς να διαγραφεί και η 
πρόνοια για επιστροφή του ποσού του ειδικού φόρου και, τρίτον, να αυξηθεί ο συντελεστής του ειδικού φόρου 
από 0,095% σε 0,11% των καταθέσεων.   

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης των 
νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που έχουν 
συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο, της τρόικας στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, όπως και το σώμα γενικότερα, εκ των 
πραγμάτων και λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup, καθώς και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού 
Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη 
δεδομένη ημερομηνία,  δεν είχε στη διάθεσή της τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέτασή 
τους, που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

 Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  
Παρ’ όλ’ αυτά, η επιτροπή, κατανοώντας την κρισιμότητα της κατάστασης που διέρχεται ο τόπος, θεωρεί ότι 
πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η 
άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού 
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Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων 
νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και, αν 
διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την εφαρμογή της στην 
πράξη, να επανέλθει και να επανεξετάσει το ζήτημα υπό καλύτερες συνθήκες από απόψεως χρονικών 
περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοθετήματος ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και οι απόψεις των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.   

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Κατάργηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Κατάργηση των άρθρων 14 και 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει οιαδήποτε ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, ως έχει λεχθεί, αναβάλλεται. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έτσι είναι;  Το 4;   

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Το 3 είναι. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το 3.  Το υπ’ αριθμόν 3, «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012», είναι που αναβάλλεται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης  

 Χάρης Γεωργιάδης Αδάμος Αδάμου  

 Γιάννος Λαμάρης Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής: ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 10 ∆εκεμβρίου 2012.  Σημειώνεται ότι στις συνεδρίες 
αυτές συζητήθηκε το σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της 
υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  
Στις δύο αυτές συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών, 
εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 
ενδιαφερόμενων οργανώσεων και επιμελητηρίων, για να εκφράσουν τις απόψεις τους στα θέματα που τους 
αφορούν.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
Νόμου με την εισαγωγή σ’ αυτόν ρυθμίσεων για την υλοποίηση μέρους της συμφωνίας μεταξύ της Εκκλησίας 
της Κύπρου και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας η οποία αφορά το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας και η οποία 
εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 14 Μαρτίου 2012. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αποσκοπούν στην επιβολή και καταβολή φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας 
από την Εκκλησία της Κύπρου, σύμφωνα με τα πιο κάτω: 

1. Για ακίνητη ιδιοκτησία η οποία:  

α.  κατέχεται από την Εκκλησία κατά τη 14η Μαρτίου 2012 ή δύναται να εγγραφεί στο όνομά της 
δυνάμει των διατάξεων του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου 
κατά την εν λόγω ημερομηνία ή  

 β. αποκτάται από αυτή μετά τη 14η Μαρτίου 2012 δυνάμει δωρεάς ή ανταλλαγής με ακίνητη 
ιδιοκτησία που βρισκόταν στην ιδιοκτησία ή κατοχή της Εκκλησίας κατά την εν λόγω ημερομηνία 
με αντισυμβαλλόμενο μέρος τη ∆ημοκρατία  

 θα επιβάλλεται και θα εισπράττεται φόρος κατά την πώληση της ακινήτου αυτής ιδιοκτησίας μαζί με το 
νενομισμένο τόκο από τη 14η Μαρτίου 2012 ή από την ημερομηνία της δωρεάς, οποιαδήποτε από τις 
ημερομηνίες αυτές είναι μεταγενέστερη.   

Σε περίπτωση που η περίοδος από τη 14η Μαρτίου του 2012 ή από την ημερομηνία της δωρεάς ή της 
ανταλλαγής με τη ∆ημοκρατία, οποιαδήποτε από τις ημερομηνίες αυτές είναι μεταγενέστερη, μέχρι την 
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ημερομηνία διάθεσης της ακίνητης ιδιοκτησίας υπερβαίνει τα είκοσι έτη, ο φόρος θα επιβάλλεται και θα 
εισπράττεται με τόκο και επιβαρύνσεις μόνο για τα τελευταία είκοσι έτη. 

2. Για ακίνητη ιδιοκτησία η οποία:  

α.  αποκτήθηκε μετά τη 14η Μαρτίου 2012 έπειτα από ανταλλαγή, πέραν των ανταλλαγών με 
περιουσία που βρισκόταν στην κατοχή της Εκκλησίας κατά τη 14η Μαρτίου 2012, με 
συμβαλλόμενο μέρος τη ∆ημοκρατία, όπως αναφέρεται πιο πάνω, ή  

β.  αποκτήθηκε με αγορά μετά τη 14η Μαρτίου 2012  

θα καταβάλλεται φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας από την ημερομηνία της αγοράς ή της ανταλλαγής της 
ακίνητης ιδιοκτησίας σύμφωνα με τις ισχύουσες διατάξεις της υπό τροποποίηση νομοθεσίας που διέπει 
τη φορολογία ακίνητης ιδιοκτησίας.   

3. Για ακίνητη ιδιοκτησία της οποίας έπαυσε η Εκκλησία να είναι ιδιοκτήτης πριν από τη 14η Μαρτίου 2012 
δε θα προκύπτει γι’ αυτήν οποιαδήποτε υποχρέωση που προβλέπεται από τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου νόμου.   

4.  Οι προτεινόμενες ρυθμίσεις θα ισχύουν αναδρομικά από τις 14 Μαρτίου 2012. 

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης των 
νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που έχουν 
συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο, της τρόικας στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, και το σώμα γενικότερα, εκ των 
πραγμάτων και λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού Οικονομικών 
όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη δεδομένη 
ημερομηνία,  δεν είχε στη διάθεσή της τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για την σε βάθος εξέταση που 
κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

 Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  Η 
επιτροπή ωστόσο θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας κατανοώντας 
την κρισιμότητα της κατάστασης την οποία διέρχεται ο τόπος, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει μια ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η 
άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού 
Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων 
νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη.  Η επιτροπή 
προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και να επανέλθει, εάν 
διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την εφαρμογή της στην 
πράξη, και να επανεξετάσει το όλο ζήτημα κάτω από καλύτερες συνθήκες από απόψεως χρονικών 
περιορισμών.  

  Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν πρόσθετα 
στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιές του από τους κυβερνητικούς αρμοδίους.   

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



 

 

740 

 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 5 και 6 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012» και «Ο περί Χορήγησης Κοινωνικής Σύνταξης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012» και «Ο περί Χορήγησης 

Κοινωνικής Σύνταξης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης   Γιώργος Λουκαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης  Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης  Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής:  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 10 ∆εκεμβρίου 2012.  Σημειώνεται ότι στις συνεδρίες 
αυτές συζητήθηκε το σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της 
υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  
Στις δύο αυτές συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, άλλοι εκπρόσωποι της 
εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των 
ενδιαφερόμενων οργανώσεων, επιμελητηρίων ή συντεχνιών, για να εκφράσουν τις απόψεις τους, ανάλογα με 
το υπό συζήτηση θέμα που τους αφορούσε.  

 Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Νόμου, έτσι ώστε να μεταρρυθμιστούν οι διατάξεις του σχετικά με:  

1. το ύψος της σύνταξης γήρατος στην περίπτωση που αυτή αρχίζει να καταβάλλεται πριν από το 65ο έτος 
της ηλικίας,  

2. τις συντάξεις γήρατος, ανικανότητας και αναπηρίας που καταβάλλονται για την εξαρτώμενη σύζυγο στην 
περίπτωση που αυτή εργάζεται,  

3. τις απαιτούμενες πληρωμένες εισφορές για απόκτηση δικαιώματος σε σύνταξη γήρατος,  

4. την καταβολή του βοηθήματος γάμου,  
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5. το ύψους του βοηθήματος κηδείας,  

6. το ύψος του επιδόματος μητρότητας,  

7. την αναπροσαρμογή των συντάξεων και  

8. την αναπροσαρμογή του ποσοστού εισφοράς στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων από τους εργοδότες 
και τους εργοδοτουμένους. 

 Σκοπός του δεύτερου νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Χορήγησης Κοινωνικής 
Σύνταξης Νόμου, έτσι ώστε για την περίοδο 2013-2016 να μην αναπροσαρμοστεί το ύψος της κοινωνικής 
σύνταξης κατ’ αναλογία των όσων θα ισχύσουν και για τις συντάξεις που καταβάλλονται από το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική και αιτιολογική έκθεση που συνοδεύουν το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο 
προβλέπονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις στην ισχύουσα νομοθεσία: 

1. ∆ιαμορφώνεται η διάταξή της σύμφωνα με την οποία ασφαλισμένο πρόσωπο δικαιούται σύνταξη 
γήρατος από το 63ο έτος της ηλικίας του χωρίς οποιαδήποτε αναλογιστική μείωση, εφόσον έχει 
πληρωμένες εισφορές για τουλάχιστον 10 χρόνια και πληρωμένες και πιστοποιημένες εισφορές περίπου 
33 χρόνων, έτσι ώστε ασφαλισμένο πρόσωπο που αποκτά δικαίωμα σε σύνταξη γήρατος από το 63ο 
έτος της ηλικίας του θα δικαιούται σύνταξη γήρατος χωρίς αναλογιστική μείωση στο 65ο έτος της ηλικίας 
του, αλλά θα του παρέχεται το δικαίωμα να επιλέξει έναρξη της καταβολής της σύνταξής του μέχρι και 
24 μήνες νωρίτερα, με ταυτόχρονη όμως αναλογιστική μείωση του ύψους της σύνταξης που δικαιούται 
κατά 0,5% για κάθε μήνα πρόωρης συνταξιοδότησης, αρχίζοντας από την 1.1.2013.  Επιπρόσθετα, 
διευκρινίζεται ότι η πιο πάνω αναφερόμενη αναλογιστική μείωση θα ισχύσει και στις περιπτώσεις 
ασφαλισμένου προσώπου το οποίο δικαιούται την κατώτατη σύνταξη γήρατος, συνταξιούχου χηρείας 
του οποίου ο πεθαμένος σύζυγος ή η πεθαμένη σύζυγος ήταν συνταξιούχος γήρατος, καθώς και στο 
επίδομα ορφάνιας που προκύπτει σε περίπτωση θανάτου γονέα που ήταν συνταξιούχος γήρατος. 

2. ∆ιαμορφώνεται η διάταξή της σύμφωνα με την οποία ελάχιστο όριο συνταξιοδότησης είναι το 63ο έτος 
της ηλικίας, έτσι ώστε το ελάχιστο όριο ηλικίας συνταξιοδότησης χωρίς αναλογιστική μείωση στο ύψος 
της σύνταξης θα αυξάνεται κατά 6 μήνες κατ’ έτος για τα επόμενα 4 χρόνια, αρχίζοντας από το 2013 και 
καταλήγοντας στο 65ο έτος της ηλικίας στο τέλος του 2016. 

3. ∆ιαμορφώνεται η διάταξή της σύμφωνα με την οποία οι απαιτούμενες πληρωμένες εισφορές για 
θεμελίωση του δικαιώματος σε σύνταξη γήρατος αυξάνονται από 10 χρόνια σε τουλάχιστον 15 χρόνια, 
αρχίζοντας από τον Απρίλιο του 2013. 

4. Καταργείται η διάταξή της σύμφωνα με την οποία πρόσωπο που δικαιούται σύνταξη γήρατος, 
ανικανότητας ή αναπηρίας και συζεί με τη σύζυγό του ή τη συντηρεί αποκλειστικά ή κατά κύριο λόγο 
δικαιούται αύξηση στο ποσό της βασικής σύνταξής του για την εξαρτώμενη σύζυγό του, σε περίπτωση 
που η εξαρτώμενη σύζυγος εργάζεται.  Παράλληλα, σε τέτοια περίπτωση ο συνταξιούχος θα δικαιούται 
αύξηση για δύο εξαρτώμενα άτομα ίση με 10% για το καθένα. 

5. ∆ιαμορφώνεται η διάταξή της σύμφωνα με την οποία το ύψος των βασικών συντάξεων 
αναπροσαρμόζεται κάθε έτος κατά το ποσοστό αύξησης του ποσού των βασικών ασφαλιστέων 
αποδοχών, έτσι ώστε να ανασταλεί η εν λόγω αναπροσαρμογή για την περίοδο 2013-2016. 

6. ∆ιαμορφώνεται η διάταξή της σύμφωνα με την οποία το ποσό των εισφορών που καταβάλλεται για την 
απασχόληση μισθωτού, αυτοτελώς εργαζομένου ή προαιρετικά ασφαλισμένου, το οποίο καθορίζεται ως 
ποσοστό επί των ασφαλιστέων αποδοχών τους, και διαφέρει ανάλογα με την περίπτωση, και αυξάνεται 
κατά 1% για κάθε περίπτωση.  Η εν λόγω αυξημένη εισφορά θα καταβάλλεται κατά 0,5% από τους 
εργοδότες και κατά 0,5% από τους εργοδοτουμένους στην περίπτωση των μισθωτών, ενώ οι αυτοτελώς 
εργαζόμενοι ή οι προαιρετικά ασφαλισμένοι θα καταβάλλουν ολόκληρο το ποσοστό 1%, επιπρόσθετα 
των ισχυόντων ποσοστών που ήδη καταβάλλονται.  

7. Καταργείται η διάταξή της η οποία προνοεί για παροχή βοηθήματος γάμου ύψους 4% των ετήσιων 
βασικών ασφαλιστέων αποδοχών. 

8. ∆ιαμορφώνεται η διάταξή της σύμφωνα με την οποία το ύψος του ποσοστού του βοηθήματος κηδείας 
που παρέχεται μειώνεται από 8% σε 5,6% των ετήσιων βασικών ασφαλιστέων αποδοχών. 

9. ∆ιαμορφώνεται η διάταξή της σύμφωνα με την οποία το ύψος του ποσοστού του επιδόματος μητρότητας 
που παρέχεται μειώνεται από 75% σε 72% των ασφαλιστέων αποδοχών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που προκύπτουν από τις εκτιμήσεις του αναλογιστή, οι πιο πάνω 
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αναφερόμενες τροποποιήσεις αναμένεται να επιφέρουν μείωση ύψους 1.7% των συνταξιοδοτικών δαπανών 
ως ποσοστό του ΑΕΠ και θα επιτρέψουν αύξηση των εσόδων του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατά €70 
εκατομ. περίπου. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική και αιτιολογική έκθεση που συνοδεύουν το δεύτερο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, στο τελευταίο καθορίζεται το ύψος της κοινωνικής σύνταξης σε €336,28, ποσό το οποίο ισούται με 
το ποσό που θα ισχύει αμέσως πριν από την έναρξη της περιόδου 2013-2016, κατά την οποία δε θα 
αναπροσαρμόζονται οι συντάξεις του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και κατ’ επέκταση ούτε η κοινωνική 
σύνταξη, τροποποίηση που προνοείται με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο.    

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που προκύπτουν από τις εκτιμήσεις του αναλογιστή, η πιο πάνω αναφερόμενη 
τροποποίηση αναμένεται να επιφέρει μείωση ύψους 1.1% των συνταξιοδοτικών δαπανών ως ποσοστό του 
ΑΕΠ. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του πρώτου νομοσχεδίου, μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι στις πρόνοιες 
του νομοσχεδίου δεν περιλαμβάνεται ρύθμιση για την εισαγωγή από το 2018 αυτόματης προσαρμογής στη 
θεσμοθετημένη ηλικία αφυπηρέτησης κάθε πέντε χρόνια με βάση τη μεταβολή του προσδόκιμου ζωής κατά την 
ηλικία συνταξιοδότησης.  Όπως οι ίδιοι βουλευτές σημείωσαν, η πρόνοια αυτή αποτελεί δέσμευση της πλευράς 
μας σύμφωνα με την καταρχήν συμφωνία με την τρόικα, γι’ αυτό και τυχόν παράλειψη δυνατόν να 
δημιουργήσει πρόβλημα στο αίτημα για ένταξή μας στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης.  Οι εκπρόσωποι της 
εκτελεστικής εξουσίας ανέλαβαν να επεξεργαστούν σχετική πρόνοια και να την ενσωματώσουν σε 
αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου που θα αποσταλεί σε αντικατάσταση του υφισταμένου. 

 Τα προτεινόμενα νομοθετήματα έχουν κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης 
των νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που 
έχουν συμφωνηθεί σε τεχνοκρατικό επίπεδο μεταξύ της κυβέρνησης και της τρόικας στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και το σώμα 
γενικότερα εκ των πραγμάτων, λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον 
Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού 
Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη 
δεδομένη ημερομηνία,  δεν είχαν στη διάθεσή τους τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέταση 
που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης.  Για τους ίδιους λόγους, η επιτροπή θεωρεί ότι 
υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της ούτε τον απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει 
εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης 
νομοθετήματα τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  Η επιτροπή ωστόσο θεωρεί ότι πρέπει 
να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, κατανοώντας την κρισιμότητα της κατάστασης την 
οποία διέρχεται ο τόπος, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει μια ταχύτερη διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική 
διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  
Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν 
διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία 
που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή των προτεινόμενων νομοθετημάτων και να 
επανέλθει, εάν διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την 
εφαρμογή τους στην πράξη, και να επανεξετάσει το όλο ζήτημα κάτω από καλύτερες συνθήκες από απόψεως 
χρονικών περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό συζήτηση νομοθετημάτων ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και οι απόψεις των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υποβάλλει την παρούσα έκθεση ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής για συζήτηση και λήψη 
τελικής απόφασης.  Σημειώνεται ότι τα μέλη της επιτροπής που ζήτησαν την εισαγωγή της σχετικής πρόνοιας 
αναφορικά με τη σύνδεση της ηλικίας αφυπηρέτησης με το προσδόκιμο ζωής στο πρώτο υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο δήλωσαν ότι η τοποθέτησή τους θα εξαρτηθεί από την κατάθεση ενώπιον της Βουλής του 
αναθεωρημένου σύμφωνα με τα πιο πάνω κειμένου του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μη υπαρχόντων ομιλητών... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατά... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κατά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κατά.  Μάλιστα. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, με βάση τη διευθέτηση που έχει γίνει, και 
προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 35Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 62 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 77 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του Τέταρτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του Πέμπτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με την αρνητική ψήφο του κ. Περδίκη, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2012.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αρνητική ψήφο, αυτήν του κ. Γιώργου Περδίκη, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 ∆εύτερη ανάγνωση τώρα του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ισχύει, κύριε Περδίκη, και γι’ αυτό;  Ισχύει; 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ισχύει, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ πολύ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έπρεπε να είχε στόχευση και, αντί στόχευση, οριζόντια... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, πολύ ωραία! 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, πλην εκείνης του κ. Περδίκη, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Χορήγησης Κοινωνικής Σύνταξης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αρνητική ψήφο, αυτήν του κ. Περδίκη, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Φορολογίας των Κερδών από Παιγνίδια του ΟΠΑΠ ΑΕ και από το 
Κρατικό Λαχείο Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας των Κερδών από Παιγνίδια του ΟΠΑΠ ΑΕ και από το Κρατικό Λαχείο Νόμος του 

2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης   Γιώργος Λουκαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης  Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης  Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής:  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τo πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 10 ∆εκεμβρίου 2012.  Σημειώνεται ότι στις συνεδρίες 
αυτές συζητήθηκε το σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της 
υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  
Στις δύο αυτές συνεδρίες κλήθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, άλλοι εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, 
καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων, επιμελητηρίων ή συντεχνιών, για να εκφράσουν τις απόψεις τους για το υπό συζήτηση θέμα που 
τους αφορούσε.  
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η δημιουργία νομοθετικού πλαισίου για ρύθμιση της επιβολής 
φορολογίας επί του κέρδους από κάθε τυχερό δελτίο ή/και λαχείο συμμετοχής σε οποιοδήποτε παιχνίδι του 
ΟΠΑΠ ΑΕ που διεξάγεται στην Κύπρο και από τα κέρδη του Κρατικού Λαχείου με συντελεστή 20% για ποσό 
κέρδους που υπερβαίνει τις €5.000, με τη θέσπιση του περί Φορολογίας των Κερδών από Παιγνίδια του ΟΠΑΠ 
ΑΕ και από το Κρατικό Λαχείο Νόμου.  

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης των 
νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που έχουν 
συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο, της τρόικας στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και το σώμα 
γενικότερα, εκ των πραγμάτων και λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον 
Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού 
Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη 
δεδομένη ημερομηνία,  δεν είχε στη διάθεσή του τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέταση 
που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

 Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της ούτε τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  Η 
επιτροπή ωστόσο θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, κατανοώντας 
την κρισιμότητα της κατάστασης την οποία διέρχεται ο τόπος, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει μια ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η 
άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού 
Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων 
νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και να 
επανέλθει, εάν διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την 
εφαρμογή της στην πράξη, και να επανεξετάσει το ζήτημα κάτω από καλύτερες συνθήκες από άποψη 
χρονικών περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοθετήματος ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και οι απόψεις των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε στην επιτροπή την πρόθεση του υπουργείου του 
για κατάθεση νέου αναθεωρημένου κειμένου, στο οποίο διαφοροποιούνται συγκεκριμένες διατάξεις που 
αφορούν μεταξύ άλλων τον τρόπο χειρισμού των δελτίων/λαχείων που ανακηρύσσονται ως τυχερά, καθώς και 
τον τρόπο είσπραξης του φόρου που καταβάλλεται σε περίπτωση που το κερδισμένο ποσό ξεπερνά τις 
€5.000. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Φόρος επί των κερδών από παιγνίδια του ΟΠΑΠ Α.Ε. και από το Κρατικό Λαχείο.  Άρθρο 3. 

 Υποχρέωση για καταβολή του φόρου.  Άρθρο 4. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 5. 

 Ευθύνη εφαρμογής του Νόμου.  Άρθρο 6. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας των Κερδών από Παιγνίδια της ΟΠΑΠ Α.Ε. και 
από το Κρατικό Λαχείο Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο ομόφωνα, μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης   Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής: ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 10 ∆εκεμβρίου 2012.  Σημειώνεται ότι στις συνεδρίες 
αυτές συζητήθηκε το σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση, στα πλαίσια της 
υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  
Στις δύο αυτές συνεδρίες κλήθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, άλλοι εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των ενδιαφερόμενων οργανώσεων, επιμελητηρίων 
ή συντεχνιών, για να εκφράσουν τις απόψεις τους για το υπό συζήτηση θέμα, που τους αφορούσε. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, 
ώστε να υλοποιηθεί το μέτρο του Μνημονίου Συναντίληψης μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 
∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και της Επιτροπής της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης που αφορά τον περιορισμό της περιόδου κατά την οποία πρόσωπο το οποίο, σύμφωνα με τον περί 
Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων Νόμο, οφείλει να ετοιμάζει λογαριασμούς, μπορεί να μεταφέρει και να 
συμψηφίζει τη φορολογική ζημιά έναντι φορολογητέου εισοδήματος σε πέντε έτη. 

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης των 
νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που έχουν 
συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και σε τεχνοκρατικό επίπεδο της τρόικας, στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και το σώμα γενικότερα, εκ των 
πραγμάτων και λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού Οικονομικών 
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όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη δεδομένη 
ημερομηνία,  δεν είχαν στη διάθεσή τους τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέταση που 
κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

 Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  Η 
επιτροπή ωστόσο θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας κατανοώντας 
την κρισιμότητα της κατάστασης την οποία διέρχεται ο τόπος, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει μια ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία θεωρώντας ότι τη δεδομένη στιγμή προέχει η άμεση 
λήψη των προτεινόμενων μέτρων.   

 Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού Οικονομικών στο στάδιο αυτό να μη 
γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η 
διαδικασία, που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας, να 
επανέλθει, εάν διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την 
εφαρμογή της στην πράξη, και να επανεξετάσει το όλο ζήτημα κάτω από καλύτερες συνθήκες από απόψεως 
χρονικών περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοθετήματος ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και οι απόψεις των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο, μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί της μη Παραχώρησης Προσαυξήσεων και Τιμαριθμικών Αυξήσεων 
τους Μισθούς των Αξιωματούχων και Εργοδοτουμένων και στις Συντάξεις των Συνταξιούχων της Κρατικής 
Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της μη Παραχώρησης Προσαυξήσεων και Τιμαριθμικών Αυξήσεων στους Μισθούς των 

Αξιωματούχων και Εργοδοτουμένων και στις Συντάξεις των Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και 
του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 
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Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης  

 Χάρης Γεωργιάδης Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής: ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 10 ∆εκεμβρίου 2012.  Σημειώνεται ότι στις συνεδρίες 
αυτές συζητήθηκε το σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της 
υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  
Στις δύο αυτές συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών, άλλοι 
εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και των ενδιαφερόμενων οργανώσεων, επιμελητηρίων ή συντεχνιών, για να εκφράσουν τις 
απόψεις τους ανάλογα με το υπό συζήτηση θέμα που τους αφορούσε. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της μη Παραχώρησης Προσαυξήσεων 
και Τιμαριθμικών Αυξήσεων στους Μισθούς των Αξιωματούχων και Εργοδοτουμένων και στις Συντάξεις των 
Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Νόμου (Νόμος αριθμός 192(Ι) του 
2011), έτσι ώστε να επέλθουν σ’ αυτόν οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Η επέκταση της παγοποίησης στις ετήσιες προσαυξήσεις στην κρατική υπηρεσία και στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα μέχρι και το 2016, καθώς και στον τιμάριθμο μέχρι το 2014.  Επισημαίνεται ότι η 
τιμαριθμική αναπροσαρμογή των απολαβών και των συντάξεων θα επαναρχίσει, όταν συμφωνηθεί ο 
τρόπος και η συχνότητα αναθεώρησης του τιμαριθμικού επιδόματος, το οποίο και θα παραχωρείται 
σύμφωνα με τους όρους και τις προϋποθέσεις που θα συμφωνηθούν. 

2. Η επέκταση της υπό αναφορά παγοποίησης και στην περίπτωση των βουλευτών, οι αποδοχές των 
οποίων αναπροσαρμόζονται πάνω σε ετήσια βάση, σύμφωνα με την αύξηση του δείκτη μισθών και 
ημερομισθίων των εργαζομένων για τα έτη 2012-2016. 

3. Η εφαρμογή της ίσης μεταχείρισης ακαδημαϊκών/εκπαιδευτικών που απασχολήθηκαν ή και 
απασχολούνται ή θα απασχοληθούν στον ιδιωτικό τομέα τα έτη 2012-2016 και στη συνέχεια θα 
εργοδοτηθούν στον ευρύτερο δημόσιο τομέα σε σχέση με τους εκπαιδευτικούς που ήδη εργοδοτούνται 
στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, η απασχόληση των οποίων για την ίδια περίοδο δε θα ληφθεί υπόψη για 
σκοπούς παραχώρησης ετήσιας προσαύξησης. 

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης των 
νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που έχουν 
συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο, της τρόικας στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, όπως και το 
σώμα γενικότερα, εκ των πραγμάτων και λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη 
στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup, καθώς και της συναφούς έκκλησης του 
Υπουργού Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή 
μέχρι τη δεδομένη ημερομηνία, δεν είχε στη διάθεσή της τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος 
εξέταση που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

 Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  Η 
επιτροπή ωστόσο θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, κατανοώντας 
την κρισιμότητα της κατάστασης που διέρχεται ο τόπος, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει ταχύτερη διαδικασία από τη 
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συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η άμεση λήψη των 
προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού Οικονομικών όπως 
στο στάδιο αυτό μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων νομοθετήματα, για να μην 
επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και, αν 
διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την εφαρμογή της στην 
πράξη, να επανέλθει και να επανεξετάσει το όλο ζήτημα υπό καλύτερες συνθήκες από απόψεως χρονικών 
περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοθετήματος ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και οι απόψεις των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων. 

 Οι εκπρόσωποι των οργανώσεων που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εξέφρασαν τη διαφωνία 
τους με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, παρ’ όλο που, όπως δήλωσαν, για ευνόητους λόγους υψηλού 
αισθήματος ευθύνης δεν έχουν προβεί σε αντίδραση με τα ανάλογα δυναμικά μέτρα.  Παράλληλα, εξέφρασαν 
τις επιφυλάξεις τους για τη συνταγματικότητα των προτεινόμενων ρυθμίσεων. 

 Περαιτέρω, στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, το αρμόδιο υπουργείο κατέθεσε 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, με βάση το οποίο διαφοροποιείται η έναρξη και η διάρκεια της ισχύος 
των διατάξεων του άρθρου 8 του υφιστάμενου νόμου που αφορά τη μη παραχώρηση τιμαριθμικών αυξήσεων, 
ώστε αυτή να ισχύει μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2015. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής, αφού άκουσαν όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, δεν κατέστη 
δυνατόν να διαμορφώσουν έγκαιρα τις τελικές τους θέσεις, γι’ αυτό και επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί 
του αναθεωρημένου νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 7Α.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Έναρξη και διάρκεια της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της μη Παραχώρησης Προσαυξήσεων και Τιμαριθμικών 
Αυξήσεων στους Μισθούς των Αξιωματούχων και Εργοδοτουμένων και στις Συντάξεις των Συνταξιούχων της 
Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο, μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης   Γιώργος Λουκαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης  Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης  Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής:  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 10 ∆εκεμβρίου 2012.   Σημειώνεται ότι στις συνεδρίες αυτές συζητήθηκε το 
σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της υιοθέτησης των 
δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  Στις δύο αυτές 
συνεδρίες κλήθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, άλλοι εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και 
εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των ενδιαφερόμενων οργανώσεων, 
επιμελητηρίων ή συντεχνιών, για να εκφράσουν τις απόψεις τους ανάλογα με το υπό συζήτηση θέμα που τους 
αφορούσε.  

 Με το υπό αναφορά νομοσχέδιο τροποποιείται ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές 
Αρχές) Νόμος [(Νόμος 88(Ι) του 2011)], όπως αυτός τροποποιήθηκε με το Νόμο 136(Ι) του 2012, έτσι ώστε να 
επέλθουν οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Να συμψηφιστούν οι συντάξεις που δικαιούται αξιωματούχος λόγω υπηρεσίας του σε περισσότερα του 
ενός λειτουργήματα ή/και αξιώματα ή/και θέσεις, έτσι ώστε το σύνολο των συντάξεων αυτών να μην 
υπερβαίνει το ήμισυ των υψηλότερων συντάξιμων απολαβών του για οποιοδήποτε εξ αυτών. 

2. Να αυξηθούν οι περιοδικές εισφορές που καταβάλλουν οι αξιωματούχοι, οι οποίοι δεν καλύπτονται από 
το κυβερνητικό σχέδιο συντάξεων ή σχέδιο συντάξεων όμοιο με αυτό, για μεταφορά της σύνταξης σε 
περίπτωση θανάτου στη/στο χήρα/χήρο και στα εξαρτώμενα τέκνα, από 2% σε 3% επί των συντάξιμων 
απολαβών τους.   Επισημαίνεται ότι οι εν λόγω περιοδικές εισφορές δε θα είναι επιστρεπτέες κατ’ 
αναλογία με τη ρύθμιση που προωθείται για τους δημόσιους υπαλλήλους. 

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης των 
νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που έχουν 
συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο, της τρόικας στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, όπως και το σώμα γενικότερα, εκ των 
πραγμάτων και λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού Οικονομικών 
όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη δεδομένη 
ημερομηνία,  δεν είχε στη διάθεσή της τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέτασή τους, που 
κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

 Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  
Παρ’ όλα αυτά, η επιτροπή, κατανοώντας την κρισιμότητα της κατάστασης που διέρχεται ο τόπος,  θεωρεί ότι 
πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η 
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άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού 
Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη   δέσμη μέτρων 
νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και, αν 
διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την εφαρμογή της στην 
πράξη, να επανέλθει και να επανεξετάσει το ζήτημα υπό καλύτερες συνθήκες από απόψεως χρονικών 
περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοθετήματος ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και οι απόψεις των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων.   

 Περαιτέρω, στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου, το αρμόδιο υπουργείο έκρινε σκόπιμο να 
καταθέσει αναθεωρημένο κείμενο αυτού, ώστε να συμπεριληφθεί σ’ αυτό πρόνοια που να προβλέπει μεταξύ 
άλλων τα εξής: 

 «Σε περίπτωση συνταξιούχου ο οποίος είχε σύζυγο κατά το χρόνο της αφυπηρέτησής του, η οποία 
απέθανε μετά την αφυπηρέτησή του, και ο οποίος ακολούθως νυμφεύθηκε εκ νέου, η τελευταία σύζυγος δεν 
καθίσταται δικαιούχος σε σύνταξη χήρας σε περίπτωση θανάτου του». 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής, αφού άκουσαν όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, δεν κατέστη 
δυνατόν να διαμορφώσουν έγκαιρα τις τελικές τους θέσεις, γι’ αυτό και επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν επί 
του αναθεωρημένου νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 11 και 12 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς 
Εργοδοτουμένων, Συνταξιούχων και Αυτοτελώς Εργαζομένων του Ιδιωτικού Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012» και «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής 
Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων, Συνταξιούχων και Αυτοτελώς Εργαζομένων του Ιδιωτικού 

Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, 
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Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης  

 Χάρης Γεωργιάδης Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής: ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα δύο πιο πάνω νομοσχέδια 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 10 ∆εκεμβρίου 2012.  Σημειώνεται ότι στις συνεδρίες 
αυτές συζητήθηκε το σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της 
υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  
Στις δύο αυτές συνεδρίες κλήθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών και άλλοι εκπρόσωποι της εκτελεστικής 
εξουσίας, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των 
ενδιαφερόμενων οργανώσεων, επιμελητηρίων ή συντεχνιών, για να εκφράσουν τις απόψεις τους για το υπό 
συζήτηση θέμα που τους αφορούσε.  

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου νόμου περί Έκτακτης Εισφοράς 
Εργοδοτουμένων, Συνταξιούχων και Αυτοτελώς Εργαζομένων του Ιδιωτικού Τομέα, έτσι ώστε: 

1. να επεκταθεί η διάρκεια ισχύος του και για τα έτη 2014 έως 2016, 

2. να διαφοροποιηθεί από την 1η Ιανουαρίου 2014 το ποσοστό της έκτακτης εισφοράς, αρχίζοντας από 
μηνιαίες απολαβές ή/και συντάξεις ύψους €1.500 αντί €2.500, ως ακολούθως: 

Έκτακτη εισφορά 2012-2013 Έκτακτη εισφορά 2014-2016 

Μηνιαίες απολαβές 
ή/και συντάξεις 

Ποσοστό 
έκτακτης 
εισφοράς 

Μηνιαίες απολαβές 
ή/και συντάξεις 

Ποσοστό έκτακτης 
εισφοράς 

0-€2.500 0 0-€1.500 0 

€2.501-€3.500 2,5% €1.501-€2.500 2,5% 

€3.501-€4.500 3,0% €2.501-€3.500 3,0% 

€4.501 και πάνω 3,5% €3.501 και πάνω 3,5% 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου νόμου περί Έκτακτης 
Εισφοράς Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου 
∆ημόσιου Τομέα, έτσι ώστε: 

1. να επεκταθεί η διάρκεια ισχύος του και για τα έτη 2014 έως 2016, 

2. να διαφοροποιηθεί από την 1η Ιανουαρίου 2014 το ποσοστό της έκτακτης εισφοράς, αρχίζοντας από 
μηνιαίες απολαβές ή/και συντάξεις ύψους €1.500 αντί €2.500, ως ακολούθως: 

Κλιμακωτή έκτακτη εισφορά για την περίοδο 2014-2015 

Μηνιαίες απολαβές 
ή/και συντάξεις 

Ποσοστό 
έκτακτης 
εισφοράς 

Ποσοστό έκτακτης εισφοράς υπαλλήλων που 
βρίσκονται στην υψηλότερη βαθμίδα της 

κλίμακας της θέσης τους 
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0-€1.500 0 0 

€1.501-€2.500 2,5% 3,0% 

€2.501-€3.500 3,0% 3,5% 

€3.501 και πάνω 3,5% 4,0% 

 Τα προτεινόμενα νομοθετήματα έχουν κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης 
των νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που 
έχουν συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο, της τρόικας στα πλαίσια της 
καταρχήν συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 
το σώμα γενικότερα εκ των πραγμάτων, λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη 
στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης σε επίπεδο Eurogroup και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού 
Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη 
δεδομένη ημερομηνία, δεν είχαν στη διάθεσή τους τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέταση 
που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

 Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της ούτε τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  Η 
επιτροπή ωστόσο θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, κατανοώντας 
την κρισιμότητα της κατάστασης την οποία διέρχεται ο τόπος, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει μια ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η 
άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού 
Οικονομικών στο στάδιο αυτό να μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων 
νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή των προταθεισών νομοθεσιών και να 
επανέλθει, εάν διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την 
εφαρμογή τους στην πράξη, και να επανεξετάσει το ζήτημα κάτω από καλύτερες συνθήκες από άποψη 
χρονικών περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό συζήτηση νομοθετημάτων ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και οι απόψεις των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων.   

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής, αφού άκουσαν όλα όσα λέχθηκαν ενώπιόν τους, επειδή δεν 
κατέστη δυνατό να διαμορφώσουν έγκαιρα τελικές θέσεις, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των δύο πιο 
πάνω νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη και διάρκεια της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων, Συνταξιούχων και 
Αυτοτελώς Εργαζομένων του Ιδιωτικού Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το υπ’ αριθμόν 11 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη και διάρκεια της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και 
Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το υπ’ αριθμόν 12 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 13, 14 και 15 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Παροχής 
Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012» και «Ο περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2012». 

 Αντιλαμβάνομαι ηγέρθη θέμα αναβολής.  Παρακαλώ σ’ αυτό το σημείο να ψηφίσετε. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αναβολής των νομοσχεδίων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οκτώ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους εναντίον, οκτώ υπέρ και μία αποχή, το αίτημα για την αναβολή απορρίπτεται. 

 Επομένως, προχωρούμε.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί Παροχής Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», «Ο περί Παροχής Επιδόματος 

Τέκνου (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012» και «Ο περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης   Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής: ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 10 ∆εκεμβρίου 2012.  Σημειώνεται ότι στις συνεδρίες 
αυτές συζητήθηκε το σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της 
υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  
Στις δύο αυτές συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών, 
εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 
ενδιαφερόμενων οργανώσεων, επιμελητηρίων και συντεχνιών, για να εκφράσουν τις απόψεις τους στα θέματα 
που τους αφορούν.  

 Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση του περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 
Νόμου από την 1η Ιανουαρίου 2013. 

 Σκοπός του δεύτερου προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
Νόμου, ώστε: 

1. να μειωθεί το ύψος του επιδόματος τέκνου κατά 9%, 

2. να μειωθεί, από την 1η Ιανουαρίου 2014, το υφιστάμενο εισοδηματικό όριο για παραχώρηση του 
επιδόματος σε οικογένειες με δύο ή περισσότερα εξαρτώμενα τέκνα, 

3. να επεκταθεί η αναστολή της αναπροσαρμογής του επιδόματος κατά τρία πρόσθετα έτη, καθώς επίσης 
να διαφοροποιηθεί ο τρόπος αναπροσαρμογής του, ώστε από την 1η Ιανουαρίου 2017 αυτή να γίνεται 
με βάση την αυτόματη τιμαριθμική αναπροσαρμογή, αντί του δείκτη τιμών καταναλωτή, όπως ίσχυε 
μέχρι τώρα. 

 Σκοπός του τρίτου νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας 
Νόμου, ώστε: 

1. να μειωθεί το ανώτατο όριο του ετήσιου οικογενειακού εισοδήματος, το οποίο αποτελεί το εισοδηματικό 
κριτήριο για παραχώρηση φοιτητικής χορηγίας, από εκατό χιλιάδες ευρώ σε πενήντα εννιά χιλιάδες 
ευρώ, 

2. να καθοριστεί η έννοια της οικογένειας όσον αφορά τους έγγαμους φοιτητές, 

3. να διαγραφεί η διάταξη με την οποία επιτρέπεται η παραχώρηση φοιτητικής χορηγίας σε 
αυτοσυντήρητους φοιτητές που δεν είναι έγγαμοι. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις αναμένεται να 
προκύψουν εξοικονομήσεις για τα δημόσια οικονομικά, οι οποίες υπολογίζεται να ανέλθουν σε €35,6 εκατομ. 
για το 2013 και €16,6 εκατομ. για το 2014. 
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 Ας σημειωθεί ότι τα προτεινόμενα νομοθετήματα έχουν κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα 
πλαίσια της δέσμης των νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής 
εξυγίανσης που έχουν συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο, της τρόικας στα 
πλαίσια της καταρχήν συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, όπως και το σώμα γενικότερα, εκ των 
πραγμάτων και λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup, αλλά και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού 
Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη 
δεδομένη ημερομηνία,  δεν είχε στη διάθεσή της τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέταση 
που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης.  Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι υπό 
τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της τον απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό 
κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα τα 
οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό συζήτηση σχεδίων νόμου από την επιτροπή, ζητήθηκαν πρόσθετα 
στοιχεία και διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και οι απόψεις των 
ενδιαφερόμενων οργανώσεων.  Οι εκπρόσωποι των οργανώσεων που παρέστησαν στην επιτροπή εξέφρασαν 
τη διαφωνία τους και με τα τρία νομοσχέδια. 

 Η επιτροπή θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας κατανοώντας 
την κρισιμότητα της κατάστασης την οποία διέρχεται ο τόπος, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει μια ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η 
άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού 
Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων 
νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη.  Εντούτοις, η ίδια 
εξέφρασε την πρόθεσή της να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και να επανέλθει, εάν 
διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την εφαρμογή της στην 
πράξη, και να επανεξετάσει το όλο ζήτημα κάτω από καλύτερες συνθήκες από απόψεως χρονικών 
περιορισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προτεινόμενων νομοθετημάτων κατά τη συζήτησή τους 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος και ως εκ τούτου υποβάλλει την παρούσα έκθεση στη Βουλή για λήψη 
τελικής απόφασης. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι οι τίτλοι των πιο πάνω αναφερόμενων νομοσχεδίων τροποποιούνται, ώστε 
να αναφέρονται ως «O περί Παροχής Επιδόματος Μάνας (Καταργητικός) Νόμος του 2012», «Ο περί Παροχής 
Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει οιαδήποτε αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας (Καταργητικός) Νόμος του 
2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 14 νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 15 νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

 Μία, αντιλαμβάνομαι... 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπέρ ο κ. Συλλούρης; 

 Μάλιστα. 

 Σαράντα δύο τότε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ και εννέα εναντίον,  τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ και εννέα εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και ερχόμαστε στο υπ’ αριθμόν 16 θέμα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Επειδή ως Ε∆ΕΚ έχουμε ψηφίσει εναντίον των τριών αυτών νομοσχεδίων, τα οποία έχουν κοινή έκθεση, 
θεωρούμε ότι έχουμε και το δικαίωμα να δικαιολογήσουμε την αρνητική μας ψήφο.  Αυτή ήταν και η συμφωνία 
την οποία είχαμε κάμει το πρωί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Έχουμε το δικαίωμα για δύο λεπτά. 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονίσω το εξής:  Επειδή ακούστηκε και από το επίσημο βήμα της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ότι όσοι αλλαξοπιστήσουν από την τροϊκολαγνεία θεωρούνται λαϊκιστές... 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν...  Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

 Λοιπόν, προχωρήστε χωρίς επίθετα... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

 Συγγνώμη, συνάδελφε... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει καμία παράβαση του κανονισμού!  Παρακαλώ!  

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κάτι διαδικαστικό, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ένας χαρακτηρισμός. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κάτι διαδικαστικό... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.  Ο κ. Κυπριανού έχει το λόγο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κάτι διαδικαστικό.  Ζήτησε το λόγο να δικαιολογήσει την ψήφο τους, όχι να απαντήσει σε οποιονδήποτε 
άλλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρήστε, δικαιολογήστε την ψήφο σας, κύριε Βαρνάβα, στα δύο λεπτά που έχετε στη 
διάθεσή σας χωρίς χαρακτηρισμούς. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Με όλο το σεβασμό στους συναδέλφους, εμείς ακούαμε εδώ και μία ώρα το χαρακτηρισμό “λαϊκιστές” 
και δεν αντιδράσαμε! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Άτε!   Άτε, ρε Γιώργο! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, έχουμε κάθε δικαίωμα... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ...και αυτός που θα καταλύσει τη δημοκρατία σ’ αυτό το κοινοβούλιο δεν είμαστε εμείς!  Και έχουμε το 
δικαίωμα να δικαιολογήσουμε την ψήφο μας! 
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 Άρα, κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι είχαμε το δικαίωμα ως πολιτική δύναμη και ως κοινοβούλιο να 
πράξουμε αυτό το οποίο η κυβέρνηση έπραξε για το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 3.  Η κυβέρνηση ήρθε από μόνη 
της, και μάλιστα λέχθηκε και στη σύσκεψη των αρχηγών ότι ο ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών, διαβάζοντας, και 
το επιτελείο του, το νομοσχέδιο, εντόπισε φοβερά λάθη μέσα, και ζήτησε η ίδια η κυβέρνηση αναβολή για μια 
βδομάδα -άρα, η κυβέρνηση δεν είναι λαϊκιστές!- για να διορθώσει αυτό το νομοσχέδιο!  Εμείς ως πολιτική 
δύναμη, ως οι άρχοντες οι οποίοι έχουμε εκλεγεί από το λαό, απευθείας από το λαό, δεν έχουμε το δικαίωμα 
να εντοπίσουμε τα οποιαδήποτε λάθη και να ζητήσουμε μια βδομάδα αναβολή!   

 Ζητήσαμε μια βδομάδα αναβολή, κύριε Πρόεδρε, και τίποτα περισσότερο!  Γιατί λογιστικά στα €113 
εκατομ. δε διαφωνούμε, δε διαφωνούμε με την ουσία, διαφωνήσαμε όμως με τη στόχευση αυτών των 
αποκοπών, γιατί θεωρούμε ότι υπήρχε εναλλακτική λύση, εάν οι τεχνοκράτες του υπουργείου μπορούσαν να 
καθίσουν μια βδομάδα και να βρουν κάποια διαφορετική στόχευση.   

 Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, εμείς ξεκαθαρίζουμε, έχουμε τοποθετηθεί υπεύθυνα έναντι της δικής 
μας θέσης ότι εμείς εκπροσωπούμε τη λαϊκή ετυμηγορία και δεν εκπροσωπούμε με όλο το σεβασμό καμία 
απολύτως επιτακτική ρήση «σας το δίνω και το παίρνετε»!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης είχε ζητήσει το λόγο.  Και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ικαιολόγηση.   

 Ευχαριστώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πιστεύω ότι έχουμε μπροστά μας ένα νομοσχέδιο στο οποίο δεν εφαρμόζεται μια πάγια πολιτική, η 
οποία, λίγο πολύ, έγινε αποδεχτή, που αποτελεί θετική διάκριση, η εφαρμογή εισοδηματικών κριτηρίων.  
Αποκόπτονται €23 εκατομ., κατά τον υπολογισμό της κυβέρνησης, από μία συγκεκριμένη κοινωνική ομάδα 
χωρίς να εφαρμοστούν εισοδηματικά κριτήρια, μια πολιτική την οποία εισήγαγε αυτή η κυβέρνηση!  Εμείς 
θεωρούμε ότι, όταν την ίδια ώρα, όπως και στα υπόλοιπα θέματα, δε γίνεται καμία επέμβαση επί του δημόσιου 
βοηθήματος, το οποίο στοιχίζει στα δημόσια οικονομικά €700 εκατομ... Μία απόπειρα που έγινε εντελώς την 
τελευταία στιγμή κρίθηκε απ’ όλα τα κόμματα ως ανεπαρκής και με πολλά κενά, γι’ αυτό και βρίσκεται στο 
ψυγείο, για το δημόσιο βοήθημα, στο οποίο γίνονται οι μεγάλες σπατάλες.  Και θέλω να σας καλέσω να 
διαβάσετε το αρχικό κείμενο των προτάσεων της τρόικας.  Είναι γι’ αυτό που μιλούσε, για στόχευση και 
καλύτερη διαχείριση του δημοσίου βοηθήματος.  Και μάλιστα σ’ αυτό το νέο υπόμνημα, που πάει προς 
υπογραφή μεταξύ κυβέρνησης και τρόικας, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, λέει σε τρεις περιπτώσεις ότι 
πρέπει να ληφθεί πρόνοια, να μην επηρεαστούν οι ευάλωτες κοινωνικές ομάδες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Συλλούρης.  ∆ικαιολόγηση της αποχής. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, ναι.   

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δεν ψήφισα, επειδή είμαι πολύτεκνος και όχι για να είμαι κατά ένα όγδοο λιγότερο 
τροϊκολάγνος από τους άλλους! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μπράβο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 



 

 

762 

 

 Και προχωρούμε... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει που ψήφισαν εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ψηφίσατε εναντίον; 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ, κύριε Προκοπίου. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Και εγώ έχω ψηφίσει εναντίον αυτών των αποκοπών ή της μείωσης όσον αφορά το επίδομα τέκνου, τη 
φοιτητική χορηγία και το επίδομα της μάνας, γιατί την περασμένη φορά που είχαμε πάλι το ίδιο να ψηφίσουμε, 
για αποκοπές αυτών των επιδομάτων, ήμουν αυτός που είχε υποβάλει τροποποίηση γι’ αυτό το θέμα.  Και, 
επειδή πίστευα, και πιστεύω, ότι αυτή η τάξη στηρίζει κυρίως την οικογένεια και πρέπει το θεσμό της 
οικογενείας να τον κρατήσουμε σαν κόρη οφθαλμού, ψήφισα, όσο το δυνατό, αυτή η τάξη να εξαιρεθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Και ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας.  ∆ικαιολόγηση αρνητικής ψήφου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.   

 Τα δύο πρώτα αφορούν τη δημογραφία και ένα πρόβλημα που αντιμετωπίζει αυτή η ημικατεχόμενη 
πατρίδα, που απειλείται από εποικισμό από την κατοχική Τουρκία.  Σε σχέση με τούτα, θα μπορούσε τούτη η 
πολιτεία να βρει άλλους τρόπους να κάμει αυτές τις αποκοπές, να περισώσει...  Όσον αφορά τα φοιτητικά, για 
τους φοιτητές μας, καταρχάς, το επίδομα έν’ για το φοιτητή που δίνεται, έντζιε για τον πατέρα ή για τη μητέρα.  
Όμως εδώ έπρεπε πράγματι να υπάρχει στόχευση.  Ένας, λέει, που παίρνει €50.000, εντάξει, να δικαιούται να 
παίρνει.  Ε, καλά, τζιείνος που παίρνει €10.000, τζιείνος που παίρνει €20.000;  Το κοπελλούιν του εν θέλει να 
σπουδάσει εκείνου;  Εδώ τούτο που κάμνουμε δεν είναι σωστό.  Έπρεπε να υπάρχει ένα μέτρο λελογισμένο 
και μια στόχευση λελογισμένη υπέρ των αδυνάτων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία.  Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, έχει ολοκληρωθεί η δικαιολόγηση αρνητικών ψήφων και αποχής. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 16 θέμα, που είναι «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης  

 Χάρης Γεωργιάδης Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης Χρίστος Μέσης 
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 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής: ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 10 ∆εκεμβρίου 2012.  Σημειώνεται ότι στις συνεδρίες 
αυτές συζητήθηκε το σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της 
υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  
Στις δύο αυτές συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, άλλοι εκπρόσωποι της 
εκτελεστικής εξουσίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων, επιμελητηρίων ή συντεχνιών, για να εκφράσουν τις απόψεις τους ανάλογα με το υπό συζήτηση 
θέμα που τους αφορούσε.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να 
αυξηθεί ο συντελεστής του ειδικού φόρου κατανάλωσης για τη βενζίνη και το πετρέλαιο κίνησης και να 
υιοθετηθούν ορισμένες πρόσθετες ρυθμίσεις που να βελτιώνουν την εν λόγω νομοθεσία. 

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη νομοθεσία προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Η αύξηση του συντελεστή του ειδικού φόρου κατανάλωσης με τον οποίο επιβαρύνονται η βενζίνη και το 
πετρέλαιο κίνησης κατά €70 το χιλιόλιτρο (€0.07 το λίτρο) από την 1η Ιανουαρίου 2013 και κατά €50 το 
χιλιόλιτρο (€0.05 το λίτρο)  από την 1η Ιανουαρίου 2014. 

2. Η παραχώρηση δυνατότητας στον Υπουργό Οικονομικών να αναπροσαρμόζει τους συντελεστές ειδικού 
φόρου κατανάλωσης ανάλογα με τη διαμόρφωση του δείκτη τιμών καταναλωτή. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Τελωνείων, από την 1η Ιανουαρίου 2013 ο ειδικός φόρος 
κατανάλωσης με τον οποίο επιβαρύνεται σήμερα η βενζίνη θα αυξηθεί από €359 σε €429 το χιλιόλιτρο και ο 
ειδικός φόρος κατανάλωσης του πετρελαίου κίνησης θα αυξηθεί από €330 σε €400 το χιλιόλιτρο. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, από την 1η Ιανουαρίου 2014 ο ειδικός φόρος κατανάλωσης για τη 
βενζίνη θα αυξηθεί σε €479 το χιλιόλιτρο και ο ειδικός φόρος κατανάλωσης για το πετρέλαιο κίνησης θα 
αυξηθεί σε €450 το χιλιόλιτρο. 

 Σημειώνεται ότι από τις πιο πάνω προτεινόμενες αυξήσεις αναμένεται ότι θα προκύψουν πρόσθετα 
ετήσια κρατικά έσοδα της τάξης των €56 εκατομ. για το έτος 2013 και €40 εκατομ. για το έτος 2014. 

 Περαιτέρω, με το προτεινόμενο νομοσχέδιο παραχωρείται η δυνατότητα στον Υπουργό Οικονομικών να 
αναπροσαρμόζει τους συντελεστές του ειδικού φόρου κατανάλωσης για τα ενεργειακά προϊόντα και τα 
προϊόντα ηλεκτρικής ενέργειας με βάση τη διαμόρφωση του δείκτη τιμών καταναλωτή.     

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης των 
νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που έχουν 
συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και της τρόικας σε τεχνοκρατικό επίπεδο στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και το σώμα γενικότερα, εκ των 
πραγμάτων και λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού Οικονομικών 
όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη δεδομένη 
ημερομηνία, δεν είχαν στη διάθεσή τους τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για την σε βάθος εξέταση που 
κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

 Για τους ίδιους λόγους, η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της ούτε τον 
απαιτούμενο χρόνο, ώστε να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  Η 
επιτροπή ωστόσο θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας κατανοώντας 
την κρισιμότητα της κατάστασης την οποία διέρχεται ο τόπος, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει μια ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η 
άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού 
Οικονομικών στο στάδιο αυτό να μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων 
νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 
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 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και να 
επανέλθει, εάν διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την 
εφαρμογή της στην πράξη, και να επανεξετάσει το όλο ζήτημα κάτω από καλύτερες συνθήκες από απόψεως 
χρονικών περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοθετήματος ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και οι απόψεις των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου και έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη 
συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  Σημειώνεται ότι ο τίτλος του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου τροποποιείται, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε αρνητική ψήφος; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, οκτώ ψήφους εναντίον και ουδεμίαν 
αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, οκτώ ψήφους εναντίον και ουδεμίαν 
αποχή. 

 ∆ικαιολόγηση ψήφου από τον κ. Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.   

 Απλώς εξηγούμε ότι εμείς δεν το ψηφίσαμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, γιατί περιλαμβάνεται σ’ αυτό η 
πρόνοια των διαταγμάτων από τον υπουργό, την οποία θεωρούμε άκρως αντιδημοκρατική. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα.  ∆ικαιολόγηση αρνητικής ψήφου. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Απλώς και εμείς ως Ε∆ΕΚ δεν ψηφίσαμε αυτό το νομοσχέδιο, γιατί μέσα σ’ αυτό το νομοσχέδιο 
επαναλαμβάνεται εκείνο το οποίο καταψηφίσαμε την προηγούμενη Πέμπτη, δηλαδή το να εκχωρεί ο ναός της 
δημοκρατίας, η Βουλή των Αντιπροσώπων, τα αναφαίρετά της δικαιώματα μέσω διαταγμάτων κάποιων 
υπουργών.  Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, και εμείς τηρήσαμε την ίδια στάση, την ίδια υπεύθυνη στάση, την 
οποία τηρήσαμε την προηγούμενη φορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κουλίας.  ∆ικαιολόγηση αρνητικής ψήφου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Νομίζω ότι η εποχή των διαταγμάτων έχει παρέλθει, κύριε Πρόεδρε, τζιαι όποιοι τα εδοκιμάσαν είχαν 
κακά αποτελέσματα!  Κακώς επαναφέρεται! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 17 θέμα, που είναι «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χρόνος Εργασίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς 
«Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χρόνος Εργασίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 
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 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης  

 Χάρης Γεωργιάδης Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής: ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε τους υπό αναφορά 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 10 ∆εκεμβρίου 2012.  Σημειώνεται ότι 
στις συνεδρίες αυτές συζητήθηκε το σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα 
πλαίσια της υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με 
την τρόικα.  Στις δύο αυτές συνεδρίες κλήθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, άλλοι εκπρόσωποι της εκτελεστικής 
εξουσίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων, επιμελητηρίων και συντεχνιών, για να εκφράσουν τις απόψεις τους ανάλογα με το υπό συζήτηση 
θέμα που τους αφορούσε.  

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 72 και 87 του περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η εφαρμογή συνεχούς ωραρίου στη δημόσια υπηρεσία με παράλληλη 
μεταφορά της ώρας έναρξης λειτουργίας της δημόσιας υπηρεσίας κατά μισή ώρα αργότερα και κατάργηση του 
εργάσιμου απογεύματος των δημόσιων υπαλλήλων που ισχύει για τους μήνες από την 1η Σεπτεμβρίου μέχρι 
την 30ή Ιουνίου, καθώς και η επέκταση του ελαστικού ωραρίου εργασίας από μισή σε μία ώρα.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, με βάση 
το υφιστάμενο ωράριο λειτουργίας της δημόσιας υπηρεσίας που προβλέπεται στους περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Χρόνος Εργασίας) Κανονισμούς του 1990 έως 2009, οι δημόσιοι υπάλληλοι υποχρεούνται να εργάζονται για 
τριάντα οχτώ συνολικά ώρες την εβδομάδα κατά την περίοδο από την 1η Σεπτεμβρίου μέχρι την 30ή Ιουνίου και 
για τριάντα πέντε συνολικά ώρες την εβδομάδα κατά την περίοδο από την 1η Ιουλίου μέχρι την 31η Αυγούστου, 
δηλαδή τριάντα επτάμισι ώρες κατά μέσο όρο την εβδομάδα ετησίως.  Με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, 
σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο αριθμός των ωρών εργασίας των δημόσιων υπαλλήλων θα παραμείνει ο ίδιος, 
αλλά οι ώρες αυτές θα κατανέμονται κατά τρόπο που οι εν λόγω υπάλληλοι θα εργάζονται ολόχρονα με το ίδιο 
ωράριο εργασίας και συγκεκριμένα ως ακολούθως: 

1. Εργασία για τη μεταβατική περίοδο από την 1η Ιανουαρίου μέχρι την 31η Αυγούστου 2013, από ∆ευτέρα 
μέχρι Παρασκευή, από τις 7.30/8.30 π.μ. μέχρι τις 3.00/4.00 μ.μ. 

2. Εργασία από την 1η Σεπτεμβρίου 2013 και εντεύθεν, από ∆ευτέρα μέχρι Παρασκευή, από τις 8.00/9.00 
π.μ. μέχρι τις 3.30/4.30 μ.μ. 

 Περαιτέρω, η εισαγωγή στους υπό αναφορά κανονισμούς διάταξης για καθορισμό μεταβατικής περιόδου 
αναφορικά με το ωράριο της δημόσιας υπηρεσίας, ως ανωτέρω αναφέρεται, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, 
προτείνεται, με στόχο να μη διαταραχθεί ο προγραμματισμός της οικογενειακής ζωής των δημόσιων 
υπαλλήλων, δεδομένου ότι ήδη έχουν γίνει οι απαιτούμενες διευθετήσεις από μέρους τους για το ακαδημαϊκό 
έτος 2012-2013 σε ό,τι αφορά τη φροντίδα, απασχόληση και εκπαίδευση των παιδιών τους. 

 Όπως επίσης επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, με την προτεινόμενη διαφοροποίηση του ωραρίου 
εργασίας των δημόσιων υπαλλήλων αναμένεται ότι θα επέλθουν τα ακόλουθα οφέλη: 

1. Αύξηση των ωρών λειτουργίας της δημόσιας υπηρεσίας από επτάμισι σε οκτώμισι ώρες, έστω και αν δε 
θα είναι πλήρως στελεχωμένη καθ’ όλη τη διάρκεια του ωραρίου λειτουργίας της, δηλαδή από τις 8.00 
π.μ. μέχρι τις 4.30 μ.μ. 

2. Αύξηση της παραγωγικότητας στη δημόσια υπηρεσία, δεδομένου ότι τα εργάσιμα απογεύματα της 
Τετάρτης κατά κοινή ομολογία θεωρούνται αντιπαραγωγικά. 
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3. Προσέγγιση του ωραρίου της δημόσιας υπηρεσίας με το ωράριο του ιδιωτικού τομέα, που αποτελεί 
στόχο των μέτρων που λαμβάνονται για την εξυγίανση της οικονομίας. 

4 Προσέγγιση του ωραρίου της δημόσιας υπηρεσίας με τα ωράρια που ισχύουν στις πλείστες χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

5. Αποσυμφόρηση της τροχαίας κίνησης, δεδομένου ότι αυτή αναμένεται ότι θα κατανέμεται σε μεγαλύτερο 
χρονικό διάστημα εντός της ημέρας. 

6. Εξοικονόμηση στο κόστος της υπερωριακής αποζημίωσης που καταβάλλεται σε υπαλλήλους σε κάποιες 
περιπτώσεις, λόγω της επέκτασης των κανονικών ωρών λειτουργίας των δημόσιων υπηρεσιών πάνω σε 
καθημερινή βάση. 

7. Αποφόρτιση των υπαλλήλων από το καθημερινό άγχος της έγκαιρης προσέλευσης στην εργασία τους, 
λόγω και της τροχαίας κίνησης, παρέχοντας μία ώρα ευέλικτο ωράριο.  

8. Επιμήκυνση των ωρών εξυπηρέτησης του κοινού, κατά τρόπο που θα περιλαμβάνουν από ∆ευτέρα 
μέχρι Παρασκευή το χρονικό διάστημα 1.00 μ.μ. μέχρι 2.30 μ.μ., το οποίο μπορεί να αξιοποιηθεί από 
μεγάλο αριθμό των εργαζομένων του ιδιωτικού τομέα που διακόπτει τις εργασίες του στο διάστημα αυτό 
της ημέρας. 

 Τέλος, με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, με τους προτεινόμενους κανονισμούς παρέχεται η δυνατότητα 
στον οικείο προϊστάμενο τμημάτων ή υπηρεσιών της δημόσιας υπηρεσίας να κατανέμει το χρόνο προσέλευσης 
και αποχώρησης των υπαλλήλων του ή κάποιων από αυτούς ανάλογα με τις ανάγκες του τμήματος ή της 
υπηρεσίας, διατηρώντας όμως γι’ αυτούς την ευχέρεια ελαστικού ωραρίου μισής τουλάχιστον ώρας, στα 
πλαίσια του προβλεπόμενου ελαστικού ωραρίου, για σκοπούς μείωσης του χάσματος των δύο ωρών που 
μπορεί να προκύψει με την επέκταση του ελαστικού ωραρίου, αλλά και διασφάλισης της λειτουργίας της 
δημόσιας υπηρεσίας και της εξυπηρέτησης του κοινού για όσο το δυνατόν περισσότερες ώρες. 

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης των 
νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που έχουν 
συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και σε τεχνοκρατικό επίπεδο της τρόικας στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και το σώμα 
γενικότερα εκ των πραγμάτων, λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον 
Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού 
Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη 
δεδομένη ημερομηνία,  δεν είχαν στη διάθεσή τους τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέταση 
που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

 Για τους ίδιους λόγους, η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της ούτε τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  Η 
επιτροπή ωστόσο θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, κατανοώντας 
την κρισιμότητα της κατάστασης την οποία διέρχεται ο τόπος, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει μια ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η 
άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού 
Οικονομικών όπως μη γίνουν στο στάδιο αυτό διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων 
νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και να 
επανέλθει, εάν διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την 
εφαρμογή της στην πράξη, και να επανεξετάσει το όλο ζήτημα κάτω από καλύτερες συνθήκες από απόψεως 
χρονικών περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του προτεινόμενου νομοθετήματος, ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και οι απόψεις των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων. 

 Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Συντεχνίας ∆ημοσίων Υπαλλήλων που παρέστησαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής δήλωσαν ότι το ωράριο των υπαλλήλων αποτελεί θεμελιώδες δικαίωμά τους.  Όπως ανέφεραν, δεν 
έχουν πρόθεση να αρνηθούν την εφαρμογή του νέου ωραρίου, με το οποίο προτίθενται να συμμορφωθούν.  
∆ήλωσαν εντούτοις ότι αυτό δεν έχει μελετηθεί διεξοδικά ούτε και έχει επιτευχθεί μια έστω συναινετική 
προσέγγιση με την οργάνωσή τους.  Ενδεικτικά, αναφέρεται ότι κάποιες πρόνοιες υπό τις συνθήκες της χώρας 
μας θα είναι μη λειτουργικές και ταυτόχρονα για κάποιες υπηρεσίες η απογευματινή εργασία κρίνεται αναγκαία.  
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Ζήτησαν συναφώς όπως εφαρμοστεί μόνο η μεταβατική περίοδος του προτεινόμενου ωραρίου σε πιλοτική 
βάση και στη συνέχεια αυτό να επανεξεταστεί, για να καταστεί πιο λειτουργικό.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των υπό αναφορά κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 18 και 19 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Ρύθμισης του 
Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Πλαισίου και ∆ημοσιονομικών Κανόνων Νόμος του 2012» και «Ο περί της 
Υποχρέωσης ∆ιατήρησης Ισοσκελισμένων Κρατικών Εσόδων και ∆ημοσιονομικών ∆απανών και περί 
Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2012», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί της Υποχρέωσης ∆ιατήρησης Ισοσκελισμένων Κρατικών Εσόδων και ∆ημοσιονομικών 

∆απανών και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2012» και το νομοσχέδιο «Ο περί της Ρύθμισης του 
Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Πλαισίου και ∆ημοσιονομικών Κανόνων Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής: ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πρόταση νόμου και το 
νομοσχέδιο σε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν κατά το διάστημα Απριλίου-∆εκεμβρίου 2012. Στις 
συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών και άλλοι αξιωματούχοι και 
εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου, καθώς και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από το βουλευτή κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, είναι η θέσπιση νομοθεσίας σύμφωνα με την οποία 
η εκτελεστική εξουσία, στη βάση ανειλημμένων υποχρεώσεών της προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, υποχρεούται 
να καταθέτει στη Βουλή των Αντιπροσώπων ισοσκελισμένους προϋπολογισμούς και να μην προβαίνει στην 
κατάθεση οποιουδήποτε νομοσχεδίου ή κανονισμών που να αλλοιώνουν το προβλεπόμενο ανώτατο όριο 
δημοσιονομικού ελλείμματος για το 2012 ή να διαταράσσουν το δημοσιονομικό ισοζύγιο για τα έτη που 
ακολουθούν αυτό και που πρέπει να είναι ισοσκελισμένο. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών για το σκοπό αυτό υποχρεούται όπως με τον κρατικό προϋπολογισμό, όπως 
επίσης με κάθε νομοσχέδιο ή κανονισμούς που κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση ή 
έγκριση, αντίστοιχα, και προβλέπουν τη διενέργεια οποιωνδήποτε δαπανών με άμεση ή έμμεση δημοσιονομική 
επίπτωση, καταθέτει βεβαίωση ότι με την ψήφιση ή έγκριση αυτών δεν επέρχεται οποιαδήποτε διαφοροποίηση 
του ανώτατου ορίου δημοσιονομικού ελλείμματος για το 2012 ή του δημοσιονομικού ισοζυγίου για το 2013 και 
για κάθε έτος που ακολουθεί. 
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 Περαιτέρω, ο Υπουργός Οικονομικών, στα πλαίσια της προβλεπόμενης βεβαίωσης που θα κατατίθεται 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων, καθίσταται προσωπικά υπεύθυνος για κάθε υποβολή στοιχείων 
παραπλανητικών, ελλιπών ή ψευδών, κατά τρόπο που να δημιουργείται παραπλανητική εικόνα σε σχέση με 
την πραγματική δημοσιονομική κατάσταση ή κατά τρόπο που να παραβιάζεται το ανώτατο προβλεπόμενο όριο 
δημοσιονομικού ελλείμματος για το 2012 ή η προβλεπόμενη υποχρέωση προς διατήρηση ισοσκελισμένου 
δημοσιονομικού ισοζυγίου για το 2013 και για τα έτη που ακολουθούν αυτό. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι: 

1. η συμμόρφωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τις σχετικές απαιτήσεις που απορρέουν από τη Συνθήκη 
για τη Σταθερότητα, το Συντονισμό και τη ∆ιακυβέρνηση στην Οικονομική και Νομισματική Ένωση 
μεταξύ του Βασιλείου του Βελγίου, της ∆ημοκρατίας της Βουλγαρίας, του Βασιλείου της ∆ανίας, της 
Ομοσπονδιακής ∆ημοκρατίας της Γερμανίας, της ∆ημοκρατίας της Εσθονίας, της Ιρλανδίας, της 
Ελληνικής ∆ημοκρατίας, του Βασιλείου της Ισπανίας, της Γαλλικής ∆ημοκρατίας, της Ιταλικής 
∆ημοκρατίας, της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της ∆ημοκρατίας της Λεττονίας, της ∆ημοκρατίας της 
Λιθουανίας, του Μεγάλου ∆ουκάτου του Λουξεμβούργου, της Ουγγαρίας, της Μάλτας, του Βασιλείου 
των Κάτω Χωρών, της ∆ημοκρατίας της Αυστρίας, της ∆ημοκρατίας της Πολωνίας, της Πορτογαλικής 
∆ημοκρατίας, της Ρουμανίας, της ∆ημοκρατίας της Σλοβενίας, της Σλοβακικής ∆ημοκρατίας, της 
∆ημοκρατίας της Φινλανδίας και του Βασιλείου της Σουηδίας, που υπεγράφη στις Βρυξέλλες στις 2 
Μαρτίου 2012, και 

2. η μεταφορά στην εθνική έννομη τάξη της Οδηγίας 2011/85/ΕΕ του Συμβουλίου της 8ης Νοεμβρίου 2011 
σχετικά με τις απαιτήσεις για τα δημοσιονομικά πλαίσια των κρατών μελών. 

 Με το παρόν νομοσχέδιο σκοπείται επίσης ο καθορισμός λεπτομερών κανόνων σχετικά με τα αναγκαία 
χαρακτηριστικά των δημοσιονομικών πλαισίων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, προκειμένου να διασφαλίζεται ότι 
η χώρα μας συμμορφώνεται προς τις υποχρεώσεις που απορρέουν από την εν λόγω συνθήκη, καθώς και από 
τους κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά την αποφυγή υπερβολικών κρατικών ελλειμμάτων. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, στις 9 ∆εκεμβρίου 2011 οι αρχηγοί 
κρατών μελών και κυβερνήσεων των κρατών μελών της Ζώνης του Ευρώ αναγνώρισαν την ανάγκη για 
ισχυρότερη οικονομική ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και ανάπτυξη ακόμη στενότερου 
συντονισμού των οικονομικών πολιτικών στη Ζώνη του Ευρώ. 

 Περαιτέρω, διαπίστωσαν ότι η διατήρηση υγιών και βιώσιμων δημόσιων οικονομικών και η αποτροπή 
της υπερβολικής αύξησης του δημοσιονομικού ελλείμματος είναι ουσιώδους σημασίας για τη διασφάλιση της 
σταθερότητας στη Ζώνη του Ευρώ στο σύνολό της και συνεπώς απαιτείται η καθιέρωση συγκεκριμένων 
κανόνων, συμπεριλαμβανομένου ενός κανόνα ισοσκέλισης του προϋπολογισμού και ενός αυτόματου 
μηχανισμού για θέσπιση διορθωτικών μέτρων. 

 Επιπρόσθετα, έχει αναγνωρισθεί η ανάγκη διασφάλισης ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα δε θα υπερβαίνει 
το 3% του ΑΕΠ και ότι το δημόσιο χρέος δε θα υπερβαίνει ή θα ακολουθεί επαρκώς πτωτική πορεία προς το 
60% του ΑΕΠ. 

 Ως εκ τούτου, οι αρχηγοί των κρατών μελών και των κυβερνήσεων των κρατών μελών της Ζώνης του 
Ευρώ συμφώνησαν σε μια ενισχυμένη αρχιτεκτονική για την οικονομική και νομισματική ένωση, που θα έχει ως 
βάση τις συνθήκες που αποτελούν το θεμέλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα διευκολύνει την υλοποίηση 
μέτρων που λαμβάνονται βάσει των άρθρων 121, 126 και 136 της συνθήκης για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η βάση της ενισχυμένης αυτής αρχιτεκτονικής διατυπώνεται στο νέο 
δημοσιονομικό συμβόλαιο, γνωστό ως “Συνθήκη για τη Σταθερότητα, το Συντονισμό και τη ∆ιακυβέρνηση στην 
Οικονομική και Νομισματική Ένωση”. 

 Η πιο πάνω συνθήκη υπεγράφη από όλους τους αρχηγούς των κρατών μελών και των κυβερνήσεων 
των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις 2 Μαρτίου 2012, με εξαίρεση το Ηνωμένο Βασίλειο και την 
Τσεχική ∆ημοκρατία. 

 Επιπρόσθετα των πιο πάνω, το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο κατά τη συνάντηση στις 24-25 Μαρτίου 2011 
αποφάσισε την εισαγωγή των δημοσιονομικών κανόνων που προβλέπονται στο Σύμφωνο Σταθερότητας και 
Ανάπτυξης (ΣΣΑ) στο εθνικό δίκαιο των κρατών μελών.  Οι συγκεκριμένοι κανόνες καθορίζονται με 
λεπτομέρεια σε Οδηγία, στην οποία αναλύονται τα αναγκαία χαρακτηριστικά των δημοσιονομικών πλαισίων 
των κρατών μελών, προκειμένου να διασφαλίζεται ότι τα κράτη μέλη θα συμμορφώνονται προς τις 
υποχρεώσεις που απορρέουν από το ΣΣΑ. 
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 Ως απόρροια των πιο πάνω και βάσει των ειλημμένων δημοσιονομικών δεσμεύσεων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, ετοιμάστηκε το νομοσχέδιο, στο οποίο ενσωματώθηκαν οι πρόνοιες της πιο πάνω Οδηγίας  και 
της συνθήκης. 

 Οι βασικές πρόνοιες του νομοσχεδίου είναι οι ακόλουθες: 

1. Σε περίπτωση απόκλισης από το Μεσοπρόθεσμο ∆ημοσιονομικό Στόχο (Μ∆Σ), ο ετήσιος ρυθμός 
ανάπτυξης των δαπανών δεν υπερβαίνει το ποσοστό που είναι χαμηλότερο του μεσοπρόθεσμου 
δυνητικού ρυθμού ανάπτυξης του ΑΕΠ, με εξαίρεση τις περιπτώσεις που η υπέρβαση αντισταθμίζεται 
από την εισαγωγή διαρθρωτικών μέτρων στο σκέλος των εσόδων. 

2. Ο καθορισμός του ρυθμού αύξησης των δημόσιων δαπανών πρέπει να διασφαλίζει την πορεία 
προσαρμογής προς το Μ∆Σ, στα χρονικά πλαίσια που καθορίζονται από τον Κανονισμό (ΕΚ) 1466/97. 

3. Σε περίπτωση επίτευξης του Μ∆Σ, η ετήσια αύξηση των δαπανών δεν υπερβαίνει το μεσοπρόθεσμο 
δυνητικό ρυθμό αύξησης του ΑΕΠ, με εξαίρεση τις περιπτώσεις που η υπέρβαση αντισταθμίζεται από 
την εισαγωγή διαρθρωτικών μέτρων στο σκέλος των εσόδων. 

4. Σε περίπτωση που ο λόγος του δημόσιου χρέους προς το ΑΕΠ υπερβαίνει την τιμή αναφοράς, τότε 
πρέπει να μειώνεται επαρκώς και να πλησιάζει την τιμή αναφοράς με ικανοποιητικό ρυθμό, δηλαδή η 
διαφορά σε σχέση με την τιμή αναφοράς μειώθηκε κατά την προηγούμενη τριετία σε μέσο ποσοστό ενός 
εικοστού κατ’ έτος, που αποτελεί ενδεικτικό ποσοστό με βάση τις μεταβολές της προηγούμενης τριετίας 
για την οποία υπάρχουν διαθέσιμα στοιχεία. 

5. Σε περίπτωση που η ∆ημοκρατία τελεί υπό τη διαδικασία υπερβολικού ελλείμματος και για διάστημα 
τριών ετών από τη διόρθωση του υπερβολικού ελλείμματος, η απαίτηση βάσει του κριτηρίου του 
δημόσιου χρέους θεωρείται ότι πληρούται, εάν η ∆ημοκρατία σημειώνει επαρκή πρόοδο όσον αφορά 
την επίτευξη συμμόρφωσης, όπως αξιολογείται στη γνωμοδότηση του Συμβουλίου Υπουργών 
Οικονομικών σχετικά με το Πρόγραμμα Σταθερότητας. 

6. Η δημοσιονομική θέση της γενικής κυβέρνησης πρέπει να είναι ισοσκελισμένη ή πλεονασματική.  Η 
πρόνοια αυτή θεωρείται ότι τηρείται, αν το ετήσιο διαρθρωτικό ισοζύγιο της γενικής κυβέρνησης 
αντιστοιχεί στον καθορισθέντα Μ∆Σ, όπως ορίζεται στο αναθεωρημένο ΣΣΑ, με καθορισμό του 
κατώτερου ορίου για το διαρθρωτικό έλλειμμα στο 0,5% του ΑΕΠ σε τιμές αγοράς. 

7. Συμμόρφωση με τις τιμές αναφοράς για τα ανώτατα όρια του δημοσιονομικού ελλείμματος και του 
δημόσιου χρέους της γενικής κυβέρνησης 3% και 60% του ΑΕΠ, αντίστοιχα. 

8. Υιοθέτηση ενός ορίζοντα πολυετούς δημοσιονομικού σχεδιασμού, που αποσκοπεί στην τήρηση του 
Μ∆Σ. 

9. Η δημοσιονομική πολιτική του κράτους πρέπει να στοχεύει στις διασφαλίσεις για την επίτευξη του Μ∆Σ, 
που καθορίστηκε με βάση τις διατάξεις του ΣΣΑ, εντός εύλογου χρονικού διαστήματος, σύμφωνα με το 
χρονοδιάγραμμα που προβλέπεται στον Κανονισμό (ΕΚ) 1466/97.  Νοείται ότι η ελάχιστη ετήσια 
βελτίωση του δημοσιονομικού ισοζυγίου σε διαρθρωτικούς όρους πρέπει να είναι τουλάχιστον μισή 
ποσοστιαία μονάδα του ΑΕΠ. 

10. Η προσωρινή και οριακή απόκλιση από τους κανόνες επιτρέπεται, όταν επικρατούν ειδικές περιστάσεις. 

11. Σε περίπτωση που ο Μ∆Σ δεν έχει επιτευχθεί, τότε οποιαδήποτε έσοδα που υπερβαίνουν την αρχική 
πρόβλεψη από το σύνολο των εσόδων, καθώς και οποιαδήποτε άλλα προσωρινής μορφής έσοδα 
χρησιμοποιούνται αποκλειστικά για τη μείωση του δημόσιου χρέους και όχι για τη διενέργεια πρόσθετων 
δαπανών. 

12. Σε περίπτωση οποιασδήποτε απόκλισης πέραν της μισής ποσοστιαίας μονάδας του ακαθάριστου 
εγχώριου προϊόντος σε ετήσια βάση, η οποία εξετάζεται ανά τετράμηνο, από την καθορισμένη πορεία 
επίτευξης του Μ∆Σ ή από το Μ∆Σ λαμβάνονται έγκαιρα διορθωτικά μέτρα διαρθρωτικού χαρακτήρα, στο 
σκέλος κυρίως των δαπανών για διόρθωση της απόκλισης, λαμβάνοντας υπόψη τα χρονικά πλαίσια 
που καθορίζονται στις συστάσεις του Συμβουλίου Υπουργών Οικονομικών. 

13. Ο Υπουργός Οικονομικών ετοιμάζει εντός ενός μηνός από την ημερομηνία διαπίστωσης της απόκλισης 
και υποβάλλει σχετικό νομοσχέδιο συμπληρωματικού προϋπολογισμού, τροποποιητικού 
προϋπολογισμού ή άλλο νομοσχέδιο προς το Υπουργικό Συμβούλιο, καθορίζοντας λεπτομερώς τα 
απαραίτητα μέτρα για διόρθωση τυχόν αποκλίσεων τα οποία να οδηγούν σε ισάξια διόρθωση με το 
μέγεθος της απόκλισης.  Στη συνέχεια το εν λόγω νομοσχέδιο κατατίθεται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ψήφιση. 
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14. Σε περίπτωση που οι πρόνοιες του σημείου 13 πιο πάνω δεν τεθούν σε ισχύ σε περίοδο δύο μηνών 
από την ημερομηνία διαπίστωσης της απόκλισης από την καθορισμένη πορεία επίτευξης του Μ∆Σ ή 
από το Μ∆Σ, τότε, ανεξάρτητα από τις πρόνοιες οποιουδήποτε άλλου νόμου, τίθενται σε άμεση ισχύ τα 
ακόλουθα μέτρα μέχρι διόρθωσης της εν λόγω απόκλισης ή μέχρι να τεθούν σε ισχύ τα προβλεπόμενα 
στο σημείο 13 μέτρα: 

 α. Οι διαδικασίες πλήρωσης οποιωνδήποτε κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου 
διορισμού και προαγωγής αναστέλλονται. 

 β. Οι διαδικασίες πρόσληψης έκτακτων υπαλλήλων ορισμένου χρόνου αναστέλλονται. 

 γ. Το ύψος των δαπανών του κρατικού προϋπολογισμού, εξαιρουμένων των συμβατικών 
υποχρεώσεων, μειώνεται κατά το ποσοστό που απαιτείται για διόρθωση της διατυπωθείσας 
απόκλισης. 

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ο πρόεδρος και ορισμένα μέλη της επιτροπής δήλωσαν ότι πρέπει 
να διασφαλιστεί πέραν πάσης αμφιβολίας η υπεροχή της ισχύος του νόμου αυτού έναντι οποιουδήποτε άλλου 
νόμου, καθώς και η διαχρονικότητα της εφαρμογής των προνοιών του. 

 Για το σκοπό αυτό, σύμφωνα και με σχετική απόφαση των αρχηγών των κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι σχετικές ρυθμίσεις πρέπει, κατά την άποψη των εν λόγω μελών της επιτροπής, να 
έχουν βαρύτητα συνταγματικής ρύθμισης, ώστε να μην μπορεί ο νόμος αυτός να τροποποιηθεί ή να 
καταστρατηγηθεί σε οποιοδήποτε μεταγενέστερο στάδιο με μία απλή ευκαιριακή πλειοψηφία η οποία πιθανόν 
να δημιουργηθεί. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα όσα δήλωσαν μέλη της επιτροπής, πρέπει να καθησυχάσουν όσοι 
ανησυχούν ότι κάτω από την πίεση του λαϊκισμού και των εύκολων λύσεων η εκάστοτε κυβέρνηση πιθανόν να 
μην εφαρμόζει με αυστηρότητα τις πρόνοιες του δημοσιονομικού πλαισίου. 

 Συναφώς, απαιτείται επιπρόσθετη ασφαλιστική δικλίδα, για να μη δικαιούται η Βουλή να εξετάσει 
οποιοδήποτε προϋπολογισμό κατατεθεί ενώπιόν της ο οποίος δεν πληρεί τις πρόνοιες του δημοσιονομικού 
πλαισίου και δε συνάδει με αυτές. 

 Περαιτέρω, δήλωσαν ότι, αν αυτό κατοχυρωθεί και συνταγματικά, τότε διασφαλίζεται ότι η Βουλή δεν 
είναι δυνατό να γίνει αποδέκτης διάφορων πιέσεων που πιθανόν να της ασκούνται στα στενά χρονικά πλαίσια 
της εξέτασης του εκάστοτε κρατικού προϋπολογισμού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος της επιτροπής εισηγήθηκε όπως ληφθεί η άποψη της Νομικής 
Υπηρεσίας επί του θέματος, με τη βοήθεια της οποίας πρέπει να προωθηθεί σχετική τροποποίηση του 
συντάγματος με την οποία να διασφαλίζονται τα όσα έχουν προαναφερθεί. 

 Ο αρμόδιος εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, αναφερόμενος στα πιο πάνω, δήλωσε ότι, 
κατόπιν συνεννόησης με αρμόδιο εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας, έχει πληροφορηθεί ότι η ενδεχόμενη 
συμπερίληψη οποιασδήποτε πρόνοιας αυτού του είδους στο νομοσχέδιο πιθανόν να δημιουργήσει 
συνταγματικά προβλήματα. 

 Περαιτέρω, δήλωσε ότι η Βουλή διατηρεί πάντοτε το συνταγματικό της δικαίωμα να καταψηφίσει 
οποιοδήποτε προϋπολογισμό δε συνάδει με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου και συναφώς, σύμφωνα και με τη 
συνεννόηση που είχε με τη Νομική Υπηρεσία, η εισαγωγή σχετικής πρόνοιας στο νομοσχέδιο θεωρείται 
πλεονασμός και μπορεί να δημιουργήσει συνταγματικά προβλήματα. 

 Στη συνέχεια ο ίδιος εκπρόσωπος, αναφερόμενος στη σχετική απόφαση των αρχηγών των κρατών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία βασίζεται στις πρόνοιες της συνθήκης για δημοσιονομική πειθαρχία, 
δήλωσε ότι στην εν λόγω συνθήκη περιλαμβάνονται διατάξεις σύμφωνα με τις οποίες οι πρόνοιες αυτές πρέπει 
κατά προτίμηση να είναι συνταγματικές, εκτός εάν υπάρχουν άλλες ισάξιες νομοθετικές πρόνοιες οι οποίες 
διασφαλίζουν τη διαχρονική εφαρμογή των δημοσιονομικών κανόνων. 

 Στη συνέχεια ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι πρέπει να ληφθεί υπόψη ότι το όλο πλαίσιο του ΣΣΑ που 
εφαρμόζεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ιδιαίτερα στην Ευρωζώνη βασίζεται στους έξι νέους κανονισμούς (six 
pack) οι οποίοι έχουν μπει σε εφαρμογή από τις 13 ∆εκεμβρίου του 2011 και θέτουν ένα πολύ πιο αυστηρό 
πλαίσιο δημοσιονομικής πολιτικής και πειθαρχίας για τις χώρες μέλη της Ευρωζώνης.  Κάποιες πρόνοιες 
εφαρμόζονται αυτόματα από τις χώρες μέλη και δε χρειάζεται να υπάρχει ξεχωριστή νομοθεσία για την 
καθεμιά, περιορίζοντας έτσι τις χώρες μέλη οι οποίες έχουν υπερβολικά ελλείμματα ή βρίσκονται κάτω από το 
Μηχανισμό Μακροοικονομικής Σταθερότητας στην εφαρμογή ενός αυστηρού δημοσιονομικού πλαισίου με 
αύξηση των δαπανών με ρυθμό κάτω από τους ρυθμούς ανάπτυξης της οικονομίας. 
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 Πέραν τούτου, υπάρχει και η νέα δέσμη κανονισμών η οποία προωθείται, το  λεγόμενο “two-pack”, 
σύμφωνα με το οποίο οι προϋπολογισμοί αυτών των χωρών μελών πρέπει να υποβάλλονται στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή πριν προχωρήσει το κοινοβούλιο στην έγκρισή τους, έτσι ώστε να εξετάζεται κατά πόσο συνάδουν 
με το πλαίσιο και το πνεύμα του ΣΣΑ. 

 Τέλος, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι στα πλαίσια της απόφασης της κυβέρνησης να μην 
τροποποιηθεί το σύνταγμα έγινε προσπάθεια, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία, να εισαχθούν ισάξιες 
σχετικές πρόνοιες στο  

νομοσχέδιο οι οποίες να διασφαλίζουν επαρκώς την ισχύ του νόμου έναντι οποιουδήποτε άλλου νόμου, καθώς 
και να υπάρχει διαχρονικότητα στην εφαρμογή των προνοιών του. 

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι η τρόικα δίνει περισσότερη 
έμφαση στην άμεση ψήφιση του νομοσχεδίου, το οποίο στάλθηκε τόσο στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή όσο και στο 
∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο για παρατηρήσεις, και δε θεωρεί επείγουσα την τροποποίηση του συντάγματος.  
Κάτι τέτοιο, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, δεν αποτελεί προϋπόθεση για την τρόικα. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι οποιαδήποτε πιθανή προσπάθεια τροποποίησης του 
συντάγματος στα στενά χρονικά πλαίσια που υφίστανται πιθανόν να οδηγήσει σε λάθη, κάτι το οποίο 
επισυνέβη και στο παρελθόν σε παρόμοιες περιπτώσεις.  Ως εκ τούτου, κάλεσε τα μέλη της επιτροπής τα 
οποία προέβησαν στην εισήγηση για τροποποίηση του συντάγματος όπως αναθεωρήσουν την άποψή τους. 

 Ορισμένα μέλη της επιτροπής, συμφωνώντας με την πιο πάνω θέση, δήλωσαν ότι η τροποποίηση του 
συντάγματος αποτελεί ύψιστο πολιτικό θέμα για το οποίο πρέπει να προηγείται σοβαρή και εκτεταμένη 
διαβούλευση και θεώρησαν ότι οποιαδήποτε ενέργεια αυτής της μορφής αποτελεί βεβιασμένη πράξη, η οποία 
πιθανόν να οδηγήσει σε λάθη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του θέματος κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

 Αναφορικά με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου σημειώνεται ότι η επιτροπή θεωρεί ότι οι πρόνοιές της 
εν πολλοίς καλύπτονται από τις προτεινόμενες με το υπό ψήφιση νομοσχέδιο ρυθμίσεις.  Η επιτροπή 
αποφάσισε όπως το μέρος των προνοιών αυτής το οποίο δεν καλύπτεται από τις πρόνοιες του υπό ψήφιση 
νομοσχεδίου παραμείνει σε εκκρεμότητα ενώπιόν της για συζήτησή του σε εύθετο χρόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποσύρεται το υπ’ αριθμόν 19 θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποσύρεται η πρόταση νόμου, πληροφορούμαι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 18 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κατάρτιση και περιεχόμενο Προϋπολογισμού και Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Πλαισίου.  Άρθρο 3. 

 Αποστολή βασικών επιδιώξεων κάθε υπουργείου στον υπουργό.  Άρθρο 4. 

 Μεσοπρόθεσμο ∆ημοσιονομικό Πλαίσιο.  Άρθρο 5. 

 ∆ιαδικασίες που περιλαμβάνονται στο Μεσοπρόθεσμο ∆ημοσιονομικό Πλαίσιο.  Άρθρο 6. 

 Προβλέψεις για την ετοιμασία του Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Πλαισίου.  Άρθρο 7. 

 Χρονοδιάγραμμα Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Στόχου.  Άρθρο 8. 

 Ο ετήσιος νόμος περί προϋπολογισμού πρέπει να συνάδει με το Μεσοπρόθεσμο ∆ημοσιονομικό 
Πλαίσιο.  Άρθρο 9. 
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 Επικαιροποίηση του Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Πλαισίου από τυχόν νέα κυβέρνηση.  Άρθρο 10. 

 Λογιστικό σύστημα και στατιστικές.  Άρθρο 11. 

 Προβλέψεις.  Άρθρο 12. 

 ∆ημοσιονομική πολιτική και αριθμητικοί και δημοσιονομικοί κανόνες.  Άρθρο 13. 

 Αυτόματος μηχανισμός διόρθωσης.  Άρθρο 14. 

 ∆ιαφάνεια της οικονομικής κατάστασης της Γενικής Κυβέρνησης και συνολική κάλυψη των 
δημοσιονομικών πλαισίων.  Άρθρο 15. 

 Οργανισμοί και ταμεία δημοσίου που δεν αποτελούν μέρος του προϋπολογισμού.  Άρθρο 16. 

 ∆ημοσίευση πληροφοριών σχετικά με τον αντίκτυπο των φορολογικών δαπανών στα έσοδα.  Άρθρο 17. 

 ∆ημοσίευση πληροφοριών για όλους τους υποτομείς της Γενικής Κυβέρνησης.  Άρθρο 18. 

 Εξουσία έκδοσης κανονισμών.  Άρθρο 19. 

 Εφαρμογή ανεξάρτητα από τις διατάξεις άλλων νόμων.  Άρθρο 20. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 20; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 20 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης του Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Πλαισίου 
και ∆ημοσιονομικών Κανόνων Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 20 θέμα, που είναι «Ο περί της ∆ιαχείρισης του ∆ημόσιου Χρέους Νόμος 
του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της ∆ιαχείρισης του ∆ημόσιου Χρέους Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης  

 Χάρης Γεωργιάδης Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής: ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Ζαχαρίας Κουλίας 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν κατά την περίοδο Μαΐου-∆εκεμβρίου 2012.  Στις 
συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, άλλοι αξιωματούχοι και εκπρόσωποι του 
ίδιου υπουργείου, καθώς και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική ρύθμιση των διαδικασιών, των μέσων και των 
προϋποθέσεων υπό τις οποίες η κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας θα μπορεί να δανείζεται και να 
διαχειρίζεται το δημόσιο χρέος της, καθώς και τα ρευστά διαθέσιμα. 

 Πρόσθετα σκοπείται η νομοθετική ρύθμιση της αξιολόγησης του δημοσιονομικού κινδύνου που 
εμπεριέχεται στην παραχώρηση εγγυήσεων και δανείων από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, καθώς και η εισαγωγή 
διατάξεων σε σχέση με τη σύσταση και τον προσδιορισμό της λειτουργίας Γραφείου  ∆ιαχείρισης ∆ημόσιου 
Χρέους (Γ∆∆Χ). 

 Σημειώνεται ότι το εν λόγω νομοσχέδιο συζητήθηκε στα πλαίσια του συνόλου των νομοθετικών 
ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης 
που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα, παρ’ όλο που η κατάθεσή του είχε προηγηθεί των 
υπόλοιπων προτεινόμενων μέτρων. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η ανάγκη ετοιμασίας 
σύγχρονης νομοθεσίας για τη διαχείριση του δημόσιου χρέους (∆∆Χ) κατέστη ακόμη πιο έντονη, δεδομένης της 
προϊούσας δανειακής κρίσης στην Ευρωζώνη και της αναστάτωσης και αβεβαιότητας που επικρατεί στις 
χρηματαγορές, γεγονότα που αντικατοπτρίζονται και στις τρέχουσες δυσκολίες δανεισμού που αντιμετωπίζει η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο θεωρείται βασικός πυλώνας για την προστασία των συμφερόντων του 
φορολογούμενου πολίτη. 

 Το νομοσχέδιο προβλέπει μεταξύ άλλων τη θεσμοθέτηση του Γ∆∆Χ.  Το Γ∆∆Χ καθίσταται υπεύθυνο για 
την υλοποίηση της πολιτικής ∆∆Χ και ειδικότερα για τη διαμόρφωση στρατηγικής, την ετοιμασία ετήσιου 
χρηματοδοτικού προγράμματος, τη διαχείριση των ρευστών διαθεσίμων και την εκτίμηση του κινδύνου των 
κυβερνητικών εγγυήσεων και του δανεισμού. 

 Η μεσοπρόθεσμη στρατηγική δανεισμού θα ετοιμάζεται και θα υλοποιείται από το Γ∆∆Χ, ενώ θα 
εγκρίνεται από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Η στρατηγική θα υλοποιείται μέσω του ετήσιου χρηματοδοτικού 
προγράμματος (annual borrowing plan) που εγκρίνεται από τον Υπουργό Οικονομικών.  Η στρατηγική θα 
εκτιμά τους κινδύνους και το κόστος, καθώς και τα οφέλη διαφορετικών μεθόδων χρηματοδότησης, 
λαμβάνοντας υπόψη την αναλογία των μεταβλητών του κινδύνου και του κόστους χρηματοδότησης.  Στα πιο 
πάνω πλαίσια ο Υπουργός Οικονομικών θα έχει τη γενική εξουσία για έγκριση και σύναψη κυβερνητικού 
δανεισμού. 

 Περαιτέρω, διασφαλίζεται η λογοδοσία τόσο του Γ∆∆Χ όσο και του Υπουργείου Οικονομικών στο 
Υπουργικό Συμβούλιο και τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Ειδικότερα, καθιερώνεται διαδικασία υποβολής 
έκθεσης του Γ∆∆Χ, που μεταξύ άλλων θα εκτιμά τα αποτελέσματα σε σχέση με τους στόχους και τη στρατηγική 
∆∆Χ, την παροχή εγγυήσεων και το απόθεμα ρευστότητας του προηγούμενου οικονομικού έτους. 

 Πρόσθετα, το νομοσχέδιο ενσωματώνει πρόνοιες που απορρέουν από υποχρεώσεις της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως οι ακόλουθες: 

1. Η εισαγωγή ρητρών συλλογικής δράσης (Collective Action Clauses/CACs) στους όρους έκδοσης των 
κυβερνητικών αξιογράφων, έτσι ώστε να συνάδουν με την πολιτική που έχει υιοθετηθεί από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

2. Η ετοιμασία ετήσιου χρηματοδοτικού/δανειοληπτικού προγράμματος.  Το ετήσιο πρόγραμμα δανεισμού 
περιλαμβάνει το είδος και τα μέσα/εργαλεία δανεισμού και ενδεικτικό χρονοδιάγραμμα για κάλυψη των 
συνολικών χρηματοδοτικών αναγκών της κεντρικής κυβέρνησης. 

 Κατά τη συνεδρία της επιτροπής, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2012, κατατέθηκε από τον αρμόδιο 
εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών σημείωμα στο οποίο αναλύονται ειδικότερα τα καθήκοντα, οι 
εργασίες, οι ευθύνες, οι αρμοδιότητες και οι απορρέουσες ενέργειες του Γ∆∆Χ.   

 Συγκεκριμένα, αναφέρονται τα πιο κάτω:   

1. Ίδρυση Γραφείου ∆ιαχείρισης ∆ημόσιου Χρέους. 
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α. Το Γ∆∆Χ είναι υπεύθυνο για τη διεκπεραίωση των εργασιών διαχείρισης του δημόσιου χρέους, τη 
διαχείριση των ρευστών διαθεσίμων της κυβέρνησης, την αξιολόγηση του κινδύνου των 
κυβερνητικών εγγυήσεων, των συναλλαγών δανεισμού, καθώς και την ετοιμασία οποιασδήποτε 
νομοθεσίας αναφορικά με τη ρύθμιση εργασιών διαχείρισης δημόσιου χρέους. 

 β. Το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται να αναθέσει με κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει του 
παρόντος Νόμου επιπλέον καθήκοντα στο Γ∆∆Χ. 

 γ. Ως προϊστάμενος του Γ∆∆Χ διορίζεται ένας εκ των οικονομικών διευθυντών του Υπουργείου 
Οικονομικών, κατόπιν εισήγησης του γενικού διευθυντή και η απόφαση του υπουργού 
δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

 δ. Ο προϊστάμενος του Γ∆∆Χ δίδει αναφορά στο γενικό διευθυντή. 

2. Στρατηγική ∆ιαχείρισης ∆ημόσιου Χρέους. 

α. Το Γ∆∆Χ εκπονεί και επικαιροποιεί τουλάχιστον μία φορά ετησίως, σε κυλιόμενη βάση, 
μεσοπρόθεσμη στρατηγική διαχείρισης του δημόσιου χρέους η οποία καλύπτει χρονικό ορίζοντα 
τριών μέχρι πέντε ετών. 

 β. Για κάθε έτος η πρώτη μεσοπρόθεσμη στρατηγική διαχείρισης του δημόσιου χρέους εγκρίνεται 
από το Υπουργικό Συμβούλιο το αργότερο μέχρι το τέλος Οκτωβρίου του προηγούμενου έτους. 

3. Ετήσιο χρηματοδοτικό πρόγραμμα. 

α. Το Γ∆∆Χ εκπονεί ετήσιο χρηματοδοτικό πρόγραμμα, το οποίο θα καλύπτει τις προβλεπόμενες 
συσσωρευμένες δανειακές ανάγκες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για κάθε δημοσιονομικό έτος. 

 β. Το ετήσιο χρηματοδοτικό πρόγραμμα βασίζεται στην καθορισμένη μεσοπρόθεσμη στρατηγική 
διαχείρισης του δημόσιου χρέους και στην ετήσια πρόβλεψη ταμειακής ροής της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και περιλαμβάνει προγραμματισμένες συναλλαγές δανεισμού για το έτος, τα 
εργαλεία δανεισμού που πρόκειται να χρησιμοποιηθούν και την ενδεικτική ημερομηνία ή 
ενδεικτική χρονική περίοδο του δανεισμού αυτού.   

 γ. Το ετήσιο χρηματοδοτικό πρόγραμμα επικαιροποιείται τουλάχιστον δύο φορές το χρόνο, ενώ ο 
υπουργός το εγκρίνει το αργότερο μέχρι το τέλος Νοεμβρίου του προηγούμενου έτους.  Επίσης, ο 
υπουργός εγκρίνει και τις επικαιροποιήσεις του. 

4. ∆ανεισμός με έκδοση αξιογράφων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

α. Το Γ∆∆Χ προβαίνει σε έκδοση αξιογράφων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με οποιαδήποτε μέθοδο 
εγκρίνει ο υπουργός, περιλαμβανομένης της διενέργειας δημοπρασίας, ιδιωτικής τοποθέτησης και 
κοινοπραξίας. 

β. Η πώληση αξιογράφων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τη μέθοδο της δημοπρασίας, με εξαίρεση 
τα γραμμάτια διαχείρισης ρευστότητας, γίνεται με βάση ενδεικτικό ημερολογιακό πρόγραμμα 
δημοπρασιών το οποίο αποτελεί αναπόσπαστο μέρος του ετήσιου χρηματοδοτικού 
προγράμματος. 

γ. Το ενδεικτικό ημερολογιακό πρόγραμμα δημοπρασιών δημοσιεύεται αμέσως μετά την έγκρισή 
του στην ιστοσελίδα του Γ∆∆Χ ή/και στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

δ. Ο προϊστάμενος του Γ∆∆Χ έχει την εξουσία εκ μέρους και για λογαριασμό της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας να καθορίζει τους όρους έκδοσης των αξιογράφων, καθώς και τους όρους και τις 
προϋποθέσεις διενέργειας των δημοπρασιών αξιογράφων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
συμπεριλαμβανομένων και των γραμματίων διαχείρισης ρευστού, και να αποδέχεται ή να 
απορρίπτει προσφορές που υποβάλλονται στις δημοπρασίες αξιογράφων.   

ε. Οι όροι και οι προϋποθέσεις έκδοσης των δημοπρασιών αξιογράφων δύναται να περιλαμβάνουν 
και τυχόν ρήτρες συλλογικής δράσεως, η ρύθμιση των οποίων γίνεται με κανονισμούς που 
εκδίδονται με βάση τον παρόντα Νόμο. 

στ. Ο προϊστάμενος του Γ∆∆Χ δύναται να καθορίσει τους όρους και τις προϋποθέσεις έκδοσης 
αξιογράφων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας πλην της δημοπρασίας, να επιλέξει τους αναδόχους της 
έκδοσης και να υπογράψει συμφωνίες εκ μέρους και για λογαριασμό της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
που θα διέπουν την πώληση των εν λόγω αξιογράφων. 

ζ. Ο προϊστάμενος του Γ∆∆Χ δύναται να προβεί σε έκδοση αξιογράφων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για σκοπούς άλλους από το δανεισμό της ∆ημοκρατίας με ή χωρίς την είσπραξη 
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μετρητών, με ειδικούς όρους, βάσει οδηγιών του υπουργού οι οποίες εκδίδονται ύστερα από 
σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και ενημέρωση της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

5. ∆ανεισμός με τη σύναψη συμφωνίας δανείου. 

α. Ο δανεισμός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από τράπεζες, άλλα πιστωτικά ιδρύματα, επενδυτές και 
δανειστές με τη σύναψη συμφωνιών δανείων υλοποιείται από το Γ∆∆Χ υπό όρους και 
προϋποθέσεις που εγκρίνει ο υπουργός. 

β. Ο προϊστάμενος του Γ∆∆Χ έχει εξουσία να αναλάβει το δανεισμό με τη σύναψη συμφωνίας, να 
διαπραγματευθεί και να καθορίσει τους όρους και τις προϋποθέσεις του εν λόγω δανεισμού και να 
υπογράψει τη συμφωνία δανείου εκ μέρους και για λογαριασμό της ∆ημοκρατίας. 

6. Έγγραφα συναλλαγών. 

Το Γ∆∆Χ σφραγίζει τα έγγραφα του Γ∆∆Χ για την εκτέλεση των συναλλαγών ανάληψης δανεισμού εκ 
μέρους και για λογαριασμό της ∆ημοκρατίας, που φέρουν δύο υπογραφές λειτουργών του Γ∆∆Χ 
εξουσιοδοτημένων από τον υπουργό, εκ των οποίων η μία πρέπει απαραίτητα να είναι αυτή του 
προϊσταμένου του Γ∆∆Χ. 

7. Άλλες εργασίες διαχείρισης δημόσιου χρέους. 

α. Ο προϊστάμενος του Γ∆∆Χ, σύμφωνα με τους σκοπούς διαχείρισης του δημόσιου χρέους και τη 
μεσοπρόθεσμη στρατηγική διαχείρισης του δημόσιου χρέους, εκτελεί τις εργασίες διαχείρισης 
χρέους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων τις ακόλουθες εργασίες: 

 i. Συμφωνίες ανταλλαγής (swaps) και άλλες συναλλαγές σε παράγωγα, 

 ii. πράξεις επαναγοράς (buybacks) και ανταλλαγής αξιογράφων (exchange ή switches), 

 iii. αποπληρωμή δανείου πριν από την καθορισμένη ημερομηνία αποπληρωμής, ύστερα από 
έγκριση του υπουργού, 

 iv. μετατροπή δανείου από μία μορφή σε άλλη, 

 v. ενοποίηση δύο ή και περισσότερων δανείων και 

 vi. εκτέλεση οποιωνδήποτε παρεμφερών συναλλαγών η εργασιών. 

β. Ο προϊστάμενος του Γ∆∆Χ, ύστερα από έγκριση του γενικού διευθυντή, δύναται να συνάπτει 
συμβάσεις για την ανάθεση σε ιδιωτικούς ή κρατικούς οργανισμούς της εκτέλεσης ορισμένων 
παρεμφερών εργασιών που είναι απαραίτητες για την επαρκή και αποτελεσματική εκτέλεση των 
εργασιών που προβλέπονται στον παρόντα Νόμο. 

8. Αρχεία διαχείρισης δημόσιου χρέους και τήρηση εμπιστευτικού αρχείου συναλλαγών. 

α. Το Γ∆∆Χ τηρεί εγκαίρως ολοκληρωμένα και ακριβή αρχεία για το ανεξόφλητο χρέος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τις κυβερνητικές εγγυήσεις, καθώς και για οποιαδήποτε συναλλαγή 
με παράγωγα σε κατάλληλη βάση δεδομένων. 

β. Το Γ∆∆Χ τηρεί πλήρες εμπιστευτικό αρχείο, στα πλαίσια του Αρχείου του Υπουργείου 
Οικονομικών, όλων ανεξαιρέτως των εγγράφων εκτέλεσης συναλλαγών διαχείρισης δημόσιου 
χρέους και διαχείρισης ρευστών διαθεσίμων. 

9. Εχεμύθεια των συναλλαγών και προστασία προσωπικών δεδομένων. 

Το Γ∆∆Χ, ο υπουργός, το προσωπικό και οποιοδήποτε πρόσωπο έχει ή αποκτά πρόσβαση σε 
προσωπικά δεδομένα ή εμπιστευτικές πληροφορίες συναλλαγών του Γ∆∆Χ τηρούν πλήρη εχεμύθεια ως 
προς τις πληροφορίες και τα δεδομένα αυτά. 

10. Αναφορά στο γενικό διευθυντή και στον υπουργό. 

Ο προϊστάμενος του Γ∆∆Χ ενημερώνει γραπτώς, χωρίς καθυστέρηση, το γενικό διευθυντή και τον 
υπουργό για τυχόν δανεισμό και άλλες εργασίες διαχείρισης δημόσιου χρέους τις οποίες εκτέλεσε για 
λογαριασμό της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

11. Απόθεμα ρευστότητας. 

Το Γ∆∆Χ ετοιμάζει για κάθε δημοσιονομικό έτος πρόταση σχετικά με το επιθυμητό μέγεθος ή εύρος του 
αποθέματος ρευστότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε μορφή ελάχιστων και μέγιστων επιπέδων 
ρευστότητας στο γενικό κυβερνητικό λογαριασμό, η οποία επικαιροποιείται τουλάχιστον κάθε τρίμηνο. 



 

 

777 

 

12. ∆ιαχείριση ρευστών διαθεσίμων. 

α. Το Γ∆∆Χ ευθύνεται για τη διατήρηση του εύρους ρευστότητας με έγκαιρο δανεισμό των 
αναγκαίων κεφαλαίων. 

β. Σε περίπτωση που η ρευστότητα υπερβαίνει το μέγιστο επίπεδο, το Γ∆∆Χ δύναται να επενδύσει 
το πλεόνασμα στην αγορά, να το χρησιμοποιήσει για την επαναγορά ανεξόφλητων αξιογράφων 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή να το χρησιμοποιήσει για πρόωρη αποπληρωμή δανείων. 

γ. Οι επενδύσεις ρευστών διαθεσίμων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας γίνονται σύμφωνα με γραπτό 
πλαίσιο επενδυτικής πολιτικής ρευστών διαθεσίμων το οποίο ετοιμάζεται από το  Γ∆∆Χ και 
εγκρίνεται από τον υπουργό. 

13. Σύσταση και διαχείριση χρεολυτικού ταμείου. 

Το Γ∆∆Χ διαχειρίζεται εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας οποιοδήποτε χρεολυτικό ταμείο δυνατόν 
να συσταθεί από τον υπουργό για την αποπληρωμή οποιουδήποτε δανείου ή αξιογράφου της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

14. Κυβερνητικές εγγυήσεις προς τρίτους. 

α. Πριν από την έκδοση οποιασδήποτε μορφής κυβερνητικών εγγυήσεων, το Γ∆∆Χ αξιολογεί το 
δημοσιονομικό κίνδυνο που διατρέχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία για τις εν λόγω εγγυήσεις και το 
αποτέλεσμα της αξιολόγησης των κινδύνων, καθώς και η μέθοδος που χρησιμοποιήθηκε για την 
αξιολόγηση παρουσιάζονται γραπτώς στον υπουργό πριν από την έκδοση των εγγυήσεων. 

β. Σε περίπτωση δανειακών κυβερνητικών εγγυήσεων, το Γ∆∆Χ προτείνει στον υπουργό το επίπεδο 
του τέλους εγγυήσεων το οποίο αντιστοιχεί στον πιστωτικό κίνδυνο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
που απορρέει από τέτοιες εγγυήσεις και η εισήγηση αποστέλλεται γραπτώς στον υπουργό, ο 
οποίος αποφασίζει το ύψος του εν λόγω τέλους. 

15. ∆άνεια προς τρίτους. 

α. Πριν από την παραχώρηση δανείου προς τρίτους από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, το Γ∆∆Χ 
αξιολογεί τον κίνδυνο που διατρέχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία παρέχοντας το εν λόγω δάνειο ή την 
πίστωση και προτείνει το επίπεδο του επιτοκίου για την κάλυψη του χρηματοδοτικού κόστους και 
του πιστωτικού κινδύνου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

β. Η εισήγηση και η μέθοδος που χρησιμοποιήθηκε για την αξιολόγηση του κινδύνου αποστέλλονται 
γραπτώς στον υπουργό, ο οποίος αποφασίζει το ύψος του επιτοκίου. 

16. Ετήσια έκθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

α. Στο τέλος Μαρτίου κάθε έτους το Γ∆∆Χ ετοιμάζει και αποστέλλει στο γενικό διευθυντή και στον 
υπουργό ετήσια έκθεση διαχείρισης του δημόσιου χρέους, η οποία υποβάλλεται από τον 
υπουργό στο Υπουργικό Συμβούλιο και στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ενημέρωση και 
αφορά τις εργασίες διαχείρισης δημόσιου χρέους, καθώς και το απόθεμα ρευστότητας του 
περασμένου δημοσιονομικού έτους. 

β. Η ετήσια έκθεση υποβάλλεται στον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων το αργότερο μέχρι 
τις 30 Απριλίου κάθε έτους και δημοσιεύεται από το Γ∆∆Χ αμέσως μετά την υποβολή της. 

17. Σχέσεις με τους οίκους αξιολόγησης. 

α. Το Γ∆∆Χ αποτελεί το σύνδεσμο μεταξύ του Υπουργείου Οικονομικών και των διεθνών οίκων 
αξιολόγησης της πιστοληπτικής ικανότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

β. Το Γ∆∆Χ εκπροσωπεί το Υπουργείο Οικονομικών και συντονίζει τις επαφές μεταξύ του 
Υπουργείου Οικονομικών και των οίκων αξιολόγησης, καθώς και όλες τις παρεμφερείς εργασίες, 
συμπεριλαμβανομένης της σύναψης συμβολαίων μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των 
οίκων αξιολόγησης. 

γ. Σε τακτά χρονικά διαστήματα και τουλάχιστον ανά τρίμηνο το Γ∆∆Χ ετοιμάζει ενημερωτική έκθεση 
για την πιστοληπτική ικανότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας η οποία υποβάλλεται από τον 
υπουργό στο Υπουργικό Συμβούλιο. 

18. Εξουσία έκδοσης κανονισμών. 
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Οποιαδήποτε άλλα καθήκοντα ασκούνται από το Γ∆∆Χ, καθώς και ο καθορισμός και ο τρόπος 
λειτουργίας των ρητρών συλλογικής δράσεως ρυθμίζονται με κανονισμούς που εκδίδει το Υπουργικό 
Συμβούλιο οι οποίοι δημοσιεύονται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

19. Εκχώρηση εξουσιών. 

Ο υπουργός δύναται να εκχωρήσει εξουσίες του στο γενικό διευθυντή ή στον προϊστάμενο του Γ∆∆Χ, με 
εξαίρεση την εξουσία του υπουργού να εγκρίνει το ετήσιο χρηματοδοτικό πρόγραμμα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής ο πρόεδρος και ορισμένα μέλη της επιτροπής 
εξέφρασαν την άποψη ότι θα έπρεπε να παρέχεται περισσότερη ανεξαρτησία στην υπηρεσία που αναλαμβάνει 
τη διαχείριση του δημόσιου χρέους. 

 Ειδικότερα, δήλωσαν ότι η εμπειρία των προηγούμενων ετών έχει καταδείξει ότι δεν υπάρχει σαφής 
διαχωρισμός μεταξύ των δημοσιονομικών στόχων του κρατικού προϋπολογισμού και της διαχείρισης του 
δημόσιου χρέους, με αποτέλεσμα να δημιουργείται βραχυπρόθεσμος δανεισμός σε μεγαλύτερο ποσοστό απ’ 
ό,τι σε προηγούμενα έτη, γεγονός που καθιστά επικίνδυνη τη βιωσιμότητα του δημόσιου χρέους. 

 Περαιτέρω, δήλωσαν ότι, παρά τις κατά καιρούς προειδοποιήσεις του αρμόδιου τμήματος του 
Υπουργείου Οικονομικών για διαφορετικές προσεγγίσεις σε ό,τι αφορά τη διαχείριση του δημόσιου χρέους, το 
υπουργείο, στηριζόμενο σε λανθασμένες εκτιμήσεις και για πολιτικούς λόγους, δεν τις υιοθέτησε, με 
αποτέλεσμα τη μεγάλη αύξηση του δημόσιου χρέους σε επίπεδα τα οποία δύσκολα μπορεί να είναι 
διαχειρίσιμα. 

 Συναφώς, η διαχείριση του δημόσιου χρέους πρέπει να γίνεται από άτομα που δεν υφίστανται πολιτικές 
πιέσεις και δεν είναι υπόλογα σε άλλους αξιωματούχους και στον πολιτικό προϊστάμενο του υπουργείου.  Αυτό 
επιτυγχανόταν, όταν η διαχείριση του δημόσιου χρέους γινόταν από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, από τη 
στιγμή όμως που η ευθύνη της διαχείρισης μεταφέρθηκε στο Υπουργείο Οικονομικών, αυτός ο διαχωρισμός, 
που θα έπρεπε να υφίσταται, έχει εξαλειφθεί. 

 Ο πρόεδρος και μέλη της επιτροπής κατέληξαν, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, στην εισήγηση 
όπως, προτού ο Υπουργός Οικονομικών προβεί στην προκαταρκτική έγκριση της μεσοπρόθεσμης στρατηγικής 
διαχείρισης του δημόσιου χρέους και των επικαιροποιήσεών της, να ενημερώνεται αρμοδίως η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και ακολούθως η μεσοπρόθεσμη στρατηγική 
διαχείρισης του δημόσιου χρέους και οι επικαιροποιήσεις της να υποβάλλονται για τελική έγκριση στο 
Υπουργικό Συμβούλιο. 

 ∆ήλωσαν επίσης ότι το να συζητά η κυβέρνηση με τη Βουλή ακόμα και για τα όρια στο δανεισμό του 
κράτους αποτελεί θετικό στοιχείο, δίνοντας παραδείγματα άλλων χωρών, όπου, για να ξεπεράσει η κυβέρνηση 
ένα συγκεκριμένο όριο δανεισμού, απαιτείται η προειλημμένη έγκριση της Βουλής. 

 Αναφερόμενοι στα κυπριακά δεδομένα, δήλωσαν ότι, με βάση τη σχετική ισχύουσα νομοθεσία, για να 
εγγυηθεί η κυβέρνηση δάνειο πέραν του €1 εκατομ., απαιτείται η έγκριση της Βουλής και συνεπώς με την ίδια 
λογική πρέπει να λειτουργήσει και η προτεινόμενη νομοθεσία, η οποία πιθανότατα θα αφορά πολύ μεγαλύτερα 
έσοδα. 

 Σημειώνεται ότι με την πιο πάνω ρύθμιση, σύμφωνα με τον πρόεδρο και τα μέλη που την εισηγήθηκαν, 
δεν υπάρχει επέμβαση της νομοθετικής στην εκτελεστική εξουσία, καθότι πρόκειται απλώς για διαδικασία 
ενημέρωσης της Βουλής και όχι για λήψη έγκρισης ή τελικής απόφασης επί του θέματος από το νομοθετικό 
σώμα.  Η εξουσία για τη λήψη της τελικής απόφασης παραμένει ξεκάθαρα αρμοδιότητα της εκτελεστικής 
εξουσίας.   

 Ο αρμόδιος εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, σχολιάζοντας τις πιο πάνω παρατηρήσεις, 
καθώς και την εισήγηση της επιτροπής, δήλωσε τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τα επικρατέστερα μοντέλα διεθνώς όσον αφορά τη διαχείριση δημόσιου χρέους, είτε η 
διαχείριση γίνεται εντός του Υπουργείου Οικονομικών είτε σε ανεξάρτητες διοικητικά υπηρεσίες ή 
οργανισμούς, οι οποίοι όμως είναι υπόλογοι στο Υπουργείο Οικονομικών.  ∆εν υπάρχει δηλαδή 
παγκοσμίως διαχειριστής δημόσιου χρέους ο οποίος να είναι εντελώς ανεξάρτητος από την πολιτική 
ηγεσία, διότι εν τοιαύτη περιπτώσει σημαίνει ότι είναι ανεξάρτητος και από την ευρύτερη εκτελεστική 
εξουσία. 

 Εκείνο για το οποίο καταβάλλεται προσπάθεια να γίνει στα πλαίσια του νομοσχεδίου που έχει υποβληθεί 
είναι να συνδυαστούν χαρακτηριστικά και των δύο μοντέλων.  Συναφώς, η διαχείριση του δημόσιου 
χρέους παραμένει διοικητικά στο Υπουργείο Οικονομικών, που σημαίνει ότι δε θα απαιτηθεί διορισμός 



 

 

779 

 

διοικητικού συμβουλίου, γενικού διευθυντή, διευθυντών κ.λπ., και ταυτόχρονα εισάγονται πρόνοιες οι 
οποίες δίνουν εξουσίες διά νόμου στο Γ∆∆Χ για την καθημερινή λειτουργία του γραφείου στις οποίες 
κανένας δε θα μπορεί να παρεμβαίνει. 

2. Καμιά κυβέρνηση δε θα μπορεί να μην έχει καθορισμένη πολιτική διαχείρισης δημόσιου χρέους, κάτι 
που μέχρι σήμερα δεν ήταν υποχρεωτικό, ούτε όταν η διαχείριση δημόσιου χρέους ανήκε στην Κεντρική 
Τράπεζα.  Η εκάστοτε κυβέρνηση θα είναι υποχρεωμένη να έχει πολιτική και θα είναι υποχρεωμένη να 
δεχτεί την εισήγηση του Γ∆∆Χ, δηλαδή δε θα μπορεί η κυβέρνηση να προσλάβει δικούς της συμβούλους 
οι οποίοι έχουν σχεδιάσει μια άλλη πολιτική, χωρίς να δεχτεί την εισήγηση του Γ∆∆Χ. 

 Επί της συγκεκριμένης πρότασης εισήγησης της πλειοψηφίας των μελών της επιτροπής για εισαγωγή 
σχετικής πρόνοιας στο νόμο που να προβλέπει την ενημέρωση της Βουλής σύμφωνα με τα όσα 
προαναφέρονται, ο αρμόδιος εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι η πρακτική που 
συνηθίζεται παγκοσμίως είναι η εκτελεστική εξουσία να εγκρίνει τη στρατηγική και να έχει την ευθύνη, αλλά να 
υποχρεούται να ενημερώνει το κοινοβούλιο.  Συναφώς, δήλωσε, δε θεωρεί ότι δημιουργείται πρόβλημα με το 
να υποβάλλεται η μεσοπρόθεσμη στρατηγική στη Βουλή των Αντιπροσώπων, η οποία θα μπορεί να καλεί τη 
διοίκηση του υπουργείου, για να τη συζητά. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε επίσης ότι στο νομοσχέδιο υπάρχουν ήδη πρόνοιες σύμφωνα με τις 
οποίες καθορίζονται οι συγκεκριμένοι σκοποί για τους οποίους δανείζεται το κράτος και, αν η κυβέρνηση θέλει 
να δανειστεί για οποιοδήποτε άλλο σκοπό πέραν των συγκεκριμένων, πρέπει να λάβει την έγκριση της Βουλής. 

 Στη συνέχεια δήλωσε ότι σε κάθε περίπτωση το υπουργείο είναι διατεθειμένο να προβαίνει σε 
ενημέρωση της Βουλής όσον αφορά τη στρατηγική διαχείρισης του δημόσιου χρέους. 

 Σημειώνεται ότι σε σχετική επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών προς τον πρόεδρο της επιτροπής, με 
ημερομηνία 28 Νοεμβρίου 2012, αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Η θέση του Υπουργείου Οικονομικών παραμένει ότι το Γ∆∆Χ ενδείκνυται να συσταθεί εντός του 
Υπουργείου Οικονομικών και όχι ως ανεξάρτητος οργανισμός, που θα συνεπάγεται τεράστιες δαπάνες, 
δεδομένου και του γεγονότος ότι η Κύπρος εξακολουθεί να παραμένει αποκλεισμένη από τις 
κεφαλαιαγορές.  Το θέμα αυτό μπορεί να επανεξετασθεί στο μέλλον, όταν η Κύπρος αποκτήσει εκ νέου 
πρόσβαση στις διεθνείς αγορές. 

2. Το αίτημα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού όπως διεξάγεται 
συζήτηση και γίνεται ενημέρωσή της από τον Υπουργό Οικονομικών αναφορικά με τη μεσοπρόθεσμη 
στρατηγική διαχείρισης του δημόσιου χρέους γίνεται εισήγηση όπως παρακαμφθεί, δεδομένων των 
επιφυλάξεων της Νομικής Υπηρεσίας και εφόσον σε κάθε περίπτωση η αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή έχει κάθε δικαίωμα να ζητά ενημέρωση ανά πάσα στιγμή από τον Υπουργό Οικονομικών και 
να διεξάγει συζήτηση επί του θέματος. 

 Επίσης αναφέρεται ότι η τρόικα απαιτεί την ψήφιση σύγχρονης νομοθεσίας για τη διαχείριση δημόσιου 
χρέους και σχετική πρόνοια θα υπάρχει στο μνημόνιο κατανόησης. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι στην τελευταία συνεδρία της επιτροπής για το θέμα, ημερομηνίας 10 
∆εκεμβρίου 2012, κατά την οποία ζητήθηκαν από τον πρόεδρο της επιτροπής περαιτέρω διευκρινίσεις ως 
προς την τελική θέση του υπουργείου γύρω από το ζήτημα, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών 
δήλωσε ότι τελική θέση του υπουργείου είναι ότι συμφωνεί με τη συμπερίληψη σχετικής πρόνοιας σύμφωνα με 
την οποία ο Υπουργός Οικονομικών θα υποχρεούται να ενημερώνει την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τη μεσοπρόθεσμη στρατηγική διαχείρισης του δημόσιου χρέους και των 
επικαιροποιήσεών της, προτού προβεί στην προκαταρκτική της έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και ενσωματώνοντας στο νομοσχέδιο σχετική ρύθμιση σύμφωνα με τα πιο πάνω, υποβάλλει στην 
ολομέλεια του σώματος κατάλληλα διαμορφωμένο νομοτεχνικά κείμενο σχεδίου νόμου και επιφυλάσσεται να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 
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 Ίδρυση Γραφείου ∆ιαχείρισης ∆ημόσιου Χρέους.  Άρθρο 4. 

 ∆ιεθνής ονομασία Γραφείου ∆ιαχείρισης ∆ημόσιου Χρέους.  Άρθρο 5. 

 Σφραγίδα Γραφείου ∆ιαχείρισης ∆ημόσιου Χρέους.  Άρθρο 6. 

 Εξουσία για δανεισμό και σκοποί δανεισμού.  Άρθρο 7. 

 Αντικειμενικός σκοπός διαχείρισης δημόσιου χρέους.  Άρθρο 8. 

 Στρατηγική διαχείρισης δημόσιου χρέους.  Άρθρο 9. 

 Ετήσιο χρηματοδοτικό πρόγραμμα.  Άρθρο 10. 

 ∆ανεισμός με έκδοση αξιογράφων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 11. 

 ∆ανεισμός με τη σύναψη συμφωνίας δανείου.  Άρθρο 12. 

 Έγγραφα συναλλαγών.  Άρθρο 13. 

 Άλλες εργασίες διαχείρισης δημόσιου χρέους.  Άρθρο 14. 

 Αρχεία διαχείρισης δημόσιου χρέους.  Άρθρο 15. 

 Τήρηση εμπιστευτικού αρχείου συναλλαγών.  Άρθρο 16. 

 Εχεμύθεια των συναλλαγών και προστασία προσωπικών δεδομένων.  Άρθρο 17. 

 Αναφορά στο γενικό διευθυντή και στον υπουργό.  Άρθρο 18. 

 Υπόσταση του χρέους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 19. 

 Απόθεμα ρευστότητας.  Άρθρο 20. 

 ∆ιαχείριση ρευστών διαθεσίμων.  Άρθρο 21. 

 Σύσταση και διαχείριση χρεολυτικού ταμείου.  Άρθρο 22. 

 Κυβερνητικές εγγυήσεις προς τρίτους.  Άρθρο 23. 

 ∆άνεια προς τρίτους.  Άρθρο 24. 

 Ετήσια έκθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Άρθρο 25. 

 Σχέσεις με τους οίκους αξιολόγησης.  Άρθρο 26. 

 Αποποίηση κρατικής ασυλίας.  Άρθρο 27. 

 Πάγιο Ταμείο.  Άρθρο 28. 

 Εξουσία έκδοσης κανονισμών.  Άρθρο 29. 

 Εκχώρηση εξουσιών.  Άρθρο 30. 

 Αποποίηση προσωπικής ευθύνης.  Άρθρο 31. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 32. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 32; 

 Ουδεμία ένστασις.  Τα άρθρα 1 μέχρι 32 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιαχείρισης του ∆ημόσιου Χρέους Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής Υπηρεσιών ∆ιοίκησης 
Ιδιωτικών Εταιρειών και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής Υπηρεσιών ∆ιοίκησης Ιδιωτικών Εταιρειών και 

Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής: ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 14 Μαΐου και 10 ∆εκεμβρίου 2012.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών  κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, της Μονάδας 
Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ), του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου 
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου Ανεξάρτητων Λογιστών Κύπρου (ΣΑΛΚ), του 
Συνδέσμου Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών Ελεγκτών Κύπρου (ΣΠΕΛΕΚ), του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου, του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Επενδύσεων (CIPA) και του Cyprus Fiduciary Association. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου που να ρυθμίζει την παροχή 
διοικητικών υπηρεσιών, συμπεριλαμβανομένης και της δραστηριότητας των εμπιστευματοδόχων, από εταιρείες 
που έχουν συσταθεί στην Κύπρο και δεν ασκούν το επάγγελμα του ελεγκτή, εξωτερικού λογιστή ή ανεξάρτητου 
επαγγελματία νομικού.  

 Περαιτέρω, με τον προτεινόμενο νόμο σκοπείται η κάλυψη του κενού που δημιουργήθηκε κατά τη 
μεταφορά στο εθνικό δίκαιο της Οδηγίας 2005/60/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
26ης Οκτωβρίου 2005 σχετικά με την πρόληψη της χρησιμοποίησης του χρηματοπιστωτικού συστήματος για τη 
νομιμοποίηση εσόδων από παράνομες δραστηριότητες και τη χρηματοδότηση της τρομοκρατίας.  Με την 
ψήφιση του περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες 
∆ραστηριότητες Νόμου του 2007 διαπιστώθηκε η ύπαρξη νομοθετικού κενού ως προς την εποπτεία των 
προσώπων που προσφέρουν διοικητικές υπηρεσίες και δεν είναι ελεγκτές, εξωτερικοί ελεγκτές ή ανεξάρτητοι 
επαγγελματίες νομικοί. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο καθορίζονται μεταξύ άλλων: 

1. οι διοικητικές υπηρεσίες που εμπίπτουν στις πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου και οι οποίες αφορούν 
μεταξύ άλλων τη διαχείριση ή διοίκηση εμπιστευμάτων,  τη διαχείριση ή διοίκηση εταιρειών, την παροχή 
συμβούλων ή/και γραμματέα σε νομικά πρόσωπα, καθώς και τη φύλαξη χρηματοοικονομικών μέσων για 
λογαριασμό πελατών, 

2. η εποπτεία των παροχέων διοικητικών υπηρεσιών, οι οποίοι μέχρι σήμερα δεν αδειοδοτούνταν και δεν 
εποπτεύονταν από οποιαδήποτε εποπτική αρχή για σκοπούς ξεπλύματος παράνομου χρήματος, 

3. η τήρηση και δημοσίευση μητρώου των αδειούχων προσώπων για παροχή διοικητικών υπηρεσιών, 

4. οι ποινές, τα τέλη και οι συνδρομές που επιβάλλονται στους εποπτευομένους,  

5. τα πρόσωπα που εξαιρούνται από το πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου, 
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6. οι προϋποθέσεις και διαδικασίες χορήγησης, ανάκλησης, αναστολής ή τερματισμού της άδειας παροχής 
διοικητικών υπηρεσιών και 

7. οι υποχρεώσεις των αδειούχων προσώπων και οι αρμοδιότητες της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

 Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο αυτό, του οποίου η συζήτηση, όπως αναφέρθηκε πιο πάνω, άρχισε από 
το Μάιο του τρέχοντος έτους, έτυχε περαιτέρω εξέτασης κατά τη συζήτηση του συνόλου των νομοθετικών 
ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης 
που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα. 

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα αποτελεί μέρος της δέσμης των νομοθετικών ρυθμίσεων που έχουν 
συμφωνηθεί σε τεχνοκρατικό επίπεδο μεταξύ της κυβέρνησης και της τρόικας, στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και το σώμα 
γενικότερα εκ των πραγμάτων, λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον 
Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού 
Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη 
δεδομένη ημερομηνία, δεν είχαν στη διάθεσή τους τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέταση 
που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών, με το νομοσχέδιο η Επιτροπή 
Κεφαλαιαγοράς καθίσταται αρμόδια για την εποπτεία των παρόχων διοικητικών υπηρεσιών, όπως είναι οι 
εμπιστευματοδόχοι, οι οποίοι δεν εποπτεύονται από τις εποπτικές αρχές που προβλέπονται από τον περί 
Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες Νόμο. 

 Όπως η ίδια δήλωσε, οι ελεγκτές, λογιστές, νομικοί σύμβουλοι, καθώς και οι θυγατρικές και 
συνδεδεμένες με τα πρόσωπα αυτά εταιρείες, οι Κυπριακές Εταιρείες Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών και τα 
πιστωτικά ιδρύματα που ασκούν διοικητικές υπηρεσίες στα πλαίσια των εργασιών τους εξαιρούνται από τις 
πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου, αφού εποπτεύονται και αδειοδοτούνται από τα εποπτικά σώματα για τα 
οποία προβλέπει ο περί Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες 
∆ραστηριότητες Νόμος. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου τα πρόσωπα που εξαιρούνται από 
το πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου έχουν τη δυνατότητα, εφόσον το επιθυμούν, να αιτούνται και να 
αποκτούν άδεια από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς για παροχή διοικητικών υπηρεσιών και να υπόκεινται στις 
πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος όλοι οι παρευρισκόμενοι εξέφρασαν τις απόψεις τους και 
υπέβαλαν γραπτώς τις εισηγήσεις τους επί συγκεκριμένων προνοιών του νομοσχεδίου. 

 Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου εισηγήθηκαν για 
σκοπούς αποφυγής αθέμιτου ανταγωνισμού την τήρηση ενιαίου μητρώου αδειούχων προσώπων που 
παρέχουν υπηρεσίες διοίκησης από έναν κεντρικό φορέα, στο οποίο να καταχωρίζονται τόσο τα πρόσωπα τα 
οποία θα αδειοδοτούνται από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς όσο και τα πρόσωπα τα οποία παρέχουν τις εν 
λόγω υπηρεσίες, αλλά εξαιρούνται από τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, καθώς αδειοδοτούνται από τις 
εποπτικές αρχές για τις οποίες προβλέπει ο περί Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης 
Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες Νόμος. 

 Αναφορικά με την εισήγηση του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου και του ΣΕΛΚ, ο εκπρόσωπος της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου δήλωσε ότι είναι αδύνατο όλα τα πρόσωπα που παρέχουν υπηρεσίες 
διοίκησης να είναι εγγεγραμμένα στο ίδιο μητρώο, αφού κάθε εποπτική αρχή επιχειρήσεων παροχής 
υπηρεσιών διοίκησης ιδιωτικών εταιρειών οφείλει να τηρεί το δικό της ξεχωριστό μητρώο για τα πρόσωπα που 
υπόκεινται στην εποπτεία της, ώστε να υπάρχει η επιβεβλημένη διαφάνεια και πληροφόρηση προς το κοινό 
αναφορικά με την εποπτεία του κάθε προσώπου.  

 Με βάση τα πιο πάνω, η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς με επιστολή της, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2012, 
ενημέρωσε την επιτροπή για τη συμφωνία που επήλθε μεταξύ του Υπουργείου Οικονομικών, της ΜΟΚΑΣ, του 
ΣΕΛΚ, του CIPA και της ιδίας, βάσει της οποίας κάθε εποπτική αρχή συνεχίζει να τηρεί, σύμφωνα με τη 
νομοθεσία, το δικό της μητρώο για τα πρόσωπα που παρέχουν υπηρεσίες διοίκησης.  Η Επιτροπή 
Κεφαλαιαγοράς εντούτοις θα αναρτά στο διαδικτυακό της τόπο εκτός από το δικό της μητρώο, το οποίο μπορεί 
να δημοσιοποιεί και με οποιοδήποτε άλλο τρόπο, και το σύνδεσμο (link) για την πρόσβαση στα αντίστοιχα 
μητρώα τα οποία τηρούνται από άλλες εποπτικές αρχές.  

 Οι εκπρόσωποι των ΣΑΛΚ και ΣΠΕΛΕΚ, χωρίς να διαφωνούν με το σκοπό και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου, εξέφρασαν τις επιφυλάξεις τους σε σχέση με ορισμένες από τις πρόνοιες αυτού που 
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ενδεχομένως επηρεάζουν τη δυνατότητά τους για παροχή των εν λόγω υπηρεσιών και υπέβαλαν τις εισηγήσεις 
τους με γραπτά υπομνήματα, ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου και 6 ∆εκεμβρίου 2012.  

 Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου εξέφρασε τη συμφωνία της με το νομοσχέδιο και 
εισηγήθηκε όπως για σκοπούς ίσης μεταχείρισης και διατήρησης της ανταγωνιστικότητας των πιστωτικών 
ιδρυμάτων της Κύπρου σε σχέση με τα πιστωτικά ιδρύματα άλλων κρατών μελών εξαιρεθούν από τις πρόνοιές 
του και οι θυγατρικές, μητρικές και συνδεδεμένες εταιρείες των πιστωτικών ιδρυμάτων, όπως προβλέπεται και 
για τις αντίστοιχες εταιρείες των νομικών, ελεγκτών και λογιστών.  

 Ο εκπρόσωπος του Cyprus Fiduciary Association δήλωσε ότι με την ψήφιση του προτεινόμενου νόμου 
ρυθμίζεται νομοθετικά η παροχή των διοικητικών υπηρεσιών και κατοχυρώνεται και αναβαθμίζεται ο εν λόγω 
τομέας.  Παράλληλα, εξέφρασε τη διαφωνία του ως προς τις πρόνοιες του νομοσχεδίου που προβλέπουν την 
εξαίρεση ορισμένων προσώπων από τον προτεινόμενο νόμο, αφού, όπως ισχυρίστηκε, με τον τρόπο αυτό 
ενδέχεται να δημιουργηθούν ανισορροπίες μεταξύ των επιχειρήσεων που παρέχουν διοικητικές υπηρεσίες.    

 Συναφώς, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, ζήτησε από τους εκπροσώπους του 
Υπουργείου Οικονομικών και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς να επανεξετάσουν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 
σε συνεργασία με όλους τους πιο πάνω εμπλεκόμενους φορείς υπό το φως των θέσεων που τέθηκαν ενώπιόν 
της και, αν κριθεί σκόπιμο, να καταθέσουν σε αυτή νέο, αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών, ακολουθώντας τις οδηγίες της επιτροπής, επανεξέτασε τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου και κατέθεσε αρχικά αναθεωρημένο κείμενο, το οποίο στην πορεία της εξέτασής του αναθεώρησε 
εκ νέου.  Τελικό αναθεωρημένο κείμενο κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής με επιστολή του, ημερομηνίας 6 
∆εκεμβρίου 2012. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του θέματος επί του τελικού αναθεωρημένου κειμένου, οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσαν την επιτροπή ότι κατά τη διαδικασία αξιοποίησης του 
Μηχανισμού Στήριξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κυπριακή ∆ημοκρατία το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
έτυχε εξέτασης από το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο (∆ΝΤ), καθώς και από την τρόικα ως προς τα θέματα 
ξεπλύματος παράνομου χρήματος.  Στη συνέχεια το ∆ΝΤ και η τρόικα υπέβαλαν σειρά παρατηρήσεων για 
σκοπούς βελτίωσής του, οι οποίες ενσωματώθηκαν μεταξύ άλλων στο υπό συζήτηση κείμενο. 

 Ειδικότερα, στο τελικό αναθεωρημένο κείμενο περιλαμβάνονται πρόνοιες για: 

1. τροποποίηση του τίτλου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής 
∆ιοικητικών Υπηρεσιών και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2012», 

2. ρύθμιση θεμάτων παροχής υπηρεσιών εμπιστευματοδόχου και ορθής τήρησης των προτύπων 
“Financial Action Task Force” σύμφωνα με τις παρατηρήσεις της τρόικας και του ∆ΝΤ, 

3. κοινοποίηση των μητρώων αδειοδοτημένων προσώπων για παροχή υπηρεσιών διοίκησης που τηρούν 
οι εποπτικές αρχές και 

4. καλύτερη ρύθμιση των εξαιρούμενων από τον προτεινόμενο νόμο προσώπων, ώστε να διευκρινίζεται ότι 
αυτά είναι μόνο όσα πρόσωπα τυγχάνουν ήδη εποπτείας για ξέπλυμα παράνομου χρήματος από 
αρμόδιες εποπτικές αρχές. 

 Ακολούθως, το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2012, εξέθεσε στην 
επιτροπή τους λόγους για τους οποίους ορισμένες εισηγήσεις ενδιαφερόμενων μερών δεν υιοθετήθηκαν και 
δεν ενσωματώθηκαν στο τελικό αναθεωρημένο κείμενο.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιον της στη βάση του τελικού αναθεωρημένου κειμένου με τίτλο «Ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων 
Παροχής ∆ιοικητικών Υπηρεσιών και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2012», επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επ’ 
αυτού κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 ∆ιοικητικές υπηρεσίες.  Άρθρο 4. 



 

 

784 

 

 Απαγόρευση άσκησης διοικητικών υπηρεσιών.  Άρθρο 5. 

 Κεντρικά γραφεία.  Άρθρο 6. 

 Πρόσωπα που πραγματικά διευθύνουν το αδειούχο πρόσωπο.  Άρθρο 7. 

 Μέτοχοι αδειούχου προσώπου.  Άρθρο 8. 

 Πρόσωπα που απασχολούνται από αδειούχο πρόσωπο.  Άρθρο 9. 

 Υποβολή αίτησης για χορήγηση άδειας.  Άρθρο 10. 

 Μεταβατικές διατάξεις για πρόσωπα που παρέχουν διοικητικές υπηρεσίες.  Άρθρο 11. 

 Χορήγηση άδειας.  Άρθρο 12. 

 Αίτηση για επέκταση ή τροποποίηση άδειας.  Άρθρο 13. 

 Ανάκληση άδειας.  Άρθρο 14. 

 Αναστολή άδειας.  Άρθρο 15. 

 Ενέργειες που συνεπάγονται τον αυτόματο τερματισμό της άδειας.  Άρθρο 16. 

 Εξωτερική ανάθεση.  Άρθρο 17. 

 Φύλαξη χρηματοοικονομικών μέσων πελατών.  Άρθρο 18. 

 Φύλαξη κεφαλαίων πελατών.  Άρθρο 19. 

 Κατάθεση κεφαλαίων πελατών.  Άρθρο 20. 

 Χρήση χρηματοοικονομικών μέσων και κεφαλαίων πελατών.  Άρθρο 21. 

 Τήρηση οικονομικών καταστάσεων.  Άρθρο 22. 

 Συνεχείς υποχρεώσεις αδειούχου προσώπου.  Άρθρο 23. 

 Γενικές υποχρεώσεις αδειούχου προσώπου.  Άρθρο 24. 

 Τήρηση και δημοσίευση Μητρώου.  Άρθρο 25. 

 Ποινικό αδίκημα.  Άρθρο 26. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 27. 

 Είσπραξη διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 28. 

 Αστική ευθύνη.  Άρθρο 29. 

 Αρμόδια εποπτική αρχή και εξουσίες.  Άρθρο 30.  

 Εξουσία έκδοσης οδηγιών.  Άρθρο 31. 

 Τέλη και συνδρομές.  Άρθρο 32. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 32 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 32 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής ∆ιοικητικών 
Υπηρεσιών και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Τα υπ’ αριθμόν 22, 23, 24 και 25 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Βεβαιώσεως 
και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012», «Ο περί της Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012», «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2012» 
και «Ο περί ∆ιεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης  

 Χάρης Γεωργιάδης Αδάμος Αδάμου 

 Γιάννος Λαμάρης Χρίστος Μέσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

Μη μέλη της επιτροπής: ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 10 ∆εκεμβρίου 2012. 

 Σημειώνεται ότι στις συνεδρίες αυτές συζητήθηκε το σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε 
η κυβέρνηση στα πλαίσια της υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην 
καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  Στις δύο αυτές συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός 
Οικονομικών, άλλοι εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των ενδιαφερόμενων οργανώσεων, επιμελητηρίων ή συντεχνιών, για να 
εκφράσουν τις απόψεις τους, ανάλογα με το υπό συζήτηση θέμα που τους αφορούσε.  

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
Νόμου, ούτως ώστε να βελτιωθεί η ποιότητα του νομικού και κανονιστικού πλαισίου της Κύπρου το οποίο 
διέπει την ανταλλαγή πληροφοριών, ως επιβάλλουν οι συστάσεις του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας 
και Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ). 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες Νόμου, ώστε να διευκρινισθούν 
κάποια σημεία προς άρση οποιασδήποτε αμφιβολίας, σε σχέση αφενός με τις εξουσίες της Μονάδας 
Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ) και αφετέρου τις εξουσίες των εποπτικών αρχών για 
ελεγκτές και δικηγόρους, σε ό,τι αφορά τις υπηρεσίες που οι εν λόγω επαγγελματίες παρέχουν στις 
περιπτώσεις εμπιστευμάτων και εταιρικών υπηρεσιών προς τρίτα μέρη, που καθορίζονται στην υφιστάμενη 
νομοθεσία. 

 Επισημαίνεται ότι η ανάγκη τροποποίησης του πιο πάνω νόμου προέκυψε στα πλαίσια του αιτήματος 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για αξιοποίηση του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Στήριξης και των συναντήσεων που 
πραγματοποιήθηκαν με εμπειρογνώμονες του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, κατά τις οποίες συζητήθηκε 
μεταξύ άλλων το νομικό πλαίσιο για καταπολέμηση της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες 
δραστηριότητες και συγκεκριμένα θέματα διεθνούς συνεργασίας. 

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
Νόμου, ώστε για το αδίκημα που διαπράττεται από φυσικό πρόσωπο, το οποίο αποδεικνύεται ότι δόλια 
παραλείπει ή καθυστερεί να καταβάλει ποσό φόρου, να αυξηθεί η ποινή φυλάκισης που επιβάλλεται από έξι 
μήνες σε τουλάχιστον ένα έτος και συνεπώς το αδίκημα να θεωρείται γενεσιουργό. 
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 Σκοπός του τέταρτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί ∆ιεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά 
Θέματα Νόμου και συγκεκριμένα η κατάργηση του εδαφίου (3) του άρθρου 9 αυτού, οι πρόνοιες του οποίου 
είναι ασαφείς, ουδέποτε έχουν εφαρμοσθεί και ενδεχομένως παρεμποδίζουν την αποτελεσματική διεθνή 
συνεργασία. 

 Επισημαίνεται ότι η ανάγκη τροποποίησης του πιο πάνω νόμου προέκυψε στα πλαίσια του αιτήματος 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για αξιοποίηση του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Στήριξης και των συναντήσεων που 
πραγματοποιήθηκαν με εμπειρογνώμονες του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, κατά τις οποίες συζητήθηκε 
μεταξύ άλλων το νομικό πλαίσιο για καταπολέμηση της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες 
δραστηριότητες και συγκεκριμένα θέματα διεθνούς συνεργασίας. 

 Τα προτεινόμενα νομοθετήματα έχουν κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης 
των νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που 
έχουν συμφωνηθεί σε τεχνοκρατικό επίπεδο μεταξύ της κυβέρνησης και της τρόικας, στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και το σώμα 
γενικότερα εκ των πραγμάτων, λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον 
Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού 
Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη 
δεδομένη ημερομηνία,  δεν είχαν στη διάθεσή τους τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέταση 
που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

 Για τους ίδιους λόγους, η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της ούτε τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  Η 
επιτροπή ωστόσο θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, κατανοώντας 
την κρισιμότητα της κατάστασης την οποία διέρχεται ο τόπος, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει μια ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η 
άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού 
Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων 
νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή των προτεινόμενων νομοθετημάτων και να 
επανέλθει, εάν διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την 
εφαρμογή τους στην πράξη, και να επανεξετάσει το όλο ζήτημα κάτω από καλύτερες συνθήκες από απόψεως 
χρονικών περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης των προτεινόμενων νομοθετημάτων ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και οι απόψεις των ενδιαφερόμενων 
οργανώσεων.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτησή των εν λόγω νομοσχεδίων στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 

2. Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες 
∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

3. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2012. 

4. Ο περί ∆ιεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 22 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το υπ’ αριθμόν 22 νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 23 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης 
Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 24 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2012. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 25 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 26 θέμα είναι «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012»... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν είναι έτοιμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είναι έτοιμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

 Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.257-2012).  

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. O περί Φόρων Κατανάλωσης  
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 6) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.116-2012). 

Άντρο Κυπριανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά -Νέες 
∆υνάμεις  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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2. O περί Φόρων Κατανάλωσης  
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 7) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.117-2012). 

Τάσο Μητσόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. O περί Φόρων Κατανάλωσης  
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 8) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.118-2012). 

Γιώργο Βαρνάβα εκ μέρους 
του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ  
και  
Γιώργο Περδίκη εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.351, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί, για να αποφευχθούν δυσάρεστα περιστατικά από κυνηγούς που πλησιάζουν οικίες στην κοινότητα 
Αγροκηπιάς. 

 Επισυνάπτονται επιστολές διαμαρτυρίας από κατοίκους της συγκεκριμένης κοινότητας.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Aντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.352, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η 
σύγκλητος δημόσιου πανεπιστημίου μπορεί με βάση το νόμο ή/και τους κανονισμούς να προαγάγει μέλος του 
διδακτικού ερευνητικού προσωπικού (∆ΕΠ) ανατρέποντας ομόφωνη απόφαση εκλεκτορικού σώματος για μη 
προαγωγή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.353, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την κατανάλωση 
ενέργειας σε καύσιμα και ηλεκτρισμό, τηλεφωνικά τέλη, τέλη internet και τέλη νερού όλων των υπουργείων και 
δημόσιων υπηρεσιών, είτε αυτές είναι δημόσιου δικαίου είτε ιδιωτικού, που εξετάζονται στον προϋπολογισμό 
του κράτους, για τα τελευταία 10 χρόνια. 

 Επίσης θα θέλαμε να ενημερωθούμε κατά πόσο γίνονται τεκμηριωμένες προσπάθειες εξοικονόμησης 
όλων των πιο πάνω από τα υπουργεία και τις δημόσιες υπηρεσίες και με ποιους τρόπους. Παρακαλώ όπως 
κατατεθούν σχετικά στοιχεία για την κατανάλωση ενέργειας σε κιλοβατώρες και τις προσπάθειες που 
καταβάλλονται για εξοικονόμηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.354, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται, προκειμένου να ενθαρρυνθεί η μείωση της παραγωγής απορριμμάτων στην Κύπρο, σύμφωνα με 
τις κατευθύνσεις της ευρωπαϊκής Οδηγίας 98/2008.  Συγκεκριμένα, να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο έχουν 
εισαχθεί σχετικά προγράμματα όπως είναι αυτά που βασίζονται στην αρχή “Ο ρυπαίνων πληρώνει” και στην 
αρχή της προσαρμογής των τελών αναλόγως της ποσότητας των απορριμμάτων που παράγει το κάθε 
νοικοκυριό, καθώς και κατά πόσο προωθείται η διαδικασία κομποστοποίησης στο σπίτι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.355, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει 
σχεδιασμός για την ανάπλαση και ανάδειξη του αρχαιολογικού χώρου (οικισμός) στην περιοχή της Παναγίας 
των Αμπελιών στην Αραδίππου, που εντοπίστηκε από τη δανική αρχαιολογική αποστολή.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.356, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το 
επίδομα ανεργίας τυγχάνει εκμετάλλευσης τόσο από Κυπρίους όσο και από αλλοδαπούς με βάση το Χάρτη 
των ∆ικαιωμάτων του Πολίτη, σύμφωνα με τον οποίο ένας άνεργος που έχει εξαντλήσει το δικαίωμά του σε 
επίδομα ανεργίας (156 ημέρες) δικαιούται να ξαναπάρει επίδομα με τη συμπλήρωση 26 εβδομάδων 
απασχόλησης από την τελευταία ημέρα επιδότησής του. Τι κόστος επωμίζεται το κράτος λόγω της 
εκμετάλλευσης αυτής και ποιες είναι οι προθέσεις της αρμόδιας αρχής για επανεξέταση της νομοθεσίας; 
Παρακαλώ επίσης όπως μας παρέχετε πληροφορίες σε ό,τι αφορά τις κατηγορίες εργαζομένων-ανέργων που 
εκμεταλλεύονται το ανεργιακό επίδομα διαχρονικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.357, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με καταγγελίες φιλοζωικών οργανώσεων, υπάρχουν υποψίες ότι κυκλοφορεί στην ελεύθερη 
Κύπρο το λανέιτ σε υγρή μορφή (methomyl).  Μάλιστα, σύμφωνα με τις καταγγελίες, ήδη έχουν ξεκινήσει να 
εμφανίζονται κρούσματα δηλητηριάσεων ζώων που οφείλονται σε κατάποση λανέιτ.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως έχει 
ξεκινήσει η παράνομη κυκλοφορία του υγρού λανέιτ στις ελεύθερες περιοχές της Κύπρου, αν έχουν εντοπιστεί 
και συλληφθεί άτομα που εισάγουν παράνομα το συγκεκριμένο δηλητήριο και αν έχουν καταγγελθεί 
δηλητηριάσεις ζώων που οφείλονται σε κατάποση υγρού λανέιτ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.358, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με επιστολή ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2012 προς τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών η Ελεγκτική Υπηρεσία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας μάς ενημέρωσε ότι η κουζίνα της Αστυνομικής Ακαδημίας στο Χώρο Κράτησης 
Απαγορευμένων Μεταναστών στη Μεννόγεια δε διαθέτει τα απαραίτητα πιστοποιητικά διασφάλισης ελέγχου 
ποιότητας και ασφάλειας τροφίμων, σύμφωνα με τις απαιτήσεις του προτύπου ISO 22000:2005 και τις αρχές 
του HACCP. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να εξασφαλιστεί ότι θα αποκτήσει η κουζίνα της Αστυνομικής Ακαδημίας τα 
απαραίτητα πιστοποιητικά.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.263, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτησή σας με αριθμό 23.06.009.05.01.263 και ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, 
σχετικά με την εμβληματική και τις λοιπές εκδηλώσεις για τα 50χρονα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και σας 
ενημερώνω για τα εξής: 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την υπ’ αριθμόν 68.170 Απόφασή του με ημερ. 30/12/2008, όρισε Εθνική 
Επιτροπή αποτελούμενη από τους Υπουργούς Παιδείας και Πολιτισμού, Οικονομικών και Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, η οποία ανέλαβε να διαμορφώσει το πρόγραμμα των εκδηλώσεων για τον 
εορτασμό της Επετείου των 50 Χρόνων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

3. Σε αυτό το πλαίσιο και για καλύτερη υλοποίηση της απόφασης, ειδικότερα όσον αφορά στις εκδηλώσεις 
για τον πολιτισμό, η Εθνική Επιτροπή συγκρότησε δύο Επιτροπές: Μια 16μελή Συμβουλευτική Επιτροπή, 
αποτελούμενη από άτομα που μετέχουν στο πολιτιστικό και επιστημονικό γίγνεσθαι του τόπου και μια 
Εκτελεστική Επιτροπή, αποτελούμενη από υπηρεσιακούς παράγοντες των εμπλεκομένων Υπουργείων και του 
Υπουργείου Εξωτερικών.  Τα μέλη της Συμβουλευτικής Επιτροπής συνέβαλαν στη διαμόρφωση ενός πλαισίου 
μέσα στο οποίο θα κινούνταν οι εκδηλώσεις και έκαναν εισηγήσεις αναφορικά με το είδος των εκδηλώσεων, 
στην Κύπρο και στο εξωτερικό.  Η Εκτελεστική Επιτροπή ανέλαβε την περαιτέρω επεξεργασία του 
προγράμματος των εορτασμών, καθώς και όλες τις συναφείς πρακτικές διαδικασίες, σε συνεννόηση πάντα με 
την Εθνική Επιτροπή. 

4. Στο πλαίσιο των εργασιών για τα 50χρονα πραγματοποιήθηκαν συντονιστικές συναντήσεις της 
Εκτελεστικής Επιτροπής με Κυβερνητικά Τμήματα, Ημικρατικούς Οργανισμούς και άλλους Οργανισμούς που 
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θεωρήθηκε ότι θα μπορούσαν να έχουν σημαντική συμβολή στους εορτασμούς, μέσω διαφόρων εκδηλώσεων, 
θεσμών και δράσεών τους. 

5. Ανάμεσα στις αποφάσεις της ∆ιυπουργικής Επιτροπής ήταν να αναθέσει την ευθύνη του επίσημου 
εορταστικού προγράμματος της Επετείου σε Καλλιτεχνικό ∆ιευθυντή.  Μετά από προκήρυξη ∆ιαγωνισμού με 
Συνοπτικές ∆ιαδικασίες, επελέγη για το ρόλο αυτό ο κ. Άντης Παρτζίλης, ο οποίος ανέλαβε την ευθύνη του 
σχεδιασμού και της υλοποίησης των Εμβληματικών Εκδηλώσεων, δηλαδή της μεγάλης εορταστικής 
εκδήλωσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη Λευκωσία την 1η Οκτωβρίου 2010, καθώς και περιορισμένου 
αριθμού εκδηλώσεων σε επιλεγμένες πρωτεύουσες του εξωτερικού, σε συνεννόηση με το Υπουργείο 
Εξωτερικών. 

6. Σύμφωνα με την εντολή του, ο Καλλιτεχνικός ∆ιευθυντής υπέβαλε τις εισηγήσεις του για τις 
Εμβληματικές Εκδηλώσεις των 50χρονων, μαζί με ενδεικτικό χρονοδιάγραμμα και προϋπολογισμούς.  Στις 12 
Ιανουαρίου 2010 πραγματοποιήθηκε νέα συνάντηση της Εθνικής Επιτροπής για τα 50χρονα, παρουσία του 
Υφυπουργού παρά τω Προέδρω και της Εκτελεστικής Επιτροπής, με κύριο θέμα τον οικονομικό 
προγραμματισμό.  Για την υλοποίηση του συνολικού προγράμματος των εκδηλώσεων, ζητήθηκε από το 
Υπουργείο Οικονομικών να διαθέσει ποσό ύψους €1.000.000,00.  Λόγω της ανεπάρκειας του ποσού αυτού για 
την κάλυψη των πραγματικών αναγκών υλοποίησης του επετειακού προγράμματος, αλλά και λαμβάνοντας 
υπόψη τη γενικότερη οικονομική κρίση, προτάθηκε να διατεθεί, επιπρόσθετα, ο προϋπολογισμός του ∆ιεθνούς 
Καλλιτεχνικού Φεστιβάλ ΤΑ ΚΥΠΡΙΑ 2010 (συνολική πρόνοια €1.400.000,00). 

7. Με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010 η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
προχώρησε στην οργάνωση σειράς εκδηλώσεων στην Κύπρο και στο εξωτερικό.  Οι εκδηλώσεις αυτές 
περιελάμβαναν εικαστικές και αρχαιολογικές εκθέσεις, συναυλίες, θέατρο, διαλέξεις κ.τ.λ. Από αυτές ξεχώρισαν 
οι Εμβληματικές Εκδηλώσεις που έγιναν στη Λευκωσία και σε επιλεγμένες πρωτεύουσες του εξωτερικού 
(Αθήνα, Λονδίνο, Βρυξέλλες, Παρίσι, Ουάσιγκτον, Μόσχα).  Πέραν των εμβληματικών αυτών εκδηλώσεων, 
πραγματοποιήθηκε και σειρά άλλων επίσημων εκδηλώσεων.  Μετά από ανοικτή πρόσκληση συγκεντρώθηκαν 
προτάσεις από πολιτιστικούς φορείς και ιδιώτες οι οποίες αξιολογήθηκαν από την Εκτελεστική Επιτροπή και 
έτυχαν έγκρισης από τη ∆ιυπουργική Επιτροπή (βλ. Παράρτημα, Πίνακα Ε).  Η οικονομική κάλυψη έγινε από 
τα ίδια κονδύλια. 

8. Αναφορικά με το κόστος της Εμβληματικής Εκδήλωσης στο Στάδιο Τάσσος Παπαδόπουλος-Ελευθερία 
αναφέρω ότι το τελικό κόστος έφτασε στις €757.000. 

9. Ο κατάλογος των εκδηλώσεων και των χορηγιών που έλαβαν κατατέθηκε στη Βουλή το 2010 και 
επισυνάπτεται εκ νέου (βλ. Παράρτημα). 

10. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.497, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Βελτίωση του παλαιού δρόμου Λεμεσού-Πάφου από τη συμβολή με το δρόμο προς Αεροδρόμιο μέχρι την 
είσοδο Τίμης 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 2. Το αίτημα ουσιαστικά αφορά την αναβάθμιση του πιο πάνω δρόμου βάσει πολεοδομικών προτύπων με 
πεζοδρόμια, υπηρεσίες και ηλεκτροφωτισμό.  Κατόπιν παλαιότερου αιτήματος της Κοινότητας, είχε όντως 
ετοιμαστεί σχέδιο διαμόρφωσης του δρόμου από τον Κλάδο Κυκλοφοριακών Μελετών του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων αλλά δεν προχώρησε η ετοιμασία κατασκευαστικών σχεδίων ούτως ώστε να μπορεί να υλοποιηθεί το 
έργο. 

3. Κατά προτεραιότητα ετοιμάστηκε μελέτη για αναβάθμιση του δρόμου προσπέλασης προς το 
Αεροδρόμιο που διαλαμβάνει την κατασκευή πεζοδρομίου μόνο στη μια πλευρά του δρόμου και την 
εγκατάσταση οδικού φωτισμού, στα όρια της υφιστάμενης απαλλοτρίωσης ούτως ώστε να διαφυλαχτεί η 
δυνατότητα περαιτέρω αναβάθμισης του δρόμου βάσει πολεοδομικού σχεδιασμού.  Λόγω της δύσκολης 
δημοσιονομικής κατάστασης δεν προωθήθηκε ούτε η κατασκευή του έργου αυτού ακόμα. 

4. Πρέπει να σημειωθεί ότι οι βελτιώσεις που ζητά η Κοινότητα στον παλιό δρόμο Λεμεσού-Πάφου, δηλαδή 
πεζοδρόμια και ηλεκτροφωτισμό, ουσιαστικά αφορούν πολεοδομική αναβάθμιση. Η περιοχή δεν είναι 
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κατοικημένη και στη φάση αυτή, ενόψει και των δύσκολων δημοσιονομικών συνθηκών, το έργο δεν μπορεί να 
θεωρηθεί προτεραιότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.501, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Το πρόβλημα της μη λήψης τηλεοπτικού σήματος που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι της κοινότητας Επισκοπής 
της επαρχίας Πάφου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Τεχνικό κλιμάκιο του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, το οποίο διεξήγαγε πεδιομετρήσεις στην 
περιοχή της κοινότητας Επισκοπής Πάφου διαπίστωσε ότι η κοινότητα καλύπτεται ικανοποιητικά από το 
δίκτυο επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης του ΡΙΚ στο κανάλι 33 από υποσταθμό που βρίσκεται ανατολικά 
της κοινότητας. 

(β)  Η εταιρεία “Velister Ltd”, της οποίας το δίκτυο μεταδίδει τους ιδιωτικούς σταθμούς, όντως δεν καλύπτει 
την κοινότητα, όπως άλλωστε αναφέρει και στην ερώτηση του ο κ. Σαρίκας. 

(γ)  Συνεπώς, για να ικανοποιηθεί το αίτημα της κοινότητας Επισκοπής Πάφου και γενικότερα των κατοίκων 
της ευρύτερης περιοχής για λήψη επίγειου ψηφιακού τηλεοπτικού σήματος από τα ιδιωτικά κανάλια, θα 
πρέπει η εταιρεία Velister να εγκαταστήσει επιπρόσθετα σημεία εκπομπής στην περιοχή. Ωστόσο, η 
εταιρεία μετά από σχετική επικοινωνία ενημέρωσε το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών ότι δεν έχει 
σκοπό επί του παρόντος να επεκτείνει την κάλυψη του δικτύου της. 

2. Παρακαλώ σημειώστε ότι η εταιρεία Velister έχει καλύψει μέχρι σήμερα το 85% της γεωγραφικής 
επικράτειας της Κύπρου και το 95% του πληθυσμού, εκπληρώνοντας πλήρως την υποχρέωση της για κάλυψη 
μόνο του 75% της γεωγραφικής επικράτειας της Κύπρου. Σημειώνεται ότι πριν την εισαγωγή της ψηφιακής 
τηλεόρασης, στις πρόνοιες των όρων των παγκύπριων ιδιωτικών σταθμών προβλέπετο κάλυψη του 75% του 
πληθυσμού της επικράτειας της Κύπρου. 

3.  Το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών επεξεργάστηκε αριθμό σεναρίων για κάλυψη όλων των 
κοινοτήτων που σήμερα δεν λαμβάνουν το σήμα της Velister με την προσθήκη περίπου 50 νέων σημείων 
εκπομπής. Ωστόσο, ένα τέτοιο εγχείρημα θα στοιχίσει κατά το ελάχιστον €590.000. Αντιλαμβάνεστε επομένως 
ότι δεν υπάρχει δυνατότητα από το κράτος για οποιαδήποτε παρέμβαση με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, 
τουλάχιστον στο παρόν στάδιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.514, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της κοινότητας Πομού για τοποθέτηση πομπού για λήψη σήματος των καναλιών ΑΝΤ1, Mega και 
Sigma 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Το ΡΙΚ, το οποίο καλύπτει ικανοποιητικά με επίγειο ψηφιακό τηλεοπτικό σήμα την ευρύτερη περιοχή της 
κοινότητας Πομού, έχει εγκαταστήσει σημεία εκπομπής στη ∆ρούσεια, στον Παχύαμμο και στη Γιαλιά. 

(β)  Κατόπιν πεδιομετρήσεων που έχει διεξάγει τεχνικό κλιμάκιο του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
διαπιστώθηκε ότι η εταιρεία Velister, της οποίας το δίκτυο καλύπτει όλους τους ιδιωτικούς τηλεοπτικούς 
σταθμούς, δεν καλύπτει την κοινότητα Πομού, όπως άλλωστε αναφέρει και ο κ. Σαρίκας στην ερώτηση 
του. 

(γ)  Συνεπώς, για να ικανοποιηθεί το αίτημα της κοινότητας Πομού και γενικότερα των κατοίκων της 
ευρύτερης περιοχής για λήψη επίγειου ψηφιακού τηλεοπτικού σήματος από τα ιδιωτικά κανάλια, θα 
πρέπει η εταιρεία Velister να εγκαταστήσει επιπρόσθετα σημεία εκπομπής στην περιοχή.  Ωστόσο, η 
εταιρεία μετά από σχετική επικοινωνία ενημέρωσε το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών ότι δεν έχει 
σκοπό επί του παρόντος να επεκτείνει την κάλυψη του δικτύου της. 

2. Παρακαλώ σημειώστε ότι η εταιρεία Velister έχει καλύψει μέχρι σήμερα το 85% της γεωγραφικής 
επικράτειας της Κύπρου και το 95% του πληθυσμού, εκπληρώνοντας πλήρως την υποχρέωσή της για κάλυψη 
μόνο του 75% της γεωγραφικής επικράτειας της Κύπρου.  Σημειώνεται ότι πριν την εισαγωγή της ψηφιακής 
τηλεόρασης, στις πρόνοιες των όρων των παγκύπριων ιδιωτικών σταθμών προβλέπετο κάλυψη του 75% του 
πληθυσμού της επικράτειας της Κύπρου. 
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3. Το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών επεξεργάστηκε αριθμό σεναρίων για κάλυψη όλων των 
κοινοτήτων που σήμερα δεν λαμβάνουν το σήμα της Velister με την προσθήκη περίπου 50 νέων σημείων 
εκπομπής.  Ωστόσο, ένα τέτοιο εγχείρημα θα στοιχίσει κατά το ελάχιστον €590.000.  Αντιλαμβάνεστε επομένως 
ότι δεν υπάρχει δυνατότητα από το κράτος για οποιαδήποτε παρέμβαση με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, 
τουλάχιστον στο παρόν στάδιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.558, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ταυτάριθμη επιστολή μου με ημερομηνία 22 Νοεμβρίου 2012 με την οποία 
απαντούσα στην ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.010.01.558 για το θέμα της 
Οικοδόμησης Πολυδύναμου Κέντρου στο Sunshine της Μελβούρνης και σας πληροφορώ επιπρόσθετα ότι το 
Υπουργείο Οικονομικών έχει εγκρίνει τη συμβολική συνεισφορά μας ύψους €5.000 για οικοδόμηση του 
πολυδύναμου Κέντρου της Κοινότητας Αποστόλου Αντρέα στο “Sunshine” της Μελβούρνης. 

 Επί τούτου έχουν δοθεί οδηγίες στην Υπάτη Αρμοστεία μας στην Καμπέρα (26.11.2012) όπως το ισάξιο 
της συνεισφοράς μας των €5.000 (σε Αυστραλιανά δολάρια) αποσταλεί πάραυτα στον προορισμό του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.793, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Από διερεύνηση που έγινε, διαφάνηκε ότι στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν υποβλήθηκε τέτοια πρόταση 
από την Κοινότητα Αμιάντου.  Η πρόταση, όπως έχω πληροφορηθεί, υποβλήθηκε στην Επιτροπή που έχει 
συσταθεί για αξιοποίηση του Μεταλλείου Αμιάντου η οποία συντονίζεται από το Τμήμα ∆ασών.  Πληροφοριακά 
σας αναφέρω ότι ήδη έχουν ζητηθεί προσφορές για ετοιμασία ενός ολοκληρωμένου σχεδίου αξιοποίησης του 
χώρου του Μεταλλείου από ιδιώτες μελετητές. 

3. Με βάση τα πιο πάνω, με αντίγραφο της παρούσης, αποστέλλεται αντίγραφο της Ερώτησης στο 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για αρμόδια εξέταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.878, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 
23.06.010.01.878, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 5.6.2012 και 
σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά την παραχώρηση χώρων στάθμευσης σε εκτοπισθέντες που 
διαμένουν σε πολυκατοικίες στους Οικισμούς Στέγασης Εκτοπισθέντων: 

(α)  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει αρχίσει τη μελέτη και την ετοιμασία σχεδίων για όλους τους 
Οικισμούς Στέγασης Εκτοπισθέντων, για τους οποίους εκδόθηκαν τίτλοι ιδιοκτησίας, ώστε να 
διαμορφωθούν χώροι στάθμευσης σε σχέση με τους οποίους θα εγγραφεί δικαίωμα χρήσης στους ήδη 
εκδοθέντες τίτλους ιδιοκτησίας. 

(β)  Μέχρι σήμερα έχει ολοκληρωθεί η μελέτη για τον Οικισμό Ζήνων στη Λάρνακα και τον Οικισμό 
Λινόπετρας στη Λεμεσό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.893, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.893 και ημερ. 7.11.2012, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας αναφέρω τα εξής: 

1. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσω των Επιθεωρητών Εργασίας του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας, απαιτεί την εφαρμογή μέτρων προστασίας των εργαζομένων από τον καπνό. 

2. Όλοι οι Επιθεωρητές Εργασίας του Τμήματος έχουν ενημερωθεί για τις πρόνοιες της σχετικής με το 
κάπνισμα Νομοθεσίας και έχουν λάβει σχετικές οδηγίες για την επιτήρηση, μέσα στα πλαίσια των 
δυνατοτήτων τους, της εφαρμογής της στους χώρους εργασίας. 

Συγκεκριμένα: 

(α) Κατά τις συνήθεις επιθεωρήσεις οι Επιθεωρητές ελέγχουν κατά πόσο: 
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(i)  Στις περιπτώσεις χώρων εργασίας όπου απαγορεύεται το κάπνισμα ο εργοδότης λαμβάνει 
όλα τα απαραίτητα μέτρα που να διασφαλίζουν ότι κανένα πρόσωπο δεν καπνίζει στους 
χώρους αυτούς. 

(ii) Στις περιπτώσεις χώρων εργασίας όπου δεν απαγορεύεται το κάπνισμα ο εργοδότης έχει 
καθορίσει γραπτώς και εφαρμόζει πολιτική σχετικά με το κάπνισμα, στο χώρο εργασίας 
που ελέγχει. 

(iii) Στις γραπτές εκτιμήσεις των κινδύνων που πρέπει να διαθέτει ο εργοδότης περιλαμβάνεται 
και ενότητα για το κάπνισμα. 

(β) Σε περίπτωση παραπόνων που αφορούν το κάπνισμα σε χώρους εργασίας που επιθεωρούνται, 
αυτά διερευνώνται. 

3. Σημειώνεται ότι, λόγω αυξημένου φόρτου εργασίας και του μικρού αριθμού Επιθεωρητών, οι χώροι 
εργασίας επιθεωρούνται κατά προτεραιότητα με βάση την επικινδυνότητά τους. 

4. Τα κτίρια όπου στεγάζονται κυβερνητικές υπηρεσίες δεν περιλαμβάνονται στους χώρους που 
επιθεωρούνται σε τακτική βάση.  Με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ο Προϊστάμενος κάθε 
Τμήματος/Ανεξάρτητης Υπηρεσίας, ως εκπρόσωπος του Εργοδότη, οφείλει να μεριμνά όπως στα 
υποστατικά ή στις εγκαταστάσεις που βρίσκονται στη δικαιοδοσία του, διασφαλίζεται μεταξύ άλλων: 

(α) η ασφάλεια, υγεία και ευημερία όλων των εργοδοτούμενων στο Υπουργείο/Τμήμα/Ανεξάρτητη 
Υπηρεσία καθώς και τρίτων προσώπων, 

(β) η εφαρμογή κατάλληλου Συστήματος ∆ιαχείρισης των θεμάτων ασφάλειας και υγείας, 

(γ) η ετοιμασία γραπτών εκτιμήσεων των κινδύνων, καθώς και ο καθορισμός των προληπτικών και 
προστατευτικών μέτρων για αντιμετώπιση των κινδύνων που εντοπίστηκαν, 

(δ) η διαβούλευση και η συμμετοχή των εργοδοτουμένων σε θέματα ασφάλειας και υγείας με την 
εκλογή αντιπροσώπων ασφάλειας και τη λειτουργία Επιτροπών Ασφάλειας, κλπ. 

5. Μέχρι σήμερα το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας δεν προχώρησε στην ποινική δίωξη οποιουδήποτε 
προσώπου για παράβαση της εν θέματι νομοθεσίας, επειδή στους χώρους που επιθεωρεί κατά κανόνα 
οι πρόνοιες της νομοθεσίας αυτής τηρούνται.  Επίσης, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας δεν τηρεί 
αρχείο για καταγγελίες που αφορούν το κάπνισμα εντός κτιρίων όπου στεγάζονται κυβερνητικές 
υπηρεσίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.967, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.967, ημερομηνίας 22/06/2012 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η έρευνα που διεξήχθη στη Βαλτιμόρη με θέμα «The relationship between tree canopy and crime rates 
across an urban-rural gradient in the greater Baltimore region» (Troy Α., Grove J.M., O’Neil J., 2008), έχει 
περιέλθει εις γνώση του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως με την υποβολή της πιο πάνω 
ερώτησης. Τα αποτελέσματα της εν λόγω έρευνας έχουν μελετηθεί. 

3. Παρόμοιες έρευνες έχουν διεξαχθεί και σε άλλες πολιτείες των Η.Π.Α. οι οποίες οδήγησαν σε 
διαφορετικά αποτελέσματα καθότι για την εξέταση του θέματος πρέπει να ληφθούν υπόψη σωρεία 
παραγόντων όπως το είδος της βλάστησης, το ύψος των δέντρων, η ποσότητα και πυκνότητα των δέντρων, η 
έκταση, κατά πόσο τα δέντρα βρίσκονται σε ιδιωτική ή δημόσια γη, η πυκνότητα και κοινωνικοοικονομική θέση 
του πληθυσμού στις συγκεκριμένες περιοχές, το είδος της περιουσίας, το είδος του εγκλήματος, κ.ά. 

4. Τέλος, σας πληροφορώ ότι ούτε στην Κύπρο αλλά ούτε στην Ευρώπη σύμφωνα και με σχετικό μήνυμα 
της EUROPOL, έχει διεξαχθεί παρόμοια έρευνα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1003, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

«Βελτίωση οδού Ηλία Καννάουρου στο ∆ήμο Ύψωνα 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1003 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού κ. Ν. 
Νικολαΐδη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 29.6.2012 και επιθυμώ να 
σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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(α) Το Ρυθμιστικό Σχέδιο της οδού Ηλία Καννάουρου τυγχάνει επεξεργασίας από το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως. Υπολογίζεται ότι αρχές του 2013 θα αποσταλεί στο ∆ήμο Ύψωνα για απόψεις και στη 
συνέχεια στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την ετοιμασία Κατασκευαστικών Σχεδίων. 

(β) Ο χρόνος έναρξης των εργασιών εκτέλεσης του έργου θα μπορεί να καθοριστεί μετά την ολοκλήρωση 
των πιο πάνω εργασιών και αφού αξιολογηθούν όλα τα τεχνοοικονομικά δεδομένα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1057, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων που έχει την αρμοδιότητα για τη ρύθμιση όλων των φώτων τροχαίας και 
φωτοελεγχόμενων διαβάσεων πεζών τύπου Pelican επιβεβαιώνει ότι στις ρυθμίσεις αυτές λαμβάνεται υπόψη ο 
χρόνος που απαιτείται για τη διασταύρωση του δρόμου από ηλικιωμένα άτομα και Άτομα με Αναπηρίες (ΑμεΑ) 
και παρέχεται ο χρόνος που συνάδει με τις διεθνείς προδιαγραφές. 

3. Συγκεκριμένα στις φωτοελεγχόμενες διαβάσεις πεζών τύπου Pelican παρέχεται χρόνος για το πράσινο 
φανάρι (Γρηγόρης) από 6 έως 12 δευτερόλεπτα ανάλογα με το πλάτος του δρόμου.  Επιπρόσθετα παρέχεται 
χρόνος ασφάλειας από 6 έως 18 δευτερόλεπτα (ανάλογα με το πλάτος του δρόμου), που διαλαμβάνει το 
αναλάμπον πράσινο φανάρι (Γρηγόρης) με το πορτοκαλί φανάρι για τα οχήματα, συν το κόκκινο φανάρι 
(Σταμάτης) με το αναλάμπον πορτοκαλί φανάρι για τα οχήματα.  Ο συνολικός χρόνος ασφαλείας υπολογίζεται 
ως εξής: 6 δευτερόλεπτα + (1 δευτερόλεπτο για 1,2 μέτρα μήκους δρόμο). 

4. Μετά την Ερώτηση του κ. Περδίκη ο αρμόδιος λειτουργός του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων διεξήγαγε 
σχετικό έλεγχο, ειδικά στις φωτοελεγχόμενες διαβάσεις πεζών σε ευθεία σε δρόμους 4 λωρίδων κυκλοφορίας 
και επιβεβαιώθηκε ότι παρέχεται ικανοποιητικός χρόνος σύμφωνα με τις διεθνείς προδιαγραφές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1078, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Βελτίωση του δρόμου Τίμης-Αεροδρομίου Πάφου - Εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη διασταύρωση του 
παλιού δρόμου Πάφου με το αεροδρόμιο 

 Αναφέρομαι στην ταυτάριθμη επιστολή μου με ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2012 με την οποία 
απαντούσα στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1078 με ημερομηνία 13 Ιουλίου 2012 και σας πληροφορώ 
επιπρόσθετα ότι με βάση τις μετρήσεις κυκλοφορίας που έγιναν στις 28 Σεπτεμβρίου 2012 και τα εγκεκριμένα 
κριτήρια, δεν δικαιολογείται η εγκατάσταση φώτων τροχαίας στην εν λόγω συμβολή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.033, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Απαντάται διά της παρούσης η επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.010.02.033 και ημερομηνία 3 
Σεπτεμβρίου 2012, με την οποία μας προωθείτε αντίγραφο ταυτάριθμης ερώτησης του Βουλευτή Λευκωσίας 
κου Περδίκη, σχετικά με δημοσίευμα της τουρκικής εφημερίδας Vatan, περί δήθεν παραβίασης του εναερίου 
χώρου της κατεχόμενης Κύπρου από ελληνικό στρατιωτικό αεροσκάφος στις 31 Ιουλίου 2012. 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών, ύστερα από σχετική έρευνα σε συνεργασία με το Υπουργείο Άμυνας, 
επιθυμεί να πληροφορήσει τον Έντιμο Βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη, ότι το περιστατικό το οποίο αναφέρει στην 
Ερώτησή του δεν επισυνέβη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.116, ημερομηνίας 18 

Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 20 Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το πρόγραμμα LIFE + Nature ICOSTACY, το οποίο συγχρηματοδοτείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, 
έχει δράσεις οι οποίες στοχεύουν στην εκτίμηση του πληθυσμού του νερόφιδου Natrix natrix cypriaca, καθώς 
και στην αποκατάσταση και διατήρηση των ενδιαιτημάτων του. 
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 ∆ράσεις του προγράμματος αφορούν την αναπαραγωγή σε αιχμαλωσία και εμπλουτισμό/ενίσχυση του 
είδους στο φυσικό του ενδιαίτημα, καθώς και τη δημιουργία στοιβών από πέτρες/κλαδιά στη Λίμνη 
Παραλιμνίου. 

 Στα πλαίσια ολοκλήρωσης του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου για τη Λίμνη Παραλιμνίου έχουν γίνει και άλλες 
δράσεις (π.χ. δημιουργία φυσικών φραγμάτων για παρεμπόδιση οχημάτων), οι οποίες στοχεύουν στην 
προστασία του είδους.  Επιπρόσθετα μέτρα αποτελούν η εκπόνηση υδρολογικής μελέτης της λίμνης και η 
δημιουργία λιμνίου στο κρατικό μέρος, έτσι ώστε να υπάρξει συνοχή στην περιοχή του ∆ικτύου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.158, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση:  Η απάντηση της υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.161, ημερομηνίας 9 

Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεωργίου Τάσου με αρ. 
23.06.010.02.161 και ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Αν. Γενικής 
∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 15 Οκτωβρίου 2012, σχετικά με τα λατομεία 
Ξυλοφάγου σε συνέχεια της Ερώτησης 23.06.010.01.1012 ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012 και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1. Οι εργασίες επαναφοράς και αποκατάστασης του χώρου των λατομείων Ξυλοφάγου βρίσκονται στο 
αρχικό στάδιο διαμόρφωσης των βορείων και νότιων μετώπων τους. 

2. Η πιο πάνω διαμόρφωση αποτελεί μέρος του κεφαλαίου 2.3 της ∆ιαχειριστικής Μελέτης (Παράρτημα I, 
επισυνάπτεται) και συγκεκριμένα βρίσκεται στην σελίδα 19 και αποτυπώνεται στον χάρτη της σελίδας 58 
και στο χάρτη της έγκρισης διαφοροποίησης της μεθόδου αποκατάστασης (Παράρτημα II, 
επισυνάπτεται). 

3. Σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα που παρουσιάζεται στην ∆ιαχειριστική Μελέτη η αποκατάσταση θα 
ολοκληρωθεί το τέλος του 2015, νοουμένου ότι τα λατομεία δεν θα επεκταθούν. Το Υπουργείο εκτιμά ότι 
το κόστος αποκατάστασης μέχρι σήμερα είναι της τάξης των διακοσίων χιλιάδων ευρώ χωρίς όμως να 
γνωρίζει το ακριβές ποσό που δαπανήθηκε μέχρι σήμερα καθότι αυτό αφορά τις εταιρείες που έχουν τη 
σχετική υποχρέωση. 

4. Τα θέματα των ερωτήσεων 5 και 6 έχουν παραπεμφθεί από το Υπουργείο μας στο Υπουργείο 
Εσωτερικών και στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας λόγω αρμοδιότητας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.167, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη  

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος Λουκαΐδης με αρ. 
23.06.010.02.167, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 15.10.2012 
και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά τα έργα συντήρησης και ανακαίνισης της πολυκατοικίας 
στην οδό Πανδώρας 3, στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων Στρόβολος II: 

(α) Ο Οικισμός Στέγασης Εκτοπισθέντων Στρόβολος II εμπίπτει στο Πρόγραμμα Αναδόμησης και 
Επιδιόρθωσης 7 Οικισμών Στέγασης Εκτοπισθέντων.  Μέχρι σήμερα στον Οικισμό Στρόβολος II, έχουν 
γίνει εργασίες για επιδιόρθωση, ενίσχυση και ριζική βελτίωση κατοικιών, με συνολικό κόστος €12,1 εκ.  
Για την ολοκλήρωση των εν λόγω εργασιών των κατοικιών του Οικισμού, υπολείπεται η επιδιόρθωση 
των τελευταίων 96 κατοικιών.  Για την Αναδόμηση του Οικισμού αυτού, έχουν ολοκληρωθεί οι εργασίες 
ανέγερσης μικρού εμπορικού κέντρου και 4 πολυκατοικιών με συνολικό κόστος €4,0 εκ. 

(β) Λόγω της γενικής τους κατάστασης, αποφασίστηκε η ανοικοδόμηση 15 νέων πολυκατοικιών προς 
αντικατάσταση των 25 υφιστάμενων πολυκατοικιών, συμπεριλαμβανομένης και της πολυκατοικίας στην 
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οδό Πανδώρας 3, αντί η επιδιόρθωση τους, και με τη ρύθμιση αυτή προκύπτουν και 47 πρόσθετα 
διαμερίσματα. 

(γ) Στο παρόν στάδιο, το ενδεχόμενο ανέγερσης των νέων πολυκατοικιών στον εν λόγω Οικισμό είναι 
απομακρυσμένο, λόγω του μεγάλου κόστους και των ουσιαστικών μειώσεων των διαθέσιμων 
πιστώσεων στον Προϋπολογισμό 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.185, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.185 ημερομηνίας 12.10.2012 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι για το αίτημα του ∆ήμου 
Γεροσκήπου για παραχώρηση της διαχείρισης του χώρου της τουριστικής πλαζ δεν έχει υποβληθεί 
οποιαδήποτε αίτηση στο αρμόδιο Κτηματολογικό Γραφείο. 

2. Επιπρόσθετα, αναφέρεται ότι σε πρόσφατη συνάντηση της Υπουργού Εσωτερικών με το ∆ήμαρχο 
Γεροσκήπου, κατά την οποία θίγηκε, μεταξύ άλλων και το υπό αναφορά θέμα σε συσχετισμό με την 
αναβάθμιση του χώρου και εμπλουτισμό παρεχομένων υπηρεσιών, η Υπουργός εξήγησε ότι αρμόδιος για τη 
διαχείριση της πλαζ είναι ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού, με τον οποίο θα πρέπει να συνεργαστεί ο 
∆ήμος για σκοπούς αναβάθμισης της συγκεκριμένης υποδομής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.213, ημερομηνίας 23 

Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπληρώτριας Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με ημ. 25 Οκτωβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Νίκου Νικολαΐδη, και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

1. Στις 7 Σεπτεμβρίου 2012, Λειτουργοί του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓΑ), ύστερα από 
πληροφορίες ότι σε μια περιοχή του χωριού Μανδριών τα αμπέλια είχαν επηρεαστεί από περονόσπορο, 
επισκέφθηκαν την κοινότητα και διαπίστωσαν ότι πράγματι σε μια μικρή περιοχή τα αμπέλια είχαν 
προσβληθεί από όψιμο περονόσπορο.  Με βάση τις παρατηρήσεις, η εκδήλωση της ζημιάς άρχισε από 
τον Ιούλιο, διότι τα αμπέλια είχαν σχεδόν αποφυλλωθεί από την προσβολή και τα σταφύλια δεν 
μπόρεσαν να ωριμάσουν κανονικά.  Οι ζημιές από περονόσπορο δεν καλύπτονται από το ασφαλιστικό 
σχέδιο του ΟΓΑ. 

2. Η έκταση των προσβεβλημένων αμπελιών είναι γύρω στα 100 δεκάρια, σε σύνολο 630 δεκαρίων που 
καλλιεργούνται στην κοινότητα, οπότε δεν ξεπερνά το 30% που προνοείται από το Εθνικό Πλαίσιο 
χορήγησης κρατικών ενισχύσεων για την αντιστάθμιση ζημιών στον τομέα της γεωργίας, ως ελάχιστο 
όριο αποζημίωσης.  Έτσι, η ζημιά δεν εμπίπτει ούτε στις πρόνοιες αποζημίωσης του Εθνικού Πλαισίου. 

3. Σημειώνεται ότι, τόσο στα γύρω χωριά, όσο και στις άλλες περιοχές του συγκεκριμένου χωριού, δεν 
υπήρχε καθόλου προσβολή από περονόσπορο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.220, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
σχετικά με την ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.220, ημερομηνίας 23/10/2012 και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Άμυνας δεν προτίθεται να απαγορεύσει τη διέλευση των ερπυστριοφόρων οχημάτων της Εθνικής 
Φρουράς μέσα από την κοινότητα ∆ελίκηπου καθότι δεν υπάρχει άλλο υπαλλακτικό δρομολόγιο. 

 Συναφώς σημειώνεται ότι η διέλευση των ερπυστριοφόρων οχημάτων της Εθνικής Φρουράς γίνεται όχι 
από τον δρόμο που διέρχεται από το κέντρο της κοινότητας, αλλά από παραπλήσιο δρόμο του χωριού ώστε να 
δημιουργείται η λιγότερη δυνατή οχληρία.  Η Εθνική Φρουρά, καταβάλλει προσπάθεια όπως, μειωθούν στις 
απαραίτητες οι κινήσεις στο χωριό, γεγονός το οποίο, σε αρκετές περιπτώσεις, επιφέρει μεγαλύτερο κόστος 
καυσίμων, λόγω παράκαμψης του χωριού καθώς και καταπόνηση των αρμάτων, λόγω του δύσβατου των 
άλλων δασικών δρομολογίων που χρησιμοποιεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.288, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. 
23.06.010.02.288 και ημερομηνία 20/11/12 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση με την οποία παρακαλείται ο 
αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με πληροφορίες που αναφέρουν 
ότι εξετάζεται από τις αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες το ενδεχόμενο παραχώρησης άδειας λειτουργίας σε 
εργοστάσιο πυρόλυσης ελαστικών και σε εργοστάσιο επεξεργασίας μπαταριών στη Βιομηχανική Περιοχή 
Αραδίππου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας & Τουρισμού προσέφερε το 2004 στην Εταιρεία Μ.P. 
GREENTECH (CYPRUS) LTD και το 2005 στην Εταιρεία LEMAR ENTEPRISES LTD βιομηχανικά τεμάχια στη 
Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου με σκοπό την εγκατάσταση μονάδων ανακύκλωσης, μεταχειρισμένων 
ελαστικών οχημάτων για την παραγωγή κοκοποιημένου καουτσούκ. 

3. Η εταιρεία Μ.Ρ GREENTECH (CYPRUS) LTD εξασφάλισε Άδεια Οικοδομής από το ∆ήμο Αραδίππου 
στις 7/11/06 και άρχισε την ανέγερση του εργοστασιακού κτιρίου τον ∆εκέμβριο του 2007 οπότε και 
υπογράφτηκε Σύμβαση Μίσθωσης των βιομηχανικών οικοπέδων μεταξύ της Κυβέρνησης Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της εταιρείας.  Οι μισθωτές έχουν σχεδόν συμπληρώσει την ανέγερση του εργοστασιακού 
κτιρίου και σταμάτησαν τις περαιτέρω εργασίες για υλοποίηση του επενδυτικού τους προγράμματος για αρκετό 
χρονικό διάστημα λόγω δυσκολιών εξασφάλισης χρηματοδότησης. 

 Η εταιρεία Μ.P.GREENTECH (CYPRUS) LTD με επιστολή της ημερομηνίας 28/2/12 διαβίβασε στο 
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού Περιβαλλοντική Μελέτη που εκπονήθηκε για την αλλαγή του 
τρόπου επεξεργασίας ελαστικών τέλους κύκλου ζωής από απλό τεμαχισμό σε τεμαχισμό και πυρόλυση, με την 
παράκληση να διαβιβαστεί στο Τμήμα Περιβάλλοντος για εξέταση.  Η μελέτη διαβιβάστηκε στο εν λόγω Τμήμα 
και αναμένεται η εξέταση της.  Οι ενδιαφερόμενοι με νέα επιστολή τους προς το Υπουργείο με ημερομηνία 
3/10/12 ζητούν αλλαγή χρήσης των υποστατικών για να μπορούν να χρησιμοποιηθούν για πυρόλυση. 

 Το Υπουργείο ζήτησε τις απόψεις του ∆ιευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας & Οικήσεως και του ∆ήμου 
Αραδίππου κατά πόσο μπορεί να χωροθετηθεί η δραστηριότητα αυτή στη Βιομηχανική Περιοχή.  Μετά την 
λήψη των απόψεων των πιο πάνω υπηρεσιών το αίτημα για εγκατάσταση μονάδας πυρόλυσης στη 
Βιομηχανική Περιοχή θα εξεταστεί από τη Συμβουλευτική Επιτροπή Βιομηχανικών Περιοχών σύμφωνα με την 
νενομισμένη διαδικασία που καθορίζουν οι Περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (Μίσθωση Ιδιοκτησίας 
μέσα σε Κυβερνητικές Βιομηχανικές Περιοχές) Κανονισμού του 1990 (Κ∆Π 164/90) και οι μετέπειτα 
Τροποποιητικοί Κανονισμοί. 

4. Η εταιρεία LEMAR ENTEPRISES LTD άρχισε την ανέγερση του εργοστασιακού κτιρίου για την 
εγκατάσταση μονάδας ανακύκλωσης φθαρμένων ελαστικών αυτοκινήτων και παρασκευής σκόνης (όχι 
πυρόλυση) τον Ιούλιο του 2009 αφού προηγουμένως εξασφάλισε τη σχετική Άδεια Οικοδομής από τον ∆ήμο 
Αραδίππου.  Οι εργασίες ανέγερσης του υποστατικού έχουν ανασταλεί γιατί οι αιτητές αντιμετωπίζουν 
πρόβλημα χρηματοδότησης. 

5. Στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας & Τουρισμού δεν έχει υποβληθεί οποιαδήποτε αίτηση για 
εγκατάσταση εργοστασίου επεξεργασίας μπαταριών στη Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής έκτακτης συνεδρίας της Βουλής.  
Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για αύριο Πέμπτη, 13 ∆εκεμβρίου 2012, στις 11.00 π.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και 
Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.184-2012). 

 2. Ο περί ∆ημιουργίας Μητρώου Γεωργών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.113-2012). 

 3. Ο περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.069-2012). 

 4. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (∆ιάρθρωσις και 
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Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.074-2012). 

 5. Ο περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας 
των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.087-2012). 

 6. Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.138-2012). 

 7. Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.219-2012). 

 8. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.224-2012). 

 9. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 
Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.193-2012). 

 10. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Λειτουργία, 
Συντήρηση και Έλεγχος Ανελκυστήρων) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.065-2012). 

 11. Ο περί της Προστασίας Μισθών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.215-2012). 

 12. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.190-2012). 

 13. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.191-2012). 

 14. Ο περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικές και Άλλες Περιοχές) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.199-2012). 

 15. Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.220-2012). 

 16. Ο περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.225-2012). 

 17. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.081-2012). 

 18. Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.211-2012). 

 19. Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.212-2012). 

 20. Ο περί Λιμενεργατών (Ρύθμιση Απασχόλησης) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.226-2012). 

 21. Ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.066.2006). 

 22. Ο περί της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους 
Αθλητικούς Χώρους (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.113-2012). 

 23. Οι περί της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους 
Αθλητικούς Χώρους (Επιτηρητές) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.073-2012). 

 24. Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων 
Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.201-2012). 

 25. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Βοηθού Πρώτου 
Ελεγκτή Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

 26. Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (∆ιαδικασία ∆ιορισμού και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.079-2012). 

 27. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή 
Έρευνας για την Πηγή των Οικονομικών Πόρων των 
Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

 28. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251-2002). 

 29. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

 30. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

 31. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

 32. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών στους Τομείς 
του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Αναθέτουσες Αρχές του Κράτους) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

 33. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, 
Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.026-2011). 

 34. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Γλώσσες 
∆ιδασκαλίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.041-2011). 

 35. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

 36. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί 
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του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

 37. Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών Ανάκτησης Κόστους των 
Υπηρεσιών Ύδατος Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 

 38. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

 39. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των Καθηκόντων 
Ορισμένων Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

 40. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.108-2011). 

 41. Οι περί Θεσπίσεως Εθνικών Μέτρων για την Υγιεινή 
Παραγωγή και ∆ιάθεση στην Αγορά ορισμένων Τροφίμων 
Ζωικής Προέλευσης Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.028-2012). 

 42. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

 43. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.040-2012). 

 44. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέση Λειτουργού 
Υπηρεσιών Υγείας Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.043-2012). 

 45. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέση Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

 46. Οι περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας θέσεις που 
προκύπτουν από την εγκριθείσα αναδιοργάνωση του 
οργανισμού και την εφαρμογή των Νόμων 8 του 2002, 1 του 
2007 και 38(ΙΙ) του 2007 - Βοηθός Λογιστικός Λειτουργός, 
Λειτουργός Λογιστηρίου, Επιθεωρητής Λογαριασμών, 
∆ειγματολήπτης Α΄, Λειτουργός Ποιότητας και ∆ειγματοληψιών, 
Επιθεωρητής Ελέγχου, Επιθεωρητής Ελέγχου Α΄, Βοηθός 
Γραμματειακός Λειτουργός, Γραμματειακός Λειτουργός και 
Ανώτερος Τεχνικός Χημείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.059-2012). 

 47. Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.062-2012). 

 48. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

 49. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

 50. Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων - Θέση 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.067-2012). 

 51. Οι περί Ταμείου Προνοίας των Τακτικών Εργατών της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.068-2012). 

 52. Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.069-2012). 

 53. Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (Πρόσληψη, 
Προαγωγή και Υπηρεσία Προσωπικού) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.082-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

   «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων 
τροφών και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων 
ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 [Στις 12 ∆εκεμβρίου 2012 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι στην ημερήσια διάταξη 
της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 13 ∆εκεμβρίου 2012, στις 11.00 π.μ., προστίθεται το ακόλουθο 
θέμα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

   Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων 
Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του 
Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.102-2012).] 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι υπάρχει αίτημα από τον κ. Φειδία Σαρίκα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ για εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος με τίτλο «Το πρόβλημα της αστυφιλίας». 

 Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται για συζήτηση στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 1.47 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 
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Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μητσόπουλος Τάσος  

Γεωργιάδης Χάρης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος 

∆αμιανού Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
 

1. Αγορεύσεις (∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Ν. Νικολαΐδης, Ν. Παπαδόπουλος, Ζ. Κουλίας, Γ. Λαμάρης, Α. 
Νεοφύτου) επί του συνόλου των θεμάτων της νομοθετικής εργασίας της παρούσας έκτακτης συνεδρίας 
της ολομέλειας της Βουλής. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2012» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

5. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2012» και «Ο περί Χορήγησης Κοινωνικής Σύνταξης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή 
τους σε νόμους, του πρώτου με αρ. 4. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας των Κερδών από Παιγνίδια του ΟΠΑΠ ΑΕ και από το 
Κρατικό Λαχείο Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Φορολογίας των Κερδών 
από Παιγνίδια της ΟΠΑΠ Α.Ε. και από το Κρατικό Λαχείο Νόμος του 2012». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2012» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2). 
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8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της μη Παραχώρησης Προσαυξήσεων και Τιμαριθμικών Αυξήσεων 
στους Μισθούς των Αξιωματούχων και Εργοδοτουμένων και στις Συντάξεις των Συνταξιούχων της 
Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων, Συνταξιούχων και Αυτοτελώς 
Εργαζομένων του Ιδιωτικού Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς 
Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου 
∆ημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και ψήφισή τους σε νόμους. 

11. Έκθεση για τα νομοσχέδια:  

α. «Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012»,  

β. «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012» και  

γ. «Ο περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012», 

ψήφισή τους σε νόμους με τους τίτλους «Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας (Καταργητικός) Νόμος του 
2012», «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί Παροχής 
Φοιτητικής Χορηγίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», αντίστοιχα, και δικαιολόγηση της αρνητικής 
ψήφου από τους κ. Γιώργο Βαρνάβα, Γιώργο Περδίκη, Γεώργιο Προκοπίου και Ζαχαρία Κουλία και της 
αποχής από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012», 
ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2) και δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από τους κ. Γιώργο Περδίκη, 
Γιώργο Βαρνάβα και Ζαχαρία Κουλία. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χρόνος Εργασίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους. 

14. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Υποχρέωσης ∆ιατήρησης Ισοσκελισμένων Κρατικών 
Εσόδων και ∆ημοσιονομικών ∆απανών και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2012» και το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Ρύθμισης του Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Πλαισίου και ∆ημοσιονομικών 
Κανόνων Νόμος του 2012», απόσυρση της πρότασης νόμου και ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιαχείρισης του ∆ημόσιου Χρέους Νόμος του 2012» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής Υπηρεσιών ∆ιοίκησης 
Ιδιωτικών Εταιρειών και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί της Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής ∆ιοικητικών Υπηρεσιών και Συναφών Θεμάτων Νόμος 
του 2012». 

17. Έκθεση για τα νομοσχέδια:  

α. «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012»,  

β. «Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες 
∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012»,  

γ. «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2012» και 

δ. «Ο περί ∆ιεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με αρ. 2 και του τρίτου με αρ. 3.  

18. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

19. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Επικίνδυνο κυνήγι πλησίον κατοικημένων περιοχών στην Αγροκηπιά - ∆υνατότητα ανατροπής 
απόφασης εκλεκτορικού σώματος από σύγκλητο δημόσιου πανεπιστημίου - Κόστος κατανάλωσης 
ενέργειας και προσπάθειες εξοικονόμησής της στη δημόσια υπηρεσία - Ανάγκη παροχής κινήτρων 
μείωσης παραγωγής απορριμμάτων και κομποστοποίησης - Ανάγκη ανάδειξης αρχαιολογικού χώρου 
στην Αραδίππου - Πιθανή εκμετάλλευση από Κυπρίους και αλλοδαπούς πρόνοιας του Χάρτη των 
∆ικαιωμάτων του Πολίτη σχετικά με το ανεργιακό επίδομα - Πληροφορίες για παράνομη κυκλοφορία 
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υγρού λανέιτ και δηλητηριάσεις ζώων - Λειτουργία της κουζίνας στο Χώρο Κράτησης Απαγορευμένων 
Μεταναστών στη Μεννόγεια χωρίς την απαραίτητη πιστοποίηση. 

20. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Οι εκδηλώσεις για τα πενηντάχρονα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και οι χορηγίες που δόθηκαν - 
∆ιαπλάτυνση του παλαιού υπεραστικού δρόμου Πάφου-Λεμεσού - Μη λήψη τηλεοπτικού σήματος στην 
Επισκοπή Πάφου - Λήψη σήματος ιδιωτικών καναλιών στην περιοχή Πομού - Οικονομική στήριξη για 
την ανέγερση πολυδύναμου κέντρου στη Μελβούρνη - ∆ημιουργία γραμμής τελεφερίκ από τον Αμίαντο 
προς την κορυφή Τροόδους - Παραχώρηση χώρου στάθμευσης σε πρόσφυγες ενοίκους πολυκατοικιών 
και συμπερίληψή του στον τίτλο ιδιοκτησίας - Καταγγελίες για κάπνισμα σε κτίρια με κυβερνητικές 
υπηρεσίες και λήψη μέτρων - Έρευνα για την εγκληματικότητα σε σχέση με τον αριθμό δέντρων σε 
διάφορες  περιοχές - Βελτίωση λεωφόρου στον Ύψωνα - Πρόβλημα χρόνου για τους ηλικιωμένους στις 
διαβάσεις πεζών - Βελτιωτικά έργα στο δρόμο Τίμης-αεροδρομίου Πάφου - Τουρκικοί ισχυρισμοί για 
παραβίαση του εναέριου χώρου της κατεχόμενης Κύπρου - Προστασία του νερόφιδου “Natrix natrix” στη 
λίμνη Παραλιμνίου - Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική απάντηση) - 
Παράνομη λατόμηση στην Ξυλοφάγου - Συντήρηση και ανακαίνιση πολυκατοικίας στον προσφυγικό 
συνοικισμό Στρόβολος ΙΙ - Τερματισμός σύμβασης μίσθωσης ΚΟΤ-δήμου Γεροσκήπου - Ζημιές από 
περονόσπορο σε καλλιέργειες στα Μανδριά Λεμεσού και ανάγκη αποζημίωσης των παραγωγών - 
Προβλήματα στην κοινότητα ∆ελίκηπου λόγω διέλευσης οχημάτων της Εθνικής Φρουράς - Το 
ενδεχόμενο παραχώρησης άδειας λειτουργίας σε εργοστάσια πυρόλυσης ελαστικών και επεξεργασίας 
μπαταριών στην Αραδίππου. 

21. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Το πρόβλημα της αστυφιλίας», έπειτα από εισήγηση του 
κ. Φειδία Σαρίκα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β´ 

Συνεδρίαση 13ης ∆εκεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 11.55 π.μ. 

Αρ. 15 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχουν κάποια θέματα τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.  Τα θέματα αυτά τιτλοφορούνται «Ο περί 
Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012», «Ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον Τομέα της 
Φορολογίας Νόμος του 2012» και «Οι περί ∆ιαχείρισης του ∆ημόσιου Χρέους (Ρήτρες Συλλογικής ∆ράσης) 
Κανονισμοί του 2012».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, τα θέματα αυτά κηρύσσονται επείγοντα και 
παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές με την παράκληση να συνέλθουν, για να τα 
μελετήσουν και να ετοιμάσουν τις σχετικές εκθέσεις. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί των Μελών του Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Αφυπηρέτηση και Συναφή 
Θέματα) (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.258-2012).  

Άμυνας  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων 
Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του 
Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα 
περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις Γενικής 
Εφαρμογής) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.259-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Εμπόρων Παλιών Μετάλλων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  
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(Αρ. Φακ. 23.01.053.262-2012). 

4. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.263-2012). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

5. Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.264-2012). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

6. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.265-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ετήσια Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας για το Έτος 2011. 
(Αρ. Φακ. 05.14.007.001). 

Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 

8. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 4 του 2012 
του προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 
2012 Νόμου του 2012 [Ν. 32(ΙΙ)/2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. O περί της Ρύθμισης των Οφειλών 
Υπερχρεωμένων Φυσικών Προσώπων και 
Άλλων ∆ιατάξεων Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.119-2012). 

Γιάννο Λαμάρη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας  
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Νομικών  

2. Ο περί της Παροχής ∆ωρεάν Περίθαλψης σε 
Κρατικά Νοσηλευτήρια και ∆ημοσίου 
Βοηθήματος (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.120-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 
και Nεόφυτο  
Κωνσταντίνου εκ μέρους  
της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος   

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, συνεχίζουμε τώρα με το Κεφάλαιο Πρώτο… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έχει κατατεθεί εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας και εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος μια πρόταση νόμου που καθορίζει ως δικαιούχους λήπτες δημόσιου 
βοηθήματος ή δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης όσους έχουν εισφορές ή πιστωμένες εισφορές για 
τρία χρόνια.  Και, επειδή είναι ένα θέμα επίκαιρο που συζητήθηκε τις τελευταίες μέρες ενόψει και των 
κοινωνικά άδικων περικοπών σε ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, ενώ άλλοι που δε συνεισφέρουν τίποτε 
στα κρατικά ταμεία τυγχάνουν αυτής της προνομιακής μεταχείρισης, αν συμφωνούν και όλα τα υπόλοιπα 
κόμματα, θα μπορούσαμε να το βλέπαμε και αυτό ως κατεπείγον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Από τη στιγμή που έχει αποφασιστεί ότι θα έχουμε ακόμα μία μέρα νομοθετικής εργασίας, στην 
οποία περιλαμβάνονται και θέματα που αφορούν εκείνα τα οποία ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου υπαινίσσεται, 
δηλαδή θέματα συνδυασμένα με τα μέτρα που παίρνουμε με αφορμή το μνημόνιο, νομίζω, να μας δώσετε 
λίγο χρόνο να δούμε περί τίνος πρόκειται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είπα και στην αρχική μου τοποθέτηση ότι το προτείνουμε αυτό υπό την προϋπόθεση 
ότι όλοι θα μπορούσαμε να το συζητήσουμε εκτάκτως.  Σέβομαι απόλυτα τη σωστή τοποθέτηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΑΚΕΛ.  ∆εν έχει κανένα πρόβλημα να το δούμε με την κανονική 
διαδικασία.  Και δε χρειάζεται να τεθεί το θέμα σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Νεοφύτου. 

 Συνεχίζουμε τώρα με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  
Παρακαλώ για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Το πρώτο θέμα αφορά την αναπομπή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του νόμου που 
τιτλοφορείται «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί του 
∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2012» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Γεώργιος Γεωργίου Νίκος Νικολαΐδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 ∆εκεμβρίου 
2012, επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, ο οποίος ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 22 
Νοεμβρίου 2012 και αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του 
συντάγματος.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος 
Παραλήπτης, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της 
αστυνομίας. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί του ∆ικαιώματος 
Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων Νόμου, ώστε μεταξύ άλλων να επενεχθούν τα 
ακόλουθα: 

1. Επίτευξη αποτελεσματικότερης καταπολέμησης της παραποίησης και πειρατείας των έργων και 
αντικειμένων που προστατεύονται με τον πιο πάνω νόμο. 

2. Ενίσχυση των μέσων απόδειξης της προσβολής των δικαιωμάτων πνευματικής ιδιοκτησίας και 
συγγενικών δικαιωμάτων με ρυθμίσεις όπως η αποδοχή ικανού δείγματος αριθμού αντιτύπων σε 
ποινικές και αστικές διαδικασίες ως απόδειξη παραβίασης των δικαιωμάτων πνευματικής ιδιοκτησίας 
για το σύνολο των αντιτύπων αυτών. 

3. Εισαγωγή ρύθμισης με βάση την οποία το βάρος απόδειξης της ύπαρξης άδειας ή συγκατάθεσης του 
δικαιούχου για τον έλεγχο του έργου να στρέφεται στον κατηγορούμενο. 

4. Ρύθμιση της δυνατότητας του εξώδικου συμβιβασμού αδικημάτων που προβλέπονται στον ισχύοντα 
νόμο και ειδικότερα πρόβλεψη ότι ο Αρχηγός της Αστυνομίας ή εξουσιοδοτημένο απ’ αυτόν μέλος 
της αστυνομίας δύναται, κατά την κρίση του, να συμβιβάζει οποιοδήποτε αδίκημα προβλέπεται στις 
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παραγράφους (α), (β), (γ) και (δ) του εδαφίου (1) του άρθρου 14 του νόμου το οποίο ήθελε 
διαπραχθεί ή για το οποίο υπάρχει εύλογη υποψία ότι διαπράχθηκε από πρόσωπο, έχει δε πλήρη 
εξουσία όπως αποδέχεται από το πρόσωπο αυτό χρηματικό πρόστιμο, το ύψος του οποίου 
καθορίζεται από τον Αρχηγό της Αστυνομίας και δεν υπερβαίνει τις σαράντα χιλιάδες ευρώ. 

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας 
προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2012, είναι οι ακόλουθοι: 

«1. Στο κυπριακό σύνταγμα το πεδίο λειτουργίας των τριών πολιτειακών εξουσιών διαχωρίζεται αυστηρά 
και δεν μπορεί να αναληφθεί ή να ασκηθεί οποιαδήποτε αρμοδιότητα από οποιαδήποτε από τις τρεις 
εξουσίες που δεν αποδίδεται σ’ αυτή από το σύνταγμα ή δεν εμπίπτει στο πεδίο της λειτουργίας της 
λόγω των εγγενών χαρακτηριστικών της. 

2. Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και το Υπουργικό Συμβούλιο περιβάλλονται με την εκτελεστική εξουσία 
(άρθρα 47, 48 και 54 του συντάγματος), η Βουλή των Αντιπροσώπων με τη νομοθετική εξουσία 
(άρθρο 61 του συντάγματος) και το ∆ικαστήριο με τη δικαστική εξουσία. 

3. Με τον αναπεμπόμενο νόμο δίδεται εξουσία στον Αρχηγό της Αστυνομίας ή εξουσιοδοτημένο από 
αυτόν μέλος της αστυνομίας να συμβιβάζει οποιοδήποτε αδίκημα που προβλέπεται στις 
παραγράφους (α), (β), (γ) και (δ) του εδαφίου (1) του άρθρου 14 του νόμου το οποίο διαπράχθηκε ή 
υπάρχει εύλογη υποψία ότι διαπράχθηκε από πρόσωπο και να αποδέχεται από το πρόσωπο αυτό 
χρηματικό ποσό, το ύψος του οποίου καθορίζεται από τον Αρχηγό της Αστυνομίας και δεν 
υπερβαίνει τις €40.000.  Ο νόμος προβλέπει ότι το χρηματικό αυτό πρόστιμο λογίζεται ως χρηματική 
ποινή η οποία επιβλήθηκε κατόπιν καταδίκης για το εν λόγω αδίκημα. Περαιτέρω, το εδάφιο (4) του 
άρθρου 14∆ του νόμου αναφέρει ότι, σε περίπτωση που το πρόσωπο δεν καταβάλει το χρηματικό 
πρόστιμο που προβλέπεται στο εδάφιο (1), είναι ένοχο ποινικού αδικήματος. 

4. Με βάση τις προαναφερόμενες διατάξεις του νόμου, η αποδοχή πληρωμής χρηματικού ποσού που 
καθορίστηκε από τον Αρχηγό της Αστυνομίας λογίζεται ως χρηματική ποινή η οποία επιβλήθηκε 
κατόπιν καταδίκης για το εν λόγω αδίκημα.  Τέτοια νομοθετική διάταξη θα πρέπει να θεωρείται 
αντισυνταγματική, αφού μόνο τα δικαστήρια είναι αρμόδια να αποφασίσουν για την ποινική ευθύνη 
προσώπου για οποιαδήποτε κατηγορία προσάπτεται εναντίον του.  Η αρμοδιότητα αυτή 
διαφυλάσσεται στα δικαστήρια με βάση το άρθρο 30.2 του συντάγματος, το οποίο προβλέπει ότι 
«έκαστος, κατά την διάγνωσιν των αστικών αυτού δικαιωμάτων και υποχρεώσεων ή οιασδήποτε κατ’ 
αυτού ποινικής κατηγορίας, δικαιούται ανεπηρεάστου, δημοσίας ακροαματικής διαδικασίας εντός 
ευλόγου χρόνου, ενώπιον ανεξαρτήτου, αμερόληπτου και αρμοδίου δικαστηρίου ιδρυομένου διά 
νόμου.».  Με την προαναφερόμενη διάταξη το πρόσωπο που κατέβαλε το χρηματικό ποσό ως 
εξώδικη διευθέτηση θα θεωρείται ότι διέπραξε ποινικό αδίκημα και καταδικάστηκε για αυτό χωρίς η 
καταδίκη να έχει αποφασιστεί από δικαστήριο, όπως προβλέπεται από το άρθρο 30.2 του 
συντάγματος.  Η θεώρηση δε της πληρωμής του χρηματικού ποσού ως καταδίκη του προσώπου για 
ποινικό αδίκημα εξουδετερώνει την έννοια της εξώδικης διευθέτησης, εφόσον το πρόσωπο, παρόλο 
που επιλέγει την εξώδικη διευθέτηση του αδικήματος, εντούτοις θεωρείται από το νόμο ότι έχει 
καταδικαστεί σε ποινικό αδίκημα. 

5. Η διά του νόμου καταδίκη προσώπου σε ποινικό αδίκημα υπερφαλαγγίζει όλα τα συνταγματικά 
εχέγγυα και ελευθερίες για τη διαπίστωση της ποινικής ευθύνης του προσώπου.  Η άρνηση του 
προσώπου αυτού να καταβάλει το χρηματικό ποσό ως εξώδικη διευθέτηση καθίσταται αυτόματα από 
το νόμο ως ένοχο ποινικού αδικήματος χωρίς να του δοθεί η δυνατότητα να ακουσθεί ενώπιον 
αρμόδιου δικαστηρίου.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων με την εισαγωγή της διάταξης αυτής και μέσα 
στα πλαίσια άσκησης της νομοθετικής της εξουσίας υποκαθιστά το ρόλο των δικαστηρίων, τα οποία 
είναι τα μόνα που μπορούν να αποδώσουν ευθύνη για διάπραξη οποιωνδήποτε αδικημάτων.». 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του θέματος, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας τόνισε ότι η διάταξη σύμφωνα με την οποία η αποδοχή πληρωμής χρηματικού προστίμου 
που καθορίστηκε από τον Αρχηγό της Αστυνομίας λογίζεται ως χρηματική ποινή που επιβλήθηκε κατόπιν 
καταδίκης για το εν λόγω αδίκημα είναι αντισυνταγματική, αφού μόνο τα δικαστήρια είναι αρμόδια να 
αποφασίσουν για την ποινική ευθύνη προσώπου για οποιαδήποτε κατηγορία προσάπτεται εναντίον του.  
Σύμφωνα με την ιδία, με την εν λόγω διάταξη το πρόσωπο που κατέβαλε το χρηματικό ποσό ως εξώδικη 
διευθέτηση θεωρείται ότι διέπραξε ποινικό αδίκημα και ότι καταδικάστηκε γι’ αυτό χωρίς η καταδίκη να έχει 
αποφασιστεί από αρμόδιο δικαστήριο, όπως προβλέπει το άρθρο 30 του συντάγματος. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω και στα πλαίσια προσπάθειας προς εξεύρεση μιας βάσης για 
συναινετική λύση, η επιτροπή συμφώνησε να αποδεχτεί μερικώς τους λόγους αναπομπής και, έχοντας τη 
σύμφωνη γνώμη όλων όσοι παρευρέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε το κείμενο του αναπεμπόμενου 
νόμου, ώστε αυτό να διαλαμβάνει τα ακόλουθα: 
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1. Η αποδοχή πληρωμής χρηματικού ποσού ως εξώδικης διευθέτησης δυνάμει του άρθρου 14∆ του 
αναπεμπόμενου νόμου δε θεωρείται χρηματική ποινή η οποία επιβλήθηκε κατόπιν καταδίκης και ως 
εκ τούτου η εν λόγω χρηματική πληρωμή αναφέρεται στο κείμενο του αναπεμφθέντος νόμου ως 
«χρηματικό ποσό» και όχι ως «χρηματικό πρόστιμο». 

2. Η μη καταβολή του χρηματικού ποσού που αναφέρεται στο πιο πάνω άρθρο δε συνεπάγεται 
διάπραξη ποινικού αδικήματος, αλλά έχει ως μόνο αποτέλεσμα τη συνέχιση της ποινικής διαδικασίας 
για το αδίκημα το οποίο επιχειρήθηκε να διευθετηθεί εξώδικα. 

3. Το μέγιστο ύψος του χρηματικού ποσού που καταβάλλεται στον Αρχηγό της  Αστυνομίας σε 
περίπτωση εξώδικης διευθέτησης αδικημάτων μειώθηκε στις είκοσι χιλιάδες ευρώ. 

4. Η πρόνοια που προβλέπει τη χρήση σε ποινική διαδικασία του πιστοποιητικού πληρωμής που 
εκδίδει ο υπεύθυνος  αστυνομικού σταθμού για την καταβολή χρηματικού ποσού για σκοπούς 
εξώδικης διευθέτησης ως απόδειξη της εν λόγω πληρωμής διαγράφηκε. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών έκρινε σκόπιμο όπως όλες οι 
πλευρές της τοποθετηθούν επί του διαμορφωμένου στη βάση των πιο πάνω κειμένου κατά τη συζήτηση του 
αναπεμφθέντος νόμου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ήθελα να εξηγήσω, κύριε Πρόεδρε, ότι η αναπομπή έγινε μερικώς αποδεκτή, καθότι με την 
αναπομπή ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας εισηγήθηκε την πλήρη διαγραφή του συγκεκριμένου άρθρου από 
το νόμο.  Μετά όμως τη συζήτηση η οποία έγινε ενώπιον της επιτροπής, στην παρουσία και του 
εκπροσώπου του Γενικού Εισαγγελέα, έγιναν κάποιες διορθώσεις στο συγκεκριμένο άρθρο, στο 14∆, και 
έτσι παραμένει όπως έχει διαμορφωθεί μετά την αναπομπή.  Και νομίζω ότι αυτό έγινε αποδεκτό από όλες 
τις πλευρές της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άλλος ομιλητής; 

 Κανείς. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εισήγηση για μερική αποδοχή της αναπομπής και στην ψήφιση 
του αναδιαμορφωμένου κειμένου του νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα η αναπομπή γίνεται μερικώς αποδεκτή και ψηφίζεται το αναδιαμορφωμένο κείμενο νόμου. 
 
 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί ∆ημιουργίας Μητρώου Γεωργών 
και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων Νόμος του 2012».  Υπάρχει και συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις… 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος εισηγούμαστε αναβολή, 
γιατί ο καθ’ ύλην αρμόδιος και υπεύθυνος για αυτά τα θέματα, ο συνάδελφος Σοφοκλής Φυττής, απουσιάζει 
στο εξωτερικό.  Ο βασικός όμως λόγος της αναβολής είναι ότι δεν έχουμε καταφέρει να επεξεργαστούμε και 
να συζητήσουμε τις τροπολογίες που έχει καταθέσει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.  Θα πρέπει να τις 
μελετήσουμε, γι’ αυτό ζητούμε ακόμα μία βδομάδα αναβολή.  Και, επειδή και το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι 
αλληλένδετο, ζητούμε και για τα δύο αυτά θέματα αναβολή. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αναβολή που ζητήθηκε εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος από τον κ. 
Κωνσταντίνου;   

 Όχι, άρα αναβάλλονται για μία εβδομάδα τα θέματα υπ’ αριθμόν 2 και 3. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού (∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».   

 Υπάρχει ανάγκη να διαβάσουμε την έκθεση;   

 Όχι.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 13 Νοεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των πιο πάνω 
συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ) και των 
συντεχνιών ΕΥΚΟΤ, ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΟΗΟ-ΣΕΚ. 

 Σκοπός των εν λόγω τροποποιητικών κανονισμών είναι η προσθήκη δύο νέων προνοιών στους 
βασικούς περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμούς, έτσι 
ώστε να ισχύουν και για τους υπαλλήλους του ΚΟΤ όσα προνοούνται για τους υπαλλήλους του δημόσιου 
τομέα με βάση τα άρθρα 43 και 45 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. 

 Ειδικότερα, με τους υπό εξέταση κανονισμούς προστίθενται στους βασικούς κανονισμούς οι νέοι 
Κανονισμοί 15Β και 15Γ, οι οποίοι προβλέπουν τα ακόλουθα: 

1. Ο νέος Κανονισμός 15Β ρυθμίζει την αποκατάσταση των υπαλλήλων των οποίων η προαγωγή 
ακυρώθηκε.  Στο νέο αυτό κανονισμό αναφέρεται μεταξύ άλλων ότι σε περίπτωση κατά την οποία η 
προαγωγή ενός υπαλλήλου σε μία θέση ακυρώνεται ύστερα από απόφαση του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου, το διοικητικό συμβούλιο του ΚΟΤ δύναται, εάν κατά την επανεξέταση δεν αποφασίσει 
την εκ νέου προαγωγή του στη θέση αυτή και εφόσον αυτό πεισθεί ότι, με βάση την αξία, τα 
προσόντα και την αρχαιότητα του υπαλλήλου και τον αριθμό των κενών θέσεων οι οποίες 
πληρώθηκαν κατά το χρονικό διάστημα μεταξύ της απόφασής του και της ακύρωσης αυτής, 
επηρεάστηκε πράγματι η σταδιοδρομία του υπαλλήλου, να αποφασίσει την προαγωγή ή την 
υπεράριθμη προαγωγή του, ανάλογα με το εάν υπάρχει ή όχι κενή θέση, σε θέση στην οποία κατά 
πάσα λογική πιθανότητα θα προαγόταν, εάν δε γινόταν η προαγωγή που ακυρώθηκε. 
Επιπρόσθετα, όταν αποφασίζεται η υπεράριθμη προαγωγή ενός υπαλλήλου, ως αναφέρεται πιο 
πάνω, ο υπάλληλος υπηρετεί σε αυτήν έχοντας όλα τα δικαιώματα και τα ωφελήματα της θέσης, 
μέχρι να υπάρξει κενή θέση με τον ίδιο τίτλο, οπότε ο υπάλληλος την καταλαμβάνει με προαγωγή σε 
αυτήν.  Η δε ισχύς της πιο πάνω προαγωγής θα αρχίζει από την ημέρα από την οποία κατά την 
κρίση του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΤ ο υπάλληλος θα προαγόταν, εάν δεν αποφασιζόταν η 
προαγωγή που ακυρώθηκε. 

2. Ο νέος Κανονισμός 15Γ προνοεί ότι το διοικητικό συμβούλιο του ΚΟΤ μπορεί, ύστερα από πρόταση 
του γενικού διευθυντή, να προβεί σε υπεράριθμο διορισμό ή προαγωγή σε θέση κατώτερου 
επιπέδου και μισθού εντός της ίδιας βαθμολογικής πυραμίδας θέσεων σε μία από τις ακόλουθες 
περιπτώσεις: 

α. Όταν κενή θέση ανώτερου επιπέδου και μισθού εντός της ίδιας βαθμολογικής πυραμίδας 
θέσεων δεν μπορεί να πληρωθεί λόγω μη υπάρξεως κατάλληλου υποψηφίου. 
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β. Έναντι κενής θέσης προαγωγής ανώτερου επιπέδου και μισθού εντός της ίδιας βαθμολογικής 
πυραμίδας θέσεων, η οποία υφίσταται κατά την ημερομηνία πλήρωσης της κενής θέσης 
κατώτερου επιπέδου και μισθού εντός της ίδιας βαθμολογικής πυραμίδας θέσεων. 

 Ο ίδιος κανονισμός προνοεί περαιτέρω ότι κάθε υπεράριθμος διορισμός ή προαγωγή γίνεται σε 
προσωρινή βάση και τερματίζεται άμεσα με την πλήρωση της κενής θέσης έναντι της οποίας έγινε.  
Εάν δε υπάρξει κενή θέση στην οποία έγινε ο υπεράριθμος διορισμός ή η προαγωγή, ο διορισμός ή 
η προαγωγή μπορεί να συνεχιστεί, μέχρις ότου η κενή αυτή θέση πληρωθεί. 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΟΤ δήλωσαν μεταξύ άλλων ότι η ανάγκη για την πιο πάνω τροποποίηση 
προέκυψε μετά από απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στην οποία γινόταν διαπίστωση ότι οι πιο πάνω 
πρόνοιες που υπάρχουν στον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο και ισχύουν για τους υπαλλήλους του 
δημόσιου τομέα δεν υπάρχουν στη νομοθεσία που ρυθμίζει τα των υπαλλήλων του ΚΟΤ.  Ως εκ τούτου, η 
τροποποίηση αποτελεί απότοκο της εν λόγω απόφασης του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω 
τροποποιητικών κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, 
κατέληξε στις πιο κάτω θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και το μέλος της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εισηγούνται 
την έγκριση των πιο πάνω κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσε ότι, παρ’ όλο 
που με τους προτεινόμενους κανονισμούς εξισώνονται οι υπάλληλοι του ΚΟΤ με τους υπαλλήλους της 
δημόσιας υπηρεσίας, σε καιρό οικονομικής ύφεσης και λόγω των δύσκολων οικονομικών συνθηκών δε 
δικαιολογούνται οι προτεινόμενες ρυθμίσεις, γι’ αυτό και διαφωνεί με τις εν λόγω τροποποιήσεις και ως εκ 
τούτου θα καταψηφίσει τους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εδώ έχω γραμμένο ότι το ∆ΗΚΟ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια, ενώ ο ∆ΗΣΥ και το ΑΚΕΛ είναι 
υπέρ και η Ε∆ΕΚ εναντίον. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Απλά, να πω ότι ως Ε∆ΕΚ θα τοποθετηθούμε υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Να τοποθετηθούμε για το… Είχαμε πει ότι θα τοποθετηθούμε στην ολομέλεια.  Εμείς θα ψηφίσουμε 
εναντίον, με το σκεπτικό ότι είναι ένας κανονισμός που δίνει την ευχέρεια και σε κάποιους ημικρατικούς 
οργανισμούς, όπως ισχύει για την κυβέρνηση, να δημιουργούν υπεράριθμες θέσεις.  Εμείς θεωρούμε ότι 
δεν είναι η καταλληλότερη περίοδος, για να επεκτείνουμε αυτή την πρόνοια και σε ημικρατικούς.  Την 
προηγούμενη βδομάδα μάς είπαν το εξής:  «Ξέρετε, ισχύει σε όλους τους ημικρατικούς, οπόταν είναι αδικία 
να μην ισχύει και στον ΚΟΤ».  Έχουμε κάμει την έρευνά μας.  Στη μεγάλη πλειοψηφία των ημικρατικών 
οργανισμών δεν ισχύει αυτή η πρόνοια, εξού και θα την καταψηφίσουμε και γι’ αυτό τον οργανισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άλλος που θέλει το λόγο; 
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 ∆εν υπάρχει άλλος.  Να ψηφίσουμε. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Mε τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και μία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Ίδρυσης, των 
∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 
2012».    

 Υπάρχει, όπως έχω εδώ σημειωμένο, μία τροπολογία, της κ. Ρούλας Μαυρονικόλα της Ε∆ΕΚ.  
Παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της βουλευτού του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Ρούλας 
Μαυρονικόλα 

 Γίνεται εισήγηση για την αντικατάσταση του προτεινόμενου άρθρου 10 του νομοσχεδίου από το 
ακόλουθο νέο άρθρο: 

                            

 

 

133(Ι) του 2002 
40(Ι) του 2009. 
42(Ι) του 2004. 

«10.-(1) Απαγορεύεται κάθε άμεση ή έμμεση διάκριση λόγω φύλου, φυλής, 
θρησκείας, γλώσσας, σεξουαλικού προσανατολισμού, συνδικαλιστικής 
οργάνωσης και τοποθέτησης και κάθε διάταξη των κανόνων λειτουργίας 
οποιουδήποτε Ταμείου η οποία περιέχει τέτοια διάκριση είναι άκυρη.  

       (2) Για σκοπούς του παρόντος άρθρου τυγχάνουν εφαρμογής οι διατάξεις του 
περί Ίσης Μεταχειρίσεως Ανδρών και Γυναικών στα Επαγγελματικά Σχέδια 
Κοινωνικής Ασφάλισης Νόμου και οι διατάξεις του περί Καταπολέμησης των 
Φυλετικών και Ορισμένων Άλλων ∆ιακρίσεων (Επίτροπος) Νόμου.».  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Μαυρονικόλα, έχετε το λόγο για την τροπολογία σας. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που έχω τοποθετηθεί επί της τροπολογίας την προηγούμενη φορά, απλά 
θα ήθελα να υπενθυμίσω στο σώμα ότι εμείς θεωρούμε ότι με την τροπολογία αυτή, όπως εμείς την 
αντιλαμβανόμαστε τουλάχιστον, ορίζουμε ότι στη δημοκρατία όλοι δικαιούνται να ψηφίζουν και να 
ψηφίζονται και να συμμετέχουν στις εκλογικές διαδικασίες και τα μέλη να προκρίνουν, κατά πλειοψηφία 
ασφαλώς, τους καλύτερους.  Η τροποποίηση που έχουμε καταθέσει ενισχύει τη δημοκρατία και την αρχή 
της ισότητας.  Από τα έγγραφα τα οποία έχουμε καταθέσει, και καταστατικά και πρακτικά διαφόρων 
διαχειριστικών ταμείων, φαίνεται ξεκάθαρα -έχω διαβάσει την προηγούμενη Πέμπτη μέρος καταστατικών τα 
οποία πραγματικά το δείχνουν- ότι υπάρχουν συντεχνίες οι οποίες αποκλείονται από διαχειριστικά ταμεία. 
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Και εμείς θεωρούμε ότι εν έτει 2012 θα είναι λάθος να ψηφίζουμε και να συνεχίσουμε να έχουμε διακρίσεις 
όσον αφορά τις νέες νομοθεσίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ήμαστε οι πρώτοι που θα στηρίζαμε αυτή την τροπολογία, αν όντως στην 
υφιστάμενη νομοθεσία ή στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο υπήρχε οποιαδήποτε διάκριση.  Για τούτο έχω 
ζητήσει από τον Έφορο Ταμείων Προνοίας να μας απαντήσει γι’ αυτό το ζήτημα.  Και διαβάζω στο 
σημείωμα το οποίο μας έχει αποστείλει ότι τόσο το νομοσχέδιο όσο και οι υφιστάμενες νομοθεσίες που 
αφορούν στα ταμεία δεν περιλαμβάνουν οποιαδήποτε διάταξη η οποία να απαγορεύει σε οποιοδήποτε 
πρόσωπο να γίνει μέλος ταμείου λόγω της ιδιότητάς του ως μέλος συνδικαλιστικής οργάνωσης.  Επίσης, 
κανένα καταστατικό ταμείου δεν περιλαμβάνει ανάλογη διάταξη, εκτός από τις περιπτώσεις των 
συντεχνιακών ταμείων, των Ταμείων Προνοίας της ∆ΕΟΚ, της ΠΕΟ, της ΣΕΚ κ.λπ.  Πρέπει να πω επίσης 
ότι, όσον αφορά τις περιπτώσεις των καταστατικών ταμείων που προνοούν ότι κάποια μέλη της 
διαχειριστικής επιτροπής ορίζονται ex officio από τις συγκεκριμένες συντεχνίες, σε κάποια από αυτά 
υπάρχουν αυτές οι πρόνοιες.  Την ίδια στιγμή όμως διευκρινίζεται ότι σε όλες τις περιπτώσεις η 
διαχειριστική επιτροπή απαρτίζεται και από αιρετά μέλη, δηλαδή μέλη τα οποία εκλέγονται απευθείας από 
τη γενική συνέλευση.  Άρα, δε στερείται από κανέναν το δικαίωμα με βάση το νόμο να διεκδικήσει εκλογή 
στη διαχειριστική επιτροπή, ανεξαρτήτως του σε ποια συντεχνία ανήκει.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Βότσης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχω αντιληφθεί από την τοποθέτηση του συναδέλφου ότι και το ΑΚΕΛ θα μπορούσε να συμφωνήσει 
με την πρόνοια.  Συμφωνεί με το πνεύμα της και απλά ο λόγος που πιθανόν να μην την ψηφίσει είναι ότι τη 
θεωρεί πλεονασμό.  Ε, καλύτερα να έχουμε έναν πλεονασμό, για να βεβαιώσουμε ότι υπάρχουν αυτά που 
και το ΑΚΕΛ στηρίζει -και αυτό το έχουμε σε πολλές νομοθεσίες- παρά να μην το ψηφίσουμε και να υπάρχει 
αμφιβολία από εμάς που θέλουμε να υπάρχει αυτή η προσέγγιση και ειδικά από την Ε∆ΕΚ που το 
προτείνει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε ζητήσει στην επιτροπή Εργασίας από τη συνάδελφο τη Ρούλα να καταθέσει 
συγκεκριμένα στοιχεία που να ενισχύουν την άποψή της.  Τα στοιχεία που έχουμε στη δική μας διάθεσή -
και, νομίζω, τα έχουν όλοι οι συνάδελφοι- αποδεικνύουν ότι, ναι, υπήρξαν συγκεκριμένες διακρίσεις εις 
βάρος συγκεκριμένης συντεχνίας, της ∆ΕΟΚ.  Θεωρούμε ότι είναι και λανθασμένο, αλλά και εκτός 
πραγματικότητας το 2012 η συγκεκριμένη συντεχνία λόγω του μεγέθους της να θεωρείται ότι θα πρέπει να 
είναι σε δυσμένεια ή σε μια άλλη κατηγορία από τις δύο μεγάλες συντεχνίες. 

 Εάν όντως τα πράγματα είναι όπως τα περιγράφει ο έφορος στην επιστολή προς τον πρόεδρο της 
επιτροπής, τον κ. Φακοντή, τότε, εάν κάμουμεν, όπως είπε και ο ∆ημήτρης Συλλούρης προηγουμένως, μια 
πλεονασματική κίνηση, νομίζω, δεν ενοχλεί κανέναν.  Είναι προτιμότερο από το να πρέπει να 
παρακολουθούμε όχι μόνο τα καταστατικά, αλλά και τις γενικές συνελεύσεις, γιατί έχω πρακτικά που μας 
έδωσε η αγαπητή Ρούλα όπου σε γενική συνέλευση το προεδρείο απαγόρευε σε συντεχνιακό 
συγκεκριμένης συντεχνίας να συμμετέχει στη διαδικασία βάσει του συγκεκριμένου καταστατικού.  Αντί 
λοιπόν να πρέπει να κάμνουμεν εμείς αυτή την έρευνα, για να αποδείξουμε το αυταπόδεικτο ή να 
εξακριβώσουμε αν ισχύει κάτι διαφορετικό, θεωρούμε ότι με τη νομοθεσία πλέον επιλύουμε, έστω 
πλεονασματικά, και αυτό τον κίνδυνο.  Για το λόγο αυτό θα υποστηρίξουμε την τροπολογία της κ. 
Μαυρονικόλα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, απλώς, έτσι, τριάντα δευτερόλεπτα, επειδή ανέλαβε άλλος να ερμηνεύσει τι είπαμε 
εμείς.  Είναι ένα θέμα ο πλεονασμός και είναι άλλο θέμα αυτό που ένας το δικαιούται, αν και εφόσον εκλεγεί, 
να του το διασφαλίσω με τη νομοθεσία, ότι θα εκλέγεται σώννει τζιαι καλά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά έχω πρόθεση να ψηφίσω την τροπολογία και διάβασα μετά προσοχής την 
τροπολογία όπως έχει.  Απλώς, κυρία Ρούλα, μπορώ να έχω την προσοχή σας, γιατί θέλω μια απλή 
εξήγηση;  Λέει εδώ ότι θα απαγορεύεται κάθε άμεση ή έμμεση διάκριση λόγω φύλου, φυλής, θρησκείας, 
γλώσσας.  Αυτά είναι πολύ κατανοητά.  Ο σεξουαλικός προσανατολισμός τι σχέση έχει με τούτο το κείμενο;  
Γιατί μπαίνει δηλαδή στο νόμο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλία, μη σπέρνετε καινά δαιμόνια! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα, άμα το ψηφίσουμε, είναι πάνω, κύριε.  Γιατί μπαίνει;  Υπάρχει δηλαδή κανένας ιδιαίτερος λόγος;  
∆ε νομίζω ότι έχει σε καμιά νομοθεσία τέτοιου είδους διάταξη.  Τούτο μας εμάρανεν δηλαδή, να το βάλουμε 
στο νόμο; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Επειδή θέλετε να το ψηφίσουμε!  Μπορεί να έχει δίκαιο ο Κατσουρίδης στο τέλος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Μαυρονικόλα, θέλετε να απαντήσετε; 

 Όχι; 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ:  

 Νομίζω ότι είναι κατανοητό, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!   

 Η συζήτηση επί της τροπολογίας έχει τελειώσει.  Τη θέτω σε ψηφοφορία.  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας της κ. Μαυρονικόλα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, με είκοσι ψήφους υπέρ, είκοσι έξι ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία 
απορρίπτεται.  
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Έφορος.  Άρθρο 4. 

 Μητρώο και αρχείο Ταμείων.  Άρθρο 5. 

 Αίτημα εγγραφής Ταμείου.  Άρθρο 6. 

 Εγγραφή Ταμείου.  Άρθρο 7. 

 Νομική προσωπικότητα.  Άρθρο 8.  

 Κανόνες λειτουργίας Ταμείου.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση διακρίσεων λόγω φύλου.  Άρθρο 10. 

 Απόρριψη αίτησης για Εγγραφή.  Άρθρο 11. 

 Ανάκληση πιστοποιητικού εγγραφής.  Άρθρο 12. 

 Εγγραφή τροποποιήσεων κανόνων λειτουργίας Ταμείου.  Άρθρο 13. 

 Γνωστοποίηση αλλαγών της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής Ταμείου.  Άρθρο 14. 

 Συνέπεια παράλειψης εγγραφής, απόρριψης αίτησης εγγραφής κ.λπ.  Άρθρο 15. 

 ∆ραστηριότητες των Ταμείων.  Άρθρο 16. 

 ∆ιάκριση χρηματοδοτούσας επιχείρησης και Ταμείων.  Άρθρο 17. 

 ∆ιαχειριστική επιτροπή.  Άρθρο 18. 

 Αρμοδιότητα ∆ιαχειριστικής Επιτροπής.  Άρθρο 19.  

 Λοιποί κανόνες λειτουργίας του Ταμείου.  Άρθρο 20. 

 Τήρηση βιβλίων.  Άρθρο 21. 

 Ετήσιοι λογαριασμοί και ετήσιες εκθέσεις Ταμείων.  Άρθρο 22. 

 Παρεχόμενες πληροφορίες στα μέλη και στους δικαιούχους του Ταμείου.  Άρθρο 23. 

 ∆ήλωση των αρχών επενδυτικής πολιτικής.  Άρθρο 24. 

 Υποχρέωση παροχής πληροφοριών στον Έφορο και λοιπές υποχρεώσεις Ταμείου.  Άρθρο 25. 

 Λοιπά έγγραφα προς υποβολή στον Έφορο.  Άρθρο 26. 

 Υποχρέωση για γνωστοποίηση παραλείψεων.  Άρθρο 27. 

 Υποχρέωση και προθεσμία καταβολής εισφορών.  Άρθρο 28. 

 Παροχές από Ταμεία.  Άρθρο 29. 

 Απαγόρευση εκχώρησης παροχής.  Άρθρο 30. 

 Προϋποθέσεις παραγραφής αξιώσεων μελών Ταμείου Προνοίας.  Άρθρο 31. 

 ∆ικαιοδοσία ∆ικαστηρίου Εργατικών ∆ιαφορών αναφορικά με Ταμεία.  Άρθρο 32. 

 Τεχνικά αποθεματικά του Ταμείου.  Άρθρο 33. 

 Χρηματοδότηση των τεχνικών αποθεματικών του Ταμείου.  Άρθρο 34. 

 Ρυθμιστικά ίδια κεφάλαια.  Άρθρο 35. 

 Επενδυτικοί κανόνες Ταμείου.  Άρθρο 36. 

 Λοιποί επενδυτικοί κανόνες σε περίπτωση διασυνοριακής δραστηριότητας Ταμείου.  Άρθρο 37. 

 ∆ιαχειριστής επενδύσεων και θεματοφύλακας.  Άρθρο 38. 



818 

 

 ∆ιασυνοριακές δραστηριότητες.  Άρθρο 39. 

 Εξουσίες παρέμβασης και καθήκοντα του Εφόρου.  Άρθρο 40. 

 Έρευνα επί των υποθέσεων Ταμείου.  Άρθρο 41. 

 Έρευνα.  Άρθρο 42. 

 Επιθεωρητές.  Άρθρο 43. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 44. 

 Ποινική διαδικασία.  Άρθρο 45. 

 Συμβούλιο Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών.  Άρθρο 46. 

 Συνεργασία με κράτη μέλη, την ΕΑΑΕΣ και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Άρθρο 47. 

 ∆ιάλυση και εκκαθάριση Ταμείου.  Άρθρο 48. 

 Προτεραιότητα Εισφορών σε Περίπτωση Πτώχευσης ή ∆ιάλυσης.  Άρθρο 49. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 50. 

 Έκδοση οδηγιών.  Άρθρο 51. 

 Εγγεγραμμένα Ταμεία.  Άρθρο 52. 

 Μη εφαρμογή αντίθετων διατάξεων.  Άρθρο 53. 

 Μη επηρεασμός πράξεων που έγιναν πριν την έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 54.   

 Κατάργηση Νόμων.  Άρθρο 55. 

 ∆ιατήρηση ισχύος Οδηγιών.  Άρθρο 56. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 56; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 56 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των 
Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 ∆ικαιολόγηση ψήφου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Στυλιανίδη. 

 Ο κ. Στυλιανίδης θέλει να αιτιολογήσει την ψήφο του.  

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή στο συνολικό νομοσχέδιο δήλωσα αποχή, δηλώνω ότι το παρόν νομοσχέδιο 
δυστυχώς υπολείπεται των μεγάλων προβλημάτων των συνταξιοδοτικών ταμείων.  Η επιτροπή Εργασίας, 
της οποίας είμαι μέλος, όντως προσπάθησε.  ∆υστυχώς όμως, για να είμαι ειλικρινής, θεωρώ ότι έχουμε 
αποτύχει στο να φέρουμε ένα νομοσχέδιο που ανταποκρίνεται στις μεγάλες απαιτήσεις αυτών των ταμείων 
και έχουμε δυστυχώς κραυγαλέα παραδείγματα τέτοιων ταμείων που έχουν ήδη υποστεί απεριόριστες 
ζημιές και τις υφίσταται το κάθε μέλος του. 

 Για λόγους αρχής και για λόγους συνείδησης θέλω να τηρήσω αποχή, για να μη θεωρηθεί ότι ακόμα 
και τη μικρή βελτίωση την οποία έχουμε με το παρόν νομοσχέδιο, την οποία σέβομαι και εκτιμώ… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Σας παρακαλώ! 

 Ναι, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Εντούτοις, θέλω να τονίσω ότι πρέπει πάρα πάρα πολύ σύντομα να έρθουμε πάλι και να φέρουμε 
μεγάλες τροποποιήσεις και να εξασφαλίσουμε όντως τα συνταξιοδοτικά ταμεία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Στυλιανίδη. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».   

 Απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα ζητήσει μία εβδομάδα αναβολή.  Έτσι είναι, 
κύριε Μητσόπουλε; 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αναβολή που ζητείται από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, άρα αναβάλλεται για μία εβδομάδα. 
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 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012». Ως ο συντάκτης αυτής της έκθεσης, το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, χαίρομαι ιδιαίτερα που ψηφίζεται και από το δικό μας κοινοβούλιο σήμερα.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμάκων 
Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2012» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Στέλλα Κυριακίδου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε μία συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 6 ∆εκεμβρίου 2012.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου, της Κυπριακής Ένωσης 
Φαρμακευτικών Εταιρειών Έρευνας και Ανάπτυξης, του Κυπριακού Συνδέσμου Παρασκευαστών 
Φαρμάκων και του Κυπριακού Συνδέσμου Φαρμακευτικών-Χημικών Βιομηχανιών. Το Συμβούλιο 
Φαρμάκων και ο Σύνδεσμος Φαρμακευτικών Εταιρειών Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) Νόμου για εναρμόνισή του με την Οδηγία 2011/62/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 8ης Ιουνίου 2011 για την τροποποίηση της Οδηγίας 
2001/83/ΕΚ περί κοινοτικού κώδικος για τα φάρμακα που προορίζονται για ανθρώπινη χρήση, όσον αφορά 
την πρόληψη της εισόδου ψευδεπίγραφων φαρμάκων στη νόμιμη αλυσίδα εφοδιασμού.   

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο εισάγονται στη βασική νομοθεσία πρόνοιες που αφορούν, 
μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Την επιβολή της υποχρέωσης της αναγραφής στη συσκευασία φαρμακευτικών προϊόντων που 
χορηγούνται με ιατρική συνταγή των χαρακτηριστικών ασφαλείας, που θα δίνουν τη δυνατότητα σε 
χονδρέμπορους, φαρμακοποιούς ή εξουσιοδοτημένα πρόσωπα που πωλούν ή προμηθεύουν τέτοια 
προϊόντα στο κοινό να επαληθεύουν τη γνησιότητα των προϊόντων αυτών και να εξακριβώνουν 
πιθανή μη εξουσιοδοτημένη παρέμβαση στη συσκευασία τους.  

2. Τη δυνατότητα επιβολής ανάλογης υποχρέωσης για φαρμακευτικά προϊόντα που δε χορηγούνται με 
ιατρική συνταγή, νοουμένου ότι υπάρχουν ενδείξεις ότι κυκλοφορούν με ψευδή παρουσίαση. 

3. Την εξαίρεση από την υποχρέωση αναγραφής στη συσκευασία συνταγογραφούμενων 
φαρμακευτικών προϊόντων των υπό αναφορά χαρακτηριστικών ασφαλείας, νοουμένου ότι 
πληρούνται συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

4. Την εφαρμογή των κανόνων και των αρχών της ορθής παρασκευαστικής πρακτικής σε όλες τις 
δραστικές ουσίες, ανεξάρτητα αν αυτές παρασκευάζονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) ή σε τρίτη 
χώρα.   

5. Τον καθορισμό των υποχρεώσεων που έχουν όλα τα πρόσωπα που εμπλέκονται στην παρασκευή, 
εισαγωγή και διανομή φαρμακευτικών προϊόντων. 

6. Τη διασφάλιση ότι οι παρασκευαστές και οι διανομείς δραστικών ουσιών συμμορφώνονται με τους 
κανόνες της ορθής παρασκευαστικής πρακτικής και της ορθής πρακτικής διανομής και ότι τα έκδοχα 
είναι κατάλληλα για χρήση σε φαρμακευτικά προϊόντα. 

7. Την υποχρέωση των παρασκευαστών να ειδοποιούν την αρμόδια αρχή αναφορικά με φαρμακευτικά 
προϊόντα για τα οποία υπάρχει υποψία ότι είναι ψευδεπίγραφα.   

8. Τη δημιουργία νομικού πλαισίου, ώστε οι τελωνειακές αρχές, σε συνεργασία με την αρμόδια αρχή, να 
λαμβάνουν τα απαιτούμενα μέτρα με στόχο την αποτροπή της θέσης σε κυκλοφορία ψευδεπίγραφων 
φαρμακευτικών προϊόντων. 
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9. Τη διενέργεια επιθεωρήσεων και ελέγχων επί δειγμάτων από το Συμβούλιο Φαρμάκων, σε 
συνεργασία με τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό Φαρμάκων, με στόχο τη διασφάλιση της συμμόρφωσης 
των παραγόντων που συμμετέχουν στην παραγωγή και στην προμήθεια των φαρμάκων και των 
συστατικών τους με τις απαιτήσεις που προβλέπονται στις προτεινόμενες με το νομοσχέδιο 
ρυθμίσεις για την αποτροπή της θέσης σε κυκλοφορία ψευδεπίγραφων φαρμακευτικών προϊόντων. 

10. Τη ρύθμιση της πώλησης εξ αποστάσεως στο κοινό μέσω των υπηρεσιών της κοινωνίας της 
πληροφορίας.  

11. Τη διενέργεια και την προώθηση από το Συμβούλιο Φαρμάκων, σε συνεργασία με την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό Φαρμάκων, εκστρατειών ενημέρωσης του κοινού για τους 
κινδύνους που ελλοχεύουν από τη χρήση ψευδεπίγραφων φαρμάκων. 

12.  Την προσθήκη ως νέου αδικήματος αυτού της παρασκευής, διανομής, πρακτόρευσης, εισαγωγής, 
εξαγωγής και πώλησης εξ αποστάσεως στο κοινό μέσω των υπηρεσιών της κοινωνίας της 
πληροφορίας ψευδεπίγραφου φαρμακευτικού προϊόντος.   

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο των Φαρμακευτικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, η τροποποίηση της Οδηγίας 2001/83/ΕΚ περί κοινοτικού κώδικος για 
τα φάρμακα που προορίζονται για ανθρώπινη χρήση κρίθηκε αναγκαία για την αποτροπή της εισόδου 
ψευδεπίγραφων φαρμακευτικών προϊόντων στη νόμιμη αλυσίδα εφοδιασμού, με απώτερο στόχο την 
προστασία της δημόσιας υγείας από την κυκλοφορία στην αγορά φαρμακευτικών προϊόντων που 
εμπεριέχουν κινδύνους για την υγεία του ανθρώπου.  

Όπως επίσης επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, με την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου 
εκτιμάται ότι οι παρασκευαστές φαρμάκων και οι φαρμακοποιοί θα επιβαρυνθούν με επιπρόσθετο 
οικονομικό κόστος, λόγω των υποχρεώσεων που επιβάλλονται σε αυτούς για σκοπούς συμμόρφωσης με 
τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

Τέλος, με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή,  εφόσον επιτευχθεί σημαντική μείωση 
των ψευδεπίγραφων φαρμάκων που παρεισφρέουν στη νόμιμη αλυσίδα εφοδιασμού ή και εξαφάνισή τους 
από την αγορά, θα υπάρξει σημαντικό όφελος στη δημόσια υγεία και ευρύτερα στην κοινωνία. 

Σύμφωνα με τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, η προθεσμία των κρατών μελών της ΕΕ για εναρμόνιση 
της εθνικής νομοθεσίας με την πιο πάνω αναφερόμενη Οδηγία λήγει στις 2 Ιανουαρίου  2013. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή υιοθέτησαν τις πρόνοιες του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου. Ωστόσο, οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Παρασκευαστών Φαρμάκων και του Κυπριακού Συνδέσμου Φαρμακευτικών-Χημικών 
Βιομηχανιών διατύπωσαν τους προβληματισμούς τους αναφορικά με το πρόσθετο οικονομικό κόστος που 
συνεπάγεται γι’ αυτούς η εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου 34Α.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου 35Β.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέων άρθρων 41Β, 41Γ και 41∆.  Άρθρο 
13. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέων άρθρων 45Α και 45Β.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους VII του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 82 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 83 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 84 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν των νέων άρθρων 84Α και 84Β.  Άρθρο 
22. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου τίτλου και νέων άρθρων 85Α και 85Β.  
Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 97 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 99 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 26. 

   ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Άγγελος Βότσης     Νίκος Νικολαΐδης  

 Χάρης Γεωργιάδης    Νίκος Κουτσού  

 Μάριος Μαυρίδης    Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 ∆εκεμβρίου 2012. Στη συνεδρία της επιτροπής 
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παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών (ΥΕΑΣΕ), της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ), καθώς και εκπρόσωποι της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ (ΣΚΤ 
Λτδ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παροχή της δυνατότητας στη ΣΚΤ Λτδ αφενός να εκδίδει 
μετοχές τάξης Β΄ για ενίσχυση της κεφαλαιακής της επάρκειας και αφετέρου να εκχωρεί ή και να επιβαρύνει 
δανειακές απαιτήσεις των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων (ΣΠΙ) προς όφελός της. Περαιτέρω, 
σκοπείται η εναρμόνιση του περί Συνεργατικών Εταιρειών Νόμου με τον περί Καλυμμένων Αξιογράφων 
Νόμο. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα:  

1. Η παροχή δυνατότητας στη ΣΚΤ Λτδ, που αποτελεί τον κεντρικό φορέα, να εκδίδει μετοχές τάξης Β΄ 
οι οποίες δεν έχουν δικαίωμα ψήφου και που δυνατόν να κατέχονται και από πρόσωπα που δεν είναι 
συνεργατικές εταιρείες-μέλη της με σκοπό την άντληση κεφαλαίων για ενίσχυση της κεφαλαιακής της 
επάρκειας.  

2. Η παροχή δυνατότητας εκχώρησης ή και επιβάρυνσης δανειακών απαιτήσεων των ΣΠΙ προς όφελος 
της ΣΚΤ Λτδ για σκοπούς εκχώρησης ή και επιβάρυνσής τους προς όφελος της ΚΤΚ ή της 
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας ή της κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς άντληση 
ρευστότητας. 

3. Εναρμόνιση του περί Συνεργατικών Εταιρειών Νόμου με τον περί Καλυμμένων Αξιογράφων Νόμο.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το σύνολο της ονομαστικής αξίας 
των μετοχών τάξης Β΄ δε θα μπορεί να υπερβαίνει το 50% του συνόλου της ονομαστικής αξίας των 
εκδοθεισών μετοχών τάξης Α΄ που κατέχουν τα μέλη της ΣΚΤ Λτδ, εκτός και αν υπάρχει προηγούμενη 
έγκριση του εφόρου της ΥΕΑΣΕ, ο οποίος ενεργεί με τη σύμφωνο γνώμη της επιτροπής της ΥΕΑΣΕ, με 
ανώτατο όριο το 100% του συνόλου της ονομαστικής αξίας των μετοχών τάξης Α΄. Σημειώνεται ότι ο 
περιορισμός αυτός δεν εφαρμόζεται για σκοπούς απόκτησης μετοχών τάξης Β΄ από την κυβέρνηση στα 
πλαίσια του περί ∆ιαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων Νόμου. Περαιτέρω, με το νομοσχέδιο 
επιτρέπεται η εξαγορά από τη ΣΚΤ Λτδ των μετοχών τάξης Β΄, εφόσον πληρούνται ορισμένες 
προϋποθέσεις. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία και σε ό,τι αφορά την εναρμόνιση του περί Συνεργατικών Εταιρειών 
Νόμου με τον περί Καλυμμένων Αξιογράφων Νόμο, επισημαίνεται ότι καλυμμένα αξιόγραφα είναι δυνατό να 
εκδίδονται μόνο από ΣΠΙ που λαμβάνουν σχετική έγκριση από τον έφορο ΥΕΑΣΕ. Σημειώνεται ότι στον 
περί Καλυμμένων Αξιογράφων Νόμο έχει περιληφθεί πρόνοια που δίνει τη δυνατότητα συμπερίληψης στο 
κάλυμμα που εξασφαλίζει τα καλυμμένα αξιόγραφα περιουσιακών στοιχείων πιστωτικού ιδρύματος σε 
σχέση με έκδοση καλυμμένων αξιογράφων από άλλο πιστωτικό ίδρυμα. Συναφώς, με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις η δυνατότητα αυτή θα μπορεί να αξιοποιηθεί και από το συνεργατισμό μέσω της έκδοσης 
αξιογράφων από τη ΣΚΤ Λτδ με τη συμπερίληψη στο αντίστοιχο κάλυμμα περιουσιακών στοιχείων των ΣΠΙ.      

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης επί του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ 
άλλων ζητήματα αναφορικά με τη διαδικασία έκδοσης μετοχών τάξης Β΄ και αναφορικά με την εκδήλωση 
ενδιαφέροντος απόκτησής τους τόσο από θεσμικούς και άλλους επενδυτές όσο και από το κράτος.  

 Σε απάντηση των πιο πάνω ερωτημάτων, η ΥΕΑΣΕ με σχετικό υπόμνημά της προς την επιτροπή, 
ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2012, κατέθεσε τα ακόλουθα: 

1. Οι μετοχές τάξης Β΄ θα διέπονται από τις πρόνοιες του υπό εξέταση νομοσχεδίου, καθώς και από 
τους λοιπούς όρους έκδοσής τους, τηρουμένων των προϋποθέσεων που καθορίζονται στο 
νομοσχέδιο αυτό, περιλαμβανομένων και των προβλεπομένων στο σχετικό κοινοτικό κανονισμό, 
προκειμένου οι μετοχές να αποτελούν βασικά ίδια κεφάλαια (Core Equity Tier 1 Capital). Σε 
περίπτωση πρόσκλησης προς το κοινό για απόκτηση μετοχών τάξης Β΄, θα εφαρμόζεται και ο νόμος 
που προνοεί τις προϋποθέσεις διενέργειας δημόσιας προσφοράς κινητών αξιών και το ενημερωτικό 
δελτίο. 

2. Σε περίπτωση που απαιτηθεί ανακεφαλαιοποίηση της ΣΚΤ Λτδ και των συνδεδεμένων ΣΠΙ, η 
στήριξη θα παρέχεται σε συγκεντρωτική βάση μέσω απόκτησης από την κυβέρνηση μετοχών τάξης 
Β΄ στη ΣΚΤ Λτδ, η οποία θα διέπεται πρόσθετα και από τις διατάξεις του περί ∆ιαχείρισης 
Χρηματοοικονομικών Κρίσεων Νόμου και τα διατάγματα του Υπουργού Οικονομικών που εκδίδονται 
δυνάμει αυτού.  

 Στο σχετικό υπόμνημα σημειώνεται επίσης ότι, παρ’ όλο που οι μετοχές τάξης Β΄ δε θα φέρουν 
δικαίωμα ψήφου, η κυβέρνηση θα εξασφαλίζει ουσιαστικό έλεγχο της ΣΚΤ Λτδ, αφού με βάση την εν λόγω 
νομοθεσία: 
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1. ο Υπουργός Οικονομικών, με τη σύμφωνο γνώμη της ΚΤΚ και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού, θα μπορεί να διορίζει την πλειοψηφία των μελών του διοικητικού 
συμβουλίου της ΣΚΤ Λτδ, η οποία θα εκδίδει προς τα συνδεδεμένα ΣΠΙ γενικές ή ειδικές δεσμευτικές 
οδηγίες και θα παρακολουθεί την εφαρμογή τους για σκοπούς λήψης μέτρων στήριξης και 
αναδιάρθρωσης, 

2. ουδεμία απόφαση της γενικής συνέλευσης των μετόχων-μελών της ΣΚΤ Λτδ θα τίθεται σε ισχύ, 
προτού τύχει της έγκρισης του Υπουργού Οικονομικών, 

3. ο Υπουργός Οικονομικών, με τη σύμφωνο γνώμη της ΚΤΚ, θα μπορεί να θέτει στη ΣΚΤ Λτδ και στα 
συνδεδεμένα ΣΠΙ οποιουσδήποτε όρους, περιλαμβανομένων περιορισμών στη διάθεση 
χρηματοπιστωτικών προϊόντων στην αγορά ή στην επέκταση των δραστηριοτήτων τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των πιο πάνω, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3.  

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 12Β.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 26Α.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 31Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41Θ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 10; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2012.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα, που είναι «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 
Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012», 
αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Λειτουργία, Συντήρηση 
και Έλεγχος Ανελκυστήρων) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Λειτουργία, Συντήρηση και Έλεγχος 

Ανελκυστήρων) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος  Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός    Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης    Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μάριος Μαυρίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τους υπό αναφορά 
κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν το χρονικό διάστημα μεταξύ 15ης 
Οκτωβρίου και 3ης ∆εκεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της συνδικαλιστικής 
οργάνωσης ΠΕΟ, των εργοδοτικών οργανώσεων ΚΕΒΕ και ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, του Συνδέσμου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, του Συνδέσμου Εγκαταστατών, Προμηθευτών και Συντηρητών 
Ανελκυστήρων Κύπρου, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, καθώς και της 
Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ).  Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ 
όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.  Ο Σύνδεσμος Ασφάλειας και Υγείας 
Κύπρου και η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδρίες της επιτροπής, κοινοποίησαν όμως γραπτώς τις θέσεις τους, οι οποίες θα επεξηγηθούν με 
λεπτομέρεια στη συνέχεια. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση του περί 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμου του 1996, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε, και οι οποίοι υιοθετούν 
την Ευρωπαϊκή Σύσταση με αρ. 95/216/ΕΚ, σχετικά με τον εκσυγχρονισμό των ήδη εγκατεστημένων 
ανελκυστήρων και το ευρωπαϊκό πρότυπο ΕΝ 81: Μέρος 80, σχετικά με τους κανόνες βελτίωσης της 
ασφάλειας σε υφιστάμενους ανελκυστήρες προσώπων και αγαθών, είναι να εγκαθιδρύσουν ένα 
ολοκληρωμένο σύστημα ελέγχου, συντήρησης και λειτουργίας των ανελκυστήρων στην Κύπρο και να 
αναβαθμίσουν το επίπεδο ασφάλειας των ήδη εγκατεστημένων ανελκυστήρων μέσα από την υιοθέτηση 
δέσμης μέτρων αναβάθμισης των τεχνικών τους προδιαγραφών.   

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενοι κανονισμοί, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία, 
περιλαμβάνουν πρόνοιες αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Τις υποχρεώσεις των ιδιοκτητών ανελκυστήρων, καθώς και των προσώπων που εμπλέκονται άμεσα 
στη συντήρηση και τον έλεγχο των ανελκυστήρων. 

2. Τα προσόντα των συντηρητών ανελκυστήρων και των εξουσιοδοτημένων ελεγκτών ανελκυστήρων 
μέσω της υιοθέτησης επαγγελματικών κριτηρίων. 

3. Τα ετήσια τέλη άσκησης του επαγγέλματος του εξουσιοδοτημένου ελεγκτή ανελκυστήρων και του 
συντηρητή ανελκυστήρων. 

4. Την υποχρέωση των συντηρητών ανελκυστήρων να διαθέτουν, μεταξύ άλλων, υπηρεσία λήψης και 
διαχείρισης κλήσεων έκτακτης ανάγκης για απεγκλωβισμό προσώπων που έχουν παγιδευτεί σε 
ανελκυστήρες για τους οποίους ανέλαβαν τη συντήρηση. 

5. Τον καθορισμό της νομικής υποχρέωσης του ιδιοκτήτη ανελκυστήρα, του εξουσιοδοτημένου ελεγκτή 
ανελκυστήρων και του συντηρητή ανελκυστήρων για ασφάλιση έναντι της νομικής τους ευθύνης για 
την πρόκληση θανάτου ή τραυματισμού οποιουδήποτε χρήστη ανελκυστήρα και την πρόκληση 
ζημιάς σε περιουσία κατά τη χρήση ανελκυστήρα. 

6. Την εισαγωγή σήμανσης για τον έλεγχο κάθε ανελκυστήρα, ώστε ο πολίτης να ενημερώνεται άμεσα 
ότι ο ανελκυστήρας που χρησιμοποιεί είναι ελεγμένος και ασφαλής για χρήση. 

 Σημειώνεται ότι ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ως αρμόδια αρχή για την 
εφαρμογή της νομοθεσίας περί ανελκυστήρων, θα συνεχίσει να ασκεί ρυθμιστικό και εποπτικό ρόλο στα 
θέματα της λειτουργίας, της συντήρησης, του ελέγχου και της επιθεώρησης των ανελκυστήρων μέσω του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας.  Μεταξύ άλλων, ο ρόλος αυτός περιλαμβάνει: 

1. την επιτήρηση της εφαρμογής της νομοθεσίας με επιθεωρήσεις σε δειγματοληπτική βάση, 
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2. την τήρηση δεδομένων και στοιχείων και την εξαγωγή και επεξεργασία στατιστικών, 

3. τον καθορισμό διαδικασιών εργασίας και μεθόδων ελέγχου και δοκιμών για τα βασικά 
κατασκευαστικά στοιχεία ασφάλειας των ανελκυστήρων, 

4. την έγκριση, την επιτήρηση και τον έλεγχο της εργασίας των επαγγελματιών του τομέα 
(εξουσιοδοτημένων ελεγκτών και συντηρητών ανελκυστήρων), 

5. τη διερεύνηση των παραπόνων, των επικίνδυνων συμβάντων και των ατυχημάτων που αφορούν ή 
σχετίζονται με τη χρήση ανελκυστήρων,  

6. τον καθορισμό των τεχνικών απαιτήσεων που πρέπει να ικανοποιούν οι ανελκυστήρες σύμφωνα με 
την τεχνολογική πρόοδο στον τομέα. 

 Περαιτέρω, με τους εν λόγω κανονισμούς δεν αναμένεται να υπάρξει ουσιαστικό δημοσιονομικό 
κόστος, εκτός εκείνου που απαιτείται για την ενημέρωση επηρεαζόμενων ομάδων προσώπων.  Αναμένεται 
ωστόσο να υπάρξει κάποια αύξηση στο κόστος του περιοδικού ελέγχου των ανελκυστήρων, ο οποίος θα 
γίνεται από εξουσιοδοτημένους ελεγκτές ανελκυστήρων του ιδιωτικού τομέα.  Η αύξηση αυτή μπορεί να 
ελέγχεται από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού ο εν λόγω υπουργός δύναται με 
διάταγμά του να καθορίζει ή να αναθεωρεί το ανώτατο τέλος για τον έλεγχο των ανελκυστήρων.  
Επιπρόσθετα, οι ιδιοκτήτες των ανελκυστήρων θα επωμιστούν το κόστος της τεχνικής αναβάθμισης, όπου 
αυτό απαιτείται. 

 Σημειώνεται όμως περαιτέρω ότι οι εν λόγω κανονισμοί αναμένεται να δημιουργήσουν νέες θέσεις 
εργασίας τόσο για εξουσιοδοτημένους ελεγκτές όσο και για συντηρητές ανελκυστήρων, ενώ παράλληλα με 
την εφαρμογή τους αναμένεται ότι θα αντιμετωπιστεί αποτελεσματικά η αδυναμία του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας να επιθεωρεί όλους τους ανελκυστήρες. 

 Σημειώνεται έτι περαιτέρω ότι οι προτεινόμενοι κανονισμοί θα τεθούν σε ισχύ με τη δημοσίευσή τους 
στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με εξαίρεση τους Κανονισμούς 5 και 10, οι οποίοι επιβάλλουν 
τις ουσιώδεις υποχρεώσεις στον ιδιοκτήτη του ανελκυστήρα (τεχνικές απαιτήσεις, περιοδικός έλεγχος και 
συντήρηση). Οι κανονισμοί αυτοί θα τεθούν σε ισχύ την 31η Αυγούστου 2013, ώστε να δοθεί χρόνος στην 
αρμόδια αρχή να εκδώσει όλα τα απαραίτητα έντυπα που προβλέπονται σ’ αυτούς, να ενεργοποιήσει τις 
διαδικασίες έγκρισης προσώπων και να εγκρίνει προσοντούχους ελεγκτές και συντηρητές ανελκυστήρων.  
Επίσης, θα δοθεί χρόνος για κατάλληλη προετοιμασία των ελεγκτών και των συντηρητών ανελκυστήρων, 
καθώς και χρόνος στους ιδιοκτήτες των ανελκυστήρων να ενημερωθούν για τις νέες τους υποχρεώσεις και 
να συμμορφωθούν με τις τεχνικές απαιτήσεις των κανονισμών. 

 Το ΕΤΕΚ σε επιστολές που απέστειλε στην επιτροπή, με ημερομηνίες 29 Οκτωβρίου και 9 
Νοεμβρίου 2012, αλλά και κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτροπής τοποθετήθηκε ως 
ακολούθως: 

1. Πρέπει να αιτιολογηθεί η προσθήκη στους κανονισμούς αυτούς πρόνοιας σύμφωνα με την οποία ο 
αρχιεπιθεωρητής δύναται να εξαιρεί, με γραπτή έκθεσή του, την εφαρμογή οποιασδήποτε πρόνοιας 
των εν λόγω κανονισμών αναφορικά με ανελκυστήρα, εφόσον αυτή δεν είναι εφικτό να εφαρμοστεί. 

2. Πρέπει να διευκρινιστεί αν τα τέλη για την υποβολή αίτησης θα καθορίζονται με διάταγμα ή θα 
χρειάζεται τροποποίηση των κανονισμών. 

3. Πρέπει να υπάρξει τεκμηρίωση σχετικά με την πρόνοια που προβλέπει την ετοιμασία ετήσιας 
έκθεσης κόστους από εγκεκριμένο λογιστή εκ μέρους του ελεγκτή ανελκυστήρων. 

4. Πρέπει να υπάρξει μείωση των ωρών θεωρητικής εκπαίδευσης και εισαγωγή γραπτών εξετάσεων, 
ώστε οι εξουσιοδοτημένοι ελεγκτές ανελκυστήρων να έχουν γνώση γύρω από την εξέλιξη της 
τεχνολογίας στο χώρο των ανελκυστήρων. 

5. Στα ακαδημαϊκά προσόντα των εξουσιοδοτημένων ελεγκτών ανελκυστήρων πρέπει να 
περιλαμβάνεται πτυχίο τριτοβάθμιας εκπαίδευσης τριετούς κύκλου σπουδών ή ισοδύναμου στους 
κλάδους μηχανολογίας ή ηλεκτρολογίας.  Με αυτό τον τρόπο οι αρμοδιότητες και οι ευθύνες των 
ελεγκτών ανελκυστήρων θα εντάσσονται στο γνωσιολογικό επίπεδο των σπουδών τους. 

6. Πρέπει να μειωθεί κατά ένα έτος η προαπαιτούμενη εμπειρία των ελεγκτών ανελκυστήρων, αφού 
αυτό μπορεί να αποτελέσει εμπόδιο για αρκετές κυπριακές εταιρείες έναντι ανταγωνιστικών τους 
εταιρειών από το εξωτερικό. 

7. Οι κλάδοι της μηχανικής επιστήμης πρέπει να προστεθούν στα κριτήρια εκπαίδευσης που οφείλει να 
έχει ένας συντηρητής ανελκυστήρων και η προαπαιτούμενη εμπειρία των πέντε ετών στη συντήρηση 
ή εγκατάσταση ανελκυστήρων να μειωθεί. 
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8. Οποιαδήποτε εμπλοκή ή/και διενεργούμενος έλεγχος που γίνεται από άτομα που ενεργούν εκ 
μέρους του αρχιεπιθεωρητή πρέπει να πραγματοποιείται από μέλη του ΕΤΕΚ καταρτισμένα σε 
ειδικότητες που προβλέπονται στους εν λόγω κανονισμούς. 

9. Πρέπει να υπάρξει αιτιολόγηση του ύψους των τελών εξέτασης της αίτησης για εγγραφή στο μητρώο 
εξουσιοδοτημένων ελεγκτών, όπως επίσης και του ετήσιου τέλους άσκησης του επαγγέλματος. 

 Οι θέσεις του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών, οι οποίες διατυπώθηκαν και γραπτώς σε 
επιστολή τους, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2012, συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Απαιτείται όπως αναδιαμορφωθεί ο ορισμός του όρου “ανελκυστήρας”, για να υπάρχει η απαραίτητη 
νομική σαφήνεια. 

2. ∆ιαφωνούν με τον ορισμό του ιδιοκτήτη ανελκυστήρα όπως αυτός έχει διαμορφωθεί, γιατί θεωρούν 
ότι η συγκεκριμένη διατύπωση εμπερικλείει αδυναμίες που ενδέχεται να στερήσουν από το θύμα 
ενός ατυχήματος με ανελκυστήρα την αποζημίωση που δικαιούται. 

3. Θεωρούν ότι, σε περίπτωση που ο εν λόγω ανελκυστήρας βρίσκεται σε χώρο εργασίας, η 
ασφαλιστική κάλυψη πρέπει να παρέχεται μέσω της υποχρεωτικής ασφάλισης εργοδοτών έναντι της 
ευθύνης τους σε περίπτωση ατυχημάτων σε εργοδοτουμένους τους. 

4. Εκφράζουν την επιφύλαξή τους σε σχέση με το ύψος της προτεινόμενης ασφαλιστικής κάλυψης. 

5. Θεωρούν ότι πρέπει να υπάρξει αναδιαμόρφωση του λεκτικού μέρους του κανονισμού που σχετίζεται 
με την ασφαλιστική κάλυψη [Κανονισμός 8(3)],  ούτως ώστε να καθορίζεται με κάθε νομική σαφήνεια.   

6. Εκφράζουν την άποψη ότι πρέπει να διευκρινιστεί κατά πόσο ο συντηρητής ανελκυστήρων, όπως 
προβλέπεται στον Κανονισμό 9(1), μπορεί να είναι νομικό ή φυσικό πρόσωπο ή και τα δύο.  Σε 
περίπτωση που είναι νομικό πρόσωπο, θεωρούν ότι πρέπει να καθοριστούν τα κριτήρια 
εκπαίδευσης, αλλά και η εμπειρία των ατόμων που θα απασχολεί. 

7. Εισηγούνται όπως προστεθεί πρόνοια η οποία θα προβλέπει ότι η οποιαδήποτε συνεννόηση μεταξύ 
του ιδιοκτήτη και του συντηρητή τόσο για τον έλεγχο του ανελκυστήρα όσο και για την περάτωση του 
ελέγχου, αλλά και για οποιοδήποτε άλλο λόγο, στα πλαίσια συντήρησης και ελέγχου του 
ανελκυστήρα, πρέπει να γίνεται και γραπτώς. 

8. Εκφράζουν τις επιφυλάξεις τους σε ό,τι αφορά τις μεθόδους επιμόρφωσης των συντηρητών 
ανελκυστήρων και ιδιαίτερα όσον αφορά την παρακολούθηση του Ταχύρρυθμου Προγράμματος 
Αρχικής Κατάρτισης που προσφέρει η Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού.  Θεωρούν ότι το 
πρόγραμμα αυτό δε διασφαλίζει ικανοποιητικό επίπεδο μόρφωσης για σκοπούς ασφάλισης, ενώ 
παράλληλα δεν αποτελεί ικανοποιητικό κριτήριο πρακτικής εμπειρίας. 

9. Υποστηρίζουν ότι οι πρόνοιες των κανονισμών δεν καλύπτουν την πιθανότητα πρόκλησης 
ατυχήματος λόγω ελαττωματικής εγκατάστασης ενός ανελκυστήρα, αλλά περιορίζονται σε πρόνοιες 
που αφορούν ήδη εγκατεστημένους ανελκυστήρες με αναφορές στον έλεγχο, τη συντήρηση και την 
ιδιοκτησία τους. 

10. Εισηγούνται όπως οι παρόντες κανονισμοί συμπεριλάβουν πρόνοιες για κυλιόμενες σκάλες και κατ’ 
επέκταση πρόνοιες σχετικά με τους συντηρητές, ελεγκτές και ιδιοκτήτες κυλιόμενων σκαλών. 

 Ο Σύνδεσμος Ασφάλειας και Υγείας Κύπρου, με γραπτή επιστολή του, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 
2012, υιοθετεί τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αδειούχος επιθεωρητής ή η εταιρεία που θα αναλάβει την επιθεώρηση ανελκυστήρων πρέπει να 
διαθέτει την απαιτούμενη πρακτική και θεωρητική γνώση και ειδίκευση σε ανυψωτικά συστήματα και 
ιδιαίτερα σε ανελκυστήρες, ανεξαρτήτως ακαδημαϊκών προσόντων.  Πρέπει να είναι σε θέση να 
αναγνωρίζει ατέλειες ή αδυναμίες στις εγκαταστάσεις και να αξιολογεί πόσο σημαντικές είναι σε 
σχέση με την ασφαλή και συνεχή χρήση του εξοπλισμού. 

2. Ο επιθεωρητής ή η εταιρεία που θα αναλάβει την επιθεώρηση των ανελκυστήρων δεν πρέπει να έχει 
καμία ανάμειξη με τη συντήρησή τους. 

3. Οι επιθεωρητές πρέπει να είναι ανεξάρτητοι, ούτως ώστε να είναι σε θέση να παίρνουν αμερόληπτα 
τις όποιες αποφάσεις. 

4. Οι επιθεωρητές οφείλουν να ζητούν για έλεγχο τα έντυπα συντηρήσεων, υπογεγραμμένα από τον 
υπεύθυνο μηχανικό συντήρησης. 

5. Οι επιθεωρητές πρέπει να είναι γνώστες της νομοθεσίας για την ασφάλεια και υγεία στην εργασία και 
να εφαρμόζουν τις πρόνοιές της. 
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6. Η συχνότητα επιθεώρησης των ανελκυστήρων πρέπει να αυξηθεί από μία φορά κάθε δύο χρόνια, 
όπως προνοούν οι κανονισμοί, σε μία φορά το χρόνο.  

 Τέλος, η Οργάνωση Παραπληγικών Κύπρου (ΟΠΑΚ), μέλος της ΚΥΣΟΑ, σε επιστολή της, 
ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012, εισηγήθηκε, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Να προστεθεί πρόνοια στους υπό εξέταση κανονισμούς που να καθορίζει το μέγιστο χρόνο 
ανταπόκρισης του συντηρητή, σε περίπτωση που ο ανελκυστήρας που έχει βλάβη εξυπηρετεί άτομα 
με κινητικά προβλήματα.  Με αυτό τον τρόπο θα αποφεύγονται περιπτώσεις εγκλωβισμού ατόμων με 
αναπηρίες ή ατόμων που διακινούνται με αναπηρικό τροχοκάθισμα. 

2. Να οριστεί ελάχιστος χρόνος κατά τον οποίο οι θύρες του θαλάμου ενός ανελκυστήρα θα 
παραμένουν ανοικτές, ώστε να επιτρέπεται άνετη είσοδος σε άτομα με αναπηρίες και ηλικιωμένους. 

3. Να τεθεί χρονοδιάγραμμα για την εγκατάσταση σε όλους τους υφιστάμενους ανελκυστήρες 
φωνητικής ανακοίνωσης, αλλά και κουμπιών με γραφή Μπράιγ για την εξυπηρέτηση τυφλών 
ατόμων. 

4. Να αυξηθεί η ασφαλιστική κάλυψη του ελεγκτή και του συντηρητή ανελκυστήρων έναντι της νομικής 
τους ευθύνης για πρόκληση θανάτου, σωματικής βλάβης ή και ζημιάς σε περιουσία οποιουδήποτε 
χρήστη ανελκυστήρα από €200.000 σε €1.000.000. 

 Τόσο η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΕΚ, με επιστολή της, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2012, όσο και η 
εργοδοτική οργάνωση ΟΕΒ, με επιστολή της, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, δήλωσαν ότι συμφωνούν 
με όσα προνοούν οι υπό εξέταση κανονισμοί. 

 Στη βάση των πιο πάνω εισηγήσεων το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ετοίμασε και απέστειλε αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών, που 
τροποποιεί το αρχικό κείμενο ως εξής:  

1. ∆ιαγράφονται οι ρυθμίσεις των κανονισμών που αναφέρονται σε ασφαλιστική κάλυψη των ιδιοκτητών 
ανελκυστήρων, των εξουσιοδοτημένων ελεγκτών ανελκυστήρων και των συντηρητών ανελκυστήρων 
έναντι αστικής ευθύνης.  Σύμφωνα με σημείωμα που απέστειλε το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, 
ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, και με βάση τα όσα λέχθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής, το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, έπειτα από σχετική διαβούλευση με την εκπρόσωπο του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και τους εκπροσώπους του Συνδέσμου Ασφαλιστικών 
Εταιρειών Κύπρου, αφαίρεσε τις εν λόγω πρόνοιες από τους κανονισμούς, για να διαφυλάξει την 
τεχνική φιλοσοφία που τους διέπει.  Όπως αναφέρεται στο εν λόγω σημείωμα, η προσθήκη των 
ρυθμίσεων για ασφαλιστική κάλυψη ήταν εκτός των αρμοδιοτήτων και της τεχνογνωσίας του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, δημιουργούσε προβλήματα ερμηνείας και προτεραιότητας στην 
αστική ευθύνη μεταξύ των ιδιοκτητών, συντηρητών και ελεγκτών των ανελκυστήρων, ενώ παράλληλα 
υπήρχε πρόβλημα στον καθορισμό του ποσού ασφάλισης.  Περαιτέρω, σε καμία από τις είκοσι δύο 
σειρές κανονισμών που εκδόθηκαν κάτω από τους περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμους 
του 1996 έως 2011 δεν προβλέπεται οποιαδήποτε ασφαλιστική κάλυψη έναντι αστικής ευθύνης.  
Σημειώνεται επίσης ότι σε κανένα από τα άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που 
εφαρμόζουν παρόμοια τεχνική νομοθεσία για τον περιοδικό έλεγχο των ανελκυστήρων δεν υπάρχει 
νομική υποχρέωση για την ασφάλιση των ιδιοκτητών ανελκυστήρων.  Τέλος, ο βασικός νόμος κάτω 
από τον οποίο εξουσιοδοτούνται οι εν λόγω κανονισμοί προβλέπει ποινές φυλάκισης μέχρι τέσσερα 
χρόνια ή/και πρόστιμο μέχρι €80.000 σε όσους παραβιάζουν τη νομοθεσία. 

2. Προστίθεται η υποχρέωση των εξουσιοδοτημένων ελεγκτών ανελκυστήρων, αλλά και των 
συντηρητών ανελκυστήρων κατά την ανανέωση της άδειας άσκησης του επαγγέλματός τους να 
υποβάλλουν στον αρχιεπιθεωρητή, μαζί με το τέλος άσκησης επαγγέλματος, κατάσταση με τα 
στοιχεία των ανελκυστήρων που έλεγξαν ή συντήρησαν κατά το προηγούμενο έτος. 

3. Προστίθεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία κάθε συντηρητής ανελκυστήρων ρυθμίζει, έπειτα από 
γραπτό αίτημα του ιδιοκτήτη του ανελκυστήρα, το χρόνο και την ταχύτητα επαναφοράς των 
αυτόματων θυρών ορόφου και θαλάμου, για να διευκολύνεται η είσοδος και η έξοδος ανθρώπων με 
κινητικές δυσκολίες ή αναπηρίες. 

4. Προστίθεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία τα κομβία κλήσεων εντός και εκτός του θαλάμου των 
εγκατεστημένων, αλλά και καινούριων ανελκυστήρων πρέπει να είναι διακριτά από πρόσωπα με 
μειωμένη ή καθόλου όραση. 

5. Στα ακαδημαϊκά προσόντα για εγγραφή στο μητρώο των εξουσιοδοτημένων ελεγκτών ανελκυστήρων 
προστίθεται και ο κλάδος της ηλεκτρονικής μηχανικής και αφαιρούνται οι κλάδοι της πολιτικής 
μηχανικής και των ηλεκτρονικών. 
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6. Στα κριτήρια για εγγραφή στο μητρώο συντηρητών ανελκυστήρων προστίθεται πρόνοια, ώστε αυτός 
που αιτείται εγγραφή στο μητρώο αυτό να είναι κάτοχος αναγνωρισμένου τίτλου τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης τριετούς κύκλου σπουδών, ενώ οι πρόνοιες που αφορούν απόφοιτους του Ανώτερου 
Τεχνολογικού Ινστιτούτου ή δημόσιας ή ιδιωτικής σχολής τριτοβάθμιας εκπαίδευσης διαγράφονται. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας συμφώνησε με την αφαίρεση 
των σχετικών προνοιών που απαιτούν την ασφάλιση της ευθύνης των ιδιοκτητών, συντηρητών και 
ελεγκτών ανελκυστήρων, ενώ παράλληλα πρόσθεσε ότι, όταν υπάρξει κάποιο ατύχημα από ανελκυστήρα, η 
ποινική ευθύνη ρυθμίζεται στον υφιστάμενο εξουσιοδοτικό νόμο.  Όσον αφορά την αστική ευθύνη, και αυτή 
μπορεί να αποδοθεί μέσω της δικαστικής οδού με βάση τον περί Αστικών Αδικημάτων Νόμο, με την 
επιφύλαξη ότι, σε περίπτωση που ο υπεύθυνος για το ατύχημα δεν έχει την οικονομική ευχέρεια να 
καταβάλει τις επιδικασθείσες αποζημιώσεις, τότε το θύμα θα μένει εκτεθειμένο.  Η ίδια πρόσθεσε ότι 
κρίνεται σκόπιμο να θεσμοθετηθεί μια οριζόντια νομοθεσία που θα ρυθμίζει την υποχρεωτική ασφάλιση της 
ευθύνης όλων των επαγγελματιών.    

 Ο εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ σε δηλώσεις του στην επιτροπή συμφώνησε 
με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας όπως υπάρξει θεσμοθέτηση 
μιας οριζόντιας νομοθεσίας η οποία θα καθιερώνει την υποχρέωση ασφάλισης της επαγγελματικής ευθύνης 
κατά γενικό τρόπο. 

 Τόσο ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Εγκαταστατών, Προμηθευτών και Συντηρητών Ανελκυστήρων 
Κύπρου όσο και ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής επισήμαναν 
το κενό που προκύπτει από τη διαγραφή των προνοιών που ρυθμίζουν την ασφάλιση της επαγγελματικής 
ευθύνης του ιδιοκτήτη, συντηρητή και ελεγκτή ανελκυστήρων και δήλωσαν ότι πρέπει να εξευρεθεί τρόπος 
ρύθμισης του θέματος αυτού.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, αφού 
έλαβαν υπόψη όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών, 
όπως αυτοί διαμορφώθηκαν στη βάση των πιο πάνω, και εισηγούνται την έγκρισή τους από την ολομέλεια 
του σώματος. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η παρούσα έκθεση τίθεται ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής για τη 
λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι υπάρχει μια σειρά τροπολογιών από πλευράς του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, ένα κείμενο βασικά με επιμέρους τροπολογίες, οι οποίες αποσύρονται από το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποσύρονται και οι τέσσερις;  Ήταν τέσσερις. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί της Προστασίας Μισθών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Προστασίας Μισθών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 Νοεμβρίου και στις 3 ∆εκεμβρίου 2012.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ και 
της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.  Σημειώνεται ότι η εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ 
εκπροσωπήθηκε μέσω του εκπροσώπου της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ.   

 Σκοπός του προτεινόμενου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας των Μισθών 
Νόμου του 2007, για να υπάρχει αποτελεσματικότερη εφαρμογή των διατάξεών του μέσω της αύξησης των 
υφιστάμενων ποινών, ώστε να καθίστανται πιο αποτρεπτικές για τους εργοδότες που καθυστερούν ή δεν 
πληρώνουν μισθούς ή ωφελήματα προς τους εργαζομένους.  Παράλληλα, θα παρασχεθεί η δυνατότητα στο 
δικαστήριο να επιδικάζει τυχόν οφειλόμενα ποσά στον εργαζόμενο σε περίπτωση καταδίκης του εργοδότη. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων, καθώς και την εισηγητική έκθεση 
που συνοδεύει το νομοσχέδιο, ο λόγος που οδήγησε το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
στην εισήγηση για τροποποίηση του βασικού νόμου ήταν η μεγάλη αύξηση που παρατηρήθηκε στις 
καθυστερήσεις καταβολής μισθών προς τους εργαζομένους.  Σύμφωνα με τους ίδιους, η παραβίαση των 
διατάξεων της υπό αναφορά νομοθεσίας, με τη μη πληρωμή ή την καθυστέρηση στην πληρωμή μισθών και 
άλλων ωφελημάτων στους εργαζομένους, έχει αυξητική τάση τα τελευταία τρία χρόνια και πολλές φορές 
αποτελεί μια χρονοβόρα διαδικασία, η οποία λύνεται μόνο μέσω της δικαστικής οδού.  Σύμφωνα με τα 
στατιστικά στοιχεία του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, τα παράπονα που δέχεται το εν λόγω τμήμα έχουν αυξηθεί κατά 100% από το 2009 και οι 
ποινικές διώξεις εργοδοτών που παραβιάζουν τη νομοθεσία αυξήθηκαν κατά την ίδια περίοδο κατά 900%.   

 Ειδικότερα, το εν λόγω νομοσχέδιο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, προβλέπει 
μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα: 

1. Εισάγεται  πρόνοια όπως το βάρος της απόδειξης για την καταβολή του μισθού σε εργοδοτούμενο να 
το φέρει ο εργοδότης. 

2. Αυξάνονται οι ποινές εναντίον των εργοδοτών που παραβαίνουν τις διατάξεις του παρόντος νόμου 
από τρεις σε έξι μήνες όσον αφορά την ποινή φυλάκισης και από δύο χιλιάδες λίρες Κύπρου (£2.000) 
σε δεκαπέντε χιλιάδες ευρώ (€15.000) όσον αφορά τη χρηματική ποινή ή επιβάλλονται και οι δύο 
ποινές. 

3. Επίσης, εργοδότης, όταν «προσφεύγει καταχρηστικά σε διαδικασία αφερεγγυότητας, με σκοπό να 
στερηθούν οι εργοδοτούμενοι των δικαιωμάτων τους», με βάση τον παρόντα Νόμο, μπορεί να 
τιμωρηθεί με ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τους έξι μήνες ή με χρηματική ποινή που δεν 
υπερβαίνει τις δέκα χιλιάδες ευρώ (€10.000) ή και με τις δύο αυτές ποινές. 

4. Οποιοσδήποτε: 

α. παρεμποδίζει επιθεωρητή κατά την άσκηση οποιασδήποτε εξουσίας που παρέχεται σε αυτόν 
από το νόμο, 

β. αρνείται να απαντήσει ή απαντά ψευδώς σε οποιαδήποτε έρευνα για την οποία παρέχεται 
εξουσία από το νόμο, 

γ. παραλείπει να παρουσιάσει οποιοδήποτε αρχείο, πιστοποιητικό, βιβλίο ή άλλο έγγραφο ή 
στοιχείο που απαιτείται να παρουσιάσει σύμφωνα με το νόμο, 

δ. παρεμποδίζει ή αποπειράται να παρεμποδίσει οποιοδήποτε πρόσωπο από το να 
παρουσιαστεί ενώπιον επιθεωρητή ή να εξεταστεί από αυτόν 
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  είναι ένοχος αδικήματος και, σε περίπτωση καταδίκης του, υπόκειται σε ποινή φυλάκισης που δεν 
υπερβαίνει τους έξι μήνες ή σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις δέκα χιλιάδες ευρώ (€10.000) 
ή και στις δύο αυτές ποινές. 

5. Το δικαστήριο δύναται με την καταδίκη του εργοδότη να εκδώσει επιπλέον και διάταγμα καταβολής 
του οφειλόμενου ποσού προς τον εργοδοτούμενο. 

6. Εισάγεται πρόνοια, όταν διαπράττεται αδίκημα από νομικό πρόσωπο ή οργανισμό, κάθε πρόσωπο 
το οποίο κατά το χρόνο διάπραξης του αδικήματος κατέχει θέση συμβούλου, προέδρου, διευθυντή ή 
γραμματέα ή άλλη παρόμοια θέση ή εμφανίζεται να ενεργεί με την ιδιότητα αυτή και αποδειχθεί η 
ενοχή του να υπόκειται είτε σε ποινή φυλάκισης μέχρι έξι μήνες είτε σε χρηματική ποινή που να μην 
υπερβαίνει τις δέκα χιλιάδες ευρώ (€10.000) είτε και στις δύο αυτές ποινές. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ χαιρέτισαν την προώθηση του 
νομοσχεδίου από την εκτελεστική εξουσία ενώπιον της Βουλής και εξέφρασαν τη συμφωνία των 
οργανώσεών τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  Περαιτέρω, οι ίδιοι ανέφεραν ότι το 
νομοσχέδιο, με τα δεδομένα που επιβάλλει η οικονομική ύφεση, αποτελεί ένα ιδιαίτερα χρήσιμο μέσο 
εξασφάλισης των μισθών των εργαζομένων.   

 Ο εκπρόσωπος της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ εξέφρασε την αντίθεση της οργάνωσής του με τις 
τροποποιήσεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου και ειδικότερα με ό,τι αφορά την προτεινόμενη αύξηση των 
ποινών.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, υιοθετούν τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο όπως 
αυτό έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεί.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προστασίας των Μισθών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα 12 και 13 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2012» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».   

 Εδώ έχω σημειωμένο ότι το ΑΚΕΛ είναι υπέρ και ότι οι υπόλοιποι θα τοποθετηθείτε στην ολομέλεια, 
άρα υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα ζητήσει και για το 12 και για το 13 αναβολή μίας 
εβδομάδας, καθότι η πρόθεσή μας είναι να ετοιμάσουμε μία τροπολογία, η οποία δυστυχώς για 
αντικειμενικούς λόγους δεν κατέστη δυνατό να υποβληθεί εγκαίρως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην αναβολή που ζήτησε ο κ. Μητσόπουλος εκ μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.   

 Τα θέματα 12 και 13 που τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 
και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012», παίρνουν αναβολή μιας εβδομάδας. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικές και Άλλες Περιοχές) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικές και Άλλες Περιοχές) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε επτά συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Οκτωβρίου, την 1η, την 8η, τη 15η και την 22α Νοεμβρίου και στις 4 και 6 
∆εκεμβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του 
Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικές και 
Άλλες Περιοχές) Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στο Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας 
να προμηθεύει νερό για οποιοδήποτε σκοπό σε οποιαδήποτε περιοχή εκτός των ορίων του, υπό την 
προϋπόθεση ότι από την προμήθεια αυτή το νερό στην περιοχή προμήθειας δεν είναι πιθανό να ελαττωθεί 
ή να επηρεαστεί, χωρίς να απαιτείται η εξασφάλιση της συγκατάθεσης του Υπουργικού Συμβουλίου, όπως 
γίνεται ήδη με τα Συμβούλια Υδατοπρομήθειας Λεμεσού και Λάρνακας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία περιλαμβάνεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία παρέχεται η δυνατότητα 
στο Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας να ασκεί οποιαδήποτε εξουσία ή να αναλαμβάνει 
οποιοδήποτε καθήκον για την κυβέρνηση και εκ μέρους αυτής σε σχέση με την υδατοπρομήθεια σε 
οποιαδήποτε περιοχή δεν αποτελεί περιοχή που κηρύχθηκε περιοχή προμήθειας, νοουμένου ότι έχει 
εξασφαλίσει τη συγκατάθεση του Υπουργικού Συμβουλίου, υπό όρους τους οποίους το Υπουργικό 
Συμβούλιο ήθελε εγκρίνει.  Αντίθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, για τα υπόλοιπα συμβούλια 
υδατοπρομήθειας ισχύει διαφορετική πρόνοια, σύμφωνα με την οποία τα Συμβούλια Υδατοπρομήθειας 
Λεμεσού και Λάρνακας δύνανται να υδροδοτούν οποιαδήποτε περιοχή εκτός της περιοχής προμήθειας, εάν 
από την προμήθεια αυτή το νερό στην περιοχή προμήθειας δεν είναι πιθανό να ελαττωθεί ή επηρεαστεί, 
καθώς και με βάση ορισμένα κριτήρια που καθορίζονται από τα ίδια τα συμβούλια για τον ορθολογικό 
χειρισμό των σχετικών αιτήσεων.   

 Συναφώς, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, για σκοπούς ομοιόμορφου χειρισμού και ρύθμισης του εν 
λόγω θέματος, αλλά και για σκοπούς απλοποίησης της χρονοβόρας διαδικασίας που ακολουθείται σήμερα 
με την παραπομπή κάθε περίπτωσης υδροδότησης εκτός των ορίων του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας 
Λευκωσίας στο Υπουργικό Συμβούλιο, το εν λόγω συμβούλιο αποφάσισε να ζητήσει την τροποποίηση της 
βασικής νομοθεσίας, ώστε να απαλειφθεί από αυτήν η υπό αναφορά πρόνοια με την οποία καθορίζεται η εν 
λόγω διαδικασία.  Ο διευθυντής του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας, σύμφωνα με τα ίδια 
στοιχεία, σε σχετική επιστολή του προς την επιτροπή διευκρινίζει ότι η εν λόγω πρόνοια περιλήφθηκε στην 
υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία από την ίδρυση του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας το 
1951 λόγω της τότε περιορισμένης έκτασης των ορίων του συμβουλίου, ενώ παράλληλα επισημαίνει ότι το 
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κράτος συμμετέχει στη διαδικασία λήψης αποφάσεων του συμβουλίου μέσω των εκπροσώπων του που 
συμμετέχουν στο διοικητικό του συμβούλιο, καθώς και του οικείου επάρχου, που προεδρεύει των εργασιών 
του.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο, η έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου  εξασφαλίζεται συνήθως σε 
πέντε με έξι περιπτώσεις το χρόνο ή και λιγότερες για ύδρευση κατοικιών και δεν υπήρξε μέχρι τώρα 
περίπτωση μη έγκρισης αίτησης. 

 Τοποθετούμενος ο ίδιος εκπρόσωπος επί των επιφυλάξεων που εξέφρασαν μέλη της επιτροπής που 
αφορούσαν ανάμεσα σε άλλα την ύπαρξη κριτηρίων για υδροδότηση νέων αναπτύξεων, ιδιαίτερα σε 
απομακρυσμένες περιοχές εκτός του δικτύου ύδρευσης, τον έλεγχο που ασκεί στις περιπτώσεις αυτές ο 
Ενιαίος Φορέας Υδάτων, την άρδευση των γηπέδων γκολφ κ.ά. δήλωσε τα ακόλουθα: 

1. Για την υδροδότηση υποστατικών υπάρχουν και εφαρμόζονται κριτήρια, όπως η ύπαρξη άδειας 
οικοδομής, η δυνατότητα υδροδότησης της συγκεκριμένης ανάπτυξης κ.ά. 

2. Ο κεντρικός αγωγός υπάρχει ήδη και όσοι αιτούνται υδροδότησης επιβαρύνονται με τα έξοδα 
σύνδεσης με το πλησιέστερο προς την οικοδομή τους σημείο σύνδεσης.  

3. Τα γήπεδα γκολφ δεν αρδεύονται με πόσιμο νερό. 

4. Το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας αποτελείται από είκοσι εννέα μέλη και σε αυτό 
συμμετέχουν τρεις εκπρόσωποι κάθε δήμου που βρίσκεται στα όρια προμήθειας του συμβουλίου και 
μέχρι τρεις εκπρόσωποι κάθε κοινότητας, οι οποίοι εκφράζουν τις απόψεις τους, όταν η ανάπτυξη 
αφορά υποδομή στο δήμο ή στην κοινότητα που υπηρετούν, καθώς και τρεις υπάλληλοι του 
δημοσίου, που διορίζει το Υπουργικό Συμβούλιο. 

5. Η ποιότητα του νερού που παρέχει το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας είναι εξασφαλισμένη 
μέσω πολλών ελέγχων.  

 Τέλος, όπως αναφέρεται στα ίδια στοιχεία, ο Έπαρχος Λευκωσίας συμφωνεί με την προτεινόμενη 
τροποποίηση, ώστε να ακολουθείται η ίδια διαδικασία που ισχύει και για τα άλλα συμβούλια, αφού δεν 
παρουσιάζονται οποιοιδήποτε ειδικοί λόγοι ή ανάγκες σε πόσιμο νερό για καθορισμό διαφορετικής 
διαδικασίας ύδρευσης τεμαχίων εκτός των ορίων του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας.  Με την εν 
λόγω τροποποίηση, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, συμφωνεί και ο διευθυντής του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν ότι θα 
τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η παρούσα έκθεση τίθεται στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη 
τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή του Μέρους VI αυτού.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικές και Άλλες Περιοχές) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα, που είναι «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 
αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Νοεμβρίου και στις 4 ∆εκεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια της 
εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας και του Κέντρου Παραγωγικότητας 
Κύπρου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), του 
Κυπριακού Οργανισμού Τυποποίησης,  του Επιστημονικού και Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), 
του Ιδρύματος Ενέργειας Κύπρου, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, του Συνδέσμου Μηχανολόγων Μηχανικών 
Κύπρου, του Συλλόγου Αρχιτεκτόνων Κύπρου, του Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων 
Ακινήτων Κύπρου, του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων, της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής και του Frederick 
University. 

 Οι εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου, του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου, του 
Συνδέσμου Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου, του Συνδέσμου Συμβούλων Ηλεκτρολόγων 
και Μηχανολόγων Μηχανικών Κύπρου, του Συλλόγου Πολιτικών Μηχανικών Κύπρου, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του Συνδέσμου Εργοληπτών Μηχανολογικών 
και Ηλεκτρολογικών Έργων Κύπρου, του Συνδέσμου Κτηματομεσιτών Επιχειρηματιών Κύπρου, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρήσεων Εξοικονόμησης Ενέργειας και της Ομοσπονδίας Συνδέσμων 
Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

  Σκοπός του προτεινόμενου νόμου, που τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης 
των Κτιρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με την 
Οδηγία 2010/31/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 19ης Μαΐου 2010 για την 
ενεργειακή απόδοση των κτιρίων.  Με την υιοθέτηση της Οδηγίας 2010/31/ΕΕ καταργείται η Οδηγία 
2002/91/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης ∆εκεμβρίου 2002 για την 
ενεργειακή απόδοση των κτιρίων, η οποία μεταφέρθηκε στην κυπριακή νομοθεσία με τον περί Ρύθμισης της 
Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων Νόμο του 2006 [Ν.142(Ι)/2006] όπως τροποποιήθηκε με το Νόμο αρ. 
30(Ι) του 2009. 

 Συγκεκριμένα, η προτεινόμενη νομοθεσία θέτει τις ελάχιστες απαιτήσεις ενεργειακής απόδοσης τόσο 
για τα νέα κτίρια όσο και για τα υφιστάμενα κτίρια που υφίστανται ανακαίνιση μεγάλης κλίμακας, ώστε αυτά 
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να απαιτούν μειωμένη κατανάλωση ενέργειας για θέρμανση, κλιματισμό, ζεστό νερό και φωτισμό και μέχρι 
το 2021 όλα τα νέα κτίρια να έχουν σχεδόν μηδενική κατανάλωση ενέργειας.   

 Επιπλέον, αναγνωρίζοντας το μεγάλο δυναμικό εξοικονόμησης ενέργειας που υπάρχει στα 
υφιστάμενα κτίρια γίνεται υποχρεωτική η έκδοση πιστοποιητικού ενεργειακής απόδοσης κατά την πώληση ή 
ενοικίαση με στόχο να δοθεί ώθηση στην ενεργειακή τους αναβάθμιση, ενώ γίνεται υποχρεωτική η 
επιθεώρηση των συστημάτων θέρμανσης και των μεγάλων συστημάτων κλιματισμού. 

 Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται στη σχετική εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, κατά τη διάρκεια της ετοιμασίας του προτεινόμενου νόμου το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού πραγματοποίησε δημόσιο διάλογο στο διάστημα μεταξύ της 29ης Νοεμβρίου και 
της 27ης ∆εκεμβρίου 2011 για το θέμα αυτό.   

 Κατά τη συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής τα ακόλουθα 
στοιχεία: 

1. Τα κτίρια καταναλώνουν το 40% της συνολικής κατανάλωσης ενέργειας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ο 
τομέας αυτός διευρύνεται, γεγονός που σίγουρα θα αυξήσει την ενεργειακή κατανάλωση.  Συνεπώς, 
η μείωση της κατανάλωσης ενέργειας και η χρήση ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές στον κτιριακό 
τομέα αποτελούν σημαντικά μέτρα για μείωση των εκπομπών αερίου του θερμοκηπίου. 

2. Στην Κύπρο ειδικότερα, το 2011 ο κτιριακός τομέας έχει καταναλώσει το 30% της συνολικής 
κατανάλωσης ενέργειας.  Το συνολικό κόστος για κατανάλωση ενέργειας στον κτιριακό τομέα για το 
ίδιο έτος εκτιμάται ότι έχει ξεπεράσει τα €600 εκατομ.  Επιπλέον, η αποτελεσματική, συνετή και 
ορθολογική χρήση ενέργειας στα κτίρια συμβάλλει στην καλύτερη διαχείριση της ενεργειακής ζήτησης 
και βοηθά στην επίτευξη του στόχου της Κύπρου για συνεισφορά 13% από ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας στην τελική κατανάλωση ενέργειας μέχρι το 2020. 

3. Βάσει της υφιστάμενης νομοθεσίας, στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
λειτουργούν μηχανισμοί ελέγχου και εφαρμογής και δεν αναμένεται να δημιουργηθούν νέοι.  Παρ’ 
όλα αυτά, αναμένεται να αυξηθούν οι υφιστάμενοι, καθώς στη νέα νομοθεσία τίθενται επιπρόσθετες 
υποχρεώσεις ελέγχου από την αρμόδια αρχή για τις περιπτώσεις υφιστάμενων κτιρίων που 
υφίστανται ανακαίνιση μεγάλης κλίμακας και σε στοιχεία του κελύφους ή σε τεχνικά συστήματα 
υφιστάμενων κτιρίων που αντικαθίστανται ή τοποθετούνται εκ των υστέρων.  Από την εφαρμογή των 
προτεινόμενων ρυθμίσεων αναμένεται ότι θα υπάρξει αύξηση των δημόσιων δαπανών, κυρίως 
εξαιτίας του κόστους πληροφόρησης αναφορικά με τις πρόνοιες του νόμου. 

4. Οι πολίτες ενδεχομένως να επωμιστούν αυξημένο κόστος αγοράς νέων κτιρίων και ανακαίνισης 
υφιστάμενων κτιρίων, το οποίο όμως θα αποπληρώνεται με την εξοικονόμηση ενέργειας κατά τη 
χρήση τους.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες της προτεινόμενης νομοθεσίας, όλες οι 
ελάχιστες απαιτήσεις ενεργειακής απόδοσης για τα νέα και τα υφιστάμενα κτίρια που τυγχάνουν 
ανακαίνισης μεγάλης κλίμακας πρέπει να καθορίζονται με σκοπό να επιτυγχάνεται η βέλτιστη από 
πλευράς κόστους ισορροπία. 

5. Η προτεινόμενη νομοθεσία αναμένεται να οδηγήσει στην κατασκευή νέων κτιρίων με σημαντικά 
μειωμένη κατανάλωση ενέργειας, μειώνοντας αισθητά το λειτουργικό κόστος των νοικοκυριών και 
των επιχειρήσεων.  Ειδικά σε τύπους επιχειρήσεων όπου το λειτουργικό κόστος οφείλεται κυρίως 
στις κτιριακές τους εγκαταστάσεις η εξοικονόμηση που θα προκύψει είναι δυνατό να επιφέρει αύξηση 
της ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων αυτών.  Επιπλέον, οι χρήστες κτιρίων με χαμηλές 
ενεργειακές ανάγκες θα εξαρτώνται πολύ λιγότερο από τις αυξομειώσεις στις τιμές της ενέργειας και 
θα προστατεύονται καλύτερα σε οικονομικά δύσκολες περιόδους.  Η υιοθέτηση των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων στο χώρο των κατασκευών αναμένεται να δημιουργήσει νέες ευκαιρίες, ειδικά με την 
υποχρεωτική ενεργειακή αναβάθμιση των υφιστάμενων κτιρίων που τυγχάνουν ανακαίνισης μεγάλης 
κλίμακας και την κατασκευή κτιρίων με σχεδόν μηδενική κατανάλωση ενέργειας.  Το επιπλέον  
κόστος για τον ιδιοκτήτη που θα προκύψει κατά την κατασκευή ή ανακαίνιση του κτιρίου αναμένεται 
να είναι μικρό σε σχέση με το οικονομικό όφελος που θα έχει στον κύκλο ζωής του κτιρίου από το 
μειωμένο λειτουργικό κόστος, όπως αυτό διασφαλίζεται σε σχετική πρόνοια της νομοθεσίας.  Για να 
επιτευχθεί υψηλή ενεργειακή απόδοση, απαιτείται η ενσωμάτωση παθητικών και ενεργητικών 
συστημάτων εξοικονόμησης ενέργειας, αλλά και εναλλακτικών συστημάτων παραγωγής ενέργειας.  
Έτσι αναμένεται να δοθεί ακόμα μεγαλύτερη ώθηση στην παραγωγή και εμπορία σχετικών υλικών 
και τεχνολογιών.  Όσον αφορά την εγχώρια βιομηχανία αναμένεται να αυξηθεί κυρίως η παραγωγή 
θερμομονωτικών τούβλων, κονιαμάτων και άλλων θερμομονωτικών υλικών, καθώς και ηλιακών 
θερμικών. 



836 

 

6. Αναμένεται να ενισχυθούν και να αυξηθούν οι θέσεις εργασίας στους τομείς της απασχόλησης που 
καθιερώθηκαν από την εφαρμογή του υφιστάμενου νόμου, όπως αυτοί της έκδοσης πιστοποιητικών 
ενεργειακής απόδοσης και επιθεώρησης των συστημάτων κλιματισμού. 

7. Η νομοθεσία αφορά μικρομεσαίες επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στο χώρο της παραγωγής, 
πώλησης και εγκατάστασης προϊόντων και τεχνολογιών εξοικονόμησης ενέργειας σε κτίρια.  Η 
εφαρμογή της νομοθεσίας αναμένεται να αυξήσει τον κύκλο εργασιών τους.  Ειδικότερα, η 
προτεινόμενη νομοθεσία αφορά εταιρείες που δραστηριοποιούνται στον τομέα της ανάπτυξης γης, 
της εμπορίας υλικών οικοδομής, θερμομονωτικών υλικών, συστημάτων θέρμανσης και κλιματισμού.  
Επίσης, αφορά εργολάβους οικοδομών, εργολάβους μηχανολογικών και ηλεκτρολογικών 
εγκαταστάσεων, συντηρητές συστημάτων θέρμανσης και κλιματισμού, αρχιτέκτονες και μηχανικούς 
μελετητές. 

 Κάποιους από τους παρευρισκομένους στις συνεδρίες της επιτροπής, καθώς και κάποια μέλη της 
επιτροπής προβλημάτισε το γεγονός ότι με τον προτεινόμενο νόμο τροποποιούνται σχεδόν όλες οι 
διατάξεις του βασικού νόμου.  Ως εκ τούτου, σύμφωνα με τους πιο πάνω, θα μπορούσε να καταργηθεί ο 
βασικός νόμος και να αντικατασταθεί από καινούρια νομοθεσία.  Σχολιάζοντας την πιο πάνω τοποθέτηση, η 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα δήλωσε ότι δεν κρίθηκε πρόσφορο να γίνει νέα 
νομοθεσία, λόγω του ότι και η υφιστάμενη νομοθεσία είναι επίσης εναρμονιστική. 

 Μερίδα των προσκεκλημένων δήλωσε επίσης ότι το πιστοποιητικό ενεργειακής απόδοσης ενός 
κτιρίου έπρεπε να εκδίδεται μετά το πέρας της κατασκευής μιας οικοδομής και όχι στο αρχικό στάδιο της 
μελέτης, έτσι ώστε ο καταναλωτής να είναι βέβαιος για το τι ακριβώς αγοράζει. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δήλωσαν ότι η υποχρέωση 
για έκδοση πιστοποιητικού ενεργειακής απόδοσης πριν από την έναρξη της κατασκευής μιας οικοδομής 
ισχύει ήδη και καθορίζεται στον υφιστάμενο βασικό νόμο.  Είναι, όπως δήλωσαν οι ίδιοι,  πολύ σημαντικό 
να γίνει από την αρχή ο σωστός ενεργειακός σχεδιασμός ενός κτιρίου.  Η έκδοση ενός επιπλέον 
πιστοποιητικού μετά το πέρας της κατασκευής ενός κτιρίου είναι κάτι το επιπρόσθετο το οποίο θα 
μπορούσε να συζητηθεί στα πλαίσια της ετοιμασίας σχετικών κανονισμών για την ενεργειακή πιστοποίηση. 

 Σε ό,τι αφορά δε την ενημέρωση των πολιτών για τις υποχρεώσεις που επιβάλλονται με το νέο 
τροποποιητικό νομοσχέδιο, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι η Υπηρεσία Ενέργειας προτίθεται να ετοιμάσει 
μια άτυπη ενοποίηση της νομοθεσίας για τη ρύθμιση της ενεργειακής απόδοσης των κτιρίων, η οποία θα 
αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του υπουργείου για εύκολη ενημέρωση του κοινού. 

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Μηχανολόγων Μηχανικών Κύπρου κατέθεσε τόσο προφορικά όσο 
και γραπτώς τις απόψεις του εν λόγω συνδέσμου, οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Με την ευκαιρία της αναθεώρησης της σχετικής Οδηγίας, ο Σύνδεσμος Μηχανολόγων Μηχανικών 
Κύπρου ανέμενε ότι θα εδημιουργείτο νέα νομοθεσία με ταυτόχρονη κατάργηση της υφιστάμενης, 
ούτως ώστε να ενσωματωθούν και να εναρμονιστούν όλα τα άρθρα της Οδηγίας πάνω σε ορθή 
βάση, όπως προνοούν οι ευρωπαϊκοί κανονισμοί. 

2. Στη νομοθεσία πρέπει να αναφέρεται ρητά και ξεκάθαρα ότι η έκδοση του πιστοποιητικού 
ενεργειακής απόδοσης, το οποίο θα περιλαμβάνει και συστάσεις, γίνεται, όταν επιθεωρηθεί ένα 
υπάρχον κτίριο, καινούριο ή υφιστάμενο, για επαλήθευση της ενεργειακής του απόδοσης βάσει της 
μελέτης που έχει διενεργηθεί.  ∆ε νοείται καμία πιστοποίηση από τα σχέδια.  Το άρθρο 12(3) της 
νέας Οδηγίας ξεκαθαρίζει τι πρέπει να γίνεται σε  περίπτωση πώλησης οικοδομής από τα σχέδια και 
το άρθρο αυτό δε μεταφέρθηκε στην προτεινόμενη νομοθεσία. 

3. Για τη διασφάλιση του ανεξάρτητου και αμερόληπτου τρόπου έκδοσης του πιστοποιητικού 
ενεργειακής απόδοσης ο ειδικευμένος εμπειρογνώμονας δεν πρέπει ούτε να είναι μελετητής, 
κατασκευαστής, εγκαταστάτης τεχνικών συστημάτων, συντηρητής ούτε να προσφέρει υπηρεσίες 
συμβούλου μηχανικού ή να είναι ιδιοκτήτης του συγκεκριμένου κτιρίου για το οποίο θα εκδοθεί το εν 
λόγω πιστοποιητικό. 

4. Ο όρος “ειδικευμένος εμπειρογνώμονας” είναι πολύ γενικός και γίνεται εισήγηση όπως αλλάξει σε 
“ενεργειακός εμπειρογνώμονας κτιρίων”, όρος που αποδίδει πιο ορθά την ερμηνεία. 

5. Το διοικητικό πρόστιμο ύψους €30.000 ευρώ είναι υπερβολικό και θα μπορούσε να γίνει €10.000. 

6. Η τροποποίηση του άρθρου 7 θα δημιουργεί προβλήματα στους συνιδιοκτήτες μιας κτιριακής 
μονάδας, αφού στις περιπτώσεις αυτές εκδίδονται ξεχωριστοί τίτλοι ιδιοκτησίας. 

 Σημειώνεται ότι σε επιστολή που στάλθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
μετά το πέρας της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου στις 5 ∆εκεμβρίου 2012 ζητήθηκε όπως γίνει 
φραστική αλλαγή στο άρθρο 24 του νομοσχεδίου, καθώς επίσης και μια επιπλέον τροποποίηση στο 
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νομοσχέδιο, έτσι ώστε ο Κυπριακός Οργανισμός Προτύπων, ο οποίος δεν υφίσταται πλέον, να 
αντικατασταθεί από τον Κυπριακό Οργανισμό Τυποποίησης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό 
διαμορφωθεί, αφού ενσωματωθούν οι δύο τροποποιήσεις οι οποίες ζητήθηκαν από το Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στις 5 ∆εκεμβρίου 2012.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 3Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4.  

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 5Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 6Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 9. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 8Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 12. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Προσθήκη νέων άρθρων 9Α, 9Β και 9Γ στο βασικό νόμο.  Άρθρο 14. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Προσθήκη νέων άρθρων 13A, 13B και 13Γ στο βασικό νόμο.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Κατάργηση Παραρτήματος και προσθήκη νέων Παραρτημάτων Ι, ΙΙ, ΙΙΙ και IV.  Άρθρο 26. 

 Κατάργηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 27; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους κανονισμούς «Οι 
περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος  Κώστας Κώστα        

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Άγγελος Βότσης 

    Ανδρέας Μιχαηλίδης                                    Γιώργος Βαρνάβα 

          Γιαννάκης  Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδριάσεις της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Νοεμβρίου και 4 ∆εκεμβρίου 2012.  Στην πρώτη 
συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού 
Οργανισμού Τυποποίησης, του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας, του ΚΕΒΕ, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. Οι εκπρόσωποι 
της ΟΕΒ και της ΠΟΒΕΚ, καθώς και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν στη συνεδρίαση αυτή, δεν κατέστη δυνατό να παραστούν. 

 Σκοπός των τροποποιητικών κανονισμών είναι η εναρμόνιση των περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Παιχνίδια) (Τροποποιητικών) Κανονισμών του 2011 με την Οδηγία 2012/7/ΕΕ της Επιτροπής της 2ας 
Μαρτίου 2012 για την τροποποίηση, με σκοπό την προσαρμογή στην τεχνική πρόοδο, του Μέρους ΙΙΙ του 
Παραρτήματος ΙΙ της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με 
την ασφάλεια των παιχνιδιών. 

 Σημειώνεται ότι στην Κύπρο οι κανόνες ασφάλειας των παιδικών παιχνιδιών ρυθμίζονται με τους 
περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) Κανονισμούς του 2011 (Κ.∆.Π. 261/2011), οι οποίοι εκδόθηκαν 
από το Υπουργικό Συμβούλιο, με βάση το άρθρο 59 του περί των Βασικών Απαιτήσεων που Πρέπει να 
πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου [(Ν.30(Ι)/2002], όπως τροποποιήθηκε έκτοτε, για 
σκοπούς εναρμόνισης με την Οδηγία 2009/48/ΕΚ για την ασφάλεια των παιχνιδιών και τέθηκαν σε 
εφαρμογή στις 20 Ιουλίου 2011. 

 Σημειώνεται ότι οι προτεινόμενοι τροποποιητικοί κανονισμοί επηρεάζουν τους κατασκευαστές 
παιχνιδιών, όμως, επειδή στην Κύπρο δεν υπάρχουν κατασκευαστές παιχνιδιών αλλά εισαγωγείς, οι οποίοι 
έχουν υποχρέωση να διαθέτουν στην αγορά μόνο παιχνίδια που συμμορφώνονται με τους περί των 
Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) Κανονισμούς, δεν αναμένεται ότι θα υπάρξει οποιαδήποτε αύξηση 
εξόδων για την εφαρμογή ή επιβολή των εν λόγω κανονισμών.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι αρμόδια αρχή 
για την εφαρμογή της εν λόγω νομοθεσίας είναι η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, με 
τους τροποποιητικούς κανονισμούς οι οριακές τιμές περιεκτικότητας καδμίου σε ένα παιχνίδι, οι οποίες 
καθορίζονται στο σημείο 13 του Μέρους ΙΙΙ του Παραρτήματος ΙΙ των περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Παιχνίδια) Κανονισμών του 2011, μειώνονται με βάση το Παράρτημα της Οδηγίας 2012/7/ΕΕ της 
Επιτροπής της 2ας Μαρτίου 2012. Πρόσθεσε επίσης ότι οι νέες μειωμένες οριακές τιμές περιεκτικότητας 
καδμίου σε ένα παιχνίδι καθορίστηκαν από την Ευρωπαϊκή Αρχή για την Ασφάλεια των Τροφίμων (EFSA), 
με βάση τις εξελίξεις για την τοξικότητα του καδμίου.  Περαιτέρω, όπως δήλωσε ο ίδιος, η θέσπιση και η 
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δημοσίευση των εν λόγω τροποποιητικών κανονισμών πρέπει να γίνει πριν τις 20 Ιανουαρίου 2013, με 
βάση την Οδηγία 2012/7/ΕΕ. 

 Τέλος, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, στο πλαίσιο της πολιτικής του   Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού για διαφάνεια και διαβούλευση πριν την προώθηση της νομοθεσίας, οι 
προτεινόμενοι τροποποιητικοί κανονισμοί στάλθηκαν για ενημέρωση και απόψεις προς όλα τα 
ενδιαφερόμενα μέρη, δηλαδή στο ΚΕΒΕ, στην ΟΕΒ, στην ΠΟΒΕΚ, στον Κυπριακό Σύνδεσμο 
Καταναλωτών, στην Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, στην ΠΕΟ, στη ΣΕΚ, στον 
Κυπριακό Οργανισμό Τυποποίησης και στον Κυπριακό Οργανισμό Προώθησης Ποιότητας, που 
συμφώνησαν με τους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα, οι υπό αναφορά κανονισμοί 
έτυχαν νομοτεχνικού ελέγχου. 

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Οργανισμού Τυποποίησης, του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης 
Ποιότητας, του ΚΕΒΕ, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών αυτών,  γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου                               Άγγελος Βότσης  

 Ανδρέας Μιχαηλίδης                       Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 27 Νοεμβρίου και στις 4 και 11 ∆εκεμβρίου 
2012.   Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ), της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (ΑΗΚ), ο ∆ιαχειριστής Συστήματος Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας (∆ΣΜ), εκπρόσωποι της 
∆ημόσιας Εταιρείας Φυσικού Αερίου (∆ΕΦΑ), του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου 
(ΚΕΒΕ), της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ), του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, 
της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτή και Ποιότητας Ζωής και του Συνδέσμου Αιολικής Ενέργειας Κύπρου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση με την Οδηγία 2009/72/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 13ης Ιουλίου 2009 σχετικά με τους κοινούς κανόνες για την εσωτερική 
αγορά ηλεκτρικής ενέργειας και την κατάργηση της Οδηγίας 2003/54/ΕΚ. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, η ευρωπαϊκή Οδηγία 
2009/72/ΕΚ θεσπίζει κοινούς κανόνες που αφορούν την παραγωγή, τη μεταφορά, τη διανομή, την 
προμήθεια ηλεκτρικής ενέργειας, καθώς και την προστασία των καταναλωτών με στόχο τη βελτίωση και την 
ολοκλήρωση ανταγωνιστικών αγορών ηλεκτρικής ενέργειας στην Κοινότητα.   
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 Επίσης, η εν λόγω Οδηγία ορίζει τους κανόνες για την οργάνωση και λειτουργία του τομέα της 
ηλεκτρικής ενέργειας, την ανοικτή πρόσβαση στην αγορά, τα κριτήρια και τις διαδικασίες που ισχύουν για τις 
προσκλήσεις προς υποβολή προσφορών και τη χορήγηση αδειών, καθώς και για την εκμετάλλευση των 
δικτύων.  Θεσπίζει ακόμη υποχρεώσεις καθολικής υπηρεσίας και δικαιώματα των καταναλωτών ηλεκτρικής 
ενέργειας. 

 Ειδικότερα, το νομοσχέδιο αυτό εναρμονίζει την κυπριακή έννομη τάξη με τις πρόνοιες της Οδηγίας 
2003/54/ΕΚ ως ακολούθως: 

1. Ενισχύονται οι αρμοδιότητες και τα καθήκοντα της ΡΑΕΚ. 

2. Ενισχύεται η ανεξαρτησία του ∆ΣΜ από την ΑΗΚ, ώστε να είναι ανεξάρτητος τουλάχιστον από 
άποψης νομικής μορφής, οργάνωσης και λήψης αποφάσεων.  

3. Καθορίζεται συγκεκριμένη διεύθυνση εντός της ΑΗΚ, η οποία θα έχει το ρόλο του ∆ιαχειριστή 
Συστήματος ∆ιανομής, ώστε να υπάρχει η δυνατότητα αποτελεσματικότερου ελέγχου και εποπτείας 
από τη ΡΑΕΚ. 

4. Ενισχύονται τα δικαιώματα των καταναλωτών.  

5. ∆ίδεται ορισμός του όρου “ενεργειακή φτώχια” και ενισχύεται η προστασία των ευάλωτων ομάδων 
των καταναλωτών.  

 Σημειώνεται ότι, σε ό,τι αφορά το χρονοδιάγραμμα εναρμόνισης με το σχετικό άρθρο της Οδηγίας 
2009/72/ΕΚ, τα κράτη μέλη επιβάλλεται να θέτουν σε ισχύ τις απαραίτητες νομοθετικές διατάξεις, 
προκειμένου να συμμορφωθούν με αυτήν το αργότερο μέχρι τις 3 Μαρτίου 2011.  Να σημειωθεί ότι το εν 
λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή την 1η Νοεμβρίου 2012. 

 Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται περαιτέρω στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω 
νομοσχέδιο, η καθυστέρηση που παρατηρείται από πλευράς της Κύπρου για εναρμόνιση με τις πρόνοιες 
της Οδηγίας οφείλεται στα ακόλουθα: 

1. Στις μακρές διαβουλεύσεις που απαιτήθηκε να γίνουν μεταξύ του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, της ΡΑΕΚ, της ΑΗΚ και του ∆ΣΜ, αναφορικά με το επίπεδο 
ανεξαρτησίας που πρέπει να έχει ο ∆ΣΜ από την ΑΗΚ. 

2. Στην έκτακτη ενεργειακή κρίση που δημιουργήθηκε στον τομέα του ηλεκτρισμού μετά τα γεγονότα 
της 11ης Ιουλίου 2011 στο Μαρί και στην πρωταρχική ανάγκη που τονίστηκε από τους 
εμπλεκόμενους φορείς για αντιμετώπιση της έκτακτης κατάστασης που δημιουργήθηκε. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής: 

1. Με σκοπό την εναρμόνιση με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 2009/72/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 13ης Ιουλίου 2009 σχετικά με τους κοινούς 
κανόνες για την εσωτερική αγορά ηλεκτρικής ενέργειας και την κατάργηση της Οδηγίας 2003/54/ΕΚ» 
το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη τις θέσεις της ΡΑΕΚ 
ετοίμασε προσχέδιο τροποποιητικού νόμου με τίτλο «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

2. Η επεξεργασία του τροποποιητικού νομοσχεδίου έγινε από τεχνική επιτροπή, στην οποία 
συμμετείχαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της ΡΑΕΚ, της 
ΑΗΚ, του ∆ΣΜ και του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων.  Ακολούθως, κατά την περίοδο από τις 24 Απριλίου 2012 και μέχρι την 31η Μαΐου 2012 
το νομοσχέδιο τέθηκε σε δημόσια διαβούλευση και τα σχόλια που προέκυψαν λήφθηκαν υπόψη κατά 
την ετοιμασία του τελικού κειμένου.  

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων που πραγματοποιήθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η ΡΑΕΚ, η ΑΗΚ, ο 
∆ΣΜ, το ΚΕΒΕ και ο Σύνδεσμος Αιολικής Ενέργειας Κύπρου κατέθεσαν στην επιτροπή εκτενή υπομνήματα, 
τα οποία περιλαμβάνουν τις απόψεις/προβληματισμούς, καθώς και εισηγήσεις για τροποποιήσεις πάνω σε 
επί μέρους διατάξεις των προνοιών του νομοσχεδίου. 

 Ως εκ τούτου, η επιτροπή κάλεσε όλους τους εμπλεκόμενους φορείς όπως προχωρήσουν σε εκ νέου 
διαβουλεύσεις, προκειμένου να γίνει προσπάθεια να υπάρξει συμφωνία μεταξύ τους στα επίμαχα σημεία. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τις υποδείξεις της επιτροπής το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού προέβη σε διαβουλεύσεις με τα εμπλεκόμενα μέρη και κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής σχετικό 
υπόμνημα, στο οποίο αναφέρεται ότι μετά την ολοκλήρωση των διαβουλεύσεων εξακολουθούν να 
διατηρούν επιφυλάξεις η ΑΗΚ, το ΚΕΒΕ και ο Σύνδεσμος Αιολικής Ενέργειας Κύπρου στα ακόλουθα 
σημεία: 



841 

 

1. Στο ζήτημα που προέκυψε κατά τη δημόσια διαβούλευση για τη συμβατότητα ύπαρξης της χονδρικής 
αγοράς με το εδάφιο (2) του άρθρου 34 του υφιστάμενου νόμου σύμφωνα με το οποίο ο 
προμηθευτής πρέπει να έχει στην κυριότητά του επαρκές δυναμικό παραγωγής στη ∆ημοκρατία. Η 
θέση της ΑΗΚ είναι ότι δε συμφωνεί με την εισαγωγή της χονδρικής αγοράς, αφού, όπως ισχυρίζεται, 
αυτή θα οδηγήσει στη δημιουργία μεσαζόντων, οι οποίοι θα αυξήσουν το τελικό κόστος στον 
καταναλωτή θέτοντας σε κίνδυνο την επάρκεια δυναμικού παραγωγής, αφού ο ρόλος του 
προμηθευτή και του παραγωγού θα διαχωρίζεται.  

Ως εκ τούτου, η ΑΗΚ ζητά διατήρηση του υφιστάμενου εδαφίου (2) του άρθρου 34 του νομοσχεδίου 
και τη διαγραφή όλων των αναφορών που γίνονται στο νομοσχέδιο για χονδρική αγορά.  Η ΡΑΕΚ 
συμφωνεί με τη διατήρηση στο νομοσχέδιο όλων των αναφορών σε χονδρική αγορά, αφού αυτό 
προνοείται στη σχετική Οδηγία και γιʼ αυτό εισηγήθηκε σχετική τροποποίηση στο εδάφιο (2) του 
άρθρου 34. 

 Σημειώνεται ότι το πιο πάνω ζήτημα ξεκαθαρίστηκε τελικά από την εκπρόσωπο του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα, η οποία ζήτησε όπως διαγραφεί το εδάφιο (2) του άρθρου 34 του νομοσχεδίου, 
το οποίο, όπως δήλωσε, εισάγει περιορισμούς στην ελεύθερη παροχή υπηρεσιών οι οποίοι είναι 
ασυμβίβαστοι με το κοινοτικό κεκτημένο. 

2. Το δικαίωμα των μη οικιακών καταναλωτών να επιλέγουν ανάμεσα σε περισσότερους του ενός 
προμηθευτές είναι απαίτηση που προκύπτει από το άρθρο 41 της Οδηγίας και ως εκ τούτου έχει 
συμπεριληφθεί στο νομοσχέδιο για σκοπούς εναρμόνισης.  Η ΑΗΚ ζητά όπως, σε περίπτωση που 
συμπεριληφθεί πρόνοια που δίδει το δικαίωμα στους μη οικιακούς καταναλωτές να επιλέγουν 
ανάμεσα σε περισσότερους του ενός προμηθευτές, της δοθεί η απαραίτητη ευελιξία στη διαμόρφωση 
των συναφών διατιμήσεων μέσα στα πλαίσια μιας εγκεκριμένης μεθοδολογίας αρχών από τη ΡΑΕΚ. 
Η ΡΑΕΚ ζήτησε όπως η ρύθμιση των διατιμήσεων γίνει σε μεταγενέστερο στάδιο, αφού η ΑΗΚ 
υποβάλει γραπτώς και με επιχειρήματα τις θέσεις της προς τη ΡΑΕΚ, θέση με την οποία συμφωνεί 
και το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

3. Για τη διασφάλιση του καθορισμένου επιπέδου ανεξαρτησίας του ∆ΣΜ από την ΑΗΚ η Οδηγία 
προβλέπει τέσσερα ελάχιστα κριτήρια, τα οποία έχουν περιληφθεί αυτούσια στον προτεινόμενο 
νόμο.  Η θέση της ΑΗΚ είναι ότι, με βάση την ονομαστική εξαίρεση που εξασφάλισε η Κύπρος από το 
άρθρο 9 της Οδηγίας, ο ∆ΣΜ πρέπει να επανενταχθεί στη δομή της ΑΗΚ, κάτι που θα επιφέρει 
εξοικονόμηση σημαντικών οικονομικών πόρων.  Το ΚΕΒΕ δήλωσε ότι η περαιτέρω ενδυνάμωση της 
ανεξαρτησίας του ∆ΣΜ αποτελεί καθοριστικό παράγοντα προς την επίτευξη του ελεύθερου 
ανταγωνισμού και τη μείωση του κόστους στην αγορά, κάτι που θα αναγκάσει την ΑΗΚ από τη μια να 
βελτιώσει την παραγωγικότητα/αποδοτικότητά της και από την άλλη να μειώσει τα λειτουργικά της 
έξοδα.  Προς το σκοπό αυτό πρέπει να εισαχθούν επιπρόσθετες πρόνοιες στο υφιστάμενο 
νομοσχέδιο σύμφωνα με τις οποίες ο ∆ΣΜ να μπορεί να ασκεί τις αρμοδιότητές του με δικούς του 
πόρους και με δικό του προσωπικό. Ο Σύνδεσμος Αιολικής Ενέργειας Κύπρου εκφράζει τις 
επιφυλάξεις του για το επίπεδο ανεξαρτησίας του ∆ΣΜ και του προσωπικού του από την ΑΗΚ και 
από την εκτελεστική εξουσία, η οποία αποτελεί και τον ιδιοκτήτη της ΑΗΚ.  Θεωρεί ότι ο 
προτεινόμενος νόμος δε διασφαλίζει τον αποτελεσματικό διαχωρισμό του ∆ΣΜ από την ΑΗΚ. Η 
ΡΑΕΚ δε συμφωνεί με την εισήγηση της ΑΗΚ για επανένταξη του ∆ΣΜ στη δομή της ΑΗΚ και 
δήλωσε ότι το ελάχιστο αποδεκτό καθεστώς διαχωρισμού του ∆ΣΜ από την ΑΗΚ είναι η παραμονή 
του στο καθεστώς που προνοείται στην υφιστάμενη νομοθεσία, δηλαδή του νομικού και διοικητικού 
διαχωρισμού του από την ΑΗΚ. Η άποψη του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
είναι ότι ο ∆ΣΜ πρέπει να παραμείνει στο καθεστώς που προβλέπεται στην υφιστάμενη νομοθεσία, 
σύμφωνα και με σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010.  
Σε ό,τι αφορά δε το προσωπικό του ∆ΣΜ, η Οδηγία δεν απαγορεύει αυτό να προέρχεται από την 
καθετοποιημένη εταιρεία, δηλαδή την ΑΗΚ.  Σε μια τέτοια περίπτωση και με σκοπό τη διασφάλιση 
της ανεξαρτησίας του ∆ΣΜ από τις λοιπές δραστηριότητες της καθετοποιημένης εταιρείας που δε 
συνδέονται με τη μεταφορά η Οδηγία προνοεί τέσσερα ελάχιστα κριτήρια, τα οποία  έχουν εισαχθεί 
στο νομοσχέδιο. 

4. Σε ό,τι αφορά την ανεξαρτησία της ΡΑΕΚ, ο Σύνδεσμος Αιολικής Ενέργειας Κύπρου υποστηρίζει ότι 
ο προτεινόμενος νόμος δε διασφαλίζει ούτε την ορθή δομή, λειτουργία και πραγματική ανεξαρτησία 
από την εκτελεστική εξουσία και την ΑΗΚ ούτε την αμεροληψία και την αντικειμενικότητα της ΡΑΕΚ. 
Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού υποστηρίζει ότι η ανεξαρτησία, αμεροληψία και 
αντικειμενικότητα της ΡΑΕΚ διασφαλίζονται πλήρως μέσα από τις πρόνοιες του προτεινόμενου 
νόμου. 

 Παράλληλα, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μετά το πέρας των πιο πάνω 
διαβουλεύσεων κατέθεσε στην επιτροπή διαμορφωμένο κείμενο, στο οποίο περιλαμβάνονται 
φραστικές αλλαγές, καθώς και οι ακόλουθες τροποποιήσεις επί του υπό εξέταση νομοσχεδίου: 
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 α. ∆ιαμόρφωση του ορισμού του όρου “∆ιαχειριστή Συστήματος ∆ιανομής” μετά από 
διαβούλευση με την ΑΗΚ και τη ΡΑΕΚ. 

 β. ∆ιαμόρφωση του ορισμού του όρου “∆ιευθυντή ∆ιαχειριστή Συστήματος ∆ιανομής” κατόπιν 
διαβούλευσης της ΑΗΚ με τη ΡΑΕΚ. 

 γ. ∆ιαγραφή των όρων “απευθείας αγωγός” και “συστήματα αγωγού φυσικού αερίου” και των 
ορισμών τους, διότι το άρθρο 30 του βασικού νόμου στο οποίο αναφέρονται οι εν λόγω όροι 
διαγράφεται με το παρόν νομοσχέδιο. 

 δ. ∆ιαγραφή του εδαφίου (2) του άρθρου 34 του βασικού νόμου και επακόλουθη διαμόρφωση 
του νομοσχεδίου, η οποία ζητήθηκε από την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

5. Τη διαγραφή της πρόνοιας του νομοσχεδίου η οποία αναφέρει ότι σε περίπτωση απουσίας ή χηρείας 
της θέσης του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου (∆ΣΜΚ) καθήκοντα διευθυντή εκτελεί ο 
αναπληρωτής του, ο οποίος καθορίζεται στην οργανική δομή του ∆ΣΜΚ και στα σχέδια υπηρεσίας 
του προσωπικού του μετά από εισήγηση της ΡΑΕΚ.  

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβαν 
υπόψη τους όλα τα πιο πάνω, επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν επί του αναθεωρημένου κειμένου του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του τίτλου του Μέρους IV του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 25Α και 25Β.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Κατάργηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 33. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 34. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 35. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 51.  Άρθρο 36. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Μέρους VIIA.  Άρθρο 37. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 38. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου και τροποποίηση αυτού.  Άρθρο 39. 

 Κατάργηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 40. 

 Κατάργηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 41. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 42. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 54.  Άρθρο 43. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 44. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 57.  Άρθρο 45. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 57 σε 58 και τροποποίησή του.  Άρθρο 46. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου σε άρθρο 59.  Άρθρο 47. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 59 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 48. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 60 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 49. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 61 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 50. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 62 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 51. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 63 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 52. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 64 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 53. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 65 του βασικού νόμου.  Άρθρο 54. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 66 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 55. 

 Τροποποίηση του άρθρου 67 του βασικού νόμου.  Άρθρο 56. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 68Α.  Άρθρο 57. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 68 του βασικού νόμου.  Άρθρο 58. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 69 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 59. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την εισαγωγή νέου άρθρου 70Α.  Άρθρο 60. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 70 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 61. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 71 του βασικού νόμου.  Άρθρο 62. 
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 Αναρίθμηση των άρθρων 72 και 73 του βασικού νόμου.  Άρθρο 63. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 74 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 64. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 75 του βασικού νόμου.  Άρθρο 65. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 76 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 66. 

 Αναρίθμηση των άρθρων 77, 78 και 79 του βασικού νόμου.  Άρθρο 67. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 80 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 68. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 81 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 69. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 82 του βασικού νόμου.  Άρθρο 70. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 83 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 71. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 84 του βασικού νόμου.  Άρθρο 72. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 73. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 86 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 74. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 87 του βασικού νόμου.  Άρθρο 75. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 88 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 76. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 89 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 77. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 91, 92, 93 και 94.  Άρθρο 78. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 90 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 79. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 91 του βασικού νόμου.  Άρθρο 80. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 92 του βασικού νόμου.  Άρθρο 81. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 93 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 82. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 94 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 83. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 95 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 84. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 96 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 85. 

 Τροποποίηση του Μέρους ΧΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 86. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Μέρους ΧΙΙ και νέου άρθρου 102.  Άρθρο 
87. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 97 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 88. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 98 του βασικού νόμου.  Άρθρο 89. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 99 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 90. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 100 του βασικού νόμου.  Άρθρο 91. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 101 του βασικού νόμου.  Άρθρο 92. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 102 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 93. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 109.  Άρθρο 94. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 103 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 95. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 104 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 96. 

 Αναρίθμηση των άρθρων 105 και 106 του βασικού νόμου.  Άρθρο 97. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 114 και 115.  Άρθρο 98. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 107 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 99. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 99; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012».   

 Υπάρχουν, απ’ ό,τι έχω γραμμένο εδώ, τροπολογίες του ∆ΗΚΟ... 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ζητήσουμε μια βδομάδα αναβολή, για να έχουμε την ευκαιρία ξανά στην 
επιτροπή, αν η ολομέλεια το αποφασίσει, να ξανασυζητήσουμε μία επιστολή που έχει στείλει η ΡΑΕΚ, η 
οποία βάζει κάποια νέα επιχειρήματα στη διαφωνία της σε σχέση με τις δικές μας στην ουσία τροπολογίες, 
οπότε θα έχουμε την ευκαιρία την Τρίτη να ξανακούσουμε τους προβληματισμούς τους και την ερχόμενη 
Πέμπτη να ψηφίσουμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όι, έχουν βάλει στοιχεία ότι έχουν χάσει εξουσίες… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι διάλογο, σας παρακαλώ, όχι διάλογο! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Λοιπόν, ζητούμε αναβολή μια βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αναβολή που ζητείται από τον κ. Βότση εκ μέρους του ∆ΗΚΟ; 

 Ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το ότι το θέμα για μας εξαντλήθηκε στη συζήτηση της επιτροπής και παρά το 
ότι δεν επιδέχεται οποιεσδήποτε τροποποιήσεις, καθότι είναι εναρμονιστικό νομοσχέδιο και αυτή είναι η 
πρόθεση της επιτροπής, να περάσει ως έχει το νομοθέτημα, σεβόμενος τη βασική αρχή που θέτει το 
κοινοβούλιο ότι οι αναβολές πρέπει να γίνονται αποδεχτές για μια βδομάδα, υποχρεωτικά θα αποδεχτούμε 
την αναβολή, για να γίνει περαιτέρω συζήτηση.  Αλλά, επειδή είναι εναρμονιστικό και κινδυνεύουμε ως 
∆ημοκρατία να μας επιβληθεί πρόστιμο -είναι με παρεμβάσεις του υπουργείου που αναβλήθηκε η επιβολή 
προστίμου- πιστεύω υποχρεωτικά θα συνέλθει η επιτροπή την Τρίτη, για να το εξετάσει και να ψηφιστεί την 
ερχόμενη Πέμπτη, οπωσδήποτε.  Σας το λέω από τώρα, ότι δεν επιδέχεται καμίας άλλης αναβολής! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα απ’ όλα να διευκρινίσω ότι δεν υπάρχει κανένας κανονισμός που μας 
υποχρεώνει να αποδεχτούμε οποιαδήποτε αναβολή, αλλά, ως είθισται, όταν και εφόσον ζητηθεί μια 
αναβολή, τότε δίνεται το δικαίωμα της αναβολής.   

 Όμως, να πω ότι έχει συζητηθεί το συγκεκριμένο θέμα, αν δε με απατά η μνήμη μου, δύο φορές.  
Έχουν παρευρεθεί όλες οι ενδιαφερόμενες πλευρές και να πω ότι έχουν καταθέσει όλες οι πλευρές τις 
θέσεις τους.  Ακόμα και η ΡΑΕΚ, η οποία λέγεται ότι έχει στείλει επιστολή, έχει καταθέσει την αντίθεσή της 
σε σχέση με τις οποιεσδήποτε τροποποιήσεις στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο.   
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 Παρ’ όλα ταύτα, θα αποδεχτούμε και εμείς τη μία εβδομάδα αναβολή, αλλά δεν ξέρω κατά πόσο 
υπάρχει αναγκαιότητα το θέμα να επανέλθει στην επιτροπή να το συζητήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ε θέλω να μπω στα διαδικαστικά της επιτροπής Εμπορίου, αλλά, όπως έχω αντιληφθεί, ο λόγος της 
αναβολής είναι να εξεταστεί αν θα παραμείνει η τροπολογία ή αν θα τροποποιηθεί η τροπολογία με τα νέα 
δεδομένα.  Άρα, νομίζω δε χρειάζεται συνεδρίαση.  Το ∆ΗΚΟ θα αποφασίσει αν επιμένει στην τροπολογία, 
αν θα βάλει διαφορετική τροπολογία και, ναι, να δώσουμε την αναβολή μόνο με αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τις αναβολές που έχουμε βάλει μέχρι σήμερα, φαίνεται ότι η νομοθετική εργασία της επόμενης 
Πέμπτης εννά ʼν αρκετά μεγάλη. 

 Το θέμα αναβάλλεται για μία εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Ο περί Λιμενεργατών (Ρύθμιση Απασχόλησης) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Λιμενεργατών (Ρύθμιση Απασχόλησης) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Νίκος Νικολαΐδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 ∆εκεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Αρχής Λιμένων Κύπρου, του 
Εργατικού Λιμενικού Συμβουλίου Λάρνακας, του ΚΕΒΕ, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και 
∆ΕΟΚ, του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου και της Τσιμεντοποιίας Βασιλικού Λτδ.  Το Γραφείο 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Λιμενεργατών (Ρύθμιση 
Απασχόλησης) Νόμου, έτσι ώστε να μπορεί ένα εργατικό λιμενικό συμβούλιο να ιδρύεται για περισσότερα 
του ενός λιμάνια μαζί και να είναι εφικτή η μετακίνηση λιμενεργατών/σημειωτών από ένα λιμενικό συμβούλιο 
σε άλλο, σε περίπτωση που κάτι τέτοιο δικαιολογείται από τις ανάγκες κάθε λιμανιού. 

 Σύμφωνα με το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και την εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με το τελευταίο παρέχεται η εξουσία στο Υπουργικό 
Συμβούλιο, όταν οι συνθήκες εργοδότησης ή άλλες επικρατούσες συνθήκες σε οποιοδήποτε λιμάνι είναι 
τέτοιες που καθιστούν απαραίτητη ή σκόπιμη τη ρύθμιση της απασχόλησης και εργοδότησης των 
λιμενεργατών/σημειωτών σε ένα ή και περισσότερα λιμάνια μαζί, να ιδρύει με διάταγμα συμβούλιο για ένα ή 
περισσότερα του ενός λιμάνια μαζί με σκοπό τη ρύθμιση των μισθών και των συνθηκών απασχόλησης και 
εργοδότησης των λιμενεργατών και σημειωτών στα συγκεκριμένα λιμάνια.  Επακόλουθο της προτεινόμενης 
τροποποίησης είναι η δυνατότητα μετακίνησης των λιμενεργατών και σημειωτών μεταξύ των λιμανιών του 
ίδιου συμβουλίου, σε περίπτωση που αυτό κριθεί σκόπιμο και δικαιολογείται από τις ανάγκες του κάθε 
λιμανιού. 

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη τροποποίηση θα καταστεί δυνατή η ένταξη του λιμανιού του 
Βασιλικού στο Εργατικό Λιμενικό Συμβούλιο Λάρνακας, ούτως ώστε να μπορούν να μετακινούνται οι 
λιμενεργάτες/σημειωτές του λιμανιού της Λάρνακας στο λιμάνι του Βασιλικού.  Με τη ρύθμιση αυτή 
αναμένεται να αυξηθεί η απασχόληση των λιμενεργατών και σημειωτών του λιμανιού Λάρνακας, που 
σήμερα υποαπασχολούνται.  Σημειώνεται ότι σήμερα στο λιμάνι του Βασιλικού όλες οι φορτοεκφορτώσεις 
πλοίων γίνονται από το προσωπικό της Τσιμεντοποιίας Βασιλικού χωρίς τη συμμετοχή λιμενεργατών τόσο 
για τα φορτία της Τσιμεντοποιίας όσο και για τα φορτία τρίτων στους οποίους η Αρχή Λιμένων έχει 
παραχωρήσει σχετική άδεια για χρήση του λιμανιού του Βασιλικού. 
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 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Εργατικού Λιμενικού 
Συμβουλίου Λάρνακας, του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων και της Αρχής Λιμένων Κύπρου συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου.  Ειδικότερα, η εκπρόσωπος της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι το όλο ζήτημα έτυχε εκτενών διαβουλεύσεων με τη συμμετοχή όλων των 
εμπλεκόμενων φορέων, ώστε να επιτευχθεί σύγκλιση απόψεων, προτού αυτό λάβει τελική μορφή ως 
νομοσχέδιο. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ διαφώνησε με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, γιατί, όπως ο ίδιος 
υποστήριξε, με το προτεινόμενο καθεστώς ενδεχομένως να υπάρξει μείωση στον κύκλο εργασιών της 
εταιρείας και κατ’ επέκταση στα εισοδήματα των εργατών της Τσιμεντοποιίας και πιθανότητα απολύσεων 
προσωπικού της εν λόγω εταιρείας.  

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου δηλώνοντας ότι αυτό εξυπηρετεί το καλώς νοούμενο συμφέρον 
των λιμανιών της ∆ημοκρατίας. 

 Ο εκπρόσωπος της Τσιμεντοποιίας Βασιλικού Λτδ διαφώνησε με τον προτεινόμενο νόμο τονίζοντας 
ότι αυτός επιβαρύνει ακόμη περισσότερο το μειωμένο κύκλο εργασιών που έχει ήδη καταγράψει η εταιρεία, 
λόγω της ύφεσης που παρατηρείται στην οικοδομική βιομηχανία και στην έλλειψη ανταγωνιστικότητας με τις 
γύρω περιοχές, γεγονός που ενδεχομένως να οδηγήσει και σε απολύσεις προσωπικού. 

 Προς επιβεβαίωση των λεχθέντων, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι οι υπάλληλοι της Τσιμεντοποιίας 
Βασιλικού Λτδ οι οποίοι ασχολούνται με υπηρεσίες φορτοεκφόρτωσης στο λιμάνι σε περιόδους μειωμένων 
εργασιών μεταφέρονται για απασχόληση στο εργοστάσιο της Τσιμεντοποιίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Λιμενεργατών (Ρύθμιση Απασχόλησης) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Πτώχευσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 
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Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Γεώργιος Γεωργίου  Αντώνης Αντωνίου  

 Άριστος ∆αμιανού    

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή τον Ιούνιο του 2006 και παραπέμφθηκε για εξέταση 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών της απελθούσας Βουλής, η οποία άρχισε τη συζήτησή του, όμως 
δεν κατέστη δυνατό να την ολοκληρώσει. 

 Η εν λόγω επιτροπή στο στάδιο εκείνο μελέτησε το νομοσχέδιο αυτό σε μεγάλο αριθμό συνεδριών 
της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 5ης Οκτωβρίου 2006 και 24ης Ιουνίου 2010.     

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος 
Παραλήπτης και εκπρόσωποί του, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, ο Έφορος Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι 
του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου, του Συνδέσμου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, της Συνεργατικής Κεντρικής 
Τράπεζας και της Επιτροπής Αποκατάστασης ∆ικαιωμάτων Πτωχευσάντων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών της παρούσας Βουλής συνέχισε τη μελέτη του νομοσχεδίου 
σε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 7ης Νοεμβρίου και 5ης ∆εκεμβρίου 
2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν εκ νέου και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και 
Επίσημου Παραλήπτη, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου, όπως αυτό είχε αρχικά κατατεθεί, ήταν η τροποποίηση του περί 
Πτώχευσης Νόμου, ώστε να καταργηθούν οι προβλεπόμενες σ’ αυτόν χρονοβόρες διαδικασίες, να 
εκσυγχρονιστεί η πιο πάνω νομοθεσία, να καταργηθούν αχρείαστες και πεπαλαιωμένες διατάξεις και γενικά 
να απλοποιηθεί η εν λόγω νομοθεσία, ώστε να γίνει πιο κατανοητή και εύχρηστη από όλους τους 
εμπλεκομένους στις διαδικασίες που αυτή περιλαμβάνει. 

 Παράλληλα, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αποσκοπούν στον περιορισμό του μεγάλου όγκου 
αλληλογραφίας και αιτήσεων προς τα δικαστήρια, με στόχο την κατά το δυνατό αποσυμφόρησή τους και την 
απλοποίηση των σχετικών διαδικασιών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το υπό αναφορά νομοσχέδιο, όπως 
αυτό αρχικά κατατέθηκε, διελάμβανε πρόνοιες που αφορούσαν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Αύξηση του συνολικού ποσού των χρεών για το οποίο δικαιολογείται η υποβολή αίτησης πτώχευσης 
τόσο από πιστωτή όσο και από τον ίδιο το χρεώστη. 

2. ∆υνατότητα καταχώρισης από τον Επίσημο Παραλήπτη αίτησης στο δικαστήριο για έκδοση 
διατάγματος το οποίο να υποχρεώνει το χρεώστη να υποβάλει την έκθεση κατάστασης της 
περιουσίας του και να προβεί σε προκαταρκτική κατάθεση σχετικά με τις υποθέσεις του. 

3. Κατάργηση χρονοβόρων διαδικασιών σε μη συνοπτικές υποθέσεις, ώστε οι πιστωτές σε συνέλευσή 
τους να αποφασίζουν την κήρυξη του χρεώστη σε πτώχευση και ο Επίσημος Παραλήπτης, με αίτησή 
του προς το δικαστήριο, να ζητά την κήρυξη του χρεώστη σε πτώχευση. 

4. Ακύρωση του διατάγματος παραλαβής κατόπιν αίτησης του χρεώστη, με την προσκόμιση 
συγκαταθέσεων από τους πιστωτές του, ενώ σήμερα απαιτείται προηγουμένως η εξόφληση των 
οφειλών. 

5. Καθορισμός με σαφήνεια των αξιωμάτων για τα οποία ο χρεώστης στερείται του δικαιώματος να 
εκλέγεται, να κατέχει ή να ασκεί.   

6. Απλοποίηση των διατάξεων που αφορούν ακύρωση ορισμένων διευθετήσεων, ώστε να 
διατυπώνεται ευκρινώς ότι διάθεση περιουσίας που έγινε από το χρεώστη είναι άκυρη έναντι του 
διαχειριστή της πτώχευσης, αν εναντίον του διαθέτη εκδοθεί διάταγμα παραλαβής της περιουσίας 
του μέσα σε δύο χρόνια από την ημερομηνία της διάθεσης της περιουσίας.  Περαιτέρω, αναφέρονται 
με σαφήνεια οι περιπτώσεις κατά τις οποίες εξαιρείται η σχετική διάθεση περιουσίας. 

7. Καθορισμός των περιπτώσεων όπου ο πτωχεύσας ή χρεώστης έχει πηγή εισοδήματος, οπότε ο 
διαχειριστής ή ο παραλήπτης θα εισπράξει, για διανομή μεταξύ των πιστωτών, τόσο μέρος από τις 
αποδοχές ή το μισθό του πτωχεύσαντος ή χρεώστη όπως το δικαστήριο δυνατό να διατάξει.   
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8. Αύξηση του ποσού για ρύθμιση με συνοπτική διαδικασία πτώχευσης, ώστε να εξυπηρετηθεί η όλη 
διαδικασία πτωχεύσεων, επειδή οι περισσότερες υποθέσεις θα τυγχάνουν χειρισμού ως συνοπτικές, 
με αποτέλεσμα την επιτάχυνση των διαδικασιών. 

9. Παράταση του χρόνου για διαδικασία σύγκλησης συνελεύσεων από τον Επίσημο Παραλήπτη, όταν 
οι περιστάσεις το δικαιολογούν, χωρίς να χρειάζεται να καταχωρίζει πλέον στο δικαστήριο αιτήσεις 
για την εν λόγω παράταση χρόνου. 

 Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Νομικών της προηγούμενης κοινοβουλευτικής περιόδου και της κατ’ άρθρον εξέτασης του νομοσχεδίου, 
υποβλήθηκε στην επιτροπή πληθώρα παρατηρήσεων και εισηγήσεων για τροποποίηση του κειμένου του 
και γι’ αυτό κρίθηκε αναγκαία η αναθεώρηση των προνοιών του.  Συναφώς, λόγω του εύρους της 
αναθεώρησης και της απαιτούμενης εξειδικευμένης γνώσης και εμπειρίας στα θέματα πτώχευσης, ύστερα 
από σχετική παράκληση της επιτροπής, το έργο της υποβολής αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου 
ανέλαβε το Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Στα πλαίσια της μελέτης και συζήτησης επί του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου, που 
κατατέθηκε στην επιτροπή το 2009, τόσο την επιτροπή της προηγούμενης κοινοβουλευτικής περιόδου όσο 
και την παρούσα απασχόλησαν κυρίως η αποτελεσματικότητα των υφιστάμενων ρυθμίσεων που αφορούν 
την αποκατάσταση πτωχευσάντων και η ανάγκη εισαγωγής νέας ρύθμισης που να παρέχει τη δυνατότητα 
ακύρωσης των διαταγμάτων πτώχευσης. 

 Ειδικότερα, στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη από την επιτροπή στο παρόν στάδιο, τονίστηκε 
η ανησυχητική αύξηση των πτωχεύσεων που παρατηρείται λόγω οικονομικών δυσχερειών και η επιτακτική 
ανάγκη εκσυγχρονισμού της σχετικής νομοθεσίας με ρυθμίσεις που θα λειτουργήσουν προστατευτικά, 
διαφυλάσσοντας από τη μια τα συμφέροντα των πιστωτών και από την άλλη παρέχοντας την ευκαιρία στο 
χρεώστη/πτωχεύσαντα να επαναδραστηριοποιηθεί, ώστε να εκπληρώσει τις οφειλές του.  Για το σκοπό 
αυτό  η επιτροπή, με τη σύμφωνη γνώμη του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, 
έκρινε σκόπιμη την περαιτέρω αναθεώρηση του κειμένου του νομοσχεδίου με τη συμπερίληψη σ’ αυτό 
ρυθμίσεων που θα αφορούν τη δυνατότητα ακύρωσης του διατάγματος παραλαβής πέντε χρόνια μετά από 
την έκδοσή του, έπειτα από καταχώριση από το χρεώστη σχετικής αίτησης ακύρωσης στο δικαστήριο, 
νοουμένου όμως ότι ο ίδιος θα έχει προηγουμένως υποβάλει στον Επίσημο Παραλήπτη έκθεση κατάστασης 
της περιουσίας του. 

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη ενημέρωσαν την 
επιτροπή ότι τηρούν αρχείο πτωχευσάντων, το οποίο, έπειτα από εξασφάλιση της έγκρισης του Επιτρόπου 
Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, θα κοινοποιηθεί σε όλους τους αρμοδίους (Ανώτατο 
∆ικαστήριο, Σύνδεσμος Τραπεζών, Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος, αστυνομία, Κτηματολόγιο), ώστε να 
λαμβάνουν γνώση του περιεχομένου του, και επίσης ότι κάθε αποκατάσταση πτωχεύσαντος θα 
καταγράφεται στο εν λόγω αρχείο.  Ωστόσο, όπως επισήμαναν οι πιο πάνω εκπρόσωποι, πρέπει για το 
σκοπό αυτό να περιληφθούν σχετικές πρόνοιες στο βασικό νόμο. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω και ανταποκρινόμενη σε σχετική παράκληση της επιτροπής, η 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, σε συνεργασία με το Τμήμα Εφόρου 
Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη,  επεξεργάστηκε από νομική άποψη πρόσθετες ρυθμίσεις και υπέβαλε 
στην επιτροπή τις αναγκαίες πρόνοιες για εισαγωγή τους στο βασικό νόμο.   

 Η επιτροπή μελέτησε κατά προτεραιότητα το νέο κείμενο, εκτιμώντας ότι οι εν λόγω πρόσθετες 
ρυθμίσεις, σε συνδυασμό με ορισμένες από τις ρυθμίσεις που περιλαμβάνονται ήδη στο νομοσχέδιο, 
χρήζουν άμεσης προώθησης, γιατί αναμένεται ότι θα συμβάλουν προς την ορθή κατεύθυνση της 
αντιμετώπισης του όλου θέματος των πτωχεύσεων, όπως αυτό παρουσιάζεται σήμερα.  Παράλληλα, 
καθόσον αφορά τις υπόλοιπες πρόνοιες του νομοσχεδίου, η επιτροπή διαπίστωσε ότι, λόγω του εύρους 
των προτεινόμενων σε αυτές τροποποιήσεων, αλλά και των εκτεταμένων βελτιώσεων από νομοτεχνική 
άποψη που πρέπει να επέλθουν στο αναθεωρημένο κείμενο που είχε υποβληθεί προγενέστερα, δεν 
παρέχεται τώρα επαρκής χρόνος για την ολοκλήρωση της μελέτης του νομοσχεδίου.   

 Για τους πιο πάνω λόγους η επιτροπή αποφάσισε, έχοντας υπόψη τη σύμφωνη γνώμη των 
εκπροσώπων του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, όπως στο παρόν στάδιο, εκτός 
από τις πιο πάνω πρόσθετες ρυθμίσεις, προωθήσει για ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος μέρος μόνο 
του νομοσχεδίου και ειδικότερα τις πρόνοιές του που κρίθηκαν επείγουσες από την ίδια ή καθ’ υπόδειξιν 
των πιο πάνω αρμοδίων, ενώ το εναπομείναν μέρος του νομοσχεδίου αφέθηκε να προωθηθεί σε 
μεταγενέστερο στάδιο, αφού τύχει ενδελεχούς μελέτης από την επιτροπή. 

 Στο μέρος του νομοσχεδίου που προωθείται στο παρόν στάδιο για ψήφιση από την ολομέλεια 
διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 
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1. Αυξάνεται το συνολικό ποσό των χρεών για το οποίο δικαιολογείται η υποβολή αίτησης πτώχευσης 
τόσο από πιστωτή όσο και από τον ίδιο το χρεώστη.  Συγκεκριμένα, το ποσό αυτό αυξάνεται από 
£500 σε €15.000, προκειμένου για αίτηση που υποβάλλεται από πιστωτή, και από £5.000 σε 
€50.000, προκειμένου για αίτηση που υποβάλλεται από τον ίδιο το χρεώστη. 

2. Καθίστανται πιο ξεκάθαρες οι διατάξεις που αφορούν τα αποτελέσματα του διατάγματος παραλαβής, 
αφού ουσιαστικά κωδικοποιείται η νομολογία του δικαστηρίου στο θέμα αυτό. 

3. Αυξάνεται ο χρόνος εντός του οποίου πρέπει ο χρεώστης να υποβάλλει την περιουσιακή του 
κατάσταση, όταν εκδίδεται διάταγμα παραλαβής εναντίον του.  Σε περίπτωση που ο χρεώστης 
παραλείψει ή αμελήσει να το πράξει εντός των προβλεπόμενων προθεσμιών, ο Επίσημος 
Παραλήπτης δύναται να καταχωρίσει αίτηση στο δικαστήριο για έκδοση διατάγματος εναντίον του 
χρεώστη που να τον υποχρεώνει να το πράξει. 

4. Τόσο το διάταγμα παραλαβής όσο και το διάταγμα κήρυξης του χρεώστη σε πτώχευση ακυρώνονται 
μετά από σχετική αίτηση ακύρωσης, που υποβάλλεται στο δικαστήριο από το χρεώστη ή τον 
πτωχεύσαντα ή οποιοδήποτε πιστωτή του, αφού παρέλθουν πέντε χρόνια από την ημερομηνία 
έκδοσης του διατάγματος παραλαβής.  Προϋπόθεση για την καταχώριση της εν λόγω αίτησης 
ακύρωσης θα αποτελούν η υποβολή από το χρεώστη ή πτωχεύσαντα έκθεσης κατάστασης της 
περιουσίας του και η προκαταρκτική κατάθεση χρεώστη ή πτωχεύσαντα στον Επίσημο Παραλήπτη 
και, αν υπάρχει διαχειριστής, στο διαχειριστή. 

Περαιτέρω, καθορίζονται οι περιπτώσεις για τις οποίες ο Επίσημος Παραλήπτης ή και ο διαχειριστής 
θα μπορεί να καταχωρίσει ένσταση στην πιο πάνω αίτηση.  Τέλος, διευκρινίζεται ότι η ακύρωση του 
διατάγματος παραλαβής ή και του διατάγματος κήρυξης του χρεώστη σε πτώχευση δεν επιφέρει 
οποιαδήποτε διαγραφή χρεών.  

5.  Αυξάνεται το ποσό για ρύθμιση μέσα από συνοπτική διαδικασία πτώχευσης από £200 που προνοεί 
η υφιστάμενη νομοθεσία σε €20.000. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο κείμενο του μέρους του νομοσχεδίου που προωθείται για 
ψήφιση στη Βουλή περαιτέρω τροποποιήσεις με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών του, καθώς και τη 
βελτίωσή του από νομοτεχνική άποψη. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί 
κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρου 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 82 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 103 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 13; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με αριθμούς 22 και 23 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Πρόληψης και 
της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς Χώρους (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» (πρόταση 
νόμου) και «Ο περί της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς Χώρους (Επιτηρητές) 
Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί της Πρόληψης 
και της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς Χώρους (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 
και για τους κανονισμούς «Οι περί της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς 

Χώρους (Επιτηρητές) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Γεώργιος Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Άριστος ∆αμιανού Αντώνης Αντωνίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε αριθμό συνεδριών 
της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 24 Οκτωβρίου και 5 ∆εκεμβρίου 2012.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), της Κυπριακής Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου (ΚΟΠ), της Κυπριακής 
Ομοσπονδίας Καλαθόσφαιρας (ΚΟΚ), ο Υπεύθυνος Ασφάλειας Σταδίου ΓΣΠ και εκπρόσωποι των ομάδων 
πρώτης κατηγορίας.   

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 18 και 74 του περί 
της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς Χώρους Νόμου [(Νόμος αριθμός 48(Ι) του 
2008, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε)], είναι η ρύθμιση της διαδικασίας και των κριτηρίων επιλογής και 
πρόσληψης των επιτηρητών των σταδίων, της ένταξης τους σε στάδια, ο καθορισμός των αρμοδιοτήτων και 
των υποχρεώσεών τους, καθώς και ο συντονισμός και η εποπτεία τους. 

 Σημειώνεται ότι οι πρόνοιες του πιο πάνω βασικού νόμου, που εξουσιοδοτούν την έκδοση των υπό 
συζήτηση κανονισμών, προβλέπουν ότι για την παροχή επαρκών υπηρεσιών ασφάλειας αθλητικού χώρου 
και για την ασφαλή διεξαγωγή αγώνα ή εκδήλωσης προσλαμβάνονται επιτηρητές, των οποίων η διαδικασία 
πρόσληψης, τα καθήκοντα, οι εξουσίες και οι υποχρεώσεις καθορίζονται με κανονισμούς.  Μέχρι την 
έκδοση κανονισμών όμως, τα εν λόγω καθήκοντα ασκούνται από την αστυνομία. 

 Συναφώς, υπενθυμίζεται ότι το 2010 το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε κανονισμούς σχετικά με την 
πρόσληψη επιτηρητών και οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή κατά την προηγούμενη 
βουλευτική περίοδο.  Σημειώνεται ότι οι κανονισμοί είχαν ετοιμαστεί από τον ΚΟΑ, σύμφωνα με απόφαση 
που λήφθηκε στο Προεδρικό Μέγαρο το 2005 αναφορικά με τα θέματα της πρόληψης και της καταστολής 
της βίας στα γήπεδα.  Υπενθυμίζεται επίσης ότι οι κανονισμοί συζητήθηκαν ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Νομικών της απελθούσας Βουλής αλλά τελικά αποσύρθηκαν από την εκτελεστική εξουσία, για 
να τύχουν νέας επεξεργασίας, στη βάση παρατηρήσεων που υποβλήθηκαν από την επιτροπή, καθώς και 
για να επιλυθούν οι διαφωνίες που είχαν εκφραστεί τότε από τους κυβερνητικούς αρμόδιους, οι οποίες 
αφορούσαν την “Επιτροπή”, η σύσταση της οποίας προβλεπόταν στους κανονισμούς. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στους υπό συζήτηση κανονισμούς 
έχουν περιληφθεί όλες οι παρατηρήσεις που αφορούν τις αρμοδιότητες των εμπλεκόμενων υπηρεσιών, 
καθώς και διευκρινίσεις για τις αρμοδιότητες των σωματείων, των επιτηρητών και γενικά για τα θέματα που 
άπτονται της πρόληψης και της καταστολής της βίας στα γήπεδα.   

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στους εν λόγω κανονισμούς, έπειτα από την κατάθεση της 
άποψης του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, με την οποία συμφώνησε το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού, καθορίστηκε ότι της επιτροπής, η οποία θα είναι υπεύθυνη ανάμεσα σε άλλα για 
την επιλογή και την εκπαίδευση των επιτηρητών, θα προεδρεύει ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

 Στο στάδιο της εξέτασης των προτεινόμενων κανονισμών την επιτροπή απασχόλησαν κυρίως τα 
ακόλουθα ζητήματα: 

1. Το ενδεχόμενο ανάληψης από τα σωματεία ομάδες πρώτης κατηγορίας της ευθύνης για την 
ασφάλεια των γηπέδων κατά τη διεξαγωγή των εντός έδρας αγώνων τους, περιλαμβανομένης και της 
αστικής ευθύνης που θα προκύψει στις περιπτώσεις που προκληθεί βλάβη σε φίλαθλο και αυτός 
διεκδικεί τυχόν αποζημιώσεις. 

Για το ζήτημα αυτό η επιτροπή ζήτησε όπως έχει γραπτώς τις απόψεις των σωματείων ομάδων 
πρώτης κατηγορίας, ώστε να διευκρινιστούν οι ευθύνες τους στους κανονισμούς. 

Συγκεκριμένα, η επιτροπή ζήτησε από τις εν λόγω ομάδες να διευκρινίσουν ποιες ευθύνες μπορούν 
να αναλάβουν, λαμβάνοντας υπόψη ότι με βάση τον ισχύοντα νόμο ο υπεύθυνος ασφάλειας του 
σταδίου έχει τη γενική ευθύνη του αγώνα τόσο για τα θέματα ασφάλειας των εγκαταστάσεων του 
σταδίου όσο και για την ασφαλή διεξαγωγή του αγώνα από κάθε άποψη, περιλαμβανομένου του 
ελέγχου και της επιτήρησης και καθοδήγησης των φιλάθλων, καθώς και τις αστικές ευθύνες για 
βλάβη που θα προκληθεί σε φίλαθλο, οι δε επιτηρητές, σύμφωνα με τον ίδιο νόμο, γενικά υπάγονται 
στον υπεύθυνο ασφάλειας του σταδίου και καθοδηγούνται απ’ αυτόν.  Γι’ αυτό η επιτροπή επισήμανε 
ότι τυχόν ρύθμιση με βάση την οποία θα καθορίζεται υπεύθυνος ασφάλειας σωματείου, στον οποίο 
θα υπάγονται οι επιτηρητές που θα επιλέγει το σωματείο, συνεπάγεται ότι το σωματείο θα έχει και 
την ευθύνη για την ασφάλεια του αγώνα, περιλαμβανομένης οποιασδήποτε αστικής ευθύνης 
προκύπτει, εκτός από την ευθύνη για τις εγκαταστάσεις του σταδίου, η οποία θα παραμείνει στον 
υπεύθυνο ασφάλειας του σταδίου. 

 Τοποθετούμενες στον πιο πάνω προβληματισμό ορισμένες από τις ομάδες πρώτης κατηγορίας 
απάντησαν γραπτώς στην επιτροπή ότι δεν αποδέχονται την ανάληψη οποιασδήποτε ευθύνης, 
περιλαμβανομένης της αστικής ευθύνης.  Συγκεκριμένα, οι εν λόγω ομάδες επισήμαναν μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

α. Οι ομάδες δεν είναι κατάλληλα στελεχωμένες με άτομα που έχουν την τεχνογνωσία και την 
επάρκεια να εκπονήσουν και να εκτελέσουν πλάνο ασφάλειας ενός αγώνα.   

β. Οι ομάδες δεν έχουν την ιδιοκτησία σταδίου, ώστε να είναι σε θέση να ελέγχουν, στο βαθμό 
και την έκταση που απαιτείται, ένα στάδιο. 

γ. Τα πρόσωπα που θα διοριστούν ως επιτηρητές δε διορίζονται από τα σωματεία.  Κατά 
συνέπεια ένα σωματείο δεν μπορεί να είναι υπεύθυνο για πράξεις ή παραλείψεις προσώπων 
τα οποία δε διορίζει και συνεπώς δεν ελέγχει. 

δ. Σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία, η αστυνομία έχει πρωτεύοντα και καταλυτικό ρόλο 
στην ασφάλεια του σταδίου και του αγώνα και κατά συνέπεια ο ρόλος των επιτηρητών είναι 
συμπληρωματικός.  Ως εκ τούτου, δεν είναι νομικά δυνατή η μετακύλιση ευθύνης στον 
υπεύθυνο ασφάλειας του σωματείου.  Η ευθύνη πρέπει να παραμείνει, σύμφωνα με τη 
νομοθεσία, στον υπεύθυνο ασφάλειας του σταδίου, ο οποίος σε συνεργασία με την αστυνομία 
έχει όλες τις εξουσίες με βάση το νόμο να παρέχει ασφάλεια κατά την είσοδο, την παραμονή 
και την έξοδο των φιλάθλων. 

2. Η ανάγκη όπως καθοριστεί διαδικασία που θα οδηγεί σε λήψη απόφασης από την επιτροπή που 
συστήνεται και είναι επιφορτισμένη ανάμεσα σε άλλα με την επιλογή των υποψήφιων επιτηρητών και 
την εκπαίδευσή τους. 

3. Η ανάγκη καθορισμού και διαβάθμισης της εκπαίδευσης της οποίας θα τυγχάνουν οι επιτηρητές, στη 
βάση του εγχειριδίου της ΟΥΕΦΑ. 

4. Το κόστος εκπαίδευσης και εξοπλισμού των επιτηρητών, το οποίο, σύμφωνα με τους κανονισμούς, 
για τα πρώτα τρία χρόνια λειτουργίας του θεσμού αναλαμβάνει ο ΚΟΑ.   
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Για το ζήτημα αυτό η επιτροπή ζήτησε και έλαβε από τον ΚΟΑ προϋπολογισμό κοστολόγησης του 
εξοπλισμού και της εκπαίδευσης των επιτηρητών για τα πρώτα τρία χρόνια. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε γραπτώς στην επιτροπή ο ΚΟΑ, ο συνολικός αριθμός των 
προσώπων που θα πρέπει να εκπαιδευτούν σε πρώτο στάδιο υπολογίζεται στους 1 100 επιτηρητές.  
Ο αριθμός αυτός εξάγεται με βάση τη χωρητικότητα των σταδίων πρώτης κατηγορίας ποδοσφαίρου 
(αναλογία: ένας επιτηρητής προς διακόσιους θεατές), τον αριθμό των εισόδων του κάθε σταδίου 
(αναλογία: τέσσερις επιτηρητές ανά είσοδο) και κατ’ επέκταση την ιδιομορφία του σταδίου. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, υπολογίζεται ότι θα χρειαστούν 184 ασύρματοι (αναλογία: 
ένας ασύρματος για κάθε τέσσερις επιτηρητές) για το σύνολο των 743 επιτηρητών που είναι οι 
ανάγκες των σταδίων.  Με βάση έρευνα αγοράς που έγινε σε ό,τι αφορά το κόστος εξοπλισμού 
(γιλέκα, ασύρματοι, εκτυπωτικά) αυτό υπολογίζεται να ανέλθει περίπου στις €28.059.  Για την αγορά 
του εξοπλισμού αυτού, όπως σημειώνεται, ο ΚΟΑ θα ακολουθήσει όλες τις διαδικασίες που προνοεί 
η νομοθεσία που διέπει τις δημόσιες προσφορές. 

 Όσον αφορά το κόστος εκπαίδευσης, όπως ανέφερε ο ΚΟΑ, αυτό δεν μπορεί στο παρόν στάδιο να 
προϋπολογιστεί, προτού καθοριστεί λεπτομερές πρόγραμμα εκπαίδευσης, όπως η διάρκεια της 
εκπαίδευσης, ο αριθμός των εκπαιδευτών, οι χώροι εκπαίδευσης κ.ά.   

 Τέλος, ο ΚΟΑ τόνισε ότι το συνολικό κόστος εξοπλισμού και εκπαίδευσης θα καταβληθεί από τον 
οργανισμό αυτό για μία και μόνο φορά και ότι ο εξοπλισμός θα παραδοθεί και θα χρεωθεί στα στάδια 
χωρίς καμία άλλη μελλοντική υποχρέωση του ΚΟΑ για αντικατάσταση ή συντήρησή του, όπως 
ακριβώς έγινε και με τα κλειστά κυκλώματα παρακολούθησης που παραδόθηκαν και τοποθετήθηκαν 
στα στάδια. 

5. Οι προϋποθέσεις εγγραφής προσώπων στον κατάλογο των επιτηρητών και η ανάγκη όπως 
εισαχθούν κριτήρια που σχετίζονται με την κατάσταση της υγείας τους, καθώς και η 
συγκεκριμενοποίηση αδικημάτων, η διάπραξη των οποίων θα καθιστά απαγορευτική την εγγραφή 
προσώπων στον κατάλογο των επιτηρητών.  Σχετική εισήγηση για το ζήτημα αυτό κατατέθηκε στην 
επιτροπή από τους εκπροσώπους της αστυνομίας. 

6. Τα προσόντα και οι αρμοδιότητες του υπεύθυνου ασφάλειας του σωματείου, που λειτουργεί ως 
σύνδεσμος μεταξύ του υπεύθυνου ασφάλειας του αθλητικού χώρου και των συνδέσμων των 
φιλάθλων του σωματείου του. 

7. Ο καθορισμός των καθηκόντων και των υποχρεώσεων των επιτηρητών.  Για το ζήτημα αυτό η 
επιτροπή, έπειτα από σχετικές εισηγήσεις που διατυπώθηκαν από τον Υπεύθυνο Ασφάλειας Σταδίου 
ΓΣΠ, ο οποίος παρουσίασε στην επιτροπή τον τρόπο λειτουργίας του συστήματος των επιτηρητών 
στην Αγγλία, αποφάσισε να ενσωματώσει στο κείμενο των κανονισμών τα βασικά καθήκοντα των 
επιτηρητών στη βάση του πιο πάνω συστήματος.   

8. Οι πρόνοιες των κανονισμών που αφορούν την έρευνα και την κράτηση προσώπων και το δικαίωμα 
χρήσης βίας και συγκεκριμένα το κατά πόσο οι πρόνοιες αυτές συνάδουν με το σύνταγμα και 
περαιτέρω το κατά πόσο υπάρχουν ανάλογες πρόνοιες σε υφιστάμενες νομοθεσίες, σύμφωνα με τις 
οποίες η αστυνομία έχει εκχωρήσει τις εξουσίες αυτές σε άλλα όργανα.   

 Για το ζήτημα αυτό η επιτροπή ζήτησε γνωμάτευση από την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Η εν λόγω εκπρόσωπος διεμήνυσε στην επιτροπή ότι συμμερίζεται 
την άποψη που εκφράστηκε από μέλη της επιτροπής, με βάση την οποία, αντί της προβλεπόμενης 
στους κανονισμούς δυνατότητας του επιτηρητή κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του και για 
σκοπούς τήρησης της τάξεως να προχωρήσει σε κράτηση προσώπου που διαπράττει συγκεκριμένο 
αδίκημα, να του παρέχεται η δυνατότητα περιορισμού του προσώπου αυτού για το χρονικό διάστημα 
που είναι απολύτως αναγκαίο, μέχρι να το παραδώσει στην αστυνομία.  Περαιτέρω, σύμφωνα με την 
ίδια, κατά τη διάρκεια της έρευνας από επιτηρητή των προσώπων που εισέρχονται στον αθλητικό 
χώρο θα πρέπει να παρευρίσκεται και αστυνομικός ή να έχει υποδείξει ο αστυνομικός σε επιτηρητή 
να προβεί σε έρευνα.   

 Η επιτροπή εκφράζει τη διαφωνία της με την πρόνοια των κανονισμών με την οποία παρέχεται η 
εξουσία στους επιτηρητές για χρήση βίας, γιʼ αυτό και αποφάσισε να διαγράψει την εν λόγω πρόνοια 
από το κείμενο των κανονισμών. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης, η επιτροπή, αφού διαπίστωσε ότι ορισμένες 
από τις πρόνοιες των κανονισμών δε συνάδουν πλήρως με τις διατάξεις της υφιστάμενης βασικής 
νομοθεσίας για την πρόληψη και την καταστολή της βίας στους αθλητικούς χώρους, έκρινε σκόπιμο να 
τροποποιηθεί η εν λόγω νομοθεσία, ώστε να εναρμονιστούν πλήρως με αυτήν οι υπό συζήτηση κανονισμοί.  
Ως εκ τούτου, η επιτροπή κατέθεσε στη Βουλή την υπό συζήτηση πρόταση νόμου. 
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 Συγκεκριμένα, στις πρόνοιες της πιο πάνω πρότασης νόμου διαλαμβάνονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Καθορίζεται η έννοια του όρου “υπεύθυνος σωματείου”, δηλαδή το πρόσωπο που θα διορίζεται 
υποχρεωτικά από κάθε σωματείο, αθλητική εταιρεία ή σύλλογο πρώτης κατηγορίας ή που λαμβάνει 
μέρος σε αγώνα ή εκδήλωση που έχει διεθνή διάσταση ως υπεύθυνος ασφάλειας αυτού. 

2. Καθορίζονται τα προσόντα του υπεύθυνου σωματείου, ο οποίος πρέπει να έχει τουλάχιστον τετραετή 
πείρα σε θέματα διοίκησης, ασφάλειας και διαχείρισης αγώνων ή εκδηλώσεων σε αθλητικούς 
χώρους και να έχει τύχει της κατάλληλης εκπαίδευσης, η οποία καθορίζεται στους υπό συζήτηση 
κανονισμούς. 

3. Καθορίζονται οι αρμοδιότητες του υπεύθυνου σωματείου, ο οποίος μεταξύ άλλων συνεργάζεται με 
τον υπεύθυνο ασφάλειας του αθλητικού χώρου, συμμετέχει στη σύσκεψη που συγκαλείται από την 
οικεία ομοσπονδία πριν από τη διεξαγωγή του αγώνα, συνεργάζεται με τον Αρχηγό Αστυνομίας 
αναφορικά με τη μετακίνηση ή την είσοδο στις εγκαταστάσεις του αθλητικού χώρου των οπαδών του 
σωματείου που τον διόρισε και λειτουργεί ως σύνδεσμος μεταξύ του υπεύθυνου ασφάλειας του 
αθλητικού χώρου και των συνδέσμων των φιλάθλων του σωματείου που τον διόρισε. 

4. Προβλέπεται η σύγκληση σύσκεψης από την οικεία ομοσπονδία πριν από τη διεξαγωγή του αγώνα 
για τη λήψη μέτρων και για την ασφαλή διεξαγωγή του αγώνα και καθορίζεται ποιοι θα μετέχουν στη 
σύσκεψη αυτή. 

 Λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, η επιτροπή επαναδιατύπωσε και επεξεργάστηκε από 
νομοτεχνική άποψη το κείμενο των κανονισμών, ώστε στο τελικό διαμορφωμένο από την επιτροπή κείμενο 
να διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα: 

1. Συστήνεται επιτροπή επιτηρητών που απαρτίζεται από το γενικό διευθυντή του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ή εκπρόσωπό του ως πρόεδρο, τον Αρχηγό Αστυνομίας ή 
εκπρόσωπό του, τον πρόεδρο του ΚΟΑ ή εκπρόσωπό του, τον πρόεδρο της ΚΟΠ ή εκπρόσωπό του 
και έναν εκπρόσωπο των λοιπών ομαδικών αθλημάτων, τον οποίο επιλέγουν από κοινού οι 
ομοσπονδίες καλαθόσφαιρας, πετόσφαιρας και χειροσφαίρισης.   

2. Η επιτροπή επιτηρητών ρυθμίζει οποιοδήποτε θέμα αφορά τους επιτηρητές και συγκεκριμένα την 
επιλογή των υποψήφιων επιτηρητών, την εκπαίδευση των επιτηρητών, τον καθορισμό της αναγκαίας 
εκπαίδευσης για τους υπεύθυνους ασφάλειας των αθλητικών χώρων και για τους υπεύθυνους 
σωματείου και τον έλεγχο των προσόντων τους, τη διεξαγωγή εξετάσεων και τη χορήγηση 
διπλώματος επιτηρητή στους επιτυχόντες, τον καταρτισμό και την τήρηση μητρώου επιτηρητών, την 
εγγραφή επιτηρητών στο μητρώο και τη διαγραφή τους από αυτό και τον καθορισμό της στολής και 
του εξοπλισμού που φέρουν οι επιτηρητές κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους. 

3. Ο υπεύθυνος σωματείου διορίζει, σε συνεννόηση με τον υπεύθυνο ασφάλειας του αθλητικού χώρου, 
πρόσωπα που είναι εγγεγραμμένα στο μητρώο ως επιτηρητές για επικείμενο αγώνα ή εκδήλωση, 
καθώς και ως υπεύθυνο επιτηρητών και ως ομαδάρχες πρόσωπα που είναι εγγεγραμμένα στο 
μητρώο και εκτελούν τα καθήκοντά τους για τη διάρκεια της αθλητικής περιόδου. 

4. Ο υπεύθυνος ασφάλειας του αθλητικού χώρου διορίζει ως επιτηρητές κατάλληλα εκπαιδευμένα 
πρόσωπα που είναι εγγεγραμμένα στο μητρώο και αναθέτει σε αυτούς καθήκοντα πυρασφάλειας ή 
πρώτων βοηθειών.  Περαιτέρω, αποφασίζει την κατανομή του αριθμού των επιτηρητών που έχουν 
συγκεκριμένη ειδίκευση για κάλυψη αναγκών, όπως η εφαρμογή σχεδίου εκκένωσης του αθλητικού 
χώρου, η πυρασφάλεια, η παροχή βοήθειας σε φυσικές καταστροφές και η παροχή πρώτων 
βοηθειών. 

5. Πρόσωπο που προτίθεται να αιτηθεί εγγραφής στο μητρώο επιτηρητών παρακολουθεί ειδικό 
πρόγραμμα εκπαίδευσης σχετικό με τα καθήκοντα και το επίπεδο της θέσης επιτηρητή που επιθυμεί 
να αναλάβει, το οποίο περιλαμβάνει τουλάχιστον τα στοιχεία εκπαίδευσης που καθορίζονται στο 
εγχειρίδιο που εγκρίνεται από την επιτροπή επιτηρητών.  Περαιτέρω, πρόσωπο που έχει εγγραφεί 
στο μητρώο παρακολουθεί από καιρού εις καιρόν εκπαιδευτικό πρόγραμμα που εγκρίνεται ή 
καταρτίζεται από την επιτροπή επιτηρητών.   

6. Το κόστος της εκπαίδευσης των επιτηρητών βαραίνει τους ίδιους τους υποψήφιους επιτηρητές, ενώ 
η στολή και ο αναγκαίος κατά περίπτωση εξοπλισμός που φέρουν οι επιτηρητές κατά την εκτέλεση 
των καθηκόντων τους παρέχονται από το σωματείο.  Για τα πρώτα τρία χρόνια από την έναρξη της 
ισχύος των υπό συζήτηση κανονισμών ο ΚΟΑ καταβάλλει το κόστος εκπαίδευσης των επιτηρητών 
και παραχωρεί στα σωματεία τη στολή και τον αναγκαίο εξοπλισμό.   

7. Στο μητρώο επιτηρητών δεν εγγράφεται οποιοδήποτε πρόσωπο το οποίο δεν είναι πολίτης της 
∆ημοκρατίας ή άλλου κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν έχει πολύ καλή γνώση της 
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ελληνικής γλώσσας ή έχει καταδικαστεί για οποιοδήποτε από τα αδικήματα που καθορίζονται ειδικά 
στους κανονισμούς αυτούς. 

8. Τα πρόσωπα που μετέχουν στη σύσκεψη που συγκαλείται από την οικεία ομοσπονδία πριν από τη 
διεξαγωγή του αγώνα αποφασίζουν για τον αριθμό των επιτηρητών του γηπεδούχου σωματείου που 
θα παρίστανται στον αγώνα ή στην εκδήλωση, τον αριθμό των επιτηρητών του φιλοξενούμενου 
σωματείου, καθώς και για την ώρα ανάληψης και λήξης των καθηκόντων των επιτηρητών. 

9. Η αμοιβή των επιτηρητών καθορίζεται και καταβάλλεται από το φιλοξενούμενο σωματείο καθόσον 
αφορά τους επιτηρητές που συνοδεύουν τους φιλάθλους του και από το γηπεδούχο σωματείο 
καθόσον αφορά τους υπόλοιπους επιτηρητές και είναι ανάλογη με το χρόνο εργασίας και τα 
καθήκοντά τους κατά τον αγώνα ή την εκδήλωση. 

10. Ως υπεύθυνος επιτηρητών ή ομαδάρχης διορίζεται πρόσωπο το οποίο έχει παρακολουθήσει την 
απαιτούμενη εκπαίδευση.  Ο υπεύθυνος ασφάλειας του αθλητικού χώρου, σε συνεννόηση με τον 
υπεύθυνο των επιτηρητών, κατανέμει τους επιτηρητές σε ομάδες και για κάθε ομάδα ορίζει 
ομαδάρχη, ο οποίος ασκεί τον έλεγχο και το συντονισμό των δραστηριοτήτων της ομάδας του.  Κάθε 
ομαδάρχης οφείλει να βρίσκεται σε συνεχή επικοινωνία με τον υπεύθυνο των επιτηρητών, ο οποίος 
λαμβάνει οδηγίες από τον υπεύθυνο ασφάλειας του αθλητικού χώρου. 

11. Τα καθήκοντα των επιτηρητών, ανάλογα με την εκπαίδευση και τις αρμοδιότητές τους, συνίστανται 
μεταξύ άλλων στα ακόλουθα: 

α. Επιθεώρηση, έλεγχος και έρευνα των εγκαταστάσεων του αθλητικού χώρου. 

β. Επιθεώρηση και έλεγχος των εισιτηρίων των φιλάθλων ή των θεατών πριν από την είσοδό 
τους στον αθλητικό χώρο. 

γ. Επιτήρηση των εγκαταστάσεων του αθλητικού χώρου κατά την προσέλευση και παραμονή 
των φιλάθλων ή των θεατών στον αθλητικό χώρο και κατά την αποχώρησή τους από αυτόν. 

δ. Επιτήρηση της παραμονής και της διακίνησης των φιλάθλων ή των θεατών εντός του 
αθλητικού χώρου και ιδιαίτερα στις κερκίδες, καθώς και παρακολούθησή τους. 

ε. Παροχή υπηρεσιών πρώτων βοηθειών. 

στ. Ταξιθέτηση των φιλάθλων ή των θεατών στις κερκίδες του αθλητικού χώρου. 

ζ. Παροχή υπηρεσιών πυρόσβεσης. 

η. Στελέχωση των εισόδων, εξόδων και άλλων στρατηγικών σημείων του αθλητικού χώρου. 

12. Κάθε επιτηρητής κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του και για σκοπούς τήρησης της τάξης μπορεί 
να διενεργεί έρευνα ή και επιθεώρηση των προσώπων που εισέρχονται ή βρίσκονται στον αθλητικό 
χώρο, καθώς και να περιορίσει, για το χρονικό διάστημα που είναι απολύτως αναγκαίο, οποιοδήποτε 
πρόσωπο διαπράττει αδικήματα που προβλέπονται στην υφιστάμενη νομοθεσία, μέχρι να το 
παραδώσει στην αστυνομία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί 
των προνοιών τόσο του διαμορφωμένου κειμένου των κανονισμών όσο και του κειμένου της πρότασης 
νόμου κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχει και τροπολογία του ΑΚΕΛ εδώ, απ’ ό,τι βλέπω.   

  Ο κ. Άριστος ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η τροπολογία μας ουσιαστικά αποσκοπεί στο να αφαιρέσει από το κείμενο, το οποίο ήρθε ενώπιον 
της ολομέλειας, μία πρόνοια η οποία κατά τη γνώμη μας δημιουργεί μία στρέβλωση.  Ομολογώ ότι δεν είναι 
η πρόθεσή μου τούτη την ώρα να μπούμε σε συζητήσεις ατέρμονες περί συνταγματικότητας ή μη 
συνταγματικότητας, αλλά η ουσία παραμένει ότι με αυτές τις ρυθμίσεις που προνοούνται στα άρθρα τα 
οποία ζητούμε εμείς διαγραφή τους, τα άρθρα 15 και 16, ένας πολύ σημαντικός θεσμός που θα 
δημιουργηθεί στους αθλητικούς χώρους, που είναι οι επιτηρητές και θα αποτελείται από πολίτες που θα 
διορίζονται από σωματεία, θα δίνεται σε αυτούς τους πολίτες η δυνατότητα -ονομάστε την “κατακράτηση”, 
ονομάστε την “περιορισμό”, ονομάστε τη “σύλληψη”- να κρατούν πολίτες, άλλους πολίτες, περιορισμένους 
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για όσο χρόνο χρειαστεί με την εύλογη υπόνοια ότι μπορεί να έχουν υποπέσει σε ποινικά αδικήματα.  Αυτό 
κατά τη γνώμη μας δεν μπορεί να γίνει αποδεκτό -αν αφήσω κατά μέρος το νομικό λόγο, που είναι 
σημαντικός- για ένα πολύ πολύ σημαντικό πρακτικό λόγο:  Οι νόμοι που ψηφίζουμε πρέπει να έχουν και μία 
χρησιμότητα ως προς την εφαρμογή τους.  ∆εν είναι έτοιμη η κυπριακή κοινωνία σήμερα να αποδεχτεί -και 
δη με τη βία που υπάρχει στους αθλητικούς χώρους- πολίτες να κατακρατούν πολίτες, απλά και μόνο διότι 
κάποια σωματεία τους εδιόρισαν ως επιτηρητές.  ∆εν είναι έτοιμη η κοινωνία να δεχτεί ότι αυτοί οι πολίτες 
θα υποβάλλουν σε σωματικό έλεγχο άλλους πολίτες.  Και πολύ φοβούμαι ότι το αποτέλεσμα, ενώ έχουμε 
αγαθές προθέσεις συνολικά, θα είναι να προκαλείται περισσότερη βία στους αθλητικούς χώρους απ’ ό,τι 
ουσιαστικά θέλουμε να αποτρέψουμε. 

 Πέραν τούτων, κύριε Πρόεδρε, το Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας -και ομολογώ ότι νιώθω 
κάπως άβολα που επικαλούμαι στην ολομέλεια της Βουλής το σύνταγμα- καθορίζει ρητά στο άρθρο 11 τις 
περιπτώσεις που ουσιαστικά, επειδή αυτό πάμε να κάνουμε, μπορεί κάποιος να συλλάβει.    Είναι τοις πάσι 
γνωστόν ποιοι μπορούν να συλλάβουν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Είναι οι αστυνομικές αρχές.  ∆εν 
υπάρχει στην Κυπριακή ∆ημοκρατία θεσμοθετημένη ρύθμιση, όπως σε άλλα κράτη που μπορεί να 
επικαλεστούν άλλοι συνάδελφοι, για το λεγόμενο “citizen’s arrest”.  Μπόρει να συλλάβει κάποιος πολίτης 
επιτόπου για αυτόφωρο άλλο πολίτη, αν και στη δημοκρατία δεν είναι καταγεγραμμένη ούτε μία περίπτωση 
που να έχει πάει ενώπιον δικαστηρίων και να σταθεί η υπόθεση.  Εμείς θέλουμε να δώσουμε σ’ αυτούς τους 
πολίτες τη δυνατότητα ουσιαστικά να συλλαμβάνουν.  ∆εν προνοεί το σύνταγμά μας τη λέξη “περιορισμός” 
γι’ αυτό που θέλουμε να κάμουμε σήμερα.  Το σύνταγμά μας, όταν αναφέρεται σε περιορισμό, μιλά 
αποκλειστικά για περιορισμό ανηλίκου δυνάμει νομίμου διαταγής και περιορισμό ατόμων που πάσχουν από 
μεταδοτικές νόσους.  Άρα, πάμε σε μία στρέβλωση του τι προνοεί το σύνταγμα διά της πλαγίας οδού.  Να 
είμαστε ειλικρινείς.  Να γίνει κάτι το οποίο στην επιτροπή Νομικών εσυζητήσαμε κατά κόρον.  Ουσιαστικά, 
πολίτες θα συλλαμβάνουν πολίτες.  Και αυτό είναι αντισυνταγματικό. Αυτή είναι η ταπεινή μας γνώμη και, 
επαναλαμβάνω, δεν είναι ο χώρος εδώ να γίνει μία εξαντλητική νομική συζήτηση.  Είναι η ολομέλεια της 
Βουλής.   

 Αλλά, κλείνω με το πιο σημαντικό, όπως ξεκίνησα.  Για μας η χρησιμότητα ενός νόμου κρίνεται από 
την πρακτική της εφαρμογή.  Έχουμε έναν πολύ καλό νόμο για τη βία στα γήπεδα.  ∆ιερωτηθήκαμε ποτέ 
γιατί δεν εφαρμόστηκε, όπως θα έπρεπε, κατά γράμμα, μέχρι σήμερα;  ∆ιότι πολλές πρόνοιές του είναι 
τόσο δαιδαλώδεις, που καθίσταται ανενεργός.  Ε, είναι κρίμα να εφαρμόσουμε σήμερα το θεσμό των 
επιτηρητών, που είναι πολύ σημαντικός και χαιρετίζουμε την πρωτοβουλία που αναλήφθηκε και από τον 
ΚΟΑ και από την κυβέρνηση με τη δική μας συνδρομή όλων, αλλά πρέπει να λειτουργήσει.  Ε, δε θα 
λειτουργήσει, αν ο πολίτης κάμνει σωματικό έλεγχο σε άλλο πολίτη και αν ο πολίτης, έστω και για 
περιορισμένο χρονικό διάστημα, συλλαμβάνει άλλο πολίτη, για να τον παραδώσει στην αστυνομία.   

 Επομένως, η εισήγησή μας είναι η απάλειψη των δύο σχετικών άρθρων 15 και 16 των κανονισμών, 
εφόσον εφ’ όλης της ύλης το υπόλοιπο κείμενο είναι πολύ καλό και θεωρούμε ότι αποτελεί ένα νεοτερισμό 
που πρέπει και στην Κύπρο να εισαχθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Το λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι, αλλά θα πω ότι στο συνάδελφο διαφεύγει μια σημαντική 
διάταξις του νόμου.  Πέρα από το άρθρο 11 του συντάγματος, που μιλά για την κράτηση και τη σύλληψη, 
υπάρχει και το άρθρο 15 του περί Ποινικής ∆ικονομίας Νόμου, το οποίο μιλά για σύλληψη από ιδιώτη.  

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Σύλληψη; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Σας παρακαλώ! 

 Είπατε προηγουμένως ότι κανένας δεν μπορεί να συλλάβει ούτε να κρατήσει εκτός από τις αρμόδιες 
αρχές, που είναι η αστυνομία, και ότι δεν μπορεί ιδιώτης να συλλάβει ιδιώτη.  Και εγώ λέω απλώς ένα 
πράγμα:  Υπάρχει συγκεκριμένη διάταξη, το άρθρο 15, που μιλά για τη σύλληψη από ιδιώτη.  Και υπάρχει 
συγκεκριμένη διάταξη στο άρθρο αυτό που λαλεί «κάθε ιδιώτης δύναται χωρίς ένταλμα να συλλάβει άλλο ο 
οποίος δύναται να συλληφθεί χωρίς ένταλμα από οποιοδήποτε πρόσωπο δυνάμει οποιασδήποτε 
νομοθετικής διατάξεως που ισχύει εκάστοτε.».  Και υπάρχει και πιο κάτω μια άλλη διάταξις στο εδάφιο (2) 
που μιλά για τη σύλληψη προσώπου, στις περιπτώσεις κατά τις οποίες κάποιος προκαλεί ζημιά ή βλάβη 
στην περιουσία άλλου προσώπου.  Υπάρχει δηλαδή η δυνατότητα σύλληψης, και το τονίζω και το 
επαναλαμβάνω, σύλληψης κάποιου προσώπου από ιδιώτη και δεν είναι μόνο κατ’ ανάγκη η σύλληψις να 
γίνεται, όπως ισχυρίστηκε προηγουμένως ο συνάδελφος, από τις αστυνομικές αρχές.   
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 Εδώ όμως δε μιλούμε για σύλληψη.  Εδώ είναι η διαφορά.  Εδώ δε μιλάμε για σύλληψη.  Μιλούμε για 
έναν περιορισμό στον οποίο μπορεί να θέσει προσωρινά.  Σκεφτείτε στο σπίτι σας να έχετε έναν κλέφτη, να 
μπαίνει στο σπίτι, να σας ρημάζει το σπίτι και να μην μπορείτε, κύριοι, να τον κρατήσετε, μέχρι να έρθει η 
αστυνομία, για να τον παραδώσετε στην αστυνομία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, μπορούμε, κύριε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αυτό είναι που μας είπαν προηγουμένως.   

 Και πραγματικά εδώ θα κάμνει έναν απλό περιορισμό και το λέει, «να τον παραδώσει αμέσως.».  
Έτσι λέει η διάταξη του νόμου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να τον απομακρύνει. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Το παράδοξο όμως απ’ όλα είναι ότι η πρόταση νόμου που κατατέθηκε μιλούσε για σύλληψη από 
ιδιώτη.  Αφαιρέσαμε την έννοια “σύλληψη” και περιλάβαμε την έννοια “περιορισμός”, που διακρίνεται από τη 
σύλληψη και την κράτηση, μετά από συνεννόηση και με τη Γενική Εισαγγελία.  Και το κάμαμε αυτό -θα το 
πω ακόμα μία φορά- αφού προηγουμένως εσυμβουλευτήκαμε νόμους πολλών άλλων χωρών, 
περιλαμβανομένης ακόμα και της Αγγλίας.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έννεν καλό παράδειγμα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Μπορεί να μην είναι τόσο καλό παράδειγμα για την αναφορά την οποία κάμνεις, αλλά οι νομοθεσίες 
τους δεν είναι κακές.  

 Περιλαμβανομένου λοιπόν και εκείνου του νόμου, για να δούμε με ποιο τρόπο εφάρμοσαν άλλες 
χώρες το θεσμό του επιτηρητή.  Αν θέλουμε να σκοτώσουμε το θεσμό του επιτηρητή, τότε ας αφήσουμε μες 
το γήπεδο τους ίδιους τους αστυνομικούς.   

 Αλλά, ακόμα κάτι, καθώς επίσης και σε σχέση με την έρευνα, δε μιλούμε για σωματική έρευνα.  Η 
έρευνα η οποία μπορεί να γίνεται με βάση τις διατάξεις του προτεινόμενου νόμου είναι συγκεκριμένη.  Είναι 
γραμμένη, αν θέλετε να το πω ξεκάθαρα, μέσα στα ίδια τα...  Τώρα πώς θα το πω στα ελληνικά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Πε το στα αγγλικά, κύριε Νικολάου! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Μέσα στα βιβλία τα οποία εκδίδονται από την ΟΥΕΦΑ και τα οποία είναι εκείνα που βοηθούν για το 
θέμα του πώς λειτουργεί ο θεσμός των επιτηρητών.  Είναι οι οδηγίες τις οποίες θα πάρουμε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Τα εγχειρίδια. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Τα εγχειρίδια, μπράβο!   

 Και εκεί αναφέρεται ρητά τι σημαίνει έρευνα.  Και η έρευνα είναι η έρευνα εις τις τσάντες, να του 
ζητήσει να βγάλει τις τσέπες του έξω.  ∆ε θα κάμει σωματικό έλεγχο, δε θα κάμει σωματική έρευνα.  Και 
είναι ξεκάθαρο αυτό το οποίο ζητούμε να εφαρμόσουμε.   

 Και να πω κάτι.  Αυτό το θεσμό, του επιτηρητή, κάποιες χώρες τον έχουν εφαρμόσει πολύ πριν από 
μας και φάνηκε πολύ χρήσιμος, τον αξιοποίησαν σωστά.  Εάν θέλουμε να τον κουτσουρέψουμε, τότε να 
ξέρουμε ένα πράγμα:  ∆ε θα έχουμε το αποτέλεσμα το οποίο αναμένουμε.   

 Και τελειώνω, λέγοντας και το εξής:  Λυπούμαι, αλλά έθθα πιστώσω ούτε το Υπουργείο Παιδείας 
ούτε τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού με καμιά καλή θέληση αναφορικά με το θέμα των επιτηρητών.  
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∆υόμισι χρόνια εκρατούσαν τους κανονισμούς και δεν τους έφερναν, ενώ τα φαινόμενα βίας αυξάνονταν, 
ενώ εγνώριζαν ότι ο θεσμός του επιτηρητή ήταν ένας σημαντικός θεσμός, για να βοηθήσει στον περιορισμό 
της βίας στα γήπεδα.  Και αυτό έγινε, να κατατεθούν, μετά από πολλές δικές μας προσπάθειες, της 
επιτροπής Νομικών.   

 Γι’ αυτό, λυπούμαι, δεν μπορώ να δώσω ούτε την παραμικρή πίστωση σ’ αυτούς τους κυρίους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Παπαδόπουλος, μετά ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Νικολαΐδης.   

 Ο κ. Κατσουρίδης, με συγχωρείτε. 

 Με συγχωρείτε, κύριε Παπαδόπουλε, συγγνώμη, δεν είδα το χέρι του κ. Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα σχολιάσω τα περί πίστωσης.  Ας μην πιστωθεί κανένας.  ∆εν είναι τούτη η ουσία.  Το θέμα 
είναι εκείνο που είπε ο Άριστος για την ωριμότητα.   

 Καταρχάς, να πω ότι τον αδίκησε ο κ. Νικολάου τον Άριστο ∆αμιανού μέσα σε δύο λεπτά.  Ανέφερε 
και το άλλο άρθρο ο Άριστος, τη δυνατότητα πολίτη να συλλαμβάνει πολίτη.  Αυτή η επιχειρηματολογία 
όμως αποδεικνύει ότι πρόκειται περί σύλληψης έστω προσωρινής.   

 Εγώ θέλω να σας μεταφέρω, επειδή είμαι τακτικός θαμώνας των γηπέδων, σε ντέρμπι στο 
“Παπαδόπουλος”, Ανόρθωση-ΑΠΟΕΛ, ντέρμπι κορυφής, συλλαμβάνει τον πορτοκαλλή ο επιτηρητής ο 
ανορθωσιάτης τζιαι πρέπει να τον κουβαλήσει διαμέσου του γηπέδου.  Πείτε μου τι θα γίνει, μέχρι να τον 
πάρει να εύρει αστυνομικό, και αν δε θα είναι σύλληψη τούντο πράμα και αν δε θα υπάρχει χαμός.  ∆εν 
είμαστε ακόμα σε εκείνο το σημείο.  Και δεν είμαστε και για έναν άλλο λόγο τζιαι να ’μαστε ειλικρινείς.  
Πολλοί από τους ανθρώπους που επιτηρούν -και ας με διαψεύσει ο συνάδελφος, που επίσης έν’ θαμώνας 
των γηπέδων- υπήρξαν στο παρελθόν ταραξίες τζιαι βάλλουν τους, για να αποφύγουν τις ταραχές τα 
σωματεία.   

 Λοιπόν, δεύτερον, θα πρέπει να έχουν τζι ένα δεφτέρι τούτοι ούλλοι με τους κανονισμούς της 
ΟΥΕΦΑ, για να ξέρουν ότι κινούνται λογικά.  Εγώ δεν καταλάβω πού είναι το παράδοξο να τον σταματήσει 
η αστυνομία.  Εφόσον για κάποιον υπάρχει εύλογη υποψία, να φωναχτεί η αστυνομία εκείνη την ώρα.   

 Θα σας θυμίσω ότι τούτη η Βουλή δεν εδέχτηκε παρόμοια πρόταση για ό,τι αφορά τα αεροδρόμια.  
Πολίτες να κάμνουν τον έλεγχο τζιαι να συλλαμβάνουν στις αψίδες.  

 Θεωρώ ότι αυτή τη στιγμή η πολύ καλή πρωτοβουλία της επιτροπής Νομικών δε θα τραυματιστεί, 
εάν αφαιρεθούν αυτά τα δύο άρθρα με βάση την κυπριακή πραγματικότητα, και, εφόσον στην πορεία του 
χρόνου θα έχουμε συνηθίσει το θεσμό των επιτηρητών, θα γίνει και διαλογή επιτηρητών ανάλογα με τη 
συμπεριφορά τους, να έρτουμε να συμπληρώσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι κατανοητές οι επιφυλάξεις τζιαι οι ενστάσεις που ακούγονται.  Όμως πρέπει να ξεκινήσουμε με 
μία βασική παραδοχή και μία βασική διαπίστωση:  Έχουμε τεράστιο πρόβλημα με τη βία στα γήπεδα.  Άρα, 
εκ των πραγμάτων, πρέπει να περάσουμε νομοθεσίες που θα περιορίζουν κάποιες συμπεριφορές.  Και 
πρέπει ακριβώς να βρούμε τον τρόπο, να βρούμε τη χρυσή τομή πού θα σταματούν αυτοί οι περιορισμοί 
και πού θα υπερτερούν τα ανθρώπινα δικαιώματα.   

 Ο στόχος είναι να αντικατασταθούν οι αστυνομικοί στα γήπεδα, γιατί αυτή είναι η εμπειρία σε άλλες 
δικαιοδοσίες που έχουν εφαρμόσει παρόμοιες νομοθεσίες, γιατί έτσι θα δημιουργηθεί ένα καλύτερο κλίμα, 
το οποίο θα οδηγήσει στη μείωση του φαινομένου της βίας στα γήπεδα.  Αν είναι να έχουμε επιτηρητές 
χωρίς εξουσίες, καλύτερα να μην τους έχουμε και να αποφασίσουμε ότι θα αφήσουμε τους αστυνομικούς 
μέσα στα γήπεδα.  Είναι απλό το πράγμα!  Εάν αποφασίσαμε -και θεωρώ ότι αυτό αποφασίσαμε- ότι θα 
βάλουμε επιτηρητές μέσα στα γήπεδα, τότε, γνωρίζοντας το τεράστιο πρόβλημα που έχει η Κύπρος σε ό,τι 
αφορά τη βία μέσα στα γήπεδα, θα πρέπει όλοι να αναγνωρίσουμε την ανάγκη ότι θα πρέπει αυτοί οι 
επιτηρητές να έχουν κάποιες εξουσίες, περιορισμένες εξουσίες, κύριε Πρόεδρε.  Και θέλω να επισημάνω κι 
εγώ το γεγονός το παράδοξο ότι οι αρχικοί κανονισμοί που είχαν έρθει ενώπιόν μας εμιλούσαν για σύλληψη 
από τον επιτηρητή και έρευνα σωματική και τα αφαιρέσαμε.  Τα αφαιρέσαμε, επειδή θεωρήσαμε ότι αυτές 
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ήταν ενδεχομένως υπερβολικές εξουσίες.  Και γι’ αυτό έχουμε περιορίσει αυτές τις εξουσίες στην άμεση 
παράδοση σε αρμόδιο αστυνομικό.   

 Και σημειώνω ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την είσοδο στα γήπεδα, ζητά την άδεια του φιλάθλου ο 
επιτηρητής, για να τον ελέγξει.  Εάν αρνηθεί, δεν έχει την εξουσία και την αρμοδιότητα να του κάμει έρευνα.  
∆εν υπάρχει υποχρέωση εξαναγκασμού στο φίλαθλο να υποστεί έρευνα.  Αν δε θέλει να υποστεί έρευνα, 
είναι ελεύθερος να σηκωστεί τζιαι να πάει σπίτι του να δει τον αγώνα από την τηλεόραση.  ∆εν τον 
εξαναγκάζει κανένας να υποστεί έρευνα.  Αν θα μπει μέσα όμως με τσάντα, ε, νομίζω ότι το δημόσιο 
συμφέρον αυτό που επιβάλλει είναι ότι κάποιος πρέπει να ελέγξει μέσα στην τσάντα, κατά πόσο υπάρχουν 
πυρομαχικά ή οποιαδήποτε άλλα αντικείμενα. 

 Και, τέλος, σημειώνω το εξής:  Eδώ στα αεροδρόμια ελέγχουν οι ιδιώτες τις τσάντες μας.  ∆εν ξέρω, 
εγώ πετώ από το αεροδρόμιο Λάρνακας.  Εγώ δεν είδα ακόμα αστυνομικό να ελέγξει την τσάντα μου.  
Μέσα στην τσάντα μου βλέπω πολίτες να βάζουν τα χέρια τους, όποτε εγώ περνώ.  Μπορεί το ΑΚΕΛ να 
τους ελέγχει η αστυνομία.  

 Όσον αφορά τους επιτηρητές, πρέπει να είναι εκπαιδευμένοι.              

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συντομεύετε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.   

 Οι επιτηρητές πρέπει να είναι εκπαιδευμένοι ειδικά γι’ αυτές ακριβώς τις δραστηριότητες, γι’ αυτές τις 
εργασίες, οι οποίες αναγνωρίζουμε ότι θα πρέπει να λαμβάνουν χώρα μέσα στους αθλητικούς χώρους.  Και 
πρέπει να έχουν λευκό ποινικό μητρώο σε σχέση με συγκεκριμένα αδικήματα.  Έχουν μπει κάποιες 
ασφαλιστικές δικλίδες στο νόμο, έτσι ώστε να διασφαλίσουμε ότι αυτοί οι ανθρώποι θα είναι κάποιου 
συγκεκριμένου επιπέδου, για να αποφύγουμε τον κίνδυνο, που τον αναγνωρίζω, τον οποίο έχει επισημάνει 
ο κ. Κατσουρίδης.  Το σύστημα δε θα είναι τέλειο, αλλά, κύριε Πρόεδρε, ας ξεκινήσουμε, ας αναγνωρίσουμε 
την ανάγκη ότι τους χρειαζόμαστε και ας τους δώσουμε τις εξουσίες, για να αντιμετωπίσουν τη βία.  
Οτιδήποτε άλλο απλά σημαίνει ότι θα κοροϊδεύουμε τον κόσμο ότι περνάμε νόμους, απλά και μόνο για να 
τους περνάμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Θα ήθελα να παρακαλέσω τους συναδέλφους που παίρνουν το λόγο από τη θέση τους να είναι 
σύντομοι, όπως προβλέπει ο κανονισμός. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που θα ’θελα να αφιερώσω ένα λεπτό για μια 
φιλοφρόνηση προς τους δύο δικηγόρους και στον τρίτο οιονεί δικηγόρο, οι οποίοι είναι και πολύ καλοί 
γνώστες των ποδοσφαιρικών.  Εγώ μιλώ ως τρίτος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είμαι τζι εγώ δικηγόρος! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, αλλά οι κύριοι οι προηγούμενοι είναι και πολύ καλοί γνώστες των ποδοσφαιρικών.  Άρα, είναι 
ειδήμονες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι, επί του θέματος.  Έθθα μείνουμε στα προσόντα των δικηγόρων τωρά.  Κύριε Περδίκη, σας 
παρακαλώ! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ως τρίτος λοιπόν τζιαι μετά από πολύ προβληματισμό βλέπω ότι, για να έχουν αυτοί οι άνθρωποι, οι 
επιτηρητές, πραγματικές δυνατότητες να επιτελέσουν το σκοπό για τον οποίο προτείνονται αυτός ο νόμος, 
αυτή η πρόταση νόμου, πρέπει να έχουν πράγματι κάποιες ουσιαστικές εξουσίες.  Κι έχω την εντύπωση ότι, 
εφόσον μιλούμε για τον αθλητικό χώρο, κακώς γίνεται η σύγκριση με δημόσιους χώρους, με δρόμους, με 
πεζοδρόμια.  Εδώ πρόκειται για αθλητικό χώρο, για κλειστό χώρο.  Και, όπως σωστά  ειπώθηκε και πριν, 
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όποιος δεν μπορεί να λειτουργήσει με βάση αυτούς τους νόμους ή δε θέλει τους κανόνες του συγκεκριμένου 
κλειστού αθλητικού χώρου να μη λειτουργήσει.  ∆ικαιούται να μη συμμετάσχει σε αυτό το ευγενές άθλημα, 
να το παρακολουθήσει από την τηλεόραση.  Πιστεύω ότι θα βοηθήσει πάρα πολύ αυτή η νομοθεσία, όπως 
είναι μπροστά μας. Και έχω την εντύπωση ότι...  Και να θυμίσω, αν θέλετε, ότι αποτελεί προσβολή για τον 
τόπο μας να θεωρείται η Κύπρος ένας τόπος ο οποίος ταλανίζεται από το χουλιγκανισμό.  Και να θυμίσω 
την τελευταία δήλωση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης, που αναφέρθηκε σε ένα συνέδριο στο εξωτερικό όπου 
παρουσιάστηκαν πέντε παραδείγματα χουλιγκανισμού ανά την Ευρώπη και τα δύο προέρχονταν από την 
Κύπρο!  Νομίζω ότι ένα δραστικό μέτρο σαν αυτό που έχουμε μπροστά μας θα βοηθήσει πάρα πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ο θεσμός του επιτηρητή είναι ένας πρωτοποριακός θεσμός, γιατί αναδεικνύει την ευθύνη των 
σωματείων, που στην πρόληψη της βίας στους αθλητικούς χώρους η εμπλοκή των σωματείων είναι ο μόνος 
τρόπος να διασφαλιστεί η αποτελεσματική πρόληψη.  Καμιά αστυνομική δύναμη, όσο μεγάλη κι αν είναι, 
δεν μπορεί να αποτρέψει τη βία στα γήπεδα, όπως αποδείχθηκε στην πράξη.  Για να λειτουργήσει όμως 
αυτός ο θεσμός, θα πρέπει να έχει την απαραίτητη νομοθετική κάλυψη, ούτως ώστε να λειτουργήσει 
αποτελεσματικά.   

 Βλέπουμε κάποιους κινδύνους, οι οποίοι ενδεχομένως να υπάρχουν.  Θεωρούμε όμως ότι οι 
πρόνοιες που αφορούν την εξουσία των επιτηρητών, για να διεξάγουν έρευνα, αλλά και για να περιορίζουν 
υπόπτους, μέχρι να συλληφθούν από τα αστυνομικά όργανα, είναι ουσιαστικές εξουσίες που πρέπει να 
έχουν οι επιτηρητές.  Αν ασφαλώς υπάρξουν κάποιες παρεκτροπές, όπως το παράδειγμα που ο αγαπητός 
συνάδελφος Νίκος Κατσουρίδης έθεσε, τότε θα μπορούσε αυτό το παράδειγμα να υποδειχθεί και να 
διευθετηθεί μέσα στα πλαίσια κάποιων κανονισμών που μπορούν να γίνουν μεταξύ της αστυνομίας και των 
σωματείων.  Άρα, θεωρούμε ότι είναι ουσιαστικές οι πρόνοιες αυτές, οι οποίες αμφισβητούνται, και θα 
στηρίξουμε τα νομοθετήματα όπως κατατέθηκαν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει άλλος συνάδελφος;  Γιατί θα κλείσω το θέμα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εδώ βλέπεις, κύριε Πρόεδρε, ως δακάτω δα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η όρασή μου έν’ πολύ καλή, κύριε Κουλία!  Τωρά είδα το χέρι σου.   

 Ζήτησες το λόγο, κύριε Μιχαηλίδη;  Μετά τον κ. Κουλία. 

 Κύριε Κουλία, έχετε το λόγο.  Τελειώνει εδώ το θέμα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για αυτά που είπε ο συνάδελφος ο Άριστος τρέφω μεγάλη εκτίμηση και είναι σωστοί οι 
προβληματισμοί.  Για δε αυτά που λέει ο κ. Κατσουρίδης, επειδή δε συμπαθεί τους δικηγόρους, αλλά τα 
επιχειρήματά του πάντα είναι τρανταχτά και σπουδαία -αν ήταν δικηγόρος, ήταν να κάμνει χρυσές δουλειές- 
όμως, νομίζω, στις εκκλήσεις των συναδέλφων θα κατανοήσει το εξής:  Στα γήπεδα μέχρι σήμερα 
παραβιάζονταν τα δικαιώματα των πολλών.  Πέντε, έξι ανεγκέφαλοι δημιουργούσαν όλη αυτή την 
απαράδεκτη κατάσταση στα γήπεδά μας, που, ενώ ο κόσμος θέλει να πηγαίνει στα γήπεδα, όταν πάει με τα 
μωρά του, τη γυναίκα του, ακούει υβρισίες, ξητιμασιές,  πετάσσουν πέτρες, σπάζουν τα αυτοκίνητα του 
κόσμου.   

 Νομίζω ότι ο κ. Ιωνάς από την περασμένη Βουλή και όλοι οι συνάδελφοι που είναι στην επιτροπή 
Νομικών κατέβαλαν μια αξιόλογη προσπάθεια, όλες οι πλευρές, για να βρούμε τη χρυσή τομή.  Νομίζω ο 
περιορισμός που θα γίνει για απομάκρυνση κάποιου ταραξία έντζιεν να γίνει σε καμιά στροφή του δρόμου ή 
νύκτα, θα γίνει στο γήπεδο, θα βλέπουν όλοι.  Και, άμα αρχίσει ο κ. Κουλίας να φωνασκεί τζι αρπάξουν τον, 
εννά κάτσει φρόνιμα νομίζω!  Και δε νομίζω να περιορίζονται οι ελευθερίες κάποιου, έν’ των άλλων που 
περιορίζονται οι ελευθερίες.  Και, επειδή, αγαπητέ Νίκο Κατσουρίδη, έν’ τζιαι δίσεκτοι καιροί τζι εννά 
δημιουργηθούν και χίλιες θέσεις, απ’ ό,τι μου εξήγησαν, έν’ πολλά καλά να αφήσουμε τα πράγματα να 
λειτουργήσουν... 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αλλοδαποί όλοι, σου το υπογράφω ’πού τα τωρά!  Όλοι! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ:  

 Αν θέλεις... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι, φρόνιμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, αν θέλετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλία... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπορείς να εμποδίσεις την πρόσληψη Ρουμάνου και Βούλγαρου; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όχι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ πάρα πολύ.  Κοιτάξετε, έντζιεν να το κάμουμεν δαμέσα χάβρα των Εβραίων!  
Παρακαλώ! 

 Κύριε Κουλία, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι είναι σωστή η παρατήρηση του κ. Κατσουρίδη, θα πούμε ότι αυτός που 
θα προσλαμβάνεται να μιλά άπταιστα την κυπριακή διάλεκτο και την ελληνική γλώσσα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

 Α, ο κ. Μιχαηλίδης πρώτα!   Ο κ. Μιχαηλίδης είναι ειδικός επί του θέματος. 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα επαναλάβω τα επιχειρήματα των αγαπητών συναδέλφων.  Απλώς, έτσι μέσα 
από την εμπειρία μου, θέλω να μου επιτρέψετε να πω το εξής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η οποία είναι και πλούσια! 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Πολύχρονη εμπειρία. 

 Καταρχάς, συμφωνώ με τη διαπίστωση του κ. Παπαδόπουλου, ότι έχουμε σοβαρότατο πρόβλημα 
βίας στα γήπεδά μας.  Το δεύτερο είναι μια πληροφόρηση που θα ήθελα να δώσω στο σώμα, ότι πριν δέκα 
τόσα χρόνια η Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου προσκάλεσε εμπειρογνώμονες Ολλανδούς για το θέμα 
και ψηλά στην προτεραιότητα της έκθεσής τους ήταν το θέμα των επιτηρητών.  Πριν δύο, τρία χρόνια ήρθαν 
Άγγλοι εμπειρογνώμονες και πάλι στην έκθεσή τους ψηλά ήταν το θέμα των επιτηρητών.  Εμείς, οι 
άνθρωποι του ποδοσφαίρου, πριν να μπω στη Βουλή, διερωτόμαστε γιατί δεν προχωρά αυτό το πολύ 
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σοβαρό ζήτημα.  Χαίρομαι που η επιτροπή Νομικών προχώρησε και είμαστε μπροστά σ’ αυτή την πρόταση 
νόμου και αυτούς τους κανονισμούς.   

 Θέλω να πω το εξής:  Εάν ξεδοντιάσουμε το θεσμό...  Παρ’ όλο που είναι πολύ σοβαροί οι 
προβληματισμοί που έθεσε ο κ. Κατσουρίδης, ιδιαίτερα με το παράδειγμα που ανέφερε, όμως πρέπει αυτό 
το θεσμό να τον παραδώσουμε στον αθλητισμό αυτούσιο, δυνατό και, αν παρουσιαστούν προβλήματα 
εκπαίδευσης, επιμόρφωσης, επιλογής κ.λπ., μπορούμε να τα δούμε στην πορεία.   

 Εγώ κάμνω έκκληση και στους αγαπητούς συναδέλφους απέναντι να τα ψηφίσουμε ομόφωνα, ούτως 
ώστε να παρουσιαστούμε ομόγνωμοι σ’ αυτό το πολύ κρίσιμο θέμα για την καταστολή της βίας στους 
αθλητικούς χώρους. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μιχαηλίδη. 

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Έγινε μια από πλευράς του κ. Κατσουρίδη φιλοσοφικού χαρακτήρα αναφορά στο θέμα της 
ωριμότητας.  Η ωριμότητα, κύριε Πρόεδρε, προκύπτει και μέσα από τη λειτουργία των θεσμών, η οποία 
λειτουργία των θεσμών εμπεδώνει στην αντίληψη της κοινωνίας και των πολιτών ότι υπάρχουν οι θεσμοί 
αυτοί και λειτουργούν προς όφελος και προστασία της κοινωνίας.  Και άλλες χώρες, κύριε Πρόεδρε, δεν 
ήταν περισσότερο ώριμες από την Κύπρο, όταν εισήγαγαν ανάλογα πρωτοποριακούς θεσμούς, χώρες 
μάλιστα οι οποίες αντιμετώπιζαν οξύτατο πρόβλημα με τη βία στους αθλητικούς χώρους.  Παρά ταύτα, 
προχώρησαν τολμηρά.  Υιοθέτησαν το θεσμό του επιτηρητή με συγκεκριμένες εξουσίες και αρμοδιότητες 
και βλέπουμε σήμερα πόσο δραστικά έχει περιοριστεί το πρόβλημα της βίας στους αθλητικούς χώρους.  
Συνεπώς, δεν πάμε να εφεύρουμε τον τροχό, αλλά να υιοθετήσουμε εγχειρίδια συγκεκριμένων οργανισμών 
που ασχολούνται εντεταλμένα με το πρόβλημα της βίας και να υιοθετήσουμε πρότυπα και παραδείγματα 
που έχουν με μεγάλη επιτυχία εφαρμοστεί σε άλλες χώρες.   

 Αποτελεί σημαντικό βήμα εκσυγχρονισμού και στοχεύει κυρίως, όπως έχει αναφέρει και ο κ. 
Παπαδόπουλος, στην απομάκρυνση, στο βαθμό που αυτό είναι εφικτό, των αστυνομικών από τους 
αθλητικούς χώρους, που, όπως είναι γνωστό, αποτελούν τις περισσότερες φορές και με τις πρακτικές που 
εφαρμόζουν το κόκκινο πανί.  Και είναι αυτοί, μέσα από τις συλλήψεις που προβαίνουν πολλές φορές, που 
προκαλούν την οργίλη αντίδραση των φιλάθλων.   

 Τελειώνω λέγοντας ότι στη δική μας αντίληψη η διαπίστωση της διάπραξης ενός αδικήματος από 
πολίτη και στη συγκεκριμένη περίπτωση από τον επιτηρητή στους αθλητικούς χώρους δεν αποτελεί κάτι το 
οποίο απορρέει από μια νομοθεσία την οποία θα ψηφίσουμε.  Είναι δημοκρατική υποχρέωση ενός ενεργού 
πολίτη και η έννοια αυτή, κατά τη γνώμη μας, δηλαδή η διαπίστωση της διάπραξης ενός αδικήματος από 
τον πολίτη, είναι απόλυτα συνυφασμένη με την έννοια του ενεργού πολίτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μητσόπουλε, ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

 Να σας παρακαλέσω πάρα πολύ να κάμετε ησυχία και οι συνάδελφοι και οι συναδέλφισσες, αλλά και 
εσείς που κάθεστε γύρω γύρω.  Είναι ασέβεια σ’ αυτόν που ομιλεί να γίνεται τέτοια βαβούρα μέσα στην 
αίθουσα.  Σας παρακαλώ! 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Καταρχάς, να πω ότι κανένα ξεδόντιασμα δε γίνεται, γιατί έχει τρεις σελίδες καθήκοντα και εξουσίες 
για τους επιτηρητές και η τροπολογία μας αφορούσε ένα μόνο σημείο.  Οπότε, να μην υπερβάλλουμε στην 
προσπάθεια να κάμουμε εντύπωση.  ∆εύτερον, επιμένω ότι...  Μακάρι να λειτουργήσει, όπως λεν οι 
συνάδελφοι, και να μη χρειάζεται η παρέμβαση της αστυνομίας, γιατί άκουσα το επιχείρημα ότι ο στόχος 
είναι να φύγει η αστυνομία.  Κι εγώ διερωτώμαι «δε θα έρχεται η αστυνομία στο γήπεδο;».  Θα έρχεται.  
∆ιότι, την ώρα που θα πάει ο αελίστας ο επιτηρητής και θα πιάσει τον απολλωνίστα, οι υπόλοιποι 
απολλωνίστες, με την ωριμότητα που έχουμε σήμερα...  Και μη μου λέτε ότι η ανωριμότητα οφείλεται στο ότι 
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δεν έχει επιτηρητές -όι μεταξύ μας να περιπαιζούμαστε τωρά- όταν υπάρχουν βίντεο προέδρων σωματείων 
που έπαιρναν, πριν να αρχίσει το ματς, οπαδούς φανατικούς και τους έλεγαν -και αυτά τα βίντεο 
αναρτήθηκαν- περίπου «πάνω τους, μόλις φύετε ’πού δαμαί, μουντάρετε τους άλλους».  ∆ε λέω κανένα 
σωματείο, γιατί είναι πολλά τα κακά.  Όχι τώρα να φορτώσουμε τη βία στα γήπεδα στο ότι δεν έχει 
επιτηρητές.  Ούτε να μου λέτε ότι αλλού διορθώθηκε.  Στην παρουσία των επιτηρητών εσκοτώσαν τον ’πού 
το ξύλο στην Ολλανδία την “πολιτισμένη” το linesman.  

 Λοιπόν, κατά συνέπεια, εγώ δε δέχομαι το επιχείρημα ότι θα έχει όλες τις άλλες εξουσίες και δε θα 
μπορεί να τον συλλάβει και αυτό είναι το ξεδόντιασμα.  Και θέλω να ξεκαθαριστεί αν η αστυνομία θα 
απουσιάζει.  Ούτε αποτελεί επιχείρημα «εν τα κατάφερνε η αστυνομία».  Τζι εννά τα καταφέρουν οι 
επιτηρητές δηλαδή!  ∆ηλαδή το φίλαθλο τον Κύπριο, τον οπαδό το φανατισμένο, εν τον ενόχλαν η 
παρουσία της ΜΜΑ∆, εν εφοάτουν ’πού τη ΜΜΑ∆ και αντιδρούσε... 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μα, δεν είναι ο φόβος...   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Μητσόπουλε, σε παρακαλώ!  Εάν θεωρείς εσύ ότι η κυπριακή κοινωνία έφτασε στο σημείο να 
μη χρειάζεται το φόβο, τότε θα σε καλέσω να μου απαντήσεις στο αίσχος που έγινε τρεις φορές στη Βουλή, 
αν τους εμπόδισε οτιδήποτε, για το οποίο σιωπούμε όλοι!  Σε άλλες χώρες του κόσμου εδιαδήλωναν 
εκατομμύρια τζι εν εμπήκαν μες το ναό της δημοκρατίας να πετροβολούν, να σπρώχνουν υπαλλήλους τζιαι 
βουλευτές τζιαι θα μου πείτε τωρά ότι θα λειτουργήσουν τούτα τα πράματα χωρίς το φόβο!  Πού είμαστε, 
καλέ!  

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ούτε η αστυνομοκρατία είναι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, ποιος είπε έτσι πράμα, κύριε Μητσόπουλε;  Εγώ θα συμφωνήσω μαζί σας, αν δε θα πηαίννει η 
αστυνομία.  Αφού είσαστε τόσο σίγουροι και αφού είναι θέμα αστυνομοκρατίας...  Άκου αντίληψη τωρά, η 
παρουσία της αστυνομίας στο γήπεδο είναι αστυνομοκρατία! 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆εν είναι έτσι που είπα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, τότε μη με διακόπτεις, για να μη σε ερμηνεύω όπως θέλω! 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με παρερμηνεύετε όμως. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, δε σε παρερμηνεύω.   

 Η παρουσία της αστυνομίας οπουδήποτε δεν αποτελεί αστυνομοκρατία.  Άλλα πράγματα αποτελούν 
αστυνομοκρατία και πολλά από αυτά τα έχουμε ψηφίσει.  Με υποχρεώνετε να κάμω παρενθέσεις.  Τα 
έχουμε ψηφίσει εν ονόματι της εναρμόνισης με την Ευρώπη.  Να μην πάω αλλού. 

 Εν πάση περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε, επειδή εμείς δε θέλουμε να μας φορτώσει κανένας στο τέλος 
αυτό που δε θα συμβεί, δε θα επιμένουμε στην τροπολογία μας και θα αφήσουμε τα νομοθετήματα, θα τα 
ψηφίσουμε στο σύνολό τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου.  Κύριε Νικολάου, είστε ο τελευταίος... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, δεν είναι ο τελευταίος, εξαρτάται. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Καταρχάς, θέλω να... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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 Κύριοι, σας παρακαλώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να κάμετε ησυχία, σας παρακαλώ! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Καταρχάς, θέλω να χαιρετίσω την απόφαση της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ να μην επιμένει 
στην τροπολογία.  Και θέλω απλώς να επισημάνω δυο, τρία πράγματα, χωρίς τούτο να σημαίνει ότι είναι 
απάντηση στον κ. Κατσουρίδη, στα όσα έχει πει προηγουμένως.  Ναι, κύριοι, η αντιμετώπιση της βίας στα 
γήπεδα δε γίνεται με την αυστηρή αστυνόμευση των γηπέδων.  Αυτό το έχουμε δει σε γήπεδα άλλων 
χωρών.  Είχαμε την ευκαιρία ως επιτροπή Νομικών, προσωπικά ως πρόεδρός της να επισκεφθώ δύο 
φορές γήπεδα άλλων χωρών στο εξωτερικό... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Όχι, όχι, εννοώ που έγιναν μέσω του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και της ΚΟΠ, για να δούμε 
και να μελετήσουμε το σύστημα που εφάρμοσαν για αντιμετώπιση της βίας στα γήπεδα, καθώς και την 
εφαρμογή του θεσμού των επιτηρητών.  ∆εν είναι με το φόβο που αντιμετωπίζεται.  Είναι μέσα από την 
ψυχολογία του φιλάθλου.  Και οι επιτηρητές στηρίζονται στο εξής:  ∆ε θα στρέψουν τους οπαδούς τους 
κάποιοι εναντίον των επιτηρητών, όταν τους επιτηρητές τους επέλεξαν τα ίδια τα σωματεία.  Οι αστυνομικοί 
σε αυτούς τους χώρους είναι ελάχιστοι.  Στο γήπεδο, σας παρακαλώ, της  Wigan με 22 000 φιλάθλους οι 
αστυνομικοί μέσα στο γήπεδο ήταν είκοσι πέντε και εξήντα έξω ’πού το γήπεδο.  Σ’ ένα γήπεδο γεμάτο, 
υψηλού κινδύνου.  Ενώ σε ένα ΓΣΠ για υψηλού κινδύνου παιχνίδι με αντίστοιχες 22 0000 φιλάθλους 
θέλουμε τριακόσιους πενήντα έναν αστυνομικούς, για να αστυνομεύσουν έναν αγώνα!  Αυτή την τακτική και 
πρακτική της αστυνόμευσης, διότι τούτη είναι αστυνόμευση -έν’ τούτο που εννοούσε ο κ. Μητσόπουλος- 
αυτή την πρακτική της αστυνόμευσης δεν τη θέλουμε και δεν μπορούμε και αποδείχθηκε ότι δεν μπορεί να 
αντιμετωπίσει τη βία στα γήπεδα.  Γι’ αυτό η παρουσία των επιτηρητών έχει να λειτουργήσει και ψυχολογικά 
πάνω στο φίλαθλο, με σκοπό την αντιμετώπιση της όλης κατάστασης.  

 Τώρα, για το θέμα...  Υπάρχει μια σειρά από αρμοδιότητες.  Είναι οι αρμοδιότητες οι οποίες 
προκύπτουν μέσα από το εγχειρίδιο της ΟΥΕΦΑ και σε αυτές περιλαμβάνονται και εκείνα τα οποία έχουμε 
περιλάβει, κύριε Κατσουρίδη, και τα δύο, και της έρευνας και του περιορισμού.  Συνεπώς, δεν είναι, εάν 
συμπληρώνονται από κάποιες άλλες.   

 Ακόμα κάτι.  Για να μπορέσουμε… Εφαρμόσαμε εμείς κάτι που δεν το έχουν εφαρμόσει άλλες 
χώρες.  Σε άλλες χώρες οι επιτηρητές επιλέγονται από τα ίδια τα σωματεία, από τις ομάδες, και 
εκπαιδεύονται από τις ίδιες τις ομάδες με δική τους ευθύνη. Για να μην παραχωρήσουμε αυτή τη 
δυνατότητα στις δικές μας ομάδες, κάναμε ένα άλλο βήμα εμείς ως επιτροπή˙ καθορίσαμε μια επιτροπή, η 
οποία προεδρεύεται από το γενικό διευθυντή του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, στην 
οποία μετέχει ο ΚΟΑ, η αστυνομία κ.λπ., που θα αναλάβει και την ευθύνη να καταρτίσει μητρώο επιτηρητών 
και την ευθύνη της εκπαίδευσης και την ευθύνη του ελέγχου αυτών των ατόμων που θα μπορέσουν να 
αποκτήσουν το πιστοποιητικό του επιτηρητή.  Συνεπώς, με αυτό τον τρόπο μπορούμε να διαμορφώσουμε -
και πιστεύουμε ότι θα το καταφέρουμε- ένα θεσμό ο οποίος να λειτουργήσει προς όφελος της όλης 
προσπάθειας για αντιμετώπιση ή αποφυγή της βίας στα γήπεδα.  Αυτή είναι η προσπάθειά μας και όχι να 
δημιουργήσουμε κάποιους οι οποίοι θα παροτρύνονται από κάποιες ομάδες, για να δημιουργούν από μόνοι 
τους επεισόδια.  Και, στην περίπτωση που…  Πώς το είπατε; Ποιες είναι οι δυνατότητες… 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Ποιες είναι οι συνέπειες. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

 Οι συνέπειες είναι να διαγραφεί κάποιος άμεσα από το μητρώο του επιτηρητή και να μην ξανακάμει 
επιτήρηση οποιουδήποτε αγώνα μαζί με άλλους, πρώτον.  ∆εύτερον, εάν διαπράττει οποιοδήποτε αδίκημα, 
δεν απαλλάσσεται της οποιασδήποτε ευθύνης.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, εκαταλάβαμεν! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Λοιπόν, να ʼστε καλά!  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. ∆αμιανού. 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε ∆αμιανού, ένα λεπτό.  Κύριοι, σας παρακαλώ πάρα πολύ!    

(Σε έντονο ύφος) 

 Σας παρακαλώ πάρα πολύ, και τους συναδέλφους και τις συναδέλφισσες και εσάς που κάθεστε 
πίσω!  Λίγο σεβασμό σε αυτόν που μιλά!  Αν πρόκειται να μιλούμε για τα παναΰρκα, να φύουμεν ʼπού 
δαμέσα!  Θέλετε να μιλάτε, περάστε έξω, σας παρακαλώ! 

 Κύριε ∆αμιανού, έχετε το λόγο. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Η ουσία έχει αναλυθεί εκτενώς.  Απλώς, επειδή η δικαστική εξουσία, όταν ερμηνεύει νόμους, 
λαμβάνει υπόψη πολύ την πρόθεση του νομοθέτη, θέλω αυτό που έχει λεχθεί να καταγραφεί εκ νέου, ότι οι 
επιτηρητές δε θα κάνουν σωματικό έλεγχο, ότι θα ελέγχουν τσάντες και τσέπες σε σακάκια.  Αυτό έχει 
λεχθεί, αυτή είναι η πρόθεση του νομοθέτη και επομένως αυτό να είναι ξεκάθαρο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ νομίζω ότι με τη συζήτηση που γίνεται επισκιάζεται το σημαντικό, ότι επιτέλους 
προσπαθούμε να βάλουμε ένα πλαίσιο.  Και ελπίζω αυτή η συζήτηση να μη μεταφερθεί μετά και στη 
συζήτηση που γίνεται μεταξύ των σωματείων για την τροποποίηση, κατά πόσο πέτυχε ή δεν πέτυχε ο 
θεσμός, και να είναι αφορμή όχι μόνο για συγκρούσεις, όταν συλλαμβάνει ένας της ΑΕΛ κάποιον του 
ΑΠΟΕΛ ή του Απόλλωνα κ.λπ., αλλά και για συζητήσεις, οι οποίες να δημιουργούν πρόβλημα 
αντιπαράθεσης για το κατά πόσο πέτυχε ο θεσμός ή δεν πέτυχε, διότι έκανε ή δεν έκανε σωματική έρευνα.  
Με όσα άκουσα, θεωρώ ότι πρόκειται για ένα καλό πείραμα που όσο λιγότερα λέγαμε μεταξύ μας τόσο 
καλύτερα θα ήταν.  Εγώ με όσα άκουσα θα τηρήσω αποχή, με στόχο να παρακολουθήσουμε την εφαρμογή 
το πρώτο έτος ή και η επιτροπή να ζητήσει εξέτασή της, ανεξάρτητα του πώς θα περάσει το νομοσχέδιο, για 
να δούμε στην πράξη ποια είναι τα μειονεκτήματα.  Εδώ, βάζεις έναν αστυνομικό, τον εκπαιδεύεις και 
βλέπεις ότι «δείχνει υπερβολικό ζήλο», λέμε, κ.λπ., πόσω μάλλον να πάρεις έναν οπαδό μιας ομάδας!  ∆εν 
ξέρω προς ποια κατεύθυνση θα δείξει υπερβολικό ζήλο, προς την καταστολή της βίας ή την ενθάρρυνσή 
της.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:   

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Λουκαΐδης.  

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Για μισό λεπτό μόνο, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχω την εντύπωση ότι, στην προσπάθεια να 
υπερασπιστούμε θέσεις, έχουν κατατεθεί υπερβολές. Μακάρι να διαψευστώ, αλλά η βία δεν 
αντιμετωπίστηκε σε καμία απολύτως περίπτωση.  Εκείνο που επιτεύχθηκε λόγω αυστηρότητας των ποινών 
που είχαν επιβληθεί ήταν να μεταφερθεί έξω από τα γήπεδα.  Η βία είναι κοινωνικό φαινόμενο και 
εκτρέφεται από αυτό το σύστημα, οπότε ας μην έχουμε ψευδαισθήσεις ως προς την αποτελεσματικότητα 
και αυτού του μέτρου, πέραν των όσων άλλων έχουν λεχθεί σωστά, κατά την άποψή μου, για τους 
κινδύνους που δημιουργεί η πρακτική που θα προέρχεται μέσα από αυτό το νέο θεσμό.   Επαναλαμβάνω 
όμως, να μην έχουμε ψευδαισθήσεις!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Εφόσον αποσύρθηκε η τροπολογία του ΑΚΕΛ, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του σχεδίου 
νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέων άρθρων 43Α, 43Β και 43Γ.  Άρθρο 
3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 46Α.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 73 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους 
Αθλητικούς Χώρους (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, θα τηρήσετε αποχή; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι!  Για την τροπολογία θα τηρήσω αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία αποσύρθηκε, κύριε Συλλούρη. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα είναι «Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων Εκπομπής 
Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί της Θέσπισης 
Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2012» 
Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Γιώργος Περδίκης Σοφοκλής Φυττής 

 Χριστάκης Τζιοβάνης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Γιώργος Γεωργίου    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 2 Νοεμβρίου και 7 ∆εκεμβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας (ΡΑΕΚ), του 
Επιστημονικού και Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ).  Η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών 
Οργανώσεων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Θέσπισης Συστήματος 
Εμπορίας ∆ικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την 
Οδηγία 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006, σχετικά 
με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά.  

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο εισάγονται πρόνοιες στον πιο πάνω βασικό νόμο που 
ρυθμίζουν τη διαδικασία εξέτασης και έγκρισης αιτήσεων που υποβάλλονται στην αρμόδια αρχή για 
χορήγηση έγκρισης ελεγκτή, ώστε να υιοθετηθούν οι διατάξεις του άρθρου 13 της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ, 
που αφορούν τις διαδικασίες χορήγησης άδειας παροχής υπηρεσιών. 

 Σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 13 της εν λόγω Οδηγίας προβλέπονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Οι διαδικασίες και οι διατυπώσεις χορήγησης άδειας παροχής υπηρεσιών είναι σαφείς και 
δημοσιοποιούνται εκ των προτέρων.  

2. Οι αιτήσεις χορήγησης άδειας παροχής υπηρεσιών εξετάζονται αντικειμενικά εντός εύλογης 
προθεσμίας που καθορίζεται και δημοσιοποιείται εκ των προτέρων, η οποία αρχίζει από τη χρονική 
στιγμή της υποβολής όλων των απαιτούμενων εγγράφων.  Σε περίπτωση παράτασης της 
προθεσμίας, τόσο αυτή όσο και η διάρκειά της πρέπει να είναι δεόντως αιτιολογημένες και να 
κοινοποιούνται στον αιτητή πριν από την εκπνοή της αρχικής προθεσμίας. 

3. Οι διαδικασίες και οι διατυπώσεις χορήγησης άδειας δεν μπορεί να αποτρέπουν ή να καθυστερούν 
χωρίς λόγο την παροχή της υπηρεσίας.  

4.  Σε περίπτωση που δε δοθεί απάντηση από την αρμόδια αρχή εντός της προθεσμίας που 
προβλέπεται ή που παρατείνεται, η άδεια θεωρείται ότι έχει χορηγηθεί.  

5. Για κάθε αίτηση χορήγησης άδειας αποστέλλεται στον αιτητή το ταχύτερο βεβαίωση παραλαβής και, 
σε περίπτωση που η αίτηση είναι ελλιπής, ενημερώνεται ο αιτητής χωρίς καθυστέρηση σχετικά με 
την ανάγκη υποβολής συμπληρωματικών εγγράφων, καθώς και σχετικά με τις πιθανές επιπτώσεις 
στην εύλογη προθεσμία. 

6. Σε περίπτωση που αίτηση απορριφθεί λόγω μη τήρησης των απαιτούμενων διαδικασιών ή 
διατυπώσεων, ο αιτητής ενημερώνεται το ταχύτερο για την απόφαση αυτή. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι με το νομοσχέδιο υιοθετούνται όλες οι διατάξεις του εν λόγω άρθρου της 
Οδηγίας, με εξαίρεση τη διάταξη που προνοεί ότι η άδεια θεωρείται χορηγηθείσα, σε περίπτωση που η 
αρμόδια αρχή δεν παρέχει απάντηση εντός της προθεσμίας που αρχίζει από την ημέρα υποβολής της 
αίτησης για απόκτηση άδειας.  

 Όπως δήλωσε περαιτέρω ο ίδιος εκπρόσωπος, η πιο πάνω εξαίρεση κρίνεται επιβεβλημένη στα 
πλαίσια της εφαρμογής του περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων του 
Θερμοκηπίου Νόμου, ώστε να παρέχεται επαρκής χρόνος στην αρμόδια αρχή να εξετάζει εξαντλητικά τις 
αιτήσεις που υποβάλλονται ενώπιόν της για έγκριση ελεγκτή, για να διασφαλίζεται η καταλληλότητα των 
ατόμων που εξασφαλίζουν την εν λόγω έγκριση.   

 Σημειώνεται ότι, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, κάθε διαχειριστής εγκατάστασης πρέπει να 
υποβάλλει ελεγμένες εκθέσεις εκπομπής αερίων θερμοκηπίου από τις εγκαταστάσεις οι οποίες 
πιστοποιούνται από εγκεκριμένους ελεγκτές. Συναφώς, λαμβανομένης υπόψη της ευθύνης που θα βαραίνει 
τους ελεγκτές, επιβάλλεται η διαδικασία έγκρισης των ελεγκτών να είναι ιδιαίτερα προσεκτική και για το λόγο 
αυτό πρέπει να παρέχεται επαρκής χρόνος στην αρμόδια αρχή, για να λαμβάνει αποφάσεις ως προς την 
έγκριση ελεγκτών. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, σχολιάζοντας τη θέση του 
εκπροσώπου του Τμήματος Περιβάλλοντος, επισήμανε ότι η Οδηγία 2006/123/ΕΚ παρέχει τη δυνατότητα 
διαφορετικής ρύθμισης, ώστε η άδεια να μη θεωρείται χορηγηθείσα, σε περίπτωση που δεν υπάρξει 
απάντηση εντός της καθορισμένης προθεσμίας, μόνο όταν αυτή δικαιολογείται από επιτακτικό λόγο 
δημόσιου συμφέροντος, συμπεριλαμβανομένων των θεμιτών συμφερόντων τρίτων. 

 Συναφώς, το Τμήμα Περιβάλλοντος στις 2 Νοεμβρίου 2012 απέστειλε στην επιτροπή επεξηγηματικό 
υπόμνημα στο οποίο αναφέρεται ότι ενδεχόμενη υποβολή εκθέσεων που πιστοποιούνται από ελεγκτές οι 
οποίοι δεν εγκρίθηκαν μετά από αποτελεσματική διαδικασία αλλά λόγω εκπνοής της προθεσμίας, 
ενδεχομένως να οδηγήσει σε υποβαθμισμένης ποιότητας ελέγχους, με αρνητικές επιπτώσεις στο 
περιβάλλον, στις εμπορικές συναλλαγές και στους καταναλωτές. 

 Για το σκοπό αυτό, το Τμήμα Περιβάλλοντος θεωρεί ότι δικαιολογούνται πλήρως οι επιτακτικοί λόγοι 
δημόσιου συμφέροντος, αφού σε διαφορετική περίπτωση ελεγκτές των οποίων δεν εξετάστηκαν δεόντως οι 
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αιτήσεις ενδεχομένως να οδηγήσουν σε υποβολή εκθέσεων που δε θα ανταποκρίνονται στα πραγματικά 
δεδομένα εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου από τις εγκαταστάσεις που λειτουργούν στη ∆ημοκρατία.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων 
Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 25 μέχρι 53 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Ερχόμαστε τώρα στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης που αφορά την αναπομπή 
από τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας του νόμου «Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων 
Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί 
Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών 

Ιδρυμάτων του Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 
Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος  Αθηνά Κυριακίδου 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Λουκαΐδης Νίκος Κουτσού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 ∆εκεμβρίου 
2012, εξέτασε τον πιο πάνω νόμο, ο οποίος ψηφίστηκε από την ολομέλεια του σώματος στις 29 Νοεμβρίου 
2012 και αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Στην πιο πάνω συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας.  

 Όπως είναι γνωστό, ο αναπεμφθείς νόμος κατατέθηκε υπό τη μορφή πρότασης νόμου από το 
βουλευτή κ. Ευθύμιο ∆ίπλαρο, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, και 
αποσκοπούσε στην επέκταση της αναγνώρισης συγκεκριμένων τίτλων σπουδών που αποκτήθηκαν μετά 
από σπουδές που άρχισαν πριν από ή κατά την 1η Σεπτεμβρίου 2002, ανεξάρτητα από την ημερομηνία 
απόκτησής τους, και διαγράφοντας εντελώς το χρονικό περιορισμό σε σχέση με το μέχρι πότε αποκτήθηκαν 
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οι εν λόγω τίτλοι.  Περισσότερα στοιχεία και λεπτομέρειες περιλαμβάνονται στη σχετική έκθεση της 
επιτροπής που είχε ετοιμαστεί για σκοπούς ψήφισης της εν λόγω πρότασης νόμου.  

 Οι λόγοι της αναπομπής όπως αυτοί περιλαμβάνονται στην επιστολή του Προέδρου της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012, 
αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Ο αναπεμφθείς νόμος είναι παρόμοιος με τροποποιητικό νόμο που ψηφίστηκε από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις 24 Μαρτίου 2011, τον οποίο ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ανέπεμψε 
στις 6 Απριλίου 2011 για επανεξέταση από τη Βουλή.  Στις 14 Απριλίου 2011 η Βουλή, αφού 
επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, αποφάσισε να μην εμμείνει στην προηγούμενή της απόφαση και να 
δεχτεί την αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

2. Η μόνη διαφορά μεταξύ του νόμου που είχε ψηφιστεί το 2011 και του αναπεμφθέντος νόμου είναι ότι 
ο πρώτος παρέτεινε την αναγνώριση που παρέχεται με την υφιστάμενη νομοθεσία σε τίτλους 
σπουδών που αποκτήθηκαν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2008 μετά από σπουδές που άρχισαν πριν 
από ή κατά την 1η Σεπτεμβρίου 2002, ενώ ο αναπεμφθείς νόμος επεκτείνει την αναγνώριση σε 
τίτλους σπουδών που αποκτήθηκαν μετά από σπουδές που άρχισαν πριν από ή κατά την 1η 
Σεπτεμβρίου 2002 ανεξάρτητα από την ημερομηνία απόκτησης του τίτλου σπουδών και 
διαγράφοντας εντελώς τον υφιστάμενο χρονικό περιορισμό σε σχέση με το μέχρι πότε αποκτήθηκαν 
οι συγκεκριμένοι αυτοί τίτλοι σπουδών.  

3. Με την τροποποίηση της συγκεκριμένης επιφύλαξης του άρθρου 3Α του βασικού νόμου, με τη 
διαγραφή απ’ αυτήν της πρότασης «και νοουμένου ότι οι όμοιοι αυτοί τίτλοι σε κάθε περίπτωση θα 
αποκτηθούν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2006», ουσιαστικά καταστρατηγείται ο περί Αναγνώρισης 
Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών Νόμος, 
με τον οποίο ιδρύθηκε το ΚΥΣΑΤΣ.  Ο νομοθέτης, ο οποίος ο ίδιος θέσπισε το νόμο του ΚΥΣΑΤΣ το 
1996 και έδωσε σε αυτό την εξουσία να αξιολογεί και να αποφαίνεται για την ισοτιμία και αντιστοιχία 
τίτλων σπουδών, έρχεται τώρα, μετά την πάροδο δώδεκα χρόνων από τη σύσταση και λειτουργία 
του ΚΥΣΑΤΣ, καθώς και εννέα χρόνων από την τελευταία τροποποίηση του νόμου που τροποποιεί ο 
αναπεμφθείς νόμος, να δίδει ο ίδιος αναγνώριση σε πτυχία που το ΚΥΣΑΤΣ δεν αναγνωρίζει και έχει 
απορρίψει. 

4. Τόσο με την προτεινόμενη τροποποίηση που περιλαμβάνεται στον αναπεμφθέντα νόμο όσο και με 
την προηγούμενη που επήλθε με το Ν. 69(Ι)/2003 για συναφή σκοπό, ουσιαστικά εξουδετερώνεται η 
εξουσία και/ή αρμοδιότητα της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ) να ερευνά κατά πόσο τα 
ακαδημαϊκά προσόντα των υποψηφίων για προαγωγή ή διορισμό εκπαιδευτικών ικανοποιούν τις 
απαιτήσεις του οικείου σχεδίου υπηρεσίας. 

5. Τόσο με την προτεινόμενη τροποποίηση όσο και με την προηγούμενη που επήλθε επίσης με το Ν. 
69(Ι)/2003 παραβιάζεται το άρθρο 39 του περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου Νόμου 
[Ν. 158(Ι)/1999], το οποίο προνοεί ότι δεν αναγνωρίζεται ισότητα στην παρανομία και τούτο επειδή 
με την προτεινόμενη τροποποίηση του αναπεμφθέντος νόμου η ΕΕΥ υποχρεώνεται να αναγνωρίσει 
τίτλους οι οποίοι ύστερα από έρευνα διαπιστώθηκε ότι εσφαλμένα και/ή παράνομα είχαν 
αναγνωριστεί στο παρελθόν. 

6. Ενδέχεται να εγείρεται πρόβλημα αντισυνταγματικότητας σε σχέση με το άρθρο 28 του συντάγματος, 
που αναφέρεται στην αρχή της ισότητας.  Ειδικότερα, πιθανόν κάτοχοι των ίδιων τίτλων να 
προέβησαν σε συγκεκριμένες ενέργειες, όπως η παρακολούθηση επιπρόσθετων μαθημάτων, για να 
καταστεί δυνατή η αναγνώριση του τίτλου σπουδών τους, σε αντίθεση με αυτούς που ενδεχομένως 
θα επωφεληθούν από τις πρόνοιες του αναπεμφθέντος νόμου.   

 Όπως επίσης επισημαίνεται στην πιο πάνω επιστολή του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η 
θέσπιση νόμων που περιλαμβάνουν αναδρομικές ρυθμίσεις πρέπει να γίνεται πάντοτε με πολλή φειδώ, 
διότι ενδέχεται να επιφέρουν αρνητικές συνέπειες στο δημόσιο συμφέρον και στην έννομη τάξη. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αφού ανέλυσε τους λόγους 
της αναπομπής, έδωσε ιδιαίτερη βαρύτητα στην καταστρατήγηση του νόμου που αφορά το ΚΥΣΑΤΣ.  
Ειδικότερα, όπως επισήμανε η ίδια, η Βουλή με την προτεινόμενη τροποποίηση που περιλαμβάνεται στον 
αναπεμφθέντα νόμο υποκαθιστά το ΚΥΣΑΤΣ και καταστρατηγεί τη νομοθεσία του, την οποία η ίδια έχει 
θεσπίσει από το 1996.    

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους λόγους 
της αναπομπής όπως αυτοί αναλύονται στην πιο πάνω επιστολή του Προέδρου της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 
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 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, αφού άκουσαν όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος, στα πλαίσια της συζήτησης 
που θα διεξαχθεί για τον υπό αναφορά αναπεμφθέντα νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον και δεκαέξι αποχές, η αναπομπή απορρίπτεται. 

 Ερχόμαστε τώρα στα νομοσχέδια που έχουμε κηρύξει επείγοντα στην αρχή της συνεδρίας.  Το υπ’ 
αριθμόν 1 θέμα από αυτά που έχουμε κηρύξει επείγονται είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Νικολαΐδης 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χάρης Γεωργιάδης Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Γιάννος Λαμάρης   Γεώργιος Προκοπίου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  
Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο συμπληρώνει το σύνολο των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η 
κυβέρνηση στα πλαίσια της υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην 
καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  Στη σημερινή συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν  και παρευρέθηκαν 
ενώπιόν της εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε να 
βελτιωθεί το εθνικό κανονιστικό πλαίσιο που διέπει την ανταλλαγή με αρχές άλλων κρατών αφενός 
πληροφοριών οι οποίες αφορούν την ιδιοκτησία μετοχών και αφετέρου πληροφοριών οι οποίες τηρούνται 
στα λογιστικά βιβλία των εταιρειών.  Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις προωθούνται στη βάση των συστάσεων του Παγκόσμιου Φόρουμ για τη 
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∆ιαφάνεια και την Ανταλλαγή Πληροφοριών για τα Φορολογικά Ζητήματα (Global Forum on Transparency 
and Exchange of Information for Tax Purposes) του Οργανισμού Οικονομικής Ανάπτυξης και Συνεργασίας 
(OECD).   

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης 
των νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που 
έχουν συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο, της τρόικας στα πλαίσια της 
καταρχήν συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, όπως και το σώμα γενικότερα, εκ 
των πραγμάτων και λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup, καθώς και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού 
Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη 
δεδομένη ημερομηνία,  δεν είχε στη διάθεσή της τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέτασή 
τους, που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

 Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, 
όπως είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες 
πολιτών.  Παρ’ όλ’ αυτά, η επιτροπή, κατανοώντας την κρισιμότητα της κατάστασης που διέρχεται ο τόπος, 
θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει 
ταχύτερη διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή 
προέχει η άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του 
Υπουργού Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη 
μέτρων νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και, αν 
διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την εφαρμογή της στην 
πράξη, να επανέλθει και να επανεξετάσει το ζήτημα υπό καλύτερες συνθήκες από απόψεως χρονικών 
περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοθετήματος ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 81 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 141 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα από αυτά που έχουμε κηρύξει επείγοντα είναι «Ο περί ∆ιοικητικής 
Συνεργασίας στον Τομέα της Φορολογίας Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον Τομέα της Φορολογίας Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Νικολαΐδης 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Mη μέλη της επιτροπής: 

 Χάρης Γεωργιάδης Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Γιάννος Λαμάρης   Γεώργιος Προκοπίου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε 
επείγον.  Σημειώνεται ότι το παρόν νομοσχέδιο συμπληρώνει τη δέσμη των νομοθετικών μέτρων που 
κατατέθηκαν στη Βουλή από την κυβέρνηση στα πλαίσια υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων 
εξυγίανσης που εμπίπτουν την καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ενσωμάτωση στο εθνικό δίκαιο της Οδηγίας 2011/16/ΕΕ 
του Συμβουλίου της 15ης Φεβρουαρίου 2011, σχετικά με τη διοικητική συνεργασία στον τομέα της 
φορολογίας, η οποία καταργεί την Οδηγία 77/799/ΕΟΚ, και αντικαθιστά τους περί Αμοιβαίας Συνδρομής 
των Αρμόδιων Φορολογικών Αρχών των Κρατών Μελών στον Τομέα των Άμεσων Φόρων και των Φόρων 
επί των Ασφαλίστρων Νόμους του 2004 και 2005.  Για εναρμόνιση με την πιο πάνω πράξη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης θα πρέπει οι πρόνοιες της Οδηγίας 2011/16/ΕΕ να μεταφερθούν στην εθνική νομοθεσία και να 
τεθούν σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2013. 

 Με το εν λόγω εναρμονιστικό νομοσχέδιο σκοπείται επίσης η αποτελεσματικότερη διοικητική 
συνεργασία μεταξύ των κρατών μελών και η διεύρυνση του πεδίου εφαρμογής της διοικητικής συνεργασίας 
στον τομέα της φορολογίας.  Η διοικητική συνεργασία καθίσταται αποδοτικότερη, ουσιαστικότερη και 
διευκολύνεται στην πράξη.  Επιπλέον καθορίζονται σαφέστεροι κανόνες ανταλλαγής πληροφοριών μεταξύ 
των κρατών μελών οι οποίοι καθιστούν δυνατή την κάλυψη όλων των φυσικών και νομικών προσώπων της 
Ένωσης.  Επίσης, προβλέπονται διαδικασίες για την ανταλλαγή πληροφοριών, μετά από αίτημα, για την 
αυτόματη και για την αυθόρμητη ανταλλαγή πληροφοριών, καθώς και για άλλες μορφές διοικητικής 
συνεργασίας. 

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης 
των νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που 
έχουν συμφωνηθεί σε τεχνοκρατικό επίπεδο μεταξύ της κυβέρνησης και της τρόικας στα πλαίσια της 
καταρχήν συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και το σώμα γενικότερα, εκ των 
πραγμάτων και λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup, καθώς και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού 
Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη 
δεδομένη ημερομηνία, δεν είχε στη διάθεσή της τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέταση 
που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης.  Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι 
υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της τον απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό 
κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα 
οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  Η επιτροπή ωστόσο, κατανοώντας την κρισιμότητα 
της κατάστασης που διέρχεται ο τόπος, θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής 
εξουσίας, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει ταχύτερη διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, 
θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.   

 Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό 
μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η 
διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 
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 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και, αν 
διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την εφαρμογή της στην 
πράξη, να επανέλθει και να επανεξετάσει το ζήτημα κάτω από καλύτερες συνθήκες από απόψεως χρονικών 
περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του προτεινόμενου νομοθετήματος ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας 
του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Οργάνωση.  Άρθρο 5. 

 Αίτηση παροχής πληροφοριών.  Άρθρο 6. 

 Υποχρεωτική αυτόματη ανταλλαγή πληροφοριών.  Άρθρο 7. 

 Αυθόρμητη ανταλλαγή πληροφοριών.  Άρθρο 8. 

 Παρουσία της αιτούσας αρχής σε διοικητικές υπηρεσίες και συμμετοχή της σε διοικητικές έρευνες.  
Άρθρο 9. 

 Ταυτόχρονοι έλεγχοι.  Άρθρο 10. 

 Αίτηση κοινοποίησης.  Άρθρο 11. 

 Ανατροφοδότηση.  Άρθρο 12. 

 Γνωστοποίηση πληροφοριών και εγγράφων.  Άρθρο 13. 

 Όρια.  Άρθρο 14. 

 Υποχρεώσεις.  Άρθρο 15. 

 Επέκταση της ευρύτερης συνεργασίας που παρέχεται σε τρίτη χώρα.  Άρθρο 16. 

 Τυποποιημένα έντυπα και ηλεκτρονικοί μορφότυποι.  Άρθρο 17. 

 Πρακτικές ρυθμίσεις.  Άρθρο 18. 

 Ειδικές υποχρεώσεις.  Άρθρο 19. 

 Αξιολόγηση.  Άρθρο 20. 

 Ανταλλαγή πληροφοριών με τρίτες χώρες.  Άρθρο 21. 

 Προστασία δεδομένων.  Άρθρο 22. 

 Γνωστοποιήσεις.  Άρθρο 23. 

 Κατάργηση και μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 24. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 25. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 25; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 25 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον Τομέα της Φορολογίας 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα από αυτά που έχουμε κηρύξει επείγοντα είναι «Οι περί της ∆ιαχείρισης του 
∆ημόσιου Χρέους (Ρήτρες Συλλογικής ∆ράσης) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς 
«Οι περί ∆ιαχείρισης του ∆ημόσιου Χρέους (Ρήτρες Συλλογικής ∆ράσης) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Νικολαΐδης 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χάρης Γεωργιάδης Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Γιάννος Λαμάρης   Γεώργιος Προκοπίου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν τους πιο 
πάνω κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκαν 
επείγοντες.  Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά κανονισμοί συμπληρώνουν το σύνολο των νομοθετικών 
ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων 
εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και εκπρόσωποι του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του περί της ∆ιαχείρισης του 
∆ημόσιου Χρέους Νόμου του 2012, ο οποίος ψηφίστηκε από την ολομέλεια του σώματος σε έκτακτη 
συνεδρία της Βουλής στις 12 ∆εκεμβρίου 2012, στα πλαίσια της υιοθέτησης των νομοθετικών ρυθμίσεων 
που προωθήθηκαν από την εκτελεστική εξουσία στη βάση της πιο πάνω αναφερόμενης καταρχήν 
συμφωνίας με την τρόικα, είναι η δημιουργία μηχανισμού και η ρύθμιση των διαδικασιών για τη λήψη 
συλλογικών αποφάσεων από τους κατόχους κυβερνητικών ομολόγων, σε περίπτωση τροποποίησης ή 
αναδιάρθρωσης των αρχικών όρων έκδοσης των εν λόγω ομολόγων. 

 Συγκεκριμένα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση της ∆ημοκρατίας με την 
πολιτική που έχει υιοθετηθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση, στα πλαίσια της Συνθήκης για την Ίδρυση του 
Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Σταθερότητας,  αναφορικά με την εισαγωγή ομοιόμορφων ρητρών συλλογικής 
δράσης στους όρους έκδοσης των κυβερνητικών αξιογράφων από όλα τα κράτη μέλη. 

 Οι προτεινόμενοι κανονισμοί έχουν κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της 
δέσμης των νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής 
εξυγίανσης που έχουν συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο, της τρόικας στα 
πλαίσια της καταρχήν συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, όπως και το σώμα γενικότερα, εκ 
των πραγμάτων και λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup, καθώς και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού 
Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη 
δεδομένη ημερομηνία,  δεν είχε στη διάθεσή της τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέτασή 
τους, που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 
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 Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, 
όπως είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες 
πολιτών.  Παρ’ όλ’ αυτά, η επιτροπή, κατανοώντας την κρισιμότητα της κατάστασης που διέρχεται ο τόπος, 
θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει 
ταχύτερη διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή 
προέχει η άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του 
Υπουργού Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη 
μέτρων νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη.  Η 
επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή των κανονισμών και, αν διαπιστωθούν 
αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την εφαρμογή τους στην πράξη, να 
επανέλθει και να επανεξετάσει το ζήτημα υπό καλύτερες συνθήκες από απόψεως χρονικών περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό συζήτηση κανονισμών ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας 
του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.  

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.359, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων ονομαστικό 
κατάλογο των προτεινόμενων νομοθετημάτων τα οποία η εκτελεστική εξουσία κατέθεσε από το 2008 μέχρι 
και σήμερα για αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τα οποία η πλειοψηφία της νομοθετικής εξουσίας 
απέρριψε. Παράλληλα, παρακαλώ όπως προσκομίσετε μαζί και οικονομικά στοιχεία σχετικά με τα 
προϋπολογιζόμενα έσοδα τα οποία το κράτος θα είχε από έκαστο προτεινόμενο νομοθέτημα, εάν τύγχανε 
έγκρισης από τη νομοθετική εξουσία. 

 Επιπρόσθετα, παρακαλώ όπως δοθούν στοιχεία σχετικά με τη μείωση των κρατικών εσόδων από το 
2008 και εντεύθεν λόγω ψήφισης σχετικών προτάσεων νόμου ή έγκρισης τροπολογιών από τη νομοθετική 
εξουσία. Παράδειγμα αποτελεί η σχετική τροπολογία για μείωση του ΦΠΑ το 2009.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.360, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από επιστολή της Παγκύπριας Συντεχνίας Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας ότι 
η Κύπρος χάνει €8 εκατομ. κάθε χρόνο από τέλη τερματικού που θα μπορούσε να επιβάλει το Τμήμα 
Πολιτικής Αεροπορίας, με βάση Κανονισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στις αεροπορικές εταιρείες που 
χρησιμοποιούν τα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου. Ωστόσο, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, 
σύμφωνα με την πληροφόρηση που έχω, αποφάσισε να μην επιβάλλονται τα τέλη αυτά με τη δικαιολογία 
ότι ήδη τα τέλη της διαχειρίστριας εταιρείας “Hermes” είναι πολύ υψηλά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύει η 
πληροφόρηση που έχω, ότι δηλαδή η Κύπρος χάνει €8 εκατομ. κάθε χρόνο από τέλη τερματικού που θα 
μπορούσε να επιβάλει το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο επιβολής των 
τελών τερματικού στη διαχειρίστρια εταιρεία, δεδομένης και της οικονομικής κρίσης που βιώνει ο τόπος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.361, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Στον πρώτο γύρο αξιολόγησης της Κύπρου το 2011 η Ομάδα Ειδικών Ενάντια στην Εμπορία 
Προσώπων του Συμβουλίου της Ευρώπης (Group of Experts on Action Against Trafficking in Human 
Beings) αναγνώρισε μεν τις σημαντικές νομοθετικές εξελίξεις που έχουν γίνει στην Κύπρο, αλλά 
υπογράμμισε ότι αναφορικά με την πρόληψη της εμπορίας ατόμων οι κυπριακές αρχές δεν έχουν λάβει 
επαρκή μέτρα για την αποθάρρυνση της ζήτησης υπηρεσιών ατόμων που είναι θύματα εμπορίας. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για την αποθάρρυνση της ζήτησης υπηρεσιών ατόμων που είναι θύματα εμπορίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.362, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η υπογειοποίηση των εναέριων καλωδίων υψηλής τάσης που διέρχονται 
από την οδό Σπύρου Κυπριανού στην τουριστική περιοχή Γεροσκήπου δε θα υλοποιηθεί πριν από το 2017. 
Η υπογειοποίηση των καλωδίων ζητήθηκε από το δήμο Γεροσκήπου από το 2000 και οι διαβεβαιώσεις που 
είχαν δοθεί αρχικά έκαναν λόγο για υπογειοποίησή τους το έτος 2004. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως 
αναμένεται ότι η εν λόγω υπογειοποίηση των εναέριων καλωδίων υψηλής τάσης δε θα υλοποιηθεί πριν από 
το 2017. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσα 
υπολογίζεται να στοιχίσει η εν λόγω υπογειοποίηση και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο για υπογειοποίηση των 
καλωδίων νωρίτερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.363, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιες είναι οι άδειες που είναι απαραίτητο να έχει ο ιδιοκτήτης ιδιωτικών χώρων στάθμευσης; 

2. Ποιοι είναι οι όροι λειτουργίας τους; 

3. Έχουν εκδοθεί από την Αστυνομία Κύπρου άδειες για τις εισόδους και  τις εξόδους των χώρων 
αυτών; 

4. Οφείλουν να διαθέτουν έξοδο κινδύνου η οποία θα χρησιμοποιείται μόνο σε περίπτωση ατυχήματος; 

5. Υπάρχουν συγκεκριμένες προδιαγραφές βάσει των οποίων πρέπει να κατασκευάζονται οι ιδιωτικοί 
χώροι στάθμευσης; 

6. Ποια είναι η αρμόδια αρχή η οποία διενεργεί τους απαραίτητους ελέγχους για την τήρηση των όρων 
λειτουργίας τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.364, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 Σημείωση: Η ερώτηση της βουλευτού είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.365, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 Σημείωση: Η ερώτηση της βουλευτού είναι εμπιστευτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σήμερα δε θα μπούμε σε συζήτηση θεμάτων του Τετάρτου Κεφαλαίου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η 
επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Τρίτη, 18 ∆εκεμβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με 
μοναδικό θέμα την έναρξη της συζήτησης για τον κρατικό προϋπολογισμό για το 2013.  Πρόκειται για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012». 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 1.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 
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Βότσης Άγγελος Μητσόπουλος Τάσος  

Γαβριήλ Γιαννάκης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργιάδης Χάρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος 

∆αμιανού Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λουκαΐδης Γιώργος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και 
Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», παρατηρήσεις του κ. Ιωνά Νικολάου, 
μερική αποδοχή της αναπομπής και ψήφιση αναδιαμορφωμένου κειμένου νόμου. 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (∆ιάρθρωσις και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012», παρατηρήσεις των κ. Γιώργου Βαρνάβα και 
Άγγελου Βότση και έγκρισή τους. 

4. Συζήτηση (Ρ. Μαυρονικόλα, Α. Φακοντής, ∆. Συλλούρης, Ά. Βότσης, Ν. Κατσουρίδης, Ζ. Κουλίας) για 
το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2012», ψήφισή του σε νόμο και 
δικαιολόγηση της αποχής από τον κ. Χρήστο Στυλιανίδη. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Λειτουργία, Συντήρηση 
και Έλεγχος Ανελκυστήρων) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Προστασίας Μισθών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και 
ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Προστασίας των Μισθών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012». 
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9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικές και Άλλες Περιοχές) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο.  

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012», έπειτα από συζήτηση (Ά. Βότσης, Λ. Χριστοφόρου, Γ. Βαρνάβα, ∆. Συλλούρης). 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Λιμενεργατών (Ρύθμιση Απασχόλησης) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012» και ψήφισή του σε νόμο.   

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και ψήφισή του 
σε νόμο.   

16. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους 
Αθλητικούς Χώρους (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και για τους κανονισμούς «Οι περί 
της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς Χώρους (Επιτηρητές) Κανονισμοί του 
2012», συζήτηση (Ά. ∆αμιανού, Ι. Νικολάου, Ν. Κατσουρίδης, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Περδίκης, Ν. 
Νικολαΐδης, Ζ. Κουλίας, Α. Μιχαηλίδης, Τ. Μητσόπουλος, ∆. Συλλούρης, Γ. Λουκαΐδης), ψήφιση της 
πρότασης νόμου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων Εκπομπής 
Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

18. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων 
Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012» και απόρριψη της αναπομπής. 

19. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον Τομέα της Φορολογίας Νόμος του 
2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

21. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ιαχείρισης του ∆ημόσιου Χρέους (Ρήτρες Συλλογικής 
∆ράσης) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους. 

22. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα από τα απορριφθέντα από τη Βουλή κυβερνητικά σχέδια νόμου και η 
μείωση των κρατικών εσόδων από προτάσεις νόμου και τροπολογίες βουλευτών από το 2008 - 
Οικονομικά οφέλη για το κράτος από ενδεχόμενη επιβολή τελών τερματικού στη διαχειρίστρια 
εταιρεία αεροδρομίων “Hermes” - Ανάγκη αποθάρρυνσης της ζήτησης υπηρεσιών ατόμων θυμάτων 
εμπορίας - Αίτημα για υπογειοποίηση καλωδίων υψηλής τάσης στη Γεροσκήπου - Άδειες, όροι, 
προδιαγραφές και έλεγχος των ιδιωτικών χώρων στάθμευσης - Θέμα που άπτεται δεδομένων 
προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική ερώτηση) - Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού 
χαρακτήρα (εμπιστευτική ερώτηση). 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 18ης ∆εκεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης:  4.20 μ.μ. 

Αρ. 16 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό σας απόγευμα.   

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προ ημερησίας διατάξεως θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα θλιβερό γεγονός, στο θάνατο την περασμένη 
Κυριακή του πρώην συναδέλφου Κίκη Γιάγκου σε ηλικία εβδομήντα ετών. 

 Ο Κίκης Γιάγκου γεννήθηκε στην Αμμόχωστο το 1942 από πολυμελή οικογένεια.  Εντάχθηκε στο λαϊκό 
κίνημα από μικρή ηλικία και υπηρέτησε τις αξίες του μέχρι τέλους, αρχικά ως μαθητής από την ΠΕΟΜ 
Αμμοχώστου, ακολούθως από την Ε∆ΟΝ και αργότερα από τις τάξεις του ΑΚΕΛ και της ΕΚΑ.  ∆ιετέλεσε μέλος 
της Επαρχιακής Επιτροπής και της Επαρχιακής Γραμματείας ΑΚΕΛ Αμμοχώστου για πολλές δεκαετίες, καθώς 
και μέλος της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ από το 1986 μέχρι το 2010.  Ως συνδικαλιστής διετέλεσε βοηθός 
γραμματέας της ΕΚΑ Αμμοχώστου.  

 Το 1955 συνελήφθη και φυλακίστηκε από τους Άγγλους με την κατηγορία ότι διένειμε παράνομα 
φυλλάδια.  Μετά την προσφυγιά διετέλεσε μέλος της Κεντρικής Γραμματείας της Παγκύπριας Επιτροπής 
Προσφύγων και γραμματέας της Επιτροπής Προσφύγων Αμμοχώστου.  Το 1991 εξελέγη βουλευτής εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου με το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, αξίωμα στο οποίο επανεξελέγη για άλλες δύο 
θητείες.  ∆ιετέλεσε αναπληρωτής πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, καθώς και μέλος της επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και της επιτροπής για την Εγκληματικότητα.  Ο προσφυγικός, αλλά και ο 
αγροτικός κόσμος ήταν βασικότατο μέλημά του, ειδικά κατά την κοινοβουλευτική του πορεία.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έντονο στοιχείο της πολιτικής προσωπικότητας και της κοινοβουλευτικής δράσης του Κίκη Γιάγκου ήταν 
η μαχητικότητα στη διεκδίκηση των λαϊκών δικαίων.  Η σεμνότητα, ο δυναμισμός, ο αλτρουισμός και ο γνήσιος 
ανθρωπισμός του θα μείνουν αξέχαστα σε όλους όσοι τον έχουμε γνωρίσει.  

 Εκφράζοντας τα ειλικρινή συλλυπητήριά μας προς την οικογένειά του και διερμηνεύοντας τα αισθήματα 
όλων, σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε σήμερα τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 
2013.  Όπως έχει συμφωνηθεί, σήμερα θα μιλήσουν οι αρχηγοί ή οι εκπρόσωποι των κομμάτων, ξεκινώντας 
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από το μικρότερο κόμμα.  Παρακαλώ επίσης όλους τους ομιλητές να περιοριστούν αυστηρά στο χρόνο που 
τους έχει δοθεί, όπως άλλωστε είναι η ομόφωνη απόφαση όλων των εν τη Βουλή κομμάτων.   

 Καλώ τώρα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ.  Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχω μία παράκληση.  Η συνεδρία ήταν για τις τέσσερις.  Αρχίσαμε τέσσερις και είκοσι.  Ελπίζω αύριο 
και μεθαύριο να είμαστε στην ώρα μας!  Και είναι μεγάλη καθυστέρηση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ όλοι οι συνάδελφοι να βρίσκονται έγκαιρα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς δηλαδή που είμαστε συνεπείς στην ώρα μας τι φταίμε;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ όλοι να βρίσκονται έγκαιρα στην αίθουσα της ολομέλειας!   

 Καλώ τώρα τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλο να καταθέσει εν συντομία τα κύρια συμπεράσματα που αναδεικνύονται μέσα από την έκθεση 
της επιτροπής, που έχει ήδη κυκλοφορήσει και βρίσκεται στα χέρια όλων μας.   

(Η σχετική έκθεση, αποσπάσματα της οποίας ανέγνωσε ο πρόεδρος της επιτροπής.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012» 

Μέλη της επιτροπής: 

� Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

ΜΕΡΟΣ Α΄ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 1 

1. Εισαγωγή 

Ο κρατικός προϋπολογισμός για το οικονομικό έτος 2013 κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων, 
σύμφωνα με το άρθρο 81 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, στις 22 Νοεμβρίου 2012 και 
ακολούθως παραπέμφθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής έκθεσης προς το σώμα.   

 Σημειώνεται ότι η κατάθεση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού για το 2013 έγινε εκτός των 
προβλεπόμενων συνταγματικών πλαισίων και τούτο, σύμφωνα με τους εκπροσώπους της εκτελεστικής 
εξουσίας, οφείλετο στην αναμονή για ολοκλήρωση των διαπραγματεύσεων που διεξήγοντο με τους 
εκπροσώπους του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ευρωπαϊκής 
Κεντρικής Τράπεζας για σκοπούς ένταξης της χώρας μας στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης η οποία 
θα ήταν καθοριστική για την τελική μορφή που θα λάμβανε ο κρατικός προϋπολογισμός.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού λόγω των στενών χρονικών 
περιθωρίων που είχε στη διάθεσή της για τη μελέτη του υπό συζήτηση προϋπολογισμού λόγω της 
καθυστέρησης με την οποία κατατέθηκε ενώπιον του σώματος υιοθέτησε μια πιο συνοπτική από τη 
συνήθως ακολουθούμενη διαδικασία για εξέταση του κρατικού προϋπολογισμού, καλώντας καταρχάς σε 
συνεδρία της τον Υπουργό Οικονομικών, για να εισαγάγει το σύνολο του προϋπολογισμού ενώπιόν της, 
καθώς και το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.  Ακολούθως, όσον αφορά τα επιμέρους 
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καθʼ ύλην αρμόδια υπουργεία πραγματοποίησε πολύωρες συνεδρίες της στην παρουσία μόνο των 
γενικών διευθυντών και εκπροσώπων των εν λόγω υπουργείων, όπου πραγματοποιήθηκε η κατʼ 
άρθρον συζήτηση των δαπανών κάθε υπουργείου ξεχωριστά. 

Η συζήτηση του υπό αναφορά προϋπολογισμού άρχισε στις 29 Νοεμβρίου 2012 με την παρουσίαση της 
οικονομικής πολιτικής, της δημοσιονομικής και χρηματοοικονομικής κατάστασης από τον Υπουργό 
Οικονομικών κ. Βάσο Σιαρλή και το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου κ. Πανίκο ∆ημητριάδη 
και έληξε στις 5 ∆εκεμβρίου 2012 με την ολοκλήρωση της κατʼ άρθρον συζήτησης των προϋπολογισμών 
των επιμέρους υπουργείων.   

Πραγματοποιήθηκαν συνολικά πέντε συνεδρίες της επιτροπής, ως ακολούθως:   

 Τέσσερις συνεδρίες για την κατʼ άρθρον συζήτηση των δαπανών του κρατικού προϋπολογισμού 
του 2013 για όλα τα υπουργεία, 

 μία συνεδρία για σκοπούς έγκρισης του προσχεδίου έκθεσης της επιτροπής, όπως και αριθμού 
τροποποιήσεων στον κρατικό προϋπολογισμό του 2013, οι οποίες κατατέθηκαν στην επιτροπή 
από το Υπουργείο Οικονομικών μετά την επίσημη κατάθεση του προϋπολογισμού. 

Ο Υπουργός Οικονομικών στις 6 ∆εκεμβρίου 20121 ανέλυσε ενώπιον της ολομέλειας του σώματος τη 
γενική οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, τη δημοσιονομική κατάσταση, καθώς και τις προτεραιότητες 
και τους στόχους της κυβέρνησης για το έτος 2013, όπως διαγράφονται μέσα από τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό. 

Το τελικό πρόγραμμα συνεδριών για τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2013 έχει ως 
ακολούθως: 

 Πέμπτη, 29 Νοεμβρίου 2012 -  Υπουργός Οικονομικών 

 (Οικονομική πολιτική, δημοσιονομική και 
χρηματοοικονομική κατάσταση και εκτιμήσεις) 

- ∆ιοικητής Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 

 (Οικονομική κατάσταση και εκτιμήσεις) 

 Παρασκευή, 30 Νοεμβρίου 2012 - Κατʼ άρθρον συζήτηση επί των δαπανών του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2011  

- Υπουργείο Οικονομικών 

- Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

 ∆ευτέρα, 3 ∆εκεμβρίου 2012 - Κατʼ άρθρον συζήτηση επί των δαπανών του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2011 

- Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

- Υπουργείο Υγείας 

- Υπουργείο Άμυνας 

 Τρίτη, 4 ∆εκεμβρίου 2012 - Κατʼ άρθρον συζήτηση επί των δαπανών του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2011 

- Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 

- Υπουργείο Εσωτερικών 

- Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 

 Τετάρτη, 5 ∆εκεμβρίου 2012 - Κατʼ άρθρον συζήτηση επί των δαπανών του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2011 

- Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 

- Υπουργείο Εξωτερικών 

- Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 

                                            
1  Στοιχεία της ομιλίας του Υπουργού Οικονομικών ενώπιον της ολομέλειας του σώματος δεν έχουν περιληφθεί 

στην παρούσα έκθεση. 
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Στα πλαίσια των ειδικότερων διαδικασιών που ακολουθούνται κάθε χρόνο για τη συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού, βάσει πάγιας πρακτικής, τηρήθηκαν/κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής τα 
ακόλουθα: 

 Πλήρη στενογραφημένα πρακτικά για όλες τις συζητήσεις, τα οποία αποστενογραφήθηκαν και 
βρίσκονται στη διάθεση όλων των βουλευτών.   

 Ειδικό παρουσιολόγιο, προσυπογραφέν από τον πρόεδρο της επιτροπής σύμφωνα με τις 
διατάξεις του Κανονισμού της Βουλής.   

(Οι παρουσίες των βουλευτών μελών και μη μελών της επιτροπής στις συνεδρίες εμφαίνονται στο 
παρουσιολόγιο, το οποίο περιλαμβάνεται στο Μέρος ∆΄ της παρούσας έκθεσης.) 

 Γραπτά σημειώματα/ομιλίες με συγκεκριμένα στοιχεία αναφορικά με τις δαπάνες κάθε 
υπουργείου, τους στόχους και την πολιτική, το βαθμό υλοποίησης δαπανών και άλλα συναφή 
στοιχεία, κατʼ απαίτηση της επιτροπής. 

 Ειδική διαδικασία ερωτήσεων, με βάση την οποία όλοι οι βουλευτές έχουν το δικαίωμα να 
υποβάλλουν γραπτώς ερωτήσεις επί ειδικών κονδυλίων του υπό αναφορά προϋπολογισμού, οι 
οποίες διαβιβάζονται αρμοδίως στα αντίστοιχα υπουργεία/υπηρεσίες για κατάθεση γραπτώς των 
σχετικών απαντήσεων.   

2. Κατʼ άρθρον συζήτηση 

Η διαδικασία της κατʼ άρθρον συζήτησης ακολουθήθηκε για τρίτη συνεχή χρονιά και κατά τη συζήτηση η 
επιτροπή είχε την ευκαιρία να διεξέλθει κατά κεφάλαιο και άρθρο το κείμενο του υπό συζήτηση 
προϋπολογισμού και να υποβάλει ερωτήσεις επί συγκεκριμένων άρθρων αναφορικά με διάφορα θέματα 
αρμοδιότητας των υπουργείων.  Είχε επίσης την ευκαιρία να ζητήσει την κατάθεση συγκεκριμένων 
γραπτών στοιχείων για σωρεία κονδυλίων που περιλαμβάνονται στα κεφάλαια που αντιστοιχούν σε όλα 
τα υπουργεία, τα οποία η εκτελεστική εξουσία δεσμεύτηκε να καταθέσει ενώπιον της επιτροπής πριν 
από την έναρξη της κυρίως συζήτησης του προϋπολογισμού. 

Η κατʼ άρθρον συζήτηση, σύμφωνα με τα πιο πάνω, έγινε στην παρουσία των γενικών 
διευθυντών/αναπληρωτών γενικών διευθυντών όλων των υπουργείων, οι οποίοι πλαισιώθηκαν από 
ανώτερους τεχνοκράτες των υπουργείων τους και οι οποίοι έδωσαν τις αναγκαίες επεξηγήσεις σε όλα τα 
ερωτήματα που τους υποβλήθηκαν εκ μέρους της επιτροπής. 

3. Στοιχεία/Πληροφορίες 

Η παρούσα έκθεση βασίζεται στα στοιχεία των τριών τόμων του κρατικού προϋπολογισμού του 2013 (Α, 
Β, Γ), στο Επεξηγηματικό Υπόμνημα και στα Παραρτήματα αυτού που συνοδεύουν τον υπό αναφορά 
προϋπολογισμό, στα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τον Υπουργό Οικονομικών 
κατά την έναρξη της συζήτησης2, όπως και στα στοιχεία που περιλαμβάνονται στους αναλυτικούς 
πίνακες για τα μεγέθη του προϋπολογισμού και τους μακροοικονομικούς δείκτες (2009-2013), οι οποίοι 
κατατέθηκαν μαζί με τον υπό αναφορά προϋπολογισμό. 

Στο Μέρος Α΄ της παρούσας έκθεσης παρατίθεται η ανάλυση του Υπουργού Οικονομικών αναφορικά με 
την ακολουθούμενη οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, το οικονομικό πλαίσιο επί του οποίου 
βασίζεται ο κρατικός προϋπολογισμός του 2013, όπως και άλλα συναφή ζητήματα. 

Στο Μέρος Β΄ της παρούσας έκθεσης παρατίθενται στοιχεία αναφορικά με τις δαπάνες (τακτικές και 
αναπτυξιακές) που αφορούν τα επιμέρους κεφάλαια του κρατικού προϋπολογισμού του 2013, τα οποία 
αντιστοιχούν στα έντεκα υπουργεία. 

Στο Μέρος Γ΄ παρατίθενται οι παρατηρήσεις των κοινοβουλευτικών ομάδων και άλλων κομμάτων για τον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2013.  

Στο Μέρος ∆΄ παρατίθεται το παρουσιολόγιο βουλευτών κατά τις συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τη μελέτη του κρατικού προϋπολογισμού του 2013. 

Στο Μέρος Ε΄ παρατίθενται πίνακες, οι οποίοι κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών και οι οποίοι 
αποτυπώνουν τη δημοσιονομική κατάσταση.   

Στο Μέρος ΣΤ΄ παρατίθενται οι τροποποιήσεις στον κρατικό προϋπολογισμό του 2013 που κατατέθηκαν 
από το Υπουργείο Οικονομικών μετά τη λήξη της κυρίως συζήτησης από την επιτροπή. 

                                            
2  Επιστολή Υπουργού Οικονομικών προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 22 

Νοεμβρίου 2012. (Παρουσίαση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού - 
Υπουργός Οικονομικών - 29 Νοεμβρίου 2012). 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ 2 

1. Μακροοικονομικό πλαίσιο 

Στις 29 Νοεμβρίου 2012 ο Υπουργός Οικονομικών ανέλυσε το οικονομικό πλαίσιο επί του οποίου 
βασίζεται ο κρατικός προϋπολογισμός του 2013, καταθέτοντας τα ακόλουθα: 

 Η κυπριακή οικονομία εξακολουθεί να αξιολογείται δυσμενώς από τους διεθνείς οργανισμούς και 
οίκους αξιολόγησης. 

 Οι υποβαθμίσεις της κυπριακής οικονομίας, που έγιναν τους τελευταίους δεκαπέντε μήνες λόγω 
των τεράστιων αναγκών κεφαλαιοποίησης των κυπριακών τραπεζών, καθώς και των 
δημοσιονομικών και διαρθρωτικών προβλημάτων που αντιμετωπίζει, συνεχίζουν να πλήττουν 
καίρια την κυπριακή οικονομία. 

 Η κυβέρνηση έχει πολύ περιορισμένη πρόσβαση σε χρηματοδότηση αποκλειστικά από την 
εγχώρια αγορά, με σχετικά ψηλό κόστος.  Η αύξηση των επιτοκίων δανεισμού του δημόσιου 
τομέα επιφέρει ανάλογες αυξήσεις στα επιτόκια δανεισμού του ιδιωτικού τομέα επηρεάζοντας 
δυσμενώς την αναπτυξιακή προοπτική της κυπριακής οικονομίας.  

 Η πιστωτική επέκταση έχει συρρικνωθεί κυρίως λόγω της τεράστιας απώλειας κεφαλαίων που οι 
κυπριακές τράπεζες έχουν υποστεί από το κούρεμα των ελληνικών ομολόγων του δημοσίου 
(πέραν των €4,5 δις), καθώς και από άλλες σημαντικές απώλειες (πέραν των €4 δις) που και πάλι 
σχετίζονται με το ελληνικό τραπεζικό σύστημα και τη διασύνδεσή του με τις κυπριακές τράπεζες.   

 Για την κάλυψη των χρηματοδοτικών αναγκών του κράτους, καθώς και για τη στήριξη του 
τραπεζικού τομέα η κυβέρνηση ζήτησε την ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Στήριξης. 

Συναφώς, ο αρμόδιος υπουργός, καταθέτοντας στοιχεία ενώπιον της επιτροπής αναφορικά με τον 
ρυθμό ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας, δήλωσε τα ακόλουθα: 

Η κυπριακή οικονομία προβλέπεται να παρουσιάσει παρατεταμένη ύφεση τα επόμενα δύο χρόνια 
(2013-2014) και σταδιακή ανάκαμψη μετά το 2015. 

Ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας με τη λήψη μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης (2012-
2013) υπολογίζεται να είναι αρνητικός και να κυμανθεί στο -2,4% το 2012 και γύρω στο -3,5% το 2013.  

Προβλέπεται επίσης ότι η οικονομία θα παρουσιάσει περαιτέρω συρρίκνωση το 2014 με το ρυθμό 
ανάπτυξης να συνεχίζει να είναι αρνητικός και να κυμανθεί γύρω στο -1%.  

Οι βασικοί ανασταλτικοί παράγοντες στην πορεία ανάκαμψης της κυπριακής οικονομίας είναι οι 
ακόλουθοι: 

 Η δημοσιονομική εξυγίανση, η οποία βραχυπρόθεσμα θα επιδράσει ανασταλτικά στην ιδιωτική 
κατανάλωση. 

 Η αναμενόμενη συγκράτηση της πιστωτικής επέκτασης προς την οικονομία. 

 Η αναπόφευκτη διόρθωση στον κατασκευαστικό και τραπεζικό τομέα. 

 Το ολοένα και πιο αρνητικό κλίμα εμπιστοσύνης στην κυπριακή οικονομία από ξένους και 
Κύπριους επενδυτές λόγω των χρόνιων προβλημάτων ανταγωνιστικότητας, της δυσμενούς 
κατάστασης των δημόσιων οικονομικών, καθώς και των προκλήσεων στον τραπεζικό τομέα. 

 Οι αρνητικές επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και το κλίμα εμπιστοσύνης που 
παρατηρείται μεταξύ των καταναλωτών, καθώς και της δυσκαμψίας στην αντιμετώπιση των 
χρόνιων διαρθρωτικών προβλημάτων. 

Η αρνητική αυτή προοπτική υπολογίζεται να αναστραφεί κατά το 2015 όπου ο ρυθμός ανάπτυξης 
προβλέπεται να είναι θετικός και να κυμανθεί γύρω στο 1%.  Προϋπόθεση αποτελεί η διόρθωση των 
δημοσίων οικονομικών και η ανακεφαλαιοποίηση και εκσυγχρονισμός του τραπεζικού τομέα.  

 Ο αρμόδιος υπουργός διέγραψε επίσης τις συνθήκες που επικρατούν στην αγορά εργασίας, 
καταθέτοντας ταυτόχρονα στοιχεία για τη διακύμανση του πληθωρισμού, ως ακολούθως: 

 Η αποδυνάμωση της αναπτυξιακής πορείας της κυπριακής οικονομίας επηρέασε αρνητικά και την 
αγορά εργασίας με κάποια χρονική υστέρηση.  

 Για το 2012, η ανεργία προβλέπεται να φθάσει γύρω στο 12% του εργατικού δυναμικού (11,3% το 
δεύτερο τρίμηνο του 2012).  

 Σχετικά υψηλά ποσοστά ανεργίας παρουσιάζονται κυρίως στους τομείς των κατασκευών, του 
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εμπορίου και των υπηρεσιών εκτός του τομέα του τουρισμού. 

 Υψηλά ποσοστά ανεργίας παρουσιάζονται στους νεοεισερχομένους στην αγορά εργασίας, λόγω 
μειωμένων ευκαιριών απασχόλησης.  Τα επόμενα χρόνια η ανεργία προβλέπεται να αυξηθεί 
περαιτέρω και να ανέλθει το 2013 γύρω στο 13,7% φθάνοντας περίπου στο 14,2% το 2014 και 
ακολούθως θα παρουσιάσει τάσεις αποκλιμάκωσης.  

 Το 2012 ο πληθωρισμός υπολογίζεται ότι θα κυμανθεί γύρω στο 3,4%, παρά τη συρρίκνωση της 
εσωτερικής ζήτησης έναντι 3,3% τον προηγούμενο χρόνο λόγω κυρίως της αύξησης του 
συντελεστή ΦΠΑ κατά δύο ποσοστιαίες μονάδες, της αύξησης στο φόρο κατανάλωσης για 
καπνικά προϊόντα καθώς και στις αυξήσεις των τιμών των ενεργειακών προϊόντων.   

 Για το 2013 ο πληθωρισμός προβλέπεται να μειωθεί και να κυμανθεί γύρω στο 1,5% λόγω 
συρρίκνωσης της ζήτησης σε συνδυασμό με την αποκλιμάκωση των πιο πάνω παραγόντων.  

 Για τη διετία 2014-2015, ο πληθωρισμός εκτιμάται ότι θα διατηρηθεί στα επίπεδα του 2013 
δηλαδή περίπου στο 1,5%. 

Σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, το δημοσιονομικό έλλειμμα αποτελεί καίριας σημασίας διαρθρωτικό 
πρόβλημα.  Η προβλεπόμενη επιβράδυνση του ρυθμού αύξησης των δημοσίων εσόδων, σε συνδυασμό 
με τις υφιστάμενες δεσμεύσεις δαπανών συνεπάγεται σημαντική επιδείνωση του διαρθρωτικού 
δημοσιονομικού ελλείμματος χωρίς τη λήψη διαρθρωτικών μέτρων.   

Υπό το φως των πιο πάνω, το δημοσιονομικό ισοζύγιο παρουσιάζει την ακόλουθη εικόνα: 

 Με βάση τα αποτελέσματα της περιόδου Ιανουαρίου-Οκτωβρίου 2012 το δημοσιονομικό έλλειμμα 
έφθασε στο 3,6% σε σύγκριση με 3,4% την αντίστοιχη περίοδο του 2011 ενώ για ολόκληρο το 
2012 (χωρίς τη λήψη οποιωνδήποτε νέων μέτρων) εκτιμάται ότι το δημοσιονομικό ισοζύγιο θα 
σημειώσει μικρή βελτίωση και το έλλειμμα θα περιορισθεί γύρω στο 5,75% του ΑΕΠ σε σύγκριση 
με 6,3% το 2011 λόγω των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που έχουν προωθηθεί κατά το 
τέλος του 2011. 

 Οι δημόσιες δαπάνες κατά την υπό αναφορά περίοδο αυξήθηκαν οριακά με ρυθμό ύψους 0,4% 
λόγω αύξησης των δαπανών για φιλοδωρήματα και συντάξεις, για επιδοτήσεις, για πληρωμές 
τόκων, καθώς και για πληρωμές του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Το δημόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ ανήλθε στο 71,1% στο τέλος του 2011 σε σύγκριση με 
61,2% στο τέλος του προηγούμενου χρόνου, ενώ για το 2012 προβλέπεται να ανέλθει στο 75,7% 
του ΑΕΠ λόγω του συνεχιζόμενου υψηλού πρωτογενούς ελλείμματος.  Σημειώνεται ότι με την 
έκδοση του ομολόγου στις 29 Ιουνίου 2012 για την κεφαλαιοποίηση της Λαϊκής Τράπεζας το 
δημόσιο χρέος αυξάνεται στο 85,8%.   

2. ∆ημοσιονομικές ∆εσμεύσεις προς Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) - ∆ιαδικασία Υπερβολικού 
Ελλείμματος 

Η Κύπρος από τον Ιούλιο του 2010 βρίσκεται σε διαδικασία υπερβολικού δημοσιονομικού ελλείμματος 
και επιτήρηση της οικονομίας της από τα θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφού το 
δημοσιονομικό της έλλειμμα από το 2009 είχε ξεπεράσει το ποσοστό αναφοράς (3% του ΑΕΠ).  Τα 
συνολικά δημοσιονομικά ελλείμματα για την περίοδο 2009-2012 υπολογίζονται περίπου στο 23% του 
ΑΕΠ ή σε απόλυτους αριθμούς στα €4 δις. 

Ως εκ τούτου, το Συμβούλιο ECOFIN απηύθυνε σύσταση στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, καλώντας την να 
λάβει κατάλληλα μέτρα για τερματισμό του υπερβολικού ελλείμματος το αργότερο μέχρι το 2012 (<3% 
του ΑΕΠ).  Παράλληλα, την κάλεσε να βελτιώσει τη μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα των δημοσίων 
οικονομικών, μέσω της εφαρμογής μέτρων μεταρρύθμισης για περιορισμό των δαπανών για συντάξεις 
και ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, έτσι ώστε να απαμβλυνθεί ουσιαστικά η προβλεπόμενη αύξηση των 
δαπανών που σχετίζονται με τη γήρανση του πληθυσμού.  

Το Συμβούλιο κάλεσε επίσης την Κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να ενδυναμώσει το 
δεσμευτικό χαρακτήρα του Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Πλαισίου (Μ∆Π) και να βελτιώσει τη 
διαδικασία παρακολούθησης και εκτέλεσης του προϋπολογισμού.  

3. ∆ημοσιονομικές Προοπτικές για το 2013 - Μεσοπρόθεσμο ∆ημοσιονομικό Πλαίσιο (Μ∆Π) 2013-
2015 

Παρουσιάζοντας το Μ∆Π 2013-2015, ο Υπουργός Οικονομικών κατέθεσε τα ακόλουθα: 

 Η ανάκτηση της εμπιστοσύνης των αγορών προϋποθέτει την άμεση λήψη διαρθρωτικών μέτρων 
εξυγίανσης των δημοσίων οικονομικών και αύξησης του δυνητικού ρυθμού ανάπτυξης της 
οικονομίας μέσω διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων. 
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 Απαιτείται η σταδιακή εφαρμογή ενός ολοκληρωμένου και ρεαλιστικού προγράμματος 
δημοσιονομικής εξυγίανσης το οποίο θα τεθεί σε εφαρμογή για περίοδο τεσσάρων ετών (2013-
2016). 

 Ο προϋπολογισμός του 2013 όπως και το Μ∆Π 2013-2015 είναι προϋπολογισμοί περισυλλογής 
στους οποίους έχουν περιοριστεί στο μέγιστο δυνατό βαθμό οι λειτουργικές και οι μη 
παραγωγικές δαπάνες.  

 Το πρωτογενές ισοζύγιο, με τη λήψη των προτεινόμενων μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που 
περιλήφθηκαν στο Μνημόνιο Συναντίληψης, προβλέπεται να περιορισθεί το 2013 γύρω στο -
0,5% του ΑΕΠ και να μετατραπεί σε πλεονασματικό κατά τα επόμενα δύο χρόνια. 

 Το δημόσιο χρέος, χωρίς το κόστος ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών που προβλέπεται στα 
πλαίσια του Μνημονίου, ως ποσοστό του ΑΕΠ, αναμένεται να ακολουθήσει αυξητική πορεία και 
να ανέλθει το 2013 γύρω στο 82% και ακολούθως να φθάσει γύρω στο 86% το 2014 
ακολουθώντας μετέπειτα πτωτική πορεία. 

4. Ένταξη στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης 

Σύμφωνα με τα όσα κατέθεσε ο αρμόδιος υπουργός ενώπιον της επιτροπής, πραγματοποιήθηκαν τρεις 
επίσημες αποστολές της τρόικας, οι πρώτες δύο τον Ιούλιο του 2012 και η τρίτη το Νοέμβριο του 2012.  
Μετά από εντατικές διαβουλεύσεις τόσο σε πολιτικό όσο και σε τεχνοκρατικό επίπεδο διαμορφώθηκε το 
τελικό Μνημόνιο Συναντίληψης από το οποίο όμως υπολείπεται ο καθορισμός του ύψους της 
κεφαλαιοποίησης των χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων της Κύπρου, το οποίο θα γίνει γνωστό 
προκαταρκτικά στις 7 ∆εκεμβρίου 2012.  Η όλη διαδικασία έγκρισης του Μνημονίου προϋποθέτει την 
έγκριση του Eurogroup και αριθμού εθνικών συμβουλίων χωρών μελών της ζώνης του ευρώ.  

Κατά τη διαδικασία των διαβουλεύσεων οι εν λόγω συζητήσεις επικεντρώθηκαν στους ακόλουθους τρεις 
κύριους άξονες:  

 Χρηματοπιστωτικός τομέας 

- Ενδυνάμωση του τραπεζικού τομέα. 

- Ενδυνάμωση της κεφαλαιακής βάσης των πιστωτικών ιδρυμάτων. 

- Ενίσχυση της εποπτείας των τραπεζών και των Συνεργατικών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(ΣΠΙ). 

- ∆ιαχείριση ρευστότητας. 

 ∆ημοσιονομική πολιτική 

- Συνδυασμός περικοπών στο κρατικό μισθολόγιο και στις συντάξεις των δημοσίων 
υπαλλήλων και μείωση των κοινωνικών παροχών. 

- Φορολογική μεταρρύθμιση ακίνητης περιουσίας. 

- Ειδικοί φόροι κατανάλωσης στα αλκοολούχα ποτά και τον καπνό, αύξηση του ΦΠΑ και 
αύξηση φόρου στα πετρελαιοειδή. 

 ∆ιαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις 

- Μεταρρύθμιση συνταξιοδοτικών σχεδίων (ΤΚΑ και ευρύτερου δημόσιου τομέα). 

- Αύξηση ορίου συνταξιοδότησης. 

- Μεταρρύθμιση του συστήματος της ΑΤΑ. 

5. Μνημόνιο Συναντίληψης (MoU) 

Ο Υπουργός Οικονομικών, αναλύοντας τις παραμέτρους του πλαισίου δημοσιονομικής εξυγίανσης, της 
δημοσιονομικής πολιτικής και των στόχων, καθώς και τα δημοσιονομικά διαρθρωτικά μέτρα που 
εντάσσονται στο πλαίσιο του Μνημονίου Συναντίληψης, κατέθεσε τα ακόλουθα: 

α. Πλαίσιο ∆ημοσιονομικής Εξυγίανσης 

 Σταδιακή επίτευξη πρωτογενούς πλεονάσματος ύψους 4% μέχρι το 2016. 
(Στόχος μνημονίου, συμπεριλαμβανομένων όλων των μέτρων που έχει εισηγηθεί η τρόικα.)  

 Περίοδος προσαρμογής 2012-2016 και προβλεπόμενη διόρθωση της τάξης του 7,25% του 
ΑΕΠ.  Το ετήσιο μέγεθος των μέτρων προσαρμογής, ως ποσοστό του ΑΕΠ, κατανέμεται 
ως ακολούθως:  
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- 0,25% του ΑΕΠ για το έτος 2012. 

- 2,75% του ΑΕΠ για το έτος 2013. 

- 1,75% του ΑΕΠ για το έτος 2014. 

- 1,5%  του ΑΕΠ για το έτος 2015. 

- 1% του ΑΕΠ για το έτος 2016. 

 Σαφής προσδιορισμός μέτρων της τάξης του 5,5%. 

 ∆έσμευση για πρόσθετα μέτρα της τάξης του 2% του ΑΕΠ κατά τα τελευταία έτη της 
προγραμματικής περιόδου. 

β. ∆ημοσιονομική Πολιτική-Στόχοι 

 ∆ιόρθωση υπερβολικού ελλείμματος το συντομότερο. 

 Εφαρμογή μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης συνολικού ύψους 7,25% του ΑΕΠ μέσω της 
εισαγωγής μόνιμων μέτρων και συγκεκριμένα μέτρα για μείωση του κρατικού μισθολογίου 
και των κοινωνικών παροχών, μετριάζοντας τις επιπτώσεις στις ευάλωτες ομάδες. 

 Μεσοπρόθεσμη διατήρηση της δημοσιονομικής εξυγίανσης συγκλίνοντας προς την 
επίτευξη του Μεσοπρόθεσμού ∆ημοσιονομικού Στόχου της Κύπρου μέσω της 
συγκράτησης των δαπανών, βελτίωσης του φορολογικού πλαισίου και της προώθησης 
δημοσιονομικών διαρθρωτικών μέτρων περιλαμβανομένου της εισαγωγής ενός 
Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Πλαισίου στη βάση των κατευθύνσεων της Ε.Ε.  

 2012 

(εκατομ.) 

2013 

(εκατομ.) 

2014 

(εκατομ.) 

2015 

(εκατομ.) 

2016 

(εκατομ.) 

∆ημοσιονομικό Ισοζύγιο  -€1.036 

Πρωτογενές Ισοζύγιο  -€122 €175 €489 €752 

∆ημοσιονομικά Μέτρα  €42 €480 €307 €270 €190 

γ. ∆ημοσιονομικά ∆ιαρθρωτικά Μέτρα 

 Μεταρρύθμιση των συνταξιοδοτικών σχεδίων του ευρύτερου δημόσιου τομέα και του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων που αφορά όλους τους Κυπρίους για βελτίωση της 
μακροπρόθεσμής βιωσιμότητας των δημοσίων οικονομικών.  

 Μεταρρύθμιση του τομέα ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης για αντιμετώπιση των 
προκλήσεων της γήρανσης του πληθυσμού. 

 ∆ημοσιονομικό Πλαίσιο: 

- ∆ιαχείριση ∆ημοσίου Χρέους. 

- Συμπράξεις ιδιωτικού και δημόσιου τομέα. 

 Βελτίωση της φορολογικής διαχείρισης και συμμόρφωσης. 

 Μεταρρύθμιση του φορολογικού πλαισίου της ακίνητης περιουσίας. 

 Μεταρρύθμιση της δημόσιας διοίκησης. 

 Μεταρρύθμιση της κοινωνικής ευημερίας και ενσωμάτωσης των ευάλωτων ατόμων στην 
κοινωνία. 

 Μεταρρύθμιση του συστήματος της Αυτόματης Τιμαριθμικής Αναπροσαρμογής (ΑΤΑ). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 3 

1. Κρατικός προϋπολογισμός του 2013 

Σύμφωνα με τα κατατεθέντα από τον Υπουργό Οικονομικών στοιχεία ο προϋπολογισμός του 2013 είναι 
περιοριστικός με σημαντικές μειώσεις σε διάφορες κατηγορίες δαπανών.  Σε αυτόν ενσωματώθηκαν τα 
μέτρα δημοσιονομικής εξυγίανσης που συμφωνήθηκαν με την τρόικα.  Συναφώς απαιτείται αυστηρή 
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εφαρμογή του προϋπολογισμού για το 2013, καθώς και συστηματική παρακολούθηση και εφαρμογή 
διορθωτικών μέτρων.  

Προς την κατεύθυνση της δημοσιονομικής εξυγίανσης στη βάση ενός δεσμευτικού τριετούς 
Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Πλαισίου 2013-2015 στον προϋπολογισμό έχουν ληφθεί υπόψη οι 
ακόλουθες παράμετροι: 

 Καθορισμός ανωτάτων οροφών ανά υπουργείο. 

 Περίληψη επαρκούς αποθεματικού για αντιμετώπιση εκτάκτων αναγκών.  

 Μείωση χρηματοδοτικών αναγκών στο ελάχιστο δυνατό (εξάρτηση από αγορές). 

 Αναχαίτιση της αυξητικής πορείας του δημόσιου χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ.  

α. Έσοδα 

  Στον προϋπολογισμό προβλέπεται οριακή αύξηση των εσόδων στα €5.860 εκατομ. σε σύγκριση 
με αναθεωρημένα έσοδα ύψους €5.786 εκατομ. το 2012, δηλαδή αναμένεται να παρουσιάσουν 
μικρή μόνο αύξηση ύψους 1,3% σε σύγκριση με αύξηση ύψους 1,6% το 2012 παρά την 
προώθηση των μέτρων αύξησης των εσόδων λόγω συρρίκνωσης της προβλεπόμενης 
οικονομικής δραστηριότητας και κατά συνέπεια μείωση της κατανάλωσης. 

  Τα κρατικά έσοδα τα τελευταία χρόνια παρουσιάζουν υποτονικούς ρυθμούς ανάπτυξης σε 
αντίθεση με το δυναμισμό που παρουσίασαν τη διετία 2007-2008 ως αποτέλεσμα της έντονης 
δραστηριότητας στον τομέα των ακινήτων.  Τα δημόσια έσοδα (€5.860 εκατομ.), ως ποσοστό του 
ΑΕΠ (€17.5 δις), το 2013 υπολογίζεται ότι θα αυξηθούν στο 33,5% σε σύγκριση με 32,4%το 2012. 

  Οι σημαντικότερες κατηγορίες εσόδων εξαιρουμένων των εσόδων από δάνεια είναι οι άμεσοι και 
έμμεσοι φόροι που συνολικά προϋπολογίζονται για το 2013 στα €4,887 εκατομ. και αποτελούν το 
83,4% των συνολικών εσόδων.  Το υπόλοιπο 16,4% των εσόδων, εξαιρουμένων των εισπράξεων 
από δάνεια, αφορούν τα μη φορολογικά έσοδα, όπως πωλήσεις αγαθών και υπηρεσιών και 
μεταβιβάσεις, που για το 2013 προϋπολογίζονται στα €972,7 εκατομ. 

  Τα φορολογικά έσοδα το 2013 προβλέπονται να παρουσιάσουν οριακή μείωση της τάξης του 
0,1% σε σύγκριση με οριακή αύξηση της τάξης του 1,0% των αναθεωρημένων εσόδων για το 
2012.   

  Ως ποσοστό του ΑΕΠ προϋπολογίζεται ότι τα φορολογικά έσοδα το 2013 θα αυξηθούν οριακά 
στο 28,1% σε σύγκριση με 27,5% το 2012 παρά την περαιτέρω συρρίκνωση που αναμένεται να 
παρουσιάσει η κυπριακή οικονομία το 2013.  Η οριακή αυτή αύξηση οφείλεται στον υποτονικό 
ρυθμό ανάπτυξης της οικονομίας σε συνδυασμό με την προώθηση των μέτρων δημοσιονομικής 
εξυγίανσης που περιλαμβάνει τόσο αποκοπές από το κρατικό μισθολόγιο, όσο και αυξήσεις 
διαφόρων φορολογιών.  Τα έσοδα από την άμεση φορολογία, ως ποσοστό του ΑΕΠ, 
προϋπολογίζεται το 2013 να φθάσουν το 12,4% σε σύγκριση με 12,2% τον προηγούμενο χρόνο.  
Τα έσοδα από την έμμεση φορολογία, ως ποσοστό του ΑΕΠ, το 2013 προϋπολογίζονται να 
ανέλθουν στο 11,5% σε σύγκριση με 15,2% το 2012. 

  Αναλυτικά τα έσοδα από την άμεση φορολογία το 2013 προβλέπονται να παρουσιάσουν μείωση 
της τάξης του 8,8% σε σύγκριση με την αύξηση ύψους €4,8% το 2012.  Σε απόλυτους αριθμούς, 
το 2013 οι άμεσοι φόροι προϋπολογίζονται να φθάσουν περίπου τα €1.993 εκατομ. σε σύγκριση 
με αναθεωρημένα έσοδα ύψους €2.185 εκατομ. για το 2012. 

  Συγκεκριμένα τα έσοδα από το φόρο εισοδήματος φυσικών προσώπων, προβλέπεται να 
μειωθούν σε ρυθμό ύψους 2,2% το 2013 και να περιοριστούν στα €629 εκατομ. σε σύγκριση με 
αναθεωρημένα έσοδα ύψους €642 εκατομ. το 2012 ενώ τα έσοδα από τον εταιρικό φόρο 
προβλέπονται να μειωθούν κατά 13,9% και να περιοριστούν στα €670 εκατομ. σε σύγκριση με 
αναθεωρημένα έσοδα ύψους €778 εκατομ. το 2012. 

  Ο ρυθμός ανάπτυξης των εσόδων από την έμμεση φορολογία προβλέπεται να αυξηθεί οριακά το 
2013 κατά 0,9% σε σύγκριση με υπολογιζόμενη επιβράδυνση ύψους 1,8% το 2012.  
Αναλυτικότερα, τα έσοδα από το ΦΠΑ, προβλέπεται να σημειώσουν μείωση κατά 3,8% παρά την 
προϋπολογιζόμενη αύξηση του συντελεστή λόγω της αναμενόμενης συρρίκνωσης της ζήτησης 
και να περιοριστούν στα €1.635 εκατομ. σε σύγκριση με αναθεωρημένα έσοδα ύψους €1.700 
εκατομ. το 2012.  Όσον αφορά τα έσοδα από τους φόρους κατανάλωσης, το 2013 προβλέπονται 
να σημειώσουν αύξηση της τάξης του 9,9% σε σύγκριση με αναμενόμενη μείωση της τάξης του 
3,4% το 2012, φθάνοντας έτσι τα €671 εκατομ. το 2013 σε σύγκριση με €611 εκατομ. το 2012 
παρά τη μείωση της ιδιωτικής ζήτησης. 

  Τέλος, τα μη φορολογικά έσοδα προϋπολογίζονται το 2013 να αυξηθούν στα €799 εκατομ. σε 
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σύγκριση με αναθεωρημένα έσοδα ύψους €773 εκατομ. το 2012 σημειώνοντας αύξηση ύψους 
3,3% λόγω εισαγωγής τελών χρέωσης για την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στα δημόσια 
νοσηλευτήρια, της κατάργησης των εξαιρέσεων για την επιβολή του τέλους επί των εταιρειών 
καθώς και στα αυξημένα τέλη που αφορούν την παραχώρηση δικαιωμάτων εξόρυξης 
υδρογονανθράκων.   

 β. ∆απάνες 

  Το σύνολο των προϋπολογιζόμενων δαπανών του προϋπολογισμού του 2013 ανέρχεται στα 
€7.014 εκατομ. σε σύγκριση με προϋπολογιζόμενες δαπάνες ύψους €7.449 εκατομ. το 2012, 
δηλαδή παρουσιάζουν μείωση ύψους 5,8%.  

  Οι δημόσιες δαπάνες το 2013 (€7.014 εκατομ.), ως ποσοστό του ΑΕΠ, προβλέπεται ότι θα 
μειωθούν σε σύγκριση με το 2012 και να περιορισθούν γύρω στο 40,1% από το 41,7% που ήταν 
τον προηγούμενο χρόνο.  Συναφώς, από την ανάλυση προκύπτει ότι οι κατηγορίες δαπανών με 
εξαίρεση τις δαπάνες για τόκους παρουσιάζουν μείωση ως ποσοστό του ΑΕΠ.   

  Ειδικότερα, οι δαπάνες προσωπικού που περιλαμβάνουν τις συντάξεις και τα φιλοδωρήματα, 
υπολογίζονται να ανέλθουν στα €2.603 εκατομ. σε σύγκριση με €2.749 εκατομ. το 2012 
σημειώνοντας μείωση της τάξης του 5,3% η οποία προκύπτει λόγω της αναμενόμενης μείωσης 
της απασχόλησης σε συνδυασμό με την παγοποίηση των απολαβών.  Οι δαπάνες προσωπικού, 
ως ποσοστό του ΑΕΠ, περιορίζονται στο 14,9% από το 15,4% τον προηγούμενο χρόνο.  

  Αναφορικά με τις μεταβιβαστικές πληρωμές που αποτελούνται κυρίως από τις κοινωνικές 
παροχές, τις χορηγίες προς τους ημικρατικούς οργανισμούς και τις Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
μειώνονται, ως ποσοστό του ΑΕΠ, στο 11,8% από το 12,6% τον προηγούμενο χρόνο.   

  Αναλυτικότερα σε απόλυτους αριθμούς η κατηγορία αυτή το 2013 προβλέπεται να περιοριστεί 
στα €2.057 εκατομ. σε σύγκριση με €2.251 εκατομ. το 2012 σημειώνοντας μείωση ύψους 8,6% 
λόγω επέκτασης της στόχευσης των κοινωνικών παροχών και κατάργησης κάποιων σχεδίων, 
καθώς και λόγω περίληψης μικρότερων χορηγιών προς τους ημικρατικούς και άλλους 
οργανισμούς.  Οι κοινωνικές παροχές προϋπολογίζονται στα €963 εκατομ. σε σύγκριση με 
€1.115 εκατομ. τον προηγούμενο χρόνο σημειώνοντας ρυθμό μείωσης 13,7%.   

  Οι υπόλοιπες κατηγορίες δαπανών αφορούν τις λειτουργικές δαπάνες, τις κεφαλαιουχικές 
δαπάνες και τις πληρωμές τόκων. 

  Οι λειτουργικές δαπάνες προβλέπεται να ανέλθουν €1.107 εκατομ. το 2013 σε σύγκριση με 
€1.071 εκατομ. το 2012 σημειώνοντας αύξηση της τάξης του 3,4% λόγω αύξησης των 
λειτουργικών εξόδων μη γραφειακών χώρων.   

  Οι κεφαλαιουχικές δαπάνες προβλέπεται να ανέλθουν στα €572 εκατομ. σε σύγκριση με €767 
εκατομ. το 2012 δηλαδή παρουσιάζουν μείωση 25,4% λόγω αποπεράτωσης μεγάλων 
αναπτυξιακών έργων καθώς και λόγω συρρίκνωσης της οικονομικής δραστηριότητας. 

  Οι δαπάνες τόκων προϋπολογίζονται για το 2013 να αυξηθούν κατά 10,3% και αν ανέλθουν στα 
€675 εκατομ. σε σύγκριση με €612 εκατομ. το 2012 λόγω αύξησης του ύψους του δημόσιου 
χρέους και του μέσου κόστους εξυπηρέτησής του.   

 Περαιτέρω, στον προϋπολογισμό του 2013 έχουν γίνει πρόνοιες για κατάργηση 761 κενών θέσεων 
έναντι αριθμού των οποίων υπηρετούν εργοδοτούμενοι καθορισμένης διάρκειας ή εργοδοτούμενοι 
αορίστου ή έκτακτοι ορισμένου χρόνου ή με δεκαπενθήμερα συμβόλαια.  Επίσης, καταργήθηκαν 228 
κενές θέσεις εισδοχής ωρομισθίου κυβερνητικού προσωπικού.  Επιπρόσθετα, διατηρούνται οι πρόνοιες 
σε σχέση με την αναστολή της πλήρωσης των μόνιμων κενών θέσεων πρώτου διορισμού (άρθρο 17).  

 Στον προϋπολογισμό του 2013 περιλήφθηκε και πρόνοια η οποία εξαιρεί την επαναπρόσληψη 
εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας των οποίων τα συμβόλαια λήγουν την 31η ∆εκεμβρίου 2012, 
καθώς και πρόνοια για ανανέωση συμβολαίων υπηρετούντων έκτακτων υπαλλήλων ορισμένου χρόνου 
ή υπηρετούντων σε δεκαπενθήμερη βάση, τα συμβόλαια των οποίων επίσης λήγουν την 31η ∆εκεμβρίου 
2012.   

 Επιπρόσθετα στον προϋπολογισμό προνοείται τροποποίηση του άρθρου 19 με την οποία όλα τα 
επιδόματα φορολογούνται με εξαίρεση επιδόματα που αφορούν την κάλυψη συγκεκριμένων εξόδων.   

 Περαιτέρω, δεν περιλήφθηκε πρόνοια για πρόσληψη ωρομίσθιου εποχιακού προσωπικού με εξαίρεση 
τις περιπτώσεις που αφορούν δασοπυροσβέστες, πυροφύλακες και ναυαγοσώστες.   
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2. Μέτρα ∆απανών και Εσόδων για το Έτος 2012 

α. Μέτρα ∆απανών 

 Μόνιμη κλιμακωτή μείωση απολαβών στον κρατικό και ευρύτερο δημόσιο τομέα 
περιλαμβανομένων επί των μηνιαίων απολαβών ή/και των συντάξεων ως ακολούθως:   
€0-1,000:0%, €1,001-1,500:6.5%, €1,501-2,000:8.5%, €2,001-3,000:9.5%, €3,001-
4,000:11.5%, €4,001:12.5% (ετήσια μικτή απόδοση το 2013: €128 εκατομ. και απώλεια 
των φορολογικών εσόδων €46,5 εκατομ.). 

 Περαιτέρω χρονική επέκταση της αναστολής της ΑΤΑ σε όλο τον ευρύτερο δημόσιο τομέα 
μέχρι να τεθεί σε ισχύ η μεταρρύθμιση του συστήματος ΑΤΑ. 

 Επέκταση της παγοποίησης των μισθών (προσαυξήσεων και γενικών αυξήσεων μισθών) 
στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα και της προσωρινής συνεισφοράς επί των 
ακαθάριστων εσόδων για τρία επιπλέον έτη μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2016. 

 Μείωση του αριθμού των δημοσίων υπαλλήλων κατά τουλάχιστον πέντε χιλιάδες κατά την 
περίοδο του 2012-2016, με:  

i. την παγοποίηση των διαδικασιών πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού στις 
κατώτερες θέσεις των υφιστάμενων δομών θέσεων (εισαγωγικός βαθμός) για τρία 
επιπλέον έτη μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2016,  

ii. την εφαρμογή πολιτικής πρόσληψης ενός ατόμου για κάθε τέσσερις αφυπηρετήσεις 
(οριζόντια),  

iii. την εισαγωγή μέτρων για την αύξηση της κινητικότητας των δημοσίων υπαλλήλων 
εντός και μεταξύ υπουργείων και  

iv. την εφαρμογή ενός τετραετούς σχεδίου με στόχο την κατάργηση τουλάχιστον 1 880 
θέσεων μόνιμης απασχόλησης. 

 Πάγωμα των προσλήψεων νέου ωρομίσθιου προσωπικού και την άμεση εφαρμογή της 
κινητικότητας εντός και μεταξύ υπουργείων και άλλους κρατικούς φορείς.  Στους τομείς 
υγείας και της ασφάλειας θα είναι δυνατή η πρόσληψη ενός ατόμου για κάθε πέντε 
συνταξιοδοτούμενους μόνο για περιπτώσεις επείγουσας ανάγκης. 

 β. Μέτρα Εσόδων  

 ∆ιασφάλιση πρόσθετων εσόδων από τη φορολογία ακινήτων από:  

i. την ενημέρωση των τιμών του 1980 με την εφαρμογή του ∆ΤΚ από το 1980-2012 
και  

ii. την τροποποίηση των φορολογικών συντελεστών.  Οι νέες τιμές, που θα ισχύσουν 
για τις ενημερωμένες τιμές έχουν ως εξής (καμία αναμενόμενη απόδοση το 2012, 
2013: €69 εκατομ.): 

 Είσπραξη πρόσθετου εφάπαξ μερίσματος από ημικρατικούς οργανισμούς (προβλεπόμενη 
απόδοση το 2012: €20 εκατομ.). 

 Αύξηση της εισφοράς από τις τράπεζες και τα πιστωτικά ιδρύματα, πάνω στο ποσό των 
τραπεζικών καταθέσεων από 0,095% σε 0,11% με 25/60 των εσόδων να προορίζονται σε 
ειδικό λογαριασμό για ένα Ταμείο Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας (καμία αναμενόμενη 
απόδοση το 2012, 2013: €10 εκατομ.). 

3. Μέτρα ∆απανών και Εσόδων για το Έτος 2013 

 α. Μέτρα ∆απανών  

 Καθιέρωση μηχανισμού για τακτική επανεξέταση των ειδικών φόρων κατανάλωσης για 
εξασφάλιση της πραγματικής αξίας των ειδικών φορολογικών εσόδων (καμία αναμενόμενη 
απόδοση το 2012).  

 Μείωση στις κοινωνικές μεταβιβάσεις, κατά τουλάχιστον €113 εκατομ., μέσω:  

i. κατάργησης σχεδίων χορηγιών και επιδομάτων, όπως το επίδομα μάνας, άλλα 
οικογενειακά επιδόματα και εκπαιδευτικές χορηγίες, 

ii. κατάργησης συμπληρωματικών επιδομάτων του δημοσίου βοηθήματος και της 
ειδικής χορηγίας και καλύτερης στόχευσης του πασχαλινού επιδόματος για τους 
συνταξιούχους, 
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iii. μείωσης του κόστους στεγαστικών σχεδίων κατά τουλάχιστον €35 εκατομ. μέσω της 
ενοποίησης και τον εξορθολογισμό των σχεδίων για τους εκτοπισμένους και του 
ενιαίου στεγαστικού σχεδίου και τον τερματισμό της ειδικής χορηγίας για την 
απόκτηση πρώτης κατοικίας.  Τερματισμός της παροχής δανείων και εγγυήσεων 
δανείων που σχετίζονται με την κατασκευή και την απόκτηση κατοικίας σε όλα τα 
κυβερνητικά στεγαστικά σχέδια (προβλεπόμενη απόδοση το 2013: €113 εκατομ.).  

 Μείωση των επιδομάτων στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα μέσω: 

i. Φορολόγησης των συντάξιμων/υψηλών επιδομάτων των ανώτατων κρατικών 
υπαλλήλων και αξιωματούχων (γραμματειακών υπηρεσιών, παραστάσεως και 
φιλοξενίας) στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα (προβλεπόμενη απόδοση το 
2013: €1,1 εκατομ.). 

ii. Εξορθολογισμός επιδομάτων των κρατικών υπαλλήλων περιλαμβανομένου της 
μείωσης των επιδομάτων των κρατικών υπαλλήλων και αξιωματούχων και του 
ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού κατά 15% (εκτιμημένη απόδοση το 2013: 
€28,2 εκατομ.). 

iii. Μείωση του ημερήσιου επιδόματος συντήρησης εξωτερικού που καταβάλλεται για 
υπηρεσιακά ταξίδια στο εξωτερικό κατά 15%. Περαιτέρω, μείωση του ημερήσιου 
επιδόματος διατροφής (για κάλυψη εξόδων διατροφής, διακίνησης και άλλα 
προσωπικά έξοδα) στην περίπτωση που προσφέρεται γεύμα/δείπνο στο εξωτερικό 
στο ήμισυ του επιδόματος που ισχύει σήμερα (20%-45% του επιδόματος 
συντήρησης εξωτερικού αντί 40%-90% που καταβάλλεται) (προβλεπόμενη 
απόδοση το 2013: €0,4 εκατομ.). 

 Μείωση ορισμένων παροχών και προνομίων των κρατικών αξιωματούχων και ανώτερων 
κυβερνητικών αξιωματούχων, κυρίως με την:  

i. Αναστολή του δικαιώματος χρήσης αεροπορικής θέσης business ή club class από 
ανώτατους κρατικούς υπαλλήλους και αξιωματούχους εκτός των περιπτώσεων 
υπερατλαντικών ταξιδιών.  Το δικαίωμα χρήσης παραμένει για τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας και το Πρόεδρο της Βουλής (προβλεπόμενη απόδοση το 2013: 
€0,7εκατομ.). 

ii. Κατάργηση του δικαιώματος αγοράς αφορολόγητου οχήματος από ιδιώτες, 
αξιωματούχους και κρατικούς υπαλλήλους (εν ενεργεία ή που έχουν αποχωρήσει 
από το αξίωμα/θέση τους) (προβλεπόμενη απόδοση το 2013: €0,1εκατομ.). 

iii. επέκταση παγοποίησης των μισθών και της προσωρινής συνεισφοράς επί των 
μεικτών εισοδημάτων των κρατικών αξιωματούχων (129 άτομα) για το 2013-2016, 
συμπεριλαμβανομένων των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (εκτιμώμενη 
απόδοση το 2013: €0,1εκατομ.). 

 Εφαρμογή μέτρων για το σχέδιο συντάξεων των κρατικών υπαλλήλων: 

i. Παγοποίηση συντάξεων. 

ii. Παράταση της ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης κατά δύο έτη ανάλογα με την 
ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των διαφόρων κατηγοριών υπαλλήλων (π.χ. 
αστυνομικών, μελών του στρατού κ.ά.), με εξαίρεση το ιατρικό προσωπικό που 
αφυπηρετεί στο 65ο έτος, κατά την περίοδο 2013-2016 (εκτιμώμενη απόδοση το 
2013: €38 εκατομ.). 

iii. Αναθεώρηση των συνταξιοδοτικών σχεδίων των πιο κάτω ομάδων κατ' αναλογία 
της αναθεώρησης των κρατικών υπαλλήλων: ΕΠΥ και των Εθελοντριών (657) 
(Στρατός), έκτακτων υπαλλήλων (3 348) και Ειδικών Αστυφυλάκων (840).  

iv. Συνεισφορά ύψους 3% επί των συντάξιμων απολαβών για το ταμείο χήρων και 
ορφανών για όσους αξιωματούχους λαμβάνουν σύνταξη και εφάπαξ με βάση 
σχετικές νομοθεσίες και συνεισφορά ύψους 6,8% των συντάξιμων απολαβών 
αξιωματούχων οι οποίοι δικαιούνται σε σύνταξη και εφάπαξ και δεν καλύπτονται 
από το κυβερνητικό σχέδιο συντάξεων ή σχέδιο όμοιο με αυτό (Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, Πρόεδρος της Ε∆Υ, Πρόεδρος ΕΕΥ, Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, 
Προεδρικός Επίτροπος, Επίτροπος Νομοθεσίας και Προστασίας ∆ικαιωμάτων του 
Παιδιού) έναντι των συνολικών συνταξιοδοτικών τους ωφελημάτων (εκτιμώμενη 
απόδοση το 2013: €1,1 εκατομ.). 

v. Oι συνεισφορές στο ταμείο χήρων και ορφανών δεν πρέπει να είναι επιστρεπτέες. 
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 Εφαρμογή περαιτέρω μέτρων μεταρρύθμισης του Συστήματος Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
μέσω: 

i. Αναλογιστικής μείωσης των συντάξεων για αφυπηρετήσεις πριν το 65 έτος ηλικίας 
(0,5% το μήνα). 

ii. Παγοποίηση των συντάξεων του ΤΚΑ. 

iii. Κατάργηση της αύξησης της σύνταξης για εξαρτώμενα άτομα. 

 Μειώσεις μεταβιβάσεων προς ημικρατικούς οργανισμούς και οργανισμούς ιδιωτικού 
δικαίου (εκτιμώμενη απόδοση το 2013: €25 εκατομ.). 

 Μειώσεις λειτουργικών δαπανών των ημικρατικών οργανισμών (εκτιμώμενη απόδοση το 
2013: €20 εκατομ.). 

 Περιορισμός της πρόσληψης εκτάκτου ωρομίσθιου εποχικού προσωπικού που κατά το 
2012 ανερχόταν περίπου σε 1 806 άτομα, κατά περίπου 992 άτομα (εκτιμώμενη απόδοση 
το 2013: €9,6 εκατομ.).  

 Εφαρμογή τετραετούς προγράμματος από το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού 
με στόχο την κατάργηση τουλάχιστον 1 880 μόνιμων θέσεων κατά το 2013-2016. 

β. Μέτρα Εσόδων 

 Αύξηση φόρων κατανάλωσης σε όλα τα καπνικά προϊόντα και ιδιαίτερα στο στριφτό 
τσιγάρο που επιβαρύνεται με σημαντικά χαμηλότερο φόρο.  Υποχρεωτική αναγραφή της 
τιμής στα πακέτα. 

 Αύξηση φόρου κατανάλωσης στα αλκοολούχα ποτά με εξαίρεση το κρασί, αύξηση του 
φόρου κατανάλωσης στην αιθυλική αλκοόλη.  

 Αύξηση φόρου κατανάλωσης στα καύσιμα κίνησης (πετρέλαιο και βενζίνη) (προβλεπόμενη 
απόδοση το 2014: €49 εκατομ.). 

 Αύξηση του υφιστάμενου κανονικού συντελεστή ΦΠΑ κατά μία ποσοστιαία μονάδα από 
17% σε 18%. 

 Φορολόγηση με συντελεστή 20% των αποδόσεων των τυχερών παιχνιδιών του ΟΠΑΠ και 
του Κρατικού Λαχείου. 

 Μεταρρύθμιση του όλου φορολογικού πλαισίου απόκτησης και χρήσης μηχανοκινήτων 
οχημάτων στη βάση των εκπομπών ρύπων (φόροι κατανάλωσης, τέλος εγγραφής και 
ετήσια άδεια κυκλοφορίας). 

 Γενική αναθεώρηση όλων των τελών της κυβέρνησης. 

 Χρέωση ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης ασθενών εξωτερικών ιατρείων. 

 Επιβολή του τέλους εταιρειών σε όλες τις εταιρείες ανεξαιρέτως. 

 Νομική ρύθμιση για χρονικό περιορισμό της μεταφοράς των ζημιών των εταιρειών στα 
πέντε χρόνια.  

4. Μέτρα ∆απανών και Εσόδων για το Έτος 2014 

α. Μέτρα ∆απανών  

 Μείωση κοινωνικών παροχών κατά €28,5 εκατομ. μέσω της κατάργησης των μέτρων 
κοινωνικής συνοχής που παραχωρούνται μέσω των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και 
καλύτερης στόχευσης του επιδόματος τέκνου και της φοιτητικής χορηγίας.  

 Περαιτέρω καθολική μείωση των απολαβών και συντάξεων του ευρύτερου δημόσιου τομέα 
κατά 3% (εκτιμώμενη απόδοση το 2014: €73 εκατομ.).  

 Εφαρμογή τετραετούς προγράμματος από το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού 
με στόχο την κατάργηση των τουλάχιστον 1 880 μόνιμων θέσεων κατά το 2013-2016. 

 Εισαγωγή μηνιαίας κάρτας διακίνησης με τις δημόσιες μεταφορές για μαθητές, φοιτητές και 
συνταξιούχους. 

 Αύξηση διδακτικών περιόδων εκπαιδευτικού προσωπικού κατά μία διδακτική περίοδο από 
το Σεπτέμβριο 2013. 
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 β. Μέτρα Εσόδων 

 Επέκταση της ισχύς της έκτακτης εισφοράς επί των ακαθάριστων απολαβών του 
ευρύτερού δημόσιου και ιδιωτικού τομέα από την 1η Ιανουαρίου 2014 μέχρι το 2016:        
€0-1.500: 0%, €1.501-2.500: 2,5%, €2.501-3,500: 3,0% και €3.501 και άνω: 3,5%. 

 Αύξηση του υφιστάμενου κανονικού συντελεστή ΦΠΑ κατά μία ποσοστιαία μονάδα από 
18% σε 19%. 

 Αύξηση του υφιστάμενου μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ κατά μία ποσοστιαία μονάδα από 
8% σε 9%. 

 Αύξηση φόρου κατανάλωσης στα καύσιμα κίνησης (πετρέλαιο και βενζίνη) (προβλεπόμενη 
απόδοση το 2014: €49 εκατομ.). 

 Αύξηση των εισφορών των υπαλλήλων και εργοδοτών προς το ΤΚΑ κατά 1% (0,5% από 
τους εργοδοτουμένους και 0,5% από τους εργοδότες). 

5. Συναφή ζητήματα 

 α. Βαθμός υλοποίησης αναπτυξιακών δαπανών (προϋπολογισμός 2012) 

  Βάσει των στοιχείων που κατατίθενται στην επιτροπή επί τακτής βάσεως από το Γενικό 
Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας σε σχέση με την πορεία υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών 
της κυβέρνησης (ανά ομάδα δαπανών) και σύμφωνα με την τελευταία ενημέρωση που είχε η 
επιτροπή για την περίοδο από 1ης Ιανουαρίου 2012 μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2012, προκύπτουν 
τα ακόλουθα: 

 Ποσοστό υλοποίησης κεφαλαιουχικών δαπανών (έργα συγχρηματοδοτούμενα από 
κοινοτικούς πόρους, αγορά γης και κτιρίων, ανεγέρσεις, επεκτάσεις και βελτιώσεις κτιρίων, 
δρόμοι, έργα υποδομής κ.ά.) για την πιο πάνω αναφερόμενη περίοδο 42%, σε σχέση με 
ποσοστό υλοποίησης για την αντίστοιχη περίοδο του 2011, 46%.  

 Ποσοστό υλοποίησης άλλων αναπτυξιακών δαπανών (συντηρήσεις και επιδιορθώσεις, 
εκπαίδευση προσωπικού/συνέδρια, συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες, επιχορηγήσεις, 
κοινωνικές παροχές κ.ά.) για την ίδια πιο πάνω αναφερόμενη περίοδο 65%, σε σχέση με 
ποσοστό υλοποίησης για την αντίστοιχη περίοδο του 2011, 38%.   

 Ποσοστό υλοποίησης του συνόλου των αναπτυξιακών δαπανών για την ίδια περίοδο του 
2012, 50% έναντι ποσοστού υλοποίησης 43% για την αντίστοιχη περίοδο του 2011. 

Σημειώνεται ότι η επιτροπή αναμένει την κατάθεση των τελικών στοιχείων για το συνολικό βαθμό 
υλοποίησης αναπτυξιακών δαπανών για το έτος 2012, στοιχεία τα οποία μέχρι το χρόνο 
ολοκλήρωσης της παρούσας έκθεσης δεν ήταν διαθέσιμα.   

β. Συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί του προϋπολογισμού του 2012 

Κατά τη διάρκεια του τρέχοντος έτους, η κυβέρνηση κατέθεσε στη Βουλή έξι νομοσχέδια 
συμπληρωματικών προϋπολογισμών για το 2012.   

Το σύνολο των συμπληρωματικών πιστώσεων, των οποίων ζητήθηκε η έγκριση από τη Βουλή 
ανέρχεται σε €82.149.994. 

Οι υπό αναφορά συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί αναλύονται ως ακολούθως: 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 1) Νόμος του 2012 [Νόμος αρ. 44(ΙΙ) του 
2012], προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους €5.034.000 για το σχέδιο αποζημίωσης 
προς τις Κυπριακές Αερογραμμές λόγω της απώλειας εσόδων από την απαγόρευση των 
πτήσεων πάνω από την Τουρκία. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 2) Νόμος του 2012 [Νόμος αρ. 45(ΙΙ) του 
2012], προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους €2.785.994 για την κάλυψη της 
δαπάνης που αφορά τη δημιουργία εκατόν θέσεων Ειδικών Αστυφυλάκων για τη 
στελέχωση της Πρώτης Φάσης του Χώρου Κράτησης Απαγορευμένων Μεταναστών στη 
Μεννόγια.  

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 3) του 2012 [Νόμος αρ. 46(ΙΙ) του 2012], 
προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους €26.999.990 για κάλυψη των δύο πρώτων 
δόσεων για τη συμμετοχή της Κύπρου στο καταβληθέν μετοχικό κεφάλαιο του Ευρωπαϊκού 
Μηχανισμού Σταθερότητας. 
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 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 4) του 2012 [Νόμος αρ. 50(ΙΙ) του 2012], 
προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους €31.330.000 για σκοπούς αύξησης του 
μετοχικού κεφαλαίου των Κυπριακών Αερογραμμών.  

 Ο Περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 5) Νόμος του 2012 [Νόμος αρ. 54(ΙΙ) του 
2012], προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους €16.000.000 για τις δημόσιες 
επιβατικές μεταφορές. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 6) Νόμος του 2012 [Νόμος αρ. 57(ΙΙ) του 
2012], προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους €10 (συμβολική πρόνοια) για σκοπούς 
μεταφοράς ποσού €6.830.000 στο άρθρο “Χορηγία στο Ίδρυμα ∆ιαχείρισης 
Απογευματινών και Βραδινών Επιμορφωτικών Προγραμμάτων”. 

 γ. Τροποποιήσεις του κρατικού προϋπολογισμού του 2013 

Ο Υπουργός Οικονομικών στις 13 ∆εκεμβρίου 2012 κατέθεσε στη Βουλή τρεις τροποποιήσεις 
στον κρατικό προϋπολογισμό του 2013 για σκοπούς ενσωμάτωσής τους στον κυρίως 
προϋπολογισμό και υποβολής τους με τον τρόπο αυτό προς έγκριση από την ολομέλεια του 
σώματος. 

Όπως σχετικά αναφέρεται, μετά την έγκριση του προϋπολογισμού του 2013 από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και την κατάθεσή του στη Βουλή των Αντιπροσώπων, διαπιστώθηκε ότι εκ 
παραδρομής δεν ενσωματώθηκαν στο προσχέδιο του νομοσχεδίου του περί Προϋπολογισμού 
του 2013 Νόμου κάποιες ρυθμίσεις που αφορούν είτε προγενέστερες αποφάσεις είτε 
περιλήφθηκαν πρόνοιες στο Μνημόνιο Συναντίληψης και δεν περιλήφθηκαν αντίστοιχες πρόνοιες 
στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμου. 

(Επεξηγήσεις αναφορικά με το περιεχόμενο των προτεινόμενων εκ μέρους του Υπουργείου 
Οικονομικών τροποποιήσεων περιλαμβάνονται στο Μέρος ΣΤ΄.) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 4 

1. Κρατικός προϋπολογισμός του 2013 

Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2013 όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προβλέπει δαπάνες 
(τακτικές και αναπτυξιακές) για τις οποίες ζητείται έγκριση πληρωμής (μη περιλαμβανομένων των 
δαπανών που βαρύνουν το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας) ύψους €5.769.900.540 (αρχικός 
προϋπολογισμός χωρίς τις τροποποιήσεις που κατατέθηκαν στο μεταξύ από το Υπουργείο 
Οικονομικών). 

Τα μεγέθη του υπό συζήτηση προϋπολογισμού αναλύονται ειδικότερα ως ακολούθως: 

α. Tο ΑΕΠ (σε τρέχουσες τιμές) προβλέπεται για το 2013 σε €17.493,5 εκατομ. έναντι €17.855,9 
εκατομ. για το 2012 και €17.979,3 εκατομ. για το 2011.   

β. Τα συνολικά έσοδα για το 2013 προϋπολογίζονται σε €7.624,3 εκατομ.3 (εξαιρουμένων των 
δανείων). 

 Οι άμεσοι φόροι για το 2013 προϋπολογίζονται σε €2.155.940.000 έναντι 
€2.185.000.000 (αναθεωρημένα) για το 2012 και €2.085.737.727 (πραγματικά) για το 
2011. 

 Οι έμμεσοι φόροι για το 2013 προϋπολογίζονται σε €2.731.493.455 έναντι 
€2.708.300.000 (αναθεωρημένα) για το 2012 και €2.757.191.822 (πραγματικά) για το 
2011. 

γ. Οι συνολικές δαπάνες που προϋπολογίζονται στον κρατικό προϋπολογισμό του 2013 
(στις οποίες περιλαμβάνονται και οι δαπάνες που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο της 
∆ημοκρατίας όπως και οι αποπληρωμές δανείων, οι οποίες δε χρήζουν έγκρισης από τη Βουλή), 
ανέρχονται σε €9.458.447.616 και περιλαμβάνουν τις δαπάνες του Πάγιου Ταμείου της 
∆ημοκρατίας (€3.688.547.076), οι οποίες δε χρήζουν νομοθετικής έγκρισης.   

δ. Η συγκεφαλαίωση οφειλών και δαπανών, κατά κατηγορία δαπάνης, στον προϋπολογισμό 
του 2013 (σε σύγκριση με τα έτη 2012 και 2011) έχει ως ακολούθως: 

                                            
3  Για το σκέλος των εσόδων του κρατικού προϋπολογισμού δεν απαιτείται η νομοθετική έγκριση της 

Βουλής. 
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 2011 2012 2013  

 Πραγματική 
∆απάνη 

€ 

Εγκριμένος 
Προϋ/μός 

€ 

Εγκριμένος 
Προϋ/μός 

€ 

Αύξηση + 
Μείωση - 

€ 

Ολικό  8.008.714.983  8.802.321.393 9.458.447.616    656.126.223 

Πάγιο Ταμείο 1.892.236.019 2.586.011.513 3.688.547.076 1.102.535.563 

Τακτικές 
∆απάνες 

5.295.093.938 5.198.981.859 4.968.041.004  -230.940.855 

Αναπτυξιακές 
∆απάνες 

   821.385.026 1.017.328.021    801.859.536  -215.468.485 

ε. Τα μεγέθη του προϋπολογισμού του 2013, όπως κατατέθηκε στη Βουλή (σε σύγκριση με 
τα έτη 2005-2013) έχουν ως ακολούθως: 

2005 

εκατομ. 

2006 

εκατομ. 

2007 

εκατομ. 

2008 

εκατομ. 

2009 

εκατομ. 

2010 

εκατομ. 

2011 

εκατομ. 

2012 

εκατομ. 

2013 

εκατομ. 

ΕΣΟ∆Α 4.644,7 5.457,5 5.664,5 7.061,7 6.755,9 6.331,2 6.309,2 7.740,3 7.624,3 

∆ΑΠΑΝΕΣ 6.074,1 6.627,3 6.954,0 7.509,6 8.131,6 8.626,8 8.861,8 8.770,3 9.458,4 

ΕΛΛΕΙΜΜΑ -1.429,5  -1.169,8 -1.289,5  - 447,9 -1.375,7 -2.295,6  -2.552,6  -1.030,0  -1.834,2 

στ. Οι δαπάνες για την εξυπηρέτηση του δημοσίου χρέους για το 2013 προϋπολογίζονται σε 
€674.637.000 έναντι €611.649.000 για το 2012 (προϋπολογισθείσες), €539.324.000 για το 2011 
(πραγματικές), €459.001.000 για το 2010 (πραγματικές) και €511.927.000 για το 2009.  

ζ. Οι δαπάνες προσωπικού για το 2013 προϋπολογίζονται σε €2.603.080.000 έναντι 
€2.748.991.000 για το 2012 (προϋπολογισθείσες), €2.625.867.000 για το 2011 (πραγματικές), 
€2.500.430.000 για το 2010 (πραγματικές) και €2.395.260.000 για το 2009 (πραγματικές).   

 Ειδικότερα οι δαπάνες προσωπικού αναλύονται ως ακολούθως: 

- Αποδοχές προσωπικού, που για το 2013 προϋπολογίζονται σε €2.056.776.000 έναντι 
€2.180.642.000 για το 2012 (προϋπολογισθείσες), €2.076.522.000 για το 2011 
(πραγματικές), €2.007.069.000 για το 2010 (πραγματικές) και €1.967.474.000 για το 2009 
(πραγματικές). 

- Συντάξεις και φιλοδωρήματα, που για το 2013 προϋπολογίζονται σε €546.304.000 
έναντι €568.349.000 για το 2012 (προϋπολογισθείσες), €549.345.000 για το 2011 
(πραγματικές), €493.361.000 για το 2010 (πραγματικές) και €427.786.000 για το 2009 
(πραγματικές). 

η. Οι λειτουργικές δαπάνες για το 2013 προϋπολογίζονται σε €1.107.336.000 έναντι 
€1.071.307.000 για το 2012 (προϋπολογισθείσες), €1.035.389.000 για το 2011 (πραγματικές), 
€1.033.592.000 για το 2010 (πραγματικές) και €1.059.450.000 για το 2009 (πραγματικές). 

θ. Οι δαπάνες για μεταβιβάσεις για το 2013 προϋπολογίζονται σε €2.057.641.000 έναντι 
€2.250.462.000 για το 2012 (προϋπολογισθείσες), €2.402.814.000 για το 2011 (πραγματικές), 
€2.314.242.000 για το 2010 (πραγματικές) και €2.219.127.000 για το 2009 (πραγματικές). 

  Ειδικότερα οι δαπάνες για κοινωνικές παροχές για το 2013, οι οποίες περιλαμβάνονται 
μεταξύ άλλων δαπανών στο πιο πάνω κεφάλαιο, προϋπολογίζονται σε €962.760.000 έναντι 
€1.115.327.000 για το 2012 (προϋπολογισθείσες), €1.233.196.000 για το 2011 (πραγματικές), 
€1.191.974.000 για το 2010 (πραγματικές) και €1.115.595.000 για το 2009 (πραγματικές). 

ι. Οι δαπάνες για τα έργα υπό κατασκευή για το 2013 προϋπολογίζονται σε €225.782.000 
έναντι €419.080.000 για το 2012 (προϋπολογισθείσες), €389.428.000 για το 2011 (πραγματικές), 
€404.235.000 για το 2010 (πραγματικές) και €441.214.000 για το 2009 (πραγματικές). 

ια. Οι δαπάνες για τα δάνεια για το 2013 (έκδοση δανείων, αποπληρωμές εξωτερικού και 
εσωτερικού, συνεισφορά στα εξοφλητικά αποθέματα) προϋπολογίζονται σε €2.444.207.000 
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έναντι €1.352.947.000 για το 2012 (προϋπολογισθείσες), €823.111.000 για το 2011 
(πραγματικές), €758.875.000 για το 2010 (πραγματικές) και €897.343.000 για το 2009. 

ιβ. Η κατάσταση μόνιμων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία στον προϋπολογισμό του 2013 
(σύγκριση με το 2012) είναι η ακόλουθη: 

Συνοπτική Κατάσταση  2012 2013 

Αξιωματούχοι της ∆ημοκρατίας 138 138 

∆ημόσια Υπηρεσία 15.862 15.202 

∆ικαστική Υπηρεσία 296 289 

Άμυνα 4.362 4.353 

Εσωτερική Ασφάλεια  5.744 5.678 

Παιδεία 11.535 11.521 

Σύνολο 37.937 37.181 

  Στον προϋπολογισμό του 2013 προβλέπεται η δημιουργία πέντε (5) νέων θέσεων Ελεγκτών 
Θαλάσσιας Κυκλοφορίας (Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας - Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων) και 
η κατάργηση 761 κενών θέσεων έναντι αριθμού των οποίων υπηρετούν εργοδοτούμενοι 
καθορισμένης διάρκειας ή εργοδοτούμενοι αορίστου ή έκτακτοι ορισμένου χρόνου ή με 
δεκαπενθήμερα συμβόλαια. 

Ο Υπουργός Οικονομικών, στις 29 Νοεμβρίου 2012, παρουσιάζοντας τον προϋπολογισμό ενώπιον της 
επιτροπής και αναφερόμενος στις τελευταίες εξελίξεις δήλωσε ότι υπάρχει αυτή τη στιγμή μία καταρχήν 
συμφωνία με την τρόικα από την οποία υπολείπεται το κομμάτι που αφορά το ύψος της 
χρηματοδότησης που απαιτείται για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών για το οποίο διεξάγεται 
δειγματοληπτικός έλεγχος από την PIMCO, τα αποτελέσματα του οποίου πιθανόν να κοινοποιηθούν 
στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου μέχρι τις 7 ∆εκεμβρίου 2012. 

Κατά συνέπεια θα ακολουθήσει και δεύτερη συζήτηση σε επίπεδο Eurogroup (μετά την πρώτη στις 3 
∆εκεμβρίου) η οποία έχει οριστεί για τις 13 ∆εκεμβρίου, αφού γίνουν γνωστά τα αποτελέσματα της εν 
λόγω έρευνας. 

Εφόσον υπάρξει κατάληξη και δεν αναβληθεί η συζήτηση για μεταγενέστερη ημερομηνία, τότε θα 
ακολουθήσουν οι συζητήσεις στα κοινοβούλια των χωρών μελών.   

Η διαδικασία αυτή προβλέπεται να διαρκέσει μέχρι και έξι εβδομάδες από την ημερομηνία έγκρισης σε 
επίπεδο Eurogroup.  Αυτό συνεπάγεται ότι η εκταμίευση της πρώτης δόσης του δανείου τοποθετείται 
χρονικά περί τα τέλη Ιανουαρίου του 2013.   

Συναφώς, ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε ότι κρίνεται σκόπιμο όπως η Κυπριακή ∆ημοκρατία κινηθεί 
έντονα και δραστικά, σε κλίμα συναίνεσης, προς λήψη σχετικών μέτρων και ψήφιση καθοριστικών 
νομοθετικών ρυθμίσεων, γεγονός που θα ενισχύσει σημαντικά τη θέση της Κύπρου κατά τη συζήτηση 
στο Eurogroup. 

Περαιτέρω, αναφερόμενος στη δυνατότητα του κράτους να συνεχίσει τις πληρωμές μέχρι και το τέλος 
Ιανουαρίου, χρονικό σημείο κατά το οποίο αναμένεται η πρώτη εκταμίευση, έτσι ώστε να μην υπάρξει 
κανένα πρόβλημα στάσης πληρωμών, ο υπουργός διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι λαμβάνονται τέτοιες 
ενέργειες, έτσι ώστε να μην υπάρξει κανένα πρόβλημα.  ∆ήλωσε επίσης ότι δεν υπάρχει καμία 
καθυστέρηση όσον αφορά πληρωμές από το κράτος σε οποιαδήποτε κατηγορία δικαιούχων και ότι σε 
περίπτωση που υπάρχει κάποια καθυστέρηση, αυτή δεν οφείλεται στην έλλειψη χρημάτων αλλά σε 
άλλους λόγους. 

Στη συνέχεια, αναφερόμενος στη μονιμότητα των προνοιών του μνημονίου, ο Υπουργός Οικονομικών 
δήλωσε ότι εκτός από το κομμάτι που αφορά το χρηματοπιστωτικό σύστημα, που ουσιαστικά είναι 
διαρθρωτικό, δηλαδή αλλάζει τον τρόπο με τον οποίο οι τράπεζες θα λειτουργούν από τούδε και στο 
εξής, υπάρχει και το κομμάτι που αφορά το δημοσιονομικό το οποίο είναι εξίσου σημαντικό, επειδή 
αφορά τη λήψη διαρθρωτικών μέτρων μόνιμου χαρακτήρα. 

Τα διαρθρωτικά προβλήματα, συμπλήρωσε, αντιμετωπίζονται ίσως για πρώτη φορά μετά από δεκαετίες 
με συγκεκριμένο και μελετημένο τρόπο, έτσι ώστε τα δικαιώματα των εργαζομένων να διαφυλαχθούν και 
ταυτόχρονα να κτιστεί μία νέα μόνιμη δομή.   

Όσον αφορά τις υποβαθμίσεις που έχουν γίνει κατά καιρούς από τους οίκους αξιολόγησης και οι οποίες 
συνέχισαν ακόμα και την ημέρα που επιτεύχθηκε η καταρχήν συμφωνία, ο Υπουργός Οικονομικών 
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δήλωσε ότι δυστυχώς θα συνεχίσουν να γίνονται, επειδή η Κύπρος συνδέεται άμεσα με την Ελλάδα 
λόγω του χρηματοπιστωτικού της τομέα και του αντίστοιχου της Ελλάδας.  Σύμφωνα με τον ίδιο 
αξιωματούχο, μέχρι να βρεθούν εκείνες οι λύσεις, με τις οποίες θα απομονωθεί το σύστημά μας από την 
Ελλάδα, δυστυχώς αυτός ο κίνδυνος θα παραμένει. 

Για το ίδιο θέμα δήλωσε περαιτέρω ότι, από τη στιγμή που θα υπογραφεί το μνημόνιο, δεν έχουν πλέον 
σημασία οι υποβαθμίσεις, αλλά εκείνο που έχει σημασία θα είναι η τήρηση του μνημονίου, η οποία θέτει 
ένα βασικό στόχο, να φύγουμε από τη σημερινή κατάσταση και να μπούμε σε νέα βάση με 
μεταρρυθμίσεις οι οποίες θα μας οδηγήσουν σε πρωτογενές πλεόνασμα της τάξης του 4% μέχρι το 2016 
ή και νωρίτερα, ώστε να λειτουργούμε μέσα στο διεθνή χρηματοπιστωτικό τομέα και να παίρνουμε 
χρηματοδοτήσεις χωρίς να εξαρτόμαστε από εξωγενείς παράγοντες για τις χρηματοδοτικές ανάγκες του 
κράτους.   

Όσον αφορά τις προϋποθέσεις ανάπτυξης, ο υπουργός δήλωσε ότι αυτή θα επέλθει μόνο όταν 
επιλύσουμε το πρόβλημα των τραπεζών.  Χωρίς κεφάλαια, συμπλήρωσε, οι τράπεζες δεν μπορούν να 
δανείσουν ανεξαρτήτως ρευστότητας.  Με την απώλεια που έχουν υποστεί οι τράπεζες από το κούρεμα 
των ελληνικών ομολόγων και τις άλλες ζημιές που επακολούθησαν, η κεφαλαιουχική βάση των 
τραπεζών έχει εξασθενήσει και αυτό είναι κάτι που πρέπει να διορθωθεί.  Αφού διορθωθεί, τότε θα 
παρασχεθεί η δυνατότητα στις τράπεζες και στα συνεργατικά να ξαναδανείσουν.  Επίσης, σύμφωνα με 
τον ίδιο, θα πρέπει να επέλθει και η απαιτούμενη διόρθωση στα δημοσιονομικά, ώστε το κράτος να μη 
χρειάζεται να δανείζεται, αλλά, τουναντίον, να έχει ισοσκελισμένο προϋπολογισμό, γεγονός το οποίο θα 
προσδώσει σταθερότητα και εμπιστοσύνη στο σύστημα.  Με όλα τα μέτρα τα οποία παρουσιάζονται 
στον προϋπολογισμό, καθώς και με το μεσοπρόθεσμο δημοσιονομικό πλαίσιο, δημιουργείται αυτή η 
απαραίτητη σταθερότητα και βεβαιότητα ώστε να μπορέσει το κράτος να κινηθεί προς τον τομέα της 
ανάπτυξης. 

Τέλος, ο Υπουργός ζήτησε όπως η σοβαρή και υπεύθυνη στάση που τήρησε η Βουλή μέχρι σήμερα να 
συνεχιστεί, ώστε να διασφαλιστεί η επιτυχής κατάληξη του μνημονίου με τους καλύτερους δυνατούς 
όρους υπό τις πολύ δύσκολες συνθήκες οι οποίες επικρατούν.   

Ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου στις 29 Νοεμβρίου 2012, καταθέτοντας τις θέσεις της 
εποπτικής αρχής σε σχέση με τις προκλήσεις που αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία στην παρούσα 
φάση και τους τρόπους εξόδου από την οικονομική κρίση, ανέφερε ότι χαιρετίζει την κατʼ αρχή συμφωνία 
που επιτεύχθηκε με την τρόικα μετά από σκληρές διαπραγματεύσεις από μέρους της κυβέρνησης και 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, καθώς και την ευρύτερη πολιτική συναίνεση που ακολούθησε της 
συμφωνίας αυτής.   

Περαιτέρω δήλωσε ότι η συμφωνία είναι η καλύτερη που μπορούσε να επιτευχθεί υπό τις περιστάσεις 
και ότι η πιστή εφαρμογή της συμφωνίας αυτής θα αποτελέσει την ισχυρή βάση για σταδιακή ανατροπή 
των αρνητικών εξελίξεων που σημειώθηκαν στην κυπριακή οικονομία τα τελευταία χρόνια ως απότοκο 
της κρίσης χρέους στη ζώνη του ευρώ και της μεγάλης έκθεσης του τραπεζικού μας συστήματος στην 
ελληνική οικονομία.   

∆ήλωσε επίσης ότι πρωταρχικός στόχος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου είναι η πλήρης 
αποκατάσταση της αξιοπιστίας του χρηματοπιστωτικού τομέα, ενισχύοντας έτσι τη χρηματοπιστωτική 
σταθερότητα στη χώρα μας η οποία θα θέσει τις βάσεις για ανάκαμψη της πραγματικής οικονομίας.   

Στη συνέχεια ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε ότι η κατάσταση του κυπριακού τραπεζικού συστήματος έχει 
επιδεινωθεί σημαντικά από τα μέσα του 2011 κυρίως λόγω των αυξημένων προβλέψεων για τα 
δανειακά χαρτοφυλάκια στην Ελλάδα και την Κύπρο, καθώς και των απωλειών από την απομείωση του 
ελληνικού δημόσιου χρέους στο οποίο ήταν εκτεθειμένες σε υπέρμετρο βαθμό οι δύο μεγάλες κυπριακές 
τράπεζες.  Οι οικονομικές διασυνδέσεις με την ελληνική οικονομία συνεχίζουν να διαδραματίζουν 
σημαντικό ρόλο, η δε συνεχιζόμενη διαδικασία απομόχλευσης στον εγχώριο τραπεζικό κλάδο έχει 
σοβαρό αντίκτυπο στη βραχυπρόθεσμη ανάπτυξη.  Οι αρνητικές εξελίξεις στον τραπεζικό τομέα 
υποχρέωσαν, όπως είναι γνωστόν, τις δύο μεγαλύτερες τράπεζες να ζητήσουν οικονομική στήριξη από 
το κράτος και οδήγησαν την κυβέρνηση να προσφύγει στο Μηχανισμό Στήριξης της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

Περαιτέρω δήλωσε ότι η συνεχιζόμενη μείωση της παραγωγής προέρχεται από τη μεγάλη συρρίκνωση 
των ιδιωτικών επενδύσεων, κυρίως των κατασκευών, καθώς και της ιδιωτικής και δημόσιας 
κατανάλωσης.  Αυτό αντανακλάται σε μία συνεχή και σημαντική αύξηση του ποσοστού ανεργίας σε 
πρωτοφανή για την Κύπρο επίπεδα.  Οι βραχυπρόθεσμες προβλέψεις για την οικονομική 
δραστηριότητα, όπως παρουσιάζονται στον κατατεθειμένο προϋπολογισμό, αντανακλούν την επίδραση 
των μέτρων που έχουν περιληφθεί.  Επισήμανε παράλληλα ότι η άμεση υιοθέτηση και αυστηρή 
υλοποίηση των μέτρων αυτών θα βοηθήσει στην ανάκτηση της εμπιστοσύνης, καθώς και στην εξάλειψη 
της αβεβαιότητας στηρίζοντας μεσοπρόθεσμα την ανάκαμψη της οικονομικής δραστηριότητας. 
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Ο ίδιος αξιωματούχος κατά τη συζήτηση δήλωσε ότι θα πρέπει να παρακολουθούνται στενά οι όποιες 
εξελίξεις συντελούνται στην οικονομική δραστηριότητα από την εφαρμογή του Μνημονίου Συναντίληψης 
και σε συνεργασία με την τρόικα να γίνονται οι απαραίτητες διορθώσεις και αναπροσαρμογές όπου αυτό 
κρίνεται αναγκαίο υπογραμμίζοντας ότι καθοριστικό παράγοντα στην αποκατάσταση της εμπιστοσύνης 
των επενδυτών προς την κυπριακή οικονομία θα διαδραματίσει η επίτευξη συναίνεσης και συναντίληψης 
από όλα τα εμπλεκόμενα μέρη.   

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη τις θέσεις του 
Υπουργού Οικονομικών, όπως και του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου σε σχέση με την 
επιδείνωση της δημοσιονομικής κατάστασης, τους σχετικούς επιβαρυντικούς παράγοντες, καθώς και το 
πλαίσιο επί του οποίου έχει βασιστεί η κατάρτιση του κρατικού προϋπολογισμού του 2013, προβαίνει 
στις ακόλουθες διαπιστώσεις: 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υποχρεώθηκε να υιοθετήσει μία 
πιο συνοπτική από τη συνήθως ακολουθούμενη διαδικασία για εξέταση του κρατικού 
προϋπολογισμού και δεν είχε στη διάθεσή της τον απαιτούμενο και επιθυμητό χρόνο να τον 
μελετήσει λόγω της καθυστέρησης με την οποία κατατέθηκε ενώπιόν της, καθώς και των 
πιεστικών χρονοδιαγραμμάτων τα οποία εκ των πραγμάτων της είχαν επιβληθεί. 

 Το εξωτερικό περιβάλλον συνεχίζει να είναι εξαιρετικά αντίξοο και να επιδεινώνεται σε σχέση με 
τις διεθνείς αγορές, επηρεάζοντας αναπόφευκτα και πολύ δυσμενώς την κυπριακή οικονομία και 
το δημοσιονομικό ισοζύγιο.  Ιδιαίτερα επιβαρυντικούς παράγοντες, αποτελούν η δυσλειτουργία 
των αγορών κρατικών ομολόγων, με την έκθεση των κυπριακών τραπεζών στα ελληνικά ομόλογα 
και στο ελληνικό χρέος.   

Επιπρόσθετο επιβαρυντικό παράγοντα αποτελεί ο αποκλεισμός από την πρόσβαση σε 
χρηματοδότηση από τις διεθνείς αγορές με μόνη διέξοδο την πολύ περιορισμένη πρόσβαση σε 
χρηματοδότηση αποκλειστικά από την εγχώρια αγορά με σχετικά ψηλό κόστος, καθώς και τη 
χρηματοδότηση μέσω της υπογραφής του Μνημονίου Συναντίληψης.   

Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας επηρεάζεται 
σημαντικά και παρουσιάζει επιβράδυνση.  Προβλέπεται επίσης ότι η οικονομία θα παρουσιάσει 
περαιτέρω συρρίκνωση το 2014 με το ρυθμό ανάπτυξης να συνεχίζει να είναι αρνητικός.   

 Παρά το γεγονός ότι λήφθηκαν κάποια μέτρα δημοσιονομικής εξυγίανσης κατά τα προηγούμενα 
έτη, εκ των πραγμάτων διαπιστώνεται ότι αυτά δεν ήταν επαρκή για να αντιμετωπίσουν την 
επιδείνωση της δημοσιονομικής κατάστασης είτε λόγω της μορφής τους είτε λόγω του χρόνου 
υιοθέτησής τους είτε λόγω της έκτασης τους.   

 Συνεπακόλουθα, το δημοσιονομικό έλλειμμα για το 2012 παρουσιάζει σοβαρή επιδείνωση 
ξεπερνώντας τις αρχικές κυβερνητικές προβλέψεις για το ίδιο έτος, αναμένεται δε να κλείσει 
σύμφωνα με τις δηλώσεις του Υπουργού Οικονομικών στο 5,75% του ΑΕΠ, αποκλίνοντας έτσι 
σημαντικά από τις υποχρεώσεις της χώρας μας προς τις ευρωπαϊκές της δεσμεύσεις. 

 Το δημόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ, παρουσιάζει επίσης για το 2012 σημαντική επιδείνωση 
στο 75,7% του ΑΕΠ, εξαιρουμένης της έκδοσης του ομολόγου για την κεφαλαιοποίηση της Λαϊκής 
Τράπεζας με την οποία, εφόσον συνυπολογιστεί, το δημόσιο χρέος αυξάνεται στο 85,8%, ενώ για 
το 2013 προβλέπεται να ανέλθει στο 92,0% του ΑΕΠ, εκφεύγοντας και πάλιν του ορίου του 60% 
του ΑΕΠ (σύμφωνα με τις δεσμεύσεις προς την Ευρωπαϊκή Ένωση).   

Σε απόλυτους αριθμούς, το δημόσιο χρέος για το 2013 αναμένεται να αυξηθεί κατά €770 εκατομ. 
και να φθάσει τα €16.090.000.000, σε σύγκριση με €15.320.000.000 που υπολογίζεται για το 
2012. 

 Η ανεργία παρουσιάζει σημαντική επιδείνωση και συνεχιζόμενη ανοδική πορεία, με πρόβλεψη ότι 
το ποσοστό ανεργίας για το 2012 θα φτάσει γύρω στο 12% του εργατικού δυναμικού με ιδιαίτερη 
επίπτωση στους τομείς των κατασκευών, του εμπορίου και των υπηρεσιών.   

 Ιδιαίτερα ψηλά ποσοστά ανεργίας παρουσιάζονται στους νεοεισερχόμενους στην αγορά εργασίας 
λόγω μειωμένων ευκαιριών απασχόλησης.  Εξαιρετικά ανησυχητικό είναι το γεγονός ότι η ανεργία 
προβλέπεται να αυξηθεί περαιτέρω και να ανέλθει το 2013 γύρω στο 13,8% καταλήγοντας 
περίπου στο 14,2% για το έτος 2014.   

 Η Κύπρος από τον Ιούλιο του 2010 βρίσκεται σε διαδικασία υπερβολικού δημοσιονομικού 
ελλείμματος και επιτήρησης της οικονομίας της από τα θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
αφού το δημοσιονομικό της έλλειμμα από το 2009 είχε ξεπεράσει το ποσοστό αναφοράς (3% του 
ΑΕΠ).  

 Το Συμβούλιο ECOFIN απηύθυνε σύσταση στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, καλώντας την να λάβει 
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κατάλληλα μέτρα για τερματισμό του υπερβολικού ελλείμματος το αργότερο μέχρι το 2012 (<3% 
του ΑΕΠ).  Παράλληλα την κάλεσε να βελτιώσει τη μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα των δημοσίων 
οικονομικών, μέσω της εφαρμογής μέτρων μεταρρύθμισης για περιορισμό των δαπανών για 
συντάξεις και ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, έτσι ώστε να απαμβλυνθεί ουσιαστικά η 
προβλεπόμενη αύξηση των δαπανών που σχετίζονται με τη γήρανση του πληθυσμού.   

 Το Συμβούλιο κάλεσε επίσης την Κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να ενδυναμώσει το 
δεσμευτικό χαρακτήρα του Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Πλαισίου (Μ∆Π) και να βελτιώσει τη 
διαδικασία παρακολούθησης και εκτέλεσης του προϋπολογισμού.  

 Οι συνεχείς υποβαθμίσεις της κυπριακής οικονομίας αναπόφευκτα επιβαρύνουν ιδιαίτερα την ήδη 
βεβαρημένη δημοσιονομική κατάσταση και απαιτούν επιτακτικά την άμεση προώθηση και 
υλοποίηση περαιτέρω μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης.   

 Η ανάκτηση της εμπιστοσύνης των αγορών προϋποθέτει την άμεση λήψη διαρθρωτικών μέτρων 
εξυγίανσης των δημοσίων οικονομικών και αύξησης του δυνητικού ρυθμού ανάπτυξης της 
οικονομίας μέσω διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων. 

 Η κυπριακή οικονομία προβλέπεται να παραμείνει σε ύφεση για τα επόμενα δύο έτη με 
πιθανότητα σταδιακής ανάκαμψης μετά το 2015.  Ο ρυθμός ανάπτυξής της, υπολογίζεται να είναι 
αρνητικός το 2012 και 2013 και θα παραμείνει αρνητικός για το έτος 2014.   

 Απαιτείται η σταδιακή εφαρμογή ενός ολοκληρωμένου και ρεαλιστικού προγράμματος 
δημοσιονομικής εξυγίανσης το οποίο θα τεθεί σε εφαρμογή για περίοδο τεσσάρων ετών (2013-
2016). 

 Ο κρατικός προϋπολογισμός θα πρέπει να αναλύεται σε συνάρτηση με τα μέτρα που έχουν 
συμφωνηθεί με την τρόικα με στόχο τη βελτίωση της δημοσιονομικής κατάστασης και την 
κατάληξη σε πρωτογενές πλεόνασμα μέχρι το 2016.   

 Όσον αφορά ειδικότερα τις προβλεπόμενες δαπάνες, ο προϋπολογισμός του 2013 όπως έχει 
κατατεθεί στη Βουλή και υπό την επιφύλαξη της τροποποίησης συγκεκριμένων κονδυλίων του 
παρουσιάζει μείωση των αναπτυξιακών δαπανών σε σχέση με τον προϋπολογισμό του 2012.  
Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 προϋπολογίζονται 
στα €802 εκατομ., σε σύγκριση με €1.017 εκατομ. το 2012, παρουσιάζοντας μείωση της τάξης του 
21,2%.   

 Στον προϋπολογισμό παρατηρείται επίσης μείωση των τακτικών δαπανών κατά €230.940.855 
(€4.968.041.004 σε σύγκριση με €5.198.981.859). 

 Ο ίδιος προϋπολογισμός παρουσιάζει επίσης μείωση των προνοιών για κοινωνικές παροχές κατά 
τουλάχιστον €113 εκατομ. μέσω:  

- κατάργησης σχεδίων χορηγιών και επιδομάτων, όπως το επίδομα μάνας, άλλα 
οικογενειακά επιδόματα και εκπαιδευτικές χορηγίες, 

- κατάργησης συμπληρωματικών επιδομάτων του δημοσίου βοηθήματος και της ειδικής 
χορηγίας και καλύτερης στόχευσης του πασχαλινού επιδόματος για τους συνταξιούχους, 

- μείωσης του κόστους στεγαστικών σχεδίων κατά τουλάχιστον €35 εκατομ. μέσω της 
ενοποίησης και του εξορθολογισμού των σχεδίων για τους εκτοπισμένους και του ενιαίου 
στεγαστικού σχεδίου και του τερματισμού της ειδικής χορηγίας για την απόκτηση πρώτης 
κατοικίας.  Τερματισμού επίσης της παροχής δανείων και εγγυήσεων δανείων που 
σχετίζονται με την κατασκευή και την απόκτηση κατοικίας σε όλα τα κυβερνητικά 
στεγαστικά σχέδια. 

 Οι λειτουργικές δαπάνες προβλέπεται να ανέλθουν στο €1.107 εκατομ. το 2013 σε σύγκριση με 
€1.071 εκατομ. το 2012 σημειώνοντας αύξηση της τάξης του 3,4% λόγω αύξησης των 
λειτουργικών εξόδων μη γραφειακών χώρων.   

 Ειδικότερα, οι δαπάνες προσωπικού που περιλαμβάνουν τις συντάξεις και τα φιλοδωρήματα, 
υπολογίζονται να ανέλθουν στα €2.603 εκατομ. σε σύγκριση με €2.749 εκατομ. το 2012 
σημειώνοντας μείωση της τάξης του 5,3% η οποία προκύπτει λόγω της αναμενόμενης μείωσης 
της απασχόλησης σε συνδυασμό με την παγοποίηση των απολαβών.  Οι δαπάνες προσωπικού, 
ως ποσοστό του ΑΕΠ, περιορίζονται στο 14,9% από το 15,4% τον προηγούμενο χρόνο.  

 Τα συνολικά έσοδα για το έτος 2013 παρουσιάζονται αυξημένα κυρίως λόγω του γεγονότος ότι οι 
συνεισφορές του προσωπικού από τα μέτρα δημοσιονομικής εξυγίανσης που έχουν ληφθεί θα 
περιλαμβάνονται στο σκέλος αυτό.   
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Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης, βουλευτές μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις και/ή 
κατέθεσαν διιστάμενες απόψεις αναφορικά με το κατά πόσο ο υπό αναφορά προϋπολογισμός 
ανταποκρίνεται στις παρούσες δημοσιονομικές συνθήκες, οι οποίες κατά τη γνώμη τους επιβάλλουν την 
προώθηση επιτακτικά πρόσθετων μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης. 

Στον καταρτισμό του κρατικού προϋπολογισμού του 2013 λήφθηκαν υπόψη οι αρνητικές επιπτώσεις της 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, ιδιαίτερα δε οι επιπτώσεις της κρίσης χρέους που μαστίζει την 
ευρωζώνη.  Με τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό λαμβάνεται επίσης σοβαρά υπόψη ίσως για πρώτη 
φορά η επίλυση διαρθρωτικών προβλημάτων της κυπριακής οικονομίας και επιχειρείται η αντιμετώπισή 
τους. 

Στον υπό αναφορά προϋπολογισμό παρουσιάζονται κάποια θετικά στοιχεία όπως η μείωση των 
τακτικών δαπανών, η προσπάθεια για περαιτέρω στόχευση των κοινωνικών δαπανών και ο καθορισμός 
ανώτατων οροφών δαπανών για τα υπουργεία και τις ανεξάρτητες υπηρεσίες, απαιτείται όμως η 
συνεχής παρακολούθηση της εφαρμογής και των αποτελεσμάτων της δημοσιονομικής διόρθωσης. 

Η επιτροπή θεωρεί απόλυτα κατανοητό ότι η μείωση των κονδυλίων για κοινωνικές παροχές στον υπό 
αναφορά προϋπολογισμό προκαλεί προβλήματα και επιδεινώνει την κατάσταση για τις κοινωνικά 
ευαίσθητες και ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού και συναφώς αναγνωρίζει την ανάγκη περαιτέρω 
διαφύλαξης της κοινωνικής συνοχής. 

Θα πρέπει να σημειωθεί ότι στις 6 ∆εκεμβρίου 2012, μετά την ολοκλήρωση της κατʼ άρθρον εξέτασης 
του προϋπολογισμού και πριν από την υποβολή της παρούσας έκθεσης στην ολομέλεια του σώματος, 
κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από την εκτελεστική εξουσία ένα σύνολο νομοθετικών 
ρυθμίσεων που αφορά αριθμό πέραν των είκοσι επτά νομοσχεδίων τα οποία κατατέθηκαν στα πλαίσια 
της υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που περιλαμβάνονται στην καταρχήν 
συμφωνία μεταξύ της κυβέρνησης και σε τεχνοκρατικό επίπεδο της τρόικας. 

Η επιτροπή εκφράζει την ικανοποίησή της για την κατάθεση των νομοθετικών αυτών μέτρων για τα 
αποτελέσματα της εφαρμογής των οποίων έχει ήδη γίνει πρόβλεψη σε αρκετές περιπτώσεις στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2013.  Η επιτροπή, παρ’ όλο που δεν είχε στη διάθεσή της τον 
απαιτούμενο και επιθυμητό χρόνο, για να τα μελετήσει σε βάθος όπως θα επιθυμούσε και όπως απαιτεί 
η φύση και το αντικείμενό τους, ολοκλήρωσε τη μελέτη τους σε ταχύτερη από τη συνήθη διαδικασία 
ανταποκρινόμενη σε σχετική έκκληση του Υπουργού Οικονομικών και κατανοώντας τη σοβαρότητα των 
περιστάσεων.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων ακολούθως σε έκτακτη επί τούτω συνεδρία της ολομέλειας 
στις 12 ∆εκεμβρίου 2012 προχώρησε σε ψήφισή τους σε νόμους. 

Συναφώς, με την ψήφιση των μέτρων αυτών, πολλές από τις παρατηρήσεις και διαπιστώσεις της 
επιτροπής κατά την εξέταση του προϋπολογισμού αναφορικά με την ανάγκη λήψης μέτρων 
δημοσιονομικής εξυγίανσης και διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων αντιμετωπίζονται ή απαντώνται με τις 
ρυθμίσεις αυτές.  Ωστόσο, με τα μέτρα αυτά ασφαλώς και δεν ολοκληρώνεται η απαιτούμενη 
δημοσιονομική εξυγίανση στην οικονομία μας για την οποία απαιτείται η συνεπής εφαρμογή των μέτρων 
αυτών αλλά και η εγρήγορση για τη λήψη πρόσθετων ρυθμίσεων εκεί και όπου απαιτείται. 

Η επιτροπή χαιρετίζει τη σύνεση και την υπευθυνότητα που έχουν επιδείξει όλα τα κοινοβουλευτικά 
κόμματα, ακόμα και αυτά που διαφώνησαν, κατά την εξέταση και ψήφιση των μέτρων που λήφθηκαν 
στα πλαίσια της δημοσιονομικής εξυγίανσης και της ανάκαμψης της κυπριακής οικονομίας. 

2. Εισήγηση Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού μελέτησε τον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2013 και δηλώνοντας την ετοιμότητά της να στηρίξει δύσκολες αλλά αναγκαίες 
αποφάσεις με στόχο την αποφυγή της πλήρους οικονομικής κατάρρευσης και την επάνοδο σε πορεία 
ανάκαμψης και ανάπτυξης, τον υποβάλλει με την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για 
λήψη τελικών αποφάσεων σε σχέση με την έγκριση ή απόρριψή του εν όλω ή εν μέρει.  Επιφυλάσσει 
ταυτόχρονα το δικαίωμα των μελών της όπως και των υπολοίπων βουλευτών για υποβολή τροπολογιών 
σε σχέση με περικοπές ή/και δεσμεύσεις ειδικών κονδυλίων στο στάδιο της κατά κεφάλαιο και κατʼ 
άρθρον ψήφισής του σε νόμο.   

Οι τελικές θέσεις όλων των κοινοβουλευτικών πλευρών αναμένεται να διατυπωθούν κατά τη συζήτηση 
του προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος. 

Οι τροποποιήσεις στον προϋπολογισμό του 2013, που κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών, 
έχουν επίσης ενσωματωθεί στο κείμενο του κυρίως προϋπολογισμού, το οποίο θα τεθεί ενώπιον του 
σώματος για έγκριση μαζί με τις τροπολογίες που αναμένεται να κατατεθούν εκ μέρους βουλευτών. 

Σημειώνεται επίσης ότι οι επιμέρους παρατηρήσεις όλων των κοινοβουλευτικών πλευρών τόσο επί 
θεμάτων οικονομικής πολιτικής όσο και επί του υπό αναφορά προϋπολογισμού περιλαμβάνονται στο 
Μέρος Γ΄ της παρούσας έκθεσης. 
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Τέλος η επιτροπή σημειώνει ότι, υποβάλλοντας με την παρούσα έκθεσή της τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό στην ολομέλεια του σώματος για συζήτηση και έγκρισή ή απόρριψή του, επιφυλάσσεται 
σε σχέση με τα τελικά του μεγέθη, τα οποία ενδέχεται να διαφοροποιηθούν στη βάση περικοπών ειδικών 
κονδυλίων του όπως και των συνολικών του δαπανών, υπό το φως της έγκρισης ή απόρριψης 
τροποποιήσεων σε αυτόν, οι οποίες κατατέθηκαν ή ενδέχεται να κατατεθούν στο μεταξύ εκ μέρους της 
κυβέρνησης, για σκοπούς υλοποίησης των κυβερνητικών δεσμεύσεων σχετικά με εξοικονομήσεις 
κοινωνικών ή άλλων δαπανών αυτού. 

ΜΕΡΟΣ Β΄ 

ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ 

1. Κατανομή δαπανών κατά υπουργείο 

∆απάνες υπουργείων (τακτικές/αναπτυξιακές) 

Οι συνολικές δαπάνες κατά υπουργείο, ανεξάρτητο γραφείο/υπηρεσία για την περίοδο 2010-2013 
έχουν ως ακολούθως: 

  2010 2011 2011/10 2012 2012/11 2013 2013/12
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ Πραγμ. Προϋπ. % Προϋπ. % Προϋπ. %

€ εκ. € εκ. Μεταβ. Ευρώ Μεταβ. € εκ. Μεταβ.

ANEΞAPTHTΑ ΓΡΑΦΕΙΑ/YΠHPEΣIEΣ 168,6 170,3 1,0 248,0 45,6 225,6 -9,0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 345,5 345,1 -0,1 350,1 1,5 346,6 -1,0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ 
ΚΑΙ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 307,1 307,9 -118.200,6 329,4 7,0 267,5 -18,8

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ 
ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΕΩΣ 315,4 303,7 -3,7 310,7 2,3 299,5 -3,6

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΜΠΟΡΙΟΥ, ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ 
ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 45,5 64,4 41,7 71,4 10,8 39,8 -44,3

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ 
ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 808,0 822,4 1,8 829,4 0,8 758,0 -8,6

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 721,3 714,1 -1,0 711,5 -0,4 581,1 -18,3

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 75,8 77,0 1,6 83,9 8,8 79,3 -5,5

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2.949,5 3.180,4 7,8 3.854,4 21,2 4.968,9 28,9

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 1.049,7 1.044,2 -0,5 1.045,9 0,2 967,0 -7,5

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 360,6 379,9 5,4 356,6 -6,1 326,7 -8,4

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 571,5 599,4 4,9 611,0 1,9 598,5 -2,1

ΣΥΝΟΛΟ 7.718,2 8.008,7 3,8 8.802,3 9,9 9.458,4 7,5  

Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η κατανομή των δαπανών κατά υπουργείο έγινε λαμβάνοντας 
υπόψη το κοινωνικό και αναπτυξιακό όφελος, στη βάση προτεραιοτήτων πολιτικής, μέσα στα 
περιοριστικά πλαίσια που προκύπτουν από τις επιπτώσεις της διεθνούς οικονομικής κρίσης.  

Οι συνολικές δαπάνες του προτεινόμενου προϋπολογισμού κατά υπουργείο 
(περιλαμβανομένων και των αποπληρωμών), όπως παρουσιάζονται στο σχετικό πίνακα, 
προβλέπεται να αυξηθούν με ρυθμό ύψους 7,5% και να φθάσουν τα €9.458,4 εκατομ. σε σύγκριση με 
€8.802,3 εκατομ. το 2012.  Η αύξηση των προϋπολογιζόμενων δαπανών του 2013 σε σχέση με το 2012 
οφείλεται στην αύξηση της εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους. 

2. Πάγιες ∆απάνες κατά Υπουργείο 

Οι πάγιες δαπάνες κατά το 2013 προβλέπεται να αυξηθούν με ποσοστό ύψους 42,6% και να φθάσουν 
τα €3.688 εκατομ. σε σύγκριση με €2.586 εκατομ. το 2012.  Η εξέλιξη αυτή οφείλεται στις αυξημένες 
αποπληρωμές δανείων. 



903 

Οι πάγιες δαπάνες κατά υπουργείο για την περίοδο 2010-2013 έχουν ως ακολούθως: 

  2010 2011 2011/10 2012 2012/11 2013 2013/12

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ Πραγμ. Προϋπ. % Προϋπ. % Προϋπ. %

€ εκ. € εκ. Μεταβ. Ευρώ Μεταβ. € εκ. Μεταβ.

ANEΞAPTHTΑ ΓΡΑΦΕΙΑ/YΠHPEΣIEΣ 11,9 9,3 -21,3 10,1 7,9 10,2 1,2

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 0,1 0,1 1,2 0,1 19,9 0,1 3,6

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 0,1 0,1 0,0 0,1 20,0 0,1 -9,1

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 1.692,1 1.879,8 11,1 2.572,3 36,8 3.674,7 42,9

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 
ΕΡΓΩΝ 2,9 2,8 -2,7 3,3 17,7 3,4 0,7

ΣΥΝΟΛΟ 1.707,0 1.892,2 10,8 2.586,0 36,7 3.688,5 42,6  

3. Τακτικές δαπάνες 

Οι τακτικές δαπάνες κατά υπουργείο προβλέπεται να μειωθούν με ρυθμό ύψους 4,4% και να φθάσουν 
τα €4.968 εκατομ. σε σύγκριση με €5.199 εκατομ. το 2012.  Μειώσεις παρουσιάζουν σχεδόν όλα τα 
υπουργεία με εξαίρεση τα Υπουργεία Οικονομικών και Συγκοινωνιών και Έργων τα οποία 
παρουσιάζουν οριακούς ρυθμούς αύξησης ύψους 0,4% και 0,7%, αντίστοιχα.  Οι μειώσεις των τακτικών 
δαπανών των υπουργείων οφείλονται στον περιορισμό των λειτουργικών δαπανών και των 
μεταβιβάσεων. 

Τακτικές δαπάνες κατά υπουργείο 2010-2012 

  2010 2011 2011/10 2012 2012/11 2013 2013/12
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ Πραγμ. Προϋπ. % Προϋπ. % Προϋπ. %

€ εκ. € εκ. Μεταβ. Ευρώ Μεταβ. € εκ. Μεταβ.
ANEΞAPTHTΑ ΓΡΑΦΕΙΑ/ 
YΠHPEΣIEΣ 123,6 134,3 8,7 163,2 21,5 133,7 -18,0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 345,5 345,0 -0,1 350,1 1,5 346,6 -1,0
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ 
ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 222,2 230,2 3,6 222,7 -3,3 215,2 -3,3

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ 
ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΕΩΣ 272,6 285,4 4,7 294,6 3,2 283,0 -3,9

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΜΠΟΡΙΟΥ, 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 22,0 47,1 114,0 50,2 6,4 23,7 -52,8

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 789,4 798,7 1,2 797,4 -0,2 734,4 -7,9

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 464,4 447,6 -3,6 414,1 -7,5 357,4 -13,7
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 73,3 74,3 1,5 79,9 7,4 75,8 -5,2

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 1.198,6 1.280,4 6,8 1.166,1 -8,9 1.171,2 0,4
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 802,7 819,7 2,1 829,3 1,2 801,0 -3,4

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 
ΕΡΓΩΝ 239,1 250,4 4,7 253,7 1,3 255,4 0,7

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 555,7 582,0 4,7 577,9 -0,7 570,7 -1,2

ΣΥΝΟΛΟ 5.109,2 5.295,1 3,6 5.199,0 -1,8 4.968,0 -4,4  

4. Αναπτυξιακές δαπάνες 

Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 προϋπολογίζονται στα €802 
εκατομ., σε σύγκριση με €1.017 εκατομ. το 2012, παρουσιάζοντας  μείωση της τάξης του 21,2%.  Ο 
λόγος είναι ότι μεγάλα αναπτυξιακά έργα κυρίως οδικά και κτιριολογικά έχουν ολοκληρωθεί, όπως για 
παράδειγμα η ανακαίνιση και ανάπλαση της λεωφόρου Αρχαγγέλου, ο κυκλικός κόμβος του ΓΣΠ, το 
κτίριο της Προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το κτίριο του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως κ.ά.  
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Αναλυτικά οι αναπτυξιακές δαπάνες κατά υπουργείο έχουν ως ακολούθως: 

  2010 2011 2011/10 2012 2012/11 2013 2013/12

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ Πραγμ. Προϋπ. % Προϋπ. % Προϋπ. %

€ εκ. € εκ. Μεταβ. Ευρώ Μεταβ. € εκ. Μεταβ.
ANEΞAPTHTΑ 
ΓΡΑΦΕΙΑ/YΠHPEΣIEΣ 33,1 26,6 -19,7 74,7 180,8 81,6 9,1

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 0,0 0,0 -5,8 0,0 219,1 0,0 -99,8
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ 
ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 84,8 77,7 -8,4 106,7 37,3 52,3 -51,0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ 
ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΕΩΣ 42,7 18,3 -57,1 16,1 -12,0 16,5 2,4

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΜΠΟΡΙΟΥ, 
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 23,4 17,3 -26,3 21,2 22,8 16,1 -24,1

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 18,5 23,6 27,3 31,9 35,4 23,5 -26,4

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 256,8 266,4 3,7 297,3 11,6 223,6 -24,8

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 2,5 2,7 7,2 4,0 47,5 3,5 -11,3

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 58,8 20,1 -65,7 116,0 476,2 123,0 6,1
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 246,9 224,5 -9,1 216,6 -3,5 166,0 -23,4

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 
ΕΡΓΩΝ 118,5 126,6 6,8 99,6 -21,3 68,0 -31,7

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 15,7 17,5 11,0 33,1 89,7 27,7 -16,3

ΣΥΝΟΛΟ 902,0 821,4 -8,9 1.017,3 23,9 801,8 -21,2  

Τα κυριότερα αναπτυξιακά έργα που βρίσκονται σε εξέλιξη καθώς και τα νέα έργα, τα οποία 
αναμένεται να αρχίσουν κατά τη διάρκεια του 2012 είναι τα ακόλουθα: 

 Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και  Περιβάλλοντος 

- Υδατικά Έργα Κοιλάδων ∆ιάριζου και Ευρύτερης Περιοχής Πάφου: €0,6 εκατομ. 

- Αποχετευτικό Σύστημα του Συμπλέγματος Αστρομερίτη-Περιστερώνας-Ακακίου: €4,9 
εκατομ.  

- Αξιοποίηση Επεξεργασμένων Λυμάτων Πόλεων: €2,0 εκατομ. 

- Υδατικά Έργα Σολέας Μαραθάσας: €3,0 εκατομ. 

- Σχέδια Αποχετεύσεως Λυμάτων σε Χωριά: €7,0 εκατομ. 

- Βελτίωση Υδατοπρομηθειών Χωριών: €2,5 εκατομ. 

 Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 

Ανέγερση/Επέκταση κτιρίων: 

- Φυλακών: €4,1 εκατομ. 

- Αστυνομίας: €2,4 εκατομ. 

- Πυροσβεστικής: €1,5 εκατομ. 

 Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού  

- Προαγωγή Εξαγωγών Βιομηχανικών Προϊόντων: €2,0 εκατομ. 

- Εφαρμογή Νέας Βιομηχανικής Πολιτικής: €0,5 εκατομ. 

- Σχέδιο Ανταγωνιστικότητας για Μεσαίες Επιχειρήσεις: €3,5 εκατομ. 

- Ενίσχυση Γυναικείας και Νεανικής Επιχειρηματικότητας: €3,3 εκατομ. 

 Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

- Έκτακτο Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για την Εργοδότηση Μακροχρόνιων Ανέργων: €2,0 
εκατομ. 

- Ανάπτυξη ∆ικτύου ∆ημόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης: €0,5 εκατομ. 

 Υπουργείο Εσωτερικών  

- Πολεοδομικά και άλλα έργα: €40,0 εκατομ. 
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- Μονάδα Ολοκληρωμένων Εγκαταστάσεων ∆ιαχείρισης Απορριμμάτων και 
∆ιαμετακομιστικοί Σταθμοί Λευκωσίας, Λεμεσού, Πάφου, Λάρνακας: €8,5 εκατομ. 
(περιλήφθηκε πρόσθετη πρόνοια στο συγκεντρωτικό κονδύλι του Γραφείου 
Προγραμματισμού για την υλοποίησή τους). 

- Απαλλοτριώσεις: €79,5 εκατομ. 

 Υπουργείο Εξωτερικών  

- Επιδιόρθωση πρεσβευτικής κατοικίας στην Ουάσιγκτον: €1,5 εκατομ. 

 Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού  

- Κρατικά Πανεπιστήμια: €118,0 εκατομ.  

- Ανέγερση/Βελτίωση Σχολείων: €35,0 εκατομ.  

 Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων  

- Κατασκευή δρόμου που θα συνδέει το Λιμάνι Λεμεσού με τον Αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-
Πάφου: €18,0 εκατομ. 

- Βελτιώσεις Υφισταμένων ∆ρόμων: €5,0 εκατομ. 

 Υπουργείο Υγείας 

- Ακτινοθεραπευτικό Κέντρο Λεμεσού και Λευκωσίας: €9,5 εκατομ. 

- Βελτιώσεις Νοσοκομείων και Ιατρικών Κέντρων: €1,3 εκατομ. 

- Αγορά Ιατρικού Εξοπλισμού: €8,7 εκατομ.   

5. Επιμέρους προϋπολογισμοί υπουργείων4 

 Υπουργείο Άμυνας (Κεφ. 11) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Άμυνας για το 2013, προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €346.564.835 έναντι €350.030.797 για το 2012 (εγκεκριμένες) και €345.055.819 για το 
2011 (πραγματικές).  (Μείωση για το 2013 κατά €3.465.962.) 

 Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους €6.549.856, αφορά δαπάνες 
για την ΕΛ∆ΥΚ που χρεώνονται απευθείας στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας5 [έναντι 
€6.681.250 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €5.747.548 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση για το 
2013 κατά €131.394.)] 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2013 (∆ιοίκηση, Κυπριακός Στρατός, Εθνική Φρουρά) ανέρχονται σε 
€346.564.755 (προϋπολογισθείσες) έναντι €350.030.717 (εγκεκριμένες) για το 2012 και 
€345.042.298 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση για το 2013 κατά €3.465.962.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €80 (εγκεκριμένες) έναντι €80 
(εγκεκριμένες) για το 2012 και €13.521 (πραγματικές) για το 2011. 

 Για σκοπούς αμυντικής θωράκισης6 προβλέπονται δαπάνες ύψους €95.000.000 για το 2013 
έναντι €92.000.000 για το 2012 (προϋπολογισθείσες) και €96.472.935 για το 2011 (πραγματικές).  
(Αύξηση για το 2013 κατά €3.000.000.) 

 Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Κεφ. 12) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για το 
2013, προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €267.480.130 έναντι €325.247.260 για το 2012 
(εγκεκριμένες) και €307.893.481 για το 2011 (πραγματικές).  (Μείωση για το 2013 κατά 
€57.767.130.) 

                                            
4  Η σειρά παρουσίασης των προϋπολογισμών των υπουργείων βασίζεται στην κατάταξη, με την οποία 

παρουσιάζονται στο κείμενο του υπό συζήτηση προϋπολογισμού. 
5  Σύμφωνα με το άρθρο 166 του Συντάγματος, ποσά που βαρύνουν απευθείας το λογαριασμό του Πάγιου 

Ταμείου της ∆ημοκρατίας δε χρειάζονται έγκριση από τη Βουλή. 
6  Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Κεφαλαίου 11.04 “Αμυντική Θωράκιση” κατά ειδικό κεφάλαιο και άρθρο, 

παρατίθενται αναλυτικά σε ειδικό επεξηγηματικό μνημόνιο, το οποίο αποτελεί αναπόσπαστο μέρος του 
κρατικού προϋπολογισμού.  Αναλυτική ενημέρωση και συζήτηση επί του Κεφαλαίου 11.04 - “Αμυντική 
Θωράκιση” διεξάγεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 
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 Οι τακτικές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €215.225.439 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€219.130.695 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €230.169.665 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση 
για το 2013 κατά €3.905.256.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €52.254.691 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€106.116.565 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €77.723.816 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση 
για το 2013 κατά €53.861.874.) 

 Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Κεφ. 13) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως για το 2013, 
προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €299.494.330 έναντι €309.729.140 για το 2012 
(εγκεκριμένες) και €303.700.356 για το 2011 (πραγματικές).  (Μείωση για το 2012 κατά 
€10.234.810.) 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €282.974.230 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€294.209.325 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €285.362.204 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση 
για το 2013 κατά €11.235.095.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €16.520.100 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€15.519.815 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €18.338.152 (πραγματικές) για το 2011.  (Αύξηση για 
το 2013 κατά €1.000.285.) 

 Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (Κεφ. 14) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 2013, 
προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €39.786.212 έναντι €71.073.498 για το 2012 (εγκεκριμένες) 
και €64.405.854 για το 2011 (πραγματικές).  (Μείωση για το 2012 κατά €31.287.286.) 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €23.676.752 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€49.968.278 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €47.135.909 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση για 
το 2012 κατά €26.291.526.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €16.109.460 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€21.105.220 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €17.269.945 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση για 
το 2012 κατά €4.995.760.) 

 Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Κεφ. 15) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 2013, 
προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €758.004.323 έναντι €822.827.150 για το 2012 
(εγκεκριμένες) και €822.413.123 για το 2011 (πραγματικές).  (Μείωση για το 2013 κατά 
€64.822.827.) 

 Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους €145.010, αφορά δαπάνες 
που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας [έναντι €140.010 (εγκεκριμένες) για 
το 2012 και €129.820 (πραγματικές) για το 2011.]  

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €734.390.334 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€796.838.622 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €798.724.888 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση 
για το 2012 κατά €62.448.288.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €23.468.979 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€25.848.518 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €23.558.415 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση για 
το 2013 κατά €2.379.539.) 

 Υπουργείο Εσωτερικών (Κεφ. 16) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εσωτερικών για το 2013, προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €581.146.252 έναντι €707.899.165 για το 2012 (εγκεκριμένες) και €714.080.311 για το 
2011 (πραγματικές).  (Μείωση για το 2013 κατά €126.752.913.) 

 Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους €100.000, αφορά δαπάνες 
που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας [έναντι €110.000 (εγκεκριμένες) για 
το 2012 και €91.643 (πραγματικές) για το 2011.] 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €357.438.371 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€411.521.308 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €447.580.420 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση 
για το 2012 κατά €54.082.937.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €223.607.881 (προϋπολογισθείσες) 
έναντι €296.267.857 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €266.408.248 (πραγματικές) για το 2011.  
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(Μείωση για το 2013 κατά €72.659.976.) 

 Υπουργείο Εξωτερικών (Κεφ. 17)  

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εξωτερικών για το 2012, προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €79.275.136 έναντι €83.589.406 για το 2012 (εγκεκριμένες) και €77.041.515 για το 2011 
(πραγματικές).  (Μείωση για το 2013 κατά €4.314.270.) 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €75.751.826 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€79.741.786 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €74.348.041 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση για 
το 2013 κατά €3.989.960.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €3.523.310 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€3.847.620 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €2.693.474 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση για το 
2013 κατά €324.310.) 

 Υπουργείο Οικονομικών (Κεφ. 18) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Οικονομικών για το 2013, προβλέπει συνολικές 
δαπάνες ύψους €4.968.947.244 έναντι €3.871.703.923 για το 2012 (εγκεκριμένες) και 
€3.180.355.846 για το 2011 (πραγματικές).  (Αύξηση για το 2013 κατά €1.097.243.321.) 

 Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους €3.674.742.000, αφορά 
δαπάνες που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας [έναντι €2.572.346.732 για 
το 2012 (εγκεκριμένες) και €1.879.836.017 για το 2011 (πραγματικές) (αύξηση για το 2013 κατά 
€1.102.395.268).] 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2013, ανέρχονται σε €1.171.173.772 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€1.178.056.132 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €1.280.386.731 (πραγματικές) για το 2011.  
(Μείωση για το 2013 κατά €6.882.360.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €123.031.472 (προϋπολογισθείσες) 
έναντι €121.301.059 (εγκεκριμένες) για το 2011 και €20.133.098 (πραγματικές) για το 2011.   
(Αύξηση για το 2013 κατά €1.730.413.) 

 Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Κεφ. 20) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για το 2013, προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €966.964.492 έναντι €1.045.150.850 για το 2012 (εγκεκριμένες) και 
€1.044.170.166 για το 2011 (πραγματικές).  (Μείωση για το 2012 κατά €78.186.358.) 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2013, ανέρχονται σε €800.971.017 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€829.119.910 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €819.652.935 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση 
για το 2013 κατά €28.148.893.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €165.993.475 (προϋπολογισθείσες) 
έναντι €216.030.940 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €224.517.231 (πραγματικές) για το 2011.   
(Μείωση για το 2013 κατά €50.037.465.) 

 Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων (Κεφ. 21) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για το 2013, προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €326.724.614 έναντι €352.117.001 για το 2012 (εγκεκριμένες) και 
€379.885.739 για το 2011 (πραγματικές).  (Μείωση για το 2012 κατά €25.392.387.) 

 Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους €3.353.000, αφορά δαπάνες 
που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας [έναντι €3.331.000 για το 2012 
(εγκεκριμένες) και €2.829.240 για το 2011 (πραγματικές) (αύξηση  για το 2013 κατά €22.000).] 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €255.389.417 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€251.622.654 (εγκεκριμένες) για το 2011 και €250.410.119 (πραγματικές) για το 2011.  (Αύξηση 
για το 2013 κατά €3.766.763.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €67.982.197 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€97.163.347 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €126.646.380 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση 
για το 2013 κατά €29.181.150.) 

 Υπουργείο Υγείας (Κεφ. 22) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Υγείας για το 2013, προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €598.451.102 έναντι €608.593.457 για το 2012 (εγκεκριμένες) και €599.442.651 για το 
2011 (πραγματικές).  (Μείωση για το 2013 κατά €10.142.355.) 
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 Οι τακτικές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €570.738.791 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€577.091.113 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €581.978.627  (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση 
για το 2012 κατά €6.352.322.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 ανέρχονται σε €27.712.311 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€31.502.344 (εγκεκριμένες) για το 2012 και €17.464.024 (πραγματικές) για το 2011.  (Μείωση για 
το 2013 κατά €3.790.033.) 

ΜΕΡΟΣ Γ΄ 

Παρατηρήσεις κοινοβουλευτικών ομάδων και άλλων κομμάτων για τον κρατικό προϋπολογισμό του 
2013 

(Οι θέσεις όλων των κοινοβουλευτικών πλευρών που περιλαμβάνονται στο παρόν Παράρτημα δεν 
έχουν υποστεί γλωσσική ή άλλη επεξεργασία.) 

Α. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2013 στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού διεξάγεται σε μια περίοδο σημαντικών αρνητικών εξελίξεων για την κυπριακή 
οικονομία.  Και αυτό γιατί όλοι οι οικονομικοί δείκτες έχουν καταγράψει σημαντική επιδείνωση κατά τη 
χρονιά που διανύουμε, με αποτέλεσμα να έχουμε ζητήσει οικονομική βοήθεια από τους Μηχανισμούς 
Στήριξης της Ευρωζώνης και του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου από τα τέλη του περασμένου Ιουνίου.  

∆υστυχώς, το τελικό μνημόνιο συναντίληψης που συμφωνήθηκε από την κυβέρνηση και την τρόικα δεν 
έχει καμία σχέση με το αρχικό έγγραφο του περασμένου Ιουλίου και αυτό λόγω της μεγάλης 
καθυστέρησης, ολιγωρίας, και αναποφασιστικότητας που παρατηρήθηκε εκ μέρους της κυβέρνησης.  
Αφού χάσαμε πολύτιμο χρόνο, αφήνοντας το έγγραφο του Ιουλίου ξεχασμένο σε κάποιο συρτάρι για 
περίπου δύο μήνες, και ενώ ταυτόχρονα η κατάσταση της κυπριακής οικονομίας επιδεινωνόταν 
συνεχώς με γοργούς ρυθμούς, η κυβέρνηση άρχισε τελικά διαπραγματεύσεις με την τρόικα για βελτίωση 
του κειμένου.  Αλλά, στην ουσία, και κατά γενική παραδοχή, το τελικό έγγραφο είναι κατά πολύ 
χειρότερο από το αρχικό, επιβάλλοντας αυξημένες περικοπές σε μισθούς και συντάξεις και αυξημένες 
φορολογίες για τους πολίτες.  Ενώ στο πρώτο μνημόνιο η δημοσιονομική προσαρμογή ήταν της τάξης 
των 975 εκατομ. ευρώ ή 5,5% του ΑΕΠ, στο τελικό κείμενο είναι της τάξης των 1,300 εκατομ. ευρώ ή 
7,25% του ΑΕΠ. 

∆υστυχώς, λόγω της μεγάλης καθυστέρησης που παρατηρήθηκε είμαστε στη δυσμενή θέση να έχουμε 
ενώπιον μας ένα κείμενο που χρίζει πολλών βελτιώσεων, αλλά να μην έχουμε τον αναγκαίο χρόνο 
ενώπιον μας για να εισηγηθούμε τροπολογίες στα μέτρα που η κυβέρνηση Χριστόφια έχει συμφωνήσει 
με τους εκπροσώπους της τρόικας.  Και αυτό γιατί η οποιαδήποτε αλλαγή ή τροπολογία στα 
συμφωνηθέντα μέτρα, θα πρέπει να αποσταλεί πίσω στην τρόικα για επανεξέταση και έγκριση, γεγονός 
που θα μας βγάλει εκτός χρονοδιαγράμματος. Και αυτό γιατί μέχρι τη συνεδρία του Eurogroup της 12ης 
και 13ης ∆εκεμβρίου τα συμφωνηθέντα μέτρα θα πρέπει να έχουν ήδη ψηφισθεί από το κοινοβούλιο.  Με 
άλλα λόγια, λόγω των κυβερνητικών χειρισμών, για άλλη μια φορά η Βουλή των Αντιπροσώπων καλείται 
να λάβει σημαντικότατες αποφάσεις σε πολύ στενά περιθώρια, με ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα και 
χωρίς να έχει άλλη επιλογή, αλλά ούτε και την ευελιξία να προβεί σε βελτιωτικές προτάσεις και 
εισηγήσεις.  

Μετά και από το κούρεμα του ελληνικού χρέους που αποφασίστηκε σε πολιτικό επίπεδο τον Οκτώβριο 
του 2011 και με την ψήφο και του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, και σε συνδυασμό με τον αποκλεισμό της 
χώρας μας από τις διεθνείς αγορές χρήματος που είχε συμβεί από τον Μάιο του 2011, τα πράγματα για 
την Κύπρο έγιναν χειρότερα.  Οι ζημιές που πραγματοποίησαν, εν μία νυχτί λόγω του κουρέματος, οι 
κυπριακές τράπεζες ήταν τεράστιες για τα δεδομένα της χώρας.  Και σίγουρα τα νέα κεφάλαια που 
χρειάζονταν οι κυπριακές τράπεζες, λόγω του κουρέματος, πολύ μεγάλα για να καταφέρουν οι τράπεζες 
να τα αντλήσουν από τους υφιστάμενους μετόχους και από άλλους εγχώριους θεσμικούς επενδυτές.  
Ιδιαίτερα την περίοδο αυτή που διανύουμε, που χαρακτηρίζεται έντονα από την έλλειψη ρευστότητας και 
από τη δύσκολη πρόσβαση σε χρηματοδότηση.  Ως εκ τούτου, το κράτος είχε την υποχρέωση να 
επέμβει και να στηρίξει τις κυπριακές τράπεζες με τα ανάλογα ποσά.  Φυσικά από τον Μάιο του 2011, το 
κυπριακό κράτος ήταν αποκλεισμένο από τις διεθνείς αγορές χρήματος, ως αποτέλεσμα της κακής 
πορείας των δημόσιων οικονομικών και της μεγάλης έκθεσης των κυπριακών τραπεζών στην ελληνική 
αγορά.  Και τους τελευταίους μήνες το κράτος μετ’ εμποδίων καταφέρνει να πληρώνει μισθούς και 
συντάξεις, ενώ στην πράξη εδώ και ένα χρόνο έγινε στάση πληρωμών σε όλες τις άλλες υποχρεώσεις 
του κράτους. 

Άρα, με δεδομένη την ανάγκη στήριξης των κυπριακών τραπεζών από το κράτος, και με δεδομένο τον 
αποκλεισμό της χώρας μας από τις αγορές από τον Μάιο του 2011, η κυβέρνηση θα έπρεπε να γνώριζε 
τουλάχιστον από τον Οκτώβριο του 2011 πως θα αναγκαζόμασταν να αιτηθούμε βοήθεια από τους 
μηχανισμούς στήριξης των χωρών της Ευρωζώνης και από το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο.  Αλλά, αντί 
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να ζητήσουμε την απαιτούμενη βοήθεια από τότε, που θα μας έδινε τον αναγκαίο χρόνο για 
διαπραγμάτευση, προτίμησε η κυβέρνηση να μην πράξει απολύτως τίποτα και να περιμένει αδρανής το 
αναπόφευκτο, επενδύοντας στην ελπίδα ενός νέου ρωσικού δανείου.  Και έτσι ζητήσαμε την οικονομική 
βοήθεια λίγες ημέρες πριν από το τέλος της περιόδου μέχρι την οποία οι τράπεζες θα έπρεπε να είχαν 
αντλήσει από τις αγορές τα απαιτούμενα κεφάλαια για να διαγράψουν τις ζημιές που προκλήθηκαν από 
το κούρεμα του ελληνικού χρέους, που ήταν η 30ή Ιουνίου 2012.  

Μόνο μέσα στο 2012 η κυπριακή οικονομία υποβαθμίστηκε 13 φορές από τους οίκους αξιολόγησης.  
Φαίνεται αυτοί κατάφεραν δυστυχώς να προβλέψουν σωστά, για την κακή πορεία της κυπριακής 
οικονομίας κατευθείαν προς τον μηχανισμό στήριξης, σε αντίθεση με την κυβέρνηση.  Πρώτος ο οίκος 
Standard & Poor’s με διπλή υποβάθμιση της κυπριακής οικονομίας στις 16 Ιανουαρίου 2012, κατάταξε 
τα κυπριακά ομόλογα στην κατηγορία των σκουπιδιών, για να ακολουθήσει ο οίκος Moody’s στις 13 
Μαρτίου.  Τελευταίος ο οίκος Fitch στις 25 Ιουνίου μας κατάταξε και αυτός στην κατηγορία των 
σκουπιδιών.  Από τις 25 Ιουνίου, όπου τα κυπριακά ομόλογα αξιολογούνται και από τους τρεις οίκους 
αξιολόγησης ως σκουπίδια, οι κυπριακές τράπεζες δεν είναι σε θέση να βάζουν τα ομόλογα του κράτους 
ως εγγύηση στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για να αντλούν ρευστότητα.  Αυτή η εξέλιξη επιδείνωσε 
δραματικά την κατάσταση, δρώντας καταλυτικά στην εξαφάνιση της όποιας ρευστότητας είχε απομείνει 
στην εγχώρια αγορά, ενώ την ίδια στιγμή επέφερε πιέσεις στα δανειστικά επιτόκια οδηγώντας σε 
περαιτέρω αύξηση τους.  

Η πολιτική της κυβέρνησης να αποτείνεται σε εγχώριους θεσμικούς επενδυτές για χρηματοδότηση των 
αναγκών της επιδείνωσε περαιτέρω το πρόβλημα της ρευστότητας της εγχώριας αγοράς.  Ταυτόχρονα, 
προκάλεσε αυξημένες πιέσεις στα δανειστικά επιτόκια και στέρησε από ιδιωτικές επιχειρήσεις και 
νοικοκυριά την πρόσβαση σε χρηματοδότηση.  Αυτό με τη σειρά του λειτούργησε αρνητικά στις 
επενδύσεις, στην ιδιωτική κατανάλωση με επιπλέον δυσμενείς επιπτώσεις στην αγορά εργασίας, την 
ανεργία και το λιανικό εμπόριο. 

Μέσα σε αυτό το αντίξοο διεθνές περιβάλλον, την κρίση χρέους στην Ευρωζώνη και την αβεβαιότητα 
που επικρατεί στο εγχώριο οικονομικό κλίμα, η κυπριακή οικονομία παρουσίασε σημαντική επιδείνωση.  
Το τρίτο τρίμηνο του 2012 η οικονομία μας συρρικνώθηκε κατά -2,3% σε σχέση με το αντίστοιχο τρίμηνο 
του περασμένου έτους, ή -0,5% σε σχέση με το προηγούμενο τρίμηνο.  Η απόδοση της χώρας μας στον 
ρυθμό οικονομικής ανάπτυξης το τρίτο τρίμηνο του 2012 ήταν και η 5η χειρότερη απόδοση από το 
σύνολο των 27 χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης μετά από την Ελλάδα, την Πορτογαλία, την Σλοβενία 
και την Ιταλία. Κατά το δεύτερο τρίμηνο του 2012 η απόδοση μας ήταν ακόμα χειρότερη, αφού με 
αρνητικό ρυθμό ανάπτυξης της τάξης του -2,5%, είχαμε την 3η χειρότερη απόδοση μετά από την Ελλάδα 
και την Πορτογαλία.  Και το τρίτο τρίμηνο του 2012 ήταν το 5ο συνεχόμενο τρίμηνο όπου η οικονομία μας 
παρουσιάζει συρρίκνωση.  

Οι προβλέψεις για το 2013 δεν είναι καθόλου ευοίωνες, αφού η οικονομία μας αναμένεται να 
παρουσιάσει επιπρόσθετη συρρίκνωση της τάξης του -3,5% ενώ το 2014 το ΑΕΠ μας προβλέπεται να 
μειωθεί περεταίρω κατά -1,3% περίπου.  Θετικός ρυθμός ανάπτυξης προβλέπεται για το 2015 όπου ο 
ρυθμός οικονομικής ανάπτυξης προβλέπεται να είναι θετικός κατά 1,1%.  Οι προοπτικές για το 2013 
είναι αρνητικές για τους περισσότερους τομείς της οικονομίας λόγω της αναμενόμενης σμίκρυνσης του 
χρηματοπιστωτικού τομέα, τη μειωμένη ρευστότητα στην οικονομία και την μείωση της ιδιωτικής και 
δημόσιας κατανάλωσης που αναμένεται, λόγω των μισθολογικών περικοπών και της λήψης των μέτρων 
δημοσιονομικής εξυγίανσης.  Αρνητικά αναμένεται να επηρεαστούν επίσης ο τομέας των 
χρηματοοικονομικών υπηρεσιών, οι κατασκευές και το εμπόριο.  Μόνο ο τουρισμός προβλέπεται να 
παρουσιάσει θετική συνεισφορά στο ΑΕΠ της χώρας.  

Ως αποτέλεσμα της συρρίκνωσης της οικονομίας μας, η αγορά εργασίας επηρεάστηκε δυσμενώς.  Με 
βάση στοιχεία του Eurostat, η ανεργία στην χώρα μας ανήλθε στο 12,9% τον περασμένο Οκτώβριο. 
Έχουμε από τον περασμένο Μάρτιο ξεπεράσει τον μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και από τον 
περασμένο Μάιο τον μέσο όρο της Ευρωζώνης.  Και από 3η καλύτερη επίδοση μεταξύ των 27 χωρών 
της ενωμένης Ευρώπης, σήμερα βρισκόμαστε στην 21η θέση.  ∆ηλαδή έχουμε καλύτερη επίδοση μόνο 
από τις τρεις χώρες που βρίσκονται ήδη στον μηχανισμό στήριξης των χωρών της Ευρωζώνης, την 
Σλοβακία, την Λεττονία και την Ισπανία.  Μάλιστα κατά τη διάρκεια του έτους είχαμε την μεγαλύτερη 
ποσοστιαία αύξηση από το σύνολο των 27 χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η ανεργία στην Κύπρο 
μεταξύ Οκτωβρίου του 2011 (9,2%) και Οκτωβρίου του 2012 (12,9%) σημείωσε άνοδο της τάξης του 
40% που είναι η μεγαλύτερη στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Μόνο η Ελλάδα μας προσεγγίζει με ποσοστιαία 
αύξηση της τάξης του 38%.  

∆υστυχώς, τα χειρότερα για την αγορά εργασίας ακόμα είναι μπροστά μας, αφού η επιπρόσθετη μείωση 
στο ΑΕΠ της χώρας και η συρρίκνωση της οικονομίας μας το 2013 και 2014, αναμένεται να δράσουν 
αρνητικά στο ποσοστό των ανέργων.  Πιο συγκεκριμένα η ανεργία στην Κύπρο το 2013 προβλέπεται να 
προσεγγίσει το 14% ενώ θα κορυφωθεί το 2014 στο 14,2%.  
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Από την πλευρά των δημόσιων οικονομικών, η παρατεταμένη ύφεση και η αρνητική ανάπτυξη της 
οικονομίας μας έχουν επηρεάσει αρνητικά τα κρατικά έσοδα, και ως εκ τούτου το δημοσιονομικό 
έλλειμμα, το οποίο αναμένεται να κυμανθεί γύρω στο 5,5% ως 6% του ΑΕΠ για το 2012.  Το δημόσιο 
χρέος με την σειρά του επηρεάστηκε και αυτό δυσμενώς και αναμένεται να ανέλθει στο 86% του ΑΕΠ 
στο τέλος του έτους.  Εάν αναλογιστούμε πως το 2011 έκλεισε με δημόσιο χρέος της τάξης του 71%, 
τότε μπορούμε να παρατηρήσουμε πως κατά την διάρκεια της χρονιάς το δημόσιο χρέος αυξήθηκε με 
ρυθμό 21% ή κατά 2.543 εκατομ. ευρώ.  Το ποσό αυτό φυσικά περιλαμβάνει και το 1.8 δις ευρώ που 
δόθηκε για στήριξη της Λαϊκής Τράπεζας.  Από το 2008 δε, η επιδείνωση του δημόσιου χρέους έφτασε 
σε επίπεδα εξωπραγματικά αφού σε μια τετραετία το δημόσιο χρέος αυξήθηκε από το 49% του ΑΕΠ το 
2008, στο 86%, σημειώνοντας μια αύξηση της τάξης του 76% περίπου ή μια επιδείνωση της τάξης των 
6,9 δις ευρώ.  Αυτό που αναμένουμε τώρα είναι κατά πόσο το κυπριακό δημόσιο χρέος θα κριθεί ως 
βιώσιμο από την τρόικα, μετά και από την προκαταρκτική έκθεση της PIMCO για τις ανάγκες των 
τραπεζών που δόθηκε στις αρχές το Σάββατο 8 ∆εκεμβρίου.  

Το Ισοζύγιο Τρεχουσών Συναλλαγών αναμένεται να παρουσιάσει βελτίωση σε σχέση με το 2011 και να 
περιορισθεί κοντά στο -4,5% του ΑΕΠ περίπου.  Αυτό φυσικά προϋποθέτει ένα έλλειμμα στο ισοζύγιο 
της τάξης των 700 εκατομ. ευρώ περίπου.  Εάν το μεταφράσουμε αυτό σε θέσεις εργασίας μπορούμε να 
δούμε πως αντιστοιχεί περίπου σε απώλεια 28 000 θέσεων εργασίας (εάν υπολογίσουμε ετήσιο μισθό 
της τάξης των 25.000 ευρώ).  

Ο προϋπολογισμός του 2013 προβλέπει δημόσια έσοδα, εξαιρουμένων των δανείων, ύψους 5,860 
εκατομ. ευρώ παρουσιάζοντας μια άνοδο της τάξης του 1,3% σε σχέση με τα έσοδα του 2012.  Και αυτό 
παρά τις μεγάλες αυξήσεις σε φορολογίες που θα επιβληθούν κατά τη διάρκεια της χρονιάς.  Πιο 
συγκεκριμένα, θα αυξηθεί ο συντελεστής ΦΠΑ από το 17% στο 18% και ακολούθως στο 19% από το 
2014, καθώς επίσης ο μειωμένος συντελεστής του 8% σε 9%.  Θα αυξηθούν οι συντελεστές 
φορολόγησης της ακίνητης ιδιοκτησίας καθώς επίσης θα περιλαμβάνεται και αναπροσαρμογή των τιμών 
του 1980 με βάση τον πληθωρισμό.  Το τέλος των 350 ευρώ θα καταβάλλεται από όλες τις 
εγγεγραμμένες εταιρείες, θα αυξηθεί ο συντελεστής του ειδικού φόρου επί των καταθέσεων από το 
0,095% στο 0,11%, θα εισαχθεί φόρος στα κέρδη από τα τυχερά παιχνίδια του ΟΠΑΠ με συντελεστή 
20% και στα κέρδη του Κρατικού Λαχείου για ποσά από 5,000 ευρώ και πάνω, διαφοροποιούνται οι 
συντελεστές για την έκτακτη εισφορά των εργοδοτούμενων, συνταξιούχων και αυτοεργοδοτούμενων του 
ιδιωτικού και του ευρύτερου δημόσιου τομέα ώστε να ενισχυθούν τα κρατικά έσοδα, και αυξάνονται οι 
φόροι κατανάλωσης σε καπνικά προϊόντα, αλκοόλ, μπύρα και καύσιμα κίνησης. 

Η μικρή αύξηση που αναμένεται στα δημόσια έσοδα, παρά τις πολλές νέες φορολογίες, οφείλεται στην 
προβλεπόμενη συρρίκνωση της οικονομίας μας σε συνδυασμό με την προώθηση των μέτρων 
δημοσιονομικής εξυγίανσης και στην μειωμένη κατανάλωση που αναμένεται για την επόμενη χρονιά.  

Πιο αναλυτικά τα έσοδα από την άμεση φορολογία προβλέπονται να παρουσιάσουν μείωση της τάξης 
του 1,3% το 2013.  Και συγκεκριμένα τα έσοδα από τον φόρο εισοδήματος φυσικών προσώπων 
προβλέπονται να μειωθούν κατά 2,2% ενώ τα έσοδα από τον εταιρικό φόρο αναμένονται να μειωθούν 
με ρυθμό 8,7%.  

Τα έσοδα από την έμμεση φορολογία προβλέπονται να αυξηθούν οριακά με ρυθμό 0,9%.  Πιο 
αναλυτικά, το έσοδα από ΦΠΑ προβλέπονται να σημειώσουν μείωση 3,8%, παρά την 
προϋπολογιζόμενη αύξηση του συντελεστή στο 18% λόγω μειωμένης ζήτησης.  Τα έσοδα από φόρους 
κατανάλωσης προβλέπονται να σημειώσουν σημαντική αύξηση της τάξης του 9,9%.  

Τέλος, μεγάλη αύξηση της τάξης του 8,9% αναμένεται στα μη φορολογικά έσοδα λόγω εισαγωγής τελών 
χρέωσης για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στα κρατικά νοσηλευτήρια, της εισαγωγής πρόνοιας για 
εφαρμογή του τέλους των 350 ευρώ σε όλες τις εγγεγραμμένες εταιρείες χωρίς εξαιρέσεις, καθώς και σε 
έσοδα από την παραχώρηση δικαιωμάτων εξόρυξης υδρογονανθράκων.  

Οι δημόσιες δαπάνες, εξαιρουμένων των αποπληρωμών των δανείων, το 2013 προβλέπονται να 
σημειώσουν μείωση της τάξης του 5,8% και να περιορισθούν στα 7,014 εκατομ. ευρώ.  

Πιο αναλυτικά, η μεγαλύτερη κατηγορία δαπανών στον προϋπολογισμό είναι οι δαπάνες προσωπικού 
που υπολογίζονται να ανέλθουν στα 2,603 εκατομ. ευρώ σε σχέση με 2,745 εκατομ. ευρώ το 2012, 
σημειώνοντας μια μείωση της τάξης του 5,3%.  Πιο συγκεκριμένα, οι απολαβές προσωπικού θα 
μειωθούν κατά 5,7% ενώ οι συντάξεις και τα φιλοδωρήματα θα μειωθούν με ρυθμό 3,9%. 

Η δεύτερη μεγαλύτερη κατηγορία δαπανών είναι οι μεταβιβαστικές πληρωμές που περιλαμβάνουν τις 
κοινωνικές παροχές και τις χορηγίες προς τους ημικρατικούς οργανισμούς και τις αρχές τοπικής 
αυτοδιοίκησης.  Το 2013, οι μεταβιβαστικές πληρωμές υπολογίζεται να μειωθούν στα 2,058 εκατομ. 
ευρώ σε σύγκριση με 2,250 εκατομ. ευρώ το 2012 και να σημειώσουν μείωση της τάξης του 8,6%.  Η 
μείωση προβλέπεται λόγω της καλύτερης στόχευσης των κοινωνικών παροχών, στην κατάργηση 
ορισμένων παροχών και στη μείωση των χορηγιών προς τους ημικρατικούς οργανισμούς.  Οι κοινωνικές 
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παροχές προϋπολογίζεται να μειωθούν κατά 152 εκατομ. (από 1,115 εκατομ. ευρώ το 2012 σε 963 
εκατομ. ευρώ) και να σημειώσουν μείωση της τάξης του 13,7%.  

Οι λειτουργικές δαπάνες του κράτους όμως, αναμένεται να εξακολουθήσουν την ανοδική τους πορεία και 
το 2013.  Πιο συγκεκριμένα αναμένεται να ανέλθουν στα 1,107 εκατομ. ευρώ σε σχέση με 1,071 εκατομ. 
ευρώ το 2012 καταγράφοντας άνοδο της τάξης του 3,4%.  Αυτό καταδεικνύει και την ανελαστική φύση 
της συγκεκριμένης κατηγορίας δαπανών. 

Οι κεφαλαιουχικές δαπάνες, όπως είναι αναμενόμενο, θα μειωθούν το 2013 κατά 25,5% και να 
ανέλθουν στα 572 εκατομ. ευρώ από 767 εκατομ. που ήταν το 2012.  Αυτό οφείλεται κατά κύριο λόγο 
στον περιορισμό αναπτυξιακών έργων στον προϋπολογισμό του 2013.  

Αυξητική τάση θα παρουσιάσουν και οι δαπάνες τόκων για το 2013, οι οποίες αναμένεται να αυξηθούν 
κατά 10,3%.  Αυτό οφείλεται στην τρομακτική αύξηση του δημόσιου χρέους, καθώς και του κόστους 
εξυπηρέτησης του.  Ιδιαίτερα με την πολιτική που ακολούθησε η κυβέρνηση του εγχώριου 
βραχυπρόθεσμου δανεισμού, συνήθως με κυβερνητικά ομόλογα με περίοδο λήξης ενός μήνα.  

Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2013 σηματοδοτεί την αρχή μιας νέας εποχής για την χώρα μας.  Η 
πιστή εφαρμογή της δανειακής σύμβασης είναι η μόνη επιλογή μας για έξοδο από την παρούσα κρίση.  
Η χρεοκοπία της χώρας, σαφέστατα δεν αποτελεί επιλογή.  Η μόνη επιλογή είναι να υιοθετήσουμε και να 
εφαρμόσουμε πιστά τα μέτρα που έχουν συμφωνηθεί, όσο επίπονα και εάν είναι αυτά, ώστε να 
καταφέρει η χώρα μας να εξυγιάνει την οικονομία της και να θέσει βιώσιμες προοπτικές για ανάπτυξη.  
Με την εφαρμογή των μέτρων, τα δημόσια οικονομικά θα μπουν σε υγιέστερη βάση, πολλά διαρθρωτικά 
προβλήματα της οικονομίας μας θα διορθωθούν και η ανταγωνιστικότητα της χώρας μας θα βελτιωθεί 
σημαντικά.  Η εφαρμογή των μέτρων θα επιτρέψει και στον χρηματοπιστωτικό μας τομέα να 
ορθοποδήσει και πολλά από τα κακώς έχοντα θα διορθωθούν.  Η πιστή και αυστηρή υλοποίηση των 
συμφωνηθέντων μέτρων θα βοηθήσει τα μέγιστα στην ανάκτηση της εμπιστοσύνης στην χώρα μας 
καθώς και στην εξάλειψη της αβεβαιότητας από τους ξένους επενδυτές και θα στηρίξει μεσοπρόθεσμα 
στην ανάκαμψη της οικονομικής δραστηριότητας.  Η δημιουργία κλίματος συναίνεσης, τις δύσκολες 
αυτές ώρες, θα διαδραματίσει καθοριστικό παράγοντα στην αποκατάσταση της εμπιστοσύνης των 
επενδυτών και των οίκων αξιολόγησης προς την κυπριακή οικονομία.  Η πλήρης εξυγίανση, η 
αναδιάρθρωση και η ανακεφαλαιοποίηση του χρηματοπιστωτικού μας τομέα, καθώς και η διόρθωση 
δομικών διαρθρωτικών προβλημάτων στα δημόσια οικονομικά και ο περιορισμός των δαπανών, 
αποτελούν αναγκαίες προϋποθέσεις για αποκατάσταση της εμπιστοσύνης των επενδυτών, έξοδο από 
την παρούσα κρίση, βελτίωση της ανταγωνιστικότητας και για επιστροφή σε βιώσιμη πορεία ανάπτυξης.  
Πρέπει να κερδίσουμε ως χώρα την αξιοπιστία μας.  Και με την πιστή εφαρμογή των δεσμεύσεων 
πιστεύουμε πως θα την επανακτήσουμε.  Και, αφού την επανακτήσουμε, θα μπορούσαμε να 
διορθώσουμε και επί μέρους στρεβλώσεις. 

Β. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2013 διεξάγεται για άλλη μια χρονιά μεσούσης της 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.  Η σημερινή κατάσταση της κυπριακής οικονομίας είναι δύσκολη, 
πρώτα και κύρια γιατί η Κύπρος, όπως όλες οι υπόλοιπες χώρες του ευρωπαϊκού Νότου, όλες οι χώρες 
της ΕΕ, η παγκόσμια οικονομία στο σύνολο της, βιώνουν την χειρότερη κρίση του καπιταλιστικού 
συστήματος, χειρότερη και από την κρίση του 1929.  

Ως εκ τούτου, παρά τα επιμέρους προβλήματα της κάθε οικονομίας, υπάρχει ένα κοινό σημείο που 
ισχύει σε όλες τις χώρες.  Το εύρος και το βάθος της κρίσης είναι πρωτοφανές.  Είναι τέτοιο που έχει 
δημιουργήσει στρατιές ανέργων, έχει αποσαρθρώσει τον κοινωνικό ιστό των χωρών, οδηγώντας στην 
φτώχεια και την εξαθλίωση εκατομμύρια ανθρώπους.  Στην ΕΕ της ευμάρειας και της προόδου, τρία στα 
δέκα παιδία κάτω των 18 βρίσκονται στο όριο της φτώχιας.  

Η ανάλυση μας θα πρέπει να επικεντρωθεί στην κρίση και το πώς αυτή έχει επηρεάσει την Κύπρο.  Πώς 
οι ιδιαίτερες συνθήκες της Κύπρου έχουν οξύνει τις αντιθέσεις και πως τελικά έχει οδηγηθεί η Κυπριακή 
∆ημοκρατία στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  

Η κρίση επηρέασε την Κύπρο ανεξαρτήτως προσφυγής ή όχι στο μνημόνιο.  Η προσφυγή στο μνημόνιο 
αποτέλεσε το αποτέλεσμα πολύ συγκεκριμένων ενεργειών από πλευράς τραπεζών, ωστόσο θα πρέπει 
να είναι σαφές ότι η οικονομία της Κύπρου βρέθηκε ενώπιων της κρίσης από το 2008 και επανέφερε 
στην επιφάνεια διαχρονικά προβλήματα της κυπριακής οικονομίας.   

Καταρχήν η κυπριακή οικονομία λόγω του υψηλού βαθμού εξάρτησης από το εξωτερικό, υφίσταται 
υποχώρηση των εσόδων της λόγω της οικονομικής κρίσης στην ΕΕ και ιδιαίτερα την Ελλάδα, τον 
βασικότερο εμπορικό εταίρο της Κύπρου.  Ιδιαίτερα πλήγηκε ο τομέας των ακινήτων λόγω της 
υποχώρησης στην αγορά κατοικιών από ξένους επενδυτές.  

Παράλληλα, ο κρατικός προϋπολογισμός βρέθηκε να συντηρεί ένα διογκωμένο κρατικό μισθολόγιο.  Θα 
πρέπει όμως να θυμίσουμε ότι η εξυπηρέτηση μικροπολιτικών συμφερόντων οδήγησε στον 
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υπερακοντισμό του δημόσιου τομέα από σειρά προηγούμενων κυβερνήσεων.  Είναι χαρακτηριστικό ότι 
στη δεύτερη πενταετία Κληρίδη υπήρξε αύξηση 12% στον αριθμό των εργαζομένων του ευρύτερου 
δημόσιου τομέα, ενώ επί Τάσσου Παπαδόπουλου η αύξηση ανήλθε στο 10,9%.  

Στο τομέα των τραπεζών, η είσοδος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο ευρώ έδωσε τη δυνατότητα 
άντλησης τεράστιων ποσοτήτων φθηνού δανεισμού για τις τράπεζες, οι οποίες με τη σειρά τους 
τροφοδότησαν μια υπερεπέκταση στα δάνεια κυρίως προς τον κατασκευαστικό τομέα.  Αυτή η πιστωτική 
επέκταση προς τον κατασκευαστικό τομέα ήταν καθοριστικός παράγοντας για τη δημιουργία της φούσκα 
που δημιουργήθηκε στον κλάδο των ακινήτων.  

Την ίδια ώρα ο πλούτος βρισκόταν υπό αμνηστία, χωρίς να συνεισφέρει ουσιαστικά προς το κοινωνικό 
σύνολο, με αποτέλεσμα να συσσωρεύει τεράστια πλεονάσματα.  Αυτά τα πλεονάσματα τέθηκαν εκτός 
της παραγωγικής διαδικασίας, αφού μεταφέρθηκαν από τους παραγωγικούς τομείς της οικονομίας σε 
καταθέσεις, στις πλείστες των περιπτώσεων εκτός Κύπρου.  

Η κυβέρνηση αναγνώρισε τις προκλήσεις που δημιούργησε η οικονομική κρίση και έλαβε σειρά μέτρων 
σε δυο χρονικές περιόδους.  Το 2009, στήριξε την ανάπτυξη και τις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού.  
Παράλληλα επεδίωξε την δικαιότερη συμβολή του πλούτου στα έσοδα του κράτους με τη κατάθεση δύο 
νομοσχεδίων, τα οποία όμως απορρίφθηκαν από τα υπόλοιπα πολιτικά Κόμματα.  

Το 2011 ενέτεινε τις προσπάθειες για δημοσιονομική σταθερότητα και κατάθεσε με τον προϋπολογισμό 
του 2012 μια σειρά από μέτρα δημοσιονομικού χαρακτήρα, με στόχο να περιορίσει τα ελλείμματα του 
κρατικού προϋπολογισμού. 

Οι ενέργειες της κυβέρνησης αποσκοπούσαν στην διαφύλαξη της βιωσιμότητας των δημοσιών 
οικονομικών, χωρίς αυτή να αποβεί εις βάρος της στήριξης των ευπαθών ομάδων του πληθυσμού.  

Η πορεία όμως που ακολούθησε ο τραπεζικός τομέας ήταν τέτοια που οι όποιες ενέργειες έγιναν από 
την κυβέρνηση δεν ήταν ικανές για να καλύψουν τις τρύπες του τραπεζικού τομέα.  

Τα προβλήματα που δημιουργήθηκαν μπορούν να χωριστούν σε δύο σκέλη: 

Πρώτον, στην εξάρτηση των κυπριακών τραπεζών στην ελληνική οικονομία λόγω του ύψους των 
δανείων που παραχώρησαν.  Το σύνολο των δανείων που δόθηκαν στην ελληνική οικονομία ανέρχεται 
στα €25 δις.  Η συνεχής διολίσθηση της ελληνικής οικονομίας λόγω της κρίσης, οδήγησε σε σταδιακή 
υποβάθμιση από τους οίκους αξιολόγησης της κυπριακής οικονομίας, λόγω ακριβώς της αδυναμίας των 
τραπεζών να καλύπτουν τις απώλειες από τα δάνεια που έδωσαν στην ελληνική αγορά.  Αποτέλεσμα 
των συνεχών υποβαθμίσεων ήταν ο αποκλεισμός από τις διεθνείς αγορές, αφαιρώντας από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία τη δυνατότητα δανεισμού για αναχρηματοδότηση του δημόσιου χρέους της.  

∆εύτερον, το κούρεμα των ελληνικών ομολόγων σε συνδυασμό με την απόφαση της Ευρωπαϊκής Αρχής 
Τραπεζών για αύξηση των ιδίων κεφαλαίων όλων των τραπεζών της Ευρωζώνης στο 9%, δημιούργησε 
τεράστιες ζημιές και απαιτήσεις για τις τράπεζες.  Αυτό είχε ως αποτέλεσμα να είναι αναγκαία η 
ανακεφαλαιοποίηση τους για να αποφευχθεί η κατάρρευση του τραπεζικού συστήματος.  Ως εκ τούτου, 
η προσφυγή στους ευρωπαϊκούς μηχανισμούς ήταν αναπόφευκτη λόγω του ύψους της στήριξης 
που θέλει ο τραπεζικός τομέας, ποσό που ξεπερνά τις δυνατότητες μας ως κράτος.  

Είναι ξεκάθαρο ότι η απουσία εποπτικού ελέγχου από την Κεντρική Τράπεζα ως προς τις επενδύσεις 
που έκαναν οι τράπεζες στο εξωτερικό έδωσε τη δυνατότητα στις τράπεζες να λαμβάνουν αποφάσεις εν 
λευκώ.  Αποφάσεις όπως η αγορά ελληνικών ομολόγων ενώ ήταν γνωστή η κρίση στην ελληνική 
οικονομία, εξ ολοκλήρου κερδοσκοπικές θέτουν υπό αμφισβήτηση τη βιωσιμότητα ολόκληρης της 
οικονομίας.  

Η στήριξη του τραπεζικού τομέα αποτέλεσε και την αιτία προσφυγής στον μηχανισμό στήριξης 
της ΕΕ.  Θα πρέπει να είναι ξεκάθαρο ότι η προσφυγή στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας, εν 
αντίθεση με όσους πίεζαν για άμεση και άνευ όρων προσφυγή, αποτέλεσε ύστατη επιλογή αν λάβουμε 
υπόψη τις αρνητικές και επώδυνες εμπειρίες των κρατών που προσέφυγαν στο Μηχανισμό και 
γνωρίζοντας τις πολιτικές που εφαρμόζει η τρόικα.  

Άλλωστε και οι αριθμοί από μόνοι τους το αποδεικνύουν.  Επιβεβαιώνεται πλέον και από πλευράς 
τρόικας και ξένων οίκων, ότι οι ανάγκες για κάλυψη του δημόσιου χρέους ανέρχονται σε €1,3 δις, ενώ οι 
ανάγκες για κάλυψη των ελλειμμάτων στο Τραπεζικό Σύστημα θα κυμανθούν γύρω στα €9 δις. 

Παραστατικά αυτό που προκύπτει με βάση τους αριθμούς είναι ότι το 86% του συνολικού μας χρέους 
οφείλεται στον τραπεζικό τομέα.  Το υπόλοιπο 14% βαραίνει λογικά διάφορους παράγοντες 
περιλαμβανομένων και των εκάστοτε κυβερνήσεων.  Οι αποφάσεις των διοικήσεων των τραπεζών και ο 
πλημμελής έλεγχος της Κεντρικής Τράπεζας κοστίζει στην Κύπρο πολλά δισεκατομμύρια ευρώ τα οποία 
για να καλύψουμε υποχρεωθήκαμε να απευθυνθούμε στο Μηχανισμό. 
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Μελετώντας την εμπειρία των χωρών που εντάχθηκαν στον Μηχανισμό Στήριξης, βλέπουμε ότι η 
φιλοσοφία που ακολουθείται είναι κοινή σε κάθε περίπτωση.  Επιδιώκεται η συνολική μεταβολή του 
τρόπου λειτουργίας του κράτους από την τρόικα, μείωση του δημόσιου τομέα, απονεύρωση του 
τραπεζικού κλάδου, πλήρης απορρύθμιση της αγοράς εργασίας και φιλελευθεροποίηση των 
κερδοφόρων τομέων της οικονομίας όπως η ενέργεια και οι μεταφορές.  Οι καταρχήν θέσεις της τρόικας 
όσο αφορά την Κύπρο, ακολούθησαν το ίδιο πνεύμα και συνταγή.  Μπορεί να περιλαμβάνουν ορισμένες 
πρόνοιες που είναι διορθωτικές, αλλά τα κύρια σημεία αποτελούν μέτρα άκρως αντιλαϊκά και 
αντιαναπτυξιακά.  

Έχοντας αυτά ως βασικές αρχές, η κυβέρνηση παρουσίασε ένα συνολικό κείμενο, ως απάντηση στα 
όσα έχουν ζητηθεί από πλευράς τρόικας.  Οι προτάσεις της κυβέρνησης δεν αποτελούν πρόταση εκ του 
μηδενός αλλά αντίθετα επεδίωξαν και πέτυχαν να απαντήσουν στις απαιτήσεις της τρόικας και 
ταυτόχρονα να διασφαλίσουν τα πιο κάτω κύρια σημεία: 

α) την ηπιότερη εφαρμογή των μέτρων με επέκταση του χρονικού ορίζοντα δημοσιονομικής 
προσαρμογής μέχρι το 2016, δηλαδή κατά ένα χρόνο περισσότερο.  

β) να προστατεύσουν το θεσμό της ΑΤΑ, που αποτελεί τη μεγαλύτερη κατάκτηση των εργαζομένων. 

γ) να μην καταργηθεί ο 13ος μισθός, προστατεύοντας τους εργαζομένους και στηρίζοντας 
ταυτόχρονα την αγορά και την κατανάλωση. 

δ) να μην υιοθετηθεί η πρόταση της τρόικας για ιδιωτικοποιήσεις και εκποιήσεις Κρατικής 
περιουσίας.  

ε) να διαφυλαχθεί η διαχείριση των εσόδων από το φυσικό αέριο κατά τρόπο που να εξυπηρετεί το 
δημόσιο χρέος αλλά ταυτόχρονα να χρηματοδοτήσει τόσο τη δημιουργία των υποδομών για το 
φυσικό αέριο όσο και την αποταμίευση μέρους των εσόδων προς όφελος των μελλοντικών 
γενεών.  

στ) να προτείνει μέτρα που να λαμβάνουν υπόψη την κοινωνική συνοχή και τον δικαιότερο 
επιμερισμό των βαρών στα μέλη της κοινωνίας ανάλογα με τις δυνατότητες τους, εξού και έχει 
προχωρήσει στην κλιμακωτή αποκοπή μισθών και εισφορών στο δημόσιο και ιδιωτικό τομέα 
έναντι των οριζόντιων περικοπών που πρότεινε αρχικά η τρόικα.  

Ωστόσο θα πρέπει να πούμε ότι ο προϋπολογισμός του 2013 αποτελεί προϋπολογισμό λιτότητας λόγω 
και της συμπερίληψης των μέτρων που καλείται να εγκρίνει η Κυπριακή ∆ημοκρατία στα πλαίσια της 
καταρχήν συμφωνίας με την τρόικα.  Σε αυτόν καταγράφεται μείωση των αναπτυξιακών δαπανών και 
υπάρχει μια συνολική αναπροσαρμογή των λειτουργικών και μη παραγωγικών δαπανών, ιδιαίτερα του 
κρατικού μισθολογίου.  

Η συνολική συρρίκνωση της κυπριακής οικονομίας αντικατοπτρίζεται και μέσα από το ρυθμό ανάπτυξης.  
Για το 2012 έχει καταγραφεί ύφεση ενώ αντίστοιχη πορεία θα υπάρξει και για το 2013 με πρόβλεψη για 
ύφεση 3,5%.  

Αντίστοιχα για το δημοσιονομικό έλλειμμα αν και υπήρξε οριακή βελτίωση, η επιδείνωση της ύφεσης είχε 
σημαντικό αντίκτυπο στα αναμενόμενα έσοδα με αποτέλεσμα  το 2012 εκτιμάται ότι θα φθάσει γύρω στο 
5,5% του ΑΕΠ σε σύγκριση με 6,3% το 2011.  Χαρακτηριστικό είναι ότι τα έσοδα κατά την περίοδο 
Ιανουαρίου-Οκτωβρίου 2012 διατηρήθηκαν στα ίδια επίπεδα με την αντίστοιχη περίοδο του 2011.  

Το δημόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ επίσης σημείωσε αύξηση από το 70,7% στο τέλος του 2011 
στο 85,8% για το 2012.  Η αύξηση του δημοσίου χρέους ακολουθεί τη διαχρονική τάση των τελευταίων 
χρόνων λόγω της μείωσης των εσόδων, αλλά ιδιαίτερα για το 2012 υπάρχει σημαντική υπερακόντιση 
λόγω της συμπερίληψης του ποσού για την ανακεφαλαιοποίηση της Λαϊκής Τράπεζας και της αύξησης 
του κόστους δανεισμού λόγω του αποκλεισμού από τις διεθνής αγορές ένεκα των υποβαθμίσεων της 
κυπριακής οικονομίας.  Οι δυο βασικές συνιστώσες αναδεικνύουν εκ νέου τη σύνδεση των 
προβλημάτων που καταγράφει ο τραπεζικός τομέας με της αύξηση του δημόσιου χρέους.  Η ίδια 
διαπίστωση γίνεται και από την ΕΕ μέσα από τα βήματα που κάνει για απευθείας ανακεφαλαιοποίηση 
των τραπεζικών ιδρυμάτων, στην προσπάθεια της να διασπάσει το κρίκο μεταξύ στήριξης των τραπεζών 
και διόγκωσης του δημόσιου χρέους που παρατηρείται ιδιαίτερα στις χώρες του ευρωπαϊκού Νότου.  

Συνολικά, ο προϋπολογισμός του 2013 προβλέπει έσοδα, εξαιρουμένων των δανείων, ύψους €5.860 
εκατομ. σε σύγκριση με αναθεωρημένα έσοδα ύψους €5.768 εκατομ. το 2012.  Ο ρυθμός αύξησης των 
εσόδων το 2013 υπολογίζεται να φθάσει το 1,6% σε σύγκριση με την αναμενόμενη αύξηση ύψους 1,5% 
το 2012.  Τα κρατικά έσοδα τα τελευταία χρόνια παρουσιάζουν υποτονικούς ρυθμούς ανάπτυξης σε 
αντίθεση με το δυναμισμό που παρουσίασαν τη διετία 2007-2008 ως αποτέλεσμα της έντονης 
δραστηριότητας του τομέα των ακινήτων.  Τα δημόσια έσοδα ως ποσοστό του ΑΕΠ το 2013 
υπολογίζεται ότι θα μειωθούν στο 33,1% σε σύγκριση με 32,8% το 2012 λόγω του αρνητικού 
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οικονομικού κλίματος που επικρατεί, καθώς και λόγω των χρόνιων διαρθρωτικών προβλημάτων που 
αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία. 

Το σύνολο των προϋπολογιζόμενων δαπανών του προϋπολογισμού του 2013, εξαιρουμένων των 
αποπληρωμών δανείων, ανέρχεται στα €6.950 εκατομ. σε σύγκριση με €7.449 εκατομ. το 2011 
σημειώνοντας έτσι μείωση ύψους 7,9%.  Οι δημόσιες δαπάνες, ως ποσοστό του ΑΕΠ, προβλέπεται ότι 
θα μειωθούν σε σύγκριση με το 2012 και να περιορισθούν γύρω στο 40,0% από το 41,9% του 
προηγούμενου χρόνου.  Από την ανάλυση προκύπτει ότι, σχεδόν όλες οι κατηγορίες δαπανών 
παρουσιάζουν μείωση ως ποσοστό του ΑΕΠ.  

Θα πρέπει να σημειώσουμε ότι τα δημοσιονομικά ελλείμματα των πλείστων χωρών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης παρουσίασαν επίσης αύξηση, συνέπεια της μειωμένης ανάπτυξης, της αύξησης του κόστους 
δανεισμού τους αλλά και των ομολογουμένως ανελαστικών δαπανών τους (όπως μισθοί δημοσίων 
υπαλλήλων).  Ως εκ τούτου, ο αποκλεισμός της Κύπρου από τις αγορές δεν ήταν ούτε λόγω του 
μεγέθους του κράτους ούτε λόγω του δημόσιου χρέους της, γιατί, αν ίσχυε κάτι τέτοιο, θα είχε 
επιπτώσεις και στις υπόλοιπες χώρες.  Ενδεικτικά μπορούμε να δούμε τις κρατικές δαπάνες σε σχέση 
με ΑΕΠ έναντι των αποδόσεων των κυβερνητικών ομολόγων των χωρών της ΕΕ.  Αν το μέγεθος του 
κράτους επηρέαζε τις αποδόσεις των ομολόγων του κράτους τότε θα περιμέναμε μία θετική σχέση των 
δύο, ενώ από τα στοιχεία φαίνεται ότι το ένα είναι άσχετο με το άλλο.  Εξού και χώρες όπως η 
Φινλανδία, ∆ανία και Γαλλία που παρουσιάζουν τις μεγαλύτερες κυβερνητικές δαπάνες σε σχέση με το 
ΑΕΠ τους έχουν από τις χαμηλότερες αποδόσεις στα κυβερνητικά τους ομόλογα. 

Η έλευσης της τρόικας στην Κύπρο σηματοδοτεί ένα σταθμό για την κυπριακή οικονομία.  Την ίδια ώρα 
όμως η κοινωνία βρίσκεται αντιμέτωπη με προβλήματα που αγγίζουν το καθένα από μας και που 
ξεπερνούν τις καθημερινές εξελίξεις.  

Η ανεργία, ειδικότερα στους νέους, αποτελεί πηγή έντασης κοινωνικών ανισοτήτων.  Η αδυναμία 
συμμετοχής των ανθρώπων και ειδικότερα των νέων στην παραγωγική διαδικασία εντείνει τα φαινόμενα 
περιθωριοποίησης, ένδειας και κοινωνικού αποκλεισμού.  Η αντιμετώπιση της ανεργίας είναι για το 
ΑΚΕΛ πρωτίστως ζήτημα πολιτικό.  

Η ανεργία και αυτό έχει αποδείξει η πράξη και στην Κύπρο, ακολουθεί πιστά την πορεία της ανάπτυξης.  
Η άμβλυνση του προβλήματος πάει χέρι χέρι με την ανάπτυξη.  Ωστόσο, η όποια συζήτηση γίνεται για 
την ανάπτυξη αλλά και για το μέλλον της κυπριακής οικονομίας είναι συνδεδεμένη με τη ικανότητα του 
τραπεζικού τομέα να αποκαταστήσει τη χρηματοδότηση της οικονομίας.  Όσο η οικονομία αδυνατεί να 
βρει χρηματοδότηση και ειδικότερα οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, όσο το βάρος της ανακεφαλαιοποίησης 
των τραπεζών είναι μετέωρο με αποτέλεσμα η οικονομία να αντιμετωπίζει αυξημένες χρεώσεις και 
επιτόκια, το έργο της ανάπτυξης θα γίνεται ολοένα και δυσκολότερο. 

Η ανάπτυξη για την Κύπρο είναι άμεσα συνδεδεμένη με την αξιοποίηση του φυσικού πλούτου.  Σε 
σχέση με το φυσικό αέριο τα επόμενα βήματα, θα πρέπει να διασφαλίζουν ότι τα έσοδα από την 
εκμετάλλευση του φυσικού αερίου θα δημιουργήσουν βάση στήριξης της παρούσας αλλά και των 
μελλοντικών γενεών.  Η κρατική εταιρεία υδρογονανθράκων, η έναρξη του β΄ γύρου αδειοδότησης αλλά 
και η μελέτη για την ίδρυση ταμείου για τα έσοδα από την εκμετάλλευση του φυσικού αερίου είναι 
βήματα που καταδεικνύουν ότι η δική μας επιθυμία είναι το φυσικό αέριο να αποτελέσει πηγή πλούτου, 
όχι μόνο χρηματικού, για το σύνολο του κυπριακού λαού. 

Η πολιτική λιτότητας που επιβάλλει ο Μηχανισμός ως προαπαιτούμενο για να χορηγήσει στήριξη στις 
χώρες που αιτούνται, ανατρέπει τις κοινωνικές ισορροπίες.  Η δική μας θέση είναι ότι η λιτότητα που 
επιβάλλεται δεν μπορεί να ανταποκριθεί, δεν μπορεί να δώσει την προοπτική ανάπτυξης για τους λαούς.  
H σημερινή πραγματικότητα αποδεικνύει καθημερινά, ότι οι πρακτικές και οι μέθοδοι που 
ακολουθήθηκαν στην περίπτωση της Ελλάδας, της Πορτογαλίας και της Ιρλανδίας δεν μπορούν να 
επιλύσουν τα διαχρονικά προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι χώρες. 

Ο σημερινός μας ρόλος είναι όσο ποτέ άλλοτε κρίσιμος, ώστε να προστατευθούν οι μηχανισμοί 
αντίδρασης της κοινωνίας στην επίθεση που δέχονται κατακτήσεις και κεκτημένα των εργαζομένων.  Να 
προστατευθούν οι οικονομικά ασθενέστεροι.  Προπαντός όμως, θα πρέπει να θέσουμε τον πυλώνα της 
ανάπτυξης ως το βασικό εργαλείο εξόδου από την κρίση.  

Γ. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

Η φετινή εξέταση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2013 δυστυχώς δεν μπορεί να διεξαχθεί χωρίς 
ταυτόχρονα να αναλύονται και οι δεσμεύσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που περιλαμβάνονται στο 
συμφωνημένο μνημόνιο της τρόικας με την κυπριακή οικονομία. 

Ζούμε πρωτόγνωρες εμπειρίες ως χώρα και ως λαός.  Για πρώτη φορά καλούμαστε να ψηφίσουμε έναν 
προϋπολογισμό ο οποίος έχει μεν κατατεθεί από την κυβέρνηση, αλλά τον έχει προεγκρίνει η τρόικα. 
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Οφείλουμε να επισημάνουμε ότι ο προϋπολογισμός του 2013, ως αυτός έχει κατατεθεί, διαφέρει σε 
στόχους συγκρινόμενος με τις προτάσεις της τρόικας του Ιουλίου του 2012. 

Για παράδειγμα η τρόικα στις προτάσεις της ημερ. 25.7.12 είχε θέσει ως στόχο ελλείμματος για το 2013 
το 2,5% ενώ η κυβέρνηση στον προϋπολογισμό που μας έχει καταθέσει προβλέπει έλλειμμα 4,5% για το 
2013. 

Η εξήγηση που έχουμε λάβει από πλευράς της κυβέρνησης για αυτή την αναντιστοιχία είναι ότι το 
πρόγραμμα εξυγίανσης έχει επεκταθεί από το αρχικό 2015 μέχρι το 2016 και επομένως οι στόχοι της 
δημοσιονομικής διόρθωσης έχουν αναπροσαρμοστεί αναλόγως. 

∆ηλαδή, με βάση το Μνημόνιο τρόικας-Χριστόφια η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα πρέπει να προβεί σε μια 
δημοσιονομική διόρθωση της τάξης του 7,25% τα επόμενα τρία χρόνια μέχρι το 2016. 

Αναπόφευκτα αυτή η δραματική δημοσιονομική διόρθωση θα επιφέρει δυσάρεστες παρενέργειες στη 
ποιότητα ζωής των Κύπριων πολιτών αλλά και θα αυξήσει τις ήδη τεράστιες υφεσιακές πιέσεις πάνω 
στην κυπριακή οικονομία.  

Μερικές από τις πιο δυσάρεστες παρενέργειες του Μνημονίου είναι οι πιο ακόλουθες. 

Κοινωνικές παροχές 

Για να καλυφθεί ο στόχος της δημοσιονομικής διόρθωσης του 2013, ο προϋπολογισμός του 2013 
πρέπει να περιλαμβάνει σημαντικές μειώσεις και περικοπές στο κεφάλαιο των κοινωνικών παροχών οι 
οποίες θα ξεπεράσουν τα €113 εκατομ. 

Κρατικό μισθολόγιο 

Η Βουλή των αντιπροσώπων έχει ήδη ψηφίσει το πρώτο μέρος των μέτρων εξυγίανσης που έχει ζητήσει 
η τρόικα και σε αυτό περιλαμβάνονται σημαντικές περικοπές στο κρατικό μισθολόγιο.  Τονίζεται όμως ότι 
αυτή η εξοικονόμηση δεν αντικατοπτρίζεται στα δεδομένα του προϋπολογισμού καθώς οι περικοπές 
περιλαμβάνονται στο σκέλος των «εσόδων».  Περιλαμβάνονται δηλαδή στον προϋπολογισμό ως 
«έσοδο» και όχι ως «εξοικονόμηση δαπάνης».  

Αναπτυξιακά έργα 

Ιδιαίτερη ανησυχία προκαλεί το γεγονός ότι οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 έχουν μειωθεί 
δραματικά 21,2%, ή, κατά €215 εκατομ. σε μια περίοδο όπου ο κατασκευαστικός τομέας αντιμετωπίζει 
ιδιαίτερα προβλήματα οπόταν θα ανάμενε κάποιος το κράτος να παρέμβει με επιπρόσθετα μέτρα 
ανάπτυξης. 

Ανεργία 

Η Κυβέρνηση προβλέπει μια παρατεταμένη ύφεση για τα επόμενα δυο χρόνια.  Ως αποτέλεσμα είναι 
ιδιαίτερα ανησυχητικές οι προβλέψεις ότι αυτή η ύφεση θα εκτοξεύσει την ανεργία πέραν του 14%. 

∆ημόσιο χρέος 

Σημειώνεται επίσης ότι το δημόσιο χρέος της Κύπρου θα ανέλθει στο 85,8% του ΑΕΠ το 2012 (με τη 
στήριξη της Λαϊκής η οποία ανέρχεται σε €1,8 δις ή 10% του ΑΕΠ) και θα εκτοξευθεί στο 95% του ΑΕΠ 
το 2014 χωρίς να λαμβάνεται υπόψη η στήριξη των υπολοίπων Κυπριακών τραπεζών.  Αυτά τα επίπεδα 
χρέους είναι επικίνδυνα από μόνα τους πριν ακόμη συνυπολογιστεί το ποσό που θα χρειαστεί να 
καταβληθεί για τη στήριξη του τραπεζικού τομέα. 

Το μνημόνιο 

Τονίζεται ότι το τελικό μνημόνιο δεν έχει ακόμη συμφωνηθεί με την τρόικα.  Το τελικό κείμενο όπως όλα 
δείχνουν θα παραπεμφθεί στο Eurogroup του Ιανουαρίου του 2013. 

Γνωρίζουμε όμως από τώρα πως αποτελεί προϋπόθεση τρόικας για την αποδέσμευση της 1ης δόσης 
της δανειακής σύμβασης η ψήφιση του προϋπολογισμού με αφομοιωμένα τα μέτρα της τρόικας. 

Η διαπραγμάτευση του μνημονίου 

Αναγνωρίζουμε ότι η διαπραγματευτική ομάδα είχε να επιτελέσει ένα πάρα πολύ δύσκολο έργο.  
Έπρεπε να διεξαγάγει μια πάρα πολύ δύσκολη διαπραγμάτευση κάτω από πάρα πολύ αντίξοες 
συνθήκες και οι δικές τους προσπάθειες προεξάρχοντος του Υπουργού Οικονομικών πρέπει να 
αναγνωριστούν.  

Όμως από την άλλη δεν μπορούμε να δηλώσουμε ικανοποιημένοι από το αποτέλεσμα των 
διαπραγματεύσεων. 

Τα δεδομένα ήταν αρνητικά και λόγω των λαθών της κυβέρνησης Χριστόφια.   
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Η κυβέρνηση Χριστόφια άργησε να συνειδητοποιήσει ότι η οικονομική κρίση θα κτυπήσει ανελέητα την 
Κύπρο αλλά αντίθετα θεωρούσε ότι θα την ξεπεράσουμε αλώβητοι. 

Η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια άργησε να συνειδητοποιήσει ότι ο υπερδανεισμός των τελευταίων 
πέντε χρόνων θα μας οδηγούσε σε χρεοκοπία. 

Η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια άργησε να πάρει μέτρα εξυγίανσης, παρά τις επανειλημμένες 
υποδείξεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, των αγορών, της αντιπολίτευσης και των οίκων αξιολόγησης. 

Η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια άργησε να ζητήσει βοήθεια, ενώ γνώριζε ότι η Κύπρος βρέθηκε 
εκτός αγορών από τον Μάιο του 2011.  Νόμιζε ότι το ρώσικο δάνειο των €2,5 δις θα την έπαιρνε μέχρι 
τις προεδρικές του 2013. 

Τέλος, η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια άργησε να ξεκινήσει τις διαπραγματεύσεις με την τρόικα.  
Οι διαπραγματεύσεις ξεκίνησαν τον Οκτώβριο του 2012 ενώ η κυβέρνηση είχε στα χέρια της τις 
προτάσεις της τρόικας από τον Ιούλιο του 2012. 

Αυτοπαγιδεύθηκε λοιπόν σε μια θνησιγενή διαδικασία που έφερε τα γνωστά αποτελέσματα.  Κανένας 
δεν μπορεί να διαπραγματευτεί διεκδικητικά με το πιστόλι στον κρόταφο. 

Ως αποτέλεσμα το μνημόνιο τρόικας-Χριστόφια θα πλήξει τις ευάλωτες κοινωνικές ομάδες και δεν 
διασφαλίζει την ανάπτυξη και τη κοινωνική συνοχή που ως λαός επιθυμούσαμε και επιδιώκαμε. 

Ακόμη χειρότερα, είναι πλέον ξεκάθαρο ότι σε βασικούς τομείς της οικονομίας όπως είναι, μεταξύ 
άλλων, το ΓΕΣΥ, το ΤΚΑ, το φυσικό αέριο και η δημόσια υπηρεσία (σε ό,τι αφορά τους όρους 
εργοδότησης των δημοσίων υπαλλήλων), θα έχουμε νέα μνημόνια ή υπομνημόνια καθώς η ετοιμασία 
τους προνοείται στο συμφωνημένο μνημόνιο τρόικας-Χριστόφια. 

Είναι επίσης πάρα πολύ πιθανό το χρέος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να φτάσει μη διαχειρίσιμα 
επίπεδα μετά από τη στήριξη των τραπεζών και επομένως θα πρέπει να εξεταστούν εναλλακτικές λύσεις 
διαχείρισης του όπως είναι οι ιδιωτικοποιήσεις, ένα πιθανό κούρεμα χρέους και επιπρόσθετα μέτρα 
εξυγίανσης. 

Οι τράπεζες και ο συνεργατισμός 

Οι διοικήσεις των τραπεζών διέπραξαν μέγα στρατηγικό λάθος με τις επενδύσεις τους στην Ελλάδα 
χωρίς ικανοποιητική διασπορά κινδύνου.  Το ∆ΗΚΟ θεωρεί πως θα πρέπει να διεξαχθεί έρευνα σε ότι 
αφορά τις εργασίες των κυπριακών τραπεζών στην Ελλάδα και την αγορά ελληνικών ομολόγων.  Θα 
πρέπει επίσης να διεξαχθεί έρευνα για την απόφαση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας να αποδεχθεί 
κουρέψει το ελληνικό χρέος, χωρίς να ζητήσει βοήθεια για τις κυπριακές τράπεζες, με τέτοιο τρόπο που 
επέφερε μια τρύπα της τάξης των €4 δις στο κυπριακό τραπεζικό σύστημα.  Επίσης, θα πρέπει να 
διεξαχθεί έρευνα για την απόφαση αλλαγής του τρόπου υπολογισμού των μη εξυπηρετούμενων δανείων 
που εισηγήθηκε ο νυν ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας και η οποία έχει αυξήσει κατά €6,2 δις τα μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια του κυπριακού τραπεζικού συστήματος.   

Οφείλουμε να σημειώσουμε ότι ο συνεργατισμός παρουσιάζει τεράστια προβλήματα 
ανακεφαλαιοποίησης, παρά του ότι δεν έχει καμία σχέση με την ελληνική αγορά, κυρίως λόγω της 
έκθεσης του σε κυπριακά ομόλογα και σε μη εξυπηρετούμενα δάνεια. 

∆υστυχώς, η εκτίμηση του ∆ΗΚΟ είναι ότι ακόμη και εάν προχωρήσει η ανακεφαλαιοποίηση των 
τραπεζών με το μηχανισμό στήριξης, θα συνεχιστεί το πρόβλημα ρευστότητας του κυπριακού 
τραπεζικού συστήματος και θα συνεχίσει αυτό το πρόβλημα να συμβάλλει τα επόμενα χρόνια στις 
υφεσιακές πιέσεις της κυπριακής οικονομίας. 

Κατάληξη 

Σήμερα βρισκόμαστε ενώπιον της χειρότερης οικονομικής καταστροφής του τόπου μας από το 1974.  
Γνωρίζουμε ότι ο προϋπολογισμός του 2013 είναι μόνο η αρχή της προσπάθειας αναστήλωσης της 
κυπριακής οικονομίας.  Αναγνωρίζουμε ότι τα πράγματα θα γίνουν χειρότερα πριν να γίνουν καλύτερα.  
Οφείλουμε να σταθούμε ενωμένοι και με αποφασιστικότητα απέναντι στις προκλήσεις που αντιμετωπίζει 
σήμερα ο τόπος και ο λαός. 

∆. Παρατηρήσεις του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων συζητά τους προϋπολογισμούς του 2013 υπό τη βαριά σκιά της τρόικας 
και του Μνημονίου.  Για πρώτη φορά εδώ και πάρα πολλά χρόνια, η συζήτηση του κρατικού μας 
Προϋπολογισμού γίνεται με συνοπτικές διαδικασίες.  Για πρώτη φορά δεν ασκείται στον επιβαλλόμενο 
βαθμό ο απαιτούμενος θεσμικός κοινοβουλευτικός έλεγχος προτού εγκριθεί ο κορυφαίος νόμος του 
έτους, ο ετήσιος προϋπολογισμός.  Αυτό το γεγονός είναι ήδη μια οπισθοδρόμηση, ένα έλλειμμα στο 
δημοκρατικό μας πολίτευμα και στους θεσμούς του κράτους μας.  Ένα έλλειμμα που θα καταγραφεί στα 
αρνητικά της πολιτικής ιστορίας του τόπου. 
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Μέσα στα πλαίσια της πραγματικότητας αυτής, η Ε∆ΕΚ καταθέτει πιο κάτω τις απόψεις της για την 
κατάσταση της κυπριακής οικονομίας και για τον ετήσιο κρατικό προϋπολογισμό του 2013. 

Η κατάσταση της κυπριακής οικονομίας  

Ο εφησυχασμός, η αδράνεια, η αναβλητικότητα οι αναστολές και οι δισταγμοί στην έγκαιρη λήψη μέτρων 
από την κυβέρνηση σε συνδυασμό με την αλόγιστη συμπεριφορά των τραπεζών οδήγησαν την υγιή και 
ανθούσα κυπριακή οικονομία του 2008 στον Μηχανισμό στήριξης της Ε.Ε. και του ∆ιεθνούς 
Νομισματικού Ταμείου του 2012. Είναι ξεκάθαρο ότι έχουμε αποταθεί στην Ευρώπη τόσο για σκοπούς 
ανακεφαλαιοποίησης των χρηματοπιστωτικών μας ιδρυμάτων, αλλά και λόγω των δημοσιονομικών 
προβλημάτων που αντιμετωπίζουμε. 

Τα δημόσια οικονομικά 

Το πλεόνασμα του 3,5% του ΑΕΠ το 2007 μετατράπηκε σε έλλειμμα γύρω στο 6% στο τέλους του 2012. 
Τα έτη 2009-2011 συσσωρεύσαμε ελλείμματα ύψους €3,07 δις.  Την περίοδο 2008-2011 το κόστος του 
κρατικού μισθολογίου αυξήθηκε κατά 12%, ενώ οι κοινωνικές παροχές κατά 30%, κυρίως εξαιτίας του 
γεγονότος ότι δεν ήταν στοχευόμενες.  Η μεγάλη κρατική μηχανή δημιουργήθηκε διαχρονικά τόσο από 
κυβερνήσεις του ∆ΗΣΥ αλλά και του ΑΚΕΛ.  Ο ∆ΗΣΥ είναι αυτό που ουσιαστικά αντιπροσωπεύει τις 
νεοφιλελεύθερες απόψεις της τρόικας, ενώ το ΑΚΕΛ είναι αυτό που τελικά αναγκάστηκε να την καλέσει. 

∆ημόσιο χρέος 

Το δημόσιο χρέος από 48% του ΑΕΠ το 2008 εκτινάχθηκε στο 75% το 2012. Υπήρξε κακός 
προγραμματισμός και απουσία στρατηγικού σχεδιασμού.  Ενώ υπήρξαν διαβεβαιώσεις ότι το ρωσικό 
δάνειο θα κάλυπτε τις χρηματοδοτικές ανάγκες του κράτους μέχρι τέλους του 2012, ξαφνικά βρεθήκαμε 
στην ανάγκη για εξεύρεση δανεισμού για να αποφύγουμε πιθανή στάση πληρωμών.  Μέχρι το τέλος του 
2014 η κυβέρνηση θα χρειαστεί €4,5 δις. για αναχρηματοδοτήσεις για εξόφληση δανείων.  Υπήρξε 
ανυπαρξία σωστής στρατηγικής για τη διαχείριση του δημόσιου χρέους και η όλη προσπάθεια 
αναλώθηκε σε ευκαιριακές εκδόσεις βραχυπρόθεσμου χρέους, οδηγώντας σε ανεξέλεγκτα επίπεδα 
χρηματοοικονομικών κινδύνων.  Η Κύπρος βρίσκεται εδώ και καιρό αποκλεισμένη από τις διεθνείς 
αγορές λόγω των υποβαθμίσεων της κυπριακής οικονομίας.  Αυτές οι συνεχόμενες υποβαθμίσεις ήταν 
προϊόν από τη μια της αδυναμίας της κυβέρνησης στη λήψη μέτρων για την οικονομία, και από την άλλη 
του μεγέθους του τραπεζικού συστήματος και της έκθεσης του στην ελληνική οικονομία.  Ως αποτέλεσμα 
το κράτος μας οδηγήθηκε στο σημείο να μη μπορεί να αναχρηματοδοτήσει το δημόσιο χρέος και να 
χρηματοδοτήσει τα ελλείμματα του.  Τα κυπριακά ομόλογα τα οποία διαπραγματεύονται στις αγορές σε 
τιμές πολύ πιο κάτω από τις ονομαστικές τους αξίες δε μπορούν πλέον να χρησιμοποιηθούν ως 
εξασφάλιση για άντληση ρευστότητας, λόγω της τριπλής διαβάθμισης τους στην κατηγορία «junk».  Αυτό 
έχει λειτουργήσει ως αντικίνητρο για ανανέωση των κυπριακών χρεογράφων κατά τη λήξη του και 
οδήγησε σε σημαντική αύξηση στο κόστος εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους.  Τον Οκτώβριο του 
2012 υπήρχε αύξηση 18% σε αυτό το κόστος από το ήδη αυξημένο 2011.  Σημειώνεται ότι τα €7,2 δις 
που χρωστά η κυβέρνηση στο Γενικό Ταμείο Συντάξεων δεν υπολογίζονται στο δημόσιο χρέος, ενώ 
σύμφωνα με το Μνημόνιο Συναντίληψης οποιαδήποτε απόδοση από το συγκεκριμένο αποθεματικό δε 
θα λαμβάνεται υπόψη στις αναλογιστικές μελέτες. 

Τραπεζικός τομέας 

Το ΚΣ Ε∆ΕΚ εμμένει στη θέση του για διεξαγωγή έρευνας και απόδοση ευθυνών, ώστε να διαφανεί πως 
οδηγηθήκαμε εδώ.  Όμως, ανεξάρτητα από όποιες ευθύνες κι αν υπάρχουν για τη σημερινή κατάσταση, 
θα πρέπει να καταβληθεί προσπάθεια εξυγίανσης του τραπεζικού μας συστήματος, και όχι διάλυσης του 
και χρησιμοποίησης του για οποιεσδήποτε σκοπιμότητες, ειδικά όσον αφορά τις συστημικές τράπεζες 
της χώρας.  Άλλωστε ο συγκεκριμένος τομέας συνέτεινε για πολλά χρόνια στην ανάπτυξη της οικονομίας 
της χώρας. 

Οι ζημιές που ανακοίνωσαν οι κυπριακές τράπεζες μετά την απομείωση των ελληνικών ομολόγων 
ανήλθε σε €4,4 δις περίπου 20% του ΑΕΠ.  Παράλληλα, τα δάνεια και οι αυξημένες επισφάλειες τους 
οδηγούν σε αυξημένα ποσά ανακεφαλαιοποίησης, και θέτουν υπό αμφισβήτηση τη βιωσιμότητα του 
δημόσιου χρέους. 

Καταθέσεις-Χορηγήσεις: 

Σύμφωνα με τα στοιχεία της Κεντρικής Τράπεζας τον Οκτώβριο του 2012 οι καταθέσεις στο εγχώριο 
χρηματοπιστωτικό σύστημα μειώθηκαν κατά €386,5 εκατομ., φθάνοντας στα €70,3 δις.  Σε ετήσια βάση, 
οι καταθέσεις τον Οκτώβριο του 2012 αυξήθηκαν κατά 0,9 % σε σχέση με αύξηση 1,2% που σημείωσαν 
το Σεπτέμβριο του τρέχοντος έτους και αύξηση 3,5% τον Οκτώβριο του 2011. 

Εξάλλου, τα δάνεια που παραχώρησαν τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα στην Κύπρο μειώθηκαν τον 
Οκτώβριο του 2012 στα 71.4 δις ευρώ, από 72,6 δις ευρώ τον προηγούμενο μήνα και 67,8 δις ευρώ τον 
Οκτώβριο του 2011.  Σε ετήσια βάση, οι χορηγήσεις των χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων τον Οκτώβριο 
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του 2012 μειώθηκαν στο 5,4% από 7% το Σεπτέμβριο του 2012 και 14,5% τον Οκτώβριο του 2011, 
καταδεικνύοντας την αδυναμία χρηματοδότησης της πραγματικής οικονομίας. 

Είναι ξεκάθαρο ότι η αγορά πάσχει από σημαντική έλλειψη ρευστότητας και υψηλά επιτόκια, πνίγοντας 
τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις και κάθε προοπτική επιχειρηματικής δραστηριότητας. 

Ανάγκες σε Κεφάλαια 

Μέχρι τώρα είναι γνωστό το €1,8 δις και τα επιπλέον περίπου €700 εκατομ. από τη μη μετατροπή 
χρεογράφων της Λαϊκής, και τα 750 εκατομ. της Τράπεζας Κύπρου.  Η Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών 
όμως ανακοίνωσε ότι οι δύο μεγάλες τράπεζες θα χρειαστούν περισσότερα ποσά όσον αφορά την 
ανακεφαλαιοποίηση τους από αυτά που είχαν υπολογιστεί στην αρχή.  Το τελικό ποσό θα εξαρτηθεί εν 
πολλοίς από την τελική έκθεση του οργανισμού που διεξάγει το διαγνωστικό έλεγχο στα δανειακά 
χαρτοφυλάκια των τραπεζών και του 63% των Συνεργατικών Πιστωτικών Ιδρυμάτων.  Η τρόικα, η οποία 
είχε επαφές τόσο με τις εμπορικές τράπεζες αλλά και με το συνεργατισμό, από όσα έχουν δει το φως της 
δημοσιότητας, έχει επικεντρωθεί στη δυνατότητα των δανειοληπτών να αποπληρώσουν τα δάνεια, ενώ 
με τις παραδοχές που χρησιμοποιούνται μειώνονται οι αξίες των εξασφαλίσεων, κάτι που φυσιολογικά 
θα οδηγήσει σε σημαντικά αυξημένο ποσό επισφαλειών.  Επιπλέον φαίνεται να έχουν εστιάσει την 
προσοχή τους σε δανειακές διευκολύνσεις που έτυχαν αναδιάρθρωσης τα τελευταία χρόνια.  Όπως 
εκτιμάται, οι όροι της τελικής δανειακής σύμβασης που αναμένεται να εισηγηθεί η τρόικα θα εξαρτηθούν 
από το ύψος του ποσού που θα ζητηθεί από το Μηχανισμό Στήριξης και αναμένεται να καλύπτουν την 
αναδιάρθρωση του τραπεζικού τομέα, τη δημοσιονομική εξυγίανση και μέτρα διαρθρωτικού χαρακτήρα.  

Συνοψίζοντας, το τελικό ύψος του ποσού που θα διοχετευθεί από το Μηχανισμό Στήριξης θα 
διαμορφωθεί με βάση τις ανάγκες αναχρηματοδότησης του κυπριακού χρέους και χρηματοδότησης των 
ελλειμμάτων και τις ανάγκες ανακεφαλαιοποίησης του τραπεζικού τομέα οι οποίες θα διαπιστωθούν 
μετά και τον έλεγχο των δανειακών χαρτοφυλακίων.  Είναι ξεκάθαρο ότι έχουμε αποταθεί στην Ευρώπη 
τόσο για σκοπούς ανακεφαλαιοποίησης, αλλά και λόγω των δημοσιονομικών προβλημάτων που 
αντιμετωπίζουμε. 

Ένταξη στο Μηχανισμό και διαπραγμάτευση με την τρόικα 

Η κυβέρνηση και η τρόικα, μετά από διαπραγμάτευση κατέληξαν σε ένα κείμενο 30 σελίδων που το 
ονόμασαν «Μνημόνιο Συναντίληψης» (ΜΣ). Αυτό το ΜΣ είναι η βάση της δανειακής σύμβασης, η οποία 
δανειακή σύμβαση θα είναι ένα πολύ πιο πολύπλοκο νομικό έγγραφο.  Η κυβέρνηση συμφώνησε σε 
όλες τις πρόνοιες αυτού του μνημονίου, εκτός από το ποσό της ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών που 
δεν είναι ακόμα γνωστό, παρόλο που στο μνημόνιο αναφέρεται το καταρχήν ποσό των €10 δις. 

Το μνημόνιο θα πρέπει να κριθεί στη βάση του αν είναι διαχειρίσιμο, αν μπορούμε δηλαδή ως οικονομία 
και ως κοινωνία να το διαχειριστούμε, και κυρίως είναι αν είναι ένα μνημόνιο που θα μας βοηθήσει να 
βγούμε από την κρίση ή θα μας χώσει πιο βαθειά στην κρίση; 

Η πρώτη παρατήρηση είναι ότι το μνημόνιο αυτό, ή καλύτερα η αποδοχή του μνημονίου από την 
κυβέρνηση, ήταν απότοκο του εκβιαστικού διλήμματος του κινδύνου κατάρρευσης του τραπεζικού 
συστήματος και της αδυναμίας μας να διαμορφώσουμε και άλλες επιλογές για τη χώρα μας.  Όταν 
κάποιος αναγκάζεται να δεχτεί μια συμφωνία κάτω από απειλή οικονομικής καταστροφής και επειδή 
αισθάνεται ότι δεν έχει άλλες επιλογές, αυτή η συμφωνία ασφαλώς δεν μπορεί να είναι μια καλή 
συμφωνία. 

Μια αντικειμενική γενική εκτίμηση για το μνημόνιο αυτό, είναι ότι η τρόικα πέτυχε ό,τι επεδίωξε από την 
αρχή: ένα μνημόνιο που κινείται απόλυτα στη φιλοσοφία της μονόπλευρης λιτότητας, μιας φιλοσοφίας 
που στην πράξη απέτυχε γιατί οδηγεί την οικονομία σε ένα φαύλο κύκλο ύφεσης-περισσότερης 
ανεργίας-μεγαλύτερης ανάγκης για στήριξη.  Είναι ένα μνημόνιο χωρίς κανένα ουσιαστικό μέτρο και 
προοπτική ανάπτυξης, ένα μνημόνιο που αφήνει απροστάτευτες ευάλωτες ομάδες και πλήττει την 
κοινωνική συνοχή.  Ένα μνημόνιο που κατά κύριο λόγο στηρίζεται στους φόρους και στις σαρωτικές 
μειώσεις μισθών.  Ένα μνημόνιο που πλήττει κορυφαίους κοινωνικούς θεσμούς, τα κοινωνικά 
επιδόματα, το ΓΕΣΥ, την ιδιοκατοίκηση. Ταυτόχρονα, μέσα από εποικοδομητικές ή μη ασάφειες, θέτει σε 
αμφιβολία και δεν διασφαλίζει επαρκώς κυριαρχικά μας δικαιώματα όπως το δικαίωμα διαχείρισης του 
εθνικού μας πλούτου, του ΦΑ. 

Σε τελική ανάλυση, μια διαπραγμάτευση κρίνεται εκ του αποτελέσματός της.  Και τα αποτελέσματα 
αυτής της διαπραγμάτευσης δυστυχώς δεν είναι θετικά.  Το συμπέρασμα μας είναι ότι αυτό το ΜΣ είναι 
μια κακή βάση για συμφωνία.  Πρέπει να πούμε ότι σε κάποια σημεία βελτιώθηκε από την αρχική 
πρόταση της τρόικας.  Σε πολλά όμως σημεία υπήρξε χειροτέρευση του, κάτι που χρεώνεται στη 
διαπραγμάτευση (περικοπές μισθών, φόροι, το θέμα του ΦΑ). 

Έστω και αν δεν έχουμε πολλές επιλογές, δεν μπορούμε να δεχτούμε πως αυτό το κείμενο που 
κατέληξε η κυβέρνηση, και δυστυχώς το δέχτηκε, είναι το τελικό, το τελευταίο κείμενο.  Έχει μέσα 
πρόνοιες απαράδεκτες, έχει μέσα ασάφειες επικίνδυνες.  Με τέτοιες πρόνοιες δεν μπορούμε να μη 
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διεκδικήσουμε το δικαίωμα περαιτέρω διαπραγμάτευσης του.  Είναι κατανοητό ότι μπορεί να μην 
μπορούν να αλλάξουν κάποια αριθμητικά δεδομένα.  Όμως υπάρχουν και πρόνοιες που δεν μπορούν 
να μην αλλάξουν.  Ως Ε∆ΕΚ, ζητήσαμε από την κυβέρνηση να διαπραγματευτεί περαιτέρω το ΜΣ, ώστε 
να αφαιρεθούν οι απαράδεχτες πρόνοιες, να αντικατασταθούν με άλλες πιο αποδεχτές πρόνοιες ίσου 
οικονομικού αποτελέσματος.  Το ίδιο θα προσπαθήσουμε να το κάνουμε εμείς ως κοινοβουλευτική 
ομάδα της Ε∆ΕΚ μέσα από τη διαφοροποίηση των νομοσχεδίων που θα έρθουν στη Βουλή, αλλά και 
μέσα από τον προϋπολογισμό. 

Ανεξάρτητα από το τι μνημόνιο θα υπογραφτεί τελικά, θα πρέπει πάση θυσία να διατηρήσουμε τη 
δυνατότητα μας να το επαναδιαπραγματευθούμε.  Και να το κάνουμε μόλις μπορέσουμε να 
διαμορφώσουμε τέτοιες συνθήκες που να μας επιτρέπουν να έχουμε και άλλες επιλογές.  

Θέλουμε να σημειώσουμε και το εξής:  Ακόμα και αν γίνει κατορθωτό να υπογράψουμε ένα υποφερτό 
μνημόνιο, δε θα πάρει μπρος η οικονομία μας απλά και μόνο με την υπογραφή του.  Χρειάζεται εμείς να 
κάνομε μια σειρά από ενέργειες αναφορικά με την ενίσχυση της οικονομικής ανάπτυξης, γιατί χωρίς 
ανάπτυξη δεν υπάρχει τρόπος να δημιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας, να μειωθεί η ανεργία και να 
βγούμε από την κρίση.  Γι’ αυτό θα πρέπει να υπάρξει μια πλήρης και συντονισμένη αξιοποίηση όλων 
των μέτρων που μπορούν να συμβάλουν προς την κατεύθυνση της ανάπτυξης, ιδιαίτερα των μέτρων 
εκείνων που δεν έχουν μεγάλες κεφαλαιακές απαιτήσεις: 

 Πάταξη γραφειοκρατίας. 

 Πιο αποτελεσματική δημόσια διοίκηση και διαδικασίες. 

 Παροχή ισχυρών κινήτρων για επενδύσεις και για επιχειρηματική δραστηριότητα από νέους. 

 Φορολογικά και πολεοδομικά κίνητρα. 

 Επανακατεύθυνση της οικονομικής δραστηριότητας σε νέους τομείς. 

 Εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας. 

 Ιδιαίτερη έμφαση στη στήριξη των μικρομεσαίων επιχειρήσεων (μείωση ενοικίων, πάγωμα 
δανειακών υποχρεώσεων κ.λπ.). 

 Μείωση των επιτοκίων. 

 Προσέλκυση ξένων επενδύσεων. 

Τίποτα δεν τέλειωσε ακόμα και τίποτα δεν θα τελειώσει με την υπογραφή του μνημονίου.  Έχουμε ακόμα 
πολύ και επικίνδυνο δρόμο μπροστά μας.  Υπάρχουν τεράστιοι κίνδυνοι.  Κίνδυνοι και από την μη 
υπογραφή μνημονίου, κίνδυνοι όμως και από την υπογραφή ενός μνημονίου με καταστροφικές 
πρόνοιες.  Όλα αυτά πρέπει να συναξιολογηθούν με κάθε σοβαρότητα.  Να μελετήσουμε τα τελικά 
κείμενα.  ∆εν είναι η ώρα της κομματικής σκοπιμότητας.  ∆εν μπορούμε να παίζουμε με το μέλλον του 
τόπου μας, είτε με τον ένα είτε με τον άλλο τρόπο.  Είναι η ώρα της εθνικής ευθύνης για όλους. 

Ε. Παρατηρήσεις του Ευρωπαϊκού Κόμματος 

 Γενικά σχόλια και θέσεις 

Το Ευρωπαϊκό Κόμμα βλέπει ότι, κλείνουμε ακόμα ένα χρόνο κατά τον οποίον η ύφεση που μαστίζει τη 
χώρα μας όχι μόνο δε μετριάστηκε, αλλά αντιθέτως έχει ενταθεί, ενώ το δημοσιονομικό έλλειμμα και το 
δημόσιο χρέος ξέφυγαν περαιτέρω από τον έλεγχο της Κυβέρνησης.  Αυτό σε μια περίοδο που η 
Κύπρος έχει οδηγηθεί σε αποκλεισμό από τις διεθνείς χρηματαγορές και η κυβέρνηση αναγκάζεται να 
ικετεύει να δανειστεί από τα ταμεία προνοίας και συντάξεων των εργαζομένων, τα μέλη των οποίων 
δικαιολογημένα εκφράζουν τις ανησυχίες τους, εάν αυτά τα δάνεια θα επιστραφούν.  

∆υστυχώς, και το 2013 έχουμε ακόμα ένα χρόνο που συγκεντρώνεται στην αύξηση των τακτικών 
δαπανών κατά 11,2% και την περαιτέρω μείωση των αναπτυξιακών δαπανών κατά 21,2%, πράγμα που 
θα επιφέρει καθαρή αύξηση των δαπανών κατά €656 εκατομ., χωρίς να εντατικοποιείται η οικονομική 
ανάπτυξη. 

Η φιλοσοφία της κυβέρνησης περιορίζεται στην αποκοπή μισθών και θέσεων στο δημόσιο τομέα και 
ταυτόχρονα την αύξηση της φορολογίας.  Ενέργειες που μόνο περαιτέρω ύφεση μπορεί να φέρουν.  Η 
κυβέρνηση μας καθησυχάζει με την προοπτική βελτίωσης της κατάστασης από το 2015.  Αυτό το 
αμφιβάλουμε, εφόσον η κυβέρνηση δανείστηκε για χρηματοδότηση των ελλειμμάτων του 2009-2011 και 
αυτά τα συσσωρευμένα δάνεια, μαζί με το δάνειο για τα ελλείμματα της περιόδου 2012-2016, θα 
αποπληρώνονται από τώρα, πράγμα που σημαίνει ότι, χρήματα για ανάπτυξη μάλλον δε θα υπάρχουν.  
Ο ισχυρισμός της κυβέρνησης ότι, οι μειωμένες χρηματοδοτικές ανάγκες που θα προκύψουν θα 
απελευθερώσουν πόρους για ανάπτυξη, δεν μπορούν να τεκμηριωθούν.  Η κυβέρνηση θα έπρεπε να 
παρουσιάσει το χρονοδιάγραμμα της εξόφλησης των δανείων της τρόικας, σε σύγκριση με την ετήσια 
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δημοσιονομική κατάσταση για την περίοδο του πιο πάνω χρονοδιαγράμματος.  Πρέπει να σημειωθεί ότι, 
για το 2013 ήδη προβλέπεται η Κύπρος θα χρειαστεί 3,1 δις ευρώ για εξυπηρέτηση και αποπληρωμή 
του δημόσιου χρέους, σε σύγκριση με 1,9 δις ευρώ το 2012. 

Για κάποια διαρθρωτικά μέτρα που έχουν συμφωνηθεί, φαίνεται να υπάρχουν ακόμα προβλήματα και 
ασάφειες, που τώρα με την κατάθεση των σχετικών νομοσχεδίων εμφανίζονται. Μας δημιουργούνται 
ανησυχίες για την τυχόν καθυστέρηση και αβεβαιότητα που δημιουργείται, τόσον εντός της Κύπρου, 
όσον και στο εξωτερικό.  Γι’ αυτό η κυβέρνηση θα πρέπει να κινηθεί αποφασιστικά να κλείσει τα θέματα 
που μένουν ανοικτά και να πιέσει την τρόικα να επισπεύσει τις διαδικασίες για έγκριση και εκταμίευση 
των δανείων, ειδικά τώρα που παραδέχθηκε τον κίνδυνο της στάσης πληρωμών. 

Παρόλη τη ζοφερή εικόνα που υπάρχει εμείς, ως Ευρωπαϊκό Κόμμα, πάντα παίρναμε τη θέση ότι δε θα 
πρέπει να πέσουμε σε ένα ατέρμονο καταιγισμό αλληλοκατηγοριών και αντιπαραθέσεων, αλλά με 
υπευθυνότητα, συναίνεση και ενότητα στόχων, να πάρουμε εκείνες τις σωστές και θαρραλέες 
αποφάσεις, που θα μας βγάλουν από την εγκυμονούσα καταστροφή.  Γι’ αυτό το λόγο έχουμε δεχθεί 
αρκετές φορολογίες και μειώσεις μισθών και δικαιωμάτων, για να βοηθήσουμε να αποφευχθεί η 
καταστροφή. 

Η δική μας εισήγηση είναι ότι ο φετινός προϋπολογισμός δεν θα έπρεπε να είναι μονοετής αλλά 
τετραετής, να περιελάμβανε συμπληρωματικά νομοσχέδια και ανάλογες μεταρρυθμίσεις του κράτους 
αλλά και σχεδιασμό για ενίσχυση της πραγματικής οικονομίας. 

Προϋπολογισμός του 2013 

 1) Επιμέρους σχόλια και θέσεις-Έσοδα 

 α) Τα συνολικά προβλεπόμενα έσοδα κατά το 2013 είναι μειωμένα κατά 4,6% σε σχέση με τα 
αναθεωρημένα προβλεπόμενα έσοδα του 2012.  Χωρίς τα δάνεια όμως, τα έσοδα για το 
2013 προβλέπονται να είναι κατά 22,4% υψηλότερα από τον προηγούμενο αναθεωρημένο 
προϋπολογισμό. Σίγουρα η ενσωμάτωση κάποιων φορολογικών και άλλων εισοδηματικών 
μέτρων, φαίνεται να έχουν επηρεάσει τις προβλέψεις, αλλά με βάση τα προηγούμενα 
χρόνια που δεν εκτιμήθηκε σωστά ο επηρεασμός της περαιτέρω βάθυνσης της ύφεσης, 
μας δημιουργεί κάποιες αμφιβολίες, αν θα επιτευχθεί η εν λόγω αύξηση.  

 β) Η πτώση των εσόδων από το φόρο εισοδήματος (€128 εκατομ.) δε θα έπρεπε να υπάρχει, 
εφόσον γνωρίζουμε ότι υπάρχουν ανείσπρακτες οφειλές προς το φόρο εισοδήματος.  Γιατί 
η καθυστέρηση στην είσπραξη;  

 γ) Σε σχέση με το ΦΠΑ η αύξηση του συντελεστή σε 18% και 19%, που αναμενόταν να 
επιφέρει πρόσθετα μεταξύ €50 εκατομ. και €70 εκατομ., φαίνεται ότι, θα αντισταθμιστεί και 
με το παραπάνω, εφόσον η ύφεση θα βαθύνει με αποτέλεσμα, τα αναμενόμενα έσοδα να 
είναι κατά €65 εκατομ. μειωμένα σε σύγκριση με το 2012.  ∆ε θα εκπλαγούμε εάν τελικά η 
μείωση θα είναι πιο μεγάλη.  Και εδώ η εισήγηση μας είναι η πιο έντονη δραστηριοποίηση 
στην είσπραξη των οφειλομένων φόρων και όχι την επιβολή πρόσθετων φόρων. 

 δ) Κάτω από την κατηγορία ενοίκια, δικαιώματα και άλλοι πρόσοδοι, φαίνεται μια 
προβλεπόμενη αύξηση της τάξης των €84 εκατομ., σε σχέση με το 2012. Αυτό το ποσό 
όμως δεν συνάδει με τα ποσά των €10 εκατομ. και €5 εκατομ. για το 2013 που έχουν 
περιληφθεί στο Μνημόνιο, για τη χρέωση ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης ασθενών 
εξωτερικών ιατρείων και τη γενική αναθεώρηση των τελών της κυβέρνησης.  

 ε) Στα έσοδα από τη φορολογία της περιουσίας, φαίνεται να στηρίζεται αρκετά η κυβέρνηση.  
Η αύξηση σε αυτά τα έσοδα προβλέπεται να αυξηθεί το 2013 κατά 132,3%, που 
σαφέστατα αντανακλά την εφαρμογή της επιβολής του αναθεωρημένου (λόγω της τρόικας) 
νόμου, για την φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας, με αναθεωρημένες αξίες και 
συντελεστές.  Η θέση του κόμματός μας είναι ότι, ναι να φορολογείται η περιουσία, αλλά να 
φορολογείται σωστά και λογικά.  ∆ε νοείται η φορολογία να επιφέρει πέραν των €150 
εκατομ., όταν ισχυρίζεται η κυβέρνηση ότι μόνο €80 εκατομ. θα παίρνει, ενώ η τρόικα είχε 
ζητήσει μόνο €69 εκατομ.  Μια υπερβολική αύξηση, που θα προκύψει από την εφαρμογή 
των νέων συντελεστών και αναθεωρημένων αξιών, θα καταστρέψει τον κατασκευαστικό 
τομέα και θα αποθαρρύνει την ανάπτυξη.  Κάποιες αναφορές που κυκλοφορούν 
τελευταίως για την εφαρμογή ενός κοινού συντελεστή για όλες τις αξίες και χωρίς να 
διευκρινίζεται εάν το αφορολόγητο ποσό των €150.000 θα συνεχίσει να ισχύει, 
δημιουργούν εύλογες ανησυχίες, κατά πόσο μια τέτοια αλλαγή θα είναι δίκαιη.  

2) Επιμέρους σχόλια και θέσεις-∆απάνες 

 α) Η φιλοσοφία της κυβέρνησης φανερώνεται αμέσως μόλις ανοίξουμε τον προϋπολογισμό 
των δαπανών για το 2013, όπου οι συνολικές δαπάνες προβλέπονται να αυξάνουν κατά 
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7,4% σε σχέση με το 2012, εφόσον αναμένεται να αυξηθούν οι τακτικές δαπάνες κατά 
11,2% και οι αναπτυξιακές να μειωθούν κατά 21,1%.  

 β) Παρόλο της προαναφερόμενης αύξησης των δαπανών, εντούτοις η Κυβέρνηση προβλέπει 
μείωση κατά 5,3% των δαπανών που αφορούν τις απολαβές, συνεισφορές, συντάξεις και 
φιλοδωρήματα του προσωπικού και αξιωματούχων της κυβέρνησης.  Όμως, έχοντας 
υπόψη το γεγονός ότι, τα αντίστοιχα ποσά το 2012 ήταν αυξημένα σε σύγκριση με το 2011, 
οι μικρές μειώσεις που αναμένονται να επιτευχθούν για το 2013, υπολείπονται πολύ από 
το 15% μείωση που απαιτεί η τρόικα για την περίοδο 2012-2013.  

 γ) Η αύξηση των συνολικών δαπανών οφείλεται στην αύξηση των δαπανών για λειτουργικές 
δαπάνες, μεταβιβάσεις και το μεγαλύτερο μέρος στην εξυπηρέτηση, αποπληρωμή και 
κόστος έκδοσης δανείων. Η εξυπηρέτηση, αποπληρωμή και κόστος δανεισμού 
προβλέπονται να φθάσουν τα €3,1 δις το 2013 σε σχέση με €1,9 δις το 2012, μια αύξηση 
της τάξης του 63%.  Όπως γίνεται αντιληπτό η μείωση ενός τέτοιου βάρους, το 
συντομότερο δυνατόν, είναι ουσιαστικής σημασίας, για να μπορούμε να διαθέσουμε 
αρκετούς πόρους, που να μπορούν να κάνουν την διαφορά για επαναδραστηριοποίηση 
της οικονομίας μας.  Η ανάγκη για συλλογική ενημέρωση, συζήτηση, διαμόρφωσης 
στρατηγικής, σχεδιασμού και προγραμματισμού ενεργειών και λήψης αποφάσεων είναι 
απαραίτητη. 

 δ) Σε ότι αφορά τις μεταβιβάσεις εντοπίζουμε ότι, ενώ κατά τη μελέτη και συζήτηση των 
μέτρων για το Μνημόνιο, είχαμε συμφωνήσει όλα τα κόμματα, ότι θα μπορούσαν να γίνουν 
περισσότερες εξοικονομήσεις από τα κονδύλια των κοινωνικών παροχών, χωρίς να 
πλήττονται  εκείνα τα άτομα που όντως έχουν ανάγκη για στήριξη και ότι οι περικοπές θα 
μπορούσαν να ήταν πιο υψηλές από τα €200 εκατομ. ∆ιερωτόμαστε, μήπως η 
εξοικονόμηση που «αναμένεται» από την επιβολή κριτηρίων για την παροχή δωρεάν 
παροχής ιατρικής περίθαλψης σε τουρκοκύπριους και αλλοδαπούς, που υπολογίζεται σε 
€50 εκατομ., θα καλυφτεί από τη μικρότερη μείωση στις άλλες κοινωνικές παροχές;  

 ε) Είναι όντως ανησυχητικό το γεγονός ότι, σε μια περίοδο που γίνεται προσπάθεια να 
ελκύσουμε επενδυτές, με αφορμή το φυσικό αέριο και ταυτόχρονα να αντιμετωπίσουμε τις 
τουρκικές προκλήσεις στη ΑΟΖ μας, η αμυντική θωράκιση μας πάσχει από τα σχετικά 
μικρά ποσά (€95 εκατομ. μόνο) που διαθέτουμε στους προϋπολογισμούς μας.  

 στ) Στην περίπτωση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, βλέπουμε μια αύξηση το 2013 
της τάξης των €23 εκατομ., από €42,7 εκατομ. το 2012, σε €65 εκατομ., για επιχορήγηση 
των εταιρειών αστικών λεωφορείων.  Εταιρείες που διαφήμιζε η κυβέρνηση ότι, με αυτές 
είχε λυθεί το συγκοινωνιακό πρόβλημα στις αστικές περιοχές.  Σίγουρα αν δοθούν αρκετές 
επιχορηγήσεις, όλοι μας θα μπορούμε να λύσουμε τέτοια προβλήματα και μάλιστα με 
καλύτερο έλεγχο στη διαχείρισή τους.  ∆ιερωτόμαστε γιατί δεν μπορούσαν να αυξήσουν 
έστω και με ένα ή δύο ευρώ τα κόμιστρά τους;  Ή μήπως αυτό θα ήταν η καπιταλιστική 
λύση του προβλήματος;  Η θέση μας είναι να αφεθούν οι εταιρείες να διαμορφώνουν τις 
εργασίες τους, τις διαδρομές τους και τα κόμιστρα τους ως ιδιωτικές εταιρείες, με σκοπό να 
μην χρειάζονται κρατική ενίσχυση.  Θα πρέπει να ζητηθεί από τη Βουλή να ενημερωθεί 
κατά πόσο οι εταιρείες αυτές είναι βιώσιμες.  

 ζ) Σχετικά με το Γε.Σ.Υ. και τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, βλέπουμε κάτω από τις 
μεταβιβάσεις εσωτερικού ότι, ο οργανισμός θα πάρει το 2013 €3,7 εκατομ. για κάλυψη του 
προϋπολογισμού του.  ∆εδομένου ότι έχει εγερθεί από την τρόικα, θέμα νέας μελέτης για 
το Γε.Σ.Υ., θα πρέπει να ενημερωθεί η Βουλή προς τι θα στοχεύει αυτή η μελέτη και μέχρι 
να γίνει, τι θα κάνει ο οργανισμός;  Πιστεύουμε ότι θα πρέπει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας να αναλάβει την πιο στενή και λεπτομερή παρακολούθηση των εξελίξεων και τα 
κόστα των εργασιών και ενεργειών που λαμβάνονται για τη μελέτη και τη λειτουργία του 
Γε.Σ.Υ.  

ΣΤ. Παρατηρήσεις του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Αναγνωρίζουμε τις δυσκολίες που αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία και το κυπριακό κράτος αυτή την 
χρονική περίοδο.  Είναι σαφές ότι μπαίνουμε σε εποχή ισχνών αγελάδων. Άλλο πράγμα όμως είναι η 
οικονομική περισυλλογή και άλλο η μονόπλευρη και ισοπεδωτική λιτότητα.  Άλλο το κούρεμα και άλλο 
αποκεφαλισμός.  ∆υστυχώς, ο Προϋπολογισμός που κατέθεσε η κυβέρνηση είναι προϋπολογισμός 
ύφεσης, που αντικατοπτρίζει την έλλειψη στρατηγικής εξόδου από την κρίση.  Περιλαμβάνει μέτρα 
κοινωνικής οπισθοδρόμησης αναπτυξιακής υποβάθμισης και εργασιακής οπισθοχώρησης.  Είναι ένας 
προϋπολογισμός χωρίς τα τρία «Α», δηλαδή Ανάπτυξη, Ανταγωνιστικότητα και Αειφορία. 

Οι λανθασμένοι χειρισμοί από πλευράς της κυβέρνησης έφεραν τη χώρα στη θέση να μην έχει 
περιθώρια χρόνου, και να καλείται η Βουλή να εξετάζει τον προϋπολογισμό του κράτους μέσα σε 
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ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα.  Είναι καθαρή η ευθύνη της κυβέρνησης το γεγονός ότι ο χρόνος κατέστη 
παράγοντας που καθόρισε το περιεχόμενο της καταρχήν συμφωνίας, αφού τα οικονομικά της χώρας 
βρίσκονταν στο παρά πέντε της πλήρους στάσης πληρωμών και της χρεοκοπίας. 

Ως αποτέλεσμα αυτής της ανεύθυνης στάσης της κυβέρνησης, τα οικονομικά δεδομένα έχουν 
επιδεινωθεί.  Φτάσαμε να αντιμετωπίζουμε εξαιρετικά επαχθείς όρους για να αναγκαστεί φαίνεται τελικά 
η κυβέρνηση να αποδεχτεί σε μεγάλο βαθμό τις αρχικές απαιτήσεις της τρόικας. 

Ο προϋπολογισμός αυτός, με την έμφαση στις τεράστιες περικοπές στις δαπάνες του κοινωνικού 
κράτους και την απόλυση ωρομίσθιων και εποχιακού προσωπικού οδηγεί σε μονόπλευρη λιτότητα και 
σε σφαγιασμό της ανάπτυξης και αύξηση της ανεργίας.  Θα επιδεινώσει περαιτέρω τη κατάσταση της 
οικονομίας και να μεγαλώσει τη ψαλίδα μεταξύ φτωχών και πλουσίων.  Ως Οικολόγοι, ιδιαίτερα 
επικίνδυνη για το φυσικό περιβάλλον και την ποιότητα ζωής τον περιορισμό των κονδυλίων για τη 
διαχείριση των στερεών και υγρών αποβλήτων, τον περιορισμό των χορηγιών των περιβαλλοντικών και 
φιλοζωικών οργανώσεων, το ψαλίδισμα των έργων αποκατάστασης του περιβάλλοντος σε λατομεία και 
μεταλλεία κ.ο.κ. 

ΜΕΡΟΣ ∆΄ 

Παρουσιολόγιο συνεδριών της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τη 
συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2013 

 

Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
υπηρεσία 

Παρόντες βουλευτές 

Πέμπτη, 
29 Νοεμβρίου 2012 

 Υπουργός Οικονομικών 

 Ανάλυση κρατικών εσόδων 

 ∆ημοσιονομικοί δείκτες 

 Οικονομική πολιτική και 
δημοσιονομική κατάσταση 

 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Μάριος Μαυρίδης 

Χάρης Γεωργιάδης 

Γιάννος Λαμάρης 

  Υπουργός Οικονομικών:   

 Βάσος Σιαρλή 

 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης 

Νίκος Κουτσού 

Γιώργος Περδίκης 

 

  ∆ιοικητής Κεντρικής Τράπεζας  
της Κύπρου 

 

 ∆ιοικητής Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου: 

 Πανίκος ∆ημητριάδης 

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Χρήστος Στυλιανίδης 

Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Ευθύμιος ∆ίπλαρος 

Αντρέας Μιχαηλίδης 

Γιώργος Λουκαΐδης 

Ανδρέας Καυκαλιάς 

Χρίστος Μέσης 

Χριστάκης Τζιοβάνης 

Γιώργος Γεωργίου 

∆ημήτρης Συλλούρης 
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Παρασκευή, 
30 Νοεμβρίου 2012 

 

Κεφάλαιο 18 - Υπουργείο 
Οικονομικών 

(Κατʼ άρθρον συζήτηση) 

 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Μάριος Μαυρίδης 

Χάρης Γεωργιάδης 

Γιάννος Λαμάρης 

Νίκος Νικολαΐδης 

Γιώργος Περδίκης 

 

 Κεφάλαιο 15 - Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Κατʼ άρθρον συζήτηση) 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Μάριος Μαυρίδης 

Χάρης Γεωργιάδης 

Γιάννος Λαμάρης 

Νίκος Νικολαΐδης 

Γιώργος Περδίκης 

 

  

 

 

 

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ανδρέας Φακοντής  

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

Πανίκκος Σταυριανός 

Χρήστος Στυλιανίδης 

Στέλλα Κυριακίδου 

 

∆ευτέρα, 
3 ∆εκεμβρίου 2012 

Κεφάλαιο 12 - Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 

(Κατʼ άρθρον συζήτηση) 

 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Αβέρωφ Νεοφύτου 

Μάριος Μαυρίδης 

Χάρης Γεωργιάδης 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης 

Νίκος Κουτσού 

Γιώργος Περδίκης 

 

  Μη μέλη της επιτροπής: 

Γιαννάκης Γαβριήλ 

Αντρέας Καυκαλιάς 
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  Αντρέας Φακοντής 

Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Αντώνης Αντωνίου 

Αδάμος Αδάμου 

Χριστάκης Τζιοβάνης 

Γιώργος Γεωργίου 

 

 Κεφάλαιο 14 - Υπουργείο Υγείας 

(Κατʼ άρθρον συζήτηση) 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Χάρης Γεωργιάδης 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης 

Νίκος Κουτσού 

Γιώργος Περδίκης 

 

  Μη μέλη της επιτροπής: 

Στέλλα Κυριακίδου 

Αδάμος Αδάμου 

Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

Αθηνά Κυριακίδου 

Ρούλα Μαυρονικόλα 

 

 Κεφάλαιο 11 - Υπουργείο Άμυνας 

(Κατʼ άρθρον συζήτηση) 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Χάρης Γεωργιάδης 

Νίκος Νικολαΐδης 

Νίκος Κουτσού 

Γιώργος Περδίκης 

 

  Μη μέλη της επιτροπής: 

Γιώργος Βαρνάβα 

Σωτήρης Σαμψών 

Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

Ανδρέας Μιχαηλίδης 

Άριστος ∆αμιανού 

Χρίστος Μέσης 

Νεόφυτος Κωνσταντίνου 
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Τρίτη, 
4 ∆εκεμβρίου 2012 

Κεφάλαιο 21 - Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

(Κατʼ άρθρον συζήτηση) 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Αβέρωφ Νεοφύτου 

Μάριος Μαυρίδης 

Γιάννος Λαμάρης  

Νίκος Νικολαΐδης 

Γιώργος Περδίκης 

 

  Μη μέλη της επιτροπής: 

Λευτέρης Χριστοφόρου 

Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

Γιαννάκης Γαβριήλ 

Κώστας Κώστα 

Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 

 Κεφάλαιο 16 - Υπουργείο 
Εσωτερικών 

(Κατʼ άρθρον συζήτηση) 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Αβέρωφ Νεοφύτου 

Μάριος Μαυρίδης 

Γιάννος Λαμάρης  

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης 

Γιώργος Περδίκης 

 

  Μη μέλη της επιτροπής: 

Χρίστος Μέσης  

Ανδρέας Κυπριανού 

Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Σοφοκλής Φυττής 

Φειδίας Σαρίκας 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

Γιώργος Βαρνάβα 

 

 Κεφάλαιο 20 - Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού 

(Κατʼ άρθρον συζήτηση) 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Μάριος Μαυρίδης 

Νίκος Νικολαΐδης 

Γιώργος Περδίκης 
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  Μη μέλη της επιτροπής: 

Νίκος Τορναρίτης 

Ευθύμιος ∆ίπλαρος 

Γιώργος Λουκαΐδης  

Αντρέας Καυκαλιάς 

Αθηνά Κυριακίδου 

Γιώργος Βαρνάβα 

 

Τετάρτη, 
5 ∆εκεμβρίου 2012 

Κεφάλαιο 13 - Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 

(Κατʼ άρθρον συζήτηση) 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Μάριος Μαυρίδης 

Χάρης Γεωργιάδης 

Νίκος Νικολαΐδης 

Γιώργος Περδίκης 

 

  Μη μέλη της επιτροπής: 

Ιωνάς Νικολάου 

Άριστος ∆αμιανού 

Αντώνης Αντωνίου 

Σοφοκλής Φυττής 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

Πανίκκος Σταυριανός 

Ρούλα Μαυρονικόλα 

 

 Κεφάλαιο 17 - Υπουργείο Εξωτερικών 

(Κατʼ άρθρον συζήτηση) 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Αβέρωφ Νεοφύτου 

Μάριος Μαυρίδης 

Χάρης Γεωργιάδης 

Νίκος Νικολαΐδης 

Γιώργος Περδίκης 

 

  Μη μέλη της επιτροπής: 

Χρίστος Μέσης  

 

 Κεφάλαιο 22 - Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων 

(Κατʼ άρθρον συζήτηση) 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Χάρης Γεωργιάδης 

Νίκος Νικολαΐδης 

Γιώργος Περδίκης 
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Μη μέλη της επιτροπής: 

Αντώνης Αντωνίου 

Ανδρέας Μιχαηλίδης  

Αντρέας Φακοντής  

Κώστας Κώστα 

Χριστάκης Τζιοβάνης 

 

Παρασκευή, 
14 ∆εκεμβρίου 2012 

 Έγκριση προσχεδίου έκθεσης της 
επιτροπής 

 

 Έγκριση τροποποιήσεων του 
προϋπολογισμού του 2013 που 
κατατέθηκαν από το Υπουργείο 
Οικονομικών 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Αβέρωφ Νεοφύτου 

Χάρης Γεωργιάδης 

Μάριος Μαυρίδης 

Γιάννος Λαμάρης  

Νίκος Νικολαΐδης 

Νίκος Κουτσού 

Γιώργος Περδίκης 

 



928 

ΜΕΡΟΣ Ε΄ 

Πίνακες που αντικατοπτρίζουν τη δημοσιονομική κατάσταση  

 

 

 

  ΠΙΝΑΚΑΣ 1.  ΚΥΡΙΟΤΕΡΟΙ ΜΑΚΡΟΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΙ  ΔΕΙΚΤΕΣ

2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015
€ εκ. € εκ. € εκ. € εκ. € εκ. € εκ. € εκ. € εκ.

Ακαθάριστο Εγχώριον Προϊόν (τρέχουσες τιμές) 17.157,1 16.853,5 17.406,0 17.979,3 17.855,9 17.493,5 17.522,2 18.051,3

Ρυθμός Ανάπτυξης (%) 3,6 (1,9) 1,1 0,5 (2,4) (3,5) (1,3) 1,1

Ανεργία ΕΕΔ (%) 3,7 5,3 6,2 7,9 12,0 13,8 14,2 13,0

Πληθωρισμός (Εναρμονισμένος Δείκτης) (%) 4,4 0,2 2,6 3,5 3,4 1,5 1,4 1,5

Δημοσιονομικό 'Ελλειμμα 160,6 -1.011,1 -920,1 -1.132,4 -925,0 -765,0 -560,0 -290,0
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος 0,9 -6,0 -5,3 -6,0 -5,2 -4,4 -3,2 -1,6

Πρωτογενές 'Ελλειμμα/Πλεόνασμα 647,2 -598,8 -528,8 -706,4 -390,1 -90,0 145,0 446,5
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος 3,8 -3,6 -3,0 -3,9 -2,2 -0,5 0,8 2,5

Δημόσιες Αποταμιεύσεις 687,7 -323,4 -261,8 -500,0 -385,0 -280,0 -60,0 236,0
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος 4,0 -1,9 -1,5 -2,8 -2,2 -1,6 -0,3 1,3

Κεφαλαιουχικές Δαπάνες 528,3 708,8 658,8 635,3 540,0 490,0 500,0 525,0
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος 3,1 4,2 3,8 3,5 3,0 2,8 2,9 2,9

Ακαθάριστες Χρηματοδοτικές Ανάγκες -1.295,1 -2.408,0 -2.112,2 -2.441,0 -3.250,0 -3.580,9 -2.120,0 -2.450,0
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος -7,5 -14,3 -12,1 -13,6 -18,2 -20,5 -12,1 -13,6

Δημόσιο Χρέος 8.388,1 9.864,5 10.652,6 12.777,0 15.320,0 16.090,0 16.750,0 17.145,0
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος 48,9 58,5 61,2 71,1 85,8 92,0 95,6 95,0

Δημόσιο Εξωτερικό Χρέος 2.354,2 3.984,5 5.615,1 7.115,6 8.521,1 10.900,0 11.510,0 12.000,0
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος 13,7 23,6 32,3 39,6 47,7 62,3 65,7 66,5

Ισοζύγιο Τρεχουσών Συναλλαγών -3.047,0 -1.318,8 -1.354,8 -1.200,2 -709,0 -253,5 -84,2 48,4
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προιόντος -17,8 -7,8 -7,8 -6,7 -4,0 -1,4 -0,5 0,3
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 ΠΙΝΑΚΑΣ 2.  ΜΕΓΕΘH ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΩΝ ΟΠΩΣ ΕΧΟΥΝ ΚΑΤΑΤΕΘΕΙ 
                          ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ ΓΙΑ ΤΑ ΕΤΗ 2005-2013 (σε εκατομμύρια ευρώ)

2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013

ΕΣΟΔΑ 4.644,7 5.457,5 5.664,5 7.061,7 6.755,9 6.331,2 6.309,2 7.740,3 7.624,3
ΔΑΠΑΝΕΣ 6.074,1 6.627,3 6.954,0 7.509,6 8.131,6 8.626,8 8.861,8 8.770,3 9.458,4

ΕΛΛΕΙΜΜΑ -1.429,5 -1.169,8 -1.289,5 -447,9 -1.375,7 -2.295,6 -2.552,6 -1.030,0 -1.834,2  
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ΠΙΝΑΚΑΣ 3:   ΠΕΡΙΛΗΨΗ-ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟΔΩΝ (διαφορά)  2009-2013 (σε χιλιάδες ευρώ)

Πραγματικά Πραγματικά Διαφορά Πραγματικά Διαφορά Προϋπολ. Διαφορά Προϋπολ. Διαφορά
Έσοδα ´Εσοδα ´Εσοδα ´Εσοδα ´Εσοδα
2009 2010 2011 2012 2013

ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 1.892.917 1.902.583 9.666 2.085.738 183.155 2.185.000 99.262 2.155.940 -29.060 

ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 2.709.479 2.749.993 40.514 2.757.192 7.199 2.708.300 -48.892 2.731.493 23.193

ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 214.669 237.178 22.509 222.805 -14.373 240.000 17.195 238.192 -1.808 

ΕΝΟΙΚΙΑ,  ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΚΑΙ ΑΛΛΟΙ  ΠΡΟΣΟΔΟΙ 72.317 178.180 105.863 94.984 -83.196 135.000 40.016 219.568 84.568

ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 134.618 226.662 92.044 238.801 12.139 220.000 -18.801 235.757 15.757

ΑΛΛΑ ΕΣΟΔΑ 229.064 219.478 -9.586 180.507 -38.971 178.000 -2.507 105.114 -72.886 
 Έσοδα μη άλλως Κατατάξιμα 117.191 117.927 736 99.671 -18.256 99.800 129 24.098 -75.702 
 Έσοδα Αμυντικής Θωράκισης 479 396 -83 739 343 200 -539 200 0
 Άλλα Λειτουργικά Έσοδα 57.339 53.682 -3.657 52.540 -1.142 55.000 2.460 58.416 3.416
 Πρόσοδοι από Τόκους 49.857 43.659 -6.198 23.941 -19.718 20.000 -3.941 20.380 380
 Πωλήσεις Παγίων/Μετοχών 4.198 3.814 -384 3.616 -198 3.000 -616 2.020 -980 

ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ   Α 5.253.064 5.514.074 261.010 5.580.027 65.953 5.666.300 86.273 5.686.064 19.764

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΣΟΔΑ 456.465 292.659 -163.806 1.746.699 1.454.040 2.331.739 585.040 1.938.218 -393.521 

Σ Υ Ν Ο Λ Ο ΕΣΟΔΩΝ 5.709.529 5.806.733 97.204 7.326.726 1.519.993 7.998.039 671.313 7.624.282 -373.757 
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ΠΙΝΑΚΑΣ 3A:   ΠΕΡΙΛΗΨΗ-ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟΔΩΝ  (ποσοστιαία αναλογία) 2009-2013 (σε χιλιάδες ευρώ)

Πραγματικά % Πραγματικά % Πραγματικά % Προϋπολ. % Προϋπολ. %
Έσοδα αναλογία ´Εσοδα αναλογία ´Εσοδα αναλογία ´Εσοδα αναλογία ´Εσοδα αναλογία
2009 2010 2011 2012 2013

ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 1.892.917 36,0 1.902.583 34,5 2.085.738 37,4 2.185.000 38,6 2.155.940 37,9

ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 2.709.479 51,6 2.749.993 49,9 2.757.192 49,4 2.708.300 47,8 2.731.493 48,0

ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 214.669 4,1 237.178 4,3 222.805 4,0 240.000 4,2 238.192 4,2

ΕΝΟΙΚΙΑ,  ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΚΑΙ ΑΛΛΟΙ  ΠΡΟΣΟΔΟΙ 72.317 1,4 178.180 3,2 94.984 1,7 135.000 2,4 219.568 3,9

ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 134.618 2,6 226.662 4,1 238.801 4,3 220.000 3,9 235.757 4,1

ΑΛΛΑ ΕΣΟΔΑ 229.064 4,4 219.478 4,0 180.507 3,2 178.000 3,1 105.114 1,8
 Έσοδα μη άλλως Κατατάξιμα 117.191 2,2 117.927 2,1 99.671 1,8 99.800 1,8 24.098 0,4
 Έσοδα Αμυντικής Θωράκισης 479 0,0 396 0,0 739 0,0 200 0,0 200 0,0
 Άλλα Λειτουργικά Έσοδα 57.339 1,1 53.682 1,0 52.540 0,9 55.000 1,0 58.416 1,0
 Πρόσοδοι από Τόκους 49.857 0,9 43.659 0,8 23.941 0,4 20.000 0,4 20.380 0,4
 Πωλήσεις Παγίων/Μετοχών 4.198 0,1 3.814 0,1 3.616 0,1 3.000 0,1 2.020 0,0

ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ   Α 5.253.064 100,0 5.514.074 100,0 5.580.027 100,0 5.666.300 100,0 5.686.064 100,0

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΣΟΔΑ 456.465 292.659 1.746.699 2.331.739 1.938.218

Σ Υ Ν Ο Λ Ο ΕΣΟΔΩΝ 5.709.529 5.806.733 7.326.726 7.998.039 7.624.282
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ΠΙΝΑΚΑΣ 3B:   ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟΔΩΝ   2009-2013 (σε χιλιάδες ευρώ)

1 2 3 4 5
Πραγματικά Μεταβολή Πραγματικά Μεταβολή Πραγματικά Μεταβολή Αναθεωρ. Μεταβολή Προϋπολ. Μεταβολή

´Εσοδα 2:1 ´Εσοδα 2:1 ´Εσοδα 3:2 ´Εσοδα 4:3 ´Εσοδα 5:4
2009 % 2010 % 2011 % 2012 % 2013 %

Α. ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 1.892.917 -15,2 1.902.583 0,5 2.085.738 9,6 2.185.000 4,8 2.155.940 -1,3

  1. Φόρος Εισοδήματος- Φυσικά Πρόσωπα 571.346 8,7 593.030 3,8 634.132 6,9 642.400 1,3 582.000 -9,4
     Υπάλληλοι 476.703 10,6 499.447 4,8 537.973 7,7 522.400 -2,9 486.000 -7,0
     Υπάλληλοι - Υπεράκτιων Εταιρειών 32.926 5,3 34.328 4,3 41.082 19,7 50.000 21,7 41.000 -18,0
     Αυτοεργοδοτούμενοι 61.717 -2,4 59.255 -4,0 55.077 -7,1 70.000 27,1 55.000 -21,4

  2. Φόρος Εισοδήματος -Νομικά Πρόσωπα 739.527 -10,1 678.207 -8,3 767.563 13,2 778.000 1,4 710.000 -8,7
     Εταιρικός Φόρος 404.993 -16,1 366.681 -9,5 378.068 3,1 348.000 -8,0 340.000 -2,3
     Εταιρικός Φόρος-Υπεράκτιες Εταιρείες 334.185 -1,6 311.366 -6,8 324.587 4,2 365.000 12,5 300.000 -17,8
     Άλλα 349 -39,6 160 -54,2 64.908 40467,5 65.000 0,1 70.000 7,7

  3. Φόροι Περιουσίας 121.721 -68,8 143.850 18,2 118.060 -17,9 103.500 -12,3 161.500 56,0
     Φόρος Κεφαλαιουχικών Κερδών 75.305 -75,3 87.699 16,5 71.260 -18,7 55.000 -22,8 50.000 -9,1
     Φόρος επί Μερισμάτων 29 -42,0 12 -58,6 40 233,3 0 -100,0 0
     Δικαιώματα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 34.076 -52,5 41.453 21,6 33.589 -19,0 22.000 -34,5 25.000 13,6
     Άλλοι Φόροι Περιουσίας 12.311 -4,5 14.686 19,3 13.171 -10,3 26.500 101,2 86.500 226,4

  4. Φόροι Μηχανοκινήτων Οχημάτων 83.334 -7,0 78.054 -6,3 75.724 -3,0 75.000 -1,0 63.300 -15,6
  5. 'Αλλοι 376.989 -6,7 409.442 8,6 490.259 19,7 586.100 19,5 639.140 9,0

Β. ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 2.709.479 -11,8 2.749.993 1,5 2.757.192 0,3 2.708.300 -1,8 2.731.493 0,9
  Εισαγωγικοί Δασμοί 39.831 -29,8 36.464 -8,5 31.925 -12,4 25.000 -21,7 29.225 16,9
  Φόροι Κατανάλωσης 575.259 -7,9 600.266 4,3 632.085 5,3 610.700 -3,4 671.352 9,9
  Φόρος Προστιθεμένης Αξίας 1.747.038 -10,1 1.733.742 -0,8 1.718.346 -0,9 1.700.000 -1,1 1.635.000 -3,8
  Δικαιώματα Κτηματολογίου  και Χωρομετρίας 67.646 -52,3 82.274 21,6 68.227 -17,1 45.000 -34,0 50.000 11,1
  Φόροι Μηχανοκινήτων Οχημάτων 34.860 -2,7 33.210 -4,7 32.118 -3,3 31.800 -1,0 31.064 -2,3
  Εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής 145.148 6,2 149.925 3,3 153.665 2,5 152.000 -1,1 170.000 11,8
  Τέλη Χαρτοσήμων 45.727 -32,9 53.058 16,0 43.222 -18,5 40.000 -7,5 35.008 -12,5
  'Αλλοι 53.970 -16,9 61.054 13,1 77.604 27,1 103.800 33,8 109.844 5,8
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Γ. ΠΩΛΗΣΗ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 214.669 -22,7 237.178 10,5 222.805 -6,1 240.000 7,7 238.192 -0,8

Δ.  ΕΝΟΙΚΙΑ  ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΚΑΙ ΑΛΛΟΙ ΠΡΟΣΟΔ 72.317 -39,6 178.180 146,4 94.984 -46,7 135.000 42,1 219.568 62,6
  Ενοίκια και Δικαιώματα 27.469 -62,5 50.883 85,2 54.557 7,2 95.000 74,1 157.768 66,1
  Άλλοι Πρόσοδοι 44.848 -3,5 127.297 183,8 40.427 -68,2 40.000 -1,1 61.800 54,5
  Κέρδη Κεντρικής Τράπεζας 7.265 -15,8 92.357 1171,3 12.321 -86,7 13.241 7,5 10.000 -24,5
  Άλλα Ωφελήματα από Επενδύσεις 0 0 0 0 0
  Κρατικό Λαχείο 37.209 -0,7 33.682 -9,5 27.479 -18,4 21.000 -23,6 51.000 142,9

Ε. ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 134.618 3,0 226.662 68,4 238.801 5,4 220.000 -7,9 235.757 7,2
  Επιβαρύνσεις Φόρων και Τελών 50.537 -1,1 56.899 12,6 53.857 -5,3 20.000 -62,9 24.641 23,2
  Πρόστιμα και Χρηματικές Ποινές 16.426 -13,6 21.419 30,4 21.899 2,2 15.000 -31,5 23.393 56,0
  Τέλη Αεροπορικών Ταξιδιών 2 #DIV/0! 0 -100,0 11 0 -100,0 30 #DIV/0!
  Εισφορές από τα  Ταμεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων 38.725 4,0 41.159 6,3 43.130 4,8 42.000 -2,6 45.775 9,0
  Εισφορές Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 11.106 79,6 12.505 12,6 12.415 -0,7 12.000 -3,3 10.562 -12,0
  'Αλλες 17.822 3,4 94.680 431,3 107.489 13,5 131.000 21,9 131.356 0,3

ΣΤ. ΑΛΛΑ ΕΣΟΔΑ 229.064 8,1 219.478 -4,2 180.507 -17,8 178.000 -1,4 105.114 -40,9
 Έσοδα μη άλλως Κατατάξιμα 117.191 18,5 117.927 0,6 99.671 -15,5 99.800 0,1 24.098 -75,9
 Έσοδα Αμυντικής Θωράκισης 479 -51,7 396 -17,3 739 86,6 200 -72,9 200 0,0
 Άλλα Λειτουργικά Έσοδα 57.339 9,6 53.682 -6,4 52.540 -2,1 55.000 4,7 58.416 6,2
 Πρόσοδοι από Τόκους 49.857 187,7 43.659 -12,4 23.941 -45,2 20.000 -16,5 20.380 1,9
 Πωλήσεις Παγίων/Μετοχών 4.198 -90,1 3.814 -9,1 3.616 -5,2 3.000 -17,0 2.020 -32,7

ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ   Α 5.253.064 -13,1 5.514.074 5,0 5.580.027 1,2 5.666.300 1,5 5.686.064 0,3

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΣΟΔΑ 456.465 139,6 292.659 -35,9 1.746.699 496,8 2.331.739 33,5 1.938.218 -16,9
 Χορηγίες 85.834 137,6 92.013 7,2 117.643 27,9 120.000 2,0 174.034 45,0
 Δάνεια 370.631 140,1 200.646 -45,9 1.629.056 711,9 2.211.739 35,8 1.764.184 -20,2

ΣΥΝΟΛΟ ΕΣΟΔΩΝ 5.709.529 -8,4 5.806.733 1,7 7.326.726 26,2 7.998.039 9,2 7.624.282 -4,7
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ΠΙΝΑΚΑΣ 4: ΠΕΡΙΛΗΨΗ OIKONOMIKHΣ ANAΛΥΣΗΣ ΔΑΠΑΝΩΝ (ποσοστιαία ανολογία) 2009-2013(σε χιλιάδες ευρώ) 

Πραγματικές % Πραγματικές % Πραγματικές %  Προϋπολ. %  Προϋπολ. %
Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία

2009 2010 2011 2012 2013

 1.ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 2.395.260 30,9 2.500.430 32,4 2.625.867 32,8 2.748.991 34,3 2.603.080 27,5
  α.Σύνολο αποδοχών 1.967.474 25,4 2.007.069 26,0 2.076.522 25,9 2.180.642 27,2 2.056.776 21,7
  β.Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 427.786 5,5 493.361 6,4 549.345 6,9 568.349 7,1 546.304 5,8
 2.ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ 1.059.450 13,7 1.033.592 13,4 1.035.389 12,9 1.071.307 13,4 1.107.336 11,7
Λειτουργικές Δαπάνες 369.478 4,8 376.503 4,9 403.114 5,0 382.211 4,8 391.343 4,1
Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 96.959 1,3 86.649 1,1 79.355 1,0 88.182 1,1 76.465 0,8
Εκπαίδευση Προσωπικού/Συνέδρια/Σεμινάρια και Άλλα 21.654 0,3 20.294 0,3 18.966 0,2 28.056 0,4 19.920 0,2
Γεγονότα
Συμβουλευτικές Υπηρεσίες 62.729 0,8 58.821 0,8 64.182 0,8 66.437 0,8 56.044 0,6
Εκδόσεις και Δημοσιότητα 20.847 0,3 19.650 0,3 15.950 0,2 18.256 0,2 15.097 0,2
Δαπάνες Άμυνας και Αστυνόμευσης 202.227 2,6 213.028 2,8 206.893 2,6 205.693 2,6 206.576 2,2
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό 0 0,0 0 0,0 0 0,0 60.803 0,8 72.000 0,8
Δαπάνες σε Σχέση με τα Έσοδα 285.556 3,7 258.647 3,4 246.929 3,1 221.669 2,8 269.891 2,9
 3. ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 2.219.127 28,6 2.314.242 30,0 2.402.814 30,0 2.250.462 28,1 2.057.641 21,8
Μεταβιβάσεις Εσωτερικού 776.068 10,0 822.776 10,7 852.246 10,6 796.260 9,9 740.539 7,8
Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 228.211 2,9 217.429 2,8 218.848 2,7 245.384 3,1 242.559 2,6
Επιχορηγήσεις 73.750 1,0 68.135 0,9 87.638 1,1 80.440 1,0 101.793 1,1
Κοινωνικές Παροχές 1.115.595 14,4 1.191.974 15,4 1.233.196 15,4 1.115.327 13,9 962.760 10,2
Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών 25.503 0,3 13.928 0,2 10.886 0,1 13.051 0,2 9.990 0,1
4. ΣΥΓΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΜΕΝΑ ΕΡΓΑ ΚΑΙ ΣΧΕΔΙΑ 50.419 0,7 49.546 0,6 44.583 0,6 123.298 1,5 127.266 1,3
5. ΕΞΥΠΗΡΕΤΗΣΗ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΧΡΕΟΥΣ 511.927 6,6 459.001 5,9 539.324 6,7 611.649 7,6 674.637 7,1
Εξυπηρέτηση Δημοσίου Χρέους 511.927 6,6 459.001 5,9 539.324 6,7 611.649 7,6 674.637 7,1
6. ΠΑΓΙΑ/ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 172.221 2,2 198.319 2,6 148.199 1,9 224.587 2,8 218.498 2,3
7. ΕΡΓΑ ΥΠΟ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 441.214 5,7 404.235 5,2 389.428 4,9 419.080 5,2 225.782 2,4
8. ΔΑΝΕΙΑ 897.343 11,6 758.875 9,8 823.111 10,3 1.352.947 16,9 2.444.207 25,8
Έκδοση Δανείων 115.355 1,5 154.428 2,0 174.484 2,2 118.000 1,5 142.627 1,5
Αποπληρωμές Δανείων Εξωτερικού 66.490 0,9 64.088 0,8 57.855 0,7 609.013 7,6 1.475.786 15,6
Αποπληρωμές Δανείων Εσωτερικού 679.981 8,8 520.410 6,7 576.699 7,2 622.512 7,8 822.920 8,7
Συνεισφορά στα Εξοφλητικά Αποθέματα 35.517 0,5 19.949 0,3 14.073 0,2 3.422 0,0 2.874 0,0

ΓΕΝIΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 7.746.961 100,0 7.718.240 100,0 8.008.715 100,0 8.802.321 109,9 9.458.447 100,0
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ΠΙΝΑΚΑΣ 4Α: ΠΕΡΙΛΗΨΗ OIKONOMIKHΣ ANAΛΥΣΗΣ ΔΑΠΑΝΩΝ (ποσοστιαία μεταβολή) 2009-2013(σε χιλιάδες ευρώ) 

1 2 % 3 % 4 % 5 %
Πραγματικές Πραγματικές Διαφορά Μεταβολή Πραγματικές Διαφορά Μεταβολή  Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή  Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή
Δαπάνες Δαπάνες 2-1 2:1 Δαπάνες  3-2 3:2 Δαπάνες 4-3 4:3 Δαπάνες  5-4 5:4

2009 2010 2011 2012 2013
 1.ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 2.395.260 2.500.430 105.170 4,4 2.625.867 125.437 5,0 2.748.991 123.124 4,7 2.603.080 -145.911 -5,3
  α.Σύνολο αποδοχών 1.967.474 2.007.069 39.595 2,0 2.076.522 69.453 3,5 2.180.642 104.120 5,0 2.056.776 -123.866 -5,7
  β.Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 427.786 493.361 65.575 15,3 549.345 55.984 11,3 568.349 19.004 3,5 546.304 -22.045 -3,9
 2.ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ 1.059.450 1.033.592 -25.858 -2,4 1.035.389 1.797 0,2 1.071.307 35.918 3,5 1.107.336 36.029 3,4
Λειτουργικές Δαπάνες 369.478 376.503 7.025 1,9 403.114 26.611 7,1 382.211 -20.903 -5,2 391.343 9.132 2,4
Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 96.959 86.649 -10.310 -10,6 79.355 -7.294 -8,4 88.182 8.827 11,1 76.465 -11.717 -13,3
Εκπαίδευση Προσωπικού/Συνέδρια/Σεμινάρια 
και Άλλα Γεγονότα  

21.654 20.294 -1.360 -6,3 18.966 -1.328 -6,5 28.056 9.090 47,9 19.920 -8.136 -29,0

Συμβουλευτικές Υπηρεσίες 62.729 58.821 -3.908 -6,2 64.182 5.361 9,1 66.437 2.255 3,5 56.044 -10.393 -15,6
Εκδόσεις και Δημοσιότητα 20.847 19.650 -1.197 -5,7 15.950 -3.700 -18,8 18.256 2.306 14,5 15.097 -3.159 -17,3
Δαπάνες Άμυνας και Αστυνόμευσης 202.227 213.028 10.801 5,3 206.893 -6.135 -2,9 205.693 -1.200 -0,6 206.576 883 0,4
           Δαπάνες Αμυντικής Θωράκισης 200.376 211.562 11.186 5,6 205.604 -5.958 -2,8 204.000 -1.604 -0,8 205.000 1.000 0,5
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό 0 0 0 #DIV/0! 0 0 #DIV/0! 60.803 60.803 #DIV/0! 72.000 11.197 18,4
Δαπάνες σε Σχέση με τα Έσοδα 285.556 258.647 -26.909 -9,4 246.929 -11.718 -4,5 221.669 -25.260 -10,2 269.891 48.222 21,8
Άλλες Λειτουργικές Δαπάνες 0 0 0 0 0 0 0 0 0 
 3. ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 2.219.127 2.314.242 95.115 4,3 2.402.814 88.572 3,8 2.250.462 -152.352 -6,3 2.057.641 -192.821 -8,6
Μεταβιβάσεις Εσωτερικού 776.068 822.776 46.708 6,0 852.246 29.470 3,6 796.260 -55.986 -6,6 740.539 -55.721 -7,0
Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 228.211 217.429 -10.782 -4,7 218.848 1.419 0,7 245.384 26.536 12,1 242.559 -2.825 -1,2
Επιχορηγήσεις 73.750 68.135 -5.615 -7,6 87.638 19.503 28,6 80.440 -7.198 -8,2 101.793 21.353 26,5
Κοινωνικές Παροχές 1.115.595 1.191.974 76.379 6,8 1.233.196 41.222 3,5 1.115.327 -117.869 -9,6 962.760 -152.567 -13,7
Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών 25.503 13.928 -11.575 -45,4 10.886 -3.042 -21,8 13.051 2.165 19,9 9.990 -3.061 -23,5
4. ΣΥΓΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΜΕΝΑ ΕΡΓΑ ΚΑΙ 
ΣΧΕΔΙΑ

50.419 49.546 -873 -1,7 44.583 -4.963 -10,0 123.298 78.715 176,6 127.266 3.968 3,2

5. ΕΞΥΠΗΡΕΤΗΣΗ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΧΡΕΟΥΣ 511.927 459.001 -52.926 -10,3 539.324 80.323 17,5 611.649 72.325 13,4 674.637 62.988 10,3
6. ΠΑΓΙΑ/ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 172.221 198.319 26.098 15,2 148.199 -50.120 -25,3 224.587 76.388 51,5 218.498 -6.089 -2,7
7. ΕΡΓΑ ΥΠΟ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 441.214 404.235 -36.979 -8,4 389.428 -14.807 -3,7 419.080 29.652 7,6 225.782 -193.298 -46,1
8. ΔΑΝΕΙΑ 897.343 758.875 -138.468 -15,4 823.111 64.236 8,5 1.352.947 529.836 64,4 2.444.207 1.091.260 80,7
Έκδοση Δανείων 115.355 154.428 39.073 33,9 174.484 20.056 13,0 118.000 -56.484 -32,4 142.627 24.627 20,9

ΓΕΝIΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 7.746.961 7.718.240 -28.721 -0,4 8.008.715 290.475 3,8 8.802.321 793.606 9,9 9.458.447 656.126 7,5
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ΠΙΝΑΚΑΣ 4Β: OIKONOMIKH ANAΛΥΣΗ ΔΑΠΑΝΩΝ  2009-2013 (σε χιλιάδες Ευρώ)

1 2 % 3 % 4 % 5 %
Πραγματικές Πραγματικές Διαφορά Μεταβολή Πραγματικές Διαφορά Μεταβολή  Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή  Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή
Δαπάνες Δαπάνες 2-1 2:1 Δαπάνες 3-2 3:2 Δαπάνες 4-3 4:3 Δαπάνες 5-4 5:4

2009 2010 2011 2012 2013

 1.ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 2.395.260 2.500.430 105.170 4,4 2.625.867 125.437 5,0 2.748.991 123.124 4,7 2.603.080 -145.911 -5,3
  α.Σύνολο αποδοχών 1.967.474 2.007.069 39.595 2,0 2.076.522 69.453 3,5 2.180.642 104.120 5,0 2.056.776 -123.866 -5,7
       Απολαβές προσωπικού 1.741.845 1.773.851 32.006 1,8 1.837.228 63.377 3,6 1.924.391 87.163 4,7 1.808.982 -115.409 -6,0
           Αξιωματούχοι της Δημοκρατίας 9.058 9.080 22 0,2 9.710 630 6,9 10.081 371 3,8 9.878 -203 -2,0
           Κρατικοί υπαλλήλοι 1.535.217 1.569.851 34.634 2,3 1.628.877 59.026 3,8 1.698.100 69.223 4,2 1.596.806 -101.294 -6,0
           Ωρομίσθιο Κυβερνητικό Προσωπικό 197.570 194.920 -2.650 -1,3 198.641 3.721 1,9 216.210 17.569 8,8 202.298 -13.912 -6,4
      Προσωπικό Εξωτερικών Υπηρεσιών 11.812 12.595 783 6,6 13.723 1.128 9,0 15.992 2.269 16,5 15.812 -180 -1,1
      Συνεισφορές της Κυβέρνησης στο Τ.Κ.Α. 170.554 176.681 6.127 3,6 180.042 3.361 1,9 193.349 13.307 7,4 187.001 -6.348 -3,3
      Συνεισφορές της Κυβέρνησης σε άλλα Ταμεία 8.365 8.464 99 1,2 8.734 270 3,2 9.798 1.064 12,2 9.379 -419 -4,3
      Συνεισφορά της Κυβέρνησης στο Τ.Α.Θ. 7 2 -5 0 -2 20 20 20 0
      Συνεισφορά της Κυβέρνησης στο Τ.Κ.Σ. 34.891 35.476 585 1,7 36.795 1.319 3,7 37.092 297 0,8 35.582 -1.510 -4,1
      
  β.Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 427.786 493.361 65.575 15,3 549.345 55.984 11,3 568.349 19.004 3,5 546.304 -22.045 -3,9

 2.ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ 1.059.450 1.033.592 -25.858 -2,4 1.035.389 1.797 0,2 1.071.307 35.918 3,5 1.107.336 36.029 3,4
Λειτουργικές Δαπάνες 369.478 376.503 7.025 1,9 403.114 26.611 7,1 382.211 -20.903 -5,2 391.343 9.132 2,4
   α. Οδοιπορικά 6.424 6.283 -141 -2,2 6.029 -254 -4,0 6.588 559 9,3 5.195 -1.393 -21,1
   β.Λειτουργικά 'Εξοδα Γραφείου 41.686 46.701 5.015 12,0 50.469 3.768 8,1 50.853 384 0,8 51.503 650 1,3
   γ.Λειτουργικά 'Εξοδα Μη Γραφειακών Χώρων 46.401 47.503 1.102 2,4 58.038 10.535 22,2 54.311 -3.727 -6,4 66.364 12.053 22,2
   δ. Άλλα Λειτουργικά Έξοδα 28.040 29.710 1.670 6,0 22.928 -6.782 -22,8 34.684 11.756 51,3 24.635 -10.049 -29,0
   ε. Αγορά Αναλώσιμων Γραφείου 10.376 10.445 69 0,7 9.402 -1.043 -10,0 9.905 503 5,3 8.444 -1.461 -14,8
   στ. Αγορά Αναλώσιμων Μη Γραφειακών Χώρων 236.551 235.861 -690 -0,3 256.248 20.387 8,6 225.870 -30.378 -11,9 235.202 9.332 4,1
               Αγορά Ύδατος 63.562 62.355 -1.207 -1,9 74.979 12.624 20,2 55.200 -19.779 -26,4 58.421 3.221 5,8
               Αγορά Φαρμάκων 99.913 103.172 3.259 3,3 109.479 6.307 6,1 101.297 -8.182 -7,5 109.094 7.797 7,7
               Άλλες Ιατρικές Προμήθειες 30.526 28.526 -2.000 -6,6 29.640 1.114 3,9 28.933 -707 -2,4 28.816 -117 -0,4

-76465,0
Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 96.959 86.649 -10.310 -10,6 79.355 -7.294 -8,4 88.182 8.827 11,1 76.465 -11.717 -13,3
    α. Συντηρήσεις Κτιρίων και Γραφείων 26.720 21.709 -5.011 -18,8 14.977 -6.732 -31,0 19.075 4.098 27,4 11.360 -7.715 -40,4
    β. Συντηρήσεις Έργων Υποδομής 39.937 33.647 -6.290 -15,7 32.047 -1.600 -4,8 32.752 705 2,2 27.444 -5.308 -16,2
    γ. Συντηρήσεις Άλλων Χώρων 1.167 1.204 37 3,2 1.018 -186 -15,4 1.138 120 11,8 894 -244 -21,4
    δ. Μηχανήματα, Μηχανολογικός και Άλλος Εξοπλι 19.854 19.589 -265 -1,3 20.115 526 2,7 21.441 1.326 6,6 22.668 1.227 5,7
    ε. Τηλεπικοινωνιακός και Μηχανογραφικός Εξοπλισ 9.053 10.299 1.246 13,8 11.004 705 6,8 13.484 2.480 22,5 13.932 448 3,3
    στ.Άλλες Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 228 201 -27 -11,8 194 -7 -3,5 292 98 50,5 167 -125 -42,8
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Εκπαίδευση Προσωπικού/Συνέδρια/Σεμινάρια και Ά 21.654 20.294 -1.360 -6,3 18.966 -1.328 -6,5 28.056 9.090 47,9 19.920 -8.136 -29,0
Γεγονότα
Συμβουλευτικές Υπηρεσίες 62.729 58.821 -3.908 -6,2 64.182 5.361 9,1 66.437 2.255 3,5 56.044 -10.393 -15,6
Εκδόσεις και Δημοσιότητα 20.847 19.650 -1.197 -5,7 15.950 -3.700 -18,8 18.256 2.306 14,5 15.097 -3.159 -17,3
Δαπάνες Άμυνας και Αστυνόμευσης 202.227 213.028 10.801 5,3 206.893 -6.135 -2,9 205.693 -1.200 -0,6 206.576 883 0,4
           Δαπάνες Αμυντικής Θωράκισης 200.376 211.562 11.186 5,6 205.604 -5.958 -2,8 204.000 -1.604 -0,8 205.000 1.000 0,5
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό 0 60.803 60.803 72.000 11.197 18,4
Δαπάνες σε Σχέση με τα Έσοδα 285.556 258.647 -26.909 -9,4 246.929 -11.718 -4,5 221.669 -25.260 -10,2 269.891 48.222 -18,4
           Επιστροφές Άμεσων Φόρων 41.916 27.507 -14.409 -34,4 28.082 575 2,1 28.810 728 2,6 28.714 -96 -0,3
           Επιστροφές Έμμεσων Φόρων 242.318 229.415 -12.903 -5,3 217.294 -12.121 -5,3 190.272 -27.022 -12,4 239.730 49.458 26,0
           Επιστροφές Τελών και Άλλων Προσόδων 1.322 1.725 403 30,5 1.553 -172 -10,0 2.587 1.034 66,6 1.447 -1.140 -44,1
           Επιβαρύνσεις/Τόκοι σε επιστροφές 0 0 0 0,0 0 0 0,0 0 0 0,0 0 0 0,0

 3. ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 2.219.127 2.314.242 95.115 4,3 2.402.814 88.572 3,8 2.250.462 -154.517 -6,3 2.057.641 206.894 -8,6
Μεταβιβάσεις Εσωτερικού 776.068 822.776 46.708 6,0 852.246 29.470 3,6 796.260 -55.986 -6,6 740.539 343.994 -7,0
          Ημικρατικοί Οργανισμοί 272.944 297.556 24.612 9,0 326.858 29.302 9,8 287.619 -39.239 -12,0 236.781 -50.838 -17,7
          Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης 151.607 152.302 695 0,5 142.436 -9.866 -6,5 120.154 -22.282 -15,6 112.296 -7.858 -6,5
          Συμβούλια / Επιτροπές / Οργανώσεις 15.537 15.205 -332 -2,1 18.244 3.039 20,0 15.639 -2.605 -14,3 33.826 18.187 116,3
          Άλλες Μεταβιβάσεις Εσωτερικού: 335.980 357.713 21.733 6,5 364.708 6.995 2,0 372.848 8.140 2,2 357.636 384.503 -4,1
         (Γενική Κυβερνητική Εισφορά στο Τ.Κ.Α.) 302.765 319.936 17.171 5,7 327.021 7.085 2,2 342.000 14.979 4,6 329.000 -13.000 -3,8
Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 228.211 217.429 -10.782 -4,7 218.848 1.419 0,7 245.384 26.536 12,1 242.559 -2.825 -1,2
Επιχορηγήσεις 73.750 68.135 -5.615 -7,6 87.638 19.503 28,6 80.440 -7.198 -8,2 101.793 21.353 26,5
Κοινωνικές Παροχές 1.115.595 1.191.974 76.379 6,8 1.233.196 41.222 3,5 1.115.327 -117.869 -9,6 962.760 -152.567 -13,7
          Παροχές Παιδείας 243.259 232.909 -10.350 -4,3 245.601 12.692 5,4 203.701 -41.900 -17,1 187.892 -15.809 -7,8
          Πολιτιστικές Παροχές 8.942 14.716 5.774 64,6 12.994 -1.722 -11,7 13.787 793 6,1 9.173 -4.614 -33,5
          Παροχές Υγείας 64.917 69.354 4.437 6,8 69.681 327 0,5 59.128 -10.553 -15,1 50.751 -8.377 -14,2
          Παροχές Στέγασης 95.037 95.356 319 0,3 97.355 1.999 2,1 82.651 -14.704 -15,1 56.801 -25.850 -31,3
          Παροχές Κοινωνικής Πρόνοιας 617.006 686.429 69.423 11,3 713.546 27.117 4,0 654.172 -59.374 -8,3 567.286 -86.886 -13,3
          Άλλες Κοινωνικές Παροχές 23.628 23.082 -546 -2,3 20.943 -2.139 -9,3 24.276 3.333 15,9 18.735 -5.541 -22,8
          Ειδικά Ταμεία 62.806 70.128 7.322 11,7 73.076 2.948 4,2 77.612 4.536 6,2 72.122 -5.490 -7,1
Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών 25.503 13.928 -11.575 -45,4 10.886 -3.042 -21,8 13.051 0 19,9 9.990 -3.061 -23,5
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4. ΣΥΓΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΜΕΝΑ ΕΡΓΑ ΚΑΙ ΣΧΕΔΙΑ 50.419 49.546 -873 -1,7 44.583 -4.963 -10,0 123.298 78.715 176,6 127.266 3.968 3,2

5. ΑΛΛΑ ΕΞΟΔΑ 511.927 459.001 -52.926 -10,3 539.324 80.323 17,5 611.649 72.325 13,4 674.637 62.888 10,3
Εξυπηρέτηση Δημοσίου Χρέους 511.927 459.001 -52.926 -10,3 539.324 80.323 17,5 611.649 72.325 13,4 674.637 62.888 10,3
         Τόκοι Εσωτερικού 342.525 214.484 -128.041 -37,4 187.218 -27.266 -12,7 356.926 169.708 90,6 343.137 -13.789 -3,9
         Τόκοι Εξωτερικού 80.425 129.042 48.617 60,5 218.484 89.442 69,3 240.610 22.126 10,1 318.390 77.780 32,3
          Ζημιές από συναλλαγές ECP 0 100
          Άλλοι Τόκοι Πληρωτέοι 83.733 110.424 26.691 31,9 129.621 19.197 17,4 7.667 -121.954 -94,1 7.040 -627 -8,2
         Τραπεζικές Επιβαρύνσεις 5.244 5.051 -193 -3,7 4.001 -1.050 -20,8 6.446 2.445 61,1 5.970 -476 -7,4

6. ΠΑΓΙΑ/ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 172.221 198.319 26.098 15,2 148.199 -50.120 -25,3 224.587 76.388 51,5 218.498 -6.089 -2,7
          Αγορά Γης και Κτιρίων 113.089 79.629 -33.460 -29,6 95.860 16.231 20,4 80.110 -15.750 -16,4 78.100 -2.010 -2,5
          Αγορά Σταθερών και Κινητών Μηχανημάτων 31.213 50.581 19.368 62,1 22.988 -27.593 -54,6 43.486 20.498 89,2 33.992 -9.494 -21,8
          Αγορά Εξοπλισμού 22.567 31.315 8.748 38,8 27.749 -3.566 -11,4 37.579 9.830 35,4 41.777 4.198 11,2
          Κινητά Μηχανήματα 1.009 1.757 748 74,1 1.582 -175 -10,0 1.412 -170 -10,7 629 -783 -55,5
          Επενδύσεις 4.343 35.037 30.694 706,7 20 -35.017 -99,9 62.000 61.980 309900,0 64.000 2.000 3,2

7. ΕΡΓΑ ΥΠΟ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 441.214 404.235 -36.979 -8,4 389.428 -14.807 -3,7 419.080 29.652 7,6 225.782 -193.298 -46,1
          Ανέγερση, Επεκτάσεις και Βελτιώσεις Κτιρίων 144.117 147.269 3.152 2,2 124.354 -22.915 -15,6 123.025 -1.329 -1,1 65.698 -57.327 -46,6
          Δρόμοι 96.173 118.533 22.360 23,2 136.617 18.084 15,3 109.486 -27.131 -19,9 77.705 -31.781 -29,0
          Έργα Υποδομής 117.903 69.319 -48.584 -41,2 68.260 -1.059 -1,5 92.442 24.182 35,4 33.980 -58.462 -63,2
           Κατασκευαστικά Έργα 68.568 58.522 -10.046 -14,7 50.089 -8.433 -14,4 83.876 33.787 67,5 44.588 -39.288 -46,8
           Άλλα Έργα 14.453 10.592 -3.861 -26,7 10.108 -484 -4,6 10.251 143 1,4 3.811 -6.440 -62,8

8. ΔΑΝΕΙΑ 897.343 758.875 -138.468 -15,4 823.111 64.236 8,5 1.352.947 529.836 64,4 2.444.207 1.091.260 80,7
Έκδοση Δανείων 115.355 154.428 39.073 33,9 174.484 20.056 13,0 118.000 -56.484 -32,4 142.627 24.627 20,9
Αποπληρωμές Δανείων Εξωτερικού 66.490 64.088 -2.402 -3,6 57.855 -6.233 -9,7 609.013 551.158 952,7 1.475.786 866.773 142,3
Αποπληρωμές Δανείων Εσωτερικού 679.981 520.410 -159.571 -23,5 576.699 56.289 10,8 622.512 45.813 7,9 822.920 200.408 32,2
Συνεισφορά στα Εξοφλητικά Αποθέματα 35.517 19.949 -15.568 -43,8 14.073 -5.876 -29,5 3.422 -10.651 -75,7 2.874 -548 -16,0

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 7.746.961 7.718.240 -28.721 -0,4 8.008.715 290.475 3,8 8.802.321 791.441 9,9 9.458.447 1.055.741 7,5
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ΠΙΝΑΚΑΣ 5: ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 2009 - 2013 (σε χιλιάδες Ευρώ)
Πραγματικές Πραγματικές Πραγματικές  Προϋπολ.  Προϋπολ.
Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες

Δαπάνη κατά Κεφάλαιο 2009 2010 2011 2012 2013
€ € € € €

ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΕΞΟΥΣΙΕΣ 2.872,4 399,6 544,2 4.424,2 815,0
Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο 0,0 16,4 17,0 52,6 0,0
Υπουργικό Συμβούλιο 0,0 0,0 7,0 5,2 0,0
Βουλή των Αντιπροσώπων 1.637,3 342,0 497,8 1.314,7 814,7
Δικαστική Υπηρεσία 1.235,1 41,1 22,4 3.051,7 0,2

ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 50,7 61,8 51,2 132,1 49,8
Νομική Υπηρεσία 21,7 34,5 23,3 63,8 39,7
Ελεγκτική Υπηρεσία 28,9 21,6 27,3 52,6 10,1
Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας 0,0 5,8 0,6 15,7 0,0

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 29,1 93,5 76,9 132,6 45,8
Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 0,0 1,8 11,9 7,8 0,0
Γραφείο Επιτρόπου Διοικήσεως 5,6 21,9 1,2 0,1 0,1
Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού 0,0 10,6 4,5 23,0 10,1
Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 3,6 4,8 9,2 6,1 0,1
Γραφείο Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων 0,0 0,0 0,2 6,6 0,1
Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 17,8 50,7 27,4 88,9 35,4
Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 0,0 0,0 1,1 0,0 0,0
Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών 2,0 3,6 21,4 0,1 0,1
Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 2,5 14,4 13,5 43,1 0,1
Υπουργείο Άμυνας - Διοίκηση 2,5 14,4 13,5 43,1 0,1

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 123.868,6 84.823,7 77.723,8 106.744,4 52.254,7
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος - Διοίκηση 1.776,1 465,6 243,6 356,4 310,1
Τμήμα Γεωργίας 5.615,0 7.334,6 5.674,0 5.716,7 4.873,4
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 8.704,9 9.234,1 7.059,5 8.036,8 6.842,8
Τμήμα Δασών 7.314,3 6.652,5 5.182,3 6.606,7 5.671,5
Τμήμα  Αναπτύξεως Υδάτων 89.876,6 44.958,5 46.627,8 71.298,9 23.828,7
Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπήσεως 1.999,1 1.149,4 809,4 1.861,9 1.111,8
Μετεωρολογική Υπηρεσία 310,8 132,9 86,2 239,2 176,9
Τμήμα Αναδασμού 1.376,3 3.178,6 1.428,0 2.020,6 560,1
Μεταλλεία 298,2 261,4 269,7 262,4 271,1
Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών 2.381,1 2.591,6 2.242,2 2.665,7 2.104,4
Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών 4.216,2 7.161,3 6.677,3 5.958,8 5.462,4
Τμήμα Περιβάλλοντος 0,0 1.703,1 1.424,0 1.720,5 1.041,5
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΕΩΣ 21.798,5 42.742,6 18.338,2 16.130,8 16.520,1
Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξεως - Διοίκηση 335,4 309,6 315,9 396,9 150,1
Φυλακές 1.590,6 3.884,0 3.595,0 5.734,4 4.322,0
Αστυνομία 19.028,9 37.656,2 12.216,2 7.453,3 10.228,6

Πυροσβεστική Υπηρεσία 843,7 892,8 2.211,1 2.546,1 1.819,4

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΜΠΟΡΙΟΥ, ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 19.284,7 23.437,7 17.269,9 21.212,7 16.109,5
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού - Διοίκηση 3.557,9 828,6 620,9 2.123,1 16.109,4
Υπηρεσίες Εμπορίου και Βιομηχανίας 15.726,8 22.609,1 16.649,1 19.036,1 0,0
Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη 0,0 0,0 0,0 53,6 0,1

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 17.123,1 18.506,3 23.558,4 31.888,6 23.469,0
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Διοίκηση 2.476,3 2.070,5 4.168,7 4.455,1 2.843,1
Tμήμα Εργασίας 558,3 2.161,0 5.619,9 8.710,1 3.975,2
Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων 1,1 7,1 2,9 22,5 6,9
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 11.363,8 10.249,3 9.053,7 10.497,8 10.015,0
Κέντρο Παραγωγικότητας 1.424,4 2.241,2 2.932,4 5.246,6 4.890,1
Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες 282,3 623,6 926,3 1.700,1 800,1
Aνώτερο Ξενοδοχειακό Ινστιτούτο Κύπρου 290,8 554,4 213,8 504,3 334,9
Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο 39,8 1,5 0,0 0,0 0,0
Υπηρεσία Βιομηχανικών Σχέσεων 8,6 0,0 251,9 500,1 400,1
Tμήμα Επιθεώρησης Εργασίας 677,7 597,8 388,9 252,1 203,6

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 292.799,4 256.837,4 266.408,2 297.280,3 223.607,9
Υπουργείο Εσωτερικών - Διοίκηση 48.496,9 35.436,4 26.739,7 66.768,4 42.316,7
Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας 16.565,5 14.744,3 14.449,1 14.127,1 9.391,6
Επαρχιακή Διοίκηση Αμμοχώστου 4.662,0 4.683,1 3.371,3 3.635,1 2.422,8
Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας 13.169,8 14.937,1 14.408,4 13.026,8 8.863,4
Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού 19.793,7 18.608,4 18.775,2 20.227,5 16.123,6
Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου 16.257,8 13.611,6 14.565,8 14.539,3 11.386,2
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 58.983,0 72.124,9 76.351,4 83.425,1 53.737,5
Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μεταναστεύσεως 84,0 1.119,4 1.191,5 0,0 0,0
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 113.616,3 79.603,0 94.494,4 80.800,1 78.804,0
Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών 518,0 475,8 425,8 473,6 298,5
Yπηρεσία Μέριμνας και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων 135,5 119,4 144,8 140,0 150,0
Πολιτική ΄Αμυνα 190,6 648,9 54,7 117,4 113,5
Υπηρεσία Ασύλου 326,4 725,3 1.436,3 0,1 0,0
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 1.575,8 2.513,3 2.693,5 3.973,7 3.523,3
Υπουργείο Εξωτερικών - Διοίκηση 288,6 270,0 614,4 997,9 1.623,3
Εξωτερικές Υπηρεσίες 1.287,2 2.243,3 2.079,1 2.975,8 1.900,0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 24.217,0 58.775,7 20.133,1 116.309,9 123.031,5
Υπουργείο Οικονομικών - Διοίκηση 4.472,9 35.675,8 141,6 64.456,3 64.405,2
Τελωνεία 354,6 1.635,3 452,9 408,2 310,2
Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων 18,9 14,1 47,6 106,1 30,1
Στατιστική Υπηρεσία 3.368,5 3.471,1 5.861,9 3.749,2 2.579,3
Τμήμα Κρατικών Αγορών και Προμηθειών 1,0 6,2 7,0 2,7 0,0
Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 112,7 553,4 537,5 2.560,4 6,2
Τυπογραφείο 120,7 145,9 1.166,5 3.832,1 1.501,5
Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής 15.767,8 17.274,0 11.918,2 12.740,6 20.199,1
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και  Αποθεματικό - Αναπτυξιακές Δαπάνες 0,0 0,0 0,0 28.454,3 34.000,0

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΑ ΓΡΑΦΕΙΑ 45.317,1 32.586,7 25.946,4 69.326,9 80.745,0
Γραφείο Προγραμματισμού 43.538,0 32.014,9 25.756,3 69.172,0 80.720,0
Γενικό Λογιστήριο 1.779,1 571,7 190,2 154,9 25,0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 235.890,3 246.944,1 224.517,2 216.995,8 165.992,9
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού - Διοίκηση 12.909,6 10.186,9 68.356,4 63.389,3 32.624,1
Ανώτερη και Ανώτατη Εκπαίδευση 118.004,8 135.104,9 138.306,7 120.385,8 113.600,0
Μέση Εκπαίδευση 32.539,7 29.595,2 910,1 1.023,1 584,7
Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση 2.358,6 3.695,3 427,8 714,7 409,7
Δημοτική Εκπαίδευση 39.062,0 43.102,5 788,0 1.141,0 1.123,1
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 4.127,0 5.189,9 2.857,5 3.772,8 2.785,4
Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών 259,5 155,0 129,6 276,1 130,1
Πολιτιστικές Υπηρεσίες 26.629,2 19.914,4 12.741,2 26.293,1 14.735,9
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 90.899,0 118.541,6 126.646,4 99.607,4 67.982,2
Υπουργείο Συγκοινωνιών και `Εργων - Διοίκηση 7.444,1 4.145,6 4.256,4 4.291,7 1.242,1
Τμήμα Δημοσίων `Εργων 69.491,0 90.854,5 106.309,4 66.387,4 41.033,4
Τμήμα Ελέγχου 0,0 10.088,7 1.839,4 10.099,0 10.007,2
Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 2.833,6 421,0 498,4 646,8 447,1
Τμήμα Αρχαιοτήτων 1.584,9 1.443,9 1.614,7 2.605,1 2.945,2
Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 1.618,2 4.521,2 2.665,6 6.568,0 6.227,5
Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας 1.215,8 472,6 636,4 1.289,2 1.065,4
Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 1.756,3 1.768,7 1.671,3 2.423,4 1.838,6
Τμήμα Οδικών Μεταφορών 2.764,7 2.988,3 3.057,5 3.533,7 3.141,7
Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 2.190,4 1.837,0 4.097,3 1.763,0 34,1

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 18.128,9 15.736,3 17.464,0 33.125,7 27.712,3
Υπουργείο Υγείας - Διοίκηση 7.177,3 4.064,5 5.770,2 6.778,9 7.852,1
Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας 9.027,5 9.114,0 9.594,5 22.860,4 18.049,7
Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας 230,7 372,3 157,0 396,1 168,1
Οδοντιατρικές Υπηρεσίες 169,2 142,2 161,4 138,6 114,3
Φαρμακευτικές Υπηρεσίες 416,8 856,0 663,8 1.555,8 131,3
Γενικό Χημείο του Κράτους 1.107,2 1.187,2 1.117,1 1.395,9 1.396,8

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 893.857,0 902.014,8 821.385,1 1.017.328,1 801.859,0
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ΠΙΝΑΚΑΣ 6 

ΚΑΤΑΛΟΓΟΣ ΘΕΣΕΩΝ ΣΤΗΝ ΚΡΑΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ OΠΩΣ 
ΠΕΡΙΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΙ ΣΤΟΝ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟ ΤΟΥ 2013 

2012 2013 

ΣΥΝΟΠΤΙΚΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ 

1.  ΑΞΙΩΜΑΤΟΥΧΟΙ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 138 138 

2.  ∆ΗΜΟΣΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 15.862 15.202 

3.  ∆ΙΚΑΣΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 296 289 

4.  ΑΜΥΝΑ 4.362 4.353 

5.  ΕΣΩΤΕΡΙΚΗ ΑΣΦΑΛΕΙΑ 5.744 5.678 

6.  ΠΑΙ∆ΕΙΑ 11.535 11.521 

37.937 37.181 

ΑΝΑΛΥΤΙΚΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ 

ΣΥΝΟΛΟ ΘΕΣΕΩΝ ΣΤΗΝ ΚΡΑΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ (I+II) 37.937 37.181 

      

I.  ΑΞΙΩΜΑΤΟΥΧΟΙ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 138 138 

      

Κεφάλαιο 01.01 - Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο 10 10 

Κεφάλαιο 01.04 - Βουλή των Αντιπροσώπων 83 83 

Κεφάλαιο 02.01.11 - Επίτροπος Νομοθεσίας και Επίτροπος Προστασίας 
                                 των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού 1 1 

Κεφάλαιο 02.03 - Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας 5 5 

Κεφάλαιο 03.01 - Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 5 5 

Κεφάλαιο 03.03 - Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού 5 5 

Κεφάλαιο 03.04 - Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού 
                            Χαρακτήρα 1 1 

Κεφάλαιο 03.05 - Γραφείο Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων 1 1 

Κεφάλαιο 03.06 - Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 1 1 

Κεφάλαιο 03.07 - Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 5 5 

Κεφάλαιο 03.08 - Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών 1 1 

Κεφάλαιο 03.09 - Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 3 3 

Κεφάλαιο 11.01 - Υπουργείο Άμυνας, ∆ιοίκηση 1 1 

Κεφάλαιο 12.01 - Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
∆ιοίκηση 1 1 

Κεφάλαιο 13.01 - Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ∆ιοίκηση 1 1 

Κεφάλαιο 14.01 - Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού,  ∆ιοίκηση 1 1 

Κεφάλαιο 15.01 - Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ∆ιοίκηση 1 1 

Κεφάλαιο 16.01 - Υπουργείο Εσωτερικών, ∆ιοίκηση 1 1 

Κεφάλαιο 17.01 - Υπουργείο Εξωτερικών, ∆ιοίκηση 1 1 
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Κεφάλαιο 18.01 - Υπουργείο Οικονομικών, ∆ιοίκηση 1 1 

   Υποδιαίρεση 14 - Εφοριακό Συμβούλιο 6 6 

Κεφάλαιο 20.01 - Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ∆ιοίκηση 1 1 

Κεφάλαιο 21.01 - Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, ∆ιοίκηση 1 1 

Κεφάλαιο 22.01 - Υπουργείο Υγείας, ∆ιοίκηση 1 1 

II.  ΚΡΑΤΙΚΟΙ ΥΠΑΛΛΗΛΟΙ (Α+Β+Γ+∆+Ε) 37.799 37.043 

      

Α.  ∆ΗΜΟΣΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 15.862 15.202 

      

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΑ ΓΡΑΦΕΙΑ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 832 773 

Κεφάλαιο 01.01 - Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο 1 1 

Κεφάλαιο 01.03 - Υπουργικό Συμβούλιο 12 12 

Κεφάλαιο 01.04 - Βουλή των Αντιπροσώπων 121 102 

Κεφάλαιο 02.01 - Νομική Υπηρεσία 129 127 

Κεφάλαιο 02.02 - Ελεγκτική Υπηρεσία 119 113 

Κεφάλαιο 02.03 - Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας 1 1 

Κεφάλαιο 03.02 - Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 21 21 

Κεφάλαιο 03.03 - Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού 21 15 

Κεφάλαιο 03.06 - Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 34 28 

Κεφάλαιο 03.08 - Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών 55 55

Κεφάλαιο 19.01 - Γραφείο Προγραμματισμού 68 65 

Κεφάλαιο 19.02 - Γενικό Λογιστήριο 250 233 

      

12  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ  1.619 1.548 

      

Κεφάλαιο 12.01 - Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
∆ιοίκηση  9  9 

Κεφάλαιο 12.02 - Τμήμα Γεωργίας 405 386 

Κεφάλαιο 12.04 - Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 193 189 

Κεφάλαιο 12.05 - Τμήμα ∆ασών 323 309 

Κεφάλαιο 12.06 - Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 305 279 

Κεφάλαιο 12.07 - Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπήσεως 52 50 

Κεφάλαιο 12.08 - Μετεωρολογική Υπηρεσία 71 69 

Κεφάλαιο 12.09 - Τμήμα Αναδασμού 70 69 

Κεφάλαιο 12.10 - Μεταλλεία 11 11 

Κεφάλαιο 12.11 - Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών 79 79 

Κεφάλαιο 12.12 - Τμήμα Αλιείας και Θαλλασίων Ερευνών 69 66 

Κεφάλαιο 12.13 - Τμήμα Περιβάλλοντος 32 32 
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13  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ∆ΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ∆ΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΕΩΣ 19 19 

      

Κεφάλαιο 13.01 - Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ∆ιοίκηση  19  19 

14  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΜΠΟΡΙΟΥ, ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 246 235 

      

Κεφάλαιο 14.01 - Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ∆ιοίκηση  5        168

Κεφάλαιο 14.02 - Υπηρεσίες Εμπορίου και Βιομηχανίας 165 0 

Κεφάλαιο 14.04 - Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη         76 67 

15 ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 1.028 943 

      

Κεφάλαιο 15.01 - Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ∆ιοίκηση           6           5 

Κεφάλαιο 15.02 - Τμήμα Εργασίας 98 95 

Κεφάλαιο 15.03 - Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων 320 299 

Κεφάλαιο 15.04 - Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 400 351 

Κεφάλαιο 15.05 - Κέντρο Παραγωγικότητας 40 36 

Κεφάλαιο 15.06 - Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες  26  26 

Κεφάλαιο 15.07 - Ανώτερο Ξενοδοχειακό Ινστιτούτο Κύπρου 20 18 

Κεφάλαιο 15.09 - Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων 35 34 

Κεφάλαιο 15.10 - Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας 83 79 

      

16  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 1.314 1.188 

      

Κεφάλαιο 16.01 - Υπουργείο Εσωτερικών, ∆ιοίκηση 122 89 

Κεφάλαιο 16.08 - Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 266 227 

Κεφάλαιο 16.09 - Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης           1            1 

Κεφάλαιο 16.10 - Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 791 740 

Κεφάλαιο 16.11 - Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών 96 93 

Κεφάλαιο 16.13 - Πολιτική Άμυνα 38 38 

    

17  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 238 231 

      

Κεφάλαιο 17.01 - Υπουργείο Εξωτερικών, ∆ιοίκηση 32 25 

Κεφάλαιο 17.02 - Εξωτερικές Υπηρεσίες 206 206 

18  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 4.475 4.320 

      

Κεφάλαιο 18.01 - Υπουργείο Οικονομικών, ∆ιοίκηση 68 67 
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   Υποδιαίρεση 16 - Υπηρεσίες Κρατικών Αγορών και Προμηθειών 0 73 

Κεφάλαιο 18.03 - Τελωνεία 409 406 

   Υποδιαίρεση 11 - Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 260 258 

Κεφάλαιο 18.04 - Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων 350 339 

Κεφάλαιο 18.05 - Στατιστική Υπηρεσία 119 116 

Κεφάλαιο 18.06 - Τμήμα Κρατικών Αγορών και Προμηθειών 76 0 

Κεφάλαιο 18.07 - Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού 48    48

   Υποδιαίρεση 11 - Γενικό ∆ιοικητικό Προσωπικό 367 359 

   Υποδιαίρεση 12 - Γενικό Γραμματειακό Προσωπικό 2.343 2.240 

   Υποδιαίρεση 13 - Γενικό Βοηθητικό Προσωπικό 176 161 

   Υποδιαίρεση 16 - Κυπριακή Ακαδημία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης 13 13 

Κεφάλαιο 18.08 - Τυπογραφείο 82 76 

Κεφάλαιο 18.09 - Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής 164 164 

21  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 1.430 1.335 

Κεφάλαιο 21.02 - Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 350 312 

Κεφάλαιο 21.03 - Τμήμα Ελέγχου 8 8 

Κεφάλαιο 21.05 - Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 17 13 

Κεφάλαιο 21.08 - Τμήμα Αρχαιοτήτων 85 71 

Κεφάλαιο 21.09 - Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 322 322 

Κεφάλαιο 21.10 - Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας 76 81 

Κεφάλαιο 21.11 - Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 347 327 

Κεφάλαιο 21.12 - Τμήμα Οδικών Μεταφορών 123 110 

Κεφάλαιο 21.13 - Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 102 91 

      

22  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 4.661 4.610 

      

Κεφάλαιο 22.01 - Υπουργείο Υγείας, ∆ιοίκηση 3.126 3.119 

Κεφάλαιο 22.02 - Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας 1.119  1.080 

Κεφάλαιο 22.03 - Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας 92 92 

Κεφάλαιο 22.04 - Οδοντιατρικές Υπηρεσίες 82 77 

Κεφάλαιο 22.05 - Φαρμακευτικές Υπηρεσίες 151 151 

Κεφάλαιο 22.06 - Γενικό Χημείο του Κράτους 91 91 

    

Β.  ∆ΙΚΑΣΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 296 289 

      

Κεφάλαιο 01.05 - ∆ικαστική Υπηρεσία 296 289 
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Γ.  ΑΜΥΝΑ 4.362 4.353 

Κεφάλαιο 11.01 - Υπουργείο Άμυνας, ∆ιοίκηση 107 107 

Κεφάλαιο 11.02 - Κυπριακός Στρατός 4.255 4.246 

      

∆.  ΕΣΩΤΕΡΙΚΗ ΑΣΦΑΛΕΙΑ 5.744 5.678 

      

Κεφάλαιο 13.02 - Φυλακές 404 370 

Κεφάλαιο 13.03 - Αστυνομία 4.597 4.572 

Κεφάλαιο 13.04 - Πυροσβεστική Υπηρεσία 743 736 

      

Ε.  ΠΑΙ∆ΕΙΑ 11.535 11.521 

      

Κεφάλαιο 20.01 - Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ∆ιοίκηση 283 276 

   Υποδιαίρεση 11 - Τεχνικές Υπηρεσίες 44 44 

   Υποδιαίρεση 12 - Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας 37 37 

Κεφάλαιο 20.02 - Ανώτερη και Ανώτατη Εκπαίδευση 8 8 

Κεφάλαιο 20.03 - Μέση Εκπαίδευση 5.541 5.539 

Κεφάλαιο 20.04 - Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση 498 497 

Κεφάλαιο 20.05 - ∆ημοτική Εκπαίδευση 5.056 5.055 

   Υποδιαίρεση 13 - Σχολή Τυφλών 6 6 

   Υποδιαίρεση 14 - Σχολή Κωφών 2 2 

Κεφάλαιο 20.06 - Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 11 11 

Κεφάλαιο 20.07 - Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών 8 5 

Κεφάλαιο 20.08 - Πολιτιστικές Υπηρεσίες 14 14 

   Υποδιαίρεση 14 - Κυπριακή Βιβλιοθήκη 27 27 

ΣΥΝΟΛΟ ΘΕΣΕΩΝ ΣΤΗΝ ΚΡΑΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 

ΠΕΡΙΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΙ ΣΤΟΝ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟ ΓΙΑ ΤΟ 2013 

2012 2013 Διαφορά 

Αξιωματούχοι της ∆ημοκρατίας 138 138 ‐ 

Κρατικοί Υπάλληλοι 37.799 37.423        756* 

37.937 37.181        756 

Ίδρυση νέων θέσεων: 

*Σύμφωνα με το ∆εύτερο Πίνακα (Πρώτο Μέρος) του Προϋπολογισμού 5 

(Ίδρυση νέων θέσεων) 
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Κατάργηση Θέσεων: 

*Σύμφωνα με το ∆εύτερο Πίνακα (∆εύτερο Μέρος) του Προϋπολογισμού 761 

(Κατάργηση θέσεων) 

756 

 

ΠΙΝΑΚΑΣ 7 ΠΙΝΑΚΑΣ ΚΑΤΑΝΟΜΗΣ ΤΟΥ ΥΠΗΡΕΤΟΥΝΤΟΣ ΕΝΑΛΛΑΞΙΜΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΓΕΝΙΚΕΣ 
ΚΑΤΗΓΟΡΙΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 

 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ / ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ ΓΔΠ ΓΓΠ ΓΒΠ Σύνολο
ΠΡΟΕΔΡΙΑ ΚΑΙ ΠΡΟΕΔΡΙΚΟ ΜΕΓΑΡΟ 2 41 1 44
ΥΠΟΥΡΓΙΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ 2 11 1 14
ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 1 22 0 23
ΔΙΚΑΣΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 0 134 7 141
 ΝΟΜΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 1 64 4 69
ΓΡΑΦΕΙΟ ΕΠ. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΠΑΙΔΙΟΥ 1 1 0 2
ΕΛΕΓΚΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 1 12 1 14
ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ 12 39 2 53
ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ 8 27 3 38
ΓΡΑΦΕΙΟ ΕΠΙΤΡΟΠΟΥ ΔΙΟΙΚΗΣΕΩΣ 0 10 1 11
ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΜΟΥ 0 10 0 10
ΓΡΑΦΕΙΟ ΕΠΙΤΡ. ΠΡΟΣΤΑΣ. ΔΕΔΟΜΕΝΩΝ ΠΡΟΣ. ΧΑΡΑΚΤΗΡΑ 7 6 0 13
ΓΡΑΦΕΙΟ ΕΦΟΡΟΥ ΕΛΕΓΧΟΥ ΚΡΑΤΙΚΩΝ ΕΝΙΣΧΥΣΕΩΝ 2 0 0 2
ΥΠΗΡΕΣΙΑ ΕΣΩΤΕΡΙΚΟΥ ΕΛΕΓΧΟΥ 1 6 0 7
ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΑΡΧΗ ΠΡΟΣΦΟΡΩΝ 1 6 1 8
ΥΠΗΡΕΣΙΑ ΕΠΟΠΤΕΙΑΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΣΥΝ/ΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ 0 12 1 13
ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΑΡΧΗ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ 16 5 0 21
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 15 46 2 63
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 3 184 8 195
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΕΩΣ 17 47 0 64
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 9 117 9 135
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 25 207 21 253
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 168 669 44 881
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 10 71 4 85
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 33 573 16 622
ΓΡΑΦΕΙΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΣΜΟΥ 9 31 0 40
ΓΕΝΙΚΟ ΛΟΓΙΣΤΗΡΙΟ 1 61 1
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 30 149 9 188
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 21 320 13 354
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 18 344 15 377
ΣΥΝΟΛΟ 414 3225 164 3803
ΓΔΠ (Γενικό Διοικητικό Προσωπικό)
ΓΓΠ (Γενικό Γραμματειακό Προσωπικό)
ΓΒΠ (Γενικό Βοηθητικό Προσωπικό)  
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ΜΕΡΟΣ ΣΤ΄ 

Τροποποιήσεις στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012, οι οποίες κατατέθηκαν από το Υπουργείο 
Οικονομικών μετά τη λήξη της κυρίως συζήτησης από την επιτροπή 

Τροποποίηση Αρ. 1 

 Άρθρο 16 του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 2013 

Σύμφωνα με το άρθρο 16 του νομοσχεδίου του περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμου, ουδεμία δαπάνη 
διενεργείται για την πρόσληψη Ωρομίσθιου Κυβερνητικού Προσωπικού και Ωρομίσθιου Κυβερνητικού 
Προσωπικού για κάλυψη εποχικών αναγκών με εξαίρεση τις ακόλουθες κατηγορίες εποχικού 
προσωπικού: 

(i) Πυροσβεστική Υπηρεσία (Εργάτες Πυρόσβεσης 120 άτομα). 

(ii) Επαρχιακές ∆ιοικήσεις (Ναυαγοσώστες 132 άτομα). 

(iii)  Τμήμα ∆ασών (∆ασοπυροσβέστες 388 άτομα). 

Πέραν της πρόσληψης του πιο πάνω ωρομίσθιου προσωπικού παρίσταται ανάγκη για πρόσληψη 
πρόσθετου ωρομίσθιου προσωπικού για κάλυψη έκτακτων αναγκών ως ακολούθως:   

(i) Τμήμα ∆ασών (πρόσθετα 70 άτομα), για εργασίες που αφορούν κυρίως καθαρισμό και 
συντήρηση της φυτείας στους αυτοκινητόδρομους, συντήρηση δασικών δρόμων. 

(ii) Τμήμα Αρχαιοτήτων (80 άτομα), για διεξαγωγή ανασκαφών. 

(iii)  Υπουργείο Παιδείας-Αποθήκη (10 άτομα), για την έγκαιρη αποστολή βιβλίων και διδακτικών 
υλικών στα σχολεία. 

(iv)  Κτηνιατρικές Υπηρεσίες (14 άτομα), για κάλυψη των αναγκών που προκύπτουν λόγω συνέχισης 
της εφαρμογής του Σχεδίου ∆ράσης για την τρομώδη νόσο των αιγοπροβάτων, με βάση τις 
Κοινοτικές υποχρεώσεις της Κύπρου προς την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Σημειώνεται ότι στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμου υπάρχουν διαθέσιμες 
πιστώσεις για κάλυψη της δαπάνης του πρόσθετου ωρομισθίου προσωπικού και ότι όλοι οι 
προαναφερόμενοι αριθμοί εποχικού ωρομίσθιου προσωπικού περιλήφθηκαν στα στοιχεία που δόθηκαν 
στην τρόικα.  

Περαιτέρω αναφέρεται ότι, τηρουμένων των διατάξεων του περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και για άλλα Συναφή Θέματα Νόμου, 
από τις διατάξεις του άρθρου 16 εξαιρείται η πρόσληψη εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας στις 
ακόλουθες Ανεξάρτητες Υπηρεσίες/Υπουργεία/Τμήματα/ Υπηρεσίες, με την προϋπόθεση ότι έχουν 
περιληφθεί οι αναγκαίες πιστώσεις στον προϋπολογισμό του 2013:  

i. Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο (14 εργοδοτούμενοι καθορισμένης διάρκειας 
(αρχαιολόγοι/οστεολόγοι/ανθρωπολόγοι), για την κάλυψη αναγκών στη ∆ιερευνητική Επιτροπή 
για τους Αγνοούμενους (∆ΕΑ), στα πλαίσια εκταφής και ταυτοποίησης λειψάνων).  

ii. Τμήμα ∆ασών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (7 ∆ασικοί 
Λειτουργοί που αποφοίτησαν ή θα αποφοιτήσουν από το ∆ασικό Κολλέγιο Κύπρου).   

iii. Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων [(Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας: 32 
Λειτουργοί Κοινωνικών Υπηρεσιών), (Τμήμα Εργασίας: 7 Εργατικοί Λειτουργοί), (Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 2 Λειτουργοί Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 10 Βοηθοί Ασφαλιστικοί 
Λειτουργοί) και (Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων: 6 Επιθεωρητές Εργασιακών Σχέσεων)]. 

iv. Στατιστική Υπηρεσία του Υπουργείου Οικονομικών (ανώτατος αριθμός  ανθρωπομηνών για 
εποχιακές ανάγκες, 1720). 

v. Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (21 Επιμελητές σε πλήρη βάση απασχόλησης, 7 Επιμελητές 
σε μερική βάση απασχόλησης για κάλυψη αναγκών στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης, 2 
Επιμελητές σε μερική βάση απασχόλησης για κάλυψη αναγκών στα απογευματινά/βραδινά 
τμήματα των Τεχνικών Σχολών και 3 Εκπαιδευτικοί Ψυχολόγοι).   

Πέραν της πρόσληψης των πιο πάνω εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας, παρίσταται ανάγκη για 
κάλυψη των πιο κάτω αναγκών: 

i. Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (7 πρόσθετοι Επιμελητές σε πλήρη βάση απασχόλησης για 
σκοπούς κάλυψης των αναγκών των Σχολείων Μέσης και Τεχνικής Εκπαίδευσης και των 
Σχολικών Εφορειών και 3 πρόσθετοι Επιμελητές σε μερική βάση απασχόλησης για κάλυψη 
αναγκών στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης). Σημειώνεται ότι ο ανώτατος αριθμός μόνιμων σε 
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ολόκληρη τη δομή θέσεων και εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης 
διάρκειας/δεκαπενθημέρων, δε θα υπερβαίνει τα 472 πρόσωπα σε πλήρη ή μερική βάση 
απασχόλησης. 

ii. Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων-Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας πρόσληψη 
εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας Ιδρυματικών Λειτουργών, για την κάλυψη αναγκών που 
προκύπτουν ως αποτέλεσμα της απουσίας Ιδρυματικών Λειτουργών ή/και Ιδρυματικών 
Λειτουργών 1ης Τάξης με μακροχρόνια άδεια απουσίας (άδεια ασθένειας, άδεια μητρότητας), 
μέχρι του ανώτατου αριθμού των οκτώ (8) προσώπων. 

Περαιτέρω, σύμφωνα με το άρθρο 16 «σε περίπτωση αποχώρησης από την υπηρεσία για οποιοδήποτε 
λόγο, υπηρετούντων εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας στις Ανεξάρτητες 
Υπηρεσίες/Υπουργεία/Τμήματα/Υπηρεσίες που αναφέρονται στο (i) έως (v) πιο πάνω, δεν επιτρέπεται η 
αντικατάστασή τους».  

Παρίσταται ανάγκη τροποποίησης του εν λόγω άρθρου, το οποίο θα αφορά τις Ανεξάρτητες 
Υπηρεσίες/Υπουργεία/Τμήματα/Υπηρεσίες που αναφέρονται στο (i) έως (iv) και δεν θα αφορά τις θέσεις 
Επιμελητή και Εκπαιδευτικού Ψυχολόγου. 

Επιπρόσθετα, σύμφωνα με το άρθρο 16, «τηρουμένων των διατάξεων του περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και για άλλα Συναφή 
Θέματα Νόμου, από τις διατάξεις του παρόντος άρθρου εξαιρείται η πρόσληψη εργοδοτουμένων 
καθορισμένης διάρκειας για την κάλυψη αναγκών που προκύπτουν ως αποτέλεσμα της κένωσης 
μόνιμων θέσεων, της απουσίας με μακροχρόνια άδεια απουσίας (άδεια ασθενείας, άδεια μητρότητας) 
και της αποχώρησης υπηρετούντων εκτάκτων ή υπηρετούντων ατόμων καθορισμένης διάρκειας στο 
Υπουργείο Υγείας και στα τμήματα/υπηρεσίες του, υπό την προϋπόθεση ότι έχουν περιληφθεί στον 
προϋπολογισμό του 2013 οι αναγκαίες πιστώσεις, όπως προβλέπεται ειδικότερα ως ακολούθως: 

Υπουργείο Υγείας και τα τμήματα/υπηρεσίες του [(∆ιοίκηση: ανώτατος αριθμός μόνιμων σε ολόκληρη τη 
δομή θέσεων και εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας/δεκαπενθημέρων, 3272 
πρόσωπα), (αναφορικά με τον ανώτατο αριθμό νοσηλευτικών λειτουργών σε ολόκληρη τη δομή του 
Γενικού Νοσηλευτικού Κλάδου μόνιμων και/ή εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης 
διάρκειας/δεκαπενθημέρων, αυτός δεν μπορεί να υπερβαίνει ανά πάσα στιγμή των αριθμό των 2855 
κατ’ ανώτατο όριο) (Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας: ανώτατος αριθμός μονίμων σε 
ολόκληρη τη δομή θέσεων και εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας/δεκαπενθημέρων, 
1344 πρόσωπα), (Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας: ανώτατος αριθμός μονίμων σε ολόκληρη τη δομή θέσεων 
και εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας/δεκαπενθημέρων, 129 πρόσωπα), 
(Οδοντιατρικές Υπηρεσίες: ανώτατος αριθμός μονίμων σε ολόκληρη τη δομή θέσεων και 
εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας/δεκαπενθημέρων, 86,5 πρόσωπα), (Φαρμακευτικές 
Υπηρεσίες: ανώτατος αριθμός μονίμων σε ολόκληρη τη δομή θέσεων και εκτάκτων/εργοδοτουμένων 
καθορισμένης διάρκειας/δεκαπενθημέρων, 217 πρόσωπα), (Γενικό Χημείο του Κράτους: ανώτατος 
αριθμός μονίμων σε ολόκληρη τη δομή θέσεων Χημικού και Τεχνικού Χημείου και υπηρετούντων 
εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας/δεκαπενθημέρων, 115 πρόσωπα)]». 

Κρίνεται αναγκαίο όπως στην πιο πάνω εξαίρεση περιληφθούν και οι θέσεις Επιμελητή και 
Εκπαιδευτικού Ψυχολόγου του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

Με βάση τα πιο πάνω παρίσταται ανάγκη τροποποίησης του Άρθρου 16 του περί Προϋπολογισμού 
Νόμου και ενσωμάτωσης των πιο πάνω ρυθμίσεων στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2013 
Νόμου.  

Τροποποίηση Αρ. 2 

 Νέο Άρθρο στο Βασικό Νόμο  

Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμου εκ παραδρομής δεν συμπεριλήφθηκε στο 
Βασικό Νόμο το ακόλουθο Άρθρο που αφορά τους δημοσιονομικούς στόχους και το ύψος της ετήσιας 
διόρθωσης του δημοσιονομικού ισοζυγίου κατά τη διάρκεια της προγραμματικής περιόδου 2013-2015 
όπως έχει συμφωνηθεί και περιληφθεί στο Μνημόνιο Συναντίληψης: 

«Κάθε έκαστο έτος επιτυγχάνεται σταδιακή βελτίωση του πρωτογενούς δημοσιονομικού ισοζυγίου έτσι 
ώστε το 2013 το πρωτογενές έλλειμμα να μην ξεπερνά το 0,7% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος 
του ιδίου χρόνου σε τρέχουσες τιμές, το 2014 το πρωτογενές πλεόνασμα να είναι τουλάχιστον της τάξης 
του 1% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος του ιδίου χρόνου σε τρέχουσες τιμές και το 2015 το 
πρωτογενές πλεόνασμα να είναι τουλάχιστον της τάξης του 2,7% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος 
του ιδίου χρόνου σε τρέχουσες τιμές. 

Η διόρθωση του δημοσιονομικού ισοζυγίου για την περίοδο 2013-2015 θα πρέπει να φθάσει τις 5¾ 
ποσοστιαίες μονάδες του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος του ιδίου χρόνου σε τρέχουσες τιμές.  Η 
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ετήσια διόρθωση κατά την υπό αναφορά περίοδο καθορίζεται ως ποσοστό του Ακαθάριστου Εγχώριου 
Προϊόντος του ιδίου χρόνου σε τρέχουσες τιμές ως ακολούθως: 

(i) Για το 2013 2½% 

(ii) Για το 2014 1¾% 

(iii) Για το 2015 1½%.» 

Με βάση τα πιο πάνω παρίσταται ανάγκη περίληψης του πιο πάνω άρθρου στο Βασικό Νόμο του 
νομοσχεδίου του περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμου.   

Τροποποίηση Αρ. 3 

Με στόχο την επιτυχή υλοποίηση της Εκπαιδευτικής Μεταρρύθμισης, κρίνεται αναγκαία η 
επαναδημιουργία των πιο κάτω θέσεων στη ∆ιοίκηση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, με 
μηδενική πρόνοια: 

i. 4 θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού [Κλ. Α13(ιι)],  

ii. 12 θέσεις Λειτουργού Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού Α΄ [Κλ. Α11(ιι)], 

iii. 28 θέσεις Λειτουργού Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού (Κλ. Α8, Α10 και Α11). 

Οι θέσεις αυτές θα δεσμεύονται με σημείωση η οποία θα διαλαμβάνει ότι με την πλήρωσή τους 
τερματίζεται αριθμός αποσπάσεων Εκπαιδευτικών στο ΥΠΠ και κατ’ επέκταση μειώνεται ο αριθμός 
έκτακτων Εκπαιδευτικών, ισόποσης εξοικονόμησης, από τα Κεφάλαια 20.03 «Μέση Εκπαίδευση», 20.04 
«Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση» και 20.05 «∆ημοτική Εκπαίδευση», ανάλογα με την 
περίπτωση. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του στις 12 ∆εκεμβρίου 2012 εξουσιοδότησε τον Υπουργό 
Οικονομικών να αποστείλει τις Τροπολογίες με Αριθμό 1-3 στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού με σκοπό την ενσωμάτωσή τους στον υπό ψήφιση Προϋπολογισμό του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο, πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού. 

 Θα ήθελα να αναφέρω ότι τροπολογίες και δεσμεύσεις ειδικών κονδυλίων θα πρέπει να κατατεθούν 
μέχρι αύριο το πρωί, όπως προβλέπει ο κανονισμός της Βουλής. 

 Τώρα καλώ στο βήμα τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, 
για να καταθέσει την ομιλία του. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα τελευταία δώδεκα χρόνια, ως εκπρόσωπος του μικρότερου αριθμητικά πολιτικού κινήματος στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, έχω το ιδιότυπο καθήκον να ανοίγω τον κύκλο των τοποθετήσεων επί του ετήσιου 
κρατικού προϋπολογισμού.  Από αυτό λοιπόν το βήμα με έχετε ακούσει πολλές φορές να προσπαθώ να σας 
μεταφέρω τις οικολογικές μας θέσεις για την οικονομία και την ανάπτυξη.  Πρέπει να θυμάστε πόσες φορές είχα 
προειδοποιήσει για τους κινδύνους της αλόγιστης και αχαλίνωτης ανάπτυξης.  Οφείλετε να παραδεχτείτε ότι ως 
Οικολόγοι είχαμε σε ανύποπτο χρόνο προειδοποιήσει για τους κινδύνους που δημιουργούσε η υπερτροφική 
επέκταση ορισμένων τομέων της κυπριακής οικονομίας, όπως ο τομέας των χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών ή 
ο τομέας της ανάπτυξης γης. 

 Όταν εμείς ως Οικολόγοι μιλούσαμε για την ανάγκη ομοιόμορφης ανάπτυξης και προστασίας της 
πρωτογενούς και δευτερογενούς οικονομίας, δηλαδή της γεωργίας, της κτηνοτροφίας, της αλιείας, της 
βιοτεχνίας, της παραγωγής ενέργειας, μέσω της εφαρμογής νέων οικολογικών και πράσινων πολιτικών 
βασισμένων στις νέες τεχνολογίες, στην πληροφορική και την καινοτομία, αντιμετωπιστήκαμε από το πολιτικό 
και οικονομικό σύστημα με υπεροψία και άρνηση.  Οι ιδέες και προτάσεις μας για μια νέα πολιτική πράσινης 
ανάπτυξης, βιώσιμης και αειφόρου, με επίκεντρο τον άνθρωπο και τη φύση χαρακτηρίστηκαν ως “ακραίες”, 
“οπισθοδρομικές” και “ουτοπικές”.  Σας θυμίζω ότι για δεκαετίες επικρατούσα αντίληψη κυβερνήσεων, 
κομμάτων, τραπεζών και οικονομολόγων ήταν το “ανάπτυξη δίχως όρια”. 

 ∆ε μας ακούγατε! Τρέχατε με μανία, καβάλα στο αφηνιασμένο άλογο της αλόγιστης “ανάπτυξης”, 
γοητευμένοι απ’ τη μαγεία των αριθμών και τη γλύκα της κατανάλωσης των υλικών αγαθών.  Παρασύρατε το 
λαό μας σε αυτή την κούρσα.  Τον εκπαιδεύσατε να αγαπά το εύκολο κέρδος, να θαυμάζει τον αθέμιτο 
πλουτισμό, να κολυμπά στον καταναλωτισμό, να ανέχεται τη διαφθορά.  Τα χρόνια που εσείς αναπολείτε ως τις 
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καλές εποχές της ανάπτυξης, όταν τα κρατικά και προσωπικά ταμεία γέμιζαν με τα εύκολα κέρδη, ήταν οι 
εποχές που δημιούργησαν το σπάταλο κράτος, την αναξιοκρατία και την ανικανότητα, την ακόρεστη 
κερδοσκοπία των τραπεζών και μεγάλου μέρους των δημοσίων και ιδιωτικών επιχειρήσεων σε αυτή τη χώρα.  

 Η παγκόσμια κρίση, είπε ο κορυφαίος διανοούμενος της εποχής μας Νόαμ Τσόμσκι, δεν είναι μόνο η 
οικονομική, αλλά κυρίως είναι η κρίση των αξιών.  Αν αυτό ισχύει μια φορά για την παγκόσμια κρίση, ισχύει δύο 
φορές για την περίπτωση της Κύπρου.  Αν αναζητούμε λοιπόν την αλήθεια για τα βαθύτερα αίτια της 
οικονομικής καταστροφής, αν αναζητούμε τους πραγματικούς λόγους που βρισκόμαστε μπροστά σε έναν 
προϋπολογισμό που χαρακτηρίζεται κατά γενική ομολογία ως “αντιαναπτυξιακός”, πρέπει, κατά την άποψή 
μας, να αναγνωριστούν τα γενεσιουργά αίτια της κρίσης.  

 Κατά την άποψή μας, αυτό που πράγματι χρειαζόμαστε στην Κύπρο, αλλά και στο παγκόσμιο είναι μια 
funditus, δηλαδή εκ βάθρων, αλλαγή, που να αντικαταστήσει το κερδοσκοπικό και ανθρωποφάγο σύστημα της 
αλόγιστης και χωρίς όρια ανάπτυξης.  Αν είστε έτοιμοι γι’ αυτή τη συζήτηση, εμείς, οι Οικολόγοι, έχουμε την 
πρόταση.  Σας περιμένουμε! 

 Έχω όμως την υποψία ότι και πάλιν δε θα ανταποκριθείτε στα μηνύματά μας. Άλλωστε, εσείς είστε οι 
“μεγάλοι”.  Και, όπως έγραψε και ο Αντουάν ντε Σαιντ-Εξυπερύ στο αριστούργημα της παγκόσμιας λογοτεχνίας 
“Ο μικρός πρίγκιπας”, οι μεγάλοι αγαπούν τα νούμερα.  «Αν πεις στους μεγάλους ότι είδες ένα ωραίο σπίτι από 
τριανταφυλλιά τούβλα με γεράνια στα παράθυρα και περιστέρια στη στέγη, δεν καταφέρνουν να σχηματίσουν 
την παραμικρή ιδέα για το σπίτι αυτό.  Πρέπει να πεις στους μεγάλους ότι είδες ένα σπίτι που κοστίζει δέκα 
χιλιάδες χρυσές λίρες.  Θα τους ακούσεις τότε να αναφωνούν: “Τι όμορφο που είναι αυτό το σπίτι!”». 

 Ως μειοψηφία λοιπόν, ως οι μικροί και ταπεινοί οφείλουμε να υποδείξουμε με κάθε σεβασμό προς εσάς 
τους “μεγάλους” και “σοβαρούς”, εσάς που νομιμοποίησε με την πλειοψηφική του υποστήριξη ο κυπριακός 
λαός, εσάς που σας ανέθεσε την ευθύνη της διαχείρισης της τύχης του, ότι τα κάνατε μαντάρα!  Με άλλα λόγια, 
αποτύχατε, κύριοι!  Και με την αποτυχία σας έχετε καταστρέψει την Κύπρο!  Όσα λίγα άφησε όρθια η τουρκική 
κατοχή, ο εποικισμός και η παρατεταμένη διαίρεση του νησιού μας, τα ισοπεδώσατε.  Και ξέρετε τι είναι αυτά τα 
λίγα;  Λέγονται “αξιοπρέπεια”, “φρόνημα” και “ελπίδα”!  Αυτό που δεν κατάφεραν οι “διεθνείς συνωμοσίες της 
CIA και του ΝΑΤΟ”, αυτό που δεν πέτυχαν οι Αμερικανοί και οι Εγγλέζοι με την UNOPs και το Σχέδιο Ανάν, το 
καταφέρατε εσείς, αφού οδηγήσατε το λαό μας σε οικονομική και ιδεολογική εξαθλίωση. 

 Αν νομίζετε ότι υπερβάλλω, θέλω να σας ρωτήσω αν έχετε ξαναδεί τέτοιο παρατεταμένο ξέσπασμα 
οργής και πόνου σαν αυτό που ζούμε τα τελευταία δύο χρόνια, συνυπολογίζοντας βέβαια και τα γεγονότα που 
ακολούθησαν το έγκλημα στο Μαρί.  Το άκρον άωτον του διασυρμού του πολιτικού συστήματος ήταν, όταν την 
περασμένη Τρίτη είδαμε για πρώτη φορά στην ιστορία της ∆ημοκρατίας μας να διαμαρτύρονται στους δρόμους 
με απόγνωση και πόνο τυφλοί, κωφοί, παραπληγικοί και πολλοί άλλοι ανήμποροι και δυσπραγούντες 
συνάνθρωποί μας.  Πώς νιώθετε γι’ αυτό;  Τι έχετε να πείτε για το πλήθος των εξαθλιωμένων ανθρώπων που 
συναθροίζονται καθημερινά διαμαρτυρόμενοι έξω από και μέσα στη Βουλή;  Μήπως έχετε την εντύπωση ότι με 
το κλείσιμο της πόρτας με συρματοπλέγματα ή με τη διακοπή των εργασιών της Βουλής λόγω προεδρικών 
εκλογών -πράγμα καθόλου αναγκαίο, ιδιαίτερα υπό τις παρούσες συνθήκες- δραπετεύετε από τις ευθύνες σας;  
Την πόρτα της συνείδησής σας πώς θα την αμπαρώσετε;  Πώς θα βάλετε ειδικούς αστυνομικούς να την 
προσέχουν;  Πώς θα την αποκλείσετε με συρματοπλέγματα;  

 Μα, τι λέω;  Εσείς είστε οι “μεγάλοι” και θα βρείτε ακόμα και σε αυτή την περίπτωση τρόπο να 
δικαιολογηθείτε!  Αναπτύξατε ήδη -και μου φαίνεται ότι έχετε πείσει την πλειοψηφία του λαού- τη θεωρία της 
αδήριτης ανάγκης.  Επειδή θέλετε να διαψεύσετε τον Κώστα Χατζή, που λέει ότι «συνείδηση στον κόσμο έχουν 
μόνο τα ανθρωπάκια», προβάλλετε την άποψη ότι λειτουργείτε υπό το εξής εκβιαστικό δίλημμα: χρεοκοπία ή 
μνημόνιο.  

 Εγώ νομίζω ότι πίσω απ’ αυτό το δίλημμα, που προβάλλεται κατά κόρον και από την πλειοψηφία των 
μέσων ενημέρωσης, χωράει να κρυφτούν οι πάντες.  Για παράδειγμα, το δίλημμα προβάλλεται από όσους για 
μήνες αρνήθηκαν να αναγνωρίσουν το πρόβλημα και να λάβουν μέτρα, αλλά, αντ’ αυτού, έπαιζαν 
επικοινωνιακά παιγνίδια, έκαναν εικονικά εγκαίνια αναπτυξιακών έργων και αναζητούσαν ξένα δεκανίκια στις 
Μόσχες και στα Πεκίνα!  Σας θυμίζω το τελευταίο δακρύβρεκτο διάγγελμα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, 
όπου μας εξήγησε ότι φταίνε για όλα οι αχόρταγοι τραπεζίτες και ο πρώην ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, 
αλλά πρέπει να θυσιαστεί ο κυπριακός λαός, για να μην καταστραφεί το τραπεζικό σύστημα!  

 Η αντιπολίτευση, αφού εξηγεί τις ευθύνες του Προέδρου Χριστόφια και της κυβέρνησής του, 
παρασιωπά, ως και αποκρύβει, τις ευθύνες του τραπεζικού συστήματος και του μοντέλου “ανάπτυξης” που 
υποστηρίζει και υπηρετεί και οχυρώνεται πίσω από το ίδιο εκβιαστικό δίλημμα.  Επικαλείται υπευθυνότητα, 
σοβαρότητα και πατριωτισμό, όπως άλλωστε και η κυβέρνηση, για να αποδεχθεί σχεδόν ασυζητητί τα 
νομοσχέδια που ετοίμασε η κατά τα άλλα “ανίκανη” κυβέρνηση. 

 Εγώ αμφισβητώ αυτό το δίλημμα!  Το δίλημμα για μένα δεν είναι χρεοκοπία ή μνημόνιο.  Το ερώτημα 
είναι τι είδους χρεοκοπία επιλέγουμε.  Σκέτη οικονομική χρεοκοπία ή οικονομική χρεοκοπία που θα 
συνοδεύεται από μια χρεοκοπία των αξιών της δημοκρατίας, της αξιοπρέπειας, του ήθους και της λογικής; 
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 Απαντώντας, θέλω καταρχάς να σημειωθεί ότι το μνημόνιο και η δανειακή σύμβαση δε συνεπάγονται 
κατευθείαν και αυτόματα αποφυγή της οικονομικής χρεοκοπίας.  Ήδη πολλοί μιλούν για μη διαχειρίσιμο χρέος 
και αλλεπάλληλα μνημόνια, ενώ διάχυτη είναι πλέον η εντύπωση ότι η υπόθεση αυτή εξελίσσεται σε ένα 
παιγνίδι διαπλεκόμενων συμφερόντων και πολιτικών των οικονομικών υπερδυνάμεων της Ευρώπης και της 
Αμερικής.  «Η Κύπρος μετατράπηκε σε πειραματόζωο», είπε πρόσφατα ένας έγκριτος δημοσιογράφος, 
προσθέτοντας πολύ εύστοχα, κατά την άποψή μου, το εξής: «Τα πειραματόζωα συνήθως τα σκοτώνουν στο 
τέλος!». 

 Είμαστε στο μνημόνιο, γιατί έχουμε χρεοκοπήσει ή, καλύτερα, μας έχουν χρεοκοπήσει.  Και πρέπει να 
κατανοήσουμε τους κινδύνους και τις συνέπειες αυτής της χρεοκοπίας.  

 Ας μην παρασυρθείτε, παρακαλώ, από εικόνες και καταστάσεις άλλων χωρών και δη της πλέον κοντινής 
μας, της Ελλάδας.  Στην Κύπρο δε χρειάζεται και δεν μπορεί να χωριστούμε σε μνημονιακούς και 
αντιμνημονιακούς!  ∆εν έχουμε να επιλέξουμε άλλη οδό εκτός μνημονίου επί του παρόντος, τουλάχιστον.  Η 
γνωστή πρόταση για εκμετάλλευση των δικαιωμάτων ανάπτυξης του Οικοπέδου 12 αξίζει να μελετηθεί 
επισταμένα και ιδιαίτερα προσεκτικά, αλλά το σίγουρο είναι ότι δεν μπορεί επί του παρόντος να αντικαταστήσει 
το ξένο δανεισμό και να μας σώσει από την τρόικα. 

 Η κυπριακή Βουλή όμως δεν κλήθηκε να ψηφίσει μία συνολική δεσμευτική συμφωνία, αυτό που λέμε με 
μια λέξη “μνημόνιο”, ώστε να μπορούμε οι πολιτικές δυνάμεις ή οι βουλευτές να τοποθετηθούμε επί των αρχών 
της, όπως συνέβη σε άλλες χώρες.  Αντίθετα, τίθεται ενώπιόν μας μια σειρά νομοσχεδίων, τα οποία δεν είναι 
όλα συνδεδεμένα με το μνημόνιο, αφού πολλά από αυτά αποτελούν συνήθεις εναρμονιστικές υποχρεώσεις της 
Κύπρου και ετοιμάστηκαν βιαστικά και τροχάδην από την κυβέρνηση.  Τα περισσότερα από αυτά αφορούν τον 
ορθολογισμό των χρηματιστηριακών συναλλαγών και είναι καθολικά καλοδεχούμενα.  Άλλα νομοσχέδια 
αφορούν αναγκαίες αλλαγές στο σύστημα δημόσιας διοίκησης και επίσης είναι καλοδεχούμενα.  Τέλος, 
υπάρχει και μια σειρά νομοσχεδίων που επιβάλλουν νέες φορολογίες ή αυξάνουν τις υφιστάμενες, μειώνουν τις 
αποδοχές των εργαζομένων ή τις κοινωνικές παροχές, μεταφέροντας τα βάρη στην κοινωνία και στους 
ανυπεράσπιστους ανθρώπους.  

 Εγώ λέω ότι, αφού μας έφεραν, κυβέρνηση, τράπεζες, εποπτική αρχή, πολιτική και οικονομική ηγεσία, σ’ 
αυτή την άθλια κατάσταση, τίθεται θέμα διαχείρισης μιας δύσκολης και επικίνδυνης πλεύσης μέσα από τις 
συμπληγάδες.  Από τη μια είναι η Σκύλλα της οικονομικής χρεοκοπίας και από την άλλη η Χάρυβδη της 
συνολικής χρεοκοπίας.  Η συνολική χρεοκοπία, που είναι η οδός που φαίνεται ότι επέλεξε το πολιτικό 
προσωπικό της χώρας, στηρίζεται στην υιοθέτηση αντιδημοκρατικών πρακτικών, όπως τα υπουργικά 
διατάγματα για αυξήσεις φόρων κατανάλωσης, οι διαδικασίες εξπρές κοινοβουλευτικού ελέγχου, η 
παραγνώριση των κοινωνικών συνόλων και των πολιτών.  Με βάση το ίδιο σενάριο, αυτό δηλαδή της 
συνολικής χρεοκοπίας, θα επιτρέπεται σε εξωτερικούς παράγοντες να καθορίζουν την πολιτική διαχείρισης του 
φυσικού αερίου, αλλά και τον ετήσιο προϋπολογισμό.  

 Είναι λοιπόν ορατός ο κίνδυνος της επιβολής μιας νέας μορφής ξένης επικυριαρχίας, που στο πολιτικό 
λεξικό αναφέρεται ως “χρεοκρατία”.  Πρόκειται για μια νέα μορφή αποικιοκρατίας, όπου οι χώρες και οι λαοί 
χάνουν την ανεξαρτησία τους και τον απόλυτο έλεγχο της διαχείρισης των φυσικών τους πόρων μέσα από 
παράλογες και υπερβολικές δανειακές συμβάσεις που συνάπτουν με τους δήθεν σωτήρες τους.   

 Επιπλέον, οι συμβάσεις της χρεοκρατίας προβλέπουν σκληρή λιτότητα για τους μισθωτούς, τους 
εργαζομένους και τους δυσπραγούντες, ενώ ισοπεδώνεται κάθε ελπίδα ανάπτυξης.  Το τελευταίο είναι πολύ 
σημαντικό στοιχείο στους σχεδιασμούς της χρεοκρατίας, αφού η ύφεση επιδεινώνει τη σχέση ΑΕΠ-χρέους, με 
αποτέλεσμα η χώρα να εισέρχεται σε ένα φαύλο κύκλο και πιο βαθιά στα χρέη.  

 Η συνταγή είναι γνωστή και έπρεπε οι “μεγάλοι” μας να τα ήξεραν όλα αυτά.  Έπρεπε, αντί να 
σπαταλούν χρόνο και δυνάμεις σε αντιπαραθέσεις και κοκορομαχίες και σε ανέξοδες διακηρύξεις για κόκκινες 
γραμμές, που ξεπλύθηκαν και έγιναν ροζ, να είχαν προετοιμαστεί για μια επιτυχή διαπραγμάτευση που να 
περιορίζει το άλγος του κυπριακού γολγοθά και, το πιο σημαντικό, να προετοιμάζει την ανάσταση, διότι κακώς 
θεωρείται από όλους σχεδόν ότι η ανάστασή μας θα έρθει αυτομάτως και ουρανοκατέβατη λόγω της 
εκμετάλλευσης του φυσικού αερίου.  Η χρεοκρατία που επιχειρούν να επιβάλουν στον κυπριακό λαό μπορεί να 
έχει πολύ σοβαρές αρνητικές συνέπειες στο σύνολο των εθνικών μας θεμάτων.  Κρούω τον κώδωνα του 
κινδύνου για σχεδιασμούς που αποστερούν από τον κυπριακό λαό τον πλήρη έλεγχο της διαχείρισης του 
ενεργειακού του κεφαλαίου ή ακόμα και για τον κίνδυνο να βρεθούμε ενώπιον μιας ατιμωτικής και μη βιώσιμης 
διευθέτησης του Κυπριακού.  

 Είπαμε λοιπόν να διαβούμε το δρόμο του μνημονίου, να ανεβούμε τον κυπριακό γολγοθά, αλλά να το 
πράξουμε με αξιοπρέπεια και προσοχή, να χρησιμοποιήσουμε τις ικανότητές μας και να προστατεύσουμε τις 
αξίες μας.  Με σοβαρότητα, υπευθυνότητα, αλλά και διεκδικητικότητα οφείλουμε να εγκύψουμε στα νομοσχέδια 
και στον προϋπολογισμό, για να κάνουμε τις σωστές υπό τις περιστάσεις επιλογές.  Οφείλουμε να 
δημιουργήσουμε, μέσα στα στενά πλαίσια της λιτότητας, νησίδες ανάπτυξης.  Αυτές οι νησίδες ανάπτυξης θα 
δώσουν δουλειά σε νέους ανθρώπους και κυρίως ελπίδα για ανάκαμψη και πρόοδο.  Θα είναι ανάσες ελπίδας 
και προοπτικής μέσα στην ασφυξία που προκαλεί η ύφεση και η στασιμότητα της δανειακής σύμβασης.   
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 Περιθώρια αλλαγών φάνηκε ότι υπάρχουν.  Εμφανές παράδειγμα, πέραν της υπόθεσης του φόρου 
ακίνητης περιουσίας, η περίπτωση της φορολογίας των πούρων.  Θυμίζουμε ότι η εισήγηση των Οικολόγων 
απορρίφθηκε καταρχάς από την πλειοψηφία, γιατί βρισκόταν τάχα εκτός του μνημονίου, για να γίνει αποδεκτή 
σε λίγες μέρες άρον άρον από όλες σχεδόν τις πολιτικές ομάδες. 

 Σε μια πλειάδα άλλων νομοσχεδίων φάνηκε από τον, έστω κι ελλιπή, κοινοβουλευτικό έλεγχο ότι 
υπάρχουν περιθώρια αλλαγών.  ∆υστυχώς, για όσα αφορούσαν περικοπές κοινωνικών παροχών, με ευθύνη 
των μεγάλων κομμάτων εφαρμόστηκε ο εκβιασμός μνημόνιο ή χρεοκοπία.  Αυτό αποτελεί δείγμα χρεοκοπίας 
της λογικής, χρεοκοπίας της κοινωνικής αλληλεγγύης, χρεοκοπίας της δικαιοσύνης, χρεοκοπίας της 
δημοκρατίας!  Όλα αυτά, κατά την άποψή μου, είναι χειρότερα από την οικονομική χρεοκοπία.  Είναι οιωνός 
χρεοκρατίας!  

 Τώρα κατατίθενται εκ των υστέρων προτάσεις νόμων και ιδέες που επιχειρούν να περιορίσουν τους 
κινδύνους και να προστατεύσουν τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, αν φυσικά συμφωνήσουν και οι 
δανειστές μας.  Καλοδεχούμενες πρωτοβουλίες.  Θα τις υποστηρίξουμε, αν και θυμίζουν το γνωστό «κάψε με 
και ύστερα βάλ’ μου λάδι». 

 Κυρίες και κύριοι,  

 Με τα πιο πάνω επιχείρησα να θέσω το γενικό πλαίσιο της πολιτικής τοποθέτησης των Οικολόγων για 
τον κρατικό προϋπολογισμό του 2013, του πρώτου κρατικού προϋπολογισμού της εποχής της τρόικας.  
Αναγνωρίζουμε τις δυσκολίες που αντιμετωπίζουν η κυπριακή οικονομία και το κυπριακό κράτος αυτή τη 
χρονική περίοδο.  Είναι σαφές ότι μπαίνουμε σε μια εποχή ισχνών αγελάδων. Άλλο πράγμα όμως είναι η 
οικονομική περισυλλογή και άλλο η μονόπλευρη και ισοπεδωτική λιτότητα, άλλο το κούρεμα και άλλο ο 
αποκεφαλισμός!  ∆υστυχώς, ο προϋπολογισμός που έχουμε ενώπιόν μας είναι προϋπολογισμός ύφεσης, που 
αντικατοπτρίζει την έλλειψη στρατηγικής και οράματος για έξοδο από την κρίση.  Περιλαμβάνει μέτρα 
κοινωνικής οπισθοδρόμησης, αναπτυξιακής υποβάθμισης και εργασιακής υποχώρησης.  Πρόκειται δηλαδή για 
προϋπολογισμό λαιμητόμο! 

 Ο προϋπολογισμός αυτός, που έχει ως κύρια χαρακτηριστικά τις τεράστιες περικοπές στις δαπάνες του 
κοινωνικού κράτους και τις απολύσεις εργαζόμενων του δημοσίου τομέα, οδηγεί σε μονόπλευρη λιτότητα, σε 
σφαγιασμό της ανάπτυξης και αύξηση της ανεργίας.  Θα επιδεινώσει περαιτέρω την κατάσταση της οικονομίας 
και θα μεγαλώσει την ψαλίδα μεταξύ φτωχών και πλουσίων.  

 Με ιδιαίτερη απαρέσκεια σημειώνουμε ότι την ίδια αυτή ώρα των αιματηρών αποκοπών συνεχίζονται οι 
σπατάλες και οι υπερβολικές δαπάνες.  Και εξηγούμαι:  Πώς είναι δυνατό να μας ζητάτε με την ψήφο μας να 
εγκρίνουμε περικοπές σε μικρά και μεγάλα αναπτυξιακά έργα και ταυτόχρονα αύξηση των λειτουργικών 
δαπανών, ήτοι αύξηση της κατανάλωσης ηλεκτρικού ρεύματος και καυσίμων στη δημόσια υπηρεσία;  
Αναμένετε αλήθεια από εμάς να ψηφίσουμε περικοπή 9% στο επίδομα των τυφλών και των ατόμων με βαριά 
αναπηρία και την ίδια ώρα να αμείβονται τα μέλη του Εφοριακού Συμβουλίου με €60.000 ευρώ το χρόνο ο 
καθένας για πέντε-έξι ή καμιά δεκαριά συνεδριάσεις;  Θέλετε να εγκρίνουμε πλουσιοπάροχα επιδόματα 
παραστάσεως εξωτερικού για τους αξιωματούχους του κράτους και ταυτόχρονα να στερηθούν της εργασίας 
τους εκατοντάδες συμβασιούχοι εκπαιδευτικοί και εννιακόσιοι ενενήντα δύο εποχιακοί ωρομίσθιοι;  Αλήθεια, 
θέλετε να αποκεφαλίσουμε την πολύτεκνη οικογένεια και ταυτόχρονα να εγκρίνουμε την αγορά πολυτελών 
αυτοκινήτων για αξιωματούχους και για τον απερχόμενο Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας;  Αυτά και άλλα πολλά, που 
παραλείπονται για οικονομία χρόνου, περιλαμβάνει ο προϋπολογισμός σας, που μας καλείτε να 
υπερψηφίσουμε!  

 Επιπλέον, ως Οικολόγοι καταγράφουμε καθηκόντως τη δραστική περικοπή όλων των δράσεων του 
δημόσιου τομέα που αφορούν ζωτικούς τομείς της περιβαλλοντικής πολιτικής.  Σημειώνουμε με ιδιαίτερη 
ανησυχία τον περιορισμό των κονδυλίων για τη διαχείριση των στερεών και υγρών αποβλήτων, τον περιορισμό 
των χορηγιών των περιβαλλοντικών και φιλοζωικών οργανώσεων, το ψαλίδισμα των έργων αποκατάστασης 
του περιβάλλοντος σε λατομεία και μεταλλεία. 

 Οι συντάκτες του προϋπολογισμού και όσοι θα τον ψηφίσουν αγνοούν φαίνεται ότι βρισκόμαστε σε μια 
εποχή που ακόμα και οι πιο συντηρητικοί οικονομολόγοι παραδέχονται ότι οι επενδύσεις στην προστασία του 
περιβάλλοντος και στην ποιότητα ζωής, στην παραγωγή πράσινης ενέργειας, στον ποιοτικό τουρισμό και στη 
βιολογική γεωργία αποτελούν ελκυστικούς τομείς για βιώσιμη και αειφόρο ανάπτυξη. 

 Σας πληροφορώ ότι και οι τρεις Υπουργοί Οικονομικών της απερχόμενης κυβέρνησης έλαβαν ογκώδεις 
φακέλους γεμάτους προτάσεις από τους Οικολόγους για μέτρα πράσινης και καινοτόμου ανάπτυξης.  Η τύχη 
τους αγνοείται!   Όχι των υπουργών, των φακέλων! 

 Κυρίες και κύριοι,  

 Εδώ τελειώνει η τοποθέτηση των Οικολόγων.  Αν σας έχει ενοχλήσει ο κοφτερός μας λόγος και οι 
σκληρές αλήθειες, δεν απολογούμαστε!  Εδώ που μας έχετε οδηγήσει, μας κυριαρχούν η οργή και ο θυμός.  
Θυμώνουμε, γιατί μας έχετε φέρει στην εποχή της φτώχιας και της δυστυχίας.  Θυμώνουμε, γιατί φαίνεται ότι 
μας οδηγείτε στην εποχή της χρεοκρατίας.  Θυμώνουμε, γιατί υποψιαζόμαστε ότι, παρά τις μεταξύ σας 
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αλληλοκατηγορίες, τελικά κανένας δε θα τιμωρηθεί για το μεγαλύτερο έγκλημα κατά του λαού μας μετά το 
1974.  

 Αν δε σας μιλούμε σήμερα για ωραία σπίτια «με τριανταφυλλιά τούβλα, με γεράνια στα παράθυρα και 
περιστέρια στην στέγη», είναι γιατί είμαστε μικροί.  Μας παίζει άγρια παιγνιδάκια η συνείδησή μας, όπως λέει ο 
Κώστας Χατζής.  «Τι να τα κάνω τα τραγούδια σας; Ποτέ δε λένε την αλήθεια! Ο κόσμος υποφέρει και πονά και 
εσείς τα ίδια παραμύθια!», όπως αλλιώς λέει και ο Σαββόπουλος. 

 Καλά Χριστούγεννα και καλή ανάσταση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. ∆ημήτρη Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς του Ευρωπαϊκού Κόμματος θα μπορούσαμε να είμαστε οι πλέον επικριτικοί έναντι αυτής της 
κυβέρνησης, αυτής της κατάστασης και αυτού του προϋπολογισμού,  όμως έχουμε συνειδητοποιήσει ότι η 
εποχή άλλαξε και δε χρειάζεται να απλώνουμε δίχτυα για ψάρεμα ψήφων, αλλά ευθύνη.  Ευθύνη έναντι του 
τόπου μας, ευθύνη έναντι της Κύπρου.   

 Να ξαναθυμίσουμε ότι, ναι, ζούμε την περίοδο της οικονομικής κρίσης, αλλά υπάρχει και ένα άλυτο 
κυπριακό πρόβλημα.  Υπάρχει μια κατεχόμενη πατρίδα.  Σήμερα στο Κυπριακό έχουμε οδηγηθεί με την 
προσέγγιση του ∆ημήτρη Χριστόφια στη στασιμότητα, με πολλές υποχωρήσεις, από τις οποίες θα πιεστούμε 
να ξεκινήσουμε μετά τις εκλογές μια νέα διαδικασία επίλυσης του Κυπριακού.  Ζούμε για έξι μήνες και πλέον 
την περίοδο της μυστικής ή, ακόμα χειρότερα, της σκοτεινής διπλωματίας, με πρωτεργάτη ή με μόνο παίχτη, 
θα έλεγα, τον κ. Ντάουνερ, ο οποίος παίζει κυρίαρχο ρόλο.  Ο Ντάουνερ έπρεπε να είχε φύγει από καιρό.  ∆ε 
ζητήσαμε την απομάκρυνσή του.  Θα έπρεπε τουλάχιστον να ζητούσαμε την απομάκρυνσή του, όταν πριν έξι 
μήνες η Τουρκία δήλωνε ότι δεν προσέρχεται -και συνειδητά λέω η Τουρκία δεν προσέρχεται, γιατί επιτέλους 
πρέπει να συνειδητοποιήσουμε ότι είναι η Τουρκία που κατέχει την Κύπρο και είναι η Τουρκία που κρατά όλα 
τα σχοινιά- δεν προσέρχεται στις συνομιλίες, γιατί η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα προεδρεύει της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Αυτός ήταν λόγος να ζητήσουμε την απομάκρυνση του κ. Ντάουνερ, όχι να τον αφήνουμε για έξι 
μήνες ανενόχλητο να σχεδιάζει μακριά από εμάς -και ελπίζω μακριά από εμάς!- τα όσα θα ήθελε να φέρει στο 
τραπέζι των διαπραγματεύσεων μετά τις εκλογές.  Όταν η Τουρκία αποκαλύφθηκε πλήρως, της έπεσε ο 
φερετζές, θα έπρεπε εμείς να την εκθέσουμε και όχι να αφήνουμε τον κ. Ντάουνερ όχι μόνο να προωθεί τις 
τουρκικές θέσεις, αλλά να καλύπτει και επικοινωνιακά την Τουρκία, ισχυριζόμενος σε διάφορους κύκλους ότι έξι 
μήνες δεν πάνε χαμένοι, γιατί γίνονται διάφορες προεργασίες.  Αντί να εκθέτουμε την Τουρκία, αφήσαμε τη 
στασιμότητα να λειτουργεί στα σκοτεινά εις βάρος της Κύπρου με πρωτεργάτη τον κ. Ντάουνερ.   

 Έρχομαι τώρα στο φυσικό αέριο.  Καταρχάς, θέλω να δώσω τα εύσημα και στους τρεις Προέδρους, το 
Γλαύκο Κληρίδη, που ξεκίνησε τη διαδικασία με τη συμφωνία με την Αίγυπτο, τον Τάσσο Παπαδόπουλο, που 
έκανε πάρα πολλά βήματα και την ολοκλήρωσε ουσιαστικά, και το ∆ημήτρη Χριστόφια, που, παρ’ όλες τις 
διαφωνίες που έχουμε, την προχώρησε.  Είναι κάτι το οποίο μπορεί και πρέπει να μας ενώσει, αλλά χρειάζεται 
πολλή μεθοδικότητα, πάρα πολλή προσοχή, πολύ μυαλό και όχι επιπολαιότητες.  Και θεωρώ επιπολαιότητα 
την προσέγγιση, για όσους την είχαν, ότι το φυσικό αέριο μπορεί να λύσει το Κυπριακό.  Οποιαδήποτε 
αναφορά εν σχέσει με το Κυπριακό και το φυσικό αέριο μετατρέπει αυτό το μεγάλο στρατηγικό εργαλείο, τον 
πολύ πλούτο, το μέλλον της Κύπρου και των παιδιών μας σε δικοινοτική διαφορά.  Ήδη έγινε πολλή ζημιά και 
κάνω έκκληση να το ξανασκεφτούν όσοι κάνουν αναφορά στο Κυπριακό εν σχέσει με το φυσικό αέριο.  ∆ε 
μείναμε όμως εκεί.  Θυμηθήκαμε το φυσικό αέριο και πάλι σαν από μηχανής θεό, για να αντιμετωπίσουμε την 
τρόικα, περίπου να μην κάμουμε καμιά περικοπή από κανέναν, να μη δεχθούμε μνημόνιο, γιατί θα μας τα λύσει 
όλα το φυσικό αέριο.  Μια παλιά συνηθισμένη μας ψευδαίσθηση ότι θα ξεγελάσουμε τους κουτόφραγκους, να 
τους πουλήσουμε αέρα στο γιαλό!  Και αυτό άνοιξε τα μάτια στους κουτόφραγκους, αν τα είχαν κλειστά, και 
κινδυνεύουμε να έχουμε στη δανειακή σύμβαση -το αποφύγαμε σχετικά στο μνημόνιο- πρόνοιες ελέγχου του 
φυσικού αερίου από την τρόικα.  Ας το προσέξουμε!   

 Για τον προϋπολογισμό που έχουμε μπροστά μας νομίζω ότι δεν ωφελεί ούτε να θυμίσω τις πολλές μας 
εισηγήσεις ούτε να απαριθμήσω τα πολλά λάθη της κυβέρνησης ούτε να θυμίσω ότι προσπαθήσαμε με μεγάλη 
αγωνία να πείσουμε τους πάντες ότι χρειαζόταν ένα κυπριακό μνημόνιο αντιμετώπισης της οικονομικής κρίσης, 
για να μη μας έρθει η τρόικα.  Και αν γινόταν τότε το κυπριακό μνημόνιο, θα ήταν ένα μνημόνιο που θα έλυνε 
τα δημοσιονομικά προβλήματα και θα αντιμετώπιζε το θέμα των τραπεζών ξεχωριστά, διότι έγκαιρα αυτά που 
μας είπε η τρόικα και ίσως και με καλύτερο τρόπο θα μπορούσαμε να τα κάνουμε εμείς.  Τώρα και 
καθυστερήσαμε και τα αφήσαμε όλα μαζί.   
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 Θεωρώ επίσης αχρείαστο στην ομιλία μου να ασχοληθώ εξειδικευμένα με τον προϋπολογισμό.  
Καταθέσαμε τις θέσεις μας και είναι στην έκθεση, στα πρακτικά.  Τα τριάντα νομοσχέδια και τόσα, πόσα θα 
γίνουν στο τέλος, που έχουμε ψηφίσει μετατοπίζουν και το βάρος και τη σημασία του προϋπολογισμού.  Θα 
ασχολούμουν ενδελεχώς με τον προϋπολογισμό, αν η πρόταση του Ευρωπαϊκού Κόμματος, που έγινε προς 
όλες τις πολιτικές δυνάμεις, για τετραετή προϋπολογισμό γινόταν αποδεκτή.  Έναν προϋπολογισμό που να 
αντιμετωπίζει τα νέα δεδομένα, έναν τετραετή προϋπολογισμό με όραμα, μακράς πνοής, έναν τετραετή 
προϋπολογισμό με στόχους,  έναν τετραετή προϋπολογισμό με πρόγραμμα, έναν τετραετή προϋπολογισμό 
που θα διασφάλιζε και τη συναίνεση και την ενότητα που χρειαζόμαστε τα επόμενα χρόνια, ανεξάρτητα ποιος 
θα εκλεγεί Πρόεδρος.  Χρειαζόμαστε έναν προϋπολογισμό μακράς πνοής, που να σχεδιάζει δράσεις πέρα και 
έξω από το μνημόνιο, να ενισχύει την πραγματική οικονομία, να ενισχύει την ανάπτυξη, με στόχο τη μείωση του 
χρόνου της επίδρασης του μνημονίου στον τόπο μας.  Έναν τετραετή προϋπολογισμό, ένα μακρόπνοο 
προϋπολογισμό, που να φέρνει την αναγκαία μεταρρύθμιση του κράτους όχι με οδηγίες της τρόικας, με δικό 
μας προγραμματισμό και ορθολογισμό, για να γίνει το κράτος μας πιο λειτουργικό, πιο παραγωγικό, πιο 
αποδοτικό, φιλικό προς τους επενδυτές, ξένους και ντόπιους.  Χρειαζόμαστε δράσεις πέρα και έξω από το 
μνημόνιο, για να προσελκύσουμε και να ενθαρρύνουμε επενδυτές.  Χρειαζόμαστε μεταρρύθμιση του κράτους 
στη βάση της νέας εποχής με ηλεκτρονική διακυβέρνηση και ας ξεκινήσουμε πρώτα από τη Βουλή.  Σ’ αυτή τη 
βάση το Ευρωπαϊκό Κόμμα δεσμεύεται το Μάρτιο να έχουμε έτοιμη πρόταση για τη νέα εποχή.  Ξέρετε, οι 
προθέσεις μπορεί να είναι όλων καλές, αλλά χωρίς αποτέλεσμα παραμένουν κούφια λόγια.  Οι επικοινωνιακές 
τοποθετήσεις είναι πλέον αχρείαστες, γιατί ο λαός ξύπνησε.  Χρειαζόμαστε προτάσεις, χρειαζόμαστε 
συναίνεση, σύνεση, αποτελεσματικότητα, στόχευση, ορθολογισμό.   

 Αν ήμασταν μεγάλο κόμμα σε μέγεθος, θα μπορούσα να προτείνω, να πάρω πρωτοβουλία, να σας 
καλέσω όλους, έστω και τώρα πριν από τις εκλογές ή την επομένη των εκλογών, για να κουβεντιάσουμε όλοι 
μαζί πώς θα αντιμετωπίσουμε τη νέα κρίση.  Επιτρέψετέ μου απλά, σεμνά, με ευθύνη, να σας καλέσω να 
νιώσουμε την αγωνία των νέων, την απόγνωση των ανέργων.  Να σας καλέσω να νιώσουμε τη θλίψη των 
ηλικιωμένων.  Να σας καλέσω να νιώσουμε την απογοήτευση των φοιτητών.  Να σας καλέσω να νιώσουμε την 
αγανάκτηση των αναπήρων.  Να σας καλέσω να νιώσουμε την αβεβαιότητα των παιδιών μας, των δικών μας 
παιδιών!  Μιλάτε με τα παιδιά σας!  Να σας καλέσω να νιώσετε την ανασφάλεια των οικογενειών.  Επιτρέψετέ 
μου ακόμα με πολλή σεμνότητα να κάμω μια έκκληση, με συναίνεση και πίστη στην Κύπρο, να ενωθούμε όλοι 
μαζί, να μετατρέψουμε τις προθέσεις σε σχέδιο σωτηρίας και ανάτασης της Κύπρου.  Πιο συγκεκριμένος θα 
γίνω το Μάρτιο.  Λίγα όμως για σήμερα. 

 Σε σχέση με τις τράπεζες, θα πρέπει να προχωρήσουμε τώρα!  Ήδη καθυστερήσαμε, ήδη εγκρίναμε €6 
δις στις τράπεζες χωρίς τους αναγκαίους όρους και εισηγούμαι να προχωρήσουμε τάχιστα, τώρα, σε ένα 
τραπεζιτικό μνημόνιο.  ∆εν μπορούμε να δίνουμε στήριξη στις τράπεζες χωρίς ένα πλαίσιο, χωρίς ένα 
τραπεζιτικό μνημόνιο, που να πετυχαίνει τη ρευστότητα με χαμηλά επιτόκια, τη μείωση των υψηλών 
απολαβών, την επιμήκυνση του χρόνου αποπληρωμής των δανείων, όταν κόβουμε μισθούς και απολαβές, 
όταν ο κόσμος μπαίνει στην ανεργία!  Θα πρέπει να το δούμε και τούτο.  ∆εν μπορεί να λειτουργούν οι 
τράπεζες και να ενδιαφερόμαστε μόνο για τη στήριξη των τραπεζών!  Οι τράπεζες είναι εκεί, για να στηρίξουν 
την κοινωνία, τους πολίτες, την ανάπτυξη, αυτούς που έχουν ανάγκη.  Θα πρέπει το τραπεζιτικό μνημόνιο να 
περιλαμβάνει εισηγήσεις, για να αλλάξει και η προσέγγισή τους σήμερα, που έχουν ανάγκη από ρευστότητα, 
διευκόλυνσης άμεσων πληρωμών.  Αν πάει ένας σήμερα στην τράπεζα να πληρώσει έγκαιρα, γιατί βγήκε 
πρόωρα υπό τις συνθήκες από την εργασία του και πήρε το εφάπαξ του, θα του βάλουν και πρόστιμο!  
Σήμερα, που οι τράπεζες έχουν ανάγκη από ρευστότητα!  ∆εν είναι λογικό, δεν είναι ορθολογιστικό!  ∆εν 
μπορούμε να ζητήσουμε αντίθετα, αν κάποιος χρωστεί εκατό χιλιάδες σήμερα και πάει να τις πληρώσει, να του 
χαρίσουν και ένα 10%;  Νομίζω σε άλλες χώρες κάτι τέτοια γίνονται.  ∆εν ξέρω αν εμείς αντιγράφουμε μόνο 
μερικώς ή αλά καρτ τι συμβαίνει στην ελεύθερη οικονομία!  Θα πρέπει να κάνουμε ένα πρόγραμμα και θα είμαι, 
επαναλαμβάνω, πιο συγκεκριμένος το Μάρτη, αλλά αυτό δεν περιμένει, είναι το πρώτο.  πρέπει να επέλθει η 
κάθαρση στο τραπεζιτικό σύστημα.   

 Η επιτροπή Θεσμών και Αξιών εργάστηκε και θα συνεχίσει να εργάζεται με συναίνεση σ’ αυτό το 
κεφάλαιο.  Θα προχωρήσουμε την έρευνα, θα κατατεθούν και θα δημοσιοποιηθούν ονόματα, με πρώτα τα δικά 
μας, με πρώτο το δικό μου και αυτό δε σημαίνει ότι καλώ οποιοδήποτε άλλο συνάδελφο.  Και δεσμεύομαι ότι 
μετά από τη δημοσιοποίηση ονομάτων θα ανακοινώσω δημόσια και όλους τους τραπεζικούς μου 
λογαριασμούς, για να αξιολογηθούμε και να αξιολογηθούν τα πάντα,  γιατί πρέπει να κερδίσουμε και εμείς, όχι 
μόνο οι τράπεζες, την εμπιστοσύνη του λαού.  Το πολιτικό σύστημα σείεται συθέμελα για πολύ κακούς λόγους, 
αλλά όχι μόνο και, κύριοι συνάδελφοι, εδώ πρέπει να προσέξουμε.  Το ζήσαμε, το ζούμε καθημερινά, εμείς της 
επιτροπής Θεσμών το ζήσαμε καλύτερα, όταν κάναμε αυτή τη βελτίωση του νόμου, ότι δεν είναι όλοι που 
ενδιαφέρονται, για να βελτιωθεί το πολιτικό σύστημα.  Έχει πολλούς που ενδιαφέρονται να χαλάσουν το 
πολιτικό σύστημα και αυτοί είναι αντίπαλοι της δημοκρατίας, όσο και αν νομίζουμε ότι είναι οι πιο ευαίσθητοι 
σκεπτόμενοι πολίτες σ’ αυτό τον τόπο.  Μας μιλούν για ρουσφέτι και υπάρχει ρουσφέτι και το καταδικάσαμε, 
αλλά δεν καταφέραμε, γιατί είναι μια Λερναία Ύδρα, να το σκοτώσουμε.  Ε, δεν ανέχομαι προσωπικά -και είναι 
προσωπική μου δήλωση- να μου κάμνουν μαθήματα εναντίον του ρουσφετιού, εναντίον της διαπλοκής 
άνθρωποι που μπορεί να μην άφησαν κομματικό γραφείο που δεν το επισκέφθηκαν, για να κάμουν ρουσφέτι 
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για τον εαυτό τους.  Και όταν παρακολουθείτε κάποιους απ’ εκεί και απ’ εδώ, είμαι βέβαιος ότι θα θυμηθείτε 
όλοι σας και όλα τα κόμματα συναντήσεις στα γραφεία σας.   

 Καλοδεχούμενη είναι η κριτική, καλοδεχούμενες είναι οι εισηγήσεις, για να στήσουμε τη ∆ημοκρατία μας, 
για να εκσυγχρονίσουμε τη ∆ημοκρατία μας, για να βελτιώσουμε τη ∆ημοκρατία μας, όχι για να υποσκάψουμε 
τους θεσμούς, τη Βουλή, τους βουλευτές, τους υπουργούς.  Και αυτό είναι ένα φαινόμενο το οποίο θα 
δρατζιάσει τωρά με την κρίση και σας καλώ όλους, επαναλαμβάνω, με την πολλή μου πείρα στη Βουλή και το 
μικρό μέγεθος του κόμματός μου, να το δούμε όλοι μαζί.   

 Στην προσέγγισή μας για ένα νέο κυπριακό σχεδιασμό για την αντιμετώπιση της κατάστασης της 
Κύπρου, για μεταρρύθμιση του κράτους, πρέπει άμεσα να εφαρμόσουμε το ΓΕΣΥ.  Στην περίοδο οικονομικής 
κρίσης μάς χρειάζεται πιο πολύ ένα γενικό σχέδιο υγείας.  Έχουν καταρρεύσει ήδη πολλά και ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια είναι προ των πυλών και θα καταρρεύσει και το κρατικό σύστημα.  Οι λόγοι είναι εύλογοι, ο 
καθένας σας τους ξέρει.  Ήρθε η ώρα όμως για αποτέλεσμα, όχι για θεωρίες.  Πρέπει άμεσα, τώρα, και αυτό 
δεν αντέχει το Μάρτιο, πριν τα Χριστούγεννα... Kαλώ την κυβέρνηση σήμερα -και είναι ευτυχές γεγονός ίσως 
που είναι και η αρμόδια υπουργός παρούσα-  τον εθελοντισμό, τη φιλανθρωπία του λαού μας να επέμβει το 
κράτος, για να την ενισχύσει και να την οργανώσει.  Τώρα σ’ αυτές τις μέρες δεν μπορεί να αφήσουμε τους 
ανάπηρους, τους αδύναμους, που μπορεί να μην τους στηρίζει ο προϋπολογισμός, να τους κοιτάζουν μόνο η 
Εκκλησία και κάποιες εθελοντικές οργανώσεις.  Υπάρχουν δράσεις κρατικές, συντονισμός κρατικός, που 
μπορεί και πρέπει να γίνει, και είμαστε στη διάθεση της κυβέρνησης και για δουλειά και για εισηγήσεις.   

 Για τους ανέργους χρειαζόμαστε ένα σχέδιο και μια δράση άμεση και αυστηρή εφαρμογή όλων των 
εργασιακών νόμων.  Έγινε πρόοδος. δεν είναι αρκετή.   

 Για τους νέους επιχειρηματίες χρειάζεται να τρέξουμε και να ενημερώσουμε για ευρωπαϊκά 
προγράμματα, αλλά ταυτόχρονα να γίνουν και οι έλεγχοι.  Πόσα από τα λεφτά των ευρωπαϊκών 
προγραμμάτων πραγματικά πάνε στις επιχειρήσεις;  Πόσα στους μεσάζοντες;  Αυτά θα πρέπει να τα δούμε 
μέσα σε ένα καινούριο πλαίσιο. 

 Πρέπει να έχετε αντιληφθεί ότι δε χρησιμοποίησα ούτε το μισό του χρόνου μου, γιατί δεν είναι η ώρα για 
λόγια, είναι η ώρα για πράξεις.  Και η πράξη γίνεται, πρώτον, με τη συνειδητοποίηση του προβλήματος, 
δεύτερον, με τη συνειδητοποίηση ότι η εποχή αλλάζει.  Το πλαίσιο, η πολιτική ατζέντα που έχουμε μπροστά 
μας είναι άλλη από αυτή που είχαμε πέρσι έτσι καιρό.  Και επίσης με σωστό προγραμματισμό... ∆ε μας 
χαρακτηρίζει η προληπτική δράση.  Τωρά που εκόψαμεν μέσα, ας κάτσουμε όλοι γύρω από ένα τραπέζι.  Όχι 
στις τηλεοράσεις, για να παίζουμε επικοινωνιακά!  Μπορεί μεταξύ μας να κουβεντιάσουμε και να βρούμε λύσεις 
καλύτερες από την τρόικα και πιο ευαίσθητες από αυτές της τρόικας.   

 Ξέρετε, το Ευρωπαϊκό Κόμμα ουδέποτε ψήφισε τους προϋπολογισμούς του ∆ημήτρη Χριστόφια, αυτής 
της κυβέρνησης.  Αυτή τη φορά θα ψηφίσω τους προϋπολογισμούς, όχι διότι εγκρίνω την οικονομική του 
πολιτική, αλλά, όπως έχω εξηγήσει, οι προϋπολογισμοί είναι πλέον ουσιαστικά και ποιοτικά ένα μικρό κομμάτι 
συγκριτικά με τα μνημονιακά νομοσχέδια που ψηφίσαμε και θα είναι αντίφαση, θα είναι παιχνίδι φτηνό 
επικοινωνιακό, κατά την άποψή μου, εγώ -ο καθένας έχει το δικαίωμα- να κάνω αυτή τη διαπίστωση και να 
καταψηφίζω τους προϋπολογισμούς.  Ούτε η ψήφος μου υπέρ των προϋπολογισμών είναι δήλωση στήριξης 
της οικονομικής πολιτικής.  Νομίζω αυτά τα είπαμε πέρσι, τα είπαμε πρόπερσι, τα είπαμε πριν τρία χρόνια 
προληπτικά.  ∆εν εισακουστήκαμε!  Είμαστε εδώ και η ευθύνη επιβάλλει να αντιληφθούμε τις πραγματικές 
ανάγκες του τόπου μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη.  Να πω ότι δεν έχει χρησιμοποιήσει ολόκληρο το χρόνο που 
εδικαιούτο με βάση τη διευθέτηση.  Έχει εξοικονομήσει δεκαπέντε και πλέον λεπτά.   

 Καλώ στο βήμα τώρα τον κ. Γιώργο Βαρνάβα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ.   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η φετινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού διεξάγεται μέσα σε βαρύ κλίμα και πολύ σοβαρά 
γεγονότα, τα οποία σείουν συθέμελα την κυπριακή οικονομία και πολύ περισσότερο την κυπριακή κοινωνία.  

 Το συνεχιζόμενο αδιέξοδο στο Κυπριακό, η οικονομική κρίση την οποία βιώνει η Κύπρος με όλες τις 
τραγικές της συνέπειες, η κατάρρευση της ελληνικής οικονομίας που άμεσα έχει επηρεάσει το δικό μας 
χρηματοπιστωτικό σύστημα, τα επώδυνα, σκληρά μέτρα τα οποία καλείται ο λαός μας να επωμισθεί είναι τα 
βασικότερα χαρακτηριστικά της χρονιάς που διανύουμε, όπως και της επόμενης, και τα οποία επηρεάζουν 
άμεσα τη ζωή και το μέλλον του λαού και της πατρίδας μας.  
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο αχαλίνωτος καπιταλισμός της αγοράς αποδείχθηκε οικονομικά πολυδάπανος και κοινωνικά 
καταστροφικός.  ∆ιέβρωσε την αμοιβαία πίστη και εμπιστοσύνη, την αλληλεγγύη και τους κοινωνικούς δεσμούς 
στους οποίους στηρίχτηκαν οι ελεύθερες δημοκρατικές κοινωνίες και από τους οποίους εξαρτάται η επιβίωσή 
τους.  Υπονόμευσε τις βάσεις της κοινωνικής συνοχής και τις πηγές της κοινωνικής αλληλεγγύης.  

 Εμείς οι σοσιαλιστές απέναντι σε μια απάνθρωπη παγκοσμιοποίηση αντιπαραβάλλουμε τον 
εξανθρωπισμό της.  Προτάσσουμε την αλληλεγγύη, την ανακατανομή του πλούτου, τη δημοκρατία, την κρατική 
εποπτεία και ρύθμιση των αγορών, την υποταγή της οικονομίας της αγοράς στις ανάγκες της κοινωνίας και των 
ανθρώπων, την προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, τη βιώσιμη ανάπτυξη απέναντι στην ανατροπή της 
οικολογικής ισορροπίας, την κοινωνική λογοδοσία απέναντι στα φαινόμενα διαφθοράς και αδιαφάνειας. 

 Χρέος μας να υπερασπιστούμε με επιτυχία τις βασικές ανθρώπινες αξίες με εγκατάλειψη δογμάτων, 
ιδεολογημάτων και αγκυλωμένων αντιλήψεων του παρελθόντος.  Η θέση της Ε∆ΕΚ, η θέση του Κόμματος των 
Ευρωπαίων Σοσιαλιστών είναι σαφής.  Ο μόνος δρόμος είναι αυτός της κοινωνικής οικονομίας της αγοράς, με 
αλληλεγγύη, ελευθερία, ισότητα, κοινωνική δικαιοσύνη, με δημοκρατικό έλεγχο, με ισότητα ευκαιριών για 
πρόοδο και δημιουργία.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η Κύπρος βιώνει τη χειρότερη οικονομική κρίση από το 1974.  Η άλλοτε ανθούσα κυπριακή οικονομία 
βρίσκεται στον αναπνευστήρα.  Επισημαίνουμε τις ευθύνες της κυβέρνησης για τη σημερινή δεινή κατάσταση 
της κυπριακής οικονομίας, τις αναστολές, τους δισταγμούς και την αναβλητικότητα που επέδειξε στη λήψη 
μέτρων.  Έπρεπε να κρέμεται το τραπεζικό σύστημα από μια κλωστή, για να συνειδητοποιήσει η κυβέρνηση 
την κατάσταση.  Υπενθυμίζουμε τον ανεδαφικό ισχυρισμό που προέβαλλε ότι η κυπριακή οικονομία είναι 
αλώβητη και επαρκώς θωρακισμένη.  

 Επισημαίνουμε επίσης τις εγκληματικές ευθύνες του τραπεζικού συστήματος για την αλόγιστη και 
ασυλλόγιστη επένδυση στα ελληνικά ομόλογα, όπως και για τις λανθασμένες αποφάσεις που λάμβαναν τα 
σημαίνοντα στελέχη των τραπεζών με τις οποίες οδήγησαν το χρηματοπιστωτικό μας σύστημα στην 
κατάρρευση.  Ως Ε∆ΕΚ από την πρώτη στιγμή καλέσαμε το Γενικό Εισαγγελέα να εμπλακεί αυτεπάγγελτα στην 
έρευνα την οποία διεξήγαγε η Κεντρική Τράπεζα σε σχέση με τις τράπεζες, ώστε βάσει των πορισμάτων της 
έκθεσης Σταυρινάκη, η οποία καταλογίζει ευθύνες, να διωχθούν οι υπαίτιοι αυτών των εγκληματικών πράξεων 
και να τιμωρηθούν.  Καλούμε το Υπουργικό Συμβούλιο να προχωρήσει σε διορισμό ποινικών ανακριτών, ώστε 
και με βάση την έκθεση Alvarez & Marsal να προχωρήσουν σε ανάλογες ενέργειες.  

 Ο λαός δικαιολογημένα διαμαρτύρεται, γιατί σήμερα καλείται να αναλάβει στους ώμους του το βάρος 
όλων των ευθυνών της κυβέρνησης και των ιθυνόντων των τραπεζών, αλλά και δικαιολογημένα ζητά την 
τιμωρία τους.  Βρισκόμαστε μπροστά σε μια δύσκολη για τον τόπο κατάσταση με τρομερά διλήμματα.  Η 
διολίσθηση των δημοσιονομικών δεικτών και η έκθεση των κυπριακών τραπεζών σε ελληνικά ομόλογα και 
επισφαλή δάνεια, όπως επίσης η μη προνοητικότητα, η υπεροψία και γενικά η ανικανότητα της κυβέρνησης να 
διαχειριστεί την οικονομική κρίση με τη λήψη σωστών μέτρων οδήγησαν την κυπριακή οικονομία στο 
Μηχανισμό Στήριξης και στην ανάγκη σύναψης του μνημονίου.  Ο λαός παρακολουθεί με αγωνία το 
απρόβλεπτο μέλλον και καλείται να επωμισθεί σκληρά μέτρα λιτότητας, αφού αυτοί που του υποσχέθηκαν ένα 
καλύτερο αύριο, μια δικαιότερη κοινωνία και καλύτερες μέρες δεν μπόρεσαν να ανταποκριθούν στις δεσμεύσεις 
τους.  

 Από τα τέλη του 2008 προειδοποιούσαμε ότι η παγκόσμια οικονομική ύφεση βρισκόταν προ των πυλών.  
∆εν εισακουστήκαμε.  Να υπενθυμίσω την από το επίσημο βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων δήλωση του 
πρώην Υπουργού Οικονομικών κ. Χαρίλαου Σταυράκη το ∆εκέμβριο του 2010 κατά τη συζήτηση του 
προϋπολογισμού του 2011, δήλωση την οποία επανέλαβε και ο ίδιος ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας μετά από 
μερικές μέρες, ότι η οικονομία της Κύπρου είναι αλώβητη και ότι το 2011 θα ήταν έτος ανάπτυξης; 

 Όμως ο ερασιτεχνικός τρόπος χειρισμού της όλης κατάστασης από την κυβέρνηση μας έφερε στη 
δύσκολη θέση που βρισκόμαστε σήμερα.  Η Κύπρος από τους αξιοθαύμαστους δείκτες του 2008 βρέθηκε στο 
Μηχανισμό Στήριξης του 2012 και με 12,9% ανεργία και 29% ανεργία ανάμεσα στους νέους κάτω των 25 
χρόνων, με προβλέψεις να φτάσει το 2013 στο 13,7% και το 2014 στο 14,2%.  Μια σύγκριση των αριθμών των 
ανέργων της πενταετίας της διακυβέρνησης αυτής μιλά από μόνη της.  Το 2008, τέτοια περίοδο, οι άνεργοι 
έφταναν τους 12 073, το 2012 έφτασαν τους 39 510.  Η απογοήτευση των νέων μας καθημερινά μετατρέπεται 
σε οργή, σε απαξίωση του συστήματος και σε πλήρη απογοήτευση.  Μια πορεία που είναι απρόβλεπτη, αφού 
καθημερινά περισσότεροι συμπολίτες μας χάνουν τις εργασίες τους και μικρομεσαίες επιχειρήσεις κλείνουν η 
μια μετά την άλλη.   
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 Η όλη απογοητευτική εικόνα ενισχύεται από το γεγονός της απώλειας της εργασίας των Κυπρίων, ενώ 
στη θέση τους προσλαμβάνονται ξένοι εργάτες, φθηνό εργατικό προσωπικό.  Όταν από τους συνολικά 386 000 
εργαζόμενους περίπου το 30% είναι κοινοτικοί ή αλλοδαποί οικονομικοί μετανάστες, δηλαδή ένας στους τρεις 
εργαζόμενους δεν είναι Κύπριος, τότε το πρόβλημα είναι πολύ μεγάλο.  Όταν επίσης υπολογίζεται ότι τριάντα 
μέχρι πενήντα χιλιάδες είναι ο αριθμός των λαθρομεταναστών, τότε το πρόβλημα αποκτά τεράστιες διαστάσεις.  

 Ασφαλώς πρέπει να τηρούμε τόσο τις σχετικές πρόνοιες της ευρωπαϊκής νομοθεσίας όσο και τις 
σχετικές διεθνείς συμβάσεις.  Όμως πρέπει να βρεθούν τρόποι προστασίας των Κυπρίων εργαζομένων.  Όταν 
οι άνεργοι ξεπερνούν το 13%, το πρώτο καθήκον είναι η προστασία του δικαιώματος εργασίας των Κυπρίων. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η αδυναμία της κυβέρνησης να αντιληφθεί την κατάσταση, η αλόγιστη διαχείριση των τραπεζών, οι 
αστόχευτες δαπάνες, η ευκαιριακή βραχυπρόθεσμη στρατηγική όσον αφορά το δημόσιο χρέος οδήγησαν τη 
χώρα κοντά στο ενδεχόμενο της στάσης πληρωμών.  Εδώ να υπενθυμίσω ότι η Κύπρος βρισκόταν στις αγορές 
μέχρι το ∆εκέμβριο του 2010, μπορούσε δηλαδή να δανείζεται με χαμηλά επιτόκια.  Τα προβλήματα των 
τραπεζών άρχισαν στο τέλος του 2011, μετά την απόφαση του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου για το κούρεμα του 
ελληνικού χρέους.  Εδώ καταρρέει και ο ισχυρισμός των κυβερνώντων και των υποστηρικτών τους ότι μόνο οι 
τράπεζες φέρουν ευθύνες για τη σημερινή οικονομική κατάσταση.  Τι έκαναν τα τρία πρώτα χρόνια της 
διακυβέρνησής τους, για να ανακόψουν τη λαίλαπα της οικονομικής ύφεσης και της ανεργίας;  Σχεδόν τίποτα.  

 Η κυβέρνηση επέλεξε μια ευκαιριακή βραχυπρόθεσμη πολιτική δανεισμού, με αποτέλεσμα να 
συγκεντρώσει όλες τις λήξεις ομολόγων την περίοδο 2012-2014.  Από το Μάιο του 2011 η Κύπρος βρέθηκε 
εκτός αγορών.  Γιατί;  ∆ιότι έχασε την οικονομική της αξιοπιστία, διότι το δημοσιονομικό έλλειμμα και το 
δημόσιο χρέος ξέφυγαν, παρά τις προειδοποιήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και παρά το γεγονός ότι η 
κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια παρέλαβε το 2008 από την κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου 
πλεόνασμα 3,5% και δημόσιο χρέος δεκατρείς ολόκληρες μονάδες κάτω από το όριο του Μάαστριχτ.  

 Οι υποβαθμίσεις διαδέχονται η μια την άλλη, τα ελλείμματα διογκώνονται, η οικοδομική βιομηχανία 
βρίσκεται σε παράλυση, τα επιτόκια και οι ανάγκες εξυπηρέτησης του χρέους αυξάνονται.  Το 2011 το 
δημοσιονομικό έλλειμμα έφτασε το 6,3%, ενώ για το 2012 αναμένεται να κυμανθεί γύρω στο 5,5%, ακόμη και 
μετά την εφαρμογή των μνημονιακών περικοπών.  Ο δείκτης δανεισμού σε σχέση με το ΑΕΠ παρουσίασε 
αυξητικές τάσεις και έφτασε στο 85% με ορατό τον κίνδυνο το δημόσιο χρέος να καταστεί μη βιώσιμο με τη 
συμπερίληψη του ποσού που απαιτείται για την ανακεφαλαίωση των τραπεζών και τη στήριξη των δημόσιων 
οικονομικών.  

 Η κατάσταση στον τραπεζικό τομέα με την έλλειψη ρευστότητας από την αγορά και τα υψηλά επιτόκια 
έπνιξαν τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες είναι περίπου το 95% των επιχειρήσεων της Κύπρου και οι 
οποίες κλείνουν η μια μετά την άλλη.  Η ραχοκοκαλιά της κυπριακής οικονομίας καταρρέει.  Και, αν το σώμα δε 
διατηρεί υγιή ραχοκοκαλιά, έχει ως αποτέλεσμα την παράλυση.  Ως αποτέλεσμα, η επενδυτική πρωτοβουλία 
βρίσκεται στον πάτο και ο κύκλος εργασιών των επιχειρήσεων και το ακαθάριστο εγχώριο προϊόν 
συρρικνώνονται, εκτινάσσοντας το ποσοστό της ανεργίας στα ύψη.  Χαρακτηριστικό είναι το ότι η δαπάνη για 
το ανεργιακό επίδομα ξεπερνά τα €100 εκατομ. 

 Χωρίς αμφιβολία η κυπριακή οικονομία αντιμετωπίζει σοβαρά διαρθρωτικά προβλήματα, τα οποία 
αποτυπώνονται ανάγλυφα στα ελλείμματα του δημόσιου τομέα και του ισοζυγίου πληρωμών.  Τα προβλήματα 
αυτά, που μόνο στη βάση μιας ολοκληρωμένης οικονομικής και κοινωνικής πολιτικής μπορούν να 
αντιμετωπισθούν, είναι κατά την εκτίμησή μας τα ακόλουθα: 

1. Το έλλειμμα ανταγωνιστικότητας και η χαμηλή παραγωγικότητα της οικονομίας. 

2. Η κρίση που αντιμετωπίζει το μοντέλο ανάπτυξης. 

3. Η συρρίκνωση της παραγωγής και η τεχνολογική υστέρηση στον τομέα της μεταποιητικής βιομηχανίας. 

4. Η υποβάθμιση του τομέα της έρευνας και της ανάπτυξης της καινοτομίας και η αδυναμία ενσωμάτωσης 
των σύγχρονων τεχνολογιών στην παραγωγική διαδικασία. 

5. Η γραφειοκρατία στην κρατική μηχανή και η αδυναμία της δημόσιας διοίκησης να ανταποκριθεί στις 
απαιτήσεις της σύγχρονης εποχής. 

 Ο αποκλεισμός της Κύπρου από τις αγορές και η ένταξη στο Μηχανισμό Στήριξης με τη σύναψη του 
μνημονίου, ενός μνημονίου που αλλάζει άρδην την καθημερινότητα του Κύπριου πολίτη και διαβρώνει το 
βιοτικό του επίπεδο, είναι το αποτέλεσμα των λανθασμένων αποφάσεων και ενεργειών της κυβέρνησης, των 
διοικήσεων των τραπεζών και της εποπτικής αρχής. 

 Ως Ε∆ΕΚ δηλώσαμε ξεκάθαρα τη θέση μας ότι το μνημόνιο, δανειακή σύμβαση, θα πρέπει να 
διασφαλίσει τα κυριαρχικά δικαιώματα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και να προστατεύσει την κοινωνική συνοχή.  
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Ως Ε∆ΕΚ καταθέσαμε ολοκληρωμένες, συγκεκριμένες και λεπτομερείς προτάσεις προς την κυβέρνηση για τη 
διαπραγμάτευση με την τρόικα, προτάσεις οι οποίες αποσκοπούσαν στη διαφύλαξη των πιο πάνω.  

 Ταυτόχρονα, θέλουμε να επισημάνουμε την ανάγκη αλλαγής των πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
προς την ανάπτυξη και τη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας.  Οι πολιτικές της τρόικας σε Ελλάδα, Πορτογαλία 
και άλλες χώρες έχουν οδηγήσει σε πιο βαθιά ύφεση, σε μαζική φτώχια και σε καλπάζουσα ανεργία.  Τα 
ευρωπαϊκά σοσιαλιστικά κόμματα υποστηρίζουμε ότι οι πολιτικές της σκληρής δημοσιονομικής πειθαρχίας και 
της μονόπλευρης λιτότητας έχουν αποτύχει και ότι ο μόνος δρόμος για την έξοδο από την κρίση είναι εκείνος 
των πολιτικών ανάπτυξης και δημιουργίας νέων θέσεων εργασίας. 

 Έχουμε ένα οικονομικό σύστημα που χρειάζεται αναθεώρηση.  Πρέπει η πραγματική οικονομία να 
συγκρουστεί με την οικονομία του άκρατου κέρδους.  Είναι ανάγκη να επιστρέψει ο δημοκρατικός έλεγχος και 
οι ηθικοί κανόνες στον κόσμο της οικονομίας.  Να επιστρέψει η δημοκρατία στο χώρο της οικονομικής 
διακυβέρνησης, στον οποίο σήμερα κυριαρχούν οι αγορές.  Είναι ανάγκη οι δημοκρατικοί νομιμοποιημένοι 
θεσμοί, τα κοινοβούλια, οι κυβερνήσεις να επιστρέψουν στο χώρο της οικονομικής διακυβέρνησης.  Όσον 
αφορά το χάσμα της Ευρώπης των δύο ταχυτήτων, του Βορρά και του Νότου, αυτή δεν είναι η Ευρωπαϊκή 
Ένωση που οραματιζόμαστε.  Η Ευρώπη χρειάζεται επειγόντως αλλαγή πορείας, μια νέα κατεύθυνση, για να 
πείσει ότι η Ευρώπη δεν είναι το πρόβλημα αλλά η λύση των προβλημάτων.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σήμερα ως κοινοβούλιο, ως το κατεξοχήν απευθείας εκλελεγμένο από το λαό σώμα, καλούμαστε να 
υιοθετήσουμε τη συμφωνία μεταξύ κυβέρνησης και τρόικας.  Η κυβέρνηση μας ζητά να προχωρήσουμε στην 
αύξηση του ΦΠΑ, στους φόρους κατανάλωσης, στην αλλαγή του συστήματος φορολόγησης της ακίνητης 
ιδιοκτησίας, να υιοθετήσουμε τις μεγάλες αλλαγές στο συνταξιοδοτικό, την κατάργηση και μείωση επιδομάτων, 
που αγγίζουν ακόμη και τις πολύτεκνες οικογένειες, τους ανάπηρους, τους τυφλούς, όπως και άλλες ευάλωτες 
ομάδες του πληθυσμού.  Μας ζητά να ψηφίσουμε οριζόντιες αποκοπές 3% από το 2014 πέραν των 
κλιμακωτών και άλλα πολλά, με έκκληση να μην προχωρήσουμε στη διαφοροποίηση της οποιασδήποτε 
πρότασης, βάζοντάς μας στον κρόταφο το πιστόλι και τη δαμόκλειο σπάθη να επικρέμαται πάνω από την 
κεφαλή μας, δηλώνοντας ότι η οποιαδήποτε τροποποίησή τους θα επαναφέρει την τρόικα, θα επαναρχίσουν οι 
διαπραγματεύσεις και με αυτό θα καταρρεύσει η οικονομία του τόπου.  

 Πρώτα απ’ όλα να πω ότι η οικονομία του τόπου έχει καταρρεύσει εδώ και καιρό και οι ευθύνες της 
κυβέρνησης είναι τεράστιες και βαριές.  Ο ισχυρισμός ότι δεν πρέπει να διαφοροποιήσουμε απολύτως τίποτα 
κατέρρευσε από την περασμένη Τετάρτη, όταν οι ίδιοι ζήτησαν μια βδομάδα αναβολή για το νομοσχέδιο που 
διαφοροποιεί τη φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας, παραδεχόμενοι ότι σε αυτό συμπεριλαμβάνονται 
αρκετά λάθη τα οποία ήθελαν να διορθώσουν και να αλλάξουν.  Ερωτώ:  Μήπως σε αυτή την περίπτωση θα 
επανέλθει η τρόικα και θα επαναρχίσει συζήτηση;  ∆ηλαδή ο διοριζόμενος υπουργός και οι τεχνοκράτες του 
υπουργείου έχουν το κάθε δικαίωμα της τροποποίησης, της διόρθωσης, αλλά εμείς οι αντιπρόσωποι του λαού 
όχι;  

 Εκ μέρους του κινήματός μας εκφράζω βαθιά ανησυχία και αγωνία για τις εξελίξεις που αφορούν στην 
υιοθέτηση νομοθεσιών ενόψει της συνομολόγησης μνημονίου και δανειακής σύμβασης μεταξύ της κυβέρνησης 
και της τρόικας.  Έχουμε δηλώσει ως Ε∆ΕΚ ότι θα ενεργήσουμε με σωφροσύνη, πατριωτισμό, σοβαρότητα και 
υψηλό αίσθημα ευθύνης για την αποτροπή του κινδύνου μιας πιθανής χρεοκοπίας. 

 Θέλω όμως να καταστήσω σαφές αυτό που εξαρχής δηλώσαμε, ότι θα στηρίζαμε μέτρα δημοσιονομικής 
εξυγίανσης και διαρθρωτικών αλλαγών στην κυπριακή οικονομία.  Θα συναινούσαμε σε οδυνηρά μέτρα 
περικοπών εισοδημάτων, προκειμένου να εξυπηρετηθεί η δανειακή σύμβαση.  Ωστόσο δεν ήμασταν και δεν 
είμαστε διατεθειμένοι να συμφιλιωθούμε με μια λογική εκβιαστικών διλημμάτων, άκριτης και ισοπεδωτικής 
αποδοχής κάθε μέτρου, χωρίς δυνατότητα διατύπωσης άποψης, διαφορετικής εκτίμησης και τοποθέτησης.  
Αυτό αποδείξαμε την περασμένη Τετάρτη, όταν ζητήσαμε αναβολή για τρία νομοσχέδια που απέκοπταν το 
επίδομα μάνας και μείωναν τα επιδόματα τέκνου και φοιτητικής χορηγίας, γιατί πιστεύαμε και πιστεύουμε ότι θα 
έπρεπε να υπάρξει διόρθωση.  Θα έπρεπε να επανεκτιμηθεί η όλη κατάσταση και να υπάρξει διόρθωση 
κατανέμοντας κάπου αλλού τις αποκοπές αυτές.  ∆υστυχώς, η πλειοψηφία της Βουλής αποφάσισε 
διαφορετικά.  Εμείς τα καταψηφίσαμε.  

 Η θέση μας και η τοποθέτησή μας θα συνεχίσουν να είναι ξεκάθαρες πολύ περισσότερο για τα μέτρα και 
τις συμφωνίες της κυβέρνησης με την τρόικα, για τα οποία ούτε ενημερωθήκαμε ούτε ρωτηθήκαμε ούτε 
συναινέσαμε, όπως για παράδειγμα ποτέ δε συναινέσαμε στη μη επαναπρόσληψη 992 έκτακτων ωρομίσθιων 
εργατών.  Ποτέ δε συναινέσαμε στην αύξηση των ωρών διδασκαλίας, ώστε από του χρόνου 800 εκπαιδευτικοί 
να μένουν χωρίς εργασία.  Ποτέ δε συναινέσαμε να μειωθούν επιδόματα ευάλωτων ομάδων, όπως οι ανάπηροι 
και οι τυφλοί.  ∆ε συναινέσαμε και δε θα συναινέσουμε υπό το κράτος εκβιασμού σε πολιτικές και μέτρα που θα 
οδηγούν σε μαζική φτώχια, ανέχεια, καλπάζουσα ανεργία, βάθεμα της ύφεσης και καθήλωση κάθε 
αναπτυξιακής προοπτικής.  Θέματα που σχετίζονται με την πληρότητα και την ποιότητα της παιδείας, της 
υγείας, της άμυνας και της ελάχιστης εξασφάλισης διαβίωσης ευπαθών ομάδων του πληθυσμού είναι για μας 
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ύψιστης σημασίας.  ∆υστυχώς, τα δείγματα γραφής από τα νομοσχέδια που κατατέθηκαν και εγκρίθηκαν από 
την πλειοψηφία της Βουλής είναι εξόχως ανησυχητικά.  

 Περαιτέρω, θέλω να προειδοποιήσω:  Εισάγονται ρυθμίσεις, πρόνοιες και διατάξεις που προσομοιάζουν 
σε ολοκληρωτικά καθεστώτα και όζουν αυταρχισμού και παράκαμψης του κοινοβουλίου, που αποτελεί το 
κατεξοχήν όργανο λαϊκής κυριαρχίας.  Η νομοθετική ρύθμιση για εκχώρηση κατ’ αποκλειστικότητα σε 
υπουργούς, με αποκλεισμό της Βουλής, της εξουσίας αύξησης των φόρων κατανάλωσης συνιστά επικίνδυνη 
εξέλιξη για τη δημοκρατία.  Παραβιάζει στοιχειώδεις κανόνες του πολιτεύματος και ανοίγει το δρόμο για 
εκτροπές.  Η Ε∆ΕΚ θα καταψηφίσει κάθε νομοσχέδιο που θα αφαιρεί εξουσίες από τη Βουλή.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ως Ε∆ΕΚ θα επιμείνουμε στην εφαρμογή συγκεκριμένων ρυθμίσεων, ακόμη και μετά την υπογραφή του 
μνημονίου, για την προστασία των υπερχρεωμένων νοικοκυριών και της πρώτης κατοικίας, όπως έγινε στην 
Ελλάδα και την Πορτογαλία.  Θα επιμένουμε στη στήριξη των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, όπως επίσης και 
στο γεγονός ότι μετά την ανακεφαλαίωση των τραπεζών οι τράπεζες θα πρέπει να κατανοήσουν ότι ο λαός 
σήμερα έχει αναλάβει στους ώμους του τα τεράστια δικά τους λάθη, γι’ αυτό και θα πρέπει να επιδείξουν την 
ίδια ευαισθησία, μειώνοντας όσο γίνεται τα επιτόκια.  

 Τα μέτρα που προτείνει η τρόικα οδηγούν σε μεγαλύτερη ύφεση, τουλάχιστον κατά την περίοδο της 
δημοσιονομικής προσαρμογής, αφού στους όρους εντολής της δε συμπεριλαμβάνεται η ανάπτυξη.  Γι’ αυτό και 
θα πρέπει ως χώρα να λάβουμε μέτρα ώθησης προς την ανάπτυξη.  Επίσης, δηλώσαμε έτοιμοι να 
συνδράμουμε στη διαμόρφωση αντιπροτάσεων, όμως παραμείναμε χωρίς ενημέρωση για μεγάλο χρονικό 
διάστημα.  Η ενημέρωση που είχαμε για τις αντιπροτάσεις της κυβέρνησης ήταν ελλιπής, αφού απουσίαζε ο 
τραπεζικός τομέας, τα διαρθρωτικά μέτρα και οι πολιτικές ώθησης της ανάπτυξης.  Ακόμα και μετά το αίτημα 
για ένταξη στο μηχανισμό, η κυβέρνηση κατέδειξε μια πρωτόγνωρη καθυστέρηση, ακροβατώντας με το 
ενδεχόμενο της στάσης πληρωμών. 

 Στρατηγικός στόχος της οικονομικής πολιτικής της Ε∆ΕΚ είναι να βγει η χώρα από την κρίση και να 
τεθούν οι βάσεις για τις μεγάλες τομές που θα επαναφέρουν την Κύπρο σε τροχιά ανάπτυξης, σταθερότητας 
και κοινωνικής συνοχής με μέτρα όπως τα ακόλουθα: 

1. Επίσπευση της διαδικασίας για την επιβεβαίωση και την εξόρυξη του φυσικού αερίου.  Όσο 
γρηγορότερα γίνει τόσο το συντομότερο θα καταφέρουμε να εξέλθουμε από την οικονομική ύφεση.  

2. ∆ημοσιονομική πειθαρχία και εξυγίανση με τη μείωση των μη παραγωγικών δαπανών και την ενίσχυση 
των φορολογικών εσόδων. 

3. Ώθηση της ανάπτυξης και παροχή κινήτρων, βελτίωση του επιχειρηματικού περιβάλλοντος, μείωση της 
γραφειοκρατίας, βελτίωση και αναμόρφωση του τρόπου λειτουργίας των ημικρατικών οργανισμών, 
ενίσχυση του εποπτικού πλαισίου του χρηματοπιστωτικού τομέα, στήριξη των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων, ενίσχυση της ρευστότητας στην αγορά και μείωση των επιτοκίων. 

4. Μέτρα κοινωνικής προστασίας που θα διασφαλίζουν την κοινωνική συνοχή και το επίπεδο των πολιτών, 
χωρίς οριζόντιες περικοπές, και προστασία των υπερχρεωμένων νοικοκυριών που ανήκουν στις 
ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού.  Μειώσεις μισθών και νέες φορολογίες θα πρέπει να υιοθετούνται 
κλιμακωτά με τέτοιο τρόπο, ώστε να μην πλήττονται τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα και η 
επιχειρηματική πρωτοβουλία. 

5. Προστασία και ενίσχυση της απασχόλησης και αντιμετώπιση της ανεργίας. 

 Ως Ε∆ΕΚ εκφράζουμε επίσης την ανησυχία μας για την αναβολή που παρατηρείται στην υλοποίηση του 
ΓΕΣΥ, κάτι το οποίο διαφαίνεται και στην τροποποίηση του κειμένου της τρόικας, που, ενώ θεωρούσε 
επιβεβλημένη την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, τώρα ζητά την επανεξέτασή του μέσω μελέτης.  Οι ανησυχίες αυτές 
επιτείνονται ακόμη περισσότερο από την τρομακτική αύξηση των δαπανών για τη δημόσια υγεία, τον 
αποκλεισμό 140 000 δικαιούχων ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, αλλά και την αδυναμία των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων να ανταποκριθούν στις αυξημένες ανάγκες των πολιτών.  Γι’ αυτό το λόγο προτείνεται η άμεση 
εφαρμογή του σχεδίου της πρωτοβάθμιας περίθαλψης, ώστε να αποσυμφορηθούν τα εξωτερικά ιατρεία των 
νοσοκομείων, να βελτιωθεί και να επιταχυνθεί η προσφορά περίθαλψης στους δικαιούχους και, τέλος, να 
προετοιμασθεί η συνολική εισαγωγή του σχεδίου υγείας στο πλαίσιο καθορισμένου χρονοδιαγράμματος. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ως πολιτική δύναμη που δώσαμε αγώνες για την ελευθερία και τη δημοκρατία σ’ αυτό τον τόπο, που 
στηρίξαμε εργατικούς αγώνες και μαζί με τους εργαζόμενους δώσαμε κοινούς αγώνες για μια δικαιότερη 
κοινωνία αναγνωρίζουμε πλήρως τη δυσκολία των καιρών.  Εκφράζουμε την αισιόδοξη πεποίθηση ότι ο λαός 
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μας με τις αστείρευτες δυνάμεις και δυνατότητές του θα μπορέσει να ξαναζωντανέψει τις προοπτικές της 
κυπριακής οικονομίας, όπως μπόρεσε να το πράξει μετά την εθνική τραγωδία του 1974, όταν με την απώλεια 
του 70% των πλουτοπαραγωγικών πόρων ξαναδημιούργησε ένα ζηλευτό επίπεδο οικονομικής ανάπτυξης και 
ευημερίας. 

 Το θέμα σήμερα δεν είναι η αντιδικία για το πόση ευθύνη έχουν οι τράπεζες και πόση η δημοσιονομική 
διαχείριση της κυβέρνησης τα τελευταία πέντε χρόνια.  Τα ζητήματα αυτά είναι αυτόδηλα και πασίδηλα.  Αυτό 
που τώρα έχει σημασία είναι ασφαλώς να διασωθεί η χώρα από μια ανεξέλεγκτη χρεοκοπία με τη διαφύλαξη 
των αρχών λειτουργίας της δημοκρατίας, της διάκρισης των συντεταγμένων εξουσιών, της κυριαρχίας του 
κράτους, της στοιχειώδους προστασίας του κοινωνικού ιστού και της διατήρησης ανοικτής της αναπτυξιακής 
προοπτικής, ώστε να βγει η οικονομία από την κρίση, την ύφεση και τη στασιμότητα.  Η Ε∆ΕΚ διαβεβαιώνει το 
λαό μας ότι θα ανταποκριθεί με αίσθημα ευθύνης σε αυτή της την υποχρέωση. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆υστυχώς, η οικονομική καταστροφή η οποία έχει επέλθει στον τόπο μας έχει τοποθετήσει το κυπριακό 
πρόβλημα στη δεύτερη θέση προτεραιότητας του λαού μας.  Αυτό διαφαίνεται μέσα από τις δημοσκοπήσεις.  
Είμαι όμως βέβαιος ότι όπως εμείς έτσι και ο λαός συνεχίζει να αξιολογεί το κυπριακό πρόβλημα ως πρόβλημα 
προτεραιότητας και εθνικής επιβίωσης.  

 Σε δύο μήνες ολοκληρώνεται η θητεία του Προέδρου Χριστόφια, ο οποίος στήριξε την εκλογή του πάνω 
στο σύνθημα “Πρόεδρος της λύσης”.  Η διαχείριση του Κυπριακού τα τελευταία χρόνια έχει οδηγήσει σε 
δραματικά αδιέξοδα και φοβερούς κινδύνους.  Οι συνομιλίες βρίσκονται σε τέλμα, αδιέξοδο και σε χειμερία 
νάρκη εξαιτίας της τουρκικής κακοπιστίας και αδιαλλαξίας.  Οι “γενναιόδωρες προσφορές” για την εκ 
περιτροπής προεδρία, τη σταθμισμένη ψήφο, την παραμονή 50 000 εποίκων και οι απαράδεκτες θέσεις της 
πλευράς μας για το περιουσιακό και η παραχώρηση των τεσσάρων ελευθεριών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε 
Τούρκους υπηκόους υπάρχει κίνδυνος να αποτελέσουν οριστικό κεκτημένο για την τουρκική πλευρά, ιδιαίτερα 
μετά την κωδικοποίηση στην οποία θα προβούν τα Ηνωμένα Έθνη και την πιθανή επανέναρξη των 
διαπραγματεύσεων μετά τις προεδρικές εκλογές. 

 Οι πολίτες δικαιούνται να γνωρίζουν τι ακριβώς συμβαίνει, ποιες είναι οι πραγματικές προοπτικές, αλλά 
και ποιες είναι οι προτάσεις κάθε πολιτικής δύναμης.  Βασική και θεμελιώδης θέση υπήρξε και είναι το ότι το 
Κυπριακό αποτελεί πρόβλημα εισβολής και κατοχής και εθνικού ξεκαθαρίσματος από την Τουρκία και μαζικής 
παραβίασης ανθρωπίνων δικαιωμάτων και θεμελιωδών ελευθεριών.  Αντίπαλη πλευρά είναι η κατοχική 
δύναμη.  Τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, οι συμφωνίες υψηλού 
επιπέδου του ’77 και ’79 και οι διεθνείς και ευρωπαϊκές συμβάσεις ανθρωπίνων δικαιωμάτων και ελευθεριών 
συνιστούν το πλαίσιο εντός του οποίου θα πρέπει να επιδιωχθεί η λύση.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,   

 Βρισκόμαστε ενώπιον μιας οδυνηρής πραγματικότητας.  Η αυταπάτη της πολιτικής της λεγόμενης 
“ευελιξίας” που δήθεν θα μας έβγαζε από το αδιέξοδο και η αυταπάτη της “κυπριακής λύσης” έχουν αποδειχθεί 
εφιάλτης και ανεδαφικές.  Προειδοποιούμε το λαό για τους κινδύνους που βρίσκονται σε εξέλιξη.  Καλούμε σε 
επαγρύπνηση, συστράτευση και κινητοποίηση για την ανακοπή της επικίνδυνης πορείας.  Τα περιθώρια έχουν 
εξαντληθεί.  Η πορεία που ακολουθούμε είναι λανθασμένη.  Η επιβαλλόμενη εθνική συνεννόηση απουσιάζει, 
ενώ η συμμετοχή σε συνδιαμόρφωση αποφάσεων δεν υπάρχει.  

 Εμείς θα επιμείνουμε στην απόσυρση των απαράδεκτων προτάσεων της δικής μας πλευράς, στην 
επαναφορά του κυπριακού προβλήματος στη σωστή του βάση, που δεν είναι άλλη από την εισβολή και κατοχή 
και το διεθνή χαρακτήρα του.  Ο λαός δεν μπορεί να ζήσει για δεύτερη φορά προτάσεις λύσης παρόμοιου 
τύπου Σχεδίου Ανάν.  Γι’ αυτό το λόγο, από αυτό το επίσημο βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
διακηρύσσουμε ότι δεν πρόκειται να συμφιλιωθούμε με αυτή την επικίνδυνη και ζημιογόνα πορεία που έχει 
σήμερα το κυπριακό πρόβλημα.  Είμαστε αποφασισμένοι να συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε για λύση 
λειτουργική και βιώσιμη, στηριγμένη στις αρχές του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου, στις συμφωνίες 
υψηλού επιπέδου ’77 και ’79, λύση που θα διασφαλίζει τη φυσική και εθνική επιβίωση του κυπριακού 
ελληνισμού. 

 Για την επίτευξη του στόχου αυτού απαραίτητη είναι η ενότητα.  Η ενότητα ωστόσο προϋποθέτει 
συλλογική διαβούλευση για συνδιαμόρφωση αποφάσεων στρατηγικού και τακτικού χαρακτήρα.  Προϋποθέτει 
ακόμα ανοχή και αντοχή στη διαφορετική άποψη και την κριτική.  Προϋποθέτει συμμόρφωση προς τη λαϊκή 
βούληση και την απαίτηση για απόσυρση προτάσεων που βρίσκουν αντίθετη τη μεγάλη πλειοψηφία του λαού 
μας και αναδιαμόρφωση της στρατηγικής μας, για να αποφύγουμε τους εξόφθαλμους κινδύνους, να 
αποκαταστήσουμε τον πραγματικό χαρακτήρα του κυπριακού προβλήματος και να επανατοποθετήσουμε την 
Τουρκία στο εδώλιο του κατηγορουμένου ως παραβάτη του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου. 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το πραξικόπημα και η τουρκική εισβολή το 1974 δημιούργησαν 200 000 πρόσφυγες, οι οποίοι 
σηκώνουν αποκλειστικά το οικονομικό βάρος της τουρκικής εισβολής και συνεχιζόμενης κατοχής του 37% του 
κυπριακού εδάφους.  Το κράτος είχε και έχει την υποχρέωση να στηρίξει αυτό τον προσφυγικό κόσμο.  Έχει 
την υποχρέωση να δώσει ελπίδα σε αυτούς τους ανθρώπους μέχρι την πολυπόθητη μέρα του γυρισμού στις 
πατρογονικές μας εστίες.  Σε αυτό τον τομέα υπάρχει στάση πληρωμών από πλευράς της κυβέρνησης.  ∆εν 
ανεγείρονται καινούριες κατοικίες, δεν παραχωρούνται τα ποσά των χορηγιών που ήδη έχουν εγκριθεί για τα 
προσφυγικά ζευγάρια, δίνονται οικόπεδα στον κόσμο πάνω στα σχέδια, όμως δεν προχωρούν στο διαχωρισμό 
τους, αφού δεν υπάρχουν τα ανάλογα κονδύλια.  Όπως καταλαβαίνετε, όλα βρίσκονται σε στασιμότητα. 

 Προχώρησαν και έδωσαν τα μισά δικαιώματα στα εκ μητρογονίας παιδιά πρόσφυγες, δικαίωμα 
διεκδίκησης προσφυγικής κατοικίας σε κυβερνητικό οικισμό και δικαίωμα διεκδίκησης οικοπέδου 
αυτοστέγασης.  ∆ώρο άδωρο, αφού ούτε κατοικίες υπάρχουν, αλλά ούτε και ανεγείρονται τα τελευταία χρόνια, 
όπως επίσης ούτε οικόπεδα διαχωρίζονται.  Άμεσα θα πρέπει να αναγνωριστούν τα πλήρη δικαιώματα των εκ 
μητρογονίας παιδιών προσφύγων, ώστε να αποκατασταθεί η ίση μεταχείριση που καταστρατηγείται τόσα 
χρόνια.  Με απλά λόγια η προσφυγική πολιτική αυτής της κυβέρνησης έχει ακολουθήσει το γενικότερο κανόνα 
της οικονομίας μας και έχει πτωχεύσει.  Αυτό φαίνεται και μέσα από τους προϋπολογισμούς.  Οι αριθμοί μιλούν 
από μόνοι τους.  Προϋπολογισμοί για προσφυγική πολιτική: 

1. 2011:  142 εκατομ. ευρώ,  

2. 2012:  113 εκατομ. ευρώ, 

3. 2013:  προϋπολογιζόμενο ποσό 71 εκατομ. ευρώ -και όχι το ποσό που έχει υλοποιηθεί- δηλαδή 37% 
μείωση σε σχέση με το ’12 και 50% μείωση σε σχέση με το ’11. 

 Στο Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών τα πράγματα είναι πολύ χειρότερα, πολύ πιο τραγικά.  Η κάθετη 
μείωση του προϋπολογισμού του δυσχεραίνει πολύ περισσότερο τη δανειοδότηση των προσφύγων.  Να 
υπολογίσετε ότι η εξέταση μιας αίτησης για στεγαστικό δάνειο έχει ξεπεράσει πλέον τα πέντε χρόνια.  Αιτήσεις 
για επαγγελματικά δάνεια δε γίνονται αποδεκτές και τα σπουδαστικά δάνεια έχουν ξεπεράσει τους δώδεκα 
μήνες.  Απλά να υπογραμμίσω ότι για το σπουδαστικό έτος 2012-2013 όλοι οι δικαιούχοι φοιτητές έχουν πάρει 
μόνο το 50% του δανείου με βάρκα την ελπίδα σε σχέση με το υπόλοιπο 50%.  Η εικόνα αυτή σίγουρα είναι 
καταθλιπτική.  Αντί στο τέλος της ημέρας ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών να αποδίδει την ελάχιστη 
κατανομή των βαρών, γίνεται ένα πραγματικό βάρος ο ίδιος για τον προσφυγικό κόσμο.  

 Όσο υπάρχουν κατοχικά στρατεύματα και έποικοι, θα υπάρχουν πρόσφυγες.  Μέχρι την ημέρα της 
απελευθέρωσης και της επιστροφής, το κράτος είναι υποχρεωμένο να βρίσκεται δίπλα στον προσφυγικό 
κόσμο, ιδιαίτερα σε αυτούς τους πρόσφυγες οι οποίοι δεν έχουν στον ήλιο μοίρα.  Τα προβλήματα είναι πάρα 
πολλά, όπως η φερεγγυότητα, η επαγγελματική αποκατάσταση και η δραστηριοποίηση των ιδίων και των 
παιδιών τους, όπως η εκπαίδευση και φυσικά η στέγασή τους. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εκ της θέσεώς μου ως προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας και εκ μέρους της Ε∆ΕΚ 
δηλώνω ότι, όσο συνεχίζεται η τουρκική κατοχή, όσο η τουρκική απειλή είναι παρούσα, η άμυνα πρέπει να 
αποτελεί κορυφαία παράμετρο της εθνικής μας στρατηγικής.  Βασικός μας στόχος θα πρέπει να είναι το 
αξιόμαχο της Εθνικής Φρουράς και αυτό μπορούμε να το πετύχουμε με τη διατήρηση υψηλού φρονήματος και 
ηθικού στα στελέχη της Εθνικής Φρουράς, όπως επίσης καλού, σύγχρονου, αξιόπιστου και ικανοποιητικού 
στρατιωτικού εξοπλισμού.   

 Η μέχρι σήμερα μη κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων νομοθετημάτων και κανονισμών τα οποία 
να αποσκοπούν στην αναθεώρηση των νομοθεσιών που διέπουν τους αξιωματικούς, τους υπαξιωματικούς και 
τους ΕΠΥ για την επίλυση των διαφόρων προβλημάτων που αντιμετωπίζουν δημιουργεί μεγάλα και αλυσιδωτά 
προβλήματα.  Η υπομονή μας έχει εξαντληθεί.  Η Εθνική Φρουρά βρίσκεται ενώπιον κινδύνου παράλυσης. 

 Ταυτόχρονα, τα τελευταία χρόνια παρατηρείται μια συνεχής μείωση ή σταθεροποίηση στο ίδιο επίπεδο 
των αμυντικών δαπανών σε βαθμό που να δημιουργείται το εύλογο ερώτημα κατά πόσο υπάρχει πράγματι 
συνείδηση της τουρκικής απειλής ή μήπως έχει δημιουργηθεί η ψευδαίσθηση ότι αυτή η απειλή έχει πάψει να 
υπάρχει. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας στις εκθέσεις της τα τελευταία χρόνια και ακόμα πιο έντονα φέτος 
εκφράζει ανησυχία, χωρίς ωστόσο να υπάρχει η αναγκαία ανταπόκριση από πλευράς της κυβέρνησης.  Ακόμα 
και η οικονομική κρίση δε θα πρέπει να επηρεάζει την αναγκαία ενίσχυση της αμυντικής ικανότητας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Το γεγονός και μόνο ότι η κυβέρνηση ανέχθηκε παρέμβαση της τρόικας μέσα στις 
ένοπλες δυνάμεις αποκόπτοντας ή μειώνοντας επιδόματα που έχουν σχέση με την επικινδυνότητα της 
υπηρεσίας και ιδιαίτερα το επίδομα των Εθελοντών Πενταετούς Υποχρέωσης, το οποίο δεν είναι σύνηθες 
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επίδομα όπως τα υπόλοιπα αλλά είναι συμπλήρωμα της μισθοδοσίας, όπως επίσης και παρέμβαση για 
αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης, το λιγότερο που μπορούν να χαρακτηρισθούν είναι ως απαράδεκτα.  

 Ως Ε∆ΕΚ στηρίζουμε ολόψυχα την αμυντική θωράκιση ως μια κορυφαία παράμετρο της εθνικής μας 
στρατηγικής, γι’ αυτό και έχουμε την άποψη ότι, όσο παραμένει η τουρκική κατοχή, θα πρέπει να διαθέτουμε 
ένοπλες δυνάμεις υψηλής αποτρεπτικής ισχύος για λόγους διατήρησης της αμυντικής ικανότητας της πατρίδας 
μας, αλλά και για την ενίσχυση της διαπραγματευτικής ικανότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σήμερα καλούμαστε να ψηφίσουμε για πρώτη φορά στην ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έναν 
προϋπολογισμό ο οποίος πρώτα απ’ όλα είναι προϋπολογισμός κάτω από τον έλεγχο της τρόικας.  Είναι 
προϋπολογισμός ο οποίος ενισχύει περισσότερο την οικονομική ύφεση αντί την ανάπτυξη, η οποία παραμένει 
μοναδική μας ελπίδα να βγούμε από το αδιέξοδο που βρισκόμαστε.  

 Σε αυτή την κορυφαία, αλλά και δύσκολη κοινοβουλευτική διαδικασία θέλω από μέρους της Ε∆ΕΚ να 
διαβεβαιώσω ότι θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε για το αύριο με τη συμμετοχή της κοινωνίας, με έλεγχο από 
τους πολίτες, με αλληλεγγύη προς τις αδύνατες ομάδες του πληθυσμού, αλλά και με αξιοποίηση της γνώσης, 
της ικανότητας και του δυναμισμού των ανθρώπων.  Θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε για συνεχή 
αναμόρφωση του κράτους και έλεγχο κάθε εξουσίας, για πάταξη φαινομένων διαφθοράς, για μια υγιή και 
ανταγωνιστική οικονομία, για την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, για να προχωρήσουν οι τομείς της έρευνας και 
της νέας τεχνολογίας, για την κοινωνική συνοχή, για αξιοπρεπείς συντάξεις, για την αγροτική και περιφερειακή 
ανάπτυξη, για την προστασία του περιβάλλοντος, για την πολιτιστική ανάπτυξη.  Αυτό είναι το συμβόλαιό μας 
με το λαό, το όραμά μας για το μέλλον, μια στρατηγική ανάπτυξης με αλληλεγγύη και επίκεντρο τον άνθρωπο 
και τις ανάγκες του. 

 Θέλουμε να δώσουμε μια ελπίδα στις αυριανές γενιές.  Μετά από κάθε καταιγίδα βγαίνει η ηλιαχτίδα και 
οι νέες γενιές έχουν το δικαίωμα, αλλά και εμείς την υποχρέωση να τους διατηρήσουμε αυτό το δικαίωμα για 
την ηλιαχτίδα του αύριο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό.  Η στήριξη αυτή δεν είναι προφανώς εν λευκώ 
στήριξη των οικονομικών επιλογών της κυβέρνησης και της τρόικας.  Αντίθετα, αυτή η ψήφιση έχει χαρακτήρα 
έντονα κριτικό.  ∆ιατηρούμε ακέραιες τις διαφωνίες μας για την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, για την 
ελλιπή διαπραγμάτευση που έκανε η κυβέρνηση με την τρόικα, χωρίς να δημιουργεί την οποιαδήποτε 
αναπτυξιακή προοπτική που θα έδινε ώθηση στην πραγματική οικονομία του τόπου.  Υπερψηφίζουμε τον 
προϋπολογισμό, γιατί σε αυτή τη δύσκολη οικονομική συγκυρία της κρίσης και της ύφεσης θεωρούμε χρέος 
μας να στηρίξουμε πάνω απ’ όλα το κράτος και τις λειτουργίες του.  Αναμένουμε η κριτική, οι απόψεις και οι 
προτάσεις μας στο μέλλον να τύχουν της κατάλληλης προσοχής και αξιοποίησης για την αντιμετώπιση της 
οικονομικής κρίσης, την ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Βαρνάβα, ο οποίος μίλησε ακριβώς σαράντα λεπτά.   

 Ορίστε.  Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι οι μικροφωνικές αντικατέστησαν τον τηλεβόα και ο τηλεβόας τον 
ντελάλη!  Εδώ με τους πρώτους τρεις ομιλητές έχω πρόβλημα!  Νομίζω ότι, αν μιλούν πιο χαμηλόφωνα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω τις υπηρεσίες της Βουλής να χαμηλώσουν την ένταση των μικροφώνων. 

 Τώρα καλώ στο βήμα τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Μάριο Καρογιάν για την κατάθεση 
της ομιλίας του.   

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρία υπουργέ,  
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 Βρίσκομαι σήμερα στο βήμα της συζήτησης για τον προϋπολογισμό με την απόλυτη σιγουριά ότι όλοι 
όσοι βρίσκονται σήμερα στην αίθουσα του κοινοβουλίου μας έχουν πλήρη συνείδηση της κρισιμότητας των 
περιστάσεων προ των οποίων βρίσκεται η πατρίδα μας. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Ησυχία, παρακαλώ! 

 Ωραία! 

 Να αυξηθεί η ένταση κάπως. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Είναι η πρώτη φορά μετά την τουρκική εισβολή του 1974 που η Κύπρος βρίσκεται αντιμέτωπη με 
κινδύνους που απειλούν την ανεξαρτησία της, την κυριαρχία της, την ακεραιότητά της, την ασφάλειά της, την 
υπόστασή της, που απειλούν το μέλλον της.  Προτού προχωρήσω στη διατύπωση των απόψεων, των 
προβληματισμών και των εισηγήσεων του ∆ημοκρατικού Κόμματος για τον προϋπολογισμό του 2013 και 
βεβαίως για την όλη κατάσταση της κυπριακής οικονομίας, να μου επιτρέψετε να σας υπενθυμίσω ένα μικρό 
απόσπασμα της ομιλίας μας κατά την περσινή συζήτηση για τον προϋπολογισμό. 

 ∆υστυχώς, τα λόγια μας εκείνα, εκείνη η κραυγή αγωνίας, εκείνες οι προειδοποιήσεις, εκείνες οι 
εισηγήσεις, εκείνες οι εκκλήσεις συνάντησαν ώτα μη ακουόντων.  Λέγαμε τα εξής πέρσι τέτοιες μέρες: «Ας μην 
έχουμε την αυταπάτη ότι η οικονομική κρίση είναι μια μπόρα που θα περάσει και όλα θα ξεχαστούν κάτω από 
το φως της λιακάδας που θα ακολουθήσει».  «Η κακοκαιρία», λέγαμε, «θα έχει διάρκεια.  Πόσο μεγάλη θα είναι 
αυτή δεν μπορεί αυτή τη στιγμή να το πει κανείς.  Το μόνο που μπορεί να πει είναι ότι η διάρκειά της εξαρτάται 
σε μεγάλο βαθμό από τη δική μας αποφασιστικότητα, από τη δική μας πειθαρχία.  Το σίγουρο είναι ότι 
χρειαζόμαστε μια νέα οικονομική πολιτική που θα βάλει τέλος στα διαχρονικά υψηλά ελλείμματα».  Λέγαμε τότε 
«το σίγουρο είναι ότι αυτό το πρόταγμα της δημοσιονομικής μας εξυγίανσης δεν μπορεί να γίνει πράξη, αν 
ορισμένοι εξακολουθούν να θέλουν να γίνονται αρεστοί σ’ αυτούς στους οποίους απευθύνονται αλλά όχι 
χρήσιμοι για τα συμφέροντα του λαού μας».  «Το σίγουρο», λέγαμε, «είναι ότι με ημίμετρα, δισταγμούς, 
ατολμίες, έλλειψη αποφασιστικότητας, αναβολές και αναποτελεσματικότητες δεν παράγονται βιώσιμες λύσεις».  
«Το σίγουρο», επίσης λέγαμε, «τέλος, είναι ότι η πραγματικότητα δεν αλλάζει, αν δεν την κοιτάξουμε κατάματα, 
αν, εκτός από ευχολόγια, δεν κάνουμε και αυτά που πρέπει να κάνουμε, για να ξαναπατήσουμε πάνω σε 
στέρεο και δυναμικό έδαφος». 

 ∆υστυχώς, κάποιοι δεν κοίταξαν κατάματα την πραγματικότητα, με αποτέλεσμα σήμερα να βρισκόμαστε, 
ένα χρόνο μετά, μπροστά σε μια ακόμα πιο σκληρή πραγματικότητα.  Η κατάρρευση της οικονομίας μας δεν 
αμφισβητεί μόνο την ανάπτυξη και την ευημερία μας, υπονομεύει κυριολεκτικά το εθνικό μας μέλλον.  Εξαρχής 
η οικονομία μας ήταν το συγκριτικό μας πλεονέκτημα, το ισχυρότερο διαπραγματευτικό μας όπλο, το βάθρο και 
η εγγύηση για μια δίκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού. H οικονομία, λέγαμε όλοι, ήταν η δύναμή μας.  
Σήμερα δυστυχώς έγινε η αχίλλειος πτέρνα μας.  Σήμερα είναι ο αδύνατος κρίκος της εθνικής μας στρατηγικής 
και της κοινωνικής μας συνοχής. 

 Πριν από τρία περίπου χρόνια το ∆ημοκρατικό Κόμμα σήμαινε συναγερμό, καταθέτοντας ολοκληρωμένη 
δέσμη προτάσεων για τη δημοσιονομική εξυγίανση και τη σωτηρία της οικονομίας μας.  ∆εν εισακούσθηκε.  
Και, όταν άρχισε να εισακούγεται από τη σημερινή κυβέρνηση, ήταν ήδη πολύ αργά.  Τα δειλά βήματα που 
έγιναν προς την κατεύθυνση της λήψης στοχευμένων μέτρων και της προώθησης θαρραλέων μεταρρυθμίσεων 
δεν ήταν αρκετά, για να προλάβουν την επερχόμενη ραγδαία επιδείνωση της κατάστασης.  Σήμερα ζούμε τον 
εφιάλτη που πολλοί μέχρι προ ολίγου απέδιδαν στη φαντασία αυτών που κατηγορούσαν ότι έπαιζαν το ρόλο 
των Κασσάνδρων της καταστροφολογίας. 

 ∆εν είναι όμως η στιγμή της αναζήτησης και του καταλογισμού ευθυνών, είναι πρωτίστως η στιγμή για 
μια εθνική συστράτευση για τη συνένωση των δυνάμεων εθνικής σωτηρίας, για την εφαρμογή προγραμμάτων 
έκτακτης ανάγκης, για μια εθνική συνεννόηση που θα οδηγήσει στη δημιουργία ενός ισχυρού, αρραγούς και 
αξιόπιστου εσωτερικού μετώπου για την υπέρβαση της κρίσης και την ανάκαμψη της οικονομίας μας.  Είναι η 
ώρα για ένα εθνικό σχέδιο ανασυγκρότησης.  ∆εν είναι η ώρα για μισές αλήθειες, φρούδες ελπίδες, μάταιες 
προσπάθειες.  Είναι η ώρα να κοιτάξουμε την πραγματικότητα κατάματα, να πούμε τα πράγματα με τ’ όνομά 
τους, να πάρουμε τις αποφάσεις που επιβάλλει η ανασυγκρότηση του κράτους και της οικονομίας μας και η 
διάσωση του μέλλοντος των παιδιών μας.  Προπαντός, δεν είναι η ώρα για φθηνές δικαιολογίες, για αβαθείς 
ερμηνείες που δεν αποκαλύπτουν και δεν αγγίζουν τη ρίζα των προβλημάτων μας και το διαρθρωτικό 
χαρακτήρα τους. 

 Όσο ακριβές κι αν είναι το ότι η κυπριακή οικονομία υφίσταται τις συνέπειες του κουρέματος του 
ελληνικού δημόσιου χρέους, άλλο τόσο αληθές είναι το ότι η έκθεση της κυπριακής οικονομίας στα ελληνικά 
ομόλογα δεν είναι ο μόνος λόγος που σήμερα βρισκόμαστε μπροστά στον κίνδυνο μιας δικής μας χρεοκοπίας.  
Όσο ακριβές κι αν είναι το ότι υπάρχουν αναμφισβήτητες ευθύνες που βαρύνουν τις ηγεσίες του 
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χρηματοπιστωτικού μας συστήματος και τις εποπτικές αρχές τους, άλλο τόσο είναι αληθές το ότι υπάρχουν οι 
πολιτικές ευθύνες που ανήκουν στην πολιτική ηγεσία, στην κυβέρνηση που επέμενε μέχρι πρόσφατα να θεωρεί 
την κυπριακή οικονομία πλήρως θωρακισμένη απέναντι στη διεθνή οικονομική κρίση. 

 Το γραφειοκρατικό κράτος, οι δημόσιες σπατάλες, οι αντιπαραγωγικές συμπεριφορές, οι συντεχνιακές 
αντιλήψεις και οι πελατειακές σχέσεις είναι οι κύριες αιτίες παραγωγής ελλειμμάτων και σώρευσης χρεών.  Το 
ίδιο ισχύει και για τις πολιτικά ευλογούμενες καταναλωτικές συνήθειες που υπερχρέωσαν τα κυπριακά 
νοικοκυριά και τα φέρνουν σήμερα σε απόγνωση για την εξυπηρέτηση των δανείων τους υπό συνθήκες 
μειωμένης χρηματοπιστωτικής ρευστότητας.  Αν αυτά τα αίτια δεν εξαλειφθούν με αλλαγή νοοτροπίας και 
ριζικές διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις, κανένα μνημόνιο και καμία συντηρητική θεραπεία δεν πρόκειται να 
αποφέρει τα ποθούμενα αποτελέσματα, για να ξαναγεννηθεί η ελπίδα σε αυτό τον τόπο, να ανακάμψει η 
οικονομία μας και να αξιοποιηθούν οι δυνατότητές μας, που πολλαπλασιάζονται με την αξιοποίηση των νέων 
φυσικών μας πόρων. 

 Η αλλαγή του μοντέλου ανάπτυξης και του τρόπου διακυβέρνησης πρέπει να γίνουν εδώ και τώρα τα 
βασικά χαρακτηριστικά ενός νέου οράματος για την πατρίδα μας.   Η ευθύνη για την υλοποίησή του είναι και 
ατομική και συλλογική.  Ούτε κατάρες χρειάζονται για την κατάσταση της οικονομίας μας ούτε ευχολόγια για την 
ανάκαμψή της.  Με κατάρες, εξορκισμούς και ευχολόγια η κρίση δεν ξεπερνιέται.  Χρειάζονται αποφάσεις, 
χρειάζονται δύσκολες αποφάσεις, τολμηρές αποφάσεις, αποφάσεις που ενδεχομένως πονάνε.  Χρειάζονται 
αποφάσεις με τις οποίες θα θεμελιώνεται μια νέα ισχυρή βιώσιμη και αειφόρα ανάπτυξη πάνω σε μια στέρεη 
δημοσιονομική βάση.  Η  υπόθεση της διάσωσης της κυπριακής οικονομίας είναι εθνική και τα καθήκοντά μας 
πατριωτικά. 

 Οι μέρες που περνούμε έχουν αναδείξει ακόμα πιο έντονα τις συνέπειες της οικονομικής κρίσης στην 
κυπριακή οικονομία.  Βρεθήκαμε και βρισκόμαστε ακόμη προ του κινδύνου κατάρρευσης του τραπεζικού μας 
συστήματος. Μέχρι την υπογραφή του μνημονίου και των όρων της δανειακής σύμβασης, δηλαδή μέχρι την 
οριστικοποίηση της ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών μας, ο κίνδυνος αυτός θα συνεχίσει να επικρέμαται ως 
δαμόκλειος σπάθη. 

 Αντιμετωπίσαμε και αντιμετωπίζουμε ακόμη τον κίνδυνο στάσης πληρωμών.  Η Κύπρος, που μέχρι πριν 
λίγα χρόνια ήταν ένας τόπος ευμάρειας και ευδαιμονίας, γέμισε συσσίτια, κοινωνικά παντοπωλεία, φτώχια, 
ένδεια, δυστυχία.  Οι στρατιές των ανέργων μεγαλώνουν από μέρα σε μέρα, δεκάδες μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
κλείνουν κάθε μέρα, πληθαίνουν καθημερινά οι οικογένειες που αδυνατούν να αντεπεξέλθουν στις οικονομικές 
ανάγκες για αντιμετώπιση προβλημάτων υγείας, όλο και περισσότερες οικογένειες αδυνατούν να 
ανταποκριθούν στις οικονομικές απαιτήσεις για συνέχιση των σπουδών των παιδιών τους, η μεσαία τάξη 
οδηγείται στα όρια της φτώχιας, το τραπεζικό σύστημα καταρρέει, η αξιοπιστία της κυπριακής οικονομίας 
βρίσκεται κάτω από το μηδέν, η οικονομική ύφεση βαθαίνει.  Αυτή δυστυχώς είναι η εικόνα της Κύπρου 
σήμερα, μελανή και ζοφερή. 

 Θα κατορθώσουμε να προλάβουμε και να αποτρέψουμε τα χειρότερα;  Θα κατορθώσουμε να 
ξαναστήσουμε, να εξυγιάνουμε και να ενδυναμώσουμε την οικονομία μας;  Θα κατορθώσουμε να 
ξαναζωντανέψουμε τις ελπίδες και τα όνειρα των νέων μας, που ξαφνικά είδαν τις προοπτικές επαγγελματικής 
αποκατάστασης και οικονομικής προόδου να εκμηδενίζονται;  Θα κατορθώσουμε να ξεπεράσουμε την κρίση 
και να ξαναδημιουργήσουμε συνθήκες προόδου, ανάπτυξης και ευημερίας; 

 Είμαστε αναγκασμένοι, είμαστε καταδικασμένοι να πετύχουμε.  Πρέπει να τα καταφέρουμε.  Πρέπει να 
αποτρέψουμε την κατάρρευση της κυπριακής οικονομίας, την κατάρρευση του κράτους μας, την κατάρρευση 
της ελπίδας.  Πώς όμως θα το κατορθώσουμε;  Με θυσίες, με αλλαγές, με οδύνες, με σκληρά και δραστικά 
μέτρα.  ∆εν υπάρχει δυστυχώς ανώδυνος τοκετός.  Και ο τοκετός από τον οποίο πρέπει να γεννηθεί ένα 
καλύτερο, δυναμικότερο και πιο αισιόδοξο αύριο πρέπει να πραγματοποιηθεί υπό συνθήκες που θα 
εξασφαλίζουν την υγεία της οικονομίας μας, δημόσιας και ιδιωτικής. 

 Ήδη οι διαπραγματεύσεις με την τρόικα για τους όρους της δανειακής σύμβασης μας δίνουν μια εικόνα 
του τι μας αναμένει. Τα σχετικά νομοθετήματα που εγκρίναμε την περασμένη βδομάδα κάνουν ακόμα πιο 
σκληρή την πραγματικότητα που έχουμε ενώπιόν μας. Η ύφεση βαθαίνει δυστυχώς συνεχώς. Το βιοτικό 
επίπεδο καθημερινά υποβαθμίζεται. Οι οικονομικές ανάγκες της κυπριακής κοινωνίας γίνονται ολοένα και πιο 
έντονες.  Επαναλαμβάνω, φτάσαμε σε αυτό το σημείο, σε αυτή τη δραματική κατάσταση, γιατί υπήρξε 
απρονοησία, απερισκεψία, αλλά και γιατί λανθασμένες εκτιμήσεις και λανθασμένες ενέργειες, ολέθρια 
σφάλματα επιδείνωσαν την κατάσταση της οικονομίας μας.  Όσο χρόνο κι αν αφιερώσουμε, με όση ένταση κι 
αν κάνουμε συζητήσεις περί ευθυνών, δε θα λύσουμε το πρόβλημα.  Πρέπει να αναζητήσουμε και να 
αποδώσουμε τις ευθύνες για το παρελθόν, όπου κι αν ανήκουν.  Πρέπει όμως πρωτίστως να αναλάβουμε τις 
ευθύνες που μας αναλογούν για το σήμερα και το αύριο.   Πρέπει δηλαδή να δώσουμε και να εφαρμόσουμε 
λύσεις.  Οι λύσεις απαιτούν πολιτική βούληση, στρατηγικό σχέδιο και μια συλλογική υπερπροσπάθεια από 
πολλούς, απ’ όλους.   

 Είναι η ώρα της συλλογικής ευθύνης και του συλλογικού καθήκοντος.  Αυτή την τόσο κρίσιμη ώρα δεν 
μπορούν να υπάρξουν λιγότερο ή περισσότερο πατριώτες, λιγότερο ή περισσότερο συνετοί, λιγότερο ή 
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περισσότερο υπεύθυνοι ούτε είναι η ώρα για λαϊκισμό και δημαγωγία, για ψέματα και ψευδαισθήσεις, για εύηχα 
συνθήματα και παχιά λόγια.  Στη θέση των παλιών διχασμών δεν πρέπει και δεν μπορούμε να  
δημιουργήσουμε καινούριους. Ο διαχωρισμός μεταξύ μνημονιακών και αντιμνημονιακών είναι απαράδεκτος και 
κυριολεκτικά επικίνδυνος. Το ζητούμενο δεν είναι να ταχθούμε υπέρ ή κατά του μνημονίου.  Το ζητούμενο είναι 
να ταχθούμε υπέρ ή κατά του μέλλοντος,  υπέρ ή κατά του σχεδίου που θα το κάνει καλύτερο και θα το φέρει 
κοντύτερα, υπέρ ή κατά των αλλαγών και των μεταρρυθμίσεων που θα μας αποκολλήσουν από τις 
παθογένειες του παρελθόντος και που θα ανοίξουν νέες προοπτικές για την ανάπτυξή μας. 

 Πρέπει να δράσουμε με πίστη στις δυνάμεις μας και με αυτοπεποίθηση για τις ικανότητές μας.  Πρέπει 
να υπερασπιστούμε τα συγκριτικά μας πλεονεκτήματα, διασώζοντας για παράδειγμα το χρηματοπιστωτικό μας 
σύστημα.  Πρέπει όμως ταυτόχρονα να καταστήσουμε κατανοητές τις ιδιαιτερότητές μας και να μην 
υποχωρήσουμε στην εφαρμογή λάθος συνταγών, που θα μας εμπλέξουν στο φαύλο κύκλο της ύφεσης και της 
φτώχιας.  Μαγικές συνταγές δυστυχώς δεν υπάρχουν.   Εύκολες και ανώδυνες λύσεις δεν υπάρχουν ούτε από 
μηχανής θεοί υπάρχουν. Εμείς με τη συλλογική σοφία μας, την κοινή βούλησή μας και την κοινή προσπάθειά 
μας θα αντιμετωπίσουμε την κρίση, εμείς και μόνο εμείς.  Οι κανόνες του παιχνιδιού στη σημερινή 
παγκοσμιοποιημένη οικονομία των φανερών, των κρυφών και των σκληρών και ανελέητων ανταγωνισμών δεν 
αφήνουν περιθώρια πραγμάτωσης ηθικών αρχών και ηθικών κανόνων, όπως είναι η αρχή της κοινοτικής 
αλληλεγγύης, που ως θεωρία, όχι δυστυχώς ως πράξη, αποτελεί θεμέλιο λίθο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ενώπιοι ενωπίοις λοιπόν πρέπει να δούμε κατάματα την πραγματικότητα, να κατανοήσουμε την πικρή 
και σκληρή αλήθεια και να πάρουμε την τύχη μας και το μέλλον μας στα δικά μας χέρια. Ναι, είναι η ώρα της 
εθνικής συστράτευσης, της εθνικής συνεννόησης, της εθνικής σωτηρίας.  Η Κύπρος ή θα κατορθώσει να βγει 
από τη σημερινή οικονομική και γενικότερη κρίση ή θα οδηγηθεί στην καταστροφή ή θα βγει ενωμένη από την 
κρίση ή δε θα βγει καθόλου.  Έχουμε την άποψη ότι μπορούμε να δούμε τα πράγματα από μια αισιόδοξη 
οπτική γωνία.  Η Κύπρος θα βγει από την κρίση και θα πάρει τη μοίρα της στα χέρια της.  Σύντομα θα κλείσει ο 
φαύλος κύκλος της ύφεσης και θα ξαναμπούμε στο δρόμο της ανάπτυξης, της δημιουργίας και της προόδου. 
Θα ξαναφέρουμε την ευημερία, την ελπίδα, αλλά και το χαμόγελο στο λαό μας.   Ναι, μπορούμε να βλέπουμε 
με αισιοδοξία το μέλλον, γιατί στα χέρια μας είναι να ξανακάνουμε την Κύπρο αξιόπιστη και σεβαστή, να 
ξανακάνουμε την κυπριακή οικονομία ισχυρή και ανταγωνιστική. 

 Φυσικά, για να πάρουν τα πράγματα αυτή την πορεία, πρέπει σταθερά και αποφασιστικά να εργαστούμε 
για την εξυγίανση και τον εξορθολογισμό των δημόσιων οικονομικών, για την προώθηση των απαραίτητων 
διαρθρωτικών αλλαγών, για τον εκσυγχρονισμό του κράτους και των θεσμών και για την επικράτηση των 
αρχών της κοινωνικής δικαιοσύνης και της κοινωνικής συνοχής.  Πρέπει να τολμήσουμε, να τολμήσουμε να 
αντιμετωπίσουμε αποφασιστικά, μη υπολογίζοντας πολιτικό κόστος και χωρίς να μας φοβίζουν οι κίνδυνοι που 
μας απειλούν.  Πρέπει να συμφωνήσουμε και όλοι μαζί να δεσμευτούμε ότι θα εργαστούμε, ώστε τα επώδυνα 
μέτρα που αναγκαζόμαστε να πάρουμε να είναι τα πρώτα και τα τελευταία, ότι θα αξιοποιήσουμε με σύνεση και 
ορθολογικό σχεδιασμό τα στρατηγικά πλεονεκτήματα της Κύπρου και της οικονομίας μας, ότι θα βάλουμε το 
μαχαίρι βαθιά στη σπατάλη, τα προνόμια, τη διαπλοκή, τη διαφθορά. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η επιδείνωση των δημόσιων οικονομικών οφείλεται κυρίως στην οικονομική κρίση, οφείλεται όμως και 
στις μακροχρόνιες παθογένειες της οικονομίας μας, καθώς και στην ολιγωρία που παρατηρήθηκε στην 
αντιμετώπισή της.  Η οικονομική κρίση έφερε στην επιφάνεια τις πραγματικές αδυναμίες της κυπριακής 
οικονομίας.  ∆ιέλυσε παράλληλα και χρόνιες ψευδαισθήσεις για τις πραγματικές αντοχές της οικονομίας μας.  
Έγιναν όμως και τραγικά λάθη.  ∆ε θα αναφερθώ σε αυτά, γιατί αυτή τη στιγμή προέχει η αναζήτηση λύσεων 
και όχι η αναζήτηση και ο εντοπισμός ευθυνών για λάθη και παραλείψεις του χθες.  Ενδεικτικά μόνο 
αναφέρομαι σε ένα λάθος σε μια κρίσιμη στιγμή.  Σωστά λέγεται ότι οι τράπεζες έχουν ευθύνη για την 
υπερβολική έκθεσή τους στα ελληνικά ομόλογα, όπως αλήθεια είναι και το γεγονός ότι το κούρεμα των 
ελληνικών ομολόγων δεν ήταν μια λογιστική πράξη αλλά μια πολιτική απόφαση για την οποία η δική μας 
πλευρά και κατ’ ακρίβειαν ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας φέρει και ο ίδιος μεγάλη ευθύνη.  Και αυτό, γιατί οι 
κυπριακές τράπεζες στη βάση των αξιολογήσεων, τα λεγόμενα ‟stress tests”, από τους οίκους αξιολόγησης 
αξιολογούνταν θετικά.  Στη βάση αυτών των αξιολογήσεων τον Ιούλιο του 2011 υπήρχε πρόβλεψη για κούρεμα 
των ελληνικών ομολόγων μέχρι 14%, ενώ στο τέλος του ίδιου μήνα η πρόβλεψη αυξήθηκε στο 21%.  
Ακολούθως, στη σύνοδο κορυφής τον Οκτώβρη του 2011, ενώ συζητούνταν αρχικά κούρεμα 50%, για το οποίο 
και σε αυτή την περίπτωση οι κυπριακές τράπεζες δε χρειάζονταν κρατική στήριξη, η σύνοδος κατέληξε σε 
κούρεμα της τάξης του 85%.  Είναι εδώ ακριβώς που η κυβέρνηση όφειλε να αντιδράσει.  Αν ήταν σωστά 
προετοιμασμένη, έπρεπε να ζητήσει την ανακεφαλαιοποίηση των κυπριακών τραπεζών, όπως έπραξε και η 
Ελλάδα.  Αποτέλεσμα της απόφασης της συνόδου κορυφής ήταν οι κυπριακές τράπεζες να βρεθούν σε αυτή τη 
δυσμενέστατη θέση. 

 Επειδή η κυβέρνηση επιμένει -προφανώς στα πλαίσια της επικοινωνιακής πολιτικής της- να παραπέμπει 
μόνο στις ευθύνες των τραπεζών, θέλω να σημειώσω και τα ακόλουθα:  Είναι γεγονός ότι μεγάλο μέρος του 
δανείου από την τρόικα αφορά την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Ο ισχυρισμός όμως ότι από το ποσό 
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του δανείου μόνο το €1,5 δις αφορά το δημόσιο τομέα είναι εντελώς λανθασμένος, γιατί, εκτός του ότι το 
μεγαλύτερο μέρος των €6 δις -€8,5 δις, αν χρειαστεί να αναχρηματοδοτήσουμε και το ρωσικό δάνειο- 
προέρχεται από τα ελλείμματα της τελευταίας πενταετίας, υπάρχει και το άλλο €1,5 δις, που είναι οι ανάγκες 
που θα έχουμε μετά από την εισαγωγή όλων αυτών των επαχθών μέτρων.  Χωρίς αυτά τα μέτρα οι ανάγκες 
μας μόνο για κάθε χρόνο θα ήταν πέραν του €1,2 δις και στην επόμενη πενταετία πέραν των €8 δις.  
Προσθέστε σε αυτά τα άλλα €8,5 δις για την αναχρηματοδότηση και θα δείτε τις ευθύνες της κυβέρνησης.  Ας 
μην μπω και στον πειρασμό να υπολογίσω πόσο θα ήταν το ποσό στα τριάντα χρόνια της αποπληρωμής του 
δανείου και να συνυπολογίσω τις ζημιές που προέκυψαν από το κούρεμα των ελληνικών ομολόγων, που ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας με τους κατάλληλους χειρισμούς μπορούσε να περιορίσει. 

 Τώρα όμως βρισκόμαστε ενώπιον σοβαρών κινδύνων.  Το δίλημμα δυστυχώς είναι πολύ πιο σκληρό:  
Είτε να αποδεχθούμε τους όρους της δανειακής σύμβασης και τα επαχθή και άδικα μέτρα είτε να αφήσουμε το 
κράτος και την οικονομία μας να χρεοκοπήσουν. Τραγικά καταστροφική για την Κυπριακή ∆ημοκρατία, την 
κυπριακή οικονομία και κατά συνέπεια τον κυπριακό λαό η χρεοκοπία.  Μπροστά σ’ αυτό το σκληρό δίλημμα, 
που δυστυχώς δεν είναι επίπλαστο, ενσυνείδητα επιλέξαμε να διασώσουμε την κρατική οντότητα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, να διασώσουμε την οικονομία μας και τα ζωτικά και κυριαρχικά δικαιώματα της 
πατρίδας μας. 

 Τώρα πρωταρχικός στόχος είναι η αποκατάσταση της αξιοπιστίας της κυπριακής οικονομίας, ώστε με 
αργά μεν αλλά σταθερά βήματα να αρχίσει η σταδιακή ανάκαμψη της οικονομίας μας.  Ως εκ τούτου, 
πρωταρχικός στόχος πρέπει να είναι η παραγωγή πρωτογενών πλεονασμάτων με τη δραστική μείωση των 
κρατικών δαπανών και με σταθερό στόχο τη μείωση του δημόσιου χρέους.  Πρέπει επίσης να απελευθερωθούν 
περισσότερα κονδύλια για ενθάρρυνση της ανάπτυξης.  Για να γίνει κάτι τέτοιο, ο κρατικός προϋπολογισμός 
πρέπει να στοχεύει στην εξισορρόπηση των εσόδων και των δαπανών του κράτους. Ο ισοσκελισμός του 
προϋπολογισμού αποτελεί μείζον και κρίσιμο στοίχημα. 

 Απαραίτητα στοιχεία για την προώθηση και εφαρμογή ενός εθνικού σχεδίου διάσωσης και ανάκαμψης 
της κυπριακής οικονομίας είναι τα ακόλουθα:  

1. Η μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος κυρίως μέσω της περιστολής των δαπανών. 

2. Η ενίσχυση της φοροεισπρακτικής ικανότητας του κράτους με ιδιαίτερη έμφαση στην καταπολέμηση της 
φοροδιαφυγής, που υπάρχει και πρέπει να κτυπηθεί.  

3. Η λήψη των αναγκαίων μέτρων τόνωσης της οικονομίας μέσα από την αξιοποίηση κοινοτικών πόρων 
και πόρων από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. 

4. Η αξιοποίηση της περιουσίας του δημοσίου.  ∆εν εννοούμε φυσικά αποξένωση της κρατικής περιουσίας. 

5. Η επιτάχυνση των διαρθρωτικών αλλαγών, ώστε να εξορθολογιστούν οι κρατικές δαπάνες και να 
αξιοποιηθούν οι αναπτυξιακές δυνατότητες της χώρας.  

6. Η επένδυση στη γνώση, στην έρευνα και στην καινοτομία. 

7. Η ενίσχυση και διευκόλυνση της επιχειρηματικότητας και ο περιορισμός της γραφειοκρατίας. 

8. Η δημιουργία ενός σύγχρονου κοινωνικού κράτους με τη βελτίωση της ποιότητας των θεσμών και με 
στόχευση των κοινωνικών παροχών. 

9. Η αξιοποίηση των στρατηγικών και ανταγωνιστικών πλεονεκτημάτων της χώρας μας. 

 Ωστόσο, με τα μέτρα της δανειακής σύμβασης ασφαλώς και δεν ολοκληρώνεται η απαιτούμενη 
δημοσιονομική εξυγίανση.  Απαιτείται παράλληλα συνεπής εφαρμογή των μέτρων αυτών, αλλά και εγρήγορση 
για τη λήψη ενδεχόμενων πρόσθετων μέτρων εκεί και όπου απαιτείται.  Το στοίχημα λοιπόν είναι να βγει η 
οικονομία από την ύφεση και να δημιουργηθούν άμεσα συνθήκες ανάπτυξης και προόδου.  Μόνο με αυτό τον 
τρόπο θα μπορεί να εξυπηρετείται το δημόσιο χρέος και ως εκ τούτου να εξασφαλιστεί η βιωσιμότητά του.  
Πρέπει να καταβάλουμε το άπαν των δυνάμεών μας, ώστε να αποτραπεί η ενεργοποίηση άλλων προνοιών του 
μνημονίου, όπως για παράδειγμα η λήψη πρόσθετων μέτρων, όπως για παράδειγμα η εφαρμογή πρόσθετων 
περικοπών που να αντιστοιχούν στο 2% επί του ΑΕΠ ή η ενεργοποίηση της πρόνοιας για ιδιωτικοποίηση των 
κερδοφόρων ημικρατικών οργανισμών. 

 ∆υστυχώς, εν μέσω βαθιάς ύφεσης της οικονομίας ο βαθμός υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών 
βρίσκεται σε πολύ χαμηλό επίπεδο.  Είναι της τάξης του 50% μόνο, ενώ, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, 
οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2013 προϋπολογίζονται στα €802 εκατομ., σε σύγκριση με το €1 δις το 2012, 
παρουσιάζοντας μείωση της τάξης του 21,2%.  Εδώ λοιπόν είναι ακριβώς που χρειάζεται ένα νέο μοντέλο 
ανάπτυξης, ένα μοντέλο ανάπτυξης μακριά από δογματισμούς και αγκυλώσεις.  Το νέο μοντέλο ανάπτυξης θα 
πρέπει να ενθαρρύνει την επιχειρηματικότητα, να δίνει έμφαση στην έρευνα και την καινοτομία, να στηρίζει την 
ιδιωτική πρωτοβουλία και να ενισχύει τον ανταγωνισμό, με απλουστευμένες διαδικασίες και χωρίς 
γραφειοκρατικές περιπλοκές. 
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 Η επιτάχυνση της οικονομικής ανάπτυξης μέσα σε συνθήκες δημοσιονομικής σταθερότητας από μόνη 
της θα βοηθήσει στη μείωση της ανεργίας, που μαστίζει ειδικά τους νέους, και θα προωθήσει την κοινωνική 
συνοχή. Η εξασφάλιση πολιτικής σταθερότητας, που αποτελεί βασική προϋπόθεση για την κεφαλαιοποίηση και 
αξιοποίηση των πολλών συγκριτικών πλεονεκτημάτων του τόπου, είναι κύριο ζητούμενο, γιατί η πολιτική 
σταθερότητα αποτελεί βασική προϋπόθεση για τη συλλογική συνδιαμόρφωση ενός νέου οράματος και μιας 
ολοκληρωμένης στρατηγικής υπέρβασης της κρίσης.  Ενός νέου οράματος για την αναβάθμιση του τουριστικού 
προϊόντος, την ενίσχυση του χρηματοπιστωτικού συστήματος, την ενίσχυση του τομέα της εμπορικής 
ναυτιλίας, την αύξηση της ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων, την ανάδειξη της Κύπρου σε διεθνές 
εκπαιδευτικό, ιατρικό και ερευνητικό κέντρο, τη μετατροπή της Κύπρου σε ενεργειακό κόμβο ευρωπαϊκής 
σημασίας, πρότυπο πράσινης ανάπτυξης, παράδειγμα χρήσης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, πόλο έλξης 
νέων επενδύσεων, χώρο παραγωγής προϊόντων υψηλής ποιότητας και προστιθέμενης αξίας.  Ενός οράματος 
για μια πραγματικά ισχυρή και ανταγωνιστική οικονομία, βασισμένη στην πρωτοβουλία και την εργασία όλων 
των δημιουργικών δυνάμεων και κυττάρων του λαού, τη διαρκή καινοτομία, τις νέες τεχνολογίες και τις αξίες 
μιας αειφόρου ανάπτυξης. 

 Η Κύπρος έχει τη δυνατότητα να εξελιχθεί σε ενεργειακό κέντρο, σε ιατρικό κέντρο, σε εκπαιδευτικό 
κέντρο, σε κέντρο τηλεπικοινωνιών, συμπεριλαμβανομένων και των τηλεπικοινωνιακών δορυφόρων, σε 
περιφερειακό εμπορικό κέντρο και σε κέντρο παροχής υπηρεσιών οιονεί δικαστικής φύσεως (διαμεσολαβήσεις, 
δημοπρασίες πλοίων κ.λπ.).  Τα αεροδρόμιά μας μπορούν να καταστούν διαμετακομιστικοί σταθμοί και τα 
λιμάνια μας κέντρο κρουαζιέρας και διαμετακομιστικού εμπορίου. Ακόμα, το τουριστικό μας προϊόν θα πρέπει 
να εμπλουτιστεί. 

 Η τεχνολογία, αγαπητές συνάδελφοι και αγαπητοί συνάδελφοι, και η παγκοσμιοποίηση ενοποιούν τις 
εθνικές οικονομίες, υποβοηθούν τη διακρατική κινητικότητα των κεφαλαίων και γενικότερα διαφοροποιούν τη 
φύση του παγκόσμιου ανταγωνισμού.  Σε αυτό το ταχύτατα εξελισσόμενο σκηνικό χρειαζόμαστε νέες και 
κυρίως αποτελεσματικές πολιτικές και νέες προσεγγίσεις, προσαρμοσμένες στα νέα δεδομένα.  Απαιτούνται 
ρήξεις με παρωχημένες πολιτικές, νέα εργαλεία παρέμβασης, ταχύτητα και ευελιξία στις διαδικασίες και 
αποτελεσματική αντιμετώπιση των στρεβλώσεων που έχουν δημιουργηθεί στην οικονομία μας.  Η έμφαση 
λοιπόν πρέπει να δοθεί στην ανάπτυξη, στα πλαίσια βεβαίως δημοσιονομικής και νομισματικής σταθερότητας.  
Μόνο έτσι θα οδηγήσουμε την κυπριακή οικονομία σε επανεκκίνηση, θα δημιουργήσουμε νέες θέσεις εργασίας, 
θα βελτιώσουμε το βιοτικό επίπεδο του λαού μας και γενικότερα θα μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε τις 
κοινωνικές επιπτώσεις της ύφεσης και της κρίσης των τελευταίων χρόνων, αλλά και να επιλύσουμε και το 
δημοσιονομικό μας πρόβλημα πάνω σε μόνιμη βάση. 

 Ανάμεσα στα μέτρα που προτείνουμε, με στόχο να προωθήσουν την ανάπτυξη, για να λυθεί επιτέλους 
το πρόβλημα της ανεργίας, είναι τα εξής: 

1. ∆ημιουργία μηχανισμού εντόπισης και προώθησης επενδυτικών ευκαιριών. 

2. Μονοθυριδική πρόσβαση για επιχειρήσεις, φορολογικά κίνητρα. 

3. Φορολογικά κίνητρα: 

 α.   Μη φορολόγηση κερδών που επαναεπενδύονται. 

 β.   Στοχευμένη επέκταση της επιταχυνόμενης απόσβεσης. 

 γ.  Φορολογικά κίνητρα και φορολογική αμνήστευση επαναπατριζόμενων κεφαλαίων, νοουμένου ότι 
αυτά θα επενδυθούν. 

 δ. Άμεση αμνήστευση υφιστάμενων κτιρίων που δεν έχουν τίτλους ιδιοκτησίας. 

4. Πολεοδομικά κίνητρα για ανάπτυξη: 

 α.   Εισαγωγή πολεοδομικής έννοιας για τα επιχειρηματικά πάρκα για μόνιμη    εγκατάσταση μεγάλων 
εταιρειών στην Κύπρο. 

 β.   Παροχή πολεοδομικών κινήτρων, ώστε να καταστούν συμφέρουσες οι επενδύσεις. 

5. Συμπράξεις δημόσιου και ιδιωτικού τομέα. 

 Προώθηση συμπράξεων δημόσιου και ιδιωτικού τομέα για υλοποίηση μεγάλων και εφικτών 
αναπτυξιακών έργων. 

6. Ναυτιλία, τουρισμός και υπηρεσίες. 

Χάραξη εθνικής πολιτικής για την παραπέρα ανάπτυξη της κυπριακής εμπορικής ναυτιλίας και γενικά 
της ναυτιλιακής βιομηχανίας, καθώς και προσφορά ουσιαστικών πολεοδομικών, οικονομικών και 
φορολογικών κινήτρων για αναβάθμιση και εμπλουτισμό του τουριστικού μας προϊόντος. 

7. Η Κύπρος περιφερειακό κέντρο παροχής υπηρεσιών. 
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Ίδρυση συντονιστικού συμβουλευτικού φορέα μελέτης των διεθνών τάσεων και εξελίξεων και επέκταση 
του δικτύου συμφωνιών για την αποφυγή διπλής φορολογίας.  

8. Αναδιάρθρωση αγροτικού τομέα/απασχόληση νέων. 

Να επιδιωχθεί η αναδιάρθρωση του αγροτικού τομέα και η απασχόληση των νέων στον τομέα αυτό με 
την εισαγωγή πλέγματος κινήτρων που θα προωθούν προϊόντα υψηλής προστιθέμενης αξίας, όπως 
είναι και τα βιολογικά. 

9. ∆ραστική ενίσχυση της σύνδεσης μεταξύ πανεπιστημίων και επιχειρήσεων και πολλά άλλα.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όλοι αντιλαμβανόμαστε ότι ο προϋπολογισμός του κράτους για το 2013 είναι ένας προϋπολογισμός 
ύφεσης.  Κινείται κατ’ ανάγκην στον αστερισμό της τρόικας και του μνημονίου.  Έχουμε την άποψη ότι δεν 
έχουμε ιδιαίτερα περιθώρια για αλλαγές και βελτιώσεις.  Είμαστε σχεδόν παγιδευμένοι σε αυτά που προνοεί ο 
προϋπολογισμός που έχει καταθέσει η κυβέρνηση. 

 Ας προσπαθήσουμε τουλάχιστον με τον προϋπολογισμό που θα εγκρίνουμε να αποτρέψουμε ένα 
δεύτερο μνημόνιο.  Φυσικά, η αποτροπή ενός δεύτερου μνημονίου δεν εξαρτάται μόνο από τον 
προϋπολογισμό, εξαρτάται από πολλά πράγματα που πρέπει να κάνουμε, προκειμένου να καταστήσουμε την 
κυπριακή οικονομία αξιόπιστη και ανταγωνιστική.   Κυρίως πρέπει να συνειδητοποιήσουμε ότι η πορεία της 
λιτότητας, της περισυλλογής και του εξορθολογισμού είναι μονόδρομος, ένας τραχύς μονόδρομος που απαιτεί 
θυσίες. Το ζητούμενο όμως είναι οι θυσίες του σήμερα να μπορούν να αποδώσουν σύντομα αύριο καρπούς. Ο 
φαύλος κύκλος της λιτότητας και της ύφεσης πρέπει να κλείσει το συντομότερο και θα κλείσει, μόνο αν εμείς 
κατορθώσουμε να τον κλείσουμε. Αυτή η ευθύνη πέφτει στους ώμους όλων μας, όλων. Είμαστε όλοι χρεωμένοι 
και είμαστε συνάμα όλοι καταδικασμένοι αυτό το χρέος να το ξοφλήσουμε στο ακέραιο. 

 Είναι η ώρα λοιπόν που πρέπει όλοι να καταλήξουμε σε μια εθνική συμφωνία επί τούτου, σε μια 
συμφωνία ότι όλοι θα ανταποκριθούμε στις ευθύνες μας και θα οδηγήσουμε την κυπριακή οικονομία σε έξοδο 
από τη σημερινή κρίση που σήμερα την ταλανίζει.  Βέβαια, για να γίνουν όλα αυτά, χρειάζεται να επιλυθεί το 
άμεσο πρόβλημα, που είναι η υπογραφή της δανειακής σύμβασης, χωρίς επιπρόσθετους επαχθείς όρους. Ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, αντί να παραπονιέται και να κατηγορεί τους πάντες εντός και εκτός Κύπρου, θα 
πρέπει να ξεκινήσει άμεσα εκστρατεία επίτευξης του στόχου αυτού όσο το δυνατόν πιο σύντομα γίνεται.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μια κοινή εθνική προσπάθεια απαιτείται και για την προώθηση του μέγιστου θέματος της εθνικής 
αναπτυξιακής μας στρατηγικής, την υπόθεση του φυσικού αερίου.  Όχι αυτοσχεδιασμοί, όχι προχειρότητες.  Με 
σύνεση και συλλογικότητα πρέπει να αξιοποιήσουμε τις μεγάλες ευκαιρίες που μας δίνει ο εντοπισμός φυσικού 
αερίου στην κυπριακή αποκλειστική οικονομική ζώνη.  Να σχεδιάσουμε και να δρομολογήσουμε μια αξιόπιστη 
και πειστική, κυρίως αποτελεσματική, ενεργειακή πολιτική, που να συνδυάζει την ενεργειακή αυτάρκεια της 
χώρας με την ασφάλειά της και την οικονομική της ανάπτυξη.  ∆υστυχώς, οι αυτοσχεδιασμοί, οι κινήσεις 
εντυπώσεων, η ατέρμονη φιλολογία και παραφιλολογία γύρω από το θέμα, οι διάφορες θεωρίες και συνταγές 
ειδικών και μη, αρμόδιων και αναρμόδιων δεν οδηγούν πουθενά.  Είναι η ώρα που πρέπει να αφήσουμε κατά 
μέρος τακτικές και τακτικισμούς και να χαράξουμε μια μακρόπνοη στρατηγική διαχείρισης του εθνικού μας 
πλούτου προς όφελος του κυπριακού λαού, αλλά κυρίως των μελλοντικών γενιών. 

 Η αξιοποίηση του εθνικού μας πλούτου δεν εξαντλείται με τις αδειοδοτήσεις και μόνο.  Είναι μια σύνθετη 
διαδικασία που συνδυάζεται με σύνθετες ενέργειες και συνέργειες.  Απαιτείται ένα ολοκληρωμένο νομικό 
πλαίσιο, διαφάνεια και ορθολογική διαχείριση των κοιτασμάτων φυσικού αερίου.  Πρόκειται για εθνική 
περιουσία που πρέπει να την αξιοποιήσουμε σωστά και που παράλληλα σημαντικό μέρος της πρέπει να 
κληροδοτηθεί στις μελλοντικές γενιές. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η οικονομική κρίση και οι δραματικές συνέπειές της βιώνονται ήδη από τον κυπριακό λαό έντονα, 
σκληρά, με αποτέλεσμα τα θέματα της οικονομίας να κυριαρχούν στη σκέψη και την έγνοια του.  Αλίμονο όμως, 
αν ξεχάσουμε έστω και προς στιγμή, αν αδιαφορήσουμε έστω και προς στιγμή για το μείζον θέμα μας, το 
μείζον πρόβλημά μας, το εθνικό μας θέμα.  Μετά την τουρκική εισβολή του 1974 η καθεχρονική συζήτηση στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων των προϋπολογισμών του κράτους περιλαμβάνει ως κύριο θέμα το κυπριακό 
πρόβλημα και τις εξελίξεις του.  Μπορεί η φετινή συγκυρία να μη δίνει ιδιαίτερη έκταση στη συζήτηση του 
Κυπριακού, η ένταση όμως της έγνοιας μας πρέπει να παραμείνει υψηλά.  Πρέπει συνεχώς να βρισκόμαστε σε 
επαγρύπνηση, αλλά και εγρήγορση, σε μια περίοδο που η τουρκική αδιαλλαξία, η βουλιμία και ο ετσιθελισμός 
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της Άγκυρας βρίσκονται στη κορύφωσή τους.  Οφείλουμε να αγρυπνούμε και να είμαστε έτοιμοι να 
υπερασπιστούμε και να διεκδικήσουμε τα εθνικά μας δίκαια με μια διεκδικητική στρατηγική, με συλλογικότητα, 
αποφασιστικότητα και σθένος. 

 Η διαπραγματευτική διαδικασία που άρχισε μετά τις προεδρικές του 2008 οδηγήθηκε σε πλήρες 
αδιέξοδο, λόγω βεβαίως της τουρκικής αδιαλλαξίας, αλλά και λόγω του μποϊκοτάζ που εφάρμοσε η Τουρκία 
στη διάρκεια της εξάμηνης Προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Είναι 
αναμενόμενο ότι μετά τις προεδρικές εκλογές τα Ηνωμένα Έθνη και η διεθνής κοινότητα θα επιχειρήσουν να 
δώσουν μια συνέχεια στη διαδικασία αναζήτησης λύσης του κυπριακού προβλήματος.  Πολύ πιθανόν τα 
Ηνωμένα Έθνη να επιδιώξουν συνέχιση της παρούσας διαδικασίας στη βάση κάποιων παλαιότερων ή 
νεότερων σεναρίων. 

 Έχουμε την άποψη ότι αμέσως μετά τις προεδρικές το Εθνικό Συμβούλιο πρέπει να επεξεργαστεί ένα 
κοινό πλαίσιο διαχείρισης του κυπριακού προβλήματος, καθώς και ένα κοινό πλαίσιο αρχών για μια δίκαιη, 
λειτουργική και βιώσιμη λύση. Πρέπει να διαφυλαχθεί ο χαρακτήρας του κυπριακού προβλήματος ως ενός 
κατεξοχήν προβλήματος ξένης εισβολής, συνεχιζόμενης κατοχής και παραβίασης ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
κατά παράβαση του διεθνούς δικαίου. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα στη βάση των πάγιων διαχρονικών του θέσεων έχει καταλήξει στο διάλογό του 
τόσο με τις υπόλοιπες δυνάμεις του ενδιάμεσου χώρου όσο και με το ∆ημοκρατικό Συναγερμό και τον κοινό 
υποψήφιο για την προεδρία της ∆ημοκρατίας Νίκο Αναστασιάδη σε ένα συμφωνημένο πλαίσιο αρχών για τη 
λύση του Κυπριακού, που πιστεύουμε ότι μπορεί να αποτελέσει τη βάση μιας κοινής στρατηγικής. 

 Για να ενδυναμώσουμε τη θέση μας στη διαδικασία λύσης του εθνικού μας θέματος, πρέπει να 
καταστήσουμε πιο ισχυρή και πιο αξιόπιστη την εξωτερική μας πολιτική, αξιοποιώντας σωστά τα νέα 
γεωστρατηγικά και γεωπολιτικά δεδομένα. Μια πιο αξιόπιστη και πιο αποτελεσματική εξωτερική πολιτική και 
μια πιο αποτελεσματική διεκδικητική στρατηγική στο Κυπριακό προϋποθέτουν βεβαίως ένα αξιόπιστο κράτος 
και ένα αξιόπιστο κράτος προϋποθέτει μια ισχυρή οικονομία, το άμεσο ζητούμενο αυτή την περίοδο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πολύ φοβάμαι ότι δεν έχουμε να κάνουμε μόνο με μια σοβαρή οικονομική κρίση. Αντιμετωπίζουμε μια 
βαθύτερη και πιο σύνθετη κρίση, κρίση αρχών και αξιών, κρίση αξιοπιστίας του κράτους και των θεσμών του, 
κρίση αξιοπιστίας του πολιτικού συστήματος, μια γενικότερη κρίση.  Υπάρχει η άποψη ότι βρισκόμαστε σε μια 
περίοδο παρακμής.  Πρόκειται για μια άποψη που σηκώνει πολλή συζήτηση.  Πρέπει πάντως να κάνουμε 
μερικές ειλικρινείς διαπιστώσεις και παραδοχές.  Ως κράτος και ως κοινωνία δίνουμε πολλές φορές την 
εντύπωση ότι έχουμε χάσει την αυτοπεποίθησή μας.  Παρουσιάζουμε την εικόνα ενός φοβισμένου και 
‟χαμένου” λαού, ενός κράτους δυσλειτουργικού και αναποτελεσματικού. Γενικά παρουσιάζουμε μια εικόνα που 
δημιουργεί αισθήματα απογοήτευσης, ανασφάλειας και αβεβαιότητας. 

 Με τέτοια ψυχολογία δε θα οδηγηθούμε σε καλύτερες μέρες.  Με τέτοια συμπεριφορά δε θα πάμε 
μπροστά.  Πρέπει να οπλιστούμε με κουράγιο.  Πρέπει κυρίως να παράξουμε αποτελέσματα, να σχεδιάσουμε 
και να εφαρμόσουμε τα εργαλεία με τα οποία θα πείσουμε για τις δυνατότητες της πατρίδας μας.  Ούτε 
μοιρολατρική αποδοχή της ασθένειάς μας ούτε κομπογιαννίτικη αντιμετώπισή της θα φέρουν τη σωστή 
θεραπεία. Το μοιραίο θα επέλθει με βεβαιότητα, κυρίως αν εκδηλώσουμε συμπεριφορές και τάσεις αυτοκτονίας 
και αυτοχειρίας. 

 Την τελευταία περίοδο άρχισαν να παρουσιάζονται στον τόπο φαινόμενα κοινωνικών εκρήξεων.  
Βρίσκεται ενδεχομένως εν δυνάμει ένας εσωτερικός σπαραγμός. Αν δεν ισχυροποιήσουμε τις αντοχές μας, αν 
δεν οπλιστούμε με υπομονή και καρτερικότητα, ίσως να μην κατορθώσουμε να φθάσουμε σε μια όαση.  Σε 
όαση θα φθάσουμε με μια συντεταγμένη, πειθαρχημένη πορεία που θα χαράξουμε, μετατρέποντας την κρίση 
σε μεγάλη ευκαιρία για ένα νέο ξεκίνημα.  Τα καταφέραμε σε δυσκολότερες περιστάσεις.  Είμαι βέβαιος ότι θα 
τα καταφέρουμε και τώρα κάνοντας ευκολότερες τις περιστάσεις που προκαλούν τον πατριωτισμό μας και 
αξιοποιώντας τις αποδεδειγμένες ικανότητές μας να αναγεννιόμαστε από τις στάχτες μας, να είμαστε 
δημιουργικοί απέναντι στους κινδύνους, ευρηματικοί απέναντι στα προβλήματά μας, να είμαστε με άλλα λόγια 
παραγωγικοί, δημιουργικοί και όχι φοβικοί, σίγουροι για τον εαυτό μας, περήφανοι για την πατρίδα μας. 

 Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, αναφέρω ότι το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα τηρήσει την ίδια υπεύθυνη στάση 
που από της ίδρυσής του τηρεί κατά την ψήφιση των προϋπολογισμών.  Θα υπερψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό του 2013 και παράλληλα θα καταθέσουμε συγκεκριμένες τροποποιητικές προτάσεις στη βάση 
της δικής μας πολιτικής και της δικής μας φιλοσοφίας.  Για να προλάβω οποιαδήποτε παρερμηνεία της ψήφου 
μας, σημειώνω ότι η υπερψήφιση του προϋπολογισμού δεν μπορεί να ερμηνευτεί ως έγκριση της οικονομικής 
πολιτικής της κυβέρνησης.  Όσα έχω εξάλλου αναφέρει στην ομιλία μου αναδεικνύουν μια σαφή διάσταση. 

 Προτού εγκαταλείψω το βήμα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ευχηθώ σε όλους 
καλά Χριστούγεννα και καλή χρονιά!  Όμως πάνω απ’ όλα θέλω να ευχηθώ στον κυπριακό λαό με τη νέα 
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χρονιά να ανατείλει η ελπίδα για ένα καλύτερο αύριο, το αύριο που αξίζει στον τόπο, που αξίζει στην κοινωνία, 
που αξίζει στον κάθε Κύπριο πολίτη! 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Μάριο Καρογιάν για την ομιλία του.  

 Καλώ τώρα στο βήμα το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ κ. Άντρο Κυπριανού για την κατάθεση της δικής 
του ομιλίας. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρία υπουργέ,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προτού προχωρήσω στην ομιλία μου, να πω από την αρχή ότι συμμερίζομαι την πρόταση που έχει 
καταθέσει ο κ. Συλλούρης για τη διεξαγωγή ενός διακομματικού προβληματισμού και συζήτησης για τα μείζονα 
ζητήματα τα οποία απασχολούν τον τόπο μας και τα οποία έχουν συσσωρευτεί στην κυπριακή κοινωνία.  Ως 
ΑΚΕΛ θα αναλάβουμε και εμείς δράση προς αυτή την κατεύθυνση μετά από τις προεδρικές εκλογές. 

 Η ολομέλεια της Βουλής καλείται να συζητήσει και να εγκρίνει τον κρατικό προϋπολογισμό μέσα σε πολύ 
αρνητικό πλαίσιο τόσο στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό.  Το πλαίσιο διαμορφώνεται κυρίως από τις 
συνέπειες της καπιταλιστικής κρίσης που προκλήθηκαν διεθνώς και επηρεάζουν και την Κύπρο.   

 Προτού όμως προχωρήσω στα ζητήματα της οικονομίας, θα ’θελα να αναφερθώ στο Κυπριακό.  Για 
πρώτη φορά στο δημόσιο διάλογο τα ζητήματα της οικονομίας τίθενται πάνω από αυτό.  Όμως δεν πρέπει να 
ξεχνούμε πως, όση ευημερία και ανάπτυξη και αν πετύχουμε, τίποτα δε θα είναι χτισμένο πάνω σε στέρεα 
βάση, ενόσω διαρκεί η κατοχή, ενόσω παραμονεύει ο εφιάλτης της διχοτόμησης.  

 Όσο καιρό στην ελληνοκυπριακή κοινότητα ήμαστε απασχολημένοι με τις διαπραγματεύσεις με την 
τρόικα, υπογράφηκε το λεγόμενο ‟οικονομικό πρωτόκολλο” Τουρκίας-ψευδοκράτους για την περίοδο 2013-
2015.  Αυτό είναι γεμάτο με σχεδιαζόμενες ιδιωτικοποιήσεις και ασφυκτικές πολιτικές ηγεμονίας της Τουρκίας 
σε βάρος των Τουρκοκυπρίων.  Ένα σημείο των εξελίξεων στις δύο κοινότητες που πρέπει να μας 
προβληματίσει: Στους παράλληλους βίους που η τουρκική κατοχή μάς επέβαλε να ζούμε ούτε οι 
Ελληνοκύπριοι ούτε οι Τουρκοκύπριοι δε βρήκαμε αυτό που αναζητούσαμε, την ασφάλεια και την ευημερία.  Η 
αντίληψη που καλλιεργήθηκε από τη μια πλευρά ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση θα ήταν κοινωνία αγγέλων που θα 
μας προστάτευε, θα βοηθούσε στην επίτευξη δίκαιων στόχων και θα μας χορηγούσε αφειδώλευτα οφέλη 
αποδεικνύεται σήμερα φρούδα.  Η δε αντίληψη που καλλιεργήθηκε από την άλλη πλευρά ότι στην αγκαλιά της 
Τουρκίας οι Τουρκοκύπριοι θα ένιωθαν ασφαλείς και θα ευημερούσαν αποδεικνύεται αδιέξοδη.  Αυτές οι 
εξελίξεις στα κατεχόμενα πρέπει να μας προβληματίσουν και να μας ανησυχήσουν.  Η Τουρκία με το 
‟οικονομικό πρωτόκολλο” σφίγγει περισσότερο τη θηλιά στο λαιμό των Τουρκοκυπρίων.  Την ίδια ώρα 
εμβαθύνει την οικονομική παρουσία και επιβολή της στα κατεχόμενα, εκτός από τη στρατιωτική.  Ασφάλεια και 
ευημερία για τον κυπριακό λαό δεν μπορεί να υπάρξει δίχως να αλλάξουν οι προσεγγίσεις της Τουρκίας.  Όσο 
αυτή επιμένει προκλητικά να μη συμμορφώνεται με το διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο, έχοντας την ανοχή 
μερίδας της διεθνούς κοινότητας, δεν μπορούμε να είμαστε αισιόδοξοι.  

 Παρ’ όλες τις πολλές και συνεπείς προσπάθειες και πρωτοβουλίες που ανέλαβε ο Πρόεδρος Χριστόφιας 
από την ανάληψη της προεδρίας της ∆ημοκρατίας, δυστυχώς το Κυπριακό παραμένει άλυτο.  Ήταν μήπως 
λάθος η πολιτική που ακολουθήθηκε;  Ο Πρόεδρος Χριστόφιας δεν ανέλαβε να διαχειριστεί το Κυπριακό στο 
κενό· ανέλαβε να το διαχειριστεί σε μια φάση που το κλίμα διεθνώς ήταν αδίκως σε βάρος μας και η τουρκική 
πλευρά προωθούσε την αναβάθμιση του ψευδοκράτους.  Λόγω των πρωτοβουλιών που πήρε από την αρχή, 
κατάφερε τότε να ανατρέψει το κλίμα.  Κατάφερε να πιστωθεί η ελληνοκυπριακή πλευρά με ειλικρινή επιθυμία 
λύσης.  Πέτυχε η πλειοψηφία της διεθνούς κοινότητας να στέκεται στο πλευρό της Κύπρου.  Ο ΟΗΕ σε σειρά 
δηλώσεων και ψηφισμάτων του, αλλά και άλλοι, υιοθέτησε τις δίκαιες θέσεις της ελληνοκυπριακής πλευράς.  
Να υπενθυμίσω τη δήλωση του κ. Μπαρόζο κατά τη διάρκεια της επίσκεψής του στην Τουρκία, όπου δήλωσε 
«είναι η σειρά της Τουρκίας να αποδείξει ότι θέλει λύση», επίσης τις θετικές δηλώσεις του κ. Μεντβέντεφ και της 
κ. Μέρκελ και πολλών άλλων ηγετών ξένων κρατών, όταν επισκέφθηκαν την Κύπρο.  Ό,τι και να υποστηρίζεται 
διαφορετικό, ο Πρόεδρος Χριστόφιας δέσμευσε από την αρχή, έστω φραστικά, την τουρκική πλευρά στις 
συμφωνίες του 1977 και του 1979.  Ήταν η πρώτη φορά που η τουρκοκυπριακή πλευρά αποδέχθηκε τη μία και 
μόνη κυριαρχία, διεθνή προσωπικότητα και ιθαγένεια, καθώς και το περιεχόμενο που αποδίδει ο ΟΗΕ στην 
πολιτική ισότητα.  

 Από το 2008 και μετά, όσες προσπάθειες κι αν έκαναν η Τουρκία και η τουρκοκυπριακή κοινότητα, δεν 
κατάφεραν να αναβαθμίσουν το ψευδοκράτος.  Όσο έντονα και αν αντέδρασε η Τουρκία, όσο κι αν απείλησε, 
δεν κατάφερε να εμποδίσει την έναρξη γεωτρήσεων από την Κυπριακή ∆ημοκρατία για την ανακάλυψη και 
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εξόρυξη φυσικού αερίου στα χωρικά της ύδατα.  Ο κάθε καλόπιστος και αντικειμενικός κριτής μπορεί να 
αναγνωρίσει πως αυτό συνιστά κορυφαία επιτυχία της Κύπρου, που έγινε κατορθωτή, επειδή προηγουμένως 
αναπτύχθηκε ορθή και πολυεπίπεδη εξωτερική πολιτική.  Αυτό διαπίστωσε εξάλλου και ο Έλληνας 
Πρωθυπουργός, λέγοντας «η Κύπρος έχει να μας διδάξει πολλά στην άσκηση των κυριαρχικών της 
δικαιωμάτων και στην εκμετάλλευση των πλουτοπαραγωγικών της πηγών και βρίσκεται ήδη μπροστά από 
εμάς». 

 Αυτή τη στιγμή, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, η διαδικασία στο Κυπριακό 
έχει σταματήσει λόγω της στάσης της Τουρκίας.  Αρνείται να συνεχίσει τις διαπραγματεύσεις εξαιτίας της 
άσκησης της Προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Η επιτυχής άσκησή της 
οδήγησε στην ενίσχυση της αξιοπιστίας και του κύρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Ο τρόπος άσκησης της 
Προεδρίας απέσπασε εξαιρετικά σχόλια από όλους εκτός Κύπρου.  ∆υστυχώς, στην Κύπρο δεν επιδείχθηκε η 
στοιχειώδης μεγαλοψυχία από την αντιπολίτευση, για να πιστώσει αυτή την επιτυχία στην κυβέρνηση 
Χριστόφια.  

 Η πρόκληση, αγαπητοί φίλοι και φίλες, για λύση είναι ενώπιόν μας.  ∆υστυχώς, οι προσπάθειες που 
καταβλήθηκαν δεν οδήγησαν σε σημείο που να μας επιτρέπει να αισιοδοξούμε.  Να αποδεχθούμε 
μοιρολατρικά τις εξελίξεις;  Σίγουρα, όχι.  Οφείλουμε να αντισταθούμε με όλες μας τις δυνάμεις, ώστε η 
συνείδηση του κυπριακού λαού να μη συμβιβαστεί με την κατοχή.  Αν συμφιλιωθούμε με αυτήν, την επόμενη 
μέρα θα ανοίξουμε την πόρτα στη διχοτόμηση, στη δικαίωση δηλαδή της Τουρκίας και του ιμπεριαλισμού, που 
εγκλημάτησαν σε βάρος της Κύπρου το 1974, με στόχο να διχοτομήσουν την πατρίδα μας.  Στην ίδια κατάληξη 
θα φτάσουμε κι αν παραδοθούμε σε επικίνδυνες συνταγές, είτε αυτές υποβάλλουν χαλαρή ομοσπονδία και 
διευρυμένες συνομιλίες είτε διαπραγμάτευση του Κυπριακού από μηδενική βάση είτε λίγο από όλα.   

 Είναι πολύ απογοητευτικό το γεγονός ότι και σε αυτές τις εκλογές το Κυπριακό μπήκε στη δίνη των 
προεκλογικών παζαριών.  Πώς αλλιώς εξηγείται το γεγονός ότι με τη μεγαλύτερη ευκολία ο κ. Λιλλήκας, 
υποστηριζόμενος από την Ε∆ΕΚ, προτείνει «να καθαρίσουμε το τραπέζι των συνομιλιών», πετώντας ίσως στα 
σκουπίδια τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, σβήνοντας τα όσα συμφωνήσαμε με τη διεθνή και την 
τουρκοκυπριακή κοινότητα, ακόμα και αυτή τη Συμφωνία της 8ης Ιουλίου, για την οποία μας έλεγε κάποτε πως 
ο αείμνηστος Τάσσος Παπαδόπουλος έδωσε μάχη μέσω της για τη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία;  

 Πώς αλλιώς εξηγείται το γεγονός ότι, ενώ ο κ. Αναστασιάδης παλαιότερα παρέδιδε μαθήματα σε άλλους, 
λέγοντας πως πρέπει να παραμείνουμε προσηλωμένοι στη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία, την ξέχασε 
εντελώς, όταν συμφωνούσε τις προεκλογικές του θέσεις με το ∆ΗΚΟ;  Μάλιστα, παραδέχθηκε δημόσια πως 
δεν έγινε αναφορά στην ομοσπονδία, για να πειστεί και το ΕΥΡΩΚΟ να στηρίξει την υποψηφιότητά του.  Πώς 
αλλιώς εξηγείται το γεγονός ότι σήμερα δεσμεύεται, αν εκλεγεί, να αποσύρει τις προτάσεις του Προέδρου 
Χριστόφια από το τραπέζι την επόμενη ημέρα;  ∆εν ήταν ο κ. Αναστασιάδης που μας έλεγε πως θέλει να είναι 
έντιμος και υπενθύμιζε πως «επιστολές και θέσεις προκατόχων παραμένουν στο τραπέζι»;  Τι άλλαξε σήμερα;   

 Στο θέμα της παραμονής 50 000 εποίκων ο αείμνηστος Τάσσος Παπαδόπουλος αναφέρεται ρητώς στο 
έγγραφο, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2004, που περιείχε τις τελικές θέσεις της πλευράς μας λίγο πριν την 
υποβολή του τελικού Σχεδίου Ανάν.  Ο Πρόεδρος Χριστόφιας δεν έπραξε τίποτα περισσότερο από τον 
Πρόεδρο Τάσσο Παπαδόπουλο, υπογραμμίζοντας μάλιστα στο σχετικό έγγραφο που κατέθεσε ότι ο 
εποικισμός ήταν και παραμένει έγκλημα πολέμου.  

 Ο αείμνηστος Τάσσος Παπαδόπουλος μετά το 2004 δε συμπεριέλαβε την εκ περιτροπής προεδρία στα 
θέματα που έπρεπε να αποσύρει η πλευρά μας.  Κανένας τότε δεν τον κατηγόρησε.  Γιατί σήμερα θεωρούν ότι 
θα πρέπει αυτή η θέση να αποσυρθεί;  Με την πρόταση του Προέδρου Χριστόφια ξεκαθαρίστηκε από την αρχή 
ότι ο Πρόεδρος έπρεπε να εκλέγεται από το λαό στο σύνολό του.  Ο κ. Έρογλου απέρριψε τη διασταυρούμενη 
ψήφο και ο Πρόεδρος ξεκαθάρισε ότι σε αυτή την περίπτωση η τουρκοκυπριακή πλευρά πρέπει να αρκεστεί σε 
μόνιμο Τουρκοκύπριο Αντιπρόεδρο.  Αυτή η θέση είναι καταγεγραμμένη και στο περίγραμμα θέσεων της 
πλευράς μας.  Αν αποσύρουμε εμείς την πρόταση, το αναπόφευκτο αποτέλεσμα θα είναι να επωμισθούμε 
εμείς την ευθύνη.   

 Κύριε Πρόεδρε, εν γίνεται να χαμηλώσει λλίον η ένταση των μικροφώνων;  Έν’ πολλά δυνατή τζιαι 
δυσκολεύκει με εμένα τον ίδιο, πόσω μάλλον τους συναδέλφους! 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Άντρου Κυπριανού τον Πρόεδρο της Βουλής αντικατέστησε στην έδρα 
ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Παρακαλώ, οι υπηρεσίες της Βουλή να το φροντίσουν. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Θα απεγκλωβίσουμε δωρεάν την τουρκική πλευρά, επιτρέποντάς της να θέτει ανενόχλητη τη θέση της 
για εκ περιτροπής προεδρία χωρίς διασταυρούμενη ψήφο και χωρίς να είναι αναγκασμένη να πληρώσει τίμημα 
για τη στρεψοδικία της;  

 Όσο για το ζήτημα των τεσσάρων ελευθεριών, υπενθυμίζω τα εξής:  Άλλο πράγμα είναι οι τέσσερις 
ελευθερίες στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλο οι τρεις ελευθερίες που αφορούν μόνο πολίτες του 
κράτους, που τις εφαρμόζει όπως αυτές κατοχυρώνονται στα σύμφωνα του ΟΗΕ για τα ανθρώπινα δικαιώματα 
και άλλες διεθνείς συμφωνίες.  Οι τέσσερις ελευθερίες της ενιαίας αγοράς συμπίπτουν με τις τρείς βασικές 
ελευθερίες μόνο σε ένα σκέλος, εκείνο της ελεύθερης διακίνησης, αλλά και σε αυτό μόνο μερικώς.  Η Συνθήκη 
Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας του 1960 ρυθμίζει το θέμα της πολιτογράφησης Ελλήνων και 
Τούρκων πολιτών σε αναλογία 4 προς 1.  ∆ε ρυθμίζει, ούτε και θα μπορούσε να ρυθμίσει, το ζήτημα της 
εφαρμογής των τεσσάρων ελευθεριών, που εμφανίστηκε πολύ αργότερα και αφορά κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

(Χαμηλώνει η ένταση των μικροφώνων.) 

 Είτε στο ένα άκρο είτε στο άλλο, κύριε Πρόεδρε!  Εν υπάρχει μέση οδός;  Να ακούγεται η φωνή μου, 
αλλά να μην υπάρχει αντίλαλος! 

 Καλωσόρισες, κύριε Αναστασιάδη! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Νομίζεις πως άκουσα τίποτε; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εκλείσαν τα μικρόφωνα, μόλις εμπήκες στην αίθουσα! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Εμίλαν για το ύψος τζιαι το βάθος τζιαι εμπήκες μέσα! 

(Γέλια) 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Το ζήτημα της μόνιμης εγκατάστασης και πολιτογράφησης Ελλήνων και Τούρκων πολιτών στην Κύπρο 
ρυθμιζόταν στο Σχέδιο Ανάν, που προνοούσε για περιορισμό τους στο 5% του ελληνοκυπριακού και 
τουρκοκυπριακού πληθυσμού αντίστοιχα για περίοδο δεκαεννέα χρόνων.  Το σχέδιο δεν έκανε καμία αναφορά 
στο ζήτημα των τεσσάρων ελευθεριών.  Αυτό σήμαινε με απλά λόγια ότι με την τότε προβλεπόμενη λύση του 
Κυπριακού οι Τούρκοι πολίτες θα αποκτούσαν αυτόματα όλα τα σχετικά δικαιώματα που τους παραχωρεί η 
συμφωνία τελωνειακής ένωσης, ενώ με την πιθανή ένταξη της Τουρκίας θα ασκούσαν χωρίς κανένα 
περιορισμό τις τέσσερις ελευθερίες, όπως ακριβώς γίνεται ήδη με όλους τους πολίτες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Ο κ. Αναστασιάδης, που σε κάποια φάση είχε κατηγορήσει τον Πρόεδρο Χριστόφια για 
τουρκοποίηση της Κύπρου, αυτό το πράγμα το είχε προσυπογράψει, αποδεχόμενος το Σχέδιο Ανάν.  

 Αυτό που ο Πρόεδρος Χριστόφιας έθεσε είναι πως με τη λήξη μιας μεταβατικής περιόδου θα ασκούνται 
πλήρως και χωρίς κανένα απολύτως περιορισμό οι βασικές ελευθερίες όλων των Κυπρίων σε όλο το νησί.  
Συζήτησε οροφή μόνο στον τρόπο άσκησης των πολιτικών δικαιωμάτων, έτσι που, αν οι Ελληνοκύπριοι που 
θα εγκαθίστανται στην υπό τουρκοκυπριακή διοίκηση περιοχή υπερβούν ένα ποσοστό που θα συμφωνηθεί, 
όσοι το υπερβαίνουν να ασκούν τα πολιτικά τους δικαιώματα ως Ελληνοκύπριοι και όχι ως κάτοικοι της 
τουρκοκυπριακής ομόσπονδης μονάδας.  Τέθηκε επίσης από τον Πρόεδρο σειρά προϋποθέσεων, αποδοχή 
των βασικών ελευθεριών για τους Κυπρίους, όπως προαναφέρεται, διαβούλευση με την Ελλάδα, 
συμφωνημένη κατάληξη στο ζήτημα των εποίκων, διατήρηση του περιορισμού 4 προς 1 στην εγκατάσταση 
Ελλήνων και Τούρκων πολιτών και επέκταση του περιορισμού στο ζήτημα των τεσσάρων ελευθεριών.  Αυτό με 
απλά λόγια σημαίνει περιορισμό όχι μόνο στην εγκατάσταση και πολιτογράφηση, αλλά και στην προσωρινή 
διαμονή Τούρκων πολιτών στο νησί για σκοπούς άσκησης επαγγελματικής δραστηριότητας.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ο προεκλογικός οίστρος έχει παρασύρει ορισμένους στον κατήφορο.  ∆εν μπορεί όμως η αγωνία του 
οποιουδήποτε να αναρριχηθεί στην προεδρική καρέκλα να παραπλανεί την κοινή γνώμη.  Για παράδειγμα, η 
συντριπτική πλειοψηφία των κομμάτων στο Εθνικό Συμβούλιο συμφωνούσε σε ένα πράγμα, πως δεν πρέπει 
να γίνουν διευρυμένες συνομιλίες.  Το Σεπτέμβριο ο κ. Αναστασιάδης κατάρτισε προεκλογική συμφωνία με το 
∆ΗΚΟ.  Μετά από αυτήν τονίστηκε προς κάθε κατεύθυνση πως ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός εγκαταλείπει τη 
θέση του για διευρυμένες συνομιλίες, 25 του Σεπτέμβρη έγινε η συμφωνία.  Στις 2 του Νιόβρη, από το Λονδίνο, 
ο κ. Αναστασιάδης επέμενε σε αυτή του τη θέση.  Είναι με αυτή την αξιοπιστία και με αυτή τη συνέπεια σε 
θέσεις και αρχές που διεκδικεί την προεδρία της ∆ημοκρατίας;  Με την ίδια αναξιοπιστία λειτουργεί και ο κ. 
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Λιλλήκας.  Μέχρι το 2007 υποστήριζε τη λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας.  Το 2008, σε βιβλίο που 
έγραψε για το Κυπριακό, εισηγήθηκε να μελετήσουμε το ενδεχόμενο της χαλαρής ομοσπονδίας.  Σήμερα, 
ενόψει των προεδρικών εκλογών, εισηγείται την εγκατάλειψη του συμφωνημένου πλαισίου λύσης και 
διατύπωση μαξιμαλιστικών απαιτήσεων γι’ αυτή. 

 Στα θέματα εξωτερικής πολιτικής ο κ. Αναστασιάδης προτείνει την ένταξή μας στο νατοϊκό πρόγραμμα 
‟Συνεταιρισμός για την Ειρήνη”, θέση την οποία υιοθετεί και ο κ. Λιλλήκας.  Προεκτείνοντας την πρότασή του, ο 
κ. Αναστασιάδης λέει ότι, αν εκλεγεί, θα ξεκινήσει διαβουλεύσεις για ένταξή μας στο ΝΑΤΟ.  Ας μην εξετάσουμε 
το ότι θα αποταθούμε στους ηθικούς αυτουργούς του εγκλήματος του 1974, για να τους ζητήσουμε να γίνουν 
δικαστές και να αποδώσουν δικαιοσύνη!  Ας προβληματιστούμε όμως:  Θα αποταθούμε, για να ζητήσουμε το 
δίκαιό μας, σε έναν οργανισμό όπου η Τουρκία βαφτίζεται από τον ίδιο το γενικό του γραμματέα ‟πολύτιμος 
σύμμαχος”, για τον οποίο το ΝΑΤΟ δηλώνει πρόθυμο να κάνει οτιδήποτε, για να τον υπερασπιστεί;  Θα 
αποταθούμε σε έναν οργανισμό που καταστρατηγεί το διεθνές δίκαιο εδώ και δεκαετίες, για να του ζητήσουμε 
να επέμβει προς όφελος της Κύπρου;  Το μόνο που θα πετύχουμε θα είναι να διολισθήσει το Κυπριακό από τα 
πλαίσια του ΟΗΕ στα πλαίσια του ΝΑΤΟ.  

 Υπάρχει όμως και μια άλλη πτυχή.  Ειδικά αυτή την περίοδο, που είμαστε αναγκασμένοι να 
περιστέλλουμε το κοινωνικό κράτος εξαιτίας της οικονομικής κρίσης, θα αναγκάσουμε τον κυπριακό λαό να 
δίνει κάθε χρόνο εκατομμύρια, για να εισφέρουμε στις δαπάνες του ΝΑΤΟ;  Το παράδειγμα της Ελλάδας είναι 
δίπλα μας.  Ο ελληνικός λαός διέρχεται κρισιμότατη οικονομική φάση, όμως η Ελλάδα εξακολουθεί να  
πληρώνει από 22,4 μέχρι 28 εκατομ. δολάρια ετησίως στις δαπάνες του ΝΑΤΟ.  Αυτοί που προτείνουν ένταξη 
στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη και ένταξη στο ΝΑΤΟ όχι μόνο θα βάλουν την Κύπρο στο στόμα του λύκου, 
αλλά θα την αναγκάσουν να τον ταΐζει κιόλας!  Γι’ αυτό την επόμενη φορά που ο κ. Αναστασιάδης θα προτάξει 
εύηχες υποσχέσεις, όπως είναι η πρόθεσή του, αν εκλεγεί, να μειώσει το μισθό του κατά 25%, θα πρέπει να 
πει στον κυπριακό λαό πως θα γλιτώσει μερικές χιλιάδες από τον προεδρικό μισθό, αλλά θα πληρώσει 
εκατομμύρια για τις επιχειρήσεις του ΝΑΤΟ!  

 Ο επόμενος Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού) 

 Κύριε Αναστασιάδη, εσείς λέτε μας καθημερινά τόσα και τόσα και εμείς ακούμε με υπομονή!  Πρέπει, 
αφού θέλετε να παρουσιάζεστε ως ο επόμενος Πρόεδρος, συλλογικός μάλιστα, της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
να έχετε υπομονή, να ακούετε τη διαφορετική άποψη.   

 Ακούω τα σχόλια που κάνετε, κύριε Αναστασιάδη… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆εν έκαμα κανένα απολύτως σχόλιο, κύριε Κυπριανού!  Φαίνεται άλλους ακούετε και άλλοι νομίζετε ότι 
μιλούν! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να ’στε καλά!  Ακούω πολύ καλά, κύριε Αναστασιάδη! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ο επόμενος Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δε θα έχει να διαχειριστεί μόνο το Κυπριακό.  Θα 
έχει να διαχειριστεί και τα ζητήματα της οικονομίας, στα οποία επικεντρώθηκε ο δημόσιος διάλογος εδώ και 
καιρό.  Πρόσφατα η κ. Μέρκελ δήλωσε συγκρατημένα αισιόδοξη για υποχώρηση της ύφεσης στην Ευρωζώνη, 
προσθέτοντας όμως πως δεν μπορεί να άρει πλήρως την κατάσταση συναγερμού.  Τι έχει βάλει σε κατάσταση 
συναγερμού ολόκληρη την Ευρώπη;  Πρώτα και κύρια το γεγονός ότι δεν κατάφεραν, όπως παραδέχθηκε ο 
ίδιος ο κ. Μπαρόζο, να προβλέψουν πόσο έντονη και βαθιά θα ήταν η κρίση.  ∆εύτερον, δεν κατάφεραν, όπως 
ήταν αναμενόμενο, να την αντιμετωπίσουν με τις πολιτικές λιτότητας, που επιμένουν να επιβάλλουν.  Ως 
αποτέλεσμα, σήμερα, σύμφωνα με τα στοιχεία της Eurostat για το τρίτο τρίμηνο του 2012, δέκα από τις 
δεκαεπτά χώρες της Ευρωζώνης βρίσκονται σε ύφεση.  Είναι επίσης χαρακτηριστικό ότι από την ύφεση δεν 
προβλέπεται να γλιτώσουν ούτε οι ισχυρότερες οικονομίες, όπως η γαλλική, η οποία έχει ξεπεράσει το 90% του 
ΑΕΠ σε χρέος το πρώτο εξάμηνο του 2012.  Πώς λοιπόν θα μπορούσε η μικρή και εξωστρεφής κυπριακή 
οικονομία να ξεπεράσει την ύφεση, τη στιγμή που ολόκληρη η Ευρωζώνη βρίσκεται σε ύφεση;  

 Γράφτηκαν πολλά και λέχθηκαν ακόμα περισσότερα για το ποιος ευθύνεται για το γεγονός ότι η Κύπρος 
υποχρεώθηκε να αποταθεί στο Μηχανισμό Στήριξης.  Αυτό όμως που το σύνολο της αντιπολίτευσης στην 
Κύπρο υποβάθμισε συνειδητά είναι το γεγονός ότι η ρίζα της σημερινής οικονομικής κατάστασης είναι η 
συστημική κρίση.  Αυτό αποδεικνύεται και από το γεγονός ότι η κρίση επηρέασε την Ελλάδα, την Ιταλία, την 
Ισπανία, την Ιρλανδία, την Πορτογαλία και άλλες, όπου δεν κυβέρνησε ο ∆ημήτρης Χριστόφιας!  Από σχετικές 
δηλώσεις Ευρωπαίων αξιωματούχων αποδεικνύεται επίσης ότι η κρίση είναι συστημική.  
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 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Είναι καταγεγραμμένο στη συνείδηση του κάθε Κύπριου, ανεξαρτήτως της κομματικής του τοποθέτησης, 
πως το ΑΚΕΛ ουδέποτε θα συζητούσε τις προτάσεις της τρόικας κάτω από άλλες περιστάσεις.  Μπορεί 
κάποιος να ισχυριστεί το ίδιο και για το ∆ημοκρατικό Συναγερμό;  Μήπως η θέση της τρόικας για 
ιδιωτικοποιήσεις των ημικρατικών οργανισμών δεν ήταν εδώ και χρόνια και θέση του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού;  Το 2010 ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είχε δημοσιοποιήσει και λίστα ημικρατικών τους οποίους 
εισηγείτο να αποκρατικοποιηθούν και να ιδιωτικοποιηθούν.  Τη θέση του μάλιστα για ιδιωτικοποίηση της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών την επανέφερε κατά τη διάρκεια των διαπραγματεύσεων με την τρόικα διά στόματος του ίδιου 
του προέδρου του Συναγερμού.  Μήπως η θέση της τρόικας για επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης δεν ήταν 
και θέση του ∆ΗΣΥ;  Ήταν ο αναπληρωτής πρόεδρος του συναγερμού που αρθρογραφούσε για επέκτασή του 
μέχρι το 67ο έτος και διασύνδεσή του με το προσδόκιμο ζωής.  Μήπως η οριζόντια μείωση των κοινωνικών 
παροχών κατά 15% δεν ήταν πρόταση την οποία υπέβαλαν στη Βουλή ή ήθελαν να υποβάλουν στη Βουλή τον 
περασμένο ∆εκέμβριο οι συνάδελφοι από το ∆ΗΚΟ και το ∆ημοκρατικό Συναγερμό;  Ας μην επαναφέρει 
κανένας το αστήρικτο επιχείρημα «αν μας άκουγε ο Πρόεδρος Χριστόφιας και λάμβανε τα μέτρα που 
εισηγούμασταν, δε θα φτάναμε ως εδώ», γιατί κάτι τέτοιο δεν ισχύει και το γνωρίζουν όλοι πολύ καλά.  Ακόμα 
και να παίρναμε αυτά τα αντιλαϊκά μέτρα από τότε, σε καμία περίπτωση η οποιαδήποτε κυβέρνηση δε θα είχε 
έτοιμο ένα μαξιλάρι €10 δις, για να καλύψει το χρέος που δημιούργησαν οι τράπεζες.   

 Κάνω μια παρένθεση, για να πω ότι το πρόβλημα με τις υποβαθμίσεις της κυπριακής οικονομίας 
ξεκίνησε από το Μάρτη του 2010 και πάντοτε σε όλες τις αξιολογήσεις των διαφόρων οίκων καταγραφόταν ότι 
η υποβάθμιση οφειλόταν στην έκθεση των κυπριακών τραπεζών στην ελληνική οικονομία.  Ο ίδιος ο 
αναπληρωτής γενικός διευθυντής Οικονομίας και Χρηματοοικονομικών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Μάαρτεν 
Βέρβεϊκ, εκπρόσωπος της Κομισιόν στην τρόικα, στο συνέδριο του Economist, τον περασμένο Οκτώβρη, είπε: 
«Οι λαοί της Ευρώπης πληρώνουν το κόστος της κρίσης στην Ευρωζώνη, που στην ουσία της είναι συστημική 
κρίση και σε μεγάλο μέρος προκλήθηκε από αποφάσεις των τραπεζών.  Είναι παραπλανητική η άποψη ότι 
πρόκειται για μια κρίση χρέους.  Ναι, στην Ελλάδα πρόκειται μερικώς για κρίση χρέους, λόγω προβλημάτων 
στη διαχείριση.  Αλλά τα κύρια προβλήματα αναφορικά με τις αιτίες της κρίσης βρίσκονται στις αποφάσεις των 
τραπεζών.  Όπως στην Ισπανία και την Ιρλανδία έτσι και στην Κύπρο».  Όμως η κυπριακή αντιπολίτευση, παρ’ 
όλη τη συμπάθεια που τρέφει στις Βρυξέλλες, επιμένει να ισχυρίζεται τα αντίθετα από τα όσα είπε ο κ. Βέρβεϊκ.  

 Ως ΑΚΕΛ είχαμε επίσης υποδείξει πως, αν οι κυπριακές τράπεζες και ο τέως ∆ιοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας δεν είχαν στραφεί στην αγορά των ελληνικών ομολόγων, αν δεν είχαν επιτρέψει να εκτεθούμε σε 
τεράστιο βαθμό στην ελληνική οικονομία, η Κύπρος δε θα αναγκαζόταν να προσφύγει στο Μηχανισμό.  Το 
χειρότερο από όλα είναι ότι τα αγόρασαν τα ομόλογα στη δευτερογενή αγορά από τη Γερμανία και 
εκπρόθεσμα, ενώ προηγουμένως είχαν πωλήσει όσα κατείχαν.  Η αντιπολίτευση όμως επιμένει να μην 
παραδέχεται πως, αν η κυβέρνηση δεν υποχρεωνόταν να φορτωθεί τα ‟εγκληματικά λάθη των τραπεζών”, 
όπως τα χαρακτήρισε πολύ εκ των υστέρων ο κ. Νεοφύτου, δε θα υπήρχε ανάγκη να προσφύγει στο 
Μηχανισμό Στήριξης.  Το είπαμε και το επαναλαμβάνουμε:  Ακόμα και να μην πρόσθετε καθόλου στο 
δημοσιονομικό έλλειμμα και στο δημόσιο χρέος η κυβέρνηση Χριστόφια, η τρόικα πάλι θα ερχόταν εξαιτίας των 
λανθασμένων αποφάσεων που έλαβαν οι τράπεζες και του ελλειμματικού ελέγχου του τέως ∆ιοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας.  Κάτι ανάλογο έγινε την Ιρλανδία. 

 ∆εν έχω αμφιβολία πως θα σπεύσουν όλοι να ρωτήσουν με στόμφο «πώς είναι δυνατό η οικονομία της 
Κύπρου να καταγράφει επί σειρά ετών δημοσιονομικά ελλείμματα, η ανεργία να αυξάνεται και το ΑΚΕΛ να 
συνεχίζει τις εμμονές περί τραπεζών και να υποστηρίζει ότι η κυβέρνηση είναι αμέτοχη ευθυνών;».  Πριν 
απαντήσω σε αυτό, θα πρέπει να πω ότι η κυβέρνηση δεν έδρασε σε ένα εξαρχής διαμορφωμένο πλαίσιο.  
Κλήθηκε να αντιμετωπίσει μια συνεχώς μεταβαλλόμενη κατάσταση.  Αναγκάστηκε να σταθμίζει και να 
αναμορφώνει τη στρατηγική της ανάλογα με τις διεθνείς εξελίξεις και τις επιδράσεις που δεχόταν η κυπριακή 
οικονομία από εξωγενείς παράγοντες.  Η κυπριακή οικονομία, επηρεαζόμενη από τις συνέπειες της 
οικονομικής κρίσης, βρέθηκε αντιμέτωπη με διαχρονικά προβλήματα και ανισότητες.  Αυτά θα μπορούσαν να 
αντιμετωπιστούν με κάποια πρόσθετα μέτρα, εξού και από το 2009 η κυβέρνηση έλαβε δυο μεγάλα πακέτα 
μέτρων για την ανάπτυξη και για τα δημοσιονομικά.  Είναι ενδεικτικό ότι ακόμα και μετά τα μέτρα που 
λήφθηκαν το ∆εκέμβρη του 2011, με σκοπό να διορθωθούν διαρθρωτικά προβλήματα και δημοσιονομικές 
αστάθειες της οικονομίας, υπήρξε εκ νέου υποβάθμιση, η οποία οφειλόταν αποκλειστικά στον τραπεζικό τομέα.  
Λάθη και παραλείψεις έγιναν από την κυβέρνηση, όπως άλλωστε συμβαίνει σε κάθε διακυβέρνηση.  Ωστόσο, 
τα λάθη και οι παραλείψεις δεν μπορούν σε καμιά περίπτωση να ταυτιστούν με τα λάθη που έγιναν στον 
τραπεζικό τομέα.  

 Το λένε και το ξαναλένε με κάθε ευκαιρία όλα τα πολιτικά κόμματα, πως ο Πρόεδρος Χριστόφιας είπε ότι 
η Κύπρος θα παραμείνει αλώβητη από την οικονομική κρίση.  Λέχθηκε και σήμερα από αυτό εδώ το βήμα.  Τι 
είπε ο Πρόεδρος Χριστόφιας;  Και λέω κατά λέξη τι είπε:  «Μακάρι να μην κτυπήσει αυτή η κρίση τον τόπο μας!  
Στο παρόν στάδιο νιώθουμε αλώβητοι και θέλω να πιστεύω ότι η ανάκαμψη διεθνώς θα αφήσει την Κύπρο 
αλώβητη. Εμείς θα κάνουμε έναν προβληματισμό και θα δούμε πολύ συγκεκριμένα τα ζητήματα με τον 
Υπουργό Οικονομικών».  Μήπως υπήρξε ανάκαμψη διεθνώς και μόνο η Κύπρος παρέμεινε σε κρίση;  Την ίδια 
περίοδο που τα έλεγε αυτά ο Πρόεδρος Χριστόφιας, το ΚΕΒΕ δήλωνε «η κυπριακή οικονομία διαθέτει υγιείς 
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βάσεις και χαρακτηρίζεται από τον υψηλότερο ρυθμό ανάπτυξης ανάμεσα στην Ευρωζώνη».  Ο κ. 
Παπαδόπουλος δήλωνε «θα έχουμε επιπτώσεις στην πραγματική οικονομία αλλά όχι στο χρηματοπιστωτικό 
μας σύστημα, που είναι από τα πιο ισχυρά στον κόσμο».  Συνεπώς, αν θα μιλήσουμε για λανθασμένες 
προβλέψεις, θα πρέπει να εξετάσουμε τι έλεγαν όλοι εκείνη την περίοδο.   

 Αν όμως πρέπει να κατηγορείται νυχθημερόν ο Πρόεδρος Χριστόφιας για εκείνη τη δήλωση, γιατί πρέπει 
να μένει στο απυρόβλητο ο κ. Ορφανίδης για τις δηλώσεις του το 2011, πως «οι κυπριακές τράπεζες αντέχουν 
ακόμα και ένα μεγάλο κούρεμα στα ελληνικά ομόλογα», ή για τη συνέντευξή του στο διεθνές πρακτορείο 
‟Reuters”, την ίδια περίοδο, στην οποία δήλωνε ότι οι τράπεζές μας όχι μόνο έχουν τα απαραίτητα κεφάλαια να 
καλύψουν ζημιές των ελληνικών ομολόγων, αλλά και ότι η ίδια η Κεντρική Τράπεζα, όταν διαπιστώσει 
αυξημένο κίνδυνο σε επενδύσεις, καλεί τις τράπεζες να αυξήσουν την κεφαλαιακή τους επάρκεια, για να 
αντισταθμίσουν τους κινδύνους;  Το πλέον παράδοξο είναι πως η αντιπολίτευση ζητούσε την κεφαλή του 
Προέδρου Χριστόφια επί πίνακι, επειδή δεν μπορούσε να προβλέψει κάτι που κανένας άλλος δεν είχε 
προβλέψει σε ολόκληρη την υφήλιο, το εύρος, την ένταση και τη διάρκεια της οικονομικής κρίσης.  Όμως για 
τον κ. Ορφανίδη, ο οποίος ως ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, μέλος της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας 
και με πολλές άλλες διασυνδέσεις διεθνώς, γνώριζε ή όφειλε να γνωρίζει τι επιπτώσεις θα είχε για τις τράπεζές 
μας το κούρεμα των ελληνικών ομολόγων, όλα τα κόμματα, εκτός από το ΑΚΕΛ, όχι μόνο δε ζητούσαν την 
απομάκρυνσή του, αλλά απαιτούσαν επίμονα τον επαναδιορισμό του.  Και τα γεγονότα, όσο και να τα 
αρνούνται κάποιοι, επιβεβαιώνουν τα πιο πάνω.  

 Επιρρίπτονται ευθύνες στην κυβέρνηση ότι δεν έχει εξασφαλίσει αντισταθμιστικά μέτρα από το ελληνικό 
κούρεμα.  Υποστηρίζουν ότι σε μια περίοδο που το ευρώ κρεμόταν από μια κλωστή, η Ελλάδα ήταν προ του 
φάσματος της πτώχευσης και Γερμανία και Γαλλία δεν ήταν έτοιμες να δεχτούν παραχωρήσεις η Κυπριακή 
∆ημοκρατία είχε τη δυνατότητα να επιβάλει όρους για την έγκριση του πακέτου διάσωσης της ελληνικής 
οικονομίας.  Πρόκειται, να μου επιτρέψετε να πω, περί δημαγωγίας του χειρίστου είδους, που ούτε ως αστείο 
δεν μπορεί να λέγεται, που παρεμπιπτόντως ανακαλύφθηκε μετά που δεν επαναδιορίστηκε στη θέση του ο κ. 
Ορφανίδης.  Μέχρι τότε ούτε λέξη για το συγκεκριμένο θέμα. 

 Επιπλέον, ενώ κατηγορείται η κυβέρνηση για μέγιστη προδοσία στο θέμα του ελληνικού χρέους, τα 
συναισθήματα δε φαίνεται να είναι τόσο έντονα για τις ενέργειες του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας.  Πέντε 
μήνες μετά, και ενώ ήταν ήδη γνωστή η τρύπα που άφησε το κούρεμα του ελληνικού χρέους στις τράπεζες, 
δόθηκε η συγκατάθεσή του για μεταφορά της θυγατρικής της Marfin Egnatia ως παραρτήματος της Λαϊκής.  Η 
ενέργεια αυτή πρόσθεσε ακόμα μερικά δισεκατομμύρια ευρώ στο ποσό για την ανακεφαλαιοποίηση των 
τραπεζών.  Πώς μπορεί να χαρακτηριστεί αυτή η πράξη;  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Είναι κρίσιμο και επιτακτικό οι έρευνες να αναδείξουν τις ευθύνες όλων όσοι με τις αποφάσεις και τις 
παραλείψεις τους οδήγησαν στο τραπεζικό χρέος.  Εξίσου κρίσιμο και επιτακτικό είναι να αναδειχθούν οι 
πολιτικές ευθύνες όλων όσοι έδωσαν κάλυψη και στήριξη, για να ανθήσει αυτή η πολιτική προσέγγιση, στην 
οποία βασίστηκε ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας και άλλοι, αλλά και σειρά αποφάσεων που συνέβαλαν 
στην απελευθέρωση του δανεισμού χωρίς εξασφαλίσεις εντός και εκτός Κύπρου, αποφάσεων που 
καλλιέργησαν ψευδείς προσδοκίες στους πολίτες ως προς την εξασφάλιση απεριόριστου δανεισμού από 
επιχειρήσεις και νοικοκυριά.  

 Η προσφυγή στους ευρωπαϊκούς μηχανισμούς τόσο για ανακεφαλαιοποίηση του τραπεζικού τομέα όσο 
και για αναχρηματοδότηση του δημόσιου χρέους ήταν αναπόφευκτη.  Η καταρχήν συμφωνία από πλευράς 
κυβέρνησης με την τρόικα λήφθηκε υπό το βάρος των δεδομένων που έχουν δημιουργηθεί στην οικονομία.  Το 
συνολικό πακέτο των μέτρων περιλαμβάνει επώδυνα μέτρα για τους εργαζομένους, που αναμένεται να 
επηρεάσουν το εισόδημα όλων των μελών της κοινωνίας.  Σε αντίθεση με τις υπόλοιπες περιπτώσεις 
υπογραφής μνημονίων, η κυβέρνηση επεδίωξε μέσα από διαπραγμάτευση να διασφαλίσει ορισμένες 
θεμελιώδεις αρχές.  Σε αντίθεση με τα όσα έλεγε το σύνολο των πολιτικών κομμάτων, πλην του ΑΚΕΛ, για 
άμεση υπογραφή μνημονίου με το όποιο περιεχόμενο, η προσπάθεια της κυβέρνησης ήταν η διασφάλιση των 
κυριαρχικών δικαιωμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο δημόσιο πλούτο και η όσο το δυνατό ηπιότερη υπό 
τις περιστάσεις εφαρμογή των μέτρων εξορθολογισμού των δημόσιων οικονομικών.   

 Η κυβέρνηση κλήθηκε να καταθέσει ένα ολοκληρωμένο πακέτο αντιπροτάσεων ως απάντηση στα όσα 
ζητήθηκαν από πλευράς τρόικας, η οποία επέμενε πεισματικά στις απαιτήσεις της.  Ως εκ τούτου, η καταρχήν 
συμφωνία που έχει επιτευχθεί δεν αποτελεί πρόταση που ξεκίνησε από το μηδέν.  Αντιθέτως, επιδιώκοντας να 
καλύψει τις απαιτήσεις της τρόικας, η κυβέρνηση φρόντισε να διασφαλίσει τα πιο κάτω κύρια σημεία: 

 Να επεκτείνει το χρονικό ορίζοντα δημοσιονομικής προσαρμογής μέχρι το 2016, δηλαδή κατά ένα χρόνο 
περισσότερο, ώστε η εφαρμογή του μνημονίου να είναι ηπιότερη. 

 Να διασφαλίσει περίοδο χάριτος για την έναρξη αποπληρωμής των δόσεων του δανείου.  
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 Να διασφαλίσει την κυριαρχία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο θέμα της διαχείρισης του φυσικού αερίου 
και της εκμετάλλευσης των εσόδων που θα προκύψουν από αυτό.  

 Να διατηρήσει το θεσμό της ΑΤΑ, που αποτελεί τη μεγαλύτερη κατάκτηση των εργαζομένων. 

 Να διατηρήσει το θεσμό του 13ου μισθού, προστατεύοντας τους εργαζομένους και στηρίζοντας 
ταυτόχρονα την αγορά και την κατανάλωση. 

 Να αποφύγει σε μεγάλο βαθμό τις οριζόντιες περικοπές με κλιμακωτά μέτρα, που λαμβάνουν υπόψη το 
δικαιότερο επιμερισμό των βαρών στα μέλη της κοινωνίας ανάλογα με τις δυνατότητές τους.  

 Να μην υιοθετήσει την πρόταση της τρόικας για ιδιωτικοποιήσεις και εκποιήσεις κρατικής περιουσίας. 

 Και, ενώ ανέμενε κανείς ότι η κυβέρνηση θα έβρισκε συμμάχους σε αυτή την προσπάθεια, αυτό που 
εισέπραξε ήταν μια εξοντωτική πίεση για άμεση υπογραφή δίχως καμία διαπραγμάτευση για εξασφαλίσεις.  
Σχεδόν αναμενόμενη στάση, πρέπει να πω, ειδικά από τον υποψήφιο για την προεδρία και πρόεδρο του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού Νίκο Αναστασιάδη.  Εμείς βρισκόμαστε στην αντίπερα όχθη.  Η δική μας 
προσπάθεια είναι η κατάθεση πολιτικής πρότασης για ευημερία και ανάπτυξη.  Είναι γεγονός πως το 
ξεπέρασμα της κρίσης δεν αφορά μόνο την Κύπρο και δεν μπορεί να αντιμετωπιστεί αποσπασματικά από 
εμάς.  Απέναντι στη διαρκή λιτότητα, επιδίωξή μας θα πρέπει να είναι η κοινωνική συνοχή και η ανάπτυξη.  

 Προς αυτή την κατεύθυνση ο επόμενος Πρόεδρος θα έχει να διαχειριστεί και την τεράστια προοπτική 
που άνοιξε για τον τόπο ο Πρόεδρος Χριστόφιας με το φυσικό αέριο.  Η δρομολόγηση των εξελίξεων για 
εξόρυξη φυσικού αερίου, που θα καταστήσει την Κύπρο ενεργειακό κέντρο, σίγουρα δημιουργεί προοπτική και 
για την επίλυση του κυπριακού προβλήματος και για την ανάκαμψη της κυπριακής οικονομίας.  Αν η Κύπρος 
σήμερα έχει αυτή την τεράστια προοπτική, αυτό οφείλεται στο θετικό τρόπο με τον οποίο έτυχε διαχείρισης το 
θέμα των συμφωνιών για την Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη και της εξόρυξης υδρογονανθράκων.  Οφείλεται 
στην αποφασιστική δουλειά της κυβέρνησης Χριστόφια και στην προσωπική διαχείριση του Προέδρου, ο 
οποίος με ορθή πολιτική και διαφανείς διαδικασίες πέτυχε, κόντρα στις απειλές της Τουρκίας, να διασφαλίσει τα 
κυριαρχικά δικαιώματα και το φυσικό πλούτο της Κύπρου, πέτυχε κάτι που για οποιοδήποτε άλλο 
ημικατεχόμενο τόπο θα ήταν αδιανόητο.  Και σε αυτό το σημείο δυστυχώς οφείλω να υπενθυμίσω πως η 
αντιπολίτευση δε βρήκε ένα θετικό λόγο να πει.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η πρόταση που καταθέτει ο Σταύρος Μαλάς, και στηρίζει το ΑΚΕΛ, ενώπιον του λαού, με στόχο να 
δοθεί ελπίδα και προοπτική μέσω της ανάκαμψης της οικονομίας, θέτει σε προτεραιότητα την όσο το δυνατό 
συντομότερη αξιοποίηση του φυσικού μας πλούτου.  Λέγοντας ‟αξιοποίηση”, σίγουρα εμείς δεν εννοούμε να 
βγάλουμε σε πλειστηριασμό την Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη μας, όπως ατυχώς και μάλλον δίχως δεύτερη 
σκέψη πρότεινε ο κ. Λιλλήκας.  Αυτό που προτείνεται είναι να αξιοποιήσουμε το φυσικό μας πλούτο προς 
όφελος του λαού, δημιουργώντας ανάπτυξη μέσα από τις υποδομές και νέες θέσεις εργασίας.  Η πρόταση 
Μαλά καθορίζει τη στρατηγική της χώρας μας για τα επόμενα δέκα χρόνια και τη δημιουργία δομών σωστού 
σχεδιασμού και πολιτικής και την υλοποίηση αναπτυξιακής πολιτικής, έχοντας κατά νου το τρίπτυχο 
“προσέλκυση ξένων επενδύσεων, εξυγίανση του τραπεζικού τομέα και δημοσιονομική αναπροσαρμογή”.  

 Επιπρόσθετα, προτείνονται τα ακόλουθα:  

 Η δημιουργία θέσεων εργασίας σε παρεμφερείς με το φυσικό αέριο τομείς, όπως η αποθήκευση και η 
μεταφορά ενέργειας και η δημιουργία ερευνητικής κοινότητας στον τομέα της ενέργειας.   

 Η δημιουργία θέσεων εργασίας για τους νέους επιστήμονες, συνδέοντάς τες με τη χρηματοδότηση των 
ερευνητικών προγραμμάτων.   

 Ο περαιτέρω εμπλουτισμός του τουριστικού μας προϊόντος, εισάγοντας καινοτόμες ιδέες.   

 Η αξιοποίηση ευκαιριών χρηματοδότησης στον τομέα της γνώσης και της έρευνας, για να μετατρέψουμε 
την Κύπρο σε ερευνητικό κόμβο της περιοχής μας.   

 Η εισαγωγή της οικονομίας της γνώσης και της τεχνολογίας στην ανάπτυξη, αξιοποιώντας καινούρια 
οικονομικά πεδία, όπως το ηλεκτρονικό εμπόριο και τις ψηφιακές τεχνολογίες.   

 Η μείωση του υπέρμετρου κόστους δανεισμού από πλευράς των τραπεζών και των υπερβολικών 
χρεώσεων για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.   

 Η εισαγωγή του αφορολόγητου για κάθε νέο μέχρι 35 χρόνων που ξεκινά την επιχείρησή του για πέντε 
χρόνια στις πόλεις και δέκα χρόνια στην ύπαιθρο.   

 Η προώθηση κατά προτεραιότητα έργων με μεγαλύτερη προστιθέμενη αξία και ένταση εργασίας, ώστε 
να εξασφαλίζονται περισσότερες θέσεις εργασίας.   
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 Η εκπόνηση συγκροτημένου σχεδιασμού για καθολική αξιοποίηση των κοινοτικών πόρων της νέας 
προγραμματικής περιόδου 2014-2020.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το βέβαιο είναι πως ως ΑΚΕΛ δεν είμαστε καθόλου ευτυχείς που η Κύπρος υποχρεώνεται να υπαχθεί 
σε μνημόνιο με την τρόικα.  Για εμάς αυτό συνιστά αρνητική εξέλιξη.  Είναι τουλάχιστον αμετροέπεια να 
κατηγορείται από την αντιπολίτευση το ΑΚΕΛ πως θέλει να επιτεθεί μέσα από το μνημόνιο σε κεκτημένα και σε 
δικαιώματα.  Όταν το ΑΚΕΛ άνοιγε δρόμους, για να στηθεί το κοινωνικό κράτος και να κατακτηθούν εργασιακά 
δικαιώματα, άλλοι είτε δεν υπήρχαν καν είτε είχαν αναλάβει τον άχαρο ρόλο του απεργοσπάστη είτε έκαναν 
πλάτες στην αποικιοκρατία ή στο ντόπιο κεφάλαιο!  Είναι γι’ αυτό εξάλλου που η πολιτική που είχαν 
ακολουθήσει χθες είναι αυτή που μπορεί να καταδείξει και την πολιτική που τυχόν θα ακολουθήσουν αύριο.  Γι’ 
αυτό θα πρέπει να είναι πιο σεμνοί και με όσα λένε και με όσα κάνουν.  Μέχρι χθες, όταν το ΑΚΕΛ στήριζε τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, για να διασώσει την ΑΤΑ και το 13ο και τις χιλιάδες θέσεις εργασίας στους 
ημικρατικούς, αυτοί ροκάνιζαν μέρα με τη μέρα, δήλωση με τη δήλωση, τη διαπραγματευτική θέση του 
Προέδρου.  Γι’ αυτό ας μην παραδίδουν μαθήματα.  Εμείς θα παραμείνουμε όρθιοι και θα συνεχίσουμε να 
εργαζόμαστε, παρ’ όλα τα εμπόδια και παρ’ όλες τις δυσκολίες, για να προστατέψουμε τα συμφέροντα του 
κυπριακού λαού, για να καταφέρουμε να ξεπεράσουμε τις δυσκολίες και να κοιτάξουμε το μέλλον με αισιοδοξία, 
με πίστη στις δυνάμεις του λαού μας, στη δύναμή του να κερδίσει ένα καλύτερο αύριο για την επανένωση και 
την ευημερία της Κύπρου και του κυπριακού λαού. 

 Καλές γιορτές σε όλους, καλά Χριστούγεννα, καλή χρονιά!  Με την ευχή ο νέος χρόνος επιτέλους να μας 
φέρει ένα βήμα πιο κοντά στη λύση του Κυπριακού και να μπούμε σε πορεία ανάκαμψης της κυπριακής 
οικονομίας!   

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Άντρου Κυπριανού ο Πρόεδρος της Βουλής επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Άντρο Κυπριανού. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού το Νίκο Αναστασιάδη για την 
κατάθεση της δικής του ομιλίας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κύριε Μιχαηλίδη, 

 Κυρία υπουργέ, ευχαριστούμε διά την υπομονή, αλλά και διά την εκπροσώπηση, 

 Θα μπορούσε να πω ξεκινώντας ότι ως δικηγόρος υπεράσπισης ο κ. Άντρος Κυπριανού δεν τα πήγε και 
άσχημα.  Τουλάχιστον προσπάθησε ο άνθρωπος! 

 Φίλες και φίλοι, 

 Συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισμό αποτελεί χωρίς αμφιβολία μια από τις κορυφαίες 
λειτουργίες του κοινοβουλίου.  Είναι η ευκαιρία να συνεκτιμήσουμε με τρόπο θετικό ή αρνητικό το σύνολο της 
κυβερνητικής πολιτικής είτε μέσα από τα πεπραγμένα είτε μέσα από όσα αντικατοπτρίζονται στον 
προϋπολογισμό, που τίθεται προς ψήφιση ενώπιον της Βουλής. 

 Η φετινή συζήτηση συμπίπτει με τη συμπλήρωση της πενταετούς κυβερνητικής θητείας και συνεπώς η 
κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ακολουθώντας την πάγια κοινοβουλευτική πρακτική, 
θα προβεί κατά τη διάρκεια της αυριανής ημέρας σε μια τεκμηριωμένη και δίκαιη αξιολόγηση των επιδόσεων 
της απερχόμενης κυβέρνησης.  Η φετινή όμως συζήτηση αποκτά μια εντελώς διαφορετική σημασία, λόγω των 
περιστάσεων που πλέον αντιμετωπίζει η πατρίδα μας.  Η Κύπρος βρίσκεται δυστυχώς στην πιο δύσκολη θέση 
που βρέθηκε ποτέ από ιδρύσεως της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με εξαίρεση την καταστροφή του 1974.   

 Η χθεσινή παραδοχή, ότι το κράτος μας βρίσκεται στα όρια της στάσης πληρωμών, αποτυπώνει με 
τρόπο ξεκάθαρο, αλλά και δραματικό την πραγματική έκταση της οικονομικής κρίσης.  Πρόκειται για μια κρίση 
που δυστυχώς αφέθηκε να διογκωθεί και να διευρυνθεί, για να οδηγηθούμε τελικά στην ανάγκη να ζητούμε τη 
βοήθεια των εταίρων μας.  Πρόκειται για μια κρίση που μας φέρνει καθημερινά αντιμέτωπους με πιεστικά 
διλήμματα.  Πρόκειται κυρίως για μια κρίση που έχει επιβαρύνει τον κάθε πολίτη και την κάθε οικογένεια, που 
έχει δημιουργήσει ασφυκτικά και πρωτόγνωρα κοινωνικά αδιέξοδα. 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το τελευταίο διάστημα είχα την ευκαιρία να έρθω σε επαφή με χιλιάδες συμπολίτες μας και θέλω από το 
βήμα της Βουλής να αναγνωρίσω το αίσθημα της αγωνίας, το αίσθημα της ανασφάλειας και της αβεβαιότητας 
που διαχέεται σε ολόκληρη την κυπριακή κοινωνία.  Θέλω ακόμα να συμμεριστώ τη δικαιολογημένη 
απογοήτευση αλλά πολλές φορές και την οργή των συμπολιτών μας, γιατί είναι ακριβώς και δική μου άποψη 
πως αυτή η κρίση μπορούσε και να απεφεύγετο.  Η Κύπρος δε θα έπρεπε ποτέ να είχε οδηγηθεί σε αυτή τη 
δραματική κατάσταση. 

 Και, επειδή δεν ήταν στις προθέσεις μου, αλλά και πάλι με απόλυτα ήπιο τρόπο θα απαντήσω εις τον κ. 
Κυπριανού, θέλω να σας υπενθυμίσω απλά, φίλε γενικέ γραμματέα του ΑΚΕΛ, ότι το ∆εκέμβριο του 2009 κατά 
την ανάπτυξη των θέσεών του για τον προϋπολογισμό του 2010 ο τότε Υπουργός Οικονομικών μάς έλεγε επί 
λέξει:  «Έχουμε κερδίσει το στοίχημα, ξεπεράσαμε την κρίση, μπαίνουμε σε ρυθμούς ανάπτυξης το 2010».  
Καθόριζε μάλιστα τους ρυθμούς ανάπτυξης σε 1,8%.  Επομένως, το να προσπαθείτε να πείτε ότι άλλα είπε ο 
Πρόεδρος για το αλώβητο...  Εγώ σας λέω το τι έλεγε ο υπουργός της κυβερνήσεως εκφράζοντας βεβαίως τις 
θέσεις του Προέδρου και τον προϋπολογισμό της κυβερνήσεως.  ∆υστυχώς, για να ακολουθήσει αμέσως μετά, 
το Γενάρη ή Φεβράρη, η αυστηρή επιτήρηση της Κύπρου από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αυτές ήταν οι 
προβλέψεις και οι εκτιμήσεις σας, γι’ αυτό δυστυχώς και δεν κατορθώθηκε να λάβετε τα μέτρα έγκαιρα και την 
ώρα που επεβάλλετο να ληφθούν.  Ούτε θέλω να ενθυμίσω τις συμφωνίες του Ιουλίου του 2011 που 
ανετράπησαν σε μόνο μία εβδομάδα εις το Υπουργείο Οικονομικών! 

 Θέλω την ίδια ώρα να θυμίσω πως πριν από δέκα χρόνια τέτοιες μέρες ακριβώς, στη λήξη της 
διακυβέρνησης Γλαύκου Κληρίδη, η Κύπρος πετύχαινε με τις καλύτερες επιδόσεις την ένταξή της στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Να υπενθυμίσω ακόμα πως πριν από πέντε χρόνια τέτοιες μέρες ακριβώς στη λήξη της 
διακυβέρνησης του αείμνηστου Τάσσου Παπαδόπουλου η Κύπρος πετύχαινε και πάλι με τις άριστες επιδόσεις 
της την ένταξή της στη Ζώνη του Ευρώ, ενώ, όταν σας παρέδιδε βεβαίως την εξουσία, παρέδιδε ένα 
πλεόνασμα 3,5% και ένα δημόσιο χρέος που μόλις έφτανε το 48%.  Παρά τα όποια διαρθρωτικά προβλήματα, 
είχαμε πάντοτε υψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης, διαχρονικά χαμηλή ανεργία, θετικές αξιολογήσεις από το 
εξωτερικό, αλλά και σημαντικές προοπτικές μπροστά μας. 

 Η Κύπρος είχε δηλαδή όλες τις προϋποθέσεις, για να αντιμετωπίσει τη διεθνή κρίση με έναν τρόπο που 
θα περιόριζε ή τουλάχιστον θα απάμβλυνε τις συνέπειες για τους πολίτες και την οικονομία.  Αυτό έπραξαν 
εξάλλου και πλείστα άλλα ευρωπαϊκά κράτη, πολλά από τα οποία υστερούσαν σε οικονομικές επιδόσεις σε 
σχέση με την Κύπρο, πλείστα όμως εξ αυτών είναι εξ εκείνων που σήμερα μας δανείζουν.  ∆υστυχώς, στην 
Κύπρο οι αγωνιώδεις προειδοποιήσεις και εκκλήσεις από πλευράς της αντιπολίτευσης για λήψη έγκαιρων 
μέτρων δεν εισακουστήκαν ποτέ.  Και η εκπεφρασμένη διάθεση της αντιπολίτευσης να στηρίξει δύσκολες αλλά 
αναγκαίες αποφάσεις παρέμεινε μέχρι τέλους, θα πρέπει να το πω, ανεκμετάλλευτη. 

 Σήμερα κάποιοι προσπαθούν να δικαιολογήσουν τα αδικαιολόγητα.  Κάποιοι προσπαθούν να 
αποσείσουν την όποια ευθύνη από πάνω τους.  Θέλω να πω είναι δικαίωμά τους.  Ας έχουν όμως υπόψη ότι 
τελικός κριτής δεν είναι άλλος παρά ο πολίτης.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα είχα πολλά να πω υπό μορφή κριτικής για το πώς φτάσαμε εδώ που φτάσαμε. Θα είχα πολλά να πω 
για τα λάθη και τις παραλείψεις πρώτα και κύρια της κυβέρνησης αλλά σίγουρα και των τραπεζικών αρχών, 
λάθη και παραλείψεις που συνέτειναν στο να οδηγηθεί η Κύπρος στο οικονομικό αδιέξοδο που βιώνουμε.  
Θεωρώ όμως πως αυτό που προέχει σήμερα δεν είναι η κριτική, δεν είναι η κριτική γι’ αυτά που έγιναν ή δεν 
έγιναν, αλλά ο σχεδιασμός για το τι δέον γενέσθαι.  Αυτό περιμένουν οι πολίτες από εμάς.  ∆ε θέλουν 
αντιπαραθέσεις, θέλουν θέσεις.  Εξάλλου, οφείλουμε να αναγνωρίσουμε πως οι μεγάλες δυσκολίες και οι 
κίνδυνοι είναι ακόμη μπροστά μας.  Το τραπεζικό μας σύστημα απέφυγε την υστάτη τον κίνδυνο κατάρρευσης, 
αλλά παραμένει πιεστική η ανάγκη της ανακεφαλαιοποίησης και της σταθεροποίησης.  Το δε κράτος με το 
χθεσινό ανορθόδοξο και εσπευσμένο δανεισμό του από τα ταμεία συντάξεων των μεγάλων ημικρατικών 
οργανισμών απλώς κέρδισε ελάχιστο χρόνο ακόμα.  

 Η ανάγκη για ολοκλήρωση της δανειακής σύμβασης είναι φαίνεται εκ των ων ουκ άνευ και βεβαίως, για 
να μην κατηγορείται η αντιπολίτευση, απλώς επισημαίνουμε εμείς την ανάγκη, αλλά η διαπραγμάτευση και η 
ευθύνη της διαπραγμάτευσης είναι πάντοτε στην κυβέρνηση.  Εμείς ζητήσαμε να συνδράμουμε τις 
προσπάθειες της κυβέρνησης.  ∆εν είμαστε εμείς -και εδώ απαντώ σε κάτι που είπατε, κύριε Κυπριανού- που 
διαπραγματευτήκαμε, για να κατηγορείτε την αντιπολίτευση ότι τάχα ηθέλησε να στερήσει το δέκατο τρίτο ή ότι 
τάχα ηθέλησε να καταργήσει την ΑΤΑ ή ότι τάχα ζήτησε την ιδιωτικοποίηση ή μετοχοποίηση ημικρατικών 
οργανισμών.  Εμείς μπορεί να έχουμε τις απόψεις μας, αλλά, μετά τη συμφωνία με το ∆ημοκρατικό Κόμμα και 
το διάλογο που είχαμε με το Ευρωπαϊκό Κόμμα και τους Οικολόγους, έχουμε διαμορφώσει ένα πρόγραμμα το 
οποίο δε διακρίνεται από τη διάσταση απόψεων αλλά από τις συγκλίσεις θέσεων.  Και τουλάχιστον σ’ αυτό που 
συγκλίνουμε είναι ότι υπάρχουν και θέματα που δεν είναι προτεραιότητας, έτσι ώστε να αποτελούν και κώλυμα 
εις το σχηματισμό μιας αυριανής κυβέρνησης εθνικής σωτηρίας.  Αυτό που θα έπρεπε να σας προβληματίσει 
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είναι ότι ακόμα προχθές η υπεύθυνη αντιπολίτευση, το σύνολό της, ψήφισε όλα όσα συμφωνήσατε με την 
τρόικα και τα φέρατε υπό μορφή νομοσχεδίων ενώπιον της Βουλής.  ∆εν είναι εμείς που τα καταθέσαμε, δεν 
είναι εμείς που καλέσαμε την τρόικα, δεν είναι εμείς που διαπραγματευτήκαμε με την τρόικα!  Εσείς είσαστε, η 
κυβέρνησή σας, αν θέλετε ορθότερα, κύριε Κυπριανού, και συνεπώς... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αναφέρεστε συνεχώς σε μένα προσωπικά, κύριε Αναστασιάδη... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι προσωπική επίθεση.  Απλώς, επειδή τα είπατε, σας απαντώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αναφέρεστε προσωπικά!  Θα μπορούσα συνεχώς να παρεμβαίνω για προσωπικό θέμα και να 
καταστρέψω την ολομέλεια.  ∆ε θα το πράξω σεβόμενος την ολομέλεια.  Και λέω απλώς θα σας απαντήσουν 
για όλα οι συνάδελφοί μου από την κοινοβουλευτική ομάδα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Και εσάς σέβομαι και την ολομέλεια σέβομαι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Προχωρήστε, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

 Όταν στην όλη ομιλία σας ο Αναστασιάδης ήτο στις αναφορές σας περισσότερο απ’ ό,τι ο Πρόεδρος 
Χριστόφιας, αντιλαμβάνεστε ότι θα σας απαντήσει ο Αναστασιάδης.  Αν σας στενοχωρώ, λυπούμαι, δεν ήταν η 
πρόθεσή μου.  Καλύτερα ήταν να αποφεύγετε τις αναφορές. 

 Όμως επανέρχομαι σ’ ένα κείμενο το οποίο δεν το διακρίνει η κριτική, δεν το διακρίνει η όξυνση, 
αντίθετα.  Και θα μπορούσε να ήμουν οξύς και αρκετά αυστηρός, κύριε Κυπριανού.  Η ανάγκη, έλεγα 
προηγουμένως, για ολοκλήρωση της δανειακής σύμβασης είναι δυστυχώς εκ των ων ουκ άνευ και στην 
κυβέρνηση εναπόκειται η ευθύνη της διαπραγμάτευσης του συνόλου των όρων, αλλά και των προϋποθέσεων 
που αναπόφευκτα θα τη συνοδεύουν.  Ο καταρτισμός ενός ολοκληρωμένου και αξιόπιστου σχεδίου δράσης 
πέρα και πάνω από όλα είναι το ζητούμενο.  Μόνο έτσι θα δημιουργήσουμε προϋποθέσεις για ανάκαμψη και 
ανάπτυξη.  Και μόνο έτσι θα μπορέσουμε να διορθώσουμε το συντομότερο λάθη, αλλά και αδικίες.  Με μια 
στάση σοβαρή και υπεύθυνη και σίγουρα όχι με το λαϊκισμό και τη δημαγωγία που σερβίρουν κάποιοι. 

 Αυτό που απασχολεί σήμερα την κοινωνία είναι οι τρόποι με τους οποίους θα μπορέσουμε να 
αντιμετωπίσουμε τα υπαρκτά προβλήματα που έχουμε ενώπιόν μας, τα πρωτόγνωρα αυτά για τον τόπο 
προβλήματα που απειλούν να γκρεμίσουν τα όσα με κόπο κτίσαμε τις περασμένες δεκαετίες.  Και κανένας δεν 
αρνείται ότι και εσείς βεβαίως συμβάλατε προς αυτή την κατεύθυνση και μιλώ για την αριστερά!  Η τραγωδία 
είναι άλλη, ότι δυστυχώς είστε εκείνοι σήμερα που τα κατακρημνίζετε. 

 Αυτό που απασχολεί σήμερα τους πολίτες είναι η αποτελεσματική αντιμετώπιση μιας κρίσης που έχει 
οδηγήσει πέραν των 40 000 συμπατριωτών μας στην ανεργία, ποσοστό που πλησιάζει το 13%, και πολύ 
περισσότερους στην εργασιακή ανασφάλεια, που έχει οδηγήσει στη συρρίκνωση των εισοδημάτων των μικρών 
και μεσαίων επιχειρήσεων, αλλά και στη μείωση του βιοτικού επιπέδου χιλιάδων νοικοκυριών.   Είναι 
αδιανόητο μέσα από τη Στατιστική Υπηρεσία να αναγνώθει κανένας ότι 200 000 συμπατριώτες βρίσκονται 
κάτω από το όριο της φτώχιας.  Και γι’ αυτό δεν ευθύνεται βεβαίως η αντιπολίτευση. 

 Η δική μας πρόταση απαντά ακριβώς στις προκλήσεις που έχουμε μπροστά μας.  Απαντά με βαθιές 
τομές και μεταρρυθμίσεις, τολμηρά βήματα και πρωτοβουλίες που θα ανατρέπουν τα κατεστημένα δεκαετιών.  
Η δική μας απάντηση θα προέλθει από μια ριζοσπαστική μεταρρύθμιση που στόχο θα έχει τη δημιουργία ενός 
νέου οικονομικού, αλλά και αναπτυξιακού μοντέλου.  Το κρατικό σύστημα που διαμορφώθηκε τα τελευταία 
πενήντα χρόνια -το έχω πει και άλλοτε, το επαναλαμβάνω και σήμερα- έπαψε πια να εξυπηρετεί τον πολίτη και 
τον τόπο.  Θα πρέπει να κινηθούμε ταχύτατα και να δώσουμε έμφαση στα μόνιμα διαρθρωτικά μέτρα που θα 
οδηγήσουν στο οριστικό νοικοκύρεμα των δημόσιων οικονομικών, που θα δημιουργήσουν τις δομές μιας 
βιώσιμης οικονομικής πολιτικής, η οποία θα μας επιτρέψει να χρηματοδοτήσουμε τις βασικές μας ανάγκες, 
χωρίς να στηριζόμαστε στην κηδεμονία κανενός τρίτου.  Χρειαζόμαστε μέτρα που την ίδια ώρα όμως θα δίνουν 
την απαραίτητη αναπτυξιακή ώθηση στην οικονομία μας και θα συμβάλλουν αποτελεσματικά στην 
αντιμετώπιση της ανεργίας.  Προς αυτή την κατεύθυνση το πρόγραμμα διακυβέρνησης που έχουμε 
συμφωνήσει με το ∆ημοκρατικό Κόμμα ύστερα από το διάλογο και με άλλες πολιτικές παρατάξεις, όπως το 
προτείνουμε, περιλαμβάνει τη νομοθετική θέσπιση της δημοσιονομικής πειθαρχίας με ισοσκελισμένους 
προϋπολογισμούς και κατάρτιση μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού πλαισίου.  Περιλαμβάνει την εισαγωγή του 
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δημοσιονομικού κανόνα με τον οποίο θα τίθενται συγκεκριμένοι στόχοι για την υλοποίηση του προϋπολογισμού 
ανά τρίμηνο.  Εάν υπάρχουν αποκλίσεις, τότε θα πρέπει αυτομάτως να λαμβάνονται έγκαιρα μέτρα, ώστε να 
συγκρατούνται τα ελλείμματα.  Έτσι ο κανόνας θα λειτουργεί ως μέτρο αυτοεπιτήρησης.  Με την εφαρμογή του 
θα θεσμοθετείται η δημοσιονομική πειθαρχία και θα ενισχύεται η αξιοπιστία του κράτους.  

 Οι συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί θα επιτρέπονται τότε και μόνο εις εξαιρετικές και κατεπείγουσες 
περιπτώσεις.  Κατά τη διαδικασία έγκρισης του προϋπολογισμού και βάσει νομοθεσίας -και θέλω να το 
υπογραμμίσω, γιατί δε θα μείνουμε απλά εις τις αόριστες δεσμεύσεις- θα παρουσιάζεται επίσης λεπτομερής 
έκθεση σχετικά με την εφαρμογή των κατά περίπτωση συστάσεων της τελευταίας έκθεσης της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας του κράτους.  Για εμάς η Ελεγκτική Υπηρεσία ως ανεξάρτητος θεσμός αποτελεί αναπόσπαστο 
μέρος του θεσμικού ελέγχου της πολιτείας και θα πρέπει να αποκτήσει περισσότερο ρόλο και επιρροή στους 
μηχανισμούς άσκησης εξουσίας.  Ταυτόχρονα, πρόθεσή μας είναι η ίδρυση συμβουλίου δημοσιονομικής 
πολιτικής στα πρότυπα άλλων ανεπτυγμένων χωρών όπως έχει προταθεί από τον οικονομολόγο και 
νομπελίστα Χριστόφορο Πισσαρίδη.  Το συμβούλιο θα συντάσσει ετήσιες εκθέσεις και θα διενεργεί μελέτες και 
ελέγχους επί των επιπτώσεων όλων των δημοσιονομικών πολιτικών τόσο στην οικονομία όσο και στην 
ευρύτερη κοινωνία.  Θα διασφαλίζει με αυτό τον τρόπο ότι οι δημόσιες δαπάνες, οι οποίες προέρχονται από το 
υστέρημα του φορολογημένου, θα είναι πραγματικά αποδοτικές και ωφέλιμες.  Ένας τέτοιος θεσμός θα 
συμβάλει την ίδια ώρα και στην ενίσχυση της επενδυτικής εμπιστοσύνης, αφού λαμβάνεται σοβαρά υπόψη από 
τους ξένους επενδυτές εκεί και όπου εφαρμόζεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η υιοθέτηση ορισμένων από αυτά τα μέτρα πηγάζει και από τις υποχρεώσεις μας ως κράτος μέλος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, επιβάλλεται όμως και από την οικονομική λογική.  Αποτελεί τη μόνη οδό που θα μας 
επιτρέψει να δημιουργήσουμε πρωτογενές πλεόνασμα στον προϋπολογισμό και να ανακόψουμε τη 
συνεχιζόμενη εδώ και χρόνια πορεία δημιουργίας νέου χρέους.  Ενός χρέους που αναπόφευκτα οδηγεί -και 
αυτό δεν αποτελεί κινδυνολογία αλλά μια εκ των πραγμάτων επώδυνη πραγματικότητα- στη μείωση του 
βιοτικού επιπέδου του λαού μας, υποθηκεύει τους κόπους των εργαζομένων, το μέλλον των παιδιών μας και 
δημιουργεί βεβαίως νέους άνεργους.  Η οικονομική εξυγίανση και η πιο αποτελεσματική χρήση των δημόσιων 
πόρων αποτελεί για εμάς απαραίτητη προϋπόθεση, προϋπόθεση, για να εξέλθουμε από την ύφεση και για να 
επανέλθουμε στην τροχιά μιας βιώσιμης ανάπτυξης.  

 Είναι κοινά παραδεκτό, κύριε Πρόεδρε, ότι από μόνα τους ούτε η μείωση των δαπανών ούτε οι νέες 
φορολογίες μπορούν να οδηγήσουν σε αύξηση της ευημερίας και στη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας.  ∆εν 
μπορούμε να μιλάμε για πραγματική προοπτική ανάπτυξης, αν δεν ενθαρρύνουμε την επιχειρηματική 
δραστηριότητα και αν δεν προσελκύσουμε νέες επενδύσεις.  Η κυπριακή οικονομία θα πρέπει επιτέλους να 
απελευθερωθεί από τις διαρθρωτικές στρεβλώσεις και τις γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, από τις πολύπλοκες 
διαδικασίες που δυσκολεύουν, αντί να βοηθούν, τις επιχειρήσεις και την ανάπτυξη.  Θα πρέπει να 
δημιουργήσουμε ένα περιβάλλον ευνοϊκό για τις επενδύσεις, αφού όλοι συμφωνούμε ότι εκεί θα δοθεί η βασική 
μάχη για την ανάπτυξη.  Και ο ρόλος του κράτους στη βελτίωση του περιβάλλοντος για τις επιχειρήσεις είναι ή 
θα έπρεπε να είναι καθοριστικός.  Σήμερα υπάρχουν πολλά θεσμικά και λειτουργικά κωλύματα που 
υπονομεύουν την ιδιωτική πρωτοβουλία και κοστίζουν, αν θέλετε, χιλιάδες θέσεις εργασίας.  ∆εν αποδίδω την 
ευθύνη στην παρούσα κυβέρνηση.  Μιλώ για τα διαχρονικά προβλήματα που δημιούργησε το κράτος της 
πενταετίας που φεύγει.  Τα εμπόδια αυτά, τα οποία κατατάσσουν τη χώρα μας πολύ χαμηλά στην ευκολία του 
επιχειρείν, δεν οφείλονται ούτε στην οικονομική κρίση βεβαίως ούτε σε λανθασμένες τραπεζικές επενδύσεις· 
οφείλονται σε στρεβλώσεις του κανονιστικού πλαισίου και στην αναποτελεσματικότητα της κρατικής μηχανής, 
για τούτο και θα πρέπει να αντιμετωπιστούν άμεσα, αλλά και αποτελεσματικά.  Εντός τριών μηνών -και είναι 
δέσμευση ενώπιον του κοινοβουλίου- εάν ο λαός μάς τιμήσει με την ψήφο του, με την ανάληψη της 
διακυβέρνησης θα καταρτιστεί ολοκληρωμένο σχέδιο δράσης με συγκεκριμένα μέτρα που θα δημιουργούν ένα 
νέο επιχειρηματικό περιβάλλον, μέτρα που θα αφορούν τον περιορισμό της γραφειοκρατίας, την απλοποίηση 
των δαιδαλωδών σήμερα διαδικασιών σε σχέση με την αδειοδότηση και τη λειτουργία των επιχειρήσεων, αλλά 
και την προώθηση των επενδύσεων.  Ταυτόχρονα, θα προωθηθεί τάχιστα η ηλεκτρονική διακυβέρνηση.  Σε 
σύντομο χρονικό διάστημα θα γίνει εφικτή η ηλεκτρονική εξυπηρέτηση των πολιτών και των επιχειρήσεων για 
όλες τις εργασίες και συναλλαγές τους με τον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  

 Η ανάπτυξη θα προέλθει όμως και μέσα από κίνητρα.  Η δική μας πρόταση περιλαμβάνει τον 
προσδιορισμό φορολογικών, πολεοδομικών και διοικητικών κινήτρων. Τα κίνητρα αυτά όμως  θα είναι 
διαθέσιμα όχι μόνο σε ξένους επενδυτές, αλλά και στους Κυπρίους επιχειρηματίες, κίνητρα όπως το μέτρο της 
μη φορολόγησης κερδών που επανεπενδύονται, ένα μέτρο που θα πρέπει να ομολογήσω ότι έχει θεσπιστεί 
πρόσφατα αλλά σε προσωρινή βάση και για το οποίο εμείς λέμε ότι θα πρέπει να καταστεί μόνιμη φορολογική 
ρύθμιση.  Την ίδια ώρα προτείνουμε τη στοχευμένη επέκταση της επιταχυνόμενης απόσβεσης, ένα μέτρο που 
και στο παρελθόν αξιοποιήθηκε με επιτυχία.  Επιπρόσθετα φορολογικά κίνητρα αφορούν  τη φορολογική 
αμνήστευση επαναπατριζόμενων κεφαλαίων υπό έναν όρο: αν και εφόσον τα εν λόγω κεφάλαια θα 
επενδύονται σε εγχώριες επενδύσεις για δημιουργία νέων θέσεων εργασίας.  Ταυτόχρονα, επιβάλλεται η 
αναθεώρηση και η απλοποίηση στη φορολογία ακινήτων με στόχο την ενίσχυση της ελκυστικότητας και την 
ενθάρρυνση των επενδύσεων.  Παράλληλα, θα πρέπει να απλουστευθούν οι φορολογίες  στις συναλλαγές με 
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τρόπο που θα ενισχύεται η εμπορευσιμότητα των ακινήτων, αλλά και η δραστηριότητα στην κατασκευαστική 
βιομηχανία.  Είναι για τους ίδιους ακριβώς λόγους που απαιτείται να κοιτάξουμε και το τι μέσα από την 
πρόσφατη περί ακινήτου περιουσίας φορολογία πλήξαμε ή θα πλήξουμε και τον τουριστικό τομέα, έναν άλλο 
από τους βασικούς πυλώνες ανάπτυξης του τόπου. 

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια, τα φορολογικά κίνητρα εννοώ, θεωρούμε πως η καταβολή μεταβιβαστικών 
τελών πρέπει να καταργηθεί πλήρως τουλάχιστον εκεί που επιβάλλεται ΦΠΑ ή να περιοριστεί, αν θέλετε, στην 
ανάκτηση ενός ελάχιστου διοικητικού κόστους.  Τα κίνητρα για την ανάπτυξη δεν είναι μόνο φορολογικά, όπως 
είπα, είναι και πολεοδομικά.  Προς τούτο προτείνουμε την εισαγωγή πολεοδομικής έννοιας για τα 
επιχειρηματικά πάρκα για μόνιμη εγκατάσταση μεγάλων εταιρειών στην Κύπρο, όπως επίσης και την παροχή 
πολεοδομικών κινήτρων ή πλεονεκτημάτων, ώστε να καταστούν συμφέρουσες οι επενδύσεις και να 
προωθηθούν σε ευρεία κλίμακα αναπτύξεις.  Ο σκοπός είναι να βελτιωθεί η βιωσιμότητα της επένδυσης και να 
ενθαρρυνθεί η ανάπτυξη, να ενθαρρυνθεί η ανάπτυξη, για να έχουμε νέες θέσεις εργασίας, κυρίες και κύριοι.  
Για παράδειγμα, σκοπεύουμε να εφαρμόσουμε την κλιμακωτή αύξηση του συντελεστή δόμησης για επενδυτικά 
έργα μεγάλης αξίας τα οποία θα προσδώσουν στο κράτος σημαντικά ποσά σε ΦΠΑ και θα δημιουργήσουν 
σημαντικό αριθμό νέων θέσεων εργασίας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η προώθηση της ανάπτυξης δεν μπορεί να επιτευχθεί, αν στη δύσκολη περίοδο που διανύουμε δε 
στηρίξουμε τις μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις, αλλά και τους πολίτες που έχουν πραγματικά ανάγκη.  Ως 
πολιτεία, έχουμε την υποχρέωση να χαράξουμε τις πολιτικές εκείνες που θα βοηθήσουν τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά να αντέξουν και να ξεπεράσουν την κρίση, ιδιαίτερα την ώρα που το εισόδημά 
τους θα συρρικνωθεί ακόμη περισσότερο από τα  επιπρόσθετα μέτρα  τα οποία θα εφαρμοστούν λόγω της 
δανειακής σύμβασης. 

 Εδώ αποσκοπεί και η πρότασή μας όπως σε συνεργασία με την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου και τις 
εμπορικές τράπεζες επιτευχθεί συμφωνία για επιμήκυνση της περιόδου αποπληρωμής δανείων νοικοκυριών 
και επιχειρήσεων που αδυνατούν να ανταποκριθούν στην αποπληρωμή των δόσεων λόγω της συρρίκνωσης 
του εισοδήματός τους.  Η ρύθμιση προνοεί και το ενδεχόμενο καταβολής μόνο των τόκων του δανείου για 
συγκεκριμένο διάστημα ή ακόμη και την εισαγωγή σχεδίου κλιμακωτής αύξησης των δόσεων για τα επόμενα 
δύο χρόνια με την αύξηση των δόσεων να γίνεται σταδιακά, καθώς θα βελτιώνεται το οικονομικό κλίμα.  Το 
σχέδιο θα αφορά δάνεια που καλύπτονται από εμπράγματες εξασφαλίσεις και επομένως δε δημιουργούν 
πιστοδοτικούς κινδύνους.  Πρόκειται για ένα πλήρως αιτιολογημένο υπό τις συνθήκες μέτρο ανακούφισης των 
πολιτών και των επιχειρήσεων την ώρα της κρίσης και το ελάχιστο, αν θέλετε, που πρέπει να αποδώσουν οι 
τράπεζες στους Κυπρίους φορολογουμένους για όσα καλούνται να πληρώσουν για σφάλματα και παραλείψεις 
που έχουν διαπράξει. 

 Και την ώρα της κρίσης, για να επιτύχουμε την ανάπτυξη, δεν μπορούμε να παραμείνουμε 
προσκολλημένοι, να το ξεκαθαρίσω, σε ιδεολογικές αγκυλώσεις, σε εμμονές ή σε δόγματα.  Εμείς 
αναγνωρίζουμε ότι η λειτουργία καζίνου από μόνη της δε θα λύσει τα προβλήματα της οικονομίας μας.  Είναι 
όμως  και αυτή μια σημαντική προοπτική που θα πρέπει επιτέλους να προωθηθεί και να αξιοποιηθεί, όπως και 
η δημιουργία θεματικών πάρκων, μαρίνων, γηπέδων γκολφ και άλλων επενδύσεων που θα οδηγήσουν σε 
εμπλουτισμό του τουριστικού μας προϊόντος. 

 Θα πρέπει όμως επιτέλους να αξιοποιηθεί αποτελεσματικά και η κρατική περιουσία. Είναι αδιανόητο να 
βάζουμε χέρι στην περιουσία και το εισόδημα των πολιτών, τη στιγμή που κρατική περιουσία δισεκατομμυρίων 
παραμένει αναξιοποίητη!  Και ελπίζω να μην ακούσω και καμιά κριτική, διότι κατ’ επιλογή ήμαστε έτοιμοι να 
δώσουμε ένα από τα σημαντικότερα τεμάχια της κρατικής περιουσίας, προκειμένου να ενθαρρύναμε μία ξένη 
επένδυση.  Αυτό ήτο μία κίνηση προς τη σωστή κατεύθυνση, θα πρέπει να πω.  Επομένως, θα πρέπει να την 
αξιοποιήσουμε και για άλλα τεμάχια ή την ακίνητη περιουσία.  Για να προστατεύσουμε όμως και για να 
επιτύχουμε το στόχο μας, προτείνουμε τη δημιουργία ενιαίας αρχής διαχείρισης και αξιοποίησης κρατικής 
περιουσίας με εντολή την αξιοποίησή της με διαφανείς και αξιόπιστες διαδικασίες και ακόμα και σε σύμπραξη 
και με τον ιδιωτικό τομέα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θέλω να είμαι απόλυτα σαφής.  Όταν μιλάμε για ένα νέο μοντέλο κράτους, όταν μιλάμε για ένα νέο 
πρότυπο ανάπτυξης, δεν εννοούμε μόνο την οικονομική ανάπτυξη, εννοούμε την ανάπτυξη των θεσμών, της 
δημόσιας υπηρεσίας, της πολιτείας.  Η λειτουργία άλλωστε των θεσμών, αλλά και της δημόσιας υπηρεσίας 
είναι άρρηκτα συνυφασμένη με την κοινωνική συνοχή, την ανάπτυξη, αλλά και την ευημερία.  Αναπόσπαστο 
κομμάτι αυτής της προσπάθειας αποτελεί και η μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας. 

 Εδώ θέλω να ξεκαθαρίσω πως η δημόσια υπηρεσία θα σταματήσει εκ των πραγμάτων να αποτελεί μόνο 
το όραμα για εργοδότηση των νέων μας.  Είναι πια απ’ όλους κατανοητό, ιδιαίτερα με τη θεσμοθέτηση του 
θέματος, τέσσερις αφυπηρετήσεις, μία πρόσληψη.  Αυτή την πραγματικότητα οφείλουμε όμως να τη 
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μετατρέψουμε, αν θέλετε, σε πρόκληση και ευκαιρία, ευκαιρία, για να μπορέσουν οι νέοι μας να δοκιμάσουν τις 
δικές τους δημιουργικές δυνάμεις και να αξιοποιήσουν τα δικά τους ξεχωριστά συγκριτικά πλεονεκτήματα σε 
όλους τους τομείς και σε όλο το εύρος της κοινωνίας και της οικονομίας μας.  Σε αυτή όμως τη δημιουργική 
πρόκληση η πολιτεία θα πρέπει να είναι αρωγός, γι’ αυτό και, προκειμένου να στηρίξουμε έμπρακτα τη νέα 
γενιά, εμείς προτείνουμε την αύξηση που θα φτάνει το 1%, μέσα από αναδιανομή κονδυλίων των δαπανών του 
κρατικού προϋπολογισμού, για πολιτικές που αφορούν τους νέους, την ενθάρρυνση ή τη συγκρότηση 
συγκεκριμένων προγραμμάτων επιχειρηματικής νεανικότητας.  Κύρια στόχευσή μας θα είναι οι τομείς της 
απασχόλησης, της κατάρτισης και, όπως είπα και προηγούμενα, της νεανικής επιχειρηματικότητας. Αυτή θα 
είναι μια από τις καλύτερες επενδύσεις στη νέα γενιά.  

 Τη δημόσια υπηρεσία θα πρέπει επιτέλους να σταματήσουμε να τη θεωρούμε ως ευκαιρία εργοδότησης, 
αλλά να την αξιοποιήσομε προς όφελος της κοινωνίας και της οικονομίας μας.  Και αυτό είναι απόλυτα εφικτό, 
γιατί για εμάς η δημόσια υπηρεσία αποτελεί ένα από τα μεγάλα συγκριτικά μας πλεονεκτήματα, γιατί οι 
δημόσιοι λειτουργοί μας συγκρίνονται ευνοϊκά  σε μόρφωση, προσόντα και διάθεση προσφοράς ακόμη και με 
τις καλύτερες δημόσιες υπηρεσίες στην Ευρώπη.  Νομίζω ότι αυτό αποδείχτηκε πολύ πρόσφατα με την κατά τα 
άλλα επιτυχή Προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Επομένως, τα καλά πρέπει να λέγονται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ηλαδή οι δημόσιοι υπάλληλοι έκαμαν την πετυχημένη Προεδρία; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κάτω από την καθοδήγηση πάντοτε μιας κυβερνήσεως!  Εξυπακούεται, κύριε! 

 Αποτελούν όμως και αυτοί οι ικανότατοι υπάλληλοι θύματα ενός αναχρονιστικού μοντέλου διοίκησης, η 
οποία δεν τους επιτρέπει να αξιοποιήσουν τη δυναμική τους.  Εμείς αυτή τη δυναμική, αυτή την προοπτική, την 
ιεραρχούμε υψηλά και είμαστε αποφασισμένοι να την εκμεταλλευτούμε.  Με την ανάληψη της διακυβέρνησης, 
αν και εφόσον, το επαναλαμβάνω, ο λαός μάς τιμήσει με την ψήφο του, θα καταρτιστεί λεπτομερές σχέδιο 
δράσης  που θα αφορά  συνένωση αρμοδιοτήτων και συγχωνεύσεις των διάσπαρτων σήμερα υπηρεσιών του 
δημόσιου τομέα.  Το σχέδιο θα περιλαμβάνει μέτρα για τον περιορισμό της γραφειοκρατίας και την απλοποίηση 
των διαδικασιών στις σχέσεις των πολιτών με το δημόσιο. 

 Άλλες εκσυγχρονιστικές ρυθμίσεις θα περιλαμβάνουν την εφαρμογή σε ευρεία κλίμακα του θεσμού της 
εναλλαξιμότητας, προκειμένου το ανθρώπινο δυναμικό του κράτους να κατανέμεται με τον ωφελιμότερο τρόπο 
και ανάλογα με τις μεταβαλλόμενες ανάγκες, αλλά και τον εκσυγχρονισμό του συστήματος αξιολόγησης των 
δημόσιων υπαλλήλων, που είναι ένα από τα σημαντικότερα, ούτως ώστε αυτό να διακρίνει και να αναδεικνύει 
αξιοκρατικά την αποδοτικότητα του καθενός.  Με αυτό τον τρόπο θα έχουμε μια πιο αποτελεσματική, πιο φιλική 
για τον πολίτη και με λιγότερο λειτουργικό κόστος δημόσια υπηρεσία.  Το νέο μοντέλο κράτους θα πρέπει την 
ίδια ώρα να είναι ένα κράτος απαλλαγμένο από τη διαπλοκή και την κατάχρηση της δημόσιας υπηρεσίας, τις 
καταχρήσεις εννοώ ή της μη χρηστής διοίκησης από κάποιους.  Εμείς θεωρούμε ότι η διαφθορά είναι ένα 
φαινόμενο το οποίο βρίσκει ερείσματα στους μηχανισμούς του μοντέλου διακυβέρνησης.  Είναι αυτούς τους 
μηχανισμούς που θέλουμε να αλλάξουμε προτείνοντας τη θέσπιση αυστηρών κανόνων ελέγχου και διαφάνειας, 
κανόνων που θα καθιστούν εξαιρετικά δύσκολη την καλλιέργεια των όποιων πελατειακών σχέσεων από το 
πολιτικό κατεστημένο, που θα αποκαθιστούν την αναγκαία για την εύρυθμη λειτουργία της κοινωνίας 
εμπιστοσύνη των πολιτών.  Προς  αντιμετώπιση αυτής της μεγάλης για τον τόπο μας πρόκλησης έχουμε 
παραθέσει σειρά προτάσεων.  

 Έχουμε εισηγηθεί την αλλαγή του τρόπου διορισμού των μελών σε νευραλγικές επιτροπές του δημόσιου 
και του ευρύτερου δημόσιου τομέα.  Και θέλω έτσι να με ακούσετε, για να ξεπεράσουμε και κάποιες ανησυχίες 
ή αμφιβολίες ότι τάχα «ξέρετε, ενδεχόμενα, αν επικρατήσει ο άλφα ή ο βήτα, θα επαναφέρει το κομματικό 
κράτος».  Τι εισηγούμαστε:  Ο διορισμός των μελών της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας, της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, καθώς και ο διορισμός ή ο καταρτισμός μιας επιτροπής διορισμών και προαγωγών 
για τους ημικρατικούς οργανισμούς, των διοικητικών συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών ή και των 
όποιων άλλων οργανισμών που αποτελούν προνόμιο του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ή του Υπουργικού 
Συμβουλίου, να γίνονται με βάση αντικειμενικά κριτήρια που θα αφορούν τα σχετικά με τη θέση προσόντα και 
πείρα.  Ο διορισμός να γίνεται κατόπιν ανοικτής ακρόασης και διαβούλευσης με τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  
Προτείνουμε την ίδια ώρα, το έχω πει προηγουμένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τους διορισμούς στους 
ημικρατικούς οργανισμούς, έτσι ώστε να απαλλάξουμε τα βαρίδια που βάρυναν όλους μας κατά καιρούς...  Το 
να διορίζει κανείς την πλειοψηφία του διοικητικού συμβουλίου από μέλη, φίλους, υποστηριχτές του, για να 
μπορούν να διορίζουν και να προάγουν τους δικούς του, ε, αυτό καταργείται πλέον, διότι θα είναι άλλη 
επιτροπή.  Και συνεπώς τα διοικητικά συμβούλια θα είναι απαλλαγμένα από διορισμούς και προαγωγές, θα 
επικεντρώνουν την προσοχή τους στη διαχείριση της κρατικής επιχείρησης που καλούνται να διαχειριστούν.  
Ταυτόχρονα, οι κανονισμοί που διέπουν τη λειτουργία των εν λόγω επιτροπών θα εκσυγχρονιστούν, ούτως 
ώστε να διασφαλίζεται η διαφάνεια και η χρηστή διοίκηση.  Για παράδειγμα, οι ανεξάρτητες επιτροπές... 

 Κύριε Κατσουρίδη, αν θέλετε, προσέξετε, έχει σημασία! 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ακούω την κάθε λέξη που λες, κύριε Αναστασιάδη! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Οι ανεξάρτητες επιτροπές διορισμού, προαγωγής και μεταθέσεων θα υποχρεούνται να γνωστοποιούν 
σε κάθε ενδιαφερόμενο πλήρη και αιτιολογημένη απόφαση σε όσες περιπτώσεις ο υπάλληλος θεωρεί ότι έχει 
αδικηθεί.  Θα πρέπει να αιτιολογείται γιατί δεν προήχθη εκείνος που είχε την πείρα, τα προσόντα αντί κάποιου 
άλλου λόγω της κομματικής του ταυτότητας.  Με τον ίδιο τρόπο θα δημοσιοποιούνται με πλήρη αιτιολόγηση 
όλες οι αποφάσεις για κατακύρωση των προσφορών στο δημόσιο και τον ημιδημόσιο τομέα.  Όποιος 
οργανισμός κατακυρώνει προσφορές θα πρέπει και δημόσια να αιτιολογεί γιατί κατακυρώθηκε στην άλφα και 
όχι στη βήτα εταιρεία. 

 Η λογοδοσία και η υπευθυνότητα των δημόσιων λειτουργών θα διασφαλίζεται με τη θεσμοθέτηση 
αυστηρότερων ποινικών και αστικών ευθυνών για τις περιπτώσεις εκείνες όπου, κατά παράβαση των κανόνων 
χρηστής διοίκησης, λειτουργοί του δημοσίου επιφέρουν από αμέλεια ζημιά ή ενέχονται σε πράξεις διαφθοράς.  
Σε κάθε υπουργείο θα δημιουργηθεί την ίδια ώρα επιτροπή ελέγχου η οποία θα είναι υπεύθυνη για τη 
διασφάλιση της χρηστής διοίκησης και την υλοποίηση των σχετικών συστάσεων της Ελεγκτικής Υπηρεσίας του 
κράτους.  ∆εν μπορεί κάθε χρόνο να παίρνουμε τις εκθέσεις της Γενικής Ελεγκτού και απλώς να λέμε 
«επαναλαμβάνει τα ίδια που είπε και τα προηγούμενα χρόνια».  Κάποια ώρα κάποιοι θα κληθούν να 
πληρώσουν το τίμημα για τα σφάλματα και τη διασπάθιση εκατομμυρίων που καταγγέλλονται, αλλά αδυνατεί 
το κράτος να αναλάβει τις ευθύνες του.  Καθοριστικό όρο για την πάταξη της διαφθοράς αποτελεί επίσης και η 
ανανέωση, γι’ αυτό και στις προτάσεις μας περιλαμβάνεται ο περιορισμός των θητειών των εκλελεγμένων 
πολιτειακών αξιωματούχων, όπως γίνεται και σε άλλες πολιτικά ώριμες χώρες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω αφήσει για το τέλος της ομιλίας μου το Κυπριακό, το οποίο όμως παραμένει για τον κυπριακό 
ελληνισμό το κορυφαίο σε ιεράρχηση θέμα.  Αφορά  την εθνική μας επιβίωση και ως τέτοιο μας απασχολεί 
βεβαίως όλους.  Τα όσα ανέφερα πιο πριν όμως βρίσκονται σε συνάρτηση και με τη διαπραγματευτική μας 
ισχύ.  Σχετίζονται με τη δυνατότητά μας να διεκδικήσουμε μια δίκαιη και βιώσιμη λύση στην εθνική μας 
υπόθεση.  

 Αποτελεί κοινή πεποίθησή μας ότι η συνεχιζόμενη κατοχή μεγάλου μέρους της πατρίδας μας και η 
έλλειψη προόδου οφείλονται κατά κύριο λόγο στην τουρκική αδιαλλαξία.  Αυτή όμως η διαπίστωση δεν πρέπει 
να συνεχίσει να αποτελεί άλλοθι για την απουσία μιας δικής μας ολοκληρωμένης στρατηγικής για το Κυπριακό, 
μιας ολοκληρωμένης στρατηγικής που στόχο θα έχει την άσκηση πίεσης, προκειμένου να αντιμετωπιστεί 
αποτελεσματικά η απαράδεκτη αυτή συμπεριφορά μιας αλαζονικής Τουρκίας.  

 Εμείς προτείνουμε να αντιμετωπίσουμε την εθνική αυτή υπόθεση με μια νέα πολιτική διαχείρισης του 
Κυπριακού, μια πολιτική που θα βασίζεται στη συλλογικότητα, στην επιστημονικότητα και στο στρατηγικό 
σχεδιασμό.  Πιστεύω ακράδαντα ότι οι μονομερείς χειρισμοί στην εθνική μας υπόθεση θα πρέπει να ανήκουν 
οριστικά και αμετάκλητα στο παρελθόν, γιατί έχει δυστυχώς περίτρανα αποδειχθεί πως ανάλογες 
συμπεριφορές οδηγούν με μαθηματική ακρίβεια στην αποτυχία.  Και εμείς -θέλω να το τονίσω- δεν έχουμε την 
πολυτέλεια να αποτύχουμε, γιατί θα μας καταδικάσει η ιστορία, αλλά και οι επόμενες γενιές. 

 Προς διασφάλιση της συλλογικότητας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και της από κοινού διαχείρισης της 
εθνικής μας υπόθεσης έχουμε καταθέσει σωρεία προτάσεων, έχουμε προτείνει το διορισμό κοινά αποδεκτού 
διαπραγματευτή, ο οποίος θα είναι υπόλογος στον Πρόεδρο και στο συμβούλιο των αρχηγών.  Το συμβούλιο 
των αρχηγών θα βρίσκεται σε διαρκή σύνοδο σε περιόδους των διαπραγματεύσεων και θα ενημερώνεται 
ανελλιπώς τόσο από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας όσο και από το συνομιλητή για την πρόοδο του διαλόγου.   

 Ταυτόχρονα, πιστεύουμε πως έφτασε η ώρα για την ουσιαστική αναβάθμιση του Εθνικού Συμβουλίου.  
Προς τούτο εισηγούμαστε τη σύσταση υποεπιτροπών του Εθνικού Συμβουλίου, οι οποίες με τη συμβολή και 
εμπειρογνωμόνων θα ετοιμάζουν εισηγήσεις για το καθένα των υπό διαπραγμάτευση κεφαλαίων.  Το Εθνικό 
Συμβούλιο θα συνέρχεται κατά τακτά χρονικά διαστήματα ή εκτάκτως, εάν τούτο κρίνεται αναγκαίο, ενώ οι 
αποφάσεις των κομμάτων που εκπροσωπούν την πλειοψηφία του εκλογικού σώματος σε ποσοστό 75% θα 
θεωρούνται δεσμευτικές για τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  

 Η ιστορία του τόπου μας έχει αποδείξει πέραν πάσης αμφιβολίας ότι, για να υπάρξει προοπτική 
επανένωσης της πατρίδας μας, θα πρέπει ο κυπριακός ελληνισμός να είναι σύμφωνος με το περιεχόμενο της 
προτεινόμενης λύσης.  Αυτό όμως θα το επιτύχουμε μόνο με την επεξεργασία με συλλογικό και επιστημονικό 
τρόπο ενός συνολικού πλαισίου προτάσεων λύσης του Κυπριακού, ενός πλαισίου προτάσεων που θα 
βασίζεται στον αδήριτης ανάγκης συμβιβασμό κατά τις συμφωνίες κορυφής του 1977-79 της διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας, αλλά και δε θα επιτρέπει την ίδια ώρα στους Ευρωπαίους πολίτες της Κύπρου να 
υστερούν σε ανθρώπινα δικαιώματα των υπόλοιπων Ευρωπαίων συμπολιτών τους, που θα απαλλάσσει την 
Κύπρο από τα κατοχικά στρατεύματα και θα επανενώνει τη χώρα και το λαό, μίας λύσης που θα βασίζεται 
μεταξύ άλλων στις αποφάσεις του ΟΗΕ, στα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας, στη Συμφωνία της 8ης 
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Ιουλίου, στο ευρωπαϊκό κεκτημένο, στις αποφάσεις των ευρωπαϊκών δικαστηρίων και στις ομόφωνες θέσεις 
του Εθνικού Συμβουλίου, όπως αποτυπώθηκαν και στο κοινό ανακοινωθέν του Εθνικού Συμβουλίου της 18ης 
Σεπτεμβρίου 2009.  

 Και θέλω να ξεκαθαρίσω ότι η ετοιμασία του πλαισίου προτάσεων θα γίνει προ της έναρξης της όποιας 
νέας διαπραγμάτευσης για λύση του Κυπριακού, γιατί μόνο με αυτό τον τρόπο θα επιτύχουμε τη συστράτευση 
της συντριπτικής πλειοψηφίας των πολιτικών δυνάμεων, αλλά και του λαού γύρω από έναν κοινό στόχο.  
Ταυτόχρονα, μόνο με αυτό τον τρόπο θα έχουμε τη δυνατότητα να προβάλουμε με πειστικότητα την επιθυμία 
της πλευράς μας για λύση, αλλά και να μπορέσουμε μέσα από τις προτάσεις μας να ανακαλέσουμε τις όποιες  
ανεπιθύμητες δεσμεύσεις του παρελθόντος.  Πέρα όμως από το περιεχόμενο της επιδιωκόμενης λύσης, ένα 
άλλο σημαντικό στοιχείο είναι και η διαδικασία, γι’ αυτό και θα πρέπει να εξευρεθεί και η αποτελεσματική 
διαδικασία που θα δημιουργεί την προοπτική εξεύρεσης λύσης.  Είναι πλέον κοινά παραδεκτό ότι, για να 
αρχίσει ένας νέος κύκλος συνομιλιών, αυτός θα πρέπει να είναι ουσιαστικός, θα πρέπει να δημιουργεί την 
προοπτική της επιτυχούς κατάληξης, αφού μια ενδεχόμενη νέα αποτυχία, μπορεί να σημαίνει και την οριστική 
διχοτόμηση της Κύπρου.  Η όποια νέα διαδικασία θα πρέπει παράλληλα να διασφαλίζει και την ενεργό 
εμπλοκή της Ευρωπαϊκής Ένωσης πάντα κάτω υπό την αιγίδα των Ηνωμένων Εθνών και να καθιστά την 
κατοχική δύναμη την ίδια ώρα υπόλογη για τις όποιες προτάσεις θα καταθέτει η άλλη πλευρά.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Απαραίτητη προϋπόθεση για τη διεκδίκηση μιας δίκαιης και βιώσιμης λύσης αποτελεί και ο 
επαναπροσδιορισμός της εξωτερικής μας πολιτικής.  Απαιτείται η χάραξη μιας πραγματικά αξιόπιστης και 
ολοκληρωμένης εξωτερικής πολιτικής, που δε θα διακρίνεται από ιδεοληψίες, δογματισμούς ή ψευδαισθήσεις, 
μιας πολιτικής που θα εκμεταλλεύεται το νέο γεωστρατηγικό ρόλο που αποκτά η Κύπρος με την εξεύρεση 
υδρογονανθράκων στην αποκλειστική οικονομική μας ζώνη.  Ο ρόλος αυτός θα πρέπει να αναδειχθεί με 
κινήσεις και χειρισμούς που θα επιτρέπουν την ένταξη αυτής της προοπτικής σε έναν ευρύτερο πολιτικό 
σχεδιασμό, σε έναν πολιτικό σχεδιασμό που θα επιτρέψει την ταύτιση των ενεργειακών συμφερόντων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλων τρίτων χωρών με τα δικά μας συμφέροντα, που θα ενισχύσει τη 
διαπραγματευτική μας ισχύ και θα ενδυναμώνει και την προοπτική λύσης του Κυπριακού.  

 Χρειαζόμαστε μια εξωτερική πολιτική που θα αξιοποιεί καλύτερα τη συμμετοχή μας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Εμείς θα επιδιώξουμε την αξιόπιστη, ισότιμη και συνεπή συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε 
όλους τους πυλώνες, πολιτικές και πρωτοβουλίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ναι, θα επαναλάβω αυτό που, 
πλην του ΑΚΕΛ, κατά τα άλλα ομόφωνα η Βουλή αποφάσισε:  Θα υποβάλουμε άμεσα αίτηση για  ένταξη της 
Κύπρου στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη και, αν η πλειοψηφία των κομμάτων, δήλωσα, το επιθυμούσε, θα 
υποβάλλαμε και αίτηση ένταξης στο ΝΑΤΟ.  Βεβαίως, αντιλαμβάνομαι, σας απασχολούν τάχα κάποια 
εκατομμύρια που θα καταβάλλουμε.  ∆ηλαδή, αν ήταν δωρεάν, θα αποδέχεστουν; 

(Γέλια) 

 Εν πάση όμως περιπτώσει, αυτό που θα επιδιώξουμε είναι να βελτιώσουμε τις σχέσεις μας με το ΝΑΤΟ.  
Ταυτόχρονα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επιδιώξουμε σύναψη συμμαχιών με χώρες που μπορούν να 
ασκήσουν επιρροή στην Τουρκία, αλλά και την εμβάθυνση σχέσεων με χώρες που διαδραματίζουν σημαντικό 
ρόλο σε σημαντικά κέντρα αποφάσεων.  Η συμμετοχή, η συνέπεια, η αξιοπιστία και ο στρατηγικός σχεδιασμός 
αποτελούν τη μόνη οδό που θα διασφαλίσει τα εθνικά μας συμφέροντα τόσο σε διεθνές όσο και σε  ευρωπαϊκό 
επίπεδο.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι κρίσιμες για την πατρίδα μας ώρες προδιαγράφουν τις ευθύνες και τις συμπεριφορές όλων μας.  Τις 
προηγούμενες μέρες αποδείξαμε με τη στάση μας έναντι των κυβερνητικών νομοσχεδίων ότι ιεραρχούμε το 
εθνικό καλό και τις κοινωνικές ανάγκες πάνω από το κομματικό συμφέρον και πάνω από τον όποιο 
υπολογισμό πολιτικού κόστους.  Είναι η ίδια στάση ευθύνης που προδιαγράφει την τοποθέτησή μας και έναντι 
του κρατικού προϋπολογισμού που έχουμε ενώπιόν μας.  ∆εν είναι ένας προϋπολογισμός, θα πρέπει να 
ομολογήσω, που μας ικανοποιεί ούτε και είναι ένας προϋπολογισμός που ανταποκρίνεται στο βαθμό που εμείς 
θα θέλαμε στις ανάγκες της οικονομίας και των πολιτών.  ∆ε μας βρίσκει καθόλου σύμφωνους για παράδειγμα 
η δραματική μείωση των αναπτυξιακών δαπανών κατά 21%.  Φαίνεται κάποιοι χρησιμοποιούν την ανάπτυξη 
μόνο ως σύνθημα.  Για μας η ανάπτυξη είναι η μόνη απάντηση και διέξοδος από την κρίση.  Οι όποιες όμως 
αδυναμίες και υστερήσεις του προϋπολογισμού ειδικά αυτή τη χρονιά περνούν σε δεύτερη μοίρα κοντά στην 
ανάγκη να μεταδώσουμε ένα μήνυμα συλλογικής δράσης και κοινής ευθύνης.  Εξάλλου, γνωρίζουμε πολύ καλά 
πως η ψήφιση του προϋπολογισμού αποτελεί προϋπόθεση και για την ολοκλήρωση της δανειακής μας 
σύμβασης.  Τα μηνύματα θα παν στις Βρυξέλλες και όπως υπεύθυνα έχουμε θεσπίσει νομοσχέδια με τα οποία 
ενδεχόμενα να διαφωνούμε έτσι και για φέτος θα είναι θετική η ψήφος μας στον προϋπολογισμό της 
κυβερνήσεως για το 2013. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Τελειώνω με ένα αισιόδοξο μήνυμα.  Πιστεύω ότι, αν γίνει κατορθωτό να συμπράξουμε όλοι σε μια 
κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας, έχουμε τη δυνατότητα να δημιουργήσουμε τις προοπτικές το συντομότερο 
δυνατό, για να ξεπεράσουμε την κρίση, να ξαναδώσουμε ελπίδα, να δημιουργήσουμε προοπτικές 
αποκατάστασης της αξιοπρέπειας και του αυτοσεβασμού του κάθε Κυπρίου πολίτη, να δημιουργήσουμε 
προοπτικές για τη νέα γενιά. 

 Σας ευχαριστώ θερμά. 

 Εύχομαι καλά Χριστούγεννα και ό,τι καλύτερο με τον καινούριο χρόνο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αναστασιάδη για την ομιλία του, η οποία ολοκληρώνει τη σημερινή συζήτηση. 

 Να υπενθυμίσω, παρακαλώ, ξανά ότι μέχρι αύριο το πρωί θα πρέπει να κατατεθούν στις υπηρεσίες της 
Βουλής οι όποιες τροποποιήσεις και οι όποιες προτάσεις για δεσμεύσεις κονδυλίων, ούτως ώστε κατά την 
ψηφοφορία αύριο το βράδυ να υπάρξει ευταξία και να μην παρατηρηθούν φαινόμενα μη κατανόησης του τι 
ψηφίζουμε. 

 Εδώ τελειώνει η σημερινή συνεδρία της Βουλής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για αύριο Τετάρτη, 19 ∆εκεμβρίου 2012, 
στις 9.00 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012. 

(Αρ. Φακ. 23.01.053.221-2012). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: --------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: --------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   --------------------- 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  8.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λαμάρης Γιάννος 

Αναστασιάδης Νίκος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Βότσης Άγγελος Μητσόπουλος Τάσος  

Γαβριήλ Γιαννάκης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργιάδης Χάρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

∆αμιανού Άριστος Παπαγεωργίου Πάμπος  

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Καρογιάν Μάριος Προκοπίου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τζιοβάνης Χριστάκης 
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Κουτσού Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στο θάνατο του πρώην βουλευτή Κίκη Γιάγκου και τήρηση 
μονόλεπτης σιγής στη μνήμη του. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012» και αγορεύσεις (Γ. 
Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Γ. Βαρνάβα, Μ. Καρογιάν, Άντρος Κυπριανού, Ν. Αναστασιάδης). 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 



989 

 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 19ης ∆εκεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 9.15 π.μ. 

   Αρ. 17  

  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλημέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Συνεχίζουμε τις εργασίες για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2013.   

 Καλώ στο βήμα τον κ. Μάριο Μαυρίδη, βουλευτή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο οποίος είναι ο 
πρώτος στον κατάλογο που έχει συμφωνηθεί.   

 Παρακαλώ, κύριε Μαυρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ομιλία ʼπού το iPad; 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 ∆εν είναι iPad, είναι Motorola! 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, πέρα ʼπού το αστείο, εγώ… Πρόεδρε, τούτο το θέμα είναι καλά να ξεκαθαρίσει, 
επειδή θωρώ βουλευτές… Εγώ όταν εμπήκα σ’ τούν’ τη Βουλή, τηλέφωνα, πράματα, ιστορίες -με Πρόεδρο το 
Γλαύκο τον Κληρίδη- και οτιδήποτε άλλο εθεωρείτο ότι δε γίνεται.  Βλέπω τωρά… Έντζιε παίρνω θέση, Μάριέ 
μου, έντζιε παίρνω θέση, απλώς λέω ότι πρέπει να ξεκαθαρίσει, για να μη νιώθουμεν τζιαι άβολα.  ∆ιότι έν’ το 
τηλέφωνό σου, πκιάννουν σε οι κύριοι ʼπού τις κάμερες τζιαι είσαι θέμα στις “Πατάτες”, ας πούμε.  Να 
ξεκαθαρίσει.  ∆ικαιούνται οι βουλευτές στα έδρανα να έχουν τα τηλέφωνα και τα -πώς τα λέτε- τούτα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα τηλέφωνα οπωσδήποτε όχι.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, τι διαφορά έσιει, Πρόεδρε, αφού είναι σύστημα επικοινωνίας και εκείνα και μπορούν να καταγράφουν 
και να φωτογραφίζουν τα πάντα;  Εν παίρνω θέση.  Εγώ, Πρόεδρε, εν παίρνω θέση.  Λέω να το δούμε και να 
το ξεκαθαρίσουμε.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα το δούμε και θα το ρυθμίσουμε στον κανονισμό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να πω ακόμα κάτι, Πρόεδρε.  Θωρώ μπουκάλες με νερό, θωρώ καφέδες πάνω στα έδρανα.  Εν νομίζω 
ότι έν’ σοβαρά πράματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Μητσόπουλε. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Σίγουρα στο χώρο της Βουλής και ιδιαίτερα μέσα στην αίθουσα της ολομέλειας πρέπει να επικρατεί μία 
ευταξία.  Και, νομίζω, το στίγμα της ευταξίας πρώτα απ’ όλα το δίνουμε εμείς οι ίδιοι οι βουλευτές με την όλη 
στάση και συμπεριφορά μας… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …μέσα στο χώρο της Βουλής.  Λοιπόν, από εκεί και πέρα να καταλάβουμε και να συνειδητοποιήσουμε 
βεβαίως ότι ζούμε στην εποχή των νέων τεχνολογιών, τις οποίες δεν μπορούμε να αποκλείσουμε από τη 
λειτουργία του νομοθετικού σώματος.  Σε πλείστα όσα κοινοβούλια έχω πάει στο εξωτερικό… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λέω ξανά ότι εγώ δεν τοποθετήθηκα επί της ουσίας τζιαι μου απαντάτε επί της ουσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, κατανοητό. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ούτε εγώ λέω ότι έχετε πάρει θέση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αφού μου κάμνεις μάθημα για τη νέα τεχνολογία τωρά! 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ λέω τη θέση τη δική μου.  Είναι προφανές ότι από τους βουλευτές δεν μπορούμε να αφαιρέσουμε 
τη χρήση ηλεκτρονικών μέσων, τα οποία είναι στοιχειωδώς απαραίτητα για τη διεκπεραίωση πλέον του 
κοινοβουλευτικού τους έργου μέσα στις συνθήκες που έχουν διαμορφωθεί.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι τζιαι ο καφές είναι στα ίδια πλαίσια! 

(Γέλια) 

 Ε, όι, επειδή, κύριε Μητσόπουλε, έχω μια παράκληση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ να αφαιρεθούν καφέδες ή οποιαδήποτε άλλα αφεψήματα από τα έδρανα της 
Βουλής! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, εγώ θέλω να παρακαλέσω… 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ ’πού το χρόνο μου που μιλούν τούτοι τωρά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Όχι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ θέλω να παρακαλέσω τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του Συναγερμού, όταν βάλλω θέματα 
διαδικαστικά, να μου απαντά επί της διαδικασίας και όχι επί της ουσίας.  Εάν είναι τούτος ο χώρος, να πάρουμε 
θέση επί της ουσίας, όπως ήδη επήρεν ο Συναγερμός, αντιλαμβάνομαι, υπέρ δηλαδή της χρήσης και των 
κομπιούτερς και των τηλεφώνων, γιατί εγώ εν μπορώ να κάνω διάκριση. ό,τι ρόλο παίζει το ένα παίζει τζιαι το 
άλλο.  Λοιπόν, θέλετε να το αποφασίσουμε εδώ και τώρα ή θέλετε να το δούμε στη σύσκεψη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, δε δέχομαι μαθήματα του τύπου «εμείς είμαστε σύγχρονοι τζιαι εσείς είσαστε η οπισθοδρομική 
κομπανία»! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εκείνο το οποίο θέλω να πω από έδρας και ισχύει απολύτως… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιότι το σύγχρονο έν’ τζιαι το νερό, έν’ τζιαι ο καφές, έν’ τζιαι το φαΐ.  Να τα καταγγέλλω, κάθε φορά που 
τα βλέπω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!   

 Πρώτον, η συμπεριφορά μας εντός της αίθουσας της ολομέλειας πρέπει να είναι πρέπουσα.  ∆εν 
υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι δεν ενδείκνυται η μεταφορά καφέδων εντός του χώρου της Βουλής.  ∆εύτερον, τα 
κινητά τηλέφωνα πρέπει να είναι απενεργοποιημένα εντός της αίθουσας της ολομέλειας.  Τρίτον, άλλα μέσα 
τεχνολογίας θα αποφασιστεί με κανονισμό εάν και εφόσον θα χρησιμοποιούνται.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Μαυρίδης έχει το λόγο.  Ορίστε, κύριε Μαυρίδη. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλά, να χρησιμοποιήσω μισό λεπτό από το χρόνο μου, για να πω ότι έχω διενεργήσει και μία μελέτη, 
κύριε Κατσουρίδη, για την ηλεκτρονική ενημέρωση των βουλευτών στη Βουλή και ότι έχω καταλήξει στο 
συμπέρασμα ότι η Βουλή θα εξοικονομήσει €65.000 το χρόνο σε χαρτί, το οποίο βεβαίως σε βάθος χρόνου θα 
γίνει, και θα αυξηθεί πάρα πολύ και η αποτελεσματικότητα και η αποδοτικότητα της δουλειάς των βουλευτών 
προς όφελος του δημόσιου συμφέροντος, αλλά…   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, εδώ, Μάριέ μου, το κλειδί είναι οι βουλευτές. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …θα το θέσουμε το θέμα στη Βουλή για συζήτηση στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Την περασμένη εβδομάδα η Βουλή ψήφισε ομόφωνα σε νόμο τη Συνθήκη για τη Σταθερότητα, το 
Συντονισμό και τη ∆ιακυβέρνηση στις χώρες της Ευρωζώνης.  Με βάση τη συνθήκη αυτή, η δημοσιονομική 
θέση της κυβέρνησης θα πρέπει να είναι ισοσκελισμένη ή πλεονασματική.  Στην πράξη το δημοσιονομικό 
έλλειμμα της κυβέρνησης δε θα πρέπει να υπερβαίνει το 0,5% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος και, όταν 
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αυτό ξεφύγει από το 0,5%, τότε οι δαπάνες περιορίζονται αυτόματα.  Στην παρέμβασή μου θα επιχειρήσω να 
αναδείξω τη σημασία του ισοσκελισμένου κρατικού προϋπολογισμού και να επισημάνω τα πλεονεκτήματα για 
την οικονομία γενικότερα.   

 Ο κρατικός προϋπολογισμός είναι ένα χρήσιμο εργαλείο οικονομικής διαχείρισης του δημόσιου τομέα, ο 
οποίος επηρεάζει σε μεγάλο βαθμό την οικονομία.  Σε γενικές γραμμές ο κρατικός προϋπολογισμός είναι ο 
εκφραστής της δημοσιονομικής πολιτικής της κυβέρνησης, ο καθρέφτης της κοινωνικής πολιτικής του κράτους 
και η κινητήριος δύναμη για την ανάπτυξη της οικονομίας. 

 Ο κρατικός προϋπολογισμός θα πρέπει να εξυπηρετεί τις ανάγκες της οικονομίας και της κοινωνίας και 
να επιτυγχάνει τους στόχους της κυβερνητικής πολιτικής, όπως για παράδειγμα ικανοποιητικό ρυθμό 
ανάπτυξης της οικονομίας, αύξηση της απασχόλησης και μείωση της ανεργίας, καλύτερη ανακατανομή του 
εθνικού εισοδήματος, μείωση της φτώχιας και βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας.  Και, επειδή η 
δημοσιονομική πολιτική από μόνη της δεν μπορεί να πετύχει τους πιο πάνω στόχους, ο προϋπολογισμός θα 
πρέπει να παρέχει κίνητρα που να ενεργοποιούν και να ενθαρρύνουν τον ιδιωτικό τομέα, διότι η ανάπτυξη είναι 
βιώσιμη, μόνο αν προέρχεται από τον ιδιωτικό τομέα.  Η δουλειά του δημόσιου τομέα είναι να διευκολύνει, να 
ενεργοποιεί και να ενισχύει τον ιδιωτικό τομέα, έτσι ώστε αυτός να δημιουργεί ανάπτυξη και να παράγει νέες 
θέσεις εργασίας.   

 Ένας ορθά σχεδιασμένος κρατικός προϋπολογισμός θα πρέπει να είναι ολοκληρωμένος, 
ισοσκελισμένος, νοικοκυρεμένος, ευέλικτος, εφικτός, ρεαλιστικός και κοινωνικά δίκαιος.  Το πιο σημαντικό 
χαρακτηριστικό ενός κρατικού προϋπολογισμού, κατά τη δική μου άποψη, είναι η ισοσκέλιση εσόδων και 
εξόδων σε μεσοπρόθεσμη βάση, διότι, όταν ένας προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος, θα είναι και 
νοικοκυρεμένος, θα είναι και ρεαλιστικός και θα είναι και ευέλικτος.  Ένας προϋπολογισμός δε θα πρέπει να 
δημιουργεί ελλείμματα και χρέη που να υποθηκεύουν το μέλλον των επόμενων γενεών, όπως συνέβαινε μέχρι 
σήμερα.  Αξίζει να σημειωθεί ότι το συνολικό δημόσιο χρέος της Κύπρου ανέρχεται σήμερα στα €14,5 δις ή 
€36.000 ανά εργαζόμενο.  Αν αφαιρέσουμε τους ξένους εργαζόμενους, το ποσό του χρέους που αναλογεί σε 
κάθε Κύπριο εργαζόμενο ανέρχεται στις €48.000.  Και αυτοί οι υπολογισμοί είναι χωρίς να λαμβάνεται υπόψη 
το χρέος της κυβέρνησης προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

 Κάποιοι θα μπορούσαν να ισχυριστούν ότι τα ελλείμματα δημιουργούνται, λόγω μεγάλων αναπτυξιακών 
έργων που απαιτούνται σε μια οικονομία.  Μετά από κάποια χρόνια όμως τα έργα αυτά θα πρέπει να 
παράγουν ανάπτυξη, θέσεις εργασίας και εισοδήματα και να αυξάνουν τα φορολογικά έσοδα του κράτους, έτσι 
που τα ελλείμματα και τα χρέη να μειώνονται.  ∆υστυχώς όμως, όλα αυτά τα χρόνια αυτό δεν κατέστη δυνατό 
και το μόνο που παρατηρούμε είναι αύξηση του δημόσιου χρέους.  Οι διάφορες μορφές συνεργασίας μεταξύ 
του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα παρέχουν την ευκαιρία στο κράτος να πραγματοποιήσει σημαντικά έργα 
υποδομής, χωρίς να επιβαρύνονται τα δημόσια οικονομικά.  Αντίθετα, ενισχύονται, αφού σε μερικές 
περιπτώσεις το κράτος εισπράττει έσοδα από την αρχή της λειτουργίας των εν λόγω έργων.   

 Στη σημερινή εποχή ένας προϋπολογισμός δε δικαιολογείται να μην είναι ισοσκελισμένος.  Ένας 
ισοσκελισμένος προϋπολογισμός έχει σημαντικά πλεονεκτήματα.  Πρώτα απ’ όλα, δεν επιτρέπει στην εκάστοτε 
κυβέρνηση να δανείζεται και να φορτώνει χρέη στις επόμενες γενεές.  Το κράτος μαθαίνει να λειτουργεί με αυτά 
που εισπράττει και, αν θέλει να ξοδέψει περισσότερα, π.χ. σε κοινωνικές παροχές, τότε θα πρέπει να περικόψει 
από αλλού ή να επιβάλει φορολογίες.  Η κυβέρνηση θα είναι όμως υπόλογη στους πολίτες.  Αν η κυβέρνηση 
κάνει καλή διαχείριση των χρημάτων των φορολογουμένων, τότε οι πολίτες θα την επιβραβεύσουν.  Μέχρι 
σήμερα στην Κύπρο συμβαίνει ακριβώς το αντίθετο.  Όταν η κυβέρνηση ξοδεύει περισσότερα, κερδίζει την 
εμπιστοσύνη των πολιτών, με αποτέλεσμα να συνεχίζεται η κακοδιαχείριση, η οποία πλέον μετατρέπεται σε 
νοοτροπία.  Ο ισοσκελισμένος προϋπολογισμός είναι λοιπόν ένα εργαλείο που παρέχει στους πολίτες την 
ευκαιρία να αξιολογούν πιο ορθολογιστικά αυτούς που τους κυβερνούν και να τους στέλλουν σπίτι τους, όταν 
δεν κάνουν καλή δουλειά.  Κατά κάποιο τρόπο ο ισοσκελισμένος προϋπολογισμός συμβάλλει στην καλύτερη 
λειτουργία του δημοκρατικού πολιτεύματος. 

 Ο ισοσκελισμένος προϋπολογισμός είναι επίσης ένα εργαλείο που αναγκάζει την κυβέρνηση να 
νοικοκυρευτεί είτε το θέλει είτε όχι.  Από τη στιγμή που μια κυβέρνηση γνωρίζει εκ των προτέρων ότι δεν 
μπορεί να ξοδέψει περισσότερα από αυτά που εισπράττει, θα αναγκαστεί να κάνει νοικοκυρεμένη πολιτική.  Αν 
τα έσοδα που εισπράττει δεν είναι αρκετά, θα αναγκάζεται να κάνει περικοπές που σε διαφορετική περίπτωση 
δε θα τολμούσε να κάνει λόγω ανάληψης πολιτικού κόστους.  Η ανάγκη για ισοσκελισμένο προϋπολογισμό θα 
αναγκάζει την κυβέρνηση να περικόπτει περιττές δαπάνες και να μειώνει τις σπατάλες του κράτους.  Ακόμα, ο 
ισοσκελισμένος προϋπολογισμός αναγκάζει την κυβέρνηση να ιεραρχήσει τις προτεραιότητές της και να 
μειώσει το μεγάλο κράτος σε βιώσιμα επίπεδα.  

 Όταν ο κρατικός προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος ή πλεονασματικός, τότε η κυβέρνηση θα μπορεί 
να στηρίζει την οικονομία και την κοινωνία σε περίπτωση έκτακτης ανάγκης, χωρίς να επηρεάζεται σημαντικά η 
δημοσιονομική θέση της.  Άλλωστε, αυτό επιτρέπεται και από τη Συνθήκη για τη Σταθερότητα, το Συντονισμό 
και τη ∆ιακυβέρνηση.   Έχουμε και ένα πολύ καλό παράδειγμα, αυτό της Ιρλανδίας.  Σε περιόδους οικονομικής 
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ύφεσης, όταν ο ιδιωτικός τομέας αδυνατεί να σπρώξει την οικονομία προς την ανάπτυξη, το κράτος μειώνει τις 
φορολογίες και αυξάνει τις δαπάνες του, για να στηρίξει την οικονομία.  Και όμως αυτή την περίοδο που η 
κυπριακή οικονομία βουλιάζει στην ύφεση, η κυβέρνηση όχι μόνο αδυνατεί να στηρίξει την οικονομία, αλλά 
πράττει ακριβώς το αντίθετο αυξάνοντας τις φορολογίες και μειώνοντας τις κρατικές δαπάνες σπρώχνοντας την 
οικονομία πιο βαθιά στην ύφεση. 

 Ακόμα ένα σημαντικό πλεονέκτημα του ισοσκελισμένου ή πλεονασματικού προϋπολογισμού είναι ότι η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία θα αξιολογείται με υψηλότερες βαθμολογίες από τους οίκους αξιολόγησης επιτρέποντας 
έτσι στην κυβέρνηση να δανείζεται με χαμηλό κόστος δανεισμού από τις διεθνείς αγορές για 
επαναχρηματοδότηση του υφιστάμενου δημόσιου χρέους, αφού το δημοσιονομικό έλλειμμα θα είναι μηδέν.  
Σήμερα το μέσο επιτόκιο που πληρώνει η Κυπριακή ∆ημοκρατία για το δημόσιο χρέος της είναι γύρω στο 4,5% 
και το ετήσιο κόστος εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους ανέρχεται στα €600 εκατομ. το χρόνο ή γύρω στο 
3,5% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος.  ∆ηλαδή, το κόστος εξυπηρέτησης του χρέους μας απαιτεί το 
3,5% της ονομαστικής ανάπτυξης του ΑΕΠ, του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος.  Αν ο προϋπολογισμός μας 
ήταν ισοσκελισμένος, τότε το κόστος αυτό εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους θα μπορούσε να ήταν το μισό 
και η οικονομία θα μπορούσε να τρέχει με υψηλότερους ρυθμούς ανάπτυξης.   

 Όπως έχω αναφέρει πιο πάνω, ο ισοσκελισμένος προϋπολογισμός επιτρέπει στη χώρα να 
χρηματοδοτεί τις ανάγκες της για το υφιστάμενο χρέος από τις διεθνείς αγορές και με χαμηλό επιτόκιο.  Αυτή η 
εξέλιξη είναι εξαιρετικά θετική, αφού αφήνει την εγχώρια τραπεζική αγορά άθικτη και στη διάθεση των 
επιχειρήσεων, οι οποίες σήμερα ασφυκτιούν από την έλλειψη ρευστότητας.  Από τον Ιούλιο του 2011, όταν η 
Κύπρος αποκλείστηκε από τις διεθνείς αγορές δανεισμού, η κυβέρνηση απορρόφησε ρευστότητα ύψους €2 δις 
από την εγχώρια τραπεζική αγορά αποστερώντας έτσι τις κυπριακές επιχειρήσεις από σημαντική ρευστότητα 
και οδηγώντας τες έτσι στη χρεοκοπία.  Η μεγάλη και σκόπιμη καθυστέρηση που επέδειξε η κυβέρνηση στην 
προσφυγή της στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης και ο λανθασμένος προγραμματισμός σε ό,τι αφορά τις 
βραχυπρόθεσμες χρηματοδοτικές της ανάγκες την ανάγκασαν να αντλήσει περίπου άλλα €250 εκατομ. από 
την εγχώρια τραπεζική αγορά.  Μέχρι να υπογραφεί η δανειακή σύμβαση με το Μηχανισμό Στήριξης και να 
αποδεσμευθεί η πρώτη δόση, η αβεβαιότητα συνεχίζεται και δεκάδες επιχειρήσεις κλείνουν καθημερινά. 

 Ένας ισοσκελισμένος προϋπολογισμός επιτρέπει στο κράτος να ασκεί αποτελεσματική και αποδοτική 
κοινωνική πολιτική.  Οι πρόσφατες περικοπές από ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού ενισχύουν το επιχείρημα 
ότι ένα καταχρεωμένο κράτος δεν μπορεί να ασκήσει τον κοινωνικό του ρόλο.  Το κράτος θα πρέπει να είναι σε 
θέση να ενισχύει τις ευάλωτες ομάδες σε περιόδους κρίσης και όχι να είναι αναγκασμένο να περιορίζει τα 
εισοδήματά τους.  Για να μπορεί το κράτος να στηρίζει αυτούς που έχουν ανάγκη, θα πρέπει να διαθέτει ρευστό 
διαθέσιμο και όχι να τρέχει δεξιά και αριστερά προς αναζήτηση χρημάτων.   

 Πάμε τώρα στην τελευταία σελίδα λόγω έλλειψης χρόνου.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η κυπριακή οικονομία βρίσκεται σε μια βαθιά και παρατεταμένη ύφεση, η οποία αναμένεται να ενταθεί 
κατά το 2013, και δεν είμαστε σε θέση να γνωρίζουμε πότε θα εξέλθει της ύφεσης.  Η ανεργία ανέρχεται 
σήμερα στο 13% και ακολουθεί ανοδική τάση.  ∆ε θέλω να κάνω πρόβλεψη.  Το ισοζύγιο τρεχουσών 
συναλλαγών, το οποίο είναι δείκτης ανταγωνιστικότητας, καταγράφει έλλειμμα που ξεπερνά το €1 δις, γεγονός 
που σημαίνει ότι εξάγουμε δεκάδες χιλιάδες θέσεις εργασίας σε άλλες χώρες.  Το δημοσιονομικό έλλειμμα για 
το 2012 θα κλείσει πάνω από 5,5% του ΑΕΠ, ενώ το δημόσιο χρέος θα ξεπεράσει το 86%.  Επιπλέον, οι 
κυπριακές τράπεζες βρίσκονται σε πολύ δύσκολη θέση και ενδεχομένως να χρειαστούν στήριξη ύψους €10 δις 
από το κράτος.  Τα πιο πάνω και άλλα που δεν έχουν αναφερθεί συνθέτουν μια πολύ δυσάρεστη εικόνα για 
την κυπριακή οικονομία.   

 Με την έναρξη του επόμενου έτους η Κύπρος εισέρχεται σε μια νέα εποχή, την εποχή του μνημονίου ή 
των μνημονίων για κάποιους.  Όλοι γνωρίζουμε ότι τα επόμενα χρόνια θα είναι δύσκολα και θα προκαλέσουν 
πόνο στους πολίτες, ιδιαίτερα στις ευάλωτες ομάδες.  Όμως γνωρίζουμε επίσης ότι δεν υπάρχουν εναλλακτικές 
επιλογές.  Πρέπει να περάσουμε τα δύσκολα χρόνια και να τα αφήσουμε πίσω μας μια για πάντα.  Πρέπει να 
αντιληφθούμε ότι τα νοικοκυρεμένα δημόσια οικονομικά είναι ένας κανόνας, ένας χρυσός κανόνας, που πρέπει 
πάντοτε να τον τηρούμε για το καλό του τόπου.  Το οφείλουμε στα παιδιά μας και στις επόμενες γενεές.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Μαυρίδη. 

 Παρακαλώ την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις να έρθει στο βήμα. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι ομολογουμένως εύκολο στην παρούσα πολιτική και οικονομική συγκυρία, ακόμη περισσότερο 
ενόψει και των επερχόμενων προεδρικών εκλογών, να προβεί κανείς, είτε είναι πολιτικό πρόσωπο είτε πολιτικό 
κόμμα, σε αναλύσεις που οδηγούν σε πόλωση και διαχωρισμούς.  Είναι δε ακόμη πιο εύκολο να επικαλεστεί 
κανείς μονολιθικές ερμηνείες για τα επιτεύγματα, αλλά πολύ περισσότερο για τις ευθύνες και τα προβλήματα 
που αντιμετωπίζει ο τόπος.  Εμείς δε θα το πράξουμε αυτό, όχι γιατί στερούμαστε επιχειρημάτων -να είστε 
βέβαιοι πως δε συμβαίνει αυτό- αλλά γιατί το αίσθημα ευθύνης απέναντι στους συμπολίτες μας δε μας 
επιτρέπει κάτι τέτοιο.   

 Η κοινοβουλευτική διαδικασία ψήφισης του φετινού προϋπολογισμού φέρνει εμάς, τους εκλελεγμένους 
αντιπροσώπους του λαού ενώπιον μιας σημαντικής και χωρίς υπερβολή ιστορικής ευθύνης.  Καλούμαστε να 
σταθούμε αντάξιοι των νέων πολιτικών, οικονομικών και κοινωνικών προκλήσεων, προκλήσεων που μπορεί 
στην πρώτη ανάγνωση να επικεντρώνονται στα μέτρα δημοσιονομικής προσαρμογής και στα οικονομικά βάρη 
που καλείται ο τόπος μας να σηκώσει, αλλά και σε προκλήσεις που μπορεί φαινομενικά να είναι λιγότερο 
ορατές, αλλά που ουδόλως στερούνται αντίστοιχης ιστορικότητας των στιγμών.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Οι συμπολίτες μας, όχι οι πολίτες αυτού του τόπου ωσάν εμείς να ανήκουμε κάπου αλλού, οι 
συμπολίτες μας στέκονται πλέον πολύ κριτικά απέναντι στο κράτος και στους θεσμούς που το συγκροτούν.  
Γιατί το κράτος μας είναι οι θεσμοί του και, εάν οι θεσμοί παύσουν να δημιουργούν αίσθημα εμπιστοσύνης, τότε 
και η εμπιστοσύνη προς το ίδιο το κράτος διαβρώνεται.  Και, εάν τα θεμέλια του κράτους, που είναι οι θεσμοί, 
διαβρωθούν, όλοι μας καταλαβαίνουμε και τις επιπτώσεις στο οικοδόμημα αυτής της πολιτείας.   

 Τι περιμένουν οι συμπολίτες μας από εμάς;  Είμαστε κομμάτι αυτής της κοινωνίας και οφείλουμε να 
απαντήσουμε σε αυτό.  Περιμένουν απλά πότε η οικονομική συγκυρία θα επιτρέψει να αρθούν τα επώδυνα 
μέτρα του μνημονίου;  Κάτι τέτοιο θα ήταν μια επιφανειακή ερμηνεία του λαϊκού αισθήματος και δεν έχουμε την 
πολυτέλεια να προβούμε σε αυτό το λάθος.  Οι συμπολίτες μας νοιάζονται για το μέλλον, νοιάζονται για τις 
επόμενες γενιές Κυπρίων, νοιάζονται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τη λειτουργία των θεσμών του κράτους, 
όχι για μεταφυσικούς ή φιλοσοφικούς λόγους, αλλά γιατί αυτό θα καθορίσει το εάν οι γενεές μετά από εμάς θα 
μπορούν να συνεχίσουν να δημιουργούν σε μια χώρα της δικαιοσύνης, της ισονομίας και της κοινωνικής 
αλληλεγγύης.  Πώς θα το πετύχουμε αυτό;  Τα σύνθετα προβλήματα χρειάζονται σύνθετες απαντήσεις.  Και 
πρέπει να σταθούμε αντάξιοι αυτής της ιστορικής συγκυρίας, γιατί ούτε οι συμπολίτες μας, αλλά ούτε και η 
ιστορία θα μας συγχωρέσουν μια τέτοια αποτυχία.  

 Εμείς, αγαπητοί συνάδελφοι, εμείς, οι αντιπρόσωποι των συμπολιτών μας και οι εκπρόσωποι της λαϊκής 
κυριαρχίας, πρέπει να ξεκινήσουμε αυτό το δύσκολο αναστοχασμό.  Πώς γίνονται οι νόμοι δικαιότεροι;  Πώς 
διασφαλίζουμε ότι τα νομοσχέδια, που εμείς ψηφίζουμε, δε δημιουργούν ευκαιρίες για τους ολίγους και βάρη 
για τους πολλούς;  Πώς φροντίζουμε, έτσι ώστε οι πιο αδύναμοι να έχουν τις ίδιες ευκαιρίες εκπαίδευσης, 
υγείας, επαγγελματικής και οικογενειακής προόδου μέσα σε ένα συλλογικό σύστημα που να διέπεται από τις 
αξίες της δικαιοσύνης, της ισότητας των ευκαιριών και της αλληλεγγύης;  Πώς διαφυλάσσουμε απαραίτητα 
συστατικά της δημοκρατίας, του πολιτεύματός μας, όπως είναι η διάκριση των εξουσιών;  ∆υστυχώς, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι, στο πρόσφατο παρελθόν γίναμε μάρτυρες πολιτικών συμπεριφορών που καθόλου δεν 
τίμησαν ούτε το κοινοβούλιο και το κύρος του ούτε διαφύλαξαν το κύρος και την ανεξαρτησία της εκτελεστικής 
εξουσίας. 

 Πώς φροντίζουμε, έτσι ώστε οι ανεξάρτητοι θεσμοί να υπηρετούν πραγματικά τα συμφέροντα του τόπου 
και του λαού και όχι μιας ολιγαρχίας οικονομικών παραγόντων του χρηματοπιστωτικού συστήματος που μέσα 
σε ένα πλαίσιο ασύλληπτης ασυδοσίας έφεραν τον τόπο στο χείλος της οικονομικής καταστροφής;  Πώς 
διαφυλάσσουμε ως κοινωνία, αλλά και ως θεσμοί το κύρος και την αξιοσύνη του συστήματος απόδοσης 
δικαιοσύνης στον τόπο;  Οι συμπολίτες μας είναι αρκετά ώριμοι και γνωρίζουν ότι το περί δικαίου αίσθημα από 
τη μια και η απόδοση δικαίου από την άλλη δεν είναι κατ’ ανάγκη ταυτόσημα πράγματα.  Ξέρουν όμως και να 
απαιτούν ένα ακόμα δικαιότερο δικαστικό σύστημα με αφοσίωση στο νόμο, αλλά και στον άνθρωπο, με 
εφαρμογή του νόμου για όλους τους πολίτες ανεξαρτήτως κοινωνικής και οικονομικής τάξης, ένα σύστημα 
δικαιοσύνης στο οποίο οι συμπολίτες μας να στηρίζονται για άρση αδικιών, αλλά και για καταμερισμό 
περισσότερου δικαίου, ειδικά περισσότερου δικαίου.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Οι συμπολίτες μας μας ζητούν να προβούμε στη δική μας ενδοσκόπηση.  Να κοιτάξουμε μέσα μας, πριν 
βιαστούμε να απαντήσουμε ότι ήδη πράττουμε το καλύτερο δυνατό.  Γιατί δεν είναι κατ’ ανάγκη τις προθέσεις 
μας που αμφισβητεί ο κόσμος, είναι την επάρκειά μας να επιτύχουμε.  Και είμαστε αναγκασμένοι να 
επιτύχουμε.  Είμαστε εδώ όχι ως πολιτειακοί αξιωματούχοι, αλλά ως λειτουργοί του δημοσίου συμφέροντος.  
∆εν είμαστε εδώ να ασκήσουμε εξουσία, αλλά για να προσφέρουμε υπηρεσία.  Και, ξέρετε, αυτά τα δύο 
τελευταία, δημόσιο συμφέρον και υπηρεσία προς τον τόπο, δεν είναι καθόλου δεδομένα στην αντίληψη και 
στην εμπιστοσύνη των συμπολιτών μας.  Εμείς οφείλουμε να κερδίσουμε, να ξανακερδίσουμε καλύτερα αυτή 
την εμπιστοσύνη.   

 Το έργο των θεσμών του κράτους μας από την ίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μέχρι σήμερα 
υπήρξε ογκώδες, πολυσχιδές, μα πάνω απ’ όλα ωφέλιμο για τον τόπο και το λαό.  Όλοι το αναγνωρίζουν 
αυτό και γι’ αυτό υπάρχει ακόμα το αίσθημα υπερηφάνειας για ό,τι μαζί πετύχαμε σε συνθήκες δύσκολες, 
ακόμα και μέσα από τα συντρίμμια και τον όλεθρο της τουρκικής εισβολής και της προσφυγιάς.  ∆εν είναι 
όμως αυτό το οποίο κρίνει σήμερα η κοινωνία.  

 Οι συμπολίτες μας δικαίως αναζητούν σε εμάς ένα καλύτερο κράτος.  Ζητούν από εμάς και από όλους 
τους θεσμούς αυτού του κράτους να τους πείσουμε ότι οι θυσίες τους, οι θυσίες όλων μας, παλαιότερες, αλλά 
και σημερινές, οδηγούν σε ένα νέο, καλύτερο αύριο για όλους, αλλά κυρίως για αυτούς που θα έρθουν.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η οικονομική κρίση που περνά ο τόπος θα ξεπεραστεί, όχι από κάποιο μνημόνιο, που υπό τις συνθήκες 
κρίθηκε αναγκαίο, αλλά από εμάς τους ίδιους, τους ανθρώπους αυτού του τόπου.  Για να συμβεί όμως αυτό, 
οφείλουμε όλοι -και πρώτοι εμείς που υπηρετούμε τους θεσμούς- να δείξουμε με το έργο μας ότι τα θεμέλια 
αυτού του κράτους, που δε λύγισαν ούτε από προδοσίες ούτε από εισβολείς, ότι μπορούν να στεγάσουν τα 
όνειρα και τις προσδοκίες των συμπολιτών μας.  Σε αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, μας έχει τάξει η κοινωνία να 
επιτύχουμε και αυτό οφείλουμε να πράξουμε. 

 Κλείνοντας, θέλω να ευχηθώ σε όλους σας καλά Χριστούγεννα και για τη νέα χρονιά να διαχειριστούμε 
τις όποιες δύσκολες αποφάσεις με δύναμη, αλλά και με σοφία!  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Χαραλαμπίδου. 

 Θα καλέσω τώρα την κ. Στέλλα Κυριακίδου από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό να έρθει στο βήμα. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Καλημέρα σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλημέρα. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ένα από τα βασικότερα δικαιώματα του ανθρώπου είναι το δικαίωμα στην υγεία  και σε ένα σύγχρονο 
κράτος η στρατηγική για την υγεία οφείλει να στηρίζεται σ’ ένα καλά δομημένο σύστημα, που να στοχεύει στη 
βελτίωση της υγείας των πολιτών, στην πρόληψη, αλλά και στη συνεχιζόμενη στήριξη.  

 Φέτος δεν είναι μια συνηθισμένη συζήτηση των προϋπολογισμών ούτε ζούμε όμως σε μια συνηθισμένη 
εποχή.  Ζούμε σε μια εποχή που μόνο συναισθήματα κατάθλιψης, απόγνωσης και θυμού χαρακτηρίζουν τους 
συμπολίτες μας.  Γι’ αυτό εδώ όλοι μας πρέπει να συμβάλουμε μέσα από τις δικές μας ομιλίες, για να 
βοηθήσουμε μέσα από ένα σωστό, τεκμηριωμένο και όχι αφοριστικό λόγο.  

 Θα είμαι σύντομη.  ∆ε θα αναλύσω αριθμούς.  Όμως πρέπει όλοι να συνειδητοποιήσουμε ότι η 
διαχείριση των προβλημάτων της υγείας σ’ ένα κράτος φαίνεται σε περίοδο κρίσης και αυτό είναι που 
βιώνουμε.  ∆εν μπορούμε να μην είμαστε σε επαφή με την πραγματικότητα.  Τα προβλήματα της υγείας 
σήμερα στην Κύπρο είναι τεράστια.  Τα προβλήματα δεν μπορεί να αποδοθούν μόνο στην οικονομική κρίση.  
Είναι προβλήματα διαχρονικά, που υπήρχαν, αλλά για τα οποία δυστυχώς δεν έχουν ληφθεί ουσιαστικά μέτρα.  
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Αυτό είναι που πρέπει να δούμε.  Ποιες είναι οι πολιτικές στην υγεία;  Πώς εμείς αντιμετωπίσαμε τα θέματα που 
αφορούν την πρόληψη, την πρόσβαση των ασθενών σε υπηρεσίες υγείας και την αποκατάσταση;  Πώς 
οδηγηθήκαμε σ’ αυτές τις τεράστιες δυσκολίες τόσο στο δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα, με αποτέλεσμα 
υπερφόρτιση του ενός και μαρασμό του άλλου; 

 Τον τελευταίο χρόνο ο δημόσιος τομέας έχει πραγματικά ξεπεράσει τα όριά του.  Έχουμε δει και ακούσει 
πολλές εξαγγελίες.  Θα αναφερθώ μόνο σε μερικές που θεωρώ ουσιαστικές.  Τα φάρμακα.  Πριν τρεις μήνες 
ανακοινώθηκε ότι ο Κύπριος ασθενής θα είχε επιτέλους πρόσβαση σε πολύ φτηνότερα φάρμακα, κατά 20%.  
Σήμερα ο Κύπριος ασθενής συνεχίζει να πληρώνει πολύ ακριβά φάρμακα, γιατί απλά η κυβέρνηση δεν 
προχώρησε να πάρει ή να εφαρμόσει την τιμολογιακή πολιτική που είχε συμφωνηθεί από το 2004.  Μάλιστα, 
μας ανακοινώθηκε ότι συμφωνήθηκε να υπάρχει επικαιροποίηση των τιμών των φαρμάκων κάθε δύο χρόνια, 
ενώ στην Ελλάδα μετά το 2009 αυτή η επικαιροποίηση γίνεται κάθε τέσσερις μήνες. 

 Το ΓΕΣΥ.  Η εφαρμογή ενός ΓΕΣΥ, η αυτονόμηση των νοσοκομείων, η πλήρης μηχανογράφηση των 
νοσοκομείων παραμένουν δυστυχώς και στο τέλος αυτού του χρόνου δεσμεύσεις προεκλογικές των πέντε 
προηγούμενων χρόνων.  Να θυμίσω ότι ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας παραμένει μέχρι σήμερα χωρίς 
πρόεδρο. 

 Πρόληψη.  Βασικοί πυλώνες για τη μείωση των αναγκών σε υπηρεσίες υγείας σε ένα κράτος είναι τα 
προγράμματα πρόληψης.  Αυτό το χρόνο πολύ λίγα έχουν γίνει.  Για τα θέματα που αφορούν το εμβόλιο για 
τον καρκίνο του τραχήλου, τον πληθυσμιακό έλεγχο για τον καρκίνο του παχέος εντέρου, πρόληψη για τα 
θέματα που αφορούν το AIDS δεν έχουμε δει τίποτε δυστυχώς να υλοποιείται. 

 Όλοι μέσα σ’ αυτές τις συνθήκες γνωρίζουμε ποια είναι η πραγματική εικόνα της υγείας που αφορά τον 
Κύπριο πολίτη.  ∆εν έχει κανένα μέσα σ’ αυτή την αίθουσα που δε γνωρίζει για τους ασθενείς που βρίσκονται 
για μήνες σε λίστες αναμονής, που νιώθουν και ακούουν από τα τηλέφωνα ότι καταρρακώνεται η αξιοπρέπειά 
τους, που μιλούν με ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό, οι οποίοι έχουν ξεπεράσει τα όρια αντοχής τους, που 
ακούουν τις ανησυχίες του ιδιωτικού τομέα, που οδηγήθηκε σε μαρασμό.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σήμερα βρισκόμαστε μπροστά στις πραγματικότητες ενός μνημονίου.  Ειδικά για την υγεία το μνημόνιο 
έρχεται και απαιτεί αυτά που έτσι κι αλλιώς έπρεπε να είχαν γίνει.  Η επικαιροποίηση των μελετών που 
αφορούν την εφαρμογή ενός σχεδίου υγείας έπρεπε να είχε ήδη γίνει.  Ζητά να εφαρμοστούν τέλη στα 
νοσοκομεία και αυτό μας το έφερε και το ίδιο το υπουργείο, αλλά το ίδιο το υπουργείο δεν προχώρησε να ζητά 
και το υπόλοιπο που λέει το μνημόνιο, την εφαρμογή κλινικών πρωτοκόλλων, για να μην υπάρχει ανεξέλεγκτη 
συνταγογράφηση.  Ζητά να μην αυξηθεί ο αριθμός των δικαιούχων δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης 
και να θυμηθούμε οι της επιτροπής Υγείας ότι ακριβώς το αντίθετο μας ζήτησαν να εφαρμόσουμε από το 
Υπουργείο Υγείας τον Οκτώβριο. 

 ∆υστυχώς, η έλλειψη αποφασιστικότητας, η έλλειψη πολιτικής βούλησης έχουν οδηγήσει σε αυτή την 
τραγική κατάσταση που βιώνει ο Κύπριος ασθενής στον τομέα της υγείας.  

 Χρειάζεται επιτέλους να τολμήσουμε.  Να αναθεωρήσουμε το ωράριο λειτουργίας των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων, να αναθεωρήσουμε τον αριθμό των δικαιούχων.  Χρειάζεται να πάρουμε άμεσα μέτρα για 
μείωση των λιστών αναμονής, να αυτονομήσουμε και όχι να “αναδιοργανώσουμε”, που είναι ο νέος όρος που 
ακούμε, τα δημόσια νοσηλευτήρια, να αξιοποιήσουμε τον ιδιωτικό τομέα και να εφαρμόσουμε μια τιμολογιακή 
πολιτική για τα φάρμακα, ώστε να σταματήσει ο Κύπριος ασθενής να τα ακριβοπληρώνει. 

 ∆υστυχώς, η πρόσφατη έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας επιβεβαιώνει την αποτυχία αυτής της 
κυβέρνησης να εφαρμόσει και να υλοποιήσει σωστές διαρθρωτικές αλλαγές στην υγεία, αποτυχία στο να 
υπάρχει σωστός έλεγχος των δαπανών.  Και δυστυχώς αυτά που ζητά τώρα η τρόικα μπορούσαμε να τα 
είχαμε κάνει και από μόνοι μας εδώ και τουλάχιστον δύο ή τρία χρόνια και τουλάχιστον η κρίση δε θα μας 
έβρισκε σε τόσο δύσκολη θέση στα θέματα της υγείας.  Οι πραγματικότητες επιβάλλουν άλλες προσεγγίσεις 
απέναντι στο φετινό προϋπολογισμό χωρίς υποσχέσεις προεκλογικές αλλά με τεκμηριωμένες, επιστημονικές 
αποφάσεις.   

 Η πολιτική υγείας χρειάζεται να έχει σωστούς, μελετημένους στόχους.  Να υπάρχει αποφασιστικότητα, 
πολιτική βούληση.  Χρειάζεται να παρθούν τολμηρές αποφάσεις, να υπάρχει αξιοποίηση όλων.  Η εποχή των 
εύκολων λύσεων και των μεγάλων υποσχέσεων έχει τελειώσει.  Ζούμε στην εποχή των δράσεων και των 
αποτελεσμάτων και ιδιαίτερα όσον αφορά ένα μεγάλο κοινωνικό αγαθό, αυτό της υγείας, πρέπει να 
προχωρήσουμε άμεσα.  

 Τελειώνοντας, θα ήθελα από αυτό το επίσημο βήμα να εκφράσω ένα τεράστιο “ευχαριστώ” σε όλους 
τους κοινωνικούς φορείς, στις μη κυβερνητικές οργανώσεις, αλλά και στα άτομα που τον τελευταίο χρόνο 
έδειξαν τη σημασία και την ουσία της κοινωνικής αλληλεγγύης ενισχύοντας και ανακουφίζοντας πάρα πολλούς 
ασθενείς, όταν το ίδιο το σύστημα και το κράτος απέτυχαν να βοηθήσουν.  Και, επειδή ξεκίνησα να μιλώ για 
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συναισθήματα που επικρατούν, θα τελειώσω και με ένα συναίσθημα, αυτό της ελπίδας, που θέλουμε όλοι να 
αρχίσουμε να νιώθουμε και να βιώνουμε και ελπίζω να το βιώσουμε μετά το Φεβράρη!  

  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Στέλλα Κυριακίδου για την ομιλία της. 

 Θα παρακαλέσω τώρα τον κ. Χριστάκη Τζιοβάνη, βουλευτή του ΑΚΕΛ, να προσέλθει στο βήμα. 

ΧΡ. ΤΖΙΟΒΑΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πατρίδα μας περνάει μία από τις κρισιμότερες φάσεις στην ιστορία της, ίσως τη δεύτερη πιο σημαντική 
μετά την τραγωδία του 1974.  Είναι φανερό ότι ο λαός της Κύπρου, όπως συμβαίνει και με τις υπόλοιπες 
ευρωπαϊκές χώρες, καλείται να πληρώσει το τίμημα από τις κραυγαλέες και λανθασμένες διαχειριστικές 
αποφάσεις του χρηματοπιστωτικού συστήματος, το οποίο οδήγησε ολόκληρη την Ευρώπη σε μια ανίατη 
συστημική ύφεση που δεν έχει τέλος.  

 ∆υστυχώς, οι ευθύνες είναι πολλές και ο νεωτεριστικός καπιταλισμός, που τόσο ενθάρρυνε ολόκληρη η 
Ευρώπη τα προηγούμενα χρόνια, αποδεικνύεται ανίκανος, ανεπαρκής, για να θεραπεύσει έστω και τις δικές 
του ομοιοπάθειες.   Η Κύπρος δε θα μπορούσε σε καμία περίπτωση να γλυτώσει από τις μεγάλες αρνητικές 
επιπτώσεις που συνταράζουν σύσσωμο το ευρωπαϊκό οικοδόμημα.    

 Η καταρχάς έκθεση των κυπριακών τραπεζών στην αγορά των ελληνικών ομολόγων έδωσε το πρώτο 
στίγμα για το μέγεθος του προβλήματος που ελλόχευε.   Ακολούθησε μετέπειτα το ξεσκέπασμα της μεγάλης 
έκθεσης των τραπεζών μας στην εμπορική αγορά της Ελλάδας, κάτι που μεγέθυνε κατά πολύ τη 
χρηματοπιστωτική τρύπα, εφόσον η υπερέκθεση από τα μη εξυπηρετούμενα εμπορικά και οικιστικά δάνεια 
φόρτωσε τις πιστωτικές ανάγκες του κράτους με αρκετά δισεκατομμύρια, αφού από μόνες τους οι τράπεζες 
ήταν αδύναμες στη μάχη για κάλυψη των κεφαλαιουχικών τους αναγκών.   Έτσι λοιπόν, με “εισαγόμενο” τρόπο 
η οικονομία της Κύπρου νοθεύτηκε με σωρεία προβλημάτων, εφόσον η τεράστια και άνευ προηγουμένου 
χρηματοπιστωτική ανεπάρκεια του τραπεζικού μας συστήματος απείλησε και ακόμη απειλεί να καταστρέψει 
ολόκληρο το οικονομικό μας υπόβαθρο.  

 Η πορεία για να οδηγηθούμε μέχρι εδώ είναι λίγο πολύ γνωστή, όμως θα ήταν σωστό να υπενθυμίσουμε 
ξανά τις ευθύνες που πρέπει ορισμένοι να αναλάβουν για τις τραγικές αποφάσεις τους.   Στο βωμό του κέρδους 
οι τράπεζες αγνόησαν τους κινδύνους που παραμόνευαν και αγνοώντας τις προειδοποιήσεις της πολιτείας 
ενέργησαν ανεύθυνα, με αποτέλεσμα οι σημερινές κεφαλαιουχικές τους ανάγκες δυστυχώς να επιβαρύνουν 
δυσβάστακτα το έργο της κυβέρνησης, η οποία κλήθηκε να βρει λύσεις και θεραπείες σε ένα πρωτόγνωρο 
πρόβλημα, που καμία κυβέρνηση ποτέ στο παρελθόν δε βίωσε παρόμοιο.    

 Αποτέλεσμα όλων αυτών ήταν να οδηγηθούμε σ’ ένα μονόδρομο προς τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό 
Στήριξης, ως μοναδική πιθανή πηγή δανεισμού, με σκοπό την κάλυψη των αναγκών του κράτους αλλά κυρίως 
για την κάλυψη της τεράστιας τρύπας των τραπεζών. 

 Όπως ανέφερε εξάλλου και ο Πρόεδρος Χριστόφιας, υποχρεωθήκαμε λόγω των απρόσμενων εξελίξεων 
να διαπραγματευτούμε σειρά από επώδυνα μέτρα, κάτι που σίγουρα δεν ήταν επιλογή μας, αλλά ούτε και 
απόλυτη ευθύνη της κυβέρνησης.  Οι εξελίξεις στον ευρωπαϊκό  οικονομικό ορίζοντα, αλλά και η μεταδιδόμενη 
συστημική κρίση που εισήχθηκε από την Ελλάδα με δούρειο ίππο τις τράπεζες μάς οδήγησαν αναμφίβολα 
στην κατάσταση που βρισκόμαστε σήμερα.   

 Είναι φανερό ότι η κυβέρνηση έδωσε τη δική της μάχη και εξάντλησε όλα τα περιθώρια κατά τη 
διαπραγμάτευσή της με την τρόικα και κατάφερε χωρίς αμφιβολία να επιτύχει ένα όσο το δυνατό λιγότερο 
ανώδυνο μνημόνιο.  Όσο και αν αυτό ακούγεται σχήμα οξύμωρο, ναι, το μνημόνιο θα μπορούσε να ήταν και 
αρκετά πιο επώδυνο για όλες τις τάξεις του πληθυσμού, αν αναλογιστούμε την τακτική που έχει ακολουθήσει η 
τρόικα σε άλλες παθούσες γειτονικές χώρες.   Για το λόγο αυτό οφείλουμε να εξάρουμε την υπεύθυνη στάση 
της σημερινής κυβέρνησης, η οποία, χωρίς να υπολογίζει το πολιτικό κόστος, πήρε αποφάσεις τολμηρές και 
επέδειξε βούληση για τη ριζική διόρθωση των χρόνιων προβλημάτων όχι μόνο του χρηματοπιστωτικού τομέα, 
αλλά και του δημόσιου.  

 ∆υστυχώς όμως, για την αντιπολίτευση δεν μπορεί να ισχύσει.   Αντί να υπάρξει η δέουσα 
υπευθυνότητα και η στήριξη των αποφάσεων αυτών για το καλό του τόπου, καλλιεργήθηκε ένα εντελώς 
εχθρικό περιβάλλον στο εσωτερικό μέτωπο, αφού οι διάφορες πολιτικές δυνάμεις φρόντιζαν καθημερινά να 
χαλούν τις γέφυρες που έκτιζε η κυβέρνηση.   Μόνιμα εμπόδια, συνεχής δυσφήμιση σε Κύπρο και εξωτερικό, 
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μηδενιστική πολιτική και εκμετάλλευση του ανθρώπινου πόνου έδωσαν τροφή για ανελέητα επικοινωνιακά 
τεχνάσματα, τα οποία στο τέλος αδυνάτισαν τη διαπραγματευτική μας θέση και ζημίωσαν τον τόπο.    

 Πολλοί συνάδελφοι επέλεξαν να αγνοήσουν τα συστηματικά λάθη που έγιναν στο παρελθόν και 
ψάχνοντας άλλοθι φόρτωσαν όλες τις πολιτικές αμαρτίες των προηγούμενων κυβερνήσεων στον Πρόεδρο 
Χριστόφια, λες και ο κόσμος θα ξεχάσει τις εγκληματικές πολιτικές αποφάσεις εις βάρος των εργαζομένων και 
των πολιτών που έχουν καταγραφεί στις διακυβερνήσεις των προηγούμενων χρόνων.  Είναι τουλάχιστον 
τραγικό αυτοί που ρήμαξαν τη μεσαία τάξη την εποχή του χρηματιστήριου να εμφανίζονται σήμερα ως 
εθνοπατέρες και σωτήρες των θυμάτων τους.      

 Κυριολεκτικά το αμείλικτο “κατηγορώ” και η συνεχής ισοπεδωτική πολιτική που εφαρμόζεται από 
ορισμένους  δεν μπορεί να τους απαλλάξει από την πολιτική ευθύνη.    Η δική τους προπαγάνδα μπορεί να 
επισκιάζει τις οποιεσδήποτε θετικές προσπάθειες που έκανε η κυβέρνηση στις μαραθώνιές της 
διαπραγματεύσεις με τα κλιμάκια της τρόικας τους τελευταίους μήνες, αλλά ο κόσμος έχει γνώση για τις 
πολιτικές αμαρτίες του παρόντος, αλλά και του παρελθόντος.     

 Χωρίς απολογητικό τόνο, με ειλικρίνεια, αυτοκριτική και με μεγάλη ευθύνη διατυπώνουμε και πάλι ότι το 
ΑΚΕΛ αποδείχτηκε αντάξιο της ιστορίας του. Χωρίς υπεκφυγές και με ριζοσπαστικές αποφάσεις τόλμησε να 
βάλει χέρι στο κατεστημένο και με τομές χάραξε το δρόμο για λύσεις στα χρόνια και μόνιμα προβλήματα του 
κράτους.   Αυτό που πολλές κυβερνήσεις στο παρελθόν απέφυγαν και ανέβαλλαν, με απώτερο σκοπό τη 
διατήρηση των ψήφων και την προστασία των συμφερόντων τους, το δικό μας κόμμα τόλμησε να αναδείξει και 
φρόντισε να δώσει ένα πολιτικό μάθημα ανωτερότητας.     

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Από μέρους μας, ως νομοθετικό σώμα, θα πρέπει όλοι μας ανεξαιρέτως να έχουμε βαθιά την αίσθηση 
και την ευαισθησία στα όσα καλούμαστε να ψηφίζουμε και να εγκρίνουμε. Και από αυτό το βήμα θα πρέπει 
σήμερα υπεύθυνα να τολμήσουμε να δώσουμε το έναυσμα, ώστε το κράτος να λειτουργήσει με νέα δομή, πιο 
αποτελεσματική και πιο σύγχρονη, με μόνο σκοπό να καταφέρει επιτέλους να συμβαδίσει μαζί με τον ιδιωτικό 
τομέα και από κοινού να οδηγήσουν την Κύπρο σε έξοδο από το σημερινό οικονομικό αδιέξοδο.    

 Είναι βέβαιο ότι ο Κύπριος απέδειξε και στο παρελθόν ότι είναι φτιαγμένος από σκληρό κράμα. Ας 
δώσουμε στον κόσμο μας επιτέλους ένα σύνθημα ενότητας και να τον ενθαρρύνουμε με επιχειρήματα που θα 
τον κάνουν να συνεχίσει να ελπίζει για καλύτερες μέρες.  Η χώρα μας πολύ σύντομα μετά την υπογραφή του 
μνημονίου θα μπει σε μια νέα τροχιά, σε μια νέα πραγματικότητα.  Ας αποτελέσει αυτή η συγκυρία το κίνητρο, 
για να δημιουργήσουμε μια νέα Κύπρο, πιο σύγχρονη, πιο ανθρώπινη και πιο προοδευτική.   Στο χέρι μας είναι 
να καθορίσουμε  τη μοίρα μας.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Χριστάκη Τζιοβάνη για την ομιλία του. 

 Παρακαλώ τον κ. Σοφοκλή Φυττή, βουλευτή Κερύνειας, του ∆ημοκρατικού Κόμματος, να προσέλθει στο 
βήμα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Καλημέρα σας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 

 Η πάγια και αδιάλλακτη στάση της Τουρκίας και ο μακροχρόνιος εθνικός της προγραμματισμός εναντίον 
της Κύπρου έχουν τερματίσει τη διαδικασία  διαπραγμάτευσης και έχουν οδηγήσει σε αδιέξοδο τις 
διαβουλεύσεις, καθώς η τουρκοκυπριακή πλευρά με την καθοδήγηση της Τουρκίας επιμένει σε θέσεις και 
προτάσεις συνομοσπονδιακού χαρακτήρα που συγκρούονται κάθετα με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και τα 
ανθρώπινα δικαιώματα.  Για τους περισσότερους ίσως από εμάς αυτό ήταν αναμενόμενο, γιατί αυτή η 
μακροχρόνια πάγια πολιτική της Τουρκίας έγινε αντιληπτή από εμάς νωρίς, μετά από την τουρκική εισβολή.   

 Αυτό που δεν ήταν όμως αναμενόμενο ήταν η αντίληψη του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για 
το πώς εννοούσε τη δίκαιη λύση, που διαφάνηκε με τις προτάσεις που κατέθεσε για την πραγματοποίησή της.  
Οι περισσότερες από τις προτάσεις έχουν παραχωρηθεί με την πρόθεση της διαπραγμάτευσης κάτω από την 
ομπρέλα της διζωνικής ομοσπονδίας, που, ως γνωστό, θέτει την επαρχία μου, την Κερύνεια, υπό 
τουρκοκυπριακή διοίκηση, υπό τουρκοποίηση, και αυτό αποτελεί το 7% του συνόλου της Κύπρου και, ως 
γνωστό, θα δοθεί περίπου άλλο 22% της Κύπρου υπό τουρκοκυπριακή διοίκηση ή υπό τουρκοποίηση, λέω 



999 

 

εγώ.  Αυτή η διζωνική ομοσπονδία δε μας δίνει το δικαίωμα επιστροφής στα σπίτια και τις περιουσίες μας, όχι 
μόνο γιατί ερμηνεύεται και στηρίζεται από τα Ψηφίσματα 750 και 774 του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ και 
την έκθεση του γενικού γραμματέα, αλλά και από τις μετέπειτα προτάσεις της τουρκοκυπριακής και 
ελληνοκυπριακής πλευράς. 

 Εκτός από την απόκτηση γης από την Τουρκία μέσω της “Επιτροπής Ακινήτου Περιουσίας” ή 
“Επιτροπής Αποζημιώσεων”, όπως συνηθίσαμε να τη λέμε, υπάρχει και δεύτερος τρόπος αύξησης της 
τουρκοκυπριακής γης ή τουρκικής, μέσω των προτάσεων τόσο της τουρκοκυπριακής πλευράς όσο και της 
ελληνοκυπριακής πλευράς για το περιουσιακό, που μέχρι τώρα δεν αποσύρθηκαν.  Οι μεν τουρκοκυπριακές 
προτάσεις θέλουν να αποκτηθούν σχεδόν όλες οι ελληνοκυπριακές περιουσίες, γιατί θεωρούν τους σημερινούς 
χρήστες -καταχρήστες όπως τους λέω εγώ- ως ιδιοκτήτες.   

 Όσον αφορά τις δικές μας προτάσεις, της κυπριακής κυβέρνησης δηλαδή, παρ’ όλο που το αναφέραμε 
πολλές φορές, καλό είναι να επαναλάβουμε σήμερα ότι και οι δικές μας προτάσεις συμβάλλουν σε μέγιστο 
βαθμό στην αύξηση της τουρκικής ιδιοκτησίας εις την κατεχόμενη γη μας.  Παραδείγματος χάριν, δεν 
επιστρέφονται, σύμφωνα με τις προτάσεις μας, οι περιουσίες που χρησιμοποιούνται για σκοπούς “δημόσιας 
ωφελείας”. Αν η περιουσία χρησιμοποιείται ως κατοικία από το σημερινό χρήστη, τότε ο χρήστης μένει στην 
περιουσία καταβάλλοντας ενοίκιο, μέχρι να γίνουν διευθετήσεις για μεταστέγασή του, αν μπορέσει να 
μεταστεγαστεί.  Επιπρόσθετα, η περιουσία, εάν χρησιμοποιείται από το χρήστη για βιοποριστικούς σκοπούς, 
τότε θα πρέπει να δοθεί χρόνος, για να βρεθεί άλλη περιουσία από την οποία ο χρήστης να μπορεί να έχει 
ανάλογο εισόδημα. 

 Με βάση τις προτάσεις της δικής μας πλευράς δίνεται το δικαίωμα στο σημερινό καταχραστή να 
αποδείξει ότι η ικανοποίηση της επιθυμίας του ιδιοκτήτη, του Ελληνοκυπρίου δηλαδή, του προκαλεί 
δυσανάλογη ταλαιπωρία και έτσι θα πρέπει να του δοθεί ο απαραίτητος χρόνος πρώτα να αποκατασταθεί ο 
ίδιος ή να αποφασίσει η “Επιτροπή Περιουσιών” τι θα γίνει με το κτήμα εκείνο.  Αν η περιουσία έχει αναπτυχθεί 
ή βελτιωθεί εν μέρει, τότε ο ιδιοκτήτης αποκαθίσταται μόνο στο τμήμα που δεν έχει αναπτυχθεί ή αν επιθυμεί 
πλήρη αποκατάσταση, τότε θα πρέπει να καταβάλει αποζημίωση ίση με την αξία των βελτιώσεων.  Σημαντικό 
είναι ότι η δική μας πλευρά προτείνει ποσόστωση στην έκταση της επιστροφής της περιουσίας με μέγιστη 
έκταση περιουσίας προς επιστροφή ανά Ελληνοκύπριο ιδιοκτήτη στο τουρκοκυπριακό κρατίδιο να είναι 7 500 
τ.μ., δηλαδή πεντέμισι σκάλες περίπου, και, αν αυτά τα 7 500 τ.μ. δε διεκδικηθούν μέσα σε δύο χρόνια, τότε 
αυτά δεν αποκαθίστανται. 

 Τέλος, άμεση επιστροφή θα δικαιούνται μόνο οι πρόσφυγες των οποίων οι περιουσίες δε 
χρησιμοποιούνται από σημερινούς χρήστες ή στην περίπτωση οικιών, αν ήταν κάτοικος  πέραν των δέκα 
χρονών σε ηλικία, όταν οι ιδιοκτήτες της έχασαν ειδικά το σπίτι τους, δηλαδή όσοι ήταν το ’74 κάτω των δέκα 
χρονών το σπίτι τους θα μείνει σε εκκρεμότητα και θα αποφασίσει η “Επιτροπή Περιουσιών”.  Και τι θα 
αποφασίσει η “Επιτροπή Περιουσιών”, παρακαλώ;  Θα το δώσει του νεαρού που ήταν δηλαδή τότε νεαρός ή 
αγέννητος το 1974 και δεν έζησε πολλά χρόνια εκεί;  Θα το δώσει σίγουρα σε κάποιο έποικο ή Τουρκοκύπριο 
που θα μετακινηθεί από άλλη περιοχή. 

 Εκτός από τα πιο πάνω σημειώνουμε ότι στις προτάσεις για το περιουσιακό, που τονίζω ακόμη μια 
φορά ότι δεν έχουν αποσυρθεί, είναι εκεί και στέκουν, περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Προβληματικές περιουσίες.  Αν οι ιδιοκτήτες είναι πολλοί ή είναι μικρές οι περιουσίες, αποζημιώνονται.  
Τις αποζημιώσεις τις είδαμε.  ∆ίνουν, τώρα που εκτιμούν, 8% έως 10% της πραγματικής αξίας στους 
ιδιοκτήτες που αποφασίζει η “Επιτροπή Αποζημιώσεων” να αποζημιώσει. Καλούμε για ακόμα μια φορά 
την κυβέρνηση και το Γενικό Εισαγγελέα όπως μελετήσουν το ενδεχόμενο προσφυγής στο Ε∆Α∆ για το 
γεγονός ότι η Τουρκία εκπίπτει των όρων εντολής που της εδόθησαν για την εγκαθίδρυση εσωτερικών 
ένδικων μέσων που να εξετάζουν και να αποζημιώνουν αιτήσεις για παρεμπόδιση απόλαυσης της 
κατεχόμενης γης.  Η επιτροπή εξετάζει, ως γνωστό, μόνο αιτήσεις για εξαγορά της γης των αιτητών και 
μάλιστα σε περιοχές που θα μείνουν υπό τουρκοκυπριακή διοίκηση. 

2. Αζήτητες.  Μετά από δύο χρόνια παραχωρούνται στο χρήστη έναντι πληρωμής.  Σε πέντε χρόνια 
πληρώνονται αποζημιώσεις στους ενδιαφερόμενους ιδιοκτήτες. 

3. Αδιανέμητες περιουσίες.  Αποζημιώνονται όλοι οι συνιδιοκτήτες, εκτός εάν κάποιων το μερίδιο μπορεί να 
χωριστεί και τιτλοποιηθεί.  Οι περισσότερες ιδιοκτησίες βέβαια μεταβιβάζονται στα παιδιά ή 
κληρονόμους μετά την εισβολή σε αδιαίρετη μορφή.  Αυτό το πράγμα το θεωρώ προσωπικά μεγάλο 
σφάλμα, μεγάλο λάθος.  Έχω βγάλει και φυλλάδιο και συμβουλεύω τους πρόσφυγες να μην το κάνουν 
αυτό, την εξ αδιαιρέτου μεταβίβαση στα παιδιά τους, διότι έχει κίνδυνο με βάση αυτές τες προτάσεις που 
έγιναν. 

4. Οι χώροι λατρείας.  ∆ιατηρούνται μεν στον ιδιοκτήτη οι εκκλησιές και τα μοναστήρια και λίγος χώρος 
γύρω, αλλά για την υπόλοιπη εκκλησιαστική περιουσία, που με βάση και το παρόν σύνταγμά μας 
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κατοχυρώνεται, θα γίνεται ο χειρισμός της όπως με τις υπόλοιπες περιουσίες, οι Τούρκοι δηλαδή θα φαν 
και την εκκλησιαστική γη! 

Με όλα τα πιο πάνω το συμπέρασμα είναι ένα, όλα γίνονται, για να αποκτήσει “πλειοψηφία” στη γη το 
τουρκοκυπριακό συνιστών κράτος και έτσι να εκπληρωθεί ο όρος και η υποστήριξη από τα ψηφίσματα του 
ΟΗΕ, ότι στη διζωνική ομοσπονδία το κάθε συνιστών κράτος θα πρέπει να έχει πλειοψηφία στον πληθυσμό και 
στην ιδιοκτησία. Επομένως, εμείς δε θα μπορούμε να επιστρέψουμε δυστυχώς με αυτές τις προτάσεις που 
έγιναν!  Η λύση είναι μόνο μία και ασφαλώς η δική μας απαίτηση είναι εμμονή σε λύση με εφαρμογή των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και του ευρωπαϊκού κεκτημένου. Τίποτε άλλο! 

Η εμμονή στα προηγούμενα ψηφίσματα του Συμβουλίου, που κάνουν και πολλοί υποψήφιοι, με την 
ερμηνεία της διζωνικότητας δε θα επιτρέψουν επιστροφή των προσφύγων, απλά γιατί δε θα πάρουν τίποτα 
από την περιουσία τους.  Άμεσα ή και έμμεσα αυτή η περιουσία περνά στα χέρια των Τούρκων. 

Οικονομία-Προσφυγικά 

 Η κυπριακή κοινωνία και ταυτόχρονα η επίσημη Κυπριακή ∆ημοκρατία ζει τον τελευταίο καιρό μια 
πρωτοφανή οικονομική κρίση, η οποία ήρθε να αποκαλύψει τις φοβερές αδυναμίες του οικονομικού 
συστήματος και του κακού προγραμματισμού των τελευταίων δεκαετιών.  

 ∆ε θα αναφερθώ επί της ουσίας για το ποιοι έφταιξαν ή και ολιγώρησαν  και φτάσαμε στο αδιέξοδο, 
άλλοι  άλλωστε  είναι πιο αρμόδιοι.  Εγώ θα επικεντρωθώ στο γεγονός ότι η κυπριακή οικονομία δε 
θωρακίστηκε επαρκώς και δε λήφθηκαν έγκαιρα τα απαραίτητα μέτρα, ώστε να αποφευχθεί η συνομολόγηση 
ενός μνημονίου, η οποία μπορεί να αποβεί καταστροφική για την οικονομία και την κοινωνική συνοχή της 
Κύπρου.  Οι ευθύνες είναι τεράστιες και πρέπει να καταλογιστούν, για να νιώσει επιτέλους και ο Κύπριος 
πολίτης ότι οι κόποι και οι μόχθοι του λαμβάνονται υπόψη και ότι όλα αυτά δεν πρέπει να επαναληφθούν. Αυτό 
που είναι όμως αξιοπερίεργο είναι το γεγονός ότι στα κείμενα του μνημονίου πουθενά δεν υπάρχει αναφορά σε 
αναπτυξιακές δαπάνες. Πολλές από τις χορηγίες που δίδονταν κατά  τα τελευταία χρόνια είχαν στόχο την 
αναπτυξιακή  πτυχή της οικονομίας και αυτή τη στιγμή είναι όσο ποτέ άλλοτε σημαντική. 

 Είναι με ιδιαίτερη ανησυχία που παρατήρησα ότι οι πρόσφυγες θα πληγούν περισσότερο, όσο κανείς 
άλλος, από τις αποκοπές κονδυλίων στον προϋπολογισμό.  Όπως όλοι καλά γνωρίζουμε, η  πλειοψηφία του 
προσφυγικού κόσμου βρίσκεται σε οικονομική δυσχέρεια από τον καιρό που έχει εκτοπιστεί από τα σπίτια και 
τις περιουσίες του. Οι αποκοπές των στεγαστικών προγραμμάτων έχουν ως έξης:    

 Σε σύγκριση με το 2012 ο φετινός προϋπολογισμός για τα στεγαστικά προγράμματα που αφορούν τους 
πρόσφυγες παρουσιάζεται κατά €42 εκατομ. μειωμένος, δηλαδή μείωση της τάξης του 37%. Η πραγματική 
δαπάνη για το 2013 αγγίζει τα €71.190.821 αντί €113.122.705 που ήταν το 2012. Και αν το ποσοστό αυτό το 
συγκρίνουμε με βάση τον προϋπολογισμό του 2010, τότε η μείωση ξεπερνά το 50%. 

 Στον υφιστάμενο προϋπολογισμό του 2012, ο οποίος είναι κατά πολύ υψηλότερος, €41 εκατομ., από 
αυτόν του 2013, έχουν ήδη παρατηρηθεί σοβαρές αδυναμίες και τεράστια προβλήματα στη στήριξη του 
προσφυγικού κόσμου, όσον αφορά τα ευρύτερα σχέδια στέγασης και στήριξης των προσφύγων. Ο 
προϋπολογισμός του Φορέα Ίσης Κατανομής Βαρών δεν έχει υποβληθεί ακόμα, αλλά ήδη το 2012 ήταν 
μειωμένος κατά €21 εκατομ. και αυτό προκάλεσε σοβαρότατα προβλήματα. 

 Εδώ και αρκετό καιρό αγωνιζόμαστε, ώστε να δοθούν στους πρόσφυγες κίνητρα και ενίσχυση, για να 
μην καταφεύγουν στη λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων” της Τουρκίας και να ξεπουλούν τις περιουσίες 
τους.  Η κυβέρνηση, αντί να στηρίξει έμπρακτα αυτή μας την προσπάθεια, δίνει με τον προϋπολογισμό τη 
χαριστική βολή στον προσφυγικό κόσμο. 

 Κατά τη γνώμη μου, η κυβέρνηση θα πρέπει να υιοθετήσει εισηγήσεις που κάνουμε εδώ και χρόνια,  έτσι 
ώστε τα χαμένα εισοδήματα των προσφύγων από τις περιουσίες τους στα κατεχόμενα μέρη μας να αρχίσουν 
να λαμβάνονται υπόψη και να έχουν οι πρόσφυγες,  εκτός από την κάλυψη από το κράτος μικρού μέρους των 
στεγαστικών τους αναγκών, κάποιο αντιστάθμισμα/έσοδο από τα χαμένα εισοδήματα των περιουσιών τους 
που κατέχονται από τα τουρκικά στρατεύματα εδώ και τριάντα οκτώ χρόνια.  

 Τονίζω ότι η τουρκική εισβολή δεν έγινε σε βάρος μόνο της κατεχόμενης Κύπρου αλλά σε βάρος 
ολόκληρης της Κύπρου.  Επομένως, από πολύ νωρίς έπρεπε να γίνει σωστή ίση κατανομή βαρών, που μέχρι 
τώρα δεν έγινε.  Γενικά λοιπόν, για τα προσφυγικά  οι εισηγήσεις μου είναι: 

 Πρώτον, ίδρυση φορέα-ταμείου για παραχώρηση ετήσιας χορηγίας στους ιδιοκτήτες κατεχόμενης γης 
για τα χαμένα εισοδήματα με έσοδα από διάφορες πηγές, όπως από φορολογία, λόγω πολεοδομικής 
αναβάθμισης ιδιοκτησιών και ζωνών στις ελεύθερες περιοχές.  Γιατί η άνοδος των τιμών στες ελεύθερες 
περιοχές… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ολοκληρώσουμε, συνάδελφε. 
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Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Αυτό είναι το βασικό αίτημα.  ∆ημιουργία ταμείου στο οποίο να μπαίνουν διάφορα έσοδα τα οποία να 
προέρχονται από πωλήσεις, από μεταβιβαστικά, από φορολογίες κ.ο.κ.   

 Τα υπόλοιπα τα καταθέτω στη γραμματεία για διανομή. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

 Καλές γιορτές, καλά Χριστούγεννα και καλή αντοχή το 2013! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Φυττή για τη συνεισφορά του στη συζήτηση και τον παρακαλώ ταυτόχρονα να έρθει 
στο προεδρείο.   

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Αντρέας Καυκαλιάς, βουλευτής του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.  
Παρακαλώ, στο βήμα ο κ. Καυκαλιάς. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Σοφοκλής Φυττής.) 

Α. ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η κυβέρνηση, θεωρώντας την παιδεία ως τη δύναμη του μέλλοντος και την καλύτερη επένδυση για την 
κοινωνική, οικονομική, πνευματική και πολιτιστική ανάπτυξη ενός τόπου που θέλει να ευημερεί και να 
προοδεύει, την έχει κατατάξει πολύ υψηλά στις προτεραιότητές της.  Ως εκ τούτου και παρά τις δυσμενείς 
επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και στην κυπριακή οικονομία, η Κύπρος παραμένει η χώρα με 
τις υψηλότερες δημόσιες δαπάνες για την εκπαίδευση, ως ποσοστό του ΑΕΠ, στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Βασική προγραμματική δέσμευση, η οποία και υλοποιείται, αποτέλεσε η συνεχής προώθηση της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης.  Μέσα σε αυτά τα πλαίσια με το τεράστιο έργο και με τις αλλαγές που 
συντελούνται σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης, είναι βέβαιο ότι οι υψηλές δαπάνες που σημειώνονται στην 
εκπαίδευση θα αποδώσουν και τα αντίστοιχα αποτελέσματα που όλοι επιθυμούμε.  Συνοπτικά καταγράφω το 
έργο που έχει επιτελεστεί: 

 Μείωση ανώτατου αριθμού μαθητών κατά τμήμα στους είκοσι πέντε μαθητές σε όλες τις τάξεις. 

 ∆ιαμόρφωση και σταδιακή εφαρμογή νέων αναλυτικών προγραμμάτων στη δημοτική και μέση 
εκπαίδευση. 

 Εφαρμογή νέου ωρολογίου προγράμματος στα δημοτικά και εφαρμογή νέου ωρολογίου προγράμματος 
σε τέσσερα γυμνάσια.  

 ∆ιοργάνωση του μεγαλύτερου προγράμματος υποχρεωτικής επιμόρφωσης για την εισαγωγή των νέων 
αναλυτικών προγραμμάτων και ταυτόχρονα θεσμοθέτηση του διήμερου εκπαιδευτικού για την 
επιμόρφωση καθηγητών και δασκάλων. 

 Έκδοση μέσα σε δύο χρόνια εκατό τριάντα νέων βιβλίων για τις ανάγκες των αναλυτικών 
προγραμμάτων. 

 Εισαγωγή των τετραμήνων στη μέση εκπαίδευση. 

 Κατάθεση ολοκληρωμένων προτάσεων για την εισαγωγή νέου συστήματος αξιολόγησης και τον 
εκσυγχρονισμό του συστήματος διορισμού των εκπαιδευτικών. 

 Ετοιμασία και προώθηση του εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας που διέπει την ίδρυση και λειτουργία 
ιδιωτικών σχολείων και φροντιστηρίων. 

 Εφαρμογή νέου πλαισίου λειτουργίας του ενιαίου ολοήμερου σχολείου και διπλασιασμός των τμημάτων 
του προαιρετικού ολοήμερου νηπιαγωγείου.  

 Επιχορήγηση τριάντα χιλιάδων τόσων μαθητών της Β΄ γυμνασίου για την αγορά φορητού ηλεκτρονικού 
υπολογιστή. 

 Επένδυση περισσότερων από €200 εκατομ. για την αναβάθμιση της υλικοτεχνικής υποδομής των 
σχολείων. 
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 Ολοκλήρωση του ψηφιακού εκπαιδευτικού περιεχομένου για μαθήματα της μέσης εκπαίδευσης, έναρξη 
της πιλοτικής λειτουργίας του διαδικτυακού σχολείου και σύνδεση όλων των σχολικών μονάδων με το 
διαδίκτυο.  

 ∆ημιουργία τριών νέων μουσικών σχολείων στην Πάφο, Λάρνακα και Αμμόχωστο.  

 ∆ιαμόρφωση και εφαρμογή ολοκληρωμένης πολιτικής για την αντιμετώπιση της μαθητικής 
παραβατικότητας με τη δημιουργία της Μονάδας Άμεσης Παρέμβασης και Παρατηρητηρίου για τη Βία. 

 ∆ιαμόρφωση και εφαρμογή ολοκληρωμένης πολιτικής για την ένταξη των αλλόγλωσσων μαθητών με τη 
λειτουργία τμημάτων ταχύρρυθμης εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας στη δημοτική και στη μέση 
εκπαίδευση. 

 Επέκταση των ζωνών εκπαιδευτικής προτεραιότητας (ΖΕΠ) από τρεις σε οκτώ και κάλυψη περίπου του 
10% του μαθητικού πληθυσμού.  Ολοήμερη λειτουργία των σχολείων ΖΕΠ με την προσφορά δωρεάν 
προγραμμάτων δημιουργικής απασχόλησης και ενισχυτικής διδασκαλίας τα απογεύματα και λειτουργία 
τεσσάρων Κέντρων Πληροφόρησης και Ψυχοκοινωνικής Στήριξης στα πλαίσια των ΖΕΠ.  

 Επέκταση του ανοικτού σχολείου από τρεις δήμους σε δέκα δήμους.  

 Καλοκαιρινή λειτουργία ανοικτών σχολείων σε έξι δήμους για παιδιά με ειδικές ανάγκες που φοιτούν 
κατά κανόνα σε ειδικά σχολεία. 

 ∆ημιουργία Κέντρου Εκπαιδευτικής Έρευνας και Αξιολόγησης και διασφάλιση συμμετοχής σε διεθνείς 
έρευνες. 

 Σύσταση Ιδρύματος ∆ιαχείρισης Απογευματινών και Βραδινών Επιμορφωτικών Προγραμμάτων. 

 Σύσταση Φορέα ∆ιά Βίου Καθοδήγησης. 

 Ίδρυση και λειτουργία των Μεταλυκειακών Ινστιτούτων Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης σε 
όλες τις επαρχίες. 

 Ίδρυση και λειτουργία νέας εσπερινής τεχνικής σχολής στη Λεμεσό. 

 ∆ιεύρυνση της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης στην Κύπρο, με αποτέλεσμα να σπουδάζουν για πρώτη φορά, 
αγαπητοί συνάδελφοι, περισσότεροι πλέον Κύπριοι φοιτητές στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα της 
χώρας παρά στο εξωτερικό. 

 Εφαρμογή του πακέτου στοχευμένων μέτρων φοιτητικής μέριμνας.  

 Έναρξη της λειτουργίας της Νομικής Σχολής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και λήψη απόφασης για ίδρυση 
Ιατρικής Σχολής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και Σχολής Καλών και Εφαρμοσμένων Τεχνών στο 
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

 Θεσμοθέτηση του ελέγχου των αυξήσεων στα δίδακτρα των ιδιωτικών πανεπιστημίων.  

 ∆ημιουργία δύο νέων ιδιωτικών πανεπιστημίων στην Πάφο και στη Λάρνακα. 

 ∆ημιουργία Γραφείου Ευρωπαϊκών και ∆ιεθνών Υποθέσεων και απόλυτα επιτυχημένη διαχείριση της 
Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ευρισκόμενος στο βήμα και μιλώντας για θέματα παιδείας, θα ήταν παράλειψή μου εάν δεν έκανα μια 
αναφορά και στο θέμα της αύξησης των ωρών διδασκαλίας των εκπαιδευτικών, μέτρο του οποίου την 
εφαρμογή απαιτεί η τρόικα.  Είναι αλήθεια ότι, σε περίπτωση που εφαρμοστεί το πιο πάνω μέτρο ισοπεδωτικά 
και χωρίς όποιες άλλες ρυθμίσεις, οι συνέπειες θα είναι οδυνηρές για ένα μεγάλο αριθμό εκπαιδευτικών που 
είναι συμβασιούχοι ή έκτακτοι επί σειρά ετών και κινδυνεύουν να χάσουν τη δουλειά τους. Οφείλουμε όλοι να 
διαβουλευτούμε και να αντιμετωπίσουμε την κατάσταση, ώστε να αποφευχθεί ένα τέτοιο ενδεχόμενο.  Αυτή 
είναι η μια αλήθεια. 

 Υπάρχει όμως και η άλλη αλήθεια η οποία λέει ότι σε αυτή τη θέση έχουν φέρει τους συμβασιούχους και 
τους έκτακτους οι αποφάσεις και οι πολιτικές των κομμάτων της αντιπολίτευσης πολύ πριν από την τρόικα. 
Όταν ψήφιζαν την παράταση του ορίου αφυπηρέτησης στο 63ο. Όταν αποφάσιζαν και επέβαλλαν τη μη 
εφαρμογή των νέων ωρολόγιων προγραμμάτων, που θα οδηγούσε σε διορισμό μεγάλου αριθμού 
εκπαιδευτικών.  Όταν εισηγούνταν οι ίδιοι την αύξηση του ωραρίου των εκπαιδευτικών και την αύξηση των 
μαθητών ανά τμήμα.  Όταν απαιτούσαν την περικοπή €20 εκατομ. από την εκπαίδευση.  Όταν καταψήφιζαν, το 
περασμένο καλοκαίρι, τη μονιμοποίηση διακοσίων πενήντα συμβασιούχων.  
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 Όλα τα πιο πάνω είχαν προηγηθεί της τρόικας.  Η τρόικα απλά έδωσε συνέχεια και κατάφερε να εμβάλει 
στο μνημόνιο τις απαράδεκτες θέσεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, αλλά και άλλων κομμάτων της 
αντιπολίτευσης.  

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.  

 Καλή χρονιά σε όλους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ευχαριστούμε, αγαπητέ κύριε Καυκαλιά. 

 Καλούμε τώρα τον κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. Και να ετοιμάζεται μετά ο κ. 
Αντώνης Αντωνίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι γεγονός ότι η συζήτηση των προϋπολογισμών στα κοινοβούλια αποτελεί μια από τις πιο κυρίαρχες 
νομοθετικές πράξεις.  Η φετινή συζήτηση βρίσκεται υπό τη σκιά της οικονομικής κρίσης της πατρίδας μας, αλλά 
και της συνεχιζόμενης κατοχής από τον Τούρκο εισβολέα.   

 Συνήθως, οι κυβερνήσεις στη συζήτηση των προϋπολογισμών έστελλαν υπηρεσιακούς και υπουργούς 
να παρακολουθούν την όλη συζήτηση.  ∆ιερωτώμαι:  Μήπως έχουν παραιτηθεί από εδώ;  Από τώρα;  Τους 
έχουν απομείνει ακόμα πενήντα μέρες.  ∆ε γίνεται να συζητάς στο κοινοβούλιο και να μην υπάρχει ένας 
υπουργός.  ∆ε γίνεται η κυβέρνηση να καταθέτει τον προϋπολογισμό της και να δηλώνει απούσα.  Το ξέρουμε, 
το ξέρει και ο κυπριακός λαός, ότι η διακυβέρνησή τους δεν ήταν πετυχημένη.  Το ξέρουν και το δείχνουν οι 
δημοσκοπήσεις.  Το δείχνει η οικονομία μας, το δείχνει η χθεσινή έκθεση της Κομισιόν, ότι οδηγούμαστε σε 
τραγικούς δρόμους.   

 Προσπαθούν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ να ωραιοποιήσουν κάποια πράγματα.  Προσπαθούν να ρίξουν 
το βάρος στην αντιπολίτευση.  Μα επιτέλους, αυτά τα πέντε χρόνια ποιος κυβερνούσε;  Το ΑΚΕΛ και η 
κυβέρνησή του ή η αντιπολίτευση;  Επιτέλους, τώρα που φεύγουν, ας αναλογιστούν τις ευθύνες τους.  
Παρέλαβαν ένα κράτος με €8,5 δις χρέος.  Παραδίδουν ένα κράτος με πέραν των €13 δις χρέος, εκτός των 
προβλημάτων των τραπεζών.  ∆ηλαδή, από όσα λάθη έκαναν όλες οι κυβερνήσεις από το 1960 μέχρι το 2008 
αυτοί έκαναν τα μισά σε πέντε χρόνια.  Ας μην ξεχνάμε ότι το χρέος στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, όταν 
το παρέλαβε η διακυβέρνηση Χριστόφια, ήταν €5,5 δις.  Σήμερα είναι €7,5 δις.   

 Η αναβλητικότητα, η έλλειψη ουσιαστικής ενημέρωσης για τα γεγονότα που συμβαίνουν στον τόπο μας 
από την κυβέρνηση έφεραν τον τόπο σε αυτή τη δύσκολη στιγμή.  Η οικονομική κρίση κτυπούσε παντού.  Οι 
ίδιοι επέμεναν ότι εμείς είμαστε αλώβητοι.  Η αντιπολίτευση -και νομίζω οφείλουμε ως Κύπρος να είμαστε 
περήφανοι τουλάχιστον για την αντιπολίτευση αυτών των πέντε χρόνων- από μόνη της έβαζε τη ράχη της να 
στηρίξει την κυβέρνηση, να τη βοηθήσει, για να προλάβουμε τα κακά που ερχόντουσαν.  ∆υστυχώς, η 
κυβέρνηση δεν έβλεπε κανένα κακό να έρχεται σε αυτό τον τόπο.  Έβλεπε ότι κερδίσαμε το στοίχημα, ότι η 
οικονομία είναι αλώβητη, ότι θα πάμε πολύ καλά εν σχέσει με τις υπόλοιπες χώρες! 

 Και φτάσαμε στο σημείο μαζί με το μεγάλο πρόβλημα των τραπεζών, που και εκεί οι ένοχοι πρέπει να 
πληρώσουν, να συζητούμε ένα μνημόνιο, το οποίο είχε έρθει στην Κύπρο τον Ιούλιο, το κρύψαμε, πήγαμε 
διακοπές, θυμηθήκαμε τον Οκτώβριο να το δώσουμε στα πολιτικά κόμματα, ξεκινήσαμε το Νιόβρη 
διαπραγματεύσεις, δίχως χρόνο ουσιαστικά, για να συζητήσουμε.  Μας ζητούσαν τον Ιούλιο €975 εκατομ., 
καταλήξαμε σε μια προσυμφωνία με €1,27 δις, δηλαδή κάθε μήνας καθυστέρησης στοίχιζε στον κυπριακό λαό 
€50 εκατομ.  Και, όταν συζητάς υπό την απειλή περιστρόφου, γιατί αυτή ήταν η ουσία ουσιαστικά στη 
συζήτηση, η έλλειψη ρευστότητας του κυπριακού κράτους...  Μας έλεγαν:  «Μην ανησυχείτε».  Και φτάσαμε 
στο προχθεσινό να εκλιπαρούμε τους ημικρατικούς οργανισμούς, τα ταμεία συντάξεων να μας δώσουν δάνεια, 
για να μπορέσουμε να πληρώσουμε ουσιαστικά τους δημοσίους υπαλλήλους. 

 Μερική στάση πληρωμών ή ολική, πέραν των μισθών, έχουμε κάμει εδώ και αρκετούς μήνες.  ∆εν 
πληρώνουμε τίποτε.  Και δεν ξέρω πώς θα τα βγάλουμε μέχρι το Μάρτη.  Τα πράγματα είναι πάρα πολύ 
δύσκολα.  ∆υστυχώς, είναι τεράστιες οι ευθύνες της κυβέρνησης.  Ας ρωτήσουν τις 40 000 με 50 000 των 
ανέργων, ας ρωτήσουν αυτούς τους ανθρώπους που ούτε γάλα δεν μπορούν να πάρουν στα παιδιά τους, ας 
μιλήσουν με ιδιοκτήτες μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Επιμέναμε από χρόνια στο μηχανισμό εγγυοδότησης των 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Τίποτε!  Ακόμα αναμένουμε.  Ακούν και ωσάν να βρίσκονται σε άλλο πλανήτη. 
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 ∆υστυχώς, αν παίρναμε πριν από τρία-τέσσερα χρόνια κάποια μέτρα, τα πράγματα δε θα ήταν στη 
σημερινή κατάσταση.  Και είχε όλη την ευχέρεια η κυβέρνηση Χριστόφια να το κάμει.  Είχε την αντιπολίτευση 
στο πλευρό της.  Καμιά άλλη ευρωπαϊκή χώρα δεν είχε τέτοια αντιπολίτευση, στο σύνολο της αντιπολίτευσης.  
Και όταν ακόμα τους πείσαμε να πάρουμε κάποια μέτρα, αυτός που μας έστειλε τα μέτρα στη Βουλή έστειλε και 
τα παιδιά του έξω από τη Βουλή να μας υβρίζουν.  Αυτές είναι ωμές αλήθειες. 

 Είναι μια συζήτηση υπό ένα πέπλο εθνικής κατάθλιψης σήμερα ο προϋπολογισμός.  Είναι πάρα πολύ 
δύσκολα τα πράγματα.  Ζητείται ελπίδα!  Και δεν είναι εύκολο να εξευρεθεί ελπίδα.  Σίγουρα, με αυτούς που 
κυβέρνησαν αυτά τα πέντε χρόνια δεν υπάρχει προοπτική.  Υπάρχει μετά από πενήντα-εξήντα μέρες εκλογές.  
Και εκεί είναι ένα μεγάλο δίλημμα, είναι Αναστασιάδης ή κυβέρνηση ΑΚΕΛ ή συμμετοχής ΑΚΕΛ;  Η προοπτική 
είναι μία.  Είναι η κυβέρνηση Αναστασιάδη.  Είναι η κυβέρνηση που θα δώσει μια νέα προοπτική στον τόπο.  
Είναι η κυβέρνηση που έχει και σχέδιο, έχει και πρόγραμμα για εκσυγχρονισμό του κράτους με προοπτικές 
ανάπτυξης.  ∆εν ευχόμαστε και ούτε λέμε μεγάλα λόγια.  Θα περάσουμε δύσκολες μέρες.  Και θα περάσουν 
ειδικότερα οι πιο χαμηλές οικονομικές τάξεις και η μεσαία τάξη, η οποία με αυτή τη διακυβέρνηση 
εξαφανίστηκε.   

 Υπάρχει όμως η ελπίδα.  Υπάρχει η ελπίδα σε αυτούς τους ανθρώπους που έχουν τις διασυνδέσεις, 
που έχουν τις επαφές στο εξωτερικό, που μπορούν ουσιαστικά να συζητήσουν, να τροποποιήσουν, να 
δημιουργήσουν συνθήκες ανάπτυξης.  Είναι η ώρα που ο Κύπριος πολίτης πρέπει να αναλογιστεί μακριά από 
ιδεολογικές τοποθετήσεις, με σωστό πραγματισμό.  Γιατί η οικονομική κρίση απαιτεί πραγματισμό, απαιτεί να 
βλέπεις το πρόβλημα, να το αγγίζεις, όσο και αν καίει, και να προσπαθείς να το διορθώσεις.  Εάν 
αναλογιστούμε σωστά, εάν θέλουμε να δώσουμε προοπτικές σε αυτό τον τόπο, υπάρχει επιλογή και η επιλογή 
είναι Νίκος Αναστασιάδης.   

 Τελειώνοντας, σας εύχομαι καλά Χριστούγεννα, ευτυχισμένος ο νέος χρόνος και ελπίζω η ελπίδα να 
ξανάρθει στον τόπο μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, συνάδελφε. 

 Παρακαλώ τον κ. Αντώνη Αντωνίου, βουλευτή του ∆ΗΚΟ, εκ Πάφου ορμώμενον, να κοπιάσει. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Μετά την προεκλογική ομιλία του κ. Ζαχαρία επανερχόμαστε στους προϋπολογισμούς! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Με μαύρα σύννεφα στον εθνικό μας ορίζοντα και μέσα σε ατμόσφαιρα καταθλιπτική και απαισιόδοξη σε 
ό,τι αφορά το μέλλον της κυπριακής οικονομίας η ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων καλείται να 
συζητήσει και να ψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό του 2013.  Οι επιπτώσεις της συνεχιζόμενης οικονομικής 
κρίσης είναι ήδη αισθητές σε ολόκληρο το φάσμα της οικονομίας της χώρας μας.  Όλοι οι τομείς της 
οικονομικής δραστηριότητας, και ιδιαίτερα οι πιο ευάλωτοι, δοκιμάζονται σκληρά.  Οι καιροί που διανύουμε 
αρκετά δύσκολοι.  Πολλοί συμπολίτες μας επιχειρηματίες, ελεύθεροι επαγγελματίες, συνταξιούχοι, νέοι, 
πάσχοντες συνάνθρωποί μας έχουν φτάσει σε οικονομικά αδιέξοδα με τα γνωστά συνεπακόλουθα και 
συνέπειες.  

 Στον τόπο μας, πριν από την οικονομική κρίση, υπήρξε μια τρομερά ραγδαία οικονομική ανάπτυξη, τόσο 
ισχυρή που όσα δεν είχαν γίνει για αρκετές δεκαετίες έγιναν σε λίγα μόνο χρόνια.  Οι εμπειρίες του 
παρελθόντος, όπως το χρηματιστήριο, φαίνεται ότι δε μας δίδαξαν.  Η οικονομική πολιτική, ενθαρρύνοντας την 
αλόγιστη υπερκατανάλωση, οδήγησε στη δημιουργία ενός κλίματος ευφορίας που δε συνέβαλε στην έγκαιρη 
συνειδητοποίηση των προβλημάτων.  Παράλληλα, η ανταγωνιστικότητά μας διαβρώθηκε, ενώ τα 
δημοσιονομικά ελλείμματα και το δημόσιο χρέος διευρύνθηκαν αισθητά.  Η πολιτική των εύκολων λύσεων, της 
ικανοποίησης αιτημάτων, δικαιολογημένων ή όχι, οδήγησε στη σημαντική διεύρυνση του κόστους παραγωγής.  
Επιπρόσθετα, το κόστος που επωμίζονται οι παραγωγικοί τομείς για τη συντήρηση των προστατευμένων 
τομέων, όπως είναι ο κρατικός, ο ημικρατικός και αρκετοί από τους τομείς των υπηρεσιών, αυξήθηκε 
σημαντικά. 

 Παρασυρμένοι από τα ίδια τα επιτεύγματά μας και την επιφανειακή ευμάρειά μας γίναμε δέσμιοι της 
ίδιας της επιτυχίας μας.  Συμπεριφερθήκαμε σαν να είμαστε ο ομφαλός της γης και σαν να είχαμε τη 
δυνατότητα να ακολουθήσουμε, μόνο εμείς, ένα διαφορετικό δρόμο από τον υπόλοιπο κόσμο.  Αντί η κρίση στη 
διεθνή οικονομία να μας δώσει τα αναγκαία μαθήματα και να οδηγήσει σε αναπροσαρμογή της νοοτροπίας 
μας, προχωρήσαμε σαν να μη συνέβαινε τίποτα.  Αλήθεια, πώς από την Κύπρο της ανάπτυξης, της ευημερίας 
και της προόδου φτάσαμε στην Κύπρο της ανεργίας, της φτώχιας, της ελεημοσύνης και της χρεοκοπίας;  
∆υστυχώς, τα χρόνια ευμάρειας ακολουθούν χρόνια δίσεκτα.  Τη λιακάδα της ελπίδας διαδέχεται η 



1005 

 

βαρυχειμωνιά.  Τη σταθερότητα η αβεβαιότητα.  Την κυριαρχία της πατρίδας τα μνημόνια της τρόικας.  Τον 
κοινωνικό διάλογο διαδέχονται οι δυναμικές κινητοποιήσεις.  Τη δίκαιη κοινωνία διαδέχονται τα συσσίτια και τα 
δημοτικά παντοπωλεία. 

 Η πατρίδα μας σήμερα, όσο και να μη θέλουμε να το παραδεχτούμε, κινδυνεύει, συρρικνώνεται, 
καταστρέφεται.  Μπορούμε, βέβαια, για το σημερινό μας κατάντημα να τα φορτώσουμε όλα στους ξένους.  
Εξάλλου, η μετάθεση ευθυνών είναι ένα από τα χαρακτηριστικά γνωρίσματα της φυλής μας.  Από τους 
αρχαίους χρόνους βρίσκαμε πάντα ένα αποδιοπομπαίο τράγο, για να του φορτώσουμε τις ευθύνες για τα λάθη 
και τις παραλείψεις μας.  Είναι η εύκολη και ανώδυνη απάντηση.  Φταίνε οι ξένοι, η Ευρωπαϊκή Ένωση, οι 
Άγγλοι, οι Αμερικανοί, το καπιταλιστικό σύστημα, ο κομμουνισμός, οι οίκοι αξιολόγησης, η τρόικα, οι τράπεζες, 
η κυβερνώσα Βουλή.  Μπορεί να έχουν όλοι το μερίδιό τους, όμως ποτέ δεν κάναμε μια αυτοκριτική, για να 
διαπιστώσουμε το μέγεθος και το βαθμό της δικής μας ευθύνης. 

 Ας κάνουμε λοιπόν τη δική μας αυτοκριτική, να διαπιστώσουμε τις παραλείψεις και τα λάθη μας και να 
αλλάξουμε, έστω και την τελευταία στιγμή, πορεία, πριν καταποντιστούμε στο βάραθρο της εθνικής συμφοράς.  
Αλήθεια, πώς καταντήσαμε έτσι;  Χάσαμε την αξιοπιστία μας.  Χάσαμε την ταυτότητά μας, την αξιοπρέπεια και 
τον προσανατολισμό μας.  Την παραμόρφωσε το προσωπικό συμφέρον, ο ευδαιμονισμός, το εύκολο κέρδος, η 
χλιδή και η καλοπέραση, ο αρχοντοχωριατισμός μας, η υπόσκαψη των εθνικών ιδεωδών και των πνευματικών 
αξιών.  Πάθαμε ότι και οι δυο βάτραχοι του μύθου.  Χοροπηδούσαν πανευτυχισμένοι μέσα στο δροσερό λιβάδι, 
χωρίς να βλέπουν μπροστά τους.  Ήταν τόσο ευτυχισμένοι μέσα στην ευδαιμονία και την καλοπέραση. 
Ξαφνικά, αφού δεν έβλεπαν που πήγαιναν, έπεσαν σ’ ένα βαθύ πηγάδι.  Στην αρχή χάρηκαν από τη δροσιά 
του νερού.  Όταν όμως συνειδητοποίησαν πού είχαν πέσει, ρώτησε ο ένας τον άλλο:  «Και τώρα, πώς 
βγαίνουμε από δω μέσα;».  Έτσι κι εμείς οδηγηθήκαμε στο βάραθρο της οικονομικής εξαθλίωσης, 
κατρακυλήσαμε στο βάραθρο της οικονομικής καταστροφής. 

 Και τώρα τι μπορούμε να πούμε στις νεότερες γενιές που ζητούν το λόγο για το σημερινό μας 
κατάντημα;  Tι μπορούμε να πούμε στις στρατιές των ανέργων;  Σήμερα, όλοι κατανοούμε την πικρή και 
σκληρή πραγματικότητα.  Σ’ αυτές τις κρίσιμες στιγμές που περνούμε επιβάλλεται να ξαναβρούμε τον 
προσανατολισμό μας.  Να ανακαλύψουμε ξανά τον πραγματικό μας εαυτό, την πραγματική μας εθνική και 
θρησκευτική ταυτότητα.  Επιβάλλεται να δούμε τα πράγματα με νέο μάτι, με καινούρια διάθεση, με σύνεση, 
ψυχραιμία, κυρίως όμως με ενιαία στρατηγική και ενιαία τακτική που θα τονώσει το εθνικό μας φρόνημα, την 
πίστη στην πατρίδα και το εθνικό μας μέλλον.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η παρούσα κρίση δε δημιούργησε όλα τα προβλήματα που βιώνουμε σήμερα, αλλά επιτάχυνε την 
εμφάνισή τους και τα επιδείνωσε.  Αυτό που επιτείνει την ανησυχία μας είναι ο συνδυασμός των εξής 
γεγονότων και βάσιμων εκτιμήσεων: 

1. Υπάρχουν σοβαρά διαρθρωτικά προβλήματα τα οποία δε σχετίζονται με την κρίση. 

2. Τα μέτρα που ως τώρα έχουν ληφθεί δεν έχουν διαφοροποιήσει ουσιαστικά την υφιστάμενη κατάσταση. 

3. Ακόμα και αν εφαρμοσθούν όλα τα νέα μέτρα που εγκρίναμε αυτές τις μέρες και τ’ άλλα που θα 
ψηφίσουμε στη συνέχεια, τα οποία έχουν μικρή συνεισφορά στην απασχόληση, θα περάσουν χρόνια 
έως ότου αποδώσουν σε αξιόλογο βαθμό στην αναβάθμιση της οικονομίας. 

4. Οποιαδήποτε άλλα μέτρα κι αν ληφθούν, δε θα μπορέσουν να έχουν πραγματικά αποτελέσματα, χωρίς 
μια ριζική αλλαγή στη νοοτροπία και προσέγγισή μας στα οικονομικά θέματα και χωρίς την προσαρμογή 
μας στις διεθνείς οικονομικές πραγματικότητες. 

 Είναι καιρός να συνειδητοποιήσουμε ότι σήμερα η οικονομία μας έχει ωριμάσει και να συμπεριφερθούμε 
με ανάλογη ωριμότητα, αντιλαμβανόμενοι πλήρως πως στο νέο περιβάλλον οι δυνατότητες ανάπτυξης και 
βελτίωσης του βιοτικού επιπέδου είναι πολύ περιορισμένες.  Ν’ αρχίσουμε να διερωτόμαστε τι θα πρέπει να 
προσφέρουμε ως άτομα και ως παραγωγικές δυνάμεις και όχι ποια αιτήματα και ποιες απαιτήσεις θα 
προωθήσουμε.  Ν’ αντιληφθούμε ότι το κράτος δεν έχει απεριόριστες δυνατότητες κι ότι οι πόροι που 
διοχετεύονται για την επίλυση των προβλημάτων ενός παραγωγικού τομέα προέρχονται από τους υπόλοιπους 
τομείς κι ακόμη ότι το κράτος είναι απλά διαχειριστής στη διοχέτευση των πόρων αυτών.  Να κατανοήσουμε ότι 
όλοι θα πρέπει να προσφέρουμε στο δημόσιο ταμείο ανάλογα με τις δυνατότητές μας.  Να αντιληφθούμε 
επίσης ότι τα δημόσια έσοδα θα πρέπει να επαναεπενδύονται παραγωγικά κι όχι να κατασπαταλούνται.  
Χρειάζεται ακόμα να αντιληφθούμε ότι η εποχή των εύκολων και γρήγορων κερδών έχει περάσει κι ότι ο στόχος 
όλων θα πρέπει να είναι τα μακροπρόθεσμα οφέλη και κέρδη, που θα επιτευχθούν μόνο με τη 
μακροοικονομική σταθερότητα, τον εκσυγχρονισμό και την αναδιάρθρωση της κυπριακής οικονομίας.  Σ’ έναν 
κόσμο που αλλάζει με τρομακτική ταχύτητα και τα δεδομένα διαφοροποιούνται συνεχώς οι οικονομικοί θεσμοί 
και διευθετήσεις θα πρέπει να βρίσκονται συνεχώς υπό παρακολούθηση και επανεξέταση. 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του φετινού κρατικού προϋπολογισμού συνοδεύεται με την κορύφωση των επιπτώσεων της 
κρίσης επί της κυπριακής οικονομίας, η οποία ως μικρή και ανοικτή οικονομία, αναπόφευκτα, δε θα μπορούσε 
να μείνει ανεπηρέαστη από την παγκόσμια οικονομική ύφεση, καθιστώντας έτσι τον προϋπολογισμό του 2013 
τον κρισιμότερο των τελευταίων χρόνων.  Κεντρικοί άξονες των ενεργειών της κυβέρνησης πρέπει να είναι η 
ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων της κρίσης, η στήριξη της απασχόλησης, η προώθηση αναπτυξιακών 
μέτρων, η στήριξη των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, με την ταυτόχρονη συνέχιση της πολιτικής για 
διεύρυνση και εμβάθυνση του κοινωνικού κράτους. 

 Ανησυχούμε όμως, γιατί από τους φετινούς προϋπολογισμούς απουσιάζει η αναπτυξιακή φιλοσοφία, 
απουσιάζουν μέτρα αντιμετώπισης της ανεργίας και μέτρα προστασίας των οικονομικά ασθενέστερων ομάδων 
του πληθυσμού.  Όραμα της κυβέρνησης πρέπει να είναι η δημιουργία μιας κοινωνίας η οποία, μέσα από τη 
συνεχή οικονομική ανάπτυξη και σε συνθήκες πλήρους απασχόλησης, βασισμένη στις αρχές της ισότητας και 
της κοινωνικής δικαιοσύνης, θα διασφαλίζει σ’ όλους τους πολίτες, συμπεριλαμβανομένων και των ευάλωτων 
ομάδων του πληθυσμού, αν όχι υψηλό τουλάχιστον υποφερτό επίπεδο ζωής.  Θα παρακολουθούμε στενά την 
εξέλιξη της δημοσιονομικής κατάστασης και την τήρηση από πλευράς κυβέρνησης των κυβερνητικών 
αποφάσεων προς την κατεύθυνση της συγκράτησης των δημόσιων δαπανών και της προώθησης 
αναπτυξιακής πολιτικής, μιας πολιτικής για την επιτυχία της οποίας πρέπει να συνεισφέρουν όλοι, κυβέρνηση, 
βουλή, πολιτικά κόμματα και οργανωμένα κοινωνικά σύνολα. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα δηλώνει την ετοιμότητά του να στηρίξει τις δύσκολες αλλά αναγκαίες αποφάσεις, 
με στόχο την αποφυγή της πλήρους οικονομικής κατάρρευσης της χώρας μας και την επάνοδό της σε πορεία 
ανάκαμψης και ανάπτυξης.  Καλούμε λοιπόν την κυβέρνηση να βρίσκεται σε συνεχή διάλογο με όλους τους 
εμπλεκόμενους, κομματικούς, οικονομικούς, κοινωνικούς και άλλους, φορείς, με σκοπό τη λήψη καίριων 
αποφάσεων, με τις οποίες θα επέρχονται οι αναγκαίες διαρθρωτικές αλλαγές στην κυπριακή οικονομία, με 
στόχο τη μακροοικονομική σταθερότητα, την κοινωνική δικαιοσύνη και την εθνική κυριαρχία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αντωνίου. 

 Παρακαλώ τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, βουλευτή Αμμοχώστου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να 
προσέλθει στο βήμα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η μικρή μας πατρίδα βρίσκεται σήμερα σε μία από τις κρισιμότερες περιόδους στην ιστορίας της.  Οι 
κίνδυνοι στους οποίους βρίσκεται απειλούν την ίδια την πολιτική της ύπαρξη, εξού και οι δηλώσεις της 
Τουρκίας ότι είναι πανέτοιμη να απλώσει χέρι βοηθείας, αρκεί αυτό να ικανοποιήσει την αποδοχή των 
τετελεσμένων της εισβολής.  ∆υστυχώς, οι λανθασμένοι οικονομικοί χειρισμοί της κυβέρνησης και των 
τραπεζών οδήγησαν τον τόπο σε ένα αδιέξοδο, η έκβαση του οποίου μπορεί να δώσει ανεπανόρθωτο κτύπημα 
και στην πολιτική οντότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Ασήκωτες οι ευθύνες της κυβέρνησης.  Παρέλαβαν 
μία υγιή οικονομία και παραδίδουν συντρίμμια.  Η παρούσα κυβέρνηση, με δική της πρόσκληση, παρέδωσε την 
οικονομική κυριαρχία της Κύπρου στους ξένους δανειστές και η ίδια αποποιείται κάθε ευθύνη της.  Αποφεύγει 
να εμφανίζεται στη Βουλή, για να δικαιολογήσει αυτά τα οποία έχει συμφωνήσει. 

 Εδώ και τώρα η Βουλή θα πρέπει να προχωρήσει στο άνοιγμα του φακέλου της οικονομικής 
κατάρρευσης της Κύπρου και, εάν χρειαστεί, να γίνει ειδική επιτροπή.  Η Βουλή οφείλει να ασκήσει τις εξουσίες 
της και να προχωρήσει σε πραγματικές ολοκληρωμένες έρευνες.  Σήμερα, μας καθορίζουν οι δανειστές τον 
προϋπολογισμό του κράτους.  Εμείς ως Βουλή, αλλά και ως βουλευτές μεμονωμένα, δεν έχουμε την ελάχιστη 
δυνατότητα να αποκλίνουμε, έστω και ένα κόμμα από τα συμφωνημένα κυβέρνησης και τρόικας.  Κατέληξαν σε 
ένα Μνημόνιο Συναντίληψης, που ακόμη δεν το έχουν υπογράψει, ελπίζοντας ότι το χρονοδιάγραμμα των 
εξελίξεων θα είναι τέτοιο που πιθανόν να τους αφήσει μακριά από την ευθύνη τους.  Εξαναγκάζουν τη Βουλή 
και προκαλούν την υπευθυνότητά μας, προκειμένου να διαχειριστεί την πτώχευση και τον πανικό της φυγής 
κεφαλαίων, ενώ οι ίδιοι καθημερινά σκορπίζουν την ανασφάλεια σε κάθε οικονομική δραστηριότητα του τόπου. 

 Παράλληλα με την πολεμική που εξαπολύουν σε βάρος του τραπεζικού συστήματος, για να απαλλαγούν 
από την ευθύνη τους, δημιουργούν πρόσθετες ανάγκες ανακεφαλαιοποίησης, γεγονός πολύ επικίνδυνο για τη 
βιωσιμότητα του δημόσιου χρέους.  Η κυβέρνηση κατάφερε να συμφωνήσει ένα μνημόνιο του οποίου η 
εφαρμογή θα αναβαθμίσει οικονομικά και πολιτικά το κατεχόμενο τμήμα της Κύπρου και δυστυχώς με αυτή τη 
πτυχή κανένας δεν έχει ασχοληθεί.  Ο φόρος των τσιγάρων, ο φόρος της ακίνητης ιδιοκτησίας, η απαγόρευση 
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να ταξιδεύουν αυτοί οι οποίοι έχουν διατάγματα για οφειλές θα οδηγήσουν σε ευρύτατη χρήση του παράνομου 
αεροδρομίου των κατεχομένων, θα δημιουργήσουν μια νέα ψαλίδα τιμών μεταξύ κατεχομένων και ελεύθερων 
περιοχών, την οποία το ψευδοκράτος θα εκμεταλλευτεί στο έπακρο.  Αυτή τη διάσταση θα πρέπει επειγόντως 
να αναλύσουμε.   

 Η Βουλή ψηφίζει έναν προϋπολογισμό ως μέρος ενός μνημονίου, η φιλοσοφία του οποίου στερείται 
οικονομικού ορθολογισμού, αφού οι φορολογίες είναι αντιαναπτυξιακές, ενώ οι δαπάνες μειώνονται στη βάση 
και στο βαθμό των ιδεολογικών προκαταλήψεων των κυβερνώντων.  Κουτσούρεψαν τα επιδόματα των 
τυφλών, των πολυτέκνων, τελμάτωσαν την προσφυγική πολιτική και μηδένισαν τις γεωργικές και 
κτηνοτροφικές επιδοτήσεις.  Όμως, διατηρήσαν το δέκατο τρίτο αλώβητο, για να έχουν να λένε ότι 
υπερασπίστηκαν τα εργασιακά κεκτημένα.  Παράλληλα, άφησαν στη ζωή προβληματικούς ημικρατικούς και 
κρατικούς οργανισμούς μέχρι την κατάρρευσή τους, με ανυπολόγιστο κόστος στην εθνική οικονομία.  
Κρατισμός, με άλλα λόγια, μέχρι κατάρρευσης.  Βγήκαν στο σεργιάνι και αδειάζουν τα ταμεία των εργαζομένων 
της ΑΗΚ, της ΑΤΗΚ, της Αρχής Λιμένων, ενώ ταυτόχρονα καρπούνται με τη σιωπή του Υπουργού Οικονομικών 
το ποσό του €1,4 δις που αφέθηκαν οι τράπεζες με παραπλάνηση να φέρουν στην κατοχή τους ως αξιόγραφα.  
Κατάφεραν να κρατικοποιήσουν τις ζημιές των τραπεζών και να αφήσουν στο απυρόβλητο τα κέρδη και τα 
μπόνους. 

 ∆υστυχώς, αυτοί οι προϋπολογισμοί τοποθετούν ταφόπλακα στο προσφυγικό μας θέμα.  Ενώ η Τουρκία 
προχωρεί και υλοποιεί τα σχέδια της τουρκοποίησης του ελληνικού εδάφους στο νησί, μέσα από το εσωτερικό 
ένδικο μέσο που δημιούργησε ως απότοκο της απόφασης του Ε∆Α∆, εμείς επαναπαυόμαστε αρκούμενοι σε 
χαρακτηρισμούς.  Η χαριστική βολή στην τουρκοποίηση αυτών των περιουσιών δίνεται μέσα από την 
πραγματική μείωση των στεγαστικών κονδυλίων, τόσο της Μέριμνας όσο και των σχεδίων του Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών.  Στην πραγματικότητα κανένα, μα κανένα στεγαστικό ή άλλο πρόγραμμα δεν υλοποιείται, 
ούτε στοχευμένο ούτε αστόχευτο.  ∆υστυχώς, η αξία της κατεχόμενης περιουσίας στα κατεχόμενα, ακόμα και 
στις καλές οικονομικές εποχές του κράτους, δεν έχει γίνει σεβαστή, ούτε έχει εκτιμηθεί.  Αγνοήσαμε παντελώς 
την ανάγκη για την ίση κατανομή των βαρών. 

 Η Τουρκία, εκμεταλλευόμενη τώρα την ανυπαρξία προγραμμάτων που αφορούν τον προσφυγικό κόσμο, 
εκπληρώνει το στρατηγικό της στόχο για ανατροπή του εδαφικού δεδομένου στο νησί μας. Σήμερα μόνο η 
κατοχική δυστυχώς Τουρκία “προσφέρει” αναγνώριση αυτής της αξίας, με αποτέλεσμα ο οικονομικά ευάλωτος 
Ελληνοκύπριος να πέφτει στο δίχτυ της τουρκικής πρόθεσης, προκειμένου να αντιμετωπίσει το τεράστιο 
πρόβλημα που του δημιούργησε η κοινωνική αδικία των υψηλών ελλειμμάτων του δημοσίου της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, αλλά και της ληστρικής συμπεριφοράς των τραπεζών.  Ενώ η κυβέρνηση έχει δώσει αγώνα, για 
να διατηρήσει το δέκατο τρίτο μισθό, δεν έπραξε το ίδιο για τη διατήρηση της προσφυγικής πολιτικής.  Την 
εγκατάλειψε σαν να είναι ένα θέμα ανύπαρκτο και λιγότερης σημασίας από κάθε άλλο εργασιακό.  Γνωρίζει την 
κρισιμότητα των εξελίξεων, αφού η ίδια αποφάσισε να ανταλλάξει περιουσίες μετά και με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου και γνωρίζει πολύ καλά το προηγούμενο που δημιουργεί.  Εξακολουθεί να επιτρέπει 
αδιαφανείς μεταβιβάσεις τουρκοκυπριακών περιουσιών και να διώχνει τους Ελληνοκυπρίους κατόχους τους 
χωρίς την οποιαδήποτε αποκατάσταση.  ∆ιαχειρίζεται με αδιαφανή τρόπο τις τουρκοκυπριακές περιουσίες.  
Αρνείται επίμονα να αποδεχτεί προγράμματα άμβλυνσης της συνέπειας από την τουρκική εισβολή, όπως τη 
μετατροπή της αξίας της κατεχόμενης περιουσίας σε συντελεστή δόμησης στις ελεύθερες περιοχές, με το 
επιχείρημα ότι θα μειώσει την αξία των ακινήτων στις ελεύθερες περιοχές. 

 Ανάλογα αρνητικές επιδόσεις έχει αυτή η κυβέρνηση και στο θέμα των αγνοούμενων, που κατάφερε με 
τη “δεξιοτεχνία” της, με την απουσία της να μεταφέρει τις ταυτοποιήσεις των λειψάνων στο εξωτερικό, αλλά και 
να δώσει το πρόσχημα στην Τουρκία να ισχυρίζεται ότι το πρόγραμμα της διαπίστωσης της τύχης των 
αγνοουμένων καθυστερεί εξαιτίας της δικής μας πλευράς.  Μηδενικές είναι επίσης οι επιδόσεις της παρούσας 
κυβέρνησης σχετικά με τις δικαστικές αποφάσεις προς όφελος της δικής μας πλευράς στο Ευρωπαϊκό 
∆ικαστήριο και δε θα αναφερθώ ακόμα και για το τελματωμένο αδιέξοδο της διαδικασίας επίλυσης του 
κυπριακού προβλήματος.  

 Ποια είναι η πρόταση;  Επειδή η προσφυγική πολιτική δεν αφορά κοινωνική τάξη, άρα δεν είναι θέμα 
πλούσιου ή φτωχού, αλλά αφορά εκείνους τους ανθρώπους που εκδιώχθηκαν και τους αφαιμάσσουν μέχρι και 
σήμερα τις περιουσίες τους, και επειδή η ίση κατανομή των βαρών επιβάλλεται, για να κρατήσει την εθνική 
συνοχή, καλώ τις πολιτικές δυνάμεις να πάρουν εκείνες τις αποφάσεις που να κατανέμουν το βάρος της 
εισβολής και συνεχιζόμενης κατοχής πάνω σε ίση βάση.  Αυτό για να επιτευχθεί, θα πρέπει το βάρος να 
κατανεμηθεί ισότιμα.  Θα πρέπει ταυτόχρονα η προσφυγική πολιτική να διαχωριστεί από την κοινωνική 
πολιτική και επιτέλους να δοθεί αναγνώριση στην αξία της κατεχόμενης περιουσίας.  Στη βάση αυτής της αξίας 
θα πρέπει να λειτουργήσει η δίκαιη προσφυγική πολιτική.  Για το σκοπό αυτό εισηγούμαι τη δημιουργία του 
ειδικού ταμείου στήριξης της απροσπέλαστης περιουσίας στα κατεχόμενα που να προέρχεται από τους 
υδρογονάνθρακες.  Απευθύνω λοιπόν ξανά πρόσκληση προς κάθε συνάδελφο από όλα τα κόμματα να 
συνυπογράψουν αυτή την πρόταση.  
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 Ενώ η καταχρεωμένη Ελλάδα προχωρεί την πίστωση στους λογαριασμούς γεωργών και κτηνοτρόφων 
πέραν του €1 δις, η Κύπρος μεταθέτει όλες τις πληρωμές την 1η του Απρίλη, είτε ως αλήθεια είτε ως ψέμα.  Οι 
οφειλές του κράτους, είτε είναι ΦΠΑ είτε είναι επιδοτήσεις προς τον αγροτικό τομέα, είναι τεράστιες.  Θα έλεγα 
ότι το κράτος δεν ξέρει που δε χρωστά.  Τα τέλη και οι φόροι που επιβάλλει το κράτος είναι  ασύγκριτα υψηλά 
σε σχέση με τη λοιπή Ευρώπη.  Η κυπριακή γεωργία οδηγήθηκε σε μη ανταγωνιστικότητα.  Ο μόνος τομέας 
που η Κύπρος μπορούσε και δημιουργούσε χρήμα μέσα από τις εξαγωγές, πέραν του τουρισμού, είναι το 
χαλλούμι, για το οποίο κατόρθωσε η κυβέρνηση να αποσυρθεί ο φάκελος.  Αντίθετα, στην περίπτωση της 
μαντόρας, οι ίδιοι πήγαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και έθεσαν υψηλούς δείκτες γλυκύτητας που η Κύπρος δεν 
τηρεί, με αποτέλεσμα και πάλι να αυτοεξαιρεθούμε από τις εξαγωγές μας στη Ρωσία.  Ανάλογη περιπέτεια έχει 
και η περιβόητη κυπριακή πατάτα, οι παραγωγοί της οποίας περιμένουν να πληρωθούν για τις πωλήσεις του 
2011.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η επαρχία Αμμοχώστου βιώνει σήμερα μια πρωτοφανή κατάντια, με σχεδόν κάθε νέο να είναι άνεργος 
και με την ανεργία να βρίσκεται σε πολύ υψηλά επίπεδα.  Η επενδυτική δραστηριότητα στην περιοχή νοσεί.  
Κανένα κρατικό έργο δε βρίσκεται υπό υλοποίηση.  Η πολυσυζητημένη μαρίνα έχει καταντήσει να τεθεί στο 
μουσείο ως έργο εμπαιγμού, όπως και η μαρίνα Παραλιμνίου, όπως και τα γήπεδα γκολφ, ο ποταμός του 
Λιοπετριού, το φράγμα της Άχνας και η δημιουργία πανεπιστημιακής σχολής ή ακόμα και το κολυμβητήριο 
Αμμοχώστου.   

 Η επαρχία Αμμοχώστου βίωσε την πολεμική της κυβέρνησης του ΑΚΕΛ, αφού την έχει διαγράψει από το 
χάρτη της ανάπτυξης.  Μάλιστα, της φόρτωσε ένα συμβόλαιο διαχείρισης των σκουπιδιών που βαραίνει 
εξολοθρευτικά τους κατοίκους της περιοχής.  Πληρώνει ο κάτοικος της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου μόνο 
για την παράδοση €90 τον τόνο, ενώ για τις λοιπές περιοχές η κυβέρνηση κάνει τα στραβά μάτια και έχει 
ανοικτές τις χωματερές, ώστε να πληρώνουν μόνο €5 τον τόνο. Η υλοποίηση του αποχετευτικού έργου των 
Κοκκινοχωριών μετατίθεται στο άγνωστο μέλλον, αφού ο παρών προϋπολογισμός εξοικονομεί ή διαγράφει το 
σχετικό κονδύλι. 

 Από τα αναπτυξιακά έργα του 2013, όπου ο συνολικός προϋπολογισμός είναι €225,8 εκατομ., μόνο 
€2,2 εκατομ. αντιστοιχούν στην επαρχία Αμμοχώστου.  Από αυτά μάλιστα τα πλείστα ποσά αφορούν 
υπολειπόμενες πληρωμές έργων που έχουν γίνει π.χ. αυτοκινητόδρομος Λάρνακας-Αμμοχώστου, €1 εκατομ.  
Ενώ, αντίστοιχα απογοητευτική είναι η κατάσταση των προϋπολογισμών τριών υπουργείων, όπου με την 
κατανομή των έργων ανά επαρχία λαμβάνει €100 εκατομ. η Λευκωσία, €178 εκατομ. η Λεμεσός, €59 εκατομ. η 
Λάρνακα, η Πάφος €64 εκατομ. και η Αμμόχωστος μόνο €4 εκατομ. 

 Συμπέρασμα και κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Έστω και εάν τα έργα σε αυτό τον 
προϋπολογισμό είναι φαντάσματα, έστω και εάν οι αριθμοί είναι μεταφερόμενα λογιστικά υπόλοιπα του 2012, 
για να επιβεβαιώσει ένα δοσμένο στην τρόικα έλλειμμα, εντούτοις η Αμμόχωστος, με τη συγκριτικά αναλογικά 
υψηλότερη συμβολή στα κρατικά έσοδα, είναι εδώ και αρκετά χρόνια εκτός αναπτυξιακού χάρτη της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Παρακαλώ τη συνάδελφο κ. Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου του ΑΚΕΛ να προσέλθει. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η δική μου ομιλία θα είναι σύντομη και θα καταπιαστεί με τον προϋπολογισμό για θέματα υγείας.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πολύ συχνά ακούμε τους πολιτικούς, εμάς τους ίδιους, να λέμε ότι τα θέματα υγείας δεν πρέπει να 
τυγχάνουν πολιτικής εκμετάλλευσης.  Έτσι και εγώ θα αποφύγω την πολιτική σύγκρουση.  Ο κόσμος αρνείται 
να μας παρακολουθήσει, μας βαρέθηκε!  Ο κόσμος περιμένει λύσεις, όχι υποσχέσεις και λαϊκίστικες 
τοποθετήσεις.  Χρειάζεται συναίνεση και συνεργασία όλων μας, για να λύσουμε τα προβλήματα αυτών των 
ανθρώπων, που ο καθένας καθημερινά ξέρει τι περνά.      

 Είμαι σίγουρη ότι κανένας μέσα σ’ αυτή την αίθουσα δε διαφωνεί με το γεγονός ότι η υγεία είναι 
κοινωνικό αγαθό και το κράτος είναι υποχρεωμένο να την παρέχει ισότιμα, ποιοτικά και να μη θεωρείται 
προνόμιο για τους λίγους και τους έχοντες.   

 Η οικονομική κρίση, όπως ήταν φυσικό, επηρέασε και τον τομέα της υγείας.   Μέσα σ’ αυτές τις 
συνθήκες η κυβέρνηση προσπάθησε να κάνει τις λιγότερες περικοπές στον προϋπολογισμό του Υπουργείου 
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Υγείας για το 2013.  Μάλιστα, κατέβαλε κάθε δυνατή προσπάθεια, ούτως ώστε να υπάρξει και αναπτυξιακός 
προϋπολογισμός, μικρός μεν, αλλά ουσιαστικός.   

 Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Νιώθω την ανάγκη να μιλήσω για το τι έχει κάνει αυτή η κυβέρνηση στον τομέα της υγείας, για έναν και 
μόνο λόγο.  ∆εν μπορούμε καθημερινά να βομβαρδιζόμαστε από μηδενιστικές αναφορές ότι τάχατες «αυτή η 
κυβέρνηση δεν έκανε τίποτα», «είναι ανίκανη», «δεν παίρνει μέτρα», πράγματα που τα ακούμε μέσα σ’ αυτή 
την αίθουσα και σήμερα. 

 ∆εν είναι αυτή η κυβέρνηση, συνάδελφοι -και ο τέως μόλις πρόσφατα Υπουργός Υγείας με δική του 
μελέτη και εισήγηση- που υιοθέτησε νέο status αποστολής ασθενών στο εξωτερικό;  ∆εν είναι με τη δική του 
εισήγηση, του Σταύρου Μαλά, που εξοικονομήσαμε €12 εκατομ. σ’ αυτό τον τομέα;  ∆εν είναι αυτή η 
κυβέρνηση που -πάλι με πρόταση του κ. Μαλά- στηρίζει με συμβόλαια συνεργασίας τον ιδιωτικό τομέα υγείας, 
που έχει πάρει περισσότερα από €13 εκατομ.;  Και αυτή η στήριξη θα συνεχιστεί με συνεργασία στον ιδιωτικό 
τομέα, αφού έχει προηγηθεί μια συνάντηση της Υπουργού Υγείας μαζί με τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο, για 
να μειωθεί η αναμονή στις λίστες των δημοσίων νοσηλευτηρίων και να μεταβαίνουν άμεσα στον ιδιωτικό τομέα 
για λύση του προβλήματός τους.  Μάλιστα, έχουν φτάσει και σε σημείο αναφοράς τιμών γι’ αυτές τες ιατρικές 
πράξεις. 

 Μας είναι λίγη η σύναψη συμφωνιών με κορυφαίους γιατρούς του εξωτερικού, για να πραγματοποιούν 
επεμβάσεις εις στην Κύπρο;  Έρχονται ήδη στην Κύπρο γιατροί, παιδοχειρουργοί, νευρολόγοι και άλλοι, που 
κάνουν αυτές τες επεμβάσεις εις στην Κύπρο. 
 
  Η υιοθέτηση νέων πρακτικών για ορθολογιστική χρήση φαρμάκων και μείωση της πολυφαρμακίας, αλλά 
και του κόστους αγοράς φαρμάκων δεν είναι τίποτα;  Είναι ανικανότητα;  Είναι ευθυνοφοβία;  Είναι σε όλους 
μας γνωστό ότι οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες εργάζονται καθημερινά, εντατικά, για να ολοκληρώσουν τη 
δέσμευση του Υπουργείου Υγείας ότι θα υπάρξει νέα τιμολογιακή πολιτική για τα φάρμακα στες αρχές του νέου 
χρόνου.  Αυτό δεν είναι ευαισθησία της κυβέρνησης προς τον Κύπριο πολίτη;   
 
 Η μηχανογράφηση των αποθηκών αναλωσίμων υλικών σε όλα τα δημόσια νοσηλευτήρια, παγκύπρια, 
εκτός της Κυπερούντας και της Πόλης Χρυσοχούς, που και εκεί θα αρχίσει να λειτουργεί την 1η του χρόνου, με 
το νέο χρόνο, δε σημαίνει τίποτε;  Τώρα θα υπάρχει έλεγχος, που θα πραγματοποιείται και με τις παραγγελίες 
και μάλιστα θα γνωρίζουν τις ακριβείς ελλείψεις.  Αντίθετα, αυτό ήταν ένα διαχρονικό αίτημα από όλους μας και 
αυτή τη στιγμή μπαίνει σε νοικοκύρεμα, αλλά και εξοικονομούνται οικονομικοί πόροι.   
 
 Το γνωρίζουμε ότι θα μπορούσαν ακόμα να γίνουν πολλά, αλλά γνωρίζουμε επίσης ότι οι οικονομικοί 
πόροι του Υπουργείου Υγείας είναι περιορισμένοι.  Η κυβέρνηση μέσα σ’ αυτές τες συνθήκες προσπάθησε να 
ανταποκριθεί όσο το δυνατόν καλύτερα στις ανάγκες των δημοσίων νοσηλευτηρίων, αλλά και στην καλύτερη 
εξυπηρέτηση των ασθενών.   

 Σ’ αυτό το σημείο θα ήθελα να εκφράσω την ικανοποίησή μου -και ελπίζω να το πράξουν και άλλοι- 
προς την κυβέρνηση, που προχώρησε στην υπογραφή των συμβολαίων για την επέκταση του Γενικού 
Νοσοκομείου Λάρνακας και αναμένεται η έναρξη των εργασιών με το νέο χρόνο συνολικού κόστους €23,6 
εκατομ.  Αναμένεται η αποπεράτωση της αναβάθμισης του Κέντρου Υγείας Κάτω Πύργου, που τον Ιούλιο του 
2013 θα παραδοθεί και είναι ένα έργο της τάξης του μισού εκατομμυρίου ευρώ περίπου.    Επίσης, θα τεθεί 
τέρμα στην ταλαιπωρία των συνανθρώπων μας που καθημερινά περνούν το γολγοθά της αιμοκάθαρσης με την 
έναρξη των εργασιών για την επέκταση της Μονάδας Αιμοκάθαρσης στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας 
συνολικού κόστους €2,7 εκατομ.  Και δεν είναι λίγα, νομίζω, τα €8,7 εκατομ. που βρίσκονται στον 
προϋπολογισμό του 2013 για αγορά ιατρικού και άλλου εξοπλισμού.   

 Εκείνο φυσικά που μας ανησυχεί είναι ότι η δημιουργία των Ακτινοθεραπευτικών Κέντρων Λευκωσίας 
και Λεμεσού έμεινε στάσιμη.  Παρ’ όλο που η διαδικασία των προσφορών έχει ολοκληρωθεί και κατακυρωθεί, 
το Υπουργείο Οικονομικών δεν αποδέχτηκε την κατακύρωση των προσφορών, ένεκα της εξέλιξης των 
διαβουλεύσεων με την τρόικα.  Όμως υπάρχει μια αισιόδοξη ελπίδα, αφού ο ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών 
ανέφερε στην ομιλία του που έκανε στην ολομέλεια της Βουλής ότι στις αναπτυξιακές δαπάνες 
συμπεριλαμβάνεται το ποσό των €9,5 εκατομ., που αντιστοιχεί στη δημιουργία των ακτινοθεραπευτικών 
κέντρων.   

 Ένα όραμα που έγινε στόχος και, παρ’ όλα τα εμπόδια που συναντήσαμε στην πορεία -και όλοι 
καταλαβαίνουμε τι εννοώ, που έγινε προσπάθεια παγίωσης του κονδυλίου πρόσληψης ακαδημαϊκού 
προσωπικού για την Ιατρική Σχολή- τώρα γίνεται πραγματικότητα.  ∆εν είναι σημαντικό επίτευγμα το ότι το 
Σεπτέμβρη του 2013 θα έχουμε τους πρώτους φοιτητές στην Ιατρική Σχολή;  Ολοκληρώθηκε το πλαίσιο 
συνεργασίας Πανεπιστημίου Κύπρου και Υπουργείου Υγείας για συνεργασία κλινικών ακαδημαϊκών στα 
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δημόσια νοσηλευτήρια.  Επίσης, έχει υπογραφεί σύναψη συμφωνιών του Υπουργείου Υγείας με ιδιωτικά 
πανεπιστήμια για την κλινική εκπαίδευση φοιτητών στα δημόσια νοσηλευτήρια.   

 Τελειώνω την παρέμβασή μου με αναφορά στο Γενικό Σύστημα Υγείας.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Για τη ριζική αντιμετώπιση των πολλαπλών προβλημάτων στον τομέα της υγείας, χρειάζεται η εφαρμογή 
ενός ολοκληρωμένου και βιώσιμου Γενικού Συστήματος Υγείας, το οποίο θα προσφέρει ίσες ευκαιρίες 
ποιοτικής φροντίδας υγείας και πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας σε όλους τους πολίτες, ανεξάρτητα από την 
κοινωνικοοικονομική τους κατάσταση και τον τόπο διαμονής.  Αυτό το σχέδιο θα πρέπει να είναι αποδοτικό, θα 
πρέπει να περιορίζει τη σπατάλη οικονομικών πόρων και οπωσδήποτε θα πρέπει να υπάρχουν μηχανισμοί 
ελέγχου λειτουργίας του.  Απαραίτητη προϋπόθεση είναι η σταδιακή αυτοδιαχείριση των κρατικών 
νοσηλευτηρίων.  Κύριος στόχος πρέπει να είναι το κράτος να μην καταβάλλει περισσότερες δαπάνες απ’ ό,τι 
τώρα καταβάλλει στον τομέα της υγείας.   

 Σήμερα είμαι πιο αισιόδοξη ότι βρισκόμαστε κοντά στην εφαρμογή του, πρώτον, διότι το Υπουργείο 
Υγείας σε συνεργασία με τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας πέρασαν από το Υπουργικό Συμβούλιο 
συγκεκριμένη πρόταση εφαρμογής του ΓΕΣΥ    -και αναφέρομαι στη μέθοδο του BOT- και, δεύτερον, υπάρχει η 
εισήγηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και απαίτηση της τρόικας για εφαρμογή του.  Όπως είναι γνωστό, η τρόικα 
έχει συζητήσει με το Υπουργείο Υγείας τις προϋποθέσεις που απαιτούνται για την εφαρμογή του βάζοντας και 
χρονοδιαγράμματα.   

 Εκείνο που απαιτείται σήμερα είναι να τύχουμε πλήρους ενημέρωσης από το Υπουργείο Υγείας για τα 
πιο πάνω.  Χρειάζεται από πλευράς όλων των κομμάτων συνεργασία, καλή μελέτη του νομοσχεδίου που θα 
κατατεθεί, με πλήρη σοβαρότητα, για να αποφύγουμε τυχόν θυματοποίηση του οποιουδήποτε πολίτη.  Η 
κοστολόγηση των ιατρικών πράξεων, που είναι ένα από τα κύρια σημεία του ΓΕΣΥ, θα υλοποιηθεί μέσα από 
την εφαρμογή της Οδηγίας για διασυνοριακή περίθαλψη.  Η εφαρμογή της Οδηγίας θα γίνει τον Οκτώβριο του 
2013, άρα μέχρι τότε υποχρεωνόμαστε να κοστολογήσουμε και να ευθυγραμμιστούμε με τις άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες.  Όπως ενημερώθηκα, τα άτομα που ασχολούνταν για την Κυπριακή Προεδρία του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου θα συνεχίσουν να εργάζονται για την υλοποίηση αυτής της Οδηγίας.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η Κύπρος πέρασε τη μεγάλη τραγωδία του προδοτικού πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής του 
1974 και δε λύγισε.  Τώρα περνούμε μια δεύτερη μεγάλη εισβολή οικονομικού χαρακτήρα, που μας την 
επέβαλε το καπιταλιστικό σύστημα, μια νέα μορφή αποικιοκρατίας με στόχο τον έλεγχο και τη συσσώρευση του 
πλούτου της χώρας μας στα χέρια των λίγων.  Ούτε τώρα θα λυγίσουμε!  Πρέπει να αντισταθούμε όλοι μαζί, 
ενωμένοι, ως γνήσιοι πατριώτες που νοιάζονται για το μέλλον της Κύπρου, το μέλλον των παιδιών μας.  Και να 
ξέρετε, κύριοι, ότι το μέλλον των παιδιών μας κρέμεται από τα δικά μας χέρια και εξαρτάται από τους δικούς 
μας χειρισμούς και τις αποφάσεις.   

 Σας εύχομαι όλους καλές γιορτές και πάντα έχοντας στην έγνοια μας τους συνανθρώπους μας που 
υποφέρουν αυτές τις ημέρες!  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία ∆ημητρίου. 

(Αστειευόμενος) 

 Παρακαλώ το σοσιαλιστικό σύστημα νά ’ρτει πάνω, την κ. Ρούλα Μαυρονικόλα του Σοσιαλιστικού 
Κινήματος Ε∆ΕΚ, βουλευτή Λευκωσίας, για να μας σώσει! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Καλημέρα σε όλους.   

 Το καλύτερο σύστημα, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για να δούμε! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητάμε τον κρατικό προϋπολογισμό για το 2013 σε συνθήκες πρωτόγνωρες στα πενήντα και πλέον 
χρόνια της ανεξάρτητης Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε μια διαδικασία στην οποία η Βουλή και οι εκπρόσωποι του 
λαού επί της ουσίας δεν έχουν το δικαίωμα να αφήσουν τη σφραγίδα τους με κριτική, εισηγήσεις και 
τροποποιήσεις επί των προτεινόμενων ενός καθαρά λογιστικού προϋπολογισμού.  Συζητούμε σήμερα μέτρα 
επώδυνα, που θα επηρεάσουν τους εργαζόμενους και τους πολίτες ευρύτερα, αλλά και την οικονομία του 
τόπου στο σύνολό της, η οποία θα συνεχίσει σε συνθήκες ακόμα πιο έντονης ύφεσης.  Και, αν για το σύνολο 
των πολιτών τα μέτρα είναι σκληρά, για τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού θίγουν την ανθρώπινη 
αξιοπρέπεια και εξευτελίζουν το κοινωνικό κράτος, το οποίο μέχρι σήμερα, παρά τις αδυναμίες και τις όποιες 
ελλείψεις, αποτελούσε το καμάρι του τόπου και του λαού. 

 Οι περικοπές στις κοινωνικές παροχές και τα επιδόματα, αλλά και η εφαρμογή της νέας πολιτικής στον 
τομέα της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης αγγίζουν σε άκρως επικίνδυνο βαθμό το βιοτικό επίπεδο δεκάδων 
χιλιάδων κοινωνικά ανυπεράσπιστων πολιτών.  Παρ’ όλο που η συνάδελφος η Στέλλα η Μισιαούλη στην ομιλία 
της εξιδανίκευσε την κατάσταση εις στην υγεία, δυστυχώς όλοι ξέρουμε ότι δεν είναι έτσι.  Και είναι ακριβώς 
αυτές τις ομάδες του πληθυσμού που οφείλουμε να προστατεύσουμε, χωρίς βεβαίως να αναιρούνται τα όσα 
περιλαμβάνονται στο μνημόνιο σε σχέση με περικοπές, ποσά και αριθμούς. 

 Οι κυβερνώντες φέρουν ασήκωτες ευθύνες, ως αποτέλεσμα του όλου χειρισμού της οικονομικής κρίσης 
από την πρώτη στιγμή που έστειλε τα πρώτα προειδοποιητικά μηνύματα πριν από τέσσερα χρόνια.  Παρά τις 
επανειλημμένες επισημάνσεις και υποδείξεις μας, η κυβέρνηση συνέβαλε στο να οδηγηθεί η κυπριακή 
οικονομία στο σημείο μηδέν, ως αποτέλεσμα υποτίμησης του επερχόμενου κινδύνου, υπεραισιοδοξίας και 
λανθασμένων επιλογών.  Η διαπίστωση αυτή όμως ουδόλως αποσείει τις ευθύνες και δεν απαλλάσσει όσους 
οδήγησαν την πατρίδα μας στο σημείο μηδέν με τις πράξεις, τις αποφάσεις, την αδράνεια και τις λανθασμένες 
επιλογές τους.  Είναι σαφές και απολύτως ξεκαθαρισμένο ότι υπάρχουν ευθύνες και μάλιστα ασήκωτες, που 
αφορούν θεσμούς, όργανα του κράτους και ανεξάρτητες υπηρεσίες, ευθύνες οι οποίες δεν κινούνται στη 
σφαίρα του γενικού και του αόριστου, αλλά έχουν όνομα και επώνυμο, που σημαίνει ότι αφορούν συγκεκριμένα 
πρόσωπα που με τη στάση και τη συμπεριφορά τους συνέβαλαν στο να οδηγηθεί ο τόπος στο χείλος του 
γκρεμού. 

 Τα όσα έρχονται στο προσκήνιο και αφορούν το τραπεζικό σύστημα μόνο αηδία και αποτροπιασμό 
προκαλούν.  Επώνυμα στελέχη των δύο μεγάλων τραπεζών του τόπου, αλλά και η ηγεσία της Κεντρικής 
Τράπεζας, με προκλητικές ενέργειες, αποφάσεις και παραλείψεις τους, συνέβαλαν σε μεγάλο βαθμό στη 
διόγκωση των προβλημάτων που μαστίζουν την κυπριακή οικονομία.  Οι ευθύνες τους είναι τεράστιες.  Και 
είναι ακριβώς αυτές οι ευθύνες που πρέπει να αναζητηθούν και να αποδοθούν σε βαθμό που όσοι ευθύνονται 
να τιμωρηθούν παραδειγματικά.  Σκάνδαλο υπάρχει.  Και σίγουρα υπάρχουν ευθύνες και υπεύθυνοι.  Και 
ακριβώς όσοι και όποιοι ευθύνονται δεν πρέπει μόνο να τιμωρηθούν παραδειγματικά, αλλά να οδηγηθούν 
ενώπιον της δικαιοσύνης και να υποστούν τις συνέπειες του νόμου. 

 Εισερχόμενοι στην τροχιά του μνημονίου, κύριε Πρόεδρε, είναι σαφές ότι θα βιώσουμε τις επιπτώσεις 
των σκληρών μέτρων λιτότητας και της βαθιάς ύφεσης της κυπριακής οικονομίας με την ανεργία να παραμένει 
ανοικτή πληγή, η οποία τα επόμενα χρόνια αναμένεται να επιδεινωθεί ακόμα περαιτέρω. 

 Ευχή και προσδοκία μας είναι τα δύσκολα όπως έχουν αρχή να έχουν και τέλος, σύντομο μάλιστα, για 
να μπορέσει η Κύπρος να ξεφύγει από την κρίση και η κυπριακή οικονομία να εισέλθει σε πορεία ανάκαμψης 
και ανάπτυξης.  Η εργατικότητα, η υπευθυνότητα και η υπερηφάνεια του κυπριακού λαού είναι τα εχέγγυα 
επιτυχημένης, ουσιαστικής και αποτελεσματικής πορείας.  Μέσα σε τέτοιες συνθήκες και με τη δημιουργία του 
ορθού υπόβαθρου, η αξιοποίηση του φυσικού αερίου θα αποδώσει τα αναμενόμενα όχι μόνο για το ξεπέρασμα 
της σημερινής κρίσης, αλλά και τη διασφάλιση των μελλοντικών γενιών της πατρίδας μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Τα πράγματα είναι δύσκολα και η κατάσταση άκρως επικίνδυνη.  Όχι μόνο για το σήμερα, αλλά και για 
τα επόμενα χρόνια.  Λιτότητα, περικοπές, φορολογίες είναι οι όροι που επέβαλαν οι δανειστές μας, οι οποίοι 
δεν αρκούνται μόνο σ’ αυτά.  Γιατί ακριβώς, όπως έδειξαν και κατά τη διάρκεια των διαπραγματεύσεων, στο 
στόχαστρό τους βρίσκονται θεσμοί και καταστάσεις με εισηγήσεις που θέτουν το κοινωνικό κράτος σε άμεσο 
κίνδυνο οριστικής κατάλυσής του, χωρίς να αποκλείεται και η ίδια η ευθύνη της διαχείρισης του φυσικού αερίου. 

 Οι κίνδυνοι δεν εξέλιπαν, γι’ αυτό ο όποιος εφησυχασμός απαγορεύεται.  Με σοβαρότητα και 
υπευθυνότητα καλούμαστε να αντιμετωπίσουμε την κρίση, να κερδίσουμε το δικαίωμα επανάκτησης του 
κοινωνικού κράτους και να διαφυλάξουμε την πλήρη ευθύνη αξιοποίησης του φυσικού πλούτου της Κύπρου.  
Παράλληλα όμως, δεν μπορούμε να παρακολουθούμε παθητικά τις όποιες εξελίξεις.  Αντιθέτως, οφείλουμε να 
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διεκδικήσουμε τις όποιες δυνατότητες ανάπτυξης προσφέρονται στις δοσμένες συνθήκες.  Ο τουρισμός, τα 
λιμάνια, η γεωγραφική θέση της Κύπρου, η προέλευση ξένων επενδυτών και η προσφορά υπηρεσιών είναι οι 
τομείς στους οποίους μπορούμε να κινηθούμε με σωστό προγραμματισμό, σοβαρότητα και υπευθυνότητα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ανεξαρτήτως διαβάθμισης των ευθυνών για τα προβλήματα και τα αδιέξοδα της κυπριακής οικονομίας, 
το αδιαμφισβήτητο γεγονός είναι ότι η προσφυγή στο Μηχανισμό Στήριξης και η διαπραγμάτευση του 
περιεχομένου της δανειακής σύμβασης είναι αποκλειστική ευθύνη της κυβέρνησης.  Και είναι ακριβώς στο 
σημείο αυτό που απέτυχε παταγωδώς, κυρίως σε θέματα που αφορούν τις κοινωνικές παροχές και τις 
ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού. 

 Ως Ε∆ΕΚ έχουμε καταθέσει σειρά τροποποιήσεων και εναλλακτικών λύσεων για βελτίωση προνοιών του 
μνημονίου σε ζητήματα που αφορούν την ανεργία και επηρεάζουν ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού.  
Ελπίζουμε ότι με την εκλογή του Γιώργου Λιλλήκα στην προεδρία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τον ερχόμενο 
Φεβρουάριο η πολιτική αυτή θα αποκτήσει ουσία και περιεχόμενο με στόχο τη βελτίωση του συγκεκριμένου 
μνημονίου.  Με τα δεδομένα αυτά οι προεδρικές εκλογές του Φεβρουαρίου αποκτούν ιδιαίτερη αξία.   

 Ο τόπος πρέπει να απαλλαγεί από τα δεσμά του μνημονίου,  το κοινωνικό κράτος να ξαναστηθεί και η 
κυπριακή οικονομία να επανέλθει σε ρυθμούς ανάπτυξης.  Η προοπτική αυτή δεν μπορεί να έχει μέλλον με 
επανάληψη του αποτυχημένου μοντέλου διακυβέρνησης της προηγούμενης πενταετίας ούτε βεβαίως με 
νεοφιλελεύθερες επιλογές που στο στόχαστρό τους έχουν τις κοινωνικές κατακτήσεις.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μετά από πολλά χρόνια κοινοβουλευτικής εμπειρίας για πρώτη φορά αναγκαζόμαστε ουσιαστικά να 
αφήσουμε ασχολίαστο τον προϋπολογισμό που έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία, έναν 
προϋπολογισμό που σε όλα ανεξαιρέτως τα υπουργεία, αλλά και ουσιώδεις υπηρεσίες είναι ελλειμματικός, 
έναν προϋπολογισμό της ύφεσης, του μνημονίου και της ανέχειας.  Εμείς, ως υπεύθυνη πολιτική δύναμη, θα 
τον ψηφίσουμε πιστεύοντας ότι αυτή η πατρίδα αυτή τη στιγμή δεν μπορεί να μπει σε καινούριες περιπέτειες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τελειώνω λέγοντας ότι τα επόμενα χρόνια θα είναι δύσκολα και επώδυνα.  Όμως το καθήκον μάς 
επιβάλλει να σταθούμε όρθιοι και μαχητές.  Το χρωστούμε στους εαυτούς μας, την πατρίδα και τα παιδιά μας.  
Γιατί το μέλλον είναι η νέα γενιά.  Τα δικά μας παιδιά.  ∆εν έχουμε το δικαίωμα να χάσουμε αυτή τη γενιά των 
νέων ανθρώπων στους καταλόγους ανεργίας ούτε έχουμε το δικαίωμα να χαρίσουμε πατρίδες και δικαιώματα 
σε κανέναν και για τίποτε ούτε μπορούμε να συνεχίσουμε με μια διακυβέρνηση της οποίας τραγικά λάθη και 
παραλείψεις, εγωιστικές προσεγγίσεις κατρακύλησαν την οικονομία και έχουν αποτελματώσει το εθνικό μας 
πρόβλημα. 

 Εμείς, ως Ε∆ΕΚ, δηλώνουμε παρόντες.  ∆ιεκδικούμε πίσω τη χαμένη μας αξιοπρέπεια.  Είμαστε εδώ, 
για να δώσουμε ξανά ελπίδα και μέλλον στα παιδιά μας, να περιφρουρήσουμε τα ανθρώπινά μας δικαιώματα, 
που συνεχίζουν να καταπατούνται.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτά τα Χριστούγεννα θα είναι πολύ δύσκολα για πολλούς συμπολίτες μας.  Θα πρέπει όλοι μας να 
υπερβούμε εαυτόν, να δείξουμε την αλληλεγγύη μας με όποιο τρόπο μπορούμε.  Στόχος:  Καμία οικογένεια 
χωρίς φαγητό στο τραπέζι της αυτά τα Χριστούγεννα.  Οι άνθρωποι χρειάζονται τους ανθρώπους.   

 Καλά Χριστούγεννα σε όλους και ευχές για το 2013 με καλύτερες προοπτικές για την πατρίδα μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, Ρούλα, για τις ευχές και για την ομιλία σας. 

 Παρακαλώ τον κ. Γεώργιο Τάσου του ∆ΗΣΥ να προσέλθει. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Συζητώντας σήμερα τους κουτσουρεμένους προϋπολογισμούς του 2013, βρισκόμαστε όλοι μας στο 
στόχαστρο της κοινωνίας των πολιτών.  Οι προϋπολογισμοί που έχουμε μπροστά μας είναι προϊόν μιας 
κακοδιαχείρισης της οικονομίας του τόπου από την παρούσα κυβέρνηση του ΑΚΕΛ και της ληστρικής 
καταδυνάστευσης του λαού από τις τράπεζες.  Με την οικονομική κρίση σε πλήρη εξέλιξη και με τις βαριές 
ευθύνες των διαχειριστών της εξουσίας της τελευταίας πενταετίας με μαέστρο τον Πρόεδρο της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας κ. ∆ημήτρη Χριστόφια να είναι ασήκωτες οδηγηθήκαμε στην καταστροφή και στην οικονομική 
κατάρρευση.  Την ίδια ώρα είμαστε αναγκασμένοι να ψηφίσουμε ένα συντηρητικό και καθόλου αναπτυξιακό 
προϋπολογισμό, που σίγουρα δε βοηθά στην ανάπτυξη της οικονομίας του τόπου.    

 Η οικονομική κρίση είναι ένα πρόβλημα που επηρεάζει την καθημερινή ζωή μας, αλλά και τη μελλοντική.  
Ο κυπριακός λαός βρίσκεται σε πολύ άσχημη οικονομική κατάσταση, σε ανεργία, φτώχια, πείνα.  ∆ιανύουμε 
σήμερα μια πάρα πολύ δύσκολη περίοδο ανακατατάξεων της κυπριακής κοινωνίας, λόγω της χρεοκοπίας του 
κράτους μας και των μνημονιακών νομοσχεδίων που αναγκαστήκαμε την περασμένη εβδομάδα άρον άρον να 
ψηφίσουμε και αυτών που έπονται για ψήφιση.  

 Όλοι μας ψηφίζουμε για μια ελπίδα, ψηφίζουμε με έναν και μοναδικό σκοπό κι ίσως τα καταφέρουμε 
συλλογικά να φτάσουμε στην πολυπόθητη σωτηρία του τόπου μας.  Είναι η πρώτη φορά στην ιστορία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας που ψηφίζονται τέτοιοι προϋπολογισμοί.  Όλοι μας αντιλαμβανόμαστε τις δύσκολες 
μέρες που αναμένουν τον κυπριακό λαό και τις θυσίες που καλείται να υποστεί ο καθένας από εμάς για το 
καλώς νοούμενο εθνικό συμφέρον.  ∆υστυχώς, δεν υπάρχει άλλη διέξοδος.  

 Είναι σε όλους γνωστό το πού μας οδήγησε η παρούσα διακυβέρνηση.  Τα άφησε όλα στον αυτόματο 
πιλότο, με αποτέλεσμα να βρεθούν οι συμπολίτες μας στη δυστυχία και στην εξαθλίωση.  Το ΑΚΕΛ, ως κόμμα 
εξουσίας, υποσχόταν αξιοκρατία, αλλά βόλευε τα δικά του παιδιά, το δικό του κομματικό στρατό, τους δικούς 
του πελάτες. 

 Κάποτε μας κατηγορούσαν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ για το καλάθι της οικοκυράς.  Τώρα που δεν 
υπάρχει καλάθι αλλά ούτε φαγητό τι έχουν να μας απαντήσουν;  Ας εξηγήσουν στον κυπριακό λαό το πώς 
φτάσαμε σ’ αυτά τα χάλια και πώς χάθηκε το μέλλον αυτού του τόπου σε μια νύκτα, όπως χάθηκε και το Μαρί. 

 Κάθε μέρα που περνά είναι κρίσιμη για το μέλλον της χώρας μας και για το μέλλον των παιδιών μας.  Ο 
κόσμος υποφέρει.  Η φτώχια, η ανεργία, η ανέχεια έχουν στοιχειώσει την καθημερινότητα των πολιτών.  Έχουν 
γίνει ένας καθημερινός εφιάλτης και μαζί με αυτά η ανασφάλεια, ο φόβος, η απογοήτευση, η αβεβαιότητα, η 
οργή συνοδεύουν τον καθένα από εμάς.  

 ∆υστυχώς, η παρούσα κυβέρνηση φάνηκε κατώτερη των περιστάσεων και δεν μπόρεσε να διαχειριστεί 
τα τρέχοντα καυτά προβλήματα που απασχολούν την οικονομία, αλλά και τα άλλα προβλήματα που 
αντιμετωπίζει ο κυπριακός λαός.  Ο κόσμος βρίσκεται σε απόγνωση και η υπομονή του δεν αντέχει άλλο.  Η 
οργή του βοά. Μη χρονοτριβείτε, αποτύχατε παταγωδώς! Εγκαταλείψετε την εξουσία τώρα και πηγαίνετε στο 
σπίτι σας!  Αρκετά σας αντέξαμε!  ∆εν υπάρχουν άλλα περιθώρια, ο τόπος χρειάζεται αλλαγή και απαλλαγή 
από την κακοδιαχείριση της διακυβέρνησης του ΑΚΕΛ. 

 ∆υστυχώς, δεν ήθελαν να ακούσουν, αλλά ούτε και να μας λάβουν υπόψη, όταν ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός διά του αναπληρωτή προέδρου κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και από πλευράς του ∆ΗΚΟ ο κ. Νικόλας 
Παπαδόπουλος από πολύ νωρίς προειδοποιούσαν και έκρουαν τον κώδωνα του κινδύνου για το τι μέλλει 
γενέσθαι και για τις συνέπειες που θα προέκυπταν από τη μη λήψη έγκαιρων διαρθρωτικών μέτρων για 
στήριξη της οικονομίας του τόπου και για τη μη κατάρρευσή της.  Για αυτούς όλα έβαιναν ρόδινα και δεν 
υπήρχε καμιά ανησυχία.  «Η κυπριακή οικονομία είναι αλώβητη», απαντούσε ο καταστροφέας, εκλεκτός 
Υπουργός των Οικονομικών του Προέδρου Χριστόφια κ. Χαρίλαος Σταυράκης.  Οι εκτιμήσεις τους 
διαψεύστηκαν παταγωδώς.  Η πολύπλευρη κρίση που περνά η πατρίδα μας είναι δεδομένη.  Φτάσαμε στην 
οικονομική, κοινωνική, πολιτική και εθνική χρεοκοπία. 

 Ήλθε η ώρα, με την οικονομική κρίση, να ενώσουμε δυνάμεις, να αγωνιστούμε όλοι μαζί με σοβαρότητα, 
αλλά και υπευθυνότητα με έναν και μοναδικό στόχο, να καταφέρουμε να βγούμε από την οικονομική κρίση το 
συντομότερο δυνατό.  

 Συνεπώς, η μετατροπή της κρίσης πρέπει να γίνει η αφορμή ή η ευκαιρία που θα μας ενώσει όλους και 
μέσω ενός εθνικού συναινετικού στρατηγικού σχεδίου να προχωρήσουμε μπροστά για την ανασυγκρότηση της 
Κύπρου.  Η επιλογή μας είναι μονόδρομος.  Πρέπει να ενώσουμε δυνάμεις.  Κανενός οι ωμοί από μόνου του 
δεν μπορούν να αντέξουν το ασήκωτο βάρος που αφήνει πίσω της η απερχόμενη κυβέρνηση του Προέδρου 
∆ημήτρη Χριστόφια. 

 Παρά τη χρεοκοπία και τις δυσχερείς συνθήκες, η ανασυγκρότηση από την κρίση της χώρας μας είναι 
επιβεβλημένη ανάγκη. Αυτή η ανασυγκρότηση μπορεί να επιτευχθεί, αν αξιοποιήσουμε έξυπνα και 
αποτελεσματικά τους πλούσιους ενεργειακούς πόρους, τις αρετές του λαού μας, τη στρατηγική θέση της 
Κύπρου και τες δυνατότητες των Κυπρίων συμπατριωτών μας.  Επίσης, μπορεί, μέσω της διαμόρφωσης και 
της αποτελεσματικής υλοποίησης κοινών πολιτικών με βραχυπρόθεσμους, μεσοπρόθεσμους και 
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μακροπρόθεσμους στόχους, να υλοποιηθεί με συνέπεια και αποτελεσματικότητα αυτή η πολιτική για την 
αντιμετώπιση της κρίσης για τη σωτηρία της πατρίδας μας.   

 Ήλθε η ώρα που ο κρατικός μηχανισμός πρέπει να λειτουργήσει ριζοσπαστικά σε σχέση με τον τρόπο 
λειτουργίας των προηγούμενων χρόνων.  Πρέπει να βαδίσει επιτέλους με ορθολογικό τρόπο και να πράξει τα 
αυτονόητα για το καλό του τόπου, όπως και όλες οι άλλες ομάδες του πληθυσμού.  Η Κύπρος έχει όλες τις 
δυνατότητες να γίνει πρότυπο και πρωτοπόρα σε όλους τους τομείς, στην οικονομία, στη δημοκρατία, στον 
πολιτισμό, στην παιδεία, στην οικολογία, στην ανθρωπιά, φτάνει να κυβερνηθεί σωστά, υπό προεδρία που να 
μπορεί και να έχει την τόλμη και την παρρησία να εφαρμόσει εκείνες τις πολιτικές που θα σώσουν τον τόπο 
από την καταστροφή. 

 Σ’ αυτή τη δεινή κατάσταση που βρισκόμαστε σήμερα, πιστεύω ακράδαντα, με τη σωστή και 
προγραμματισμένη, νοικοκυρεμένη πολιτική που θα εφαρμόσει ο αυριανός Πρόεδρος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας Νίκος Αναστασιάδης, ο οποίος θα προχωρήσει από τα λόγια στις πράξεις, θα φέρει άμεσα 
αποτελέσματα σε όλους τους τομείς, στην οικονομία, στην ανάπτυξη, στην ενέργεια, στον εκσυγχρονισμό του 
κράτους, στη διαφάνεια, στους θεσμούς, στες επιχειρήσεις, στη χρηστή διοίκηση, στες αναγκαίες 
μεταρρυθμίσεις, στες δομικές αλλαγές, στην απλοποίηση των διαδικασιών, στη μείωση της γραφειοκρατίας και 
πολλών άλλων, δημιουργώντας έτσι ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος.  Ο ίδιος είναι δεσμευμένος, αλλά και 
έτοιμος να δώσει νέα πνοή στον τόπο και νέα προοπτική στους νέους.  Ο Νίκος Αναστασιάδης θα εργαστεί για 
την αναδιάρθρωση του αγροτικού τομέα, θα δώσει κίνητρα απασχόλησης στους νέους αγρότες, θα ενθαρρύνει 
την καλλιέργεια εναλλακτικών καλλιεργειών, θα βοηθήσει στον εκσυγχρονισμό της παραγωγής και θα στηρίξει 
την ύπαιθρο.  Η ανάπτυξη του αγροτικού τομέα είναι στις προτεραιότητές του, γιατί πιστεύει ότι η γεωργία και η 
κτηνοτροφία έχουν να παίξουν έναν από τους ρυθμιστικούς παράγοντες στην αναθεώρηση της οικονομίας του 
τόπου σ’ αυτούς τους χαλεπούς καιρούς που διανύουμε.  

 Η γεωργοκτηνοτροφία υπήρξε ανέκαθεν ένας από τους πιο σημαντικούς πυλώνες της ανάπτυξης του 
τόπου μας από την ίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μέχρι σήμερα.  Το ίδιο συνέβη και μετά την εισβολή, 
όπου τα πρώτα £65 εκατομ. σε ξένο συνάλλαγμα ήλθαν στην Κύπρο από τις εξαγωγές γεωργικών προϊόντων.  
Η γεωργία με την ευρύτερη της έννοια, της ανάπτυξης της περιφέρειας, στάθηκε το κύριο συστατικό στοιχείο, 
το οποίο έδωσε το στήριγμά της στην επίλυση πολλών προβλημάτων στον αγροτικό πληθυσμό και τον 
κράτησε στη γη των πατέρων του.   

 Είμαι βέβαιος ότι ο πρωτογενής τομέας είναι αυτός που θα δώσει ώθηση και θα βοηθήσει στην 
ανάκαμψη της οικονομίας με την εκμετάλλευση του γεωγραφικού μας πλούτου, με την προώθηση άμεσα του 
αγροτουρισμού, του οινοτουρισμού, του αλιευτικού τουρισμού και άλλες μορφές τουρισμού που έχουν άμεση 
σχέση με την αγροτική οικονομία.  Πολύ σύντομα, λόγω της κρίσης, θα ξεκινήσει η επιστροφή πολλών νέων 
στα χωριά τους, που θα τους δώσει την ευκαιρία για ουσιαστική ενασχόληση με το αγροτικό επάγγελμα.  Η 
γεωργία μπορεί και πρέπει να ξαναγίνει ένας από τους πιο σημαντικούς πυλώνες της πολιτικής μας για 
ανάπτυξη του τόπου μας μέσα σ’ αυτές τες δύσκολες ώρες που περνούμε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Επειδή η παρούσα κυβέρνηση έχει ημερομηνία λήξης, δε θα κρίνω την ευρύτερή της πολιτική στα 
θέματα γεωργίας, αλλά απλώς θέλω να επισημάνω την ανικανότητα αυτής της κυβέρνησης, που δεν έχει όρια!  
Σαράντα πέντε χιλιάδες αιτητές των εκταρικών επιδοτήσεων αναμένουν να πάρουν τις επιδοτήσεις τους μάταια 
με κίνδυνο να χαθεί η εκταμίευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ένα τόσο απλό πράγμα και δεν μπορεί να το 
λύσει. φανταστείτε στα υπόλοιπα!  Εάν εδίδοντο σήμερα οι εκταρικές επιδοτήσεις των €45 εκατομ. σ’ αυτή την 
κρίσιμη περίοδο, θα βοηθούσε τα μέγιστα στο να κινηθεί η αγορά και θα έδινε στους αγρότες μας μια ανάσα, 
έστω και προσωρινά, αυτές τις γιορτινές ημέρες.     

 Επίσης, δεν έχουν καταβληθεί μέχρι σήμερα οι αποζημιώσεις του 2009-2010 από τον ΟΓΑ, δε γίνονται 
επιστροφές ΦΠΑ προς τους αγρότες και πολλά άλλα θέματα που άπτονται της αγροτικής οικονομίας μένουν 
στα συρτάρια του Υπουργείου Γεωργίας και δεν προωθούνται, ενώ σε αντίθεση το ίδιο το κράτος ζητά τις 
οφειλές των αγροτών με απειλητικές επιστολές για λήψη δικαστικών μέτρων, όπως πράττει το Τμήμα Υδάτων. 

 Επίσης, θέλω να σχολιάσω την απαράδεκτη στάση του Υπουργείου Γεωργίας, που, ενώ σε όλες τις 
υπηρεσίες υπάρχουν σημαντικές μειώσεις τόσο στον τακτικό προϋπολογισμό όσο και στον αναπτυξιακό, ποσό 
€57.767.000, στα θέματα διοίκησης του υπουργείου υπάρχει μια παράλογη, για μένα, αύξηση των €373.922 
για λειτουργικά έξοδα, για θέρμανση, για σεμινάρια και αποστολές εξωτερικού κ.λπ.  Ειλικρινά διερωτώμαι γιατί 
αυτή η αύξηση εν καιρώ κρίσης.  Φαίνεται ότι κάποιοι δεν κατάλαβαν τους δύσκολους και χαλεπούς καιρούς 
που περνούμε. 

 Σ’ αυτή τη δύσκολη συγκυρία είναι ίσως το πιο εύκολο για τους φέροντες την ευθύνη της χρεοκοπημένης 
πενταετούς διακυβέρνησης να κρύβονται πίσω από προσχήματα και δικαιολογίες.  Ο κυπριακός λαός γνωρίζει 
ποιος μας έφερε σε αυτή την κατάντια και γι’ αυτό δεν τους εμπιστεύεται πλέον, όπως δεν εμπιστεύεται και τον 
υποψήφιο του ΑΚΕΛ τον κ. Σταύρο Μαλά.   
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 Όσο πλησιάζουν οι προεδρικές εκλογές, το προεκλογικό επιτελείο, αλλά και οι υποστηρικτές του κ. 
Γιώργου Λιλλήκα βλέποντας... 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Γεώργιου Τάσου τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης κ. Σοφοκλή 
Φυττή αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Τελειώνει ο χρόνος σας. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Τελειώνω σε ένα λεπτό. 

 ...βλέποντας ότι η υποψηφιότητά του δε δημιουργεί προοπτική... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Άσ’ τον να πει τζιείνο που πρέπει! 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Αν θέλετε, κατεβαίνω.  Έντζιε έχω πρόβλημα!  Αν νομίζετε ότι έν’ το ένα λεπτό... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Τάσου, ολοκληρώστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...είπα του να σε αφήσει. 

 Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Ε, κανένα πρόβλημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ολοκληρώστε, κύριε Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

  Όσο πλησιάζουν οι προεδρικές εκλογές, το προεκλογικό επιτελείο, αλλά και οι υποστηρικτές του κ. 
Γιώργου Λιλλήκα, βλέποντας ότι η υποψηφιότητά του δε δημιουργεί προοπτική, αλλά ούτε και δυναμική για την 
εκλογή του στο αξίωμα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, συνεχώς απομακρύνονται από τις γραμμές της 
υπευθυνότητας και παρασύρονται έντεχνα από λαϊκίστικες εξαγγελίες με σκοπό να ξεγελάσουν τον απλό 
ψηφοφόρο με την ψευδαίσθηση ότι θα δημιουργήσουν ελπίδες, για να αναδειχθούν στην εξουσία.  Ο 
κυπριακός λαός δεν πείθεται από τα κούφια συνθήματα και τα καμώματά τους.  

 Ο λαός μας...  Αυτό ήθελα να πω, κύριε Κατσουρίδη, και άκου το!  Ο λαός μας θέλει Πρόεδρο με πείρα, 
με κύρος, με γνώση, με ικανότητα, με αποφασιστικότητα, με όραμα, με πρόγραμμα.  Θέλει το Νίκο 
Αναστασιάδη.  Θέλει ένα καλύτερο αύριο.  Θέλει έναν ηγέτη που θα δώσει μια νέα προοπτική και δυναμική 
στον τόπο.  Θέλει έναν Πρόεδρο που θα αλλάξει τα πράγματα προς τη σωστή κατεύθυνση σώζοντας την 
Κύπρο από την καταστροφή.  Θέλει το Νίκο Αναστασιάδη! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μπράβο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Τάσου. 

 Το λόγο έχει ο κ. Γιαννάκης Γαβριήλ του ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες ∆υνάμεις. Και να ετοιμάζεται και ο κ. 
Γεώργιος Προκοπίου του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

 Κύριε Γαβριήλ, έχετε το λόγο. 
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Γ. ΓΑΒΡΙΗΛ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Η συζήτηση των προϋπολογισμών διεξάγεται και φέτος εν μέσω της συνεχιζόμενης οικονομικής κρίσης, 
της μεγαλύτερης οικονομικής κρίσης που γνώρισε ποτέ η ανθρωπότητα, που πλήττει, εξαθλιώνει και ρίχνει 
στην ανέχεια εκατομμύρια εργαζομένους στην Ευρώπη και η οποία, λόγω του παγκοσμιοποιημένου χαρακτήρα 
της οικονομίας, αναπόφευκτα έχει επηρεάσει και τη μικρή οικονομία της Κύπρου.  Κυρίως όμως, διεξάγεται υπό 
το βάρος της ανάγκης της Κύπρου για υπογραφή και εφαρμογή ενός μνημονίου, ενός μνημονίου που 
δυστυχώς πλήττει σε υπέρμετρο βαθμό κατακτήσεις και δικαιώματα των εργαζομένων. 

Γίνεται το τελευταίο διάστημα μεγάλη συζήτηση για τους λόγους που μας οδήγησαν σε αυτό το σημείο 
και την ανάγκη να προσφύγουμε για βοήθεια στο Μηχανισμό Στήριξης, για το αν θα μπορούσε να αποφευχθεί 
το μνημόνιο και πώς.  Παρατηρώ δυστυχώς με λύπη ότι σε αυτό το διάλογο παρεισφρέουν μικροκομματικές και 
προεκλογικές σκοπιμότητες, με αποτέλεσμα να θυσιάζεται η αλήθεια.  

Αν, κύριοι συνάδελφοι, δεν πούμε την αλήθεια στο λαό για το πώς φτάσαμε στο μνημόνιο, δε θα 
μπορέσουμε δυστυχώς να βγούμε από τη δίνη που αυτό προκαλεί.  Ο αποκλεισμός της Κύπρου από τη 
δυνατότητα δανειοδότησης από τις αγορές επήλθε για έναν και μοναδικό λόγο, τον οποίο ιεραρχούν ως πρώτο 
και καθοριστικό όλοι οι οίκοι αξιολόγησης σε όλες τις εκθέσεις τους που συνόδευαν τις υποβαθμίσεις της 
κυπριακής οικονομίας, την υπέρμετρα μεγάλη σε σχέση με το μέγεθος της οικονομίας της Κύπρου έκθεση των 
κυπριακών τραπεζών στα ελληνικά ομόλογα και ευρύτερα στην ελληνική αγορά. 

Ας σταματήσει λοιπόν η αντιπολίτευση να αναμασά την καραμέλα ότι στο μνημόνιο φτάσαμε λόγω των 
δημοσίων οικονομικών. Γιατί, παρά την πρωτοφανή σφοδρότητα της οικονομικής κρίσης και συνακόλουθα τον 
περιορισμό των δημοσίων εσόδων, τα δημοσιονομικά προβλήματα αυτής της πενταετίας ήταν πολύ μικρότερα 
από τα ελλείμματα που παρέδωσε στον τόπο η δεκαετής διακυβέρνηση του Συναγερμού, είναι ακόμη και 
σήμερα πολύ μικρότερα απ’ ό,τι άλλων ευρωπαϊκών χωρών.   Μα, το κυριότερο θα ήταν απόλυτα διαχειρίσιμα 
χωρίς την ανάγκη κανενός μνημονίου, εάν οι τράπεζες, με μοναδικό γνώμονα την κερδοσκοπία, δεν 
υποθήκευαν το μέλλον του τόπου και του λαού μας σκορπώντας τόσα δισεκατομμύρια για την αγορά 
ελληνικών ομολόγων, ενώ ήταν γνωστή η κρίση της ελληνικής οικονομίας. 

Θα πρέπει επίσης να σταματήσει το ψέμα ότι για την οικονομική κρίση ευθύνεται η παρούσα 
διακυβέρνηση.  Στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι στρατιές των φτωχών και των εξαθλιωμένων 
αυξάνονται με γεωμετρική πρόοδο με τραγικές συνέπειες για τους λαούς της Ευρώπης.  Σε καμιά από αυτές τις 
χώρες δεν κυβερνά ή κυβέρνησε η αριστερά.  Αντίθετα, είναι δεξιές συντηρητικές κυβερνήσεις που κυβέρνησαν 
αυτές τις χώρες και εφάρμοσαν τις πιο αντιλαϊκές και φιλελεύθερες πολιτικές.  Ας απαντήσει επιτέλους η 
αντιπολίτευση, που αυθαίρετα υποστηρίζει ότι για τη σημερινή οικονομική κατάσταση φταίνε οι δημοσιονομικές 
ανάγκες και τάχατες η μη έγκαιρη λήψη μέτρων από την κυβέρνηση.  Γιατί αναγκάστηκε να προσφύγει στο 
Μηχανισμό η Ιρλανδία με πολύ μικρότερο χρέος από την Κύπρο και συνεχή δημοσιονομικά πλεονάσματα τα 
τελευταία χρόνια; Γιατί δεν προσέφυγαν στο Μηχανισμό χώρες με πολύ χειρότερους δημοσιονομικούς δείκτες 
σε σύγκριση με την Κύπρο;  

Οι αριθμοί βοούν, κύριοι συνάδελφοι.  Για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών χρειαζόμαστε γύρω 
στα €9 δις, σε σύγκριση με €1,3 δις για τις δημοσιονομικές ανάγκες. Μόνο η αντιπολίτευση στην Κύπρο 
αρνείται να παραδεχτεί ότι τα €9 δις που χρειάζονται οι τράπεζες είναι όχι μόνο περισσότερα από το €1 δις που 
χρειάζεται το κράτος, αλλά και δυσθεώρητα σε σχέση με το μέγεθος της κυπριακής οικονομίας.  

∆ιερωτώμαι. Υπάρχει έστω και ένας οικονομολόγος που σέβεται την επιστήμη που υπηρετεί, που να 
υποστηρίξει τεκμηριωμένα ότι θα μπορούσαμε σε έναν προϋπολογισμό του μεγέθους των €8 δις, να λάβουμε 
εκείνα τα μέτρα, τα οποιαδήποτε μέτρα, τα πιο επώδυνα, λέω εγώ, ώστε να αποφύγουμε την προσφυγή στο 
Μηχανισμό Στήριξης;  Όχι, κύριοι συνάδελφοι.  Η τρύπα που προκάλεσε το κερδοσκοπικό παιχνίδι των 
τραπεζών είναι τέτοιου μεγέθους, που δε θα μπορούσε να καλυφθεί ούτε και με τα πιο σκληρά μέτρα και 
περικοπές και κατέστησε την προσφυγή στο Μηχανισμό Στήριξης αναπόφευκτη και μονόδρομο. 

Το μνημόνιο για μας στο ΑΚΕΛ ποτέ δεν ήταν επιλογή.  Είναι πολύ καλά γνωστά σε εμάς τα αντιλαϊκά 
και οδυνηρά για τους εργαζόμενους μέτρα τα οποία επέβαλε η τρόικα σε όλες ανεξαίρετα τις χώρες που πήγε.  
Γι’ αυτό και στηρίξαμε την κυβέρνηση στις προσπάθειες που κατέβαλλε μέχρι την τελευταία στιγμή για 
χρηματοδότηση από εναλλακτικές πηγές και αποφυγή της τρόικας και του μνημονίου.  Τη στηρίξαμε την ώρα 
που η αντιπολίτευση τη χλεύαζε και ζητούσε την άνευ όρων υπογραφή μνημονίου απειλώντας μάλιστα με 
νομικές ευθύνες την κυβέρνηση και τον Πρόεδρο προσωπικά.  

Γι’ αυτό ας μη χύνει κροκοδείλια δάκρυα σήμερα ο Συναγερμός για τις επιπτώσεις του μνημονίου.  Τις 
δικές σας πολιτικές προσπαθεί σήμερα εκβιαστικά να επιβάλει η τρόικα.  Μήπως δεν είναι δική σας διαχρονική 
θέση η ιδιωτικοποίηση των ημικρατικών οργανισμών και το ξεπούλημα του δημόσιου πλούτου στο ιδιωτικό 
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κεφάλαιο;  ∆εν είναι δική σας θέση η αύξηση των ορίων συνταξιοδότησης και η διασύνδεσή τους με το 
προσδόκιμο ζωής;  Όταν ζητούσατε μέτρα, αυτό ακριβώς εννοούσατε.  Την εφαρμογή ενός κυπριακού 
μνημονίου με θύματα αποκλειστικά τους εργαζομένους.  Αυτό άλλωστε καταδεικνύει και η απόρριψη εκ μέρους 
σας των νομοσχεδίων για φορολόγηση του πλούτου, που πολύ έγκαιρα κατέθεσε η κυβέρνηση. 

Η κυβέρνηση διέγνωσε πολύ έγκαιρα τα επερχόμενα προβλήματα και με στοχευμένα πακέτα διέθεσε 
δεκάδες εκατομμύρια ευρώ για τη στήριξη καίριων τομέων της οικονομίας, όπως είναι οι κατασκευές και ο 
τουρισμός.  Στήριξε επίσης τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, οι οποίες πρώτες επηρεάστηκαν από την 
κρίση.  Τα μέτρα είχαν θετικό αντίκτυπο στην οικονομία.  Το εύρος όμως της κρίσης, η αλόγιστη έκθεση των 
τραπεζών στα ελληνικά ομόλογα, καθώς και η ελλιπής εποπτεία τους από τον τέως ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας επιδείνωσαν την κατάσταση στο σημείο που βρισκόμαστε σήμερα.  Αυτή είναι η αλήθεια, όσο και αν 
προσπαθούν κάποιοι να την αποκρύψουν. 

Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Ο προϋπολογισμός που έχουμε ενώπιόν μας δε θα μπορούσε παρά να αντανακλά τη δύσκολη 
συγκυρία στην οποία βρίσκεται σήμερα η κυπριακή οικονομία. Είναι εκ των περιστάσεων ένας 
προϋπολογισμός λιτότητας με σημαντικές περικοπές σε λειτουργικές και ανελαστικές δαπάνες. Αναπόφευκτα 
όμως στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό υπάρχουν μειώσεις και εξορθολογισμός και στις αναπτυξιακές 
δαπάνες.  Χαιρετίζουμε όμως το γεγονός πως μεγάλα και σημαντικά αναπτυξιακά έργα παραμένουν σε 
προτεραιότητα για το επόμενο έτος. 

Ο τομέας της γεωργίας δε θα μπορούσε να αποτελέσει εξαίρεση και δέχτηκε και αυτός τις συνέπειες της 
κρίσης επιπροσθέτως των δικών του διαχρονικών προβλημάτων, τα οποία εντείνονται, εξαιτίας των ολοένα και 
πιο νεοφιλελεύθερων πολιτικών που εκπορεύονται από τις Βρυξέλλες. 

Αποτιμώντας το έργο που επιτελέστηκε τα τελευταία χρόνια το κρίνουμε με θετικό πρόσημο.  Όσο και αν 
προσπαθούν ορισμένοι να το υποβαθμίσουν, το 2008, κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο σημείο να εισάγουμε 
νερό για τις ανάγκες μας.  Τέσσερα μόλις χρόνια μετά το ότι αυτή η κατάντια μοιάζει με μακρινό εφιάλτη δεν 
μπορεί παρά να πιστωθεί σε αυτή την κυβέρνηση, η οποία προγραμματισμένα κατασκεύασε αφαλατώσεις, 
ώστε σήμερα οι ανάγκες μας για ύδρευση να είναι πλήρως απεξαρτημένες από τις καιρικές συνθήκες.  ∆ιέθεσε 
στον αγροτικό κόσμο €100 εκατομ. για την ανομβρία και τη διαγραφή αγροτικών χρεών, ένα ζήτημα τριάντα 
χρόνων, που κανείς δεν τόλμησε ποτέ να αγγίξει. Τόλμησε να έρθει σε ρήξη με οικονομικά συμφέροντα 
αίροντας την αδικία που υφίστατο για δεκαετίες η πιο ταλαιπωρημένη τάξη του αγροτικού μας κόσμου, οι 
αιγοπροβατοτρόφοι.  Αναφέρομαι φυσικά στην ποσόστωση γάλακτος για το χαλούμι.  Προώθησε το πάγιο 
αίτημα του αγροτικού κόσμου για δημιουργία μητρώου γεωργών και κατοχύρωση του επαγγέλματος.  Με αυτή 
την ευκαιρία καλώ όλες τις πολιτικές δυνάμεις να επιδείξουν υπευθυνότητα και μακριά από σκοπιμότητες να 
προχωρήσουμε στην ψήφιση του πολύ σημαντικού νομοσχεδίου στην αυριανή συνεδρία.  

∆ιατέθηκαν μέσω του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης και του ΚΟΑΠ πέραν των €500 εκατομ.  
Απομένουν βέβαια πάρα πολλά να γίνουν, ώστε ο αγροτικός κόσμος να πάρει εκείνα που του αξίζουν ανάλογα 
με την προσφορά του στην κυπριακή κοινωνία και οικονομία. 

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να επαναλάβω για ακόμη μια φορά την εκτίμηση του ΑΚΕΛ, η 
οποία αποτελεί και πεποίθηση του αγροτικού κόσμου, ότι επί της παρούσας διακυβέρνησης έγιναν πάρα 
πολλά, έγιναν τόσα όσα δεν έγιναν για δεκαετίες στο παρελθόν και μάλιστα σε συνθήκες ιδιαίτερης οικονομικής 
στενότητας. Επιχειρήθηκαν τομές και επιλύθηκαν προβλήματα που ταλαιπωρούσαν τον αγροτικό κόσμο για 
δεκαετίες.  Και όσο και αν η αντιπολίτευση ισοπεδωτικά τα μηδενίζει, θα είμαστε εδώ να τα υπενθυμίζουμε. 

Κλείνοντας, θέλω να αφήσω ένα αισιόδοξο μήνυμα, ότι, παρά τα προβλήματα, παρά τις δυσκολίες που 
δυστυχώς έπονται, πολύ σύντομα θα διαβούμε το δρόμο της ανάπτυξης.  Η συνετή εκμετάλλευση των 
πλούσιων φυσικών πόρων, που μας χάρισε απλόχερα η φύση, θα μας επιφυλάξει ένα μέλλον ευημερίας για τη 
σημερινή γενιά, κυρίως όμως για τις επόμενες, για τα παιδιά μας.  

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γαβριήλ. 

 Το λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Προκοπίου του ∆ημοκρατικού Κόμματος. Και να ετοιμάζεται ο κ. Χρίστος 
Μέσης από το ΑΚΕΛ.   

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης κ. Σοφοκλής Φυττής επανέρχεται στην έδρα.) 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Βρίσκομαι σήμερα σε αυτό το βήμα έχοντας πλήρη συνείδηση του βάρους της ευθύνης που φέρουμε 
όλοι μας τούτες τις δύσκολες και κρίσιμες ώρες που περνά η πατρίδα και ο λαός μας. Η διαδικασία συζήτησης 
και ψήφισης του κρατικού προϋπολογισμού αποτελεί την κορυφαία πράξη άσκησης κοινοβουλευτικού ελέγχου 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων αφενός και αφετέρου ύψιστη αρμοδιότητα και καθήκον της κυβέρνησης να 
καταθέσει προτάσεις για τις οικονομικές δυνατότητες του κράτους για διαχείριση των εσόδων και των δαπανών 
του για επίτευξη των αναπτυξιακών της στόχων για το επόμενο έτος.  

∆υστυχώς, η φετινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού δεν μπορεί να διεξαχθεί υπό αυτή την 
έννοια, αφού η κυπριακή οικονομία βρίσκεται κάτω από το μικροσκόπιο της τρόικας.  Βρισκόμαστε ενώπιον 
μιας πρωτόγνωρης νέας τάξης πραγμάτων με δυσάρεστες συνέπειες για τον ίδιο τον κυπριακό λαό.  
∆υστυχώς, η φετινή συζήτηση γίνεται υπό τη σκιά των μέτρων λιτότητας για δημοσιονομική εξυγίανση όπως 
αυτά προβλέπονται στο μνημόνιο που συμφωνήθηκε καταρχήν από την κυβέρνηση και την τρόικα και τα οποία 
έχουμε ψηφίσει τις προηγούμενες μέρες.  

Η παγκόσμια οικονομική κρίση και η συνεχιζόμενη κρίση χρέους στην Ευρωζώνη προμήνυαν τους 
κινδύνους για τη μικρή και ανοικτή οικονομία της πατρίδος μας.  Η αβεβαιότητα και η δημοσιονομική κρίση της 
ελληνικής οικονομίας, η αλόγιστη και υπερβολική έκθεση των κυπριακών τραπεζών στα ελληνικά ομόλογα και 
το κούρεμα του ελληνικού χρέους, χωρίς η κυβέρνηση να προστατεύσει το χρηματοπιστωτικό μας σύστημα, 
έχουν οδηγήσει στην ανάγκη ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών, για να διασωθεί η οικονομία του τόπου, και 
η κυπριακή οικονομία έχασε πλήρως την αξιοπιστία της.  

Σήμερα βιώνουμε την πραγματικότητα της ένταξής μας στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης.  Οι 
ευθύνες είναι τεράστιες.  Αναμένουμε να τελειώσουν οι σχετικές έρευνες και τότε επιβάλλεται να αποδοθούν και 
οι ποινικές ευθύνες, όπου και όποιους και αν αφορούν.  Καλούμαστε σήμερα να εφαρμόσουμε με θρησκευτική 
ευλάβεια, ένα μνημόνιο που συνεπάγεται όλα αυτά τα επώδυνα και αντιλαϊκά μέτρα, που συρρικνώνει και 
πλήττει το βιοτικό επίπεδο του λαού μας.  

Φτάσαμε δυστυχώς, υπό το άγρυπνο βλέμμα της τρόικας, να βρισκόμαστε ως Βουλή στο δίλημμα 
“μνημόνιο ή χρεοκοπία”, “μνημόνιο ή κατάρρευση της κυπριακής οικονομίας και του κυπριακού κράτους”. 
Αναγκαστικά εγκρίναμε μείωση μισθών και συντάξεων, εγκρίναμε επιβολή νέων φορολογιών και δυσβάστακτα 
τόσα άλλα μέτρα για τους πολίτες.  Μειώθηκαν οι κοινωνικές παροχές, κουτσουρεύτηκαν τα επιδόματα σε 
ανάπηρους και σε άλλες ευάλωτες ομάδες, μειώθηκε το επίδομα τέκνου και η φοιτητική χορηγία, ενώ 
καταργήθηκε το επίδομα μάνας.  Προσωπικά, θεωρώ ότι ειδικά γι’ αυτά τα θέματα θα μπορούσε να γίνει 
καλύτερη διαπραγμάτευση από πλευράς κυβέρνησης με την τρόικα και να υπήρχε στόχευση και κριτήρια και 
όχι οριζόντιες αποκοπές.  Για αυτούς τους λόγους και για λόγους συνέπειας και αρχής καταψήφισα τα 
συγκεκριμένα μέτρα, που πλήττουν βάναυσα το θεσμό της οικογένειας και διαβρώνουν τον κοινωνικό ιστό, 
αυτά τα μέτρα που και πέρσι από αυτό το βήμα και πάλι τα είχα καταψηφίσει.     

Αναφορικά με τα θέματα της άμυνας, υποστηρίζω ακράδαντα ότι πρέπει να διαφυλαχθούν ως κόρη 
οφθαλμού και δεν έπρεπε να επιτρέψουμε την οποιαδήποτε παρέμβαση της τρόικας σ’ αυτά, όπως άλλωστε 
έπραξαν και άλλες χώρες που βρισκόντουσαν σε χειρότερη οικονομική κατάσταση από τη δική μας.  ∆εν 
πρέπει να επιτρέψουμε να πλήττεται η αμυντική και η επιχειρησιακή ικανότητα της πατρίδας μας, επειδή έτσι 
θέλει η τρόικα να μας επιβάλει. Είναι αδιανόητο για μένα στελέχη της Εθνικής Φρουράς να παραμένουν για 
δεκαπέντε έως είκοσι χρόνια στον ίδιο βαθμό.  Αν ισχύσει κάτι τέτοιο, με ποιο ηθικό και ποιο κίνητρο θα 
εργαστεί με κίνδυνο της ζωής του ο στρατιωτικός;  Γι’ αυτό το Υπουργείο Άμυνας επιβάλλεται άμεσα να 
επισπεύσει τη διαδικασία για την κατάθεση κανονισμών που αφορούν τις κρίσεις, αποστρατείες, προαγωγές, 
για την περαιτέρω ανέλιξη των στελεχών, προκειμένου να δημιουργηθούν τα αναγκαία κίνητρα γι’ αυτούς.  
Αποτελεί ύψιστο θέμα για την Εθνική Φρουρά και για το ηθικό του στρατεύματος να ετοιμάσει μια σωστή μελέτη 
για πρόσληψη νέων Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως, των ΕΠΥ, για επάνδρωση των κύριων αμυντικών 
συστημάτων, να προβεί στην αναβάθμιση και εκσυγχρονισμό των οπλικών συστημάτων και αγορά νέων.  
Επιδίωξη και επιθυμία όλων μας, ιδίως υπό τις παρούσες συνθήκες, όσο ποτέ άλλοτε, είναι να έχουμε μια 
ισχυρή, ταχυκίνητη, αξιόμαχη, με υψηλό φρόνημα Εθνική Φρουρά, που θα παρέχει ασφάλεια στην πατρίδα 
μας. 

Τώρα για τα θέματα υγείας οφείλω να επισημάνω ότι αποτελεί κορυφαίο ζήτημα  η εισαγωγή του Γενικού 
Συστήματος Υγείας, που θα επιφέρει τομές και μια γενναία μεταρρύθμιση στον ευαίσθητο τομέα της υγείας, 
που είναι αποδεκτό από όλους ότι νοσεί και ιδιαίτερα σήμερα, την εποχή του μνημονίου, επιβάλλεται η 
εισαγωγή του ΓΕΣΥ, χωρίς όμως ακόμα να υπάρχει ξεκάθαρη κατεύθυνση για την εφαρμογή του.  Η δυσμενής 
οικονομική κατάσταση που αντιμετωπίζουν σήμερα τα κυπριακά νοικοκυριά εν μέσω οικονομικής κρίσης οδηγεί 
ολοένα και περισσότερο πληθυσμό στα κρατικά νοσηλευτήρια του τόπου μας.  Η κατάσταση των 
νοσηλευτηρίων μας  επιδεινώνεται ακόμα περισσότερο με την προσέλευση μεγάλου αριθμού Τουρκοκυπρίων 
που διαμένουν στις κατεχόμενες περιοχές, καθώς και αιτητών πολιτικού ασύλου, οι οποίοι λόγω της πολιτικής 
του κράτους δικαιούνται δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  Οι Τουρκοκύπριοι, χωρίς να προσφέρουν 
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τίποτα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, ερχόμενοι στις ελεύθερες περιοχές του κράτους, απολαμβάνουν όλα αυτά 
τα προνόμια και τα αγαθά και στη συνέχεια επιστρέφουν στα κατεχόμενα και διαμένουν στις περιουσίες των 
προσφύγων συμπατριωτών μας, ενώ ένα μεγάλο κομμάτι των Ελληνοκυπρίων συμπατριωτών μας, που έχουν 
προσφέρει τόσα και τόσα στο κράτος, δεν τυγχάνει του ίδιου ευεργετήματος.  Αυτή και αν είναι μια καταφανής 
δυσμενής διάκριση σε βάρος των Ελληνοκυπρίων συμπατριωτών μας!  

Για όλους αυτούς τους λόγους προχωρήσαμε με το ∆ημοκρατικό Συναγερμό πριν λίγες μέρες στην 
κατάθεση κοινής πρότασης νόμου, η οποία προβλέπει και καθορίζει για Τουρκοκυπρίους ή και αλλοδαπούς να 
καθίστανται δικαιούχοι λήπτες δημοσίου βοηθήματος για δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, εφόσον έχουν 
πιστωμένες ή πληρωμένες εισφορές για τρία χρόνια στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

∆υστυχώς, ζούμε πρωτόγνωρες καταστάσεις για την Κύπρο, που προσομοιάζουν με αυτές του 1974.  
Πού καταντήσαμε!  Η πατρίδα μας, μια χώρα που πριν πέντε χρόνια τη ζήλευαν και τα πιο ανεπτυγμένα κράτη 
για την ευημερία και για το υψηλό βιοτικό επίπεδο του λαού μας και σήμερα, δυστυχώς, διακόσιες χιλιάδες 
Κύπριοι ζουν κοντά στο όριο της φτώχιας!  Χιλιάδες άνθρωποι αναζητούν βοήθεια, για να ταΐσουν τις 
οικογένειές τους, στα κοινωνικά παντοπωλεία των δήμων και στα συσσίτια της εκκλησίας.  Οι άποροι μαθητές 
στα σχολεία μας αυξάνονται καθημερινώς.  Οι περικοπές στην παιδεία και όλες οι συνέπειες που συνεπάγονται 
μας γυρίζουν πολλά χρόνια πίσω. 

Σήμερα οι άνεργοι ανέρχονται στις σαράντα χιλιάδες, ενώ το φάσμα της ανεργίας κινδυνεύουν να 
αντιμετωπίσουν ακόμα περισσότεροι πολίτες, αφού οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις κλείνουν η μια μετά την άλλη, 
ενώ τα κυπριακά νοικοκυριά είναι καταχρεωμένα.   

Κύριε Πρόεδρε, 

Ως βουλευτής Λάρνακας θέλω να δηλώσω την απογοήτευσή μου, γιατί η κυβέρνηση για ακόμη μια 
χρονιά έχει γυρίσει την πλάτη στην πόλη του Ζήνωνα, η οποία  συνεχίζει να παραμένει ο φτωχός συγγενής 
τόσο από άποψη κονδυλίων όσο και σε αναγκαία έργα ανάπτυξης.  Η κυβέρνηση απέτυχε να υλοποιήσει τη 
συμφωνία για τη μετακίνηση των εγκαταστάσεων των πετρελαιοειδών από το παραλιακό μέτωπο, η οποία 
έπρεπε να γινόταν μέχρι το 2010, ενώ φέτος, το 2012, θα ολοκληρωνόταν η περιβαλλοντική αποκατάσταση 
του χώρου.  Η μετακίνηση των εγκαταστάσεων του διυλιστηρίου και των πετρελαιοδεξαμενών με την 
κατασκευή του τερματικού σταθμού στο Βασιλικό και η αξιοποίηση των χώρων αυτών θα ελευθερώσουν την 
περιοχή και θα επιτρέψουν την τουριστική ανάπτυξη της πόλης.  Η απόφαση για επέκταση του Γενικού 
Νοσοκομείου Λάρνακας με ανέγερση της νέας πτέρυγας θα ξεκινούσε φέτος, άλλα δυστυχώς δε βλέπουμε το 
έργο να αρχίζει.  Η μεγάλη και συνεχιζόμενη καθυστέρηση που παρατηρείται στην έναρξη του μεγαλεπήβολου 
έργου της ενιαίας ανάπτυξης του λιμανιού και της μαρίνας της Λάρνακας, παρά την υπογραφή της συμφωνίας 
με το στρατηγικό επενδυτή, μας ανησυχεί ιδιαίτερα για το μέλλον του έργου και τις προοπτικές ανάπτυξης της 
πόλης μας.  

Από τις κοινοβουλευτικές επιτροπές που είμαι μέλος θα συνεχίσω να ασκώ πιέσεις προς την 
κατεύθυνση επίλυσης των μεγάλων προβλημάτων που ταλανίζουν μέχρι σήμερα, αλλά και διαχρονικά τη 
Λάρνακα.  Αναφέρω κάποια από τα μεγάλα προβλήματα της πόλης μας, τα οποία χρήζουν άμεσης επίλυσης, 
για τα οποία οι προοπτικές, λόγω της οικονομικής κατάστασης, παρουσιάζονται δυσοίωνες:  Ο ημιτελής 
παρακαμπτήριος δρόμος Αλέξανδρου Παναγούλη, ο δρόμος Φανερωμένης-Γεώργιου Χριστοδουλίδη-ΓΣΖ.  Επ’ 
ευκαιρία, χαιρετίζω την προ ολίγων ημερών υπογραφή των συμβολαίων και ελπίζω να μη μείνει κι αυτό το έργο 
στα χαρτιά.  Οι δρόμοι στην επαρχία που συνδέουν τις κοινότητες και ιδίως οι επικίνδυνοι, η ενοποίηση του 
παραλιακού μετώπου που θα συνδέει την περιοχή Μακένζυ με την τουριστική ακτή Περβολιών μέχρι το Φάρο 
Κιτίου, η ανέγερση του Περιβαλλοντικού Κέντρου Αλυκών, η φιλοξενία κρατικής πανεπιστημιακής σχολής, που 
τόσο αναγκαιεί στην πόλη μας. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

∆ιαχρονική θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος για την οικονομία της πατρίδος μας ήταν πάντα ότι πρέπει 
να αντιμετωπίζεται ως εθνική υπόθεση από όλους.  Αυτό επαναλαμβάνουμε και τώρα.  Έχοντας μπροστά μας 
την προοπτική και την όσο το δυνατόν ταχύτερη εκμετάλλευση και αξιοποίηση του φυσικού μας πλούτου, της 
αποκλειστικής οικονομικής μας ζώνης, οφείλουμε να μελετήσουμε και να εφαρμόσουμε μέτρα και τρόπους για 
στοχευμένη στήριξη όλων των ευπαθών ομάδων του πληθυσμού μας, των ανέργων, των παθόντων, των 
προσφύγων, των πολυτέκνων, των τριτέκνων, των χαμηλοσυνταξιούχων και όλων των άλλων χαμηλόμισθων 
της μεσαίας και μικρομεσαίας εισοδηματικής τάξης. 

Τελειώνοντας, θέλω να τονίσω ότι από εμάς εξαρτάται το μέλλον των επόμενων γενιών σε αυτό τον 
τόπο.  Χρειάζεται σωστή διαχείριση, αποφασιστικότητα, λήψη σωστών μέτρων με σύνεση, με 
αλληλοκατανόηση και αλληλοσεβασμό. 
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Τέλος, με την ευκαιρία των γιορτών εύχομαι σε σας και σε όλο τον κυπριακό λαό υγεία, ευτυχία και κάθε 
καλό και ο νέος χρόνος να βρει την πατρίδα μας ελεύθερη και ευημερούσα! 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ευχαριστούμε, κύριε Προκοπίου. 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Χρίστο Μέση, βουλευτή Λεμεσού, του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   Και ο 
τελευταίος ομιλητής είναι ο κ. Κώστας Κωνσταντίνου.  

ΧΡ. ΜΕΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, να πω κάτι.  ∆ιερωτώμαι αν μπορεί κάποιος του απογευματινού που θα θέλει να μιλήσει 
τώρα, να κόβκει τη σειρά του, αν μπορεί να γίνει, διότι τελειώνουμε νωρίς από ό,τι κατάλαβα. Συνεχίστε και 
μπορεί να το σκεφτεί κανένας… 

ΧΡ. ΜΕΣΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆ίχως άλλο, η σημερινή συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2013 διεξάγεται κάτω από πολύ 
επώδυνες και δυσμενείς οικονομικές συνθήκες, συνθήκες που καθορίζονται πέρα από το ευρύτερο περιβάλλον 
της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, ουσιαστικά από την ύπαρξη και την εφαρμογή για τα επόμενα χρόνια του 
δανειοδοτικού μνημονίου της χώρας μας με την τρόικα, ένα επώδυνο μνημόνιο που καθορίζει και διαμορφώνει 
οριστικά τον υπό αναφορά προϋπολογισμό, που έχει ως χαρακτήρα και βασική φιλοσοφία την πεπατημένη και 
αποτυχημένη αντίληψη της μονόπλευρης λιτότητας, τα πνιγηρά μέτρα κατά των εργαζομένων, τη συρρίκνωση, 
αλλά και τη μεταβολή του τρόπου λειτουργίας του κράτους γενικότερα.  Ένα μνημόνιο που θα ήταν πολύ 
αφηρημένο και αόριστο, αν λέγαμε έτσι απλά και γενικευμένα ότι αυτό αποτελεί μόνο απότοκο της ύπαρξης της 
οικονομικής κρίσης.  Γιατί δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία πως η οικονομική κρίση από μόνη της ουδέποτε θα 
ήταν αρκετή να φέρει αυτό το μνημόνιο.  Γιατί ένα μνημόνιο ποτέ και για κανένα λόγο δε θα ήταν αναγκαίο για 
την Κύπρο, αν δεν προηγείτο μια σειρά από γεγονότα, γεγονότα που ως συνέπεια συγκεκριμένων αποφάσεων 
στη βάση χαρακτηριστικών συμπεριφορών και νοοτροπίας καθόρισαν τις συνθήκες που ακριβώς στο τέλος 
επέβαλαν την έλευση αυτού του μνημονίου.  Γιατί ακριβώς σήμερα και με την πάροδο λίγων μόνο μηνών 
γίνεται πια ξεκάθαρο πως το πρόβλημα είχε τη γενεσιουργό του αιτία αποκλειστικά στην αλόγιστη και ασύδοτη 
έκθεση των κυπριακών τραπεζών και ιδιαίτερα, εξειδικευμένα, στην οικονομία της Ελλάδας.  Αυτό δηλαδή που 
στη συνέχεια οδήγησε στο σταδιακό αποκλεισμό από τις διεθνείς αγορές και στην παρεμπόδιση της 
αναχρηματοδότησης του δημοσίου χρέους, για να φτάσουμε, ως γνωστό, στο κούρεμα των ελληνικών 
ομολόγων, που σε συνδυασμό με την απόφαση της Ευρωπαϊκής Αρχής Τραπεζών για αύξηση των ιδίων 
κεφαλαίων επέφεραν την κατάρρευση του τραπεζικού μας συστήματος. 

 Τα γεγονότα αυτά αποκαλύπτουν σε όλο της το τρομακτικό μεγαλείο την ασυδοσία και την αλόγιστη 
αδηφαγία και τοκογλυφία από μέρους συγκεκριμένων τραπεζιτών, που είχε ως ιδιαίτερο αποδέκτη τον εν μέσω 
κρίσης ελληνικό λαό και όχι μόνο βέβαια.  Την ίδια στιγμή δεν πρέπει να διαφεύγει και το γεγονός ότι, πέρα από 
τις εγκληματικές συμπεριφορές των όποιων τραπεζών, άλλο τόσο εγκληματική υπήρξε και η πλημμελής και 
ανεπανάληπτα αναιμική ενάσκηση του εποπτικού ρόλου των τραπεζών από μέρους τού κατά τα άλλα πολιτικά 
λαλίστατου τότε ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας κ. Αθανάσιου Ορφανίδη.   

 Όλα δηλαδή είναι γεγονότα και συμπεριφορές, που χωρίς αυτά η Κύπρος ουδέποτε θα βρισκόταν σε 
αυτή τη δεινή θέση.  Και δε χρειάζονται ούτε επιχειρήματα ούτε και πολλές εξηγήσεις, για να τεκμηριωθεί αυτό, 
παρά μόνο ένας αριθμός.  Και ο αριθμός είναι €10 δις!  Αυτό είναι περίπου το μέγεθος του προβλήματος των 
τραπεζών,  €10 δις!  ∆ηλαδή, το συντριπτικό 86% των συνολικών δανειακών μας αναγκών.  €10 δις, που 
ασφαλώς αποτελούν ένα τεράστιο ποσό που, και αν ακόμα χάριν άσκησης θέλαμε να εξασφαλίσουμε άμεσα, 
δε θα μας έφταναν όλα τα έσοδα του κράτους μας που είχαμε καθ’ όλη τη διάρκεια του τρέχοντος έτους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν υπάρχει καμία αμφιβολία ότι έχει επιτελεστεί από κάποιους ένα τεράστιο και απεχθές έγκλημα σε 
βάρος του κυπριακού λαού.  Θα έλεγα το τρίτο στη σειρά μετά το πραξικόπημα του ʼ74 και το σκάνδαλο του 
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χρηματιστηρίου.  Ένα έγκλημα που ίσως για πρώτη φορά κάνει τόσο επιτακτική την άμεση προσαγωγή των 
όποιων υπευθύνων στη δικαιοσύνη, ώστε, πέρα από την ικανοποίηση του αισθήματος δικαίου, να μπορέσει ο 
τραπεζικός μας τομέας να επανέλθει ξανά σε ομαλότητα και σταθερότητα, που είναι βασική προϋπόθεση για 
την επανάκαμψη της οικονομίας της χώρας μας. 

 Βέβαια, για την επανάκαμψη το πρώτο βήμα είναι η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, ώστε με την 
προώθηση της ρευστότητας στην αγορά να επέλθει η αναγκαία αναθέρμανση του κύκλου της οικονομίας.  
Όμως στις δοσμένες συνθήκες η επαναφορά της ανάπτυξης κάτω από τις πρόνοιες του μνημονίου θα χρειαστεί 
και επιπλέον σκληρές προσπάθειες, για να αντιμετωπιστούν οι δυσμενείς συνθήκες λιτότητας και κατ’ 
επέκταση η επιβράδυνση που θα επιφέρουν στη δομή της οικονομίας πλείστες από τες πρόνοιες του 
επώδυνου αυτού μνημονίου.  Γιατί, όσο και αν κατά την ακόμη συνεχιζόμενη διαπραγμάτευση με την τρόικα 
φαίνεται να απετράπησαν τα χειρότερα, όσο και αν η δική μας πλευρά φαίνεται ότι πέτυχε να κρατήσει πλείστες 
κόκκινες γραμμές ανέπαφες, με αποτέλεσμα το παρόν μνημόνιο να μπορεί να πει κανείς ότι είναι το λιγότερο 
επώδυνο που υπογράφθηκε μέχρι σήμερα στην Ευρώπη, αυτό δεν παύει να είναι ένα απεχθές έγγραφο, 
πάντοτε επώδυνο για το λαό, αλλά ιδιαίτερα ανασταλτικό για την ανάπτυξη. 

 Γι’ αυτό και αυτή τη στιγμή, κύριε Πρόεδρε, την υστάτη, θα χρειαστεί το μέχρι σήμερα κενό σύνθημα της 
ενότητας να γίνει επιτέλους πράξη.  Θα πρέπει να τεθεί ένα τέλος στην πολιτική της κινδυνολογίας και στη 
μεμψιμοιρία, που δίχως άλλο τους τελευταίους μήνες δηλητηρίασαν και κατέστρεψαν ό,τι μπορούσε να 
βελτιώσει, έστω και στο ελάχιστο, το γενικότερο κλίμα στην οικονομία. 

 Θα πρέπει επιτέλους κάποιοι να σταματήσουν με τις ισοπεδώσεις που τους επέβαλε προφανώς η 
αντιπολιτευτική και προεκλογική τους διάθεση, να αποδομούν τη δική μας πλευρά και να δίνουν επιχειρήματα 
στους εχθρούς της Κύπρου.  ∆εν ήταν καθόλου σπάνιο το φαινόμενο τους τελευταίους μήνες ξένα έντυπα, για 
να εξυπηρετήσουν δικές τους σκοπιμότητες, να παραθέτουν και να εκμεταλλεύονται απαράδεκτες δηλώσεις 
στελεχών της αντιπολίτευσης, όπως για παράδειγμα αυτές που χαρακτήριζαν τις αντιπροτάσεις της πλευράς 
μας για το μνημόνιο ως προτάσεις σκουπίδια και άλλα παρόμοια. 

 Θα πρέπει επιτέλους να γίνει αντιληπτό ότι η ενότητα δεν είναι σχήμα λόγου.  ∆εν αρκεί να λέμε ότι 
ενώνουμε δυνάμεις.  Η ενότητα δεν είναι προεκλογικό σύνθημα.  Η ενότητα βιώνεται πολιτικά και όχι φραστικά, 
απαιτεί καθορισμό πολιτικών θέσεων και άρθρωση ανάλογου πολιτικού λόγου.   Ιδιαίτερα τώρα, που 
καλούμαστε να διεξέλθουμε μια πολύ κρίσιμη και επώδυνη περίοδο, που είτε θα οδηγηθούμε έξω από την 
κρίση στην ομαλότητα είτε θα οδηγηθούμε σε ένα νέο μνημόνιο ακόμη πιο επώδυνο και ακόμη πιο επαχθές.  
Γι’ αυτό, ναι, η ενότητα είναι σήμερα πιο αναγκαία παρά ποτέ, αν και όμως πολύ φοβούμαι ότι για κάποιους η 
ενότητα συνεχίζει ακόμη και σήμερα και θα συνεχίσει και στο μέλλον να αποτελεί επικοινωνιακό εργαλείο παρά 
πολιτική πράξη.  Γιατί στην πραγματικότητα αυτά που επιδιώκουν κάποιοι και ιδανικά επιθυμούν ανθίστανται 
ακόμη της σημερινής ήδη δυσβάστακτης για το λαό πραγματικότητας. 

 Η μείωση των παροχών, οι περικοπές και γενικά η δυσβάστακτη λιτότητα μπορεί δυστυχώς, αγαπητοί 
συνάδελφοι, να έχουν και συνέχεια.  Ήδη η επιχειρούμενη απορρύθμιση της αγοράς εργασίας άρχισε να 
παίρνει σάρκα και οστά με ασφαλώς πολλά υποσχόμενη και ελκυστική για κάποιους προσφορά πολύ φτηνής 
και ανταγωνιστικής εργασίας, αλλά με τίμημα την καταρράκωση και την εξαθλίωση του λαού από την ανεργία.   

 Ακόμη, κανείς δεν αποκλείει στο μέλλον μια επαναφορά της παράλογης λογικής των ιδιωτικοποιήσεων 
κερδοφόρων ημικρατικών οργανισμών, που ασφαλώς κάποιοι σήμερα παρά ποτέ τούς εποφθαλμιούν και έχει 
κατά κύριο λόγο να κάνει με τη δυνητική τους ικανότητα στη νέα ενεργειακή εποχή να υπερπολλαπλασιάσουν 
την κερδοφορία τους, όπως επίσης την επαναφορά της άλλης επιδίωξης από κάποιους κύκλους, αυτής που 
μέχρι σήμερα ο Πρόεδρος Χριστόφιας με τόση επιτυχία απέτρεψε, τον έλεγχο δηλαδή των εθνικών μας πόρων, 
που έχουν σχέση με τους υδρογονάνθρακες.  Και δεν αναφέρομαι μόνο στον υποθαλάσσιο φυσικό πλούτο 
καθεαυτόν, αλλά και σε ό,τι άλλο έχει έστω και έμμεση σχέση με τους υδρογονάνθρακες και έχει ως ιδιοκτήτη ή 
θα μπορούσε να έχει ως ιδιοκτήτη το λαό και δυνητικά να καταστεί στο μέλλον προσοδοφόρο, όπως τεχνικές 
υποδομές, ιδιοκτησιακά καθεστώτα εκμετάλλευσης, λιμενικές υπηρεσίες, ηλεκτρονικές επικοινωνίες, 
ενεργειακές υποδομές και τόσα άλλα.  Γι’ αυτό είμαστε βέβαιοι ότι κάποιοι ακόμα σχεδιάζουν και 
προετοιμάζουν νέες επώδυνες πραγματικότητες για τον τόπο μας.  Κάποιοι προσδοκούν ακόμα και άλλο αίμα 
από το λαό.  Επιδιώκουν την περαιτέρω αφαίμαξη του μόχθου και του ιδρώτα των απλών ανθρώπων, γιατί 
επιβουλεύονται τον πλούτο της χώρας και το μέλλον του κυπριακού λαού στο σύνολό του. 

 Γι’ αυτό εμείς, ως αριστερά, δεν έχουμε καμιά αυταπάτη.  Τα χρόνια που έρχονται θα είναι σκληρά και 
δύσκολα, αλλά προπάντων θα είναι μια περίοδος που οι επιθέσεις ενάντια στον κοινωνικό ιστό θα 
κορυφωθούν ματώνοντας και αφαιμάσσοντάς τον όσο βαθύτερα τους επιτραπεί. Γι’ αυτό είμαστε 
προετοιμασμένοι και έτοιμοι, προετοιμασμένοι και έτοιμοι να υπεραμυνθούμε κάθε σπιθαμής κοινωνικής 
κατάκτησης προστατεύοντας τα κεκτημένα αυτού του λαού με όποιο και όσο τίμημα και αν απαιτηθεί. 

 Είναι δε βέβαιο πως στο τέλος ο λαός μας θα τα καταφέρει, όπως τόσες φορές εξάλλου στα δύσκολα 
έπραξε και στο παρελθόν.  Είναι βέβαιο πως μαζί μπορούμε να εξέλθουμε της κρίσης και θα εξέλθουμε.  Όμως 
θα πρέπει εν τω μεταξύ πρώτα να διαχειριστούμε την κρίση αμβλύνοντας και περιορίζοντας τα επώδυνα που 
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έχει ήδη φέρει το μνημόνιο, αλλά προπάντων αποτρέποντας, εμποδίζοντας και ανατρέποντας να επέλθουν 
όσα ακόμη κάποιοι δυστυχώς επιβουλεύονται και θα επιμείνουν μάλλον να μας επιφέρουν. 

 Σας ευχαριστώ, αγαπητοί συνάδελφοι, και σας εύχομαι καλές γιορτές!   

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Μέση. 

 Παρακαλώ το βουλευτή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου να προσέλθει στο 
βήμα.  Είναι ο τελευταίος ομιλητής της πρωινής συνεδρίας της Βουλής. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι το κλίμα φέτος τόσο βαρύ, που πραγματικά ο προβληματισμός είναι έντονος, γι’ αυτό δε θα 
ακολουθήσομε την πεπατημένη των ομιλιών.  Και, παρά το γεγονός ότι υπάρχουν ουκ ολίγα τα οποία κάποιος 
μπορεί να αναφέρει, να καταλογίσει και να πει με στόμφο για τα όσα έχουν διαδραματίσει κάποιοι με τις 
αμέλειες και τις παραλείψεις τους, αλλά και για την όποια πολιτική έχει ακολουθήσει η κυβέρνηση κύρια, που 
μας έχει οδηγήσει σ’ αυτό το κατάντημα, σήμερα είναι η ώρα του προβληματισμού.  Και είναι η ώρα να δούμε 
πώς θα μπορέσουμε να εξέλθουμε απ’ αυτή την κρίση, η οποία έχει αγγίξει δυστυχώς πάρα πολλούς 
συμπολίτες μας, πάρα πολλούς συνεπαρχιώτες.  Και δυστυχώς, είμαστε μάρτυρες καθημερινά, πιστεύω, όλοι 
οι συνάδελφοι του τι πραγματικά συμβαίνει, του ότι υπάρχουν απελπισμένοι.  Η φτώχια, η ανεργία, η ένδεια 
έχουν αγγίξει πάρα πολύ κόσμο και είναι πάρα πολλοί αυτοί που, απελπισμένοι, απευθύνονται όπου δει, για να 
βρουν κάποια ελπίδα φωτός, έστω και για εκείνα της καθημερινότητας, για τα πιο μικρά.  Εκεί έχουν οδηγηθεί 
πάρα πολλοί δυστυχώς συμπολίτες μας!  Όλ’ αυτά, γιατί κάποιοι ακολούθησαν λανθασμένες πολιτικές, 
αμέλησαν να επιδείξουν στοιχειώδη, συγκροτημένη, έστω και προληπτική πολιτική, με αποτέλεσμα να 
οδηγηθούμε εδώ που φτάσαμε.  Και, όταν μονόπλευρα κάποιοι επιρρίπτουν ευθύνες χωρίς οι ίδιοι να 
αναλαμβάνουν τις δικές τους ευθύνες για το πώς οδήγησαν τον τόπο εδώ και για το πού φτάσαμε με τις 
λανθασμένες πολιτικές, αλλά και για το τι μέλλει γενέσθαι μέσα από τη μη ανάληψη των δικών τους ευθυνών, ε, 
προκαλεί κάποιο προβληματισμό.  ∆υστυχώς, αντί να ακούσουμε προτάσεις για το τι έχουν κάνει κάποιοι…  
Και θα μιλήσω και για τον τομέα της υγείας!   

 Οι συνάδελφοι βουλευτές της Πάφου γνωρίζουν πολύ καλύτερα το κατάντημα που έχει οδηγηθεί η 
Πάφος σε πολύ μεγαλύτερο βαθμό από τις άλλες επαρχίες.  Το πρόβλημα με την Πάφο και η κρίση η οποία 
έχει αγγίξει τους Παφίτες έχουν ξεκινήσει εδώ και τρία χρόνια.  Και δυστυχώς, ήταν ακριβώς το έναυσμα, για να 
αντιληφθούν οι κυβερνώντες ότι έπρεπε να πάρουν μέτρα, τα οποία θα έπρεπε να επεκταθούν σε ολόκληρη 
την Κύπρο.  ∆υστυχώς, φτάσαμε στο σημείο αυτή η κατάσταση να επεκταθεί σ’ ολόκληρη την Κύπρο και το 
πρόβλημα να είναι γενικότερο, παρά τις προειδοποιήσεις οι οποίες υπήρξαν.  Και, όταν οι ίδιοι οι κυβερνώντες 
διά του Υπουργού Οικονομικών, του τότε Υπουργού Οικονομικών, ανέφεραν ότι έχουμε ξεπεράσει την κρίση, 
ότι την Κύπρο δεν την αγγίζει, ότι είναι μια αυτόφωτη, αυτοδύναμη οικονομία, μικρή μεν, αλλά ξεπεράσαμε το 
πρόβλημα…  Ε, όταν δεν αντιλαμβάνεσαι το μέγεθος της κρίσης και την πραγματικότητα, πώς να προωθήσεις 
μέτρα και να επιλύσεις και το πρόβλημα; 

 Εν πάση περιπτώσει, απλά λέω ότι εμείς ως Παφίτες ζούμε σε μεγαλύτερο βαθμό ίσως από άλλες 
πόλεις τις πραγματικότητες.  Τώρα δε θα μιλήσω για το πού έμεινε η Πάφος όσον αφορά τη στασιμότητα των 
έργων ανάπτυξης και την προώθηση και υλοποίηση έργων.  Νομίζω ότι όλοι γνωρίζουμε πού βρισκόμαστε.  
Απλά, τώρα δεν είναι η ώρα, κάτω από το κράτος των προβλημάτων που απασχολούν γενικότερα, ειδικότερα 
και γενικότερα, ολόκληρη την Κύπρο και την οικονομία μας, να μιλούμε για έργα, γιατί είναι ουτοπία.  Εν πάση 
περιπτώσει όμως, στα θέματα πολιτικής που επαναλαμβάνοντο τακτικότατα στις όποιες συσκέψεις ή στις 
παρακλήσεις που γίνονταν στην παρουσία υπουργών ή και του ιδίου του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για 
σημαντικά έργα ανάπτυξης για την Πάφο, απάντηση ήταν το εξής στερεότυπο επαναλαμβανόμενο πρότυπο:  
«Ξέρετε, υπάρχει πολιτική βούληση».  Εμείναμεν στις πολιτικές βουλήσεις, τα έργα όμως δεν έχουν προωθηθεί 
και υλοποιηθεί!  Τώρα, επαναλαμβάνω, είναι ουτοπία να μιλάμε για προώθηση έργων ανάπτυξης.   

 Τώρα σίγουρα και ο τομέας της υγείας…  Ακούσαμε από την ευπαίδευτη αγαπητή συνάδελφο την κ. 
Μισιαούλη να μας λέει ότι “θα”, “θα”, “θα”, ότι προγραμματίζονται...  Μα, τι κάνατε τόσα χρόνια;  Είχατε το 
δικαίωμα, είχατε την ευχέρεια, είχατε την εξουσία να υλοποιήσετε έργα, με πρώτο και καλύτερο το ΓΕΣΥ!  Και 
ήταν μια απαίτηση ολόκληρου του κυπριακού λαού, όλων των πολιτικών δυνάμεων η προώθηση και εφαρμογή 
του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Εδώ ακούσαμε τον ίδιο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να λέει -και το είπε και 
δημόσια- ότι δεν επρόκειτο για κάποιους λόγους να προωθηθεί και να εφαρμοστεί το Γενικό Σύστημα Υγείας, 
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που είναι η πανάκεια προώθησης και επίλυσης όλων των προβλημάτων τα οποία απασχολούν το δημόσιο 
τομέα της υγείας.  ∆υστυχώς, μετά από πολύ καιρό, αφού το ακούσαμε και από Υπουργούς Υγείας, ξαφνικά 
θυμηθήκατε τον περασμένο Ιούνιο να μας πείτε ότι «είμαστε σε θέση και η απόφαση είναι ξεκάθαρη και 
υπάρχει και απόφαση εκ νέου του Υπουργικού Συμβουλίου για προώθηση και εφαρμογή του Γενικού 
Συστήματος Υγείας».  Μα, ποια εφαρμογή;  Πόσος εμπαιγμός τέλος πάντων αυτής της κοινωνίας των πολιτών, 
την οποία επικαλεστήκατε πάρα πολλές φορές;  Προώθηση και εφαρμογή χωρίς την προώθηση και λύση των 
βασικών προαπαιτουμένων για την προώθηση και εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας;  Από όλα αυτά 
τα οποία έπρεπε να είχαν υλοποιηθεί ως βασικά προαπαιτούμενα τίποτα δεν έγινε!  Με ποια βάση εκ του μη 
όντος λόγω ανυπαρξίας θα μπορέσει να προωθηθεί και να εφαρμοστεί το Γενικό Σύστημα Υγείας;  Φαίνεται 
όμως ότι είχατε κατά νουν ότι θα προωθούσατε κάποια ίσως υποψηφιότητα Υπουργού Υγείας και ίσως να ʼταν 
και ευκαιρία, να πούμεν, να το εξαγγείλετε, να έχετε μια βάση διακήρυξης και προκήρυξης κάποιων πολιτικών, 
για να έχετε να λέτε προς τα έξω.  Όμως, φαίνεται ότι δε λαμβάνετε σοβαρά υπόψη κάποια ζητήματα τα οποία 
είναι εκ των ων ουκ άνευ, είναι βασικά ζητήματα τα οποία έχουν να κάνουν με την ίδια την πολιτική την οποία 
εξαγγέλλετε, που δεν μπορεί η ίδια να υλοποιηθεί, γιατί είναι φανερό ότι δεν υπάρχει σοβαρή πρόθεση, παρά 
την εξαγγελία, προώθησης και εφαρμογής του Γενικού Συστήματος Υγείας, γιατί, αν υπήρχε, δε θα…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ο προϋπολογισμός των €80.000 για προώθηση και εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας, ε, δεν 
αρκεί ούτε για μνημόσυνα!  Με όλο το σεβασμό!  Είναι αυτοεμπαιγμός και των ιδίων των πολιτικών σας αλλά 
πολύ περισσότερο του κυπριακού λαού!  Εάν υπήρχε σοβαρή πρόθεση από μέρους σας, θα ήταν πολύ 
διαφορετική και η όλη προσέγγιση η οποία θα υπήρχε από μέρους σας. 

 Όσον αφορά την αναδιοργάνωση, που είναι και βασικότατο προαπαιτούμενο, δεν την έχουμε δει, ενώ 
έπρεπε ήδη να είχε γίνει.  Ποιος είναι ο οδικός χάρτης τον οποίο έχετε ακολουθήσει;  Ποιες είναι οι πολιτικές και 
τα έργα τα οποία θα έπρεπε να είχαν υλοποιηθεί, ούτως ώστε να γίνουν, να υλοποιηθούν;  Και ποια είναι η 
κοστολόγηση, η οποία δεν υπήρξε, δεν υπάρχει και δεν την έχουμε ενώπιόν μας;  Είναι απλά να εξαγγέλλομε 
γενικά και αόριστα και, όπως λέμε στην κοινώς καθομιλουμένη, του κουτουρού πολιτικές απλά για εσωτερική 
κατανάλωση;  Ναι, αυτό έχετε κάνει!   

 Εδώ υπάρχει θέμα μνημονίου!  Ο προϋπολογισμός δε συνάδει με το μνημόνιο, με DRG, που έπρεπε να 
είναι οι προτεραιότητές σας!  Από τη στιγμή που αδυνατείτε…  Ναι, μπορεί να παραδώσετε την εξουσία σε δύο 
μήνες, έπρεπε όμως, αν μη τι άλλο, να θέσετε κάποιες βάσεις.  Έπρεπε!  Την ίδια ώρα που οι πολίτες και οι 
ασθενείς ταλαιπωρούνται σε έτι μεγαλύτερο βαθμό, γιατί απευθύνονται στα δημόσια νοσοκομεία, για να βρουν 
παρηγοριά, για να βρουν λύση στα προβλήματά τους, δυστυχώς ακόμα και την πρωτοβάθμια ιατρική 
περίθαλψη την έχετε σμπαραλιάσει!  Και τα μόνα τα οποία γίνονται αυτή τη στιγμή είναι οι λίστες αναμονής, οι 
ουρές, οι ημερομηνίες για επεμβάσεις μετά από έξι μήνες, οκτώ μήνες, ένα χρόνο και πάει λέγοντας.  Και την 
ίδια στιγμή δεν έχετε αναβαθμίσει την πρωτοβάθμια ιατρική περίθαλψη.  Και την ίδια στιγμή δεν έχετε συνάψει 
οποιεσδήποτε συμφωνίες και δεν έχετε απευθυνθεί στον ιδιωτικό τομέα, που, δόξα σοι ο Θεός, έχει και 
εξοπλισμό πολύ περισσότερο και μεγαλύτερο!  Αν αναλογιστούμε και σε σχέση με τους Ευρωπαίους πολίτες, 
με το τι συμβαίνει πραγματικά στην Ευρώπη, εμείς ως Κύπρος έχουμε σε μεγαλύτερο βαθμό εξοπλισμούς, 
αλλά και δυνατότητες για περίθαλψη των ασθενών.  ∆υστυχώς, όλα στον αυτόματο πιλότο!  Υπάρχει μια 
πτώση από αλεξίπτωτο και τίποτα δεν κάνετε να ανακόψετε αυτή την πορεία, η οποία επιδεινώνεται 
καθημερινά και δημιουργεί έτι μεγαλύτερα προβλήματα.  Και δυστυχώς, αυτοί που πληρώνουν τη νύφη είναι οι 
ίδιοι οι ασθενείς και οι πολίτες. 

 Εν πάση περιπτώσει, απλά θα πω ένα παράδειγμα.  Ε, δεν μπορεί ιατροσυμβούλια τα οποία 
συνιστώνται…  Και φαίνεται ότι έχουν δοθεί οι εξής οδηγίες λόγω και της οικονομικής κρίσης και των 
προβλημάτων που απασχολούν την οικονομία μας:  «Ξέρετε, όσους απευθύνονται μέσω των ιατροσυμβουλίων 
για συντάξεις ή οτιδήποτε άλλο να τους αποκόπτετε, να τους λέτε ότι δε δικαιούνται».  Ιατροσυμβούλιο πριν 
από ένα χρόνο -θα πω ένα παράδειγμα κλασικό- κατέταξε κάποιον, ο οποίος ήταν εργαζόμενος σε ημικρατικό 
οργανισμό, στην κατηγορία των ατόμων με αναπηρία 85%.  Οι ίδιοι οι γιατροί, τα μέλη του ιατροσυμβουλίου, 
τον οδήγησαν...  Έχασε τη δουλειά του ο άνθρωπος!  Φέτος έχει ξαναπάει ενώπιον ιατροσυμβουλίου και του 
είπαν το εξής:  «Ξέρεις, δεν έχεις πρόβλημα.  Είσαι ικανός να εργάζεσαι».  Ο άνθρωπος έχασε τη δουλειά του!  
Σήμερα είναι στο δρόμο!  Και είναι κλασικό παράδειγμα! 

 Να πω για τους Σύρους και τελειώνω, επειδή έγινε, έτσι, πολύς θόρυβος και μεγάλη προσπάθεια από 
πλευράς του φίλου Κυβερνητικού Εκπροσώπου, αλλά και του φίλου του εκπροσώπου τύπου του ΑΚΕΛ να 
διαψεύσουν τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ισχυριζόμενοι ότι κατασκεύασε δήθεν ο ίδιος για 
προεκλογικούς και άλλους λόγους αυτό το οποίο κατήγγειλε, την πρόθεση της κυβέρνησης να φέρει εδώ -γιατί 
λίγους έχουμε!- Σύρους, μέχρι και πέντε χιλιάδες, να τους εγκαταστήσει, να τους δώσει όλα εκείνα τα 
ζητούμενα, να τους ταΐζει, να τους ποτίζει, να τους περιθάλπει, να τους φροντίζει, να τους παρέχει ιατρική 
φροντίδα, και υπήρξε διάψευση με πομπώδες ύφος και ισχυρισμοί για κατασκευή των καταγγελιών από 
πλευράς του προέδρου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Ε, όταν, κύριοι εξ αριστερών, έγινε σύσκεψη σε 
συγκεκριμένη ημερομηνία, παρόντες ήταν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου 
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Υγείας.  Εκεί έγινε και λόγος και για χώρους υποδοχής στην Πόλη Χρυσοχούς, στο στρατόπεδο Πόλης 
Χρυσοχούς, στη Λεμεσό, στα Κοκκινοχώρια, στη Λακατάμια.  Και μάλιστα ο επικεφαλής είπε το εξής, έκανε την 
εξής παράκληση:  «Σας παρακαλώ να μη διαρρεύσει».  Είχαν τους λόγους τους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Ολοκληρώστε όμως, κύριε συνάδελφε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Θα μείνω ως εδώ.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

 Χρόνια πολλά σε όλους, καλή χρονιά και η ελπίδα υπάρχει πάντοτε!  Και στο πρόσωπο του κ. 
Αναστασιάδη προσδοκούν ο λαός και οι πολίτες ότι θα δουν καλύτερες μέρες για τον εαυτό τους, για τα παιδιά 
τους, για το μέλλον τους.  Χρόνια πολλά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Κωνσταντίνου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεδομένου ότι υπάρχει εξοικονόμηση χρόνου, επαναλαμβάνω, δεδομένου 
ότι υπάρχει εξοικονόμηση χρόνου, έχω πρόθεση να συνεχίσω με τον απογευματινό κατάλογο, για να υπάρξει 
εξοικονόμηση χρόνου και να μην παρατραβήξει η συνεδρίαση του απογεύματος. 

 Ο κ. Γιώργος Γεωργίου, βουλευτής του ΑΚΕΛ, αντιλαμβάνομαι, είναι έτοιμος να καταθέσει την ομιλία 
του.  Εάν δεν υπάρχει ένσταση, δεδομένου ότι ο κ. Ανδρέας Κυπριανού δεν είναι παρών, ο βουλευτής του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, θα μπορούσα να συνεχίσω με την κ. Σκεύη Κουκουμά και με την κ. Αθηνά 
Κυριακίδου, εάν είναι έτοιμες. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Γεωργίου, εντάξει.  Αν θέλει η κ. Κυριακίδου, εντάξει.  Η αδυναμία όμως της ομάδας 
του Συναγερμού να υποδείξει ομιλητή, επειδή ενδεχόμενα κάποιοι νομίζουν ότι το απόγευμα έν’ καλύτερος 
τηλεοπτικός χρόνος -λάθος βέβαια- εν μπορεί να σημαίνει ότι εννά μιλήσουν δύο ομιλητές του ΑΚΕΛ, ο ένας 
μετά τον άλλο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν υπάρξει λοιπόν βουλευτής από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό να αντικαταστήσει κατά κάποιο τρόπο 
τον κ. Κυπριανού, καλώς, διαφορετικά, εάν είναι έτοιμη η κ. Αθηνά Κυριακίδου και επιθυμεί να μιλήσει, καλώς, 
ειδαλλιώς θα διακόψω τη συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν με ρωτάτε, λογικά, κύριε Πρόεδρε -και στο παρελθόν συνέβαινε- όταν ένας συνάδελφος στην πιο 
σοβαρή συζήτηση, τον προϋπολογισμό, απουσιάζει την ώρα που καλείται, χάνει το δικαίωμα να μιλήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, επειδή ήταν προκαθορισμένο πότε θα μιλήσει, θα του δώσουμε το δικαίωμα να 
ομιλήσει. 

 Παρακαλώ, κύριε Γεωργίου, έχετε το λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Νομίζω ότι είναι… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 …παροιμιώδης η έπαρση με την οποία κάποιοι συνάδελφοι από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό μάς 
εμφανίζουν ως εντελώς δεδομένο πως ο κ. Αναστασιάδης το Φλεβάρη θα είναι Πρόεδρος.  Θα παραδοθεί η 
εξουσία· γιατί είστε βέβαιοι ότι θα παραδοθεί σε σας;  Θα παραδοθεί σε έναν από τους τρεις!  Και η λέξη 
“κατάντια”…  ∆εν ξέρω εάν στοχοπροσηλωμένα και επικοινωνιακά επιλέγονται ορισμένες λέξεις, όπως 
“κατάντια”.  Εάν είναι να μιλήσουμε για κατάντια, να μιλήσουμε αυτοκριτικά και για τον πολιτικό μας λόγο και για 
την ειλικρίνειά μας και για το λαϊκισμό μας, αλλά όχι, προς Θεού, για το έργο που παράγει αυτή η κυβέρνηση, 
διότι οι πολίτες είναι εδώ και γνωρίζουν τι έγινε και στον τομέα της υγείας και της παιδείας και για τα 
προσφυγικά και για τα επιδόματα και για μια σειρά από ζητήματα.   

 Μπροστά στα όσα βιώνουμε θα πρέπει να είναι ειλικρινής, ευθύς και σταράτος ο απολογισμός όχι μιας 
χρονιάς ούτε καν μιας πενταετίας· ίσως ολάκερης της νεότερης πολιτικής, οικονομικής και κοινωνικής ιστορίας 
του τόπου, της ιστορίας του καθενός.  ∆ιερωτάται κανείς:  Μα, είναι δυνατό να εννοούν αυτά που λένε;  Πήγαν 
στράφι οι πανεπιστημιακές σπουδές των αγγλοαμερικανοτραφών πολιτικών παραγόντων, οικονομικών 
αναλυτών και κοινωνικών διανοητών της μακαρίας νήσου, μαζί και η κοινή λογική, καθώς και η ελάχιστη 
πολιτική δεοντολογία;   

 Ο δυτικός κόσμος -και, προσέξτε, δε λέω απλά “ο καπιταλισμός”, λέω “ολάκερος ο δυτικός κόσμος”- 
ευρίσκεται σε μια παρακμιακή καμπή.  Απώλεσε την έξωθεν καλή μαρτυρία του και καταβυθίζεται σε μια 
πρωτοφανή κρίση αξιών, όχι με μαρξιστικούς όρους, παρά σύμφωνα με ομολογίες επιφανών εκπροσώπων 
του, που ξέχασαν να πάρουν βέβαια τη σχετική άδεια από σύμπασα την αντιπολίτευση και το κυπριακό 
νεοφιλελεύθερο κατεστημένο.   

 Και λεν -κύριε Μητσόπουλε, που χαμογελάτε, ακούστε!- τα εξής:  Ο Μπαρόζο λέει «η κρίση είναι 
συστημική»… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έντζιε σημαίνει ότι διαφωνεί, επειδή χαμογελά! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Χαμογελά, επειδή συμφωνεί, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, για την κατάσταση την οποία θα περιγράψω! 

 Ο κ. Μάριο Ντράγκι λέει «το “όραμα” της Άνγκελα Μέρκελ για μια σταθερή οικονομία είναι σε κίνδυνο».  
Ο Κρούγκμαν λέει «οι Ευρωπαίοι ηγέτες, ιδίως η Γερμανία, και η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα θα πρέπει να 
δράσουν πολύ διαφορετικά απ’ ό,τι τα τελευταία χρόνια».  Ο κ. Μόντι λέει «θα υπάρξει αργά ή γρήγορα μια 
αντίδραση εναντίον της ίδιας της δημοσιονομικής και διαρθρωτικής πειθαρχίας που επιβάλλουν».  Να πούμε 
και για τον κ. Φίσερ, που λέει «η στάση της Γερμανίας αποτελεί σοβαρό κίνδυνο για την Ευρώπη».  Γερμανός ο 
ίδιος, πρώην ΥΠΕΞ!  Ο κ. Σουλτς λέει «η Ευρώπη υιοθετεί την πολιτική που συνεχίζει να εφαρμόζει ο 
Πρόεδρος Χριστόφιας».  Ποια πολιτική δηλαδή;  Ότι δεν προχώρησε σε αυστηρά μέτρα λιτότητας, ότι 
υιοθέτησε μέτρα για ανάπτυξη και αντιμετώπιση της ανεργίας και ότι έδωσε έμφαση σε πολιτικές που θα 
διασφάλιζαν την κοινωνική συνοχή και την αντιμετώπιση της φτώχιας. 

 Η ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τα μέτρα του πρώτου πακέτου είπε ότι ήταν έγκαιρα και στοχευμένα.  
Και το συμβούλιο των Υπουργών των Οικονομικών, το ECOFIN, έλεγε ότι η Κύπρος έλαβε αποτελεσματικά 
μέτρα για τη διόρθωση του ελλείμματος εντός των χρονικών ορίων που είχαν τεθεί.   

 Αυτά λοιπόν.  Και, ενώ η πρωτοκαθεδρία και οι αντοχές του νεοφιλελεύθερου μοντέλου αμφισβητούνται 
έντονα, η κρίση των, έστω θεωρητικών, αξιών που πρέσβευε είναι ιλιγγιώδης και νέα κέντρα οικονομικής, άρα 
και πολιτιστικής εξουσίας αναδύονται, κάποιοι ασχολούνται με το Κελλάκι.  Οι τεκτονικές πλάκες του 
παγκόσμιου καπιταλιστικού συστήματος έχουν θρυμματιστεί, αλλά κάποιος πονηρός πολιτευτής μάς καλεί να 
δικαιώσουμε μ’ ένα θερμό χειροκρότημα τα δυο παιδιά, το Νικόλα και τον Αβέρωφ, άγγελο και εξάγγελο, 
πρωτοστάτες και οι δυο αυτού που καταρρέει. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μα, τι έλεγαν, τέλος πάντων, τα δυο παιδιά;  Τα δυο παιδιά έλεγαν «να κάνει ο Χριστόφιας τη βρόμικη 
δουλειά» που τώρα κάνουν οι “βάρβαροι” του ποιήματος -το ανέλυσε κάποια στιγμή ο κ. Αβέρωφ- που εμείς 
δεν τους καλέσαμε και δεν τους θέλαμε, γιατί θα ʼφερναν μαζί τους τον τρόμο και το κακό.  Και ήρθαν τελικά.  
Και κάποιοι δύσκολα κρύβουν τη χαρά τους, ίσως και τη λύτρωσή τους.   

 Ξανακούστε:  Αυτό που συμβαίνει στο πολιτικό σκηνικό είναι πρωτοφανές, προκλητικό και απαράδεκτο!  
∆εν ξέρω αν είναι και τίμιο· ναι, ζούμε στην Κύπρο!  Τα κάθε λογής κατεστημένα στην Κύπρο, πολιτικά, 
οικονομικά, κοινωνικά, θρησκευτικά και άλλα, έχουν αποδυθεί μετά από μια μικρή περίοδο χάριτος σε μια 
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ισοπεδωτική εκστρατεία αποδόμησης του Προέδρου και απαξίωσης του ΑΚΕΛ ως δύναμης που μπορεί να 
πολιτεύεται και να διεκδικεί το αυτονόητο, να κυβερνά.  Αυτό ήταν το μέγα αμάρτημα της αριστεράς!  Έκτισαν 
ένα κράτος στηριγμένο στις προκαταλήψεις και τις διακρίσεις, πάνω στα ψέματα, τη διαφθορά και τις μεγάλες 
ουτοπίες εδώ και πενήντα, εξήντα χρόνια, ακόμα και πρόσφατα.  Και οδήγησαν τον τόπο στην καταστροφή 
τρεις τουλάχιστον φορές, με το τουρκοφόρο πραξικόπημα, το χρηματιστήριο και τώρα με τις τράπεζες.  Οι 
πρωταγωνιστές είναι οι ίδιοι, συνάδελφοι!  Απλώς, αλλάζουν τα ονόματα λόγω της βιολογικής εξέλιξης και της 
διαφορετικής διανομής ρόλων.  Αποθρασυμένοι πλήρως πυροβολούν τον Πρόεδρο και το ΑΚΕΛ, λέγοντας ότι 
οδηγήσαμε τον τόπο στην οικονομική καταστροφή και το λαό σε εξαθλίωση.  Γιατί δε μας λένε ότι αυτό που 
βιώνουμε σήμερα είναι η κρίση του δικού τους καπιταλιστικού συστήματος;  Γιατί δε μας λένε πού οδήγησαν 
τους λαούς της Ευρώπης αυτές οι πολιτικές;  Γιατί δε μας λένε για τις τεράστιες ευθύνες του ∆ιοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας και των διοικήσεων των τραπεζών;  Γιατί δε λένε ότι υπήρξαν πρωτεργάτες στη λήψη 
αντιλαϊκών μέτρων από την κυβερνώσα Βουλή και ότι αποτόλμησαν απανωτά πολιτικά πραξικοπήματα;  Και 
γιατί δε μας λένε ποια θα ήταν η κατάσταση, αν αυτοί κυβερνούσαν, και το πιο βασικό, ότι, αν κυβερνήσουν, θα 
χρησιμοποιήσουν την κρίση ως επίφαση, για να τσακίσουν ακόμα παραπάνω και από την τρόικα το εργατικό 
και συνδικαλιστικό κίνημα και να αφαιρέσουν κεκτημένα που κερδήθηκαν με αγώνες δεκαετιών; 

 ∆εν ισχυρίζομαι ότι δεν έγιναν λάθη.  ∆εν υποστηρίζω πως δε θα μπορούσαν τα πράγματα να τύγχαναν 
και μιας άλλης διαχείρισης.  Άλλο είναι που λέω, ότι η κατάσταση δε θα άλλαζε δραματικά, ότι παρήξαμε έργο 
αξιόλογο, ότι τίμια, ειλικρινά και ευαίσθητα αφουγκραστήκαμε τον απλό, καθημερινό άνθρωπο και 
υπηρετήσαμε τις πραγματικές ανάγκες του, ότι εκεί που μπορούσαμε, στην άσκηση της Προεδρίας, αλλά και 
στο θέμα του φυσικού αερίου, δείξαμε και το μπόι και τις δυνατότητές μας.  Βρεθήκαμε όμως στη δίνη φοβερών 
συγκυριών και έτσι πρέπει να κριθούμε, δίκαια και αντικειμενικά, όπως πρέπει να κρίνεται η κάθε κυβέρνηση, 
με κριτήριο τις πολιτικές και οικονομικές συνθήκες μέσα στις οποίες διακυβερνά.  Από την αντιπολίτευση δεν 
περιμένουμε τέτοια μεγαλοψυχία.  Είναι με πόνο ψυχής που βιώνουμε το μνημόνιο και τις συνακόλουθες 
συνέπειές του.  Ο λαός όμως μας ξέρει καλά.  Γνωρίζει πως όλες οι κατακτήσεις του φέρουν τη σφραγίδα του 
ΑΚΕΛ και της αριστεράς.   

 Η θλίψη μας δεν είναι σημάδι υποταγής ούτε ακύρωσης του αγώνα για μια δικαιότερη και 
ανθρωπινότερη κοινωνία.  Και οι αγορές -θα το παραδεχτούμε- οι κακόφημοι οίκοι και οι τροϊκανοί, ντόπιοι και 
ξενόφερτοι, κέρδισαν προς στιγμής στα σημεία.  Όμως, είμαστε ακόμα ζωντανοί και θα επανέλθουμε!  ∆ε θα 
σηκώσουμε λευκή σημαία!  Πλανώνται πλάνην οικτράν όσοι νομίζουν πως θα μας απομονώσουν ή θα μας 
ποδηγετήσουν!  Είμαστε από σκληρή γενιά και θα το νιώσουν το Φλεβάρη του ʼ13 οι κάθε λογής λαοπλάνοι και 
κατεργάρηδες, οι διαγκωνιζόμενοι στις μεταλλάξεις και στις οβιδιακές μεταμορφώσεις, καθώς και εκείνοι που 
καμώνονται πως δεν τις αντιλαμβάνονται και παρακολουθούν αποσβολωμένοι το ηχηρό “όχι” που 
αποκοιμήθηκε στην αγκαλιά του ασπόνδυλου “ναι” και συνομολογούν πυθικά κείμενα συγκλίσεων -για να 
ξεγελάσουν ποιους;- και συμφωνίες που κανένας δεν τις πιστεύει.  Και θα το νιώσουν και εκείνοι που μονίμως 
τυχοδιωκτικά στροβιλίζονται στην πολιτική ρουλέτα, που χωρίς αιδώ δέχονται στοιχήματα από ύποπτους και 
επικίνδυνα εκτεθειμένους παίχτες, των οποίων γευόμαστε ακόμα τους πικρούς καρπούς των ανομιμοποίητων 
πράξεων. 

 Οι πολίτες και η κοινωνία δεν είναι ιδιοκτησία κανενός.  Έχουν και γνώση και λογική.  Τα χέρια μας είναι 
καθαρά.  Η ψυχή μας είναι αγνή, η ιστορία μας αμόλυντη.  Ο ρόλος μας δεν εξαντλήθηκε.  Ακριβή 
παρακαταθήκη μας, οι πράξεις και οι πολιτικές μας.  Αυτά να σκεφτούν οι πολίτες το Φλεβάρη!  Έτσι να 
κρίνουν και τους άλλους, όχι με βάση την εικονική πραγματικότητα.  Να συνυπολογίσουν οι πολίτες τις 
μεταλλάξεις, την πολιτική υποκρισία, τα βαρίδια -για κάποιους αμαρτωλά- των υποψηφίων.  Ο Σταύρος Μαλάς 
είναι πεντακάθαρος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Γεωργίου για τη συνεισφορά του στη συζήτηση.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι η κ. Αθηνά Κυριακίδου είναι έτοιμη να απευθυνθεί στο σώμα, συνεπώς την 
παρακαλώ να προσέλθει στο βήμα. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση και η έγκριση του κρατικού προϋπολογισμού αποτελεί κατά γενική ομολογία την κορυφαία 
νομοθετική και προπαντός πολιτική πράξη κάθε εθνικού κοινοβουλίου.  ∆υστυχώς, η συζήτηση του φετινού 
προϋπολογισμού πραγματοποιείται σε μια περίοδο όπου η κυπριακή οικονομία βρίσκεται στα όρια της 
χρεοκοπίας και οι απλοί πολίτες, οι απλοί εργαζόμενοι καλούνται να πληρώσουν το λογαριασμό. 

 Σίγουρα, η οικονομική κρίση είναι παγκόσμια, εισαγόμενη και συστημική.  Ωστόσο, η πραγματικότητα 
αυτή δεν ακυρώνει άλλες πραγματικότητες, όπως για παράδειγμα τις τεράστιες ευθύνες της κυβέρνησης του 
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Προέδρου Χριστόφια και του τραπεζικού τομέα, συμπεριλαμβανομένου και του πρώην ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας. 

 Είναι γεγονός ότι η κυβέρνηση υποτίμησε τον κίνδυνο και υπερτίμησε τις δυνατότητες της κυπριακής 
οικονομίας, με αποτέλεσμα να την αφήσει αθωράκιστη.  Η κυβέρνηση επέδειξε εγκληματική αδυναμία και δεν 
έλαβε έγκαιρα αποτελεσματικά μέτρα για αντιμετώπιση των επιπτώσεων της παγκόσμιας χρηματοοικονομικής 
κρίσης στην κυπριακή οικονομία παρά τις προειδοποιήσεις και τις εισηγήσεις μας. 

 Την ίδια ώρα όμως εγκληματικές ήταν και οι παραλείψεις του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, ο οποίος 
δεν άσκησε επαρκή εποπτικό έλεγχο.  Ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα των λανθασμένων χειρισμών του κ. 
Ορφανίδη αναφέρεται σε μελέτη του επενδυτικού οίκου “Exotix” για την κυπριακή οικονομία.  Στη μελέτη αυτή ο 
οίκος διερωτάται γιατί ο ∆ιοικητής επέτρεψε τη διασυνοριακή συγχώνευση της Marfin Λαϊκής με τη Marfin 
Εγνατία Τράπεζα.  Μάλιστα, ο οίκος διερωτήθηκε: «Γιατί, μα γιατί ο ∆ιοικητής επέτρεψε τη συγκεκριμένη 
κίνηση;». 

 Ο οίκος θεωρεί πως ο ∆ιοικητής υποτίμησε τον κίνδυνο της έκθεσης των κυπριακών τραπεζών στο 
ελληνικό χρέος.  Μάλιστα, ο οίκος παραθέτει απόσπασμα συνέντευξης του Αθανάσιου Ορφανίδη στο Reuters, 
ημερομηνίας 19 Απριλίου του 2011, δηλαδή λίγο μετά την ολοκλήρωση της συγχώνευσης.  Στη συνέντευξη, σε 
σχέση με την έκθεση των κυπριακών τραπεζών στο ελληνικό χρέος, ο Αθανάσιος Ορφανίδης σημείωνε: 
«Εξετάσαμε την κατάσταση και φτάσαμε στο συμπέρασμα πως, αν και υπάρχει έκθεση, είναι διαχειρίσιμη».   
Πρόσθετε μάλιστα πως κεφαλαιακά οι κυπριακές τράπεζες είναι τόσο δυνατές, που κάλυπταν τις ανάγκες της 
Βασιλείας ΙΙΙ. 

 Φυσικά, για το ύψος του ποσού που χρειάζεται ο τραπεζικός τομέας δεν ευθύνεται μόνο ο ∆ιοικητής της 
Κεντρικής Τράπεζας και τα συμβούλια των τραπεζών.  Ευθύνη έχει και ο Πρόεδρος Χριστόφιας, καθώς δε 
ζήτησε τη στήριξη του τραπεζικού μας τομέα, όταν αποφασίστηκε το κούρεμα του ελληνικού χρέους στη 
συνεδρία του Eurogroup, κάτι που έπραξε ο Υπουργός Οικονομικών της Ελλάδας.  Το επιχείρημα περί κακών 
σχέσεων μεταξύ Χριστόφια και Ορφανίδη δεν είναι σοβαρό επιχείρημα.  Θεσμικά ο Πρόεδρος είχε υποχρέωση 
να ζητήσει την άποψη του ∆ιοικητή, όπως επίσης ο ∆ιοικητής είχε υποχρέωση να ενημερώσει τον Πρόεδρο. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Οι πολίτες έχουν κληθεί να πληρώσουν το λογαριασμό της κρίσης.  Ο λογαριασμός αυτός είναι 
τεράστιος και θα επιβαρύνει δυσανάλογα τα μεσαία και χαμηλά στρώματα της κοινωνίας.  Την ίδια ώρα όμως 
το περί δικαίου αίσθημα παραμένει ανικανοποίητο.  Οι ευθύνες ορισμένων προσώπων για την κατάσταση στην 
οποία έχουμε περιέλθει είναι τεράστιες.  Είναι λοιπόν ιδιαίτερα σημαντικό, μέσα από τις έρευνες που διεξάγουν 
η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, η Κεντρική Τράπεζα, η PIMCO και η Alvarez & Marsal, να αποδοθούν οι ευθύνες 
σε αυτούς που τις έχουν.  Σε διαφορετική περίπτωση η κοινωνία θα βρεθεί ξανά στο ρόλο του θύματος που 
ξεγελάστηκε, ενώ το κράτος δε θα είναι κράτος δικαίου. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του φετινού προϋπολογισμού πραγματοποιείται δύο μήνες πριν από τις προεδρικές 
εκλογές.  Η δεινή κατάσταση στην οποία βρίσκεται η κυπριακή οικονομία επιβάλλει σε όλα τα πολιτικά 
πρόσωπα του τόπου να δράσουμε υπεύθυνα.  Άλλωστε, αυτό αποτελεί καθήκον και ευθύνη προς την ίδια την 
κοινωνία.  Στην προσπάθεια αυτή φαίνεται πως ο υποψήφιος Πρόεδρος κ. Λιλλήκας αδυνατεί να συμμετάσχει.  
Οι πολίτες γίνονται καθημερινά δέκτες των προτάσεων του κ. Λιλλήκα, οι οποίες όχι μόνο δεν έχουν 
περιεχόμενο, αλλά είναι και εθνικά επικίνδυνες.  Περισσότερο μοιάζουν με πυροτεχνήματα, που σκοπό έχουν 
τη δημιουργία εντυπώσεων και τη συλλογή ψήφων. 

 Παράλληλα, ο κ. Λιλλήκας, ο οποίος καθημερινώς διακηρύττει πως είναι  υποψήφιος των πολιτών, θα 
έπρεπε να γνωρίζει πως ο πολιτικός διάλογος δεν μπορεί να αστυνομεύεται!  Κριτής του εκφερόμενου 
πολιτικού λόγου είναι οι πολίτες και όχι τα δικαστήρια.  Φυσικά, η πράξη του κ. Λιλλήκα καταδεικνύει τον τρόπο 
με τον οποίο ο ίδιος αντιλαμβάνεται την πολιτική, που ούτε λίγο ούτε πολύ ο τρόπος αυτός μοιάζει είτε με 
σταλινισμό είτε με δημοκρατία του Ιντί Αμίν στην Ουγκάντα!  ∆ηλαδή, ο κ. Λιλλήκας, σε περίπτωση που εκλεγεί 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, θα στέλνει την αστυνομία στο σπίτι του κάθε πολίτη που επώνυμα και στο φως της 
ημέρας τού ασκεί δημόσια κριτική, για να τον συλλαμβάνει;  Αυτός ο τρόπος σκέψης δεν είναι συμβατός με την 
έννοια της δημοκρατίας, αλλά θυμίζει αυταρχικές μεθόδους, που περιορίζουν τη δημοκρατία και την ελευθερία 
του λόγου. 

 Μπορώ ωστόσο να δικαιολογήσω τον κ. Λιλλήκα για αυτή του την πράξη. Προφανώς, έχει ξεμείνει από 
πολιτικά όπλα, με αποτέλεσμα να στερείται από το να δώσει πειστικές πολιτικές απαντήσεις στη δημόσια 
κριτική που του ασκείται και εντέχνως οχυρώνεται πίσω από νομικές διαδικασίες.  Στην πράξη με τη 
συμπεριφορά του επιχειρεί να ποινικοποιήσει την πολιτική άποψη που δεν τον βολεύει, αλλά και να 
εξουδετερώσει μια βασική λειτουργία της δημοκρατίας, την άσκηση κοινοβουλευτικού ελέγχου από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων.  Μια λειτουργία που αποσκοπεί στην αναζήτηση και τον εντοπισμό πολιτικών ευθυνών 
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για πράξεις ή παραλείψεις αναφορικά με θέματα που καλύπτουν όλο το φάσμα της κοινωνικής, οικονομικής και 
πολιτικής ζωής του τόπου. 

 Κύριε Λιλλήκα, δεν είστε εσείς που για πρώτη φορά στα πολιτικά δρώμενα δημιουργήσατε ιστοσελίδα με 
τίτλο “Η Γωνιά της Λάσπης”, για να καταγράφονται όλες οι ύβρεις και κατηγορίες που σας προσάπτουν, είτε 
ψευδείς είτε αληθινές, ή μήπως μόνο οι ψευδείς και οι αληθινές να διώκονται ποινικά;  Αυτό το επικοινωνιακό 
τέχνασμα το διατυμπανίσατε με όλα τα μέσα ως μια πρόσκληση-πρόκληση προς τον κυπριακό λαό.  Μήπως 
επιδιώκετε να αναμιγνύονται τα ψεύδη με τις αλήθειες, για να χάνονται στο τέλος οι αλήθειες;  Στην 
προσπάθεια αυτή δε διστάσατε να θίξετε κατά τρόπο ανήθικο τη μνήμη ιστορικών ηγετών και αγωνιστών.  
Νομιμοποιείστε μετά από όλα αυτά να διώξετε τον οποιοδήποτε πολίτη και κυρίως βουλευτή που ζητά 
απαντήσεις στα πλαίσια του κοινοβουλευτικού ελέγχου;  Γιατί αποφεύγετε τις απαντήσεις και το διάλογο;  Και 
“Η Γωνιά της Λάσπηςˮ τι είναι τελικά;  Πολιτική παγίδα, πολιτική απάτη ή πολιτική αφέλεια;  Μετά από όλα αυτά 
δικαιούστε εσείς να χρησιμοποιείτε τη δικαιοσύνη, για να φιμώσετε τους πολίτες, όταν εσείς ο ίδιος μάλιστα 
τους προκαλείτε;  Η δικαιοσύνη δεν μπορεί να χρησιμοποιείται για πολιτική τρομοκρατία!  

 Κύριε Λιλλήκα, δεν είστε εσείς που καλείτε τους ανθυποψηφίους σας σε δημόσιο διάλογο για πλήρη 
διαφάνεια;  Ποιο είναι το πρόβλημα που στα πλαίσια της άσκησης κοινοβουλευτικού ελέγχου ζήτησα 
ενημέρωση για το περιεχόμενο των συμβολαίων της εταιρείας “Marketwayˮ με το δημόσιο και ευρύτερο 
δημόσιο τομέα κατά την περίοδο που κατείχατε πολιτειακά αξιώματα και τις λεπτομέρειες που αφορούν τη 
δημιουργία και λειτουργία του ινστιτούτου Harvard; Ποιο είναι το πρόβλημα και δε μας γίνεται σχετική 
ενημέρωση;  Και, ειρήσθω εν παρόδω, τα δύο αυτά θέματα δεν έχουν κριθεί στα δικαστήρια!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ορίστε, κύριε Βαρνάβα. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Λιλλήκα, η ενέργειά σας να κινηθείτε νομικά... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ...δε δικαιώνει τις πράξεις... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία συνάδελφε... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ...ή τις παραλείψεις σας, καθώς αυτές ελέγχονται πολιτικά και κοινοβουλευτικά! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία συνάδελφε...  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει θέμα διαδικασίας; 

 Ορίστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ...έχω πάρει το λόγο από τον κ. Πρόεδρο, παρακαλώ!  Έχω θέσει θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ορίστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, αντιλαμβάνεστε ότι εδώ διεξάγεται η συζήτηση του προϋπολογισμού για το 
2013.  Εάν η κ. συνάδελφος έχει όλες αυτές τις καταγγελίες, το μόνο πράγμα που έχει να κάμει είναι σίγουρα 
να τις δώσει στο Γενικό Εισαγγελέα ή στα αρμόδια όργανα του κράτους, για να ελεγχθούν.  Όμως, 
αντιλαμβάνεστε εδώ η ομιλία της επικεντρώνεται σε κάποιο άνθρωπο με τόσες βαριές κατηγορίες, ο οποίος δεν 
είναι παρών ο ίδιος να απαντήσει σ’ αυτά που του καταλογίζονται!  Άρα, το θεωρώ ότι είναι απρεπέστατο αυτό 
το οποίο γίνεται αυτή τη στιγμή... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 
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 Κύριε συνάδελφε...   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ...ενώπιον της συζήτησης των προϋπολογισμών!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Έχει δικαίωμα στα πλαίσια της συζήτησης εφ’ όλης της ύλης που γίνεται να 
κάνει αναφορές η κ. συνάδελφος για οποιοδήποτε θέμα είναι στην ημερήσια διάταξη και στην προεκλογική 
εκστρατεία.  Απλώς, θα παρακαλέσω να μην απευθυνόμαστε σε οποιονδήποτε εκτός του σώματος και, όταν 
ομιλούμε, και αυτό ισχύει για όλους μας, θα πρέπει να απευθυνόμαστε στον Πρόεδρο του σώματος. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο συγκεκριμένος είναι υποψήφιος για το ύπατο αξίωμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, δυνάμει του κανονισμού... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ...έχει εκθέσει τον εαυτό του... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...όταν ομιλούμε, θα πρέπει να απευθυνόμαστε στον Πρόεδρο και στο σώμα! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ...και εδώ στο μέγαρο της δημοκρατίας είναι πρωτόγνωρο να φιμώνεται βουλευτής και να ζητείται από 
εκπρόσωπο κοινοβουλευτικού κόμματος η φίμωση βουλευτή.  Αυτό είναι καινούριο στα δημοκρατικά θέσμια 
ενός δημοκρατικού πολιτεύματος.  Και θέλω να καταγραφεί! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, προχωρήστε. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Λιλλήκα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μην απευθύνεστε... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Συγγνώμη, θα απευθυνθώ και, αν θέλετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Είναι δημοκρατικό μου δικαίωμα να απευθύνομαι σε όποιον... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, λέω τι λέει ο κανονισμός!   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ο υποψήφιος Πρόεδρος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σωστό, σωστό! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα απευθύνεσαι λέγοντας «κύριε Κατσουρίδη»! Αλλού… 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Στον υποψήφιο Πρόεδρο της Ε∆ΕΚ... 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …στο Μαραντόνα! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Η ενέργειά σας να κινηθείτε νομικά και του κ. Κουλία... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Συγγνώμη, η κ. συνάδελφος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Έχω εξηγήσει... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Η κ. συνάδελφος παρεκτρέπεται! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...στην κ. συνάδελφο να απευθύνεται στο σώμα και όχι σε οποιοδήποτε πρόσωπο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εάν έχει ανάγκη να στρέψει τα φώτα της δημοσιότητας πάνω της… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω είναι κατανοητό, κυρία συνάδελφε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Η ενέργειά σας να κινηθείτε νομικά δε δικαιώνει τις πράξεις ή τις παραλείψεις σας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεχίζετε όμως να απευθύνεστε… 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ...καθώς αυτές ελέγχονται πολιτικά και κοινοβουλευτικά.  Και οι πολίτες, από τους οποίους ζητάτε την 
ψήφο τους, αναμένουν απαντήσεις επί της ουσίας, για να αξιολογήσουν δεόντως τα πεπραγμένα και τη 
συμπεριφορά σας.  Το λευκό κοστούμι που προσπαθείτε να ενδυθείτε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εξακολουθείτε να απευθύνεστε σε... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

  ...δε σας ταιριάζει, επειδή πάνω σε αυτό οι λεκέδες γίνονται πιο ευδιάκριτοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...σε πρόσωπο εκτός αιθούσης! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Απευθύνομαι σε έναν υποψήφιο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στο σώμα να απευθυνθείτε, κυρία συνάδελφε!  Στο σώμα! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Το λευκό κοστούμι που προσπαθεί να ενδυθεί... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ σωστά! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ...δεν ταιριάζει, επειδή πάνω σε αυτό οι λεκέδες φαίνονται πιο ευδιάκριτοι!  Καλύτερα θα ήταν να 
φορούσε κάτι πολύχρωμο, που να αντανακλά το πολιτικό του παρελθόν και που να αποσπά την προσοχή από 
όλα αυτά που θέλει να αποκρύψει! Προς το παρόν όμως, όσο περνά ο καιρός, ο καθένας αποκαλύπτεται όλο 
και περισσότερο! 

 Εύχομαι σε όλους καλά Χριστούγεννα και καλή και παραγωγική νέα χρονιά! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Κυριακίδου για τη συνεισφορά της στη συζήτηση.   

 Εάν είναι έτοιμος ο κ. Φειδίας Σαρίκας, βουλευτής της Ε∆ΕΚ Πάφου, μπορεί να έρθει στο βήμα. 

 Εάν υπάρχει οποιοσδήποτε άλλος συνάδελφος από τον απογευματινό κατάλογο που θα ήθελε να 
μιλήσει τώρα, παρακαλώ να μου λεχθεί, διαφορετικά θα διακόψω τη συζήτηση μετά την παρέμβαση-ομιλία του 
κ. Σαρίκα. 

 Παρακαλώ, ο κ. Σαρίκας.  

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρώτα ήθελα να κακίσω τον τρόπο με τον οποίο έχει ομιλήσει η συναδέλφισσα στην προσπάθειά της να 
βγάλει όλα τα απωθημένα της σε σχέση με το Γιώργο Λιλλήκα. 

 Κατά την άποψή μου, αγαπητή συναδέλφισσα, βοηθάς την προσπάθεια του Γιώργου Λιλλήκα μέσα από 
τέτοιες συμπεριφορές και σε ευχαριστούμε για αυτή την προσπάθεια! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Βαρνάβα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Επειδή, επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος αναφέρεται προσωπικά... 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Προσωπικά σε σένα, είσαι βουλευτής! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ούτε περί εμπάθειας ούτε περί... 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Είσαι βουλευτής και... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Μέσα στα πλαίσια του κοινοβουλευτικού ελέγχου, νομίζω, θεσμικά όφειλε η Βουλή να προστατεύσει τα 
μέλη της σ’ αυτή τη διαδικασία...   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 …και όχι, επειδή ακριβώς είναι ο δικός σας υποψήφιος, να προσπαθείτε να φύγετε από τα θέσμια! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, δεν επιτρέπω περαιτέρω συζήτηση για αυτό το θέμα!   

 Ο κ. Φειδίας Σαρίκας συνεχίζει. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 ∆ε θα δώσουμε συνέχεια, απλώς έχω πει τις ευχαριστίες μου, συναδέλφισσα.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η φετινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού είναι ιδιαίτερα σημαντική, καθώς συμπίπτει με την 
ολοκλήρωση της πενταετούς διακυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια και της υποταγής μας στις απαιτήσεις της 
τρόικας, γεγονός που μας δίνει την ευκαιρία για έναν ευρύτερο προβληματισμό και έναν πληρέστερο 
απολογισμό. 

 Η Ε∆ΕΚ αισθάνεται απογοητευμένη από τη διακυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια.  Αισθάνεται 
απογοητευμένη από τη διαχείριση του εθνικού θέματος και της εσωτερικής διακυβέρνησης.  Ιδιαίτερα όμως 
αισθάνεται απογοητευμένη από την οικονομική διαχείριση της χώρας μας κατά τα τελευταία πέντε χρόνια. 

 Τα θεαματικά αποτελέσματα της οικονομίας στην πενταετή διακυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου 
έδιναν τη δυνατότητα στην παρούσα διακυβέρνηση να υλοποιήσει ένα κυβερνητικό πρόγραμμα που έπρεπε να 
στοχεύει στην περαιτέρω οικονομική ανάπτυξη, στη διεύρυνση του κοινωνικού χαρακτήρα του κράτους, στη 
συνέχιση της αναπτυξιακής πορείας και στη βελτίωση της ευημερίας ολόκληρου του κυπριακού λαού. 

 Στηρίξαμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και την κυβέρνησή του, πιστεύοντας ότι θα υλοποιούσε τις 
προεκλογικές του δεσμεύσεις έναντι του κυπριακού λαού.  ∆υστυχώς, πολύ νωρίς αθέτησε τις υποσχέσεις του 
και παρ’ όλες τις προειδοποιήσεις μας συνέχισε πεισματικά τη διολίσθηση, με αποτέλεσμα να υποχρεωθούμε 
να αποχωρήσουμε από την κυβέρνηση, υπογραμμίζοντας τις ασήκωτες ευθύνες της για την αρνητική πορεία 
της Κύπρου σε όλους τους τομείς. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η συζήτηση του φετινού προϋπολογισμού γίνεται υπό τη σκιά των αδιεξόδων που έχει καταλήξει η 
κυπριακή οικονομία με τις πολυδιάστατες κοινωνικές επιπτώσεις.  ∆ικαιολογημένα ο Κύπριος πολίτης βλέπει το 
παρόν και το μέλλον με απαισιοδοξία. 

 Θέλουμε να εκφράσουμε την έντονη ανησυχία μας για την αρνητική αυτή εξέλιξη.  Μια εξέλιξη που 
χαρακτηρίζεται από τη διολίσθηση των βασικών δεικτών σε εντελώς απαράδεκτα και μη διαχειρίσιμα επίπεδα, 
την αλματώδη αύξηση της ανεργίας, που σήμερα ξεπερνά το 13%, και τις μεγάλες δυσκολίες επιβίωσης των 
απλών πολιτών, των επαγγελματιών, των μικρομεσαίων, αλλά και των μεγάλων επιχειρήσεων. 

 Η ευθύνη για τη σημερινή κατάληξη βαραίνει απόλυτα τη σημερινή κυβέρνηση.  ∆υστυχώς, η κυβέρνηση 
καθυστέρησε να αντιληφθεί τη σοβαρότητα της κατάστασης.  Πίστευε ότι η οικονομική κρίση ήταν μόνο για τους 
άλλους και, όταν επιτέλους αντιλήφθηκε την πραγματικότητα μετά τις επανειλημμένες και έντονες επισημάνσεις 
της αντιπολίτευσης, ανάλωσε μεγάλο χρονικό διάστημα στην αλληλοεπίρρηψη ευθυνών, αντί να αρχίσει έναν 
εντατικό διάλογο για χάραξη εθνικής οικονομικής πολιτικής και λήψη άμεσων μέτρων για αντιμετώπιση της 
τραγικής κατάστασης. 

 Αυτή η λανθασμένη εκτίμηση και η απαράδεκτη καθυστέρηση οδήγησε την κυπριακή οικονομία στη 
χρεοκοπία, στην προσφυγή στο Μηχανισμό Στήριξης και στην τρόικα.  Με οδυνηρή κατάληξη ένα απαράδεκτο 
μνημόνιο υπό την πίεση του χρόνου, χωρίς τη σωστή και έγκαιρη ενημέρωση των πολιτικών κομμάτων, των 
κοινωνικών εταίρων, χωρίς την ύπαρξη του αναμενόμενου διαλόγου.  Ένα μνημόνιο που, αντί να διασφαλίζει 
την κοινωνική συνοχή, είναι εμφανώς αντικοινωνικό.  Που, αντί να προωθεί την ανάπτυξη και την 
επιχειρηματικότητα, είναι σαφώς αντιαναπτυξιακό, αντιεπιχειρηματικό.  Ένα μνημόνιο με αντιλαϊκά και 
απάνθρωπα μέτρα, με ασήκωτες φορολογίες, με εμφανή προοπτική για περαιτέρω αύξηση της ανεργίας και 
συνέχιση της ύφεσης.  Ένα μνημόνιο που προκαλεί την πρωτοφανή απογοήτευση και την έντονη ανησυχία 
όλων των Κυπρίων, από τον απλό πολίτη μέχρι τον επιχειρηματία. 

 Φαίνεται ότι ο στόχος της εξόδου από τα σημερινά αδιέξοδα δεν είναι τόσο εύκολος και θα χρειαστεί 
πολύς χρόνος και μεγάλη προσπάθεια. Έχουμε ευθύνη να χαράξουμε μια νέα πορεία, δίνοντας ελπίδα και 
προοπτική στον τόπο και το λαό. Αυτή η ευθύνη θα βαραίνει κατά κύριο λόγο το νέο Πρόεδρο και την 
κυβέρνηση που θα αναδείξει ο κυπριακός λαός στις προεδρικές εκλογές του ερχόμενου Φεβράρη. Ένας 
Πρόεδρος ικανός να δημιουργήσει κλίμα ενότητας και συνεργασίας όλων των πολιτικών δυνάμεων.  Ένας 
Πρόεδρος που θα κληθεί να χαράξει μια εθνική πολιτική για όλα τα σημαντικά θέματα που απασχολούν τον 
τόπο και το λαό. 
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 Εμείς στηρίζουμε την υποψηφιότητα Γιώργου Λιλλήκα, γιατί πιστεύουμε ότι μπορεί να δημιουργήσει 
αυτό το κλίμα, μακριά από κομματικές δεσμεύσεις και συναλλαγές.  Μπορεί να λειτουργήσει ως Πρόεδρος που 
θα ενώνει δυνάμεις και θα είναι υπόλογος στους ίδιους τους πολίτες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Σήμερα συζητούμε τον προϋπολογισμό του κράτους για το 2013.  Τον προϋπολογισμό που καλείται να 
υλοποιήσει η επόμενη κυβέρνηση. ∆υστυχώς, ο προϋπολογισμός είναι φτωχός, χωρίς όραμα, χωρίς ελπίδα για 
μια καλύτερη χρονιά.  Ένας προϋπολογισμός εντελώς συντηρητικός, προσαρμοσμένος στις απαιτήσεις της 
τρόικας.  

 Για να ανατραπεί η σημερινή κατάσταση, πρώτο μέλημα είναι να αντιμετωπιστούν  τα διαρθρωτικά 
προβλήματα της οικονομίας.  Θα πρέπει να ληφθούν διορθωτικά μέτρα και να εφαρμοστούν ευφάνταστες 
πολιτικές, που θα τονώσουν τους σημαντικούς τομείς της οικονομίας, όπως είναι ο τουρισμός, οι υπηρεσίες, οι 
κατασκευές, καθώς και οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 

 Η προώθηση έργων του δημοσίου με την ταυτόχρονη στήριξη της ιδιωτικής πρωτοβουλίας θα μπορούσε 
να τονώσει την οικονομία και να δημιουργήσει νέες θέσεις εργασίας, να προσελκύσει νέους επενδυτές και να 
ξαναμπεί η Κύπρος στον παγκόσμιο χάρτη των ποιοτικών τουριστικών προορισμών.  Για να γίνει αυτό, 
χρειάζεται όραμα, αποφασιστικότητα, ευελιξία και προγραμματισμός. 

 Άμεσα και χωρίς άλλη καθυστέρηση θα πρέπει να εξαγγελθούν μέτρα στήριξης του πολίτη και ιδιαίτερα 
των νέων ανθρώπων και των ασθενέστερων ομάδων του πληθυσμού. 

 ∆υστυχώς, στη σημερινή Κύπρο του 2012 ήρθε η φτώχια!  Υπάρχουν πάρα πολλές οικογένειες που 
βρίσκονται μπροστά σε μεγάλα οικονομικά αδιέξοδα, αντιμέτωποι με την ανεργία, τα χρέη, το απάνθρωπο 
κράτος.  Υπάρχουν πάρα πολλές οικογένειες που δεν έχουν τη δυνατότητα να ανταποκριθούν στις βασικές 
ανάγκες της καθημερινότητας.  Φτάσαμε στο σημείο να υπάρχουν παιδιά που πεινούν!  Νέοι άνθρωποι δε 
βρίσκουν δουλειά, φοιτητές διακόπτουν τις σπουδές τους, ενώ δεκάδες εργαζόμενοι στέλνονται καθημερινά στα 
ταμεία ανεργίας.  Υπάρχουν ηλικιωμένοι που μένουν στο περιθώριο της ζωής με συντάξεις πείνας.  Υπάρχουν 
παραγωγικές τάξεις που δυσπραγούν.  Οι αγρότες, οι βιοτέχνες, οι καταστηματάρχες βρίσκονται σε απόγνωση.  
Η ύπαιθρος και οι κάτοικοί της νιώθουν εντελώς εγκαταλελειμμένοι.  

 ∆εν είναι κινδυνολογία και δεν είναι υπερβολή.  Είναι δυστυχώς πραγματικότητες της καθημερινής μας 
ζωής.  Και είναι πραγματικότητες που η σημερινή κυβέρνηση δεν τις αντιλήφθηκε έγκαιρα ούτε έκανε τις 
απαιτούμενες προσπάθειες για αντιμετώπισή τους. Φθάσαμε σχεδόν στον πυθμένα! Τα φαινόμενα που 
ανάφερα είναι υπαρκτά και δυστυχώς μέρα με τη μέρα πολλαπλασιάζονται. 

 Η Ε∆ΕΚ θα συνεχίσει να πολιτεύεται με σοβαρότητα και πνεύμα συνεργασίας, εκφράζοντας τις απόψεις 
και τις θέσεις της για όλα τα θέματα που απασχολούν τον τόπο και το λαό αυτή την πραγματικά δύσκολη 
περίοδο, συμβάλλοντας στη μεγάλη προσπάθεια που θα πρέπει να ξεκινήσει άμεσα, για να ξαναφέρουμε 
ελπίδα και προοπτική για ένα καλύτερο μέλλον. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 ∆εν έχω πρόθεση να αναφερθώ στα πολλά λάθη και τις παραλείψεις της απερχόμενης κυβέρνησης ούτε 
έχω χρόνο να αναλύσω τις θέσεις της Ε∆ΕΚ για τα σημαντικά θέματα που πρέπει να τύχουν χειρισμού.  Θα 
τονίσω μόνο την ανάγκη για χάραξη νέας πολιτικής, που θα δίνει λύσεις το συντομότερο στα μεγάλα και καίρια 
ζητήματα, όπως η λειτουργία των θεσμών, η μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, η μεταναστευτική 
πολιτική, η αποτελεσματικότητα των κρατικών υπηρεσιών, η εφαρμογή της χρηστής διοίκησης, η 
καταπολέμηση της διαφθοράς και της διαπλοκής, η στήριξη της υπαίθρου και η κατασκευή διαφόρων έργων σε 
δήμους και κοινότητες. 

 Ένα θέμα που θεωρώ πολύ σημαντικό και πραγματικά επίκαιρο είναι η σχέση μας με τους πολίτες.  Η 
συσσώρευση προβλημάτων, η οικονομική κρίση, η ανεργία και τα συνεπακόλουθα κοινωνικά προβλήματα 
έχουν δημιουργήσει ένα κλίμα προβληματισμού στην κοινωνία σχετικά με τις διαχρονικές ευθύνες που 
οδήγησαν στη σημερινή κατάσταση.  

 Όπως ήταν φυσικό, στο στόχαστρο βρίσκονται τα κόμματα, οι πολιτικοί και ο ευρύτερος τρόπος 
λειτουργίας του πολιτικού συστήματος. Στο στόχαστρο βρίσκεται ακόμη η διαπλοκή ανάμεσα σε πολιτειακούς 
θεσμούς, η απουσία λογοδοσίας και ελέγχου.  Η έλλειψη διαφάνειας, οι πελατειακές σχέσεις, οι οποίες 
αναπτύχθηκαν σε πολλές περιπτώσεις, τα σκάνδαλα, η σιωπή, η ανοχή, η ατιμωρησία, που πολλές φορές 
ερμηνεύεται ως συνενοχή.  Όλα αυτά τα φαινόμενα δημιούργησαν κλίμα απαξίωσης προς τα κόμματα και τους 
πολιτικούς και αποχή από τα δημόσια πράγματα, ιδιαίτερα από τους νέους μας.  Ζούμε σε μια εποχή που 
χρειάζεται οι πολίτες να ξαναμπούν στην πρώτη γραμμή.  Να ενεργούν ως θεματοφύλακες και εγγυητές του 
δημόσιου συμφέροντος. Να ενημερώνονται σωστά μέσα από τη διαφάνεια, να ελέγχουν την εξουσία και να 
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εμπλέκονται ενεργά στην εύρυθμη λειτουργία των θεσμών.  Να ξανακερδίσουμε τη συμμετοχή τους.  Αυτό 
επιτάσσει η εποχή στην οποία ζούμε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η Κύπρος βιώνει σήμερα την πιο δύσκολη δοκιμασία μετά την τουρκική εισβολή.  Η οικονομία μας, που 
κάποτε αποτελούσε πηγή ελπίδας και αυτοπεποίθησης για το αύριο, σήμερα βρίσκεται σε τραγικά αδιέξοδα. 

 Θα πρέπει να συνειδητοποιήσουμε το αυτονόητο, ότι δηλαδή με το εθνικό μας πρόβλημα σε χρόνια 
αβεβαιότητα και την οικονομία μας σε τραγικά αδιέξοδα οι ελπίδες του λαού μας για ένα καλύτερο αύριο 
περιορίζονται αισθητά.  Οι ευθύνες μας και ιδιαίτερα οι ευθύνες μας απέναντι στη νέα γενιά είναι τεράστιες! 

 ∆εν έχουμε επιλογή.  Πρέπει να δράσουμε τώρα.  Με σύνεση και αποφασιστικότητα, με 
προγραμματισμό και διορατικότητα, με υπευθυνότητα και συλλογικότητα.  Πρέπει να λάβουμε τα απαραίτητα 
μέτρα, για να ξαναβάλουμε την οικονομία μας σε τροχιά ανάπτυξης, που θα ξαναδώσει στο λαό μας τη χαμένη 
του αυτοπεποίθηση και θα αναθερμάνει την ελπίδα του για ένα ευοίωνο μέλλον. 

 Ο καθένας μας ας αναλάβει τις ευθύνες του! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Σαρίκα για τη συνεισφορά του στη συζήτηση του προϋπολογισμού. 

 Θα ήθελα να αναφέρω ότι το απόγευμα ο πρώτος ομιλητής θα είναι ο κ. Ανδρέας Κυπριανού και 
παρακαλώ να ενημερωθεί.  Στις τρεις η ώρα θα ξεκινήσει η συζήτηση και ακολουθεί η κ. Σκεύη Κουκουμά, ο κ. 
Πάμπος Παπαγεωργίου και ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

 ∆ιακόπτεται η συνεδρία της Βουλής και στις τρεις η ώρα ακριβώς παρακαλώ να είμαστε εδώ. 

(Ώρα διακοπής: 12.50 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 3.41 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλό απόγευμα. 

 Συνεχίζουμε τη συζήτηση επί του κρατικού προϋπολογισμού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Η κ. Σκεύη Κουκουμά είναι τώρα πρώτη στον κατάλογο.  Να παρακαλέσω να ειδοποιηθεί να προσέλθει. 

 Η κ. Κουκουμά είναι παρούσα και συνεπώς έχει το λόγο. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Το ΑΚΕΛ θεωρεί τίτλο τιμής στην ιστορία του την αποφασιστική συμβολή στην προώθηση και επίλυση 
των προβλημάτων του προσφυγικού κόσμου και όλων όσων υπέστησαν τα δεινά του πραξικοπήματος και της 
εισβολής.  Το ΑΚΕΛ μπορούσε και μπορεί, επειδή ακριβώς η ιστορία του είναι καθαρή, να είναι καθημερινά 
μέσα στους προσφυγικούς συνοικισμούς και να γίνεται μέσα στη Βουλή η φωνή της προσφυγιάς. Άλλωστε, ας 
μην ξεχνούμε ότι αμέσως μετά το 1974 δεν ήταν εύκολο για όσους είχαν συνεργήσει στην τραγωδία να 
βλέπουν στα μάτια τους πρόσφυγες, τους συγγενείς των αγνοουμένων και των πεσόντων, πόσω μάλλον να 
προσφερθούν να τους λύσουν τα προβλήματά τους, αλλά, και όταν είχαν την ευκαιρία στη δεκάχρονη 
διακυβέρνησή τους, θεώρησαν ότι ο προσφυγικός κόσμος στεγάστηκε και η προσφυγική στεγαστική πολιτική 
υποβαθμίστηκε. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι στη δύσκολη οικονομική περίοδο που διανύει ο λαός μας είναι αντιφατικό να 
αναδεικνύουμε τις διεκδικήσεις που έχει μετατρέψει σε κεκτημένα τα τελευταία χρόνια η κυβέρνηση του τόπου.  
Η μηδενιστική πολιτική όμως που ασκεί τα τελευταία χρόνια η αντιπολίτευση και η επιζήμια για το λαό μας 
όξυνση του λαϊκισμού ένεκα των προεδρικών εκλογών δε μας αφήνει άλλη επιλογή από το να παραθέσουμε 
στοιχεία και αριθμούς για όλο αυτό το έργο απέναντι στα ψέματα και τις υπερβολές.  

 Πότε ξανά από το 1974 και μετά δόθηκαν έστω τα μισά κονδύλια από όσα έχουν συνολικά δαπανηθεί 
επί αυτής της κυβέρνησης, για να στηριχθούν οι πρόσφυγες;  Είναι γνωστό ότι σχεδόν τριπλασιάστηκε το ύψος 
των χορηγιών για αγορά κατοικίας.  Από €17.000 έγιναν €37.000, από €20.000 σε €52.000 και από €24.000 σε 
€68.000.  Είναι αλήθεια πως υπάρχουν καθυστερήσεις.  Είναι αλήθεια πως η οικονομική κατάσταση θα 
οδηγήσει σε μειώσεις των χορηγιών και τη στόχευσή τους.  Ακόμη και αυτά τα ποσά όμως θα είναι αυξημένα 
σε σχέση με το τι υπήρχε, όταν η παρούσα κυβέρνηση αναλάμβανε την προεδρία του τόπου.  Και τα αναφέρω, 
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για να αντιμετωπίσουμε τις επιθέσεις λαϊκισμού από τους βουλευτές της αντιπολίτευσης, και προς τις δύο 
κατευθύνσεις.  Οι μισοί να λένε ότι δεν έχουν γίνει αρκετά για τους πρόσφυγες και οι άλλοι μισοί να ψιθυρίζουν 
χαμηλόφωνα «φτάνει πια, τριάντα οκτώ χρόνια μετά!». 

 Καλό είναι λοιπόν σε όσους με ευσεβή πόθο περίμεναν το κράτος να πτωχεύσει και με την πολιτική τους 
μυωπία βλέπουν ότι πτώχευσε  η προσφυγική  πολιτική να υποδείξουμε τις 1 900 οικογένειες προσφύγων, 
στους οποίους δόθηκαν οικόπεδα από τη σημερινή κυβέρνηση, ενώ για άλλα 911 οικόπεδα είναι έτοιμα τα 
σχέδια.  «Οικόπεδα στο χαρτί», είπε κάποιος συνάδελφος.  Ας ρωτήσουν τα 1 900 νεαρά ζευγάρια, που με 
συγκίνηση και ικανοποίηση βλέπουν τα όνειρα για τη στέγαση της οικογένειάς τους να γίνονται 
πραγματικότητα, αλλά και όσους εργαζομένους στην οικοδομική βιομηχανία βοήθησε η πολιτική αυτή να 
κρατήσουν τις δουλειές τους.  Παραχωρήθηκαν επίσης τίτλοι ιδιοκτησίας σε 15 000 δικαιούχους, ενώ εκκρεμεί 
η παραχώρηση 1 500 περίπου τίτλων, που αντιμετωπίζουν προβλήματα.   

 Να υπενθυμίσω σε αυτό το σημείο την προχειρότητα με την οποία παραχωρήθηκαν τίτλοι ιδιοκτησίας το 
1997-1998, λίγο  πριν τις προεδρικές, στους οποίους αναγράφεται μόνο ότι είναι οικόπεδο, χωρίς να 
αναγράφεται η κατοικία, με αποτέλεσμα όλος αυτός ο κόσμος να πρέπει να υποστεί έξοδα, για να μπορέσει να 
ολοκληρώσει τον τίτλο του.  Οι κυβερνώντες τότε προσπάθησαν να υφαρπάξουν την ψήφο των προσφύγων 
εκμεταλλευόμενοι την ανάγκη τους να νιώσουν την ασφάλεια του τίτλου ιδιοκτησίας.  Χωρίς ντροπή 
εκμεταλλεύτηκαν τον πονεμένο πρόσφυγα, για να παραμείνουν στην εξουσία!   

 Ταυτόχρονα, ρυθμίζεται το θέμα των κατοικιών σε συνοικισμούς αυτοστέγασης στους οποίους οι 
δικαιούχοι απεβίωσαν πριν το 2006, αφού έχει ολοκληρωθεί και ο νομοτεχνικός έλεγχος του σχετικού 
νομοσχεδίου.  Παραχωρήθηκαν τα πρώτα 579 οικόπεδα ως αντιστάθμισμα σε πρόσφυγες που διαμένουν σε 
τουρκοκυπριακές κατοικίες, ενώ έχουν ετοιμασθεί τα σχέδια διαχωρισμού επιπρόσθετων 3 500 οικοπέδων σε 
διάφορες περιοχές της Κύπρου, με στόχο στα επόμενα χρόνια να καλυφθούν όλοι οι δικαιούχοι.  Και να σας 
πω για την αγωνία των προσφύγων, ότι, αν δεν τα παραχωρήσει τώρα αυτή η κυβέρνηση, δε θα τα πάρουν 
ποτέ, όπως λένε.   Παραδόθηκαν τα πρώτα 176 διαμερίσματα από ένα προγραμματισμό για ανέγερση 760 
οικιστικών μονάδων, ενώ ανεγείρονται τώρα νέες πολυκατοικίες και κατοικίες στα πλαίσια της αναδόμησης.  
Τοποθετήθηκαν ανελκυστήρες σε 119 πολυκατοικίες και συνεχίζεται η εγκατάσταση σε ακόμη 300 
πολυκατοικίες, διευκολύνοντας τους ηλικιωμένους σήμερα πρόσφυγες που ζουν σε αυτές.  Επιπρόσθετα, 
περίπου 3 000 άτομα πήραν πιστοποιητικά μίσθωσης σε ένα σύνολο 8 183 δικαιούχων και 4 307 πρόσφυγες 
έπαιρναν επίδομα ενοικίου αυτό το χρόνο.  

 Ένα από τα σημαντικότερα θέματα που χειρίστηκε αυτή η κυβέρνηση είναι και η άρση της αδικίας σε 
βάρος των εκ μητρογονίας προσφύγων, που όλες οι προηγούμενες κυβερνήσεις εφάρμοζαν.  Παρά το ιδιαίτερο 
οικονομικό περιβάλλον, η κυβέρνηση παραχώρησε δικαίωμα για κατοικία σε οικισμούς στέγασης 
εκτοπισθέντων, κρατικού οικοπέδου και οικονομική βοήθεια για αυτοστέγαση και επιδότηση ενοικίου σε 
πρόσφυγες φοιτητές.  Εκκρεμεί η ρύθμιση του δικαιώματος για ίσο ποσό δανείου με τους εκ πατρογονίας από 
το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών και αναμένουμε να διευθετηθεί το συντομότερο.  

 Αυτή είναι μια μικρή περίληψη της προσφυγικής πολιτικής που ακολούθησε η παρούσα κυβέρνηση τα 
τελευταία χρόνια.  Είναι αυτά αρκετά, για να εξαλείψουν τον πόνο του ξεριζωμού;  Εμείς λέμε μετά βεβαιότητας 
“όχι”!  Λέμε “όχι”, γιατί δεν πιστεύουμε πως θα υπάρξουν ποτέ μέτρα που θα αντισταθμίσουν την αμμουδιά της 
Αμμοχώστου, την ομορφιά της Κερύνειας, των πορτοκαλεώνων της Μόρφου και του μεσαρίτικου κάμπου.  

 Θα πρέπει όμως όλοι να συμφωνήσουμε σε μια αλήθεια.  Όλα αυτά τα χρόνια δημιουργήθηκε μια 
ανομοιογένεια στη στήριξη του προσφυγικού κόσμου και ένα αίσθημα αδικίας.  Γι’ αυτό η κοινοβουλευτική 
ομάδα του ΑΚΕΛ πρότεινε τη δημιουργία αρχείου προσφύγων, όπου θα φαίνεται η στήριξη που 
παραχωρήθηκε σε κάθε πρόσφυγα, αλλά και η περιουσία που εγκατέλειψε στα κατεχόμενα.  Θα πρέπει 
ταυτόχρονα να ολοκληρωθεί η μηχανογράφηση της Υπηρεσίας Μέριμνας και η ψηφιοποίηση όλων των 
φακέλων. 

 Στις παρούσες οικονομικές συνθήκες θα πρέπει να βρούμε τους τρόπους και με σοβαρότητα να 
συνεχίσουμε τη στήριξη του προσφυγικού κόσμου χωρίς λαϊκισμούς, υπερφίαλες και ανέφικτες προτάσεις, 
όπως την πρόταση νόμου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για διαγραφή όλων των μεταπολεμικών χρεών που 
δημιούργησαν οι πρόσφυγες.  Να μελετήσουμε τα άμεσα προβλήματα, που επιδεινώθηκαν εξαιτίας της 
οικονομικής κρίσης.  Ακούμε συνεχώς ευφάνταστες, πλην ανέφικτες προτάσεις, που θα τις ξεχάσουν την 
επομένη, αν παρ’ ελπίδα βρεθούν στην εξουσία.  Εμείς καλούμε σε προβληματισμό για την πολιτική στήριξης 
των προσφύγων, που μέχρι σήμερα βασιζόταν στις στεγαστικές ανάγκες του πρόσφυγα, και για τη δυνατότητα 
αναπροσαρμογής της, που θα βασίζεται και στην περιουσία που εγκατέλειψε ο πρόσφυγας στις κατεχόμενες 
περιοχές.  Σε αυτή την κατεύθυνση συναντηθήκαμε με τις οργανώσεις των ιδιοκτητών κατεχόμενων 
περιουσιών και ακούσαμε τις απόψεις τους.  Μελετήσαμε και συζητήσαμε την ανάγκη για επικαιροποίηση της 
μελέτης του πανεπιστημίου για το κόστος της εισβολής και την ισότιμη κατανομή των βαρών της, με στόχο να 
αποτρέψουμε την προσφυγή στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων” του ψευδοκράτους.  
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 Όσον αφορά το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, κάποιος συνάδελφος είπε ότι είναι βάρος και 
σίγουρα είναι βάρος σε όσους θέλουν απλά να αντιπολιτεύονται.  Ορθώς φυσικά γίνεται αναφορά στο χρόνο 
που απαιτείται, για να εξεταστούν οι αιτήσεις για τα διάφορα σχέδια του, πράγμα που γινόταν από την αρχή της 
λειτουργίας του. Αυτό που δε λέγεται όμως είναι ο λόγος που συμβαίνει τώρα αυτό.  Η αλήθεια είναι ότι τα 
τελευταία χρόνια έχει ενημερωθεί ο προσφυγικός κόσμος γύρω από τα σχέδια του φορέα, που οδήγησε στην 
αύξηση των αιτήσεων κατά 45%.  Γεγονός βέβαια παραμένει ότι από το 1996, που λειτούργησε ο φορέας, 
μέχρι σήμερα έχουν δαπανηθεί πάνω από €900 εκατομ.  Από αυτά τα μισά περίπου δαπανήθηκαν την περίοδο 
1996-2007, ενώ τα άλλα €430 εκατομ. δαπανήθηκαν από το 2007 μέχρι σήμερα.  Η δική μας  θέση είναι ότι 
απαιτείται να αξιολογηθούν τα διάφορα σχέδια του φορέα και να ληφθούν μέτρα που θα οδηγήσουν στη 
βελτίωσή τους στη βάση των σημερινών κοινωνικοοικονομικών συνθηκών.  

 Θα ήθελα, αγαπητοί συνάδελφοι, να αναφερθώ και στις εκατοντάδες Ελληνοκυπρίων που επέλεξαν να 
μείνουν εγκλωβισμένοι στην καρδιά της κατοχής.  Η έμπρακτη στήριξη των εγκλωβισμένων αποτελεί καθήκον 
τιμής για την πολιτεία μας, γι’ αυτό τα τελευταία χρόνια έχουν αυξηθεί σημαντικά όλα τα βοηθήματα και σχέδια 
για τους εγκλωβισμένους, ενώ τώρα δεν έχει αποκοπεί ή μειωθεί οποιοδήποτε από αυτά.  Έχει ολοκληρωθεί η 
επιδιόρθωση των κατοικιών των εγκλωβισμένων, ενώ θα παραχωρηθεί και επίδομα για κάλυψη άλλων 
θεμάτων.   

 Λειτούργησε  η τεχνική επιτροπή για την προστασία της πολιτιστικής κληρονομιάς και έχει καταγράψει 
και αξιολογήσει την κατάσταση των θρησκευτικών και άλλων μνημείων της Κύπρου.  Παρέμεινε η ανάγκη για 
επιδιόρθωση και συντήρηση της μονής του Αποστόλου Ανδρέα, που δυστυχώς παρουσιάζεται μια 
αδικαιολόγητη καθυστέρηση.   

 Μια άλλη πτυχή όμως της κυπριακής τραγωδίας, η πιο οδυνηρή, είναι οι αγνοούμενοι και οι συγγενείς 
τους.  Για τη διαδικασία, μετά και τη νέα συμφωνία ανάθεσης του προγράμματος ταυτοποίησης, γίνονται 
προσπάθειες για αύξηση της αποτελεσματικότητας και της ταχύτητας με την οποία θα δίνονται τα 
αποτελέσματα. Επεκτάθηκε το ανθρωπολογικό εργαστήριο, έχουν σταλεί από τον Ιούλιο 281 σκελετικά 
δείγματα για ανάλυση και την περασμένη εβδομάδα ακόμα 524 τέτοια δείγματα.  Είναι πολλά που έχουν γίνει 
στον τομέα των αγνοουμένων και βλέπουμε να ομαλοποιείται η κατάσταση, που για χρόνια παρουσίαζε 
πρόβλημα.  Από την άλλη, θα πρέπει να αξιοποιήσουμε όλους τους διεθνείς φορείς και ως επιτροπή και ως 
Βουλή να αξιοποιήσουμε τις αντιπροσωπίες μας σε διάφορους θεσμούς, για να προβάλουμε το θέμα.   

 Θα κλείσω τονίζοντας ότι δεν πρέπει να ξεχνούμε πως όση βοήθεια προσφέρει και θα προσφέρει η 
πολιτεία στον προσφυγικό κόσμο, στους εγκλωβισμένους, για τη διακρίβωση της τύχης των αγνοουμένων και 
για τους παθόντες η πιο φιλοπροσφυγική πολιτική είναι ο διαρκής αγώνας για λύση του Κυπριακού και 
επανένωση της πατρίδας μας.  Αμετάθετος στόχος είναι η επιστροφή στη γη των πατέρων μας!   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Κουκουμά. 

 Παρακαλώ τώρα το βουλευτή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Ανδρέα Κυπριανού να προσέλθει στο 
βήμα. Και να ετοιμάζεται ο κ. Πάμπος Παπαγεωργίου από το ΑΚΕΛ. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όταν ένας αιρετός του λαού, ένας βουλευτής, παίρνει αυτό το επίσημο βήμα της ολομέλειας του ναού 
της δημοκρατίας σε αυτή την τραγική για τον τόπο και το λαό μας οικονομική συγκυρία, το πρώτο που πρέπει 
να κάνει είναι να εκφράσει τη θλίψη, την αγωνία, τη συμπάθεια και την αλληλεγγύη του προς τον κάθε πολίτη 
που βιώνει σήμερα τις συνέπειες της σχεδόν απόλυτης οικονομικής καταστροφής.  Πρέπει επίσης ο καθένας 
από εμάς να εκφράσει τη δική του συγγνώμη, στο βαθμό βέβαια που ο καθένας μας ευθύνεται για τη φτώχια, 
την ανεργία, την ανασφάλεια, τον πόνο και τη δυστυχία που βιώνει σήμερα ο λαός μας.  Η απόλυτη απαξίωση 
των πολιτών προς την πολιτική ζωή και τους θεσμούς είναι ό,τι πιο επικίνδυνο υπάρχει για τη δημοκρατία και 
είναι ευθύνη όλων μας μέσα από πράξεις, όχι λόγια, να πείσουμε τους πολίτες να ξαναεμπιστευθούν το 
κράτος.  Αυτό θα γίνει πραγματικότητα, μόνο αν μάθουμε όλοι να μιλούμε τη γλώσσα της αλήθειας και είμαστε 
έτοιμοι μακριά από μικροπολιτικές σκοπιμότητες να εργαστούμε συλλογικά για το καλό της πατρίδας. 

 Η δραματική κατάσταση της οικονομίας δεν είναι μόνο αποτέλεσμα της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.  
Αποδεικνύεται συνεχώς ότι είναι επίσης απόρροια της κρίσης του πολιτικού συστήματος της Κύπρου.  Αποτελεί 
κατά τη γνώμη μου το αθροιστικό αποτέλεσμα πολλών παραγόντων, που σχετίζονται με πολιτικές επιλογές 
που έχουν γίνει διαχρονικά και επί της διακυβέρνησης ΑΚΕΛ-Χριστόφια οξύνθηκαν στο μέγιστο βαθμό. 
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 Βρισκόμαστε μπροστά στο φαινόμενο της κρίσης, εξαιτίας της ασυδοσίας αυτών που κατέλαβαν την 
εξουσία και την αντιλήφθηκαν ως μέσο, για να ικανοποιούν τα κομματικά τους συμφέροντα.  Οι ακραίες 
εκφάνσεις αυτής της νοοτροπίας έχουν να κάνουν με τα ακόλουθα: 

 Το πελατειακό κράτος και το σύστημα κομματικών εξυπηρετήσεων σε διορισμούς, προαγωγές, 
μεταθέσεις στο δημόσιο και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα με αποτέλεσμα τη μεγάλη διόγκωση του 
κράτους. 

 Την υποταγή του γενικού συμφέροντος από τις επιμέρους συντεχνιακές διεκδικήσεις.  Ουδείς θέλησε να 
αντισταθεί στις κατά καιρούς υπερβολικές απαιτήσεις των συντεχνιών από το φόβο απώλειας ψήφων.  
Αποτέλεσμα είναι η δημιουργία αλυσίδας υπερπρονομίων, αχρείαστων και αλληλεπικαλυπτόμενων 
υπηρεσιών και ούτω καθεξής. 

 Τη μετατροπή του κράτους από επιτελικό σε κράτος επιχειρηματία, με την αλόγιστη επέκτασή του σε 
όλους τους τομείς, περιλαμβανομένων και των τομέων καθαρά ιδιωτικής πρωτοβουλίας, σφαγεία, 
αερογραμμές, ξενοδοχεία, εμπορία προϊόντων κ.λπ.  Αποτέλεσμα η χρεοκοπία και η μόνιμη επιδότησή 
τους από τον Κύπριο φορολογούμενο. 

 Τη συντήρηση κρατικών μονοπωλίων σε καίριους τομείς της οικονομίας, όπου η σταδιακή ελευθέρωση 
της αγοράς θα λειτουργούσε υπέρ του καταναλωτή και της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας.  
Αποτέλεσμα τα τιμολόγια φωτιά που καίνε νοικοκυριά και επιχειρήσεις. 

 Την ασυδοσία των τραπεζών, την ακρίβια του κόστους του χρήματος, απαράδεχτα επιτόκια και άλλες 
χρεώσεις των τραπεζών, τις υψηλού ρίσκου επενδύσεις σε ομόλογα, το τεράστιο μέγεθος του 
τραπεζικού τομέα, την απουσία εποπτικών μηχανισμών και τα φαινόμενα πολιτικής διαπλοκής με 
συγκεκριμένα κόμματα. 

 Η κρίση αποκάλυψε το σύνολο των διαρθρωτικών προβλημάτων που καταδυναστεύουν την κυπριακή 
κοινωνία.  Χρειάζεται λοιπόν να γίνει μια καθαρή εξήγηση.  Γιατί φτάσαμε ως εδώ;  Επειδή, κατά τη γνώμη μου, 
υπήρξε η ατυχής συγκυρία για την Κύπρο να έχει στο τιμόνι της μια κυβέρνηση με φανερή αμφιταλάντευση 
ανάμεσα στην πραγματικότητα και τις κομμουνιστικές της ιδεοληψίες.  Στο όνομα της διαφύλαξης των 
κεκτημένων και της ρουσφετολογίας.  Στην ουσία, διόγκωσε το ΑΚΕΛ το κράτος των προνομίων και τα 
αλόγιστα επιδόματα.  Συνέχισε εν μέσω ύφεσης να προσλαμβάνει έκτακτους και ωρομίσθιους, να κάνει 
προαγωγές και προσλήψεις στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα, όλα με κομματικά κριτήρια. 

 Εφάρμοσε μια πρακτική κινήτρων και επιδομάτων, για να γίνει η πατρίδα μας παράδεισος των αιτητών 
πολιτικού ασύλου και των μεταναστών.  Εφάρμοσε τον αστόχευτο λαϊκισμό του “δωρεάν” στα νοσοκομεία, 
πανεπιστήμια, συγκοινωνίες κ.ά., διοχετεύοντας δισεκατομμύρια που δεν είχε και αδιαφορώντας αν η οικονομία 
του τόπου μπορούσε να τα αντέξει, και ένα-ένα καταρρέουν.  Και οι δημόσιες υπηρεσίες υγείας, που δεν έχουν 
σήμερα τα αναλώσιμα, και το σύστημα δημόσιων συγκοινωνιών, που βλέπουμε τους υπαλλήλους στους 
δρόμους να διαμαρτύρονται, αλλά και τα πανεπιστήμια, που, απ’ ό,τι μαθαίνω σήμερα, δεν έχουν να 
πληρώσουν μισθούς, γιατί δεν έχει κατατεθεί η χορηγία από το κράτος, και ψάχνουν από άλλα ταμεία, για να 
καλύψουν πανεπιστημιακούς και υπαλλήλους. 

 Σκότωσε το επιχειρείν, φόβισε τον επιχειρηματία, έκανε φοροεπιδρομές.  Επέβαλε φορολογίες, αύξησε 
όλους τους άμεσους και έμμεσους φόρους και αποτέλειωσε την ανταγωνιστικότητα και κάθε δυνατότητα 
ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας. 

 Λειτούργησε με τον ίδιο τρόπο στους ελεγχόμενους, κρατικοδίαιτους δήμους, αλλά και στους 
ελεγχόμενους ημικρατικούς οργανισμούς, οι οποίοι με τη σειρά τους αύξησαν τις φορολογίες και τα κόστη των 
υπηρεσιών τους.  ∆εν είναι τυχαίο που ο οικογενειάρχης σήμερα, ακόμα και αυτός που έχει δουλειά, δεν 
μπορεί να ανταποκριθεί στις τεράστιες αυξήσεις των δημοτικών φόρων, των τελών αποχέτευσης, των 
κτηματικών φόρων, του ηλεκτρικού ρεύματος, του νερού, κ.λπ.  ∆εν μπορεί να αντέξει τις αυξήσεις στο φόρο 
προστιθέμενης αξίας, αλλά και τις τιμές των ειδών πρώτης ανάγκης. Φανταστείτε ακόμα αυτούς που είναι στην 
ανεργία και τους ώμους τους βαραίνουν δάνεια και χρέη. 

 Τα γεγονότα εξελίχθηκαν έξω από κάθε μέτρο ελέγχου.  Η κυβέρνηση Χριστόφια πίστεψε πως θα 
έκλεινε τον κύκλο της, χωρίς να χρειαστεί να λάβει αποφάσεις.  Απλώς, θα κατανάλωνε τα περισσεύματα των 
προηγούμενων ετών, θα διόγκωνε το δημόσιο χρέος, θα στράγγιζε με εσωτερικό δανεισμό την οικονομία και θα 
χρέωνε τη χρεοκοπία στους επόμενους.  Ε, έπεσε εντελώς έξω, όπως και σε όλα τα υπόλοιπα! 

 Η κυβέρνηση του ΑΚΕΛ έχει επικεφαλής και συμβούλους πρόσωπα που ουδέποτε εκτέθηκαν στην 
αγορά και στην παραγωγική διαδικασία.  Στην ουσία, ο ένας έβλεπε τον άλλο και τον χειροκροτούσε, φτάνει 
όλοι μαζί να συμφωνούσαν με τον αδιαμφισβήτητο ηγέτη!  Όσοι δε συμφωνούσαν και δε χειροκροτούσαν 
έβλεπαν την πόρτα της εξόδου. 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κυπριακή οικονομία παραδόθηκε το Φεβρουάριο του 2008 στην κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια ως η 
κορυφαία οικονομία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να είναι σήμερα ο ουραγός.  Θα έπρεπε η Κύπρος να ήταν η 
τελευταία χώρα που θα έμπαινε στην ύφεση και η πρώτη που θα έβγαινε.  Αυτή είναι η άποψη όλων όσων 
έχουν στοιχειώδη γνώση και αντίληψη των οικονομικών δεδομένων.  Είναι λοιπόν αχρείαστο να παρελαύνουν 
οι αγαπητοί συνάδελφοι του ΑΚΕΛ από αυτό εδώ το βήμα και να προσπαθούν να δικαιολογήσουν τα 
αδικαιολόγητα.  Ένα μεγάλο συγγνώμη για τις πράξεις και τις παραλείψεις τους θα ήταν ίσως αρκετό.  ∆εν 
ειπώθηκε πέρσι για την έκρηξη και την καταστροφή στο Μαρί, ας ειπωθεί τουλάχιστον τώρα για την 
καταστροφή και της κυπριακής οικονομίας!   

 Αυτή η πατρίδα έχει τεράστιες δυνατότητες.  Έχει μια μικρή και ευέλικτη οικονομία, έχει συγκριτικά 
πλεονεκτήματα, έχει εξαιρετική γεωγραφική θέση, έχει πολύ δυνατά μυαλά, επιστήμονες διεθνούς εμβέλειας, 
έχει ποιότητα ανθρώπων, έχει επιφανείς επιχειρηματίες, έχει ένα εξαιρετικό τουριστικό προϊόν, ένα μοναδικό 
τομέα υπηρεσιών, έχει ανθρώπους της θάλασσας... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Κύριε Κατσουρίδη, αντιλαμβάνομαι ότι σας ενοχλούν αυτά που λέω, αλλά σεβαστείτε τον ομιλητή, 
παρακαλώ! 

 Έχει ανθρώπους που αγαπούν την ύπαιθρο και τη γη που τους γέννησε, έχει εξαιρετικά παραδοσιακά 
προϊόντα, τα οποία θα έπρεπε να προωθηθούν σωστά στις διεθνείς αγορές, έχει και την προοπτική του 
φυσικού αερίου και των υδρογονανθράκων.  Η Κύπρος μπορεί και όλοι μαζί μπορούμε καλύτερα.  Με μια 
αξιόπιστη, υπεύθυνη, σοβαρή κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας και έναν ηγέτη που θα βλέπει μπροστά και όχι 
πίσω θα ξαναβρούμε το δρόμο μας και θα ξαναμεγαλουργήσει ο λαός μας.  Αυτός ο ηγέτης δεν είναι άλλος 
από το Νίκο Αναστασιάδη! 

 Αυτά τα Χριστούγεννα ας φροντίσουμε όλοι να μην είναι μαύρα.  Ας στηρίξουμε μέσα από τον 
εθελοντισμό και την κοινωνική αλληλεγγύη, που διακρίνει το λαό μας, όλους τους συμπολίτες μας που έχουν 
ανάγκη.  Ας είναι Χριστούγεννα ελπίδας και προοπτικής, Χριστούγεννα, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι, μιας πατρίδας που έπαθε, αλλά ελπίζω ότι έμαθε.  Καλά Χριστούγεννα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κυπριανού. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Πάμπο Παπαγεωργίου από το ΑΚΕΛ.  Να ετοιμάζεται ο κ. Ιωνάς Νικολάου 
από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, 

 Να σας ζητήσω να μου επιτρέψετε να προχωρήσω σε μια προφορική ομιλία.  Αντιλαμβάνομαι ότι οι 
γραπτές ομιλίες έχουν το πλεονέκτημα της συνοχής, όμως ένα από τα στοιχεία που πρέπει να διέπει τη 
συζήτηση για τους προϋπολογισμούς είναι ακριβώς το στοιχείο της συζήτησης και της ανταλλαγής 
επιχειρημάτων.  Επιπλέον, θα έλεγα ότι σε μια περίοδο πολύ δύσκολη για την οικονομία μας είναι ένα μεγάλο 
στοίχημα για όλους μας να κρατήσουμε την ψυχραιμία μας και να συμπεριφερθούμε κατά τρόπο υπεύθυνο, 
αποφεύγοντας και τους λαϊκισμούς, αλλά και τις στιλιζαρισμένες ρητορείες, οι οποίες εκφέρονται μάλιστα με 
υπερβάλλοντα στόμφο και ούτε πείθουν κανέναν, αλλά ούτε και μας κάνουν συμπαθείς στους συμπολίτες μας, 
οι οποίοι δυστυχώς, πρέπει να πω, έχουν αποκτήσει για μας μια πολύ αρνητική εικόνα. 

 Το πρώτο θέμα που θα ήθελα να συζητήσω είναι το τι είδους κρίση αντιμετωπίζουμε και αυτό είναι ένα 
καίριο και κύριο, θα έλεγα, ερώτημα, με την έννοια ότι, για να μπορείς να διορθώσεις μια κατάσταση, πρέπει να 
ξέρεις ποια είναι η φύση της κατάστασης αυτής.  Γίνεται μεγάλη συζήτηση κατά πόσο η κρίση μας είναι 
τραπεζική ή δημοσιονομική.  Θα έλεγα εξαρχής ότι είναι και τα δύο, όμως το τραπεζικό στοιχείο, που δεν είναι 
μόνο τραπεζικό, αλλά έχει να κάνει με μια κρίση που αφορά το δανεισμό και την πιστωτική επέκταση, είναι 
πολύ έντονο.  Χαρακτηριστικά, αναφέρω ότι στις 4 ∆εκεμβρίου, αν δεν απατώμαι, η Washington Post έγραψε 
ένα άρθρο στο οποίο λέει ότι τα χρήματα που θα χρειαστούν για τη διάσωση των κυπριακών τραπεζών ως 
ποσό είναι η δεύτερη πιο μεγάλη διάσωση στην παγκόσμια ιστορία.  Αντιλαμβάνεστε από αυτό ότι το τι συνέβη 
στον τραπεζικό τομέα έχει μια τεράστια βαρύτητα και αυτό φαίνεται από τη σύγκριση με παρόμοια περιστατικά 
σε άλλες χώρες και σε διαφορετικές εποχές.   

 Τώρα, μια παρόμοια κατάσταση υπήρξε και στην Ιρλανδία.  Έξι τράπεζες, οι μεγαλύτερες τράπεζες της 
Ιρλανδίας, αντιμετώπιζαν κίνδυνο κατάρρευσης.  Το κράτος προσπάθησε να τις στηρίξει στην αρχή, δεν τα 
κατάφερε, παρ’ όλο που είχε πλεονασματικό προϋπολογισμό και ταυτόχρονα πολύ χαμηλό δημόσιο χρέος.  



1039 

 

Χρειάστηκε να μπει σε πρόγραμμα δημοσιονομικής προσαρμογής, ένα πρόγραμμα με βάση το οποίο ήντλησε 
€85 δις, εκ των οποίων τα €35 δις πήγαν στις τράπεζες και τα €50 δις στο κράτος.  Και ο λόγος για τον οποίο 
πήγαν €50 δις στο κράτος -νομίζω ότι είναι σχετικός και με το τι θα αντιμετωπίσουμε εμείς- είναι ότι η Ιρλανδία 
έπρεπε να ανανεώσει χρέος που έληγε και ασφαλώς με βάση τα δεδομένα των τραπεζών της δεν ήταν σε θέση 
να το κάνει αυτό μέσω των διεθνών αγορών.   

 Κάτι παρόμοιο θα συμβεί με μας, όμως πρέπει να είμαστε προσεκτικοί σε αυτό το σημείο.  Όταν λέμε ότι 
οι ανάγκες του κράτους θα είναι €7 δις ή €8 δις, με βάση το μνημόνιο που πρόκειται να υπογράψουμε, οι 
πραγματικές ανάγκες, δηλαδή αυτές που επιβαρύνουν το δημόσιο χρέος και το δημοσιονομικό έλλειμμα ή, θα 
έλεγα καλύτερα, προέρχονται από το δημοσιονομικό έλλειμμα και ως εκ τούτου επιβαρύνουν το δημόσιο χρέος, 
είναι περίπου €1 δις με €1,5 δις.  Τα υπόλοιπα αφορούν μια διευκόλυνση που θα υπάρχει εκεί, στην 
περίπτωση που μέρος ή το σύνολο του χρέους που λήγει θα χρειαστεί να αναχρηματοδοτηθεί, λόγω 
απροθυμίας του κατόχου να το ανανεώσει.   

 Βεβαίως, πρέπει να σας πω ότι μια ερμηνεία η οποία λέει ότι φταίει η κυβέρνηση ή και οι τράπεζες μόνο, 
αλλά στη συγκεκριμένη περίπτωση αυτό που ακούω από πολλούς συναδέλφους της αντιπολίτευσης, ότι η 
κρίση έχει προέλθει από αδυναμία αντίδρασης ή και καθυστέρησης της κυβέρνησης, είναι μια απλοϊκή ερμηνεία 
και νομίζω ότι ο λόγος για τον οποίο προβάλλεται αυτή η ερμηνεία, πέρα από το ότι επικοινωνιακά είναι 
συμφέρουσα σε ένα κλίμα το οποίο σε κάποιο βαθμό έχει ξεφύγει από τα συνηθισμένα, τουλάχιστον όσον 
αφορά την πολιτική ζωή της Κύπρου, ταυτόχρονα όμως έχει να κάνει και με την απελπισία του κόσμου, ο 
οποίος ευρισκόμενος μπροστά σε μια πολύ δύσκολη κατάσταση είναι φυσικό να αναζητεί τις πιο απλοϊκές 
ερμηνείες.  Οι πιο απλοϊκές ερμηνείες όμως δεν είναι και οι καλύτερες.   

 Όσον αφορά το θέμα των τραπεζών, πρέπει να πω ότι το όλο θέμα δεν ήταν απλώς θέμα είτε ελλιπούς 
εποπτείας είτε κάποιων αποφάσεων των συμβουλίων.  ∆υστυχώς, η χώρα μας υπέστη αυτό που στη 
βιβλιογραφία ονομάζεται “boom and bust”, δηλαδή για μια δεκαετία περίπου είχαμε μια υπέρμετρη ανάπτυξη 
της πιστωτικής επέκτασης.  Αυτό το πράγμα συνοδεύτηκε με όλα τα κλασικά στοιχεία αυτού που ονόμασαν 
“boom and bust”, δηλαδή μεγάλη αύξηση του δανεισμού των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων, μεγάλη 
αύξηση της κατανάλωσης, διόγκωση στο έλλειμμα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών και ακολούθως 
κατάρρευση του κτηματικού τομέα, ο οποίος είχε παρουσιάσει βεβαίως πολύ μεγάλο διπλασιασμό στις τιμές 
του, και συνακόλουθη χρηματοδοτική στενότητα.  Τώρα, στην Κύπρο δυστυχώς αυτό το πράγμα συνοδεύτηκε 
και με την επιπρόσθετη αρνητική επίδραση που είχε η χειροτέρευση των δεδομένων στην Ελλάδα και 
ουσιαστικά η αδυναμία της ελληνικής οικονομίας να παρουσιάσει οποιαδήποτε ανάπτυξη, η αδυναμία της να 
χρηματοδοτήσει τα ελλείμματά της και το συνακόλουθο γεγονός του να περιπέσει η χώρα σε μια πολύ βαθιά 
ύφεση. 

 Μέσα σε μια κατάσταση χρηματοδοτικής φούσκας εμφανίζονται όχι μόνο στην Κύπρο, αλλά σε όλες τις 
χώρες που έχει παρουσιαστεί αυτό το φαινόμενο στοιχεία χαλαρότητας όσον αφορά την εποπτεία.  Να σας πω 
ένα παράδειγμα από τη δική μας εμπειρία στην Κύπρο.  Στην Κύπρο τα νέα δάνεια έτρεχαν με ρυθμούς 30%, 
πράγμα που ουσιαστικά μας οδηγούσε σε μεγάλα προβλήματα, και στον κατασκευαστικό τομέα με ρυθμούς 
60%.  Η Κεντρική Τράπεζα προς το τέλος του 2007 πήρε την απόφαση, έστω και καθυστερημένα, τη σωστή 
απόφαση, να περιορίσει το δανεισμό στην εξοχική κατοικία, στη δεύτερη κατοικία, περιορίζοντάς τον, όπως 
είπα, από το 70% στο 60%.  Υπήρξαν φοβερές πιέσεις στην εποπτική αρχή από τους επηρεαζόμενους και 
αναγκάστηκε, κακώς βεβαίως, αλλά αναγκάστηκε η εποπτική αρχή στις αρχές του 2008, ενώ δεν είχαν αλλάξει 
οι συνθήκες, να αποσύρει αυτό το μέτρο.   

 Βεβαίως, όπως γνωρίζετε, η κατάσταση στην Κύπρο επιδεινώθηκε από το κούρεμα των ελληνικών 
ομολόγων.  Και ακούεται το επιχείρημα ότι με τρόπο πολιτικό ο Πρόεδρος θα μπορούσε να είχε αποτρέψει 
αυτό το κούρεμα.  Πρέπει να σας πω ότι αυτό το επιχείρημα ακούστηκε περίπου δέκα μήνες μετά το πρώτο 
κούρεμα.  Εάν το επιχείρημα αυτό είχε οποιαδήποτε βαρύτητα, κάποιος θα το σκεφτόταν στους δέκα αυτούς 
μήνες κατά τους οποίους είχε αποφασιστεί το πρώτο κούρεμα και μετά είχαμε μπει σε μια διαδικασία 
συγκεκριμενοποίησης της απομείωσης και καθορισμού του τρόπου με τον οποίο θα γινόταν.   

 Το τι συνέβη είναι το εξής:  Την 21η του Ιούλη, σε έκτακτο συμβούλιο κορυφής αποφασίστηκε η 
απομείωση του ελληνικού χρέους κατά 21%, ακριβώς διότι ετίθετο θέμα επηρεασμού ορισμένων τραπεζών 
κατά τρόπο έντονο και υπερβολικό.  Η απόφαση, εάν τη διαβάσει κάποιος, θα δει στην παράγραφο 8 -και 
επιτρέψετέ μου να μεταφράσω απευθείας από τα αγγλικά- η απόφαση περιλαμβάνει τη δυνατότητα για πρώτη 
φορά να χρηματοδοτηθεί η ανακεφαλαίωση τραπεζών μέσω δανείων στις κυβερνήσεις, για σκοπούς κάλυψης 
της ζημιάς που θα πάθαιναν από το κούρεμα, συμπεριλαμβανομένων και χωρών οι οποίες δεν ευρίσκοντο σε 
πρόγραμμα, δηλαδή δεν ευρίσκοντο σε διαδικασίες μνημονίου.  Άρα, δεν υπήρχε κάτι να ζητήσουμε πέρα από 
αυτή την απόφαση, εκτός εάν επρόκειτο και υπήρχε δυνατότητα να σαμποτάρουμε το κούρεμα.  Κάτι τέτοιο 
όμως θα οδηγούσε την Ελλάδα σε σίγουρη χρεοκοπία.  Και πρακτικά ήταν αδύνατον, διότι πρέπει να σας πω 
ότι οι δύο τράπεζές μας “εθελοντικά” μπήκαν στο κούρεμα και αυτό γιατί, όπως ήρθαν τα πράγματα, δεν 
μπορούσε κανένας, όχι μόνο κράτος, αλλά και ιδιωτική εταιρεία, να ανακόψει το κούρεμα αυτό.   
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 Βεβαίως, το πρόβλημα που παρουσιάστηκε με τα ελληνικά ομόλογα είναι ένα πρόβλημα γενικότερο 
εποπτείας.  Έχει να κάνει με την υπερσυγκέντρωση ρίσκου σε ένα επενδυτικό εργαλείο.  Είναι αδιανόητο να 
επιτρέπεται ένα χρηματοοικονομικό ίδρυμα να βάζει, όπως λέμε, τα αβγά του όλα σε ένα καλάθι.  €6 δις, το 
οποίο είναι το 30% του ΑΕΠ της Κύπρου, επενδύθηκαν σε ένα μόνο εργαλείο, το οποίο παρουσίαζε υψηλό 
ρίσκο.  Σύμφωνα με τους κανόνες της Βασιλείας, τους κανόνες που διέπουν τη λειτουργία των κεντρικών 
τραπεζών, οι κεντρικές τράπεζες οφείλουν να παρατηρούν τη συγκέντρωση ρίσκου και να παίρνουν μέτρα· 
μέτρα τα οποία περιγράφουν το άρθρο 26 και το άρθρο 30 του περί Τραπεζικών Εργασιών Νόμου, τα οποία 
λένε ότι σε τέτοια περίπτωση η Κεντρική Τράπεζα πρέπει να επισημάνει τη συγκέντρωση ρίσκου και, αν δε 
ληφθούν μέτρα, παίρνει η ίδια μέτρα.  Έχει το δικαίωμα μέχρι και η ίδια να πουλήσει αυτά τα εργαλεία ή να 
διώξει συμβούλους και διευθυντές.   

 Βεβαίως, όλα αυτά είναι ιστορία, όπως, θα έλεγα, ιστορία είναι και αυτό που ακούγεται, ότι υπήρξε 
καθυστέρηση στη λήψη μέτρων.  Εάν κρίνουμε σήμερα, θα λέγαμε ότι βεβαίως υπήρξε καθυστέρηση στη λήψη 
μέτρων, αλλά σήμερα έχουμε τη γνώση της επιδείνωσης, η οποία έχει επισυμβεί και είναι μπροστά μας.  
Πρέπει να σας πω όμως ότι ακόμα και αυτοί οι οποίοι έλεγαν τότε ότι πρέπει να ληφθούν μέτρα δεν 
κατονόμαζαν κανένα μέτρο.  Το να πεις «πρέπει να ληφθούν μέτρα» είναι μια γενικότητα και μια ταυτολογία, 
που ουσιαστικά ισοδυναμεί με το να πεις «έχω πρόβλημα».  Η ερώτηση η κρίσιμη είναι «τι είδους μέτρα;».  Το 
μόνο μέτρο το οποίο είχα διαβάσει τότε, και αυτό δε θα συνείσφερε ιδιαίτερα, ήταν μια πρόταση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, στους υψηλόμισθους του δημοσίου τομέα να μη δοθούν προσαυξήσεις, αλλά αυτό 
από μόνο του θα μπορούσε να είχε καλύψει το ένα εκατοστό ή λιγότερο από το ένα εκατοστό του σημερινού 
προβλήματος.   

 Πρέπει να σας πω κάτι.  ∆υστυχώς, η κυπριακή οικονομία παρουσιάζει σοβαρά δομικά προβλήματα 
πέρα από τον τραπεζικό τομέα, τα οποία δε λύνονται απλώς με μέτρα είτε περικοπής των δαπανών είτε 
αύξησης των εσόδων.  Είναι δομικά προβλήματα.  Το μεγαλύτερο πρόβλημα στο δημόσιο τομέα είναι το 
γεγονός ότι δεν υπάρχει διασύνδεση ανάμεσα στην εξέλιξη των δαπανών του κράτους, οι οποίες ως επί το 
πλείστον θεωρούνται ανελαστικές, και των εσόδων του κράτους, τα οποία έσοδα υπόκεινται στις διακυμάνσεις 
της οικονομίας.  Έχουμε και άλλα δομικά προβλήματα, όπως για παράδειγμα τη μεγάλη έκταση της αδήλωτης 
οικονομίας και κατ’ επέκταση την υψηλή φοροδιαφυγή, προβλήματα όπως την πλήρη απορρύθμιση της 
αγοράς εργασίας, που ουσιαστικά μας έχει οδηγήσει σε εργαζόμενους δύο ταχυτήτων, προβλήματα που 
αφορούν τις χαμηλές επενδύσεις μέσα στις επιχειρήσεις.  Όλα αυτά συνθέτουν ένα φάσμα δομικών 
προβλημάτων, τα οποία βαραίνουν σήμερα την κυπριακή οικονομία.   

 Αφού κάνω ένα σχόλιο όσον αφορά αυτά τα προβλήματα, θα ήθελα να τελειώσω με μια αισιόδοξη νότα, 
διότι κάποιος συνάδελφος μου έλεγε ότι ο κόσμος που ακούει, όσοι ακούουν αυτή τη συζήτηση στους 
προϋπολογισμούς, νιώθει ότι αναλισκόμεθα περισσότερο στο να ανταλλάσσουμε είτε επιχειρήματα είτε 
χαρακτηρισμούς, τα οποία όμως αφορούν περισσότερο το παρελθόν, και δε λέμε τίποτα γι’ αυτό που ανησυχεί 
περισσότερο τον κάθε συμπολίτη μας και είναι το άμεσο μέλλον της οικονομίας μας.   

 Όσον αφορά τα δομικά προβλήματα, θέλω να πω το εξής:  Σε λίγο καιρό θα έχουμε μια καινούρια 
κυβέρνηση.  Όσες εξαγγελίες και να γίνουν όσα μέτρα και να ληφθούν σε τομείς όπως είναι η ανάπτυξη, οι 
επενδύσεις, αρκεί μόνο μια επανάληψη της πιστωτικής φούσκας, για να τα γκρεμίσει, ως όλα αυτά να ήταν 
χάρτινος πύργος.  Και δυστυχώς στην Κύπρο έχει καταντήσει πλέον περιοδικό να εμφανίζονται διάφορα τέτοια 
φαινόμενα υπερβολής και να πληρώνουμε μετά τις συνέπειες.  Βεβαίως, χρειάζεται η εποπτεία όχι μόνο στον 
τραπεζικό τομέα, αλλά σε όλους τους τομείς της οικονομικής δραστηριότητας να ενισχυθεί, γιατί είναι ένας 
τομέας στον οποίο πάσχουμε πάρα πολύ στην Κύπρο.  Χρειάζεται εξορθολογισμός των δημοσίων οικονομικών 
και πλήρης επανασχεδιασμός του τραπεζικού μοντέλου, το οποίο μας έφερε πολλά οφέλη, πήρε όμως πολύ 
μεγάλα ρίσκα και πλήρωσε και πληρώνουμε πολύ υψηλές συνέπειες.   

 Θέλω να τελειώσω όμως με μια, θα έλεγα, αισιόδοξη νότα, όχι διότι οφείλουμε να είμαστε αισιόδοξοι, 
αλλά διότι πραγματικά το πιστεύω.  Πριν μερικά χρόνια, θέλω να επισημάνω, αγαπητοί συνάδελφοι, εάν 
κάποιος έλεγε ότι η κυπριακή οικονομία θα περιπέσει σε βαθιά ύφεση, θα ακουγόταν τουλάχιστον περίεργος.  
Σήμερα το ίδιο ισχύει μέσα σε όλη αυτή τη δύσκολη κατάσταση και για όποιον πει ότι η κυπριακή οικονομία θα 
παρουσιάσει μια ισχυρή ανάκαμψη.  Και όμως, νοουμένου ότι θα προχωρήσουν ομαλά τα πράγματα, 
υπάρχουν στοιχεία στην κυπριακή οικονομία -διότι η οικονομία είναι οι ίδιοι οι άνθρωποί της-  τα οποία θα μας 
επιτρέψουν να ανακάμψουμε γρήγορα.  Η κυπριακή οικονομία δε στηρίζεται τόσο πολύ στην τοπική αγορά.  
Εάν στηριζόταν στην τοπική αγορά, το βιοτικό μας επίπεδο θα ήταν πολύ πιο χαμηλό απ’ ό,τι είναι σήμερα.  
Στηρίζεται στη διεθνή αγορά. Η κυπριακή οικονομία στελεχώνεται από ανθρώπους οι οποίοι έχουν πολύ ψηλή 
κατάρτιση και επιχειρηματικό πνεύμα και νομίζω ότι η επαναφορά συνθηκών ομαλότητας θα επιτρέψει στην 
οικονομία πολύ γρήγορα να ανακάμψει.  Όμως, όταν ανακάμψει η οικονομία, θα πρέπει η χώρα την οποία θα 
βρούμε μπροστά μας να μην είναι μια χώρα πλέον πολύ έντονων αντιθέσεων, απορρύθμισης της αγοράς 
εργασίας, κατάργησης του κράτους προνοίας.  Πρέπει να διατηρήσουμε τον κοινωνικό ιστό τόσο σήμερα, που 
είναι δύσκολες οι συνθήκες, όσο και αύριο, όταν πλέον θα μπούμε σε διαδικασία ανάκαμψης. 

 Σας ευχαριστώ και σας εύχομαι καλές γιορτές! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Παπαγεωργίου για τη συνεισφορά του στη συζήτηση. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Ιωνά... 

 Ναι, κυρία Κυριακίδου. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει κυκλοφορήσει ένα φυλλάδιο μέσα στην αίθουσα της ολομέλειας από μία 
συγκεκριμένη οργάνωση, από ένα άτομο, και αναφέρεται στο όνομά μου και στο άτομό μου προσωπικά με 
έναν προσβλητικό τρόπο!  Ήθελα να ρωτήσω πώς δίδεται η άδεια να κυκλοφορούν από οποιοδήποτε άτομο 
φυλλάδια μέσα στην αίθουσα της ολομέλειας που αφορούν βουλευτή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να ερευνηθεί από τις υπηρεσίες και την ασφάλεια της Βουλής και να αποσυρθούν πάραυτα 
τα όποια φυλλάδια! 

 Παρακαλώ, ο κ. Ιωνάς Νικολάου από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.  Να ετοιμάζεται και ο κ. Άριστος 
∆αμιανού από το ΑΚΕΛ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η φετινή συζήτηση του προϋπολογισμού μάς βρίσκει όλους, μηδενός εξαιρουμένου, να αντιμετωπίζουμε 
πρωτόγνωρες οικονομικές, πολιτικές και κοινωνικές συνθήκες.  Μας βρίσκει αντιμέτωπους με τα αποτελέσματα 
της κακοδιαχείρισης των δημοσίων οικονομικών του κράτους και των κακών και λανθασμένων εκτιμήσεων των 
κυβερνώντων στη λήψη των απαιτούμενων μέτρων.  Για πρώτη φορά αμφισβητείται η ικανότητα της πολιτείας 
να παράσχει βασικά κοινωνικά αγαθά.  Για πρώτη φορά ο τόπος έφτασε στα όρια στάσης πληρωμών.  Ως 
αποτέλεσμα όλων αυτών, οι πολίτες, οργισμένοι πια, έχουν χάσει την εμπιστοσύνη τους έναντι των θεσμών και 
γενικότερα των πολιτικών.  ∆ιάχυτη είναι η ανασφάλεια και η απογοήτευση σε ολόκληρη την κυπριακή 
κοινωνία.  

 ∆υστυχώς, αξιολογώντας τις επιδόσεις της απερχόμενης κυβέρνησης, μπορούμε με βεβαιότητα πια να 
επισημάνουμε ότι ο Πρόεδρος Χριστόφιας και το ΑΚΕΛ όχι μόνο απέτυχαν να εκπληρώσουν τους οικονομικούς 
και κοινωνικούς στόχους που είχαν υποσχεθεί, αλλά κατάφεραν να καταγράψουν τους χειρότερους δείκτες που 
κατέγραψε κυβέρνηση από το 1960, με εξαίρεση εκείνους της καταστροφής του ’74, και να παραμείνουν στην 
ιστορία ως η κυβέρνηση με τις χειρότερες επιδόσεις! 

 Παραγνωρίζοντας τις προειδοποιήσεις της αντιπολίτευσης και τις εκκλήσεις για λήψη των αναγκαίων 
μέτρων προς αποφυγή της οικονομικής κρίσης, οδήγησαν τον τόπο σε πιεστικά οικονομικά διλήμματα και 
αδιέξοδα, οι συνέπειες των οποίων επιβαρύνουν τον κάθε πολίτη και την κάθε οικογένεια.  

 Η συζήτηση του προϋπολογισμού σηματοδοτεί ταυτόχρονα την εκπνοή μιας πενταετίας που τη 
χαρακτηρίζει η ανασφάλεια και η αβεβαιότητα, τα κοινωνικά και οικονομικά πισωγυρίσματα, η κατάρρευση των 
θεσμών και η απαξίωση μιας κυβέρνησης που πίστευε και δήλωνε ότι η Κύπρος θα παραμείνει αλώβητη από 
την οικονομική κρίση.  Κατά την πενταετία αυτή, στη διάρκεια της οποίας είχαμε να αντιμετωπίσουμε μια από 
τις μεγαλύτερες προκλήσεις που αντιμετώπισε ποτέ ο τόπος, οι κυβερνώντες αποποιήθηκαν την ιστορική 
ευθύνη, αλλά και την ευκαιρία να ξεπεράσουν τους εαυτούς τους, να ξεπεράσουν τις ιδεοληψίες και τους 
δογματισμούς που τους κατατρέχουν και να λειτουργήσουν με γνώμονα το κοινό καλό.   

 Τι έκαναν τελικά;  Μας οδήγησαν σε ένα δρόμο χωρίς επιστροφή, σε ένα δρόμο με πρωτόγνωρα και 
ασφυκτικά αδιέξοδα, με δεκάδες χιλιάδες ανέργων, συσσίτια και κοινωνικά παντοπωλεία, άστεγους και 
απελπισμένο κόσμο, που αδυνατεί να ανταποκριθεί στις βασικές ανάγκες διατροφής και επιβίωσης.  Μήπως, 
αγαπητοί συνάδελφοι, εκτός από το γεγονός ότι δεν αντιλαμβάνεστε τις ευθύνες που σας αποδίδει ο λαός, δεν 
ακούσατε να συμβαίνουν όλα αυτά επί της διακυβέρνησης Χριστόφια;  Χρειαστήκαν μόλις πέντε χρόνια, για να 
διαψευστεί κάθε προσδοκία του λαού, αυτά που προσδοκούσε από την εξαγγελία της “δίκαιης κοινωνίας” από 
μια κυβέρνηση του εργαζόμενου λαού!  Η ευθυνοφοβία και η κωλυσιεργία των χειρισμών από τους 
κυβερνώντες θα μείνουν ανεξίτηλα χαραγμένες στην ιστορία και αυτοί ως εκείνοι που οδήγησαν τον τόπο σε 
αυτή τη δραματική κατάσταση.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κάνοντας μια σύντομη ανασκόπηση της πενταετίας αυτής, ως αντιπολίτευση νιώθω ότι σταθήκαμε τόσο 
υπεύθυνα όσο και υπεράνω των δύσκολων αυτών καταστάσεων.  Ελέγξαμε αποτελεσματικά το έργο της 
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κυβέρνησης, επικρίναμε και καταγγείλαμε ακόμη και από αυτό το βήμα τα κακώς έχοντα και τις παραλείψεις 
της, υποβάλαμε σειρά από προτάσεις, αναλάβαμε πολιτικό κόστος και ευθύνες έναντι αυτού του λαού και 
στηρίξαμε την κυβέρνηση στις δύσκολες στιγμές, έστω και αν ο Πρόεδρος Χριστόφιας και το κυβερνών κόμμα 
ουδέποτε μέχρι και σήμερα το έχουν αναγνωρίσει. 

 Είχαμε όλες τις προϋποθέσεις, για να αντιμετωπίσουμε την οικονομική κρίση με τρόπο που θα περιόριζε 
τις συνέπειες για τους πολίτες και την οικονομία, όπως έπραξαν έγκαιρα και άλλα ευρωπαϊκά κράτη και δεν 
οδηγήθηκαν στα ίδια αδιέξοδα που είμαστε εμείς.  Φαίνεται ότι, αγαπητέ γενικέ γραμματέα του ΑΚΕΛ και 
αγαπητοί συνάδελφοι, εκεί που δεν κυβερνούσε ο Χριστόφιας λήφθηκαν μέτρα και δεν αντιμετωπίζουν σήμερα 
τα προβλήματα που αντιμετωπίζουμε εμείς!  Ακόμη και οι χώρες που έχετε επισημάνει στην ομιλία σας, κύριε 
γενικέ γραμματέα του ΑΚΕΛ, όπως η Ιταλία, η Ισπανία, η Πορτογαλία και η Ιρλανδία, που έλαβαν μέτρα, δεν 
αντιμετωπίζουν την απειλή στάσης πληρωμών που αντιμετωπίζουμε εμείς σήμερα.  Μπορεί να είναι ιστορία, 
αγαπητέ κύριε Παπαγεωργίου, αλλά τα αποτελέσματα άλλων χωρών καταδεικνύουν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, θα προτιμούσα, επειδή ηγέρθη και το πρωί το θέμα, υπάρχει ρητή συνταγματική 
διάταξη, η οποία λέει ότι οι αγορεύσεις εν τη Βουλή γίνονται από του βήματος της Βουλής και απευθύνονται 
προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων, έτσι η παράκληση είναι να απευθύνονται στον Πρόεδρο και στα μέλη.  Το 
λέω για όλους μας. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ωραία, κύριε Πρόεδρε!  ∆ε διαφωνώ και θα το αποφύγω, αλλά αυτό θα έπρεπε να γίνεται για όλους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σωστό. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆ιότι, όταν μια ομιλία ενός γενικού γραμματέα αναλώνεται από την πρώτη σελίδα μέχρι την τελευταία με 
είκοσι αναφορές εις τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και υποψήφιο Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, 
αντιλαμβάνεστε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό θα ισχύει... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αυτό θα έπρεπε να γίνει.  Η υπόδειξη θα έπρεπε να είχε γίνει στον κ. Κυπριανού, όταν ο ίδιος ανεφέρετο 
ρητά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...διότι ηγέρθη και το πρωί.  Από τούδε και στο εξής, επειδή μάλιστα είναι και ηυξημένης ισχύος... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ωραία!  Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, εγώ θα το αποφύγω από δω και πέρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...να παρακαλέσω για όλους! 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Καλά, τι ήθελες να πεις για μένα δηλαδή; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Μπορεί να είναι ιστορία, αγαπητοί συνάδελφοι, όπως αναφέρθηκε και προηγουμένως, αλλά τα 
αποτελέσματα άλλων χωρών καταδεικνύουν το πόσο λάθος είχαν οι σημερινοί κυβερνώντες, που δεν 
ενήργησαν έγκαιρα και δεν έλαβαν τα απαραίτητα μέτρα.   

 Έγκαιρα επισημάναμε τους κινδύνους, τις παραλείψεις, το κλίμα αβεβαιότητας και οικονομικής 
ανασφάλειας, γι’ αυτό ερωτώ, αν ποτέ τους προβλημάτισαν όλα αυτά, αν άκουσαν ποτέ τις αγωνιώδεις 
προειδοποιήσεις και εκκλήσεις για έγκαιρη λήψη αποτελεσματικών μέτρων, τι έκαναν, για να προλάβουν τη 
βαθιά κοινωνική κρίση!  Ποια μέτρα έλαβαν για την αποτροπή της έξαρσης της φτώχιας, της ανεργίας, της 
διαφθοράς και του σοβαρού εγκλήματος;  Ποιες είναι τελικά οι πολιτικές ευθύνες όλων αυτών που δεν 
ενήργησαν έγκαιρα;  Φυσικά, δεν αναμέναμε να είχαν την πολιτική ευθιξία να αναλάβουν οποιαδήποτε ευθύνη, 
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όταν δεν τόλμησαν και δεν ανάλαβαν τις ευθύνες τους για την καταστροφή στο Μαρί, γεγονός που επιτάχυνε τα 
οικονομικά προβλήματα του τόπου λόγω της καταστροφής του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού στο Βασιλικό!  

 ∆υστυχώς, τη θλιβερή αυτή πραγματικότητα απέτυχαν να την αναγνωρίσουν, όχι μόνο γιατί 
εθελοτυφλούσαν, αλλά γιατί αδυνατούσαν να τη διαχειριστούν.  Η εμμονή να επιρρίπτουν τις ευθύνες σε 
αυτούς που οδήγησαν στο τραπεζικό χρέος, οι οποίοι σίγουρα θα πρέπει να τιμωρηθούν με τον πιο 
παραδειγματικό τρόπο, ή σε οποιουσδήποτε άλλους δε θα επιλύσει τα προβλήματα της κοινωνικής κρίσης και 
ούτε θα απαμβλύνει τα βαρίδια που έχουν φορτωθεί οι πολίτες.  Οι πολίτες δε νιώθουν απλώς ότι το κράτος 
δεν είναι αποτελεσματικό και δίκαιο· νιώθουν ότι αδυνατεί να διαχειριστεί την οικονομική κρίση.   

 Φτάσατε στο σημείο να διαπραγματευτείτε το μνημόνιο με την τρόικα, που εσείς καλέσατε, όταν το 
χρηματοπιστωτικό σύστημα του τόπου βρισκόταν στα πρόθυρα κατάρρευσης.  Γι’ αυτό ας σταματήσουν να 
μιλούν ότι ασκήθηκε στην κυβέρνηση εξοντωτική πίεση για άμεση υπογραφή του, όταν ο ίδιος ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας στο πρόσφατο διάγγελμά του παραδέχτηκε ότι συμφώνησε με το μνημόνιο, γιατί συγκεκριμένη 
τράπεζα βρισκόταν υπό κατάρρευση, της οποίας οι συνέπειες και οι επιπτώσεις θα ήταν αλυσιδωτές στην 
οικονομία του τόπου. 

 Νιώθουν ότι η κυβέρνηση αδυνατεί να κυβερνήσει, είναι ανίκανη να τους προστατεύσει, ότι αδυνατεί να 
λύσει τα καθημερινά τους προβλήματα, ότι έχει χαθεί το αίσθημα της ασφάλειας και η εμπιστοσύνη.  Στο 
τελευταίο ευρωβαρόμετρο καταγράφεται ότι μετά την ανεργία και τα οικονομικά αδιέξοδα η εγκληματικότητα 
παραμένει ως ένα από τα μεγαλύτερα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι Κύπριοι πολίτες και το ποσοστό 
ανησυχίας από το έγκλημα είναι το υψηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η ανασφάλεια έγινε συνώνυμο της σημερινής διακυβέρνησης, αφού το έγκλημα εισέβαλε για καλά στις 
αυλές των σπιτιών μας, στις γειτονιές και στα σχολεία, μέρα μεσημέρι, σε πολυσύχναστους δρόμους, χωρίς να 
αναγνωρίζει αν το θύμα του εγκλήματος είναι ανίκανος ή ανήμπορος, συνταξιούχος ή απροστάτευτος 
ηλικιωμένος!  Οι ληστείες, οι διαρρήξεις και οι κλοπές είναι καθημερινό φαινόμενο.  ∆εκατέσσερις κλοπές και 
διαρρήξεις ημερησίως, ενώ οι διωκτικές αρχές δηλώνουν αδυναμία να τις εξετάσουν, σε σημείο μάλιστα που 
αρνούνται να καταγράψουν κάποιες από αυτές στα βιβλία των καταγγελιών. 

 Ενδεικτικό της οικονομικής και κοινωνικής εξαθλίωσης είναι η αύξηση στις απόπειρες φόνων, των 
απειλών κατά της ζωής, των εμπρησμών, της καταστροφής περιουσίας, της τοκογλυφίας, της διακίνησης 
ναρκωτικών και άλλων εγκλημάτων που σχετίζονται με το άμεσο κέρδος.  Εδραιώνονται οι μικροί ιδιωτικοί 
παράνομοι στρατοί, που με την απειλή και τη χρήση βίας λειτουργούν ως παρακρατικό σύστημα είσπραξης 
αστικών χρεών, παροχής προστασίας και επιβολής του νόμου της σιωπής.  Το οργανωμένο έγκλημα 
μεταλλάχτηκε, έγινε ακόμα πιο βίαιο και κερδοσκοπικό, ακόμα πιο αδίστακτο και απρόβλεπτο.  Φτάσαμε στο 
σημείο ο πολίτης να φοβάται να καταγγείλει τις σε βάρος του επιθέσεις, να νιώθει απροστάτευτος να καταθέσει 
ενώπιον των δικαστηρίων, γιατί αυτοί ελέγχουν, εξουσιάζουν και τρομοκρατούν! 

 Οι αναφορές αυτές με αναγκάζουν να υπογραμμίσω την υποβόσκουσα διαφθορά στο χώρο της 
αστυνομίας και του κράτους, διαπίστωση η οποία είναι πλέον ευρέως αποδεκτή, ότι η λειτουργία των 
συμμοριών και του οργανωμένου εγκλήματος συμβαίνει όχι μόνο με την ανοχή, αλλά και τη συμμετοχή μελών 
της αστυνομίας.  ∆ιερωτώμαι πραγματικά τι πράττουν για όλα αυτά ο αρμόδιος υπουργός και η αστυνομία!  
Αναρωτιέμαι αν ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας μπορεί με ειλικρίνεια και παρρησία να πει στους πολίτες ότι στο 
τέλος της θητείας του πέτυχε τον κυβερνητικό στόχο για καταστολή της παρανομίας και της διαφθοράς και 
αύξησε το αίσθημα ασφάλειας του πολίτη! 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Είναι γι’ αυτό που ως επιτροπή Νομικών αναλάβαμε το βάρος της ευθύνης σε σημαντικά νομοθετήματα, 
όπως τον ηλεκτρονικό τζόγο, την τοκογλυφία, τα ιδιωτικά γραφεία ασφάλειας και τους μικρούς στρατούς, όταν 
η κυβέρνηση και ο πολιτικός προϊστάμενος της αστυνομίας κρύβονταν πίσω από τη Βουλή και τα κόμματα.  
Είναι με αυτές τις πρωτοβουλίες και προτάσεις, ανταποκρινόμενοι στη λαϊκή απαίτηση να συγκρουστούμε με το 
οργανωμένο έγκλημα, τη διαφθορά και την ατιμωρησία, που επιδιώκουμε την επανάκτηση της χαμένης 
εμπιστοσύνης του πολίτη και της αξιοπιστίας της χώρας μας.  

 Είναι γι’ αυτό που με το πρόγραμμα διακυβέρνησης Νίκου Αναστασιάδη διεκδικούμε το δικαίωμα να 
ξαναδώσουμε πνοή στη χαμένη ελπίδα, να επαναφέρουμε και να αποκαταστήσουμε το αίσθημα ασφάλειας 
στον καθένα από τους πολίτες, να αλλάξουμε το ρου των πραγμάτων, να ’ρθουμε σε ρήξη με κάποια 
κατεστημένα, νοοτροπίες του παρελθόντος και δομές, οι οποίες αγκυλώνουν τις διαδικασίες στον τόπο μας.  
Για να το επιτύχουμε στο άμεσο μέλλον, αποφασίσαμε να έρθουμε σε ρήξη, όπως έχω αναφέρει, με τα 
κατεστημένα της σημερινής εποχής, να εγκαταλείψουμε μοντέλα της δεκαετίας του ’60 και παρωχημένες 
νοοτροπίες, που διαχωρίζουν το λαό σε δικούς μας και δικούς σας.  

 Προωθούμε τον ανασχεδιασμό της οργάνωσης της αστυνομίας, ώστε να καταστεί πιο αποτελεσματική 
απέναντι στις ανάγκες της εποχής, την αλλαγή της διοικητικής δομής και λειτουργίας της, την αποκέντρωση 
εξουσιών και την ανακατανομή καθηκόντων, την απαλλαγή των αστυνομικών από μη αστυνομικής φύσεως 
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καθήκοντα, την ανάπτυξη των διευθυντικών δεξιοτήτων των στελεχών της και την αλλαγή του πλαισίου 
εκπαίδευσης και ανέλιξης στις διευθυντικές δομές. 

 Πάνω απ’ όλα προωθούμε τον περιορισμό της κρατοκεντρικής αντίληψης που επικρατεί σήμερα με τη 
συμμετοχή του αρμόδιου υπουργού στη διαδικασία διορισμών, προαγωγών και μεταθέσεων στην αστυνομία.  
Οι κομματικές εντολές και υποδείξεις επιβάλλεται να αποτελέσουν οριστικά παρελθόν.    

 Για την αντιμετώπιση των κρουσμάτων απειθαρχίας και τη θεσμική θωράκιση της αστυνομίας κατά της 
διαφθοράς προτείνουμε τη σύσταση και κατάλληλη στελέχωση ανεξάρτητης υπηρεσίας εσωτερικών 
υποθέσεων. 

 Οι σημερινές νοοτροπίες και τακτικές ενάντια στο έγκλημα χρειάζονται ανασχεδιασμό και χάραξη 
ολοκληρωμένης πολιτικής πρόληψης και καταστολής του, γι’ αυτό προωθούμε τη δημιουργία κέντρου 
ανεξάρτητης αντεγκληματικής πολιτικής και πολιτικής ασφάλειας, που θα μελετά την εξέλιξη του εγκλήματος και 
των γενεσιουργών αιτιών που το προκαλούν και θα καθορίζει τα πρότυπα αντεγκληματικής πολιτικής και βάσει 
αυτών τις δράσεις πρόληψής του. 

 Η αποτελεσματική αντιμετώπιση του κοινού εγκλήματος και ειδικότερα των κλοπών, διαρρήξεων, 
ληστειών και καταστροφής ξένης περιουσίας προϋποθέτει τον ανασχεδιασμό και την ενίσχυση της κοινοτικής 
αστυνόμευσης με συχνές περιπολίες και την προστατευτική παρουσία της αστυνομίας κοντά στον πολίτη, την 
καθιέρωση δικτύων συνεργασίας με τις τοπικές αρχές. 

 Για την πάταξη του οργανωμένου εγκλήματος και της διαφθοράς, καθώς και την εξάλειψη των αιτιών 
που τα προκαλούν απαιτείται η ενδυνάμωση του νομικού μας οπλοστασίου, πράγμα το οποίο θα είναι έτοιμο 
να κατατεθεί με τις πρώτες μέρες της διακυβέρνησής του, με την παροχή δυνατότητας υποβολής και 
διερεύνησης ανώνυμων καταγγελιών, την παροχή κινήτρων σε όποιον δίδει πληροφορίες στις αρχές και 
διευκολύνει τη σύλληψη των πρωταγωνιστών του, την παροχή προστασίας υπαλλήλων ή άλλων προσώπων 
που καταγγέλλουν πράξεις διαφθοράς του οργανωμένου εγκλήματος.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μόνο μια νέα προσέγγιση, ένα νέο μοντέλο κράτους και η υλοποίηση θεσμικών αλλαγών από μια 
κυβέρνηση εθνικής ενότητας και εθνικής σωτηρίας μπορεί να αλλάξουν τα πράγματα!  Ο προϋπολογισμός που 
έχει κατατεθεί ενώπιόν μας δεν αντανακλά κανένα στρατηγικό σχεδιασμό, χαρακτηρίζει μια κυβέρνηση ως 
παθητικό παρατηρητή των προβλημάτων που ταλανίζουν ολόκληρη την κοινωνία.  Ο μόνος τρόπος να 
ανοίξουμε ξανά το δρόμο προς την ανάπτυξη είναι, αγαπητοί συνάδελφοι, η από κοινού κατά μέτωπο 
διαχείριση της σημερινής θλιβερής κατάστασης της οικονομίας μας και των κοινωνικών αδιεξόδων, γιατί η 
εθνική μας επιβίωση απαιτεί εθνική συνεννόηση!  

 Όλες οι κυβερνήσεις έκαναν λάθη και γι’ αυτό έχουν ευθύνες, αλλά το φόρτωμα των ευθυνών σε 
προηγούμενες κυβερνήσεις, στη Βουλή και στα κόμματα, όπως κάνετε ακόμη και σήμερα, αγαπητοί 
συνάδελφοι, δεν αποτελεί λύση, προκαλεί τον αποπροσανατολισμό της κοινής γνώμης και δε χαρακτηρίζει 
διάθεση για συναίνεση και συνεννόηση. 

 Σε αυτές τις κρίσιμες στιγμές επιβάλλεται να παραμεριστούν οι μικροκομματικές σκοπιμότητες, να 
ανταποκριθούμε στην ιστορική ευθύνη και να αποτρέψουμε τα χειρότερα... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συγγνώμη, εν ακούω τον εαυτό μου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία!  

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ...και να αποτρέψουμε τα χειρότερα, την ύφεση και την αναξιοπιστία.  

 Εμείς ως παράταξη ευθύνης απαιτούμε ένα καλύτερο μέλλον για τον τόπο μας.  Φτάνει πια να είμαστε ο 
ουραγός της Ευρώπης, ιδιαίτερα σε μια περίοδο που κρίνεται η κρατική μας υπόσταση!  

 Η επιλογή για την κατεύθυνση που θα ακολουθήσουμε είναι δική μας.  Ένα όμως είναι βέβαιο, πως η 
Κύπρος του αύριο δεν είναι χώρα για τις ιδεοληψίες σας ούτε για τις αγκυλώσεις κανενός!  Η επιλογή είναι 
μονόδρομος.  Χρειαζόμαστε μια κυβέρνηση της ευρύτερης δυνατής στήριξης, μια κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας, 
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η οποία με ισχυρή κοινοβουλευτική παρουσία θα μπορεί από την επόμενη των εκλογών να αναλάβει και το 
βάρος της διακυβέρνησης με μέτρα που θα υλοποιούνται άμεσα και όχι με υποσχέσεις που θα παραπέμπονται 
σε χρόνο απροσδιόριστο. 

 Σας ευχαριστώ πολύ και εύχομαι καλά Χριστούγεννα με υγεία και χαρά σε όλους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Ιωνά Νικολάου για την ομιλία του. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Άριστο ∆αμιανού από το ΑΚΕΛ να προσέλθει στο βήμα.  Θα τον ακολουθήσει ο 
κ. Νίκος Τορναρίτης από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι κάποιες διαφοροποιήσεις που έχουν γίνει σε ό,τι αφορά το χρόνο μεταξύ ομιλητών 
έχουν συμφωνηθεί, ούτως ώστε να μην προκύψει πρόβλημα υπέρβασης του χρόνου στον οποίο έχουμε 
συμφωνήσει τελικά. 

 Ορίστε, κύριε ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μερικά σύντομα σχόλια, προτού μπω στην ομιλία μου, στο γραπτό κείμενο.  Ασφαλώς, ο καθένας από 
εμάς έχει την ελευθερία του λόγου και βεβαίως εμείς έχουμε το δικαίωμα να απαντούμε τεκμηριωμένα σε αυτά 
που θεωρούμε ότι ήταν ατεκμηρίωτα.   

 Έγινε μία αναφορά στη Eurostat, ότι η Κύπρος βρίσκεται στην πρώτη θέση του εγκλήματος!  Έχω 
μπροστά μου τα στοιχεία της Eurostat.  Στο σοβαρό έγκλημα αυτή τη στιγμή ανά 100 000 κατοίκους η Γαλλία 
βρίσκεται στην πρώτη θέση με 5 700, η Πολωνία ακολουθεί με 3 000, η Μάλτα με 3 000 και η Κύπρος είναι 
κάτω από το μέσο όρο με 1 000 σοβαρά εγκλήματα ανά 100 000 κατοίκους!   

 Έγινε μία αναφορά σε δείχτες και θα συμφωνήσω ότι οι δείχτες είναι μέτρο και κριτήριο αξιολόγησης 
μίας κυβέρνησης.  Λοιπόν, το 2003, όταν παρέδωσαν στον αείμνηστο Τάσσο Παπαδόπουλο, παρέδωσαν σε 
συνθήκες απόλυτης οικονομικής ομαλότητας ένα δημοσιονομικό έλλειμμα 6,9% και σήμερα σ’ αυτές τις 
κρίσιμες στιγμές, που παρόμοιες δε ζήσαμε σ’ αυτό τον αιώνα -και μόλις που πρόλαβαν οι προηγούμενοι- 
συζητούμε για 5% και κάτι δημοσιονομικό έλλειμμα!   

 Έγινε μία αναφορά για ρήξη με κατεστημένα.  Θέλω να πιστεύω, αν ο λαός τιμήσει με την ψήφο τη 
σημερινή αντιπολίτευση, ότι αυτός ο ανασχεδιασμός και η ρήξη με κατεστημένα δε θα περιλαμβάνει και 
υλοποίηση αυτού που προειδοποιήθηκε ο νυν Υπαρχηγός Αστυνομίας, αποκεφαλισμό! 

 Έγιναν επίσης κάποιες άλλες αναφορές για διόγκωση της δημόσιας υπηρεσίας επί αυτής της 
διακυβέρνησης από προηγούμενο συνάδελφο.  Επί αυτής της πενταετίας  υπάρχει μείωση κατά 1 600 άτομα 
και υπάρχει και δέσμευση για μείωση για άλλες 5 000 και στα πλαίσια της συμφωνίας με την τρόικα για το 
μνημόνιο.  Άρα, άλλη μία ατεκμηρίωτη αναφορά, όπως ατεκμηρίωτη ήταν και η επόμενη αναφορά, ότι 
ουσιαστικά το ΑΚΕΛ έχτισε το κράτος των προνομίων.  Όσοι συμμετέχουν ή παρακολούθησαν τις εργασίες τα 
τελευταία δύο χρόνια της επιτροπής Οικονομικών θα γνωρίζουν ότι όλα αυτά τα υπερπρονόμια, που 
καθημερινά δημοσιοποιούνταν στις εφημερίδες και όλοι εμείς διερωτόμασταν πώς βρέθηκαν εκεί, δόθηκαν το 
2002, με παραδοχή μάλιστα ότι δίδονταν με τη μορφή των προνομίων και των επιδομάτων, για να ξεγελαστεί η 
Ευρωπαϊκή Ένωση, για να πληρούμε τότε τους δείκτες ενόψει ένταξης το ’04 στην Ευρωπαϊκή Ένωση!   

 Τώρα, δε θα απαντήσω στην πρόκληση, που θεωρώ ότι ξεπερνά τη γραμμή του πολιτικού πολιτισμού, 
διότι, όταν αναφέρεσαι στα εσωκομματικά άλλων κομμάτων, θεωρώ ότι αυτό δεν είναι και πολύ θεμιτό, αλλά το 
ποιοι και από ποιες παρατάξεις είδαν την πόρτα εξόδου, νομίζω, με μια ματιά στα σημερινά έδρανα μπορεί να 
γίνει αντιληπτό!   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κρισιμότητα των στιγμών που διέρχεται η πατρίδα μας ως αποτέλεσμα της παγκόσμιας οικονομικής 
κρίσης, της αλόγιστης συμπεριφοράς τραπεζιτών, αλλά και της πλημμελούς άσκησης εποπτικού ελέγχου 
απαιτεί αυξημένη υπευθυνότητα και σοβαρότητα από όλους μας.  Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, στο συνάδελφο που 
αποπειράθηκε να παραλληλίσει την αριστερά με διεθνείς συνωμοσίες της CIA και του NATO, τους Αμερικανούς 
και τους Εγγλέζους δεν προτίθεμαι να απαντήσω.  Η ύβρις είναι εκεί και κρίνεται.  

 Συνάδελφος ορθά διαπίστωσε ότι τους τελευταίους μήνες ζούμε μια περίοδο μυστικής ή καλύτερα 
σκοτεινής διπλωματίας στο Κυπριακό με πρωτομάστορα, όπως είπε, τον κ. Ντάουνερ.  Ναι, αλλά ο 
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συνάδελφος, ο οποίος υποστηρίζει τον υποψήφιο Πρόεδρο κ. Νίκο Αναστασιάδη...  Εδώ, κύριε Πρόεδρε, 
επικαλούμαι μία διαφοροποίηση από τον Κανονισμό της Βουλής.  Οι αναφορές που έγιναν και από το γενικό 
γραμματέα της κεντρικής επιτροπής του ΑΚΕΛ και από εμένα αυτή τη στιγμή αναφέρονται στον κ. 
Αναστασιάδη, από τη στιγμή που ο ίδιος από αυτό το βήμα δίκην εξαγγελίας προεδρικής προέβηκε σε 
προεκλογικό πρόγραμμα και ανάλυση.  ∆ε γίνεται προσωπική αναφορά στο συνάδελφο Νίκο Αναστασιάδη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, δεν απαγορεύεται η προσωπική αναφορά. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πιστεύω ότι αυτό είναι μέσα στα πλαίσια των κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εκείνο το οποίο έχω εξηγήσει, νομίζω, επαρκώς... 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν αναφέρομαι, κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, σ’ εσάς.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι για τον Ιωνά που σχολιάζει! 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Συμφωνώ απόλυτα με τη θέση σας.  Επεξηγώ...   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ουαί και αλίμονο να μην μπορούμε να αναφερθούμε σε πολιτικούς μας αντιπάλους και δη υποψηφίους 
Προέδρους της ∆ημοκρατίας! 

 Συνάδελφος λοιπόν από συγκεκριμένο κόμμα που αναφέρθηκε στον κ. Ντάουνερ όφειλε να γνωρίζει 
ότι... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ να... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Να επαναλάβω.  Συνάδελφος ο οποίος επικαλέστηκε τις διάφορες ενέργειες του κ. Ντάουνερ και όσα 
απεργάζονται για το Κυπριακό όφειλε επίσης να γνωρίζει, γιατί είναι καλός γνώστης του Κυπριακού, ότι τα 
όποια σχέδια εξυφαίνονται για κλείσιμο του Κυπριακού επενδύουν στη θέση του κ. Αναστασιάδη για χαλαρή ή 
αποκεντρωμένη ομοσπονδία και επενδύουν ενδεχομένως και στη θέση του για νατοποίηση της Κύπρου και 
άρα εγκατάλειψη μιας ομόφωνης, διαχρονικής θέσης του Εθνικού Συμβουλίου για πλήρη 
αποστρατιωτικοποίηση!  Μια εξέλιξη καθόλα βολική για την Τουρκία, που επιμένει σε διατήρηση της 
στρατιωτικής παρουσίας της και μετά τη λύση του Κυπριακού. 

 Συνάδελφος από άλλη παράταξη έκανε μια παραδοχή.  «Ο μόνος δρόμος», είπε, «είναι αυτός της 
κοινωνικής οικονομίας της αγοράς», που είναι και η θέση του Κόμματος των Ευρωπαίων Σοσιαλιστών.  Μια 
θέση του Κόμματος των Ευρωπαίων Σοσιαλιστών που είναι πανομοιότυπη με εκείνη του Ευρωπαϊκού Λαϊκού 
Κόμματος, εξού και βρήκε τη θέση της στη Συνθήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Είναι η θέση την οποία 
ασπάζεται και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός στην Κύπρο.  Είναι η θέση και η φιλοσοφία που κρύβεται πίσω από 
το εύηχο σλόγκαν το οποίο αποκρύβει το νεοφιλελευθερισμό και το νεοσυντηρητισμό, που προκάλεσε τη 
μεγαλύτερη κρίση στην ανθρωπότητα από το 1929 και βύθισε τους λαούς της Ευρώπης και της Αμερικής στη 
φτώχια και την εξαθλίωση!  Μια κρίση του καπιταλισμού, η οποία, αν υπήρχε ελάχιστη ευθιξία, θα έστελλε στα 
σπίτια τους όλους εκείνους εκτός Κύπρου που πίνουν ακόμα νερό στο όνομα ενός συστήματος που θέτει τα 
κέρδη πάνω από τους ανθρώπους -και σε ευρωενωσιακό επίπεδο- ή τουλάχιστον θα οδηγούσε στην 
εκφώνηση μιας απολογίας, ενός ειλικρινούς mea culpa και εδώ στην Κύπρο από το Συναγερμό και όσους 
άλλους θεωρούν τον καπιταλισμό ως ευλογία, που βέβαια είναι ευλογία, αλλά όχι για τους εργαζόμενους! 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Παρακολουθήσαμε με προσοχή την ομιλία του κ. Αναστασιάδη.  Έχοντας ο ίδιος έκδηλα πειστεί ότι θα 
είναι ο επόμενος Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του Συναγερμού κατέθεσε δίκην 
εξαγγελίας κυβερνητικού προγράμματος μια σειρά από θέσεις.  Και κατά παρέκκλιση του κανονισμού ακριβώς 
αναφέρομαι σ’ αυτά τα ζητήματα. 

 Μέτρησα, κύριε Πρόεδρε, τουλάχιστον τρεις νέους θεσμούς τους οποίους προτίθεται να εγκαθιδρύσει ο 
κ. Αναστασιάδης.  Αν σε αυτούς προστεθούν και τα υφυπουργεία, τα οποία ήδη εξήγγειλε, τότε, αν εκλεγεί, 
σίγουρα πάμε για δεύτερο μνημόνιο!  Και αυτή τη φορά όντως θα είναι λόγω των δημοσιονομικών, αφού το 
σπάταλο κράτος που κτίστηκε διαχρονικά θα γίνει ακόμα πιο πολυδάπανο!  Υπό την αίρεση της κατάθεσης δε 
ολοκληρωμένης πρότασης από τον κ. Αναστασιάδη, εκφράζω την αμφιβολία μας αν όλες αυτές οι εύηχες 
εξαγγελίες περί επιτροπών διορισμών αποτελουμένων από ανεξάρτητους -αλήθεια, ποιος θα διορίζει τους 
ανεξάρτητους;- αξιωματούχους βρίσκονται εντός των ορίων του συντάγματος, δεδομένου ότι το σύνταγμα 
προνοεί για διαδικασίες προσλήψεων στο δημόσιο.  

 Ιδιαίτερη ανησυχία δε προκαλεί η επαναβεβαίωση της θέσης του κ. Αναστασιάδη για αξιοποίηση 
κρατικής περιουσίας χωρίς ιδεοληψίες.  «∆ε θα προβούμε σε ιδιωτικοποιήσεις ημικρατικών οργανισμών», μας 
είπε, «γιατί δεσμευόμαστε, αλλά είμαστε έτοιμοι να ιδιωτικοποιήσουμε κρατική γη».  Και αυτό σε μια 
ημικατεχόμενη πατρίδα, στην οποία, αν συνυπολογιστούν και οι βρετανικές βάσεις, μας αποστερείται το 
σαράντα και πλέον τοις εκατόν της γης μας.  Μια άκρως επικίνδυνη προοπτική!   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ ξανά δείξετε υπομονή!  Έχουμε ακόμα αρκετή ώρα μπροστά μας.  Να ακούμε τους ομιλητές! 

 Ορίστε, κύριε ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Το δε παράδειγμα της επένδυσης του Κατάρ, του οποίου έγινε επίκληση, κύριε Πρόεδρε, είναι καθόλα 
λανθασμένο, για να μην πω παραπλανητικό.  Εκεί δε θα υπήρχε πώληση κρατικής γης.  Επρόκειτο για κοινή 
επένδυση με τη μορφή του joint venture και σε καμία περίπτωση δεν υπήρχε εκποίηση κρατικής γης.  Φυσικά, 
κάποιοι σκότωσαν αυτήν και άλλες πιθανές επενδύσεις εν τη γενέσει τους, σκοτώνοντας ταυτόχρονα συνειδητά 
την ανάπτυξη και τη δημιουργία προϋποθέσεων για νέες θέσεις εργασίας! 

 Μια πρόσθετη ανησυχία των πολιτών, ακούγοντας τον κ. Αναστασιάδη, κύριε Πρόεδρε, σχετίζεται με το 
πολιτικό μητρώο διακυβέρνησης του Συναγερμού κατά τη δεκαετία που ο λαός τούς εμπιστεύθηκε με την ψήφο 
του, ιδιαίτερα όταν προβαίνουν σε μεγάλες εξαγγελίες δίκην προεκλογικών δεσμεύσεων.  Ποιος πολίτης ξεχνά 
εξάλλου την κορυφαία εξαγγελία της κυβέρνησης του Συναγερμού για την αγορά και έλευση των πυραύλων 
S300, που στοίχισε €500 περίπου εκατομμύρια, που τους εκτόξευαν μέχρι και την προτεραία των εκλογών από 
τους δέκτες των τηλεοράσεων, την ώρα που γνώριζαν μάλιστα ότι ποτέ δε θα τους έφερναν στην Κύπρο;  Και 
γνώριζαν, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού είχαν δεσμευτεί και μάλιστα γραπτώς περί 
τούτου στον τότε Βρετανό Πρωθυπουργό.   

 Ποιος ξεχνά τη δέσμευσή τους προς την τότε ηγεσία του ∆ΗΚΟ και τον αείμνηστο Σπύρο Κυπριανού 
όπως ενταφιάσουν τις Ιδέες Γκάλι, η οποία δέσμευση στην πορεία μετατράπηκε σε απαράδεκτα μέτρα 
οικοδόμησης εμπιστοσύνης, μυστικές και άτυπες συνομιλίες, σε επικίνδυνες υποχωρήσεις στα θέματα 
κυριαρχίας και εποίκων, υιοθέτηση της λεγόμενης και περιβόητης “παρθενογένεσης” και πολλά άλλα, τα οποία 
κληροδότησαν μέσα από δύο Σχέδια Ανάν στον αείμνηστο Τάσσο Παπαδόπουλο; 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επέλεξα να μην εκφωνήσω το σύνολο της ομιλίας μου που αφορά τα ζητήματα δικαιοσύνης και 
ασφάλειας.  Έχω ήδη κάνει μία αναφορά στα θέματα εγκληματικότητας.  Θα πω εν τάχει ότι η αστυνομία έχει 
επιτελέσει ένα πολύ σημαντικό έργο, χωρίς να παραγνωρίζουμε τις πολύ μεγάλες δυνατότητες που υφίστανται 
για βελτιώσεις και πάντα βέβαια υπό την αίρεση των οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους.  Έχουν 
υλοποιηθεί μια σειρά από έργα ανάπτυξης και υποδομής τόσο σε ό,τι αφορά την αστυνομία όσο και σε ό,τι 
αφορά την πυροσβεστική.  Η δε αναβάθμιση των φυλακών σε κεντρικό επίπεδο, αλλά και σε τοπικούς 
σταθμούς είναι αξιοσημείωτη.  Έργα έχουν γίνει και σε ό,τι αφορά τα δικαστήρια.  Υπογραμμίζουμε την 
αναγκαιότητα βέβαια άμεσης επίλυσης των προβλημάτων που αντιμετωπίζει η δικαιοσύνη στη Λευκωσία ως 
προς τους χώρους στέγασης και ευελπιστούμε ότι υπό καλύτερες οικονομικές συνθήκες θα προτεραιοποιηθεί 
ανάλογα και αυτή η πτυχή, αυτό το σχέδιο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε μια εποχή που προεδρικοί υποψήφιοι βολεύονται με την ανυπαρξία δημόσιας συζήτησης για το 
Κυπριακό είναι καθήκον μας όχι μόνο να το θέτουμε συνεχώς και από κάθε βήμα, αλλά και να απαιτούμε 
ξεκάθαρες πολιτικές θέσεις.  Μας θλίβει η συνεχιζόμενη αδιαλλαξία της τουρκικής πλευράς.  Μας ταλανίζει η 
διαιώνιση της διχοτόμησης.  Μας ανησυχεί την ίδια ώρα η ανάπτυξη επικίνδυνων λογικών, οι οποίες, είτε 
αναφερόμενες σε χαλαρές λύσεις είτε ευαγγελιζόμενες συνομιλίες από μηδενική βάση, θα έχουν ένα και μόνο 
τραγικό αποτέλεσμα:  την εδραίωση της διχοτόμησης.  Σ’ αυτά τα επικίνδυνα μονοπάτια διακηρύττουν 
δυστυχώς πως θα βαδίσουν κάποιοι υποψήφιοι Πρόεδροι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 ∆ικός μας στόχος παραμένει μια σωστή λύση δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας, χωρίς να την 
αποκρύβουμε μέσα από συμφωνίες που δεν την αναφέρουν ρητά, που θα διασφαλίζει τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και πολιτικές ελευθερίες όλων των νομίμων κατοίκων της Κύπρου.  Μια λύση που θα 
απελευθερώνει και θα επανενώνει την πατρίδα και το λαό μας.  Για μια τέτοια λύση εργάστηκε με σθένος η 
παρούσα κυβέρνηση, παρά τις δυσκολίες ένεκα τουρκικής αδιαλλαξίας και τη συνεχιζόμενη πολεμική στο 
εσωτερικό μέτωπο, η οποία δυστυχώς έπληξε, τολμώ να πω, ανεπανόρθωτα την πολυπόθητη ενότητα.   

 Βέβαια, σε μια τέτοια προοπτική λύσης, κύριε Πρόεδρε, δε χωρεί το όραμα κάποιων για νατοποίηση της 
Κύπρου!  Εξάλλου, είναι αυτό το σώμα, με τις ψήφους του ΑΚΕΛ, του ∆ΗΚΟ, της Ε∆ΕΚ και των Οικολόγων, 
που κατέγραψε τις τεράστιες ευθύνες του ΝΑΤΟ για τη διχοτόμηση της πατρίδας μας μέσα βεβαίως από το 
Πόρισμα για το Φάκελο της Κύπρου, το οποίο πριν τρία περίπου χρόνια ψήφισε αυτή η Βουλή. 

 Μια τέτοια λύση ομοσπονδίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σε θέση με συλλογικούς και 
υπεύθυνους χειρισμούς να προωθήσει ο Σταύρος Μαλάς.  Ένας άνθρωπος που πιστεύει στη λύση και ο 
οποίος μετατρέπει τη σύντομη αλλά δημιουργική παρουσία του στην πολιτική, σε συνδυασμό με τη μεγάλη 
προσφορά του προς την κοινωνία, σε δύναμη, αφού δε νιώθει την ανάγκη ούτε να μεταλλαχθεί ούτε να 
καμουφλάρει θέσεις ούτε να απολογηθεί για προηγούμενες πράξεις και αποφάσεις του, όπως πράττουν οι δύο 
ανθυποψήφιοί του. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μαζί με τις ευχές μου για μια καλύτερη χρονιά από τη φετινή για το λαό και τον τόπο μας θέλω να 
κλείσω με μια έκκληση:  Να σταματήσουμε να τροφοδοτούμε την υπαρκτή απαξίωση προς την πολιτική.  Η 
αποστροφή από τα κοινά αποτελεί το καλύτερο δώρο προς την κατοχική Τουρκία.  Λαός που δε διεκδικεί, που 
δεν αγωνίζεται μοιραία και σταδιακά εξοικειώνεται με το status quo, βολεύεται με το κατεστημένο και σε μια 
ημικατεχόμενη πατρίδα αυτό είναι απαράδεκτο!   

 Για μας, την αριστερά, ο ριζοσπαστισμός, τον οποίο σήμερα κάποιοι ενόψει προεδρικών εκλογών 
επικαλούνται, έστω και αν έκαναν στην πορεία του χρόνου διαφορετικές επιλογές από την αριστερά, και η 
ανειρήνευτη πάλη με τα κατεστημένα αλλά προπάντων με την κατοχή ήταν και παραμένουν λόγος ύπαρξης! 

 Σας ευχαριστώ.   

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Άριστου ∆αμιανού τον Πρόεδρο της Βουλής αντικατέστησε στην έδρα ο 
κ. Σοφοκλής Φυττής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ευχαριστούμε, κύριε ∆αμιανού. 

 Παρακαλώ τον κ. Νίκο Τορναρίτη του ∆ΗΣΥ, βουλευτή Λευκωσίας. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι πραγματικά εντυπωσιακό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτοί που εκποίησαν τα όνειρα, τις 
προσδοκίες, τους στόχους, τις φιλοδοξίες ενός ολόκληρου λαού, νέων, συνταξιούχων, των πατεράδων, των 
μανάδων μας, να θυμούνται τώρα τους S300!  Eίναι επίσης φοβερό να κλείνουν τα μάτια μπροστά στην απειλή 
του εγκλήματος και να καταθέτουν στοιχεία διαφορετικά απ’ αυτά που κατέθεσε το Ευρωβαρόμετρο και ο 
συνάδελφος Ιωνάς Νικολάου.  Καταθέτω εδώ, για να το έχετε όλοι, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον 
κατάλογο του Ευρωβαρόμετρου, ο οποίος παρουσιάζει ότι οι Κύπριοι πολίτες είναι οι πρώτοι στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση σε ποσοστό ανησυχίας.  Ανησυχούν οι πολίτες, κυρίες και κύριοι, για το έγκλημα στην Κύπρο! 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν από δυόμισι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 
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 Κύριε Κατσουρίδη, πριν από δυόμισι χιλιάδες χρόνια περίπου ο τραγικός ποιητής Ευριπίδης είχε πει 
«δεν έχει να φοβάται η χώρα από το λαό της αλλά απ’ αυτούς που την κυβερνούν».  Και είχε απόλυτο δίκαιο, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Αυτό που σήμερα βιώνουμε θα ήταν αδιανόητο για τον κάθε Κύπριο πριν από 
πέντε χρόνια, όταν αναλάμβαναν την εξουσία ο ∆ημήτρης Χριστόφιας και το ΑΚΕΛ, υποσχόμενοι μια πιο δίκαια 
κοινωνία.  Το αποτέλεσμα της διακυβέρνησής τους αποτελεί την πλήρη διάψευση των προσδοκιών του λαού 
μας.  Καταρράκωση των θεσμών, συρρίκνωση του βιοτικού επιπέδου, έκρηξη της ανεργίας, κλείσιμο 
επιχειρήσεων, συσσίτια, φτώχια. Τα κοινωνικά προβλήματα πολλαπλασιάζονται και οι Κύπριοι πολίτες νιώθουν 
πρωτοφανή αβεβαιότητα και αγωνιούν για το μέλλον το δικό τους και εκείνο των οικογενειών τους. 

 Θέλω να είμαι ειλικρινής.  Πρέπει να είμαστε ειλικρινείς!  Η κυπριακή οικονομία παρουσιάζει 
προβλήματα και αδυναμίες που έχουν προκύψει από χρόνιες αγκυλώσεις και στρεβλώσεις, όπως η διόγκωση 
του κράτους, η πελατοκρατία και το ρουσφέτι, η μειωμένη παραγωγικότητα, η πτώση της ανταγωνιστικότητας, 
η ελλιπής λειτουργία των ανεξάρτητων θεσμών.  Ο καθένας από εμάς, ως πολιτικοί και κατά καιρούς 
συμμέτοχοι στην άσκηση εκτελεστικής εξουσίας, πρέπει να κάνει προσωπική και συλλογική  αυτοκριτική.  Ο 
καθένας μας πρέπει να αναλάβει το μερίδιο της ευθύνης που του αναλογεί, να αναγνωρίσει λάθη και 
παραλείψεις, για να μπορέσουμε να αντικρίσουμε ξανά τους συμπολίτες μας στα μάτια.  Για να κερδίσουμε 
ξανά την εμπιστοσύνη τους, πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήμερα όλοι μαζί να απολογηθούμε.   Ναι, 
πρέπει να απολογηθούμε και να μιλήσουμε με τη γλώσσα της αλήθειας, για να πείσουμε ότι μπορούμε να 
γυρίσουμε σελίδα.  Αυτή η παραδοχή συνιστά ύψιστη πράξη ευθύνης.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τι διακατέχει σήμερα τους συμπολίτες μας;  Η  ανασφάλεια, η αβεβαιότητα, η απογοήτευση και η οργή.  
Αυτά τα συναισθήματα είναι απόλυτα δικαιολογημένα.  Οι ευθύνες της απερχόμενης κυβέρνησης είναι 
ασήκωτες, γιατί λειτούργησε επιπόλαια, οδηγώντας την κατάσταση σε αδιέξοδο. Η τελευταία πενταετία θα 
καταγραφεί στην ιστορία της Κύπρου ως  η πενταετία της ατολμίας και της ανευθυνότητας!  Τι έκαναν με τα 
συσσωρευμένα διαρθρωτικά προβλήματα που όλοι γνωρίζαμε και τώρα όλοι παραδέχονται;  Προσλήψεις στο 
δημόσιο;  Πίστεψαν πως ήρθε η δική τους σειρά, για να βολέψουν τα δικά τους παιδιά.  Μέχρι και τα 
ηλεκτρονικά μηνύματα των ρουσφετιών τούς ξέφυγαν από την Εζεκία Παπαϊωάννου και το Προεδρικό Μέγαρο!  
Αναξιοκρατία;  ∆ιακήρυσσαν την αντίθεσή τους στην αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης και την ίδια ώρα 
διόριζαν συνταξιούχους -και σέβομαι τους παππούδες μας!- στις πιο κρίσιμες θέσεις της ∆ημοκρατίας της 
Κύπρου.  Με τις πρακτικές τους μας πήραν ακόμα δύο δεκαετίες πίσω.  Παροχολογία;  Ερμήνευσαν τη 
φιλολαϊκή διακυβέρνηση ως διακυβέρνηση αστόχευτων επιδομάτων! Τι πέτυχαν;  Άδειασαν τα ταμεία, 
σκορπώντας τα αποθέματα, σκορπώντας τον εθνικό πλούτο! 

 Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 ∆ύο ζητήματα χρεώνω περισσότερο στο ΑΚΕΛ και το ∆ημήτρη Χριστόφια. Το πρώτο είναι ότι δε 
συνέλαβαν το μέγεθος της ευθύνης που αναλογεί σε μια κυβέρνηση, όταν βρίσκεται κάτω από μια πρωτοφανή 
οικονομική κρίση.  Η μόνη καλόπιστη αιτιολογία είναι ότι δεν είχαν εμπειρίες ούτε ήξεραν να κυβερνήσουν. Το 
δεύτερο όμως είναι ο τρόπος που αντιδρούν, όταν οι ευθύνες βοούν και όταν ο κλοιός στενεύει.  Πόσο δύσκολο 
άραγε είναι να ζητήσεις ένα απλό συγγνώμη;  Φταίνε όλοι οι άλλοι εκτός από αυτούς που είχαν την 
αρμοδιότητα να αντιμετωπίσουν τα προβλήματα. 

 Το ΑΚΕΛ, κυρίες και κύριοι, όχι μόνο δεν ήξερε  να κυβερνήσει, άσκησε την εξουσία μιας ολόκληρης 
πολιτείας έχοντας στο μυαλό του ότι κυβερνά το κόμμα για χάρη του κόμματος!  Τους καταλογίζω ως κάκιστη 
συνεισφορά στον τόπο το γεγονός ότι πίστεψαν προς στιγμή ότι θα μπορούσαν να αποφύγουν την ευθύνη της 
λήψης μέτρων, για να τα φορτώσουν στους επόμενους.  Τι πέτυχαν με την αναβλητικότητά τους; Μας έφεραν 
σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης και μας παραδίδουν, ναι, μας παραδίδουν καμένη γη! 

 Τα πράγματα χειροτέρευαν και αυτοί παρακολουθούσαν σαν θεατές τη μεγάλη τραγωδία.  ∆εν είχαν 
σχέδιο για την αντιμετώπιση της κρίσης, δεν αξιοποίησαν ικανούς τεχνοκράτες παρά μόνο τραπεζίτες, που, 
επιτρέψτε μου να πω, μερικοί από αυτούς γλεντούσαν στους ώμους του κυπριακού λαού αγοράζοντας ρωσικές 
τράπεζες και τοξικά ομόλογα με αδιαφανείς και ύποπτες διαδικασίες, αφαιμάσσοντας μετοχές, αξιόγραφα και 
καταθέσεις!  Όσο για τον τέως ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, την ώρα που χάνονταν τα πάντα 
διαπληκτιζόταν με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  ∆ε μίλησε δημόσια την ώρα που έπρεπε! 

 Είναι κρίμα, γιατί σήμερα χάσαμε την εμπιστοσύνη μας στις τράπεζες, που άλλοτε ήμασταν περήφανοι. 
Σαφέστατα πρέπει να αναζητηθούν ευθύνες, κάποιοι πρέπει να λογοδοτήσουν και να οδηγηθούν στη 
δικαιοσύνη για τα προμελετημένα τους εγκλήματα.  Ο Γενικός Εισαγγελέας πρέπει να λειτουργήσει άμεσα και 
αυτεπάγγελτα.  Το περί δικαίου αίσθημα του λαού αυτές τις κρίσιμες για την πατρίδα μας ώρες δεν έχει κανένας 
το δικαίωμα να το αγνοήσει, να το παρακάμψει ή να το προσπεράσει. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Οι επιπτώσεις των οικονομικών και των κοινωνικών αδιεξόδων που βασανίζουν τους πολίτες 
επιβάλλουν να παραμερίσουμε τις ιδεολογικές μας διαφορές, να ξεπεράσουμε μικροκομματικές νοοτροπίες και 
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πολιτικές συγκρούσεις.  Οι συνθήκες απαιτούν υπευθυνότητα και συλλογικότητα.  Είμαστε υποχρεωμένοι 
απέναντι στην πατρίδα να σκεφτούμε τι έχουμε μπροστά μας και να εργαστούμε σκληρά, για να 
αποκαταστήσουμε την οικονομία μας. Τα χρόνια που έρχονται απαιτούν αποφασιστικότητα και τόλμη, 
προκειμένου να αντιμετωπίσουμε τα όσα προβλήματα βιώνουμε.  Οι πολίτες υποφέρουν από την πρωτοφανή 
ανεργία, την υποβάθμιση του βιοτικού τους επιπέδου, περιμένουν απαντήσεις και λύσεις που να δημιουργούν 
προοπτική για ανάπτυξη.   

 Η μεγάλη πρόκληση για την Κύπρο σήμερα δεν είναι απλώς η σύναψη ενός δανείου. Για να 
αντιμετωπίσουμε την κρίση, χρειαζόμαστε ένα ολοκληρωμένο μεταρρυθμιστικό σχέδιο που να οδηγεί στην 
ανάπτυξη, στην εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών, στην προσέλκυση ξένων επενδύσεων και στη 
δημιουργία νέων θέσεων εργασίας. Ένα σχέδιο που μέσα από συγκεκριμένα μέτρα θα διασφαλίζει ένα υγιές 
τραπεζικό σύστημα, ευθυγραμμισμένο με τις προδιαγραφές εποπτείας και λειτουργίας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, ώστε να παραμείνει ένας αξιόπιστος εγγυητής της Κύπρου ως διεθνούς χρηματοοικονομικού κέντρου.  

 Είναι πεποίθησή μου ότι κινητήριος μοχλός της ανάπτυξης πρέπει να είναι η παιδεία, η καινοτομία, η 
έρευνα, οι μεταρρυθμίσεις, η απελευθέρωση των παραγωγικών δυνάμεων της αγοράς και των ανθρώπων μας.  
Κεντρική προϋπόθεση για μας τους πολιτικούς δεν είναι απλώς να διακηρύσσουμε την ανάπτυξη. Πρέπει να 
την κατοχυρώσουμε στην πράξη, εφαρμόζοντας με έργα την αξιοκρατία και κόβοντας οριστικά τους δεσμούς με 
τη γραφειοκρατία και το πελατειακό κράτος, ένα πελατειακό κράτος που έχει θυματοποιήσει χιλιάδες νέους και 
νέες που επέστρεψαν στην πατρίδα με δυνατή μόρφωση και όρεξη για δουλειά.  Συνεπώς, για να πετύχει το 
όποιο μεταρρυθμιστικό σχέδιο, θα πρέπει να αποκαταστήσουμε πρώτα την εμπιστοσύνη των πολιτών 
ειδικότερα των νέων προς το πολιτικό σύστημα και τους θεσμούς.  

 Σε αυτή την περίοδο της μεγάλης κρίσης η καλύτερη επένδυση που μπορούμε να κάνουμε είναι στους 
νέους ανθρώπους. Οφείλουμε να τους βοηθήσουμε να αποκτήσουν τα απαραίτητα εργαλεία, για να 
προσαρμοστούν και να αντεπεξέλθουν σε μια ανταγωνιστική κοινωνία σε κρίση, που εξελίσσεται με μεγάλη 
ταχύτητα.  Καθημερινά έχω την ευκαιρία, όπως φαντάζομαι κι εσείς, να συζητώ με νέους επιστήμονες, 
δικηγόρους, γιατρούς,  τεχνίτες, ανθρώπους της έρευνας, φοιτητές.  Βλέπω την αγωνία στο πρόσωπό τους, 
αλλά και τη διάθεσή τους να προσφέρουν στον τόπο τους.   ∆εν πρέπει να τους ξενιτέψουμε!  ∆εν πρέπει να 
τους διώξουμε!  Οφείλουμε επιτέλους όλοι να σταθούμε στο ύψος των περιστάσεων, να δημιουργήσουμε ξανά 
προοπτική και ελπίδα γι’ αυτούς.  Τους θέλουμε μαζί μας, συμμέτοχους σε κάθε προσπάθεια. 

 Για να το πετύχουμε αυτό, θα πρέπει πρώτα να πείσουμε ότι είμαστε έτοιμοι να αλλάξουμε νοοτροπίες 
και πρακτικές.   Η εμπιστοσύνη είναι  προϋπόθεση επιτυχίας οποιασδήποτε συλλογικής προσπάθειας, 
εμπιστοσύνη ότι υπάρχει σχέδιο και στρατηγική και ότι οι θυσίες των πολιτών δε θα πάνε χαμένες, αλλά και ότι 
σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία ο καθένας σηκώνει στους ώμους του το βάρος που του αναλογεί, το βάρος που 
μπορεί να σηκώσει. Χρειάζεται ευαισθησία για τις ευάλωτες ομάδες, χρειάζεται κοινωνική δικαιοσύνη.  Πρέπει  
να εμπεδώσουμε την κοινωνική συνοχή.   

 Η μετάβαση από την κρίση θα πρέπει να συνοδευτεί, αγαπητές και αγαπητοί  συνάδελφοι, από την 
πολιτική αναγέννηση της πατρίδας μας.  Η κρίση σηματοδοτεί άλλωστε το τέλος μιας εποχής που κλείνει τον 
ιστορικό της κύκλο.  Η νέα εποχή πρέπει να περιέχει περισσότερη δουλειά, περισσότερη διάθεση για αλλαγή, 
περισσότερη αισιοδοξία.   Είμαι βέβαιος πως οι πολίτες που μας ακούν αυτό ζητούν από μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υπάρχει ελπίδα!  Η Κύπρος σήμερα πρέπει να βαδίσει μπροστά, να ξεπεράσει την κρίση και να φτάσει 
τις πιο προηγμένες κοινωνίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να εκσυγχρονίσει τους θεσμούς της, να προωθήσει 
πολιτικές διαφάνειας, αξιοκρατίας, λογοδοσίας, ισοπολιτείας, αυτοκριτικής και δικαιοσύνης. Αυτές είναι οι 
μεγάλες αξίες πάνω στις οποίες θέλουμε να οικοδομήσουμε την Κύπρο του μέλλοντός μας.  Με αίσθημα 
ευθύνης και με επίγνωση των δυσχερειών, αλλά και με αισιοδοξία για τις προκλήσεις που έχουμε μπροστά μας, 
με αλληλεγγύη, συλλογική δράση και συνεργασία θα εργαστούμε για το καλό της πατρίδας, της οικονομίας, για 
το καλό του λαού, του απλού ανθρώπου, του συμπολίτη μας που υπηρετούμε. 

 Καλά Χριστούγεννα, αγαπητοί συνάδελφοι, όσο καλά και να ’ναι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Τορναρίτη. 

 Kαλώ τον κ. Αντρέα Φακοντή, βουλευτή του ΑΚΕΛ, εκ Πάφου ορμώμενο. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Προτού ξεκινήσω να καταθέσω την ομιλία μου, θα ήθελα να απαντήσω στο συνάδελφο το Νίκο τον 
Τορναρίτη, ο οποίος έκανε αναφορά ότι η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια χαρακτηρίζεται από πάρα 
πολλές προσλήψεις στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα. Αν κάποιος ανατρέξει στα στοιχεία, θα δει ότι 
επί διακυβέρνησης Γλαύκου Κληρίδη οι εργαζόμενοι στον ευρύτερο δημόσιο τομέα αυξήθηκαν κατά 12% και 
για την πενταετία του Τάσσου Παπαδόπουλου κατά 11%.  Αν μια κυβέρνηση μείωσε το προσωπικό στη 
δημόσια υπηρεσία, αυτή ήταν η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια. 

  Τους τελευταίους μήνες πολιτικά στελέχη των κομμάτων της αντιπολίτευσης επικρίνουν την κυβέρνηση, 
γιατί δεν υπέγραψε το μνημόνιο άμεσα, που αυτό εξυπακούεται ότι θα γινόταν χωρίς διαπραγματεύσεις, ενώ τις 
τελευταίες μέρες ασκούν κριτική, γιατί η κυβέρνηση συμφώνησε με την τρόικα για το μνημόνιο.  Ακούμε 
δριμείες κατηγορίες εναντίον της κυβέρνησης ότι τάχα αυτή ευθύνεται για την οικονομική κρίση και το γεγονός 
ότι αναγκαστήκαμε να προσφύγουμε στο Μηχανισμό Στήριξης, την ίδια στιγμή που εκπρόσωποι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης δηλώνουν ξεκάθαρα ότι ο κύριος λόγος που η Κύπρος αναγκάστηκε να αποταθεί στο 
Μηχανισμό Στήριξης είναι οι τράπεζες και η σημαντική έκθεσή τους στην Ελλάδα και στα ελληνικά ομόλογα.  
Αλήθεια, πώς μπορεί κάποιος να εξισώνει τα €10 δις του τραπεζικού τομέα με το €1,3 δις για την κάλυψη των 
δημοσιονομικών ελλειμμάτων; 

 Εμείς δεν επιδιώξαμε το μνημόνιο. Κάποιοι άλλοι το επιζητούσαν και απειλούσαν για την υπογραφή του.  
Κάναμε ό,τι ήταν δυνατό, για να το αποφύγουμε.  ∆υστυχώς, δε βρήκαμε άλλη πηγή χρηματοδότησης και, 
βάζοντας πάνω από όλα τη σωτηρία του τόπου και του λαού μας, μετά από σκληρή διαπραγμάτευση πετύχαμε 
το καλύτερο για τον κυπριακό λαό.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η κρίση του καπιταλιστικού συστήματος αναπόφευκτα επηρέασε και τη μικρή οικονομία της Κύπρου και 
αύξησε δραματικά την ανεργία.  Η ανεργία έχει ξεπεράσει το 12% το 2012, με ιδιαίτερη επίπτωση στους 
εργαζόμενους στον τομέα των κατασκευών, του εμπορίου, των υπηρεσιών και στους νεοεισερχόμενους στην 
αγορά εργασίας.  Αλήθεια, ποιοι είναι οι λόγοι που οδήγησαν την ανεργία στην Κύπρο σε αυτό το μεγάλο ύψος;  
Ποιοι ευθύνονται γι’ αυτό;   Ως ΑΚΕΛ εκτιμούμε ότι οι βασικοί παράγοντες που δημιουργούν τη δεινή αυτή 
κατάσταση και  την υψηλή ανεργία είναι τρεις:  

1. Η ύφεση της κυπριακής οικονομίας, η αποδυνάμωση της αναπτυξιακής πορείας και η αδυναμία της να 
δημιουργήσει θέσεις εργασίας ίσες με τον αριθμό των ατόμων που ζητούν και μπορούν να εργαστούν, 
φαινόμενο που επικρατεί σε όλες σχεδόν τις ευρωπαϊκές χώρες, λόγω της πρωτοφανούς σε μέγεθος 
κρίσης και του δόγματος λιτότητας που ακολουθείται για έξοδο από αυτή.  

2. Η απελευθέρωση της αγοράς εργασίας με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η κινητικότητα 
που επιβάλλεται σε αυτή, με αποτέλεσμα οι κοινοτικοί εργαζόμενοι στην Κύπρο να ξεπερνούν σήμερα 
τις 150 000.  Αναλογικά η Κύπρος είναι η πρώτη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση με τα υψηλότερα 
ποσοστά απασχόλησης κοινοτικών εργαζομένων. Για την κατάσταση αυτή μεγάλη ευθύνη φέρει η τότε 
κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, η οποία στην προενταξιακή περίοδο δε διεκδίκησε να τεθεί 
έλεγχος στην εισαγωγή κοινοτικών στην Κύπρο. 

Τρανή απόδειξη της ουσιαστικής επίδρασης των κοινοτικών στην ανεργία είναι τα στοιχεία του 2009-
2011, περίοδος κατά την οποία η απασχόληση αυξήθηκε κατά 17 000 άτομα.  Λογικά η ανεργία θα 
έπρεπε να μειωθεί.  Το αποτέλεσμα όμως ήταν ακριβώς το αντίθετο.  Γιατί;  ∆ιότι φαίνεται ξεκάθαρα η 
προτίμηση που υπάρχει από τους περισσότερους εργοδότες για εργοδότηση φθηνού κοινοτικού 
δυναμικού.  Αν οι Κύπριοι εργοδότες έδιναν προτεραιότητα στους Κύπριους, σήμερα θα μιλούσαμε για 
μηδενική ανεργία στην Κύπρο. 

3. Η μεγάλη έκθεση των κυπριακών τραπεζών στην Ελλάδα.  Η μεγάλη ζημιά που έχουν υποστεί από την 
έκθεσή τους στα ελληνικά ομόλογα τους περιορίζει ουσιαστικά να χρηματοδοτήσουν τις κυπριακές 
επιχειρήσεις, με αποτέλεσμα να αδυνατούν να εκτελέσουν έργα ανάπτυξης, πολλά από τα οποία είναι 
και αδειοδοτημένα.  Αυτό με τη σειρά του προκαλεί αλυσιδωτά προβλήματα στην κυπριακή αγορά, 
όπως απολύσεις εργαζομένων και αδυναμία δημιουργίας νέων θέσεων εργασίας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Συνάδελφοι της αντιπολίτευσης κατηγορούν την κυβέρνηση για απραξία, ότι τάχατες δεν έκανε τίποτα 
για αντιμετώπιση της ανεργίας, για αναστροφή της δύσκολης οικονομικής κατάστασης και τόνωση της 
ανάπτυξης.  Είναι όντως έτσι τα πράγματα;  Είναι δικαιολογημένη και αληθής η ισοπεδωτική κριτική που 
ασκείται;   Εμείς απαντάμε ξεκάθαρα. Φυσικά, όχι!   Η αλήθεια είναι ότι η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια έχει 
καταβάλει και συνεχίζει να καταβάλλει τιτάνιες προσπάθειες, για να περιορίσει το μέγεθος του προβλήματος, με 
σωρεία αποφάσεων και μέτρων που στοχεύουν στην ανάπτυξη, την ενίσχυση της απασχόλησης, τη 
δημοσιονομική εξυγίανση και στη μείωση της ανεργίας.    

 Τα μέτρα της κυβέρνησης κινήθηκαν σε δύο βασικούς άξονες: 
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1. Πρώτος άξονας ο τομέας της ανάπτυξης, όπου σημειώνουμε τα εξής: 

α.   Την οριοθέτηση της αποκλειστικής οικονομικής ζώνης της Κύπρου και την τοποθέτηση του 
νησιού μας στον ενεργειακό χάρτη, η οποία μπορεί να χαρακτηριστεί ως η σημαντικότερη 
επιτυχία στη σύγχρονη περίοδο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η απόφαση αυτή θα ενισχύσει την 
οικονομία μας και θα δημιουργήσει χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας.  

β.   Την ενίσχυση του τομέα των κατασκευών και του τουριστικού τομέα με δύο πακέτα στήριξης 
ύψους €500 εκατομ. 

γ.   Την παροχή κινήτρων προς πολίτες τρίτων χωρών για αγορά κατοικιών πέραν των €300.000 με 
αντάλλαγμα άδειες μόνιμης παραμονής.  

δ. Την ενίσχυση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων μέσω των τραπεζών με κονδύλι ύψους €300 
εκατομ. και την προώθηση σύστασης και λειτουργίας εγγυοδοτικού μηχανισμού. 

ε.   Την εντατικοποίηση της προβολής της Κύπρου και την παραχώρηση κινήτρων σε αεροπορικές 
εταιρείες για εκτέλεση νέων δρομολογίων από και προς την Κύπρο. Το μέτρο αυτό πέτυχε 
ζηλευτά αποτελέσματα, όπως η αύξηση των επισκεπτών κατά 16% μέχρι το Σεπτέμβριο του 2012 
και αύξηση των εσόδων πέραν του 21%, φθάνοντας τα €2 δις. 

στ.   Την αδειοδότηση  νέων μεγάλων ιδιωτικών αναπτυξιακών έργων. 

ζ.   Τον πολλαπλασιασμό των κονδυλίων του κρατικού προϋπολογισμού για αναπτυξιακά έργα.  
Συγκεκριμένα, από €2,3 δις για την περίοδο 2005-2008 στα €4,8 δις για την περίοδο 2009-2012. 

2. ∆εύτερος άξονας είναι ο τομέας της στήριξης της απασχόλησης. Η κυβέρνηση εκπόνησε και εφάρμοσε 
διάφορα προγράμματα και σχέδια.  Συνολικά, από το 2009 μέχρι σήμερα, από τα σχέδια στήριξης της 
απασχόλησης και κατάρτισης έχουν καταβληθεί ποσά ύψους €67,3 εκατομ., έχουν τοποθετηθεί 9 054 
άνεργοι σε εργασία και έχουν καταρτιστεί 25 648 άτομα. 

 Η κυβέρνηση δεν παρέμεινε ως εδώ. Πήρε και συνεχίζει να παίρνει μέτρα για μείωση της ανεργίας και 
στήριξη της απασχόλησης. Μέτρα όπως η εντατικοποίηση της εκστρατείας για πάταξη της παράνομης και 
αδήλωτης εργασίας, η νομοθετική ρύθμιση για υποχρέωση των εργοδοτών να δηλώνουν την εργοδότηση νέων 
εργαζομένων από την πρώτη μέρα, η εγκαθίδρυση και λειτουργία συστήματος πιστοποίησης επαγγελματικών 
προσόντων, ο εκσυγχρονισμός των εργασιακών σχέσεων, η λειτουργία των Μεταλυκειακών Ινστιτούτων 
Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, η λειτουργία νέου Συστήματος Μαθητείας και η σημαντική 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου που υποχρεώνει τους επιχειρηματίες που αναλαμβάνουν έργα του 
δημοσίου να απευθύνονται στις ∆ημόσιες Υπηρεσίες Απασχόλησης για εξασφάλιση άνεργου προσωπικού για 
όλες τις νέες θέσεις που προκύπτουν και η εισαγωγή μορατόριουμ στην παραχώρηση αδειών αλλοδαπών σε 
έντεκα κλάδους της οικονομίας μας. 

 Ο αγώνας για περισσότερες θέσεις εργασίας δεν είναι εύκολος, γι’ αυτό και απαιτείται συνεχής 
προσπάθεια με στοχευμένες δράσεις.  Ο ανεξάρτητος υποψήφιος  κ. Σταύρος Μαλάς  μεταξύ άλλων προτείνει 
τα εξής: 

1. Νομοθετική ρύθμιση με την οποία θα δίνεται η δυνατότητα στον εκάστοτε Υπουργό Εργασίας να 
επεκτείνει με διάταγμα την εφαρμογή της συλλογικής σύμβασης ενός κλάδου και να καθιστά την 
εφαρμογή της υποχρεωτική για αποφυγή του αθέμιτου ανταγωνισμού μεταξύ εισαγόμενου φθηνού 
εργατικού δυναμικού και Κυπρίων εργαζομένων. 

2. Επιδότηση στην απασχόληση αντί του θεσμού της αναστολής εργασιών στην ξενοδοχειακή βιομηχανία, 
για να παραμένουν ολόχρονα ανοικτά τα ξενοδοχεία.   

3. Παροχή κινήτρων για προσέλκυση νέων ξένων επενδύσεων στην Κύπρο.  

4. Αύξηση της χρηματοδότησης στην έρευνα και την καινοτομία ύψους €40 εκατομ. -και εδώ είναι 
συγκεκριμένη η εισήγηση του κ. Σταύρου Μαλά, κύριε Τορναρίτη- για τη δημιουργία 2 000 νέων θέσεων 
εργασίας για άνεργους επιστήμονες.   

5. Εξεύρεση τρόπων και διαδικασιών που θα δίνουν τη δυνατότητα να καθοριστεί ως υποχρεωτική η 
γνώση της ελληνικής γλώσσας σε συγκεκριμένα επαγγέλματα.  

 Κλείνοντας αυτή τη σύντομη παρέμβασή μου για την ανεργία, θα ήθελα να τονίσω ότι ως ΑΚΕΛ 
συμπάσχουμε, συμμεριζόμαστε και κατανοούμε τα προβλήματα που έχουν δημιουργηθεί και τις δυσκολίες που 
βιώνουν οι άνεργοί μας, οι περισσότεροι από τους οποίους προέρχονται από τη δική μας κοινωνική τάξη. Τους 
διαβεβαιώνουμε ότι θα συνεχίσουμε να τους στηρίζουμε και να αγωνιζόμαστε, για να ξεπεραστούν τα 
προβλήματα το συντομότερο και να ανατείλουν καλύτερες μέρες για το λαό μας και τον τόπο μας.  

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια απέδειξε έμπρακτα ότι πρόκειται για μια κυβέρνηση φιλολαϊκή και 
κοινωνικά ευαίσθητη.  Στην πενταετία αύξησε το ύψος των κοινωνικών παροχών κατά 40%.  Στη συνέχεια, 
λόγω της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και στα πλαίσια της δημοσιονομικής εξυγίανσης, αλλά και της 
βελτίωσης της κοινωνικής συνοχής, η κυβέρνηση προώθησε την εισαγωγή κριτηρίων στόχευσης. Επιπλέον 
προχώρησε και σε άλλες σημαντικές τομές και πρωτοπόρα μέτρα, όπως η εισαγωγή του μέτρου της 
ποσόστωσης των αναπήρων για πρόσληψή τους στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, η ενίσχυση των 
χαμηλοσυνταξιούχων, μέτρα για εξασφάλιση της βιωσιμότητας του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 
πολλά άλλα. 

 Σήμερα έχουμε ενώπιόν μας τον προϋπολογισμό του 2013, ο οποίος περιλαμβάνει τις απαιτήσεις της 
τρόικας για μειώσεις 13,7% στις κοινωνικές παροχές.  Η κυβέρνηση Χριστόφια, καταβάλλοντας υπεράνθρωπες 
προσπάθειες, κατάφερε να μειώσει το ποσό των αποκοπών ύψους €150 εκατομ. που ζητούσε η τρόικα στα 
€113 εκατομ. για το 2013 και στα €28,5 εκατομ. για το 2014.   Αξίζει να υπογραμμίσουμε ότι τα πολιτικά 
κόμματα ∆ΗΣΥ, ∆ΗΚΟ και Ε∆ΕΚ επέμεναν όπως οι περικοπές στις κοινωνικές παροχές ξεπεράσουν τα €200 
εκατομ.  Τώρα, κατόπιν εορτής, και λαϊκίζοντας ασύστολα κάτω από το βάρος των δικαιολογημένων 
αντιδράσεων των επηρεαζόμενων ομάδων, έχουν το θράσος να ασκούν κριτική στην κυβέρνηση τη στιγμή που 
αυτοί πρότειναν πρόσθετες περικοπές ύψους €110 εκατομ.   Η Ε∆ΕΚ μάλιστα, στα πλαίσια της 
αντιμνημονιακής μεταμόρφωσής της, είχε το διπλό θράσος να καταψηφίσει τα μνημονιακά νομοσχέδια που 
αφορούσαν τις κοινωνικές παροχές, όταν η ίδια εισηγήθηκε περικοπές €185 εκατομ. και επιπρόσθετες 
περικοπές στα προσφυγικά και στα στεγαστικά επιδόματα!  Η κυβέρνηση θα συνεχίσει την προσπάθεια, ώστε 
να αποφευχθεί η μείωση στα επιδόματα των τυφλών, των παραπληγικών και άλλων ευάλωτων ομάδων του 
πληθυσμού μας.  

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προωθεί παράλληλα τον εκσυγχρονισμό των 
παροχών προς τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, καθώς και τον ορθολογισμό της γενικότερης 
επιδοματικής πολιτικής. Έχει ήδη ολοκληρωθεί η μελέτη της νομοθεσίας περί δημόσιων βοηθημάτων, με στόχο 
τον εκσυγχρονισμό της για μια καλύτερη ανταπόκριση στις ανάγκες των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού και 
για διόρθωση των στρεβλώσεων που παρουσιάζει η υφιστάμενη νομοθεσία.  

 Αναφορικά με το μεγάλο λαϊκισμό που γίνεται από όλα τα κόμματα της αντιπολίτευσης για τους αιτητές 
πολιτικού ασύλου και τους πολιτικούς πρόσφυγες, θέλουμε να σημειώσουμε ότι με τις σωστές και 
αποτελεσματικές ενέργειες της κυβέρνησης ο αριθμός των αιτητών μειώθηκε δραστικά από τις 10 000 το 2005 
στις 750 περιπτώσεις το 2012, ενώ το ποσό που δαπανείται γι’ αυτό το σκοπό μειώθηκε στα €10,5 εκατομ., 
στο μισό σε σχέση με το 2011.  Επιπλέον, σύμφωνα με το νέο σχέδιο που προωθείται, η στήριξη των αιτητών 
θα περιλαμβάνει συνδυασμό χρημάτων και κουπονιών, πράγμα που εξυπακούει περισσότερες εξοικονομήσεις 
για το κράτος, καθώς και την υποχρέωση όπως οι λήπτες εργοδοτούνται σε κοινοτική εργασία.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η κοινωνική ασφάλιση είναι ένας θεσμός που δίκαια χαρακτηρίζεται ως μία από τις μεγαλύτερες 
κατακτήσεις των εργαζομένων παγκόσμια. ∆υστυχώς, ακόμα και τα πιο εύρωστα ταμεία κοινωνικής ασφάλισης 
της Ευρώπης μέσα στα επόμενα είκοσι χρόνια θα αντιμετωπίσουν σοβαρό πρόβλημα βιωσιμότητας. Σύμφωνα 
με στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η αναλογία εισφορέων προς συνταξιούχους είναι τέσσερις προς έναν, 
ενώ στα επόμενα είκοσι χρόνια υπολογίζεται η αναλογία αυτή να επιδεινωθεί στο δύο προς έναν.  

 Κλείνοντας, συναδέλφισσες, συνάδελφοι, και αξιολογώντας την πενταετία, αναφέρομαι στο Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων, καθώς έχει παραχθεί ένα πλούσιο και πολυσχιδές έργο, και ιδιαίτερα τονίζουμε τις 
δύο σημαντικές πτυχές και  επιτυχίες του υπουργείου.  Πρώτον, το νέο σύστημα δημόσιων επιβατικών 
μεταφορών,  ένα σύστημα πρωτοποριακό, που αποτελεί επανάσταση στον τομέα των μεταφορών, συμβάλλει 
τα μέγιστα στην απάμβλυνση του κυκλοφοριακού και στην ποιοτικότερη εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού.  
∆εύτερον, η ανάπτυξη της εμπορικής ναυτιλίας, η οποία έχει αναδειχθεί σε μια από τις ζωτικότερες και πιο 
προσοδοφόρες βιομηχανίες για το κράτος. 

 Κλείνοντας, συναδέλφισσες, συνάδελφοι, σας καλώ όλους να αντιληφθούμε, έστω και τώρα, την 
κρισιμότητα των στιγμών στην οποία έχουμε περιέλθει λόγω της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και να δούμε 
με σύνεση και βαθύ αίσθημα ευθύνης, μακριά από οποιεσδήποτε προεκλογικές σκοπιμότητες, το μέλλον της 
Κύπρου μας.  Οι πράξεις όλων μας βρίσκονται κάτω από την κρίση του λαού μας.      

 Σας ευχαριστώ και εύχομαι σε όλους καλές γιορτές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Φακοντή. 

 Καλώ τώρα τον κ. Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή Αμμοχώστου, από τη σκλαβωμένη Καρπασία. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Φαίνεται ότι η τρόικα ετρύγησε και το χρόνο των βουλευτών!  Πρώτη φορά μιλούμε για δέκα λεπτά!  
Τώρα, τι μπορεί να μπορεί κάποιος σε δέκα λεπτά;  ∆ιερωτώμαι αν είναι δουλειά της τρόικας τούτη ή κάποιων 
άλλων!  

 Θέλω εκ προοιμίου να πω το εξής:  Ένα πρόσωπο, το οποίο απουσιάζει από αυτή την αίθουσα, μάλλον 
δύο πρόσωπα, ο ένας είναι εν ζωή και ο άλλος είναι νεκρός, ο Λιλλήκας και ο Τάσσος Παπαδόπουλος, 
ακούστηκαν τα ονόματά τους πάρα πάρα πολλές φορές!  Θέλω να πω τη ρήση του μακαριστού Χρυσοστόμου 
Α΄, που έλεγε «τα καρποφόρα δέντρα πάντοτε λιθοβολούνται», επειδή ελέχθη, και το άκουσα στην αίθουσα, 
ότι, αν παρ’ ελπίδα γίνει Πρόεδρος τούτος ο κύριος, θα συλλαμβάνει τον κόσμο!  Αυτοί που συλλαμβάνουν 
κόσμο έχουν παράδοση και η παρούσα κυβέρνηση συνέλαβε τον Ξενή τον Ξενοφώντος χάραμα του φου, και 
όταν η γυναίκα του ήταν λεχώνα!  Άλλοι τον υποστηρίζαν!  Επίσης άλλοι έχουν παράδοση, που συλλάμβαναν 
κόσμο και ήταν παντός καιρού στις συλλήψεις, μέρα νύχτα και μεσημέρι και μεσάνυχτα!  Άρα, να μην 
ανησυχούν για το Γεώργιο Λιλλήκα, διότι έχει μια μακρά διαδρομή σε πόστα αυτής της πολιτείας, ως 
βουλευτής, ως υπουργός και δεν έχει τέτοια παράδοση.  Νομίζω δεν έχει κανένας καμιά αμφιβολία ότι 
πρόκειται για άτομο με βαθιές δημοκρατικές πεποιθήσεις.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Σήμερα που ήταν να έρτω εδώ επήρα την ομιλία που έκαμα το 2007 απ’ αυτό το βήμα και κατά 
συγκυρία ήταν πάλι 19 του ∆εκέμβρη.  Τότε είπα... Ήταν ο Τάσσος Πρόεδρος και γινόταν η μεγάλη μάχη να τον 
στείλουν σπίτι του, για να μπουν οι Πρόεδροι των “λύσεων”, της “ανθρωπιάς” και της “κοινωνίας των πολιτών”, 
τότε, του “απλού ανθρώπου” και οι Πρόεδροι “λύσης”!  Πράγματι, η συνεργασία τότε...  Θυμούμαι στην 
επιτροπή Εσωτερικών ερχόταν ο κ. Αναστασιάδης με τον Άντρο Κυπριανού και έγραφαν για τον Τάσσο ότι 
είναι μεγάλος σκανδαλοποιός για το αέριο, για την υγροποίηση του αερίου και για την έλευση της εξέδρας.  Και 
είπα από τούτο το βήμα «αν, ο μη γένοιτο, καταφέρουν και γίνει αυτό που θα γίνει, θα είναι δυσοίωνοι καιροί»!  
Ε, τώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, η πενταετία ετέλειωσε και ήρτεν η ώρα του ισολογισμού και του απολογισμού.  
Ξέρετε, η νεκροψία και η νεκροτομή είναι δύσκολο και θλιβερό γεγονός, αλλά είναι αναγκαίο και απαραίτητο, 
για να μην επαναλάβουμε τα ίδια τραγικά σφάλματα.  Ούτω και εγένετο.  Επίστεψε ο λαός και είπε  «κύριε 
Τάσσο, εσύ εν μας κάμνεις, να πάεις σπίτι σου και θα μπουν οι Προέδροι της “ανθρωπιάς” και της “λύσεως”»!   

 Τώρα, να μετρήσουμε και τα αποτελέσματα.  Η πενταετία:  Τι συμποσούται σ’ αυτή την πενταετία;  
∆ηλαδή, άμα τη αναλήψει των καθηκόντων αυτής της κυβέρνησης, το πρώτο πράγμα που συνέβηκε ποιο ήταν;  
Ο κ. Χριστόφιας τρεχαντός πήγε στο φίλο του τον Γκόρντον Μπράουν!  Να θυμίσω τι είναι που έκαμε σ’ αυτή τη 
διαδρομή.   Άλλαξε το μνημόνιο του Τάσσου και άλλαξε διάφορα πράγματα...   

 Πριν να πάω σε τούτο, θέλω να πω και κάτι για τον κόσμο της αριστεράς, που πολλές φορές 
διαμαρτύρεται για τα λεγόμενα.  Εγώ λέω ότι ο κόσμος της αριστεράς δεν έχει τίποτε να φοβηθεί.  
Αντιλαμβάνομαι, επειδή είμαστε όλοι δυστυχείς, ο κόσμος της αριστεράς είναι δύο φορές δυστυχής, διότι τα 
όνειρα και τα ιδανικά του, που επί δεκαετίες αγωνιζόταν να αποκτήσει αυτή την εξουσία, τα είδε να καταρρέουν, 
να γίνονται θρύψαλα και να εφαρμόζονται διά του Υπουργού Οικονομικών των τραπεζιτών!  Αυτοί ήταν οι 
υπουργοί της οικονομίας μας και ό,τι έκαμαν εις τις τράπεζες το έκαμαν ακριβώς το ίδιο και εις τα κρατικά 
ταμεία υπό την υψηλή προστασία κάποιας μικρής ηγεσίας του ΑΚΕΛ!  Εξαιρώ τον κ. Νίκο Κατσουρίδη, που θα 
ήμουν πολύ ευτυχής, αν ήταν Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας!  Τέτοια κακά δε θα παθαίναμε!   

 Λυπούμαι που το λέω καθαρά, αλλά το νιώθω πολλά έντονα, διότι τα σπουδαία μυαλά που διαθέτει ο 
κόσμος της αριστεράς αποψιλώθηκαν και κορφολογήθηκαν, για να μπουν όλοι οι ανδρείοι και οι ένθερμοι και οι 
διαπρύσιοι κήρυκες του Σχεδίου Ανάν!  Εγώ δε θέλω να λέω πράγματα που δεν ισχύουν.  Αν πάτε, αγαπητοί 
συνάδελφοι, στις τεχνικές επιτροπές, αν πάτε στις επιτροπές εργασίας, θα βρείτε όλους αυτούς τους κυρίους, 
οι οποίοι ήταν ένθερμοι υποστηριχτές αυτού του σχεδίου.  Για να θυμίσω και τη ρήση του λόρδου Χάνεϊ, τι είπε:  
«Α, εκαταψηφίσετε το σχέδιο;  Θα σας κανονίσουμε!  Θα φέρουμε ξανά και ξανά!».  Και πράγματι, το έφερε διά 
του κ. Χριστόφια.  Ελπίζω... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Εννά έρτει η ώρα του!  

 Ελπίζω να μεν τα ξανακαταφέρουν διά άλλου συνεταίρου και έχω έγγραφα εδώ να σας πω τι έκαμνε ο 
άλλος!   

 Το λοιπόν!  Έχουμε, εν τάχει, για να κερδίζουμε χρόνο, πλήρη εγκατάλειψη της πολιτικής του Τάσσου, 
επιστροφή στο Σχέδιο Ανάν, επίσκεψη στον Γκόρντον Μπράουν, εγκατάλειψη της 8ης Ιουλίου, το κοινό 
ανακοινωθέν της 23ης του Μάη, συνεταιρικό κράτος και συνιστώντα κρατίδια, έχουμε την εκ περιτροπής 
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προεδρία, τη σταθμισμένη ψήφο!  Άκουσον άκουσον!  Την παραμονή 50 000 εποίκων, τη διακίνηση 80 000 
εποίκων!  Οι βρετανικές βάσεις εννά μείνουν στα εγγόνια μας και στα δισέγγονά μας!  Επιστράτευση όλων των 
υποστηριχτών του Σχεδίου Ανάν σε όλα τα επίπεδα της κρατικής εξουσίας!  Και όσοι από το ΑΚΕΛ ήταν 
σπουδαίοι και σωστοί, κύριοι, τους έστειλαν σπίτι τους!  Κανένας απολύτως σεβασμός προς την απόφαση του 
κυπριακού λαού του 2004!  

 Επειδή ακούω και το φίλο μας, το συνάδελφό μας τον Άντρο τον Κυπριανού να λέει «αυτά που 
συμφωνήσαμε με τη διεθνή κοινότητα, με τον ντε Σότο και τον κ. Ντάουνερ»... Με αυτούς τους κυρίους έκαμε 
συμφωνία μαζί τους!  Ε, ο κυπριακός λαός αποφάσισε το 2004 ότι τέτοιες πολιτικές δε δέχεται να ισχύουν.  Να 
πω και το εξής:  Για την πενταετία τούτη έκαμε συμφωνία ο κ. ∆ημήτρης Χριστόφιας με το ∆ΗΚΟ τότε και δεν 
τήρησε ούτε ένα γράμμα από τα συμφωνηθέντα, ούτε ένα γιώτα!   

 Να πάμε και στην οικονομία εν τάχει, για να αφήκουμε και τα του Λιλλήκα στο τέλος.  Στην οικονομία.  
Από το μακαριστό τον Τάσσο εκληρονομήσετε, κύριοι, €554 εκατομ.  Εκληρονομήσετε τα τοκοχρεολύσια 
πληρωμένα μέχρι το τέλος του 2010, ισολογισμένους τους προϋπολογισμούς, πλεονασματικούς!  Και άρχισε το 
μεγάλο φαγοπότι και η διασπάθιση του δημόσιου χρήματος!  ∆εκάδες εκατομμύρια εδίδοντο...  

 Μάλλον, να πάμε με τα “Μαρί”, τα κανονικά, διότι, όταν έγινε το Μαρί, είπα ότι υπάρχουν πολλά “Μαρί”!  
Πρώτο Μαρί:  Νεκροί δεκατρείς, ναυτική βάση, μία που είχαμε, κατεστράφη, δισεκατομμύρια ζημιές, 
κατεστράφη ο σταθμός της ΑΗΚ και πόνος αβάστακτος!  Μαρί νούμερο 2:  ∆εκάδες εκατομμύρια, εκατοντάδες 
εκατομμύρια εν ονόματι δήθεν των αιτητών πολιτικού ασύλου διεσπαθίσθησαν εις τους αδελφούς 
Τουρκοκυπρίους!  ∆εκάδες και εκατοντάδες εκατομμύρια!   

 Μπήκαμε στο Μηχανισμό της τρόικας!  Μπήκαμε στο Μηχανισμό και αυτή η πολιτεία με το επιτελείο των 
ειδικών...  Εξεχάσαμε ότι τούτη η πολιτεία διαθέτει εξαίρετα μυαλά! Πισσαρίδης, βραβείο νόμπελ οικονομίας.  
Εμάς ποιο ήταν το επιτελείο μας;  Ήταν ο Συλικιώτης, η Σωτηρούλα, ο Στέφανος!  Αυτό είναι οικονομικό 
επιτελείο;  Αν είναι ποτέ δυνατόν δηλαδή!  Και τα σπουδαία μυαλά που είχε αυτός ο τόπος;  Ο Αθανάσιος 
Ορφανίδης;  Εστείλαμέν τον στο ΜΙΤ, εν έκαμνε!   

 Το θέμα των προσφύγων, των αγνοουμένων και των εγκλωβισμένων.  Όταν εμπήκε η τρόικα, 
ημικατεχόμενη χώρα, ουδείς το έθιξε και ξανά, ακόμα μία φορά όλος αυτός ο κόσμος πληρώνει τη νύφη!  
Μάλιστα, από το Μαρί νούμερο 5 ως και οι νεκροί μας, οι αγνοούμενοί μας δεν εγλύτωσαν!  Εστείλαν τους να 
κάμνουν ταυτοποίηση στη Βοσνία Ερζεγοβίνη!  Αν είναι ποτέ δυνατόν δηλαδή!  Σ’ αυτό το θέμα, που είχαμε 
ένα εξαίρετο ινστιτούτο ταυτοποιήσεως, εκαταφέραμε να μπλέξουμε τα πράγματα και να γίνουμε ακόμα μία 
φορά ρεζίλι!  Και αυτό ήταν μία μεγάλη ασέβεια προς τους νεκρούς αγνοουμένους μας.  Πήγε στη Βοσνία 
Ερζεγοβίνη!  Έν’ σπουδαίοι, κύριοι, εκεί, ξέρουν καλύτερα από μας!   

 Η αφαίρεση επιδομάτων από αναπήρους, μονογονιούς, αναξιοπαθούντες, το επίδομα μάνας, το 
επίδομα των πολυτέκνων, το επίδομα των φοιτητών!  Η τρόικα εμπήκε στην Εθνική Φρουρά!  Σε τούτες τις 
χώρες ούλλες που εμπήκαν στην τρόικα έβαλε κανένας το στρατό;  Μόνο στην ημικατεχόμενη Κύπρο 
εδεχτήκαμε ασυζητητί!  «Ελάτε και θα κανονίσουμε και το στρατό σας»!  Αφαίρεση επιδομάτων από τους ΕΠΥ, 
από τους αστυνομικούς!   

 Κούρεμα του χρέους!  Πήγε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας εκεί, ψήλωσε το χέρι του και ήταν παρών 
απών!  Όταν εκλιπαρούσε ο Κίκης ο Καζαμίας, ο σπουδαίος Κίκης από το ΑΚΕΛ, μαζί με τον Ορφανίδη ότι 
πρέπει να λάβουμε μέτρα, δεν τους έλαβε καν υπόψη ο Πρόεδρος και μάλιστα έστειλέν τον και σπίτι του τον 
Καζαμία, για να βάλει άλλον τραπεζίτη, που ξέρει καλά τη δουλειά!  Επιτράπηκε στους τραπεζίτες και στις 
τράπεζες να παίρνουν τη λίστα των καταθετών και να μετατρέπουν τα χρήματα των πολιτών... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ζαχαρία, έμεινέ σου ένα λεπτό, ένα τζιαι κάτι δευτερόλεπτα... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...να πεις έτσι κάτι κτυπητό, που χρειάζεται, τζιαι έθθα... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, Πρόεδρε. 

 Επετράπη στους τραπεζίτες να πάρουν τα αξιόγραφα...   

 Αυτό το ένα λεπτό που μου έμεινε θα πω το εξής... 
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 Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να έχω την κατανόησή σας, να πάρω ακόμα ένα λεπτό, για να μεταπηδήσω στο 
άλλο θέμα, όσον αφορά το Λιλλήκα, τον οποίο εκατηγορήσετε!   

 Ο Λιλλήκας σε όλη του τη διαδρομή και απ’ όπου πέρασε άφησε το στίγμα του πίσω.  Το 2004 ο 
Λιλλήκας συνετάχθη με την ιστορία.  Ο Λιλλήκας το 2006 επήρε τα συμπεράσματα, τα ομόφωνα, της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αν σήμερα κορδώνουν καμπόσοι ότι έχουν υδρογονάνθρακες, οφείλεται στο σπουδαίο 
Λιλλήκα!   

 Έφερά σας και ένα βιβλίο εδώ του Νίκου Λυγερού, που λέει για την ΑΟΖ.  Ο Νίκος Λυγερός για την ΑΟΖ 
γράφει:  “Τρία γράμματα”, «Τρία γράμματα σου ζήτησα για την πατρίδα κι έπρεπε να δώσω μάχη με όλους 
τους εχθρούς, λες κι ήταν η τριάδα η πιο ιερή, τώρα όμως τα επέλεξα για το μέλλον μας, είναι το Α, το Ο και το 
Ζ», η ΑΟΖ.  Γράφει μέσα και για το σπουδαίο Τάσσο.   

 Τελειώνοντας, επειδή δεν έχω άλλο χρόνο, μακάρι να είχα να σας τα πω, εδώ υπάρχει ένα σπουδαίο 
έγγραφο, από τα έγγραφα που διαρρεύσαν του WikiLeaks και των εγγράφων των Ηνωμένων Εθνών.  Γράφει ο 
τίτλος, ένας καλός κύριος το μετέφρασε και θα το αφήσω εδώ να γίνει δημόσιο έγγραφο, να το παίρνετε να το 
διαβάζετε όλοι οι συνάδελφοι:  «Στην είσοδο του Άουσβιτς υπάρχει η φράση “όποιος δε θυμάται το παρελθόν 
του είναι καταδικασμένος να το ξαναζήσει”».   

 Και να έχω την υπομονή σου, κύριε Πρόεδρε, από την Κερύνεια, διότι έχει μεγάλη σημασία αυτό, να το 
διαβάσω.  Λέει για τους δικούς μας, ας πούμε, ότι είπαν του Ντάουνερ «you do a very well job»!  Και ένα 
τελευταίο για τον κ. Αναστασιάδη, για να μην πουν οι συνάδελφοι απ’ εδώ ότι τον αδικώ, γράφει, έγγραφο 
09NICOSIA317, 3 Μαΐου 2009:  «Ο Αναστασιάδης άσκησε κριτική στο Χριστόφια για την αργή πρόοδο των 
διαπραγματεύσεων [...].  Ο Αναστασιάδης ισχυρίστηκε ότι ακόμη ήλπιζε να δημιουργήσει ένα κοινό μέτωπο 
υπέρ της λύσης με το Χριστόφια και το κομμουνιστικό κόμμα του ΑΚΕΛ».  Και γράφει πιο κάτω:  «Ο 
Αναστασιάδης ανέφερε ότι το κόμμα του εξακολουθούσε να θέλει να δημιουργήσει συμμαχία με το υπέρ της 
λύσης ΑΚΕΛ, για να μπορέσει να δημιουργηθεί μια δυναμική “momentum”, για να επιτευχθεί το “ναι” σε ένα 
μελλοντικό δημοψήφισμα».  ∆αμέσα, συνάδελφοι, για να ξέρετε, γράφει για όλους τους κυρίους τζιαι μάλιστα 
έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχουν τζιαι άλλα έγγραφα που γράφουν τζιαι για τα χούγια μας και τις 
μοναδικότητές μας!  Τούτο είναι ένα έγγραφο έντεκα σελίδες, θα το αφήσω να γίνει δημόσιο έγγραφο και να το 
πάρετε, γράφει τα ονόματά σας κάμποσους ’πού δαμέσα και τι λένε οι δικοί μας οι αρχηγοί, όταν μπαίνουν στις 
πρεσβείες!  Τι χουμίσια μας κάμνουν! Ορίστε, πάρτε το, ένα δημόσιο έγγραφο. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο 
βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ζαχαρία, πες μας ευχές τζιαι πήαιννε! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τζιαι πάρτε το τζιαι τούτο. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είθισται να λέμε “καλά Χριστούγεννα”.  Εγώ θα ευχηθώ καλές αντοχές και καλές επιλογές, για να μην 
ξαναπάθουμε εκείνα που πάθαμε το 2008!  Η σωστή επιλογή, επειδή είπαν όλοι για τους υποψηφίους, η 
σωστή επιλογή είναι αυτή του κεντρώου χώρου, του Γιώργου του Λιλλήκα.  Απευθύνομαι όχι προς εσάς αλλά 
προς τον κυπριακό λαό, να κάμει τη σωστή επιλογή και να μην κάμει ό,τι έκαμε με τον Τάσσο.   

 Καλά Χριστούγεννα, κύριε Πρόεδρε, σε όλους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καλά Χριστούγεννα!  Ευχαριστούμε πολύ. 

 Καλώ τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, βουλευτή ∆ΗΣΥ, εξ Αμμοχώστου. 

 Παρακαλώ, ησυχία, να ακούσετε το ρήτορα νούμερο two!   

(Γέλια) 

 Νούμερο 1, όπως φαίνεται, είναι ο κ. Πιτσιλλίδης αυτή την περίοδο! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Καθηκόντως, θα πω ότι είναι ό,τι πιο πραγματικά ανυπόστατο κάποιοι να ανεμίζουν οποιαδήποτε 
έγγραφα, τα οποία περιμάζεψαν δεξιά και αριστερά, νομιζόμενοι ότι με αυτό τον τρόπο μπορούν να πλήξουν 
τον υποψήφιο Πρόεδρο Νίκο Αναστασιάδη, ο οποίος αυτά που είχε να πει για το εθνικό τα έχει κατατεθειμένα 
με έγγραφα στο Εθνικό Συμβούλιο!  Θα παρακαλέσω τους όποιους συναδέλφους θέλουν πραγματικά να 
μάθουν την ιστορική αλήθεια να ανατρέξουν εκεί, όπως και να διαβάσουν καλύτερα το πρόγραμμα που 
περήφανα σε μια δύσκολη ιστορική στιγμή συνυπογράψαμε με το ∆ημοκρατικό Κόμμα, αλλά και με τις 
υπόλοιπες δυνάμεις της κοινωνίας των πολιτών και την κοινωνική συμμαχία, όπου πραγματικά τη 
μονοκαθεδρία του ενός όσον αφορά τη διαχείριση του κυπριακού προβλήματος, όπως είναι αυτή τη στιγμή ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας, θα την υποκαταστήσει μια κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας, με συλλογική ηγεσία και με 
συλλογικές αποφάσεις!   

 Όσοι πραγματικά -επειδή αναφέρθηκαν σε ρητά- δεν αφουγκράζονται τους παλμούς του παρόντος και 
του μέλλοντος είναι καταδικασμένοι να μείνουν στο παρελθόν.  Αυτούς λοιπόν που αγκιστρώθηκαν στο 
παρελθόν τούς αφήνουμε και τους παραδίδουμε στο παρελθόν. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουμε ενώπιόν μας φέτος έναν τραγικό, θλιβερό, καταθλιπτικό, αντιαναπτυξιακό, υφεσιακό 
προϋπολογισμό, που είναι απλώς απότοκο τεσσάρων άλλων κατά σειρά ετών αποτυχημένων, χρεοκοπημένων 
προϋπολογισμών, που συνέταξε, που συνέγραψε και εφάρμοσε μια χρεοκοπημένη κυβέρνηση, όπως είναι η 
κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια.  Είναι ο χειρότερος προϋπολογισμός, που είναι προϊόν της χειρότερης 
διακυβέρνησης που πέρασε από αυτό τον τόπο, σε δύσκολες και χείριστες μέρες για τον κυπριακό λαό, 
έχοντας τους χειρότερους δείκτες για την οικονομία και την κοινωνία, παίρνοντας τον τόπο στις χειρότερες και 
πιο γκρίζες μέρες της ιστορίας του! 

 Αποδείχτηκε περίτρανα ότι αυτοί που ανέλαβαν τη διαχείριση και τη διακυβέρνηση του τόπου 
πραγματικά οδήγησαν τον τόπο σε τραγικά οικονομικά, κοινωνικά και άλλα αδιέξοδα.  Ήρθαν ως αριστερή, 
φιλολαϊκή, φιλεργατική, προοδευτική κυβέρνηση και φεύγουν, αφού έδιωξαν τον κόσμο από τις δουλειές και 
τους μετέτρεψαν σε άνεργους, αφού κατέβασαν τον κόσμο από τις οικοδομές και τον έστειλαν στις ουρές 
ανεργίας, αφού μετέτρεψαν το ίδιο το Υπουργείο Εργασίας από Υπουργείο Εργασίας σε υπουργείο 
επιδομάτων και ανεργίας, ουσιαστικά υπουργείο ανεργίας, φεύγουν αφήνοντας πίσω πλέον και το φιλολαϊκό 
και το φιλεργατικό και σίγουρα το αριστερό.  Γιατί πράγματι αυτός που πονά και απογοητεύεται σήμερα 
περισσότερο απ’ όλους είναι εκείνος ο αγνός, ο αριστερός ιδεολόγος, ο οποίος πίστεψε ότι τα ογδόντα χρόνια 
των μύθων και των παραμυθιών ανταποκρίνονταν στην πραγματικότητα και ότι πραγματικά αυτή η 
διακυβέρνηση θα ήταν διακυβέρνηση φιλολαϊκή και φιλεργατική.  Ήρθαν ως σύγχρονοι Άι-Βασίληδες, για να 
προσφέρουν δώρα στον κόσμο, και πραγματικά φεύγουν αφήνοντας τον κόσμο φτωχότερο απ’ ό,τι τον 
παρέλαβαν.  Ήρθαν παραλαμβάνοντας πλεονάσματα και δείκτες ευημερίας και παραδίδουν φτώχια, ανέχεια 
και δυστυχία.  Κατόρθωσαν μέσα σε μια πενταετία να ξηλώσουν, να διαλύσουν το κοινωνικό κράτος, 
κατόρθωσαν πραγματικά να δημιουργήσουν μια άλλη Κύπρο!   

 Είναι με μεγάλη απογοήτευση που ακούω τους αγαπητούς συναδέλφους από το βήμα να προσπαθούν 
να δικαιολογήσουν τα αδικαιολόγητα.  Έχουν την εικόνα και την εντύπωση ότι απευθύνονται σε άλλη Κύπρο, 
απευθύνονται σε άλλο λαό, απευθύνονται σε άλλους πολίτες και σε άλλη κοινωνία, ωσάν και οι πολίτες δε 
βιώνουν αυτό που βιώνουν και θα παρασυρθούν από την εικονική πραγματικότητα που προσπαθούν να τους 
παρουσιάσουν από το βήμα της Βουλής.  Ένα βήμα της Βουλής, το οποίο εδώ και πέντε χρόνια έγινε 
μάρτυρας των μεγάλων ψεμάτων της διακυβέρνησης!  Ψέματα τα οποία απευθύνονταν από αυτό τον ιερό 
δημοκρατικό χώρο προς τους Κύπριους πολίτες, καθησυχάζοντάς τους ότι η οικονομία μας και η κοινωνία μας 
δε θα διέλθει από οικονομική κρίση.   

 Το δε πρόγραμμα διακυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια μέσα σ’ αυτά τα πέντε χαμένα χρόνια της 
διακυβέρνησής του θα αποτελεί πλέον μνημείο, θα είναι η βίβλος της αναξιοπιστίας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας!  Ένα πρόγραμμα το οποίο όχι μόνο εξαπάτησε τον κυπριακό λαό, αλλά τον ενέπαιξε, του 
πρόσφερε φρούδες ελπίδες, “δίκαιες κοινωνίες” και “δίκαιες λύσεις” και αντ’ αυτού τον οδήγησε σε πιο άδικες, 
σε πιο φτωχευμένες κοινωνίες, σε κοινωνίες που δυστυχούν, σε κοινωνίες που πραγματικά αυτή τη στιγμή 
βρίσκονται σε τραγικά αδιέξοδα!   

 Πιστεύω ότι η καλύτερη υπηρεσία που θα μπορούσαν να προσφέρουν οι αγαπητοί συνάδελφοι από 
αυτό το βήμα, γιατί για μένα αποτελεί ύψιστη πράξη πολιτικής ευθύνης να αναλαμβάνεις την ευθύνη για τα 
πεπραγμένα σου, θα ήταν πραγματικά πράξη πολιτικής ευθύνης εκ μέρους των αγαπητών συναδέλφων του 
ΑΚΕΛ από αυτό το βήμα να μην πολυλογούσαν, αλλά να έλεγαν δύο απλές φράσεις:  «Συγγνώμη, κύριοι, 
αναλάβαμε να κυβερνήσουμε τον τόπο, για να φέρουμε όλα αυτά που ευαγγελιζόμασταν, τα οποία πιστεύαμε, 
αλλά δυστυχώς αποτύχαμε, χρεοκοπήσαμε, γιατί παραμείναμε προσκολλημένοι στο παρελθόν, γιατί 
προσπαθούσαμε να εφαρμόσουμε αυτό που ευαγγελιζόμασταν και νοσταλγούσαμε στα μυαλά μας ως 
κομμουνισμό και το εφαρμόσαμε από την ανάποδη, πτωχεύοντας ολόκληρο το λαό και καθιστώντας κοινωνική 
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δικαιοσύνη και κοινωνική ισότητα το “όλοι ίσοι στη φτώχια”».  Αυτό πέτυχε η παρούσα κυβέρνηση, να 
μετατρέψει τον κυπριακό λαό ισότιμο και σε ισότητα όσον αφορά τη φτώχια και μόνο τη φτώχια!   

 «Φταίνε όλοι»!  Αυτή είναι η παγκοίνως γνωστή και καθημερινά εξαγγελλόμενη διακήρυξη, διαγγέλματα 
και λογύδρια από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας μέχρι το τελευταίο στέλεχος του ΑΚΕΛ.   «Φταίνε οι τράπεζες, 
φταίει ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας».  Εμείς λέμε ότι φταίνε, φταίνε οι τράπεζες, φταίει και ο απελθών 
∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας για ελλιπή εποπτεία, αλλά αυτός ο λαός εξέλεξε κυβέρνηση, για να κυβερνά, 
και, όταν εκλέγεις Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και κυβέρνηση, δεν εκλέγεις τραπεζίτες και διοικητές!  Είναι αυτός 
που είναι ο ανώτατος άρχων και έχει την ευθύνη της διακυβέρνησης του τόπου και, αν πράγματι θεωρούσαν 
ότι ευθύνεται ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, τότε η κυβέρνηση -και το γνωρίζουν πολύ καλά- ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας βάσει του συντάγματος είχε ακόμη και τη δυνατότητα να παύσει το ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας.   

 Μας λένε «ξέρετε, δεν πήραμε χαμπάρι ότι συνέβαιναν όλα αυτά στον τόπο».  Ε, καλά, και ο απλός 
πολίτης διερωτάται:  «∆εν πήρατε χαμπάρι τι συνέβαινε στα χρηματοπιστωτικά και στην Κεντρική Τράπεζα, 
αλλά το χρυσό κάτω στα υπόγεια τον ανακαλύψατε και θέλατε να τον πωλήσετε από τις πρώτες ημέρες της 
διακυβέρνησής σας;».  Και, αν πραγματικά πουλούσατε το χρυσό, αυτή τη στιγμή θα είχαμε εκατοντάδες 
εκατομμύρια ζημιές από τη φαεινή ιδέα του ΑΚΕΛ για πώληση του χρυσού εκείνη την περίοδο!  Είναι για μια 
ακόμη φορά που αυτός ο τόπος μπορεί να ατύχησε αυτά τα πέντε χρόνια να έχει διακυβέρνηση Χριστόφια και 
ατύχησε και ο κυπριακός λαός, αλλά ευτύχησε να έχει μια υπεύθυνη, αξιόπιστη αντιπολίτευση, η οποία 
στάθηκε στο ύψος των περιστάσεων και παρεμπόδισε την κυβέρνηση Χριστόφια από πολλές άλλες 
εγκληματικές οικονομικές ενέργειες, που θα έφερναν τον τόπο σε ακόμα χειρότερη θέση απ’ ό,τι είμαστε 
σήμερα εμείς εδώ. 

 Ξέρετε, συμφώνησαν, διαπραγματεύτηκαν, υπέγραψαν το μνημόνιο με τους τροϊκανούς, που οι ίδιοι 
έφεραν, και προσπαθούν αυτή τη στιγμή να διαμοιράσουν τις ευθύνες προς τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις.  
Φταίμε εμείς, αγαπητοί συνάδελφοι, όταν εσείς κυβερνούσατε και ουσιαστικά με τις πολιτικές σας υποχρεώσατε 
αυτό το λαό να βρεθεί σ’ αυτή τη δύσκολη στενωπό;  Φταίμε εμείς γιατί δεν κάνατε νοικοκυρεμένη πολιτική για 
τέσσερα ολόκληρα χρόνια, όπου εμείς σας καλούσαμε νυχθημερόν να νοικοκυρεύσετε τα οικονομικά σας;  
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι από αυτό το βήμα κονταροχτυπιόμαστε, γιατί είμαστε η παράταξη που δεν ψήφιζε 
τους προϋπολογισμούς προειδοποιώντας σας ότι οι προϋπολογισμοί είναι σπάταλοι, είναι ανοικοκύρευτοι, 
οδηγούν σε ελλείμματα και χρεοκοπία την οικονομία και εσείς, αντί να εισακούσετε και να υπακούσετε στην 
υπεύθυνη φωνή της αντιπολίτευσης, το μόνο που εκφέρατε είναι ότι είμαστε κινδυνολόγοι!  Φταίμε εμείς, 
αγαπητοί συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, όταν ο λαός σάς παρέδωσε αυτή την κυβέρνηση σε συνθήκες πλούτου, 
ευημερίας, πλεονασμάτων, σε συνθήκες πλήρους απασχόλησης και την παραδίδετε αυτή τη στιγμή σε 
συνθήκες που δε συγκρίνονται με καμιά άλλη εποχή που εβίωσε αυτός ο λαός;  Ακόμα και οι ηλικιωμένοι 
καταγράφουν τις μαρτυρίες τους λέγοντας ότι δεν ξανάδαν τέτοια φτώχια και δυστυχία σ’ αυτό τον τόπο και 
είναι καθαρό επίτευγμα και δημιούργημα του ΑΚΕΛ!  

 Είναι ύβρις, με την αρχαιοελληνική έννοια του όρου, να συγκρίνεται η διακυβέρνηση Κληρίδη με τη 
χρεοκοπημένη, αποτυχημένη διακυβέρνηση Χριστόφια!  Εγώ δε θα ασκήσω καμιά κριτική, θα καλέσω τον 
κυπριακό λαό να αναπολήσει τη διακυβέρνηση Κληρίδη και να τη συγκρίνει με τη σημερινή διακυβέρνηση 
Χριστόφια, να αναπολήσει τη διακυβέρνηση Κληρίδη και να σκεφτεί πότε περνούσε καλύτερα, πότε βρισκόταν 
σε δύσκολη θέση, πότε έχανε τη δουλειά του και πότε την κέρδιζε, πότε πραγματικά ήταν σε συνθήκες 
κοινωνικής ευημερίας και ασφάλειας.   

 ∆ε χρειάζεται να ψάξουμε και να αναζητήσουμε.  Η καταστροφή στον τόπο μας σήμερα, όσο και αν 
προσπαθήσουν κάποιοι να το αποκρύψουν, έχει ταυτότητα, έχει ονοματεπώνυμο, λέγεται “διακυβέρνηση 
Χριστόφια-ΑΚΕΛ”, “διεύθυνση Προεδρικό-Εζεκία Παπαϊωάννου”, “αποστολή στο κυβερνών κόμμα”!  
Παραλήπτης δυστυχώς αυτού του βαριού λογαριασμού ολόκληρος ο κυπριακός λαός και ο κάθε Κύπριος 
πολίτης και αυτός ο βαρύς λογαριασμός που καλούμεθα να πληρώσουμε καταγράφει τραγικά λάθη, 
παραλείψεις, κενά, σπατάλες, σκάνδαλα.   

 Υπήρχε μια κυβέρνηση που δεν άκουε, δεν αντιλαμβανόταν, δεν καταλάβαινε, δεν μπορούσε 
πραγματικά να χειριστεί τα οικονομικά, εφάρμοζε “ΑΚΕΛ economics” και “Χριστόφιας economics”, τα οποία 
απέτυχαν να διαχειριστούν την οικονομία του τόπου.  Χρεοκόπησαν τα “ΑΚΕΛ και Χριστόφιας economics”!  
Αυτή είναι η τραγική πραγματικότητα και θα μπορούσε η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ με μια απλή 
συγγνώμη από αυτό το βήμα να μη χρειαζόταν να κάμει άλλες ομιλίες, γιατί δε χρειάζονται τα πολλά λόγια, 
όταν αφήνετε αυτό το έργο και τα επιτεύγματά σας όλα πίσω, για τα οποία θα πληρώνουν οι επόμενες γενιές. 

 Πιστεύω ότι σήμερα, ευρισκόμενοι ενώπιος ενωπίω και επειδή μας παρακολουθεί ο κυπριακός λαός, 
εμείς λέμε ότι η πολιτεία ολόκληρη οφείλει να απολογηθεί, να απολογηθεί σ’ αυτό το γκρίζο κάδρο που 
παραδίδεται στην επόμενη κυβέρνηση.  Μια γκρίζα εικόνα και πραγματικά ένα γκρίζο πορτρέτο της “δίκαιης 
κοινωνίαςˮ, όπου περιλαμβάνει σε κάθε σπίτι και άνεργο, ένα στους δύο νέους να αναζητεί δουλειά και άλλους 
να νιώθουν ότι επικρέμαται η δαμόκλειος σπάθη ή ότι θα απολέσουν τις δουλειές τους.   
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 ∆ημιουργήσατε, και το κατορθώσατε περήφανα και περίτρανα αυτό, τη γενιά όχι των €1.000 και των 
€700, τη γενιά των €400!  ∆ημιουργήσατε, και είναι και αυτό επίτευγμά σας, όλα αυτά τα τεράστια ελλείμματα, 
που δεν είναι €1 δις.  Είναι μείζον ψεύδος, €1 δις είναι φέτος!  Από τα €8 δις πήραν το δημόσιο χρέος, χωρίς 
τις τράπεζες μέσα, στα €14 δις και €15 δις!  Υπερδιπλασιάσατε το δημόσιο χρέος!  Φόρτωνε αυτή η 
κυβέρνηση, που κόστισε πάρα πολύ στον κυπριακό λαό, κάθε μέρα €5 εκατομ. επιπρόσθετο χρέος, το οποίο 
καλείται ο πολίτης να πληρώσει!   

 Αν είναι κάτι που νιώθει αισιόδοξος και ανακουφισμένος σήμερα ο Κύπριος πολίτης, είναι ότι μετρά μόνο 
εξήντα μέρες, για να απέλθει αυτή η κυβέρνηση και να σταματήσει να χρεώνει τα νοικοκυριά μας, να χρεώνει το 
λαό μας, να χρεώνει το μέλλον αυτού του τόπου, να υποθηκεύει τα πάντα, να βρίσκεται σε στάση πληρωμών, 
να χρεοκοπεί καθημερινά και να μη γνωρίζει ποια θα είναι η επόμενη μέρα η οποία θα ξημερώσει!   

 Είναι γι’ αυτό που εμείς λέμε ότι η πολιτεία οφείλει μια τεράστια συγγνώμη σ’ όλους αυτούς που εσείς 
πλήξατε και δε χρειάζεται να τους κατονομάσω.  Κατορθώσατε να πλήξετε όλες τις κοινωνικές ομάδες.  
Κατορθώσατε όχι τους φτωχούς να τους κάμετε φτωχότερους και τους πλούσιους πλουσιότερους, όπως λέγατε 
για τους προηγούμενους, αλλά και τους φτωχούς τους κάνατε φτωχότερους και τους πλούσιους τους κάνατε 
φτωχούς και τους μικρομεσαίους τους διαλύσετε και τους άνεργους τους δημιουργήσατε!  Αυτή είναι η σκληρή 
πραγματικότητα και, όπως είπα, οι επόμενοι ομιλητές ίσως με ένα συγγνώμη να αφεθούν εις την κολυμβήθρα 
του Σιλωάμ του λαού, ακριβώς για να δοθεί και το μήνυμα ότι κάποιοι που διέπραξαν αυτό το τεράστιο λάθος 
και το τεράστιο οικονομικό έγκλημα έχουν το θάρρος να αναλαμβάνουν τις ευθύνες τους.  

 Όμως ως πρόσφυγας δεν μπορώ να εγκαταλείψω αυτό το βήμα, εάν δεν πω ότι για τριάντα οκτώ χρόνια 
δοκιμάζεται αυτός ο λαός, δοκιμάζεται ο προσφυγικός κόσμος.  Τα τελευταία πέντε χρόνια ο προσφυγικός 
κόσμος πέρασε και αυτός από τις μυλόπετρες της κοινωνικής αδικίας της διακυβέρνησης Χριστόφια.  Ο 
προσφυγικός κόσμος περνά και αυτός από τη λαιμητόμο, από την γκιλοτίνα των περικοπών, που γίνονται 
σήμερα εξαιτίας της χρεοκοπημένης διακυβέρνησης Χριστόφια.  Ο προσφυγικός κόσμος, εκεί που ανέμενε ότι 
θα πάρει ανάσα, βρίσκεται και αυτός στημένος στον τοίχο.  Όμως η μεγαλύτερη οργή και αγανάκτηση του 
προσφυγικού κόσμου δεν έγκειται στο ότι τον περικόπτουμε σήμερα. έγκειται στο ότι κάποιοι από την 
κυβέρνηση βάφτισαν όλα αυτά τα χρόνια “πρόσφυγες” τους μετανάστες ή πολιτικούς πρόσφυγες ή 
λαθρομετανάστες, όλους αυτούς στους οποίους έδωσαν υπερπρονόμια και τους ικανοποιούσαν με τα παχουλά 
επιδόματα!  Είναι γι’ αυτό ο πρόσφυγας που στον ίδιο του τον τόπο, ο πραγματικός, ένιωσε και νιώθει 
μειονεκτικά σε σχέση με  αυτούς που βάφτισαν κάποιοι “πρόσφυγες” και ουσιαστικά μετέτρεψαν την Κύπρο σε 
parking λαθρομεταναστών!   

 ∆υστυχώς, επιμένουν οι ίδιοι αυτοί που μας κυβέρνησαν να θέλουν να συνεχίσει και η επόμενη 
κυβέρνηση να επιδοτεί το προϊόν της δικής τους απραξίας και της δικής τους εγκληματικής αμέλειας και 
πολιτικής.  Εμείς τους διαβεβαιώνουμε ότι τέρμα το φαγοπότι με τους λαθρομετανάστες και με όλους αυτούς 
που ουσιαστικά από το υστέρημα του Κύπριου φορολογούμενου προσπαθούσατε να τους ικανοποιήσετε και 
καταστήσατε τον τόπο πραγματικά ελκυστικό προορισμό για όλους αυτούς!  Όπως τέρμα και στα 
υπερπρονόμια των Τουρκοκυπρίων, αυτών που σφετερίζονται τις περιουσίες των προσφύγων!  Για τους 
πρόσφυγες δεν υπάρχουν δωρεάν νοσήλια και πρέπει να το πούμε.  Ο πρόσφυγας, που σφετερίζεται το σπίτι 
του ο Τουρκοκύπριος και την περιουσία του -και του παραχώρησε αυτή η πολιτεία στα δύσκολα χρόνια, αυτά 
τα πέντε τελευταία χρόνια, του παραχώρησε αυτό το δικαίωμα καθολικά- ο πρόσφυγας, ο οποίος πραγματικά 
έχασε τα πάντα, συνεχίζει να καταβάλλει φόρους και να πληρώνει!  Τέρμα και αυτά τα υπερπρονόμια.   

 Κατανοώ ότι το ΑΚΕΛ ανθίσταται με όλες τους τις δυνάμεις γι’ αυτό το θέμα και δεν είναι υπερβολή να 
πω ότι αυτοί που πραγματικά θα λυπηθούν ιδιαίτερα γιατί απέρχεται αυτή η κυβέρνηση πιθανώς να είναι οι 
λαθρομετανάστες και οι Τουρκοκύπριοι, που λαμβάνουν τα προνόμια.  Όμως εμείς δεν είμαστε διατεθειμένοι να 
συνεχίσουμε αυτή την τακτική και την πολιτική.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θεωρώ ότι οι ώρες που περνούμε είναι πάρα πολύ δύσκολες.  Εμείς μέσα από τα ερείπια και την 
εκθεμελίωση του κοινωνικού και οικονομικού κράτους από αυτή την κυβέρνηση βρίσκουμε τη δύναμη να 
ενώσουμε δυνάμεις, να μαζέψουμε ό,τι περισώθηκε από αυτή την κατάσταση, με τις παρεμβάσεις της Βουλής 
πολλές φορές, και να στείλουμε ένα πραγματικά λαϊκό, προοδευτικό, σύγχρονο, αναπτυξιακό προσκλητήριο 
προς κάθε Κύπριο πολίτη να ενώσει τις δυνάμεις του, να ενώσει τις δυνατότητές του, ώστε οι μικρές 
συνιστώσες να γίνουν η μεγάλη συνισταμένη, εκείνη που θα δώσει κυβέρνηση εθνικής ενότητας σ’ αυτό τον 
τόπο!  Κυβέρνηση που να μπορεί να ανασκουμπωθεί και να μας βγάλει μέσα από την καταστροφή, κυβέρνηση 
που θέλει και μπορεί να εργαστεί συλλογικά, που έχει θέσεις, προτάσεις και απόψεις.  Προτάσεις για την 
ανάπτυξη, προτάσεις για τους μικρομεσαίους, 1% να δίνεται για τους νέους επιχειρηματίες, προτάσεις με 
αναπτυξιακό μοντέλο, για να σκοτώσουμε το μινώταυρο της γραφειοκρατίας, που στερεί 4% του ΑΕΠ από την 
οικονομία του τόπου και δημιουργεί άλλες παρενέργειες.  Να στείλουμε το μήνυμα ότι δε διακατεχόμεθα από 
ιδεοληψίες, για να σταματούμε τεράστια έργα ανάπτυξης, όπως ήταν τα καζίνο, που διώξαμε επενδύσεις 
δισεκατομμυρίων, γιατί κάποτε το ΑΚΕΛ δεσμεύτηκε με τον εαυτό του και με τη μονολιθικότητά του ότι δεν 
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πρέπει να επιτρέψει καζίνο ή άλλες αναπτύξεις.  Να δώσουμε τη δύναμη και τη δυνατότητα να καταστεί και 
πάλι η Κύπρος κέντρο ξένων επενδύσεων.   

 Είναι γι’ αυτό που λέμε σήμερα ότι όσο ποτέ άλλοτε σ’ αυτό το κήρυγμα ενότητας δεν μπορεί και δεν 
πρέπει να λείψει κανένας.  Γιατί εμείς σ’ αυτή τη δύσκολη φάση δεν ψηφίζουμε τους προϋπολογισμούς γιατί 
δίνουμε ψήφο εμπιστοσύνης.  Ούτε κόκκο σινάπεως ψήφου εμπιστοσύνης δε δώσαμε εδώ και πέντε χρόνια σ’ 
αυτή την κυβέρνηση, γιατί γνωρίζαμε ότι διακατείχετο από ανευθυνότητα, ανικανότητα και μη σοβαρότητα!  
∆ίνουμε όμως ψήφο εμπιστοσύνης στην ίδια μας την πατρίδα, δίνουμε ψήφο εμπιστοσύνης στον τόπο μας.  
Αυτή η ψήφος δεν πάει στην κυβέρνηση, πάει στη σωτηρία του τόπου μας.  Είναι ψήφος υπέρτατης ευθύνης σε 
μια δύσκολη, ιστορική στιγμή για τον τόπο μας!   

 Εμείς πιστεύουμε ακράδαντα -και αυτό είναι το αισιόδοξο μήνυμα που θέλω να στείλω στους Κύπριους 
πολίτες- ότι, αγαπητοί συμπατριώτες, υπάρχει καλύτερη Κύπρος.  Έζησαν τη χειρότερη Κύπρο που 
μπορούσαν να ζήσουν, ιδιαιτέρα οι νέοι άνθρωποι!  Πρέπει να τους πούμε ότι δεν είναι η Κύπρος που 
επαγγελλόμεθα η Κύπρος του ∆ημήτρη Χριστόφια και του ΑΚΕΛ!  Υπάρχει και μια καλύτερη Κύπρος.  Μια 
Κύπρος που μπορεί να έχει μέλλον και προοπτική, μια Κύπρος που μπορεί πραγματικά να δίνει αναπτυξιακή 
πορεία στον τόπο, μια Κύπρος που θα φέρει ξανά επενδύσεις, μια Κύπρος που θα δημιουργεί δουλειές, μια 
Κύπρος που θα οικοδομεί το μέλλον.  Αυτή την Κύπρο θέλουμε και διεκδικούμε και την επιθυμούμε και θα την 
καταστήσουμε πραγματικότητα με έναν ηγέτη που απέδειξε ότι και θέλει και μπορεί, έχει τις διασυνδέσεις στην 
Ευρώπη και σ’ όλο τον κόσμο, για να δώσει τις μάχες στα Eurogroup, εκεί που παίζεται το μέλλον της πατρίδος 
μας και όχι στην πλατεία του οποιουδήποτε χωριού.  Έναν ηγέτη που απέδειξε ότι στις δύσκολες ώρες βάζει 
κατά μέρος το μικροκομματικό και μικροπολιτικό συμφέρον.  Είναι γι’ αυτό που λέμε ότι ο Νίκος Αναστασιάδης 
είναι αυτός που εγγυάται την καλύτερη Κύπρο, που την απωλέσαμε σ’ αυτή την πενταετία και μπορούμε να την 
επανεύρουμε.  

 Τελειώνοντας, ως πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου, θέλω πραγματικά να πω ότι εμείς που 
χειριζόμαστε πολλά θέματα με ιδιαίτερες ευαισθησίες, ακόμα και τα θέματα ενέργειας, ότι υπήρξε ομόθυμη 
στάση και συμπεριφορά για πολλά ζητήματα, γιατί και εκεί εμείς βάζουμε το εθνικό συμφέρον πάνω από 
οποιοδήποτε άλλο συμφέρον.  Θέλω να ευχαριστήσω όλους τους αγαπητούς συναδέλφους, γιατί συνέβαλαν 
θετικά στο έργο της επιτροπής Εμπορίου, όπως και η γραμματεία της επιτροπής Εμπορίου και η Βουλή, η 
οποία στάθηκε πραγματικά άοκνα, με επίπονες προσπάθειες, για να επιτελέσουμε και να συντελέσουμε σε ένα 
σημαντικό έργο που επιτελείται, πάντοτε λέγοντας ότι για μας, ανεξαρτήτως του ποιος βρίσκεται στη 
διακυβέρνηση του τόπου, προτάσσεται το κοινό καλό και το κοινό συμφέρον.  Συντασσόμαστε με το κοινό 
συμφέρον, συντασσόμαστε με το συμφέρον του τόπου, θα μας βρείτε μόνο απέναντι εκεί που διακυβεύεται το 
συμφέρον του τόπου! 

 Τελειώνοντας, θα ευχηθώ πραγματικά καλές γιορτές, καλά Χριστούγεννα και σίγουρα όλοι μαζί το 
Φεβρουάριο να ανεβάσουμε τον ήλιο της ελπίδας, τον ήλιο της άνοιξης, τον ήλιο της καλύτερης Κύπρου, τον 
ήλιο ο οποίος θα βρίσκεται σε στιβαρά χέρια, στα χέρια του Νίκου Αναστασιάδη!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου. 

 Παρακαλώ, ο κ. Άγγελος Βότσης του ∆ημοκρατικού Κόμματος, βουλευτής Λεμεσού. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ιδιόμορφη αυτή η χρονιά.  Συζητούμε έναν προϋπολογισμό διαφορετικό από τους προηγούμενους, γιατί 
ακριβώς γνωρίζουμε όλοι ότι συζητούμε έναν προϋπολογισμό υπό τη σκιά της τρόικας.  Γιατί έχουμε φτάσει σ’ 
αυτή την κατάσταση;  Θα περιγράψω έτσι, πολύ συνοπτικά, σαν κεφάλαια τις διάφορες αιτίες που, κατά τη 
γνώμη μου, μας έχουν φέρει εδώ που μας έχουν φέρει. 

 ∆ιεθνής οικονομική κρίση, κρίση στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην Ευρωζώνη, προβλήματα στις 
τράπεζες, το κούρεμα, τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, η κακοδιαχείριση, η εξαπάτηση πολλών επενδυτών σε 
σχέση με τα ομόλογα και όχι μόνο.  Ανεπαρκής εποπτική αρχή και ∆ιοικητής, δημοσιονομικά προβλήματα, 
διαρθρωτικά και όχι μόνο, τα οποία δυστυχώς η κυβέρνηση αντί να διορθώσει τα άφησε να επιδεινωθούν, 
άφηνε τις λύσεις για τους επόμενους μήνες, τα επόμενα χρόνια, με αποτέλεσμα να φτάσουμε σήμερα 
γρηγορότερα στο δίλημμα ή μνημόνιο ή κατάρρευση. 

 Μας ακούω όλους από το πρωί και όλους αυτούς τους μήνες να συζητούμε μεταξύ μας για το τι φταίει 
περισσότερο ή αναλόγως τι συμφέρει σε ποιο να βγάζει κάποιο απ’ αυτούς τους παράγοντες εκτός των αιτίων 
που μας έχουν φέρει σ’ αυτή την κατάσταση.  Νομίζω ότι πρέπει να είμαστε αντικειμενικοί και πρέπει να 
καταγράψουμε με παρρησία ότι όλοι αυτοί οι παράγοντες που έχω αναφέρει προηγουμένως είναι αυτοί που 



1061 

 

μας έφεραν εδώ που βρισκόμαστε σήμερα.  Και αν σταματήσουμε να ασχολούμαστε με την αξιολόγηση του 
χειρότερου απ’ αυτούς και μπούμε στην πράξη στη διόρθωση αυτών των παραγόντων, που είναι στο δικό μας 
το χέρι...  Και λέω για τις τράπεζές μας, ναι, είναι στο δικό μας το χέρι να βρούμε τρόπους να διορθώσουμε τα 
προβλήματά τους, για την εποπτική αρχή, ναι, είναι στο δικό μας το χέρι η Κεντρική Τράπεζα να λειτουργεί πιο 
αποφασιστικά και πιο σωστά και, ναι, τα δημόσια και τα διαρθρωτικά προβλήματα είναι στο δικό μας χέρι να τα 
διορθώσουμε. 

 ∆υστυχώς, μέχρι σήμερα αποδειχτήκαμε όλοι κατώτεροι των περιστάσεων.  ∆υστυχώς, αναγκαστήκαμε 
να αναμένουμε κάποιο τρίτο, κάποιο τρίτο που λέγεται τρόικα, να επιλύσει τα δικά μας προβλήματα.  Μας 
βαρυφαίνεται, όταν τ’ ακούμε.  ∆υσκολευόμαστε να βγούμε να πούμε στον κόσμο «ξέρετε, αυτό το μέτρο που 
έπρεπε να το παίρναμε πριν πέντε, πριν δέκα, πριν δεκαπέντε χρόνια, για να είναι όλοι ικανοποιημένοι, δεν το 
πήραμε και ήρθε σήμερα η τρόικα να μας το επιβάλει», όταν γνωρίζουμε όλοι μας ότι για τη μεγάλη πλειοψηφία 
των μέτρων τα οποία έρχονται μέσω του μνημονίου πολλοί από μας, για πολλά απ’ αυτά, λέμε ότι είναι σωστά 
μέτρα.  Ναι, υπάρχουν και οι στρεβλώσεις, υπάρχουν και οι αδικίες.  Εδώ που φτάσαμε μας τις επέβαλαν και 
αυτές, γιατί, όταν έπρεπε μόνοι μας να πάρουμε τα μέτρα, ο καθένας για τους δικούς του λόγους τα άφηνε για 
τον επόμενο. 

 Φτάσαμε στο δίλημμα να συζητούμε το θέμα του χρόνου, να αποκτά σημασία καθοριστική, λέγοντας 
«μα, μας πιέζατε», «μας πίεζε η αντιπολίτευση να υπογράψουμε εδώ και τώρα ως έχει το μνημόνιο».  Αυτό δεν 
είναι αλήθεια και πρέπει να λέμε αλήθειες μεταξύ μας.  ∆εν είναι η κυβέρνηση, όταν ήρθε τον Ιούλιο στη Βουλή 
ο υπουργός, πριν κλείσει η Βουλή για τις θερινές διακοπές, που μας έλεγε «κύριοι, πάμε για στάση πληρωμών, 
θέλω επειγόντως λεφτά»;  Ήταν το σενάριο του Ιουλίου, που έψαχνε να βρει λεφτά, για να μην έχουμε στάση 
πληρωμών. 

 Η ύφεση δεν είναι αυτή που καθημερινά όλοι μας καταγράφαμε στις παρουσίες όπου πηγαίναμε στις 
τηλεοράσεις;  Μια με μια κλείνουν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, δεκάδες την εβδομάδα οι μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις κλείνουν, κόσμος στη φτώχια, τα περιγράψατε όλοι προηγουμένως.  Ώσπου προχωρούσε η 
κατάσταση, οι ταλαιπωρημένοι πλήθαιναν. 

 Τρίτος παράγοντας που μας έκανε να βιαζόμαστε.  Ακούγαμε...  Οι Γερμανοί, λέει, εισάγουν νέα θέματα 
στο μνημόνιο.  Συζητούν εταιρικό φόρο εκεί που δεν περιλαμβανόταν.  Νέα θέματα λοιπόν προσπαθούσαν 
κάποιοι να βάλουν από το παράθυρο.  Γι’ αυτούς τους τρεις λόγους είπαμε στην κυβέρνηση «τελειώστε 
γρήγορα αυτές τις διαπραγματεύσεις που κάνετε με το καλύτερο δυνατό σίγουρα αποτέλεσμα, αλλά επιτέλους 
τελειώστε!».  Τους έβλεπες με μία άνεση και μία αυτοπεποίθηση τους φίλους του ΑΚΕΛ, που στήριζαν αυτή τη 
διαδικασία, και έλεγες «δε γίνεται αυτό το πράγμα, να μην κρύβουν κάτι πίσω από το μυαλό τους, κάτι ξέρουν, 
έχουν άσο στο μανίκι οι άνθρωποι, δε γίνεται να είναι τόσο άνετοι, όταν συζητούμε, και στο χρόνο και στις 
διαδικασίες και να έχουν αυτή την αυτοπεποίθηση!».  Ειλικρινά σας λέω ότι παρακαλούσα να έχουν σχέδιο 
βήτα, παρακαλούσα να είχαν στα χέρια τους κάτι που εμείς δεν ξέραμε. 

 ∆υστυχώς, ήρθαν προχθές και τι μας είπαν;  «Κύριοι, αν την Πέμπτη δεν ψηφίσετε», μας έλεγαν πριν 
την προηγούμενη Πέμπτη, «σε δυο μέρες, αν δεν ψηφίσετε τα είκοσι έξι νομοσχέδια, δε θα μπορεί ο υπουργός 
μας να πάει στην τρόικα και να έχει στα χέρια του ισχυρά επιχειρήματα».  «Να πείσει για τι;».  «Για το 
μνημόνιο».  «Υπάρχει άλλη επιλογή, κύριε υπουργέ;».  «Όχι, κύριοι.  Είναι ή μνημόνιο ή κατάρρευση».  Εδώ 
μας έφερε η αυτοπεποίθηση!  Προχθές ανέμενα να έχουν δεύτερο άσο σε σχέση με τη στάση πληρωμών.  
Έλεγα τον Ιούλιο δεν έγινε η στάση πληρωμών ούτε τον Αύγουστο ούτε το Σεπτέμβριο, περνούσαν οι μήνες, 
λέω μπας και βρήκαν τη λύση, μακάρι να βρήκαν τη λύση!  Ήρθαν χθες στη Βουλή, τη ∆ευτέρα, και τι μας είπε 
ο γενικός διευθυντής, ο σεβαστός φίλος Χρίστος Πατσαλίδης;  «Κύριοι, ή βρίσκετε τα €250 εκατομ. σε δύο 
μέρες από τα ταμεία των ημικρατικών οργανισμών ή έχουμε στάση πληρωμών», με ό,τι σημαίνει αυτό 
παραμονές Χριστουγέννων.  Στάση πληρωμών και συντάξεων! 

 Αυτά τα διλήμματα είχαν μπροστά τους η Βουλή και τα κόμματα και παρ’ όλα αυτά πρέπει να 
παραδεχτούμε ότι όλοι μας, όλα τα πολιτικά κόμματα έχουμε δείξει ότι μπορούμε να είμαστε πιο ψηλά από τις 
περιστάσεις, όταν χρειάζεται.  Εκεί που τα πράγματα έχουν φτάσει ο κόμπος έχει φτάσει στο χτένι.  Και όλες οι 
πολιτικές δυνάμεις υπεύθυνα έχουμε εγκρίνει τα νομοσχέδια και στη συντριπτική τους πλειοψηφία θα 
εγκρίνουμε, απ’ ό,τι έχω ακούσει στις τοποθετήσεις, σχεδόν ομόφωνα τους προϋπολογισμούς και, ναι, τα 
χρήματα που χρειαζόντουσαν πριν λίγες μέρες από τους ημικρατικούς πάλι έχουν πάρει και τη δική μας ανοχή 
στο να προχωρήσουν. 

 Εδώ πρέπει να σημειώσω ότι πέραν της πολιτικής ηγεσίας και οι συντεχνίες -που πολλές φορές 
μπήκαμε σε ρήξη με τις συντεχνίες- και η ΠΑΣΥ∆Υ και η ΣΕΚ και η ΠΕΟ και η ∆ΕΟΚ και οι υπόλοιπες 
οργανώσεις έχουν δείξει ότι, ναι, την κρίσιμη ώρα ξέρουν να είναι υπεύθυνες και σοβαρές και αυτό πρέπει να 
το παραδεχτούμε.  Ο δε λαός μας, ο οποίος με απελπισία μάς βλέπει όλη αυτή την περίοδο να τρωγόμαστε 
μεταξύ μας αντί να του δίνουμε λύση στα προβλήματα, πέραν του 60% σχεδόν παρουσιάζεται να μας λέει:  
«Κύριοι, φέρτε μνημόνιο να τελειώνουμε!  Εμείς το στηρίζουμε!».  Αυτός ο λαός έχει δείξει ότι, ναι, αντέχει και 



1062 

 

μπορεί κάποια κυβέρνηση ή και εμείς όλοι να στηριχτούμε πάνω του για ακόμα μια φορά, όπως στηριχτήκαμε 
το 1974. 

 Το ερώτημα είναι:  Υπάρχει ελπίδα;  Πρέπει να υπάρχει ελπίδα.  ∆υστυχώς, στο μυαλό όλων είναι τι θα 
είναι τα αποτελέσματα με την PIMCO, γιατί όλα αυτά που συζητούμε...  Σκεφτείτε, αύριο αν αυτός ο οίκος 
αξιολόγησης κρίνει ότι χρειαζόμαστε ακόμη €5 δις απ’ αυτά που υπολογίσαμε, πού θα πάμε;  Και δυστυχώς 
ούτε εδώ βλέπω να υπάρχει σχέδιο βήτα· εύχομαι να υπάρχει, αλλά δεν υπάρχει ούτε εδώ σχέδιο βήτα.  

 Ποια είναι η ελπίδα εδώ που φτάσαμε;  Πρέπει επιτέλους να κλείσουμε το μνημόνιο.  Φτάσαμε στο 
σημείο η μόνη μας ελπίδα πριν την κατάρρευση να είναι το μνημόνιο.  Πρέπει να κλείσουμε το μνημόνιο και 
ελπίζουμε να καταφέρουμε να έχουμε ένα χαμηλό επιτόκιο, ώστε να μπορέσει να ξεκινήσει σιγά σιγά η 
ανάπτυξη.  Πρέπει παράλληλα με το μνημόνιο να κερδίσουμε ξανά την αξιοπιστία της Κύπρου στο διεθνή 
χώρο, είτε είναι Ευρωπαϊκή Ένωση είτε είναι διεθνής χώρος. 

 Τέλος, να ξεκινήσουμε άμεσα τα έργα ανάπτυξης, μαρίνες, καζίνο -να σταματήσουν οι αγκυλώσεις του 
παρελθόντος- τεχνολογικό πάρκο στο Πεντάκωμο, διεθνές συνεδριακό κέντρο στη Λεμεσό, συνεργασία 
επιτέλους του ιδιωτικού τομέα με το δημόσιο, να μειώσουμε τη γραφειοκρατία, για να γίνουν όλα αυτά που είπα 
ευκολότερα, και, τελευταίο και πιο σημαντικό, τερματικό υγροποίησης φυσικού αερίου και αγωγός μεταφοράς.  
Γιατί τα αναφέρω αυτά τα τελευταία με τόση έμφαση;  Γιατί εδώ είναι η απάντηση στην κρίση, εδώ είναι η 
απάντηση στα διλήμματα.  Και απαντώ σε κάποιους!  Όταν εμείς λέμε ότι η μία πρόταση που είναι ενώπιον του 
κυπριακού λαού από τον κ. Γεώργιο Λιλλήκα είναι μία πρόταση λαϊκιστική, που δεν έχει καμία -αυτή τη στιγμή 
που προτείνεται- δυνατότητα να προσφέρει, γιατί δεν μπορούμε αυτή τη στιγμή, που προτείνεται αυτή η 
πρόταση, να διώξουμε την τρόικα, όπως λέει...  ∆εν μπορεί να γίνει αυτό!  Απαντούμε εμείς, όταν μας ρωτούν 
«μα καλά, γιατί δεν τη βελτιώνετε;».  Ακούστε:  Μα, όλοι μας, όλοι μας, συμπεριλαμβανομένης και της Ε∆ΕΚ, 
έχουμε πρόταση απάντηση.  Η πρόταση απάντηση είναι αυτό που λέμε “νορβηγικό μοντέλο”, που όλοι 
συμφωνούμε.  Τι λέει αυτό το μοντέλο;  Πρώτα απ’ όλα, πάμε σε δύο παραμέτρους, αξία και πώς αξιοποιείς τα 
λεφτά.  Για να έχει αξία το απόθεμά μας στην ΑΟΖ, θα πρέπει πρώτα απ’ όλα να γίνει δεύτερη γεώτρηση, 
πιθανό και τρίτη γεώτρηση λένε οι ειδικοί.  Για να αρχίσει να αποκτά αξία, πρέπει να έχεις τις υποδομές να το 
φέρεις και να το αξιοποιήσεις και να έχεις και τις αγορές, για να το αγοράσουν.  Υπό αυτές τις προϋποθέσεις, 
ναι, θα έχει αξία και δε θα είναι ξεπούλημα η χρησιμοποίηση των κοιτασμάτων φυσικού αερίου.  Απ’ εκεί και 
πέρα, μόλις μπορείς να αξιοποιήσεις αυτά τα λεφτά, η πρώτη δουλειά που πρέπει να κάνεις είναι να τα ρίξεις 
στον κουρβανά ή να κάνεις αυτό που όλοι λέμε, συμπεριλαμβανομένης και της Ε∆ΕΚ, που στηρίζει τον ίδιο 
υποψήφιο που έχω αναφέρει προηγουμένως, το νορβηγικό μοντέλο;  Τι λέει το νορβηγικό μοντέλο;  Πρώτα απ’ 
όλα, χρησιμοποίησε αυτά τα λεφτά για τις υποδομές του φυσικού αερίου -και αυτό πρέπει να κάνουμε, αν 
είμαστε συνετοί και σοβαροί- ακολούθως τα υπόλοιπα για τις υπόλοιπες γενιές και μικρό μέρος μόνο για τον 
κουρβανά. 

 Η πρώτη δουλειά ενός υπεύθυνου κράτους ή ενός υπεύθυνου πολιτικού δεν είναι να τάζει στον κόσμο 
φούρνους παξιμάδια την ώρα που πονεί, την ώρα που ο κόσμος είναι έτοιμος να πάρει κρίσιμες αποφάσεις και 
να δεχτεί κρίσιμες αποφάσεις, γιατί δεν έχει επιλογές, να του δίνει φρούδες ελπίδες.  Είναι η ώρα η σωστή να 
καταλάβει ο κόσμος -και το έχει καταλάβει- ότι, ναι, μπορεί να περάσει την κρίση και, ναι, να ’ρθει το φυσικό 
αέριο την ώρα που μπορεί να ’ρθει με τον καλύτερο δυνατό τρόπο στην καλύτερη δυνατή αξία, για να μην είναι 
ξεπούλημα.  Και πρώτα απ’ όλα να κάνουμε τι;  Να πάρουμε αυτά τα λεφτά, για να έχουμε την υποδομή στα 
δικά μας τα χέρια.  Και τι είναι η υποδομή;  Είναι το τερματικό υγροποίησης, γιατί αν το φυσικό αέριο είναι 
ευλογία, το τερματικό υγροποίησης που θέλει €8 δις, για να κατασκευαστεί, είναι η ευλογία που στηρίζει και την 
εθνική μας κυριαρχία.  Και όλα τα κόμματα λέμε στα υπομνήματά μας, που έχω διαβάσει, ότι πρέπει να είναι 
υπό τον έλεγχο του κράτους αυτές οι υποδομές.  ∆εν έχεις τα λεφτά, κράτος, για να πάρεις αυτές τις υποδομές.  
Πρέπει να τα βρεις από αλλού!  Και θα τα βρεις από το φυσικό σου αέριο, από τα πρώτα χρήματα που μπορείς 
να αξιοποιήσεις.  

 Αυτές είναι οι προτάσεις οι δικές μας που αφορούν το φυσικό αέριο και κλείνω, εφόσον έχω φτάσει στο 
τέλος του χρόνου, λέγοντας ότι -πρέπει να το πούμε, παρ’ όλο που συζητούμε μόνο τα οικονομικά δυστυχώς- 
δεν ξεχνούμε την τουρκική κατοχή, δεν ξεχνούμε την κατεχόμενη γη μας.  Ο αγώνας για απελευθέρωση της 
πατρίδας συνεχίζεται και θα συνεχίζεται μέχρι την άγια μέρα της επιστροφής στα σπίτια, στις περιουσίες μας 
και στους τάφους των γονιών μας. 

 Καλά Χριστούγεννα, καλή χρονιά σε όλους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης του ΑΚΕΛ, βουλευτής Λευκωσίας. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Θα ξεκινήσω με μια απολογία, γιατί νομίζω ότι και πάλι δεν αρθήκαμε στο ύψος των περιστάσεων και 
συνεχίσαμε στο ίδιο έργο, όπου είναι θεατές οι συμπολίτες μας, και το οποίο παίζεται στα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης.  ∆εν αποφύγαμε ούτε και αυτή τη φορά μια έκρηξη λαϊκισμού, αφορισμών και ατεκμηρίωτων 
θέσεων και προσεγγίσεων.  Είναι γόνιμο, δημιουργικό, αναγκαίο για τη δημοκρατία να γίνεται διάλογος με 
επιχειρήματα, με στοιχεία, με τεκμήρια και ο καθένας να υπερασπίζεται τη θέση του.  Είναι απαξιωτικό στα 
μάτια των πολιτών αυτό που και σήμερα είδαμε να συμβαίνει από αρκετούς συναδέλφους. 

 Έχω καταθέσει την ομιλία μου που αφορούσε την παιδεία, όμως να ξεκινήσω την παρέμβασή μου με μία 
αναφορά στην παιδεία, σχολιάζοντας τη θέση του κ. Κυπριανού του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι η δωρεάν 
παιδεία στα πανεπιστήμια είναι αστόχευτος λαϊκισμός.  Είναι επανάληψη της θέσης του κ. Αναστασιάδη, της 
προεκλογικής, ότι θα βάλει δίδακτρα στα πανεπιστήμιά μας.  Ασφαλώς διαφωνούμε κάθετα!  Θεωρούμε ότι 
εντάσσεται στα πλαίσια της νεοφιλελεύθερης προσέγγισης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και για την παιδεία, 
αποτελεί συνέχεια της πολιτικής που επέβαλε αυτό το σώμα διά πλειοψηφίας με πρωτοστάτη το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό για παράταση του ορίου αφυπηρέτησης στην εκπαίδευση, που έχει αφήσει επτακόσιους τόσους 
εκπαιδευτικούς εκτός εργασίας... 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Είναι ψέματα!  ∆εν είναι σωστά καθόλου τούτα. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Αγαπητέ συνάδελφε, είμαι έτοιμος να κάνουμε και διάλογο.  Βέβαια, χάνω χρόνο από το χρόνο μου.  Τι 
είπα που είναι ψέμα;  Ότι δεν επιβάλατε την παράταση του ορίου αφυπηρέτησης από το 60ό στο 63ο; 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Αυτό και για τα δίδακτρα. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Αυτό και για τα δίδακτρα που είπατε δεν είναι ψέμα; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Ε, εντάξει!  Τι να σας πω; 

 Αν δεν έχετε ψηφίσει παράταση του ορίου αφυπηρέτησης από το 60ό στο 63ο, εγώ απολογούμαι, δεν 
έχω καμία δυσκολία, αλλά έχετε ψηφίσει και είναι όλη η αλήθεια!  Τώρα θα πάμε πίσω, για να συζητούμε αν 
έχετε ψηφίσει αυτό το πράγμα;  Ειλικρινά διερωτώμαι! 

 Εδώ έχουμε φτάσει, αγαπητοί συνάδελφοι!  Εδώ έχουμε φτάσει!  Και είναι κρίμα, συνεχίζω, να 
κλαυθμυρίζουν κάποιοι σήμερα και να χύνουν κροκοδείλια δάκρυα, επειδή δυστυχώς η τρόικα έχει επιβάλει 
αυτό που έχει βάλει για την αύξηση κατά μίας διδακτικής ώρας, όταν κάποια κόμματα και πάλι -∆ΗΣΥ και 
∆ΗΚΟ, για να ακριβολογώ και να είμαι τεκμηριωμένος- εισηγούνται €20 εκατομ. αποκοπές από την παιδεία.  
Ουσιαστικά παρέπεμπαν σ’ αυτό το μέτρο και στο μέτρο που αφορά την αύξηση του αριθμού των μαθητών 
κατά τμήμα, όπως το εισηγήθηκε ο κ. Αναστασιάδης στις εκπαιδευτικές οργανώσεις, όταν συναντήθηκε μαζί 
τους.  Είναι αυτά τα κόμματα τα οποία, θέλω να θυμίσω, εμπόδισαν τη μονιμοποίηση μεγάλου αριθμού 
εκπαιδευτικών φέτος το καλοκαίρι προφανώς στα πλαίσια ενός ευρύτερου σχεδιασμού, για να γίνει αυτό που 
είδαμε να γίνεται με την τρόικα.  Είναι αλήθειες αυτά.  Και απολογήθηκε εξ όσων ενημερώθηκα ο κ. 
Αναστασιάδης στην οργάνωση των συμβασιούχων, όταν τον συνάντησαν, γι’ αυτή τη στάση του κόμματός του 
και ο κ. Καρογιάν, για να ακριβολογώ, επίσης για τη στάση του δικού του κόμματος.  Να μείνω ως εδώ για την 
παιδεία. 

 Πέντε χιλιάδες Σύροι, που έχουμε καλέσει να φιλοξενήσουμε στην Κύπρο, κύριε Κωνσταντίνου…  Είναι 
ψέμα, κύριε Κωνσταντίνου! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Έγινε σύσκεψη; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ∆εν έχει καμία σχέση με την αλήθεια.  ∆εν έχει απολύτως καμία σχέση με την αλήθεια!  Έγινε σύσκεψη, 
κύριε Κωνσταντίνου, και η σύσκεψη αφορούσε -και έπρεπε να χειροκροτήσετε και να επικροτήσετε- την 
περίπτωση όπου θα υπάρξει ενδεχόμενο όχι να προσκαλέσουμε, να έρθει λόγω της έκρυθμης κατάστασης στη 
Συρία κόσμος απ’ εκείνη τη χώρα, μέσω των κατεχομένων προφανώς.  Και η Κύπρος πρέπει να είναι έτοιμη, 
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αν και εφόσον προκύψει ζήτημα.  Αυτό το πράγμα είναι ένα και έπρεπε να επικροτηθεί και το να λέτε ότι έχουμε 
καλέσει, για να φιλοξενήσουμε ως αρχοντοχωριάτες, είναι εντελώς διαφορετικό και είναι ψέμα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου) 

 Ξέρω ότι...  Να παίρνω χρόνο από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, επειδή υπάρχει μια δυσκολία, δε θα 
αφήσουμε χρόνο για τους υπόλοιπους του κόμματος! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου) 

 Επειδή δε θα αφήσω χρόνο, αν αφαιρείται από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, δεν έχω καμία δυσκολία 
πραγματικά να κάνουμε διάλογο! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Λέτε ψέματα και δε δέχεστε αυτό το οποίο είναι πραγματικότητα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ!  Ηρεμήστε! 

 Να συνεχίσει ο κ. Λουκαΐδης.  ∆ε γίνεται αυτό το πράμα! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Εμείς μιλάμε τη γλώσσα της αλήθειας και ο κόσμος ας κρίνει ποιος λέει ψέματα και ποιος όχι.  Πάω στο 
επόμενο ζήτημα, το οποίο αφορά την κριτική που έχει κάνει ο κ. Αναστασιάδης, και έχω ακούσει και τον κ. 
Βότση τώρα, σ’ ό,τι αφορά το ότι δεν έγινε καλή διαπραγμάτευση.  Το ερώτημα το πρώτο που τίθεται είναι γιατί 
ο κ. Αναστασιάδης, σε αντίθεση με το τι έκανε από το βήμα εδώ της Βουλής πέρσι έτσι εποχή, όπως και οι 
υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις που ζητούσαν μέρα παρά μέρα την παραίτηση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, 
αποφάσισε τον Ιούλιο να προειδοποιήσει τον Πρόεδρο να μη δραπετεύσει σαν λαγός και τον εμπιστευόταν να 
διαπραγματευτεί μέχρι τέλους το πιο σοβαρό ζήτημα ίσως των τελευταίων πολλών χρονών για την Κύπρο, που 
ήταν η διαπραγμάτευση με την τρόικα.  Τον εμπιστευόταν προφανώς ο κ. Αναστασιάδης ή μάλλον τον βόλευε 
να διαπραγματευτεί, για να λέμε την αλήθεια και πάλι, ο Πρόεδρος Χριστόφιας το μνημόνιο, γιατί πολλά από τα 
μέτρα που είναι στο μνημόνιο βολεύουν και το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.  Ήταν οι πάγιες πολιτικές θέσεις του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Βεβαίως, δικαιούται να ασκεί κριτική ο κ. Αναστασιάδης, ο οποίος έφτασε στο σημείο να καρφώσει 
πισώπλατα την Κύπρο απειλώντας τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας με αστικές, πολιτικές και ποινικές ευθύνες, 
αν δεν υπόγραφε αμέσως μνημόνιο;  Με ποιο περιεχόμενο;  Εμείς, αγαπητέ φίλε Άγγελε -και βρέστε τις 
δηλώσεις μας- εξ υπαρχής αναδείξαμε τη δύσκολη θέση στην οποία βρισκόμασταν, τη σημαντικότητα της 
παραμέτρου που ονομαζόταν “χρόνος”, γιατί είχαμε αδυναμία άντλησης πλέον κεφαλαίων δανεισμού από την 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, δε γίνονταν αποδεκτά τα ομόλογά μας, αλλά την ίδια ώρα λέγαμε ότι το πιο 
σημαντικό ήταν το περιεχόμενο του μνημονίου.  Εσείς αγνοούσατε παντελώς το δεύτερο πιο ουσιαστικό 
στοιχείο και πιέζατε, όλοι οι υπόλοιποι, όλα τα κόμματα, προεξάρχοντος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού όμως, 
για να είμαστε σωστοί, που έφτασε στο σημείο, που έχω πει, να λέει να υπογραφεί μνημόνιο άρον άρον, 
ανεξαρτήτως του περιεχομένου.  Αυτή είναι όλη η αλήθεια. 

 Σ’ ό,τι αφορά το ξέσπασμα λαϊκισμού από πλευράς του αγαπητού φίλου Λευτέρη -βλέπω τον να φεύγει- 
έχει πάρει πολύ συγκεκριμένες απαντήσεις από το συνάδελφο τον Αντρέα Φακοντή σ’ ό,τι αφορά τους αιτητές 
ασύλου, τους Τουρκοκυπρίους και ούτω καθεξής.  Εμείς δε μιλάμε με έναν ακραίο λαϊκισμό και με 
εκτρωματικές προτάσεις νόμου, που όχι μόνο δεν αντιμετωπίζουν το πρόβλημα, αλλά δημιουργούν 
προβλήματα στους Ελληνοκυπρίους, διότι σ’ αυτό παραπέμπει η πρόταση νόμου που έχει κατατεθεί από 
πλευράς ∆ΗΣΥ και ∆ΗΚΟ.  Με πράξεις αυτή η κυβέρνηση έχει μειώσει πάνω από 1000% τον αριθμό των 
αιτητών ασύλου.  Είναι εκεί τα στοιχεία.  Είναι εκεί τα στοιχεία με συγκεκριμένες δράσεις και ενέργειες και 
πολιτικές μαζί με τα υπόλοιπα που ανέφερε ο συνάδελφος, για να μην τα επαναλαμβάνω. 

 Θέλω να πάω και πιο εξειδικευμένα, για να αποκαταστήσουμε την αλήθεια με τεκμήρια και πάλι ως προς 
το τι έχει συμβεί στην οικονομία και γιατί φτάσαμε στο σημείο που είμαστε, εδώ.  Είναι σημαντικό ο κόσμος να 
ξέρει την αλήθεια, γιατί δυστυχώς υπάρχει τεράστια παραπληροφόρηση, υπάρχει μια οργανωμένη 
διαστρέβλωση και έχουν χτιστεί μύθοι.   

 Πρώτος μύθος:  Αυτή η κυβέρνηση άργησε να πάρει μέτρα.  Θεωρούσε ότι θα μας αφήσει αλώβητους η 
κρίση.  Κάποιος μπορεί να διαφωνεί με τον αριθμό των μέτρων που έχουν ληφθεί.  Κάποιος μπορεί να λέει ότι 
έπρεπε να ληφθούν άλλα μέτρα, νεοφιλελεύθερα, όπως τα ήθελαν, όπως αυτό που αναφέρθηκε τώρα για την 
παιδεία, για την επιβολή διδάκτρων στα πανεπιστήμια ή για πετσόκομμα της ΑΤΑ, για πολλά άλλα τέτοια 
μέτρα, φορολόγηση του εφάπαξ από τότε, πετσόκομμα μισθών και ούτω καθεξής από το 2009, από το 2010.  
Έχει κάθε δικαίωμα να τα λέει βεβαίως. 
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 Η αλήθεια όμως είναι ότι η κυβέρνηση πήρε έγκαιρα μέτρα.  Ο Πρόεδρος ποτέ δεν είπε ότι θα μείνουμε 
αλώβητοι.  Η δήλωσή του είναι εδώ, 14 Οκτωβρίου 2008.  Εξέφρασε την ευχή να μείνει ο χρηματοπιστωτικός 
μας τομέας αλώβητος και σε ό,τι αφορά την πραγματική οικονομία είπε το εξής:  «Βεβαίως, υπάρχει και η 
πραγματική οικονομία, θέμα πάνω στο οποίο θα πρέπει να εγκύψει η Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί η οικονομία δε 
σημαίνει...» κτλ.  «Κατά συνέπεια, εμείς αν θα κάνουμε έναν προβληματισμό, και θα τον κάνουμε, είναι οι 
πιθανές έμμεσες επιπτώσεις τον επόμενο χρόνο στη δική μας πραγματική οικονομία σε σχέση με τον τουρισμό, 
τις κατασκευές...».  Και, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λήφθηκαν μέτρα τέλος του 2008, λήφθηκε το δεύτερο 
πακέτο το Φεβρουάριο του 2009 και, αν θέλουμε και ανεξάρτητο κριτή, για να επιβεβαιώσει ποιος λέγει την 
αλήθεια, να τι έλεγε η φθινοπωρινή έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής το 2009:  «Ως αντίδραση στην κρίση η 
κυπριακή κυβέρνηση έδρασε έγκαιρα, υιοθετώντας μέτρα τόνωσης της οικονομίας και διαρθρωτικά μέτρα που 
συμποσούνται στο 1,5% του ΑΕΠ της χώρας».  Αυτά τα λέγει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και πάλι με τεκμήρια, όχι 
με αφορισμούς, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 ∆εύτερος μύθος:  Η αντιπολίτευση από την αρχή εισηγείτο τη λήψη μέτρων και η κυβέρνηση κώφευε 
στις εκκλήσεις της.  Βεβαίως, ήθελαν, όπως είπα προηγουμένως, μέτρα.  Αυτό είναι αλήθεια.  Ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός, το ∆ΗΚΟ και οι υπόλοιποι σχεδόν σε όλες τις περιπτώσεις.  Ποια μέτρα ήθελαν όμως;  Μέτρα στη 
νεοφιλελεύθερη προκρούστεια λογική και φιλοσοφία τους.  Την ίδια ώρα όμως υπάρχει ακόμα μια αλήθεια.  
Αυτά τα κόμματα λαΐκιζαν και αφαιρούσαν έσοδα από το κράτος στις χρονιές που αναφερόμαστε και 
επιβάρυναν τα δημόσια οικονομικά, αφαιρώντας και τη δυνατότητα εσόδων. 

 Να σας αναφέρω κάποια τεκμήρια και πάλι, που τεκμηριώνουν τις αντιφάσεις σας και την ανειλικρίνειά 
σας;  Συγκεκριμένα, πρώτον, μείωση από πλευράς σας του ΦΠΑ στα κέντρα αναψυχής χωρίς κανένα όφελος 
για την οικονομία, με αποτέλεσμα να απολέσει δεκάδες εκατομμύρια έσοδα το κράτος.  ∆εύτερον, πρόταση 
νόμου για άμεση παραχώρηση όλων των δικαιωμάτων, πλήρων δικαιωμάτων, στους εκ μητρογονίας 
πρόσφυγες.  Περίπου €70 εκατομ. απώλειες το χρόνο· δική σας πρόταση νόμου!  Σκεφτόσασταν τα δημόσια 
οικονομικά, όταν καταθέτατε και προωθούσατε αυτή την πρόταση νόμου;  Άρνηση να υπερψηφίσετε το 2010, 
αγαπητοί συνάδελφοι, τη στόχευση του επιδόματος τέκνου και τη φοιτητική χορηγία.  Όχι το 2011!  Από το 
2010 κατέθεσε η κυβέρνηση πρόταση για στόχευση.  Τι μας λέγατε τότε;  Ας πούμε σήμερα για τον υποψήφιό 
σας τι έλεγε, για να μιλήσω για τον κ. Αναστασιάδη, και πάλι με τεκμήρια.  Στις 27 Μαΐου 2010, για να τα 
βρίσκετε στο ΚΥΠΕ· μπορείτε να το βρείτε.  «∆εν μπορεί να καλούμαστε να συναινέσουμε σε αποκοπές 
κοινωνικών παροχών, για να διασφαλίσουμε ότι το κράτος θα συνεχίσει ανεπιτυχώς να παριστάνει τον 
επιχειρηματία».  Συμπυκνώνεται όλη η φιλοσοφία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού σε ό,τι αφορά το δεύτερο 
κομμάτι, το κράτος επιχειρηματία.  Καμιά επιχειρηματική δραστηριότητα του κράτους είναι νεοφιλελευθερισμός· 
αυτό σημαίνει ξεπούλημα των ημικρατικών οργανισμών, θέση την οποία επανέλαβε ο κ. Αναστασιάδης στη 
συνέντευξή του στον “Πολίτη”.  Και ας μη βγάζει ανακοινώσεις ο αγαπητός φίλος Χάρης -δεν ξέρω ποιος την 
έβγαλε- να μας λέει ότι δεν είναι θέσεις για ιδιωτικοποιήσεις -σημερινή ανακοίνωση- δεν έχει θέση υπέρ των 
ιδιωτικοποιήσεων ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.  Όταν λες “καμιά επιχειρηματική δραστηριότητα του κράτους”, 
τι εννοείς;  Τι εννοείς;  Αλλά πάω πίσω στις κοινωνικές παροχές.  Απορρίψατε τη στόχευση των κοινωνικών 
παροχών τότε.  Παρακάτω απορρίψατε και μέχρι σήμερα έχετε στείλει στις ελληνικές καλένδες τα τρία πιο 
σημαντικά από τα είκοσι δύο μέτρα στα πλαίσια ολοκληρωμένου πακέτου μέτρων αντιμετώπισης της 
φοροδιαφυγής που είχε καταθέσει αυτή η κυβέρνηση.  Και αυτά τα τρία μέτρα, απόδοση προσωπικής ευθύνης 
διευθυντών, απαγόρευση ή αποξένωση τελευταίου ακινήτου από νομικά πρόσωπα, απαγόρευση αποφυγής 
καταβολής κεφαλαιουχικών κερδών, αφορούν το 70% του συνόλου των καθυστερημένων φόρων στο ΤΕΠ, το 
οποίο αφορά τα νομικά πρόσωπα.  Τα έχετε κρατημένα στα συρτάρια, στις ελληνικές καλένδες και αφαιρείτε 
βεβαίως σημαντικά έσοδα από το κράτος. 

 Να σας θυμίσω και το τελευταίο, την αύξηση βεβαίως του εταιρικού φόρου προσωρινά, για να μη μας 
πείτε τα γνωστά, για μόνο δύο χρόνια, 1%, που θα κρατούσε την Κύπρο ως την πιο ανταγωνιστική, σ’ 
ολόκληρη την Ευρωζώνη, φορολογική πραγματικότητα και βεβαίως την αύξηση της φορολογίας στην ακίνητη 
ιδιοκτησία, που αφορούσε τους μεγαλοϊδιοκτήτες, την οποία επίσης απορρίψατε και αποστερήσατε συνολικά 
εκατοντάδες εκατομμύρια έσοδα από το κράτος. 

 Τρίτος μύθος:  «Η κυβέρνηση μοίραζε τσιεκκούδκια στον κόσμο μη στοχευμένα».  Αυτό το είπε ο 
Αβέρωφ Νεοφύτου, ο συνάδελφος, στις 27 Αυγούστου 2009.  Είναι αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι 
αυτή είναι η πρώτη κυβέρνηση που έχει στοχεύσει τις κοινωνικές παροχές;  Είναι απόλυτη αλήθεια!  Και είπα 
προηγουμένως ό,τι εσείς απορρίψατε το 2010.  Ακόμα μια αλήθεια που πρέπει να λεχθεί.  Ποιος έδωσε τις πιο 
ψηλές ποσοστιαία κοινωνικές παροχές όχι ως θέση φιλοσοφική, πολιτική, για να αντιμετωπιστούν οι 
επιπτώσεις από την κρίση στις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, αλλά ως ψηφοθηρία, ως προεκλογική 
σκοπιμότητα;  Όχι αυτή η κυβέρνηση.  Το 2007 η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου! 19,1% ήταν η αύξηση 
και ήταν η μεγαλύτερη!  ∆έστε τα στοιχεία που έχετε στους προϋπολογισμούς.  Είναι εκεί καταγραμμένο ποιος 
έδωσε τη μεγαλύτερη αύξηση σε κοινωνικές παροχές και αστόχευτα, για να λέμε τα πράγματα με τ’ όνομά τους. 

 Μύθος ή καλύτερα αφορισμός τέταρτος:  Η πολιτική της κυβέρνησης οδήγησε στην καταστροφή την 
οικονομία.  Παρέλαβε πλεονάσματα και παραδίδει ελλείμματα η κυβέρνηση.  Βεβαίως, το δεύτερο είναι 
αλήθεια.  Παρέλαβε πλεονάσματα η κυβέρνηση και παραδίδει ελλείμματα.  ∆εν μπορεί να αμφισβητηθεί.  Αυτό 
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το πράγμα πρέπει να το δούμε ξεκομμένο από τις εξελίξεις που είχαμε τα τελευταία χρόνια;  Προφανώς όχι.  ∆ε 
θα πρέπει να λάβουμε υπόψη το τσουνάμι της χειρότερης καπιταλιστικής κρίσης στην ύπαρξη του 
καπιταλιστικού κόσμου, το οποίο έχει ασφαλώς επηρεάσει και την Κύπρο με ιδιαίτερα αρνητικές παρενέργειες;  
∆ε θα πρέπει να λάβουμε υπόψη μας το τσουνάμι, το δεύτερο τσουνάμι, που ήρθε από την Ελλάδα μέσω των 
τραπεζών μας και οδήγησε σ’ αυτές τις τεράστιες ζημιές;  ∆ε θα πρέπει να επιμετρήσουμε -και έχω βρει τα 
στοιχεία επίσης, συνάδελφοι- ότι δε μας έφτανε η χειρότερη καπιταλιστική κρίση, είχαμε και το σπάσιμο της 
φούσκας των ακινήτων από το 2008 και μετά;  Τα στοιχεία τι λένε, αγαπητοί φίλοι;  Το 2007 -και εδώ 
δικαιολογούνται τα πλεονάσματα και πάλι, είναι στα δεφτέρια σας- είχαμε έσοδα από την ακίνητη ιδιοκτησία.  
Μόνο από την ακίνητη ιδιοκτησία, €790 εκατομ.  Είναι εκεί τα στοιχεία!  Πόσα είχαμε τα τελευταία τέσσερα 
χρόνια και το 2012 μαζί μέσο όρο;  €200 εκατομ. μέσο όρο.  ∆ηλαδή μιλάμε για €600 εκατομ. τόσα διαφορά, 
κάμετέ τα επί τέσσερα, πόσα δισεκατομμύρια βγαίνουν;  Αν συνεχίζαμε με αυτούς τους ρυθμούς -που ήταν 
αδύνατο, γιατί περί φούσκας επρόκειτο- προφανώς η κατάσταση στα δημόσια οικονομικά θα ήταν πολύ, μα 
πολύ διαφορετική.  ∆ε λαμβάνεται υπόψη, ωσάν να μην υπήρχε, το σπάσιμο της φούσκας των ακινήτων, την 
οποία, επαναλαμβάνω, διαβάζετε μπροστά σας. 

 Και το τελευταίο, που νομίζω ότι είναι το αυτονόητο και οι πολίτες καταλαβαίνουν πολύ καλά σ’ ό,τι 
αφορά αυτό που μας βρήκε.  Θα μπορούσε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και η κυβέρνηση με ένα μαγικό ραβδί 
να αποτρέψουν αυτό που συνέβη στην Ισπανία, αυτό που συνέβη στην Ιταλία, αυτό που συνέβη στην 
Ιρλανδία;  Και αναφερόμαστε στην ανεργία, στη διόγκωση του δημόσιου χρέους, στα δημοσιονομικά 
προβλήματα, στην ύφεση, σ’ ολόκληρο το νότο στην Ευρώπη.  Στη Σλοβακία, στην Ευρωζώνη, στις χώρες του 
ΟΟΣΑ, που από 73%, σας παρακαλώ, δημόσιο χρέος το 2007 πάει στο 110%;  Στον αναπτυγμένο κόσμο 
δηλαδή!  Πώς θα μπορούσε αυτό το πράγμα να είχε αποφευχθεί;  Μόνο με έναν τρόπο.  Κατηγορείτε τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ότι τάχατες είχε πει ότι θα μείνουμε αλώβητοι, αλλά οι μόνοι που όντως θεωρείτε ότι 
θα έπρεπε να μείνουμε αλώβητοι απ’ αυτή την κρίση είστε εσείς!  Ότι θα γινόταν κοσμοχαλασμός γύρω μας, 
αλλά η Κύπρος θα έμενε αλώβητη.  Αυτή είναι δική σας θέση, όχι του Προέδρου της ∆ημοκρατίας!  Και αυτό 
αποδεικνύει ο τρόπος με τον οποίο τοποθετείστε. 

 Θέλω να πω ακόμα κάτι για το λόγο που φτάσαμε στην προσφυγή στο Μηχανισμό Στήριξης.  Με μια 
κουβέντα να πω ότι διαρθρωτικά προβλήματα υπήρχαν για δεκαετίες, όπως είπε ο φίλος ο Άγγελος.  Με 
βεβαιότητα έπρεπε γρηγορότερα να είχαμε ενεργήσει όλες οι πολιτικές δυνάμεις.  Αλλά ακόμα και με αυτά τα 
συσσωρευμένα διαρθρωτικά προβλήματα που παρέλαβε τούτη η κυβέρνηση και σταδιακά ξεκινήσαμε να τα 
αντιμετωπίζουμε, ισχυριζόμαστε ότι ήταν απόλυτα διαχειρίσιμη η κατάσταση των δημόσιων οικονομικών.  Ποτέ 
δε θα προσφεύγαμε στο Μηχανισμό Στήριξης, αν δεν υπήρχε η τεράστια ζημιά των τραπεζών.  Λέχθηκε 
προηγουμένως ότι έχουμε τη δεύτερη μεγαλύτερη ζημιά σ’ ολόκληρη την ιστορία μετά την Ινδονησία.  Και 
ξέρετε, είμαστε 16 μονάδες κάτω ως ποσοστό του ΑΕΠ από την Ιρλανδία, η οποία έχει άριστους 
δημοσιονομικούς δείκτες που δε θα μπορούσαν να ήταν καλύτεροι, αλλά ήταν η πρώτη χώρα που χρειάστηκε 
να προσφύγει στο Μηχανισμό.  Επειδή λέχθηκε από τον κ. Αναστασιάδη χθες, και πάλι με τεκμήρια και 
στοιχεία, να σας πω ότι, όταν αποκλειόμασταν από τις αγορές επίσης -έχω εδώ τα στοιχεία της Eurostat- 
ήμασταν στο 63,8 δημόσιο χρέος, όταν η Ευρωζώνη ήταν 80,3, 23 μονάδες λιγότερες.  Είκοσι τρεις μονάδες 
λιγότερες δημόσιο χρέος πώς δικαιολογεί τον αποκλεισμό μας από τις αγορές, αν δεν είναι στις τράπεζες στις 
οποίες οφείλεται 100% ο αποκλεισμός μας από τις αγορές;  Έτσι;  Και η προσφυγή στο Μηχανισμό.  ∆εν 
αναφέρομαι στα προβλήματα που όντως υπήρχαν στο δημοσιονομικό τομέα. 

 Τελειώνω με την ύφεση.  Είπε όντως ο Χαρίλαος Σταυράκης, ο πρώην Υπουργός Οικονομικών, ότι 
ξεφύγαμε από την ύφεση.  Θα προτιμούσα να είναι πιο φειδωλός ο κ. Σταυράκης, για να είμαι ειλικρινής, αλλά 
ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου είπε το ίδιο πράγμα, αγαπητοί συνάδελφοι, και πάλι με στοιχεία και τεκμήρια, για να 
λέμε τα πράγματα με το όνομά τους.  Στις 16 Φεβρουαρίου 2011:  «Ουδείς αμφισβητεί ότι η οικονομία μπήκε σε 
ρυθμούς ανάκαμψης αδύναμους το 2010, που θα βελτιωθούν το 2011 και το 2012».  Αβέρωφ Νεοφύτου.  Τι 
έχει πει ο κ. Αθανάσιος Ορφανίδης δυο μέρες προηγουμένως, διότι υπήρχε ένας πολύ καλός συντονισμός 
μεταξύ τους, και πάλι γραπτώς στο ΚΥΠΕ το βρίσκετε.  Στις 15 Φεβρουαρίου 2011:  «Στην Κύπρο 
παρατηρείται μια σταδιακή οικονομική ανάκαμψη, με το ρυθμό ανάπτυξης να προβλέπεται να φτάσει στο 1,5% 
με 2% το 2011 και με ευνοϊκές προοπτικές για συνέχιση της ανοδικής πορείας το 2012».  Πιο πάνω από το 2%.  
Πιο πάνω!  Η μαγική συνταγή, για να ξεφύγουμε από την κρίση, είναι η ανάπτυξη.  Ο τέως ∆ιοικητής, που 
πολεμούσε από το πρωί μέχρι το βράδυ την κυβέρνηση, λέει ότι θα πηγαίναμε σε ρυθμούς το 2012 πάνω από 
το 2%.  Αυτό ήταν αποτέλεσμα της πολιτικής που ακολουθήθηκε με όλα τα ψεγάδια, τις αδυναμίες και βεβαίως 
και λάθη, τα οποία δεν μπορούν να αποφευχθούν από κανέναν. 

 Σας ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Γιώργου Λουκαΐδη ο Πρόεδρος της Βουλής επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Λουκαΐδη. 
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 Να παρακαλέσω τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τον κ. Τάσο 
Μητσόπουλο, να έρθει στο βήμα. Και να ετοιμάζεται ο κ. Γιάννος Λαμάρης από το ΑΚΕΛ. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κύριε υπουργέ, 

 Χαίρομαι ειλικρινά, γιατί ο προλαλήσας συνάδελφος μέσα στην εκτενή του ομιλία φρόντισε να περιλάβει 
και κάποια ψήγματα αυτοκριτικής.  Αναγνώρισε π.χ. ότι η κυβέρνηση παρέλαβε πλεονάσματα και παραδίδει 
σήμερα ελλείμματα.  Χωρίς ωστόσο να μπει στη βάσανο να τεκμηριώσει για ποιο ακριβώς λόγο έχουμε βρεθεί 
σήμερα σε αυτή τη δεινή οικονομική κατάσταση.  Απέδωσε τα πάντα στη διεθνή συνωμοσία, στην κρίση του 
καπιταλιστικού συστήματος, στον υποσκαπτικό και υπονομευτικό ρόλο της αντιπολίτευσης, στην πλουτοκρατία 
και δεν ξέρω εγώ σε τι άλλο.  Και παρέλειψε να πράξει το εντελώς απλό και αυτονόητο, να αναλάβει μερίδιο 
ευθύνης για την απάθεια, την ασύγγνωστη αδιαφορία την οποία επέδειξε η κυβέρνηση, η οποία επέμενε εδώ 
και πέντε χρόνια να αγνοεί τα μηνύματα, να αγνοεί τις προειδοποιήσεις και να αποφεύγει να θωρακίσει με 
μέτρα προληπτικά την κυπριακή οικονομία από την ένταση της επερχόμενης οικονομικής κρίσης.   

 “Λαϊκισμός”, επειδή έγινε πολύς λόγος για λαϊκισμό, λαϊκισμός, αγαπητές φίλες και αγαπητοί φίλοι, είναι 
και το να ερμηνεύεις τους αντιπάλους σου με τρόπο αυθαίρετο.  Να τους βάζεις λόγια στο στόμα τους.  Σε αυτό 
δυστυχώς το σφάλμα υπέπεσε και ο προηγούμενος αγορητής, ο οποίος θέλησε, μεταξύ άλλων, να αποδώσει 
στο Νίκο Αναστασιάδη και στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό προθέσεις για εισαγωγή τελών στα δημόσια 
πανεπιστήμια και για ένα σωρό άλλα πράγματα, τα οποία δεν είναι έτσι όπως ακριβώς τα περιγράφει.  Έκαμε 
λόγο ο προηγούμενος ομιλητής και για το ότι τάχατες το μνημόνιο το οποίο συνομολόγησε η κυβέρνηση με την 
τρόικα είναι το προϊόν ενός εκβιασμού από πλευράς του Νίκου Αναστασιάδη προς τον Πρόεδρο Χριστόφια.  
Θα ήθελα ειλικρινά, αγαπητοί συνάδελφοι, να αποφασίσετε τι τελικά είναι αυτό το μνημόνιο!  Είναι προϊόν 
απειλών και εκβιασμού της αντιπολίτευσης πάνω στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ή είναι το αποτέλεσμα μιας 
στιβαρής διαπραγμάτευσης του Προέδρου και της κυβέρνησης με την τρόικα, όπως τουλάχιστον εσείς την 
παρουσιάζετε από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης;   

 Εμείς, είναι γεγονός, εμείς και ο Νίκος Αναστασιάδης προειδοποιήσαμε ότι θα αναζητήσουμε ευθύνες για 
το γεγονός ότι δεν υπήρξε εναλλακτικό σχέδιο δράσης στο ενδεχόμενο της μη υπογραφής του μνημονίου.  Και 
θα αναζητήσουμε ευθύνες για το ενδεχόμενο χρεοκοπίας και κατάρρευσης της κυπριακής οικονομίας και αυτό 
είναι στάση ευθύνης.   

 Αποσιωπά ο αγαπητός συνάδελφος, και οι υπόλοιποι ομιλητές εκ μέρους του ΑΚΕΛ, το γεγονός ότι 
σύσσωμη η αντιπολίτευση αιρόμενη στο ύψος των περιστάσεων εξέφρασε ετοιμότητα, τόλμη και πολιτική 
βούληση στήριξης στη διαμόρφωση ενός κυπριακού μνημονίου, πριν η τρόικα έρθει να επιβάλει το δικό της.  
Πέραν τούτου, εκφράσαμε επίσης την ετοιμότητά μας να συμμετάσχουμε ενεργά στη διαδικασία της 
διαπραγμάτευσης, θέλοντας με τον τρόπο αυτό να δώσουμε έμπρακτη στήριξη στην κυβερνητική προσπάθεια.  
Επέλεξε η κυβέρνηση μια μοναχική πορεία.  Εμείς σεβαστήκαμε αυτή την επιλογή της και εκφράσαμε την 
ελπίδα και την προσδοκία η κατάληξη της διαπραγμάτευσης να είναι θετική προς όφελος του κυπριακού λαού.  
∆υστυχώς, το αποτέλεσμα της διαπραγμάτευσης είναι κατώτερο των δικών μας τουλάχιστον προσδοκιών, 
αλλά, είμαι βέβαιος, και των προσδοκιών του κυπριακού λαού.   

 Έγινε πολύς λόγος σήμερα για τον καπιταλισμό.  Και θα ήθελα να υπενθυμίσω κάτι που έχω και άλλες 
φορές αναφέρει από το βήμα αυτό, ότι δηλαδή ο καπιταλισμός είναι το σύστημα εκείνο το οποίο διαχρονικά 
σιτίζεται μέσα από την αυτοκαταγγελία και την αυτοκριτική του.  Ο καπιταλισμός είναι το σύστημα που διέπει τις 
οικονομικές σχέσεις των ανθρώπων από συστάσεως κόσμου, από την εποχή των ανταλλακτικών κοινωνιών 
και παρά ταύτα εξακολουθεί με παραλλαγές να υφίσταται οδηγώντας την ανθρωπότητα στην πρόοδο, σε 
αντίθεση με κάποια άλλα συστήματα, τα οποία κατέρρευσαν κάτω από το βάρος της λαϊκής κατακραυγής, της 
λαϊκής δυσαρέσκειας, των λαϊκών εξεγέρσεων μέσα στη βία και μέσα στο αίμα και αφού προηγουμένως 
διέλυσαν κράτη, οικονομίες και κοινωνίες.  Και θα ήθελα επίσης να πω ότι οι θεωρητικοί  του φιλελευθερισμού 
υπήρξαν διαχρονικά σταθεροί και απαρασάλευτοι πολέμιοι της λογικής του συγκεντρωτισμού και τούτο, γιατί 
πίστευαν και εξακολουθούμε να πιστεύουμε ότι ο συγκεντρωτισμός και η κεντρικά σχεδιαζόμενη οικονομία 
συγκεντρώνει υπέρμετρη δύναμη, εξουσία, πολιτική και οικονομική, στα χέρια ολίγων, οι οποίοι μάλιστα δεν 
προέρχονται μέσα από διαδικασίες λαϊκής νομιμοποίησης, και το γεγονός αυτό της υπερσυγκέντρωσης 
δύναμης και εξουσίας οδηγεί σε φαινόμενα, στην εκτροφή φαινομένων διαφθοράς και διαπλοκής και στην 
καταπίεση των ευρύτερων κοινωνικών στρωμάτων.   

 Έγινε λόγος επίσης για το ενδεχόμενο υπογραφής δευτέρου μνημονίου και ακούμε τις τελευταίες μέρες 
και τον υποψήφιο του ΑΚΕΛ, τον καθ’ όλα συμπαθή κ. Σταύρο Μαλά να εξορκίζει το ενδεχόμενο υπογραφής 
ενός δεύτερου μνημονίου.  Θα ήθελα ωστόσο να πω ότι θα ανέμενα από δύο κατά τα άλλα επιμελείς 
πολιτικούς, τον κ. Μαλά και έναν καθ’ όλα ευπαίδευτο συνάδελφο από την πτέρυγα του ΑΚΕΛ, να έχουν 
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διαβάσει το περιεχόμενο του μνημονίου.  Γιατί, αν το διάβαζαν, θα είχαν συνειδητοποιήσει ότι το ίδιο το 
μνημόνιο το οποίο η κυβέρνηση έχει συνομολογήσει, κυβέρνηση στην οποία επίλεκτο στέλεχος ήταν ο κ. 
Μαλάς μέχρι πριν από ένα-δύο μήνες, προβλέπει το ενδεχόμενο, αν όχι τη βεβαιότητα, υπογραφής και 
δεύτερου και τρίτου μνημονίου.  Προβλέπει, μεταξύ άλλων, τη δυνατότητα αναπροσαρμογής των ρητρών του 
μνημονίου ανάλογα με το ρυθμό επίτευξης των δημοσιονομικών στόχων, προβλέπει μελέτη για το 
συνταξιοδοτικό, για το ΓΕΣΥ, για τους μισθούς στη δημόσια υπηρεσία, τη δυνατότητα αποκρατικοποιήσεων, 
εάν το δημόσιο χρέος κριθεί μη βιώσιμο.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο Λένιν έλεγε ότι μερικές φορές περνάνε δεκαετίες ολόκληρες, χωρίς να γίνεται τίποτα.  Και ξαφνικά 
γίνονται τα πάντα μέσα σε λίγες μέρες.  Ε, ναι, τέτοιες μέρες βιώνουμε και σήμερα, αγαπητοί συνάδελφοι!  
Αυτές ακριβώς τις δύσκολες μέρες που έχει επικαθίσει πάνω στην κυπριακή κοινωνία η μελαγχολία, η 
απογοήτευση, η απαισιοδοξία, εμείς πέραν όλων των άλλων φιλοδοξούμε να εκφράσουμε και τρεις κατηγορίες 
ανεκπροσώπητων μέχρι σήμερα Κυπρίων.  Να εκφράσουμε τους αγέννητους, στις πλάτες των οποίων έχουμε 
φορτώσει τα βάρη μιας κίβδηλης δικής μας ευμάρειας και οι οποίοι αγέννητοι θα κληθούν να πληρώσουν το 
βαρύ και ασήκωτο τίμημα της δικής μας αφροσύνης.  Να εκφράσουμε τις στρατιές των χιλιάδων ανέργων, που 
γνωρίζουν ότι μόνο με μια ανταγωνιστική οικονομία, μόνο με την ανάπτυξη και τις επενδύσεις θα 
δημιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας.  Να εκφράσουμε τέλος τα παιδιά μας, τα παιδιά μας που δε θα έχουν 
μέλλον σε μια πατρίδα που μαραζώνει και φθίνει και που εμείς ωστόσο αυτά τα παιδιά δε θα τα παραδώσουμε 
ούτε στην απόγνωση ούτε στην ξενιτιά!    

 Η συζήτηση λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, για τον προϋπολογισμό του 2013 διεξάγεται μέσα σε αυτό το 
κλίμα και αναδεικνύει δύο εκ διαμέτρου αντίθετες σχολές σκέψης για την οικονομική πολιτική της χώρας.  

 Από τη μια βρίσκονται οι δυνάμεις εκείνες που με αυτοκριτική τόλμη αναγνωρίζουν τα λάθη που 
διαπράχθηκαν στο παρελθόν και που διέπραξαν στο παρελθόν και από την άλλη εκείνοι που θεωρούν ότι 
ευθύνες έχουν όλοι εκτός από τους ίδιους που ασκούσαν την οικονομική διαχείριση στον τόπο τα τελευταία 
πέντε χρόνια.  Εκείνοι που εξακολουθούν να πιστεύουν ότι η συνταγή για έξοδο από το φαύλο κύκλο της 
κρίσης είναι η επανάληψη των ίδιων δοκιμασμένων και αποτυχημένων πολιτικών πρακτικών που μας έφεραν 
στο χείλος της οικονομικής χρεοκοπίας. 

 Από τη μια εμείς, που με πολιτικό και προσωπικό κόστος κάναμε έγκαιρα λόγο για την αδήριτη ανάγκη 
λήψης προληπτικών μέτρων, πριν έρθει η τρόικα να τα επιβάλει, που στηρίξαμε τη λογική ότι σήμερα θα 
πρέπει να υποβληθούμε σε θυσίες, ώστε να υπάρχει μέλλον για τις νέες γενιές,  και από την άλλη όσοι 
αλόγιστα κατασπατάλησαν τα πλεονάσματα των κρατικών ταμείων και επέμεναν να εξωραΐζουν τη σκληρή 
πραγματικότητα, αλλά ακόμη και σήμερα από το βήμα αυτό να τάζουν διορισμούς στο δημόσιο τομέα. 

 Από τη μια εμείς, που με αίσθημα ευθύνης αναλαμβάνουμε το τιτάνιο έργο να κρατήσουμε τη χώρα 
όρθια, να αποκαταστήσουμε το κλονισμένο κύρος της, να επαναφέρουμε την αξιοπρέπεια και την 
αυτοπεποίθηση στα λαό μας και να την οδηγήσουμε τη χώρα σε τροχιά βιώσιμης ανάπτυξης.  Από την άλλη 
εκείνοι που πολεμούν να ακυρωθεί κάθε προσπάθεια μεταρρύθμισης, αλλαγής και εκσυγχρονισμού.  

 Από τη μια όσοι προσπαθούμε με σκληρή διαπραγμάτευση και έργα να κρατήσουμε την Κύπρο μέσα 
στον ευρωπαϊκό πυρήνα και στο διεθνές προσκήνιο και από την άλλη όσοι είναι διατεθειμένοι να παίξουν στα 
ζάρια τη διεθνή υπόληψη της χώρας, που μέσα από ανέξοδα συνθήματα κάνουν λόγο για μια δήθεν εθνική 
στάση, αδιαφορώντας αν η τακτική τους αυτή στην ουσία οδηγεί σε απομόνωση, εσωστρέφεια, 
περιθωριοποίηση, εθνική καταστροφή.  

 ∆ε συνηθίζω να πιστώνω τους άλλους με κακές προθέσεις.  Πιστεύω ειλικρινά ότι όσοι ανήκουν στη 
σχολή σκέψης που απορρίπτει το δρόμο της αλλαγής και της ευθύνης δεν το κάνουν από κάποια δολερή 
σκοπιμότητα.  Επιβεβαιώνουν απλώς στην πράξη ότι η παλιά νοσηρή και βαθιά συντηρητική νοοτροπία που 
υπαγόρευε στο σύνολο του πολιτικού συστήματος να χαϊδεύει αυτιά, να είναι αρεστό με κάθε τρόπο και σε κάθε 
εποχή συνεχίζει να υφίσταται ακόμη και σήμερα, παρά τα δεινά που συσσώρευσε στον τόπο.  

 Το να ανήκει κάποιος στο χώρο της αντιπολίτευσης και να υποστηρίζει την ανάληψη ευθυνών και 
πολιτικού κόστους είναι δύσκολο και ψυχοφθόρο.  Είμαι βέβαιος πως για κανένα μέλος της Βουλής, αλλά 
ιδιαίτερα για κανένα βουλευτή της αντιπολίτευσης, που επαναληπτικά προειδοποιούσε την κυβέρνηση για τις 
συνέπειες της απραξίας της, δεν είναι εύκολο να ψηφίζει τα μέτρα που ψηφίστηκαν τις τελευταίες μέρες, αλλά 
ούτε και τον προϋπολογισμό. 

 Η ψήφος των βουλευτών στον προϋπολογισμό δεν είναι ψήφος εμπιστοσύνης στην κυβέρνηση, είναι 
ψήφος εμπιστοσύνης στο μέλλον της Κύπρου και στις ανεξάντλητες δυνάμεις του λαού μας.  Αποτελεί ένα 
ακόμη δείγμα ευθύνης της παράταξής μας, που έρχεται να ενισχύσει με το κύρος και τη συνέπειά της το μεγάλο 
και δύσκολο αυτό βήμα, που πρέπει να γίνει, για να ανακτήσουμε την καταρρακωμένη αξιοπρέπειά μας. 
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 Πριν χαράξουμε τη στρατηγική μας για το μέλλον, πρέπει να αποτιμήσουμε πρώτα την πορεία μας στο 
παρελθόν.  Και νομίζω ότι λίγοι πλέον αμφισβητούν ότι η χώρα βιώνει μια κρίση που εκτός από δημοσιονομική 
είναι και ηθική, αλλά και κρίση παραγωγικού μοντέλου.  Ένα παραγωγικό μοντέλο που στηρίχθηκε σχεδόν 
μονομερώς στην ανεξέλεγκτη δημοσιονομική επέκταση, σε έναν ασύδοτο καταναλωτισμό, σε μια πρωτοφανή 
απληστία, που ήρθε να σαρώσει πολλές από τις διαχρονικές και παραδοσιακές αξίες και αρχές αυτής της 
κοινωνίας.  

 Η κυβέρνηση, δέσμια αυτής της πρακτικής, κατάφερε τα τελευταία πέντε χρόνια να δαπανά ετησίως €1 
δις περίπου περισσότερα απ’ ό,τι παρήγαγε.  Κυρίως μέσω της αλόγιστης επέκτασης ενός αδηφάγου και 
εντόνως ελλειμματικού κράτους, το οποίο αύξανε διαρκώς τις δαπάνες του.  ∆απάνες που δεν μπορούσε όμως 
να καλύψει από τα φορολογικά του έσοδα.  Το μεγάλο έλλειμμα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών, το 
οποίο ευθύνεται για την εξάρτηση της χώρας μας από τον εξωτερικό δανεισμό, οφείλεται κυρίως στο διαρκές 
έλλειμμα του δημόσιου τομέα.  

 Και σαν να μην έφταναν όλα αυτά, ήρθε να προστεθεί η τραπεζική κρίση.  Τα χρηματοπιστωτικά 
ιδρύματα του τόπου, δέσμια της ίδιας ακριβώς νοσηρής αντίληψης που ενθαρρύνει έναν άπληστο και ακόρεστο 
καταναλωτισμό, εφάρμοσαν πολιτικές που οδηγούσαν στη δημιουργία νέων τεχνητών αναγκών.  Σε μια 
επεκτατική πολιτική ενθάρρυνσης του ιδιωτικού δανεισμού, σε μια ξέφρενη κούρσα προσφορών χωρίς όρια, 
αναστολές και ηθικούς φραγμούς.  Οι ηγεσίες των τραπεζών βαρύνονται όχι μόνο γι’ αυτά, αλλά και για την 
ατομική και συλλογική τους αμετροέπεια και απληστία.  Με ηγεμονικούς μισθούς και προνόμια και 
αξιοποιώντας την απουσία ενός στιβαρού εποπτικού ελέγχου, δημιούργησαν εκφυλιστικά φαινόμενα 
παρακμής.  Κορυφαία στιγμή της καταστροφικής αυτής πορείας υπήρξε το κούρεμα του ελληνικού χρέους 
χωρίς τις ελάχιστες έστω διασφαλίσεις για τα κυπριακά πιστωτικά ιδρύματα.  Ένα κούρεμα που συντελέστηκε 
μπροστά στα μάτια ενός αμήχανου Προέδρου Χριστόφια και που φόρτωσε εν μία νυκτί €4,5 δις από τη μια 
στιγμή στην άλλη στο κρατικό μας χρέος, κάνοντας την κατάσταση μη βιώσιμη.   

 Οι αποτυχίες του παραγωγικού μας μοντέλου δεν ήταν μόνο δημοσιονομικές.  Χρόνιες διαρθρωτικές 
αδυναμίες παρέλυσαν τις παραγωγικές δυνατότητες της χώρας και παρόπλισαν τα ανταγωνιστικά μας 
πλεονεκτήματα πολύ πριν τη δημοσιονομική κρίση.  Η χώρα απώλεσε την ανταγωνιστικότητά της, κυρίως λόγω 
των γραφειοκρατικών περιορισμών που επέβαλε το κράτος στην επιχειρηματική δραστηριότητα και τις 
επενδύσεις, των κλειστών επαγγελμάτων και αγορών και, τρίτον, γενικότερα λόγω της υποβάθμισης και της 
καταρράκωσης των εννοιών της αξιοκρατίας, της αριστείας, της καινοτομίας, της δημιουργικότητας, της 
παραγωγικότητας, μέσα από τη συντήρηση των πελατειακών σχέσεων και την επιδότηση της κρατικοδίαιτης 
επιχειρηματικότητας. 

 Τα λάθη αυτά της διακυβέρνησης Χριστόφια, που ήρθαν να προστεθούν σε άλλα λάθη του 
παρελθόντος, κατέστησαν τη χώρα μας έναν από τους αδύναμους κρίκους της Ευρωζώνης και την οδήγησαν 
στο Μηχανικό Στήριξης.  

 Το μεγάλο όμως στοίχημα που πρέπει να κερδίσουμε τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η 
ανταγωνιστικότητα και η ανάπτυξη.  Γι’ αυτό το λόγο, ο κύριος και πρωταρχικός δικός μας σκοπός είναι να 
καθιερώσουμε ένα νέο παραγωγικό μοντέλο, που θα βασίζεται σε ένα διαφορετικό όραμα για μια εξωστρεφή, 
ανταγωνιστική οικονομία και ένα σύγχρονο κοινωνικό κράτος ίσων ευκαιριών με στοχευμένες δαπάνες.  

 Η Κύπρος μπορεί να αξιοποιήσει όλα τα μεγάλα ανταγωνιστικά της πλεονεκτήματα, και αυτά είναι 
πολλά, δε θα τα απαριθμήσω, για να αποκτήσει ξανά ρόλο στο ευρωπαϊκό και διεθνές οικονομικό γίγνεσθαι.   

 Σήμερα το νέο εργατικό μας δυναμικό είναι εγκλωβισμένο.  Η ανεργία των νέων φτάνει το 25%.  Κάποιοι 
από τους νέους μας ήδη επέλεξαν το δρόμο της ξενιτιάς και αυτό το φαινόμενο αποτελεί την πλέον νοσηρή 
έκφραση της κρίσης και αυτή η αιμορραγία πρέπει να ανακοπεί. 

 Η έλλειψη ευκαιριών για τους νέους συγκαλυπτόταν από συμβάσεις ορισμένου χρόνου και υπεράριθμη 
εργοδότηση στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Αυτή η πρακτική δεν αποτελεί λύση για το μέλλον.  Μόνο αν 
επιτρέψουμε να αναδυθεί επιτέλους η οικονομία της γνώσης, της καινοτομίας και της εξωστρέφειας, θα υπάρξει 
προοπτική για το αξιόλογο επιστημονικό προσωπικό της χώρας.  

 Το 2013 θα είναι έτος καμπής για την επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας λόγω της εισροής 
κεφαλαίων από την Ευρώπη και της ανακεφαλαιοποίησης του τραπεζικού τομέα.  Με την τόνωση των 
επενδύσεων από τη νέα κυβέρνηση και κυρίως με την εξάλειψη της ανασφάλειας και της αβεβαιότητας για την 
πορεία της χώρας μέσα από την πολιτική αλλαγή και την κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας και συνευθύνης του 
Νίκου Αναστασιάδη. 

 Είναι ωστόσο προφανές ότι υπάρχει πάντα ο κίνδυνος εκτροχιασμού ενός προϋπολογισμού λόγω 
αστάθμητων παραγόντων και εξελίξεων, όσο μάλιστα το διεθνές οικονομικό περιβάλλον παραμένει ρευστό και 
αβέβαιο.  Είναι όμως εξίσου προφανές ότι η Ευρωζώνη αρχίζει να αντιλαμβάνεται τα προβλήματα 
αρχιτεκτονικής του ευρώ και να προχωρά, αργά μεν αλλά σταθερά, σε λύσεις ομοσπονδιακής μορφής τόσο 
στον οικονομικό όσο και στο χρηματοπιστωτικό τομέα.  Στο πλαίσιο αυτό είναι αυτονόητο ότι πρέπει να 
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καταβάλουμε κάθε δυνατή προσπάθεια, για να πετύχουμε τους στόχους δημοσιονομικής εξυγίανσης, 
διασφαλίζοντας την παραμονή της Κύπρου στην Ευρωζώνη και αποκαθιστώντας την αξιοπιστία της.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουμε την ικανότητα και το σθένος για μια τέτοια εθνική προσπάθεια;  Πιστεύω πως ναι, εφόσον 
επικρατήσει πνεύμα συνεργασίας των πολιτικών δυνάμεων και ενότητας των πολιτών.  Με δεδομένο το 
μέγεθος των προβλημάτων η εθνική προσπάθεια δε θα είναι εύκολη.  Θα χρειαστεί μόχθος και επιμονή.  Όμως, 
η δεκαετία που ήδη διανύουμε μπορεί τελικά να αποβεί μια κερδισμένη δεκαετία για την Κύπρο.  Θα 
κερδίσουμε τη δεκαετία, εάν οικοδομήσουμε ένα νέο οικονομικό και θεσμικό πλαίσιο, που θα εδραιώσει την 
Κύπρο στην κοινωνία των αναπτυγμένων κρατών.  Θα κερδίσουμε τη δεκαετία, εάν περάσουμε σε ένα νέο 
βιώσιμο υπόδειγμα αειφόρου οικονομικής ανάπτυξης, επενδύσεων και απασχόλησης, στηριγμένο στην 
εξωστρέφεια, που θα παράγει υπηρεσίες και προϊόντα διεθνώς ανταγωνιστικά.  Θα κερδίσουμε τη δεκαετία, 
εάν προχωρήσουμε γρήγορα και μεθοδικά σε όλες τις αλλαγές εκείνες που θα απελευθερώσουν τον κρυμμένο 
δυναμισμό του πολίτη, τις αρετές και τα ταλέντα των δημιουργικών δυνάμεων αυτού του τόπου. 

 Η προσπάθεια οικονομικής εξυγίανσης συχνά εμφανίζεται ότι επιβάλλεται από τους Ευρωπαίους 
εταίρους και τους διεθνείς οργανισμούς.  Αυτό δεν αποδίδει την πραγματικότητα.  Η δημοσιονομική εξυγίανση 
και ανόρθωση της οικονομίας αφορά πρωτίστως εμάς τους ιδίους.  Οφείλουμε εμείς να αναλάβουμε την ευθύνη 
των πρωτοβουλιών και την αποτελεσματική εφαρμογή της πολιτικής που θα οδηγήσει στην οικονομική 
ανόρθωση της χώρας.  Έχει σημασία να κατανοήσουμε ότι δε βρισκόμαστε υπό την επιτήρηση της τρόικας.  
Βρισκόμαστε υπό την επιτήρηση της ίδιας της ιστορίας. 

 Η Κύπρος θα παραμείνει μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωζώνης.  ∆ε θα εκδαπανήσουμε 
απερίσκεπτα το μεγαλύτερο εθνικό μεταπολεμικό μας κεκτημένο, τη θέση μας στην Ευρώπη.  Η συμμετοχή 
μας προσφέρει συνθήκες ενισχυμένης ασφάλειας στο Κυπριακό, στην άμυνα, στην οικονομία.  Η θέση μας 
συνεπώς μέσα στην Ευρώπη είναι αδιαπραγμάτευτη.  

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση και το κοινό μας νόμισμα παραμένουν, παρά την κρίση, ένα από τα μεγαλύτερα 
επιτεύγματα της νεότερης ιστορίας.  Η Κύπρος, αρχαία κοιτίδα της πολιτικής Ευρώπης, ως αναπόσπαστο 
μέρος του ευρύτερου ελληνικού χώρου, είναι συμμέτοχος αυτής της κοινής πορείας για στενότερη ενοποίηση.  
Η Κύπρος ανήκει στην Ευρώπη και η Ευρώπη δε νοείται χωρίς την Κύπρο! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κρίση πλήττει την κυπριακή κοινωνία.  Καταργεί θέσεις εργασίας, μειώνει εισοδήματα, ακυρώνει 
προσδοκίες.  ∆ε θα είναι εύκολη η έξοδος από την κρίση.  Όποιος υπόσχεται κάτι τέτοιο δεν προσφέρει 
υπηρεσίες εθνικής ευθύνης.  Η ανάκαμψη απαιτεί προσπάθεια και θυσίες, εθνική ενότητα και συνέγερση όλων 
των δημιουργικών δυνάμεων.  Η κρίση όμως εμπεριέχει και μια ιστορική ευκαιρία, τη δυνατότητα να αλλάξουμε 
σελίδα, να κάνουμε μια νέα αρχή, να ανορθώσουμε το κράτος και την οικονομία μας, κτίζοντάς τα πάνω σε 
στέρεες δημοσιονομικές βάσεις, να φτιάξουμε ξανά κράτος δικαίου, με θεσμούς και κανόνες που θα είναι 
σεβαστοί και θα τηρούνται από όλους, να αφήσουμε πίσω μας τη μονοπωλιακή ή ολιγοπωλιακή διάρθρωση 
της αγοράς, την αδιαφάνεια στις συναλλαγές, το εύκολο χρήμα που παράγει επανάπαυση, τρέφει τη διαφθορά 
και διογκώνει τις ανισότητες, να αφήσουμε πίσω μας τη γενικευμένη φοροδιαφυγή, που συνιστά έλλειψη 
πατριωτικού καθήκοντος και παράγοντα κοινωνικής αδικίας. 

 Μέσα από αυτή την κρίση μάθαμε με σκληρό τρόπο ότι τα λάθη και οι παραλείψεις πληρώνονται, ότι η 
ευημερία δεν κτίζεται με τεχνάσματα και δανεικά.  Προϋποθέτει οργάνωση και συνέχεια, τήρηση των κανόνων, 
σκληρή, πειθαρχημένη και παραγωγική δουλειά.  Μάθαμε κυρίως ότι οι πρώτοι που υφίστανται τις επιπτώσεις 
της κρίσης είναι οι αδύναμοι και οι ευάλωτοι.  Και γι’ αυτό πρέπει να φροντίσουμε να μην ξανασυμβεί 
εξυγιαίνοντας το κράτος, εξαλείφοντας τα ελλείμματα, περνώντας σε ένα ανταγωνιστικό και εξωστρεφές 
υπόδειγμα οικονομικής ανάπτυξης. 

 Η κυβέρνηση εθνικής συνεργασίας του Νίκου Αναστασιάδη φιλοδοξεί να εκφράσει την ενότητα και 
αποφασιστικότητα του κυπριακού λαού απέναντι στη δεινότερη κρίση των τελευταίων δεκαετιών.  Αποτυπώνει 
την τριπλή ιστορική ευθύνη της δικής μας γενιάς, πρώτον, να βγάλουμε την Κύπρο από την περιδίνηση, 
δεύτερον, να κατοχυρώσουμε τη θέση της χώρας στην Ευρώπη και στο ευρώ, τρίτον, να δημιουργήσουμε 
προϋποθέσεις οικονομικής ανάκαμψης και βιώσιμης ανάπτυξης. 

 Ο προϋπολογισμός του 2013, παρά τις εξόφθαλμες αδυναμίες του, είναι ένα πρώτο βήμα προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Είναι γι’ αυτό που, παρά τις ισχυρές μας επιφυλάξεις, στηρίζουμε την προσπάθεια, θέλοντας να 
συμβάλουμε στο εθνικό αποτέλεσμα.  

 Με εθνική ενότητα, με σκληρή δουλειά, με πίστη στις δυνάμεις της χώρας κι ελπίδα στη νέα γενιά, η 
Κύπρος θα κερδίσει το καλύτερο μέλλον που της αξίζει.  Μαζί μπορούμε και θα τα καταφέρουμε! 

 Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Μητσόπουλο για την 
ομιλία του. 

 Θα καλέσω τώρα τον κ. Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους του ΑΚΕΛ να προσέλθει στο βήμα.  Και να 
ετοιμάζεται ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρία υπουργέ, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Επειδή κάποιοι δεν εγκαταλείπουν την επιθυμία τους να είναι αντιπαραθετικοί, λυπούμαστε, αλλά δε θα 
μείνουμε απαθείς σε αυτό!  Γι’ αυτό, αν κάποιοι σε αυτό τον τόπο χρειάζονται να ξεπλύνουν τις αμαρτίες τους, 
και αυτή δεν είναι η αριστερά, δεν αρκεί η κολυμβήθρα του Σιλωάμ!  Εύκολα κάποιοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα από 
τα δεξιά μου, χρησιμοποιούν το χαρακτηρισμό ‟έγκλημα”.  Ποιοι;  Αυτοί οι οποίοι αρνήθηκαν να υπογράψουν 
και να ψηφίσουν το πόρισμα για το μεγαλύτερο έγκλημα που έγινε σε αυτό τον τόπο.  Θεωρείται και ύβρις να 
συγκρίνονται στοιχεία από το παρελθόν και ιδιαίτερα από την περίοδο διακυβέρνησης του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Ε, δεν είμαστε εμείς που χαρακτηρίσαμε εκείνη τη διακυβέρνηση ότι εθύμιζε τη Ρώμη της 
παρακμής.  Είναι στελέχη του ιδίου του κόμματός σας.  Και να σας θυμίσω επίσης ότι, όταν παρεδίδετο η 
εξουσία το 2003, το δημόσιο χρέος σε αυτή τη χώρα σε περίοδο με ρυθμούς ανάπτυξης ήταν 70% και είμαστε 
τώρα στο 73% με όλα αυτά τα βαρίδια που έχουμε στην πλάτη μας ως λαός, ως χώρα και μετά ως κυβέρνηση.  
Και το δημοσιονομικό έλλειμμα που παρέδωσε η δεκαετία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ήταν 6,3%, 
υψηλότερο ακόμα και από αυτό που είναι τώρα.  Επομένως, ας μην προκαλούμε τουλάχιστον σε τέτοιους 
τομείς.   

 Η συζήτηση, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, του προϋπολογισμού για το 2013 ασφαλώς και διεξάγεται 
σε μια πολύ δύσκολη περίοδο για τη χώρα μας, σε μια περίοδο βαθιάς παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, που 
ασφαλώς επηρέασε με αρνητικές εξελίξεις την Ευρωπαϊκή Ένωση, την Ευρωζώνη και τη χώρα μας.  Είναι 
γενικά παραδεκτό ότι ζούμε μια από τις πιο βαθιές οικονομικές κρίσεις των τελευταίων αιώνων.  Κρίση που έχει 
τις ρίζες της στα δομικά χαρακτηριστικά του καπιταλισμού, ένα σύστημα στο οποίο, ενώ η παραγωγή 
κοινωνικοποιείται στον υπέρτατο βαθμό με την εργασία εκατομμυρίων ανθρώπων, το αποτέλεσμα αυτής το 
καρπούνται λίγοι, αυξάνοντας μάλιστα το χάσμα όχι μόνο ανάμεσα στους λαούς του Βορρά και του Νότου, 
αλλά και ανάμεσα στους ίδιους τους λαούς του Βορρά.  ∆έστε τι γίνεται στις χώρες της νότιας Ευρώπης.  Η 
κρίση αυτή και οι επιπτώσεις της όχι μόνο δεν άφησαν ανεπηρέαστη τη χώρα μας, αλλά ανέδειξαν και τα 
συσσωρευμένα διαρθρωτικά χρόνια προβλήματα.  

 Την ώρα που σε ευρωπαϊκό επίπεδο κυβερνήσεις με πρόφαση την κρίση έσπευδαν να φορτώσουν τα 
βάρη από τα λάθη των λίγων στους πολλούς, η δική μας κυβέρνηση σε αυτή τη μικρή χώρα τάχθηκε συνειδητά 
στο πλευρό των εργαζομένων και των πολιτών.  Την ώρα που σχεδόν σε όλη την Ευρώπη η συνταγή που 
ακολουθείτο για αντιμετώπιση της κρίσης ήταν η λιτότητα, στην Κύπρο η κυβέρνηση Χριστόφια στράφηκε στην 
ανάπτυξη με μέτρα στήριξης της πραγματικής οικονομίας.  Αυτό που σήμερα αναζητείται στα αζήτητα στην 
Ευρώπη.  Αυτή η στήριξη είναι αυτή που οδήγησε και τον τουρισμό μας τα τελευταία δύο χρόνια, πέρσι και 
φέτος, να έχει για κάθε χρόνο συν 11% με εκατοντάδες εκατομμύρια επιπλέον κέρδη για την ξενοδοχειακή 
βιομηχανία.  Όλο αυτό το διάστημα, ακόμη και σήμερα, οι πλείστοι ομιλητές της αντιπολίτευσης με αρνητικό 
ύφος έθεσαν το ερώτημα «πού ήταν όλα αυτά τα χρόνια η κυβέρνηση;».  

 Προτού αναφερθούμε στα μέτρα αντιμετώπισης της κρίσης, να υπενθυμίσω ότι προβλήματα που 
βρίσκονταν για χρόνια να σκονίζονται και να ταλαιπωρούν πολίτες και χώρα επιλύθηκαν.  Υδατικό πρόβλημα, 
ενίσχυση βιωσιμότητας του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέτρα κατά της φοροδιαφυγής -είκοσι δύο 
τροποποιήσεις του περί Φόρου Εισοδήματος Νόμου ταλαιπώρησαν για μερικά χρόνια την επιτροπή 
Οικονομικών και τη Βουλή κάποια, που κάποιοι δεν ήθελαν να επιβάλουν σε κάποιους-  κατοχύρωση 10% των 
θέσεων του δημοσίου σε ανάπηρους, σύστημα δημόσιων μεταφορών, δωρεάν μεταφορά μαθητών με 
λεωφορεία στα σχολεία, διευθέτηση αγροτικών χρεών, διαγραφή ύψους €39,3 εκατομ., διάθεση €4 εκατομ. για 
οικονομική στήριξη των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης για δημιουργία υποδομών κοινωνικής φροντίδας, 
πακέτο στήριξης των φοιτητών €12 εκατομ. κατά συγκεκριμένο στοχευμένο τρόπο.  Αυτά είναι μερικά από τα 
πρώτα μέτρα που αυτή η κυβέρνηση σε πολύ δύσκολες συνθήκες πήρε και εφάρμοσε. 

 Η κυβέρνηση αυτή με πακέτα στήριξης έδωσε ώθηση στον τομέα του τουρισμού και των κατασκευών, 
όπως ανάφερα προηγούμενα.  Παραχώρησε ακόμη μεγάλα ποσά για τη στήριξη των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων, αλλά και γενικότερα των επιχειρήσεων.  ∆υστυχώς, €350 εκατομ.  από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα 
Αναπτύξεως οι τρεις εμπορικές μας τράπεζες τα έκαμαν γιάομαν, αντί να τα δώσουν με χαμηλά επιτόκια στις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις!  Το έκαμε αμέσως μετά ο συνεργατισμός με άλλα €50 εκατομ. βέβαια, τα οποία 
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ευτυχώς διοχετεύτηκαν στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Αντέχοντας την πίεση που της ασκήθηκε για τη λήψη 
αντιλαϊκών μέτρων, όπως συνέβαινε στις υπόλοιπες χώρες, στράφηκε ακόμη σε πολιτικές κάλυψης των 
αναγκών της κοινωνίας και σε μέτρα στήριξης όλων των ομάδων.  Αναβαθμίστηκε σε μεγάλο βαθμό η 
στεγαστική, προσφυγική και γενικά η κοινωνική πολιτική. 

 Όλα αυτά τα μέτρα είχαν θετικό αντίκτυπο και δειλά δειλά η κυπριακή οικονομία άρχισε να μπαίνει σε 
πορεία ανάκαμψης κατά το τέλος του 2010.  Τότε είναι που το τραπεζικό σύστημα, κάτω από το βάρος των 
αλόγιστων, ανεξέλεγκτων από άποψης εποπτείας και εγκληματικών λαθών και παραλείψεων, κατέρρεε σαν 
χάρτινος πύργος.  Οι τεράστιες ζημιές του τραπεζικού τομέα μαζί με το κούρεμα του ελληνικού χρέους 
οδήγησαν στον αποκλεισμό της χώρας μας από τις πηγές διεθνούς δανεισμού.  Εμείς θα επιμένουμε μέχρι 
τέλους για τον καταλογισμό ευθυνών σε όσους έχουν φορτώσει αυτά τα βαρίδια στη χώρα μας!   

 Κάτω από αυτό το βάρος, αναπροσαρμόζοντας την πολιτική της, η κυβέρνηση προχώρησε στη λήψη 
μέτρων ως αποτέλεσμα της κρίσης, αλλά και των χρόνιων διαρθρωτικών προβλημάτων.  Για να κερδίσω 
χρόνο, καταθέτω ή παραπέμπω στο με αριθμό φακέλου σημείωμα της Βουλής, όχι κανενός άλλου, 
23.07.004.001 με έξι σελίδες μέτρα, τα οποία ετοίμασε η υπηρεσία της Βουλής, όταν θα συναντιόταν η 
επιτροπή Οικονομικών με την τρόικα.  Και είναι αυτά τα μέτρα για τα οποία ο συνάδελφος Άγγελος Βότσης, 
όταν συζητούσαμε για τον περί Προϋπολογισμού Νόμο του 2011, είχε πει «κάτι όμως που δεν ακούσαμε», 
απευθυνόταν στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό, «είναι ότι αυτή η κυβέρνηση και με τη στήριξη του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος έκαμε ένα πλάνο για την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης, το οποίο κατέθεσε στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση και εγκρίθηκε».  Κάποιοι εξακολουθούν να μας λένε πως αυτή η κυβέρνηση ούτε πλάνα έκαμε ούτε 
οτιδήποτε άλλο.   

 Στην προσπάθειά της όμως αυτή η κυβέρνηση ήταν αντιμέτωπη με την παντελή απουσία στήριξης από 
πλευράς αντιπολίτευσης.  Νομοσχέδια λόγου χάριν που αφορούσαν τη συνεισφορά του συσσωρευμένου 
πλούτου και των κερδών για την αντιμετώπιση των προβλημάτων απορρίφθηκαν με μεγάλη ευκολία, 
ευθυγραμμίζοντας έτσι την πολιτική τους με τις νεοφιλελεύθερες πολιτικές του οικονομικού κατεστημένου.  Την 
ίδια όμως ώρα προχωρούσαν σε ψήφιση σωρείας νομοσχεδίων που άλλα αύξαναν το κόστος του κράτους και 
άλλα μείωναν τα έσοδά του με εντελώς λαϊκίστικο τρόπο, δε θα τα αναφέρω, αναφέρθηκαν προηγούμενα.   

 Συνεπώς, οι προσπάθειες που καταβλήθηκαν από την κυβέρνηση ήταν πολλές.  Υπήρξαν αδυναμίες;  
Και βεβαίως υπήρξαν αδυναμίες!  Μεγάλο όμως και το βάρος που αναγκάστηκε να επωμιστεί η χώρα μας από 
το αποτέλεσμα της κρίσης και της εμπλοκής των τραπεζών μας.  Για το χαρακτήρα της κρίσης πολύ 
χαρακτηριστικές οι δηλώσεις όχι των κομμουνιστών του ΑΚΕΛ ή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας αλλά του 
Πρωθυπουργού της Ελλάδας πρόσφατα, του Μπαρόζο, του Βέλβεϊκ και άλλων.  Η ανάγκη λοιπόν προσφυγής 
στο Μηχανισμό ήταν αναπόφευκτη υπό τις περιστάσεις.  Θα μπορούσαμε να αντιμετωπίσουμε τα συγκριτικά 
με άλλες χώρες περιορισμένα δημοσιονομικά προβλήματα χωρίς το Μηχανισμό Στήριξης, αν οι κυπριακές 
τράπεζες δεν είχαν εκτεθεί σε τόσο μεγάλο βαθμό, γιατί, και αν είχαμε τα λεφτά για τη δημοσιονομική 
εξυγίανση, δεν απαντά κανένας πού θα βρίσκαμε τουλάχιστον τα €10 δις που χρειάζονταν οι τράπεζες.  Για να 
μην πω για την Ιρλανδία που είχε περίσσευμα και δημόσιο χρέος 26% και όμως αναγκάστηκε να προσφύγει 
στο Μηχανισμό και προσέφυγε στο Μηχανισμό.   

 Όσα πυρά και αν στρέφει ο κ. Ορφανίδης προς την κυβέρνηση και το ΑΚΕΛ, πέραν του ότι ο ίδιος 
φάνηκε ανίκανος να διαχειριστεί την εποπτεία η οποία ανήκε αποκλειστικά σε αυτόν ως ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας, έχοντας μάλιστα και την πλήρη στήριξη της αντιπολίτευσης, ψεύδεται και συνειδητά μάλιστα, γιατί ο 
ίδιος συμμετείχε στις διαδικασίες κουρέματος του ελληνικού χρέους και γνώριζε τόσο τις διαδικασίες όσο και τις 
επιπτώσεις στις κυπριακές τράπεζες.  Όσον αφορά το αποτέλεσμα μιας τέτοιας ενέργειας, που ζητούσαν 
κάποιοι από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, σας παραπέμπω στον καθηγητή Τσούκαλη, που πάρα πολύ 
χαρακτηριστικά ερμηνεύει το τι θα σήμαινε για τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας αυτή η πράξη που 
θυμήθηκαν κάποιοι έξι μήνες μετά. 

 Μέσα σε αυτές τις συνθήκες η κυβέρνηση, κάνοντας το καθήκον της απέναντι στη χώρα μας, 
πραγματοποίησε μια απόλυτα πετυχημένη Προεδρία του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Και είναι η 
κυβέρνηση που το έκανε, αυτή η ανίκανη κυβέρνηση!  Ταυτόχρονα, έδωσε ιδιαίτερη σημασία στη στρατηγική 
που θα ακολουθούσε σε θέματα ενεργειακής πολιτικής.  Οι κατά γενική ομολογία άριστοι χειρισμοί της 
κυβέρνησης, μακριά από τα φώτα της δημοσιότητας, τυμπανοκρουσίες και λαϊκισμούς, ενίσχυσαν το 
γεωστρατηγικό ρόλο, δημιουργώντας τις καλύτερες δυνατές προϋποθέσεις μετατροπής της χώρας μας σε 
περιφερειακό ενεργειακό κέντρο.  Αυτό ακριβώς αποτέλεσε και την πρώτη πολιτική ήττα ίσως της Τουρκίας.  Οι 
διεθνείς συμφωνίες, όπως και οι διαπραγματεύσεις με εταιρείες μεγαθήρια προχώρησαν αποτελεσματικά, 
διασφαλίζοντας και τον πρώτο γύρο αδειοδοτήσεων όσο και το δεύτερο γύρο.  Ακολούθησε η ίδρυση κρατικής 
εταιρείας, απαραίτητο σκαλοπάτι για τη δημιουργία της υποδομής, ώστε το 2019 να έχουμε τερματικό 
υγροποίησης φυσικού αερίου για σκοπούς εξαγωγών. Αυτό βέβαια θα γίνει πραγματικότητα, αν αφήσουν 
κάποιοι κατά μέρος μικροπολιτικές σκοπιμότητες, εκβιασμούς αλλά και λαϊκισμούς. 
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 Εμείς θεωρούμε πως η ίδρυση της κρατικής εταιρείας, μετά τη σωστή ενημέρωση και διαβούλευση της 
κυβέρνησης με τη Βουλή, αλλά και με όλους τους αρμόδιους, δημιουργεί μια ευέλικτη δομή στο πρότυπο του 
νορβηγικού μοντέλου, που διασφαλίζει και τον ανάλογο έλεγχο των δραστηριοτήτων, αλλά και τα έσοδα αυτών, 
τα οποία με νόμο θα καταλήγουν σε ειδικό ταμείο.  Το αποθεματικό του ταμείου θα διατίθεται για την 
ανατροφοδότηση της βιομηχανίας υδρογονανθράκων, συμπεριλαμβανομένων των επενδύσεων για την 
κατασκευή των αναγκαίων υποδομών, για τη διάθεση ποσοστού στον κρατικό προϋπολογισμό και για 
δημιουργία ταμείου για τις μελλοντικές γενιές.  Αυτές τες ευοίωνες προοπτικές εξασφάλισε η σημερινή 
κυβέρνηση, ως συνεχιστής βέβαια των προηγούμενων ενεργειών προηγούμενων κυβερνήσεων.   

 Την ίδια υπευθυνότητα και σοβαρότητα η κυβέρνηση αυτή, των χιλίων και άλλων τόσων χαρακτηρισμών 
από πλευράς σας, επέδειξε και στη σκληρή διαπραγμάτευση με την τρόικα.  Από τη στιγμή που καταφύγαμε 
στο Μηχανισμό, γνωρίζαμε τα περιθώρια, που υπήρχαν, διαπραγμάτευσης.  Γνωρίζαμε από την αρχή ότι οι 
συνταγές που πρότειναν οι τροϊκανοί δε διαφέρουν από τις συνταγές που πρότειναν στην Ελλάδα και στις 
άλλες χώρες.  Είναι γι’ αυτό που η κυβέρνηση έθεσε προτεραιότητα στους στόχους και ακολούθησε 
διεκδικητική πολιτική, με αποτέλεσμα να πετύχουμε εκείνα που πετύχαμε για τη διαχείριση του εθνικού μας 
πλούτου, για το συνεργατισμό, για τη διατήρηση, αν μη τι άλλο έστω και με πλήγματα, της ΑΤΑ και του 13ου 
μισθού. 

 Πολλά έχουν λεχθεί ακόμα για το χρόνο διαπραγμάτευσης, η εικοτολογία πως, αν δεχόμασταν πιο 
νωρίς, θα ήταν καλύτερα τα αποτελέσματα.  Αντίθετα, η εμπειρία των άλλων χωρών καταδεικνύει διαφορετικά.  
Επιβλήθηκαν όσα επιβλήθηκαν από τα πρώτα χρόνια της κρίσης, μπήκαν σε μνημόνια και ακολούθησε το ένα 
μνημόνιο το άλλο.   

 Γνωρίζουμε ότι παρά τη σκληρή διαπραγμάτευση οι πρόνοιες του μνημονίου είναι επώδυνες για τους 
πλείστους συμπολίτες μας. ∆ικαιολογημένα, γιατί πλήττουν τον εργαζόμενο, πλήττουν τη νέα γενιά.  Τίποτε 
όμως δε θεωρούμε εσαεί δοσμένο ως ΑΚΕΛ!  Αυτά που δόθηκαν παραμένουν διεκδικήσιμα, ειδικά με την 
ανάκαμψη της οικονομίας.  Με τη διεκδικητικότητα και μαχητικότητα που διακρίνει το εργατικό μας κίνημα θα 
είμαστε στην πρώτη γραμμή. Με τον ίδιο τρόπο θα πρέπει να διεκδικήσουμε και την απευθείας χρηματοδότηση 
των τραπεζών από το Μηχανισμό Στήριξης, όταν και εφόσον εγκριθεί ο συγκεκριμένος κανονισμός. 

 Συνάδελφοι, συναδέλφισσες, 

 Καλούμε σε αυτές τες δύσκολες στιγμές όλες τες πολιτικές δυνάμεις να παραμερίσουν προεκλογικές 
σκοπιμότητες και να επικεντρωθούμε στην αντιμετώπιση των πραγματικών αιτιών της κρίσης.  Είναι θέση μας 
ότι οι έρευνες που διεξάγονται για το τραπεζικό σύστημα πρέπει να ολοκληρωθούν.  Μόνο τότε θα μπορεί να 
υπάρξει ουσιαστική επίλυση και των σημερινών προβλημάτων.   

 Σε αυτές τες δύσκολες στιγμές εμείς με τον υποψήφιό μας καταθέτουμε προτάσεις μελετημένες, 
ρεαλιστικές στα θέματα ανάπτυξης και προσέλκυσης επενδύσεων, στα θέματα απασχόλησης και ανεργίας, σε 
θέματα καταπολέμησης της διαφθοράς.  Μόνο με τέτοιες προτάσεις πάμε σε νέες εποχές.  Σε νέες εποχές 
πάμε με συνέπεια λόγων και έργων, με νεανικό σθένος, με επιμονή και αφοσίωση στο δύσκολο έργο της 
υπεράσπισης του λαού μας.  ∆εν πάμε στες νέες εποχές με πολιτικούς που απαρνιούνται τον ίδιο τον εαυτό 
τους και την πολιτική τους ιστορία!  ∆εν πάμε με μεταλλάξεις!  ∆εν πάμε πολύ περισσότερο με πολιτικούς οι 
οποίοι μετακινούνται με το μεγαλύτερο και πιο εύκολο τρόπο από τον έναν πολιτικό χώρο στον άλλο.  Στες 
σημερινές εποχές πάμε, επαναλαμβάνω, με επιλογές απόλυτα αποδεκτές από τον πολίτη.  Με σθένος και 
αποφασιστικότητα!   

 Καλές γιορτές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Λαμάρη για τη συνεισφορά του στη συζήτηση. 

 Καλώ τώρα τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Νεόφυτο Κωνσταντίνου να 
έρθει στο βήμα.  Και παρακαλώ τον κ. Νίκο Νικολαΐδη από την Ε∆ΕΚ να ετοιμάζεται να ακολουθήσει. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρία και κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η φετινή συζήτηση για τον προϋπολογισμό του κράτους γίνεται σε πρωτόγνωρες συνθήκες για τον τόπο 
μας.  Αναγκαζόμαστε να ψηφίσουμε έναν προϋπολογισμό ο οποίος βασίζεται στα μέτρα του μνημονίου, το 
οποίο βαραίνει πλέον την Κύπρο και τους πολίτες της.  Η Κύπρος του μνημονίου έχει να αντιμετωπίσει τις 
καινούριες αυτές προκλήσεις και να διαβεί ένα δύσβατο δρόμο με την ελπίδα ενός καλύτερου αύριο. 



1074 

 

 Το μνημόνιο δεν ήρθε στα καλά καθούμενα και μας βρήκε.  Μπορούσαν να γίνουν πολλά, για να 
αποτρέψουμε την κατάσταση στην οποία βρισκόμαστε.  Μπορούσε η κυβέρνηση να μη σφύριζε αδιάφορα, 
μπορούσαν οι εποπτικές αρχές να μην άφηναν τις τράπεζες να ενεργήσουν με τον τρόπο που ενήργησαν.  
Από τη μια, η καθυστέρηση στη λήψη μέτρων από την κυβέρνηση μας ανάγκασε να χάσουμε πολύτιμα χρόνια, 
στη διάρκεια των οποίων πιέζαμε για τη λήψη δραστικών μέτρων διαρθρωτικής υφής, αναλαμβάνοντας μάλιστα 
και το πολιτικό κόστος.  Από την άλλη, οι τράπεζες ανεξέλεγκτα επέτρεψαν στην κρίση να μπει στην 
καθημερινότητά μας.  Παράλληλα, οι τράπεζες με τις ενέργειές τους οδήγησαν μεγάλη μερίδα συμπατριωτών 
μας στην αβεβαιότητα. Το θέμα ειδικά των αξιογράφων είναι χαρακτηριστικό της ανευθυνότητας του τραπεζικού 
συστήματος και πρέπει οπωσδήποτε να επιλυθεί, χωρίς να θυματοποιήσει όσους συμπατριώτες μας 
επένδυσαν το βιος τους στα παραπλανητικά καλέσματα των τραπεζών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆υστυχώς, δεν μπορούμε να γυρίσουμε το ρολόι πίσω.  Τα δεδομένα που έχουμε μπροστά μας είναι 
άσχημα και πρέπει να τα αντιμετωπίσουμε.  Αυτό που έχει σημασία πλέον είναι η σωστή διαχείριση των νέων 
δεδομένων.  Αν η αντιμετώπιση της κρίσης στην Κύπρο συνεχίσει να γίνεται με μέτρα τα οποία μειώνουν τα 
κίνητρα των πολιτών, περιορίζουν τη δημιουργικότητα και αναπτύσσουν είτε ένα αίσθημα ανασφάλειας είτε 
ψευδοαισιοδοξίας για το τι μέλλει γενέσθαι, τότε η έξοδος από τη σημερινή κρίση βρίσκεται δυστυχώς ακόμα 
μακριά. 

 Η συνταγή στην οποία βασίζεται το κυπριακό μνημόνιο δεν είναι καθόλου πρωτότυπη.  Είναι η ίδια 
συνταγή που εφαρμόστηκε ήδη σε άλλες χώρες και η οποία έχει αποτύχει παταγωδώς, είναι η συνταγή που 
βασίζεται στον άκριτο περιορισμό του ρόλου του κράτους, στην ασυδοσία της αγοράς, στην απορρύθμιση των 
εργασιακών σχέσεων, στη μείωση του κόστους εργασίας και στην περιστολή του κοινωνικού κράτους.  Τα 
αποτελέσματα των πολιτικών αυτών αποτελούν πλέον κομμάτι της πρόσφατης διεθνούς εμπειρίας και οδηγούν 
σε αυξημένη ανεργία, σε περισσότερη ύφεση και σε πολιτική αποσταθεροποίηση.  ∆υστυχώς, η απερχόμενη 
κυβέρνηση απέτυχε να προστατεύσει την Κύπρο από αυτή τη λαίλαπα και παραδίδει την κυπριακή οικονομία 
δέσμια ακραίων ιδεολογικών αγκυλώσεων. 

 Η παραδοξότητα αυτής της εξέλιξης έγκειται στο ότι η απερχόμενη κυβέρνηση παρουσιαζόταν ρητορικά 
ως ο αντίποδας αυτών των προσεγγίσεων, όμως στην πράξη δυστυχώς διαψευσθήκαμε όλοι.  ∆ηλαδή όχι 
μόνο απέτυχαν ως κυβέρνηση, αλλά έχουν αποτύχει και ως φορείς των ιδεών τους!  Ενώ είχαν τη διαχείριση 
της εκτελεστικής εξουσίας και ενώ προέδρευαν της Ευρωπαϊκής Ένωσης, απέτυχαν να αναχαιτίσουν τέτοιες 
πολιτικές προσεγγίσεις, συνοδεύοντάς τις στα ενδότερα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Και εφόσον απέτυχαν 
τώρα, πότε άραγε θα πετύχουν; Πότε θα καταφέρουν να προστατεύσουν την κοινωνική συνοχή, τα δικαιώματα 
των εργαζομένων, το κράτος πρόνοιας, τον εποπτικό ρόλο του κράτους;  Η απάντηση δυστυχώς είναι 
αρνητική, γι’ αυτό και ο λαός δε θα επενδύσει πλέον σε αυτούς τις ελπίδες του.  Αυτός ο ρόλος θα αναληφθεί 
από πολιτικές δυνάμεις που έδειξαν και απέδειξαν ότι με σοβαρότητα, υπευθυνότητα και αποφασιστικότητα 
μπορούν να αγωνίζονται για τον απλό άνθρωπο, για τη μεσαία τάξη, για τους μη προνομιούχους.  Αυτός είναι ο 
ρόλος του ∆ΗΚΟ και έτσι θα πολιτευθεί το ∆ημοκρατικό Κόμμα στα πλαίσια της νέας διακυβέρνησης του 
τόπου, ως ο εγγυητής και φύλακας της κοινωνικής δικαιοσύνης, της κοινωνικής αλληλεγγύης και της κοινωνικής 
ευαισθησίας. 

 Η πραγματική πρόκληση που αντιμετωπίζει πλέον η πολιτική ηγεσία δεν είναι η αποδοχή ή όχι του 
μνημονίου. Η πραγματική πρόκληση δεν είναι ούτε καν η όποια τροποποίηση του μνημονίου.  Η πραγματική 
πρόκληση που αντιμετωπίζουμε έχει να κάνει με το αν θα ακολουθήσουν και άλλα μνημόνια, με χειρότερες 
πρόνοιες, με περισσότερη λιτότητα, με ξεπούλημα δημοσίων υποδομών, με ισοπέδωση της μεσαίας τάξης και 
με διάλυση της κοινωνικής συνοχής.  Η πραγματική πρόκληση που έχουμε μπροστά μας είναι να 
μετατρέψουμε αυτό το μνημόνιο στο τελευταίο μνημόνιο.  Η λιτότητα ήδη φτάνει μέχρι το κόκαλο και καμιά 
δικαιολογία δε θα είναι αρκετή, για να μπει το μαχαίρι βαθύτερα.  Τα επιτακτικά διλήμματα που βιώνουμε 
σήμερα για λιτότητα ή χρεοκοπία δεν πρέπει να επαναληφθούν.  ∆εν είναι αυτός ο τρόπος ηγεσίας ενός 
κράτους, δεν είναι αυτό το μέλλον του λαού μας!  Αυτό το μνημόνιο πρέπει να είναι το τελευταίο!  Αυτό το 
αντιλαμβάνονται, πιστεύω, όλες οι πολιτικές δυνάμεις του τόπου, συμπεριλαμβανομένης και της Ε∆ΕΚ, που 
υποστηρίζει έναν υποψήφιο ο οποίος παρουσιάζεται δήθεν ως αντιμνημονιακός, εκ του ασφαλούς και από την 
καρέκλα του επιτελείου του βεβαίως, αφού δεν κατάφερε να πείσει ούτε καν το κόμμα που τον στηρίζει. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παρά τα προβλήματα που προκαλεί η οικονομική κρίση, δεν πρέπει να ξεχνούμε την ημικατεχόμενη 
πατρίδα μας.  Παρά τις δυσκολίες που αντιμετωπίζει η οικονομία μας, πρέπει διαρκώς να λαμβάνουμε υπόψη 
ότι είμαστε πολίτες μιας ημικατεχόμενης πατρίδας που διεξάγει αντικατοχικό αγώνα επιβίωσης.  Παρ’ όλο που 
επιλέξαμε ο αγώνας μας να είναι ειρηνικός και να διεκδικήσουμε τα δίκαιά μας μέσα από διαπραγματευτικές 
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διαδικασίες, οφείλουμε να είμαστε προετοιμασμένοι για τα χειρότερα.  Η επένδυση στην άμυνα της Κύπρου 
είναι ταυτόσημη με τη διαφύλαξη της ασφάλειας και της κυριαρχίας της Κύπρου.  Η Εθνική Φρουρά είναι η 
ασπίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που ευχόμαστε να μη χρειαστεί να χρησιμοποιήσουμε ποτέ, όμως πρέπει 
να τη διατηρούμε και να τη συντηρούμε σε άριστη κατάσταση, ώστε να μην επιτρέπει σε κανένα να θεωρεί ότι 
μπορεί να προσβάλει την κυριαρχία μας.  Για να γίνει αυτό, η οικονομική κρίση δεν πρέπει να επηρεάζει τον 
τομέα της άμυνας.  Πιστεύω ακράδαντα πως το καλύτερο όπλο που κατέχει η Εθνική Φρουρά είναι το 
στελεχιακό της δυναμικό, οι άνθρωποι οι οποίοι αφιερώνουν τη ζωή τους στην προστασία αυτού του τόπου, 
όταν και αν επιβληθεί ανάγκη.  Αυτούς τους ανθρώπους πρέπει πάση θυσία να τους προστατεύσουμε.  Πρέπει 
να διατηρήσουμε το ηθικό τους υψηλό, έτσι ώστε να διατηρηθεί και η Εθνική Φρουρά σε άριστη κατάσταση.  Ο 
φετινός προϋπολογισμός του Υπουργείου Άμυνας κινείται δυστυχώς στη λογική των τελευταίων χρόνων, 
μειωμένος και στοχευμένος για ακόμα μια φορά στα απολύτως αναγκαία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταλήγω με τα εξής: Ποτέ ξανά τέτοια διλήμματα! Ποτέ ξανά εκ των υστέρων αναλύσεις!  Ποτέ ξανά 
λήψη αποφάσεων με το πιστόλι στον κρόταφο!  Όχι άλλες θυσίες από τους εργαζόμενους, όχι άλλες θυσίες 
από τη μεσαία τάξη, όχι άλλες θυσίες από τους μη προνομιούχους!  Αυτές είναι οι προκλήσεις για τη νέα 
κυβέρνηση και για τη διαχείρισή τους το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα πράξει το ακέραιο, αναλαμβάνοντας πολιτικό 
κόστος, αλλά  και με σταθερή και καθαρή συνείδηση και συνέπεια στο εθνικό και στο κοινωνικό καθήκον,  μέσα 
από μια κυβέρνηση εθνικής ενότητας και εθνικής σωτηρίας, που θα ενεργοποιήσει τις δημιουργικές δυνάμεις 
και τα ψυχικά αποθέματα του λαού μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

 Καλή δύναμη σε όλους και καλές γιορτές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Νεόφυτο Κωνσταντίνου. 

 Καλώ τώρα τον κ. Νίκο Νικολαΐδη από την Ε∆ΕΚ να έρθει στο βήμα.  Να ετοιμάζεται ο κ. Νικόλας 
Παπαδόπουλος από το ∆ημοκρατικό Κόμμα. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρία και κύριε υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων συζητά τον προϋπολογισμό του 2013 υπό τη βαριά σκιά της τρόικας και 
του μνημονίου. Για πρώτη φορά εδώ και πάρα πολλά χρόνια η συζήτηση του κρατικού μας προϋπολογισμού 
γίνεται με συνοπτικές διαδικασίες.  Για πρώτη φορά δεν ασκείται στον επιβαλλόμενο βαθμό ο απαιτούμενος 
θεσμικός κοινοβουλευτικός έλεγχος προτού εγκριθεί ο κορυφαίος νόμος του έτους, ο ετήσιος προϋπολογισμός. 
Αυτό το γεγονός είναι ήδη μια οπισθοδρόμηση, ένα έλλειμμα στο δημοκρατικό μας πολίτευμα και στους 
θεσμούς του κράτους μας, ένα έλλειμμα που θα καταγραφεί στα αρνητικά της πολιτικής ιστορίας του τόπου. 

 Είναι μέσα στα πλαίσια αυτής της πραγματικότητας που η Ε∆ΕΚ καταθέτει τις απόψεις της για την 
κατάσταση της κυπριακής οικονομίας και καθορίζει τη στάση της για τον ετήσιο κρατικό προϋπολογισμό του 
2013.  Ποια είναι η κατάσταση της κυπριακής οικονομίας σήμερα; ∆υστυχώς, η κυπριακή οικονομία βρίσκεται 
στο χείλος της καταστροφής.  Ο λαός μας έχει φτάσει στα όρια των αντοχών του και πολλές χιλιάδες 
οικογένειες ήδη ζουν μέσα στη φτώχια, την ανεργία και την απόγνωση.  Η πατρίδα μας ζει σήμερα σε 
πρωτόγνωρες και δραματικές συνθήκες.  Ο εφησυχασμός, η αδράνεια, η αναβλητικότητα, οι αναστολές και οι 
δισταγμοί στην έγκαιρη λήψη μέτρων από την κυβέρνηση σε συνδυασμό με την αλόγιστη συμπεριφορά 
κάποιων διοικήσεων των τραπεζών οδήγησαν την υγιή και ανθούσα κυπριακή οικονομία του 2008 στο 
Μηχανισμό Στήριξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου το 2012.   

 Είναι ξεκάθαρο ότι έχουμε αποταθεί στην Ευρώπη τόσο για σκοπούς ανακεφαλαιοποίησης των 
χρηματοπιστωτικών μας ιδρυμάτων, αλλά και λόγω των δημοσιονομικών προβλημάτων που αντιμετωπίζουμε.  
Το πλεόνασμα του 3,5% του ΑΕΠ του 2007 μετατράπηκε σε έλλειμμα γύρω στο 6% στο τέλος του 2012.  Τα 
έτη 2009-2011 συσσωρεύσαμε ελλείμματα ύψους €3,07 δις, ενώ την περίοδο 2008-2011 το κόστος του 
κρατικού μισθολογίου αυξήθηκε κατά 12%, συμβάλλοντας έτσι στο διαχρονικό υδροκεφαλισμό της κρατικής 
μηχανής.  Το δημόσιο χρέος από 48% του ΑΕΠ το 2008 εκτινάχθηκε στο 75% το 2012.  Υπήρξε κακός 
προγραμματισμός και απουσία στρατηγικού σχεδιασμού. Ενώ υπήρχαν διαβεβαιώσεις ότι το ρωσικό δάνειο θα 
κάλυπτε τις χρηματοδοτικές ανάγκες του κράτους μας μέχρι το τέλος του 2012, ξαφνικά βρεθήκαμε στην 
ανάγκη για εξεύρεση δανεισμού, για να αποφύγουμε πιθανή στάση πληρωμών.  Μέχρι το τέλος του 2014 η 
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κυβέρνηση θα χρειαστεί €4,5 δις για αναχρηματοδοτήσεις για εξόφληση δανείων. Υπήρξε δυστυχώς ανυπαρξία 
σωστής στρατηγικής για τη διαχείριση του δημόσιου χρέους και η όλη προσπάθεια αναλώθηκε σε ευκαιριακές 
εκδόσεις βραχυπρόθεσμου χρέους, οδηγώντας σε ανεξέλεγκτα επίπεδα χρηματοοικονομικών κινδύνων.  

 ∆υστυχώς, εδώ που φτάσαμε έχουμε άμεση ανάγκη από οικονομική στήριξη,  γενναία οικονομική 
στήριξη. Οικονομική στήριξη σημαίνει δάνειο. ∆άνειο σημαίνει δανειακή σύμβαση, σημαίνει μνημόνιο. Ασφαλώς 
όχι ένα οποιοδήποτε μνημόνιο, όμως, αν δεν εξασφαλίσουμε άμεσα οικονομική στήριξη, η πατρίδα μας 
κινδυνεύει να μπει στον εφιαλτικό δρόμο της  οικονομικής κατάρρευσης.  Φτάσαμε εδώ που φτάσαμε, γιατί 
έγιναν τραγικά λάθη, λάθη από τις διοικήσεις κάποιων από τις τράπεζες και λάθη από την κυβέρνηση.  Αυτό 
είναι ένα ανοικτό κεφάλαιο, αυτά τα λάθη, αυτές οι ευθύνες, οι πολιτικές, οι διοικητικές, οι εποπτικές, οι ποινικές 
ευθύνες, οι οποίες πρέπει να καταλογιστούν πλήρως, άμεσα και με διαφάνεια.   

 Η κυβέρνηση και η τρόικα μετά από διαπραγμάτευση κατέληξαν σε ένα κείμενο τριάντα σελίδων που το 
ονόμασαν “Μνημόνιο Συναντίληψης”, που θα είναι και η βάση της δανειακής σύμβασης, η οποία δανειακή 
σύμβαση θα είναι ένα πολύ πιο πολύπλοκο νομικό έγγραφο. Η κυβέρνηση συμφώνησε σε όλες τις πρόνοιες 
αυτού του μνημονίου εκτός από το ποσό της ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών, που δεν είναι ακόμα 
γνωστό. Το μνημόνιο θα πρέπει να κριθεί στη βάση του αν είναι διαχειρίσιμο, αν μπορούμε δηλαδή ως 
οικονομία και ως κοινωνία να ανταποκριθούμε και να αντέξουμε στις πρόνοιές του, και κυρίως αν είναι ένα 
μνημόνιο που θα μας βοηθήσει να βγούμε από την κρίση ή θα μας χώσει πιο βαθιά σε αυτή. 

 Η πρώτη παρατήρηση είναι ότι το μνημόνιο αυτό, ή καλύτερα η αποδοχή του μνημονίου από την 
κυβέρνηση, ήταν απότοκο του εκβιαστικού διλήμματος, του κινδύνου κατάρρευσης του τραπεζικού συστήματος 
και της αδυναμίας μας να διαμορφώσουμε και άλλες επιλογές για τη χώρα μας.  Όταν κάποιος αναγκάζεται να 
δεχτεί μια συμφωνία κάτω από απειλή οικονομικής καταστροφής και επειδή δεν έχει άλλες επιλογές, αυτή η 
συμφωνία ασφαλώς δεν μπορεί να είναι μια καλή συμφωνία. 

 Μια αντικειμενική γενική εκτίμηση για το μνημόνιο αυτό είναι ότι η τρόικα πέτυχε ό,τι επεδίωξε από την 
αρχή, ένα μνημόνιο λιτότητας, μιας φιλοσοφίας που στην πράξη απέτυχε, γιατί οδηγεί την οικονομία σε ένα 
φαύλο κύκλο ύφεσης, περισσότερης ανεργίας, μεγαλύτερης ανάγκης για στήριξη.  Είναι ένα μνημόνιο χωρίς 
κανένα ουσιαστικό μέτρο και προοπτική ανάπτυξης, ένα μνημόνιο που αφήνει απροστάτευτες ευάλωτες 
ομάδες πληθυσμού και πλήττει την κοινωνική συνοχή. Είναι ένα μνημόνιο που κατά κύριο λόγο στηρίζεται 
στους φόρους και στις σαρωτικές μειώσεις μισθών, ένα μνημόνιο που πλήττει κορυφαίους κοινωνικούς 
θεσμούς, όπως είναι τα κοινωνικά επιδόματα, το ΓΕΣΥ, η ιδιοκατοίκηση.  Ταυτόχρονα, μέσα από 
εποικοδομητικές ή μη ασάφειες  θέτει σε αμφιβολία και δε διασφαλίζει επαρκώς κυριαρχικά μας δικαιώματα, 
όπως το δικαίωμα διαχείρισης του εθνικού μας πλούτου, του φυσικού αερίου. 

 Σε τελική ανάλυση μια διαπραγμάτευση κρίνεται εκ του αποτελέσματός της και τα αποτελέσματα αυτής 
της διαπραγμάτευσης δυστυχώς δεν είναι θετικά.  Η διαπραγμάτευση απέτυχε στο να μη μας οδηγήσει στο 
αδιέξοδο δίλημμα είτε υπογραφής ενός μνημονίου με απαράδεκτες πρόνοιες είτε μη υπογραφής του με 
καταστροφικές συνέπειες.  Μας έφεραν σε αυτό το αδιέξοδο δίλημμα, γιατί, ενώ οι κυβερνώντες γνώριζαν εδώ 
και μήνες αυτή την εξέλιξη, δεν μπήκαν σε μια διαπραγμάτευση με την τρόικα με μια στρατηγική αρκούντως 
συγκροτημένη, ολοκληρωμένη και διεκδικητική. ∆εν υπήρξε συλλογικότητα, δεν υπήρξε συνδιαμόρφωση 
πολιτικής, δεν κτίσαμε άλλες επιλογές.  Όταν πας σε μια διαπραγμάτευση χωρίς επιλογές, η διαπραγματευτική 
σου ισχύς είναι μηδέν.  ∆εν αντιμετωπίστηκαν με την πρέπουσα υπευθυνότητα προτάσεις που θα μπορούσαν 
να μας δώσουν και άλλες επιλογές, αν όχι εναλλακτικά ενός μνημονίου, τουλάχιστον συμπληρωματικά του 
μνημονίου, όπως ήταν η πρόταση του Γιώργου Λιλλήκα.  Η πρόταση ήταν να μελετήσουμε τη νωρίτερη 
αξιοποίηση του φυσικού αερίου -τι πιο φυσιολογικό;- που αγνοήθηκε και με ανευθυνότητα και προχειρότητα 
απορρίφθηκε λόγω της προέλευσής της, χωρίς να έχουν αυτοί που με σπουδή την απέρριψαν καμιά 
εναλλακτική πρόταση ή ιδέα να καταθέσουν. 

 Το συμπέρασμά μας είναι ότι αυτό το Μνημόνιο Συναντίληψης είναι μια κακή βάση για συμφωνία.  
Πρέπει να πούμε ότι σε κάποια σημεία βελτιώθηκε από την αρχική πρόταση της τρόικας, σε πολλά όμως 
σημεία υπήρξε χειροτέρευσή του, κάτι που χρεώνεται στη διαπραγμάτευση, όπως περικοπές μισθών, φόροι, το 
θέμα του φυσικού αερίου κ.λπ.  Έστω και αν εδώ που φτάσαμε δεν έχουμε πολλές επιλογές, δεν μπορούμε να 
δεχτούμε πως αυτό το κείμενο στο οποίο κατέληξε η κυβέρνηση, και δυστυχώς το δέχτηκε, είναι το τελικό, το 
τελευταίο κείμενο. Έχει μέσα πρόνοιες απαράδεκτες, έχει μέσα ασάφειες επικίνδυνες!  Είναι κατανοητό 
ασφαλώς ότι μπορεί να μην μπορεί να αλλάξουν κάποια αριθμητικά δεδομένα, όμως υπάρχουν πρόνοιες που 
δεν μπορεί να μην αλλάξουν.  Υπάρχουν πρόνοιες που, αν παραμείνουν, θα τις βρίσκουμε μπροστά μας ως 
εμπόδιο για έξοδο από την κρίση, τόσο την οικονομική κρίση όσο και την κοινωνική κρίση. 

 Ως Ε∆ΕΚ ζητήσαμε από την κυβέρνηση να διαπραγματευτεί, να συνεχίσει να διαπραγματεύεται 
περαιτέρω αυτό το Μνημόνιο Συναντίληψης, ώστε να αφαιρεθούν οι απαράδεκτες πρόνοιες και να 
αντικατασταθούν με άλλες, πιο αποδεκτές πρόνοιες ίσου οικονομικού αποτελέσματος. Το ίδιο προσπαθούμε 
να κάνουμε κι εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα της Ε∆ΕΚ μέσα από τη διαφοροποίηση των νομοσχεδίων που 
ήρθαν και θα έρθουν στη Βουλή, αλλά και μέσα από τον προϋπολογισμό. 
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 Στην προσπάθειά μας να αμβλύνουμε τις απαράδεκτες πρόνοιες του Μνημονίου Συναντίληψης βρήκαμε 
την ακατανόητη άρνηση της πλειοψηφίας των κομμάτων.  Παρ’ όλον ότι τόσο η κυβέρνηση όσο και τα κόμματα 
αναγκάστηκαν να μπουν στη διαδικασία επανεξέτασης αριθμού προνοιών όπως ο φόρος ακίνητης περιουσίας, 
το συνταξιοδοτικό, η προστασία της ιδιοκατοίκησης, εξακολουθεί να επικρατεί η φιλοσοφία του απαραβίαστου, 
του απαράβατου του Μνημονίου Συναντίληψης. Αν αυτή η φιλοσοφία δεν αλλάξει, τότε τους επόμενους μήνες, 
όταν θα έρχονται στη Βουλή σωρηδόν τα νομοσχέδια που θα προκύπτουν στην πορεία, θα είναι μια συνταγή 
για συνεχή αδιέξοδα. 

 Εμείς παραμένουμε συνεπείς στη φιλοσοφία μας να προσπαθήσουμε να αλλάξουμε πρόνοιες που είτε 
καταστρατηγούν θεσμούς είτε περιορίζουν την κυριαρχία του κράτους μας είτε είναι εξοντωτικές για ευάλωτες 
ομάδες του πληθυσμού μας. Θα συνεχίζουμε να καταψηφίζουμε νομοσχέδια που έχουν αυτές τις πρόνοιες.  ∆ε 
θα καταψηφίζουμε όμως αυτά τα νομοσχέδια άκριτα και ανεύθυνα· θα τα καταψηφίζουμε και την ίδια στιγμή θα 
προτείνουμε ισοδύναμα μέτρα πιο δίκαια και πιο ορθολογικά. Αυτό κάναμε με την καταψήφιση των περικοπών 
μισθών με τρόπο οριζόντιο και ισοπεδωτικό.  Αυτό κάναμε με την καταψήφιση των νομοσχεδίων για μείωση 
στα επιδόματα τέκνων, μάνας και φοιτητών, ζητώντας την ανακατανομή των περικοπών σε όλα τα επιδόματα 
κατά τρόπο πιο δίκαιο και πιο κοινωνικά ευαίσθητο.   

 Να ξεκαθαρίσουμε και κάτι ακόμα μια φορά.  Κύριε Πρόεδρε, επαναλήφθηκε σήμερα μέσα από τη 
συζήτηση στη Βουλή από βουλευτή συνάδελφο του ΑΚΕΛ μια θέση που το ΑΚΕΛ προβάλλει τις τελευταίες 
ημέρες, ότι περίπου η Ε∆ΕΚ είναι ανακόλουθη, όταν εισηγείται τη μη περικοπή στα επιδόματα των τυφλών, 
των βαριά αναπήρων και των πολύτεκνων, γιατί κατά τη συζήτηση στο Υπουργείο Οικονομικών η Ε∆ΕΚ 
εισηγήθηκε περικοπές €185 εκατομ. στις κοινωνικές παροχές.  Αυτό είναι η μισή αλήθεια.  Παραλείπει το ΑΚΕΛ 
να πει ότι το θέμα που πάγια ήγειρε η Ε∆ΕΚ ήταν η στόχευση των επιδομάτων, όπως παραλείπει να πει ότι η 
κυβέρνηση εισηγήθηκε €200 εκατομ. περικοπές, όπως παραλείπει να πει ότι στο περιβόητο Μνημόνιο 
Συναντίληψης η κυβέρνηση αποδέχθηκε πρόνοια για περαιτέρω μείωση των κοινωνικών παροχών το 2014 
κατά €28 εκατομ., όπως παραλείπει να πει ότι αποδέχθηκε πρόνοια μέσα στο Μνημόνιο Συναντίληψης για 
πιθανή περαιτέρω μείωση των κοινωνικών παροχών μετά το 2014.  Αυτή είναι όλη η αλήθεια κι ας κρίνουν οι 
πολίτες. 

 Στην ίδια φιλοσοφία, κύριε Πρόεδρε, κινείται και η σημερινή πρότασή μας για μείωση των λειτουργικών 
δαπανών των υπουργείων κατά 2,75%, για να διασωθούν από το κονδύλι που θα εξοικονομηθεί αρκετές 
εκατοντάδες θέσεις εποχιακών ωρομίσθιων και συμβασιούχων καθηγητών.  Γιατί δε μιλούμε για απλούς 
αριθμούς, μιλούμε για ανθρώπους, μιλούμε για οικογένειες που θα μπουν άμεσα στην ανεργία. 

 Θέλουμε επίσης να δηλώσουμε με τον πιο εμφαντικό τρόπο ότι διαφωνούμε κάθετα με τις πρόνοιες του 
προϋπολογισμού για υπερβολικές περικοπές των κοινωνικών επιδομάτων σε ευάλωτες ομάδες, που τα έχουν 
απόλυτη ανάγκη για την επιβίωσή τους.  Αναμένουμε από την κυβέρνηση να κάνει αυτό που δυστυχώς 
συνταγματικά δεν μπορεί να κάμει η Βουλή, να φέρει άμεσα στη Βουλή τροποποιήσεις σε αυτό τον 
προϋπολογισμό, που να ανακατανέμουν τα κονδύλια για τις κοινωνικές παροχές και να διορθώνουν αυτές τις 
απαράδεκτες πρόνοιες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Πραγματικά, ανεξάρτητα από το τι μνημόνιο θα υπογραφτεί τελικά, θα πρέπει πάση θυσία να 
διατηρήσουμε τη δυνατότητά μας να το επαναδιαπραγματευθούμε. Και να το κάνουμε,  μόλις μπορέσουμε να 
διαμορφώσουμε τέτοιες συνθήκες που να μας επιτρέπουν να έχουμε και άλλες επιλογές, να το κάνουμε με την 
πρώτη ευκαιρία, ώστε ο τόπος μας να ξαναμπεί στο δρόμο της ανάπτυξης και της ευημερίας.  Και η Κύπρος θα 
μπει ξανά σε αυτό το δρόμο!  Όχι μόνο εξαιτίας του φυσικού αερίου· εξαιτίας κυρίως του λαού μας, που είναι ο 
μεγαλύτερος εθνικός πλούτος που διαθέτει η πατρίδα μας.  

 ∆εν είναι ασφαλώς η ώρα της κομματικής σκοπιμότητας και αντιπαράθεσης και λυπούμαστε πολύ που η 
σημερινή συζήτηση οδηγήθηκε μέσα από προεκλογικές ομιλίες σε κομματική αντιπαράθεση.  ∆εν μπορούμε να 
παίζουμε σε τέτοιες στιγμές με το μέλλον του τόπου μας είτε με τον έναν είτε με τον άλλο τρόπο.  Αυτή η ώρα 
είναι η ώρα της εθνικής ευθύνης για όλους.  Με γνώμονα, όπως πάντα, την ευθύνη μας απέναντι στο λαό και 
απέναντι στον τόπο, το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσει το νομοσχέδιο του προϋπολογισμού 
για το 2013, εμμένοντας στις παρατηρήσεις και τροποποιήσεις που καταθέσαμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Νικολαΐδη για τη συνεισφορά του στη συζήτηση. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο από το ∆ημοκρατικό Κόμμα να προσέλθει στο βήμα. 
Παρακαλώ επίσης τον κ. Νίκο Κατσουρίδη να ετοιμάζεται, για να ομιλήσει στη συνέχεια. 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Έντιμοι κύριοι υπουργοί,  

 ∆εν ξέρω τι είναι πιο τραγικό.  Το ότι έχει έρθει η τρόικα στην Κύπρο και μας προκαλεί προβλήματα ή 
το ότι είχαμε τέτοια προβλήματα, που αναγκαστήκαμε να φέρουμε την τρόικα στην Κύπρο.  Και ακόμη πιο 
τραγικό, ακούγοντας κάποιες από τις παρεμβάσεις απόψε, φαίνεται ότι ακόμη δεν καταλάβαμε γιατί η τρόικα 
έχει έρθει στην Κύπρο! 

 Ζούμε όντως πρωτόγνωρες εμπειρίες ως τόπος και ως λαός.  Σαράντα χιλιάδες οι άνεργοι, τα 
νοικοκυριά μας και οι επιχειρήσεις μας είναι τα πιο καταχρεωμένα της Ευρώπης, χίλιες μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις χρεοκοπούν και κλείνουν το χρόνο και έχουμε εκατόν είκοσι χιλιάδες συμπολίτες μας που ζουν 
κοντά ή κάτω από το όριο της φτώχιας, μία πόλη όπως τη Λεμεσό που ζει κάτω από το όριο της φτώχιας.  
Αυτοί όλοι ακόμη δεν πήραν το σημείωμα ότι μόνο οι τράπεζες έχουν πρόβλημα και κανένα άλλο πρόβλημα 
δεν υπάρχει στην κυπριακή οικονομία! 

 Πώς πράγματι φτάσαμε ως εδώ;  Κάποιοι ισχυρίζονται ότι είναι μια κρίση του καπιταλισμού και ότι 
αυτές οι πολιτικές έχουν αποτύχει.  Και θέλω πραγματικά να το καταλάβω:  ∆ηλαδή οι πολιτικές αυτής της 
κυβέρνησης έχουν επιτύχει;  ∆ηλαδή πόσο χειρότερα θα ήταν τα πράγματα, αν είχαν αποτύχει κιόλας;  Και 
θέλω να καταλάβω:  Η Ελλάδα χρεοκόπησε, επειδή εφάρμοζε εδώ και δεκαετίες καπιταλιστικές, 
νεοφιλελεύθερες συνταγές ή μήπως τις αντίθετες;  Η Κύπρος χρεοκόπησε, επειδή εφάρμοζε νεοφιλελεύθερες 
πολιτικές ο κ. Χριστόφιας ή τις αντίθετες πολιτικές; 

 Φυσικά η εύκολη λύση και η εύκολη απάντηση από τους κυβερνώντες είναι ότι για όλα φταίνε οι 
τράπεζες.  Όπως και στο Μαρί, η κυβέρνηση δε φταίει απολύτως σε τίποτα!  Είναι αποκαρδιωτικές αυτές οι 
προσεγγίσεις, γιατί είναι με αυτοκριτική ακριβώς που τούτη την κρίσιμη περίοδο πρέπει να προσεγγίζουμε 
τέτοια ζητήματα.  Πρέπει να διδαχθούμε από τα λάθη μας, δεν πείθουν τέτοια επιχειρήματα, γιατί δεν έχει 
νόημα να συζητάμε για τον προϋπολογισμό του 2013, αν δε θα συζητήσουμε παράλληλα και για τα αίτια που 
μας οδήγησαν στις αγκάλες της τρόικας. 

 Ευθύνεται σίγουρα η παγκόσμια οικονομική κρίση.  Αν όμως, όπως λέχθηκε, μειώνονταν τα έσοδα του 
κράτους γι’ αυτό το λόγο, γιατί αυξάνονταν οι δαπάνες;  Ευθύνονται φυσικά και οι τράπεζες, γιατί συμφωνώ με 
όσα έχουν πει και άλλοι ομιλητές, ότι επένδυσαν όλα τα αυγά τους σε ένα καλάθι, στην οικονομία της Ελλάδας.  
Ευθύνεται και ο συνεργατισμός για τις δικές του αδυναμίες, έστω κι αν δεν έχει καμία απολύτως σχέση με την 
Ελλάδα.   

 Όμως φτάσαμε εδώ που φτάσαμε κυρίως λόγω του υπερδανεισμού του κράτους μας και λόγω της 
απώλειας της αξιοπιστίας της κυβέρνησης.  Αυτό εξάλλου φαίνεται και από το ύψος της στήριξης που θα 
δεχτούμε, αν όλα πάνε καλά και εγκριθεί το αίτημά μας.  Αν θέλουν €10 δις περίπου οι τράπεζες και ο 
συνεργατισμός, άλλα τόσα θέλει η κυβέρνηση.  Και αυτά όλα, λόγω του ότι δεν πήραμε τις κατάλληλες, 
απαραίτητες αποφάσεις, την ώρα που έπρεπε.   

Πραγματικά είναι με έκπληξη που ακούω ότι η Κύπρος δήθεν έχει χαμηλότερο δημόσιο χρέος από το 
μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Πραγματικά νομίζω ότι κάποιοι δεν αντιλαμβάνονται ακόμη την έκταση 
του προβλήματος που έχουμε να αντιμετωπίσουμε.  Αν είναι αυτά τα νούμερα της στήριξης που ακούμε και θα 
πάμε πάνω από το 140% του ΑΕΠ μας σε δημόσιο χρέος, θα έχουμε το τέταρτο μεγαλύτερο δημόσιο χρέος 
στον κόσμο!  Μόνο η Ζιμπάμπουε, η Ιαπωνία και η Ελλάδα θα έχουν μεγαλύτερο χρέος από την Κύπρο.  Και, 
αν πάμε στο 170%, που λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το 2030, θα περάσουμε και την Ελλάδα.  Αυτό είναι το 
ύψος του προβλήματος, γι’ αυτό έχουμε ζητήσει βοήθεια και ευτυχώς εμείς δεν είμαστε αφρικανική χώρα, 
είμαστε χώρα του ευρώ και η Ευρώπη θέλει να μας βοηθήσει και μπορούμε να πάρουμε βοήθεια, αλλιώς θα 
μας άφηναν στη μοίρα μας. 

Θεωρώ παράδοξο λοιπόν να σχολιάζει για παράδειγμα ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ μια δήλωση 
που έκανα το 2008, πριν πέντε χρόνια, όταν είπα ότι θα έχουμε επιπτώσεις στην πραγματική οικονομία από 
την οικονομική κρίση αλλά όχι στις τράπεζες.  Έχουν δίκαιο, έσφαλα.  Πραγματικά υποτίμησα τη δυνατότητα 
και την ικανότητα του ΑΚΕΛ και του Προέδρου της ∆ημοκρατίας να καταστρέψουν την οικονομία της χώρας 
μας και το τραπεζικό σύστημα μέσα σε πέντε χρόνια!  Καλωσορίζω φυσικά την αλλαγή, ότι από 
“καταστροφολόγος” ξαφνικά έγινα “ωραιολόγος” και σήμερα άκουσα ότι έγινα άγγελος, αν όχι αρχάγγελος!  
Άλλος έχει εκείνη τη χάρη! 

∆εν προειδοποίησα τελικά αρκετά αυτά τα πέντε χρόνια.  Είναι γεγονός ότι ούτε στους χειρότερούς 
μου εφιάλτες δεν περίμενα αυτή η κυβέρνηση να δανειστεί €8 δις σε πέντε χρόνια και να διπλασιάσει το χρέος 
μας.  ∆εν περίμενα να αγνοούνται οι επιστολές του αρμόδιου τμήματος διαχείρισης δημόσιου χρέους.  Από το 
2010 προειδοποιούσαν οι άνθρωποι ότι με το ριψοκίνδυνο τρόπο που δανείζονται οι κυβερνώντες θα 
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οδηγηθούμε στο Μηχανισμό Στήριξης.  Ε, δεν περίμενα να ανατινάξουν το Μαρί!  Σίγουρα δεν περίμενα η 
κυβέρνηση να είναι ένας απλός παρατηρητής και να δέχεται απανωτές υποβαθμίσεις χωρίς να παίρνει επαρκή 
μέτρα.  Σίγουρα δεν περίμενα τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να αδειάζει δημόσια το Χαρίλαο Σταυράκη, όταν 
το Φεβράρη του 2010 έφερε μέτρα και αυτός τα πέταξε στον κάλαθο των αχρήστων.  ∆εν περίμενα να αδειάσει 
παρομοίως και τον Κίκη Καζαμία, το Σεπτέμβρη του 2011, όταν έφερε προτάσεις για την ΑΤΑ και το δέκατο 
τρίτο, και δεν περίμενα να αδειάσει και το νυν Υπουργό Οικονομικών, τον κ. Σιαρλή, πριν από λίγο καιρό και να 
χαρακτηρίζει κάποιους “μανδαρίνους των υπουργείων”.  Και δεν περίμενα τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να 
κουρέψει το ελληνικό χρέος και να φορτώσει με €4,5 δις το κυπριακό τραπεζικό σύστημα, περιλαμβανομένου 
και του συνεργατισμού.  Και δεν ανέμενα από το νυν ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας να φορτώσει με €6,2 δις 
μη εξυπηρετούμενα δάνεια τις τράπεζες και το συνεργατισμό.  Και σίγουρα δεν ανέμενα για ένα χρόνο να 
είμαστε εκτός των αγορών, γιατί κάποιοι πίστευαν ότι θα βγάλουν τις προεδρικές εκλογές με ένα ρώσικο 
δάνειο. 

Παραδέχομαι ότι τότε, όταν έκαμνα τις δηλώσεις το 2008, δεν τα περίμενα όλα αυτά.  Γιατί τότε η 
Κύπρος είχε πλεόνασμα €500 εκατομ., τότε είχαμε 48% του ΑΕΠ χρέος.  Τότε ήμασταν οι πρώτοι 
δημοσιονομικά από τις δέκα νέες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Πού ήμασταν τότε, πού είμαστε σήμερα! 

∆ιαφωνώ ότι καμία κυβέρνηση δεν μπορούσε να στηρίξει το τραπεζικό μας σύστημα, ακόμα και στα 
μαύρα χάλια που βρίσκεται σήμερα.  Η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου μπορούσε να το στηρίξει.  Αν 
είναι 50% του ΑΕΠ που θα χρειαστούμε και το προσθέσουμε στo 48% του ΑΕΠ του τότε, του 2008, δεν 
ξεπερνούμε το 100% του ΑΕΠ.  Η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου μπορούσε να το στηρίξει.  Φυσικά 
δε θα φτάναμε εδώ που φτάσαμε αλλά, ακόμα και σ’ αυτά τα μαύρα χάλια, θα μπορούσε να το στηρίξει.   

∆εν ήταν αναπόφευκτη η ένταξή μας στο Μηχανισμό Στήριξης.  Η Κύπρος δεν ήταν Ελλάδα 
οικονομικά.  Έγινε Ελλάδα οικονομικά λόγω εγκληματικών λαθών και παραλείψεων και αλίμονό μας, αν είναι 
να επιστρέψουμε στις υπέρμετρες σπατάλες, στις υπέρογκες δαπάνες και στον υπερδανεισμό, γιατί αυτές οι 
πολιτικές είναι που μας χρεοκόπησαν.  Αυτές οι πολιτικές είναι που πέτυχαν ακριβώς τα αντίθετα από τα 
επιδιωκόμενα αποτελέσματα.  Αυτές οι πολιτικές είναι που μας έστειλαν στο μνημόνιο και σίγουρα 
αναγνωρίζουμε ότι το μνημόνιο θα αυξήσει τις υφεσιακές πιέσεις στην οικονομία της Κύπρου.  ∆εν είναι 
επιλογή, είναι ανάγκη εδώ που φτάσαμε.  Θα πλήξει την κοινωνική συνοχή.  Οι περικοπές μισθών, κοινωνικών 
παροχών και επιδομάτων θα έχουν πάρα πολύ αρνητικές παρενέργειες στην ποιότητα ζωής των Κύπριων 
πολιτών.   

Πρέπει όμως να διδαχθούμε από τα λάθη μας.  Επιτέλους, να μάθουμε από τα παθήματά μας, για να 
μην τα επαναλάβουμε.  Πρέπει να καταλάβουμε ότι κανένας δεν μπορεί να ζει με δανεικά στο διηνεκές, πόσω 
μάλλον να δανείζεται περισσότερα απ’ αυτά που μπορεί να πληρώσει.  Ούτε τα νοικοκυριά μας ούτε οι 
επιχειρήσεις μας ούτε το κράτος μας.  Πρέπει να δαπανούμε λιγότερα και σίγουρα να παράγουμε περισσότερα, 
για να μπορέσουμε πλέον να αποπληρώσουμε τα χρέη μας και να επενδύσουμε στις μελλοντικές γενιές.  Η 
ανάπτυξη με δανεικά δεν είναι ανάπτυξη και οι κοινωνικές παροχές με δανεικά δεν οδηγούν στην κοινωνική 
ασφάλεια αλλά στην ανασφάλεια, όπως ανακαλύπτουμε σήμερα.   

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω φυσικά και εγώ να τελειώσω με μια πιο αισιόδοξη νότα.  Εκτιμώ 
ότι θα περάσουμε χειρότερα, πριν να έρθουν καλύτερες μέρες, δυστυχώς, αλλά είμαι αισιόδοξος ότι μπορούμε 
να τα καταφέρουμε, γιατί, έστω και εδώ που φτάσαμε, βλέπω κάποια θετικά στοιχεία.  Και δεν αναφέρομαι 
μόνο στο φυσικό αέριο και στις προοπτικές του.  Θεωρώ ότι ωριμάσαμε ως λαός.  Ο λαϊκισμός δεν έχει την ίδια 
απήχηση που είχε πριν από λίγο καιρό.  Είναι με υπευθυνότητα που αντιμετωπίζουν κάποια ζητήματα οι 
συνδικαλιστικές οργανώσεις και αυτό πρέπει να το αναγνωρίσουμε.  Παρά τις αντιδράσεις τους, ήταν ήπιες οι 
κινητοποιήσεις τους, πέρα από κάποιες μεμονωμένες εξαιρέσεις.  Είναι επίσης υπεύθυνη η στάση που 
δείχνουν όλες οι πολιτικές δυνάμεις, ακόμη και εκείνες που σε επιμέρους σημεία διαφωνούν, και φυσικά η 
αναβάθμιση χθες της Ελλάδας από τους Standard & Poor’s δείχνει ότι ίσως να υπάρχει φως στο τέλος του 
τούνελ. 

Είναι φυσικά κρίμα να βλέπουμε εν τω μεταξύ να εξανεμίζονται οι τεράστιες θυσίες και οι τιτάνιες 
προσπάθειες αυτού του λαού, που κατάφερε να πετύχει θαύματα, όπως ήταν η ένταξη στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση και στην Ευρωζώνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

Ο Πολωνός συγγραφέας Τζόζεφ Κόνραντ έγραφε στο βιβλίο του “Ο τυφώνας” ότι μόνο ένας τρόπος 
υπάρχει, για να ξεπεράσεις την καταιγίδα: κοιτάζοντάς την κατάματα και τραβώντας μπροστά.  Πάντα στα μάτια 
και πάντα μπροστά.  Έτσι θα ξεπεράσουμε και εμείς σήμερα τα προβλήματά μας.  Θα τα αντιμετωπίσουμε 
κοιτάζοντάς τα στα μάτια.  Με τόλμη και θάρρος, όπως μάθαμε ως λαός πάντα να κάμνουμε στα δύσκολα, γιατί 
ξεπεράσαμε και χειρότερα.   

Μπορούμε να δείξουμε για ακόμα μια φορά σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση και σε ολόκληρο τον 
κόσμο ότι σ’ αυτό το ξεκομμένο νησί της Μεσογείου υπάρχει ένας λαός σφυρηλατημένος μέσα από τις 
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συμφορές και τις κακουχίες που δεν αποδέχεται τις ξένες επιβουλές ούτε στα εθνικά ζητήματα ούτε και στην 
οικονομία.  Και, αν το πιστέψουμε, θα μπορέσουμε να τα καταφέρουμε, φτάνει να το αποφασίσουμε και φτάνει 
να αγωνιστούμε. 

Χρόνια πολλά σε όλους! 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου τον Πρόεδρο της Βουλής αντικατέστησε στην 
έδρα ο κ. Σοφοκλής Φυττής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ευχαριστούμε, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Καλώ τον κ. Νίκο Κατσουρίδη του ΑΚΕΛ, βουλευτή Λευκωσίας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρέπει να δηλώσω ότι στο χρόνο που μου έμεινε είναι αδύνατον να πω αυτά που θέλω να πω, οπότε 
θα κάνω μια επιλογή.   

 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι, ενώ πιστεύω ακράδαντα ότι αυτός ο λαός μπορεί να τα καταφέρει, 
όπως τα καταφέρνει για εννιά χιλιάδες χρόνια, αν κρίνω από τη συζήτηση, θα συμφωνήσω με τον κ. 
Παπαδόπουλο ότι θα δυσκολευτούμε πολύ.  Γιατί εγώ δεν έχω αντιληφθεί, για παράδειγμα -και αλλάζω τη 
δομή που είχα στο μυαλό μου για την ομιλία- ότι ενώνουμε δυνάμεις, όταν υπήρξαν ομιλίες που δεν έμεινε 
χαρακτηρισμός που δε μας απευθύνθηκε, με πιο συνήθη το “εγκληματίες” και το “έγκλημα”, και όταν ζητήθηκε 
από όσους είχαμε μείνει ως ομιλητές να βγούμε και να πούμε απλώς μία φράση, «ζητώ συγγνώμη».   

 Θα ήθελα να είχα άλλη προσέγγιση απ’ αυτήν που θα έχω, αλλά νομίζω ότι ορισμένα πράγματα δεν 
μπορούν να γίνουν ανεκτά.  Γι’ αυτό ζητώ συγγνώμη, γιατί χαράχτηκε η Πράσινη Γραμμή το ʼ63-’64, και πριν το 
’64, γιατί εκποιήθηκαν, όπως λέχθηκε, όνειρα και προσδοκίες, εκποιήθηκε τότε το όνειρο της Ένωσης, ζητώ 
συγγνώμη, γιατί εκποιήθηκαν όνειρα και προσδοκίες και στις 15 Ιουλίου 1974 εμείς ως ΑΚΕΛ προκαλέσαμε την 
εισβολή!   

 Την ίδια ώρα θα πρέπει να πω ότι άκουσα με προσοχή τις προεκλογικές ομιλίες που εκφωνήθηκαν 
προηγουμένως.  Ακούγοντας το φίλο μου το Μάριο Καρογιάν, νόμισα ότι ζούμε στη χώρα των θαυμάτων.   

 «Η φετινή συζήτηση των προϋπολογισμών του κράτους συμπίπτει με τη συμπλήρωση της πενταετούς 
θητείας της κυβέρνησης.  Μιας κυβέρνησης που ανήλθε στην εξουσία με πολλά υποσχόμενα και φιλόδοξα 
προγράμματα, με μεγάλες υποσχέσεις για ολόκληρο το φάσμα του δημόσιου βίου.  Τι άραγε να υπενθυμίσω;  
Την τοπική αυτοδιοίκηση;  Την οργίλη αντίδραση του Προέδρου στο ρουσφέτι;  Το γεγονός ότι δε θα επέτρεπε 
ποτέ να διορίζονται συνταξιούχοι στις διάφορες θέσεις και εκτός από κουμπάρους συνταξιούχους και 
κολλητούς δεν έχουμε σε όλα τα φάσματα του δημόσιου βίου;  Τι να πει κανένας, όταν το 55% των 
συνταξιούχων ζει κάτω από το όριο της φτώχιας;  Κατά τ’ άλλα το είπατε και το κάνατε.  Ένα θέλω να σας πω:  
Το είπατε, το παρακάνατε στο ψέμα.  Έλεος!  Γιατί ο λαός και παρακολουθεί και ξέρει και αντιλαμβάνεται και τι 
εκάμετε και τι δεν εκάμετε»,  17 ∆εκεμβρίου 2007, Νίκος Αναστασιάδης για την κυβέρνηση Τάσσου 
Παπαδόπουλου.   

 Αν πάρω το μυαλό μου πίσω, ανάλογη θερμή κριτική όπως αυτήν που εδέχθη σήμερα η κυβέρνηση 
Χριστόφια και τότε η κυβέρνηση Παπαδόπουλου είχε δεχτεί και η κυβέρνηση του κ. Βασιλειάδη -τότε εκάμναν 
τζιαι λάθος, εν τον ελέαν Βασιλείου, κατά λάθος τον ελέαν Βασιλειάδη- και η κυβέρνηση του Σπύρου 
Κυπριανού, για τον οποίο εξέδωσαν και ολόκληρο “κίτρινο” βιβλίο.   

 Λυπούμαι να πω ότι την ίδια ώρα που εκφωνούνταν ευχές για καλά Χριστούγεννα ακούουνταν -και δε 
λέω από την πλειοψηφία, από τη μειοψηφία- και μηνύματα μισαλλοδοξίας.  Κατά τα άλλα θα αντιμετωπίσουμε 
την πρωτοφανή κρίση από κοινού!   

 Αλλά θα παραμείνω στο “συγγνώμη”.  Συγγνώμη για το χρηματιστήριο, που αυτή η Βουλή ομόφωνα 
είπε ποιοι ευθύνονται, αλλά τίποτε δεν έγινε!  Κατά τ’ άλλα αυτή η κυβέρνηση είναι που δεν έπαιρνε μέτρα!   

 Σ’ αυτή την ομιλία, που δε θα πάρω το χρόνο μου, για να τη διαβάσω ολόκληρη βέβαια, κατηγορείτο ο 
Τάσσος Παπαδόπουλος ότι σκότωσε το επιχειρείν, όσο κι αν σας φαίνεται σήμερα απίστευτο.  Είναι εδώ 
γραμμένο.  Σήμερα το ακούσαμε και γι’ αυτή την κυβέρνηση, ότι εσκότωσε το επιχειρείν.  Και μάλιστα αυτό 
οφείλεται στο ότι διοίκησαν πρόσωπα τα οποία δεν ήταν στην αγορά.  Την ίδια στιγμή φταίνε οι τρεις 
τραπεζίτες υπουργοί που ήταν στην καρδιά της αγοράς.   
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 Τι δεν ακούστηκε για το ρουσφέτι και χίλια δυο άλλα!  Τα σχολίασαν συνάδελφοι. δε θέλω να αναφέρω τι 
λεγόταν από το βήμα της Βουλής από βουλευτές των κομμάτων που σήμερα μας κατηγόρησαν γι’ αυτό το 
πράγμα. 

 Λέχθηκε από ομιλητή εκ δεξιών ότι είμαστε σίγουροι ότι θα πάμε καλά.  Υπάρχει βέβαια ο κίνδυνος 
εκτροχιασμού λόγω αστάθμητων διεθνών εξελίξεων.  Κάποιες αστάθμητες διεθνείς εξελίξεις θεωρείται εκ των 
προτέρων δυνατόν -και είναι- ότι θα επηρεάσουν την πορεία της οικονομίας.  Αλλά η πρωτοφανής κρίση που 
σάρωσε τον κόσμο, που δεν υπάρχει δεύτερη στην ιστορία του συστήματος, δεν είναι παράγοντας που πρέπει 
να συνυπολογίζεται!   

 Φταίνε οι τράπεζες, φταίνε οι κατά καιρούς κυβερνήσεις, φταίει και ο ιδιωτικός τομέας -και να μην 
κρυβόμαστε, γιατί, για να φτάσεις σε 300% ιδιωτικό χρέος, κάτι λέει- φταίει και ο δημόσιος τομέας, αλλά στις 
ομιλίες των συναδέλφων το 99% ήταν «φταίει μόνο η κυβέρνηση».  «Φταίει ο υπερδανεισμός», άκουσα από 
τον τελευταίο ομιλητή.  ∆ε φταίνε οι τράπεζες, γενικής αναγνώρισης και από τους ξένους ότι έχουν την πρώτη 
ευθύνη.  Κάποιος άλλος ανακάλυψε μάλιστα ότι περίπου έντζιεν δικές μας οι τράπεζες.  ∆εν υπάρχει ούτε ένα 
μέλος διοικητικού συμβουλίου καμιάς τράπεζας που να προέρχεται από το χώρο του ΑΚΕΛ.  Ούτε ένα!  Αλλά 
είναι έτσι που το μετρούμε;  Έτσι πρέπει να μετρούμε τα πράγματα;  Έχουν αποδεδειγμένα με τους αριθμούς 
την κύρια ευθύνη.   

 ∆ιερωτήθηκε ο προηγούμενος ομιλητής αν φταίει το μοντέλο για την Ελλάδα και για την Κύπρο.  Εγώ θα 
προσθέσω ερώτημα: Όλες οι άλλες χώρες, περιλαμβανομένων των Ηνωμένων Πολιτειών, δεν είναι τις ίδιες 
συνταγές που εφάρμοζαν;  ∆ε χρεοκόπησε δύο φορές η Ουγγαρία, εφαρμόζοντας τις συνταγές τούτες;  ∆εν 
εγονατίσαν την Ελλάδα μέχρι εξευτελισμού, για να έρθουν τώρα να της πουν «από πλην γάμμα πάεις πλην 
βήτα»;  ∆εν έκανε επανάσταση η Αμερική η ίδια με τον Ομπάμα, όταν τους υποβάθμισαν, και κατηγόρησε τους 
οίκους ότι τους υποβάθμισαν σκόπιμα; 

 Εάν δε γίνει σωστή διάγνωση, δε θα υπάρξουν τα σωστά μέτρα.  Και η σωστή διάγνωση λέει με 
αριθμούς:  Πρώτα η ευθύνη είναι του χρηματοπιστωτικού συστήματος και εδώ και εκτός από την Κύπρο λόγω 
του μοντέλου που επικράτησε από το 1973 στον κόσμο.  Του μοντέλου που θεωρητικά κατασκεύασε ο Μίλτον 
Φρίντμαν και εφάρμοσαν ο Ρέιγκαν και η Θάτσερ και ακολούθησαν πολλοί και πρώτο πειραματόζωο 
οικονομικό ήταν ο λαός της Χιλής επί Πινοσέτ και φτάσαμε μέχρι σήμερα.  Όλοι το αναγνωρίζουν, το πιο δεξιό 
οικονομικό περιοδικό του κόσμου, το Economist, βγήκε με εξώφυλλο «φταίει το σύστημα, η κρίση είναι 
συστημική».  Μόνο οι εκ δεξιών δεν μπορούν να το δεχτούν. 

 Εδώ, αυτά που βλέπετε, είναι δέκα σελίδες με στοιχεία για την κατάσταση των άλλων ευρωπαϊκών 
χωρών.  Εάν εσείς έπρεπε να κρίνετε τις κυβερνήσεις αυτών των χωρών, που είναι η συντριπτική πλειοψηφία, 
με τον ίδιο τρόπο που κρίνετε την κυβέρνηση τούτη, θα ʼπρεπε να ζητήσετε εκτέλεση των ηγετών τους.  
Εκτέλεση!  Γιατί στους περισσότερους κοινωνικούς δείκτες είναι σε χειρότερη μοίρα οι λαοί.  Άκουσα σήμερα δε 
το εκπληκτικό ότι η Ισπανία πάει καλά.  Η Ισπανία, που σε λίγο θα έχει 40% ανέργους.  Αλλά και η Γερμανία 
άρχισε να δέχεται τη διάβρωση.  Προσπαθεί βέβαια η Γερμανία -να λέμε τις αλήθειες- να σώσει τον εαυτό της, 
να σώσει τη χώρα της -και γι’ αυτό είναι τόσο υψηλή η δημοτικότητα της Μέρκελ- εις βάρος των υπολοίπων.  
Αποικιοποιεί το Νότο της Ευρώπης, κάνει την τρίτη απόπειρα διαμοιρασμού του κόσμου.  Βέβαια, είσαστε 
ομοϊδεάτες και τις συνταγές αυτές τις εφάρμοσαν εκεί ομοϊδεάτες σας, είναι οι συνταγές του Ευρωπαϊκού 
Λαϊκού Κόμματος! 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Νίκου Κατσουρίδη ο Πρόεδρος της Βουλής επανήλθε στην έδρα.) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆εν εβάλαμε και άγαλμα έξω από το αεροδρόμιο; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για τη Μέρκελ;  Κοιτάξετε, ίσως, ίσως.  Ίσως, αν σε τιμήσει ο λαός τζιαι γίνεις Πρόεδρος, Αγγέλα εκείνη, 
αγγελούδι ο Συναγερμός, αρχάγγελος εσύ! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε χωρίς αντιδικίες, για να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση, γιατί θα τραβήξει ως 
αργά. 

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ενώ σε όλο τον κόσμο αναγνωρίζεται ότι η παγκόσμια κρίση οφείλεται σ’ αυτό το συγκεκριμένο μοντέλο, 
άκουσα με προσοχή την ιδεολογική ομιλία ενός συναδέλφου εκ δεξιών.  Να μου επιτρέψει, πρώτα απ’ όλα, να 
πω ότι ο κόσμος δεν γνώρισε ως κοινωνικό σύστημα μόνο τον καπιταλισμό και τις παραλλαγές του και είτε 
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μαρξιστές γράφουν την ιστορία είτε μη μαρξιστές αναγνωρίζεται ότι υπήρξε πρωτόγονη κοινωνία, υπήρξε 
δουλοκτητική φεουδαρχία, καπιταλιστική.  Κατά συνέπεια, άλλο ήταν το κοινό, ότι οι λίγοι ζούσαν εις βάρος των 
πολλών.  

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ενώ στον κομμουνισμό; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα το σχολιάσω, κύριε πρόεδρε του Συναγερμού. 

 Ενώ στο άλλο σύστημα, λέχθηκε, «ξέρεις, κυβερνούσαν οι λίγοι και μάλιστα χωρίς να εκλέγονται».  
Επειδή κάποιοι επικαλέστηκαν αρχαίους φιλόσοφους και τραγωδούς, ο Σοφοκλής λέει ότι απ’ όλα τα κακά που 
υπάρχουν στη γη το μεγαλύτερο κακό είναι το χρήμα και η πραγματική εξουσία ανήκει σ’ αυτούς που ελέγχουν 
το χρήμα.  Λοιπόν, το 2% του παγκόσμιου πληθυσμού ελέγχει το 51% του παγκόσμιου πλούτου.  ∆εν μπορείτε 
να βρείτε μη εκατομμυριούχο στη Βουλή και τη Γερουσία.  Όλο και λιγότερος κόσμος συμμετέχει στις εκλογές.  
Άρα, από μια άλλη οδό αυτό το υπέροχο και άγιο σύστημα οδηγεί εδώ!  Και τι κάμνει, για να αντιμετωπίσει την 
κρίση;  Εφαρμόζει μία συνταγή με τρεις πτυχές:  περικοπή μισθών και ωφελημάτων, περικοπή κοινωνικών 
δαπανών, ασυδοσία του κεφαλαίου.   

 Μπορεί να μην αρέσει στους συναδέλφους εκ δεξιών, αλλά είναι συνείδηση και δε χρειάζονται ούτε 
αριθμοί ούτε συγκεκριμένες ημερομηνίες, παρ’ όλο που έχω πολλές μαζί μου εδώ, για να αποδείξουν ότι η 
φιλοσοφία και οι προσεγγίσεις της τρόικας είναι ίδιες με αυτές που ευαγγελίζεστε χρόνια. 

 Άστε που, αν ήμουν ψηφοφόρος χωρίς τοποθέτηση, θα συγχυζόμουν γύρω από κάποια πράγματα.  
Πριν από τη συνομολόγηση της περίφημης διακήρυξης με το ∆ΗΚΟ, ήσασταν υπέρ των ιδιωτικοποιήσεων.  
Σας ενέπνευσε το ∆ΗΚΟ εκείνη την ώρα σαν Άγιο Πνεύμα, αφαιρέσατε τις ιδιωτικοποιήσεις.  Επανήλθατε με 
συνεντεύξεις και άλλες δηλώσεις και από το βήμα της Βουλής χθες είπατε ότι δεν πρόκειται να γίνουν 
ιδιωτικοποιήσεις, γιατί αυτό προνοεί η συμφωνία με το ∆ΗΚΟ.  Άρα, εγώ ως ψηφοφόρος τι πρέπει να 
καταλάβω;  Ποια από τις τέσσερις εναλλακτικές προτάσεις θα εφαρμοστεί;  Εγώ λέω αυτή που πραγματικά 
πιστεύει το κόμμα που θα κυβερνά.  Και άκουσα πριν λίγο από ομιλητή ότι θα κυβερνά το ∆ΗΚΟ, όπως 
κυβέρνησε την πρώτη πενταετία της σύμπραξης.   

 ∆εύτερον, εάν διακοπεί τούτη η συνεργασία, το λογικό συμπέρασμα είναι ότι φεύγει το ∆ΗΚΟ, έρχονται 
ιδιωτικοποιήσεις.  ∆ιότι δεν το κάναμε από πεποίθηση, το εκάμαμε -ωμή παραδοχή!- για να έρθει το ∆ΗΚΟ.  
Κατά τον ίδιο τρόπο που αφαιρέσαμε τη διζωνική δικοινοτική, κατά τον ίδιο τρόπο που είπαμε συγγνώμη για το 
2004, συγγνώμη για την επιστολή στην Ευρώπη, συγγνώμη που κρίναμε τον Τάσσο και το Σπύρο, συγγνώμη 
που μιλήσαμε για χαλαρή ομοσπονδία!  Άρα, κύριε Καρογιάν, δε θα έχεις διέξοδο.  Θα είσαι υποχρεωμένος, 
ό,τι τζι αν γίνει, να στηρίζεις, για να εφαρμοστεί η διακήρυξη. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Είδες;  Κάτι πρέπει να κάμω για τον τόπο!  Εν τα κατάφερα μαζί σας, να τα κάμω με κάποιον άλλον! 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βέβαια, δεν τα κατάφερε ο Σπύρος τζιαι ο Τάσσος μαζί τους πριν ’πού ’σένα! 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ:  

 Ε, τζιαι μαζί σας, πριν ’πού ’μένα!  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Την πρώτη πενταετία εκατάφερέν τα ο Σπύρος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω ότι αδικούμε την ιστορία, νομίζω ότι αδικούμε την ιστορία! 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Τζιαι μαζί σας πριν ’πού ’μένα. 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Ε, εντάξει, εγώ εν έχω, αλλά... 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Έγινε πολύς λόγος ότι δεν έκαμε τίποτε η κυβέρνηση.  Είπαν πολλά επιχειρήματα οι συνάδελφοί μου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ.  Ποιο ήταν το εμπόδιο το πραγματικό -το οποίο είναι και σήμερα, θα είναι 
και αύριο- για να πάρουμε μέτρα συναινετικά;  Είναι η κατεύθυνση των μέτρων.  Γιατί κάποιοι καταλάβουν τα 
μέτρα μόνο προς μια κατεύθυνση.  Αποτέλεσε έγκλημα καθοσιώσεως το να σκεφτούμε καν να βάλουμε 1% 
πάνω στις εταιρείες εταιρικό φόρο! 

 Έγκλημα καθοσιώσεως!  Θα φύγουν οι ξένοι!  Όταν ευρέθη η φόρμουλα, να πάει μέσω της άμυνας και 
να μην πιάνει τους ξένους, ήταν θέμα διάκρισης μεταξύ των πολιτών!  Αυτά θα υπάρχουν συνέχεια, γιατί, 
επαναλαμβάνω, είναι διαφορετική η αφετηρία και ο τελικός στόχος. όχι εκ προθέσεως αλλά λόγω της ειδικής 
θέσης που έχει ο καθένας μέσα στο σύστημα.   

 Έγινε λόγος και για καθυστέρηση στη λήψη μέτρων, ότι δεν έγινε επαρκής διαπραγμάτευση.  Κι όμως, 
αυτό που κάποιοι ονομάζουν “καθυστέρηση” εμείς το λέμε “μάχη για ένα καλύτερο μνημόνιο”.  ∆ιότι, αν έπρεπε 
να υπογραφεί, την ώρα που κάποιοι ζητούσαν να υπογραφεί, όχι απλά θα υπεγράφετο εκείνο που έφεραν τον 
Ιούλιο, θα υπεγράφετο με προσθήκες, την ώρα που θα σε ένιωθαν ότι ήσουν σε πλήρη αδυναμία!  Από εκείνο 
μέχρι το δεκεμβριανό έχει έντεκα συγκεκριμένες βελτιώσεις,  αλλά κάποιοι παραγνωρίζουν τζιαι κάτι άλλο, τη 
μάχη που έγινε στο μεταξύ!  Υπήρξε διαπραγμάτευση όλους αυτούς τους μήνες, από Ιούνιο μέχρι ∆εκέμβριο, 
και η τρόικα ερχόταν με όλο και σκληρότερες θέσεις!  Και το έγραφαν και τα έντυπα, το έλεγαν τζιαι κάποιοι 
συνάδελφοι και αυτό θεωρείται καθυστέρηση! 

 Αλλά υπάρχουν τζιαι κάποια άλλα θέματα, όπως και στο Κυπριακό...  Και θα διαφωνήσω με τον κ. 
Παπαδόπουλο ότι επιδεικνύουν την ίδια στάση απέναντι στους ξένους, διότι αφορά το Κυπριακό και την 
οικονομία όλη. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το λαό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο λαός, ναι.  Όταν αφορά την οικονομία, κάποιοι θέλουν αμέσως να συμφωνήσουμε με τις διεθνείς 
συνταγές.   

 Εν πάση περιπτώσει, είτε για το Κυπριακό μιλούμε είτε για την οικονομία, είναι πασίγνωστο ότι η 
διαπραγμάτευση δε γίνεται μόνο στα επίσημα κλειστά δωμάτια.  Γίνεται και δημόσια.  Είναι μία μάχη 
υπόσκαψης ηθικού, είναι μία μάχη εντυπώσεων, είναι μία μάχη -λέτε όλοι- ψυχολογίας γύρω από την 
οικονομία.  Όπως τζιαι γύρω ’πού το Κυπριακό.  Ε, πώς έκαμνε τη διαπραγμάτευση η κυβέρνηση;  Μέσα σε 
ποιες συνθήκες μάχης;  Καταστροφολογία, όλα είναι μαύρα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Ορίστε, κύριε Νεοφύτου. 

 Κύριε Πρόεδρε, κανένα ποτήρι νερό αν υπήρχε... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Έν’ δίπλα σας, δεξιά σας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έν’ δεξιά τζιαι το νερό, εντάξει! 

(Γέλια) 

 Γιατί λοιπόν η τρόικα να μην ενθαρρυνόταν από το γεγονός ότι εδώ άκουε θέσεις -όχι μόνο ’πού 
πολιτικές δυνάμεις, για να είμαι εντάξει, και από οργανωμένους άλλους φορείς-  σκληρότερες ’πού τες δικές 
της;  Εάν δηλαδή αύριο ο Πρόεδρος πάει για διαπραγμάτευση στο Κυπριακό και η συντριπτική πλειοψηφία των 
πολιτικών και κοινωνικών δυνάμεων υποστηρίζει συνομοσπονδία, πόσο μπορεί να αντισταθεί;   

 Προσπάθησε η κυβέρνηση να βρει μια λύση που θα οδηγούσε τες τράπεζες σε ανακεφαλαιοποίηση από 
την Ευρώπη και το δημόσιο σε δανεισμό από τρίτη χώρα.  Τι δεν ακούστηκε!  «Υποταγή στη Ρωσία!», 
«εξάρτηση!», «μας δένουν στο άρμα!».  Την ίδια ώρα βέβαια τα δισεκατομμύρια των ρωσικών καταθέσεων 
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είναι καλοδεχούμενα!  Το να εξασφαλίζουν και να μετατραπούν σε πλουσίους χιλιάδες Κύπριοι τα τελευταία 
δεκαπέντε χρόνια -ελεγκτές, δικηγόροι και άλλοι- συναλλαττόμενοι με τούντους Ρώσους καλοδεχούμενο!  Το να 
αγοράζουν κατοικίες εκατομμυρίων, εκατοντάδων εκατομμυρίων, καλοδεχούμενο!  Το να έρχονται τα τελευταία 
δύο χρόνια ως τουρίστες οι Ρώσοι και οι Ρωσίδες τζιαι να μας σώζουν καλοδεχούμενο!  «Ε, προς Θεού, όμως, 
θα κάμουμε με τούτους, τους σατανάδες, διακρατικές συμφωνίες για δάνειο, διακρατικές συμφωνίες για το 
φυσικό αέριο;»!  Κατά τα άλλα έντζιε υπάρχει ούτε ιδεοληψία ούτε δογματισμός!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, φανταστείτε πόσο πρόβλημα υπάρχει τότε!   

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έν’  καπιταλιστική η Ρωσία! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε!  Άρα, πού έν’ το πρόβλημά σας;  Γιατί βγαίνατε...   

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εν έχουμεν πρόβλημα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όι, έσιετε!  Εβκαίννετε...   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Κυπριανού) 

 Τι “κατά την άποψή μου”;  Έν’ δημόσιες τοποθετήσεις τούτες, κύριε Κυπριανού.  Έν’ καλά να τες... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Κυπριανού) 

 Πάλε “κατά την άποψή μου”!  ∆ηλαδή έν’ κατά την άποψή μου που είπες εκείνα που είπες πριν λλίον 
’πού την ομιλία σου;  Ό,τι τζιαι να ήταν! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ακούσατε τη λέξη “Ρωσία” στην ομιλία μου; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε, εν με κατάλαβες! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ κατά την άποψή μου ο λόγος ο οποίος εκφράστηκε;  Κύριε ελέησον, πκιον!  ∆ηλαδή είναι απίστευτα 
πράματα! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μπορείτε να απαντήσετε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, δεν είναι τούτο που σου λέω τζιαι εν με καταλάβεις!  ∆ε με ενδιαφέρει το περιεχόμενο!  Τα είπες!  
Καλά, κακά, τα είπες!  Άρα, όταν εγώ λέω τι είπατε, μη μου λες κατά την άποψή μου.  Έννεν κατά την άποψή 
μου.  Έν’ γεγονός δεδομένο. 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι ο χρόνος εξαντλείται. 

 Θέλω να πω ότι, εάν η διάθεση είναι απλώς να αποδείξουν αυτό που δεν είναι γεγονός, ότι η 
συντριπτική ευθύνη ανήκει στην κυβέρνηση και να μη δούμε πού είναι οι ευθύνες, τίποτε δε θα διορθώσουμε.  
Κι αν νομίζει κανένας ότι “ενώνω δυνάμεις” σημαίνει “ποδοπατώ τον άλλο”, πάλι τίποτε δε θα γίνει.  ∆εν μπορεί 
-τζιαι πρέπει να γίνει κατανοητό- να ποδοπατηθεί μια δύναμη με ενενήντα χρόνια ζωής, με τες συγκεκριμένες 
ρίζες τζιαι σχέσεις που έχει με τον κόσμο.  Παρ’ όλο αυτό το σάρωμα που γίνεται επικοινωνιακά, υπάρχει ένα 
στοιχείο αμετάβλητο σ’ όλες τις δημοσκοπήσεις.  Εκεί που ρωτούν τον κόσμο ποιος θεωρεί ότι νοιάζεται 
παραπάνω για τον ίδιο, η απάντηση είναι σταθερή -είτε αρέσει είτε δεν αρέσει- “το ΑΚΕΛ” και για ό,τι αφορά 
τους υποψήφιους, “ο υποψήφιός του”.  Και ’πού τούντην κρίση μπορούμε να βγούμε, μόνο εάν 
συνειδητοποιήσουμε την πραγματικότητα και εάν καταλάβουμε αυτό που λέμε κατά τα άλλα, ότι θέλουμε εθνική 
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σωτηρία, αλλά προσπαθούμε να την πετύχουμε μονοκομματικά!  Και θα με θυμηθούν τζιαι κάποιοι άλλοι φίλοι, 
αν θα είναι μονοκομματικό ή όι. 

 Κύριε Πρόεδρε, καλές γιορτές σε όλους!  Εύχομαι το γύρισμα του χρόνου να φέρει κάποιες αλλαγές τζιαι 
εκτός Κύπρου, από τες οποίες σε μεγάλο βαθμό εξαρτόμαστε και δε θέλουμε να το καταλάβουμε, όπως είναι 
για παράδειγμα η απόφαση επιτέλους για την οποία πρέπει να εργαστούμε όλοι, να ανακεφαλαιοποιηθούν οι 
τράπεζες απευθείας από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.  Και στο μέλλον να έχουμε όλοι το μυαλό μας, 
γιατί πρέπει επιτέλους να αποφασίσουμε εάν ένας Πρόεδρος, όποιος τζι αν είναι -αύριο θα είναι άλλος, ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας δεν είναι υποψήφιος- έχει ή δεν έχει τες εξουσίες που, με βάση εκείνη τη θεωρία μας, του 
αποδίδουμε ευθύνες κι αν οι ανεξάρτητοι αξιωματούχοι λειτουργούν όπως θα ’πρεπε να λειτουργούν και πώς 
ελέγχονται.   

 Αυτά είναι που πρέπει να μας προβληματίσουν και όχι να λέμε τώρα, ελαφρά τη καρδία, «θα μπορούσε 
να παύσει το ∆ιοικητή».  Βρε παιδί μου, κριτική τού έκαμνε του ∆ιοικητή τζιαι κάποιοι ήταν έτοιμοι να πιάσουν 
τα όπλα να τον υπερασπιστούν!  Όι να τον έπαυε!   Αλλά δεν είναι μόνο ο ∆ιοικητής.  Πρώτ’ απ’ όλα, το ίδιο το 
τραπεζικό σύστημα.  Τζιαι θα συμφωνήσω τζιαι ’γώ, όπως προηγούμενα τζιαι ο Άντρος Κυπριανού, με τη θέση 
που έβαλε ο ∆ημήτρης Συλλούρης.  Πρέπει να δούμε θεσμικά πώς ελέγχεται αυτό το πράμα, γιατί υπάρχουν 
τζιαι λογικές έξω ’πού τις νομοτυπικές εξουσίες.  Από τη στιγμή που ο τραπεζικός τομέας έφτασε να ήταν πέντε 
και πλέον φορές το μέγεθος του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος, πώς τον ελέγχεις;  Άρα, είναι σειρά μέτρων 
που πρέπει να ληφθούν, για να μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε την κατάσταση. 

 Λοιπόν, κάθε καλό σε όλους και εύχομαι όλα να πάν’ ομαλά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κατσουρίδη, κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ, για τη συνεισφορά του στη 
συζήτηση. 

 Καλώ τώρα τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό να προσέλθει στο βήμα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προσπάθησα και έγραψα τη φετινή μου ομιλία, γιατί οι ώρες είναι κρίσιμες, προσπαθώντας να αποφύγω 
την οποιαδήποτε κριτική.  Όμως δεν μπορώ να αφήσω ασχολίαστα τα όσα προ ολίγου ακούσαμε. 

 Μία αναδρομή στο παρελθόν, πήγαμε πίσω στο 1964.  Αυτό το λαό μας για δεκαετίες κάποιοι τον 
σπρώχνουν συνεχώς στο παρελθόν, αναλώνοντας τις δυνάμεις, το χρόνο και την ενέργεια στο να διυλίζουμε το 
χθες, να ξεχνούμε το παρόν και να υποθηκεύουμε το μέλλον των παιδιών μας.   

 Ακούσαμε πως φταίει το σύστημα.  Ναι, φταίει το σύστημα, αλλά την Αυστρία, τη ∆ανία, τη Φινλανδία, τη 
Γερμανία, τη Σουηδία και την Ολλανδία, που έχουν νεοφιλελεύθερες κυβερνήσεις, η κρίση δεν τις επηρέασε.  Η 
χώρα μας, που τα τελευταία πέντε χρόνια κυβερνάται από τον τέως γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ, του 
αριστερού κόμματος, του κόμματος της εργατιάς, βρίσκεται ένα βήμα πριν τη χρεοκοπία.   

 Είναι κρίση της ελεύθερης οικονομίας.  Ναι, υπάρχει κρίση στην ελεύθερη οικονομία και πρέπει όλοι να 
συμβάλουμε, να διορθώσουμε τα ελλείμματα, να τη θωρακίσουμε.  Η κρίση στην ελεύθερη οικονομία δεν είναι 
το τέλος της ελεύθερης οικονομίας.  Σε άλλα συστήματα η κρίση του υπαρκτού σοσιαλισμού ήταν και το τέλος 
εκείνων των συστημάτων.   

 Στο επίκεντρο της κριτικής και της παρελθοντολογίας βρέθηκε ακόμα μία φορά ο Νίκος Αναστασιάδης 
για τη δήθεν κριτική του στον Τάσσο Παπαδόπουλο.  Ναι, ο Νίκος Αναστασιάδης δεν ήταν ποτέ υποκριτής.  
Ναι, έκανε κριτική στον Τάσσο Παπαδόπουλο εκεί που διαφωνούσε, αλλά, όταν τον εγκαταλείπατε στην 
ιστορική του απόφαση να εντάξει την Κύπρο στο ευρώ, ο Νίκος Αναστασιάδης και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
ήταν παρόντες.  Ποτέ δεν υπήρξε υποκριτής ο Νίκος Αναστασιάδης, ούτε την περίοδο του 2004.  ∆ε μίλησε για 
“όχι”, για να τσιμεντώσει το “ναι”.  Ήταν ειλικρινής.  Ποτέ δεν έκρυψε τις θέσεις του.  Αν σας ενοχλούσε η θέση 
του Νίκου Αναστασιάδη, πώς επιλέξατε έναν υποψήφιο που ακόμα και το 2006, τον Απρίλιο, σε συνέντευξή 
του στον ΠΟΛΙΤΗ, ως υποψήφιος τότε των Ενωμένων ∆ημοκρατών, δύο χρόνια μετά το δημοψήφισμα, 
δήλωνε υποστηρικτής του Σχεδίου Ανάν;  Ο Νίκος Αναστασιάδης, που με κάθε ευκαιρία τον κατηγορείτε για 
εκείνη την απόφαση την ειλικρινή, που είχε το θάρρος της γνώμης του να την πει και να την υποστηρίξει, είναι 
αυτός που έπεισε τη μεγαλύτερη πολιτική ομάδα στην Ευρώπη να στηρίξει τις θέσεις της πλειοψηφίας του 
λαού μας, για να θωρακίσει την προσπάθεια για επανένωση του τόπου μας.   

 Κατηγορείτε το ∆ημοκρατικό Συναγερμό ότι είναι θιασώτης δήθεν των ιδιωτικοποιήσεων.  Υπήρξε μια 
μόνο πολιτική πράξη στην ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που σφραγίζει τις ιδιωτικοποιήσεις.  ∆εν είναι 
άλλη από την απόφαση ο Πρόεδρος Χριστόφιας και η κυβέρνησή του, η κυβέρνηση του ΑΚΕΛ, να 
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συμφωνήσουν με την τρόικα στην ακόλουθη παράγραφο, ότι, αν το χρέος της Κύπρου δεν είναι βιώσιμο, ναι, 
θα προχωρήσουμε σε ιδιωτικοποιήσεις.  Εν γνώσει της κυβέρνησης ότι δυστυχώς το δημόσιο χρέος, μετά και 
από τη στήριξη που ζητήσαμε για αναχρηματοδότηση των κεφαλαιουχικών αναγκών των τραπεζών, θα 
ξεπεράσει δυστυχώς κατά πολύ όχι μόνο το 100%, αλλά και το 120%.   

 Κατηγορείτε το ∆ημοκρατικό Συναγερμό ότι ήταν ενάντια στην αύξηση του εταιρικού συντελεστή.  Μα, 
γιατί τότε τη θέσατε και εσείς ως κόκκινη γραμμή;  Γιατί ο Πρόεδρος Χριστόφιας, δυο φορές, επιστρέφοντας 
από ευρωπαϊκά συμβούλια, δήλωνε τη μεγάλη επιτυχία του, ότι ανέκοψε τη θέση της Γερμανίας και της Γαλλίας 
για αύξηση του εταιρικού φόρου;  Όταν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι ενάντια -όπως ήταν η πλειοψηφία 
των πολιτικών κομμάτων- στον εταιρικό φόρο, είναι “ο υποστηρικτής του κεφαλαίου”!  Όταν ο Πρόεδρος 
Χριστόφιας δηλώνει τις μεγάλες του επιτυχίες, γιατί απέτρεψε την αύξηση του φορολογικού συντελεστή για τις 
εταιρείες, είναι “μεγάλο εθνικό καθήκον και προστασία των εθνικών συμφερόντων της Κύπρου”! 

 Μιλήσατε και για τα ποιοτικά χαρακτηριστικά.  Φαίνεται τελευταίως το ΑΚΕΛ δε διαβάζει ούτε 
δημοσκοπήσεις.  Σε όλα τα ποιοτικά χαρακτηριστικά, κι αν ακόμα προσθέσεις τα ποσοστά των άλλων δύο 
υποψηφίων, δε φτάνουν τα ποσοστά του Νίκου Αναστασιάδη! 

 Λέχθηκε ότι κάποιοι αντιδρούσαν στην κριτική για τον επόπτη.  Έχω αναφορές και στην ομιλία μου, αλλά 
θεωρώ πως θέλω να δώσω συγκεκριμένες απαντήσεις.  Ναι, στηρίξαμε τον επόπτη, όταν δεχόταν αφόρητες 
και εκβιαστικές πολιτικές πιέσεις να πουλήσει το χρυσάφι.  Ναι, στηρίξαμε τις εποπτικές αρχές στην κριτική του 
Προέδρου Χριστόφια και του ΑΚΕΛ, που επέμεναν, όταν η κρίση βάθαινε, να χαλαρώσει τους εποπτικούς 
κανόνες και να μπορούν οι τράπεζες να δανείζουν περισσότερα.  Ναι, κάνατε κριτική στον επόπτη, γιατί δε 
δέχτηκε τα αιτήματα της προηγούμενης διοίκησης της Marfin Laiki οι επενδύσεις των θυγατρικών να μη 
λαμβάνονται υπόψη για την ανάγκη άντλησης επιπρόσθετων κεφαλαίων, κάτι που, αν γινόταν αποδεχτό, 
σήμερα η Κύπρος δε θα είχε μια τρύπα €10 δις από τις τράπεζες αλλά πολλαπλάσια.   

 Λέγοντας αυτά δεν αίρουμε τις οποιεσδήποτε ευθύνες από τυχόν ελλιπή εποπτεία, αλλά δεν μπορεί σ’ 
αυτό τον τόπο το άσπρο μια ζωή να γίνεται μαύρο από συγκεκριμένη πολιτική δύναμη! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Συμφωνούμε!  Συμφωνούμε! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Από εσάς δηλαδή;  Από εσάς; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Λέχθηκε επίσης από άλλους ομιλητές ότι δήθεν ο Νίκος Αναστασιάδης και η παράταξή του εκβίασαν την 
κυβέρνηση.  Φυσικά, μας είχαν συγχύσει.  Είτε η αποδοχή του μνημονίου ήταν πράξη πολιτικής ευθύνης, όπως 
είπε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας στο διάγγελμά του, για να αποφύγει η χώρα τη χρεοκοπία, είτε ήταν προϊόν 
εκβιασμού.  

 Ο Νίκος Αναστασιάδης και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός εξέφρασαν την αγωνία τους για το μέλλον του 
τόπου.  Άλλοι έθεσαν πριν από μερικά εικοσιτετράωρα εκβιασμούς στους ημικρατικούς οργανισμούς: «Είτε 
δίδετε τα υστερήματα των εργαζομένων και τις συντάξεις των εργαζομένων στον ημικρατικό τομέα είτε 
χρεοκοπεί η χώρα».  Αυτές δεν ήταν δηλώσεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και της αντιπολίτευσης.  Λέγατε 
τότε -και το επαναλαμβάνετε- ότι για σας σημασία δεν είχε ο χρόνος αλλά το περιεχόμενο του μνημονίου.  
Χάσαμε και το χρόνο, με αποτέλεσμα σήμερα να βρισκόμαστε προ εκβιαστικών διλημμάτων χρεοκοπίας της 
χώρας ή στάσης πληρωμών, αλλά και ενός μνημονίου της 25ης Ιουλίου με δημοσιονομική διόρθωση 5,5% και 
αποκοπές ή νέους φόρους €975 εκατομ.!  Κατορθώσατε με την “καλυτέρευση” της διαπραγμάτευσής σας να 
φορτώσετε περισσότερες περικοπές και περισσότερες φορολογίες, 7,25% επί του ΑΕΠ, €1,3 δις! 

 Κάτι τελευταίο, πριν προχωρήσω στη γραπτή μου ομιλία.  Ο κ. Λουκαΐδης έκαμε αναφορά σε δήλωσή 
μου στις 16 Φεβρουαρίου του 2011.  Θα ’μουν μικροπρεπής, την ώρα που η χώρα μου κινδυνεύει, αν ανέτρεχα 
στο παρελθόν τα τελευταία πέντε χρόνια, για να παραθέσω έναν τόμο δηλώσεων τόσο δικών μου όσο και του 
προέδρου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού γενικότερα με τις 
προειδοποιήσεις μας!  Κάνω αναφορά σε μια μόνο δήλωση, αυτήν που παραποιήσατε, 16 Φεβρουαρίου του 
2011, και μακάρι να μας ακούατε, γιατί δε θα είχαμε αποκλειστεί από τις αγορές το Μάιο του 2011!  «Ο 
αναπληρωτής πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού», διαβάζω από το ΚΥΠΕ, «Αβέρωφ Νεοφύτου, 
απαντώντας στον εκπρόσωπο τύπου του ΑΚΕΛ Σταύρο Ευαγόρου για την πορεία της κυπριακής οικονομίας, 
είπε ότι, σε ό,τι αφορά το συνταξιοδοτικό, κρέμεται πάνω από την κυπριακή οικονομία η προειδοποίηση των 
Moody’s ότι, αν δε ληφθούν καταρχάς μέτρα για το συνταξιοδοτικό μέχρι το τέλος Μαρτίου, θα έχουμε διπλή 
υποβάθμιση της κυπριακής οικονομίας».  Η διπλή υποβάθμιση που μας στοίχισε το Μάιο τον αποκλεισμό μας 
από τις αγορές!  «Με τη δήλωσή του στη Βουλή ο κ. Νεοφύτου κάλεσε τον Υπουργό Οικονομικών, τον 
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Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ και τον εκπρόσωπο τύπου του κόμματος να 
αφήσουν κατά μέρος τις θριαμβολογίες, να αναλάβουν δράση στον ενάμιση μήνα που απομένει, ώστε η 
κυπριακή οικονομία να μην καταλήξει σε διπλή υποβάθμιση τον ερχόμενο Απρίλη.  Είναι η ώρα της ευθύνης», 
προειδοποιούσαμε, «και μπορούμε να αποφύγουμε τη διπλή υποβάθμιση της κυπριακής οικονομίας».  Αυτά 
προειδοποιούσαμε! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Σε τι σας παραποίησα δηλαδή;  Σε τι σας παραποίησα; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Πέστε μας πού σας παραποίησα! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 «Ο κ. Νεοφύτου», θα διαβάσω όλη τη δήλωση χωρίς κανένα σχόλιο, «είπε ακόμα ότι τόσο η Ευρωπαϊκή 
Ένωση όσο και το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο σημειώνουν ότι, με βάση τα προκαταρκτικά στοιχεία που έδωσε 
η κυβέρνηση, υπάρχει μια σταθεροποίηση του δημοσιονομικού ελλείμματος με ελαφρά βελτίωση στο έλλειμμα 
του 6,1 του 2009, προσθέτοντας ότι ουδείς αμφισβητεί ότι η οικονομία μπήκε σε ρυθμούς αδύναμης 
ανάκαμψης το 2010, που ίσως θα βελτιωθούν το 2011 και το 2012, αν εξωγενείς και άλλοι παράγοντες δεν 
επηρεάσουν την ανάκαμψη της κυπριακής οικονομίας». 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Μετά από τα σχόλια σε όσα λέχθηκαν, έρχομαι στη γραπτή μου ομιλία. 

 Η φετινή συζήτηση και ψήφιση του προϋπολογισμού είναι η πιο κρίσιμη στην ιστορία του τόπου μας, 
γιατί στον προϋπολογισμό του 2013 ενσωματώνονται όλα τα διαρθρωτικά, αλλά και τα επώδυνα 
βραχυπρόθεσμα και μεσοπρόθεσμα μέτρα που περιέχονται ως όροι στη δανειακή σύμβαση.  Είναι πράγματι, 
επαναλαμβάνω, ιστορικής σημασίας για το μέλλον της χώρας μας η σημερινή συνεδρία. 

 Η υπερψήφιση του προϋπολογισμού, αλλά και η ενσωμάτωση συγκεκριμένων μέτρων θα καθορίσουν, 
μαζί με τη βιωσιμότητα του δημόσιου χρέους το αν η οικονομία μας θα εξασφαλίσει την αναγκαία και 
απαραίτητη χρηματοδότηση για τα επόμενα τέσσερα χρόνια, αλλά και τα αναγκαία ποσά για την 
ανακεφαλαιοποίηση του χρηματοπιστωτικού μας τομέα.  Η σημερινή ημέρα είναι επίσης καθοριστική για το 
μέλλον της χώρας μας.  Είναι η απαρχή ενός νέου δρόμου και ενός νέου ξεκινήματος για τον τόπο μας.  ∆εν 
είναι δυστυχώς το τέλος αλλά η αρχή ενός δύσκολου δρόμου. 

 Θα πρέπει και επιβάλλεται να συνεχίσουμε τη σκληρή προσπάθεια της εξυγίανσης και μεταρρύθμισης 
τόσο του χρηματοπιστωτικού μας τομέα όσο και της οικονομίας μας, ώστε να περάσουμε από τη βαθιά ύφεση 
στη μεσοπρόθεσμη ανάπτυξη, κατοχυρώνοντας το μέλλον των επόμενων γενεών και τη θέση της χώρας μας 
τόσο στην Ευρώπη όσο και στο ευρώ.  Αντίθετα, κύριε Πρόεδρε, αν επικρατήσουν πλάνες, αν κυριαρχήσουν οι 
συναισθηματισμοί αντί της λογικής, θα οδηγήσουμε τη χώρα μας σε μια καταστροφική χρεοκοπία, σε μια 
παρατεταμένη εξαθλίωση, σε ένα μοιραίο κατήφορο περιθωριοποίησης χωρίς τέλος. 

 Η πατρίδα μας ζει την τελευταία χρονιά τη μεγαλύτερη οικονομική κρίση μαζί με αυτή που ακολούθησε 
την τούρκικη εισβολή από τη δημιουργία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Εξωγενείς παράγοντες της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης έφεραν στην επιφάνεια και τα δικά μας διαχρονικά προβλήματα και στρεβλώσεις, τις 
λανθασμένες δημοσιονομικές πολιτικές των τελευταίων χρόνων, αλλά και τα προβλήματα του 
χρηματοπιστωτικού μας τομέα.  Η κρίση, για τους πιο πάνω λόγους, αρχικά εκτίναξε περαιτέρω τα 
δημοσιονομικά ελλείμματα και το δημόσιο χρέος και ολοκληρώθηκε με την τραπεζική κρίση και τις μεγάλες 
ανάγκες για ανακεφαλαιοποίηση του χρηματοπιστωτικού μας τομέα.  Αυτή η κρίση μετατράπηκε δυστυχώς 
παράλληλα σε οικονομική και κοινωνική και πλέον είναι πρωτίστως κρίση εθνική, που θέτει επιπρόσθετους 
κινδύνους στον αγώνα μας για εθνική επιβίωση.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Έχουμε ενώπιόν μας, για να ενσωματώσουμε στον προϋπολογισμό, ένα πρόγραμμα σκληρό, που 
συνεπάγεται οδυνηρές θυσίες για ευαίσθητες ομάδες του πληθυσμού μας, οδυνηρές θυσίες για ευρύτατα 
στρώματα του λαού μας, για το σύνολο σχεδόν της κοινωνίας μας, σε συνέχεια θυσιών που έχουν γίνει.  Είναι 
όμως ένα πρόγραμμα δυστυχώς αναγκαίο, γιατί αποτρέπει τη χρεοκοπία της χώρας μας και δίνει την 
προοπτική να βγούμε από τη φουρτούνα σε στέρεο έδαφος, να οδηγήσει στην απαραίτητη εξυγίανση και στην 
απαραίτητη μεταρρύθμιση και ανάκαμψη της οικονομίας, ώστε να υπερβούμε την κρίση και να περάσουμε στην 
ανάπτυξη της κυπριακής οικονομίας. 
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 Σήμερα υποχρεούμαστε να ενσωματώσουμε και αναγκαίες μεταρρυθμίσεις, που έπρεπε από καιρό να 
είχαμε υιοθετήσει και που σχεδόν όλοι ανεξαίρετα αναβάλλαμε, φοβούμενοι το πολιτικό κόστος.  Τα αίτια της 
κρίσης είναι πολλά και αλληλένδετα και οι παράγοντες και οι πρακτικές αλληλοεξαρτώμενες, που έχουν 
συμβάλει αρνητικά και εξηγούν την ένταση και τη διάρκεια της κρίσης που βιώνουμε.  ∆εν είναι όμως ώρα για 
αλληλοεπίρριψη ευθυνών.  Θα αποδεικνυόμασταν μικρότεροι των περιστάσεων, εάν κυριαρχούσαν τα 
μικροκομματικά του υπέρτατου εθνικού καλού.  Είναι ώρα πρωτίστως αυτοκριτικής, ώρα ευθύνης, ώρα 
αποφάσεων σωτήριων για τη χώρα μας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η επέκταση του κράτους πέραν των οικονομικών του δυνατοτήτων, η σημαντική επέκταση του 
τραπεζικού μας τομέα τα τελευταία είκοσι χρόνια μακράν και πέραν των συνόρων της χώρας μας, αλλά και 
πολλαπλάσια του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος της χώρας μας, οι λανθασμένες δημοσιονομικές πολιτικές, 
αλλά και τα σοβαρότατα λάθη συγκεκριμένων διοικήσεων που έχουν όνομα στο χρηματοπιστωτικό τομέα, αλλά 
και τα εποπτικά ελλείμματα είχαν ως αποτέλεσμα να σπαταλούμε συνεχώς, πέραν των δυνατοτήτων και 
εισοδημάτων μας, τόσο το κράτος όσο και τα νοικοκυριά, με αποτέλεσμα να βιώνουμε σήμερα διόγκωση των 
δημοσιονομικών ελλειμμάτων και υπερβολικό κρατικό, αλλά και ιδιωτικό δανεισμό, που είχαν ως συνέπεια να 
δημιουργηθούν  συνθήκες υπερκαταναλωτισμού, να δαπανούμε πολύ περισσότερα από όσα παράγουμε.  
Κράτος και νοικοκυριά την ίδια δυστυχώς λανθασμένη νοοτροπία. 

 Αποτέλεσμα η σημαντική διεύρυνση του ελλείμματος τρεχουσών συναλλαγών και η απώλεια της 
ανταγωνιστικότητας της κυπριακής  οικονομίας.  Είμαστε μια οικονομία που σχεδόν δεν παράγουμε και μόνο 
εισάγουμε.  ∆ιαμορφώθηκαν στην πατρίδα μας συνθήκες αδικαιολόγητης ευφορίας και επανάπαυσης, με μη 
ρεαλιστικές προσδοκίες, που βασίζονταν για χρόνια σε μια επίπλαστη πραγματικότητα.  Παράλληλα, σε αυτή 
τη χώρα όλοι μας, άλλοι λιγότερο και άλλοι περισσότερο, αναβάλαμε κρίσιμες και  αναγκαίες μεταρρυθμίσεις 
στο κράτος, στο χρηματοπιστωτικό τομέα, στο συνταξιοδοτικό, στο μέγεθος της δημόσιας υπηρεσίας, στο 
κόστος της και στο σύστημα υγείας.  Σε καιρούς ευμάρειας και ευφορίας κρύβαμε όλοι κάτω από το χαλί τα 
προβλήματα και όταν η διεθνής κρίση ανέδειξε περισσότερο τα προβλήματα στο χρηματοπιστωτικό μας τομέα, 
τις δημοσιονομικές και διαρθρωτικές αδυναμίες της οικονομίας μας, όταν αυξήθηκε κατακόρυφα -αρχές του 
2011- το κόστος δανεισμού σε απαγορευτικά επίπεδα, όταν προειδοποιούμασταν από τις αγορές και από τους 
οίκους αξιολόγησης ότι επέκειτο ο αποκλεισμός της χώρας μας, τα αγνοούσαμε!  Και με επιστέγασμα το 
κούρεμα, μετά από πολιτική απόφαση, του χρέους της Ελλάδας τον Οκτώβριο του 2011 και την ανάγκη 
ανακεφαλαιοποίησης της Λαϊκής η Κύπρος οδηγήθηκε αναπόφευκτα, χωρίς άλλη επιλογή, στο αίτημα για 
χρηματοδοτική στήριξη από την τρόικα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Κύριε Λουκαΐδη, μήπως θέλετε να ’ρθείτε στο βήμα; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Όχι, μετά που θα τελειώσετε, θα σας πω, κύριε...  Έχω βρει τη δήλωσή σας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όλα τα πιο πάνω είχαν ως αποτέλεσμα μια παρατεταμένη ύφεση.  Η ρευστότητα της οικονομίας έχει 
συρρικνωθεί, ο χρηματοπιστωτικός τομέας δεν έχει επαρκείς πόρους για χρηματοδότηση της οικονομίας και 
στήριξη της ανάπτυξης και ο υφιστάμενος υπερδανεισμός των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων, που φθάνει 
το 292% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος, με τα υψηλότατα και απαράδεκτα επιτόκια γονατίζει πολίτες και 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Η οικονομία του τόπου κινδυνεύει. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αναπόφευκτα η δημόσια συζήτηση δικαιολογημένα έχει επικεντρωθεί τις τελευταίες μέρες, τις τελευταίες 
βδομάδες στις βραχυπρόθεσμες συνέπειες λόγω των σκληρών όρων της δανειακής σύμβασης.  Ακούσαμε με 
προσοχή τις δικαιολογημένες ανησυχίες των διαφόρων κοινωνικών ομάδων, που απόλυτα κατανοούμε.  ∆εν 
είναι ποτέ ευχάριστο, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, να κάνεις περικοπές σε μισθούς, να περικόβεις 
ωφελήματα και να μειώνεις κοινωνικές παροχές.  Μακάρι να μπορούσαμε αλλιώς!  Μακάρι να μπορούσαμε να 
το αποφεύγαμε, αλλά καθυστερήσαμε αδικαιολόγητα και φθάσαμε στο αναπόφευκτο!  Όλοι εμείς, οι 
εκπρόσωποι του λαού μας, θα πρέπει βεβαίως να λαμβάνουμε υπόψη τις ανησυχίες των διαφόρων 
κοινωνικών ομάδων, θα πρέπει να ακούμε τις ανησυχίες τους, όμως πρέπει παράλληλα να ακούμε και όσους 
δεν έχουν εργασία, γιατί υποχρέωσή μας δεν είναι να προστατεύουμε μόνο αυτούς που έχουν εργασία, αλλά 
και αυτούς που ζουν τον εφιάλτη της ανεργίας και τις πολλές άλλες δεκάδες χιλιάδες συμπατριωτών μας που 
απασχολούνται στον ιδιωτικό τομέα με την αβεβαιότητα του αύριο και με απολαβές φτώχιας.  Ζούμε, αγαπητές 
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και αγαπητοί συνάδελφοι, τον εφιάλτη της αύξησης της ανεργίας, που μέσα σε τέσσερα χρόνια 
τετραπλασιάστηκε, και μετά λύπης βλέπουμε τέσσερις στους δέκα νέους μας να είναι άνεργοι.  Το πτυχίο για το 
νέο της Κύπρου κατάντησε από διαβατήριο στην εργασία εισιτήριο για την ανεργία. 

 Βρισκόμαστε δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώπιον ενός βασανιστικού 
διλήμματος, ενός διλήμματος που μας έφεραν -πέραν των άλλων- και η αναβλητικότητα και οι λανθασμένες 
εκτιμήσεις.  Βρισκόμαστε -επαναλαμβάνω- προ του διλήμματος της υπερψήφισης του προϋπολογισμού με 
ενσωματωμένα τα σκληρά μέτρα της δανειακής σύμβασης ή μιας καταστροφικής χρεοκοπίας.  Για μας, όπως 
το δήλωσε επανειλημμένα ο πρόεδρός μας και υποψήφιος για την προεδρία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας Νίκος 
Αναστασιάδης, η χρεοκοπία της χώρας μας δεν ήταν, δεν είναι και δε θα είναι ποτέ επιλογή μας.  Το κοινωνικό 
κόστος που συνεπάγεται το πρόγραμμα το γνωρίζουμε.  Είναι βαρύ.  Είναι πολύ σκληρό.  Είναι όμως 
περιορισμένο -και θέλω να το υπογραμμίσω- είναι περιορισμένο σε σύγκριση με την οικονομική και κοινωνική 
καταστροφή που θα ακολουθούσε, αν το απορρίπταμε και οδηγούσαμε την Κύπρο μας στη χρεοκοπία.  Το 
κράτος θα αδυνατούσε να πληρώσει μισθούς και συντάξεις.  Το ζήσαμε τα τελευταία εικοσιτετράωρα.  Πήραμε 
από τις συντάξεις των εργαζομένων στον ημιδημόσιο τομέα, για να πληρώσουμε το δέκατο τρίτο μισθό που 
διασφάλισε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Το κράτος θα αδυνατούσε να καλύψει βασικές λειτουργίες, όπως 
νοσοκομεία και σχολεία.  Επιχειρήσεις θα έκλειναν μαζικά και θα διαλύονταν οριστικά η μεσαία επιχειρηματική 
και εισοδηματική τάξη και ο επιχειρηματικός ιστός.  Οι αποταμιεύσεις των απλών πολιτών, του ανθρώπου του 
μεροκάματου, και όχι μόνο των εχόντων και κατεχόντων θα κινδύνευαν.  Η ανεργία, η οποία είναι υπέρμετρα 
υψηλή, με τη μεγαλύτερη ποσοστιαία αύξηση από όλες τις υπόλοιπες είκοσι έξι χώρες της Ευρώπης, θα 
εκτοξευόταν ακόμα περισσότερο.  Ο τόπος μας θα παρασυρόταν σε μια μακρά ύφεση, αστάθεια, ανεργία, 
εξαθλίωση.  Το βιοτικό επίπεδο του λαού μας θα πήγαινε μερικές γενιές πίσω και οι επόμενες δύο γενιές 
Κυπρίων θα ήταν χαμένες γενιές.   

 Οι εξελίξεις αυτές θα οδηγούσαν επιπρόσθετα την Κύπρο στην απώλεια της εθνικής της κυριαρχίας.  Θα 
οδηγούσαν την Κύπρο στην έξοδό της από το ευρώ και την Ευρώπη, θα διάβρωναν ολοκληρωτικά και 
ανεπανόρθωτα τα θεμέλια της κυπριακής οικονομίας και θα έδιναν το τελειωτικό χτύπημα στον αγώνα μας για 
επανένωση του τόπου μας και της εθνικής μας επιβίωσης. 

 Είναι γι’ αυτούς τους λόγους που η παράταξη του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θα υπερψηφίσει τους 
προϋπολογισμούς, παρά το ότι είναι μία εξαιρετικά δύσκολη επιλογή και είναι για όλους εμάς μια δοκιμασία 
ηθική, κοινωνική και πολιτική, που όμοιά της δε βιώσαμε ποτέ στο παρελθόν.  Σε ποιον αρέσει να παίρνει 
μέτρα τα οποία βραχυπρόθεσμα συνεπάγονται οδυνηρότατες θυσίες για τους πολίτες;  Όμως, σήμερα 
καλούμαστε να πάρουμε μία καθοριστική απόφαση για το μέλλον της χώρας μας.  Και σε αυτή την κρίσιμη 
ώρα, ο Νίκος Αναστασιάδης και η παράταξη της οποίας ηγείται έχουν μια μόνο επιλογή:  την επιλογή της 
υπευθυνότητας, που οδηγεί στη σωτηρία της χώρας μας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλω να κλείσω με ένα αισιόδοξο μήνυμα:  ο μαρτυρικός λαός μας και ο τόπος μας πέρασαν και 
χειρότερα.  Το 1974, μέσα από τα ερείπια και την τραγωδία της τουρκικής εισβολής, ξαναχτίσαμε την κυπριακή 
οικονομία.  Τότε όλοι γίναμε ένα.  Εργοδότες και εργοδοτούμενοι, κράτος και πολιτικά κόμματα, συντεχνίες και 
επαγγελματικές οργανώσεις.  Οι απλοί πολίτες επέδειξαν πρωτόγνωρο πατριωτισμό και μέσα από τα τσαντίρια 
της προσφυγιάς παραμέρισαν όλοι το εγώ, τα κεκτημένα, τις κόκκινες γραμμές και τα κέρδη και στρώθηκαν 
όλοι με τα μανίκια πάνω και ανορθώσαμε την κυπριακή οικονομία.  Ο λαός μας μπορεί να έχει πολλά 
κουσούρια, αλλά τον διακρίνει το φιλότιμο, το πείσμα.  Είναι λαός περήφανος και την ταπείνωση δεν τη δέχεται 
και έχει και πείσμα, για να κερδίζει δύσκολες μάχες.  Ο πεισματάρης, φιλότιμος και περήφανος λαός μας θα 
κερδίσει και αυτή τη μάχη.  Το καλύτερο μήνυμα το στέλνουμε σήμερα από τη Βουλή όλα τα πολιτικά κόμματα, 
αλλά και η ωριμότητα του λαού μας:  επιθυμούμε τη σωτηρία του τόπου μας, το μπορούμε και θα την 
πετύχουμε.  Το οφείλουμε σε όσους θυσιάστηκαν για τους εθνικούς και κοινωνικούς αγώνες τούτου του τόπου, 
αλλά προπάντων το χρωστούμε στα παιδιά μας.  Και τα δικά μας παιδιά δεν πρέπει να επιτρέψουμε ποτέ να 
είναι η επόμενη χαμένη γενιά του τόπου μας και δε θα είναι.  ∆εν πρόκειται ποτέ να αφήσουμε να γίνει αυτό.  
Είναι όρκος τιμής για όλους μας, αριστερούς και δεξιούς, κεντρώους και σοσιαλιστές, και ο τόπος μας θα 
ξαναβρεί το δρόμο του, έστω και εάν ξεστρατίσαμε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα συμβάλει ταπεινά -το λέω και το πιστεύω- η επερχόμενη αλλαγή του ερχόμενου Φεβρουαρίου, αλλά 
και η υπευθυνότητα που πιστεύω θα επιδείξει και η επόμενη αντιπολίτευση, όπως συνειδητά και υπεύθυνα 
πράττει και η σημερινή. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλές γιορτές και καλή ανάσταση για τον τόπο μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ναι, κύριε Λουκαΐδη, από τη θέση σας.  Να μη δοθεί μεγάλη έκταση.  Αντιλαμβάνομαι είναι για το θέμα 
της δήλωσης του κ. Αβέρωφ, είναι θέμα ερμηνείας, να μην το... 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Όχι, δεν είναι θέμα ερμηνείας, είναι σαφές και συγκεκριμένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Είχα συμφωνήσει αυθόρμητα με τον κ. Νεοφύτου ότι κάποιοι κάνουν το άσπρο μαύρο.  Και έχω δεχτεί 
κατηγορία -ανυπόστατη βέβαια- ότι παραποίησα τις αναφορές του κ. Νεοφύτου.  Αυτός που έχει παραποιήσει 
τη δική του αναφορά διαβάζοντας από το ΚΥΠΕ είναι ο ίδιος ο κ. Νεοφύτου, με προφανείς σκοπούς.  ∆ιαβάζω 
ξανά, βεβαίως είναι από το iPad.  Νομίζω με τη συζήτηση που κάναμε το πρωί μπορούμε να εμπιστευθούμε 
την τεχνολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, διατυπώστε την άποψή σας, αλλά μη διαβάζουμε τώρα δηλώσεις, διότι... 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ∆ιαβάζω για το συγκεκριμένο στοιχείο, που αφορούσε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ...που αφορούσε... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.   

 Μισό λεπτό, κύριε Λουκαΐδη.   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ...τη θέση του κ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό, έδωσα το λόγο για τη διαδικασία στον κ. Παπαδόπουλο. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Παρακαλώ... 

 Μπορεί να με διακόψει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, όταν είναι επί της διαδικασίας, βεβαίως. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αν θα ξεκινήσουμε τώρα τη δευτερολογία για τα όσα ακούσαμε σε προηγούμενες ομιλίες, έχω και εγώ 
πολλά που μπορώ να απαντήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γι’ αυτό είπα πολύ σύντομα ο κ. Λουκαΐδης να πει την άποψή του. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Η εισήγησή μου είναι ότι είναι σεβαστή η θέση του κ. Λουκαΐδη, αλλά να προχωρήσουμε με τη 
διαδικασία, έχουμε πολλές τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επίσης επί της διαδικασίας και εγώ θα μιλήσω, κύριε Πρόεδρε.  Ο κ. Νεοφύτου απέδωσε στον κ. 
Λουκαΐδη ότι είπε ψέματα και ο κ. Λουκαΐδης έχει τη στοιχειώδη υποχρέωση να υπερασπιστεί τον εαυτό του, να 
πει ποιος είπε ψέματα, και αυτό θα κάμει ο κ. Λουκαΐδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έδωσα το λόγο... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Γι’ αυτό επί διαδικασίας δεν μπορεί να υπάρχει διαδικασία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ιερωτώμαι, ειλικρινά, τι σημαίνει διαδικασία.  ∆ηλαδή, αν συνειδητοποίησαν οι κ. συνάδελφοι του ΑΚΕΛ 
ότι το να αναφερθεί κάποιος ή να διορθώσει κάτι που λέχθηκε από κάποιο άλλο συνάδελφο δεν είναι θέμα 
διαδικαστικό...  Τι εισηγείστε δηλαδή;  Να ξεκινήσουμε δευτερολογίες;  Είναι διαδικαστικό! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Γι’ αυτό εσείς πήρατε το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ!   

 ∆ικαιούται το προεδρείο να εκφράσει άποψη και να πάρει και απόφαση επί του θέματος;  Έδωσα το 
λόγο στον κ. Λουκαΐδη με την προτροπή να αναφερθεί στο συγκεκριμένο θέμα, στη δήλωση δηλαδή στην 
οποία αναφέρθηκε ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, ότι την παραποιήσατε, με στόχο, κατά τη γνώμη σας, να 
επανορθώσετε.  Πολύ σύντομα, παρακαλώ, διότι δεν είναι πρόθεση κανενός να μπούμε σε λογικές 
δευτερολογίας. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ∆εν έκαμα δευτερολογία. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Λέχθησαν πολλά, δεν απήντησε κανένας.  Εάν για μια δήλωση τώρα θα δίδομε το δικαίωμα, γιατί τάχα 
δε λένε ποτέ ψέματα οι κύριοι του ΑΚΕΛ... 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, καταλαβαίνω ότι δε θέλετε να ακούσετε την αλήθεια, έχω κατηγορηθεί όμως για 
παραποίηση αυτών που έχει πει ο κ. Νεοφύτου.  Εγώ ψεύτης δεν είμαι ούτε λέω ψέματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ας αφήσουμε τον κ. Λουκαΐδη να ολοκληρώσει στη βάση αυτού που είπε.   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Να πούμε ποιος έχει πει ψέματα, κύριε Αναστασιάδη!  Είναι τόσο απλό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Να διαβάσω επακριβώς τη δήλωση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έδωσα το λόγο στον κ. Κατσουρίδη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Παραποιήσατε την αλήθεια και θα σας το αποδείξω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή διερωτήθηκαν συνάδελφοι με ποια λογική να θέσει το θέμα...  Στη σελίδα 10 του 
Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, διακοπή βουλευτή, άρθρο 30, το (β) λέει:  «Θα διευκρινίσει 
ζήτημά τι εγερθέν υπό του αγορεύοντος Βουλευτού...».  Αυτό θα κάμει.  Θα διευκρινίσει το τι ελέχθη.  Το τι 
ελέχθη.  Είναι καταγραμμένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ας αφήσουμε τον κ. Λουκαΐδη να πει αυτό που ο ίδιος επιθυμεί στα πλαίσια που έχω αναφέρει και δε 
νομίζω ότι υπάρχει λόγος να υπάρξει μία νέα συζήτηση, διότι περί νέας συζήτησης θα πρόκειται. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Από ολόκληρη τη δήλωση του κ. Νεοφύτου επέλεξα να αναφερθώ συγκεκριμένα στην πρόβλεψή του ότι 
θα έχουμε θετικό ρυθμό ανάπτυξης το 2011 και το 2012.  Και η αναφορά είναι η εξής:  «Ουδείς αμφισβητεί ότι η 
οικονομία μπήκε σε ρυθμούς ανάκαμψης αδύναμους το 2010, που θα βελτιωθούν το 2011 και το 2012...», όχι 
που “ίσως” θα βελτιωθούν.  Το “ίσως”... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρακάτω! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Το “ίσως” το έχει προσθέσει από το βήμα ο κ. Νεοφύτου, παραποιώντας την ίδιά του τη δήλωση. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ιάβασε και το τέλος! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Και κατά τα άλλα με έχει κατηγορήσει ότι έχω εγώ παραποιήσει τη δήλωσή του! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μα, διάβασε και το παρακάτω! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Θέλετε να σχολιάσω και τα υπόλοιπα; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Εγώ σας λέω σε τι έχετε παραποιήσει εσείς τη θέση σας. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Για το “ίσως”. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Να σας διαβάσω και παρακάτω, αν θέλετε και την ουσία. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ∆εν έχω καμία δυσκολία! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, διάβασε! 
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Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Θα τη σχολιάσω, αλλά η ουσία είναι... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ιάβασε και παρακάτω! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Θέλετε να τη διαβάσω; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ιάβασε και παρακάτω! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Πολύ καλά!  ∆εν έχω καμία δυσκολία.  Λέει, λοιπόν:  «...που θα βελτιωθούν το 2011 και το 2012, αν», 
συνεχίζει, «εξωγενείς παράγοντες δεν επηρεάσουν την ανάκαμψη της κυπριακής οικονομίας».  Σωστή 
εκτίμηση.  Ήρθε το τσουνάμι της ελληνικής κρίσης χρέους και μας βρήκε, οπότε δικαιώθηκε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ποιος έκαμε το κούρεμα; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω τον κ. Νίκο Αναστασιάδη να έρθει στο βήμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επήλθε ομοφωνία. 

(Γέλια) 

 Όχι στο βήμα, στο προεδρείο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στο προεδρείο, για να κατέλθω εγώ στο βήμα. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Νίκος Αναστασιάδης.) 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρία υπουργέ, κύριε υπουργέ, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θεώρησα ότι η κρισιμότητα των καιρών δεν επέτρεπε απουσία από το βήμα στην κορυφαία αυτή 
κοινοβουλευτική διαδικασία.  Θέλω να καταθέσω μία ομολογία.  Είμαι σε αυτό το σώμα για περισσότερο από 
τριάντα χρόνια και θέλω να σας εξομολογηθώ -και είμαι σίγουρος ότι είναι τα συναισθήματα όλων- ότι ουδέποτε 
αισθάνθηκα όπως αυτές τις μέρες.  Να είμαστε υποχρεωμένοι να υιοθετούμε μέτρα τα οποία στρέφονται 
ευθέως εναντίον του βιοτικού επιπέδου του λαού μας, εναντίον της κοινωνικής συνοχής.  Για να θυμηθώ τον 
αείμνηστο Πρόεδρο Μακάριο:  «Η ψυχή μας είναι περίλυπος άχρι θανάτου».  Ο κυπριακός λαός καλείται να 
υποβληθεί σε θυσίες, για να αποτραπεί ο κίνδυνος μιας άτακτης χρεοκοπίας.  Η σκληρή δοκιμασία της 
κυπριακής οικονομίας διαδραματίζεται μέσα σε συνθήκες παρατεταμένης οικονομικής κρίσης στον κόσμο και 
στην Ευρώπη.  Όμως είναι αυτή η κρίση ένας κεραυνός εν αιθρία; 

 Οι τελευταίες δεκαετίες οδήγησαν ολόκληρο τον πλανήτη σε μια εποχή φρενιτιώδους απελευθέρωσης 
των διεθνών αγορών κεφαλαίου και εργασίας, στην εποχή της επικράτησης και κυριαρχίας των άπληστων 
νόμων της αγοράς, στην αποθέωση του οικονομικού ορθολογισμού και του ελεύθερου ανταγωνισμού.  Και, 
ενώ η παγκοσμιοποίηση οδήγησε σε μια τεράστια αύξηση του παγκόσμιου πλούτου, το χάσμα μεταξύ 
πλούσιων και φτωχών χωρών, αλλά και των ανθρώπων μεγεθύνθηκε.   

 Η οικονομική πολιτική των κρατών σε εθνική κλίμακα διαλύεται.  Όμως δεν είναι μόνο η οικονομική 
πολιτική των κρατών που διαλύεται σε εθνική κλίμακα· κινδυνεύουν οι ίδιοι οι όροι της ζωής του ανθρώπου 
πάνω στον πλανήτη.  Η υποβάθμιση των περιβαλλοντικών συνθηκών, η επαπειλούμενη οικολογική 
καταστροφή, η εμπορευματοποίηση των κοινωνικών αγαθών είναι το αποτέλεσμα μιας αχαλίνωτης 
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κερδοσκοπίας.  Και όλα αυτά με την τραγική μοίρα των αδύνατων, των κοινωνικά και οικονομικά 
αποκλεισμένων, την καταστροφή του κράτους πρόνοιας.   

 Απέναντι σε αυτό τον παραλογισμό το καθήκον μας είναι να φέρουμε τους πολίτες ξανά στην πολιτική, 
για να αγωνιστούμε συλλογικά και αποτελεσματικά για τις αξίες της ελευθερίας, της δημοκρατίας, της 
κοινωνικής δικαιοσύνης και της κοινωνικής συνοχής.  Το καθήκον μας είναι να αντιμετωπίσουμε 
αποτελεσματικά την επέλαση εκείνων των διεθνών οικονομικών κύκλων που επιχειρούν και επιτυγχάνουν την 
καθυπόταξη των παγκόσμιων αγορών, εκείνες τις δυνάμεις που εκτοπίζουν τους δημοκρατικά 
νομιμοποιημένους θεσμούς, δηλαδή τα κοινοβούλια και τις κυβερνήσεις, που δεν κυβερνούν πλέον, γιατί είναι 
οι αγορές που επικυριαρχούν στο χώρο της οικονομικής διακυβέρνησης. 

 Όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, η κρίση ανέδειξε και την απουσία διαφάνειας σ’ 
αυτό το χώρο της οικονομικής διακυβέρνησης.  Σε ολόκληρο τον κόσμο οι πολίτες είναι εξοργισμένοι, γιατί 
τραπεζίτες που δημιούργησαν τρισεκατομμύρια επισφαλών απαιτήσεων καταφέρνουν να ξεγλιστρήσουν με 
εκατομμύρια προσωπικής περιουσίας ή γιατί οι κυβερνήσεις φαίνεται να λαμβάνουν μέτρα υπέρ των τραπεζών, 
χωρίς να δίνουν μεγάλη σημασία στους απλούς πολίτες που χάνουν τα σπίτια, τις δουλειές, τις συντάξεις τους 
εξαιτίας χρηματοπιστωτικών αποφάσεων για τις οποίες ποτέ δε ρωτήθηκαν. 

 Η χρηματοπιστωτική κρίση δεν πρέπει να μας κάνει να ξεχάσουμε επίσης ότι πρόσφατα βιώσαμε και 
βιώνουμε άλλες εξίσου οξείες κρίσεις, κοινωνικού και οικονομικού χαρακτήρα, όπως οι αλματώδεις αυξήσεις 
στις τιμές των τροφίμων και των ενεργειακών αγαθών, που επηρέασαν βαθιά τις κοινωνίες. 

 Η πρώτη απάντησή μας απέναντι στην κρίση και σε όλα τα φαινόμενα μιας απάνθρωπης και 
ισοπεδωτικής παγκοσμιοποίησης είναι ότι οφείλουμε να αντιπαραβάλουμε τη δύναμη της πολιτικής, τη 
δημοκρατία, την κρατική εποπτεία, τη ρύθμιση των αγορών, την υποταγή της οικονομίας της αγοράς  στις 
ανάγκες της κοινωνίας και των ανθρώπων, μακριά από λογικές ασυδοσίας της αγοράς, αλλά και του άκρατου 
κρατισμού, που επίσης οδηγεί σε αδιέξοδα. 

 Τα πράγματα μιλούν από μόνα τους.  Έχουμε ένα οικονομικό σύστημα που χρειάζεται αναθεώρηση.  
Πρέπει η πραγματική οικονομία να συγκρουστεί με την οικονομία του άκρατου κέρδους.  Είναι ανάγκη να 
επιστρέψει ο δημοκρατικός έλεγχος και οι ηθικοί κανόνες στον κόσμο της οικονομίας. 

 Κυρίες και  κύριοι συνάδελφοι, 

 Η οικονομική κρίση πλήττει έντονα και παρατεταμένα την Ευρώπη.  Οι εργασιακές σχέσεις 
απορρυθμίζονται. Οι μηχανισμοί ελέγχου της μετανάστευσης αποδεικνύονται αναποτελεσματικοί, με 
αποτέλεσμα να δημιουργούνται και τα αποκρουστικά πολιτικά φαινόμενα του νεορατσισμού.  Η οικονομική 
κρίση που πλήττει την Ευρωπαϊκή Ένωση, ιδιαίτερα τη νότια Ευρώπη, έχει οδηγήσει σε ένα κλίμα 
εσωστρέφειας και παρατεταμένης αμηχανίας.  Η ανεργία, η φτώχια, η ανέχεια, η κλιμακούμενη ύφεση 
προκαλούν ισχυρές αναταράξεις. 

 Μπροστά σ’ αυτά τα φαινόμενα η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν μπορεί να στέκεται αμήχανη και παράλυτη.  Οι 
λαοί και οι πολίτες αναμένουν πειστικές απαντήσεις στις ανησυχίες των πολιτών, πέρα από τα πολύπλοκα 
νομικά κείμενα και τις δαιδαλώδεις διαδικασίες στη λήψη αποφάσεων από τα ευρωπαϊκά συλλογικά θεσμικά 
όργανα.  

  Το όραμα της ευρωπαϊκής ενοποίησης υφίσταται ρωγμές. Για να πεισθούν οι πολίτες και οι λαοί να 
συμπορευθούν με το όραμα της ευρωπαϊκής ενοποίησης, χρειάζεται μια εκ βάθρων αποσαφήνιση της πορείας 
προς το μέλλον.  Όμως ο καθορισμός πορείας επιβάλλει επιλογές που δε θα κινούνται στη λογική της 
υπαγωγής των πάντων στα κριτήρια της δημοσιονομικής πειθαρχίας, της λιτότητας και των “συμφώνων 
σταθερότητας”. 

 Είναι η ώρα να επιβληθεί η πολιτική επί των αγορών και η ισορροπία ανάμεσα στα συμφέροντα των 
μικρών και μεγάλων κρατών, μεταξύ φτωχότερων και πλουσιότερων, μεταξύ Βορρά και Νότου.  Είναι η ώρα για 
ενδυνάμωση του κοινοβουλευτισμού, για να ενισχυθεί η δημοκρατική νομιμοποίηση των αποφάσεων που 
λαμβάνονται στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Οι μέχρι τώρα προσπάθειες αντιμετώπισης της κρίσης πάσχουν και χαρακτηρίζονται από κραυγαλέα 
ανισότητα και έλλειψη κοινωνικής ευαισθησίας.  Τα σχέδια διάσωσης και λιτότητας πάσχουν, γιατί είναι ξένα με 
την ανάπτυξη και έχουν καταστεί συνώνυμα με τη μαζική φτώχια, τον κοινωνικό αποκλεισμό και την 
καλπάζουσα ανεργία.  Τα αποφασιστικά μέτρα για ρύθμιση των αγορών απουσιάζουν και δεν υπάρχει 
βεβαιότητα ότι εκείνοι που προκάλεσαν την κρίση θα καταβάλουν το τίμημα, αλλά και ότι πληρώνουν το 
αντίτιμο που τους αναλογεί στο κόστος εξόδου από την κρίση.  Οι κυβερνήσεις οφείλουν να σπάσουν την 
καταστροφική αλληλεξάρτηση κερδοσκοπίας και επιτοκίων.  Αυτό δηλαδή που συμβαίνει, ότι τα χρήματα που 
εξοικονομούνται με θυσίες καταλήγουν στις τσέπες των κερδοσκόπων των επιτοκίων.  Οι ανακεφαλαιοποιήσεις 
των τραπεζών θα πρέπει να γίνονται κάτω από συγκεκριμένους όρους, ενώ θα πρέπει να θεσπιστεί αυστηρή  
οροφή στο “φαγοπότι” των μπόνους των τραπεζιτών. 
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 Η ανάγκη αλλαγής κατεύθυνσης στην Ευρώπη είναι ορατή διά γυμνού οφθαλμού.  Αυτό όμως που 
συμβαίνει με τις πολιτικές που αποφασίζονται, διακηρύσσονται, αλλά δεν εφαρμόζονται συνιστά κραυγαλέο 
δείγμα αναποτελεσματικότητας, ανακολουθίας και κυρίως τεράστιου δημοκρατικού ελλείμματος. 

 Ιδού τα τεκμήρια του φαινομένου: 

 Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο αποφασίζει τη στροφή προς την ανάπτυξη και τη δημιουργία νέων θέσεων 
εργασίας, διαπιστώνοντας ταυτόχρονα ότι οι πολιτικές της λιτότητας και της ισοπεδωτικής δημοσιονομικής 
πειθαρχίας οδηγούν σε βάθεμα της ύφεσης. 

 Ο Επίτροπος, αρμόδιος για Οικονομικές και Νομισματικές Υποθέσεις, Όλι Ρεν δηλώνει ότι επείγει η 
αναδιαμόρφωση των οικονομικών πολιτικών της λιτότητας και η στροφή προς επενδύσεις  που θα οδηγήσουν 
στην ανάπτυξη.  Παρόμοιες δηλώσεις γίνονται και από τον Πρόεδρο της Επιτροπής Μανουέλ Μπαρόζο.  Το 
κατεξοχήν δημοκρατικά νομιμοποιημένο όργανο έκφρασης της βούλησης των Ευρωπαίων πολιτών, το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, εκφράζει κατ’ επανάληψη την υποστήριξή του σε πολιτικές ανάπτυξης, 
αποδοκιμάζοντας τις πολιτικές που επέβαλε η τρόικα σε αριθμό χωρών, κυρίως της νότιας Ευρώπης.   

 Και όμως!  Αυτές τις, υποτίθεται, καθοδηγητικές πολιτικές η τρόικα, που συνομολογεί δανειακές 
συμβάσεις, προκειμένου να εκταμιεύσει χρήματα από το Μηχανισμό Στήριξης, τις γράφει στα παλιά της τα 
παπούτσια, επιμένοντας σε εξουθενωτικές απαιτήσεις, που οδηγούν στη φτώχια, στην περιθωριοποίηση, στην 
αύξηση της ανεργίας, στην καθήλωση της ανάπτυξης, στη βαθιά ύφεση.  Πρόκειται για  παραδοξότητα που 
αποκαλύπτει το μέγεθος της βαθιάς κρίσης που βιώνει το θεσμικό πλαίσιο λειτουργίας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, στην οποία οι δημοκρατικά νομιμοποιημένοι θεσμοί, προεξάρχοντος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, 
που έχει αναβαθμισμένο ρόλο με τη Συνθήκη της Λισαβόνας, περιφρονούνται και απαξιώνονται.  

 Είναι πέρα από προφανές και κατάδηλο ότι συνέχιση αυτού του δυσθεώρητου δημοκρατικού 
ελλείμματος στη λειτουργία της Ένωσης θα οδηγεί σε συνεχείς κατολισθήσεις όχι μόνο την οικονομική 
προοπτική και την κοινωνική συνοχή, αλλά και την ίδια την πολιτική συνοχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Είναι 
επιταγή και είναι προσήλωση προς τις αρχές και τις αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης η ημερήσια διάταξη των 
πολιτικών συζητήσεων που θα ανοίξουν οι Βρυξέλλες να στρέφεται σε αποφάσεις που θα επανοικοδομούν την 
εμπιστοσύνη των Ευρωπαίων πολιτών στο όραμα της ευρωπαϊκής ενοποίησης.  Η σημερινή κρίση μπορεί και 
πρέπει να μετατραπεί σε ένα παράθυρο ευκαιρίας, για να γίνει κατανοητό ότι η Ευρώπη δεν είναι το πρόβλημα 
αλλά η λύση των προβλημάτων, η Ευρώπη των λαών και των πολιτών, της κοινωνικής συνοχής και 
αλληλεγγύης. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η δεινή οικονομική κατάσταση στην οποία περιήλθε η Κύπρος μπορεί να συγκριθεί μόνο με τις 
επιπτώσεις που υπήρξαν στην οικονομία μετά την τραγωδία του 1974.  Ασφαλώς είναι επιτακτική η ανάγκη 
αναζήτησης των αιτίων, αλλά και ο καταλογισμός των ευθυνών, τουλάχιστον για τα εντός Κύπρου αίτια, τις 
ευθύνες και τους υπευθύνους.  Αυτό ωστόσο που προέχει είναι η ολοκλήρωση της διαπραγμάτευσης, έτσι που 
να ανακοπεί το κλίμα αβεβαιότητας που οδηγεί σε επιδείνωση και βάθεμα της κρίσης. 

 Σημαντικά ζητήματα που παραμένουν σε εκκρεμότητα είναι το τελικό ύψος των κεφαλαίων που θα 
παραχωρηθούν από τους δανειστές μας, όπως και το ύψος του επιτοκίου.  Οι δημοσιονομικές ανάγκες είναι 
γνωστές, αυτό όμως που παραμένει άγνωστο είναι το ποσό που θα χρειαστεί ο χρηματοπιστωτικός τομέας για 
την ανακεφαλαιοποίηση.  Είναι σημαντικό λοιπόν να διεκπεραιωθεί το συντομότερο ο διαγνωστικός έλεγχος 
των δανειακών χαρτοφυλακίων των τραπεζών, που δεν πρέπει να είναι βασισμένος σε ακραία σενάρια, ώστε 
να γνωρίζουμε τις πραγματικές ανάγκες.  Και είναι άκρως ανησυχητικό το γεγονός, κύριε υπουργέ, ότι υπάρχει 
καθυστέρηση και παραπέμπεται σε βάθος χρόνου ο διαγνωστικός έλεγχος. 

 Πρέπει επίσης να ενισχύσουμε την προσπάθεια που γίνεται σε ευρωπαϊκό επίπεδο για αποσύνδεση της 
στήριξης των τραπεζών από το δημόσιο χρέος.  Επιδίωξη της κυβέρνησης πρέπει να αποτελεί η απευθείας 
εμπλοκή του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Σταθερότητας στην ανακεφαλαιοποίηση του τραπεζικού συστήματος, 
με στόχο να μην επιβαρυνθεί με το κόστος της ανακεφαλαιοποίησης το δημόσιο χρέος, οδηγώντας το ίσως σε 
μη βιώσιμα επίπεδα. 

 Επιβάλλεται η κατοχύρωση της μέγιστης δυνατής περιόδου δημοσιονομικής αναπροσαρμογής, για να 
αποφευχθεί το οικονομικό σοκ.  Θα πρέπει να αποφευχθούν καταστάσεις τύπου Ελλάδας, όπου τα μέτρα 
λιτότητας ήταν εξουθενωτικά, με σκοπό να μειωθεί το έλλειμμα σε σύντομο χρονικό διάστημα.  Ακόμα πρέπει 
να αποφευχθούν επαναδιαπραγματεύσεις επί διαπραγματεύσεων, επειδή κάποια στοιχεία δε θα έχουν 
αναλυθεί.  Θα πρέπει να ανακοινωθούν τα ποσά που χρειάζονται, τα μέτρα και το πλάνο που θα τηρηθεί με 
ευλάβεια, χωρίς να υπάρχει ανάγκη αλλαγής κάθε τρίμηνο.  Έτσι θα επανέλθει η οικονομική ηρεμία και θα 
ανακτήσουμε την εμπιστοσύνη των ξένων αγορών. 

 Είναι κατεπείγουσα η ανάγκη για υιοθέτηση μέτρων ώθησης της ανάπτυξης με την παροχή κινήτρων, η 
βελτίωση του επιχειρηματικού περιβάλλοντος, η μείωση της γραφειοκρατίας, η αναμόρφωση των ημικρατικών 
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οργανισμών, η ενίσχυση του εποπτικού πλαισίου του χρηματοπιστωτικού τομέα, η στήριξη των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων, η ενίσχυση της ρευστότητας στην αγορά και η μείωση των επιτοκίων.  Και βέβαια θα πρέπει να 
αποφευχθεί ο ακρωτηριασμός κυριαρχικών δικαιωμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η παραβίαση της αρχής 
της διάκρισης των εξουσιών, να αποφευχθούν επεμβάσεις σε θέματα εθνικής ασφάλειας, γιατί εδώ έχομε τις 
ένοπλες δυνάμεις, έχομε την Εθνική μας Φρουρά, η οποία έχει την ευθύνη τήρησης της εθνικής ασφάλειας, και 
θα πρέπει να αποφευχθούν μέτρα εξουθένωσης ευπαθών ομάδων του πληθυσμού. 

 Κυρίες και  κύριοι συνάδελφοι, 

 Μιλώντας για την κρίση, θα πρέπει να είμαστε ειλικρινείς.  Η οικονομική κρίση που έπληξε την Κύπρο 
επιτείνει και την κρίση της πολιτικής και τη συνακόλουθη έλλειψη εμπιστοσύνης προς το πολιτειακό, πολιτικό 
και θεσμικό σύστημα.  ∆εν ωφελεί η άρνηση ανάληψης ευθυνών ή η απόπειρα μετακύλισής  τους.  Και μιλάω 
για συλλογικές ευθύνες του πολιτικού συστήματος.  Αυτή η στάση μόνο ως ευθυνόφοβη εκλαμβάνεται από 
τους πολίτες.  Είναι αναγκαίο συνολικά το πολιτικό σύστημα να υποβληθεί στην αναγκαία αυτοκριτική για τα 
φαινόμενα που αφέθηκαν να εκκολαφθούν τις τελευταίες δεκαετίες μέσα από μια διαδικασία προϊούσας φθοράς 
και παρακμής του πολιτικού και κοινωνικού ιστού.   

 Χωρίς καμιά διάθεση ηθικολογίας οφείλουμε να προβούμε σε κάποιες πικρές παραδοχές.  Τα φαινόμενα 
διαπλοκής και διαφθοράς, το κυνήγι του εύκολου κέρδους, του άκρατου ατομικισμού, της απληστίας, της 
επιδειξιομανίας, του μιμητισμού, του νεοπλουτισμού, της υπερκατανάλωσης, της ασυλλόγιστης ψηφοθηρικής 
διόγκωσης του δημόσιου τομέα, της σπεκουλαδόρικης συμπεριφοράς μικρομεγαλισμού των κυπριακών 
τραπεζών, της αποσάθρωσης των δικτύων κοινωνικής αλληλεγγύης είναι τα άνθη του κακού, αλλά και το 
εύφορο έδαφος στο οποίο εύκολα φύτρωσε και ευδοκίμησε η οικονομική κρίση, που βρήκε την κυπριακή 
κοινωνία ανοχύρωτη, απογυμνωμένη από τον παραδοσιακό της χαρακτήρα, που της επέτρεψε να 
αντιμετωπίσει την εθνική καταστροφή του 1974 και να επιτύχει την  εθνική, οικονομική και κοινωνική 
αναγέννηση, μακριά από τη λογική του σπάταλου κράτους και του ασυλλόγιστου δανεισμού χωρίς αντιστοιχία 
με την παραγωγή.  Το κοινωνικό και οικονομικό μοντέλο που υιοθετήθηκε αργότερα οδήγησε σε κακοήθεις 
μεταλλάξεις σε όλους τους τομείς του δημόσιου βίου· στην πολιτική, στην οικονομία, στην παιδεία, στους 
αξιακούς κώδικες της κοινωνίας. 

 Σε  καμιά περίπτωση η ευθύνη για την απαξίωση της πολιτικής, ως χρήσιμης διαδικασίας προορισμένης 
να επιδιώκει το “κοινό καλό”, δεν πρέπει να επιρρίπτεται στους πολίτες.  Οι ευθύνες πρέπει να αναζητούνται 
στις αδυναμίες του πολιτικού συστήματος, στην αναποτελεσματικότητα της πολιτικής διαδικασίας, στην έλλειψη 
ηθικών και αξιακών προτύπων, στις λειτουργίες των πολιτικών φορέων, σε φαινόμενα υπερβολών, στις 
θεμιτές, κατά τα άλλα, στη δημοκρατία πολιτικές αντιπαραθέσεις, στην κραιπάλη των πελατειακών σχέσεων, 
στα φαινόμενα διαφθοράς και ατιμωρησίας. 

 Η αντιμετώπιση της οικονομικής, κοινωνικής και θεσμικής κρίσης δεν είναι αρκετό να επιδιώκεται με τα 
όποια μέτρα οικονομικού χαρακτήρα.  Οι αλλαγές είναι τώρα όσο ποτέ άλλοτε αναγκαίες. Σ’ έναν κόσμο που 
μεταβάλλεται ραγδαία και γίνεται όλο και περισσότερο ανταγωνιστικός η Κύπρος χρειάζεται τομές που θα 
εξουδετερώσουν τις αγκυλώσεις στη λειτουργία του κράτους και των θεσμών.  Χρειάζεται να δώσουμε 
πειστικές απαντήσεις για την ανάκτηση της αυτοδυναμίας του πολιτικού συστήματος, για ένα μοντέλο 
διακυβέρνησης που θα ρυθμίζει ένα σύγχρονο, αποκεντρωμένο, φιλικό και αποτελεσματικό δημόσιο τομέα, με 
σύνδεση της υπηρεσιακής ανέλιξης με την παραγωγικότητα.  Αλλαγές νοοτροπίας και πρακτικών του 
παρελθόντος είναι όρος και  προϋπόθεση για τη λειτουργία της δημοκρατίας, αλλά και για την επανεκκίνηση 
της οικονομίας και δόμησης ενός νέου δικτύου κοινωνικής αλληλεγγύης. 

 Οι πολίτες αναμένουν και απαιτούν από όλους μας πρωτοβουλίες για μια συνολική αναγέννηση της 
κοινωνίας, των θεσμών, των εθνικών προοπτικών.  Απαιτούν από το κράτος και τα κόμματα να ξεφύγουν από 
τον παραδοσιακό τους χαρακτήρα και να αναδειχθούν μοχλοί προοδευτικής κίνησης της κοινωνίας.  Μόνο έτσι 
θα «ξαναβρούμε την ψυχή μας», μόνο έτσι θα επανακτήσουμε την αυθεντικότητά μας και θα ανακαλύψουμε εκ 
νέου τη ζωογόνο δύναμη της πολιτικής.  Για να μπορέσουμε να πετύχουμε την αναγέννηση και ανόρθωση της 
οικονομίας, όπως πράξαμε το ʼ74, μέσα από τις στάχτες και τα ερείπια της εθνικής τραγωδίας.  Άλλωστε 
έχουμε χρέος προς την ημικατεχόμενη πατρίδα μας.  ∆εν πρέπει να ξεχνούμε το θουκυδίδειον, ότι η οικονομική 
ισχύς αποτελεί κορυφαία παράμετρο μιας αποτελεσματικής εθνικής στρατηγικής, που θα οδηγήσει στον 
τερματισμό του μιάσματος της τουρκικής κατοχής και τη λύτρωση του λαού μας, με μια λύση στηριγμένη στις 
αρχές του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στο λυκαυγές ενός καινούριου χρόνου ας δηλώσουμε την αποφασιστικότητά μας να φανούμε αντάξιοι 
των περιστάσεων, πάνω απ’ όλα για μια ελεύθερη και ευημερούσα Κύπρο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ) 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει αίτημα εκ μέρους των κοινοβουλευτικών ομάδων να υπάρξει ένα διάλειμμα 
δεκαπέντε λεπτών, για να διευκρινιστούν κάποια θέματα, με την άδειά σας.   

 Ευχαριστώ. 

 ∆ιάλειμμα δεκαπέντε λεπτών. 

(Ώρα διακοπής:  9.29 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  9.50 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, να πάρουμε τις θέσεις μας.  Παρακαλώ να έρθουν όλοι οι συνάδελφοι 
εντός της αίθουσας.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2013 
και τώρα θα προχωρήσουμε στο στάδιο της ψηφοφορίας.  Το σώμα έχει ενώπιόν του τον προϋπολογισμό του 
2013 όπως αυτός κατατέθηκε στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία.  Στον προϋπολογισμό έχουν ήδη 
ενσωματωθεί μετά από συζήτηση στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
τρεις τροπολογίες, τις οποίες κατέθεσε η κυβέρνηση μετά την κατάθεση του προϋπολογισμού.  Σήμερα έχει 
εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο και έχει κατατεθεί ενώπιον του σώματος, κατά τη διάρκεια της 
συζήτησης του προϋπολογισμού, μια τέταρτη τροπολογία από την εκτελεστική εξουσία.  Πληροφορούμαι -και 
θα μας το επιβεβαιώσει ο πρόεδρός της- ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
εισηγείται την ενσωμάτωση και αυτής της τροπολογίας στον κρατικό προϋπολογισμό, αφού προηγουμένως 
δεσμευθεί το σχετικό κονδύλι, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από αυτό, να ενημερωθεί η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλιστεί η γραπτή συγκατάθεσή της.  
Η επιτροπή θεωρεί, όπως έχω πληροφορηθεί, αναγκαία τη δέσμευση του κονδυλίου, ώστε να της παρασχεθεί 
ο χρόνος να μελετήσει τους σκοπούς διάθεσης του κονδυλίου αυτού, αφού εκ των πραγμάτων δεν της 
παρασχέθηκε σήμερα, όπως ήταν φυσικό, ο απαιτούμενος χρόνος. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, παρακαλώ, ο πρόεδρος της αρμόδιας επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, έχει το λόγο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, όπως ακριβώς έχετε αναφέρει, έχει σήμερα έρθει μία επιπρόσθετη τροπολογία για 
τον προϋπολογισμό, η τέταρτη από πλευράς της εκτελεστικής εξουσίας, η οποία αφορά την εξώδικη 
διευθέτηση και την πληρωμή αποζημιώσεων στην ασφαλιστική εταιρεία που θα καλύψει ζημιές για την 
καταστροφή και την έκρηξη στο Μαρί.  Ακριβώς επειδή θεωρούμε ότι πρόκειται για ένα πάρα πολύ σοβαρό 
θέμα και νομίζω θα ήταν σωστό να έχουμε περισσότερη πληροφόρηση σε σχέση με τις λεπτομέρειες αυτής της 
εξώδικης διευθέτησης και σήμερα, εκ των πραγμάτων, δε μας παρέχεται ο επαρκής χρόνος, για να έχουμε 
αυτές τις εξηγήσεις, γι’ αυτό ακριβώς το λόγο έχουμε ζητήσει -και νομίζω έγινε αποδεχτό- να αφομοιωθεί το 
κείμενο στον προϋπολογισμό, αλλά το συγκεκριμένο κονδύλι να παραμείνει δεσμευμένο, έτσι ώστε να έχουμε 
μια περαιτέρω πληροφόρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να θεωρήσω λοιπόν ότι δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση η εισήγηση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού να γίνει αποδεχτή.  Συνεπώς, οι τέσσερις τροπολογίες τις οποίες 
κατέθεσε η κυβέρνηση μετά την κατάθεση του προϋπολογισμού ενσωματώνονται στον κρατικό 
προϋπολογισμό για το 2013. 

 Τώρα να αναφέρω ότι κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην ολομέλεια κατατέθηκε σειρά τροπολογιών 
από όλα τα κόμματα, εμπροθέσμως, δυνάμει του κανονισμού.  Προτού θέσω σε ψηφοφορία τις τροπολογίες, 
θα ήθελα να ρωτήσω εάν οι εκπρόσωποι των εν τη Βουλή κομμάτων θα ήθελαν να κάνουν κάποιες σύντομες 
τοποθετήσεις, για να επεξηγήσουν και να αιτιολογήσουν αυτές τις τροπολογίες, προκειμένου να μη χρειαστεί 
στη συνέχεια για κάθε τροπολογία ή για κάθε σειρά ομαδοποιημένων τροπολογιών να παίρνουν το λόγο οι 
συνάδελφοι, ούτως ώστε, εφόσον υπάρξει αυτή η αιτιολόγηση, να θέσω ομαδοποιημένες τις τροπολογίες των 
κομμάτων και στο τέλος μεμονωμένα τις τροπολογίες μεμονωμένων κομμάτων, που έχουν κατατεθεί, δηλαδή, 
όχι ομαδικώς αλλά από συγκεκριμένα κόμματα. 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, έχω την άποψη ότι οι τροπολογίες έχουν μελετηθεί από όλους, γι’ αυτό, αν είναι δυνατό, 
να μπούμε σε ψηφοφορία.  Είναι αργά…  Πρόκειται για τροπολογίες οι οποίες δεν παρουσιάζονται αυτή τη 
στιγμή.  Έχει από το πρωί που τις έχουμε, έχουν μελετηθεί και το κάθε κόμμα έχει τοποθετηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι γεγονός ότι ο λόγος για τον οποίο εισήξαμε στον κανονισμό την πρόνοια να κατατίθενται το πρωί 
είναι για να τυγχάνουν γνώσης όλα τα μέλη του σώματος, αλλά, εάν κάποιος επιθυμεί να τοποθετηθεί, δεν 
μπορώ να τον εμποδίσω. 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Με την εισήγηση του συναδέλφου και την τοποθέτησή σας θεωρώ ότι δε θα εξηγήσει κανένας τις 
τροπολογίες.  Απλώς εγώ θέλω να κάνω μια σύντομη, γενική τοποθέτηση για τις τροπολογίες.  Αποδέχομαι τις 
τέσσερις όπως έχουν ενσωματωθεί μετά από τη διευθέτηση της κυβέρνησης με την επιτροπή Οικονομικών.  
Όπως εξήγησα όμως και στην ομιλία μου, δεν ψηφίζω τους προϋπολογισμούς ως ψήφο εμπιστοσύνης, 
ψηφίζω τους προϋπολογισμούς και διότι δεν έχω ενδιατρίψει λεπτομερώς.  Επομένως, με αυτή την 
προσέγγιση, θα κρατήσω αποχή σε όλες τις τροπολογίες, γιατί θεωρώ ότι ο προϋπολογισμός είναι ένα πολύ 
μικρό κομμάτι αυτού που έχουμε μπροστά μας για τα οικονομικά θέματα που ξεκινούν από τον καινούριο 
χρόνο ή και από αύριο ακόμα και μικρές αλλαγές δεν αλλάζουν αυτή την προσέγγισή μου.  Άρα, θα κρατήσω 
αποχή σε όλες τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Συμφωνείτε όλοι ότι δεν υπάρχει λόγος να υπάρξει αιτιολόγηση των τροπολογιών;  Εάν αυτή είναι η 
ομόφωνη τοποθέτηση του σώματος, προχωρώ να θέσω σε ψηφοφορία τις τροπολογίες. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μία παρέμβαση η οποία αφορά την πρώτη τροπολογία, που έχει κατατεθεί από τις 
κοινοβουλευτικές ομάδες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Την πρώτη εκ των είκοσι, εννοείτε; 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αφορά την πρώτη, μάλιστα.  Λοιπόν, θα θέλαμε να γίνει μία προσθήκη στην τροπολογία αυτή, την οποία 
θα ήθελα να καταθέσω προφορικώς.  Είναι μία παράγραφος η οποία θα προστεθεί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να το επιτρέψω, παρ’ όλο που… 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …στο τέλος του άρθρου 19, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …είπαμε ότι δε θα πρέπει να γίνονται την τελευταία στιγμή αυτά.   

 Ορίστε. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απλώς είναι περισσότερο για να διευκρινιστεί επαρκώς το ζήτημα.  Και αναφέρει η παράγραφος, μετά 
την ολοκλήρωση του άρθρου 19, που προστίθεται:  «…νοουμένου ότι οι συνολικές αποκοπές των εν λόγω 
εργοδοτουμένων σε ουδεμία περίπτωση θα υπερβαίνουν εκείνες των καλυπτομένων από τους εν λόγω νόμους 
εργοδοτουμένων.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Έχει σημειωθεί. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Λοιπόν, η δική μου η πρόταση…   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν σωστά καταλάβαμε, θα μπουν συνολικά οι τροπολογίες της κάθε ομάδας, όπως 
προτείνονται, όλες μαζί ή μια-μια; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η δική μου εισήγηση είναι, δεδομένου, όπως έχω πει, ότι έχετε γνώση των τροπολογιών, να θέσω 
ομαδοποιημένα τις τροπολογίες.  Αν όχι, θα τις θέσω μια-μια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ομαδοποιημένα, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ξεκινήσουμε με τις τροπολογίες που κατατέθηκαν από τις κοινοβουλευτικές ομάδες του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, οι οποίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος 

1. Γίνεται εισήγηση για προσθήκη νέου άρθρου 19 ως ακολούθως: 

 «Εφαρμογή προνοιών για 
μείωση απολαβών και μη 
παραχώρηση 
προσαυξήσεων σε 
υπηρετούντες σε νομικά 
πρόσωπα κ.λπ. που 
λαμβάνουν κρατική χορηγία. 

168(Ι) του 2012. 

 

 

192(Ι) του 2011 

185(Ι) του 2012. 

19.  Για τα νομικά πρόσωπα, οργανισμούς ή ιδρύματα που 
παρατίθενται ακολούθως, καθώς και αυτών που τα έσοδα προέρχονται 
σε ποσοστό ίσο ή πέραν του πενήντα τοις εκατόν από κρατική χορηγία 
που περιλαμβάνεται στον παρόντα Νόμο η εν λόγω κρατική χορηγία 
παραχωρείται υπό τον όρο ότι στους καθ’ οποιονδήποτε τρόπο 
υπηρετούντες σε μόνιμη ή έκτακτη βάση στα εν λόγω νομικά πρόσωπα, 
οργανισμούς ή ιδρύματα τυγχάνουν εφαρμογής, τηρουμένων των 
αναλογιών, οι πρόνοιες των περί της Μείωσης των Απολαβών και των 
Συντάξεων των Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της 
Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Νόμου του 
2012 και των περί της μη Παραχώρησης Προσαυξήσεων και 
Τιμαριθμικών Αυξήσεων στους Μισθούς των Αξιωματούχων και 
Εργοδοτουμένων και στις Συντάξεις των Συνταξιούχων της Κρατικής 
Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Νόμων του 2011 έως 
2012:   

1. Ίδρυμα ∆ιαχείρισης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων ∆ιά Βίου 
Μάθησης. 

2. Ίδρυμα Ενέργειας Κύπρου. 

3. Ίδρυμα Πολιτισμού Κύπρου. 

4. Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας. 

5. Ίδρυμα Συμφωνικής Ορχήστρας Κύπρου. 

6. Ίδρυμα Χρίστου Στέλιου Ιωάννου. 
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7. Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου. 

8. Κυπριακό Ερευνητικό και Ακαδημαϊκό ∆ίκτυο. 

9. Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου. 

10. Παγκύπριο Συντονιστικό Συμβούλιο Εθελοντισμού και Επαρχιακά 
Συντονιστικά Συμβούλια Εθελοντισμού. 

11. Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση 
της Βίας στην Οικογένεια. 

12. ∆ημόσια Επιχείρηση Φυσικού Αερίου. 

13. Κρατική Εταιρεία Υδρογονανθράκων Κύπρου.». 

2. Γίνεται εισήγηση για προσθήκη νέου άρθρου 20 ως ακολούθως: 

 «Προϋποθέσεις για 
τοποθέτηση, μετάθεση σε 
πρεσβείες. 

1 του 1990 

    71 του 1991 

  211 του 1991 

  27(Ι) του 1994 

  83(Ι) του 1995 

  60(Ι) του 1996 

109(Ι) του 1996 

  69(Ι) του 2000 

156(Ι) του 2000 

    4(Ι) του 2001 

  94(I) του 2003 

128(Ι) του 2003 

183(Ι) του 2003 

  31(Ι) του 2004 

218(Ι) του 2004 

  68(Ι) του 2005 

  79(Ι) του 2005 

105(Ι) του 2005 

  96(Ι) του 2006 

107(Ι) του 2008 

137(Ι) του 2009 

194(Ι) του 2011. 

20.  Ανεξάρτητα από τις διατάξεις των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμων του 1990 έως 2011 και των περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας (Ειδικοί Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμών του 2006 έως 2011, 
ουδεμία τοποθέτηση/μετάθεση κρατικών υπαλλήλων δύναται να 
διενεργηθεί κάτω από τα Κεφάλαια 11.02 “Κυπριακός Στρατός”, 13.03 
“Αστυνομία” και 17.02 “Εξωτερικές Υπηρεσίες” για τη στελέχωση των 
ακόλουθων πρεσβειών/ διπλωματικών αποστολών/ μόνιμων 
αντιπροσωπιών, χωρίς να ενημερώνεται εκ των προτέρων η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της: 

1. Πρεσβεία Αγίας Έδρας. 

2. Πρεσβεία Ρώμης. 

3. Γενικό Προξενείο Θεσσαλονίκης 

4. Μόνιμη Αντιπροσωπία των Βρυξελλών. 

 

3. Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του άρθρου 17 του περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμου του 
2012 με το ακόλουθο νέο άρθρο: 

 «Αναστολή πλήρωσης 
κενών θέσεων πρώτου 
διορισμού και πρώτου 
διορισμού και προαγωγής. 

17.- (1)   Ανεξάρτητα από τις διατάξεις οποιουδήποτε νόμου και των 
δυνάμει αυτού εκδιδόμενων κανονισμών, κατά τη διάρκεια της περιόδου 
που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013 αναστέλλεται η πλήρωση θέσεων 
πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής που 
περιλαμβάνονται στον παρόντα Νόμο και οι οποίες θα κενωθούν ή οι 
οποίες κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου 
είναι κενές, ανεξαρτήτως του εάν έχει αρχίσει η διαδικασία πλήρωσής 
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τους, εκτός εάν: 

  (α)   ο Υπουργός Οικονομικών μετά από εισήγηση της αρμόδιας αρχής 
αποφασίσει την εξαίρεση της αναστολής πλήρωσης θέσης 
πρώτου διορισμού ή/και πρώτου διορισμού και προαγωγής και 
παραπέμψει το θέμα στο Υπουργικό Συμβούλιο για απόφαση˙ και 

  (β)   ενημερωθεί για την εν λόγω απόφαση η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και εξασφαλιστεί η 
γραπτή συγκατάθεσή της: 

          Νοείται ότι, εάν η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού μέσα σε ένα μήνα από την κατάθεση ενώπιόν της κάθε 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για εξαίρεση της αναστολής 
πλήρωσης μιας ή περισσοτέρων θέσεων δεν εκφράσει τη διαφωνία της 
για την εξαίρεση της αναστολής αυτής, τότε η σχετική απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου τίθεται σε εφαρμογή: 

   Νοείται περαιτέρω ότι στην περίπτωση θέσεων πρώτου διορισμού 
ή πρώτου διορισμού και προαγωγής το παρόν άρθρο δεν τυγχάνει 
εφαρμογής, εάν έχει αρχίσει η διαδικασία πλήρωσης της θέσης και έχουν 
οριστεί οι συνεντεύξεις των υποψηφίων ενώπιον της Επιτροπής 
∆ημόσιας Υπηρεσίας. 

   (2)  Θέσεις στη δημόσια υπηρεσία η πλήρωση των οποίων 
αναστάλθηκε δυνάμει των διατάξεων του εδαφίου (1) και δεν έχουν 
δημοσιευτεί δημοσιεύονται αμέσως μετά τον τερματισμό της αναστολής ή 
την άρση της αναστολής δυνάμει του εν λόγω άρθρου, ανάλογα με την 
περίπτωση.». 

4.  Γίνεται εισήγηση για προσθήκη νέας σημείωσης στον “Πρώτο Πίνακα ∆ελτία ∆απανών 2013” (Πάγιο 
Ταμείο, Σημειώσεις, Γενικά) ως ακολούθως: 

 «32. Ανεξάρτητα από τις διατάξεις οποιουδήποτε άλλου νόμου ή κανονισμού, ουδεμία δαπάνη 
διενεργείται από το Πάγιο Ταμείο ή από οποιοδήποτε άλλο ταμείο για σκοπούς παροχής προκαταβολής 
υπό μορφή άτοκου δανείου σε σχέση με την αγορά ιδιωτικού μηχανοκίνητου οχήματος από κρατικό 
υπάλληλο ή αξιωματούχο ή/και ωρομίσθιο κυβερνητικό προσωπικό.». 

5. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1241 17.02 03105.2 Μεταθέσεις λειτουργών από και προς το 
εξωτερικό  

€700.000 

 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

6.  Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1241 17.02 03158.2 +Αγορά επίπλων και σκευών   €25.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

7. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1241 17.02 03162.2 Αγορά ηλεκτρικών μικροσυσκευών και 
τηλεπικοινωνιακού εξοπλισμού    

€15.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

8. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1386 18.01 11202 Αγορά μετοχών €64.000.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
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Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της. 

9. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1240 17.02 08151.3 Ανέγερση κτιρίων στο  
εξωτερικό  

€1.900.000 

 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

10. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1241 17.02 03114.2 Φιλοξενία  €400.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

11. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1739 200817 04352.3 +Επιχορήγηση πολιτιστικών φορέων και 
ατόμων με πολιτιστική δράση  

€3.000.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

12.  Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1201 Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος 

1401 Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

1501 Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

1601 Εσωτερικών 

2001 Παιδείας και 
Πολιτισμού 

2101 Συγκοινωνιών και 
Έργων 

2201 Υγείας 

08957 Άλλα αναπτυξιακά έργα και 
προγράμματα 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

€1.790.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

(Αφορά κονδύλια που είναι στη διάθεση των αρμόδιων υπουργών.) 

13. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1504 19.01 04143.3 +Χορηγία στο Κυπριακό Ερευνητικό και 
Ακαδημαϊκό Ίδρυμα  

€4.000.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

14. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1728 20.08 04530.2 +Άλλα φιλοδωρήματα και πληρωμές κατά 
χάριν 

€800.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
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Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της. 

15.   Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

  419 11.03 03780 Εθνική Φρουρά €110.000.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε ουδεμία δαπάνη να 
διενεργείται από το άρθρο αυτό για σκοπούς ενοικίασης των κτιρίων που αφορούν τις Λέσχες 
Αξιωματικών Εθνικής Φρουράς χωρίς να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

16.   Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

  1380 18.01 04022.2 Χορηγίες σε άλλους ημικρατικούς 
οργανισμούς 

€5.000.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

[Αφορά χορηγία στο Συμβούλιο Αμπελοοινικών Προϊόντων (ΣΑΠ), στον Οργανισμό Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας (ΟΚΓΒ), στο Συμβούλιο Ελαιοκομικών Προϊόντων (ΣΕΠ) και στον 
Κυπριακό Οργανισμό Τυποποίησης.] 

17.  Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

  1619 200300 03025.2 Ενοίκια €327.461 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

(Αφορά ενοίκια για τη ∆ιανέλλειο Σχολή στη Λάρνακα και το τυπογραφείο “Cosmos”.) 

18. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 2014 22.02 07402 +Αγορά ιατρικού και άλλου εξοπλισμού €15.000.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, για το μέρος που αφορά το Ακτινοθεραπευτικό Κέντρο Λευκωσίας, να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της. 

19. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1622 20.03 04307 Χορηγία ξένων σχολείων €2.300.000 

Από το σύνολο των €2.300.000 γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο που αφορά 
τη χορηγία στην Αγγλική Σχολή, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό 
κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

20.  Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

  910 15.04 04453 Χρηματικά επιδόματα σε 
δυσπραγούντες και εκτοπισθέντες - 
Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας 
Λευκωσίας 

€62.308.488 

  Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

  916 15.04 04453 Χρηματικά επιδόματα σε 
δυσπραγούντες και εκτοπισθέντες - 
Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας 
Αμμοχώστου 

€9.478.565 

  Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

  922 15.04 04453 Χρηματικά επιδόματα σε 
δυσπραγούντες και εκτοπισθέντες - 
Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας 
Λάρνακας 

€45.048.641 
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  Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

  928 15.04 04453 Χρηματικά επιδόματα σε 
δυσπραγούντες και εκτοπισθέντες - 
Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας Λεμεσού 

€77.212.023 

  Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

  934 15.04 04453 Χρηματικά επιδόματα σε 
δυσπραγούντες και εκτοπισθέντες - 
Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας Πάφου 

€16.602.283 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στα σχετικά άρθρα σε σχέση με την παροχή δημοσίου 
βοηθήματος σε αιτητές ασύλου, αναγνωρισμένους πολιτικούς πρόσφυγες, πρόσφυγες που τελούν υπό 
καθεστώς συμπληρωματικής προστασίας και για ανθρωπιστικούς λόγους, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από τα σχετικά κονδύλια, να κατατίθεται ενώπιον της Βουλής αναλυτικός 
κατάλογος περιπτώσεων κατά μήνα και κατά κατηγορία σύμφωνα με τα πιο πάνω, όπως και η 
προτιθέμενη να διενεργηθεί δαπάνη από το σύνολο των πιο πάνω κονδυλίων για τους ειδικούς αυτούς 
σκοπούς, και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Από τις τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τις είκοσι 
πρώτες…  Για την κυβερνητική συμφωνούμε.  Οι υπ’ αριθμόν 4, αριθμόν 15… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι κυβερνητικές είναι τέσσερις που συμφωνήσατε, κύριε Λαμάρη. 

 Μάλιστα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Οι υπ’ αριθμόν 4, αριθμόν 15 και αριθμόν 16 υποστηρίζονται από εμάς· οι υπόλοιπες όχι, για ό,τι αφορά 
την πρώτη εικοσάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σημειώστε, παρακαλώ, κύριοι γραμματείς. 

 Λοιπόν, όσον αφορά τις προτεινόμενες τροπολογίες των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, είκοσι τον αριθμό, έχει δηλωθεί από πλευράς της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ ότι αντιμετωπίζονται και ψηφίζονται θετικά αυτές που έχουν αναφερθεί 
από τον κ. Λαμάρη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εξεκινήσαμε την ψηφοφορία, κύριε Περδίκη.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τζιαι εγώ τώρα με τον ίδιο τρόπο θα κάμω τοποθέτηση, όπως έκαμε το ΑΚΕΛ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τοποθέτηση, ναι, κύριοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα πείτε την τοποθέτησή σας.  Επειδή ερώτησα προηγουμένως…   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έντζιεν μόνο το ΑΚΕΛ πον’ δαμαί· έχει τζι άλλα κόμματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Λοιπόν, και εγώ θα ψηφίσω όλες τις τροπολογίες που καταθέτουν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και το 
∆ημοκρατικό Κόμμα, εκτός, κύριε Πρόεδρε, των υπ’ αριθμόν 11, 12, 14, 16 και 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει καταγραφεί η τοποθέτηση του κ. Περδίκη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική ομάδα της Ε∆ΕΚ θα ψηφίσει εναντίον των τροπολογιών υπ’ αριθμόν 
5, 6, 7 και 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άλλος που θέλει να κάνει τοποθέτηση; 

 Ο κ. Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως έχουν τα πράγματα εδώ, μόνο εγώ προσωπικά υποστηρίζω όσες τροπολογίες 
αναφέρεται να περαστούν με το διακριτικό του σταυρώματος.  Και να δοθεί σημείωμα στην επιτροπή 
Οικονομικών, προτού γίνει οποιαδήποτε δημοσιοποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νίκος Κουτσού συνεπώς ψηφίζει όλες τις δεσμεύσεις κονδυλίων.  Πρέπει δηλαδή, για να 
αποδεσμευτούν, να παρουσιαστούν στην αρμόδια επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Μόνο αυτές· για τις άλλες είμαι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, τούτων λεχθέντων, σας καλώ να ψηφίσετε, αλλά έχουν σημειωθεί οι τοποθετήσεις σας και θα 
καταγραφούν ακριβώς οι αναλογίες.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ορίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ νομίζω μπορεί να πάρει λίγο χρόνο παραπάνω, αλλά υποχρεωτικά θα μπει μία-μία 
σε ψηφοφορία.  Πώς θα το κάνετε άλλως πως;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έν’ πολλά απλό, κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό.  Είπαν ότι έν’ εναντίον στις τέσσερις, πέντε, έξι, 
πόσες είπαν.  Στις άλλες ψηφίζουν υπέρ τζιαι η γραμματεία θα προσθέσει τις ψήφους τζιαι ʼννά τους βκάλει.  
Μα, έν’ τόσο απλά τα πράγματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Χρειάζεται κάποια κατανόηση.  Αν δεν υπάρχει όμως, θα είμαι υποχρεωμένος, όπως αντιλαμβάνεστε, να 
προχωρήσω. 

 Λοιπόν, είναι σαφές ότι οι τροπολογίες, είκοσι τον αριθμό, των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ΗΚΟ και 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ψηφίζονται με τις τοποθετήσεις τις ψηφοφοριακές που έχουν εγγραφεί από 
τους γραμματείς ως ελέχθησαν από τα διάφορα κόμματα. 

 Συμφωνούμε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε εις την προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ.  Αφορά εκδόσεις και δημοσιότητα, έκδοση καρτών, ημερολογίων και άλλες συναφούς τύπου εκδόσεις.  
Η τροπολογία είναι για ένθεση σημείωσης, δηλαδή το λεγόμενο σταύρωμα, και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

 Άρθρο Επεξήγηση   

 03650 Εκδόσεις και δημοσιότητα  

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι των άρθρων 03652, 03654, 03655, 03665, 03666, 
03667, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από τα άρθρα αυτά, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή 
της. 

 (Έκδοση καρτών, ημερολογίων και άλλες συναφούς τύπου εκδόσεις.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της πρότασης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στις τροπολογίες των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, οι οποίες θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

1. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 
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 1533 18.30 07589 Αγορά άλλων οχημάτων και κινητών 
μηχανημάτων 

€5.000.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το άρθρο αυτό, να ενημερώνεται προηγουμένως η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

(Η προτεινόμενη πρόνοια περιλαμβάνεται στις μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό και 
προορίζεται να καλύψει την αγορά οχημάτων.) 

2. Άρθρο Επεξήγηση 

 2451 Επίδομα οδηγού 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το άρθρο αυτό, να ενημερώνεται προηγουμένως η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

3. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1783 210200 08163.3 Βελτιώσεις άλλων οικοδομικών έργων  €120.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι για σκοπούς συντήρησης και αναπαλαίωσης των κυβερνητικών 
κατοικιών στο Τρόοδος, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε επαρκή γνώση; 

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Θα καταψηφίσουμε και τις τρεις τροπολογίες εμείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.    

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η  τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της δεύτερης τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η  τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τρίτης τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η  τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε τώρα στις τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών. Είναι δύο στον αριθμό και αφορούν το Εφοριακό Συμβούλιο και την αγορά άλλων 
οχημάτων και κινητών μηχανημάτων.  Πρόκειται επίσης για ένθεση σημείωσης, δηλαδή σταύρωμα.  Οι 
τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

1. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1387 18.01 180114 Εφοριακό Συμβούλιο    €509.098 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.   

2. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1383 18.01 07589 Αγορά άλλων οχημάτων και κινητών 
μηχανημάτων 

€200.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το άρθρο αυτό, να ενημερώνεται προηγουμένως η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

(Η προτεινόμενη πρόνοια προορίζεται να καλύψει τις δαπάνες αγοράς νέων οχημάτων για 
αξιωματούχους του κράτους, τα οποία πρέπει να αντικατασταθούν.)  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η πρώτη προταθείσα 
τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εγκρίνεται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της δεύτερης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η δεύτερη προταθείσα 
τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εγκρίνεται. 

 Προχωρώ τώρα και έχω να σας ανακοινώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η προτεινόμενη 
τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών που 
αφορά στο επίδομα εθελοντών πενταετούς υποχρέωσης αποσύρεται.  Έχω εξουσιοδότηση από την Ε∆ΕΚ και 
από το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών να σας ανακοινώσω ότι αποσύρεται.  Έχει δοθεί μήνυμα από την 
κυβέρνηση και πρέπει να σας το ανακοινώσω, ότι η κυβέρνηση προτίθεται εντός Ιανουαρίου να καταθέσει 
νομοσχέδιο, συμπληρωματικό προϋπολογισμό, για να διευθετηθεί το θέμα του επιδόματος των ΕΠΥ.  Το λέω 
δημοσίως.  Είναι εδώ ο κ. Υπουργός Οικονομικών, ο οποίος ήτο προηγουμένως στο γραφείο μου και μου 
έδωσε τη σχετική πληροφορία.  Συνεπώς, αποσύρεται η τροπολογία. 

 Πάμε τώρα στην προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ,  του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και των βουλευτών κ. Νίκου Κουτσού και  Ζαχαρία Κουλία, που αφορά στην 
αγορά ιατρικού και άλλου εξοπλισμού.  Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης, δηλαδή σταύρωμα για τα 
Ακτινοθεραπευτικά Κέντρα Λευκωσίας και Λεμεσού. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να προχωρήσει στην ανάγνωση της τροπολογίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ,  του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών και των βουλευτών κ. Νίκου Κουτσού και Ζαχαρία Κουλία 

 Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 
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 2014 22.02 07402 +Αγορά ιατρικού και άλλου εξοπλισμού €15.000.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε από το σύνολο του σχετικού κονδυλίου 
ποσό ύψους €9.500.000 να διατεθεί αποκλειστικά για την αγορά ιατρικού και άλλου εξοπλισμού για τις ανάγκες 
των Ακτινοθεραπευτικών Κέντρων Λευκωσίας και Λεμεσού. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι σταύρωμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι αποκοπή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ξεκαθαρίζεται, με βάση την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών στους προϋπολογισμούς, ότι από τα €15 
εκατομ. ψηφίζουμε τώρα ότι δεσμευτικά τα €9,5 εκατομ. θα είναι για τα ακτινοθεραπευτικά.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ορίστε, ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πρέπει να γίνει μια διευκρίνιση, γιατί έχει προηγηθεί έγκριση τροπολογίας που γίνεται ένθεση, δηλαδή 
σταύρωμα των κονδυλίων που αφορούν το ακτινολογικό της Λευκωσίας.  Έχει γίνει ήδη η ένθεση εκεί.  ∆εν 
μπορεί να έρθει άλλη τροπολογία που να ζητά ένθεση και για τα δύο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά εδώ, κύριε Νεοφύτου, είναι το ποσό των €9,5 εκατομ. να διατεθεί αποκλειστικά, από ό,τι 
βλέπω, για την αγορά ιατρικού και άλλου εξοπλισμού για τις ανάγκες των ακτινοθεραπευτικών κέντρων, 
συγκεκριμένα της Λευκωσίας και της Λεμεσού.  Εκείνο αφορά, αντιλαμβάνομαι, δέσμευση, μέχρι που να πάει 
στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, αλλά έχει ήδη προηγηθεί δέσμευση για μέρος αυτού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σύμφωνοι. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πρέπει η τροπολογία να είναι για το υπόλοιπο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπήρχε όντως μία τροπολογία η οποία δέσμευε τα €15 εκατομ.  ∆εσμεύτηκε από την 
πλειοψηφία της Βουλής.  Τώρα οι συνάδελφοι που εισηγούνται και αυτή την τροπολογία… 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Της Λευκωσίας! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γιατί οι καρκινοπαθείς χωρίζονται σε Λεμεσιανούς και Λευκωσιάτες τωρά;  Κύριε ελέησον, πκιον! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ακόμα και κόμματα που προτείνουν αυτή την τροπολογία εψηφίσαν και την άλλη.  Επομένως, εμείς λέμε 
ας μπει και αυτή σε ψηφοφορία, η οποία είναι συγκεκριμένη.  Λέει ότι τα €9,5 εκατομ. από τα €15 εκατομ. θα 
πάνε γι’ αυτό το σκοπό.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ένα με το άλλο δεν έχουν καμία σχέση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό είπα και εγώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η υπ’ αριθμόν 18 τροπολογία λέει ότι τούτο το κονδύλι, προτού χρησιμοποιηθεί, πρέπει να περάσει από 
την επιτροπή Οικονομικών.  Η συγκεκριμένη τροπολογία λέει ότι από τούτα τα €15 εκατομ. τα €9,5 εκατομ. θα 
πάνε στα ακτινοθεραπευτικά της Λευκωσίας και της Λεμεσού.  Είναι δύο εντελώς διαφορετικά πράγματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θέτω σε ψηφοφορία την τροπολογία η οποία κατατέθηκε από το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και τους βουλευτές κ. Νίκο Κουτσού και Ζαχαρία Κουλία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τρεις αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα στις τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, που   αφορούν εκπαίδευση 
προσωπικού/συνέδρια/σεμινάρια και άλλα γεγονότα, καθώς και λειτουργικές δαπάνες, συντηρήσεις και 
επιδιορθώσεις κ.ά.  Ουσιαστικά πρόκειται για εισήγηση για αποκοπή από όλα τα υπουργεία, ανεξάρτητες 
υπηρεσίες και γραφεία των πιο πάνω κονδυλίων κατά ποσοστό ύψους 2,75%.  Οι τροπολογίες θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

 Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

1. Άρθρο Επεξήγηση  

 03500 Εκπαίδευση προσωπικού/συνέδρια/σεμινάρια και 
άλλα γεγονότα 

 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη που υπερβαίνει το ήμισυ του προϋπολογιζόμενου συνολικού ποσού των σχετικών 
κονδυλίων, να ενημερώνεται η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

2. Άρθρο Επεξήγηση  

 03200 

03300 

Λειτουργικές δαπάνες 

Συντηρήσεις και επιδιορθώσεις 
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03500 

03550 

03650 

Εκπαίδευση προσωπικού/συνέδρια/σεμινάρια και άλλα γεγονότα 

Συμβουλευτικές υπηρεσίες 

Εκδόσεις και δημοσιότητα 

Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από όλα τα υπουργεία, ανεξάρτητες υπηρεσίες και γραφεία των πιο 
πάνω κονδυλίων κατά ποσοστό ύψους 2,75%. 

Επεξήγηση: Η εν λόγω εισήγηση γίνεται παράλληλα με έκκληση προς την εκτελεστική εξουσία για 
διάθεση του ποσού που αποκόπτεται για σκοπούς πρόσληψης ωρομίσθιων και συμβασιούχων 
καθηγητών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους εναντίον, επτά υπέρ και μία αποχή, η πρώτη τροπολογία απορρίπτεται.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της δεύτερης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους εναντίον, επτά υπέρ και μία αποχή, η δεύτερη τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε τώρα στις τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών,  σύνολο δέκα μετά που 
κάποιες έχουν αποσυρθεί.  Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι  έχουν αποσυρθεί οι υπ’ αριθμόν 7 και 8 
τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Συνεπώς, θέτω σε ψηφοφορία τις υπόλοιπες.   

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Μητσόπουλε. 
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Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ενημερώσω το σώμα ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα στηρίξει την 
τροπολογία υπ’ αριθμόν 6, σελίδα 24, που αφορά την ένθεση σημείωσης για τη “Μονάδα Ολοκληρωμένων 
Εγκαταστάσεων ∆ιαχείρισης Απορριμμάτων και ∆ιαμετακομιστικοί Σταθμοί Λευκωσίας”, και την τροπολογία υπ’ 
αριθμόν 11, σελίδα 27, για τα τηλεφωνικά τέλη και τηλεγραφήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τις τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών θα τις βάλω σε ψηφοφορία μία-μία, για να 
μη δημιουργείται σύγχυση.  Άλλωστε τελειώνουμε με αυτές. 

 Ξεκινούμε με την πρώτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση 

 01.03 

 01.04 

 01.05 

 02.01 

 02.02 

 03.02 

02203 

02203 

Επίδομα παραστάσεως  

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσού που αντιστοιχεί σε ποσοστό δεκαπέντε τοις εκατόν (15%) του 
συνολικού κονδυλίου.   

 [Η προτεινόμενη πρόνοια προορίζεται να καλύψει το επίδομα παραστάσεως: 

1. των έντεκα (11) γενικών διευθυντών και της Γενικής Λογίστριας (€18.000 έκαστος), 

2. του γενικού διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων (€18.000), του διευθυντή του Γραφείου του 
Προέδρου της Βουλής (€6.150) και του ειδικού συμβούλου του Προέδρου (€4.100), 

3.  του προέδρου και των δώδεκα (12) μελών του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου (€18.000 έκαστος),  

4. του αρχιπρωτοκολλητή του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου (€18.000), 

5. των δεκατεσσάρων (14) μονίμων προέδρων επαρχιακών δικαστηρίων (€18.000 έκαστος), 

6. του Γενικού Εισαγγελέα και του Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας (€18.000 έκαστος), 

7. της Γενικής Ελέγκτριας (€18.000), 

8. της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (€18.000).] 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 1 τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον, επτά υπέρ και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 
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 Τροπολογία υπ’ αριθμόν 2. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση 

 02.01 

 02.03 

 03.01 

 03.03 

 11.01 

 12.01 

 13.01 

 14.01 

 15.01 

 16.01 

 17.01 

 18.01 

 20.01 

 21.01 

 22.01 

02063 Επίδομα παραστάσεως 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσού που αντιστοιχεί σε ποσοστό δεκαπέντε τοις εκατόν (15%) του 
συνολικού κονδυλίου.   

 (H προτεινόμενη πρόνοια προορίζεται να καλύψει το επίδομα παραστάσεως: 

1. του προέδρου της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας, 

2. του προέδρου της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, 

3. του προέδρου της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού, 

4. της Επιτρόπου Νομοθεσίας και Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, 

5. όλων των υπουργών.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 2 τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον, έξι υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Τροπολογία υπ’ αριθμόν 3. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 203 01.01 03583 +Αγορά υπηρεσιών €150.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της: 

 Νοείται ότι για οποιοδήποτε ποσό που αφορά τη μίσθωση συμβουλευτικών και άλλων υπηρεσιών για 
τη ∆ιερευνητική Επιτροπή για τους Αγνοουμένους και το Τμήμα Ερευνών Εξωτερικής Πολιτικής και Κυπριακό 
δεν απαιτείται η ενημέρωση και η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού. 

 (*Στον προϋπολογισμό του 2012 μέρος του κονδυλίου του πιο πάνω άρθρου αφορούσε την ενοικίαση 
ιδιωτικού αεροπλάνου εκ μέρους της κυβέρνησης.) 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, βλέπω εδώ στον προϋπολογισμό του 2012 ότι μέρος του κονδυλίου του πιο πάνω άρθρου 
αφορούσε την ενοικίαση ιδιωτικού αεροπλάνου εκ μέρους της κυβέρνησης. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆εν ξέρω αν έγινε κάποιο λάθος.  Πέρσι όντως σε αυτό το κονδύλι ήταν το ιδιωτικό αεροπλάνο.  Φέτος 
όμως δεν υπάρχει, άρα, εάν είναι γι’ αυτό το λόγο που σταυρώνεται, να αποσυρθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κατ’ εξαίρεση, θα δώσω το λόγο στον κ. Περδίκη να το αιτιολογήσει.   

 Ορίστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πέρσι υπήρχε στο κονδύλι και αναφερόταν το αεροπλάνο.  Πρόπερσι δεν αναφερόταν και υπήρχε το 
αεροπλάνο.  Γι’ αυτό εμείς θέλουμε να μπει μέσα, για να μας ξεκαθαρίσουν ποια είναι αυτά τα ποσά.  ∆εν 
υπάρχει αναλυτική αναφορά στο επεξηγηματικό σημείωμα για το πού θα πάνε αυτά τα λεφτά. Και διερωτώμαι 
μήπως υπάρχει καμιά δόση ξεχασμένη του αεροπλάνου και εννά πληρωθεί φέτος.  Γι’ αυτό είναι σταύρωμα 
που ζητούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 3 τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον, οκτώ υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Τροπολογία υπ’ αριθμόν 4. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 285 020100 02164 Επίδομα ειδικών συνθηκών εργασίας €1.600 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσού που αντιστοιχεί σε ποσοστό δεκαπέντε τοις εκατόν (15%) του 
συνολικού κονδυλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 4 τροπολογίας;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον, οκτώ υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Τροπολογία υπ’ αριθμόν 5. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 550 12.06 03213 Αγορά ύδατος €58.421.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το άρθρο αυτό, να ενημερώνεται προηγουμένως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

 (Η προτεινόμενη πρόνοια προορίζεται να καλύψει τα πιο κάτω:            

             € 

1. Αγορά 29,9 ΕΚΜ νερού από αφαλατώσεις και αποζημιώσεις για εφεδρεία ως 
ακολούθως: 

   €25,86 εκατομ. για 18,5 ΕΚΜ νερού από τη Μονάδα Αφαλάτωσης ∆εκέλειας, 

   €11,41 εκατομ. για 8,1 ΕΚΜ νερού από τη Μονάδα Αφαλάτωσης Βασιλικού, 

   €6,95 εκατομ. για 3,3 ΕΚΜ νερού από τη Μονάδα Αφαλάτωσης Επισκοπής, 

   €2,87 εκατομ. για συνεχή εφεδρεία της Αφαλάτωσης Λάρνακας, 

   €1,67 εκατομ. για συνεχή εφεδρεία της Αφαλάτωσης Γεωτρήσεων Γαρύλλη, 

   €9,51 εκατομ. για συνεχή εφεδρεία  της Αφαλάτωσης Πάφου, 

 

 

 

 

 

 

 

58.270.000 

2. Παραχώρηση 0,13 ΕΚΜ πόσιμου νερού στη Λουρουτζίνα, 100.000 

3. Αγορά νερού από ιδιωτικές γεωτρήσεις. 51.000 
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 Σύνολο 58.421.000.) 
 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 5 τροπολογίας;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον, επτά υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Τροπολογία υπ’ αριθμόν 6. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1033 16.01 08936 Μονάδα Ολοκληρωμένων 
Εγκαταστάσεων ∆ιαχείρισης 
Απορριμμάτων και ∆ιαμετακομιστικοί 
Σταθμοί Λευκωσίας 

€300.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το άρθρο αυτό, να ενημερώνεται προηγουμένως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

 [Η προτεινόμενη πρόνοια προορίζεται να καλύψει τα εξής: 

1. Μέρος των δαπανών για τη συνέχιση της ετοιμασίας όλων των αναγκαίων μελετών, εγγράφων και την 
επίβλεψη των κατασκευαστικών εργασιών για την κατασκευή της Μονάδας Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης 
των Στερεών Οικιακών Απορριμμάτων και ∆ιαμετακομιστικών Σταθμών της επαρχίας Λευκωσίας. 

2. Tην προκαταβολή και μέρος των κατασκευαστικών εργασιών για την κατασκευή της μονάδας και των 
διαμετακομιστικών σταθμών οι οποίες αναμένεται να αρχίσουν το πρώτο εξάμηνο του 2013 (οι 
πιστώσεις θα εξασφαλιστούν από σχετικό άρθρο του Γραφείου Προγραμματισμού).] 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 6 τροπολογίας;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, είκοσι επτά εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Οι υπ’ αριθμόν 7 και 8 τροπολογίες αποσύρονται. 

 Τροπολογία υπ’ αριθμόν 9. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1381 18.01 04133 Ωφελήματα σε ορισμένους αξιωματούχους 
της ∆ημοκρατίας 

€283.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το άρθρο αυτό, να ενημερώνεται προηγουμένως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

 [Η προτεινόμενη πρόνοια προορίζεται να καλύψει τα ακόλουθα ωφελήματα τα οποία παραχωρούνται 
στον Πρόεδρο και Αντιπρόεδρο της ∆ημοκρατίας, στον Πρόεδρο και Αντιπρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, όταν αυτοί παύσουν να ασκούν το λειτούργημά τους σύμφωνα με τους περί Ωφελημάτων 
(Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας, Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων) 
Νόμους του 1988 και 1989: 

(α)   Επίδομα για την απασχόληση ιδιαιτέρας γραμματέως, το οποίο είναι ίσο με την εκάστοτε ανώτατη 
βαθμίδα της μισθοδοτικής κλίμακας Στενογράφου 1ης Τάξεως και το εκάστοτε ισχύον τιμαριθμικό 
επίδομα. 

(β)  Υπηρεσιακό αυτοκίνητο με οδηγό.] 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 9 τροπολογίας;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα ψήφους εναντίον, δύο υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Τροπολογία υπ’ αριθμόν 10. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 1448 18.04 02204 Επίδομα ευθύνης €13.200 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσού που αντιστοιχεί σε ποσοστό δεκαπέντε τοις εκατόν (15%) του 
συνολικού κονδυλίου.  

 (Η προτεινόμενη πρόνοια προορίζεται να καλύψει την καταβολή ειδικού επιδόματος ευθύνης σε δύο 
υπάλληλους του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων που ασκούν καθήκοντα δημόσιου κατήγορου.)  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 10 τροπολογίας;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον, οκτώ υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Τροπολογία υπ’ αριθμόν 11. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Άρθρο Επεξήγηση 

 3022 Τηλεφωνικά τέλη και τηλεγραφήματα 

 Γίνεται εισήγηση για διαγραφή της υποπαραγράφου (iii) της σημείωσης 16 του “Πρώτου Πίνακα, ∆ελτία 
∆απανών 2013”.  

 Επεξήγηση: Αφορά κατ’ αποκοπή επίδομα τηλεφώνου σε διευθυντές τμημάτων/υπηρεσιών με πάγιο 
μισθό €65.315 το χρόνο ή με Κλίμακες Α15 και Α16, καθώς και σε άλλους διευθυντές με Κλίμακα Α15(i), ύψους 
€595 το χρόνο, κάτω από προϋποθέσεις που καθορίζει ο Υπουργός Οικονομικών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 11 τροπολογίας;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον, είκοσι έξι υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Τροπολογία υπ’ αριθμόν 12. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Άρθρο Επεξήγηση 

 3023 Φωτισμός, θέρμανση και καύσιμα 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το άρθρο αυτό, να ενημερώνεται προηγουμένως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
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Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

 Επεξήγηση: Η εισήγηση γίνεται στα πλαίσια της προσπάθειας για περισυλλογή στη σπατάλη ενέργειας 
για κλιματισμό και φωτισμό, αλλά και για άσκηση περισσότερου ελέγχου στις τυχόν ατασθαλίες που αφορούν 
τη χρήση υπηρεσιακών οχημάτων ή τον πλασματικό ανεφοδιασμό τους με καύσιμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 12 τροπολογίας;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους εναντίον, οκτώ ψήφους υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει συμπληρωθεί η διαδικασία της ψηφοφορίας των τροπολογιών.   

 Προτού προχωρήσουμε στην ψήφιση του προϋπολογισμού στο σύνολό του, θέλω να ρωτήσω εάν 
υπάρχει οτιδήποτε άλλο που θέλετε να αναφέρετε εκ μέρους των κομμάτων σας.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει οιαδήποτε νέα δήλωση. 

 Τώρα προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Πάγιο Ταμείο ποσού €5.769.900.540 για τη χρήση του έτους που λήγει την 
31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.   Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Τριετές ∆ημοσιονομικό Πλαίσιο.  Άρθρο 5. 

 Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.   Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.   Άρθρο 7. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στο Νόμο αυτό.  Άρθρο 8. 

 ∆ιάθεση ειδικώς εισπραττομένων/εμβαζομένων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 9. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Αμυντική Θωράκιση.  Άρθρο 12. 

 Επίλυση προβλημάτων και άρση ανωμαλιών.  Άρθρο 13. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 2002 [Νόμος 42(ΙΙ) του 2002].  Άρθρο 14. 



1121 

 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 14) του 2003 [Νόμος 62(ΙΙ) του 2003].  Άρθρο 
15. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού και προσωπικού για κάλυψη 
έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 16. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού.  Άρθρο 17. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 18. 

 ∆ημοσιονομική διόρθωση.  Άρθρο 19. 

 Εφαρμογή προνοιών για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων σε υπηρετούντες σε 
νομικά πρόσωπα κ.λπ. που λαμβάνουν κρατική χορηγία.  Άρθρο 20. 

 Προϋποθέσεις για τοποθέτηση, μετάθεση σε πρεσβείες.  Άρθρο 21. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 21; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 21 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση και ψήφιση του προϋπολογισμού στο σύνολό του. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και ουδεμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο.  Ο προϋπολογισμός του κράτους για το 2013 εγκρίνεται.  

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φθάσαμε στο τέλος της συνεδρίας.  Η σημερινή συνεδρία δεν είναι η 
τελευταία συνεδρία, ως είθισται τα τελευταία χρόνια.  Θα έχουμε και αύριο συνεδρία, 20 ∆εκεμβρίου 2012, στις 
11.30 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.237-2012). 

 2. Ο περί ∆ημιουργίας Μητρώου Γεωργών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.113-2012). 

 3. Ο περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.069-2012). 

 4. Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.138-2012). 

 5. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 
Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 
Πληροφοριών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.193-2012). 

 6. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.190-2012). 

 7. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.191-2012). 

 8. Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.220-2012). 

 9. Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.212-2012). 

 10. Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών 
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου 
Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.259-2012). 

 11. Ο περί των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(Αφυπηρέτηση και Συναφή Θέματα) (∆ιατάξεις Γενικής 
Εφαρμογής) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.258-2012). 

 12. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.265-2012). 

 13. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.004). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του 
φυσικού περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά 
τροποποιημένων τροφών και την καλλιέργεια γενετικά 
τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 2. «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη 
για άμεση λήψη μέτρων στήριξης της υπαίθρου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.016-2012). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  10.21 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Βότσης Άγγελος Μητσόπουλος Τάσος  

Γαβριήλ Γιαννάκης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργιάδης Χάρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

∆αμιανού Άριστος Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
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Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Τ. Μητσόπουλος, Πρόεδρος, Μ. Μαυρίδης) για τη χρήση νέων τεχνολογιών 
από τους βουλευτές κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της ολομέλειας της Βουλής. 

2. Συνέχιση της συζήτησης (Μ. Μαυρίδης, Ει. Χαραλαμπίδου, Στ. Κυριακίδου, Χρ. Τζιοβάνης, Σ. Φυττής, Α. 
Καυκαλιάς, Ζ. Ζαχαρίου, Α. Αντωνίου, Κ. Χατζηγιάννης, Στ. Μισιαούλη ∆ημητρίου, Ρ. Μαυρονικόλα, Γ. 
Τάσου, Γ. Γαβριήλ, Γ. Προκοπίου, Χρ. Μέσης, Κ. Κωνσταντίνου, Γιώργος Γεωργίου, Α. Κυριακίδου, Φ. 
Σαρίκας, Σκ. Κούτρα Κουκουμά, Ανδρέας Κυπριανού, Π. Παπαγεωργίου, Ι. Νικολάου, Ά. ∆ιαμιανού, Ν. 
Τορναρίτης, Α. Φακοντής, Ζ. Κουλίας, Λ. Χριστοφόρου, Ά. Βότσης, Γ. Λουκαΐδης, Τ. Μητσόπουλος, Γ. 
Λαμάρης, Ν. Κωνσταντίνου, Ν. Νικολαΐδης, Ν. Παπαδόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, Γ. 
Ομήρου, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Ν. Κουτσού) για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
2013 Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β´ 

Συνεδρίαση 20ής ∆εκεμβρίου 2012 

Ώρα έναρξης: 12.05 μ.μ. 

Αρ. 18 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλή σας μέρα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο,  κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχουν κάποια θέματα τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθούν ως επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.  Τα θέματα αυτά τιτλοφορούνται «Ο περί 
Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012», «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 7) του 2012» και «Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Αν δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε ένσταση, τα θέματα αυτά κηρύσσονται επείγοντα και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές με την παράκληση να συνέλθουν, για να τα μελετήσουν και να ετοιμάσουν τις 
σχετικές εκθέσεις.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου του 2013 Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.266-2012).  

Συγκοινωνιών και Έργων    Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί της Εφαρμογής του Κανονισμού 
(ΕΕ) αριθ. 492/2011 που Ρυθμίζει την 
Ελεύθερη Κυκλοφορία των Εργαζομένων 
στο Εσωτερικό της Ένωσης Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.267-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

3. O περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2013 
Νόμος του2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.268-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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4. Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση 
της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας του 2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.269-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί της Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου 
Υδρογονανθράκων Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.273-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

6. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.085-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

7. Οι περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων 
Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.086-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

8. Οι περί ∆ιπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας 
(Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.087-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

9. Οι περί Εμπορικών Σημάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.088-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

10. Οι περί Εμπορικών Σημάτων 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.089-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

11. Οι περί Πτώχευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα 
του Επίσημου Παραλήπτη) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.090-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

12. Οι περί Εταιρειών (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.091-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

13. Οι περί Εταιρειών (Εκκαθάριση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.092-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

14. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.093-2012). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών 

15. Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων (Καθορισμός Τύπων, Τελών και 
Επιβαρύνσεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.094-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Τώρα προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  
Παρακαλώ για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Ορίστε, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Κατετέθη τώρα, αυτή τη στιγμή, η αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για την ΚΡΕΤΥΚ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πολύ σωστά. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εάν υπάρχει δυνατότητα, η επιτροπή Εμπορίου να συνέλθει τώρα, γιατί δεν υπάρχει άλλη ευκαιρία, για 
να δει η ολομέλεια της Βουλής τη συγκεκριμένη αναπομπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Ακριβώς.   

 Είχα επικοινωνήσει ακριβώς με το Προεδρικό Μέγαρο, επειδή υπήρχε αυτή η ανησυχία.  Μόλις βεβαίως 
παρελήφθη εδώ στις υπηρεσίες της Βουλής και μου κοινοποιήθηκε. Επομένως, θα παρακαλέσω την επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας να συνέλθει στο περιθώριο και κατά τη διάρκεια αυτής της συνεδρίας, για να μας 
ετοιμάσει τη θέση της. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 2, 3 και 4, που τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ημιουργίας Μητρώου Γεωργών και 
Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων Νόμος του 2012», «Ο περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012» και «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, αναβάλλονται. 

 Ορίστε, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα και εσάς και τους συναδέλφους να αναβάλουμε και το υπ’ αριθμόν 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 
Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012». 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να πάει πίσω στην επιτροπή, σε μία προσπάθεια κάτω από την καλή διάθεση και του προέδρου της 
επιτροπής να βρεθεί η λύση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία.   

 Ο κ. πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να πω το εξής, κύριε Πρόεδρε…  Αποδεχόμαστε την αναβολή βεβαίως.  Είναι εθιμικό δίκαιο της 
Βουλής, όμως να πω ότι εσυζητήθηκαν όλα τα θέματα.  ∆εν υπάρχει τίποτε άλλο να συζητηθεί.  Το μόνο που 
παραμένει είναι οι θέσεις των πλευρών, ποιοι τάσσονται υπέρ, ποιοι τάσσονται εναντίον.  Οπόταν, δε θεωρώ 
ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Όπως ξέρετε, θα υπάρξει νέα συνεδρία της Βουλής εντός Ιανουαρίου. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Το ξέρω.  Να μπει στην ατζέντα στις 17 του μήνα και να τοποθετηθούν οι πλευρές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τορναρίτη. 

 Ορίστε, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τα θέματα 2 και 3 αποδεχόμαστε φυσικά την αναβολή, ωστόσο να πούμε ότι θα 
μπορούσαν να συζητηθούν αυτά τα θέματα και δε βλέπουμε το λόγο γιατί να αναβληθούν δύο τόσο σημαντικά 
θέματα, στα οποία υπήρξε μια διαβούλευση, υπήρξε ένας βαθύς διάλογος.  Νομίζω εκαταλήξαμε.  Υπάρχουν 
κάποιες τροπολογίες, θα μπορούσαν αυτές οι τροπολογίες να τεθούν ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  
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 Σημειώνεται η αίτησή σας. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εγώ προσωπικά διαφωνώ με την αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Συνεπώς, τα θέματα 2, 3 και 4 αναβάλλονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα…  

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ορίστε, κύριε Λουκαΐδη.   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς νιώθουμε την ανάγκη, για να έχει έννοια και η αναβολή, το θέμα που αφορά το 
ΚΥΣΑΤΣ να πάει πίσω στην επιτροπή.  Υπάρχουν οργανωμένα σύνολα που δεν καλέστηκαν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία.   

 Ο κ. Τορναρίτης; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 …οπόταν είναι θερμή παράκληση να πάμε πίσω στην επιτροπή να το δούμε, να καλεστούν οι 
εμπλεκόμενοι φορείς και μετά να επανέλθουμε.  Για αυτό είχαμε ζητήσει και την προηγούμενη φορά αναβολή.  
∆υστυχώς, δεν υπήρξε η δυνατότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μια τελευταία προσπάθεια, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ∆εν αρνηθήκαμε ποτέ το διάλογο, κύριε Πρόεδρε.  Ευχαρίστως να συγκληθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, ευχαριστώ.   

 Συνεπώς, και το υπ’ αριθμόν 5 θέμα αναβάλλεται.   

 Προχωρούμε στα θέματα 6 και 7.  Να υπενθυμίσω ότι είναι εξ αναβολής.  Έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και «Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια «Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Κυπριανού Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 Νοεμβρίου και στις 6 ∆εκεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, των 
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επαρχιακών διοικήσεων, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου 
Προγραμματισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, της ΠΟΒΕΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής 
(ΠΑΣΙΚΑ) και της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του περί ∆ήμων Νόμου και του περί 
Κοινοτήτων Νόμου, αντίστοιχα, για την πληρέστερη εναρμόνισή τους με τις διατάξεις της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην 
εσωτερική αγορά. 

 Ειδικότερα, με τα υπό αναφορά νομοσχέδια προτείνεται η ρύθμιση των απαιτήσεων της υπό αναφορά 
Οδηγίας σχετικά με τα χρονικά πλαίσια και τις προθεσμίες μέσα στις οποίες οι τοπικές αρχές οφείλουν να 
ανταποκρίνονται στις αιτήσεις του κοινού για έκδοση αδειών που εμπίπτουν στους τομείς των αρμοδιοτήτων 
τους, με τη διασφάλιση της διαφάνειας αναφορικά με τις προϋποθέσεις και τα κριτήρια έγκρισης των αδειών 
αυτών και τους όρους που πιθανόν να τις συνοδεύουν, καθώς και με την ανάγκη ενημέρωσης των 
ενδιαφερόμενων αιτητών ως προς τα μέσα έννομης προστασίας που διαθέτουν σε περίπτωση αρνητικής 
απάντησης της αρμόδιας αρχής.  Περαιτέρω, με τα υπό αναφορά νομοσχέδια διαφοροποιούνται οι 
περιπτώσεις διαδικασιών αδειοδότησης από τις περιπτώσεις επιβολής δικαιωμάτων σε νομικά πρόσωπα για 
την άσκηση διάφορων ειδών επιχειρήσεων και τέλος καθορίζονται λεπτομερώς οι χώροι και τα υποστατικά τα 
οποία πρέπει να εξασφαλίζουν άδεια από το συμβούλιο του οικείου δήμου ή της οικείας κοινότητας.    

 Σημειώνεται ότι η υπό αναφορά Οδηγία έχει ενσωματωθεί στην εσωτερική έννομη τάξη με τον περί της 
Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμο 
[Νόμος αρ. 76 (Ι) του 2010], νόμος πλαίσιο ο οποίος προϋποθέτει την προώθηση των αναγκαίων 
τροποποιήσεων σε επιμέρους επηρεαζόμενες νομοθεσίες, μεταξύ των οποίων και οι υπό αναφορά βασικές 
νομοθεσίες, ώστε να καταστούν συμβατές με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με την εν λόγω Οδηγία, που 
ρυθμίζει την παροχή υπηρεσιών στην εσωτερική αγορά της ΕΕ. 

 Σημειώνεται επίσης ότι κατά την εξέταση των υπό αναφορά νομοσχεδίων η επιτροπή άρχισε παράλληλα 
τη μελέτη σχετικής με αυτά πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Ιωνά Νικολάου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Ειδικότερα, σκοπός της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί ∆ήμων Νόμου, ώστε να διαγραφεί η πρόνοιά του σύμφωνα με 
την οποία πρόσωπο που κατέχει επαγγελματική άδεια εντός των δημοτικών ορίων οποιουδήποτε δήμου 
υποχρεούται να λαμβάνει και άλλη επαγγελματική άδεια από οποιοδήποτε άλλο δήμο, στις περιπτώσεις που 
παραμένει εντός των ορίων του άλλου δήμου για σκοπούς διεξαγωγής της επιχείρησης, του επιτηδεύματος, της 
εργασίας ή του επαγγέλματός του για περίοδο πέραν των δεκαπέντε ημερών ετησίως. Σημειώνεται ότι με τα 
υπό συζήτηση νομοσχέδια προτείνεται η τροποποίηση του άρθρου των βασικών νομοθεσιών, αντίστοιχα, που 
περιλαμβάνει τη συγκεκριμένη πρόνοια, η οποία όμως δεν καταργείται. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων και της υπό αναφορά πρότασης νόμου η 
επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη την ανάγκη άμεσης εναρμόνισης των προνοιών των υπό τροποποίηση 
βασικών νομοθεσιών με τις διατάξεις της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική 
αγορά, αποφάσισε, λόγω των στενών περιθωρίων που είχε στη διάθεσή της, όπως στο παρόν στάδιο 
επικεντρωθεί στη συζήτηση μόνο των προνοιών των δύο νομοσχεδίων και συνεχίσει σε μεταγενέστερο στάδιο 
τη μελέτη της υπό αναφορά πρότασης νόμου.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, η κατάθεση 
των υπό συζήτηση τροποποιητικών νομοσχεδίων προέκυψε έπειτα από δημόσιο διάλογο που 
πραγματοποιήθηκε στα πλαίσια προγράμματος ελέγχου, αξιολόγησης και λήψης νομοθετικών μέτρων για 
προσαρμογή των επηρεαζόμενων εθνικών νομοθεσιών με τις πρόνοιες του περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης 
Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμο, καθώς και της Οδηγίας 
2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις 
υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με τις πρόνοιες των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων απλοποιούνται οι διαδικασίες λειτουργίας των τοπικών αρχών, ενισχύοντας παράλληλα τους 
μηχανισμούς διαφάνειας και χρηστής διοίκησης αναφορικά με τις διαδικασίες υποβολής, εξέτασης και 
διεκπεραίωσης της εξέτασης των διάφορων αιτήσεων που υποβάλλονται με βάση τις πρόνοιες των υπό 
τροποποίηση βασικών νομοθεσιών.  

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, παρ’ όλο που συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου ως θέση αρχής, διατύπωσαν παράλληλα ορισμένες 
επιφυλάξεις επί των προνοιών του.  Ειδικότερα, μεταξύ άλλων, οι εν λόγω εκπρόσωποι υπέβαλαν στην 
επιτροπή τις πιο κάτω επιφυλάξεις: 
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1. ∆ιαφώνησαν με την προτεινόμενη πρόνοιά του αναφορικά με την αδειοδότηση επαγγελματικών 
υποστατικών εντός των δημοτικών ορίων οποιουδήποτε δήμου, στην οποία καθορίζονται οι 
προϋποθέσεις, τα κριτήρια και οι όροι για την έκδοση των σχετικών αδειών, γιατί, όπως υποστήριξαν, η 
πρόνοια αυτή δεν παρέχει στο δημοτικό συμβούλιο τη δυνατότητα επιβολής δικαιωμάτων για την 
άσκηση ορισμένων ειδών επιχειρήσεων.  Ειδικότερα, όπως οι ίδιοι δήλωσαν, πέρα από την εν λόγω 
προτεινόμενη αδειοδοτική πρόνοια, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο πρέπει να περιληφθεί και σχετική 
φοροθετική πρόνοια, ώστε να μην αφαιρεθεί η προβλεπόμενη στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία 
δυνατότητα επιβολής των καθοριζόμενων σ’ αυτή δικαιωμάτων από τους δήμους, ειδικά σε μια τόσο 
δύσκολη οικονομική περίοδο.  Περαιτέρω, όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι υποστήριξαν, πιθανόν εκ λάθους ή 
αβλεψίας να μην έχει περιληφθεί στο υπό αναφορά νομοσχέδιο η εν λόγω πρόνοια, δεδομένου ότι στο 
δεύτερο υπό συζήτηση νομοσχέδιο περιλαμβάνεται αντίστοιχη πρόνοια, σύμφωνα με την οποία 
παρέχεται στα κοινοτικά συμβούλια η δυνατότητα επιβολής δικαιωμάτων για την άσκηση ορισμένων 
ειδών επιχειρήσεων. 

2. Όσον αφορά την προτεινόμενη πρόνοιά του με την οποία απαιτείται η εξασφάλιση άδειας λειτουργίας 
από το δημοτικό συμβούλιο οποιουδήποτε δήμου για οικοδομή ή υποστατικό ή χώρο ή αντίσκηνο με 
εμβαδόν πέραν των 50 τ.μ. που χρησιμοποιείται για τους σκοπούς που καθορίζονται σ’ αυτήν, 
υποστήριξαν ότι  το εν λόγω εμβαδόν καθορίστηκε, ώστε να συνάδει με τις απαιτήσεις του περί Κέντρων 
Αναψυχής Νόμου για εξασφάλιση σχετικής άδειας λειτουργίας κέντρου αναψυχής.  Επειδή όμως εντός 
των δημοτικών ορίων δήμων λειτουργούν πολλά κέντρα αναψυχής με εμβαδόν μικρότερο των 50 τ.μ., 
για τα οποία κρίνεται σκόπιμο να απαιτείται η διασφάλιση των προϋποθέσεων λειτουργίας των κέντρων 
αναψυχής που προτείνονται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο για την ασφάλεια των θαμώνων των εν 
λόγω κέντρων, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν όπως το ελάχιστο εμβαδόν οικοδομής ή υποστατικού ή 
χώρου ή αντίσκηνου για το οποίο θα απαιτείται η εξασφάλιση άδειας λειτουργίας μειωθεί στα 30 τ.μ.  Η 
τελευταία εισήγηση κρίνεται αναγκαία, γιατί στην πράξη λειτουργούν εντός των δημοτικών ορίων πολλά 
κέντρα αναψυχής με εμβαδόν μικρότερο των 50 τ.μ.  

 Οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ εξέφρασαν τη διαφωνία τους με την προτεινόμενη με τα υπό αναφορά 
νομοσχέδια πρόνοια σύμφωνα με την οποία οι αιτήσεις για χορήγηση οποιωνδήποτε αδειών με βάση τις 
διατάξεις των υπό τροποποίηση βασικών νομοθεσιών, αντίστοιχα, θα εξετάζονται εντός προθεσμίας έξι μηνών 
από το χρόνο παραλαβής όλων των απαιτούμενων εγγράφων που πρέπει να τις συνοδεύουν.  Ειδικότερα, 
όπως ανέφεραν, η εν λόγω προθεσμία κρίνεται μεγάλη, γι’ αυτό και εισηγήθηκαν όπως μειωθεί στους τρεις 
μήνες και στα δύο υπό αναφορά νομοσχέδια. 

 Οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ διαφώνησαν με την προτεινόμενη στο πρώτο και δεύτερο νομοσχέδιο πρόνοια 
σύμφωνα με την οποία πρόσωπο που κατέχει επαγγελματική άδεια εντός των δημοτικών ή κοινοτικών ορίων 
οποιουδήποτε δήμου ή κοινότητας, αντίστοιχα, υποχρεούται να λαμβάνει και άλλη επαγγελματική άδεια από 
οποιοδήποτε άλλο δήμο ή κοινότητα στις περιπτώσεις που παραμένει εντός των ορίων του/της για τους 
σκοπούς διεξαγωγής της επιχείρησης, του επιτηδεύματος, της εργασίας ή του επαγγέλματός του για περίοδο 
πέραν των δεκαπέντε ημερών ετησίως.  Ειδικότερα, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν στην επιτροπή ότι, ενώ ένας 
μεγάλος αριθμός επιχειρήσεων διατηρούν γραφεία εντός των ορίων κάποιου δήμου ή κοινότητας, 
δραστηριοποιούνται σε διάφορους άλλους δήμους και κοινότητες για περίοδο πέραν των δεκαπέντε ημερών, 
με αποτέλεσμα οι εν λόγω επιχειρήσεις να καταβάλλουν χιλιάδες ευρώ κάθε χρόνο για επαγγελματικές άδειες 
σε διάφορους δήμους και κοινότητες.  Συναφώς, όπως επισήμαναν οι ίδιοι εκπρόσωποι, οι πολλαπλές και 
μεγάλες φορολογίες που επιβάλλονται στις επιχειρήσεις, που δε δικαιολογούνται για το μέγεθος της Κύπρου, 
πλήττουν τις δυνατότητες ανάπτυξής τους, αφού εν μέσω οικονομικής κρίσης με δυσκολία μπορούν να 
συνεχίσουν να εργοδοτούν το προσωπικό τους, με συνεπακόλουθο την απώλεια εσόδων των ίδιων των δήμων 
και των κοινοτήτων, δεδομένου ότι τα έσοδά τους στηρίζονται στην ανάπτυξη.  Περαιτέρω, ανέφεραν ότι η 
δυνατότητα επιβολής πολλαπλών και διαφορετικών χρεώσεων από κάθε δήμο ή κοινότητα απαιτεί τεράστιο 
διοικητικό κόστος είσπραξής τους από τις τοπικές αρχές, ενώ παράλληλα δημιουργεί προβλήματα στην 
καταβολή τους από τους ιδιώτες, γι’ αυτό και εισηγήθηκαν την τροποποίηση των εν λόγω νομοθεσιών. 

 Συναφώς, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν την τροποποίηση της προτεινόμενης με το πρώτο και 
δεύτερο νομοσχέδιο πρόνοιας σύμφωνα με την οποία πρόσωπο που κατέχει επαγγελματική άδεια εντός των 
δημοτικών ή κοινοτικών ορίων οποιουδήποτε δήμου ή κοινότητας, αντίστοιχα, υποχρεούται να λαμβάνει και 
άλλη επαγγελματική άδεια από οποιοδήποτε άλλο δήμο ή κοινότητα στις περιπτώσεις που παραμένει εντός 
των ορίων του/της για σκοπούς διεξαγωγής της επιχείρησης, του επιτηδεύματος, της εργασίας ή του 
επαγγέλματός του για περίοδο πέραν των δεκαπέντε ημερών ετησίως, ώστε η εν λόγω άδεια να απαιτείται 
μόνο από το δήμο ή την κοινότητα όπου το εν λόγω πρόσωπο διατηρεί το μόνιμο τόπο εργασίας του.  
Επιπρόσθετα, εισηγήθηκαν την τροποποίηση των υπό αναφορά νομοσχεδίων, ώστε να καθοριστεί σ’ αυτά ότι 
κάθε δήμος ή κοινότητα θα μπορεί να επιβάλλει μια μόνο χρέωση σε κάθε πρόσωπο, η οποία θα διαβαθμίζεται 
ανάλογα με τις παρεχόμενες από αυτούς υπηρεσίες και θα περιλαμβάνει όλα τα προβλεπόμενα τέλη και 
δικαιώματα. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών ανέφεραν 
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στην επιτροπή ότι η πλειοψηφία των εταιρειών ανάπτυξης γης και οικοδομών διατηρεί τα γραφεία της σε 
συγκεκριμένο δήμο, αλλά ανεγείρει οικοδομές σε διάφορες περιοχές, για τις οποίες απαιτούνται οικοδομικές 
εργασίες για χρονικό διάστημα που υπερβαίνει τις δεκαπέντε μέρες, με αποτέλεσμα να απαιτείται η εξασφάλιση 
επαγγελματικής άδειας από κάθε δήμο ή κοινότητα στην οποία δραστηριοποιούνται.  Συναφώς, εξέφρασαν τη 
διαφωνία τους σε σχέση με την προτεινόμενη στα υπό αναφορά νομοσχέδια πρόνοια σύμφωνα με την οποία 
πρόσωπο που κατέχει επαγγελματική άδεια εντός των δημοτικών ή κοινοτικών ορίων οποιουδήποτε δήμου ή 
κοινότητας, αντίστοιχα, υποχρεούται να λαμβάνει και άλλη επαγγελματική άδεια από οποιοδήποτε άλλο δήμο ή 
κοινότητα στις περιπτώσεις που παραμένει εντός των ορίων του για σκοπούς διεξαγωγής της επιχείρησης, του 
επιτηδεύματος, της εργασίας ή του επαγγέλματός του για περίοδο πέραν των δεκαπέντε ημερών ετησίως, για 
τους ίδιους λόγους που ανέφεραν και οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ.   

 Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν την ικανοποίησή τους για την προτεινόμενη στα υπό 
αναφορά νομοσχέδια πρόνοια σύμφωνα με την οποία η εξέταση αίτησης για την έκδοση οποιασδήποτε άδειας, 
με βάση τις πρόνοιες των υπό τροποποίηση βασικών νομοθεσιών, θα ολοκληρώνεται εντός προθεσμίας έξι 
μηνών, ενώ σε διαφορετική περίπτωση η άδεια θα θεωρείται ότι έχει εκδοθεί, γιατί, όπως ανέφεραν οι ίδιοι, η 
ρύθμιση αυτή αποτελούσε πάγιο αίτημα του συνδέσμου τους και πρέπει να επεκταθεί και να καθιερωθεί. 

 Οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΙΚΑ δήλωσαν πως η προτεινόμενη στα υπό αναφορά νομοσχέδια πρόνοια με 
την οποία απαιτείται η εξασφάλιση άδειας λειτουργίας από το συμβούλιο οποιουδήποτε δήμου ή κοινότητας για 
οικοδομή ή υποστατικό ή χώρο ή αντίσκηνο με εμβαδόν πέραν των 50 τ.μ. που χρησιμοποιείται για τη 
δημιουργία χώρων αναψυχής ενισχύει την παράνομη λειτουργία κέντρων αναψυχής και τον αθέμιτο 
ανταγωνισμό με τα υπόλοιπα, αφού το εν λόγω ελάχιστο εμβαδόν που προτείνεται κρίνεται ιδιαίτερα χαμηλό.  
Συναφώς, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν πως οποιοδήποτε υποστατικό, ανεξαρτήτως μεγέθους, προσφέρει 
υπηρεσίες κέντρου αναψυχής, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Κέντρων Αναψυχής Νόμου, πρέπει να 
εξασφαλίζει όλες τις απαραίτητες άδειες λειτουργίας.   

 Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν στην επιτροπή ότι η προθεσμία των έξι μηνών που 
προτείνεται στα υπό συζήτηση νομοσχέδια για την εξέταση αίτησης για έκδοση οποιασδήποτε άδειας με βάση 
τις πρόνοιες των υπό τροποποίηση βασικών νομοθεσιών θεωρείται υπερβολική.  Παράλληλα, όπως ανέφεραν 
οι ίδιοι, δε διασαφηνίζεται κατά πόσο η εν λόγω προθεσμία αφορά μόνο τις περιπτώσεις εξέτασης αιτήσεων για 
έκδοση νέων αδειών ή και τις περιπτώσεις εξέτασης αιτήσεων για ανανέωση αδειών.  Συναφώς, εισηγήθηκαν 
την τροποποίηση της εν λόγω πρόνοιας, ώστε ο αιτητής να ενημερώνεται σχετικά με τον απαιτούμενο χρόνο 
διεκπεραίωσης της αίτησής του εντός δεκαπέντε ημερών από την ημερομηνία υποβολής στην αρμόδια αρχή 
όλων των απαιτούμενων εγγράφων, καθώς και για τυχόν αλλαγές στα κριτήρια και στους όρους έκδοσης των 
σχετικών αδειών.  Τέλος, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν τον καθορισμό της διάρκειας των εν λόγω αδειών 
στα τρία τουλάχιστον χρόνια.     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλες τις εισηγήσεις που υποβλήθηκαν 
από τις ενδιαφερόμενες πλευρές, ζήτησε από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας όπως διαμορφώσουν το κείμενο του πρώτου υπό αναφορά 
νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την τροποποίηση της προτεινόμενης πρόνοιάς του σε σχέση με την αδειοδότηση επαγγελματικών 
υποστατικών εντός των δημοτικών ορίων οποιουδήποτε δήμου, στην οποία καθορίζονται οι 
προϋποθέσεις, τα κριτήρια και οι όροι για την έκδοση των σχετικών αδειών, ώστε να παρέχεται στα 
δημοτικά συμβούλια η δυνατότητα επιβολής δικαιωμάτων για την άσκηση ορισμένων ειδών 
επιχειρήσεων, όπως ισχύει σήμερα με βάση την υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία. 

2. Με την τροποποίηση της προτεινόμενης πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία το συμβούλιο θα 
δημοσιοποιεί, μεταξύ άλλων, τις προϋποθέσεις έκδοσης και τους όρους που θα επιβάλλονται στις 
εκδιδόμενες άδειες πλανοδιοπώλησης, ώστε να απαιτείται δημοσιοποίηση και της διαδικασίας που θα 
ακολουθείται για την έκδοση των εν λόγω αδειών. 

 Περαιτέρω, λαμβάνοντας υπόψη ότι ανάλογη πρόνοια σε σχέση με τη δημοσιοποίηση των 
προϋποθέσεων έκδοσης και των όρων που θα επιβάλλονται στις εκδιδόμενες άδειες πλανοδιοπώλησης 
περιλαμβάνεται και στο δεύτερο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, η επιτροπή ζήτησε από τους ίδιους εκπροσώπους 
την αντίστοιχη τροποποίησή της όπως στο πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
κατέθεσε στην επιτροπή αναθεωρημένα κείμενα των υπό συζήτηση νομοσχεδίων στη βάση των πιο πάνω 
θέσεών της. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών έχει διαμορφώσει τις πιο κάτω 
θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις δήλωσαν πως υιοθετούν τις πρόνοιες των νομοσχεδίων, όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί 
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σύμφωνα με τα πιο πάνω, και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, αφού τροποποιηθούν 
οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», αντίστοιχα. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν στις πρόνοιες των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή 
της στο σώμα για τη λήψη τελικής απόφασης από την ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Ο κ. Λαμάρης έχει ζητήσει το λόγο και μετά ο κ. Κυπριανού.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Μετά ο κ. Συλλούρης;  Μάλιστα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε όλες οι πλευρές συμφωνήσει σε μια διαφοροποίηση.  Είναι στη σελίδα 10 του 
τροποποιητικού νομοσχεδίου, στο άρθρο 7, η περίπτωση που υπαγορεύει ότι εντός έξι μηνών θα εξεταστεί μια 
αίτηση και θα θεωρείται εκδομένη, αν δεν υπάρξει απάντηση.  Ζητούμε να γίνουν τέσσερις οι μήνες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ να σημειωθεί. 

 Ο κ. Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε καταθέσει τροπολογία ακριβώς για το συγκεκριμένο άρθρο, ούτως ώστε να 
γίνουν τρεις οι μήνες.  Μέσα σε τρεις μήνες οι δημοτικές και τοπικές αρχές να εκδίδουν οποιαδήποτε άδεια.  
Θεωρούμε ότι αυτό είναι στα πλαίσια του εκσυγχρονισμού της δημόσιας διοίκησης.  ∆εν μπορεί ο πολίτης να 
υποβάλλει αίτηση για μια οποιαδήποτε άδεια και να έχει δικαίωμα ο δήμος ή η κοινότητα να τον καθυστερεί για 
έξι μήνες.  Εξάλλου, αντιλαμβάνεστε ότι στα πλαίσια της προσπάθειας για περαιτέρω ανάπτυξη της οικονομίας 
του τόπου αυτές οι άδειες πρέπει να εκδίδονται όσο το δυνατόν συντομότερα.  Θα συμφωνήσουμε στους 
τέσσερις μήνες, για να είναι ομόφωνη η ψήφιση του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Πολύ ωραία! 

 Ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Περδίκης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτός ο νόμος, αυτή η αλλαγή που αντιστρέφει το βάρος στις υπηρεσίες από τον 
πολίτη, όπως ήταν προηγουμένως, είναι μια μεγάλη καινοτομία, μια πολύ σημαντική μεταρρύθμιση της 
λειτουργίας των υπηρεσιών.  Μια μεταρρύθμιση όμως η οποία θα πρέπει να αλλάξει και νοοτροπίες και τρόπο 
λειτουργίας, για να μπορεί να εφαρμοστεί αυτός ο νόμος σωστά.  Γι’ αυτό κάνω έκκληση προς όλες τις 
υπηρεσίες οι οποίες εμπλέκονται να δουν με ποιο τρόπο θα ανταποκριθούν σ’ αυτή τη νομοθεσία, για να μην 
έχουμε στρεβλώσεις, τέτοιες στρεβλώσεις που να δημιουργήσουν επιχειρήματα εναντίον αυτής της πολύ 
σωστής μεταρρύθμισης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θεωρώ ότι είναι ορθολογιστικό βήμα να μεταφέρεται η ευθύνη στη διοίκηση για την 
έκδοση αδειών, αλλά, επειδή το θέμα αυτό είναι ιδιαιτέρως κρίσιμο, θεωρώ ότι αυτό το βήμα πρέπει να είναι 
πετυχημένο, πρέπει να είναι και σοφό και καλά μελετημένο.  Το κυβερνητικό νομοσχέδιο, κατά τη δική μου την 
άποψη, είναι η πρώτη σωστή κίνηση προς τη σωστή κατεύθυνση.  Και όπως σας έχω πει ήδη, εμείς 
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επιμένουμε στους έξι μήνες.  Εάν η πλειοψηφία θέλει τέσσερις, ας περαστεί με τέσσερις, αλλά εμείς 
υποστηρίζουμε τους έξι μήνες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Άρα, θα θεωρήσω…  

 Ο κ. Σαρίκας, παρακαλώ. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να πω ότι και εμείς θα συμφωνήσουμε με τους τέσσερις μήνες.  Νομίζω ότι είναι 
μια σημαντική αλλαγή η οποία θα αποβεί προς όφελος του πολίτη και σίγουρα είναι θέμα των υπηρεσιών να 
ενεργούν σωστά, ούτως ώστε μέσα σε αυτό το χρονικό πλαίσιο να μπορούν να ανταποκρίνονται στα διάφορα 
αιτήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ.   

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Οι τέσσερις μήνες νομίζω ότι είναι λογικό χρονικό διάστημα.  Πρέπει οι υπηρεσίες να αναγκαστούν να 
λειτουργήσουν σωστά και να παίρνουν έγκαιρα τις αποφάσεις τους.  Γι’ αυτό θα συμφωνήσουμε και εμείς με 
αυτή την τροποποίηση, από έξι να γίνει τέσσερις μήνες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Να αντιληφθώ ότι… ∆ιότι βλέπω τροπολογία ∆ΗΣΥ για το υπ’ αριθμόν 6 και τροπολογία ∆ΗΣΥ για το 
υπ’ αριθμόν 7. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Αποσύρονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Αποσύρονται.   

 Συνεπώς, να θεωρήσω ότι τώρα πλέον υπάρχει μία τροπολογία για τους τέσσερις μήνες που 
εκπροσωπεί όλα τα κόμματα πλην των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, την οποία και θα θέσω σε ψηφοφορία. 

 Θέτω σε ψηφοφορία αυτή την τροπολογία ως έχει διαμορφωθεί. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι, όχι.  Υπέρ της τροπολογίας.   

 Παρακαλώ, μετρήστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  
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 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ και μία εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Συνεπώς, τώρα προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 103 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 104 έως 109 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Κατάργηση του άρθρου 110 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 111 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 112 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου 137Α.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων;   

 ∆εν υπάρχει.  Τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 7 νομοσχέδιο. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ισχύει η τροπολογία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ισχύει η τροπολογία, ως έχει αποφασίσει η Βουλή, για το υπ’ αριθμόν 6. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι.  Έχουν έρθει και τα μέλη της επιτροπής Εμπορίου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει η ένσταση του κ. Περδίκη, αντιλαμβάνομαι.  Άρα, με σαράντα έξι ψήφους υπέρ και μία εναντίον, 
εγκρίνεται η τροπολογία. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 85 και 85Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 86 έως 91 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 92 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 93 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου 116Β.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆εν υπάρχει.  Πολύ ωραία! 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 
αναβάλλεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού 
Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 27 Νοεμβρίου και στις 4 και 11 ∆εκεμβρίου 2012. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου (ΡΑΕΚ), της ∆ημόσιας Επιχείρησης Φυσικού Αερίου (∆ΕΦΑ), ο ∆ιαχειριστής Συστήματος Μεταφοράς 
Ηλεκτρικής Ενέργειας, καθώς και εκπρόσωποι της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ). 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση με την Οδηγία 2009/73/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 13ης Ιουλίου 2009 σχετικά με τους κοινούς κανόνες για την εσωτερική αγορά φυσικού 
αερίου και την κατάργηση της Οδηγίας 2005/55/ΕΚ. 

 Σε ό,τι αφορά το χρονοδιάγραμμα εναρμόνισης, σύμφωνα με το σχετικό άρθρο της Οδηγίας τα κράτη 
μέλη όφειλαν να συμμορφωθούν με αυτήν το αργότερο μέχρι τις 3 Μαρτίου 2011 με εξαίρεση το άρθρο 11 της 
Οδηγίας, που αφορά την πιστοποίηση σε σχέση με τρίτες χώρες, το οποίο εφαρμόζουν από τις 3 Μαρτίου 
2013.  Να σημειωθεί ότι το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή την 1η Νοεμβρίου 2012. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, η ευρωπαϊκή Οδηγία 
2009/73/ΕΚ θεσπίζει κοινούς κανόνες που αφορούν τη μεταφορά, τη διανομή, την προμήθεια και την 
αποθήκευση του φυσικού αερίου.  Η ίδια Οδηγία ορίζει τους κανόνες σχετικά με την οργάνωση και λειτουργία 
του τομέα του φυσικού αερίου, την πρόσβαση στην αγορά, τα κριτήρια και τις διαδικασίες χορήγησης αδειών 
για τη μεταφορά, τη διανομή, την προμήθεια και την αποθήκευση φυσικού αερίου και για την εκμετάλλευση των 
δικτύων.  Οι κανόνες που θεσπίζονται με τη νέα Οδηγία 2009/73/ΕΚ για το φυσικό αέριο, 
συμπεριλαμβανομένου του υγροποιημένου φυσικού αερίου, ισχύουν αδιακρίτως και για το βιοαέριο, καθώς και 
άλλα είδη αερίου, εφόσον τα αέρια αυτά είναι τεχνικώς δυνατό να διοχετεύονται με ασφάλεια στο σύστημα 
φυσικού αερίου και να μεταφέρονται μέσω αυτού. 

 Όπως αναφέρεται στην ίδια έκθεση, με τη νέα Οδηγία 2009/73/ΕΚ η Κύπρος έχει εξασφαλίσει 
ονομαστική παρέκκλιση από τις πρόνοιες του ιδιοκτησιακού διαχωρισμού του ∆ιαχειριστή Συστήματος 
Μεταφοράς από την καθετοποιημένη επιχείρηση, ενώ σχετικά με την εφαρμογή του ιδιοκτησιακού διαχωρισμού 
στους ∆ιαχειριστές Συστήματος ∆ιανομής δίδεται η δυνατότητα εφαρμογής παρέκκλισης για τις περιπτώσεις 
που εξυπηρετούνται λιγότεροι από 100 000 καταναλωτές.  Σημειώνεται επίσης ότι η Κύπρος εξασφάλισε 
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ονομαστικά το δικαίωμα παρέκκλισης από την εφαρμογή ορισμένων διατάξεων της Οδηγίας 2009/73/ΕΚ στη 
βάση της απομονωμένης και της αναδυόμενης αγοράς. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο τροποποιούνται διατάξεις του βασικού περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού 
Αερίου Νόμου που αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Tην ενίσχυση των αρμοδιοτήτων και καθηκόντων της ΡΑΕΚ. 

2. Την ενίσχυση της ασφάλειας εφοδιασμού και του ανταγωνισμού. 

3. Τα δικαιώματα των καταναλωτών. 

4. Την επαναφορά των άρθρων του βασικού νόμου που αναστάλθηκαν με τον τροποποιητικό νόμο Ν. αρ. 
199(Ι) του 2007. 

5. Την προσθήκη σχετικής πρόνοιας σε αντίστοιχα άρθρα του βασικού νόμου για τη διασφάλιση του 
δικαιώματος παρεκκλίσεων σε αναδυόμενη και απομονωμένη αγορά, που χορηγείται ονομαστικά στην 
Κύπρο από την Οδηγία 2009/73/ΕΚ. 

6. Την παροχή και ρύθμιση της πρόσβασης σε ανάντη δίκτυα αγωγών και την επίλυση διαφορών. 

7. Την προσθήκη αναφοράς στον Κανονισμό 994/2010 σχετικά με τα μέτρα κατοχύρωσης της ασφάλειας 
εφοδιασμού με αέριο, καθώς και τον καθορισμό αρμόδιας αρχής για τη διασφάλιση της εφαρμογής των 
μέτρων που ορίζονται στον εν λόγω Κανονισμό. 

8. Την προσθήκη των σχετικών διατάξεων της Οδηγίας 2009/73/ΕΚ που αφορούν νέες υποδομές. 

9. Τη μετατροπή των νομισματικών ποσών των προστίμων από λίρες Κύπρου σε ευρώ με βάση τη σχετική 
σταθερή ισοτιμία και με στρογγυλοποίηση. 

Σημειώνεται ότι παραμένει σε ισχύ η πρόνοια που υπάρχει σήμερα στο βασικό νόμο, όπως, στην 
περίπτωση που αποφασιστεί παρέκκλιση, το Υπουργικό Συμβούλιο εκδίδει κανονισμούς, που δημοσιεύονται 
στην επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, οι οποίοι διέπουν τη λειτουργία της αγοράς του φυσικού αερίου, για 
όσο χρόνο ισχύουν οι εν λόγω παρεκκλίσεις. 

Κατά την εξέταση του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής κατατέθηκαν τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. Οι εργασίες για την εναρμόνιση άρχισαν αμέσως μετά τη δημοσίευση της εν λόγω Oδηγίας με τη 
σύσταση τεχνικής ομάδας, απαρτιζόμενης από εκπροσώπους της Υπηρεσίας Ενέργειας του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και εκπροσώπους της ΡΑΕΚ, της ΑΗΚ και της 
∆ΕΦΑ (σε ορισμένες από τις συσκέψεις της ομάδας συμμετείχε και εκπρόσωπος της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας).  Αρχικά είχε ετοιμαστεί ένα πρώτο απλουστευμένο προσχέδιο 
νομοσχεδίου από την ΑΗΚ και μετέπειτα άλλα δύο εκτενέστερα προσχέδια από τη ΡΑΕΚ, ενώ το 
προσχέδιο του νομοσχεδίου που είχε τεθεί προς δημόσια διαβούλευση ετοιμάστηκε από το Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, μετά από σχετική επεξεργασία του δεύτερου προσχεδίου από τη  
ΡΑΕΚ. 

2. Κατά το στάδιο της ετοιμασίας του νομοσχεδίου προέκυψαν διάφορα ζητήματα (τεχνοκρατικής, νομικής 
ή/και πολιτικής φύσεως), τα οποία έπρεπε να επιλυθούν.  Τα βασικότερα από αυτά αφορούσαν την 
πλήρη ή μερική χρήση του δικαιώματος παρέκκλισης σε αναδυόμενη και απομονωμένη αγορά που 
χορηγείται ονομαστικά στην Κύπρο από την Οδηγία, το πλαίσιο λειτουργίας της αγοράς, καθώς και τις 
εξουσίες και αρμοδιότητες του κράτους σε σχέση με αυτές της ΡΑΕΚ επί διάφορων θεμάτων της 
Οδηγίας.  Εν τέλει, το νομοσχέδιο ετοιμάστηκε στη βάση των πολιτικών αποφάσεων που λήφθηκαν για 
μερική χρήση του δικαιώματος παρέκκλισης σε αναδυόμενη και απομονωμένη αγορά, των 
αποτελεσμάτων και σχολίων/παρατηρήσεων από τη δημόσια διαβούλευση που έγινε μεταξύ της 24ης 
Μαΐου και της 25ης Ιουνίου 2012 (σχετική δημόσια ακρόαση έλαβε χώρα στις 25 Ιουνίου 2012), καθώς 
και της συζήτησης του θέματος κατά τη συνάντηση που έγινε στις 2 Οκτωβρίου 2012 μεταξύ 
εκπροσώπων της ΡΑΕΚ, της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού και εκπροσώπων της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου οι εκπρόσωποι της ΡΑΕΚ κατέθεσαν ενώπιον της 
επιτροπής εκτενές υπόμνημα στο οποίο περιλαμβάνονται οι απόψεις/τοποθετήσεις τους επί του θέματος, 
μέρος των οποίων αναφέρθηκε και στα πλαίσια της προφορικής τους τοποθέτησης κατά την εξέταση του 
προτεινόμενου νόμου στις συνεδρίες της επιτροπής.  Στο υπόμνημα αναφέρεται, μεταξύ άλλων, ότι κατά το 
στάδιο της προετοιμασίας του νομοσχεδίου προέκυψαν διάφορα ζητήματα στα οποία υπήρξε διάσταση 
απόψεων μεταξύ της ΡΑΕΚ και του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, τα οποία έπρεπε να 
επιλυθούν. Το υπουργείο υπέβαλε τελικά στο Υπουργικό Συμβούλιο νομοσχέδιο για έγκριση στο οποίο δε 
λήφθηκαν υπόψη οι θέσεις της ΡΑΕΚ επί συγκεκριμένων σημείων.  Στο ίδιο υπόμνημα η ΡΑΕΚ εισηγείται 
επιμέρους τροποποιήσεις στις πρόνοιες του νομοσχεδίου.  
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 Οι εκπρόσωποι της ΑΗΚ, σε υπόμνημα που κατέθεσαν, αναφέρουν μεταξύ άλλων ότι η προτεινόμενη 
νομοθεσία δεν ενσωματώνει καμία από τις ήδη ειλημμένες αποφάσεις και παραπέμπει εκ νέου για πολιτική 
απόφαση στο Υπουργικό Συμβούλιο. Στο ίδιο υπόμνημα αναφέρεται ότι, ενώ στο αρχικό προσχέδιο του 
νομοσχεδίου η ∆ΕΦΑ καθοριζόταν ως ‟προμηθευτής έσχατης ανάγκης” για το φυσικό αέριο χωρίς να της 
αναγνωρίζεται οποιοσδήποτε επιπρόσθετος ρόλος και ενώ η ΑΗΚ είχε εισηγηθεί τον καθορισμό της ∆ΕΦΑ ως 
‟μοναδικού προμηθευτή” για την εσωτερική αγορά και ‟ιδιοκτήτη και διαχειριστή συστήματος μεταφοράς και 
διανομής”, το τελικό νομοσχέδιο αφαιρεί και τον καθορισμό της ∆ΕΦΑ ως ‟προμηθευτή έσχατης ανάγκης”.  
Επιπρόσθετα, στο ίδιο υπόμνημα αναφέρεται ότι η ΑΗΚ έχει την άποψη ότι η απόφαση για μερική μόνο χρήση 
του δικαιώματος παρέκκλισης που έχει η Κύπρος, καθώς και η αναστολή των όσων αποφάσεων ήδη έχουν 
ληφθεί αποτελεί σημαντική οπισθοδρόμηση στην πορεία για έγκαιρη διάθεση φυσικού αερίου στην κυπριακή 
αγορά. Η άρση των ήδη ειλημμένων αποφάσεων, προστίθεται, με νέα πολιτική απόφαση αποσταθεροποιεί το 
πλαίσιο λειτουργίας της αγοράς φυσικού αερίου και κυρίως το επενδυτικό περιβάλλον, με κίνδυνο να υπάρξει 
καθυστέρηση στη δυνατότητα  διάθεσης φυσικού αερίου στην κυπριακή αγορά. 

 Οι εκπρόσωποι της ∆ΕΦΑ κατέθεσαν τις απόψεις τους σε δύο υπομνήματα. Στο πρώτο υπόμνημα 
αναφέρεται, μεταξύ άλλων, ότι με τις συνεχείς τροποποιήσεις δημιουργείται μεγάλη σύγχυση και δεν μπορεί να 
υπάρχει συνοχή των κειμένων, γι’ αυτό και πρέπει να ετοιμαστεί ένας νέος ενοποιημένος νόμος. Η ∆ΕΦΑ, 
σημειώνεται, συμμετείχε μόνο στα αρχικά στάδια της ετοιμασίας της νέας πρότασης και ακολούθως 
ετοιμάστηκε νομοσχέδιο στο οποίο δε λήφθηκαν υπόψη οι απόψεις και οι προβληματισμοί της. Στο ίδιο 
υπόμνημα αναφέρεται ότι η ∆ΕΦΑ δεν αναφέρεται πουθενά στο νομοσχέδιο και επιπρόσθετα δεν αξιοποιείται 
η δυνατότητα για τις παρεκκλίσεις που δόθηκαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση και που κερδήθηκαν με μεγάλο 
κόπο.  Επιπλέον, αναφέρεται ότι η έλλειψη ξεκάθαρης πολιτικής για τη διάκριση των καθηκόντων και το 
άνοιγμα της αγοράς σε τέτοιο πρώιμο στάδιο δε θα επιτρέψει στις απαραίτητες υποδομές να αναπτυχθούν, με 
συνέπεια τον εγκλωβισμό του Κυπρίου καταναλωτή και της εσωτερικής αγοράς στο υφιστάμενο ενεργειακό 
ισοζύγιο της άμεσης και απόλυτης εξάρτησης από τα υγρά καύσιμα. Τέλος, αναφέρεται ότι με τη νέα 
τροποποίηση ανοίγει εντελώς η αγορά φυσικού αερίου και τίθεται σε άμεσο και μεγάλο κίνδυνο η τρέχουσα 
διαδικασία για την ενδιάμεση προμήθεια φυσικού αερίου, καθώς και η βιωσιμότητα της ΑΗΚ.  

 Στο δεύτερο υπόμνημα της ∆ΕΦΑ γίνονται συγκεκριμένες εισηγήσεις για επιμέρους τροποποιήσεις επί 
των προνοιών του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη της όλα τα πιο πάνω, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν τροπολογίες από πλευράς ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

 Ο κ. Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Η τροπολογία η οποία κατατέθηκε από το συνάδελφο τον Άγγελο Βότση θα αποσυρθεί με την ευχή και 
την ελπίδα ότι θα λειτουργήσουν όλα ομαλά και ανάλογα με την προώθηση και εφαρμογή της εν λόγω 
νομοθεσίας ενδεχομένως να επανέλθουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Αποσύρεται η τροπολογία την οποία είχε καταθέσει το ∆ημοκρατικό Κόμμα και ρωτώ τώρα εάν 
υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής.   

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 7Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 7∆, 7Ε και 7ΣΤ.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13.  

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 23.  Άρθρο 25. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 26. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 24.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 30. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 31. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους VII του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 33. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 34. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 35. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 36. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 37. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 33 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 38. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 39. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 40. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 41. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 42. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 43.  

 Αναρίθμηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 44. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 45. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 46. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 47. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 45.  Άρθρο 48. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 46.  Άρθρο 49. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 50. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 51. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 44Α του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 52. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 53. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 54. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 55. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 56. 

 Αναρίθμηση των άρθρων 49 και 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 57. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 55 και 56.  Άρθρο 58. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 59. 

 Άρση της αναστολής άρθρων του βασικού νόμου.  Άρθρο 60. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, άρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Τα θέματα 10 και 11 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων 
Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Κατσουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 …περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 
2012». 

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εισηγούμαι να τα αφήσουμε στο τέλος, να προχωρήσουμε με τα υπόλοιπα, να δούμε και εκείνα τα 
έκτακτα που ήρθαν και μετά να επανέλθουμε, αναμένοντας την απάντηση που έχουμε όλοι συνεννοηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Συνεπώς, εάν δεν υπάρχει ένσταση, θα προχωρήσω στο υπ’ αριθμόν 12, που είναι «Ο περί 
Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης  

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 
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 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 17 ∆εκεμβρίου 2012.  Στη συνεδρία αυτή της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού και της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών (ΥΕΑΣΕ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Συνεργατικών Εταιρειών Νόμου, 
ώστε, στα πλαίσια των όσων έχουν συμφωνηθεί με την τρόικα, να καθορίζεται ρητά ότι ο Έφορος, η Επιτροπή 
και η ΥΕΑΣΕ δε δύνανται να ασκούν οποιαδήποτε δραστηριότητα η οποία αποσκοπεί στην ανάπτυξη των 
εργασιών (business development) των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων (ΣΠΙ).   

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνεται η τροποποίηση της επωνυμίας της Υπηρεσίας Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών σε Υπηρεσία Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών (ΥΕΣΕ).  Περαιτέρω, 
γίνεται εισήγηση όπως οι αναφορές στον Έφορο και στην Επιτροπή αντικατασταθούν με αναφορές σε Έφορο 
Υπηρεσίας Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών και Επιτροπή της Υπηρεσίας Εποπτείας Συνεργατικών 
Εταιρειών, αντίστοιχα.  Η προτεινόμενη ρητή απαγόρευση της άσκησης δραστηριοτήτων που αποσκοπεί στην 
ανάπτυξη των εργασιών των ΣΠΙ στοχεύει στη νομική διασφάλιση ότι η ΥΕΣΕ, ως εποπτική αρχή, δε θα 
παρέχει τις εν λόγω υπηρεσίες.  

 Σημειώνεται ότι το προτεινόμενο νομοθέτημα αποτελεί μέρος της δέσμης των νομοθετικών ρυθμίσεων 
που έχουν κατατεθεί από την κυβέρνηση στα πλαίσια της υιοθέτησης των όσων έχουν συμφωνηθεί σε 
τεχνοκρατικό επίπεδο μεταξύ της κυβέρνησης και της τρόικας, με βάση την καταρχήν συμφωνία που έχει 
επιτευχθεί, και για το λόγο αυτό το νομοσχέδιο πρέπει να τύχει άμεσου χειρισμού και να ολοκληρωθεί η 
εξέτασή του από τη Βουλή πριν από το τέλος του τρέχοντος έτους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προτεινόμενων διατάξεων 
κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αλλαγή της επωνυμίας της Υπηρεσίας Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2013.  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου 

δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2013 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 17 ∆εκεμβρίου 2012. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου των 
οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το έτος 2013 εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης 
για το μήνα Ιανουάριο του 2013 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται 
στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2012 το οποίο αναλογεί στο ίδιο 
χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Ιανουάριο του 2012. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των 
νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το έτος 2013. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις 
Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη 
Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία κατατίθεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  
Ωστόσο, αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη κατατεθεί ή εγκριθεί 
από τη Βουλή, γεγονός που καθιστά αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, όπως 
προβλέπεται στην πιο πάνω απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα πιο πάνω και χωρίς να 
δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, που θα προκύψουν μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού 
ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια 
δαπάνης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, για το μήνα Ιανουάριο του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2013 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) 
Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση της διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων ή η μελέτη και έγκριση 
των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα πιο πάνω νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα Ιανουάριο του έτους 2013 ποσού 
που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του έτους 
2012 κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 
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2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες 
ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση αυτής της απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Ερχόμαστε τώρα στα θέματα που έχουμε κηρύξει ως επείγοντα στην αρχή της συνεδρίας.   

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012».   

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Γι’ αυτό το νομοσχέδιο νομίζω ότι θα πρέπει να ζητηθεί αναβολή, γιατί θεωρώ ότι κάποιες πτυχές 
ενδεχομένως να μην έχουν εξεταστεί επαρκώς.  Και να εξηγήσω τι εννοώ:  Πρώτον, νομίζω ότι δεν είναι 
ολοκληρωμένο το κείμενο.  Όταν κάποιος δει και διαβάσει το νομοσχέδιο, βλέπει ότι δεν έχει αποσαφηνιστεί 
πότε θα έχουν υποχρέωση να πληρώσουν αυτά τα τέλη οι φορολογούμενοι.  Ήρθε το νομοσχέδιο και έχει 
τελείες εκεί που θα έπρεπε να ήταν η ημερομηνία υποχρέωσης πληρωμής αυτών των τελών.  ∆εύτερον, είχαμε 
ρωτήσει, αλλά δυστυχώς δεν πήραμε απάντηση, κατά πόσο είναι συνταγματικό να αλλάζει η νομοθεσία, έτσι 
ώστε να εφαρμόζεται αναδρομικά τέλος.  Η απάντηση που πήραμε είναι ότι η Νομική Υπηρεσία το εξέτασε και 
περιλαμβάνεται η άποψή της στην αιτιολογική έκθεση.  Η αιτιολογική έκθεση αφορά άλλο νομοσχέδιο και όχι 
αυτό που έχουμε ενώπιόν μας.  Το κείμενο επίσης έχει λάθη.  Η πρώτη παράγραφος του νομοσχεδίου έχει ήδη 
ψηφιστεί με το νόμο που είχαμε ψηφίσει πριν από λίγες μέρες.   

 Επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να καταλάβουμε κάτι, ότι, αν προχωρήσουμε να ψηφίσουμε αυτό 
το νομοσχέδιο, ενδεχομένως να πρέπει να πληρώσουν αναδρομικά όλοι όσοι έχουν ανενεργές εταιρείες και για 
το 2012.  Άλλο πράγμα είναι να αλλάζεις το νόμο, για να ξέρει ο φορολογούμενος ότι για το μέλλον 
ενδεχομένως να έχει μια υποχρέωση, και άλλο πράγμα να τον αλλάζεις και να διαμορφώνεται η κατάσταση για 
το παρελθόν.  Να πάρω ένα παράδειγμα:  Ένα δικηγορικό γραφείο που έχει εταιρείες στο ράφι με πρόθεση να 
τις πουλήσει, αν έχει τριάντα εταιρείες, ξαφνικά θα πρέπει να καταβάλει €10.000-€10.500 για το 2012.  Εάν 
γνωρίζει ένα γραφείο ότι αυτό θα το πληρώσει στο μέλλον, ίσως να αποφάσιζε να τις διαγράψει, αλλά δεν το 
γνώριζε, όταν τις ενέγραφε, ότι θα έχει να πληρώσει αυτό το ποσό.  Και γι’ αυτούς τους λόγους θεωρώ ότι θα 
πρέπει να τα συζητήσουμε αυτά όλα τα ζητήματα, να δούμε αν έχουν σκεφτεί καλά από πλευράς του 
Υπουργείου Εμπορίου όλες αυτές τις πτυχές, να μας απαντήσει και η Νομική Υπηρεσία τα συνταγματικά 
ζητήματα που ενδεχομένως να εγείρονται, να μας επεξηγηθεί αν είναι απαίτηση της τρόικας, επειδή σίγουρα 
αυτό θα είναι ένα γεγονός που θα έχει ιδιαίτερη βαρύτητα πάνω στις αποφάσεις μας.  Για όλα αυτά ακόμη δεν 
έχουμε απαντήσεις και κάπου νιώθω ότι πάμε να ψηφίσουμε πρόχειρα ένα νομοσχέδιο που μπορεί στο τέλος 
της ημέρας να πρέπει να το ψηφίσουμε, αλλά δεν έχει συζητηθεί επαρκώς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Φαντάζομαι η Βουλή δε θα έχει ένσταση βεβαίως να εξετάσει τρόπους για το συγκεκριμένο ποσό, αλλά, 
αν μου επιτρέπετε, έτσι να καταθέσω και την ταπεινή μου νομική άποψη.  Νομίζω όχι νομικός αλλά όποιος 
διαβάσει το σύνταγμα, ένας απλός πολίτης, σε ό,τι αφορά την αναδρομικότητα είτε φόρων είτε τελών θα 
διαπιστώσει ότι είναι πασίδηλος και αυτόδηλος η αντισυνταγματικότητα.  ∆ικαιούμαι να έχω την άποψή μου. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ηλαδή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ότι δεν μπορεί να υπάρξει αναδρομικότητα.  Αυτή είναι η δική μου η άποψη.  

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εγώ δεν είμαι νομικός, θέλω να τοποθετηθώ επί της ουσίας.  Η ουσία είναι απλή.  
Έρχεται μια πρόταση σ’ αυτές τις συγκεκριμένες συνθήκες, για να πληρώσουν το 2012, και η πρόταση έρχεται 
εντός του 2012 και οι εταιρείες αυτές είναι αδρανείς τάχατες!  Ξέρετε, πάντα εγώ σκέφτομαι με απλό τρόπο.  
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Γιατί ένας γράφει δέκα αδρανείς εταιρείες;  Άρα, προσδοκά σε κέρδος.  Ωραία! Προσδοκώντας στο κέρδος, θα 
πληρώνει και το φόρο του! 

 ∆εύτερον, αν με ρωτάτε εμένα, όσοι εδώ μέσα είναι δικηγόροι τζιαι λογιστές έπρεπε να ζητήσουν 
αυτοεξαίρεση σήμερα, διότι έχουν έννομο συμφέρον.   

 Τρίτον, όταν κόβκουμε από εκείνους που εκόψαμε, ανάπηρους τζιαι δεν ξέρω ’γώ ποιους άλλους, εν 
έχουμε έτσι ευαισθησίες, για το πόσο καλά έν’ διατυπωμένοι οι νόμοι.  Όταν επρολάβαμε να κατακόψουμε το 
13ο, εν υπήρχε πρόβλημα.  Επιτέλους, να γίνουμε ειλικρινείς!  Ο καθένας βλέπει ’πού μια συγκεκριμένη οπτική 
γωνία τα πράματα.  Ορισμένοι αρρωστούν κυριολεκτικά, μπας τζιαι φορολογηθούν εταιρείες!  Ας μην τις 
γράφουν τις αδρανείς εταιρείες και, όταν θα εύρουν αγοραστή, να τις γράψουν.  Εγώ εν πείθομαι ’πού τούτο 
που μου είπες.  Γράφει την, περιμένοντας ότι εννά έρτει που τον ουρανό κάποιος να αγοράσει την εταιρεία!  
Θέλεις, κύριε, να εξυπηρετείσαι;  Θα πληρώνεις!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα, επειδή υπεβλήθη ένα αίτημα για αναβολή... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να συνεχίσω;   

 Τελειώνει, εάν αναβληθεί, δεν μπορεί να πληρώσουν για το 2012.  Όι να περιπαιζούμαστε μεταξύ μας 
δηλαδή!  Να είμαστε ειλικρινείς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αναβολή. 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να πείτε «εμείς δε θέλουμε να πληρώνουμε»!  Και δε θυμούμαι περίπτωση που να ήρτε κάτι για 
εταιρείες τζιαι ο φίλος μου ο Νικόλας να εσυμφώνησε ποττέ του! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας και ο κ. Γεωργιάδης και ο κ. Άριστος ∆αμιανού. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, μπορεί ο φίλος μου ο Νίκος ο Κατσουρίδης να πιάστηκε στο 
επιχείρημα που είπε ο Νικόλας, αλλά οι πολλές χιλιάδες εταιρείες δεν αφορούν την περίπτωση που είπε ο 
Νικόλας.  Ξέρετε, με ψύλλου πήδημα και οι δικηγόροι και οι λογιστές δασκαλεύκουν τον κόσμο να κάμνει 
εταιρείες.  Άμα κάμεις μια εταιρεία, είναι σάννα κάμνεις ένα κοπελλούιν!  Πάρα πολύς κόσμος για ψύλλου 
πήδημα έγραψεν εταιρείες και είναι χιλιάδες οι εταιρείες.  Μετά διαπιστώνουν ότι δεν μπορούν να τις 
λειτουργήσουν και είναι χιλιάδες οι εταιρείες που είναι αδρανείς του απλού κόσμου.  ∆εν είναι σωστό αυτή η 
πολιτεία να έρτει τωρά εκ των υστέρων να του πει «πκιέρωσε €350».  ∆ηλαδή... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, ποιος φταίει; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη!  Αυτό είναι τουρκικό χαράτσι!  ∆ε γωνιάζει...    

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, ποιος φταίει; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, με όλο το σεβασμό...   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ρωτώ σε:  Ποιος φταίει;  Οι δικηγόροι!   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, αλλά τωρά δικάζει η Βουλή και η Βουλή έχει αρκετό μυαλό να μην πέσει στην γκάφα να βάλει 
αναδρομική φορολογία.   
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 Κύριοι συνάδελφοι, λλίην υπομονή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω να επικεντρωθούμε κυρίως εις το θέμα της αναβολής. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, θα είναι μεγάλη αδικία για τις χιλιάδες κόσμου που έχουν ανενεργές εταιρείες να 
έρτει αυτή η Βουλή να βάλει φόρο.  Τζιαι ξέρετε τι θα γίνει;  Θα μείνει πά’ στες κόλλες, κανένας εν κραεί 
μπακκίρα!  Όι να κόφκει ο νους τους τζιαι να κατεβάζει στο υπουργείο ότι θέλουν ριάλια!  Πού να τα βρουν; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει αίτημα για αναβολή.  Παρακαλώ να αποφεύγουμε να είμαστε επί της ουσίας, να κάνουμε 
τοποθέτηση επί της ουσίας. 

 Ο κ. Γεωργιάδης, παρακαλώ. 

Χ. ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα όσα έχουν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μετά είναι ο κ. Άριστος ∆αμιανού και μετά ο κ. Ιωνάς και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Χ. ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: 

 Τα όσα έχουν λεχθεί τόσο από τον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, αλλά κυρίως και από εσάς όχι 
μόνο αναβολή επιβάλλουν, αλλά και άμεση καταψήφιση.  Τίθεται ζήτημα κατάφωρης παραβίασης του 
συντάγματος, τίθεται βεβαίως και ένα ζήτημα προχειρότητας, επειδή η Βουλή καλείται να ψηφίσει μια 
νομοθεσία που στο χώρο της ημερομηνίας εφαρμογής εμπεριέχονται τρεις τελείες, αλλά βεβαίως τίθεται και 
ζήτημα ουσίας.   

 Επειδή την ευαισθησία, όταν περικόπταμε κοινωνικά επιδόματα, την έχουμε μετρήσει με τον πήχη που 
έχει καθορίσει η ίδια η κυβέρνηση, επειδή κυβερνητικά νομοσχέδια ψηφίσαμε, αλλά προφανώς στη 
φορολογία... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ηλαδή ό,τι φέρνει η κυβέρνηση το ψηφίζεις;  Μα, δουλεύκεις με;  

Χ. ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: 

 Προφανώς, στη φορολογία, κύριε Πρόεδρε, κάποιοι είναι έτοιμοι να παν πέρα και πάνω από αυτά που 
το μνημόνιο επιβάλλει.  Στα φορολογικά μέτρα για το 2012, τα οποία στο μνημόνιο περιέχονται στη σελίδα 11, 
δεν υπάρχει αυτή η απαίτηση.  Αυτή η απαίτηση στο μνημόνιο υπάρχει για το 2013 στη σελίδα 14.  Όταν είναι 
να φορολογήσουμε και στη συγκεκριμένη περίπτωση να φορολογήσουμε πιθανώς εταιρείες οι οποίες είναι 
ετοιμοθάνατες και ανήκουν σε μικρομεσαίους ή ανήκουν σε πρόσφυγες, και είναι εκεί καταγεγραμμένες, 
εγγεγραμμένες, και για συμβολικούς λόγους, είμαστε έτοιμοι όχι μόνο να τις φορολογήσουμε -και αυτό το 
έχουμε στο κάτω κάτω αποφασίσει την περασμένη εβδομάδα- αλλά να πάμε και αναδρομικά και τιμωρητικά!  
Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, αναβολή σίγουρα, εάν όχι και άμεση καταψήφιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άριστος ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάποια πράγματα πλέον είναι προκλητικά.  ∆ε θα συγκρίνουμε επίπεδο νομικών 
γνώσεων, αλλά διά στόματος Γενικού Εισαγγελέα, όταν θέλαμε να δικαιολογήσουμε αυτά τα οποία ψηφίσαμε 
τις τελευταίες μέρες και εβδομάδες, έγινε επίκληση του δικαίου της ανάγκης.  ∆ηλαδή το δίκαιο της ανάγκης 
ισχύει μόνο για τους φτωχούς και τους ανήμπορους σε τούτο τον τόπο; 

 Σημείο δεύτερο, υπάρχει έμμεση φοροδιαφυγή από αδρανείς εταιρείες και το κράτος έχει τεράστια 
διαφυγόντα έσοδα από πολλές αδρανείς εταιρείες που καθεχρονικά δεν υποβάλλουν ετήσιες εκθέσεις.  ∆ηλαδή 
θα επιβραβεύσουμε και την παρανομία σήμερα;   

 Σημείο τρίτο, εάν επιμένουν κάποιοι συνάδελφοι στο θέμα της αναδρομικότητας, τότε επιβεβαιώνεται 
αυτό που είπε ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος, ότι η σκοπιμότητα είναι έκδηλη:  Να γείρει το 2012, για να 
μην μπορεί να υπάρξει εφαρμογή της νομοθεσίας. 

 Και το τελευταίο σημείο, κύριε Πρόεδρε, για να μην επανέλθω... 
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(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι δευτερολογίες, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κάτι μικρό... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, έχω πάρα πολλούς ομιλητές, συγγνώμη! 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Για να μην επανέλθω, για εξοικονόμηση χρόνου να μου επιτρέψετε εκ προοιμίου, αν θα ψηφίσουμε, να 
δικαιολογήσω την αποχή μου, διότι, συνεργαζόμενος με δικηγορικό γραφείο, θεωρώ ότι με βάση τον κανονισμό 
της Βουλής πρέπει να αυτοεξαιρεθώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Έχω στον κατάλογο τον κ. Ιωνά Νικολάου, μετά τον κ. Συλλούρη, μετά τον κ. Νικολαΐδη, μετά τον κ. 
Περδίκη και μετά τον κ. Παπαδόπουλο, διότι ζήτησε δευτερολογία ως πρόεδρος της επιτροπής, και, αν υπάρχει 
χρόνος, να δούμε, κύριε Κουλία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ως πρόεδρος της επιτροπής, όι προσωπικές απόψεις, α!  ∆ιαφορετικά, θα δευτερολογήσω τζιαι εγώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να παρακαλέσω να επικεντρωθούμε στο αίτημα της αναβολής, να παρακαλέσω θερμά! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την ώρα που κάποιοι συνάδελφοι ήγειραν θέματα συνταγματικότητας, νομίζω ότι 
έχουμε κάθε λόγο, για να επιμένουμε στο να δοθεί αυτή η αναβολή.  Και δεν μπορεί κανένας εδώ με όλες τις 
γνώσεις τις νομικές είτε είναι δικηγόρος είτε δεν είναι δικηγόρος...  Φαίνεται σήμερα έχουμε πολλούς οι οποίοι 
δίδουν νομικές συμβουλές σ’ αυτή την αίθουσα, κάποιοι απέκτησαν από μόνοι τους τα πτυχία της νομικής και 
έτσι ερμηνεύουν νόμους, συντάγματα κ.λπ. και καθορίζουν και αποφασίζουν για όλους! 

 Από την ώρα που εγείρονται αυτά τα θέματα, έχουμε υποχρέωση να ακούσουμε το Γενικό Εισαγγελέα 
και να ζητήσουμε γνωμάτευση από το Γενικό Εισαγγελέα, αν θέλουμε πραγματικά να γνωρίζουμε την άποψή 
του, και οφείλουμε να τη γνωρίζουμε, γιατί έχουμε υποχρέωση να ψηφίζουμε συνταγματικά πάντοτε.  Με αυτό 
τον τρόπο, γι’ αυτό το λόγο πρέπει να δοθεί η αναβολή οπωσδήποτε. 

 Όμως, πέραν αυτού, κύριε Πρόεδρε.... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μην μπούμε στην ουσία. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θέλω να εγείρω ένα θέμα...   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θέλω να κάμω μια διόρθωση.  Είπε ότι για τις αδρανείς εταιρείες θα επιβάλλεται φορολογία από το 
2013.  Και θα ήθελα πολύ να έχω την προσοχή κάποιων συναδέλφων που έχουν ιδιαίτερες ενστάσεις.  Για τις 
αδρανείς εταιρείες, λέω, από το 2013 θα επιβάλλεται φορολογία.  Εκείνο το οποίο θα πρέπει να μας 
προβληματίσει, κύριοι, είναι το γεγονός ότι κάθε φορά με μια φορολογία παίρνουμε εξ απροόπτου τον πολίτη 
και του επιβάλλουμε μια φορολογία.  Και να σας πω το εξής:  ∆εν είναι οι αδρανείς εταιρείες που έχουν κάποιοι 
επιχειρηματίες που μας νοιάζουν, είναι για την αδρανή εταιρεία την οποία έχει ένας φτωχός άνθρωπος, ο 
οποίος πριν μερικούς μήνες έκαμνε μια εργασία και τη σταμάτησε και δε διέγραψε την εταιρεία του.  Και όλοι 
αυτοί... 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 
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 Να την κλείσει με €200! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συγγνώμη, κύριε...   

 Και όλοι αυτοί, για παράδειγμα, που μπορεί και για χρόνια να κρατούσαν κάποιες εταιρείες δεν είχαν 
κανένα λόγο να τις διαγράψουν και δεν τις διέγραψαν.  Και αύριο θα τους πούμε ότι πρέπει να πληρώσουν και 
€350 για το 2012, γιατί δεν τις διέγραψαν, για να παν να τις διαγράψουν το 2013.  Θα μπορούσαμε, κύριοι, να 
δώσουμε μια ευκαιρία σ’ αυτούς -και αυτό θα γίνει- να τις διαγράψουν.  Αλλά, να σας πω ακόμα ένα πράγμα το 
οποίο εκάμαμε για το 2013...   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι πολλά επί της ουσίας. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ξέρετε ότι εβάλαμε φορολογία €350 για τις εταιρείες που μπορεί να έχουν μόνο περιουσία στα 
κατεχόμενα και να μην έχουν καμιά άλλη περιουσία και να μη δραστηριοποιούνται πουθενά, μπορεί να έχουν 
το άλφα ξενοδοχείο στα κατεχόμενα και να μην έκαμαν καμιά άλλη δραστηριότητα.  Θα πκιερώννουν €350 
όμως, θα πκιερώσουν τζιαι €350 για το 2012 αυτοί, εάν περάσει αυτή η νομοθεσία.  Και γι’ αυτό το λόγο πρέπει 
να προβληματιστούμε πάνω σε κάποια πράγματα.  Για το προηγούμενο του 2013, κύριε Πρόεδρε, δεν είπαμε 
κάποιοι κάτι, αφήσαμέν το, γιατί ήταν στα πλαίσια του μνημονίου και δεν μπορούσε να συζητηθεί, αλλά να μην 
έρθουμε τώρα να γίνουμε υπέρτεροι των υπερτέρων για το 2012, απλώς για να περάσουμε κάτι.  Μη 
δαιμονοποιούμε οποιονδήποτε έχει εταιρεία, ότι σημαίνει ότι είναι εκείνος που έχει τον πλούτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς, να πω ότι θεωρώ ότι η συζήτηση γίνεται επί της ουσίας και όχι λόγω του 
αιτήματος για αναβολή, διότι και στο αίτημα της αναβολής ο εισηγητής μπήκε στην ουσία, όπως και όλοι οι 
προλαλήσαντες.   

 Εάν είχαμε στην Κύπρο 45 000 φτωχούς και ανήμπορους που έγραψαν εταιρεία, δε θα ήμασταν στο 
μνημόνιο.  Είναι 45 000 αυτές οι εταιρείες, που δεν πλήρωσαν το 2012, παρ’ όλο που εψηφίσαμε το νόμο.  Εάν 
πλήρωναν τα €350 αυτές οι εταιρείες, σίγουρα δε θα χρειάζετο αυτή η τροποποίηση και σίγουρα, μαζί και με 
άλλα, πιθανόν να είχαμε ελαφρότερα βαρίδια από την τρόικα. 

 Σε άλλες συνθήκες πιθανόν να προβληματιζόμουν και εγώ, δέκα μέρες πριν τη λήξη του χρόνου.  Σε 
άλλες συνθήκες, και αν ιδιαίτερα επλέρωναν όλες οι εταιρείες, δε θα δεχόμουν να μπει δέκα μέρες πριν το 
τέλος του χρόνου ούτε ένα ευρώ, για να πληρώσει οποιαδήποτε εταιρεία, αλλά μιλούμε για τες εταιρείες εκείνες 
που...  Εγώ δέχομαι, ναι, ότι πέντε, δέκα, εκατό, χίλιες είναι πράγματι αδρανείς.  Πέντε χιλιάδες.  Αλλά μιλούμε 
για 45 000.  Αν έχουμε 45 000 αδρανείς εταιρείες εδώ, τότε υπάρχει μια μεγάλη στρέβλωση, έστω και αν λέμε 
ότι -και εγώ πιστεύω στη μεταρρύθμιση του κράτους, διότι χωρίς σωστή μεταρρύθμιση δε θα αντιμετωπίσουμε 
την οικονομική κρίση- θα βοηθήσουμε να διορθωθεί αυτή η στρέβλωση.  Εγώ καταλαβαίνω κάποιοι δικηγόροι 
που ασχολούνται, έστω και πεντακόσιοι δικηγόροι, να έχουν από τρεις, τέσσερις εταιρείες έτοιμες εκεί.  Είναι 
για 45 000 εταιρείες που μιλούμε, κύριε Πρόεδρε. 

 Όσον αφορά το συνταγματικό, ε, εγώ δεν είμαι δικηγόρος, αλλά εγώ θεωρώ ότι, όταν ψηφίζεται τώρα, 
πριν το τέλος του χρόνου, και εφαρμόζεται μέχρι το τέλος του χρόνου, δεν είναι αναδρομικό.  Αναδρομικό θα 
γινόταν, αν το αναβάλλαμε και πηγαίναμε το Γενάρη.  ∆εν είναι τούτο που κάμνουμε, το ψηφίζουμε σήμερα.  
Και τι θέλουμε να κάμουμε, αν πράγματι χρειαζόμαστε αυτό το έσοδο;  Και μπορεί να δίνεται στην τρόικα αυτό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να συντομεύσουμε όμως λίγο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τελειώνω τώρα. 

 Θα πρέπει να έρθουμε ίσως το Μάρτη σ’ αυτές που φάνηκαν εντάξει και δεν έπαιξαν το παιγνίδι ότι είναι 
αδρανείς τα €350 να τα κάνουμε €500.  Είναι αυτό που θέλουμε να κάνουμε;  Και πρέπει εδώ, και τελειώνω, να 
πω το εξής:  Και πρέπει, αν θέλουμε να εγκύψουμε, και ιδιαίτερα οι δικηγόροι συνάδελφοι, να δούμε τη 
στρέβλωση του πόσος χρόνος χρειάζεται, για να διαγραφεί μία εταιρεία. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης, παρακαλώ.  

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σεβόμαστε απόλυτα τα περί αντισυνταγματικότητας του σχετικού νομοσχεδίου.  
Θεωρούμε όμως ότι η επίκληση της συνταγματικότητας νομοθετημάτων αυτή τη στιγμή δεν μπορεί να εγερθεί 
ως θέμα, νοουμένου ότι η Βουλή ψήφισε πρόσφατα σωρεία νομοθετημάτων τα οποία νομοθετήματα, με 
παραδοχή του ίδιου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ενδεχομένως να περιέχουν αντισυνταγματικές 
ρυθμίσεις.  Είπε ότι το δίκαιο της ανάγκης υπερέχει της οποιασδήποτε αντισυνταγματικότητας αυτή την κρίσιμη 
συγκυρία.  ∆εν τίθεται θέμα αναβολής της συζήτησης, γιατί αναβολή σημαίνει ακύρωσή του.  Απλά, εκείνο που 
προσπαθεί να κάνει το νομοθέτημα είναι να επεκτείνει μία ρύθμιση, την οποία ψήφισε η Βουλή για το 2013, και 
για το 2012.  Μιλούμε για ένα τέλος €350.  Και θα ήθελα να πω ακόμα κάτι. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Οφείλουμε όλοι στη Βουλή και ιδιαίτερα κάποιες πτέρυγες, όταν μιλούμε για ευαισθησίες, να 
θυμούμαστε ότι χθες με αποφάσεις της Βουλής καρατομήθηκαν ολόκληρες ομάδες πληθυσμού, πραγματικά 
καρατομήθηκαν, σε αντίθεση με το τέλος των €350. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και μετά ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να θυμίσω, προτού καταλήξω στην τοποθέτησή μου, ότι η θέση αρχής 
των Οικολόγων είναι ότι στην προσπάθεια εφαρμογής των μέτρων λιτότητας δεν πρέπει να παραβιάζουμε τις 
αρχές μας.  Τζιαι ο σεβασμός του συντάγματος είναι μία αρχή.  Για τα περί δικαίου της ανάγκης, εγώ αναμένω 
να δω εκείνη τη νομική ανάλυση που αποδεικνύει και με βάση το δεδικασμένο ότι βρισκόμαστε σε μια 
κατάσταση όπου εφαρμόζεται το δίκαιο της ανάγκης.  Ακόμα δεν την έχω δει!  Είπε μια κουβέντα σε μια 
συνεδρίαση ο Γενικός Εισαγγελέας.  Αυτό δε σημαίνει ότι πρέπει να συνεχίζεται επ’ άπειρον και να 
δικαιολογούνται τα πάντα.  Επίσης, θέλω να σημειώσω, με αφετηρία και αυτό που ανέφερε ο κ. Συλλούρης, ότι, 
ψηφίζοντας αυτό το πράγμα που έχουμε μπροστά μας σήμερα, πιάνει τον οποιοδήποτε, ακόμα και αυτούς 
τους “κακούς” δικηγόρους, που πριν από τρία χρόνια έκαμεν αίτηση για διαγραφή.  Γιατί αυτός είναι ο 
πραγματικός χρόνος που κάμνει ο έφορος, για να κάνει τη διαγραφή.  Και μας είπε στη Βουλή “δύο”, αλλά εγώ 
ξέρω πάρα πολύ καλά -και έχω ρωτήσει- ότι είναι δυόμισι με τρία χρόνια.  Αν ένας άνθρωπος, λοιπόν, “μικρός” 
ή “μεγάλος”, με πολλές ή λίγες εταιρείες αναμένει με ευθύνη του κ. εφόρου, που είναι ένας από τους 
μεγαλύτερους εφόρους... Μιλάτε όλοι για εκσυγχρονισμό.  Πριν λίγο εψηφίσαμε -σε έξι μήνες είπα εγώ, εσείς 
είπατε τέσσερις- η δημόσια υπηρεσία να δίνει άδεια σε κάποιον που αιτείται για πολεοδομική άδεια.  Πότε θα 
ψηφίσουμε νομοθεσία, ώστε ο έφορος να σβήνει μια εταιρεία στους έξι μήνες;  Γιατί δεν περάσαμε κάτι τέτοιο;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα!  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Γιατί δεν περάσαμε κάτι τέτοιο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και θα πρέπει τώρα να πληρώσει κάποιος ο οποίος έκαμε αίτηση πριν τρία χρόνια και, επειδή ο έφορος 
φταίει που δεν κάμνει σωστά τη δουλειά του, πρέπει να πληρώσει πάλε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ πολύ.  Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!  

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και μετά ο κ. Παπαδόπουλος. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στην όλη συζήτηση αγνοείται ένα γεγονός.  Το γεγονός ότι αυτό το σώμα την περασμένη 
Τετάρτη ψήφισε συγκεκριμένο νομοσχέδιο της κυβέρνησης για την επιβολή τέλους €350 και στις αδρανείς 
εταιρείες.  Και στο νομοσχέδιο που ψηφίσαμε σ’ αυτό το σώμα δε λέει ημερομηνία εφαρμογής.  ∆εν είμαι 
νομικός, αλλά εσείς οι νομικοί όλοι γνωρίζετε ότι ένας νόμος ισχύει από την ημέρα της δημοσίευσής του.  Το 
μόνο που πρέπει να γίνει, παρά να μπαίνει σ’ αυτή την ταλαιπωρία το σώμα, είναι η γραμματεία του 
Προεδρικού να δημοσιεύσει αμέσως το νόμο πριν τη λήξη του έτους 2012, το νόμο που ψήφισε αυτό το σώμα 
την περασμένη Τετάρτη για αυτό το ζήτημα.  ∆ε χρειάζεται δεύτερη νομοθεσία για το ίδιο θέμα.  Και ο νόμος 
που ψηφίσαμε την περασμένη Τετάρτη, κύριε Πρόεδρε, δε λέει €350 από το 2013.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και παρακαλώ να εξεταστεί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, εννοείτε ότι, αφού ψηφίστηκε την περασμένη Τετάρτη, δεν έχετε ένσταση να πληρώσουν και για το 
2012; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι!  Ό,τι λέει ο νόμος.  Μα, τον ψηφίσαμε, κύριε Πρόεδρε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αβέρωφ.   

 Παρακαλώ, να ολοκληρώσει.  Μετά έδωσα σειρά στον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο. 

 Μετά, κύριε Φυττή.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και μετά ο κ. Κατσουρίδης ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ε δείχνουμε σοβαρότητα ως πολιτεία.  Το νόμο που ψηφίσαμε την περασμένη Τετάρτη, που δεν 
παραπέμπει στο 2013, τον ψηφίσαμε το νόμο και ισχύει από την ημέρα της δημοσίευσης.  Γιατί η εκτελεστική 
εξουσία δεν έχει πρόνοια για το 2013;  Αν έχει πρόνοια για το 2013, αποσύρω ό,τι έχω πει, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, θα εξετασθεί η άποψη αυτή του κ. Αβέρωφ.   
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 Τώρα είναι ο κ. Νίκος Κατσουρίδης, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, έδωσα προηγουμένως εις τον κύριο...  Ποιος εζήτησε;   

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Με συγχωρείτε, με συγχωρείτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Του είχα δώσει το λόγο, όπως και στον κ. Φυττή, και μετά ο κ. Συλλούρης, διότι είναι δευτερολογίες, 
αλλά θα δώσουμε το λόγο εις τον κ. Σοφοκλή Φυττή λοιπόν, που είναι πρωτολογία.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι για τη διαδικασία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, πέστε μας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Η διαδικασία είναι η εξής:  Αν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ή ο αναπληρωτής πρόεδρός του λέει ότι δε 
διαφωνεί επί της ουσίας, νομίζω ότι θα μπορούσαμε, κύριε Πρόεδρε, και το εισηγούμαι στο σώμα και σε σας 
που προεδρεύετε, να ακολουθήσουμε την εξής διαδικασία:  Να μην το αναβάλουμε, αλλά να το αφήσουμε στο 
τέλος της συνεδρίασής μας και να γίνει τώρα μία διευκρίνιση, ώστε, αν ο νόμος που ψηφίσαμε καλύπτει και το 
2012, τότε να καταψηφιστεί αυτό το νομοσχέδιο.  Αν όμως δεν τον καλύπτει με βεβαιότητα, ας γίνει ένας 
πλεονασμός.  Στο τέλος της συνεδρίασης να μπει ως τελευταίο θέμα, να το ψηφίσουμε και ας συμψηφιστούν οι 
δύο νόμοι με τον τρόπο που νομίζει η Νομική Υπηρεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το έχει πει ήδη ο κ. Συλλούρης.  Εδώ έχει ξεκαθαρίσει ένα πράγμα με την τοποθέτηση Νεοφύτου, ότι η 
διαφωνία του δεν είναι επί της ουσίας.  Να εξευρεθεί λοιπόν ο καλύτερος τρόπος και ο καλύτερος 
συνταγματικά, παρ’ όλο που συμφωνώ με τους άλλους συναδέλφους για το περί “συνταγματικότητας”, και να 
υλοποιήσουμε αυτή την εισήγηση.  Ο στόχος είναι καθαρός και για όλους.  Θέλω να πω ακόμα κάτι όμως, γιατί 
το θεωρώ επί προσωπικού, έστω τζιαι αν δεν ελέχθη το όνομά μου.  Μέχρι την ώρα που εμίλησε ο κ. 
Νικολάου, ο μόνος μη νομικός που είχε μιλήσει ήμουν εγώ.  Πρώτη φορά άκουσα στη Βουλή να επικαλείται 
κάποιος πτυχία... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χάρη Γεωργιάδη) 

 Μίλησες μετά.  Μετά. 

Χ. ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: 

 Πριν! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να επικαλείται κάποιος πτυχία...  Λέω ότι είναι για όλους που το είπε, για να δικαιολογήσει ποιος έχει 
δικαίωμα να μιλήσει ή όχι.  Αν δεν κάμνω λάθος, εχτές ήταν οι προϋπολογισμοί.  Άκουσα και τον κ. Νικολάου 
να μιλά, εκτός αν είναι και εκείνος οικονομολόγος.  ∆ηλαδή στους προϋπολογισμούς θα μιλούν μόνο οι 
οικονομολόγοι;  Στα ιατρικά θέματα μόνο οι γιατροί;  Αυτή είναι μία απαράδεκτη προσέγγιση, άσχετη με την 
πολιτική, άσχετη με τη δημοκρατία και παρακαλώ να αποσυρθεί, διότι είναι και προσβλητική! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει το λόγο ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, η αναφορά μου δεν είχε καμία σχέση με αυτά τα οποία είπε ο κ. Κατσουρίδης.  Επειδή 
δεν είμαι από τους ανθρώπους που τους αρέσει να προκαλούν συγκρούσεις, κύριε Κατσουρίδη, εάν έτσι το 
έχετε εκλάβει, τότε λυπούμαι, δεν ήταν αυτή η πρόθεσή μου και δεν είναι αυτό που ήθελα να πω.  Όμως εκείνο 
το οποίο πράγματι θέλω να τονίσω είναι ότι κάποτε νιώθω πως κάποιοι συνάδελφοι πραγματικά διαβάζουν 
νόμους και τους ερμηνεύουν όπως, για παράδειγμα, ένας δικηγόρος, ο οποίος δίνει και γνωματεύσεις.  Είναι 
διαφορετικό το ένα με το άλλο, κύριε Κατσουρίδη.  Αυτό ήθελα να πω.  Όμως καλούμε το Γενικό Εισαγγελέα, 
γιατί είναι ο Γενικός Εισαγγελέας που είναι ο κατεξοχήν νομικός σύμβουλος δυνάμει του συντάγματος του 
κράτους, και τον καλούμε, για να μας πει την άποψή του, γιατί είναι ο νομικός σύμβουλος, γιατί είναι δικηγόρος.  
Είναι γι’ αυτό το λόγο που το είπα.  Φερ’ ειπείν, ούτε καν εγώ που είμαι δικηγόρος δεν μπορώ να πάω, για να 
πω ποια είναι η άποψή μου και να είναι δεσμευτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σύμφωνοι.  Άλλωστε, ο αείμνηστος Ανδρέας Φάντης, ο οποίος υπηρέτησε στα έδρανα της κυπριακής 
Βουλής, εθεωρείτο άριστος νομικός. 

 Ο κ. Σοφοκλής Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και μετά ο κ. Ζαχαρίου. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μετά από όσα άκουσα, κύριε Πρόεδρε, από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, ότι, εάν η κυβέρνηση σπεύσει να 
δημοσιεύσει το νόμο που εψηφίσαμε, και οι αδρανείς εταιρείες θα πρέπει να πληρώσουν τα €350, εγώ έχω 
πεισθεί ότι μπορεί να γίνει αυτό το πράγμα, αλλά θα πρέπει να δούμε ότι πρέπει να τους δώσουμε αυτή την 
παράταση που είπε και ο συνάδελφος κ. Νικολαΐδης μέχρι τις 28 του Φεβράρη, διότι κάποιοι που 
εδημιουργήσαν πολλές από αυτές τις αδρανείς εταιρείες έχουν να πληρώσουν πολλά.  Να τους δώσουμε τους 
δύο μήνες παράταση.  Και, δεύτερον... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ένα λεπτό, συνάδελφε!  Ένα λεπτό! 

 Και, δεύτερον, εμιλήσαν κάποιοι συνάδελφοι περί προσφυγικών εταιρειών και θα ήθελα να το σχολιάσω 
αυτό το πράγμα.  Εγώ συμφωνώ ότι πρέπει να αφαιρεθούν οι προσφυγικές εταιρείες.  Όμως άκουσα και πολλά 
άλλα περί προσφύγων από συναδέλφους τους οποίους δεν άκουσα ποτέ να μιλήσουν υπέρ των προσφύγων.  
Τώρα αθθυμηθήκαν και τους πρόσφυγες!  Και θέλω να το σχολιάσω αυτό το πράγμα.  Θα πρέπει να 
αφαιρεθούν οι προσφυγικές εταιρείες, τις οποίες κάποιοι πρόσφυγες διατηρούν τες για λόγους ηθικής, για 
λόγους ανάμνησης χωρίς να δραστηριοποιούνται οπωσδήποτε.  Εάν θα κάμουμε το σωστό, να το κάμουμε και 
να θυμούμαστε τους πρόσφυγες.  Πάντα!  Όχι, όπως μας συμφέρει για άλλα πράγματα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ σωστά! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ζαχαρίου και η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ ούτε νομικός είμαι ούτε οικονομολόγος, αλλά πιστεύω ότι έχω μια μέση λογική, τη 
λογική του Κυπρίου πολίτη, που λέει ότι, όταν το κράτος μου αδυνατεί να με εξυπηρετήσει κι εγώ έχει τρία ή 
τέσσερα χρόνια που έκαμα αίτηση διαγραφής μιας εταιρείας, οφείλω τουλάχιστον στο νόμο να λάβω υπόψη ότι 
ο συγκεκριμένος πολίτης έκαμε ήδη αίτηση.  Απλώς, είναι η αδυναμία του κυπριακού κράτους να τον 
εξυπηρετήσει που θα τον αναγκάσει αυτή τη στιγμή να πληρώνει φόρο.  Με λίγα λόγια, υπάρχουν πολλές 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες έχουν καταστραφεί τα τελευταία τρία-τέσσερα χρόνια, που έχουν κάνει 
αίτηση διαγραφής ουσιαστικά από το μητρώο.  Το κράτος και ο Έφορος Εταιρειών αδυνατούν να τους δώσουν 
ακόμη απάντηση και σε αυτούς τους ανθρώπους δηλαδή, που καταστράφηκαν και θέλουν να κλείσουν τις 
εταιρείες τους, εμείς σήμερα θα τους βάλουμε χαράτσι;  Ας βάλουμε την απλή λογική μακριά από τη νομική και 
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τα οικονομικά, αυτήν που καταλαβαίνει ο κόσμος, που λέει ότι, αν θα ψηφίσουμε κάτι τέτοιο, πρέπει να γίνει 
τροποποίηση, ώστε η διαγραφή της εταιρείας να μετρά από την ώρα της κατάθεσης αίτησης και όχι από την 
ώρα της απάντησης του Εφόρου Εταιρειών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Στο ίδιο πνεύμα που μίλησε ο συνάδελφος Ζαχαρίας θεωρώ ότι, εφόσον ψηφίζουμε αυτή τη στιγμή για 
τις ανενεργές εταιρείες, το χαράτσι των €350 για το 2012 - κι εγώ συμφωνώ με το νομοσχέδιο- εάν βρεθεί λύση 
με τον προηγούμενο νόμο, μας καλύπτει απόλυτα.  Όμως θα πρέπει να ληφθεί υπόψη και να συμπληρωθεί, γι’ 
αυτό παίρνω το λόγο, αυτό στο οποίο έκανε σχόλιο ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης, δηλαδή όσες εταιρείες έχουν 
καταθέσει αίτηση διαγραφής να εξαιρούνται του συγκεκριμένου νομοσχεδίου και της συγκεκριμένης 
φορολογίας, διότι, αν έχει ευθύνη ο Έφορος Εταιρειών και αποφασίζει μετά από τόσο μεγάλο χρονικό 
διάστημα, δεν είναι ευθύνη του πολίτη, είναι ευθύνη του στρεβλωμένου κράτους και πρέπει εμείς ως βουλευτές 
να το βελτιώσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το πρώτο το οποίο θέλω να πω είναι ότι δεν είμαστε εμείς που επιλέξαμε, κύριε Πρόεδρε, να φέρουμε 
αυτό το νομοσχέδιο με τη μορφή του κατεπείγοντος.  Είναι η κυβέρνηση που περίμενε την τελευταία ολομέλεια 
του χρόνου, το ∆εκέμβρη, να φέρει μια τροποποίηση την οποία μας ζητά να εξετάσουμε μέσα σε μια μέρα, κατ’ 
ακρίβειαν μέσα σε λίγες ώρες.  Και επομένως δε νομίζω ότι δικαιολογείται οποιοσδήποτε να μιλά με τον 
προσβλητικό τρόπο που προηγουμένως μίλησε ο κ. Κατσουρίδης σε μας που προσπαθούμε να αναδείξουμε 
κάποιες απορίες σε σχέση με αυτό το νομοσχέδιο.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τωρά είναι ως πρόεδρος της επιτροπής που μιλάς; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι.  Και είναι σε ό,τι αφορά το προσωπικό θέμα που ηγέρθη προηγουμένως, με όλο το σεβασμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όλοι μιλούμε ως βουλευτές εδώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με όλο το σεβασμό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όλοι μιλούμε ως βουλευτές! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μόνο από... 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μόνο από τα σχόλια που ακούσαμε προηγουμένως είναι ξεκάθαρο ότι ήταν ζήτημα που έπρεπε να είχε 
συζητηθεί.  Και είναι αναβολή που ζήτησα, όχι να πω ότι θα ψηφίσω εναντίον.  Και έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. 
Νεοφύτου.  Εάν προνοείται μέσα στο νόμο που ήδη ψηφίσαμε, όπως είχα πει και προηγουμένως, και είναι 
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πρόνοια του μνημονίου, το ζητά η τρόικα, τότε φυσικά και θα το δεχθούμε.  Και, εάν μπορεί να λυθεί το 
πρόβλημα με τη δημοσίευση και να εφαρμοστεί η φορολογία το 2012, το έχουμε ήδη ψηφίσει και θα το 
αποδεχτούμε, αλλά δεν αντιλαμβάνομαι για ποιο λόγο πρέπει ακριβώς να μιλάμε σ’ ένα τέτοιο επίπεδο, όταν 
ακριβώς διαπιστώνουμε ότι υπάρχουν σοβαρές ελλείψεις στο πρόχειρο νομοσχέδιο που έφερε η κυβέρνηση, 
όπου ούτε καν η ημερομηνία που θα πληρώσει ο φορολογούμενος δεν υπάρχει στο νομοσχέδιο.  Εμείς φταίμε, 
επειδή είμαστε δικηγόροι, αν η κυβέρνηση, αυτό το κράτος, βρίσκεται στα πρόθυρα της κατάρρευσης και 
φέρνουν τα νομοσχέδια με έναν τέτοιο πρόχειρο τρόπο;   

 Και, με όλο το σεβασμό, είναι αστείο το επιχείρημα της αυτοεξαίρεσης.  Με όλο το σεβασμό!  ∆ηλαδή, 
όποτε ψηφίζουμε φορολογίες, πρέπει να αυτοεξαιρούμαστε όλοι!  Όταν αυτή η Βουλή ψήφισε να μειώσουμε τα 
τέλη των μεταβιβάσεων, όλοι που έχουμε σπίτια έπρεπε να αυτοεξαιρεθούμε.  Όταν δηλαδή εγώ διαφωνώ να 
αυξήσουμε το ΦΠΑ, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αυτοεξαιρεθώ;  Ψηφίζουμε μια νομοθεσία, ένα φόρο που αφορά 
εταιρείες, που αφορά όλους τους φορολογούμενους.  Ε, είναι ανοησία αυτό που λέχθηκε, με όλο το σεβασμό! 

 Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να εξεταστούν τα ζητήματα που είχα εγείρει.  Εγώ, επαναλαμβάνω, 
είναι αναβολή που ζήτησα, για να τα συζητήσουμε.  Μπορεί να έχει απόλυτο δίκαιο η κυβέρνηση.  Μπορεί να 
είναι πολύ σωστό το νομοσχέδιο.  Εάν δεν είναι όμως, θα πρέπει να μας εξηγηθεί αν ήταν θέμα κοινωνικής 
δικαιοσύνης να φορολογηθεί τούτος όλος ο κόσμος, για ποιο λόγο η κυβέρνηση δε μερίμνησε να το βάλει μέσα 
στο μνημόνιο και έρχεται παραμονή, πριν να κλείσει η Βουλή, και θέλει να μας φέρει ακόμα μια επιπρόσθετη 
φορολογία, που δε βρίσκεται στο μνημόνιο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προτού θέσω το θέμα της αναβολής, θα παρακαλέσω, εάν συμφωνείτε...  

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επαναλαμβάνω, με όλο το σεβασμό, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Να σου δώσω το λόγο, κύριε Κωνσταντίνου, μισό λεπτό. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απλώς, να υπενθυμίσω και το εξής:  Η τρόικα έλεγξε τα νομοσχέδια που ψηφίσαμε και πρέπει επιτέλους 
να διαλέξει η κυβέρνηση.  Τελικά, τα νομοσχέδια που έλεγξε η τρόικα τα ελέγχει καλά και σωστά ή υπάρχουν 
λάθη, τα οποία πρέπει να διορθώνουμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η πρόθεσή μου, αν συμφωνείτε βεβαίως, αν υπάρχει διαφωνία, δεν...  Θα πω στις υπηρεσίες 
της Βουλής να επικοινωνήσουν με το Υπουργείο Οικονομικών.  Αν πράγματι αυτό που είπε ο συνάδελφος ο κ. 
Αβέρωφ Νεοφύτου μπορεί να εξυπηρετήσει το σκοπό για τον οποίο κατετέθη το σημερινό νομοσχέδιο, τότε θα 
είναι άνευ αντικειμένου η συζήτηση.  ∆ηλαδή να προχωρήσουν στη δημοσίευση αυτής της νομοθεσίας.  
∆ιαφορετικά, να θέσω το θέμα του αιτήματος αναβολής, όπως ηγέρθη, αν συμφωνείτε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ:   

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα απαντήσω στον κ. Παπαδόπουλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα σας δώσω το λόγο.  Έχετε το δικαίωμα ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος να ομιλήσετε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προηγείται ο κ. Κατσουρίδης, αλλά... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε, ορίστε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Προς Θεού! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ορίστε, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 ∆ηλώνοντας, φίλε Ιωνά, ότι δεν έχω πτυχίο νομικής, να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι ο νόμος που ψηφίσαμε 
την περασμένη Τετάρτη αφορά τέσσερις γραμμές.  Το άρθρο 391 του βασικού νόμου τροποποιείται ως εξής:  
Καταργούνται δύο επιφυλάξεις στο τέλος της παραγράφου (β) του εδαφίου (1) του άρθρου 391 και καταργείται 
και το εδάφιο (4).  Και διαβάζω τι καταργήσαμε στο νόμο:  «Νοείται ότι η εταιρεία δεν υποχρεούται σε καταβολή 
τέλους σύμφωνα με τις διατάξεις του παρόντος άρθρου κατά το έτος εγγραφής της και αναφορικά με το έτος 
αυτού».  Άρα, με αυτή τη διαγραφή, με βάση τον παλιό νόμο, αν μια εταιρεία γραφόταν το 2012, δεν 
υποχρεούτο να πληρώσει για το 2012.  Θα έπρεπε να πληρώσει για το 2013.  Όμως καταργείται αυτό.  
∆εύτερον:  «Νοείται περαιτέρω ότι, σε περίπτωση εταιρειών που ανήκουν σε συγκρότημα, δεν μπορούν να 
ξεπερνούν τις €20.000».  ∆εν αφορά το ζήτημα.  Και πάω στο εδάφιο (4), που καταργήσαμε:  «Οι διατάξεις του 
παρόντος άρθρου δεν εφαρμόζονται στην περίπτωση αδρανούσας εταιρείας».  Άρα, το διαγράφουμε και άρα η 
εξαίρεση που υπήρχε στο νόμο δεν υπάρχει.   

 Ειλικρινά, διερωτώμαι εάν χρειάζεται κάποιος να έχει πτυχία νομικής...  Ψηφίζουμε διπλές νομοθεσίες, 
αφού μόλις την Τετάρτη την έχουμε ψηφίσει!  Μα, αυτό το σώμα, κύριε Πρόεδρε, δε χρειάζεται, κατά την 
ταπεινή μου άποψη, καμία νομική γνωμάτευση.  Αν ο ναός της δημοκρατίας αυτό το απλό πράγμα, που μπορεί 
κάποιος χωρίς να έχει γνώσεις νομικής, είναι κοινός νους, είναι λογική...  ∆εν μπορώ, ειλικρινά, να πιστέψω ότι 
χρειαζόμαστε κάποιον τρίτο να μας δώσει γνωμοδότηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή η κοινή λογική δεν έγινε δεκτή προηγουμένως, εγώ έχω μια άλλη εισήγηση.  Ο 
πρόεδρος της επιτροπής Νομικών και ένα μέλος από κάθε πλευρά να παν να το εξετάσουν, διότι ούτε ο 
Αβέρωφ έν’ νομικός...  Μπορεί η δική του απλή λογική να είναι πιο ισχυρή ’πού τη δική μου.  Θέλω να είμαι 
σίουρος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και να κάμουν και μια επικοινωνία με το Υπουργείο Οικονομικών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και να γίνει και μια επικοινωνία με το Υπουργείο Οικονομικών.  Ο στόχος είναι να κάμουμε το σωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Αν γίνεται αποδεκτό... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, να πω μόνο δύο λόγια και για τον κ. Παπαδόπουλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ύο λόγια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καταρχάς, εγώ πραγματικά λυπούμαι, γιατί ό,τι και να γίνει υπάρχει μια επωδός, μια πρόχειρη, μια 
διαλυμένη, μια καταστροφική, μια σατανική κυβέρνηση.  Απλώς, εκφράζω τη λύπη μου.  Αυτό το πράγμα, όταν 
έρχεται του άλλου αυτόματα σε κάθε αναφορά του, είναι λυπηρό.  ∆εύτερον, μπορούσε να μπουν οι 
ημερομηνίες και στην επιτροπή και να γίνει τηλεφώνημα, αν συμφωνά το υπουργείο με τις ημερομηνίες.  
Τρίτον, απαράδεκτη προσπάθεια γελοιοποίησης του κανονισμού που μιλά για έννομο συμφέρον.  Ήταν μια 
προσπάθεια γελοιοποίησης.  Βεβαίως, είναι ένα πράγμα, αν είναι το σπίτι μου, κύριε Παπαδόπουλε, και είναι 
άλλο πράγμα, αν εκπροσωπώ σαράντα χιλιάδες εταιρείες.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ:  

 Αν έχω εκατομμύρια περιουσία; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ακριβώς!  Αν έχεις εκατομμύρια περιουσία, φίλε μου...  
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αν έχω χίλιες σκάλες περιουσία; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να πληρώσεις!  Από την ώρα που έχεις τέτοια περιουσία, να πληρώσεις.  Να το δηλώσεις και να πεις 
«δηλώνω ότι έχω τούτη την περιουσία ούλλην τζιαι, παρ’ όλο που την έχω, να φορολογηθώ».  Όι να 
εξισώνουμε τωρά το ένα με το ένα εκατομμύριο, για να γελοιοποιούμε τον κανονισμό.  Γιατί εμπήκε ο 
κανονισμός;  Γιατί ισχύει τόσες δεκαετίες;  Επιτέλους, να μπει και ένα όριο, καλέ! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Γιατί δεν τον εφαρμόσατε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, προκαλείς με τωρά;  Ξεκινάτε ’πού σπίτι σας!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ! 

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Εάν γίνεται αποδεκτή η εισήγηση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ως έχει τροποποιηθεί, μάλλον συμπληρωθεί, 
από την πρόταση του κ. Κατσουρίδη, θα παρακαλέσω τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο και εκπροσώπους των 
υπολοίπων κομμάτων -ορίστε τα κόμματα κάποιον που θα μετάσχει- να ερευνήσετε αυτό το θέμα.  Τώρα όμως!  
Τώρα! 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆ε θα διαφωνήσω με τη ρύθμιση και την εισήγηση την οποία κάμνετε, όμως εγώ έχω μια απορία και 
είναι εύλογη.  Εφόσον ψηφίσαμε το νόμο, και σωστά λέει ο κ. Νεοφύτου, και δε γίνεται αναφορά στο 2013, δε 
γίνεται καμία αναφορά πότε ξεκινά, που κανονικά πρέπει να έχει άμεση σχέση και το 2012, γιατί ήρθε αυτό το 
νομοσχέδιο;  Αλλά δε θα το συζητήσουμε τώρα. 

 Εκείνο που θέλω να ερευνήσει αυτή η επιτροπή που θα αναλάβει, σύμφωνα με την εισήγησή σας, είναι 
και αυτό το οποίο λέχθηκε από τρεις-τέσσερις συναδέλφους.  Όταν λέμε αδρανούσες εταιρείες, πότε ξεκινά να 
είναι αδρανούσα μια εταιρεία;  Από την ημέρα που υποβάλλει την αίτηση ή από την ώρα που αποφασίζει ο 
έφορος;  Και αυτό που ελέχθη, για δύο-τρία χρόνια, είναι εδώ το πρόβλημα.  ∆ηλαδή, αν θα υπάρξει μια 
εξαίρεση και αν θα συμφωνήσουμε, να γίνει έρευνα και γι’ αυτό και να έρθει η εισήγηση εδώ. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, έχω πει ότι θα αναλάβει μια επιτροπή, ως ήτο η εισήγηση. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό θα ήθελα...  Είμαι δώδεκα χρόνια βουλευτής και πρώτη φορά ακούω τέτοιου είδους 
διαδικασία.  Εάν θα συνέλθει, προφανώς πρέπει να συνέλθει η επιτροπή που εξέτασε την προηγούμενη 
νομοθεσία, η επιτροπή Νομικών, ή δεν ξέρω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η επιτροπή Οικονομικών, αντιλαμβάνομαι.  

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πάντως, αντιπροσωπίες κομμάτων να εξετάζουν νομοθεσίες και να μας τις φέρνουν εδώ πρώτη φορά 
ακούω!  Εδώ πέρα συζητούσαμε το θέμα της αναβολής.  Είτε θα αποφασίσουμε αναβολή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι η επιτροπή Οικονομικών. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μπράβο, ωραία!   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος είναι πρόεδρος. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ωραία!  ∆ιότι ακούστηκε να πάει ένα άτομο ’πού κάθε κόμμα και να αποφασίσει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εκείνοι που εκπροσωπούνται στην επιτροπή Οικονομικών. 

 Λοιπόν, να επικοινωνήσετε με το Υπουργείο Οικονομικών με τη βοήθεια και των υπηρεσιών, να 
ερευνηθεί κατά πόσο πράγματι υπάρχει κάλυψη του στόχου αυτής της νομοθεσίας και να επανέλθουμε. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 2012».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Νικολαΐδης 

 Άγγελος Βότσης  Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χάρης Γεωργιάδης  Aνδρέας Φακοντής 

 Γιάννος Λαμάρης Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ο διευθυντής του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.  

  Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους €2.700.000 για παραχώρηση έκτακτης οικονομικής βοήθειας σε μορφή εφάπαξ 
ποσού στις μονογονεϊκές οικογένειες για την κάλυψη εξόδων ενοικίου ή δόσεων/τόκων δανείων για την περίοδο 
από την 1η Ιουνίου 2012 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2012, καθώς και η έγκριση πληρωμής πρόσθετων 
πιστώσεων ύψους μέχρι €3.500.000 από εξοικονομήσεις του προϋπολογισμού του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, ώστε να καταστεί δυνατή η συνέχιση του προγράμματος υλοποίησης του Σχεδίου Αναβάθμισης 
των ∆ημόσιων Επιβατικών Μεταφορών με λεωφορείο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών, μετά την 
τροποποίηση του περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικού) Νόμου του 2012, τα 
δικαιώματα των εργαζόμενων μονογονιών έχουν επηρεαστεί σε μεγάλο βαθμό, αφού, από την 1η Ιουνίου 2012, 
δεν είναι πλέον δικαιούχοι δημόσιου βοηθήματος και συναφώς δεν έχουν δικαιώματα σε επίδομα ενοικίου ή σε 
επίδομα δόσεων/τόκων δανείου, τα οποία λάμβαναν ως μέρος του δημόσιου βοηθήματός τους.  Συγκεκριμένα, 
σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, από την εν λόγω ρύθμιση έχουν επηρεαστεί συνολικά 1288 οικογένειες, από τις 
οποίες 821 έχουν παύσει να έχουν το δικαίωμα επιδόματος ενοικίου και 467 έχουν παύσει να έχουν το 
δικαίωμα κάλυψης δόσεων και τόκων δανείων.   

 Σημειώνεται ότι στους εν λόγω μονογονιούς έχουν παραχωρηθεί τα συγκεκριμένα δικαιώματα, αφού 
προηγήθηκε αξιολόγησή τους από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας και αφού κρίθηκε ότι πληρούσαν τόσο 
τα εισοδηματικά κριτήρια όσο και τα περιουσιακά κριτήρια.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, μετά από αλλεπάλληλες συζητήσεις που 
έγιναν στη Βουλή ως αποτέλεσμα των πολλών παραπόνων που υποβλήθηκαν από επηρεαζόμενα άτομα, τα 
Υπουργεία Οικονομικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεσμεύτηκαν όπως καταβάλουν κάθε 
δυνατή προσπάθεια, ώστε να εξευρεθούν τρόποι αντιμετώπισης του θέματος μέχρι την έγκριση νέου σχεδίου 
επιδότησης ενοικίου, στα πλαίσια της διαδικασίας εκσυγχρονισμού του νόμου για το δημόσιο βοήθημα.  
Συναφώς, για σκοπούς υποβοήθησης των υπό αναφορά οικογενειών, έχει ζητηθεί από το Υπουργείο 
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Οικονομικών η έγκριση πρόσθετων πιστώσεων ύψους €2.704.800 κάτω από το άρθρο “Έκτακτα Βοηθήματα” 
του Κεφαλαίου “Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές ∆απάνες” για παραχώρηση 
έκτακτης οικονομικής βοήθειας σε μορφή εφάπαξ ποσού στις πιο πάνω οικογένειες για κάλυψη εξόδων 
ενοικίου ή δόσεων/τόκων δανείου για την περίοδο από την 1η Ιουνίου 2012 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2012.  
Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Υπουργικό Συμβούλιο, σε συνεδρία του στις 12 ∆εκεμβρίου 2012, 
αποφάσισε την καταβολή έκτακτου επιδόματος σε μονογονεϊκές οικογένειες. 

 Όσον αφορά την ανάγκη έγκρισης πληρωμής πρόσθετων πιστώσεων ύψους μέχρι €3.500.000 από 
εξοικονομήσεις του προϋπολογισμού του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, ώστε να καταστεί δυνατή η 
συνέχιση του προγράμματος υλοποίησης του Σχεδίου Αναβάθμισης των ∆ημόσιων Επιβατικών Μεταφορών με 
λεωφορείο με το υπό αναφορά νομοσχέδιο, στα ίδια στοιχεία αναφέρεται ότι, ενώ η Βουλή των Αντιπροσώπων 
ενέκρινε με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 5) του 2012 [Ν. αρ. 54(ΙΙ) του 2012] την 
αύξηση των συνολικών πιστώσεων κάτω από το άρθρο “∆ημόσιες Επιβατικές Μεταφορές” του Κεφαλαίου 
“Τμήμα Οδικών Μεταφορών - Πρόγραμμα ∆ημόσιων Οδικών Μεταφορών - Τακτικές ∆απάνες” κατά 
€21.000.000, διαπιστώθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων η έλλειψη ρευστότητας στις ανάδοχες 
εταιρείες για την καταβολή των ωρομισθίων των οδηγών λεωφορείων.    

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι το 
κονδύλι που αφορά την έκτακτη οικονομική βοήθεια σε μονογονεϊκές οικογένειες δεν είναι επαρκώς 
στοχευμένo.  Συναφώς, υπό τη διαπίστωση αυτή, η επιτροπή θεωρεί ότι η διάθεση της έκτακτης οικονομικής 
βοήθειας πρέπει να γίνει στοχευμένα, ώστε να δοθεί σε αυτούς που έχουν πραγματική ανάγκη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατόπιν διαβούλευσης και με τα υπόλοιπα κόμματα, θα καταθέσουμε μία τροπολογία, με 
στόχο να υπάρξει στόχευση στα συγκεκριμένα επιδόματα ως εξής… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για τις μονογονεϊκές;  

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Όσες μονογονεϊκές οικογένειες ήταν λήπτες δημόσιου βοηθήματος πριν από την αλλαγή του νόμου, 
δηλαδή την 1η Ιουνίου 2012, και είχαν εισόδημα μέχρι €2.000, εξαιρουμένων των επιδομάτων, να πάρουν το 
επίδομα ενοικίου και το επίδομα για ενυπόθηκο δάνειο ύψους €300 αναδρομικά από την 1η Ιουνίου 2012.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι εκφράζει όλα τα κόμματα αυτή η τροπολογία; 

 Ναι, κύριε Συλλούρη και κύριε Περδίκη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν εκατάλαβα στη σύσκεψη, θα έμπαινε και μία πρόταση για εισοδηματικά κριτήρια; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι αυτή. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έν’ τούτο;  Εντάξει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι, αν και  δεν είχαμε το χρόνο να μελετήσουμε την κοινή εισήγηση για 
εισοδηματικά κριτήρια και στόχευση, θα το ψηφίσουμε ως Οικολόγοι επί της αρχής, δηλαδή, για να υπάρξει μία 
εισοδηματική στόχευση σε αυτή την παροχή.  Χαιρετίζουμε το γεγονός ότι η κυβέρνηση έστω και αργά 
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σκέφτηκε αυτή την καταπονημένη ομάδα ανθρώπων και ελπίζουμε ότι και η νέα κυβέρνηση θα δώσει μία 
συνέχεια, γιατί αυτό είναι εφάπαξ, δηλαδή είναι ως δώρο χριστουγεννιάτικο.   

 Να πω επίσης και για το δεύτερο κονδύλι, κύριε Πρόεδρε… 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ναι, αλλά είναι για εφτά μήνες. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι αυτό και τέλος. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ναι, αλλά είναι για εφτά μήνες. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, είναι αυτό και τέλος.  Είναι εφάπαξ, δεν είναι επίδομα, έτσι;  Να ξεκαθαριστεί!  Είναι εφάπαξ!   

 Όσον αφορά τα €3,5 εκατομ. για τις εταιρείες των επιβατικών μεταφορών, πρέπει να πω ότι θα το 
ψηφίσουμε βεβαίως, αλλά υπενθυμίζω ότι έχουμε φθάσει στα €65 εκατομ. και πρέπει να προβληματιστούμε 
πάρα πολύ σοβαρά πού βαδίζουμε με αυτή την ιστορία με την επιδότηση των δημοσίων μεταφορών. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έχει προτεραιότητα. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα στηρίξουμε τη συγκεκριμένη τροπολογία και θα προσθέσουμε ότι με την 
ευκαιρία αυτή θα θέλαμε να στείλουμε και ένα μήνυμα προς την εκτελεστική εξουσία, τη σημερινή ή την 
επόμενη, ότι ανάλογα ζητήματα ευπαθών ομάδων του πληθυσμού δεν αντιμετωπίζονται μέσα από τέτοιες 
προσεγγίσεις, μέσα από φιλοδωρηματικές δηλαδή πολιτικές.  Χρειάζονται ολοκληρωμένες πολιτικές, 
χρειάζονται ολοκληρωμένες προσεγγίσεις και όχι αποσπασματικές λύσεις όπως αυτές.  Τα μέτρα σίγουρα 
πρέπει να είναι στοχευμένα.  ∆ιαφωνήσαμε με την κατάθεση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου από πλευράς της 
κυβέρνησης, διότι ακριβώς υπήρχε μία αστόχευτη προσέγγιση και θεωρούμε ότι, ιδιαίτερα κάτω από τις 
δυσμενείς οικονομικές συνθήκες που διαμορφώνονται λόγω της οικονομικής κρίσης, θα ήταν παράλογο και 
επιπόλαιο εκ μέρους μας να υιοθετήσουμε εμείς τέτοιες πολιτικές.  Και, τέλος, θα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, 
να προσθέσω στην τροπολογία που έχει αναφέρει ο πρόεδρος της επιτροπής Εργασίας, ότι πιθανότατα, μέσα 
από την προσέγγιση που κάμνουμε, να προκύψει ένα αδιάθετο ποσό, μέσα από τη στόχευση δηλαδή της 
κατανομής.  Θα ήταν ίσως σοφό το ποσό αυτό να διανεμηθεί ξανά στους δικαιούχους, δηλαδή να πάει για το 
σκοπό για τον οποίο έχει αρχικά δεσμευτεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Μαυρονικόλα και μετά ο κ. Φυττής. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να χαιρετίσουμε και εμείς το ότι την ύστατη στιγμή, τουλάχιστον, έχει στοχευτεί αυτό το 
ποσό.  Συμφωνούμε και εμείς με την τροποποίηση, αλλά έχω την εντύπωση ότι θα πρέπει εδώ που ουσιαστικά 
υπάρχουν τα έκτακτα βοηθήματα να μπει γραπτώς αυτή η δέσμευση, ούτως ώστε, επειδή είναι προφορική η 
τροπολογία, να υπάρχει κάλυψη, όταν θα ψηφίζουμε τον έκτακτο προϋπολογισμό, να είμαστε σίγουροι ότι 
υπάρχει γραπτώς η τροπολογία, για να μπορέσουμε ακριβώς να την ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία θα ενσωματωθεί. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Να ενσωματωθεί στην τροποποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ασφαλώς! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακίδου και ο κ. Φυττής μετά. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προσπαθήσαμε στην επιτροπή Εργασίας να λύσουμε κάποιες στρεβλώσεις ή κάποιες 
αλλαγές που παρουσιάστηκαν με τη μεταφορά του επιδόματος μονογονιού από το Υπουργείο Εργασίας στο 
Υπουργείο Οικονομικών.  Βέβαια, και αυτή η προσπάθεια μπορεί ενδεχομένως να παρουσιάσει νέες 
στρεβλώσεις.  Π.χ. μια οικογένεια, και έχουν την απόλυτη συμπάθειά μας οι μονογονεϊκές οικογένειες, μια 
οικογένεια μονογονεϊκή να έχει εισόδημα γύρω στις €3.000 και να στηρίζεται με αυτή την πρόταση, το 
νομοσχέδιο, σήμερα και άλλη οικογένεια που δεν είναι μονογονεϊκή και το συνολικό εισόδημά της να είναι μόνο 
€1.000 και να μην πάρει την κρατική βοήθεια.  Βέβαια, αυτή τη στιγμή, σε αυτό το σημείο που βρισκόμαστε, 
επειδή δεν έχουμε χρόνο να μελετήσουμε σε βάθος το νομοσχέδιο, ήρθε, θα το στηρίξουμε, θα έχει την 
απόλυτη στήριξή μας, αλλά μελλοντικά θα πρέπει να δούμε σφαιρικά το πώς καλύπτουμε όλες τις οικογένειες 
οι οποίες έχουν ανάγκη κοινωνική και είναι πιο ευάλωτες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Φέρε το μικρόφωνο μπροστά σου, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Θα πρέπει να χαιρετίσουμε αυτή την προσπάθεια του κράτους, με €2.700.000 να καλύψει τους εφτά 
μήνες που δεν πήραν το βοήθημα οι μονογονεϊκές οικογένειες.  Και μιλούμε για 1 288 οικογένειες, σύμφωνα με 
την έκθεση.  Όμως το θέμα δε λύεται.  Θα πρέπει αργότερα να υπάρξουν μόνιμα μέτρα στήριξης αυτών των 
οικογενειών και να είναι στοχευμένα, εάν έχουν ένα, δύο, τρία κτλ. παιδιά.  Το όριο που έβαλε το ΑΚΕΛ για 
€2.000, εντάξει, προσωρινά τώρα για τους εφτά μήνες το δεχούμαστε, αλλά αργότερα θα πρέπει να πούμε:  
Μονογονεϊκή οικογένεια… 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Τούτο είναι εφάπαξ. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Το καταλάβαμε, ότι είναι εφάπαξ.  Μετά όμως πρέπει να τις στηρίξουμε μόνιμα και θα πρέπει να είναι 
στοχευμένα τα μέτρα, ώστε η μονογονεϊκή οικογένεια που έχει ένα παιδί και πιάνει από τόσο όριο και κάτω να 
πιάνει τόσα, που έχει δύο και ούτω καθεξής… 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Και οικονομικά εισοδήματα, όχι μόνο… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λοιπόν… ∆ιότι οι μονογονεϊκές οικογένειες… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φακοντής και ο κ. Τορναρίτης. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Να συμπληρώσω κάτι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι πρόεδρος της επιτροπής, για να απαντήσει επί του θέματος.  

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, για να υπάρχει μία σωστή ενημέρωση στο σώμα, να πούμε ότι ήδη γίνεται συζήτηση για 
την ετοιμασία του νέου νομοθετήματος για το δημόσιο βοήθημα το οποίο θα ρυθμίσει το θέμα του ενοικίου.  
Ετοιμάστηκε νέο σχέδιο, το οποίο θα τεθεί ενώπιόν μας σύντομα.  Άρα, από το 2013 θα έχουμε κάτι το 
διαφορετικό.  Αυτό που συζητούμε είναι μόνο για το 2012 και θα είναι εφάπαξ.  Με τη νέα χρονιά θα έχουμε το 
νέο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι νομίζω απολύτως κατανοητό.  

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να πω ότι σε πέντε μέρες έχουμε Χριστούγεννα, μεσολαβεί και Σαββατοκύριακο, θα σας παρακαλούσα 
να κάμετε προσωπική έκκληση προς τις υπηρεσίες, γιατί, ενώ για εφτά μήνες δεν ελειτούργησαν, δεν 
εστόχευσαν το συγκεκριμένο επίδομα, απορώ και διερωτώμαι πραγματικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς 
θα το πετύχουν σε δύο εικοσιτετράωρα.  Έχω την εντύπωση ότι οι άνθρωποι αναμένουν.  Ετοιμάστηκε.  
Ακούμε ότι ετοιμάζονται πάρα πολλά και δε βλέπουμε τίποτε.  Οπόταν, κύριε Πρόεδρε, να αναλάβετε εσείς 
πρωτοβουλία, για να μη μείνουν αυτοί οι άνθρωποι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα αναλάβω, πολύ ευχαρίστως! 

 Η κ. Μαυρονικόλα, δευτερολογία. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ίσως για σκοπούς πρακτικών θα πρέπει να πούμε ότι η τροποποίηση η οποία γίνεται 
γίνεται βάσει εισοδηματικών κριτηρίων και για οικογένειες των οποίων το μηνιαίο εισόδημα δεν υπερβαίνει τις 
€2.000. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Το μηνιαίο εισόδημα, συμφωνούμε με την κ. Μαυρονικόλα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε συνεννοηθεί στην επιτροπή Εργασίας;   

 Κύριε Φακοντή; 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Ναι, αφού το έχει πει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε συνεννοηθεί;  ∆έστε αν θα γίνει τροπολογία επί της τροπολογίας. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Θα γίνει στη βάση εισοδηματικών κριτηρίων και για μονογενεϊκές οικογένειες των οποίων το μηνιαίο 
εισόδημα δεν υπερβαίνει τις €2.000.   

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Εξαιρουμένων όλων των επιδομάτων! 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Να επαναλάβω, κύριε Πρόεδρε… 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Εξαιρουμένων των επιδομάτων! 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 …€2.000 εισόδημα, εξαιρουμένων των επιδομάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Νομίζω ότι είναι πιο ορθό να είναι το συνολικό εισόδημα στην οικογένεια, όχι εξαιρουμένων των 
επιδομάτων, γιατί μετά το… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, νομίζω ότι όλοι εδώ έχουμε συμφωνήσει ότι είναι μια ισορροπημένη διατύπωση.  Θέτω την 
τροπολογία σε ψήφιση. 

 Παρακαλώ, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ομόφωνα, αντιλαμβάνομαι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγκρίνεται η τροπολογία.   

 Προχωρώ στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας 

ποσού ύψους €2.700.000 για τη χρήση του έτους που  λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Νικολαΐδης 
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 Άγγελος Βότσης Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χάρης Γεωργιάδης Ιωνάς Νικολάου 

 Γιάννος Λαμάρης Γεώργιος Προκοπίου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η επιβολή τέλους για άδεια αποδέκτη Κλάσης Α ή άδεια 
εξουσιοδοτημένου αντιπροσώπου σε σχέση με την παροχή υπηρεσιών διεξαγωγής στοιχήματος σε δύο ή 
περισσότερα υποστατικά, το οποίο θα ανέρχεται σε δύο χιλιάδες ευρώ (€2.000) για κάθε υποστατικό, εκτός 
από το πρώτο, όταν η άδεια ισχύει για ένα έτος, ή σε τρεις χιλιάδες ευρώ (€3.000) για κάθε υποστατικό, εκτός 
από το πρώτο υποστατικό, όταν η άδεια ισχύει για δύο έτη.  Σημειώνεται ότι το τέλος αυτό θα είναι 
επιπρόσθετο του κατά περίπτωση καταβλητέου τέλους που προνοεί η υφιστάμενη νομοθεσία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε 
αναγκαία έπειτα από σχετική επισήμανση του προέδρου της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων.  Σύμφωνα με την εν 
λόγω επισήμανση, παρατηρείται κενό στο άρθρο 26 της υφιστάμενης νομοθεσίας για τα στοιχήματα, το οποίο 
προβλέπει την επιβολή τέλους για τη χορήγηση άδειας αποδέκτη Κλάσης Α ή Β ή άδειας εξουσιοδοτημένου 
αντιπροσώπου, όμως δεν καλύπτει τις περιπτώσεις που αποδέκτης Κλάσης Α ή εξουσιοδοτημένος 
αντιπρόσωπος παρέχει υπηρεσίες στοιχήματος σε πέραν του ενός υποστατικά.  Ως εκ τούτου, ο πρόεδρος της 
Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων επισημαίνει ότι με την υφιστάμενη ρύθμιση η Αρχή μπορεί να απολέσει σημαντικά 
έσοδα ύψους €600.000 έως και €700.000, γι’ αυτό και κρίνεται σκόπιμη η εισαγωγή της προτεινόμενης 
ρύθμισης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η αναπομπή.  Τελειώσαμε…  Είναι το θέμα της αναπομπής. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν ετελειώσαμε! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Περιμένουμε…  ∆εν μπορείτε στο ενδιάμεσο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μπορείτε να μου διαβιβάσετε την αναπομπή, την έκθεση δηλαδή... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Όχι!  Αυτό θα έλεγα, ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προτίθεμαι να διακόψω τη συνεδρίαση για κάποιο χρονικό διάστημα, που είναι απαραίτητο, για να 
επικοινωνήσουμε με την εκτελεστική εξουσία σε ό,τι αφορά τα θέματα υπ’ αριθμόν 10 και 11, για τα οποία 
είχαμε αποφασίσει ότι θέλουμε απόψεις από την κυβέρνηση. 

 Ναι. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, περί της αναπομπής όμως, επειδή ολοκληρώσαμε για την αναπομπή και επειδή δεν 
υπάρχει…  Άλλωστε, δεν απαιτείται έκθεση για αναπομπή και δεν υπάρχει ευχέρεια να γίνει αυτή τη στιγμή 
έκθεση, τα κόμματα τοποθετήθηκαν στην επιτροπή, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και το ∆ΗΚΟ αντιτίθενται με 
την αναπομπή του Προέδρου, η Ε∆ΕΚ θα τηρήσει αποχή και το ΑΚΕΛ είναι υπέρ της αναπομπής.  Με αυτά τα 
δεδομένα, αν θέλετε να θέσετε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα υπάρξει έκθεση; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Όμως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Εάν είμαστε εντός των πλαισίων της τήρησης των διαδικασιών, δεν έχω καμία ένσταση.  Με 
διαβεβαιώνουν και οι υπηρεσίες της Βουλής ότι δεν υπάρχει πρόβλημα, να το θέσω. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απουσιάζουν συνάδελφοι βουλευτές από την επιτροπή όμως που πιθανόν να ήταν εδώ, 
για να μιλήσουν, τώρα που βλέπω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μιλήσουν! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Και να ψηφίσουν. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βιάστηκε να το βάλει.  Τώρα που είδε ότι στους παρευρισκόμενους δεν εξασφαλίζει πλειοψηφία… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!   

 ∆ιακόπτω τη συνεδρίαση της Βουλής και θα ειδοποιηθείτε διά των κωδώνων να επανέλθετε. 

(Ώρα διακοπής:  2.10 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  3.37 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεχίζουμε την πρωινή συνεδρία της Βουλής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
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 Όπως ξέρετε, υπάρχει αναπομπή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του νόμου περί 
υδρογονανθράκων.  Να έχω την έκθεση, παρακαλώ.   

 Υπάρχει έκθεση της επιτροπής; Έχει συνεδριάσει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει σχετική έκθεση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Πρόκειται για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί 
Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(H σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο 
περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2012» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης  Άγγελος Βότσης 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 
20 ∆εκεμβρίου 2012, επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, ο οποίος ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
στις 6 ∆εκεμβρίου 2012 και αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 
του συντάγματος. 

 Υπενθυμίζεται ότι ο αναπεμφθείς νόμος κατατέθηκε υπό τη μορφή πρότασης νόμου από τους βουλευτές 
κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και Ζαχαρία Ζαχαρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, κ. Άγγελο Βότση εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και κ. 
Γιώργο Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του βασικού νόμου για την 
αναζήτηση, έρευνα και εκμετάλλευση υδρογονανθράκων με την προσθήκη νέων εδαφίων με αριθμούς (7) έως 
(15) στο άρθρο 16 αυτού, έτσι ώστε να ρυθμιστούν διάφορα θέματα τα οποία αφορούν την ανάθεση της 
διαχείρισης των υδρογονανθράκων σε νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου. 

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2012, είναι οι ακόλουθοι: 

1. Η Κρατική Εταιρεία Υδρογονανθράκων Κύπρου (ΚΡΕΤΥΚ) Λτδ, στο εξής «η εταιρεία», συστάθηκε στις 3 
Οκτωβρίου 2012 ως ιδιωτική εταιρεία περιορισμένης ευθύνης με μετοχές και ενεγράφη στο Μητρώο 
Εταιρειών, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Εταιρειών Νόμου, Κεφ. 113, όπως τροποποιήθηκε.  Για 
να εγγραφεί η εταιρεία, συντάχθηκε σχετικό ιδρυτικό έγγραφο και καταστατικό, τα οποία παραδόθηκαν 
στον Έφορο Εταιρειών για εγγραφή και ενεγράφησαν σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Εταιρειών 
Νόμου, Κεφ. 113. 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 73.493 και ημερομηνία 2 Μαΐου 2012 ανέθεσε 
στην εταιρεία, σύμφωνα με το άρθρο 16 του περί Υδρογονανθράκων Νόμου, τη διαχείριση της 
συμμετοχής της ∆ημοκρατίας σε δραστηριότητες αναζήτησης, έρευνας ή/και εκμετάλλευσης 
υδρογονανθράκων. 

3. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 74.222 και ημερομηνία 30 Οκτωβρίου 2012 
αποφάσισε το διορισμό, όπως ορίζει και η πρόνοια του ιδρυτικού εγγράφου και καταστατικού, των 
εκτελεστικών συμβούλων της εταιρείας.  Στη συνέχεια η εταιρεία προχώρησε στην υπογραφή των 
σχετικών συμβολαίων με αυτούς. 

4. Σύμφωνα με τη νομολογία του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, εταιρεία η οποία ιδρύεται με βάση τον περί 
Εταιρειών Νόμο έχει ανεξάρτητη οντότητα, διαφορετική από εκείνη των μετόχων της, και λειτουργεί στο 
πεδίο του ιδιωτικού δικαίου, έχοντας όλα τα δικαιώματα και υποχρεώσεις και απολαμβάνοντας τις ίδιες 
ελευθερίες όπως φυσικά υποκείμενα του δικαίου. 

5. Σύμφωνα με το προτεινόμενο για προσθήκη εδάφιο (1Α) στο άρθρο 16 του νόμου, η εταιρεία 
επιβάλλεται να έχει επταμελές διοικητικό συμβούλιο, το οποίο να απαρτίζεται από ένα εκτελεστικό μέλος 
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και έξι μη εκτελεστικά μέλη, τα δε προσόντα και κριτήρια διορισμού του εκτελεστικού μέλους να 
καθορίζονται με κανονισμούς που εκδίδει το Υπουργικό Συμβούλιο και κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση.  Με το εν λόγω άρθρο επιβάλλεται ουσιαστικά στην εταιρεία ο αριθμός των 
μελών του διοικητικού της συμβουλίου, πόσα από αυτά θα είναι εκτελεστικά και πόσα μη εκτελεστικά, 
ενώ τα προσόντα και τα κριτήρια διορισμού των μελών του διοικητικού της συμβουλίου καθορίζονται με 
νομοθεσία, διατάξεις που βρίσκονται σε αντίθεση με το άρθρο 26 του συντάγματος, το οποίο 
προστατεύει την ελευθερία του συμβάλλεσθαι, όπως και την αρχή της διάκρισης των εξουσιών, που 
είναι διάχυτη στο σύνταγμα. 

6. Η προτεινόμενη επίσης με το άρθρο 4 τροποποίηση του άρθρου 30 του νόμου, η οποία προβλέπει τη 
δυνατότητα καθορισμού με κανονισμούς που εκδίδει το Υπουργικό Συμβούλιο των προσόντων και των 
κριτηρίων διορισμού του εκτελεστικού μέλους του διοικητικού συμβουλίου της εταιρείας, συνιστά 
παράβαση του άρθρου 26 του συντάγματος, το οποίο κατοχυρώνει την ελευθερία του συμβάλλεσθαι, 
αφού γίνεται επέμβαση στην ελευθερία του καθορισμού από νομικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου του 
τρόπου και των προσόντων διορισμού της διοίκησής του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, κατά πλειοψηφία 
του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται στην ολομέλεια 
του σώματος την απόρριψη της αναπομπής. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
τάσσονται υπέρ της αποδοχής της αναπομπής. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσε ότι θα τοποθετηθεί 
επί της αναπομπής κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η αναπομπή απορρίπτεται με δεκαεννέα ψήφους εναντίον, δεκαπέντε υπέρ και πέντε αποχές. 

 Προχωρούμε στα υπόλοιπα θέματα.   

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012».  Φαντάζομαι θα 
έχετε πληροφορηθεί για τις εξελίξεις που υπήρξαν στη συνεδρία της Kοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού στην παρουσία του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει 
ομόθυμη βούληση του σώματος, παρακαλώ, για αναβολή, για τις 17 Ιανουαρίου, του νομοθετήματος αυτού. 
Θέλω να σας πληροφορήσω ότι έχουμε τη συμβουλή του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σύμφωνα με 
την οποία στην προταθείσα νομοθεσία επιβάλλεται η πληρωμή του ιδίου τέλους το οποίο βεβαίως θα έπρεπε 
να είχε καταβληθεί μέχρι τις 30 Ιουνίου του 2012, άρα πρέπει να δοθεί χρόνος, παράταση δηλαδή του χρόνου 
εντός του οποίου θα καταβληθεί αυτό το τέλος.  Αντιλαμβάνομαι υπάρχει άποψη η παράταση να είναι μέχρι τις 
30 Μαρτίου 2013 και ταυτόχρονα θα πρέπει να δοθεί και το δικαίωμα ενδιαφερομένων να αποταθούν για 
διαγραφή εταιρειών.   
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 Αν έτσι είναι η βούληση του σώματος, αναβάλλεται η συζήτηση αυτού του νομοσχεδίου και παρακαλώ 
για τα περαιτέρω την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Τώρα ερχόμαστε στα νομοθετήματα τα οποία είχαμε παρακάμψει το πρωί.  Είναι το υπ’ αριθμόν 10 και 
11. Έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
(∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012» και «Ο περί των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(Αφυπηρέτηση και Συναφή Θέματα) (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012».  Αντιλαμβάνομαι ότι και 
γι’ αυτά τα νομοθετήματα έχει γίνει κάποια συζήτηση, ενημέρωση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού.   

Γ. ΛΑΜΑΡHΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε επικοινωνία με τους αρμόδιους στα κυβερνητικά τμήματα διευκρινίστηκε ότι δεν 
μπορεί να συμβεί εκείνο για το οποίο ανησυχούσαμε κάποιοι, ότι με την αποστρατεία κάποιου, για διατήρηση 
της πυραμίδας στην Εθνική Φρουρά, πιθανότατα λόγω ηλικίας να έβγαινε με αφυπηρέτηση πριν το συντάξιμο 
χρόνο και να έμενε χωρίς σύνταξη.  ∆εν υπάρχει αυτό το ζήτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή θα απολαύει όλων των ωφελημάτων; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Βεβαίως!  Ο βασικός νόμος λέει ότι, αν όχι οικειοθελώς, παίρνεις τα ωφελήματά σου όλα, οπόταν δεν 
τίθεται κανένα θέμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το 11 θέμα, τον περί στρατού, θα συμφωνήσω με το συνάδελφο ότι έχει 
διευκρινιστεί ότι, στην περίπτωση στην οποία βάσει κανονισμών θα γίνουν πρόωρες αφυπηρετήσεις, οι 
άνθρωποι που θα αφυπηρετήσουν δεν έχουν να χάσουν τα οποιαδήποτε ωφελήματα.  Όμως, κύριε Πρόεδρε, 
εμείς ως Ε∆ΕΚ όσον αφορά το 11 θα ζητήσουμε αναβολή.  Ζητούμε αναβολή, γιατί είναι πολύ καλά γνωστό, 
κύριε Πρόεδρε, ότι με την ψήφιση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου δημιουργείται επιπλέον επιβάρυνση του 
συνολικού προβλήματος που υπάρχει σήμερα στις τάξεις της Εθνικής Φρουράς.  Και είναι πάρα πολύ καλά 
γνωστό ότι η καθυστέρηση στην κατάθεση των κανονισμών, που αναμένει το κοινοβούλιο από το 2006, έχει 
δημιουργήσει μια συμφόρηση στην πυραμίδα της Εθνικής Φρουράς, όπου σήμερα αξιωματικοί έχουν να 
προαχθούν δέκα και δώδεκα χρόνια.  Όμως, αν η εκτελεστική εξουσία, κύριε Πρόεδρε…  Οι κανονισμοί μάς 
έχουν πει ότι είναι έτοιμοι στο Υπουργείο Οικονομικών, απλά λόγω τρόικας υποχρεώθηκαν να αφαιρέσουν 
μέσα από τους κανονισμούς αυτό που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας.  Αν δηλαδή, κύριε Πρόεδρε, η εκτελεστική 
εξουσία κατέθετε ενώπιον του σώματος αυτούς τους κανονισμούς πριν ένα χρόνο, πριν έξι μήνες, μέσα στους 
κανονισμούς θα διευθετείτο και το θέμα το οποίο σήμερα έχουμε ενώπιόν μας, αλλά παράλληλα θα 
εκτονωνόταν και η όλη κατάσταση που επικρατεί σήμερα στο στράτευμα.  Γι’ αυτό το λόγο εμείς ζητούμε μία 
εβδομάδα αναβολή.  Αν γίνει αποδεκτή, καλώς, αν δε γίνει, θα τοποθετηθούμε μετά στην ουσία του θέματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου, παρακαλώ. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να κάνω μια διευκρίνιση.  ∆εν είναι πρόωρη αφυπηρέτηση, διότι, αν είναι πρόωρη 
αφυπηρέτηση…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Είπατε, ναι.  Είναι υποχρεωτική αφυπηρέτηση, διότι η υποχρεωτική αφυπηρέτηση είναι αποστρατεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Aυτό που ονομάζουμε “αποστρατεία”. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Φτάνοντας στο όριο της ηλικίας κάποιου να φύγει.  Επομένως, αν παραδείγματος χάριν υποχρεωτικά, 
βάσει του ορίου ηλικίας, είναι υποχρεωτική αποστρατεία, αφυπηρέτηση, διότι φεύγει, και είναι πενήντα έξι 
χρόνων, παραδείγματος χάριν, τότε, όπως μας είπαν οι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος ∆ιοίκησης 
Προσωπικού, εντάσσεται στην παράγραφο 9 και δικαιούται να παίρνει σύνταξη από εκείνη τη χρονολογία που 
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φεύγει, που είναι, επαναλαμβάνω, υποχρεωτική αφυπηρέτηση.  Αυτό μας ικανοποιεί.  Τώρα, το άλλο θα το 
δούμε μετά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μετά;  ∆εν έχει μετά.  Θα ψηφίσουμε μετά!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μακάρι οι κανονισμοί να ήταν μπροστά μας!  Όμως υπάρχουν δύο σημεία.  Το δεύτερο, 
το 11, είναι εκείνο που δίνει το δικαίωμα της αποστρατείας.  Άρα, η έγνοια και ο κίνδυνος των προβλημάτων 
της πυραμίδας θα μεγαλώσει, αν το αναβάλουμε.  Το πρώτο εσυνδέετο με το δεύτερο, διότι μπορούσε να το 
ακυρώνει, αν εδεσμεύονταν με τα δύο χρόνια.  Η δική μας η άποψη είναι να ψηφίσουμε το 11  και με απόφαση 
της Βουλής να απαιτήσουμε από την εκτελεστική εξουσία, αφού είναι έτοιμη, να κατατεθούν αμέσως oι 
κανονισμοί στη Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου, παρακαλώ.    

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

  Κύριε Πρόεδρε, εδώ η ανησυχία που εκφράζεται είναι η εξής όσον αφορά την αναβολή ή όχι…  Είναι η 
πείρα η οποία έχουμε τουλάχιστον ως μέλη της επιτροπής Άμυνας ότι εδώ και έξι χρόνια που έληξε η 
προηγούμενη νομοθεσία με την οποία εφαρμόζονταν οι αποστρατείες εμπαιζόμαστε, μας κοροϊδεύουν, και 
μιλώ διαχρονικά, δε λέω ο υπουργός ο τελευταίος ή ο προηγούμενος, διαχρονικά, τα τελευταία έξι χρόνια 
περιμένουμε από μήνα σε μήνα, από μέρα σε μέρα, να έρθουν οι κανονισμοί.  Εδώ γίνεται μια διευκρίνιση μέσα 
στον υφιστάμενο νόμο ότι λύεται το θέμα των αποστρατειών που έχει για μένα άμεση σχέση με την ανέλιξη των 
αξιωματικών, διότι οι πλείστες βαθμίδες είναι καθηλωμένες για χρόνια στον ίδιο βαθμό, αρκετά στελέχη της 
Εθνικής Φρουράς είναι καθηλωμένα στον ίδιο βαθμό.  Εδώ δημιουργείται λοιπόν το πρόβλημα κατά πόσο θα 
έρθουν αυτοί οι κανονισμοί ή απλώς αγοράζουμε σήμερα με την έγκριση αυτών των κανονισμών μία ελπίδα, 
δίνουμε μία ελπίδα ότι μπορεί, αν και εφόσον, να έρθουν.  Αυτή είναι η ανησυχία. Και το ερώτημα το οποίο 
θέτω εγώ:  Ποιος είναι εκείνος ο αρμόδιος, ποιος είναι εκείνος ο φορέας ο οποίος θα δώσει άμεση υπόσχεση 
ότι σε δεκαπέντε μέρες -αλλά να είναι δεκαπέντε μέρες, ένας μήνας και να είναι ένας μήνας- ότι θα έρθουν οι 
κανονισμοί; 

 Λέχθηκε πρόσφατα στην επιτροπή Άμυνας ότι είναι έτοιμοι οι κανονισμοί, ότι έφυγαν από τη Νομική 
Υπηρεσία, έγινε ο νομοτεχνικός έλεγχος και βρίσκονται στο Υπουργείο Οικονομικών και σκόνταψαν στο 
Υπουργείο Οικονομικών λόγω τρόικας.  Εκεί είναι.  Το ερώτημα είναι:  Θα έρθουν αυτοί οι κανονισμοί;    Και 
άρα εκείνο που πρέπει ως Βουλή -και όχι μόνο ως επιτροπή Άμυνας, ως Βουλή- να κάνουμε είναι να 
ασκήσουμε πίεση προς το υπουργείο να έρθουν άμεσα οι κανονισμοί, για να λήξει αυτό το θέμα, το οποίο δεν 
έχει καμία ιδιαίτερη σχέση με οικονομικό κόστος.  Άμεση σχέση έχει με τη σωστή  και εύρυθμη λειτουργία της 
Εθνικής Φρουράς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν δεν έχει οικονομικό κόστος, τι λέγειν έχει η τρόικα;  Έχει λόγο η τρόικα επί θεμάτων εθνικής 
ασφαλείας;   

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πρόεδρε, πρώτα απ’ όλα είμαστε πολύ ικανοποιημένοι από τις διευκρινίσεις που έχουν δοθεί όσον 
αφορά τα ερωτήματα που είχαν εγερθεί με τη δυνατότητα των στρατιωτικών, σύμφωνα με την υφιστάμενη 
πρακτική, να αποστρατεύονται και να λαμβάνουν τη σύνταξή τους στο χρόνο αποστρατείας τους.  Αυτή, 
νομίζω, ήταν η βασική μέριμνα όλων μας και χαιρόμαστε ειλικρινά που έχει διευκρινιστεί με αυτό τον 
ικανοποιητικό τρόπο.  Όσον αφορά τη συγκεκριμένη πρόταση, θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι τα βασικά 
προβλήματα για τους στρατιωτικούς προέκυπταν από το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 10 και όχι από το 
νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 11, γιατί, όπως μας διευκρινίστηκε, είναι αυτό το οποίο κατά κύριο λόγο κατοχυρώνει, 
τρόπον τινά, τη δυνατότητα των στρατιωτικών να αποστρατεύονται πριν από τα όρια τα οποία τίθενται για τους 
υπόλοιπους δημόσιους υπαλλήλους. 

 Συνεπώς, δε νομίζω ότι επιτυγχάνουμε κάτι ιδιαίτερο με την αναβολή.   Αυτό το οποίο οφείλουμε να 
κάνουμε -και θα συμφωνήσω με τους προλαλήσαντες συναδέλφους- είναι να συντονιστούμε καλύτερα, ούτως 
ώστε να επιταχυνθεί η διαδικασία κατάθεσης των κανονισμών, οι οποίοι είναι έτοιμοι, στο νομοθετικό σώμα, 
διότι είναι μέσα από τους κανονισμούς που θα λύσουμε το πρόβλημα και όχι μέσα από διαδικασίες 
οποιωνδήποτε ενδεχομένως αναβολών που μπορεί να έχουν και ευρύτερο κόστος πάνω στην κυπριακή 
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οικονομία.  Συνεπώς, να συμφωνήσουμε με ποιο συγκεκριμένο τρόπο όλες οι πολιτικές πτέρυγες θα κινηθούμε 
προς την κατεύθυνση του Υπουργείου Άμυνας, ώστε εδώ και τώρα να κατατεθούν οι κανονισμοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα… Ή ο κ. Προκοπίου. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εβάλαμεν πρόταση για αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα δώσω και στον κ. Προκοπίου και θα το θέσω σε ψηφοφορία. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, δεν είναι ακριβώς έτσι.  Όπως το περιέγραψε ο συνάδελφος ο… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Kύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, θέμα διαδικασίας.  Έχω θέσει μία πρόταση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα μπει, θα μπει!  Θα μπει η πρόταση! 

Γ. BAΡΝΑΒΑ: 

 Να μην μπούμε στην ουσία τώρα. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Γιατί, κύριε Βαρνάβα, προσπαθείτε να μας… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Να μπούμε μετά, κύριε συνάδελφε! 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ασ’ το ένα λεπτό, να πούμε κάτι που μπορεί να διαφωτίσουμε καλύτερα τους συναδέλφους!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Oρίστε, κύριε Προκοπίου. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 ∆εν είναι έτσι ακριβώς.  Από την εμπειρία που έχω, επηρεάζει και το οικονομικό.   Αυτό θέλω να πω στο 
φίλο μου τον κ. Τάσο το Μητσόπουλο.  ∆εν είναι έτσι, γιατί το νομοσχέδιο αυτό, το 11, αν το ψηφίσουμε -που 
πάει προς τα κάτω για άλλα δύο χρόνια, και αυτή τη στιγμή υπάρχουν αξιωματικοί που βρίσκονται στον ίδιο 
βαθμό δώδεκα χρόνια- αν ισχύσει αυτό, θα παραμείνουν εκεί άλλα επτά με οκτώ χρόνια, δηλαδή κάποιοι θα 
πάνε είκοσι χρόνια.  Και καταλάβετε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Ένα λεπτό να ολοκληρώσω, κύριε Κατσουρίδη.   

 Και λέγω με τον κανονισμό αυτό που θα μπει, που θα έρθουν κανονισμοί και αν έρθουν, εγώ λέω ότι 
πράγματι αγοράζουμε ελπίδα, γιατί επηρεάζει και οικονομικά.  Κάποιοι θα αποστρατεύονται σε πιο μικρούς 
βαθμούς βάσει του νομοσχεδίου.  Άρα, θα είναι εύκολο η τρόικα να σου το εγκρίνει;  Εγώ αυτό το βάζω για 
προβληματισμό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θέτω σε ψηφοφορία το αίτημα της αναβολής. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Για να είμαι ειλικρινής… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο φορές ο κ. Προκοπίου, συγγνώμη που έν’ πά’ στο Νικόλα πάλε… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να δώσω στον κ. Παπαδόπουλο, απλώς μήπως έχει κάτι να προσθέσει. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ καθηκόντως απλώς θέλω να μεταφέρω κάτι που μας είχε πει ο Υπουργός 
Οικονομικών, ότι αυτά τα νομοσχέδια είναι από τα βασικά νομοσχέδια που ζητά να ψηφιστούν η τρόικα.  
Ιδιαίτερα το συνταξιοδοτικό είναι ένα ευαίσθητο θέμα για το οποίο έχει η τρόικα πάρα πολύ έντονες απόψεις.  
Και θέλω να καταλάβω ακριβώς για ποιο λόγο είναι που ζητείται η αναβολή, για να ξεκαθαρίσει και στο δικό 
μου το μυαλό τι είναι ακριβώς που θα γίνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ας μη δώσουμε ξανά νέα αιτιολογία, για να μην τελειώνουμε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να το ρωτήσω, αν υπάρχει διαφωνία σε ό,τι αφορά την επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης είναι ένα θέμα, ενώ, αν υπάρχει διαφωνία για άλλες πτυχές του νομοσχεδίου τις οποίες δεν 
αντιληφθήκαμε…  Για το ξεκαθαρίσει ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Αν επιτρέπετε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ξεκαθαρίστε το λοιπόν. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

  Εγώ έχω θέσει μία πρόταση εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας.  Εάν και εφόσον αυτή η 
πρόταση δεν εγκριθεί από το σώμα, τότε θα τοποθετηθούμε στην ουσία του θέματος από το βήμα της Βουλής, 
κύριε Πρόεδρε. 

 Τώρα, γιατί ζητήσαμε την αναβολή.  Γιατί εμείς θεωρούμε ότι από τη στιγμή που είναι έτοιμοι οι 
κανονισμοί, κύριε Πρόεδρε, ας τους καταθέσει η κυβέρνηση αυτή τη στιγμή και ταυτόχρονα να συζητηθούν οι 
κανονισμοί με αυτό το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Το αίτημα για αναβολή του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου απορρίπτεται.  

 Επομένως, η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου 
Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) 
Νόμος του 2012» και «Ο περί των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Αφυπηρέτηση και Συναφή 

Θέματα) (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
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 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Κουτσού 

 Άγγελος Βότσης Γιώργος Περδίκης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Μάριος Μαυρίδης Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιάννος Λαμάρης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Νίκος Νικολαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13, 17 και 20 ∆εκεμβρίου 2012.  Σημειώνεται ότι τα 
νομοσχέδια αυτά συμπληρώνουν τη δέσμη των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση και οι 
οποίες έχουν ήδη συζητηθεί στα πλαίσια της υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που 
εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Άμυνας και των ενδιαφερόμενων οργανώσεων.  

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η αντικατάσταση της 
υφιστάμενης νομοθεσίας για τα συνταξιοδοτικά  ωφελήματα των κρατικών υπαλλήλων και των υπαλλήλων του 
ευρύτερου δημόσιου τομέα περιλαμβανομένων και των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης με νέα νομοθεσία, η 
οποία θα τεθεί σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2013 και θα εφαρμόζεται στους υπαλλήλους του δημόσιου και 
ευρύτερου δημόσιου τομέα.   

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Κατοχύρωση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων που έχει διασφαλίσει ο υπάλληλος για την υπηρεσία 
του μέχρι και την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

2. Αναλογιστική μείωση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων στις περιπτώσεις οικειοθελούς πρόωρης 
αφυπηρέτησης ή παραίτησης για υπηρεσία μετά την 1η Ιανουαρίου 2013.  Σε ό,τι αφορά υπηρεσία μέχρι 
την 31η ∆εκεμβρίου του 2012 θα ισχύουν οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

α. Υπάλληλος ο οποίος με βάση τον οικείο νόμο ή κανονισμούς θεμελίωσε ή θεμελιώνει μέχρι και 
την 31η ∆εκεμβρίου 2012 δικαίωμα σε σύνταξη και εφάπαξ ποσό, λόγω συμπλήρωσης της 
ηλικίας των σαράντα πέντε ή σαράντα οκτώ ετών, ανάλογα με την περίπτωση, και αφυπηρετεί 
πριν από τη συμπλήρωση της ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης δεν υπόκειται σε 
οποιαδήποτε αναλογιστική μείωση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων που έχει διασφαλίσει για 
την υπηρεσία του μέχρι και την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

β. Υπάλληλος ο οποίος με βάση τις διατάξεις του οικείου νόμου ή κανονισμών θεμελιώνει δικαίωμα 
σε συνταξιοδοτικά ωφελήματα με τη συμπλήρωση της ηλικίας των σαράντα πέντε χρόνων, αλλά 
δε συμπληρώνει την εν λόγω ηλικία μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2012 και ο οποίος αφυπηρετεί πριν 
από τη συμπλήρωση της ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης υπόκειται σε αναλογιστική μείωση 
των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων που έχει διασφαλίσει για την υπηρεσία του μέχρι και την 31η 
∆εκεμβρίου 2012, κατά ποσό που υπολογίζεται με βάση το εξηκοστό έτος ως ηλικία 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης. 

γ. Υπάλληλος ο οποίος με βάση τις διατάξεις του οικείου νόμου ή κανονισμών θεμελιώνει δικαίωμα 
σε συνταξιοδοτικά ωφελήματα με τη συμπλήρωση της ηλικίας των σαράντα οκτώ χρόνων, αλλά 
δε συμπληρώνει την εν λόγω ηλικία μέχρι και την 31η ∆εκεμβρίου 2012 και ο οποίος αφυπηρετεί 
πριν από τη συμπλήρωση της ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης υπόκειται σε αναλογιστική 
μείωση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων που έχει διασφαλίσει για την υπηρεσία του μέχρι και 
την 31η ∆εκεμβρίου 2012, κατά ποσό που υπολογίζεται με βάση το εξηκοστό τρίτο έτος ως ηλικία 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης. 

3. Μη φορολόγηση του εφάπαξ ποσού που διασφαλίζεται για υπηρεσία που κερδήθηκε ή θα κερδηθεί 
μέχρι και την 31η ∆εκεμβρίου 2012.  Φορολόγηση του εφάπαξ ποσού που διασφαλίζεται για υπηρεσία 
από την 1η Ιανουαρίου 2013 και μετά, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της Φορολογίας του 
Εισοδήματος Νόμου όπως αυτός εκάστοτε τροποποιείται ή αντικαθίσταται.   
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4. Επιλογή για καταβολή του εφάπαξ ποσού που διασφαλίζεται για υπηρεσία από την 1η Ιανουαρίου 2013 
και μετά είτε στο σύνολό του είτε με μετατροπή αυτού σε σταθερό μηνιαίο ποσό είτε με καταβολή μέρους 
αυτού και μετατροπή του υπόλοιπου σε σταθερό μηνιαίο ποσό. 

5. Υπολογισμός των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων του υπαλλήλου για την υπηρεσία του από την 1η 
Ιανουαρίου 2013 και μετά με βάση το μέσο όρο των ακαθάριστων συντάξιμων απολαβών του συνόλου 
των μηνών συντάξιμης υπηρεσίας του από την 1η Ιανουαρίου 2013 μέχρι την ημερομηνία αφυπηρέτησής 
του. 

6. Επέκταση του ορίου ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης κατά δύο ηλικίες (6 μήνες το χρόνο) για τους 
υπαλλήλους του δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου τομέα, τα μέλη της δημοτικής, μέσης και ανώτερης 
εκπαίδευσης, τα μέλη της αστυνομίας και τα μέλη του κυπριακού στρατού.  Σημειώνεται ότι για τα μέλη 
του κυπριακού στρατού η επέκταση του ορίου ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης θα υλοποιηθεί 
μέσω του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου.   

7. Ένταξη των υπαλλήλων που διορίστηκαν ή θα διορίζονται σε μόνιμη θέση κατά ή μετά την 1η Οκτωβρίου 
2011 στο κυβερνητικό σχέδιο συντάξεων ή σχέδιο συντάξεων όμοιο με αυτό. 

8. Μη επιστροφή των περιοδικών εισφορών που καταβάλλει ο υπάλληλος στο Ταμείο Χήρων και Ορφανών 
στις περιπτώσεις όπου αφυπηρετεί ή παραιτείται και κατά την ημερομηνία αφυπηρέτησής του δεν είναι 
νυμφευμένος ή διαζευγμένος ή ο σύζυγος έχει αποθάνει. 

9. Κατάργηση της πρόνοιας σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση νυμφευμένου κατά το χρόνο της 
αφυπηρέτησης συνταξιούχου ο οποίος λόγω θανάτου του συζύγου νυμφεύθηκε εκ νέου, ο τελευταίος 
σύζυγος καθίσταται δικαιούχος σε σύνταξη χήρας σε περίπτωση θανάτου του. 

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας, η οποία θα τεθεί σε 
ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2013 και αφορά την αφυπηρέτηση και τις συντάξεις των μελών του Στρατού της 
∆ημοκρατίας, έτσι ώστε οι ρυθμίσεις αυτές να συνάδουν με τις ανάλογες ρυθμίσεις που θα ισχύσουν για όλους 
τους κρατικούς υπαλλήλους, ως απόρροια των δεσμεύσεων που απορρέουν από την καταρχήν συμφωνία 
μεταξύ της κυβέρνησης και της τρόικας.  Για υλοποίηση των προνοιών αυτών προτείνεται μεταξύ άλλων 
κατάργηση σχετικών κανονιστικών διατάξεων που περιλαμβάνονται σε κανονιστικές διοικητικές πράξεις και 
αφορούν τους αξιωματικούς, υπαξιωματικούς και γυναίκες υπαξιωματικούς του Στρατού της ∆ημοκρατίας. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Επέκταση του ορίου ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
κατά δύο ηλικίες (έξι μήνες το χρόνο), εκτός όσων βρίσκονται σε προαφυπηρετική άδεια. 

2. Κατάργηση των ευνοϊκών ρυθμίσεων που περιλαμβάνονται στην περί Στρατού της ∆ημοκρατίας 
νομοθεσία, οι οποίες προβλέπουν αναγνώριση χρόνου πλασματικής υπηρεσίας και προαγωγής κάτω 
από ορισμένες προϋποθέσεις μελών του στρατού που αφυπηρετούν λόγω συμπλήρωσης της ηλικίας 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησής τους, εκτός όσων βρίσκονται σε προαφυπηρετική άδεια. 

3. Αναλογιστική μείωση των συντάξεων των μελών του στρατού με αντίστοιχο ή και ανάλογο τρόπο με 
αυτόν που έγινε η αναλογιστική μείωση για τους υπαλλήλους του δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου 
τομέα.   

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και το σώμα γενικότερα εκ των 
πραγμάτων, λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup, καθώς και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού 
Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη 
δεδομένη ημερομηνία,  δεν είχαν στη διάθεσή τους τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέτασή 
τους, που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

Για τους ίδιους λόγους, η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  
Παρ’ όλ’ αυτά, η επιτροπή, κατανοώντας την κρισιμότητα της κατάστασης που διέρχεται ο τόπος, θεωρεί ότι 
πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η 
άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού 
Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων 
νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και, αν 
διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την εφαρμογή της στην 
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πράξη, να επανέλθει και να επανεξετάσει το ζήτημα υπό καλύτερες συνθήκες από απόψεως χρονικών 
περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι εκπρόσωποι της τρόικας εξέφρασαν παρατηρήσεις/διαφωνίες επί 
συγκεκριμένων προνοιών του πρώτου νομοσχεδίου και ζήτησαν όπως αυτές αναδιατυπωθούν, ώστε το 
νομοσχέδιο να ανταποκρίνεται στα συμφωνηθέντα με την τρόικα.   

 Οι εν λόγω παρατηρήσεις/διαφωνίες εμπεριέχονται σε επιστολή του ιδίου, ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 
2012, και συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Υπάλληλοι που διορίστηκαν/διορίζονται από την 1η Οκτωβρίου 2011 και μετά σε μόνιμη θέση να μην 
εντάσσονται στο κυβερνητικό σχέδιο συντάξεων ή σε σχέδιο συντάξεων όμοιο με αυτό. 

2. Για την υπηρεσία από 1η Ιανουαρίου 2013 και μετά η ηλικία διασφάλισης δικαιώματος σε σύνταξη και 
εφάπαξ ποσό και η ηλικία καταβολής της σύνταξης να αυξηθεί σταδιακά κατά έξι μήνες το χρόνο, ώστε 
όλες οι κατηγορίες υπαλλήλων, ανεξαρτήτως της ηλικίας τους και της ημερομηνίας διορισμού τους, να 
διασφαλίζουν δικαίωμα σε σύνταξη και εφάπαξ ποσό με τη συμπλήρωση της ηλικίας των πενήντα ετών, 
η δε σύνταξη να καταβάλλεται με τη συμπλήρωση της ηλικίας των εξήντα ετών. 

3. Ο υπολογισμός των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων των υπαλλήλων, ανεξαρτήτως της ημερομηνίας 
διορισμού τους και της ηλικίας τους, για την υπηρεσία τους μετά την 1η Ιανουαρίου 2013 πρέπει να 
γίνεται με βάση το μέσο όρο των μισθών του υπαλλήλου καθ’ όλη τη διάρκεια της καριέρας του. 

4. Η αναλογιστική μείωση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων στις περιπτώσεις οικειοθελούς πρόωρης 
αφυπηρέτησης των υπαλλήλων που δεν έχουν συμπληρώσει την ηλικία των σαράντα πέντε ή των 
σαράντα οκτώ ετών μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2012 να γίνεται για όλη την υπηρεσία τους και να ξεκινά 
από την ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης, όπως αυτή καθορίζεται για κάθε κατηγορία υπαλλήλων, 
μέχρι την ηλικία διασφάλισης δικαιώματος σε σύνταξη.      

 Στα πλαίσια της δεύτερης συνεδρίας της επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, 
σχολιάζοντας τις προαναφερόμενες παρατηρήσεις της τρόικας, εξέφρασε τη διαφωνία του στο σημείο 3 της 
επιστολής, το οποίο αφορά τον υπολογισμό των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων των υπαλλήλων, ανεξαρτήτως 
της ημερομηνίας διορισμού τους και της ηλικίας τους, για υπηρεσία τους μετά την 1η Ιανουαρίου 2013, ο οποίος 
σύμφωνα με την τρόικα πρέπει να γίνεται με βάση το μέσο όρο των μισθών του υπαλλήλου καθ’ όλη τη 
διάρκεια της καριέρας του.  Όσον αφορά το θέμα αυτό, υποστήριξε ότι παρεκκλίνει των όσων συμφωνήθηκαν 
μεταξύ εκτελεστικής εξουσίας και τρόικας.    

 Ειδικότερα, όπως ο ίδιος δήλωσε, φαίνεται να υπάρχει διάσταση ερμηνείας μεταξύ τρόικας και 
εκτελεστικής εξουσίας σε σχέση με τα συμφωνηθέντα για το όλο ζήτημα και για το λόγο αυτό εισηγήθηκε όπως 
παρασχεθεί χρόνος στις δύο πλευρές για περαιτέρω συζήτηση με σκοπό τη διευκρίνιση του όλου ζητήματος.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του δεύτερου νομοσχεδίου ορισμένοι βουλευτές εξέφρασαν τις επιφυλάξεις 
τους ως προς τις προτεινόμενες ρυθμίσεις για αύξηση του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των μελών του 
στρατού, προβάλλοντας κυρίως ως επιχείρημα τη διαφορετικότητα της φύσης του στρατεύματος από την 
υπόλοιπη κρατική υπηρεσία, και ζήτησαν όπως το εν λόγω ζήτημα επανεξεταστεί σε συνεννόηση με την 
τρόικα. 

 Ακολούθως, σε μεταγενέστερο στάδιο ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας με σχετική επιστολή του, 
ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2012, ενημέρωσε την επιτροπή ότι περιήλθαν για πρώτη φορά σε γνώση του από 
το διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού κείμενα σύμφωνα με τα οποία η τρόικα 
σαφέστατα ερμηνεύει τη σχετική πρόνοια, ότι για σκοπούς υπολογισμού των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων 
των υπαλλήλων για την περίοδο από 1η Ιανουαρίου 2013 μέχρι την αφυπηρέτησή τους πρέπει να λαμβάνεται 
υπόψη το σύνολο της υπηρεσίας τους από την ημερομηνία πρόσληψής τους μέχρι την αφυπηρέτησή τους, και 
ότι το θέμα για την τρόικα θεωρείται λήξαν.  Ως εκ τούτου, σύμφωνα με την ίδια επιστολή, η οποιαδήποτε νέα 
επικοινωνία με την τρόικα όχι μόνο θα είναι άσκοπη, αλλά ενδέχεται, και δικαιολογημένα ίσως, να προκαλέσει 
αντίδραση.   

 Στη συνέχεια το Υπουργείο Οικονομικών, υιοθετώντας όλες τις παρατηρήσεις/υποδείξεις της τρόικας, 
όπως αυτές διατυπώθηκαν στην επιστολή του διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, 
ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2012, διαμόρφωσε νέο κείμενο νομοσχεδίου, το οποίο κατέθεσε στην επιτροπή για 
λήψη τελικής απόφασης. 

 Αναφορικά με το δεύτερο νομοσχέδιο και συγκεκριμένα με την προταθείσα αντίθεση βουλευτών στην 
αύξηση του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των μελών του στρατού, στην ίδια επιστολή του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2012, αναφέρεται ότι η συγκεκριμένη πρόταση 
περιλαμβανόταν σε έγγραφο, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, το οποίο απεστάλη σε όλους τους αρχηγούς 
κομμάτων από το Προεδρικό Μέγαρο, συζητήθηκε σε διήμερη συνάντηση που έγινε στο Υπουργείο 
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Οικονομικών με όλα τα κόμματα και, σύμφωνα με πληροφορίες του ιδίου, δεν εκφράστηκαν οποιεσδήποτε 
αντίθετες απόψεις.   

 Ακολούθως, το Υπουργείο Άμυνας, αφού μελέτησε εκ νέου το κείμενο του νομοσχεδίου και λαμβάνοντας 
υπόψη όλες τις πιο πάνω παρατηρήσεις, διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο αυτού, ώστε, ανεξάρτητα από τις 
διατάξεις των υπό ψήφιση νόμων περί των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Αφυπηρέτηση και Συναφή 
Θέματα) (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) και περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
(∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής), μέλος του στρατού να είναι δυνατό λόγω των ιδιαιτεροτήτων της στρατιωτικής 
υπηρεσίας να αφυπηρετεί πριν από την ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης, δυνάμει απόφασης που θα 
λαμβάνουν τα αρμόδια, ανάλογα με την περίπτωση, όργανα και με βάση κριτήρια, όπως αυτά θα καθοριστούν 
στους εκδιδόμενους κανονισμούς δυνάμει του υπό ψήφιση περί των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(Αφυπηρέτηση και Συναφή Θέματα) (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμου.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης και των δύο αναθεωρημένων κειμένων των νομοσχεδίων τα μέλη της 
επιτροπής και άλλοι βουλευτές ζήτησαν περαιτέρω διευκρινίσεις από τους αρμοδίους για τον τρόπο με τον 
οποίο εφαρμόζονται οι προτεινόμενες πρόνοιες στις διάφορες κατηγορίες υπαλλήλων.  Ζήτησαν επίσης 
ενδεικτικά συγκριτικά στοιχεία σε σχέση με το πώς διαμορφώνεται το συνταξιοδοτικό καθεστώς των 
υπαλλήλων υπολογιζόμενο σύμφωνα με τις προτεινόμενες νομοθεσίες σε σύγκριση με την ισχύουσα 
νομοθεσία. 

 Όσον αφορά ειδικότερα το νομοσχέδιο που αφορά το συνταξιοδοτικό των μελών του Στρατού της 
∆ημοκρατίας και την προαναφερθείσα νέα πρόνοιά του για δυνατότητα πρόωρης αφυπηρέτησης, εκφράστηκαν 
από πλευράς των μελών της Βουλής αμφιβολίες κατά πόσο η νομοθεσία ως έχει τελικά διαμορφωθεί είναι 
ικανοποιητική, ώστε να εξυπηρετεί το σκοπό για τον οποίο προτείνεται, ή κατά πόσο στο στάδιο αυτό, και 
εφόσον δεν έχουν εγκριθεί τα σχετικά κριτήρια για την πρόωρη αφυπηρέτηση, θα είναι στο παρόν στάδιο 
ανενεργός. 

 Πρέπει να σημειωθεί ότι οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ, αναφορικά με το πρώτο νομοσχέδιο, διατύπωσαν 
τη θέση ότι οι αναθεωρημένες πρόνοιές του δεν έχουν εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, γι’ αυτό και 
παραβιάζονται τα άρθρα 54, 56 και 57 του συντάγματος. 

 Οι εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σημείωσαν επί του θέματος αυτού ότι, όταν η διαφοροποίηση στις πρόνοιες ενός 
νομοσχεδίου δε διαφοροποιεί τη φιλοσοφία του, τότε δεν απαιτείται να εγκρίνεται από το Υπουργικό Συμβούλιο 
και εν πάση περιπτώσει οι αναθεωρημένες πρόνοιες έχουν προταθεί από τον Υπουργό Οικονομικών και το 
Υπουργικό Συμβούλιο έχει ενημερωθεί επ’ αυτών με σχετικό σημείωμα.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
επανεξέτασε εκ νέου τα κείμενα, όπως αυτά διαμορφώθηκαν από τα αρμόδια υπουργεία, επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών τους κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλω να πω και εγώ τα εξής:  Να κακίσω τη στάση των αρμοδίων, οι οποίοι από το 2006, και θα είμαι 
σκληρός, εμπαίζουν την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας.  Από το 2006!  Κάθε τρεις με τέσσερις μήνες 
έδιναν υπόσχεση ότι τον επόμενο μήνα θα κατατεθούν οι κανονισμοί.  Γι’ αυτό είναι απαίτηση του σώματος, και 
να ακουστεί καλά από τους αρμοδίους, από το Υπουργείο Άμυνας, να καταθέσουν πάραυτα, εντός Ιανουαρίου, 
τους κανονισμούς, για να πάψει να υπάρχει αυτή η εκκρεμότητα και αυτό το αίσθημα ανασφάλειας μέσα στην 
Εθνική Φρουρά.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι, επειδή αναφέρεται η τρόικα, όπως είπα και προηγούμενα, σε 
θέματα εθνικής ασφάλειας, ενόπλων δυνάμεων σε καμιά χώρα δεν υπήρξε οποιαδήποτε επέμβαση.  Τώρα για 
οικονομικά θέματα, εντάξει -εννοώ θέματα μισθοδοσίας, που ούτως ή άλλως αφορούν και τα μόνιμα στελέχη 
της Εθνικής Φρουράς- αλλά όχι σε θέματα ανέλιξης υπηρεσιακής, διότι, όπως ξέρετε, δεν ισχύει σε κανένα 
στρατό του κόσμου το ίδιο όριο αφυπηρέτησης που ισχύει για τους υπόλοιπους δημόσιους λειτουργούς. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου… 

 Ορίστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι εξ αναβολής, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Έχουμε τοποθέτηση επί της ουσίας. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Επί της ουσίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλετε να ομιλήσετε επί θέματος αρχής; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Βέβαια, αφού είναι μαζί, είναι κοινή έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επί των νομοσχεδίων υπ’ αριθμόν 10 και 11 ποιοι επιθυμούν να ομιλήσουν επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πιθανόν να υπάρχει δυσφορία για το ότι έχω βγει στο βήμα, αλλά… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη.  Εμείς κάτω έχουμε έξι με οκτώ Ευρωπαίους που ήρθαν για θέματα 
αγνοουμένων, την πολιτική επιτροπή του Ευρωκοινοβουλίου, και άλλους δικούς μας και άλλους ξένους που 
ήρθαν, και διακόψαμε, για να έρθουμε εδώ.  Ήρθαμε, για να ψηφίσουμε και να φύγουμε.  Να μας επιτρέψετε να 
πάμε ένας από κάθε κόμμα, διότι είναι ντροπή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως, να πάτε! 

 Ορίστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα πρέπει να γίνει κατανοητό από τη δημόσια υπηρεσία, από κάποιους οι οποίοι βρίσκονται εντός των 
γραφείων και οι οποίοι θεωρούν ότι μπορούν να αποφασίζουν ως οι ίδιοι νομίζουν, ότι στην Εθνική Φρουρά 
δεν είναι παρόμοιου τύπου υπάλληλοι όπως οι δημόσιοι υπάλληλοι.  Αν για τους δημόσιους υπαλλήλους 
αναγκαιότητα είναι η πνευματική ικανότητα, για το στρατό είναι συνδυασμός της πνευματικής, αλλά και της 
σωματικής ικανότητας αυτών οι οποίοι υπηρετούν στις ένοπλες δυνάμεις. 

 Εγώ να πω το εξής…  Ακούγοντας μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών, ειλικρινά, αν κάποιοι φόβοι τους οποίους είχαμε εκφράσει προηγουμένως είχαν 
διασκεδαστεί, ακούγοντας σήμερα το συνάδελφο το Νικόλα Παπαδόπουλο, ειλικρινά έχουν μεγαλώσει οι φόβοι 
μας, γιατί, αν διά στόματος του Υπουργού Οικονομικών έχει λεχθεί ότι είναι απαίτηση και σκληρή απαίτηση της 
τρόικας το συγκεκριμένο θέμα, θεωρώ… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ήσουν μπροστά. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε συνάδελφε, ήμουν μπροστά, δεν το είπα, το είπατε.  Επικαλούμαι το τι έχετε πει εσείς σήμερα 
ενώπιον της Βουλής.  Άρα, αν αυτό το οποίο έχει λεχθεί από τον Υπουργό Οικονομικών, κύριε Πρόεδρε, 
ευσταθεί, ειλικρινέστατα θα πρέπει να ξεκινήσουμε να φοβόμαστε, γιατί, όπως έχετε πει και εσείς, κύριε 
Πρόεδρε, απ’ όπου έχει περάσει μέχρι σήμερα η τρόικα όχι μόνο δεν έχει απαιτήσει, αλλά ούτε της έχει 
επιτραπεί να εμπλακεί στα θέματα των δυνάμεων ασφαλείας, των ένοπλων δυνάμεων, ενώ εμείς ανοίξαμε 
διάπλατα την πόρτα και δώσαμε το δικαίωμα όχι μόνο σ’ αυτό το οποίο έχετε πει προηγουμένως, κύριε 
Πρόεδρε, στο οικονομικό θέμα, αλλά παράλληλα και ιδιαίτερα σ’ αυτό το θέμα το οποίο αφορά και θέματα 
ενδοϋπηρεσιακά του ίδιου του στρατεύματος.   

 Θέλω να τονίσω το εξής, κύριε Πρόεδρε:  Έχετε πει και εσείς, και δεν είναι η πρώτη φορά, και φαίνεται 
ότι όλοι μας μιλούμε εις ώτα μη ακουόντων…  Και εσείς, κύριε Πρόεδρε, αν δεν κάμνω λάθος δυο-τρεις φορές 
από το επίσημο βήμα της προεδρίας καλέσατε τους αρμόδιους το συντομότερο δυνατόν να καταθέσουν 
ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων τους περιβόητους κανονισμούς.   
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Αν διαβάσετε την έκθεση την οποία έχει καταθέσει ο Υπουργός Άμυνας, όταν κατετίθετο στην 
επιτροπή Οικονομικών ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Άμυνας, επικαλείται το υψηλό φρόνιμα και το 
αξιόμαχο της Εθνικής Φρουράς.  Μόνο κάποιος ο οποίος δεν έχει σχέση με το στράτευμα θα μπορούσε να 
επικαλείται και να δηλώνει ξεκάθαρα ότι σήμερα επικρατεί εντός των τάξεων της Εθνικής Φρουράς υψηλό 
φρόνιμα και αξιόμαχο.  Προσεγγίστε τους ίδιους τους αξιωματικούς, οι οποίοι έχουν να προαχθούν εδώ και 
δέκα-δώδεκα χρόνια και πιθανόν περισσότερο.  Προσεγγίστε τους υπαξιωματικούς επίσης, οι οποίοι 
στερούνται αυτού του δικαιώματος.  

Επιπλέον, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να γίνει κατανοητό ότι το στράτευμα λειτουργεί με πολύ διαφορετικό 
τρόπο από την υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία.  ∆εν είναι δυνατόν, για παράδειγμα, συνάδελφοι των δικών μας 
αξιωματικών εξ Ελλάδος νεότερης σειράς να έρχονται στην Κύπρο να υπηρετήσουν και αυτοί να βρίσκονται 
στο βαθμό για παράδειγμα του αντισυνταγματάρχη, ενώ ο δικός μας, ο οποίος είναι παλαιότερης σειράς, να 
βρίσκεται στο βαθμό του ταγματάρχη.  Υπάρχει πρόβλημα και αυτό πρέπει να γίνει κατανοητό.   

 Άρα, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει, με όλο το σεβασμό, κάποιοι να 
κατανοήσουν ότι δεν μπορούν να μας εμπαίζουν.  Από της αναλήψεως της δικής μου προεδρίας της επιτροπής 
Άμυνας, εδώ και ενάμιση χρόνο, κύριε Πρόεδρε, και μπορούν να το επιβεβαιώσουν οι συνάδελφοι της 
επιτροπής, κάθε φορά που είναι ο Υπουργός Άμυνας ενώπιον της επιτροπής, θέτουμε, εάν όχι εγώ, άλλοι 
συνάδελφοι, αυτό το θέμα.  Περίπου λαμβάνουμε αυτό το οποίο λέτε εσείς.   Είναι έτοιμοι, είναι στη Νομική 
Υπηρεσία, έφυγαν από τη Νομική Υπηρεσία, πήγαν στο ΓΕΕΦ, από το ΓΕΕΦ πήγαν ξανά στη Νομική 
Υπηρεσία κ.ο.κ., μέχρι που υπήρξε και δέσμευση ενώπιον της επιτροπής -και υπάρχει στα πρακτικά- ότι τον 
περασμένο Οκτώβριο θα κατετίθεντο οι κανονισμοί ενώπιον της επιτροπής μας.  Πέρασε ο Οκτώβρης και 
απέστειλα επιστολή στον Υπουργό Άμυνας, ρωτώντας τον τι μέλλει γενέσθαι με τους συγκεκριμένους 
κανονισμούς.  Η απάντηση ήταν «μα, δεν υπήρξε δέσμευση».  Είναι στα πρακτικά η δέσμευση!   

Και φτάσαμε σήμερα, κύριε Πρόεδρε, να συζητάμε ότι μας υποχρεώνει η τρόικα.  Και εγώ λέω ότι, εάν 
και εφόσον η εκτελεστική εξουσία κατέθετε αυτούς τους κανονισμούς -και επαναλαμβάνω το τι είπα από τη 
θέση μου- πριν έξι μήνες, δε θα βρισκόμασταν στη δύσκολη θέση σήμερα να εξετάζουμε κατά πόσο κάποιοι θα 
ψηφίσουν, κάποιοι θα καταψηφίσουν αυτό το νομοσχέδιο.   

∆ε θέλω να ταλαιπωρήσω άλλο το σώμα, κύριε Πρόεδρε.  Να πω το εξής:  Νιώθοντας το αίσθημα της 
ευθύνης που μας διακατέχει ως πολιτική δύναμη, μόλις αντικρίσαμε αυτούς τους κανονισμούς, τους πρώτους 
κανονισμούς οι οποίοι κατατέθηκαν ενώπιον της Βουλής, αντιδράσαμε, κύριε Πρόεδρε.  Αντιδράσαμε και 
ζητήσαμε άμεση απόσυρσή τους.  Και ο λόγος ποιος ήταν;  Ήταν ότι αυτοί οι κανονισμοί, οι αρχικοί που είχαν 
κατατεθεί ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων, δεν κατοχύρωναν καθόλου πρώτα απ’ όλα την κατάθεση 
των κανονισμών ενώπιον της Βουλής αλλά παράλληλα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Του νομοσχεδίου εννοούμε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Του νομοσχεδίου, συγγνώμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι κανονισμοί είναι το ζητούμενο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Σωστό, του νομοσχεδίου, κύριε Πρόεδρε. Απολογούμαι. 

 Και παράλληλα δεν κατοχύρωνε το δικαίωμα του Υπουργείου Άμυνας να προχωρήσει, εάν και εφόσον 
ήθελε, στις πρόωρες αφυπηρετήσεις, για να υπάρξει αποσυμφόρηση του στρατεύματος.  Αντιδράσαμε και 
ζητήσαμε την απόσυρσή του και μπορώ να πω ότι, κάτω από την πίεση την οποία το Υπουργείο Άμυνας, και 
γενικά η εκτελεστική εξουσία, ένιωσε και εδέχθη και από τις δικές μας δηλώσεις και από τις δικές σας δηλώσεις, 
σήμερα έχουμε ενώπιόν μας ένα πολύ πιο βελτιωμένο κείμενο.  Προσετέθη η παράγραφος υπ’ αριθμόν 7 και 
βάσει αυτής της παραγράφου μπορεί το Υπουργείο Άμυνας, βάσει κριτηρίων που θα καθορίζονται μέσα στους 
κανονισμούς τους οποίους θα εκδώσει, να προχωρήσει στις πρόωρες αφυπηρετήσεις, που αυτές, 
επαναλαμβάνω, θα αποσυμφορήσουν την πυραμίδα της Εθνικής Φρουράς και θα δώσουν το δικαίωμα στους 
νέους ανθρώπους που έχουν καταταγεί στις τάξεις της Εθνικής Φρουράς να πάρουν το βαθμό ο οποίος τους 
ανήκει.   

Και ακόμα, κύριε Πρόεδρε, να πω το εξής:  ∆εν είναι θέμα οικονομικό γι’ αυτούς τους ανθρώπους, δεν 
είναι θέμα οικονομικό!  Είναι θέμα του ότι θα ήθελαν και θέλουν να πάρουν τις προαγωγές τους, όπως και οι 
άλλοι συνάδελφοί τους στην Ελλάδα, αλλά και οι παλαιότεροι.  Γιατί, όσον αφορά τις κλίμακες της μισθοδοσίας, 
κάποιοι απ’ αυτούς, λόγω των χρόνων υπηρεσίας, έχουν αγγίξει τις κλίμακες εκείνες τις οποίες πιθανόν να 
αγγίξουν μετά την προαγωγή τους.  Άρα, δεν είναι θέμα οικονομικό. Έχοντας υπόψιν την πρόσθεση μέσα στο 
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κείμενο του νομοσχεδίου αυτού της παραγράφου υπ’ αριθμόν 7, από τη στιγμή που δε μας δίνεται η ευκαιρία 
να το αναβάλουμε, και αν αυτό το πράγμα σήμερα δεν περάσει, λέμε ξεκάθαρα ότι στο τέλος της ημέρας το 
Υπουργείο Άμυνας, αλλά και γενικότερα η εκτελεστική εξουσία, δε βλέπω να καταθέτει κανονισμούς, θεωρώ ότι 
θα είναι μια άσκηση πίεσης προς το Υπουργείο Άμυνας.   

Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, αποφασίσαμε, με την κριτική την οποία έχουμε ασκήσει, να το ψηφίσουμε, 
αλλά σας καλούμε, κύριε Πρόεδρε, ως προεδρείο της Βουλής αλλά παράλληλα και όλες τις πολιτικές δυνάμεις 
να ασκήσετε όλες τις πιέσεις και να αναλάβετε πρωτοβουλία, ώστε, με την επανέναρξη των εργασιών της 
Βουλής, η Βουλή των Αντιπροσώπων να έχει ενώπιόν της προς συζήτηση τους περιβόητους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης ζήτησε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα προσπαθήσω να είμαι τηλεγραφικός.   

 Πρώτα απ’ όλα να σας πω ότι εγώ διαβάζω και ξαναδιαβάζω τις αρχικές προτάσεις της τρόικας, του 
Ιουλίου του 2012, και δε βλέπω πουθενά να υπάρχει οποιαδήποτε αναφορά στα θέματα που αφορούν τη 
μισθοδοσία και τη συνταξιοδότηση των στρατιωτικών.  Προσθέτω αυτό που είπατε και εσείς επανειλημμένα, ότι 
σε καμία άλλη χώρα όπου πήγε η τρόικα δεν έβαλε το χεράκι της στα θέματα που αφορούν την άμυνα και είναι 
παγκόσμια αρχή ότι των θεμάτων που αφορούν την άμυνα είναι ξεχωριστή η διαχείρισή τους από τα υπόλοιπα 
θέματα δημόσιας διοίκησης.  Ακόμα και για το περιβάλλον υπάρχει ξεχωριστό κεφάλαιο για τα θέματα που 
αφορούν την άμυνα.  Επιπλέον, κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι -και έχει σχέση με το επόμενο που θα πω- δεν έχει 
διευκρινιστεί πότε και ποιος και για ποιο λόγο εισήγαγε στο διάλογο με την τρόικα αυτές τις συγκεκριμένες 
πρόνοιες.  Και αυτό είναι εξαιρετικά επικίνδυνο, λαμβάνοντας υπόψη ότι, κατά τη δική μου την εκτίμηση και 
ίσως κάποιων άλλων, θα υπάρξει και δεύτερη και τρίτη δόση μνημονίου και ουαί και αλίμονο αν αφήσουμε την 
τρόικα να πιστεύει ότι μπορεί να παρεμβαίνει σ’ αυτά τα θέματα που αφορούν την άμυνα! 

 Το δεύτερο και πολύ σημαντικό, κύριε Πρόεδρε:  ∆ιαβάζω ξανά και ξανά το ελληνικό και το αγγλικό 
κείμενο σ’ ό,τι αφορά τη μεταρρύθμιση του κυβερνητικού σχεδίου συντάξεων και δεν εντοπίζω πουθενά αυτή 
την, όπως την ονόμασαν κάποιοι και όχι εγώ, ρατσιστική προσέγγιση ενάντια στους νεότερους λειτουργούς της 
δημόσιας υπηρεσίας, αυτούς που είναι κάτω από 45 έτη.  Θέλω να ρωτήσω: Πραγματικά, το δίκαιο της 
ανάγκης ισχύει μόνο γι’ αυτούς που είναι κάτω από τα 45 έτη και δεν ισχύει γι’ αυτούς που είναι πάνω από τα 
45 έτη;  Γίνεται αβαρία στο σύνταγμα γι’ αυτούς που είναι κάτω από τα 45 και όχι γι’ αυτούς που είναι πάνω 
από τα 45; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μου επιτρέψετε να πω το εξής… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι!  Έχω ενημερωθεί ότι αυτό για το οποίο δημιουργήθηκε η εντύπωση το πρωί δεν ισχύει, δηλαδή δεν 
ισχύει το ηλικιακό, ότι όσοι είναι κάτω των 45 δε θα έχουν τα ίδια ωφελήματα πλήρως καλυμμένα μέχρι το τέλος 
του 2012.  Αυτή είναι η πληροφορία που μου έχει δοθεί και η ενημέρωση που μου έχει δοθεί.  Ελπίζω να είναι 
έτσι! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εμείς έχουμε άλλη ενημέρωση, κύριε Πρόεδρε, σε σχέση με την επιτροπή Οικονομικών, όπου ήμουν 
παρών.  Ήταν η περίφημη υπόθεση του κλειδώματος των δικαιωμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ελπίζω να δοθεί μία διευκρίνιση, διότι εγώ...  Και στο γραφείο μου παρακολουθώντας τις ειδήσεις του 
μεσημεριού, από το ΡΙΚ συγκεκριμένα, υπήρξε μία ανταπόκριση από τη Βουλή που έλεγε ότι πράγματι είναι 
έτσι όπως τα λέτε, κύριε Περδίκη, και μετά έγινε διόρθωση!  Βεβαίως, δεν ξέρει καλύτερα το ΡΙΚ ή οι 
ανταποκριτές του ΡΙΚ απ’ ό,τι ξέρουμε εμείς.  Παρακαλώ, να διευκρινιστεί αυτό το θέμα, για να ξέρει η Βουλή τι 
ψηφίζει. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όταν θα πάρουμε το λόγο… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όταν θα πάρουμε το λόγο, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όταν θα πάρετε το λόγο… 

 Ολοκληρώστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και αυτό, κύριε Πρόεδρε, με φέρνει στο τρίτο και τελευταίο σημείο, το οποίο έχετε ακούσει όλοι σας 
φορτικά να επαναλαμβάνω αυτές τις μέρες, στο θέμα της ενημέρωσης.  Το ανέφερα αυτό και ενώπιόν σας στον 
Υπουργό Οικονομικών σε μια συνάντηση που είχαμε χθες στο γραφείο σας.  Αν θέλετε να υπάρξει συνεργασία 
και συναίνεση, πρέπει να υπάρχει σεβασμός και αλληλοσεβασμός.  ∆ε γίνεται να κατέχονται έγγραφα από την 
κυβέρνηση τα οποία ήρθαν από την τρόικα που σχολιάζουν και αναφέρουν τα σχόλια της τρόικας για τα 
νομοσχέδια και να μας δίνουν μία σελίδα απ’ αυτά τα έγγραφα και να μας αποκρύβουν τα υπόλοιπα έγγραφα 
και μετά και από τις δικές σας παρεμβάσεις και του προέδρου της επιτροπής Οικονομικών προς τον Υπουργό 
Οικονομικών.  Αυτό είναι σκάνδαλο!  Εγώ δεν το ανέχομαι αυτό το πράγμα και, επειδή αφορά τα θέματα που 
αφορούν την ενημέρωση, φαίνεται ότι σ’ αυτό το θέμα το πολύ σημαντικό, το συνταξιοδοτικό, που αναγνωρίζω 
ότι έχει πάρα πολύ μεγάλη σημασία για την οικονομική εξέλιξη των πραγμάτων, πραγματικά μένω με πολλές 
επιφυλάξεις και θα παρακολουθήσω τη συνέχεια και θα τοποθετηθώ τελικά.  Η αρχική μας τοποθέτηση είναι η 
μη τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για το θέμα που εγείρετε, θα αποσταλεί και επιστολή στον Υπουργό Οικονομικών, ούτως ώστε και 
γραπτώς να ζητηθεί ενημέρωση. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να πω ότι αυτό είναι πάρα πολύ σημαντικό σημείο, κύριε Πρόεδρε.  Υπάρχει ένας διαχωρισμός 
ηλικιακός. Εγώ δε θα τον χαρακτηρίσω ρατσιστικό. Είναι πολιτικές αποφάσεις που πάρθηκαν και από εμάς 
όλους σε δύο περιπτώσεις.  Πρώτον, ότι οι υπάλληλοι που είχαν διοριστεί στη δημόσια υπηρεσία από την 1η 
Οκτωβρίου 2011 και μετά δε θα εντάσσονται στο επαγγελματικό σχέδιο, άρα οι νεαρότεροι δημόσιοι υπάλληλοι 
που διορίστηκαν μετά τον Οκτώβρη του 2011 δε θα απολαμβάνουν τα ίδια ωφελήματα όπως οι προηγούμενοι.  
Ήταν μια πολιτική απόφαση η οποία, νομίζω, όμως είχε παρθεί με τη σύμφωνο γνώμη όλων των κομμάτων.  
∆εύτερον, υπάρχει ένας ηλικιακός διαχωρισμός για εκείνους που είναι κάτω των 45 σ’ ό,τι αφορά το να 
συμπληρώσουν τα δικαιώματα σύνταξής τους.  Θα επεκταθεί αυτό το δικαίωμα για τους υπαλλήλους που 
διορίστηκαν μετά το 2005 και θα έχουν δικαίωμα θεμελίωσης αυτών των συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων στα 48.  
Τώρα, αν είναι ρατσιστικό αυτό το πράγμα ή αν υπάρχει οποιαδήποτε δυσμενής διάκριση μεταξύ των ηλικιών 
και αυτό είναι θέμα πολιτικής απόφασης, αλλά κάπου πρέπει να μπει ένα όριο στο πότε κάποιος δικαιούται να 
κατοχυρώσει δικαιώματα, αλλά όχι για το ζήτημα που συζητούμε αυτή τη στιγμή εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ρωτώ, για να γνωρίζει η Βουλή, για να γνωρίζω εγώ:  Ένας ο οποίος σήμερα είναι 44 ετών, όταν θα 
αφυπηρετήσει, θα του υπολογιστούν σωστά τα συνταξιοδοτικά του ωφελήματα, το εφάπαξ, με βάση αυτό που 
θα ισχύει για έναν που είναι 46 χρονών σήμερα ή 50;  Αυτό είναι το ερώτημα. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το υπ’ αριθμόν 10 νομοσχέδιο, που ψηφίζουμε σήμερα, είναι το πιο σημαντικό 
διαρθρωτικό μέτρο από ολόκληρο το μέρος της δανειακής σύμβασης.  Υπάρχουν ουσιαστικές αλλαγές που 
στην ουσία μετατρέπουν το σύστημα που είχαμε μέχρι σήμερα. Με δεδομένα εκ των προτέρων τα 
συνταξιοδοτικά ωφελήματα των εργαζομένων στο δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα, δηλαδή -να μου επιτραπεί ο 
όρος του defined benefits- γνώριζε ο καθένας ότι η σύνταξή του και το εφάπαξ του θα καθοριζόντουσαν με 
βάση τον τελευταίο του μισθό, τόσο η σύνταξη όσο και το εφάπαξ του.  Και τώρα γίνεται μία σημαντική αλλαγή, 
ό,τι έχουν αποκτήσει μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2012 κλειδώνεται, με μια διαφοροποίηση κάποιων που είναι 
πάνω από τα 45 και κάποιων που είναι κάτω των 45.  Αυτοί που είναι άνω των 45 αυτό το κλείδωμα των 
δικαιωμάτων τους μπορούν να το πάρουν με τη συμπλήρωση του 60ού έτους της ηλικίας τους. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τη σύνταξη δηλαδή. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το εφάπαξ; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και το εφάπαξ. 

 Όσοι είναι κάτω των 45 χρόνων, για να μπορέσουν να πιστωθούν, θα χρειαστεί να συμπληρώσουν 
σταδιακά το 50ό έτος της ηλικίας τους.  Και, αν οποιοσδήποτε αφυπηρετήσει οικειοθελώς πριν το 60ό έτος της 
ηλικίας του, δε θα παίρνει σύνταξη από την ημερομηνία της εθελοντικής αφυπηρέτησής του, ανεξάρτητα αν έχει 
κλειδώσει δικαιώματα.  Πρέπει να έχει συμπληρώσει μίνιμουμ το 60ό έτος της ηλικίας. 

 ∆εύτερον, ενώ κλειδώνονται όλα τα μέχρι σήμερα ωφελήματα, τα επιπρόσθετα έτη υπηρεσίας των 
εργαζομένων στο δημόσιο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα δε θα καθορίζονται με βάση τον τελευταίο μισθό 
αλλά με βάση το μέσο όρο από την ημέρα που έχουν προσληφθεί μέχρι την ημέρα της αφυπηρέτησης για τα 
χρόνια της μελλοντικής τους υπηρεσίας από 1η Ιανουαρίου 2013 και εντεύθεν.  Άρα, αν εγώ είμαι 50 χρόνων 
σήμερα και θα αφυπηρετήσω με βάση τις νέες πρόνοιες στο 67ο έτος της ηλικίας μου, αν δούλεψα τριάντα 
χρόνια και έχω να παίρνω €2.000 σύνταξη και €80.000 εφάπαξ, μου πιστώνονται.  Για τα υπόλοιπα δεκαεπτά 
μου χρόνια το εφάπαξ μου και η σύνταξή μου θα είναι με βάση το μέσο όρο του μισθού μου από την ημέρα 
που έχω προσληφθεί, δηλαδή τριάντα χρόνια πίσω, μέχρι το 2029 που θα αφυπηρετήσω. 

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, αυτό είναι σίγουρα μια μεγάλη αλλαγή που φέρνει, ναι, σε δυσχερέστερη 
θέση τις μελλοντικές συντάξεις κλειδώνοντάς τες μέχρι σήμερα.  Αναγκαίο όμως να γίνει, κύριε Πρόεδρε, 
αναγκαιότατο, γιατί, αν δεν προχωρούσαμε σ’ αυτή τη ρύθμιση, θα έμεναν ονομαστικά και μόνο τα ωφελήματα 
των εργαζόμενων στο δημόσιο, γιατί το κράτος δε θα είχε να δώσει ούτε κλάσμα του ονομαστικού που ανέμενε 
ο εργαζόμενος στο δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα, γιατί μόλις πριν τρεις μέρες έχει βγει η έκθεση της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι και χωρίς τα λεφτά που χρειαζόμαστε για τη στήριξη των τραπεζών, μόνο με το 
βάρος του συνταξιοδοτικού, το δημόσιο χρέος της Κύπρου θα έβγαινε στο 172% το 2030.  Και αντιλαμβάνεστε 
ότι το κράτος θα ήταν αδύνατο να πληρώσει συντάξεις και μισθούς σε δεκαοκτώ χρόνια. 

 Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω λέγοντας ότι καταγράψαμε τη γνωμοδότηση ή την ερμηνεία που αφορά τους 
στρατιωτικούς.  Ευχόμαστε ειλικρινά να είναι έτσι!  Είναι, επαναλαμβάνω, ώρα ευθύνης και καθήκοντος όλων 
και, όπως είπε και ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος, εμείς θα υπερψηφίσουμε τα δύο νομοσχέδια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Λαμάρης και μετά ο κ. Μιχαηλίδης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος.   

 Θα ξεκινήσω με τα νομοσχέδια, γιατί, νομίζω, και για τα νομοσχέδια και για το συνταξιοδοτικό υπάρχει 
μία σύγχυση. Πολύ σωστά ζητήσατε να ενημερωθεί η Βουλή, όχι βέβαια από τον καθένα μας, και θα πω δύο 
πράγματα εγώ μόνο μετά.  Νομίζω ότι συγχύζουμε περισσότερο όσο τα αναλύουμε εμείς, γιατί μπλέκουμε 
κάποια πράγματα. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 νομοσχέδιο είναι αυτό που ρυθμίζει το συνταξιοδοτικό όλων, πλην του στρατού, και 
της αστυνομίας και των εκπαιδευτικών και όλων. Είναι στο υπ’ αριθμόν 10.  Το υπ’ αριθμόν 11 είναι αυτό που 
ρυθμίζει τα του στρατού.  Το υπ’ αριθμόν 10 επεκτείνει κατά δύο χρόνια κλιμακωτά το όριο αφυπηρέτησης.  Για 
να είμαστε ειλικρινείς προς την εκτελεστική εξουσία, αυτό που αντέδρασε πρώτο ήταν το Υπουργείο Άμυνας.  
∆εν πήραμε χαμπάρι, συνάδελφοι, για να είμαστε εντάξει, και την τροποποίηση είναι το Υπουργείο Άμυνας που 
μας την έδωσε και την εισήξαμε με την έγκριση του συνόλου της εκτελεστικής εξουσίας. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κατόπιν πίεσής μας στην επιτροπή Άμυνας. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Λοιπόν, γι’ αυτό και μπήκε εκείνη η πρόνοια στο υπ’ αριθμόν 11 νομοσχέδιο, το οποίο τι λέει;  Ενώ 
επεκτείνεται το όριο αφυπηρέτησης και στους στρατιωτικούς κατά δύο χρόνια, διατηρείται εκείνος ο θεσμός 
που υπήρχε, λόγω δομής, πυραμίδας στην Εθνική Φρουρά, να γίνονται οι λεγόμενες κρίσεις και να υπάρχουν 
οι πρόωρες αποστρατείες.  Το ερώτημα που ετίθετο είναι κατά πόσο, αν κάποιος φύγει με πρόωρη 
αφυπηρέτηση ή αποστρατεία όχι εθελοντικά, μετά από συμβούλιο ή άλλους λόγους υπηρεσίας, και δεν έχει 
συμπληρώσει την ηλικία αφυπηρέτησης, θα μένει χωρίς σύνταξη, μέχρι να φτάσει το όριο.  Και απαντούν τα 
νομοσχέδια “όχι”, εφόσον δεν είναι εθελοντική η αφυπηρέτηση.  Αν είναι εθελοντική η αφυπηρέτηση του 
στρατιωτικού, είναι όπως την εθελοντική αφυπηρέτηση οποιουδήποτε.  Άρα, κακώς συζητούμε αν θα ψηφιστεί 
το υπ’ αριθμόν 10 και όχι το 11 κτλ.  Το υπ’ αριθμόν 11 νομοσχέδιο είναι εκείνο που ρυθμίζει και δικαιώνει τα 
αιτήματα των στρατιωτικών.  Αυτό είναι το ένα.  Τώρα, οι κανονισμοί αν εκκρεμούν, έτερον εκάτερον. 

 Εγώ δε θα κάνω ανάλυση του συνταξιοδοτικού, ο φίλος μου ο Αβέρωφ όμως σύγχυσε κάτι το οποίο 
θέλω να ξεκαθαρίσω.  Οι νέοι αδικούνται από ποια άποψη; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ε χρησιμοποίησα τη...  ∆εν είπα ούτε ότι αδικούνται ούτε... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εγώ λέω ότι αδικούνται οι νέοι, βεβαίως, με την εξής έννοια:  Ποιο είναι το σχέδιο;  Λέει ότι θέλεις 400 
μήνες εργασίας, για να πάρεις την πλήρη σου σύνταξη.  Την 31η  ∆εκεμβρίου αυτού του χρόνου κλειδώνουμε 
όλοι οι εργαζόμενοι ό,τι έχουμε μέχρι σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κατοχυρώνουμε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κλειδώνουμε όλοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κατοχυρώνουμε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όλοι, ανεξάρτητα από ηλικία.  Αν εγώ είμαι στα 57 μου χρόνια και κλειδώνω τριάντα τεσσαρακοστά, το 
90% των 400 μηνών, ασφαλώς αυτό που θα επιμεριστεί απ’ εδώ και μπρος με τη νέα φόρμουλα, που λέει ότι 
δε θα είναι το ήμισυ του τελευταίου μου μισθού η σύνταξη, αλλά θα είναι ο μέσος όρος όλων των χρόνων 
εργασίας μου από την πρώτη ημέρα πρόσληψης μέχρι σήμερα, με βάση την αναλογία, θα είναι μικρό κομμάτι, 
θα επηρεάσει λιγότερο τη σύνταξή μου, ενώ γι’ αυτούς που είναι 30 χρόνων σήμερα και έχουν πέντε χρόνια 
εργασίας κατά 95% θα παν με το αναλογικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κατανοητό. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τώρα, αυτό που λέμε για 45 χρονών πάνω και κάτω έχει να κάμει με την εθελοντική αφυπηρέτηση.  Αν 
αφυπηρετήσει κάποιος εθελοντικά και είναι κάτω από 45 χρονών, οι πίνακες που έχουμε στο νομοσχέδιο -έχει 
πίνακες πίσω- βάλλουν του πέναλτι, επιβάρυνση.  Είναι μεγαλύτερη η επιβάρυνση σ’ αυτόν που είναι κάτω των 
45 χρονών.  Επομένως, αυτό με τα 45 χρόνια έχει να κάμει μόνο με την εθελοντική αφυπηρέτηση, αλλά ας γίνει 
μια ενημέρωση από πιο αρμόδιους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κ. Μιχαηλίδης έχει το λόγο, παρακαλώ.  

 Και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

 ∆ευτερολογία;   

 Εντάξει! 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς θέλω να διορθώσω κάτι που ανέφερε ο αγαπητός συνάδελφος ο κ. Λαμάρης.  
Το Υπουργείο Άμυνας όντως συμφωνούσε με την επιτροπή Άμυνας, όταν κατατέθηκε αυτό το νομοσχέδιο. Και 
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ήταν έντονη η άποψη των μελών της επιτροπής Άμυνας και η τοποθέτησή της και γι’ αυτό παρουσιάστηκε και η 
τροποποίηση.  ∆εν ισχύει το «δεν πήραμε χαμπάρι» και λόγω του Υπουργείου Άμυνας τώρα λέμε... 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εμείς πήραμε χαμπάρι! 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Ακριβώς! Εμείς πήραμε χαμπάρι!  Το πρώτο είναι αυτό. 

 Το δεύτερο που θέλω να τονίσω είναι ότι -δεν αναφέρομαι στο οικονομικό κομμάτι, έχουν επεξηγηθεί 
αυτά τα ζητήματα- το νομοσχέδιο με αριθμό 11 θεωρώ ότι θα δημιουργήσει πολύ μεγαλύτερα προβλήματα στις 
τάξεις της Εθνικής Φρουράς, όπου η συμφόρηση είναι δραματική, θα μεγαλώσει πολύ το πρόβλημα.  Η 
έλλειψη κανονισμών, που αναφέρθηκε, είναι προβληματική, αλλά αυτό το νομοσχέδιο θα δημιουργήσει και 
έλλειψη πειθαρχίας -πρέπει να υπάρχει αντιστοιχία βαθμού, ηλικίας και καθηκόντων- θα ισοπεδώσει αυτή την 
κατάσταση.  Και λυπούμαι, αλλά δεν είναι τα πράγματα όπως παρουσιάζονται.  Υπάρχει έντονη δυσφορία στις 
τάξεις των στρατιωτικών.  Και θέλω να αποκαλύψω -δε νομίζω ότι είναι εθνικό μυστικό- ότι ο Αρχηγός της 
Εθνικής Φρουράς μάς τόνισε ότι δεν είχε υπόψη του αυτό το νομοσχέδιο και διαφωνεί.  Κατά συνέπεια, νιώθω 
ότι αυτό το νομοσχέδιο δημιουργεί πολύ μεγαλύτερα προβλήματα από ό,τι προσπαθεί να επιλύσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μιχαηλίδη. 

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.  Μπορεί να συζητούμε πολύ χρόνο.  Αντιλαμβάνομαι τα μέλη της 
επιτροπής Άμυνας -που, να μην ξεχνούν, είμαι και εγώ μέλος είκοσι δύο χρόνια- θέλουν όλοι να μιλήσουν... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εγώ εν εμίλησα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λέω θα πάμε επ’ άπειρον, θα επαναλαμβάνονται τα ίδια και στο τέλος θα ψηφίσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα δώσω σύντομα το λόγο, κύριε Κατσουρίδη, στον κ. Κωνσταντίνου, στον κ. Βαρνάβα και η συζήτηση 
έχει εξαντληθεί.  Το λέω...  Και στον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού Κόμματος.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να μη διαιωνίζεται μια απαράδεκτη κατάσταση, η οποία λόγω αδυναμίας, λόγω 
αμέλειας, λόγω ανικανότητας...  Και θα ενθυμείστε πολύ καλά ως πρόεδρος της επιτροπής Άμυνας και στην 
παρουσία αρκετών συναδέλφων, οι οποίοι είναι σήμερα ενώπιον του σώματος, όταν, απόντος του τότε 
υπουργού και του τότε Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς, εις την ερώτηση που έγινε από συνάδελφο, 
απευθυνόμενος προς τον τότε γενικό διευθυντή και τον τότε υπαρχηγό, «πότε επιτέλους θα είναι έτοιμοι οι περί 
ων ο λόγος κανονισμοί;» είπαν, τότε, «σε ένα μήνα, ενάμιση μήνα θα είναι έτοιμοι και θα κατατεθούν».  
Απευθυνόμενος τότε προσωπικά προς τους δύο, τους παρακάλεσα, σε έντονο μάλιστα ύφος, να ανακαλέσουν, 
γιατί καταγράφονταν πρακτικά.  Και ανακάλεσαν, γιατί τους είχα πει ότι θα αναλάβουν ευθύνη η οποία δεν ήταν 
δική τους, ανήκε σε κάποιους άλλους.  Γνωρίζαμε και είχαμε υπόψη μας ότι δεν επρόκειτο να υλοποιήσουν τη 
δέσμευσή τους και αντιλαμβάνεστε το πόσο δίκαιο είχαμε.  Πέρασαν πέντε περίπου χρόνια και ακούμε 
συνέχεια το ίδιο ευχολόγιο, τις ίδιες υποσχέσεις και συνεχίζεται και διαιωνίζεται ένα πρόβλημα.   

 Επιτέλους, και είναι εισήγηση, να αναληφθεί από πλευράς της Βουλής εποπτεία, συντονισμός, ούτως 
ώστε να αναληφθούν ευθύνες κατάθεσης των συγκεκριμένων κανονισμών, γιατί -συμφωνώ με συναδέλφους, 
και τον κ. Βαρνάβα και τον κ. Μιχαηλίδη- όντως το πρόβλημα το οποίο απασχολεί τα στελέχη της Εθνικής 
Φρουράς είναι πολύ μεγάλο.  Και η μεμψιμοιρία στο έπακρο!  Επιτέλους, θα πρέπει να αναληφθούν ευθύνες, 
για να λυθεί ένα πολύ σοβαρό πρόβλημα το οποίο απασχολεί την Εθνική Φρουρά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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 Θα προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε, να είμαι σύντομος.   

 Είχα πει προηγουμένως στην πρώτη παρέμβασή μου ότι με το παρόν νομοσχέδιο κερδίζουμε μία 
ελπίδα, να προσπαθήσουμε όλοι, όχι μόνο η Βουλή, ασκώντας πίεση στα δύο υπουργεία, διότι εμπλέκονται 
δύο υπουργεία και όχι μόνο το Υπουργείο Άμυνας, σύντομα να έρθουν οι κανονισμοί.  Όμως, θέλω να στείλω 
και ένα μήνυμα προς την πολιτεία.  Εδώ δημιουργήθηκε ένα σοβαρό πρόβλημα στην Εθνική Φρουρά, γιατί 
έγιναν τέτοιες ενέργειες και πάρθηκαν τέτοιες αποφάσεις αψυχολόγητα και εντελώς απροετοίμαστα!  Είναι δύο 
διαφορετικά πράγματα, άλλο η λειτουργία της δημόσιας υπηρεσίας και άλλο η λειτουργία των σωμάτων 
ασφαλείας και ιδιαίτερα της Εθνικής Φρουράς.  ∆ιαφορετικό το καθεστώς.  Αποστρατεύονται ή αφυπηρετούν 
κλιμακωτά στο στρατό.  Στη δημόσια υπηρεσία είναι το ίδιο που ισχύει για όλους τους υπαλλήλους.   

 Και εδώ ήταν δική μας πρόταση φαίνεται…  Γιατί είναι αδιανόητο, και επιβεβαιώνω αυτό που είπε ο κ. 
Μιχαηλίδης, να μην ήταν ενήμερο ούτε το υπουργείο ούτε η ηγεσία του ΓΕΕΦ, να εκφράσουν απόψεις, αν αυτό 
το νομοσχέδιο, αν αυτή η ρύθμιση, δημιουργούσε τις προϋποθέσεις της σωστής και εύρυθμης λειτουργίας της 
Εθνικής Φρουράς.  Η απάντηση που πήραμε ήταν «όχι, δημιουργούνται τεράστια προβλήματα». 

 Και σημειώνω και ένα άλλο στοιχείο.  Εδώ υπάρχουν γύρω στα τριακόσια με τετρακόσια άτομα, 
σπουδαστές σε διάφορες στρατιωτικές σχολές, που κατά διαστήματα, χρονιά με χρονιά, θα έρχονται, για να 
εντάσσονται στην Εθνική Φρουρά.  ∆ημιουργείται επιπρόσθετη συμφόρηση.  Θα πληρώνουμε για μία θέση δύο 
άτομα με την αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης, γι’ αυτό επιβάλλεται άμεσα να γίνει αυτή η ρύθμιση με τους 
κανονισμούς. 

 Άρα, για να μην αγοράσουμε ελπίδα με την ψήφιση, και ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσουμε το 
νομοσχέδιο, να ασκήσουμε εκείνη την πίεση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα στείλω και μία επιστολή εκ μέρους όλων σας... 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...να έρθουν άμεσα οι κανονισμοί, να λύσουμε το πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...προς το Υπουργείο Άμυνας και προς την προεδρία της ∆ημοκρατίας γι’ αυτό το θέμα. 

 Κύριε Βαρνάβα, πολύ σύντομα, γιατί έχει εξαντληθεί το θέμα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.   

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε, ότι έχει ενοχλήσει το γεγονός ότι είπα από το επίσημο βήμα της Βουλής 
ότι το Υπουργείο Άμυνας επαναθεώρησε τη θέση του και έχει προσθέσει την παράγραφο (7), μετά από πιέσεις 
που ασκήσαμε εμείς.  Ασκήσαμε!  Εάν αυτό το οποίο έχει πει ο συνάδελφος ο κ. Λαμάρης ισχύει, με όλο το 
σέβας, το Υπουργείο Άμυνας δε χαμπαρίζει!  Είναι ένα νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, το οποίο έχει καταθέσει 
ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων το Υπουργείο Άμυνας.  Είναι νομοσχέδιο του Υπουργείου Άμυνας.  
Και πήρε μετά από αυτό χαμπάρι ότι δεν το έβαλε μέσα;  Και αντέδρασε το ίδιο; 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, ξεκαθαρίζουμε...  Για μας είναι πολύ πολύ βασικό το στοιχείο αυτό που θα πω 
τώρα.  Έχει πει κάτι ο κ. Μιχαηλίδης.  ∆εν ελέχθη επισήμως αυτό το οποίο έχει πει ο κ. Μιχαηλίδης, αλλά, κύριε 
Πρόεδρε, από την επιτροπή Οικονομικών παρέλασαν όλοι οι επηρεαζόμενοι, όλοι!  ∆εν απαιτήσαμε και δεν 
απαιτούμε σίγουρα από την επιτροπή Οικονομικών να περάσουν οι στρατιωτικοί, γιατί το θέμα του στρατού 
είναι μια ιδιάζουσα περίπτωση, αλλά τουλάχιστον το αρμόδιο υπουργείο, το οποίο είναι το επικεφαλής 
υπουργείο του στρατού, έπρεπε να φωνάξει και τους στρατιωτικούς και να ρωτήσει τη γνώμη τους, 
κεκλεισμένων των θυρών, τουλάχιστον, αν αυτό που πάει να κάμει είναι σωστό ή λάθος, κάτι το οποίο δεν 
έγινε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Προχωρώ στην ψηφοφορία…   

 Επειδή διαπιστώνω μία δυσφορία, ενδεχομένως από μερικούς συναδέλφους, για το ότι υπήρξε 
εκτεταμένη συζήτηση... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι, όχι.  Λέω, επειδή ενδεχομένως να υπήρξε αυτή η δυσφορία, θέλω να πω ότι πρόκειται για 
νομοθετήματα τα οποία, όπως ανέφερε και ο κ. Νεοφύτου προηγουμένως, αλλάζουν τη ζωή των ανθρώπων.  
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∆εν μπορούμε εμείς αβρόχοις ποσί, χωρίς να είμαστε πλήρως ενήμεροι, χωρίς συζήτηση...  Και θα 
παραβιάζαμε την εντολή του λαού, εάν υιοθετούμε συνοπτικά αυτά τα νομοθετήματα, γι’ αυτό θέλω να το 
καταστήσω σαφές.   

 Κάτι θέλετε, κύριε Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ είναι ο ναός της δημοκρατίας.  Και ο καθένας που 
παίρνει το λόγο εδώ θα εκφράσει μία άποψη.  Είδατε που αντέδρασα.  Ξέρετε γιατί αντέδρασα, κύριε Πρόεδρε;  
Από τέσσερις συναδέλφους άκουσα τα ίδια πράγματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό δεν... 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Όταν παίρνουμε το λόγο εδώ μέσα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει... 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 ...τον παίρνουμε, για να διορθώσουμε κάτι, να προσθέσουμε κάτι, να κάμουμε κριτική, να πούμε την 
άποψή μας, να ψηφίσουμε και να καταψηφίσουμε.  Όμως, όταν ακούγονται συνέχεια...  Αυτό με τους 
κανονισμούς, κύριε Πρόεδρε, το άκουσα από τέσσερις σχεδόν συναδέλφους.  Είναι γι’ αυτό που αγανάκτησα, 
γιατί, όταν παίρνει κάποιος το λόγο, περιμένω και εγώ που είμαι αδαής να ακούσω τι μου εισηγείται.  Όταν 
ακούω το ίδιο πράγμα συνέχεια, πώς περιμένετε να βγάλω ένα συμπέρασμα;  Εγώ είμαι γιατρός, δεν είμαι 
στρατιωτικός.  Ακούω από τους συναδέλφους, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ λέω, δεν πρέπει να επαναλαμβάνουμε μεν, αλλά δεν μπορώ να εμποδίσω... 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 ...που είναι μέσα σε αρμόδιες επιτροπές...   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν μπορώ να εμποδίσω ένα κόμμα να επαναλάβει κάτι που είπε άλλο κόμμα. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν αφορά εσάς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, μα δεν είπα ότι με αφορά εμένα! 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Εκείνο που λέω είναι ότι είναι ο ναός της δημοκρατίας.  Ξέρετε τι απαιτώ;  Να σεβόμαστε τη δημοκρατία 
εδώ μέσα, τίποτε άλλο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, με απόλυτη προσήλωση προς τη δημοκρατία. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μα, όλοι εκάμετε, γι’ αυτό λέω.  Είναι μείζον θέμα και θα αποταθώ εκ μέρους όλων σας προς την 
εκτελεστική εξουσία. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω κάτι, το μήνυμα που θέλω να στείλουμε, γιατί επιμέναμε, κύριε Αδάμου, στους 
κανονισμούς, είναι ότι είναι το κλειδί οι κανονισμοί!  Γι’ αυτό μας έγινε άγχος και βίωμα να λέμε “κανονισμοί”.  
Εδώ και έξι χρόνια το λέμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, να τελειώσουμε καλά!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Να τελειώσουμε καλά! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Όπως εσάς σας επηρέασε, να επηρεάσει θετικά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ!  Είμαστε και στην τελευταία συνεδρίαση πριν από τα Χριστούγεννα!  Παρακαλώ 
να χαμηλώσουν οι τόνοι! 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τριάντα δευτερόλεπτα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Άμυνας με τον πιο κατηγορηματικό τρόπο έθεσε τους πάντες ενώπιον των 
ευθυνών τους.  Ήταν ανάγκη να το πουν άλλοι τέσσερις; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός και πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αποκοπές.  Άρθρο 4. 

 Ύψος περιοδικών εισφορών.  Άρθρο 5. 

 Μη επιστροφή περιοδικών εισφορών.  Άρθρο 6. 

 Συντελεστής σύνταξης και εφάπαξ ποσό.  Άρθρο 7. 

 Φορολόγηση εφάπαξ ποσού ή φιλοδωρήματος που κερδίζεται με υπηρεσία από την 1η Ιανουαρίου 2013 
και μετά.  Άρθρο 8. 

 Ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης.  Άρθρο 9.  

 Οικειοθελής πρόωρη αφυπηρέτηση.  Άρθρο 10. 

 Αναλογιστική μείωση συντάξεων.  Άρθρο 11. 

 Μη δικαιούχος σε σύνταξη χήρας/χήρου.  Άρθρο 12. 

 Συνταξιοδοτικά ωφελήματα νεοεισερχομένων υπαλλήλων.  Άρθρο 13. 

 Καταργήσεις και αντικαταστάσεις.  Άρθρο 14. 

 Ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
(∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης μόνιμου Αξιωματικού.  Άρθρο 4. 

 Ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης μόνιμου Υπαξιωματικού.  Άρθρο 5. 

 Ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης Εθελοντή Υπαξιωματικού και Εθελοντή Πενταετούς Υποχρεώσεως.  
Άρθρο 6. 

 Πρόωρη αφυπηρέτηση μέλους του Στρατού.  Άρθρο 7. 

 Αναλογιστική μείωση συντάξεων μονίμων μελών.  Άρθρο 8. 

 Κατάργηση ευνοϊκών ρυθμίσεων μονίμων μελών.  Άρθρο 9. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 10. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 11. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Αφυπηρέτηση και 
Συναφή Θέματα) (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και έγγραφων έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.366, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 
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 «Παρατηρείται μεγάλη καθυστέρηση στην καταβολή των εκταρικών επιδοτήσεων και ως εκ τούτου 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πότε αναμένεται η καταβολή των εκταρικών επιδοτήσεων από τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών 
Πληρωμών; 

2. Ποιο είναι το υπολογιζόμενο ποσό που θα καταβληθεί στους αγρότες; 

3. Πόσοι είναι οι δικαιούχοι που θα επωφεληθούν από το σχέδιο εκταρικών επιδοτήσεων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.367, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Οι αγρότες μας βρίσκονται σε πολύ άσχημη οικονομική κατάσταση και αναμένουν από τον Οργανισμό 
Γεωργικής Ασφάλισης να τους καταβάλει τις ανάλογες αποζημιώσεις που δικαιούνται. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Για ποιο λόγο δεν έχουν καταβληθεί μέχρι σήμερα οι αποζημιώσεις στους αγρότες για τις ζημιές που 
υπέστησαν οι καλλιέργειές τους από τις θεομηνίες κατά τα έτη 2009 και 2010; 

2. Πότε αναμένεται να καταβληθούν στους αγρότες οι σχετικές αποζημιώσεις; 

3. Πόσοι είναι οι δικαιούχοι αποζημιώσεων; 

4. Ποια είναι η εκτίμηση των ζημιών ανά έτος; 

5. Ποιο είναι το συνολικό ύψος των ζημιών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.368, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή 
Αλετράρη στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.031, αναφορικά με τη ρύπανση των υδατοφρακτών, 
πληροφορήθηκα ότι η ρύπανσή τους θεωρείται αδίκημα και τιμωρείται με χρηματικό πρόστιμο από €200 μέχρι 
€8.543 και ότι κατά την έκδοση των ερασιτεχνικών αδειών αλιείας σε υδατοφράκτες από το Τμήμα Αλιείας και 
Θαλάσσιων Ερευνών δίνεται έντυπο όπου αναγράφονται οι όροι με βάση τους οποίους εκδίδεται η άδεια.  
Ένας από τους όρους απαγορεύει σε οποιονδήποτε να ρίχνει σκουπίδια στον υδατοφράκτη ή να διαταράσσει 
το έδαφος ή τη βλάστηση στις όχθες του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
προστίμων που έχουν επιβληθεί σε παρανομούντες για το πιο πάνω αδίκημα τα τελευταία πέντε χρόνια, καθώς 
και για το ύψος των προστίμων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.369, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τη νέα αντικαπνιστική νομοθεσία που έχει ψηφιστεί στην Αυστραλία και σε 
άλλες χώρες και αναγκάζει τις καπνοβιομηχανίες να πωλούν τα τσιγάρα τους σε πανομοιότυπες συσκευασίες 
χωρίς λογότυπο, οι οποίες μάλιστα καλύπτονται από φρικτές εικόνες παθήσεων που συνδέονται με το 
κάπνισμα. Η αυστραλιανή κυβέρνηση κατάφερε να επιβάλει το μέτρο παρά τη νομική εκστρατεία των 
καπνοβιομηχανιών, οι οποίες υποστήριξαν ότι η απαγόρευση των εμπορικών σημάτων στα πακέτα και η 
χρήση της ίδιας γραμματοσειράς σε όλες τις μάρκες συνιστά παραβίαση της ελευθερίας του λόγου και της 
πνευματικής ιδιοκτησίας τους. Σε εξήντα τρεις άλλες χώρες παγκόσμια ισχύει ή προωθείται η ίδια ή παρόμοια 
διαδικασία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προωθήσει ανάλογες νομοθεσίες στη Βουλή των Αντιπροσώπων, που σκοπό θα έχουν τη μείωση του αριθμού 
των καπνιστών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.370, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από την επιστολή του Συνδέσμου Εργοδοτών Αλλοδαπών Οικιακών Βοηθών 
προς την Υπουργό Εσωτερικών για τη διαμαρτυρία τους για την πρόσφατη αύξηση του κατώτατου μισθού των 
οικιακών βοηθών.  Σημειώνεται ότι σε πολλές περιπτώσεις η απασχόληση των οικιακών βοηθών αφορά τη 
διευκόλυνση και εξυπηρέτηση ευάλωτων κοινωνικά οικογενειών και ατόμων και δεν πρέπει να θεωρούνται 
πάντα ως φτηνό υπηρεσιακό προσωπικό για τους πλουσίους.  Οι περισσότερες οικογένειες και τα άτομα που 
έχουν ανάγκη οικιακής βοηθού υπό τη μορφή της φροντίστριας αντιμετωπίζουν οικονομικές δυσκολίες λόγω 
οικονομικής κρίσης και λόγω περικοπών στις συντάξεις, αυξήσεων φόρων κατανάλωσης και περικοπών 
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επιδομάτων.  Οι άνθρωποι αυτοί θα επιβαρυνθούν περαιτέρω με την αύξηση των μισθών των οικιακών 
βοηθών (φροντιστριών). 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να εξηγήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι 
καταγγελίες του Συνδέσμου Εργοδοτών Αλλοδαπών Οικιακών Βοηθών και αν έχουν ληφθεί υπόψη οι 
σημερινές πραγματικότητες στον καθορισμό του ελάχιστου μισθού των οικιακών βοηθών (φροντιστριών).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.371, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιο είναι το τελικό 
ποσό που μαζεύτηκε από τον έρανο που πραγματοποιήθηκε για τους άπορους μαθητές της Ελλάδας την 21η 
Φεβρουαρίου 2012 σε όλα τα δημόσια και ιδιωτικά σχολεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Επίσης να 
ενημερωθεί το σώμα πότε στάλθηκαν τα χρήματα και πώς διανεμήθηκαν στους δικαιούχους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.372, ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, μετά την παρέλευση πέραν του ενός χρόνου, έχει 
συμπληρώσει τους ελέγχους στη συσκευή αδυνατίσματος σε σχέση με το θανατηφόρο ατύχημα στο ∆άλι και 
έχει υποβάλει την έκθεσή του στην αστυνομία. Οι παρατηρήσεις αναφέρουν μεταξύ άλλων ότι η συσκευή δεν 
έφερε τη σήμανση για συμμόρφωση με τις ευρωπαϊκές Οδηγίες για το CE και ουσιαστικά δεν είχαν γίνει στη 
συσκευή οποιοιδήποτε έλεγχοι προς απόδειξη συμμόρφωσής της με τα εφαρμοσμένα ευρωπαϊκά πρότυπα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Εφόσον η συγκεκριμένη συσκευή δεν πληρούσε τις ευρωπαϊκές Οδηγίες για το CE, γιατί τόση 
καθυστέρηση στην έκδοση του πορίσματος; 

2. Εφόσον πιθανώς να υπάρχουν και πάμπολλες άλλες συσκευές αδυνατίσματος σε ινστιτούτα αισθητικής 
χωρίς τους απαιτούμενους εργαστηριακούς ελέγχους που να αποδεικνύουν συμμόρφωση με τα 
πρότυπα του CE, γιατί δεν έχουν γίνει οι ενδεικνυόμενοι έλεγχοι για απόσυρσή τους από την αγορά; 

3. Η ευρωπαϊκή Οδηγία περιορίζει τον έλεγχο μόνο σε καινούριες συσκευές και όχι σε ήδη εγκατεστημένες 
συσκευές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.373, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

Σημείωση:  Η ερώτηση της βουλευτού είναι εμπιστευτική. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.690, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.01.690 και ημερομηνία 10.4.2012, που 
αφορά στο ερώτημα κατά πόσο το κράτος προτίθεται να αναστείλει την επιβολή φόρου εγγραφής σε 
μεταχειρισμένα οχήματα που εισάγονται στην Κύπρο από άλλο κράτος μέλος της Ε.Ε. και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Για την εγγραφή όλων των μηχανοκινήτων οχημάτων στο Μητρώο του Εφόρου Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων το Τμήμα Οδικών Μεταφορών εφάρμοζε την ισχύουσα εθνική νομοθεσία με βάση την οποία 
επιβάλλετο φόρος εγγραφής σύμφωνα με τον κυβισμό του κινητήρα και τις εκπομπές διοξειδίου του 
άνθρακα του κάθε οχήματος. Ο φόρος αυτός υπολογίζετο με την ίδια μέθοδο για όλα τα οχήματα, 
καινούργια και μεταχειρισμένα χωρίς να λαμβάνεται υπόψη η ηλικία, ο τύπος και η όλη κατάσταση του 
οχήματος. 

2. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, με αφορμή καταγγελία που έγινε εις βάρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για το 
εν λόγω θέμα, είχε ξεκινήσει τη διαδικασία παράβασης με αριθμό 2008/4766 γιατί ο φόρος εγγραφής 
οχημάτων, όπως επιβάλλετο (ίδιος φόρος για καινούργια και μεταχειρισμένα οχήματα), αντίκειτο στο 
κοινοτικό κεκτημένο επειδή η επιβολή φόρου εγγραφής σε μεταχειρισμένο όχημα που μεταφέρεται στη 
∆ημοκρατία από άλλο Κράτος Μέλος (KM) πρέπει να περιέχει έκπτωση που να βασίζεται στην ηλικία, 
τον τύπο, τη γενική κατάσταση και τα άλλα χαρακτηριστικά του οχήματος. Συγκεκριμένα, ο φόρος 
εγγραφής που επιβάλλετο δεν έπρεπε να είναι μεγαλύτερος από τον εναπομείναντα φόρο που 
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εμπεριέχεται στην αξία ίδιου οχήματος που τέθηκε σε κυκλοφορία για πρώτη φορά στην Κύπρο ως 
καινούργιο. 

3. Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, (Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών) ετοίμασε νομοσχέδιο για τροποποίηση του σχετικού Νόμου και Κανονισμών το οποίο 
εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο και κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων. Το νομοσχέδιο 
προέβλεπε την κατάργηση του φόρου εγγραφής, όπως εφαρμόζετο και υιοθετούσε τέλος εγγραφής για 
κάθε μηχανοκίνητο όχημα, ανερχόμενο στο ίδιο ποσό (€150), ανεξάρτητα από το εάν αυτό είναι 
καινούργιο ή μεταχειρισμένο. Περαιτέρω, στο νομοσχέδιο καθορίζοντο τα κριτήρια υπολογισμού του 
τέλους κυκλοφορίας των οχημάτων (καινούργιων και μεταχειρισμένων) που εγγράφονται για πρώτη 
φορά στο μητρώο του Εφόρου Μηχανοκίνητων Οχημάτων. 

4. Το νομοσχέδιο συζητήθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και στη συνέχεια ψηφίστηκε σε νόμο από την ολομέλεια της Βουλής μόνο η ρύθμιση 
που αφορά την κατάργηση του φόρου εγγραφής και την υιοθέτηση ενιαίου τέλους εγγραφής, για όλα τα 
οχήματα που εισάγονται στην Κύπρο, καινούργια και μεταχειρισμένα. Ο εν λόγω νόμος έχει δημοσιευθεί 
στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας την Παρασκευή 30.11.2012. Το θέμα της ρύθμισης του 
τέλους κυκλοφορίας των οχημάτων αποφασίστηκε να τύχει περαιτέρω εξέτασης και διαβούλευσης, 
μεταξύ των εμπλεκομένων φορέων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στις 
ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.799 και 23.06.010.01.990, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2012 και 19 Ιουνίου 2012, 
των βουλευτών κ. Γιώργου Περδίκη  και Κυριάκου Χατζηγιάννη, εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και 

Αμμοχώστου, αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.990 και 23.06.010.01.799 που υποβλήθηκαν από το 
Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κ. Χατζηγιάννη και το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και αποστάληκαν στο 
Υπουργείο Εσωτερικών με τις επιστολές σας ημερ. 21.6.2012 και 10.5.2012 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Από το 2011 που η Σωτήρα μετεξελίχθηκε σε ∆ήμο, η περαιτέρω προώθηση των διαδικασιών εγγραφής 
αγροτικών δρόμων περιήλθε στην αρμοδιότητα του οικείου ∆ημοτικού Συμβουλίου. 

(β) Έχει ζητηθεί από το ∆ήμο Σωτήρας, αφού καθορίσει και ιεραρχήσει τους αγροτικούς δρόμους που 
επιθυμεί να εγγραφούν, να υποβάλει σχετική αίτηση, μαζί με επικαιροποιημένα σχέδια, στο Επαρχιακό 
Κτηματολογικό Γραφείο Αμμοχώστου. 

(γ) Το χρονοδιάγραμμα εγγραφής των δρόμων θα εξαρτηθεί από το χρόνο που θα υποβληθούν τα 
κατάλληλα σχέδια και θα έχουν εξασφαλισθεί οι έγγραφες συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων 
ιδιοκτητών γης από το ∆ήμο Σωτήρας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.871, ημερομηνίας 23 Μαΐου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερ. 1.6.2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Όπως έχω πληροφορηθεί από το Τμήμα ∆ασών, σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 19 
Σεπτεμβρίου, 2012, στην οποία συμμετείχε και εκπρόσωπος του Κοινοτικού Συμβουλίου Ορμήδειας, 
εξετάστηκαν διάφορα αιτήματα της Κοινότητας Ορμήδειας για εκμίσθωση: 

(α) δασικής γης στα σύνορα με την εκκλησία Αποστόλου Βαρνάβα στο Συνοικισμό ∆εκέλειας, για 
διαμόρφωση χώρου στάθμευσης για τις ανάγκες της εκκλησίας, 

(β) δασικής γης για δημιουργία μίνι γηπέδου ποδοσφαίρου και 

(γ) υφιστάμενης κατοικίας εντός του δάσους για τις ανάγκες της εκκλησίας. 

 Στη σύσκεψη αποφασίστηκε όπως, η δασική γη, που είναι αναγκαία για δημιουργία χώρου στάθμευσης 
εκμισθωθεί στο Κοινοτικό Συμβούλιο Ορμήδειας, το οποίο με δικά του έξοδα και αφού εξασφαλίσει τις 
απαιτούμενες από τις αρμόδιες αρχές άδειες και σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ασών, προχωρήσει στη 
διαμόρφωση του χώρου, υπό την προϋπόθεση όπως, ο χώρος να μην ασφαλτοστρωθεί, να συντηρείται με 
έξοδα του Συμβουλίου, να διατηρηθούν όλα τα υφιστάμενα δένδρα και για οποιαδήποτε δενδροφύτευση να 
χρησιμοποιηθούν φυτά καλλιτρίδας. 
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 Ο χώρος που υποδείχτηκε για δημιουργία μίνι γηπέδου ποδοσφαίρου, εμπίπτει εντός των ορίων 
στρατιωτικής περιοχής των Βρετανικών Βάσεων ∆εκέλειας.  Ως εκ τούτου, αποφασίστηκε όπως το 
συγκεκριμένο αίτημα υποβληθεί από το Κοινοτικό Συμβούλιο στον Στρατιωτικό ∆ιοικητή των Βάσεων. 

 Όσον αφορά το τρίτο αίτημα της Κοινότητας για εκμίσθωση υφιστάμενης κατοικίας εντός του δάσους για 
τις ανάγκες της εκκλησίας, αποφασίστηκε όπως αυτό επανεξεταστεί όταν τερματιστεί η Σύμβαση Μίσθωσης 
που συνομολογήθηκε μεταξύ του ∆ιευθυντή Τμήματος ∆ασών και του ΚΕΝΘΕΑ, η οποία λήγει την 1η 
Ιανουαρίου, 2013. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.880, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.880 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 5.6.2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγγλισίδων υπέβαλε πρόσφατα στον Αν. Έπαρχο Λάρνακας, αίτημα για 
συμπερίληψη στον Κρατικό Προϋπολογισμό, ποσού ύψους €1.500.000, σχετικά με την αγορά/ανέγερση 
Πολυδύναμου Πολιτιστικού κτιρίου για κάλυψη των αναγκών της Κοινότητας του. 

(β) Το όλο θέμα μελετάται από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση, με βάση την παρούσα δυσχερή δημοσιονομική 
κατάσταση, καθώς και την καθορισμένη, με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, πολιτική για 
ανέγερση κοινοτικών κτιρίων. 

(γ) Σημειώνεται ότι μέχρι σήμερα, δεν έχει υποβληθεί από το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγγλισίδων στο 
Υπουργείο Εσωτερικών, οποιοδήποτε αίτημα για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για τον πιο πάνω 
σκοπό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.067, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια ταυτάριθμης επιστολής μας με ημερ. 15 Νοεμβρίου 2012, αναφέρομαι στις υπόλοιπες 
πτυχές της ερώτησης με αρ. 23.06.010.02.067, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. Γιώργο 
Περδίκη και σας πληροφορώ, μετά από σχετική επικοινωνία με την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης, τα ακόλουθα: 

1. Η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και, κατ’ επέκταση, το Υπουργείο Εσωτερικών, δεν έχουν 
οποιανδήποτε αρμοδιότητα και/ή ευθύνη σχετικά με τις τεχνικές παραμέτρους που αφορούν στη 
λειτουργία των δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών, μεταξύ των οποίων, των επίγειων δικτύων 
ψηφιακής τηλεόρασης της VELISTER και του ΡΙΚ. 

2. Η αποκλειστική ευθύνη εποπτείας της εύρυθμης λειτουργίας των δικτύων ανήκει στον Επίτροπο 
Ρύθμισης Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών ενώ, την αρμοδιότητα της διαχείρισης του φάσματος των 
ραδιοσυχνοτήτων, μέσω των οποίων γίνεται η εκπομπή του τηλεοπτικού σήματος, την έχει το Τμήμα 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (ΤΗΕ) του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

3. Συμπληρωματικά αναφέρουμε ότι η ευθύνη και ο στόχος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης, όσον αφορά στην 
ομαλή μετάβαση στο ψηφιακό περιβάλλον, περιοριζόταν στο να διασφαλίσει την ομαλή συνέχιση της 
λειτουργίας των αδειούχων τηλεοπτικών οργανισμών για σκοπούς χορήγησης νέας ψηφιακής άδειας 
περιεχομένου. Ο πιο πάνω στόχος της Αρχής επιτεύχθηκε με απόλυτη επιτυχία. 

4. Επιπρόσθετα σημειώνεται ότι η Αρχή δεν φέρει καμιά ευθύνη (ούτε έχει την όποια αρμοδιότητα ή 
εξουσία εποπτείας και/ή ρύθμισης) όσον αφορά το πρόβλημα βιωσιμότητας της εταιρείας VELISTER, η 
οποία -με βάση συμβόλαιο που έχει συνάψει με την κυβέρνηση- διαχειρίζεται την επίγεια ψηφιακή 
πλατφόρμα. 

5. Επισημαίνεται, επίσης, ότι τη διαδικασία διαγωνισμού (πλειστηριασμού) η οποία ακολουθήθηκε με 
αποτέλεσμα την ανάθεση της επίγειας ψηφιακής πλατφόρμας στην εταιρεία VELISTER, ετοίμασαν και 
διαχειρίστηκαν από κοινού ο Επίτροπος Ρύθμισης Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων και ο 
∆ιευθυντής ΤΗΕ του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. Υπογραμμίζεται ότι η Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης δεν είχε, σε καμιά περίπτωση, εμπλοκή και/ή ευθύνη σε οποιαδήποτε φάση της 
διαδικασίας αυτής. 

 Για τους πιο πάνω λόγους πιστεύουμε ότι θα ήταν χρήσιμο για τη Βουλή των Αντιπροσώπων να 
απευθύνει ερωτήματα σε σχέση με την εύρυθμη λειτουργία των επίγειων δικτύων της ψηφιακής τηλεόρασης 
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στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και το Γραφείο του Επιτρόπου Ρύθμισης Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομείων (Γ.Ε.Ρ.Η.Ε.Τ.), που έχουν την κύρια αρμοδιότητα για το θέμα. 

 Τέλος, όσον αφορά στο αίτημα της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης για το διορισμό Εκτελεστικού Προέδρου 
πλήρους απασχόλησης, επισημαίνεται ότι αυτό δεν έγινε αποδεκτό αποκλειστικά και μόνο με αφορμή τις 
αυξημένες ανάγκες της Αρχής λόγω της μετάβασης της χώρας από το αναλογικό στο ψηφιακό περιβάλλον. Το 
εν λόγω αίτημα είχε ως βάση του την πρακτική που ακολουθείται σε όλες τις ρυθμιστικές αρχές του 
ραδιοτηλεοπτικού τομέα στις χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση με το διορισμό και το καθεστώς 
του προέδρου τους. Πέραν τούτου ο διορισμός Εκτελεστικού Προέδρου στόχευε, μεταξύ άλλων, στην 
αναβάθμιση και βελτίωση της εύρυθμης λειτουργίας της Αρχής, στην επίσπευση των διαδικασιών λήψης 
αποφάσεων (οι οποίες για να ισχύουν πρέπει να φέρουν την υπογραφή του Προέδρου) και σε σειρά άλλων 
σοβαρών και σημαντικών παραγόντων που είχαν υποβληθεί και αναλυθεί σε βάθος ενώπιον της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.068, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, τόσο το αρχαίο Θέατρο 
του Κουρίου, όσο και το αρχαίο Ωδείο της Κάτω Πάφου, παραχωρείται για συναυλίες και άλλες εκδηλώσεις σε 
κρατικούς, ημικρατικούς, ιδιωτικούς οργανισμούς και επιχειρήσεις. 

 Τα υφιστάμενα κριτήρια για την χρήση Αρχαίων Μνημείων Α’ Πίνακα που περιλαμβάνονται στους περί 
Αρχαιοτήτων Κανονισμούς του 1964-2012, δεν καθορίζουν το είδος της Μουσικής της εκδήλωσης για την 
οποία παραχωρείται ο χώρος, προβλέπουν όμως τις υποχρεώσεις των κατόχων άδειας χρήσης Αρχαίου 
Μνημείου. 

 Αναφορικά με την συναυλία του συγκροτήματος «Iced Earth» που πραγματοποιήθηκε στις 19 
Αυγούστου 2012, στο αρχαίο Θέατρο Κουρίου, παρατηρήθηκαν από τους διοργανωτές σειρά παραβιάσεων 
των όρων της άδειας χρήσης του Μνημείου καθώς και απρεπής συμπεριφορά των ατόμων που 
παρακολούθησαν την συναυλία.  Ως εκ τούτου το Τμήμα Αρχαιοτήτων αποφάσισε όπως δεν παραχωρηθεί 
ξανά στο μέλλον άδεια χρήσης Αρχαίου Μνημείου στην συγκεκριμένη ιδιωτική εταιρεία που διοργάνωσε την 
εκδήλωση και επιπρόσθετα όπως της επιβληθούν οι κυρώσεις που προβλέπονται από τους σχετικούς 
κανονισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.078, ημερομηνίας 3 
Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 
13 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, 
κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Γαστρονομικός Χάρτης της Κύπρου ετοιμάστηκε από το Τμήμα Γεωργίας, σε συνεργασία με άτομα 
που ασχολούνται με τη γαστρονομία της Κύπρου, περιλαμβανομένων και των ίδιων των παραγωγών των 
προϊόντων αυτών, καθώς και με το Τμήμα ∆ασών. Σημαντική, επίσης ήταν η συνεισφορά του Γραφείου Τύπου 
και Πληροφοριών. 

 Ο εν λόγω Χάρτης εκδόθηκε το 2011, στην ελληνική και αγγλική γλώσσα (επισυνάπτονται τα δύο 
αντίγραφα). Στάλθηκε για περαιτέρω προώθησή του στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, στο Υπουργείο 
Παιδείας, στο ΚΕΒΕ, στην Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου και στις Ομάδες Τοπικής ∆ράσης. Επίσης, ο 
Γαστρονομικός Χάρτης έχει παρουσιαστεί από Λειτουργούς του Τμήματος Γεωργίας σε σχετικές ραδιοφωνικές 
και τηλεοπτικές εκπομπές, καθώς επίσης και σε ημερίδα με θέμα: «Ένα Υγιεινό Πιάτο», που διοργανώθηκε 
από την Αγροτική Οργάνωση “ΠΟΑ Αγροτική”. Σχετικό άρθρο έχει δημοσιευτεί στον ημερήσιο τύπο. 

 Σημειώνεται ότι ο Γαστρονομικός Χάρτης ετοιμάστηκε στα πλαίσια μιας προσπάθειας για προώθηση 
των παραδοσιακών προϊόντων της Κύπρου, με απώτερο σκοπό την ανάδειξη της γαστρονομικής μας 
παράδοσης. Συγκεκριμένα, παρουσιάζονται 28 γεωργικά προϊόντα και μεταποιημένα τρόφιμα της Κύπρου, τα 
οποία συνδέονται, είτε με ολόκληρο το νησί π.χ. Χαλλούμι, Τραχανάς κ.ά.), είτε με συγκεκριμένες γεωγραφικές 
περιοχές της Κύπρου (π.χ. Παφίτικο τυρί, Λουκούμι Γεροσκήπου κ.ά.). 

 Για κάθε ένα από αυτά τα προϊόντα προβάλλεται σχετική φωτογραφία, η οποία συνοδεύεται από μια 
σύντομη περιγραφή του προϊόντος με ιδιαίτερη αναφορά στα ιστορικά του στοιχεία και τη μέθοδο παραγωγής 
του, καθώς επίσης και με πληροφορίες για τη γαστρονομία και κατανάλωσή του. Θα πρέπει να τονιστεί ότι είναι 
η πρώτη προσπάθεια ετοιμασίας Γαστρονομικού Χάρτη για την Κύπρο και ως εκ τούτου, δεν αποκλείεται 
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αριθμός παραδοσιακών προϊόντων να μην έχει συμπεριληφθεί στο Χάρτη. Αυτό όμως θα μπορούσε να γίνει σε 
μια νέα έκδοση. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.090, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ: 23.06.010.02.090 ημερ. 13/9/2012 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας αναφέρω τα εξής: 

2. Η δημιουργία ενός “Ευρωπαϊκού Προγράμματος Επενδύσεων” για τη δημιουργία νέων θέσεων 
εργασίας, η ανακατανομή των διαρθρωτικών ταμείων σε προγράμματα που θα δημιουργήσουν θέσεις 
εργασίας για τους νέους και η θέσπιση της “Εγγύησης Νέων”-“Youth Guarantees”, περιλαμβάνονται στις 
προτάσεις του ψηφίσματος που υιοθέτησε το ΕΚ στις 24 Μαΐου 2012, σχετικά με τα αναγκαία μέτρα για την 
αντιμετώπιση της ανεργίας των νέων. 

Εγγύηση Νέων 

3. Το Κοινοβούλιο πρότεινε, με ψήφισμα που ενέκρινε το 2010, τη θέσπιση, από το Συμβούλιο και την 
Επιτροπή, μιας “Ευρωπαϊκής Εγγύησης Νέων”, κατά τα πρότυπα αυτών που ισχύουν σε ορισμένα κράτη μέλη 
όπως η Αυστρία, που θα διασφαλίζει σε κάθε νέο άνθρωπο εντός της EE το δικαίωμα σε θέση εργασίας ή 
μαθητεία, πρόσθετη επιμόρφωση ή συνδυασμένη εργασία μετά από μια μέγιστη περίοδο τεσσάρων μηνών 
ανεργίας. Μεταξύ των χωρών μελών υπάρχει έντονος προβληματισμός για την επιτυχία 

και αποτελεσματικότητα της προσπάθειας αυτής ακριβώς γιατί δεν διασφαλίζει την μόνιμη απασχόληση των 
νέων, ενώ το κόστος εφαρμογής της συγκεκριμένης πρωτοβουλίας είναι ιδιαίτερα ψηλό (cost-benefit). 

4. Με το ίδιο ψήφισμα οι ευρωβουλευτές κάλεσαν την Επιτροπή και το Συμβούλιο να εκπονήσουν έναν 
ευρωπαϊκό χάρτη ποιότητας για τις περιόδους πρακτικής άσκησης σχετικά με τις ελάχιστες προδιαγραφές για 
τα προγράμματα άσκησης, με σκοπό τη διασφάλιση της εκπαιδευτικής αξίας τους και την αποφυγή 
εκμετάλλευσης, λαμβάνοντας υπόψη ότι τα προγράμματα άσκησης αποτελούν μέρος της εκπαίδευσης και δεν 
πρέπει να υποκαθιστούν τις κανονικές θέσεις εργασίας. 

∆ράσεις/Μέτρα 

5. Στα πλαίσια της πρωτοβουλίας «Youth Guarantees» το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων έχει υποβάλει πρόταση προς την EE για χρηματοδότηση σχετικού έργου, ανταποκρινόμενο σε 
σχετική πρόσκληση της EE για πιλοτική εφαρμογή της εν λόγω πρωτοβουλίας. Η πρόταση του ΥΕΚΑ αφορά τη 
σύμπραξη του Τμήματος Εργασίας και ειδικότερα των ∆ημοσίων Υπηρεσιών Απασχόλησης με τους 
Κοινωνικούς Εταίρους και τις Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης για προώθηση της απασχόλησης των νέων. 

6. Πρόσθετα σημειώνεται ότι, ανάμεσα στα μέτρα που προωθεί το ΥΕΚΑ μετά από σχετική συζήτηση στη 
Εθνική Επιτροπή Απασχόλησης περιλαμβάνονται τρία μέτρα συνολικού προϋπολογισμού 9.5 εκατομμύρια 
ευρώ τα οποία αφορούν αποκλειστικά τους νέους όπως φαίνεται πιο κάτω: 

(α) Σχέδιο στήριξης των νέων επιχειρήσεων που δημιουργήθηκαν στα πλαίσια του Σχεδίου 
προώθησης της νεανικής επιχειρηματικότητας για εργοδότηση πτυχιούχων. 

(β) Σχέδιο Επιδότησης της εργοδότησης ανέργων σε μικρομεσαίες επιχειρήσεις που θα 
συμμετάσχουν στο Σχέδιο ενίσχυσης της επιχειρηματικής καινοτομίας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

(γ) Σχέδιο βελτίωσης της απασχολησιμότητας των νέων μέχρι 29 ετών μέσα από την εφαρμογή 
προγραμμάτων καθοδήγησης και απόκτησης εργασιακής πείρας. 

7. Όσον αφορά τα μέτρα που υλοποιούνται τώρα σε αυτά περιλαμβάνονται: 

(α) Το Σχέδιο Στελέχωσης Επιχειρήσεων το οποίο υλοποιείται από την ΑΝΑ∆ και απευθύνεται 
αποκλειστικά στους νέους απόφοιτους σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. Το συγκεκριμένο 
Σχέδιο, με την εμφάνιση της ύφεσης, αναπροσαρμόστηκε και έγινε πιο ελκυστικό στις 
επιχειρήσεις και είχε ως αποτέλεσμα την αύξηση των ετήσιων συμμετοχών από 100-150 σε 1,014 
(2011). 
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(β) Το Σχέδιο παροχής κινήτρων προς τις επιχειρήσεις για απασχόληση των νέων και των 
μακροχρόνια άνεργων, το οποίο εφαρμόζεται από το Τμήμα Εργασίας από τον περασμένο Μάιο 
με συνολικό προϋπολογισμό 8 εκατομμύρια ευρώ. 

(γ) Οι μεταλυκειακές σχολές επαγγελματικής εκπαίδευσης, μια σε κάθε επαρχία, οι οποίες άρχισαν τη 
λειτουργία τους τον περασμένο Σεπτέμβρη. 

(δ) Το έκτακτο Σχέδιο επιμόρφωσης ανέργων το οποίο εφαρμόζεται από το ΚΕΠΑ σε συνεργασία με 
την ΑΝΑ∆ και το Τμήμα Εργασίας.  Το εν λόγω Σχέδιο αποσκοπεί στη βελτίωση της 
απασχολησιμότητας των ανέργων μέσα από την κατάρτιση τους για απόκτηση οριζόντιων και 
κάθετων δεξιοτήτων. 

(ε) Ταχύρρυθμα προγράμματα αρχικής κατάρτισης τα οποία εφαρμόζονται από το ΚΕΠΑ και 
χρηματοδοτούνται από την ΑΝΑ∆. Τα προγράμματα αυτά στα οποία κατά κανόνα συμμετέχουν 
νέοι, αποσκοπούν στην κατάρτιση των συμμετεχόντων σε επαγγέλματα για τα οποία εντοπίζονται 
ελλείψεις. 

8. Ταυτόχρονα αναφέρεται ότι μέσα από τα Σχέδια επιδοτούμενης απασχόλησης των ανέργων, των 
ατόμων που ανήκουν στις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού και των αναπήρων που εφαρμόστηκαν από το 
Τμήμα Εργασίας την τριετία 2009-2011 συνολικού προϋπολογισμού 16 εκατομμύρια ευρώ επωφελήθηκαν 
3626 άτομα εκ των οποίων οι 1,186 ήταν νέοι. 

9. Επίσης, μέσα από τα προγράμματα που εφαρμόζονται από την ΑΝΑ∆ και συγχρηματοδοτούνται από το 
Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο και αποσκοπούν στη βελτίωση της απασχολησιμότητας των νέων, συμμετείχαν 
κατά το 2010, 2011 και πρώτο εξάμηνο του 2012, 2026 άτομα από τα οποία 25% ήταν νέοι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.107, ημερομηνίας 13 

Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.107 και ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Αν. Γενικής 
∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 18 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με τον αριθμό των 
νεκρών και τραυματισμένων θαλάσσιων χελώνων ανά έτος και παραλία από το έτος εφαρμογής του 
προγράμματος για τις θαλάσσιες χελώνες στην Κύπρο και σας διαβιβάζω τις σχετικές πληροφορίες σε μορφή 
πινάκων από καταγραφές του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

 Σημειώνεται ότι ο Πίνακας 1 παρουσιάζει τον αριθμό των νεκρών και τραυματισμένων θαλάσσιων 
χελώνων (Caretta caretta και Chelonia mydas) ανά είδος και ανά έτος, όπως αυτοί έχουν προκύψει από 
περιστασιακές καταγραφές του ΤΑΘΕ κατά τα έτη 1997-2000. Ο Πίνακας 2 παρουσιάζει τις ίδιες πληροφορίες 
αλλά με βάση συστηματικές καταγραφές του ΤΑΘΕ κατά τα έτη 2007-2011. 

 Τέλος, επισυνάπτονται και οι αντίστοιχοι αναλυτικοί πίνακες με τα πρωτογενή δεδομένα (raw data) του 
ΤΑΘΕ, ανά έτος και ανά παραλία από το 1997 μέχρι και το 2011. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.114, ημερομηνίας 18 

Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.114 και ημερομηνία 18 Σεπτεμβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Αν. Γενικής 
∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 20 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με τους λόγους 
της απαγόρευσης της αλιείας εντός των εποχιακών περιοχών λουσμένων μόνο για τους επαγγελματίες 
ψαράδες και γιατί η περίοδος απαγόρευσης περιορίζεται μόνο από την 1η Ιουνίου μέχρι και την 30η 
Σεπτεμβρίου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η απαγόρευση αλιείας και διέλευσης σκαφών σε περιοχές καθορισμένες ως περιοχές λουομένων 
καλύπτει όλους τους αλιείς σύμφωνα με τους «περί Προστασίας των Λουομένων εν τη Θαλάσση Νόμοι 
του 1968 και του 1986 (72/68 και 12/86)» (Παράρτημα I). Η εν λόγω νομοθεσία δεν διαχωρίζει τους 
αλιείς σε ερασιτέχνες και επαγγελματίες και απαγορεύει τη διέλευση/ελλιμενισμό ακάτων και την αλιεία 
με δίκτυα και ψαροντούφεκο σε περιοχές καθορισμένες ως περιοχές λουομένων. 
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2. Σχετικά με την περίοδο απαγόρευσης τοποθέτησης δικτύων στο βυθό από την 1η Ιουνίου μέχρι και την 
30η Σεπτεμβρίου, άρθρο 8 (2) στους Περί Αλιείας Κανονισμούς1, η απαγόρευση αυτή έχει καθοριστεί για 
να συντρέχει με τους «Οι περί Προστασίας των λουομένων εν τη Θαλάσση Νόμοι του 1968 και 1986 
(Νόμοι 72/68 και 12/86)» για περιοχές που δεν είναι καθορισμένες ως περιοχές λουομένων. 

3. Αξίζει να σημειωθεί ότι στην τροποποίηση της περί Αλιείας νομοθεσίας που ετοιμάζεται από το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, προωθείται η ολόχρονη απαγόρευση 
τοποθέτησης δικτύων σε βάθη μικρότερα των 5 μέτρων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.138, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 23.06.010.02.138 
ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η ανέγερση Πυροσβεστικού Σταθμού στον Σαϊττά (Μονιάτη) κρίθηκε αναγκαία καθότι θα υπάρχει 
έγκαιρη και αποτελεσματική ανταπόκριση στις ανάγκες της ευρύτερης περιοχής.  Λόγω των στενών 
δημοσιονομικών πλαισίων είχε συμφωνηθεί όπως σε αρχικό στάδιο θα ανεγειρόταν μόνο η Α΄ Φάση του 
έργου, η οποία θα λειτουργήσει ως Πυροσβεστικός Σταθμός Υπαίθρου και σε μελλοντικό στάδιο η Β΄ 
Φάση, όπου θα έχει τη δυνατότητα να λειτουργήσει ως Περιφερειακός Πυροσβεστικός Σταθμός, 
σύμφωνα και με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 71.570 ημερ. 4.1.2011 με την οποία 
είχε εγκριθεί η υλοποίηση του έργου. 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο Μονιάτη έχει ολοκληρώσει την υλοποίηση και των δύο φάσεων του έργου.  Η Α΄ 
φάση του έργου υλοποιήθηκε με την παραχώρηση κρατικής χορηγίας ύψους €103.500 και το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Μονιάτη υλοποίησε τη βασική υποδομή της Β΄ Φάσης, με δική του χρηματοδότηση, για τη 
λειτουργία του ως Περιφερειακός Πυροσβεστικός Σταθμός.  Ως εκ τούτου, σε μελλοντικό στάδιο, όταν 
εγκριθεί το αναγκαίο προσωπικό θα προωθηθεί η λειτουργία του ως Περιφερειακός Πυροσβεστικός 
Σταθμός.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.142, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, η Συνθήκη 
Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προβλέπει ότι οι αρχαιολογικοί χώροι εντός των Βρετανικών 
Βάσεων ανήκουν, διοικούνται και διαχειρίζονται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι ιδιοκτήτης του αρχαιολογικού χώρου Κουρίου, καθώς επίσης πολλών 
άλλων αρχαιολογικών χώρων εντός των Βρετανικών Βάσεων όπως για παράδειγμα το Ιερό του Απόλλωνα 
Υλάτη, το Στάδιο Κουρίου, η Παράλια Βασιλική Κουρίου, τα κοιμητήρια στις περιοχές Αγίου Ερμογένη και 
«Λάνια», οι αρχαιολογικοί χώροι «Πάνω Καταλύματα», «Κάτω Καταλύματα», «Καταλύματα των Πλακωτών» 
κ.ά. Σημειώνεται επίσης ότι, η διαχείριση των αρχαιολογικών αυτών χώρων εμπίπτει στις αρμοδιότητες του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων. Η μόνη εμπλοκή των Βρετανικών Βάσεων εντός των αρχαιολογικών αυτών χώρων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, είναι όταν απαιτείται η παρέμβαση της αστυνομίας, σύμφωνα με τους όρους της 
Συνθήκης. 

 Επιπρόσθετα το Τμήμα Αρχαιοτήτων διατηρεί το δικαίωμα κήρυξης χώρων εντός των Βρετανικών 
Βάσεων σε Αρχαία Μνημεία Β΄ Πίνακα, αφού ενημερωθεί εκ των προτέρων ο Περιφερειακός ∆ιοικητής των 
Βάσεων για την πρόθεση του Τμήματος και η γνωστοποίηση της κήρυξης δημοσιευτεί στην Εφημερίδα των 
Αγγλικών Βάσεων. Η τελευταία κήρυξη χώρου σε Αρχαίο Μνημείο Β΄ Πίνακα εντός των Βρετανικών Βάσεων, 
έγινε μέσα στο 2012 με την Κ∆Π 68/2012 και αφορούσε υδραγωγείο στις κοινότητες Ερήμης/Κολοσσίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.156, ημερομηνίας 4 
Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

                                            
1 (2) Απαγορεύεται η μεταφορά και τοποθέτηση οποιωνδήποτε δικτύων μέσα στη θάλασσα σε σημείο, όπου 
ο βυθός της είναι μικρότερος των 5 μέτρων, κατά την περίοδο που αρχίζει την 1η Ιουνίου και τελειώνει την 30ή 
Σεπτεμβρίου κάθε έτους. 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αν. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 11 
Οκτωβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας 
πληροφορώ ότι και τα τρία ερωτήματα που τίθενται αφορούν το ιδιοκτησιακό καθεστώς και την εθνικότητα των 
αιτητών, θέματα για τα οποία δεν τηρούνται στοιχεία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.173, ημερομηνίας 12 

Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 18 Οκτωβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου με επιστολή της ημερομηνίας 19.7.2012 προς τη ∆ασική Περιφέρεια 
Πάφου (Τμήμα ∆ασών) ζήτησε την ετοιμασία σχεδίων και την εκτίμηση δαπάνης για την κατασκευή δύο 
πάρκων στην κοινότητα Πομού. Τα εν λόγω σχέδια και το αναλυτικό κόστος για την υλοποίηση τους στάληκαν 
στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση στις 4.9.2012. 

 Το Τμήμα ∆ασών μπορεί να παράσχει τεχνικές συμβουλές και περιορισμένο αριθμό δενδρυλλίων για τις 
ανάγκες των εν λόγω έργων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.180, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φακοντή θα 
ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Για τη μελέτη αιτήματος δημιουργίας παραλίας λουομένων στην παραλιακή περιοχή Αγίας Μαρίνας 
Χρυσοχούς-Γιαλιάς, θα πρέπει οι τοπικές αρχές Aγίας Μαρίνας-Γιαλιάς, σύμφωνα με την ενδεδειγμένη 
διαδικασία, να καταθέσουν αίτηση προς τον Έπαρχο Πάφου.  Ακολούθως, το σχετικό αίτημα θα 
εξεταστεί στα πλαίσια της ετήσιας σύσκεψης για τον καθορισμό περιοχών λουομένων που 
πραγματοποιείται από τον Έπαρχο στις αρχές κάθε έτους ή δυνατόν και στο τέλος του προηγούμενου 
έτους, στην παρουσία όλων των εμπλεκόμενων όπου οι ενδιαφερόμενοι θα έχουν την ευκαιρία να 
εκφράσουν την αιτιολογημένη θέση/άποψη τους.  Στη συνέχεια το αίτημα θα ελεγχθεί και επί τόπου από 
επιτροπή που θα ορίσει ο Έπαρχος. 

2. Τα συνήθη χρονοδιαγράμματα που τίθενται αφορούν τον καθορισμό όλων των περιοχών λουομένων.  
Συγκεκριμένα, αφού ολοκληρωθεί η εξέταση των αιτημάτων των τοπικών αρχών, αυτά που έτυχαν 
σχετικής έγκρισης αποστέλλονται μαζί με τις εισηγήσεις των Επάρχων, και όλα τα απαραίτητα έγγραφα 
(τοπογραφικά σχέδια, γραπτή περιγραφή της νέας περιοχής όπου καθορίζονται τα όρια της κλπ) προς 
το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων για την τελική έγκριση και έκδοση του διατάγματος από τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων, περί τα τέλη Απριλίου με αρχές Μαΐου κάθε έτους.  Με την έκδοση 
του διατάγματος γίνεται η τοποθέτηση των σημαντήρων. 

3. Σημειώνεται ότι το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας έχει επικοινωνήσει με τον κοινοτάρχη Αγίας Μαρίνας, ο 
οποίος ανέφερε ότι δεν έχει ακόμη κατατεθεί το σχετικό αίτημα προς τον Έπαρχο Πάφου. 

4. Πρόσθετα, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι η παραλιακή περιοχή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς, έχει 
εξεταστεί στα πλαίσια της Μελέτης για την προστασία και βελτίωση της ακτής της ευρύτερης παράκτιας 
περιοχής Κόλπου Χρυσοχούς, που εκπονήθηκε από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, σε συνεργασία 
με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων.  Ως περιοχή προτεραιότητας για την παράκτια ζώνη του Κόλπου 
Χρυσοχούς που μελετήθηκε σε λεπτομέρεια, καθορίστηκε το τμήμα της ακτής ανατολικά του αλιευτικού 
καταφυγίου Λατσιού, μήκους 3 χλμ περίπου (περιοχή δημοτικής πλάζ-κατασκηνωτικού χώρου), Τα έργα 
που προνοούνται, προωθούνται σταδιακά και κατά φάσεις. Κατά την Α΄ Φάση για την περιοχή αυτή 
έχουν κατασκευαστεί 4 παράλληλοι κυματοθραύστες και θωράκιση (οι εργασίες ολοκληρώθηκαν το 
2010). Βραχυπρόθεσμος στόχος για τα επόμενα χρόνια είναι να συμπληρωθούν όλες οι φάσεις που 
προνοούνται στην περιοχή αυτή (προνοείται η κατασκευή συνολικά 14 παράλληλων κυματοθραυστών). 

5. Το Γενικό Σχέδιο (Master Plan) για την περιοχή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς, προβλέπει την κατασκευή 
παράλληλων κυματοθραυστών για τη δημιουργία κοινοτικής πλαζ και θωράκιση της ακτής για 
προστασία του κοινοτικού γηπέδου. Επισημαίνεται στο Γενικό Σχέδιο ότι για την οριστικοποίηση των 
έργων και τη βέλτιστη διάταξη/τοποθέτηση των κυματοθραυστών θα απαιτηθεί ειδική μελέτη με 
μαθηματικό ή και με φυσικό προσομοίωμα.  Επιβάλλεται δε και η διεξαγωγή λεπτομερούς 
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περιβαλλοντικής μελέτης η οποία πρέπει να υποβληθεί για εξέταση στο Τμήμα Περιβάλλοντος 
συμφώνως της σχετικής Νομοθεσίας. 

6. Όπως προαναφέρθηκε, προωθείται κατά προτεραιότητα η υλοποίηση του Γενικού Σχεδίου στην περιοχή 
Λατσιού.  Παράλληλα προωθείται η υλοποίηση των Γενικών Σχεδίων και σε άλλες περιοχές 
προτεραιότητας που αντιμετωπίζουν τη μεγαλύτερη διάβρωση και άλλα προβλήματα όπως τα Περβόλια, 
η Γερμασόγεια και ο Άγιος Τύχωνας.  Η υλοποίηση του Γενικού Σχεδίου στις υπόλοιπες περιοχές 
συμπεριλαμβανομένης και της περιοχής Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς, θα προωθηθεί σε μεταγενέστερο 
στάδιο, μετά την ολοκλήρωση της κατασκευής των κυματοθραυστών στις περιοχές προτεραιότητας και 
ανάλογα με τις διαθέσιμες πιστώσεις του κρατικού προϋπολογισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.203, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.203, ημερομηνίας 23/10/2012 σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Τα ερωτήματα που θίγετε, ρυθμίζονται από το Άρθρο 13 του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως Νόμου (Ν.86/72), ο οποίος εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων. Σύμφωνα με το εν λόγω άρθρο, αποτελεί αδίκημα η χωρίς νόμιμη εξουσιοδότηση, οδήγηση 
μηχανοκίνητου οχήματος σε γη που δεν συνιστά μέρος οδού. Το υπό αναφορά αδίκημα τιμωρείται με 
χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τα €42.  Η οδήγηση μηχανοκίνητου οχήματος σε γη που δεν συνιστά οδό, 
δεν επιδέχεται εξώδικη ρύθμιση στο παρόν στάδιο. 

3. Σας πληροφορούμε επίσης ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, προώθησε εισήγηση 
προς το αρμόδιο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων για αύξηση της ποινής του αδικήματος και συμπερίληψή 
του στον πίνακα των Εξωδίκων προστίμων. 

4. Σημειώνεται ότι όταν περιέρχονται εις γνώση της Αστυνομίας περιπτώσεις οδήγησης των υπό αναφορά 
οχημάτων σε τέτοιους χώρους, η πληροφορία διερευνάται και οι παρανομούντες οδηγοί καταγγέλλονται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.204, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.204 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. 
Γιώργο Περδίκη και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 25-10-2012 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με το άρθρο 6(1) του Περί Προσφύγων Νόμου 2000-2009, το καθεστώς του Πρόσφυγα παύει 
να υφίσταται στις πιο κάτω περιπτώσεις: 

 Εάν οι συνθήκες οι οποίες οδήγησαν στην παραχώρηση προσφυγικού καθεστώτος έπαυσαν να 
ισχύουν ή έχουν μεταβληθεί σε τέτοιο βαθμό ώστε να μην απαιτείται πλέον προστασία. 

 Ο πρόσφυγας χρησιμοποιεί εκ νέου την εθνική προστασία ή έχει αποκτήσει νέα ιθαγένεια. 

(β) Σε περίπτωση κατόχου συμπληρωματικής προστασίας σύμφωνα με το άρθρο 19(3), του Περί 
Προσφύγων Νόμου η προστασία διατηρείται μέχρι την εξακρίβωση, ότι οι περιστάσεις οι οποίες 
οδήγησαν στην αναγνώριση του καθεστώτος της συμπληρωματικής προστασίας έπαυσαν να ισχύουν ή 
έχουν μεταβληθεί σε τέτοιο βαθμό ώστε να μην απαιτείται πλέον προστασία. 

(γ) Σύμφωνα με το άρθρο 6 Α (1) και 19 (3 Α) η ανάκληση ∆ιεθνούς Προστασίας (Προσφυγικού καθεστώτος 
και Συμπληρωματικής προστασίας) είναι εφικτή στις πιο κάτω περιπτώσεις: 

 Σε περίπτωση που ο Προϊστάμενος διαπιστώσει εκ των υστέρων ότι κάτοχος διεθνούς 
προστασίας έχει διαστρεβλώσει ή παραλείψει γεγονότα, περιλαμβανομένης της χρήσης πλαστών 
εγγράφων, η οποία διαστρέβλωση ή παράλειψη υπήρξε αποφασιστική για την αναγνώριση σε 
αυτό το πρόσωπο του καθεστώτος της διεθνούς προστασίας. 

 Όταν ο κάτοχος ∆ιεθνούς Προστασίας διαπράξει έγκλημα κατά της ανθρωπότητας, έγκλημα 
πολέμου ή έγκλημα κατά της ειρήνης. 

(δ) Επιπλέον, αναφέρονται και τα πιο κάτω άρθρα του Περί Προσφύγων Νόμου τα οποία είναι σχετικά: 

 Σύμφωνα με το άρθρο 29(1) ο ∆ιευθυντής του Τμήματος δύναται να αποφασίσει την απέλαση 
κατόχου διεθνούς προστασίας σε περίπτωση που το θεωρεί αναγκαίο για το συμφέρον της 
ασφάλειας της ∆ημοκρατίας ή για λόγους ∆ημόσιας Τάξης, όταν το εν λόγω πρόσωπο έχει 
καταδικασθεί τελεσίδικα για τη διάπραξη ιδιαίτερα σοβαρού αδικήματος. 
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 Σύμφωνα με το άρθρο 24(1) οι κάτοχοι ∆ιεθνούς Προστασίας οφείλουν να υπακούν στο 
Σύνταγμα, στους νόμους και κανονισμούς της ∆ημοκρατίας ενώ σύμφωνα με το εδάφιο 2 του 
ιδίου άρθρου, δεν επιτρέπεται σε πρόσφυγα να συμμετάσχει σε δραστηριότητες οι οποίες θέτουν 
σε κίνδυνο την ασφάλεια ή τη δημόσια τάξη της ∆ημοκρατίας ή είναι δυνατό να βλάψουν το 
δημόσιο συμφέρον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.206, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 25/10/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω ότι 
το θέμα των παραδοσιακών τεχνιτών δεν εμπίπτει αποκλειστικά στις αρμοδιότητες των Πολιτιστικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

2. Ωστόσο, πρόκειται για τομέα ο οποίος αντιμετωπίζεται στο πλαίσιο της πολιτικής που εφαρμόζουν οι 
Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, καλύπτοντας ένα ευρύ φάσμα 
δραστηριοτήτων όπως: Παραδοσιακή μουσική, χορός και τραγούδι, εκθέσεις παραδοσιακών 
τεχνών/επαγγελμάτων, φεστιβάλ κυπριακής γαστρονομίας, εκπαιδευτικά προγράμματα/σεμινάρια 
παραδοσιακών χορών, εργαστήρια παραδοσιακών χορών, συμμετοχή κυπρίων σε ανάλογες εκδηλώσεις στο 
εξωτερικό, κ.α. 

3. Επίσης, στο πλαίσιο του εκδοτικού τους προγράμματος, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες έχουν εκδώσει 
αριθμό βιβλίων αφιερωμένων σε σημαντικά θέματα του παραδοσιακού πολιτισμού της Κύπρου. 

4. Ο τομέας της παραδοσιακής χειροτεχνίας αποτελεί αρμοδιότητα της Υπηρεσίας Κυπριακής 
Χειροτεχνίας, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

5. Παρ' όλα αυτά, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες έχουν ήδη ετοιμάσει πρόσφατα, δύο συγκεκριμένα 
προγράμματα για περαιτέρω στήριξη τομέων του παραδοσιακού Πολιτισμού: το ένα αφορά τη δραστηριότητα 
φορέων/ατόμων που ασχολούνται με την μουσική και τον χορό και το άλλο τις δραστηριότητες φορέων/ατόμων 
που ασχολούνται με τις παραδοσιακές τέχνες. 

6. Ο χρόνος υλοποίησης των προγραμμάτων θα εξαρτηθεί από τη γενικότερη κατάσταση των δημόσιων 
οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.229, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών 

Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.235, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 2/11/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα που αφορά την 
εξέλιξη του προγράμματος αποναρκοθέτησης στην Κύπρο και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Μέχρι σήμερα έχουν εκκαθαριστεί εντός της Ουδετέρας Ζώνης, συνολικά 78 ναρκοπέδια ή ύποπτοι 
χώροι. Από αυτά τα 22 ανήκαν στην Εθνική Φρουρά, εκ των οποίων αφαιρέθηκαν και καταστράφηκαν 
2.156 νάρκες, ενώ τα υπόλοιπα 56 ανήκαν στις τούρκικες δυνάμεις κατοχής, από τα οποία αφαιρέθηκαν 
και καταστράφηκαν 18.275 νάρκες. 

(β) Από τα 78 της Ουδετέρας Ζώνης, έχουν αφαιρεθεί και καταστραφεί συνολικά 20.431 νάρκες (κατά 
προσωπικού και αντιαρματικές). Τα εν λόγω ναρκοπέδια καταλάμβαναν συνολική έκταση γης 
9.924.804m2, η οποία αποδόθηκε στους ιδιοκτήτες της για εκμετάλλευση. 

(γ) Στην Ουδετέρα Ζώνη απομένει μόνο ένα ναρκοπέδιο των τουρκικών δυνάμεων κατοχής, το οποίο 
βρίσκεται στην περιοχή ∆ερύνειας, και το οποίο δεν έχει εκκαθαριστεί μέχρι στιγμής από το Κέντρο 
Αποναρκοθέτησης των Ηνωμένων Εθνών, λόγω της άρνησης των κατοχικών δυνάμεων να το 
αποδεσμεύσουν. 

(δ) Η Εθνική Φρουρά δεν διαθέτει σήμερα ναρκοπέδια εντός της Ουδετέρας Ζώνης. Για οποιαδήποτε άλλη 
διευκρίνιση χρειαστείτε είμαι στην διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.244, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 9 Νοεμβρίου 2012, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το Κέντρο ∆ιημερεύουσας Φροντίδας Σπαστικών και Ανάπηρων Παιδιών-«Ανεμώνη» είναι Ιδιωτικό 
Κέντρο, το οποίο λειτουργεί από το 1982 και διοικείται από εθελοντικό οργανισμό (Παγκύπριο Σύνδεσμο 
Προστασίας Σπαστικών και Ανάπηρων Παιδιών). Στεγάζεται σε οικία στον Άγιο Ανδρέα και υπάγεται στο 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, από το οποίο λαμβάνει και τη μεγαλύτερη χορηγία. 
Ετήσια χορηγία στο εν λόγω Κέντρο, ύψους €11.960,00, παρέχει και το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, για το τμήμα του Κέντρου που λειτουργεί ως Κοινοτικό Νηπιαγωγείο. 

β) Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραχωρεί, μετά από απόφαση της Βουλής, υπηρεσίες 
εκπαιδευτικών λειτουργών σε Κέντρα ή Ιδρύματα στα οποία φοιτούν παιδιά σχολικής ηλικίας με σοβαρά 
νοητικά, κινητικά ή άλλα προβλήματα, έστω και αν αυτά υπάγονται στη δικαιοδοσία άλλου Υπουργείου. 
Την τρέχουσα σχολική χρονιά, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραχωρεί στο Κέντρο 
∆ιημερεύουσας Φροντίδας Σπαστικών και Ανάπηρων Παιδιών-«Ανεμώνη» δύο Εκπαιδευτικούς Ειδικών 
Μαθησιακών, Νοητικών, Λειτουργικών και Προσαρμοστικών Λειτουργιών με πλήρη απασχόληση, και 
μία λογοθεραπεύτρια για 19 διδακτικές περιόδους την εβδομάδα. Σημειώνεται ότι, τις συγκεκριμένες 
παροχές λαμβάνουν όλα τα παιδιά με ειδικές ανάγκες που φοιτούν σε όλα τα ∆ημόσια ∆ημοτικά Σχολεία 
και Νηπιαγωγεία. Μόνο στις περιπτώσεις των παιδιών που φοιτούν σε Ειδικά Σχολεία, παρέχονται 
πρόσθετες θεραπείες όπως Εργοθεραπεία, Φυσιοθεραπεία, Μουσικοθεραπεία κτλ. 

γ) Η Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης Λευκωσίας αξιολογεί τις ανάγκες όλων των 
παιδιών που φοιτούν στο Κέντρο, μετά από αίτημα των γονιών τους, αφού είναι δική τους επιλογή η 
φοίτησή τους στο συγκεκριμένο χώρο. Παράλληλα, η Συνδετική Λειτουργός του Υπουργείου Παιδείας 
παρακολουθεί την εξέλιξη της προόδου των παιδιών και προωθεί προς την Επαρχιακή Επιτροπή 
Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, τυχόν τροποποιήσεις στο Ατομικό Πρόγραμμα Εκπαίδευσης τους ή 
και επαναξιολόγηση των αναγκών τους. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει ευθύνη για τη 
λειτουργία ή και την εποπτεία του Κέντρου, παρά μόνο για την επιθεώρηση των Ειδικών Εκπαιδευτικών 
που διορίζονται εκεί από την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

δ) Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν μπορεί να αναλάβει τα λειτουργικά έξοδα του Κέντρου. 
Παρόλα αυτά, εξετάζει τρόπους περαιτέρω στήριξης του, μέσα στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του και 
σε συνεργασία με το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Συγκεκριμένα, το Υπουργείο 
Παιδείας διαθέτει όλες τις υπηρεσίες που προσφέρει το Κέντρο «Ανεμώνη» και μπορεί να ικανοποιήσει 
τις ανάγκες των παιδιών, μέσα από τις υφιστάμενες δομές των ∆ημόσιων Σχολείων, εφόσον το 
επιθυμούν και οι ίδιοι οι γονείς. 

ε) Σημειώνεται ότι, ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού, από το καλοκαίρι μέχρι σήμερα, επισκέφθηκε δύο 
φορές το Κέντρο και ενημερώθηκε για τα προβλήματά του. 

στ) Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, αναγνωρίζοντας τα σοβαρότατα προβλήματα που αντιμετωπίζει 
το Κέντρο ∆ιημερεύουσας Φροντίδας Σπαστικών και Ανάπηρων Παιδιών-«Ανεμώνη», πρόσφατα, και 
κατ’ εξαίρεση, προχώρησε στην οικονομική ενίσχυση του Συνδέσμου Γονέων του Κέντρου με το ποσό 
των €10.000,00. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.262, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση, και σας πληροφορώ ότι, βάσει ενημέρωσης που έχει λάβει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
από τα τρία (3) δημόσια πανεπιστήμια, κατά την ακαδημαϊκή χρονιά 2012-2013, δε φοιτούν Τουρκοκύπριοι 
(ΤΚ) φοιτητές στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου και στο Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

2. Στο Πανεπιστήμιο Κύπρου φοιτούν εννιά (9) Τουρκοκύπριοι φοιτητές. Συγκεκριμένα, τέσσερις (4) ΤΚ 
φοιτούν σε προπτυχιακό επίπεδο και πέντε (5) ΤΚ φοιτούν σε μεταπτυχιακό επίπεδο [τρεις (3) σε επίπεδο 
μάστερ και δύο (2) σε διδακτορικό επίπεδο]. 

3. Όσον αφορά στους τέσσερις ΤΚ προπτυχιακούς φοιτητές, σημειώνεται ότι, βάσει των σχετικών 
νομοθεσιών και αποφάσεων, όλοι οι Κύπριοι υπήκοοι και Ευρωπαίοι, προπτυχιακοί φοιτητές τόσο στο 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, όσο και στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου δεν καταβάλλουν δίδακτρα. Τα 
δίδακτρα καταβάλλονται από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προς τα δύο δημόσια πανεπιστήμια. 

4. Σε ό,τι αφορά σε άλλα βοηθήματα, επισυνάπτεται επιστολή του Πανεπιστημίου Κύπρου, ημερομηνίας 3 
∆εκεμβρίου 2012 (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ).» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.267, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.267 ημερομηνίας 9/11/2012 σχετικά με 
τα ερωτήματα που θέτει ο βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης και σας πληροφορώ ότι η διακύμανση του μαθητικού 
πληθυσμού των σχολικών μονάδων της περιοχής Τηλλυρίας έχει όπως παρουσιάζεται στον πιο κάτω πίνακα: 

ΣΧΟΛΙΚΟ ΕΤΟΣ ∆ΗΜ. Κ. ΠΥΡΓΟΥ ∆ΗΜ. ΠΩΜΟΥ ΓΥΜΝ. Κ. ΠΥΡΓΟΥ 

2008-2009 79 26 90 

2009-2010 68 23 89 

2010-2011 62 21 92 

2011-2012 52 22 85 

2012-2013 56 18 83 

2013-2014 54 16 72 

2014-2015 52 13 70 

2015-2016   64 

 Σημειώνεται ότι ο αριθμός των μαθητών του Γυμνασίου Κ. Πύργου αφορά το γυμνασιακό και λυκειακό 
κύκλο. 

 Από τα στοιχεία που προκύπτουν φαίνεται ότι όλοι οι μαθητές που αποφοιτούν από το ∆ημοτικό Κ. 
Πύργου συνεχίζουν στο Γυμνάσιο και στο Λύκειο Κ. Πύργου. Οι μαθητές που φοιτούν στο ∆ημοτικό Πωμού 
είναι ενταγμένοι στην Εκπαιδευτική Περιφέρεια του Γυμνασίου και Λυκείου Πόλης Χρυσοχούς. 

 Ο αριθμός των μαθητών στα δημόσια εκπαιδευτήρια της περιοχής Τηλλυρίας συναρτάται άμεσα με τον 
πληθυσμό της περιοχής και τη σύνθεσή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.306, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.306 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού κ. 
Νίκο Νικολαΐδη, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 19.11.2012 και σας πληροφορώ για 
τα ακόλουθα: 

(α) Τα Σχέδια των Πολεοδομικών Ζωνών των διοικητικών περιοχών Κάτω Πλατρών και Φοινιού έχουν 
τροποποιηθεί και σχετική Γνωστοποίηση δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 
27.10.2011. Κατά την τροποποίηση των Πολεοδομικών Ζωνών των κοινοτήτων, το Υπουργείο 
Εσωτερικών επιδίωξε να διασφαλίσει την εφαρμογή συμμετοχικών και διαφανών διαδικασιών. 

(β) Τα Κοινοτικά Συμβούλια Κάτω Πλατρών και Φοινιού υπέβαλαν ενστάσεις κατά των τροποποιημένων 
Σχεδίων των Πολεοδομικών Ζωνών, που θα μελετηθούν από Επιτροπή, στην οποία θα μετέχει και 
εκπρόσωπος της Τοπικής Αρχής, σύμφωνα με την καθορισθείσα από την Υπουργό Εσωτερικών 
διαδικασία. Ακολούθως, η Υπουργός Εσωτερικών θα εξετάσει τις ενστάσεις και θα τις υποβάλει στο 
Υπουργικό Συμβούλιο, μαζί με τις δικές της συστάσεις και παρατηρήσεις. Το Υπουργικό Συμβούλιο έχει 
εξουσία να επικυρώσει τα Σχέδια Πολεοδομικών Ζωνών των Κοινοτήτων ως έχουν ή να επιφέρει σε 
αυτά τις κατά την κρίση του αναγκαίες τροποποιήσεις. 

(γ) Ταυτόχρονα προωθείται η τροποποίηση και ο εκσυγχρονισμός του κειμένου της ∆ήλωσης Πολιτικής, 
ώστε αυτό να μπορεί να υποστηρίξει τις σύγχρονες ανάγκες κοινωνικής και οικονομικής ανάπτυξης της 
υπαίθρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.335, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι η καινούργια Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης με αριθμό 
2012/35/ΕΚ για τα ελάχιστα πρότυπα εκπαίδευσης, έκδοσης πιστοποιητικών και τήρησης φυλακών των 
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ναυτικών δεν εμπεριέχει καινούργιες απαιτήσεις για τα Ευρωπαϊκά Πλοία, αλλά απλά ενσωματώνει τις 
τροποποιήσεις της Μανίλας περί Προτύπων Εκπαιδεύσεως, Εκδόσεως Πιστοποιητικών και Τηρήσεως 
Φυλακών των Ναυτικών του 1978 όπως τροποποιήθηκε, στο Ευρωπαϊκό ∆ίκαιο. 

 Οι τροποποιήσεις της Μανίλας περί Προτύπων Εκπαιδεύσεως, Εκδόσεως Πιστοποιητικών και 
Τηρήσεως Φυλακών των Ναυτικών του 1978 όπως τροποποιήθηκε έχουν ενσωματωθεί στην κυπριακή 
νομοθεσία με τον περί ∆ιεθνούς Συμβάσεως περί Προτύπων Εκπαιδεύσεως, Εκδόσεως Πιστοποιητικών και 
Τηρήσεως Φυλακών των Ναυτικών του 1978 (Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012, Ν.12(ΙΙΙ)/2012.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την Πέμπτη, 17 Ιανουαρίου 2013, στις 12.00 το μεσημέρι, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.237-2012). 

 2. Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.220-2012). 

 3. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.270-2012). 

 4. O περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 
2012. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.053.116-2012). 

 5. O περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 
2012.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.117-2012). 

 6. O περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 
2012.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.118-2012). 

 7. Ο περί της Παροχής ∆ωρεάν Περίθαλψης σε Κρατικά Νοσηλευτήρια 
και ∆ημοσίου Βοηθήματος (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2012.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.120-2012). 

 8. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.085-2012). 

 9. Ο περί Εμπόρων Παλιών Μετάλλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.262-2012). 

 10. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.263-2012). 

 11. Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.264-2012). 

 12. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.093-2012). 

 13. Οι περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Εταιρειών και Εμπορικών 
Επωνυμιών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.049.086-2012). 

 14. Οι περί ∆ιπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.087-2012). 

 15. Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.088-2012). 

 16. Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.089-2012). 

 17. Οι περί Πτώχευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα του Επίσημου 
Παραλήπτη) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.090-2012). 

 18. Οι περί Εταιρειών (Τέλη και ∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.091-2012). 

 19. Οι περί Εταιρειών (Εκκαθάριση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.092-2012). 

 20. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το 
μήνα Φεβρουάριο του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.004). 

  21. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου Νόμος (Αρ.1) του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.204-2010). 

 22. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2010 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.103-2011). 

 23. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.221-2009). 

 24. Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων (Καθορισμός Τύπων, Τελών και Επιβαρύνσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.094-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών 
και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 2. «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη για άμεση 
λήψη μέτρων στήριξης της υπαίθρου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.016-2012). 

 Να ευχηθώ σε όλους καλά Χριστούγεννα, ευτυχισμένο τον καινούριο χρόνο και μακάρι ο καινούριος 
χρόνος να ανατείλει με ελπίδες και προσδοκίες για τον κυπριακό ελληνισμό! 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.35 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αναστασιάδης Νίκος Μέσης Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος 

Βότσης Άγγελος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργιάδης Χάρης Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

∆αμιανού Άριστος Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυρίδης Μάριος  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

2. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012», συζήτηση (Γ. Λαμάρης, Ανδρέας Κυπριανού, ∆. 
Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Φ. Σαρίκας, Ν. Κωνσταντίνου) και ψήφισή τους σε νόμους με τους τίτλους «Ο 
περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012». 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012», παρατηρήσεις του κ. Νεόφυτου Κωνσταντίνου και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» 
και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 
νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2013, το κείμενο της απόφασης και 
έγκρισή της. 

6. Συζήτηση (Ν. Παπαδόπουλος, Πρόεδρος, Ν. Κατσουρίδης, Ζ. Κουλίας, Χ. Γεωργιάδης, Ά. ∆αμιανού, Ι. 
Νικολάου, ∆. Συλλούρης, Ν. Νικολαΐδης, Γ. Περδίκης, Α. Νεοφύτου, Σ. Φυττής, Ζ. Ζαχαρίου, Α. 
Κυριακίδου, Ν. Κωνσταντίνου, Ν. Τορναρίτης) για την αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012» και απόφαση για αναβολή του για το τέλος της συνεδρίασης. 
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7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 2012», 
συζήτηση (Α. Φακοντής, Γ. Περδίκης, Τ. Μητσόπουλος, Ρ. Μαυρονικόλα, Α. Κυριακίδου, Σ. Φυττής, Ν. 
Τορναρίτης) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του  2012» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και 
Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» και απόρριψη της αναπομπής. 

10. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της συμφωνίας όλων των πλευρών για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο 
περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012». 

11. α. Εισήγηση του κ. Γιώργου Βαρνάβα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για 
αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Αφυπηρέτηση και 
Συναφή Θέματα) (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012», συζήτηση (Γ. Λαμάρης, Γ. 
Προκοπίου, Ν. Κατσουρίδης, Ν. Κωνσταντίνου, Τ. Μητσόπουλος, Ν. Παπαδόπουλος) και 
απόφαση για μη αναβολή του. 

β. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012» και «Ο περί των Μελών του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας (Αφυπηρέτηση και Συναφή Θέματα) (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) 
Νόμος του 2012», συζήτηση (Πρόεδρος, Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης, Ν. Παπαδόπουλος, Α. 
Νεοφύτου, Γ. Λαμάρης, Α. Μιχαηλίδης, Κ. Κωνσταντίνου, Ν. Κωνσταντίνου) και ψήφισή τους σε 
νόμους. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Καθυστέρηση στην καταβολή των εκταρικών επιδοτήσεων από τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών 
Πληρωμών - Καθυστέρηση στην καταβολή αποζημιώσεων από τον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης 
και το ύψος των ζημιών - Η επιβολή προστίμων για ρύπανση των υδατοφρακτών τα τελευταία πέντε 
χρόνια - Ανάγκη προώθησης αυστηρότερης νομοθεσίας κατά του καπνίσματος - Καταγγελίες για αύξηση 
του κατώτατου μισθού οικιακού βοηθού - ∆ιάθεση ποσού από παγκύπριο σχολικό έρανο για τους 
άπορους μαθητές της Ελλάδας - Συσκευές αδυνατίσματος και έλεγχοι για συμμόρφωσή τους με τα 
ευρωπαϊκά πρότυπα - Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική ερώτηση). 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αναστολή φόρου εγγραφής μεταχειρισμένων αυτοκινήτων από χώρες της ΕΕ - Εγγραφή αγροτικών 
δρόμων στη Σωτήρα - Η μη εγγραφή αγροτικών δρόμων στη Σωτήρα - Παραχώρηση δασικής γης για 
έργα στο συνοικισμό ΑΗΚ ∆εκέλειας - Ανάγκη νέου κοινοτικού κτιρίου στις Αγκλεισίδες - Προβλήματα 
από τη μετάβαση στην ψηφιακή τεχνολογία - ∆ιοργάνωση συναυλίας συγκροτήματος της χέβι-μέταλ στο 
Κούριο - Γαστρονομικός χάρτης της Κύπρου - Ευρωπαϊκό ψήφισμα για την αντιμετώπιση της ανεργίας 
των νέων - Το πρόγραμμα για τις θαλάσσιες χελώνες της Κύπρου - Εποχιακή απαγόρευση αλιείας σε 
επαγγελματίες ψαράδες - Αίτημα για αναβάθμιση του πυροσβεστικού σταθμού στο Μονιάτη - Καθεστώς 
αρχαιολογικών χώρων στο έδαφος των βρετανικών βάσεων σύμφωνα με τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης - 
Κάτοχοι καλλιεργήσιμης γεωργικής γης - Σχεδιασμός κατασκευής πάρκων στην κοινότητα Πομού - 
Αίτημα για δημιουργία παραλίας λουομένων στην περιοχή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς-Γιαλιάς - 
Ερωτήματα σχετικά με τις τετράτροχες και off road μοτοσικλέτες - Το καθεστώς προστασίας των 
πολιτικών προσφύγων - Ανάγκη ενίσχυσης των νέων παραδοσιακών τεχνιτών - Απόσυρση 
τεθωρακισμένων από στρατόπεδα της Εθνικής Φρουράς (εμπιστευτική απάντηση) - Μετατόπιση 
ναρκών στη ∆ένεια και τερματισμός αποναρκοθέτησης στη Νεκρή Ζώνη - Οικονομικά προβλήματα του 
θεραπευτικού και εκπαιδευτικού κέντρου “Ανεμώνη” - Χρηματικά βοηθήματα σε Τουρκοκυπρίους 
φοιτητές κρατικών πανεπιστημίων - Μαθητικός πληθυσμός και τρόπος ανάπτυξής του στην περιοχή 
Τηλλυρίας - Ανάγκη αναθεώρησης των πολεοδομικών ζωνών στις Κάτω Πλάτρες και το Φοινί - Νέα 
ευρωπαϊκή Οδηγία για τη ναυσιπλοΐα και Κύπρος. 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 17ης Ιανουαρίου 2013 

Ώρα έναρξης: 1.00 μ.μ. 

Αρ. 19 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλή σας μέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προτού εισέλθουμε στην ημερήσια διάταξη, θα ήθελα να καταδικάσω εκ μέρους του σώματος με τον 
πλέον έντονο τρόπο τον εμπρησμό του αυτοκινήτου του συναδέλφου Γεώργιου Τάσου από θρασύδειλους 
νυκτοβάτες.  Θέλω να δώσω με σαφήνεια το μήνυμα ότι η προσπάθεια κατατρομοκράτησης των εκπροσώπων 
του λαού με τέτοιου είδους εγκληματικές πράξεις θα πέσει στο κενό.  Καλούμε την αστυνομία να ενεργήσει 
τάχιστα για την εξιχνίαση αυτής της εγκληματικής πράξης και να προσαγάγει τους δράστες ενώπιον των 
αρμοδίων δικαστηρίων.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχουν κάποια θέματα τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.  Πρόκειται για τα ακόλουθα θέματα: 

1. «Ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των Οικογενειών τους να 
Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».   

2. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2013».   

3. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013».   

4. «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».   

5. «Ο περί της ∆ιαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».   

6. «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».   

7. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013».   

8. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013».   

9. «Ο περί Παροχής Ειδικής Χορηγίας σε Τυφλούς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».   

10. «Οι περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013».   

11. «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», 
πρόταση νόμου. 
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 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, θα προχωρήσω στην κήρυξη αυτών των θεμάτων ως 
επειγόντων και βεβαίως στην παραπομπή τους στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, με την παράκληση 
να συνέλθουν, για να τα μελετήσουν και να ετοιμάσουν τις σχετικές εκθέσεις. 

 Ρωτώ λοιπόν το σώμα: Υπάρχει ένσταση στην κήρυξή τους ως επειγόντων και στην παραπομπή τους 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει.   

 Ορίστε, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Το θέμα της ακίνητης ιδιοκτησίας έχω αντιληφθεί ότι έχετε ζητήσει να κηρυχθεί επείγον…  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι μέσα στον κατάλογο, ναι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εφόσον το έχουμε συζητήσει και στη σύσκεψη και η εισήγησή μου και στην επιτροπή Οικονομικών ήταν 
για αναβολή, εγώ ενίσταμαι στο να κηρυχθεί επείγον! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ καλά.  Αντιληπτό. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει λόγος να κηρυχθεί επείγον, για να ζητήσω αναβολή ύστερα ʼπού λίγη ώρα, με άλλα λόγια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει διαφορετική άποψη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι διαφορετική άποψη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από την άποψη του κ. Συλλούρη, εννοώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βεβαίως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βεβαίως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, θα θέσω το θέμα σε ψηφοφορία και θα ερωτήσω το σώμα:  Πόσοι είναι υπέρ της άποψης ότι 
πρέπει να κηρυχθεί επείγον αυτό το νομοσχέδιο και πόσοι είναι εναντίον; 

 Ορίστε, παρακαλώ να γίνει καταμέτρηση αυτών που τάσσονται υπέρ του να κηρυχθεί επείγον! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαεπτά υπέρ του να κηρυχθεί επείγον. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει αποχή.   

 Συνεπώς, με τριάντα μία ψήφους εναντίον και δεκαεπτά υπέρ, απορρίπτεται το αίτημα να κηρυχθεί 
επείγον αυτό το νομοσχέδιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου θέλει, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου ζητά το λόγο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορεί και η τοποθέτησή μου να θεωρηθεί εκτός διαδικασίας, αλλά τη θεωρώ πάρα 
πολύ σημαντική, από τη στιγμή που η ολομέλεια αποφάσισε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε διαδικαστικό θέμα δεν υπάρχει δικαιολόγηση ψήφου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, αν είναι για δικαιολόγηση ψήφου, είμαστε πράγματι εκτός τάξεως! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, δεν είναι θέμα δικαιολόγησης!  Όταν με ακούσετε, κύριε Κατσουρίδη…  Θεωρούμε πάρα πολύ 
σημαντικό το να δηλώσουμε -και, αν συμφωνούν και οι υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις, να βγει αυτό το μήνυμα- 
πως αυτή η Βουλή είναι δεσμευμένη να ψηφίσει νόμο που αφορά τον επιπρόσθετο φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας, 
με τη δέσμευση ότι το κράτος θα μπορεί να εισπράξει επιπρόσθετα €70 εκατομ. από το φόρο αυτό της ακίνητης 
ιδιοκτησίας.  Και ο λόγος που σήμερα δεν κηρύσσεται επείγον είναι γιατί δεν έχουμε όλες τις πληροφορίες 
μπροστά μας.  Ήρθε το νομοσχέδιο σήμερα το πρωί, αλλά η πολιτική μας δέσμευση, θέλουμε να το 
καταγράψουμε ως παράταξη -και εκτιμώ ότι, αν όλες οι πολιτικές δυνάμεις τοποθετηθούν και συμφωνούν, θα 
ενισχυθεί περισσότερο- είναι ένα ισχυρό μήνυμα που θα είναι ωσάν να έχουμε περάσει το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εδομένου ότι επέτρεψα την παρέκβαση τη διαδικαστική… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ∆εν είναι εκτός διαδικασίας… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εδομένου ότι θα κηρυχθεί επείγον… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Ήταν αρνητική ψήφος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει γίνει η ψηφοφορία, κύριοι!  Λοιπόν… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατά τον κανονισμό της Βουλής… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Περιμένετε!  Πήρα το λόγο εγώ, παρακαλώ, για να πω το εξής:  Νοουμένου ότι επέτρεψα την 
παρέκβαση, θα δώσω σε όλα τα κόμματα την ευκαιρία, εάν θέλουν, να τοποθετηθούν επί του θέματος!  Αυτό 
είχα να πω! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είπα ότι δεν είναι παρέκκλιση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.  Ο κ. Παπαδόπουλος, ο κ. Βαρνάβα, ο κ. Περδίκης, ο κ. Συλλούρης. Σύντομα, παρακαλώ! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ακριβώς για τους ίδιους λόγους που έχει προηγουμένως αναφέρει ο ευπαίδευτος συνάδελφος ο κ. 
Νεοφύτου και επειδή θεωρούμε ότι θα χρειαστεί κάποιος χρόνος, για να εξετάσουμε αυτό το νομοσχέδιο σε 
έκταση και σε βάθος, θεωρούμε ότι θα πρέπει και εμείς να δηλώσουμε απερίφραστα ότι δεσμευόμαστε να 
πετύχουμε τους στόχους που απαιτεί από εμάς η τρόικα, μέσω του μνημονίου, μέσω της ψήφισης μίας 
σχετικής νομοθεσίας το συντομότερο δυνατό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και στο πρώτο νομοσχέδιο το οποίο είχε κατατεθεί και απεσύρθη από πλευράς της 
κυβέρνησης σίγουρα υπήρχε δέσμευση ότι θα πρέπει το ποσό το οποίο απαιτείται να εισπραχθεί από το 
κράτος.  Και τότε είχαμε πρόθεση και εμείς και είχαμε καταθέσει μάλιστα και τροποποίηση, η οποία πάλι έδινε 
το συγκεκριμένο ποσό το οποίο είχε προγραμματιστεί… 

 Ο λόγος για τον οποίο, κύριε Πρόεδρε, σήμερα εμείς ταχθήκαμε εναντίον του κατεπείγοντος είναι 
ξεκάθαρος.  ∆ε γίνεται για ένα νομοσχέδιο το οποίο αφορά χιλιάδες συμπολιτών μας, για ένα νομοσχέδιο το 
οποίο θα επηρεάσει ολόκληρο τον κυπριακό λαό να μας ζητείται σε μία απλή συνεδρία της μίας, των δύο 
ωρών, χωρίς να ακουστούν οι απόψεις των άμεσα εμπλεκομένων ή επηρεαζομένων…  Και, αν πει κάποιος ότι 
είχαν ακουστεί στην προηγούμενη συνεδρία, να πω ότι αυτό το νομοσχέδιο που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας 
είναι εντελώς διαφορετικό από εκείνο το οποίο είχαμε την προηγούμενη φορά!  Άρα, και εμείς στέλνουμε το 
μήνυμα ότι σίγουρα θα πρέπει να ικανοποιήσουμε τη δέσμευση έναντι της τρόικας, αλλά από την άλλη πλευρά 
σίγουρα δε θα πρέπει το οποιοδήποτε νομοσχέδιο να είναι εις βάρος οποιωνδήποτε πολιτών, οι οποίοι 
πιθανόν να επηρεάζονται άμεσα.  Και αυτό, η άρνηση του κατεπείγοντος, να μην εκληφθεί από κάποιους ως, 
ξέρετε, θέληση να προστατεύσουμε κάποιες προνομιούχες ομάδες του κυπριακού λαού! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θεωρώ πράγματι σημαντική τη δήλωση που γίνεται εκ μέρους των κομμάτων, την 
οποία δε χρειάζεται να επαναλάβω, γιατί συμφωνώ απόλυτα.  Ακόμα, αν ο Υπουργός Οικονομικών στις 
διαβουλεύσεις που θα έχει τη ∆ευτέρα χρειάζεται ίσως και κάποια επιστολή που να υπογράφεται από τα 
κόμματα, εμείς ως Ευρωπαϊκό Κόμμα είμαστε διατεθειμένοι να υπογράψουμε αυτή τη δέσμευσή μας… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι τα πρακτικά! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 



1207 

 Πέραν των πρακτικών, κύριε Αβέρωφ!  Έχετε δίκαιο απόλυτο ότι τα πρακτικά μπορεί να είναι 
ικανοποιητικά, αλλά, επειδή μιλούμε με ξένους -είναι και πιο επίσημα σίγουρα τα πρακτικά από μία επιστολή- 
αν ίσως χρειάζεται κάτι στο χέρι με τη μορφή επιστολής, είμαστε διατεθειμένοι να υπογράψουμε, ώστε να 
διασφαλίζεται ότι το κράτος θα έχει εντός του 2013 τα επιπλέον €70 εκατομ. ως είσπραξη των κρατικών 
ταμείων, που είναι στόχος αυτού του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κάνω χρήση του δικαιώματός μου, κύριε Πρόεδρε, για τοποθέτηση επί αρνητικής ψήφου και λέω ότι 
εμείς έχουμε εισηγηθεί απλό τρόπο, κατανοητό, που βρίσκεται στα πλαίσια της υφιστάμενης νομοθεσίας, για να 
εισπραχθούν €90 εκατομ., χωρίς να μπούμε στις περιπέτειες στις οποίες μας βάζει το ενώπιόν μας 
νομοσχέδιο.  ∆υστυχώς, δεν αποδέχτηκε η κυβέρνηση αυτή μας την εισήγηση και τροποποίηση, γιʼ αυτό και 
είμαστε αναγκασμένοι, εφόσον η κυβέρνηση επιμένει σʼ αυτό το περίπλοκο και εμφανώς άδικο νομοσχέδιο για 
τη φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας, που επηρεάζει χιλιάδες μικροϊδιοκτήτες και ιδιοκτήτες που έχουν μία 
ελάχιστη ιδιοκτησία γης, να ζητήσουμε αυτό το νομοσχέδιο να συζητηθεί επαρκώς.  Και έχω πει και 
επαναλαμβάνω ότι εμείς είμαστε στη διάθεσή σας, αν χρειαστεί και ακόμα μία έκτακτη συνεδρίαση οσονούπω, 
σύντομα δηλαδή.  Είμαστε εδώ έτοιμοι να το συζητήσουμε και να το ψηφίσουμε πολύ σύντομα! 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς για το διαδικαστικό παραπέμπω τον τελευταίο συνάδελφο στους κανονισμούς, 
για να τους διαβάσει.  Όταν είναι για αρνητική ψήφο σε νομοσχέδιο ή πρόταση νόμου, επί της ουσίας, 
δικαιούσαι να κάνεις δικαιολόγηση, όχι για την προηγούμενη ψηφοφορία.  Κοιτάξετέ το, σελίδα 17!  
∆ιαφορετικά, έπρεπε, πριν ψηφίσετε, να πείτε γιατί δε θα συμφωνήσετε.  Αυτό είναι για το διαδικαστικό.   

 Θέλω να πω όμως κάτι επί της ουσίας.  Εμένα μένει ένα ερώτημα μέσα στο μυαλό μου.  Όταν ψηφίσαμε 
με τη μεγαλύτερη δυνατή ταχύτητα δεκάδες μνημονιακά νομοσχέδια που αφαιρούσαν ωφελήματα, μισθούς και 
οτιδήποτε άλλο έχει να κάνει με τον πολύ κόσμο και τους εργαζομένους, κανένας δεν επικαλέστηκε την 
ταχύτητα, τον όγκο, την αδυναμία πλήρους εξέτασης και συζήτησης.  Εκεί ήταν όλα δικαιολογημένα λόγω της 
ανάγκης!   

 ∆εύτερον, όποτε σε αυτή τη Βουλή, από την ημέρα που μπήκα, έρχεται πρόταση που αφορά την 
ακίνητη ιδιοκτησία, με τη μία ή την άλλη δικαιολογία πάει παρακάτω ή κατακρεουργείται.  Εδώ και χίλια λάθη να 
έχει, το 78% του κόσμου δε θα πληρώνει!  Και ακούω το εξής:  «Μπας και αδικήσουμε κάποιους πολίτες».  ∆εν 
αδικήσαμε χιλιάδες με τα άλλα μνημονιακά;  Και γιατί να σας πίστευα, αν ήμουν τρόικα, όταν θα σκεφτόμουν το 
απλό που σας λέω τώρα, ότι μόνο σε αυτή την πενταετία τρεις φορές παραπέμφθηκε το νομοσχέδιο για την 
ακίνητη ιδιοκτησία; 

 Τρίτον, κύριε Πρόεδρε, εάν οι προθέσεις είναι ειλικρινείς και τώρα, τότε να συμφωνήσουμε με την 
πρόταση του κ. Περδίκη, να έρθουμε σε μία εβδομάδα και να το ψηφίσουμε!  Αν είναι η πρόθεσή σας να μην 
αδικήσετε κανέναν από τους μεγαλοϊδιοκτήτες, διότι γιʼ αυτούς μιλούμε τώρα…  Ιδού η Ρόδος, ιδού και η 
Βουλή!  Τι λέτε εσείς;  Εσείς λέτε τώρα ότι για ένα θέμα που χιλιοσυζητήθηκε στη Βουλή θέλουμε μερικούς 
μήνες μετά τις προεδρικές.  Είναι τόση η αδυναμία σύλληψης και αντίληψης;  ∆ε νομίζω!  Σε μία εβδομάδα να 
τα ψηφίσουμε!  Να στείλετε και την υπογραφή σας στην τρόικα, λέγοντας ότι «εμείς οι διαφωνούντες 
δεσμευόμαστε σε μία εβδομάδα», παρʼ όλο που εγώ διαφωνώ με τούτη τη λογική.  Γιατί να αρχίσουμε να 
στέλνουμε τώρα επιστολές στην τρόικα και να της δίνουμε -δεν ξέρω εγώ τι- διαπιστευτήρια;  Κανεί!  ∆ώσαμε 
σε πολλούς τελευταία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η δική μου εισήγηση είναι να βρίσκεται το προεδρείο της Βουλής σε επαφή με τα κόμματα και, εάν 
υπάρχει συναίνεση, να πραγματοποιηθεί συνεδρία του σώματος και πριν από τις προεδρικές εκλογές. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Το πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε, με την πρόταση του κ. Περδίκη, την οποία δεν έχω δει -και ίσως, αν μας 
τη δώσει το Κίνημα των Οικολόγων και επίσημα, να μπορέσουμε να τη μελετήσουμε- είναι ότι δε βγαίνουν τα 
νούμερα.  Εντάξει, ο κ. Περδίκης λέει βγαίνουν.  Επειδή το είχαμε συζητήσει και στην επιτροπή… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ας μην μπούμε όμως, σας παρακαλώ, στην ουσία σε μια διαδικαστική πρόταση, για να συνέλθει η 
Βουλή και πριν από τις προεδρικές εκλογές. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …είμαστε στη διάθεσή σας να τα εξετάσουμε. 

 Μια και έχω το λόγο, κύριε Πρόεδρε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έχω το λόγο, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος ομιλεί! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Συγγνώμη κι εγώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί να γίνει…  

 Συγγνώμη, κύριε… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Τι σημαίνει “συγγνώμη”;  Έχω το λόγο, κύριε Πρόεδρε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας δικαιούμαι να σας διακόψω! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μου αφαιρείτε το λόγο επί της διαδικασίας! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γιατί να σας αφαιρέσω το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!   

 Εγώ δίνω το λόγο, κύριε Κατσουρίδη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ζητώ το λόγο επί της διαδικασίας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας. 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, θεωρώ ότι διαδικαστικά συζήτηση επί της ουσίας δεν μπορεί να γίνει.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το έχω επισημάνει, κύριε Κατσουρίδη. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία!  Είναι μία πρόταση, όχι υιοθέτηση της πρότασης του κ. Περδίκη επί της ουσίας.  Λέω την 
πρόταση του κ. Περδίκη την υιοθετώ, τη διαδικαστική, να ’ρθουμε σε μια βδομάδα.  Αυτό είναι το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω καταθέσει μία εισήγηση:  Να μη βάλουμε χρονικούς περιορισμούς, να είμαι σε επαφή με τα 
κόμματα και, εάν υπάρχει συναίνεση, τότε να πραγματοποιηθεί.  Ας μη βάλουμε μία εβδομάδα, ας μη 
δεσμευτούμε με κάποια συγκεκριμένη ημερομηνία. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆ε με αφήσατε να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.  ∆ε θα διαφωνούσα με την εισήγησή σας.  Απλά 
εξηγούσα ότι δεν είναι και τόσο απλά τα πράγματα, γιατί οφείλω να σχολιάσω το γεγονός ότι, σε ό,τι ανέφερε 
προηγουμένως ο κ. Κατσουρίδης, ότι τόσα νομοσχέδια τα εξετάσαμε, δεν είναι με τη μορφή… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της ουσίας δε θα δεχθώ να απαντήσει! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με όλο το σεβασμό, κύριε Πρόεδρε, προσπαθώ να εξηγήσω... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι η διαδικασία, κύριε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, να περιοριστούμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε παρακαλώ! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ουδέποτε ισχυριστήκαμε ότι όλα τα υπόλοιπα νομοσχέδια δεν τα εξετάσαμε.  Αυτό το νομοσχέδιο ήρθε 
σήμερα και δεν προλάβαμε να το εξετάσουμε.  Αυτό είναι που ζητάμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτά ελέχθησαν.  Τώρα επί της διαδικασίας. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επομένως, το πιο σημαντικό, κύριε Πρόεδρε, το οποίο πρέπει να τονίσουμε είναι ότι και αυτό το νέο 
νομοσχέδιο που μας έφερε η κυβέρνηση δεν έχει εγκριθεί από την τρόικα, άρα, αντί να κάμνουμε 
λογαριασμούς μόνοι μας χωρίς να λογαριάζουμε τον ξενοδόχο, και αυτό το στοιχείο θα πρέπει να μπει μέσα 
στις σκέψεις μας.  Να επανεξετάσουμε, αν θέλετε, σε λίγες μέρες, αλλά θα πρέπει να γνωρίζουμε και τις θέσεις 
τις τρόικας και μπορεί να μεσολαβήσει η κυβέρνηση γύρω από αυτό το θέμα, για να ξέρουμε αν υπάρχει 
οποιοδήποτε όφελος στο να συνεχίσουμε αυτές τες συζητήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι που θα επιμένω.  Ο κ. Παπαδόπουλος δεν έπρεπε να αφεθεί να απαντήσει σε 
επιχειρήματα επί της ουσίας.  Ένα το κρατούμενο.  ∆εύτερον, αφού απάντησε, θα πω απλά και πάλι.  Τα πέντε 
τα άλλα επρολάβετε να τα δείτε σε βάθος σήμερα;  Τα άλλα τα κατεπείγοντα! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, τα είδαμε άλλες ημέρες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, νομίζω να ολοκληρώσουμε αυτή τη συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η δική μας η θέση παραμένει, Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ θα θέσω το θέμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρέ μου, σε παρακαλώ!   

 Το να δώσουν τη συναίνεσή τους τα κόμματα εγώ δεν μπορώ να το δεχτώ, γιατί φρονώ ότι τουλάχιστον 
ένα κόμμα δεν πρόκειται να τη δώσει.  Να καθοριστεί από τώρα.  ∆εν είναι σε εφτά μέρες, είναι σε δέκα.  
∆ιαφορετικά, αφού ήταν καθαρή η πρόθεση να μη συζητηθεί πριν τις προεδρικές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλω να ακούσω τις απόψεις των κομμάτων επί της εισήγησης πραγματοποίησης συνεδρίας της 
Βουλής οπωσδήποτε πριν από τις προεδρικές. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το κόμμα που και σήμερα θέλει να φαίνεται ο θεματοφύλακας των διαδικασιών 
παραβιάζει το ίδιο τη διαδικασία!  Για ένα νομοσχέδιο που κατετέθη, για να συζητηθεί ως κατεπείγον, 
απερρίφθη το αίτημα της κυβέρνησης να εξεταστεί ως κατεπείγον και θέλουν αυτοί που μιλούν για τις 
διαδικασίες και το σύνταγμα αυτό το σώμα, που απέρριψε το κατεπείγον του νομοσχεδίου, να καθορίσει 
συνεδρία της ολομέλειας που θα εξετάσει το θέμα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πού είναι το πρόβλημα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί του θέματος της συγκεκριμένης εισήγησης, κύριε Συλλούρη. 

 Ορίστε.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να τοποθετηθείτε στο διαδικαστικό.  Τι σχέση έχει η απόρριψη της διαδικασίας 
με το να καθοριστεί ημερομηνία;  Μα, δηλαδή εδώ εννά τρελαθούμε!  Εάν η Βουλή δηλαδή απορρίψει ένα 
νομοσχέδιο επί της διαδικασίας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το θέμα είναι πολύ απλό, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε!  Συγγνώμη, διότι, όταν μου λέει ο κ. Αβέρωφ να μην του κάμνω μαθήματα 
επί της διαδικασίας, θα του κάμω!  Εάν η Βουλή τόσα χρόνια, όποτε απορρίπτει επείγον νομοσχέδιο, δεν 
καθορίζει ημερομηνία, επειδή απέρριψε το κατεπείγον, είναι πρωτοφανές! Όταν απορριφθεί το κατεπείγον, 
κύριε Νεοφύτου, παραπέμπεται στην αρμόδια επιτροπή και επανέρχεται.  Κι εγώ λέω:  Επειδή διαγιγνώσκω, 
και διαψεύστε με, ότι η πρόθεσή σας είναι σώνει και καλά να πάει μετά τις προεδρικές, ζητώ δέσμευση ότι θα 
ψηφίσουμε πριν τις προεδρικές. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω το λόγο; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι δέσμευση στην πορεία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Συλλούρης έχει πάρει το λόγο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Καταρχάς, για τη διαδικασία, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι η άποψή μου είναι ότι, από την ώρα που δεν 
εκηρύχθη κατεπείγον, δεν υπήρχε λόγος να συζητούμε.  Όμως υπήρχε ένας άλλος λόγος:  Η ανάγκη να 
δώσουμε τη σωστή εικόνα σ’  αυτούς που έχουμε ανάγκη να μας κρίνουν τη ∆ευτέρα.  Αντιλαμβάνομαι ο κ. 
Αβέρωφ Νεοφύτου, παρεκκλίνοντας από τη διαδικασία, εξυπηρέτησε την ουσία και έπρεπε να εκτιμηθεί τούτο.  
Το λέω αυτό, διότι εμίλησε με τον Υπουργό Οικονομικών, από ό,τι αντιλαμβάνομαι, και διασκέδασε τις 
ανησυχίες του που δεν κηρύξαμε κατεπείγον το θέμα με βάση αυτή τη δήλωση των κομμάτων.  Άρα, αν 
μιλούμε αυστηρά με τη διαδικασία, δεν είναι κατεπείγον και τερματίζεται η συζήτηση!  Αν θέλουμε να 
εξυπηρετήσουμε την πραγματικότητα που έχουμε μπροστά μας… Είναι μόνο γι’ αυτό το λόγο που έγιναν οι 
διάφορες συζητήσεις και δηλώσεις.  Και έπρεπε, επαναλαμβάνω, αυτό να εκτιμηθεί. 

 Τώρα έρχομαι στο θέμα της δικής σας εισήγησης, αφού όμως πω τα εξής:  Πρώτον, εμείς δεν ψηφίσαμε 
την αναβολή στις 20 του ∆εκέμβρη, γιατί θεωρούσαμε, και το είπα, ότι έπρεπε να ψηφιστεί αυτός ο νόμος και 
να έρθουμε με την άνεσή μας, εφόσον θα εφαρμόζετο το 2013, να τον τροποποιήσουμε, όπως όλοι έβλεπαν 
ότι υπήρχε ανάγκη.  ∆όθηκε ένας μήνας παράταση στην κυβέρνηση -εγώ δεν ήθελα να κάμω κριτική σε αυτή 
τη διαδικασία- και ήρθαν σήμερα το πρωί να μας φέρουν νομοσχέδιο.  Μετά που ξεκίνησε ουσιαστικά η 
συνεδρίαση της επιτροπής Οικονομικών, ενώ εγνώριζαν πριν ένα μήνα ότι θα συνεδριάζαμε στις 17 του 
Γενάρη.  Άρα, κύριε Κατσουρίδη, σέβομαι και δέχομαι αυτό που είπετε, ότι δεν πρέπει να μιλούμε επί της 
ουσίας και να μείνουμε στη διαδικασία, η απάντηση όμως στις δικές σας θέσεις επί της ουσίας δε νομίζω ότι 
παρεκκλίνει της διαδικασίας.  Μιλώντας, μπήκατε στην πιο σημαντική ουσία, όχι στην ουσία του νομοσχεδίου, 
αλλά αναλύσατε προσεγγίσεις και φιλοσοφίες. 

 Εγώ προσωπικά δε νιώθω ότι μπορώ να καταταγώ σε αυτούς που υποστηρίζουν τους έχοντες και 
κατέχοντες, αν είναι αυτή η προσπάθειά σας.  Η αναβολή έγινε για πολύ συγκεκριμένους ουσιαστικούς λόγους 
και όχι για να εξυπηρετηθούν κάποιοι.  Το λέω αυτό, γιατί αυτό το νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας, κύριε 
Κατσουρίδη, εξυπηρετεί τους έχοντες και κατέχοντες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να μην μπούμε σε αυτή τη συζήτηση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εξετάστε το, αν δεν το εξετάσατε!  Εξυπηρετεί τους έχοντες και κατέχοντες… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, παρακαλώ, να μην μπούμε περαιτέρω επί της ουσίας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν μπαίνω στην ουσία, απλώς απαντώ στην ουσία που είπε ο κ. Κατσουρίδης. 

 Όσον αφορά την εισήγησή σας, και τελειώνω, είμαι έτοιμος να τη σκεφτώ.  Η δική μου άποψη είναι ότι, 
μια και φτάσαμε μέχρι εδώ, πρέπει να μείνουμε μετά τις προεδρικές εκλογές.  Και δεν είναι σκοπιμότητα, είναι 
ουσία, να κάμουμε μια αλλαγή ουσιαστική σε αυτή τη ρύθμιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσω… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Προχωρήστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μα, να προχωρήσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά, από τη στιγμή που υπάρχει διάλογος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Έχει εξαντληθεί η συζήτηση, τελειώνουμε με τον κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, επί της ουσίας δε θα τοποθετηθούμε.  Εκείνο το οποίο θέλω να πω είναι το εξής: Υπό 
κανονικές συνθήκες η ολομέλεια έχει αποφασίσει ότι δεν είναι κατεπείγον.  Ωραία!  Θα πρέπει να παραπεμφθεί 
στην αρμόδια επιτροπή και να συζητηθεί.  Όμως εμείς τοποθετηθήκαμε αρνητικά στο κατεπείγον και ήμουν 
ξεκάθαρος στην τοποθέτησή μας.  Και ο λόγος είναι ότι δε δόθηκε ο ανάλογος χρόνος να συζητηθεί στην 
αρμόδια επιτροπή, να παρουσιαστούν ενώπιον της επιτροπής οι άμεσα επηρεαζόμενοι και εμπλεκόμενοι, να 
κατατεθούν πιθανόν στοιχεία τα οποία θα ζητήσει η επιτροπή, για να καταλήξουν και οι πολιτικές δυνάμεις στην 
άποψή τους κατά πόσο θα το υιοθετήσουν ως έχει ή ακόμη και να καταθέσουν οποιεσδήποτε τροποποιήσεις, 
γιατί υπάρχουν και πολιτικές δυνάμεις που πιθανόν να θέλουν να καταθέσουν τροποποιήσεις.  

 Άρα, έρχομαι στην εισήγησή σας, κύριε Πρόεδρε.  Εμείς ως Ε∆ΕΚ, από τη στιγμή την οποία είναι έτοιμη 
η επιτροπή Οικονομικών και την άλλη βδομάδα και σε δέκα μέρες και σε δεκαπέντε μέρες, αν χρειάζονται, να 
τεθεί προς συζήτηση και να περάσει όλη αυτή η διαδικασία που έχω πει προηγουμένως, δεν έχουμε απολύτως 
κανένα πρόβλημα να ψηφιστεί πριν από τες προεδρικές εκλογές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 ∆εδομένου ότι, όπως αντιλαμβάνομαι, δε γίνεται αποδεκτή η εισήγηση να καθοριστεί συγκεκριμένη 
ημερομηνία, η εισήγηση η δική μου ούτως άλλως ισχύει, δηλαδή, αν διαπιστωθεί ότι υπάρχει συναίνεση, 
μπορεί να συγκληθεί η Βουλή.  Είναι άλλωστε στις εξουσίες του Προέδρου του σώματος.  

 Γι’  αυτό προχωρώ πλέον στη νομοθετική εργασία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης, αφού εζήτησε προηγουμένως. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επιτρέψτε μου αυτή την παρέμβαση, διότι εγώ διαφορετικά κατάλαβα την εισήγησή σας:  Θεωρούμε 
δεδομένο ότι θα γίνει διαδικασία για συνεδρίαση χωρίς ημερομηνία, άρα αναζητούμε την πληροφόρηση από 
την τρόικα, γιατί είναι ένα γκρίζο σημείο το αν η τρόικα επληροφορήθηκε, κάνουμε τις διαδικασίες κοινωνικής 
διαβούλευσης και, αν εσείς κρίνετε από όσα θα έρθουν ενώπιόν σας ότι πρέπει να γίνει συνεδρίαση, γίνεται η 
συνεδρίαση, αλλά η απόφαση της ολομέλειας πρέπει να περιλαμβάνει αυτή τη διαδικασία, νομίζω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η διαδικασία είναι απλή και την έχω εξηγήσει επαρκώς, δε χρειάζεται άλλη εξήγηση. 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν.  ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, δε θα ήθελα να αφήσω ασχολίαστο κάτι που λέχθηκε τρεις φορές, 
νομίζω, προηγουμένως.  Το συγκεκριμένο νομοσχέδιο του οποίου αναβλήθηκε η συζήτηση θα πρέπει να πάει 
στην τρόικα, για να έχουμε την προέγκριση της τρόικας, αν θα το συζητήσουμε.  Εγώ θεωρώ αυτό το θέμα 
εντελώς απαράδεκτο και προσβλητικό για τη Βουλή.  ∆εν έχουμε κανένα λόγο, πέραν των όσων κακώς 
συμφωνηθήκαν στο Μνημόνιο Συναντίληψης, το οποιοδήποτε νομοσχέδιο έρχεται στη Βουλή να το στέλλουμε 
στην τρόικα για προέγκριση, αν θα το συζητήσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ 

 Επομένως, το υπό συζήτηση νομοσχέδιο παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή για 
εξέταση και μελέτη. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Εφαρμογής Κοινοτικών 
Αποφάσεων και Κοινοτικών Κανονισμών 
που Αφορούν Θέματα Αλιείας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.001-2013).  

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  
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2. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.002-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης - 
Πλαίσιο για ∆ιασυνοριακή Συνεργασία 
μεταξύ Τοπικών Κοινοτήτων ή Αρχών και 
περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.003-2013). 

Εσωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

4. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.004-2013). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

5. Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 2007, 
Νόμος του 2007, Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.005-2013). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 2008, 
Νόμος του 2008, Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.006-2013). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης του Κράτους του 
Κατάρ για συνεργασία στον Πολιτιστικό 
Τομέα (Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.007-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

8. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για 
το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 
Ανεπάρκειας για το έτος 2013 Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.009-2013). 

Υγείας  Υγείας 

9. Ο περί της Αποτέφρωσης Ανθρωπίνων 
Λειψάνων Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.012-2013). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

10. Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.013-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

11. Έγγραφο [Υπ. Υγείας 1/2013 - Λειτουργοί 
Υπηρεσιών Υγείας, Νοσηλευτικοί 
Λειτουργοί, Νοσηλευτικοί Λειτουργοί 
(Κλάδος Ψυχικής Υγείας) και Επισκέπτριες 
Υγείας)], σύμφωνα με τις διατάξεις του 
περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας 
στη ∆ημόσια Υπηρεσία και για άλλα 
Συναφή Θέματα Νόμου του 2011 [Ν. αρ. 
25(Ι)/2011]. 
(Αρ. Φακ. 15.17.009). 

Υγείας  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12. Έγγραφο [Υπ. Γεωργίας 
Αρ. 1/2013 - Γρ/κό Λειτουργό (ΟΚΓΒ)] που 
αφορά την απασχόληση έκτακτου 
υπαλλήλου στον Οργανισμό Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, σύμφωνα με 
τον περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία Νομικών 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 
1985  
(Αρ. 169/1985). 
(Αρ. Φακ. 10.10.016). 

13. Ειδικό έγγραφο [Υπ. Οικον. 1/2013 - 
Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο 
(Αρχαιολόγοι και 
Ανθρωπολόγοι/Οστεολόγοι)], σύμφωνα με 
τις διατάξεις του περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμου του 2011 [N. αρ. 
25(Ι)/2011]. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

14. Έγγραφο [Υπ. Εργασίας, Αρ. 1/2013 - Υπ. 
Κοινωνικής Ευημερίας, Υπ. Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, Τμ. Εργασίας και Τμ. 
Εργασιακών Σχέσεων (Λειτουργοί 
Κοινωνικών Υπηρεσιών, Ιδρυματικοί 
Λειτουργοί, Λειτουργοί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, Β. Ασφαλιστικοί Λειτουργοί, 
Εργατικοί Λειτουργοί και Επιθεωρητές 
Εργασιακών Σχέσεων)] που αφορά την 
πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στο 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, σύμφωνα με τις πρόνοιες 
των περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμων του 1995 
έως 2011. 
(Αρ. Φακ. 15.17.007). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

15. Ειδικό έγγραφο (Υπ. Π. Π. 1/2013 - 
Επιμελητές), σύμφωνα με την παράγραφο 
(α) του εδαφίου 3 του άρθρου 3 του περί 
της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας 
στη ∆ημόσια Υπηρεσία και για Άλλα 
Συναφή Θέματα Νόμου του 2011 [Ν. αρ. 
25(Ι)/2011].  
(Αρ. Φακ. 15.17.010). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16. Έκθεση αποσταλείσα από την Υπουργό 
Εσωτερικών μετά την έγκριση από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, ημερομηνίας 
19.12.2012, για την αναπροσαρμογή των 
διοικητικών ορίων της κοινότητας Μαρί της 
επαρχίας Λάρνακας και την ένταξη στα 
όρια της κοινοτήτας Μαρί της ακίνητης 
ιδιοκτησίας η οποία αποτελούσε μέρος του 
θαλάσσιου χώρου στο θαλάσσιο μέτωπο 
της υπό απαλλοτρίωση περιοχής για τη 
δημιουργία του Ενεργειακού Κέντρου στο 
Βασιλικό, το οποίο έχει επιχωθεί για 
δημιουργία ξηράς, σύμφωνα με το άρθρο 
114(γ) των περί Κοινοτήτων Νόμων του 
1999 έως 2011. 
(Αρ. Φακ. 19.22.001).  

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

17. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (Αρ. 67, 68, 
70, 71, 72, 74, 75, 76, 77, 80, 81, 82, 83, 
84, 86, 87, 88, 89, 90, 91, 92, 93, 95 και 
96) του 2012 αποσταλέντα από το 
Υπουργείο Οικονομικών στις 9 Ιανουαρίου 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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2013, σύμφωνα με το εδάφιο (1) του 
άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του 
2012 Νόμου του 2011  
[Ν. αρ. 53(ΙΙ)/ 2011]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

18. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (Αρ. 97, 98, 
99, 101, 102, 103, 104, 105, 106, 107, 
108, 109, 110, 111, 112, 113, 114, 115, 
116, 117, 118 και 120) του 2012 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 9 Ιανουαρίου 2013, 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 2012 
Νόμου του 2011  
[Ν. αρ. 53(ΙΙ)/ 2011]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

19. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς το Θεατρικό 
Οργανισμό Κύπρου (Πίνακας αρ. 2 του 
2012), σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2012 Νόμου του 
2012  
[Ν. αρ. 18(ΙΙ)/2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών 
(Ρύθμισις και Τέλη) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.002-2013). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  
και  
Νεόφυτο Κωνσταντίνου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

Υγείας  

2. Ο περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.003-2013). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  
και  
Νεόφυτο Κωνσταντίνου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

3. Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.004-2013). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  
και  
Νεόφυτο Κωνσταντίνου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

Εσωτερικών  

4. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.005-2013). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  
και  

Εσωτερικών 
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Νεόφυτο Κωνσταντίνου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

5. Ο περί Γεωργικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.006-2013). 

Γεώργιο Τάσου,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας,  
Κυριάκο Χατζηγιάννη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου, και  
Ευθύμιο ∆ίπλαρο,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

6. Ο περί της Μη Απαίτησης Σύμβασης 
Εγγύησης σε Ενυπόθηκα ∆άνεια Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.007-2013). 

Ανδρέα Κυπριανού  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε καταθέσει τέσσερις προτάσεις νόμου, οι οποίες είναι ένα πακέτο προτάσεων, 
είναι οι αριθμοί 1, 2, 3 και 4 στον κατάλογο των προτάσεων νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτές που έχω ήδη αναγνώσει εννοείτε; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όχι, δεν είναι από αυτές που κηρύχθηκαν ως κατεπείγουσες, για να προωθηθούν σήμερα στην 
ολομέλεια.  Επειδή για τις προτάσεις αυτές έγινε μια πρώτη συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών και επειδή 
είναι πακέτο αυτές οι προτάσεις, είχαμε συνεννοηθεί ότι θα παραπέμπονταν στην επιτροπή Οικονομικών και 
στην επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε μελετήσει τον κατάλογο και δεν είναι μέσα; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Είναι μέσα.  Είναι οι υπ’ αριθμόν 1, 2, 3 και 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όχι να σταλούν σε διάφορες επιτροπές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πού έχετε εισηγηθεί να παραπεμφθούν; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ήταν να παραπεμφθούν στην επιτροπή Οικονομικών και την επιτροπή Εσωτερικών και να εξεταστούν 
και οι τέσσερις σε κοινή συνεδρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Υπάρχει ένσταση να παραπεμφθούν; 

 ∆εν υπάρχει, άρα παραπέμπονται. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Το πρώτο θέμα αποσύρεται και αντικαθίσταται από άλλο νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε σήμερα.   
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 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012».  Για το θέμα αυτό έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Προσφύγων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης  Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Νοεμβρίου, και στις 4 και 6 ∆εκεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια της πρώτης 
συνεδρίασης της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, της Υπηρεσίας Ασύλου του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου, η Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, εκπρόσωποι της 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων, της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες, του 
Future Worlds Center και της Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη, Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ).  Το Ανώτατο ∆ικαστήριο, 
παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Προσφύγων Νόμου για την 
πληρέστερη εναρμόνιση των προνοιών του με τις διατάξεις της Οδηγίας 2005/85/ΕΚ του Συμβουλίου της 1ης 
∆εκεμβρίου 2005, σχετικά με τις ελάχιστες προδιαγραφές για τις διαδικασίες με τις οποίες τα κράτη μέλη 
χορηγούν και ανακαλούν το καθεστώς του πρόσφυγα, καθώς και της Οδηγίας 2004/83/ΕΚ του Συμβουλίου της 
29ης Απριλίου 2004, για θέσπιση ελάχιστων απαιτήσεων για την αναγνώριση και το καθεστώς των υπηκόων 
τρίτων χωρών ή των απατρίδων ως προσφύγων ή ως προσώπων που χρήζουν διεθνούς προστασίας για 
άλλους λόγους. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου τροποποιείται ο περί Προσφύγων Νόμος ως 
ακολούθως: 

1. Περιορίζεται το δικαίωμα διαμονής και διακίνησης των αιτητών διεθνούς προστασίας, των δικαιούχων 
αυτής και των οικογενειών τους εντός της επικράτειας της ∆ημοκρατίας, η οποία τελεί υπό τον 
αποτελεσματικό έλεγχο της κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας.  

2. Μεταφέρεται η αρμοδιότητα εκπροσώπησης ασυνόδευτων ανήλικων αιτητών διεθνούς προστασίας 
ενώπιον της Υπηρεσίας Ασύλου και της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων από την Επίτροπο 
Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού στο διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 

3. Αντικαθίσταται ο ορισμός του όρου “τελική απόφαση” από νέο ορισμό, ώστε να αναφέρεται πλέον μόνο 
στην πρωτόδικη απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου επί προσφυγής δυνάμει του άρθρου 146 του 
συντάγματος, χωρίς να περιλαμβάνει την κατ’ έφεση απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου που ισχύει 
σήμερα. 

4. Ανατίθεται η αρμοδιότητα εξέτασης νέων στοιχείων ή νέας αίτησης ή νέας διοικητικής προσφυγής που 
υποβάλλεται από τον ίδιο αιτητή διεθνούς προστασίας στην Υπηρεσία Ασύλου ή στην Αναθεωρητική 
Αρχή Προσφύγων, ανάλογα με το ποια αποφάσισε επί της αίτησης του αιτητή.  

5. Καθίσταται αναδρομικά εκτελεστή η απόφαση της Υπηρεσίας Ασύλου αναφορικά με αίτηση διεθνούς 
προστασίας, εάν ο αιτητής αποσύρει εμπρόθεσμη διοικητική προσφυγή ενώπιον της Αναθεωρητικής 
Αρχής Προσφύγων, πριν η Αρχή αυτή αποφασίσει επί της διοικητικής προσφυγής. 

6. Στις αποφάσεις οι οποίες υπόκεινται σε διοικητική προσφυγή ενώπιον της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφύγων, προστίθενται και οι αρνητικές αποφάσεις του προϊσταμένου της Υπηρεσίας Ασύλου που 
αφορούν την οικογενειακή επανένωση.  

7. Παρέχεται η δυνατότητα αποκάλυψης πληροφοριών οι οποίες λαμβάνονται στα πλαίσια της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας ή των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει αυτής, για σκοπούς 
ποινικής έρευνας ή/και ποινικής δίωξης. 
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Σημειώνεται ότι πριν από την κατάθεση του παρόντος νομοσχεδίου στη Βουλή από την εκτελεστική 
εξουσία κατατέθηκε στη Βουλή συναφής με τις πρόνοιές του πρόταση νόμου από την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών, με τίτλο «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η οποία συζητήθηκε 
σε αριθμό συνεδριάσεων τόσο πριν από την κατάθεση του νομοσχεδίου όσο και παράλληλα με  αυτό. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η διευκρίνιση ότι η εκπροσώπηση ασυνόδευτων ανηλίκων από την 
Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού ανάγεται σε νομική εκπροσώπηση.  Επειδή όμως το 
εύρος των τροποποιήσεων που περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο είναι μεγαλύτερο από το εύρος των 
ρυθμίσεων που προτείνονται στην πρόταση νόμου, οι οποίες καλύπτονται εν πολλοίς από το νομοσχέδιο, η 
επιτροπή αποφάσισε να επικεντρωθεί στη συζήτηση του νομοσχεδίου. 

  Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, η ανάγκη 
τροποποίησης της βασικής νομοθεσίας για τους Πρόσφυγες προέκυψε, λόγω των κενών που εντοπίστηκαν 
στο στάδιο της διαβούλευσης μεταξύ κλιμακίου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, που βρισκόταν στην Κύπρο τον 
Ιούλιο του 2012, και του Υπουργείου Εσωτερικών, της Υπηρεσίας Ασύλου και του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης σε θέματα ασύλου και μετανάστευσης, καθώς και για την αντιμετώπιση των 
προβλημάτων που δημιουργήθηκαν κατά την εφαρμογή της.  Συναφώς, η κατάθεση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου κρίθηκε αναγκαία μεταξύ άλλων για τους πιο κάτω λόγους: 

1. Παρατηρήθηκε πως ένας μεγάλος αριθμός αιτητών ασύλου και δικαιούχων διεθνούς προστασίας 
διαμένει ή/και διακινείται μέσω των κατεχόμενων περιοχών της ∆ημοκρατίας. Συναφώς, με σχετική 
πρόνοια στο υπό αναφορά νομοσχέδιο, περιορίζεται το δικαίωμα παραμονής και διακίνησής τους μόνο 
στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας περιοχές. 

2. Παρατηρήθηκε πως αιτητές ασύλου που εφεσίβαλαν σχετική απόφαση της Υπηρεσίας Ασύλου στην 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων υπέβαλλαν νέα στοιχεία σε μεταγενέστερο στάδιο με σκοπό την 
επανεξέταση της αίτησής τους.  Ως εκ τούτου, κρίθηκε σκόπιμο όπως στο υπό αναφορά νομοσχέδιο 
περιληφθεί πρόνοια, ώστε να διασαφηνιστεί ότι αρμόδια αρχή για την πρωτογενή και τελεσίδικη εξέταση 
οποιασδήποτε μεταγενέστερης αίτησης υποβληθεί εκ νέου από τον ίδιο αιτητή είναι η Αναθεωρητική 
Αρχή Προσφύγων και όχι η Υπηρεσία Ασύλου, η οποία θα εξετάζει την εν λόγω αίτηση μόνο αναφορικά 
με τα νέα στοιχεία που θα υποβάλλονται σε σχέση με την αρχική και απορριφθείσα αίτηση/διοικητική 
προσφυγή.   

3. Ενώ, σύμφωνα με τις πρόνοιες της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, η Επίτροπος Προστασίας 
των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού δύναται να ενεργεί ως εκπρόσωπος των ασυνόδευτων ανηλίκων 
αυτοπροσώπως ή μέσω λειτουργών του γραφείου της κατά τη διαδικασία εξέτασης αιτήσεων διεθνούς 
προστασίας, η ίδια κρίνει ότι η εν λόγω εκπροσώπηση ανάγεται σε νομική εκπροσώπηση και ως εκ 
τούτου απαιτείται η ανάθεση της εκπροσώπησης ασυνόδευτων ανηλίκων σε ιδιώτες δικηγόρους, οι 
οποίοι θα προσλαμβάνονται με σύμβαση.  Σύμφωνα όμως με σχετικές γνωματεύσεις του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, διασαφηνίζεται ότι η εν λόγω “εκπροσώπηση” επιτρέπεται μόνο 
από την ίδια την επίτροπο ή λειτουργούς του γραφείου της και όχι από ιδιώτη δικηγόρο.  Περαιτέρω, 
λόγω των προβλημάτων ερμηνείας της έννοιας “εκπροσώπηση ασυνόδευτων ανηλίκων”, προέκυψε 
αδιέξοδο στη συνεργασία μεταξύ της Υπηρεσίας Ασύλου και της Επιτρόπου Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού, με αποτέλεσμα την αναβολή της εξέτασης των αιτημάτων των εν λόγω 
ανήλικων αιτητών κατά παράβαση των προνοιών των Οδηγιών 2205/85/ΕΚ και 2003/9/ΕΚ.  Ως εκ 
τούτου, η προτεινόμενη στο υπό αναφορά νομοσχέδιο ανάθεση της εκπροσώπησης των ασυνόδευτων 
ανηλίκων στο διευθυντή Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας συνιστά τη νομοθετική λύση.   

4. Ο ορισμός του όρου “τελική απόφαση” στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία χορηγεί στους αιτητές 
ασύλου την ιδιότητα αυτή μέχρι την εξέταση τυχόν προσφυγής στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, είτε σε 
πρωτόδικη διαδικασία είτε σε κατ’ έφεση, με αποτέλεσμα την ευνοϊκότερη μεταχείρισή τους σε σχέση με 
τις απαιτήσεις της Οδηγίας 2005/85/ΕΚ, που ορίζει ως “τελεσίδικη απόφαση” την εκδίκαση της 
πρωτοβάθμιας προσφυγής, σύμφωνα με σχετική απόφαση του ∆ικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
στην υπόθεση “C-69/10 Brahim Samba Diouf”.  Σύμφωνα με την απόφαση αυτή, η Οδηγία αυτή απαιτεί 
μόνο το ένδικο μέσο της πρωτόδικης εκδίκασης, χωρίς να επιβάλλεται και δεύτερος (κατ’ έφεση) βαθμός 
δικαιοδοσίας.  Αποτέλεσμα αυτής της ευνοϊκότερης μεταχείρισης είναι η επιμήκυνση του χρόνου 
παραμονής των αιτητών ασύλου στη ∆ημοκρατία, με συνεπακόλουθο την κάλυψη των εξόδων 
συντήρησής τους από το κράτος για μεγαλύτερο χρονικό διάστημα.  Συναφώς, με σκοπό τη μείωση του 
κόστους που επωμίζεται το κράτος, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται η αντικατάσταση του 
ορισμού του όρου “τελική απόφαση”, ώστε να αφορά μόνο στην πρωτόδικη απόφαση του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου επί προσφυγής δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος, χωρίς να περιλαμβάνει την κατ’ 
έφεση απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 

5. Με τον προτεινόμενο νόμο επιτυγχάνεται επιτάχυνση των σχετικών διαδικασιών, μείωση των κρατικών 
δαπανών με την καλύτερη διευκρίνιση του όρου “τελική απόφαση” και την εκπροσώπηση των 
ασυνόδευτων ανηλίκων από την Υπηρεσία Κοινωνικής Ευημερίας αντί του διορισμού ιδιωτικών 
δικηγόρων. 
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 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου και ειδικότερα με την προτεινόμενη πρόνοιά του για μεταφορά της αρμοδιότητας για 
εκπροσώπηση ασυνόδευτου ανηλίκου στο διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας.  Ειδικότερα, 
όπως ανέφερε η ίδια, η πρακτική ανάθεσης της σχετικής εκπροσώπησης σε ιδιώτες δικηγόρους για διαδικασίες 
ενώπιον διοικητικής αρχής, την οποία είχε πρόθεση να εφαρμόσει η Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων 
του Παιδιού, παραβιάζει τις πρόνοιες του περί Νομικής Αρωγής Νόμου. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου και επισήμανε στην επιτροπή ότι ο κρατικός προϋπολογισμός του 2013 δεν μπορεί να 
επιβαρυνθεί με οποιαδήποτε επιπρόσθετα κονδύλια, λόγω των δύσκολων δημοσιονομικών συνθηκών στις 
οποίες βρίσκεται η κυπριακή οικονομία σήμερα.  Ως εκ τούτου, η ίδια εκπρόσωπος εξέφρασε την αντίθεση της 
για ενδεχόμενη ανάθεση της εκπροσώπησης ασυνόδευτων ανηλίκων σε ιδιώτες δικηγόρους, αφού αυτό 
συνεπάγεται πρόσθετη επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισμού.  

 Η εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων συμφώνησε με τη μεταφορά της αρμοδιότητας για την εκπροσώπηση ασυνόδευτων ανηλίκων 
από την Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού στο διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας και διευκρίνισε πως θα εφαρμοστούν οι πρόνοιες της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας για το 
θέμα αυτό, αφού, κατά την άποψή της, η φύση της εν λόγω εκπροσώπησης δεν είναι σε καμία περίπτωση 
νομική.  

 H Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού κατέθεσε στην επιτροπή σχετικό υπόμνημα, 
ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2012, με τις θέσεις και απόψεις της σχετικά με την εκπροσώπηση των 
ασυνόδευτων ανήλικων αιτητών ασύλου ενώπιον της Υπηρεσίας Ασύλου και της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφύγων.  Στο εν λόγω υπόμνημα επισημαίνεται η πάγια θέση της, όπως αυτή εκφράστηκε και κατά τη 
συζήτηση της σχετικής πρότασης νόμου, για την οποία έγινε αναφορά πιο πάνω, ότι η εν λόγω εκπροσώπηση 
είναι νομικής φύσης και απορρέει από τις υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας τόσο από τη Σύμβαση των Ηνωμένων 
Εθνών για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού όσο και από την Ευρωπαϊκή Οδηγία 2005/85/ΕΚ.  Περαιτέρω, σύμφωνα 
με το ίδιο υπόμνημα, για το εν λόγω θέμα έχουν γίνει συστάσεις προς τη ∆ημοκρατία μέσω της Έκθεσης της 
ΕCRI (European Commission against Racism and Intolerance) του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Κύπρο 
(Μάιος 2011) και μέσω της Επιτροπής των Ηνωμένων  Εθνών για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού.  Συναφώς, στο 
ίδιο υπόμνημα τονίζεται ότι η εν λόγω εκπροσώπηση μπορεί να ασκηθεί μόνο από δικηγόρους ειδικά 
εκπαιδευμένους, οι οποίοι θα ενεργούν για λογαριασμό της αρμόδιας αρχής, ανεξαρτήτως αν αυτή είναι η 
Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού ή ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, 
καθώς και ότι η φύση της εν λόγω εκπροσώπησης πρέπει να καθορίζεται ρητά στις διατάξεις του νόμου. Ως εκ 
τούτου, δε φέρει ένσταση σε σχέση με την προτεινόμενη με το νομοσχέδιο πρόνοια για μεταφορά της 
αρμοδιότητας για την εν λόγω εκπροσώπηση από την Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού 
στο διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, υπό την προϋπόθεση ότι ο διευθυντής των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας θα προβεί στις απαραίτητες ενέργειες που θα διασφαλίζουν ότι οι ασυνόδευτοι ανήλικοι 
θα είναι δικαιούχοι νομικής εκπροσώπησης κατά τη διαδικασία εξέτασης του αιτήματός τους για άσυλο.  

 Ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος, σε γραπτό υπόμνημά του προς την επιτροπή, ημερομηνίας 21ης 
Νοεμβρίου 2012, εκφράζει τη διαφωνία του συλλόγου σε σχέση με τη μεταφορά της αρμοδιότητας της 
εκπροσώπησης ασυνόδευτων ανηλίκων από την Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού στο 
διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, μιας υπηρεσίας ιδιαίτερα βεβαρημένης με άλλα καθήκοντα.  
Ειδικότερα, όπως αναφέρεται, η εκπροσώπηση ασυνόδευτων ανηλίκων πρέπει να αναλαμβάνεται από 
πρόσωπα τα οποία έχουν το εχέγγυο της ανεξαρτησίας, γεγονός που αποκλείει τη δυνατότητα να αναλάβει την 
εν λόγω εκπροσώπηση ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, αφού αυτός υποχρεούται να 
ακολουθεί την εκάστοτε κυβερνητική πολιτική.  Περαιτέρω, σύμφωνα με το ίδιο υπόμνημα, η εν λόγω 
εκπροσώπηση πρέπει να θεωρείται νομικής φύσης και ως εκ τούτου η ανάθεσή της σε καταρτισμένους και 
έμπειρους ιδιώτες δικηγόρους αποτελεί τη μόνη οδό για ικανοποιητική εξασφάλιση των συμφερόντων των 
ανηλίκων.  Συναφώς, όπως αναφέρεται, είναι αδύνατο η νομική εκπροσώπηση ασυνόδευτων ανηλίκων να 
αναλαμβάνεται από δικηγόρους της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, αφού ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας μαζί με τη Νομική Υπηρεσία αποτελούν το νομικό σύμβουλο του κράτους, περιλαμβανομένης και 
της Υπηρεσίας Ασύλου, και εκπροσωπεί την υπηρεσία αυτή στο Ανώτατο ∆ικαστήριο σε περιπτώσεις 
προσφυγής, γι’ αυτό δεν μπορεί να εκπροσωπεί ταυτόχρονα και τους ασυνόδευτους ανηλίκους.  Επιπρόσθετα, 
όπως αναφέρεται, η επιβάρυνση στα κρατικά ταμεία από την ανάθεση της εκπροσώπησης σε ιδιώτες 
δικηγόρους θα είναι ιδιαίτερα χαμηλή λόγω του μικρού αριθμού περιπτώσεων ασυνόδευτων ανηλίκων και 
συγκριτικά πιο χαμηλή από την επιβάρυνση από την ανάληψη τέτοιων καθηκόντων από κυβερνητικούς 
λειτουργούς.  Ως εκ τούτου, σύμφωνα με το εν λόγω υπόμνημα, η αρμοδιότητα εκπροσώπησης ασυνόδευτων 
ανηλίκων (20 το 2009, 35 το 2010 και 15 το 2011) πρέπει να παραμείνει στην Επίτροπο Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού, παρέχοντάς της ταυτόχρονα τη δυνατότητα ανάθεσης της εν λόγω εκπροσώπησης 
σε ιδιώτες δικηγόρους, εφόσον της χορηγηθεί για το σκοπό αυτό σχετικό κονδύλι από τη ∆ημοκρατία. 
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 Οι εκπρόσωποι του Future Worlds Center και της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους 
Πρόσφυγες κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής σχετικά υπομνήματα στα οποία αναφέρονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η προτεινόμενη με το υπό αναφορά νομοσχέδιο πρόνοια για τον περιορισμό του δικαιώματος διαμονής 
και διακίνησης των αιτητών διεθνούς προστασίας δεν αιτιολογείται επαρκώς, γι’ αυτό και υπάρχουν 
επιφυλάξεις σε σχέση με τη συμβατότητά της με τον Κανονισμό για την Πράσινη Γραμμή του 2004 και 
την Ευρωπαϊκή Οδηγία 2004/83/ΕC. 

2. Η προτεινόμενη τροποποίηση που αφορά τη μεταφορά της αρμοδιότητας για εκπροσώπηση 
ασυνόδευτου ανήλικου αιτητή από την Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού στο 
διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας επίσης δεν αιτιολογείται επαρκώς, καθώς στηρίζεται 
αποκλειστικά στο γεγονός ότι μέχρι στιγμής δεν έχει εφαρμοστεί η σχετική εκπροσώπηση από την 
Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού και στο γεγονός ότι λόγω αυτού έχουν 
παγοποιηθεί όλα τα αιτήματα ασύλου ασυνόδευτων ανηλίκων.  Όπως διασαφηνίζεται, η σχετική 
εκπροσώπηση αφορά και νομικά ζητήματα που απορρέουν από τις υποχρεώσεις εναρμόνισης με το 
κοινοτικό κεκτημένο, αλλά και από τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού, γι’ 
αυτό απαιτείται περαιτέρω διευκρίνιση σχετικά με τον τρόπο υλοποίησής της από το διευθυντή των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, σε περίπτωση που προκύπτουν νομικά θέματα. 

3. Παράλληλα με την τροποποίηση του ορισμού του όρου “τελική απόφαση” πρέπει να ρυθμιστεί το 
καθεστώς και τα δικαιώματα των αιτητών ασύλου έως την τελική απόφαση του δικαστηρίου και 
συγκεκριμένα το δικαίωμα προσφυγής ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 

4. Η προτεινόμενη τροποποίηση που αφορά την εξέταση νέων στοιχείων ή νέας αίτησης ή νέας διοικητικής 
προσφυγής του ίδιου αιτητή δεν είναι συμβατή με την ευρωπαϊκή Οδηγία 2005/85/ΕΚ, καθώς, στις 
περιπτώσεις που υποβάλλεται νέα αίτηση με νέα στοιχεία, το κράτος μέλος οφείλει να διενεργήσει νέα 
πλήρη εξέταση. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή μέλη της εξέφρασαν επιφυλάξεις σε 
σχέση με κάποιες από τις πρόνοιές του και ζήτησαν πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με αυτές. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, σχολιάζοντας τις επιφυλάξεις 
που εκφράστηκαν από μέλη της επιτροπής, επισήμανε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο περιορισμός του δικαιώματος διαμονής και διακίνησης των αιτητών διεθνούς προστασίας, των 
δικαιούχων αυτής και των οικογενειών τους εντός της επικράτειας της ∆ημοκρατίας η οποία τελεί υπό 
τον αποτελεσματικό έλεγχο της κυβέρνησης είναι νομικά επιτρεπτός, αφού έχει ανασταλεί η εφαρμογή 
του κοινοτικού κεκτημένου στις μη ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία περιοχές.  

2. Η εκπροσώπηση ασυνόδευτων ανήλικων αιτητών ασύλου αφορά εκπροσώπηση ενώπιον της διοίκησης 
και όχι ενώπιον δικαστηρίου.  Ειδικότερα, όπως ανέφερε ο ίδιος, ούτε η Οδηγία 2005/85/ΕΚ ούτε η 
Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού αναφέρονται σε νομικά υποχρεωτική 
εκπροσώπηση ασυνόδευτων ανηλίκων από ιδιώτη δικηγόρο, ενέργεια που κρίνεται ως “καταρχήν 
νομικά επισφαλής”.  Ως εκ τούτου, η Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού ορίστηκε ως 
εκπρόσωπος των ασυνόδευτων ανηλίκων, ώστε να ενεργεί αυτοπροσώπως ή μέσω λειτουργών του 
γραφείου της κατά τη διαδικασία εξέτασης αιτήσεων διεθνούς προστασίας.  Επειδή όμως υπήρξαν 
διαφωνίες μεταξύ της επιτρόπου και της Υπηρεσίας Ασύλου σε σχέση με τη φύση της εκπροσώπησης 
και για το ποιος τελικά θα αναλάμβανε την εν λόγω εκπροσώπηση, κρίθηκε σκόπιμη η προτεινόμενη με 
το νομοσχέδιο τροποποίηση για μεταφορά της αρμοδιότητας εκπροσώπησης ασυνόδευτων ανήλικων 
αιτητών διεθνούς προστασίας ενώπιον της Υπηρεσίας Ασύλου και της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφύγων από την Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού στο διευθυντή των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι 
ενήμερη για το ότι δεν έχει εφαρμοστεί η σχετική πρόνοια για εκπροσώπηση των ασυνόδευτων 
ανηλίκων από την Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού και για το γεγονός ότι λόγω 
αυτού έχουν παγοποιηθεί όλα τα αιτήματα ασύλου ασυνόδευτων ανηλίκων, γι’ αυτό, όπως επισήμανε, η 
αρμοδιότητα πρέπει να μεταφερθεί στο διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, αφού για το 
θέμα αυτό έχει ξεκινήσει διαδικασία παράβασης του κοινοτικού κεκτημένου από τη ∆ημοκρατία.  
Αναφορικά με την πιθανή ανάγκη εκπροσώπησης ασυνόδευτων ανηλίκων ενώπιον δικαστηρίου, ο ίδιος 
εκπρόσωπος ανέφερε ότι στις περιπτώσεις αυτές θα εφαρμόζεται ο περί Νομικής Αρωγής Νόμος.    

3. Η τροποποίηση του ορισμού του όρου “τελική απόφαση”, ώστε να αφορά μόνο στην πρωτόδικη 
απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου επί προσφυγής δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος, χωρίς 
να περιλαμβάνει την κατ’ έφεση απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, είναι νομικά επιτρεπτή και 
καλύπτει τις απαιτήσεις της Οδηγίας 2005/85/ΕΚ που ορίζει ως “τελεσίδικη απόφαση” την εκδίκαση της 
πρωτοβάθμιας προσφυγής σύμφωνα με σχετική απόφαση του ∆ικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
στην υπόθεση “C-69/10 Brahim Samba Diouf”.  Συναφώς, αποτέλεσμα της εν λόγω τροποποίησης είναι 
ο περιορισμός των οικονομικών δικαιωμάτων των αιτητών ασύλου.  
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 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου η Υπηρεσία Ασύλου σε συνεργασία με το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας απέστειλαν στην επιτροπή νέο αναθεωρημένο κείμενό του.  
Το νέο αυτό νομοσχέδιο εξετάστηκε κατ’ άρθρο από την επιτροπή στην παρουσία εκπροσώπων της 
Υπηρεσίας Ασύλου του Υπουργείου Εσωτερικών, των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Η 
Επίτροπος για την Προστασία των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν κατέστη δυνατό να 
παραστεί στη συνεδρία της επιτροπής. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις δήλωσαν πως υιοθετούν τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όπως αυτό 
διαμορφώθηκε, και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή 
της στο σώμα για λήψη τελικής απόφασης από την ολομέλεια. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης  

 Σοφοκλής Φυττής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Φειδίας Σαρίκας  Στέλλα Κυριακίδου 

 Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο έχει ήδη κυκλοφορήσει  σχετική έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών στις 11 ∆εκεμβρίου 2012.  Ωστόσο, ύστερα από την αναβολή της 
συζήτησής του από την ολομέλεια του σώματος στις 13 ∆εκεμβρίου 2012, η επιτροπή επανεξέτασε το εν λόγω 
νομοσχέδιο σε νέα συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιανουαρίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της Υπηρεσίας Ασύλου του ίδιου 
υπουργείου, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
καθώς και η Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού. 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός του εν λόγω νομοσχεδίου, οι απόψεις των ενδιαφερομένων, καθώς και τα 
ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής του περιλαμβάνονται στην αρχική 
έκθεση της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της νέας συνεδρίας της, η επιτροπή επανεξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο ιδιαίτερα σε 
σχέση με τις επιφυλάξεις που εκφράστηκαν αναφορικά με την προτεινόμενη πρόνοιά του για τη μεταφορά της 
αρμοδιότητας εκπροσώπησης των ασυνόδευτων ανήλικων αιτητών διεθνούς προστασίας ενώπιον της 
Υπηρεσίας Ασύλου και της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων από την Επίτροπο Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού στο διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 

 Ειδικότερα, μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τους αρμόδιους λειτουργούς όπως διασαφηνιστεί κατά 
πόσο η εκπροσώπηση ασυνόδευτων ανήλικων αιτητών διεθνούς προστασίας, σύμφωνα τόσο με τις πρόνοιες 
της Οδηγίας 2005/85/ΕΚ όσο και με τις πρόνοιες της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα του 
Παιδιού, ανάγεται σε νομική εκπροσώπηση, ώστε να καθοριστεί ρητά στο υπό αναφορά νομοσχέδιο η αρμόδια 
αρχή για την εν λόγω εκπροσώπηση.  Παράλληλα, μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι το θέμα της 
εκπροσώπησης των ασυνόδευτων ανηλίκων πρέπει να καθοριστεί στο νομοσχέδιο με τον καλύτερο δυνατό 
τρόπο, ώστε να εφαρμόζεται αποτελεσματικά, χωρίς να επιβαρύνεται ο κρατικός προϋπολογισμός, λόγω της 
πιθανής ανάγκης ανάθεσης της εκπροσώπησης σε ιδιώτες δικηγόρους.  Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής και η 
βουλευτής κ. Στέλλα Κυριακίδου ανέφεραν ότι το θέμα της εκπροσώπησης των ασυνόδευτων ανηλίκων 
συζητήθηκε στο Συμβούλιο της Ευρώπης, όπου διευκρινίστηκε ότι η εν λόγω εκπροσώπηση περιλαμβάνει και 
νομική εκπροσώπηση από ανεξάρτητη αρχή. 

 Τοποθετούμενος επί των πιο πάνω, ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας επισήμανε εκ νέου στην επιτροπή ότι η εκπροσώπηση ασυνόδευτων ανήλικων αιτητών διεθνούς 
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προστασίας αφορά εκπροσώπηση ενώπιον της Υπηρεσίας Ασύλου ή της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων 
και όχι ενώπιον δικαστηρίου.  Συναφώς, όπως επισήμανε ο ίδιος εκπρόσωπος, σύμφωνα με τις πρόνοιες του 
άρθρου 17 της Οδηγίας 2005/85/ΕΚ, τα κράτη μέλη δεν υποχρεούνται να παρέχουν νομική εκπροσώπηση 
ενώπιον της διοίκησης και ως εκ τούτου στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία η εν λόγω εκπροσώπηση 
έχει ανατεθεί στην Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, ώστε να ενεργεί αυτοπροσώπως ή 
μέσω λειτουργών του γραφείου της κατά τη διαδικασία εξέτασης αιτήσεων διεθνούς προστασίας.   

 Περαιτέρω, όπως διασαφήνισε ο ίδιος εκπρόσωπος, στην Οδηγία 2005/85/ΕΚ περιλαμβάνεται πρόνοια 
για υποχρεωτική νομική εκπροσώπηση κάθε αιτητή ενώπιον δικαστηρίου, η οποία έχει ενσωματωθεί στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία, σύμφωνα με την οποία παρέχεται νομική αρωγή ενώπιον του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου σε κάθε αιτητή με βάση τον περί Νομικής Αρωγής Νόμο.  Συναφώς, στις περιπτώσεις όπου 
απαιτείται εκπροσώπηση ασυνόδευτων ανηλίκων ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, θα εφαρμόζεται η εν 
λόγω πρόνοια της βασικής νομοθεσίας.   

 Αναφερόμενος ο ίδιος εκπρόσωπος στη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα του 
Παιδιού, διασαφήνισε ότι, ενώ σ’ αυτήν περιλαμβάνεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία η ∆ημοκρατία 
υποχρεούται να παρέχει νομική εκπροσώπηση στους ασυνόδευτους ανηλίκους, σε άλλη πρόνοιά της 
καθορίζεται ότι κάθε κράτος ενεργεί στον τομέα αυτό στο βαθμό που το επιτρέπουν οι οικονομικοί και άλλοι 
πόροι που διαθέτει.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, ενώ η εκπροσώπηση των ασυνόδευτων 
ανηλίκων από την Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, αυτοπροσώπως ή μέσω λειτουργών 
του γραφείου της, είναι νομικά επιτρεπτή, λόγω των διαφωνιών μεταξύ της πιο πάνω επιτρόπου και της 
Υπηρεσίας Ασύλου σε σχέση με τη φύση της εκπροσώπησης και για το ποιος τελικά θα αναλάμβανε την εν 
λόγω εκπροσώπηση, κρίθηκε σκόπιμη η μεταφορά της αρμοδιότητας εκπροσώπησης ασυνόδευτων ανήλικων 
αιτητών διεθνούς προστασίας ενώπιον της Υπηρεσίας Ασύλου ή της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων στο 
διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας.   

 Τέλος, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ενημερωτικά στην επιτροπή ότι δεν έχει εφαρμοστεί η υπό αναφορά 
πρόνοια της βασικής νομοθεσίας για εκπροσώπηση των ασυνόδευτων ανηλίκων από την Επίτροπο 
Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, με αποτέλεσμα την αναβολή της εξέτασης όλων των αιτήσεων 
ασύλου ασυνόδευτων ανηλίκων, κατά παράβαση των προνοιών της Οδηγίας 2005/85/ΕΚ.  Για το θέμα αυτό 
έχει ενημερωθεί σχετικά η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία έχει ξεκινήσει διαδικασία παράβασης του κοινοτικού 
κεκτημένου από τη ∆ημοκρατία. 

 Η Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού επανέλαβε την πάγια θέση της σε σχέση με την 
εκπροσώπηση των ασυνόδευτων ανήλικων αιτητών ασύλου ενώπιον της Υπηρεσίας Ασύλου και της 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων, επισημαίνοντας πως, όπως απορρέει από τις υποχρεώσεις της 
∆ημοκρατίας τόσο από τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού, που έχει αυξημένη  
ισχύ έναντι οποιουδήποτε ημεδαπού νόμου με βάση το Σύνταγμα της ∆ημοκρατίας και τη σχετική νομολογία 
γύρω από το θέμα, όσο και από την Οδηγία 2005/85/ΕΚ, η εν λόγω εκπροσώπηση είναι νομικής φύσης.   

 Περαιτέρω, όπως ανέφερε η ίδια, πρέπει να καθοριστεί ρητά στο νόμο η φύση της εν λόγω 
εκπροσώπησης, η οποία πρέπει να ασκείται μόνο από δικηγόρους ειδικά εκπαιδευμένους για το σκοπό αυτό.  
Συναφώς, όπως επισήμανε η ίδια, η αρμοδιότητα εκπροσώπησης των ασυνόδευτων ανηλίκων μπορεί να 
μεταφερθεί στο διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, υπό την προϋπόθεση ότι ο τελευταίος θα 
προβεί στις απαραίτητες ενέργειες που θα διασφαλίζουν τη νομική εκπροσώπηση των ασυνόδευτων ανηλίκων 
κατά τη διαδικασία εξέτασης του αιτήματός τους για άσυλο. 

 Η εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας δήλωσε στην επιτροπή πως δεν είναι 
αρμοδιότητα των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας να κρίνουν κατά πόσο η εκπροσώπηση ασυνόδευτων 
ανήλικων αιτητών διεθνούς προστασίας ενώπιον της Υπηρεσίας Ασύλου ή της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφύγων ανάγεται σε νομική εκπροσώπηση ή όχι.  Περαιτέρω, όπως ανέφερε η ίδια, σε περίπτωση 
μεταφοράς της αρμοδιότητας εκπροσώπησης των ασυνόδευτων ανηλίκων από την Επίτροπο Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού στο διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας θα αναλάβουν την εκπροσώπηση σε θέματα ευημερίας, όπως γίνεται μέχρι σήμερα, και, στις 
περιπτώσεις όπου προκύπτουν θέματα νομικής εκπροσώπησης ενώπιον δικαστηρίου, θα εφαρμόζονται οι 
πρόνοιες του περί Νομικής Αρωγής Νόμου.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως διευκρίνισε στην επιτροπή πως οι 
όποιες απαιτήσεις για νομική εκπροσώπηση αιτητών διεθνούς προστασίας, ανεξαρτήτως αν είναι ανήλικοι ή 
όχι, έχουν ήδη ενσωματωθεί στην εθνική έννομη τάξη με σχετικές πρόνοιες στην υπό τροποποίηση βασική 
νομοθεσία για παροχή νομικής αρωγής, σύμφωνα με τις πρόνοιες της Οδηγίας 2005/85/ΕΚ.  Συναφώς, όπως 
επισήμανε η ίδια εκπρόσωπος, οι πρόνοιες της υπό αναφορά Οδηγίας αναφορικά με την εκπροσώπηση των 
ασυνόδευτων ανήλικων αιτητών διεθνούς προστασίας ενώπιον της Υπηρεσίας Ασύλου ή της Αναθεωρητικής 
Αρχής Προσφύγων αποτελούν πρόσθετες εγγυήσεις για τους εν λόγω ανηλίκους, αφού η Οδηγία καθορίζει 
ρητά πότε η εκπροσώπηση αυτή είναι νομική και δεν απαιτείται η εκπροσώπηση των ανηλίκων ενώπιον της 
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Υπηρεσίας Ασύλου ή της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων να είναι νομική.  Σε περίπτωση που θα 
προκύπτει θέμα νομικής εκπροσώπησης, θα παρέχεται νομική αρωγή με βάση τις πρόνοιες του περί Νομικής 
Αρωγής Νόμου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, έχει 
διαμορφώσει τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της 
βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος δήλωσαν πως 
υιοθετούν τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί και 
εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  Με την ευκαιρία αυτή η πλειοψηφία των μελών της 
επιτροπής δηλώνει ότι θα παρακολουθεί το όλο θέμα και θα επανέλθει, αν και όποτε χρειασθεί. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς 
και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά να μας συγχωρέσετε ως επιτροπή, αλλά λόγω τζιαι των έκτακτων συνθηκών θα 
προτείνουμε μια προσθήκη.  Έχει γίνει συνεννόηση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ...για να είναι πιο ξεκάθαρο ένα ζήτημα που αφορά την εκπροσώπηση του ασυνόδευτου ανήλικου αιτητή 
πολιτικού ασύλου.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέστε τη διατύπωση ακριβώς, για να σημειωθεί. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είναι το άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τροποποιείται ο ορισμός “νομικός σύμβουλος” με την προσθήκη στο τέλος της ερμηνείας της φράσης 
«και εγγεγραμμένος στο μητρώο δικηγόρων που ασκούν το επάγγελμα». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της τροπολογίας; 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει η σύμφωνη γνώμη όλων των πλευρών. 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου 16∆.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Ε του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 14, περιλαμβανομένης και της προσθήκης την οποία 
έχει μόλις τώρα αναφέρει ο κ. Λαμάρης; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα αποσύρεται και αντικαθίσταται από άλλο νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε 
σήμερα. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 4 μέχρι και το 7 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2012».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι περί Πολεοδομίας 
και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Σοφοκλής Φυττής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιανουαρίου 2013.  Στην πιο πάνω συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 
και των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Αμμοχώστου του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων 
Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου και του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών. Η Παγκύπρια Ένωση 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, παρʼ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.  
Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου εκπροσωπήθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 86 του περί Πολεοδομίας 
και Χωροταξίας Νόμου, σκοπείται η κατάργηση των περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) 
Κανονισμών του 2005 (Κ∆Π 119/2005) και η αντικατάστασή τους με νέους κανονισμούς, έτσι ώστε να 
αναθεωρηθούν τα δικαιώματα για παρεχόμενες κρατικές υπηρεσίες που επιβάλλονται με βάση τους υπό 
κατάργηση κανονισμούς και επιπρόσθετα να μετατραπούν τα καθοριζόμενα σε αυτούς ποσά των δικαιωμάτων 
από λίρες σε ευρώ. 
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 Ειδικότερα, η αναθεώρηση των δικαιωμάτων αυτών γίνεται στα πλαίσια της εξέτασης επιπρόσθετων 
μέτρων για εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών, έτσι ώστε η αύξηση των δικαιωμάτων για υπηρεσίες που 
παρέχονται από το κράτος να αντισταθμίζεται με το πραγματικό κόστος της παρεχόμενης υπηρεσίας.  
Σημειώνεται επίσης ότι τα έσοδα που προκύπτουν από την επιβολή των πολεοδομικών δικαιωμάτων 
αποδίδονται υπό μορφή χορηγίας στις τοπικές αρχές.  Τα έσοδα αυτά αναμένεται να είναι αυξημένα με την 
έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών, η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι η λήψη επιπρόσθετων μέτρων για οικονομική εξυγίανση 
αποφασίστηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο. Αυτά τα επιπρόσθετα μέτρα αφορούσαν την αναθεώρηση τελών 
και δικαιωμάτων σε ευρύ φάσμα κρατικών υπηρεσιών, με βάση ορισμένα κριτήρια που είναι, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Η συχνότητα με την οποία επιβάλλονται τα υπό αναφορά τέλη ή δικαιώματα. 

2. Αν τα υπό αναφορά τέλη ή δικαιώματα έχουν αναθεωρηθεί τα τελευταία χρόνια. 

3. Αν η επιβολή αυξήσεων στα σχετικά τέλη ή δικαιώματα υπολογίζεται να έχει θετικό αντίκτυπο στα 
κρατικά έσοδα, αλλά και να μην αποτελεί αντικίνητρο στην υποβολή αιτήσεων για την παροχή των 
σχετικών υπηρεσιών. 

 Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι το ύψος των αναθεωρημένων δικαιωμάτων έχει καθοριστεί 
σύμφωνα με την απαίτηση που προκύπτει από το Μνημόνιο Συναντίληψης, ότι το ποσοστό αύξησης των τελών 
ή δικαιωμάτων για προσφερόμενες υπηρεσίες του δημοσίου θα κυμαίνεται από 17% έως 20% και θα 
υιοθετείται η αρχή της κοστοστρέφειας στον καθορισμό τους, δηλαδή το κόστος της παρεχόμενης υπηρεσίας 
να καλύπτεται από το επιβαλλόμενο τέλος ή δικαίωμα.  Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια, στα πιο πάνω 
πλαίσια, έχουν γίνει οι στρογγυλοποιήσεις στα υπό αναθεώρηση δικαιώματα από το Υπουργείο Οικονομικών 
και μετά από διαβούλευση με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει προκύψει το καθορισμένο ύψος των 
δικαιωμάτων που περιλαμβάνονται στους προτεινόμενους κανονισμούς.  Επιπρόσθετα, η ίδια εκπρόσωπος 
ανέφερε ότι τα επιπλέον έσοδα που θα εισπραχθούν από τα υπό αναθεώρηση δικαιώματα των προτεινόμενων 
κανονισμών αναμένεται να ανέλθουν στις €500.000 για το 2013, ενώ τα συνολικά έσοδα που θα εισπραχθούν 
από το κράτος από όλα τα τέλη και δικαιώματα που θα αναθεωρηθούν αναμένεται μέχρι το 2016 να ανέλθουν 
στα €40 εκατομ.  

 Ο εκπρόσωπος του  Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως συμφώνησε με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών και  επισήμανε ότι στον πίνακα των επιβαλλόμενων δικαιωμάτων 
έχουν περιληφθεί πρόσθετα νέα δικαιώματα για υπηρεσίες που δεν περιλαμβάνονται στους υπό κατάργηση 
κανονισμούς.  Ειδικότερα, διευκρίνισε ότι, με βάση τους υπό κατάργηση κανονισμούς, ανέκαθεν επιβάλλονταν 
δικαιώματα για υπηρεσίες που δεν περιλαμβάνονται σ’ αυτούς, όμως, σύμφωνα με τους προτεινόμενους 
κανονισμούς, καθορίζονται σαφώς οι επιβαλλόμενες χρεώσεις για αυτές τις παρεχόμενες υπηρεσίες.  
Περαιτέρω, ο ίδιος επισήμανε ότι στους προτεινόμενους κανονισμούς περιλαμβάνονται δικαιώματα στα οποία 
το ποσοστό αύξησης είναι μεγαλύτερο από αυτό που απαιτείται από το Μνημόνιο Συναντίληψης, λόγω της 
υιοθέτησης της αρχής της κοστοστρέφειας στον καθορισμό των αναθεωρημένων τελών, αφού το ύψος τους 
στους υπό κατάργηση κανονισμούς κρίθηκε πολύ χαμηλό. Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος, για περαιτέρω 
ενημέρωση της επιτροπής, κατέθεσε σχετικό υπόμνημα, όπου αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Αριθμητικά στοιχεία που αφορούν το σύνολο των υποβληθεισών αιτήσεων για τα έτη 2010 έως 2012 και 
ανά κατηγορία για τα έτη 2010 και 2011. 

2. Αριθμητικά στοιχεία που αφορούν τα εισπραχθέντα τέλη από τα επαρχιακά γραφεία του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως για τα έτη 2006 μέχρι 2012. 

3. Η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου σύμφωνα με την οποία τα δικαιώματα που εισπράττονται για 
έκδοση πολεοδομικών αδειών επιστρέφονται στις οικείες τοπικές αρχές.  Σύμφωνα με την απόφαση 
αυτή, απόφαση με αρ. 36.308, της 25ης Οκτωβρίου 1991, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε να 
παραχωρήσει στις τοπικές αρχές στις οποίες δεν έχουν εκχωρηθεί εξουσίες άσκησης πολεοδομικού 
ελέγχου τα δικαιώματα που εισπράττονται για έκδοση πολεοδομικής άδειας στις αντίστοιχες περιοχές 
τους, υπό μορφή χορηγίας, από την 1η ∆εκεμβρίου 1990, ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου. 

 Περαιτέρω, με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή: 

1. το 2010 υποβλήθηκαν 9 168 πολεοδομικές αιτήσεις, το 2011 υποβλήθηκαν 8 459 και το 2012 
υποβλήθηκαν 8 206,  

2. το 2010 υποβλήθηκαν 9 061 αιτήσεις για όλων των μορφών τις πολεοδομικές αναπτύξεις και ο 
αντίστοιχος αριθμός για το 2011 ήταν 8 433 αιτήσεις, δηλαδή παρατηρήθηκε μείωση ύψους 6,93%, 
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3. τα έσοδα του κράτους από την έκδοση πολεοδομικών αδειών για τα έτη 2006, 2007, 2008, 2009, 2010, 
2011 και 2012 ήταν αντίστοιχα €5.735.743, €7.405.536, €4.814.138, €4.147.563, €3.775.316, 
€3.064.238 και €2.662.763. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, στα προτεινόμενα τέλη προνοούνται νέες κατηγορίες 
τελών για αναπτύξεις, για σκοπούς καλύτερης διευκρίνισης, αφού σήμερα οι κατηγορίες αυτές πλήρωναν με 
βάση άλλη γενική διάταξη. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου συμφώνησαν 
καταρχάς με τα προτεινόμενα τέλη και επιφυλάχθηκαν να στείλουν γραπτώς τις απόψεις τους. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας συμφώνησε με τους προτεινόμενους κανονισμούς και 
εισηγήθηκε μικρές φραστικές βελτιώσεις στο κείμενό τους. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών επιφυλάχθηκε να στείλει γραπτώς τις απόψεις 
του συνδέσμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις:  

1. O πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος εισηγούνται στην ολομέλεια της Βουλής την 
έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι 
περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2013». 

2. Τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των 
κανονισμών στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λαμάρης και ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει, μετά από παράκληση της Ένωσης ∆ήμων, που υιοθετήθηκε και από το 
Υπουργείο Εσωτερικών, μία προσθήκη.  Στην παράγραφο 20 του πίνακα να προστεθεί η φράση 
«φωτοβολταϊκά συστήματα και παρόμοιες αναπτύξεις ΑΠΕ κ.λπ.».  Είναι εισήγηση που υιοθετήθηκε και από 
την επιτροπή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το “κ.λπ.” είναι πραγματικό “κ.λπ.” ή εννοείτε κάτι άλλο, το οποίο... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κ.λπ. κ.λπ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κ.λπ.  Ωραία!  Εντάξει. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Αφορά τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της τροπολογίας που εισηγείται η επιτροπή; 

 Με την αποχή του κ. Περδίκη, εγκρίνεται αυτή η τροπολογία. 

 Και τώρα ερωτώ:  Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση αυτών των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, αυτήν του κ. Περδίκη, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 9 μέχρι και 12 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εμπόρων Παλιών 
Μετάλλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2012», «Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Οι περί 
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Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού Νίκος Νικολαΐδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια και τους κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 9 Ιανουαρίου 2013.  Σημειώνεται ότι τα πιο πάνω σχέδια νόμου 
εμπίπτουν στη δέσμη των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της υιοθέτησης των 
δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην κατ’ αρχήν συμφωνία με την τρόικα.  Στη συνεδρία 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, 
του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας καθόσον αφορά και 
τα τέσσερα υπό συζήτηση προτεινόμενα νομοθετήματα.  Σε σχέση με το δεύτερο και το τρίτο νομοσχέδιο, 
καθώς και τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν επίσης 
εκπρόσωποι της αστυνομίας.  Για το τρίτο νομοσχέδιο και για τους κανονισμούς του επισυνημμένου 
παραρτήματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Οπλοπωλών, 
του Παγκύπριου Συνδέσμου Συλλεκτών Παλαιών και Σπανίων Όπλων και ο πρόεδρος του Σωματείου 
Χρωματοσφαίρισης “Τάκης Σοφοκλέους”. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εμπόρων Παλιών Μετάλλων Νόμου, 
ώστε να αυξηθεί το τέλος για την έκδοση ή ανανέωση της άδειας εμπόρου παλιών μετάλλων από €17,09 σε 
€20. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αστυνομίας Νόμου, ώστε να αυξηθεί 
το τέλος της αίτησης για την έκδοση πιστοποιητικού ποινικού μητρώου και πιστοποιητικού λευκού ποινικού 
μητρώου από €17,09 σε €20. 

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
Νόμου, ώστε να αυξηθούν τα πιο κάτω τέλη ως εξής: 

1. Τα τέλη για την έκδοση άδειας εισαγωγής πυροβόλου και μη πυροβόλου όπλου από €34,17 σε €40 και 
από €8,54 σε €15, αντίστοιχα. 

2. Το τέλος για την έκδοση πιστοποιητικού εγγραφής πυροβόλου όπλου, μη πυροβόλου όπλου και 
συλλεκτικού όπλου από €17,09 σε €20. 

3. Το τέλος για την έκδοση άδειας οπλοπώλη από €341,72 σε €410. 

4. Το τέλος για την έκδοση άδειας επιδιόρθωσης από €85,43 σε €105. 

5. Το τέλος για την έκδοση αντιγράφου άδειας, πιστοποιητικού ή εγγράφου από €17,09 σε €20. 

6. Το τέλος για την έκδοση Ευρωπαϊκού ∆ελτίου Πυροβόλου Όπλου από €34,17 σε €40. 

7. Το τέλος για την έκδοση άδειας μεταφοράς πυροβόλου όπλου από €17,09 σε €20. 

8. Το τέλος για την έκδοση άδειας εισαγωγής, κατοχής και μεταφοράς σιγαστήρων ή νυκτερινών 
σκοπευτικών διοπτρών ή σκοπευτικών οργάνων τύπου LASER από €17,09 σε €20. 

9. Το τέλος για την έκδοση άδειας απόκτησης, κατοχής ή χρήσης μη πυροβόλου όπλου από €8,54 σε €15. 

10. Το τέλος για την έκδοση άδειας απόκτησης και κατοχής πυροβόλου όπλου Κατηγορίας ∆΄ από €34,17 
σε €40. 

11. Το τέλος για την έκδοση άδειας απόκτησης και κατοχής πυροβόλου όπλου Κατηγορίας ∆΄ με διάμετρο 
κάννης 410 χιλιοστών της ίντσας (FLOBERT) από €17,09 σε €20. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 53 του περί Πυροβόλων 
και Μη Πυροβόλων Όπλων Νόμου, είναι η τροποποίηση των  ομότιτλων κανονισμών, ώστε να αυξηθούν τα πιο 
κάτω τέλη ως εξής: 

1. Το τέλος για την έκδοση πιστοποιητικού συλλεκτικού όπλου από €17,09 σε €20. 

2. Το τέλος για την έκδοση πιστοποιητικού έγκρισης πεδίου χρωματοσφαίρισης από €170,86 σε €205. 
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 Σημειώνεται ότι τα προτεινόμενα νομοθετήματα έχουν κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα 
πλαίσια της δέσμης των νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής 
εξυγίανσης που έχουν συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο, της τρόικας στα 
πλαίσια της κατ’ αρχήν συμφωνίας που έχει επιτευχθεί. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις προήλθαν 
κατόπιν εισήγησης του Υπουργείου Οικονομικών προς το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως για την 
αναθεώρηση ορισμένων τελών που εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του τελευταίου.  Επιπρόσθετα με τις πιο 
πάνω εισηγήσεις του Υπουργείου Οικονομικών, η αστυνομία εισηγήθηκε περαιτέρω για σκοπούς ομοιομορφίας 
την αναθεώρηση ορισμένων από τα τέλη που περιλαμβάνονται στο τρίτο νομοσχέδιο, η προτεινόμενη αύξηση 
των οποίων είναι ανάλογη με αυτήν που εισηγείται το Υπουργείο  Οικονομικών ως προς τα υπόλοιπα τέλη που 
περιλαμβάνονται στα υπό συζήτηση σχέδια νόμου. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών ανέφερε ότι η προσπάθεια για την αναθεώρηση των τελών ξεκίνησε τον περασμένο Ιούνιο στα 
πλαίσια της δημοσιονομικής εξυγίανσης, καθώς στις πρόνοιες του μνημονίου της τρόικας περιλαμβάνεται και 
πρόνοια για αύξηση τελών.  Σύμφωνα με την ιδία, το Υπουργείο Οικονομικών επέλεξε να εισηγηθεί την 
αναθεώρηση συγκεκριμένων τελών με πρώτιστο κριτήριο γι’ αυτή την επιλογή τη μη αναθεώρηση των 
συγκεκριμένων τελών τα τελευταία πέντε έτη.  Περαιτέρω, σύμφωνα με την ιδία, επειδή δεν παρείχετο επαρκής 
χρόνος για κοστοστρέφεια, αποφασίστηκε, κατόπιν διαβούλευσης με τα αρμόδια τμήματα, η αναθεώρηση των 
εν λόγω τελών να κυμανθεί σε ποσοστό 17% με 20%, το οποίο θεωρήθηκε ως επιτρεπτό και λογικό όριο 
αύξησης, προσαρμοσμένο στα σημερινά δεδομένα, αφού λήφθηκαν επίσης υπόψη μεταξύ άλλων η συχνότητα 
καταβολής των τελών, το όριό τους και ο αριθμός των δικαιούχων.  Επιπρόσθετα, η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι με τη συνολική αναθεώρηση τελών που σκοπείται στα πλαίσια της 
ευρύτερης δημοσιονομικής εξυγίανσης, περιλαμβανομένης και της αύξησης των τελών στην ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη, υπολογίζεται αύξηση των εσόδων του κράτους ύψους €40 εκατομ.  Συναφώς, η ίδια εκπρόσωπος 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι το Υπουργείο Οικονομικών προέβη σε εισήγηση στο Υπουργικό Συμβούλιο όπως 
υιοθετηθεί συγκεκριμένη διαδικασία, ώστε κάθε χρόνο να αναθεωρούνται ορισμένα τέλη στη βάση 
συγκεκριμένων κριτηρίων. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Οπλοπωλών, εκπροσωπώντας και τον Παγκύπριο 
Σύνδεσμο Συλλεκτών Παλαιών και Σπάνιων Όπλων, δήλωσε στην επιτροπή ότι καθόσον αφορά τα συλλεκτικά 
όπλα σε καμιά άλλη χώρα δεν επιβάλλονται τέλη και επισήμανε παράλληλα ότι πριν από τρία χρόνια είχαν 
καταγραφεί περίπου 4 000 νέες εγγραφές όπλων από τις οποίες πέρσι μόνο 1 600 και φέτος λιγότερες, 
περιλαμβανομένων των ακροβόλων όπλων. 

 Ο πρόεδρος του σωματείου χρωματοσφαίρισης δήλωσε στην επιτροπή ότι συμφωνεί με την αύξηση των 
τελών για την έκδοση πιστοποιητικού έγκρισης πεδίου χρωματοσφαίρισης, επειδή για το σκοπό αυτό απαιτείται 
έλεγχος των εγκαταστάσεων του πεδίου χρωματοσφαίρισης, και επισήμανε ότι το τέλος εγγραφής είναι πιο 
υψηλό από την αξία του όπλου χρωματοσφαίρισης.  Συναφώς, ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε την ανάγκη 
όπως προωθηθεί ρύθμιση με βάση την οποία τα όπλα χρωματοσφαίρισης να μην εμπίπτουν στην κατηγορία 
των μη πυροβόλων όπλων, ώστε να μειωθεί ή και να καταργηθεί πλήρως το τέλος για άδεια κατοχής και 
διακίνησης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων και των κανονισμών στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Εμπόρων Παλιών Μετάλλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

2. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 

3. Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

4. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπόρων Παλιών Μετάλλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 



1230 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Χωρίς καμιά ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμών 12 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 13 μέχρι και 19 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Ομορρύθμων 
και Ετερορρύθμων Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012», «Οι περί 
∆ιπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012», «Οι περί 
Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012», «Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012», «Οι περί Πτώχευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα του Επίσημου Παραλήπτη) 
Κανονισμοί του 2012», «Οι περί Εταιρειών (Τέλη και ∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2012» και «Οι περί Εταιρειών 
(Εκκαθάριση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους κανονισμούς του επισυνημμένου 
παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 Ιανουαρίου 2013.  Στα πλαίσια της συνεδρίας 
αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του ίδιου υπουργείου, 
του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και της 
Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ).  Το ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής.  Ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος, παρ’ όλο που δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής, απέστειλε επιστολή, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2013, στην οποία αναφέρει μεταξύ 
άλλων ότι ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος δεν είχε εμπλοκή στη διαμόρφωση των υπό εξέταση 
κανονισμών, εκτός των κανονισμών που αφορούν την τροποποίηση των περί Εμπορικών Σημάτων 
Κανονισμών και συγκεκριμένα την εισαγωγή της δωρεάν ηλεκτρονικής επιθεώρησης των εμπορικών σημάτων, 
με την οποία ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος συμφωνεί.  Στην ίδια επιστολή αναφέρεται πρόσθετα ότι ο 
Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος συμφωνεί με τη στρογγυλοποίηση των ποσών αλλά όχι με τις αυξήσεις των 
τελών που προτείνονται, οι οποίες, όπως αναφέρεται, θα έχουν αρνητικές συνέπειες στο χρηματοοικονομικό 
τομέα στην Κύπρο και θα οδηγήσουν σε υψηλότερο κόστος σε σχέση με τη δημιουργία νέων επιχειρήσεων. 

 Σημειώνεται ότι οι πιο πάνω κανονισμοί κατατέθηκαν μαζί στις 20 ∆εκεμβρίου 2012 και περιλαμβάνονται 
στη δέσμη των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της υιοθέτησης των 
δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων 
Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών Κανονισμών, έτσι ώστε να αντικατασταθεί το Πρώτο Παράρτημα αυτών, 
προκειμένου να επιτευχθεί αύξηση ή στρογγυλοποίηση των τελών που αφορούν σε όλες τις διαδικασίες που 
διεξάγονται στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη για τις ομόρρυθμες και ετερόρρυθμες 
εταιρείες, καθώς και για τις εμπορικές επωνυμίες. 
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 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί ∆ιπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας (Τέλη και 
∆ικαιώματα) Κανονισμών, έτσι ώστε να αντικατασταθεί ο δεύτερος πίνακας αυτών, προκειμένου να αυξηθούν ή 
να στρογγυλοποιηθούν τα τέλη που αφορούν σε όλες τις διαδικασίες που διεξάγονται στο Τμήμα Εφόρου 
Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη για τα διπλώματα ευρεσιτεχνίας.  

 Σκοπός των τρίτων και τέταρτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Εμπορικών Σημάτων 
Κανονισμών. 

 Συγκεκριμένα, με τους υπ’ αριθμόν 3 κανονισμούς γίνεται εισήγηση για προσθήκη νέου κανονισμού 
στους βασικούς κανονισμούς, έτσι ώστε η ηλεκτρονική επιθεώρηση των εμπορικών σημάτων, όπως 
προσφέρεται από το πρόγραμμα “TMView” του Γραφείου Εναρμόνισης της Εσωτερικής Αγοράς (ΟΗΙΜ) μέσω 
του διαδικτύου, να παρέχεται δωρεάν στο κοινό.  Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής, στόχος της πιο πάνω τροποποίησης είναι η αποφυγή επιβολής τέλους για επιθεώρηση του εθνικού 
μητρώου εμπορικών σημάτων μέσω του διαδικτύου, στα πλαίσια του προγράμματος “TMView” του ΟΗΙΜ.  
Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση την πρακτική αυτή, οι χρήστες από άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, όπως και οι χρήστες από την Κύπρο του συστήματος “TMView” θα μπορούν μέσω του διαδικτύου να 
επιθεωρούν τα αντίστοιχα εθνικά μητρώα εμπορικών σημάτων.  Σημειώνεται ότι το σύστημα αυτό 
εγκαθιδρύεται με πρωτοβουλία του ΟΗΙΜ.      

 Με τους υπ’ αριθμόν 3 κανονισμούς επιδιώκεται η τροποποίηση των βασικών κανονισμών, έτσι ώστε να 
αντικατασταθεί ο Πίνακας Ι αυτών, προκειμένου τα τέλη που αφορούν σε όλες τις διαδικασίες για εμπορικά 
σήματα να στρογγυλοποιηθούν ή να αυξηθούν.  Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών 
αυτών εντοπίστηκαν κενά στα τέλη του νέου Πίνακα Ι.  Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε 
ότι ο πίνακας, ο οποίος έτυχε έγκρισης από το Υπουργικό Συμβούλιο, περιέχει όλα τα ποσά και δεσμεύτηκε 
όπως αποστείλει σχετική επιστολή. 

 Συνακόλουθα, στάλθηκε από τον Υπουργό Οικονομικών προς τα μέλη της επιτροπής επιστολή, 
ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2013, στην οποία αναφέρονται κατά λέξη τα ακόλουθα: 

 «Σε συνέχεια της συνεδρίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας ημερομηνίας 8 
Ιανουαρίου 2013, κατά την οποία συζητήθηκαν οι πιο πάνω κανονισμοί, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι 
όλες οι αυξήσεις που αναφέρονται σε τέλη παροχής κυβερνητικών υπηρεσιών συζητήθηκαν και εγκρίθηκαν 
στις συνεδρίες του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012 και 27 ∆εκεμβρίου 2012 στη 
βάση του επισυναπτόμενου πίνακα.  Ως εκ τούτου, τα τέλη που αναφέρονται στο προσχέδιο των κανονισμών 
που έχετε ενώπιόν σας θα πρέπει να συνάδουν με αυτά του πίνακα στην τρίτη στήλη με τίτλο “Προτεινόμενο 
από Γραφείο”.». 

 Για το ίδιο θέμα στάλθηκε επίσης, στις 10 Ιανουαρίου 2013, επιστολή από το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, στην οποία αναφέρεται μεταξύ άλλων ότι εκ παραδρομής περιλήφθηκε και 
στάλθηκε ο πίνακας με την αύξηση των τελών για τα εμπορικά σήματα και ότι αυτό που ισχύει και πρέπει να 
εξεταστεί είναι ο επισυναπτόμενος πίνακας που ο Υπουργός Οικονομικών παρουσίασε στις συνεδρίες του 
Υπουργικού Συμβουλίου στις 12 και 27 ∆εκεμβρίου 2012 και εγκρίθηκε από το τελευταίο.   

 Σκοπός των πέμπτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Πτώχευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα του 
Επίσημου Παραλήπτη) Κανονισμών, έτσι ώστε να αντικατασταθεί ο πίνακας αυτών και να αναθεωρηθούν τα 
τέλη που εισπράττονται από τον Επίσημο Παραλήπτη.  Ταυτόχρονα, όπως προβλέπεται στους εν λόγω 
κανονισμούς, από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος τους καταργούνται οι περί Πτώχευσης (Τέλη και 
∆ικαιώματα του Επίσημου Παραλήπτη) Κανονισμοί του 2004. 

 Σκοπός των έκτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Εταιρειών (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
Κανονισμών, έτσι ώστε να αυξηθούν ή να στρογγυλοποιηθούν τα τέλη που προβλέπονται στους εν λόγω 
βασικούς κανονισμούς.  Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται στη σχετική εισηγητική έκθεση, αναθεωρούνται 
επίσης τα τέλη για την έκδοση πιστοποιημένων αντιγράφων εγγράφων εταιρειών που τηρούνται στο μητρώο 
του Εφόρου Εταιρειών, καθώς και τα τέλη για την έκδοση πιστοποιημένων αντιγράφων εγγράφων εταιρειών 
που τηρούνται στο μητρώο του Εφόρου Εταιρειών για αιτητές από το εξωτερικό.  Σημειώνεται ότι με την έναρξη 
ισχύος των περί Εταιρειών (Τέλη και ∆ικαιώματα) Κανονισμών του 2013 καταργούνται οι περί Εταιρειών (Τέλη 
και ∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2006.   

 Σκοπός των έβδομων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Εταιρειών (Εκκαθάριση) Κανονισμών, 
έτσι ώστε να αντικατασταθεί ο δεύτερος πίνακας των εν λόγω κανονισμών και να αναθεωρηθούν τα τέλη που 
εισπράττονται από τον Επίσημο Παραλήπτη στις περιπτώσεις εκκαθάρισης εταιρειών περιορισμένης ευθύνης. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής για τους πιο πάνω κανονισμούς, η 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι η προσπάθεια για αναθεώρηση των τελών ξεκίνησε τον 
περασμένο Ιούνιο, στα πλαίσια της δημοσιονομικής εξυγίανσης, καθώς στις πρόνοιες του μνημονίου της 
τρόικας περιλαμβάνεται και πρόνοια για αύξηση τελών.  Σύμφωνα με την ίδια, το Υπουργείο Οικονομικών 
επέλεξε να εισηγηθεί την αναθεώρηση συγκεκριμένων τελών, με πρώτιστο κριτήριο για αυτή την επιλογή τη μη 
αναθεώρηση των τελών αυτών τα τελευταία πέντε χρόνια.  Επιπρόσθετα, όπως ανέφερε η ίδια, η αναθεώρηση 



1232 

των τελών αυτών κυμαίνεται σε ποσοστό 17% με 20%, που αποτελεί δέσμευση βάσει των προνοιών του 
μνημονίου της τρόικας.  Η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι με τη συνολική αναθεώρηση των τελών, που σκοπείται 
στα πλαίσια της ευρύτερης δημοσιονομικής εξυγίανσης, υπολογίζεται αύξηση των εσόδων του κράτους ύψους 
€40 εκατομ.   

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΒ δήλωσε, τοποθετούμενος επί των πιο πάνω προτεινόμενων κανονισμών, ότι 
διαφωνεί με οποιεσδήποτε αυξήσεις, διότι δε συνάδουν με την πολιτική για ανάπτυξη και ενίσχυση της 
επιχειρηματικής δραστηριότητας. 

 Σημειώνεται ότι τα μέλη της επιτροπής απασχόλησε η σε ορισμένες περιπτώσεις αύξηση επιμέρους 
τελών τα οποία περιλαμβάνονται στους πιο πάνω κανονισμούς η οποία ξεπερνά το 17% έως 20%, ποσοστό το 
οποίο αποτελεί δέσμευση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έναντι της τρόικας.  Επιπρόσθετα, τα μέλη της 
επιτροπής ζήτησαν από το Γραφείο του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη όπως καταθέσει 
σχετικούς συγκριτικούς πίνακες στους οποίους να αναφέρονται τα έσοδα του κράτους από τα υφιστάμενα τέλη, 
καθώς και τα έσοδα του κράτους που θα προκύψουν από τις αυξήσεις στα τέλη που περιλαμβάνονται στους 
υπό έγκριση κανονισμούς.  Τα στοιχεία αυτά ακόμη αναμένονται.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, αφού έλαβαν υπόψη τους όλα τα πιο πάνω, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
των κανονισμών ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.    

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 

2. Οι περί ∆ιπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 

3. Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 

4. Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012. 

5. Οι περί Πτώχευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα του Επίσημου Παραλήπτη) Κανονισμοί του 2012. 

6. Οι περί Εταιρειών (Τέλη και ∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2012. 

7. Οι περί Εταιρειών (Εκκαθάριση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμών 13 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμών 14 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμών 15 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμών 16 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμών 17 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμών 18 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμών 19 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Φεβρουάριο του 2013.  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου 

δικαίου για το μήνα Φεβρουάριο του 2013 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 14 Ιανουαρίου 2013. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου των 
οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το έτος 2013 εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης 
για το μήνα Φεβρουάριο του 2013 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται 
στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2012 το οποίο αναλογεί στο ίδιο 
χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Φεβρουάριο του 2012. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των 
νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το έτος 2013. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις 
Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη 
Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  
Ωστόσο, αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη κατατεθεί ή εγκριθεί 
από τη Βουλή, γεγονός που καθιστά αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για διενέργεια δαπανών, όπως 
προβλέπεται στην πιο πάνω απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα πιο πάνω και χωρίς να 
δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, οι οποίες θα προκύψουν μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού 
ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια 
δαπάνης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, για το μήνα Φεβρουάριο του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων  

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) 
Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση της διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων ή η μελέτη και έγκριση 
των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 
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 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα πιο πάνω νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα Φεβρουάριο του έτους 2013 
ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του 
έτους 2012 κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες 
ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτής της απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Η απόφαση εγκρίνεται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 21, 22 και 23 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Ερχόμαστε τώρα στα θέματα που έχουμε κηρύξει επείγοντα στην αρχή της συνεδρίας. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των 
Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος 
των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν 

Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο 
κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στα πλαίσια της εξέτασης του 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, η 
διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του Υπουργείου Εσωτερικών, εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ορθότερη μεταφορά της Οδηγίας 2004/38/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004, σχετικά με το δικαίωμα των πολιτών 
της Ένωσης και των μελών των οικογενειών τους να κυκλοφορούν και να διαμένουν ελεύθερα στην επικράτεια 
των κρατών μελών. 

 Ειδικότερα, το υπό αναφορά νομοσχέδιο προνοεί τα ακόλουθα: 

1. Μειώνει τη μέγιστη χρηματική ποινή που επιβάλλεται για την παράβαση του άρθρου 5(6)(α) ή/και (β) του 
βασικού νόμου, ώστε να είναι αναλογική προς την εν λόγω παράβαση, όπως απαιτεί το 
προαναφερόμενο άρθρο 5.5 της Οδηγίας 2004/38/ΕΚ. 

2. Αυξάνει σε €20 και εξισώνει το καταβλητέο τέλος για την έκδοση βεβαίωσης εγγραφής σε πολίτη της 
Ένωσης και σε μέλος της οικογένειας πολίτη της Ένωσης το οποίο είναι και το ίδιο πολίτης της Ένωσης, 
ώστε, σύμφωνα με το άρθρο 25.2 της Οδηγίας, να μην υπερβαίνει το επιβαλλόμενο στους ημεδαπούς 
τέλος για τη χορήγηση παρεμφερών εγγράφων, όπως το δελτίο ταυτότητας. 

3. Μειώνει σε €20 το καταβλητέο τέλος για την έκδοση δελτίου διαμονής σε μέλος της οικογένειας πολίτη 
της Ένωσης το οποίο δεν είναι και το ίδιο πολίτης της Ένωσης, ώστε, σύμφωνα με το άρθρο 25.2 της 
Οδηγίας 2004/38/ΕΚ, να μην υπερβαίνει το επιβαλλόμενο στους ημεδαπούς τέλος για τη χορήγηση 
παρεμφερών εγγράφων, όπως το δελτίο ταυτότητας. 
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4. Αυξάνει σε €80 το καταβλητέο τέλος για την έκδοση Πιστοποιητικού Μόνιμης ∆ιαμονής σε πολίτες της 
Ένωσης και στα μέλη της οικογένειάς τους που είναι επίσης πολίτες της Ένωσης. 

5. Αυξάνει το καταβλητέο τέλος για την έκδοση ∆ελτίου Μόνιμης ∆ιαμονής στα μέλη οικογένειας πολίτη της 
Ένωσης που δεν είναι τα ίδια πολίτες της Ένωσης. 

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης των 
νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που έχουν 
συμφωνηθεί με την κυβέρνηση και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο της τρόικας, στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί.  Το θέμα συζητήθηκε με το κλιμάκιο της τρόικας που κάλυψε θέματα 
μετανάστευσης, θέμα το οποίο η τρόικα αναμένει να προωθηθεί άμεσα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και το σώμα γενικότερα εκ των πραγμάτων, λόγω της 
επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο 
του Eurogroup, καθώς και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν 
άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη δεδομένη ημερομηνία, δεν είχαν στη διάθεσή τους 
τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέταση που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής 
της φύσης. 

 Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  
Παρʼ όλα αυτά, η επιτροπή, κατανοώντας την κρισιμότητα της κατάστασης την οποία διέρχεται ο τόπος, θεωρεί 
ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η 
άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού 
Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων 
νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη.   

 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και, αν 
διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την εφαρμογή της στην 
πράξη, να επανέλθει και να επανεξετάσει το όλο ζήτημα υπό καλύτερες συνθήκες από απόψεως χρονικών 
περιορισμών. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν πρόσθετα 
στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιές του από τους κυβερνητικούς αρμοδίους. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή 
του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος IV του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος V του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος VI του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών 
των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το δεύτερο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Γιάννος Λαμάρης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.  
Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να εξετάσει προσχέδιο του νομοσχεδίου σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 14 Ιανουαρίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Άμυνας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η επαναφορά του επιδόματος εθελοντών πενταετούς 
υποχρεώσεως (ΕΠΥ), μειωμένου κατά 15%, καθώς και η μείωση της πρόνοιας του Κεφαλαίου ∆απανών 11.03 
“Εθνική Φρουρά” στα €106 εκατομ. από €110 εκατομ.   

 Όπως είναι γνωστό, ο κρατικός προϋπολογισμός του 2013 όπως ψηφίστηκε από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων περιλαμβάνει στον Πρώτο Πίνακα του ∆ελτίου ∆απανών τη Σημείωση 31(α) σύμφωνα με την 
οποία το επίδομα που λαμβάνουν οι ΕΠΥ (άρθρο 02172 “Επίδομα Ειδικών Καθηκόντων”) καταργείται. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το Υπουργικό 
Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2012 αποφάσισε τη συνέχιση της καταβολής του πιο 
πάνω επιδόματος, μειωμένου κατά 15%. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι Υπουργοί Οικονομικών και Άμυνας, μετά από διαβούλευση, 
αποφάσισαν όπως το ποσό των €3.400.000 καλυφθεί από εξοικονομήσεις του Κεφαλαίου 11.03 “Εθνική 
Φρουρά”.  Οι εξοικονομήσεις από το εν λόγω κεφάλαιο ανέρχονται στα €4 εκατομ., με αποτέλεσμα το σύνολο 
της πρόνοιας που περιλαμβάνεται στον κρατικό προϋπολογισμό να μειώνεται στα €106 εκατομ. από €110 
εκατομ. που είχαν αρχικά εγκριθεί. 

 Κατά τη συνεδρία της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας δήλωσε ότι το εν λόγω 
επίδομα αποτελούσε σημαντικό μέρος της μισθοδοσίας των ΕΠΥ, αφού σε μερικές περιπτώσεις έφτανε μέχρι 
και το 15-20% του μισθού τους.  Ο ίδιος αξιωματούχος ανέφερε ότι το επίδομα αυτό παραχωρήθηκε στους 
ΕΠΥ, καθότι οι εν λόγω στρατιωτικοί δεν έχουν δικαίωμα σε σύνταξη ή εφάπαξ ποσό και βρίσκονται σε 
ιδιαίτερα δυσμενή θέση σε σχέση με τους υπόλοιπους συναδέλφους τους που υπηρετούν στην Εθνική 
Φρουρά. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Άμυνας καταβάλλει προσπάθεια για επαναφορά του εν λόγω επιδόματος, το 
οποίο θα καλυφθεί από εξοικονομήσεις που προκύπτουν από άλλα κεφάλαια του προϋπολογισμού του 
υπουργείου και ειδικότερα από τα κεφάλαια της εκπαίδευσης, του ηλεκτρισμού, των τηλεφώνων και καυσίμων. 
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 Αναφορικά με την επαναφορά του εν λόγω επιδόματος, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών 
δήλωσε ότι ενημερώθηκε σχετικά η τρόικα, αλλά δε λήφθηκε από μέρους της οποιαδήποτε απάντηση για το 
θέμα και συνεπώς θεωρείται ότι έχει εξασφαλιστεί η συγκατάθεσή της.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιον της, επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να χαιρετίσω καταρχάς το γεγονός ότι η κυβέρνηση με αυτό το τροποποιητικό 
νομοσχέδιο επαναφέρει πίσω το επίδομα των εθελοντών πενταετούς υποχρεώσεως, παρ’ όλον ότι 
συμπεριλαμβάνεται μέσα στα επιδόματα των οποίων θα αποκοπεί το 15%.   

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, εκείνο το οποίο θέλω να επισημάνω είναι το εξής:  Κατά την άποψή μου ο 
Υπουργός Οικονομικών δεν τήρησε επακριβώς εκείνο για το οποίο έχει δεσμευτεί έναντι της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Όταν μας καλούσε ως Ε∆ΕΚ να αποσύρουμε την τροποποίηση την οποία είχαμε καταθέσει 
την ημέρα της συζήτησης και της ψήφισης των προϋπολογισμών, τότε είχε δεσμευτεί ότι θα έφερνε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων συμπληρωματικό προϋπολογισμό και δεν ελέχθη κατ’ ουδένα λόγο οτιδήποτε, ότι ο 
υπουργός θα εζητούσε από το Υπουργείο Άμυνας να μειώσει τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Άμυνας 
κατά €4 εκατομ., από €110 εκατομ. σε €106 εκατομ., που βάσει αυτού, κύριε Πρόεδρε, σήμερα καλείται το 
Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς να μειώσει σε πολύ σημαντικούς τομείς τα έξοδά του, που είναι η σίτιση, 
που είναι τα καύσιμα και άλλα πολύ σημαντικά θέματα, για να μπορέσει να γίνει ανακατανομή αυτών των €4 
εκατομ. και να δοθεί το επίδομα.   

 Άρα, χαιρετίζουμε το γεγονός της επαναφοράς, αλλά παράλληλα υπογραμμίζουμε ότι εδώ έπρεπε να 
έχουμε ένα συμπληρωματικό προϋπολογισμό πέραν των €110 εκατομ. και όχι κατακρεούργηση του χαμηλού 
τα τελευταία χρόνια προϋπολογισμού του Υπουργείου Άμυνας από €110 εκατομ. σε €106 εκατομ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ορίστε, κύριε Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Σίγουρα κι εμείς θα χαιρετίσουμε, γιατί είναι μετά από πολλούς αγώνες που καταφέραμε ως επιτροπή 
Άμυνας της Βουλής το συγκεκριμένο νομοθέτημα να έρθει ενώπιον της ολομέλειας με τον τρόπο που ήρθε.  
Θέλω να πω, Πρόεδρε, και να υπενθυμίσω και να τονίσω ότι δεν είναι επίδομα.  Είναι κατ’ όνομα επίδομα, είναι 
συμπλήρωμα μισθού.  Και θέλω να πω ότι είναι μία αδικία την οποία η Βουλή των Αντιπροσώπων κατάφερε να 
διορθώσει, πλην όμως, όπως είπε τζιαι ο Γιώργος ο Βαρνάβα, με τον τρόπο που ήρθε ό,τι μας είχαν πει στην 
επιτροπή Άμυνας περί δήθεν αύξησης του προϋπολογισμού της Εθνικής Φρουράς κατά €3 εκατομ. 
εξανεμίζεται και εις την ουσία φέτος ο προϋπολογισμός της άμυνας είναι και πάλι φτωχότερος.   

 Χαιρετίζουμε λοιπόν, αλλά από την άλλη θα κρούσουμε και τον κώδωνα του κινδύνου, ότι σε τέτοιους 
καιρούς, ιδιαίτερα και με τις αλλαγές που έχουν επέλθει διεθνώς και σε σχέση με την Κύπρο όσον αφορά την 
ΑΟΖ, τους υδρογονάνθρακες κ.λπ., δε χωρούν μειώσεις αλλά μόνο αυξήσεις εις τον προϋπολογισμό της 
άμυνας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιοσδήποτε άλλος συνάδελφος που θέλει να τοποθετηθεί; 

 ∆ε βλέπω. 

 Άρα, προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του ∆ελτίου ∆απανών του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του ∆ελτίου ∆απανών του βασικού νόμου Κεφάλαιο 11.03 «Εθνική 
Φρουρά».  Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το τρίτο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Γιάννος Λαμάρης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρίαση της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε 
επείγον. Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να εξετάσει προσχέδιο του νομοσχεδίου σε συνεδρία της, 
που πραγματοποιήθηκε στις 14 Ιανουαρίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2013, ώστε 
να δοθεί η δυνατότητα, με έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών, απασχόλησης πέραν του ενός 
δεκαπενθημέρου προσωπικού που απασχολείται σε δεκαπενθήμερη βάση στις ανεξάρτητες 
υπηρεσίες/υπουργεία/τμήματα/υπηρεσίες οι οποίες εξαιρούνται από την απαγόρευση πρόσληψης 
εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας, όπως προβλέπονται στο άρθρο 16(2) του περί Προϋπολογισμού 
του 2013 Νόμου του 2012, μόνο σε συγκεκριμένες περιπτώσεις. 

 Ειδικότερα, με το εν λόγω νομοσχέδιο παρέχεται η δυνατότητα απασχόλησης  πέραν του ενός 
δεκαπενθημέρου προσωπικού που απασχολείται σε δεκαπενθήμερη βάση στις ακόλουθες περιπτώσεις: 

1.  Όπου παρίσταται ανάγκη πρόσληψης εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας και για περίοδο μέχρις 
ότου ολοκληρωθεί η διαδικασία που προβλέπεται στον περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και για άλλα Συναφή Θέματα Νόμο 
του 2011, η οποία δεν μπορεί να υπερβαίνει τα έξι δεκαπενθήμερα. 

2. Για αντικατάσταση προσωπικού το οποίο απουσιάζει με μακροχρόνια άδεια απουσίας (άδεια ασθενείας, 
άδεια μητρότητας) για περίοδο μέχρι αυτό να επανέλθει στα καθήκοντά του. 

3. Για συνέχιση της απασχόλησης σε δεκαπενθήμερη βάση προσώπων σε οποιαδήποτε ανεξάρτητη 
υπηρεσία/υπουργείο/τμήμα/υπηρεσία των οποίων ο διορισμός ακυρώνεται από το Ανώτατο ∆ικαστήριο 
για χρονικό διάστημα μέχρι την ολοκλήρωση της επανεξέτασης από την Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Ε∆Υ) της διαδικασίας πλήρωσης των κενών θέσεων. 

 Σημειώνεται ότι η εν λόγω τροποποίηση κρίνεται αναγκαία για τους εξής λόγους: 

1. Το χρονικό διάστημα του ενός δεκαπενθημέρου δεν είναι αρκετό μέχρι τα επηρεαζόμενα υπουργεία να 
ολοκληρώσουν τις διαδικασίες πρόσληψης των εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας (δημοσίευση, 
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υποβολή αιτήσεων, αξιολόγηση, δημοσίευση καταλόγων, εξέταση ενστάσεων, δημοσίευση τελικού 
καταλόγου). 

2. ∆ε θα παρέχεται ευχέρεια απασχόλησης προσωπικού στην περίπτωση εξάντλησης ενός καταλόγου, 
οπότε θα χρειάζεται διεξαγωγή νέας διαδικασίας πρόσληψης εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας. 

3. Περιορίζεται το χρονικό διάστημα απασχόλησης προσωπικού για αντικατάσταση προσωπικού το οποίο 
απουσιάζει με μακροχρόνια άδεια απουσίας (άδεια ασθενείας, άδεια μητρότητας) μέχρις ότου αυτό 
επανέλθει στα καθήκοντά του. 

4. ∆εν παρέχεται ευχέρεια απασχόλησης των προσώπων των οποίων ο διορισμός ακυρώνεται από το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο για χρονικό διάστημα μέχρι την επανεξέταση της διαδικασίας πλήρωσης των κενών 
θέσεων από την Ε∆Υ.    

  Σημειώνεται περαιτέρω ότι με την εν λόγω τροποποίηση παρέχεται η δυνατότητα απασχόλησης ατόμων 
για πέραν του ενός δεκαπενθημέρου στις ανεξάρτητες υπηρεσίες/υπουργεία/τμήματα/υπηρεσίες που 
εξαιρούνται από την απαγόρευση πρόσληψης εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας [Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τμήματα/υπηρεσίες του, Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Επιμελητές και 
Εκπαιδευτικοί Ψυχολόγοι), Υπουργείο Υγείας και τμήματα/υπηρεσίες του, Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο 
(∆ιερευνητική Επιτροπή για τους Αγνοούμενους), Στατιστική Υπηρεσία και ∆ικαστική Υπηρεσία]. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα ∆ελτίων ∆απανών 2013 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το τέταρτο θέμα δεν κηρύχθηκε επείγον.  Θα το εξετάσουμε σε μεταγενέστερο χρόνο. 

 Το πέμπτο θέμα είναι «Ο περί της ∆ιαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της ∆ιαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Γιάννος Λαμάρης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Νίκος Νικολαΐδης 
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 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της ∆ιαχείρισης Χρηματοοικονομικών 
Κρίσεων Νόμου, ώστε να παρασχεθεί νομική κάλυψη και να ρυθμιστούν οι ευθύνες των ακόλουθων 
προσώπων:  

1. Των μελών, του διοικητικού συμβουλίου ή της Επιτροπείας χρηματοοικονομικών οργανισμών που 
λαμβάνουν κρατική στήριξη, καθώς και των λειτουργών του επωφελούμενου χρηματοοικονομικού 
οργανισμού που ενεργούν κατόπιν οδηγιών του διοικητικού συμβουλίου ή της Επιτροπείας του 
οργανισμού αυτού για όση χρονική περίοδο η ∆ημοκρατία κατέχει την πλειοψηφία των μετοχών του 
επωφελούμενου χρηματοοικονομικού οργανισμού. 

2. Του Υπουργού Οικονομικών και των λειτουργών του Υπουργείου Οικονομικών τόσο κατά την άσκηση 
των αρμοδιοτήτων τους, σύμφωνα με τις πρόνοιες του πιο πάνω νόμου, όσο και στην περίπτωση 
διορισμού τους σε διοικητικό συμβούλιο ή Επιτροπεία χρηματοοικονομικού οργανισμού που λαμβάνει 
κρατική στήριξη. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα πιο πάνω πρόσωπα δε θα υπέχουν 
οποιαδήποτε ευθύνη σε περίπτωση έγερσης αγωγής, αίτησης ή άλλης νομικής διαδικασίας για διεκδίκηση 
αποζημιώσεων σχετικά με οποιαδήποτε πράξη ή παράλειψή τους κατά την άσκηση των αρμοδιοτήτων τους, 
εκτός αν αποδειχτεί ότι η πράξη ή η παράλειψή τους δεν έγινε με καλή πίστη ή είναι το αποτέλεσμα σοβαρής 
αμέλειας.  Σημειώνεται ότι τα πρόσωπα αυτά δεν υπέχουν οποιαδήποτε ευθύνη, νοουμένου ότι η πράξη ή η 
παράλειψη έγινε κατά τη διάρκεια της περιόδου κατά την οποία η ∆ημοκρατία κατέχει την πλειοψηφία των 
μετοχών του επωφελούμενου οργανισμού.  Περαιτέρω, η ∆ημοκρατία θα αποζημιώνει και θα καλύπτει τα πιο 
πάνω πρόσωπα για οποιαδήποτε δαπάνη ή ζημιά τυχόν υποστούν σε σχέση με οποιαδήποτε αγωγή, αίτηση ή 
άλλη νομική διαδικασία εναντίον τους. 

 Υπενθυμίζεται ότι η υφιστάμενη νομοθεσία αποσκοπεί στην ανάθεση εξουσιών στο Υπουργικό 
Συμβούλιο και στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, ως αρμόδια αρχή για τη διασφάλιση της σταθερότητας του 
χρηματοπιστωτικού συστήματος, η οποία, με εισήγησή της και αφού συμβουλευθεί την αρμόδια εποπτική 
αρχή, να μπορεί σε περιόδους χρηματοοικονομικών κρίσεων να λαμβάνει μέτρα προς αντιμετώπιση 
προβλημάτων ρευστότητας ή φερεγγυότητας του χρηματοοικονομικού συστήματος ή και για σκοπούς 
ενίσχυσης της κεφαλαιακής βάσης ή του ισολογισμού χρηματοοικονομικών οργανισμών στη ∆ημοκρατία, οι 
οποίοι ενδεχομένως να προκαλέσουν συστημικές διαταραχές στο χρηματοοικονομικό σύστημα σε περίπτωση 
μη στήριξής τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δηλώνω άγνοια γι’ αυτό το νομοσχέδιο.  ∆εν το έχω μελετήσει.  Θέλω να ελπίζω όμως 
ότι είναι, όπως εξηγήθηκε, για το σκοπό της δραστηριότητας των διοικητικών συμβουλίων αναφορικά με 
δικαστικές διαδικασίες ή άλλες διαδικασίες που έχουν σχέση με το πρόβλημα που έχουμε στο τραπεζιτικό 
σύστημα σήμερα, ώστε να προστατευτούν και να μην προστατεύονται οι ίδιοι, τα ίδια άτομα, για δικές τους 
παραλείψεις ή προβλήματα που δημιούργησαν υπό άλλη ιδιότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Το ίδιο ισχύει και για τη δική μας την περίπτωση, κύριε Πρόεδρε, λόγω της ταχύτητας με την οποία 
ψηφίζουμε τα νομοσχέδια.  Υπάρχει ένα σημείο εδώ το οποίο παραμένει αδιευκρίνιστο, παρ’ όλον ότι 
συζητήθηκε στην επιτροπή Οικονομικών.  Έχουμε πάρει διαβεβαιώσεις ότι αυτό αφορά μονάχα τη διευκόλυνση 
της διερεύνησης πιθανών αδικημάτων ή παραλείψεων των προηγούμενων διοικητικών συμβούλων.  Έχω την 
επιφύλαξη όμως και θέλω να καταγραφεί, όπως και ο κ. Συλλούρης. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιοσδήποτε άλλος ομιλητής; 

 ∆εν υπάρχει. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το έκτο θέμα είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου  

 Άγγελος Βότσης Γιάννος Λαμάρης   

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης  

 Χάρης Γεωργιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Σημειώνεται 
ότι το παρόν νομοσχέδιο αποτελεί μέρος της δέσμης των νομοθετικών μέτρων που κατατέθηκαν στη Βουλή 
από την κυβέρνηση, στα πλαίσια της υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στην 
καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και ο Έφορος 
Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του άρθρου 391 του περί Εταιρειών Νόμου, 
έτσι ώστε να επανέλθει η εξαίρεση ως προς το τέλος των τριακοσίων πενήντα ευρώ (€350) προς όφελος των 
εταιρειών που ανήκουν στο ίδιο συγκρότημα εταιρειών, ούτως ώστε το σύνολο των καταβλητέων από τις εν 
λόγω εταιρείες τελών να μην υπερβαίνει το ποσό των είκοσι χιλιάδων ευρώ (€20.000).   

 Σημειώνεται ότι η εξαίρεση αυτή είχε καταργηθεί από τον περί Εταιρειών (Τροποποιητικό) (Αρ. 3) Νόμο 
του 2012 [Νόμος αρ. 190(Ι) του 2012].    

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου καθορίζεται 
ως τελευταία ημέρα καταβολής του τέλους για το έτος 2012 η 29η Μαρτίου 2013.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα 
ίδια στοιχεία, παρέχεται η δυνατότητα σε εταιρεία η οποία έχει εγγραφεί το 2012 ή αδρανούσα εταιρεία ή 
εταιρεία ή συγκρότημα εταιρειών που δε διαθέτει οποιοδήποτε περιουσιακό στοιχείο ή εταιρεία που κατέχει 
περιουσιακά στοιχεία που βρίσκονται σε μη ελεγχόμενες περιοχές της ∆ημοκρατίας που οφείλει το ετήσιο τέλος 
των τριακοσίων πενήντα ευρώ (€350) μετά τη θέση σε ισχύ του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) (Αρ. 3) 
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Νόμου του 2012 να αιτηθεί μέχρι και την 29η Μαρτίου 2013 την έναρξη της διαδικασίας διαγραφής της από το 
σχετικό μητρώο, σύμφωνα με το άρθρο 327 του περί Εταιρειών Νόμου, προκειμένου να θεωρηθεί ως 
διαγραφείσα από την 1η Ιανουαρίου 2012 και ως εκ τούτου να μην οφείλει το εν λόγω τέλος για το 2012.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και το σώμα γενικότερα, εκ των 
πραγμάτων, λόγω της συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης 
στο επίπεδο του Eurogroup και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά 
τύγχαναν άμεσου χειρισμού και ολοκληρώνονταν από τη Βουλή το συντομότερο δυνατό, δεν είχαν στη διάθεσή 
τους τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέταση, που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα 
αυτής της φύσης.  Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της 
ούτε τον απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, 
όπως είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες 
πολιτών.  Η επιτροπή ωστόσο θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, 
κατανοώντας την κρισιμότητα της κατάστασης την οποία διέρχεται ο τόπος, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει μια 
ταχύτερη διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή 
προέχει η άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.    

 Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και να 
επανέλθει, εάν διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την 
εφαρμογή της στην πράξη, και να επανεξετάσει το ζήτημα κάτω από καλύτερες συνθήκες από απόψεως 
χρονικών περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του προτεινόμενου νόμου ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και διευκρινίσεις από 
τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς, για να διευκολύνουμε την ψήφιση, θέλω να δηλώσω, για να καταγραφεί, το εξής:  
Εδώ περιλαμβάνονται δύο στοιχεία.  Το ένα είναι η παράταση πληρωμής, με το οποίο συμφωνούμε.  Θέλω να 
καταγραφεί ότι στο θέμα της επαναφοράς της εξαίρεσης θα απέχουμε.  Είχαμε αποφασίσει ως Βουλή, το 
∆εκέμβρη, €350 ανά εταιρεία, καταργώντας την εξαίρεση που τους έδινε το δικαίωμα ομαδικά μέχρι €20.000...  
Εμείς στο σημείο τούτο που επαναφέρεται η εξαίρεση θα απέχουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μας πείτε το άρθρο;   

 Να σημειωθεί ότι το ΑΚΕΛ θα απέχει από την ψηφοφορία εις τα άρθρα που σχετίζονται... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με την επαναφορά της εξαίρεσης στην καταβολή του ανά εταιρεία ποσού των €350. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να σημειωθεί η θέση του ΑΚΕΛ, για να μην υπάρχει σύγχυση... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εγώ διαφωνώ.  Να καταγραφεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και ο κ. Συλλούρης.   

 Συνεπώς, το ΑΚΕΛ, ο κ. Συλλούρης και ο κ. Περδίκης τοποθετούνται κατά τον ίδιο τρόπο σε ό,τι αφορά 
το νομοσχέδιο και τη στάση αποχής που θα τηρήσουν. 

 Ναι, κύριε Νικολαΐδη. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε και εμείς να τοποθετηθούμε αναφορικά με την επαναφορά της πρόνοιας για 
εξαίρεση.  Είναι κάτι που έφερε η κυβέρνηση μέσα από το νομοσχέδιο αυτό και εμείς διαφωνούμε με αυτή την 
πρόνοια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν διαφωνείτε, ψηφίστε αναλόγως!  Μη μου το λέτε εμένα! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εισηγούμαι γι’ αυτό το σημείο να γίνει ψηφοφορία, το σημείο της επαναφοράς της εξαίρεσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 391 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Ψηφοφορία επί των άρθρων.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρόεδρε, νομίζω ότι υπάρχει σύγχυση στη διαδικασία! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εψηφίσαμέν το! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εν εψηφίσαμεν!  Έντζιε να κάμνουμεν...  Έννεν απού γελάσει δαμαί, Νικόλα! 

 Εδώ έκαμα την εισήγηση να βάλετε ειδικά αυτό το σημείο σε ψηφοφορία, της επαναφοράς της 
εξαίρεσης.  Πρέπει να γίνει πρώτα τούτο και μετά η ψήφιση του νομοσχεδίου συνολικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν είναι τροποποίηση που έχετε προτείνει, τότε θα... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τροποποίηση!  Να βάλετε την τροποποίησή μου... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...τότε θα το κάμω.  Είναι πιο ορθό. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μα, έννεν τροποποίηση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να αντιληφθώ ότι η πρόταση του κ. Συλλούρη είναι στο πνεύμα και της πρότασης του ΑΚΕΛ;  
Κύριε Κατσουρίδη, αυτό που λέει ο κ. Συλλούρης είναι στο πνεύμα και της πρότασης... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς στο συγκεκριμένο σημείο απέχουμε, στο συγκεκριμένο σημείο απέχουμε.  Άρα, 
είτε μπει πρόταση κυβερνητική είτε μπει πρόταση του κ. Συλλούρη απέχουμε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, Νίκο, για τους έχοντες και κατέχοντες, αφού... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, εφόσον ο κ. Συλλούρης έχει υποβάλει μία τροπολογία, την οποία επέτρεψα, διότι 
πρόκειται περί τροποποιήσεως, θα τη θέσω σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του κ. Συλλούρη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απορρίπτεται η τροπολογία που κατέθεσε ο κ. Συλλούρης.  Επρόκειτο περί της επιφυλάξεως στο άρθρο 
2, για να γνωρίζουμε όλοι τι ψηφίζουμε, στο άρθρο 2.  Ωραία! 

 Τώρα πάμε στη δεύτερη ανάγνωση.   

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3, λαμβανομένης υπόψη της προηγούμενης 
τοποθέτησης; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το έβδομο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Γιάννος Λαμάρης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε  αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του 
Υπουργείου Υγείας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της σημείωσης στη στήλη των επεξηγήσεων 
έναντι του άρθρου 07402 «Αγορά Ιατρικού και Άλλου Εξοπλισμού», του Κεφαλαίου 220200, με τίτλο «Ιατρικές 
Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας - Κεντρικά Γραφεία», του Πρώτου Πίνακα του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2013, ώστε: 

1. το ποσό των €9,5 εκατομ. να μειωθεί μέχρι του ποσού των €4 εκατομ. για την αγορά, αποκλειστικά για 
τα ακτινοθεραπευτικά κέντρα Λευκωσίας και Λεμεσού, ιατρικού και άλλου εξοπλισμού και 

2. να διαγραφεί από αυτήν η πρόταση «Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για το μέρος που αφορά 
το Ακτινοθεραπευτικό Κέντρο Λευκωσίας, χωρίς να ενημερώνεται εκ των προτέρων η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.». 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, με την εν 
λόγω σημείωση δεσμεύτηκε ποσό ύψους €9,5 εκατομ. αποκλειστικά για την έναρξη υλοποίησης των πιο πάνω 
έργων των ακτινοθεραπευτικών κέντρων Λευκωσίας και Λεμεσού, εντός του 2013, με αποτέλεσμα να 
δημιουργούνται πολύ σοβαρά πρακτικά προβλήματα για την υλοποίηση του εξοπλιστικού προγράμματος των 
κρατικών νοσηλευτηρίων.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τίθεται σε κίνδυνο η απρόσκοπτη 
παροχή ποιοτικών ιατρικών υπηρεσιών στα δημόσια νοσηλευτήρια, με συνεπακόλουθο κίνδυνο την απώλεια 
ανθρώπινων ζωών για τους ακόλουθους λόγους: 

1. Εάν και εφόσον προχωρήσει η υπογραφή των σχετικών συμβολαίων για τα ακτινοθεραπευτικά κέντρα, η 
ανάγκη για τις σχετικές πιστώσεις δε θα υπερβαίνει τα €4 εκατομ. για το έτος 2013. 

2. Οι υπόλοιπες πιστώσεις των €5,5 εκατομ. προορίζονται να καλύψουν μέρος του κόστους για την αγορά 
εξειδικευμένου ιατρικού εξοπλισμού στα κρατικά νοσηλευτήρια, με κίνδυνο αυτή να μην μπορέσει να 
υλοποιηθεί, εάν δεν προωθηθεί η προτεινόμενη τροποποίηση της υπό αναφορά σημείωσης. 

 Πέραν των πιο πάνω, επειδή η προσφορά που αφορά την ανέγερση ακτινοθεραπευτικού κέντρου στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας έχει ήδη ολοκληρωθεί από το Τμήμα ∆ημόσιων Έργων, με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο προτείνεται όπως διαγραφεί η σχετική πρόνοια της σημείωσης, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα 
διενέργειας δαπανών χωρίς την εκ των προτέρων γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία 
που τέθηκαν ενώπιόν της από τους παριστάμενους αρμοδίους, εισηγείται την τροποποίηση της προτεινόμενης 
ρύθμισης, έτσι ώστε να παραμείνει δεσμευμένο το σύνολο του κονδυλίου ύψους €15 εκατομ. που αφορά έργα, 
ιατρικό και άλλο εξοπλισμό και παράλληλα να καθοριστεί ότι μέρος αυτού ύψους μέχρι €4 εκατομ. προορίζεται 
αποκλειστικά για τα ακτινοθεραπευτικά κέντρα Λευκωσίας και Λεμεσού. 

 Η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου με βάση τα πιο πάνω, επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών του κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου... 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ζητήσατε να μιλήσετε επί θέματος αρχής; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να αντιληφθώ είναι το νομοσχέδιο το οποίο έχει καταθέσει η κυβέρνηση, ώστε να μη 
γίνει αποκοπή του 9% από τα επιδόματα των τυφλών...  Βάσει αυτής της επαναφοράς της κυβέρνησης, κύριε 
Πρόεδρε...  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μα, έννεν τούτο!  Είναι το επόμενο θέμα τούτο.  Είναι για το επόμενο που μιλά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μιλάτε για το επόμενο θέμα αντιλαμβάνομαι... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μα, έχω ζητήσει, κύριε Πρόεδρε, και ρώτησα αν είναι για τούτο.  ∆ε με διέκοψε κανείς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα, ∆ελτίο ∆απανών 2013, του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013. 

Χ. ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ξεκινήσαμε την ψηφοφορία!  Παρακαλώ! 

Χ. ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχει προκληθεί μία σύγχυση...  Αν δεν έχω λάθος, το υπ’ αριθμόν 3 αφορά το 
Υπουργείο Υγείας. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι. 

Χ. ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: 
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 Αν αφορά το Υπουργείο Υγείας, η επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού έχει εισηγηθεί την 
καταψήφισή του και την κατάθεση μιας πρότασης εκ μέρους της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα πού είμαστε;  Ο περί Εταιρειών πέρασε; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι για το ακτινοθεραπευτικό, κύριε Πρόεδρε, όπως με πληροφορούν.  Έσιει δίκαιο ο Χάρης.  Είναι τα 
€9,5 εκατομ. να γίνουν €4,5 εκατομ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται -έχετε την έκθεση, σας έχει διανεμηθεί- είναι η τροποποίηση της 
σημείωσης στη στήλη των επεξηγήσεων έναντι του άρθρου 07402 «Αγορά Ιατρικού και Άλλου Εξοπλισμού» 
του Κεφαλαίου 220200, με τίτλο «Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας - Κεντρικά Γραφεία», του 
Πρώτου Πίνακα του κρατικού προϋπολογισμού του 2013, ώστε...  Γίνεται αναφορά παρακάτω για το τι ακριβώς 
θα προβλέπεται. 

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.   

 ∆ικαιολογώ τον αγαπητό συνάδελφο, επειδή πάνω στον κατάλογο που μας είχε δοθεί από πλευράς της 
Βουλής έχει δίκαιο ότι ο αριθμός 3 καταγράφεται λανθασμένα, ότι αφορά τον προϋπολογισμό των τυφλών... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Άρα, θα εισηγούμουν να διαβάζεται, αν είναι, και ο τίτλος της υποσημείωσης του καταλόγου που έχετε, 
για να βεβαιωνόμαστε ότι δε γίνεται κάποιο λάθος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει.   

 Επειδή μπορεί να δημιουργηθεί κάποια παρεξήγηση, να πω ότι είναι φυσικό μερικές φορές να γίνονται 
και λάθη υπό το κράτος της ταχύτητας με την οποία οι υπηρεσίες είναι υποχρεωμένες να ετοιμάζουν αυτά τα 
κείμενα. 

 Πάμε ξανά.  ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα, ∆ελτίο ∆απανών 2013, του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το όγδοο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Γιάννος Λαμάρης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε στην παρουσία εκπροσώπων 
του Υπουργείου Οικονομικών αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή 
συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η μεταφορά πιστώσεων κάτω από δύο άρθρα του Τμήματος 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες που αφορούν το επίδομα βαριάς μορφής κινητικής 
αναπηρίας και το επίδομα τυφλών, έτσι ώστε να αποκατασταθεί το αρχικό μειωμένο κατά 9%, ποσό το οποίο 
περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 2013. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, ο προϋπολογισμός του 2013, όπως ψηφίστηκε από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, περιλαμβάνει στον Πρώτο Πίνακα του δελτίου δαπανών του βασικού νόμου μειωμένες 
πιστώσεις κάτω από τα πιο κάτω άρθρα δαπανών: 

 € 

 Άρθρο 04460 «Επίδομα Βαριάς Μορφής Κινητικής Αναπηρίας» 6.142.500 

 Άρθρο 04463 «Τυφλοί» 10.465.000 

 Άρθρο 04473 «Επιχορήγηση ∆ιακοπών για τα Άτομα με Αναπηρίες» 150.000 

 Άρθρο 04504 «Οικονομική Βοήθεια σε Αναπήρους για Απόκτηση Αυτοκινήτου» 1.000.000 

 Όπως αναφέρεται στην ίδια έκθεση, οι πιο πάνω μειωμένες πιστώσεις ήταν απόρροια της αρχικής 
συμφωνίας με την τρόικα, στα πλαίσια της μείωσης των κοινωνικών παροχών. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσαν την επιτροπή ότι οι Υπουργοί Οικονομικών 
και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μετά από σχετική διαβούλευση με την τρόικα, συμφώνησαν την 
επαναφορά πιστώσεων ύψους €1.642.500 κάτω από τα άρθρα 04460 «Επίδομα Βαριάς Μορφής Κινητικής 
Αναπηρίας» και 04463 «Τυφλοί» για αποκατάσταση της αρχικής μειωμένης πρόνοιας κατά 9% και συνέχιση 
της καταβολής του επιδόματος βαριάς μορφής κινητικής αναπηρίας και τυφλών, όπως και κατά το 2012.  
Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι το ποσό €1.642.500 θα καλυφθεί από 
εξοικονομήσεις του ίδιου κεφαλαίου και του Κεφαλαίου 160113 «Υπουργείο Εσωτερικών, ∆ιοίκηση - Στεγαστικά 
Σχέδια» ως ακολούθως: 

Κεφάλαιο Άρθρο Εξοικονόμηση 

€ 

150600 04473 «Επιχορήγηση ∆ιακοπών για τα Άτομα με Αναπηρίες» 150.000 

150600 04507 «Οικονομική Βοήθεια σε Αναπήρους για Απόκτηση 
Αυτοκινήτου» 

492.500 

160113 04411 «Επιχορηγήσεις Στεγαστικών Σχεδίων» 1.000.000 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού ζήτησε και πήρε τη διαβεβαίωση του 
Υπουργείου Οικονομικών ότι η τρόικα συμφωνεί με όλες τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Συναφώς σημειώνεται ότι ταυτόχρονα με το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη σημερινή 
ολομέλεια και κηρύχθηκε επείγον νομοσχέδιο που τροποποιεί τον περί Παροχής Ειδικής Χορηγίας σε Τυφλούς 
Νόμο του 2011, έτσι ώστε για τα έτη 2013 έως 2016 το ύψος της ειδικής χορηγίας σε τυφλούς να μην 
αναπροσαρμόζεται με βάση το δείκτη τιμών καταναλωτή και να παγοποιηθεί γι’ αυτή την περίοδο στα €316,37 
το μήνα. 
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 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Έλεγα λοιπόν και πριν, κύριε Πρόεδρε, ότι επιβεβαιώνονται δύο πράγματα.  Πρώτον, ότι εμείς ως Ε∆ΕΚ, 
όταν ψηφίζονταν αυτά τα νομοσχέδια και τηρήσαμε μια στάση αρνητική στο συγκεκριμένο θέμα, είχαμε 
απόλυτο δίκαιο.  Παράλληλα, με την επαναφορά από την κυβέρνηση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου 
καταρρίπτεται εντελώς αυτό το οποίο λέμε, ότι «ξέρετε, δεν μπορούμε να αγγίξουμε κανένα νομοσχέδιο».  Έχει, 
επαναλαμβάνω, καταρρεύσει εκείνο το οποίο η κυβέρνηση τους τελευταίους ενάμιση με δύο μήνες μάς λέει 
συνεχώς, «μην αγγίξετε οποιοδήποτε νομοσχέδιο σας φέρω, γιατί θα έχουμε πρόβλημα με την τρόικα!».  Εδώ 
έφερε νομοσχέδιο το οποίο ψηφίσαμε κατά πλειοψηφία και σήμερα έρχεται και φέρνει άλλο, τροποποιητικό, το 
οποίο καταργεί εκείνο το οποίο έφερε και ψηφίσαμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.  Ο κ. Παπαδόπουλος.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς χαιρετίζουμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου ως κοινοβουλευτικός... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Συγγνώμη... 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε.   

 Ανέμενα, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή η ενέργεια της κυβέρνησης, να αντιληφθεί ότι, ναι, κατά την, θα έλεγα, 
κάτω από πίεση ψήφιση όλων εκείνων των μνημονιακών νομοσχεδίων αδικήθηκε μια ιδιαίτερα αδικημένη τάξη 
συμπολιτών μας και να βρει πραγματικά το θάρρος να έρθει μέσα από συγκεκριμένες ισόποσες ρυθμίσεις 
ισόποσου αποτελέσματος να αποκαταστήσει εκείνη την αδικία...  Κατά συνέπεια, δε βλέπω το λόγο γιατί 
οποιοσδήποτε συνάδελφος επιχειρεί με τον έναν ή με τον άλλο τρόπο να αποκομίσει πολιτικά οφέλη.  
∆εύτερον, έχουν γίνει, μας έχουν διαβεβαιώσει, συγκεκριμένες διαβουλεύσεις με την ίδια την τρόικα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, ο κ. Νικολαΐδης, ο κ. Περδίκης.   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κάτι που μου έχει διαφύγει, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Αυτή η αλλαγή, η οποία γίνεται σήμερα, ήτο δέσμευση της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων από την πρώτη ημέρα της ψήφισης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς χαιρετίζουμε την επαναφορά του συγκεκριμένου επιδόματος.  Φυσικά και 
θεωρούμε ότι αυτά τα ζητήματα είναι ιδιαίτερα ευαίσθητα και θα πρέπει να καταβληθεί κάθε προσπάθεια να 
μην αδικηθούν ιδιαίτερα αυτές οι ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού μας. 

 Για να είμαστε δίκαιοι όμως, αυτό που είχε λεχθεί τότε δεν ήταν ότι δεν αλλάζει τίποτα· ήταν το εξής:  
Ήταν ότι ό,τι αλλάξει θα πρέπει να αλλάξει με τη σύμφωνο γνώμη της τρόικας ιδιαίτερα γι’ αυτά τα ζητήματα για 
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τα οποία η τρόικα είχε έντονες απόψεις.  Και αυτό που έχει μεσολαβήσει -και μετά από τες δικές μας 
αντιδράσεις και αυτό οφείλουμε να το σημειώσουμε- είναι ότι έχει προηγηθεί μια διαβούλευσις με την τρόικα, 
έχει συμφωνηθεί ότι θα επέλθουν άλλες εξοικονομήσεις από τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Εσωτερικών 
που θα καλύψουν ακριβώς το €1,6 εκατομ. της επαναφοράς του συγκεκριμένου επιδόματος.  Επομένως, 
νομίζω ότι οφείλουμε να σημειώσουμε όλοι ότι με τη σωστή διεκδίκηση μπορούμε να πετύχουμε.  Και αυτό που 
είχαμε πει εμείς εδώ και πάρα πολύ καιρό ήταν ότι η διαπραγμάτευση του μνημονίου είχε αποτύχει γι’ αυτό 
ακριβώς το λόγο, δεν είχαν τεθεί κάτω σωστά τα αιτήματά μας και δεν ήταν επιτυχής η διαπραγμάτευση.  
Κάποια πράγματα μπορούν να διορθωθούν και ελπίζουμε να διορθωθούν και στην πορεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης είχε ζητήσει και μετά ο κ. Συλλούρης...   

 Α, ο κ. Νικολαΐδης, συγγνώμη! 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν αναμέναμε ότι θα υφιστάμεθα επίπληξη, επειδή, χαιρετίζοντας την πρόταση της 
κυβέρνησης για επαναφορά του επιδόματος των τυφλών, κάναμε μια παρατήρηση, ότι περίπου αυτά που 
λέγαμε εμείς πριν ένα μήνα τα λέει τώρα η κυβέρνηση!  Απλώς, θέλουμε να τονίσουμε το εξής, κύριε Πρόεδρε:  
Αυτό το θέμα με την τροποποίηση των νομοσχεδίων των μνημονιακών είναι ένα θέμα το οποίο δεν πρόκειται 
να λήξει σύντομα.  ∆υστυχώς!  Μπήκαμε στην εποχή του μνημονίου και θα έχουμε σωρεία μνημονιακών 
νομοσχεδίων στες αμέσως επόμενες εβδομάδες, μήνες, γιατί και μέσα από το μνημόνιο το οποίο 
συμφωνήθηκε προκύπτουν ή θα προκύψουν νομοσχέδια τα οποία θα εξαρτηθούν από τα αποτελέσματα 
κάποιων μελετών και κάποιων αξιολογήσεων που θα γίνουν με βάση το μνημόνιο στο μέλλον.  Άρα, είναι θέμα 
αρχής, είναι θέμα αρχής, να δεχτούμε, και ήδη στην πράξη το έχουμε δεχτεί και το επισημαίνουμε αυτό, ότι 
αυτά τα μνημονιακά νομοσχέδια δεν είναι απαράβατα και απαραβίαστα.  Είναι κάτι το οποίο η Βουλή οφείλει να 
διαφυλάξει, το δικαίωμά της να συζητά τροποποιήσεις ισόποσου αποτελέσματος.  Και είναι ακόμα εξαιρετικά 
σημαντικό, διαφυλάσσοντας και το δικαίωμά μας, σε κάποιο χρονικό διάστημα στο μέλλον, το συντομότερο 
δυνατό, να απεγκλωβιστούμε όχι απλώς από πρόνοιες του μνημονίου αλλά συνολικά και συλλογικά από το 
μνημόνιο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αλήθεια ότι η συγκεκριμένη πρόνοια της συμφωνίας μεταξύ κυβέρνησης και 
τρόικας, που αφορούσε τις περικοπές των επιδομάτων των αναπήρων, έχει τύχει κριτικής και έχει 
δημιουργήσει ιδιαίτερα αρνητικά σχόλια.  Είπα και από το βήμα της ολομέλειας κατά τη διάρκεια της ομιλίας 
μου στον προϋπολογισμό ότι, όταν φτάσαμε στο σημείο να οδηγούνται εξαιτίας αυτής της συμφωνίας οι 
ανάπηροι έξω από τη Βουλή με καροτσάκια και οι τυφλοί και να διαμαρτύρονται, νομίζω ότι έχουμε φτάσει 
πλέον στο ναδίρ της δημοκρατίας και της αξιοπρέπειας σ’ αυτή τη χώρα!  Και σωστά η κυβέρνηση έκαμε 
δεύτερες σκέψεις και έκαμε δεύτερες ενέργειες.  Και σωστά επιτρέπεται να πούμε σ’ αυτό το σημείο ότι 
αποδεικνύεται ότι όσοι από μας λένε ότι η διαπραγμάτευση δεν ήταν επιτυχής επιβεβαιώνονται.  Και δεν είναι 
κακεντρέχεια αυτό· είναι σημείωση ιστορικής πολιτικής σημασίας.  Η διαπραγμάτευση δεν ήταν επιτυχής και 
είναι ένα από τα σημεία στα οποία δεν ήταν επιτυχής και επιβεβαιωνόμαστε.  

 Στο δεύτερο σημείο που επιβεβαιωνόμαστε εμείς ως Οικολόγοι είναι ότι μπορούν να βρεθούν πόροι από 
εξοικονομήσεις.  Σημειώστε, παρακαλώ, αυτό το €1,5 εκατομ. δε θα το εύρει η κυβέρνηση από άλλες 
φορολογίες, δε θα το εύρει από άλλες μειώσεις εισοδημάτων των εργαζομένων.  Θα το εύρει, μας είπαν, από 
εξοικονομήσεις, που σημαίνει ότι υπάρχουν πολλά περιθώρια εξοικονομήσεων ακόμα.  Και αυτά πρέπει να 
γίνουν.  Και εκεί έπρεπε να επικεντρωθούμε, στην πιο σωστή και ορθολογιστική διαχείριση των δημοσίων 
χρημάτων. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Έθθα πω για τα πούρα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μια διευκρίνιση, και πάλι, αν θέλετε, καλοπροαίρετη:  ∆ιαπραγμάτευση με την τρόικα μπορεί να έκαμε η 
κυβέρνηση γι’ αυτό το θέμα· δεν έκαμε με τους ενδιαφερόμενους.  Και οι ενδιαφερόμενοι με πληροφορούν ότι, 
πρώτον, παγώνει το επίδομά τους, που είναι ένα αρνητικό στοιχείο, και, δεύτερον, το ποσό που εγκρίνουμε 
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σήμερα είναι κατά πολύ λιγότερο από τον προϋπολογισμό τον περσινό, που σημαίνει ότι αποκόπτεται κιόλας.  
Άρα, αποκόπτεται και παγώνει.  Και αυτό γίνεται χωρίς να διαπραγματευθούν οι κυβερνώντες με τους 
ενδιαφερόμενους. 

 Το τελευταίο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι, για να μην υπάρχει παρεξήγηση...  Όι πως θέλω να 
φανώ κακός, αλλά η αλήθεια είναι ότι η αποκοπή αυτών των επιδομάτων δεν έγινε μέσα από νομοσχέδιο· έγινε 
μέσα από προϋπολογισμό του κράτους, τον οποίο ψήφισαν όλα τα κόμματα εκτός από το Κίνημα Οικολόγων! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα πάρω τη σκυτάλη της λογικής που λέει ότι, εφόσον η κυβέρνηση κατάφερε 
μια βελτίωση, αν καταφέρει άλλες πέντε, σημαίνει έκανε περισσότερα λάθη στο παρελθόν.  Απλά, θα χαιρετίσω 
αυτή τη θετική εξέλιξη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω, διερμηνεύοντας τα αισθήματα όλων των πλευρών, να εκφράσουμε την ικανοποίησή μας γι’ 
αυτή τη διορθωτική κίνηση που γίνεται σήμερα.  Είναι όλων μας μέριμνα η προστασία των ευπαθών ομάδων 
του πληθυσμού.  Και η έκκλησή μας είναι ότι αυτό θα πρέπει να ισχύσει ως μια κατευθυντήρια γραμμή και στο 
μέλλον.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα.  ∆ελτίο ∆απανών του βασικού Νόμου -  Κεφάλαιο 15.06 -  Τμήμα 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες.  Άρθρο 2. Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα.  ∆ελτίο 
∆απανών του βασικού Νόμου - Κεφάλαιο 16.01 - Υπουργείο Εσωτερικών - ∆ιοίκηση.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το ένατο θέμα είναι «Ο περί Παροχής Ειδικής Χορηγίας σε Τυφλούς (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Παροχής Ειδικής Χορηγίας σε Τυφλούς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Γιάννος Λαμάρης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε, στην παρουσία 
εκπροσώπων του Υπουργείου Οικονομικών, αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη 
σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Παροχής Ειδικής Χορηγίας σε 
Τυφλούς Νόμου του 2011, έτσι ώστε να ανασταλεί η προβλεπόμενη σε αυτόν ετήσια αναπροσαρμογή της 
χορηγίας σε τυφλούς με βάση το δείκτη τιμών καταναλωτή για τα έτη 2013 έως και 2016.  Ταυτόχρονα, 
παγοποιείται το ύψος της ειδικής χορηγίας για τη χρονική αυτή περίοδο στα €316,37 το μήνα. 

 Σημειώνεται ότι το πιο πάνω νομοσχέδιο εμπίπτει στη δέσμη των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε 
η κυβέρνηση στα πλαίσια της υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που εμπίπτουν στη 
συμφωνία με την τρόικα. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, με βάση 
υποχρέωση που προκύπτει από το Μνημόνιο Συναντίληψης με την τρόικα που αφορά τις κοινωνικές παροχές, 
στον προϋπολογισμό για το 2013 είχε συμπεριληφθεί μείωση των κονδυλίων του Τμήματος Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Κεφ. 15.06) ως 
εξής: 

1. Μείωση ύψους 9% στην ειδική χορηγία σε τυφλούς. 

2. Μείωση ύψους 9% στο επίδομα βαριάς κινητικής αναπηρίας. 

3. Μείωση ύψους 50% του συνολικού ποσού για την επιχορήγηση διακοπών για τα άτομα με αναπηρίες. 

4. Μείωση ύψους 63% του συνολικού ποσού για την οικονομική βοήθεια που δίδεται σε αναπήρους για την 
απόκτηση αυτοκινήτου. 

 Στη συνέχεια, όπως αναφέρεται στην ίδια έκθεση, προκειμένου να αποφευχθεί η μείωση κατά 9% του 
επιδόματος βαριάς κινητικής αναπηρίας και της ειδικής χορηγίας σε τυφλούς, με τη σύμφωνη γνώμη του 
Υπουργού Οικονομικών, της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της Υπουργού Εσωτερικών 
και έπειτα από σχετική διαβούλευση με την τρόικα, αποφασίστηκε να καταργηθεί πλήρως το Σχέδιο 
Επιχορήγησης ∆ιακοπών για τα Άτομα με Αναπηρίες, να μειωθεί περαιτέρω η οικονομική βοήθεια που δίδεται 
με βάση το Σχέδιο Παροχής Οικονομικής Βοήθειας σε Άτομα με Αναπηρία για την Απόκτηση Αυτοκινήτου και 
να μειωθούν περαιτέρω οι πιστώσεις για τα διάφορα στεγαστικά σχέδια του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Τέλος, στην ίδια εισηγητική έκθεση αναφέρεται ότι η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
σε συνάντησή της με την Κυπριακή Συνομοσπονδία Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ) στις 11 Ιανουαρίου 
2013, την ενημέρωσε για τις τελικές αποφάσεις ως προς τις μειώσεις των διάφορων επιδομάτων που αφορούν 
τα άτομα με αναπηρίες και για τις τροποποιήσεις που προωθούνται στις σχετικές νομοθεσίες και στον 
προϋπολογισμό. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι ταυτόχρονα με το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη σημερινή 
ολομέλεια και κηρύχθηκε επείγον σχετικό νομοσχέδιο που τροποποιεί τον περί Προϋπολογισμού του 2013 
Νόμο του 2012 στη βάση της νέας πιο πάνω αναφερόμενης απόφασης της κυβέρνησης. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε αιτήσεως για τοποθέτηση, διότι, νομίζω, έχουμε καλυφθεί με τις 
προηγούμενες τοποθετήσεις, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Με την αρνητική ψήφο του κ. Περδίκη, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Ειδικής Χορηγίας σε Τυφλούς (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αρνητική ψήφο, αυτήν του κ. Περδίκη, και με τη θετική τοποθέτηση όλων των άλλων βουλευτών, 
το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το δέκατο θέμα είναι «Οι περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε αυθημερόν τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι 
οποίοι κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγοντες.  Στα πλαίσια της 
εξέτασης των κανονισμών αυτών κλήθηκαν και παρέστησαν στην επιτροπή η διευθύντρια του Τμήματος 
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η αναθεώρηση των τελών που εισπράττονται για την 
έκδοση διάφορων τύπων αδειών εισόδου και παραμονής στη ∆ημοκρατία, καθώς και για άλλα θέματα. 

 Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς προνοούνται τα εξής: 

1. Αναθεωρούνται τα ποσά για την έκδοση όλων των κατηγοριών αδειών εισόδου και διαμονής στη 
∆ημοκρατία. 

2. Καταργείται η άδεια και το τέλος διαμονής για Κύπριους πολίτες, τα οποία θα μπορούν να μεταφερθούν 
στον περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμο, αν χρειαστεί. 

3. Αναθεωρούνται τα ποσά των εισοδημάτων που απαιτούνται για την έκδοση άδειας μετανάστευσης για 
τον αιτητή και τα μέλη της οικογένειάς του. 

4. Αναθεωρείται το ποσό της εγγύησης που παρέχεται για αλλοδαπούς, το οποίο κατανέμεται μεταξύ 
εργοδότη και εργοδοτουμένου, και προνοείται ότι θα ισχύει για όλες τις άλλες κατηγορίες αλλοδαπών 
(π.χ. επισκέπτες, φοιτητές κ.λπ.).  Η εγγύηση αυτή θα καλύπτει τα έξοδα επαναπατρισμού, οφειλόμενα 
ημερομίσθια και οφειλές στη ∆ημοκρατία, έξοδα κράτησης/απέλασης, οφειλόμενα νοσήλια, τυχόν 
δικαστικά έξοδα κ.ά. 

5. Εισάγονται ορισμένα νέα τέλη, όπως π.χ. το τέλος αντικατάστασης άδειας, το τέλος μεταφοράς ή 
επικόλλησης άδειας μετανάστευσης ή επί μακρόν διαμένοντος σε νέο διαβατήριο. 

6. Προνοείται η έκδοση ατελώς ή με μειωμένα τέλη ορισμένων αδειών σε πρόσωπα που τυγχάνουν 
δημόσιου βοηθήματος. 

 Η αναθεώρηση των υπό αναφορά κανονισμών υλοποιεί παλαιότερη απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αρ. 71.057 της 8ης Οκτωβρίου 2010 και της εγκυκλίου του Υπουργείου Οικονομικών, 
ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, για αναθεώρηση διάφορων τελών.  Το ύψος των προτεινόμενων τελών 
αποτέλεσε αντικείμενο συζήτησης με κλιμάκιο της τρόικας που κάλυψε θέματα μετανάστευσης και γι’ αυτό η 
τελευταία αναμένει την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Το προτεινόμενο νομοθέτημα έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της δέσμης των 
νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύουν στην εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης που έχουν 
συμφωνηθεί μεταξύ της κυβέρνησης και, σε τεχνοκρατικό επίπεδο, της τρόικας στα πλαίσια της καταρχήν 
συμφωνίας που έχει επιτευχθεί. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και το σώμα γενικότερα, εκ των πραγμάτων και λόγω της 
επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο 
του Eurogroup και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου 
χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη δεδομένη ημερομηνία, δεν είχαν στη διάθεσή τους τον 
αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέταση που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της 
φύσης. 

 Για τους ίδιους λόγους η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  Η 
επιτροπή ωστόσο θεωρεί ότι πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας κατανοώντας 
την κρισιμότητα της κατάστασης την οποία διέρχεται ο τόπος, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει μια ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η 
άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού 
Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων 
νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη.  Η επιτροπή 
προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και να επανέλθει, εάν 
διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την εφαρμογή της στην 
πράξη, και να επανεξετάσει το όλο ζήτημα κάτω από καλύτερες συνθήκες από απόψεως χρονικών 
περιορισμών. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν πρόσθετα 
στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιές τους από τους κυβερνητικούς αρμοδίους και ειδικότερα για 
ορισμένες πρόνοιές τους που αφορούν την κατάθεση της εγγύησης, το ύψος των εισοδημάτων για τη 
χορήγηση άδειας μετανάστευσης κ.ά. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, έχει 
διαμορφώσει τις πιο κάτω θέσεις: 

1. O πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος εισηγούνται τη διαμόρφωση των υπό αναφορά κανονισμών με τη 
διαγραφή απ’ αυτούς των προνοιών για τις εγγυητικές επιστολές και το ύψος των εισοδημάτων για την 
εξασφάλιση άδειας μετανάστευσης, ώστε να υπάρξει χρόνος για περαιτέρω μελέτη τους και 
διαβούλευση με τους αρμοδίους, ενώ παράλληλα εισηγούνται τη μείωση κάποιων τελών που 
θεωρούνται υπερβολικά. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί στην ολομέλεια της Βουλής. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάσσεται υπέρ της 
έγκρισης των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το ενδέκατο θέμα είναι «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής 
(Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 
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 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν την υπό αναφορά πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Τάσο Μητσόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και Νεόφυτο Κωνσταντίνου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα.  Στα πλαίσια της 
εξέτασης της υπό αναφορά πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
της Υπηρεσίας Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.   

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, η προτεινόμενη με αυτήν 
τροποποίηση αποσκοπεί στην αλλαγή του περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) 
Νόμου, έτσι ώστε η ψηφοφορία κατά την ημέρα διεξαγωγής των εκλογών για την ανάδειξη του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας να λήγει στις 6.00 μ.μ. αντί στις 5.00 μ.μ., που ισχύει σήμερα. 

 Ειδικότερα, με την υπό αναφορά πρόταση νόμου, σύμφωνα με την πιο πάνω αιτιολογική έκθεση, 
σκοπείται η επέκταση του χρόνου της ψηφοφορίας για τις προεδρικές εκλογές κατά μία ώρα, έτσι ώστε αφενός 
η ώρα λήξης της ψηφοφορίας κατά την ημέρα διεξαγωγής των εν λόγω εκλογών να συνάδει με την ώρα λήξης 
της ψηφοφορίας κατά την ημέρα διεξαγωγής των βουλευτικών εκλογών και αφετέρου να αυξηθεί ο συνολικός 
χρόνος άσκησης του εκλογικού δικαιώματος στο εξωτερικό, δεδομένου ότι η ψηφοφορία στο εξωτερικό λήγει 
την ίδια ώρα που λήγει η ψηφοφορία στη ∆ημοκρατία.  

 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών συμφώνησε με τις πρόνοιες της 
υπό αναφορά πρότασης νόμου, αφού, όπως ανέφερε, η επέκταση του χρόνου ψηφοφορίας για τις προεδρικές 
εκλογές κατά μία ώρα θα διευκολύνει τη λειτουργία των εκλογικών κέντρων στο εξωτερικό, ειδικά των 
εκλογικών κέντρων στο Λονδίνο και στη Νέα Υόρκη, λόγω της διαφοράς της ώρας με την Κύπρο, παρέχοντας 
έτσι τη δυνατότητα σε μεγαλύτερο αριθμό εγγεγραμμένων ψηφοφόρων στους εκλογικούς καταλόγους του 
εξωτερικού να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε στην επιτροπή 
πως η υιοθέτηση της υπό αναφορά τροποποίησης δε θα επιφέρει οποιαδήποτε πρόσθετη επιβάρυνση στον 
κρατικό προϋπολογισμό, αφού, όπως διευκρίνισε, το κατ’ αποκοπή ποσό το οποίο θα καταβληθεί στα άτομα 
που θα απασχοληθούν κατά την ημέρα διεξαγωγής των εκλογών έχει ήδη καθοριστεί και δε θα υπάρξει 
οποιαδήποτε αύξησή του.  Παράλληλα, ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε στην επιτροπή πως, μετά τη διεξαγωγή 
των προεδρικών εκλογών, το υπουργείο του θα επανέλθει με σχετική τροποποίηση για ομοιόμορφη ρύθμιση 
των ωρών ψηφοφορίας για κάθε εκλογική διαδικασία, ώστε ο χρόνος ψηφοφορίας να καθοριστεί μεταξύ των 
ωρών 7.00 π.μ. και 6.00 μ.μ. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας συμφώνησε με την υπό 
αναφορά τροποποίηση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, έχει 
διαμορφώσει τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών της υπό αναφορά πρότασης νόμου κατά 
τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
δήλωσαν πως συμφωνούν με τις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου και εισηγούνται στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφισή της σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή 
της στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ έχουμε ολοκληρώσει τη νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.374, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για 
τους οποίους έχει υποχρεωθεί το κοινοτικό συμβούλιο της κοινότητας Λέμπας να πληρώσει τέλη αποχετευτικού 
για υποστατικά τα οποία βρίσκονται σε τουρκοκυπριακή γη και τα οποία διαχειρίζεται το εν λόγω συμβούλιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.375, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόκειται να δημιουργηθεί κοιμητήριο στο συνοικισμό αυτοστέγασης Λέμπας 
στην Πάφο και για το σκοπό αυτό έχει ήδη εξευρεθεί ο αναγκαίος χώρος. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η δημιουργία του κοιμητηρίου στο συνοικισμό Λέμπας στην Πάφο και κατά πόσο τα έξοδα 
δημιουργίας του θα καλυφθούν από το κράτος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.376, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η δημιουργία του πολιτιστικού χωριού στην κοινότητα Λέμπας στην Πάφο, τους λόγους της 
καθυστέρησης, αν υπάρχει σχετικό χρονοδιάγραμμα για την υλοποίηση των έργων που περιλαμβάνονται στο 
εν λόγω χωριό και κατά πόσο το κονδύλι το οποίο έχει εγκριθεί από το 2008 έχει μεταφερθεί στη φετινή χρονιά 
για την υλοποίηση του όλου έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.377, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
πρόκειται να διαχωριστούν οικόπεδα στη Λέμπα της Πάφου, για να παραχωρηθούν ως αντισταθμιστικά σε 
πρόσφυγες που διαμένουν σε κατοικίες που ανεγέρθησαν σε τουρκοκυπριακή γη στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης της εν λόγω κοινότητας. Εάν ναι, πότε υπολογίζεται να γίνει ο διαχωρισμός και κατά πόσο θα 
έχουν προτεραιότητα οι κάτοικοι του συνοικισμού αυτού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.378, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από επιστολή της Ελεγκτικής Υπηρεσίας προς τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, ημερομηνίας 13 
∆εκεμβρίου 2012, αναφορικά με την απόφαση της Υπουργικής Επιτροπής για τη μη λειτουργία από το 2003 
του αποτεφρωτήρα του νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, με συνέπεια τη συνεχιζόμενη μέχρι σήμερα 
ενδεχόμενη διασπάθιση χρημάτων του δημοσίου.  Σύμφωνα με την επιστολή της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, οι 
ποσότητες αποβλήτων που παραδίδονται καθημερινά στον ανάδοχο δεν μπορεί να ελεγχθούν 
αποτελεσματικά.  Στην επιστολή της η Ελεγκτική Υπηρεσία σημειώνει ότι η παράδοση γίνεται σε ένα μεγάλο 
αριθμό ιατρικών κέντρων παγκύπρια και καθ’ όλη τη διάρκεια του εικοσιτετραώρου, τα δε άτομα που έχουν την 
ευθύνη της παράδοσης ανήκουν κυρίως στο εργατικό προσωπικό, αλλά δεν είχαν τύχει της κατάλληλης 
εκπαίδευσης.  Σύμφωνα μάλιστα με δημοσιεύματα του τύπου, η αστυνομία διερευνά καταγγελία για 
παραποίηση των ζυγιστικών δελτίων (χρεώνονταν στα τιμολόγια μεγαλύτερες ποσότητες από τις πραγματικές). 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι τα 
αποτελέσματα της έρευνας της αστυνομίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.379, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με το άρθρο 33 του περί ∆ασών Νόμου του 2012 [Ν. 25(Ι)/2012], πρόσωπο που 
χρησιμοποιεί τσουγκράνα ή άλλο εργαλείο για μετακίνηση ή ανασκάλισμα του φυλλοτάπητα ή και του χούμου 
που βρίσκεται στην επιφάνεια του εδάφους για σκοπούς ανεύρεσης ή συλλογής μανιταριών είναι ένοχο 
αδικήματος και, σε περίπτωση καταδίκης του, υπόκειται σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει το ένα έτος ή 
σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις πέντε χιλιάδες ευρώ ή και στις δύο ποινές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
καταγγελιών που έχουν γίνει σε σχέση με το πιο πάνω αδίκημα από την εφαρμογή του νόμου μέχρι σήμερα, 
καθώς και για τις ποινές που επιβλήθηκαν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.380, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι εκκρεμεί η υπόθεση της αποπληρωμής των χρεών της Λιβύης προς Κύπριους 
επιχειρηματίες και την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Σύμφωνα με κάποιες πληροφορίες μου, το ποσό που εκκρεμεί 
ανέρχεται σε €4 εκατομ. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ιστορικό και 
την εξέλιξη της υπόθεσης αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.381, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τις μεγάλες καθυστερήσεις που παρατηρούνται στο Τμήμα Αρχείου 
Πληθυσμού και Μεταναστεύσεως στην εξέταση και διεκπεραίωση αιτήσεων που υποβάλλονται από άτομα, για 
να τους παραχωρηθεί η κυπριακή υπηκοότητα. Σύμφωνα με τις καταγγελίες που μου έχουν γίνει, οι αιτήσεις 
βρίσκονται σε εκκρεμότητα για χρονικό διάστημα που κυμαίνεται γύρω στα πέντε χρόνια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους παρατηρείται αυτή η μεγάλη καθυστέρηση στην εξέταση των αιτήσεων, καθώς και για τα μέτρα 
που λαμβάνονται για τη μείωση της καθυστέρησης που παρατηρείται.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο 
υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των αιτήσεων που έχουν υποβληθεί 
τα τελευταία πέντε χρόνια, καθώς και για τον αριθμό των αιτήσεων που εξετάστηκαν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.382, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε πρόσφατη συνάντηση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της αντίστοιχης υπηρεσίας του ψευδοκράτους στο χώρο του αεροδρομίου Λευκωσίας τα 
οχήματα της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μετέβησαν στο χώρο για επιθεώρηση 
έχοντας καλυμμένο το έμβλημα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Πρέπει να τονιστεί ότι τα μέλη των κατοχικών 
αρχών έφεραν φωσφορίζοντα γιλέκα με το έμβλημα και την ονομασία της υπηρεσίας του ψευδοκράτους.  Η 
απόφαση να καλύπτεται το έμβλημα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, καθώς και αυτό του ψευδοκράτους είχε 
ληφθεί σε παλαιότερη συνάντηση των δύο πλευρών, υπό την προϋπόθεση ότι οι κοινές ασκήσεις θα γίνονταν 
στο Τρόοδος και τον Πενταδάκτυλο, αντίστοιχα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
η Πυροσβεστική Υπηρεσία Κύπρου προχώρησε στην κάλυψη του εμβλήματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στα 
οχήματα της, δεδομένου ότι κάτι τέτοιο δεν είχε συμφωνηθεί με την τουρκοκυπριακή πλευρά και ποιος 
ευθύνεται για τη λήψη της απόφασης αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.383, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το κόστος για αγορά νερού για κάλυψη των αναγκών σε ύδρευση το 2013 θα 
ανέλθει στα €58 εκατομ.  Το ποσό αυτό αναμένεται να καλύψει τόσο την αγορά 30 εκατομ. κυβ. μ. νερού από 
αφαλατώσεις όσο και αποζημιώσεις, για να παραμένουν σε εφεδρεία οι μονάδες. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ποσό που έχει 
μέχρι σήμερα (ανά έτος από το 2009) δαπανηθεί, για να μην εργάζονται οι μονάδες αφαλάτωσης και να 
παραμένουν σε εφεδρεία, καθώς και ποια είναι η πρόβλεψη για το 2013 και για τα επόμενα χρόνια, δεδομένης 
της λελογισμένης χρήσης των υδάτινων πόρων των γεμάτων πλέον φραγμάτων.  Επίσης παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν μπορεί να τροποποιηθούν οι όροι των 
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συμβολαίων, ώστε να μειωθεί το κόστος της εφεδρείας και αν έχει αξιολογηθεί η μέθοδος αυτή σε σχέση με τις 
εμπειρίες από την ήδη δοκιμασμένη μέθοδο των ευέλικτων προσωρινών μονάδων αφαλάτωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.384, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από επιστολή της Ελεγκτικής Υπηρεσίας προς τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, ημερομηνίας 13 
∆εκεμβρίου 2012, αναφορικά με την απόφαση της Υπουργικής Επιτροπής για τη μη λειτουργία από το 2003 
του αποτεφρωτήρα του νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, με συνέπεια τη συνεχιζόμενη μέχρι σήμερα 
ενδεχόμενη διασπάθιση χρημάτων του δημοσίου.  Σύμφωνα με την επιστολή της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, η 
ανάθεση της διαχείρισης των αποβλήτων στον ιδιωτικό τομέα, όπως γίνεται σήμερα, είναι πολύ δαπανηρή, ενώ 
η παρακολούθηση και ο έλεγχος των συμβάσεων δεν είναι ικανοποιητικά ή και αποτελεσματικά, με αποτέλεσμα 
να παραδίνονται περισσότερα απόβλητα προς διαχείριση (λόγω διαχωρισμού τους ανά κατηγορία). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να γίνεται συστηματικότερη και στενότερη παρακολούθηση και έλεγχος των 
συμβάσεων, για να διασφαλίζεται ότι δεν παραδίνονται περισσότερα απόβλητα προς διαχείριση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.385, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κάποιες από τις αδειοδοτημένες αναπτύξεις γηπέδων γκολφ επηρεάζουν 
περιοχές που έχουν χαρτογραφηθεί ως περιοχές προστασίας της φύσης στο δίκτυο προστατευόμενων 
περιοχών “Natura 2000”. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πολιτική της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο θέμα του επηρεασμού των περιοχών προστασίας της φύσης “Natura 2000” από 
τις αναπτύξεις γηπέδων γκολφ και κατά πόσο έχουν ενημερωθεί τα αρμόδια όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για τις αποφάσεις της κυπριακής κυβέρνησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.386, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου να παραχωρήσει στο Junior School 
κρατική γη 23 000 τ.μ. στο δάσος της Αγγλικής Σχολής.  Οι κάτοικοι της γύρω περιοχής εκφράζουν την 
ανησυχία τους αναφορικά με την πρόθεση του Junior School να επεκτείνει τις εγκαταστάσεις του, αυξάνοντας 
τους χώρους διδασκαλίας του, τις βοηθητικές εγκαταστάσεις, το κυλικείο, τους χώρους αθλοπαιδιών κτλ. 
Υπάρχει η ανησυχία ότι ο εκσυγχρονισμός του Junior School θα γίνει εις βάρος του χώρου πρασίνου με την 
εκκοπή δέντρων.  Επίσης οι κάτοικοι ανησυχούν για τις επιπτώσεις στην ποιότητα ζωής τους λόγω των 
σχεδίων για κατασκευή και λειτουργία γηπέδων futsal.  Σημειώνεται ότι ο μικρός χώρος του δάσους της 
Αγγλικής Σχολής έχει κατακλυσθεί από κτίρια και εγκαταστάσεις και έχει υποβαθμιστεί σε μεγάλο βαθμό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο ανάκλησης της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, σε περίπτωση που διαπιστωθεί ότι το 
Junior School της Αγγλικής Σχολής προτίθεται να προχωρήσει στην εκκοπή δέντρων για επέκταση των 
κτιριακών του εγκαταστάσεων, και αν μπορεί να τεθούν όροι, ώστε η αναβάθμιση των εγκαταστάσεων να 
περιοριστεί σε καθαρά εκπαιδευτικά πλαίσια και να μην περιλαμβάνει την κατασκευή γηπέδων futsal.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.387, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την απόφαση του Τμήματος Οδικών Μεταφορών να επιτρέπει σε νεαρούς 
Τουρκοκυπρίους να εισέρχονται στις ελεύθερες περιοχές οδηγώντας μικρό λεωφορείο, παρότι αυτοί δεν έχουν 
συμπληρώσει το εικοστό πέμπτο έτος της ηλικίας τους, όπως ισχύει στις ελεύθερες περιοχές για τους 
επαγγελματίες οδηγούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους το Τμήμα Οδικών Μεταφορών προχώρησε στη λήψη και την εφαρμογή της εν λόγω απόφασης, 
καθώς επίσης και αν προτίθεται είτε να ανακαλέσει τη συγκεκριμένη απόφαση είτε να την τροποποιήσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.388, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα έχουν παρουσιαστεί δύο περιστατικά εντοπισμού πετρελαιοειδών στο έδαφος μπροστά από 
πρατήρια πετρελαιοειδών στις λεωφόρους Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ και Γρίβα ∆ιγενή στη Λάρνακα.  Ενώ 
αρχικά δόθηκε αρκετή δημοσιότητα στα δύο περιστατικά, στη συνέχεια εφαρμόστηκε πλήρης αδιαφάνεια και 
συσκότιση. Παραμένουν αναπάντητα βασικά ερωτήματα, που αφορούν τις επιπτώσεις στο περιβάλλον και τη 
δημόσια υγεία από τις διαρροές, την απορρύπανση της περιοχής, την καταδίκη των ενόχων για τις διαρροές 
και τα διορθωτικά μέτρα προς αποφυγή νέων περιστατικών διαρροών από τα ίδια πρατήρια. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την εξέλιξη των 
δύο αυτών περιπτώσεων ρύπανσης και ιδιαίτερα να απαντήσει στα πιο πάνω αναπάντητα ερωτήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.389, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην Ελλάδα οι αρμόδιες αρχές διερευνούν πληροφορίες για μεταφορά 
κεφαλαίων από τα μέλη της οικογένειας του τέως δικτάτορα της Λιβύης Μουαμάρ Αλ Καντάφι σε ελληνικές 
τράπεζες.  Φαίνεται ότι ερευνώνται συγκεκριμένες καταθέσεις και δοσοληψίες σε τράπεζες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν βρίσκεται σε 
εξέλιξη παρόμοια διαδικασία ερευνών και από τις αρμόδιες κυπριακές αρχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.390, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Βαρνάβα 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός πληροφορήσει το σώμα κατά πόσο δημοσίευμα της 9ης 
Ιανουαρίου 2013 στην εφημερίδα “Φιλελεύθερος”, με βάση το οποίο η Κεντρική Υπηρεσία Πληροφοριών (ΚΥΠ) 
παρακολουθούσε τις ομιλίες του επίτιμου προέδρου του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Βάσου 
Λυσσαρίδη και του κ. Γιώργου Λιλλήκα σε εκδήλωση που πραγματοποιήθηκε στην Αθήνα το 2009, 
ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα. 

 Περαιτέρω, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα για τα εξής: 

1. Είναι πρακτική της ΚΥΠ να παρακολουθεί πολιτικές συγκεντρώσεις και να φακελώνει το περιεχόμενο 
αυτών των συγκεντρώσεων; 

2. Είναι συμβατή με τους κανόνες λειτουργίας του δημοκρατικού πολιτεύματος η υιοθέτηση τέτοιων 
πρακτικών από μια υπηρεσία όπως είναι η ΚΥΠ, της οποίας αποστολή είναι η προστασία της εθνικής 
ασφάλειας της χώρας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.391, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Είχα πρόσφατα την εμπειρία να επισκεφθώ μία Κυριακή πρωί σειρά αρχαιολογικών χώρων και 
μουσείων στη Λεμεσό και την Πάφο.  Αυτό που παρατήρησα ήταν ότι η τιμή των εισιτηρίων εισόδου ήταν πολύ 
υψηλή (για το μουσείο Λεμεσού ήταν €3,40). Σε χώρους που δεν έχουν και ιδιαίτερα έξοδα λειτουργία ήταν 
επίσης υψηλή η τιμή του εισιτηρίου (π.χ. αρχαιολογικός χώρος Παλαίπαφου στα Κούκλια ή στο Κάστρο 
Κολοσσίου €1,70).  Πληροφορούμαι ότι, παρά τις ήδη υψηλές τιμές των εισιτηρίων, υπάρχουν σκέψεις για 
περαιτέρω αύξησή τους.  Ήδη οι τουριστικοί πράκτορες και οι ξεναγοί έχουν αφαιρέσει σταδιακά όλους τους 
αρχαιολογικούς χώρους από το πρόγραμμά τους.  Το αποτέλεσμα είναι οι ξένοι επισκέπτες να μη γνωρίζουν 
την πλούσια αρχαιολογική κληρονομιά του νησιού και να περιορίζονται στο γνωστό ξεπερασμένο μοτίβο του 
μαζικού και άχρωμου τουρισμού της παραλίας. 

 Όπως επίσης πληροφορούμαι, η πλήρης αποξένωση των αρχαιολογικών μας χώρων θα ολοκληρωθεί, 
αν υλοποιηθούν οι σκέψεις των αρμοδίων για το κλείσιμο των αρχαιολογικών χώρων στο κοινό κατά τα 
Σαββατοκύριακα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πολιτική της 
αξιοποίησης του αρχαιολογικού θησαυρού για εμπλουτισμό του τουριστικού προϊόντος, πόσο είναι το ύψος 
των εισιτηρίων, γιατί πληρώνουν οι Κύπριοι και ποια είναι τα έσοδα από τα εισιτήρια στους αρχαιολογικούς 
χώρους τα τελευταία πέντε χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.392, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου σε ερώτησή μου με αριθμό 
23.06.010.01.880, αναφορικά με την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας στην κοινότητα Αγκλεισίδων με 
σκοπό την ανέγερση ή αγορά ετοιμοπαράδοτου κτιρίου για την κάλυψη αναγκών της κοινότητας, ενημερώθηκα 
ότι δεν έχει υποβληθεί από το κοινοτικό συμβούλιο Αγκλεισίδων στο Υπουργείο Εσωτερικών αίτημα για 
παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για τον πιο πάνω σκοπό.  Παρ’ όλα αυτά, όπως πληροφορήθηκα από το 
κοινοτικό συμβούλιο Αγκλεισίδων, το κοινοτικό συμβούλιο απέστειλε στις 18 Απριλίου 2012 επιστολή στην 
Υπουργό Εσωτερικών με την οποία ζητούσε μεταξύ άλλων τη βοήθειά της για μεταστέγαση/ανέγερση/αγορά 
ετοιμοπαράδοτου κτιρίου για το κοινοτικό συμβούλιο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων  για τους λόγους για 
τους οποίους δεν εξετάστηκε το πιο πάνω αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αγκλεισίδων, καθώς και αν η 
επιστολή, ημερομηνίας 18 Απριλίου 2012, του κοινοτικού συμβουλίου Αγκλεισίδων έχει παραληφθεί τελικά από 
την υπουργό.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.393, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Παγκύπρια Ομοσπονδία Συνδέσμων Γονέων Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες, με επιστολή της 
ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2012, ζητά από την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όπως στη 
νέα προγραμματική περίοδο 2014-2020, στα έργα που θα προτείνει η Κύπρος για συγχρηματοδότηση από τα 
διαρθρωτικά ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, περιληφθεί πρόταση για τη δημιουργία επιπρόσθετων κέντρων 
ημερήσιας φροντίδας και απασχόλησης ατόμων με αναπηρίες παγκύπρια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει το αίτημα της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.394, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Η μη σωστή ενημέρωση των κτηνοτρόφων (αγελαδοτρόφων-ποιμνιοτρόφων) και τυροκόμων για τις 
πραγματικές παραγόμενες ποσότητες γάλακτος για την παρασκευή  του χαλλουμιού δημιουργεί σοβαρά 
προβλήματα συνεργασίας μεταξύ των εμπλεκόμενων φορέων. 

 Γι’ αυτό παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
ακόλουθα: 

1. Σε ποια στοιχεία βασίστηκε για την έκδοση του διατάγματος όσον αφορά τον καθορισμό των 
ποσοστώσεων αιγοπρόβειου-αγελαδινού γάλακτος στην παραγωγή χαλλουμιού από τις 
γαλακτοβιομηχανίες; 

2. Ποιες είναι οι παραγόμενες ποσότητες γάλακτος ανά κτηνοτροφικό τομέα κατά έτος και κατά μήνα 
(αιγινού-πρόβειου-αγελαδινού) τα τελευταία τρία χρόνια, 2010-2012; 

3. Πόσες από τις πιο πάνω ποσότητες διατίθενται για παστερίωση και πόσες για παρασκευή χαλλουμιού; 

4. Πόση ποσότητα χρησιμοποιείται για παρασκευή χαλλουμιού από τους ίδιους τους κτηνοτρόφους; 

5. Πόσοι τόνοι χαλλουμιού εξάγονται ανά έτος και σε ποιες χώρες; 

6. Πόσο ξένο συνάλλαγμα εισρέει στην κυπριακή οικονομία από τις πωλήσεις του προϊόντος; 

7. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο φάκελος καταχώρισης του χαλλουμιού ως προϊόντος προστατευόμενης 
ονομασίας προέλευσης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.395, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μέσα στα πλαίσια της εξάμηνης Προεδρίας του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
από την Κυπριακή ∆ημοκρατία διοργανώθηκε στο Μουσείο του Λούβρου έκθεση για την Κύπρο με γενικό τίτλο 
“Κύπρος μεταξύ Βυζαντίου και ∆ύσης, 4ος-16ος αιώνας”.  Η έκθεση συνδιοργανώθηκε από το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων και το Μουσείο του Λούβρου και η διάρκειά της είναι από τις 26 Οκτωβρίου 2012 μέχρι τις 18 
Ιανουαρίου 2013.  Στον κατάλογο των 416 σελίδων της έκθεσης Κύπριοι και ξένοι επιστήμονες παρουσιάζουν 
με εισαγωγικά κείμενα διάφορες πτυχές της βυζαντινής τέχνης της Κύπρου, καθώς και της Φραγκοκρατίας και 
της Βενετοκρατίας.  Ταυτόχρονα, παρουσιάζονται και αναλύονται όλα τα αντικείμενα της έκθεσης.  Μέσα στις 
βασικές πρόνοιες της διοργάνωσης της πιο πάνω έκθεσης ήταν η έκδοση γαλλικού και ελληνικού καταλόγου 
των εκθεμάτων.  Παρ’ όλα αυτά, τελικά κυκλοφόρησε μόνο γαλλικός κατάλογος με τη χορηγία του Ιδρύματος 
Α.Γ. Λεβέντη και του οίκου “Louis Vuitton”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους το Τμήμα Αρχαιοτήτων δεν προχώρησε με την έκδοση καταλόγου των εκθεμάτων στην ελληνική 
γλώσσα ως μία εκ των επίσημων γλωσσών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.396, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012, με τίτλο 
“Παράπονο με αρ. Α/Π 1159/2011 από την Ηλέκτρα Ασκαλίδου κατά του Επαρχιακού Κτηματολογικού 
Γραφείου Λευκωσίας”, συστήνεται να εξεταστεί η τροποποίηση του περί Πωλήσεως Γης (Ειδική Εκτέλεση) 
Νόμου με τη συμπερίληψη ρυθμίσεων με τις οποίες θα αποτρέπεται το ενδεχόμενο κατάθεσης δύο ή 
περισσότερων αγοραπωλητήριων εγγράφων για την ίδια ιδιοκτησία εν αγνοία των διαφορετικών αγοραστών 
της. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προβεί στην πιο πάνω νομοθετική ρύθμιση όπως προτείνεται στην έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.» 



1261 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.397, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο ο 
δρόμος Αγίου Αναστασίου που βρίσκεται στη βιοτεχνική περιοχή Σωτήρας Αμμοχώστου, του οποίου κομμάτι 
είναι λάθος κατασκευασμένο, θα μετακινηθεί στη σωστή του θέση και, εάν ναι, πότε πρόκειται να γίνει.  Εάν όχι, 
πώς θα προβείτε στην επίλυση των εκκρεμοτήτων που σχετίζονται με το εν λόγω θέμα, όπως παραδείγματος 
χάριν έκδοση άδειας τελικής εγκρίσεως στα επηρεαζόμενα εργοστάσια;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.398, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 Σημείωση: Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.146, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ημερομηνίας 15/10/2012 και την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με παλιά απόφαση της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) η οποία δημοσιεύθηκε στις 26/4/2006 και η οποία 
επισυνάπτεται στην παρούσα επιστολή ως Παράρτημα 1, οι Μονάδες παραγωγής ηλεκτρισμού από 
Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας (Α.Π.Ε.) έχουν προτεραιότητα πρόσβασης και σύνδεσης στα δίκτυα μεταφοράς 
ή διανομής και η χρέωση σύνδεσης βασίζεται στην υπολογιζόμενη δαπάνη για την πιο απλή τεχνική λύση και 
κατανέμεται κατά 50% στον Παραγωγό Α.Π.Ε. και το υπόλοιπο 50% το επωμίζεται ο Ιδιοκτήτης του 
Συστήματος Μεταφοράς και ∆ιανομής. 

 Πρόσφατα, η ΡΑΕΚ, με νέα απόφασή της ημερομηνίας 26/10/2012 (Παράρτημα 2) ενέκρινε 
τροποποιήσεις στους Κανόνες Μεταφοράς και ∆ιανομής, όπως αυτές υποβλήθηκαν από τον ∆ιαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς (∆ΣΜ). Στους τροποποιημένους Κανόνες - έκδοση 3.0.2 - (Παράρτημα 3) το άρθρο 
Τ16.7.2 έχει τροποποιηθεί και η πρόνοια για κατανομή της χρέωσης σύνδεσης κατά 50% - 50% μεταξύ του 
Παραγωγού Α.Π.Ε. και της ΑΗΚ ισχύει μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2012. Από την 1η Ιανουαρίου 2013 ο 
Παραγωγός από Α.Π.Ε. θα επωμίζεται το 100% του κόστους σύνδεσης του με το δίκτυο (βλ. άρθρο Τ16.7.2.2 
στο Παράρτημα 3). 

 Σημειώνεται ότι η πάγια πολιτική μηδενικής χρέωσης για σύνδεση με το δίκτυο μικρών οικιακών 
συστημάτων παραγωγής ηλεκτρισμού από ΑΠΕ εξακολουθεί να ισχύει.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.398, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 30 Νοεμβρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η αξία της άσκησης και η σημασία της στην υγεία των παιδιών αναγνωρίστηκε και λήφθηκε υπόψη από 
το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (ΥΠΠ) κατά τη διαδικασία της διαμόρφωσης των Νέων Αναλυτικών 
Προγραμμάτων (ΝΑΠ) τόσο της ∆ημοτικής (∆Ε) όσο και της Μέσης Εκπαίδευσης (ΜΕ). 

2.  Αύξηση των ωρών Φυσικής Αγωγής (τουλάχιστον τρεις) στο ωρολόγιο πρόγραμμα σε όλες τις 
βαθμίδες της εκπαίδευσης (άρθρο 10) 

α. Το θέμα της αύξησης των ωρών διδασκαλίας του μαθήματος της Φυσικής Αγωγής στη ΜΕ 
βρίσκεται σε συνάρτηση τόσο με τη διαδικασία διαμόρφωσης των ΝΑΠ, του εκσυγχρονισμού του 
περιεχομένου της εκπαίδευσης όσο και των νέων ωρολογίων προγραμμάτων. Ήδη στο παρόν 
στάδιο έχουν δημοσιοποιηθεί οι εισηγήσεις της Επιτροπής Αναλυτικών Προγραμμάτων για τα 
ΝΑΠ, αλλά και για τις αλλαγές που μελετούνται για τα μαθήματα των Γυμνασίων και Λυκείων και 
για τις ώρες διδασκαλίας όλων των μαθημάτων. 

β.  Η Επιτροπή ∆ιαμόρφωσης των ΝΑΠ στη ∆Ε πρότεινε αύξηση των διδακτικών περιόδων της 
Φυσικής Αγωγής στις μικρές τάξεις (Α΄, Β΄, Γ΄) του δημοτικού σχολείου από δύο σε τρεις. Η 
συγκεκριμένη πρόταση δεν έγινε αποδεκτή από τους εκπαιδευτικούς εταίρους. Η Φυσική Αγωγή 
στο Υποχρεωτικό Ολοήμερο Σχολείο διδάσκεται τρεις φορές τη βδομάδα. Τα παιδιά, 
επιπρόσθετα, έχουν τη δυνατότητα να διδαχθούν συγκεκριμένα αθλήματα ή χορό τα οποία 
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επιλέγουν. Εξειδικευμένο προσωπικό, κυρίως απόφοιτοι ΤΕΦΑΑ, εργοδοτείται από το ΥΠΠ, για 
να προσφέρει τις υπηρεσίες του στα συγκεκριμένα αντικείμενα επιλογής. Επίσης, στο 
Προαιρετικό Ολοήμερο Σχολείο, τα παιδιά έχουν τη δυνατότητα να επιλέξουν δύο ώρες Φυσικής 
Αγωγής (αθλήματα/χορό), μετά το τέλος του πρωινού σχολικού προγράμματος. Το 70% των 
παιδιών επιλέγουν Φυσική Αγωγή μεταξύ των άλλων γνωστικών αντικειμένων. 

3. ∆ιδασκαλία του μαθήματος της Φυσικής Αγωγής από επιστήμονες πτυχιούχους σε όλες τις 
βαθμίδες της εκπαίδευσης (άρθρο 24) 

α. Το μάθημα της Φυσικής Αγωγής διδάσκεται ήδη στο γυμνασιακό και λυκειακό κύκλο ΜΕ από 
προσοντούχους επιστήμονες, πτυχιούχους φυσικής αγωγής. Οι εκπαιδευτικοί τυγχάνουν 
συνεχούς επιμόρφωσης και στήριξης τόσο για το περιεχόμενο όσο και για τη μεθοδολογική 
προσέγγιση της διδασκαλίας της Φυσικής Αγωγής και επιπρόσθετα καθίστανται κοινωνοί των 
νέων εξελίξεων στον τομέα της επιστήμης τους. 

β.1. Η διδασκαλία του μαθήματος της Φυσικής Αγωγής στη ∆ημοτική/Προδημοτική Εκπαίδευση 
γίνεται από πτυχιούχους των Παιδαγωγικών Τμημάτων ∆ημοτικής και Προδημοτικής 
Εκπαίδευσης των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων/Πανεπιστημίων. Οι εξαγγελίες για 
εκπαιδευτική μεταρρύθμιση αλλά και οι αναπτυξιακές ανάγκες των παιδιών στις ηλικίες αυτές, 
πρώιμη παιδική ηλικία και παιδική ηλικία, τονίζουν τη διδασκαλία του μαθήματος από τους 
εκπαιδευτικούς ∆ημοτικής/Προδημοτικής Εκπαίδευσης, όπως γίνεται και στις πλείστες 
ευρωπαϊκές χώρες (στοιχεία Eurydice 2012). 

β.2. Οι εκπαιδευτικοί τυγχάνουν συνεχούς επιμόρφωσης και στήριξης τόσο για το περιεχόμενο όσο 
και για τη μεθοδολογική προσέγγιση της διδασκαλίας της Φυσικής Αγωγής, στο πλαίσιο των 
ΝΑΠ. Η επιμόρφωση είναι συστηματική και πραγματοποιείται είτε σε σχολική βάση, είτε στη βάση 
οργανωμένων Συνεργατικών Κοινοτήτων Μάθησης στο πλαίσιο της λειτουργίας των Σχολικών 
∆ικτύων. Επιπρόσθετη στήριξη των εκπαιδευτικών προσφέρεται μέσα από την ιστοσελίδα του 
Υ.Π.Π. για τη Φυσική Αγωγή: http.//www.schools.ac.cy/klimakio/Themata/fysiki_agogi/index.html. 

β.3. Εκπαιδευτικά Προγράμματα-Συνεργασία με αθλητικούς φορείς 

Το Υ.Π.Π. συνεργάζεται με αθλητικούς φορείς και προσφέρει εκπαιδευτικά προγράμματα για 
γνωριμία των παιδιών με κάποιο άθλημα και ενθάρρυνσή τους για απογευματινή ενασχόληση με 
κάποια αθλητική δραστηριότητα, όπως: 

(α)  Προγράμματα σε συνεργασία με τις Αθλητικές Ομοσπονδίες: 

  ∆ίνεται η ευκαιρία στα παιδιά πολλών δημοτικών σχολείων να γνωρίσουν διάφορα 
αθλήματα και να συμμετάσχουν σε ποικιλία αθλητικών δραστηριοτήτων. Απώτερος 
σκοπός, η ενθάρρυνση των παιδιών να ασχοληθούν με κάποιο άθλημα μετά το σχολείο. 
Μεταξύ άλλων εφαρμόζονται προγράμματα καλαθόσφαιρας, χειροσφαίρισης, 
πετόσφαιρας, αντισφαίρισης, επιτραπέζιας αντισφαίρισης, μπάτμιντον, κολύμβησης, 
ιστιοπλοΐας, κωπηλασίας, κανό και χιονοδρομιών. Σημειώνεται πως στα προγράμματα 
αυτά, απασχολούνται, κυρίως, εξειδικευμένοι απόφοιτοι Τ.Ε.Φ.Α.Α., εκπρόσωποι των 
αθλητικών φορέων/ομοσπονδιών. 

(β) Προγράμματα Ολυμπιακής Παιδείας σε συνεργασία με την  Ολυμπιακή Επιτροπή: 

Σκοπός του προγράμματος είναι η προώθηση των ιδεών και αξιών του Ολυμπισμού. 
Πραγματοποιείται η εφαρμογή διάφορων προγραμμάτων Ολυμπιακής Παιδείας στις 
σχολικές μονάδες και σε αθλητικά κέντρα όλων των επαρχιών. 

4. Βελτίωση της αντίληψης για την αξία της άσκησης και της Φυσικής Αγωγής στην κοινωνία 
(άρθρο 24) 

α. Η ∆ιεύθυνση ΜΕ του ΥΠΠ είχε και εξακολουθεί να έχει στόχο του την ώθηση των μαθητών στη 
«∆ια Βίου Άσκηση». Μερικοί από τους στόχους όπως εκφράζονται μέσα από τα Νέα Αναλυτικά 
Προγράμματα είναι: 

(1) Απόκτηση γνώσεων από την αθλητική επιστήμη και παράλληλη εφαρμογή τους για την 
αποτελεσματική συμμετοχή σε παρούσες και μελλοντικές συνθήκες φυσικής 
δραστηριότητας. 

(2) Γνώση και ανάπτυξη ενός επιπέδου φυσικής κατάστασης για την υγεία. 

(3) Επίδειξη υπεύθυνης αθλητικής και κοινωνικής συμπεριφοράς ως αποτέλεσμα της 
συμμετοχής στη φυσική δραστηριότητα. 

(4) Πέραν από τα πιο πάνω, οι μαθητές που φοιτούν στα σχολεία ΜΕ της Κύπρου έχουν το 
δικαίωμα και ωθούνται να λαμβάνουν μέρος σε ποικίλες αθλητικές δραστηριότητες 
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ομαδικών και ατομικών αθλημάτων. Πέραν των ωρών Φυσικής Αγωγής στο σχολικό 
ωρολόγιο πρόγραμμα, μπορούν να αθληθούν κατά τη διάρκεια των ωρών που οι 
καθηγητές Φυσικής Αγωγής προσφέρουν εξειδικευμένη προπόνηση σε διάφορα δημοφιλή 
αθλήματα, μπορούν να αγωνισθούν στα διάφορα σχολικά πρωταθλήματα κλπ. 

(5) Επίσης από τη σχολική χρονιά 2010 τέθηκε σε εφαρμογή το πρόγραμμα απόκτησης 
«Μαθητικού αθλητικού Σήματος» και «Σχολικής Αθλητικής Σημαίας». Ένα πρόγραμμα που 
βασίζεται σε ειδική πρόνοια του σχεδίου δράσης «Πιερ Ντε Κουμπερτέν», μέσα από τις 
προδιαγραφές της Λευκής Βίβλου για τον Αθλητισμό, και στοχεύει στη βελτίωση της 
καρδιοαναπνευστικής ικανότητας των μαθητών, η οποία αποτελεί βασική παράμετρο για 
την υγεία. Το πρόγραμμα αφορά όλους τους μαθητές/τριες που φοιτούν σε Γυμνάσια της 
Κύπρου και διεξάγεται σε συνεργασία ΥΠΠ και ΚΟΑ. 

β.1. Η ∆ιεύθυνση ∆Ε μέσα από τη Φυσική Αγωγή, την άσκηση και τους μαθητές στοχεύει στη 
δημιουργία του υγιούς πολίτη. Η έμφαση που δίνει το Υ.Π.Π. στη διαδικασία επιμόρφωσης των 
εκπαιδευτικών σχετίζεται με τη συνεπή και συστηματική εφαρμογή οργανωμένων προγραμμάτων 
οι οποίοι να εξυπηρετούν τους Σκοπούς των Νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων Φυσικής Αγωγής 
έτσι ώστε τα παιδιά να μαθαίνουν να κινούνται σωστά, να μαθαίνουν για την κίνηση και να 
μαθαίνουν μέσα από την κίνηση. Με αυτό τον τρόπο τονίζεται η σημασία της Φυσικής Αγωγής 
στο σχολικό χρόνο που δίνεται για το μάθημα αυτό. Εντός του μαθήματος της Φυσικής Αγωγής, 
τόσο οι Σκοποί όσο και θεματικές ενότητες τονίζουν ιδιαίτερα τη μεγάλη σημασία που έχει η 
άσκηση στην υγεία του ανθρώπου. 

β.2. Φυσική Αγωγή, άσκηση, διαλλείματα και μαθητές 

  Επιπλέον, οι σχολικές μονάδες ∆Ε ενθαρρύνονται να οργανώνουν τα διαλείμματα τους, 
περιλαμβάνοντας δραστηριότητες που τα παιδιά μαθαίνουν στο μάθημα της Φυσικής Αγωγής. 
Έτσι, η άσκηση παίρνει σημαντικό χρόνο στη σχολική καθημερινότητα και ταυτόχρονα τα παιδιά 
δραστηριοποιούνται, κοινωνικοποιούνται και αποτρέπονται οποιεσδήποτε άσχημες ή 
εκφοβιστικές συμπεριφορές. 

β.3. Φυσική Αγωγή, άσκηση και εκπαιδευτικοί 

Το Υ.Π.Π. δίνει ιδιαίτερη έμφαση στην ενημέρωση και επιμόρφωση των εκπαιδευτικών για την 
αξία της Φυσικής Αγωγής και τη σημασία της άσκησης στην υγεία του ανθρώπου. Αυτή την 
περίοδο, στοχεύει στο ∆ιευθυντικό Προσωπικό των σχολείων ∆Ε, διευθυντές και διευθύντριες, 
έχοντας στόχο τη σωστή ενημέρωσή τους και αποτελεσματική επιμόρφωσή τους για το μάθημα 
της Φυσικής Αγωγής και τη σημασία του για την προώθηση της άσκησης ως καθημερινό βίωμα 
των παιδιών αλλά και του κάθε ανθρώπου. 

Μια δεύτερη δράση, είναι οι παρουσιάσεις σε συνεδρίες προσωπικού που αφορούν στη 
σημαντικότητα του μαθήματος της Φυσικής Αγωγής και της άσκησης. 

β.4. Φυσική Αγωγή, άσκηση και γονείς 

Το Υ.Π.Π. ενθαρρύνει προσπάθειες των σχολείων για: 

(α) ενημέρωση των γονιών για τη σημαντική αξία της Φυσικής Αγωγής και της άσκησης, 

(β) εμπλοκή των γονιών σε δραστηριότητες άσκησης μαζί με τα παιδιά τους, είτε στο μάθημα 
είτε σε εκδηλώσεις του μαθήματος. 

γ.1. Φυσική Αγωγή και ΝΑΠ 

Η έμφαση που δίνει το ΥΠΠ στη διαδικασία επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών σχετίζεται με τη 
συνεπή και συστηματική εφαρμογή οργανωμένων προγραμμάτων τα οποία να εξυπηρετούν τους 
Σκοπούς των Νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων Φυσικής Αγωγής έτσι ώστε τα παιδιά να 
μαθαίνουν να κινούνται σωστά, να μαθαίνουν για την κίνηση και να μαθαίνουν μέσα από την 
κίνηση. Με αυτό τον τρόπο τονίζεται η σημασία της Φυσικής Αγωγής στο σχολικό χρόνο που 
δίνεται για το μάθημα αυτό. Εντός του μαθήματος της Φυσικής Αγωγής, τόσο οι Σκοποί όσο και 
θεματικές ενότητες τονίζουν ιδιαίτερα τη μεγάλη σημασία που έχει η άσκηση στην υγεία του 
ανθρώπου. 

Η αποστολή της Φυσικής Αγωγής στα ΝΑΠ τόσο της ΜΕ όσο κα της ∆Ε είναι να συμβάλει 
σημαντικά στη δημιουργία των αυριανών δημοκρατικών πολιτών οι οποίοι θα αγαπήσουν την 
άσκηση και θα την κάνουν καθημερινό τρόπο ζωής. Η Φυσική Αγωγή έχει σκοπό να μάθει τα 
παιδιά να αναπτύξουν, να βελτιώσουν και να εφαρμόσουν κινητικές δεξιότητες σε ποικίλες 
αθλητικές δραστηριότητες, τωρινές και μελλοντικές, και ταυτόχρονα να διαμορφώσουν μια 
ολοκληρωμένη κοινωνική προσωπικότητα, καλλιεργώντας και αναπτύσσοντας τη συλλογικότητα, 
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την αλληλεγγύη, την ευγενή άμιλλα, την αγωνιστικότητα και το σεβασμό σε κανόνες, σε ηθικές και 
κοινωνικές αξίες. Το ΥΠΠ στοχεύει στον υγιή πολίτη. 

γ.2. Συγκεκριμένα, οι σκοποί είναι: 

(α) Η Φυσική Αγωγή να μάθει τα παιδιά να αναπτύξουν κινητικές δεξιότητες, να τις βελτιώσουν 
και να εκτελέσουν ορισμένες από αυτές σε ικανοποιητικό βαθμό. 

(β) Η απόκτηση γνώσεων από την αθλητική επιστήμη (πώς και γιατί) και παράλληλη 
εφαρμογή τους για την αποτελεσματική συμμετοχή σε παρούσες και μελλοντικές συνθήκες 
φυσικής δραστηριότητας. 

(γ) Η γνώση και η ανάπτυξη ενός ικανοποιητικού επιπέδου φυσικής κατάστασης για την υγεία. 

(δ) Η απόκτηση θετικής εμπειρίας από τη φυσική δραστηριότητα και η ανάπτυξη της 
αυτοέκφρασης και της κοινωνικότητας. 

(ε) Η επίδειξη υπεύθυνης αθλητικής και κοινωνικής συμπεριφοράς ως αποτέλεσμα της 
συμμετοχής στη φυσική δραστηριότητα. 

(στ) Η κατανόηση και σεβασμός της διαφορετικότητας των ατόμων και συνεργασία με όλους. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση της απάντησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.492, ημερομηνίας 29 

∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπληρώτριας Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.492, ημερ. 1/11/2012 και επισυνάπτω σε έντυπη μορφή τον “Ενιαίο Κώδικα καλής 
πρακτικής για τη διαχείριση και λειτουργία δικτύων ύδρευσης”. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.489, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Στις 6 Ιανουαρίου 2006, η αρχή εποπτείας αγοράς του Λουξεμβούργου, (και όχι της Ισπανίας όπως 
αναφέρεται στην πιο πάνω Ερώτηση), ενημέρωσε τα κράτη μέλη ότι απέσυρε από την αγορά, ως ακατάλληλη, 
τη ζώνη αδυνατίσματος με εμπορική επωνυμία Velform (Velform Sauna belt) του Ισπανού κατασκευαστή 
ΙNDUSTEX S.L.  Ο λόγος απόσυρσης του προϊόντος ήταν ότι το μονωτικό μέρος που υποστηρίζει τις 
συνδέσεις μεταξύ του εξωτερικού εύκαμπτου καλωδίου τροφοδότησης και του θερμαντικού στοιχείου, δεν ήταν 
επαρκώς ανθεκτικό στη θερμότητα. 

3.  Το προϊόν δεν εντοπίστηκε στην κυπριακή αγορά, όμως το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 
εντόπισε και εξέτασε παρόμοιο προϊόν του ίδιου κατασκευαστή με την ίδια εμπορική επωνυμία, που έφερε 
επιπρόσθετα τον Τύπο WB 044, και διαπίστωσε ότι αυτό δεν έφερε τις απαιτούμενες σημάνσεις και δε 
συνοδευόταν από ορθή δήλωση ΕΚ συμμόρφωσης. Ως εκ τούτου, στάληκε στον εισαγωγέα ειδοποίηση 
απόσυρσης του προϊόντος από την αγορά και εκδόθηκε σχετική ανακοίνωση. Σημειώνεται ότι κατά την εξέταση 
του πιο πάνω προϊόντος, αυτό δεν κρίθηκε επικίνδυνο, ενώ από τα στοιχεία που υποβλήθηκαν από τον 
εισαγωγέα, το προϊόν αυτό σταμάτησε να διατίθεται στην αγορά από το τέλος του 2006. 

4. Όσον αφορά τις ενέργειες και ελέγχους στους οποίους έχει προβεί το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών για συσκευές παρόμοιες με τη συσκευή αδυνατίσματος, η οποία σχετίζεται με το πρόσφατο 
θανατηφόρο ατύχημα, αυτοί έχουν ήδη αναφερθεί στην ταυτάριθμη προς εσάς επιστολή μας με ημερ. 
2.11.2012. 

5. Απολογούμαι για την καθυστέρηση που σημειώθηκε στην απάντηση μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10  Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου 
Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.572, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«∆ιορισμός Επιτίμων Προξένων στην Αυστραλία και στις υπόλοιπες χώρες της Ωκεανίας 
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 Αναφορικά με την επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.572, ημερ. 14.03.2012 σχετικά με την 
ερώτηση που υπέβαλε ο βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης σχετικά με το πιο πάνω θέμα πληροφορείσθε τα εξής: 

Α. Ενίσχυση Προσωπικού Υπάτης Αρμοστείας 

 Η ενίσχυση της Υπάτης Αρμοστείας Καμπέρας δεν είναι επί του παρόντος δυνατή λόγω: 

1. Έλλειψης διπλωματικού προσωπικού. 

2. Των αναγκών που προέκυψαν λόγω της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ε.Ε. 

3. Της οικονομικής κρίσης. 

 Η σύνθεση και στελέχωση των ∆ιπλωματικών μας Αποστολών επανεξετάζεται σε τακτά διαστήματα 
ανάλογα με τις ανάγκες της υπηρεσίας. 

Β.  ∆ιορισμός Επίτιμων Προξένων 

 Ο μη διορισμός Επίτιμων Προξένων στην Αυστραλία μέχρι σήμερα οφείλεται στους πιο κάτω λόγους: 

1.  Από την ίδρυση της Υπάτης Αρμοστείας στην Καμπέρα το 1977 προσφέρονται προξενικές 
υπηρεσίες στους Κύπριους αποδήμους, χωρίς σοβαρά προβλήματα. 

2. Η ανάθεση, από την Υπάτη Αρμοστεία, του ρόλου του πιστοποιούντος λειτουργού στους 
Προέδρους κι άλλους αξιωματούχους των Κυπριακών Κοινοτήτων στις μεγαλύτερες πόλεις της 
Αυστραλίας και της Νέας Ζηλανδίας, υπήρξε αίτημα των Κυπριακών Κοινοτήτων και μέχρι τώρα 
λειτουργεί αρκετά ικανοποιητικά. 

3. Η εξυπηρέτηση των αποδήμων Κυπρίων από τις Κυπριακές κοινότητες, τις κατέστησε αναγκαίο 
θεσμό και πόλο συγκέντρωσης των Κυπρίων αποδήμων. 

4. Το Υπουργείο Εξωτερικών θα επανεξετάσει το θέμα κι αν κρίνει σκόπιμο θα προχωρήσει στο 
διορισμό Επίτιμων Προξένων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.604, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.604 και ημερομηνία 16 Μαρτίου 2012, που 
υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Πάφου κ. Α. Φακοντή, σε σχέση με την αναστήλωση της παλιάς εκκλησίας της 
Αγίας Ειρήνης στην κοινότητα Ελεδιό της Επαρχίας Πάφου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα. 

2. Πρόκειται για αρχαία εκκλησία για την οποία έχει επιδείξει ενδιαφέρον το Τμήμα Αρχαιοτήτων. Η 
εκκλησία της Αγίας Ειρήνης είναι κηρυγμένη ως Αρχαίο Μνημείο Β΄ Πίνακα. Λόγω της πολύ κακής κατάστασης 
της, το Τμήμα Αρχαιοτήτων είχε προχωρήσει το 2008 σε εκτεταμένες εργασίες καθαρισμού και στερέωσης του 
ναού, ώστε να μην κινδυνεύει άμεσα και να είναι εφικτή η σύνταξη μελέτης αποκατάστασης της. Οι εργασίες 
αναστήλωσης του ναού προγραμματίζονταν να αρχίσουν το 2010, αλλά οι εργασίες δεν άρχισαν επειδή η 
Εκκλησιαστική Επιτροπή δε συνείσφερε το 50% της δαπάνης που απαιτείτο. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων βρίσκεται 
συνεχώς σε επαφή με το Κοινοτικό Συμβούλιο Ελεδιού για την εξασφάλιση του ποσού που είναι υποχρεωμένη 
να καταβάλει η Εκκλησιαστική Επιτροπή ως συνεισφορά σύμφωνα με τον περί Αρχαιοτήτων Νόμο. Η δαπάνη 
για την υλοποίηση του έργου εκτιμάται ότι θα ανέλθει στις €100.000 και αν η Εκκλησιαστική Επιτροπή ή η 
Κοινότητα καταθέσουν στο Τμήμα Αρχαιοτήτων το ποσό των €50.000, το Τμήμα Αρχαιοτήτων είναι σε θέση να 
αρχίσει στις αρχές του 2013 τις εργασίες συντήρησης και αποκατάστασης του ναού της Αγίας Ειρήνης. 

3. Σύμφωνα με την ακολουθούμενη πολιτική, οι εργασίες για την αποκατάσταση και βελτίωση εκκλησιών 
που έχουν κηρυχθεί σε αρχαία μνημεία γίνεται από το Τμήμα Αρχαιοτήτων σε συνεργασία με τις οικίες Ιερές 
Μητροπόλεις οι οποίες συνεισφέρουν την δαπάνη που αναλογεί στις Εκκλησιαστικές Επιτροπές. Η κρατική 
συνεισφορά για τέτοια έργα καταβάλλεται από το Τμήμα Αρχαιοτήτων. 

4.  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ελεδιούς έθεσε το πιο πάνω αίτημα στην Περιφερειακή συνάντηση του 
Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη που έγινε στην Αμαργέτη στις 03 Απριλίου 2009. Ο Υπουργός 
ανέφερε ότι το αίτημα για οικονομική βοήθεια δεν μπορεί να ικανοποιηθεί, αφού αφορά το Τμήμα Αρχαιοτήτων 
και συμβούλευσε το Κοινοτικό Συμβούλιο να αποταθεί στην Ιερά Μητρόπολη Πάφου για τη συνεισφορά της 
Εκκλησιαστικής Επιτροπής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.850, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.850 και ημερ. 1/6/2012 σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση, και σας παραθέτω την απάντηση: 
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2. Με την τροποποίηση του περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμου με το Νόμο 189/2011, εισήχθηκε νέα 
πρόνοια, ώστε η παροχή επιδόματος μονογονεϊκής οικογένειας να γίνεται με εισοδηματικά κριτήρια από 
1/1/2012 από την Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων του Υπουργείου Οικονομικών και όχι από τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας με βάση τον περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμο του 2006. 

3. Περαιτέρω, ο περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμος του 2006 τροποποιήθηκε με τον 
Ν.67(1)2012 με τον οποίο ο όρος «μονογονιός» έχει καταργηθεί από τον εν λόγω Νόμο. Με βάση τα πιο πάνω, 
ο όρος «μονογονιός» αναφέρεται πλέον στους περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμους και ερμηνεύεται ως 
εξής: 

 «μονογονεϊκή οικογένεια», σημαίνει την οικογένεια, στην οποία ένας γονέας, χωρίς σύζυγο/συμβίο 
οποιουδήποτε φύλου, ζει με ένα τουλάχιστο εξαρτώμενο τέκνο που αποκτήθηκε είτε από γάμο, είτε 
εκτός γάμου και που διαβιεί μόνος λόγω του ότι είναι άγαμος γονέας, χήρος, διαζευγμένος ή διότι ένας 
από τους δύο γονείς έχει κηρυχθεί σε αφάνεια από το δικαστήριο. 

4. Ο πιο πάνω ορισμός είναι αυτός που χρησιμοποιείται στις συζητήσεις που γίνονται με τα αρμόδια 
Υπουργεία για τα μέτρα στήριξης των μονογονιών, όπως για παράδειγμα την ειδική διατίμηση ηλεκτρικού 
ρεύματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.936 και 23.06.010.01.983, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2012 

και 18 Ιουνίου 2012, αντίστοιχα, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

«Ευθυγράμμιση και διαπλάτυνση του δρόμου Γερμασόγειας-Ακρούντας-∆ιερώνας-Αρακαπά 

 Αναφέρομαι στις πιο πάνω Ερωτήσεις και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Για τη βελτίωση του δρόμου Γερμασόγειας-Ακρούντας-∆ιερώνας-Αρακαπά, συνολικού μήκους 18,2 χλμ. 
περίπου, έχει γίνει περιβαλλοντική μελέτη η οποία ανατέθηκε σε ιδιώτες μελετητές έναντι ποσού €38.000 
+Φ.Π.Α. Μετά την ολοκλήρωση της μελέτης και την έγκριση της το 2008 από την Περιβαλλοντική Αρχή, το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προχώρησε στη ζήτηση προσφορών για τη μελέτη και ετοιμασία κατασκευαστικών 
σχεδίων για το έργο. 

3. Στα πλαίσια του Συμβολαίου υποβλήθηκε τον Ιούλιο του 2012 η προκαταρκτική τελική έκθεση μελέτης, η 
οποία και αξιολογείται. Μετά την έγκριση της έκθεσης, τα σχέδια αναμένεται να σταλούν μέχρι το τέλος του 
2012 στις Υπηρεσίες για τις δικές τους μελέτες καθώς και στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για 
προώθηση της διαδικασίας απαλλοτρίωσης. 

4. Το έργο προβλέπεται να διαχωριστεί σε δύο κατασκευαστικά Συμβόλαια, 9 χλμ. περίπου το καθένα. 

5. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων απέστειλε επιστολή, με αρ. φακ. 19.1.1.39 ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 
2012, προς τον Έπαρχο Λεμεσού όπως ο δρόμος συντηρείται επαρκώς από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού 
και σε περιπτώσεις που μπορούν να γίνουν κάποιες βελτιωτικές εργασίες με χαμηλό κόστος να προωθηθούν. 

6. Λαμβάνοντας υπόψη τις παρούσες δύσκολες δημοσιονομικές συνθήκες, το χρονοδιάγραμμα για 
υλοποίηση του έργου θα εξαρτηθεί και από τη δυνατότητα έγκρισης των αναγκαίων πιστώσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.989, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.989 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 27/09/12 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα σχετικά με την κατασκευή ποδηλατόδρομων στο ∆ήμο 
Σωτήρας: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προωθεί την υλοποίηση του πολεοδομικού οδικού έργου για τη 
βελτίωση του δρόμου που ενώνει το ∆ήμο Σωτήρας με το ∆ήμο ∆ερύνειας, στο οποίο περιλαμβάνεται, 
όπου αυτό είναι εφικτό, ποδηλατόδρομος πλάτους από 2,00 ως 2,20 μ. Τα κατασκευαστικά σχέδια 
προγραμματίζεται να ολοκληρωθούν περί τα τέλη του 2013, με στόχο την έναρξη των κατασκευαστικών 
εργασιών, περί τα τέλη 2014, νοουμένου ότι θα είναι διαθέσιμες οι απαιτούμενες πιστώσεις. 

(β) Παράλληλα αναφέρεται ότι, στα πλαίσια της προώθησης πολεοδομικών οδικών έργων, στην Ελεύθερη 
Επαρχία Αμμοχώστου, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προωθεί την επανασχεδίαση του 
Ρυθμιστικού Σχεδίου για τη βελτίωση του δρόμου που ενώνει το ∆ήμο Σωτήρας με το ∆ήμο Παραλιμνίου 
(Οδό Σωτήρας), στο οποίο περιλαμβάνεται καθ’ όλο το μήκος του έργου ποδηλατόδρομος πλάτους 2,50 
μ. Ωστόσο, η διαδικασία της ετοιμασίας των κατασκευαστικών σχεδίων, θα μπορέσει να προωθηθεί 
μόνο όταν καταστεί δυνατή η συμπερίληψη σχετικής πρόνοιας στον Κρατικό Προϋπολογισμό. 
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(γ) Σύμφωνα με την κρατική πολιτική, όλα τα Τοπικά Σχέδια περιέχουν πρόνοιες για την μακροπρόθεσμη 
και σταδιακή ανάπτυξη ενός ολοκληρωμένου, συνεκτικού και ασφαλούς δικτύου βασικής ποδηλατικής 
υποδομής για το σύνολο της περιοχής του κάθε Τοπικού Σχεδίου, με βασικούς στόχους: 

 Τη σύνδεση περιοχών κατοικίας με βασικές δημόσιες και άλλες αστικές χρήσεις, όπως σχολεία, 
πολιτιστικές λειτουργίες, αθλητικά κέντρα, περιοχές εμπορικών δραστηριοτήτων και χώρους 
πρασίνου/πάρκα. 

 Την ποδηλατική σύνδεση των επιμέρους δήμων και κοινοτήτων του Τοπικού Σχεδίου μεταξύ τους 
και με γειτνιάζοντα πολεοδομικά συγκροτήματα/ ευρύτερες αστικές περιοχές. 

 Τη δημιουργία των βάσεων και προϋποθέσεων για ανάπτυξη «ποδηλατικής συνείδησης» μεταξύ 
του συνόλου των χρηστών της οδικής υποδομής της περιοχής του Τοπικού Σχεδίου, με απώτερο 
στόχο την καθιέρωση του ποδηλάτη ως ισότιμου χρήστη ανάμεσα στα υπόλοιπα συμβατικά μέσα 
μεταφοράς. 

(δ) Η ποδηλατική υποδομή που προνοείται στα Τοπικά Σχέδια είναι συνήθως ενδεικτική/καθοδηγητική και 
μπορεί να αφορά ποδηλατόδρομο (εκτός οδοστρώματος), ποδηλατολωρίδα ή πορεία κοινής χρήσης 
από ποδηλάτες και οχήματα ή από ποδηλάτες και πεζούς, ανάλογα με την περίπτωση (τοπικές ανάγκες, 
επιτόπου κατάσταση, χαρακτήρας δρόμου/παρόδια χρήση, δεσμεύσεις που έχουν επιβληθεί από την 
αρμόδια Πολεοδομική Αρχή κ.ο.κ.). 

(ε) Η υλοποίηση των ποδηλατικών δικτύων που προνοούνται στα Τοπικά Σχέδια γίνεται στα πλαίσια: (i) 
υλοποίησης οδικών και άλλων πολεοδομικών έργων, (ii) κυκλοφοριακής διαχείρισης ή και 
αναπροσαρμογής της διατομής υφιστάμενων οδών και (iii) άσκησης πολεοδομικού ελέγχου (όπου είναι 
εφικτό), ανάλογα με την περίπτωση. 

(στ) Ενόψει των πιο πάνω, μελετάται η ενσωμάτωση ανάλογων πολιτικών, προνοιών και Σχεδίων και στο 
υπό εκπόνηση Τοπικό Σχέδιο Ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώστου, με στόχο την ποδηλατική σύνδεση 
ολόκληρου του παραλιακού μετώπου της Ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώστου, μέσω της επέκτασης των 
υφιστάμενων παραλιακών ποδηλατοδρόμων του Παραλιμνίου και της Αγίας Νάπας μέχρι και τον 
Ποταμό Λιοπετρίου. Στόχος είναι επίσης η σταδιακή ποδηλατική σύνδεση όλων των κοινοτήτων του 
Τοπικού Σχεδίου μεταξύ τους και με τις γειτονικές αστικές περιοχές Παραλιμνίου, Αγίας Νάπας και 
∆ερύνειας. Πληροφοριακά αναφέρεται ότι η διαδικασία εκπόνησης του Τοπικού Σχεδίου Ελεύθερης 
Επαρχίας Αμμοχώστου βρίσκεται στο στάδιο ολοκλήρωσης της υποβολής εισηγήσεων και απόψεων για 
το Τοπικό Σχέδιο από κάθε ενδιαφερόμενο, με βάση το άρθρο 12Γ του περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας Νόμου (συνοπτικός κατάλογος θα αποσταλεί στην Βουλή των Αντιπροσώπων για 
ενημέρωση) και σύντομα προγραμματίζεται η πραγματοποίηση ∆ημόσιας Ακρόασης και η έναρξη των 
εργασιών του Κοινού Συμβουλίου. Το Τοπικό Σχέδιο, σύμφωνα με το εφαρμοζόμενο χρονοδιάγραμμα 
εκπόνησης, προγραμματίζεται να δημοσιευτεί περί τα τέλη Σεπτεμβρίου 2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.997, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.997 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 29.6.2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Όσον αφορά το ερώτημα, κατά πόσο θα επιστραφεί στο Κοινοτικό Συμβούλιο Κυπερούντας ο Φ.Π.Α. με 
την ολοκλήρωση του έργου, η απάντηση είναι αρνητική, δεδομένου ότι το Υπουργικό Συμβούλιο 
αποφάσισε στις 12.7.2012, την κατάργηση του άρθρου 04052, Υπουργείο Εσωτερικών-∆ιοίκηση, 
«Χορηγία προς τις Κοινότητες έναντι του Φ.Π.Α. που κατέβαλαν για αναπτυξιακά έργα», του Κρατικού 
Προϋπολογισμού με ισχύ από 1.1.2013, ενώ οι πιστώσεις της καταργηθείσας πρόνοιας θα 
ενσωματωθούν στην ετήσια κρατική χορηγία προς τα Κοινοτικά Συμβούλια. 

(β) Σε ό,τι αφορά στο ερώτημα κατά πόσο ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού (Κ.Ο.Α) είναι διατεθειμένος 
να βοηθήσει στην πληρωμή πρόσθετων εργασιών, εάν προκύψουν, για την ανακατασκευή του 
κοινοτικού γηπέδου Κυπερούντας, αναφέρεται ότι ο Οργανισμός είναι υποχρεωμένος να τηρήσει τις 
υποδείξεις του Γενικού Λογιστηρίου και της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, οι οποίες είναι αυστηρές και δεν 
επιτρέπουν μεγάλη αύξηση πρόσθετων εργασιών. Μια κύμανση των εργασιών σε ποσοστό μέχρι 10% 
του αρχικού ποσού του συμβολαίου, πιθανώς να θεωρηθεί ως λογική, νοουμένου ότι οι Σύμβουλοι και ο 
∆ιευθυντής του έργου αιτιολογήσουν κατάλληλα τους λόγους αύξησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1002, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.010.01.1002 και ημερομηνία 10/12/2012 σε σχέση 
με την πιο πάνω ερώτηση με την οποία παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει την Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια Αρχή να προχωρήσει στην αποπεράτωση του 
δρόμου από την Γ΄ Βιομηχανική Περιοχή Ύψωνα έως και το Βατί και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η ασφαλτόστρωση του δρόμου από την Γ΄ Βιομηχανική Περιοχή Ύψωνα προς την Βιομηχανική Ζώνη 
αυξημένου βαθμού οχληρίας στο Βατί ήταν ένα από τα κύρια αιτήματα του ∆ήμου Ύψωνα το οποίο 
συζητήθηκε στο γραφείο του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού με τον ∆ήμαρχο Ύψωνα 
στις 17/08/2012. Το Υπουργείο, το 2009 δαπάνησε ποσό €200.000 για ασφαλτόστρωση μέρους του 
δρόμου πρόσβασης της Βιομηχανικής Ζώνης στο Βατί. Επίσης με κυβερνητικές δαπάνες έχει μεταφέρει 
νερό και ηλεκτρισμό μέχρι τα σύνορα της Ζώνης. 

(β) Στις προτάσεις του Υπουργείου για τον Προϋπολογισμό του 2013 συμπεριλαμβάνεται ποσό για 
κατασκευή μέρους του δρόμου προσπέλασης στη Βιομηχανική Ζώνη στο Βατί. Η προϋπολογιζόμενη 
απαιτούμενη δαπάνη για ασφαλτόστρωση όλου του δρόμου είναι πέραν του ενός εκατομμυρίου ευρώ 
και δεν υπάρχει η δυνατότητα κάλυψης του εν λόγω ποσού από το σχετικό κονδύλι του 
Προϋπολογισμού του 2013. Ως εκ τούτου, το Υπουργείο θα προωθήσει την εκτέλεση του έργου κατά 
στάδια, ανάλογα με τις διαθέσιμες πιστώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.006, ημερομηνίας 7 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 31η 
Αυγούστου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Στον τομέα της γεωργίας έχουν ενσωματωθεί πρόνοιες για προσαρμογή στην αλλαγή του κλίματος στην 
υπό αναθεώρηση Κοινή Αγροτική Πολιτική, στην Οδηγία για τα Εδάφη και στα νέα Σχέδια Λεκάνης Απορροής. 

 Τα μέτρα και οι δράσεις μετριασμού και προσαρμογής που ήδη προωθεί με επιτυχία το Τμήμα Γεωργίας 
σε επίπεδο αγροκτήματος, είναι η συνεχής παροχή συμβουλών, πληροφόρησης, εκπαίδευσης και κατάρτισης 
των αγροτών κατά περιοχή και τύπο καλλιέργειας. Επίσης, εφαρμόζονται νέες τεχνικές και επενδύσεις σε 
τεχνολογίες χαμηλής κατανάλωσης άνθρακα και στα βιολογικά προϊόντα. Ακόμα, επιλέγονται καλλιέργειες 
ξηρικών φυτών και ποικιλιών φυτικής παραγωγής με αυξημένη ανθεκτικότητα σε ψηλότερες θερμοκρασίες, σε 
λιγότερο νερό και σε λιγότερο γόνιμα εδάφη, ενώ προωθούνται μέτρα για την μείωση της διάβρωσης και η 
χρήση υφάλμυρου ή ανακυκλωμένου νερού, όπου αυτό είναι εφικτό. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.013, ημερομηνίας 7 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 4 Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Ταμείο Θήρας διεξάγει έρευνα για την αφθονία λαγού και αλεπούς, ενώ παράλληλα, έχει 
ολοκληρωθεί από το Τμήμα Περιβάλλοντος έρευνα για περίοδο τριών χρόνων σχετικά με την αφθονία της 
αλεπούς. 

 Τα αποτελέσματα των πιο πάνω ερευνών θα αναλυθούν από το Τμήμα Περιβάλλοντος και το Ταμείο 
Θήρας, ενώ θα γίνει συσχέτιση των αποτελεσμάτων τω\ δύο ερευνών. Στη συνέχεια τα αποτελέσματα θα 
αξιολογηθούν από την Επιστημονική Επιτροπή με βάση τον περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και 
της Άγριας Ζωής Νόμο, και μετέπειτα θα κοινοποιηθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.030, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.030, ημερομηνίας 07/09/2012 σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η διακοπή της κυκλοφορίας στην οδό Κορυτσάς κατά τη διάρκεια παραστάσεων/εκδηλώσεων στο 
αμφιθέατρο της Σχολής Τυφλών γίνεται με αίτημα του ∆ιοικητικού Συμβουλίου της Σχολής, σύμφωνα με 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 24.129, ημερομηνίας 26/01/1984. 
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3. Το 2011 υποβλήθηκε αίτημα από τον ∆ιευθυντή του Θ.O.K. για διακοπή της κυκλοφορίας στην οδό 
Κορυτσάς κατά τη διάρκεια θεατρικών παραστάσεων στο αμφιθέατρο της Σχολής Τυφλών. Το θέμα τέθηκε 
ενώπιον του ∆ιευθυντή Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, στην αρμοδιότητα του οποίου ανήκει ο δρόμος, καθότι η 
διακοπή της κυκλοφορίας προκαλεί προβλήματα και ταλαιπωρία σε μεγάλο αριθμό οδηγών που διακινούνται 
καθημερινά στον πιο πάνω δρόμο. Αφού λήφθηκε υπόψη ότι τα κυκλοφοριακά δεδομένα που ίσχυαν το 1984, 
όταν είχε ληφθεί η σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ήταν εντελώς διαφορετικά σε σύγκριση με 
την κατάσταση που επικρατεί σήμερα, το αίτημα δεν έγινε αποδεκτό. 

4. Ο ∆ιευθυντής Τμήματος ∆ημοσίων Έργων εισηγήθηκε όπως μελετηθεί το ενδεχόμενο τοποθέτησης 
ειδικού ηχοπετάσματος για επίλυση του προβλήματος. Περισσότερες πληροφορίες σχετικά με το θέμα μπορείτε 
να αντλήσετε από το αρμόδιο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.042, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση, με αρ. 23.06.010.02.042 και ημερομηνία 21.8.2012, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας 
ημερομηνίας 4.9.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Η μελέτη για την αντιμετώπιση προβλημάτων που προέκυψαν από έντονες βροχοπτώσεις στη 
Βορόκληνη, την εκπόνηση της οποίας το Κοινοτικό Συμβούλιο Ορόκληνης ανέθεσε σε ιδιώτη Μελετητή, 
έχει ολοκληρωθεί πρόσφατα. Σ' αυτήν περιλαμβάνεται υδρολογική μελέτη και κατασκευαστικά σχέδια. 

(β) Η εν λόγω μελέτη αναμένεται να υποβληθεί από το Κοινοτικό Συμβούλιο Βορόκληνης στην Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λάρνακας, ώστε στη συνέχεια να ληφθούν οι απόψεις όλων των εμπλεκόμενων Κρατικών 
Τμημάτων και Υπηρεσιών προκειμένου να προγραμματιστεί η υλοποίηση των αναγκαίων έργων 
διαμόρφωσης του δρόμου, νοουμένου ότι εξασφαλισθούν οι αναγκαίες πιστώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.049, ημερομηνίας 21ης 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερ. 4.9.2012, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Η εν λόγω παραλία στο χωριό Μανσούρα στην περιοχή Τηλλυρίας δεν είναι προστατευόμενη βάσει του 
περί Αλιείας Νόμου και δεν συμπεριλαμβάνεται στις προστατευόμενες περιοχές του ∆ικτύου Natura 2000. 

 Όμως, στα πλαίσια εφαρμογής του Προγράμματος Προστασίας και Παρακολούθησης των θαλάσσιων 
χελώνων, του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), περιλαμβάνεται και η εν λόγω παραλία, 
όπου παρουσιάζεται σημαντική φωλεοποίηση των θαλάσσιων χελώνων. 

 Το πιο πάνω πρόγραμμα αποσκοπεί: (α) στην προστασία των κύριων παραλιών στις οποίες γεννούν οι 
χελώνες, (β) στην προστασία των αυγών και των μικρών χελώνων (κυρίως από τις αλεπούδες και τον 
άνθρωπο), καθώς και των ενήλικων χελώνων όταν βγαίνουν στις παραλίες για να γεννήσουν, (γ) στην 
προστασία των χελώνων στη θάλασσα, (δ) στην μελέτη/παρακολούθηση του πληθυσμού των χελώνων και της 
αναπαραγωγικής τους δραστηριότητας και (ε) στην ευαισθητοποίηση του κοινού για την προστασία των 
χελώνων. 

 Στη συγκεκριμένη περιοχή διενεργούνται επισκοπήσεις στα πλαίσια του προαναφερόμενου 
προγράμματος και όλες οι εντοπιζόμενες φωλιές καταγράφονται και παρακολουθούνται, ενώ τα δεδομένα 
συμπεριλαμβάνονται στην σχετική έκθεση αποτελεσμάτων του Προγράμματος Προστασίας και 
Παρακολούθησης των θαλάσσιων χελώνων. Άλλωστε, τόσο με βάση τους περί Αλιείας Κανονισμούς, όσο και 
με βάση την Οδηγία των Οικοτόπων (92/43/ΕΟΚ), οι χελώνες είναι προστατευόμενο είδος και τα μέτρα για την 
προστασία τους πρέπει να λαμβάνονται σε όλη την επικράτεια του κράτους. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.074, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.074 και ημερ. 13.9.2012 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η Προεδρική Κατοικία στο Τρόοδος φρουρείται επί εικοσιτετραώρου 
βάσεως από πέντε μέλη της Μονάδας Προεδρικής Φρουράς. 

2.  Η κατοικία αυτή είναι στενά συνυφασμένη με την πρόσφατη Κυπριακή Ιστορία και τον πρώτο Πρόεδρο 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας Εθνάρχη Μακάριο Γ΄ και δεν ενδείκνυται να μετατραπεί σε Αστυνομικό Σταθμό. 
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3.  Περαιτέρω, η Προεδρική Κατοικία είναι σε απόσταση από την πλατεία Τροόδους, όπου διακινείται 
κόσμος τόσο κατά την καλοκαιρινή όσο και κατά τη χειμερινή περίοδο και τυχόν μετακίνηση του Αστυνομικού 
Σταθμού στην Κατοικία, θα περιορίσει σημαντικά τις δυνατότητες τακτικής παρουσίας των μελών της 
Αστυνομίας στο χώρο, για σκοπούς αποτελεσματικότερης εκτέλεσης των καθηκόντων τους. 

4. Ο Αστυνομικός Σταθμός Τροόδους υπάγεται στην Αστυνομική ∆ιεύθυνση Λεμεσού και εξυπηρετεί τις 
ανάγκες της περιοχής, εκτελώντας πάσης φύσεως αστυνομικά καθήκοντα όπως περιπολίες, έλεγχο τροχαίας 
κίνησης, αστυνόμευση της περιοχής, παροχή βοήθειας προς το κοινό κ.τ.λ. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.085, ημερομηνίας 5 
Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τον Ιούνιο του 2010 το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο ενέκρινε τη Στρατηγική «Ευρώπη 2020» με στόχο μια 
βιώσιμη ανάπτυξη. Η Πρωτοβουλία καλύπτει το μακροπρόθεσμο πλαίσιο για την ανάληψη δράσεων σε 
πολλούς τομείς, όπως η κλιματική αλλαγή, η ανάπτυξη της ενέργειας, οι μεταφορές, η βιομηχανία, η γεωργία, η 
αλιεία, η βιοποικιλότητα και η περιφερειακή ανάπτυξη. 

 Στα πλαίσια αυτά, η Επιτροπή παρουσίασε πρόσφατα ένα σχέδιο για τη διαφύλαξη των υδάτινων 
πόρων στην Ευρωπαϊκή Ένωση (Blueprint), το οποίο θα αξιολογήσει την πολιτική για τη λειψυδρία και την 
ξηρασία, την εφαρμογή της Οδηγίας Πλαίσιο περί Υδάτων, καθώς και την τρωτότητα των υδάτινων πόρων 
έναντι της κλιματικής αλλαγής. Η Κύπρος εργάζεται μεθοδικά για την ετοιμασία στρατηγικής που θα καθορίσει 
την πολιτική της Ε.Ε. για τα νερά στα πλαίσια του Συμβουλίου Περιβάλλοντος. 

 Επίσης, τον ∆εκέμβριο του 2011 ψηφίστηκε ο νέος νόμος για τα απόβλητα (Αρ. 185(Ι)/2011), θέτοντας 
ως προτεραιότητα τον περιορισμό της χρήσης των πόρων. Κύρια πρόνοια του νόμου είναι η ιεράρχηση της 
διαχείρισης των αποβλήτων (πρόληψη, προετοιμασία για επαναχρησιμοποίηση, ανακύκλωση, άλλου είδους 
ανάκτηση όπως ανάκτηση ενέργειας και διάθεση), λαμβάνοντας κάθε αναγκαίο μέτρο για την προώθηση 
εναλλακτικών δυνατοτήτων, που παράγουν το καλύτερο δυνατό αποτέλεσμα από περιβαλλοντική άποψη. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 35 του Νόμου έχει ετοιμαστεί Σχέδιο ∆ιαχείρισης Αποβλήτων το οποίο 
αναφέρεται στη διαχείριση των οικιακών και παρομοίου τύπου αποβλήτων. Το σχέδιο προβλέπει την ανάληψη 
δράσεων και ενεργειών που αφορούν την ολοκλήρωση των έργων αποκατάστασης των ανεξέλεγκτων χώρων 
διάθεσης, την εκτροπή των βιοαποικοδομήσιμων στερεών αποβλήτων από την ταφή, την κατασκευή και 
λειτουργία μονάδων επεξεργασίας αστικών στερεών αποβλήτων, την εφαρμογή φόρου ταφής, την ενίσχυση 
της ανακύκλωσης συσκευασιών, την επιτάχυνση των έργων για τα πράσινα σημεία, την μείωση παραγωγής 
αποβλήτων, την εκπαίδευση και ευαισθητοποίηση, κλπ. 

 Όσον αφορά τη διάθεση των αποβλήτων στις χωματερές, σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών 
έχει απαγορεύσει τη διάθεση οποιουδήποτε ανακυκλώσιμου υλικού στους συγκεκριμένους χώρους. Το θέμα 
χρήζει συστηματικής παρακολούθησης από τις δύο Αρμόδιες Αρχές, με επιθεωρήσεις σε τακτά χρονικά 
διαστήματα και επιβολή προστίμων όπου επιβάλλεται. 

 Σύμφωνα με τους στόχους που τέθηκαν για την ανακύκλωση και την ανάκτηση για το έτος 2010, η 
Κύπρος έχει επιτύχει τους στόχους που έχει θέσει η Οδηγία 94/62/ΕΚ για τις συσκευασίες φτάνοντας στο 
50,1% ανάκτηση και 50% ανακύκλωση (συγκεκριμένα για κάθε υλικό: 25,2% γυαλί, 27,2% πλαστικό, 82,4% 
χαρτί κλπ). 

 Προς το παρόν δεν προβλέπεται η εφαρμογή οποιασδήποτε φορολογίας, παρά μόνο η επιθεώρηση και 
η επιβολή προστίμων. Το θέμα της φορολογίας θα διερευνηθεί σε μελλοντικό στάδιο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.120, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με τα ερωτήματα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
σχετικά με την προσάραξη του υπό Σιέρρα Λεόνε πλοίου “EDRO III” στην περιοχή Θαλασσινών Σπηλιών της 
Πέγειας θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Μόλις έγινε γνωστή η προσάραξη του πλοίου το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών σε συνεργασία 
με το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας (Τμήμα) προέβη σε επί τόπου ενέργειες με σκοπό τον περιορισμό 
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πιθανής ρύπανσης του περιβάλλοντος σε περίπτωση διαρροής ρυπογόνων υγρών ή στερεών από το 
πλοίο και μετέφερε σχετικό εξοπλισμό σε πλησίον περιοχή. 

2. Το Τμήμα ζήτησε στις 8 ∆εκεμβρίου 2011 γραπτώς από τον πλοιοκτήτη (το πλοίο ανήκει σε Αλβανικά 
συμφέροντα) την άμεση απομάκρυνση όλων των ρυπογόνων υλικών από το πλοίο, την στεγανοποίηση 
της γάστρας του, τον καθαρισμό όλων των διαμερισμάτων του πλοίου από τα ρυπογόνα υπολείμματα, 
την άμεση μετακίνηση του πλοίου από την περιοχή ως επίσης και τον διορισμό εκπροσώπου του 
πλοιοκτήτη στην Κύπρο. Λόγω μη ανταπόκρισης του πλοιοκτήτη το Τμήμα ζήτησε στις 12 ∆εκεμβρίου 
2011 τα πιο πάνω επίσης από οργανισμό (το Russian Ρ & I Pool) που παρέχει ασφαλιστική κάλυψη 
έναντι τρίτων στο πλοίο καθώς και από την Zeller Associates Management Services Gmbh η οποία 
ενεργεί ως διαχειριστής του Russian Ρ & I Pool. 

3. Η Zeller Associates Management Services Gmbh υπέβαλε στις 15 ∆εκεμβρίου 2011 τις πρώτες 
εισηγήσεις της αναφορικά με την απομάκρυνση των ρυπογόνων υλικών από το πλοίο οι οποίες 
κρίθηκαν ελλιπείς. Ακολούθησε υποβολή νέων προτάσεων και μια σειρά διαπραγματεύσεων μεταξύ της 
Zeller Associates Management Services Gmbh με πιθανούς εργολήπτες στην Κύπρο η οποία ναυάγησε 
στις αρχές Ιανουαρίου 2012. 

4. ∆ιαβλέποντας επερχόμενες δυσκολίες και λαμβάνοντας υπόψη την συνεχιζόμενη μη ανταπόκριση του 
πλοιοκτήτη και τις επικρατούσες και προβλεπόμενες καιρικές συνθήκες, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων (μετά από εισήγηση του Τμήματος) υπέβαλε πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο με την 
οποία, μεταξύ άλλων προτάθηκαν ενδιάμεσες ενέργειες από την Κυβέρνηση και εναλλακτική 
προσέγγιση σε περίπτωση που δεν καταστεί δυνατή η εκτέλεση της εργασίας από την Zeller Associates 
Management Services Gmbh ή σε περίπτωση που υπό το φως των εξελίξεων κριθεί αναγκαία ή 
επιθυμητή η ανάληψη δράσης από την ∆ημοκρατία. 

5. Στις αρχές Φεβρουαρίου 2012 άρχισε νέος κύκλος συζητήσεων μεταξύ της Zeller Associates 
Management Services Gmbh και του εργολήπτη σχετικά με την ανάθεση της εργασίας για την 
απομάκρυνση των ρυπογόνων υλικών από το πλοίο. 

6. Από τον Μάρτιο του 2012 ο δικηγορικός οίκος Ανδρέας Γεωρκάτζης Λτδ πληροφόρησε το Τμήμα ότι έχει 
διοριστεί εκπρόσωπος του πλοιοκτήτη. 

7. Η μεταφορά όλων των υλικών εκτός του πλοίου έγινε υπό την εποπτεία λειτουργού του Τμήματος 
Τελωνείων και του Τμήματος Περιβάλλοντος, και αυτά είτε μεταφέρθηκαν σε τελωνειακές αποθήκες ή σε 
εγκεκριμένες εγκαταστάσεις για επεξεργασία ρυπογόνων υλικών (όλες οι πιο πάνω ενέργειες άρχισαν 
στις 15 Μαρτίου 2012, και ολοκληρώθηκαν με επιτυχία τον Απρίλιο του 2012). 

8. Σημειώνεται ότι δεν έχουν επιβληθεί κυρώσεις, αφενός μεν γιατί δεν έχει προκληθεί ή δεν έχει 
τεκμηριωθεί ότι έχει προκληθεί ρύπανση (με εξαίρεση περιστατικό περιορισμένης διαφυγής ποσοτήτων 
πετρελαιοειδών καταλοίπων, που συνέβη κατά την διάρκεια των εργασιών απομάκρυνσης των 
ρυπαντών από το πλοίο, το οποίο έχει αντιμετωπιστεί άμεσα, χωρίς επιπτώσεις στο περιβάλλον της 
περιοχής) και αφετέρου επειδή η προσάραξη του πλοίου ήταν αναπόφευκτη λόγω της μηχανικής βλάβης 
που υπέστη σε μια από τις δυο κύριες προωθητικές μηχανές, των δυσμενών καιρικών συνθηκών που 
επικρατούσαν στην περιοχή και της συνεπαγόμενης περιορισμένης δυνατότητας πηδαλιουχίας. Επίσης 
δεν έχουν επιβληθεί οποιεσδήποτε κυρώσεις αφού δεν έχει διαπιστωθεί οποιαδήποτε εσκεμμένη 
ενέργεια από τον πλοίαρχο ή το πλήρωμα του πλοίου. 

9. Στις 27 Απριλίου 2012, η εταιρεία CIMEXTA Λτδ συνήψε συμφωνία με την αλβανική πλοιοκτήτρια 
εταιρεία EDRO S.H.P.K., στην οποία καθορίστηκαν οι όροι απομάκρυνσης του πλοίου από την περιοχή 
(δηλ. αποκόλληση και ρυμούλκηση του πλοίου στη θάλασσα). Ένας εκ των όρων του συμβολαίου 
προνοούσε ότι η CIMEXTA Λτδ είχε υποχρέωση να εξασφαλίσει, πριν την έναρξη υλοποίησης του 
συμβολαίου, ασφαλιστική κάλυψη για τους κινδύνους του έργου. Η συμφωνία αυτή κοινοποιήθηκε στο 
Τμήμα στις 30 Απριλίου 2012, και ακολούθως το Τμήμα καθόρισε κατευθυντήριες τεχνικές γραμμές στη 
βάση των οποίων θα έπρεπε να γίνει η ασφαλής μετακίνηση του πλοίου σε βαθύτερο σημείο, με σκοπό 
την πλήρη απομάκρυνση του από τα χωρικά ύδατα της ∆ημοκρατίας. 

10. Στις 24 Μαΐου 2012, η CIMEXTA Λτδ πληροφόρησε μέσω των νομικών της συμβούλων ότι είναι έτοιμη 
να ξεκινήσει την εργασία για μετακίνηση του “EDRO III” αλλά ταυτόχρονα δήλωσε ότι δεν κατάφερε να 
εξασφαλίσει οικονομικά συμφέρουσα ασφαλιστική κάλυψη και ζήτησε, μεταξύ άλλων, από το Τμήμα να 
αναλάβει την ευθύνη και να δεχθεί την έναρξη των προσπαθειών ρυμούλκησης χωρίς ασφαλιστική 
κάλυψη (σε αντίθεση δηλαδή με ό,τι είχε συμφωνήσει με τον πλοιοκτήτη). Με την ενέργεια της αυτή η 
CIMEXTA Λτδ προσπάθησε να εκμαιεύσει οικονομικό όφελος και να συμπαρασύρει το Τμήμα και κατ’ 
επέκταση την ∆ημοκρατία σε ένα συμβόλαιο στο οποίο εμείς δεν ήμασταν συμβαλλόμενο μέρος έτσι 
ώστε να αναγκαστούμε να αναλάβουμε την ευθύνη για την ενέργεια της να μην εκπληρώσει μέρος της 
συμφωνίας που συνήψε, εκβιάζοντας μάλιστα ότι σε αντίθετη περίπτωση θα αποχωρούσε από την 
περιοχή και δεν θα προχωρούσε στην απομάκρυνση του πλοίου, παρά την ιδανική κατάσταση της 
θάλασσας που επικρατούσε. 
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11. Θα πρέπει να υπογραμμιστεί ότι η συμφωνία των πλοιοκτητών και της CIMEXTA Λτδ, ήταν προϊόν 
ελεύθερων διαπραγματεύσεων μεταξύ τους. Εκπρόσωποι της CIMEXTA Λτδ, είχαν επανειλημμένως 
διαβεβαιώσει το Τμήμα (γραπτώς και προφορικώς) για την πρόοδο των εργασιών, μέχρι που 
απέστειλαν την επιστολή τους ημερομηνίας 24 Μαΐου 2012, με την οποία για πρώτη φορά μας 
πληροφορούσαν ότι δεν μπορούσαν να εκπληρώσουν τους όρους της μεταξύ τους συμφωνίας. Θα 
πρέπει να αναφερθεί ότι μετά την οριστική κατάρρευση της συμφωνίας απομάκρυνσης του πλοίου 
μεταξύ εκπροσώπων των πλοιοκτητών και της CIMEXTA Λτδ, και της μη ανταπόκρισης των 
εκπροσώπων των πλοιοκτητών να φροντίσουν για την ασφαλή φύλαξη και απομάκρυνση του πλοίου, το 
Τμήμα απευθύνθηκε στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για νομική συμβουλή ως προς τα επόμενα 
βήματα, αυτής της εξαιρετικά δύσκολης υπόθεσης. 

12. Επίσης, με βάση το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο, από τη στιγμή που το πλοίο δεν εγκαταλείφθηκε 
επίσημα από τον πλοιοκτήτη, δεν υπάρχει ακόμα τρόπος για να περιέλθει το πλοίο στη δικαιοδοσία και 
κατοχή του Επίσημου Παραλήπτη Ναυαγίων, δυνάμει των διατάξεων του περί Ναυαγίων Νόμου, Κεφ. 
298. 

13. ∆εδομένης της αδυναμίας ή αδιαφορίας του Αλβανού πλοιοκτήτη να αναλάβει την απομάκρυνση του 
πλοίου, θα μπορούσε το κράτος να προσπαθήσει να εξεύρει νομικά αποδεχτούς τρόπους ώστε το πλοίο 
να κηρυχθεί ναυάγιο και να περιέλθει στη δικαιοδοσία του. Μια τέτοια ενέργεια όμως θα είχε ως 
αποτέλεσμα το κράτος να αναλάβει την ευθύνη για το πλοίο, τη φύλαξη του και να εμπλακεί σε πιθανή 
μακρόχρονη δικαστική διαδικασία, γεγονός που θα απομάκρυνε τις πιθανότητες να ρυμουλκηθεί 
σύντομα από τους εμπλεκομένους ιδιώτες σε άλλο σημείο και να απομακρυνθεί από την Κύπρο. 
Επίσης, το γεγονός ότι η εμπορική αξία του πλοίου είναι αυτή που αντιστοιχεί στην ανακύκλωση της 
ποσότητας του χάλυβα που θα προκύψει από τη διάλυση του, η οποία δεν είναι σημαντική, μειώνει κατά 
πολύ τις πιθανότητες να βρεθούν ενδιαφερόμενοι που να έχουν την πρόθεση να το αγοράσουν. 

14. Το πλοίο έχει ασφαλιστική κάλυψη από το Russian Ρ & I Pool για μετακίνηση ναυαγίου (wreck removal). 
Η Zeller Associates Management Services Gmbh έχει πληροφορήσει το Τμήμα ότι δεν προτίθεται να 
αναλάβει ή να αναμειχθεί στην μετακίνηση του πλοίου. Στα πλαίσια προσπάθειας εξεύρεσης λύσης, το 
Τμήμα αποτάθηκε στους ασφαλιστές, για να διερευνήσει κατά πόσο μπορούν να αναθέσουν απευθείας 
σε εργολάβο την απομάκρυνση του πλοίου. Αναμένεται η απάντηση των ασφαλιστών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.154, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα: Υπόμνημα Παγκύπριας Ομοσπονδίας Γονέων και Κηδεμόνων Ιδιωτικών Σχολείων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερ. 8 Οκτωβρίου 2012, σε σχέση με την ερώτηση που υπέβαλε ο 
αξιότιμος βουλευτής κος Νίκος Τορναρίτης με αριθμό 23.06.010.02.154 και σας πληροφορώ ότι τα θέματα που 
σχετίζονται με τη φοίτηση των παιδιών στα ιδιωτικά σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης έχουν απασχολήσει εκτενώς 
το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κατά τη διάρκεια των τελευταίων χρόνων.  Στο πλαίσιο αυτό και εν όψει 
της αναθεώρησης της υφιστάμενης νομοθεσίας που διέπει την ίδρυση και τη λειτουργία των ιδιωτικών 
σχολείων έχει προηγηθεί μια σειρά επαφών τόσο με την Παγκύπρια Ομοσπονδία Συνδέσμων Γονέων και 
Κηδεμόνων Ιδιωτικών Σχολείων (πρακτικά επισυνάπτονται) όσο και με εκπροσώπους των ιδιοκτητών των 
Ιδιωτικών Σχολείων.  Σχετικά με τα θέματα στα οποία αναφέρεστε στην επιστολή σας πληροφορήστε ως εξής: 

2. ∆ίδακτρα ιδιωτικών σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης: Κατά τη διάρκεια των τελευταίων χρόνων το ΥΠΠ 
έχει επιχειρήσει τον έλεγχο των διδάκτρων και των άλλων τελών που επιβάλλουν τα ιδιωτικά σχολεία. 
Συγκεκριμένα, με επιστολή μας, ημερ. 23/03/2012, κλήθηκαν τα ιδιωτικά σχολεία να μην επιβάλλουν αυξήσεις 
πέραν του 1,4% καθοριζόμενου ποσοστού αύξησης. Επίσης, λόγω των δυσμενών οικονομικών συνθηκών 
έγινε έκκληση προς τα ιδιωτικά σχολεία να «διατηρηθούν τα δίδακτρα, τέλη ή και άλλα δικαιώματα στα ίδια με 
τα φετινά επίπεδα και μέσα από διάλογο και διαβούλευση, αμοιβαίο σεβασμό και κατανόηση, οι γονείς και οι 
ιδιοκτήτες να υπερβούν τυχόν προβλήματα και δυσκολίες που πιθανόν να προκύψουν». Βρίσκεται ήδη σε 
εξέλιξη η διαδικασία για την αναθεώρηση της υφιστάμενης νομοθεσίας στην οποία τίθεται το θέμα του 
εποπτικού ρόλου που θα διαδραματίσει το ΥΠΠ για τον καθορισμό των διδάκτρων, των τελών και των άλλων 
υποχρεώσεων που επιβάλουν τα ιδιωτικά σχολεία. 

3. Εκσυγχρονισμός και τροποποίηση νομοθεσίας των περί Ιδιωτικών και Φροντιστηρίων Νόμων του 1971 
έως 2008 και θέσπιση Κανονισμών: Ύστερα από μια σειρά συναντήσεων με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς 
έχει προωθηθεί η διαδικασία της κατάρτισης της νέας νομοθεσίας για την ίδρυση και λειτουργία των ιδιωτικών 
σχολείων. Βρίσκεται σε εξέλιξη η διαβούλευση με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς ύστερα από την τελευταία 
συνάντηση μας με τους Συνδέσμους Ιδιωτικών Σχολείων και την Παγκύπρια Ομοσπονδία Συνδέσμων Γονέων 
και Κηδεμόνων Ιδιωτικών Σχολείων στις 19/11/2012. Αναμένονται οι τελικές προτάσεις των εμπλεκομένων 
φορέων για να ετοιμαστεί νέο προτεινόμενο Νομοσχέδιο πριν την τελική κατάθεση του στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 
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4. Εισδοχή μαθητών των Ιδιωτικών Σχολείων στα Πανεπιστήμια της Κύπρου με βάση τα πιστοποιητικά 
∆ιεθνών Εξετάσεων ή άλλα παρόμοια κριτήρια: Το θέμα έχει απασχολήσει και στο παρελθόν τόσο τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων όσο και ευρύτερα την Κυπριακή κοινωνία. Το θέμα παραμένει υπό μελέτη. 

5. Άλλες επιχορηγήσεις: Το ΥΠΠ έχοντας σταθερή πολιτική στην ισότιμη αντιμετώπιση όλων των μαθητών 
ενδιαφέρεται για την εξασφάλιση ίσων ευκαιριών σε σχέση με τους διαγωνισμούς, τις επιχορηγήσεις και τα 
επιμορφωτικά σεμινάρια των καθηγητών. Σε σχέση με θέματα που θίγονται στο υπόμνημα, σημειώνονται τα 
εξής: 

5.1. Χορήγηση ηλεκτρονικού υπολογιστή: Κατά τη σχολική χρονιά 2011-12 προωθήθηκε η χορήγηση 
ηλεκτρονικού υπολογιστή και για τα παιδιά που φοιτούν στην ιδιωτική εκπαίδευση, ενώ 
συμπεριελήφθη επιπλέον και η χορήγηση καθίσματος κυκλοφοριακής αγωγής. 

 5.2. ∆ιαγωνισμοί, βραβεύσεις: Επιπρόσθετα κοινή είναι η αντιμετώπιση των μαθητών των δημοσίων 
και των ιδιωτικών σχολείων και σε ζητήματα που αφορούν συμμετοχή σε μαθητικές δράσεις, σε 
διαγωνισμούς και, εφόσον επιτύχουν, στη χορήγηση βραβείων και τιμητικών διακρίσεων. 

 5.3. Επιμορφωτικά σεμινάρια εκπαιδευτικών: Στα εκπαιδευτικά και επιμορφωτικά σεμινάρια που 
διοργανώνει το ΥΠΠ έχουν δικαίωμα συμμετοχής όλοι οι εκπαιδευτικοί τόσο των δημοσίων όσο 
και των ιδιωτικών σχολείων. Συγκεκριμένα, οι εκπαιδευτικοί των ιδιωτικών σχολείων έχουν 
παρακολουθήσει ήδη σεμινάρια που σχετίζονται με την εισαγωγή και την εφαρμογή των νέων 
Αναλυτικών Προγραμμάτων, την επιμόρφωση των νεοεισερχόμενων εκπαιδευτικών και των 
μεντόρων Μέσης Εκπαίδευσης αλλά και έχουν παρευρεθεί σε ημερίδες για ποικίλα θέματα που 
αφορούν την Μέση Εκπαίδευση. Ωστόσο, στα πλαίσια της αναθεώρησης της υφιστάμενης 
νομοθεσίας προτρέπονται οι ιδιοκτήτες να μεριμνούν για τη διοργάνωση σεμιναρίων και την 
περαιτέρω επιμόρφωση των καθηγητών τους 

 5.4. Σχολικά λεωφορεία: Σε σχέση με τη μετακίνηση των μαθητών, υπεύθυνος φορέας για τη λήψη 
αποφάσεων είναι το Τμήμα Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

 5.5. Αγωγή Υγείας, παροχή ιατρικών υπηρεσιών: Υπεύθυνη για θέματα παροχής Ιατρικών Υπηρεσιών 
είναι η Σχολιατρική Υπηρεσία. Όσον αφορά την Αγωγή Υγείας, οι καθηγητές των ιδιωτικών 
σχολείων παρακολουθούν τα σεμινάρια επιμόρφωσής του ΥΠΠ, ενώ οι μαθητές καλούνται να 
συμμετάσχουν σε διαγωνισμούς και δράσεις που αφορούν το μάθημα της Αγωγής Υγείας. 

6. Τονίζεται ότι το ΥΠΠ καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια και μεριμνά για την εξασφάλιση του καλώς 
νοούμενου συμφέροντος όλων των μαθητών. Επιπλέον, καλωσορίζει όλες τις προσπάθειες για εποικοδομητική 
συνεργασία με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς που σχετίζονται με την εκπαίδευση των μαθητών που 
φοιτούν στην ιδιωτική εκπαίδευση. Με πνεύμα συνεργασίας και διαλόγου θα συνεχιστούν οι επαφές μέσα στα 
πλαίσια της διαβούλευσης τόσο για τον εκσυγχρονισμό της υφιστάμενης νομοθεσίας όσο και για το γενικότερο 
πλαίσιο λειτουργίας των Ιδιωτικών Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.190, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο ως άνω θέμα και σε συνέχεια επιστολής σας ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, σας 
ενημερώνω τα εξής: 

 Ο Χρηματοδοτικός Κανονισμός παρέχει στήριξη για την οικονομική ανάπτυξη της Τουρκοκυπριακής 
κοινότητας με απώτερο σκοπό την υποβοήθηση της επανένωσης της Κύπρου. Βάσει του Πρωτοκόλλου 10 της 
Συνθήκης Ένταξης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η εφαρμογή του κοινοτικού 
κεκτημένου έχει ανασταλεί στις περιοχές όπου η Κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας δεν ασκεί αποτελεσματικό 
έλεγχο.  Κατά συνέπεια, οι ευκαιρίες που παρέχονται στους Κύπριους πολίτες μέσω των Ευρωπαϊκών 
προγραμμάτων εκπαίδευσης και από τις οποίες δεν μπορούν να επωφεληθούν οι Τουρκοκύπριοι, παρέχονται 
υπό ειδικές προϋποθέσεις μέσω του προγράμματος υποτροφιών Χρηματοδοτικού Κανονισμού. 

 Συγκεκριμένα, το πρόγραμμα υποτροφιών, από την εφαρμογή του Χρηματοδοτικού Κανονισμού το 2006 
μέχρι σήμερα, παρέχει υποτροφίες σε Τουρκοκύπριους φοιτητές οι οποίοι επιθυμούν να φοιτήσουν σε 
πανεπιστήμιο της επιλογής τους σε ένα κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για περίοδο ενός χρόνου.  Το 
εν λόγω πρόγραμμα αντανακλά το πρόγραμμα «Erasmus» της EE, χωρίς όμως να ισχύει η αρχή της 
αμοιβαιότητας, δηλαδή οι υποτροφίες δίνονται απευθείας στους ενδιαφερόμενους και σε καμία περίπτωση δεν 
υπάρχει ανάμιξη, συμφωνία, ή ανταλλαγή φοιτητών με τα παράνομα «πανεπιστήμια» στις κατεχόμενες 
περιοχές της Κύπρου. 
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 Την περίοδο 2012/13 παραχωρήθηκαν συνολικά 28 υποτροφίες. Σημειώνεται ότι από το 2013, 
Τουρκοκύπριοι τελειόφοιτοι μαθητές θα μπορούν να φοιτήσουν και σε πανεπιστήμια στις ελεύθερες περιοχές 
της Κύπρου, με υποτροφία από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η επέκταση αυτή του προγράμματος βρίσκεται στα 
πλαίσια των προσπαθειών που καταβάλλει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για επαναπροσέγγιση των δυο 
κοινοτήτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.194, ημερομηνίας 17 

Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.194 και ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Αν. Γενικής 
∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 19 Οκτωβρίου 2012, σχετικά με την τοποθέτηση 
σχετικής πινακίδας-προειδοποίησης κοντά στην ράμπα που βρίσκεται στο αλιευτικό καταφύγιο Κάτω Πύργου 
και σας πληροφορώ ότι έχει τοποθετηθεί σχετική πινακίδα κοντά στο κεκλιμένο ανέλκυσης/καθέλκυσης 
σκαφών στο εν λόγω καταφύγιο η οποία προειδοποιεί το κοινό, τόσο στην ελληνική γλώσσα όσο και στην 
αγγλική, ότι το έδαφος είναι ολισθηρό. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.195, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο ως άνω θέμα και σε συνέχεια επιστολής σας ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2012 σας 
ενημερώνω τα εξής: 

 Οι ταξιδιωτικές οδηγίες που εκδίδονται από τα Υπουργεία Εξωτερικών πολλών κρατών έχουν ως στόχο 
την κατάλληλη ενημέρωση των πολιτών τους για την κατάσταση επί του εδάφους στην χώρα που επιθυμούν να 
επισκεφτούν, ούτως ώστε να λαμβάνουν τις απαραίτητες προφυλάξεις. 

 Η ταξιδιωτική οδηγία της Αυστραλίας για την Κύπρο, στην οποία αναφέρεται συγκεκριμένα ο κ. 
Περδίκης, επιβεβαιώνει τη θέση της Κυβέρνησης της χώρας ως προς την υποστήριξη της κυριαρχίας και 
εδαφικής ακεραιότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και την αναγνώρισή της ως τη μόνη νόμιμη αρχή στην 
Κύπρο. 

 Σε ό,τι αφορά στο θέμα της αναφοράς στο ψευδοκράτος, αυτή χαρακτηρίζεται ως «ούτω καλούμενη 
τουρκική δημοκρατία της βόρειας Κύπρου», ενώ σημειώνεται ότι αναγνωρίζεται μόνο από την Τουρκία. 
Επισημαίνεται ότι το θέμα των αναφορών στην «Τ∆ΒΚ» έχει τεθεί από την Υπάτη Αρμοστεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην Καμπέρα προς το Υπουργείο Εξωτερικών της Αυστραλίας, το οποίο υποστηρίζει ότι η στάση 
τους στο θέμα της Κύπρου παραμένει η ίδια, είναι ωστόσο υποχρεωμένοι να ενημερώνουν τους επισκέπτες 
στην Κύπρο για την πραγματική κατάσταση επί του εδάφους. 

 Σημειώνεται ότι όλες οι διπλωματικές αποστολές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό βρίσκονται 
διαρκώς σε εγρήγορση σε ό,τι αφορά τις ταξιδιωτικές οδηγίες που εκδίδονται για την Κύπρο και καταβάλλουν 
προσπάθειες διόρθωσής τους όπου προκύπτει ανάγκη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.200, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 19 Οκτωβρίου 2012 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση 
και σας πληροφορώ τα εξής: 

2. Στο Λύκειο Πολεμιδιών ούτε αναρτήθηκε τουρκική σημαία και επομένως ούτε υποστάληκε από μαθητές. 
Το σχολείο, στα πλαίσια προγράμματος Comenius που συμμετέχει, δέχθηκε επίσκεψη από αντιπροσωπείες 
σχολείων από διάφορες χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και υπό ένταξη χώρες. Στο πρόγραμμα 
συμμετέχει και τουρκικό σχολείο. 

3. Η τουρκική αντιπροσωπεία δεν ήλθε στη συνάντηση, γιατί το Λύκειο Πολεμιδιών τής κατέστησε σαφές 
ότι έπρεπε να έλθει από νόμιμο αεροδρόμιο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και όχι από παράνομο του 
ψευδοκράτους. Ωστόσο το σχολείο θεώρησε σωστό στο τραπέζι που θα κάθονταν οι αντιπρόσωποι των 
διαφόρων χωρών που συμμετείχαν στην αποστολή να τοποθετήσει, όπως και για όλες τις άλλες χώρες που 
συμμετείχαν, και τη σημαιούλα της Τουρκίας, αφήνοντας μάλιστα κενή την καρέκλα για τον αντιπρόσωπό της. 
Με τον τρόπο αυτό η τουρκική αντιπροσωπεία έμεινε εκτεθειμένη στα μάτια των άλλων αντιπροσώπων. Να 
σημειωθεί ότι οι Ευρωπαίοι αντιπρόσωποι ρωτούσαν επίμονα, γιατί δεν ήλθαν οι Τούρκοι. Με τις εξηγήσεις 
που τους δόθηκαν, καταδίκασαν τη στάση των Τούρκων συναδέλφων τους και με τη χειρονομία του σχολείου 
να κρατήσει τη θέση της τουρκικής αντιπροσωπείας στο τραπέζι κενή, εξετέθη ακόμα περισσότερο η ενέργειά 
της να απουσιάσει από τις δραστηριότητες του προγράμματος σε σχολείο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
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4. Το σχολείο, όταν ομάδα μαθητών, που δεν ήταν ενημερωμένοι για το πρόγραμμα, αντέδρασε στην 
παρουσία της σημαιούλας της Τουρκικής ∆ημοκρατίας μαζί με εκείνες των άλλων αντιπροσωπειών, την 
απέσυρε προσωρινά και το θέμα έληξε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.227, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.232, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας διαβιβάζω το Επιδημιολογικό ∆ελτίο του AIDS στο οποίο 
αναγράφονται όλα τα στοιχεία που ζητούνται.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.236, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.010.02.236 και ημερομηνία 2 Νοεμβρίου, 2012, 
σχετικά με το ερώτημα σας για το ποιες μορφές βίας εναντίον γυναικών και κοριτσιών έχουν παρουσιαστεί 
(βιασμός, σεξουαλική κακοποίηση, σεξουαλική παρενόχληση), η συχνότητά τους, ποιες από τις πιο πάνω 
μορφές βίας έχουν καταγγελθεί και πόσοι από τους δράστες έχουν διωχθεί και καταδικαστεί και τι ποινές έχουν 
επιβληθεί σε αυτούς από το 2009 μέχρι σήμερα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Από έλεγχο που έγινε στο μηχανογραφημένο σύστημα της Αστυνομίας, διαπιστώθηκε ότι τα πιο συχνά 
(σε φθίνουσα σειρά) αδικήματα που έγιναν εναντίον γυναικών και κοριτσιών, από άνδρες, για τη χρονική 
περίοδο 2009-2012 (μέχρι 26/11/2012) είναι τα ακόλουθα: 

 Επιθέσεις που προκαλούν πραγματική και βαριά σωματική βλάβη (Νόμος για τη βία στην 
οικογένεια). 

 Επιθέσεις που προκαλούν πραγματική και βαριά σωματική βλάβη. 

 Κοινή Επίθεση (Νόμος για τη βία στην οικογένεια). 

 Κοινή Επίθεση. 

 Βιασμός. 

 Άσεμνη Επίθεση εναντίον γυναίκας. 

  Άσεμνη πράξη. 

 ∆ιαφθορά γυναίκας ηλικίας 13-17. 

 Απαγωγή. 

  Άσεμνη Επίθεση εναντίον γυναίκας (Νόμος για τη βία στην οικογένεια). 

2.  Αριθμός Υποθέσεων (κατά έτος και αδίκημα) 

Στον πίνακα που ακολουθεί παρουσιάζονται τα στατιστικά στοιχεία των υποθέσεων που σχετίζονται με τα πιο 
πάνω αναφερόμενα αδικήματα. 

Α∆ΙΚΗΜΑΤΑ 2009 2010 2011 2012* ΟΛΙΚΟ 

ΕΠΙΘΕΣΕΙΣ ΠΟΥ ΠΡΟΚΑΛΟΥΝ ΠΡΑΓΜΑΤΙΚΗ ΚΑΙ ΒΑΡΙΑ 
ΣΩΜΑΤΙΚΗ ΒΛΑΒΗ (ΝΟΜΟΣ ΓΙΑ ΤΗ ΒΙΑ ΣΤΗΝ 
ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ) 

72 99 112 79 362 

ΕΠΙΘΕΣΕΙΣ ΠΟΥ ΠΡΟΚΑΛΟΥΝ ΠΡΑΓΜΑΤΙΚΗ ΚΑΙ ΒΑΡΙΑ 
ΣΩΜΑΤΙΚΗ ΒΛΑΒΗ 

58 68 68 51 245 

ΚΟΙΝΗ ΕΠΙΘΕΣΗ (ΝΟΜΟΣ ΓΙΑ ΤΗ ΒΙΑ ΣΤΗΝ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ) 38 62 63 52 215 

ΚΟΙΝΗ ΕΠΙΘΕΣΗ 26 40 44 51 161 

ΒΙΑΣΜΟΣ 22 28 31 17 98 
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ΑΣΕΜΝΗ ΕΠΙΘΕΣΗ ΕΝΑΝΤΙΟΝ ΓΥΝΑΙΚΑΣ 7 22 15 8 52 

ΑΣΕΜΝΗ ΠΡΑΞΗ 7 8 7 2 24 

∆ΙΑΦΘΟΡΑ ΓΥΝΑΙΚΑΣ ΗΛΙΚΙΑΣ 13-17 6 3 6 7 22 

ΑΠΑΓΩΓΗ 5 7 4 3 19 

ΑΣΕΜΝΗ ΕΠΙΘΕΣΗ ΕΝΑΝΤΙΟΝ ΓΥΝΑΙΚΑΣ (ΝΟΜΟΣ ΓΙΑ 
ΤΗ ΒΙΑ ΣΤΗΝ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ) 

2 4 3 1 10 

*  Τα δεδομένα για το έτος 2012 αφορούν την περίοδο από 01/01/12 μέχρι 26/11/12. 

3. Σε σχέση με το 3o ερώτημα που αφορά τους δράστες των πιο πάνω υποθέσεων που έχουν διωχθεί και 
καταδικαστεί και τις ποινές που έχουν επιβληθεί σε αυτούς από το 2009 μέχρι σήμερα, το Ανώτατο 
∆ικαστήριο μας απέστειλε πιο κάτω πληροφορίες: 

3.1. Έτος 2009 

 α) Βία στην οικογένεια: 21 άνδρες 

  8 πρόστιμα 

  8 αθωώθηκαν 

  1 κανονική φυλάκιση 

  4 αναστολή φυλάκισης 

 β) Επίθεση: 85 άνδρες 

  13 αθωώθηκαν 

  2 κανονική φυλάκιση 

3 αναστολή φυλάκισης 

60 πρόστιμο 

  3 με εγγύηση 

  4 κηδεμονία 

γ) Τραυματισμός  

 Βαριά σωματική βλάβη: 9 άνδρες 

 1 αθωώθηκε 

 1 κανονική φυλάκιση 

 1 αναστολή φυλάκισης 

  5 πρόστιμα  

  1 κηδεμονία 

δ) Άσεμνη επίθεση: 1 άνδρας 

 1 αναστολή 

 ε) Απαγωγή: 3 άνδρες 

  3 φυλακή 

 ζ) Παράνομη συνουσία κοριτσιών κάτω των 13 ετών: 1 άνδρας 

  1 με εγγύηση 

 η) Παρά φύσιν ασέλγεια: 2 άνδρες 

  1 πρόστιμο 

  1 με εγγύηση 

Κακουργιοδικείο: 

α) Επίθεση βαριά σωματική βλάβη: 11 άνδρες 

 1 φυλακή άνω των 3 ετών 
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 10 αθωώθηκαν 

β) Παράνομη συνουσία κοριτσιών κάτω των 13 ετών: 1 άνδρας 

 1 φυλακή άνω των 3 ετών 

3.2. Έτος 2010 

α) Απαγωγή κοριτσιών κάτω των 16 ετών: 1 άνδρας 

 1 αθωώθηκε 

 β) Άσεμνη επίθεση: 3 άνδρες 

  1 αθωώθηκε  

  1 αναστολή  

  1 πρόστιμο 

 γ) Επιθέσεις που προκαλούν βαριά σωματική βλάβη: 9 άνδρες 

  1 κανονική φυλακή 

  1 αναστολή  

  5 πρόστιμα 

  1 κηδεμονία (Ανήλικος) 

  1 κηδεμονία 

 δ) Κοινή επίθεση: 122 άνδρες 

  7 αθωώθηκαν 

  2 κανονική φυλακή 

  2 αναστολή 

  95 πρόστιμα 

  5 με εγγύηση 

  11 κηδεμονία 

 ε) Βία στην οικογένεια: 12 άνδρες 

  4 αθωώθηκαν  

  1 αναστολή  

  7 πρόστιμα 

 Κακουργιοδικείο: 

 α) Βαριά σωματική βλάβη: 1 άνδρας 

  1 φυλακή άνω των 3 ετών 

 β) Βιασμός: 5 άνδρες 

  1 φυλακή άνω των 3 ετών  

  4 φυλακή για 10 έτη ή άνω των 10 ετών 

3.3. Έτος 2011 

 α) Απαγωγή κοριτσιών κάτω των 16 ετών: 1 άνδρας 

  1 αναστολή 

 β)  Άσεμνη επίθεση: 2 άνδρες 

  1 κανονική φυλακή 

  1 αναστολή 

 γ) Παράνομη συνουσία κοριτσιών κάτω των 13 ετών: 1 άνδρας 

  1 κανονική φυλακή 
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 δ) Επίθεση: 102 άνδρες 

  8 αθωώθηκαν  

  5 κανονική φυλακή 

  5 αναστολή 

  1 ανήλ. πρόστιμο  

  70 πρόστιμα 

  1 ανήλ. με εγγύηση 

  11 με εγγύηση  

  1 κηδεμονία 

 ε) Βία στην οικογένεια: 14 άνδρες 

  1 αθωώθηκε 

  2 αναστολή 

  11 πρόστιμα 

 Κακουργιοδικείο: 

α) Τραυματισμός και βαριά σωματική βλάβη: 6 άνδρες 

  6 αναστολή 

 β) Βαριά σωματική βλάβη: 2 άνδρες  

  2 φυλακή άνω των 3 ετών 

 γ) Βιασμός: 2 άνδρες  

  1 φυλακή για 10 έτη ή άνω των 10 ετών  

  1 πρόστιμο 

 δ)  Παράνομη συνουσία κάτω των 13 ετών: 2 άνδρες  

  1 φυλακή μέχρι 3 ετών  

  1 φυλακή για 10 έτη ή άνω των 10 ετών 

3.4. Έτος 2012 

 α)  Άσεμνη επίθεση: 2 άνδρες 

  1 κανονική φυλακή 

  1 με εγγύηση 

 β) Επίθεση βαριά σωματική βλάβη: 8 άνδρες 

  2 αθωώθηκαν 

  1 κανονική φυλακή 

  1 αναστολή 

  4 πρόστιμα 

 γ) Κοινή επίθεση: 105 άνδρες  

  10 αθωώθηκαν 

  4 κανονική φυλακή  

  1 αναστολή 

  1 πρόστιμο (ανήλ.) 

  71 πρόστιμα 

  8 με εγγύηση 

  2 κηδεμονία (ανήλ.) 
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  8 κηδεμονία 

 δ) Απαγωγή: 3 άνδρες 

  1 κανονική φυλακή 

  2 αναστολή 

 ε) Βία στην οικογένεια: 22 άνδρες  

  1 αθωώθηκε 

  5 αναστολή  

  15 πρόστιμα  

  1 με εγγύηση 

 Κακουργιοδικείο: 

 α) Βιασμός: 3 άνδρες  

  1 φυλακή μέχρι 3 ετών  

  1 φυλακή άνω των 3 ετών  

  1 αναστολή 

 β) Απαγωγή: 6 άνδρες  

  1 φυλακή μέχρι 3 ετών  

  1 φυλακή άνω των 3 ετών  

  4 φυλακή 10 ετών ή άνω των 10 ετών 

 γ) Παράνομη συνουσία κοριτσιών κάτω των 13 ετών: 1 άνδρας  

  1 φυλακή 10 ετών ή άνω των 10 ετών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.240, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.240 και ημερομηνία 14/11/2012 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση και παραθέτω την απάντησή μας: 

 Σύμφωνα με τον περί Καταπολέμησης της Εμπορίας και της Εκμετάλλευσης Προσώπων και της 
Προστασίας των Θυμάτων Νόμο του 2007 [Ν.87(Ι)/2007], ο Υπουργός Εσωτερικών είναι ο Εθνικός 
Συντονιστής για θέματα εμπορίας προσώπων και προεδρεύει της Πολυθεματικής Ομάδας, η οποία, μεταξύ 
άλλων, ετοιμάζει το Σχέδιο ∆ράσης κατά της Εμπορίας Προσώπων. Το Σχέδιο ∆ράσης υιοθετήθηκε από το 
Υπουργικό Συμβούλιο και δεσμεύει όλους τους εμπλεκομένους και καλύπτει την περίοδο 2010-2012. Είναι σε 
εξέλιξη η ετοιμασία του επόμενου Σχεδίου ∆ράσης για την περίοδο 2013-2015. 

 Το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια, το οποίο 
ετοιμάστηκε από τη Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια, 
καλύπτει την περίοδο 2010-2013. Το Σχέδιο ∆ράσης υιοθετήθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο και δεσμεύει 
όλους τους εμπλεκόμενους φορείς. 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων τους, υλοποιούν δράσεις που 
εμπεριέχονται στα δύο αυτά Εθνικά Σχέδια ∆ράσης . Στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας δεν γίνεται 
διαχωρισμός του ανθρώπινου δυναμικού ή του προϋπολογισμού για τις δράσεις αυτές αφού εμπίπτουν στα 
συνολικά καθήκοντα των Λειτουργών Κοινωνικών Υπηρεσιών. ∆εν υπάρχουν μετρήσιμοι δείκτες αλλά 
υπάρχουν χρονοδιαγράμματα υλοποίησης των δράσεων αυτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.242, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.02.242, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 2.11.2012 και 
σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά τα προβλήματα που παρουσιάζει πολυκατοικία στον 11ο 
∆ρόμο, στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων Αγίου Ιωάννη στα Κ. Πολεμίδια: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει εντοπίσει τα προβλήματα που έχουν παρουσιαστεί στις νέες 
οικιστικές μονάδες που έχουν ανεγερθεί στους ελεύθερους χώρους στον Οικισμό Στέγασης 
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Εκτοπισθέντων Αγίου Ιωάννη και έχει ειδοποιήσει τον Εργολάβο ανέγερσης των πολυκατοικιών, ώστε 
να προβεί στις αναγκαίες επιδιορθώσεις. Ο Εργολάβος μέχρι σήμερα έχει ανταποκριθεί σε μεγάλο 
βαθμό. 

(β) Εξαίρεση αποτελούν δύο διαμερίσματα που έχουν πρόσφατα παραδοθεί, για τα οποία ο εργολάβος έχει 
ειδοποιηθεί και αναμένεται να ανταποκριθεί, σύμφωνα με τις συμβατικές του υποχρεώσεις. 

(γ) Όσον αφορά τα έξοδα των επιδιορθώσεων, αναφέρεται ότι το έργο βρίσκεται εντός της περιόδου 
συντήρησης του Εργολάβου και όσα ελαττώματα δεν έχουν προκληθεί από κακόβουλη ζημιά, 
συμπεριλαμβάνονται στις συμβατικές του υποχρεώσεις. Ως εκ τούτου, το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως δεν θα επωμισθεί οποιαδήποτε σχετικά έξοδα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.250, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Βελτίωση του κύριου δρόμου προς την Κοινότητα Κουκλιών 

Μετά από επιτόπια επίσκεψη λειτουργών του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, διαπιστώθηκε ότι το αίτημα 
ουσιαστικά αφορά την αναβάθμιση του δρόμου προσπέλασης προς τα Κούκλια με αστικά πρότυπα. Η 
άποψη του εν λόγω Τμήματος είναι ότι η κατάσταση του δρόμου στο παρόν στάδιο είναι πολύ καλή και 
δεν χρειάζεται αναβάθμιση. 

Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει ήδη κατασκευάσει πεζοδρόμια την περίοδο 2009-2010 έναντι δαπάνης 
€100.000, από τα πρώτα σπίτια στην είσοδο των Κουκλιών μέχρι τον Αστυνομικό σταθμό, μήκους 
800μ., στη μια πλευρά. Τα πεζοδρόμια αυτά είναι σε συνέχεια πεζοδρομίων που κατασκευάστηκαν στα 
πλαίσια αναπτύξεων και έτσι ουσιαστικά υπάρχουν πεζοδρόμια στη μια πλευρά καθ' όλο το μήκος του 
δρόμου από τη συμβολή με τον παλιό δρόμο Λεμεσού-Πάφου. Η υφιστάμενη κατάσταση θεωρείται 
ικανοποιητική για την ασφάλεια των πεζών. Στη φάση αυτή δεν προνοείται η κατασκευή νέων 
πεζοδρομίων. Πρέπει να σημειωθεί ότι όπου διενεργούνται αναπτύξεις θα πρέπει να τίθεται όρος και για 
την κατασκευή των πεζοδρομίων. 

Όσον αφορά το ασφαλτικό οδόστρωμα βρίσκεται σε καλή σχετικά κατάσταση. Όπου υπάρχουν φθορές 
θα επιδιορθωθούν/συντηρηθούν από τον Επαρχιακό Μηχανικό Πάφου περιλαμβανομένης και της 
σήμανσης. 

(β) Κατασκευή οχετού ομβρίων υδάτων 

Οχετοί ομβρίων υδάτων κατασκευάζονται μαζί με τα πεζοδρόμια όπου κρίνεται αναγκαίο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.256, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η κατασκευή παρακαμπτηρίου δρόμου του Νέου Χωρίου προωθείτο στα πλαίσια του Σχεδίου Ακάμα 
που εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων είχε ετοιμάσει 
κατασκευαστικά σχέδια παλαιότερα στα πλαίσια της παροχής τεχνικής βοήθειας προς την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Πάφου και θα προχωρούσε στη διαδικασία προσφορών αλλά λόγω αποδοχής ενστάσεων για τις 
απαλλοτριώσεις από τον Έπαρχο Πάφου, δεν ολοκληρώθηκε η διαδικασία απαλλοτρίωσης και το έργο δεν 
μπορούσε να υλοποιηθεί. 

3.  Στη φάση αυτή πληροφορηθήκαμε ότι υπάρχει πρόνοια για το έργο στους Προϋπολογισμούς του 
Υπουργείου Εσωτερικών και το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προχωρεί στην ετοιμασία νέων κατασκευαστικών 
σχεδίων σύμφωνα με τα νέα δεδομένα σε ηλεκτρονική μορφή. Το έργο θα μπορεί να υλοποιηθεί όταν 
ολοκληρωθούν οι μελέτες και οι απαλλοτριώσεις. Αναμένεται ότι τα σχέδια θα αποσταλούν στην Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου για προώθηση των διαδικασιών απαλλοτρίωσης περί τα μέσα του 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.259, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Λευκωσίας κα Ειρήνη Χαραλαμπίδου με αρ. 
23.06.010.02.259, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας ημερομηνίας 12/11/2012, και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Εσωτερικών επεξεργάζεται Νομοσχέδιο που θα προνοεί για το σύμφωνο ελεύθερης συμβίωσης.  
Πρόκειται για ένα ιδιαίτερα δύσκολο και περίπλοκο θέμα που περιλαμβάνει διάφορες πτυχές και θέματα που 
πρέπει να τύχουν ιδιαίτερα προσεχτικής επεξεργασίας. 
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2. Ενόψει των ανωτέρω, στην παρούσα φάση δεν είναι δυνατόν να προβλεφθεί ο χρόνος κατάθεσης του 
νομοσχεδίου στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Iανουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.261, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.261, ημερομηνίας 09/11/2012 σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω τα ζητούμενα στατιστικά στοιχεία: 

ΠΑΓΚΥΠΡΙΑ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΕΞΩ∆ΙΚΩΝ ΤΡΟΧΑΙΩΝ ΠΑΡΑΒΑΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΕΡΙΟ∆Ο 01/01-31/12/2009 

Α/Α Περιγραφή Αδικήματος Αριθμός 
Κλήσεων 

Εισπραχθέν 
Ποσό (Σύνολο) 

1.  Ταχύτητα-παράβαση πέραν ή κάτω του επιτρεπόμενου 
ορίου ταχύτητας 

70256 3.241.493,02 

2.  Οδήγηση με μη ελεύθερα χέρια (χρήση τηλεφώνου ή 
άλλου αντικειμένου) 

18365 1.367.184,56 

3.  Ζώνες Ασφαλείας-παράλειψη χρήσης από οδηγούς (εντός 
κατοικημ. περιοχών) 

16424 1.155.830,50 

4.  Σήματα Τροχαίας-Παραβιάσεις σημάτων τροχαίας 16077 379.380,74 

5.  Στάθμευση πάνω σε πεζοδρόμιο ή πεζόδρομο 4628 346.419,91 

6.  Κράνος-οδηγός ή επιβάτης μοτοσικλέτας, μοτοποδηλάτου, 
ηλεκτροκίνητου ποδηλάτου ή οχήματος κατηγορίας L6e ή 
L7e χωρίς κράνος (εντός κατοικημ. περιοχών) 

3868 238.905,66 

7.  Πινακίδα εγγραφής-παραβάσεις σχετικά με την πινακίδα 
του αριθμού εγγραφής 

2307 167.785,44 

8.  Στάθμευση σε μικρή απόσταση από συμβολή δρόμων 2268 164.496,17 

9.  Φωτεινοί σηματοδότες τροχαίας-παράλειψη 
συμμόρφωσης 

1978 150.143,75 

10.  Στάθμευση στην αντίθετη πλευρά της πορείας του 
οχήματος 

1412 106.574,34 

11.  Άλλες 72783 451.724,85 

ΣΥΝΟΛΑ 210366 7.769.938,94 

ΠΑΓΚΥΠΡΙΑ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΕΞΩ∆ΙΚΩΝ ΤΡΟΧΑΙΩΝ ΠΑΡΑΒΑΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΕΡΙΟ∆Ο 01/01-31/12/2010 

Α/Α Περιγραφή Αδικήματος 
Αριθμός 
Κλήσεων 

Εισπραχθέν 
Ποσό (Σύνολο) 

1.  Ταχύτητα-παράβαση πέραν ή κάτω του επιτρεπόμενου 
ορίου ταχύτητας 

82833 3.859.506,01 

2.  Οδήγηση με μη ελεύθερα χέρια (χρήση τηλεφώνου ή 
άλλου αντικειμένου) 

22411 1.697.593,70 

3.  Ζώνες Ασφαλείας-παράλειψη χρήσης από οδηγούς (εντός 
κατοικημ. περιοχών) 

18561 1.327.821,44 

4.  Σήματα Τροχαίας-Παραβιάσεις σημάτων τροχαίας 24103 568.730,72 

5.  Στάθμευση πάνω σε πεζοδρόμιο ή πεζόδρομο 3956 291.536,83 

6.  Κράνος-οδηγός ή επιβάτης μοτοσικλέτας, 
μοτοποδηλάτου, ηλεκτροκίνητου ποδηλάτου ή οχήματος 
κατηγορίας L6e ή L7e χωρίς κράνος (εντός κατοικημ. 
περιοχών) 

3491 234.719,71 

7.  Φωτεινοί σηματοδότες τροχαίας-παράλειψη 
συμμόρφωσης 

2560 194.733,89 
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8.  Στάθμευση σε μικρή απόσταση από συμβολή δρόμων 2388 162.903,43 

9.  Πινακίδα εγγραφής-παραβάσεις σχετικά με την πινακίδα 
του αριθμού εγγραφής 

2105 157.569,79 

10.  Παρακώλυση κυκλοφορίας 4406 110.348,27 

11.  Άλλες 67011 577.705,68 

ΣΥΝΟΛΑ 233825 9.183.169,47 

ΠΑΓΚΥΠΡΙΑ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΕΞΩ∆ΙΚΩΝ ΤΡΟΧΑΙΩΝ ΠΑΡΑΒΑΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΕΡΙΟ∆Ο 01/01-31/12/2011 

Α/Α Περιγραφή Αδικήματος Αριθμός 
Κλήσεων 

Εισπραχθέν Ποσό 
(Σύνολο) 

1.  Ταχύτητα-παράβαση πέραν ή κάτω του επιτρεπόμενου 
ορίου ταχύτητας 

93007 4.285.226,29 

2.  Οδήγηση με μη ελεύθερα χέρια (χρήση τηλεφώνου ή 
άλλου αντικειμένου) 

25135 1.899.588,17 

3.  Ζώνες Ασφαλείας-παράλειψη χρήσης από οδηγούς (εντός 
κατοικημ. περιοχών) 

17492 1.258.765,86 

4.  Άδεια Κυκλοφορίας-Οδήγηση μηχανοκίνητου οχήματος 
χωρίς άδεια κυκλοφορίας σε ισχύ 

12217 848.461,89 

5.  Σήματα Τροχαίας-Παραβιάσεις σημάτων τροχαίας 23659 550.238,76 

6.  Στάθμευση πάνω σε πεζοδρόμιο ή πεζόδρομο 3822 277.485,30 

7.  Φωτεινοί σηματοδότες τροχαίας-παράλειψη 
συμμόρφωσης 

2816 215.476,29 

8.  Κράνος-οδηγός ή επιβάτης μοτοσικλέτας, 
μοτοποδηλάτου, ηλεκτροκίνητου ποδηλάτου ή οχήματος 
κατηγορίας L6e ή L7e χωρίς κράνος (εντός κατοικημ. 
περιοχών) 

3353 206.337,93 

9.  Στάθμευση σε διπλή, κίτρινη γραμμή 3175 172.412,50 

10.  Πινακίδα εγγραφής-παραβάσεις σχετικά με την πινακίδα 
του αριθμού εγγραφής 

1657 135.830,00 

11.  Ζώνες Ασφαλείας-παράλειψη χρήσης από επιβάτες (εντός 
κατοικημ. περιοχών) 

1743 134.937,50 

12.  Παρακώλυση κυκλοφορίας 2949 132.725,00 

13.  Στάθμευση σε χώρους στάθμευσης για ανάπηρους 1854 128.052,50 

14.  Άλλες 46300 687.855,61 

ΣΥΝΟΛΑ 239179 10.933.393,60 

ΠΑΓΚΥΠΡΙΑ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΕΞΩ∆ΙΚΩΝ ΤΡΟΧΑΙΩΝ ΠΑΡΑΒΑΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΕΡΙΟ∆Ο 01/01-31/10/2012 

Α/Α Περιγραφή Αδικήματος Αριθμός 
Κλήσεων 

Εισπραχθέν Ποσό 
(Σύνολο) 

1.  Ταχύτητα-παράβαση πέραν η κάτω του επιτρεπόμενου 
ορίου ταχύτητας 

94289 4.191.930,20 

2.  Οδήγηση με μη ελεύθερα χέρια (χρήση τηλεφώνου ή άλλου 
αντικειμένου) 

22541 1.679.600,00 

3.  Ζώνες Ασφαλείας-παράλειψη χρήσης από οδηγούς (εντός 
κατοικημ. περιοχών) 

19517 1.376.107,50 

4.  Άδεια Κυκλοφορίας-Οδήγηση μηχανοκίνητου οχήματος 
χωρίς άδεια κυκλοφορίας σε ισχύ 

12115 759.347,50 
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5.  Σήματα Τροχαίας-Παραβιάσεις σημάτων τροχαίας 17121 397.550,00 

6.  Αλκοόλη 2789 371.100,00 

7.  Κράνος-οδηγός ή επιβάτης μοτοσικλέτας, μοτοποδηλάτου, 
ηλεκτροκίνητου ποδηλάτου ή οχήματος κατηγορίας L6e ή 
L7e χωρίς κράνος (εντός κατοικημ. περιοχών) 

3940 237.490,00 

8.  Στάθμευση πάνω σε πεζοδρόμιο ή πεζόδρομο 2301 167.577,50 

9.  Φωτεινοί σηματοδότες τροχαίας-παράλειψη συμμόρφωσης 2196 164.177,50 

10.  Στάθμευση σε διπλή, κίτρινη γραμμή 2655 143.130,00 

11.  Ζώνες Ασφαλείας-παράλειψη χρήσης από επιβάτες (εντός 
κατοικημ. περιοχών) 

1832 136.255,00 

12.  Πινακίδα εγγραφής-παραβάσεις σχετικά με την πινακίδα 
του αριθμού εγγραφής 

1579 124.652,50 

13.  Άλλες 15952 819.953,36 

 ΣΥΝΟΛΑ 198827 10.568.871,06 

   .»
Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.264, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 
2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπληρώτριας Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με ημερομηνία 9 Νοεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα ∆ασών σε πρόσφατη έκδοση εγχειριδίου με τίτλο «Πολιτική του Τμήματος ∆ασών στην 
Παραγωγή και Εγκατάσταση ∆ασικών Φυτών» έχει χαρακτηρίσει συγκεκριμένα ξενικά είδη δέντρων και 
θάμνων ως εισβλητικά ή χωροκατακτητικά είδη, δηλαδή φυτά που εισβάλλουν σε φυσικά οικοσυστήματα και 
εκτοπίζουν ιθαγενή είδη. Στα είδη αυτά περιλαμβάνεται και η Ακακία η κυανόφυλλη. Η απόφαση αυτή 
βασίστηκε σε μακροχρόνιες παρατηρήσεις και καταγραφές και υποστηρίζεται από διεθνείς καταλόγους 
εισβλητικών ειδών και δημοσιεύσεις σε ξένα επιστημονικά περιοδικά για Μεσογειακά οικοσυστήματα. 

 Ως αποτέλεσμα της απόφασης αυτής, τα συγκεκριμένα είδη δεν παράγονται πλέον ούτε 
χρησιμοποιούνται από το Τμήμα ∆ασών. Επιπρόσθετα, στα ∆ιαχειριστικά Σχέδια όλων των περιοχών Natura 
2000 υπάρχει μέτρο για σταδιακή απομάκρυνσή τους είτε μέσω εθνικών πόρων είτε Κοινοτικών, όπως 
άλλωστε απαιτεί και η Σύμβαση για τη Βιοποικιλότητα και η Στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το ίδιο 
θέμα. 

 Η εξάλειψη των εισβλητικών ειδών είναι γενικά ένα δύσκολο και δαπανηρό εγχείρημα επειδή τα είδη 
αυτά έχουν αναπτύξει επιθετικές ικανότητες εποικισμού και συμπεριφέρονται ως ζιζάνια. Το Τμήμα ∆ασών έχει 
δοκιμάσει διάφορες μεθόδους μεταξύ των οποίων η εκκοπή ή ξερίζωμα των δέντρων και η αποκοπή των νέων 
παραβλαστημάτων, η χρήση ενέσεων με χημικές ουσίες (μέθοδος που εφαρμόζεται από την Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος του Ισραήλ), κ.ά. 

 Σημειώνεται ότι προτεραιότητα στην εξάλειψη της Ακακίας και άλλων εισβλητικών ειδών δίδεται σε 
προστατευόμενες περιοχές και πολύτιμα φυσικά οικοσυστήματα, ενώ όπου χρειάζεται γίνεται τεχνητή 
αναδάσωση των διακένων που δημιουργούνται με ιθαγενή είδη. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.266, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπληρώτριας Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με ημερομηνία 12 Νοεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με αφορμή την 20ή επέτειο του προγράμματος LIFE, πραγματοποιήθηκαν συνολικά τέσσερις 
εκδηλώσεις στα πλαίσια πέντε έργων, στα οποία συμμετέχουν Τμήματα του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος. Συγκεκριμένα, πραγματοποιήθηκαν οι εξής εκδηλώσεις: 

Ημερ. Τίτλος Εκδήλωσης Τοποθεσία Οργανωτές 
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2.5.2012 Stakeholder consultation 
workshop on water resources 
management 

Πανεπιστήμιο Frederick Τμήμα Περιβάλλοντος στα 
πλαίσια του έργου 
LIFE08/ENV/CY/000460 

23.5.2012 Life Oroklini Project Open Day 
and Celebration of LIFE 20 
years 

Λίμνη Ορόκλινης Ταμείο Θήρας, Τμήμα 
Περιβάλλοντος, Τμήμα ∆ασών, 
Κοινοτικό Συμβούλιο Ορόκλινης 
και Birdlife Cyprus, στα πλαίσια 
του έργου  

LIFE 10/NAT/CY/000716 

29.5.2012 20 years LIFE: Conservation of 
Nature and Biodiversity 

Κέντρο Επισκεπτών του 
Τμήματος ∆ασών στην 
Αθαλάσσας 

Τα τέσσερα έργα PLANT- NET 
CY-  
LIFE08 NAT/CY00453, 
ICOSTACY-LIFE09 
NAT/CY/000247, OROKLINI- 
LIFE 10 NAT/CY/00716 και 
JUNIPERCY 
LIFE 10 NAT/CY/000717 

15.6.2012 1st INTER-WASTE Workshop Preplan SA, Βιομηχανική 
Περιοχή Εργατών 

Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο 
Κύπρου, Πανεπιστήμιο 
Λευκωσίας, Εθνικό Μετσόβιο 
Πολυτεχνείο, Preplan Ltd και το 
Τμήμα Περιβάλλοντος 

 Οι εν λόγω εκδηλώσεις συγχρηματοδοτούνται από το Πρόγραμμα LIFE+. Περισσότερες Πληροφορίες 
που αφορούν τον εορτασμό της 20ής επετείου του προγράμματος LIFE υπάρχουν διαθέσιμες στην ιστοσελίδα 
http://life20.eu. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.268, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12 
Νοεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Για τη διαχείριση και αποκατάσταση περιοχών “Natura 2000” συγχρηματοδοτήθηκαν μέχρι στιγμής τα 
εξής έργα: 

A/A Έργο Project No. ∆ιάρκεια έργου Ολική αξία 
έργου (ευρώ) 

Ποσό τελικής 
χρηματοδότησης 
από EE (ευρώ) 

1.  

 

Special areas of 
Conservation 
(Directive 
92/43/EEC) in 
Cyprus 

LIFE 98 
TCY/CY/172 

1.4.1999 - 
30.9.2002 

318.250 158.650 

2.  COMANACY-
Conservation 
management in 
Nature 2000 sites of 
Cyprus 

LIFE04 
Nat/CY/000013 

1.11.2004- 
31.10.2008 

2.551.277 1.530.766 

3.  PLANT-NET-CY 
Establishment of a 
Plant Micro-reserve 
Network in Cyprus 
of the Conservation 
of Priority Species 
and Habitats 

LIFE08 NAT/ 

CY/000453 

1.10.2010- 
30.6.2013 

1.550.297 1.070.265 
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4.  ICOSTACY-
Improving the 
Conservation 
Status of Fauna 
Species in Cyprus: 
from microhabitat 
restoration to 
landscape 
connectivity 

LIFE09 NAT/ 
CY/000247 

1.10.2010- 
31.3.2014 

1.241.007 620.503 

5.  JUNIPERCY-
Improving the 
conservation status 
of the priority 
habitat type 9560* 
(Endemic forests 
with Juniperus spp.) 
in Cyprus 

LIFE 10 NAT/ 

CΥ/000717 

1.1.2012- 
30.6.2015 

1.183.922 886.338 

6.  OROKLINI-
Restoration and 
management of 
Oroklini Lake SPA 
(CY6000010) in 
Cyprus 

LIFE 10 NAT/ 

CY/000716 

1.1.2012- 
31.12.2014 

797.000 398.535 

7.  BIOforLIFE-An 
awareness-raising 
campaign in Cyprus 
for appreciating 
biodiversity in our 
life* (Για 
πληροφόρηση για 
τις περιοχές Natura) 

LIFE 11 
INF/CY/000863 

3.9.2012- 
15.9.2015 

1.409.814 697.370 

Σύνολο 7 έργα   9.051.567 5.362.427 

 Όσον αφορά τον κατάλογο των έργων που έχουν χρηματοδοτηθεί μέχρι σήμερα από το πρόγραμμα 
LIFE επισυνάπτεται σχετικός πίνακας. 

 Περισσότερες πληροφορίες που αφορούν τα συγχρηματοδοτούμενα έργα του προγράμματος LIFE 
υπάρχουν διαθέσιμες στην ιστοσελίδα http://ec.europa.eu/environment/life/ funding/lifeplus2012/index.htm. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.269, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω ότι με απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
στη συνοδό της ολομέλειας της 10-13 ∆εκεμβρίου 2012, το θέμα που εγείρει ο κ. Περδίκης με το ερώτημά του 
έχει διευθετηθεί (βλ. επισυνημμένο έγγραφο). Η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι ικανοποιημένη με τη διευθέτηση 
που έχει επιτευχθεί.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.274, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Στήριξη παιδιών που αντιμετωπίζουν ψυχικές διαταραχές 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με ημερομηνία 9 Νοεμβρίου 2012 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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α)  Όπου υπάρχει παιδί με διαγνωσμένη ψυχιατρική διαταραχή το σχολείο μπορεί να ενημερωθεί για αυτό 
είτε από την Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, το γονιό/κηδεμόνα, είτε τις 
Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας ή άλλο αρμόδιο φορέα (Γραφείο Κοινωνικής Ευημερίας, ιατρούς, κλπ). 

β)  Η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας, και στην περίπτωση της Μέσης και Μέσης Τεχνικής 
Εκπαίδευσης, ο καθηγητής της Υπηρεσίας Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής, παρακολουθεί 
και στηρίζει το παιδί σε συστηματική βάση, και σε στενή συνεργασία με το γονιό/κηδεμόνα και άλλες 
εμπλεκόμενες υπηρεσίες και ειδικούς, όπως παιδοψυχίατρους, κλινικούς ψυχολόγους κτλ., τόσο του 
∆ημόσιου τομέα όσο και του ιδιωτικού τομέα. 

γ)  Θεωρείται επιβεβλημένο να γνωρίζει το σχολείο για οποιοδήποτε πρόβλημα υγείας π.χ. αλλεργία ή 
φαρμακευτική αγωγή που λαμβάνει ένα παιδί αφού αυτό πιθανόν να επηρεάζει τη λειτουργικότητά του 
στο σχολείο (π.χ. πρόκληση υπνηλίας). Σε περίπτωση ατυχήματος ή ασθένειας, το σχολείο θα πρέπει 
να είναι σε θέση να ενημερώσει τους εμπλεκόμενους. Να σημειωθεί ότι τα σχολεία είναι ιδιαίτερα 
ευαίσθητα σε θέματα προσωπικών δεδομένων και πρόσβαση σε τέτοιες πληροφορίες έχουν μόνο η 
∆ιεύθυνση και οι εμπλεκόμενοι εκπαιδευτικοί. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.277, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.02.277 και ημερ. 12.11.2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και παραθέτω πιο κάτω την απάντηση του ερωτήματος του κ. Γ. Περδίκη: 

1.  Μια από τις αρμοδιότητες του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας (TEE) είναι η επιτήρηση της 
εφαρμογής των περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμων του 2002 έως 2009. Με βάση το 
άρθρο 21 των εν λόγω Νόμων, έχουν εκδοθεί οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη 
Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) Κανονισμοί του 2004 και 2008. 

2. Οι φορείς εκμετάλλευσης εγκαταστάσεων παραγωγής ασφαλτικού σκυροδέματος είναι υποχρεωμένοι να 
τις λειτουργούν με βάση τις πρόνοιες των εν λόγω Κανονισμών, ώστε κατά τη λειτουργία της 
εγκατάστασης να περιορίζονται οι αέριες εκπομπές στην ατμόσφαιρα. Για τη λειτουργία των 
εγκαταστάσεων αυτών δεν απαιτείται η εξασφάλιση Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων. 

3. Ο έλεγχος για να διαπιστωθεί κατά πόσο οι εγκαταστάσεις παραγωγής ασφαλτικού σκυροδέματος 
λειτουργούν σύμφωνα με τις πρόνοιες των πιο πάνω Κανονισμών, γίνεται από αρμόδιους Λειτουργούς 
του TEE, οι οποίοι επιθεωρούν τις εν λόγω εγκαταστάσεις σε τακτά χρονικά διαστήματα. Στις 
περιπτώσεις όπου διαπιστώνονται παραβάσεις απαιτείται από το φορέα εκμετάλλευσης της κάθε 
εγκατάστασης η λήψη μέτρων για συμμόρφωση. 

4. Στις 18.4.2007 και 12.11.2007 αρμόδιοι Επιθεωρητές του TEE διεξήγαγαν μετρήσεις εκπομπής 
σωματιδίων από τα φουγάρα των εγκαταστάσεων των εταιρειών «MEDCON NEMESIS ASPHALT CO 
LTD» και «PROMETHEAS ASPHALT LTD» (πρώην «FARMAKAS KEDRIS ASPHALT LTD»), 
αντίστοιχα. Από τα εν λόγω αποτελέσματα, διαπιστώθηκε και στις δύο περιπτώσεις υπέρβαση του 
σχετικού ορίου εκπομπής, με αποτέλεσμα το TEE να ζητήσει τη λήψη ποινικών μέτρων εναντίον των 
δύο εταιρειών. Σημειώνεται ότι σε επιθεώρηση που έγινε στις 24.11.2008 διαπιστώθηκαν οπτικά 
υπερβολικές διαφυγές σκόνης από την εγκατάσταση παραγωγής ασφαλτικού σκυροδέματος της 
εταιρείας «MEDCON NEMESIS ASPHALT CO LTD», με αποτέλεσμα το TEE να ζητήσει ξανά τη λήψη 
ποινικών μέτρων εναντίον της εν λόγω εταιρείας. Και στις τρεις περιπτώσεις το Επαρχιακό ∆ικαστήριο 
Λευκωσίας καταδίκασε τους φορείς εκμετάλλευσης και επέβαλε πρόστιμο. To TEE δεν διενήργησε 
οποιεσδήποτε μετρήσεις αερίων εκπομπών στην εγκατάσταση της εταιρείας «ΕΡΓΟΛΗΠΤΙΚΟΙ ΟΙΚΟΣ 
Α. ΙΑΣΩΝΟΣ ΛΤ∆». 

5. Αρμόδιοι Λειτουργοί του TEE επιθεώρησαν τις εγκαταστάσεις παραγωγής ασφαλτικού σκυροδέματος 
των εταιρειών «MEDCON NEMESIS ASPHALT CO LTD» και «PROMETHEAS ASPHALT LTD», στη 
Ζώνη Βαριάς Οχληρίας στο Τσέρι κατά την περίοδο Μαρτίου-Νοεμβρίου 2012, και δεν διαπίστωσαν 
οποιεσδήποτε παραβάσεις των πιο πάνω Κανονισμών. 

6. To TEE θα συνεχίσει να επιθεωρεί τις εν λόγω εγκαταστάσεις και, σε περίπτωση που διαπιστωθεί 
οποιαδήποτε παράβαση των πιο πάνω Κανονισμών, θα ληφθούν όλα τα προβλεπόμενα μέτρα. 

7. Η εγκατάσταση της εταιρείας «ΕΡΓΟΛΗΠΤΙΚΟΙ ΟΙΚΟΣ Α. ΙΑΣΩΝΟΣ ΛΤ∆» επί του παρόντος είναι εκτός 
λειτουργίας. 

 Τέλος, το ερώτημα σας κατά πόσο οι πιο πάνω εγκαταστάσεις λειτουργούν νόμιμα, δηλαδή αν κατέχουν 
πολεοδομική άδεια, άδεια οικοδομής και πιστοποιητικό τελικής έγκρισης, εμπίπτει στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου Εσωτερικών προς το οποίο κοινοποιείται η επιστολή αυτή για κατάλληλη ενέργεια.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.279, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.02.279 και ημερ. 12/11/2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και παραθέτω την απάντηση  μας. 

 Όλοι οι εργαζόμενοι γονείς έχουν δικαίωμα σε γονική άδεια. Από το 2002 που εφαρμόζεται στην Κύπρο 
ο θεσμός της γονικής άδειας, έχουν γίνει ουσιαστικές τροποποιήσεις στη νομοθεσία με στόχο τη διευκόλυνση 
λήψης της γονικής άδειας από τους γονείς. Ιδιαίτερα για τους γονείς που έχουν τρία ή και περισσότερα παιδιά, 
έχει αυξηθεί το ετήσιο όριο γονικής άδειας από πέντε εβδομάδες σε επτά. Επιπρόσθετα, το δικαίωμα γονικής 
άδειας αφορά το κάθε παιδί ξεχωριστά, ακόμη και στην περίπτωση που γεννηθούν πάνω από ένα παιδιά την 
ίδια μέρα. 

 Ειδικότερα, ο Νόμος για τη Γονική Άδεια προβλέπει ότι κάθε γονέας εργοδοτούμενος, άντρας ή γυναίκα, 
δικαιούται να λάβει γονική άδεια, η οποία είναι άδεια άνευ απολαβών. Μπορεί να λάβει μέχρι και δεκαοκτώ 
εβδομάδες άδεια για κάθε παιδί, με σκοπό τη φροντίδα και ανατροφή του παιδιού. Επιπρόσθετα, ο πατέρας 
μπορεί να λαμβάνει γονική αμέσως μετά τη γέννηση (ή υιοθεσία) του παιδιού. Επισημαίνεται ότι, μετά από 
συμφωνία μεταξύ εργοδότη και εργοδοτουμένου ή μέσω συλλογικών συμβάσεων μπορούν να υπάρξουν 
ευνοϊκότεροι όροι απ’ ό,τι προνοεί ο Νόμος. 

 Το Υπουργείο έχει αναθέσει τη διεξαγωγή μελέτης για την παροχή επιδόματος Γονικής Άδειας, τα 
αποτελέσματα της οποίας τυγχάνουν επεξεργασίας λαμβάνοντας υπόψη τα δημοσιονομικά δεδομένα. 
Οποιαδήποτε τροποποίηση της νομοθεσίας, προϋποθέτει τη διαβούλευση με τους κοινωνικούς εταίρους στο 
πλαίσιο Τριμερούς Τεχνικής Επιτροπής. 

 Σύμφωνα με την Περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νομοθεσία, προβλέπεται ότι ασφαλισμένη δικαιούται 
επίδομα μητρότητας, νοουμένου ότι ικανοποιεί τις σχετικές ασφαλιστικές προϋποθέσεις, για περίοδο δεκαοκτώ 
(18) συναπτών εβδομάδων. Σε περίπτωση που η αίτηση για επίδομα μητρότητας υποβληθεί πριν τον τοκετό, ο 
υπολογισμός της περιόδου πληρωμής γίνεται με βάση τον αναμενόμενο τοκετό και αρχίζει υποχρεωτικά από 
οποιαδήποτε εβδομάδα μεταξύ της ένατης και δεύτερης εβδομάδας πριν από την εβδομάδα του αναμενόμενου 
τοκετού. Σε περίπτωση όμως που η αίτηση υποβληθεί μετά τον τοκετό, η περίοδος του επιδόματος αρχίζει δύο 
(2) εβδομάδες μέχρι και εννέα (9) εβδομάδες πριν την εβδομάδα τοκετού, για συνολική περίοδο δεκαοκτώ (18) 
συναπτών εβδομάδων. 

 Επιπρόσθετα, στις 12/4/2012 υπήρξε τροποποίηση της Νομοθεσίας που προβλέπει την επέκταση του 
επιδόματος μητρότητας μέχρι έξι (6) επιπλέον εβδομάδες σε περίπτωση που αμέσως μετά τον τοκετό το 
βρέφος νοσηλεύεται είτε σε θερμοκοιτίδα λόγω πρόωρου τοκετού, είτε νοσηλεύεται λόγω άλλου προβλήματος 
υγείας. 

 Σύμφωνα με μελέτη του Υπουργείου Οικονομικών η αλλαγή αυτή συνεπάγεται αύξηση κατά περίπου 2,4 
% της δαπάνης για το επίδομα μητρότητας που καταβλήθηκε το 2010. 

 Στο παρόν στάδιο, δεν μελετάται από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων η 
τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας για επέκταση της άδειας μητρότητας στις περιπτώσεις διδύμων και 
τριδύμων παιδιών. 

 Σε ό,τι αφορά στη διασφάλιση από μέρους του κράτους ότι «κανένας γονέας τριδύμων δεν θα παραμένει 
άνεργος για περίοδο πέραν των έξι μηνών» σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Εργασίας δεν είναι σε θέση να 
προωθήσει την εφαρμογή τέτοιων μέτρων, αφού η εξασφάλιση απασχόλησης δεν επαφίεται μόνο στη θέληση 
του Τμήματος αλλά υπάρχουν και άλλες παράμετροι, όπως η ύπαρξη κενών θέσεων, η προθυμία και 
καταλληλότητα του ανέργου και η αποδοχή του εργοδότη. Στα πλαίσια των προσπαθειών που καταβάλλουν οι 
∆ημόσιες Υπηρεσίες Απασχόλησης για τοποθέτηση σε θέσεις εργασίας των ατόμων που εγγράφονται άνεργοι, 
οι κοινωνικοοικονομικές συνθήκες και τα οικογενειακά δεδομένα του ατόμου που αναζητά εργασία πάντοτε 
λαμβάνονται υπόψη. 

 Τέλος, όσον αφορά το θέμα της παραχώρησης άδειας εργοδότησης οικιακής βοηθού για τα πρώτα έξι 
χρόνια και την κάλυψη της μισθοδοσίας της από το κράτος, σας πληροφορώ ότι αυτό δεν εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.280, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.280 και ημερομηνία 12/11/2012 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Το θέμα που εγείρεται με την υπό αναφορά ερώτηση δεν έχει ακόμη αποτελέσει αντικείμενο 
επιστημονικής μελέτης ώστε το ερώτημα να απαντηθεί με πλήρη επίγνωση των πραγματικών λόγων που δεν 
επιτρέπουν στις γυναίκες να υποβάλουν καταγγελίες για διακρίσεις λόγω φύλου. 

 Από την εμπειρία, ωστόσο, των Επιθεωρητών Ισότητας του Τμήματος Εργασίας προκύπτει ότι οι λόγοι 
στους οποίους γίνεται συνήθως αναφορά είναι ο φόβος αναφορικά με το αποτέλεσμα της διερεύνησης της 
καταγγελίας, η δυσπιστία για την αποτελεσματικότητα των θεσμών, ο φόβος για απώλεια εργασίας, η 
οικονομική αδυναμία από μέρους των παραπονούμενων, αλλά και οι καθυστερήσεις από μέρους του 
συστήματος που λειτουργούν ως αντικίνητρα για την επιλογή της δικαστικής διευθέτησης του θέματος, το 
συναίσθημα ότι «δεν αξίζει τον κόπο». Ειδικά για την σεξουαλική παρενόχληση, υπάρχουν όλα τα πιο πάνω 
και επιπρόσθετα ο φόβος για το τι θα πει ο περίγυρος και το ενδεχόμενο (το οποίο τα θύματα συνήθως 
θεωρούν βέβαιο) να υπάρξει άσχημος κοινωνικός αντίκτυπος για το θύμα. 

 Στα πλαίσια ενημέρωσης του κοινού, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει εκδώσει 
σημαντικό αριθμό ενημερωτικών φυλλαδίων και οδηγών για τα δικαιώματα και υποχρεώσεις εργαζομένων και 
εργοδοτών σε σχέση με θέματα διακρίσεων με έμφαση στα θέματα φύλου και θέματα εγκυμοσύνης. Σας 
διαβιβάζω συνημμένα τον Οδηγό για την «Εγκυμοσύνη και Ίση Μεταχείριση στην απασχόληση και στην 
εργασία», το ενημερωτικό φυλλάδιο για την «Προστασία της Μητρότητας», το βιβλιαράκι «Αποφάσεις του 
∆ικαστηρίου Ευρωπαϊκής Ένωσης για θέματα Ισότητας Φύλου», το «Εγχειρίδιο Κατάρτισης για θέματα 
Ισότητας Φύλου», το «Έντυπο Γρήγορης Αναφοράς για θέματα μη διάκρισης λόγω εγκυμοσύνης και 
προστασίας της μητρότητας» και τον «Οδηγό για μη διάκριση λόγω ηλικίας στην απασχόληση και την 
εργασία». 

 Επιπρόσθετα, ιδιαίτερα σημαντική είναι και η δυνατότητα που δίδεται στα θύματα διακρίσεων να 
ζητήσουν νομική αρωγή από την Επιτροπή Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική 
Εκπαίδευση. Η Επιτροπή Ισότητας των Φύλων εκδίδει επίσης κάθε χρόνο ενημερωτικούς οδηγούς. 

 Ενημερωτικά αναφέρεται ότι το Τμήμα Εργασίας έχει μέχρι σήμερα λάβει γύρω στα 168 παράπονα για 
διακρίσεις λόγω φύλου. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι το Τμήμα Εργασίας θα εξετάσει το ενδεχόμενο διενέργειας έρευνας για σκοπούς 
διασαφήνισης των λόγων που τα θύματα δεν προχωρούν σε καταγγελία περιστατικών διάκρισης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.282, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.02.282 ημερ. 15/11/2012 για τη πιο πάνω 
Ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Είναι γεγονός ότι το Υπουργείο Οικονομικών, μέσα στα πλαίσια υλοποίησης σχετικής Απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου σε σύσκεψη που έγινε πρόσφατα στα γραφεία του, μας ενημέρωσε για την πρόθεση 
του να μεταφέρει την Αποθήκη του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού από τα Λατσιά στην ιδιόκτητη 
Αποθήκη του Τμήματος Τελωνείων που βρίσκεται στην Κοκκινοτριμιθιά για λόγους οικονομικούς εφ’ όσον με 
αυτή τη διευθέτηση υπολόγισαν ότι θα υπάρξουν σημαντικές εξοικονομήσεις (€158.000 ετησίως). 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού καθώς και η Αποθήκη εξέφρασαν τις ανησυχίες τους για τυχόν 
αύξηση των οδοιπορικών για τις Σχολικές Εφορείες των Επαρχιών και της υπαίθρου λόγω της μεγαλύτερης 
απόστασης. Επίσης ανέφεραν και την πρόθεση του ιδιοκτήτη για μείωση του ενοικίου. Το Υπουργείο 
Οικονομικών μας πληροφόρησε ότι θα επανέλθει επί του θέματος σε εύθετο χρόνο για τις οριστικές του 
αποφάσεις. 

4. Με βάση τα όσα αναφέρθηκαν και εφ’ όσον δεν γνωρίζουμε ακόμα ποιες είναι οι τελικές αποφάσεις του 
Υπουργείου Οικονομικών και εάν πράγματι θα μετακινηθεί η Αποθήκη του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
κρίνουμε ότι δεν συστήνεται σ’ αυτό το στάδιο να προβούμε σε ενέργειες. 

5. Ανεξάρτητα όμως από τις εξηγήσεις που σας δίνονται μας εκπλήττει το γεγονός ότι η συγκεκριμένη 
ομάδα εργατών απευθύνθηκε σε σας χωρίς προηγουμένως να αποταθεί στην αρμόδια αρχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.291, ημερομηνίας 13 
Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπληρώτριας Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με ημερομηνία 20 Νοεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, 
και σας πληροφορώ ότι το Κέντρο Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στις Αλυκές Λάρνακας δεν συμπεριλήφθηκε 
στο Προϋπολογισμό του 2013, για δημοσιονομικούς λόγους. 
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 Το πιο πάνω έργο παραμένει στους προγραμματισμούς του Υπουργείου και θα προωθηθεί όταν οι 
δημοσιονομικές συνθήκες το επιτρέπουν. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.293, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.02.293 και ημερομηνία 19.11.2012 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και παραθέτω πιο κάτω την απάντησή μου: 

1. Για την παρακολούθηση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα στην Κύπρο, το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας λειτουργεί δίκτυο δεκατριών σταθμών πλήρως εξοπλισμένων με αυτόματα όργανα συνεχούς 
μέτρησης των αερίων ρύπων. 

2. Τα αποτελέσματα των μετρήσεων που λαμβάνονται από τους εν λόγω σταθμούς δημοσιεύονται 
επιγραμματικά στην εξειδικευμένη ιστοσελίδα www.airquality.gov.cy, μαζί με πολλές άλλες πληροφορίες 
που αφορούν την ποιότητα του αέρα, για πληροφόρηση του κοινού. 

3. Η επιλογή των χώρων εγκατάστασης των εν λόγω μονάδων έγινε με βάση τις πρόνοιες της Ευρωπαϊκής 
νομοθεσίας για την ποιότητα του αέρα. 

4. Στην υπό αναφορά ζώνη βαριάς βιομηχανίας στη βιομηχανική περιοχή Αραδίππου, λειτουργούν 
περίπου εκατόν υποστατικά τα οποία είναι καταχωρημένα στο μηχανογραφικό σύστημα του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας. Τα πλείστα των υποστατικών αυτών είναι μικρομεσαίες επιχειρήσεις μικρής 
δυναμικότητας, γι’ αυτό και δεν διεξάγονται επιτόπου συνεχείς μετρήσεις ποιότητας αέρα. Τα υποστατικά 
αυτά είναι επιπλοποιεία, ισιωτές και γκαράζ αυτοκινήτων, αποθήκες, καταστήματα, μονάδες γυαλιού, 
μονάδες ανακύκλωσης, κατασκευή κοσμημάτων, κατασκευή δομικών προϊόντων, μονάδες μεταλλικών 
κατασκευών κ.λπ. 

 Οι εκπομπές αερίων ρύπων στην ατμόσφαιρα στην εν λόγω περιοχή προέρχονται κυρίως από την οδική 
κυκλοφορία και από την καύση ορυκτών καυσίμων σε λέβητες που χρησιμοποιούν κάποιες από τις 
μονάδες αυτές. 

5.  Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας διαθέτει λογισμικό για την προσομοίωση της ποιότητας του αέρα σε 
οποιαδήποτε περιοχή της Κύπρου. Η εν λόγω προσομοίωση επιτυγχάνεται με τη χρήση δεδομένων 
μετεωρολογίας και δεδομένων εκπομπών αερίων ρύπων και αιωρούμενων σωματιδίων από σημειακές, 
γραμμικές και επιφανειακές πηγές, σε όλη την επικράτεια της νήσου. Επιπρόσθετα, γίνεται επικύρωση 
των αποτελεσμάτων της προσομοίωσης με τη χρήση των τιμών συγκέντρωσης που καταγράφονται από 
το υφιστάμενο δίκτυο των δεκατριών μονάδων εκτίμησης της ποιότητας του αέρα σε ολόκληρη την 
Κύπρο. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας προχώρησε στην εκτίμηση της ποιότητας του αέρα στην υπό 
αναφορά περιοχή, με τη χρήση του πιο πάνω λογισμικού προσομοίωσης της ποιότητας του αέρα. Τα 
αποτελέσματα παρουσιάζονται στα Σχήματα 1-4 (επισυνάπτονται). Με βάση τα αποτελέσματα αυτά, οι 
συγκεντρώσεις των ρύπων είναι πολύ πιο κάτω από τις αντίστοιχες οριακές τιμές. 

 Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας παρακολουθεί σε συνεχή βάση την ποιότητα του αέρα σε όλη την 
Κύπρο, και όπου και όταν απαιτείται, ενημερώνεται ο πληθυσμός έγκαιρα και έγκυρα για να λάβει τα κατάλληλα 
μέτρα προστασίας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.294, ημερομηνίας 13 

Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με 
ημερομηνία 19 Νοεμβρίου 2012, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Κοινοτικός πατατόσπορος, ο οποίος εισάγεται στην Κυπριακή ∆ημοκρατία ελέγχεται δειγματοληπτικά για 
επιβεβαίωση της απουσίας επιβλαβών οργανισμών και για επιβεβαίωση τήρησης ποιοτικών 
προδιαγραφών. Για τη διενέργεια αυτών των ελέγχων γίνεται επιβεβαίωση των ενδείξεων που 
αναγράφονται στην ετικέτα, η οποία αναρτάται στα μέσα συσκευασίας (σάκκοι). Μια από τις 
απαιτούμενες ενδείξεις είναι και η αναγραφή της ποικιλίας. 

(β) Με βάση την εθνική νομοθεσία που αφορά τη φυτοϋγεία, κάθε εμπορευόμενος έχει υποχρέωση να 
ενημερώνει εκ των προτέρων την Αρμόδια Αρχή για την πρόθεση εισαγωγής στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία φυτών και φυτικών προϊόντων, είτε αυτά προέρχονται από την Κοινότητα, είτε από Τρίτες 
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Χώρες. Στη γνωστοποίηση αυτή αναγράφεται η προέλευση των προϊόντων, το είδος, η ποικιλία και η 
ποσότητα για την κάθε φόρτωση. Ως εκ τούτου, υπάρχει ενημέρωση για τα φορτία πατατόσπορου που 
εισέρχονται στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, είτε αυτά θα ελεγχθούν, είτε όχι. 

(γ) Πατάτες κατανάλωσης που διακινούνται διαμέσου της Πράσινης Γραμμής, από τις κατεχόμενες στις 
ελεύθερες περιοχές της ∆ημοκρατίας, συνοδεύονται από έκθεση φυτοϋγειονομικού ελέγχου, η οποία 
εκδίδεται από ξένους εμπειρογνώμονες, εξουσιοδοτημένους για το σκοπό αυτό. Στην έκθεση αυτή 
αναγράφεται η ποικιλία των πατατών. 

 Μέχρι στιγμής δεν υπήρξαν εισαγωγές από Κοινοτικές χώρες ποικιλίας Amflora πατατόσπορου, ούτε 
διακινήθηκαν από τις κατεχόμενες περιοχές της ∆ημοκρατίας πατάτες κατανάλωσης της ίδιας ποικιλίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.296, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Πλαστικά Βραχιόλια 

 Αναφορικά με την επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 19 Νοεμβρίου 2012, με την οποία μας διαβιβάσατε την Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.296 του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας των Καταναλωτών (ΥΑΠΚ) του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού διενεργεί έρευνα για τα βραχιόλια, τα οποία όπως υποστηρίζουν οι εταιρείες που τα 
προμηθεύουν, προσφέρουν ισορροπία, ενέργεια, δύναμη και υγεία στο σώμα. Συγκεκριμένα, ολοκλήρωσε το 
στάδιο εντοπισμού των βραχιολιών στην κυπριακή αγορά. Σημειώνεται ότι τα βραχιόλια που εντοπίστηκαν 
στην αγορά είναι από παλαιότερα αποθέματα. 

 Στο παρόν στάδιο, η ΥΑΠΚ μέσα στα πλαίσια εφαρμογής του περί των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών 
των Επιχειρήσεων προς τους Καταναλωτές Νόμου του 2007, Ν.103(Ι)/2007, βρίσκεται στη διαδικασία 
διερεύνησης και τεκμηρίωσης των ισχυρισμών που προβάλουν οι εταιρείες που προμηθεύουν τα εν λόγω 
βραχιόλια. 

 Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας που προβλέπεται από τη σχετική νομοθεσία, το Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού θα προχωρήσει στη λήψη μέτρων σύμφωνα με την πιο πάνω 
νομοθεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.299, ημερομηνίας 14 

Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αν. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. 
23.06.010.02.299 και ημερομηνία 20 Νοεμβρίου 2012 με την οποία μας διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση 
του Βουλευτή εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ε. την 1.5.2004, ο Οργανισμός Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας (Ο.Κ.Γ.Β.) τερμάτισε τις εμπορικές του δραστηριότητες και προσφέρει υπηρεσίες στον τομέα της 
γαλακτοκομίας και στους παραγωγούς γάλακτος γενικότερα, οι οποίες αφορούν την κατανομή ποσοστώσεων 
γάλακτος στους κτηνοτρόφους, τις αναλύσεις γάλακτος, τις επιθεωρήσεις κτηνοτροφικών μονάδων μέσα στα 
πλαίσια των ελέγχων (Health Check) και τη διάθεση γάλακτος στα σχολεία. Οι ποσοστώσεις κατανέμονται 
στους κτηνοτρόφους με ειδικά κριτήρια με βάση ∆ιάταγμα που εκδίδεται από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος. Οι αναλύσεις αποσκοπούν στον έλεγχο της ποιότητας του γάλακτος προτού 
διοχετευθεί στη βιομηχανία και ακολούθως στους καταναλωτές. 

 Με βάση τον Καν. 1234/2007 οι ποσοστώσεις αγελαδινού γάλακτος θα καταργηθούν την 31η Μαρτίου 
του 2015. Η Ε.Ε. προσπάθησε τρεις φορές προηγουμένως να καταργήσει τις ποσοστώσεις χωρίς επιτυχία. 
Αναμένεται ότι η τελική απόφαση θα ληφθεί εντός του 2013 όταν θα αποφασιστεί η διαμόρφωση της Κοινής 
Αγροτικής Πολιτικής για την περίοδο 2013-2020 και θα εγκριθούν οι σχετικοί Προϋπολογισμοί. 

 Σε περίπτωση κατάργησης των ποσοστώσεων μια μεγάλη δραστηριότητα του Οργανισμού θα 
ανασταλεί. Θα παραμείνει ο έλεγχος της ποιότητας του γάλακτος, χωρίς βέβαια να είναι και αυτό σίγουρο, γιατί 
η Ε.Ε. ζητά να γίνονται αυτοέλεγχοι από τους παραγωγούς και μεταποιητές του γάλακτος. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε στις 29 Μαΐου 2012, τη σύσταση 
ειδικής Επιτροπής υπό την Προεδρία της Γενικής ∆ιευθύντριας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, η οποία εξετάζει πιθανά σενάρια για ομαλή κατάργηση του θεσμικού πλαισίου που διέπει τη 
λειτουργία του ΟΚΓΒ. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινίσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.317, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Γήπεδο για ανέγερση νέου ∆ημοτικού Σχολείου στο Στρόβολο-Περιοχή Μαζερά 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 27.11.2012, και σας ενημερώνω ότι: 

 Το τεμάχιο γης στο οποίο αναφέρεται η ερώτηση έχει δεσμευτεί για σκοπούς ανέγερσης σχολείων στα 
πλαίσια άδειας ανάπτυξης (διαχωρισμού οικοπέδων) μεγάλης έκτασης. Πρόσθετα στην άδεια αυτή 
περιλήφθηκε πρόνοια ότι το γήπεδο αυτό θα παραχωρηθεί δωρεάν έναντι παραχώρησης Κυβερνητικής γης για 
κατασκευή δρόμων του διαχωρισμού. Ο ιδιοκτήτης αμφισβητεί την πιο πάνω πρόνοια. Το θέμα μελετάται από 
το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και τη Νομική Υπηρεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.342, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.010.02.342 και ημερ. 7.12.2012, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και παραθέτω την απάντησή μας: 

1. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ετοίμασε Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για τη βελτίωση 
της Ποιότητας του Αέρα στην Κύπρο, το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο το Φεβρουάριο 
2008 και στη συνέχεια υποβλήθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Το εν λόγω Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης 
βρίσκεται στην ιστοσελίδα του Τ.Ε.Ε. (www.airquality.gov.cy) στο σύνδεσμο “Εκθέσεις”. 

Η υλοποίηση του εν λόγω Σχεδίου ∆ράσης παρακολουθείται στενά από το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας (Τ.Ε.Ε.), σε συνεργασία με άλλα πέντε συναρμόδια Υπουργεία (Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων, Υπουργείο Εσωτερικών, Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και Υπουργείο Υγείας) την Τοπική Αυτοδιοίκηση, την 
Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων, το ΕΤΕΚ και άλλους Φορείς που 
συμμετέχουν στην προβλεπόμενη από τη σχετική νομοθεσία Συμβουλευτική Τεχνική Επιτροπή. 

2. Από τις μετρήσεις ποιότητας αέρα που διεξάγει το Τ.Ε.Ε. σε διάφορα σημεία της Κύπρου, διαπιστώνεται 
ότι για τους περισσότερους ρύπους όχι μόνο δεν υπάρχουν υπερβάσεις των αντίστοιχων οριακών 
τιμών, αλλά παρατηρείται και συνεχής βελτίωση της ποιότητας του αέρα. 

3. Υπερβάσεις οριακών τιμών παρατηρούνται στις συγκεντρώσεις του Όζοντος (O3) και των Αιωρούμενων 
Σωματιδίων με αεροδυναμική διάμετρο κάτω των 10 μικρομέτρων (ΑΣ10). Όσον αφορά το O3, οι 
παρατηρούμενες υπερβάσεις οφείλονται κυρίως στη μεγάλη ηλιοφάνεια της Κύπρου, τις υψηλές 
θερμοκρασίες καθώς και στη διασυνοριακή μεταφορά τού Όζοντος. Ως εκ τούτου, μικρή μόνο μείωση 
μπορεί να επιτευχθεί με την λήψη μέτρων σε τοπικό επίπεδο. 

4. Οι υπερβάσεις των οριακών τιμών που παρατηρούνται στην περίπτωση των ΑΣ10, οφείλονται κυρίως (α) 
σε φυσικές πηγές, όπως η μεταφορά σκόνης από την έρημο της Σαχάρας και άλλες ξηρές περιοχές 
γειτονικών κρατών καθώς και στο θαλάσσιο άλας, (β) σε ανθρωπογενείς δραστηριότητες όπως είναι τα 
οχήματα, οι κεντρικές θερμάνσεις και οι διάφορες βιομηχανικές πηγές και (γ) στην επαναιώρηση σκόνης 
από τους δρόμους και τις ακάλυπτες περιοχές κατά τις περιόδους της ξηρασίας. 

5. Με την υλοποίηση των μέτρων που προβλέπονται στο εν λόγω Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης, οι μετρήσεις της 
συγκέντρωσης των ΑΣ10, όπως φαίνεται στο πιο κάτω διάγραμμα, δείχνουν ότι υπάρχει πτωτική τάση 
στον αριθμό των υπερβάσεων της αντίστοιχης ημερήσιας οριακής τιμής των 50 μg/m3 στους 
κυκλοφοριακούς σταθμούς των πόλεων και στο σταθμό υποβάθρου στην Αγία Μαρίνα Ξυλιάτου. 
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6. Αναφορικά με τα Αιωρούμενα Σωματίδια (ΑΣ) και σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Οδηγία 2008/50/ΕΚ, τα 
κράτη μέλη μπορούν να αφαιρούν τις υπερβάσεις των ΑΣ που οφείλονται σε φυσικές πηγές (έρημος 
Σαχάρα, θαλάσσιο άλας) από τις συνολικές υπερβάσεις ανά έτος. Για το σκοπό αυτό, τα κράτη μέλη 
πρέπει να καταβάλουν προσπάθειες ώστε να αποδεικνύουν ότι οι εν λόγω υπερβάσεις προέρχονται 
από τις πηγές αυτές. 

7. Η δικαστική διαδικασία εναντίον της Κύπρου, για τις υπερβάσεις των οριακών τιμών των ΑΣ10 για τα έτη 
2005-2007, τερματίστηκε επειδή έγινε αποδεκτή η μελέτη που απέστειλε το Τ.Ε.Ε. στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή. Η εν λόγω μελέτη περιλάμβανε αποτελέσματα από τις χημικές αναλύσεις της σκόνης που 
συλλέγονται σε ειδικά φίλτρα και υπολογισμούς για την διερεύνηση πηγών προέλευσης της, οι οποίοι 
έδειξαν ότι οι περισσότερες υπερβάσεις οφείλοντο σε φυσικά αίτια. 

 Εν όψει της αναμενόμενης παράβασης στον αριθμό των υπερβάσεων ΑΣ10 και στα επόμενα προσεχή 
χρόνια, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων καταβάλλει κάθε προσπάθεια για συνέχιση και 
επίσπευση της υλοποίησης του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης καθώς και μελέτη ανάλυσης σκόνης σε ετήσια βάση 
ώστε να αποφευχθεί στο μέλλον ο κίνδυνος πιθανής ενεργοποίησης της δικαστικής διαδικασίας κατά της 
Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.351, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. Ερ. 23.06.010.02.351 και ημερομηνίας 06/12/2012, του Βουλευτή 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με το άρθρο 50 του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου 
το κυνήγι απαγορεύεται σε ακτίνα 500 μέτρων από καθορισμένες Οικιστικές περιοχές και σε ακτίνα 200 
μέτρων από μεμονωμένες κατοικίες. 

2. Ο κ. Μάριος Κωνσταντίνου με επιστολή του προς τον Επαρχιακό Λειτουργό του Ταμείου Θήρας 
Λευκωσίας στις 2/3/2012, ζήτησε όπως η περιοχή όπου βρίσκεται η οικία του στην κοινότητα 
Αγροκηπιάς, κηρυχτεί ως Απαγορευμένη Περιοχή Κυνηγίου. 

3. Το θέμα εξετάστηκε επιτόπου από λειτουργούς του Ταμείου Θήρας, και πριν από την έναρξη της 
τρέχουσας κυνηγετικής περιόδου τοποθετήθηκαν στην περιοχή απαγορευτικές πινακίδες οι οποίες 
ενημερώνουν τους κυνηγούς για την ύπαρξη μεμονωμένων κατοικιών στην περιοχή. Παράλληλα ο κ. 
Μάριος Κωνσταντίνου ενημερώθηκε για τον τρόπο επικοινωνίας με τους λειτουργούς του Ταμείου 
Θήρας σε ημέρες κυνηγίου και του ζητήθηκε όπως ειδοποιεί άμεσα το Ταμείο Θήρας, σε περίπτωση που 
παρατηρήσει μη συμμόρφωση κυνηγών. 

4. Μέχρι σήμερα οι θηροφύλακες έχουν ανταποκριθεί σε όλες σχεδόν τις κλήσεις του κ. Μάριου 
Κωνσταντίνου και έχουν προβεί στις δέουσες ενέργειες προς τους κυνηγούς (συστάσεις, ενημέρωση 
κλπ). 
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5. Επιπρόσθετα των πιο πάνω, οι Λειτουργοί του Ταμείου Θήρας από την έναρξη της τρέχουσας 
κυνηγετικής περιόδου έχουν αυξήσει σημαντικά τις περιπολίες τους στη περιοχή, με σκοπό την επιβολή 
της τάξης, αν αυτό χρειαζόταν. 

6. Τέλος θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι, ο κ. Μάριος Κωνσταντίνου έχει ήδη ενημερωθεί από τον 
Επαρχιακό Λειτουργό του Ταμείου Θήρας Λευκωσίας ότι, μετά το πέρας της κυνηγετικής περιόδου 
λειτουργοί του Ταμείου Θήρας θα επισκεφθούν εκ νέου την περιοχή με σκοπό να συζητήσουν το όλο 
θέμα με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς (Τοπική Αρχή, κάτοικοι, τοπικός Κυνηγετικός Σύλλογος, 
άλλοι πιθανοί χρήστες της γης, κλπ) με απώτερο σκοπό να εξευρεθεί η καλύτερη δυνατή λύση για 
όλους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.365, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

Σημείωση:   Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.373, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σήμερα βεβαίως δε θα μπούμε σε συζήτηση θεμάτων του Τετάρτου Κεφαλαίου.   

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία θα γίνει σε 
ημερομηνία που θα καθοριστεί και θα σας κοινοποιηθεί.   

 Πριν κλείσουμε, να σας ενημερώσω ότι υπάρχει εισήγηση εκ μέρους του βουλευτή του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη όπως εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο το ακόλουθο θέμα:  «Οι τυχόν 
επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του μνημονίου όσον αφορά το status quo και την επίλυση του εθνικού 
μας προβλήματος».  

 Υπάρχει ένσταση στην εγγραφή του θέματος στο Κεφάλαιο Τέταρτο; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται για συζήτηση στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  2.10 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Βότσης Άγγελος Μητσόπουλος Τάσος  

Γαβριήλ Γιαννάκης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργιάδης Χάρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

∆αμιανού Άριστος Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 
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Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λουκαΐδης Γιώργος  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στον εμπρησμό του αυτοκινήτου του βουλευτή Γεώργιου Τάσου 
από θρασύδειλους νυκτοβάτες και καταδίκη του γεγονότος. 

2. α. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 β. Συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Ν. Παπαδόπουλος, ∆. Συλλούρης, Α. Νεοφύτου, Γ. Βαρνάβα, Γ. 
Περδίκης, Πρόεδρος, Ν. Νικολαΐδης) για την κήρυξη του νομοσχεδίου «Ο περί Φορολογίας 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» ως επείγοντος και απόφαση για μη 
κήρυξή του. 

3. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012», παρατηρήσεις του κ. Γιάννου Λαμάρη και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 
2012», παρατηρήσεις του κ. Γιάννου Λαμάρη και έγκρισή τους. 

5. Έκθεση για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς: 

 α. «Ο περί Εμπόρων Παλιών Μετάλλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 

 β. «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012», 

 γ. «Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012»,  

 δ. «Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012», 

 ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους, του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013», και έγκριση των κανονισμών. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012», 

 β. «Οι περί ∆ιπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012», 

 γ. «Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012», 

 δ. «Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012», 

 ε. «Οι περί Πτώχευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα του Επίσημου Παραλήπτη) Κανονισμοί του 2012», 

 στ. «Οι περί Εταιρειών (Τέλη και ∆ικαιώματα) Κανονισμοί του 2012», 

 ζ. «Οι περί Εταιρειών (Εκκαθάριση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» 

 και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 
νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Φεβρουάριο του 2013, το κείμενο της απόφασης και 
έγκρισή της. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των 
Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 
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9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 
1) Νόμος του 2013», παρατηρήσεις των κ. Γιώργου Βαρνάβα και Σωτήρη Σαμψών και ψήφισή του σε 
νόμο (με αρ. 2). 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 1). 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013», παρατηρήσεις των κ. ∆ημήτρη Συλλούρη και Γιώργου Περδίκη και ψήφισή του σε 
νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», συζήτηση (Ν. 
Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης, Ν. Νικολαΐδης) και ψήφισή του σε νόμο.  

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2013», παρατηρήσεις του κ. Χάρη Γεωργιάδη και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 
4) Νόμος του 2013», συζήτηση (Γ. Βαρνάβα, Στ. Ευαγόρου, Ν. Παπαδόπουλος, Ν. Νικολαΐδης, Γ. 
Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Πρόεδρος) και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Παροχής Ειδικής Χορηγίας σε Τυφλούς (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2013» και έγκρισή τους. 

17. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή της σε νόμο. 

18. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Χρέωση του κοινοτικού συμβουλίου Λέμπας με τέλη αποχετευτικού για υποστατικά σε τουρκοκυπριακή 
γη - Αίτημα για ανάληψη από το κράτος των εξόδων για τη δημιουργία κοιμητηρίου στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης Λέμπας - Ερωτήματα σχετικά με τη δημιουργία πολιτιστικού χωριού στη Λέμπα - 
∆ιαχωρισμός οικοπέδων στη Λέμπα για πρόσφυγες που διαμένουν σε κατοικίες ανεγερθείσες σε 
τουρκοκυπριακή γη - Ενδεχόμενη διασπάθιση δημόσιου χρήματος από τη μη λειτουργία του 
αποτεφρωτήρα στο νοσοκομείο Λευκωσίας και διερεύνηση καταγγελιών για παρανομίες - Παράνομες 
μέθοδοι συλλογής μανιταριών και οι σχετικές καταγγελίες - Οφειλόμενο χρέος της Λιβύης προς την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία και Κύπριους επιχειρηματίες - Καθυστέρηση στην εξέταση αιτήσεων στο Τμήμα 
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης - Κάλυψη του εμβλήματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από την 
Πυροσβεστική Υπηρεσία Κύπρου σε κοινή άσκηση με το ψευδοκράτος - Το οικονομικό κόστος για το 
κράτος από την εφεδρική λειτουργία των μονάδων αφαλάτωσης - Η διαχείριση των αποβλήτων του 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας από ιδιώτες και ο έλεγχός της - Επηρεασμός προστατευόμενων 
περιοχών “Natura 2000” από αναπτύξεις γηπέδων γκολφ - Παραχώρηση κρατικής γης για επέκταση του 
Junior School και ανησυχίες κατοίκων της περιοχής - Η οδήγηση λεωφορείου στις ελεύθερες περιοχές 
από Τουρκοκυπρίους μικρότερους των είκοσι πέντε χρόνων - ∆ιαρροές σε πρατήρια πετρελαιοειδών 
στη Λάρνακα και αντιμετώπιση των προβλημάτων που προκύπτουν - Καταθέσεις της οικογένειας 
Καντάφι σε κυπριακές τράπεζες και ενέργειες του κράτους - ∆ημοσίευμα για παρακολούθηση πολιτικής 
συγκέντρωσης από την Κεντρική Υπηρεσία Πληροφοριών - Η αξιοποίηση των κυπριακών 
αρχαιολογικών χώρων για τουριστικούς σκοπούς και τα έσοδα από την έκδοση εισιτηρίων - Αίτημα της 
κοινότητας Αγκλεισίδων για ανέγερση/αγορά κτιρίου για κάλυψη αναγκών της κοινότητας - Αίτημα 
Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες για δημιουργία 
επιπρόσθετων κέντρων φροντίδας και απασχόλησης ατόμων με αναπηρίες - Ανάγκη ενημέρωσης 
κτηνοτρόφων και τυροκόμων για την πραγματική παραγωγή γάλακτος για παρασκευή χαλλουμιού - Μη 
έκδοση στην ελληνική γλώσσα καταλόγου αρχαιολογικής έκθεσης για την Κύπρο στο Μουσείο του 
Λούβρου - Ανάγκη τροποποίησης της νομοθεσίας για την αγοραπωλησία γης - Ανάγκη μετακίνησης 
δρόμου στη βιομηχανική περιοχή Σωτήρας - Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα 
(εμπιστευτική ερώτηση). 

19. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Το τέλος σύνδεσης των εγκαταστάσεων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές με το 
δίκτυο της ΑΗΚ - Υλοποίηση των συστάσεων της Λευκής Βίβλου για τον αθλητισμό - Ολοκλήρωση 
σύνταξης του Ενιαίου Κώδικα Καλής Πρακτικής ∆ιαχείρισης και Λειτουργίας ∆ικτύων - Έλεγχος 
συσκευών αδυνατίσματος στην αγορά - Ενίσχυση της διπλωματικής παρουσίας της Κύπρου στην 
Ωκεανία - Αναστήλωση της εκκλησίας της Αγίας Ειρήνης στην Ελεδιό - Κοινή ερμηνεία του όρου 
“μονογονιός” σε νομοθεσίες και σχέδια στήριξης - ∆ιαπλάτυνση και ευθυγράμμιση του δρόμου 
Γερμασόγειας-Ακρούντας - Βελτίωση του δρόμου Γερμασόγειας-Ακρούντας-∆ιερώνας-Αρακαπά - 
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Κατασκευή ποδηλατόδρομων στην ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου - Επιστροφή ΦΠΑ στο κοινοτικό 
συμβούλιο Κυπερούντας για ανακατασκευή γηπέδου - Αποπεράτωση του δρόμου από τη Γ΄ 
Βιομηχανική Περιοχή Ύψωνα έως το Βατί - Προσαρμογή της γεωργίας σε επίπεδο αγροκτήματος στις 
κλιματικές αλλαγές - Έρευνα του Τμήματος Περιβάλλοντος για τους πληθυσμούς της αλεπούς και του 
λαγού - Μη εφαρμογή απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για κλείσιμο λεωφόρου στη Λευκωσία 
κατά τη διάρκεια παραστάσεων αρχαίου δράματος - ∆ιαδικασία αποκατάστασης ζημιών από πλημμύρες 
στη Βορόκληνη - Κίνδυνοι για την ωοτοκία θαλάσσιων χελωνών στη Μανσούρα - Μετακίνηση του 
Αστυνομικού Σταθμού Τροόδους στην προεδρική κατοικία - Μέτρα μείωσης της σπατάλης των φυσικών 
πόρων - Παραμονή του εμπορικού σκάφους EDRO III σε βράχους στη θαλάσσια περιοχή της Πέγειας - 
Προβλήματα των μαθητών ιδιωτικών σχολείων - Πρόγραμμα Υποτροφιών για την Τουρκοκυπριακή 
Κοινότητα για το Ακαδημαϊκό Έτος 2012-2013 - Ανάγκη τοποθέτησης προειδοποιητικής πινακίδας σε 
δρόμο στον Κάτω Πύργο - Αναφορά στο ψευδοκράτος σε ξένη κρατική ιστοσελίδα - Υποστολή τουρκικής 
σημαίας από μαθητές - Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική απάντηση) 
- Αριθμός κρουσμάτων έιτζ ανά έτος - Ερωτήματα σχετικά με τις μορφές βίας κατά των γυναικών - 
Εθνικά σχέδια δράσης για την ισότητα των φύλων, τη σωματεμπορία και την ενδοοικογενειακή βία και 
αξιολόγησή τους - Ζημιές σε προσφυγική πολυκατοικία στα Κάτω Πολεμίδια - Αιτήματα κοινότητας 
Κουκλιών για βελτιωτικά και οδικά έργα - Αίτημα κοινότητας Νέου Χωριού Πάφου για κατασκευή 
παρακαμπτηρίου - Νομοσχέδιο για το σύμφωνο ελεύθερης συμβίωσης - Τροχαίες παραβάσεις και 
εισπραχθέντα πρόστιμα - Εκρίζωση ακακιών από το Τμήμα ∆ασών - Εκδηλώσεις για την 20ή επέτειο του 
προγράμματος LIFE και Κύπρος - ∆ιαχείριση και αποκατάσταση περιοχών “Natura” και χρηματοδότηση 
έργων από το πρόγραμμα LIFE - Οι προτεινόμενες από το Συμβούλιο της ΕΕ περικοπές επί του σχεδίου 
προϋπολογισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και η θέση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας - ∆ιαχείριση 
περιπτώσεων μαθητών με ψυχιατρικές διαταραχές - Ανάγκη ελέγχου της ρύπανσης και της 
αδειοδότησης εργοστασίων παραγωγής ασφάλτων στο δήμο Ιδαλίου - Αιτήματα για ενίσχυση των 
οικογενειών με τρίδυμα και άνω - Ανάγκη ενθάρρυνσης των γυναικών για καταγγελία των διακρίσεων 
λόγω φύλου - Προβληματισμοί εργαζομένων για την επικείμενη μεταστέγαση της Αποθήκης του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Η ανοικοδόμηση του Κέντρου Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στις 
Αλυκές Λάρνακας - Ανάγκη διεξαγωγής μελέτης των επιπτώσεων από τη λειτουργία ζώνης βαριάς 
βιομηχανίας στην Αραδίππου - Η έγκριση γενετικά τροποποιημένης ποικιλίας πατάτας από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η πιθανότητα καλλιέργειάς της στις ελεύθερες και κατεχόμενες περιοχές - 
Πιθανή παραπλάνηση καταναλωτών από πώληση ειδικών βραχιολιών - Η θέση της κυβέρνησης για το 
μέλλον του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας και των υπαλλήλων του - ∆έσμευση 
ιδιωτικής γης από το κράτος χωρίς αποζημίωση των ιδιοκτητών - Η εφαρμογή του σχεδίου δράσης για 
τη βελτίωση της ποιότητας του αέρα - Επικίνδυνο κυνήγι πλησίον κατοικημένων περιοχών στην 
Αγροκηπιά - Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική απάντηση) - Θέμα 
που άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική απάντηση). 

20. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Οι τυχόν επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του 
μνημονίου όσον αφορά το status quo και την επίλυση του εθνικού μας προβλήματος», έπειτα από 
εισήγηση του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη. 

 

 (Στις 25 Φεβρουαρίου 2013 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη ειδικής συνεδρίασης του σώματος, η 
οποία έχει ως ακολούθως: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
ειδικής συνεδρίας της Βουλής για την  εγκατάσταση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, που θα πραγματοποιηθεί 
την Πέμπτη, 28 Φεβρουαρίου 2013, στις 5.00 μ.μ., έχει ως ακολούθως: 

 ∆ιαβεβαίωση από τον εκλεγέντα Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κ. Νίκο Αναστασιάδη ενώπιον 
της Βουλής των Αντιπροσώπων.) 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Ειδική συνεδρίαση 28ης Φεβρουαρίου 2013 

Ώρα έναρξης: 5.00  μ.μ. 

Αρ. 20 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους γραμματείς 
να διαπιστώσουν εάν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μοναδικό θέμα της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων είναι η εγκατάσταση του νεοεκλεγέντος Προέδρου της ∆ημοκρατίας από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, ενώπιον της οποίας θα δώσει τη νενομισμένη διαβεβαίωση, δυνάμει του άρθρου 42 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Η διαδικασία της εγκατάστασης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, που αποτελεί έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας και στην οποία εκπροσωπούνται όλα τα 
πολιτικά και ιδεολογικά ρεύματα, συνιστά κορυφαία εκδήλωση ολοκλήρωσης της δημοκρατικής διαδικασίας 
εκλογής Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

 Παράλληλα, η εγκατάσταση του Προέδρου ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων, πέραν του 
θεσμικού της χαρακτήρα, αποτυπώνει τις σχέσεις αλληλοσεβασμού, αλληλοεκτίμησης και συνεργασίας που 
επιβάλλεται να υπάρχουν μεταξύ της εκτελεστικής και της νομοθετικής εξουσίας ως απαραίτητος όρος, αλλά 
και προϋπόθεση για την ομαλή λειτουργία των θεσμών και του πολιτεύματος. 

 Ο λαός μας στις προεδρικές εκλογές της 24ης Φεβρουαρίου εξέφρασε τη θέλησή του αναδεικνύοντας στο 
ύπατο αξίωμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τον κ. Νίκο Αναστασιάδη.  Από μέρους όλων των βουλευτών, όλων 
των πλευρών της Βουλής των Αντιπροσώπων, εκφράζω θερμά συγχαρητήρια στον κ. Νίκο Αναστασιάδη για 
την εκλογή του στο αξίωμα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.   

 Η εκλογή του κ. Νίκου Αναστασιάδη αποτελεί κορύφωση της μακρόχρονης προσφοράς του στο δημόσιο 
βίο.  Υπηρέτησε για τριάντα δύο ολόκληρα χρόνια τη Βουλή των Αντιπροσώπων ως μέλος του σώματος, ως 
ηγέτης κόμματος και ως πρόεδρος κοινοβουλευτικών επιτροπών.  Εκπροσώπησε τη Βουλή σε πλείστες όσες 
διακοινοβουλευτικές αποστολές και υπήρξε επικεφαλής αντιπροσωπιών στη ∆ιακοινοβουλευτική Ένωση και 
άλλους οργανισμούς. 

 Ευχόμαστε στο νέο Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας δύναμη και αντοχή, για να μπορέσει να ανταποκριθεί στις 
μεγάλες ευθύνες και το δύσκολο έργο που επωμίζεται.  Ταυτόχρονα, εκφράζουμε την εκτίμησή μας στον 
απερχόμενο Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κ. ∆ημήτρη Χριστόφια για την προσφορά του στο δημόσιο βίο της 
χώρας όλα αυτά τα χρόνια. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλω από αυτό το επίσημο βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων να δώσω τη διαβεβαίωση ότι θα 
εξακολουθήσουμε ως νομοθετική εξουσία να εργαζόμαστε για την αρμονική συνεργασία της νομοθετικής και 
της εκτελεστικής εξουσίας, με απόλυτη προσήλωση στην αρχή της διάκρισης των εξουσιών, όπως επιβάλλεται 
και αρμόζει σε κάθε σύγχρονο δημοκρατικό κράτος. 
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 Η συνεργασία μεταξύ εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας επιβάλλεται εξάλλου από τις τεράστιες 
προκλήσεις που έχει να αντιμετωπίσει ο νέος Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Το κυπριακό πρόβλημα, λόγω της 
τουρκικής αδιαλλαξίας, παραμένει σε στασιμότητα και απαιτείται συνεχής προσπάθεια για εξεύρεση δίκαιης και 
βιώσιμης λύσης στη βάση των σχετικών ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνών.  Μια λύση η οποία να διασφαλίζει 
τον τερματισμό της τουρκικής κατοχής, την ενότητα της χώρας και τα ανθρώπινα δικαιώματα όλων των 
πολιτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Παράλληλα, η δεινή κατάσταση της οικονομίας απαιτεί δράση, ταχύτητα 
και αποτελεσματικότητα, ώστε να υπάρξει γρήγορη ανάκαμψη, προώθηση της ανάπτυξης και διασφάλιση της 
κοινωνικής συνοχής. 

 Θα παρακαλέσω τώρα τον κοσμήτορα της Βουλής να συνοδεύσει τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στο 
βήμα, για να δώσει τη νενομισμένη διαβεβαίωση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ όπως εγερθείτε.  

(Ο κ. Σοφοκλής Φυττής συνοδεύει το νεοεκλεγέντα Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στο βήμα της Βουλής.) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ιαβεβαιώ επισήμως πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα και τους συνάδοντας αυτώ νόμους και εις την 
διατήρησιν της ανεξαρτησίας και της εδαφικής ακεραιότητoς της ∆ημοκρατίας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Απευθυνόμενος στους βουλευτές) 

 Μπορείτε να καθίσετε. 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορείτε να παραμείνετε στο βήμα για το λόγο σας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ) 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Φίλε τέως Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Είναι με πλήρη συναίσθηση της ευθύνης, αλλά και με σεβασμό προς το θεσμό της Βουλής των 
Αντιπροσώπων που δίνω σήμερα την επίσημη διαβεβαίωση ως Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  
Αναλαμβάνω τη μεγάλη ευθύνη που έχει εναποθέσει στους ώμους μου η βούληση των συμπολιτών μας.  Και 
δεσμεύομαι ενώπιον  της Βουλής των Αντιπροσώπων, αλλά και ενώπιον ολόκληρου του λαού πως ως 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας θα αναλώσω όλες μου τις δυνάμεις στην εξυπηρέτηση των καλώς νοουμένων 
συμφερόντων της δοκιμαζόμενης πατρίδας μας. 

 Είναι ταυτόχρονα με βαθιά συγκίνηση που αποχωρώ σήμερα από τη Βουλή των Αντιπροσώπων την 
οποία έχω υπηρετήσει ως μέλος για τριάντα δύο συναπτά έτη.  Θέλω θερμότατα να ευχαριστήσω όλους και 
όλες τους συνάδελφους βουλευτές, αλλά και το προσωπικό της Βουλής για τη διαχρονική συνεργασία μας.   

 Θέλω να διαβεβαιώσω πως η συστηματική και συνεπής συνεργασία μεταξύ της εκτελεστικής και της 
νομοθετικής εξουσίας θα αποτελέσει βασική επιδίωξή μου.  Η συνεργασία μου με εσάς, κύριε Πρόεδρε, ως το 
δεύτερο τη τάξει, θα πρέπει να θεωρείται δεδομένη.  Θεωρώ πως η Βουλή των Αντιπροσώπων είναι ισότιμος 
πυλώνας της κρατικής εξουσίας και αναγνωρίζω πλήρως και απολύτως το δικαίωμα, αλλά και την υποχρέωση 
της Βουλής να ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο, αλλά και κριτική στα πεπραγμένα της κυβερνήσεως.  Πολύ 
περισσότερο όμως θεωρώ πως οι δύσκολες περιστάσεις που η πατρίδα μας αντιμετωπίζει και οι μεγάλες 
προκλήσεις που έχουμε μπροστά μας επιβάλλουν την ευρύτερη δυνατή συνεργασία και συνεννόηση τόσο 
μεταξύ των θεσμών όσο και μεταξύ των πολιτικών δυνάμεων, τόσο της συμπολίτευσης όσο και της 
αντιπολίτευσης.  

 Οι προκλήσεις, επαναλαμβάνω, είναι μεγάλες και οι ευθύνες είναι κοινές.  Αυτό ισχύει πρώτιστα σε 
σχέση με την εθνική μας υπόθεση. 

 Το Κυπριακό ήταν και παραμένει η μεγαλύτερη πρόκληση για την πατρίδα μας. Σχετίζεται με την εθνική 
επιβίωσή μας και είναι υπόθεση όλων.  Οι ώμοι κανενός, μα κανενός, είτε Προέδρου της ∆ημοκρατίας είτε 
πολιτικού αρχηγού, δεν μπορούν να σηκώσουν το βάρος της διαχείρισης του εθνικού μας προβλήματος.  
Απαιτείται συλλογικότητα στη βάση μιας διεκδικητικής στρατηγικής.  Γι’ αυτό και άμεσα θα συσταθεί και θα 
συνεδριάσει για πρώτη φορά το Συμβούλιο Αρχηγών των Κοινοβουλευτικών Κομμάτων με εντολή την 
ετοιμασία των κανονισμών λειτουργίας του νέου, αναβαθμισμένου Εθνικού Συμβουλίου. 
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 Το Εθνικό Συμβούλιο θα είναι το όργανο λήψης όλων των βασικών αποφάσεων. Όχι μόνο οι ομόφωνες 
αποφάσεις, αλλά και οι κοινές θέσεις κομμάτων που εκπροσωπούν τη μεγάλη πλειοψηφία του λαού, σε 
ποσοστό 75%, θα δεσμεύουν τον Πρόεδρο.  Το Εθνικό Συμβούλιο θα έχει καθοριστικό ρόλο στον καταρτισμό 
ενός συνολικού περιγράμματος λύσης, αλλά και στην απόφαση για την όποια νέα διαδικασία η οποία θα 
πρέπει να καθιστά την κατοχική δύναμη υπόλογη για τις προτάσεις που θα καταθέτει στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων.  

 Οποιαδήποτε νέα διαδικασία θα παραμείνει ασφαλώς υπό την αιγίδα του ΟΗΕ και θα αποσκοπεί στην 
εξεύρεση λύσης βασισμένης στις Συμφωνίες Κορυφής του ’77-’79, τη Συμφωνία της 8ης Ιουλίου, τις ομόφωνες 
αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου και τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών.  Ο οδυνηρός συμβιβασμός της 
διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας δε θα πρέπει να μας αποτρέπει από τη διεκδίκηση της πλήρους 
εφαρμογής των ανθρωπίνων δικαιωμάτων για όλους τους πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, την απαλλαγή 
της χώρας από την κατοχή και τη δημιουργία ενός σύγχρονου, λειτουργικού και ενωμένου ευρωπαϊκού κράτους 
που δε θα επιτρέπει σε κανέναν να αμφισβητήσει τη μια και μόνη κυριαρχία, τη μια και μόνη διεθνή 
προσωπικότητα, αλλά και τη μια και μόνη ιθαγένεια.  Η νέα διαδικασία δεν μπορεί να παραγνωρίζει την 
ιδιότητά μας ως ευρωπαϊκού κράτους και ως εκ τούτου την ενεργό και ουσιαστική εμπλοκή της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  

 Απευθυνόμενος σε αυτό το σημείο στους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας, θέλω να τους 
διαβεβαιώσω πως πρόθεση και επιθυμία μου είναι η συντομότερη λύση του Κυπριακού με τρόπο που θα 
αποκαθιστά τα ανθρώπινα δικαιώματα για όλους τους πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Γι’ αυτό και τους 
καλώ να γίνουν συνεργοί στην προσπάθεια για την επανένωση και τη δημιουργία μιας πατρίδας χωρίς 
κατοχικά στρατεύματα, μιας ευρωπαϊκής, ειρηνικής και ευημερούσας Κύπρου.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Σχετική με τη διαχείριση της εθνικής μας υπόθεσης είναι και η νέα εξωτερική πολιτική, την οποία με 
συνέπεια και στρατηγικό σχεδιασμό θα ακολουθήσουμε.  Βασική επιδίωξη θα είναι η πλήρης, ισότιμη και 
αξιόπιστη συμμετοχή μας σε όλους τους πυλώνες και πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Προς αυτή την 
κατεύθυνση, εντάσσεται και η απόφαση για υποβολή αίτησης ένταξης στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, κάτι 
που συμπίπτει και με το ψήφισμα που η Βουλή των Αντιπροσώπων υιοθέτησε.  Την ίδια ώρα θέση μου είναι 
πως θα πρέπει να προχωρήσουμε στην  οικοδόμηση και βελτίωση των σχέσεών μας με το ΝΑΤΟ. 

 Αυτό που η πατρίδα μας χρειάζεται είναι ξεκάθαρους προσανατολισμούς με συγκροτημένη στρατηγική.  
Μια εξωτερική πολιτική που στόχο θα έχει τη διασφάλιση των συμφερόντων της Κύπρου στην επίλυση του 
κυπριακού προβλήματος, στη διασφάλιση της εκμετάλλευσης του φυσικού μας πλούτου, αλλά και στην 
προώθηση της Κύπρου ως επιχειρηματικού κέντρου με προσέλκυση ξένων επενδύσεων.  

 Προς την πιο πάνω κατεύθυνση και πέρα από την αξιόπιστη παρουσία και συνεργασία με τα κράτη μέλη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα επιδιώξουμε τα ακόλουθα:  Πρώτον, την εμβάθυνση σχέσεων με γειτονικές χώρες 
όπως το Ισραήλ, αλλά και την περαιτέρω ανάπτυξη σχέσεων με τον αραβικό κόσμο.  ∆εύτερον, την 
αναβάθμιση διμερών σχέσεων με τις Ηνωμένες Πολιτείες, τη Ρωσία, αλλά και την Κίνα και άλλα κράτη, 
δημιουργώντας ένα πλέγμα συμμαχιών υποβοηθητικό των πολιτικών και οικονομικών στόχων της εξωτερικής 
μας πολιτικής.  

 Ειδική αναφορά θέλω να κάνω στην Ελλάδα.  Και θέλω να διαβεβαιώσω πως θα συνεχίσουμε και θα 
αξιοποιήσουμε πλήρως τις άριστες με την Ελλάδα σχέσεις μας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι δεδηλωμένη η θέση των εκάστοτε κυβερνήσεων υπέρ του ευρωπαϊκού προσανατολισμού της 
Τουρκίας.  Παρά ταύτα, απαραίτητη προϋπόθεση είναι η μεταβολή της τουρκικής στάσης έναντι της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, ενός κράτους πλήρους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και την ίδια ώρα η εγκατάλειψη 
αναχρονιστικών πολιτικών που βασίζονται σε απειλές, στην αμφισβήτηση και στην όξυνση.  Είμαστε έτοιμοι να 
εργαστούμε για την οικοδόμηση μιας νέας σχέσης μεταξύ της Κύπρου και της Τουρκίας που θα οδηγεί στην 
επίλυση του Κυπριακού με άρση των κατοχικών δεδομένων, συμβάλλοντας έτσι στην περιφερειακή ειρήνη, τη 
σταθερότητα και την ευημερία.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 ∆εύτερος κορυφαίος στόχος της νέας διακυβέρνησης είναι η αντιμετώπιση της άνευ προηγουμένου 
οικονομικής κρίσης και των εξ αυτής συνεπειών, κάτι που συνδέεται άλλωστε και με την ισχυροποίηση της 
διαπραγματευτικής μας θέσης στο Κυπριακό.  Η αποκατάσταση της αξιοπιστίας της χώρας μας είναι η πρώτη 
και απαραίτητη προϋπόθεση.  Θα επιτευχθεί μέσω της αξιόπιστης και συνεπούς υλοποίησης όλων όσων έχουν 
συμφωνηθεί.  Θέλω να στείλω ξεκάθαρο μήνυμα τόσο στο εξωτερικό όσο και στο εσωτερικό:  Η νέα κυβέρνηση 
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αναλαμβάνει πλήρως τις ευθύνες της και θα διασφαλίσει τη σταθερότητα και την προοπτική της οικονομίας.  
Αυτό δε σημαίνει ότι δε θα καταβληθεί προσπάθεια βελτίωσης διατάξεων που είτε αφορούν τις ευάλωτες 
ομάδες του πληθυσμού μας είτε δημιουργούν πρόσθετη υφεσιακή πίεση στην οικονομία μας.  Ανάλογες 
προσπάθειες θα καταβληθούν και για τη διασφάλιση της βιωσιμότητας του δημόσιου χρέους. 

 Απέναντι στις μεγάλες προκλήσεις που αντιμετωπίζουμε θέλουμε την Ευρώπη στο πλευρό μας.  Και 
θέλω να τονίσω πως δε ζητούμε ειδική αλλά δίκαιη μεταχείριση. Αξιούμε αυτό που δικαιούμαστε, την 
αλληλεγγύη των εταίρων μας.  Μέσα σε αυτά τα πλαίσια θα διαπραγματευτούμε για ολοκλήρωση το 
συντομότερο της δανειακής σύμβασης.  Και θέλω να είμαι ξεκάθαρος, κυρίες και κύριοι βουλευτές.  ∆ε 
θεωρούμε ότι αποτελούν στοιχεία αλληλεγγύης και δε θα γίνουν αποδεκτές οι όποιες αναφορές περί 
κουρέματος καταθέσεων ή του δημοσίου χρέους.  Ανάλογο θέμα ούτε προσφέρεται ούτε είναι προς συζήτηση.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αναλαμβάνοντας σήμερα την ευθύνη της διακυβέρνησης της χώρας μας, θα ήθελα να απευθυνθώ προς 
εκείνους τους συμπολίτες μας που βιώνουν με τον πιο οδυνηρό τρόπο τις συνέπειες της οικονομικής κρίσης.  
Θέλω να τους διαβεβαιώσω πως κυρίαρχη έγνοια μου είναι να απλώσουμε το δίκτυ κοινωνικής προστασίας 
προς όσους πραγματικά το έχουν ανάγκη, τους άνεργους, τους συνταξιούχους και τις άλλες  ευπαθείς ομάδες 
του πληθυσμού, καθώς και τους πρόσφυγες και τους εγκλωβισμένους.  Μέσα σε αυτά τα πλαίσια, τις αμέσως 
επόμενες μέρες θα εξαγγελθούν συγκεκριμένα μέτρα που θα επιδιώκουν τη στόχευση των κοινωνικών 
παροχών, την αντιμετώπιση της ακρίβιας και τη διασφάλιση της εργατικής ειρήνης.  

 Την ίδια ώρα με ταχύτατους ρυθμούς θα προωθηθούν συγκεκριμένα μέτρα που θα στοχεύουν στην 
επανεκκίνηση της οικονομίας μας.  Μέτρα που θα αποσκοπούν στη δημιουργία ενός φιλικού προς την 
επιχειρηματικότητα περιβάλλοντος, στην παράκαμψη του αναχώματος της γραφειοκρατίας και στην 
προσέλκυση επενδύσεων.  Μόνο έτσι, με την ανάπτυξη, θα μπορέσουμε να δημιουργήσουμε θέσεις εργασίας 
και να αντιμετωπίσουμε τη μάστιγα της ανεργίας.   

 ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι βρισκόμαστε μπροστά από εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες.  Όμως αυτό που 
θέλω να διαβεβαιώσω είναι ότι μέσα από μια τολμηρή και συγκροτημένη πολιτική εκσυγχρονισμού, 
μεταρρύθμισης και ανάπτυξης θα ξανασταθούμε στα πόδια μας με αυτοπεποίθηση.  Θα δημιουργήσουμε τις 
συνθήκες αποκατάστασης της περηφάνιας και αξιοπρέπειας που μας διέκρινε τα τελευταία χρόνια.  

 Απευθυνόμενος στους συμπολίτες μας, ζητώ την κατανόησή τους.  Θέλοντας να είμαι απόλυτα έντιμος 
μαζί τους, επαναλαμβάνω κάτι που και στην προεκλογική περίοδο είχα τονίσει.  ∆εν υπάρχουν ούτε εύκολες 
ούτε άμεσες λύσεις.  Υπάρχουν όμως πολιτικές που θα χρειαστούν μια περίοδο χρόνου να αποδώσουν.  Είμαι 
βέβαιος θα έχω την κατανόησή τους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θέλω να επαναλάβω αυτό που ήταν και η προεκλογική μου δέσμευση.  Η δέσμευση πως θα 
συμπεριφέρομαι και θα ενεργώ ως Πρόεδρος όλων ανεξαίρετα των Κυπρίων.  Χωρίς προκαταλήψεις, χωρίς 
διακρίσεις.  Πρώτο βήμα υλοποίησης της δέσμευσής μου είναι πως με την ανάληψη σήμερα των καθηκόντων 
μου ως Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας υποβάλλω την παραίτησή μου από τη θέση του προέδρου του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Η πιο πάνω δέσμευση δεν καλύπτει μόνο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, αλλά 
κατά απόλυτο τρόπο και το σύνολο της κυβέρνησής μου. 

 Προς έμπρακτη υλοποίηση των δεσμεύσεών μου, δεν περιορίζομαι σε φραστικές διακηρύξεις.  Αντίθετα, 
μέσα από μια σειρά νομοσχεδίων που θα κατατεθούν τις αμέσως επόμενες ημέρες, και θέλω να πιστεύω πως 
το σύνολο της Βουλής θα υιοθετήσει, θα διασφαλίσουμε τα ακόλουθα: 

1. Την αποκατάσταση της εμπιστοσύνης των πολιτών στους πολιτικούς, στους θεσμούς του κράτους, αλλά 
και στη δημόσια διοίκηση.  Επιδίωξή μας θα είναι ένα κράτος που θα υπηρετεί τους πολίτες στη βάση 
των αναγκών και των δικαιωμάτων τους και όχι στη βάση των γνωριμιών και των προσβάσεών τους.   

2. Τη λογοδοσία των πολιτειακών και άλλων αξιωματούχων του κράτους στους πολίτες μέσα από τη 
θεσμοθέτηση των πολιτικών, αστικών, αλλά και ποινικών ευθυνών τους.  

3. Την αποκατάσταση μέσα από συγκεκριμένα μέτρα της αξιοκρατίας, της διαφάνειας και της χρηστής 
διοίκησης και την αμείλικτη πάταξη της διαφθοράς. 

4. Την αποκατάσταση του αισθήματος δικαίου μεταξύ των φορολογούμενων πολιτών και των δικαιούχων 
επιδομάτων.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ένα άλλο σημαντικό κεφάλαιο της νέας διακυβέρνησης θα είναι ο εκσυγχρονισμός του κράτους, έτσι 
ώστε όχι μόνο να είναι σύγχρονο και λειτουργικό, αλλά και ευέλικτο, αποτελεσματικό και ιδιαίτερα φιλικό προς 
τον πολίτη.  
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 Προς αυτή την κατεύθυνση οι προτεραιότητες της νέας διακυβέρνησης μεταξύ άλλων περιλαμβάνουν τα 
ακόλουθα: 

 Απλοποίηση των διαδικασιών στο δημόσιο τομέα.  

 Ευρεία εφαρμογή της εναλλαξιμότητας και των μετατάξεων στο δημόσιο τομέα.  

 Υιοθέτηση της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης. 

 Ενίσχυση του αισθήματος δικαίου και ταχεία απονομή της δικαιοσύνης.   

 Αλλαγή του τρόπου διορισμού σε διοικητικά συμβούλια και νευραλγικές επιτροπές του δημοσίου, ούτως 
ώστε να διασφαλίζεται η επιλογή προσώπων με βάση συγκεκριμένα κριτήρια και με θεσμοθετημένη 
διαδικασία διαβούλευσης με τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Από σήμερα μπαίνουμε σε μια νέα εποχή για την πατρίδα μας.  Μια εποχή που θα τη διακρίνει η 
διαβουλευτική δημοκρατία, ο απόλυτος σεβασμός στην αντίθετη άποψη και ιδιαίτερα στην κριτική.  Και είναι 
ακριβώς μέσα σε αυτό το πνεύμα που καλωσορίζω την κριτική που ασκήθηκε για την απουσία γυναικών από 
το Υπουργικό Συμβούλιο.  Σημειώνω όμως την επιλογή τριών καταξιωμένων κυριών σε άλλες νευραλγικές 
θέσεις που σχετίζονται με τον εκσυγχρονισμό και τη διακυβέρνηση της χώρας.  Την ίδια ώρα δεσμεύομαι 
ενώπιον του σώματος ότι μέσα από τις πολιτικές, αλλά και τις επιλογές που θα ακολουθήσουν θα επιβεβαιωθεί 
πως καμιά διάκριση δεν υφίσταται. 

 Στο σημείο αυτό δράττομαι της ευκαιρίας να κάνω ειδική αναφορά στους συμπολίτες μας Μαρωνίτες, 
Αρμένιους και Λατίνους και να επαναλάβω τη δέσμευσή μου για αναβάθμιση του καθεστώτος εκπροσώπησης 
των θρησκευτικών ομάδων.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Θέλω να απευθυνθώ προς τον απερχόμενο Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και να εκφράσω, 
παρά τις όποιες διαφωνίες μας, το βαθύ σεβασμό μου στο πρόσωπό σας, κύριε Πρόεδρε, με τις θερμότερες 
ευχές μου για ό,τι καλύτερο σε εσάς και στην οικογένειά σας.  Η μοίρα των πολιτικών, κύριε Πρόεδρε, δεν 
κρίνεται από τους παρόντες αλλά από τη νηφάλια και αδέκαστη κρίση της ιστορίας.  

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, επιτρέψετέ μου να προσφωνήσω το σώμα για τελευταία φορά με το “κυρίες 
και κύριοι συνάδελφοι” και να επαναλάβω πως απόλυτος θα είναι ο σεβασμός μου σε εσάς, τους 
εκλελεγμένους εκπροσώπους του λαού, προσδοκώντας, σε αυτή τη δύσκολη στιγμή για τη πατρίδα μας, τη 
στενή μεταξύ μας συνεργασία για το καλό της πατρίδας μας. 

 Σας ευχαριστώ θερμά. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα παρακαλέσω να παραμείνετε στις θέσεις σας, μέχρι να αποχωρήσουν 
οι φιλοξενούμενοί μας.  Ακολούθως, στο γραφείο μου θα παρακαλέσω να προσέλθουν οι κοινοβουλευτικές 
ομάδες κατά σειρά δυνάμεως, για να απευθύνουν τα συγχαρητήριά τους προς τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας. 

  Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.25 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μητσόπουλος Τάσος  

Γεωργιάδης Χάρης Μιχαηλίδης Ανδρέας 
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Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος  

∆αμιανού Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Καρογιάν Μάριος Προκοπίου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Προέδρου της Βουλής με την ευκαιρία της εγκατάστασης του νεοεκλεγέντος Προέδρου της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας κ. Νίκου Αναστασιάδη από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

2. Νενομισμένη διαβεβαίωση του νέου Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κ. Νίκου Αναστασιάδη 
ενώπιον της Βουλής και ομιλία του ενώπιον του σώματος. 

 (Την 1η Μαρτίου 2013 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της εικοστής πρώτης συνεδρίας της ∆εύτερης 
Συνόδου της ∆έκατης Βουλευτικής Περιόδου, η οποία έχει ως ακολούθως: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 7 Μαρτίου 2013, στις 4.00 μ.μ., έχει ως ακολούθως: 

           ∆ιαβεβαίωση των νέων βουλευτών. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   ---------------------------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ----------------------------------------) 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 7ης Μαρτίου 2013 

Ώρα έναρξης: 4.09 μ.μ. 

Αρ. 21 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα -το μόνο 
εναπομείναντα εκ των δύο- να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο θέμα της ημερήσιας διάταξης είναι η διαβεβαίωση των νέων 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, των κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους, 
Μαρίας Κυριακού, Νίκου Νουρή, Ρίκκου Μαππουρίδη, Πρόδρομου Προδρόμου και Αριστοτέλη Μισού. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, παρακαλώ να εγερθείτε, για να δώσετε τη νενομισμένη διαβεβαίωση.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μόνον όσοι θα δώσουν τη νενομισμένη διαβεβαίωση! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

 Θα διαβάζω τη διαβεβαίωση και θα σας παρακαλέσω να την επαναλαμβάνετε. 

 ∆ιαβεβαιώ επισήμως… 

ΝΕΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆ιαβεβαιώ επισήμως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα… 

ΝΕΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 …πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …και τους συνάδοντας αυτώ νόμους… 

ΝΕΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 …και τους συνάδοντας αυτώ νόμους… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας… 
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ΝΕΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 …και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …και της εδαφικής ακεραιότητος της ∆ημοκρατίας της Κύπρου. 

ΝΕΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 …και της εδαφικής ακεραιότητος της ∆ημοκρατίας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας συγχαίρω, σας καλωσορίζω στη Βουλή και σας εύχομαι κάθε επιτυχία 
στο έργο σας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πριν μπούμε στην ημερήσια διάταξη, θα ήθελα εκ μέρους του σώματος να αναφερθώ στην επέτειο της 
θυσίας ενός από τους κορυφαίους ήρωες του κυπριακού αγώνα, του Γρηγόρη Αυξεντίου.  Την περασμένη 
Κυριακή συμπληρώθηκαν πενήντα έξι χρόνια από την ηρωική θυσία του Σταυραετού του Μαχαιρά, στις 3 
Μαρτίου 1957.  Κυριακή ήταν και τότε, όταν «ο Γρηγόρης» πυρπόλησε «το κυπαρίσσι του», σύμφωνα με τους 
στίχους του Παντελή Μηχανικού, και «ο μαύρος δείχτης του κυπαρισσιού» χοροπηδούσε «ολόλαμπρος, φωτιά 
και φλόγα».  

 Η ηρωική μορφή του Γρηγόρη Αυξεντίου ενέπνευσε τους αγωνιστές τότε, αλλά και σήμερα εξακολουθεί 
να εμπνέει το λαό μας με τους αγώνες του και την πίστη του στην ελευθερία της Κύπρου και την προσήλωσή 
του στα πανανθρώπινα ιδανικά.  Ως ελάχιστη απόδοση τιμής στον ήρωα, τιμώντας την επέτειο της θυσίας του, 
σας καλώ σε μονόλεπτη σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη. 

 Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τιμούμε αύριο την Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας.  Στις 8 Μαρτίου 1857 πραγματοποιήθηκε στη Νέα 
Υόρκη η εξέγερση των εργατριών στα υφαντουργεία της πόλης.  Ο αγώνας των γυναικών αυτών για την 
κατοχύρωση των δικαιωμάτων τους αποτελεί απαρχή του αγώνα για χειραφέτηση των γυναικών και σταθμό για 
το παγκόσμιο γυναικείο κίνημα.  

 Στην πατρίδα μας δυστυχώς ο αγώνας αυτός συνεχίζεται ακόμη.  Αν και η Κύπρος συγκαταλέγεται 
ανάμεσα στα κράτη που πρώτα υιοθέτησαν τις κοινοτικές Οδηγίες για την ισότητα ανδρών και γυναικών στην 
εργασία, την ίση αμοιβή και μεταχείριση και την επαγγελματική κατάρτιση και ανέλιξη, με λύπη διαπιστώνουμε 
μη εφαρμογή της νομοθεσίας σε ικανοποιητικό βαθμό.  Τόσο η ελλιπής ενημέρωση όσο και η ανυπαρξία 
μηχανισμών για τη διασφάλιση της εφαρμογής του νόμου οδηγούν στην άνιση αντιμετώπιση των γυναικών 
στον εργασιακό χώρο και τις έχουν μετατρέψει στα υπ’ αριθμόν ένα θύματα της οικονομικής κρίσης.  
Παράλληλα, δεν είναι σπάνιο, ακόμη και σήμερα, η Κυπρία να θυσιάζει τη σταδιοδρομία της για χάρη της 
οικογένειας εξαιτίας της έλλειψης κρατικών δομών.  Είναι λοιπόν με ικανοποίηση που καλωσορίζω σήμερα στο 
σώμα, ανάμεσα στα νέα μέλη που έχουν ήδη δώσει τη νενομισμένη διαβεβαίωση, και μία γυναίκα.  

 Εκ μέρους όλων των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων απευθύνω χαιρετισμό προς όλες τις 
γυναίκες της Κύπρου.  Ιδιαίτερο χαιρετισμό απευθύνω προς τις μητέρες, τις συζύγους, τις αδελφές των 
αγνοουμένων, των πεσόντων και των τραυματιών της κυπριακής τραγωδίας, στις ηρωικές μας εγκλωβισμένες, 
στις γυναίκες πρόσφυγες.  Θερμό χαιρετισμό απευθύνω επίσης και σε όλες τις γυναικείες οργανώσεις του 
τόπου μας για επιτυχία στο δύσκολο αγώνα που διεξάγουν.  Ευχές βέβαια σήμερα απευθύνω και στις 
αγαπητές συναδέλφους για κάθε επιτυχία. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στα θέματα της ημερήσιας διάταξης. 

 Κεφάλαιο Πρώτο δεν υπάρχει.  

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων  Έχετε τον κατάλογο ενώπιόν σας... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Η πρόταση νόμου «Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» να μην κατατεθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο υπ’ αριθμόν; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Από τις προτάσεις νόμου η υπ’ αριθμόν 1.  Θα επανέλθουμε, γιατί πρέπει να συνεννοηθώ και με τους 
άλλους συναδέλφους της επιτροπής και μετά να κατατεθεί εν συνόλω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στη σελίδα 19, κύριε Πρόεδρε, στην τελευταία σελίδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013.  Παρακαλώ να σημειωθεί από τη γραμματεία ότι 
δεν κατατίθεται σήμερα. 

 Τα υπόλοιπα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές 
σύμφωνα με τον κατάλογο που σας έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του 
Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρίες για το έτος 2013 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.020-2013). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ 
Περιουσιών του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.021-2013). 

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

3. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.022-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Παραγραφής Αγώγιμων  
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.023-2013). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

5. Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.024-2013). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

6. Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας 
Ένωσης Προσφύγων του 2013 Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.025-2013). 

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

7. Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2013 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.026-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. O περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) 
κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό 
(Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.027-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

9. Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  
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Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.028-2013). 

10. Ο περί Φορέα (Ίδρυση και Λειτουργία) 
∆ιασφάλισης και Πιστοποίησης Ποιότητας 
της Ανώτερης Εκπαίδευσης Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.029-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας 

11. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.030-2013). 

Υγείας  Υγείας 

12. Ο περί της Σύμβασης κατά του Εγκλήματος 
μέσω του ∆ιαδικτύου (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.031-2013). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

13. Ο περί της Νομικής Ισχύος και Επέκτασης 
της Εφαρμογής Κλαδικών Συλλογικών 
Συμβάσεων Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.032-2013). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

14. O περί Χώρων Κράτησης Απαγορευμένων 
Μεταναστών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.033-2013). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών 

15. Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής 
Υπηρεσιών Ασφάλειας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.034-2013). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

16. Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.035-2013). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

17. Ο περί Ερευνητικών Επιτροπών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.036-2013). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

18. Ο περί Υφυπουργών της ∆ημοκρατίας 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.037-2013). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

19. Ο περί Εκχωρήσεως της Ενασκήσεως των 
Εξουσιών των Απορρεουσών εκ τινός 
Νόμου, (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.038-2013). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

20. Ο περί της Όγδοης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.039-2013). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

21. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.002-2013). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

22. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
- Θέση Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.003-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού Νομικών  

23. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή, Πρώτου Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας και Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας)  
Κανονισμοί του 2013. 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Νομικών 
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(Αρ. Φακ. 23.03.050.004-2013). 

24. Οι περί Ηλεκτρονικών Υπογραφών (Παροχή 
Υπηρεσιών Αναγνωρισμένης Πιστοποίησης) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.005-2013). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών 

25. Οι περί Καθορισμού Πληρωτέων 
∆ικαιωμάτων για τη χρήση του Κεκλιμένου 
Ανέλκυσης/Καθέλκυσης Σκαφών στο 
Αλιευτικό Καταφύγιο Ζυγίου Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.006-2013). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

26. Οι περί Αποκαταστάσεως Καταδικασθέντων 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.007-2013). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

27. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για 
την Υδατοπρομήθεια των καθορισμένων 
περιοχών Ψεματισμένου, Ζυγίου, Μαρί και 
Ακτής του Κυβερνήτη, του χωριού 
Πεντάκωμο (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.008-2013). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

28. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση 
Νέου Παραρτήματος, Νέων Σχολών και 
Τμημάτων κατά Σχολή, Προσφορά Νέων 
Προγραμμάτων Σπουδών και Προσφορά 
∆ιαπανεπιστημιακών Προγραμμάτων 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

29. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.010-2013). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

30. Οι περί Προξενικών Τελών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.011-2013). 

Εξωτερικών Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

31. Οι περί των Ταμείων Επαγγελματικών 
Συνταξιοδοτικών Παροχών Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.012-2013). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

32. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

33. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας -  Θέση 
Λειτουργού Λογιστηρίου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

34. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών Πόρων των Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Νομικών  

35. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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36. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο 
Ευημερίας Προσωπικού) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

37. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

38. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
3) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

39. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων 
και Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, 
της Ενέργειας, των Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Αναθέτουσες 
Αρχές του Κράτους) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ μέρους 
του Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

40. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και 
Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.026-2011). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

41. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Γλώσσες ∆ιδασκαλίας) Κανονισμοί 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.041-2011). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

42. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

Υγείας  Νομικών  

43. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

44. Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών 
Ανάκτησης Κόστους των Υπηρεσιών 
Ύδατος Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

45. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων 

46. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την 
Άσκηση των Καθηκόντων Ορισμένων 
Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών 
∆ραστηριοτήτων τους (∆ιαδικασία Έρευνας 
και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως  

 

 

 

 

47. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  
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2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.108-2011). 

48. Οι περί Θεσπίσεως Εθνικών Μέτρων για την 
Υγιεινή Παραγωγή και ∆ιάθεση στην Αγορά 
ορισμένων Τροφίμων Ζωικής Προέλευσης 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.028-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

 

49. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

Υγείας  Νομικών  

50. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.040-2012). 

Υγείας  Νομικών  

51. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέση 
Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.043-2012). 

Υγείας  Νομικών  

52. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - 
Θέση Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

Οικονομικών  Νομικών  

53. Οι περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας θέσεις που προκύπτουν από 
την εγκριθείσα αναδιοργάνωση του 
οργανισμού και την εφαρμογή των Νόμων 8 
του 2002, 1 του 2007 και 38(ΙΙ) του 2007 - 
Βοηθός Λογιστικός Λειτουργός, Λειτουργός 
Λογιστηρίου, Επιθεωρητής Λογαριασμών, 
∆ειγματολήπτης Α΄, Λειτουργός Ποιότητας 
και ∆ειγματοληψιών, Επιθεωρητής Ελέγχου, 
Επιθεωρητής Ελέγχου Α΄, Βοηθός 
Γραμματειακός Λειτουργός, Γραμματειακός 
Λειτουργός και Ανώτερος Τεχνικός Χημείου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.059-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

54. Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες 
και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.062-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

55. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

56. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση 
Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

57. Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών 
Προϊόντων - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.067-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

58. Οι περί Ταμείου Προνοίας των Τακτικών 
Εργατών της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.068-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 
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59. Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων 
και Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.069-2012). 

Υγείας  Υγείας  

60. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - 
Θέση Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή Μεταφορών 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών  

61. Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (∆ιαδικασία 
∆ιορισμού και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.079-2012). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

62. Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
(Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.082-2012). 

Υγείας  Υγείας  

63. Έκθεση του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, ημερομηνίας 
1ης Φεβρουαρίου 2013, σύμφωνα με το 
άρθρο 18(2) του περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
της ∆ημοκρατίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου αρ. 74 του 1988. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

64. Έκθεση για μεταφορά πιστώσεων από τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών 
σύμφωνα με το άρθρο 4(3) του περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών Νόμου του 2012.  
[Ν. αρ. 16(II)/2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Κυπριακό Οργανισμό 
Αγροτικών Πληρωμών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

65. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού προς 
τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, 
σύμφωνα με τα άρθρα 4(1) και (2) του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού του 2012 Νόμου 
του 2012.  
[Ν. αρ. 24(ΙΙ)/2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

66. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προς 
την Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού, σύμφωνα με το άρθρο 4 του 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου 
του 2012 Νόμου του 2012.  
[Ν. αρ. 9(ΙΙ)/2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

67. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (Αρ. 121, 122, 
124, 125, 127, 128, 129, 130, 131, 132 και 
133) του 2012 αποσταλέντα από το 
Υπουργείο Οικονομικών στις 5 Μαρτίου 
2013, σύμφωνα με το εδάφιο (1) του 
άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του 
2012 Νόμου του 2011.  
[Ν. αρ. 53(ΙΙ)/ 2011]. 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ανάπτυξης Ηλεκτρισμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.009-2013). 

Νίκο Νικολαΐδη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

2. Ο περί Ωφελημάτων (Πρόεδρος και 
Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας, Πρόεδρος 
και Αντιπρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων) (Καταργητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.010-2013). 

Γιώργο Περδίκη  
εκ μέρους του  
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.399, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι λωρίδα δασικής γης κρατικής ιδιοκτησίας που βρίσκεται μεταξύ της παραλίας 
του κόλπου Πόλης Χρυσοχούς και της ανάπτυξης της Λίμνης, η οποία έχει χαρακτηριστεί, σύμφωνα με την 
ευρωπαϊκή Οδηγία προστασίας των οικοτόπων, ως περιοχή προστασίας της φύσης “Natura 2000”, έχει 
εκμισθωθεί πρόσφατα σε ιδιωτική εταιρεία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν αληθεύει αυτή η 
πληροφορία και, αν ναι, ποιοι είναι οι όροι της εκμίσθωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.400, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, σύμφωνα με έρευνα του εθελοντικού οργανισμού “Reaction”, υπάρχει σοβαρό 
θέμα με την ασφάλεια και τη συντήρηση των ελαστικών των αυτοκινήτων και των φορτηγών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γίνονται επαρκείς 
έλεγχοι για τη συντήρηση και την καλή κατάσταση των ελαστικών των οχημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.401, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος θα συγκαλούσε 
σύσκεψη όλων των εμπλεκόμενων φορέων, για να επανεξεταστεί το ενδεχόμενο υποβολής αίτησης από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία για το πρόγραμμα επισιτιστικής βοήθειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει συγκαλέσει 
σύσκεψη των εμπλεκόμενων φορέων και αν έχει αποφασιστεί όπως η Κυπριακή ∆ημοκρατία επωφεληθεί από 
το πιο πάνω πρόγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.402, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από το σωματείο “Κοινότητα Ελλήνων Πολιτών Κύπρου” ότι, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του περί Εθνικής Φρουράς Νόμου [Ν. 19(Ι) του 2011] αριθμός αγοριών που είναι τέκνα Ελλήνων 
υπηκόων εξ αρρενογονίας υποχρεώνεται να υπηρετήσει μειωμένη στρατιωτική θητεία έξι (6) μηνών [Άρθρο 
21(Ι)(γ)(ii)].  Συνεπώς, παιδιά που κατέχουν ελληνική υπηκοότητα αλλά δικαιούνται την κυπριακή υπηκοότητα 
εκ μητρογονίας είναι υποχρεωμένα να καταταχθούν στον Ελληνικό Στρατό, αλλά και στην Εθνική Φρουρά στην 
Κύπρο. Σημειώνεται ωστόσο ότι στις 25 Ιουνίου 2012 η συγκεκριμένη διάταξη κηρύχθηκε άκυρη, παράνομη και 
αντισυνταγματική από το Ανώτατο ∆ικαστήριο (Συνδικαζόμενες Υποθέσεις Αρ. 643/2012 και 790/2012) στο 
οποίο προσέφυγε οικογένεια Ελλήνων υπηκόων. Το Υπουργείο Άμυνας της Κύπρου δήλωσε ότι θα υποβάλει 
έφεση κατά της απόφασης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει σε τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας, έτσι που τα παιδιά αυτά να μην υποχρεώνονται σε 
κατάταξη στην Εθνική Φρουρά.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.403, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι κατά το 2013, στα πλαίσια της προγραμματιζόμενης αναβάθμισης της 
προνοσοκομειακής φροντίδας που παρέχεται στους συνανθρώπους μας, θα εργοδοτηθούν για πρώτη φορά 
καταρτισμένοι διασώστες ως πλήρωμα ασθενοφόρων. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να 
καταθέσει νομοθεσία και κανονισμούς που θα διέπουν την εξασφάλιση ποιοτικής προνοσοκομειακής φροντίδας 
για τους Κυπρίους πολίτες. Ειδικότερα, θέλουμε να μάθουμε πότε θα ρυθμιστεί το θέμα της κατάρτισης των 
ατόμων που στελεχώνουν ασθενοφόρα τόσο των δημόσιων όσο και των ιδιωτικών νοσοκομείων και πότε θα 
τερματιστεί η πολιτική εργοδότησης ανειδίκευτου προσωπικού για στελέχωση ασθενοφόρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.404, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσα 
αγοραπωλητήρια έγγραφα για τα οποία δεν έχει ακόμη εκδοθεί τίτλος ιδιοκτησίας είναι κατατεθειμένα στο 
Κτηματολόγιο και ποια είναι η αξία της αντίστοιχης ακίνητης ιδιοκτησίας που αγοράστηκε. Επιπλέον, πόσοι 
τίτλοι ιδιοκτησίας έχουν εκδοθεί χωρίς ακόμη να έχουν παραληφθεί από τους αγοραστές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.405, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση: Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.406, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
που καθυστερεί η παραχώρηση της κρατικής οικονομικής βοήθειας για το ίδρυμα “Η Θεοτόκος” στα Πολεμίδια 
και πότε υπολογίζεται να δοθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.407, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας πληροφορήσει κατά πόσο έχει διεξαχθεί 
οποιαδήποτε έρευνα από το αρμόδιο υπουργείο σχετικά με τις καταγγελίες για αυξημένο αριθμό γεννήσεων με 
καισαρική τομή στο Μακάρειο Νοσοκομείο. Εδώ και ένα χρόνο γίνονται καταγγελίες από νοσηλευτές σε σχέση 
με την αύξηση των καισαρικών, οι οποίες αδικαιολόγητα προγραμματίζονται σε μη εργάσιμο χρόνο. 
Παρακαλούμε όπως μας ενημερώσετε τι στην πραγματικότητα συμβαίνει με το συγκεκριμένο θέμα και αν είναι 
δικαιολογημένες οι ανησυχίες των νοσηλευτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.408, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει για το εξής θέμα: 

 Το Υπουργείο Υγείας έχει δημιουργήσει τέσσερις σταθμούς ασθενοφόρων σε διάφορες περιοχές της 
Κύπρου, τους οποίους έχει εξοπλίσει. Για τη στελέχωση των σταθμών αυτών έχει εκπαιδευτεί προσωπικό με 
έξοδα του κράτους. Η αναδιοργάνωση της Υπηρεσίας Ασθενοφόρων και η άμεση λειτουργία των τεσσάρων 
σταθμών θα έχει ως αποτέλεσμα τη διάσωση ανθρώπινων ζωών. 

 Το Υπουργείο Υγείας σε ερώτησή μου κατά τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού έδωσε 
ξεκάθαρη απάντηση και ανέδειξε την κρισιμότητα του θέματος, επιμένοντας ότι είναι πολύ σημαντικό να 
προσληφθούν άμεσα είκοσι τέσσερις εκπαιδευμένοι διασώστες. 

 Περιμένω από τον αρμόδιο υπουργό να μου απαντήσει τι προτίθεται να πράξει για το συγκεκριμένο 
θέμα και γιατί παρατηρείται τόσο μεγάλη καθυστέρηση στη λήψη απόφασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.409, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από ενημερωτική επιστολή του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 
16 Φεβρουαρίου 2012, με αρ. φακ. 12.03.07, πληροφορήθηκα ότι εκκρεμούσαν προς εξέταση από την αρμόδια 
Συμβουλευτική Επιτροπή ∆ιαχείρισης Αποβλήτων πέντε αιτήσεις που είχαν υποβληθεί για συλλογή και 
μεταφορά χρησιμοποιημένων τηγανελαίων. Παράλληλα, ενημερώθηκα ότι ο υπουργός προωθούσε είτε την 
έκδοση σχετικών κανονισμών για περαιτέρω ρύθμιση των θεμάτων που αφορούν τα τηγανέλαια είτε την 
έκδοση διατάγματος με γενικούς και ειδικούς όρους για τα τηγανέλαια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν εξεταστεί 
από την αρμόδια Συμβουλευτική Επιτροπή ∆ιαχείρισης Αποβλήτων οι πέντε αιτήσεις που είχαν υποβληθεί για 
συλλογή και μεταφορά χρησιμοποιημένων τηγανελαίων και ποια ήταν τα αποτελέσματα της εξέτασης των 
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αιτήσεων αυτών. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε 
ποιο στάδιο βρίσκεται είτε η έκδοση των σχετικών κανονισμών είτε η έκδοση του σχετικού διατάγματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.410, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα ανακοινώθηκε ότι η Τουρκία έχει συνεισφέρει εκατό χιλιάδες δολάρια για τη λειτουργία της 
∆ιερευνητικής Επιτροπής για τους Αγνοουμένους. Παράλληλα, έχω πληροφορηθεί ότι η κυβέρνηση της 
Τουρκίας έχει συνολικά συνεισφέρει τα τελευταία έξι χρόνια στη ∆ιερευνητική Επιτροπή για τους Αγνοούμενους 
το συνολικό ποσό των 637.000 δολαρίων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ποσό που έχει 
συνεισφέρει η Κυπριακή ∆ημοκρατία τα τελευταία έξι χρόνια, καθώς και από ποιους άλλους οργανισμούς και 
ιδιώτες έχει δεχθεί εισφορές η ∆ιερευνητική Επιτροπή για τους Αγνοουμένους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.411, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών από το κοινοτικό συμβούλιο Λιβερών της επαρχίας Κερύνειας 
αναφορικά με τη συνεχιζόμενη καταστροφή του φυσικού περιβάλλοντος στην κατεχόμενη αυτή περιοχή, η 
οποία έχει επιλεγεί, στα πλαίσια του προγράμματος Life, ως περιοχή που πληρεί τα κριτήρια για ένταξη στο 
ευρωπαϊκό δίκτυο προστατευόμενων περιοχών “Natura 2000”. Η μέχρι σήμερα μη συμπερίληψη της περιοχής 
στο δίκτυο “Natura 2000” έγκειται στο γεγονός ότι στα κατεχόμενα δεν εφαρμόζεται το ευρωπαϊκό κεκτημένο. 
Το κοινοτικό συμβούλιο Λιβερών καταγγέλλει ότι εκσκαπτικά μηχανήματα εισέβαλαν σε πανοραμική και 
πανέμορφη περιοχή της κοινότητας Λιβερών, με αποτέλεσμα την εκχέρσωση των φυσικών οικοτόπων, την 
εκρίζωση σπάνιων και προστατευόμενων ειδών χλωρίδας και την καταστροφή ή εκδίωξη απειλούμενων ειδών 
πανίδας που προστατεύονται από την κυπριακή νομοθεσία, ευρωπαϊκές νομοθεσίες και διεθνείς συμβάσεις. Οι 
δραστηριότητες αυτές είχαν καταστροφικές και μη αναστρέψιμες συνέπειες για τη φυσική και πολιτιστική 
κληρονομιά του τόπου. Η εγκληματική οικολογική καταστροφή ξεκίνησε από τις αρχές του Νοεμβρίου του 2012 
και συνεχίζεται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις 
οποίες έχει προβεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία, για να σταματήσει αυτή η οικολογική καταστροφή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.412, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά τη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 
2012, για το θέμα “Η ανάγκη προστασίας της περιοχής Λίμνης στην Πόλη Χρυσοχούς από δραστηριότητες, 
επεμβάσεις και προγραμματιζόμενα έργα με περιβαλλοντικές επιπτώσεις για την περιοχή και τους κατοίκους” 
κατατέθηκε παράπονο από τους κοινοτάρχες της περιοχής Πόλης Χρυσοχούς ότι στην περιοχή της παραλίας 
της Λίμνης και συγκεκριμένα στην περιοχή της αποβάθρας παραμένουν υπόλοιπα των αποβλήτων της 
μεταλλευτικής δραστηριότητας που προηγήθηκε προ δεκαετιών, καθώς και κάποια ετοιμόρροπα κτίρια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
σχεδιασμός για τον καθαρισμό της παραλίας και την επιδιόρθωση των κτισμάτων στην αποβάθρα της Λίμνης 
Πόλης Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.413, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη επιστολή του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με 
ημερομηνία 3 Μαΐου 2012 και αρ. φακ. 2.08.06, πληροφορήθηκα ότι η Υπηρεσία Μεταλλείων θα συνέχιζε να 
διενεργεί τακτικές επιθεωρήσεις στο χώρο παράνομης λατόμησης στην περιοχή Τερέτια του Λυθροδόντα, 
ούτως ώστε να διασφαλιστεί ότι η παράνομη λατόμηση δε θα συνεχιζόταν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Υπηρεσία 
Μεταλλείων συνέχισε τις τακτικές επιθεωρήσεις και κατά πόσο έχει τερματιστεί οριστικά η παράνομη λατόμηση 
στην περιοχή Τερέτια στο Λυθροδόντα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.414, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Φεβρουάριο του 2008 το Υπουργικό Συμβούλιο, υπό την προεδρία του Τάσσου Παπαδόπουλου, 
ενέκρινε την πρόταση για τη μετατροπή του Μουσείου Αγώνος σε Ίδρυμα Μουσείου Αγώνος, το καταστατικό 
όμως για τη λειτουργία του ιδρύματος δεν είχε κατατεθεί και έτσι το ίδρυμα δεν μπορούσε να ξεκινήσει τη 
λειτουργία του. Όπως πληροφορήθηκα, υπήρξαν διαφωνίες από μέρους των συνδέσμων αγωνιστών και έτσι 
το καταστατικό δεν μπορούσε να προωθηθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση. Το Μουσείο Αγώνος αυτή 
τη στιγμή βρίσκεται παραμελημένο και δεν υπάρχει άτομο το οποίο να μπορεί να κάνει μια σωστή ξενάγηση 
στο χώρο. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προωθήσει το καταστατικό του Ιδρύματος Μουσείου Αγώνος στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση, ώστε το 
μουσείο να ξεκινήσει και πάλι να λειτουργεί και να μπορούν να το επισκέπτονται οι μαθητές και να μαθαίνουν 
για τον ηρωισμό των αγωνιστών της ΕΟΚΑ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.415, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το περιστατικό θανάτου των γάτων στις Κεντρικές Φυλακές μετά από 
δηλητηρίαση. Η δηλητηρίαση των γάτων παραβιάζει το νόμο περί Ευημερίας των Ζώων και δείχνει την έλλειψη 
πολιτισμού και παιδείας που υπάρχει στη χώρα μας στα θέματα σεβασμού των δικαιωμάτων των ζώων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξεταστεί η 
υπόθεση δηλητηρίασης των γάτων στις Κεντρικές Φυλακές από τις αρμόδιες αρχές και αν έχουν αποδοθεί οι 
ποινικές ευθύνες σε αυτούς που προέβησαν στις δολοφονικές αυτές πράξεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.416, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους έχει δοθεί παράταση για την παραχώρηση του επιδόματος τέκνου για το 2012, για τον αριθμό 
των ατόμων που υπέβαλαν αίτηση κατά το μήνα Ιανουάριο και πόσοι από αυτούς είναι μη Κύπριοι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.417, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
ισχύσουν οι ίδιες χρονικές προθεσμίες για υποβολή αιτήσεων για μερική απασχόληση στα Επιμορφωτικά 
Κέντρα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για τη σχολική χρονιά 2013-2014 όπως κατά την περσινή 
χρονιά 2012-2013, έτσι ώστε να μπορέσουν να υποβάλουν αίτηση και οι τελειόφοιτοι πανεπιστημίου. Να 
σημειωθεί ότι για την περασμένη σχολική χρονιά 2012-2013 η περίοδος υποβολής αιτήσεων ήταν από τις 26 
Ιουνίου μέχρι τις 10 Ιουλίου 2012.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.418, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η τοπιοτέχνηση (επιδιόρθωση δρόμων και πεζοδρομίων και τοποθέτηση φωτισμού) στις εισόδους 
του συνοικισμού αυτοστέγασης ΑΗΚ ∆εκέλειας και πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί το έργο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.419, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να παραχωρηθεί η κατοικία που βρίσκεται δίπλα από την εκκλησία του συνοικισμού αυτοστέγασης ΑΗΚ 
∆εκέλειας στην εν λόγω εκκλησία για δημιουργία κατηχητικού σχολείου και για άλλες εκκλησιαστικές 
δραστηριότητες και, εάν ναι, πότε μπορεί να δοθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.420, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
που καθυστερεί η παραχώρηση των έξι διαθέσιμων προσφυγικών οικοπέδων στο συνοικισμό αυτοστέγασης 
ΑΗΚ ∆εκέλειας, κατά πόσο υπάρχουν ακόμα προβλήματα ή ενστάσεις, και, εάν αυτά έχουν ξεπεραστεί, πότε 
υπολογίζεται να παραχωρηθούν τα οικόπεδα. Επιθυμώ να σας αναφέρω ότι υπάρχουν νεαρά ζευγάρια τα 
οποία επιθυμούν να ξεκινήσουν την ανέγερση της νέας τους κατοικίας, αρκεί μόνο να τους δοθεί οικόπεδο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.421, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους δεν έχει παραχωρηθεί η οικονομική βοήθεια στους πρόσφυγες για την επιδιόρθωση των 
κατοικιών τους στην Γ΄ Φάση του συνοικισμού αυτοστέγασης ΑΗΚ ∆εκέλειας, οι οποίες ανεγέρθηκαν στο 
χρονικό διάστημα που αυτοί δικαιούνται την εν λόγω βοήθεια, και πότε υπολογίζεται να τους δοθεί η βοήθεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.422, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Κατά την τελευταία γραπτή ενημέρωση που είχαμε για το πιο κάτω θέμα από τον αρμόδιο υπουργό 
μάς αναφέρθηκε ότι βρίσκεται σε επαφή με το Γεωπονικό Πανεπιστήμιο Αθηνών για την ολοκλήρωση της 
επιστημονικής μεθοδολογίας. Έκτοτε δεν υπήρξε καμία ενημέρωση από πλευράς του υπουργείου και εκκρεμεί 
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η όλη προσπάθεια για ταυτοποίηση του κυπριακού δυόσμου, δεδομένης μάλιστα της αυξημένης ανάγκης 
χρήσης του δυόσμου στο κυπριακό χαλλούμι ως απαραίτητου συστατικού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η ταυτοποίηση του κυπριακού δυόσμου, αν έχουν γίνει συγκεκριμένα βήματα και ποια είναι 
αυτά, πώς περαιτέρω προτίθεται να προχωρήσει, καθώς και για το σχετικό χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.423, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η 
πολυκατοικία στην οδό Βουκεφαλίας 34 στις Καμάρες III Λάρνακας βρίσκεται σε τουρκοκυπριακή γη και, αν 
ναι, κατά πόσο θα απαλλοτριωθεί και σε ποιο στάδιο βρίσκεται η σχετική διαδικασία. Αν όχι, πότε υπολογίζεται 
να παραχωρηθούν τα πιστοποιητικά μίσθωσης και τα αντίστοιχα αντισταθμιστικά οικόπεδα στους πρόσφυγες 
διαμένοντες της εν λόγω πολυκατοικίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.424, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι ο ΚΟΤ έχει αρνηθεί στην Εταιρεία Τουριστικής Ανάπτυξης και Προβολής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου να συμμετάσχει με δικό της περίπτερο σε τουριστική έκθεση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το εν 
λόγω περιστατικό και για τους λόγους της άρνησης του ΚΟΤ στο πιο πάνω αίτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.425, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Πόσα κέντρα ημερήσιας φροντίδας για ενήλικα άτομα με ειδικές ανάγκες λειτουργούν παγκύπρια 
(αναλυτικά για κάθε επαρχία); 

2. Ποιες είναι συγκεκριμένα οι ειδικές ανάγκες των ατόμων που απευθύνονται στο κάθε κέντρο ξεχωριστά; 

3. Πόσα από αυτά τα κέντρα επιχορηγούνται από το κράτος; Να δοθεί αναλυτικά ο κατάλογος των κέντρων 
αυτών, καθώς και το ποσό της επιχορήγησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.426, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια διαδικασία 
ακολουθείται στην επιλογή ιατρικών κέντρων με σκοπό την αποστολή ασθενών στο εξωτερικό και με ποια 
κριτήρια επιλέγονται αυτά τα κέντρα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.427, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Έχουμε γίνει δέκτες πολλών παραπόνων όσον αφορά τα πιστοποιητικά που πρέπει να προσκομίσουν 
οι μονογονεϊκές οικογένειες στο τμήμα του αρμόδιου υπουργείου με τη συμπλήρωση του νέου εντύπου για 
καταβολή του μονογονεϊκού επιδόματος. Συγκεκριμένα, ζητείται από τους αιτητές να παρουσιάσουν βεβαίωση 
από τους οικείους κοινοτάρχες ότι δε συμβιώνουν. Βάσει ποιας απόφασης ακολουθείται η συγκεκριμένη 
πρακτική; Από πότε οι κοινοτάρχες έχουν την αρμοδιότητα διερεύνησης και έκδοσης τέτοιων βεβαιώσεων; 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο 
πάνω, καθώς και για τη νέα διαδικασία συμπλήρωσης αιτήσεων για το μονογονεϊκό επίδομα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.428, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Τι μέτρα λαμβάνει το κράτος για αντιμετώπιση της ασθένειας “Nosema Ceranae” στον τομέα της 
μελισσοκομίας; 

2. Το κράτος λαμβάνει προληπτικά μέτρα για αντιμετώπιση της έλευσης και τυχόν εξάπλωσης του 
σκαθαριού “Aethina Tumida” στην Κύπρο για προστασία της μελισσοκομίας; Επιπλέον, υπάρχει ένδειξη 
παρουσίας του στην Κύπρο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.429, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
που δεν έχει επιδιορθωθεί το αλεξικέραυνο που βρίσκεται στο μιναρέ στην περιοχή Μουττάλλου στην Πάφο και 
πότε υπολογίζεται να γίνει αυτό, ώστε να μην κινδυνεύουν κατοικίες στην εν λόγω περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.430, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κάποιοι ασυνείδητοι συνηθίζουν να ρίχνουν ψόφια ζώα μέσα στο φράγμα της 
Άχνας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι αρμόδιες αρχές 
έχουν διεξαγάγει όλες τις έρευνες και έχουν εντοπίσει τους παρανομούντες που διαπράττουν την πράξη αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.431, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει με τροποποίηση της νομοθεσίας, έτσι ώστε να μην επιτρέπεται ο διορισμός πρώην αξιωματούχων 
αστυνομικών ως ποινικών ανακριτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.432, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα ∆ασών προωθεί την ετοιμασία εξειδικευμένης νομοθεσίας, που θα 
ρυθμίσει πιο αποτελεσματικά την εμπορία και τη διάθεση ξυλείας και προϊόντων του ξύλου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η ετοιμασία της νέας νομοθεσίας και πότε αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.433, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι ιδιοκτήτες διατηρητέων σπιτιών, τα οποία 
αναπαλαιώθηκαν, εξαιτίας της μη έγκαιρης καταβολής των επιχορηγήσεων. Οι ιδιοκτήτες των διατηρητέων 
σπιτιών εξασφάλισαν δάνεια και εξαιτίας της μη έγκαιρης καταβολής των επιχορηγήσεων δεν μπορούν να τα 
αποπληρώσουν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
καταβληθούν οι οφειλόμενες επιχορηγήσεις στους ιδιοκτήτες διατηρητέων σπιτιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.434, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην έκθεση του Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το παράπονο με αρ. Α/Π 1411/2012, αναφορικά 
με τη λειτουργία δύο εργοστασίων στην οικιστική περιοχή της κοινότητας Πέρα Χωρίου Νήσου, αναφέρονται τα 
εξής: “Στις 17 Ιουνίου 2008 έγιναν από το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας ενδεικτικές μετρήσεις και φάνηκε ότι 
ο μέσος όρος συγκέντρωσης εκπεμπόμενων πτητικών οργανικών ενώσεων ήταν 346 mg C/m3, ενώ το 
επιτρεπόμενο όριο εκπομπής είναι 150 mg C/m3. Σύμφωνα με το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, επειδή οι μετρήσεις ήταν προκαταρκτικές, δε λήφθηκαν δικαστικά μέτρα κατά της 
εταιρείας για την υπέρβαση του ορίου εκπεμπόμενων ρύπων. Όμως το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας ζήτησε 
από την εταιρεία την κατασκευή δειγματοληπτικών θυρίδων και εξέδρας πρόσβασης σε αυτές, για να καταστεί 
δυνατή η διεξαγωγή κανονικών μετρήσεων. Η άδεια εκπομπής αέριων αποβλήτων ανανεώθηκε από την 1η 
Μαρτίου 2012 και έχει ισχύ από τότε και για τα επόμενα τέσσερα χρόνια. Ωστόσο, η εταιρεία δεν έχει ακόμα 
συμμορφωθεί με την πιο πάνω υπόδειξη του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας και, όπως ανέφερε ο γενικός 
διευθυντής του υπουργείου στο δικηγόρο των παραπονουμένων, το τμήμα προωθεί τη λήψη δικαστικών 
μέτρων εναντίον της εταιρείας, ενώ δεν έγιναν μέχρι και το τέλος Οκτωβρίου 2012 μετρήσεις των 
εκπεμπόμενων ρύπων από το εργοστάσιο.” 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιες είναι οι πτητικές ενώσεις που ανιχνεύθηκαν στις εκπομπές των ρύπων; 

2. Γιατί εκδόθηκε άδεια εκπομπής αέριων αποβλήτων την 1η Μαρτίου 2012, αφού το εργοστάσιο δε 
συμμορφώθηκε με τις υποδείξεις του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας για κατασκευή 
δειγματοληπτικών θυρίδων και εξέδρας πρόσβασης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.435, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Οργάνωση Παραπληγικών Κύπρου καταγγέλλει πως στην πτέρυγα των 
τετραπληγικών και παραπληγικών ατόμων του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας φιλοξενούνται ασθενείς με 
προβλήματα που δε σχετίζονται με τετραπληγία ή παραπληγία, υποβαθμίζοντας έτσι το επίπεδο υπηρεσιών 



1317 

 

που προσφέρονται στα τετραπληγικά και παραπληγικά άτομα λόγω αυξημένου φόρτου εργασίας του 
προσωπικού. Παράλληλα, σύμφωνα με την καταγγελία της οργάνωσης, δεν υπάρχει γιατρός σε εφημερία στις 
μη εργάσιμες μέρες, με αποτέλεσμα να μη γίνεται εισαγωγή στην πτέρυγα, γιατί οι ίδιοι οι γιατροί φοβούνται ότι 
δε θα υπάρχει κάποιος να τους παρακολουθεί τα απογεύματα και τα βράδια. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να υπάρξει λύση στα προβλήματα που αντιμετωπίζει η πτέρυγα των 
παραπληγικών και τετραπληγικών ατόμων του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.436, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από την επιτροπή αγώνα κατοίκων της οδού Πάτμου στο Στρόβολο σχετικά με το 
κυκλοφοριακό πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι της οδού Πάτμου. Σύμφωνα με την πληροφόρηση 
που είχα, ο Κεντρικός Φορέας Επίλυσης Κυκλοφοριακών Προβλημάτων αναγνώρισε την οξύτητα του 
προβλήματος και συμφώνησε με την αναγκαιότητα λήψης μέτρων για την απάμβλυνσή του. Επιπλέον, η 
επιτροπή αγώνα κατοίκων της οδού Πάτμου στο Στρόβολο εισηγείται την άμεση απαγόρευση της διακίνησης 
φορτηγών και λεωφορείων από την οδό Πάτμου, γιατί δημιουργείται συμφόρηση που θέτει σε κίνδυνο τη ζωή 
και την ασφάλεια των περιοίκων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να μειωθεί το κυκλοφοριακό πρόβλημα στην οδό Πάτμου, και αν προτίθεται 
να απαγορεύσει τη διακίνηση λεωφορείων και φορτηγών στη συγκεκριμένη οδό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.437, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε μονοπάτι που οδηγεί από τον Πομό στο φράγμα του Πομού στην Πάφο 
κάποιοι ασυνείδητοι προέβησαν στην κοπή δέντρων τα οποία βρίσκονταν πλησίον του ποταμού.  Η περιοχή 
στην οποία βρίσκονταν τα δέντρα δεν είναι μέσα σε κρατικό δάσος, αλλά, επειδή βρίσκονταν σε κοίτη ποταμού, 
είναι κρατική περιουσία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει διερευνηθεί το 
πιο πάνω περιστατικό, αν έχουν βρεθεί οι δράστες και ποιες οι ποινές που τους επιβλήθηκαν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.438, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Σε συνέχεια προηγούμενης κοινοβουλευτικής ερώτησης, με αρ. φακ. 23.06.010.02.163, ημερομηνίας 9 
Οκτωβρίου 2012, αναφέρομαι στην πρακτική που ακολουθείται από τις επιχειρήσεις της αστυνομίας με τη 
βοήθεια “συνεργατών”, αφενός για τον εντοπισμό και την ποινική δίωξη μαστροπών ή διακινητών, με σκοπό 
την πάταξη του φαινομένου της πορνείας, και αφετέρου για τη διάσωση πιθανών θυμάτων εμπορίας και 
εκμετάλλευσης προσώπων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Ποιες εγκύκλιοι υπάρχουν για τον τρόπο διεξαγωγής τέτοιων επιχειρήσεων με τους “συνεργάτες” της 
αστυνομίας και σε ποιο βαθμό τηρούνται; Παρακαλώ να κατατεθούν οι εγκύκλιοι αυτές. 

2. Υπάρχει εγχειρίδιο αναγνώρισης θυμάτων εμπορίας και, εάν ναι, αυτό τηρείται; Παρακαλώ να κατατεθεί. 

3. Τι γίνεται σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες σε σχέση με το θέμα αυτό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.439, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στην επισυναπτόμενη ανακοίνωση της Οργάνωσης Παραπληγικών Κύπρου αναφέρεται η δυσκολία 
των ατόμων με αναπηρίες να εξυπηρετηθούν από το σύστημα δημόσιων μεταφορών, αφού τα λεωφορεία που 
χρησιμοποιούνται δεν είναι προσβάσιμα. Κάτι τέτοιο συνιστά παραβίαση της αρχής της ισότητας και των 
κατοχυρωμένων σε εθνικό, ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο δικαιωμάτων των ατόμων με αναπηρίες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πιο πάνω θέμα 
και τους πιθανούς τρόπους επίλυσής του, με σκοπό την ίση απόλαυση όλων των ανθρώπινων δικαιωμάτων 
και θεμελιωδών ελευθεριών και από τα άτομα με αναπηρίες.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.440, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο 
υπάρχει μεγάλη καθυστέρηση στην πληρωμή των εκπαιδευτικών του Προαιρετικού Ολοήμερου Σχολείου και 
των εκπαιδευτών των Επιμορφωτικών Κέντρων. 

 Ποιοι είναι οι λόγοι της καθυστέρησης, από τη στιγμή που έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία πρόσληψης 
των εκπαιδευτικών και των εκπαιδευτών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.441, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους σημειώνεται καθυστέρηση στην έκδοση των τίτλων ιδιοκτησίας για τις κατοικίες των 
προσφύγων στην Α΄, Β΄ και Γ΄ Φάση του συνοικισμού αυτοστέγασης στην Αγία Βαρβάρα Λευκωσίας, σε ποιο 
σημείο βρίσκεται η διαδικασία και πότε υπολογίζεται να παραχωρηθούν οι τίτλοι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.442, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
παραχωρηθούν επιπρόσθετες ποσότητες νερού στην κοινότητα Αυδήμου για άρδευση νέων εναλλακτικών 
καλλιεργειών, που χρειάζονται νερό πέραν της χειμερινής περιόδου, κατά την οποία άρδευαν οι γεωργοί τις 
ήδη εκριζωμένες καλλιέργειες των επιτραπέζιων σταφυλιών και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να παραχωρηθούν 
οι εν λόγω ποσότητες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.443, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η εναπομείνασα κατασκευή, μήκους περίπου 700 μ., της λεωφόρου 1ης Απριλίου στο 
Παραλίμνι, κατά πόσο υπάρχει κονδύλι και πότε υπολογίζεται η ολοκλήρωση της υλοποίησής της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.444, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι αρκετοί επαγγελματίες οδηγοί λεωφορείων αντιμετωπίζουν σοβαρά 
προβλήματα υγείας και εντούτοις εξακολουθούν να οδηγούν λεωφορεία και να κρατάνε στα χέρια τους τιμόνι 
μεταφέροντας μαθητές. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται, προκειμένου να δίνονται οι άδειες σε άτομα που δεν αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα υγείας. 
Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
περιστατικών που έχουν καταγραφεί και περιλαμβάνουν ατυχήματα εξαιτίας προβλημάτων υγείας του οδηγού 
λεωφορείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.445, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υιοθέτησε πρόσφατα ψήφισμα, με σκοπό να πιέσει 
την  Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τα κράτη μέλη να εξετάσουν όλες τις πιθανές επιλογές αμοιβαιοποίησης του 
χρέους. Το ψήφισμα επιβεβαιώνει ότι οι όποιοι φόβοι υπάρχουν μπορεί να ξεπεραστούν με προσεκτικά 
σχεδιασμένες λύσεις. Το κείμενο επισημαίνει επίσης ότι η Ευρωζώνη, όπως λειτουργεί, αποτελεί εξαίρεση του 
κανόνα και των αρχών της οικονομίας, καθώς έχει μεν ενιαίο νόμισμα, αλλά δεν έχει κοινή αγορά ομολόγων. Το 
κείμενο του ψηφίσματος αναφέρει αρκετές πιθανές εναλλακτικές μεθόδους, μερικές από τις οποίες θα 
μπορούσαν να εφαρμοστούν άμεσα ή μεσοπρόθεσμα, όπως το ευρωπαϊκό ταμείο απόσβεσης χρέους. Το 
ψήφισμα επισημαίνει ότι η Ευρωζώνη βρίσκεται στη μοναδική θέση να έχει κοινό νόμισμα, αλλά όχι και κοινή 
αγορά ομολόγων ή κοινή δημοσιονομική πολιτική. Η σταθερότητα της Ευρωζώνης εξαρτάται επομένως από 
την ολοκλήρωσή της, η οποία είναι βέβαιο ότι θα έχει θετική επίδραση στις χρηματοπιστωτικές αγορές. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε σχέση με το πιο πάνω ψήφισμα, που υιοθετήθηκε πρόσφατα από το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.446, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 6 Φεβρουαρίου 2013 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ενέκρινε σχέδιο νόμου που σκοπό έχει οι 
ασθενείς να έχουν ταχύτερη πρόσβαση σε φθηνότερα γενόσημα φάρμακα. Ο Κανονισμός εισάγει νέες 
προθεσμίες τις οποίες θα πρέπει να τηρούν οι αρμόδιες αρχές, καθώς και νέες ρυθμίσεις για την ενίσχυση της 
διαφάνειας στην τιμολόγηση φαρμάκων. Συγκεκριμένα, τα κράτη μέλη θα πρέπει εντός 60 ημερών να 
λαμβάνουν αποφάσεις σχετικές με την τιμολόγηση και την κάλυψη του κόστους για τα γενόσημα φάρμακα, 
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προκειμένου να επιταχυνθεί η διαδικασία διάθεσής τους στην αγορά και να εξοικονομηθούν χρήματα για τους 
ασθενείς και τα συστήματα ασφάλισης υγείας. Σύμφωνα με στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τα γενόσημα 
φάρμακα είναι κατά μέσο όρο 40% φθηνότερα μετά τα πρώτα δύο χρόνια κυκλοφορίας τους στην αγορά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το κράτος είναι 
έτοιμο να εφαρμόσει το πιο πάνω σχέδιο νόμου που ψηφίστηκε από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.447, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας 
Χαραλάμπους στην ερώτησή μου με αρ. 26.06.010.01.474 πληροφορήθηκα ότι ο φορέας εκμετάλλευσης του 
αλλαντοποιείου “Χωματάς Λτδ”, που βρίσκεται το χωριό Κάτω Μύλος της επαρχίας Λεμεσού, ενημέρωσε τον 
επιθεωρητή του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ότι προβαίνει σε ενέργειες για 
μεταστέγαση του αλλαντοποιείου σε άλλο χώρο.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το αλλαντοποιείο 
“Χωματάς Λτδ” έχει μεταστεγαστεί σε άλλο χώρο και αν έχει εξασφαλίσει όλες τις απαραίτητες άδειες για τη 
λειτουργία του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.448, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο τέως γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εξωτερικών και νυν πρέσβης και 
μόνιμος αντιπρόσωπος στη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στον Οργανισμό Ηνωμένων 
Εθνών στη Νέα Υόρκη υπέβαλε αίτημα για να του καταβληθεί εκπαιδευτικό επίδομα για το γιο της συντρόφου 
του.  Το ίδιο άτομο λάμβανε επί σειρά ετών εκπαιδευτικό επίδομα για την πληρωμή των διδάκτρων του γιου 
του από τη σύζυγό του σε πανάκριβο σχολείο των Βρυξελλών και ενόσω ο ίδιος υπηρετούσε στη Λευκωσία. 
Επίσης, ενόσω ήταν γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εξωτερικών, ενέκρινε την έκδοση παράτυπα 
διπλωματικού διαβατηρίου για τη σύντροφό του, ώστε να μπορέσει να τον συνοδεύσει σε ταξίδι στην Κίνα, 
γεγονός που πιθανό να είναι εκτός των προνοιών της νομοθεσίας. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες ήταν οι 
ενέργειες του υπουργού όσον αφορά τις πιο πάνω καταγγελίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.449, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι Αμερικανοί ερευνητές υποστηρίζουν ότι οι λαμπτήρες εξοικονόμησης ενέργειας 
ενδεχομένως προκαλούν βλάβες στο δέρμα. Η επιστημονική ομάδα του Πανεπιστημίου Stony Brook στη Νέα 
Υόρκη ανακάλυψε ότι οι λαμπτήρες εξοικονόμησης ενέργειας εκλύουν πολύ υψηλά επίπεδα υπεριώδους 
ακτινοβολίας (UV), η οποία μπορεί να προκαλέσει βλάβη στα κύτταρα του δέρματος. Η αυξημένη έκθεση στη 
UV ακτινοβολία έχει διαπιστωθεί ότι προκαλεί καρκίνο. Οι λαμπτήρες εξοικονόμησης ενέργειας περιέχουν 
παράλληλα και μικρές ποσότητες υδραργύρου, ο οποίος έχει σχετιστεί με νευρολογικές βλάβες, γενετικές 
ανωμαλίες και άλλα προβλήματα υγείας.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι υπηρεσίες του 
υπουργείου είναι ενήμερες για τα αποτελέσματα της έρευνας του πιο πάνω πανεπιστημίου και αν λαμβάνονται 
μέτρα πρόληψης, δεδομένης της ανάγκης για πλατιά εξάπλωση της χρήσης των λαμπτήρων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.450, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού χρησιμοποιούνται μηχανήματα ανάνηψης 
συγκεκριμένου τύπου, τα οποία πιθανόν να λειτουργούν με επικίνδυνο τρόπο, προκαλώντας τραυματισμούς 
στους ασθενείς.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει διαπιστωθεί 
ότι όντως τα συγκεκριμένα μηχανήματα ανάνηψης προκαλούν τραυματισμούς στους ασθενείς. Παρακαλώ 
επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο τα μηχανήματα 
ανάνηψης αυτού του τύπου βρίσκονται και σε νοσοκομεία άλλων επαρχιών, καθώς και αν έχει ενημερωθεί η 
προμηθεύτρια εταιρεία και αν είναι διατεθειμένη να τα αντικαταστήσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.451, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή 
Αλετράρη στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.01.896, αναφορικά με το αίτημα της κοινότητας Καμπιού 
Φαρμακά για δημιουργία μονοπατιού μελέτης της φύσης στην κοινότητα, πληροφορήθηκα ότι η αίτηση που 
υπέβαλε η κοινότητα Καμπιού Φαρμακά βρισκόταν στο στάδιο αξιολόγησης. 
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Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
το στάδιο αξιολόγησης της αίτησης της κοινότητας και ποια είναι η απόφαση που πάρθηκε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.452, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί για τα σημαντικά προβλήματα που αντιμετωπίζει το ∆ημοτικό Σχολείο Κόρνου και για ποιο λόγο 
υπάρχει μεγάλη καθυστέρηση στην επίλυσή τους. Επισυνάπτεται σχετική επιστολή από το σύνδεσμο γονέων 
του ∆ημοτικού Σχολείου Κόρνου.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.453, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο δε 
δόθηκε το ανεργιακό επίδομα στους εκπαιδευτικούς των Επιμορφωτικών Κέντρων για την περίοδο των 
Χριστουγέννων, κατά την οποία δεν εργάζονται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.454, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Υπάρχουν παράπονα από νέους μουσικούς ότι το ‟Ίδρυμα Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου” δεν 
εφαρμόζει αξιοκρατικά κριτήρια όσον αφορά την επιλογή των μουσικών και την επιλογή των προγραμμάτων, γι’ 
αυτό παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Με ποιο τρόπο και με ποια κριτήρια επιλέγονται οι μουσικοί, για να συμμετάσχουν στη Συμφωνική 
Ορχήστρα Κύπρου και στη Συμφωνική Ορχήστρα Νέων Κύπρου; 

2. Πόσα είναι τα μέλη και από ποιους αποτελείται η επιτροπή προσλήψεων; 

3. Κάθε πόσο γίνονται ακροάσεις; 

4. Ποια είναι τα προσόντα που απαιτούνται, για να συμμετάσχει κάποιος σε ακροάσεις; 

5. Με ποιο τρόπο και πού μπορούν οι Κύπριοι μουσικοί να αποκτήσουν στην Κύπρο τις σχετικές εμπειρίες; 

6. Ποιες δυνατότητες παρέχει η Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου σε Κυπρίους μουσικούς να εκπαιδευτούν 
και να αποκτήσουν τις σχετικές εμπειρίες; 

7. Με ποιο τρόπο και με ποια κριτήρια επιλέγονται και διορίζονται οι μαέστροι στη Συμφωνική Ορχήστρα 
Κύπρου και στη Συμφωνική Ορχήστρα Νέων Κύπρου; 

8. Από πόσα μέλη αποτελείται η Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου, πόσοι μουσικοί  είναι Κύπριοι, πόσοι είναι 
αλλοδαποί και ποια είναι η αντιστοιχία Κυπρίων και αλλοδαπών; 

9. Ποια είναι τα προσόντα που απαιτούνται, για να διοριστεί κάποιος ως μέλος της κριτικής επιτροπής για 
τις προσλήψεις στη Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου και στη Συμφωνική Ορχήστρα Νέων Κύπρου; 

10. Ποια είναι η διαδικασία που ακολουθείται όσον αφορά το διορισμό των μελών της κριτικής επιτροπής για 
τις προσλήψεις και ποιος αποφασίζει το διορισμό τους; 

11. Από πού κατάγονται τα μέλη της κριτικής επιτροπής των τελευταίων τριών ακροάσεων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.455, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις προεδρικές, βουλευτικές και δημοτικές εκλογές τα εκλογικά κέντρα στελεχώνονται με δημόσιους 
υπαλλήλους, οι οποίοι εκδηλώνουν το ενδιαφέρον τους με την υποβολή σχετικής αίτησης ενδιαφέροντος. Ως 
επί το πλείστον οι αιτήσεις που υποβάλλονται είναι πολύ περισσότερες από τις θέσεις εργασίας. Έχω γίνει 
αποδέκτης καταγγελιών από δημόσιους υπαλλήλους ότι ουδέποτε κλήθηκαν να στελεχώσουν εκλογικά κέντρα. 
Είναι αξιοσημείωτο ότι πρόσφατα εργοδοτήθηκαν άνεργοι για στελέχωση των εκλογικών κέντρων, με βάση 
διαδικασία διαφανή και δίκαιη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
αιτήσεων που είχαν υποβληθεί για τις τελευταίες βουλευτικές και δημοτικές εκλογές και ποιος ήταν ο αριθμός 
των δημόσιων υπαλλήλων που στελέχωσαν τα εκλογικά κέντρα. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι τα κριτήρια βάσει των οποίων επιλέγονται οι δημόσιοι 
υπάλληλοι που θα στελεχώσουν τα εκλογικά κέντρα και γιατί κάποιοι εξ αυτών σε κάθε εκλογική διαδικασία 
καλούνται να εργαστούν, ενώ κάποιοι άλλοι όχι.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.456, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από τις 28 μέχρι τις 30 Ιανουαρίου 2013 είχα την ευκαιρία να μεταβώ μαζί με βουλευτές των 
Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Οικονομικών και Προϋπολογισμού και Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων στις Βρυξέλλες, με σκοπό να έχουμε επαφές και να συζητήσουμε με βουλευτές άλλων 
κοινοβουλίων για το επίκαιρο θέμα των κατηγοριών κατά της Κύπρου για ξέπλυμα βρόμικου χρήματος και για 
το φορολογικό παράδεισο. Στις συναντήσεις που είχα μου αναφέρθηκε ότι προκάλεσε έκπληξη το γεγονός ότι η 
Κυπριακή Προεδρία δεν έθεσε ως θέματα προτεραιότητας τα προβλήματα της φοροδιαφυγής και του 
ξεπλύματος βρόμικου χρήματος.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους η Κυπριακή Προεδρία δεν έθεσε τα προβλήματα της φοροδιαφυγής και του ξεπλύματος βρόμικου 
χρήματος ως θέματα προτεραιότητας, αν υπήρχαν σε εκκρεμότητα Οδηγίες ή κανονισμοί που δεν 
προωθήθηκαν επαρκώς και αν γενικώς δεν έγιναν ενέργειες σε αυτό τον τομέα κατά τη διάρκεια του εξαμήνου 
της Κυπριακής Προεδρίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.457, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 29 ∆εκεμβρίου 2012 προκλήθηκε μεγάλος σάλος από τις ανακοινώσεις της αστυνομίας για τα 
εκρηκτικά που βρέθηκαν κοντά στην εξοχική κατοικία του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Κελλάκι. 
Από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης αφέθηκε να νοηθεί ότι τα εκρηκτικά αυτά προορίζονταν για τον Πρόεδρο. Ο 
Πρόεδρος κλήθηκε από την αστυνομία να μην επισκεφθεί την κατοικία του. Υπήρξε  μεγάλη δημοσιότητα για το 
θέμα και δόθηκε η εντύπωση ότι απειλήθηκε η ζωή του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει διερευνηθεί η 
πιο πάνω υπόθεση από την αστυνομία, αν έχει συλληφθεί ο δράστης και αν επρόκειτο όντως για απόπειρα 
εναντίον του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.458, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 28 Ιανουαρίου 2013 δύο τουρκικά μαχητικά F16 παρενόχλησαν 
αεροσκάφος των αερογραμμών των Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων “Emirates”, ενώ αυτό πετούσε εντός του 
κυπριακού εναέριου χώρου, και ζήτησαν από τον πιλότο να σταματήσει να υπακούει στις οδηγίες του Κέντρου 
Ελέγχου Πτήσεων Λευκωσίας και να συνεννοείται με τον πύργο ελέγχου του παράνομου κατοχικού 
αεροδρομίου της Τύμπου. Η παρενόχληση επαναλήφθηκε δύο φορές με διαφορά δέκα λεπτών. Στην περιοχή 
βόρεια της Κύπρου βρισκόταν σε εξέλιξη τουρκική άσκηση για την οποία είχαν δεσμευθεί δύο περιοχές. Τα F16 
που συμμετείχαν στην άσκηση προσέγγισαν το αεροσκάφος και το παρενόχλησαν πετώντας παράλληλα με 
αυτό σε πολύ κοντινή απόσταση, σε ύψος 300 ποδών πάνω από αυτό, κάτι που επαναλήφθηκε δύο φορές. 
Και στις δύο περιπτώσεις ο πιλότος του αεροσκάφους των Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων  δε μετέβαλε τα 
χαρακτηριστικά της πτήσης και ακολούθησε την πορεία του. Τα μαχητικά απομακρύνθηκαν κατευθυνόμενα 
βόρεια. Το περιστατικό, το οποίο προκάλεσε έντονη ανησυχία, ερμηνεύεται ως απόφαση της Άγκυρας να 
κλιμακώσει την ένταση στην Κύπρο. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα διαβήματα στα 
οποία έχει προβεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία και ποια ήταν η αντίδραση των Ηνωμένων Εθνών, καθώς και των 
άλλων διεθνών οργανισμών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.459, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
της καθυστέρησης στο διαχωρισμό προσφυγικών οικοπέδων στο ∆ασάκι Άχνας, πότε υπολογίζεται να 
υλοποιηθεί ο εν λόγω διαχωρισμός και κατά πόσο, λόγω και του ενδιαφέροντος που υπάρχει από νεαρά 
ζευγάρια προσφύγων, το κράτος θα προχωρήσει σε διαχωρισμό νέων οικοπέδων στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.460, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται ο σχεδιασμός για τη βελτίωση της λεωφόρου Περνέρας στο δήμο Παραλιμνίου, κατά πόσο υπάρχει 
διαθέσιμο σχετικό κονδύλι και πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί το εν λόγω έργο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.461, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 14 Νοεμβρίου 2012 δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Οδηγία 
2012/29/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 25ης Οκτωβρίου 2012 για τη θέσπιση 
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ελάχιστων προτύπων σχετικά με τα δικαιώματα, την υποστήριξη και την προστασία θυμάτων της 
εγκληματικότητας.  Τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης υποχρεούνται να μεταφέρουν τις διατάξεις της 
Οδηγίας στην εθνική τους νομοθεσία εντός τριών ετών. Η νέα Οδηγία ενισχύει σημαντικά τα δικαιώματα των 
θυμάτων και των μελών της οικογένειάς τους για ενημέρωση, υποστήριξη και προστασία, καθώς και τα 
δικονομικά τους δικαιώματα στο πλαίσιο της συμμετοχής σε ποινικές διαδικασίες. Περιέχει επίσης διατάξεις 
που εξασφαλίζουν την εκπαίδευση των επαγγελματιών σε θέματα σχετικά με τις ανάγκες των θυμάτων και 
ενθαρρύνουν τη συνεργασία μεταξύ κρατών μελών και την ευαισθητοποίηση όσον αφορά τα δικαιώματα των 
θυμάτων. 

Έχω την άποψη ότι η προσπάθεια εναρμόνισης θα πρέπει να αρχίσει αμέσως, δεδομένου ότι η θεσμική 
παρουσία του θύματος εγκληματικής ενέργειας στην ποινική δίκη δεν προνοείται από το δικανικό μας σύστημα 
και θα χρειαστεί πολύς χρόνος για να επιτευχθούν συγκλίσεις στις αναμενόμενες διαφορετικές απόψεις των 
κομμάτων, των οργανωμένων συνόλων και των ειδικών. Από την άλλη θα πρέπει να ακολουθηθούν οι 
συνήθεις αναγκαίες διαδικασίες διαβούλευσης, οι οποίες απαιτούν χρόνο και πολλές προσπάθειες.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει αρχίσει η 
διαδικασία ενσωμάτωσης της Οδηγίας στην εθνική μας νομοθεσία και πότε υπολογίζεται να κατατεθεί 
νομοσχέδιο στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.462, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έντεκα χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έλαβαν το πράσινο φως από το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, για να εισαγάγουν φόρο στις χρηματοπιστωτικές συναλλαγές. Οι ευρωβουλευτές 
τάχθηκαν υπέρ του φόρου αυτού, θεωρώντας ότι η εισαγωγή φόρου στις χρηματοπιστωτικές συναλλαγές θα 
βοηθήσει στο να αναλάβουν οι παράγοντες της αγοράς μεγαλύτερη ευθύνη για την επίλυση της κρίσης που οι 
ίδιοι προκάλεσαν, καθώς και στο να αποθαρρυνθούν οι πρακτικές υψηλού κινδύνου στο μέλλον. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την επίσημη θέση 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο θέμα του φόρου χρηματοπιστωτικών συναλλαγών (financial transactions 
tax).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.463, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην 5η συνάντηση της Περιφερειακής Ομάδας North South Electricity 
Interconnections in Eastern Europe, που έγινε στις 15 Νοεμβρίου 2012 στις Βρυξέλλες, η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή ενημέρωσε την ομάδα ότι η Τουρκία υπέβαλε δύο έργα κατά τη δημόσια διαβούλευση. 

 Η μία τουρκική πρόταση αφορούσε τη διασυνοριακή σύνδεση της Βουλγαρίας και της Ελλάδας με τα 
συστήματα της Τουρκίας και των κρατών της ανατολικής Μεσογείου (εξαιρουμένου του Ισραήλ και της 
Κύπρου), ώστε να επιτρέπεται η μεταφορά ηλεκτρισμού από τη βόρεια Αφρική προς την Ευρωπαϊκή Ένωση. Η 
άλλη πρόταση αφορούσε τη διασυνοριακή σύνδεση της Βουλγαρίας και της Ρουμανίας με το σύστημα της 
Τουρκίας. Ο εκπρόσωπος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, σε σχετική ερώτηση της εκπροσώπου της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, πρόβαλε ένσταση να κληθούν στην επόμενη συνάντηση οι υποστηρικτές των πιο πάνω έργων, 
αφού η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δήλωσε ότι επιθυμεί μείωση των έργων που υποβλήθηκαν από κράτη μέλη και 
άρα δεν υπάρχει η πολυτέλεια να ληφθούν υπόψη έργα που υποβλήθηκαν από ένα μη κράτος μέλος, και 
μάλιστα εκπρόθεσμα, εις βάρος άλλων έργων που υποβλήθηκαν από κράτη μέλη. Αντίθετα, και σε 
αντιπαράθεση με τον εκπρόσωπο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η εκπρόσωπος της Μόνιμης Αντιπροσωπίας 
της Ελλάδας εισηγήθηκε όπως γίνει η προκαταρκτική αξιολόγηση των έργων που υπέβαλε η Τουρκία και, εάν 
διαφανεί ότι αυτά μπορεί να θεωρηθούν επιλέξιμα, τότε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να θέσει εκ νέου το θέμα προς 
τα κράτη μέλη στην επόμενη συνάντηση της Περιφερειακής Ομάδας North South Electricity Interconnections in 
Eastern Europe.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.464, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη συνάντηση που είχα με αντιπροσωπία της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων 
Αναπήρων πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο Εσωτερικών προχώρησε, σε συνεργασία με το Επιστημονικό 
Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου, στην ετοιμασία προσχεδίου τροποποίησης του περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών Νόμου και του Κανονισμού 61.Η του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου. Όπως 
πληροφορήθηκα, το προσχέδιο της νέας νομοθεσίας και των κανονισμών έχει ήδη διαβιβαστεί στη Νομική 
Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο.   

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι πιο 
πάνω πληροφορίες, καθώς και αν έχει προηγηθεί δημόσια διαβούλευση με τους εμπλεκόμενους φορείς όπως 
προβλέπει η νομοθεσία.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.465, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη συνάντηση που είχα με αντιπροσωπία της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων 
Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ) πληροφορήθηκα για το αίτημα της ΚΥΣΟΑ για αναβάθμιση των κυβερνητικών 
ιστοσελίδων, έτσι ώστε τα άτομα με οπτική αναπηρία (τυφλοί) να έχουν πρόσβαση σε αυτές.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει στην αναβάθμιση των κυβερνητικών ιστοσελίδων, έτσι ώστε να είναι προσβάσιμες και σε άτομα 
με οπτική αναπηρία (τυφλοί).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.466, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, που δημοσιεύτηκε στις 7 Φεβρουαρίου 2013, τα 
ποδοσφαιρικά σωματεία δαπανούν περίπου τρία δισεκατομμύρια ευρώ το χρόνο για μεταγραφές, όμως πολύ 
λίγα από τα χρήματα αυτά καταλήγουν σε μικρότερα ή ερασιτεχνικά σωματεία. Ο αριθμός των μεταγραφών στο 
ευρωπαϊκό ποδόσφαιρο υπερτριπλασιάστηκε την περίοδο 1995-2011, ενώ τα ποσά που δαπανήθηκαν από τα 
σωματεία για μεταγραφές επταπλασιάστηκαν.  Το μεγαλύτερο όμως μέρος των δαπανών περιορίζεται σε ένα 
μικρό αριθμό σωματείων, που έχουν τα μεγαλύτερα έσοδα ή στηρίζονται σε πολύ πλούσιους επενδυτές. Η 
κατάσταση αυτή απλά επιδεινώνει τις ανισορροπίες που υπάρχουν ανάμεσα σε πλούσιους και φτωχούς, αφού 
λιγότερο από 2% των δαπανών για μεταγραφές καταλήγει σε μικρότερα σωματεία ή στον ερασιτεχνικό 
αθλητισμό, κάτι που είναι σημαντικό για την ανάδειξη νέων ταλέντων.  

Μεταξύ άλλων η έκθεση προτείνει όπως οι κανόνες των εθνικών ποδοσφαιρικών ενώσεων προβλέπουν 
ενισχυμένους ελέγχους στις οικονομικές συναλλαγές και την εισαγωγή του τέλους “ευ αγωνίζεσθαι” για τις 
αμοιβές για μεταγραφές ύψους πέραν ενός ποσού, το οποίο θα συμφωνηθεί από τις αρμόδιες αθλητικές αρχές 
και τα σωματεία, ώστε να ενθαρρύνεται η καλύτερη αναδιανομή των πόρων από τα πλούσια στα λιγότερο 
εύρωστα σωματεία. Η έκθεση ζητά επίσης την πλήρη εφαρμογή του κανόνα του οικονομικού “ευ αγωνίζεσθαι” 
(Financial Fair Play) της ΟΥΕΦΑ και τη θέσπιση ισχυρότερων μηχανισμών αλληλεγγύης για την ενίσχυση της 
ανάπτυξης των νέων και της προστασίας των ανηλίκων. Οι συντάκτες της έκθεσης του Ευρωκοινοβουλίου 
ζητούν επίσης από τους αθλητικούς φορείς να βελτιώσουν τη συνεργασία τους με τις αρχές επιβολής του 
νόμου για την καταπολέμηση του ξεπλύματος βρόμικου χρήματος και της διαφθοράς. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι εις γνώσιν 
του η συγκεκριμένη έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και ποια είναι τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, 
προκειμένου να εφαρμόσει τις εισηγήσεις της συγκεκριμένης έκθεσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.467, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η αδυναμία του Οργανισμού Τηλεπικοινωνιών Ελλάδος (ΟΤΕ) να επενδύσει ποσό περίπου €20 
εκατομ. για την κατασκευή καινούριου δορυφόρου, ο οποίος θα αντικαθιστούσε κατά την ερχόμενη πενταετία 
(λόγω λήξης της ζωής του) αυτόν που ήδη υπάρχει στην εθνική τροχιακή θέση των 39 μοιρών ανατολικά, 
οδήγησε τη διοίκηση του οργανισμού στην πώληση της Hellas Sat στον όμιλο “Arabsat”. Συγκεκριμένα, ο ΟΤΕ 
πώλησε στον όμιλο “Arabsat”, κύριο πάροχο δορυφορικών υπηρεσιών στη Μέση Ανατολή και στην Αφρική, το 
99,05% των μετοχών που κατέχει στην εταιρεία “Hellas Sat”, που είναι η διαχειρίστρια εταιρεία του δορυφόρου 
“Hellas Sat 2”, έναντι συνολικού τιμήματος €208 εκατομ. Όπως δήλωσε ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος 
του ΟΤΕ Μιχάλης Τσαμάζ, “το ελληνικό και κυπριακό δημόσιο θα αποκτήσουν έναν αξιόπιστο επενδυτή που 
έχει τους πόρους, για να προβεί στις απαραίτητες επενδύσεις για το νέο δορυφόρο”.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις λεπτομέρειες 
που αφορούν την Κύπρο σε ό,τι αφορά την πώληση της εταιρείας “Hellas Sat” στον όμιλο “Arabsat” και αν 
επηρεάζονται τα συμφέροντα της Κύπρου ή αν υπάρχει οποιοδήποτε κέρδος για την Κύπρο από την πώληση 
της Hellas Sat στον όμιλο “Arabsat”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.468, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Aπό παλαιότερη απάντηση της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή  στην ερώτησή 
μου με αρ. 23.06.010.01.089, αναφορικά με τη δημιουργία ψηφιακής τράπεζας δεδομένων σχετικά με την 
ιστορία των απόδημων Κυπρίων, πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο Εξωτερικών έχει θέσει ως στόχο την 
ολοκλήρωση της πρωτοβουλίας του αείμνηστου Σταύρου Επαμεινώνδα με τη συλλογή και συγκέντρωση 
στοιχείων από το εξωτερικό και δεσμεύεται να προχωρήσει το έργο, όταν οι συνθήκες το επιτρέψουν. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να 
προχωρήσει και να ολοκληρώσει τη δημιουργία ψηφιακής τράπεζας δεδομένων σχετικά με την ιστορία των 
απόδημων Κυπρίων, αφού αυτό το έργο δεν προνοεί μεγάλες δαπάνες.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.469, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Τραχωνίου αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα πλημμυρών 
εξαιτίας της μη ύπαρξης κατάλληλων αντιπλημμυρικών έργων. Συγκεκριμένα, τόσο από τη βορειοδυτική όσο 
και από τη βορειοανατολική περιοχή της κοινότητας συγκεντρώνονται μετά από βροχοπτώσεις μεγάλοι όγκοι 
όμβριων υδάτων, με αποτέλεσμα να πλημμυρίζουν οι δρόμοι. Αποτέλεσμα είναι τα όμβρια ύδατα να διαρρέουν 
και να πλημμυρίζουν τα αγροκτήματα των κατοίκων προκαλώντας ζημιές και καταστροφές. Όπως 
ενημερώθηκα από το δικηγόρο των ιδιοκτητών των αγροκτημάτων, των οποίων τα κτήματα επηρεάζονται και 
υφίστανται συνεχώς ζημιές, οι αρμόδιοι σκέφτονται να επιλύσουν πρόχειρα το πρόβλημα με την παροχέτευση 
των όμβριων υδάτων μέσω των κτημάτων τους, με σωλήνες ή άλλους αγωγούς, προς μια τάφρο που 
λειτουργεί ως προσωρινή δεξαμενή των ομβρίων. Η τάφρος/δεξαμενή μετατρέπεται σε έλος και εστία 
ρύπανσης και μόλυνσης, αφού εκεί εκκολάπτονται και πολλαπλασιάζονται εκατομμύρια κουνούπια. Οι 
ιδιοκτήτες των αγροκτημάτων, όπως ενημερώθηκα, δεν πρόκειται να επιτρέψουν να χρησιμοποιηθούν τα 
κτήματά τους ως χώροι και δίοδοι πρόσβασης προς αυτή την πρόχειρη δεξαμενή. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το αρμόδιο τμήμα 
όντως εξετάζει την εφαρμογή σχεδίου παροχέτευσης των όμβριων υδάτων μέσω ιδιωτικών κτημάτων με 
σωλήνες ή άλλους αγωγούς προς την τάφρο/δεξαμενή που δημιούργησαν  ή αν προτίθεται να προχωρήσει με 
την κατασκευή αντιπλημμυρικών έργων για την αντιμετώπιση του προβλήματος αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.470, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο σημείο 
βρίσκεται το θέμα της εκβάθυνσης του ψαρολίμανου της Λάρνακας, προκειμένου να ξεπεραστεί το πρόβλημα 
που αντιμετωπίζουν τα αλιευτικά σκάφη κατά την είσοδό τους σ’ αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.471, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν αξιοποιείται στην 
Κύπρο η κυματική ενέργεια και αν παράγεται ηλεκτρισμός από την ενέργεια των θαλάσσιων κυμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.472, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν αξιοποιείται στην 
Κύπρο η ενέργεια από τη ροή των χειμάρρων και αν παράγεται ηλεκτρισμός από μικρά υδροηλεκτρικά έργα. 
Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η πρώτη μηχανή παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας για 
ηλεκτροδότηση σε κοινότητα κατασκευάστηκε στις αρχές του περασμένου αιώνα  στον ποταμό της 
Κακοπετριάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.473, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κάθε χρόνο πεθαίνουν δισεκατομμύρια μέλισσες εξαιτίας της χρήσης φυτοφαρμάκων.  Όπως 
πληροφορήθηκα, τέσσερις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Γερμανία, Γαλλία, Ιταλία και Σλοβενία) έχουν 
αρχίσει την απαγόρευση των νεονικοτινοειδών φυτοφαρμάκων και ήδη οι πληθυσμοί των μελισσών έχουν 
ξεκινήσει να ανακάμπτουν.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει στην απαγόρευση των νεονικοτινοειδών φυτοφαρμάκων, που προκαλούν θάνατο των μελισσών, 
όπως έπραξαν και άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.474, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι 
υποχρεωτικό για όλους τους εγγεγραμμένους ψηφοφόρους να δηλώνουν στις αρμόδιες αρχές οποιαδήποτε 
αλλαγή διεύθυνσής τους και αν υπάρχουν ποινές για παραβίαση των προνοιών του άρθρου 6 (6) του περί 
Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου Νόμου του 1980.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.475, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι συχνά οι αρμόδιες τοπικές αρχές αντιμετωπίζουν δυσκολίες στην εφαρμογή της 
νομοθεσίας, όταν εντοπίζουν τη διεξαγωγή παράνομων χωματουργικών εργασιών. Οι χωματουργικές εργασίες, 
για πολλές από τις οποίες απαιτείται η έκδοση άδειας ή είναι μέρος έργου για το οποίο χρειάζεται άδεια, δεν 
μπορούν να τερματιστούν επ’ αυτοφώρω, όταν εντοπίζονται από τις τοπικές αρχές, γιατί οι χειριστές των 
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μηχανημάτων δεν έχουν νομικές ευθύνες. Μου έχει τεθεί από λειτουργούς της τοπικής αυτοδιοίκησης ότι η 
εφαρμογή της νομοθεσίας θα ήταν πολύ πιο εύκολη, αν υπήρχε η δυνατότητα έκδοσης εξωδίκων στο χειριστή 
του μηχανήματος ή/και προσωρινής κατάσχεσης των μηχανημάτων. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους τρόπους με 
τους οποίους σκέπτεται να αντιμετωπίσει το πρόβλημα των παράνομων χωματουργικών εργασιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.476, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από επιστολή του γενικού διευθυντή του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (ΡΙΚ), 
ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2013, ότι “η δορυφορική τηλεόραση του ΡΙΚ προσφέρεται στους αποδήμους της 
Αυστραλίας και Νέας Ζηλανδίας σε δέσμη τηλεοπτικών προγραμμάτων ελλαδικών καναλιών, έναντι μηνιαίας 
συνδρομής από εταιρεία διανομής τηλεοπτικού σήματος στην Αυστραλία”. Σύμφωνα με την επιστολή του 
γενικού διευθυντή του ΡΙΚ, τα δικαιώματα της παραχώρησης του τηλεοπτικού σήματος στην Αυστραλία 
παραχωρήθηκαν προσωρινά, μέχρις ότου δοθεί οδηγία από την κυβέρνηση στο ΡΙΚ για την προκήρυξη 
διεθνών προσφορών για παγκόσμια διανομή του RIKSAT. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
δοθεί οδηγία από την κυβέρνηση στο ΡΙΚ για την προκήρυξη διεθνών προσφορών για παγκόσμια διανομή του 
RIKSAT.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.477, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών που αφορούν την ανεξέλεγκτη ροή λυμάτων μέσα στον ποταμό 
Οβγό. Σύμφωνα με τις καταγγελίες, χοιροστάσια, χωμάτινες δεξαμενές και βιολογικοί σταθμοί που λειτουργούν 
στο Παλαιομέτοχο, πλησίον του ποταμού, δεν έχουν τις απαραίτητες άδειες λειτουργίας. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι πιο 
πάνω καταγγελίες και ποια μέτρα προτίθενται να λάβουν τα αρμόδια τμήματα, για να αποκατασταθεί η 
νομιμότητα και να τερματιστεί η λειτουργία των παράνομων υποστατικών των χοιροστασίων και των 
βιολογικών σταθμών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.478, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Οι δημοσκοπήσεις εξόδου παρουσίασαν πολλά προβλήματα, κυρίως μετά τη λήξη της εκλογικής 
διαδικασίας των προεδρικών εκλογών στις 17 Φεβρουαρίου 2013. Η σημαντική απόκλιση που είχαν από το 
τελικό αποτέλεσμα κατέστησε τις δημοσκοπήσεις αυτές απολύτως αναξιόπιστες. Παράλληλα, κατά τη διάρκεια 
της διεξαγωγής της εκλογικής διαδικασίας τα ενδιάμεσα αποτελέσματα των δημοσκοπήσεων εξόδου 
χρησιμοποιήθηκαν από εκλογικά επιτελεία, προκειμένου να ποδηγετηθεί το εκλογικό σώμα. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
απαγορεύσει την πραγματοποίηση δημοσκοπήσεων εξόδου, δεδομένου ότι τα αποτελέσματα των εκλογών 
δημοσιοποιούνται πολύ γρήγορα μετά το κλείσιμο των καλπών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.479, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την ευρωπαϊκή Οδηγία SEVESO ΙΙ, πρέπει να γίνεται αναθεώρηση των σχεδίων 
διάσωσης κάθε τρία χρόνια.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε ήταν η τελευταία 
φορά που έγινε αναθεώρηση των σχεδίων διάσωσης με βάση την ευρωπαϊκή Οδηγία SEVESO ΙΙ και ποιες 
είναι οι περιοχές για τις οποίες ετοιμάζονται σχέδια διάσωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.480, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει στην τροποποίηση του περί Πολιτικής Άμυνας Νόμου, έτσι ώστε, σε περίπτωση ατυχήματος και 
τραυματισμού των εθελοντών της Πολιτικής Άμυνας, το κράτος να τους παρέχει ασφαλιστική κάλυψη και άδεια 
ασθενείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.481, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα η κυβέρνηση της Πολωνίας ενέκρινε δύο σημαντικά διατάγματα, που 
αφορούσαν την απαγόρευση της καλλιέργειας δύο γενετικά τροποποιημένων οργανισμών, του μεταλλαγμένου 
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καλαμποκιού MON810 της Monsanto των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής και της πατάτας “Amflora” της 
γερμανικής BASF.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
λάβει τα απαραίτητα μέτρα, ούτως ώστε να καταστεί η Κύπρος χώρα ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.482, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η ετοιμασία των σχεδίων υποδοχής προσφύγων ή ατόμων που θα 
αναγκαστούν να εκκενώσουν συγκεκριμένες περιοχές λόγω του πολέμου στη Συρία ακόμα εκκρεμεί. Σύμφωνα 
με τις πληροφορίες μου, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει αναθέσει στην Υπηρεσία Ασύλου την αρμοδιότητα 
αυτή. Όπως ενημερώθηκα, ως χώρος δημιουργίας του καταυλισμού αυτού είχε επιλεγεί ο κατασκηνωτικός 
χώρος του Σώματος Κυπρίων Οδηγών στην παραλία στην Ακτή του Κυβερνήτη.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ετοιμαστεί 
σχέδια υποδοχής προσφύγων ή ατόμων που θα αναγκαστούν να εκκενώσουν συγκεκριμένες περιοχές της 
γειτονικής χώρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.483, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Πολιτική Άμυνα έχει αγοράσει πρόσφατα χίλιες προσωπίδες για χρήση σε 
περίπτωση επίθεσης με επικίνδυνες χημικές/τοξικές ουσίες ή και άλλα επικίνδυνα αέρια. Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, έχει λήξει η διάρκεια ζωής των φίλτρων και δεν έχουν αγοραστεί άλλα, πράγμα που σημαίνει 
ότι οι προσωπίδες δεν μπορεί να χρησιμοποιηθούν.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει 
τροχοδρομηθεί η διαδικασία αγοράς νέων φίλτρων, πόσες προσωπίδες έχουν αγοραστεί και αν ο αριθμός των 
προσωπίδων που έχει αγοραστεί μπορεί να καλύψει σημαντικό αριθμό του πληθυσμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.484, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Υπάρχουν στην κτηνοτροφική περιοχή της κοινότητας Καντού τέσσερις μονάδες οι οποίες παραμένουν 
για τέσσερα έως έξι χρόνια αχρησιμοποίητες και εκτός λειτουργίας, με αποτέλεσμα να μετατρέπονται σε εστίες 
μόλυνσης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιους ανήκουν 
οι εν λόγω μονάδες, ποιο είναι το ιδιοκτησιακό καθεστώς τους και ποιες είναι οι προθέσεις του κράτους για 
αυτές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.485, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχει ζητηθεί από το κοινοτικό συμβούλιο Καντού όπως περιέλθει υπό την ευθύνη του το πάρκο το 
οποίο σήμερα διαχειρίζεται η σχολική εφορία. Η καθυστέρηση που παρατηρείται στη μεταβίβαση προκαλεί 
περαιτέρω καθυστέρηση στην υλοποίηση των έργων που υπολογίζεται να γίνουν στον εν λόγω χώρο. Η 
σχολική εφορία σήμερα δεν το χρησιμοποιεί και αποδέχεται τη μεταβίβαση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τους 
λόγους της καθυστέρησης και πότε θα γίνει η εν λόγω μεταβίβαση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.486, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας πληροφορήσει με ποιο τρόπο και στο πλαίσιο ποιου 
χρονοδιαγράμματος προτίθεται να υλοποιήσει την προεκλογική δέσμευση του Προέδρου της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας κ. Νίκου Αναστασιάδη σε σχέση με τη μείωση της στρατιωτικής θητείας. Το ερώτημα τίθεται σε 
σχέση με δήλωση του Υπουργού Άμυνας, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2013, σύμφωνα με την οποία “δεν μπορεί 
αυτή τη στιγμή η Εθνική Φρουρά και ενόψει όλων αυτών των εξελίξεων να προχωρήσει σε μείωση της 
θητείας”.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

(Στις απαντήσεις που ακολουθούν περιλαμβάνονται οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών προς τους κ. 
Χάρη Γεωργιάδη και Τάσο Μητσόπουλο, οι οποίοι διορίστηκαν από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας Υπουργοί 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Συγκοινωνιών και Έργων, αντίστοιχα, την 1η Μαρτίου 2013, 
ημερομηνία μεταγενέστερη της λήψης των εν λόγω απαντήσεων.) 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.112, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναπτύξεις γηπέδων γκολφ 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. 
φακ. 23.06.009.04.112 και ημερομηνία 15/10/2012, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση για τα γήπεδα γκολφ και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΓΙΑ ΤΑ ΓΗΠΕ∆Α ΓΚΟΛΦ: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του με αρ. 60.644 ημερ. 28/7/2004 αποφάσισε να ορίσει 
Υπουργική Επιτροπή αποτελούμενη από τους Υπουργούς Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
(πρόεδρος), Εσωτερικών, Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, Παιδείας και Πολιτισμού και 
Συγκοινωνιών και Έργων για να μελετήσει το θέμα της ανάπτυξης γηπέδων γκολφ στην Κύπρο και να 
υποβάλει στο Υπουργικό Συμβούλιο σχετική Έκθεση. 

2. Εν συνεχεία, με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 61.614 ημερ. 16/2/2005, υιοθετήθηκε 
η «Νέα Πολιτική για την ανάπτυξη γηπέδων γκολφ στην Κύπρο». Σύμφωνα με την πιο πάνω 
Απόφαση, υιοθετήθηκε νέα πολιτική για την ανάπτυξη μέχρι 14 συνολικά γηπέδων γκολφ στην Κύπρο. 
Ο αριθμός των 14 γηπέδων γκολφ, προέκυψε μετά από μελέτη από Τεχνική Επιτροπή στελεχωμένη 
από Λειτουργούς όλων των αρμόδιων/εμπλεκόμενων Κρατικών Υπηρεσιών, τεχνικών, ποιοτικών, 
ποσοτικών και στατιστικών στοιχείων που αφορούσαν κυρίως το μέγεθος της Κύπρου, το ευνοϊκό κλίμα 
ολόχρονα καθώς και τον συνολικό αριθμό εγγεγραμμένων golfers στην Ευρώπη. Σημειώνεται ότι, η 
απόφαση για τη δημιουργία 14 γηπέδων γκολφ παγκύπρια έχει επαναβεβαιωθεί με τις Αποφάσεις του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 66.334 ημερ. 14.11.2007, αρ. 68.119 ημερ. 17.12.2008, αρ. 68.373 
ημερ. 5.2.2009 και αρ. 68.935 ημερ. 3.6.2009 και αφορά όλες τις Επαρχίες, συμπεριλαμβανομένης της 
ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώστου. Ακόμη, όσον αφορά την Προώθηση της Πολιτικής για την Ανάπτυξη 
των γηπέδων γκολφ στην Κύπρο, σχετικές είναι οι πρόσφατες Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου 
με αρ. 73.087 ημερ. 31/1/2012, αρ. 73.193 ημερ. 14/2/2012 καθώς και η Απόφαση ημερομηνίας 
30/8/2012. 

3. Επιπρόσθετα, πληροφορείσθε ότι, αναφορικά με συγκεκριμένα ζητήματα που τίθενται στην εν λόγω 
ερώτηση του Βουλευτή κ. Περδίκη, η ερώτηση διαβιβάστηκε στον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Εσωτερικών, καθώς και στη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, λόγω αρμοδιότητας. Οι απαντήσεις που λήφθηκαν επισυνάπτονται.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.05.01.349, 23.06.010.02.127, 
23.06.010.02.144 και 23.06.010.02.336, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2010, 21ης Σεπτεμβρίου 2012, 28 

Σεπτεμβρίου 2012 και 27 Νοεμβρίου 2012, αντίστοιχα, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις πιο πάνω Ερωτήσεις, οι οποίες διαβιβάστηκαν με τις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή 
της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010, 25 Σεπτεμβρίου 2012, 04 Οκτωβρίου 2012 
και 03 ∆εκεμβρίου 2012 αντίστοιχα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το ζωολογικό πάρκο Melios Pet Centre, βρίσκεται στην Κοινότητα Αγίων Τριμιθιάς στη Λευκωσία.  
∆ιαχειριστής του πάρκου είναι η εταιρεία Melios Pet Centre Ltd.  Για τις εν λόγω εγκαταστάσεις, ο ιδιοκτήτης 
εξασφάλισε πολεοδομική άδεια θεματικού πάρκου τον Ιούλιο του 2010.  Το θέμα της έκδοσης της 
πολεοδομικής άδειας, εξετάστηκε δεόντως από την Επιτροπή Εκτίμησης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων και 
εκδόθηκε σχετική Γνωμάτευση από την Περιβαλλοντική Αρχή.  Στην εν λόγω γνωμάτευση τέθηκαν διάφοροι 
περιβαλλοντικοί όροι καθώς και ο όρος όπως με βάση τις υποδείξεις/οδηγίες των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, ο 
ιδιοκτήτης προβεί στις αναγκαίες προσθήκες-μετατροπές στο πάρκο, έτσι ώστε να εξασφαλίζεται η υγεία και η 
ευημερία των ζώων.  Σημειώνεται ότι οι εν λόγω όροι ενσωματώθηκαν στην πολεοδομική άδεια του κήπου. 

 Στις 26 Σεπτεμβρίου 2012, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες με βάση τους περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (∆ιατήρηση Άγριων Ζώων σε Ζωολογικούς Κήπους) Κανονισμούς, εξέδωσαν για την υπό αναφορά 
εγκατάσταση άδεια λειτουργίας ζωολογικού κήπου, με αριθμό EZ.ZK.CY003.  Στο μεσοδιάστημα από την 
απόκτηση πολεοδομικής άδειας μέχρι και την έκδοση της άδειας λειτουργίας, η υπό αναφορά εγκατάσταση 
επιθεωρείτο σε τακτά χρονικά διαστήματα από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες σε συνεργασία με άλλα 
εμπλεκόμενα Τμήματα και Υπηρεσίες με σκοπό την καταγραφή των ελλείψεων και τη λήψη διορθωτικών 
μέτρων. 



1328 

 

 Όσον αφορά το θέμα του κινδύνου για τη δημόσια υγεία από την εισαγωγή ζώων και ενδεχομένως και 
μικροοργανισμών που δεν είναι γνωστά στην Κύπρο, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι για την εισαγωγή 
ζώων στην Κύπρο ακολουθούνται όλοι οι υγειονομικοί κανόνες που προβλέπονται τόσο από την κοινοτική, όσο 
και από την εθνική κτηνιατρική νομοθεσία. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.733, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη αναφορικά με την εισήγηση του για συμπερίληψη των Ανοικτών Πανεπιστημίων Κύπρου και 
Ελλάδος στον κατάλογο των ιδρυμάτων που οι φοιτητές τους δικαιούνται να διεκδικήσουν τη φοιτητική χορηγία, 
λαμβάνοντας υπόψη ότι τα εν λόγω Πανεπιστήμια είναι αναγνωρισμένα από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού και από το ΚΥΣΑΤΣ. 

 Σύμφωνα με τον περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας Νόμο του 2011, «φοιτητής» σημαίνει Κύπριο 
πολίτη, μόνιμο κάτοικο της ∆ημοκρατίας, που έχει συμπληρώσει το δέκατο έβδομο έτος της ηλικίας του κατά 
την έναρξη του ακαδημαϊκού έτους, και ο οποίος φοιτά τακτικά σε αναγνωρισμένο εκπαιδευτικό ίδρυμα 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης ή σε εκπαιδευτικά αξιολογημένο-πιστοποιημένο κλάδο σπουδών. 

 Τα Ανοικτά Πανεπιστήμια Κύπρου και Ελλάδας είναι αναγνωρισμένα από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού και από το ΚΥΣΑΤΣ αλλά η φοίτηση σ' αυτά δεν είναι τακτική. Τακτική εκπαίδευση, σύμφωνα με 
σχετική γνωμάτευση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ημερ. 22/9/2003 είναι αυτή που προσφέρεται 
μέσα από χρονικά οργανωμένη διαδικασία από εγγεγραμμένα εκπαιδευτικά ιδρύματα σε εγκεκριμένους 
χώρους του ιδρύματος.  Ενώ, στα Ανοικτά Πανεπιστήμια, χρησιμοποιείται η μέθοδος της ανοικτής και εξ 
αποστάσεως εκπαίδευσης. Σε αντίθεση δηλαδή με τα συμβατικά Πανεπιστήμια, ο φοιτητής του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου δεν χρειάζεται να παρευρίσκεται σε αίθουσες διδασκαλίας για να παρακολουθήσει διαλέξεις και 
φροντιστηριακές ή εργαστηριακές ασκήσεις, αλλά μπορεί να σπουδάζει από το χώρο διαμονής του. Κατ' 
επέκταση, στα Ανοικτά Πανεπιστήμια δεν παρέχεται τακτική εκπαίδευση στους χώρους των Πανεπιστημίων και 
συνεπώς η φοίτηση σ' αυτά δεν είναι τακτική. 

 Με βάση τα πιο πάνω, τα Ανοικτά Πανεπιστήμια Κύπρου και Ελλάδος, έστω και αν είναι αναγνωρισμένα 
από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και από το ΚΥΣΑΤΣ, δεν πληρούν την πρόνοια της νομοθεσίας που 
αφορά στην τακτική φοίτηση.  Επιπλέον, ενδεχόμενη συμπερίληψη των φοιτητών των Ανοικτών 
Πανεπιστημίων της Κύπρου και Ελλάδος στους δικαιούχους της φοιτητικής χορηγίας συνεπάγεται τη 
συμπερίληψη στους δικαιούχους της χορηγίας τόσο των φοιτητών των υπόλοιπων αναγνωρισμένων Ανοικτών 
Πανεπιστημίων ανά το παγκόσμιο καθώς επίσης των φοιτητών που σπουδάζουν με τη μέθοδο της εξ’ 
αποστάσεως φοίτησης, για σκοπούς ίσης μεταχείρισης. Αυτό θα έχει ως συνέπεια τη σημαντική επιβάρυνση 
του Κρατικού Προϋπολογισμού, γεγονός που οι υφιστάμενες δημοσιονομικές συνθήκες δεν επιτρέπουν. Για 
τους πιο πάνω λόγους, η θέση του Υπουργείου Οικονομικών για το συγκεκριμένο θέμα είναι ότι δεν πρέπει να 
συμπεριληφθούν τ’ Ανοικτά Πανεπιστήμια Κύπρου και Ελλάδος στον κατάλογο των ιδρυμάτων που οι φοιτητές 
τους δικαιούνται να διεκδικήσουν τη φοιτητική χορηγία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.006, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 

2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.05.02.006 και ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2011, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 22 Ιουνίου 2011, σχετικά με την ετοιμασία νομοσχεδίου που 
να τροποποιεί την ελάχιστη επιτρεπόμενη απόσταση αλιείας από τις προστατευόμενες θαλάσσιες περιοχές και 
το χρόνο κατάθεσης του και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η δυνατότητα περιορισμού αλιείας σε μια θαλάσσια περιοχή της ∆ημοκρατίας παρέχεται με σχετικό 
διάταγμα του Υπουργού που βασίζεται στο Άρθρο 5Α του περί Αλιείας Νόμου. 

3. Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, δεν προτίθεται να υποβάλει νομοσχέδιο για τροποποίηση της νομοθεσίας με σκοπό την 
αύξηση της ελάχιστης επιτρεπόμενης απόστασης αλιείας από τις θαλάσσιες προστατευόμενες περιοχές. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στις 
ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.05.02.077, 23.06.010.01.822 και 23.06.010.01.987, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 

2011, 14 Μαΐου 2012 και 19 Ιουνίου 2012, των βουλευτών κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και Γιώργου 
Περδίκη, εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου και Λευκωσίας, αντίστοιχα 
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  «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.822, 23.06.010.01.987 και 23.06.009.05.02.077 που 
υποβλήθηκαν από τους Βουλευτές Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και Αμμοχώστου κ. Κ. Χατζηγιάννη και 
αποστάληκαν με τις επιστολές σας ημερ. 17.5.2012, 22.6.2012 και 2.8.2011 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το οδικό δίκτυο που συνδέει το δρόμο Σωτήρας-Παραλιμνίου με το δρόμο Σωτήρας-Αγίας Θέκλας 
αποτελείται από διάφορους δρόμους που περιλαμβάνουν και τους δρόμους Σπύρου Κυπριανού-Αγίας 
Παρασκευής. Το εν λόγω δίκτυο δεν αποτελεί πολεοδομικό οδικό έργο.  Άρχισε να κατασκευάζεται σε 
τρεις Φάσεις, από το πρώην Κοινοτικό Συμβούλιο και τώρα ∆ήμο Σωτήρας.  Κατά συνέπεια, δεν 
υπάρχει οποιαδήποτε δέσμευση του Κράτους για οποιαδήποτε συνεισφορά. 

(β) Παρά ταύτα, το Υπουργείο Εσωτερικών, μέσω της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου, κάλυψε 
πλήρως το κόστος κατασκευής της Α΄ Φάσης του έργου.  Σ’ ό,τι αφορά τη Β΄ Φάση, καταβάλλεται 
προσπάθεια κάλυψης μέρους ή και ολόκληρης της δαπάνης από κονδύλια της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 
Αμμοχώστου, ενώ το κόστος της Γ΄ Φάσης θα καλυφθεί από το ∆ήμο Σωτήρας. Σημειώνεται, ωστόσο, 
ότι η ολοκλήρωση του έργου θα είναι δυνατή μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας απαλλοτριώσεων εκ 
μέρους του ∆ήμου Σωτήρας και την εξασφάλιση των αναγκαίων οικονομικών πόρων, τόσο από το ∆ήμο 
Σωτήρας όσο και από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου. 

(γ) Σ’ ό,τι αφορά το δρόμο που συνδέει τους ∆ήμους Σωτήρας και Παραλιμνίου, ολοκληρώθηκε η 
επανασχεδίαση παλαιότερου ρυθμιστικού σχεδίου, το οποίο, αφού ληφθούν και οι απόψεις των 
επηρεαζόμενων ∆ήμων, θα προωθηθεί στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την ετοιμασία των αναγκαίων 
κατασκευαστικών σχεδίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.030, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.030 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κ. Χατζηγιάννη και αποστάληκε με την επιστολή σας ημερ. 22.8.2011 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

(α)  Η διάνοιξη πρόσβασης οχημάτων προς ιδιωτικό χώρο η οποία επηρεάζει υφιστάμενη διάβαση πεζών 
στη Λεωφ. Νησί στο ∆ήμο Αγίας Νάπας, παρά το Φούρνο «Ζορμπάς», φαίνεται να έγινε με την έγκριση 
ή και την ανοχή του οικείου ∆ήμου.  Σημειώνεται ότι για την ενέργεια αυτή ουδέποτε ενημερώθηκαν το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, στην αρμοδιότητα του οποίου εμπίπτει ο υπό αναφορά δρόμος, και η 
Αστυνομία που είναι αρμόδια για την οδική ασφάλεια. 

(β) Σύμφωνα με το ∆ιευθυντή Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, κατόπιν συνεννόησης μεταξύ του Τμήματος και 
της Αστυνομίας με το ∆ήμο Αγίας Νάπας, λήφθηκαν τέτοια μέτρα, ώστε τόσο η εν λόγω πρόσβαση 
οχημάτων, όσο και η υπό αναφορά διάβαση πεζών να καταστούν ασφαλή για χρήση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.365, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ευρωπαϊκή Οδηγία 2011/98/ΕΕ σχετικά με ενιαία διαδικασία υποβολής αίτησης για απόκτηση ενιαίας άδειας 
διαμονής και εργασίας και σχετικά με κοινό σύνολο δικαιωμάτων για τους εργαζομένους από τρίτες χώρες 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 19/1/2012 προς το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, σχετικά με ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.365 και ημερ. 12/1/2012 του Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη η οποία έχει διαβιβαστεί για χειρισμό στο Υπουργείο Εσωτερικών και, κατόπιν σχετικών 
οδηγιών της Υπουργού Εσωτερικών, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών είναι 
αρμόδιο για τη σύνταξη νομοσχεδίου προς εναρμόνιση με την αναφερόμενη Ευρωπαϊκή Οδηγία που το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο έχουν ψηφιστεί στις 13/12/2011. 

2. Όπως ορίζει η εν λόγω Οδηγία στο άρθρο 16, τα κράτη μέλη της EE θα πρέπει να ολοκληρώσουν τη 
μεταφορά της Οδηγίας στο εθνικό τους δίκαιο το αργότερο μέχρι τις 25/12/2013. Για την ετοιμασία και 
επεξεργασία του σχετικού εναρμονιστικού νομοσχεδίου, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει συστήσει 
νομοπαρασκευαστική Επιτροπή της οποίας προεδρεύει και στην οποία συμμετέχουν συναρμόδια Υπουργεία 
και Τμήματα. 

3. Έχοντας ως στόχο την απλούστευση των διαδικασιών εισδοχής και τη διευκόλυνση του ελέγχου του 
καθεστώτος παραμονής των υπηκόων τρίτων χωρών, η Οδηγία προνοεί καταρχάς την καθιέρωση μιας ενιαίας 
διαδικασίας για την υποβολή αίτησης για τη χορήγηση άδειας παραμονής στα κράτη μέλη της EE. Η άδεια 
παραμονής που θα χορηγείται θα επιτρέπει στους κατόχους της να διαμένουν και ταυτόχρονα να 
απασχολούνται στο έδαφος κράτους μέλους. Όπως επιβεβαίωσαν το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το 
Συμβούλιο, η καθιέρωση μιας μοναδικής και ενιαίας διαδικασίας, σε συνδυασμό με μία και μόνη διοικητική 
πράξη, για την έκδοση ενός συνδυασμένου τίτλου διαμονή και εργασίας, πρόκειται να συμβάλει στην 
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απλούστευση και την εναρμόνιση των κανόνων που εφαρμόζονται επί του παρόντος στα κράτη μέλη. 
Ταυτόχρονα, μια τέτοια διαδικαστική απλούστευση θα παράσχει στους μετανάστες και στους εργοδότες τους 
μια πιο αποτελεσματική διαδικασία, και θα διευκολύνει τον έλεγχο της νομιμότητας της διαμονής και της 
απασχόλησής τους. 

4. Περαιτέρω, η Οδηγία στοχεύει να θεσπίσει μια κοινή δέσμη δικαιωμάτων για τους εργαζομένους από 
τρίτες χώρες που διαμένουν νόμιμα σε κράτος μέλος, που διασφαλίζει ίση μεταχείριση με τους υπηκόους του 
εν λόγω κράτους μέλους. Επισημαίνεται σχετικά ότι το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο από το 1999 έχει συχνά 
επιβεβαιώσει τη θέση του ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να εξασφαλίζει ισότιμη μεταχείριση στους νόμιμα 
διαμένοντες υπηκόους τρίτων χωρών και ότι μια πιο ενεργητική πολιτική κοινωνικής ένταξής τους θα πρέπει να 
αποσκοπεί στην παροχή δικαιωμάτων και υποχρεώσεων συγκρίσιμων με αυτά των πολιτών της Ένωσης. 
Όπως επεξηγείται στο προοίμιο της Οδηγίας, σκοπός των σχετικών διατάξεων είναι να καθορισθούν οι 
ελάχιστες συνθήκες ισοτιμίας εντός της ΈΕ, να αναγνωρισθεί το γεγονός ότι οι εν λόγω υπήκοοι τρίτων χωρών 
συμβάλλουν με την εργασία τους και τους φόρους που καταβάλλουν στην οικονομία της EE και χρησιμεύουν 
ως μηχανισμός διασφάλισης για τον περιορισμό του αθέμιτου ανταγωνισμού μεταξύ των ημεδαπών 
εργαζομένων και των εργαζομένων τρίτων χωρών, ο οποίος πηγάζει από την πιθανή εκμετάλλευση αυτών των 
τελευταίων. Σημειώνεται ότι τα μέτρα για τη διασφάλιση της ίσης μεταχείρισης θα πρέπει να καλύπτουν για 
παράδειγμα τις συνθήκες εργασίας (περιλαμβανομένης της αμοιβής και της απόλυσης, καθώς και της υγιεινής 
και ασφάλειας στον τόπο εργασίας), την εκπαίδευση και την επαγγελματική κατάρτιση, την αναγνώριση 
διπλωμάτων, πιστοποιητικών και άλλων επαγγελματικών τίτλων, κ.ά. 

5. Υπογραμμίζεται ότι το πεδίο εφαρμογής της Οδηγίας περιλαμβάνει τους νόμιμα διαμένοντες πολίτες 
τρίτων χωρών που εισέρχονται στο κράτος μέλος με αποκλειστικό στόχο την ανάληψη εργασίας, ενώ οι 
διατάξεις της οδηγίας δεν θίγουν με οποιονδήποτε τρόπο την αρμοδιότητα των κρατών μελών να ρυθμίζουν 
την εισδοχή αλλά και τον όγκο εισδοχής υπηκόων τρίτων χωρών με σκοπό την απασχόληση. 

6. Το Υπουργείο Εσωτερικών αποτιμώντας θετικά το περιεχόμενο της εν λόγω νομοθετικής πράξης, 
επιβεβαιώνει τη δέσμευσή του να συμβάλει στην ορθή και έγκαιρη μεταφορά και εφαρμογή των προνοιών της 
και εκφράζει την πεποίθηση ότι η Οδηγία θα συμβάλει στην απλούστευση και εναρμόνιση των κανόνων μέσω 
μιας πιο αποτελεσματικής ενιαίας διαδικασίας, θα διευκολύνει τη διαχείριση και τους έλεγχους και θα συμβάλει 
αποφασιστικά στη μείωση του κίνδυνου για αθέμιτο ανταγωνισμό μεταξύ Κυπρίων εργαζομένων και 
εργαζομένων από τρίτες χώρες. 

7. Απολογούμαι, τέλος, για την καθυστέρηση στην απάντηση της Ερώτησης η οποία οφείλεται 
αποκλειστικά σε διαδικαστικούς και τεχνικούς λόγους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.454, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ ότι στο Ορθοπεδικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας λειτουργεί Παιδοορθοπεδική 
Κλινική τα τελευταία τριάντα σχεδόν χρόνια.  Η Κλινική Σκολίωσης λειτουργεί κάθε Πέμπτη και κάθε Τρίτη η 
Κλινική Παίδων λειτουργεί αποκλειστικά για παιδιά με χρόνια ορθοπεδικά προβλήματα.  Στην εν λόγω κλινική 
περιθάλπονται και παιδιά με ειδικές ανάγκες. 

2. Τα τελευταία δύο χρόνια τα ορθοπεδικά προβλήματα στα παιδιά αντιμετωπίζονται από Ορθοπεδικό 
Ιατρό ο οποίος είχε εργαστεί και στο εξωτερικό με Παιδοορθοπεδική, επιπρόσθετα της ειδικότητας του. 

3. Όταν υπάρχουν περιστατικά που χρειάζονται περαιτέρω εξειδίκευση και με ψηλό βαθμό δυσκολίας, για 
πιο σωστή αντιμετώπιση μετακαλείται ιατρός με περισσότερη εμπειρία στην παιδοορθοπεδική ο οποίος 
χειρουργεί μαζί με τους Ορθοπεδικούς Ιατρούς του Νοσοκομείου. 

4. Στους Περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) Κανονισμούς του 2003 και 2004 με βάση τους οποίους 
αναγνωρίζεται η ειδικότητα σε ιατρό, δεν περιλαμβάνεται η ειδικότητα της Παιδοορθοπεδικής αλλά της 
Ορθοπεδικής.  Ως εκ τούτου το Ιατρικό Συμβούλιο Κύπρου δεν έχει αναγνωρίσει σε οποιοδήποτε ιατρό που 
παρέχει τις υπηρεσίες του στην Κύπρο την ειδικότητα Παιδοορθοπεδικής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.457, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.457 και ημερ. 10/2/2012, που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. 16.5.6.55 και ημερ. 18/10/2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Ο ∆υτικός παρακαμπτήριος δρόμος Πάφου αποτελεί με βάση το Τοπικό Σχέδιο Πάφου δρόμο 
πρωταρχικής σημασίας και προωθείται ως Πολεοδομικό Έργο, το οποίο έχει χωριστεί σε δύο Φάσεις. 
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(β)  Η Α΄ Φάση, η οποία αφορά τη συμβολή των Λεωφόρων Ελλάδος, Μεσόγης, Βόρειου και ∆υτικού 
Παρακαμπτηρίου, παρά το «Βιοφώς», έχει ολοκληρωθεί τον Απρίλιο του 2012. 

(γ)  Η Β΄ Φάση, η οποία αφορά το υπόλοιπο τμήμα του δρόμου, βρίσκεται στο στάδιο ολοκλήρωσης του 
Ρυθμιστικού Σχεδίου. Με την ολοκλήρωση του, θα αποσταλεί στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την 
ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.513, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Η ΑΤΗΚ κατέθεσε αίτηση στις 19.7.2011 στο Επαρχιακό Γραφείο Πολεοδομίας Πάφου για εξασφάλιση 
πολεοδομικής άδειας και στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου για εξασφάλιση άδειας οικοδομής. 

(β)  Σύμφωνα με τις πρόνοιες της υφιστάμενης νομοθεσίας, οι Πολεοδομικές και οι Οικοδομικές αρχές 
οφείλουν να έχουν ολοκληρώσει τη διαδικασία εξέτασης των αιτήσεων και να έχουν ειδοποιήσει τον 
ενδιαφερόμενο οργανισμό πριν το πέρας των 12 εβδομάδων. Στα πλαίσια της εξέτασης της αίτησης της 
ΑΤΗΚ, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως απέστειλε στις 9.3.2012 επιστολή στο Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών, ζητώντας του να γνωμοδοτήσει για το κατά πόσον η τοποθέτηση της εν λόγω κεραίας 
μπορούσε να εγκριθεί. 

(γ)  Σύμφωνα με τις πρόνοιες 2.2 και 2.3 της Εντολής 3/2006 του Υπουργού Εσωτερικών και της 
τροποποίησης τους ημερομηνίας 19.11.2008, που αφορά στον καθορισμό ενιαίας πολιτικής και στην 
εφαρμογή ομοιόμορφης πρακτικής σε σχέση με το χειρισμό αιτήσεων που αφορούν σταθμούς 
ραδιοεπικοινωνίας και οι οποίες αναφέρουν ότι: 

«Όταν με βάση σχετική γνωμοδότηση του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, η κατεύθυνση 
εκπομπής ραδιοκυμάτων τεκμηριωμένα το επιτρέπει, η Πολεοδομική Αρχή είναι δυνατό να χορηγήσει 
πολεοδομική άδεια για εγκατάσταση σταθμού σε χαμηλές οικοδομές, έστω και αν σε ακτίνα μικρότερη 
των 200 μέτρων από το σημείο εγκατάστασης του σταθμού, υπάρχουν ή επιτρέπεται να ανεγερθούν 
ψηλότερες οικοδομές. Για να καταστεί δυνατή η γνωμοδότηση του αναφερόμενου Τμήματος, ο αιτητής 
οφείλει να υποβάλει στην Πολεοδομική Αρχή στοιχεία (π.χ. φωτογραφικό υλικό, υψόμετρα κ.λπ.) 
αναφορικά με την οικοδομή στην οποία προτείνεται η εγκατάσταση της κεραίας και τις γύρω οικοδομές, 
καθώς και το διάγραμμα ακτινοβολίας και την κατεύθυνση εκπομπής της κεραίας για την οποία 
υποβάλλεται η αίτηση.» 

 Το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών προέβη σε επιτόπια εξέταση της εν λόγω ανάπτυξης και 
διαπίστωσε ότι η κεραία είναι εγκατεστημένη σε εξάμετρο ιστό, επί της απόληξης του κλιμακοστασίου 
διώροφης οικοδομής συνολικού ύψους εννιά μέτρων. Επίσης, διαπιστώθηκε ότι στην περιοχή δεν 
υπάρχουν ψηλότερα κτήρια εντός των κατευθύνσεων εκπομπής. Ως εκ τούτου, ικανοποιούνται οι πιο 
πάνω πρόνοιες της εντολής του Υπουργού Εσωτερικών. 

(δ)  Βάσει των πιο πάνω, το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών ενημέρωσε στις 24.5.2012, το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως ότι δεν φέρει οποιαδήποτε ένσταση για την προτεινόμενη ανάπτυξη, εφόσον 
η ΑΤΗΚ λειτουργεί το σταθμό σύμφωνα με τους όρους της άδειας ραδιοεπικοινωνιών που της έχει 
χορηγηθεί. 

(ε) Σημειώνεται ότι η ΑΤΗΚ, αναμένοντας τις απόψεις των Πολεοδομικών και Οικοδομικών Αρχών, 
προχώρησε και εγκατέστησε την κεραία στην Κοινότητα Μεσόγης το ∆εκέμβριο του 2011, χωρίς όμως 
να την έχει θέσει σε λειτουργία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.547, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στις σχετικές με το πιο πάνω θέμα επιστολές σας ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2012 και 28 
Αυγούστου 2012 και σας ενημερώνω για τα εξής, σε σχέση με τις ενέργειες στις οποίες προβαίνει το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού για δημιουργία Πολιτιστικού Χωριού στη Λέμπα: 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κατήρτισε κτιριολογικό πρόγραμμα το οποίο αφορά στην 
προτεινόμενη νέα υποδομή του Πολιτιστικού Χωριού, ήτοι: Κέντρο Εικαστικής Εκπαίδευσης, Κέντρο Φιλοξενίας 
Καλλιτεχνών, Κέντρο Φιλοξενίας Αρχαιολογικών Αποστολών και Αίθουσα Πολλαπλών Χρήσεων. 

3. Επιπρόσθετα, ετοιμάστηκαν τα Έγγραφα ∆ιαγωνισμού για την επιλογή της ομάδας μελετητών οι οποίοι 
θα εκπονήσουν τη μελέτη για την ανέγερση των κτιριακών εγκαταστάσεων και θα επιβλέψουν την κατασκευή 
τους και δρομολογείται η διαδικασία προκήρυξης του σχετικού ∆ιαγωνισμού. 
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4. Ο εν λόγω ∆ιαγωνισμός θα αφορά στο σύνολο του κτιριολογικού προγράμματος ενόψει, όμως, της 
ενσκήψασας οικονομικής κρίσης και των συνακόλουθων δραστικών μειώσεων των κονδυλίων που έχουν 
συμπεριληφθεί για το σκοπό αυτό στον προϋπολογισμό των Πολιτιστικών Υπηρεσιών, το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού προτίθεται να προχωρήσει στη δημιουργία του Πολιτιστικού Χωριού Λέμπας κατά φάσεις και 
ανάλογα με τις εκάστοτε επικρατούσες δημοσιονομικές συνθήκες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.708, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.708 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 19/4/2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Πολεμίου δεν υπέβαλε οποιοδήποτε αίτημα στην οικεία Επαρχιακή ∆ιοίκηση για 
αποκατάσταση οποιωνδήποτε αγροτικών δρόμων που υπέστησαν ζημιές από τις βροχοπτώσεις της 
χειμερινής περιόδου. 

(β)  Συναφώς αναφέρεται ότι τα τελευταία τέσσερα χρόνια έχει διατεθεί κονδύλι ύψους €400.000 για τη 
βελτίωση και επίστρωση με μπετόν των αγροτικών δρόμων της συγκεκριμένης κοινότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.787, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«∆ημοτικό Σχολείο Μοσφιλωτής 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 10.5.2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει καταρτίσει οκταετές πρόγραμμα ανέγερσης αιθουσών 
πολλαπλής χρήσης στα δημοτικά σχολεία σε οκτώ φάσεις. Το ∆ημοτικό Σχολείο Μοσφιλωτής 
περιλαμβανόταν αρχικά στην 3η φάση του προγράμματος, η υλοποίηση της οποίας θα γινόταν το 2012. 

β)  Ωστόσο, λόγω της οικονομικής περισυλλογής και των περικοπών, η υλοποίηση του προγράμματος 
ανέγερσης αιθουσών πολλαπλής χρήσης έχει καθυστερήσει. 

 Με τα σημερινά δεδομένα δεν είναι δυνατό να γίνει ακριβής προγραμματισμός δεδομένου ότι η αίθουσα 
πολλαπλής χρήσης αφορά υποδομή μη πρώτης προτεραιότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.793, ημερομηνίας 4 Μαΐου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.01.793 και ημερομηνίας 4 Μαΐου 2012, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος με επιστολή του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων, με ημερομηνία 10 ∆εκεμβρίου 
2012, σχετικά με την πρόταση της Κοινότητας Αμιάντου για κατασκευή τελεφερίκ, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Στα πλαίσια των εργασιών αποκατάστασης και αναδάσωσης του χώρου του Μεταλλείου Αμιάντου και 
μετά από σχετική έγκριση της αρμόδιας Υπουργικής Επιτροπής, άρχισε πρόσφατα η εκπόνηση Γενικού 
Σχεδίου αξιοποίησης (Master Plan) του χώρου του Μεταλλείου Αμιάντου. Το Γενικό Σχέδιο εκπονείται από 
ομάδα ιδιωτών μελετητών μετά από σχετικό δημόσιο διαγωνισμό για αγορά υπηρεσιών.  Σκοπός του Γενικού 
Σχεδίου είναι ανάμεσα σε άλλα, να προτείνει πιθανούς τρόπους αξιοποίησης του χώρου, έτσι που να είναι 
οικολογικά αποδεκτοί, οικονομικά βιώσιμοι και να συμβάλλουν στην οικονομική αναζωογόνηση της περιοχής, 
διατηρώντας παράλληλα την ιστορικότητα του χώρου. 

3. Μια πιθανή χρήση που έχει καταγραφεί, η οποία θα εξεταστεί και αξιολογηθεί στα πλαίσια της 
εκπόνησης του Γενικού Σχεδίου αξιοποίησης του χώρου του Μεταλλείου Αμιάντου, είναι η δημιουργία τελεφερίκ 
που θα έχει αφετηρία την κοινότητα Αμιάντου, θα έχει ενδιάμεσο σταθμό στο Μεταλλείο και θα καταλήγει στο 
Τρόοδος.  Αξίζει να σημειωθεί ότι η ιδέα της κατασκευής του τελεφερίκ αυτού έχει διατυπωθεί από τις αρχές της 
δεκαετίας του 1990 από διάφορα αρμόδια κυβερνητικά Τμήματα με στόχο και την άμβλυνση της 
κυκλοφοριακής συμφόρησης και επιβάρυνσης της Πλατείας Τροόδους.  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αμιάντου 
έθεσε πρόσφατα γραπτώς στην αρμόδια Τεχνική Επιτροπή για το Μεταλλείο Αμιάντου τη συγκεκριμένη 
εισήγηση για δημιουργία τελεφερίκ στην περιοχή, την οποία ένθερμα υποστηρίζει. 

4.  Επισημαίνεται ότι η δημιουργία τελεφερίκ βρίσκεται ακόμα στο στάδιο της ιδέας, η οποία θα μελετηθεί 
και θα αξιολογηθεί στα πλαίσια της εκπόνησης του Γενικού Σχεδίου.  Ως εκ τούτου, το Υπουργείο θα αναμένει 
πρώτα να υποβληθούν οι προτάσεις του Γενικού Σχεδίου αξιοποίησης του χώρου του μεταλλείου (αρχές του 
2014) που θα περιλαμβάνουν οικονομική αξιολόγηση και προτάσεις για πιθανούς τρόπους χρηματοδότησης 
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για όλες τις προτεινόμενες χρήσεις και στη συνέχεια θα αποφασίσει αν θα προωθηθεί, και με ποιούς τρόπους, 
η υλοποίηση του συγκεκριμένου έργου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.797, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.797 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γ. Περδίκη και αποστάληκε στο Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με την επιστολή 
σας ημερ. 10.5.2012 και στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του τελευταίου ημερ. 25.6.2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Οι ∆ήμοι και οι Κοινότητες της ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώστου δεν έχουν υποβάλλει αίτημα για 
σύνδεση τους με ολοκληρωμένο δίκτυο ποδηλατοδρόμων. Ωστόσο, σε αρκετούς δρόμους της περιοχής 
υπάρχουν και ποδηλατόδρομοι, όπως στην περιοχή Παραλίμνι - Πρωταράς - Κάβο Γκρέκο - Αγία Νάπα. 

(β) Για το έργο «∆ρόμος Σωτήρας - ∆ερύνειας», έχει ετοιμαστεί ρυθμιστικό σχέδιο από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο διαβιβάστηκε στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την εκπόνηση 
κατασκευαστικών σχεδίων. Τα εν λόγω σχέδια βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο και υπολογίζεται να 
ολοκληρωθούν ευθύς μετά την ολοκλήρωση των αναγκαίων μελετών και της διαδικασίας των 
απαλλοτριώσεων. Η κατασκευή του έργου υπολογίζεται να ξεκινήσει περί τα τέλη του 2014 και να 
ολοκληρωθεί το 2015, εφόσον το επιτρέψουν και τα οικονομικά του Κράτους. Στο μεγαλύτερο τμήμα του 
εν λόγω έργου και όπου το επιτρέπει το διαθέσιμο πλάτος, προτείνεται και ποδηλατόδρομος. 

(γ) Σ’ ό,τι αφορά το δρόμο που συνδέει τους ∆ήμους Σωτήρας και Παραλιμνίου, ολοκληρώθηκε η 
επανασχεδίαση παλαιότερου ρυθμιστικού σχεδίου, το οποίο, αφού ληφθούν και οι απόψεις του των 
επηρεαζόμενων ∆ήμων, θα προωθηθεί στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την ετοιμασία 
κατασκευαστικών σχεδίων. 

(δ) Για την αναβάθμιση των δρόμων από το ∆ήμο Σωτήρας προς την περιοχή Αγίας Θέκλας και τις 
Κοινότητες Λιοπετρίου και Φρενάρους, δεν έχει υποβληθεί σχετικό αίτημα από το ∆ήμο Σωτήρας προς 
το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. Σημειώνεται ωστόσο ότι τμήματα του δρόμου προς την Αγία 
Θέκλα αναβαθμίστηκαν πρόσφατα από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.806, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η κατασκευή του δρόμου που θα συνδέει τη Βιοτεχνική Περιοχή Ξυλοτύμπου με τον κόμβο Ξυλοτύμπου 
στον αυτοκινητόδρομο ∆εκέλειας-Αμμοχώστου έχει περιληφθεί για αξιολόγηση στα αντισταθμιστικά μέτρα για 
την κοινότητα Ξυλοτύμπου στα πλαίσια της αναβάθμισης του αυτοκινητόδρομου ∆εκέλειας-Αμμοχώστου. 

3. Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας ανέλαβε την ετοιμασία της αναγκαίας μελέτης την οποία ανέθεσε σε 
ιδιώτες μελετητές. Τα σχέδια στάληκαν στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για απόψεις και ζητήθηκαν κάποιες 
διορθώσεις. ∆εν έχει ακόμα υποβληθεί η τελική μελέτη και η εκτίμηση του κόστους. Το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων προτίθεται να προτείνει το έργο σε επόμενους προϋπολογισμούς από το κονδύλι του 
αυτοκινητόδρομου, αφού ολοκληρωθούν τα σχέδια, η εκτίμηση και οι απαλλοτριώσεις. 

4. Σημειώνεται ότι η διαδικασία απαλλοτρίωσης θα γίνει από τις αρχές των Βρετανικών Βάσεων καθότι ο 
δρόμος εντάσσεται στα όρια τους. Στους προϋπολογισμούς του 2013 δεν προτάθηκε οποιοδήποτε ποσό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.940, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ημερομηνίας 18/6/2012, σχετικά με το ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη και σας διαβιβάζω την ακόλουθη απαντητική επιστολή της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου με αρ. 
Φακ. Κ/50 και ημερομηνία 20/9/2012. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας 
παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα: 

 “Σε απάντηση της επιστολής σας ημερομηνίας 17.9.2012, σχετικά με το πάνω θέμα θα ήθελα να σας 
ενημερώσω ότι: 
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 Οι λόγοι για τους οποίους η μέση τιμή ανά πωληθείσα kWh για τη διατίμηση 41 ήταν αυξημένη το 2011 
σε σχέση με το 2010 είναι οι εξής: 

α) Η ΡΑΕΚ με την απόφαση της 539/2011 που δημοσιεύτηκε στην επίσημη εφημερίδα της ∆ημοκρατίας 
στις 14 Ιανουαρίου 2011, ενέκρινε την αναϊσορρόπηση των διατιμήσεων με αυξομειώσεις στις διάφορες 
κατηγορίες πελατών. Στην αναϊσορρόπηση αυτή η διατίμηση με κώδικα 41 αυξήθηκε κατά 3,5% (με 
βασική τιμή καυσίμου €309,78/Μ.Τ.). 

β)  Όλες οι διατιμήσεις της ΑΗΚ περιλαμβάνουν την ρήτρα καυσίμου η οποία μεταβάλλεται κάθε μήνα 
ανάλογα με την τιμή καυσίμου. Η μέση τιμή καυσίμου κατά το 2010 ήταν €365,80/Μ.Τ. ενώ κατά το 2011 
ήταν €435,43/Μ.Τ. που είχε σαν αποτέλεσμα την αύξηση στην μέση τιμή της kWh. 

γ)  Λόγω των γεγονότων της 11 Ιουλίου στο Μαρί, η ΡΑΕΚ με την απόφαση της 635/2011 ημερομηνίας 
31.8.2011, επέβαλε έκτακτη προσαύξηση 6,96% στον τελικό λογαριασμό όλων των καταναλωτών 
ηλεκτρισμού, η οποία μειώθηκε στο 5,75% από 1.8.2012. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες τυχόν χρειαστείτε.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.988, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.988 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κ. Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 26.6.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Για το έργο «∆ρόμος Σωτήρας - ∆ερύνειας», έχει ετοιμαστεί ρυθμιστικό σχέδιο από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο διαβιβάστηκε στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την εκπόνηση 
κατασκευαστικών σχεδίων. Τα εν λόγω σχέδια βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο και υπολογίζεται να 
ολοκληρωθούν ευθύς μετά την ολοκλήρωση των αναγκαίων μελετών και της διαδικασίας των 
απαλλοτριώσεων.  Η κατασκευή του έργου υπολογίζεται να ξεκινήσει περί τα τέλη του 2014 και να 
ολοκληρωθεί το 2015, εφόσον το επιτρέψουν και τα οικονομικά του Κράτους. 

(β) Σ’ ό,τι αφορά το μέρος του εν λόγω δρόμου που εμπίπτει στα όρια του ∆ήμου Σωτήρας, δεν υπάρχει 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για τη μετατροπή του σε πολεοδομικό οδικό έργο.  Κατά 
συνέπεια, ισχύει η καθορισμένη πολιτική για εκτέλεση ως μη πολεοδομικό έργο. 

(γ) Για το κομμάτι του δρόμου που εμπίπτει στα όρια του ∆ήμου ∆ερύνειας, λήφθηκε απόφαση από το 
Υπουργικό Συμβούλιο για μετατροπή του σε πολεοδομικό οδικό έργο.  Η απόφαση αυτή στηρίχθηκε 
μεταξύ άλλων και στις ιδιαίτερες συνθήκες που επικρατούν στον εν λόγω ∆ήμο, όπως είναι η κατοχή του 
μεγαλύτερου μέρους του από τον τουρκικό στρατό και οι συνεπακόλουθες οικονομικές και άλλες 
συνέπειες που αυτό έχει για το ∆ήμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1082, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1082 και ημερ. 13/7/2012, που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του Υπουργού 
Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. 19.1.6.8/5 και ημερ. 13/11/2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για 
τα ακόλουθα: 

(α)  Η συντήρηση των δρόμων διενεργείται από τα αρμόδια Κρατικά Τμήματα, τα οποία έχουν τη σχετική 
ευθύνη. 

(β)  Οι χωριτικοί δρόμοι που συνδέουν την κοινότητα Τάλας με άλλες κοινότητες είναι αρμοδιότητας της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου και συντηρούνται από πιστώσεις του κονδυλίου για τη βελτίωση και 
κατασκευή χωριτικών δρόμων που περιλαμβάνεται στον Κρατικό Προϋπολογισμό. 

(γ)  Οι δρόμοι που υπάγονται στην αρμοδιότητα του Κοινοτικού Συμβουλίου Τάλας συντηρούνται από 
πιστώσεις του κονδυλίου για την βελτίωση και κατασκευή δρόμων στα χωριά που περιλαμβάνεται στον 
Προϋπολογισμό Ανάπτυξης της κοινότητας.  Η συντήρηση γίνεται κατόπιν υποβολής τεκμηριωμένου 
αιτήματος της Κοινότητας στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση, αν αυτό κριθεί δικαιολογημένο και υπάρχουν 
διαθέσιμες πιστώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1106, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1106 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Ανδρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 31.7.2012 και 
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επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Μακούντας αποφάσισε στα μέσα του 2003 να 
προχωρήσει στην απαλλοτρίωση μέρους του τεμαχίου με αρ. 172, Φ/Σχ. 26/53 στην Κινούσα για την ανέγερση 
νέας δεξαμενής και την εξασφάλιση λωρίδας γης πλάτους 4μ. για διάνοιξη δρόμου, για σκοπούς τοποθέτησης, 
συντήρησης και λειτουργίας αγωγών. Τον Οκτώβριο 2003 στάληκε επιστολή του Επάρχου Πάφου στο 
∆ιευθυντή Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για την ετοιμασία των αναγκαίων σχεδίων και πίνακα 
περιγραφής για να προχωρήσει η διαδικασία απαλλοτρίωσης. Αφού ο ∆ιευθυντής Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας ετοίμασε τα σχετικά σχέδια και τον πίνακα περιγραφής, τα οποία αφορούσαν απαλλοτρίωση 
όλων των επηρεαζόμενων τεμαχίων, δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με αρ. 4286 και 
ημερομηνία 6.3.2009 Ειδοποίηση Απαλλοτρίωσης. 

2.  Στην πορεία διαπιστώθηκε από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου ότι με συνολική απαλλοτρίωση πρέπει 
να εξασφαλιστεί μόνο ο χώρος για την ανέγερση της δεξαμενής στο τεμάχιο με αρ. 172, Φ/Σχ. 26/53 στην 
Κινούσα, ενώ για τη λωρίδα γης πλάτους 4μ. για διάνοιξη δρόμου κατά μήκος των συνόρων των τεμαχίων με 
αρ. 40, 69, 72, 74, 77, Φ/Σχ. 26/53 στη Μακούντα, για σκοπούς τοποθέτησης, συντήρησης και λειτουργίας των 
αγωγών, αρκεί να εξασφαλιστεί δικαίωμα χρήσης. Ενόψει των πιο πάνω, ο Έπαρχος Πάφου με επιστολή του 
ημερομηνίας 15.10.2010 ζήτησε από το ∆ιευθυντή Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να ετοιμάσει 
ξεχωριστό πίνακα για την απαλλοτρίωση του μέρους του τεμαχίου με αρ. 172, Φ/Σχ. 26/53 στην Κινούσα για 
την κατασκευή της δεξαμενής και ξεχωριστό πίνακα για τα υπόλοιπα τεμάχια. 

3.  Στις 8.10.2012 ο Επαρχιακός Κτηματολογικός Λειτουργός Πάφου ενημέρωσε τον Έπαρχο Πάφου ότι 
ετοιμάστηκε το σχέδιο το οποίο θα αποτελέσει τη βάση για τη δημοσίευση της Γνωστοποίησης 
Απαλλοτρίωσης, επιβεβαιώθηκε η ορθότητά του σε συνεργασία με τον Επαρχιακό Μηχανικό Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων και αναμένεται η τελική προώθηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.001, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, μελετάται από το 
Τμήμα Οδικών Μεταφορών η τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας που αφορά τα αστικά ταξί, έτσι ώστε 
αυτή να καταστεί εφαρμόσιμη και θα σας ενημερώσουμε σχετικά για το αποτέλεσμα. 

 Σε σχέση με το ενδεχόμενο αύξησης του βαθμού εποπτείας από την Αρχή Αδειών και το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών για αποτροπή της μη χρήσης του ταξίμετρου από τους οδηγούς αστικών ταξί καθώς και της 
πραγματοποίησης ελέγχων από την αστυνομία σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Ο ρόλος της Αρχής Αδειών περιορίζεται μόνο στην άσκηση του πειθαρχικού ελέγχου των οδηγών ταξί 
και δεν μπορεί να ασκήσει οποιαδήποτε εποπτεία; 

β)  Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών πραγματοποιεί καθημερινούς ελέγχους σε ταξί, μέσω των Εποπτών 
Οδικών Μεταφορών που διαθέτει, ενώ η άμεση δραστηριοποίηση της αστυνομίας στο θέμα είναι 
επιτακτική. Σημειώνεται όμως, ότι οι προαναφερόμενοι επόπτες είναι επιφορτισμένοι και με άλλα 
καθήκοντα που αφορούν το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, με αποτέλεσμα να μην είναι δυνατή η αύξηση 
του αριθμού των ελέγχων που πραγματοποιούνται. 

 Είμαι στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες και διευκρινήσεις που τυχόν κρίνετε 
σκόπιμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.019, ημερομηνίας 7 Aυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.02.019 και ημερομηνία 04.09.2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ανέλαβε την αρμοδιότητα της ρύθμισης της λειτουργίας των 
πρατηρίων πετρελαιοειδών και την έκδοση άδειας λειτουργίας, η οποία σήμερα, με βάση τους περί Ρυθμίσεως 
Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμους του 1968 έως το 1999, εκδίδεται από τις Οικοδομικές Αρχές. Στα πλαίσια 
αυτά ετοιμάστηκε νομοσχέδιο με τίτλο «ο περί της Λειτουργίας Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμος του 2011». 
Το νομοσχέδιο έτυχε νομοτεχνικού ελέγχου σε μεγάλο βαθμό και εκκρεμεί η διασαφήνιση ορισμένων 
λεπτομερειών σχετικά με την αποτελεσματική εφαρμογή του νόμου. 

 Παρόλα αυτά, θα ήθελα να επισημάνω ότι για να είναι δυνατή η υιοθέτηση και εφαρμογή του πιο πάνω 
νόμου, θα πρέπει ταυτόχρονα να καταργηθούν οι πρόνοιες των εν ισχύι περί Ρυθμίσεως Πρατηρίων 
Πετρελαιοειδών Νόμων του 1968 έως το 1999 που ρυθμίζουν, σήμερα, την αδειοδότηση της λειτουργίας των 
πρατηρίων πετρελαιοειδών, με σχετικό τροποποιητικό νόμο. Το τροποποιητικό νομοσχέδιο εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών, το οποίο είναι ήδη ενήμερο. 
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 Με βάση τα πιο πάνω, θα ζητηθεί γνωμάτευση από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατά πόσο 
τα δύο πιο πάνω νομοσχέδια θα πρέπει να κατατεθούν μαζί στη Βουλή των Αντιπροσώπων ή μπορούν να 
κατατεθούν και συζητηθούν ξεχωριστά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.029, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αν. ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
3.9.2012 που αφορά στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με τους όρους των 
συμβάσεων δημοσίων επιβατικών μεταφορών οι ενιαίοι φορείς που ανέλαβαν να εκτελούν τις μεταφορές 
επιβατών είναι υποχρεωμένοι να εγκαταστήσουν υπηρεσίες οπτικής και ακουστικής στήριξης για άτομα με 
ειδικές ανάγκες στα λεωφορεία τους μέχρι τις 31.12.2013. 

2. Όσον αφορά την τοποθέτηση υλικού με πληροφορίες για τις στάσεις και τα δρομολόγια, οι Ανάδοχες 
εταιρείες υποχρεούνται να αναρτούν τις πληροφορίες αυτές στο σύστημα Braille. Η υποχρέωση αυτή δεν ισχύει 
για κάθε σημείο όπου εξυπηρετείται το κοινό, αλλά ο Ανάδοχος οφείλει να ανταποκριθεί και ικανοποιήσει το 
αίτημα (με αποστολή ή παράδοση των εντύπων) εντός 72 ωρών από τη στιγμή που αυτό έγινε (σε 
οποιοδήποτε σημείο εξυπηρέτησης, τηλεφωνικά ή μέσω διαδικτύου ή γραπτώς). 

3. Όσον αφορά τις ηχητικές ανακοινώσεις τόσο στις στάσεις όσο και τους κεντρικούς σταθμούς των 
λεωφορείων, σας πληροφορώ ότι το θέμα μελετάται στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων του Κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.037, ημερομηνίας 16 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομ. 5/9/2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Στις 21/9/2012, σε συνέδριο που πραγματοποιήθηκε για το μέλλον της βιομηχανίας πλαστικού, 
ανακοινώθηκε από τον Επίτροπο Περιβάλλοντος της Ε.Ε. ότι θα ληφθούν μέτρα για μείωση της ποσότητας των 
πλαστικών σακούλων που χρησιμοποιούνται.  Επεσήμανε ότι στο μέλλον πρέπει να διασφαλιστεί ότι όλα τα 
πλαστικά θα είναι ανακυκλώσιμα. 

 Η Ε.Ε. ετοιμάζει πρόταση για την Πράσινη Περιβαλλοντική Στρατηγική για τα Πλαστικά, η οποία θα 
παρουσιάσει τις θετικές και αρνητικές επιπτώσεις από τη χρήση των πλαστικών στο περιβάλλον.  Επίσης, 
ετοιμάζεται μελέτη για την εκτίμηση των επιπτώσεων από την απαγόρευση των πλαστικών σακούλων σε όλη 
την Ευρωπαϊκή Ένωση και με βάση τα αποτελέσματα θα ετοιμαστεί σχέδιο νομοθεσίας εντός του 2013. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος αναμένει τα αποτελέσματα της μελέτης αυτής και μετά την ετοιμασία της 
σχετικής νομοθεσίας από την Ε.Ε. θα δώσει τις απόψεις/εισηγήσεις του, λαμβάνοντας υπόψη και τις απόψεις 
των εμπλεκόμενων φορέων στο θέμα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.037, ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2012, σχετικά με το ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σε εθνικό επίπεδο οι πλαστικές σακούλες περιλαμβάνονται στο πεδίο εφαρμογής των περί Συσκευασιών 
και Αποβλήτων Νόμων του 2002 έως 2012 ο οποίος εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργού 
Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

2. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή (Γ.∆. Περιβάλλοντος) διενήργησε από το Μάιο έως τον Αύγουστο του 2011, 
διαδικτυακή διαβούλευση με σκοπό να πληροφορηθεί ποιος είναι κατά τη γνώμη του κοινού ο καλύτερος 
τρόπος για να περιοριστεί η χρήση της πλαστικής σακούλας μεταφοράς αντικειμένων. 

3. Τα αποτελέσματα της διαβούλευσης θα ενσωματωθούν σε μελέτη εκτίμησης επιπτώσεων των 
διαθέσιμων επιλογών που θα εκδώσει η Επιτροπή. Ανάλογα με τα αποτελέσματα της μελέτης, η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή μπορεί να προτείνει μέτρα σε κοινοτικό επίπεδο. Το Υπουργείο Εμπορίου 
Βιομηχανίας και Τουρισμού αφού μελετήσει τα αποτελέσματα της μελέτης θα τοποθετηθεί επί του 
θέματος. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού παραμένει στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε 
πρόσθετες πληροφορίες/διευκρινήσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.038, ημερομηνίας 20 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 26 
Σεπτεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Η διάθεση φαρμακευτικών προϊόντων, φαρμάκων και κτηνιατρικών προϊόντων σε χώρους υγειονομικής 
ταφής απαγορεύεται σύμφωνα με τους περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Χώροι Υγειονομικής 
Ταφής) Κανονισμούς του 2003 (Κ.∆.Π. 562/2003). Παράλληλα, ο περί Στερεών και Επικινδύνων Αποβλήτων 
Νόμος του 2011 υπαγορεύει ότι κάθε κάτοχος αποβλήτων υποχρεούται να διευθετεί την ανάκτηση ή διάθεση 
των αποβλήτων που βρίσκονται στην κατοχή του σύμφωνα με τις διατάξεις που προνοεί ο Νόμος. 

 Σύμφωνα με τα πιο πάνω, παρόλο που δεν υπάρχει ακόμη εξειδικευμένη νομοθεσία για την διαχείριση 
αποβλήτων φαρμάκων ή/και φαρμακευτικών ουσιών, η διάθεσή τους σε μη αδειοδοτημένους χώρους 
διαχείρισης επικίνδυνων αποβλήτων είναι παράνομη και για την πράξη αυτή η νομοθεσία προνοεί κυρώσεις. 

 Επισημαίνεται ότι ετοιμάζονται Κανονισμοί με βάση τον περί Αποβλήτων Νόμο του 2011 (Ν. 
185(Ι)/2011), οι οποίοι θα ρυθμίζουν την ορθή διαχείριση των ληγμένων ή αποβλήτων φαρμάκων ή/και 
φαρμακευτικών ουσιών που προέρχονται από το κοινό, και συνεπώς θα υπάρξει και ειδική νομοθετική ρύθμιση 
για το συγκεκριμένο ρεύμα αποβλήτων. 

 Σημειώνεται τέλος ότι η διαχείριση των χώρων υγειονομικής ταφής και ο έλεγχος των αποβλήτων που 
απορρίπτονται σε αυτούς είναι αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών και συνεπώς η παράνομη διάθεση 
αποβλήτων στους χώρους αυτούς δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος. Οι καταγγελίες που αναφέρετε στην ερώτηση σας δεν έχουν γνωστοποιηθεί στο Τμήμα 
Περιβάλλοντος. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.040, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 31/08/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω, με 
βάση τη συνεισφορά του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), ότι οι πληροφορίες αναφορικά με τους 
αλλοδαπούς αθλητές που έχουν κατά εξαίρεση αποκτήσει Κυπριακή Υπηκοότητα βάσει αποφάσεων του 
Υπουργικού Συμβουλίου, φαίνονται στον πιο κάτω πίνακα: 

Α/Α ΟΝΟΜΑΤΕΠΩΝΥΜΟ ΑΘΛΗΜΑ/ΕΠΙΤΥΧΙΑ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗ 
Ι∆ΙΟΤΗΤΑ 

1. ΡΑΡΕΣ 

ΚΟΥΖΤΡΙΟΡΕΑΝ 

ΑΝΤΙΣΦΑΙΡΙΣΗ ΑΘΛΗΤΗΣ 

2. ΡΟΥΣΕΒ ΝΑΥΣΛΙΕΒ ΑΡΣΗ ΒΑΡΩΝ ΧΑΛΚΙΝΟ 
ΜΕΤΑΛΛΙΟ 
ΠΑΝΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥΣ  

ΑΘΛΗΤΗΣ 

3. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΑΝΕΒ ΤΖΟΥΝΤΟ 9η ΘΕΣΗ ΣΤΟ 
ΠΑΓΚΟΣΜΙΟ ΠΡΩΤΑΘΛΗΜΑ 

ΑΘΛΗΤΗΣ 

4. ΜΗΝΑΣ ΑΛΟΖΙ∆ΗΣ ΣΤΙΒΟΣ 
ΧΡΥΣΟ ΜΕΤΑΛΛΙΟ ΣΤΟΥΣ 
ΑΓΩΝΕΣ ΜΙΚΡΩΝ ΚΡΑΤΩΝ 
ΕΥΡΩΠΗΣ 

ΑΘΛΗΤΗΣ 

5. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΤΣΙΗΣΙΟΥ ΣΤΙΒΟΣ 
ΣΥΜΜΕΤΟΧΗ ΣΤΗΝ 
ΟΛΥΜΠΙΑ∆Α ΤΟΥ ΠΕΚΙΝΟΥ 

ΑΘΛΗΤΗΣ 

6. NINA ΣΕΡΠΕΖΟΒΑ ΣΤΙΒΟΣ 
ΧΡΥΣΟ ΜΕΤΑΛΛΙΟ ΣΤΟΥΣ 
ΑΓΩΝΕΣ ΜΙΚΡΩΝ ΚΡΑΤΩΝ 
ΕΥΡΩΠΗΣ 

ΑΘΛΗΤΗΣ 
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7. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ 
ΣΤΑΘΗΛΑΚΟΣ 

ΣΤΙΒΟΣ 
ΣΥΜΜΕΤΟΧΗ ΣΤΟΥΣ 
ΟΛΥΜΠΙΑΚΟΥΣ ΑΓΩΝΕΣ ΤΟΥ 
ΛΟΝ∆ΙΝΟΥ 

ΑΘΛΗΤΗΣ 

8. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ 
ΠΟΥΡΣΑΝΙ∆ΗΣ 

ΣΤΙΒΟΣ 
ΑΡΓΥΡΟ ΜΕΤΑΛΛΙΟ ΣΤΗΝ 
ΟΛΥΜΠΙΑ∆Α ΝΕΩΝ 

ΑΘΛΗΤΗΣ 

9. ΟΚΝΙΑΝ ΣΕΡΑΦΙΜΟΒ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΑ 
ΑΝΤΙΣΦΑΙΡΙΣΗ/ΧΡΥΣΟ 
ΑΓΩΝΕΣ ΜΙΚΡΩΝ ΚΡΑΤΩΝ 
ΕΥΡΩΠΗΣ 

ΑΘΛΗΤΗΣ 

10. ΑΝΝΑ ΜΙΤΟΒΑ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΑ 
ΑΝΤΙΣΦΑΙΡΙΣΗ/ΑΡΓΥΡΟ 
ΑΓΩΝΕΣ ΜΙΚΡΩΝ ΚΡΑΤΩΝ 
ΕΥΡΩΠΗΣ 

ΑΘΛΗΤΗΣ 

11. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΤΖΟΥΠΙΝ ΠΟ∆ΗΛΑΣΙΑ ΠΡΟΠΟΝΗΤΗΣ 

12. ΡΟΥΤΙΚ ΚΑΖΑΝΤΙΑΝ ΠΥΓΜΑΧΙΑ 
ΧΑΛΚΙΝΑ ΜΕΤΑΛΛΙΑ ΣΕ 
ΜΕΣΟΓΕΙΑΚΟΥΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΟΠΟΛΙΤΕΙΑΚΟΥΣ 
ΑΓΩΝΕΣ 

Κ.Ο.Α. 

13. ΟΒΙ∆ΙΟΥ ΠΟΠΙΡΝΑΤ ΠΥΓΜΑΧΙΑ 
ΑΡΓΥΡΟ ΜΕΤΑΛΛΙΟ ΣΕ 
ΜΕΣΟΓΕΙΑΚΟΥΣ ΑΓΩΝΕΣ 

ΑΘΛΗΤΗΣ 

14. ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΥΛΟΒΙΤΣ ΚΑΝΟ  
6η ΘΕΣΗ ΠΑΝΕΥΡΩΠΑΪΚΟ 
ΠΡΩΤΑΘΛΗΜΑ 

ΠΡΟΠΟΝΗΤΗΣ 

 
 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.052, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.052, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου, 
κ. Γεώργιο Γεωργίου, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 04.10.2012, και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το έργο της ανάπλασης της πλατείας της κοινότητας Φρενάρους είναι Πολεοδομικό και αφορά στη 
διαμόρφωση/ανάπλαση τμήματος του παραδοσιακού πυρήνα της κοινότητας και συγκεκριμένα στον 
επανασχεδιασμό του δημόσιου χώρου και τη δημιουργία πεζοδρομίων, τη διαμόρφωση μικρών 
πλατειακών χώρων, την υπογειοποίηση των υπηρεσιών κοινής ωφέλειας, την εφαρμογή μέτρων 
κυκλοφοριακής διαχείρισης, καθώς και άλλες επεμβάσεις, οι οποίες στοχεύουν στη λειτουργική και 
αισθητική αναβάθμιση της κοινότητας. 

(β)  Η μελέτη και η επίβλεψη του έργου, ανατέθηκε σε ιδιώτες Συμβούλους/Μελετητές και το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως συμμετέχει με εκπρόσωπό του στην Επιτροπή Παρακολούθησης του Έργου. 
Το έργο είχε περιληφθεί στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για το 2012 με 
σχετική πρόνοια ύψους €600.000. 

(γ)  Τα αρχιτεκτονικά και κατασκευαστικά σχέδια καθώς και τα σχετικά Έγγραφα Προσφορών έχουν 
ολοκληρωθεί και υποβληθεί στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως στις 05.10.2012 για έλεγχο, ενώ 
προγραμματιζόταν το δεύτερο εξάμηνο του 2012 η προκήρυξη προσφορών για έναρξη των 
κατασκευαστικών εργασιών. 

(δ)  Ένεκα της παρούσας δημοσιονομικής κατάστασης δεν έχει εγκριθεί η προκήρυξη προσφορών για την 
κατασκευή του υπό αναφορά έργου. Επίσης, αναφέρεται ότι στον Προϋπολογισμό του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως για το 2013 δεν έχουν περιληφθεί οποιεσδήποτε πιστώσεις για εκτέλεση του 
έργου. Ως εκ τούτου, η κατασκευή του έργου έχει ανασταλεί μέχρι τη βελτίωση της δημοσιονομικής 
κατάστασης του Κράτους.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.057, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. 
Ερ. 23.06.010.02.057 και ημερομηνίες 7 Σεπτεμβρίου 2012 και 26 Νοεμβρίου 2012 και σας πληροφορώ ότι τα 
φωτοβολταϊκά πλαίσια για να εισαχθούν στην Κύπρο, όπως και σε οποιοδήποτε άλλο Κράτος-Μέλος της EE, 
θα πρέπει να φέρουν την ελάχιστη σήμανση συμμόρφωσης CE. 

 Η προϋπόθεση αυτή λαμβάνεται υπόψη και απαιτείται για όλα τα συστήματα που επιχορηγούνται ή 
επιδοτούνται από την Επιτροπή ∆ιαχείρισης του Ειδικού Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ. Επίσης ζητείται όπως τα 
πλαίσια πληρούν τα πρότυπα ΕΝ61730, ΕΝ61215. 

 Η πλειοψηφία των φωτοβολταϊκών συστημάτων που εγκαθίστανται, επιδοτούνται από το Ειδικό Ταμείο 
ΑΠΕ και ΕΞΕ και λαμβάνουν οικονομική ενίσχυση με βάση την ηλεκτρική ενέργεια που παράγουν και 
διοχετεύουν στο δίκτυο. Ως εκ τούτου δεν τίθεται θέμα διασπάθισης δημοσίου χρήματος, αφού εάν κάποιο 
σύστημα δεν παράγει την αναμενόμενη ποσότητα ηλεκτρικής ενέργειας, θα έχει χαμηλότερη ενίσχυση από το 
Ειδικό Ταμείο ΑΠΕ και ΕΞΕ. 

 Σημειώνεται ότι τόσο το Υπουργείο όσο και η Επιτροπή ∆ιαχείρισης του Ειδικού Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ, 
μέσω εκδηλώσεων, διαλέξεων και εκθέσεων στις οποίες συμμετέχουν καθώς επίσης και μέσω έντυπων 
ενημερωτικών φυλλαδίων, ενημερώνουν το ενδιαφερόμενο κοινό για τα χαρακτηριστικά των διαφόρων τύπων 
φωτοβολταϊκών πλαισίων, τις αποδόσεις τους κλπ. Παρόλα αυτά η τελική επιλογή των συστημάτων είναι 
αποκλειστική ευθύνη των ίδιων των αγοραστών/επενδυτών. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή σας για να σας δώσει 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.058, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.058 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 13.09.2012 
και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α)  Στο τεμάχιο με αρ. 160, Φ/Σχ:ΧΧΧ.6Ε2, Τμήμα 10, στο Στρόβολο υφίσταται τριώροφη οικοδομή με 
υπόγειο για την οποία χορηγήθηκαν οι πολεοδομικές άδειες με αρ. ΛΕΥ/2160/1991, ημ. 29.01.1992, 
ΛΕΥ/0714/2000, ημ. 10.11.2000 και ΛΕΥ/0715/2000, ημ. 10.11.2000, καθώς και οι άδειες οικοδομής με 
αρ. 3484, ημ. 23.06.1995 και 5909, ημ. 15.11.2000 για χρήση της οικοδομής ως Κέντρο 
∆ιαμετακομιστικού Εμπορίου. 

(β)  Στις 12.12.2008 υποβλήθηκαν στην Πολεοδομική Αρχή (∆ιευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως) οι αιτήσεις με αρ. ΛΕΥ/2698/2008 και ΛΕΥ/2699/2008 για προσθήκες/μετατροπές σε 
υφιστάμενη οικοδομή και αλλαγή χρήσης από Κέντρο Χονδρικού Εμπορίου σε Υπεραγορά Τύπου 
D.I.Y., με χώρο χονδρικού εμπορίου και χώρους αναψυχής/ψυχαγωγίας. Κατά το στάδιο μελέτης των 
αιτήσεων, η Πολεοδομική Αρχή διαπίστωσε ότι κάποιες από τις προτεινόμενες χρήσεις δεν επιτρέπονται 
στην Μεικτή Βιομηχανική Ζώνη Κατηγορίας Β και Οικονομικών ∆ραστηριοτήτων, στην οποία εμπίπτει το 
τεμάχιο της ανάπτυξης και ως εκ τούτου οι αιτητές υπέβαλαν στις 07.10.2009 αίτηση για χορήγηση 
πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση των προνοιών του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας. 

(γ)  Η Πολεοδομική Αρχή επέδωσε στις 11.11.2009 και 23.12.2009 Ειδοποιήσεις Επιβολής με βάση τις 
πρόνοιες του άρθρου 46 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, στους ιδιοκτήτες του τεμαχίου, 
αναφορικά με την αυθαίρετη εκτέλεση οικοδομικών εργασιών σε υφιστάμενη οικοδομή και αλλαγή 
χρήσης σε μεγάλη κλίμακα μεικτή εμπορική ανάπτυξη και ανάπτυξη αναψυχής/ψυχαγωγίας. Εναντίον 
των πιο πάνω Ειδοποιήσεων Επιβολής ο κ. Ανδρέας Καϊσής υπέβαλε στις 05.01.2010 και 18.01.2010 
ισάριθμες Ιεραρχικές Προσφυγές με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 47 του Νόμου. Ο Υπουργός 
Εσωτερικών, αφού μελέτησε τα πραγματικά και νομικά δεδομένα της υπόθεσης, ενεργώντας σύμφωνα 
με τις πρόνοιες των εδαφίων (4) και (5) του άρθρου 47 του Νόμου, αποφάσισε να απορρίψει τις 
Ιεραρχικές Προσφυγές και επικυρώσει τις Ειδοποιήσεις Επιβολής, κρίνοντας ότι η απόφαση της 
Πολεοδομικής Αρχής είναι ορθή και σύμφωνη με τις πρόνοιες της πολεοδομικής νομοθεσίας, καθώς η 
υπό αναφορά ανάπτυξη υλοποιήθηκε και λειτουργεί αυθαίρετα, χωρίς την εξασφάλιση των κατά Νόμο 
αδειών. 

(δ)  Στις 12.01.2010 ο αιτητής υπέβαλε και Ιεραρχική Προσφυγή με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 48(A)(3) 
του Νόμου, εναντίον απόφασης της Πολεοδομικής Αρχής να επιβάλει ∆ιοικητικό Πρόστιμο στον κ. 
Ανδρέα Καϊσή και στην Εταιρεία The Amazon Enterprises Ltd για παράβαση ή μη συμμόρφωση με τις 
Ειδοποιήσεις Επιβολής με ημερομηνίες 11.11.2009 και 23.12.2009. Ο Υπουργός Εσωτερικών, αφού 
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μελέτησε τα πραγματικά και νομικά δεδομένα της υπόθεσης, αποφάσισε όπως, με βάση τις εξουσίες 
που του παρέχονται από τις πρόνοιες του εδαφίου (4) του άρθρου 48Α του Νόμου, απορρίψει την 
Ιεραρχική Προσφυγή και επικυρώσει την Ειδοποίηση Επιβολής, κρίνοντας ότι η απόφαση της 
Πολεοδομικής Αρχής είναι ορθή και σύμφωνη με τις πρόνοιες της πολεοδομικής νομοθεσίας, καθώς η 
υπό αναφορά ανάπτυξη υλοποιήθηκε και λειτουργεί αυθαίρετα, χωρίς την εξασφάλιση των κατά Νόμο 
αδειών και οι ιδιοκτήτες του τεμαχίου παράλειψαν να συμμορφωθούν με τις Ειδοποιήσεις Επιβολής με 
ημερομηνίες 11.11.2009 και 23.12.2009 που τους επιδόθηκαν από την Πολεοδομική Αρχή με βάση τις 
πρόνοιες του άρθρου 46 του Νόμου. 

(ε)  Στις 05.10.2011 το Υπουργικό Συμβούλιο, ασκώντας τις εξουσίες που του παρέχονται από το άρθρο 26 
του Νόμου, υιοθέτησε την εισήγηση του Συμβουλίου Μελέτης Παρεκκλίσεων και αποφάσισε να εγκρίνει 
τη χορήγηση των πολεοδομικών αδειών με αρ. ΛΕΥ/2698/2008 και ΛΕΥ/2699/2008, με τους 
κατάλληλους όρους, προϋποθέσεις και αντισταθμιστικά μέτρα. Μέχρι σήμερα δεν έχουν χορηγηθεί οι πιο 
πάνω πολεοδομικές άδειες, καθώς οι αιτητές δεν έχουν συμμορφωθεί με τους όρους και προϋποθέσεις 
της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, αν και βρίσκονται σε επαφή με την Πολεοδομική Αρχή με 
σκοπό την υλοποίηση τους. Σημειώνεται ότι η ισχύς της χορηγηθείσας παρέκκλισης λήγει στις 
31.10.2014. 

(στ)  Επίσης η αρμόδια με βάση τις πρόνοιες του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου Αρχή (∆ήμος 
Στροβόλου), καταχώρησε στο Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας την Ποινική Υπόθεση με αρ. 
17047/2009 και στις 05.06.2012 το ∆ικαστήριο προχώρησε στην έκδοση των ακολούθως ∆ιαταγμάτων: 

(i) ∆ιάταγμα κατεδάφισης για τα διαχωριστικά στα επίπεδα του υπογείου, ισογείου, Α΄ και Β΄ ορόφου 
της οικοδομής, με χρονική προθεσμία συμμόρφωσης 15 ημερών. 

(ii) ∆ιάταγμα τερματισμού της αυθαίρετης χρήσης της οικοδομής με χρονική προθεσμία 
συμμόρφωσης επίσης 15 ημερών. 

(ζ)  Σύμφωνα με πληροφόρηση που δόθηκε από το ∆ήμο Στροβόλου, η οικοδομή επιθεωρήθηκε στις 
09.08.2012 από την Πυροσβεστική Υπηρεσία, η οποία διαπίστωσε ότι λόγω των αυθαίρετων 
προσθηκών/μετατροπών που συντελέστηκαν στην οικοδομή, για τις οποίες όπως αναφέρεται πιο πάνω 
εκδόθηκε ∆ιάταγμα κατεδάφισης, η λειτουργία της ανάπτυξης εγκυμονεί σοβαρότατους κινδύνους σε 
περίπτωση πυρκαγιάς ή άλλης έκτακτης ανάγκης, τόσο για το προσωπικό που εργάζεται στην οικοδομή, 
όσο και για τα άτομα που την επισκέπτονται. 

(η)  Ο ∆ήμος Στροβόλου με επιστολή του με ημερομηνία 31.01.2013 ενημέρωσε το Υπουργείο Εσωτερικών 
ότι η ανάπτυξη εξακολουθεί να λειτουργεί αυθαίρετα φιλοξενώντας καταστήματα λιανικής πώλησης, 
υπεραγορά τύπου DIY, παιδότοπο στο υπόγειο και κέντρο νυχτερινής διασκέδασης στο Β΄ όροφο. Ο 
∆ήμος έχει καλέσει με επιστολές του τον ιδιοκτήτη της οικοδομής, όπως επίσης και την Εταιρεία A.D. 
MADISON LTD, η οποία έχει την κατοχή της οικοδομής, όπως τερματίσουν άμεσα την αυθαίρετη χρήση, 
χωρίς όμως να υπάρξει συμμόρφωση μέχρι σήμερα. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω δεδομένα, καθώς και το γεγονός ότι η κείμενη νομοθεσία προνοεί την 
εκ των προτέρων εξασφάλιση των απαραίτητων αδειών πριν την υλοποίηση κάθε οικοδομικής ανάπτυξης, το 
Υπουργείο Εσωτερικών έχει ζητήσει από την Πολεοδομική Αρχή όπως, σε συνεργασία με το Γενικό Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, προχωρήσει στη λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον του ιδιοκτήτη της οικοδομής και των 
κατόχων της, καθώς και από το ∆ήμο Στροβόλου όπως προχωρήσει στη λήψη δικαστικών μέτρων για 
παρακοή των ∆ιαταγμάτων που εκδόθηκαν από το Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.097, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2012, σχετικά με το ερώτημα του Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

i.  Έχει ετοιμαστεί Σχέδιο ∆ράσης για αύξηση των κτιρίων με σχεδόν μηδενική κατανάλωση μέχρι το 2020, 
το οποίο στις 28 Σεπτεμβρίου 2012 κατατέθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για σχόλια όπως προνοεί το 
άρθρο 9 της Οδηγίας 2010/31/EE για την ενεργειακή απόδοση των κτιρίων (αναδιατύπωση).  Στις 12 
Οκτωβρίου 2012 παρουσιάσθηκε στην Συμβουλευτική Επιτροπή Εφαρμογής της Οδηγίας για την 
ενεργειακή απόδοση των κτιρίων στην Κύπρο.  Με την λήψη των σχολίων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 
το Σχέδιο θα αναθεωρηθεί και θα δημοσιοποιηθεί. 

ii. Στο Σχέδιο ∆ράσης αναγνωρίζονται τα βασικά τεχνικά χαρακτηριστικά των κτιρίων αυτών, και τα 
κυριότερα μέτρα που πρέπει να ληφθούν για γρηγορότερη και μεγαλύτερη διείσδυση τους.  Τα μέτρα 
αυτά είναι: 

 Ενημέρωση του κοινού και εκπαίδευση των εμπλεκομένων ομάδων. 
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 ∆ημιουργία πιλοτικών έργων και ενθάρρυνση της εθελοντικής κατασκευής κτιρίων με σχεδόν 
μηδενική κατανάλωση σε κτίρια του ιδιωτικού τομέα. 

 Προετοιμασία της βιομηχανίας και των κατασκευαστικών εταιρειών. 

 Σταδιακή βελτίωση των σχετικών νομοθετικών ρυθμίσεων (ενδυνάμωση των ελάχιστων 
απαιτήσεων ενεργειακής απόδοσης για νέα κτίρια). 

 Πιστοποίηση και σύστημα ποιοτικού ελέγχου των κτιρίων με σχεδόν μηδενική κατανάλωση 
ενέργειας. 

iii. Σε διαβούλευση με τους εμπλεκόμενους φορείς, ετοιμάζεται ∆ιάταγμα όπου θα καθορίζονται οι 
προϋποθέσεις που θα πρέπει να τηρούνται σε ένα κτίριο ώστε να θεωρείται ως κτίριο με σχεδόν 
μηδενική κατανάλωση ενέργειας.  Στόχος είναι να προωθηθεί η κατασκευή τέτοιων κτιρίων το 
συντομότερο δυνατό ώστε να γίνει πιο ομαλή η μετάβαση μέχρι το 2021, όπου ουσιαστικά τα κτίρια αυτά 
θα είναι υποχρεωτικά. 

iv. Σύμφωνα με το άρθρο 9 της Οδηγίας 2010/31/ΕΕ μετά την 31η ∆εκεμβρίου 2018 όλα τα νέα κτίρια που 
στεγάζουν δημόσιες αρχές ή είναι ιδιοκτησίας τους πρέπει να αποτελούν κτίρια με σχεδόν μηδενική 
κατανάλωση ενέργειας.  Λαμβάνοντας υπόψη την υποχρέωση αυτή, όπως και την υποχρέωση το 
δημόσιο να αποτελεί το παράδειγμα σε θέματα ενεργειακής απόδοσης, σε πολλές περιπτώσεις νέων 
κτιρίων του δημοσίου που κατασκευάζονται, απαιτείται όπως έχουν κατηγορία ενεργειακής απόδοσης Α.  
Τέτοια κτίρια είναι η αίθουσα εκδηλώσεων στο Προεδρικό Μέγαρο και το νέο κτίριο των Φαρμακευτικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας. 

ν. Τα οικονομικά και άλλα κίνητρα έχουν συμπεριληφθεί στο 2° Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Ενεργειακή 
Απόδοση που δημοσιεύθηκε στις 19 Ιουλίου 2011.  Τα κίνητρα αποτελούν τα Σχέδια Χορηγιών του 
Ειδικού Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ για θερμομόνωση υφιστάμενων κτιρίων και για εγκατάσταση 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας σε νέα και υφιστάμενα κτίρια.  Το Υπουργείο σε τακτά χρονικά 
διαστήματα αναθεωρεί τα Σχέδια Χορηγιών με στόχο να είναι πάντα επίκαιρα και αποτελεσματικά. 
Επίσης καταβάλλονται συντονισμένες προσπάθειες για άντληση κονδυλίων από το πολυετές 
δημοσιονομικό πλαίσιο 2014-2020 της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

vi. Η έκδοση πιστοποιητικών ενεργειακής απόδοσης για κτίρια άνω των 500τ.μ. που χρησιμοποιούνται από 
δημόσιες αρχές και δέχονται επισκέψεις από το κοινό θα γίνει υποχρεωτική με την ψήφιση του 
νομοσχεδίου που τροποποιεί τους περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων Νόμους του 
2006 και 2009 και αποτελεί εναρμόνιση με την Οδηγία 2010/31/ΕΕ.  Το νομοσχέδιο έχει κατατεθεί στην 
Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας 
παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.106, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.106 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2012 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, το Ταμείο Θήρας έχει παρατηρήσει ότι τα ηχοπετάσματα προκαλούν το 
θάνατο σχεδόν ενός αγρίου πτηνού περίπου κάθε δύο εβδομάδες, κυρίως φραγκολίνων. Επειδή οι εν λόγω 
κατασκευές έχουν τοποθετηθεί από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, το Ταμείο Θήρας έχει ενημερώσει το εν λόγω 
Τμήμα για το πρόβλημα και εισηγήθηκε τρόπους επίλυσης, με την τοποθέτηση φιγούρων αρπακτικών αγρίων 
πτηνών επί του παραπετάσματος, μια τακτική που χρησιμοποιείται παγκοσμίως, ούτως ώστε να 
απομακρύνονται τα άγρια πτηνά της περιοχής και να μην κτυπούν πάνω στους υαλοπίνακες. Ταυτόχρονα 
διαβίβασε προδιαγραφές και τεχνικές γνώσεις ως προς την εφαρμογή των εν λόγω φιγούρων. 

 Ως εκ τούτου η επιστολή σας έχει διαβιβαστεί προς το ∆ιευθυντή των ∆ημοσίων Έργων για χειρισμό 
λόγω αρμοδιότητας και ενημέρωση για τις ενέργειες στις οποίες προβαίνουν για επίλυση του προβλήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.109, ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Ο δρόμος Αγίου Μάμα - Ζωοπηγής εμπίπτει στις αρμοδιότητες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού και 
όχι του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. 

(β)  Η παλαιά και η νεότερη γέφυρα βρίσκονται παράλληλες στο ίδιο σημείο σε χωμάτινο τμήμα περίπου 
ενός χιλιομέτρου, του εν λόγω δρόμου. 
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(γ)  Το παλαιό γεφύρι είναι πετρόκτιστο, αψιδωτό, σε καλή κατάσταση αλλά αποκομμένο από το οδικό 
δίκτυο. 

(δ)  Το νεότερο γεφύρι που αποτελεί μέρος του οδικού δικτύου είναι κατασκευασμένο με δύο ακρόβαθρα 
από σκυρόδεμα και η πλάκα του επικάθεται σε μεταλλικές δοκούς. Εκατέρωθεν του γεφυριού υπάρχει 
διάβρωση του υδροσκυρωτού θεμελίου και τα κάγκελα του είναι κατασκευασμένα με πασαμάνα με 
χαμηλό επίπεδο συγκράτησης. 

(ε)  Σχετικές φωτογραφίες επισυνάπτονται οι οποίες εξηγούν τα όσα αναφέρονται πιο πάνω. 

(στ)  Το θέμα θα πρέπει να τύχει μελέτης από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού, λόγω αρμοδιότητας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.113, ημερομηνίας 18 

Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.113 και ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αν. Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 20 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με την λαθραλιεία 
στην περιοχή του Ακάμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στην περιοχή του Ακάμα όπως και στις υπόλοιπες ελεύθερες περιοχές διεξάγονται έλεγχοι και 
περιπολίες από τους Επιθεωρητές του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, πάντα στα πλαίσια των υφιστάμενων 
ανθρώπινων και οικονομικών δυνατοτήτων του Τμήματος. 

2. Στην εν λόγω περιοχή παρατηρούνται σχετικά αυξημένα ιχθυοαποθέματα, ενώ λόγω της δύσβατης 
πρόσβασης στις παραλίες της περιοχής του Ακάμα, οι περιπολίες πραγματοποιούνται κυρίως με σκάφη. 
Παρόλα αυτά, σε σχέση και με άλλες περιοχές, η περιοχή του Ακάμα δεν συγκαταλέγεται ανάμεσα σε 
εκείνες που συστηματικά αλιεύονται με τη χρήση φωτεινών πηγών και ψαροτούφεκων. Όπως 
προαναφέρθηκε, το δύσβατο της περιοχής και η απόσταση που έχει από μεγάλα αστικά κέντρα, φαίνεται 
να αποτελούν αποτρεπτικό παράγοντα για την εν λόγω πρακτική. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι κατά τη 
διάρκεια των τελευταίων δύο ετών (2011-2012) πραγματοποιήθηκαν τριανταεπτά (37) περιπολίες στην 
περιοχή του Ακάμα, από τις οποίες προέκυψε μόλις μία (1) κατηγορία για λαθραλιεία με τη χρήση 
φωτεινών πηγών σε συνδυασμό με ψαροτούφεκο. Για το ίδιο χρονικό διάστημα, το ΤΑΘΕ προέβη και σε 
δεύτερη κατηγορία για παρόμοιο αδίκημα, μετά από εντόπιση και ειδοποίηση από την Αστυνομία. 

3. Για την διασφάλιση της εφαρμογής της νομοθεσίας και την μεγιστοποίηση των στόχων του ελέγχου, το 
ΤΑΘΕ έχει προβεί σε στενή συνεργασία με τη Λιμενική Αστυνομία στο Λατσί, η οποία περιπολεί σχεδόν 
καθημερινά και σε ώρες εκτός γραφείου την περιοχή και ενημερώνει σχετικά το Επαρχιακό Γραφείο 
Πάφου το ΤΑΘΕ. Όσον αφορά τη λαθραλιεία με την εν λόγω πρακτική και την ιδιαίτερη φύση της, αλλά 
και πρωτίστως λόγω της ανάγκης εκσυγχρονισμού της σχετικής νομοθεσίας, αυτή δύσκολα 
καταπολεμείται. Για τον λόγο αυτό, το ΤΑΘΕ προωθεί σχετικό τροποποιητικό νομοσχέδιο με 
επικέντρωση στην πάταξη και αποτροπή της πρακτικής αυτής. Το νομοσχέδιο βρίσκεται στο τελικό 
στάδιο της διαβούλευσης και μετά την απαραίτητη νομοτεχνική επεξεργασία θα σταλεί στην Βουλή για 
ψήφιση. 

4. Σημειώνεται επίσης ότι λόγω των πρόσφατων οικονομικών περικοπών του κράτους, η δυνατότητα 
πραγματοποίησης ελέγχων και περιπολιών εκτός κανονικού ωραρίου εργασίας έχει μειωθεί, και ως εκ 
τούτου έχει μειωθεί και η αποτελεσματικότητα της πάταξης της λαθραλιείας. Συγκεκριμένα, για την 
ευρύτερη περιοχή Πάφος-Λατσί, τα όρια της οποίας αρχίζουν από την Πέτρα του Ρωμιού και 
καταλήγουν στον Πύργο, υπάρχουν μόλις πέντε Επιθεωρητές με έδρα στην Πάφο. 

5. Το ΤΑΘΕ και το Υπουργείο δεν έχει λάβει οποιαδήποτε επιστολή από την Υπηρεσία Θήρας σχετικά με 
λαθραλιεία στην περιοχή του Ακάμα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.124, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.124 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 25.9.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι μετά από επιτόπια επίσκεψη Λειτουργού του Κλάδου ∆ιαχείρισης Τ/Κ 
Περιουσιών Λεμεσού στην παρουσία του Προέδρου του Κοινοτικού Συμβουλίου Καντού σε όλους τους Τ/Κ 
χώρους στην Κοινότητα που παραχωρήθηκαν για γεωργική χρήση και ενδεχομένως να χρησιμοποιούντο για 
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άλλους σκοπούς, εντοπίσθηκαν έξι περιπτώσεις που οι κάτοχοι Τ/Κ γεωργικής γης δε χρησιμοποιούσαν τη 
γεωργική γη για το σκοπό που τους παραχωρήθηκε. Οι δύο από αυτούς συμμορφώθηκαν στις υποδείξεις του 
Αν. Επάρχου Λεμεσού. Στους άλλους τέσσερις στάληκαν προειδοποιητικές επιστολές για άρση των 
παρανομιών και το όλο θέμα θα παρακολουθείται από το Υπουργείο. 

 Σημειώνεται ότι οι αιτήσεις που υποβάλλονται για παραχώρηση Τ/Κ ιδιοκτησίας περιουσίας εξετάζονται 
βάσει της νενομισμένης διαδικασίας σε συνεδρία της αρμόδιας Επαρχιακής Ειδικής Επιτροπής. Τα πρακτικά 
της συνεδρίας διαβιβάζονται εν συνεχεία στην Υπουργό Εσωτερικών ως Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών για μελέτη 
και λήψη απόφασης, όπως προβλέπεται στη σχετική Νομοθεσία και οι αποφάσεις κοινοποιούνται τόσο στα 
μέλη της Συμβουλευτικής Επιτροπής για τη ∆ιαχείριση των Τ/Κ Περιουσιών όσο και στον Πρόεδρο της 
Κοινοβουλευτική Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων και Παθόντων για σκοπούς 
ενημέρωσης. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.128, ημερομηνίας 26 

Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση η οποία διαβιβάστηκε με την επιστολή του Αναπλ. Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012, και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Στην Κύπρο τέσσερις (4) ζωολογικοί κήποι έχουν άδεια λειτουργίας σύμφωνα με τους περί Προστασίας 
και Ευημερίας των Ζώων (∆ιατήρηση Άγριων Ζώων σε Ζωολογικούς Κήπους) Κανονισμούς, ως ακολούθως: 

1. J.S.K. Bird Park Ltd Αρ. άδειας EZ.ZK.CY001 

2. Ζωολογικός Κήπος Λεμεσού Αρ. άδειας EZ.ZK.CY002 

3. Μενέλαος Μενελάου (Melios Zoo Park) Αρ. άδειας EZ.ZK.CY003 

4. Ocean Aquarium Park Ltd Αρ. άδειας EZ.ZK.CY004 

 Κατάλογοι με τα είδη των ζώων για τα οποία έχουν εγκριθεί οι πιο πάνω ζωολογικοί κήποι 
επισυνάπτονται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ I έως IV αντίστοιχα. Νοείται ότι οι κατάλογοι αυτοί είναι δυναμικοί και οι 
ζωολογικοί κήποι μπορούν να τροποποιήσουν τη συλλογή των ζώων που διατηρούν, εφόσον ακολουθήσουν 
τις προβλεπόμενες διαδικασίες και εξασφαλίσουν τις απαιτούμενες εγκρίσεις. 

 Όσον αφορά τις συλλογές ζώων οι οποίες δεν επιδεικνύουν σημαντικό αριθμό άγριων ζώων ή ειδών 
άγριων ζώων στο κοινό, αυτές δύναται να εξαιρούνται από το πεδίο εφαρμογής των περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων (∆ιατήρηση Άγριων Ζώων σε Ζωολογικούς Κήπους) Κανονισμών από τον Υπουργό, 
μετά από σύσταση των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών. 

 Μέχρι σήμερα δεν δόθηκε οποιαδήποτε εξαίρεση και με σκοπό να καταστεί δυνατή η εφαρμογή της 
διάταξης αυτής της νομοθεσίας με αντικειμενικότητα, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ετοίμασαν σχετικό προσχέδιο 
∆ιατάγματος στο οποίο καθορίζονται τα κριτήρια, βάσει των οποίων εγκαταστάσεις θα θεωρούνται ότι δεν 
επιδεικνύουν σημαντικό αριθμό άγριων ζώων ή ειδών άγριων ζώων στο κοινό, και επομένως θα εξαιρούνται 
από τις πρόνοιες της νομοθεσίας που διέπει τους ζωολογικούς κήπους.  Το ∆ιάταγμα θα καθορίζει επίσης τη 
διαδικασία χορήγησης και τους όρους της σχετικής άδειας λειτουργίας των εγκαταστάσεων αυτών.  Το 
προσχέδιο αυτό, βρίσκεται στη διαδικασία διαβούλευσης με τους εμπλεκομένους φορείς. 

 Όσον αφορά στο καθεστώς της επιχείρησης Melios Pet Centre Ltd, σας πληροφορώ ότι ο ιδιοκτήτης της 
επιχείρησης κατέχει δύο είδη υποστατικών και συγκεκριμένα, ένα ζωολογικό κήπο με αρ. άδειας EZ.ZK.CY003 
όπως αναφέρεται πιο πάνω, καθώς και ένα υποστατικό πώλησης ζώων συντροφιάς.  Τα είδη ζώων για τα 
οποία έχει εγκριθεί ο ζωολογικός κήπος αναφέρονται στο Παράρτημα III. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.130, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα σε σχέση με την επιστολή σας με αρ. Ερ. 
23.06.010.02.130 και ημερομηνία 26 Σεπτεμβρίου 2012: 
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 Ως γνωστό, οι μονογονεϊκές οικογένειες που λάμβαναν ∆ημόσιο Βοήθημα ξεκίνησαν από τον Ιούνιο 
2012, να λαμβάνουν το αντίστοιχο επίδομα από την Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων (ΥΧΕ), του 
Υπουργείου Οικονομικών. 

 Κατά τους τελευταίους έξι μήνες από την εφαρμογή της νομοθεσίας και τη μετάβαση της αρμοδιότητας 
της παραχώρησης επιδόματος στους μονογονιούς, το θέμα έχει συζητηθεί εξαντλητικά στο πλαίσιο κοινών 
συνεδριάσεων των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, όπου κατατέθηκαν σχετικές Προτάσεις Νόμου, καθώς και οι εισηγήσεις του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Μονογονεϊκών Οικογενειών και Φίλων. 

 Επιγραμματικά, κατά τη συζήτηση των εισηγήσεων του Συνδέσμου, διαπιστώθηκε ότι η μείωση των 
εισοδηματικών κριτηρίων δεν συνεπάγονταν εξοικονομήσεις οι οποίες θα μπορούσαν να καλύψουν τη δαπάνη 
πρόσθετων αιτημάτων τους και ότι δεν ήταν δυνατό να αυξηθούν τα όρια ηλικίας των εξαρτωμένων τέκνων 
αποκλειστικά για τους μονογονιούς, εφόσον αντιβαίνει στην αρχή της ίσης μεταχείρισης με τους λοιπούς 
δικαιούχους του επιδόματος τέκνου. Επίσης, αποκλείστηκε κατηγορηματικά η παραχώρηση του επιδόματος 
στους εν διαστάσει συζύγους, αφού εν τη απουσία αποτελεσματικών ελεγκτικών μηχανισμών, το σύστημα θα 
ήταν τρωτό και διαβλητό σε απόπειρες εκμετάλλευσής του. 

 Συναφώς, σας πληροφορώ ότι στο πλαίσιο περαιτέρω στόχευσης των κοινωνικών παροχών και 
δημοσιονομικής εξυγίανσης, ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμος τροποποιήθηκε [Ν.180(Ι)/2012] και 
προνοεί τη μείωση, από 1.1.2014, του εισοδηματικού κριτηρίου για το επίδομα μονογονεϊκής οικογένειας στις 
€49.000 και τη μείωση του ύψους του επιδόματος κατά 9-10% περίπου, από 1.1.2013. 

 Επίσης, παρατίθεται πίνακας με τα στατιστικά στοιχεία που ζητήθηκαν σχετικά με τους δικαιούχους του 
επιδόματος μονογονεϊκής οικογένειας (δεδομένα μέχρι τις 31.12.2012): 

 Παραμένω στη διάθεσή σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.130, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.130 και ημερ. 28/9/2012 σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και παραθέτω την απάντησή μας: 

∆ημόσιο Βοήθημα 

1) ∆ιαγραφή του όρου μόνος γονέας από τη νομοθεσία του ∆.Β. 

 Με βάση τους περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμους του 2002 έως 2012 τα εισοδηματικά κριτήρια 
με βάση κλίμακες εισοδήματος για την παροχή επιδόματος μονογονεϊκής οικογένειας είναι διευρυμένα 
σε σχέση με τις πρόνοιες των περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμων του 2006 και 2012.  
Αυτό έχει ως αποτέλεσμα να παρέχεται η δυνατότητα σε μεγαλύτερο αριθμό μονογονεϊκών οικογενειών 
να επωφελούνται από το επίδομα μονογονεϊκής οικογένειας σε αντίθεση με την προηγούμενη πολιτική 
καταβολής δημόσιου βοηθήματος σε μονογονεϊκές οικογένειες που μπορεί να μην τους υπολογιζόταν το 
50% του καθαρού εισοδήματος από εργασία αιτητή ή λήπτη ή το ποσό των €256,29, οποιοδήποτε από 
τα δύο ήταν μεγαλύτερο, όμως υπήρχαν αυστηρά εισοδηματικά και περιουσιακά κριτήρια, ενώ με τη νέα 
πολιτική τα εισοδηματικά και περιουσιακά κριτήρια είναι κατά πολύ διευρυμένα. 

2) Σταδιακή αποκοπή 

Εισόδημα (€) Αρ. δικαιούχων 

0-39.000 7162 

39.000,01-49.000 364 

49.000,01-59.000 97 

59.000,01-69.000 36 

69.000,01-79.000 16 

79.000,01-89.000 8 

Σύνολο δικαιούχων 7683 
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 Το άρθρο 9(2) των περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμων προβλέπει ότι “Εάν ο λήπτης 
δημόσιου βοηθήματος ή ο σύζυγος ή η σύζυγος ή ο συμβίος ή η συμβία του, αντίστοιχα, εργοδοτηθεί 
μετά από ανεργία τουλάχιστο έξι μηνών, θα συνεχίσει να λαμβάνει δημόσιο βοήθημα για τον ίδιο και 
τους εξαρτώμενους του για τους επόμενους δώδεκα μήνες, ως ακολούθως: 

 (α)  πλήρη δικαιώματα για τους τέσσερις πρώτους μήνες μετά την εργοδότησή του, 

 (β) δύο τρίτα των πιο πάνω δικαιωμάτων για τους επόμενους τέσσερις μήνες, και  

 (γ)  ένα τρίτο των πιο πάνω δικαιωμάτων για τους επόμενους τέσσερις μήνες”. 

 Το πιο πάνω άρθρο εξακολουθεί να υφίσταται για τις μονογονεϊκές οικογένειες που συνεχίζουν να 
λαμβάνουν δημόσιο βοήθημα λόγω ανεργίας. 

 Όσον αφορά τη σταδιακή διακοπή του δημόσιου βοηθήματος στους εργαζόμενους μονογονιούς, οι 
οποίοι δεν δικαιούνται δημόσιο βοήθημα, σημειώνεται ότι υπήρξε μεταβατικό στάδιο 5 μηνών για 
μεταφορά τους από τη μια νομοθεσία στην άλλη. Συγκεκριμένα, λόγω του ότι η Υπηρεσία Χορηγιών και 
Επιδομάτων (ΥΧΕ) του Υπουργείου Οικονομικών θα ήταν σε θέση να καταβάλει το επίδομα μονογονιού 
τον Ιούνιο 2012, με αναδρομική ισχύ από 1/1/2012, αφού λήφθηκαν υπόψη οι ανάγκες της ομάδας των 
μονογονιών και η δυσμενής οικονομική κατάσταση στην οποία κάποιοι θα βρίσκονταν με τον άμεσο 
τερματισμό της παροχής δημόσιου βοηθήματος, η παροχή δημόσιου βοηθήματος σε μονογονεϊκές 
οικογένειες συνεχίστηκε μέχρι και τον Μάιο 2012. 

3) Επιπρόσθετες παροχές 

   ∆ιατιμημένο ηλεκτρικό ρεύμα: Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε 
συνεργασία με τα Υπουργεία Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Υγείας, Οικονομικών, την 
Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και την Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας Κύπρου συνεχίζουν τη 
συνεργασία ώστε να διευρυνθούν οι κατηγορίες ευάλωτων καταναλωτών στη Ειδική ∆ιατίμηση 
Ηλεκτρισμού με Κώδικα 08. 

 ∆ωρεάν Φοίτηση για τα εξαρτώμενα παιδιά στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού: Υπολογίζεται ότι έχουν επηρεαστεί περίπου 2,500 
μονογονεϊκές οικογένειες των οποίων τα παιδιά δεν θα είναι δικαιούχα της δωρεάν φοίτησης (200 
περίπου οικογένειες θα δικαιούνται 1/2 μείωση στα δίδακτρα λόγω της πολυτεκνικής τους 
ιδιότητας). Λαμβάνοντας υπόψη το ψηλό κόστος των διδάκτρων των φροντιστηρίων, το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εισηγήθηκε στο Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού τη συνέχιση της δωρεάν φοίτησης στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης των 
εξαρτώμενων παιδιών των οικογενειών που θα λαμβάνουν επίδομα μονογονιού από την ΥΧΕ 
(μετά από σχετική βεβαίωση από την ΥΧΕ). Μετά από συναντήσεις των εκπροσώπων των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, διαφάνηκε ότι με 
βάση υφιστάμενη Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου δεν επιτρέπεται η δωρεάν φοίτηση στα 
Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης και στα ∆ημόσια Νηπιαγωγεία σε άτομα που δεν είναι λήπτες 
δημόσιου βοηθήματος.  Οι θέσεις του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
βρίσκονται στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για περαιτέρω μελέτη. Μέχρι σήμερα δεν 
υπάρχει οποιαδήποτε απάντηση στο θέμα αυτό. 

 Επίδομα ενοικίου: Σε όσες μονογονεϊκές οικογένειες λάμβαναν δημόσιο βοήθημα μέχρι και τον 
Μάιο 2012 και λάμβαναν επίδομα ενοικίου ή επίδομα για δόσεις και τόκους δανείου, το 
Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε με βάση Υπουργική Απόφαση ημερ. 12/12/2012 την παροχή €300 
σε κάθε οικογένεια για 7 μήνες.  Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της αναθεώρησης των νόμων για τα 
δημόσια βοηθήματα έχει ετοιμαστεί ειδικό Σχέδιο για Επιδότηση Ενοικίου από το οποίο οι 
οικογένειες αυτές θα μπορούν να επωφελούνται. 

4) Υπολογισμός ∆ημόσιου Βοηθήματος 

Για σκοπούς ομοιόμορφης πολιτικής οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας ετοίμασαν σχετική εγκύκλιο 
ημερ. 9/8/2012, με αρ. φακ. 11.06.011, με θέμα “Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμοι 
του 2006 και 2012” για το τι πρέπει να λαμβάνεται υπόψη ως εισόδημα και τι όχι. 

Όσον αφορά το θέμα των υπερπληρωμών οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας με εγκύκλιο τους ημερ. 
11/10/2010 με θέμα “∆ιαχείριση Υπερπληρωμών” έδωσαν κατευθυντήριες γραμμές στους αρμόδιους 
Λειτουργούς για σκοπούς ομοιόμορφης διαχείρισης του θέματος μεταξύ των οποίων και η πληροφόρηση 
του πολίτη για τη δημιουργία της υπερπληρωμής καθώς και για τον τρόπο διαχείρισης της. 

5) ∆ημοσιοποίηση στοιχείων από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ) 

(α) Με βάση τις πληρωμές από τον Φεβρουάριο 2012 μέχρι και τον Απρίλιο 2012, οι ΥΚΕ 
έδωσαν στην Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων τον Ιούνιο 2012, ηλεκτρονικό αρχείο με 
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6,107 μονογονεϊκές οικογένειες (5,306 οικογένειες με μηνιαία πληρωμή και 807 οικογένειες 
με έκτακτο). 

(β) και (γ) Σήμερα δεν έχουμε τη δυνατότητα να γνωρίζουμε πόσοι είναι οι μονογονιοί λήπτες 
δημόσιου βοηθήματος λόγω του ότι από 1/6/2012 λαμβάνουν δημόσιο βοήθημα υπό άλλη 
ιδιότητα π.χ. λόγω ανεργίας, ασθένειας ή αναπηρίας. 

(δ)  Η κάθε περίπτωση που λαμβάνει δημόσιο βοήθημα είναι εξατομικευμένη.  Ως εκ τούτου το 
ποσό του δημόσιου βοηθήματος που λαμβάνει η κάθε περίπτωση είναι ανάλογα με τα 
εισοδήματά της και τις βασικές και ειδικές της ανάγκες όπως αυτές προνοούνται από τους 
περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμους του 2006 και 2012 και των σχετικών 
Κανονισμών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.133, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 04/10/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας διαβιβάζω 
το Οργανόγραμμα λειτουργίας του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου. 

 Σε αυτό απεικονίζονται οι εργασιακές σχέσεις καθώς και οι κατευθύνσεις της επικοινωνίας και 
συνεργασίας κάθε θέσης εργασίας, με τα κατώτερα, ανώτερα και ομοιόβαθμα κλιμάκια της ιεραρχίας. 

 Πιο συγκεκριμένα, η κάθε Κλινική του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου στελεχώνεται από τρεις (3) 
Ιατρικούς Λειτουργούς της αρμόδιας ειδικότητας. Στην Παθολογική Κλινική είναι τοποθετημένος ∆ιευθυντής 
Κλινικής, ενώ στις υπόλοιπες κλινικές υπάρχει Υπεύθυνος κλινικής, με βάση την αρχαιότητα στην Υπηρεσία. 

 Με αυτή τη δομή, οι κλινικές λειτουργούν ομαλά και δεν υστερούν σε παραγωγικότητα από τις ομώνυμες 
κλινικές των άλλων νοσοκομείων, αναλογικά με τον αριθμό του προσωπικού και των κλινών που διαθέτουν.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.149, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Γιώργου Γεωργίου 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.149 ημερομηνίας 3.10.2012, που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Λάρνακας κ. Γεώργιο Κ. Γεωργίου και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας 
με ημερομηνία 8.10.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα:  

(α)  Στην κοινότητα Αγγλισίδων έχουν συνομολογηθεί 52 Συμβάσεις Μίσθωσης κρατικής γης μεταξύ της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και ιδιωτών. Κατάλογος με τα ονόματα των Μισθωτών επισυνάπτεται ως 
Παράρτημα Α. 

(β)  Οι εκμισθώσεις κρατικής γης έχουν γίνει σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμών, Κ.∆.Π. 173/89 έως 577/05. 

(γ)  Στο Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Λάρνακας εκκρεμούν για διάθεση κρατικής γης στην κοινότητα 
Αγγλισίδων, οι πιο κάτω αιτήσεις: 

(i) Για επιτόπια έρευνα 22 αιτήσεις, από τις οποίες οι 20 αφορούν εκμίσθωση και οι 2 ανταλλαγή με 
ιδιωτική ιδιοκτησία. 

(ii) Για εξασφάλιση των απόψεων από τα αρμόδια Κυβερνητικά Τμήματα, 12 αιτήσεις από τις οποίες 
οι 7 αφορούν εκμίσθωση, οι 2 ανταλλαγή και οι 3 παραχώρηση κρατικής γης. 

(iii)  Για χωρομετρική εργασία, 21 αιτήσεις από τις οποίες οι 18 αφορούν εκμίσθωση και οι 3 
ανταλλαγή κρατικής γης. 

(δ)  Όσον αφορά την παράνομη κατοχή και χρήση κρατικής γης, εκκρεμούν 3 αιτήσεις που αφορούν 
καταγγελίες για επέμβαση και οι οποίες εξετάζονται από τον Κλάδο Χωρομετρίας, με σκοπό την 
αποτύπωση των επεμβάσεων. Πέραν των αιτήσεων αυτών, εξετάζεται και η αίτηση Α∆Χ15/12 με αιτητή 
το Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου Εσωτερικών, μετά από καταγγελία ομάδας ανώνυμων πολιτών της 
κοινότητας Αγγλισίδων, για παράνομη επέμβαση σε κρατική γη στην ευρύτερη περιοχή Αγγλισίδων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.02.165 και 23.06.010.02.166, 

ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στις πιο πάνω Ερωτήσεις, οι οποίες διαβιβάστηκαν με τις επιστολές της Αναπληρώτριας 
Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος αντιλαμβάνεται τα προβλήματα που 
μπορεί να προκαλέσει ο ανεξέλεγκτος πολλαπλασιασμός των γάτων ειδικότερα σε σχέση με τη δημόσια υγεία 
και έχει καταβάλει προσπάθειες να μην διακοπεί το Σχέδιο Στείρωσης Γάτων.  ∆υστυχώς όμως λόγω της 
οικονομικής κρίσης έχει ανασταλεί όχι μόνο το συγκεκριμένο σχέδιο αλλά και πολλά άλλα τα οποία 
εφαρμόζονταν τα προηγούμενα έτη από διάφορες κρατικές υπηρεσίες.  Με τη δημοσιονομική εξυγίανση το 
Υπουργείο προσβλέπει στην επαναλειτουργία του Σχεδίου. 

 Για τη διασφάλιση της υγείας και της προστασίας των ζώων συμπεριλαμβανομένων και των γάτων 
υπάρχουν οι Νόμοι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων.  Στο παρόν στάδιο, το Υπουργείο δεν μελετά 
την ετοιμασία ξεχωριστού νομοσχέδιου που να αφορά τους γάτους. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.174, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 12/10/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Η προσφορά προγραμμάτων Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης από τα Μεταλυκειακά 
Ινστιτούτα Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΜΙΕΕΕ), θεσμοθετήθηκε βάσει Απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου τον Μάρτιο του 2012. Τα ΜΙΕΕΚ ξεκίνησαν τη λειτουργία τους τον Νοέμβριο 
του 2012 και συνεχίζουν με σταθερά βήματα. 

2.  Όπως επισημαίνεται στην ερώτηση του βουλευτή, ο αριθμός των αιτήσεων εισδοχής ήταν πολύ μεγάλος 
σε σχέση με τον αριθμό των θέσεων που έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο. Ένας μικρός 
αριθμός αιτητών που δεν εξασφάλισαν θέση, εξέφρασαν την επιθυμία όπως δημιουργηθούν νέα 
τμήματα στα οποία να μπορούν να εγγραφούν όσοι ενδιαφέρονται για φοίτηση και να καταβάλλουν 
δίδακτρα. 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κρίνει ότι η κάλυψη των εξόδων λειτουργίας των τμημάτων, μέσω 
καταβολής διδάκτρων από ενδιαφερόμενους σπουδαστές, δεν εμπίπτει στα γενικότερα πλαίσια, στους 
στόχους και στο σκοπό της ίδρυσης των ΜΙΕΕΚ. Σημειώνεται ότι η λειτουργία των ΜΙΕΕΚ 
συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο της EE και βασική προϋπόθεση της 
συγχρηματοδότησης αποτελεί η παροχή δωρεάν φοίτησης. 

4. Η ∆ιεύθυνση Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης στην οποία υπάγονται τα ΜΙΕΕΚ, 
προβαίνει σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες για αύξηση των τμημάτων των ΜΙΕΕΚ, έτσι ώστε να δοθεί η 
ευκαιρία σε όσο το δυνατό περισσότερους ενδιαφερομένους να παρακολουθήσουν τα Προγράμματα 
Σπουδών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.175, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το αίτημα της Κοινότητας Πωμού για διαπλάτυνση του κύριου δρόμου στην είσοδο της Κοινότητας 
εξετάστηκε επί τόπου από τον Επαρχιακό Μηχανικό ∆ημοσίων Έργων Πάφου και αφορά ουσιαστικά τη 
διαπλάτυνση δύο κλειστών στροφών για διευκόλυνση της κυκλοφορίας. 

3. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προγραμματίζει μέσα στο 2013 τη βελτίωση του υπό αναφορά τμήματος 
του δρόμου με τοπική διαπλάτυνση των στροφών, στα πλαίσια των εγκεκριμένων κονδυλίων της συντήρησης 
για το οδικό δίκτυο της Επαρχίας Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.176, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.176 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 22/10/2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το θέμα έλλειψης πρόσβασης στην παραλία της κοινότητας Πωμού συζητήθηκε σε σύσκεψη που 
πραγματοποιήθηκε στην κοινότητα στις 8/5/2012, υπό την προεδρία του Επάρχου Πάφου και 
αποφασίστηκε όπως το Κοινοτικό Συμβούλιο Πωμού υποδείξει σε χωρομετρικό σχέδιο τα σημεία στα 
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οποία επιθυμεί να κατασκευαστούν προσβάσεις στην παραλία, ώστε οι εισηγήσεις να μελετηθούν από 
την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου. 

(β) Στο παρόν στάδιο αναμένεται από το Κοινοτικό Συμβούλιο Πωμού να υποδείξει σε χωρομετρικό σχέδιο 
τα εν λόγω σημεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.184, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.184 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 18/10/12 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα σχετικά με το θέμα της αξιοποίησης του αγροκτήματος της 
Γερμανίνας στο ∆ήμο Γεροσκήπου: 

(α)  Στο παρόν στάδιο έχει ολοκληρωθεί η Α΄ Φάση του αρχιτεκτονικού διαγωνισμού ιδεών για την 
ανάπλαση, διαμόρφωση και αξιοποίηση του αγροκτήματος, ενώ βρίσκεται σε εξέλιξη η Β΄ Φάση, όπου οι 
επιτυχόντες Αρχιτέκτονες/Μελετητές της Α΄ Φάσης, συμμετέχουν σε περιορισμένο αρχιτεκτονικό 
διαγωνισμό με στόχο την περαιτέρω επεξεργασία των προτάσεών τους σύμφωνα και με τις 
εισηγήσεις/παρατηρήσεις της αρμόδιας κριτικής επιτροπής. 

(β)  Όσον αφορά την οικονομική πτυχή του θέματος, σημειώνεται ότι κατόπιν οδηγιών της Υπουργού 
Εσωτερικών παραχωρήθηκε πρόσφατα στο ∆ήμο Γεροσκήπου ποσό ύψους €47.600 που αποτελεί το 
50% της δαπάνης για την Α΄ Φάση του αρχιτεκτονικού διαγωνισμού ιδεών. Η χρηματοδότηση του 
διαγωνισμού αυτού, αποτελεί παλαιότερη υπουργική δέσμευση για εξ ολοκλήρου ανάληψη του κόστους 
από το κράτος. Ωστόσο, λόγω των σημαντικών τρεχουσών οικονομικών δυσκολιών, δεν μπορεί να 
παραχωρηθεί μεγαλύτερο ποσό. Το πιο πάνω ποσό αποτελεί τον τελικό οικονομικό διακανονισμό 
μεταξύ Κράτους και ∆ήμου και οποιαδήποτε περαιτέρω δαπάνη γίνει στο μέλλον για σκοπούς του υπό 
αναφορά διαγωνισμού θα επιβαρύνει αποκλειστικά το ∆ήμο Γεροσκήπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.185, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αίτημα του ∆ήμου Γεροσκήπου να αναλάβει από τον ΚΟΤ τη διαχείριση της Τουριστικής Πλαζ Γεροσκήπου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Αν. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. Ερ. 
23.06.010.02.185 και ημερομηνία 18/10/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

1. Η θέση μου για τον χειρισμό του θέματος που αφορά όλα τα υποστατικά του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού, που έχω εκφράσει προς τον Πρόεδρο και τα Μέλη του ∆ιοικητικού Συμβουλίου του 
Κυπριακού Οργανισμού πολλές φορές τόσο γραπτώς όσο και σε αριθμό Συνεδριάσεων, είναι κάθετη ότι 
ο χειρισμός του θέματος αυτού πρέπει να γίνει με διαφάνεια και ίση μεταχείριση όλων των 
εμπλεκόμενων μερών με βάση τους Νόμους και Κανονισμούς του Κράτους. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις ή/και περαιτέρω πληροφορίες τυχόν 
χρειάζεστε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.186, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.186 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 18/10/12 και σας 
πληροφορώ για τα ακόλουθα σχετικά με το θέμα της ανάπλασης/αναζωογόνησης του παραδοσιακού πυρήνα 
στο ∆ήμο Γεροσκήπου: 

(α)  Το 2012 ολοκληρώθηκε η διαδικασία προκήρυξης ∆ιαγωνισμού παροχής υπηρεσιών συμβούλων 
μελετητών για την εκπόνηση κατασκευαστικών σχεδίων για το πιο πάνω έργο και μετά από σχετική 
απόφαση του Συμβουλίου Προσφορών, ενημερώθηκε γραπτώς για προκαταρκτική και όχι οριστική 
ανάθεση, η κοινοπραξία «Αρχιτέκτονες Μηχανικοί Ιωακείμ & Λοϊζάς-Λουκαΐδης & Φιλίππου». 

(β)  Ωστόσο, λόγω των εξαιρετικά δύσκολων δημοσιονομικών συνθηκών, δεν έχουν περιληφθεί στον 
Προϋπολογισμό 2013 πιστώσεις για την περαιτέρω προώθηση του έργου. Το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως ενημέρωσε σχετικά με την πιο πάνω εξέλιξη το Συμβούλιο Προσφορών του Υπουργείου 
Εσωτερικών, το οποίο προέβη στην ακύρωση του ∆ιαγωνισμού. Για την πιο πάνω απόφαση 
ενημερώθηκαν αμέσως γραπτώς όλοι οι διαγωνιζόμενοι. Σημειώνεται ότι, η μη ακύρωση του 
∆ιαγωνισμού και η ανάθεση από το ∆ήμο της σχετικής Σύμβασης στον επιτυχόντα προσφοροδότη, δεν 



1349 

 

ήταν εφικτή λόγω του ότι η Αναθέτουσα Αρχή που προκήρυξε το ∆ιαγωνισμό ήταν το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και όχι ο ∆ήμος Γεροσκήπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.189, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«∆ημοτικό Σχολείο Λυμπιών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 18.10.2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Έχει ετοιμαστεί μελέτη γενικής αναβάθμισης των κτιρίων του ∆ημοτικού Σχολείου Λυμπιών με στόχο την 
υλοποίηση τους μέσα στο 2013. ∆υστυχώς λόγω της οικονομικής κρίσης και του περιορισμού των 
αναπτυξιακών δαπανών για την κτιριακή υποδομή δεν έχει περιληφθεί σχετική πρόνοια στον Προϋπολογισμό 
του 2013. Θα καταβληθεί προσπάθεια περίληψης του στον Προϋπολογισμό 2014 ανάλογα με την εξέλιξη των 
δημόσιων οικονομικών. 

 Τα κτίρια του σχολείου δεν παρουσιάζουν επείγοντα θέματα ασφαλείας και όταν προκύψουν 
προβλήματα αντιμετωπίζονται με έκτακτη χορηγία προς την Σχολική Εφορεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.191, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή με αρ. φακ. 23.06.010.02.191, ημερ. 22/10/2012 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας παραθέτω την απάντηση: 

 Μέχρι το 2007, ημερομηνία προσχώρησης της Ρουμανίας και Βουλγαρίας στην Ε.Ε για τα 25 κράτη 
μέλη, δηλαδή, για τα 15 παλαιότερα και τα 10 που εντάχθηκαν την 1η Μαΐου 2004 (και η Κύπρος), δεν υπήρχαν 
οποιοιδήποτε περιορισμοί ούτε η δυνατότητα επιβολής οποιωνδήποτε περιορισμών. 

2. Σύμφωνα με την Συνθήκη Προσχώρησης της Ρουμανίας και Βουλγαρίας τα Κράτη Μέλη είχαν το 
δικαίωμα να επιβάλουν περιορισμούς στην ελεύθερη διακίνηση υπηκόων από Ρουμανία και Βουλγαρία 
συνολικά μέχρι και 7 έτη από την ημερομηνία προσχώρησης, δηλαδή μέχρι 31/12/2013 αλλά σε τρεις φάσεις 
και κάθε φορά με επαρκή τεκμηρίωση.  Η πρώτη για περίοδο δύο ετών από την ημερ. ένταξης με δικαίωμα 
παράτασης, ακολούθως για τρία χρόνια και μετά για ακόμη δύο χρόνια αφού επικαλεστούν σοβαρές 
διαταραχές των αγορών εργασίας (ή κίνδυνο διαταραχών) και αφού ενημερώσουν σχετικά την Επιτροπή. 

3. Η Κύπρος με βάση σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου το 2006 αποφάσισε να μην επιβάλει 
περιορισμούς στην ελεύθερη διακίνηση των εργαζομένων από Ρουμανία και Βουλγαρία διατηρώντας 
παράλληλα το δικαίωμα μετέπειτα επιβολής τυχόν περιορισμών στην πρόσβαση αγοράς εργασίας (Απόφαση 
αρ. 64.726 ημερομηνίας 12/12/2006). 

4.  Πιο κάτω αναφέρονται τα κράτη μέλη τα οποία εφαρμόζουν περιορισμούς οι οποίοι σε κάθε περίπτωση 
τερματίζονται στο τέλος του 2013: 

Αυστρία 

 Χορήγηση άδειας εργασίας (μετά από έρευνα της αγοράς εργασίας) για 67 επαγγέλματα για τα οποία 
υπάρχει έλλειψη εργατικού δυναμικού. Πρόσθετα και με βάση τη Συνθήκη Προσχώρησης επιβάλλει 
περιορισμούς στη διασυνοριακή παροχή υπηρεσιών σε ορισμένους τομείς όπως στην απόσπαση 
εργαζομένων. 

Βέλγιο 

 Απαιτεί από τους Βούλγαρους και Ρουμάνους εργαζομένους άδεια εργασίας. Οι άδειες εργασίας 
εκδίδονται χωρίς έρευνα της αγοράς εργασίας για επαγγέλματα για τα οποία υπάρχει έλλειψη εργατικού 
δυναμικού, ιδίως για θέσεις που απαιτούν χαμηλά προσόντα, π.χ. οδηγούς, κηπουρούς, ταμίες ή ξυλουργούς. 

Γαλλία 

 Έχει μειώσει τους περιορισμούς. Απαιτεί από τους Βούλγαρους και Ρουμάνους εργαζομένους άδεια 
εργασίας αλλά εφαρμόζει απλουστευμένη διαδικασία για 291 επαγγέλματα για τα οποία εκδίδει άδεια εργασίας 
ανεξάρτητα από την κατάσταση στην αγορά εργασίας. 

Γερμανία 

 Έχει μειώσει τους περιορισμούς και δεν απαιτεί άδεια εργασίας για πτυχιούχους οι οποίοι 
απασχολούνται σε θέσεις εργασίας που αντιστοιχούν στα επαγγελματικά τους προσόντα, εποχική εργασία και 
ενδοεπιχειρησιακή κατάρτιση. Οι άδειες εργασίας μπορεί να εκδοθούν χωρίς έρευνα της αγοράς εργασίας για 
επαγγέλματα για τα οποία απαιτείται στη Γερμανία επαγγελματική κατάρτιση. Πρόσθετα και με βάση τη 
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Συνθήκη Προσχώρησης επιβάλλει περιορισμούς στη διασυνοριακή παροχή υπηρεσιών σε ορισμένους τομείς 
όπως στην απόσπαση εργαζομένων. 

Ηνωμένο Βασίλειο 

 Απαιτεί από τους Βούλγαρους και Ρουμάνους εργαζομένους άδεια εργασίας. Ο εργοδότης ζητά την 
έκδοση της άδειας (με εξαίρεση ορισμένες κατηγορίες απασχόλησης) και ο εργαζόμενος την έκδοση «δελτίου 
εργαζομένου». Οι εργαζόμενοι χαμηλών προσόντων εμπίπτουν στα υφιστάμενα συστήματα ποσοστώσεων 
στους τομείς της γεωργίας και της μεταποίησης ειδών διατροφής. Οι εργαζόμενοι με υψηλά προσόντα μπορούν 
να εργαστούν εφόσον αποκτήσουν άδεια εργασίας ή εφόσον ενταχθούν στο πρόγραμμα για τους μετανάστες 
υψηλών προσόντων. 

Κάτω Χώρες 

 Απαιτούν από τους Βούλγαρους και Ρουμάνους εργαζομένους άδειες εργασίας, αλλά εκδίδουν τέτοιες 
άδειες μόνο εφόσον δεν υπάρχουν διαθέσιμοι εργαζόμενοι στις Κάτω Χώρες ή στα 25 κράτη μέλη και ο 
εργοδότης μπορεί να εξασφαλίσει τις κατάλληλες συνθήκες εργασίας και διαμονής. Σε τομείς με έλλειψη 
εργατικού δυναμικού μπορεί να παραχωρηθούν προσωρινές εξαιρέσεις. 

Λουξεμβούργο 

 Απαιτεί από τους Βούλγαρους και Ρουμάνους εργαζομένους άδεια εργασίας, έχει όμως καθιερώσει 
απλουστευμένες διαδικασίες για την απασχόληση στον γεωργικό, αμπελουργικό και ξενοδοχειακό τομέα, στον 
κλάδο της τροφοδοσίας καθώς και για τους εργαζομένους με εξειδικευμένα προσόντα που απασχολούνται 
στον χρηματοπιστωτικό τομέα. 

Μάλτα 

 Χορηγεί άδειες εργασίας για θέσεις που απαιτούν εξειδικευμένο ή/και έμπειρο προσωπικό καθώς και για 
θέσεις για τις οποίες παρατηρείται έλλειψη εργατικού δυναμικού. 

Ισπανία 

 Η Ισπανία είχε προχωρήσει σε πλήρη άρση περιορισμών 1/1/2009. Ακολούθως μετά από αίτηση των 
ισπανικών αρχών στις 28 Ιουλίου 2011, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενέκρινε το αίτημα της Ισπανίας για επιβολή 
περιορισμών στην πρόσβαση Ρουμάνων εργαζομένων στην αγορά εργασίας της από τον Αύγουστο 2011 
μέχρι τις 31 ∆εκεμβρίου 2012 λόγω σοβαρών διαταραχών στην αγορά αυτή. Οι περιορισμοί δεν ισχύουν για 
τους Ρουμάνους που ήταν ήδη εργαζόμενοι στην Ισπανία ή ήταν γραμμένοι ως άνεργοι στις ∆ημόσιες 
Υπηρεσίες της Ισπανίας μέχρι και τις 11/8/2011, ημερομηνία κατά την οποία η Επιτροπή ενέκρινε το αίτημα 
της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.199, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Αποκατάσταση υπαλλήλων του Τμήματος ΦΠΑ των οποίων η μεταφορά και η μετονομασία των θέσεων τους 
ακυρώθηκε με Απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στην Προσφυγή αρ. 741/2008 

 Αναφέρομαι σε επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.199 και ημερ 19 Οκτωβρίου 2012 αναφορικά 
με ερώτημα που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης και σας αναφέρω ότι, 
το Υπουργείο Οικονομικών μελετά, σε συνεργασία με τον Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ως Νομικό 
Σύμβουλο του Κράτους, εναλλακτικούς τρόπους χειρισμού του θέματος το οποίο προέκυψε μετά την ακυρωτική 
Απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στην Προσφυγή αρ.741/2008 (Ανδρέας Σωτηρίου, και άλλοι και 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας; μέσω 1. Υπουργείου Οικονομικών, 2. Υπουργείου Εσωτερικών, 3. Επιτροπής 
∆ημόσιας Υπηρεσίας) με στόχο την επιλογή της καταλληλότερης λύσης του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.202, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Φρούρηση του Προεδρικού Μεγάρου από την Αστυνομία κατά τη διάρκεια των εκδηλώσεων διαμαρτυρίας για 
την έκρηξη στη ναυτική βάση στο Μαρί 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.202 ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου, 2012, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι οι εκδηλώσεις διαμαρτυρίας για την έκρηξη στο Μαρί έξω από το 
Προεδρικό Μέγαρο, πραγματοποιήθηκαν μεταξύ των ημερομηνιών 11.7-10.10.2011 συμπεριλαμβανομένης. 

2. Για την αστυνόμευση των εκδηλώσεων εργάστηκαν υπερωριακά 2.109 μέλη της Αστυνομικής 
∆ιεύθυνσης Λευκωσίας και της Μηχανοκίνητης Μονάδας Άμεσης ∆ράσης (Μ.Μ.Α.∆.) και το κόστος της 
υπερωριακής απασχόλησης ανήλθε στις €153.182,06. Να σημειωθεί ότι μετά το πέρας της κάθε εκδήλωσης 
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παρέμεναν στο χώρο του Προεδρικού Μεγάρου 4-5 μέλη από το εν υπηρεσία προσωπικό της Αστυνομικής 
∆ιεύθυνσης Λευκωσίας για προληπτικούς λόγους. 

3. Όσον αφορά το πόρισμα για τα γεγονότα της 12ης Ιουλίου, 2012, έξω από το Προεδρικό Μέγαρο, η 
έρευνα έγινε από την Ανεξάρτητη Αρχή ∆ιερεύνησης Παραπόνων κατά της Αστυνομίας και ως εκ τούτου η 
Αστυνομία δεν έχει στα χέρια της οποιαδήποτε έκθεση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.206, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αν. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερ. 
3/01/2013 και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

2.  Η Υπηρεσία Κυπριακής Χειροτεχνίας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, μέσα στα 
πλαίσια των δραστηριοτήτων της για τη διατήρηση και αναβίωση της παραδοσιακής λαϊκής τέχνης και τη 
μακροπρόθεσμη ανάπτυξη του γενικότερου τομέα της χειροτεχνίας στην Κύπρο, προβαίνει σε ενέργειες όπως: 

2.1. Έρευνες, μελέτες για αποτύπωση και τεκμηρίωση θεμάτων που αφορούν την παραδοσιακή 
οικοτεχνία/χειροτεχνία. 

2.2. Προσφορά υπηρεσιών προς τους οικοτέχνες/βιοτέχνες όπως τεχνική βοήθεια και καθοδήγηση σε 
θέματα ποιοτικής και αισθητικής βελτίωσης των προϊόντων τους. ∆ημιουργία νέων προϊόντων με 
παραδοσιακά στοιχεία και προσαρμοσμένων στις σύγχρονες ανάγκες της αγοράς. 

2.3. Οργάνωση, έλεγχος και ενθάρρυνση της παραγωγής χειροτεχνημάτων, έρευνα αγοράς, αύξηση της 
ανταγωνιστικότητας και εμπορίας τους για ενίσχυση του τομέα και της βιωσιμότητας των 
οικοτεχνών/βιοτεχνών. Ιδιαίτερη έμφαση δίνεται στις προδιαγραφές που πρέπει να πληρεί ένα 
χειροτέχνημα όσον αφορά το σχέδιο, την πρώτη ύλη και την ποιότητα στον τρόπο κατασκευής του. 

2.4. Προβολή, προώθηση και δημοσιότητα της κυπριακής χειροτεχνίας μέσω των μέσων μαζικής 
επικοινωνίας. Έκδοση έντυπου υλικού με στόχο την ευρύτερη προώθηση και ανάπτυξη της 
εμπορικότητας και βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των χειροτεχνημάτων στην αγορά. 

2.5. ∆ιοργάνωση εκπαιδευτικών προγραμμάτων σε όλους τους τομείς.  Εκπαίδευση και μετεκπαίδευση 
τεχνιτών για επαγγελματική επάρκεια και ανέλιξη. Ιδιαίτερη έμφαση δίνεται στα εκπαιδευτικά 
προγράμματα στην ύπαιθρο, σε αγροτικές περιοχές, προσφυγικούς συνοικισμούς και κοινότητες. 

2.6. Συμβολή στην ανάπτυξη της υπαίθρου σε θέματα χειροτεχνίας για διάσωση και προώθηση της τοπικής 
πολιτιστικής κληρονομιάς και στήριξη των χειροτεχνών της υπαίθρου. Συμμετοχή σε αναπτυξιακά 
προγράμματα π.χ. Αναπτυξιακό Πρόγραμμα του Ακάμα και ενεργός συμβολή στη δημιουργία θεματικών 
συλλογών και τοπικών Μουσείων Λαϊκής Τέχνης. 

2.7. Λειτουργία Κέντρων Χειροτεχνίας σε όλες τις πόλεις με εκθετήρια/πωλητήρια και εργαστήρια τα οποία 
είναι ανοικτά προς το κοινό. Το Κέντρο Χειροτεχνίας στη Λευκωσία αποτελεί ένα αξιοθέατο για την πόλη 
και δέχεται μεγάλο αριθμό επισκεπτών ετησίως. 

2.8. Ενθάρρυνση και συνεισφορά στην εκμάθηση και απασχόληση στον τομέα της χειροτεχνίας ώστε να 
συμβάλει ενεργά στη συνέχιση της παραδοσιακής λαϊκής τέχνης και χειροτεχνίας δίνοντας ταυτόχρονα 
την ευκαιρία και τα κίνητρα στους σύγχρονους χειροτέχνες να συνεχίζουν και να δημιουργούν. 

3.  Οι πιο πάνω δραστηριότητες αναπτύσσονται και απευθύνονται προς όλους τους πολίτες της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. Μέσα από τις δραστηριότητες αυτές και για ενημέρωσή σας σημειώσατε τα ακόλουθα: 

3.1. Τα εκπαιδευτικά προγράμματα τα οποία διοργανώνει η Υπηρεσία Κυπριακής Χειροτεχνίας προσελκύουν 
ως επί το πλείστον νέους και μέσης ηλικίας άτομα.  Οι συμμετέχοντες καλούνται να πληρώσουν μόνο το 
κόστος της πρώτης ύλης που χρησιμοποιούν κατά τη διάρκεια της εκπαίδευσης. Αρκετοί από αυτούς 
επιμορφώνονται και δραστηριοποιούνται στον συγκεκριμένο τομέα και άλλοι αφού αποκτήσουν 
πρακτική εξάσκηση συνεργάζονται με την Υπηρεσία σαν αυτοεργοδοτούμενοι. 

3.2. Η Υπηρεσία συνεργάζεται με μεγάλο αριθμό οικοτεχνών/χειροτεχνών/βιοτεχνών.  Η πλειοψηφία αυτών 
ηλικιακά είναι άτομα νέας και μέσης ηλικίας τα οποία ασχολούνται σε διάφορους τομείς. Ιδιαίτερη 
ανάπτυξη υπάρχει στους τομείς της Κεραμικής, Μεταλλοτεχνίας, Υφαντικής από νεώτερα άτομα τα 
οποία αρκετές φορές μέσα και από την ακαδημαϊκή τους κατάρτιση δραστηριοποιούνται στους τομείς 
αυτούς όπου υπάρχει μεγαλύτερη ζήτηση και ενδιαφέρον σήμερα. 

3.3. Η συνεργασία που αναπτύσσει η Υπηρεσία για να στηρίξει τους χειροτέχνες αφορά, την αγορά 
υπηρεσιών με το κομμάτι όπου τους παρέχονται οι πρώτες ύλες, εκπαίδευση και τεχνική βοήθεια, την 
αγορά ετοίμων προϊόντων από τους χειροτέχνες εφόσον πληρούν τις προδιαγραφές σε θέματα 
ποιότητας, σχεδίου και εργασίας και την αγορά ημιέτοιμων προϊόντων για περαιτέρω επεξεργασία, 
εφόσον αυτά πληρούν πάλι τις ίδιες προδιαγραφές. 
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3.4.  Εδώ και αρκετά χρόνια η Υπηρεσία Κυπριακής δέχεται οργανωμένα ομάδες από μαθητές μέσα στα 
πλαίσια των εκπαιδευτικών τους μαθημάτων από όλα τα επίπεδα εκπαίδευσης. Στην περίπτωση των 
λυκείων και πανεπιστημίων οι επισκέψεις γίνονται πιο εξειδικευμένα μέσα στα πλαίσια των ομίλων ή του 
θέματος εκπαίδευσης.  Στόχος είναι πάντοτε η ενημέρωση των νέων και η εξοικείωση με την κυπριακή 
χειροτεχνία και παράδοση. 

4.  Ο τομέας της παραδοσιακής λαϊκής τέχνης και χειροτεχνίας προσελκύει σήμερα περισσότερους νέους 
παρά στο παρελθόν. Παρόλα ταύτα επειδή σήμερα οι τάσεις έχουν διαφοροποιηθεί οι νέοι προσανατολίζονται 
σε συγκεκριμένες χειροτεχνίες όπου υπάρχει μεγαλύτερο ενδιαφέρον χωρίς κατ’ ανάγκη να διαγράφονται 
εντελώς κάποιες άλλες.  Είναι υπερβολικό να μιλούμε σήμερα για «αφανισμό των λαϊκών μας τεχνών». Όπως 
επίσης είναι υπερβολή να απαιτούμε να αναβιώνουν σήμερα χειροτεχνήματα τα οποία το μόνο που μπορούν 
να χρησιμεύσουν είναι να αποτελούν μουσειακά εκθέματα. Η Υπηρεσία Κυπριακής Χειροτεχνίας, 
δραστηριοποιείται ενεργά έτσι ώστε να συμβάλει στην ανάπτυξη του γενικότερου τομέα της χειροτεχνίας στην 
Κύπρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.206, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. 
23.06.010.02.206 και ημερομηνία 25 Οκτωβρίου 2012 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση, και ειδικότερα για 
τις ενέργειες στις οποίες έχει προβεί το Υπουργείο για ενίσχυση των νέων παραδοσιακών τεχνιτών και σε ποιες 
σκοπεύει να προβεί, και να σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού εφαρμόζει εδώ και χρόνια διάφορα προγράμματα 
ενίσχυσης της μεταποιητικής βιομηχανίας και της επιχειρηματικότητας τα πλείστα των οποίων 
συγχρηματοδοτούνται από ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  
Χαρακτηριστικά αναφέρεται πως από την ένταξη της Κύπρου και μέχρι το τέλος του 2012 έχουν 
παραχωρηθεί εγκρίσεις ύψους €105 εκατ. σε 1.416 υφιστάμενες ή και νέες επιχειρήσεις εκ των οποίων 
τα €66 εκατ. έχουν ήδη πληρωθεί στους δικαιούχους.  Το υπόλοιπο ποσό θα παραχωρηθεί μέχρι το 
τέλος του 2015 αφού πρώτα υλοποιηθούν τα επενδυτικά έργα που έχουν εγκριθεί. 

 Οι δραστηριότητες που σχετίζονται με την χειροτεχνία περιλαμβάνονται στις επιλέξιμες δράσεις τριών 
Σχεδίων (Σχέδιο για Ενίσχυση της Ανταγωνιστικότητας των Μικρομεσαίων Επιχειρήσεων του 
Μεταποιητικού Τομέα και Σχέδια για Ενίσχυση της Γυναικείας και Νεανικής Επιχειρηματικότητας). Τα 
δύο πρώτα Σχέδια προκηρύχθηκαν το 2008 και το 2010 ενώ το Σχέδιο για την Νεανική 
Επιχειρηματικότητα προκηρύχθηκε για 3η φορά τον Νοέμβριο του 2012 και αιτήσεις θα γίνονται δεκτές 
μέχρι τις 28.2.2013. Το Σχέδιο καλύπτει την παραχώρηση χορηγίας σε ποσοστό 50% επί των 
επιλέξιμων δαπανών με ανώτατο ποσό χορηγίας τις €70.000 για τις μονάδες που ασχολούνται με την 
μεταποίηση και τις €50.000 για τις άλλες δραστηριότητες. 

 Τα Σχέδια Χορηγιών που εφαρμόζει το Υπουργείο και τα οποία συγχρηματοδοτούνται από ταμεία της 
Ε.Ε. θα επανεξεταστούν και βελτιωθούν με την έναρξη της νέας προγραμματικής περιόδου 2014-2020.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.214, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.214 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 25/10/2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το έργο ανάπλασης του πυρήνα της κοινότητας Αγίας Άννας προωθείται στα πλαίσια σχετικού 
Ρυθμιστικού Σχεδίου που έχει ετοιμαστεί, με στόχο τη λειτουργική και αισθητική αναβάθμιση της 
κοινότητας. 

(β)  Στο Ρυθμιστικό Σχέδιο περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, έργα όπως η διαμόρφωση της πλατείας της 
κοινότητας, η δημιουργία χώρων στάθμευσης και η κατασκευή νηπιαγωγείου και παιδικής χαράς, τα 
οποία θα υλοποιηθούν από διαφορετικούς Φορείς Υλοποίησης-∆ιαχείρισης, όπως προβλέπεται στα 
πλαίσια του Ρυθμιστικού Σχεδίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.216, ημερομηνίας 23 

Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ημερομηνίας 29/10/12, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι 
το Υπουργείο θα έβλεπε θετικά την επιβολή μιας μικρής φορολογίας από τις Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης, για 
συνεισφορά στη χρηματοδότηση των καταφυγίων ζώων. 
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 Ωστόσο, θα πρέπει να αναμένονται αντιδράσεις από πολίτες οι οποίοι δεν κατέχουν ζώα. Σημειώνεται 
ότι το θέμα της επιβολής μιας τέτοιας φορολογίας, εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών και 
Οικονομικών. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.217, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.217 και ημερ. 29/10/2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και παραθέτω την απάντησή μας με την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του αναφερόμενου 
Βουλευτή: 

 Σύμφωνα με τη Νομοθεσία Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ασφαλισμένο πρόσωπο δικαιούται επίδομα 
ανεργίας νοουμένου ότι: 

(α)  καλύπτει τις σχετικές προϋποθέσεις εισφοράς, 

(β)  είναι μεταξύ 16 και 65 ετών, 

(γ)  δε δικαιούται σύνταξη γήρατος. 

 Από τα πιο πάνω προκύπτει ότι το δικαίωμα σε πληρωμή ανεργιακού επιδόματος συναρτάται άμεσα με 
το κατά πόσο πληρούνται ή όχι οι σχετικές ασφαλιστικές προϋποθέσεις. 

 Όσον αφορά τους αλλοδαπούς αιτητές που εργάζονται σε εργοδότες στις περιοχές που ελέγχονται από 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία αυτοί έχουν, σύμφωνα με τη Νομοθεσία Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τα ίδια 
δικαιώματα και υποχρεώσεις από/προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων όπως όλοι οι άλλοι εργαζόμενοι 
που συνεισφέρουν, νοουμένου ότι έχουν τις απαραίτητες ασφαλιστικές προϋποθέσεις. 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχουν εξασφαλίσει άδειες διασύνδεσης με διάφορες 
Κυβερνητικές Υπηρεσίες, τις οποίες ενημερώνουν σχετικά με τις πληρωμές επιδομάτων και των συντάξεων 
από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Επίσης, έχει ήδη ολοκληρωθεί η διασύνδεση μεταξύ των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και της 
Υπηρεσίας Ασύλου με πολύ θετικά αποτελέσματα, αφού παρέχεται άμεση ενημέρωση στους Λειτουργούς 
Κοινωνικών Υπηρεσιών για την πορεία εξέτασης της αίτησης των υπηκόων τρίτων χωρών, πριν προχωρήσουν 
στην παροχή ∆ημόσιου Βοηθήματος. 

 Όσον αφορά το θέμα της δημιουργίας ενός ενιαίου συστήματος ελέγχου στοιχείων, σας πληροφορώ ότι 
αυτό άπτεται των αρμοδιοτήτων του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.221, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.221, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. 
Γιώργο Περδίκη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 30.10.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το προτεινόμενο έργο αφορά στην ανάπλαση του πάρκου, το οποίο περιβάλλει τη «Βρύση του Κάουρα» 
στον Αγρό.  Στο παρόν στάδιο το έργο βρίσκεται στο στάδιο του σχεδιασμού από ιδιώτη μελετητή. 

(β)  Αν και στον μέχρι τώρα σχεδιασμό το πάρκο παρουσιάζεται χωρίς τα αιωνόβια δέντρα, εντούτοις αυτά 
δεν πρόκειται να κοπούν σύμφωνα με διαβεβαιώσεις του Προέδρου του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγρού. 
Οι παρεμβάσεις επικεντρώνονται κυρίως στην πίσω πλευρά του πάρκου, όπου θα αποκαλυφθεί το 
παλιό πέτρινο γεφύρι, το οποίο σήμερα είναι καλυμμένο με μπάζα, ενώ θα συναρμολογηθεί και θα 
εκτεθεί σε ειδικά διαμορφωμένο χώρο η παλιά μηχανή παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας με την οποία ο 
Αγρός απέκτησε ηλεκτρικό φως, σε μια εποχή που κανένα άλλο γειτονικό χωριό δεν είχε. Παράλληλα θα 
κατασκευασθούν πλατιά σκαλοπάτια περιμετρικά της πλατείας, η οποία θα αποκτήσει μια αμφιθεατρική 
διάταξη. 

(γ)  Με την ετοιμασία των σχεδίων και την εξασφάλιση των απαραίτητων αδειών (Πολεοδομικής και 
Οικοδομικής) το έργο θα μπορούσε να περιληφθεί για εκτέλεση σε Προϋπολογισμό επόμενου έτους, στα 
πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων του Κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.225, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 29/10/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το θέμα της ομοφοβίας αποτελεί κοινωνικό πρόβλημα και συνεπακόλουθα υφίσταται και εντός του 
σχολικού συστήματος. Γενικότερα, καθετί διαφορετικό αντιμετωπίζεται συχνά με αρνητική σκέψη, 
προδιάθεση και νοοτροπία. Η διαφορετικότητα στη σεξουαλικότητα, παρότι φυσιολογικό φαινόμενο κατά 
την εφηβική ηλικία, εξακολουθεί να αντιμετωπίζεται κάποτε αρνητικά με αποτέλεσμα να δημιουργούνται 
τραύματα, συναισθηματικές δυσκολίες, μαθησιακά προβλήματα αλλά και συχνά, προβλήματα 
συμπεριφοράς και θέματα εκφοβισμού. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, μέσα από επιστημονικό 
σχεδιασμό και εμπειρογνωμοσύνη έχει εντάξει το μάθημα της Αγωγής Υγείας στα Νέα Αναλυτικά 
Προγράμματα και στηρίζει έμπρακτα δράσεις που συμβάλλουν στην αντιμετώπιση της ομοφοβίας. 

2. Το μάθημα Αγωγή Υγείας, το οποίο έχει εισαχθεί στα σχολεία εδώ και δυο χρόνια από την προδημοτική 
μέχρι και την Τρίτη Γυμνασίου, αποτελεί ένα από τα μέτρα αντιμετώπισης του φαινομένου της 
Ομοφοβίας στο σχολικό περιβάλλον. Στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α παρουσιάζεται συνοπτικά το Πρόγραμμα 
Σπουδών Αγωγής Υγείας, εξηγείται η ανάγκη της παράλληλης ανάπτυξης θεμάτων που αφορούν 
διάφορα κοινωνικά προβλήματα και δίνονται στοιχεία για την αξιολόγησή του. 

3.  Άλλες παράλληλες δράσεις και επιμορφώσεις που στοχεύουν την πρόληψη και αντιμετώπιση της 
ομοφοβίας είναι οι εξής: 

 3.1. Καταρχήν επισημαίνεται η πολιτική απόφαση του ΥΠΠ να θέσει υπό την αιγίδα του την 
εκστρατεία «Ασπίδα κατά της ομοφοβίας στην εκπαίδευση», (η οποία περιελάμβανε διεξαγωγή 
συνεδρίου καθώς και σειράς βιωματικών εργαστηρίων για εκπαιδευτικούς), απόφαση που έγινε 
αντιληπτή από την εκπαιδευτική κοινότητα και την κοινωνία γενικότερα. 

3.2. Βασικός άξονας της στρατηγικής του ΥΠΠ για την πρόληψη και αντιμετώπιση κοινωνικών 
προβλημάτων στα σχολεία είναι η ενεργοποίηση και η παράλληλη στήριξη των σχολικών 
μονάδων να αναπτύσσουν και να εφαρμόζουν Σχέδιο ∆ράσης Αγωγής Υγείας, το οποίο να 
ανταποκρίνεται στις ανάγκες και τις ιδιαιτερότητες κάθε σχολείου (μαθητών, εκπαιδευτικών) και να 
αξιοποιεί παράλληλα ευκαιρίες συνεργασίας με τους γονείς, την κοινότητα και άλλους φορείς. Η 
προσέγγιση αυτή συνάδει με τη σύσταση μίας συστημικής προσέγγισης, σε στενή συνεργασία με 
τη διεύθυνση του κάθε σχολείου ως προς την αντιμετώπιση τέτοιων φαινομένων, όπως 
επισημάνθηκε και στο συνέδριο που προαναφέρθηκε “Ασπίδα κατά της ομοφοβίας στην 
εκπαίδευση” (6.10.2012). Τα σχολεία που αντιμετωπίζουν ιδιαίτερο θέμα ως προς τον σεβασμό 
στη διαφορετικότητα αναμένεται να προωθήσουν σχετικές δράσεις στα πλαίσια της 
θεσμοθετημένης ανάπτυξης και εφαρμογής του Σχεδίου ∆ράσης Αγωγής Υγείας (Επισυνάπτεται 
σχετική εγκύκλιος, ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α). 

3.3. Το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο στα πλαίσια των Προαιρετικών Σεμιναρίων προσφέρει σεμινάρια 
επιμόρφωσης προς εν ενεργεία εκπαιδευτικούς όλων των βαθμίδων άμεσα συνυφασμένα με τα 
Νέα Αναλυτικά Προγράμματα της Αγωγής Υγείας. Συγκεκριμένα για το ακαδημαϊκό έτος 2013-
2013 προσφέρονται τα εξής σεμινάρια: «Οι ανάγκες των εφήβων, ο ρόλος του καλού σχολικού 
κλίματος στην προαγωγή της ολόπλευρης ανάπτυξης των μαθητών», «Η εκφοβιστική 
συμπεριφορά των μαθητών στο σχολείο», «Ενεργός πολιτότητα στο δημοκρατικό και ανθρώπινο 
σχολείο», «Νέα Αναλυτικά Προγράμματα Αγωγής Υγείας», «Σεξουαλική Αγωγή και ΝΑΠ», 
«∆εξιότητες ζωής και ΝΑΠ Οικιακής Οικονομίας/Αγωγή Ζωής». Παράλληλα το ΠΙ πρόσφερε 
κεντρικές επιμορφώσεις σε θέματα Αγωγής Ζωής κατά το διήμερο εκπαιδευτικού δημοτικής το 
Σεπτέμβριο, όπως επίσης και σεμινάρια σε σχολική βάση αλλά και σεμινάρια σε γονείς. Κατά το 
περασμένο ακαδημαϊκό έτος 2011-2012 το ΠΙ διοργάνωσε συνέδριο με θέμα «Το φύλο στην 
εκπαίδευση». 

3.4. Το γραφείο προγραμμάτων αγωγής υγείας οργάνωσε και στήριξε εκπαιδεύσεις προς 
εκπαιδευτικούς σε συνεργασία με την Επίτροπο δικαιωμάτων του παιδιού με θέμα «Τα 
δικαιώματα του Παιδιού». 

3.5. Η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας, σε συνεργασία με τις υποστηρικτικές υπηρεσίες του 
σχολικού συστήματος, παρέχει συμβουλευτική καθοδήγηση και στήριξη σε ατομικό επίπεδο 
(παιδιά που παραπέμπονται), σε οικογενειακό επίπεδο και σε επίπεδο εκπαιδευτικών. 
Ειδικότερα, τα προγράμματα «∆άφνη ΙΙΙ» που αφορούν στην πρόληψη και στην αντιμετώπιση της 
εκφοβιστικής συμπεριφοράς καλύπτουν σε μεγάλο βαθμό θέματα που άπτονται της 
διαφορετικότητας. Επιπλέον παρεμβάσεις στα σχολεία γίνονται από τους οικείους εκπαιδευτικούς 
ψυχολόγους, με βάση τις ανάγκες των σχολείων για ανάλογα θέματα αποδοχής και συνύπαρξης. 

3.6. Η Υπηρεσία Συμβουλευτικής Επαγγελματικής Αγωγής (ΥΣΕΑ) θέτει σε εφαρμογή τα ακόλουθα 
μέτρα και διαδικασίες: 
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(α) Όταν περιέλθει στην αντίληψη των εκπαιδευτικών ΣΕΑ ή αφού ενημερωθούν από τον/την 
ίδιο/α μαθητή/τρια για ομοφοβικές αντιδράσεις που δέχεται ή εκφράζονται μέσα στο 
σχολικό περιβάλλον, προσπαθούν σε πρώτο στάδιο να δημιουργήσουν σχέση 
εμπιστοσύνης για ενδυνάμωση του/της μαθητή/τριας και συναισθηματική στήριξη. Σε ένα 
δεύτερο στάδιο και όσον αφορά στα άτομα που ασκούν την ομοφοβική συμπεριφορά 
(«θύτες»), οι εκπαιδευτικοί-ΣΕΑ πραγματοποιούν σχετικές συναντήσεις (π.χ. σειρά 
συνεντεύξεων σε ατομικό ή ομαδικό επίπεδο, βιωματικά εργαστήρια), με στόχο τη 
διαχείριση των συμπεριφορών τους και τη διαφοροποίηση των αντιλήψεών τους που 
πιθανόν βασίζεται σε προκαταλήψεις και στερεότυπα. 

(β) Ανάλογα με το βαθμό αντίστασης που αντιμετωπίζουν οι εκπαιδευτικοί-ΣΕΑ όταν 
διαχειρίζονται περιστατικά ενδέχεται να προβούν σε παραπομπή των εμπλεκομένων 
(«θύματος» ή «θύτη») στις Υπηρεσίες Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας ή/και όποιες άλλες 
αρμόδιες Υπηρεσίες χρειάζονται, ανάλογα με την κάθε περίπτωση. Εκεί όπου κρίνεται 
αναγκαίο για την προστασία του «θύματος» ενημερώνονται επίσης οι γονείς ή/και οι 
διδάσκοντες καθηγητές.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.226, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 Σημείωση: Η απάντηση της υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.227, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 Σημείωση: Η απάντηση της υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.228, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ.1/11/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω, ότι 
με βάση τη σχετική συνεισφορά του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), ο Οργανισμός μέσα στα 
πλαίσια των δυνατοτήτων που του δίνει ο νόμος για να λύσει το πιο πάνω πρόβλημα είχε υποδείξει στο 
Συνέδριο ∆ιαιτητών και Κριτών Καλαθόσφαιρας να ακολουθήσει τη νενομισμένη διαδικασία.  Ο ΚΟΑ θα 
εμπλακεί στο εν λόγω θέμα από τη στιγμή που θα υπάρξει πρόβλημα εφαρμογής απόφασης της Ανώτατης 
∆ικαστικής Επιτροπής Αθλητισμού (Α∆ΕΑ). 

2. Με βάση τα πιο πάνω η πρόταση του Οργανισμού, η οποία όπως αναφέρθηκε έχει υποδειχθεί ήδη στο 
Συνέδριο, είναι να ακολουθηθεί η νενομισμένη διαδικασία. 

3. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.231, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.231 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 2.11.2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω ότι η παραχώρηση οικονομικής βοήθειας ύψους €5.000 στο Κοινοτικό Συμβούλιο 
∆ελίκηπου, για τη δημιουργία κοιμητηρίου στην εν λόγω Κοινότητα, που περιλαμβάνει διαμόρφωση χώρου με 
χωματουργικές εργασίες/εκσκαφές, τοιχοποιία, περίφραξη χώρου, κ.ά. έχει εγκριθεί. Η πιο πάνω οικονομική 
βοήθεια θα αποσταλεί στο Κοινοτικό Συμβούλιο ∆ελίκηπου όταν και εφόσον εξασφαλιστεί η έγκριση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών, στα πλαίσια της νέας διαδικασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.241, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση που αφορά το πού βρίσκεται το θέμα του συστήματος Diagnosis-
Related Groups (DRGs) ως μεθόδου αποζημίωσης για τα περιστατικά ενδονοσοκομειακής νοσηλείας, σε 
συνεργασία με τον Γερμανικό Οργανισμό InEK, σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

1. Ποιες ενέργειες έγιναν από τον Οκτώβρη του 2009, όταν υπογράφτηκε το συμβόλαιο, μέχρι 
σήμερα; 
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 Τον Απρίλιο-Ιούνιο του 2010 διοργανώθηκε από τον ΟΑΥ και έγινε εκπαίδευση ιατρικού και 
νοσηλευτικού προσωπικού σε θέματα κωδικοποίησης με βάση τους καταλόγους ICD-10 και ICD-
9-CM και σε θέματα που αφορούν το σύστημα DRG. 

 Στην εκπαίδευση συμμετείχαν λειτουργοί του ιδιωτικού τομέα και 13 λειτουργοί του Υπουργείου 
Υγείας.  Όλοι οι λειτουργοί του Υ.Υ. πέτυχαν στις εξετάσεις που έγιναν στο τέλος της 
εκπαίδευσης και έλαβαν σχετικό πιστοποιητικό εκπαίδευσης. 

 Μετά την ολοκλήρωση της εκπαίδευσης ακολούθησε πιλοτικό πρόγραμμα κωδικοποίησης και 
διασύνδεσης των δεδομένων κωδικοποίησης των νοσοκομείων με το λογισμικό σύστημα Grouper 
του ΟΑΥ. Το εν λόγω πιλοτικό πρόγραμμα παρείχε χρήσιμη εμπειρία και καλά αποτελέσματα 
στην εξαγωγή κατάλληλων DRG. 

 Η αδυναμία του πιο πάνω πιλοτικού προγράμματος ήταν η απουσία αμφίδρομης επικοινωνίας 
μεταξύ νοσηλευτηρίων και ΟΑΥ. Οι κωδικοί παρέχονταν μόνο στον ΟΑΥ και δεν υπήρχε 
δυνατότητα επανάκτησής τους από τα νοσηλευτήρια. 

 Για τον πιο πάνω λόγο, το πιλοτικό δεν συνεχίστηκε αλλά συνεχίστηκε η κωδικοποίηση των 
διαγνώσεων στα κρατικά νοσηλευτήρια, για σκοπούς του Υπουργείου Υγείας, με στόχο την 
πλήρη κωδικοποίηση, τουλάχιστον, των διαγνώσεων. Ο στόχος αυτός επιτεύχθηκε μόνο στο 
60% του συνολικού αριθμού των περιστατικών. 

 Ενισχύθηκε σταδιακά η στελέχωση της ομάδας κλινικής κωδικοποίησης της Μονάδας 
Παρακολούθησης Υγείας του Υπουργείου Υγείας.  Σήμερα η ομάδα κλινικής κωδικοποίησης 
αποτελείται από 13 εκπαιδευμένους νοσηλευτές που απασχολούνται, είτε πλήρως είτε μερικώς, 
στην κλινική κωδικοποίηση στα κρατικά νοσηλευτήρια. Η ολική στελέχωση είναι σήμερα 7.8 FTEs 
(Ισοδύναμα Πλήρους Απασχόλησης-Full Time Equivalents). 

 Με την παρούσα στελέχωση, το ποσοστό κωδικοποίησης των εισαγωγών ανέρχεται σε περίπου 
60% των διαγνώσεων, χωρίς να γίνεται κωδικοποίηση των ιατρικών πράξεων, λόγω έλλειψης 
προσωπικού-χρόνου. 

 Υπολογίζεται, με βάση στοιχεία του Γερμανικού οίκου InEK, ότι για πλήρη κάλυψη των αναγκών 
των κρατικών νοσηλευτηρίων της Κύπρου χρειάζονται περίπου 16 FTEs.  ∆ηλαδή, υπάρχουν 
ανάγκες για άλλα 8 FTEs. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών δεν ενέκρινε την παραχώρηση επιπρόσθετου προσωπικού για τις 
ανάγκες της κλινικής κωδικοποίησης. 

 Έγιναν προσπάθειες εμπλοκής του ιατρικού προσωπικού παρέχοντας εκπαίδευση στην κλινική 
κωδικοποίηση και εισάγοντας νέο, κατάλληλο έντυπο εξιτηρίου. Τα αποτελέσματα σχετικού 
πιλοτικού προγράμματος δεν ήσαν ικανοποιητικά. Η προσπάθεια συνεχίζεται. 

2. Πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί η κωδικοποίηση και ένταξη των περιστατικών στα κατάλληλα 
DRG τόσο στα δημόσια όσο και στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια; 

Είναι δύσκολο να υπολογιστεί τώρα πότε θα ολοκληρωθεί η κωδικοποίηση.  Με την παρούσα 
στελέχωση στα κρατικά νοσηλευτήρια, δεν αναμένεται να ολοκληρωθεί εκτός εάν εξασφαλιστεί η 
συνεργασία των ιατρών και εκπαιδευτούν επαρκώς. Σε περίπτωση που εξασφαλιστεί η αναγκαία 
στελέχωση με νοσηλευτές, αυτή μπορεί να επιτευχθεί σε διάστημα 6 μηνών. Θα χρειαστεί εκπαίδευση 
και απόκτηση κάποιας εμπειρίας των νέων κωδικοποιητών. 

Για τον ιδιωτικό τομέα η πλήρης κωδικοποίηση εξαρτάται από την ικανότητα διάθεσης εκπαιδευμένου 
προσωπικού. 

3. Πότε αναμένεται να τεθεί σε πλήρη εφαρμογή το σύστημα και ποιο είναι το συνολικό κόστος 
εφαρμογής του; 

Όταν επιτευχθεί πλήρης κωδικοποίηση διαγνώσεων και ιατρικών πράξεων καθώς και ηλεκτρονική 
διασύνδεση, είτε σε πραγματικό χρόνο είτε σε μορφή ανταλλαγής αρχείων (batch), μεταξύ κρατικών 
νοσηλευτηρίων και ΟΑΥ θα μπορούν να εξαχθούν κωδικοί DRG για τα κρατικά νοσηλευτήρια. 
∆οκιμαστική ανταλλαγή, σε μορφή (batch), έχει γίνει πρόσφατα και τα αποτελέσματα αξιολογούνται. Εκ 
πρώτης όψεως είναι ενθαρρυντικά. 

Με την εφαρμογή Γενικού Συστήματος Υγείας η εφαρμογή πλήρως λειτουργικού συστήματος DRG θα 
καταστεί ευκολότερη. 

Συνολικό κόστος εφαρμογής συστήματος DRG: 

 Μισθοί 16 νοσηλευτών διαφόρων βαθμίδων. 
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 Μισθοί συντονιστικού/αναλυτικού/ελεγκτικού προσωπικού του Υ.Υ. 

 ∆απάνες ηλεκτρονικής διασύνδεσης. 

 Ηλεκτρονικός εξοπλισμός. 

 Συνεχιζόμενη εκπαίδευση. 

 Αναλώσιμα. 

 Γενικά έξοδα. 

Τα πιο κάτω έχουν ήδη αγοραστεί από τον ΟΑΥ. 

 Κόστος αγοράς δικαιωμάτων του Γερμανικού συστήματος DRG. 

 Εξειδικευμένο λογισμικό. 

 Συμβουλευτικές υπηρεσίες εμπειρογνωμόνων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.244, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.244, ημερομηνίας 9/11/2012, σχετικά με τις 
ενέργειες στις οποίες προτίθεται να προβεί το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για να 
επιλύσει τα προβλήματα που αντιμετωπίζει το Κέντρο Θεραπείας και Εκπαίδευσης ΑΝΕΜΩΝΗ και παραθέτω 
πιο κάτω την απάντησή μας: 

 Το Κέντρο παρέχει κυρίως θεραπείες και εκπαίδευση σε παιδιά με ειδικές ανάγκες, υπηρεσίες οι οποίες 
εντάσσονται στα πλαίσια αρμοδιοτήτων των Υπουργείων Υγείας και Παιδείας και Πολιτισμού. Λόγω έλλειψης 
θεσμικού πλαισίου επιθεώρησης προγραμμάτων που παρέχουν θεραπείες, το πρόγραμμα επιβλέπεται από τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας με βάση τον Περί Παίδων Νόμου (Κεφ. 352) και τον περί Κέντρου 
Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών Νόμου. 

 Το πρόγραμμα λαμβάνει ετήσια επιχορήγηση από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας για κάλυψη 
μέρους των δαπανών λειτουργίας. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι, για το έτος 2011 το πρόγραμμα έλαβε χορηγία 
ύψους 32.000 ευρώ στα πλαίσια της 1ης προκήρυξης και 4.000 ευρώ ως συμπληρωματική χορηγία. Για το έτος 
2012 το πρόγραμμα έλαβε χορηγία ύψους 32.000 ευρώ στην 1η προκήρυξη των χορηγιών και θα λάβει το 
ποσό των 5.000 ευρώ ως επιπρόσθετη οικονομική στήριξη. Σημειώνεται ότι η Οργάνωση τέλος του 2010 είχε 
αποθεματικό ύψους €144.133 το οποίο, όπως μας δηλώθηκε, επιθυμεί να αξιοποιήσει για την ανέγερση 
υποστατικού. 

 Σε σχέση με την αναφορά για αποκοπή των τροφείων πληροφορείστε ότι, η αλλαγή της πολιτικής των 
ΥΚΕ είχε ως στόχο τον εξορθολογισμό των κοινωνικών παροχών στα πλαίσια την πολιτικής που 
αποφασίστηκε το 2007, για υλοποίηση του νέου Σχεδίου Παροχής Επιδόματος Φροντίδας σε Τετραπληγικούς 
και μεταφορά των δικαιούχων του επιδόματος φροντίδας από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας στην τότε 
Υπηρεσία Μέριμνας Αναπήρων του Τμήματος Εργασίας (τώρα Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με 
Αναπηρίες). Σημειώνεται ότι, το Σχέδιο Παροχής Επιδόματος Φροντίδας σε Παραπληγικά Άτομα, αναφέρει ότι 
σκοπός είναι η παροχή οικονομικής βοήθειας σε παραπληγικά άτομα ανεξαρτήτως εισοδήματος και ηλικίας 
ώστε αυτά να εξασφαλίζουν υπηρεσίες φροντίδας πρακτικής βοήθειας και εξυπηρέτησης. 

 Επισημαίνεται ότι, η αλλαγή αυτή δεν είχε ως αποτέλεσμα οποιαδήποτε μείωση στα συνολικά 
εισοδήματα των δικαιούχων και απεναντίας οδήγησε σε δικαιότερη μεταχείριση των περιπτώσεων που οι 
ανάγκες τους καλύπτονται από τις δύο Υπηρεσίες. 

 Για την αλλαγή της πολιτικής των ΥΚΕ και πριν τεθεί σε ισχύ, υπήρξε ενημέρωση του ∆ιευθυντή του 
Κέντρου, από εκπρόσωπο των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 

 Για τη γενική ρύθμιση των θεμάτων λειτουργίας του προγράμματος έχει πραγματοποιηθεί σύσκεψη στο 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις 21/10/2012 με τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού, 
στην παρουσία του ∆ιευθυντή ∆ημοτικής Εκπαίδευσης και της ∆ιευθύντριας Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας 
κατά την οποία συζητήθηκαν τρόποι συνεργασίας για την στήριξη του προγράμματος και την εξεύρεση τρόπων 
επίλυσης των προβλημάτων του Κέντρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.245, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.245 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας 
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ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, στην κοινότητα Μαραθούντας, σε 
απόσταση 800 μέτρων περίπου από την οικιστική περιοχή Αγίας Μαρινούδας και 500 μέτρων περίπου από τον 
υπεραστικό δρόμο Λεμεσού-Πάφου, είναι εγκατεστημένο το χοιροστάσιο της Εταιρείας Αδελφοί Ανδρέου 
Χοιροστάσια Λτδ (Μάραθος). Όταν φυσούν βόρειοι άνεμοι στην περιοχή παρατηρείται δυσοσμία η οποία 
επηρεάζει τις κοινότητες Μαραθούντας, Αγίας Μαρινούδας και Κονιών ως επίσης και το ∆ήμο Γεροσκήπου. 

2. Το χοιροστάσιο, είναι αδειούχο και διαθέτει εδώ και αρκετά χρόνια μηχανικό διαχωρισμό χοιρολυμάτων. 
Τόσο για το διαχωριστήρα όσο και για τις δεξαμενές έχει εξασφαλίσει άδεια οικοδομής, αλλά λόγω του ότι δεν 
έχει εξασφαλίσει το πιστοποιητικό τελικής έγκρισης η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου προχώρησε στη λήψη 
νομικών μέτρων εναντίον της Εταιρείας. 

3. Με σκοπό να αποσυρθούν/ανασταλούν τα δικαστικά μέτρα εναντίον της η Εταιρεία συμφώνησε να 
αναστείλει προσωρινά τις εργασίες της στο χοιροστάσιο μέχρι την έκδοση του πιστοποιητικού τελικής έγκρισης.  
Μετά από επιτόπια επίσκεψη Λειτουργών του Τμήματος Γεωργίας στο χοιροστάσιο στις 4/12/2012, η εταιρεία 
ξεκίνησε τη διαδικασία προσωρινής μετακίνησης του πληθυσμού του χοιροστασίου σε ενοικιαζόμενο 
χοιροστάσιο στο ∆ήμο Ιδαλίου. Από ό,τι έχουμε πληροφορηθεί η μετακίνηση υπολογίζεται να ολοκληρωθεί 
περί το τέλος Μαΐου 2013, διότι τα ζώα είναι εγκυμονούντα σε διάφορα στάδια. 

4. Το Τμήμα Γεωργίας εφαρμόζει Σχέδιο, πάνω σε εθελοντική βάση, που αφορά την κατεδάφιση και 
μετεγκατάσταση οχληρών κτηνοτροφικών υποστατικών.  Η λειτουργία του Σχεδίου τερματίζεται στις 
31/12/2013, αλλά θα προωθηθεί η διαδικασία για ετοιμασία νέου παρόμοιου Σχεδίου με έναρξη μετά το 2014. 

5. Η υπό αναφορά εταιρεία δεν φέρει ένσταση για μετακίνηση του χοιροστασίου της, εφόσον διαθέτει 
έκταση γης για μετεγκατάσταση, αλλά θεωρεί ότι το Σχέδιο του Τμήματος Γεωργίας για μετεγκατάσταση, με 
μέγιστη αποζημίωση €350.000, σε καμιά περίπτωση δεν αντικατοπτρίζει την πραγματική αξία των 
κτηνοτροφικών της υποστατικών. 

6. Όπως έχουμε πληροφορηθεί, το Τμήμα Γεωργίας θεωρεί ότι η μόνιμη μετακίνηση του χοιροστασίου σε 
άλλη περιοχή αφορά την ίδια την εταιρεία και μόνο με δική της συναίνεση είναι δυνατή η μετακίνηση του 
χοιροστασίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.248, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.248, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 9/11/2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Από διερεύνηση του θέματος έχει διαπιστωθεί ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Χλώρακας έχει υποβάλει στις 
25/06/2012, αίτηση στο Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Πάφου, για παραχώρηση μέρους του 
κρατικού κτήματος με αρ. τεμ. 4, Φ./Σχ. 45/49&50, στην κοινότητα Χλώρακας, με σκοπό την ετοιμασία 
σχεδίων διαμόρφωσης χώρου λουομένων που να εξυπηρετεί τις ανάγκες ντόπιων και ξένων 
επισκεπτών. 

(β) Η αίτηση εξετάστηκε στα πλαίσια σύσκεψης που πραγματοποιήθηκε στο Επαρχιακό Κτηματολογικό 
Γραφείο Πάφου, στις 4/09/2012, όπου τα αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες επιφυλάχθηκαν να διατυπώσουν 
τις απόψεις τους γραπτώς, οι οποίες και θα υποβληθούν στη συνέχεια, μέσω του ∆ιευθυντή Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, στην αρμόδια Υπουργική Επιτροπή, με σκοπό τη λήψη σχετικής 
απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.251, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.251, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 9/11/2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Όσον αφορά το θέμα που εγείρεται για οικονομική ενίσχυση της κοινότητας Νέου Χωρίου, με σκοπό την 
καθαριότητα των παραλιών, διευκρινίζεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών, ως ζήτημα γενικότερης 
πολιτικής, θεωρεί ότι δεν δικαιολογείται η παραχώρηση κρατικής χορηγίας για τον εν λόγω σκοπό, αφού 
και στη βάση της σχετικής νομοθεσίας, η διασφάλιση της καθαριότητας των παραλιών αποτελεί 
αποκλειστική ευθύνη των οικείων Τοπικών Αρχών, οι οποίες προσπορίζονται και τα αντίστοιχα 
σημαντικά έσοδα από τη χρήση τους. 

(β) Όσον αφορά το εγειρόμενο ζήτημα της δημιουργίας χώρων λουσμένων, επισημαίνεται ότι ο ρόλος του 
Υπουργείου Εσωτερικών στην όλη διαδικασία περιορίζεται και αφορά στην εξέταση ενδεχομένων 
ιεραρχικών προσφυγών που υποβάλλονται σε σχέση με το προτεινόμενο σχέδιο χρήσης της παραλίας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.252, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.252, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 13.11.2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Χλώρακας είναι η παραχώρηση έγκρισης για δανειοδότηση του 
ποσοστού της συμμετοχής του στη δαπάνη για την ασφαλτόστρωση δρόμων που έχουν υποστεί ζημιές 
από τις εργασίες του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου, συνολικής έκτασης περίπου 26 Km. Σύμφωνα 
με σχετική εκτίμηση του Κοινοτικού Συμβουλίου για την πλήρη αποκατάσταση των δρόμων υπολογίζεται 
ότι θα απαιτηθεί ποσό €3,5-4 εκ., περίπου, και το ποσό αυτό θα βαρύνει ισόποσα το Κοινοτικό 
Συμβούλιο και το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου.  Εντούτοις, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου, 
κατά την τελευταία του διαβούλευση με το Κοινοτικό Συμβούλιο Χλώρακας διαφώνησε με την ανωτέρω 
εκτίμηση και υπολογίζει ότι για την αποκατάσταση δρόμων μήκους 4,5 Km θα απαιτηθεί ποσό €500.000 
μόνο. 

(β)  Στόχος του Κοινοτικού Συμβουλίου είναι η τμηματική αποκατάσταση των δρόμων αρχίζοντας από το 
τρέχον έτος και ως εκ τούτου προτίθεται να υποβάλει αίτημα στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου για 
σύναψη δανείου ύψους €300.000 για αποκατάσταση κατά προτεραιότητα των προβληματικών και 
πολυσύχναστων δρόμων των κοινότητας. Για τη σύναψη του δανείου προτίθεται να υποθηκεύσει 
ακίνητη ιδιοκτησία της κοινότητας, ενώ για την εκτέλεση εργασιών θα χρησιμοποιηθούν και πιστώσεις 
από τους Προϋπολογισμούς ανάπτυξης της κοινότητας. Η πλήρης αποκατάσταση θα γίνει σε περίοδο 3-
4 χρόνων με τη σύναψη, αν παραστεί ανάγκη, πρόσθετων δανείων. 

(γ)  Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου θα αντιμετωπίσει ενδεχόμενο αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου για 
σύναψη δανείου με κατανόηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.254, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.254 ημερομηνίας 2.11.2012 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η εξέταση της αίτησης του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Κουκλιών, για εκμίσθωση κρατικής γης με σκοπό τη δημιουργία κοινοτικής παραλίας, θα 
ολοκληρωθεί στο επόμενο χρονικό διάστημα και σχετική αιτιολογημένη έκθεση θα υποβληθεί στην αρμόδια 
Υπουργική Επιτροπή για μελέτη και ακολούθως, στο Υπουργικό Συμβούλιο για λήψη απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.255, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.255 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 9/11/2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Για το θέμα εγγραφής σε δημόσιο του κύριου δρόμου που οδηγεί στην Κοινότητα Κινούσα, προωθείται η 
διαδικασία απαλλοτρίωσης λόγω του ότι δεν κατέστη δυνατή η εξασφάλιση των συγκαταθέσεων των 
ιδιοκτητών των επηρεαζόμενων τεμαχίων. 

(β)  Το θέμα εγγραφής των αγροτικών δρόμων της κοινότητας συζητήθηκε σε σύσκεψη που 
πραγματοποιήθηκε υπό την προεδρία του Επάρχου Πάφου στην εν λόγω κοινότητα στις 6/11/2012, και 
αναμένεται από το Κοινοτικό Συμβούλιο να υποδείξει, σε χωρομετρικό σχέδιο, τους δρόμους που 
επιθυμεί να εγγραφούν κατά προτεραιότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.260, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, σχετικά με την υπό αναφορά 
ερώτηση της Βουλευτού κας Ειρήνης Χαραλαμπίδου και σας παραθέτω τα ζητούμενα στοιχεία, αναφορικά με 
τις καταγγελίες που έγιναν κατά ανηλίκων την περίοδο 2010-2012: 

Καταγγελθείσες υποθέσεις για σεξουαλικά αδικήματα κατά ανηλίκων για την περίοδο των ετών 2010 
μέχρι 17/12/2012 

 Κατάσταση της Υπόθεσης Αριθ. 
Υποθέσεων 
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Παρουσιάστηκαν 
στο δικαστήριο 

Φυλακή 10 

Αθωώθηκε 1 

Αναμένει εκδίκαση  10 

Αποσύρθηκε 1 

Απόσυρση StopList 1 

∆ιακοπή διαδικασίας 1 

∆ιακοπή εκδίκασης (δεν εντοπίζεται η παραπονούμενη) 1 

Πρόστιμο 700 ευρώ 1 

∆εν 
παρουσιάστηκαν 
στο ∆ικαστήριο 

Άλλως διατεθείσα 11 

Ανεξιχνίαστη 1 

Υπό διερεύνηση/εκκρεμή 9 

Σύνολο  47 

Σχέση δράστη με θύμα Αριθ. 
Υποθέσεων 

Στενό οικογενειακό περιβάλλον 9 

Καμία Σχέση  11 

Φίλοι/Γνωστοί  25 

Άλλο 2 

Σύνολο  47 

 Σημείωση:   Για τις περιπτώσεις που διατάχθηκε η κράτηση του ∆ράστη μέχρι την προσαγωγή του στο 
δικαστήριο, δεν υπάρχουν στατιστικά στοιχεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.273, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.276, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.276 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 9.11.2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Κάτω Πύργου υπέβαλε αίτηση για εγγραφή του δρόμου που συνδέει τον Κάτω 
Πύργο με το Βυζαντινό Ξωκλήσι της Παναγίας Γαλόκτιστης, η οποία, αφού εξετάστηκε από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, αποστάληκε στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

(β)  Το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχει ετοιμάσει τα αναγκαία σχέδια και πίνακα περιγραφής της 
επηρεαζόμενης ακίνητης ιδιοκτησίας, ώστε να καταστεί δυνατή η προώθηση της διαδικασίας 
απαλλοτρίωσης και επίταξης της. 

(γ)  Μόλις το εν λόγω Κοινοτικό Συμβούλιο διευθετήσει το θέμα της πληρωμής των χωρομετρικών 
δικαιωμάτων, θα προωθηθεί η διαδικασία εγγραφής του υπό αναφορά δρόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.279, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.279 και ημερ. 7 Νοεμβρίου 2012 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και σε συνέχεια σχετικής απαντητικής επιστολής του 
Υπουργείου Εργασίας σας πληροφορώ σχετικά με το αίτημα του Συνδέσμου Οικογενειών με τρίδυμα και άνω 
αναφορικά με την κάλυψη της μισθοδοσίας οικιακής βοηθού για τα πρώτα έξι χρόνια από το Κράτος. 



1361 

 

 Όπως γνωρίζετε, η τρέχουσα οικονομική κατάσταση που βρίσκεται η κυπριακή οικονομία είναι 
εξαιρετικά δύσκολη λόγω των μεγάλων χρηματοδοτικών αναγκών που αντιμετωπίζει το χρηματοπιστωτικό 
σύστημα καθώς και τα δημόσια οικονομικά. 

 Το γεγονός ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία αναγκάστηκε να ζητήσει χρηματοοικονομική στήριξη από την EE 
τον περασμένο Ιούνιο και ότι συνομολόγησε το προσχέδιο Μνημονίου Συναντίληψης με την Τρόικα καθιστά τις 
χρηματοδοτικές δυνατότητες του Κράτους πολύ περιορισμένες. 

 Παράλληλα, με βάση το προσχέδιο Μνημονίου Συναντίληψης η Κυβέρνηση έχει δεσμευτεί σε 
συγκεκριμένους δημοσιονομικούς στόχους. 

 Με βάση τα πιο πάνω, το πιο πάνω αίτημα, υπό τις παρούσες συνθήκες δε μπορεί να ικανοποιηθεί. 

 Παραμένω στη διάθεση σας για οτιδήποτε άλλο χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.283, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.283 και ημερομηνία 15 Νοεμβρίου 2012, σχετικά 
με ερώτηση της Βουλευτού κυρίας Ειρήνης Χαραλαμπίδου, για το πρόγραμμα επιμόρφωσης στα φυλάκια της 
Εθνικής Φρουράς που έχει στόχο την πρόληψη κατά των ουσιών εξάρτησης και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α.  Στις 24 Φεβρ. 2012, υπογράφηκε Μνημόνιο Συνεργασίας μεταξύ Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου 
(Α.Σ.Κ.) και Υπουργείου Άμυνας, το οποίο αφορά σε συνδρομή του Α.Σ.Κ. και των άλλων κρατικών 
υπηρεσιών που συντονίζει, για την υλοποίηση προγραμμάτων πρόληψης ενάντια στα ναρκωτικά στην 
Εθνική Φρουρά. 

β.  Στο πλαίσιο των προνοιών του πιο πάνω αναφερόμενου Μνημονίου, καθορίζονται διάφορες δράσεις 
πρόληψης, ανάμεσα στις οποίες και η διοργάνωση επιμορφωτικών σεμιναρίων του Υπουργείου 
Παιδείας για στρατιώτες φυλακίων, τα οποία αποσκοπούν στη γενική επιμόρφωση και ψυχαγωγία των 
στρατιωτών του κάθε φυλακίου αλλά και στην υγιή και δημιουργική ενασχόληση τους κατά τον ελεύθερο 
τους χρόνο.  Για την επιλογή των θεμάτων λήφθηκαν υπόψη οι προτιμήσεις των εμπλεκομένων 
εθνοφρουρών. 

γ.  Ο χρόνος που υπηρετεί ένας στρατιώτης στα φυλάκια θεωρείται ως χρόνος υψηλού κινδύνου και ως εκ 
τούτου κρίθηκε απαραίτητη η εισαγωγή τέτοιας μορφής ενασχολήσεων στο χώρο αυτό.  Το πρόγραμμα 
εφαρμόζεται πιλοτικά από το Νοέμβριο του 2012, σε επιλεγμένα φυλάκια του 212 ΤΠ και του 213 ΤΠ και 
η κατ’ αρχήν αποτίμηση της συγκεκριμένης δράσης είναι θετική. 

δ.  Μετά την ολοκλήρωση του παρόντος κύκλου επιμορφωτικών μαθημάτων τον Μάιο του 2013, το 
πρόγραμμα θα τύχει ανάλογης αξιολόγησης για να εκτιμηθεί η χρησιμότητα και η σκοπιμότητα 
μελλοντικής συνέχισης του και ενδεχομένως επέκτασης του. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.286, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 15/11/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
ενημερώνω ότι οι καταγγελίες των οποίων έχετε γίνει αποδέκτης από πολίτες που ισχυρίζονται ότι το κράτος 
πληρώνει τα δίδακτρα παιδιών υπηκόων τρίτων χωρών, για να μπορούν αυτά να φοιτούν σε ιδιωτικά 
ξενόγλωσσα σχολεία, δεν ευσταθούν και επομένως το κράτος δεν επωμίζεται τέτοιο κόστος. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.289, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.289 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Τάσο Μητσόπουλο και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 19/11/12 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι στις 17/12/2012 υπογράφηκε συμβόλαιο για την κατασκευή του έργου που 
αφορά τη βελτίωση του δρόμου πρωταρχικής σημασίας που ενώνει το δρόμο Λάρνακας-Κοφίνου με το δρόμο 
Λάρνακας-Λευκωσίας (Λεωφόρος Γ. Χριστοδουλίδη, προέκταση Λεωφόρου Φανερωμένης), και οι εργασίες 
αναμένεται να αρχίσουν περί τα τέλη του τρέχοντος μήνα. Η διάρκεια συμβολαίου ανέρχεται στις 70 εβδομάδες 
και ο επιτυχόντας εργολήπτης είναι η Κοινοπραξία Επιχειρήσεις Αδελφοί Στ. Κουννά Λτδ & ΦΑΠ Construction 
Λτδ.» 



1362 

 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.292, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.292 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Τάσο Μητσόπουλο, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 19.11.2012, και σας πληροφορώ 
για τα ακόλουθα: 

2. Στα πλαίσια της διαδικασίας οριστικοποίησης του Τοπικού Σχεδίου Λάρνακας, η χωροθετική πολιτική για 
Βιομηχανικές Αναπτύξεις Κατηγορίας Α και οι επιτρεπόμενες βιομηχανικές χρήσεις στα διοικητικά όρια του 
∆ήμου Αραδίππου επαναξιολογήθηκαν, αφού λήφθηκε υπόψη ότι: 

(α)  η Βιομηχανική Ζώνη Κατηγορίας Α που είχε καθοριστεί στα διοικητικά όρια του ∆ήμου Αραδίππου με το 
Τροποποιημένο Τοπικό Σχέδιο Λάρνακας (2011) γειτνιάζει με αγροτικές περιοχές που ενδέχεται 
μελλοντικά να ενταχθούν σε Ζώνες Ανάπτυξης (π.χ. περιοχές κατοικίας), 

(β)  οι υφιστάμενες στα όρια της Βιομηχανικής Ζώνης εγκριμένες αναπτύξεις και εκείνες για τις οποίες 
υποβλήθηκε αίτηση για χορήγηση πολεοδομικής άδειας αφορούν βιομηχανικές αναπτύξεις που 
επιτρέπονταν στη Ειδική Βιομηχανική Ζώνη Αραδίππου (Τοπικό Σχέδιο Λάρνακας 2006), 

(γ)  ο αριθμός των τεμαχίων που δεν είναι ακόμη ανεπτυγμένα είναι πολύ περιορισμένος, 

(δ)  θα ήταν επιθυμητό, λόγω της γειτνίασης της Ζώνης με τον αυτοκινητόδρομο προς το Αεροδρόμιο και τον 
κύριο δρόμο προς το αστικό συγκρότημα να μην συγκεντρώνονται στην περιοχή βιομηχανικές 
αναπτύξεις πολύ οχληρής μορφής, 

(ε)  η θέση της Βιομηχανικής Ζώνης είναι κεντροβαρής σε σχέση με το Αστικό Συγκρότημα και δεν βρίσκεται 
στην περιφέρεια ή σε σημαντική απόσταση από οικιστικές περιοχές ή Περιοχές Μελλοντικής Επέκτασης. 

3.  Κατά συνέπεια, το Υπουργικό Συμβούλιο, υιοθετώντας τις συστάσεις της Υπουργού Εσωτερικών, 
αποφάσισε την κατάργηση της Βιομηχανικής Ζώνης Κατηγορίας Α στα διοικητικά όρια του ∆ήμου Αραδίππου 
και τον καθορισμό Ειδικής Βιομηχανικής Ζώνης, όπου επιτρέπεται η εγκατάσταση ειδικών βιομηχανικών 
αναπτύξεων μόνο, οι οποίες καθορίζονται στην παράγραφο 14.6.1 του Εγκριμένου Τοπικού Σχεδίου Λάρνακας 
(2013). Αιτήσεις για βιομηχανίες του αναφερόμενου τύπου θα υποβάλλονται σε ιδιαίτερα ενδελεχή 
πολεοδομικό έλεγχο, που θα στοχεύει στη διασφάλιση των προϋποθέσεων για ελαχιστοποίηση της 
περιβαλλοντικής επιβάρυνσης (ρύπανση και όχληση), μέσω της επιβολής κατάλληλων και επαρκών όρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.295, ημερομηνίας 13 

Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.295 και ημερομηνία 13 Νοεμβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Αν. Γενικής 
∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 19 Νοεμβρίου 2012 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Στα πλαίσια υλοποίησης του Κανονισμού (ΕΚ) 861/2006 για τη θέσπιση Ενωσιακών Χρηματοδοτικών 
Μέτρων για την εφαρμογή της Κοινής Αλιευτικής Πολιτικής καθώς και στον τομέα του ∆ικαίου της 
Θάλασσας και του Κανονισμού (ΕΚ) 391/2007 και (EE) 984/2012 για τη θέσπιση λεπτομερειακών 
κανόνων εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) 861/2006, αναφορικά με τις δαπάνες που αναλαμβάνουν τα 
Κράτη Μέλη για την εφαρμογή των καθεστώτων παρακολούθησης και ελέγχου, το πρόγραμμα για το 
οποίο εγκρίθηκε η Κυπριακή ∆ημοκρατία κατά την 1η Χρηματοδοτική Απόφαση για το έτος 2012 αφορά 
ποσό επενδύσεων ύψους 65.000.00 ευρώ. Από αυτό το ποσό, η αποζημίωση από την EE ανέρχεται 
στις 38.500.00 ευρώ και έχει ήδη κατατεθεί ποσό ύψους 6.750.00 ευρώ. Με το τέλος του προγράμματος, 
αναμένεται να κατατεθεί το σύνολο του εγκριμένου προς χρηματοδότηση ποσού (38.500.00 ευρώ). 

2. Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, έχει υποβάλει πρόγραμμα προς χρηματοδότηση για το έτος 2013 για δαπάνες που 
υπολογίζονται να στοιχίσουν 600.000 ευρώ. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.297, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(1) Το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (ΤΤΥ) λειτουργεί με βάση τον περί Ταχυδρομείων Νόμο, Κεφάλαιο 
303, καθώς και τον περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμο 
του 2004, που είναι πλήρως εναρμονισμένος με τις σχετικές Ευρωπαϊκές Οδηγίες για την παροχή 
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ταχυδρομικών υπηρεσιών. Μέσα στα πλαίσια αυτά και ως παροχέας καθολικής υπηρεσίας το ΤΤΥ έχει 
την υποχρέωση της ασφαλούς διακίνησης και παράδοσης ταχυδρομικών αντικειμένων σε όλη την 
επικράτεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Ωστόσο, η ευθύνη για τον έλεγχο του περιεχομένου των 
δεμάτων και τη δασμολόγηση τους εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Τμήματος Τελωνείων. 

(2) Το ΤΤΥ παραλαμβάνει και παρουσιάζει τα δέματα και μικροδέματα από χώρες εκτός Ε.Ε. στους 
τελωνειακούς λειτουργούς, που βρίσκονται στα οικεία Επαρχιακά Ταχυδρομικά Γραφεία και στο Κέντρο 
∆ιαλογής στα Λατσιά. Σημειώνεται ότι, τα ταχυδρομικά αντικείμενα από χώρες μέλη της Ε.Ε., ουσιαστικά 
δεν τυγχάνουν οποιουδήποτε τελωνειακού ελέγχου, αφού δεν δασμολογούνται εκτός από ένα πολύ 
μικρό αριθμό για τον οποίο ισχύουν ειδικές συμφωνίες, όπως τα καπνικά προϊόντα. 

(3) Ειδικά για τα θέματα ελέγχου τηλεπικοινωνιακού υλικού αρμόδιες αρχές είναι το Γραφείο του Επιτρόπου 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων (ΓΕΡΗΕΤ) και το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών (THE). Ο αρχικός έλεγχος γίνεται από το Τμήμα Τελωνείων και αφορά στην ύπαρξη της 
σήμανσης «ΟΕ» στη συσκευασία ή/και στο ραδιοεξοπλισμό ή/και την ύπαρξη της δήλωσης 
συμμόρφωσης. Η σήμανση «CE» επιτρέπει στο ραδιοεξοπλισμό να κυκλοφορεί ελεύθερα στην ενιαία 
ευρωπαϊκή αγορά και τοποθετείται τόσο στα προϊόντα που κυκλοφορούν ελεύθερα στην ευρωπαϊκή 
αγορά όσο και στα προϊόντα που προέρχονται από τρίτες χώρες. 

(4) Το ΓΕΡΗΕΤ είναι η αρμόδια αρχή για τον έλεγχο συσκευών τηλεπικοινωνιακού τερματικού εξοπλισμού. 
Το Τμήμα Τελωνείων, το οποίο διεξάγει τους δειγματοληπτικούς ελέγχους, ενημερώνει το ΓΕΡΗΕΤ σε 
περίπτωση που διαφανεί ότι τηλεπικοινωνιακός τερματικός εξοπλισμός δεν πληροί τις βασικές 
απαιτήσεις συμμόρφωσης (απουσιάζει η σήμανση CE στη συσκευασία και στη συσκευή ή και δεν 
υπάρχει η σχετική δήλωση συμμόρφωσης). Σε αυτές τις περιπτώσεις το ΓΕΡΗΕΤ προβαίνει σε φυσικό 
έλεγχο του εξοπλισμού. Εάν επιβεβαιωθούν τα ευρήματα του αρχικού ελέγχου, το ΓΕΡΗΕΤ εξουσιοδοτεί 
το Τμήμα Τελωνείων να κατακρατήσει τον υπό αναφορά τηλεπικοινωνιακό εξοπλισμό. Στη συνέχεια το 
ΓΕΡΗΕΤ ειδοποιεί τον ιδιοκτήτη του εξοπλισμού ότι δεν μπορεί να τον εισάξει στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία λόγω μη συμμόρφωσης. 

(5) To THE είναι η αρμόδια αρχή για την εφαρμογή της Οδηγίας 1999/5/ΕΚ, αναφορικά με το 
ραδιοεξοπλισμό. Η εν λόγω Οδηγία υιοθετείται από το Μέρος IV των περί Ραδιοεπικοινωνιών Νόμων και 
των σχετικών Κανονισμών και εφαρμόζεται με επιτόπιους ελέγχους της αγοράς, με στόχο να 
διασφαλιστεί η διάθεση στην αγορά προϊόντων που συμμορφώνονται με τις βασικές απαιτήσεις της εν 
λόγω Οδηγίας. 

(6) To THE επιτηρεί την αγορά ραδιοεξοπλισμού για να διαπιστώσει συμμόρφωση με τις πρόνοιες της 
Οδηγίας. Οι έλεγχοι συνήθως γίνονται είτε έπειτα από κάποια συγκεκριμένη πληροφόρηση (π.χ. 
Σύνδεσμο Καταναλωτών και το Σύνδεσμο Εταιρειών Τηλεπικοινωνιών - ΣΕΤΗΛ) είτε αυτεπάγγελτα. 
Επιπρόσθετα, το THE διερευνά όλα τα περιστατικά ειδοποιήσεων που κοινοποιούνται από το σύστημα 
RAPEX και συμμετέχει σε συντονισμένες πανευρωπαϊκές εκστρατείες επιτήρησης της αγοράς του 
ραδιοεξοπλισμού. 

(7) Το ΓΕΡΗΕΤ, το THE και το ΤΤΥ συνεργάζονται στενά με το Τμήμα Τελωνείων και ανταποκρίνονται 
άμεσα για τη διερεύνηση οποιωνδήποτε περιστατικών προκύψουν από καταγγελίες. Κοινός γνώμονας 
όλων των εμπλεκόμενων φορέων είναι η ασφάλεια του κοινού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.298, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.298, ημερομηνίας 19/11/2012 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το θέμα της ρύθμισης της εκπομπής ήχου από τα κέντρα αναψυχής είναι πολύπλοκο και έχει 
απασχολήσει συστηματικά τα τελευταία χρόνια τις αρμόδιες Υπηρεσίες και Τμήματα του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος και του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

3. Με σκοπό τη ρύθμιση του θέματος, έχει ψηφιστεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων ο περί Κέντρων 
Αναψυχής (Άδειες Εκπομπής Ήχου) Νόμος του 2007 Ν.124(1)2007. Σύμφωνα με τον εν λόγω Νόμο, αρμόδια 
αρχή σημαίνει στην περίπτωση κέντρων αναψυχής που εμπίπτουν στα διοικητικά όρια δήμου τον οικείο δήμο 
και σε περίπτωση κέντρων αναψυχής που δεν εμπίπτουν στα διοικητικά όρια δήμου, τον οικείο Έπαρχο. Ως εκ 
τούτου, καθ’ ύλην αρμόδιο Υπουργείο για την εν λόγω Νομοθεσία αποτελείτο Υπουργείο Εσωτερικών. 

4. Σύμφωνα με το άρθρο 10, ο εν λόγω Νόμος τίθεται σε ισχύ εν όλω ή εν μέρει σε ημερομηνία που ήθελε 
καθορίσει το Υπουργικό Συμβούλιο, με γνωστοποίηση του που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας. Λόγω της μη δυνατότητας εφαρμογής βασικών προνοιών του Νόμου που αφορούσαν τις 
τεχνικές πτυχές, αποφασίστηκε όπως τεθεί σε ισχύ σε κατοπινό στάδιο. 
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5. Είναι η θέση του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως όσον αφορά την εισήγηση για 
τροποποίηση του Άρθρου 187 του Ποινικού Κώδικα πως δεν αποτελεί ικανοποιητική λύση στο πρόβλημα της 
ηχορύπανσης που προκαλείται από τα κέντρα αναψυχής. Εφόσον υπάρχει ειδικός Νόμος που ρυθμίζει το 
θέμα, θα πρέπει να εξευρεθεί τρόπος για να τεθεί σε εφαρμογή. Επισημαίνεται πως η Αστυνομία έχει 
διαβιβάσει τις εισηγήσεις της προς το Υπουργείο Εσωτερικών αναφορικά με τις απαιτούμενες τροποποιήσεις 
του περί Κέντρων Αναψυχής (Άδειες Εκπομπής Ήχου) Νόμου του 2007 [Ν.124(1)2007].» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.302, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λάρνακας κ. Γ. Τάσου με αρ. 23.06.010.02.302 η οποία 
στάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 20/11/2012 και θα ήθελα να σας 
ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Με βάση το άρθρο 59 των περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων Νόμων, εκδόθηκαν οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Προϊόντα ∆ομικών 
Κατασκευών) Κανονισμοί, σύμφωνα με τους οποίους το Υπουργείο Εσωτερικών ορίζεται ως Αρμόδια 
Αρχή για την εφαρμογή της Οδηγίας 89/106/ΕΟΚ1 που αφορά τα προϊόντα του τομέα των δομικών 
κατασκευών, καθώς και για την επιτήρηση της αγοράς των προϊόντων αυτών. Οι Κανονισμοί αυτοί 
δημοσιεύθηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας Αρ. 3768 ημερ. 7/11/2003, ως Κ∆Π832/2003 
και τέθηκαν σε ισχύ από την 1/05/2004. 

(β)  Σύμφωνα με την πιο πάνω Νομοθεσία και τους Κανονισμούς, τα προϊόντα των δομικών κατασκευών, για 
τα οποία έχουν εκδοθεί εναρμονισμένα πρότυπα και των οποίων η περίοδος συνύπαρξης τους με τα 
αντίστοιχα εθνικά πρότυπα έχει λήξει, μπορούν να διατίθενται στην αγορά μόνο εάν συμμορφώνονται με 
τα εναρμονισμένα πρότυπα και φέρουν την Σήμανση Συμμόρφωσης CE. 

(γ)  Η επιτήρηση της αγοράς γίνεται μέσω ενός «ενεργητικού» συστήματος επιτήρησης της αγοράς, όπου 
αποφασίζονται εκστρατείες (δηλ. έλεγχος συγκεκριμένου προϊόντος που διατίθεται στην αγορά) σε μια 
χρονική περίοδο. Η εκστρατεία μπορεί να περιλαμβάνει έλεγχο των απαραίτητων εγγράφων ή/και 
εργαστηριακών ελέγχων των προϊόντων. Παράλληλα, η επιτήρηση της αγοράς γίνεται μέσω και του 
«παθητικού» συστήματος, όπου η αρμόδια Αρχή για την επιτήρηση της αγοράς λαμβάνει ενέργειες μετά 
από καταγγελία ή ειδοποίηση από άλλη Αρχή. Σύμφωνα με την πρακτική που ακολουθείται για το θέμα, 
η επιτήρηση της αγοράς γίνεται σε δειγματοληπτική βάση. 

(δ)  Γενικά, η συνήθης πρακτική που ακολουθείται στην επιτήρηση της αγοράς, είναι να γίνεται πρώτα 
έλεγχος των εγγράφων, γιατί η ύπαρξη της Σήμανσης CE αποτελεί την δήλωση του κατασκευαστή ότι το 
προϊόν του συμμορφώνεται με τις ευρωπαϊκές προδιαγραφές. Εφόσον δεν υπάρχει τέτοια σήμανση, 
τότε απαγορεύεται η διάθεση του προϊόντος στην αγορά, χωρίς να χρειάζεται το προϊόν να υποβληθεί σε 
εργαστηριακούς ελέγχους (που επιφέρουν σημαντικό κόστος). Φυσικά, σε κατοπινό στάδιο (ή σε 
περίπτωση τεκμηριωμένης καταγγελίας) γίνονται τυχαίοι δειγματοληπτικοί ελέγχοι (π.χ. κατά το στάδιο 
μιας εκστρατείας), ώστε να υποβάλλονται τα προϊόντα και σε εργαστηριακούς ελέγχους, ώστε να 
επιβεβαιώνονται τα τεχνικά χαρακτηριστικά που αναγράφονται στις Σημάνσεις των προϊόντων. 

(ε)  Σύμφωνα με το σχετικό νομοθετικό πλαίσιο, στη περίπτωση που διαπιστωθεί μη συμμόρφωση 
προϊόντων προς οποιαδήποτε πρόνοια με την εν λόγω νομοθεσία, το Υπουργείο Εσωτερικών προβαίνει 
σε επίδοση Ειδοποίησης Συμμόρφωσης, με την οποία καλείται ο οικονομικός φορέας να συμμορφωθεί 
μέσα στο χρονικό διάστημα που καθορίζεται. Σε περίπτωση πλήρους συμμόρφωσης με την Ειδοποίηση 
Συμμόρφωσης, η αρμόδια Αρχή οφείλει να απέχει από τη λήψη οποιωνδήποτε μέτρων προτίθετο να 
λάβει. Σε περίπτωση μη συμμόρφωσης, η αρμόδια Αρχή ασκεί τις εξουσίες που προβλέπονται από τη 
σχετική νομοθεσία για την επιτήρηση της αγοράς λαμβάνοντας τα απαραίτητα αναλογικά μέτρα (επιβολή 
διοικητικού προστίμου, περιορισμός της διαθεσιμότητας προϊόντος στην αγορά, απόσυρση ή ανάκλησή 
από την αγορά κ.λπ.) 

 Ειδικά για το θέμα της επιτήρησης της αγοράς των αδρανών υλικών, διευθετήθηκε σχετική συμφωνία 
μεταξύ Υπουργείου Εσωτερικών και Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. Με βάση την 
πιο πάνω διευθέτηση, το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης σε συνεργασία με την Υπηρεσία Μεταλλείων 
ανέλαβαν το ρόλο του Συμβούλου του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και την συλλογή δειγμάτων για τη 
διεξαγωγή των απαραίτητων ελέγχων και δοκιμών για τα αδρανή υλικά. 

 Στην περίπτωση όπου είτε η σήμανση, είτε τα αποτελέσματα των δοκιμών των δειγμάτων παρουσιάζουν 
απόκλιση από τα καθορισμένα όρια της Κ∆Π 164/2011 ή/και των δηλωμένων τιμών στη Σήμανση CE των 
προϊόντων των αδρανών υλικών, ειδοποιείται η αρμόδια Αρχή επιτήρησης της αγοράς (Υπουργείο 

                                            
1  Οδηγία 89/106/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 21ης ∆εκεμβρίου 1988, για την προσέγγιση των νομοθετικών, κανονιστικών και 

διοικητικών διατάξεων των Κρατών Μελών, όσον αφορά τα προϊόντα του τομέα των δομικών κατασκευών 
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Εσωτερικών) για λήψη των προβλεπόμενων μέτρων. Αφού επιδοθεί στον σχετικό οικονομικό φορέα 
Ειδοποίηση Συμμόρφωσης και δοθεί προθεσμία για τις απαραίτητες ενέργειες για συμμόρφωση του προϊόντος, 
διενεργούνται νέες δειγματοληψίες και εργαστηριακοί έλεγχοι σε διαπιστευμένο εργαστήριο. Εάν τα 
αποτελέσματα εξακολουθούν να παρουσιάζουν απόκλιση από τα καθορισμένα όρια της Κ∆Π 164/2011 ή/και 
των δηλωμένων τιμών στη Σήμανση CE, τότε λαμβάνονται περιοριστικά μέτρα για τη μη διάθεση του προϊόντος 
στην αγορά. Για να μπορεί το προϊόν να διατεθεί ξανά στην αγορά πρέπει ο παραγωγός να διαβιβάσει στο 
Υπουργείο Εσωτερικών εργαστηριακά αποτελέσματα που υποδεικνύουν τη συμμόρφωση του προϊόντος και να 
γίνει επαλήθευση της συμμόρφωσης του προϊόντος με νέα δείγματα που αποστέλλονται από το Υπουργείο 
Εσωτερικών σε διαπιστευμένο εργαστήριο. 

 Μετά την έκδοση της Κ∆Π 164/2011, το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης έχει διενεργήσει μέχρι σήμερα 
67 δειγματοληψίες στα λατομεία της Ξυλοφάγου, και τα δείγματα υποβλήθηκαν σε 148 εργαστηριακούς 
ελέγχους. Στο Παράρτημα που επισυνάπτεται, φαίνονται οι ενέργειες στις οποίες έχει προβεί το Υπουργείο 
Εσωτερικών για τις περιπτώσεις τις οποίες ορισμένα προϊόντα βρίσκονταν εκτός των ορίων της Κ∆Π 164/2011 
και ενέργειες που έγιναν σχετικά με τον έλεγχο των εγγράφων (∆ήλωση Συμμόρφωσης, Σήμανση CE). Από 
τους εργαστηριακούς ελέγχους που έγιναν, διαφάνηκε ότι υπήρξαν κάποιες αποκλίσεις από το καθορισμένο 
όριο της Κ∆Π 164/2011 στο τεχνικό χαρακτηριστικό “περιεκτικότητα σε παιπάλη”, για τις οποίες οι παραγωγοί 
έλαβαν επαρκή διορθωτικά μέτρα για συμμόρφωση του προϊόντος τους. Για τις περιπτώσεις των αδρανών 
υλικών σε σχέση με το τεχνικό χαρακτηριστικό “περιεκτικότητα σε χλώριο”, υπήρξαν δύο περιπτώσεις για τις 
οποίες στάληκαν επιστολές σε συγκεκριμένο παραγωγό για τη μη διάθεση του προϊόντος στην αγορά, αφού το 
Υπουργείο Εσωτερικών είχε στην κατοχή του εργαστηριακά αποτελέσματα που υποδείκνυαν μη συμμόρφωση 
του προϊόντος. Επειδή όμως υπήρχε διχογνωμία για τα εργαστηριακά αποτελέσματα, καθότι ο παραγωγός είχε 
στην κατοχή του εργαστηριακά αποτελέσματα από διαφορετικό εργαστήριο που τεκμηρίωναν συμμόρφωση του 
προϊόντος, αποφασίστηκε η επανάληψη της δειγματοληψίας, και αφού τα νέα εργαστηριακά αποτελέσματα 
υπέδειξαν συμμόρφωση του προϊόντος, επετράπη η διάθεση του προϊόντος στην αγορά, Η νομική ορθότητα 
της πρακτικής της επανάληψης κοινής δειγματοληψίας σε περίπτωση διχογνωμίας με τον παραγωγό και η 
αποστολή των δειγμάτων σε διαπιστευμένο εργαστήριο της επιλογής του Υπουργείου Εσωτερικών, στη 
δεύτερη περίπτωση, επιβεβαιώθηκε από τη Νομική Υπηρεσία. 

 Όσον αφορά το θέμα της περιεκτικότητας σε χλώριο στα αδρανή, στην Κ∆Π 164/2011 υπάρχει πρόνοια 
με την οποία ο παραγωγός θα πρέπει να δηλώνει την τιμή της περιεκτικότητας σε χλώριο στα αδρανή που 
προορίζονται μόνο για οπλισμένο σκυρόδεμα και η τιμή αυτή δεν πρέπει να υπερβαίνει το 0,1%. Αυτό είναι 
αναγκαίο επειδή η αυξημένη περιεκτικότητα αλάτων χλωρίου στο οπλισμένο σκυρόδεμα μπορεί να 
δημιουργήσει οξείδωση στον οπλισμό. Σημειώνεται ότι, η περιεκτικότητα αλάτων χλωρίου στο σκυρόδεμα δεν 
προέρχεται μόνο από τα λεπτά και χονδρά αδρανή, αλλά και από τα υπόλοιπα συστατικά του σκυροδέματος 
όπως το νερό, το τσιμέντο, και τα πρόσμικτα σκυροδέματος. Ο κύριος λόγος για τον οποίο υπάρχει απόκλιση 
σε δείγματα αδρανών υλικών σχετικά με την περιεκτικότητα αλάτων χλωρίου, σύμφωνα και με το Τμήμα 
Γεωλογικής Επισκόπησης, είναι η περιεκτικότητα αλάτων χλωρίου η οποία δεν οφείλεται στο πέτρωμα αλλά 
στη χρήση υφάλμυρου νερού για το πλύσιμο των αδρανών υλικών. Όσον αφορά την περιεκτικότητα του 
χλωρίου για τα αδρανή που χρησιμοποιούνται στο σουβά, με βάση τα εργαστηριακά αποτελέσματα φαίνεται ότι 
δεν υπάρχουν αποκλίσεις από την Κ∆Π 164/2011, και αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι ο άμμος για σουβά δεν 
πλένεται με νερό. 

 Επισημαίνεται ότι κατά την τροποποίηση του κυπριακού προτύπου σκυροδέματος CYS 300, 
συζητήθηκε το θέμα των επιπτώσεων στην ποιότητα του έτοιμου σκυροδέματος από την τιμή των χλωριόντων. 
Επειδή η σχετική τροποποίηση προκάλεσε αντιδράσεις και υπήρξαν έντονες διαφωνίες μεταξύ των μελών της 
Τεχνικής Επιτροπής για το βαθμό των επιπτώσεων, αποφασίστηκε όπως το θέμα εξεταστεί περαιτέρω με τη 
διενέργεια μελέτης/έρευνας για τον εντοπισμό των επιπτώσεων στην ποιότητα του έτοιμου σκυροδέματος από 
την τιμή των χλωριόντων και της θερμοκρασίας παράδοσης. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, έχει προβεί πρόσφατα σε δημοσίευση ∆ιαγωνισμού στην Επίσημα Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας για 
την ετοιμασία της εν λόγω μελέτης. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι αναφορικά με την εφαρμογή του νέου Κανονισμού (ΕΚ) 305/2011 την 1η Ιουλίου 
2013 για την εμπορία και την επιτήρηση της αγοράς των προϊόντων των δομικών κατασκευών, με την 
ταυτόχρονη κατάργηση της Οδηγίας 89/106/ΕΟΚ και της σχετικής νομοθεσίας των περί των Βασικών 
Απαιτήσεων (Προϊόντα ∆ομικών Κατασκευών) Κανονισμών, το Υπουργείο Εσωτερικών προβαίνει στις 
απαραίτητες ενέργειες για την ετοιμασία του συστήματος επιτήρησης της αγοράς και την ετοιμασία προσχεδίου 
νέας σχετικής νομοθεσίας για τα δομικά προϊόντα. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε άλλες πληροφορίες ή διευκρινήσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.305, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 
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«Προώθηση Παρακαμπτήριου δρόμου Κάτω Πλατρών προς Φοινί 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η κατασκευή του παρακαμπτήριου δρόμου Κάτω Πλατρών εντάσσεται στις προτεραιότητες του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. Πρόνοια για έναρξη του έργου προτάθηκε τόσο στους 
Προϋπολογισμούς του 2012 όσο και του 2013, αλλά περικόπηκε λόγω των δημοσιονομικών περιορισμών. Ως 
εκ τούτου, η κατασκευή του έργου προς το παρόν δεν μπορεί να προωθηθεί. 

3. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα προτείνει ξανά το έργο στους επόμενους Προϋπολογισμούς ανάλογα με 
τη δημοσιονομική κατάσταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.309, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.309 και ημερομηνία 14.11.2012, που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κ. Χατζηγιάννη, με την οποία ζητείται ενημέρωση αναφορικά με την εξέταση της 
αίτησης με αρ. ΛΕΜ/0856/2011, για χορήγηση πολεοδομικής άδειας για τη μετατροπή διατηρητέας οικοδομής, 
στην πλατεία της Κοινότητας Αυδήμου, σε βιβλιοθήκη και μουσείο και σας πληροφορώ ότι, οι σχετικές με την 
αίτηση Πολεοδομική Άδεια και Συναίνεση χορηγήθηκαν στις 03.04.2012. Ως η Πολεοδομική Αρχή (Αν. 
∆ιευθύντρια Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως) αναφέρει, λαμβάνοντας υπόψη ότι η αίτηση για χορήγηση 
πολεοδομικής άδειας και συναίνεσης για τις μετατροπές στη διατηρητέα οικοδομή υποβλήθηκε στις 
22.06.2011, ενώ η τελική σύμβαση μίσθωσης υποβλήθηκε στις 26.11.2011, καθώς, επίσης, και το γεγονός ότι 
η σχετική με την ανάπτυξη οικοδομή είναι διατηρητέα, δεν θεωρείται ότι υπήρξε καθυστέρηση στη μελέτη και 
διεκπεραίωση της αίτησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.310, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών 

 Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.313, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 27/11/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και παραθέτω 
την απάντηση, με την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του αναφερόμενου βουλευτή. 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχουν ήδη εντοπίσει περιπτώσεις αιτητών που ενώ υπογράφουν 
για λήψη ανεργιακού επιδόματος, την ίδια ημέρα αναχωρούν για την πατρίδα τους, ενώ επιστρέφουν σε ένα 
μήνα για να ξαναϋπογράψουν. 

 Η Νομοθεσία Κοινωνικών Ασφαλίσεων αναφέρει ξεκάθαρα ότι δεν καταβάλλεται επίδομα ανεργίας την 
περίοδο απουσίας στο εξωτερικό.  Η περίοδος αυτή θεωρείται ως περίοδος που ο αιτητής δεν είναι διαθέσιμος 
για εργασία. 

 Μέσα στα πλαίσια επιπρόσθετου ελέγχου των αιτητών ανεργιακού επιδόματος, πρόσφατα οι Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσαν με γραπτή ανακοίνωση (επισυνάπτεται για ενημέρωση) τους ανέργους 
ότι θα καλούνται έκτακτα τηλεφωνικώς να προσέλθουν για υπογραφή για να διαπιστωθεί η διαθεσιμότητα τους 
για εργασία. 

 Ήδη έχει εφαρμοστεί η νέα διαδικασία και στις περιπτώσεις που οι άνεργοι επανειλημμένα δεν 
ανταποκρίνονται, θεωρούνται μη διαθέσιμοι για εργασία και δεν τους καταβάλλεται το επίδομα την περίοδο 
αυτή. 

 Στις περιπτώσεις δε, που διαπιστωθεί ότι ο άνεργος βρίσκεται στο εξωτερικό τερματίζεται άμεσα η 
εγγραφή του στο Μητρώο Ανέργων.  Όπου διαπιστώνεται ότι κατεβλήθη επίδομα ανεργίας αντικανονικά, 
ζητείται γραπτώς από τους λήπτες επιστροφή του ποσού. 

 Ενδεικτικά αναφέρεται ότι για την περίοδο 4/12/2012-15/1/2013 έχουν πραγματοποιηθεί παγκύπρια 315 
τηλεφωνικές κλήσεις για παρουσίαση και έλεγχο των ληπτών ανεργιακού επιδόματος.  Από αυτούς οι 62 είτε 
δεν ανταποκρίθηκαν, είτε εντοπίστηκαν να εργάζονται, είτε ήταν στο εξωτερικό.  Σε όλες τις περιπτώσεις έχει 
γίνει επανεξέταση της αίτησης για ανεργιακό επίδομα και ανάλογα με τα δεδομένα της κάθε περίπτωσης το 
επίδομα έχει τερματιστεί η τροποποιηθεί. 

 Το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια μέσα στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων του, για ελαχιστοποίηση των περιπτώσεων παράνομης λήψης επιδόματος ανεργίας.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.316, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπληρώτριας Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με αρ. 23.06.010.02.316 και ημερομηνία 27 Νοεμβρίου 2012 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση, με την οποία 
παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με την πορεία 
υλοποίησης του Προγράμματος Γυναικείας Επιχειρηματικότητας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Σχέδιο Ενίσχυσης της Γυναικείας Επιχειρηματικότητας περιλαμβάνεται στο Επιχειρησιακό 
Πρόγραμμα 2007-2013 «Αειφόρος Ανάπτυξη και Ανταγωνιστικότητα» και συγχρηματοδοτείται από το 
Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Μέχρι σήμερα έγιναν δύο προκηρύξεις, η 1η τον Φεβρουάριο του 2008 και η άλλη τον Νοέμβριο του 
2009 και λήφθηκαν 149 και 229 αιτήσεις αντίστοιχα. Μετά την αξιολόγηση των αιτήσεων εντάχθηκαν 89 
επενδυτικές προτάσεις στα πλαίσια της 1ης προκήρυξης και 167 στα πλαίσια της 2ης προκήρυξης. Οι 
αιτήτριες που τελικά συνεχίζουν την υλοποίηση των επενδυτικών τους προτάσεων έχουν μειωθεί σε 49 
και 149 αντίστοιχα. 

 Οι εγκρίσεις που έχουν δοθεί καλύπτουν συνολικό ποσό χορηγίας ύψους €7.2 εκατομμυρίων εκ των 
οποίων μέχρι τις 31.12.2012 έχει καταβληθεί ποσό €1.7 εκατομμυρίων σε 68 επιχειρήσεις. 

 Η χορηγία που εγκρίνεται αποτελεί το 50% των επιλέξιμων δαπανών και καταβάλλεται σε δύο φάσεις 
ανάλογα με το πραγματικό κόστος των δαπανών που υλοποιούνται. 

 Οι αιτήσεις που εκκρεμούν για πληρωμή της χορηγίας, περιλαμβάνουν βασικά περιπτώσεις που 
βρίσκονται στο στάδιο υλοποίησης των επενδυτικών προτάσεων που εγκρίθηκαν ή άλλες για τις οποίες 
γίνεται λογιστικός έλεγχος ή αναμένεται η υποβολή στο Υπουργείο στοιχείων έτσι ώστε να διενεργηθούν 
οι απαραίτητοι λογιστικοί και επιτόπιοι έλεγχοι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.318, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.318 που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 27.11.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Η εγγραφή νέων εκλογέων στον εκλογικό κατάλογο της κοινότητας Μαρί, γίνεται κανονικά, σύμφωνα με 
τις σχετικές πρόνοιες στα άρθρα 95 μέχρι 100 του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου (Ν.141(Ι)/2002). 

(β)  ∆εδομένης της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 66.751 και ημερ. 6.2.2008 για εφαρμογή 
Σχεδίου Παραχώρησης Κινήτρων για ενθάρρυνση των κατοίκων Μαρί για μετακίνησή τους στο Ζύγι ή 
αλλού, όλες οι αιτήσεις που υποβάλλονται για εγγραφή στον εκλογικό κατάλογο της κοινότητας, νέες 
εγγραφές ή μετοικήσεις, εξετάζονται με τη δέουσα προσοχή. 

(γ)  Στα πλαίσια της τριμηνίας που έληξε στις 2.1.2013, υποβλήθηκαν 11 αιτήσεις για νέα εγγραφή στον 
εκλογικό κατάλογο της κοινότητας, από τις οποίες εγκρίθηκαν οι 10 και η ενδέκατη, η οποία αφορούσε 
φοιτήτρια, ενεγράφη στον εκλογικό κατάλογο της κοινότητας Καλαβασός, όπου έχουν τη διαμονή τους οι 
γονείς της. 

(δ)  Στα πλαίσια της ίδιας τριμηνίας υποβλήθηκε μια αίτηση για εγγραφή στον εκλογικό κατάλογο της 
κοινότητας, λόγω μετοίκησης, η οποία εγκρίθηκε. 

 Ως εκ των ανωτέρω γίνεται εύκολα αντιληπτό ότι δεν τίθεται θέμα μη εγγραφής νέων εκλογέων στους 
εκλογικούς καταλόγους της κοινότητας Μαρί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.319, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άντρου Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2012 και σας 
παραθέτω τις πιο κάτω απαντήσεις όπως αυτές ετοιμάστηκαν από το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων: 

Α. 

Ερώτηση: 
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 Για τα τελευταία πέντε χρόνια, από το 2008 μέχρι και το 2012, για τις ακόλουθες ομάδες 
φορολογουμένων: 

 Μισθωτοί ιδιωτικοί υπάλληλοι. 

 Μισθωτοί κυβερνητικοί υπάλληλοι. 

 Εταιρείες. 

 Αυτοεργοδοτούμενοι. 

1. Τον αριθμό φορολογιών φόρου εισοδήματος που εκδόθηκαν ανά υπάλληλο. 

2. Τον αριθμό φορολογιών άμυνας που εκδόθηκαν ανά υπάλληλο. 

3. Τα ποσά φόρου εισοδήματος που επιβλήθηκαν ανά υπάλληλο. 

4. Τα ποσά άμυνας που επιβλήθηκαν ανά υπάλληλο. 

5. Τον αριθμό ενστάσεων που υποβλήθηκαν ανά υπάλληλο. 

6. Τα ποσά φόρων που είναι υπό ένσταση. 

7. Τον αριθμό και τα ποσά επιστροφών των φόρων. 

8. Τον αριθμό και τα ποσά φόρων που επιβλήθηκαν και τα οποία είναι υπό προσφυγή στο Εφοριακό 
Συμβούλιο ή σε δικαστήριο. 

9. Τον αριθμό των επιτόπιων ερευνών και ελέγχων που διενεργήθηκαν. 

10. Τον αριθμό των κεφαλαιουχικών καταστάσεων που εξετάστηκαν και τα ποσά που επιβλήθηκαν ανά 
υπάλληλο. 

Απάντηση: 

 Η πιο πάνω ανάλυση των στοιχείων επισυνάπτεται στο Παράρτημα Ι.  

Β. 

Ερώτηση: 

 Σε σχέση με την εφαρμογή της Οδηγίας Αποταμιεύσεων, παρακαλούμε να υποβληθούν στοιχεία για το 
αποτέλεσμα φορολόγησης των τόκων από αποταμιεύσεις από το 2004 μέχρι και σήμερα και για κάθε έτος 
ξεχωριστά, λαμβάνοντας υπόψη τα ακόλουθα: 

1. Τον αριθμό των κατοίκων Κύπρου που έχουν αποταμιεύσεις, βάσει της Οδηγίας. 

2. Το αριθμό των φορολογιών άμυνας. 

3. Τα ποσά που επιβλήθηκαν. 

4. Τα ποσά που εισπράχθηκαν. 

Απάντηση: 

 Το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων (ΤΕΠ) έχει εναρμονιστεί πλήρως με την Ευρωπαϊκή Οδηγία 
Αποταμιεύσεων 2003/48/ΕΕ, εκδίδοντας τη σχετική Κ∆Π 360/2005, δυνάμει του άρθρου 6Α του Περί 
Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων Νόμο Αρ 4/1978, όπως τροποποιήθηκε.  Έκτοτε, το ΤΕΠ ανταλλάσσει 
πληροφόρηση με άλλα κράτη, σύμφωνα με τις πρόνοιες της εν λόγω Οδηγίας. 

 Τα στοιχεία ταυτοποίησης του φορολογουμένου που αποστέλλονται, περιορίζονται στο ονοματεπώνυμο, 
την ημερομηνία γέννησης και τη διεύθυνση.  Σημειώνεται ότι, η διαδικασία ταυτοποίησης των φορολογούμενων 
είναι εκ των πραγμάτων εξαιρετικά χρονοβόρα, καθότι δεν είναι δυνατόν να γίνει αυτόματα σε σχέση με τη 
βάση δεδομένων του ΤΕΠ.  Η έρευνα γίνεται ένα προς ένα φορολογούμενο.  Η έλλειψη υποχρεωτικής 
καταχώρησης του αριθμού πολιτικής ταυτότητας ή του αριθμού φορολογικής ταυτότητας του κατόχου του 
τραπεζικού λογαριασμού, αποτελεί σοβαρό μειονέκτημα της οδηγίας. 

 Επιπρόσθετα σημειώνω ότι, οι πληροφορίες που αποστέλλονται με βάση την οδηγία, δεν αφορούν μόνο 
τους τραπεζικούς λογαριασμούς τύπου ΙΒΑΝ αλλά και άλλου τύπου π.χ. ISIN, OBAN, SWIFT, OTHER, κλπ.  
Πιο συγκεκριμένα, μόνο η πληροφόρηση από λογαριασμούς ΙΒΑΝ δίνει την ακριβή εικόνα του εισοδήματος 
από τόκους καταθέσεων.  Αντίστοιχα, η πληροφόρηση που έρχεται από λογαριασμούς άλλου τύπου εκτός από 
ΙΒΑΝ, περιλαμβάνει μεικτή εικόνα από τόκους, κεφάλαια, συλλογικές επενδύσεις κλπ. 

 Κατά συνέπεια, μόνο η πληροφόρηση από λογαριασμούς ΙΒΑΝ μπορεί να θεωρηθεί ασφαλής και να 
παράξει άμεση φορολόγηση. Ενδεικτικά, σας αναφέρω ότι κατά μέσο όρο το ποσό για τόκους από 
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λογαριασμούς ΙΒΑΝ αποτελεί το 40% του συνόλου των ποσών της πληροφόρησης που αποστέλλεται στην 
Κύπρο. 

 Με βάση τις πιο πάνω, είναι ξεκάθαρες οι δυσκολίες και ιδιαιτερότητες που φέρει η διαθέσιμη 
πληροφόρηση κάτω από την υφιστάμενη οδηγία.  Παρόλα αυτά το Τμήμα μου προχώρησε στην ετοιμασία 
καταστάσεων οι οποίες περιέχουν ονομαστικό κατάλογο των ατόμων των οποίων ο εντοπισμός και η 
ταυτοποίηση κατέστη δυνατή, το συνολικό εισόδημα από τόκους προερχόταν από λογαριασμό ΙΒΑΝ και 
ξεπερνούσε τις 1000 μονάδες εισοδήματος (ανεξαρτήτως συναλλάγματος). 

 Ο ονομαστικός κατάλογος των φορολογουμένων της κάθε επαρχίας προωθήθηκε στους προϊσταμένους 
των Επαρχιακών Γραφείων του Φόρου Εισοδήματος για τις δέουσες ενέργειες με οδηγίες, όπως προβαίνουν 
σε φορολόγηση όπου τα ποσά των τόκων από εξωτερικό δεν έχουν προηγουμένως δηλωθεί και φορολογηθεί.  
Η επεξεργασία βρίσκεται συνεχώς σε εξέλιξη. 

 Σημειώνω ότι το εισόδημα από τόκους φορολογείται με Έκτακτη Εισφορά για την Άμυνα σύμφωνα με το 
άρθρο 3(2)(β) του Περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας Νόμος Αρ. 117(Ι)/2002, όπως 
τροποποιήθηκε, με 10% μέχρι τις 30/8/2011 και με 15% από τις 31/8/2011 και έπειτα. 

 Με βάση όλη την πιο πάνω ανάλυση, παραθέτω τις απαντήσεις στα ερωτήματα που θέσατε: 

1. Το σύνολο των εγγραφών (records) που έχουν παραληφθεί από το 2005 μέχρι και το 2010, αθροίζουν 
στις 381.583 εγγραφές. ∆ιευκρινιστικά αναφέρω ότι μια εγγραφή αντιστοιχεί στο ποσό απόδοσης ενός 
μόνο λογαριασμού, με αποτέλεσμα αν ένα φυσικό πρόσωπο έχει δυο λογαριασμούς για το διάστημα 
2005-2010, τότε οι αντίστοιχες εγγραφές που στέλνονται για τη συγκεκριμένη περίοδο θα είναι δέκα. 

2. Η συγκεκριμένη ανάλυση δεν είναι εφικτό να γίνει λόγω της μη ύπαρξης ξεχωριστού κωδικού επιβολής 
φορολογιών άμυνας αποκλειστικά για τόκους κάτω από την οδηγία των αποταμιεύσεων. 

Με βάση την τελευταία καταμέτρηση που έγινε από τους Προϊσταμένους των επαρχιακών Γραφείων 
Φόρου Εισοδήματος το Νοέμβριο 2012: 

3. Το συνολικό ποσό φόρου που επιβλήθηκε από το Τμήμα βάσει της οδηγίας για εισοδήματα από τόκους 
αντιστοιχεί σε €3.520.800. 

4. Το συνολικό ποσό φόρου που εισπράχθηκε βάσει της πληροφόρησης σύμφωνα με την οδηγία για 
εισοδήματα από τόκους, από την επιβολή φορολογίας μέχρι σήμερα είναι €1.099.341.  Επιπλέον, 
εισπράχθηκαν € 831.576 από αυτοφορολογία για εισόδημα από τόκους εξωτερικού. 

Γ. 

Ερώτηση: 

Τα αποτελέσματα της φορολόγησης με βάση τα στοιχεία της Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας και κατά 
πόσο διενεργείται σύγκριση των δηλώσεων με τα αρχεία της υπηρεσίας.  Να δοθούν στοιχεία που αφορούν: 

1. τον αριθμό των φορολογουμένων που δε δηλώνουν ποσά στο ΤΕΠ, 

2. τον αριθμό των φορολογιών που εκδόθηκαν, 

3. τα ποσά που επιβλήθηκαν, 

4. τα ποσά που εισπράχθηκαν. 

Απάντηση: 

 Το 2010 έχει παραχωρηθεί από τον Επίτροπο Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, άδεια 
διασύνδεσης αρχείων μεταξύ του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων (ΤΕΠ) και της Υπηρεσίας Φ.Π.Α., η οποία 
ανανεώνεται ανά διετία. 

 Με βάση την πιο πάνω διευθέτηση, η πρώτη ανταλλαγή στοιχείων μεταξύ των Τμημάτων 
πραγματοποιήθηκε στις αρχές του 2011.  Λόγω της έλλειψης μηχανογραφικής υποδομής για την άμεση 
φορολόγηση με βάση την πρόσθετη πληροφόρηση, το ΤΕΠ επεξεργάστηκε άμεσα το αρχείο σε επίπεδο 
Επαρχιακών Γραφείων. 

 Πραγματοποιήθηκε αντιπαραβολή των δυο Μητρώων, με αποτέλεσμα να εντοπιστούν 4.452 άγνωστοι 
φορολογούμενοι στο ΤΕΠ εκ των οποίων 2.082 ήταν φυσικά πρόσωπα και 2.370 νομικά πρόσωπα.  Οι 
φορολογούμενοι αυτοί αποστάληκαν στα Επαρχιακά Γραφεία τα οποία προβαίνουν σε φορολόγηση όπου δει. 
Η διαδικασία αυτή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Λόγω ακριβώς της μη ύπαρξης της απαιτούμενης μηχανογραφικής υποδομής, στο παρόν στάδιο δεν 
μπορούν να διαχωριστούν ηλεκτρονικά οι φορολογίες που επιβεβαιώθηκαν και ο φόρος που επιβλήθηκε 
αποκλειστικά με τη χρήση των στοιχείων του ΦΠΑ.  Όμως, είναι απολύτως βέβαιο ότι τα στοιχεία από το αρχείο 
του ΦΠΑ είναι ιδιαίτερα χρήσιμα στο φορολογικό έργο που παράγει το ΤΕΠ. 
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∆. 

Ερώτηση: 

Να δοθούν τα αποτελέσματα της φορολόγησης: 

1. των ιδιοκτητών σκαφών και 

2. οχημάτων πολυτελείας. 

 Επίσης να διευκρινιστεί πόσοι ιδιοκτήτες υποβάλλουν λογαριασμούς και ποια έρευνα έγινε για να 
φορολογηθούν. 

Απάντηση: 

1.  Το ΤΕΠ βρίσκεται στη διαδικασία διασύνδεσης αρχείων με το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, έτσι ώστε να 
έχει πρόσβαση σε χρήσιμη για το ΤΕΠ πληροφόρηση. Συγκεκριμένα, το Σεπτέμβριο 2011, το ΤΕΠ 
πραγματοποίησε συνάντηση με το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας με σκοπό την ανάλυση των μητρώων 
που διατηρούνται από το Τμήμα και τη δυνατότητα πρόσβασης του ΤΕΠ σε αυτά. 

 Το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας εφαρμόζοντας τις πρόνοιες της νομοθεσίας που εφαρμόζει 
(Ν44(Ι)/2010), έχει την υποχρέωση να διατηρεί και να διαβιβάζει στον ∆ιευθυντή του ΤΕΠ το «Μητρώο 
Φορολόγησης με Φόρο Χωρητικότητας αναφορικά με επιλέξιμους πλοιοκτήτες αλλοδαπών πλοίων, 
επιλέξιμους ναυλωτές και επιλέξιμους διαχειριστές πλοίων» και τον «Κατάλογο Κυπριακών Πλοίων που 
δεν εμπίπτουν στο σύστημα φόρου χωρητικότητας» (μη επιλέξιμα πλοία). 

Η διασύνδεση των αρχείων βρίσκεται σε εξέλιξη.  Η πραγματοποίηση της διασύνδεσης χρήζει της 
μηχανογραφικής υποστήριξης του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής. 

Σημειώνω ότι το ΤΕΠ στηρίζεται αποκλειστικά στις υπηρεσίες του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής, 
όσον αφορά τη μηχανογράφηση του και το οποίο τόσο το προηγούμενο έτος όσο και στο παρόν στάδιο 
στηρίζει με εντατικούς ρυθμούς το ΤΕΠ τόσο για την εφαρμογή των τροποποιήσεων των προγραμμάτων 
φορολόγησης λόγω των συνεχών νομοθετικών ρυθμίσεων, όσο και για την αναβάθμιση του 
μηχανογραφικού συστήματος του ΤΕΠ. 

2.  Ο κατάλογος των ιδιοκτητών πολυτελών αυτοκινήτων, ετοιμάστηκε από το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών/Τμήμα Τελωνείων και δόθηκε στο ΤΕΠ το Φεβρουάριο του 2012.  Ο κατάλογος αφορούσε 
πολυτελή αυτοκίνητα με αξία πέραν των €50.000 που αγοράστηκαν/εισήχθηκαν κατά τα έτη 2010-2011. 

Το ΤΕΠ προχώρησε άμεσα σε προκαταρκτικό έλεγχο όλων των περιπτώσεων και ζητήθηκε από τους 
ιδιοκτήτες να προσκομίσουν πιστοποιητικά/στοιχεία/ πληροφορίες για τη φορολογική τους εξέταση.  Στη 
συνέχεια, όπου διαπιστώθηκε ότι τα δικαιολογητικά στοιχεία δεν απεικόνιζαν την εισοδηματική 
κατάσταση που παρουσιαζόταν στο ΤΕΠ, δόθηκαν οδηγίες στα Επαρχιακά Γραφεία του Φόρου 
Εισοδήματος για περαιτέρω εξέταση μέσω της Κεφαλαιουχικής Κατάστασης/ Εξέτασης Λογαριασμών. 
Σημειώνεται ότι η εξέταση με Κεφαλαιουχική Κατάσταση αφορά φυσικά πρόσωπα και καλύπτει περίοδο 
έξι ετών και η εξέταση λογαριασμών αφορά νομικά πρόσωπα (εταιρείες) και φυσικά πρόσωπα με 
εισόδημα πάνω από €70.000. 

Με την ολοκλήρωση της προκαταρκτικής φορολογικής εξέτασης, το Σεπτέμβριο 2012, δόθηκαν οδηγίες 
στους προϊσταμένους των Επαρχιακών Γραφείων του Φόρου Εισοδήματος, να εξετάσουν 77 φυσικά 
πρόσωπα και 101 νομικά πρόσωπα. 

Σημειώνεται ότι, για την Κεφαλαιουχική Κατάσταση δίνεται τρίμηνη περίοδος υποβολής της, με 
δυνατότητα παράτασης επιπλέον τριών μηνών.  Η περίοδος υποβολής λογαριασμών και 
υποστηρικτικών στοιχείων για τα νομικά πρόσωπα είναι μέχρι δύο μήνες, με δυνατότητα παράτασης 
επιπλέον δύο μηνών.  Κατά συνέπεια, η διαδικασία φορολόγησης βρίσκεται στο στάδιο εξέτασης και δεν 
έχει ακόμα ολοκληρωθεί. 

Ε. 

Ερώτηση: 

 Το επιτόπιο προσωπικό πρεσβειών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας οφείλει να υποβάλλει δήλωση φόρου 
εισοδήματος.  Πόσες δηλώσεις υποβλήθηκαν και σε ποιες ενέργειες προέβη το Τμήμα για όσους δεν έχουν 
υποβάλει δήλωση; 

Απάντηση: 

 Το επιτόπιο προσωπικό των πρεσβειών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει τις ίδιες ακριβώς υποχρεώσεις 
υποβολής φορολογικής δήλωσης και υπόκεινται στην ίδια ακριβώς μεταχείριση με τους υπόλοιπους 
φορολογουμένους.  Η εν λόγω κατηγορία είναι καταχωρημένη στο Σύστημα ΤΕΠ ως μισθωτοί δημόσιου τομέα 
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και κατά συνέπεια δεν υπάρχει μηχανογραφική δυνατότητα διαχωρισμού τους, ώστε να δοθούν τα στοιχεία που 
ζητούνται. 

Στ. 

Ερώτηση: 

 Το Γενικό Λογιστήριο πληρώνει ενοίκια, προμήθειες, κλπ καθημερινά. Παρακαλώ να διευκρινιστεί κατά 
πόσο γίνεται συμψηφισμός των ποσών αυτών με τις οφειλές στο ΤΕΠ. 

Απάντηση: 

 Στο παρόν στάδιο, δεν υπάρχει το νομικό ή πρακτικό πλαίσιο που να επιτρέπει στο Γενικό Λογιστήριο 
να συμψηφίζει αυτόματα τους οφειλόμενους φόρους με πληρωτέα ποσά.  Αυτό είναι εφικτό μόνο με τη 
συγκατάθεση του λήπτη ποσού από το Γενικό Λογιστήριο. Το ΤΕΠ, εξ ιδίας πρωτοβουλίας, κατά τη 
διαπραγμάτευση με τους φορολογουμένους, ενημερώνει το φορολογούμενο για την υφιστάμενη δυνατότητα 
εξόφλησης μέσω συμψηφισμού κονδυλίων άλλων Τμημάτων.  Το Γενικό Λογιστήριο προωθεί νομοσχέδιο που 
να επιτρέπει τον αυτόματο συμψηφισμό οφειλών και επιστροφών μεταξύ διαφορετικών Τμημάτων, χωρίς τη 
συγκατάθεση του φορολογούμενου. Περαιτέρω, σήμερα το Γενικό Λογιστήριο αποκόπτει από τις απολαβές των 
∆ημοσίων Υπαλλήλων τους φόρους που οφείλονται στο ΤΕΠ σε δέκα μηνιαίες δόσεις.  Επίσης αποκόπτει την 
Έκτακτη Εισφορά για την Αμυνα πάνω σε ενοίκια και τόκους γραμματίων του ∆ημοσίου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.324, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2012, για το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ για τις ενέργειες στις οποίες προβαίνει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Υ.Π.Π.) για την 
προώθηση της Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης στην Κύπρο: 

 Γίνονται προσπάθειες για την υπογραφή συμφωνιών με ξένες χώρες με σκοπό την αμοιβαία 
αναγνώριση των τίτλων σπουδών. 

 Συμμετέχει σε εκπαιδευτικές εκθέσεις, στο πλαίσιο των οικονομικών του δυνατοτήτων. 

 Έχει στηρίξει την Ανώτερη Εκπαίδευση σε όλα τα επίπεδα και ειδικότερα την ανάπτυξη των δημόσιων 
και ιδιωτικών πανεπιστήμιων, τις ιδιωτικές σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης (ΙΣΤΕ) και τις συνεργασίες 
τους με πανεπιστήμια του εξωτερικού και, για το σκοπό αυτό, έχει προωθήσει όλα τα απαιτούμενα 
νομοσχέδια. 

 Τροποποίηση της νομοθεσίας των ΙΣΤΕ για προσφορά προγραμμάτων σπουδών με τη μέθοδο της 
διακαιόχρησης, που αποτελεί μέτρο εναρμόνισης με την Οδηγία των Υπηρεσιών στην Εσωτερική 
Αγορά, 2006/123/ΕΚ. 

 Προωθεί την ίδρυση του Φορέα ∆ιασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας στην Ανώτερη 
Εκπαίδευση. Το σχετικό νομοσχέδιο έχει προωθηθεί στη Βουλή για ψήφιση σε νόμο. 

 Προωθούνται επίσης και τροποποιητικά νομοσχέδια και Κανονισμοί, ιδιαίτερα για την απλοποίηση του 
νομικού πλαισίου εγγραφής και αξιολόγησης προγραμμάτων σπουδών των ΙΣΤΕ. 

2.  Όσον αφορά την εμπλοκή του Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου Εξωτερικών με τις 
θεωρήσεις αδειών εισόδου και τις εκδόσεις VISA, αλλά και γενικότερα με τους αλλοδαπούς φοιτητές, αυτή (η 
εμπλοκή) προκύπτει από τις σχετικές νομοθεσίες. Με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, λειτουργοί του 
Υ.Π.Π. διενεργούν τις συνεντεύξεις υποψηφίων αλλοδαπών φοιτητών στις Πρεσβείες και τα Επίτιμα Προξενεία 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε τρίτες χώρες, με βάση την πιο πάνω Απόφαση. 

3.  Το μόνιμο προσωπικό της ∆ιεύθυνσης Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης (∆ΑΑΕ), αλλά και οι 
αποσπασμένοι εκπαιδευτικοί από τη Μέση ή τη ∆ημοτική Εκπαίδευση, τοποθετούνται με βάση εγκεκριμένα 
σχέδια υπηρεσίας και διαδικασίες διορισμού ή απόσπασης και αναλαμβάνουν καθήκοντα με οδηγίες της 
∆ιευθύντριας Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης.  Οι αποσπασμένοι εκπαιδευτικοί αναλαμβάνουν 
επιθεωρήσεις των ΙΣΤΕ, κάτω από την εποπτεία των Ανώτερων Λειτουργών Εκπαίδευσης (ΑΛΕ) και της 
Πρώτου λειτουργού Εκπαίδευσης (ΠΛΕ), όπως επίσης και οι διοικητικοί λειτουργοί. 

4. Αναφορικά με την αυτονόμηση της ∆ΑΑΕ έχουν γίνει διάφορες σκέψεις κατά καιρούς, αλλά οι 
μεταβαλλόμενες κοινωνικο-οικονομικές συνθήκες και ειδικότερα η παρούσα οικονομική κρίση επηρεάζουν τον 
προγραμματισμό αυτό. 
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5. Τονίζεται ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και ο ίδιος ο Υπουργός προσωπικά, καταβάλλουν 
συνεχείς προσπάθειες προώθησης των θεμάτων της ανώτερης εκπαίδευσης στην Κύπρο, κατανοώντας τα 
προβλήματα που παρουσιάζονται στο χώρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.326, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Κριτήρια επιχορήγησης ιδιωτικών περιβαλλοντικών πρωτοβουλιών και ιδιωτικών Κέντρων Περιβαλλοντικής 
Εκπαίδευσης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 22 Νοεμβρίου 2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν περιλαμβάνει στις πρόνοιες του την επιχορήγηση ιδιωτικών 
πρωτοβουλιών σε ό,τι αφορά την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση. Οι μόνες επιχορηγήσεις που έγιναν 
αφορούσαν το ιδιωτικό Κέντρο Περιβαλλοντικών Μελετών (ΚΠΜ) Κρήτου Τέρρα και δίδονταν από το 
κονδύλι «Έκτακτες Χορηγίες», ως μη επαναλαμβανόμενο ποσόν, κατόπιν οδηγιών του εκάστοτε 
Υπουργού Παιδείας. Συγκεκριμένα, οι επιχορηγήσεις που δίδονταν στο ΚΠΜ Κρήτου Τέρρα 
στηρίχθηκαν στο γεγονός ότι καλύπτει μία σημαντική περιοχή περιβαλλοντικού ενδιαφέροντος για την 
Κύπρο, όπως επίσης στο ότι δεν βρίσκεται πλησίον άλλου Κέντρου του Κρατικού ∆ικτύου ΚΠΕ, έτσι 
ώστε να υπάρχει αλληλοεπικάλυψη δράσεων και προγραμμάτων. 

2. Όπως γνωρίζετε, το Στρατηγικό Σχέδιο για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση στηρίζεται σε μια 
μακροχρόνια πολιτική. Στη βάση αυτή, λήφθηκε πρόνοια όπως, σε μελλοντικό στάδιο και με την 
ολοκλήρωση του ∆ικτύου Κέντρων Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης, το οποίο βρίσκεται σε εξέλιξη 
(υπολείπονται άλλα τρία ΚΠΕ), να εξετάζεται, από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, αίτημα 
ιδιωτικών πρωτοβουλιών για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση, όπως επίσης και ιδιωτικών Κέντρων 
Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης. Αυτό θα γίνει με βάση συγκεκριμένα κριτήρια που περιλαμβάνονται στο 
Στρατηγικό Σχεδιασμό και συνεκτιμώντας το βαθμό στον οποίο οι ιδιωτικές αυτές πρωτοβουλίες 
μπορούν να συνδράμουν συμπληρωματικά στις δραστηριότητες του Κρατικού ∆ικτύου Κέντρων 
Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης ή και άλλων περιβαλλοντικών δράσεων του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού. Σημειώνεται, ότι αυτού του είδους τα αιτήματα θα είναι δυνατό να εξετασθούν για 
επιχορήγηση, νοουμένου ότι θα εγκριθεί η δημιουργία ειδικού κονδυλίου επιχορηγήσεων, ιδιωτικών 
πρωτοβουλιών και ιδιωτικών Κέντρων για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση. 

3. Παρά το γεγονός ότι στην παρούσα φάση δεν προνοούνται επιχορηγήσεις, το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού συνεκτιμώντας διάφορους παράγοντες, θεωρεί σκόπιμο να προβεί άμεσα στη διασαφήνιση 
και συμπλήρωση των υφιστάμενων κριτηρίων που περιλαμβάνονται στο Στρατηγικό Σχεδιασμό και 
αφορούν στην επιχορήγηση ιδιωτικών πρωτοβουλιών και Κέντρων. Αυτό είναι συνέπεια του γεγονότος 
ότι πολλοί φορείς και οργανισμοί, τους τελευταίους μήνες αιτούνται επιχορήγησης ή οικονομικής 
βοήθειας από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, για ιδιωτικές περιβαλλοντικές δράσεις ή ιδιωτικά 
περιβαλλοντικά κέντρα που προωθούν. 

4. Ενημερωτικά αναφέρω ότι, προκειμένου να ολοκληρωθεί ο καθορισμός των κριτηρίων αυτών, το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Παιδαγωγικό Ινστιτούτο), ήδη βρίσκεται σε επικοινωνία και 
συνεργασία με το Τμήμα ∆ασών (ΥΓΦΠΠ), όπως επίσης και με το Τμήμα Περιβάλλοντος (ΥΓΦΠΠ), 
Κρατικές Υπηρεσίες με τις οποίες συνεργάσθηκε στενά το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο (ΥΠΠ) για την 
εκπόνηση του Στρατηγικού Σχεδίου για την ΠΕ καθώς και για την ετοιμασία της μελέτης για τη λειτουργία 
του Κρατικού ∆ικτύου ΚΠΕ του ΥΠΠ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.327, ημερομηνίας 22 

Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση η οποία διαβιβάστηκε με την επιστολή της Αναπλ. Γενικής 
∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2012 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος καταβάλλει ετησίως χορηγία σε 
οργανώσεις για την προστασία και ευημερία των ζώων. Το καταφύγιο των γαϊδουριών είναι μια από τις 
οργανώσεις αυτές και λαμβάνει την συγκεκριμένη οικονομική στήριξη από το κράτος. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.330, ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.330, ημερομηνίας 03/12/2012 και σας 
πληροφορώ ότι η Αστυνομία δεν διερευνά υπόθεση σχετικά με τους σκληρούς δίσκους της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.331, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου ∆ίπλαρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 3/12/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1.  Ο αριθμός των εκτάκτων εκπαιδευτικών λειτουργών κάθε σχολικής χρονιάς δεν είναι σταθερός, αλλά 
μεταβάλλεται ανάλογα με τις εκπαιδευτικές ανάγκες που δημιουργούνται σε κάθε βαθμίδα εκπαίδευσης.  
Ο αριθμός αυτός καθορίζεται κάθε χρόνο μετά τις εγγραφές των μαθητών κατά τη διάρκεια της 
διαδικασίας της προκαταρκτικής στελέχωσης όλων των δημόσιων σχολείων (προδημοτικής, δημοτικής, 
μέσης γενικής και μέσης τεχνικής και επαγγελματικής εκπαίδευσης) σε συνεργασία με το Τμήμα 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών.  Η διαδικασία αυτή ολοκληρώνεται 
τέλος Ιουνίου κάθε χρόνο μετά και τις τελευταίες εγγραφές των μαθητών.  Στο παρόν στάδιο δεν είναι 
ακόμη δυνατό να καθοριστούν οι εκπαιδευτικές ανάγκες όλων των σχολείων ώστε να καθοριστεί με 
βεβαιότητα ο αριθμός των εκτάκτων εκπαιδευτικών λειτουργών που θα εργαστούν κατά τη διάρκεια της 
επόμενης σχολικής χρονιάς 2013-2014. 

2 Όσον αφορά το μόνιμο και έκτακτο εκπαιδευτικό προσωπικό που εργοδοτείται κατά τη φετινή σχολική 
χρονιά 2012-2013 αυτό έχει εγκριθεί με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 30/8/2012. Στον 
πιο κάτω πίνακα φαίνονται οι εγκεκριμένοι αριθμοί των μόνιμων και έκτακτων εκπαιδευτικών λειτουργών 
κάθε βαθμίδας. 

 Μόνιμες 
θέσεις 
εκπ/κών 
Προϋπ. 

2012-2013 

Εγκεκριμένε
ς θέσεις 
εκτάκτων 
2010-2011 

Εγκεκριμένες 
θέσεις 

εκτάκτων 
2011-2012 

Εγκεκριμένε
ς θέσεις 
εκτάκτων 
2012-2013 

Προδημοτική Εκπαίδευση 567 141 167 187 

Ειδική Εκπαίδευση 424 84 118,7 138,4 

∆ημοτική Εκπαίδευση 4,018 343 261,5 292,7 

Μέση Γενική Εκπαίδευση 5,496 861 649,3 533,5 

Μέση Τεχνική & Επαγγελμα-
τική Εκπαίδευση 

488 54 15 12,7 

Σύνολο 10,993 1,483 1.211,5 1,164.3 

 
3. Αναφορικά με τα άλλα ερωτήματά σας τόσο για το εκπαιδευτικό προσωπικό (μόνιμο και έκτακτο) όσο 

και για τις αφυπηρετήσεις υποβάλλονται για ενημέρωσή σας οι πιο κάτω πίνακες: 

Αριθμός μόνιμων και έκτακτων εκπαιδευτικών σχολικής χρονιάς 2011-2012 

 Μόνιμοι εκπαιδευτικοί Συμβασιούχοι εκπαιδευτικοί 

Προδημοτική Εκπαίδευση 567 166 

Ειδική Εκπαίδευση 415 119 

∆ημοτική Εκπαίδευση 4022 239.5 

Μέση Γενική Εκπαίδευση 5457 712 

Μέση Τεχνική & 
Επαγγελματική Εκπαίδευση 

462 52 

 

Αριθμός μόνιμων εκπαιδευτικών που αφυπηρέτησαν από 1/7/2012 μέχρι σήμερα 

Βαθμίδα Κανονική Αφυπηρέτηση Πρόωρη Αφυπηρέτηση 

Προδημοτική Εκπαίδευση 62 1 
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Ειδική Εκπαίδευση 1 4 (3+1 Θαν.) 

∆ημοτική Εκπαίδευση 51 4 

Μέση Γενική Εκπαίδευση 0 233 (230+3 Θαν.) 

Μέση Τεχνική & 
Επαγγελματική Εκπαίδευση 

0 16 

 

Αριθμός μόνιμων και έκτακτων εκπαιδευτικών σχολικής χρονιάς 2012-2013  

Βαθμίδα Μόνιμοι εκπαιδευτικοί Συμβασιούχοι εκπαιδευτικοί  

Προδημοτική Εκπαίδευση 567 187  

Ειδική Εκπαίδευση 416 139  

∆ημοτική Εκπαίδευση 4018 268.5  

Μέση Γενική Εκπαίδευση 5197 806  

Μέση Τεχνική & 
Επαγγελματική Εκπαίδευση 

438 67  

.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.333, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Όπως αναφέρθηκε στην ταυτάριθμη προς εσάς επιστολή μου με ημερ. 24.10.2012, σχετικά με την 
Ερώτηση σας με αρ. 23.06.010.02.048 και ημερ. 21.8.2012, για το 2013 προγραμματιζόταν μόνο η μετατροπή 
των αρμών στους κόμβους Λιμανιού και Πολεμιδιών. 

3. Η μετατροπή των αρμών στους κόμβους Αγίας Φύλας και Μέσα Γειτονιάς θα προγραμματιζόταν στα 
πλαίσια επόμενων Προϋπολογισμών. 

4. Με την κατάθεση όμως των Προϋπολογισμών του 2013 στη Βουλή των Αντιπροσώπων, διαφάνηκε ότι 
έγιναν πρόσθετες περικοπές στα σχετικά κονδύλια της συντήρησης του οδικού δικτύου και ως εκ τούτου μέσα 
στο 2013 δεν είναι εφικτή ούτε η μετατροπή των αρμών στους κόμβους Λιμανιού-Πολεμιδιών. Τα έργα θα 
προγραμματιστούν ξανά όταν εγκριθούν επαρκείς πιστώσεις σε επόμενους προϋπολογισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.334, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.334 και ημερ. 3.12.2012 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Οι Εργάτες Πυρόσβεσης απασχολούνται στην Πυροσβεστική Υπηρεσία κάθε χρόνο για περίοδο 6 
μηνών από τα μέσα Μαΐου μέχρι τα μέσα Νοεμβρίου και στελεχώνουν 15 Πυροσβεστικούς Σταθμούς 
Υπαίθρου Παγκύπρια. Οι διαδικασίες πρόσληψης των 120 Εποχικών Εργατών Πυρόσβεσης γίνονται 
κάθε χρόνο περί τα τέλη Απριλίου. 

(β)  Στην Πυροσβεστική Υπηρεσία υπάρχουν 66 κενές θέσεις και λαμβάνοντας υπόψη ότι επτά οργανικές 
θέσεις έχουν καταργηθεί, υπάρχουν σήμερα 59 κενές θέσεις. Οι κενές αυτές θέσεις θα πρέπει να 
καλυφθούν από μόνιμο προσωπικό και όχι από Εποχικούς Εργάτες Πυρόσβεσης, ούτως ώστε να 
καλυφθούν όλες οι επιχειρησιακές ανάγκες της Υπηρεσίας (πρόληψη-πυρόσβεση-διάσωση). 

(γ)  Σημειώνεται ότι το κόστος εργοδότησης εποχικών πυροσβεστών στην Κλίμακα Ε6 ανέρχεται σε 
€1.224,71 το μήνα (χωρίς οποιαδήποτε επιδόματα) και το ετήσιο κόστος λαμβάνοντας υπόψη ότι 
εργάζονται για έξι μήνες, ανέρχεται σε €7.960,61 ανά εργάτη. Το κόστος εργοδότησης μόνιμου 
προσωπικού στην κλίματα A3 ανέρχεται για τα πρώτα δύο χρόνια της υπηρεσίας του, σε €1.148 το μήνα 
και ετησίως στα €14.923 και μετά τα δύο χρόνια σε €1.276 και €16.582 αντίστοιχα (χωρίς οποιαδήποτε 
επιδόματα) ανά υπάλληλο. 

(δ) Πληροφοριακά αναφέρεται ότι στον Προϋπολογισμό του 2013 υπάρχει πρόνοια για πρόσληψη 120 
Εργατών Πυρόσβεσης, υπό την προϋπόθεση ότι σε περίπτωση αποχώρησης για οποιοδήποτε λόγο 
υπηρετούντος εποχιακού ωρομίσθιου προσωπικού από την υπηρεσία, δεν επιτρέπεται η αντικατάστασή 
τους. 
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(ε)  Τέλος, αναφέρω ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως απευθύνθηκε προς το Υπουργείο 
Οικονομικών με την παράκληση όπως εξετάσει το ενδεχόμενο εξαίρεσης της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
από την πολιτική παγοποίησης της πλήρωσης κενών θέσεων, ένεκα των προβλημάτων που 
παρουσιάζονται στο σώμα από τις συνεχείς πρόωρες αφυπηρετήσεις και τη δημιουργία μεγάλου 
αριθμού κενών θέσεων, οι οποίες προκαλούν σοβαρά επιχειρησιακά προβλήματα. Το Υπουργείο 
Οικονομικών απάντησε αρνητικά στο αίτημα μας, ένεκα των δύσκολων δημοσιονομικών συνθηκών που 
διανύει το κράτος και ζήτησε όπως αξιοποιηθεί το υφιστάμενο προσωπικό για την αντιμετώπιση όλων 
των αναγκών. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.339, ημερομηνίας 29 

Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αν. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 7 
∆εκεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
ότι, σε περίπτωση που υπάρχουν υποψίες για διακίνηση από τις κατεχόμενες περιοχές προς τις ελεύθερες 
περιοχές της ∆ημοκρατίας γεωργικών προϊόντων, τα οποία δεν καλλιεργούνται στις κατεχόμενες περιοχές, 
ενημερώνεται άμεσα το Τμήμα Τελωνείων, το οποίο με τη σειρά του ενημερώνει την αρμόδια Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή. 

 Σχετικά με το θέμα αυτό, το 2005 το Τμήμα Γεωργίας προώθησε προς το Τμήμα Τελωνείων 
αιτιολογημένη επιστολή για φορτία ντομάτας που διακινούνταν από τα κατεχόμενα εδάφη προς τις ελεύθερες 
περιοχές της ∆ημοκρατίας, Οι λόγοι που οδήγησαν το Τμήμα Γεωργίας να προωθήσει την επιστολή αυτή, ήταν 
ότι εκείνη τη συγκεκριμένη περίοδο, οι κλιματολογικές συνθήκες στην Κύπρο δεν δικαιολογούσαν την 
παραγωγή υψηλών ποσοτήτων ντομάτας. Ως εκ τούτου, η διακίνηση μεγάλων ποσοτήτων ντομάτας από τις 
κατεχόμενες στις ελεύθερες περιοχές, την περίοδο αυτή, δημιούργησε υποψίες ως προς την προέλευσή τους. 
Στη συνέχεια, το Τμήμα Τελωνείων ενημέρωσε σχετικά την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Τέλος, αναφέρεται ότι μέχρι σήμερα δεν έχουν εντοπισθεί οποιοιδήποτε επιβλαβείς οργανισμοί, ώστε το 
Τμήμα Γεωργίας να προβεί σε δέσμευση προϊόντων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.340, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.340 και ημερομηνία 29.11.2012 σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τους “Oι Περί Σήμανσης, Παρουσίασης και ∆ιαφήμισης Τροφίμων (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2002”, οι χρονικές ενδείξεις στα τρόφιμα διατυπώνονται ανάλογα με την φύση του τροφίμου, 
είτε με την ένδειξη «Ανάλωση κατά προτίμηση πριν από» ή την ένδειξη «Ανάλωση μέχρι», ακολουθούμενη από 
την ημερομηνία η οποία θα πρέπει να αναγράφεται ως ημέρα, μήνας ή και χρόνος, ανάλογα με την περίπτωση. 

 Η ένδειξη «Ανάλωση κατά προτίμηση πριν από» αναφέρεται ως η «ημερομηνία ελάχιστης 
διατηρησιμότητας». Είναι η αρμόζουσα για τα πλείστα είδη τροφίμων και καταδεικνύει την χρονική περίοδο 
μέσα στην οποία είναι λογικά αναμενόμενο ότι το τρόφιμο διατηρεί τη βέλτιστη του κατάσταση, νοουμένου ότι 
αποθηκεύεται και συντηρείται σε συνθήκες οι οποίες δηλώνονται στη σήμανση του από τον παρασκευαστή. 
Τρόφιμα των οποίων η ημερομηνία ελάχιστης διατηρησιμότητας έχει παρέλθει, δυνατό να συνεχίσουν να 
διατηρούν τα ποιοτικά τους χαρακτηριστικά για συγκεκριμένο ακόμη χρονικό διάστημα ή να υποστούν ελαφρές 
οργανοληπτικές αλλοιώσεις που δεν τα καθιστούν ακατάλληλα για ανθρώπινη κατανάλωση αλλά 
υποβαθμισμένης ποιότητας. 

 Εφαρμόζεται σε είδη τροφίμων που δεν ευνοούν την ανάπτυξη των παθογόνων μικροοργανισμών και 
δεν αναμένεται να υποστούν τέτοιες αλλοιώσεις με την πάροδο του χρόνου οι οποίες να θέσουν σε κίνδυνο την 
Υγεία των καταναλωτών. 

 Η ένδειξη «Ανάλωση μέχρι» αναφέρεται ως η «τελική ημερομηνία ανάλωσης». 

Απαιτείται για όλα εκείνα τα τρόφιμα που είναι μικροβιολογικώς εξαιρετικά αλλοιώσιμα και κατά συνέπεια, 
ενδέχεται μετά από σύντομο χρονικό διάστημα να αποτελέσουν άμεσο κίνδυνο για την ανθρώπινη υγεία εάν 
καταναλωθούν. Τρόφιμα που φέρουν τέτοια ημερομηνία, καθίστανται ακατάλληλα για ανθρώπινη κατανάλωση 
αμέσως μετά που θα παρέλθει η συγκεκριμένη χρονική ένδειξη και δεν επιτρέπεται να εκτίθενται προς πώληση 
ή και να καταναλώνονται. 

 Σε μια προσπάθεια να μην καταστρέφονται χωρίς λόγο τα τρόφιμα που φέρουν ημερομηνία ελάχιστης 
διατηρησιμότητας, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έθεσε πρόσφατα προς συζήτηση το όλο θέμα, με σκοπό την 
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ετοιμασία ενός κώδικα πρακτικής ο οποίος θα καθορίζει τους όρους και τις προϋποθέσεις για την πώληση σε 
ξεχωριστούς κατάλληλους χώρους, τροφίμων των οποίων έχει παρέλθει η ημερομηνία ελάχιστης 
διατηρησιμότητας. Έχει επίσης θέσει ως στόχο να ρυθμιστεί κατάλληλα το όλο θέμα ώστε να επιτευχθεί 
ομοιομορφία στην εφαρμογή του από όλα τα Κράτη Μέλη και ταυτόχρονα να εξασφαλίσει την Υγεία και τα 
συμφέροντα των καταναλωτών. 

 Ο συγκεκριμένος κώδικας θα περιλαμβάνει μεταξύ άλλων ότι ο υπεύθυνος επιχείρησης τροφίμων που 
επιθυμεί, θα υποβάλει εκ των προτέρων αίτηση στην αρμόδια αρχή του Κράτους Μέλους για να του επιτραπεί 
η πώληση τέτοιων τροφίμων. Η αίτηση θα πρέπει να συνοδεύεται από όλα τα απαιτούμενα τεχνολογικά και 
επιστημονικά δεδομένα και σχετικές εργαστηριακές εξετάσεις που να τεκμηριώνουν ότι η διάρκεια ζωής του 
τροφίμου μπορεί να παραταθεί για συγκεκριμένη χρονική περίοδο. Η εν λόγω αίτηση θα εξετάζεται και ανάλογα 
θα απορρίπτεται ή θα εγκρίνεται υπό όρους τους οποίους θα πρέπει να τηρεί πιστά ο ενδιαφερόμενος. 

 Τονίζεται ότι το όλο θέμα εξακολουθεί να συζητείται στις Βρυξέλλες και ότι η πιο πάνω ρύθμιση θα 
αφορά μόνο τα τρόφιμα με ημερομηνία ελάχιστης διατηρησιμότητας και σε καμία περίπτωση αυτά με τελική 
ημερομηνία ανάλωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.341, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφερόμαι στην επιστολή σας με ημερ. 7/12/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω, ότι 
με βάση τη σχετική συνεισφορά του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), ο Οργανισμός μέχρι σήμερα 
έχει εκταμιεύσει ποσό €886.012 για το εν λόγω έργο, €474.132 για το έτος 2011 και €411.880 για το έτος 2012. 

2.  Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑ για το συγκεκριμένο επιχορηγούμενο έργο, ετοιμάστηκε σύμφωνα με τις 
γραπτές αναφορές/εκτιμήσεις του επιχορηγούμενου φορέα. Στην περίπτωση αυτή, σύμφωνα με διαδοχικές 
γραπτές αναφορές του ∆ήμου Αγίου ∆ομετίου το έργο θα ολοκληρωνόταν αρχικά το Σεπτέμβριο του 2012, στη 
συνέχεια το ∆εκέμβριο του 2012, στην εξέλιξη τον Φεβρουάριο του 2013.  Εκ των πραγμάτων φαίνεται ότι, ούτε 
και η τελευταία εκτίμηση είναι ακριβής.  Με βάση τις αναφορές αυτές ο Οργανισμός ετοίμασε τον 
προϋπολογισμό του έργου αυτού για το 2013 και το ποσό αυτό είναι €750.000.  

3. Το συνολικό ποσό επιχορήγησης ανέρχεται σε €2.000.000.  Μέχρι σήμερα έχουν εκταμιευθεί €886.012 
και υπολείπονται €1.113.988.  Το υπόλοιπο ποσό €363.988 (€1.113.988-€750.000) θα πρέπει να εξευρεθεί 
είτε με συμπληρωματικό προϋπολογισμό, είτε από πιθανές εξοικονομήσεις από άλλα κεφάλαια. 

4. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.344, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χάρη Γεωργιάδη 

 Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.346, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.02.346 και ημερ. 10/12/2012 με την οποία μας 
έχετε διαβιβάσει αντίγραφο της πιο πάνω ερώτησης, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι, από τη σχετική 
επιστολή της Cyta με αρ. φακ. RAGD01-0109 και ημερ. 16/01/2013 (επισυνάπτεται αντίγραφο) διαφαίνεται ότι, 
με βάση τις πρόνοιες των περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών Κανονισμών, το τεχνικό ειδικευμένο προσωπικό 
που αφυπηρετεί από τη Cyta με ειδικότητα ή και εμπειρία σε θέματα τηλεπικοινωνιών, έχει το δικαίωμα 
απόκτησης πιστοποιητικού ικανότητας μελετητή/εγκαταστάτη/συντηρητή τηλεπικοινωνιακού δικτύου 
οικοδομών. 

2.  Περαιτέρω στην πιο πάνω επιστολή αναφέρεται ότι, πρόσφατα έχει συσταθεί σχετική Ομάδα Εργασίας 
από τον Επίτροπο Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων (ΕΡΗΕΤ), στην οποία έχουν 
κληθεί να συμμετέχουν όλοι οι παροχείς δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών από σταθερή θέση, καθώς και το 
ΕΤΕΚ, για μελέτη, μεταξύ άλλων και της ρύθμισης σχετικά με τους δικαιούχους απόκτησης πιστοποιητικού 
ικανότητας μελετητή/εγκαταστάτη/συντηρητή. Αναμένεται ότι, ως αποτέλεσμα των εργασιών της εν λόγω 
Ομάδας Εργασίας, θα αναθεωρηθεί η υφιστάμενη ρύθμιση αναφορικά με τα τηλεπικοινωνιακά δίκτυα 
οικοδομών, με την έκδοση δευτερογενούς Νομοθεσίας από μέρους του ΕΡΗΕΤ.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα, που περιέχουν εμπιστευτικές πληροφορίες, έχουν καταχωρισθεί στο 
Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.347, ημερομηνίας 5 

∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 10 
∆εκεμβρίου 2012, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ο μεγαλύτερος εισαγωγέας σόγιας παγκοσμίως. Στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, 
εισάγονται κάθε χρόνο περισσότεροι από 100 χιλιάδες τόνοι σογιάλευρου για τις ανάγκες τις κτηνοτροφίας, ενώ 
σε μεγαλύτερες ποσότητες εισάγονται σιτηρά όπως το κριθάρι, το σιτάρι και το καλαμπόκι. 

 Τα κουκιά, τα ρεβίθια και τα μπιζέλια, είναι είδη που ανήκουν στα ψυχανθή και καλλιεργούνται σε 
διάφορες περιοχές της Κύπρου, ως βρώσιμα ή για κτηνοτροφικούς σκοπούς. Κατά τα τρία τελευταία χρόνια, η 
έκταση στην οποία καλλιεργούνται παρουσιάζει αύξηση. Ενδεικτικά αναφέρω ότι κατά το 2012, η έκταση 
καλλιέργειας κουκιών ήταν 2,7 χιλιάδες δεκάρια, για τα κτηνοτροφικά μπιζέλια χίλια δεκάρια και για το ρεβίθι 0,7 
χιλιάδες δεκάρια. Τα λούπινα είναι είδος το οποίο μπορεί να καλλιεργηθεί υπό συγκεκριμένες 
εδαφοκλιματολογικές συνθήκες, γεγονός που περιορίζει σημαντικά την περιοχή καλλιέργειας τους. 

 Με βάση τις έρευνες του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών, έχει διαφανεί ότι αρκετά ψυχανθή μπορούν 
να καλλιεργηθούν στις εδαφοκλιματολογικές συνθήκες της Κύπρου και ορισμένα από αυτά, να 
αντικαταστήσουν το σογιάλευρο στο σιτηρέσιο των αρνιών. Για παράδειγμα, το κτηνοτροφικό μπιζέλι, το ρεβίθι, 
τα κτηνοτροφικά κουκιά και τα λούπινα, θεωρούνται θρεπτικές πρωτεϊνούχες ζωοτροφές. Ωστόσο, η παραγωγή 
ισοδύναμης ποσότητας ζωοτροφής από άλλα κτηνοτροφικά ψυχανθή, δεν είναι εύκολη καθώς θα πρέπει να 
αντικατασταθούν οι υφιστάμενες καλλιέργειες άλλων ειδών, π.χ. σιτηρών, οι οποίες σήμερα καλύπτουν μεγάλη 
έκταση. Επίσης, τα εναλλακτικά αυτά είδη είναι πιο απαιτητικά από πλευράς άρδευσης, σε σχέση με τα σιτηρά 
τα οποία είναι σήμερα η κύρια μη αρδευόμενη καλλιέργεια. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.349, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.349 και ημερ. 10/12/2012 σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και παραθέτω την απάντησή μας: 

 Με βάση στοιχεία του 2012, στη Γρηγόρειο Κλινική παρακολουθούνται 287 ασθενείς οι οποίοι στην 
πλειοψηφία τους είναι άτομα που εργάζονται (148) και δεν λαμβάνουν οποιαδήποτε οικονομική βοήθεια από 
τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. Από τους υπόλοιπους, οι 115 δεν εργάζονται, 3 λαμβάνουν σύνταξη 
ανικανότητας, 12 είναι συνταξιούχοι και για 9 άτομα δεν υπάρχουν στοιχεία για την εργοδότησή τους. 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, στα πλαίσια της ευρύτερης πολιτικής τους για Κοινωνική Συνοχή 
και Ενσωμάτωση όλων των ευπαθών ομάδων του πληθυσμού, συμπεριλαμβανομένων των οροθετικών 
ατόμων, παραχωρούν δημόσιο βοήθημα σε 48 περιπτώσεις οροθετικών ατόμων, στη βάση των κριτηρίων που 
καθορίζονται από τους περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμους 2006 και 2012 και τους σχετικούς 
Κανονισμούς. 

 Επιπρόσθετα, παρέχονται υπηρεσίες κατ’ οίκον φροντίδας σε 12 ασθενείς, 2 διαμένουν σε γηροκομείο, 
1 λαμβάνει κατ’ οίκον νοσηλευτική φροντίδα και 2 κατ’ οίκον ψυχιατρική φροντίδα. Τέλος, 6 ασθενείς 
παρουσιάζουν κινητικά προβλήματα, ημιπληγίας και τετραπληγίας. 

 Σε 24 περιπτώσεις οροθετικών ατόμων παρέχεται επιπλέον ειδικό επίδομα ύψους €226, με βάση το 
άρθρο 8(ζ) των περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμων 2006 και 2012, σε περιπτώσεις 
οροθετικών ατόμων τα οποία πληρούν τις προϋποθέσεις του όρου «ανάπηρος» καθώς επίσης και επιπλέον 
ποσό ύψους €142,38 στα πλαίσια των Μέτρων Κοινωνικής Συνοχής. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, σε αρκετές περιπτώσεις οροθετικών ατόμων, παρέχεται στήριξη και 
συμβουλευτική καθοδήγηση από τους αρμόδιους Λειτουργούς που είναι αποσπασμένοι στα Κρατικά 
Νοσοκομεία ή από Λειτουργούς του Κλάδου Οικογένειας και Παιδιού. 

 Επίσης, το Υπουργείο Υγείας παρέχει βοηθήματα σε φορείς και ασθενείς του AIDS από το Ταμείο για το 
Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσολογικής Ανεπάρκειας μετά από συνεργασία με τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας. 

 Με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, διαπιστώνεται ότι μόνο ένας μικρός αριθμός οροθετικών ατόμων που 
παρουσιάζουν ημιπληγία ή τετραπληγία έχουν ανάγκες φροντίδας που μπορούν όμως να καλυφθούν είτε από 
το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες είτε από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 
μέσω του ∆ημοσίου Βοηθήματος, αν πληρούν τα σχετικά από το Νόμο κριτήρια. 

 Ενημερωτικά αναφέρεται, ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας έχουν ετοιμάσει νομοσχέδιο για 
εκσυγχρονισμό του περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων καθώς και Σχεδίων για κάλυψη αναγκών διαφόρων ευπαθών 
ομάδων του πληθυσμού. 
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 Ο νέος Νόμος θα αποτελεί δίχτυ ελάχιστης κοινωνικής ασφάλειας των πολιτών, ενώ παράλληλα θα 
δημιουργηθούν νέα Σχέδια στήριξης των ευπαθών ομάδων του πληθυσμού. Ένα από τα Σχέδια θα 
απευθύνεται προς τα άτομα με αναπηρίες και δυνατόν να συμπεριλάβει και τους χρόνια πάσχοντες, όπως τους 
φορείς και ασθενείς με AIDS. 

 Περαιτέρω, όσον αφορά το θέμα της επαγγελματικής αποκατάστασης των οροθετικών ατόμων, το 
Τμήμα Εργασίας περιλαμβάνει τα άτομα αυτά στις ειδικές περιπτώσεις αιτητών εργασίας και παρέχει σ' αυτά, 
κατά προτεραιότητα, όλες τις υπηρεσίες που εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του και αφορούν εξυπηρέτηση 
κοινού. Συγκεκριμένα, εφόσον τα πιο πάνω άτομα αποταθούν στα Γραφεία Εργασίας: 

 Έχουν το δικαίωμα να εγγραφούν ως αιτητές εργασίας, να ανανεώνουν στα καθορισμένα χρονικά 
διαστήματα την εγγραφή τους και να υποβάλλονται ως υποψήφιοι για εργοδότηση σε κενές θέσεις του 
∆ημόσιου και ιδιωτικού τομέα. 

 Παρέχεται σ' αυτά κατά προτεραιότητα η υπηρεσία Εξατομικευμένης Προσέγγισης (μέσω της εν 
λόγω Υπηρεσίας παρέχονται εξειδικευμένες υπηρεσίες από καταρτισμένους Συμβούλους και στήριξη 
των αιτητών εργασίας με στόχο να ενταχθούν/επανενταχθούν και να παραμείνουν σε κατάλληλες θέσεις 
εργασίας). 

 Τυγχάνουν πληροφόρησης για θέματα που σχετίζονται με την αγορά εργασίας και σχέδια/προγράμματα 
που στοχεύουν στην κατάρτιση και επαγγελματική τους αποκατάσταση (περιλαμβανομένων και 
σχετικών προγραμμάτων του Τμήματος Εργασίας και της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, για 
τις περιόδους που αυτά λειτουργούν). 

 Παράλληλα το Τμήμα Εργασίας εμπλέκεται στην εφαρμογή της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου 
με αρ. 72.840, ημερ. 16.11.2011 (αντίγραφο επισυνάπτεται) βάσει της οποίας, τα οροθετικά άτομα 
προωθούνται κατά προτεραιότητα για εργοδότηση, στις πιο κάτω ωρομίσθιες θέσεις: 

Ημεροφύλακα, Κηπουρού, Αμμοφύλακα, Αρχαιοφύλακα, Παρκοφύλακα, Καθαριστή/Κηπουρού, Εργάτη Χώρου 
Στάθμευσης/Κηπουρού Ε4, Καθαρίστρια Νοσοκομείου Ε2 (202), Καθαρίστρια Νοσοκομείου Ε2 (203), 
Καθαρίστρια Νοσοκομείου Αθαλάσσας, Καθαριστή, Ημεροφύλακα/Καθαριστή, Αχθοφόρου/Κλητήρα 
Νοσοκομείου, Οδηγού Αυτοκινήτου/Κλητήρα, Οδηγού αυτοκινήτου κάτω των 5 τόνων. 

 Συγκεκριμένα το Τμήμα εφαρμόζει πιστά την πιο πάνω Απόφαση, ως προς τα σημεία της διαδικασίας 
που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του, και όταν κοινοποιούνται στα Γραφεία Εργασίας ωρομίσθιες θέσεις για τα 
πιο πάνω επαγγέλματα, και νοουμένου ότι κατά τη χρονική στιγμή της κοινοποίησης της κάθε θέσης υπάρχουν 
εγγεγραμμένοι αιτητές εργασίας για τους οποίους αρμόδιοι Λειτουργοί γνωρίζουν ότι είναι οροθετικοί, τα εν 
λόγω άτομα περιλαμβάνονται στους καταλόγους υποψηφίων για τις πιο πάνω θέσεις, που αποστέλλονται από 
τα Γραφεία Εργασίας προς τα εργοδοτικά Τμήματα του ∆ημοσίου, και ο ∆ιευθυντής Τμήματος Εργασίας 
ενημερώνει το ∆ιευθυντή του εκάστοτε εργοδοτικού Τμήματος για την συμπερίληψη οροθετικών ατόμων στους 
καταλόγους υποψηφίων και παράλληλα ενημερώνει τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
ούτως ώστε αυτός να ενημερώσει ανάλογα τον αρμόδιο Υπουργό.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.350, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. 
23.06.010.02.350 και ημερομηνία 10 ∆εκεμβρίου 2012 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση, με την οποία 
παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με τον αριθμό 
των επιχειρήσεων που οδηγούνται σε πτώχευση τα τελευταία πέντε (5) χρόνια και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με στοιχεία του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη τα τελευταία πέντε 
χρόνια ο τομέας των εκκαθαρίσεων παρουσιάζει την πιο κάτω εικόνα: 

  2008 2009 2010 2011 2012 

Άτομα 1.083 1.329    941    849    561 

Εταιρείες    135    159    171    182    133 

Εκούσιες εκκαθαρίσεις    272    548    750    981 1.144 

Σύνολο 1.490 2.036 1.862 2.012 1.838 

 Το Τμήμα δεν διατηρεί στοιχεία σε σχέση με το πόσες από τις υπό εκκαθάριση επιχειρήσεις / εταιρείες 
έχουν διευθυντικά στελέχη γυναίκες. 
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 Σε ό,τι αφορά τις επιχειρήσεις που τυγχάνουν χορηγίας στα πλαίσια των Σχεδίων Ενίσχυσης της 
Γυναικείας και Νεανικής Επιχειρηματικότητας υποχρεούνται όπως λειτουργούν τουλάχιστον για τρία (3) 
χρόνια μετά την τελική πληρωμή της χορηγίας. Για το σκοπό αυτό η αρμόδια Υπηρεσία του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού καθώς και οι Ελεγκτικές Αρχές του Κράτους διενεργούν 
δειγματοληπτικούς ελέγχους. Μέχρι σήμερα δεν έχει διαπιστωθεί ο τερματισμός της δραστηριότητας 
κάποιας επιχείρησης που έτυχε χορηγίας και ανήκει σε γυναίκα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.352, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το ΥΠΠ διαβίβασε στη Νομική Υπηρεσία (ΝΥ) το υπό αναφορά Ερώτημα, ζητώντας γνωμάτευση. Η ΝΥ 
απάντησε ότι δεν είναι δυνατόν να προβεί σε γνωμάτευση, αφού αγνοεί τις λεπτομέρειες της όλης υπόθεσης 
για τη διαδικασία αυτή, γιατί πιθανώς να έχουν καταχωρηθεί προσφυγές για αμφισβήτηση του κύρους και της 
νομιμότητάς της. Οποιαδήποτε γνωμάτευση της ΝΥ δυνατόν να προκαταβάλει το οποιοδήποτε δικαστικό 
αποτέλεσμα. 

3. Επιπλέον, το ΥΠΠ απέστειλε επιστολή προς το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου (ΤΠΚ) με την 
παράκληση όπως αποστείλει στο ΥΠΠ τη δική του απάντηση επί του Ερωτήματος. Το ΤΠΚ στην επιστολή του, 
ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2013, διαβίβασε στο ΥΠΠ την απάντησή του, η οποία σας κοινοποιείται για 
ενημέρωση (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.354, ημερομηνίας 10 
∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπληρώτριας Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με ημερομ. 17/12/2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κύρια πρόνοια του περί Αποβλήτων Νόμου Αρ. 185(Ι)/2011 σύμφωνα με το άρθρο 9(1) και (2) είναι η 
εφαρμογή της ιεράρχησης της διαχείρισης των αποβλήτων (πρόληψη, επαναχρησιμοποίηση, ανακύκλωση, 
άλλου είδους ανάκτηση, όπως ανάκτηση ενέργειας και διάθεση) λαμβάνοντας κάθε αναγκαίο μέτρο για την 
προώθηση εναλλακτικών δυνατοτήτων, που παράγουν το καλύτερο δυνατό αποτέλεσμα από περιβαλλοντική 
άποψη. 

 Στα πλαίσια του πιο πάνω Νόμου έχει ετοιμαστεί νέο Σχέδιο ∆ιαχείρισης για τα Οικιακά και Παρόμοιου 
Τύπου Απόβλητα όπου προτείνονται συγκεκριμένες δράσεις για την πρόληψη και μείωση των αποβλήτων.  
Επίσης, υπάρχει Ευρωπαϊκή υποχρέωση και αναμένεται να ετοιμαστούν μέχρι τις 12 ∆εκεμβρίου 2013 
προγράμματα πρόληψης δημιουργίας αποβλήτων.  Σημειώνεται ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος βρίσκεται στο 
στάδιο της ετοιμασίας των όρων προσφοράς για αγορά υπηρεσιών για την ετοιμασία προγραμμάτων 
πρόληψης. 

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια οργανώθηκε στις 11/12/2012 εργαστήρι με θέμα την Αειφόρο ∆ιαχείριση των 
Οικιακών Αποβλήτων από την Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου και το Τμήμα 
Περιβάλλοντος με στόχο την προώθηση μέτρων και συγκεκριμένων δράσεων για την πρόληψη, μείωση και 
χωριστή διαλογή των αποβλήτων.  Στο εργαστήρι συμμετείχαν φορείς από το δημόσιο και ιδιωτικό τομέα. Όλες 
οι εισηγήσεις έχουν καταγραφεί και θα ληφθούν υπόψη στο σχεδιασμό των πρακτικών μέτρων που θα 
εφαρμοστούν στη συνέχεια από το κράτος. 

 Μερικά από τα μέτρα που είχαν προταθεί αφορούσαν την υιοθέτηση νέας αλλά και την εφαρμογή της 
υφιστάμενης νομοθεσίας, την ευρύτερη ενημέρωση τόσο των ιδιωτών που σχεδιάζουν ή και τοποθετούν 
προϊόντα στην αγορά όσο και του κοινού στην προαγωγή της έρευνας και ανάπτυξης στον τομέα επίτευξης 
καθαρότερων προϊόντων και τεχνολογιών, στην προαγωγή του οικολογικού σχεδιασμού, κ.λπ. Σημαντική, είναι, 
επίσης η ενίσχυση της δράσης «πληρώνω για όσα πετάω» ώστε να εφαρμοστεί ευρύτερα η αρχή «ο ρυπαίνων 
πληρώνει» και η αναπροσαρμογή των τελών ανά νοικοκυριό. Προς το παρόν η αρχή αυτή εφαρμόστηκε 
πιλοτικά στους ∆ήμους Αγλαντζιάς και Γερμασόγειας με ενθαρρυντικά αποτελέσματα. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος θα συνεχίσει και θα εντείνει την προώθηση των προαναφερόμενων δράσεων 
για την πρόληψη δημιουργίας και τη μείωση των αποβλήτων για επίτευξη συγκεκριμένων ποσοτικών στόχων 
σε συνεργασία με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.356, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 13/12/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και παραθέτω 
την απάντησή μας με την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του αναφερόμενου βουλευτή. 

 Σύμφωνα με τη Νομοθεσία Κοινωνικών Ασφαλίσεων, επίδομα ανεργίας καταβάλλεται σε ασφαλισμένους 
μισθωτούς, οι οποίοι είναι άνεργοι, ικανοί και διαθέσιμοι για εργασία, νοουμένου ότι: 

(α)  Καλύπτουν τις σχετικές ασφαλιστικές προϋποθέσεις εισφοράς, δηλ. 

 - να έχουν περάσει 26 εβδομάδες από την ημέρα που ασφαλίστηκαν, 

 - να έχουν πληρωθεί προς όφελός τους εισφορές πάνω σε αποδοχές που στο σύνολό τους να μην 
είναι λιγότερες από 26 φορές το ποσό των εβδομαδιαίων βασικών ασφαλιστέων αποδοχών, και 

 - να έχουν πληρωμένες ή πιστωμένες ασφαλιστέες αποδοχές μέσα στο προηγούμενο έτος 
εισφορών που στο σύνολό τους να μην είναι λιγότερες από 20 φορές το ποσό των εβδομαδιαίων 
βασικών ασφαλιστέων αποδοχών. 

(β) Είναι μεταξύ 16 και 65 ετών. 

(γ)  ∆ε δικαιούνται σύνταξη γήρατος. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 32 της Νομοθεσίας Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ασφαλισμένος δικαιούται να 
επανακτήσει το δικαίωμα του σε πληρωμή εάν, μετά την εξάντληση του δικαιώματος του, έχει απασχοληθεί για 
26 εβδομάδες τουλάχιστον και έχει καταβάλει για τη συγκεκριμένη απασχόληση του εισφορές, αναφορικά με 
ασφαλιστέες αποδοχές ίσες τουλάχιστον με το εικοσιεξαπλάσιο του ποσού των βασικών ασφαλιστέων 
αποδοχών. Τούτο έγινε μετά από τροποποίηση της Νομοθεσίας Κοινωνικών Ασφαλίσεων τον Ιούλιο του 2010. 
Η προηγούμενη Νομοθεσία δεν προέβλεπε την απασχόληση των 26 εβδομάδων, αλλά προέβλεπε απλά την 
πάροδο χρονικής περιόδου 26 εβδομάδων και καταβολής εισφορών στο εικοσιεξαπλάσιο του ποσού των 
ασφαλιστέων αποδοχών. 

 Ως εκ των πιο πάνω, η τροποποίηση της Νομοθεσίας κατά το 2010 μείωσε τυχόν εκμετάλλευση του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων από ομάδες αιτητών, αφού απαιτείται η απασχόληση για χρονικό διάστημα 6 
μηνών για την επανάκτηση δικαιώματος σε επίδομα ανεργίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.357, ημερομηνίας 10 

∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αν. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με 
ημερομηνία 13 ∆εκεμβρίου 2012, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Συμβούλιο Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων και Βιοκτόνων, λαμβάνοντας υπόψη την Οδηγία 
2009/115/ΕΕ, που αφορά την έγκριση της διάθεσης στην κοινοτική αγορά των φυτοπροστατευτικών 
προϊόντων που περιέχουν την ουσία methomyl, καθώς και την έγκριση αυτών των σκευασμάτων σε 
άλλα κράτη-μέλη, χορήγησε στις 06 Αυγούστου 2012, άδεια για διάθεση στην αγορά και χρήση στο 
φυτοπροστατευτικό προϊόν Lannate 20SL. 

 Το εν λόγω προϊόν είναι σε υγρή μορφή και περιέχει τη δραστική ουσία methomyl, σε πολύ μικρότερη 
συγκέντρωση από τα σκευάσματα σκόνης που ήταν εγκεκριμένα στο παρελθόν (ποσοστό 20% έναντι 
90% των σκευασμάτων σκόνης). Επιπλέον, η παρασκευάστρια εταιρεία υποχρεώθηκε να προσθέσει 
στο σκεύασμα πικραντικές και εμετικές ουσίες, για αποφυγή τυχαίας ή κακόβουλης δηλητηρίασης. 

 Το Συμβούλιο Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων και Βιοκτόνων έχει επιβάλει στους πωλητές του 
προϊόντος να τηρούν ειδικό έντυπο αγοράς κατά την πώλησή του (επισυνάπτεται ως Παράρτημα), στο 
οποίο ο αγοραστής να υπογράφει, για την παραλαβή της συγκεκριμένης ποσότητας και τον σκοπό της 
χρήσης του σκευάσματος, καθώς και ότι γνωρίζει τις ποινές που προβλέπονται στο Νόμο για την 
παράνομη χρήση του. 

Επισημαίνεται ότι η διάθεση του σκευάσματος Lannate 20SL στην Κυπριακή αγορά άρχισε από τις 08 
Νοεμβρίου 2012. 

2. Οι έλεγχοι του Τμήματος Γεωργίας για την παράνομη διακίνηση φυτοφαρμάκων, ιδιαίτερα από τα 
κατεχόμενα, έχουν εντατικοποιηθεί το τελευταίο διάστημα, στο μέτρο του δυνατού. Για το θέμα αυτό, 
υπάρχει άμεση συνεργασία με την Αστυνομία που συνδράμει, ιδιαίτερα σε περιπτώσεις που κρίνεται ότι 
για λόγους ασφάλειας των επιθεωρητών του Τμήματος Γεωργίας, είναι απαραίτητη η παρουσία της. Στα 
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πλαίσια αυτών των ελέγχων, η Αστυνομία έχει προβεί μέχρι σήμερα στην καταγγελία δύο ατόμων, στην 
κατοχή των οποίων εντοπίστηκαν σκευάσματα Lannate 90SP από τα κατεχόμενα. 

3. Σύμφωνα με πληροφόρηση από το Γενικό Χημείο του Κράτους, κατά το 2012 διαπιστώθηκαν 11 
περιπτώσεις δηλητηρίασης ζώων από το σκεύασμα Lannate. Παρόλο που από τις αναλύσεις δεν μπορεί 
να διαπιστωθεί η μορφή του σκευάσματος που χρησιμοποιήθηκε (υγρό ή σκόνη), από το μακροσκοπικό 
έλεγχο των δειγμάτων φάνηκε η χρήση σκευασμάτων σκόνης και όχι υγρού σκευάσματος. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.358, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.358 και ημερ. 13.12.2012 αναφορικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω ότι η λειτουργία της κουζίνας της Αστυνομικής Ακαδημίας έχει 
τερματιστεί και δεν υπάρχουν διαθέσιμα κονδύλια στον Προϋπολογισμό του 2013. 

2. Με βάση τα πιο πάνω, δεν κρίνεται σκόπιμο στο παρόν στάδιο να γίνει πιστοποίηση της κουζίνας με 
βάση τα πρότυπα ISO 220002005 και τις αρχές του HACCP. 

3. Ο Αρχηγός Αστυνομίας έδωσε οδηγίες στο ∆ιευθυντή της Αστυνομικής Ακαδημίας όπως εάν μελλοντικά 
αποφασιστεί η επαναλειτουργία της κουζίνας, προβεί σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες για την πιστοποίησή της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.363, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.363 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε με την επιστολή σας ημερ. 17.12.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

(α)  Κάθε ιδιοκτήτης ιδιωτικού χώρου στάθμευσης οφείλει να εξασφαλίσει τις ακόλουθες άδειες: 

 (i)  Πολεοδομική άδεια, σύμφωνα με τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο. 

(ii) Άδεια οικοδομής και πιστοποιητικό έγκρισης, σύμφωνα με τον περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών Νόμο. 

(iii) Άδεια λειτουργίας από την οικεία Τοπική Αρχή, με βάση τους περί Τροχαίας Κινήσεως 
Κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 88 του περί ∆ήμων Νόμου και 84 του περί 
Κοινοτήτων Νόμου, στην περίπτωση που η εμπλεκόμενη Τοπική Αρχή έχει προχωρήσει στην 
έκδοση τέτοιων Κανονισμών. 

(β)  Οι όροι λειτουργίας των εν λόγω χώρων καθορίζονται από τους σχετικούς όρους της πολεοδομικής 
άδειας και της άδειας οικοδομής, όπως και, ενδεχόμενα από τους προαναφερόμενους Κανονισμούς. 

(γ)  Οι προδιαγραφές κατασκευής και ασφάλειας των εισόδων/εξόδων και άλλων στοιχείων των ιδιωτικών 
χώρων στάθμευσης, καθορίζονται με βάση τους πιο πάνω Νόμους και Κανονισμούς. Οι απόψεις της 
Αστυνομίας/Πυροσβεστικής, αλλά και άλλων αρμόδιων αρχών, λαμβάνονται υπόψη κατά την έκδοση της 
σχετικής άδειας. 

(δ)  Την ευθύνη για έλεγχο των ιδιωτικών χώρων στάθμευσης έχουν οι αρχές που εκδίδουν την κάθε μία 
από τις ανωτέρω άδειες, σύμφωνα με τις αρμοδιότητες και τις ευθύνες που παρέχει ο Νόμος σε κάθε 
Αρχή. 

(ε)  Με πρωτοβουλία της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου ετοιμάστηκαν και προωθήθηκαν οι περί Χώρων 
Στάθμευσης για ∆ημόσια Χρήση από το Κοινό Ενιαίοι ∆ημοτικοί Κανονισμοί, οι οποίοι αποσκοπούν στη 
ρύθμιση με λεπτομερή και ομοιόμορφο τρόπο του θέματος από το σύνολο των Τοπικών Αρχών. Οι εν 
λόγω ενιαίοι Κανονισμοί βρίσκονται από το 2008 ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών).» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.363, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.363 και ημερ. 17/12/2012 αναφορικά με 
τους ιδιωτικούς χώρους στάθμευσης και θέτω υπόψη σας ότι:- 

(α)  Το θέμα της αδειοδότησης, λειτουργίας, προδιαγραφών, ελέγχων κλπ των ιδιωτικών χώρων 
στάθμευσης διέπεται από νομοθεσία που εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών 
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(Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και Επαρχιακές ∆ιοικήσεις) ή και της τοπικής αυτοδιοίκησης (∆ήμοι 
και Κοινότητες). 

(β)  Σε ό,τι αφορά την 3η παράγραφο της ερώτησης σημειώνεται ότι η Αστυνομία (Τμήμα Τροχαίας) εκφράζει 
απόψεις στα θέματα που εμπίπτουν στις αρμοδιότητες της αφού και όταν της ζητηθούν από τις αρμόδιες 
αρχές (πολεοδομική αρχή/τοπική αρχή αυτοδιοίκησης).» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.365, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 Σημείωση: Η απάντηση της υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.365, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.365, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση της υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.365, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.365, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.365, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Άμυνας κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.365, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.366, ημερομηνίας 13 

∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αν. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 20 
∆εκεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γεώργιου Τάσου, και σας πληροφορώ 
ότι η καταβολή των επιδοτήσεων, στα πλαίσια του Σχεδίου Εκταρικών Επιδοτήσεων, έχει ολοκληρωθεί. 
Συνολικά, έχει καταβληθεί το ποσό των €43 εκ. σε 34.000 δικαιούχους περίπου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.367, ημερομηνίας 13 

∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αν. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 20 
∆εκεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γεώργιου Τάσου, και σας πληροφορώ 
τα εξής: 

1. Οι αποζημιώσεις που εντάσσονται στο ασφαλιστικό σχέδιο του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης 
(ΟΓΑ) και αφορούν ζημιές μέχρι και το τέλος του 2012, έχουν εμβασθεί στους τραπεζικούς 
λογαριασμούς των δικαιούχων. Εξαιρούνται οι ζημιές από χαλαζόπτωση στα σιτηρά κατά το 2012, οι 
οποίες θα καταβληθούν το συντομότερο δυνατό και μόλις ολοκληρωθούν οι αναγκαίες διαδικασίες μέσω 
του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών. 
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2. Όσον αφορά τις ζημιές που εμπίπτουν στο Εθνικό Πλαίσιο Κρατικών Ενισχύσεων για το έτος 2009, 
έχουν ολοκληρωθεί οι απαιτούμενες διεργασίες και το προσεχές διάστημα θα προχωρήσει η καταβολή 
των αποζημιώσεων στους δικαιούχους. Ο ΟΓΑ, ως ο φορέας υλοποίησης του Εθνικού Πλαισίου, 
διενήργησε τις σχετικές εκτιμήσεις, σε συνεργασία με το Τμήμα Γεωργίας, και ακολούθως αξιολόγησε τα 
αιτήματα αποζημίωσης, διαμορφώνοντας τον κατάλογο δικαιούχων, με βάση τον οποίο θα 
πραγματοποιηθούν οι πληρωμές. Σημειώνεται ότι, το συνολικό ποσό των αποζημιώσεων ανέρχεται σε 
€610.000 και αφορά 207 δικαιούχους. 

3. Σε σχέση με το έτος 2010, έχουν ολοκληρωθεί οι αναγκαίοι υπολογισμοί και η αξιολόγηση των 
αιτημάτων αποζημίωσης, και η πρόταση τυγχάνει της τελικής επεξεργασίας από το Υπουργείο, προτού 
προωθηθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση και ακολούθως στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Το 
συνολικό ποσό των αποζημιώσεων ανέρχεται σε €8,2 εκ. και αφορά 958 δικαιούχους. Πληροφοριακά, 
σημειώνεται ότι τα κράτη μέλη δύνανται να υποβάλουν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή τα σχετικά αιτήματα 
ενίσχυσης για τις ζημιές που αφορούν το 2010, μέχρι και το τέλος του 2013, και να καταβάλουν τις 
σχετικές πιστώσεις στους δικαιούχους μέχρι και το τέλος του 2014. 

 Με την ευκαιρία σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.368, ημερομηνίας 13 

∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.368 και ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Αν. Γενικής 
∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 20 ∆εκεμβρίου 2012, σχετικά με το αδίκημα της 
ρύπανσης των υδατοφρακτών και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τον περί Αλιείας Νόμο (Κεφ. 135 και Νόμοι του 1961 μέχρι 2007) και τους περί Αλιείας 
Κανονισμούς του 1990 μέχρι 2007 (Κανονισμός 12), για τη διεξαγωγή ερασιτεχνικής αλιείας σε υδατοφράκτες 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, εκδίδεται ειδική άδεια από το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στην οποία αναγράφονται οι σχετικοί όροι της 
άδειας. Σε θέματα που αφορούν τη διατήρηση του φυσικού περιβάλλοντος, οι όροι της πιο πάνω άδειας 
απαγορεύουν: 

(α) τη στάθμευση μηχανοκίνητου οχήματος σε απόσταση μικρότερη των 15 μέτρων από το ανώτερο σημείο 
στάθμης του νερού του υδατοφράκτη, 

(β)  τη ρήψη σκουπιδιών μέσα στον υδατοφράκτη ή τη διαταραχή του εδάφους ή της βλάστησης στις όχθες 
του, 

(γ)  το άναμμα φωτιάς, την κατασκήνωση και την εναπόθεση σκουπιδιών στις όχθες του υδατοφράκτη. 

 Η παράβαση των όρων που συνοδεύουν τη σχετική άδεια μπορούν να επιφέρουν ποινές μέχρι 8,542.00 
ευρώ ή 6 μήνες φυλάκιση ή και τα δύο μαζί. Τα τελευταία πέντε έτη (2008-2012) έχει επιβληθεί ένα (1) 
πρόστιμο για την παράβαση των όρων της ερασιτεχνικής αλιείας σε υδατοφράκτες που αφορούν τη διατήρηση 
του φυσικού περιβάλλοντος. Συγκεκριμένα, το 2009 επιβλήθηκε πρόστιμο 50 ευρώ για το άναμμα φωτιάς σε 
όχθη υδατοφράκτη, το οποίο διευθετήθηκε εξώδικα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.371, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 13/12/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
εξής: 

1. Ο έρανος που πραγματοποιήθηκε για τους άπορους μαθητές της Ελλάδας την 21η Φεβρουαρίου 2012 
σε όλα τα δημόσια και ιδιωτικά σχολεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας απέφερε το συνολικό ποσό των 
€440.933,68. 

2. Κατόπιν συνεννόησής μου με τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού, Θρησκευμάτων και Αθλητισμού κ. 
Αρβανιτόπουλο και τον Υφυπουργό κ. Θεόδωρο Παπαθεοδώρου σε συνάντηση την 21η ∆εκεμβρίου 
2012 στην Αθήνα, συμφωνήθηκε όπως το πιο πάνω ποσό εμβαστεί σε ειδικό λογαριασμό της 
Πρεσβείας της Κύπρου στην Ελλάδα, έτσι ώστε να αξιοποιηθεί ανάλογα με τις ανάγκες που υπάρχουν. 
Συγκεκριμένα, με βάση όσα συμφωνήθηκαν στην πιο πάνω συνάντηση, το ποσό θα παραχωρείται 
τμηματικά από την πρεσβεία μας στο Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευμάτων της Ελλάδας, κατόπιν 
αιτήματος του τελευταίου στο οποίο θα αναφέρεται η συγκεκριμένη ανάγκη που θα ικανοποιηθεί. 
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3. Το έμβασμα στο λογαριασμό της Πρεσβείας της Κύπρου στην Ελλάδα διενεργήθηκε από το Λογιστήριο 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού στις 14/1/13. 

4. Για την πιο πάνω διαδικασία έχουν ενημερωθεί γραπτώς τόσο ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευμάτων, 
Πολιτισμού και Αθλητισμού κ. Αρβανιτόπουλος, όσο και ο Πρέσβης της Κύπρου στην Ελλάδα. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.373, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
∆ημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.376, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2013 και σας 
ενημερώνω για τα εξής, σε σχέση με τη διαδικασία δημιουργίας του Πολιτιστικού Χωριού στη Λέμπα: 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αναγνωρίζει ότι έχει υπάρξει μεγάλη καθυστέρηση στην εξέλιξη 
της όλης διαδικασίας για τη δημιουργία του Πολιτιστικού Χωριού Λέμπας, λόγω της, εν πολλοίς εγγενούς, 
δυσκολίας στο συντονισμό των διάφορων συναρμόδιων κρατικών φορέων (Κηδεμόνας Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών, Τμήμα Αρχαιοτήτων). 

3. Στο παρόν στάδιο, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, έχοντας ήδη καταρτίσει κτιριολογικό 
πρόγραμμα το οποίο αφορά στην προτεινόμενη νέα υποδομή του Πολιτιστικού Χωριού, ετοιμάζει τα Έγγραφα 
∆ιαγωνισμού για την επιλογή της ομάδας μελετητών οι οποίοι θα εκπονήσουν τη μελέτη για την ανέγερση των 
κτιριακών εγκαταστάσεων και θα επιβλέψουν την κατασκευή τους. 

4. Αναμένεται ότι θα απαιτηθούν δυο χρόνια για την υλοποίηση του Πολιτιστικού Χωριού Λέμπας, 
λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προτίθεται να προβαίνει στην 
ολοκλήρωση των σχετικών εργασιών κατά φάσεις και ανάλογα με τις εκάστοτε επικρατούσες δημοσιονομικές 
συνθήκες. 

5. Σημειώνεται ότι στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για το τρέχον έτος έχει 
περιληφθεί, για το σκοπό αυτό, πρόνοια ύψους 166.000€ η οποία θα καλύψει τις δαπάνες εκπόνησης των 
μελετών και την έναρξη των κατασκευαστικών εργασιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.377, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.02.377, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 14.1.2013 και 
σας πληροφορώ ότι δεν έχει τεθεί οποιοδήποτε αίτημα ή υποδείχτηκε κρατικό τεμάχιο για το διαχωρισμό 
οικοπέδων στη Κοινότητα Λέμπας, ώστε αυτά να παραχωρηθούν ως αντιστάθμισμα σε δικαιούχους 
εκτοπισθέντες. 

 Λόγω των σοβαρών περικοπών στον Προϋπολογισμό 2013, η προώθηση νέων σχεδίων διαχωρισμού 
για εκτοπισθέντες και ειδικά διαχωρισμών για σκοπούς αντισταθμίσματος, έχει καταστεί εξαιρετικά δύσκολη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.378, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.378, ημερομηνίας 17/01/2013 σχετικά με 
τη μη λειτουργία του αποτεφρωτήρα του Νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Το ΤΑΕ (Ε) Αρχηγείου διερεύνησε υπόθεση που αφορούσε τα αδικήματα της συνωμοσίας προς 
διάπραξη κακουργήματος, πλαστογραφίας, κυκλοφορίας πλαστού εγγράφου, εξασφάλισης χρημάτων με 
ψευδείς παραστάσεις, αυτουργίας και αδικημάτων κατά παράβαση του περί της παρεμπόδισης και 
καταπολέμησης της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες Νόμου. 

3. Αφού ολοκληρώθηκαν οι εξετάσεις της υπόθεσης, ο ποινικός φάκελος διαβιβάστηκε στο Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για οδηγίες όσον αφορά τον περαιτέρω χειρισμό του. 

4. Ο εν λόγω ποινικός φάκελος επιστράφηκε με οδηγίες για μη άσκηση ποινικής δίωξης λόγω ανεπαρκούς 
ή/και αδύνατης μαρτυρίας εν όψει των κενών που υπήρχαν στην διαδικασία παράδοσης και παραλαβής των 
ιατρικών αποβλήτων εκ μέρους του Κράτους.» 



1385 

 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.379, ημερομηνίας 7 

Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπληρώτριας Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με ημερομηνία 14 Ιανουαρίου 2013, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κατά το πρώτο έτος εφαρμογής του νέου ∆ασικού Νόμου, το Τμήμα ∆ασών ενημέρωσε το κοινό με τη 
δημοσίευση άρθρων στον τύπο, αλλά και μέσω συνεντεύξεων στα ΜΜΕ, για τις πρόνοιες του Νόμου 
25(Ι)/2012. Μία από αυτές είναι και η απαγόρευση της χρήσης τσουγκράνας ή άλλου εργαλείου για μετακίνηση 
ή ανασκάλισμα του φυλλοτάπητα στην επιφάνεια του εδάφους για σκοπούς ανεύρεσης ή συλλογής μανιταριών 
[άρθρο 33(1)(γ)]. Σε συγκεκριμένη τηλεοπτική εκπομπή, λειτουργός του Τμήματος ∆ασών ενημέρωσε το κοινό 
και για την ορθή συλλογή μανιταριών. 

 Επίσης, σχετική ενημέρωση από λειτουργούς του Τμήματος ∆ασών, έτυχαν διάφοροι πολίτες που 
ασχολούνται με τη δραστηριότητα αυτή. Όπου εντοπίστηκε η κατοχή τέτοιους εργαλείου, έγινε σχετική 
παρατήρηση και δόθηκε προειδοποίηση. Καμία καταγγελία δεν έγινε καθώς το Τμήμα ήταν ελαστικό κατά την 
πρώτη χρονιά εφαρμογής της πρόνοιας αυτής. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη διάρκεια του χειμώνα, λόγω περιορισμένου προσωπικού αλλά και πιστώσεων 
(υπερωρίες αλλά και καύσιμα), το Τμήμα ∆ασών δεν διενήργησε περιπολίες εντός των δασών κατά τις μη 
εργάσιμες μέρες και ώρες. 

 Με το διαθέσιμο προσωπικό και πιστώσεις, το Τμήμα ∆ασών δίνει έμφαση στην πραγματοποίηση 
ελέγχων σε δημόσιους δρόμους και σε διαδρομές, που σύμφωνα με παρατηρήσεις υπάρχει διακίνηση 
καυσόξυλων που προκύπτουν από δέντρα και θάμνους που κόβονται και μεταφέρονται κατά παράβαση των 
προνοιών του ίδιου άρθρου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.380, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αν. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 
23.06.010.02.380 και ημερομηνία 14.1.2013 σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη αναφορικά με το θέμα της αποπληρωμής των χρεών της Λιβύης προς την 
Κύπρο. 

2. Με βάση τη συμφωνία που έχει υπογραφεί μεταξύ των δύο χωρών Κύπρου-Λιβύης στις 12.5.2010 για τη 
συνολική διευθέτηση των χρεών της Λιβύης προς την Κύπρο, καθορίστηκε το ποσό των $8.525.556 ως το 
συνολικό ποσό διευθέτησης των απαιτήσεων των Κυπριακών εταιρειών όπως φαίνεται πιο κάτω: 

α)  Το ποσό των US$1.058.369 το οποίο αποτελούσε διαφωνία μεταξύ της Αρχής Ακινήτων και 
Πιστοποίησης της Λιβύης και της Κυπριακής εταιρείας Ιωάννου και Παρασκευαΐδη και 
συμπεριλαμβάνεται στην διευθέτηση αυτή, έχει δεσμευτεί μέχρι τη διευθέτηση μεταξύ των δύο 
εμπλεκόμενων μερών. 

β)  Το υπόλοιπο ποσό $7.467.187 θα έπρεπε να κατατεθεί στον Κυβερνητικό Λογαριασμό της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας το αργότερο μέχρι τις 15 Μαρτίου, 2011. 

3. Η Λιβυκή κυβέρνηση στην προσπάθεια τήρησης της συμφωνίας αυτής, περί τα μέσα Ιανουαρίου 2011, 
έχει εμβάσει στη Κυπριακή ∆ημοκρατία ποσό ύψους $3.799.905, που αντιπροσωπεύει περίπου το μισό του 
συμφωνηθέντος ποσού. Το υπόλοιπο ποσό αναμενόταν να εμβασθεί μέχρι την 15η Μαρτίου 2011, καταληκτική 
ημερομηνία της συμφωνίας, αλλά δυστυχώς τα γεγονότα που διαδραματίστηκαν στη Λιβύη δεν επέτρεψαν την 
πλήρη υλοποίηση της συμφωνίας. 

4. Σαν αποτέλεσμα τούτου παραμένει σε εκκρεμότητα το ποσό των $3.667.282 για το οποίο το Υπουργείο 
σε συνεργασία με το Υπουργείο Εξωτερικών και συγκεκριμένα τον Πρέσβη μας στη Λιβύη, θα εγείρει εκ νέου το 
όλο θέμα, αναμένοντας και την σταθεροποίηση της πολιτικής κατάστασης στη Λιβύη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.382, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.384, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2013 και να σας πληροφορήσω σε σχέση με την παρακολούθηση και 
έλεγχο των Συμβάσεων που αφορούν τα μολυσματικά και τοξικά απόβλητα των Κρατικών Νοσηλευτηρίων ότι: 

1. Για τα μολυσματικά απόβλητα, από την 1/05/2012 έχει υπογραφτεί σύμβαση Παροχής Υπηρεσιών για 
την διαχείριση επικίνδυνων Ιατρικών Αποβλήτων μολυσματικού χαρακτήρα (στερεά), με αρ. προσφοράς 
Σ.Υ. 10/11, με την εταιρεία Advance Medical Waste Ltd.  Με βάση την σχετική σύμβαση η διαδικασία 
απαιτεί όπως αφού γίνει η συλλογή και καταλήξουν στα ψυγεία οι σακούλες και τα πλαστικά δοχεία, ο 
ανάδοχος έρχεται με την ζυγαριά, τα ζυγίζει, και αφού η ζυγαριά βγάλει απόδειξη, επισυνάπτεται στο 
σχετικό ζυγολόγιο, το οποίο υπογράφεται από δύο άτομα. 

2. Για τα μολυσματικά και τοξικά απόβλητα, από την 1/10/2011 είχε υπογραφτεί σύμβαση Παροχής 
Υπηρεσιών για την διαχείριση επικίνδυνων Ιατρικών Αποβλήτων μολυσματικού και τοξικού χαρακτήρα 
(στερεά και υγρά), με αρ. προσφοράς Σ.Υ. 11/11, με την εταιρεία Advance Medical Waste Ltd, η οποία 
τέθηκε ανενεργή από τον Ιούλιο του 2012 μετά από απόφαση της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών.  
Η τρέχουσα Σύμβαση είναι η Σ.Υ. 71/12, η οποία και λήγει στις 5 Μαρτίου 2013.  Η νέα σύμβαση Σ.Υ. 
54/12 αρχίζει το Μάρτη του 2013 και λήγει το Μάρτη του 2015. Με βάση την σχετική σύμβαση η 
διαδικασία απαιτεί όπως ο ανάδοχος παραλαμβάνει τις κόκκινες σακούλες που αφορούν τα στερεά ή τα 
κόκκινα παγούρια που αφορούν υγρά τοξικά από τις κλινικές και χώρους του κάθε νοσοκομείου μαζί με 
την ζυγαριά του, ούτως ώστε να τα ζυγίσει και να επισυνάπτει την σχετική απόδειξη στο ζυγολόγιο το 
οποίο επίσης υπογράφεται, από δύο άτομα. Επιπλέον, ο ανάδοχος πηγαίνει στο κάθε νοσοκομείο με 
βυτιοφόρο για να παραλαμβάνει τα υγρά τοξικά απόβλητα που διοχετεύονται από όλα τα τμήματα των 
κλινικών εργαστήριων και ιδιαίτερα από τους βιοχημικούς αναλυτές που βρίσκονται στα Βιοχημικά 
Εργαστήρια των Κλινικών Εργαστηρίων σε συγκεκριμένη δεξαμενή.  Οι βιοχημικοί αναλυτές παράγουν 
το μεγαλύτερο ποσοστό των υγρών τοξικών αποβλήτων. 

3. Τα μέτρα που λήφθηκαν για πιο σωστή διαχείριση των αποβλήτων των Κρατικών Νοσηλευτηρίων είναι 
τα εξής: 

α) Η τρέχουσα Σύμβαση Σ.Υ. 71/12 και η νέα σύμβαση Σ.Υ. 54/12 για την διαχείριση επικίνδυνων 
Ιατρικών Αποβλήτων μολυσματικού και τοξικού χαρακτήρα (στερεά και υγρά) συντάχθηκαν με 
τεχνικές προδιαγραφές και ειδικούς όρους, οι οποίοι εμπεριέχουν επιπρόσθετες ασφαλιστικές 
δικλείδες με αποτέλεσμα την επίτευξη καλύτερων τιμών και δυνατότητα καλύτερης διαχείρισης 
των μολυσματικών και τοξικών αποβλήτων. 

 β) Στις 11/7/2012 ο Γενικός ∆ιευθυντής του Υπουργείου Υγείας διόρισε δύο ερευνώντες λειτουργούς 
για τη διεξαγωγή έρευνας για τη διαχείριση και συντονισμό τοξικών και μολυσματικών αποβλήτων 
σε όλα τα Κρατικά Νοσηλευτήρια. 

 γ) Οι ερευνώντες λειτουργοί προχώρησαν σε αιφνίδιο έλεγχο όλων των κρατικών νοσηλευτηρίων, 
κατέγραψαν όλα τα σημεία της λανθασμένης διαχείρισης των μολυσματικών και τοξικών 
αποβλήτων, έγιναν προφορικές και γραπτές παρατηρήσεις, στάλθηκαν επιστολές με οδηγίες για 
διορθωτικά μέτρα και καταμερισμό ευθυνών για την παρακολούθηση και σωστή διαχείριση. Οι 
ερευνώντες λειτουργοί έχουν οδηγίες να συνεχίσουν τους αιφνίδιους ελέγχους ανά τακτά χρονικά 
διαστήματα. 

δ) Σχεδόν όλα τα κρατικά νοσηλευτήρια έχουν προχωρήσει στα διορθωτικά μέτρα και είναι ξεκάθαρη 
η πρόοδος που σημειώθηκε στη σωστή διαχείριση με αποτέλεσμα τη μείωση των ποσοτήτων των 
αποβλήτων και κατ’ επέκταση τη μείωση του κόστους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.386, ημερομηνίας 9 

Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 14.1.2013, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Κατόπιν επιτόπιας επίσκεψης και συνάντησης Λειτουργών του Τμήματος ∆ασών με τον ∆ιευθυντή του 
Junior School, εξετάστηκαν τα χωροταξικά σχέδια της εν λόγω ανάπτυξης και διαπιστώθηκε ότι η προτεινόμενη 
επέκταση του σχολείου εφάπτεται του υφιστάμενου κτιρίου και δεν αναμένεται να επηρεαστούν δέντρα. 
Επίσης, τα γήπεδα «Futsal» θα κατασκευαστούν στον χώρο από όπου θα κατεδαφιστούν λυόμενες αίθουσες 
διδασκαλίας, συνεπώς ούτε εκεί αναμένεται να επηρεαστούν δέντρα. 

 Επιπρόσθετα σημειώνεται ότι στις 29/11/2012 εκδόθηκε από το Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας 
απαγορευτικό ∆ιάταγμα για τα έργα που προωθούνται από τη διεύθυνση του Junior School. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.388, ημερομηνίας 9 

Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπληρώτριας Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με ημερομηνία 15.1.2013, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο λειτουργίας των πρατηρίων πετρελαιοειδών χρήζει βελτίωσης, λόγω του 
ότι οι αρμοδιότητες είναι διάσπαρτες.  Υπό αυτές τις συνθήκες, κρίθηκε σκόπιμη η ετοιμασία νομοσχεδίου με 
τίτλο «Ο περί Λειτουργίας Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμος», ώστε να γίνει ομαδοποίηση των αρμοδιοτήτων 
κάτω από μία Τεχνική Επιτροπή, αποτελούμενη από εξειδικευμένους εμπειρογνώμονες.  Το νομοσχέδιο 
ανέλαβε να ετοιμάσει η Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος, για αντιμετώπιση των νομοθετικών κενών που υπάρχουν, προχώρησε στην 
ετοιμασία προσχεδίου Κανονισμών για τους όρους και προϋποθέσεις λειτουργίας των πρατηρίων για την 
προστασία των νερών και του εδάφους. Το προσχέδιο αυτό στάληκε για μελέτη στη Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στις 14/12/2012. 

 Για τις επιπτώσεις στο περιβάλλον από διαρροή πετρελαιοειδών από τα πρατήρια πετρελαιοειδών 
υπάρχει πληθώρα βιβλιογραφίας.  Επιβαρύνεται κυρίως το έδαφος και τα υπόγεια νερά. Η παρουσία 
πετρελαιοειδών στο έδαφος είναι επικίνδυνη για τη χλωρίδα και τους οργανισμούς που διαβιούν σε αυτό, ενώ η 
παρουσία πετρελαιοειδών στο νερό, το καθιστά ακατάλληλο για ύδρευση/άρδευση. 

 Στα περιστατικά ρύπανσης, στα οποία γίνεται αναφορά στην ερώτηση και που εντοπίστηκαν κατά τις 
εργασίες του αποχετευτικού συστήματος Λάρνακας, το Τμήμα Περιβάλλοντος στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων 
του, ζήτησε από τα επηρεαζόμενα πρατήρια όπως προχωρήσουν σε έλεγχους στεγανότητας του υπόγειου 
εξοπλισμού τους. Από το πρατήριο στη Λεωφόρο Γρίβα ∆ιγενή διαπιστώθηκε διαρροή και τα δεδομένα 
συνηγορούν ότι πρόκειται για τοπική, μικρής έκτασης ρύπανση. Από το πρατήριο στη Λεωφόρο Μακαρίου Γ΄, 
δε διαπιστώθηκε διαρροή.  Σημειώνεται ότι, στο εν λόγω πρατήριο διενεργήθηκε και δεύτερος έλεγχος 
στεγανότητας μετά από απαίτηση του ∆ιευθυντή του Τμήματος Περιβάλλοντος, από διαφορετική εταιρεία που 
διενέργησε τον πρώτο, όπου και πάλι τα αποτελέσματα ήταν αρνητικά. 

 Το πρόβλημα που προκύπτει αναφορικά με την απορρύπανση των περιοχών είναι ότι οι περιοχές αυτές 
είναι πλήρως δομημένες και διακινείται μεγάλος αριθμός πολιτών, γεγονός που δυσχεραίνει το έργο 
απορρύπανσης. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας εξέδωσε απαγορευτικό εργασιών μέχρι να κατατεθούν οι 
απαραίτητες μεθοδολογίες από τους εργολάβους για διασφάλιση της Ασφάλειας και Υγείας των εργαζομένων 
και των περιοίκων. Το Τμήμα Περιβάλλοντος βρίσκεται σε συνεχή συνεννόηση με τον ΣΑΛ, το ∆ήμο Λάρνακας 
και τους εμπλεκόμενους ώστε το συντομότερο δυνατό να επιτραπεί η επανέναρξη των εργασιών, όπου το 
έδαφος και νερά που έχουν υποστεί ρύπανση θα αφαιρεθούν και ακολούθως θα τύχουν διαχείρισης σε 
αδειοδοτημένες εγκαταστάσεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.390, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Βαρνάβα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.390, ημερομηνίας 22/01/2013 σχετικά με 
δημοσίευμα της εφημερίδας «Φιλελεύθερος» ημερομηνίας 9/1/2013 για την παρακολούθηση ομιλιών από την 
Κεντρική Υπηρεσία Πληροφοριών και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η Κεντρική Υπηρεσία Πληροφοριών σε καμία περίπτωση παρακολουθούσε ομιλίες του επίτιμου 
προέδρου του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Βάσου Λυσσαρίδη ή του κ. Γιώργου Λιλλήκα. Οι 
πολιτικές συγκεντρώσεις δεν αποτελούν στόχο της Υπηρεσίας. 

3. Σύμφωνα με τις Αστυνομικές ∆ιατάξεις, η αποστολή της Κεντρικής Υπηρεσίας Πληροφοριών 
περιλαμβάνει: 

α)  την ασφάλεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από κατασκοπευτικές δραστηριότητες ξένων οργανώσεων 
και υπηρεσιών, από ενέργειες που τείνουν να υπονομεύσουν την συνταγματική τάξη και το δημοκρατικό 
πολίτευμα της χώρας και από τη διεθνή τρομοκρατία, 

β)  τη διαβίβαση στρατηγικών εκτιμήσεων προς την Κυβέρνηση για λήψη πολιτικών αποφάσεων, 

γ)  την προστασία της οικονομίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ευημερίας του λαού, 

δ)  την πρόληψη, ανίχνευση και καταπολέμηση του σοβαρού εγκλήματος.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.392, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.392 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 18.1.2013 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω ότι η επιστολή του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγγλισίδων με ημερ. 18.4.2012, για την 
οποία γίνεται αναφορά στην εν λόγω επιστολή σας, απαντήθηκε ήδη από το Υπουργείο Εσωτερικών. Σχετική 
είναι η προς τον Πρόεδρο και τα Μέλη του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγγλισίδων επιστολή μας με αρ. φακ. 
19.1.18.2 και ημερ. 20.7.2012, αντίγραφο της οποίας σας επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά. 

 Επιπρόσθετα αναφέρεται ότι στις 10.1.2013, το εν λόγω Κοινοτικό Συμβούλιο υπέβαλε αίτημα για 
παραχώρηση κρατικής χορηγίας για αγορά/ανέγερση Πολυδύναμου Πολιτιστικού Κέντρου στην Κοινότητα, 
έναντι δαπάνης ύψους €1.500,000. Σύμφωνα με την ισχύουσα πολιτική, το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγγλισίδων 
εμπίπτει στην Β΄ Κατηγορία Κοινοτήτων (με πληθυσμό μέχρι 1500 ψηφοφόρους), για την οποία επιτρέπεται 
δαπάνη ύψους €240.000 για ανέγερση κοινοτικών κτιρίων, καθώς και €188.000 για ανέγερση αίθουσας 
πολλαπλής χρήσης. Στο υπό αναφορά ποσό, συμπεριλαμβάνεται και η κοινοτική συνεισφορά που θα ανέλθει 
σε 10% του συνολικού κόστους. 

 Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, υπό τις παρούσες δημοσιονομικές συνθήκες, το αίτημα του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Αγγλισίδων δεν μπορεί να ικανοποιηθεί.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.398, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.403, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Υγείας, μετά από διαβουλεύσεις με όλους τους εμπλεκόμενους, προχώρησε στην 
κατάρτιση νομοσχεδίου το οποίο τιτλοφορείται «Νόμος που προνοεί για τη λειτουργία και τον εξοπλισμό των 
ασθενοφόρων καθώς και για άλλα συναφή θέματα». 

3. Το νομοσχέδιο υποβλήθηκε στη Νομική Υπηρεσία από την οποία ζητήθηκαν διευκρινίσεις για ορισμένα 
σημεία. 

4. Το Υπουργείο Υγείας βρίσκεται στη διαδικασία σύγκλησης σύσκεψης με όλους τους εμπλεκόμενους για 
οριστικοποίηση των σημείων που ήγειρε η Νομική Υπηρεσία. 

5. Σημειώνεται ότι τον Οκτώβριο του 2012 ολοκληρώθηκε το πρόγραμμα κατάρτισης «∆ιασώστης-
Πλήρωμα Ασθενοφόρου» που είχε σκοπό την κατάρτιση 50 ατόμων στην παροχή επείγουσας 
προνοσοκομειακής φροντίδας. 

6. Επίσης το ∆εκέμβριο του 2012 ολοκληρώθηκε ειδικό πρόγραμμα εκπαίδευσης των υφιστάμενων 
Οδηγών Ασθενοφόρου. 

7. Περαιτέρω αναφέρεται ότι το Υπουργείο Υγείας προώθησε Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο με 
την οποία το καλούσε να εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Οικονομικών να προωθήσει: 

(α)  Την κατάθεση τροποποιητικού Νομοσχεδίου στη Βουλή των Αντιπροσώπων για αύξηση του ανώτατου 
ορίου απασχολούμενου προσωπικού στον Προϋπολογισμό του Υπουργείου Υγείας κατά είκοσι τέσσερα 
άτομα, ώστε να καταστεί εφικτή η πλήρωση των είκοσι τεσσάρων θέσεων ∆ιασώστη/Πλήρωμα 
Ασθενοφόρου με έκτακτο προσωπικό καθορισμένης διάρκειας με σκοπό τη στελέχωση των τεσσάρων 
νέων Σταθμών Ασθενοφόρου (περιοχή Λακατάμειας-Ανθούπολης, κέντρο πόλης Λεμεσού, Ορόκλινη, 
Πέγεια). 

(β)  Τη συμπερίληψη Σημείωσης στον Προϋπολογισμό του 2013 που να προνοεί την κατάργηση των 
κενωθεισών ωρομίσθιων θέσεων Οδηγού Ασθενοφόρου Οχήματος και την αντικατάστασή τους με 
∆ιασώστες/Πλήρωμα Ασθενοφόρου με σκοπό την εισαγωγή του νέου αυτού θεσμού. 

(γ)  Την παραχώρηση έγκρισης για την προκήρυξη έκτακτων θέσεων ∆ιασώστη/Πλήρωμα Ασθενοφόρου 
(Κλ. Α2), για τις οποίες υπάρχουν οι πιστώσεις στον Προϋπολογισμό των Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας για το 2013, με σκοπό τη στελέχωση των τεσσάρων νέων Σταθμών 
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Ασθενοφόρων, καθώς και την πλήρωση των θέσεων που θα προκύπτουν από τούδε και στο εξής με την 
αφυπηρέτηση των ωρομίσθιων Οδηγών Ασθενοφόρου Οχήματος (Κλ. Ε7-Ε8). 

8.  Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερ. 05/02/13 ενέκρινε την πιο πάνω Πρόταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.406, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2013, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.406 και ημερ. 1/2/2013 σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και παραθέτω την απάντηση: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 22.10.2010, αποφάσισε όπως εγκρίνει την 
παραχώρηση συνολικού ποσού ύψους €1.240.000 κατά έτος για τα επόμενα τέσσερα χρόνια προς το Ίδρυμα 
«ΘΕΟΤΟΚΟΣ».  €1.200.000 αντιστοιχούν για κάλυψη των αναγκών των προγραμμάτων του Ιδρύματος 
(Οικοτροφείο, Κέντρο Έγκαιρης Παρέμβασης και Ειδικής Προσχολικής Αγωγής, Σπίτια στην Κοινότητα και 
Κέντρα Ημερήσιας Φροντίδας) και €40.000 για σκοπούς αποπληρωμής δανείου. 

 Κατά το 2013, παρά το γεγονός ότι το συνολικό άρθρο του προϋπολογισμού των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας (04509.3 - Χορηγίες σε Εθελοντικούς Οργανισμούς) υπέστη μείωση ύψους €300.000, το 
ποσό που θα δοθεί στο Ίδρυμα ΘΕΟΤΟΚΟΣ παρέμεινε το ίδιο. 

 Η χορηγία δίνεται σε 4 ισάριθμες δόσεις. Η πρώτη δόση έχει ήδη παραχωρηθεί τον Ιανουάριο του 2013 
και συγκεκριμένα έχει πληρωθεί στις 18/1/2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2013 της Υπουργού Υγείας κ. Ανδρούλας Αγρότου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.408, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας προώθησε 
Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο με την οποία καλούσε να εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Οικονομικών 
να προωθήσει:  

(α)  την κατάθεση τροποποιητικού Νομοσχεδίου στη Βουλή των Αντιπροσώπων για αύξηση του ανώτατου 
ορίου απασχολούμενου προσωπικού στον Προϋπολογισμό του Υπουργείου Υγείας κατά εικοσιτέσσερα 
άτομα, ώστε να καταστεί εφικτή η πλήρωση των εικοσιτεσσάρων θέσεων ∆ιασώστη/Πλήρωμα 
Αυθενοφόρου με έκτακτο προσωπικό καθορισμένης διάρκειας με σκοπό τη στελέχωση των τεσσάρων 
νέων Σταθμών Ασθενοφόρου (περιοχή Λακατάμειας-Ανθούπολης, κέντρο πόλης Λεμεσού, Ορόκλινη, 
Πέγεια), 

(β)  τη συμπερίληψη Σημείωσης στον Προϋπολογισμό του 2013 που να προνοεί την κατάργηση των 
κενωθεισών ωρομίσθιων θέσεων Οδηγού Ασθενοφόρου Οχήματος και την αντικατάστασή τους με 
∆ιασώστες/Πλήρωμα Ασθενοφόρου με σκοπό την εισαγωγή του νέου αυτού θεσμού, 

(γ)  την παραχώρηση έγκρισης για την προκήρυξη έκτακτων θέσεων ∆ιασώστη/Πλήρωμα Ασθενοφόρου 
(Κλ. Α2), για τις οποίες υπάρχουν οι πιστώσεις στον Προϋπολογισμό των Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας για το 2013, με σκοπό τη στελέχωση των τεσσάρων νέων Σταθμών 
Ασθενοφόρων, καθώς και την πλήρωση των θέσεων που θα προκύπτουν από τούδε και στο εξής με την 
αφυπηρέτηση των ωρομίσθιων Οδηγών Ασθενοφόρου Οχήματος (Κλ. Ε7-Ε8). 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερ. 05/02/13 ενέκρινε την πιο πάνω Πρόταση.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Σήμερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δε θα 
μπούμε σε συζήτηση θεμάτων του Κεφαλαίου Τετάρτου.   

 Συνεπώς, έχουμε φθάσει στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του 
σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 14 Μαρτίου 2013, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Σχολικών Κυλικείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.046-2012). 

 2. Ο περί των Προϋποθέσεων Πώλησης Εμπορευμάτων σε Τιμές 
Εκπτώσεων Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.120-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη για 
άμεση λήψη μέτρων στήριξης της υπαίθρου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.016-2012). 

 2. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών 
και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 3. «Οι τυχόν επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του μνημονίου 
όσον αφορά το status quo και την επίλυση του εθνικού μας 
προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.001-2013). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.16 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

∆αμιανού Άριστος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαγεωργίου Πάμπος  

Κατσουρίδης Νίκος Περδίκης Γιώργος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προδρόμου Πρόδρομος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Προκοπίου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυριακίδου Αθηνά Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Στέλλα Τάσου Γεώργιος 

Κυριακού Μαρία Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. ∆ιαβεβαίωση των νέων βουλευτών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Νίκου Νουρή, Ρίκκου 
Μαππουρίδη, Πρόδρομου Προδρόμου, Ανδρέα Θεμιστοκλέους, Αριστοτέλη Μισού και κ. Μαρίας 
Κυριακού πριν από την ανάληψη των καθηκόντων τους. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της θυσίας του ήρωα Γρηγόρη Αυξεντίου και τήρηση 
μονόλεπτης σιγής. 

3. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας. 

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Ερωτήσεις βουλευτών: 
Εκμίσθωση κρατικής δασικής γης σε ιδιωτική εταιρεία - Ανάγκη επαρκούς ελέγχου της κατάστασης 
ελαστικών οχημάτων - Το ενδεχόμενο της συμμετοχής της Κύπρου στο πρόγραμμα επισιτιστικής 
βοήθειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Αίτημα για τροποποίηση της νομοθεσίας σχετικά με την 
υποχρέωση κατάταξης Ελλαδιτών με κυπριακή υπηκοότητα στην Εθνική Φρουρά - Ανάγκη νομοθετικής 
ρύθμισης της προνοσοκομειακής φροντίδας - Οι μη εκδοθέντες από το Κτηματολόγιο και οι μη 
παραληφθέντες από τους αγοραστές τίτλοι ιδιοκτησίας - Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού 
χαρακτήρα (εμπιστευτική ερώτηση) - Οι λόγοι καθυστέρησης της παραχώρησης κρατικής οικονομικής 
βοήθειας σε ίδρυμα για παιδιά και νέους με νοητική στέρηση - Καταγγελίες για αυξημένο αριθμό 
γεννήσεων με καισαρική τομή στο Μακάρειο Νοσοκομείο - Καθυστέρηση στη στελέχωση των τεσσάρων 
σταθμών ασθενοφόρων με εκπαιδευμένους διασώστες - Οι εκκρεμούσες αιτήσεις στη Συμβουλευτική 
Επιτροπή ∆ιαχείρισης Αποβλήτων και η ρύθμιση της διαχείρισης των τηγανελαίων - Χρηματικές 
εισφορές από την Κυπριακή ∆ημοκρατία και άλλους ιδιώτες στη ∆ιερευνητική Επιτροπή για τους 
Αγνοουμένους - Οι κυβερνητικές ενέργειες για τερματισμό της οικολογικής καταστροφής στα Λιβερά - 
Αίτημα για καθαρισμό παραλίας και επιδιόρθωση κτισμάτων στη Λίμνη Πόλης Χρυσοχούς - 
Επιθεωρήσεις από την Υπηρεσία Μεταλλείων για τερματισμό της παράνομης λατόμησης στο 
Λυθροδόντα - Ανάγκη έγκρισης του καταστατικού του Ιδρύματος Μουσείου Αγώνος από το Υπουργικό 
Συμβούλιο - ∆ηλητηρίαση γάτων στις Κεντρικές Φυλακές - Η παράταση στην παραχώρηση του 
επιδόματος τέκνου για το 2012 - Η προθεσμία υποβολής αιτήσεων για τα Επιμορφωτικά Κέντρα για τη 
σχολική χρονιά 2013-2014 - Η τοπιοτέχνηση των εισόδων του συνοικισμού αυτοστέγασης ΑΗΚ 
∆εκέλειας - Αίτημα για παραχώρηση κατοικίας στην εκκλησία του συνοικισμού αυτοστέγασης ΑΗΚ 
∆εκέλειας για εκκλησιαστικές δραστηριότητες - Οι λόγοι καθυστέρησης στην παραχώρηση προσφυγικών 
οικοπέδων στο συνοικισμό αυτοστέγασης ΑΗΚ ∆εκέλειας - Οι λόγοι της μη παραχώρησης οικονομικής 
βοήθειας σε πρόσφυγες για επιδιορθώσεις κατοικιών στο συνοικισμό αυτοστέγασης ΑΗΚ ∆εκέλειας - Η 
διαδικασία ταυτοποίησης του κυπριακού δυόσμου - Ανάγκη διευθέτησης ιδιοκτησιακής εκκρεμότητας 
των ενοίκων προσφυγικής πολυκατοικίας στη Λάρνακα - Άρνηση ΚΟΤ σε αίτημα της Εταιρείας 
Τουριστικής Ανάπτυξης και Προβολής Περιφέρειας Αμμοχώστου - Τα κέντρα φροντίδας ενηλίκων με 
ειδικές ανάγκες παγκύπρια - Η επιλογή ιατρικών κέντρων για αποστολή ασθενών στο εξωτερικό - Οι 
νέες διαδικασίες αίτησης για καταβολή του μονογονεϊκού επιδόματος - Ενδεχόμενη απειλή της 
μελισσοκομίας από την ασθένεια “Nosema Ceranae” και το σκαθάρι “Aethina Tumida” - Ανάγκη 
επιδιόρθωσης αλεξικέραυνου στο Μούτταλο - Απόρριψη ψόφιων ζώων στο φράγμα της Άχνας - Αίτημα 
για τερματισμό του διορισμού πρώην αξιωματούχων της αστυνομίας ως ποινικών ανακριτών - Αίτημα 
για νέα νομοθεσία για την εμπορία και διάθεση ξυλείας - Καθυστέρηση στην καταβολή οφειλόμενων 
επιχορηγήσεων για αναπαλαιωμένες διατηρητέες οικίες - Υψηλή εκπομπή ρύπων σε εργοστάσια στο 
Πέρα Χωρίο Νήσου και μη συμμόρφωσή τους με υποδείξεις του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - 
Προβλήματα στη στελέχωση της πτέρυγας τετραπληγικών και παραπληγικών του νοσοκομείου 
Λευκωσίας - Κυκλοφοριακό πρόβλημα στην οδό Πάτμου στο Στρόβολο - Κοπή δέντρων σε κρατική 
περιουσία στον Πομό - Η πρακτική των επιχειρήσεων της αστυνομίας για πάταξη της πορνείας - Μη 
εξυπηρέτηση των ατόμων με αναπηρίες από το σύστημα δημόσιων μεταφορών - Καθυστέρηση στην 
πληρωμή των εκπαιδευτικών του Προαιρετικού Ολοήμερου Σχολείου και των εκπαιδευτών των 
Επιμορφωτικών Κέντρων - Καθυστέρηση στην έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας για προσφυγικές κατοικίες στο 
συνοικισμό αυτοστέγασης στην Αγία Βαρβάρα Λευκωσίας - Αίτημα παραχώρησης επιπρόσθετου νερού 
για άρδευση εναλλακτικών καλλιεργειών στην Αυδήμου - Η ολοκλήρωση της κατασκευής μέρους 
λεωφόρου στο Παραλίμνι - Επαγγελματίες οδηγοί λεωφορείων με σοβαρά προβλήματα υγείας - Το 
πρόσφατο ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τη σταθερότητα στην Ευρωζώνη και η θέση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας - Αίτημα για εφαρμογή της νέας ευρωπαϊκής νομοθεσίας για τη χρονική 
προθεσμία τιμολόγησης των γενόσημων φαρμάκων - Η μεταστέγαση και λειτουργία αλλαντοποιείου 
στον Κάτω Μύλο Λεμεσού - Καταγγελίες για παράνομη λήψη επιδόματος και έκδοση διαβατηρίου από 
κυβερνητικό λειτουργό - Πιθανές επιπτώσεις για τον άνθρωπο από τη χρήση λαμπτήρων εξοικονόμησης 
ενέργειας και μέτρα πρόληψης - Πληροφορίες για επικίνδυνα μηχανήματα ανάνηψης στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λεμεσού - Αίτημα κοινότητας Καμπιού Φαρμακά για δημιουργία μονοπατιού μελέτης της 
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φύσης - Ανάγκη επίλυσης των κτιριακών προβλημάτων του ∆ημοτικού Σχολείου Κόρνου - Ανάγκη 
καταβολής ανεργιακού επιδόματος σε εκπαιδευτικούς των Επιμορφωτικών Κέντρων - Καταγγελίες για τα 
κριτήρια επιλογής των μουσικών και των μελών της κριτικής επιτροπής από το ‟Ίδρυμα Συμφωνική 
Ορχήστρα Κύπρου” - Η στελέχωση των εκλογικών κέντρων με δημόσιους υπαλλήλους και τα κριτήρια 
επιλογής τους - Οι λόγοι μη προώθησης κατά την εξάμηνη Κυπριακή Προεδρία του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης των προβλημάτων της φοροδιαφυγής και του ξεπλύματος βρόμικου χρήματος - Η 
υπόθεση της ανεύρεσης εκρηκτικών κοντά στην εξοχική κατοικία του Προέδρου της ∆ημοκρατίας - 
Πληροφορίες για παρενόχληση αεροσκάφους των Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων από τουρκικά 
μαχητικά - ∆ιαχωρισμός προσφυγικών οικοπέδων στο ∆άσος Άχνας - Αίτημα για βελτίωση λεωφόρου 
στο Παραλίμνι - Αίτημα για εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με ευρωπαϊκή Οδηγία για τα 
δικαιώματα των θυμάτων εγκληματικών ενεργειών - Η θέση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την 
εισαγωγή φόρου χρηματοπιστωτικών συναλλαγών σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Υποβολή από 
την Τουρκία έργων για θέματα ηλεκτρισμού και Ευρωπαϊκή Ένωση - Τα προσχέδια τροποποίησης του 
περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου και του Κανονισμού 61.Η - Αναβάθμιση κυβερνητικών 
ιστοσελίδων και τυφλοί - Αίτημα για εφαρμογή ευρωπαϊκών εισηγήσεων για τις οικονομικές συναλλαγές 
και τις μεταγραφές των αθλητικών σωματείων - Η πώληση της Hellas Sat στην Arabsat και συνέπειες για 
την Κύπρο - Ανάγκη προώθησης της δημιουργίας ψηφιακής τράπεζας δεδομένων για τους απόδημους 
Κυπρίους - Πρόβλημα πλημμυρών στο Τραχώνι - Ανάγκη εκβάθυνσης του ψαρολίμανου στη Λάρνακα - 
Αίτημα για παραγωγή ηλεκτρισμού από τα θαλάσσια κύματα - Ανάγκη δημιουργίας μικρών 
υδροηλεκτρικών έργων σε χειμάρρους της Κύπρου - Ανάγκη προστασίας των μελισσών από 
νεονικοτινοειδή φυτοφάρμακα - Εγγεγραμμένοι ψηφοφόροι και αλλαγή διεύθυνσης - Παράνομες 
χωματουργικές εργασίες και ανάγκη αναθεώρησης της σχετικής νομοθεσίας - Η προκήρυξη διεθνών 
προσφορών για παγκόσμια διανομή του RIKSAT - Καταγγελίες για ανεξέλεγκτη ροή λυμάτων στον 
ποταμό Οβγό - Η αξιοπιστία των δημοσκοπήσεων εξόδου κι η επιρροή τους στο εκλογικό σώμα - 
Αναθεώρηση των σχεδίων διάσωσης με βάση ευρωπαϊκή Οδηγία - Αίτημα για παροχή ασφαλιστικής 
κάλυψης και άδειας ασθενείας στους εθελοντές της Πολιτικής Άμυνας σε περίπτωση ατυχήματος - 
Ανάγκη ανακήρυξης της Κύπρου σε χώρα ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς - Τα 
σχέδια υποδοχής προσφύγων από τη Συρία - Αγορά προστατευτικών προσωπίδων από την Πολιτική 
Άμυνα και διαχείρισή τους - Αχρησιμοποίητες κτηνοτροφικές μονάδες στην κοινότητα Καντού - 
Καθυστέρηση στη μεταβίβαση της διαχείρισης πάρκου στο κοινοτικό συμβούλιο Καντού - Η προεκλογική 
δέσμευση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για μείωση της στρατιωτικής θητείας. 

6. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
 Κανονιστικό πλαίσιο για γήπεδα γκολφ και αφαλατώσεις στην Κύπρο - Προβλήματα από τη 

συγκέντρωση μεγάλου αριθμού ζώων στη φάρμα “Melios Pet Park Ltd” - Αδειοδότηση λειτουργίας 
θεματικού πάρκου - Κίνδυνοι για τη δημόσια υγεία από την παράνομη λειτουργία ζωολογικού κήπου - 
Ερωτήματα για τις άδειες λειτουργίας επιχείρησης - Συμπερίληψη των ανοικτών πανεπιστημίων Κύπρου 
και Ελλάδας στα σχέδια κρατικών χορηγιών και υποτροφιών - Η ετοιμασία νομοσχεδίου για την αύξηση 
της ελάχιστης επιτρεπόμενης απόστασης αλιείας από τις προστατευόμενες θαλάσσιες περιοχές - 
Καθυστέρηση στην κατασκευή δρόμου στη Σωτήρα - Ολοκλήρωση του νότιου παρακαμπτήριου δρόμου 
στη Σωτήρα - Ολοκλήρωση δρόμου στη Σωτήρα - Ερωτήματα σχετικά με την πρόσβαση σε ιδιωτικό 
χώρο πάνω σε διάβαση πεζών στην Αγία Νάπα - Εναρμόνιση με την Οδηγία για την ενιαία άδεια 
εργασίας και διαμονής σε μη Ευρωπαίους εργαζομένους - Η παιδοορθοπεδική στην Κύπρο - Αίτημα της 
κοινότητας Κισσόνεργας για κατασκευή του δυτικού παρακαμπτηρίου - Μέτρα κατά της τοποθέτησης 
κεραίας της ΑΤΗΚ στη Μεσόγη - Ανακήρυξη της Λέμπας σε πολιτιστικό χωριό - Βελτίωση αγροτικών 
δρόμων στο Πολέμι - Ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης του δημοτικού σχολείου Μοσφιλωτής - 
∆ημιουργία γραμμής τελεφερίκ από τον Αμίαντο προς την κορυφή Τροόδους - ∆ημιουργία 
ποδηλατοδρόμων στην περιοχή Σωτήρας - Έξοδος από τον αυτοκινητόδρομο προς τη Βιοτεχνική 
Περιοχή Ξυλοτύμβου - Αύξηση της τιμής στο γεωργικό ρεύμα - Ανακατασκευή του δρόμου Σωτήρας-
∆ερύνειας και κατάταξή του ως μικτού πολεοδομικού έργου - Συντήρηση του οδικού δικτύου της Τάλας -  
Απαλλοτρίωση τουρκοκυπριακής γης στη Μακούντα για σκοπούς ύδρευσης - Η μη χρήση ταξιμέτρου 
από τα αστικά ταξί - Τροποποίηση της νομοθεσίας για τα πρατήρια πετρελαιοειδών - Προσβασιμότητα 
ατόμων με μειωμένη όραση σε πληροφορίες για τα δρομολόγια των λεωφορείων - Κατάργηση της 
χρήσης πλαστικών σακουλιών - Εισαγωγή φαρμάκων με σκοπό το ξεφόρτωμά τους ως αποβλήτων - 
Αλλοδαποί αθλητές που έχουν αποκτήσει την κυπριακή υπηκοότητα - Ανάπλαση της κεντρικής πλατείας 
Φρεννάρους - Κίνδυνοι από τη διάθεση και χρήση φωτοβολταϊκών κακής ποιότητας - Η ασφάλεια του 
εμπορικού κέντρου “Madison” μετά την κατά παρέκκλιση έγκριση άδειας για μετατροπές - Εφαρμογή 
των Οδηγιών της ΕE για πράσινη ανάπτυξη και μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου - 
Προστασία πουλιών από ηχοπετάσματα - Κτίσιμο νέου γεφυριού στην περιοχή Αγίου Μάμα-Ζωοπηγής-
Πελενδρίου - Λαθραλιεία στον Ακάμα - Παράτυπη χρήση παραχωρηθείσας για γεωργικούς σκοπούς 
τουρκοκυπριακής γης - Καθεστώς λειτουργίας των ζωολογικών κήπων στην Κύπρο - Εισηγήσεις του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Μονογονεϊκών Οικογενειών και Φίλων - Οργανόγραμμα λειτουργίας στο Γενικό 
Νοσοκομείο Αμμοχώστου - Ερωτήματα αναφορικά με την παραχώρηση κρατικής γης στις Αγκλεισίδες - 
Κρατικό κονδύλι για στειρώσεις γατών - Νομοσχέδιο για τον έλεγχο του πληθυσμού και την ευημερία 
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των γατών - Αίτημα για δημιουργία νέων τμημάτων στα Μεταλυκειακά Ινστιτούτα Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης - Αίτημα για διαπλάτυνση του κύριου δρόμου στον Πομό - Ρυθμιστικό 
σχέδιο για δημιουργία πρόσβασης από και προς την παραλία του Πομού - Ανάγκη υλοποίησης του 
έργου αξιοποίησης του αγροκτήματος της Γερμανίνας στη Γεροσκήπου - Τερματισμός σύμβασης 
μίσθωσης ΚΟΤ-δήμου Γεροσκήπου - Προσφορά παροχής υπηρεσιών συμβούλων μελετητών για έργα 
ανάπλασης στη Γεροσκήπου - Τα προβλήματα ασφάλειας του ∆ημοτικού Σχολείου Λυμπιών - 
Περιορισμοί εισαγωγής κοινοτικών εργοδοτουμένων σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Το πρόβλημα 
του επαναδιορισμού Λειτουργών ΦΠΑ στη θέση Βοηθού Λειτουργού - Ερωτήματα σχετικά με τη 
φρούρηση και τα γεγονότα έξω από το Προεδρικό μετά την έκρηξη στο Μαρί - Ανάγκη ενίσχυσης των 
νέων παραδοσιακών τεχνιτών - Χρηματοδότηση έργου για ανάπλαση του παραδοσιακού πυρήνα της 
Αγίας Άννας - Αίτημα για ειδική φορολογία για ζώα συντροφιάς - Ανάγκη εκσυγχρονισμού και ενιαίου 
ελέγχου των κρατικών αρχείων για αποφυγή απάτης από αιτητές επιδομάτων - Έργο ανάπλασης 
πάρκου στον Αγρό - Ανάγκη αντιμετώπισης ομοφοβικών εξάρσεων στην εκπαίδευση - Θέμα που 
άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική απάντηση) - Θέμα που άπτεται δεδομένων 
προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική απάντηση) - Προβλήματα των Συνδέσμων ∆ιαιτητών και Κριτών 
Καλαθοσφαίρισης Κύπρου - ∆ημιουργία και χρηματοδότηση κοιμητηρίου στην κοινότητα ∆ελίκηπου - 
∆ιαδικασία και κόστος εφαρμογής του συστήματος “Diagnosis-Related Groups” στα νοσηλευτήρια - 
Οικονομικά προβλήματα του θεραπευτικού και εκπαιδευτικού κέντρου “Ανεμώνη” - Η μετακίνηση του 
χοιροστασίου Μαραθούντας - Αίτημα κοινότητας Χλώρακα για παραχώρηση γης για διαμόρφωση χώρου 
λουομένων - Αίτημα Νέου Χωριού Πάφου για δημιουργία χώρου λουομένων και ενίσχυση για καθαρισμό 
των παραλιών - Αίτημα κοινότητας Χλώρακα για έγκριση δανειοδότησης και κρατική στήριξη για 
ασφαλτοστρώσεις δρόμων - Αίτημα κοινότητας Κουκλιών για παραχώρηση γης για δημιουργία 
κοινοτικής παραλίας - Αίτημα κοινότητας Κινούσας για εγγραφή δρόμων - Σεξουαλικά αδικήματα κατά 
ανηλίκων - ∆ιαχείριση περιπτώσεων μαθητών χρηστών εξαρτησιογόνων ουσιών και γονέων 
(εμπιστευτική απάντηση) - Εγγραφή δρόμου που συνδέει τον Κάτω Πύργο με το ξωκλήσι της Παναγίας 
Γαλόκτιστης - Αιτήματα για ενίσχυση των οικογενειών με τρίδυμα και άνω - Πρόγραμμα επιμόρφωσης 
για εξαρτησιογόνες ουσίες σε φυλάκια της Εθνικής Φρουράς - Καταγγελίες για κρατική στήριξη παιδιών 
υπηκόων τρίτων χωρών για φοίτηση σε ιδιωτικά σχολεία - Καθυστέρηση στην ανακατασκευή της 
προέκτασης λεωφόρου στη Λάρνακα - Αίτημα ομάδας πολιτών για αλλαγή των πολεοδομικών ζωνών 
στην Αραδίππου - Πρώτη Χρηματοδοτική Απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κυπριακά 
προγράμματα αλιείας - Ανάγκη πάταξης του παραεμπορίου τηλεπικοινωνιακών προϊόντων μέσω 
ταχυδρομείου - Εισήγηση για τροποποίηση άρθρου του ποινικού κώδικα σχετικά με την ηχορρύπανση - 
Η διάθεση στην αγορά ακατάλληλων υλικών από τα λατομεία Ξυλοφάγου - Ανάγκη νέας οδικής 
σύνδεσης Κάτω Πλατρών-Φοινιού - Καθυστέρηση μετατροπής διατηρητέας οικοδομής της Αυδήμου σε 
βιβλιοθήκη-μουσείο - Θέματα ασφάλειας της ∆ημοκρατίας (απόρρητη απάντηση) - Παράνομη λήψη 
ανεργιακού επιδόματος από κοινοτικούς εργάτες - Προγράμματα γυναικείας επιχειρηματικότητας - Μη 
εγγραφή νέων ψηφοφόρων στους εκλογικούς καταλόγους του Μαρί - Αίτημα για υποβολή στοιχείων από 
το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων - Εισηγήσεις για ανάπτυξη της ιδιωτικής τριτοβάθμιας εκπαίδευσης - 
Κριτήρια κρατικής επιχορήγησης ιδιωτικών περιβαλλοντικών κέντρων και πρωτοβουλιών - Ανάγκη 
οικονομικής στήριξης του Καταφυγίου Γαϊδουριών - Η αστυνομική έρευνα για την κατακράτηση σκληρών 
δίσκων της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου - ∆ιορισμοί και αφυπηρετήσεις εκπαιδευτικών - 
Ηχορρύπανση στον κυκλικό κόμβο Αγίας Φύλας - Ελλείψεις προσωπικού στο πυροσβεστικό σώμα - 
Μεταφορά στις ελεύθερες περιοχές προϊόντων που δεν καλλιεργούνται στα κατεχόμενα και δέσμευσή 
τους από τις αρμόδιες αρχές - Ευρωπαϊκή Οδηγία για διάθεση τροφίμων περασμένης χρονολογίας - Η 
επιχορήγηση του έργου ανέγερσης της ∆ημοτικής Αίθουσας Αθλοπαιδιών Αγίου ∆ομετίου - Θέματα 
ασφάλειας της ∆ημοκρατίας (απόρρητη απάντηση) - Εργοδότηση συνταξιούχων υπαλλήλων της Cyta 
στον τομέα του τηλεπικοινωνιακού δικτύου οικοδομών (εμπιστευτική απάντηση) - Έρευνες για 
δυνατότητα καλλιέργειας στην Κύπρο κτηνοτροφικών φυτών για ζωοτροφές - Στήριξη οροθετικών 
ατόμων από την πολιτεία - Πτωχεύσασες εταιρείες τα τελευταία πέντε χρόνια και γυναίκες - ∆υνατότητα 
ανατροπής απόφασης εκλεκτορικού σώματος από σύγκλητο δημόσιου πανεπιστημίου - Ανάγκη 
παροχής κινήτρων μείωσης παραγωγής απορριμμάτων και κομποστοποίησης - Πιθανή εκμετάλλευση 
από Κυπρίους και αλλοδαπούς πρόνοιας του Χάρτη των ∆ικαιωμάτων του Πολίτη σχετικά με το 
ανεργιακό επίδομα - Πληροφορίες για παράνομη κυκλοφορία υγρού λανέιτ και δηλητηριάσεις ζώων - 
Λειτουργία της κουζίνας στο Χώρο Κράτησης Απαγορευμένων Μεταναστών στη Μεννόγεια χωρίς την 
απαραίτητη πιστοποίηση - Άδειες, όροι, προδιαγραφές και έλεγχος των ιδιωτικών χώρων στάθμευσης - 
Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική απάντηση) - Καθυστέρηση στην 
καταβολή των εκταρικών επιδοτήσεων από τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών - 
Καθυστέρηση στην καταβολή αποζημιώσεων από τον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης και το ύψος 
των ζημιών - Η επιβολή προστίμων για ρύπανση των υδατοφρακτών τα τελευταία πέντε χρόνια - 
∆ιάθεση ποσού από παγκύπριο σχολικό έρανο για τους άπορους μαθητές της Ελλάδας - Θέμα που 
άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική απάντηση) - Ερωτήματα σχετικά με τη 
δημιουργία πολιτιστικού χωριού στη Λέμπα - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων στη Λέμπα για πρόσφυγες που 
διαμένουν σε κατοικίες ανεγερθείσες σε τουρκοκυπριακή γη - Ενδεχόμενη διασπάθιση δημόσιου 
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χρήματος από τη μη λειτουργία του αποτεφρωτήρα στο νοσοκομείο Λευκωσίας και διερεύνηση 
καταγγελιών για παρανομίες - Παράνομες μέθοδοι συλλογής μανιταριών και οι σχετικές καταγγελίες - 
Οφειλόμενο χρέος της Λιβύης προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία και Κύπριους επιχειρηματίες - Κάλυψη 
του εμβλήματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από την Πυροσβεστική Υπηρεσία Κύπρου σε κοινή 
άσκηση με το ψευδοκράτος (εμπιστευτική απάντηση) - Η διαχείριση των αποβλήτων του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας από ιδιώτες και ο έλεγχός της - Παραχώρηση κρατικής γης για επέκταση του 
Junior School και ανησυχίες κατοίκων της περιοχής - ∆ιαρροές σε πρατήρια πετρελαιοειδών στη 
Λάρνακα και αντιμετώπιση των προβλημάτων που προκύπτουν - ∆ημοσίευμα για παρακολούθηση 
πολιτικής συγκέντρωσης από την Κεντρική Υπηρεσία Πληροφοριών - Αίτημα της κοινότητας 
Αγκλεισίδων για ανέγερση/αγορά κτιρίου για κάλυψη αναγκών της κοινότητας - Θέμα που άπτεται 
δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική απάντηση) - Ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης της 
προνοσοκομειακής φροντίδας - Οι λόγοι καθυστέρησης της παραχώρησης κρατικής οικονομικής 
βοήθειας σε ίδρυμα για παιδιά και νέους με νοητική στέρηση - Καθυστέρηση στη στελέχωση των 
τεσσάρων σταθμών ασθενοφόρων με εκπαιδευμένους διασώστες. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 14ης Μαρτίου 2013 

Ώρα έναρξης:  4.15 μ.μ. 

Αρ. 22 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(M. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, ξεκινούμε μια δύσκολη βουλευτική περίοδο, με νέα νομοσχέδια και προτάσεις 
που έχουν καθοριστική σημασία για την οικονομία μας και για την καθημερινότητά μας.  Θα ήθελα να σας 
ευχηθώ καλή δουλειά, καλή δύναμη και σε όλους αντοχή. 

 Κεφάλαιο Πρώτο:  Νομοθετική εργασία.   

 Τα δύο θέματα που είναι εγγεγραμμένα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

 Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών για 
την παραχώρηση, εκμίσθωση, 
ανταλλαγή ή παραχώρηση άδειας 
χρήσεως κρατικής γης, σύμφωνα με το 
άρθρο 18(2) του περί Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως αυτή έχει 
εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο με 
την απόφαση αρ. 73.615, ημερομηνίας 
25ης  Μαΐου 2012. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών Εσωτερικών  

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός ∆ιοικητικών 
Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) Νόμος 

Φειδία Σαρίκα  
και Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του Κινήματος 

Νομικών 
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του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.010-2013). 

Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

2. Ο περί Συμβάσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.011-2013). 

Φειδία Σαρίκα  
και Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Νομικών 

3. Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.012-2013). 

Ανδρέα Κυπριανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Νομικών 

4. Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.013-2013). 

Σωτήρη Σαμψών 
και Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 
Γεώργιο Προκοπίου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας, 
Φειδία Σαρίκα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου,  
∆ημήτρη Συλλούρη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας  
και Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Νομικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.487, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από το σωματείο “Κοινότητα Ελλήνων Πολιτών Κύπρου” ότι ιδιωτικές εταιρείες, 
αλλά και εταιρείες ιδιωτικού δικαίου που προσφέρουν υπηρεσίες, π.χ. τηλεφωνία, ζητούν από τους Έλληνες 
πολίτες που διαμένουν μόνιμα στην Κύπρο να καταβάλουν τριπλάσιο ποσό εγγύησης για το άνοιγμα 
λογαριασμού. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύει η πιο πάνω 
καταγγελία και αν προτίθεται να προχωρήσει σε νομοθετική ρύθμιση που να απαγορεύει τη διαφοροποίηση του 
ποσού εγγύησης που καταβάλλεται ανάλογα με την υπηκοότητα του ενδιαφερομένου. Παρακαλώ επίσης τον 
αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η πιο πάνω καταγγελία αποτελεί 
διάκριση λόγω εθνικής προέλευσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.488, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει ανακοινώσει 
το νέο σχέδιο καταπολέμησης της ποντίκας. Στο πλαίσιο του συγκεκριμένου σχεδίου άρχισε η παραγωγή 
χιλιάδων κιλών ποντικοφάρμακου, για να διατεθεί στους αγρότες. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν επηρεάζεται 
αρνητικά ο πληθυσμός της πτηνοπανίδας και της ερπετοπανίδας εξαιτίας της χρήσης ποντικοφάρμακου, αν 
υπάρχουν σχετικές μελέτες για το θέμα και ποια είναι η μέχρι σήμερα εμπειρία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.489, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από το σωματείο “Κοινότητα Ελλήνων Πολιτών Κύπρου” ότι οι διαδικασίες που 
ακολουθούνται για την έκδοση αδειών παραμονής και κάρτας νοσηλείας για τους Έλληνες κοινοτικούς είναι 
εξαιρετικά χρονοβόρες. 
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Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
απλοποιήσει τις διαδικασίες με σκοπό την επιτάχυνση τόσο της έκδοσης άδειας παραμονής όσο και της κάρτας 
νοσηλείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.490, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε έκθεση που ετοίμασε η Ομάδα Κρατών κατά της διαφθοράς του Συμβουλίου της Ευρώπης 
(GRECO) για τη διαφάνεια στη χρηματοδότηση των κομμάτων [Third Evaluation Round, Evaluation Report on 
Cyprus on Transparency of Party Funding (Theme II)] καλούνται οι αρχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να 
δημοσιεύσουν, να μεταφράσουν και να δημοσιοποιήσουν τη μεταφρασμένη έκθεση. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν υλοποιηθεί 
οι εν λόγω εισηγήσεις της Ομάδας Κρατών κατά της διαφθοράς του Συμβουλίου της Ευρώπης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.491, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους το κοινοτικό συμβούλιο Καντού δεν καλείται να λαμβάνει μέρος στις συνεδριάσεις για λήψη 
αποφάσεων σχετικά με την παραχώρηση κατοικιών σε δικαιούχους στην εν λόγω κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.492, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Στην κοινότητα Καντού έχουν δοθεί κατοικίες σε Τουρκοκυπρίους, οι οποίοι αρνούνται να πληρώσουν 
ρεύμα, νερό και φορολογίες στην τοπική αρχή. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, πρώτον, πάνω σε 
ποια βάση έχουν δοθεί οι εν λόγω κατοικίες σε Τουρκοκυπρίους οι οποίοι δε θεωρούνται πρόσφυγες και, 
δεύτερον, πάνω σε ποια νομική βάση έχουν το δικαίωμα οι Τουρκοκύπριοι να μην καταβάλλουν τις πιο πάνω 
χρηματικές οφειλές, που απορρέουν από το νόμο. Ποιος έλεγχος έχει γίνει από τις αρμόδιες αρχές, αφού το 
συγκεκριμένο θέμα έχει καταγγελθεί από την τοπική αρχή; Επιπλέον, έχει ελεγχθεί εάν αυτοί διαμένουν μόνιμα 
στα σπίτια αυτά και κατά πόσο διαθέτουν άλλα ιδιόκτητα σπίτια;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.493, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο θα προχωρήσει σε 
επιδιόρθωση των προσφυγικών πολυκατοικιών στους ενοίκους των οποίων έχουν δοθεί τίτλοι ιδιοκτησίας, 
χωρίς προηγουμένως να έχουν ανακαινιστεί. Παρ’ όλες τις υποσχέσεις, οι εν λόγω πολυκατοικίες βρίσκονται σε 
επικίνδυνη κατάσταση και υπάρχει ο κίνδυνος να θρηνήσουμε ζωές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.494, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει κατά πόσο υπάρχει θεσμοθετημένος μηχανισμός 
για υποχρεωτική μετακίνηση εργοστασίων που διαχειρίζονται χημικά τα οποία είναι επιβαρυντικά για την υγεία 
των ανθρώπων ή κτηνοτροφικών μονάδων, στις περιπτώσεις όπου οι οικιστικές περιοχές επεκτείνονται και 
πλησιάζουν αδειοδοτημένες παλιές εγκαταστάσεις, εργοστασιακές ή κτηνοτροφικές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.495, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει αν η θωράκιση τάξεων σε δημοτικά σχολεία με 
πλατιά φύλλα αλουμινίου σε σταθερή βάση, τα οποία μετατρέπουν τις αίθουσες σε κελλιά φυλακών, 
περιορίζοντας αισθητά το φως στις τάξεις, με αποτέλεσμα την αρνητική ψυχολογία των μαθητών, έτυχε της 
έγκρισης των αρμόδιων Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. Προκύπτει επίσης το 
ερώτημα κατά πόσο αυτές οι επιβαρυντικές για τα παιδιά παρεμβάσεις έγιναν με την έγκριση της Υπηρεσίας 
Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.496, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τους 
λόγους της καθυστέρησης στην υλοποίηση των έργων στο Γυμνάσιο Κοκκινοχωριών και πότε υπολογίζεται να 
ολοκληρωθούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.497, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα 
θέματα: 

1. Γιατί μέχρι σήμερα δεν έχει προκηρυχθεί η τρίτη άδεια κινητής τηλεφωνίας; 

2. Ποια ήταν η δέσμευσή μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το πιο πάνω θέμα; 

3. Έχουν ασκηθεί πιέσεις, για να μην προκηρυχθεί η τρίτη άδεια κινητής τηλεφωνίας; 

4. Πόσοι παροχείς θα μπορούσαν να δραστηριοποιηθούν στον τομέα της κινητής τηλεφωνίας, αν αυτός 
φιλελευθεροποιηθεί; 

5. Ποιες είναι οι εμπειρίες άλλων χωρών για το πιο πάνω θέμα και πόσοι παροχείς υπάρχουν σε άλλες 
χώρες της ΕΕ; 

6. Αναμένεται ότι θα δημιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας, αν ανοίξει η αγορά κινητής τηλεφωνίας; 

7. Αναμένεται ότι θα μειωθούν οι τιμές των υπηρεσιών κινητής τηλεφωνίας, αν ανοίξει η αγορά; 

8. Στις υπόλοιπες υπηρεσίες τηλεπικοινωνιών (εκτός από την κινητή) η αγορά είναι πλήρως ανοικτή; 

9. Ποιο ήταν το κέρδος ανά έτος για τους υφιστάμενους παροχείς εξαιτίας της καθυστέρησης προκήρυξης 
νέας άδειας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.498, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσοι είναι οι 
λήπτες δημόσιου βοηθήματος και τι ποσό δαπανάται για το επίδομα αυτό τα τελευταία δέκα χρόνια. Παρακαλώ 
όπως τα στοιχεία δοθούν ανά κατηγορία (μονογονιοί, συνταξιούχοι, άτομα με αναπηρία κ.λπ.). Παρακαλώ 
επίσης, αν είναι δυνατό, να αποσταλούν στοιχεία για τις ηλικίες των ληπτών δημόσιου βοηθήματος, καθώς και 
για τη χρονική διάρκεια που το λαμβάνουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.499, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο το όριο της φτώχιας και πώς αυτό υπολογίζεται και διαμορφώνεται ανάλογα με τη σύνθεση του 
νοικοκυριού; 

2. Πόσα άτομα ή οικογένειες στην Κύπρο ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας; 

3. Πόσοι συνταξιούχοι και πόσα παιδιά ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας; 

4. Τι ποσό δαπανάται από το κράτος για συμπληρωματικό βοήθημα για στήριξη των συνταξιούχων που 
βρίσκονται κάτω από το όριο της φτώχιας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.500, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Ένα από τα πάγια αιτήματα των φιλοζωικών οργανώσεων είναι ο έλεγχος πώλησης φυτοφαρμάκων, 
αφού αυτά πολλές φορές χρησιμοποιούνται παράνομα σε θανατηφόρα δολώματα. Έχω πληροφορηθεί ότι το 
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων στην Ελλάδα προχώρησε στη δημιουργία βάσης δεδομένων 
για καταγραφή της λιανικής πώλησης φυτοφαρμάκων και αργότερα της συνταγογράφησής τους με σκοπό την 
ορθολογική χρήση τους. Με τον τρόπο αυτό αναμένεται ότι θα μειωθεί παράλληλα και η θανάτωση ζώων, αφού 
πια ο καθένας που θέλει να προμηθευτεί φυτοφάρμακο θα καταχωρίζεται ηλεκτρονικά στην κεντρική βάση 
δεδομένων του υπουργείου και άρα θα είναι ευκολότερο να εντοπιστεί.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει με τη δημιουργία φορέα ενημέρωσης και τήρησης της ηλεκτρονικής καταχώρισης των ειδικών 
εντύπων πώλησης φυτοφαρμάκων, συμβάλλοντας έτσι ουσιαστικά όχι μόνο στην ορθή διαχείριση των 
φυτοφαρμάκων, αλλά και στη μείωση της παράνομης θανάτωσης ζώων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.501, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Υπουργική Επιτροπή στην οποία εκχωρήθηκε η εξουσία από το Υπουργικό 
Συμβούλιο για λήψη απόφασης σε ιεραρχική προσφυγή, που υποβλήθηκε δυνάμει των άρθρων 31 και 32 του 
περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, στη συνεδρίασή της, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2012, αφού εξέτασε 
την αίτηση με αρ. ΛΑΡ/0088/2009 και την απορριπτική απόφαση του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, 
αποφάσισε ομόφωνα να αποδεχθεί την ιεραρχική προσφυγή και να εξουσιοδοτήσει την Πολεοδομική Αρχή να 
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επανεξετάσει την αίτηση που αφορά την ανέγερση πρατηρίου πετρελαιοειδών στην κοινότητα Τόχνης.  Εξ 
όσων γνωρίζω, μεγάλη ομάδα κατοίκων ιδιοκτήτων γης διαμαρτύρεται και ενίσταται στην ανέγερση του 
πρατηρίου.  Μιλούν μάλιστα και για κομματικές παρεμβάσεις υπέρ των αιτητών. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
οδήγησαν τα μέλη της προηγούμενης Υπουργικής Επιτροπής να καταλήξουν σε ανατροπή της απορριπτικής 
απόφασης του Τμήματος Πολεοδομίας και σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εξέταση της αίτησης αυτή τη στιγμή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.502, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 Σημείωση: Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.503, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή για τα ακόλουθα: 

1. α. Πόσοι δημόσιοι υπάλληλοι βρίσκονταν στην υπηρεσία το 1974; 

 β. Πόσοι προσλήφθηκαν μέχρι το 2012 κατά υπουργείο και κατά έτος; 

 γ. Πόσο αυξανόταν το κρατικό μισθολόγιο κατά έτος; 

2. Ποιο είναι το ύψος των συντάξεων που κατέβαλε η Κυπριακή ∆ημοκρατία από το 1974 μέχρι και το 
2012;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.504, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με βάση τον κρατικό προϋπολογισμό του 2013, καταργούνται 992 θέσεις εποχιακών υπαλλήλων που 
απασχολούνταν για περιορισμένο χρονικό διάστημα σε διάφορα τμήματα και υπηρεσίες.  Παράλληλα, 
παρατηρήσαμε ότι τα κονδύλια για αγορά υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα για έκτακτες εργασίες σε τμήματα 
και υπηρεσίες έχουν αυξηθεί ή παραμένουν στο ίδιο ύψος με τα αντίστοιχα κονδύλια στον προϋπολογισμό του 
2012. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
πάρει πρωτοβουλία για απασχόληση των ουσιαστικά απολυθέντων 992 εποχιακών εργατών, υπό μορφήν 
αγοράς υπηρεσιών, χρησιμοποιώντας τα κονδύλια που έχουν ήδη εγκριθεί γι’ αυτό το σκοπό στον 
προϋπολογισμό του 2013.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου 
Κενεβέζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.201, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 23/10/2012 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού υιοθετεί και προάγει τη θέση ότι η εκπαίδευση αποσκοπεί στην 
ολόπλευρη ανάπτυξη των παιδιών και των νέων. Η κοινωνικοποίηση των παιδιών και των νέων, καθώς 
και η αλληλεπίδραση εντός του σχολικού χώρου, είναι αναπόσπαστο και καίριας σημασίας μέρος αυτής 
της διαδικασίας. Το δημοκρατικό και ανθρώπινο σχολείο στηρίζεται σε αυτή ακριβώς την προσέγγιση. Γι’ 
αυτό και δεν θεωρούμε χρήσιμη στο παρόν στάδιο την υιοθέτηση συστήματος κατ’ οίκον διδασκαλίας 
(homeschooling) κατ’ επιλογήν της οικογένειας, όπως ενδεχομένως να γίνεται σε κάποια άλλα κράτη. 

(β)  Ωστόσο, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, που η κατάσταση της υγείας κάποιου παιδιού δεν του επιτρέπει 
για ένα μεγάλο διάστημα να παρευρίσκεται στο σχολείο, γίνονται ειδικές διευθετήσεις, για να του 
παρέχονται κάποιες ώρες κατ’ οίκον διδασκαλίας. 

(γ)  Με βάση τα πιο πάνω, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δε θεωρεί ότι απαιτείται η διά νόμου 
ρύθμιση της υπό προϋποθέσεις κατ’ οίκον διδασκαλίας. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.207, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα «Βότανα Ομορφιά και Υγεία» αφαιρέθηκε από τον κατάλογο των θεμάτων των Επιμορφωτικών 
Κέντρων, στα πλαίσια της ευρύτερης ανανέωσης και εκσυγχρονισμού του καταλόγου θεμάτων των 
Επιμορφωτικών Κέντρων, όπως αφαιρέθηκαν και πολλά άλλα θέματα (μνημονική, θεραπευτική γυμναστική, 
πολιτικές επιστήμες κ.ά). 

 Κατά τη διαδικασία αυτή λαμβάνεται υπόψη η ύπαρξη πραγματικά προσοντούχων/πτυχιούχων 
εκπαιδευτών, που μπορούν/δικαιούνται να διδάξουν το θέμα. 

 Λαμβάνεται επίσης υπόψη η επικινδυνότητα της διδασκαλίας του θέματος, ειδικά όταν πρόκειται για 
θέματα που σχετίζονται με την υγεία των μελών και απαιτούν εξειδικευμένη ιατρική εκπαίδευση. 

 Τα Επιμορφωτικά Κέντρα και το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν μπορούν να επιτρέπουν την 
διδασκαλία θεμάτων που σχετίζονται με την ιατρική επιστήμη, από μη προσοντούχους/πτυχιούχους 
επιστήμονες, θέτοντας σε κίνδυνο την υγεία και την ασφάλεια των εκπαιδευομένων. 

 Με βάση τα πιο πάνω προγραμματίζεται αναθεώρηση του καταλόγου θεμάτων των Επιμορφωτικών 
Κέντρων, για την επόμενη σχολική χρονιά. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε άλλη πληροφορία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.375, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.02.375, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 14.1.2013 και 
σας πληροφορώ ότι δεν έχει υποβληθεί αίτημα στον Έπαρχο Πάφου για δημιουργία κοιμητηρίου από την 
κοινότητα Λέμπας. Εκκρεμεί ωστόσο, διαδικασία δημιουργίας περιφερειακού κοιμητηρίου σε κρατικό τεμάχιο 
γης στην κοινότητα Έμπας, το οποίο θα καλύπτει και τις ανάγκες της κοινότητας Λέμπας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Άμυνας κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.02.402, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω σχετικά: 

α.  Στο άρθ. 18(1) του Περί Εθνικής Φρουράς Νόμου καθορίζεται ότι “όλοι οι πολίτες της ∆ημοκρατίας από 
την 1η Ιανουαρίου του έτους κατά το οποίο συμπληρώνουν το δέκατο όγδοο (18°) έτος της ηλικίας τους 
και μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου του έτους κατά το οποίο συμπληρώνουν το πεντηκοστό έτος (50°) της 
ηλικίας τους, έχουν υποχρέωση εκπλήρωσης στρατιωτικής υπηρεσίας στη ∆ύναμη”. 

β.  Πολίτης της ∆ημοκρατίας σύμφωνα με το άρθ. 2 του πιο πάνω νόμου σημαίνει «πρόσωπο που 
απέκτησε ή δικαιούται να αποκτήσει την κυπριακή υπηκοότητα, σύμφωνα με τους Περί Αρχείου 
Πληθυσμού Νόμους του 2002 μέχρι 2009, όπως εκάστοτε τροποποιούνται ή αντικαθίστανται και 
περιλαμβάνει και πρόσωπο του οποίου ο πατέρας ή η μητέρα είναι κυπριακής καταγωγής, σύμφωνα με 
το Παράρτημα “∆” της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 

2. Συνεπώς σύμφωνα με τα πιο πάνω, τέκνα Ελλήνων υπηκόων έχουν υποχρέωση για θητεία στην Εθνική 
Φρουρά εφόσον ένας εκ των δύο γονέων είναι Κυπριακής Καταγωγής. 

3. Στην περίπτωση των στρατευσίμων που ο πατέρας είναι Έλληνας υπήκοος και η μητέρα Κύπρια η 
διάρκεια της υποχρέωσης θητείας είναι μειωμένη στους έξι (6) μήνες σύμφωνα με το άρθρο 21(1)(γ)(ii) του 
Νόμου Περί Εθνικής Φρουράς. 

4. Η πιο πάνω κατηγορία στρατευσίμων δεν είναι υποχρεωμένοι να καταταγούν στον Ελληνικό Στρατό 
αφού σύμφωνα με την Ελληνική Νομοθεσία απαλλάσσονται ως Μόνιμοι κάτοικοι εξωτερικού (Κύπρος). 

5. Κατά της πρωτόδικης απόφασης με την οποία το Ανώτατο ∆ικαστήριο ακύρωσε την απόφαση για κλήση 
στην Εθνική Φρουρά δύο στρατευσίμων της πιο πάνω κατηγορίας καταχωρήθηκε Έφεση, μετά την εκδίκαση 
της οποίας και ανάλογα με την απόφαση το Υπουργείο Άμυνας ενδεχομένως να προχωρήσει σε τροποποίηση 
της σχετικής νομοθεσίας. 

6. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πληροφορίες/διευκρινίσεις.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε σήμερα τη συζήτηση του πρώτου 
θέματος, που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη για άμεση λήψη μέτρων 
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στήριξης της υπαίθρου», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ.  Λόγω της απουσίας του εισηγητή του θέματος, του κ. Φειδία Σαρίκα, στο 
εξωτερικό, η συζήτηση θα συνεχιστεί και την επόμενη εβδομάδα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το θέτω για προβληματισμό.  Θεωρώ ότι είναι καλύτερα, παρά να συνέρχεται η Βουλή ελλείψει 
νομοθετημάτων, που εγώ προσωπικά δε θυμάμαι εδώ και είκοσι δύο χρόνια αν ξανάγινε, για το Κεφάλαιο 
Τέταρτο και μάλιστα στην απουσία του εισηγητή, να μη συνερχόταν η ολομέλεια της Βουλής.  ∆ε νομίζω ότι θα 
εκτεθούμε, από τη στιγμή που φυσιολογικά με την αλλαγή κυβέρνησης δεν υπάρχουν έτοιμα νομοσχέδια να 
εξετάσουμε.  Γι’ αυτό εγώ θα παρακαλέσω την προεδρία της Βουλής και τη γενική διεύθυνση να 
προβληματιστούν, γιατί δε νομίζω ότι αυτό το πράγμα είναι ο σκοπός που συνέρχεται η Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, συνάδελφε.  Θα καταγραφεί και θα μελετηθεί το θέμα. 

 Ο κ. Σαμψών. 

Ν. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Είναι και εμάς πάγια θέση ότι το θέμα του Κεφαλαίου Τέταρτου και ο τρόπος με τον οποίο διεξάγεται η 
συζήτηση στο κεφάλαιο αυτό πρέπει να τύχει ελέγχου, επεξεργασίας, αλλαγής σίγουρα, για να μπορεί να γίνει, 
αν θέλετε, και πιο τραβηχτικό προς τους συναδέλφους και να έχει περισσότερο ενδιαφέρον και να γίνεται και 
πιο παραγωγική η συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, συνάδελφε. 

 Νομίζω το θέμα του Κεφαλαίου Τέταρτου συζητήθηκε πολλές φορές στη Βουλή, κατά πόσο πρέπει να 
αλλάξει η δομή.  Αυτή τη στιγμή όμως θα ασχοληθούμε με το θέμα που έχουμε ενώπιόν μας και θα ήθελα να 
καλέσω το συνάδελφο Πρόδρομο Προδρόμου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για τις δικές του εισηγήσεις για 
το θέμα «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη για άμεση λήψη μέτρων στήριξης της 
υπαίθρου». 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Με όλη την απολογία μου, νομίζω ότι, από τη στιγμή που απουσιάζει ο εισηγητής ενός θέματος, δε 
θεωρώ σκόπιμο να συζητήσουμε το θέμα στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Θα ήταν σκοπιμότερο να αναβληθεί, εφόσον 
ο εισηγητής και εγγράψας το θέμα απουσιάζει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αγαπητή συνάδελφε, είναι με τη συγκατάθεση του εισηγητή και την παράκλησή του να αρχίσει σήμερα η 
συζήτηση του θέματος και τούτο, διότι είναι έτοιμοι οι συνάδελφοι να παρουσιάσουν τις θέσεις τους και ο 
συνάδελφος στην επόμενη συνεδρίαση θα δώσει τις εισηγήσεις του και θα κλείσει τη συζήτηση. 

 Κύριε συνάδελφε, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Απλώς θα απευθυνόμουν στον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ λέγοντας ότι ήταν σωστή η 
παρατήρησή του, αλλά, αν δε γινόταν η σημερινή συνεδρία, ίσως να μην προήδρευε συνάδελφος κυρία! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το ζήτημα της αστυφιλίας δεν είναι βέβαια καινούριο.  Από την αρχή του προηγούμενου αιώνα ο αστικός 
πληθυσμός στην Κύπρο είχε αρχίσει να παρουσιάζει ταχύτερη αύξηση από τον αγροτικό.  Ήδη μετά το 1960, 
δεν είχε απλά μικρότερη αύξηση ο αγροτικός πληθυσμός, αλλά άρχισε να παρουσιάζει και καθαρή μείωση.  Το 
αποτέλεσμα ήταν από 81% που ήταν το 1901 ο αγροτικός πληθυσμός μιας καθαρά αγροτικής χώρας να 
περιοριστεί σε 64% το 1960 και να έχει πέσει κάτω από το μισό μετά το 1974.  Ας σημειωθεί ότι το ’74 είχαμε 
και ένα φαινόμενο βίαιου εξαστισμού με μαζικές μετακινήσεις πληθυσμού που προκάλεσε η τουρκική κατοχή.  
Σήμερα, με στοιχεία της τελευταίας απογραφής του 2011, είναι ο αγροτικός πληθυσμός λίγο πιο κάτω από το 
ένα τρίτο, 32,6%.   
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 Η αστυφιλία είναι κλασικό παράγωγο της αναπτυξιακής διαδικασίας σε όλο τον κόσμο εδώ και αιώνες.  
Εντούτοις, σε κάθε κοινωνία αποκτά ιδιαίτερες διαστάσεις και μπορεί να έχει διαφορετικές συνέπειες.  Ειδικά 
όμως σε καιρό βαριάς οικονομικής κρίσης, μέσα στη σημερινή συγκυρία, αξίζει σίγουρα να μας απασχολήσει.  
Η περισυλλογή και οι περικοπές δημόσιων δαπανών χτυπούν κάποτε περισσότερο τους ανθρώπους που 
εξακολουθούν να ζουν σε απομακρυσμένες και σχετικά απομονωμένες αγροτικές κοινότητες, με αποτέλεσμα 
να επιτείνουν τις τάσεις φυγής και τον πληθυσμιακό και άλλο μαρασμό τους.   

 Η άλλη όψη του φαινομένου της αστυφιλίας είναι η εγκατάλειψη και ίσως η απερήμωση της υπαίθρου 
και των αγροτικών πληθυσμών.  Κάποιοι από τους κάποτε ομορφότερους τόπους της χώρας μας βρίσκονται 
εδώ και αρκετά χρόνια σε κατάσταση μαρασμού ή και παρακμής.  Σύμφωνα με τα στοιχεία της περσινής 
απογραφής, 38 800 τόσοι άνθρωποι, δηλαδή 4,6% του πληθυσμού μας, ζούσαν σε κοινότητες με λιγότερους 
από 500 κατοίκους, ενώ εκείνοι που ζούσαν σε κοινότητες με πληθυσμό χαμηλότερο των 1 000 κατοίκων ήταν 
σχεδόν 71 000 ή 8,4% του πληθυσμού.  Στο άλλο άκρο, 275 000 άνθρωποι, 33% του πληθυσμού, ζούσαν σε 
τρεις αστικές περιφέρειες με πληθυσμό πέραν των 50 000 κατοίκων.   

 Μπορεί λοιπόν με διεθνή δεδομένα να μπορούσε να θεωρηθεί ότι ολόκληρος ο πληθυσμός της Κύπρου 
δεν είναι παρά μια μετρίου μεγέθους πόλη, και αυτό συνάγεται όχι μόνο λόγω των μεγεθών, αλλά κάπως και 
λόγω των αποστάσεων που είναι μικρές στην Κύπρο, ωστόσο δεν παύουν να υπάρχουν πολλές χιλιάδες 
ανθρώπων οι οποίοι ζουν σε καθαρά αγροτικές κοινότητες πολύ μικρού μεγέθους και σε σημαντική απόσταση 
από τα αστικά κέντρα.   

 Πρέπει εδώ να κάνουμε μια διάκριση.  Οι αριθμοί δε λένε πάντα την αλήθεια.  Το ζήτημα της 
απομόνωσης και των ιδιαίτερων προβλημάτων των μη αστικών περιοχών και οικισμών έχει να κάνει με ένα 
λογικό συσχετισμό απόστασης και μεγέθους.  ∆ηλαδή, καθόλου τυχαία οι μικρότερες σε πληθυσμό κοινότητες, 
που παρουσιάζουν και τις περισσότερες ελλείψεις και τα μεγαλύτερα προβλήματα, είναι εκείνες που βρίσκονται 
και σε μεγαλύτερη απόσταση από τα αστικά κέντρα.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο είναι που σταδιακά, ακόμα κι αν 
αρχικά δεν ήταν, έγιναν μικρότερες σε μέγεθος.   

 Μια κάποια αντίφαση των συστηματικών αναπτυξιακών προσπαθειών που έγιναν στις προηγούμενες 
δεκαετίες, διότι έγιναν μεγάλες προσπάθειες και επενδύσεις, ήταν ότι για παράδειγμα φτιάξαμε ένα σχετικά 
καλό οδικό δίκτυο και έτσι συχνά μειώθηκε η απόσταση σε χρόνο, αφού όμως προηγουμένως ο νεαρότερος 
πληθυσμός είχε ήδη φύγει.  Σήμερα κάποτε καλοί δρόμοι οδηγούν σε ήδη ολιγάριθμες ή και έρημες κοινότητες.  
Υπάρχουν κοινότητες που σήμερα τις χωρίζει από τις πόλεις χρόνος που δεν είναι απαγορευτικός για την 
καθημερινή μετακίνηση για επαγγελματικούς λόγους, αλλά στο μεταξύ δεν υπάρχουν εκεί οι κάτοικοι εκείνοι 
που θα τους ενδιέφερε η συντομότερη οδική πρόσβαση.   

 Σε κάποιες περιπτώσεις φτιάχτηκαν ή ανακαινίστηκαν και βελτιώθηκαν σχολεία, τα οποία όμως μερικά 
χρόνια αργότερα δεν είχαν πια παιδιά.  Την περασμένη Κυριακή είχα βρεθεί στην κοινότητα του Πεδουλά, που 
διαθέτει ένα πολύ ωραίο και ιστορικό σχολικό κτίριο, το οποίο δυστυχώς, παρά το ότι ανακαινίστηκε πρόσφατα, 
δε λειτουργεί πια ως σχολείο.  Στην ίδια εκείνη περιοχή της Μαραθάσας και της Πιτσιλιάς θα δούμε και 
σημαντικές διαφορές ανάμεσα σε κοινότητες που κατάφεραν να κρατήσουν κάποιου είδους εξωγεωργική 
δραστηριότητα, για παράδειγμα κάποια ξενοδοχεία σε κάποιες απ’ αυτές, από άλλες κοινότητες που δεν 
ευλογήθηκαν με τέτοια αγαθή τύχη ιδιωτικής πρωτοβουλίας ή και κάποτε τοπικών ευεργετών και βιώνουν αυτή 
τη διαφορά.  Θα μπορούσα ακόμα να παραθέσω πλήθος εμπειριών από άλλες δοκιμαζόμενες περιοχές στην 
επαρχία της Πάφου, όπου έτυχε να βρεθώ πολλές φορές τον τελευταίο καιρό εξαιτίας της προεκλογικής 
προσπάθειας, αλλά δε θα ήθελα να παρέμβω σε ειδικά ενδιαφέροντα συναδέλφων άλλων εκλογικών 
περιφερειών.   

 Αυτή η απόσταση και η σχετικά δύσκολη πρόσβαση στα αστικά κέντρα δε σημαίνει μόνο μια διαφορετική 
ζωή η οποία έχει και σημαντικά πλεονεκτήματα και κάποτε πολλοί την αναπολούν ή και τη ζηλεύουν, αλλά είναι 
δυστυχώς απόσταση από υπηρεσίες περίθαλψης και ιατροφαρμακευτικής αρωγής, εκπαιδευτικές και άλλες 
επιμορφωτικές ευκαιρίες, ιδιαίτερα για τα παιδιά και τους νέους, ευκαιρίες οικονομικής απασχόλησης, 
εξυπηρέτησης από διοικητικά και άλλα κέντρα.  Αυτή η μεγαλύτερη απόσταση σημαίνει μοιραία και λιγότερες 
ευκαιρίες, άρα εξυπακούεται ότι υπάρχει κάποια ευθύνη της πολιτείας, για να παρέμβει.  Εξάλλου, αυτό είναι 
και το κύριο αίτιο για τη δημιουργία ενός φαύλου κύκλου, αφού η απουσία ή η δύσκολη πρόσβαση σε 
ουσιώδεις υπηρεσίες και ευκαιρίες του σύγχρονου βίου συχνά σπρώχνει τους νέους σε νέα ρεύματα 
αστυφιλίας, ενώ η αποψίλωση του αγροτικού πληθυσμού έχει ως συνέπεια την ακόμη δυσκολότερη ή 
περισσότερο δαπανηρή κάλυψη αυτών των ίδιων σχετικά μακρινών ή απομονωμένων οικισμών.   

 ∆ε θα σας κουράσω απαριθμώντας ιδιαίτερα και κάποτε οξύτατα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
κάτοικοι των μικρών κοινοτήτων απομακρυσμένων περιοχών, οι οποίοι μάλιστα έχουν συνήθως ιδιαίτερες 
ανάγκες, αφού είναι μάλλον ηλικιωμένοι.  Είμαι βέβαιος ότι σ’ αυτή την αίθουσα γνωρίζουμε καλά το ζήτημα 
από πολλές και καθημερινές εμπειρίες σε επαφή με την εκλογική περιφέρεια ενός εκάστου.  Με την εξαίρεση 
ίσως της ελεύθερης Αμμοχώστου, όλη η υπόλοιπη Κύπρος παρουσιάζει τέτοια ζητήματα με ιδιαίτερη ένταση σε 
περιοχές με υψόμετρο στον κεντρικό ορεινό μας όγκο.   
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 Υπάρχουν εξάλλου περιοχές που δε φιλοξενούν μόνο μικρούς, αλλά και μεσαίους οικισμούς και όπου το 
πρόβλημα να συγκρατήσουν τον πληθυσμό τους δεν είναι μικρότερο.  Ένα παράδειγμα είναι η περιοχή της 
Σολέας, όπου υπάρχουν και μεσαίου μεγέθους κοινότητες που εδώ και δεκαετίες περιμένουν να ανηφορήσει ο 
νέος δρόμος προς το Τρόοδος. Υπάρχει πράγματι μεγάλη ανάγκη να ολοκληρωθεί η οδική αρτηρία προς το 
Τρόοδος με σύγχρονες προδιαγραφές.  Είναι προϋπόθεση, για να έχει βάσιμα κίνητρα όχι μόνο να διατηρηθεί, 
αλλά σε κάποιες περιπτώσεις και -γιατί όχι;- να αυξηθεί ο πληθυσμός μιας τόσο ξεχωριστής και όμορφης 
περιοχής της Κύπρου.  Σε μια ανάλογη εξέλιξη θα ήταν πραγματικά επαναστατική ιδέα, εφόσον υλοποιηθεί, 
κάποια πρόταση για σύνδεση της περιοχής του Τροόδους με τελεφερίκ, όπως ακούσαμε.   

 Τα ερωτήματα είναι κάποτε αμείλικτα.  Πώς καταφέρνει η πολιτεία να εξασφαλίσει με λειτουργικό και 
βολικό τρόπο παροχή ιατροφαρμακευτικών υπηρεσιών σε τέτοιους ευαίσθητους πληθυσμούς, μεγάλος 
αριθμός των οποίων είναι άτομα της τρίτης ηλικίας;  Πώς ανταποκρίνεται το κράτος στη διασφάλιση πρακτικά 
ίσων ευκαιριών εκπαίδευσης στα λιγοστά παιδιά και νέους που ακόμα μένουν εκεί κοντά στη γη και στις ρίζες 
τους;  Τι γίνεται σήμερα σε καιρούς κρίσης και περισυλλογής με ιδιαίτερες πρόνοιες όπως είναι τα επιδόματα 
θέρμανσης, που είναι ζωτικής σημασίας για τους κατοίκους των ορεινών περιοχών;  Πώς μπορούν γενικά αυτοί 
οι άνθρωποι να συμμετέχουν σχετικά ισότιμα στα αγαθά και τις ευκαιρίες του σύγχρονο βίου;  Έχω βέβαια 
συναίσθηση της βάσιμης αντίρρησης που υποβόσκει στη σημερινή μας συζήτηση.  Εδώ ο κόσμος χάνεται από 
την αυστηρή περισυλλογή και τις περικοπές που δυστυχώς σαρώνουν ολόκληρο τον πληθυσμό της χώρας 
μας!  Πώς περιμένουμε λοιπόν να μιλήσουμε για επενδύσεις, ειδικές υπηρεσίες και διευκολύνσεις του 
πληθυσμού που με κόπο κρατιέται στην ύπαιθρο;   

 Το να κάνουμε γενικές διαπιστώσεις και πλήθος εισηγήσεων μπορεί να φανεί ανεδαφικό.  Είναι όμως 
κάτι άλλο, που δεν είναι καθόλου ανεδαφικό και είναι μάλιστα επιβαλλόμενο:  Να μιλήσουμε για την ενεργητική 
ένταξη των απομακρυσμένων αυτών περιοχών και κοινοτήτων σε αυτό που θα πρέπει τα επόμενα χρόνια να 
είναι ένα νέο αναπτυξιακό πρότυπο για την Κύπρο.  Εξάλλου, δεν πρέπει να υποβαθμίσουμε καθόλου 
εμπειρίες που προκύπτουν διεθνώς σε άλλες χώρες που δοκιμάζονται βαθιά εξίσου από την οικονομική κρίση.  
Εξαιτίας της κρίσης και της σαρωτικής αναδιάταξης του οικονομικού ιστού, παρατηρείται κάποτε σε κάποιες 
περιπτώσεις ρεύμα αντίστροφο από την αστυφιλία.  ∆εν είναι τυχαίο που δεν υπάρχει η λέξη, για να το πούμε 
αυτό.  Σε κάποιες χώρες και κάποιες περιοχές νέοι κυρίως άνθρωποι εγκαταλείπουν τα αστικά κέντρα και 
ψάχνουν να εγκατασταθούν στην ύπαιθρο, αναζητώντας εκεί νέες οικονομικές δραστηριότητες ή κάποτε ακόμα 
και την επιστροφή σε γεωργικές ή κτηνοτροφικές ασχολίες.   

 Το κλειδί για μια πολιτική που θα εντάξει αυτές τις περιοχές και κοινότητες σε ένα νέο σχεδιασμό 
ανάπτυξης είναι η ευρηματικότητα.  Χρειάζονται νέες ιδέες και διαφορετική αντιμετώπιση κάποιων 
στερεοτύπων.  Προσωπικά χρόνια με απασχολεί το ερώτημα.  Βλέποντας ότι η χώρα μας, παρά την ανάπτυξη 
και μια κάποια αναμφισβήτητη ευημερία, τουλάχιστον πριν από την κρίση, εξακολουθούσε να είναι κάπως 
μονοθεματική οικονομία, μπορούσε να διερωτηθεί κανείς:  ∆ε θα μπορούσαμε στην Κύπρο να έχουμε, για 
παράδειγμα, μια αξιόλογη αγροδιατροφική βιομηχανία;  Λαμβάνοντας υπόψη την τροπή των πραγμάτων με τις 
διεθνείς τάσεις σε υγιεινή και επιλεκτική διατροφή, δε θα μπορούσε η Κύπρος να αναδείξει ξεχωριστά προϊόντα 
ποιότητας που να είναι διεθνώς εμπορεύσιμα;  Θα μπορούσε!  Εκτός του ότι υπάρχουν και κάποια τοπικά, 
έστω περιορισμένα, παραδείγματα, θα σας καλούσα να σκεφτείτε τι έχει πετύχει για παράδειγμα ένα μικρό νησί 
όπως είναι η Χίος με την τεράστια γκάμα προϊόντων από μαστίχα.  Αλλά ακόμα και στη συμβατική, αν μπορώ 
να την αποκαλέσω έτσι, γεωργική πολιτική υπάρχουν στο πρόγραμμα της νέας κυβέρνησης του Προέδρου 
Αναστασιάδη πολύ ενδιαφέρουσες και, πιστεύω, αποτελεσματικές ιδέες, μέτρα και προτάσεις πολιτικής.  
Περιμένουμε ότι, όσο θα εφαρμόζονται σταδιακά, θα αλλάξουν πράγματα και θα κάνουν την κυπριακή ύπαιθρο 
έναν καλύτερο τόπο, για να ζουν οι άνθρωποι και να εξασφαλίζουν ένα υψηλότερο βιοτικό επίπεδο.  Αυτή είναι 
προϋπόθεση, για να συγκρατηθεί ο πληθυσμός, αλλά και για να δημιουργηθούν καλύτερες συνθήκες και 
ευκαιρίες για όλους τους κατοίκους της υπαίθρου.  Εφόσον εφαρμοστεί η συγκεκριμένη στρατηγική αγροτικής 
ανάπτυξης που έχει εξαγγελθεί, θα ενισχυθεί πολύ και ο οικονομικός και ο κοινωνικός ιστός της υπαίθρου. 

 Σημειώνω από το εθνικό στρατηγικό σχέδιο για τον αγροτικό τομέα με ορίζοντα το 2020 τα εξής:   

 Παραχώρηση φορολογικών και άλλων κινήτρων για την εξασφάλιση γης από κατά κύριο επάγγελμα 
αγρότες με στόχο κυρίως την εξυπηρέτηση νέων αγροτών. 

 Παραχώρηση κινήτρων υποκατάστασης και συνένωσης παραγωγικών μονάδων, καθώς και άλλων 
στοχευμένων προγραμμάτων για τους αγρότες. 

 Προώθηση υποδομών με στόχευση την ανάπτυξη και τη βελτίωση της ποιότητας ζωής με 
χρηματοδότηση όμως από ευρωπαϊκά προγράμματα. 

 ∆ημιουργία επιχειρηματικών ευκαιριών και προσέλκυση επενδύσεων για τουριστική αξιοποίηση της 
ενδοχώρας. 

 Προώθηση της οργάνωσης των ίδιων των παραγωγών με σύσταση και αγροτικού επιμελητηρίου που θα 
λειτουργεί ως φορέας εκπαίδευσης, κατάρτισης και συλλογικής διαπραγμάτευσης.  Έτσι θα μπορούσε 
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να ενισχυθεί και να βελτιωθεί η παραγωγή, αλλά και να προωθηθεί η εμπορία, μέσα από μια λογική 
αυτοοργάνωσης.   

 ∆ημιουργία ηλεκτρονικού εμπορικού μητρώου και ηλεκτρονικού δημοπρατηρίου για εξυγίανση του 
συστήματος εμπορίας αγροτικών προϊόντων, από το οποίο ξέρουμε ότι τόσα υποφέρουμε, και 
προστασία τόσο του παραγωγού όσο και του καταναλωτή. 

 Ολοκληρωμένο σύστημα αγροτικής ασφάλισης με στόχο τη διαφύλαξη ενός ελάχιστου εισοδήματος του 
αγρότη και με συνεπικουρία των κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή Ένωση που θα μπορούσε να 
αξιοποιηθούν.  

 Ώθηση της αγροτικής ανάπτυξης με εφαρμογή αγροτικών αναπτυξιακών και ασφαλιστικών σχεδίων και 
ενισχύσεων. 

 ∆ιακανονισμό των οφειλών προς το κράτος με συμψηφισμό των οφειλών του κράτους προς τους 
αγρότες. 

 Ένταξη των εφοδίων της πρωτογενούς παραγωγής στο χαμηλότερο δυνατό συντελεστή ΦΠΑ.  Τέτοια 
εφόδια είναι οι ζωοτροφές, τα λιπάσματα, τα φυτοφάρμακα, τα αγροτικά μηχανήματα και ούτω καθεξής.   

 Βελτίωση ακόμα του συντελεστή επιστροφής ΦΠΑ. 

 Μείωση της τιμής του ηλεκτρικού ρεύματος και απλοποίηση των διαδικασιών και διαφάνεια με την 
υιοθέτηση ενός θεσμού αγροτικής εφέσεως κατά το ιρλανδικό σύστημα.   

 Ένα άλλο κεφάλαιο που θα μπορούσε να ενισχύσει αυτές τις περιοχές και να αναχαιτίσει και να 
αναστρέψει το ρεύμα της αστυφιλίας είναι σίγουρα η περίφημη πράσινη ανάπτυξη, όπως είναι βεβαίως και ο 
αγροτουρισμός, στον οποίο, παρά τις σημαντικές προσπάθειες που έγιναν, νομίζω ότι υπάρχουν ακόμα 
μεγάλα περιθώρια. 

 Ενισχυτικό θα είναι να ανακαλύψουμε και να εφαρμόσουμε αποτελεσματικά και κάποιες πολιτικές 
πολιτιστικού τουρισμού οι οποίες, εκτός του γενικότερου τεράστιου οφέλους που μπορούν να έχουν για την 
Κύπρο, μπορεί να έχουν και ιδιαίτερη στόχευση στην ύπαιθρο.  Εξάλλου, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας μίλησε 
συχνά για θεματικά πάρκα.  Τέτοια θεματικά πάρκα, ως πυρήνες εμπλουτισμού του τουριστικού προϊόντος, δεν 
είναι αποκλειστικότητα των παράλιων περιοχών.  Τουναντίον, μπορεί να υπάρξουν γόνιμες ιδέες και για την 
αξιοποίηση της φύσης και των πολιτιστικών μνημείων και στις πιο απομακρυσμένες περιοχές και τους ορεινούς 
όγκους.  Κεντρικός άξονας της πολιτικής της νέας κυβέρνησης, όπως έχει εξαγγελθεί και αναμένουμε να 
υλοποιηθεί, είναι, εκτός από την αναζωογόνηση και την έξυπνη και εξαγωγική εξειδίκευση της γεωργικής 
παραγωγής, η σύνδεση αγροτικής οικονομίας με τον τουρισμό και την πράσινη ανάπτυξη.  Έτσι μόνο θα 
ξεπεράσουμε το αναποτελεσματικό ευχολόγιο και τις κάποτε κούφιες παραινέσεις που είναι η επωδός των 
συζητήσεων για το πρόβλημα της αστυφιλίας.  Έτσι μόνο ίσως μπορέσουμε να δημιουργήσουμε πραγματικές 
προϋποθέσεις, όχι μόνο για να συγκρατηθεί οικειοθελώς και ευδοκίμως ο πληθυσμός στην ύπαιθρο, αλλά, 
ίσως, και για να ενισχυθεί από νέους ανθρώπους που θα επιθυμούν να εγκαταλείψουν ένα αστικό περιβάλλον 
που σταδιακά παρουσιάζει τα δικά του προβλήματα και κάποτε και απωθητικά στοιχεία, διότι η πραγματική 
αποκατάσταση ενός ενιαίου ζωτικού χώρου στην Κύπρο με ζωή και δημιουργία και μακριά από τα αστικά 
κέντρα δεν εξασφαλίζεται μόνο με ειδικές επιχορηγήσεις και άλλες δαπάνες, που κάποτε είναι βέβαια 
απαραίτητες, αλλά κυρίως από την πραγματική και αυτοδύναμη αναζωογόνηση του κόσμου της υπαίθρου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ συνάδελφε, για τις διαπιστώσεις και τις προτάσεις σου, που ήταν πάρα πολύ 
εποικοδομητικές. 

 Να καλέσω το συνάδελφο Αντρέα Καυκαλιά για τη δική του εισήγηση. 

Α. ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να μου επιτρέψετε να ξεκινήσω την ομιλία μου καταθέτοντας εξαρχής ένα βασικό για μας αξίωμα, ότι το 
πρόβλημα της αστυφιλίας δεν μπορεί να ειδωθεί ξέχωρα από τις παρούσες δύσκολες οικονομικές και 
κοινωνικές συνθήκες που αντιμετωπίζει ο τόπος μας. 

 Η παγκόσμια οικονομική κρίση και η συνακόλουθη αύξηση της ανεργίας, καθώς και ο περιορισμός των 
οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους δημιούργησαν νέα δεδομένα μέσα στα οποία πρέπει να κινηθούμε και 
να λάβουμε μέτρα στήριξης της υπαίθρου, ώστε να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα της αστυφιλίας.  Βέβαια, οι 
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λόγοι που οδήγησαν και στο παρελθόν στη μαζική φυγή των κατοίκων της υπαίθρου, κυρίως των νέων, και στη 
μετακίνησή τους στα μεγάλα αστικά κέντρα είναι σίγουρα διαχρονικοί.  Ειδικότερα, κύριοι λόγοι του 
προβλήματος της αστυφιλίας είναι οι περιορισμένες επιλογές για επαγγελματική αποκατάσταση, καθώς και η 
απόσταση του τόπου διαμονής από το χώρο εργασίας στις πόλεις.  Επιπρόσθετα, σειρά μελετών καταδεικνύει 
ως ενισχυτικούς παράγοντες την έλλειψη χώρων δημιουργικής απασχόλησης, την απουσία υψηλής ποιότητας 
παροχής υπηρεσιών υγείας και ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, καθώς και την έλλειψη στις εκπαιδευτικές 
υποδομές που αφορούν σε σχολεία, φροντιστήρια, βιβλιοθήκες και άλλα. 

 Όπως γίνεται αντιληπτό από τα πιο πάνω, η αστυφιλία αποτελεί ένα σύνθετο και πολυδιάστατο 
πρόβλημα, το οποίο έχει τις ρίζες του σε διαχρονικά προβλήματα που αφορούν στην υγεία, την παιδεία και την 
επαγγελματική αποκατάσταση, που επιτάθηκαν όμως από την ένταση και τις κοινωνικοοικονομικές επιπτώσεις 
της οικονομικής κρίσης. 

 Είναι επίσης σημαντικό να σημειωθεί ότι η προηγούμενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια, 
όπως και άλλες κυβερνήσεις στο παρελθόν, έχει επιδείξει την αναγκαία πολιτική βούληση για πρόοδο και 
ανάπτυξη της υπαίθρου την προηγούμενη πενταετία. Έχουν παρθεί πολιτικές αποφάσεις, αλλά και μέτρα που 
στήριξαν ουσιαστικά την ύπαιθρο.  Ενδεικτικά σημειώνουμε τη στεγαστική πολιτική για παραχώρηση 
οικοπέδων σε οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα, τη βελτίωση του οδικού δικτύου, διάφορα αναπτυξιακά έργα, 
σχέδια και προγράμματα, κατασκευή αποχετευτικών έργων, έργα υποδομής κ.ά.  Εφαρμόστηκαν πολιτικές 
στήριξης των γεωργών και των κτηνοτρόφων.  Παρ’ όλες όμως τις προσπάθειες που καταβλήθηκαν, πρέπει να 
παραδεχτούμε και να σημειώσουμε ότι δεν έχει επιτευχθεί η αναστροφή της αστυφιλίας.  Ποια επομένως θα 
πρέπει να είναι η απάντηση της πολιτείας στα σημερινά προβλήματα που αντιμετωπίζει η ύπαιθρος; 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βασική αρχή είναι πως η σωστή διάγνωση αποτελεί τον καλύτερο τρόπο για την εξεύρεση των 
κατάλληλων λύσεων.  Ο φαύλος κύκλος της παρακμής της υπαίθρου αποτελείται από αλληλένδετα 
προβλήματα.  Η φυγή των νέων από την ύπαιθρο προκαλεί επιπτώσεις στην ηλικιακή σύνθεση του 
πληθυσμού.  Ως αποτέλεσμα, ο πληθυσμός μειώνεται σημαντικά όχι μόνο λόγω της αποχώρησης ατόμων από 
την ύπαιθρο, αλλά και της υπογεννητικότητας που προκαλείται από τη διαταραχή της ισορροπίας στην 
πληθυσμιακή σύνθεση.  Η μείωση του πληθυσμού μεταφράζεται σε μείωση της ζήτησης των υπηρεσιών που 
προσφέρει η ύπαιθρος, οι οποίες δεν μπορούν να στηριχθούν χωρίς την απαραίτητη κρίσιμη μάζα και 
οδηγούνται στην κατάρρευση.  Η κατάρρευση των υπηρεσιών μειώνει και τις ευκαιρίες απασχόλησης, γεγονός 
που οδηγεί τους νέους σε αναγκαστική φυγή προς αναζήτηση εργασίας.  Για να αποκοπεί η φθίνουσα αυτή 
πορεία, πρέπει να διασπαστεί ο φαύλος αυτός κύκλος.  Και αυτό δεν μπορεί να γίνει με αποσπασματικές και 
μονοδιάστατες λύσεις αλλά με μια γενικότερη στρατηγική που να αφορά σε όλους τους τομείς της κοινωνικής 
ζωής και της οικονομίας. 

 Σε ό,τι αφορά τη βελτίωση υποδομών και την ποιότητα ζωής, η βελτίωση των υποδομών και της 
ποιότητας ζωής αποτελεί σημαντικό παράγοντα, στον οποίο το κράτος πρέπει να δώσει βαρύνουσα σημασία. 
Ως προς τούτο, απαιτούνται τα εξής: 

 Η βελτίωση και η συνεχής αναβάθμιση του οδικού δικτύου της υπαίθρου, ούτως ώστε να μην αποτελεί 
τροχοπέδη στην ανάπτυξή της. 

 Η κατασκευή και συντήρηση των αγροτικών και αμπελουργικών δρόμων από κρατικούς πόρους με την 
ταυτόχρονη εξεύρεση απλοποιημένων διαδικασιών εγγραφής τους ως δημόσιοι και διαμόρφωση και 
εξωραϊσμός πάρκων, πλατειών, χώρων πρασίνου και χώρων στάθμευσης. 

 Σε ό,τι αφορά την παιδεία, αναγκαία θεωρείται και η συνεχής αναβάθμιση της εκπαιδευτικής υποδομής 
με μέτρα που αφορούν: 

 στην καθιέρωση σε καθολική βάση του θεσμού του ολοήμερου σχολείου, 

 στη βελτίωση της υλικοτεχνικής υποδομής των σχολείων, 

 στη δημιουργία περιφερειακών εκπαιδευτικών κέντρων ή φροντιστηρίων, 

 στη δημιουργία μέσων που προωθούν τη διά βίου εκπαίδευση, όπως είναι βιβλιοθήκες, κέντρα 
πληροφορικής, αίθουσες σεμιναρίων κ.ά., καθώς επίσης και δημιουργία κέντρων αναψυχής, 
περιφερειακών χώρων άσκησης και αθλητικών χώρων. 

 Σε ό,τι αφορά την υγεία, η απουσία υψηλής ποιότητας παροχής υπηρεσιών υγείας και 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης πρέπει να αντιμετωπιστεί με τη δημιουργία, όπου δεν υφίστανται, 
περιφερειακών ιατρικών κέντρων και φαρμακείων, αλλά και την παρουσία σε εβδομαδιαία βάση νοσηλευτών σε 
όλες τις κοινότητες. 
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 Σε ό,τι αφορά την αγροτική πολιτική και ανάπτυξη της υπαίθρου, την πολύπλευρη ανάπτυξη της 
υπαίθρου, προτείνεται η ενθάρρυνση των κατοίκων της υπαίθρου, ιδιαίτερα των νέων, να αναπτύξουν 
δραστηριότητες που θα συμπληρώνουν το οικογενειακό γεωργικό τους εισόδημα.  Παραδείγματα τέτοιων 
δραστηριοτήτων είναι οι βιοτεχνίες παραγωγής παραδοσιακών προϊόντων, οινοποιείων, ειδών χειροτεχνίας 
κ.λπ.  Θα πρέπει να ληφθούν μέτρα ενίσχυσης των υποδομών αγροτουρισμού που να στοχεύουν στην 
ενίσχυση του γεωργικού εισοδήματος, στη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης και εργασίας του αγροτικού 
πληθυσμού, στη συγκράτηση του αγροτικού πληθυσμού στον τόπο διαμονής του, στη βελτίωση και διάθεση 
των τοπικών γεωργικών και βιοτεχνικών προϊόντων και στη διατήρηση, την προβολή και την αξιοποίηση της 
αρχιτεκτονικής και πολιτιστικής κληρονομιάς.  Παράλληλα, θα πρέπει να γίνει προώθηση των ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας σε κοινοτικό επίπεδο για ικανοποίηση των αναγκών των κατοίκων μέσω της δημιουργίας 
κοινοτικών ενεργειακών πάρκων. 

 Σε ό,τι αφορά τώρα τη δημιουργία βιώσιμων γεωργικών/κτηνοτροφικών μονάδων και επιχειρήσεων, θα 
πρέπει να παραχωρηθούν οικονομικά κίνητρα για εκσυγχρονισμό των γεωργικών μονάδων στα πλαίσια της 
πολιτικής αγροτικής ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενισχύοντας και το μικρομεσαίο αγροτικό νοικοκυριό 
με αξιοποίηση για το σκοπό αυτό των ανάλογων διαθέσιμων ευρωπαϊκών ταμείων.  Να δοθεί παράλληλα 
έμφαση στην εισαγωγή της καινοτομίας στη γεωργία και να δημιουργηθεί μηχανισμός μεταφοράς καινοτόμων 
πρακτικών στον ευρύτερο γεωργικό τομέα.  Αξιοποίηση των εργαλείων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που 
προσφέρονται για την καινοτομία. 

 Σε ό,τι αφορά την εμπορία γεωργικών προϊόντων, σημειώνουμε ότι το υφιστάμενο σύστημα εμπορίας 
γεωργικών προϊόντων λειτουργεί προς όφελος των μεσαζόντων.  Οι γεωργοί τυγχάνουν τέτοιας εκμετάλλευσης 
από τους εμπόρους που οδηγεί αρκετούς στην απόφαση να εγκαταλείψουν το γεωργικό επάγγελμα.  Γι’ αυτό 
πρέπει να ληφθούν αποφασιστικά μέτρα απεξάρτησης των γεωργών από τους μεσάζοντες και απλοποίηση 
των δομών εμπορίας.  Επίσης, να παρασχεθεί στήριξη και ενίσχυση των ομάδων παραγωγών και να 
αναπτυχθούν αλυσίδες εφοδιασμού των αγορών από τους ίδιους τους παραγωγούς.  Στόχος η βελτίωση της 
θέσης των αγροτών στην αλυσίδα εφοδιασμού τροφίμων. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ε θα μπορούσα να κλείσω τη σημερινή μου τοποθέτηση χωρίς να αναφερθώ στην ανάγκη για 
μεταρρύθμιση του θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης, ο οποίος αποτελεί βασικό πυλώνα ανακίνησης, 
προώθησης και επίλυσης κοινοτικών προβλημάτων. 

 ∆ιαχρονικά το ΑΚΕΛ βρισκόταν στην πρώτη γραμμή του αγώνα για τον εκδημοκρατισμό και τον 
εκσυγχρονισμό της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Στη δική μας αντίληψη, η ανάπτυξη αυτού του θεσμού αποτελεί 
συστατικό στοιχείο της λειτουργίας της πολιτείας, γιατί ως θεσμός, φύσει προοδευτικός, ενισχύει τις 
προϋποθέσεις αποκέντρωσης της εξουσίας προς όφελος των κατοίκων και διευρύνει τη λαϊκή συμμετοχή.  Η 
τοπική αυτοδιοίκηση αποτελεί παράλληλα επιλογή αγώνα και διεκδίκησης για επίλυση προβλημάτων, ενίσχυση 
των τοπικών κοινωνιών και της ποιότητας ζωής των πολιτών. 

 Έχοντας, πιστεύω, καταδείξει τη σημαντικότητα του θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης, δε θα 
μπορούσαμε να μην επικρίνουμε τα κόμματα της σημερινής κυβέρνησης τα οποία συστηματικά και 
μεθοδευμένα παρεμπόδισαν τα τελευταία τουλάχιστον δύο χρόνια την προώθηση της συζήτησης στη Βουλή 
των νομοσχεδίων για εκσυγχρονισμό της τοπικής αυτοδιοίκησης, ομόφωνα πρέπει να σημειώσουμε προϊόντα 
ενός μακρόχρονου κι εντατικού διαλόγου ανάμεσα σε όλους τους αρμόδιους φορείς. 

 Ως εκ τούτου, το ΑΚΕΛ, αλλά και η ίδια η κοινωνία αναμένουν από τα υπόλοιπα κόμματα να 
προχωρήσουν άμεσα στην ολοκλήρωση της συζήτησης και έγκρισης των υπό αναφορά νομοσχεδίων 
εκσυγχρονίζοντας και αναβαθμίζοντας με αυτό τον τρόπο ουσιαστικά την τοπική αυτοδιοίκηση. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κλείνοντας την τοποθέτησή μου, θα ήθελα να αναφέρω τα εξής: 

 Η ύπαιθρος και ως θεματοφύλακας της ταυτότητας, του πολιτισμού και της κουλτούρας μας αποτελεί το 
σημαντικότερο ίσως κύτταρο της κοινωνίας μας.  Παρά τη διαπίστωση αυτή, έχει, κατά την άποψή μου, γίνει 
κατανοητό από όλους ότι η ύπαιθρος δεν παίρνει ό,τι δικαιούται από την πολιτεία. 

 Η ανάλυση των αιτιών, των προβλημάτων και η υποβολή προτάσεων είναι από όλους καλοδεχούμενη, 
φτάνει όμως να μην περιορίζεται σε θεωρητικές διακηρύξεις εσωτερικής κατανάλωσης.  Αυτό που χρειάζεται 
είναι η αναγκαία πολιτική βούληση και η αποφασιστικότητά μας προς επίλυση των προβλημάτων και 
πραγματική στήριξη της υπαίθρου.  Η οικονομική κρίση δεν μπορεί να αποτελεί άλλοθι για την όποια αδράνεια. 
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Η ευημερία των ανθρώπων, η στήριξη και η ανάπτυξη της υπαίθρου δεν μπορεί να προσεγγίζεται με λογιστικές 
και αριθμητικές πράξεις. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, συνάδελφε.  Ήταν ένας απολογισμός τόσο για έργα που έχουν γίνει όσο και για τα 
προβλήματα που εξακολουθούν να υπάρχουν και με εισηγήσεις για διάφορα θέματα τα οποία εκκρεμούν.  

 Να καλέσω το συνάδελφο Γιώργο Βαρνάβα για τη δική του εισήγηση, που είναι και ο τελευταίος μας 
εισηγητής για σήμερα το απόγευμα.   

 Κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Επειδή, κυρία Πρόεδρε, οι συνάδελφοι αγωνιούν πόση ώρα θα μιλήσω, έχω είκοσι πέντε λεπτά, 
ευελπιστώ να είμαι μέσα στα πλαίσια.  

 Κύριε Πρόεδρε...  Κυρία Πρόεδρε, συγγνώμη...   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, συνηθίσαμε! 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο έχει τις ρίζες του στον καιρό της αγγλοκρατίας.  Η ευνοϊκή 
διαχρονικά ανάπτυξη των πόλεων και γενικότερα των αστικών περιοχών εις βάρος των αγροτικών περιοχών 
δημιούργησε μεγαλύτερη απόσταση μεταξύ των κοινωνικών τάξεων στο νησί, με αποτέλεσμα αυτοί που 
βρισκόντουσαν στις αστικές περιοχές να απολαμβάνουν τον εκσυγχρονισμό της κοινωνίας, ενώ οι άνθρωποι 
της υπαίθρου να βρίσκονται σε μειονεκτικότερη θέση.  Περισσότερο ορατή ήταν αυτή η διαφορά στα 
παλαιότερα χρόνια, όταν δεν υπήρχε ανεπτυγμένο οδικό δίκτυο, όπως επίσης και ικανοποιητικά μέσα 
διακίνησης.  

 Επίσης, η αποξένωση την τότε εποχή της υπαίθρου από τις αστικές περιοχές είχε δημιουργήσει και 
μεγάλη οικονομική διάσταση μεταξύ των κοινωνιών της νήσου, όπου οι κάτοικοι της υπαίθρου ήταν πολύ πιο 
φτωχοί από ό,τι των αστικών περιοχών.  Την τότε εποχή ο βασικότερος λόγος, και μπορώ να πω και ο 
μοναδικός λόγος, για τον οποίο ένας άνθρωπος της υπαίθρου εγκατέλειπε το χωριό του και αναζητούσε μια 
καλύτερη ζωή στις αστικές περιοχές ήταν η φτώχια και η αναζήτηση μιας καλύτερης εργασίας.   

 Παρ’ όλον ότι σήμερα τα δεδομένα έχουν αλλάξει, δηλαδή υπάρχει ένα ικανοποιητικό οδικό δίκτυο, 
όπως επίσης και αρκετά ιδιωτικά και δημόσια μέσα μεταφοράς, το πρόβλημα της αστυφιλίας, αντί να μειώνεται, 
συνεχίζει να αυξάνεται.  Σίγουρα, μερικοί λόγοι οι οποίοι ωθούν τους νέους ανθρώπους να εγκαταλείπουν την 
ύπαιθρο, για να εγκατασταθούν στις αστικές περιοχές, είναι, για παράδειγμα, η μη συμφέρουσα ενασχόληση με 
τη γεωργοκτηνοτροφία, είναι η αποψίλωση του τομέα της καλλιέργειας και της παραγωγής, η έλλειψη κινήτρων 
για δραστηριοποίηση στις κοινότητες της υπαίθρου,  η μειονεκτική θέση στην οποία βρίσκονται οι κοινότητες σε 
σχέση με τον εκσυγχρονισμό της ζωής, όπως επίσης η μη ύπαρξη πρόσβασης στο διαδίκτυο, η έλλειψη 
ύπαρξης ενισχυτικών μαθημάτων για τα παιδιά, η υποχρέωση των γονιών να μεταφέρουν σε μακρινές 
αποστάσεις τα παιδιά τους, για να φοιτήσουν σε ένα γυμνάσιο ή λύκειο, και γενικότερα η εγκατάλειψη και η 
υποβάθμιση της υπαίθρου από την εκάστοτε κυβέρνηση, η οποία απέδιδε περισσότερη προσοχή και 
ενδιαφέρον στην ανάπτυξη των αστικών περιοχών.  

 Για να μπορέσει να αντιμετωπιστεί αυτή η λαίλαπα της αστυφιλίας, της εγκατάλειψης, της ερήμωσης και 
της αποψίλωσης της υπαίθρου, θα πρέπει να εκπονηθεί ένας μακροπρόθεσμος, δομημένος, σχεδιασμός ο 
οποίος θα έχει ως στόχο του το να δημιουργήσει τις σωστές συνθήκες διαβίωσης, να δίδει κίνητρα στους νέους 
ανθρώπους, να δημιουργεί τις ίδιες συνθήκες πρόσβασης στη σύγχρονη τεχνολογία, όπως επίσης και την 
αξιοποίηση της υπαίθρου όχι μόνο στον τομέα της γεωργοκτηνοτροφίας, που θα πρέπει να 
επαναδραστηριοποιηθεί, αλλά και σε άλλους τομείς, όπως τον αγροτουρισμό και τις μικροεπιχειρήσεις.  
Σχεδιασμοί για την υλοποίηση έργων υποδομής που συμβάλλουν στην ανάπτυξη της υπαίθρου, άρα και στον 
περιορισμό της αστυφιλίας, πρέπει να γίνονται μέσα σε προκαθορισμένα ελεγχόμενα χρονικά πλαίσια με 
συγκεκριμένους βραχυπρόθεσμους και μακροπρόθεσμους στόχους. 

 ∆υστυχώς, στην Κύπρο υλοποιούμε σχέδια τα οποία δεν έχουν τα επιθυμητά οικονομικά και κοινωνικά 
αποτελέσματα.  Λόγω καθυστέρησης της υλοποίησής τους στοιχίζουν επίσης εκατομμύρια ευρώ στον κόσμο τα 
οποία πληρώνει ο φορολογούμενος, δίχως οποιοδήποτε κόστος στον οποιοδήποτε.  Για να εξαλειφθεί και να 
αντιμετωπιστεί η αστυφιλία, θα πρέπει να υπάρξει αειφόρος ανάπτυξη.  Η Κύπρος θα μπορούσε να 
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αντιμετωπίσει το πρόβλημα της αστυφιλίας και να δημιουργήσει τις προϋποθέσεις για ανάπτυξη των ορεινών 
περιοχών της, αν υπήρχε όραμα και θέληση από τους διάφορους κυβερνώντες και δεν εξυπηρετούνταν 
μικροπολιτικές και συμφέροντα των διαφόρων.  

 Υπάρχουν νέες οικογένειες οι οποίες εγκαταλείπουν την ύπαιθρο, γιατί νιώθουν ότι τα σχολεία της 
υπαίθρου είναι υποβαθμισμένα σε σύγκριση με τα σχολεία στις αστικές περιοχές.  Σε αρκετές ακόμη 
κοινότητες, παρ’ όλον ότι επί υπουργίας του συναδέλφου κ. Νικολαΐδη είχε γίνει η αρχή στην παραχώρηση 
ευρυζωνικής πρόσβασης στο διαδίκτυο σε ένα μεγάλο αριθμό κοινοτήτων, παρ’ όλα ταύτα, υπάρχουν ακόμη 
κοινότητες που δεν έχουν αυτή την πρόσβαση.  Και η ανάπτυξη των τεχνολογιών της πληροφορίας και των 
επικοινωνιών στις κοινότητες της υπαίθρου όχι μόνο θα βοηθήσει τα παιδιά και τους νέους, αλλά μπορώ να πω 
ότι θα βοηθήσει και στην ανάπτυξη μικροεπιχειρήσεων,  γεωργοκτηνοτροφικών  μονάδων, όπως επίσης και 
στη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας, αφού επιχειρήσεις θα μπορούν να εγκατασταθούν σε αγροτικές 
περιοχές, όταν υπάρχει ευρυζωνική υποδομή.  Εδώ να τονίσω ότι θα βοηθήσει επίσης στην εκπαίδευση, στην 
υγεία, στην ανάπτυξη του τουρισμού, στη γρήγορη και έγκυρη ενημέρωση των πολιτών, στην ψυχαγωγία και 
σε άλλους πολλούς τομείς.  

 Εάν η πολιτεία θέλει να ξαναζωντανέψει τις ορεινές κοινότητές μας -και, εάν κάποιος τις επισκεφθεί 
σήμερα, θα διακριβώσει ότι ο μέσος όρος ηλικίας των ολίγων κατοίκων που έχουν απομείνει είναι το 
εβδομηκοστό ή το εβδομηκοστό πέμπτο έτος- τότε θα πρέπει αποφασιστικά να προχωρήσει στο να δώσει 
κίνητρα στους νέους ανθρώπους που εγκατέλειψαν τα χωριά τους, όπως για παράδειγμα στην περίπτωση 
επαγγελματικής δραστηριοποίησης, κάποιου είδους φοροαπαλλαγή, κάποιες ενισχυτικές  χορηγίες, να 
δημιουργήσει υποδομές της δημόσιας υπηρεσίας οι οποίες να μπορούν να εξυπηρετούν τους 
απομακρυσμένους κατοίκους, όπως επίσης θα πρέπει να δημιουργήσει τις συνθήκες για μια σωστή 
πρωτοβάθμια ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, και επιπλέον την ανάπτυξη των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων τα 
οποία να μπορούν να ανταποκρίνονται στις σύγχρονες απαιτήσεις των νέων ανθρώπων.  

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σ’ αυτό το σημείο θέλω να τονίσω ότι εν καιρώ οικονομικής κρίσης σε δύσκολες συνθήκες διαβίωσης 
στις αστικές περιοχές αποδεδειγμένα, αφού οι πολίτες, ένα μεγάλο ποσοστό, δεν έχουν άλλη  εναλλακτική 
λύση από το να υπογράφουν άνεργοι και να ψάχνουν για εργασία στο αβέβαιο μέλλον τους, δημιουργούνται οι 
προϋποθέσεις ιδιαίτερα στους νέους ανθρώπους να επιστρέψουν στις πατρογονικές τους ρίζες.  Σε συνδυασμό 
με τα όσα έχω αναφέρει πιο πάνω και στην περίπτωση που αυτοί οι άνθρωποι έχουν στην κατοχή τους είτε 
τεμάχια γης είτε κτιριακές εγκαταστάσεις στις κοινότητες από τις οποίες κατάγονται και που έχουν εγκαταλείψει, 
να επανέλθουν, να επαναδραστηριοποιηθούν και να δημιουργήσουν τις προαναφερθείσες μικροεπιχειρήσεις, 
οι οποίες μπορούν να βοηθήσουν και στη μείωση της ανεργίας, αλλά και καλύτερες συνθήκες διαβίωσης στις 
άσχημες συνθήκες που αντιμετωπίζει ο τόπος μας.  Να φέρω ως παράδειγμα πάρα πολλές περιπτώσεις στην 
Ελλάδα, όπου νέοι άνθρωποι, νεαρές οικογένειες οι οποίες ζούσαν στις αστικές περιοχές, λόγω των μεγάλων 
προβλημάτων που αντιμετώπιζαν, αποφάσισαν να επιστρέψουν στην ύπαιθρο και εκμεταλλευόμενοι 
ευρωπαϊκές συγχρηματοδοτήσεις δημιούργησαν τις δικές τους μικροεπιχειρήσεις βγάζοντας από το αδιέξοδο 
της ανεργίας τους ίδιους και τις οικογένειές τους. 

 Είναι καιρός ως πολιτεία να επανεξετάσουμε το μεγάλο πρόβλημα της αστυφιλίας σε συνδυασμό με την 
αποψίλωση της υπαίθρου μας.  Ευελπιστώ ότι η νέα κυβέρνηση, μετά την επίλυση του μεγάλου προβλήματος 
της δανειακής σύμβασης και της εισροής χρημάτων στα ταμεία του κράτους, μέσα στα πλαίσια της σωστής 
διαχείρισης, την οποία θα πρέπει να κάνει, θα έχει στους πρωταρχικούς της στόχους την ενίσχυση της 
υπαίθρου, ώστε να υπάρξει εξισορρόπησή της με τις αστικές περιοχές.  Αυτό θα βοηθήσει καταλυτικά και στη 
δημιουργία των προϋποθέσεων για ανάκαμψη της οικονομίας μας και γενικότερα για αντιμετώπιση του 
μεγάλου προβλήματος της ανεργίας.  

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε πολύ, αγαπητέ συνάδελφε.  Καλύψατε πραγματικά την αξιοποίηση της υπαίθρου μέσω 
του αγροτουρισμού, κίνητρα για εκσυγχρονισμό, ακόμα και το διαδίκτυο. 

 Θα έλεγα ότι μπορεί αυτές οι εισηγήσεις να δοθούν στον Υπουργό Γεωργίας -των τριών συναδέλφων- 
διότι πράγματι έγινε μελέτη από όλους.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 21η Μαρτίου 2013, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  
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 1. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού Κύπρου του 2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.202-2012). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης του 2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.197-2012). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.002-2013). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το 
έτος 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.020-2013). 

 5. Ο περί Εγγραφής Ποδοθεραπευτών Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.172-2010). 

 6. Ο περί Κλινικών και Εξειδικευμένων Βιοϊατρικών Εργαστηρίων 
(Εγγραφή, Λειτουργία και Έλεγχος) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.143-2012). 

 7. Ο περί Θεραπείας και Μεταχείρισης Ουσιοεξαρτωμένων και 
Χρηστών Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.167-2012). 

 8. Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.069-2012). 

 9. Ο περί Συντεχνιών Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.156-2009).                                                          

 10. Ο περί Υιοθεσίας Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.240-2011). 

 11. Ο περί της Εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 492/2011 που 
Ρυθμίζει την Ελεύθερη Κυκλοφορία των Εργαζομένων στο 
Εσωτερικό της Ένωσης Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.267-2012). 

 12. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

 13. Ο περί της Νομικής Ισχύος και Επέκτασης της Εφαρμογής 
Κλαδικών Συλλογικών Συμβάσεων Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.032-2013). 

 14. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέσεις ∆ιευθυντή, 
Πρώτου Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας και Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.004-2013). 

 15. Οι περί των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.012-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη για 
άμεση λήψη μέτρων στήριξης της υπαίθρου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.016-2012). 
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(Συνέχιση της συζήτησης). 

 2. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών 
και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 3. «Οι τυχόν επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του μνημονίου 
όσον αφορά το status quo και την επίλυση του εθνικού μας 
προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.001-2013). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης  Λουκαΐδης Γιώργος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γεωργίου Γιώργος Μισός Αριστοτέλης 

∆αμιανού Άριστος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νικολαΐδης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Νουρής Νίκος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαγεωργίου Πάμπος  

Κατσουρίδης Νίκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κώστα Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Καταγγελία Κοινότητας Ελλήνων Πολιτών Κύπρου για υψηλότερες εγγυητικές χρεώσεις Ελλήνων από 
ιδιωτικές εταιρείες παροχής υπηρεσιών - Οι επιπτώσεις στον πληθυσμό της πτηνοπανίδας και της 
ερπετοπανίδας από τη χρήση ποντικοφάρμακου - Χρονοβόρες διαδικασίες έκδοσης άδειας παραμονής 
και κάρτας νοσηλείας για τους Έλληνες κοινοτικούς - Έκθεση της Ομάδας Κρατών GRECO για τη 



1411 

 

διαφάνεια στη χρηματοδότηση των κομμάτων και Κύπρος - Αίτημα κοινοτικού συμβουλίου Καντού για 
συμμετοχή στη λήψη αποφάσεων για παραχώρηση κατοικιών - Παραχώρηση κατοικιών στο Καντού σε 
Τουρκοκυπρίους και άρνηση πληρωμής οφειλών τους στις αρμόδιες αρχές - Ανάγκη επιδιόρθωσης 
προσφυγικών πολυκατοικιών όπου έχουν δοθεί τίτλοι ιδιοκτησίας - Εργοστάσια που διαχειρίζονται 
χημικά βλαβερά για ανθρώπους και ζώα και ενδεχόμενη μετακίνησή τους - Θωράκιση τάξεων δημοτικών 
σχολείων με φύλλα αλουμινίου και ψυχολογία των μαθητών - Καθυστέρηση στην υλοποίηση έργων στο 
Γυμνάσιο Κοκκινοχωριών - Ερωτήματα σχετικά με την αγορά κινητής τηλεφωνίας στην Κύπρο και την 
ενδεχόμενη φιλελευθεροποίησή της - Οι λήπτες και το κόστος του δημόσιου βοηθήματος κατά την 
τελευταία δεκαετία - Η φτώχια στην Κύπρο και η κρατική στήριξη - Αίτημα για δημιουργία φορέα τήρησης 
και ενημέρωσης της ηλεκτρονικής καταχώρισης των εντύπων πώλησης φυτοφαρμάκων - Οι λόγοι 
απόρριψης από την αρμόδια Υπουργική Επιτροπή ιεραρχικής προσφυγής για ανέγερση πρατηρίου 
πετρελαιοειδών στην Τόχνη - Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική 
ερώτηση) - Το μέγεθος, οι μισθοί και οι συντάξεις στη δημόσια υπηρεσία την περίοδο 1974-2012 - 
Αίτημα για εργοδότηση απολυθέντων εποχιακών υπαλλήλων υπό νέο εργασιακό καθεστώς. 
 

3. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Νομική ρύθμιση της κατ’ οίκον διδασκαλίας - Λόγοι αφαίρεσης μαθήματος από τα θέματα διδασκαλίας 
των Επιμορφωτικών Κέντρων - Αίτημα για ανάληψη από το κράτος των εξόδων για τη δημιουργία 
κοιμητηρίου στο συνοικισμό αυτοστέγασης Λέμπας - Αίτημα για τροποποίηση της νομοθεσίας σχετικά με 
την υποχρέωση κατάταξης Ελλαδιτών με κυπριακή υπηκοότητα στην Εθνική Φρουρά. 

4. Αγορεύσεις (Πρ. Προδρόμου, Α. Καυκαλιάς, Γ. Βαρνάβα) για το θέμα «Το πρόβλημα της αστυφιλίας 
στην Κύπρο και η ανάγκη για άμεση λήψη μέτρων στήριξης της υπαίθρου». 
 

(Ξημερώματα της 16ης Μαρτίου 2013 λήφθηκε απόφαση από το Eurogroup για φορολόγηση των καταθέσεων 
στις κυπριακές τράπεζες, για την οποία συνεκλήθη να συνεδριάσει εκτάκτως η Βουλή των Αντιπροσώπων για 

λήψη σχετικής απόφασης.) 

 (Στις 16 Μαρτίου 2013 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη έκτακτης συνεδρίασης του σώματος, η οποία 
έχει ως ακολούθως: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η Βουλή των 
Αντιπροσώπων θα συνέλθει σε  έκτακτη συνεδρία της αύριο Κυριακή, 17 Μαρτίου 2013,  στις 4.00 μ.μ., για να 
εξετάσει έκτακτο και επείγον νομοσχέδιο.  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: …………….. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ………………) 

 (Στις 17 Μαρτίου 2013 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη έκτακτης συνεδρίασης του σώματος, η οποία 
έχει ως ακολούθως: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η συνεδρίαση της 
Βουλής που είχε οριστεί για σήμερα Κυριακή, 17 Μαρτίου 2013,  στις 4.00 μ.μ., ΑΝΑΒΑΛΛΕΤΑΙ για αύριο 
∆ευτέρα, 18  Μαρτίου 2013, στις 4.00 μ.μ. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: …………….. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ………………) 

 (Στις 18 Μαρτίου 2013 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη έκτακτης συνεδρίασης του σώματος, η οποία 
έχει ως ακολούθως: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η συνεδρίαση της 
Βουλής που είχε οριστεί για  σήμερα ∆ευτέρα, 18  Μαρτίου 2013, στις 4.00 μ.μ. ΑΝΑΒΑΛΛΕΤΑΙ για αύριο 
Τρίτη, 19 Μαρτίου 2013, στις 6.00 μ.μ. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: …………….. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ………………) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Έκτακτη συνεδρίαση 19ης Μαρτίου 2013  

Ώρα έναρξης:  6.09 μ.μ. 

Αρ. 23  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν 
υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα θέμα το οποίο θα κατατεθεί σήμερα και για το οποίο υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί 
ως επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.   

 Το εν λόγω θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Τέλους επί των Καταθέσεων σε Πιστωτικά Ιδρύματα Νόμος του 
2013».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, το θέμα αυτό κηρύσσεται ως επείγον και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με την παράκληση να συνέλθει, για να το μελετήσει 
και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση.   

 Επίσης υπάρχει, αντιλαμβάνομαι, εισήγηση εκ μέρους του βουλευτή κ. Ζαχαρία Κουλία, για να κηρυχθεί ως 
επείγουσα η πρόταση νόμου που έχει καταθέσει ο ίδιος και τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας των Καταθέσεων σε 
Πιστωτικά Ιδρύματα Νόμος του 2013».  Ερωτώ αν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, για να κηρυχθεί αυτή η πρόταση 
ως επείγουσα.  Υπάρχει ένσταση; 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι μπορεί να πάρει την κανονική οδό, για λόγους που έχουν...  Υπάρχει 
συναντίληψη τζιαι από τη σύσκεψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σαμψών. 

 Μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Θα συμφωνήσω με τον κ. Κατσουρίδη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 O κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως πολιτική δύναμη, βλέποντας την πρόταση του συναδέλφου, θεωρούμε ότι θα πρέπει 
στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής της αρμόδιας να κατατεθεί ενώπιόν της και παράλληλα να κληθούν οι 
αρμόδιοι, όπως ο Γενικός Εισαγγελέας και οι άλλοι, για να καταθέσουν τις απόψεις τους.  ∆εν ενιστάμεθα στο να 
συζητηθεί η πρόταση του συναδέλφου αλλά σίγουρα στην αμέσως επόμενη συνεδρία της αρμόδιας επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φύτος Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κι εμείς με τη σειρά μας, κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε η πρόταση νόμου να πάρει την κανονική οδό στην 
αρμόδια επιτροπή και σίγουρα δεν είναι η ώρα να εξετάσουμε το περιεχόμενο, αλλά πρέπει να πάρει αυτή την 
πορεία και θα εξεταστεί με τη συμμετοχή όλων των αρμοδίων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κουλίας, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση έχει μπει γι’ αυτό το γεγονός το οποίο έχουμε ζήσει 
όλοι όλες αυτές τις μέρες.  Και είναι πρόταση η οποία...  Ε, εντάξει, αφού αυτή είναι η θέση του σώματος, να 
παραπεμφθεί, αλλά η παράκληση είναι να συζητηθεί το συντομότερο δυνατόν, για να καταλάβουν οι πάντες ότι δεν 
μπορούν με τόσο εύκολο τρόπο να ζητούν απ’ αυτό το σώμα να περνά νομοθεσίες οι οποίες είναι άκρως αντίθετες 
με την έννομη τάξη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Ας μην μπούμε στο περιεχόμενο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έν’ για συμβολισμούς που το λέω, Πρόεδρε, για να έχουν γνώση οι φύλακες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Συνεπώς, αντιλαμβάνομαι ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών θα πρέπει να αποσυρθεί και ως εκ 
τούτου θα διακόψω για πέντε λεπτά, διότι αντιλαμβάνομαι ότι υπήρξε μία προεργασία.  Συνεπώς, διακόπτω τη 
συνεδρίαση για πέντε μόνο λεπτά. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Ώρα διακοπής:  6.13 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  6.20 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι έχετε ενώπιόν σας την έκθεση της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής.  Συμφωνείτε 
να θεωρηθεί αναγνωσθείσα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Συμφωνούμε. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Τέλους επί των Καταθέσεων σε Πιστωτικά Ιδρύματα Νόμος του 2013» 
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Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ευθύμιος ∆ίπλαρος 

 Άγγελος Βότσης Πρόδρομος Προδρόμου 

 Μάριος Μαυρίδης  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Νίκος Νουρής 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Γιώργος Λουκαḯδης   

 Νίκος Νικολαΐδης  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Νίκος Κουτσού Άριστος ∆αμιανού 

 Γιώργος Περδίκης Αθηνά Κυριακίδου 

Μη μέλη της επιτροπής:  Γεώργιος Προκοπίου 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Γιώργος Βαρνάβα 

 Γεώργιος Γεωργίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Νίκος Τορναρίτης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.  

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομοθεσίας για επιβολή τέλους επί των καταθέσεων 
που κατέχουν φυσικά και νομικά πρόσωπα σε πιστωτικά ιδρύματα στη ∆ημοκρατία.  

 Ειδικότερα, το τέλος υπολογίζεται επί των υπολοίπων των καταθέσεων στα βιβλία των πιστωτικών 
ιδρυμάτων στη ∆ημοκρατία κατά το κλείσιμο των εργασιών τους τη 15η Μαρτίου 2013 ως ακολούθως: 

1.  Για κάθε ευρώ μέχρι και είκοσι χιλιάδες (€20.000) με συντελεστή 0,00%, 

2. για κάθε ευρώ πάνω από είκοσι χιλιάδες (€20.000) μέχρι και εκατό χιλιάδες (€100.000) με συντελεστή 
6,75%, 

3. για κάθε ευρώ πάνω από εκατό χιλιάδες (€100.000) με συντελεστή 9,90%. 

 Το τέλος θα μεταφέρεται σε ειδικό λογαριασμό στο κάθε πιστωτικό ίδρυμα επ’ ονόματι της ∆ημοκρατίας και 
θα διατίθεται μετά από διάταγμα του Υπουργού Οικονομικών για σκοπούς διάσωσης και ανακεφαλαιοποίησης του 
χρηματοπιστωτικού τομέα. 

 Έναντι του τέλους θα διατίθενται στους καταθέτες μετοχές πιστωτικών ιδρυμάτων στη ∆ημοκρατία, οι όροι 
της διάθεσης των οποίων θα καθορίζονται με διάταγμα του Υπουργού Οικονομικών. 

 Στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο αναφέρονται τα ακόλουθα: 

 «[…] 

1. Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η επιβολή τέλους επί των καταθέσεων που κατέχουν φυσικά και νομικά 
πρόσωπα (μόνιμοι κάτοικοι Κύπρου και μη μόνιμοι κάτοικοι Κύπρου) στην Κύπρο, ανεξαρτήτως νομίσματος, 
μη λαμβανομένων υπόψη των διατραπεζικών καταθέσεων των πιστωτικών ιδρυμάτων που 
δραστηριοποιούνται στην Κύπρο. 

2. Υποκείμενοι στο τέλος είναι όλοι οι πιστωτικοί λογαριασμοί καταθέσεων, εξαιρουμένων των διατραπεζικών 
καταθέσεων, σε πιστωτικά ιδρύματα που λειτουργούν στη ∆ημοκρατία συμπεριλαμβανομένων των 
υποκαταστημάτων των πιστωτικών ιδρυμάτων από κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
υποκαταστημάτων των πιστωτικών ιδρυμάτων από τρίτες χώρες.  Εξαιρούνται οι καταθέσεις σε θυγατρικές 
και υποκαταστήματα Κυπριακών πιστωτικών ιδρυμάτων που λειτουργούν εκτός της ∆ημοκρατίας. 

3. Το τέλος επί των καταθέσεων αφορά την έκτακτη επιβολή στις καταθέσεις ως ακολούθως: 

α. Για κάθε ευρώ μέχρι και είκοσι χιλιάδες (€20.000) με συντελεστή 0,00%, 
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 β. για κάθε ευρώ πάνω από είκοσι χιλιάδες (€20.000) μέχρι και εκατό χιλιάδες (€100.000) με συντελεστή 
6,75%, 

γ. για κάθε ευρώ πάνω από εκατό χιλιάδες (€100.000) με συντελεστή 9,90%. 

 Η αποκοπή θα γίνει με βάση τα υπόλοιπα όλων των πιστωτικών καταθετικών λογαριασμών κατά το κλείσιμο 
των εργασιών των πιστωτικών ιδρυμάτων της 15ης Μαρτίου 2013. 

4. Το τέλος θα μεταφέρεται σε ειδικό λογαριασμό στο κάθε πιστωτικό ίδρυμα επ’ ονόματι της ∆ημοκρατίας και 
θα διατίθεται μετά από ∆ιάταγμα του Υπουργού Οικονομικών για σκοπούς διάσωσης και 
ανακεφαλαιοποίησης του χρηματοπιστωτικού τομέα.  Έναντι του τέλους θα διατίθενται στους καταθέτες 
μετοχές πιστωτικών ιδρυμάτων στη ∆ημοκρατία, οι όροι της διάθεσης των οποίων θα καθορίζονται και πάλι 
σε ∆ιάταγμα του Υπουργού Οικονομικών. 

5. Πρόσθετα, οι μετοχές που θα παραχωρηθούν στους καταθέτες θα είναι μετατρέψιμες σε ομόλογα, η 
απόδοση των οποίων διασφαλίζεται από τα προσδοκώμενα έσοδα του φυσικού αερίου, υπό τον όρο ότι οι 
εν λόγω καταθέσεις παραμένουν στα πιστωτικά ιδρύματα της ∆ημοκρατίας για χρονική περίοδο τουλάχιστον 
δύο ετών από την ημερομηνία έναρξης ισχύος του παρόντος Νόμου, σύμφωνα με σχέδιο που θα καθορίσει 
και θα εκδώσει ο Υπουργός. 

6. Η ψήφιση του νομοσχεδίου έχει τεθεί ως απαραίτητη προϋπόθεση για την παροχή οικονομικής βοήθειας 
στην Κύπρο. Σε αντίθετη περίπτωση θα έχουμε τις πιο κάτω αρνητικές εξελίξεις: 

α. Χωρίς την επιβολή τέλους δε θα μπορεί να υπάρξει πρόγραμμα για την Κύπρο, συνεπώς δε θα της 
παραχωρηθεί δάνειο από τα άλλα κράτη μέλη (KM) και 

 β. το ∆ιοικητικό Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας (EKT) εκτιμάται ότι θα αντιταχθεί (με 
την απαιτούμενη πλειοψηφία δύο τρίτων) στη συνέχιση της παροχής έκτακτης ρευστότητας (ELA) 
στις κυπριακές τράπεζες και 

γ. την Πέμπτη οι καταθέτες θα προσπαθήσουν να αποσύρουν όσες πιο πολλές καταθέσεις είναι 
δυνατόν για δύο λόγους: 

i. με την εκτίμηση ότι το τέλος θα επιβληθεί αργότερα, και άρα θα μπορέσουν να αποφύγουν τη 
σχετική επιβάρυνση, 

ii. φοβούμενοι κατάρρευση των τραπεζών και 

δ. δεδομένου ότι η παροχή έκτακτης ρευστότητας (ELA) θα έχει σταματήσει, οι καταθέσεις δε θα 
μπορούν να αποπληρωθούν, με αποτέλεσμα τη χρεοκοπία των τραπεζών και 

 ε. οι τράπεζες θα χρειαστεί κατά πάσα πιθανότητα να εκκαθαριστούν, γεγονός που συνεπάγεται 
μεγάλες απώλειες για όλους τους καταθέτες (πολύ υψηλότερες από την επιβολή του τέλους) και 

 στ. τα δύο κυπριακά Σχέδια Προστασίας Καταθέσεων ενεργοποιούνται (για το ποσό των €34 δις των 
εγγυημένων καταθέσεων), αλλά είναι σοβαρά υποχρηματοδοτημένα και 

ζ. το Κράτος μπορεί να αποφασίσει να παρέμβει, αλλά δεν έχει τα απαιτούμενα κεφάλαια για την 
παρέμβαση αυτή.  Ο μόνος τρόπος για το Κράτος να παρέμβει είναι να εκδώσει ένα νέο εθνικό 
νόμισμα, γεγονός που σημαίνει έξοδο από τη ζώνη του ευρώ.  Με αυτό δεν αποφεύγεται η χρεοκοπία 
των τραπεζών ούτε και του Κράτους, γεγονός που θα οδηγήσει σε μια βαθιά και μακροχρόνια ύφεση 
με την Κύπρο να μην είναι σε θέση να εισαγάγει βασικά αγαθά λόγω της κατάρρευσης της αξίας του 
νέου νομίσματος της Κύπρου και 

 η. η έξοδος από τη ζώνη του ευρώ θα συνεπάγεται έξοδο της Κύπρου από την Ευρωπαϊκή Ένωση και 

θ. η έγκριση του νομοσχεδίου από το Υπουργικό Συμβούλιο και η ψήφισή του από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σήμερα είναι ζωτικής σημασίας, προκειμένου να καταστεί δυνατή, από το ∆ιοικητικό 
Συμβούλιο της ΕΚΤ, η έγκριση της παράτασης της παραχώρησης ρευστότητας (ELA) προς τις 
κυπριακές τράπεζες. […]». 

 Όπως προκύπτει από το προοίμιο του προτεινόμενου νόμου, η ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε 
νόμο κρίνεται αναγκαία: 

1. για τη διασφάλιση της χρηματοοικονομικής σταθερότητας και για την αποφυγή οποιωνδήποτε 
αποσταθεροποιητικών τάσεων, οι οποίες δυνατόν να προκαλέσουν σοβαρούς κλυδωνισμούς στο σύνολο 
της κυπριακής οικονομίας με απρόβλεπτες κοινωνικοοικονομικές προεκτάσεις και 
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2. για τη διασφάλιση της βιωσιμότητας και της απρόσκοπτης λειτουργίας των πιστωτικών ιδρυμάτων στη 
∆ημοκρατία, αφού αναγνωρίζεται η ανικανότητα εξεύρεσης χρηματοδοτικών πόρων για κεφαλαιοποίηση των 
πιστωτικών αυτών ιδρυμάτων που δυνατόν να προκαλέσει καταστροφικές επιπτώσεις στην οικονομία και 
στην κοινωνία της χώρας με σοβαρές επιπτώσεις στο σύνολο των περιουσιακών στοιχείων. 

 Σημειώνεται ότι πριν από την κατάθεση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στη Βουλή των Αντιπροσώπων η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού έτυχε ενημέρωσης, στις 18 Μαρτίου 2013, από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας τόσο για το όλο ιστορικό σε σχέση με τις διαβουλεύσεις στο Eurogroup, οι οποίες 
κατέληξαν στο προτεινόμενο μέτρο, όσο και επί της ουσίας των προνοιών του, καθώς και επί εναλλακτικών λύσεων 
που στοχεύουν στην καλύτερη διασφάλιση των δικαιωμάτων των καταθετών, οι οποίοι καλούνται να καταβάλουν το 
προβλεπόμενο στο νομοσχέδιο τέλος. 

 Σημειώνεται επίσης ότι για το θέμα αυτό ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας προσήλθε σε σύσκεψη στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων στις 18 Μαρτίου 2013 και ενημέρωσε όλα τα μέλη του σώματος πριν από τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού πριν από την κατάθεση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 18 Μαρτίου 2013 πραγματοποίησε συνεδρία έχοντας ενώπιόν 
της άτυπο προσχέδιο του κειμένου του νομοσχεδίου, με τη συνεννόηση ότι αυτό θα τύχει περαιτέρω διαμόρφωσης 
από το Υπουργικό Συμβούλιο για σκοπούς διευκόλυνσης της διαδικασίας μέχρι την κατάθεση του τελικού κειμένου 
του νομοσχεδίου.  Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας, o ∆ιοικητής και ο Υποδιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, η πρόεδρος της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς, καθώς και εκπρόσωποι του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου και του Συνδέσμου Τραπεζών 
Κύπρου.  

 Ενημερώνοντας την επιτροπή για το όλο θέμα, ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι τόσο ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας όσο και ο ίδιος πριν από την αναχώρησή τους για το Eurogroup είχαν ξεκάθαρη θέση όσον αφορά 
την προσέγγιση για το πρόγραμμα προσαρμογής της κυπριακής οικονομίας.  Επικεντρώθηκαν στην πλήρη 
εφαρμογή του Μνημονίου Συναντίληψης μαζί με διάφορα επιπρόσθετα μέτρα, τα οποία είχαν ως σκοπό τη 
μεγαλύτερη δημοσιονομική περισυλλογή, αλλά και κάποιο συμβολισμό, όπως ήταν ο εταιρικός φόρος, και είχαν 
τοποθετηθεί κάθετα ενάντια σε κάθε είδος άμεσου ή έμμεσου κουρέματος καταθέσεων.   

 Κατά τη συζήτηση στο Eurogroup οι στόχοι οι οποίοι τέθηκαν από τους εταίρους, όπως ο ίδιος δήλωσε, ήταν 
άδικοι.  Ειδικότερα, οι εταίροι υποστήριξαν ότι το δημόσιο χρέος δεν μπορεί να ξεπεράσει το 100% του ΑΕΠ της 
χώρας μέχρι το 2020 και ότι από τα €17,5 δις που χρειαζόμαστε μόνο τα €10 δις θα μπορούσε να παραχωρηθούν 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ τα υπόλοιπα έπρεπε να εξευρεθούν από ιδίους πόρους.  Υπό τις περιστάσεις, η 
δική μας πλευρά αντιπρότεινε άλλα μέτρα, όπως τη φορολόγηση των τόκων για μια τριετία, η οποία θα απέφερε 
επιπρόσθετα έσοδα, τα οποία σε συνδυασμό με τα άλλα μέτρα θα μπορούσε να πλησιάσουν σε αυτά τα οποία μας 
ζητούνταν.  

 Η στάση ιδιαίτερα του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, αλλά και της Γερμανίας, της Φινλανδίας, της 
Ολλανδίας και άλλων χωρών, όπως ο ίδιος επισήμανε, ήταν τελείως διαφορετική.  Οι εν λόγω χώρες επέμεναν σε 
ένα κούρεμα των καταθέσεων, το οποίο η δική μας πλευρά απέρριπτε, υποστηρίζοντας ότι θα ήταν καταστροφικό 
και για την Κύπρο, καθώς και για την Ευρωζώνη.  Στα πλαίσια της διαπραγμάτευσης απειλήθηκε η πλευρά μας ότι, 
εάν δε συμφωνούσε με την πρότασή τους για επιβολή τέλους στις καταθέσεις ως συμβιβαστική λύση, θα 
προχωρούσαν με το κλείσιμο των δύο μεγάλων τραπεζών με πολύ αρνητικές επιπτώσεις.   

 Υπό τις περιστάσεις, η κυπριακή πλευρά έκρινε ότι έπρεπε να αποδεχθεί αυτή την ολιγότερο οδυνηρή λύση 
ως αντάλλαγμα της οικονομικής βοήθειας των €10 δις για στήριξη της οικονομίας, λαμβάνοντας υπόψη τις θέσεις 
της ευρωπαϊκής πλευράς ότι για το συμφέρον της χώρας θα ήταν πιο σωστό να γίνει μια εφάπαξ προσαρμογή 
οδυνηρή μεν, η οποία όμως να καθιστά τουλάχιστον το δημόσιο χρέος διαχειρίσιμο, ώστε οι επόμενες γενιές να 
έχουν την ευκαιρία να κάνουν μια καινούρια αρχή με μια οικονομία η οποία θα έχει την ευκαιρία να ανθίσει.    

 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, ο υπουργός ανέφερε πως η κυβέρνηση, αναγνωρίζοντας πόσο καταστροφικό 
θα ήταν το ενδεχόμενο κλεισίματος των τραπεζών με επέκταση σε όλο το χρηματοοικονομικό σύστημα, κρίνει ότι, 
παρ’ όλο που τέτοιες ρυθμίσεις δεν έχουν επιβληθεί σε καμιά άλλη χώρα της Ευρωζώνης και εγκυμονούν μεγάλους 
κινδύνους, αφού δεν ξέρουμε πώς επηρεάζουν την εμπιστοσύνη ούτε πώς θα επηρεάσουν της Ευρωζώνη, με την 
αρωγή της ΕΚΤ, η οποία θα δώσει απεριόριστη βοήθεια ρευστότητας, ώστε να μπορέσουν να ορθοποδήσουν οι 
τράπεζες, οι ρυθμίσεις αυτές θα αποτελέσουν μια οδό η οποία δίνει την καλύτερη ευκαιρία να ξεφύγουμε από την 
κρίση.   

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι το νομοσχέδιο ετοιμάστηκε στη βάση των 
αποτελεσμάτων του Eurogroup, λαμβάνοντας υπόψη την οικονομική κατάσταση της Κύπρου, εκφράζοντας τη 
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γνώμη του ως προς τη νομική πτυχή του νομοσχεδίου.  Ο ίδιος δήλωσε πως, σε περίπτωση που το εν λόγω 
νομοσχέδιο ψηφισθεί από τη Βουλή σε νόμο και ο νόμος αυτός τυχόν προσβληθεί ενώπιον δικαστηρίου, η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει βάσιμα επιχειρήματα προς υποστήριξή του υπό το φως κυρίως των συνθηκών που 
αυτός ψηφίστηκε.  

 Ο ∆ιοικητής της ΚΤΚ, εκφράζοντας τις απόψεις του επί των προνοιών του νομοσχεδίου, εισηγήθηκε όπως 
εξαιρεθούν από τις πρόνοιές του οι ασφαλισμένες καταθέσεις, δηλαδή καταθέσεις μέχρι €100.000, ώστε να 
προστατευθεί το τραπεζικό σύστημα της χώρας.  Όπως ο ίδιος εξήγησε, η προστασία του τραπεζικού συστήματος 
της Κύπρου μπορεί να διασφαλιστεί μέσω της ανάκτησης της εμπιστοσύνης των καταθετών έναντι των τραπεζών, 
η οποία θα επιτευχθεί εάν προστατευτούν όλοι οι ασφαλισμένοι καταθέτες, οι οποίοι αποτελούν το μεγαλύτερο 
μέρος του πληθυσμού.  Συναφώς, εισηγήθηκε όπως επανεξεταστούν οι συντελεστές του τέλους επιβάρυνσης των 
καταθέσεων που προβλέπονταν στο αρχικό προσχέδιο του νομοσχεδίου που είχε ενώπιόν της η επιτροπή. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής ανταλλάχθηκαν απόψεις μεταξύ των μελών της επιτροπής για σκοπούς 
ενδεχόμενης βελτίωσης των προνοιών του νομοσχεδίου και μελετήθηκαν εισηγήσεις και θέσεις των αρμοδίων σε 
σχέση με τις ενδεχόμενες συνέπειες που θα είχε για την οικονομία της Κύπρου τόσο η έγκριση του νομοσχεδίου 
όσο και μια ενδεχόμενη απόρριψή του.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού πραγματοποίησε νεότερη συνεδρία επί του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου στις 19 Μαρτίου 2013, κατά την οποία είχε την ευκαιρία να εξετάσει το κείμενο του 
νομοσχεδίου όπως αυτό εγκρίθηκε τελικά από το Υπουργικό Συμβούλιο πριν όμως από την τυπική κατάθεσή του 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για σκοπούς διευκόλυνσης της όλης διαδικασίας.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο ∆ιοικητής και ο Υποδιοικητής της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και του International Banks Association. 

 Κατά τη συζήτηση αυτή ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών παρουσίασε τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου όπως αυτές διαμορφώθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο και αναλύονται πιο πάνω, διευκρινίζοντας 
ότι η πολιτική ενημέρωση της επιτροπής έχει ήδη γίνει από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας. 

 Ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας επισήμανε στην επιτροπή ότι η ΚΤΚ, σε συνεννόηση με την ΕΚΤ, 
θεωρεί ότι οι προτεινόμενοι συντελεστές, παρά τις διάφορες συζητήσεις που έγιναν με την τρόικα και με άλλους, 
όπως προτείνονται δεν προστατεύουν τις ασφαλισμένες καταθέσεις μέχρι €100.000, καθώς και ότι άποψη του ιδίου 
και της ΕΚΤ είναι ότι πρέπει το τέλος μέχρι €100.000 να είναι μηδενικό.  Σε μια τέτοια περίπτωση, για να 
συγκεντρωθεί το επιθυμητό ποσό, πρέπει ο συντελεστής για καταθέσεις πάνω από €100.000 να είναι υψηλότερος, 
δηλαδή γύρω στο 15,6%. 

 Οι εκπρόσωποι του ∆ιεθνούς Συνδέσμου Τραπεζών εξέφρασαν τη διαφωνία τους με την προώθηση 
οποιουδήποτε νομοσχεδίου θα επιβάλλει τέλος επί των καταθέσεων και εξήγησαν τις καταστροφικές συνέπειες που 
αυτό θα μπορούσε να επιφέρει στην οικονομία της Κύπρου. 

 Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου εξέφρασε την ανάγκη ψήφισης του προτεινόμενου 
νόμου, ενώ παράλληλα υπέβαλε αριθμό εισηγήσεων για περαιτέρω βελτίωση του νομοσχεδίου αυτού. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής, τα μέλη της επιτροπής υπέβαλαν ερωτήσεις στους παρευρισκομένους 
τόσο για την ουσιαστική πτυχή του νομοσχεδίου όσο και για τη νομική πτυχή του.   

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.  Παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όλοι γνωρίζουμε ότι αυτή η συνεδρία είναι ίσως η πιο σημαντική, αλλά και κρίσιμη 
ταυτόχρονα στην ιστορία του κυπριακού κοινοβουλίου.  ∆εδομένου ότι δεν κατορθώσαμε να βρούμε την 
απαραίτητη τρίτη επιλογή, θεωρώ πως μια αναβολή της σημερινής συνεδρίας μπορούσε να δώσει την ευκαιρία σε 
όλους μας και στον τόπο μας για εξεύρεση κάποιας λύσης που θα έδινε τέρμα στους μεγάλους κινδύνους που η 
πατρίδα μας διατρέχει.  Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, αιτούμαστε, αν είναι δυνατόν, αναβολή έστω και για αύριο της 
σημερινής συζήτησης και εκ των προτέρων δηλώνουμε απόλυτο σεβασμό στην όποια απόφαση της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου έχει ζητήσει το λόγο. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιλαμβανόμαστε σίγουρα ως ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις την κρισιμότητα των στιγμών.  Η κρισιμότητα των στιγμών επιβάλλει -και ο λαός ο ίδιος απαιτεί- ο 
καθένας και ο κάθε πολιτικός χώρος, το κάθε πολιτικό κόμμα να αναλάβει απέναντι σ’ αυτό το λαό τις δικές του 
ευθύνες για το μέλλον του τόπου.   

 Ενώπιόν μας σήμερα έχουμε ένα νομοσχέδιο το οποίο, παίρνοντας τα μηνύματα, έχει την κάθετη αντίθεση 
του κυπριακού λαού, αλλά, χωρίς να προκαταλάβω, να θέλω να προκαταλάβω, και των πολιτικών κομμάτων.  ∆εν 
είναι σίγουρα η ώρα της αντιπαράθεσης ούτε την επιδιώκουμε, αλλά την ίδια στιγμή έφτασε η ώρα και έχουμε 
δώσει επαρκή χρόνο, για να συζητηθεί το εν λόγω νομοσχέδιο και να φτάσει εδώ που έχει φτάσει.  Με βάση λοιπόν 
και τα όσα έχουμε πει στη σύσκεψη αρχηγών, εμείς επιθυμούμε να γίνει σήμερα η συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 O κ. Βαρνάβα και μετά ο κ. Καρογιάν. 

 Ορίστε, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κανένας από εμάς δεν αμφισβητεί σήμερα ενώπιον της ολομέλειας αυτής ότι μπορεί να είναι 
η κρισιμότερη συνεδρία αυτού του σώματος.  Κανείς δεν αμφισβητεί ότι η πρόταση την οποία έχουμε ενώπιόν μας 
σήμερα μας έχει προβληματίσει, μας έχει απασχολήσει τις τελευταίες μέρες, δημιουργώντας μάλιστα μέσα στο λαό 
μια αναστάτωση.   

 Η άποψη η δική μας είναι ότι θα πρέπει να δώσουμε στο τέλος της ημέρας μια απάντηση σ’ αυτό το λαό και 
ως υπεύθυνο κοινοβούλιο θεωρώ ότι, όσο αναβάλλεται η συζήτηση αυτού του θέματος, διαιωνίζονται περαιτέρω τα 
προβλήματα.  Γι’ αυτό το λόγο κι εμάς, ως έχει συζητηθεί και στη σύσκεψη των αρχηγών ή εκπροσώπων των 
κομμάτων, η επιθυμία μας είναι να συζητηθεί σήμερα αυτό το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Κόμματος, ο κ. Καρογιάν. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Τις τελευταίες μέρες, κύριε Πρόεδρε, έχει αναπτυχθεί ένας συλλογικός προβληματισμός γύρω από τα 
τεκταινόμενα.  ∆όθηκαν κάποιες μέρες αναβολής.  Νομίζω ότι άρχισαν να αποκρυσταλλώνονται και δυναμικές αλλά 
ταυτόχρονα και οι συνθήκες και επιτέλους θα πρέπει να υπάρξουν σαφείς τοποθετήσεις.  Η αβεβαιότητα δε νομίζω 
να υποβοηθεί κάποιον τώρα.  Αυτό το σώμα θα πρέπει να τοποθετηθεί ευθαρσώς, καθαρά, να στείλει τα δικά του 
μηνύματα.  Αντιλαμβάνομαι ότι γινόταν μια μεγάλη διεργασία τις προηγούμενες μέρες, ακόμα και σήμερα και είμαι 
βέβαιος και αύριο και μεθαύριο.  Όμως εκείνο που θέλω να πω είναι ότι τώρα όλοι καλούμαστε να τοποθετηθούμε 
μπροστά στην ιστορία και μπροστά στις ευθύνες μας για το μέλλον αυτού του τόπου.   

 Γι’ αυτό το λόγο, όπως έχουμε τοποθετηθεί και στη σύσκεψη των αρχηγών, παρά και τη δικιά μας αρχική 
σκέψη ή προβληματισμό, ότι ίσως μια αναβολή να βοηθούσε για ακόμα μια μέρα, νιώθω ότι είναι η ώρα και σήμερα 
θα πρέπει να στείλουμε το δικό μας μήνυμα ως Βουλή των Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Καρογιάν. 

 Παρακαλώ, ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Περδίκης και θα προχωρήσουμε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όλες αυτές τις μέρες εργάστηκα πολύ συνειδητά πάνω στην προσέγγιση ότι χρειαζόμαστε 
μία άλλη επιλογή, μία τρίτη προσέγγιση.  Πίστευα μάλιστα ότι αυτή η άλλη επιλογή έπρεπε από όλους μας να ήταν 
έτοιμη πριν την ψηφοφορία.  Έγιναν αρκετές βελτιώσεις.  Έγιναν πάρα πολλά πράγματα και ελπίζω να φέρουν 
αποτέλεσμα από όλες τις πλευρές.  Όμως δυστυχώς δεν έχουμε αυτή την τελική άλλη απάντηση στο πρόβλημά 
μας, το οποίο θα το έχουμε και αύριο, ό,τι και αν ψηφιστεί σήμερα, και δεν προδικάζω τίποτε.  Γι’ αυτό το λόγο 
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πιστεύω ότι άλλη μία μέρα περισσότερο δε θα βοηθήσει στο να βρούμε αυτή την άλλη λύση.  Ας τη βρούμε αύριο 
μετά από την ψηφοφορία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς έχουμε την εντύπωση ότι η αναβολή των τελευταίων ημερών έδωσε την ευκαιρία και 
στις ευρωπαϊκές δυνάμεις, τους δήθεν συμμάχους και φίλους, να αντιληφθούν το μέγεθος του λάθους τους, έδωσε 
την ευκαιρία και σ’ εμάς τους ίδιους να επεξεργαστούμε εναλλακτικά σενάρια και έδωσε και την ευκαιρία σε 
κάποιους φίλους μας, που θα έπρεπε να είναι φίλοι μας με περισσότερη σταθερότητα, να σκεφτούν κι εκείνοι 
κάποια εναλλακτικά σενάρια.  ∆εν είμαι σίγουρος αν ακόμα μία μέρα θα βοηθήσει σ’ αυτή τη διαδικασία ωρίμασης.  
Μπορεί και να έχουμε φτάσει πλέον στην κορυφή της ωρίμασης και οποιαδήποτε περαιτέρω αναβολή να φέρει τα 
αντίθετα αποτελέσματα, ιδιαίτερα λαμβάνοντας υπόψη ότι φαίνεται ότι είμαστε έτοιμοι να προχωρήσουμε 
αποφασιστικά μπροστά.  Θα δεχόμουν την αναβολή, αν υπήρχε μια ομοθυμία.  Από τη στιγμή που δεν υπάρχει 
σχέδιο γι’ αυτή την αναβολή και υπάρχουν διαφορετικές απόψεις, θα ταχθώ κι εγώ ενάντια στην αναβολή, 
καλώντας όλους να προχωρήσουμε αποφασιστικά στο επόμενο βήμα, που είναι η διεκδίκηση των εναλλακτικών 
προτάσεων που έχουμε μπροστά μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Ως εκ τούτου, προχωρούμε.  Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής.  Θα παρακαλέσω 
να ακολουθήσουμε τη διαδικασία που ακολουθείται συνήθως στη συζήτηση του ετήσιου κρατικού 
προϋπολογισμού. 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας έχει το λόγο, αν θέλει να ομιλήσει για πέντε λεπτά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτή η Βουλή συνέρχεται σε δύσκολες ώρες, οικονομικά δύσκολες, αλλά τα ερωτήματα νομίζω που έχουμε 
να απαντήσουμε όλοι μας είναι σχετικά πολύ πολύ εύκολα.  Εκείνο που προκαλεί το δραματικό της εξέλιξης ποιο 
είναι;  Σε αυτή την ημικατεχόμενη πατρίδα και οι πλείστοι εκ των συναδέλφων που είναι εδώ, όλοι μας, οι μέτριοι 
μαθητές, οι αδύνατοι και οι άριστοι, από τους δασκάλους μας έχουμε διδαχθεί, έχουμε προικοδοτηθεί με το εξής 
σπουδαίο αξίωμα:  Πρέπει να είμαστε σωστοί άνθρωποι και να έχουμε συνέπεια λόγων και έργων και ότι τα 
περιουσιακά στοιχεία οποιουδήποτε, γείτονα, συμπατριώτη, είναι σεβαστά και απαραβίαστα.   

 Τούτη η πολιτεία, την οποία άλλοι εχτίσαν το ’55-’59 και είναι έξι πόδια κάτω από τη γη εδώ στα 
φυλακισμένα μνήματα και ανά το παγκύπριο έχουν συλληφθεί και φυλακιστεί και υποφέρουν άχρι ημερών, μας 
έδωσε αυτό το σύνταγμα, το οποίο άπαντες έχουμε δώσει διαβεβαίωση ότι θα το τιμούμε και θα το σεβόμεθα.  Και 
εις το άρθρο 23 του συντάγματος λέει:  «Έκαστος, μόνος ή από κοινού μετ’ άλλων, έχει το δικαίωμα να αποκτά, να 
είναι κύριος, να κατέχει, απολαύει ή διαθέτει οιανδήποτε κινητήν ή ακίνητον ιδιοκτησίαν και δικαιούται να απαιτεί το 
σεβασμό του τοιούτου δικαιώματος αυτού».  Και εις το άρθρο 24, στην παράγραφο (4), λέει:  «Ουδείς φόρος, τέλος 
ή εισφορά οιασδήποτε φύσεως, εξαιρέσει των τελωνειακών δασμών, δύναται να είναι καταστρεπτικής ή 
απαγορευτικής φύσεως».   

 Και προς μεγάλη έκπληξη του κυπριακού λαού και πολύ περισσότερο ημών των βουλευτών, ενταγμένοι και 
συντεταγμένοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου εναποθέσαμε όλες μας τις ελπίδες και το μέλλον μας, όπου εκεί 
ισχύει η σύμβαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, το ευρωπαϊκό κεκτημένο, προχθές κατ’ απρεπή τρόπο -να μην 
επικαλεστώ και τη ρήση του προκαθημένου της Εκκλησίας, την πολύ βαριά- μας έχουν εισηγηθεί ότι αυτό που 
έχουμε ως σύνταγμα είναι κουρελόχαρτο και πρέπει να ψηφίσουμε νομοθεσίες που είναι ενάντια στη διεθνή έννομη 
τάξη, ενάντια στο δικό μας σύνταγμα, ενάντια στο κράτος νόμου και στο κράτος δικαίου!   

 Και δε νομίζω ότι κανένας από εμάς σ’ αυτή την αίθουσα θα δεχτεί τέτοιου είδους επαισχυντία, να μπούμε 
στες τσέπες των καταθετών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και να τους υφαρπάσουμε υπό μορφή κλεπταποδόχου 
τες οικονομίες μιας ζωής, είτε αυτοί ήρθαν από τη Νότιο Αφρική και εναπόθεσαν τες οικονομίες τους, για να ζήσουν 
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τα τελευταία χρόνια της ζωής τους, είτε είναι απλοί άνθρωποι είτε ήταν ανθρώποι που ευημερούσαν και έκαμναν 
οικονομίες.  Και θυμούμαι, αγαπητοί συνάδελφοι, να σας πω το εξής:  Μικροί μαθητές, στο ταμιευτήριο του 
σχολείου έγραφε πάνω «φασούλι φασούλι γεμίζω το σακούλι», για να βάλλουμε τες καταθέσεις μας στα 
συνεργατικά του χωριού μας, της κωμοπόλεώς μας, για να έχει αυτό το κράτος να δανείζει και να δημιουργεί 
πρόοδο και ανάπτυξη.   

 Και ο κ. Σόιμπλε με την κ. Μέρκελ και όλους αυτούς τους “φωστήρες” μάς είπαν «τα χρήματα των 
συμπατριωτών σας να τα υφαρπάσετε, για να ικανοποιηθούν οι δικές μας οδηγίες».  Ε, λυπούμαι πολύ, τέτοιο 
πράγμα δεν μπορεί να γίνει με κανένα τρόπο!  Και πολύ απλά…  ∆ηλαδή σήμερα μας ζήτησαν να πάρουμε τις 
καταθέσεις.  ∆ηλαδή όλων αυτών, οι οποίοι επρονόησαν και εβοήθησαν τη χώρα τους, εμείς, επειδή τα βρήκαμε 
έτοιμα, να τα αρπάξουμε.  ∆ηλαδή κάλλιστα μπορεί να μας αρπάξουν το σπίτι, το αυτοκίνητο, τη γυναίκα, την 
αδελφή, τη μάνα!  Τι διαφορά έχει αυτό το πράγμα;  Νομίζω πρώτη φορά ζω…  Ειλικρινά, δε φαντάστηκα ποτέ, 
δώδεκα χρόνια στη Βουλή, ότι από συντεταγμένη οργάνωση, από αυτό που λέγεται “Ευρωπαϊκή Ένωση”, θα 
τυγχάναμε τέτοιας μεταχείρισης.  Το ελάχιστο που μπορώ να πω είναι πως είναι άκρως απαράδεκτο και η θέση 
μου σ’ ό,τι με αφορά -και ελπίζω να ʼν όλων των συναδέλφων- είναι πως αυτό είναι επαίσχυντο και απαράδεκτο!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Κουλία. 

 Να παρακαλέσω τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών να λάβει το 
λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι πραγματικά με πάρα πολύ δέος που ανεβαίνω σήμερα στο βήμα, για να τοποθετηθώ γι’ αυτό το 
νομοσχέδιο περί του τέλους των καταθέσεων σε πιστωτικά ιδρύματα, που περιλαμβάνει ουσιαστικά το κούρεμα 
των καταθέσεων στις κυπριακές τράπεζες.   

 Κυρίες και κύριοι, 

 Στις 19 ∆εκεμβρίου του 2012 θα ενθυμείστε ότι απ’ αυτό το βήμα, μιλώντας κατά τη διάρκεια των ομιλιών για 
τους κρατικούς προϋπολογισμούς του 2013 και προσπαθώντας να σας πείσω να μην τους ψηφίσουμε, γιατί 
περιελάμβαναν απαράδεκτες και απάνθρωπες μνημονιακές θέσεις που οδηγούσαν κατευθείαν στη χρεοκρατία, 
εξηγούσα τα εξής:  «Είναι λοιπόν ορατός ο κίνδυνος της επιβολής μιας νέας μορφής ξένης επικυριαρχίας που στο 
πολιτικό λεξικό αναφέρεται ως “χρεοκρατία”.  Πρόκειται για μια νέα μορφή αποικιοκρατίας, που οι χώρες και οι λαοί 
χάνουν την ανεξαρτησία τους και τον απόλυτο έλεγχο της διαχείρισης της τύχης τους μέσα από παράλογες και 
υπερβολικές δανειακές συμβάσεις που συνάπτουν με τους δήθεν σωτήρες τους.  Επιπλέον, οι συμβάσεις της 
χρεοκρατίας προβλέπουν σκληρή λιτότητα για τους μισθωτούς, τους εργαζόμενους και τους δυσπραγούντες, ενώ 
ισοπεδώνεται κάθε ελπίδα ανάπτυξης.  Το τελευταίο είναι πολύ σημαντικό στοιχείο στους σχεδιασμούς της 
χρεοκρατίας, αφού η ύφεση επιδεινώνει τη σχέση του ΑΕΠ με το χρέος, με αποτέλεσμα η χώρα να εισέρχεται σ’ 
ένα φαύλο κύκλο και πιο βαθιά στα χρέη.  ∆ιότι», έλεγα παρακάτω, «θεωρείται από όλους σχεδόν ότι η “ανάστασή” 
μας θα έρθει αυτομάτως και ουρανοκατέβατη λόγω της εκμετάλλευσης του φυσικού αερίου.  Η χρεοκρατία όμως 
που επιχειρούν να μας επιβάλουν μπορεί να έχει πολύ σοβαρές αρνητικές συνέπειες στο σύνολο των εθνικών μας 
θεμάτων.  Κρούω τον κώδωνα του κινδύνου για σχεδιασμούς που αποστερούν από τον κυπριακό λαό την πλήρη 
διαχείριση του ενεργειακού του κεφαλαίου ή ακόμα και για τον κίνδυνο να βρεθούμε ενώπιον μιας ατιμωτικής και μη 
βιώσιμης διευθέτησης του Κυπριακού». 

 Αυτό που συνέβη τες πρωινές ώρες της 16ης Μαρτίου με την απόφαση του Eurogroup αποτελεί ακόμα ένα 
στιγμιότυπο της προσπάθειας εφαρμογής της χρεοκρατίας πάνω στον κυπριακό λαό.  Επρόκειτο για μία 
απαράδεκτη, ατιμωτική, επικίνδυνη απόφαση των ηγετών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ∆ιεθνούς Νομισματικού 
Ταμείου, που επιχειρούσε να αποστερήσει από τον κυπριακό λαό μία από τις σημαντικότερες πηγές ανάπτυξης, 
μία από τις σημαντικότερες πηγές ελπίδας να ξεφύγει από το φαύλο κύκλο του μνημονίου και της ύφεσης. 

 Ουδέποτε υποστήριξα ως βουλευτής ή ως εκπρόσωπος του Κινήματος των Οικολόγων την ανάπτυξη, την 
υπερτροφική ανάπτυξη του τραπεζικού τομέα της Κύπρου.  Ουδέποτε υποστήριξα τη συσσώρευση των κεφαλαίων 
των ξένων ή των ντόπιων στη χώρα μας, αλλά τες τελευταίες μέρες είναι γεγονός ότι χρειάστηκε να 
επιχειρηματολογήσουμε απέναντι στους ξένους ότι η αλλαγή δε γίνεται με το πιστόλι στον κρόταφο ούτε παίζοντας 
ρωσική ρουλέτα.  Η αλλαγή στις νοοτροπίες, αλλά και η αλλαγή στη διαμόρφωση στις οικονομίες των χωρών, όσο 
μικρές και να είναι, όπως η Κύπρος, γίνεται αειφορικά, γίνεται με τρόπο που να εμπεριέχει το στοιχείο της ομαλής 
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μετάβασης.  ∆ε γίνεται με τη μορφή της πτώσης από τα δέκα χιλιάδες μέτρα χωρίς αλεξίπτωτο, γιατί αυτό 
επιχείρησαν να μας κάνουν.  Εμείς λέμε “ναι” στον εξορθολογισμό του τραπεζικού μας τομέα, εμείς λέμε “ναι” στη 
συρρίκνωση του τραπεζικού τομέα, εμείς λέμε “ναι” στη μείωση των καταθέσεων, αλλά με το σωστό τρόπο, με τις 
δικές μας δυνάμεις και όχι στα πλαίσια ενός σχεδίου που έχει μοναδικό στόχο την καταστροφή της κυπριακής 
οικονομίας, για να μπορέσουν να μας υποδουλώσουν.   

 Γι’ αυτό, απέναντι σ’ αυτό το νομοσχέδιο, το οποίο δυστυχώς έφερε ενώπιόν μας η δική μας κυβέρνηση, 
εμείς απαντούμε ότι, όχι, δε θα περάσουν, δε θα επιτρέψουμε να μας επιβάλουν αυτό το οποίο οδηγεί ουσιαστικά 
στην υποδούλωση του κυπριακού λαού και της κυπριακής οικονομίας για πολλά πολλά χρόνια.  Ό,τι επιβάλλεται 
να γίνει στον τραπεζικό μας τομέα και στην τραπεζική μας οικονομία μπορούμε να το επιβάλουμε -και σας καλώ να 
το αποδείξουμε στην πράξη αυτό- με το σωστό, ορθολογικό τρόπο.  Ξέρουμε τη συνταγή.  Ας αποδειχτούμε ικανοί 
και στο “όχι”, γιατί χρειάζεται αρετήν και τόλμην η ελευθερία!  Και σήμερα μπορεί τολμηρά να πούμε το “όχι”, αλλά 
στη συνέχεια πρέπει να αποδείξουμε την αρετή, να εφαρμόσουμε αυτά τα οποία επιβάλλονται για το αειφορικό και 
βιώσιμο μέλλον αυτής της χώρας.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Παρακαλώ τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη, πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κόμματος, να προσέλθει στο βήμα.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κατάσταση στην οποία βρισκόμαστε είναι τραγική.  ∆εν ξοφλούμε και δεν αντιμετωπίζουμε το πρόβλημά 
μας με το τι θα ψηφίσουμε σήμερα, είτε “ναι” ψηφίσουμε είτε “όχι” είτε “αποχή”.  Το πρόβλημα παραμένει όπως 
ήταν εχθές, όπως ήταν πριν μία εβδομάδα, όπως ήταν πριν έξι μήνες.  Είμαι βέβαιος όμως ότι έχουμε τες 
δυνατότητες ως πολιτική ηγεσία και ως λαός να βρούμε τη λύση.   

 Η προσέγγιση από τους υποτιθέμενους δανειστές μας, οι οποίοι δεν ήρθαν ούτε τουλάχιστον όπως τους 
παλιούς τοκογλύφους, όπως τους ζήσαμε τα παλιά χρόνια, κυρίως οι παππούδες και οι γιαγιάδες μας, δεν ήταν 
προσπάθεια, διάθεση για στήριξη και δανεισμό, δανεισμό για λεφτά τα οποία θα επιστρέφαμε πίσω.   

 Μας μιλούσαν για τη βιωσιμότητα του χρέους, αλλά πίσω στο μυαλό τους είχαν τη διάλυση του πιο βασικού 
πυλώνα της οικονομίας μας, του τομέα των υπηρεσιών.  Πίσω απ’ αυτή τη διάλυση ήθελαν να κυνηγήσουν τους 
Ρώσους ολιγάρχες, που, κατ’ αυτούς, βρίσκονται μόνο στην Κύπρο και μόνο στην Κύπρο, για να κάνουν ξέπλυμα 
χρήματος.  Μας πρόσβαλλαν.  Και στις συναντήσεις που είχαμε -και τολμώ να το πω- με όλα τα κόμματα της 
γερμανικής βουλής ήταν με ευγενικό τρόπο προσβλητική η συμπεριφορά τους.  Μας έλεγαν ότι κάνουμε ξέπλυμα 
χρήματος.  Ωσάν και αυτό το πράμα δε γίνεται στη δική τους τη χώρα.  Μας μίλησαν για δελτίο των μυστικών τους 
υπηρεσιών.  Θα θέλαμε να το δούμε.  Και θα θέλαμε να δούμε τι λεν οι δικές τους μυστικές υπηρεσίες για ξέπλυμα 
χρήματος στη Γερμανία.  ∆εν μπορώ να μιλώ με διπλωματική γλώσσα, εξάλλου δεν είμαι πρέσβης, δεν είμαι 
διπλωμάτης· είμαι εκπρόσωπος αυτού του λαού.   

 Αν έχουν διαφορές με τους Ρώσους και θέλουν να τες λύσουν, το γήπεδο της επίλυσης δεν είναι η Κύπρος!  
Έχουν άλλους τρόπους, άλλα μέσα, και ας μας αφήσουν ήσυχους, να λύσουν τες διαφορές τους με τους Ρώσους!  
Με αυτή τη συμπεριφορά όχι μόνο διαλύουν το τραπεζικό μας σύστημα, κατεδαφίζουν τον πυλώνα της οικονομίας 
μας, των υπηρεσιών, χάνεται για πάντα η αξιοπιστία του τραπεζικού μας συστήματος, αλλά και ολόκληρης της 
Ευρωζώνης.  Και, ναι, εμείς είμαστε πιο Ευρωπαίοι απ’ αυτούς!  ∆εν είδαμε τον κ. Σόιμπλε να σκεφτεί την 
Ευρωζώνη, δεν τον είδαμε να σεβαστεί την ευρωπαϊκή Οδηγία, που είναι ευρωπαϊκό κεκτημένο, για την προστασία 
των καταθετών!  Το μόνο που τον ενδιέφερε ήταν οι δικές τους εκλογές και να διαλύσουν την Κύπρο ως κέντρο 
υπηρεσιών.   

 Αυτή η προσπάθεια ήταν ανέντιμη αρπαγή καταθέσεων από ανθρώπους που έχουν εργαστεί χρόνια, από 
ανθρώπους που έχουν πάρει συντάξεις ελάχιστες και τες έχουν βάλει στες καταθέσεις τους.  ∆εν ανέμενα ποτέ, 
όταν νέος, φοιτητής -ήμουν από τους πρώτους, πολλοί από τους συναδέλφους το γνωρίζουν- εργαζόμουν και 
στήριζα την ευρωπαϊκή πορεία, ότι ευρωπαϊκή πορεία και ευρωπαϊκές αρχές θα σήμαιναν αυτή τη συμπεριφορά 
που είδαμε από το Εurogroup.  Αν αυτή είναι η Ευρώπη, εμείς δεν είμαστε σ’ αυτή την Ευρώπη.   

 Μας είπαν στες συναντήσεις ότι προϋπόθεση για την ευρωπαϊκή αλληλεγγύη είναι δικές μας θυσίες.  Τους 
είπαμε ότι ψηφίσαμε είκοσι έξι νομοσχέδια πριν την υπογραφή του μνημονίου σχεδόν ομόφωνα, που κόψαμε 
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μισθούς, κόψαμε συντάξεις, βάλαμε φόρους.  ∆εν τα λάμβαναν υπόψη.  «∆εν είναι θυσίες.  Τι θα κάνετε με τις 
καταθέσεις;  Κατεδαφίστε το σύστημά σας, διώξετε όσους σας εμπιστεύτηκαν».  Και αυτό είναι διπλά ανέντιμο και 
είναι και διπλά ανέντιμο από μέρους μας.  Αν δε φανούμε αξιόπιστοι στους ξένους που έφεραν τα λεφτά τους στην 
Κύπρο, διερωτώμαι πόση εντιμότητα έχουμε και εμείς.  Αν μας ζητούσαν τες αποκοπές από τες δικές μας 
καταθέσεις, θα το έβλεπα παράνομο, αντιευρωπαϊκό, εναντίον της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά 
τουλάχιστον να πούμε ότι εμείς φταίμε γιατί έφτασε το σύστημά μας εδώ.  Τι φταίν’ οι ξένοι;  Και πρέπει να πάει το 
μήνυμα και προς τους ξένους ότι εμείς ουδέποτε θα δεχτούμε, έστω και αν χρειαστεί να κάνουμε θυσίες εκατό τοις 
εκατό των όσων έχουμε και κατέχουμε, των μισθών μας, των συντάξεών μας, να φανούμε ανέντιμοι έναντι των 
ανθρώπων που εμπιστεύτηκαν το δικό μας τραπεζικό σύστημα.   

 Και τι θα κάνουν αυτοί που σκέφτονται για την Ευρωζώνη για τους υπόλοιπους λαούς της Ευρώπης;  Τι θα 
κάνουν με τους Ισπανούς, τους Ιταλούς;  Εμείς έχουμε το αίσθημα της αλληλεγγύης.  Αν εμείς αποδεχτούμε αυτή 
τη φόρμουλα για τα €10 δις, τι θα κάνουν για τους Ισπανούς, τους Ιταλούς, τους Πορτογάλους, αύριο για την 
Ελλάδα ξανά, που μπορεί να ξαναχρειαστεί στήριξη;  ∆ε θα κουρεύουν 6% και 10%.  Θα κουρεύουν 30% και 40%, 
για να μπορέσουν να στηρίξουν αυτές τις χώρες.  Αυτή είναι μία απαράδεκτη συμπεριφορά, αντιευρωπαϊκή, που 
πρέπει να βρει την αντίστασή μας.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Με το να απορρίψουμε αυτό το νομοσχέδιο και αυτή την προσπάθεια, επαναλαμβάνω, δε βρίσκουμε τη 
λύση.  Πάμε πίσω στο ίδιο πρόβλημα.  Η επόμενη μέρα θέλει πολύ μυαλό, περισσότερη μεθοδικότητα, αρκετό 
πατριωτισμό και όχι λαϊκισμό.  Θα τον δούμε στους δρόμους, θα τον δούμε στις επαφές μας.  Πρέπει εμείς που 
παίρνουμε αυτή την υπεύθυνη αλλά πολύ επικίνδυνη απόφαση, και το τονίζω, να μπορέσουμε τον τοξικό λαϊκισμό 
να τον φύγουμε από το δικό μας τουλάχιστον πολιτικό λόγο.  Και πρέπει τα προβλήματα δεκαετιών να τα 
διορθώσουμε μέσα σε λίγες μέρες και λίγες εβδομάδες.  ∆εν υπάρχει χρόνος.  Χρειάζεται προσπάθεια, να 
εργαστούμε όλοι, για να βρούμε μία τρίτη προσέγγιση και τρίτη επιλογή.  Ο λαός μας είναι έτοιμος να κάμει θυσίες.  
Τουλάχιστον έτσι ακούμε ότι δηλώνουν παντού.  Έτσι μας λένε.  Θα πρέπει τώρα και εμείς να δοκιμαστούμε και ο 
λαός μας να δοκιμαστεί, αν αυτός ο πατριωτισμός θα μετατραπεί σε πράξη, πράξη αξιοπρέπειας, πράξη που θα 
δώσουμε το μήνυμα ότι εμείς μπορούμε να σταθούμε και μόνοι μας.  Έχουμε τις σχέσεις μας, έχουμε τους φίλους 
μας, έχουμε έναν εργατικό λαό και θα σταθούμε στα πόδια μας μόνοι μας χωρίς την τρόικα.  ∆εν μπορεί να είναι 
λύση η τρόικα.  Τους είδαμε, τους πράξαμε, πρέπει να φύγουν!   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη. 

 Θα παρακαλέσω τώρα να έρθει εδώ ο κ. Σοφοκλής Φυττής, για να με αναπληρώσει στο προεδρείο, 
προκειμένου να κατέλθω στο βήμα. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Σοφοκλής Φυττής.) 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ανεβαίνω σε αυτό το επίσημο βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με 
αίσθημα της βαριάς ευθύνης, αλλά και με μία θλιβερή διαπίστωση.  Κάποιοι εκτός Κύπρου θέλουν να μας γυρίσουν 
σε καθεστώς αποικίας.  Κάποιοι επιδιώκουν να μετατρέψουν την Ευρωπαϊκή Ένωση από Ευρώπη των λαών, από 
Ευρώπη της αλληλεγγύης, της κοινωνικής συνοχής, του αλληλοσεβασμού σε μία Ευρώπη της αδικίας, της 
κοινωνικής αναλγησίας, της φτώχιας, του κοινωνικού αποκλεισμού, της μαζικής ανεργίας, σε μία Ευρώπη του 
δυσθεόρατου χάσματος μεταξύ Βορρά και Νότου.  Και το ζήτημα πάνω στο οποίο καλείται σήμερα να τοποθετηθεί 
η Βουλή των Αντιπροσώπων, αλλά και το ερώτημα στο οποίο καλείται να απαντήσει δεν είναι ούτε το παράνομο 
κούρεμα ούτε η νομιμοποίηση της υπεξαίρεσης των καταθέσεων.  Το ζήτημα είναι άλλο.  Το ζήτημα είναι αν η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία ως συντεταγμένο κράτος μέλος του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, μέλος της ευρωπαϊκής 
οικογένειας, θα αποδεχθεί να μετατραπεί σε ένα πειραματόζωο επιβολής νεοαποικιακών δεσμών.  Περί αυτού 
πρόκειται και όχι περί μίας παράνομης ληστρικής απαίτησης για κούρεμα καταθέσεων.   

 Το ζήτημα είναι αν θα αποδεχθούμε να διολισθήσουμε σε μία χώρα ανύπαρκτης, ήσσονος κυριαρχίας, σε 
ένα κράτος υποτελές και αναξιοπρεπές.  Σε αυτό το κεφαλαιώδες ζήτημα, που δεν είναι ούτε οικονομικό ούτε 
τεχνοκρατικό ούτε λογιστικό αλλά πελώρια ηθικό και ύψιστης εθνικής σημασίας, η απάντηση είναι μία και μόνη: Όχι 
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στον ωμό εκβιασμό, όχι σε νεοαποικιακά δεσμά, όχι στην εθνική αναξιοπρέπεια, όχι στην υποδούλωση!  Αυτή είναι 
η μόνη αξιοπρεπής απάντηση στο ιταμό τελεσίγραφο και στον ωμό εκβιασμό.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η απόφαση του Eurogroup για κούρεμα των καταθέσεων είναι πρωτοφανής, αλλά και ενταφιάζει οριστικά 
και αμετάκλητα τη θεμελιώδη αρχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που είναι η αρχή της κοινοτικής αλληλεγγύης, μία 
απόφαση που υπονομεύει την ασφάλεια των συναλλαγών, την ελευθερία των συμβάσεων και καταστρέφει την 
Κύπρο ως χρηματοπιστωτικό κέντρο.   

 Περί τίνος πρόκειται;  Πρόκειται περί φορολογίας;  Μα, αν πρόκειται περί φορολογίας, το γεγονός ότι με 
πλείστες όσες χώρες των οποίων υπήκοοι είναι καταθέτες σε κυπριακές τράπεζες έχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
λοιπόν συμφωνίες αποφυγής διπλής φορολογίας οδηγεί στο συμπέρασμα ότι δεν είναι δυνατόν να παραβιάσουμε 
διεθνείς συμβάσεις, για να φορολογήσουμε αυτές τις καταθέσεις.  Περί τίνος πρόκειται;  Περί τέλους;  Μα, τα τέλη 
είναι ανταποδοτικά.  Ανταποδοτικό τέλος υπάρχει, όταν κάποιος εκδίδει μία άδεια κυκλοφορίας και πληρώνει, γιατί 
το κράτος του παραχωρεί το δικαίωμα να κυκλοφορεί στους δρόμους τους οποίους κατασκευάζει το ίδιο, ή όταν 
εκδίδει ένα πιστοποιητικό γεννήσεως, γιατί καταναλώνει χάρτη το κράτος και πληρώνει το δημόσιο υπάλληλο ο 
οποίος θα εκδώσει το πιστοποιητικό.  Εδώ ποια είναι η ανταπόδοση σε αυτή τη ληστρική αφαίρεση χρημάτων από 
καταθέτες;   

 Πέραν τούτου, πώς είναι δυνατόν το Eurogroup να εκδίδει μία απόφαση η οποία παραβιάζει κατάφορα το 
άρθρο 17 του Χάρτη Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί του δικαιώματος ιδιοκτησίας και 
πώς είναι δυνατόν ένα ευρωπαϊκό συλλογικό θεσμικό όργανο, όπως είναι το Eurogroup, να εκδίδει μία απόφαση 
που βρίσκεται σε πλήρη σύγκρουση με την Οδηγία 2009/14 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για την εγγύηση των 
καταθέσεων;   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλω να σημειώσω επίσης το γεγονός ότι το Eurogroup ούτε καν έλαβε υπόψη του ότι η Κύπρος περιήλθε 
σε αυτή τη δραματική οικονομική κατάσταση κυρίως εξαιτίας του γεγονότος ότι ένα ευρωπαϊκό συλλογικό θεσμικό 
όργανο, το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, τον Οκτώβριο του 2011 έλαβε μία απόφαση για την απομείωση του ελληνικού 
χρέους, το γνωστό κούρεμα, που οδήγησε το κυπριακό τραπεζικό σύστημα σε μία οικονομική καταστροφή.  Γιατί, 
αν δεν ελαμβάνετο αυτή η απόφαση ή αν ελαμβάνετο πρόνοια να προστατευθούν οι κυπριακές τράπεζες, που είναι 
κάτι που θα μπορούσε να γίνει από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, αν υπήρχε η αλληλεγγύη, η οποία και σʼ αυτή την 
περίπτωση καταπατήθηκε, δε θα αντιμετωπίζαμε σήμερα αυτά τα προβλήματα.   

 Πρέπει να σημειώσω σʼ αυτή την παρέμβαση ότι θεωρούμε ότι η κυβέρνηση ανεξάρτητα από τον εκβιασμό 
που υπήρξε -και δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι υπήρξε ο εκβιασμός- όφειλε να ζητήσει χρόνο για διαβούλευση με τις 
πολιτικές δυνάμεις, απορρίπτοντας τον ωμό εκβιασμό, το ασφυκτικό χρονοδιάγραμμα, που είναι και ξένα προς την 
πάγια τακτική -υποτίθεται- της Ευρωπαϊκής Ένωσης για διαβούλευση και αέναη διαπραγμάτευση.  Πολύ 
περισσότερο, επειδή το πολιτειακό σύστημα στην Κύπρο δεν είναι κοινοβουλευτικό, ούτως ώστε μία συμφωνία με 
έναν Πρωθυπουργό να διασφαλίζει ότι υπάρχει και η απαραίτητη κοινοβουλευτική πλειοψηφία, που είναι τεκμήριο 
στα κοινοβουλευτικά συστήματα.  Εδώ έχουμε αυστηρή διάκριση των εξουσιών και όφειλαν να σεβαστούν και το 
πολιτειακό σύστημα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων καλείται σήμερα να νομιμοποιήσει μία απόφαση η οποία στην πραγματικότητα 
συνιστά ληστρική υπεξαίρεση ιδιωτικών καταθέσεων κατά σαφή παραβίαση κάθε γραπτού και άγραφου νόμου και 
κανόνα, δικαίου και ηθικής, με προβολή εκβιασμού.  Η απάντησή μας είναι ότι αρνούμαστε να υποκύψουμε σε αυτό 
το εκβιαστικό δίλημμα. 

 Μερικοί μιλούν για καταστροφή.  Αν δεν ψηφιστεί αυτή η νομοθεσία, θα πέσει ο πέλεκυς ο οποίος οριστικά 
και αμετάκλητα θα καταστρέψει την κυπριακή οικονομία.  Καλά, αν ψηφίσουμε αυτό το ληστρικό νομοσχέδιο, 
αποφεύγεται η καταστροφή;  Μα, είμαστε αιθεροβάμονες;  Είμαστε αφελείς;  ∆ε γνωρίζουμε ότι σε μία τέτοια 
περίπτωση οι ξένοι καταθέτες, για να μην πω οι Κύπριοι, γιατί θα επικαλεστώ τον πατριωτισμό των Κυπρίων, στον 
οποίο πιστεύω…  Θα υπάρξει ξένος καταθέτης, Ρώσος ή άλλος, ο οποίος θα αφήσει χρήματα μετά από την 
ψήφιση ενός τέτοιου νομοσχεδίου σε κυπριακές τράπεζες;   

 Η θέση μας είναι σαφής.  Η πρότασή μας είναι η απόρριψη του ωμού εκβιασμού του Eurogroup και η 
απαίτηση επαναδιαπραγμάτευσης.  Αυτή είναι η πολιτική θέση και λέω ότι σε αυτή την περίπτωση ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας θα έχει την πλήρη και ανεπιφύλακτη συμπαράστασή μας.  Θα τον στηρίξουμε με όλες μας τις 
δυνάμεις, για να διαπραγματευτεί.  Αυτή θα πρέπει να είναι η απαίτησή μας και η απαίτηση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   
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 Θα καταθέσουμε αύριο στη σύσκεψη με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στο Προεδρικό Μέγαρο και 
συγκεκριμένες προτάσεις, τις οποίες δεν είναι η ώρα να αναλύσω.  Εναλλακτικές προτάσεις, όπως η έκδοση 
εθνοομολόγου για στήριξη της κυπριακής οικονομίας με εγγύηση τα έσοδα από το φυσικό αέριο και εξασφάλιση 
επίσης μικρού χρόνου, ώστε μετά την πώληση του παραρτήματος της μίας εκ των τραπεζών να αξιολογηθεί η 
πιθανότητα πώλησης της συγκεκριμένης τράπεζας, ώστε να υπάρξει η δυνατότητα σμίκρυνσης του ποσού το 
οποίο θα πρέπει να συλλεγεί, προκειμένου να εξασφαλιστεί η δανειακή σύμβαση.  Και αυτά τα μέτρα, όπως και 
άλλα, μπορούν να εφαρμοστούν είτε από μόνα τους είτε συνδυαζόμενα.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, τελειώνω.  Είναι η ώρα της συλλογικότητας.  Είναι η ώρα της εθνικής ομοψυχίας και 
θέλω να απευθύνω μήνυμα στο λαό μας και για συλλογική συστράτευση και για εθνική ενότητα και για εθνική 
ομοψυχία.  Μόνο έτσι μπορούμε να διαχειριστούμε αποτελεσματικά αυτή τη φοβερή κρίση.  Η Βουλή των 
Αντιπροσώπων καλείται σε μία απόφαση πράγματι ιστορικής σημασίας.  Είμαι βέβαιος ότι η απόφαση που θα 
πάρουμε θα καταξιώνει και θα τιμά αυτό το σώμα για πάντα, εις το διηνεκές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ευχαριστούμε, κύριε Πρόεδρε. 

 Καλώ τον πρόεδρο του ∆ΗΚΟ κ. Μάριο Καρογιάν να πάρει το βήμα. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πενήντα τρία χρόνια μετά την κατάκτηση της ανεξαρτησίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η πατρίδα μας 
ξαναβρίσκεται αντιμέτωπη με καταστάσεις που θέτουν εν αμφιβόλω την ύπαρξή της.  Τριάντα εννιά χρόνια μετά 
την τραγωδία του ’74, η πατρίδα μας ξαναβρίσκεται μπροστά στο φάσμα μιας καταστροφής ανυπολόγιστων 
συνεπειών.  Είμαι σίγουρος ότι στην αίθουσα αυτή δεν υπάρχει ούτε ένας συνάδελφος που δε συναισθάνεται την 
κρισιμότητα των εξελίξεων ούτε ένας συνάδελφος που δε συνειδητοποιεί την ιστορικότητα των περιστάσεων ούτε 
ένας συνάδελφος που δεν αντιλαμβάνεται ότι οι αποφάσεις που καλούμαστε να πάρουμε σήμερα δεν ανήκουν σε 
αυτές που λαμβάνονται ανώδυνα και λησμονιούνται γρήγορα· ανήκουν σε αυτές με τις οποίες γράφεται ή 
ξεγράφεται η ιστορία.  Και η ιστορία γράφεται πάντοτε με τα μεγάλα “ναι” και τα μεγάλα “όχι” των λαών και των 
ηγεσιών τους.  Ένα τέτοιο “ναι” ή ένα τέτοιο “όχι” αποτελεί το κοινό ζητούμενό μας.   

 Η ημερομηνία της σημερινής μας συνεδρίασης είναι μια χρονολογία από αυτές που αποτελούν σταθμό στην 
πορεία λαών και εθνών, που τους οδηγούν στην κορυφή ή τους γκρεμίζουν στο βάραθρο, τους ανοίγουν νέους, 
ελπιδοφόρους δρόμους ή τους εγκλωβίζουν σε αδιέξοδα χωρίς αύριο.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ηγούμαι ενός κόμματος που πιστεύει ότι έπραξε μέχρι σήμερα στο ακέραιο το καθήκον του, που 
προσπάθησε, όταν ακόμα υπήρχε χρόνος, να προλάβει το κακό που έβλεπε να έρχεται.  ∆ε φανταζόταν βέβαια 
ποτέ ότι θα μπορούσε να γίνει τόσο μεγάλο.  Προσπάθησε να δημιουργήσει τις προϋποθέσεις για μια εθνική 
συνεννόηση που θα ένωνε σε ένα ενιαίο μέτωπο εθνικής σωτηρίας όλες τις πολιτικές δυνάμεις.  ∆εν περίμενε όμως 
ποτέ ότι την ανάγκη της εθνικής ενότητας θα επέβαλλαν συνθήκες όπως οι σημερινές, που καθιστούν, κατά τη 
γνώμη μου, μονόδρομο τη λήψη ομόφωνων αποφάσεων, γιατί διαφορετικά, στα δεινά του τόπου που θα ’ρθουν, 
θα προστεθούν τα χειρότερα δεινά ενός νέου διχασμού, που θα παραδώσει τη ∆ημοκρατία μας στο χάος μιας 
κοινωνικής έκρηξης και μιας εμφύλιας σύγκρουσης.   

 Μέχρι χθες η εθνική ενότητα μπορούσε να είναι ένα απλό και ίσως όχι πιστευτό σύνθημα.  Τώρα είναι μια 
υπέρτατη αναγκαιότητα.  Η πατρίδα αυτή υφίσταται απρόκλητη, άδικη και προσχεδιασμένη επίθεση.  Οφείλουμε 
όλοι μας να την υπερασπίσουμε, ενισχύοντας την άμυνά της με το ακαταμάχητο όπλο της ενότητας και της 
ομοφωνίας μας.  Η απάντησή μας κατά συνέπεια δεν μπορεί παρά να είναι μία, ενιαία και εθνική.  Πρέπει όμως να 
είναι ταυτόχρονα μια απάντηση σε προκλήσεις που αφορούν όχι μόνο στην Κύπρο, αλλά και στο σύνολο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην οικογένεια της οποίας ενταχθήκαμε με την προσδοκία ότι θα ήταν για πάντα αυτή που 
οραματίστηκαν να γίνει οι ιδρυτές της, μια Ευρώπη των λαών, μια Ευρώπη των δικαιωμάτων, μια Ευρώπη των 
αξιών, της ανάπτυξης και της αλληλεγγύης. 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Γνωρίζω και γνωρίζετε ότι κατοικούμε σε μια μικρή κουκκίδα του παγκόσμιου χάρτη.  Πάνω σε αυτή την 
κουκκίδα σήμερα στρέφονται τα βλέμματα όλου του κόσμου.  Γνωρίζω και γνωρίζετε ότι βρισκόμαστε στις εσχατιές 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  ∆εν είμαστε όμως ούτε οι έσχατοι της Ευρώπης ούτε οι παρίες της.  ∆ε δώσαμε ούτε 
πρόκειται να δώσουμε σε κανέναν το δικαίωμα να μας μετατρέψει σε πειραματόζωο ή να μας χρησιμοποιήσει προς 
φόβο και παραδειγματισμό των άλλων λαών της Ευρώπης και των χωρών του ευρωπαϊκού Nότου.  Το κάνανε ήδη 
με την Ελλάδα και βλέπουμε σήμερα τα αποτελέσματα της πολιτικής τους.  Αντί να διορθώσουν τα λάθη τους, 
απαιτούν να τα αποδεχθούμε ως συνταγές σωτηρίας.  Αντί να αναγνωρίσουν και να προλάβουν τις συνέπειες που 
υποστήκαμε με το κούρεμα των ελληνικών ομολόγων, αξιώνουν να κουρέψουν τις ιδιωτικές καταθέσεις των 
κυπριακών τραπεζών, λες και δεν έφτανε το τίμημα που πληρώσαμε στο όνομα της σωτηρίας της Ευρωζώνης.  
Μας δείχνουν με το δάκτυλο της νουθεσίας, λες και δεν ήταν αυτοί που βρέθηκαν απροετοίμαστοι μπροστά στην 
κρίση.  Μας διέβαλαν συστηματικά επί μήνες με ανυπόστατες κατηγορίες περί ξεπλύματος βρόμικου χρήματος, λες 
και δεν καταλαβαίναμε ότι εκείνο που επιδίωκαν ήταν να φοβίσουν τους ξένους επενδυτές μας, για να 
επωφεληθούν από τη μετακίνηση των κεφαλαίων τους.  Όποιες και αν ήταν οι καθυστερήσεις της προηγούμενης 
κυβέρνησης, δεν ήταν λιγότερες αυτές που προκλήθηκαν εξαιτίας τους, προκειμένου να βρεθούμε στο τέλος ενός 
χρόνου που δε  μας άφηνε περιθώρια σωστής διαπραγμάτευσης.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το θέμα που έχουμε ενώπιόν μας μπορεί σε ελεύθερη απόδοση να διατυπωθεί ως εξής:  «Το κούρεμα των 
αρχών και των αξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το ξερίζωμα της αρχής της κοινοτικής αλληλεγγύης και ο λάκκος 
των λεόντων του Eurogroup».  Είναι βαθύτατα ηθικό -ανήθικο, βεβαίως- το θέμα που συζητάμε.  Πρόκειται 
ουσιαστικά για ένα ζήτημα που διαβρώνει επικίνδυνα τα νομικά, πολιτικά και ηθικά θεμέλια της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Η ενέργεια του Eurogroup και η υπό κρίση απόφασή του για την Κύπρο στερείται νομιμότητας!  Έχει 
σοβαρό έλλειμμα πολιτικής ηθικής!  Συνιστά απερισκεψία, αλλά και ωμό εκβιασμό!  Είναι πρωτοφανή αυτά που 
μας ζητούν, είναι υστερόβουλα, είναι άδικα και προδίδουν μια ανεξήγητη, αδικαιολόγητη και εκδικητική διάθεση.  
Ειλικρινά, υπάρχει λογικό ον που θεωρεί αυτά που επιχειρούν να μας επιβάλουν η τρόικα και οι σκληροί παίκτες 
του Eurogroup ως βοήθεια και στήριξη στην Κύπρο και την κυπριακή οικονομία;  Πρόκειται απλά για έναν ωμό 
εκβιασμό, έναν εκβιασμό που παίρνει χαρακτήρα βαρβαρότητας, αν ληφθεί υπόψη το γεγονός ότι προέρχεται από 
εταίρους.  ∆ε θέλουμε να γίνουμε Κασσάνδρες, όμως δεν είναι δύσκολο να προβλέψει κανείς ότι η Ευρωζώνη, 
αλλά και ολόκληρο το οικοδόμημα της Ευρωπαϊκής Ένωσης οδηγούνται σε κατάρρευση, αν αυτά που βίωσε η 
Κύπρος το βράδυ της Παρασκευής στο Eurogroup αποτελέσουν θεμέλιο των αρχών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
στην παραπέρα πορεία της.   

 Απέναντι λοιπόν στην Ευρώπη των εκβιασμών, όπως εξελίχθηκε, εμείς πρέπει να επιμείνουμε στην 
Ευρώπη της αλληλεγγύης.  Απέναντι στην Ευρώπη της καταστροφής των συγκριτικών πλεονεκτημάτων των 
κρατών μελών, εμείς επιμένουμε στην Ευρώπη της ανάπτυξης και της δίκαιης κατανομής των βαρών.  Η απάντηση 
λοιπόν που καλούμαστε να δώσουμε σήμερα δε θέλουμε να είναι μόνο κυπριακή· θέλουμε να είναι ευρωπαϊκή.  
Θέλουμε να είναι στρατηγική απάντηση στο εξής υπαρξιακό δίλημμα:  Θα βγούμε από την κρίση διατηρώντας τις 
σταθερές και τις αξίες που θα μας επιτρέψουν να επιστρέψουμε στην ανάπτυξη ή θα ισοπεδώσουμε κάθε 
κανονιστικό πλαίσιο και κεκτημένο, για να μπούμε σε μια ακόμα βαθύτερη κρίση, που θα είναι κρίση αξιοπιστίας 
ολόκληρης της Ευρωπαϊκής Ένωσης;  Ποια οικονομία μπορεί να υπάρξει χωρίς την πίστη, που αποτελεί το θεμέλιο 
λίθο κάθε συναλλαγής, κάθε ανταλλαγής, κάθε παραγωγικής πρωτοβουλίας;  Ποια οικονομία μπορεί να 
σταθεροποιηθεί, αν κλονιστεί η εμπιστοσύνη των πολιτών στο τραπεζικό τους σύστημα;  Τι είδους διεθνείς και -
πολύ περισσότερο- ευρωπαϊκές σχέσεις είναι αυτές που δε σέβονται τα ανθρώπινα δικαιώματα, τα ατομικά 
δικαιώματα, όπως αυτό το δικαίωμα στην περιουσία και την ιδιοκτησία; 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Νομίζω είναι πασιφανές, είναι ξεκάθαρο, το πρόβλημα δεν είναι οικονομικό μόνο· το πρόβλημα είναι 
πολιτικό.  Είναι, ναι, γεωπολιτικό, είναι γεωστρατηγικό, γιατί ακριβώς στόχος ισχυρών παικτών της Ευρώπης -και 
όχι μόνο- είναι να θέσουν κάτω από την επιρροή τους την απόλυτη την Κύπρο.  ∆εν κάνω επίσης, νομίζω, καμία 
παραδοχή ιδιαίτερη, αν πω ότι αυτό το ανομολόγητο έγκλημα το προσχεδιασμένο είχε αρχή, μέση και τέλος.  ∆εν 
είναι τυχαίο που θέλησαν να ξεριζώσουν το δικό μας το σύστημα το χρηματοπιστωτικό και των υπηρεσιών.  ∆εν 
είναι τυχαίο που προσπάθησαν πάση θυσία να παρουσιάσουν την Κύπρο ως τη χώρα εκείνη η οποία ήταν η 
κοιτίδα του ξεπλύματος βρόμικου χρήματος.  Αυτά συν πολλά άλλα επεξεργάζονταν εδώ και καιρό -για ποιο λόγο 
άραγε;- γιατί ακριβώς ήθελαν να μας αποστερήσουν από τα όποια ερείσματα, από τους όποιους στρατηγικούς 
εταίρους μας, γιατί ακριβώς αυτή η υποδούλωση η οικονομική που επιχειρούν έχει και προεκτάσεις.  Και ποια είναι 
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η προέκταση;  Το εθνικό θέμα -γιατί;- γιατί κάποιοι θέλουν, ναι, εκείνα που προσπάθησαν τότε να τα επιβάλουν 
τώρα.  Είναι αυτοί ακριβώς που θέλουν να μας απογυμνώσουν από εταίρους μας, από τη Ρωσία, την Κίνα και 
άλλους -γιατί άραγε;- για να μπορούν να πηγαίνουν στο Συμβούλιο Ασφαλείας και να επιβάλλουν αυτά που 
θέλουν, αυτά που δεν κατάφεραν τότε να περάσουν.  Και βέβαια...  Πώς είναι δυνατό να καθυποτάξεις ένα λαό 
οδηγώντας τον στο οικονομικό βάραθρο, απογυμνώνοντάς τον από συμμάχους και επιπρόσθετα γκρεμίζοντας 
όλους τους πυλώνες πάνω στους οποίους στήριζε τη δική του επιβίωση και τη δική του ύπαρξη; 

 Μπροστά λοιπόν σε αυτά...  Και να μην πει βέβαια κάποιος ότι δεν τα προβλέψαμε!  Ασφαλέστατα θέλουν 
σε κάποια φάση το φυσικό αέριο να είναι κάτω από τη δική τους επιρροή.  Όπως τώρα τους παρακαλούμε...  
Προσέξτε!  Γιατί αυτά τα €3 δις, τα €4 δις, τα €5 δις;  Αύριο λοιπόν που δε θα έχουμε οξυγόνο, δε θα έχουμε 
πόρους, δε θα έχουμε δυνατότητες, όταν αυτοί θα μας στραγγαλίζουν καθημερινά ακριβώς για ένα κομμάτι ψωμί, 
θα θέλουν να τους δώσουμε και το φυσικό αέριο, για να το περάσουν βέβαια από την Τουρκία μέσω των αγωγών, 
για να μας ζητήσουν αύριο να ξεπαγώσουμε τα διάφορα κεφάλαια, για να μας πουν ξανά ότι η Τουρκία θα είναι 
στους G8 τα επόμενα πέντε χρόνια.  Και βέβαια η Κύπρος -να είναι τι;- να είναι μια χώρα καθυποταγμένη, μια 
χώρα εξουδετερωμένη, μια χώρα απογυμνωμένη, μια χώρα ακριβώς που να ’ναι επαίτης αυτών των ξένων!   

 Μπροστά λοιπόν σε αυτά, αν κάποιοι σήμερα εκβιάζουν και λεν ότι δεν υπάρχουν εναλλακτικές λύσεις, εγώ 
απαντώ το εξής:  Ναι, υπάρχουν!  Υπάρχουν χώρες, κράτη, φίλοι που είναι έτοιμοι να στηρίξουν αυτή τη χώρα, 
όπως κι εμείς τους στηρίξαμε σε δύσκολους καιρούς.  Ξέρουν ότι, μπορεί να είμαστε μικροί σε μέγεθος, είμαστε 
όμως μια χώρα που ξέρει να αναγνωρίζει φίλους, ξέρει να σέβεται τις συμφωνίες της, ξέρει, ναι, έντιμα και ειλικρινά 
να παλεύει για αρχές και αξίες.  Και σ’ αυτούς λοιπόν που λένε ότι δεν μπορούμε να έχουμε ανάσα από κανέναν 
απαντούμε το εξής:  Ναι, οφείλουμε, έχουμε υποχρέωση να εξαντλήσουμε κάθε περιθώριο με φίλες χώρες, αυτές 
που σε δύσκολες στιγμές μάς στήριξαν, τη Ρωσία, την Κίνα και πολλές άλλες.  Σε μας λοιπόν εναπόκειται να 
αποδείξουμε ότι αυτά που λέμε τα εννοούμε!  Σε μας εναπόκειται να αποφασίσουμε ότι η Κύπρος δεν πρόκειται να 
είναι δούλος του οποιουδήποτε.  Άλλο οι συμμαχίες, άλλο η οικογένεια, άλλο οι συνεργασίες!  Η επιβίωση αυτού 
του λαού όμως είναι το πρώτιστο, είναι το υπέρτατο, είναι αυτό που ο καθένας από μας οφείλει να τάξει ως κύριο 
μέλημα και ως πρωταρχική του πεποίθηση. 

 Θέλω λοιπόν, κυρίες και κύριοι, απέναντι σ’ αυτές τις αποφάσεις που λήφθηκαν, μπροστά σε αυτά τα 
πρωτόγνωρα, τα πρωτοφανή, τα ανήκουστα που εκβιάστηκαν -ναι, γιατί περί εκβιασμού πρόκειται- τα ξημερώματα 
του περασμένου Σαββάτου στο Eurogroup, να πω ότι το ∆ημοκρατικό Κόμματα τοποθετείται ξεκάθαρα.  
Εισηγούμαστε, ναι, την κατηγορηματική απόρριψή τους!  Το “όχι” μας δε σημαίνει “ναι” στη διαιώνιση των 
παθογενειών και των ελαττωμάτων του σημερινού μας αναπτυξιακού μοντέλου.  Σημαίνει “όχι” στον αφανισμό της 
χώρας μας από τον οικονομικό χάρτη της Ευρώπης και όχι μόνο.  Το “όχι” μας δε σημαίνει άρνηση των 
μεταρρυθμίσεων που απαιτούνται, για να εξυγιανθούν τα δημόσια οικονομικά μας και να μην επαναληφθούν οι 
πρακτικές των τραπεζών που οδήγησαν στη χρεοκοπία τους.  Σημαίνει “ναι” σε ένα πρόγραμμα ανασυγκρότησης 
που δε θα υπηρετεί προφανείς πολιτικές σκοπιμότητες μεγάλων οικονομικών και πολιτικών δυνάμεων αλλά το 
κοινό συμφέρον μιας Ευρωπαϊκής Ένωσης που μπορεί να γίνει περισσότερο ισχυρή, αν αφήσει την Κύπρο να 
αξιοποιήσει τον ανθρώπινο, χρηματοπιστωτικό και ενεργειακό της πλούτο.  Καμία συζήτηση για επιμέρους 
διορθώσεις των αποφάσεων της 16ης του Μάρτη δεν έχει νόημα, αν προηγουμένως δεν αναθεωρηθεί η πολιτική 
που αναγάγει την τιμωρία σε αρχή ενός παράδοξου κοινοτικού δικαίου, γιατί, ακόμα και αν η τιμωρία ήταν 
αποδεκτή ως μέθοδος πολιτικού σωφρονισμού των λαών, αυτοί που την επιβάλλουν θα έπρεπε πρώτοι να 
απαντήσουν στο εξής ερώτημα:  Ποιοι τιμωρούν ποιους και γιατί και, βεβαίως, στη βάση ποιων αρχών;   

 Τον προηγούμενο αιώνα η Ευρώπη κατέβαλε πολύ βαρύ φόρο αίματος στο έλεος διάφορων επίδοξων 
τιμωρών και εκδικητών, για να μην μπορεί να βγάλει σήμερα τα συμπεράσματά της για το πώς μπορεί να αποφύγει 
τον όλεθρο ενός νέου πολέμου, έστω και αν αυτός είναι μόνο οικονομικός.  Σε κάθε πάντως περίπτωση ας είναι 
όλοι σίγουροι ότι οι Κύπριοι δεν πρόκειται να αποτελέσουν εθελοντικά θύματα ενός ακήρυχτου πολέμου που 
απειλεί τα ζωτικά τους συμφέροντα.  Επιμένουμε, ναι, να διεκδικούμε την Ευρώπη της σωτηρίας μας... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία!  Παρακαλώ, ησυχία! 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είναι σε σας που απευθύνω την προτροπή. 



1428 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Μάλιστα. 

 Επιμένουμε να διεκδικούμε, ναι, την Ευρώπη της σωτηρίας μας και όχι την Ευρώπη της καταστροφής μας!   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σίγουρα οι ώρες και οι μέρες που θα ακολουθήσουν τη σημερινή απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
δε θα είναι απλώς κρίσιμες.  Εισερχόμαστε σε μια περίοδο μεγάλης δοκιμασίας.  Όλοι μαζί πρέπει να 
αντιμετωπίσουμε και να διαχειριστούμε τις δύσκολες μέρες που μας αναμένουν.  Απαιτείται, ναι, εθνική ενότητα, 
εθνική συνεννόηση, πολιτική συναντίληψη, κοινωνική συναίνεση, πολλή και σκληρή δουλειά και μια κοινή εθνική 
προσπάθεια χωρίς παρωπίδες και χωρίς βέβαια ιδεοληψίες.  Απαιτείται ένα ευφάνταστο, συγκροτημένο σχέδιο 
δράσης άμεσα.  Κυρίως, απαιτείται μια εθνική στρατηγική που να υπερασπίζει και να στηρίζει τα συμφέρονται του 
τόπου και του λαού μας.  Με σύνεση, επιστρατεύοντας τη συλλογική σοφία και αναλύοντας προσεκτικά και 
ρεαλιστικά όλα τα δεδομένα και τις εναλλακτικές επιλογές -και υπογραμμίζω το “εναλλακτικές επιλογές”- ακόμη και 
δημιουργώντας νέα δεδομένα, πρέπει άμεσα να σχεδιάσουμε βήμα με βήμα τη στρατηγική μας, ώστε ο εθνικός 
στόχος της διάσωσης της κυπριακής οικονομίας και της σωτηρίας της πατρίδας να επιτευχθεί.   

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα προς το σκοπό αυτό έχει πάρει πρωτοβουλίες και έχει καταθέσει σειρά προτάσεων -
θα το συνεχίσουμε αυτό άμεσα- που πιστεύουμε ότι μπορούν να βοηθήσουν στη συλλογική προσπάθεια για έξοδο 
της χώρας μας από την κρίση και υπέρβαση των σημερινών ιδιαίτερα δύσκολων καταστάσεων.  Εμείς είμαστε 
έτοιμοι -και το δηλώνουμε- να συνεργαστούμε και με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και με όλες τις πολιτικές 
δυνάμεις, για να μπορέσουμε ακριβώς να επανέλθουμε σε πορεία σταθερότητας και οικονομικής ανάπτυξης.   

 ∆εν είναι εύκολη η επόμενη μέρα.  Αμέσως μετά τη σημερινή μας απόφαση -πρέπει να το γνωρίζουμε και το 
λέω καθαρά- αρχίζει η πορεία μας προς το γολγοθά.  Η ανάσταση θα έλθει, αν εμείς με πίστη στο δίκαιο και την 
υπόθεσή μας και με την προσδοκία ενός καλύτερου αύριο πορευθούμε με σύνεση και χωρίς αμφιταλαντεύσεις 
προς το τέρμα, προς τη διάσωση της κυπριακής οικονομίας και τη διαφύλαξη της ακεραιότητας της πατρίδας μας. 

 Προκειμένου να διαμορφωθούν οι κατάλληλες συνθήκες που θα επιτρέψουν μια ψύχραιμη, αποφασιστική 
και αποτελεσματική διαχείριση των πραγμάτων, οφείλουμε ως πολιτεία να διασφαλίσουμε κάποιες σημαντικές 
προϋποθέσεις.  Πρώτα απ’ όλα πρέπει να θωρακίσουμε την Κύπρο και την κυπριακή οικονομία με έκτακτες 
νομοθεσίες, που να μας επιτρέπουν να δράσουμε στη βάση της νομιμότητας.  Η αναγκαία πολιτική βούληση και η 
στοχοπροσήλωση στην εθνική προσπάθεια για τη σωτηρία της πατρίδας και τη διάσωση της κυπριακής οικονομίας 
είναι ένα άλλο βασικό προαπαιτούμενο.   

 Πρέπει επίσης να αποτραπούν, και αυτό είναι έκκληση, συνθήκες πανικού και κοινωνικής αναταραχής.  Ο 
λαός καλείται να εμπιστευθεί τις δυνάμεις και τις δυνατότητές του και να συνταχθεί στη μεγάλη εθνική προσπάθεια 
για τη διαφύλαξη των δικαίων της πατρίδας και των συμφερόντων του τόπου.  Η πρώτη και μεγαλύτερη ευθύνη 
ανήκει στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και την κυβέρνηση.  Ούτε λάθη δικαιολογούνται ούτε ολιγωρίες 
επιτρέπονται.  ∆εν έχω καμία αμφιβολία ότι, αν όλοι εργαστούμε με τη δέουσα προσοχή, τη συνέργεια και τη 
συνεργασία, με αποφασιστικότητα και πίστη στις δυνάμεις αυτού του λαού, μπορούμε να αντιμετωπίσουμε και 
αυτές τις προκλήσεις.  Εξάλλου, είμαστε μαθημένοι όλοι.  Περάσαμε μέσα από φωτιές για χρόνια πολλά.  Γι’ αυτό 
το λόγο λοιπόν, ναι, αφού τώρα γράφουμε ιστορία, θα πρέπει να τη γράψουμε για τα παιδιά και για τα εγγόνια μας,  
γιατί ακριβώς είμαστε κληρονόμοι μιας χώρας και αυτή η κληρονομιά δεν τελειώνει τώρα.  Η κληρονομιά είναι για τα 
παιδιά και τα εγγόνια μας.  Αυτή λοιπόν είναι η παρακαταθήκη, αυτή είναι η απόφαση, αυτός είναι ο δρόμος, αυτή 
είναι η κατεύθυνση που πρέπει να ακολουθήσουμε.  Πιστεύω ακράδαντα ότι ενωμένοι θα τα καταφέρουμε.  ∆εν 
έχουμε άλλη επιλογή.  Είμαστε καταδικασμένοι να τα καταφέρουμε, είμαστε καταδικασμένοι να επιβιώσουμε!  Και η 
Κύπρος θα επιβιώσει.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ  τον κ. Καρογιάν.   

 Καλώ τώρα στο βήμα το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ, τον κ. Άντρο Κυπριανού.  

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πρέπει να πω ότι ξαφνιάστηκα, γιατί, αν η εκτίμηση της μεγάλης συνιστώσας, μιας μεγάλης συνιστώσας, της 
κυβέρνησης για το Eurogroup είναι αυτή που έχει αναπτύξει ο κ. Καρογιάν, είναι άξιο απορίας ειλικρινά γιατί ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας κατέληξε σε μια συμφωνία με αυτούς!   

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Από τα χαράματα του Σαββάτου η Κύπρος ζει κρίσιμες στιγμές.  Το μέλλον του τόπου και του λαού μας 
βρίσκεται σε καθοριστική στροφή της ιστορίας.  Οι αποφάσεις που καλούμαστε σήμερα να λάβουμε θα είναι πολύ 
καθοριστικές για όλους, για την Κύπρο και τον κάθε Κύπριο ξεχωριστά, για το μέλλον της παρούσας, αλλά και των 
επερχόμενων γενιών.  Καλούμαστε να πάρουμε αποφάσεις που ξεπερνούν κατά πολύ τα σύνορα, αλλά και τα όρια 
της χώρας μας.  ∆ίχως ίχνος αλαζονείας θεωρούμε ότι οι αποφάσεις μας θα σφραγίσουν τις πολιτικές εξελίξεις 
στην ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Η Κύπρος είναι αυτή που γνωρίζει το πιο ωμό πρόσωπο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Μετά που η Ελλάδα 
έγινε το πειραματόζωο των σαρωτικών μνημονίων, η Κύπρος γίνεται το πειραματόζωο του κουρέματος των 
καταθέσεων.  Για την αντιμετώπιση της κρίσης η Ευρωπαϊκή Ένωση και το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο 
ακολούθησαν θεραπείες σοκ που στηρίζονταν στο τρίπτυχο “λιτότητα, περικοπές, ιδιωτικοποιήσεις”.  Το ΑΚΕΛ κατ’ 
επανάληψη τόνισε ότι, όπου εφαρμόστηκαν, αυτές οι πολιτικές όχι μόνο δε συνέβαλαν στο ξεπέρασμα των 
συνεπειών της κρίσης, αλλά τις όξυναν.  Τονίζαμε ότι οι κυρίαρχοι κύκλοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης λειτουργούν με 
βάση τους νόμους της αγοράς, όπως οι ίδιοι τους αντιλαμβάνονται, και της μεγιστοποίησης του κέρδους.  Σε 
αυτούς τους δύο στόχους είναι πρόθυμοι να καθυποτάξουν τα πάντα, τους λαούς του κάθε κράτους μέλους, την 
ίδια την κυριαρχία και την ευημερία τους.  Στη δική μας περίπτωση τα κριτήριά τους ήταν και πολιτικά.  ∆εν πρέπει 
να αμφιβάλλουμε ότι πίσω από τα μυαλά κάποιων υπάρχουν σχέδια για το Κυπριακό και τον έλεγχο του φυσικού 
πλούτου της Κύπρου.  Μετά τη συμφωνία του Eurogroup με την κυβέρνηση του κ. Αναστασιάδη, για κάθε 
καλοπροαίρετο παρατηρητή το ιδεολόγημα της “κοινωνικής” οικονομίας της αγοράς, η υπόσχεση της Συνθήκης της 
Λισαβόνας για δήθεν διασφάλιση της ευημερίας των λαών της Ένωσης, το χρυσωμένο χάπι της “ρήτρας 
αλληλεγγύης”, που περιλήφθηκε στη συνθήκη, αποδείχθηκαν απλώς μέθοδοι νομιμοποίησης για επέλαση σε 
βάρος των λαών, των κατακτήσεων και τελικά βέβαια και της προοπτικής τους.   

 Οι ίδιες οι εξελίξεις απέδειξαν πως ο δογματισμός βρίσκεται αλλού, στην πλάνη της “μεγάλης ευρωπαϊκής 
οικογένειας”.  Η αγκύλωση αποκαλύφθηκε στο μεγαλείο της τώρα.  Στην αρχή η κυβέρνηση αιτιολόγησε την 
αποδοχή της συμφωνίας με το ότι δεν υπήρχαν περιθώρια διαπραγμάτευσης.  Μετά τις αντιδράσεις και την 
αντίστασή μας, ανακαλύφθηκαν περιθώρια, πάντα βέβαια μέσα στην ίδια φιλοσοφία.  Όλα αυτά δεν είναι τυχαία.  
Ούτε αφορούν μόνο την περίπτωση της Κύπρου.  Αυτό που κυριαρχούσε σε κάθε απόφαση των ηγετικών κύκλων 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όποια χώρα και αν αυτή αφορούσε, ήταν οι ιδεολογικοπολιτικές τους αντιλήψεις και η 
εξυπηρέτηση μέσω τους διαφόρων συμφερόντων. Ακόμα και στις περιπτώσεις που το συμβούλιο κορυφής έπαιρνε 
αποφάσεις τασσόμενο υπέρ της ανάπτυξης και όχι της λιτότητας, αυτές ανατρέπονταν στην πράξη όχι μόνο από 
μια χούφτα τεχνοκρατών των Βρυξελλών, αλλά και από τις πολιτικές πεποιθήσεις των κυρίαρχων κύκλων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Τα όσα συμφωνήθηκαν από την κυβέρνηση Αναστασιάδη και το Eurogroup την περασμένη Παρασκευή, 
πέρα από την εξυπηρέτηση ιδεολογικών και πολιτικών αντιλήψεων, αλλά και πολυεθνικών συμφερόντων, που 
κυριαρχούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στόχευαν και στην εξυπηρέτηση μικροκομματικών προεκλογικών 
συμφερόντων.  Η Γερμανία βρίσκεται σε προεκλογική περίοδο και η Κύπρος κρίθηκε πως θα μπορούσε να είναι 
μια χρήσιμη Ιφιγένεια στο βωμό της εκλογικής νίκης!  Αυτά όμως δεν μπορούν να αποτελέσουν κριτήρια για μας για 
την αποδοχή αντιλαϊκών μέτρων που ισοπεδώνουν την προοπτική και το μέλλον μας και δημιουργούν επικίνδυνο 
προηγούμενο για όλους.  ∆ίχως να υπερβάλλουμε για το πολιτικό, για το οικονομικό μέγεθος και την πολιτική 
εμβέλεια της Κύπρου, θεωρούμε ότι ενδεχόμενη απόρριψη της συμφωνίας στην οποία κατέληξε ο κ. Αναστασιάδης 
με το Eurogroup μπορεί να ενισχύσει την ήδη τεταμένη συζήτηση για το πώς αλλιώς μπορούν να αντιμετωπιστούν 
οι συνέπειες της οικονομικής κρίσης.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Τον περασμένο Νιόβρη είχαμε καταλήξει σε μια καταρχήν συμφωνία για το μνημόνιο, την οποία η τότε 
κυβέρνηση ήταν έτοιμη να υπογράψει.  Μάλιστα, ήμαστε η μόνη χώρα από όσες εντάχθηκαν στο Μηχανισμό 
Στήριξης που εγκρίναμε στο κοινοβούλιο όλα τα μνημονιακά νομοσχέδια, προτού υπογραφεί η συμφωνία.  
∆υστυχώς, το Eurogroup έθεσε τότε νέες απαιτήσεις, που ήταν κόκκινες γραμμές για μας, με αποτέλεσμα να μην 
καθίσταται δυνατή η υπογραφή του μνημονίου.  Ακριβώς επειδή οι απαιτήσεις αυτές δε γίνονταν αποδεκτές, 
ξεκίνησε ένας υπόγειος πόλεμος υπόσκαψης και πίεσης ενάντια στην Κύπρο.  Ξεκίνησαν οι αβάσιμες και 
ατεκμηρίωτες κατηγορίες για ξέπλυμα βρόμικου χρήματος από το εξωτερικό, αλλά, λυπούμαι να πω, και από το 
εσωτερικό.   Όλα αυτά, παρ’ όλο που η Moneyval στα αποτελέσματα της έρευνάς της για καταπολέμηση του 
ξεπλύματος χρήματος είχε κατατάξει την Κύπρο σε καλύτερη θέση από τη Γερμανία.   

 Επειδή, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι σημαντικό να αντλούμε διδάγματα από τον τρόπο με τον 
οποίο χειριστήκαμε αυτά τα ζητήματα τους τελευταίους μήνες, είναι χρήσιμο να λέγονται κάποιες αλήθειες. Κατά τη 
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διάρκεια της προεκλογικής εκστρατείας -για τις προεδρικές εκλογές, εννοώ- επιχειρήθηκε να ναρκωθεί ο λαός με 
ψεύτικες ελπίδες.  Λίγες μόνο μέρες πριν από τις εκλογές ο κ. Αναστασιάδης έλεγε ότι βρισκόταν πολύ κοντά στην 
εξεύρεση δανείου γέφυρας για κάλυψη δημοσιονομικών αναγκών, ενώ με κάθε ευκαιρία ο ίδιος, το επιτελείο και οι 
υποστηρικτές του παρουσιάζονταν ως αυτοί που με τις γερές πλάτες των Ευρωπαίων φίλων και συμμάχων του θα 
επαναδιαπραγματεύονταν το μνημόνιο, για να το διορθώσουν.  Ειδικά μετά από τη διοργάνωση της συνόδου του 
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος στην Κύπρο δεν περνούσε μέρα που να μη λεχθεί από το επιτελείο του κ. 
Αναστασιάδη ότι οι διασυνδέσεις του με τους ισχυρούς των Βρυξελλών θα βοηθούσαν να επανακτήσει η Κύπρος 
την αξιοπιστία και την περηφάνια της.  Τελικά η Κύπρος και ο λαός μας δεν έπεσαν μόνο θύμα των ψεύτικων 
υποσχέσεων και εντυπώσεων, δεν ξεγελάστηκαν μόνο από τους Ευρωπαίους εταίρους, που στα λόγια 
υπόσχονταν αλληλεγγύη και βοήθεια˙ έπεσαν θύμα και των δεσμεύσεων που δόθηκαν, αλλά ποτέ δεν τηρήθηκαν 
από την κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  

 Ο κ. Αναστασιάδης δεσμεύθηκε να επαναδιαπραγματευθεί το μνημόνιο.  Έλεγε πως μπορούσε να το κάνει 
με αξιώσεις, αφού, «όταν βάζεις κόκκινες γραμμές, μπορούν να γίνουν δεκτές, αρκεί να αντιπροτείνεις κάτι 
αξιόπιστο, ώστε να πειστούν οι δανειστές ότι θα εξυπηρετείται το δάνειο που θα μας παραχωρήσουν». 

 Ο κ. Αναστασιάδης δεσμεύθηκε να μη δεχθεί το κούρεμα καταθέσεων.  Είναι χαρακτηριστική η δήλωση στην 
οποία προέβη στις 15 του Φεβράρη.  ∆ήλωσε με τον πιο ξεκάθαρο και κατηγορηματικό τρόπο ότι δεν πρόκειται ο 
Νίκος Αναστασιάδης να υπογράψει το όποιο μνημόνιο που θα περιέχει την οποιαδήποτε πρόνοια για κούρεμα 
καταθέσεων.  Προεκλογικά όλοι συμφωνούσαν πως το κούρεμα καταθέσεων θα ήταν ένα εφιαλτικό σενάριο για την 
Κύπρο.  Μετεκλογικά ο ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών το χαρακτήρισε ανόητη ιδέα που θα οδηγούσε σε 
καταστροφή, ο κ. Πισσαρίδης ως ένα «καταστροφικό μέτρο που θα παρασύρει όχι μόνο την Κύπρο, αλλά και 
ολόκληρη την Ευρωζώνη».  Μετεκλογικά όλοι καθησύχαζαν τους πάντες πως το κούρεμα δεν πρόκειται να γίνει 
αποδεκτό.  Είναι χαρακτηριστικό ότι την Πέμπτη, 14 του Μάρτη, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος δήλωνε από την 
τηλεόραση πως το ζήτημα κλείδωσε, «δεν τίθεται θέμα κουρέματος των καταθέσεων».  Και βέβαια το αποτέλεσμα 
είναι γνωστό!  

 Ο κ. Αναστασιάδης δεσμεύθηκε να μη δεχθεί τις ιδιωτικοποιήσεις.  Εξάλλου, αυτή η δέσμευσή του ήταν ένας 
βασικός πυλώνας της συνεργασίας του ∆ΗΣΥ με το ∆ΗΚΟ.  Μάλιστα, ο κ. Αναστασιάδης, για να διασκεδάσει τις 
ανησυχίες που υπήρχαν σε μεγάλη μερίδα του λαού, απέστειλε στις 14 του Φεβράρη επιστολή προς τους 
υπαλλήλους των ημικρατικών οργανισμών.  Σε εκείνη την επιστολή, την οποία υπέγραψε ο ίδιος, ανέφερε επί λέξει: 
«Η δική μας θέση είναι ξεκάθαρη και καταγράφεται με απόλυτη σαφήνεια στο πλαίσιο συμφωνίας των κομμάτων 
∆ΗΣΥ-∆ΗΚΟ, που αποτελεί την πολιτική βάση της δικής μας υποψηφιότητας, ότι δηλαδή τασσόμαστε ξεκάθαρα 
ενάντια στην ιδιωτικοποίηση των κερδοφόρων ημικρατικών οργανισμών Cyta, ΑΗΚ, Αρχή Λιμένων».  Και συνέχιζε 
παρακάτω: «Θα καταβάλουμε κάθε προσπάθεια να εξεύρουμε άλλες πηγές χρηματοδότησης του δημόσιου χρέους 
και άλλους τρόπους που θα το καταστήσουν βιώσιμο, ώστε να αποτρέψουμε την ενεργοποίηση της πρόνοιας για 
ιδιωτικοποιήσεις, που περιλήφθηκε στο Μνημόνιο Συναντίληψης, το οποίο συνομολόγησε η κυβέρνηση Χριστόφια 
με την τρόικα».  Αντί τούτου, τελικά η κυβέρνηση ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ∆ΗΚΟ αποδέχτηκε τις 
ιδιωτικοποιήσεις.   

 Ο κ. Αναστασιάδης, βρισκόμενος στην ηγεσία της αντιπολίτευσης, είχε αντιδράσει έντονα και στο 
νομοσχέδιο που είχε καταθέσει παλαιότερα η κυβέρνηση Χριστόφια για προσωρινή και ελάχιστη αύξηση του 
εταιρικού φόρου από το 10% στο 11%.  Τότε, μέσα σε αυτή εδώ την αίθουσα, ο κ. Αναστασιάδης, απευθυνόμενος 
στο ΑΚΕΛ, είχε πει τα εξής με οργισμένο ύφος: «Έχουμε ανταγωνιστές όπως είναι η Μάλτα, όπως είναι το 
Λουξεμβούργο, όπως είναι σωρεία άλλων χωρών, η Ιρλανδία κ.λπ., έχει πληγεί η οικοδομική βιομηχανία, έχει 
πληγεί ο τουρισμός˙ έμειναν οι υπηρεσίες.  Πλήξετε και τις υπηρεσίες, για να συσσωρεύσετε ανέργους, 
προκειμένου να τους εκπροσωπείτε!  Εάν θέλετε να είστε το κόμμα των ανέργων, είναι πρόβλημα δικό σας»!  Έτσι 
μας έλεγε.  «Συνεπώς», συνέχιζε, «αυτό που πρέπει να λάβουμε υπόψη είναι ότι με το 1% το μήνυμα που 
στέλνεται είναι η αστάθεια του φορολογικού συστήματος της χώρας.  Και στο τέλος, πέραν των άλλων, θα 
καταστρέψετε και τον τομέα των υπηρεσιών».  Έτσι μας έλεγε.  Τώρα ο εταιρικός φόρος προτείνεται να πάει 
μονίμως από το 10% στο 12,5% και η κυβέρνηση δεν ένιωσε την ανάγκη να διαφωνήσει!   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Το αποτέλεσμα του Eurogroup της περασμένης Παρασκευής περιλαμβάνει δεσμεύσεις για το καθένα από 
αυτά, αλλά και για άλλα ζητήματα.  Η ανώμαλη προσγείωση για πολλούς εδώ στην Κύπρο ήταν αποτέλεσμα και 
των ηχηρών δεσμεύσεων που ανέλαβαν ο κ. Αναστασιάδης και η κυβέρνησή του διεκδικώντας και 
αναλαμβάνοντας την εξουσία.  Το αποτέλεσμα ήταν ό,τι χειρότερο για την Κύπρο.   Αυτό δεν το λένε μόνο οι 
πολιτικές δυνάμεις που τάχθηκαν από την πρώτη στιγμή ενάντια στη συμφωνία Αναστασιάδη-Eurogroup.  Είναι 
χαρακτηριστικά τα σχόλια που έγιναν διεθνώς.  Η Ρωσία τη χαρακτήρισε άδικη, αντιεπαγγελματική και επικίνδυνη.  
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Οι Financial Times μίλησαν για μυλόπετρα αντί για σωσίβιο στο λαιμό της Κύπρου.  Το Economist τη χαρακτήρισε 
άδικη, κοντόφθαλμη και αυτοκαταστροφική.  Ο διευθυντής του Open Europe Ματς Πέρσον αναφέρθηκε σε μεγάλο 
ρίσκο της Ευρώπης, με άγνωστες συνέπειες για την Ιταλία και την Ισπανία.  Ο Μοχάμεντ Ελ Εριάν, επικεφαλής της 
μεγαλύτερης εταιρείας επενδύσεων σε ομόλογα, της PIMCO, γράφει στους Financial Times για ριψοκίνδυνη 
επιλογή των Ευρωπαίων εταίρων.  Ο Ανδρέας Κούτρας από την επενδυτική “ΙTC Μarkets” σχολιάζει σε σημείωμά 
του ότι για ακόμα μια φορά η Ευρωζώνη αποδεικνύει ότι δεν είναι αρκετά ώριμη, συνεχίζοντας να εκπλήσσει 
αρνητικά.  Ο οικονομικός συντάκτης, αναλυτής του ΒBC Ρόμπερτ Πέστον σχολιάζει ότι η απόφαση για την Κύπρο 
σπάει όλους τους κανόνες.  Ο Βόλφγκανγκ Μίνχαου των Financial Times ανέφερε ότι ο πανικός των καταθετών σε 
άλλες ευρωπαϊκές τράπεζες είναι η λογική εξέλιξη της απόφασης για τους καταθέτες στην Κύπρο.  Είπε μάλιστα 
πως δεν μπορούσε να το πιστέψει, όταν άκουσε ότι οι Υπουργοί Οικονομικών της Ευρωζώνης κυνηγούν τους 
μικροκαταθέτες στην Κύπρο, λέγοντας πως, αν ήθελε κάποιος να τροφοδοτήσει πολιτικό κλίμα εξέγερσης στη 
Νότια Ευρώπη, αυτός ήταν ο τρόπος να το κάνει.  Μάλιστα, σύμφωνα με την Οδηγία 14/2009, τα κράτη μέλη 
αποζημιώνουν τους καταθέτες που έχουν κατατεθειμένα μέχρι €100.000.  Το Εurogroup με τη συμφωνία που 
πέτυχε με τον κ. Αναστασιάδη στην ουσία καταργεί αυτή την Οδηγία.  Η συμφωνία Αναστασιάδη-Eurogroup 
βρίσκεται σε εντελώς διαφορετικό και αντίθετο πνεύμα, δηλαδή παραβιάζει και αποφάσεις της ίδιας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η δημόσια συζήτηση επικεντρώθηκε αποκλειστικά στο κούρεμα των καταθέσεων.  Όπως είπα και πιο πάνω, 
στη συμφωνία της κυβέρνησης με το Eurogroup περιλαμβάνονται και ιδιωτικοποιήσεις ημικρατικών οργανισμών, 
αύξηση του εταιρικού φόρου, αύξηση του τόκου στις καταθέσεις από το 15% στο 20% ή το 25% και επιβολή φόρου 
αλληλεγγύης 10%.  Συμπεριλαμβάνονται επίσης η συμμετοχή στην ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών των 
κατόχων αξιογράφων και η αναδιάρθρωση του τραπεζικού τομέα.  Επίσης, προνοείται η διεξαγωγή μελέτης για 
ξέπλυμα χρήματος στην Κύπρο από τη Moneyval και ιδιωτικό ελεγκτικό οίκο.   

 Η δήλωση του κ. Σόιμπλε πως η απόφαση για κούρεμα σε όλους ανεξαιρέτως τους καταθέτες ήταν 
απόφαση της κυπριακής κυβέρνησης, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και του ∆ιεθνούς Νομισματικού 
Ταμείου επιτείνει τα ερωτηματικά.  Πολλά ερωτηματικά προκαλούνται και από το δημοσίευμα της Wall Street 
Journal πως το κούρεμα έγινε αποδεκτό από τις δέκα το βράδυ της Παρασκευής, ενώ την ίδια ώρα δόθηκαν 
οδηγίες για πάγωμα όλων των καταθέσεων στην Κύπρο.  Μισή ώρα μετά η κυβέρνηση, δίχως να ενημερώσει την 
πολιτική ηγεσία του τόπου, επικοινώνησε με τους υπηρεσιακούς στην Κύπρο, για να δώσει οδηγίες για την 
ετοιμασία του νομοσχεδίου.  Αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, καταρρίπτουν τον ισχυρισμό της κυβέρνησης ότι η 
δήλωση Σόιμπλε δεν ανταποκρίνεται στην αλήθεια.  Όπως κι αν εξελίχθηκαν τα πράγματα, η τεράστια ζημιά έγινε.  
Η δημοσιοποίηση της συμφωνίας Αναστασιάδη-Eurogroup έφερε μαζί της συνέπειες σοβαρότατες για την Κύπρο, 
αλλά και για τον υπόλοιπο πλανήτη.  ∆εν υπάρχει αμφιβολία πως αυτή η απόφαση θα οδηγήσει σε φυγή των 
ξένων εταιρειών που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο και των ξένων καταθέσεων με τεράστιες αλυσιδωτές 
επιπτώσεις. Μεγαλύτερη συνέπεια θα είναι η καταστροφή του χρηματοοικονομικού συστήματος και η κατάργηση 
του κυπριακού οικονομικού μοντέλου, που θα διογκώσουν την ύφεση στην οικονομία και θα εκτοξεύσουν την 
ανεργία στον τόπο μας. 

 Με δύο λόγια, μετά τη συμφωνία της κυβέρνησης με το Eurogroup, πρέπει να ξεχάσουμε την Κύπρο όπως 
την ξέραμε.  Μέσω αυτής της συμφωνίας θα επιχειρηθεί να ασκηθεί οικονομικός και πολιτικός έλεγχος στην Κύπρο 
με ό,τι αυτό συνεπάγεται.    Ήδη επλήγησαν τα τρία θεμέλια που καθορίζουν τη φερεγγυότητα του 
χρηματοοικονομικού μας συστήματος, η αξιοπιστία, η ασφάλεια και η σταθερότητα.  Χθες συναντήθηκα με το 
Σύνδεσμο των ∆ιεθνών Τραπεζών. Στην Κύπρο λειτουργούν είκοσι έξι διεθνείς τράπεζες. Αφού μου εξέφρασαν την 
έντονη δυσφορία τους για τις εξελίξεις που θυματοποιούν τους καταθέτες τους, που ας σημειωθεί ότι προέρχονται 
από κάθε γωνιά του πλανήτη, εξέφρασαν την πεποίθηση ότι θα μειωθεί δραστικά ο κύκλος των εργασιών τους και 
άφησαν να αιωρείται το ενδεχόμενο να φύγουν από την Κύπρο.   

 Στο διάγγελμά του, που πρέπει να σημειώσω ότι ήταν πολύ επιθετικό, ο κ. Αναστασιάδης αναφέρθηκε στην 
αποδοχή της συμφωνίας του με το Eurogroup ως το μέσο για αποφυγή δεύτερου μνημονίου.   Το παράδειγμα 
άλλων χωρών το διαψεύδει.  Κάθε φορά που οι κυβερνήσεις υποχωρούσαν στις απαράδεκτες απαιτήσεις της 
τρόικας, η τρόικα επανερχόταν με νέες απαιτήσεις που γεννούσαν δριμύτερες συνέπειες για τους λαούς.  Αν 
αποδεχτούμε τη συμφωνία, κανένας δεν εγγυάται πως οι συνέπειές της δε θα οδηγήσουν σε νέα, πιο οδυνηρά, 
μέτρα.   

 Το κούρεμα των καταθέσεων δε θα είναι το αναγκαίο πικρό ποτήρι που πρέπει να πιει η Κύπρος, για να 
ξεκινήσει η ανάκαμψη, όπως μας λένε, πολύ απλά γιατί δε θα υπάρχει μετά το κούρεμα καμία προϋπόθεση, για να 
κτίσουμε πάνω της την ανάκαμψη.  Αυτά, σε συνδυασμό με την αποδοχή των ιδιωτικοποιήσεων, θα οξύνουν 
περισσότερο τα προβλήματα.  Το παράδειγμα της Βουλγαρίας μιλά από μόνο του.   Η ιδιωτικοποίηση της κρατικής 
ηλεκτρικής αρχής είχε ως αποτέλεσμα την αύξηση της τιμής του ρεύματος στο δεκαπλάσιο.  Για την περίπτωση της 
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Κύπρου οι ιδιωτικοποιήσεις θα σημαίνουν και μια χώρα ανοχύρωτη μπροστά στους εθνικούς κινδύνους, αφού 
ζωτικοί τομείς για την εθνική ασφάλεια μιας ημικατεχόμενης χώρας θα πέσουν σε χέρια ιδιωτών με ό,τι αυτό 
συνεπάγεται.  Θα σημαίνουν επίσης την απώλεια χιλιάδων θέσεων εργασίας, ενώ θα χαθεί και ο κοινωνικός ρόλος 
των οργανισμών.    

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή σήμερα συζητούμε θέματα ζωτικής σημασίας που ξεπερνούν κατά πολύ τα όρια της Κύπρου, 
νιώθουμε την ανάγκη να κάνουμε ορισμένες αναγκαίες επισημάνσεις.  Καθ’ όλη τη διάρκεια της περασμένης 
βδομάδας εκφράσαμε τις ανησυχίες μας για το πού οδηγούνται τα πράγματα.  Αμέσως μετά τη σύσκεψη των 
αρχηγών των κομμάτων στις 9 του Μάρτη είχα στείλει επιστολή στον κ. Αναστασιάδη, εκφράζοντας τις ανησυχίες 
που μας προκάλεσε η ενημέρωση που είχαμε.  Η πρόταση του ΑΚΕΛ να γίνει ανταλλαγή απόψεων μεταξύ των 
πολιτικών δυνάμεων για το πώς προχωρούμε απορρίφθηκε και έτσι η σύσκεψη έλαβε χαρακτήρα ενημερωτικό.  
Αυτό μας οδήγησε στην παρατήρηση πως, αφού η κυβέρνηση επιμένει να διαπραγματεύεται με την τρόικα δίχως 
καμία διαβούλευση με τις πολιτικές δυνάμεις, σημαίνει αυτομάτως πως αναλαμβάνει ακεραία την ευθύνη για το 
τελικό αποτέλεσμα.   

 Στην επιστολή μου προς τον Πρόεδρο Αναστασιάδη είχα κρούσει τον κώδωνα του κινδύνου αναφορικά με 
τις έντονες ανησυχίες που είχαμε για το τελικό περιεχόμενο της δανειακής σύμβασης λόγω της προηγούμενης 
εμπειρίας μας στα Eurogroup και τη σκόπιμη ασάφεια που φαινόταν να διατηρείται γύρω από τους όρους 
αποπληρωμής του δανείου, αλλά και τις εξωπραγματικές απαιτήσεις για κάλυψη μεγάλου μέρους των αναγκών 
από εγχώριες πηγές.  Στην επιστολή μου, αλλά και στις δημόσιες τοποθετήσεις μας ως ΑΚΕΛ δεν παραλείψαμε να 
αναφέρουμε πως ως κόμμα γνωρίζαμε τις μεγάλες δυσκολίες που θα αντιμετώπιζε ο Πρόεδρος Αναστασιάδης και 
τις πιέσεις που θα του ασκούνταν, γι’ αυτό και δηλώναμε έτοιμοι να υποστηρίξουμε τον Πρόεδρο και την 
κυβέρνηση με τον όρο να παραμείνουν συνεπείς στις προεκλογικές και τις μετεκλογικές τους δεσμεύσεις.  Αντί 
τούτου, δυστυχώς η κυβέρνηση επέλεξε να ακολουθήσει μοναχική πορεία.  Τελικά υποχώρησε ατάκτως από τις 
δεσμεύσεις της.   Με το καλημέρα της διακυβέρνησής του ο κ. Αναστασιάδης αποδείχθηκε πλήρως ανακόλουθος!  
Έδωσε το πρώτο του τεστ αντοχής στις πιέσεις και απέτυχε!   

 Με το διάγγελμά του ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας απηύθυνε έκκληση στα πολιτικά κόμματα να στηρίξουν 
τη συμφωνία στην οποία κατέληξε, αλλιώς να αναλάβουν την ευθύνη για τις εξελίξεις, είπε.  Ενώ υποσχόταν 
διαβούλευση, δεν την έκανε και τώρα επιχειρεί να θέσει την πολιτική ηγεσία και το λαό ενώπιον διλημμάτων.  
Άποψή μας είναι ότι θα έπρεπε να αντέξει στις πιέσεις.  Θα έπρεπε να επικαλεστεί διαβούλευση με τα πολιτικά 
κόμματα, αφού θα εκαλείτο μάλιστα η Βουλή να τοποθετηθεί στη συμφωνία, προκειμένου να κερδίσει χρόνο.  Αυτή 
η παρατήρηση αποκτά διπλή αξία μετά από τα διάφορα δημοσιεύματα, αλλά και τις δηλώσεις πολλών που 
κατέδειξαν πως ήταν όλα προσχεδιασμένα, και το τι θα αποφασιζόταν στο Eurogroup, αλλά και το πότε θα 
αποφασιζόταν.  Και δεν είναι τυχαία που αποφασίστηκε μεσάνυκτα Παρασκευής-ξημερώματα Σαββάτου και 
ακολουθούσε τριήμερο αργίας στην Κύπρο.    

 Την επομένη κιόλας μέρα της συμφωνίας προέκυψε το ερώτημα:  Είχαμε δυνατότητα περισσότερης 
διαπραγμάτευσης με την Ευρωπαϊκή Ένωση;  Η απάντηση θεωρούμε ότι βρίσκεται στη θέση που εκφράσαμε εδώ 
και καιρό ως ΑΚΕΛ.  Η περίπτωση της Κύπρου είναι συστημική.  Μας παρέχει δυνατότητες σκληρής 
διαπραγμάτευσης με την τρόικα.  Οι επιπτώσεις που είχε η συμφωνία Αναστασιάδη-Eurogroup στη διεθνή αγορά 
απέδειξαν τη συστημική φύση του προβλήματος με τον πιο περίτρανο τρόπο.  

 Ένα άλλο γεγονός που επιβεβαιώνει ότι υπήρχαν και άλλα περιθώρια διαπραγμάτευσης είναι το γεγονός ότι 
την Κυριακή και μετά την έντονη αντίδραση του ΑΚΕΛ και της Ε∆ΕΚ έγιναν πάμπολλες δηλώσεις από 
αξιωματούχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έλεγαν πως δέχονται να ακούσουν και άλλες προτάσεις, αρκεί να 
καλύπτουν ισόποσο ποσό με το κούρεμα.  Την επόμενη μέρα ακούστηκαν βέβαια κι άλλα πολλά.  Από τους 
υπερασπιστές του κ. Αναστασιάδη ειπώθηκε πως ο Πρόεδρος αντιστάθηκε στους εκβιασμούς.  ∆ηλαδή, αν 
υπέκυπτε, τι χειρότερο θα είχαμε σήμερα μπροστά μας;  Από τους ίδιους ακούσαμε να κατηγορείται το ΑΚΕΛ για 
λαϊκισμό.  Αν εμείς είμαστε λαϊκιστές, τότε θα πρέπει οι φίλοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να παραδεχθούν πως 
είναι λαϊκιστές και εκατοντάδες οικονομικοί και πολιτικοί αναλυτές εντός και εκτός Κύπρου που τοποθετήθηκαν 
όπως περιέγραψα πιο πάνω.  Σε ό,τι μας αφορά, εμείς δεν είμαστε λαϊκιστές, όμως σίγουρα είναι αντιλαϊκοί όλοι 
αυτοί που προσπαθούν εναγωνίως να μας πείσουν για τη συμφωνία Αναστασιάδη-Eurogroup. 

 Ειπώθηκε επίσης πως ο Πρόεδρος τους τα είπε στο Eurogroup και δεν τον άκουσαν.  Αυτό που μετρά είναι 
η πρόταση προς το λαό.  Στο διάγγελμά του ο κ. Αναστασιάδης ήταν ξεκάθαρος, ή ψηφίζουμε τη συμφωνία ή 
βουλιάζουμε.   Αυτό έθεσε ενώπιον του κυπριακού λαού και τίποτε άλλο.  Αυτά μας έλεγαν όλες τις προηγούμενες 
μέρες τα στελέχη του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.   
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 Ειπώθηκε επίσης πως με το κούρεμα των καταθέσεων διασφαλίζονται θέσεις εργασίας για οκτώ χιλιάδες 
άτομα.  Από τις ξένες εταιρείες που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο είχαμε ετήσιο εισόδημα γύρω στα €8,5 δις.  
Με το κούρεμα θα εξασφαλίσουμε εφάπαξ μόνο 3,5 δις.  Θα χάσουμε όμως μεγάλο μέρος των εσόδων που είχαμε 
χάνοντας ταυτόχρονα και δεκάδες χιλιάδες θέσεις εργασίας.   

 Ειπώθηκε πως είτε θα αποδεχθούμε το κούρεμα είτε θα πάμε σε άτακτη χρεοκοπία.  Το δίλημμα αυτό είναι 
ψεύτικο, γιατί το βασικότερο που πρέπει να κρίνουμε για το αν θα στηρίξουμε ένα νομοσχέδιο δεν είναι το δίλημμα 
“χρεοκοπία ή αποδοχή” αλλά μια ανάλυση για το αν η αποδοχή θα τερματίσει τις πιθανότητες της χρεοκοπίας.  Να 
δούμε λοιπόν τις επιπτώσεις που θα έχει αυτό στην οικονομία.   

 Μια συνολική λύση θα πρέπει να έχει δύο βασικά χαρακτηριστικά.  Πρώτον, να διασφαλίζει την εμπιστοσύνη 
των καταθετών προς τον τραπεζικό τομέα, ώστε να μπορούν οι τράπεζες να δέχονται καταθέσεις και να τις 
δανείζουν.   Αν δεν αναγνωρίσουμε ότι αυτό είναι θεμελιώδες, τότε δε θα μπορέσουμε να βρούμε λύση στο 
πρόβλημά μας.  ∆εύτερον, πρέπει να διασφαλίζει σε μεγάλο βαθμό τη σταθερότητα του τραπεζικού συστήματος, 
ώστε να μπορούν οι ίδιες οι τράπεζες να δανείζουν την οικονομία και να επιτελούν το ρόλο τους στην αναπτυξιακή 
διαδικασία.  Το αποτέλεσμα αυτού που έχουμε ενώπιόν μας σήμερα δε διασφαλίζει κανένα από τα δύο.  Αποσύρει 
την εμπιστοσύνη που έχουν οι καταθέτες προς τις τράπεζες, δημιουργεί τάσεις φυγής των καταθέσεων και ως 
αποτέλεσμα οδηγεί τις ήδη προβληματικές τράπεζες σε περαιτέρω ανάγκες κεφαλαίων.  Γιατί λοιπόν να 
αποδεχθούμε την είσοδό μας σε ένα φαύλο κύκλο αβεβαιότητας, που είναι σίγουρο ότι στο μέλλον θα μας φέρνει 
ενώπιον των ίδιων διλημμάτων με νέα, πιο απεχθή, μέτρα;  Γιατί να αποδεχθούμε ένα μέτρο που δεν επιβλήθηκε 
ποτέ πουθενά αλλού;   

 Με όλα αυτά τα δεδομένα, αγαπητοί συνάδελφοι, το ΑΚΕΛ προτείνει την καταψήφιση της συμφωνίας της 
κυβέρνησης του κ. Αναστασιάδη με το Eurogroup.  Όμως, δε μένει εδώ.  Καταθέτει και πρόταση για το πώς θα 
αντιμετωπιστεί η όλη κατάσταση.  Είμαστε πλέον πεπεισμένοι ότι οι εταίροι μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν 
επιχειρούν να βοηθήσουν την Κύπρο και την κυπριακή οικονομία να αντιμετωπίσει τις δυσκολίες.  Αντιθέτως, 
χρησιμοποιούν την κρίση ως αφορμή, για να πλήξουν την κυριαρχία μας και να μας επιβληθούν πολιτικά.  Στο 
φόντο όμως όλης αυτής της υπόθεσης βρίσκεται το Kυπριακό και το φυσικό αέριο.  Είναι εξόφθαλμο πλέον πως 
οποιαδήποτε προσπάθεια επίλυσης των προβλημάτων στα πλαίσια της τρόικας δε θα καρποφορήσει.  Αντιθέτως, 
θα μας οδηγήσει σε ένα φαύλο κύκλο μαρτυρικών συνεπειών.  Ως ΑΚΕΛ είχαμε πάντα τις αμφιβολίες και τις 
επιφυλάξεις μας για τις προθέσεις των Ευρωπαίων εταίρων μας, αλλά, ενόσω φαινόταν ότι τα μέτρα θα ήταν 
οδυνηρά αλλά όχι καταστροφικά, επιχειρούσαμε να εξαντλήσουμε όλα τα περιθώρια.  Είμαστε όμως πια 
πεπεισμένοι πως τώρα δεν υπάρχουν περιθώρια.  Η δική μας πρόταση είναι να αποσύρουμε την αίτησή μας για 
βοήθεια από το Μηχανισμό Στήριξης και να επιδιώξουμε άλλες λύσεις. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Απολογούμαι, αν δε σας άρεσε, αγαπητέ συνάδελφε, αλλά έν’ τη δική μας την πρόταση που είπα! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έν’ τη δική μας την πρόταση που είπα. δεν είναι τη δική σας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ορίστε, κύριε Κυπριανού.  Συνεχίστε, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Για το σκοπό αυτό έχουμε υποβάλει συγκεκριμένη πρόταση στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και ταυτόχρονα 
έχουμε επεξεργαστεί προτάσεις οικονομικού χαρακτήρα που μπορούν να υλοποιηθούν χωρίς την τρόικα και εντός 
της Ευρωζώνης.  Ως ΑΚΕΛ έχουμε ετοιμάσει πακέτο από μέτρα, τα οποία, αν καταψηφιστεί το νομοσχέδιο της 
κυβέρνησης, θα συζητήσουμε μαζί της και με τα πολιτικά κόμματα.  Βασικός πυλώνας είναι η έκδοση εθνικού 
ομολόγου αλληλεγγύης δεκαετούς διάρκειας.  Η συμμετοχή σε αυτό και ο τρόπος λειτουργίας του να εξεταστεί.  Τα 
έσοδα από την έκδοσή του να διατεθούν για τις ανάγκες της κυπριακής οικονομίας.  Όσον αφορά στις ανάγκες 
αναχρηματοδότησης του δημόσιου χρέους μέχρι και το 2016, θα μπορούσαν να καλυφθούν από ξένη πηγή 
χρηματοδότησης, με δανεισμό από τρίτη χώρα ή ξένες τράπεζες που έχουν τις δραστηριότητές τους στην Κύπρο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 



1434 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Θεωρούμε αυτονόητη την απαίτησή μας να δοθεί στη δημοσιότητα από την Κεντρική Τράπεζα ο κατάλογος 
με τα ονόματα όλων όσοι απέσυραν λεφτά από τις κυπριακές τράπεζες το τελευταίο διάστημα, να διερευνηθεί 
επίσης κατά πόσο αυτοί γνώριζαν τις εξελίξεις από προηγουμένως.  Ζητούμε επίσης να κατατεθεί αμέσως στη 
Βουλή η έκθεση του οίκου “Alvarez & Marshal” και να τιμωρηθούν παραδειγματικά όσοι έχουν εγκληματήσει 
οικονομικά σε βάρος του τόπου και του λαού μας.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η απόφαση που καλούμαστε να λάβουμε σήμερα ξεπερνά κατά πολύ τα όρια της Κύπρου.  Αφορά την 
προοπτική όχι μόνο του κυπριακού λαού, αλλά και των λαών της Ευρώπης.  Το ΑΚΕΛ θα αντιδράσει στις 
εκβιαστικές πιέσεις για ξεπούλημα της Κύπρου και του λαού της, καλώντας τον κυπριακό λαό σε ψύχραιμη, 
οργανωμένη, συλλογική και πολιτική αντίδραση.  Καλούμε τις πολιτικές και κοινωνικές δυνάμεις του τόπου σε 
συστράτευση, για να κτίσουμε μέτωπο αντίστασης στις αντιλαϊκές πολιτικές.  ∆εν είναι η πρώτη φορά που ως λαός 
βρεθήκαμε μπροστά σε δυσκολίες.  Το έχουμε ξαναζήσει και καταφέραμε να το ξεπεράσουμε χάρη στις σωστές 
πολιτικές που ακολουθήσαμε και στην εργατικότητα και τη συλλογικότητα που μας διακρίνει.  Τώρα διαθέτουμε 
ακόμα ένα μεγάλο όπλο, το φυσικό μας πλούτο και την πολλή δουλειά που έγινε, για να έχουμε τη δυνατότητα 
αξιοποίησής του.  Μπορούμε λοιπόν να αντιμετωπίσουμε τις συνέπειες της κρίσης και να οδηγήσουμε το λαό μας 
σε ένα αύριο της ανάπτυξης, της προόδου και της ευημερίας, αρκεί να σταθούμε στο ύψος των περιστάσεων ως 
πολιτικές δυνάμεις και να καθοδηγήσουμε σωστά αυτή την προσπάθεια. 

 Ο λαός μας εργάστηκε σκληρά για την προκοπή αυτού του τόπου.  Πάλεψε για την πατρίδα του, την 
ελευθερία, την αξιοπρέπεια και τη ζωή του.  Είμαστε βέβαιοι ότι μπορεί να το ξανακάνει και να κερδίσει τη μάχη, 
αρκεί να ξέρει πως θυσιάζεται για τις δικές του αξίες και όχι για τα κέρδη του κεφαλαίου και των μονοπωλίων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  ∆εν του αξίζει λοιπόν να τον καταδικάσουμε σε αδιέξοδα.  Υπάρχουν λύσεις που μπορούν 
να φέρουν αποτελέσματα και η ευθύνη μάς βαραίνει όλους. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ τον κ. Άντρο Κυπριανού. 

 Παρακαλώ τον αναπληρωτή πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Αβέρωφ Νεοφύτου να προσέλθει 
στο βήμα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Την ώρα που η χώρα κινδυνεύει ως αποτέλεσμα μιας ολέθριας κληρονομιάς της τελευταίας πενταετίας, την 
ώρα που κρίνεται το μέλλον των παιδιών μας και οι κόποι και οι μόχθοι των πατεράδων και των παππούδων μας, 
έγνοια κάποιων, ακόμα και τούτη την ώρα, αντί του εθνικού συμφέροντος και της συναίνεσης, είναι το κομματικό 
συμφέρον.  Για να υπάρχουν κόμματα, πρέπει να υπάρχει τόπος, να υπάρχει οικονομία.  Να αποσύρουμε την 
αίτηση στην τρόικα θα ήταν πολύ καλύτερο για τα παιδιά μας, αν κάποιοι δεν οδηγούσαν τη χώρα ένα βήμα πριν 
από τη χρεοκοπία, θα ήταν πολύ καλύτερα, αν δε χρειαζόταν να υποβληθεί πρώτα αίτημα στην τρόικα!  Από τα 
ξημερώματα του Σαββάτου η Κύπρος, είπε ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, ζει δραματικές στιγμές.  Ο λαός μας, 
οι πολίτες αυτού του τόπου, ζει δραματικές στιγμές εδώ και μερικά χρόνια!   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Κυρίες και κύριοι,  

 Η σημερινή συνεδρία είναι η πιο κρίσιμη στη σύγχρονη ιστορία του κυπριακού κοινοβουλίου, αλλά και του 
τόπου μας.  Και άλλες φορές ο τόπος μας βρέθηκε σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης, αλλά ποτέ μέχρι σήμερα αυτές 
οι συνθήκες δεν έθεταν ταυτόχρονα σε κίνδυνο τόσο την εθνική κυριαρχία, την εθνική ασφάλεια, όσο και την 
οικονομία του τόπου μας.  Το άλλοτε στήριγμα του εθνικού μας αγώνα για επανένωση του τόπου μας διαβρώθηκε 
και κινδυνεύουμε με άμεση χρεοκοπία.   

 Πριν πέντε χρόνια κανείς δεν μπορούσε να διανοηθεί ότι ο κίνδυνος θα προερχόταν από την οικονομία, 
αλλά δυστυχώς εξωγενείς, αλλά και εσωτερικοί παράγοντες μας έχουν οδηγήσει σ’ αυτή τη βασανιστικά δυσχερή 
θέση.  Τα αίτια της κρίσης είναι πολλά, αλληλένδετα, έχουν συμβάλει αρνητικά και εξηγούν την ένταση, αλλά και τη 
διάρκεια της κρίσης που βιώνουμε.  Σ’ αυτή τη χώρα όλοι μας, άλλοι λιγότερο και άλλοι περισσότερο, αναβάλαμε 
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πολλές φορές κρίσιμες και αναγκαίες και σωτήριες μεταρρυθμίσεις στο κράτος, στο χρηματοπιστωτικό τομέα, στο 
συνταξιοδοτικό, στο μέγεθος της δημόσιας υπηρεσίας.  ∆εν είναι η ώρα για αλληλοεπίρριψη ευθυνών.  Θα ήμαστε 
εξάλλου μικρότεροι των ιστορικών περιστάσεων, εάν κυριαρχούσαν τα μικροκομματικά του υπέρτατου εθνικού 
καλού και της προσπάθειας για την εθνική σωτηρία.  Είναι ώρα όμως αυτοκριτικής, ώρα εθνικής ευθύνης, ώρα 
αποφάσεων σωτήριων για τη χώρα μας, είναι η ώρα της κρίσης.  Η θέση όμως αυτή δεν πρέπει να παρερμηνευτεί 
ως συγχωροχάρτι σε οποιουσδήποτε ευθύνονται.  Και συμφωνούμε απόλυτα, έρευνες για οποιονδήποτε, όπου και 
αν βρίσκεται, είτε στον τραπεζικό τομέα είτε σε εποπτικές αρχές είτε σε όσους είχαν την ευθύνη της πολιτικής 
διαχείρισης της οικονομίας για πέντε ολόκληρα χρόνια. 

 Κυρίες και κύριοι,  

 Σήμερα βρισκόμαστε με το ένα πόδι μετέωρο στον γκρεμό.  Και ο συναισθηματισμός δεν πρέπει να αποτελεί 
την πυξίδα που θα μας οδηγήσει σε ασφαλή μονοπάτια.  Η οργή και η πικρία, που όλοι μας δικαιολογημένα 
νιώθουμε, και πολύ περισσότερο ο λαός μας, έναντι των Ευρωπαίων εταίρων μας, δεν πρέπει να ’ναι η πυξίδα που 
θα καθοδηγεί τις αποφάσεις μας.  ∆ικαιολογημένα ηγεσία και πολίτες νιώθουμε απογοήτευση για την εκβιαστική 
στάση και συμπεριφορά που έτυχε ο Πρόεδρος Νίκος Αναστασιάδης στο Eurogroup.  Ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας κλήθηκε να δώσει μια σκληρή μάχη σε ένα απρόσμενα αρνητικό περιβάλλον.  Εταίροι και φίλοι που 
μερικές ώρες πριν από το Eurogroup διαβεβαίωναν πως δεν τίθεται θέμα κουρέματος καταθέσεων όχι απλώς 
συμφώνησαν, αλλά και δυστυχώς έσπευσαν πρώτοι να το βάλουν στο τραπέζι.  Και δεν είναι μόνο το θέμα του 
πολιτικού εκβιασμού.  Η απόφαση για επιβολή κουρέματος είναι οικονομικό χαρακίρι στα θεμέλια της Ευρωζώνης.  
Ο Πρόεδρος αναγκάστηκε υπό τις σκληρές περιστάσεις που διαμορφώθηκαν να συμφωνήσει καταρχήν με την 
πρόταση, έχοντας να επιλέξει μεταξύ του να συμφωνούσε και της άμεσης χρεοκοπίας της χώρας, ξεκαθαρίζοντας 
όμως σε όλους ότι τον τελικό λόγο θα τον είχε η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Το κούρεμα των καταθέσεων ούτε 
ήταν ούτε είναι θέση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Κατέβαλε υπεράνθρωπες προσπάθειες όχι μόνο στη 
διάρκεια του Eurogroup αλλά από την πρώτη μέρα της ανάληψης των καθηκόντων του.  ∆εν είναι σίγουρα αυτή η 
κοινοτική αλληλεγγύη που αναμέναμε σε τόσο κρίσιμες ώρες, δεν είναι αυτή που επιβαλλόταν να επιδείξουν 
κυβερνήσεις και θεσμοί που φέρουν και αυτοί σημαντική ευθύνη σε σχέση με το γιατί η κυπριακή οικονομία έχει 
οδηγηθεί στο χείλος της καταστροφής, διότι, αν δεν είχε προηγηθεί η λανθασμένη πολιτικά απόφαση κουρέματος 
του δημόσιου χρέους της Ελλάδας χωρίς εμείς να υπερασπιστούμε τα συμφέροντα της δικής μας χώρας, η 
Κύπρος, παρά τα δημοσιονομικά και άλλα προβλήματά της, δε θα βρισκόταν σήμερα εδώ που αφέθηκε να 
οδηγηθεί.  Και δεν αφέθηκε να οδηγηθεί τις τελευταίες δεκαπέντε μέρες.  Ενώπιον του Eurogroup υπήρχαν και 
άλλες, πιο δοκιμασμένες και σίγουρα λιγότερο επικίνδυνες, επιλογές, για να συμβάλουν στην επίλυση των 
οικονομικών μας προβλημάτων.  ∆υστυχώς, επέλεξαν την πλέον επώδυνη και την πλέον επικίνδυνη και 
επιχείρησαν να την επιβάλουν μέσω εκβιαστικών μεθόδων.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Το περασμένο Σαββατοκύριακο, μετά την απόφαση του Eurogroup, είχαμε δηλώσει ότι αυτή τη στιγμή 
επιβάλλεται μια συνολική διαχείριση της κατάστασης.  Τα διλήμματα ήταν και είναι βασανιστικά.  Με ψυχραιμία 
οφείλαμε να εξετάσουμε όχι μόνο τον εκβιασμό μεταξύ της άτακτης χρεοκοπίας και της αποδοχής των 
σκληρότατων μέτρων που προβλέπει το πακέτο του Eurogroup. στη ζυγαριά οφείλαμε να βάλουμε ακόμα τρία 
γεγονότα.  Το πρώτο είναι η διαπίστωση ότι η υπερψήφιση της απόφασης του Eurogroup σε όλους μας, είναι 
γνωστό, δε διασφάλιζε κατά απόλυτο τρόπο την αποφυγή οικονομικών περιπετειών, αλλά, από την άλλη, η 
απόρριψη σήμαινε την άμεση χρεοκοπία της χώρας μας, αφού οι εταίροι μας ήταν σκληροί.  Το δεύτερο δεδομένο 
που πρέπει να λάβουμε υπόψη μας είναι το κλίμα που έχει δημιουργηθεί στην Κύπρο μεταξύ των πολιτικών 
δυνάμεων, ένα κλίμα που οδηγεί στην καταψήφιση της απόφασης χωρίς δυστυχώς -και θέλω να το πω- να έχουμε 
ενώπιόν μας οποιοδήποτε συγκροτημένο και εφικτό εναλλακτικό πλαίσιο από αυτούς που σήμερα καταψηφίζουν.  
Η καταψήφιση χωρίς υπαλλακτικό σχέδιο μακάρι, μακάρι, να μην οδηγήσει τη χώρα μας σε καταστροφική πορεία!  
Το τρίτο δεδομένο αφορά τις αντιδράσεις διεθνώς.  Από τη στιγμή που λήφθηκε η απόφαση του Eurogroup, έχουμε 
γίνει μάρτυρες μιας μεγάλης στροφής του συνόλου σχεδόν των έγκυρων διεθνών μέσων ενημέρωσης.  Ενώ πριν 
την απόφαση η Κύπρος ήταν το μαύρο πρόβατο, μετά την απόφαση όλη η κριτική -και δικαίως- έχει στραφεί προς 
το Eurogroup, για τους κινδύνους στους οποίους έχει θέσει ολόκληρη την Ευρωζώνη, το κοινό νόμισμα, με αυτή 
την απόφαση για το κούρεμα των καταθέσεων. 

 Αυτή την ώρα δε διαφαίνεται κάποιος τρίτος δρόμος, αλλά οφείλουμε, κύριε Πρόεδρε, να το παλέψουμε 
μέχρι τέλους, για να βρούμε, για να δημιουργήσουμε, είμαστε υποχρεωμένοι να προσπαθήσουμε να βρούμε έναν 
τρίτο δρόμο.  Στο διάγγελμά του ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας είπε ότι συνεχίζει να δίδει τη μάχη.  Αυτή τη μάχη τη 
δίνουμε μαζί του.  ∆εν παραδίδουμε τα όπλα, δε ρίχνουμε λευκή σημαία και συμπαραστεκόμαστε στις προσπάθειές 
του, συνεχίζοντας προς οποιεσδήποτε πιθανές κατευθύνσεις.  Έχουμε εθνική υποχρέωση να σταθούμε στο 
πλευρό του όλες οι πολιτικές δυνάμεις.  Και πρέπει να στείλουμε το μήνυμα στους φίλους μας ότι πίσω από τις 
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προσπάθειες του Προέδρου βρίσκεται ενωμένο το σύνολο της πολιτικής ηγεσίας και σύσσωμος ο λαός, 
ανεξαρτήτως ιδεολογικών ή πολιτικών διαφορών. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχοντας βάλει στη ζυγαριά τις επιπτώσεις της υπερψήφισης, το τεράστιο κόστος της καταψήφισης, αλλά και 
τα δεδομένα στα οποία έχω προηγουμένως αναφερθεί, πιστεύουμε ότι η πιο χρήσιμη και η πιο εποικοδομητική 
στάση που θα μπορούσε να στηρίξει η παράταξη του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, αφού έχει απορριφθεί η πρότασή 
μας για αναβολή της σημερινής συνεδρίας, είναι η στάση της αποχής από την ψηφοφορία.  Η στάση αποχής, 
θέλουμε να το τονίσουμε και να το διευκρινίσουμε, είναι έκφραση και του απόλυτου σεβασμού μας στον Πρόεδρο 
της ∆ημοκρατίας Νίκο Αναστασιάδη, που στις Βρυξέλλες έδωσε σκληρή μάχη για την Κύπρο μας, αλλά τέθηκε υπό 
το εκβιαστικό δίλημμα της έγκρισης ή της χρεοκοπίας. 

 ∆ε θέλουμε να κόψουμε όσες γέφυρες συνεννόησης έχουν απομείνει ούτε στο εσωτερικό, αλλά και ούτε στο 
εξωτερικό.  Θα εργαστούμε.  Θα εργαστούμε δίπλα στον Πρόεδρο, ώστε να μπορέσουμε να διαμορφώσουμε 
άμεσα μια αξιόπιστη αντιπρόταση που θα δημιουργήσει συναίνεση και ενότητα.  Μόνο αν μπορέσουμε να 
εμφανιστούμε ενώπιον των εταίρων μας ενωμένοι, με μια φωνή, και με μια ρεαλιστική πρόταση που θα είναι εξίσου 
αποτελεσματική αλλά σαφώς λιγότερο επώδυνη και επικίνδυνη, μπορούμε να ελπίζουμε σε μια απόφαση που θα 
διασφαλίζει πραγματικά την αποφυγή νέων οικονομικών περιπετειών.  ∆εν απορρίπτουμε οποιαδήποτε άλλη 
πρόταση, φτάνει να είναι σωτήρια για τον τόπο μας.  Μια τέτοια αντιπρόταση μπορεί να οδηγήσει ίσως τους 
εταίρους μας σε δεύτερες, σοφότερες, σκέψεις, ώστε να καταλήξουμε σε ένα σχέδιο που θα μπορέσει να 
εξασφαλίσει όχι μόνο την ομοφωνία αλλά τουλάχιστο μια ισχυρή πλειοψηφία στήριξης στο κοινοβούλιο και στην 
κυπριακή κοινωνία, αλλά και που πρωτίστως θα διασφαλίζει τη σωτηρία της κυπριακής οικονομίας.   

 Η στάση αποχής που τηρούμε σήμερα αποτελεί τη φωνή της μετριοπάθειας και του προβληματισμού στο 
εσωτερικό, αλλά θέλουμε να ακουστεί και σαν μια εκκωφαντική έκκληση προς τις Βρυξέλλες, το Βερολίνο, τη 
Φρανκφούρτη και την Ουάσινγκτον: «μη σπρώχνετε την Κύπρο εκτός του ευρώ»!   ∆εν είναι η πρόθεσή μας, δεν 
είναι η επιθυμία μας, δεν είναι η επιλογή μας! 

 Μπορεί να φέρουμε ως Κύπρος σημαντικό μερίδιο της ευθύνης για το γιατί φτάσαμε έως εδώ, αλλά 
παράλληλα ευθύνονται και κάποιες άλλες πολιτικές και αδυναμίες της Ευρωζώνης, αλλά και η διεθνής οικονομική 
κρίση.  Παρ’ όλα αυτά, δεν πρόκειται να συνηγορήσουμε ποτέ στο να οδηγήσουμε τον τόπο μας σε νέες 
περιπέτειες.  Απαιτούμε διασφαλίσεις σαφείς και συγκεκριμένες. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Κατανοώ και κατανοούμε το “όχι” στην πρόταση της τρόικας.  Παρακαλώ, κατανοήστε κι εμάς το δικό μας 
“όχι” στις εθνικές περιπέτειες, το “όχι” στη χρεοκοπία της χώρας μας.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, αλλά και η 
κυβέρνηση έχουμε δείξει στην πράξη την ειλικρίνεια των προθέσεών μας για συνεργασία.  Μακριά από επίρριψη 
ευθυνών θα δουλέψουμε, ώστε, αν είναι δυνατό, τις επόμενες ώρες να ρίξουμε αχτίδα φωτός στην άκρη της 
σήραγγας για τη διάσωση της κυπριακής οικονομίας, επαναλαμβάνοντας πως όλες οι προτάσεις είναι 
καλοδεχούμενες, φτάνει να οδηγούν στην αποφυγή της χρεοκοπίας της χώρας μας.  ∆ιαφορετικά, οι συνέπειες θα 
είναι τραγικά ανυπολόγιστες και οι ευθύνες εξίσου τεράστιες.   

 Η ιστορία μάς καλεί να δείξουμε υπευθυνότητα, σοβαρότητα και συλλογικότητα.  Έχουμε όλοι μας δηλώσει 
πολλάκις ότι αυτός ο τόπος και αυτός ο λαός πέρασε δυσκολότερα και όχι μόνο επιβίωσε, αλλά και διέπρεψε, με 
πιο τρανό παράδειγμα το οικονομικό θαύμα που κτίσαμε μέσα από τα ερείπια από την τραγωδία του 1974.  Ας 
επιδείξουμε έστω και τώρα εκείνα τα προτερήματα που αναμένει από μας ο λαός μας.  Ας κάνουμε πράξη τη θέση 
ότι τα δικά μας παιδιά δεν πρέπει να είναι η χαμένη γενιά του τόπου μας. Η χρεοκοπία της χώρας μας θυσιάζει ό,τι 
δημιούργησαν δυο προηγούμενες γενιές και υποθηκεύει το μέλλον των παιδιών μας.  Είπε ο αγαπητός μου Μάριος 
Καρογιάν πολύ σωστά ότι από τώρα ξεκινά η πορεία προς το Γολγοθά.  Εύχομαι να αποφύγουμε το δρόμο προς 
τον γκρεμό!  Ο Θεός βοηθός! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει περαιωθεί η συζήτηση επί θέματος αρχής. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Εφαρμογή του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Υποχρέωση για την επιβολή τέλους επί των καταθέσεων.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία ειδικού λογαριασμού.  Άρθρο 5. 

 Προϋποθέσεις εφαρμογής.  Άρθρο 6. 

 ∆ιάπραξη ποινικού αδικήματος.  Άρθρο 7. 

 Έκδοση διαταγμάτων.  Άρθρο 8. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με καμιά ψήφο υπέρ, τριάντα έξι ψήφους εναντίον και δεκαεννιά αποχές, τα άρθρα απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τέλους επί των Καταθέσεων σε Πιστωτικά Ιδρύματα Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με καμιά ψήφο υπέρ, τριάντα έξι ψήφους εναντίον και δεκαεννιά αποχές, το νομοσχέδιο καταψηφίζεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία του σώματος είναι ορισμένη, όπως γνωρίζετε, για την ερχόμενη Πέμπτη, 21η Μαρτίου 2013, με ημερήσια 
διάταξη που σας έχει ήδη κοινοποιηθεί. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  8.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
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1. α.  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 β.  Συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Ν. Σαμψών, Γ. Βαρνάβα, Ν. Κωνσταντίνου, Ζ. Κουλίας) έπειτα από 
εισήγηση του κ. Ζαχαρία Κουλία για κήρυξη ως επείγουσας της πρότασης νόμου «Ο περί Προστασίας 
των Καταθέσεων σε Πιστωτικά Ιδρύματα Νόμος του 2013» και απόρριψη της εισήγησης. 

2. α. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τέλους επί των Καταθέσεων σε Πιστωτικά Ιδρύματα Νόμος του 
2013». 

 β. Εισήγηση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου για αναβολή του νομοσχεδίου, συζήτηση (Στ. Ευαγόρου, Γ. 
Βαρνάβα, Μ. Καρογιάν, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης) και απόρριψη της εισήγησης. 

γ. Αγορεύσεις (Ζ. Κουλίας, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Γ. Ομήρου, Μ. Καρογιάν, Άντρος Κυπριανού, Α. 
Νεοφύτου) για το νομοσχέδιο και καταψήφισή του. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 21ης Μαρτίου 2013 

Ώρα έναρξης: 10.35 μ.μ. 

Αρ. 24 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλησπέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, που αφορά την κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν νομοσχέδια τα οποία κατατέθηκαν σήμερα και για τα οποία 
υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.  Τα νομοσχέδια τιτλοφορούνται «Ο περί 
Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης Νόμος του 2013», «Ο περί της Επιβολής Περιοριστικών Μέτρων στις 
Συναλλαγές σε Περίπτωση Έκτακτης Ανάγκης Νόμος του 2013», «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 
Ιδρυμάτων Νόμος του 2013», «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», «Ο περί 
Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», «Ο περί της ∆ιαχείρισης 
Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013», «O περί Σύστασης και Λειτουργίας 
Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμος του 2013», «Ο 
περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Οι περί Λειτουργίας Ταμείου 
Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Κανονισμοί του 2013». 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν δεν υπάρχει οιαδήποτε ένσταση, θα προχωρήσω να κηρύξω 
επείγοντα όλα αυτά τα νομοσχέδια.  Θα παραπεμφθούν στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, με την 
παράκληση να συνέλθει το συντομότερο και, επειδή ο προγραμματισμός είναι να γίνει συνεδρίαση αύριο το 
πρωί, στις 10.00 π.μ., προφανώς θα τα μελετήσει ή απόψε ή αύριο το πρωί, για να ετοιμάσει σχετικές εκθέσεις 
προς το σώμα… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου έχει το λόγο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η πάγια πρακτική, όταν ένα νομοσχέδιο κατατίθεται και ζητείται από την εκτελεστική εξουσία να 
εξεταστεί ως κατεπείγον, είναι το σώμα να αποφασίζει αν το κρίνει κατεπείγον ή όχι, για να το εξετάσει και να 
τοποθετηθεί στη σύνοδο της συνεδρίας στην οποία κατατίθεται, γι’ αυτό θεωρώ πως πρέπει πρώτα να 
αποφασίσει το σώμα κατά πόσο κρίνεται κατεπείγον και θα συζητηθεί και θα τοποθετηθούμε απόψε ή αν 
υπάρχουν συνάδελφοι ή κόμματα που ζητούν την αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο διαδικαστικό μέρος θα ήθελα να κάμω μία τοποθέτηση.  Αν η θέληση της 
πλειοψηφίας, για λόγους που έχουν εξηγηθεί και στη σύσκεψη, είναι ότι χρειάζεται περισσότερη μελέτη, μπορεί 
να κηρυχθεί επείγον, αλλά η αυριανή σύνοδος να θεωρηθεί συνέχεια της σημερινής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να λάβει το λόγο; 

 Αντιλαμβάνομαι ότι αυτή είναι η περίπτωση, ότι δηλαδή κρίνει το σώμα ότι πράγματι εμπεριέχουν 
επείγοντα χαρακτήρα τα κατατεθέντα νομοσχέδια και ταυτόχρονα, επειδή θεωρεί το σώμα ότι θα πρέπει να 
υπάρξει μια ουσιαστική ή στοιχειώδης έστω μελέτη αυτών των νομοθετημάτων, θα συνεχίσει η παρούσα 
συνεδρία αύριο το πρωί, στις 10.00 π.μ., όπως είχαμε στη σύνοδο των αρχηγών συζητήσει. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρά τις δηλώσεις του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας περί του εκτάκτου και για το πόσο σημαντικό 
είναι αυτό το συγκεκριμένο νομοσχέδιο να εξεταστεί απόψε, εντούτοις, σεβόμενος την πλειοψηφία των εν τη 
Βουλή κομμάτων και ευχόμενος ότι φυσιολογικά δε θα υπάρξουν προβλήματα, κύριε Πρόεδρε, καμία ένσταση 
στο να το δούμε αύριο πρωί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι ειλικρινά, γιατί είμαι υποχρεωμένος να τοποθετηθώ σε αυτό το θέμα. Και θα 
εξηγήσω τι εννοώ.  Συνήλθε η σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων το πρωί, συζήτησε για αρκετές ώρες 
πάνω σε αυτό το θέμα και με τη σύμφωνη άποψη του Προέδρου της ∆ημοκρατίας αποφασίστηκε μια 
διαδικασία διαφορετική από αυτήν την οποία υποχρεωνόμαστε τώρα να ακολουθήσουμε, η οποία προνοούσε 
κάτι εντελώς διαφορετικό από αυτό που γίνεται αυτή τη στιγμή.  Στη συνέχεια κάποιοι επεδίωξαν να ασκήσουν 
πιέσεις, για να συζητηθεί αυτό το θέμα έκτακτα απόψε, και λυπούμαι να πω ότι ο ∆ιοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας δεν είναι μόνος του που έκαμε τις δηλώσεις, οι οποίες κατά την άποψή μου ήταν πολύ λανθασμένες 
και δε θα έπρεπε να είχαν καν γίνει. 

 Έχουμε ενώπιόν μας εννέα νομοσχέδια, κύριε Πρόεδρε.  Ένα από αυτά είναι εξήντα μία σελίδες!  Ένα 
θέμα πάρα πολύ σημαντικό και σοβαρό, που δίνει τεράστιες εξουσίες στον εκάστοτε ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας σε ό,τι αφορά το τραπεζικό μας σύστημα.  Κάποιοι συνάδελφοι που έχουν ρίξει μια πρώτη ματιά, 
διότι επήραμέν το πριν λίγα λεπτά…  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

  Όχι, θέλω να ξεκαθαρίσω!  Κάποιοι συνάδελφοι πρόλαβαν και του έριξαν μια ματιά στις πρώτες 
σελίδες.  Λένε ότι είναι τόσο πολύπλοκο και τόσο σύνθετο θέμα, που θα ήταν πολύ παρακινδυνευμένο να το 
δούμε πρόχειρα, και θεωρώ ότι, εάν θέλουμε να είμαστε σοβαρό σώμα, χρειάζεται να το μελετήσουμε και αυτό 
που θα γίνει είναι το ελάχιστο κατά την άποψή μου, να δοθεί χρόνος στην επιτροπή Οικονομικών να το 
μελετήσει και να το δούμε στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θεωρώ ότι εξηντλήθη η συζήτηση.  ∆ε νομίζω ότι υπάρχει νόημα να συνεχιστεί η συζήτηση γι’ αυτό το 
θέμα ούτε θέλω να σχολιάσω το τι συζητήθηκε το πρωί, διότι δεν είναι τυπικό όργανο της ∆ημοκρατίας η άτυπη 
συνάντηση των αρχηγών των κομμάτων.  Εμείς μιλούμε για τις συντεταγμένες λειτουργίες του σώματος. 

 Αναφορικά με τα υπόλοιπα νομοθετήματα, αυτά κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που σας έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 

Οικονομικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
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2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.041-2013). 

Αγνοουμένων-Παθόντων  

2. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (Αρ. 1, 3 
και 4) του 2013 αποσταλέντα από το 
Υπουργείο Οικονομικών στις 12 
Μαρτίου 2013, σύμφωνα με το εδάφιο 
(1) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2013 Νόμου του 
2012.  
[Ν. αρ. 59(ΙΙ)/ 2012]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε λοιπόν τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική 
εργασία. Θα παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση.  

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου 
του 2013 Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση)  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2013 Νόμος του 

2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 Μαρτίου 2013.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου, καθώς και ο γενικός 
διευθυντής της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου (ΑΝΑ∆). 

 Ο προϋπολογισμός της ΑΝΑ∆ για το 2013 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €37.247.588 και έσοδα 
ύψους €32.256.000, τα οποία προέρχονται κυρίως από το τέλος ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού 
(€26.993.000) και από τα ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης (€4.567.560). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η υλοποίηση των στόχων της Αρχής 
κατά το 2013 συνεπάγεται συνολικές δαπάνες ύψους €37.247.588 σε σύγκριση με δαπάνες ύψους 
€41.406.000, που προβλέφθηκαν στον προϋπολογισμό του 2012.  Ειδικότερα, οι εν λόγω δαπάνες αφορούν 
μεταξύ άλλων αποδοχές προσωπικού (€8.223.000), κεφαλαιουχικές δαπάνες (€412.030), έξοδα λειτουργίας 
γραφείου (€392.880), διάφορα έξοδα (€940.430) και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€200.000). 

 Σε σχέση με τον τομέα ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού ο προϋπολογισμός προβλέπει συνολικές 
δαπάνες ύψους €26.800.000 σε σύγκριση με €29.800.000 το 2012 και προορίζονται να καλύψουν τις πιο κάτω 
δραστηριότητες: 

1. Προγράμματα αρχικής κατάρτισης €8.170.000 

2. Προγράμματα συνεχιζόμενης κατάρτισης €12.080.000 

3. Σχέδια συγχρηματοδοτούμενα από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο (ΕΚΤ) 
(προγραμματική περίοδος 2007-2013)  

 

€5.750.000 

4. Ενίσχυση των υποδομών κατάρτισης €640.000 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον υπό αναφορά προϋπολογισμό, από 
τον προτεινόμενο προϋπολογισμό προκύπτει έλλειμμα ύψους €4.994.000, το οποίο προβλέπεται να καλυφθεί 
από τα πλεονάσματα προηγούμενων ετών, τα οποία κατά την 1η Ιανουαρίου 2013 υπολογίστηκαν σε 
€22.473.444. 
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 Σύμφωνα με την πρόεδρο της ΑΝΑ∆, ο προϋπολογισμός της Αρχής για το έτος 2013 ετοιμάστηκε στη 
βάση των στόχων που καθορίστηκαν για το έτος σύμφωνα με το γενικότερο πλαίσιο των στρατηγικών 
επιδιώξεων και στόχων της Αρχής για την επταετία 2007-2013. 

 Όπως η ίδια δήλωσε, οι στρατηγικές επιδιώξεις της Αρχής για το έτος 2013 αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την αναβάθμιση του ανθρώπινου δυναμικού με τη συνεχή και διά βίου κατάρτιση και επιμόρφωση των 
εργαζομένων, των νεοεισερχομένων στην αγορά εργασίας, των ανέργων, του αδρανούς γυναικείου 
δυναμικού και των ατόμων χαμηλής ειδίκευσης και μεγαλύτερης ηλικίας, ώστε να έχουν τη δυνατότητα 
απασχόλησης σε ολόκληρο τον ευρωπαϊκό χώρο. 

2. Τη βελτίωση της παραγωγικότητας και την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των κυπριακών 
επιχειρήσεων μέσα από την καλύτερη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναμικού τους και τη βελτίωση της 
προσαρμοστικότητάς του. 

 Για την επίτευξη των πιο πάνω στρατηγικών επιδιώξεων έχουν καθοριστεί οι ακόλουθοι στόχοι 
προτεραιότητας για το 2013: 

1.  Κατάρτιση και ανάπτυξη ανθρώπινου δυναμικού. 

2.  Στήριξη επιχειρήσεων για αναβάθμιση του ανθρώπινου δυναμικού τους. 

3.  Υποδομές και συστήματα ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού. 

4.  Έρευνα και ανάπτυξη. 

5.  Αποτελεσματική διακυβέρνηση. 

 Περαιτέρω, η πρόεδρος της ΑΝΑ∆ ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Αρχή κατά το 2013 καλείται να 
αντιμετωπίσει προκλήσεις όπως είναι οι ακόλουθες: 

1. Η επιτυχής συνέχιση της συμβολής της στην αντιμετώπιση των επιπτώσεων από την παγκόσμια 
οικονομική κρίση στην απασχόληση και στην ανεργία μέσα από το Ειδικό Σχέδιο Πρόληψης - Σχέδιο 
∆ράσης, του οποίου στόχος είναι η πρόληψη και καταστολή της ανεργίας μέσω της αξιοποίησης των 
δυνατοτήτων και ευκαιριών που προσφέρονται στον τομέα της κατάρτισης και επανακατάρτισης από 
επιχειρήσεις, εργοδοτουμένους και ανέργους. 

2. Η συνέχιση της λειτουργίας των πέντε συγχρηματοδοτούμενων έργων που αφορούν: 

α. τη βελτίωση της απασχολησιμότητας των ανέργων, 

β. τη βελτίωση της απασχολησιμότητας του οικονομικά αδρανούς γυναικείου δυναμικού, 

γ. την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των μικροεπιχειρήσεων που απασχολούν 1-4 άτομα, 

δ. τη βελτίωση της παραγωγικότητας των μικρομεσαίων επιχειρήσεων που απασχολούν 5-249 
άτομα και 

ε. την προώθηση της δεύτερης φάσης της εγκαθίδρυσης και λειτουργίας συστήματος 
επαγγελματικών προσόντων. 

3. Η συνέχιση της λειτουργίας του Ειδικού Σχεδίου Προώθησης των Πράσινων ∆εξιοτήτων στην Κυπριακή 
Οικονομία, του οποίου απώτερος στόχος είναι η προώθηση των πράσινων δεξιοτήτων μέσω της 
αξιοποίησης των δυνατοτήτων και ευκαιριών που προσφέρονται στον τομέα της κατάρτισης και 
ανάπτυξης του ανθρώπινου δυναμικού από τις επιχειρήσεις, τους εργαζομένους και τους ανέργους. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ 
άλλων η αποτελεσματικότητα των προγραμμάτων της Αρχής, καθώς και η διαχείριση του αποθεματικού της. 

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι της ΑΝΑ∆ δήλωσαν ότι, με βάση τα αποτελέσματα μελετών αξιολόγησης των 
προγραμμάτων της Αρχής που έχουν διενεργηθεί τόσο από την ίδια όσο και από εξωτερικούς 
εμπειρογνώμονες, καταδεικνύεται ότι τα προγράμματα είναι αποτελεσματικά και για το λόγο αυτό συνεχίζουν 
να προσφέρονται. 

 Σε σχέση με το αποθεματικό της ΑΝΑ∆, οι ίδιοι ανέφεραν ότι το αποθεματικό κρίνεται αρκετά υψηλό και 
στόχος είναι η μείωσή του κατά τα επόμενα έτη.  Συναφώς, το ποσό που προορίζεται να αξιοποιηθεί από το 
αποθεματικό για σκοπούς κάλυψης του ελλείμματος του προϋπολογισμού για το 2013 δεν επηρεάζει τον 
αναπτυξιακό σχεδιασμό της Αρχής. 

 Στη συνέχεια της συζήτησης η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι ο υπό αναφορά 
προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών και σ’ 
αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές εφαρμόζονται, κατ’ αναλογία των 



1445 

 

ρυθμίσεων που εφαρμόστηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό όπως αυτός τελικά τροποποιήθηκε και ψηφίστηκε 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Συναφώς, σημειώνεται ότι στον υπό αναφορά προϋπολογισμό περιλαμβάνονται ρυθμίσεις για μείωση 
των κλιμάκων εισδοχής, αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών, αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου 
διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής, απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων εποχικών 
αναγκών, καθώς και μείωση ή κατάργηση διάφορων επιδομάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των πιο πάνω και αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου ποσού 
ύψους €37.247.588 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2.  

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση Κλιμάκων Εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
7. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 
2013 Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2013 Νόμος του 2012» 
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Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Μαρτίου 2013.  Στη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (ΟΧΣ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΟΧΣ για το έτος 2013 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €10.837.076 και 
συνολικά έσοδα ύψους €15.602.304. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα έσοδα του ΟΧΣ προέρχονται 
κυρίως από τόκους (€10.060.304), αμοιβή για υπηρεσίες δανείων του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών (ΚΦΙΚΒ) (€3.500.000) και από διάφορες άλλες πηγές (€1.020.000), ενώ οι δαπάνες του οργανισμού 
αφορούν αποδοχές προσωπικού (€5.165.576), δαπάνες διαχείρισης (€1.498.500), αγορά στοιχείων πάγιου 
ενεργητικού (€4.073.000) και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€100.000). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα προϋπολογιζόμενα χρηματικά υπόλοιπα (μετρητά στο ταμείο και 
καταθέσεις σε τράπεζες) κατά την 31η ∆εκεμβρίου 2012 ανέρχονταν σε €250.000.000 και κατά την 31η 
∆εκεμβρίου 2013 αναμένεται να ανέλθουν σε €260.000.000. 

 Κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού ο πρόεδρος του ΟΧΣ ενημέρωσε την επιτροπή ότι ο 
οργανισμός διασφαλίζει τη βιωσιμότητά του με την παροχή χαμηλότοκων δανείων και με νοικοκυρεμένη 
οικονομική πολιτική, διατηρώντας παράλληλα τον κοινωνικό του ρόλο.  Επιπροσθέτως, ο πρόεδρος του ΟΧΣ 
ανέφερε ότι κατά το 2012 οι καταθέσεις στον οργανισμό ανήλθαν στα €928 εκατομ., ο δείκτης κεφαλαιακής 
επάρκειας του ΟΧΣ ανήλθε στο 20,4% και η ρευστότητα στο 21,5%. Σημείωσε περαιτέρω ότι παρουσιάστηκε 
μείωση 13% στα έξοδα διαχείρισης.  

 Σύμφωνα με στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, κατά το 2012 εγκρίθηκαν από τον 
οργανισμό 2 552 δάνεια συνολικής αξίας €134,5 εκατομ., τα οποία αναλύονται ως ακολούθως: 

1. 535 στεγαστικά δάνεια του ΟΧΣ, ύψους €67,7 εκατομ. 

2. 174 δάνεια του ειδικού κυβερνητικού σχεδίου, ύψους €19,6 εκατομ. 

3. 222 δάνεια του ενιαίου κυβερνητικού στεγαστικού σχεδίου, ύψους €2 εκατομ. 

4. 1 621 δάνεια του ΚΦΙΚΒ, ύψους €45,2 εκατομ. 

 Στη συνέχεια της συζήτησης οι εκπρόσωποι του οργανισμού ενημέρωσαν την επιτροπή μεταξύ άλλων 
ότι οι καθυστερημένες δόσεις των πελατών του οργανισμού για δάνεια για το έτος 2012 ανήλθαν στο 5,9% σε 
σχέση με 4,9% που ήταν το 2011.  

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος του ΟΧΣ ανέφερε ότι έχει δημιουργηθεί πρόβλημα στην παροχή δανείου προς 
τους πρόσφυγες στους οποίους έχουν παραχωρηθεί οικόπεδα για ανέγερση κατοικίας από τον Κυπριακό 
Οργανισμό Αναπτύξεως Γης (ΚΟΑΓ). Το πρόβλημα έγκειται στο γεγονός ότι για αρκετά από τα οικόπεδα αυτά 
δεν έχουν ακόμη εκδοθεί τίτλοι ιδιοκτησίας, με αποτέλεσμα τα πιστωτικά ιδρύματα, συμπεριλαμβανομένου και 
του ΟΧΣ, να μην τα αποδέχονται ως εξασφαλίσεις έναντι του δανείου. Όπως ο ίδιος ο πρόεδρος του ΟΧΣ 
σημείωσε, θα πραγματοποιηθεί συνάντηση στο Υπουργείο Εσωτερικών για συζήτηση του όλου θέματος με 
σκοπό την εξεύρεση λύσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επεσήμανε τη σοβαρότητα του θέματος 
και ζήτησε όπως ενημερωθεί αρμοδίως, αφού ολοκληρωθούν οι προγραμματισμένες συναντήσεις με όλους 
τους εμπλεκόμενους φορείς.  

 Στη συνέχεια της συζήτησης ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι ο υπό αναφορά 
προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών και σ’ 
αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές εφαρμόζονται κατ’ αναλογίαν των 
ρυθμίσεων που εφαρμόστηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό, όπως αυτός τροποποιήθηκε και ψηφίστηκε από 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Συναφώς, σημειώνεται ότι στον υπό αναφορά προϋπολογισμό περιλαμβάνονται ρυθμίσεις για μείωση 
των κλιμάκων εισδοχής, αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών, αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου 
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διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής, απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων εποχιακών 
αναγκών καθώς και μείωση ή κατάργηση διάφορων επιδομάτων. 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του προϋπολογισμού, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του νομοσχεδίου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2013 Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης ποσού ύψους 
€10.837.076 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2.  

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Μείωση Κλιμάκων Εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
8. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
του 2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 
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 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 Μαρτίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του συμβουλίου και ο γενικός 
διευθυντής του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΧΑΚ για το 2013 προβλέπει δαπάνες ύψους €7.781.048 και έσοδα ύψους 
€6.562.289, τα οποία προέρχονται κυρίως από ετήσιες συνδρομές και άλλα ετήσια δικαιώματα (€4.599.657), 
καθώς και από τόκους εισπρακτέους (€625.750). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προβλεπόμενες δαπάνες του ΧΑΚ 
για το 2013 αφορούν τακτικές δαπάνες (€5.977.373), κεφαλαιουχικές (αναπτυξιακές) δαπάνες (€1.703.675) και 
μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€100.000). 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον υπό αναφορά προϋπολογισμό, 
οι συνολικές δαπάνες του ΧΑΚ για το 2013 παρουσιάζονται μειωμένες σε σύγκριση με το 2012 (€7,8 εκατομ. 
σε σχέση με €9,6 εκατομ.). 

 Αναλυτικότερα, οι τακτικές δαπάνες του ΧΑΚ παρουσιάζουν μείωση της τάξης του 16,6% σε σχέση με το 
2012 λόγω μείωσης των λειτουργικών του δαπανών.  Σε απόλυτους αριθμούς οι τακτικές δαπάνες 
παρουσιάζουν μείωση της τάξης των €372.428.  Οι αναπτυξιακές δαπάνες παρουσιάζουν μείωση της τάξης 
του 39% λόγω μειωμένων αναγκών στα κονδύλια του μηχανογραφικού εξοπλισμού και της υλοποίησης των 
στρατηγικών σχεδιασμών του ΧΑΚ.  Σε απόλυτους αριθμούς οι αναπτυξιακές δαπάνες παρουσιάζουν μείωση 
της τάξης του €1.000.000. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, όσον αφορά τα θέματα του προσωπικού και των αντιμισθιών, 
περιλαμβανομένων και των εισφορών στα διάφορα ταμεία, παρουσιάζουν μείωση της τάξης του 9% και σε 
απόλυτους αριθμούς παρουσιάζουν μείωση της τάξης των €419.302. 

 Σημειώνεται ότι ο προϋπολογισμός του ΧΑΚ χρηματοδοτείται εξ ολοκλήρου από ίδιους πόρους.  
Σύμφωνα με την ταμειακή του ροή, τα υπόλοιπα τραπεζών και μετρητών τέλος του 2013 θα ανέλθουν στα €4,1 
εκατομ. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής, ο πρόεδρος του συμβουλίου δήλωσε ότι η 
παγκόσμια χρηματοοικονομική κρίση έχει επηρεάσει δυσμενώς και τη χρηματιστηριακή αγορά της Κύπρου, η 
οποία δυστυχώς έχει πληγεί από τη συνεχιζόμενη αβεβαιότητα που επικρατεί.  Ως αποτέλεσμα, οι συνθήκες 
αυτές προκαλούν ανησυχία στους επενδυτές, οι οποίοι συνεπακόλουθα δεν επιθυμούν να αναλάβουν 
οποιουσδήποτε επενδυτικούς κινδύνους. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, ο όγκος συναλλαγών έχει μειωθεί σημαντικά σε σχέση με 
προηγούμενα χρόνια και συναφώς η μείωση του γενικού δείκτη του ΧΑΚ ανήλθε στο 61%. 

 Ο πρόεδρος του συμβουλίου του ΧΑΚ δήλωσε περαιτέρω ότι το ΧΑΚ σε μια προσπάθεια ανάκαμψης 
συνεχίζει να προσφέρει στους επενδυτές περισσότερες επιλογές με την εισαγωγή νέων προϊόντων, υπηρεσιών 
και χρηματιστηριακών εργαλείων και ότι με την εφαρμογή της νομοθεσίας για τα αμοιβαία κεφάλαια, την 
εισαγωγή εταιρειών για μεγάλα έργα και τη δημιουργία εναλλακτικής αγοράς αναμένεται να υπάρξει αύξηση 
των συναλλαγών και των εσόδων. 

 Ακολούθως ο ίδιος αξιωματούχος αναφέρθηκε στην απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για 
μετοχοποίηση και ιδιωτικοποίηση του ΧΑΚ, ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2011, δηλώνοντας ότι, πέραν αυτής, 
ως συμβούλιο δεν έτυχαν καμίας περαιτέρω επίσημης ενημέρωσης ή πληροφόρησης σχετικά με το θέμα. 

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος του συμβουλίου εξέφρασε τη διαφωνία του με το επιχείρημα ότι το ΧΑΚ έχει 
ολοκληρώσει τον κύκλο του και δήλωσε ότι πρέπει να εξεταστούν περαιτέρω νέοι τρόποι λειτουργίας του ΧΑΚ, 
καθώς και το μοντέλο του χρηματιστηρίου που μπορεί να εφαρμοστεί στην Κύπρο. 

 Στη συνέχεια της συζήτησης ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι ο υπό αναφορά 
προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών και σ’ 
αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές εφαρμόζονται, κατ’ αναλογία των 
ρυθμίσεων που συμπεριλήφθηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό όπως αυτός τελικά τροποποιήθηκε και 
ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Συναφώς, σημειώνεται ότι στον υπό αναφορά προϋπολογισμό περιλαμβάνονται ρυθμίσεις για μείωση 
των κλιμάκων εισδοχής, αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών, αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου 
διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής, απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων εποχιακών 
αναγκών, καθώς και μείωση ή κατάργηση διάφορων επιδομάτων. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των πιο πάνω και αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Παρακαλώ, ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πληροφορήσω το σώμα ότι, όπως κάμνω τα τελευταία χρόνια, δε θα ψηφίσω 
αυτό τον προϋπολογισμό για ευνόητους λόγους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ποσού ύψους €7.781.048 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2.  

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο επί των δαπανών και λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των 
εσόδων.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ. 

 Πενήντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

   Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ, μια κατά και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ. 

 Πενήντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

   Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ, μία κατά και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το έτος 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με 

Αναπηρίες για το έτος 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον πιο πάνω 
προϋπολογισμό σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 Μαρτίου 2013.  Στη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες (ΚΕΑΑ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΕΑΑ για το έτος 2013 προβλέπει δαπάνες ύψους €121.710 και έσοδα ύψους 
€59.510.  Η διαφορά που προκύπτει μεταξύ εσόδων και εξόδων ύψους €62.200 θα καλυφθεί από το 
αποθεματικό του ταμείου. 

 Τα έσοδα του ΚΕΑΑ για το έτος 2013 αναλύονται ως ακολούθως: 

Εθελοντικές εισφορές/δωρεές €1.500 

Καθαρά έσοδα από τόκους και επενδύσεις €38.000 

Έσοδα από πωλήσεις προϊόντων που κατασκευάζονται στο κέντρο (καρέκλες και 
δερμάτινα είδη) 

 

€20.000 

Έσοδα από την πώληση αναψυκτικών €10 

 Οι κυριότερες δαπάνες του ΚΕΑΑ για το έτος 2013 αναλύονται ως ακολούθως:  
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∆ιαφημίσεις, δημοσιεύσεις και δημοσιότητα €700 

Φιλοξενία, ψυχαγωγία €8.000 

Προμήθειες και έξοδα εργαστηρίων €5.000 

Αγορά υπηρεσιών €10.000 

Μεταφορικά και επιδόματα μαθητευομένων €5.000 

Φιλοδωρήματα και βοηθήματα μαθητευομένων €5.000 

Σχέδιο επαγγελματικής αποκατάστασης ατόμων με αναπηρία            €77.000 

Φωτισμός, θέρμανση, καύσιμα €1.000 

∆ιάφορα  €10.000 

 Όπως είναι γνωστό, το ειδικό ταμείο του ΚΕΑΑ είναι απόλυτα συναρτημένο με το ίδιο το κέντρο, το 
οποίο λειτουργούσε άτυπα για αρκετά χρόνια και ρυθμίστηκε με την ψήφιση ειδικής νομοθεσίας το 2000.  Ο 
κύριος σκοπός του κέντρου είναι η επαγγελματική αποκατάσταση και η ευημερία ατόμων με αναπηρία, των 
οποίων η επαγγελματική κατάρτιση και απασχόληση αναλαμβάνεται από το ΚΕΑΑ είτε εσωτερικά είτε εκτός 
αυτού υπό την ευθύνη του.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η λειτουργία του ΚΕΑΑ δε στηρίζεται μόνο στο ειδικό ταμείο, αλλά και σε 
ενίσχυσή του μέσω κρατικών κονδυλίων, αφού η μισθοδοσία του προσωπικού και μέρος των λειτουργικών του 
εξόδων καλύπτονται από τον κρατικό προϋπολογισμό.  Συναφώς, έχει κατατεθεί ότι ο προϋπολογισμός του 
κέντρου από το έτος 2009 έχει υπαχθεί στο νέο Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, όπως έχει κατατεθεί, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 
ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2009, εγκρίθηκε η αναδιοργάνωση του τομέα επαγγελματικής κατάρτισης και 
αποκατάστασης ατόμων με αναπηρίες με ένταξη του ΚΕΑΑ, καθώς και του Ιδρύματος Χρίστου Στέλιου 
Ιωάννου σε ένα νέο οργανισμό δημόσιου δικαίου με κοινό όραμα, προσανατολισμό και στόχους για τη 
βελτίωση των προοπτικών κατάρτισης και αποκατάστασης ατόμων με αναπηρίες.  Η απόφαση αυτή πρόκειται 
να υλοποιηθεί με την ετοιμασία σχετικής νομοθεσίας, για την οποία η διαβούλευση βρίσκεται σε προχωρημένο 
στάδιο. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος η εκπρόσωπος του ΚΕΑΑ ενημέρωσε την επιτροπή ότι κατά το 2012 το 
Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες προχώρησε σε εκσυγχρονιστικές δράσεις σε ό,τι 
αφορά την αποϊδρυματοποίηση των απασχολουμένων στο ΚΕΑΑ.  

 Συγκεκριμένα, σε συνεργασία με την Οργάνωση Μαθητών και Αποφοίτων του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Αναπήρων, την Υπηρεσία Απασχόλησης και το Ίδρυμα Χρίστου Στέλιου Ιωάννου: 

1. δύο απασχολούμενοι στα εργαστήρια του ΚΕΑΑ εντάχθηκαν σε απασχόληση στην ανοιχτή αγορά 
εργασίας, 

2. πραγματοποιήθηκε εκπαίδευση του προσωπικού του ΚΕΑΑ για την καθοδήγηση ατόμων με αναπηρίες 
για απασχόληση με στήριξη, 

3. συνεχίστηκαν οι προσπάθειες ένταξης και άλλων απασχολουμένων στην ανοιχτή αγορά εργασίας και 

4. προωθήθηκε η αποϊδρυματοποίηση των ενοίκων του οικοτροφείου με υποστηριζόμενη διαβίωση σε δικά 
τους σπίτια. 

 Σημειώνεται ότι ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι ο υπό αναφορά 
προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών και σε 
αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές εφαρμόζονται, κατ’ αναλογία των 
ρυθμίσεων που εφαρμόστηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό όπως αυτός είχε τελικά τροποποιηθεί και 
ψηφιστεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του προϋπολογισμού, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του θέματος κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο ποσού ύψους εκατόν είκοσι μία χιλιάδες επτακόσια δέκα ευρώ 
(€121.710) για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2.  

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το έτος 2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 5 μέχρι και τον αριθμό 15 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.  

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Το Κεφάλαιο ∆εύτερο, η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.505, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να μας πληροφορήσει κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από το 
Υπουργείο Υγείας να ενταχθεί το εμβόλιο κατά του καρκίνου του τραχήλου της μήτρας στο πλαίσιο ενός 
εθνικού προγράμματος εμβολιασμών και να παρέχεται δωρεάν ή να επιχορηγείται μερικώς, στη βάση 
εισοδηματικών κριτηρίων. 

 Το ερώτημα τίθεται, δεδομένου ότι το εμβόλιο πρέπει να γίνεται σε νεαρές ηλικίες και το κόστος είναι 
πολύ υψηλό. Χορηγείται σε τρεις δόσεις και στοιχίζει περίπου €180 η κάθε δόση. Ως εκ τούτου, καθίσταται 
αποτρεπτικό για τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού και όχι μόνο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.506, ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από την ετήσια έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας (2011) ότι στις εγκαταστάσεις 
μονάδας στην αεροπορική βάση Λακατάμιας ανεγέρθησαν γραφεία και υπόστεγα συντήρησης για τα 
ελικόπτερα, όρχος οχημάτων και ένα υπόστεγο για 12 οχήματα. Η παραλαβή του έργου έγινε στις 22 
Οκτωβρίου 2009 έναντι κόστους €2.516.369. Τρεις μήνες μετά το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς έδωσε 
οδηγίες για διάλυση της μονάδας, με αποτέλεσμα το κύριο μέρος των πιο πάνω εγκαταστάσεων να μην 
αξιοποιείται από την Εθνική Φρουρά. Σε άλλη μονάδα της Λευκωσίας δαπανήθηκαν €300.000 για την 
ανέγερση αποθηκών πυρομαχικών, για να εγκαταλειφθούν πέντε μήνες μετά λόγω μεταστάθμευσης της 
μονάδας. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους δαπανήθηκαν αχρείαστα τα πιο πάνω ποσά, καθώς και ποιος φέρει την ευθύνη των αποφάσεων 
τόσο της κατασκευής των έργων όσο και της μετακίνησης των πιο πάνω μονάδων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.507, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Σε συνέχεια της πρόσφατης επίσκεψής μου στην κοινότητα Χλώρακα της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε 
το αίτημα για επίσπευση της κατασκευής/βελτίωσης του παραλιακού δρόμου της κοινότητας, ο οποίος αποτελεί 
τμήμα του δρόμου αεροδρομίου Πάφου-μαρίνας (περιοχή Ποτίμων). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1.  Κατά πόσο έχει εγκριθεί το ρυθμιστικό σχέδιο του παραλιακού δρόμου Χλώρακα και, αν όχι, ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται για την έγκρισή του. 

2. Σε περίπτωση έγκρισης του ρυθμιστικού σχεδίου, κατά πόσο είναι εφικτό το τμήμα του δρόμου που 
αφορά στην κοινότητα Χλώρακα να αποδεσμευτεί από τον ευρύτερο σχεδιασμό του δρόμου 
αεροδρομίου Πάφου-μαρίνας, ώστε να μπορέσει το κοινοτικό συμβούλιο Χλώρακα να προχωρήσει στην 
ανάθεση της ετοιμασίας των κατασκευαστικών σχεδίων του τμήματος αυτού σε ιδιώτη μελετητή με 
σκοπό την επίσπευση των διαδικασιών. 

3.  Κατά πόσο υπάρχει η δυνατότητα προώθησης των κατασκευαστικών σχεδίων του τμήματος του 
παραλιακού δρόμου ο οποίος εμπίπτει στα όρια της κοινότητας Χλώρακα από κονδύλια του κοινοτικού 
συμβουλίου και καταβολής της συνεισφοράς του κράτους σε μεταγενέστερο στάδιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.508, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον περί Άδειας Οδήγησης Νόμο, από τις 19 Ιανουαρίου 2013, τόσο οι κανονικές άδειες 
οδήγησης όσο και οι άδειες οδήγησης μαθητευόμενου οδηγού έπρεπε να εκδίδονται σε πλαστικοποιημένη 
μορφή. Για το λόγο αυτό στην τελευταία τροποποίηση του εν λόγω νόμου είχε αυξηθεί και το τέλος έκδοσης της 
άδειας οδήγησης και της άδειας οδήγησης μαθητευόμενου οδηγού. Παρ’ όλα αυτά, όπως πληροφορήθηκα, οι 
άδειες οδήγησης εξακολουθούν να εκδίδονται σε χάρτινη μορφή. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
καθυστερεί η εφαρμογή της νομοθεσίας, από τη στιγμή μάλιστα που ο πολίτης πληρώνει για να του εκδίδεται η 
άδεια οδήγησης και η άδεια οδήγησης μαθητευόμενου οδηγού σε πλαστικοποιημένη μορφή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.509, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 16 Μαΐου 2012 ψηφίστηκε από την ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων νομοσχέδιο το 
οποίο τροποποιούσε τον περί Άδειας Οδήγησης Νόμο. Σκοπός της τροποποίησης του περί Άδειας Οδήγησης 
Νόμου ήταν η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2006/126/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 20ής ∆εκεμβρίου 2006 για την άδεια οδήγησης. Η εναρμόνιση όμως με την Οδηγία έγινε 
επιλεκτικά, με αποτέλεσμα να μην ενσωματωθούν όλα τα άρθρα της Οδηγίας στην εθνική μας νομοθεσία. Το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων είχε δεσμευθεί ενώπιον των μελών της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων ότι θα κατέθετε σε εύθετο χρόνο εναρμονιστικό νομοσχέδιο στο οποίο θα 
περιλαμβάνονταν όλα τα άρθρα της ευρωπαϊκής Οδηγίας που δεν είχαν ενσωματωθεί. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
κατατεθεί νομοσχέδιο που να εναρμονίζει πλήρως την εθνική μας νομοθεσία με την Οδηγία 2006/126/ΕΚ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.510, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την άσκηση βολής της Εθνικής Φρουράς στο πεδίο βολής στην Αγία Μαρίνα 
Ξυλιάτου στις 11 Μαρτίου 2013, η οποία προκάλεσε τη δικαιολογημένη αντίδραση των κατοίκων της κοινότητας 
Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου, αφού οι ασκήσεις που διεξάγονται στο πεδίο βολής υποβαθμίζουν την ποιότητα ζωής 
των κατοίκων της περιοχής.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για την επίλυση των διαχρονικών και πολλαπλών προβλημάτων που δημιουργούνται από 
τις ασκήσεις στο πεδίο βολής Ξυντούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.511, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2013, των βουλευτών κ. Γιαννάκη Ομήρου, 
Ρούλας Μαυρονικόλα, Γιώργου Βαρνάβα, Φειδία Σαρίκα και Νίκου Νικολαΐδη, εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας, Αμμοχώστου, Πάφου και Λεμεσού, αντίστοιχα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να καταθέσει στο σώμα κατάλογο όλων των φυσικών και νομικών 
προσώπων που απέσυραν χρηματικά ποσά από κυπριακές τράπεζες και τα μετέφεραν στο εξωτερικό κατά το 
χρονικό διάστημα πριν από την απόφαση του Eurogroup για κούρεμα των τραπεζικών καταθέσεων. 
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 Καλείται επίσης ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα κατά πόσο διενεργείται καθηκόντως 
έρευνα αν όσοι απέσυραν χρήματα κατά το κρίσιμο χρονικό διάστημα πριν από την απόφαση του Eurogroup 
είχαν εκ των προτέρων πληροφόρηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.512, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Μεσόγης της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα 
του κοινοτικού συμβουλίου για προώθηση της προκήρυξης και κατακύρωσης των προσφορών για την 
κατασκευή πολυδύναμου κέντρου στην κοινότητα. 

 Ο χώρος που θα κατασκευαστεί το πολυδύναμο κέντρο είναι το παλιό δημοτικό σχολείο της κοινότητας, 
το οποίο έχει παραχωρηθεί στο κοινοτικό συμβούλιο. Έχουν επίσης εκδοθεί οι σχετικές άδειες για την 
κατασκευή του έργου, το οποίο υπολογίζεται να κοστίσει €700.000 και το κόστος έχει εγκριθεί να καλυφθεί από 
τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
καθυστέρησης στην προκήρυξη των προσφορών για κατασκευή πολυδύναμου κέντρου στην κοινότητα 
Μεσόγης και ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται για την προκήρυξη και κατακύρωση των προσφορών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.513, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Μεσόγης της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα 
του κοινοτικού συμβουλίου για επίσπευση της κατασκευής κυκλικού κόμβου στη συμβολή της λεωφόρου 
Μεσόγης με την οδό Πανίκου Χατζηπαναγή. Το ρυθμιστικό σχέδιο έχει ετοιμαστεί και αναμένονται η 
ολοκλήρωση των κατασκευαστικών σχεδίων και η προώθηση της κατασκευής του έργου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
καθυστέρησης στην κατασκευή του συγκεκριμένου κυκλικού κόμβου και ποια τα χρονοδιαγράμματα που 
τίθενται για την ολοκλήρωσή του.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1001, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1001 και ημερ. 21.6.2012 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου και η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από τον 
Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με την επιστολή του με αρ. φακ. 16.5.8.4 και ημερ. 
2.8.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Ο παλαιός δρόμος Λάγιας-Οράς εξυπηρετεί ιδιοκτήτες αγροτεμαχίων και μεμονωμένων κατοικιών στην 
περιοχή. 

(β)  Για βελτίωση του υπ’ αναφορά δρόμου διατέθηκε το 2012, στο πλαίσιο υλοποίησης του αναπτυξιακού 
προϋπολογισμού, ποσό της τάξης των €7.000, για επίστρωσή του με μπετόν, σε ορισμένα σημεία. 

(γ)  Εντός του 2013 προγραμματίστηκαν και θα εκτελεστούν εργασίες βελτίωσης και συντήρησης του 
οδοστρώματος με δαπάνη από το σχετικό άρθρο του προϋπολογισμού του σχεδίου Αγροτικής 
Ανάπτυξης Ορεινής Λάρνακος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου 
Κενεβέζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.168, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«∆ημοτικό Σχολείο Χρυσελεούσας Στροβόλου, Λευκωσία. Αντικατάσταση στέγης και βελτιώσεις αίθουσας 
εκδηλώσεων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 15-10-2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η αντικατάσταση της στέγης αποφασίστηκε έκτακτα για λόγους ασφάλειας επειδή διαπιστώθηκε αστοχία 
της. Και δική μας επιθυμία ήταν η αντικατάσταση της στέγης να γίνει αργότερα ώστε να περιληφθεί στη 
γενική αναβάθμιση των κτιρίων εισήγηση που απορρίφθηκε από τους ενδιαφερομένους επειδή 
θεωρήθηκε επείγουσα η επαναχρησιμοποίηση της αίθουσας. 

∆εν ενδείκνυται η αντικατάσταση ολόκληρης της αίθουσας παρά το ότι και αυτή η εκδοχή μελετήθηκε, 
επειδή η αίθουσα είναι τμήμα ευρύτερου παραδοσιακού κτιρίου. 
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2. Πρόοδος έργου: Προβήκαμε σε προκήρυξη διαγωνισμού με ανοιχτή διαδικασία στις 9/12/2011 και οι 
εργασίες άρχισαν στις 18/4/2012. Η προθεσμία εκτέλεσης του έργου ήταν 4 μήνες. Ο εργολάβος δεν 
ανταποκρίθηκε στο χρονοδιάγραμμα εκτέλεσης του έργου λόγω αδυναμίας χρηματοδότησης των 
εργασιών στους απαιτούμενους ρυθμούς. Έγιναν πολλές προειδοποιήσεις από την υπηρεσία μας για να 
επισπεύσει τις εργασίες, όμως ο εργολάβος αδυνατούσε να ανταποκριθεί. 

Έπειτα από καθυστέρηση 73 ημερών προχωρήσαμε σε κατάσχεση και αμέσως μετά έγινε προκήρυξη 
διαγωνισμού με ανοιχτή διαδικασία της ολοκλήρωσης του ημιτελούς έργου (διάρκεια 3 μήνες). Ο νέος 
εργολάβος που ανέλαβε το έργο προχωρεί με γρήγορους ρυθμούς και πιστεύουμε ότι το έργο θα 
αποπερατωθεί μέσα στη χρονική προθεσμία του συμβολαίου που λήγει στις 9.2.2013. 

3. Πετρόκτιστοι τοίχοι: Για λόγους ασφάλειας η νέα στέγη στηρίχθηκε εξ ολοκλήρου πάνω σε νέες 
μεταλλικές κολώνες. Οι πετρόκτιστοι τοίχοι παρέμειναν, επιδιορθώθηκαν και ενισχύθηκαν επειδή 
αποτελούν τμήμα παραδοσιακού κτιρίου. 

4. Μέσα διαφυγής: Οι θύρες εισόδου/εξόδου θα τροποποιηθούν σύμφωνα με τις υποδείξεις της 
πυροσβεστικής υπηρεσίας. 

 Το δάπεδο της αίθουσας θα παραμείνει και θα τροποποιηθούν τα υψόμετρα της αυλής ώστε η 
πρόσβαση να είναι σύμφωνα με τους όρους της πυροσβεστικής. 

5. ∆άπεδο σκηνής: Θα αντικατασταθεί. 

6. Ηλεκτρική εγκατάσταση: Έχει προβλεφθεί στη μελέτη η πλήρης αναβάθμιση της ηλεκτρολογικής 
εγκατάστασης σύμφωνα με όλους τους κανόνες ασφάλειας. (Στην ηλεκτρολογική μελέτη προνοήθηκε 
έκτακτος φωτισμός, σημάνσεις κλπ). 

7. Πυροσβεστήρες: Θα επανατοποθετηθούν οι υφιστάμενοι πυροσβεστήρες και θα συμπληρωθούν εάν 
χρειαστεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Mαρτίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.218, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Εντοπισμός Ληπτών ∆ημοσίου Βοηθήματος που αναζητούνται για παράνομες δραστηριότητες-∆ιασύνδεση 
αρχείων διάφορων Κρατικών Υπηρεσιών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012, σχετικά με την υπό αναφορά 
ερώτηση του Βουλευτή κ. Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Για το θέμα της παραχώρησης στην Αστυνομία πληροφοριών από διάφορες Κρατικές Υπηρεσίες 
σχετικά με πρόσωπα για τα οποία εκκρεμούν ανεπίδοτες κλήσεις, στα πλαίσια ποινικών υποθέσεων, με σκοπό 
τον εντοπισμό τους και κατά πόσο αυτό παραβιάζει τις πρόνοιες του περί Επεξεργασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) Νόμου (Ν.138(Ι)/2001), η Αστυνομία ζήτησε τη θέση του 
Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα. 

3. Η θέση του Επιτρόπου ήταν ότι δεν παραβιάζονται οι διατάξεις του υπό αναφορά Νόμου και ότι η 
Αστυνομία θα πρέπει να υποβάλλει γραπτό αίτημα προς τους υπεύθυνους επεξεργασίας, συνοδευόμενο από 
αντίγραφο της επιστολής του. 

4. Για τον εντοπισμό αναζητούμενων προσώπων για παράνομες πράξεις, η Αστυνομία συνεργάζεται με τις 
αρμόδιες αρχές που διαθέτουν πληροφορίες που βοηθούν στον εντοπισμό τους και προβαίνει σε όλες τις 
αναγκαίες ενέργειες για τη συλλογή των πληροφοριών αυτών. 

5. Όσο αφορά το αρχείο των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, στο παρόν στάδιο, δεν υπάρχει 
διασύνδεση με το μηχανογραφημένο σύστημα της Αστυνομίας, ωστόσο οι δύο Υπηρεσίες συνεργάζονται σε 
αρκετά ικανοποιητικό βαθμό, στον τομέα αυτό. 

6. Για το γενικότερο ερώτημα της διασύνδεσης των αρχείων της Αστυνομίας με αρχεία άλλων κρατικών 
υπηρεσιών, πληροφοριακά αναφέρεται ότι καταβάλλεται προσπάθεια για διασύνδεση με τα συστήματα του 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών, του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης (για στοιχεία 
αλλοδαπών) και του Αρχείου του Υπουργείου Εσωτερικών (για στοιχεία Κυπρίων). 

7. Παράλληλα, η Αστυνομία βρίσκεται σε επαφή με την Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας και το 
Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων, για συζήτηση του θέματος διασύνδεσης των συστημάτων τους. 

8. Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινήσεις κρίνετε 
σκόπιμες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.239, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.239 και ημερ. 5/11//2012 σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και παραθέτω την απάντησή μας. 

 Με βάση στοιχεία που δόθηκαν από το Αρχηγείο Αστυνομίας, για τα έτη 2009, 2010 και 2011, η 
Αστυνομία Κύπρου διερεύνησε 486, 515 και 442, αντίστοιχα, υποθέσεις βίας στην οικογένεια. Όπως μας έχει 
αναφερθεί από την Αστυνομία δεν υπάρχουν διαθέσιμα στοιχεία για την κατανομή των υποθέσεων ανά 
Επαρχία, την ∆ικαστική ∆ιαδικασία και τις ποινές που επιβλήθηκαν. 

 Επισυνάπτονται Πίνακες με τα Στατιστικά Στοιχεία σε σχέση με το φύλο του παραπονούμενου και του 
καταγγελλόμενου, την ηλικιακή κατηγορία και το είδος της βίας για την περίοδο 2005-2011, τα οποία είναι 
επίσης διαθέσιμα στην επίσημη ιστοσελίδα της Αστυνομίας (www.police.gov.cy), στο μέρος «Στατιστικά 
Στοιχεία-Στατιστικά Στοιχεία για την Εγκληματικότητα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.247, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.247 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 9.11.2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγ. Μαρινούδας αποφάσισε τη δημιουργία Μουσείου Λαϊκής Τέχνης και χώρου 
πολιτιστικών εκδηλώσεων, έναντι δαπάνης ύψους €170.000 και ανέθεσε σε Ιδιώτη Μελετητή την ετοιμασία των 
αρχιτεκτονικών σχεδίων. Το εν λόγω έργο θα προωθηθεί μέσω των επόμενων Προϋπολογισμών Ανάπτυξης 
της Κοινότητας. 

3. Σύμφωνα με την ισχύουσα πολιτική, το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγ. Μαρινούδας εμπίπτει στην Α΄ 
Κατηγορία Κοινοτήτων (με πληθυσμό μέχρι 500 ψηφοφόρους), για την οποία επιτρέπεται δαπάνη ύψους 
€137.000 για ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης (χώρος Πολιτιστικών εκδηλώσεων). Πληροφοριακά 
αναφέρεται ότι η συνεισφορά της Κοινότητας είναι μηδενική. 

4. Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δεν επιχορηγεί τις Κοινότητες για σκοπούς ανέγερσης 
Μουσείων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Mαρτίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γεώργιου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.362, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ημερομηνίας 17/12/2012, σχετικά με το ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη και σας διαβιβάζω τις ακόλουθες απαντητικές επιστολές της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου με Αρ. Φακ. 
ΤΝ/245.1 και ημερομηνία 30/1/2013 και του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου με Αρ. Φακ. 
∆2/210.2.1/130142 και ημερομηνία 29/1/2013: 

1. “Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2013 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εναέρια γραμμή μεταφοράς, για την οποία γίνεται αναφορά στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη και η οποία διέρχεται από την οδό Σπύρου Κυπριανού στην τουριστική περιοχή Γεροσκήπου, είναι η 
γραμμή μεταφοράς «Ανατολικό-Χατζηπασχάλης», 132 kV. 

 Η πιο πάνω γραμμή είναι αναγκαία για την εξυπηρέτηση χιλιάδων πολιτών στην πόλη και επαρχία 
Πάφου και έχει εγκατασταθεί σύμφωνα με τις σχετικές Πρόνοιες του Συντάγματος και του Νόμου. 

 Με βάση σχετική μελέτη που έχει εκπονήσει η Αρχή Ηλεκτρισμού, το μέρος της διασύνδεσης που θα 
υπογειοποιηθεί, ξεκινά από το σημείο συμβολής του νέου δρόμου με τον νότιο παρακαμπτήριο Πάφου από την 
οδό Σπύρου Κυπριανού μέχρι τον ποταμό Έζουσας, συνολικού μήκους 3 600 μέτρων περίπου. 

 Το Έργο της υπογειοποίησης του πιο πάνω τμήματος της εναέριας γραμμής περιλαμβάνεται στο 
∆εκαετές Πρόγραμμα Ανάπτυξης του Συστήματος Μεταφοράς 2013-2022 που ετοιμάστηκε από το ∆ιαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς και εγκρίθηκε από την Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας Κύπρου. Σύμφωνα με το πιο πάνω 
∆εκαετές Πρόγραμμα η υλοποίηση της υπογειοποίησης έχει χρονολογηθεί για τα έτη 2017-2018. 
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 Η προτεινόμενη υπογειοποίηση αποτελούσε επίσης όρο κατά τη χορήγηση της Πολεοδομικής Άδειας με 
αριθμό ΠΑΦ/0803/1999, ημερομηνίας 29/08/2000, για κατασκευή της εναέριας γραμμής μεταφοράς 
«Ανατολικό-Χατζηπασχάλης». Σύμφωνα με τον όρο με αριθμό 502 της πιο πάνω Άδειας, το εν λόγω τμήμα της 
πιο πάνω διασύνδεσης θα πρέπει να υπογειοποιηθεί όταν ολοκληρωθούν οι εργασίες για κατασκευή των δύο 
βόρειων λωρίδων του δρόμου προς το ∆ιεθνές Αεροδρόμιο Πάφου. 

 Επομένως για να υλοποιηθεί το έργο της αποξήλωσης, απαραίτητη προϋπόθεση είναι η κατασκευή του 
δρόμου προς το ∆ιεθνές Αεροδρόμιο Πάφου από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

 Από πληροφορίες τις οποίες έχουμε, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων βρίσκεται στο στάδιο 
προγραμματισμού για την προσφοροδότηση του έργου και κατασκευή του δρόμου.  Η Αρχή Ηλεκτρισμού έχει 
δώσει όλα τα απαραίτητα κατασκευαστικά σχέδια και προδιαγραφές στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για 
ενσωμάτωση τους στα έντυπα των προσφορών που θα εκδοθούν για την κατασκευή της αναγκαίας υποδομής. 

 Ως εκ τούτου η Αρχή Ηλεκτρισμού αναμένει την ολοκλήρωση της κατασκευής του δρόμου προς το 
∆ιεθνές Αεροδρόμιο Πάφου για να μπορέσει να προχωρήσει με τις αναγκαίες διαδικασίες για αποξήλωση του 
τμήματος της εναέριας γραμμής αλλά όχι ενωρίτερα από τα έτη 2017-2018 όπως και έχει ήδη προγραμματιστεί 
με βάση το εγκριμένο ∆εκαετές Πρόγραμμα Ανάπτυξης του Συστήματος Μεταφοράς. 

 Όσον αφορά το κόστος της υπογειοποίησης αυτό υπολογίζεται να ανέλθει σε €3,8 εκατομμύρια 
περίπου. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.”. 

2. “Σε απάντηση στην επιστολή σας ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2013 αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η εναέρια γραμμή υψηλής τάσης που διέρχεται από την περιοχή Γεροσκήπου, στην οποία αναφέρεται ο 
έντιμος Βουλευτής κ. Γ. Περδίκης, είναι η εναέρια γραμμή μεταφοράς «Ανατολικό-Χατζηπασχάλης» 132 
kV. 

2. Η υπογειοποίηση του τμήματος της εν λόγω εναέριας γραμμής, που διέρχεται μέσα από οικιστικές 
περιοχές, υπόκειται στην κατασκευή του νέου δρόμου Πάφου-Αεροδρομίου, που θα διέλθει από την 
περιοχή, τη διαδρομή του οποίου θα ακολουθήσει η τοποθέτηση των νέων υπογείων καλωδίων. Τα 
καλώδια θα εγκατασταθούν ταυτόχρονα με την εκτέλεση των αναγκαίων υποδομών κατασκευής του 
δρόμου.  Η αποξήλωση της εναέριας γραμμής θα ακολουθήσει την εγκατάσταση και ενεργοποίηση των 
υπογείων καλωδίων. 

3. Κατά συνέπεια ο χρόνος υπογειοποίησης της εναέριας γραμμής δεν εξαρτάται από την ΑΗΚ αλλά από 
το χρόνο κατασκευής του νέου δρόμου, τον οποίο χρόνο δεν αποφασίζει ούτε ο ∆ΣΜΚ ούτε η ΑΗΚ. 

4. Αναφορικά με το κόστος υπογειοποίησης της εν λόγω εναέριας γραμμής, αυτό υπολογίζεται ότι θα 
ανέλθει σε € 3,8 εκατομμύρια περίπου. 

 Ευελπιστούμε ότι οι πιο πάνω πληροφορίες απαντούν στην ερώτηση του έντιμου Βουλευτή κ. Γ. 
Περδίκη. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για παροχή τυχόν επιπρόσθετων πληροφοριών/διευκρινήσεων επί του 
θέματος.”. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας 
παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.413, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.413 και ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής, με ημερομηνία 1η 
Φεβρουαρίου 2013, σχετικά με τις επιθεωρήσεις της Υπηρεσίας Μεταλλείων στον χώρο της παράνομης 
λατόμησης στην περιοχή Τερέτια του Λυθροδόντα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η Υπηρεσία Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, διενεργεί από 
τον Απρίλιο του 2012 τακτικές επιθεωρήσεις στην υπό αναφορά περιοχή, με συχνότητα μια φορά 
περίπου το μήνα. Από τις επιθεωρήσεις αυτές διαπιστώθηκε ότι δεν διενεργήθηκε μέχρι σήμερα 
οποιαδήποτε περαιτέρω δραστηριότητα παράνομης λατόμησης. 

2. Η Υπηρεσία Μεταλλείων θα συνεχίσει να παρακολουθεί την περιοχή αυτή. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.418, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.02.418, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 1.1.2013 και 
σας πληροφορώ ότι το οδικό δίκτυο του Οικισμού Αυτοστέγασης Α.Η.Κ. ∆εκέλειας, συμπεριλαμβανομένου του 
ασφαλτικού οδοστρώματος, των πεζοδρομίων και του οδικού φωτισμού, βρίσκεται σε άριστη κατάσταση και 
δεν χρήζει οποιασδήποτε παρέμβασης. 

2.  Πληροφοριακά αναφέρεται ότι πρόσφατα υποβλήθηκε αίτημα από το Κοινοτικό Συμβούλιο Ορμήδειας 
για κατασκευή χαμηλού τοίχου στην είσοδο του Οικισμού, επενδυμένου με πέτρα. Το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως ενημέρωσε το Κοινοτικό Συμβούλιο ότι λόγω των περιορισμένων πιστώσεων στον Προϋπολογισμό 
του 2013, το Τμήμα δεν έχει τη δυνατότητα να συνεισφέρει οποιοδήποτε ποσό. Υπό το φως των σημερινών 
δημοσιονομικών συνθηκών, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως είναι υποχρεωμένο να χειρίζεται τις 
διαθέσιμες πιστώσεις με εξαιρετική φειδώ και να ιεραρχεί με προσοχή τις προτεραιότητες του.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα εισέλθουμε σήμερα στη συζήτηση.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 10.45 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 
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Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. α. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 β. Συζήτηση (Α. Νεοφύτου, ∆. Συλλούρης, Πρόεδρος, Άντρος Κυπριανού) για την κήρυξη ως 
επειγόντων των νομοσχεδίων: 

  i. «Ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης Νόμος του 2013», 

  ii. «Ο περί της Επιβολής Περιοριστικών Μέτρων στις Συναλλαγές σε Περίπτωση Έκτακτης 
Ανάγκης Νόμος του 2013», 

  iii. «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμος του 2013», 

  iv. «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», 

  v.  «Ο περί Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», 

  vi. «Ο περί της ∆ιαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2013», 

  vii. «O περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμος του 2013»,  

  viii. «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», 

  ix. «Οι περί της Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και 
Άλλων Ιδρυμάτων Κανονισμοί του 2013» 

  και κήρυξή τους ως επειγόντων. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 
Κύπρου του 2013 Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 
2013 Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το έτος 2013 Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ανάγκη ένταξης του εμβολίου κατά του καρκίνου του τραχήλου της μήτρας στο πλαίσιο ενός εθνικού 
προγράμματος εμβολιασμών - Μη χρήση καινούριων εγκαταστάσεων σε στρατιωτικές μονάδες - Αίτημα 
κοινότητας Χλώρακα για επίσπευση της κατασκευής/βελτίωσης του παραλιακού δρόμου - Η μη 
εφαρμογή της νομοθεσίας για έκδοση των αδειών οδήγησης σε πλαστικοποιημένη μορφή - Αίτημα για 
εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με ευρωπαϊκή Οδηγία για τις άδειες οδήγησης - Αντιδράσεις της 
κοινότητας Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου για ασκήσεις στο πεδίο βολής Ξυντούς - Απόσυρση χρημάτων από 
κυπριακές τράπεζες πριν από την ευρωπαϊκή απόφαση για κούρεμα των τραπεζικών καταθέσεων και 
κυβερνητικές ενέργειες - Καθυστέρηση στην κατασκευή πολυδύναμου κέντρου στη Μεσόγη - 
Καθυστέρηση στην κατασκευή κυκλικού κόμβου στη Μεσόγη. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Βελτιωτικές εργασίες στο δρόμο Λάγειας-Οράς - Προβληματική στέγη στο ∆ημοτικό Σχολείο 
Χρυσελεούσας Στροβόλου - Ανάγκη διασύνδεσης αρχείων για εντοπισμό ληπτών δημόσιων 
βοηθημάτων υπόπτων για εγκλήματα - Στοιχεία καταγεγραμμένων υποθέσεων ενδοοικογενειακής βίας - 
Αίτημα κοινότητας Αγίας Μαρινούδας για δημιουργία λαογραφικού μουσείου - Αίτημα για υπογειοποίηση 
καλωδίων υψηλής τάσης στη Γεροσκήπου - Επιθεωρήσεις από την Υπηρεσία Μεταλλείων για 
τερματισμό της παράνομης λατόμησης στο Λυθροδόντα - Η τοπιοτέχνηση των εισόδων του συνοικισμού 
αυτοστέγασης ΑΗΚ ∆εκέλειας. 
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 (Μετά το πέρας της συνεδρίας της 21ης Μαρτίου 2013 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη έκτακτης 
συνεδρίασης του σώματος, η οποία έχει ως ακολούθως:  

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η Βουλή των 
Αντιπροσώπων θα συνέλθει σε έκτακτη συνεδρία της αύριο Παρασκευή, 22 Μαρτίου 2013, στις 10.00 π.μ., με 
την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1.  

 

Ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης Νόμος του 2013. 

(Αρ. Φακ. 23.01.054.042-2013). 

 2.  Ο περί της Επιβολής Περιοριστικών Μέτρων στις Συναλλαγές σε 
Περίπτωση Έκτακτης Ανάγκης Νόμος του 2013. 

(Αρ. Φακ. 23.01.054.043-2013). 

 3.  Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμος του 
2013. 

(Αρ. Φακ. 23.01.054.044-2013). 

 4.  Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

(Αρ. Φακ. 23.01.054.045-2013). 

 5.  Ο περί Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 

(Αρ. Φακ. 23.01.054.046-2013). 

 6.  Ο περί της ∆ιαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 

(Αρ. Φακ. 23.01.054.047-2013). 

 7.  Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

(Αρ. Φακ. 23.01.054.049-2013). 

 8.  O περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων 
και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμος του 2013. 

(Αρ. Φακ. 23.01.054.048-2013). 

 9.  Οι περί της Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και 
Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Κανονισμοί του 2013. 

(Αρ. Φακ. 23.03.050.015-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: ……… 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: …….... 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ……....) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Έκτακτη συνεδρίαση 22ας Μαρτίου 2013 

Ώρα έναρξης: 10.30 μ.μ. 

Αρ. 25 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλησπέρα σας.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με το πρώτο κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης Νόμος του 2013».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Νίκος Κατσουρίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Αντρέας Φακοντής 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Λουκαΐδης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Γιάννος Λαμάρης  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Αδάμος Αδάμου 

 Νίκος Νικολαΐδης  Πανίκκος Σταυριανός 

 Νίκος Κουτσού Γιώργος Γεωργίου 

 Γιώργος Περδίκης  Κώστας Κώστα 

Μη μέλη της επιτροπής:  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Σωτήρης Σαμψών Χρίστος Μέσης 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Γεώργιος Γεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 
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 Πρόδρομος Προδρόμου Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Γεώργιος Προκοπίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Βαρνάβα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Νουρής Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ρίκκος Μαππουρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2013 και κηρύχθηκε 
επείγον, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 2013.  Στη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο αναπληρωτής Υπουργός Οικονομικών, ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, εκπρόσωποι της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η ίδρυση ταμείου με την επωνυμία «Εθνικό Ταμείο 
Αλληλεγγύης», δεδομένης της έκτακτης ανάγκης στην οποία έχει περιέλθει η ∆ημοκρατία λόγω του άμεσου 
κινδύνου κατάρρευσης του χρηματοπιστωτικού της συστήματος, του οποίου ο σκοπός είναι να χρηματοδοτεί 
ή/και να ενισχύει οικονομικά πιστωτικά ιδρύματα, να προωθεί ή/και να συμβάλλει στην κεφαλαιοποίηση ή/και 
ανακεφαλαιοποίηση πιστωτικών ιδρυμάτων ή/και να προωθεί ή/και να συμβάλλει στη χρηματοδότηση της 
∆ημοκρατίας. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο προβλέπονται μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα: 

1. Η ίδρυση ταμείου με την επωνυμία “Εθνικό Ταμείο Αλληλεγγύης”, το οποίο είναι νομικό πρόσωπο με 
διαρκή διαδοχή. 

2. Οι σκοποί του ταμείου, οι οποίοι είναι να χρηματοδοτεί ή/και να ενισχύει οικονομικά πιστωτικά ιδρύματα, 
να προωθεί και να συμβάλλει στην κεφαλαιοποίηση και ανακεφαλαιοποίηση πιστωτικών ιδρυμάτων 
ή/και να προωθεί και να συμβάλλει στη χρηματοδότηση της ∆ημοκρατίας. 

3. Οι πόροι του ταμείου, οι οποίοι προέρχονται: 

α. από εισοδήματα της ∆ημοκρατίας προερχόμενα από την εκμετάλλευση υδρογονανθράκων, 

β. από ομόλογα ή/και χρεόγραφα ή/και αξιόγραφα ή/και άλλους τίτλους αξιών που το ταμείο εκδίδει 
και πωλεί, 

γ.  από την απόκτηση, διαχείριση ή/και διάθεση μετοχών ή/και ομολόγων ή/και χρεογράφων ή/και 
αξιογράφων ή/και άλλων τίτλων αξιών οποιασδήποτε εταιρείας ή άλλου νομικού προσώπου, 

δ. από δωρεές ή/και εισφορές που γίνονται προς το ταμείο από οποιοδήποτε πρόσωπο και 

ε. από οποιαδήποτε άλλη πηγή ή/και νόμιμη δραστηριότητα. 

4. Μερίδιο των εσόδων της ∆ημοκρατίας από την εκμετάλλευση υδρογονανθράκων κατάλληλο και επαρκές 
για την εξασφάλιση της αποπληρωμής των αποδόσεων των ομολόγων ή/και χρεογράφων ή/και 
αξιογράφων ή/και άλλων τίτλων αξιών που εκδίδονται από το ταμείο σύμφωνα με τους όρους έκδοσής 
τους θα διατίθεται προς το ταμείο, όπως καθορίζεται με διάταγμα που εκδίδεται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο. 

5. Η ίδρυση Επταμελούς Επιτροπής ∆ιαχείρισης του Ταμείου που αποτελείται από πρόεδρο και έξι μέλη 
που διορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

6. Η τήρηση λογαριασμών από το ταμείο, ενώ λαμβάνεται πρόνοια για έλεγχο των λογαριασμών αυτών 
από το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας και για την κατάθεση της ετήσιας έκθεσης του Γενικού Ελεγκτή 
της ∆ημοκρατίας στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

7. Σε περίπτωση διάλυσης του ταμείου κάθε περιουσιακό στοιχείο και κάθε χρηματικό ποσό που ανήκουν 
στο ταμείο μετά από την ικανοποίηση τυχόν υποχρεώσεων του ταμείου περιέρχονται στην κυριότητα της 
∆ημοκρατίας. 

 Ο αναπληρωτής Υπουργός Οικονομικών, επεξηγώντας τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, εισηγήθηκε όπως 
μεταξύ των σκοπών του Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης προστεθεί η ανάπτυξη και η κοινωνική συνοχή.  Η εν 
λόγω εισήγηση ενσωματώθηκε στο νομοσχέδιο.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει και μια τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, συνεπώς θα θέσω σε ψηφοφορία την πρόταση του 
ΑΚΕΛ, αφού παρακαλέσω το γραμματέα… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ε θα γίνουν πρώτα οι ομιλίες;  Έτσι δεν είπαμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν ξέρω, εσείς θα αποφασίσετε.  Στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα;  Εκεί είναι που, αντιλαμβάνομαι, υπάρχουν οι 
περισσότερες απόψεις και θα καλύψετε το σύνολο της…  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, αν το θέλετε έτσι, εντάξει.  Να καλύψουμε το σύνολο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε γραμματέα, να αναγνώσετε την τροπολογία του ΑΚΕΛ, για να τη θέσουμε σε ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 6 του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη 
διαγραφή της τελείας στο τέλος του και την προσθήκη αμέσως μετά της φράσης «μετά από διαβούλευση με τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί προσέρχονται ακόμα βουλευτές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, πάρτε τις θέσεις σας, κύριοι συνάδελφοι! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, πόσοι ψηφίζουν αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 ∆ύο αποχές. 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία του ΑΚΕΛ 
απορρίπτεται. 

 Τώρα προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ίδρυση του Ταμείου.  Άρθρο 3. 

 Πόροι του Ταμείου.  Άρθρο 4. 

 Σκοποί του Ταμείου.  Άρθρο 5. 

 Επιτροπή ∆ιαχείρισης.  Άρθρο 6. 

 Λογαριασμοί.  Άρθρο 7. 

 Έλεγχος Ταμείου.  Άρθρο 8. 

 ∆ιάλυση Ταμείου.  Άρθρο 9. 

 Έκδοση διαταγμάτων.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί της Επιβολής Περιοριστικών Μέτρων στις Συναλλαγές σε 
Περίπτωση Έκτακτης Ανάγκης Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Επιβολής Περιοριστικών Μέτρων στις Συναλλαγές σε Περίπτωση Έκτακτης Ανάγκης Νόμος 

του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Ρίκκος Μαππουρίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Νίκος Κατσουρίδης 

 Μάριος Μαυρίδης  Αντρέας Φακοντής 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιώργος Λουκαΐδης 

 Γιάννος Λαμάρης  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Νίκος Νικολαΐδης  Αδάμος Αδάμου 

 Νίκος Κουτσού Πανίκκος Σταυριανός 

 Γιώργος Περδίκης Γιώργος Γεωργίου  

Μη μέλη της επιτροπής: Αντρέας Καυκαλιάς 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Χριστάκης Τζιοβάνης 
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 Σωτήρης Σαμψών Χρίστος Μέσης 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Γεώργιος Γεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Γεώργιος Προκοπίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Βαρνάβα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Νουρής Ζαχαρίας Κουλίας 

 Κώστας Κώστα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2013 και κηρύχθηκε 
επείγον, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 2013.  Στη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και της 
Λαϊκής Κυπριακής Τράπεζας ∆ημόσιας Εταιρείας Λτδ. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης, για λόγους δημόσιας τάξης ή 
και δημόσιας ασφάλειας, η ανάθεση εξουσιών στον Υπουργό  Οικονομικών ή, κατά περίπτωση, στο ∆ιοικητή 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου για δυνατότητα λήψης και επιβολής προσωρινών περιοριστικών μέτρων, 
συμπεριλαμβανομένων περιορισμών στη διακίνηση κεφαλαίων. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η πολύ κρίσιμη 
κατάσταση που έχει διαμορφωθεί και ο σημαντικός κίνδυνος εκροής καταθέσεων έχουν θέσει σε μεγάλο 
κίνδυνο τα πιστωτικά ιδρύματα και πιθανότατα να προκαλέσουν την αποσταθεροποίηση του 
χρηματοοικονομικού συστήματος της χώρας.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο Υπουργός Οικονομικών διαβουλεύθηκε με το ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου επί του θέματος και επί των επιπτώσεων στην κυπριακή οικονομία και ιδιαίτερα στο 
τραπεζικό σύστημα και συναφώς προς αντιμετώπιση της κρισιμότητας της κατάστασης, μετά από εισήγηση του 
∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, κρίθηκε επιβεβλημένη η κήρυξη από τον Υπουργό Οικονομικών 
προσωρινής ειδικής τραπεζικής αργίας στη βάση του άρθρου 69 του περί Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
Νόμου, καθώς και η εισαγωγή πλαισίου κανόνων που να ρυθμίζουν τις παραμέτρους λειτουργίας του 
τραπεζικού συστήματος σε περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης.   

 Σημειώνεται ότι, με βάση τα ίδια στοιχεία, το υπό αναφορά νομοσχέδιο ετοιμάστηκε από την Κεντρική 
Τράπεζα της Κύπρου σε συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών και με τη σύμφωνη γνώμη του κλιμακίου 
της τρόικας, που βρίσκεται αυτή τη στιγμή στη ∆ημοκρατία, και έχει τύχει νομοτεχνικής επεξεργασίας από το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, ο Υπουργός Οικονομικών δύναται, για καλύτερη 
εφαρμογή των περιοριστικών μέτρων, περιλαμβανομένων και περιορισμών στη διακίνηση κεφαλαίων, να 
εκδώσει εφαρμοστικό διάταγμα σε σχέση με τα περιοριστικά μέτρα που επιβάλλονται σε οποιοδήποτε 
πρόσωπο, εκτός από πιστωτικά ιδρύματα, και η ίδια εξουσία παρέχεται στο ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου, ο οποίος δύναται να εκδώσει σχετική οδηγία για τα πιστωτικά ιδρύματα.   

 Περαιτέρω, όπως επισημάνθηκε στην επιτροπή από το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
και τον εκπρόσωπο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, τέτοια περιοριστικά μέτρα λαμβάνονται κατά το 
δυνατόν ως έσχατο μέτρο, γι’ αυτό, λόγω της ιδιάζουσας κατάστασης στην οποία βρίσκονται οι τράπεζες της 
∆ημοκρατίας, όπου ακόμα δεν έχουν εισαχθεί μέτρα εξυγίανσης, για να προληφθεί το πρόβλημα, κρίνεται 
σκόπιμο προληπτικά να υπάρχει νόμιμη δυνατότητα λήψης περιοριστικών μέτρων, σε περίπτωση που αυτό 
χρειαστεί, για να μπορεί να διαφυλαχθεί η ρευστότητα στις τράπεζες και να δοθεί ευκαιρία στο τραπεζικό 
σύστημα να επιβιώσει.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι ανέφεραν ότι τέτοια μέτρα λαμβάνονται προσωρινά για σύντομη 
χρονική διάρκεια.   

 Στα πλαίσια της ανταλλαγής απόψεων μεταξύ των μελών της επιτροπής και των αρμοδίων, έγινε 
εισήγηση όπως η αρμοδιότητα για την εφαρμογή των περιοριστικών μέτρων ανατεθεί στον Υπουργό 
Οικονομικών τόσο στην περίπτωση των πιστωτικών ιδρυμάτων όσο και στην περίπτωση άλλων προσώπων, ο 
οποίος θα έχει την υποχρέωση προηγούμενης διαβούλευσης με το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της 
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Κύπρου και με τα άλλα μέρη που ήδη προβλέπονται στην υπό συζήτηση νομοθεσία.  Η εισήγηση έγινε δεκτή 
τόσο από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας όσο και τους εκπροσώπους της Ευρωπαϊκής 
Κεντρικής Τράπεζας και ενσωματώθηκε στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο.  Παράλληλα, έγινε εισήγηση όπως στα 
περιοριστικά μέτρα που δυνατόν να λαμβάνονται περιληφθεί και η δυνατότητα επιβολής τέλους ανάληψης 
καταθέσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία 
που τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία του ΑΚΕΛ, υπάρχει τροπολογία του κ. Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Τις έχετε ενώπιόν σας, γι’ αυτό δε χρειάζεται να αναγνωσθούν. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου 
Περδίκη  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως:  

1. Με τη διαγραφή από το άρθρο 4 αυτού της φράσης «το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο,» (δεύτερη 
γραμμή). 

2. Με την προσθήκη στο τέλος του εδαφίου (1) του άρθρου 6 αυτού του ακόλουθου κειμένου:  

«Η περίοδος ισχύος των περιοριστικών μέτρων σύμφωνα με το σχετικό διάταγμα δε δύναται να 
υπερβαίνει τις εξήντα (60) ημερολογιακές ημέρες από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του:  

  Νοείται ότι η περίοδος ισχύος των περιοριστικών μέτρων δύναται να παραταθεί με νέο διάταγμα 
που δημοσιεύεται με τη διαδικασία που ορίζεται στο άρθρο 4.». 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή από αυτό 
της φράσης «το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο,» (δεύτερη και τρίτη γραμμή) και με την προσθήκη σε αυτό μετά 
τις λέξεις «πιστωτικά ιδρύματα» (έκτη γραμμή) της φράσης «και αφού προηγουμένως ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ιαδικαστική η παρέμβαση, κύριε Πρόεδρε.  Εάν το αποδέχεται και ο κ. Περδίκης και το ΑΚΕΛ, η πρώτη 
τροποποίηση από τον κ. Περδίκη έχει κομμάτι της τροποποίησης του ΑΚΕΛ με τη διαφορά ότι το ΑΚΕΛ 
προσθέτει «να διαβουλευθεί με τη Βουλή».  Αν μείνει το πρώτο κομμάτι όπως είναι η τροποποίηση του κ. 
Περδίκη, μπορούμε να τις ψηφίσουμε μαζί, για να μη γίνουν δύο ψηφοφορίες για κάτι το οποίο είναι παρόμοιο, 
γι’ αυτό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνείτε; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να φύγει η διαβούλευση, για να το… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ρωτώ πρώτα αν συμφωνούν οι καταθέσαντες τις τροποποιήσεις. 

 Ωραία! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε σίγουρα και τις δύο τροπολογίες σημαντικές αλλά πιο σημαντική την 
πρώτη.  Κατά συνέπεια συμφωνούμε με την εισήγηση του κ. Συλλούρη, να στηρίξουμε την τροπολογία του κ. 
Περδίκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ερωτώ λοιπόν τώρα αν υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Θέτω την πρώτη τροπολογία ως έχει τροποποιηθεί ή ενοποιηθεί μετά από την πρόταση του κ. 
Συλλούρη. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και πέντε αποχές, η πρώτη τροπολογία απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και πέντε αποχές, η δεύτερη τροπολογία απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Εξουσίες Υπουργού.  Άρθρο 4. 

 Περιοριστικά μέτρα.  Άρθρο 5. 

 Έναρξη της ισχύος και παρακολούθηση περιοριστικών μέτρων.  Άρθρο 6. 

 Ποινικό αδίκημα.  Άρθρο 7. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 8. 

 Σύσταση Επιτροπής.  Άρθρο 9. 
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 Ευθύνη αρμοδίων εποπτικών αρχών και Υπουργείου.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Επιβολής Περιοριστικών Μέτρων στις Συναλλαγές σε 
Περίπτωση Έκτακτης Ανάγκης Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμος του 2013».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Κατσουρίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Αντρέας Φακοντής 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Λουκαΐδης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Γιάννος Λαμάρης  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Αδάμος Αδάμου 

 Νίκος Νικολαΐδης  Πανίκκος Σταυριανός 

 Νίκος Κουτσού Γιώργος Γεωργίου 

 Γιώργος Περδίκης  Κώστας Κώστα 

Μη μέλη της επιτροπής:  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Σωτήρης Σαμψών Χρίστος Μέσης 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Γεώργιος Γεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Γεώργιος Προκοπίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Βαρνάβα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Νουρής Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ρίκκος Μαππουρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2013 και κηρύχθηκε 
επείγον, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
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παρευρέθηκαν ενώπιόν της ο αναπληρωτής Υπουργός Οικονομικών, ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και της Λαϊκής Κυπριακής Τράπεζας ∆ημόσιας Εταιρείας Λτδ. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να παραχωρηθεί δυνατότητα στην 
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου να ενεργεί ως Αρχή Εξυγίανσης, λαμβάνοντας και εφαρμόζοντας μέτρα 
εξυγίανσης πιστωτικών και άλλων ιδρυμάτων κάτω από συγκεκριμένες προϋποθέσεις, με στόχο την εύρυθμη 
λειτουργία του χρηματοοικονομικού συστήματος και τη διασφάλιση της προαγωγής της δημόσιας ωφέλειας και 
της εξυπηρέτησης του δημόσιου συμφέροντος. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο, ο οποίος αποτελεί μέρος δέσμης σχετικών νομοθετικών μέτρων, 
προβλέπονται μεταξύ άλλων οι εξουσίες της Αρχής Εξυγίανσης, οι προϋποθέσεις λήψης μέτρων εξυγίανσης, οι 
γενικές αρχές διασφάλισης συμφερόντων μετόχων και πιστωτών, καθώς και ρυθμίσεις με τις οποίες 
διασφαλίζεται ότι τυχόν απώλεια που υφίσταται το θιγόμενο από την εφαρμογή μέτρων εξυγίανσης μέρος δε θα 
είναι μεγαλύτερη από εκείνη που θα είχε υποστεί, αν το ίδρυμα που υπόκειται σε εξυγίανση ετίθετο στο σύνολό 
του απευθείας σε εκκαθάριση.   

 Περαιτέρω, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προτείνονται ρυθμίσεις τέτοιες, ώστε να μην επηρεάζονται 
δικαιώματα δικαστικής αμφισβήτησης αποφάσεων που λαμβάνονται από την Αρχή Εξυγίανσης.  Επιπρόσθετα, 
προνοείται ότι, σε περίπτωση εκκαθάρισης ιδρύματος που υπόκειται σε εξυγίανση, θα τηρείται ειδική 
προτεραιότητα για σκοπούς κάλυψης των χρεών και απαιτήσεων λαμβάνοντας υπόψη τις διατάξεις του περί 
Εταιρειών Νόμου.  Προνοείται επίσης ότι η χρηματοδότηση των μέτρων εξυγίανσης θα γίνεται από το Ταμείο 
Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων και από το Ταμείο Προστασίας Καταθέσεων, στα οποία τα 
πιστωτικά ιδρύματα θα καταβάλλουν εισφορές δυνάμει σχετικών νομοθεσιών που περιλαμβάνονται στην 
προαναφερθείσα δέσμη μέτρων.  Σε περίπτωση που τα κεφάλαια των εν λόγω ταμείων δεν επαρκούν για τη 
χρηματοδότηση των μέτρων εξυγίανσης, τότε αυτά θα δύνανται να δανείζονται από άλλες πηγές, 
περιλαμβανομένου του κράτους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στη Βουλή, η Αρχή Εξυγίανσης δύναται να λαμβάνει τα εν 
λόγω μέτρα με γνώμονα την επίτευξη καλύτερα των πιο κάτω στόχων: 

1. Τη συνέχιση προσφοράς κρίσιμων τραπεζικών ή χρηματοοικονομικών υπηρεσιών. 

2. Την πρόληψη δημιουργίας ή εξάπλωσης κινδύνων που πιθανόν να έχουν δυσμενείς επιπτώσεις στη 
σταθερότητα του χρηματοοικονομικού συστήματος εντός ή και εκτός της ∆ημοκρατίας. 

3. Τη διατήρηση της εμπιστοσύνης του κοινού στο χρηματοοικονομικό σύστημα. 

4. Την προστασία των δημόσιων πόρων, αποτρέποντας επηρεαζόμενα ιδρύματα από το να βασίζονται σε 
δημόσια στήριξη για τη διάσωσή τους. 

5. Την προστασία των καταθετών που καλύπτονται από το Ταμείο Προστασίας Καταθέσεων. 

6. Την ελαχιστοποίηση του κόστους εξυγίανσης για τους φορολογουμένους. 

7. Την προαγωγή της δημόσιας ωφέλειας και την εξυπηρέτηση του δημόσιου συμφέροντος. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, τέθηκε από μέλη της αριθμός ζητημάτων, 
μεταξύ των οποίων το κατά πόσο το υπό εξέταση νομοσχέδιο αναμένεται να διασφαλίσει τη σταθερότητα του 
όλου χρηματοοικονομικού συστήματος της χώρας χωρίς να χρειαστεί η οποιαδήποτε περαιτέρω λήψη 
οδυνηρών μέτρων.  Επιπρόσθετα, την επιτροπή απασχόλησε η δυνατότητα εξεύρεσης τρόπων διαφύλαξης 
ορισμένων ευαίσθητων περιπτώσεων καταθετών, όπως είναι άτομα με αναπηρίες, άτομα που έχουν 
αποζημιωθεί από τη ∆ημοκρατία για ειδικούς λόγους και καταθέσεις που αφορούν τα ταμεία προνοίας και άλλα 
συνταξιοδοτικά ταμεία εργαζομένων στον ευρύτερο δημόσιο και ιδιωτικό τομέα. 

 Ο αναπληρωτής Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι, δεδομένης της 
κατάστασης που έχει διαμορφωθεί στην οικονομία, λόγω των αφόρητων πιέσεων που υφίσταται το τραπεζικό 
σύστημα ένεκα της πρόσφατης απόφασης του Eurogroup, της μετέπειτα απόρριψης του σχετικού νομοσχεδίου 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, αλλά και ιδιαίτερα της χθεσινής απόφασης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής 
Τράπεζας για τερματισμό της παροχής ρευστότητας προς το κυπριακό τραπεζικό σύστημα, η οργανωμένη 
αναδιάρθρωση και εξυγίανση συγκεκριμένου τραπεζικού ιδρύματος αποτελεί τη μοναδική επιλογή.  Στο πιο 
πάνω συμπέρασμα, όπως ο ίδιος συμπλήρωσε,  κατέληξαν και συμφώνησαν τόσο οι τρεις πυλώνες που 
αποτελούν την τρόικα όσο και η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου κατά την τελευταία τους συνάντηση με την 
κυβερνητική πλευρά. 

 Επισημαίνοντας ο ίδιος υπουργός ότι αναγνωρίζει τις οδυνηρότατες συνέπειες που αναμένεται να 
προκύψουν ως αποτέλεσμα της εν λόγω εξυγίανσης, εξέφρασε την εκτίμηση ότι σε αντίθετη περίπτωση η 
βέβαιη, υπό τις παρούσες περιστάσεις, κατάρρευση του υπό συζήτηση τραπεζικού ιδρύματος θα οδηγούσε σε 
ακόμη τραγικότερα επακόλουθα το νησί.  Τέλος, υπογράμμισε πως η ολοκλήρωση της συμφωνίας με την 
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τρόικα, το συντομότερο δυνατόν, καθίσταται επιβεβλημένη λόγω της τελευταίας απόφασης της Ευρωπαϊκής 
Κεντρικής Τράπεζας σύμφωνα με την οποία οι διευκολύνσεις ρευστότητας προς το κυπριακό τραπεζικό 
σύστημα θα τερματιστούν σε περίπτωση μη επίτευξης της εν λόγω συμφωνίας μέχρι την ερχόμενη Κυριακή το 
απόγευμα. 

 Οι εκπρόσωποι της Λαϊκής Κυπριακής Τράπεζας ∆ημόσιας Εταιρείας Λτδ, παρ’ όλο που δε διαφώνησαν 
με τη φιλοσοφία του υπό εξέταση νομοσχεδίου, εξέφρασαν την αντίθεσή τους σε σχέση με την πρόθεση 
εφαρμογής των προτεινόμενων προνοιών στον οργανισμό που εκπροσωπούν και αναφέρθηκαν στις συνέπειες 
που θα έχει τόσο για το προσωπικό που υπηρετεί σʼ αυτόν όσο και για τους καταθέτες του.  Οι εν λόγω 
εκπρόσωποι τόνισαν μεταξύ άλλων ότι το πρόβλημα που θα προκύψει για τα ταμεία προνοίας που βρίσκονται 
κατατεθειμένα στην υπό αναφορά τράπεζα θα είναι τεράστιο, καθώς τα μέλη των εν λόγω ταμείων θα 
υποστούν τεράστιες ζημιές, δεδομένου ότι δε θα έχουν τη δυνατότητα ανάληψης οποιουδήποτε ποσού προτού 
προηγουμένως ολοκληρωθεί η εκκαθάριση της τράπεζας, διαδικασία η οποία είναι χρονοβόρα.  Περαιτέρω, οι 
ίδιοι εκπρόσωποι σημείωσαν την αδικία που θα προκύψει μεταξύ των καταθετών της εταιρείας των οποίων τα 
χρήματα βρίσκονται κατατεθειμένα στην Κύπρο σε σχέση με αυτούς των οποίων βρίσκονται στα παραρτήματά 
της στην Ελλάδα, ως απόρροια της συμφωνίας που επήλθε για απορρόφηση των παραρτημάτων των 
κυπριακών τραπεζών στην Ελλάδα από ελληνικό τραπεζικό όμιλο.   

 Ειδικότερα, σε σχέση με τις πιο πάνω περιπτώσεις, έγινε εισήγηση από τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού προς την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου και την Ευρωπαϊκή 
Κεντρική Τράπεζα όπως μελετήσουν το ενδεχόμενο οι περιπτώσεις αυτές να εξαιρεθούν, έτσι ώστε οι 
καταθέσεις αυτές, έστω και αν ξεπερνούν τις €100.000, να διαφυλάσσονται στο σύνολό τους. 

 Οι εν λόγω αρμόδιοι ανέλαβαν να μελετήσουν το ενδεχόμενο κάποιας καλύτερης μεταχείρισης των 
περιπτώσεων αυτών και επισήμαναν ότι η Αρχή Εξυγίανσης έχει ήδη τη διακριτική ευχέρεια να διαχωρίζει 
καταθέσεις της ίδιας τάξης αν θεωρείται αναγκαίο για τη διασφάλιση της χρηματοπιστωτικής σταθερότητας ή 
προς όφελος των πιστωτών στο σύνολό τους. 

 Συναφώς, οι ίδιοι αρμόδιοι, αφού επεξεργάστηκαν την εισήγηση των μελών της επιτροπής, απέστειλαν 
εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου, έτσι ώστε η ευχέρεια αυτή της Αρχής Εξυγίανσης να διαχωρίζει 
καταθέσεις της ίδιας τάξης, να μπορεί να γίνει και για λόγους προαγωγής της δημόσιας ωφέλειας και της 
εξυπηρέτησης του δημόσιου συμφέροντος.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού έκρινε επίσης σκόπιμο να 
τροποποιήσει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, έτσι ώστε η Αρχή Εξυγίανσης να αποφασίζει τη λήψη μέτρων 
εξυγίανσης από κοινού με τον Υπουργό Οικονομικών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των πιο πάνω και αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία από το ΑΚΕΛ, ρωτώ όμως αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό το θέμα θα αποχωρήσω από την αίθουσα.  Θα εξηγήσω τους λόγους, όταν θα 
έρθει η ώρα της ομιλίας μου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Συλλούρη. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης αποχωρεί από την αίθουσα.) 

 Ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Αντωνίου, παρακαλώ. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να ενημερώσω το σώμα πως η σύζυγός μου εργάζεται σε τραπεζικό ίδρυμα που 
επηρεάζεται από την ψήφιση της νομοθεσίας αυτής, γι’ αυτό θα τηρήσω αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ θα μιλήσω για την τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, και θα πω για ποιο λόγο δεν μπορούμε να την 
υποστηρίξουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, πρώτα να κάνουμε τη συζήτηση και μετά να έρθουμε στην τροπολογία, ως είθισται. 

 Συνεπώς, ερωτώ:  Ποιοι επιθυμούν να λάβουν το λόγο; 

 Παρακαλώ, ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αυτό είναι το πρώτο νομοσχέδιο από όσα θα κληθούμε στη συνέχεια να ψηφίσουμε αναφορικά με τη 
συμφωνία την οποία επιχειρεί να διαμορφώσει η κυβέρνηση με την τρόικα. 

 Θέλω να πω ότι από τις 15 Μαρτίου η χώρα μας βρέθηκε στη δίνη μιας μέγγενης ασφυκτικών πιέσεων 
και διλημμάτων.  Άκουσα σήμερα τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο να λέει ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι η 
οικογένειά μας.  Και θα συμφωνήσω ότι είμαστε μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι δυστυχώς οι εταίροι μας έχουν πάρει αποφάσεις, όχι για να μας στηρίξουν, αλλά για να μας 
οδηγήσουν με μαθηματική ακρίβεια στην καταστροφή.  Αντί να αποφασίσουν με οικονομικά κριτήρια, όπως 
έπραξαν σε άλλες χώρες, δυστυχώς στη δική μας την περίπτωση κυριάρχησαν τα πολιτικά κριτήρια, και να μου 
επιτρέψετε να πω, και οι σκοπιμότητες οι οποίες θέλουν την Κύπρο να καταστραφεί ως χρηματοοικονομικό 
κέντρο και ταυτόχρονα, τολμώ να πω, να μας αποξενώσουν και από παραδοσιακούς φίλους τους οποίους 
έχουμε ως χώρα. 

 Θα πω μόνο το εξής:  Συζητούμε απόψε στην ολομέλεια της Βουλής για ένα θέμα το οποίο πρέπει να 
πω ότι θα επηρεάσει τη ζωή αρκετών χιλιάδων εργαζομένων και θα επηρεάσει και πάρα πολλές άλλες 
χιλιάδες, δεκάδες χιλιάδες, ανθρώπους, οι οποίοι από τη μια στιγμή στην άλλη θα χάσουν την οικονομική βάση 
πάνω στην οποία στήριζαν τη ζωή τους.   

 Όταν στην Ιρλανδία το 2010 η Anglo Irish Bank αντιμετώπισε παρόμοιο πρόβλημα, ποια ήταν η στάση 
την οποία τήρησε η Ευρωπαϊκή Ένωση, για να της επιλύσει τα προβλήματά της;  Προχώρησε με την έκδοση 
των λεγόμενων “υποσχετικών συμβάσεων”, με την οποία έδινε κεφάλαια στην ιρλανδική τράπεζα, η οποία θα 
τα επέστρεφε, όταν θα είχε την οικονομική δυνατότητα.  Στη δική μας την περίπτωση αποφασίζουμε κάτι 
εντελώς διαφορετικό!   

 Είναι πεποίθησή μας, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή η προσπάθεια που ξεκινά από απόψε θα είναι η απαρχή 
νέων δεινών για τη χώρα μας και για το λαό μας.  Θα βαθύνει ακόμα περισσότερο την ύφεση και δεν τα λέμε 
εμείς αυτά τα πράγματα, οι άνθρωποι που τάχατε λειτουργούμε με ιδεοληψίες, που είμαστε προσκολλημένοι 
στο παρελθόν, τα λένε διεθνείς οικονομολόγοι, που είναι παγκόσμιας εμβέλειας και κύρους οικονομολόγοι. 

 Το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι οι εξελίξεις, και δεν έχουμε καμία αμφιβολία για τούτο, θα οδηγήσουν σε 
αλυσιδωτά νέα μέτρα, τα οποία θα προκύψουν το αμέσως επόμενο διάστημα ως αποτέλεσμα των νέων 
αναγκών που θα υπάρξουν.   

 ∆ε θα σταθώ στο θέμα των χειρισμών που έγιναν.  Εκείνο που θα πω για απόψε μόνο είναι ότι δεν 
έγιναν συλλογικοί χειρισμοί και την κατάλληλη στιγμή θα θέλαμε να συζητήσουμε για όλα αυτά τα ζητήματα.  
Θα τα πούμε, όταν θα ολοκληρωθούν οι συζητήσεις.   

 Όμως, το γεγονός παραμένει ότι η έλλειψη συλλογικών χειρισμών έχει φέρει την πατρίδα μας σε μια 
δύσκολη θέση, η οποία καλείται να πάρει αποφάσεις κάτω από ασφυκτικές πιέσεις και διλήμματα, τα οποία 
προσπαθούν να μας θέσουν, όπως έχω πει, οι Ευρωπαίοι εταίροι μας.  Μας έχει λεχθεί ότι αύριο ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας μεταβαίνει στις Βρυξέλλες, για να συζητήσει με τους Ευρωπαίους εταίρους μας.  Έχει μάλιστα 
ζητήσει να τον συνοδεύσουν οι πολιτικοί αρχηγοί σε αυτή του τη μετάβαση.  Το τι θα πράξουμε εμείς θα το 
αποφασίσουμε αύριο το πρωί, θέλω να το ξεκαθαρίσω.  Επειδή όμως δε θέλουμε να στείλουμε ένα μήνυμα 
στους Ευρωπαίους ότι αυτή την κρίσιμη ώρα για την Κύπρο απομονώνουμε και αποδυναμώνουμε τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, επειδή δε θέλουμε να οδηγηθεί ο τόπος μας στη χρεοκοπία, παρ’ όλο που 
νιώθουμε έντονα αρνητικά γι’ αυτό το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, δηλώνω ότι εμείς δε θα λειτουργήσουμε όπως 
λειτούργησαν άλλοι, όταν ο προηγούμενος Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας μετέβαινε για σημαντικά ζητήματα που 
αφορούσαν την Κύπρο στο εξωτερικό.  ∆ε θα υποσκάψουμε ούτε θα αποδυναμώσουμε τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας, όπως έπρατταν άλλοι στο παρελθόν.   

 Γι’ αυτό το λόγο, επαναλαμβάνω, παρ’ όλο που νιώθουμε πάρα πολύ έντονα, θα τηρήσουμε αποχή. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κυπριανού. 

 Ο κ. Περδίκης είχε ζητήσει το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι,  

 Θα μου επιτρέψετε ξεκινώντας αυτή την τοποθέτηση να αναφερθώ στα δύο πρώτα νομοσχέδια, όπως 
είχαμε συνεννοηθεί εξάλλου, που έχουν ψηφιστεί, τα οποία έχουν ιδιαίτερη σημασία και θα σας εξηγήσω γιατί. 

 Το πρώτο νομοσχέδιο είναι το περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης, Ανάπτυξης και Κοινωνικής 
Συνοχής.  Ένα νομοσχέδιο το οποίο δημιουργεί ένα ταμείο με βάση σημαντικές εγγυήσεις και στο οποίο εμείς 
προσδοκούμε ότι θα μπορέσει, μέσα από αυτό το ταμείο, να αναπτυχθεί μια δυναμική, πατριωτική δυναμική, 
στον κυπριακό λαό και στους επιχειρηματίες, ώστε να δοθούν δυνάμεις οικονομικές για ανάπτυξη σ’ αυτή τη 
χώρα.  Όλοι εδώ μέσα θεωρούν ότι είναι ένα θετικό βήμα, γι’ αυτό και το έχουμε ψηφίσει.  Ο οικονομικός 
κόσμος το ίδιο θεωρεί ως σημαντικό.  Θεωρεί επίσης ο οικονομικός κόσμος ότι εκατομμύρια, ίσως και 
δισεκατομμύρια θα βρεθούν μέσα σ’ αυτό το ταμείο.  Βέβαια, εάν ακολουθούσαμε τις εντολές του Eurogroup 
και ψηφίζαμε τη ∆ευτέρα το βράδυ το νομοσχέδιο για το κούρεμα των καταθέσεων, δε θα είχαμε αυτό το ταμείο 
σήμερα.  Έτσι;  Να το συνειδητοποιήσουμε αυτό.  ∆ε θα υπήρχε αυτό το εργαλείο συλλογής ποσών βοήθειας 
και στήριξης της κυπριακής οικονομίας!  

 Και όμως, οι φίλοι μας, οι συνεργάτες μας, αυτοί οι οποίοι μας κατευθύνουν και δίνουν εντολές και 
οδηγίες, μιλώ για την τρόικα, αποφάσισαν ότι αυτό το ταμείο δεν πρέπει να λαμβάνεται υπόψη στους 
συνολικούς υπολογισμούς!  Όταν όλοι εμείς εδώ μέσα θεωρούμε ότι θα υπάρχουν σημαντικά ποσά σ’ αυτό το 
ταμείο, όταν όλος ο οικονομικός κόσμος της Κύπρου θεωρεί ότι θα υπάρχουν σημαντικά ποσά σ’ αυτό τα 
ταμείο, η κ. Λαγκάρντ και η κ. Βελκουλέσκου και ο κ. Ρομπάι αποφάσισαν ότι δε θα έχει εισπράξεις αυτό το 
ταμείο!  Και θέλω πραγματικά να μας εξηγήσετε πώς η κ. Λαγκάρντ χωρίς καμία απολύτως έρευνα αποφάσισε 
ότι η έκθεση της PIMCO για τα €17 δις είναι πεπαλαιωμένη και χρειάζονται άλλα €2,5 δις και απόψε μαθαίνω 
ότι αποφάσισαν χωρίς καμία έρευνα ότι χρειάζονται ακόμα €2,5 δις!  Και αυτοί οι άνθρωποι, αυτοί οι κύκλοι 
είναι αξιόπιστοι και πρέπει να ακολουθούμε τις εντολές τους!   

 Εμείς λέμε ξανά «προσέξτε!».  Προσέξτε, αγαπητοί φίλοι!  Οι οδηγίες τους, το λούκι που μας έχουν 
βάλει, οδηγούν στην καταστροφή.  Έχουμε αυτές τις μέρες διαπιστώσει πέραν πάσης αμφιβολίας τες αρνητικές 
τους προσεγγίσεις απέναντι στον κυπριακό λαό, το τι βρίσκεται πίσω απ’ αυτά τα πλαίσια.  ∆υστυχώς έχουμε...   

 Η θέση η δική μας είναι ότι πρέπει να αναζητούνται λύσεις εκτός τρόικας.  Καταθέσαμε συγκεκριμένες 
προτάσεις, κοστολογημένες προτάσεις.  ∆εν έγιναν αποδεκτές!  Λυπούμαστε γι’ αυτό!  Καταθέσαμε 
συγκεκριμένες προτάσεις και μέσα στο “κουτί” της τρόικας, στη δική σας αντίληψη, και πάλι δεν έγιναν 
αποδεκτές!  Μέχρι και σήμερα ακόμα καταθέταμε προτάσεις, ακόμα και μες στη λογική της τρόικας.  ∆ε γίνονται 
αποδεκτές, όχι μόνο από την τρόικα, αλλά και από όσους βρίσκονται εδώ στην Κύπρο! 

 Το ίδιο συμβαίνει και με το περί επιβολής περιοριστικό μέτρο, το οποίο μέτρο, εάν το εφαρμόσει σωστά 
η κυβέρνηση, θα περιορίσει τις εκροές κεφαλαίων.  Να σας θυμίσω ότι, αν ψηφίζαμε τη ∆ευτέρα το νομοσχέδιο 
για το κούρεμα, την Τρίτη το πρωί, όταν θα άνοιγαν οι τράπεζες, δε θα είχαν αυτό το εργαλείο, για να 
περιορίσουν την εκροή των κεφαλαίων.  Και ερωτώ:  Αυτά τα μεγάλα κεφάλια της οικονομίας, των οποίων 
ακολουθούμε τις υποδείξεις, γιατί δε σκέφτηκαν αυτό το νομοσχέδιο;  Γιατί δεν το έβαλαν μέσα στην απόφαση 
του Eurogroup;  Γιατί δε σκέφτηκαν να ασφαλίσουν την Κύπρο από την εκροή κεφαλαίων και καταθέσεων;  
Γιατί άφησαν ανυπεράσπιστη την Κύπρο απέναντι σ’ αυτό τον κίνδυνο;  Είμαι, λέτε, κακοπροαίρετος, αν πω ότι 
αυτό ακριβώς ήθελαν, αυτό ακριβώς ζητούσαν.  Ευτυχώς δεν ψηφίσαμε τη ∆ευτέρα, για να μπορέσουμε 
σήμερα να δώσουμε το εργαλείο στην κυβέρνηση, αν κάνει σωστό διάταγμα, να περιορίσει τις διαρροές.  
Οψόμεθα...  Γι’ αυτό ψηφίσαμε και τα δύο νομοσχέδια. 

 Πάμε τώρα στο τρίτο.  ∆εν υπάρχει τίποτε κακό, αγαπητοί φίλοι και φίλες, στην εξυγίανση ή στο να 
έχουμε τα νομοθετικά εργαλεία, ώστε να μπορούμε να χειριστούμε μία τράπεζα, όταν αυτή φτάσει στες 
δύσκολες καταστάσεις που έφτασαν οι κυπριακές τράπεζες.  Από θέση αρχής εμείς το υποστηρίζουμε, αλλά 
στο γενικό πλαίσιο μέσα στο οποίο γίνεται αυτή η ιστορία, με πολλά προβλήματα που έχουν να κάνουν με το 
μέλλον των εργαζομένων, αλλά και των ταμείων -όχι μόνο των εργαζομένων, αλλά και κοινωνικών φορέων που 
έχουν τις καταθέσεις τους στη συγκεκριμένη τράπεζα- αλλά ακόμα γνωρίζοντας τι ακολουθεί, το συνολικό 
πακέτο, λυπούμαι να πω ότι δε θα ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο.  Θα τηρήσουμε αποχή, όχι γιατί 
διαφωνούμε επί της αρχής, αλλά γιατί βλέπουμε ότι υπάρχουν πολλά κενά μέσα στο νομοσχέδιο τα οποία δεν 
έχουν λυθεί, υπάρχουν πολλές ανωμαλίες και δυσλειτουργίες, και επειδή ξέρουμε ότι μετά έρχεται ένα συνολικό 
πακέτο, φαντάζομαι, αύριο, το οποίο για μας είναι αποκρουστικό και απαράδεκτο.   
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 Εμείς θεωρούμε ότι τες τελευταίες ημέρες, κυρίες και κύριοι, έγιναν συνταρακτικά λάθη.  Θεωρούμε 
προσωπικά υπεύθυνο το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, γιατί με τις άστοχές του δηλώσεις έκλεισε 
ουσιαστικά τη Λαϊκή Τράπεζα εψές!  Ζητούμε απ’ αυτό το βήμα την παραίτηση του ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας και από ∆ευτέρας και την παραίτηση του Υπουργού Οικονομικών!  Κάποιοι πρέπει να αναλάβουν τις 
ευθύνες τους!  Έγιναν εγκληματικά λάθη!  ∆εν τους εμπιστευόμαστε!  Να σταματήσουν να λεν ψέματα στο λαό!  
Να σταματήσουν να μη λεν την αλήθεια!  Να σταματήσουν να χειρίζονται τα πράγματα ωσάν να είναι οι 
εξυπηρετητές άλλων σχεδίων και άλλων συμφερόντων!  Και ξανά ζητούμε απ’ αυτό το βήμα -και είχαμε 
καταθέσει και σχέδια απόφασης- να δώσουν στη δημοσιότητα τα κεφάλαια που έφυγαν τες τελευταίες ημέρες 
από την Κύπρο!  Επιτέλους, πρέπει να αναλάβουν όλοι τις ευθύνες τους!  Εμείς αναλαμβάνουμε τις δικές μας! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 

 Ο κ. Συλλούρης έχει το λόγο, μετά ο κ. Νικολαΐδης.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν υπάρχει πλέον καμία αμφιβολία για μένα ότι αυτοί οι εταίροι στους οποίους έχουμε πάει, για να 
ζητήσουμε βοήθεια, παρ’ όλο που είναι συνένοχοι αναφορικά με ένα μεγάλο κομμάτι τους προβλήματός μας, 
σχεδόν το μισό τραπεζικό πρόβλημα, που αφορά το τι έγινε στην Ελλάδα, δεν έχουν ούτε διάθεση ούτε σκοπό 
να μας βοηθήσουν.  Απλώς βρήκαν την ευκαιρία να κτυπήσουν το βασικότερο πυλώνα ανάπτυξης της 
κυπριακής οικονομίας, ο οποίος θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί, αν και εμείς ήμαστε συνετοί -που πρέπει να 
παραδεχτούμε ότι δεν ήμαστε- για μεγάλες αναπτύξεις στον ενεργειακό τομέα και δεν αναφέρομαι μόνο στο 
φυσικό αέριο, αλλά και εις την πράσινη ανάπτυξη.   

 ∆εν μπορεί να είναι λανθασμένη, μάλλον σκόπιμη πρέπει να είναι, η ενέργειά τους να φέρουν προ 
απροόπτου τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας το Σάββατο το πρωί και να του ζητήσουν κούρεμα!  Και ο τελευταίος 
ανίδεος στα χρηματοοικονομικά, νομίζω, αντιλαμβάνεται ότι μόνο και μόνο συζήτηση για κούρεμα διέλυε το 
τραπεζικό μας σύστημα!  Και ευτυχώς που μες στη μεγάλη τους “εξυπνάδα” το έκαμαν Σάββατο πρωί, είχαμε 
την αργία και προλάβαμε να σταματήσουμε το κούρεμα, για να σκεφτούμε και να βρούμε κι άλλες υπαλλακτικές 
λύσεις, να προσπαθήσουμε να καταλαγιάσουμε τον πανικό που δημιούργησαν τα χαράματα του Σαββάτου, 
διαφορετικά σήμερα δε θα συζητούσαμε τες σημερινές προσεγγίσεις, που είναι οδυνηρές.  Θα συζητούσαμε 
την πλήρη χρεοκοπία της Λαϊκής Τράπεζας, την πλήρη χρεοκοπία της Τράπεζας Κύπρου και την αποχώρηση 
των είκοσι έξι άλλων ξένων τραπεζών που έχουμε στην Κύπρο.  Και όσοι προσπαθούν να περάσουν στον 
κόσμο σήμερα που πονά την ιδέα ότι με το κούρεμα βρέθηκε η Λαϊκή στη δύσκολη θέση, θέλω να τους πω να 
μην παρεξηγούν την προσπάθειά μας για συναίνεση, γιατί θα τα πούμε και θα πούμε περισσότερα!   

 Φυσικά, δεν μπορώ να κρύψω σήμερα και τη χθεσινή μου εμπειρία, που δημιουργεί τρομερές ευθύνες.  
Καταρχάς, να πούμε ότι το νομοσχέδιο που αφορά ειδικά το θέμα της Λαϊκής σήμερα ήταν έτοιμο -ακούστε, 
κύριοι συνάδελφοι- από τις 13 Ιανουαρίου!  Και δεν έπρεπε αυτή η Βουλή, δεν έπρεπε τουλάχιστον η επιτροπή 
Οικονομικών, τουλάχιστον ένα άτομο από το κάθε κόμμα κεκλεισμένων, αν ήταν, των θυρών να συζητήσει, για 
να μην έχουμε τα πολλά πιθανά λάθη που έχει αυτό το νομοσχέδιο;  Και παρεμπιπτόντως δεν είμαι σίγουρος 
αν είναι και στα πλαίσια των ευρωπαϊκών Οδηγιών, θα φανεί στη συνέχεια.   

 Θέλω να εκφράσω την ικανοποίησή μου που έστω και τώρα καταφέραμε -ελπίζω ότι θα καταφέρουμε- 
να προστατέψουμε τα ταμεία συντάξεως.  Αλλά χθες στο Προεδρικό είχαμε το εξής φαινόμενο:  Ενώ φύγαμε οι 
αρχηγοί των κομμάτων στις 12.30 μ.μ. από το Προεδρικό, δεν πέρασε μια-μιάμιση ώρα, με τη συνεννόηση 
οποιοδήποτε θέμα αφορά τη Λαϊκή Τράπεζα και για συγκεκριμένους λόγους και για λόγους πανικού, αλλά 
ιδιαίτερα για να μην εξανεμιστούν έστω και οι λίγες περιπτώσεις -και θεωρώ ότι, όταν είναι χαμηλές οι 
προσδοκίες, είσαι πιο προσεκτικός- να συζητηθεί το θέμα αυτού του νομοσχεδίου, του τρίτου, και της Λαϊκής 
Τράπεζας ειδικά το Σαββάτο...  Μιάμιση ώρα μετά που φύγαμε ’πού το Προεδρικό, συγκάλεσε περίπου 
Υπουργικό Συμβούλιο και σύσκεψη αρχηγών κομμάτων ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, για να μας πει ότι 
κλείει η Λαϊκή Τράπεζα, δεν έχει λεφτά, διότι αφήσαμε ανοικτά τα ATM!  Αν αυτό είναι σοφία, αν αυτό είναι 
επαγγελματικότητα που στηρίζει τις τράπεζες...  Και μας επιβεβαίωσαν όλοι οι εκπρόσωποι, οι υπεύθυνοι της 
Λαϊκής στη συνέχεια το εξής εκπληκτικό, ότι, και το Σάββατο να δούλευαν τα ΑΤΜ και χωρίς περιορισμούς -και 
ήταν και το ερώτημα «γιατί δε βάλαμε περιορισμούς;», αυτό ζητήσαμε- θα μπορούσε να πάει και μέχρι τη 
∆ευτέρα και μέχρι την Τρίτη! 

 Θέλω να τελειώσω με το πιο αισιόδοξο, τη συναίνεση όλων να στηρίξουμε την ίδρυση Εθνικού Ταμείου 
Αλληλεγγύης.  Πολλοί αυτή η εισήγηση, που έπεσε από πολλές πλευρές και διαμορφώθηκε έτσι, θεωρούν ότι 
δεν είναι τίποτε και ότι είναι αστεία!  Εμείς πιστεύουμε σ’ αυτό!  Είναι το μόνο όχημα που, αν το στηρίξουμε, θα 
μπορέσουμε να αποδεσμευτούμε από την τρόικα -την οποία φέραμε στα πόδια μας και μας διέλυσε το 
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τραπεζικό μας σύστημα και θα μας διαλύσει και την οικονομία και έχει ο Θεός- φτάνει να το διαμορφώσουμε 
σωστά, να το στηρίξουμε με επαγγελματισμό, αλλά και με λίγο πατριωτισμό! 

 Τελειώνω εξηγώντας γιατί θα αποχωρήσω, όταν θα γίνεται η ψηφοφορία του τρίτου νομοσχεδίου, απ’ 
αυτή την αίθουσα.  Όταν ήρθε εδώ άρον άρον να ψηφιστεί το €1,8 δις για τη Λαϊκή Τράπεζα, με πολλή αγωνία 
προσπαθούσα δύο πράγματα:  Να καθυστερήσουμε ένα σαρανταοκτάωρο και να εξετάσουμε το σύνολο του 
προβλήματος του τραπεζικού μας συστήματος και ειδικά της Λαϊκής Τράπεζας.  Τότε χαρακτηρίστηκα 
επιπόλαιος!  ∆ε θέλω να πω για την υπευθυνότητα όλων!  ∆ώσαμε το €1,8 δις, δώσαμε τα €6 δις, έχει πάρει η 
Λαϊκή από αυτό το σύστημα €10 δις.  Και πραγματικά θεωρώ εκπληκτικό, κύριοι συνάδελφοι -και είναι εδώ που 
έχουν ευθύνες οι τραπεζίτες όλοι και οι κατά καιρούς ∆ιοικητές της Κεντρικής Τράπεζας, αλλά και εμείς- μία 
χώρα που τη χαρακτηρίζει, και το θεωρούν το μεγάλο μας μειονέκτημα, το ότι έχουμε €70 δις καταθέσεις να 
δανειζόμαστε από αλλού, που έπρεπε να δανείζουμε άλλους!  Αυτή την επιπολαιότητα του συνόλου της 
πολιτείας μας δεν μπορώ να τη δεχτώ και δεν μπορεί να είμαι σήμερα εδώ για τρίτη φορά άρον άρον να 
ψηφίζω τι;  Αντί της σωτηρίας, όπως υποτίθεται θα κάμναμε με το €1,8 δις και τα άλλα €6 δις, ουσιαστικά, 
τουλάχιστο να πω, τη δύσκολη επιβίωση ενός μέρους της Λαϊκής Τράπεζας από τούδε και στο εξής! 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πατρίδα μας βρίσκεται σε κατάσταση πολιορκίας.  Εδώ και αρκετούς μήνες δέχεται επίθεση από 
φίλους και εταίρους, δυστυχώς.  Αντί αλληλεγγύης, μας πρόσφεραν προδοσία και, αντί χέρι βοήθειας, μας 
έσπρωξαν στον γκρεμό.  Αντί στην Ευρώπη των αρχών να ισχύσουν αρχές, ίσχυσαν σκοπιμότητες, 
σκοπιμότητες οικονομικές, σκοπιμότητες πολιτικές, σκοπιμότητες προεκλογικές.  Αντί να κυριαρχήσουν οι 
θεσμοί και οι αξίες, κυριάρχησαν τα συμφέροντα.  Οφείλουμε να σκεφτούμε πολύ σοβαρά κατά πόσο θα 
πρέπει να επαναθεωρήσουμε τη στάση μας και τη σχέση μας για πολλά πράγματα.  Τώρα όμως είναι η ώρα 
της σωτηρίας της πατρίδας μας.   

 Η Κύπρος βρίσκεται μπροστά σε καταστροφικές πραγματικά εξελίξεις.  ∆υστυχώς ήδη η πατρίδα μας 
υπέστη ανεπανόρθωτη πραγματικά ζημιά.  Η κ. Μέρκελ με τον πιο κυνικό τρόπο είπε σήμερα ότι το οικονομικό 
μοντέλο της Κύπρου έχει τελειώσει.  Αυτή τη στιγμή το δίλημμα που αντιμετωπίζει όλος ο λαός μας, αλλά και 
εμείς εδώ σ’ αυτή τη Βουλή είναι ένα:  Πώς θα αποφύγουμε την ολοκληρωτική καταστροφή.  Πώς θα 
μπορέσουμε να δημιουργήσουμε εκείνες τις προϋποθέσεις, ώστε να μπορέσουμε να σταθούμε στα πόδια μας 
και να αρχίσουμε σιγά σιγά την πορεία ανάκαμψης.  Αυτή τη δύσκολη ώρα δεν υπάρχουν ασφαλώς εύκολες 
λύσεις, δεν υπάρχουν ασφαλώς ανώδυνες λύσεις.  Αυτή την ώρα της καθολικής συστράτευσης, η Ε∆ΕΚ 
δηλώνει παρούσα, όπως κάναμε σε όλη τη σαραντατετράχρονη ιστορία μας, σε όλες τις κρίσιμες και δύσκολες 
στιγμές του τόπου μας.  ∆ηλώνουμε παρόντες και έτοιμοι να αγωνιστούμε για τη σωτηρία της πατρίδας μας. 

 Τις τελευταίες μέρες γίνεται μια προσπάθεια, μια τεράστια προσπάθεια, να βρεθούν διέξοδοι.  Η Βουλή 
απέρριψε τη συμφωνία του Eurogroup, γιατί αυτό απαιτούσε η εθνική μας αξιοπρέπεια, αλλά και το συμφέρον 
της πατρίδας μας.  Οφείλαμε να στείλουμε μηνύματα.  Οφείλαμε να δώσουμε την ευκαιρία να επιδιωχθούν 
άλλες λύσεις.  Τα μηνύματα και οι προσπάθειες έγιναν, πήγαν τα μηνύματα σε όλο τον κόσμο.  Οι ισχυροί του 
Eurogroup, παρ’ όλον ότι εξακολουθούν να μας εκβιάζουν σκαιότατα ακόμα, γνωρίζουν πολύ καλά ότι έκαμαν 
λάθος.  Κάποιοι μάλιστα το αναγνώρισαν.   

 Αυτή τη στιγμή αναζητείται μια λύση, μια βάση πάνω στην οποία θα μπορέσουμε να φτάσουμε σε μια 
νέα συμφωνία που να αποτρέπει την πλήρη καταστροφή της πατρίδας μας και της οικονομίας μας και να μας 
οδηγήσει έξω από την κρίση.  Σήμερα η Βουλή καλείται να κάμει τα πρώτα βήματα αυτής της προσπάθειας 
μέσα από μια σειρά από νομοσχέδια που στόχο έχουν να αποτρέψουν την περαιτέρω αποσταθεροποίηση του 
τραπεζικού μας συστήματος, μέχρι να βρούμε την οριστική λύση.   

 H Ε∆ΕΚ θα ψηφίσει τα οκτώ από τα εννιά νομοσχέδια.  Για λόγους όμως ηθικής και πολιτικής τάξης θα 
τηρήσουμε αποχή για το νομοσχέδιο που αφορά τον περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμο.  
Θα τηρήσουμε αποχή και δε θα το καταψηφίσουμε, γιατί είναι ένα νομοσχέδιο μέσα στα θεσμικά πλαίσια της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των υποχρεώσεων της Κύπρου, ούτε όμως θα το υπερψηφίσουμε, γιατί δεν 
τηρήθηκαν κάποιες βασικές αρχές δεοντολογίας και πολιτικής ηθικής αναφορικά με αυτό. 

 Το πρώτο θέμα που θεωρούμε ότι θα έπρεπε να ετύγχανε διαφορετικής αντιμετώπισης είναι το θέμα 
των ταμείων προνοίας.  Ζητήσαμε να υπάρξει διασφάλιση, όχι απλά η δυνατότητα να προστατευθούν τα ταμεία 
προνοίας των εργαζομένων.  Προσκρούσαμε πάνω στην άρνηση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, έτσι το 
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νομοθέτημα αυτό είναι ελλιπές, κατά την άποψή μας.  Η Ε∆ΕΚ θα στηρίξει κάθε προσπάθεια στο μέλλον, για 
να υπάρξει μια νομοθετική ρύθμιση, ώστε η κυπριακή κοινωνία να σταθεί έμπρακτα αλληλέγγυα στις απώλειες 
των ταμείων προνοίας, αλλά και στις καταθέσεις άλλων ομάδων, φιλανθρωπικών ιδρυμάτων, 
αναξιοπαθούντων συμπολιτών μας κ.λπ.   

 Το νομοθέτημα αυτό για το τραπεζικό ίδρυμα που θα εξαντλήσει τα όρια της ρευστότητάς του και θα 
τεθεί υπό εξυγίανση φορτώνει στους καταθέτες για ποσά πέραν των €100.000 ένα βάρος σκληρό και άδικο.  
Πληρώνουν οι αθώοι καταθέτες αμαρτίες άλλων, την ίδια στιγμή που κάποιοι τον τελευταίο καιρό, αξιοποιώντας 
προνομιακή πληροφόρηση, έβγαλαν τα λεφτά στους στο εξωτερικό.  Κάποιοι λιποτάχτησαν, την ώρα που 
άλλοι δέχονται πυρά.  ∆εν μπορούμε να αγνοήσουμε αυτές τις προδοτικές ενέργειες και αυτός είναι ο δεύτερος 
λόγος που τηρούμε αποχή.   

 Έχουμε ζητήσει από την κυβέρνηση και την Κεντρική Τράπεζα να κοινοποιήσει τα ονόματα όλων όσοι 
έβγαλαν κεφάλαια τον τελευταίο καιρό στο εξωτερικό.  Αυτό δεν έγινε μέχρι αυτή τη στιγμή, αλλά και ούτε καν 
διατάχθηκε κάποια έρευνα, για να διερευνηθούν όλες αυτές οι περιπτώσεις. 

 Για τους λόγους αυτούς η Ε∆ΕΚ θα τηρήσει αποχή για το συγκεκριμένο νομοθέτημα. 

 Θέλουμε όμως -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- παρ’ όλον ότι δεν είναι η ώρα της κριτικής, να εκφράσουμε 
και την απογοήτευσή μας για ένα ακόμα θέμα.  Τις τελευταίες μέρες υπήρξαμε μάρτυρες μιας αντιμετώπισης... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ, ησυχία!  Παρακαλώ! 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 ...των κρίσιμων αυτών προβλημάτων από τους αρμόδιους, κυβέρνηση και ∆ιοικητή, μιας αντιμετώπισης 
δυστυχώς κατώτερης των περιστάσεων.  ∆ιαφορετικές προσεγγίσεις, πρόχειρες πληροφορίες, έλλειψη 
σχεδιασμού.  Θέλουμε να στείλουμε ένα μήνυμα στην κυβέρνηση:  Να αναλάβουν την ευθύνη της 
διακυβέρνησης του τόπου, να συντονιστούν μεταξύ τους, να συνεργαστούν μεταξύ τους.  Αυτές είναι οι 
ελάχιστες απαραίτητες προϋποθέσεις, για να υπάρξει η απαιτούμενη ενότητα για επιβαλλόμενη συλλογική 
δράση απ’ όλους, και πολιτικές δυνάμεις και από το λαό μας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Καμιά τρόικα, κανένας ισχυρός της Γης, κανένας “φίλος” ή εχθρός της Κύπρου δεν μπορεί να γονατίσει 
το λαό μας, το λαό μας που έχει αντιστάσεις, το λαό μας που έχει αστείρευτες δυνάμεις, έχει χιλιόχρονη 
ιστορία, έχει πάνω απ’ όλα αξιοπρέπεια, και εθνική και ατομική.  Η Κύπρος θα επιβιώσει, όσα και αν χρειαστεί 
να υπομένει.  Η Κύπρος έχει μεγάλο παρελθόν, έχει και μεγάλο μέλλον. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολαΐδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είχαμε συμφωνήσει μια διαδικασία, παρ’ όλον που είναι δευτερεύον θέμα αυτή τη στιγμή, τη συνήθη 
διαδικασία με αναλογία χρόνου κατά δύναμη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, όχι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είχαμε αποφασίσει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είχαμε, αλλά τροποποιήθηκε στη σύσκεψη πάνω.  Γύρω στα πέντε λεπτά είχαμε πει, ναι. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε.  Ο μόνος που ετήρησεν τα πέντε λεπτά είναι ο γενικός γραμματέας του 
ΑΚΕΛ.  Όλοι οι άλλοι εφτά-οχτώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θα παρακαλέσω τώρα τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τον κ. Καρογιάν, να έρθει στο 
βήμα. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε διάστημα λίγων ημερών είμαστε υποχρεωμένοι σε αυτό το σώμα να συζητήσουμε ξανά, αλλά αυτή τη 
φορά κάτω από διαφορετικές συνθήκες, τα ουσιαστικά και κρίσιμα προβλήματα, αλλά και ζητήματα επιβίωσης 
του τόπου μας σε τελευταία ανάλυση.  ∆εν είναι η ώρα τώρα να ασκήσω κριτική -και νομίζω κανείς από μας 
δεν έχει τέτοιο δικαίωμα τώρα- για τα διαδραματισθέντα όλων αυτών των μηνών, αλλά και για τις ευθύνες.   

 Εκείνο όμως που έχω να πω είναι ότι πριν λίγες μέρες εμείς τουλάχιστον ως ∆ημοκρατικό Κόμμα 
καταψηφίσαμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, είπαμε “όχι” σ’ εκείνο το συγκεκριμένο σχέδιο που ήρθε στη 
Βουλή, γιατί αυτό επέβαλλε και η αξιοπρέπεια και η αξιοπιστία, αλλά ήταν και η ορθή απάντηση που ο λαός 
έπρεπε να στείλει και τα κοινοβουλευτικά του κόμματα σ’ εκείνους οι οποίοι κάτω από πολύ στυγνές συνθήκες 
επιχείρησαν να επιβάλουν τη δική τους βούληση.  Με το “όχι” το δικό μας, ναι, θέλαμε να στείλουμε ένα 
μήνυμα, ότι δεν είναι αυτός τρόπος να συμπεριφέρεσαι σε μια χώρα που ανήκει στην Ευρωζώνη και στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και δεν είναι τρόπος να προσπαθείς με έναν ετσιθελισμό να χρησιμοποιήσεις μια χώρα ως 
πειραματόζωο.  Την ίδια ώρα με το “όχι” το δικό μας δίναμε περιθώρια επαναδιαπραγμάτευσης, γιατί αυτό 
επέβαλλαν οι συνθήκες, επαναδιαπραγμάτευσης των όρων που κάποιοι επέβαλαν τα πρωινά του Σαββάτου.  
Απ’ εκείνη τη μέρα λοιπόν, ναι, εμείς θεωρούσαμε ότι υπήρχαν περιθώρια να γίνει μια καλύτερη 
διαπραγμάτευση, να βελτιωθούν πράγματα.  Όμως εμείς οι “αφελείς” δυστυχώς δεν έχουμε ικανοποιηθεί απ’ 
αυτό.  Και εξηγούμαι:  Είχαμε τη δυνατότητα με τη Ρωσία να γίνει μια συζήτηση, να δούμε με ποιους τρόπους 
θα μπορούσαν να μας βοηθήσουν.  Την ίδια ώρα όμως είχαμε προχθές απόφαση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής 
Τράπεζας η οποία ανακοίνωνε -για πρώτη φορά αυτό έγινε, μετά από απόφασή της με ειδικό ανακοινωθέν να 
το λέει- ότι κόβει, τερματίζει τη ρευστότητα σε ό,τι αφορά την Κύπρο. 

 Θέλω επίσης να πω ότι χειρισμοί που έγιναν από το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, ο οποίος 
θεώρησε και θέλησε να κατευθύνει και εμάς τα πολιτικά κόμματα, αλλά και την ίδια την κυβέρνηση...  Και δεν 
είναι η πρώτη φορά που το έκανε· όλη αυτή την περίοδο ήταν μια μόνιμη εμμονή του!  Είναι ποτέ δυνατό χθες, 
για να μην πω τα δημοσιεύματα των προηγούμενων ημερών, ο ίδιος σε συνεντεύξεις και δηλώσεις να λέει ότι 
το χρηματοπιστωτικό μας σύστημα, οι τράπεζες είναι χρεοκοπημένες, το τραπεζικό μας σύστημα είναι 
χρεοκοπημένο, την ώρα που προσπαθούσαμε να δούμε αν έχουμε περιθώρια να βελτιώσουμε πράγματα;  
Είναι ποτέ δυνατό χθες η πολιτική ηγεσία με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να συζητούμε για το πρώτο 
νομοσχέδιο που περάσαμε σήμερα, να συμφωνούμε και σ’ ένα εξαίρετο κλίμα να προσπαθούμε να θέτουμε 
βήμα προς βήμα τις επόμενες κινήσεις μας και πριν αλέκτορα φωνήσαι, μετά από δυόμισι ώρες, να ειδοποιείται 
η πολιτική ηγεσία να πηγαίνει στην Κεντρική Τράπεζα;  Για να μας εξηγά τι;  Αυτά που είχε προαποφασίσει, 
αυτά που είχε τροχιοδρομήσει, αυτά που είχε προγραμματίσει εδώ και καιρό.  Ρωτώ λοιπόν...  Άστε όλα όσα 
είχαν γίνει!  Ποιο ήταν το επιπρόσθετο;  Να συζητά η πολιτική ηγεσία μαζί του και να υπάρχει εκπρόσωπος της 
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας εκεί!  Και, το χειρότερο, το βράδυ η πολιτική ηγεσία του τόπου με τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να συζητούμε πώς θα αντιμετωπίσουμε αυτά που ο ίδιος είχε προκαλέσει και με 
δηλώσεις του λίγα λεπτά, εντός εισαγωγικών, πριν τη σύσκεψη προκαθόρισε και τη μοίρα της Λαϊκής 
Τράπεζας.  Ακούστε το άλλο παράδοξο!  Την ώρα που ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας συζητούσε με τα πολιτικά 
κόμματα, για να δούμε πώς αντιμετωπίζουμε την κρίση, εκτός από το ∆ιοικητή και τον υποδιοικητή είχαμε και 
τον εκπρόσωπο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.  Πού;  Στο Προεδρικό Μέγαρο την ώρα που 
συζητούσαμε!   

 Όλα αυτά λοιπόν, πέστε μου, έχουν δόση σοβαρότητας;  Μα, μπορεί να λειτουργούν με αυτό τον τρόπο;  
Μα, νομίζουν ότι η Κύπρος είναι τσιφλίκι του οποιουδήποτε;  Και, πέστε μου, σας παρακαλώ, ποια η στάση 
εμάς των πολιτικών δυνάμεων, που σήμερα καλούμαστε να διαχειριστούμε μια διαδικασία, που εκ των 
πραγμάτων τα πράγματα οδηγούν στη χειρότερη ίσως φάση της ιστορίας μας μετά από το ’74;   

 Να μου πείτε, χρειάζεται η Κεντρική Τράπεζα να έχει εργαλεία ή το κράτος να έχει εργαλεία;  Εγώ λέω 
“ναι”!  Όμως θα ’θελα αυτό το νομοθέτημα να ήταν υπό άλλες συνθήκες και όχι κάτω από τις συνθήκες των 
τετελεσμένων που επέβαλαν σε αυτή τη διαδικασία σήμερα.  Και καλούμαστε όλοι σήμερα μέσα σε λεπτά, 
μέσα σε ώρες να δούμε διαδικασίες για το πώς ξεμπλοκάρουμε απ’ αυτή την ιστορία και με τι 
διαπραγματευτικά όπλα πάμε αύριο να συζητήσουμε.  Και να καταλήξουμε στα ποια;  Από τη μια, υπάρχει μία 
μέγγενη και μια άλλη μέγγενη από την άλλη.   
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 Εμείς, ναι, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα το απορρίψαμε τότε για τους λόγους που δε θα τους επαναλάβω, 
που τους είπα πριν λίγες μέρες.  Υπήρχε ακόμη ένας λόγος, οι μικροκαταθέτες, γιατί ακριβώς η Κύπρος ήταν 
το πειραματόζωο.  Και βέβαια αίφνης η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο τώρα 
θυμήθηκαν ότι υπήρχαν και μικροκαταθέτες.  Και βέβαια δε νομίζω να διαφεύγει από κανενός την προσοχή ότι 
όλα αυτά που γίνονται σήμερα -δυστυχώς που γίνονται σήμερα!- έχουν προεκτάσεις.  Έχουν προεκτάσεις σε 
επιχειρήσεις, σε οικογένειες, σε εργαζομένους, σε ταμεία.  

 Ναι, δυστυχώς αλλάζουν πράγματα!  ∆υστυχώς αλλάζουν πράγματα!  Για να είμαστε ειλικρινείς, να 
πούμε την αλήθεια, αλλάζουν πράγματα!  Μακάρι να ήταν εντελώς διαφορετικά, δυστυχώς δεν είναι!  Εδώ 
λοιπόν χρειάζεται η συλλογική σοφία και η συναίνεση και όχι μικροπαίγνια του οποιουδήποτε έναντι του άλλου.  
Τώρα, ναι, χρειάζεται να βάλουμε ώμους όλοι.  Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, όπως το κάναμε πάντοτε, 
ανεξαρτήτως ποια κυβέρνηση είναι, είμαστε υποχρεωμένοι να αναλάβουμε ευθύνες και θα το πράξουμε.  ∆εν 
πρόκειται να κρυφτούμε, όσο και αν διαφωνούμε, όσο και αν διαβλέπουμε τους κινδύνους, όσο και αν έχουμε 
επιφυλάξεις, όσο και αν έχουμε έντονες ενστάσεις.  Το ζήτημα δεν είναι αν θα πάρουμε σήμερα κάποια 
χειροκροτήματα, το ζήτημα είναι αύριο τι γίνεται, όχι μόνο για μια μερίδα. για ολόκληρο το λαό, για τον ίδιο τον 
τόπο μας, και τι είδους όπλα διαπραγματευτικά θα έχουμε αύριο και για τα εξίσου σοβαρά ζητήματα που 
άπτονται του εθνικού θέματος και πολλών άλλων.   

 Ένα τελευταίο.  Σε αυτή τη φάση -και αυτό είναι και το μήνυμα το δικό μας- πρέπει να καταλάβουμε ότι 
πρώτοι εμείς θα πρέπει να ορθώσουμε το δικό μας ανάστημα!  Πρώτοι εμείς, ναι, θα πρέπει να αποφασίσουμε 
ότι από μόνοι μας πρέπει να αρχίζουμε να κτίζουμε το μέλλον του τόπου μας και να μην περιμένουμε από τους 
άλλους αυτά που δεν κάνουμε εμείς να τα κάνουν εκείνοι.  Εκείνοι τις δικές τους σκοπιμότητες εξυπηρετούν, τα 
δικά τους συμφέροντα όλοι ανεξαιρέτως υπηρετούν.  Εμείς λοιπόν, ναι, να βάλουμε το δικό μας όραμα, να 
πιστέψουμε σε αυτό, να δώσουμε χέρια, ναι, να βάλουμε πλάτες όλοι, να διαμορφώσουμε συνθήκες τέτοιες, 
μηχανισμούς, θεσμούς, για να μπορέσουμε να ενισχύσουμε και να προστατέψουμε και να βοηθήσουμε 
εκείνους που σήμερα χτυπιούνται μέσα από αυτή την κρίση.   

 Επειδή ξέρω ότι πήρα περισσότερο χρόνο -βλέπω τους συναδέλφους μου να δυσφορούν και 
απολογούμαι γι’ αυτό- κλείνω λέγοντας:  Εμείς, ναι, θεωρούμε ότι θα δώσουμε αυτό το εργαλείο στο κράτος.  
Θα το δώσουμε, παρότι ξέρουμε και τις προεκτάσεις του, δυστυχώς.  Είμαστε υποχρεωμένοι να το δώσουμε.  
Μακάρι να μη βρισκόμασταν σε αυτή τη θέση!  Και αύριο μαζί με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας θα πάμε όσα 
μπορούμε να κάνουμε στην κατάσταση που είμαστε.  Θα δώσουμε τη μάχη μας και ελπίζω όλες αυτές οι 
θυσίες να έχουν αντίκρισμα αύριο και να μην είναι θυσίες άνευ περιεχομένου.  Σ’ ό,τι μας αφορά, με ευθύνη και 
σοβαρότητα θα πολιτευτούμε αδιαφορώντας για τις όποιες τυχόν επικρίσεις των οποιωνδήποτε.  Τώρα είναι η 
ώρα της σωτηρίας της πατρίδας και όχι η ώρα της επιβράβευσης ενός εκάστου από εμάς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Καρογιάν. 

 Να δώσω το λόγο στον κ. Κουλία, προτού δώσω...   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Για να είσαστε ο τελευταίος;  Ωραία, κύριε Αβέρωφ! 

 Ναι, ο κ. Κουλίας, λοιπόν. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στα τόσα χρόνια που είμαι στη Βουλή και στα τόσα χρόνια που μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το 
2004, πρώτη φορά αξιωθήκαμε να έχουμε υπάλληλο από την Ευρωπαϊκή Ένωση της Κεντρικής Τράπεζας.  
Ήταν ένας Έλληνας, ο κ. Αθανασίου, εξαίρετος, λαμπρός νέος με πολλή υπομονή και έτσι άριστες γνώσεις, 
επαρουσίασέν μας το νομοσχέδιο.  Πρώτη φορά γίνεται, η δική μας η κυβέρνηση ήταν απούσα.  Μπήκαν δύο-
τρεις φορές μέσα, αλλά κατά κύριο λόγο το αρμόδιο Υπουργείο Οικονομικών επαραιτήθηκεν από του να 
παρουσιάσει...  Πρώτη φορά συμβαίνει και είναι καλό να λέγεται.  Όμως σε τούτη τη διαδικασία ελέγχεται και η 
παρούσα κυβέρνηση και η προηγούμενη κυβέρνηση.   

 Θέλω πραγματικά να ευχαριστήσω και τον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών και όλους τους 
συναδέλφους, που κάτω από δύσκολες και τραγικές συνθήκες και τραγικές ώρες, σήμερα, κάτω από αφόρητη 
πίεση κλήθηκαν να εξετάσουν ένα πολύπλοκο νομοσχέδιο, εξήντα μία σελίδες, το οποίο -ειρήσθω εν παρόδω- 
ήταν έτοιμο από τους προηγούμενους, έχει ημερομηνία πάνω και λέει:  «Προς το Υπουργικό Συμβούλιο».  
Είναι όλα τα νομοθετήματα που διεξήλθαμε σήμερα με ημερομηνία 15 του Γενάρη του 2013.  Καλά, οι 
τροϊκανοί θέλουν να μας κάμνουν τέχνες και να μας πιέζουν, οι δικοί μας γιατί μας το κάμνουν;  ∆ιερωτώμαι 
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δηλαδή!  Εκάμετέ μας το περασμένο Σαββατοκυρίακο, αντί να κάμουμε Καθαρή ∆ευτέρα, εκάμαμεν αυτή τη 
διαδικασία την τριήμερη και να κάθεται ο κόσμος κάτω από τις συνθήκες που δημιουργήσαμε να εξετάζει 
νομοσχέδια!  Εν έφτανεν που το κάμετε προχθές, εξανακάμαν το αυτή την εβδομάδα!  Καλά, γιατί εν μας 
εφωνάξετε, αφού ήταν έτοιμο το νομοσχέδιο, να το δούμε με την ησυχία μας, να δοθεί η ευκαιρία στους 
βουλευτές να το δουν και να κατανοήσουμε τι κάμνουμε;  Εδώ υπάρχουν πολύπλοκοι όροι.  Θέλει ειδικούς να 
το καταλάβουν!  Και αυτό το... Οι εξήντα μία σελίδες…  Είπε ο κ. Αθανασίου ότι έχει ένα χρόνο που 
ετοιμάστηκε και αντιλήφθηκα ότι ήξερεν τα άρθρα πόξω και ανακατωτά, διότι ήταν προφανώς ο άνθρωπος που 
εργάστηκε, να γίνει, και με τους δικούς μας, αλλά εμάς μας θεωρούν ότι είμαστε διαθέσιμοι ανά πάσα στιγμή να 
μας φέρνουν εδώ, να μας κακοποιούν με τον τρόπο που μας κάμνουν δηλαδή!  Είναι απίστευτο και πρέπει 
αυτή η πολιτεία να έχει ένα σεβασμό προς το κοινοβούλιο!   

 Κύριε Πρόεδρε, σωστά εμπήκαν τα νομοθετήματα, να μπουν οι περιορισμοί, διότι εκαταφέραμεν να 
μείνει κλειστό το τραπεζικό σύστημα κάτω από τις συνθήκες που έμεινε!  Οι ώρες έν’ τραγικές και όλοι το 
καταλαβαίνουμε.  Και μάλιστα αυτό είναι “νόμος-πλαίσιο”, λέει, ο οποίος θα εξυγιάνει τα τραπεζικά συστήματα.  
Κανένας από μας δε θα ήταν εναντίον!  Όμως για λόγους αρχής κάποιοι πρέπει να είναι εναντίον.  Και γιατί να 
είμαστε εναντίον;  Ακούεται ωραία.  Εξυγίανση!  Και την υποστηρίζω με όλη μου την ψυχή.  Όμως σε τούτο τον 
τόπο οι κύριοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν μπήκαμε, είπαν να φιλελευθεροποιήσουμε τα επιτόκια από το 
9%, που ήταν σταθερό και πήγαιναν όλα μια χαρά, να το αλλάξουμε, να το φιλελευθεροποιήσουμε, γιατί εννά 
κατεβούν κάτω.  Ε, αλλάξαμε το νόμο, αλλά στο τέλος εκείνο που είδαμε να βασιλεύει ήταν η ασυδοσία και η 
τοκογλυφία.  Όι βάλλουν έξοδα δεξιά, όι αριστερά!  Και φτάσαμε αισίως -να πω το μεγαλύτερο των 
παραδειγμάτων- εις τον περιβόητο και περισπούδαστο κ. Βγενόπουλο!  Εισόρμησε εις τη Λαϊκή Τράπεζα, την 
άρπαξε, έκαμε διευθυντές, παραδιευθυντές.  Και ρώτησα τον κ. Κώστα Αρχιμανδρίτη εκεί πόσα εδώκαν του 
Μπουλούτα, που έφευγε.  Ένας κύριος ήρθε, εχρήστηκεν γενικός διευθυντής, επήρεν ενάμισι εκατομμύριο, την 
ώρα που έφευγε, γιατί εδούλεψεν δεκαοκτώ μήνες, και έπαιρνε και ένα εκατομμύριο το χρόνο! 

 Εγώ θα υποστήριζα το νομοσχέδιο της εξυγίανσης, αν πρώτα όλους αυτούς τους αετονύχηδες και τους 
χρυσοχέρηδες τους έβαλλε μέσα!  ∆ιότι η Ευρωπαϊκή Ένωση, που μας έδωσε τη ρευστότητα για τη Λαϊκή…  
Το θυμήθηκε ο κ. Συλλούρης, είπαμε το καλοκαίρι αφήσαν μας ως τις 2.00 τη νύχτα, εδώκαμέν τους €1,8 δις.  
Ε, καλά, κύριοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, από το €1,8 δις του καλοκαιριού, γιατί της εδώσετε ακόμα €8 δις της 
Λαϊκής ως τωρά;  Ποιος μας ειδοποίησε εμάς και μας είπε ότι τους εδίναν και τώρα μας εβάλετε το πιστόλι στον 
κρόταφο;  Με ποια λογική δηλαδή;  Πού είναι οι κανόνες;  Πού είναι οι ευρωπαϊκές Οδηγίες;  Έτσι 
μεταχειρίζεστε ένα λαό και μια χώρα που είναι ισότιμος εταίρος σας;  Και ευχαρίστως θα ψήφιζα το νομοσχέδιο, 
αν υπήρχαν και οι αυστηρές εκείνες κυρώσεις, να αρπάξουν όλους αυτούς τους κλέφτες, που έκαμαν αυτή τη 
δουλειά!   

 Μάλιστα -και κατεβαίνω, να το πω και τούτο- μια ημέρα ο κ. Καρεκλάς του ΡΙΚ επήρεν διακαναλική του 
κ. Βγενόπουλου από το Χίλτον!  Και, όταν εβγήκα και έκαμα κριτική, ο κ. Καρεκλάς, ο διευθυντής του ΡΙΚ -το 
μόνο που είχε να μου αντιτάξει- είπε ότι ήμουν προσβλητικός και επαίσχυντος, που χάλασα τη δουλειά του 
φωστήρα του Βγενόπουλου και του ιδίου, που του έπαιρνε διακαναλική με τα λεφτά του Κυπρίου 
φορολογούμενου!  Ε, πρώτα να τους βάλει μέσα ο Εισαγγελέας και μετά να ψηφίσουμε νομοθεσίες!   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Για τούτο το λόγο είμαι εναντίον, κύριε Πρόεδρε, όχι γιατί δε συμφωνώ με την εξυγίανση της τράπεζας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα μου επιτρέψετε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα μου επιτρέψετε, προτού τοποθετηθώ εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να κάμω μια 
διόρθωση στα λεχθέντα του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ.  Πολύ σωστό το παράδειγμα που είπε της Anglo 
Irish Bank.  Του ξέφυγε ένα επεισόδιο, ότι αυτή η τράπεζα στις 15 Μαρτίου 2013 οδηγήθηκε σε εκκαθάριση. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάθε άλλο, κάθε άλλο, για να λέμε τα πράματα με το όνομά τους!  Αντιθέτως, αυτή η 
τράπεζα στις 15 του Γενάρη του 2013 επέστρεψε €35 δις από αυτές τις υποσχετικές συμβάσεις. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να λέμε ό,τι θέλουμε.  Αυτή η τράπεζα στις 15 Μαρτίου 2013, με τον Άρθουρ Κοξ 
ως τον εκκαθαριστή, προχωρεί στη διάλυση.  Εύχομαι οι συνταγές που εισηγούνται κάποιοι να μη μας φέρουν 
στο ίδιο αποτέλεσμα! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εδώ και δύο χρόνια βγαίνω σ’ αυτό το βήμα προσπαθώντας, συναισθανόμενος το εθνικό καθήκον, να 
μη μιλώ με τα αισθήματά μου, αλλά να ψηφίζω με τη λογική μου.  Θεωρώ πως οφείλω μια συγγνώμη στον 
Κύπριο πολίτη.  Οφείλουμε μια συγγνώμη στον Κύπριο πολίτη.  Γιατί, για να φτάσει ο τόπος μας να βρίσκεται 
προ αυτών των εφιαλτικών διλημμάτων, όλοι έχουμε το μερτικό της ευθύνης μας.  ∆εν είναι ξέπλυμα των 
ευθυνών μας η έκφραση των οποιωνδήποτε δικαιολογημένων αισθημάτων μας έναντι της στάσης των εταίρων 
μας.   

 Ακούστηκε ότι κλείει η Λαϊκή.  Ναι, είναι γεγονός ότι με τη διαδικασία της εξυγίανσης οι καταθέτες που 
έχουν πάνω από €100.000 θα περιμένουν αρκετά χρόνια, για να δουν ποιο ποσοστό από το υπόλοιπο των 
καταθέσεών τους θα εισπράξουν, το 30%, το 40%, το 50%, το 60%.  Θα φανεί στην πορεία.  Αλλά την ίδια 
στιγμή αυτή η πολιτική απόφαση της στήριξης αυτού του σκληρού νομοθετήματος διασφαλίζει το εκατό τοις 
εκατό των καταθέσεων 361 000 καταθετών από τους 371 000, που είναι το σύνολο των καταθετών στη Λαϊκή 
Τράπεζα.  Με αυτό το νομοσχέδιο με το οποίο αύριο θα ξεκινήσει η διαδικασία εξυγίανσης της Λαϊκής, ναι -
πρέπει να λέμε την αλήθεια στο λαό- αρκετές εκατοντάδες εργαζόμενοι στη Λαϊκή ίσως σε ένα ή δύο χρόνια θα 
βρεθούν προ του εφιάλτη της ανεργίας.  Είναι δράμα, είναι τραγωδία!  ∆ε θα είχα όμως λέξη να πω, αν απόψε 
συναισθανόμενοι τις δικές μας ευθύνες καταψηφίζαμε αυτό το νομοσχέδιο.  Την Τρίτη 8 000 εργαζόμενοι στο 
δίκτυο της Λαϊκής θα έχαναν τη δουλειά τους, χωρίς να πάρουν ούτε το μισθό του Μάρτη.  Οι 379 000 
καταθέτες δε θα είχαν να πάρουν ένα ευρώ.  ∆υστυχώς, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, δεν έχουμε την 
πολυτέλεια να ψηφίζουμε το ιδεατό.  Εδώ και δυόμισι χρόνια σε αυτό το σώμα ψηφίζουμε το μη χείρον 
βέλτιστον.   

 Χαιρετίζω τη στάση αποχής του ΑΚΕΛ, που, όπως τη χαρακτήρισε ο γενικός του γραμματέας, είναι 
στάση ευθύνης.  Απλώς, να υπενθυμίσω πως για δυόμισι ολόκληρα χρόνια, όντας στην αντιπολίτευση, η 
στάση ευθύνης μας έναντι των σκληρών νομοθετημάτων που έφερνε η κυβέρνηση Χριστόφια ήταν η 
υπερψήφισή τους. 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, με μια παράκληση προς τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ, γιατί πιστώνω τη στάση 
ευθύνης τους.  Έχουν καταθέσει μια τροπολογία για ένα ευαίσθητο θέμα που όλους μάς βρίσκει σύμφωνους 
στο να καλυφθούν και να στηριχθούν τα ταμεία προνοίας, τα συνταξιοδοτικά, επαγγελματικά, που είναι 
κατατεθειμένα στη Λαϊκή Τράπεζα.  Το γνωρίζουμε όλοι ότι σε αυτό το νόμο που ψηφίζουμε σήμερα δεν μπορεί 
να γίνει αυτή η τροπολογία και η στάση ευθύνης, που την πιστώνω του ΑΚΕΛ, αν περάσει σήμερα αυτό, θα 
οδηγήσουμε ενδεχομένως την Τρίτη σε περιπέτειες τη Λαϊκή και τους εργαζόμενους για τον απλούστατο λόγο 
ότι με καθαρό τρόπο σήμερα, τόσο από την Κεντρική όσο και από όσους παρευρέθηκαν, είπαν πως δεν το 
επιτρέπει το ευρωπαϊκό κεκτημένο στο νόμο που σήμερα ψηφίζουμε.  Ενημερώσαμε το συμβούλιο αρχηγών 
υπό την προεδρία του Προέδρου της Βουλής ότι καταβάλαμε προσπάθεια στο να πείσουμε, για να υπάρξει, αν 
είναι δυνατόν αύριο, ένα ειδικό τέλος αλληλεγγύης, μικρό τέλος, ίσως και κάτω από 1%, στο σύνολο των 
καταθέσεων στο χρηματοπιστωτικό τομέα, για να καλύψουμε αυτά τα ταμεία, γιατί όλοι έχουμε κοινωνικές 
ευαισθησίες, αλλά, αν η τροποποίηση, συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, η δική σας περάσει, αυτό που ψηφίζουμε θα 
αντιβαίνει του ευρωπαϊκού κεκτημένου και ίσως να οδηγηθούμε σε περιπέτειες.  Πιστώνουμε τη θέση σας, την 
πρόθεσή σας.  Παράκλησή μας:  ∆ε σηκώνει περιπέτειες και όλοι μαζί αύριο ή την Κυριακή να βρούμε τη 
ρύθμιση, για να θωρακίσουμε αυτά τα ταμεία. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αβέρωφ. 

 Ακριβώς τώρα είμαστε στο σημείο όπου θα είμαι υποχρεωμένος να θέσω την τροπολογία του ΑΚΕΛ σε 
ψηφοφορία. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή είχα ζητήσει το λόγο προηγουμένως, για να μιλήσω για την τροπολογία, δεν ξέρω αν τώρα 
θέλετε να μου δώσετε το λόγο να τη σχολιάσω.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως!  Είναι πριν από την ψηφοφορία της τροπολογίας.  Συνεπώς... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απλά, το πρώτο πράγμα που πρέπει να ξεκαθαρίσουμε είναι ότι, για να μη δημιουργούνται λανθασμένες 
εντυπώσεις, σήμερα δεν ψηφίζουμε ένα νόμο για τη Λαϊκή, ψηφίζουμε ένα πλαίσιο για όλες τις τράπεζες.  Γιατί, 
όπως τα εξήγησαν και οι προλαλήσαντες, μακάρι να είναι μόνο για τη Λαϊκή που θα εφαρμόσουμε αυτό το 
πλαίσιο!  Ίσως να χρειαστεί αυτό το πλαίσιο και για άλλες τράπεζες, εάν δεν καταλήξουμε σε συμφωνίες.  Αυτό 
είναι το πρώτο. 

 ∆εύτερον, όπως ελέχθη και προηγουμένως, σίγουρα το πιο σημαντικό αποτέλεσμα αυτού του 
νομοσχεδίου είναι ότι, σε περίπτωση που άλλοι θα αποφασίσουν ότι πρέπει να πάει σε εξυγίανση η Λαϊκή, 379 
000 καταθέτες θα προστατευθούν και θα πάρουν 100% των καταθέσεών τους.  ∆υστυχώς, οι μεγαλοκαταθέτες 
δε θα πάρουν το 100% των καταθέσεών τους -εκείνοι πιθανόν να χάσουν ένα πολύ μεγάλο μέρος του 
υπόλοιπου των καταθέσεών τους- και μέσα σ’ αυτούς τους μεγαλοκαταθέτες είναι και τα ταμεία -αυτό είναι 
πραγματικότητα- και ιδιωτικών εταιρειών και ημικρατικών οργανισμών και δήμων, που μπορεί να 
αντιμετωπίσουν οι δήμοι προβλήματα βιωσιμότητας με το αποτέλεσμα αυτής της νομοθεσίας.  Επομένως, δεν 
αφορά μόνο τα ταμεία ή μόνο το ταμείο συγκεκριμένων υπαλλήλων.  Τούτο να το ξεκαθαρίσουμε. 

 Αν θα γίνει μια ρύθμισις, θα πρέπει να γίνει ρύθμισις ενδεχομένως για όλα τα ταμεία.  Υπάρχουν €600 
εκατομ. ταμεία στη Λαϊκή.  Επομένως, δεν ξέρω αν θα είναι μικρό ή μεγάλο το τέλος.  Θα πρέπει ακριβώς αυτή 
η διευθέτησις να αφορά κι άλλους σχεδιασμούς, που ενδεχομένως να πρέπει να αποφασιστούν με περαιτέρω 
πρωτοβουλίες και ίσως να πρέπει να εγκριθούν και στο Eurogroup. 

 Να μην περιοριζόμαστε μόνο στα ταμεία, κύριε Πρόεδρε, γιατί θέλω να υπενθυμίσω, για παράδειγμα, ότι 
υπάρχουν και φιλανθρωπικοί οργανισμοί που έχουν καταθέσεις που θα τες χάσουν.  Έχουμε ορφανά της 
ΗΛΙΟΣ που είναι μεγαλοκαταθέτες και θα χάσουν τα λεφτά τους!  Έχουμε παραπληγικούς που έχουν 
αποζημιώσεις €800.000, μεγαλοκαταθέτες, και θα χάσουν τα λεφτά τους. 

 Αν θέλουμε να περιοριστούμε μόνο στα ταμεία, είναι απόφαση της Βουλής.  Αν θέλουμε μια συνολική 
διευθέτηση όμως για όλους αυτούς, πρέπει να δούμε με άλλες διευθετήσεις πώς θα προσπαθήσουμε να τους 
στηρίξουμε.  Είμαστε όλοι ευαίσθητοι στην ανάγκη ακριβώς να διατηρηθούν αυτά τα ταμεία, ίσως να είμαστε 
ευαίσθητοι και για τα άλλα, αλλά ακριβώς, επειδή αυτές οι διευθετήσεις θα αποτελέσουν αντικείμενο περαιτέρω 
διαπραγμάτευσης με τους Ευρωπαίους εταίρους μας, όπως όλοι ενδεχομένως να το γνωρίζουμε, η δική μας 
εισήγησις είναι να αφήσουμε αυτά τα πράγματα να τα δούμε στην πορεία σε μία συνολική διευθέτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ρωτώ το ΑΚΕΛ εάν αποδέχεται την εξής πρόταση:  ∆έσμευση τιμής από το σύνολο των μελών της 
Βουλής των Αντιπροσώπων και λέω δέσμευση τιμής ότι θα υπάρξει η γρηγορότερη νομοθετική ρύθμιση, έτσι 
που να υπάρξει προστασία τόσο των ταμείων προνοίας, συνταξιοδοτικών ταμείων κ.λπ., αλλά και 
φιλανθρωπικών ιδρυμάτων, καθώς επίσης και ιδιωτών καταθετών που αποτελούν ειδικές περιπτώσεις, όπως 
είναι αυτές που περιέγραψε μόλις τώρα ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος.  Αν είναι μια δέσμευση τιμής όλων των 
πλευρών, θα έλεγα να το συζητήσει το ΑΚΕΛ.   

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή το θέμα εσυζητήσαμέν το κατά κόρον εις τη σύσκεψη των εκπροσώπων των 
κομμάτων και ήταν πολύ διαφορετική η θέση που διατύπωσε εκεί ο κ. Νεοφύτου από τη θέση που διατύπωσε 
εδώ, εάν δεσμεύονται, ιδιαίτερα η κυβέρνηση, ότι αυτό θα είναι ένα θέμα το οποίο θα μας απασχολήσει και θα 
βρούμε συνολική λύση για όλα τα ζητήματα, γιατί ο κ. Παπαδόπουλος αυτά τα θέματα τα έθεσε και στη 
σύσκεψη τζιαι εγώ συμφωνώ μαζί του, εάν δεσμεύεται η κυβέρνηση ότι θα συζητήσουμε με θετικό τρόπο αυτά 
τα θέματα, εμείς είμαστε έτοιμοι να αποσύρουμε την τροπολογία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι μόνο.  Θα έλεγα... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αλλά πάνω στη σύσκεψη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...αν μου επιτρέπετε... 

 Ναι, ορίστε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 ...ελέχθη ότι μόνο το ταμείο προνοίας των υπαλλήλων της Λαϊκής θα προσπαθούσαμε να 
εξασφαλίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ λέω ότι όχι μόνο δέσμευση ότι θα το συζητήσει, αλλά η Βουλή στο σύνολό της αναλαμβάνει 
δέσμευση τιμής ότι θα ρυθμίσει με τον έναν ή τον άλλο τρόπο αυτό το θέμα. 

 Κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη στιγμή που υπάρχει η καλή πρόθεση και η διάθεση από το σώμα αυτό να 
δεσμευτεί και να τηρήσει αυτή τη δέσμευση, ώστε να καλυφθούν όχι μόνο τα ταμεία προνοίας, αλλά και αυτοί οι 
οργανισμοί και, μπορώ να πω, ακόμη και φυσικά πρόσωπα -δε θα κάνουμε αναφορά τώρα- ώστε να αποδοθεί, 
μπορώ να πω, δικαιοσύνη σ’ αυτό το οποίο πάμε να κάνουμε με την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου, και εμείς 
ως Ε∆ΕΚ δεσμευόμαστε να στηρίξουμε αυτή την προσπάθεια και να στηρίξουμε το οποιοδήποτε νομοσχέδιο 
θα έρθει ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων που θα αποκαθιστά την πραγματική δικαιοσύνη έναντι 
αυτών των ανθρώπων, που σήμερα σίγουρα θα αντιμετωπίσουν δυσκολίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ότι εκφράζω το σύνολο των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων...   

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η δέσμευση τιμής του σώματος είναι ένα πράγμα.  Το σώμα δεν μπορεί να προχωρήσει από μόνο του 
να καλύψει αυτά τα...  Κατά συνέπεια, θεωρώ ότι πρέπει ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, ο οποίος έθεσε το θέμα, αν 
μπορεί, αν έχει συνεννοηθεί, να δεσμευτεί ότι η κυβέρνηση θα φέρει αυτή την πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι ο αναπληρών τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και δε θα μιλήσω εκ 
μέρους της κυβέρνησης.  Η θέση μας είναι ότι θα προσπαθήσουμε  και μπορούμε να τα καλύψουμε όλα, να 
γνωρίζει το σώμα όμως ότι το σύνολο των ταμείων προνοίας και των συνταξιοδοτικών σε ολόκληρο το 
χρηματοπιστωτικό μας τομέα είναι €4,5 δις. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ!  Θα υπάρξουν αύριο, μεθαύριο -και το γνωρίζουμε- και άλλες αποφάσεις, που θα 
προξενήσουν και άλλες εκατοντάδες αποκοπές και από ταμεία και από άλλα φιλανθρωπικά ιδρύματα! 

 Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε, τρόπος να λυθούν, αλλά να γνωρίζουμε ότι κάθε σεντ που θωρακίζουμε 
πρέπει να το βρούμε μέσα από άλλα, πιο βαθιά ενδεχομένως, κουρέματα.  Με αυτή την εξήγηση και τη στάση 
ευθύνης βεβαίως και δεσμευόμαστε!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έκαμε μια πρόταση ο κ. Νεοφύτου την οποία δε στηρίζει!   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Βεβαίως και στηρίζω! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, πώς;  Αφού λέεις «προσέξτε, διότι μπορεί να συμβεί το άλφα, μπορεί να συμβεί το βήτα, το γάμα»!  
Είναι €535 εκατομ. στη Λαϊκή.  Είναι σαν να προαγγέλλεται αυτή τη στιγμή ότι εννά ’χουν τζι άλλες τράπεζες 
πρόβλημα!  Εάν λοιπόν είμαστε εδώ, εμάς μας αρκεί, όπως εδήλωσεν και ο γενικός γραμματέας του κόμματος, 
η δέσμευση ότι θα το φέρει η κυβέρνηση.  ∆εν μπορούμε να το κάνουμε από μόνοι μας ως Βουλή!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ορίστε, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το να προσπαθούμε ακόμα και σε ζωντανές συζητήσεις να παρερμηνεύουμε δε θα το 
σχολιάσω, απλώς θα διευκρινίσω τη θέση μου.  Είπα ότι γνωρίζουμε όλοι ότι αύριο ή μεθαύριο αυτό το σώμα 
θα πάρει και άλλα μέτρα.  Αυτά τα άλλα μέτρα θα δημιουργήσουν επιπρόσθετο κόστος σε συγκεκριμένα ταμεία 
και, επειδή έμαθα να είμαι ειλικρινής, από τη στιγμή που θα υπάρξει κούρεμα σε οποιαδήποτε τράπεζα ή στο 
σύνολο του τραπεζικού τομέα, θα κουρευτούν και τα ταμεία προνοίας.  Και λέω ότι η στάση ευθύνης πρέπει να 
είναι συνολική.  ∆εν είναι στάση ευθύνης μόνο να λέμε ότι δεσμευόμαστε και είναι θέμα τιμής να τα 
θωρακίσουμε.  Συμφωνώ απόλυτα, αλλά, αν την ίδια ώρα που ψηφίζεις τη θωράκιση δεν ψηφίσεις ως στάση 
ευθύνης και από πού θα βρεις τα λεφτά, για να τα θωρακίσεις...  Ήθελα να το διευκρινίσω, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Νεοφύτου, διευκρινίζοντας, είπε ακριβώς τα όσα έλεγε στη σύσκεψη.  Από το βήμα 
εκεί τα είπε εντελώς διαφορετικά και μας εκάλεσεν να αποσύρουμε αυτή την τροποποίηση, γιατί, λέει, θα έρτει 
σε κάποιο μεταγενέστερο στάδιο μέσα από μια συμφωνία κυρίων να τα δούμε αυτά τα ζητήματα και να τα 
καλύψουμε συνολικά.  Τώρα μας τα λέει διαφορετικά, γι’ αυτό... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Από το βήμα τα είπετε πολύ διαφορετικά, κύριε Νεοφύτου! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να σας εξηγήσω. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όι, να μη μας εξηγήσετε, εξηγήσετέ μας τρεις φορές!  Εκαταλάβαμεν πολύ καλά, κύριε Νεοφύτου.  Εν 
χρειάζεται να μας εξηγήσετε.  ∆ε δεσμεύεστε, αυτό είναι πολύ απλό.   

 Λοιπόν, εμείς θα θέλαμε, κύριε Πρόεδρε, να γίνει μια ψηφοφορία τώρα, διότι καταλαβαίνω ότι δεν 
υπάρχει δέσμευση και δεσμευόμαστε να δούμε πώς θα συζητήσουμε και τα άλλα θέματα τα οποία έχει θέσει ο 
κ. Παπαδόπουλος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ’ναι ο τελευταίος μου σχολιασμός.  Ήμουν πάρα πολύ συγκεκριμένος.  Ενδεχομένως, 
ο συνάδελφος κ. Κυπριανού να μην άκουσε όλη την τοποθέτησή μου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ!  Είχα πει ότι αύριο ή μεθαύριο μπορούμε να έρθουμε σ’ αυτό το σώμα ψηφίζοντας τέλος, 
τέλος στο σύνολο των καταθέσεων, για να μπορέσουμε να θωρακίσουμε!  Άρα, από τη μια θωρακίζεις τα €200 
εκατομ., €300 εκατομ., €500 εκατομ., την ίδια ώρα με στάση ευθύνης πάεις σε κούρεμα επιπρόσθετο 0,5% ή 
1%, για να βρεις τα λεφτά.  Αυτή είναι η στάση ευθύνης και αυτό είπα από το βήμα της Βουλής.  Και θεωρώ ότι, 
επειδή είμαστε όλοι κουρασμένοι, μπορεί ο κ. Κυπριανού να μην πρόσεξε το σύνολο της τοποθέτησής μου. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Το πρόσεξα πάρα πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε, αλλά ο κ. Νεοφύτου έχει προσανατολίσει το μυαλό του 
μόνο προς μια κατεύθυνση.  Εμείς διαφωνούμε με τον τρόπο σκέψης του κ. Νεοφύτου και θα το ξεκαθαρίσω.  
Εάν κάποιοι είναι προσανατολισμένοι να σκέφτονται μόνο με ένα συγκεκριμένο τρόπο για το πώς μπορούν να 
επιλυθούν κάποια προβλήματα, να επιτρέπουν σε κάποιους άλλους να έχουν διαφορετικό τρόπο σκέψης.  
Αυτό λέω και αυτή είναι η δική μας η προσέγγιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να αντιληφθώ ότι επιθυμείτε να τεθεί σε ψηφοφορία η τροπολογία;  Έτσι είναι; 

 Μάλιστα. 

 Θα θέσω σε ψηφοφορία την τροπολογία του ΑΚΕΛ, την οποία γνωρίζετε πολύ καλά, γιατί σας έχει ήδη 
διανεμηθεί. 
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(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 του νομοσχεδίου με την προσθήκη στο τέλος του 
εδαφίου (1) αυτού του πιο κάτω κειμένου:  

 «Νοείται ότι σε περίπτωση λήψης οποιασδήποτε ενέργειας ή μέτρων εξυγίανσης στο υπό εξυγίανση 
ίδρυμα τα, δυνάμει του περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμου ή οποιασδήποτε συναφούς νομοθεσίας, ταμεία 
επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών, περιλαμβανομένων ταμείων προνοίας και ταμείων συντάξεων, 
είναι πλήρως διασφαλισμένα και κατοχυρωμένα.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, δεκαεννέα υπέρ και έξι αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Γενικές αρχές εξυγίανσης.  Άρθρο 3. 

 Προτεραιότητα απαιτήσεων.  Άρθρο 4. 

 Εξουσίες Αρχής Εξυγίανσης.  Άρθρο 5. 

 Προϋποθέσεις λήψης μέτρων εξυγίανσης.  Άρθρο 6. 

 Λήψη και εφαρμογή μέτρων εξυγίανσης.  Άρθρο 7. 

 Αύξηση κεφαλαίου ιδρύματος που υπόκειται σε εξυγίανση.  Άρθρο 8. 

 Πώληση εργασιών.  Άρθρο 9. 

 Μεταβίβαση περιουσιακών στοιχείων, δικαιωμάτων ή υποχρεώσεων σε ενδιάμεση τράπεζα.  Άρθρο 10. 

 Μεταβίβαση περιουσιακών στοιχείων και δικαιωμάτων σε εταιρεία διαχείρισης περιουσιακών στοιχείων.  
Άρθρο 11. 

 ∆ιάσωση με ίδια μέσα.  Άρθρο 12. 

 Μεταβίβαση τίτλων, περιουσιακών στοιχείων, δικαιωμάτων ή υποχρεώσεων.  Άρθρο 13.    

 ∆ιορισμός Ειδικού ∆ιαχειριστή.  Άρθρο 14. 

 Σκοπός διορισμού του Ειδικού ∆ιαχειριστή.  Άρθρο 15. 

 Εξουσίες του Ειδικού ∆ιαχειριστή.  Άρθρο 16. 

 Αποφάσεις ιδρύματος που υπόκειται σε εξυγίανση.  Άρθρο 17. 
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 Υποχρεώσεις Ειδικού ∆ιαχειριστή.  Άρθρο 18. 

 Περιορισμός της ευθύνης του Ειδικού ∆ιαχειριστή.  Άρθρο 19. 

 Τήρηση απορρήτου και εμπιστευτικότητας.  Άρθρο 20. 

 ∆ιάρκεια και τερματισμός διορισμού και αντικατάσταση.  Άρθρο 21. 

 Αποτίμηση μεταβιβαζόμενων τίτλων ιδιοκτησίας, περιουσιακών στοιχείων κ.λπ.  Άρθρο 22. 

 Προσόντα διοριζόμενων ανεξάρτητων εκτιμητών.  Άρθρο 23. 

 ∆ιασφαλίσεις.  Άρθρο 24. 

 ∆ιασφάλιση δικαιωμάτων ιδιοκτησίας μετόχου και πιστωτή.  Άρθρο 25. 

 Αμφισβήτηση πράξεων και αποκατάσταση.  Άρθρο 26. 

 Περιορισμοί σε δικαστικές διαδικασίες.  Άρθρο 27. 

 Εκκρεμούσες κατά τη λήψη μέτρων εξυγίανσης αγωγές.  Άρθρο 28. 

 Ευθύνη της Αρχής Εξυγίανσης.  Άρθρο 29. 

 Ευθύνη του Ειδικού ∆ιαχειριστή και άλλων προσώπων.  Άρθρο 30. 

 Σχέση του παρόντος Νόμου με άλλους νόμους.  Άρθρο 31. 

 Εξουσίες Αρχής Εξυγίανσης σε σχέση με μέτρα στήριξης που έχουν ληφθεί.  Άρθρο 32. 

 Εξαιρέσεις από την πληρωμή φόρου ή τέλους.  Άρθρο 33. 

 Οι διατάξεις του παρόντος Νόμου δεν αποτελούν διαδικασία αφερεγγυότητας.  Άρθρο 34. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 34; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και είκοσι πέντε αποχές, τα άρθρα 1 έως 34 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και είκοσι πέντε αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Κατσουρίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Αντρέας Φακοντής 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Λουκαΐδης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Γιάννος Λαμάρης  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Αδάμος Αδάμου 

 Νίκος Νικολαΐδης  Πανίκκος Σταυριανός 

 Νίκος Κουτσού Γιώργος Γεωργίου 

 Γιώργος Περδίκης  Κώστας Κώστα 

Μη μέλη της επιτροπής: Αντρέας Καυκαλιάς 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  Χριστάκης Τζιοβάνης  

 Σωτήρης Σαμψών Χρίστος Μέσης 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Γεώργιος Γεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Γεώργιος Προκοπίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Βαρνάβα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Νουρής  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ρίκκος Μαππουρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2013 και κηρύχθηκε 
επείγον, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 2013.  Στη συνεδρία της επιτροπής  
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και της 
Λαϊκής Κυπριακής Τράπεζας ∆ημόσιας Εταιρείας Λτδ. 
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 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Τραπεζικών Εργασιών Νόμου, έτσι 
ώστε: 

1. να ενισχυθούν οι εξουσίες της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου για τη συλλογή πληροφοριών από 
τράπεζες και για την επ’ αυτών διεξαγωγή ελέγχου, 

2. να εμπλουτιστούν τα μέτρα πρώιμης παρέμβασης με την προσθήκη διατάξεων που αφορούν την 
αύξηση μετοχικού κεφαλαίου, την υποβολή σχεδίου ανάκαμψης, την υποβολή πληροφοριών για την 
κατάρτιση σχεδίου εξυγίανσης, τον περιορισμό ή τη μη καταβολή μερισμάτων και τον περιορισμό 
αποδοχών και ωφελημάτων των συμβούλων και εκτελεστικών διευθυντών, 

3. να προστεθεί νέο άρθρο το οποίο διέπει την ειδική εκκαθάριση τράπεζας, 

4. να διαγραφούν οι πρόνοιες που αφορούν τη σύσταση του σχεδίου προστασίας καταθέσεων, ενόψει νέας 
προωθούμενης νομοθεσίας που διέπει το σχέδιο αυτό, 

5. να παρέχεται η εξουσία στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο σε 
περιπτώσεις που παραβιάζονται οι πρόνοιες του εν λόγω σχεδίου που αφορούν εποπτικές απαιτήσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί στην ολομέλεια του σώματος, στα πλαίσια της συζήτησης που θα 
διεξαχθεί για το εν λόγω νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 30Α και 30Β.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 33Β δις.  Άρθρο 7. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους ΧIV του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Κατάργηση Κανονισμών.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκριθούν; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Νίκος Κατσουρίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Αντρέας Φακοντής 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Λουκαΐδης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Γιάννος Λαμάρης  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Αδάμος Αδάμου 

 Νίκος Νικολαΐδης  Πανίκκος Σταυριανός 

 Νίκος Κουτσού Γιώργος Γεωργίου 

 Γιώργος Περδίκης  Κώστας Κώστα 

Μη μέλη της επιτροπής:  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Σωτήρης Σαμψών Χρίστος Μέσης 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Γεώργιος Γεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Γεώργιος Προκοπίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Βαρνάβα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Νουρής Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ρίκκος Μαππουρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2013 και κηρύχθηκε 
επείγον, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 2013. Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Υπηρεσίας Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών, του Συνδέσμου Τραπεζών 
Κύπρου και της Λαϊκής Κυπριακής Τράπεζας ∆ημόσιας Εταιρείας Λτδ. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ειδικού Φόρου Πιστωτικού 
Ιδρύματος βασικού νόμου, έτσι ώστε να συνάδει με τις νέες νομοθετικές ρυθμίσεις βάσει των οποίων το Ταμείο 
Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων διαδέχεται το Ταμείο Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας.  

 Ειδικότερα, το πιο πάνω νομοσχέδιο προβλέπει ότι από την 1η Ιανουαρίου 2017 το ποσοστό των 
εσόδων από την επιβολή του ειδικού φόρου το οποίο μεταφερόταν, δυνάμει του άρθρου 13 του βασικού νόμου, 
από το Πάγιο Ταμείο στο Ταμείο Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας θα μεταφέρεται αντί αυτού στο Ταμείο 
Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί της ∆ιαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της ∆ιαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Νίκος Κατσουρίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Αντρέας Φακοντής 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Λουκαΐδης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Γιάννος Λαμάρης  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Αδάμος Αδάμου 

 Νίκος Νικολαΐδης  Πανίκκος Σταυριανός 

 Νίκος Κουτσού Γιώργος Γεωργίου 

 Γιώργος Περδίκης  Κώστας Κώστα 

Μη μέλη της επιτροπής:  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Σωτήρης Σαμψών Χρίστος Μέσης 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Γεώργιος Γεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Γεώργιος Προκοπίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Βαρνάβα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Νουρής Ζαχαρίας Κουλίας 
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 Ρίκκος Μαππουρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2013 και κηρύχθηκε 
επείγον, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 2013.  Στη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, του Συνδέσμου Τραπεζών 
Κύπρου και της Λαϊκής Κυπριακής Τράπεζας ∆ημόσιας Εταιρείας Λτδ.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της ∆ιαχείρισης Χρηματοοικονομικών 
Κρίσεων Νόμου, με στόχο τη δημιουργία ενός ολοκληρωμένου πλαισίου ανάκαμψης, αναδιάρθρωσης και 
εξυγίανσης πιστωτικών και άλλων ιδρυμάτων, προκειμένου να διασφαλιστεί η εύρυθμη λειτουργία του 
χρηματοοικονομικού συστήματος και η εξυπηρέτηση του δημοσίου συμφέροντος.  

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προτείνονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις 
στο βασικό νόμο: 

1. ∆ιαμόρφωση του πεδίου εφαρμογής του, ώστε το αντικείμενό του να επικεντρώνεται στην 
αναδιάρθρωση και στήριξη από δημόσιους πόρους πιστωτικών ιδρυμάτων, όπως τράπεζες και 
συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα, καθώς και άλλων χρηματοοικονομικών οργανισμών, όπως 
επενδυτικές και ασφαλιστικές επιχειρήσεις, υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις, οι οποίες περιλαμβάνουν 
την αίτηση στήριξης από χρηματοοικονομικό οργανισμό, έπειτα από σχετική εισήγηση της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου, η οποία στοχεύει στη διασφάλιση της μακροπρόθεσμης βιωσιμότητάς του.  Η 
λήψη μέτρων στήριξης σε χρηματοοικονομικό οργανισμό, έπειτα από την πιο πάνω αναφερόμενη 
εισήγηση της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, προϋποθέτει ότι, σύμφωνα με σχετική αξιολόγηση που 
διενεργείται από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, η εφαρμογή μέτρων εξυγίανσης δύναται να 
επιφέρει σοβαρότερες αρνητικές συνέπειες στη σταθερότητα του χρηματοοικονομικού συστήματος ή να 
συνεπάγεται μεγαλύτερη δημόσια δαπάνη από την εφαρμογή μέτρων στήριξης. 

2. ∆ιαμόρφωση του τίτλου του, ώστε αυτός να αναφέρεται ως «Ο περί της Αναδιάρθρωσης 
Χρηματοοικονομικών Οργανισμών Νόμος». 

3. Εισαγωγή σε αυτόν πρόνοιας σύμφωνα με την οποία ο Υπουργός Οικονομικών, με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, έπειτα από σχετική εισήγηση της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, θα 
καθορίζει τον τρόπο διαχείρισης των υβριδικών και δευτεροβάθμιων κεφαλαίων, που περιλαμβάνει 
ανάμεσα σε άλλα την απομείωση ή μετατροπή των εν λόγω κεφαλαίων σε μετοχές. 

4. Εισαγωγή σε αυτόν πρόνοιας, ώστε η εφαρμογή των διατάξεών του να μην επηρεάζει την εφαρμογή των 
διατάξεων του περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμου, καθώς και τις δυνάμει αυτού 
εξουσίες και αρμοδιότητες της Αρχής Εξυγίανσης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών, ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, με επιστολή του προς το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών, 
επισήμανε ότι εγείρονται σοβαρά συνταγματικά προβλήματα σε σχέση με την πιο πάνω αναφερόμενη πρόνοια 
που προβλέπει τον καθορισμό του τρόπου διαχείρισης των υβριδικών και δευτεροβάθμιων κεφαλαίων, επειδή 
ουσιαστικά, υπό ορισμένες προϋποθέσεις, παρέχεται η δυνατότητα να καθίσταται υποχρεωτική η μετατροπή 
ολόκληρου ή μέρους των υβριδικών και δευτεροβάθμιων κεφαλαίων σε μετοχικό κεφάλαιο κατά τρόπο 
δεσμευτικό τόσο για το χρηματοοικονομικό οργανισμό όσο και για τους κατόχους των υπό αναφορά 
κεφαλαίων. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι ενδοιασμοί του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
αναφορικά με την εν λόγω προτεινόμενη πρόνοια έχουν τεθεί υπόψη και του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου.  Ωστόσο, σύμφωνα με τα εν λόγω στοιχεία, με βάση το Μνημόνιο Συναντίληψης έχει αναληφθεί 
από την Κυπριακή ∆ημοκρατία υποχρέωση για τη μετατροπή των υβριδικών και δευτεροβάθμιων κεφαλαίων 
σε μετοχές, γι’ αυτό και οποιαδήποτε αθέτηση της υποχρέωσης αυτής θα σήμαινε ξεκάθαρη αντιπαράθεση με 
την τρόικα.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου η επιτροπή ενημερώθηκε από τους εκπροσώπους 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας ότι το εν λόγω κείμενο πρέπει 
να τροποποιηθεί, ώστε να προσαρμοστεί με σχετική υπόδειξη της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Η εν λόγω εισήγηση για τροποποίηση στάλθηκε γραπτώς στην επιτροπή και, αφού 
έγινε αποδεκτή, ενσωματώθηκε στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 13Α.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 ∆ιαγραφή του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Αντικατάσταση όρων στο βασικό νόμο.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ένστασης, τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αναδιάρθρωσης Χρηματοοικονομικών Οργανισμών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Κατσουρίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Αντρέας Φακοντής 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Λουκαΐδης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Γιάννος Λαμάρης  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Αδάμος Αδάμου 

 Νίκος Νικολαΐδης  Πανίκκος Σταυριανός 

 Νίκος Κουτσού Γιώργος Γεωργίου 
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 Γιώργος Περδίκης  Κώστας Κώστα 

Μη μέλη της επιτροπής:  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Σωτήρης Σαμψών Χρίστος Μέσης 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Γεώργιος Γεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Γεώργιος Προκοπίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Βαρνάβα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Νουρής Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ρίκκος Μαππουρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2013 και κηρύχθηκε 
επείγον, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 2013. Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Υπηρεσίας Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών, του Συνδέσμου Τραπεζών 
Κύπρου και της Λαϊκής Κυπριακής Τράπεζας ∆ημόσιας Εταιρείας Λτδ. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Συνεργατικών Εταιρειών Νόμου, 
έτσι ώστε αφενός να εμπλουτιστούν τα μέτρα πρώιμης παρέμβασης (early intervention) και αφετέρου να 
προστεθεί νέο άρθρο το οποίο διέπει την ειδική εκκαθάριση συνεργατικού πιστωτικού ιδρύματος.  

 Ειδικότερα, το πιο πάνω νομοσχέδιο προβλέπει για:  

1. την αύξηση μετοχικού κεφαλαίου συνεργατικού πιστωτικού ιδρύματος έπειτα από απαίτηση του Εφόρου 
Υπηρεσίας Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών, 

2. τον περιορισμό ή μη καταβολή μερισμάτων και τον περιορισμό αποδοχών και ωφελημάτων των 
αξιωματούχων και διευθυντών των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων έπειτα από απαίτηση του 
εφόρου, 

3. την υποβολή στοιχείων και πληροφοριών από συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα στην Αρχή Εξυγίανσης, με 
σκοπό την κατάρτιση σχεδίου εξυγίανσης από την Αρχή Εξυγίανσης, 

4. τη δυνατότητα έκδοσης από τον έφορο διατάγματος ειδικής εκκαθάρισης συνεργατικού πιστωτικού 
ιδρύματος και διορισμό ειδικού εκκαθαριστή σε συγκεκριμένες περιπτώσεις, καθώς και τα καθήκοντα του 
ειδικού εκκαθαριστή και 

5. την κατάρτιση και υποβολή στον έφορο σχεδίου ανάκαμψης από συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα έπειτα 
από απαίτησή του. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 12Γ.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41ΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 49ΒΑ.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 51∆.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 8 και 9 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Σύστασης και 
Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμος του 
2013» και «Οι περί της Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 
Ιδρυμάτων Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και 
Άλλων Ιδρυμάτων Νόμος του 2013» και για τους κανονισμούς «Οι περί της Λειτουργίας Σχεδίου 

Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Κατσουρίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Αντρέας Φακοντής 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Λουκαΐδης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Γιάννος Λαμάρης  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Αδάμος Αδάμου 

 Νίκος Νικολαΐδης  Πανίκκος Σταυριανός 

 Νίκος Κουτσού Γιώργος Γεωργίου 

 Γιώργος Περδίκης Κώστας Κώστα 

Μη μέλη της επιτροπής: Αντρέας Καυκαλιάς 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Σωτήρης Σαμψών Χρίστος Μέσης 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Γεώργιος Γεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Γεώργιος Προκοπίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Βαρνάβα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Νουρής Ζαχαρίας Κουλίας 
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 Ρίκκος Μαππουρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε σε σημερινή συνεδρία της το 
πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε σε χθεσινή συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής και κηρύχθηκε 
επείγον.  Στη σημερινή συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο ∆ιοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και της Λαϊκής Κυπριακής Τράπεζας ∆ημόσιας Εταιρείας Λτδ. 

 Σκοπός του πιο πάνω νομοσχεδίου είναι η σύσταση και λειτουργία σχεδίου προστασίας καταθέσεων και 
εξυγίανσης πιστωτικών και άλλων ιδρυμάτων.  Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο, για την εξυπηρέτηση των σκοπών του πιο πάνω σχεδίου συνιστάται επιτροπή για τη 
διοίκηση και διαχείριση του Ταμείου Προστασίας Καταθέσεων και του Ταμείου Εξυγίανσης Πιστωτικών και 
Άλλων Ιδρυμάτων, τα οποία διαδέχονται το Ταμείο Προστασίας Καταθέσεων, το οποίο είχε συσταθεί δυνάμει 
του περί Τραπεζικών Εργασιών Νόμου, και το Ταμείο Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας, το οποίο είχε 
συσταθεί δυνάμει του περί Σύστασης και Λειτουργίας Ανεξάρτητου Ταμείου Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας 
Νόμου, αντίστοιχα.   

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, μέσω του Ταμείου Προστασίας Καταθέσεων διασφαλίζονται τα ακόλουθα: 

1. Η καταβολή αποζημιώσεων στους καταθέτες καλυπτόμενων ιδρυμάτων (τράπεζες και Οργανισμός 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης), στην περίπτωση που αυτά δεν είναι σε θέση να αποπληρώσουν τις 
καταθέσεις τους. 

2. Η χρηματοδότηση της εφαρμογής μέτρων εξυγίανσης, στις περιπτώσεις που αναφέρονται στο υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο.   

 Περαιτέρω, μέσω του Ταμείου Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων διασφαλίζεται 
αποκλειστικά η χρηματοδότηση της εφαρμογής μέτρων εξυγίανσης.   

 Σημειώνεται ότι με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο καταργείται ο περί Σύστασης και Λειτουργίας 
Ανεξάρτητου Ταμείου Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας Νόμος του 2011. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του προτεινόμενου με το 
πιο πάνω νομοσχέδιο περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμου του 2013, είναι η συμπερίληψη διατάξεων σχετικά με τη λειτουργία 
του Ταμείου Προστασίας Καταθέσεων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των προτεινόμενων σχεδίων νόμου στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σύσταση του Σχεδίου και νομικό καθεστώς.  Άρθρο 3. 

 Σκοποί του Σχεδίου.  Άρθρο 4. 

 Υποχρέωση καταβολής εισφοράς στο Ταμείο Προστασίας Καταθέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λογαριασμοί των Ταμείων.  Άρθρο 6. 

 ∆ιαθέσιμα κεφάλαια του Ταμείου Προστασίας Καταθέσεων.  Άρθρο 7. 

 ∆ιαθέσιμα κεφάλαια του Ταμείου Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων.  Άρθρο 8. 

 Νεοεισερχόμενα καλυπτόμενα ή επηρεαζόμενα ιδρύματα.  Άρθρο 9. 

 Μεταφορά διαθέσιμων κεφαλαίων προς το Ταμείο Προστασίας Καταθέσεων.  Άρθρο 10. 

 Επενδύσεις.  Άρθρο 11. 

 ∆απάνες του Ταμείου Προστασίας Καταθέσεων.  Άρθρο 12. 
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 ∆απάνες του Ταμείου Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων.  Άρθρο 13. 

 Ανεξαρτησία μελών της Επιτροπής.  Άρθρο 14. 

 Συγκρότηση και εξουσίες της Επιτροπής.  Άρθρο 15. 

 Αρμοδιότητες και εξουσίες της Επιτροπής.  Άρθρο 16. 

 Συνεδρίες, απαρτία και λήψη αποφάσεων.  Άρθρο 17. 

 Συνεργασία με αντίστοιχες αρμόδιες αρχές άλλων κρατών.  Άρθρο 18. 

 Στελέχωση Σχεδίου.  Άρθρο 19. 

 Κάλυψη οφειλών.  Άρθρο 20. 

 Εκπροσώπηση του Σχεδίου.  Άρθρο 21. 

 Ευθύνη μελών της Επιτροπής.  Άρθρο 22. 

 Οικονομικό έτος.  Άρθρο 23. 

 Ετήσια έκθεση, οικονομικές καταστάσεις και προϋπολογισμός.  Άρθρο 24. 

 Έλεγχος του Σχεδίου.  Άρθρο 25. 

 Έκθεση Γενικού Ελεγκτή.  Άρθρο 26. 

 Πρόσβαση στους λογαριασμούς των Ταμείων.  Άρθρο 27. 

 Μη τήρηση δεσμεύσεων έναντι του Σχεδίου.  Άρθρο 28. 

 Μη εμπρόθεσμη καταβολή χρηματικών οφειλών προς τα Ταμεία και κυρώσεις.  Άρθρο 29. 

 Τήρηση απορρήτου και εμπιστευτικότητας.  Άρθρο 30. 

 Εξουσία έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 31. 

 Κατάργηση νόμου.  Άρθρο 32. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 32 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 32 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων 
και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, δεν υπάρχει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις, δεν υπάρχει.   

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. Σήμερα δεν υπάρχει στην ημερήσια διάταξη θέμα 
για συζήτηση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 28 Μαρτίου 2013, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2013 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.021-2013). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.025-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη για 
άμεση λήψη μέτρων στήριξης της υπαίθρου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.016-2012). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

 2. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων 
τροφών και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών 
φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 3. «Οι τυχόν επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του μνημονίου 
όσον αφορά το status quo και την επίλυση του εθνικού μας 
προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.001-2013). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  11:49 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γεωργίου Γεώργιος Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γιώργος Μισός Αριστοτέλης 

∆αμιανού Άριστος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νικολαΐδης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 
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Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

 

 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης Νόμος του 2013» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Επιβολής Περιοριστικών Μέτρων στις Συναλλαγές σε 
Περίπτωση Έκτακτης Ανάγκης Νόμος του 2013», παρατηρήσεις των κ. ∆ημήτρη Συλλούρη και Σταύρου 
Ευαγόρου και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμος του 2013», 
αγορεύσεις και συζήτηση επί του νομοσχεδίου και επί του συνόλου των θεμάτων της νομοθετικής 
εργασίας της παρούσας έκτακτης συνεδρίας της ολομέλειας (∆. Συλλούρης, Α. Αντωνίου, Άντρος 
Κυπριανού, Γ. Περδίκης, Ν. Νικολαΐδης, Μ. Καρογιάν, Ζ. Κουλίας, Α. Νεοφύτου, Ν. Παπαδόπουλος, 
Πρόεδρος, Γ. Βαρνάβα, Ν. Κατσουρίδης) και ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Αναδιάρθρωσης 
Χρηματοοικονομικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και 
Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμος του 2013» και για τους κανονισμούς «Οι περί της 
Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
Κανονισμοί του 2013», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 28ης Μαρτίου 2013 

Ώρα έναρξης: 5.20 μ.μ. 

Αρ. 26 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
εάν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ στην επέτειο της 1ης Απριλίου του 1955, ημέρα 
έναρξης του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ για αποτίναξη του βρετανικού ζυγού.  Ο αγώνας 
διήρκεσε τέσσερα χρόνια, με συνακόλουθο την υπογραφή των Συνθηκών Ζυρίχης-Λονδίνου και την ανακήρυξη 
τον Αύγουστο του 1960 της ανεξαρτησίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Οι κακουχίες, οι εξορίες, η τρομοκρατία, οι κατ’ οίκον περιορισμοί, οι συλλήψεις, οι φυλακίσεις, τα 
βασανιστήρια, οι εκτελέσεις, οι απαγχονισμοί δεν πτόησαν το ηθικό και την αγωνιστικότητα του λαού μας ούτε 
κλόνισαν το σθένος και την αποφασιστικότητά του.  Οι ήρωές μας Γρηγόρης Αυξεντίου, Μάρκος ∆ράκος, 
Στυλιανός Λένας, Κυριάκος Μάτσης, Χαράλαμπος Μούσκος, Ευαγόρας Παλλικαρίδης και τόσοι άλλοι 
επιδεικνύοντας αυτοθυσία ανέβηκαν τα σκαλοπάτια της λευτεριάς και ανέλαβαν το ιστορικό τους χρέος. 
Μετουσίωσαν σε πράξεις τα λόγια του πρώτου Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας Αρχιεπισκόπου 
Μακαρίου, ο οποίος διακήρυξε πως η ελευθερία δε χαρίζεται, αλλά κερδίζεται με αγώνες και θυσίες.  ες. 

 Οι θυσίες των Κυπρίων αγωνιστών της ΕΟΚΑ συγκλόνισαν και συγκίνησαν ολόκληρη την ανθρωπότητα, 
σε μια εποχή που εκδηλώνονταν σε ολόκληρο τον κόσμο τα αντιαποικιακά εθνικοαπελευθερωτικά κινήματα.  
Ταυτόχρονα, άνθρωποι του πνεύματος, όπως ο Γάλλος φιλόσοφος Αλμπέρ Καμύ, ο Γιώργος Σεφέρης, ο 
Θεοδόσης Πιερίδης και άλλοι, δεν έμειναν ασυγκίνητοι, ενώ ο ποιητής Γιάννης Ρίτσος αποχαιρέτησε το 
Γρηγόρη Αυξεντίου δηλώνοντας την αδυναμία του να πιστέψει πώς η στενότητα μιας σπηλιάς μπορούσε να 
έχει τόση ευρυχωρία. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Σήμερα, στις ιδιαίτερα κρίσιμες στιγμές που διέρχεται ο τόπος μας, οφείλουμε να αντλήσουμε θάρρος, 
δύναμη και εγκαρτέρηση από τη θυσία των ηρώων του ’55-’59 και να αγωνιστούμε με περισυλλογή και 
ομοψυχία για έξοδο από την οικονομική κρίση, για την ανασυγκρότηση, την ανάπτυξη, την ευημερία και την 
κοινωνική συνοχή. Ταυτόχρονα, υποσχόμαστε να συνεχίσουμε τον αγώνα για απελευθέρωση των 
κατεχόμενων εδαφών μας, για επικράτηση της ειρήνης, για λύση του Κυπριακού στη βάση των αρχών του 
διεθνούς και ευρωπαϊκού δικαίου. 

 Σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των αθάνατων ηρώων του εθνικοαπελευερωτικού 
αγώνα του ’55-’59. 
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(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη.  

 Κυρίες και Κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει μία πρόταση νόμου η οποία θα κατατεθεί σήμερα και για την οποία υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθεί ως επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί 
∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται ως 
επείγουσα και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή με την παράκληση να συνέλθει, για να 
τη μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, εκθέσεις  Κατατέθηκαν από τους 
υπουργούς  

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.050-2013). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού του 2013 Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.051-2013). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού   

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.052-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2013 Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.053-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας 
του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.054-2013). 

Εσωτερικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 
2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.055-2013).   

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών του 2013 Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.056-2013).   

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8. Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος 
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.057-2013).   

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

9. O περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2013 Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.058-2013).   

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

10. Ο περί Προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.059-2013).   

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

11. Οι περί Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδιο 
Αποκατάστασης Προπολεμικής 
Φερεγγυότητας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Οικονομικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
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του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.016-2013). 

Παθόντων  

Σχέδια αποφάσεων, προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Σχέδιο απόφασης της Βουλής των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με το ∆ιοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.001). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί της Επιβολής Περιοριστικών Μέτρων 
στις Συναλλαγές σε Περίπτωση Έκτακτης 
Ανάγκης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.016-2013). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 
Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.017-2013). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί της ∆ιαφύλαξης της Ανήκουσας στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία Περιουσίας Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.018-2013). 

Αθηνά Κυριακίδου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα για τα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2013 Νόμος του 
2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αντώνης Αντωνίου  

 Χριστάκης Τζιοβάνης Γιώργος Βαρνάβας 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Nίκος Κουτσού 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 27 Μαρτίου 2013.  Στα πλαίσια 
της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στην πρώτη συνεδρίασή της, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 
ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Αρχαιοτήτων και των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων 
Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου, καθώς και της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών (Τ/Κ) για το έτος 2013, που προβλέπει έσοδα ύψους €16.812.005 και έξοδα ύψους €16.544.476.  
Ο προϋπολογισμός του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών για το έτος 2013 είναι πλεονασματικός και το πλεόνασμα 
υπολογίζεται σε €267.529.  Το προϋπολογιζόμενο υπόλοιπο του ταμείου κατά τη λήξη του οικονομικού έτους 
την 31η ∆εκεμβρίου 2013 υπολογίζεται να είναι της τάξης του €1.078.965. 

 Τα κυριότερα κονδύλια εξόδων που προνοούνται στον προϋπολογισμό αυτό αφορούν τα ακόλουθα: 

 € 

 Ωρομίσθιο προσωπικό (αφορά εκτέλεση έργων) 4.578.144 

 Αντιμισθία προσωπικού για υπηρεσίες που παρέχονται στο Ταμείο Τ/Κ Περιουσιών 2.646.001 
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 Τέλη αποχετεύσεων 930.000 

 Σύνδεση με αποχετευτικά συστήματα Τ/Κ περιουσιών 281.000 

 Συντήρηση Τ/Κ περιουσιών - Επιδιόρθωση και βελτίωση Τ/Κ κατοικιών και 
εγκατάσταση θερμοσιφώνων 

 
5.695.010 

 ∆ευτερεύοντα οικοδομικά έργα - Επιδιόρθωση και βελτίωση Τ/Κ κατοικιών στις 
οποίες διαμένουν Τουρκοκύπριοι 

  
173.960 

 Συντήρηση και λειτουργία Τ/Κ διατρήσεων 55.000 

 ∆ευτερεύοντα έργα - Επιδιόρθωση και συντήρηση Τ/Κ κτιρίων, διατηρητέων 
οικοδομών και άλλων υποστατικών επαγγελματικής στέγης 

  
1.209.140   

 Επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα Τ/Κ αρχαίων μνημείων, τεμενών και 
κοιμητηρίων 

 
297.822 

 Ανέγερση άλλων οικοδομικών έργων 21.830 

 Κέντρο Υποδοχής Αθιγγάνων - Επιδιόρθωση Τ/Κ κατοικιών στο χωριό 
Σταυροκόννου και σε άλλες περιοχές της επαρχίας Πάφου για τη στέγαση 
αθιγγάνων 
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 Καθαριότητα ανοικτών χώρων σε Τ/Κ συνοικίες εντός των πόλεων 110.000   

 Επιδιόρθωση κατοικιών που ανεγέρθηκαν με το σχέδιο αυτοστέγασης σε Τ/Κ 
περιουσίες σε χωριά 

  
62.500 

 Αντικατάσταση των αμιαντένιων στεγών 177.710 

 Έργα υποδομής κτηνοτροφικών περιοχών από αμίαντο σε Τ/Κ γη  10 

 Κατασκευή δρόμων στις περιοχές αναδασμού 10 

 ∆ιάφορα έξοδα 276.329 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό 30.000 

Σύνολο €16.544.476   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό, από τα προϋπολογιζόμενα 
έσοδα ποσό ύψους €9.300.000 προέρχεται από την ετήσια κρατική χορηγία, πρόσθετο ποσό ύψους 
€2.941.110 αναμένεται να προέλθει από την είσπραξη ενοικίων, ποσό ύψους €79.900 αναμένεται να προέλθει 
από διάφορα έσοδα και ποσό ύψους €4.490.995 αναμένεται να προέλθει από την εκτέλεση διάφορων έργων 
έναντι αντίστοιχης και ισόποσης δαπάνης στον προϋπολογισμό.  

 Περαιτέρω, όπως αναφέρεται στην ίδια εισηγητική έκθεση, το Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο 
Οικονομικών συμφωνούν με τον προϋπολογισμό που κατάρτισε η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών σε συνεργασία με τους οικείους επάρχους, περιλαμβανομένης της κρατικής χορηγίας, που 
ανέρχεται σε €9.300.000. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω προϋπολογισμού, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής 
ζήτησαν όπως ενημερωθούν, ανάμεσα σε άλλα, για τα ακόλουθα: 

1. Την επιδιόρθωση και συντήρηση Τ/Κ κατοικιών και καταστημάτων. 

2. Την επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα Τ/Κ αρχαίων μνημείων, τεμενών και κοιμητηρίων.  Η 
επιτροπή σημείωσε ότι η πολιτική αυτή αποδεικνύει το σεβασμό της δικής μας πλευράς προς την 
κουλτούρα των μνημείων μιας άλλης εθνότητας και τόνισε την ανάγκη οι αρμόδιες υπηρεσίες να 
ετοιμάσουν σχετικό διαφωτιστικό υλικό μαζί με το ανάλογο φωτογραφικό υλικό, στο οποίο να 
αποτυπώνονται οι ενέργειες της δικής μας πλευράς για συντήρηση των Τ/Κ μνημείων, οι οποίες 
βρίσκονται σε αντίθεση με την καταστροφή των ελληνοκυπριακών μνημείων στα κατεχόμενα. 

3. Την πορεία εφαρμογής του συστήματος μηχανογράφησης και καταγραφής των Τ/Κ περιουσιών. 

4. Την πολιτική καθορισμού των ενοικίων.  Σημειώνεται συναφώς ότι η επιτροπή κάλεσε τις αρμόδιες 
υπηρεσίες να αποφεύγουν τη λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον των προσφύγων που καθυστερούν να 
καταβάλουν τα οφειλόμενα ενοίκια.  Περαιτέρω, η επιτροπή ζήτησε όπως κατατεθούν γραπτώς 
αναλυτικά στοιχεία σε σχέση με τα ανείσπρακτα ενοίκια. 

5. Την αντικατάσταση των στεγών από αμίαντο. 
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6. Την κατάθεση στοιχείων αναφορικά με τις αγοραπωλησίες Τ/Κ περιουσιών.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, αναλύοντας περαιτέρω τις πρόνοιες του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού σχετικά με την πολιτική καθορισμού των ενοικίων, δήλωσε ότι το ζήτημα αυτό είναι 
καθοριστικό και καταβάλλονται προσπάθειες όπως η είσπραξη των ενοικίων γίνεται στο μέγιστο βαθμό, έτσι 
ώστε να υπάρχει καλύτερη διαχείριση του προϋπολογισμού.  Παράλληλα, ο ίδιος εκπρόσωπος πρόσθεσε ότι 
γίνονται συνεχώς έργα βελτίωσης σε Τ/Κ συνοικίες και καταστήματα, καθώς και συνεχείς επιδιορθώσεις και 
συντηρήσεις αρχαίων μνημείων και τεμενών σε συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων.  Σχετικά με το ζήτημα 
της μηχανογράφησης, ο πιο πάνω εκπρόσωπος δήλωσε ότι αυτό έχει ήδη τεθεί σε εφαρμογή, διευκρινίζοντας 
ότι όλες οι επαρχιακές διοικήσεις είναι συνδεδεμένες με το κεντρικό σύστημα του Υπουργείου Εσωτερικών.  
Τέλος, ο ίδιος δεσμεύτηκε όπως καταθέσει γραπτώς στην επιτροπή αναλυτικά στοιχεία σε σχέση με τις 
αγοραπωλησίες Τ/Κ περιουσιών και τα ανείσπρακτα ενοίκια. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε συμπληρωματικά στην επιτροπή ότι ο 
προϋπολογισμός όπως αυτός καταρτίστηκε από την Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών σε 
συνεργασία με τους οικείους επάρχους κατατέθηκε στη Βουλή από το Υπουργείο Εσωτερικών και με αυτόν 
συμφωνεί και το Υπουργείο Οικονομικών.  

 Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών δήλωσε ότι υιοθετεί όσα 
ανέφερε η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αρχαιοτήτων πληροφόρησε την επιτροπή ότι το τμήμα του διατηρεί υπό 
τον έλεγχό του ως αρχαία μνημεία συνολικά δεκαεννέα τεμένη, τα οποία έχουν σχεδόν συντηρηθεί πλήρως.  
Περαιτέρω, όσον αφορά το αίτημα της επιτροπής για ετοιμασία σχετικού διαφωτιστικού υλικού, ο ίδιος 
εκπρόσωπος ανέφερε ενημερωτικά ότι έχει ήδη ετοιμαστεί μία έκδοση και προωθείται η διαφώτιση εκτός 
Κύπρου. 

 Οι εκπρόσωποι των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου δήλωσαν ότι 
συμφωνούν με τα όσα δήλωσε η εκπρόσωπος του υπουργείου εσωτερικών, ως εκ τούτου δεν είχαν να 
προσθέσουν οτιδήποτε περαιτέρω. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου και έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του θέματος κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής ποσού €16.544.476 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31.12.2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  
Συμπλήρωμα.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται, με μία αποχή από τον κ. Περδίκη. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2013 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο, με μία αποχή από τον κ. Περδίκη. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2013 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2013 Νόμος του 

2013» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αντώνης Αντωνίου 

 Χριστάκης Τζιοβάνης Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Νίκος Κουτσού 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και στις 27 Μαρτίου 2013.  Στα 
πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην πρώτη συνεδρίαση ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών και της Παγκύπριας 
Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΠΕΠ για το 2013 είναι ισοζυγισμένος, προβλέπει δαπάνες ύψους €573.000 και 
έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται από την ετήσια κρατική χορηγία (€540.000) και από εισφορές 
για τις συντάξεις (€33.000). 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα κυριότερα κονδύλια 
εξόδων αφορούν τα ακόλουθα: 

 € 

 Μισθοδοσία υπαλλήλων 341.568 

 Επίδομα παραστάσεως 1.088 

 Ωρομίσθιο προσωπικό 17.532 

 Συντάξεις 118.302 

 Ενοίκια 28.000 

 Έξοδα εξετάσεων 10.000 

 Αντιμισθία προέδρου και μελών επιτροπής 15.000 

 Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στην Κύπρο 1.500 

 Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στο εξωτερικό 3.000 

 Αγορά μηχανογραφικού εξοπλισμού 3.000 

 Άλλες δαπάνες 32.010 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό 2.000 

 Σύνολο 573.000 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη στη συνέχεια σχετικά με τις πρόνοιες του εν λόγω 
νομοσχεδίου ο πρόεδρος της ΠΕΠ αναφέρθηκε στη μέχρι σήμερα δράση και το έργο της ΠΕΠ, το οποίο 
συνίσταται στην παρακολούθηση των προβλημάτων του προσφυγικού κόσμου και την παρέμβαση της ΠΕΠ με 
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εισηγήσεις προς τα αρμόδια όργανα, καθώς και στην προβολή του κυπριακού προβλήματος τόσο στην Κύπρο 
όσο και στο εξωτερικό.  Πρόσθεσε επίσης ότι η ΠΕΠ καταβάλλει συνεχώς προσπάθειες, ώστε να καταστεί 
δυνατή η σωστή διαφώτιση στην Κύπρο και στο εξωτερικό για το εθνικό μας θέμα και τα προβλήματα που 
δημιουργήθηκαν στον προσφυγικό κόσμο εξαιτίας της τουρκικής εισβολής και κατοχής. 

 Συναφώς, η ΠΕΠ, σύμφωνα με τον ίδιο, έχει ήδη εμπλακεί ενεργότερα στον τομέα της διαφώτισης 
πραγματοποιώντας συναντήσεις τόσο με ντόπιους όσο και με ξένους παράγοντες, διοργανώνοντας επίσης 
συνέδρια και διαλέξεις σχετικά με θέματα της αρμοδιότητάς της. 

 Όσον αφορά τη στελέχωση της ΠΕΠ, ο πρόεδρός της δήλωσε ότι εδώ και καιρό έχουν εγκριθεί τα 
σχέδια υπηρεσίας και οι κανονισμοί που αφορούν το προσωπικό της ΠΕΠ από την ολομέλεια της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ενώ αναμένεται η προώθηση της διαδικασίας και η πρόσληψη νέων λειτουργών και 
γραμματειακού προσωπικού, για να φέρουν εις πέρας το δύσκολο έργο που καλείται να επιτελέσει η ΠΕΠ για 
τις ανάγκες του προσφυγικού κόσμου.  

 Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε ότι η ΠΕΠ είναι έτοιμη και αναμένει την απόφαση της εκτελεστικής εξουσίας 
όσον αφορά το θέμα της διεξαγωγής των εκλογών για την ανάδειξη των μελών των οργάνων της ΠΕΠ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή συνεκτιμώντας όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της σημειώνει τα 
ακόλουθα: 

1. Η ΠΕΠ  θεωρεί ως αναγκαία τη διεξαγωγή των εκλογών για την ανάδειξη των μελών των οργάνων της 
ΠΕΠ, με απώτερο σκοπό μια πιο συγκροτημένη οργάνωση για διευκόλυνση των δίκαιων αιτημάτων του 
προσφυγικού κόσμου. 

2. Υπό το φως του γεγονότος ότι η ΠΕΠ είναι η οργάνωση που καθιδρύθηκε με σκοπό την εκπροσώπηση 
και την προάσπιση των δικαιωμάτων και των συμφερόντων όλων των προσφύγων και των 
εγκλωβισμένων, πρέπει με τη συμβολή της εκτελεστικής και της νομοθετικής εξουσίας να αναβαθμιστεί, 
με στόχο να διαδραματίζει ενεργότερο ρόλο διαφώτισης τόσο στο εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό.  Στα 
πλαίσια αυτά πρέπει να ενημερώνει για το προσφυγικό πρόβλημα και για τους σκοπούς και τις 
αρμοδιότητές της, όπως προνοείται στις σχετικές διατάξεις του νόμου που διέπει τη λειτουργία της. 

 Η πρόεδρος της επιτροπής εισηγήθηκε επιπροσθέτως των πιο πάνω όπως η ΠΕΠ εξετάσει πρόγραμμα 
επαφών στον ευρύτερο διεθνή χώρο για σκοπούς διαφώτισης. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Σοφοκλής Φυττής, όσον αφορά τον 
υφιστάμενο προϋπολογισμό της ΠΕΠ, τονίζει τα ακόλουθα: 

1. Ο ρόλος της ΠΕΠ είναι να δίδει το “παρών” της εκεί και όπου διαβιούν πρόσφυγες και ως εκ τούτου να 
αφουγκράζεται τις αγωνίες και τους προβληματισμούς τους. 

2. Ως εκ τούτου, γίνεται εισήγηση όπως κλιμάκιο που θα απαρτίζεται από μέλη του διοικητικού συμβουλίου 
της ΠΕΠ πραγματοποιεί επισκέψεις σε τακτά χρονικά διαστήματα εκεί και όπου διαβιούν πρόσφυγες, 
έτσι ώστε μέσω συγκεντρώσεων να διαφωτίζονται οι πρόσφυγες, αλλά παράλληλα και να ανταλλάζονται 
απόψεις μεταξύ τους, έτσι ώστε να επιλύονται προβλήματα που τους ταλανίζουν. 

3. Όσον αφορά το εγκεκριμένο κονδύλι για οδοιπορικά που θα χορηγηθεί στην ΠΕΠ  από το Υπουργείο 
Οικονομικών για το έτος 2013 και που είναι της τάξεως των €2.300, αυτό κρίνεται ως ανεπαρκές για τους 
σκοπούς που πρέπει και αναμένεται να επιτελεί η ΠΕΠ.  

4. Η ΠΕΠ δε δείχνει παγκύπρια δυναμική παρουσία με το υφιστάμενο διοικητικό συμβούλιο που την 
εκπροσωπεί, αλλά ούτε και με το προσωπικό που διαθέτει.   

 Στη συνέχεια της συζήτησης ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι ο υπό αναφορά 
προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών και σ’ 
αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές εφαρμόζονται, κατ’ αναλογία των 
ρυθμίσεων που συμπεριλήφθηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό, όπως αυτός τελικά τροποποιήθηκε και 
ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Συναφώς, σημειώνεται ότι στον υπό αναφορά προϋπολογισμό περιλαμβάνονται ρυθμίσεις για μείωση 
των κλιμάκων εισδοχής, αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών, αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου 
διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής, απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων εποχιακών 
αναγκών, καθώς και μείωση ή κατάργηση διάφορων επιδομάτων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου και έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



1504 

 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Φυττής, ο κ. Κουλίας και μετά ο κ. Κουτσού. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Το θέμα της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων μάς απασχολεί εδώ και χρόνια και, ενώ έχουν γίνει 
ετοιμασίες για τροποποίηση του νόμου, βελτίωση, για να γίνουν εκλογές, εντούτοις η πλειοψηφία των 
πολιτικών δυνάμεων αποφασίζει εδώ και χρόνια να μη γίνονται εκλογές και το Υπουργικό Συμβούλιο διορίζει 
μία επιτροπή -τώρα είναι δεκαεπτά άτομα, επτά από το ΑΚΕΛ, έξι από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, δύο από το 
∆ΗΚΟ, ένα από την Ε∆ΕΚ και ένα από το ΕΥΡΩΚΟ, που αποτελούν την επιτροπή- η οποία διαχειρίζεται τα 
θέματα της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων. 

 Κάθε χρόνο, όταν έρχεται ο προϋπολογισμός, τον ψηφίζουμε, λέγοντας διάφορα σχόλια, εισηγήσεις, 
σκέψεις, εκφράζουμε τη δυσαρέσκειά μας πολλές πλευρές, γιατί δεν υπάρχει δυνατό αντιπροσωπευτικό σώμα 
των προσφύγων παγκύπρια, αλλά η κατάσταση μένει ως είχε. 

 Και στην περσινή έκθεση για τον προϋπολογισμό έχω εκφράσει τέσσερα σημεία, για την ακρίβεια 
κατακρίνω την επιτροπή αυτή, η οποία διορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο, για να ασκεί όλες τις 
λειτουργίες της ΠΕΠ, να αντιπροσωπεύει τους πρόσφυγες σε διάφορα σώματα, όπως έρχεται και τους 
αντιπροσωπεύει στο φορέα, στη μέριμνα και αλλού.  Όμως επαφή με τον κόσμο τον προσφυγικό δεν κάνουν, 
δεν πηγαίνουν.  Πολλές φορές τους το υποδείξαμε.  Πέρσι τους κατακρίναμε, γιατί δεν έβγαλαν φωνή 
διαμαρτυρίας για τη μείωση του προϋπολογισμού του φορέα, για τη μείωση των εισοδηματικών κριτηρίων, γιατί 
δεν έχουν καμία επαφή με τον κόσμο και κάνουν πού και πού καμιά συνεδρία.  Ούτε και για το εθνικό θέμα 
ακούμε καμιά ανακοίνωσή τους.   

 Φέτος τα σημεία τα οποία θα διαβάσετε και στην έκθεση, τα οποία προσωπικά έβαλα στην έκθεση, 
ζήτησα να μπουν, είναι ότι ο ρόλος της ΠΕΠ είναι να δίνει το παρόν της εκεί και όπου διαβιούν πρόσφυγες και, 
ως εκ τούτου, να αφουγκράζεται τις αγωνίες και τους προβληματισμούς τους.  Και συμπληρώνω προφορικά:  
Ιδιαίτερα τώρα με την κρίση οι πρόσφυγες, που είναι μια από τις μεγάλες ευάλωτες ομάδες, θα έπρεπε να 
έχουν δίπλα τους την ΠΕΠ.  Είτε διορισμένη είτε αδιόριστη η ΠΕΠ έχει ένα σοβαρό ρόλο να παίξει μεταξύ του 
προσφυγικού κόσμου και να εφαρμόζει το νόμο τον οποίο αντιπροσωπεύει.   

 ∆εύτερον, ως εκ τούτου, γίνεται εισήγηση, τους είπαμε, όπως κλιμάκιο που θα απαρτίζεται από μέλη του 
διοικητικού συμβουλίου της ΠΕΠ πραγματοποιεί επισκέψεις σε τακτά χρονικά διαστήματα εκεί όπου διαβιούν 
πρόσφυγες, έτσι ώστε μέσω συγκεντρώσεων να διαφωτίζονται οι πρόσφυγες, αλλά παράλληλα και να 
ανταλλάσσονται απόψεις μεταξύ τους και να επιλύονται προβλήματα που τους ταλανίζουν, να τα προωθεί. 

 Τρίτον, όσον αφορά το εγκεκριμένο κονδύλι για οδοιπορικά που θα χορηγηθεί στην ΠΕΠ από το 
Υπουργείο Οικονομικών για το 2013 και που είναι της τάξεως των €2.300 αυτό για μας κρίνεται ως ανεπαρκές 
για τους σκοπούς που πρέπει και αναμένεται να επιτελεί η ΠΕΠ. 

 Τέταρτον, η ΠΕΠ δε δείχνει παγκύπρια δυναμική παρουσία με το υφιστάμενο διοικητικό συμβούλιο που 
την εκπροσωπεί, αλλά ούτε και με το προσωπικό που διαθέτει.  

 Όταν τα είπαμε λοιπόν αυτά, μας απάντησαν:  «Μα δεν μπορούμε, είμαστε εργαζόμενοι, έχουμε και 
άλλες δουλειές».  Είπε και άλλη πολιτική δύναμη αυτή τη θέση και περίπου μας αρνούνται ότι πρέπει να έχουν 
επαφή με τον κόσμο.  Και τους εισηγηθήκαμε απλή μέθοδο, να βγάζουν ανακοινώσεις σε ένα συνοικισμό, σε 
μια περιοχή, σε ένα χωριό που κατοικούν πρόσφυγες και να πηγαίνει ένας από κάθε κόμμα, με ένα αυτοκίνητο 
-να πληρώνονται οδοιπορικά, δε θέλουμε να πηγαίνουν δωρεάν- και να κάνουν συγκεντρώσεις, να είναι κοντά 
στον κόσμο.  Αυτός κατά τη γνώμη μας είναι ο ρόλος τους.  Το αρνούνται λοιπόν ή αδυνατούν να το κάμουν ή 
δε θέλουν να το κάμουν.   

 Γι’ αυτό μετά λύπης μας, λοιπόν, εμείς ως ∆ΗΚΟ αποφασίσαμε να μη δεχτούμε το φετινό 
προϋπολογισμό εις ένδειξη διαμαρτυρίας.  Και επιπλέον ήθελα να σας πω κάτι:  Εδώ και καιρό που δε γίνονται 
εκλογές κινείται...  Το είπε και ο Πρόεδρος της Βουλής μια άλλη φορά, το είπαμε και εμείς άλλες φορές, ότι 
πρέπει να διαφοροποιηθεί ο τρόπος που αντιπροσωπεύεται ο προσφυγικός κόσμος.  Υπάρχουν τόσες πολλές 
κοινότητες κατεχόμενες που εκλέγουν τον κοινοτάρχη τους, εκλέγουν το κοινοτικό συμβούλιο.  Υπάρχουν εννέα 
κατεχόμενοι δήμοι και δημοτικά συμβούλια.  Εμείς εισηγούμαστε να γίνουν σκέψεις όλοι αυτοί, οι κοινοτάρχες 
και τα κοινοτικά συμβούλια, οι δήμαρχοι και οι δημοτικοί σύμβουλοι των κατεχομένων, να αποτελέσουν ένα 
εκλεκτορικό σώμα, παγκύπριο συνέδριο, το οποίο να εκλέγει μία γραμματεία γερή, είκοσι πέντε-τριάντα άτομα 
που να εκλέγουν πρόεδρο, αντιπρόεδρο κ.λπ., και να αντιπροσωπεύει τους πρόσφυγες.  Είναι εκλεγμένοι 
αυτοί οι άνθρωποι, εκλεγόμενοι από τον κόσμο με ψήφο.  ∆εν είναι ανάγκη να κάνουμε τοπικές εκλογές σε 
κάθε χωριό, σε κάθε πόλη, σε κάθε δήμο, σε κάθε συνοικισμό.  Να βρούμε άλλο τρόπο πιο απλό.  Μια 
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επιτροπή από εκλελεγμένους που να αντιπροσωπεύουν πρόσφυγες.  Ας το σκεφτούμε, λοιπόν, διότι, με την 
παρούσα σύνθεση, παρούσα κατάσταση και με την παρούσα διάθεση της επιτροπής που διορίζει το εκάστοτε 
Υπουργικό Συμβούλιο, δε λειτουργεί το πράγμα και οι πρόσφυγες είναι πολύ απογοητευμένοι.   

 Αυτό ήθελα να πω και σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Φυττή. 

 Θα παρακαλέσω τον κ. Κουλία να πάρει το λόγο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος και θα μιλήσω από τη θέση μου.  Έχω ακούσει με προσοχή 
όσα είπε ο συνάδελφος ο Σοφοκλής ο Φυττής με τα οποία στην ουσία συμφωνώ.   

 Ζητώ το λόγο όμως για το εξής:  Ο θεσμός τούτος που έγινε τον καιρό που έγινε, κάτω από τις δύσκολες 
συνθήκες, είχε μία βάσιμη αιτιολογία να υπάρχει.  Στην πορεία καταλήξαμε εδώ που καταλήξαμε.  Νομίζω ότι 
όλες οι πολιτικές δυνάμεις πρέπει να σκεφτούμε το εξής πολύ απλό πράγμα:  Όπως έχει ήδη αναφέρει ο κ. 
Φυττής, εδώ είναι οι εκλελεγμένες τοπικές αρχές και αυτές οι τοπικές αρχές είναι οι μόνες που, επειδή γίνονται 
με συγκροτημένες εκλογές ανά το παγκύπριο, γνωρίζουν πού είναι οι ψηφοφόροι τους, που συνήθως οι 
ψηφοφόροι των κοινοτήτων μας και των κωμοπόλεών μας και των πόλεών μας είναι διάσπαρτοι από το 
Παραλίμνι μέχρι τον Ακάμα.  Οι μόνοι οι οποίοι έρχονται σε επαφή συχνή, γνωρίζουν τα προβλήματα του 
προσφυγικού κόσμου και είναι σε πολύ συχνή επαφή είναι οι κοινοτάρχες μας και οι δήμαρχοί μας.   

 Νομίζω επέστη η ώρα αυτά τα χρήματα τα οποία βάζουμε κάτω να δίνονται στην τοπική αυτοδιοίκηση 
και να γίνει ένα συγκροτημένο σώμα, όπως έχει επισημανθεί πολύ προσφυώς από το Σοφοκλή το Φυττή, για 
να λύσουμε αυτό το πρόβλημα.  ∆εν μπορεί το σώμα να κάνει κάθε φορά την ίδια δουλειά και, αν με ρωτάτε, 
αυτά τα χρήματα είναι σαν να πέφτουν μέσα στο λάκκο.  Είναι αδιανόητο δηλαδή!  Και το προσωπικό που 
υπάρχει -δε λέω να τους απολύσουμε, είναι έμπειρα άτομα τα οποία γνωρίζουν τον προσφυγικό κόσμο- μπορεί 
να απασχοληθεί στην προσφυγική αυτοδιοίκηση.   

 Άρα, είναι καιρός πραγματικά να το σκεφτούμε και είτε το Υπουργείο Εσωτερικών να αναλάβει την 
πρωτοβουλία είτε οι συνάδελφοι πρόσφυγες να αναλάβουν την πρωτοβουλία.  ∆ηλαδή, θα κάνουμε νόμο να 
εκπροσωπούμε με το ζόρι...  Εμείς δεν εκπροσωπούμε τους πρόσφυγες;  Ένας κοινοτάρχης δεν εκπροσωπεί 
τα μέλη της κοινότητάς του ή ο δήμαρχος;  Άρα, λοιπόν, εννά κάμουμε ακόμα ένα σώμα από πάνω;  Τον καιρό 
που έγινε η νομοθεσία ήταν τελείως διαφορετικές οι συνθήκες και δεν είχαμε εκλογές της τοπικής 
αυτοδιοίκησης των κατεχομένων.  Τώρα έχουμε οργανωμένες και αντιπροσωπευτικές εκλογές και τώρα είναι η 
ώρα να το σκεφτούμε και να κάνουμε και θεσμικό πλαίσιο.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κουτσού, παρακαλώ. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Εγώ βασικά πιστεύω ότι, όπως έγινε και στους κατεχόμενους δήμους και στις κατεχόμενες κοινότητες, 
πρέπει να γίνεται εκλογή απευθείας.  Μιλούμε για το ένα τρίτο του πληθυσμού, μιλούμε για ανθρώπινα 
δικαιώματα.  ∆εν μπορεί αυτά να καταπατούνται, επειδή το θέλει η Βουλή.  Και να μου επιτρέψετε πολύ 
σύντομα να πω ότι ο νόμος περί ΠΕΠ και περί εκλογών ψηφίστηκε ομόφωνα από τη Βουλή, αν δεν απατώμαι, 
το 1994.  Από τότε μέχρι σήμερα δεν έχουν γίνει εκλογές -και συμφωνώ με τον κ. Φυττή- και παρουσιάζονται 
αυτά τα φαινόμενα στα οποία αναφέρθηκε και ο κ. Φυττής.  Εάν δεν είναι δυνατό να γίνουν εκλογές...  Και η 
συγκεκριμένη εισήγηση είναι να γίνουν με τις ευρωεκλογές, για να μην κάνουμε εκλογές κάθε λίγο και λιγάκι, οι 
οποίες στοιχίζουν εκατομμύρια λίρες στο κράτος, να γίνουν μαζί ευρωεκλογές και των προσφύγων.  Εάν όμως 
δεν είναι δυνατό, η εισήγηση που έβαλε ο κ. Φυττής, και την υποστήριξε ο κ. Κουλίας, είναι μια κάποια λύση ως 
προσωρινό μέτρο, δηλαδή να μη γίνεται το διοριστικό σύστημα όπως υπάρχει τώρα, και να συνεχίζουμε να 
υπάρχει…  

 Υπάρχει για το Κυπριακό…  Να σας αναφέρω ένα θέμα.  Έγινε η πρόταση του Σχεδίου Ανάν.  Υπάρχει 
μια ανακοίνωση της ΠΕΠ;  Εάν δεν υπάρχει, γιατί δεν υπάρχει;  Αφού υπάρχουν τα κόμματα και οι διορισμένοι 
στην ΠΕΠ…  Εδώ θα διαφωνήσω με τους προλαλήσαντες, δε διορίζονται από την κυβέρνηση, αλλά ουσιαστικά 
από τα κόμματα.  Όποιους προτείνουν τα κόμματα, όποιους προτείνουν, αυτοί διορίζονται.  Και η ευθύνη 
επομένως βαρύνει τα κόμματα, βαρύνει τη Βουλή.  Και η Βουλή απεφάσισε να γίνουν εκλογές, με ένα νόμο ο 
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οποίος είναι ομόφωνα ψηφισθείς από αυτό το σώμα, δεν έγιναν εκλογές και δε διαμαρτυρήθηκε.  Και ομόφωνα 
επίσης υπεβλήθηκαν…  Και η πρόεδρος ζήτησε -ήταν επί προηγούμενου προέδρου, αλλά δεν έχει σημασία- 
γραπτώς τες θέσεις των κομμάτων.  Αν υπάρχει κανένας ο οποίος διαφωνεί με τις εκλογές, να το πει! 

 Αλλά επαναλαμβάνω την πρόταση τη δική μου:  Πρώτον, να υιοθετηθεί η άποψη ότι θα γίνεται 
διορισμός με τους κοινοτάρχες και τους δημάρχους, αλλά να μη γίνεται απολογισμός των πράξεων εις τα 
κόμματα.  Αυτό είναι πολύ μεγάλης σημασίας.   

 Και να μου επιτρέψετε να υπενθυμίσω ότι το ίδιο ίσχυε και στους κατεχόμενους δήμους και στες 
κατεχόμενες δημοτικές αρχές και άλλαξε ο νόμος, και για τους κοινοτάρχες και για τους δήμους, και γίνονται 
εκλογές.  ∆εν έχει σημασία εάν σε ορισμένους κατεχόμενους δήμους ή κοινότητες γίνεται εκλογή με 
προαποφασισθέντα μέλη που διορίζονται ουσιαστικά.  Αλλά είναι μία αρχή.  Ως αρχή, ως προσωρινό μέτρο, 
δέχομαι την εισήγηση που υπέβαλαν οι κ. βουλευτές, οι προλαλήσαντες, αλλά θα πρέπει η Βουλή να δώσει ένα 
τέλος σ’ αυτή την εκκρεμότητα η οποία υπάρχει τόσες δεκαετίες και εισηγούμαι ευσεβάστως και ταπεινά να 
γίνεται σε συνδυασμό με άλλες εκλογές, για να μην υποβάλλεται το κράτος μας σε διπλή καταβολή εξόδων.  
Και οι επόμενες εκλογές που έχουμε είναι οι ευρωεκλογές.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουτσού. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα να πω ότι, όταν δημιουργείτο η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων αμέσως 
μετά την τουρκική εισβολή, τότε οι υπηρεσίες του κράτους που είχαν άμεση σχέση με τη βοήθεια των 
προσφύγων αντιμετώπιζαν αρκετές αδυναμίες, γι’ αυτό το λόγο και η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων 
συμμετείχε στην αντιμετώπιση αυτών των προσφυγικών προβλημάτων.   

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, σαράντα χρόνια σχεδόν μετά από την τουρκική εισβολή οι υπηρεσίες του κράτους 
έχουν ενισχυθεί, έχουν οργανωθεί, αυτές οι οποίες έχουν άμεση σχέση με την αντιμετώπιση των προσφυγικών 
προβλημάτων.  Άρα, αυτό που μας είπαν στην επιτροπή Προσφύγων, ότι η ΠΕΠ έχει να αντιμετωπίσει τα 
ατομικά προβλήματα του κάθε πρόσφυγα, κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι δεν είναι ο ρόλος τον οποίο πρέπει να 
διαδραματίζει η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων.  Υπάρχουν αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες, για να ασχολούνται 
με τα ατομικά προβλήματα των προσφύγων.  Ο ρόλος τον οποίο έπρεπε να διαδραματίζει η Παγκύπρια 
Ένωση Προσφύγων ήταν ένας ρόλος διαφώτισης και εντός της Κύπρου και εκτός ιδιαίτερα της Κύπρου όσον 
αφορά το κυπριακό πρόβλημα και παράλληλα να βρίσκεται δίπλα στην εξέλιξη του κυπριακού προβλήματος 
και σε κάθε περίπτωση να λαμβάνει θέση.  Πέστε μας, σας παρακαλώ, σε ποια εξέλιξη του κυπριακού 
προβλήματος η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων έχει λάβει θέση.   

 Από τον προϋπολογισμό διαφαίνεται πόσο είναι υποβαθμισμένος ο ρόλος της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων στη διαφώτιση.  Απλώς να πω στο σώμα ότι για συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στην 
Κύπρο διατίθενται -άκουσον άκουσον- €1.500 και για συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στο εξωτερικό 
€3.000!  ∆ηλαδή, αυτή η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων, η οποία έχει το ρόλο που πρέπει να διαδραματίσει, 
της διαφώτισης εντός και εκτός Κύπρου για το μεγάλο πρόβλημα που αντιμετωπίζει ο προσφυγικός κόσμος, 
της κατοχής, της εισβολής, έχει στη διάθεσή της €4.500, που μπορεί ακόμα και για ένα ταξίδι να μην αρκέσουν 
αυτά τα λεφτά!   

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, εμείς, επειδή κάθε χρόνο ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό της Παγκύπριας 
Ένωσης Προσφύγων, επαναλαμβάνουμε εαυτόν, θεωρούμε ότι πρέπει -και καλέσαμε τα μέλη της- να καθίσουν 
κάτω και να βγάλουν πλέον ένα νέο σχεδιασμό για τα καθήκοντα τα οποία πρέπει να ασκούν και το ρόλο που 
έχουν να διαδραματίσουν.  Γι’ αυτό, όσο θα διαδραματίζουν τον υφιστάμενό τους ρόλο, εμείς δε θα ψηφίσουμε 
τον προϋπολογισμό, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό θα τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα θα ήθελα να συμφωνήσω απόλυτα, και συμφωνούμε απόλυτα, ότι η Παγκύπρια 
Ένωση Προσφύγων δεν έχει οδηγήσει σ’ εκείνο το αποτέλεσμα το οποίο όλοι προσδοκούσαμε, με άλλα λόγια 
τη σωστή και δυναμική διεκδίκηση αιτημάτων και θεμάτων του προσφυγικού κόσμου.  Και μάλιστα, θα έπρεπε 
να υπάρχει και κατά καιρούς ανάπτυξη του προσφυγικού θέματος.  Αντιθέτως, ο τρόπος λειτουργίας αυτής της 
ένωσης οδήγησε σ’ έναν κορεσμό, οδήγησε τα πράγματα εδώ, τα οποία πολύ σωστά έχουν αναφέρει οι 
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συνάδελφοι, να μην μπορεί κάποιος να βασίσει πάνω της τη στοιχειώδη πλέον ελπίδα ότι μπορεί αυτή η ένωση 
να εκφράσει και να διεκδικήσει πράγματα προς όφελος του προσφυγικού κόσμου.   

 Πέραν τούτου όμως, θα πρέπει να πούμε και το εξής:  Στο ενδιάμεσο από την αρχική μας απόφαση, 
όταν περάσαμε σχετική νομοθεσία, έχει συμβεί το εξής δεδομένο:  Σήμερα οι προσφυγικές μας τοπικές 
αυτοδιοικήσεις είναι ζωντανά κύτταρα στην κοινωνία.  Εκλέγονται, λειτουργούν, υπάρχουν, με μόνο μία 
στέρηση, ότι στερούνται του εδάφους τους, δεν έχουν το έδαφος.  Άρα λοιπόν, αυτή η δημοκρατική βάση 
μπορεί να αποτελέσει μια δυνατή βάση πάνω στην οποία μπορεί να κτίσουμε τον αγώνα για διεκδίκηση για τον 
προσφυγικό κόσμο.  Άρα λοιπόν, θέλω να είμαι σίγουρος ότι η οποιαδήποτε τελεσίδικη απόφαση, ναι, 
προϋποθέτει διαβούλευση με τους εμπλεκομένους.  ∆εν μπορούμε από τη μια στιγμή στην άλλη, έστω και αν 
αυτή η απόφαση θα πρέπει να ληφθεί, να μην προχωρήσουμε σε μία διαβούλευση με την τοπική προσφυγική 
αυτοδιοίκηση.  Είναι εύλογο δικαίωμά τους να συμμετάσχουν σε αυτή την απόφαση και, αν ναι, να πούμε εμείς 
ξεκάθαρα εδώ πέρα σήμερα ότι για μας είναι ο τελευταίος προϋπολογισμός για τον οποίο μπόρουμε να 
δώσουμε τη συγκατάθεσή μας, να δώσουμε πρόσθετα και χρόνο στη νέα κυβέρνηση, προκειμένου η νέα 
λύση…  Να συνδράμει και η νέα κυβέρνηση στη νέα μορφή, για να έχουμε την όσο το δυνατό καλύτερη, αλλά 
και πάνω απ’ όλα αμεσότερη δημοκρατική διαδικασία από πλευράς του προσφυγικού κόσμου.   

 Πέραν τούτου, κύριε Πρόεδρε, θέλω να προσθέσω τα ακόλουθα:  Μεσούσης εδώ αυτής της κρίσης, 
αυτής της κατάστασης, θα στέλναμε ένα μήνυμα σήμερα, ότι αμέσως μετά τα γεγονότα το πρώτο κτύπημα το 
δέχεται ο προσφυγικός κόσμος ως επίπτωση των γεγονότων στην οικονομία.  Γι’ αυτό το λόγο θεωρώ ότι, αν 
περάσουμε σήμερα αυτό τον προϋπολογισμό, δε στέλνεται εκείνο το απογοητευτικό μήνυμα προς τον 
προσφυγικό κόσμο, ότι ταυτόχρονα με την οικονομική κρίση τον εγκαταλείπουμε.  Έτσι, μπορούμε αμέσως 
μετά να μπούμε σε μια διαδικασία να αναζητήσουμε την εμπλοκή της τοπικής αυτοδιοίκησης, της προσφυγικής 
τοπικής αυτοδιοίκησης, στο νέο ρόλο που θέλουμε να έχει στην εκπροσώπηση του προσφυγικού μας κόσμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Κυρία Κουκουμά. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κουτσού) 

 Υπάρχει επιθυμία για δευτερολογία; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κουτσού) 

 Α, εντάξει, κύριε Κουτσού, εντάξει, σύντομα πολύ. 

 Ορίστε, κυρία Κουκουμά. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Το θέμα της λειτουργίας της επιτροπής της ΠΕΠ έχει μια ιστορία και φαίνεται μέσα από τη συναίνεση 
μεταξύ των κομμάτων από το 2010 λήφθηκε η απόφαση να μη γίνουν οι εκλογές.  Αν σήμερα βλέπουμε την 
ανάγκη να προωθηθεί η διαδικασία των εκλογών, νομίζω σε μας και στα κόμματα που εκπροσωπούμε…  Γιατί 
σε κάποιες τοποθετήσεις, γραπτές τουλάχιστον, τα κόμματα έχουν μία θέση και από το βήμα της Βουλής 
τοποθετούνται διαφορετικά.  Άρα, από μας εξαρτάται να αλλάξουμε την απόφαση αυτή και να συνεχίσουμε τις 
διαδικασίες των εκλογών.   

 Όσον αφορά την άποψη ότι σήμερα οι εκτοπισμένες κοινότητες μπορούν να εκπροσωπούν τους 
πρόσφυγες, να πούμε ότι οι εκτοπισμένες κοινότητες εκπροσωπούν τους πρόσφυγες από την κάθε κοινότητα ή 
δήμο.  Σήμερα οι πρόσφυγες μένουν σε διάφορους συνοικισμούς και σε τουρκοκυπριακές συνοικίες.  Άρα, η 
εκπροσώπηση που απαιτείται είναι διαφορετική, γιατί τα προβλήματα που έχουν να αντιμετωπίσουν ως 
πρόσφυγες και τα προβλήματα που έχουν να αντιμετωπίσουν ως ομάδα στους νέους χώρους όπου διαμένουν 
είναι διαφορετικά.  Άρα, η εκπροσώπηση από τον κοινοτάρχη τους, που μπορεί να είναι στη Λεμεσό και αυτοί 
να μένουν στη Λάρνακα ή ανάποδα, νομίζω θα περιπλέξει λίγο την πραγματική προσπάθεια για επίλυση των 
όσων προβλημάτων αντιμετωπίζουν.   

 Όσον αφορά πραγματικά τη λειτουργία και το πόσο διεκδικητική είναι η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων, 
θεωρώ ότι θα μπορούσε πραγματικά να διαδραματίσει έναν πολύ διαφορετικό ρόλο, αν πραγματικά της 
παρείχαμε και τα οικονομικά μέσα.  Έχει αναφερθεί προηγουμένως πόσο μειωμένο είναι το κονδύλι όσον 
αφορά τη διαφώτιση, την ενημέρωση και την εκπροσώπηση των προσφύγων σε διεθνή φόρα.  Από μας 
εξαρτάται και από την κυβέρνηση να αυξήσει αυτά τα κονδύλια και να διαδραματίσουν αυτό το ρόλο.  Στη 
στήριξη όμως των προσφύγων και στην αποφασιστικότητα για διαμόρφωση εκείνων των προγραμμάτων 
θεωρώ ότι έχουν κερδίσει πάρα πολλά οι πρόσφυγες και είναι και με τη συμβολή της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων.   

 Το ΑΚΕΛ τάσσεται υπέρ της ψήφισης του προϋπολογισμού αυτού. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κουκουμά. 

 Ναι, κύριε Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Εγώ θέλω να επανέλθω, χωρίς να θέλω να κάνω προσωπικό διάλογο πάνω στο θέμα.  Αλλά, επειδή 
λέχθηκε ότι γίνονται εκλογές στην ΠΕΠ, πού γίνονται;  ∆ιότι εγώ δεν έχω αντιληφθεί κανένα όργανο της ΠΕΠ 
να εκλέγεται.  Απλώς όλοι διορίζονται και απολογούνται όχι στο σώμα των προσφύγων αλλά εις τα κόμματά 
τους.  Αυτοί που έχουν εκπροσώπους -και αντιλαμβάνομαι έχει και το Ευρωπαϊκό Κόμμα έναν- πού δίδουν 
απολογισμό των πεπραγμένων τους οι διορισμένοι;  Και γι’ αυτό εισηγούμαι…  Επειδή είναι η μεγαλύτερη μάζα 
που έχει υποστεί τες συνέπειες της εισβολής και ακούμε καθημερινά ότι οι πρόσφυγες θα αναλάβουν ακόμα το 
έργο και η προσφυγική ιδιότητα έχει διαταράξει και έχει επιφέρει αλλαγές στον κοινωνικό ιστό της Κύπρου, γι’ 
αυτό δεν μπορούμε να συνεχίσουμε από τη μια να έχουμε ομόφωνο νόμο που να λέει αυτά που λέει και από 
την άλλη ορισμένα κόμματα να μη θέλουν.  Και επαναλαμβάνω την πρόταση:  Ως ενδιάμεση λύση είναι η 
πρόταση των δύο συναδέλφων που έχει υποβληθεί προηγουμένως, αλλά τελικός στόχος πρέπει να είναι η 
επάνοδος και η λειτουργία των εκλογών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ευθύνη και της εκτελεστικής και της νομοθετικής εξουσίας να δώσουν 
ένα τέλος σ’ αυτή την εκκρεμότητα.  ∆εν τιμά ούτε τη νομοθετική ούτε την εκτελεστική εξουσία αυτή η 
εκκρεμότητα των πάρα πολλών χρόνων.  Γι’ αυτό θα παρακαλέσω την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων να συνέλθει αμέσως μετά -όχι, δεν εννοώ σήμερα- τις 
επόμενες ημέρες, για να διαμορφώσει μία πρόταση μέσα από συναινέσεις, που αντιλαμβάνομαι μπορούν να 
εξασφαλιστούν, για να υπάρξει μία ολοκληρωμένη πρόταση προς την κυβέρνηση.  Μπορεί ενδεχομένως να 
μπορεί να προχωρήσει και με νομοθετική πρωτοβουλία της Βουλής.  Αυτό θα το δείτε και θα ενημερώσετε το 
σώμα.   

 Γι’ αυτό προχωρώ τώρα εις τη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων ποσού που δεν υπερβαίνει τις 
€573.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
9. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 10; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και τέσσερις αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 
2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και τέσσερις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στην πρόταση νόμου που έχουμε ήδη κηρύξει ως επείγουσα στην αρχή της συνεδρίας.  
Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Έχετε λάβει την 
έκθεση.  Θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ικηγόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, αναπλ. πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Άριστος ∆αμιανού Νίκος Νικολαΐδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε από την ίδια στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα.  Στα πλαίσια της 
συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ο πρόεδρος του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί ∆ικηγόρων Νόμου, έτσι ώστε να δοθεί η 
δυνατότητα στο συμβούλιο του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου να παρατείνει σε εξαιρετικές περιπτώσεις 
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την προθεσμία των τριών μηνών εντός της οποίας εγγεγραμμένος δικηγόρος δύναται να ανανεώσει την ετήσια 
άδεια άσκησης επαγγέλματος.   

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τις πρόνοιες της υφιστάμενης νομοθεσίας, η ετήσια άδεια άσκησης της 
δικηγορίας εκπνέει την 31η ∆εκεμβρίου του έτους έκδοσής της και καταβάλλεται στο συμβούλιο του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου δικαίωμα έκδοσής της, το ύψος του οποίου καθορίζεται με κανονισμούς 
που εκδίδει το συμβούλιο του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου και εγκρίνει η γενική συνέλευση του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Περαιτέρω, όπως προβλέπεται από τον ισχύοντα νόμο, σε περίπτωση παράλειψης οποιουδήποτε 
εγγεγραμμένου δικηγόρου να καταβάλει το δικαίωμα για έκδοση ετήσιας άδειας εντός τριών μηνών από τη λήξη 
της ετήσιας άδειάς του, δηλαδή μέχρι και το μήνα Μάρτιο, τότε επιβάλλεται πρόστιμο ίσο με το εκάστοτε ποσό 
του δικαιώματος απόκτησης ετήσιας άδειας.  Επιπρόσθετα, είναι ένοχο αδικήματος πρόσωπο που ασκεί τη 
δικηγορία χωρίς να είναι κάτοχος ετήσιας άδειας που ισχύει κατά το χρόνο της άσκησης της δικηγορίας.   

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή έκρινε σκόπιμη την προώθηση της προτεινόμενης ρύθμισης λαμβανομένων 
υπόψη των συνθηκών που επικρατούν λόγω της οικονομικής κρίσης. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με την προτεινόμενη ρύθμιση.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια 
της Βουλής την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς προσπαθώ να αντιληφθώ κατά πόσο υπάρχει συγκεκριμένη περίοδος αυτής της 
προθεσμίας στην οποία θα δώσουμε επιπλέον τη δυνατότητα σε κάποιους δικηγόρους να πληρώσουν τη 
συνδρομή τους.  Νομίζω ότι δεν υπάρχει και θεωρώ ότι ίσως να είναι ένα κακό προηγούμενο να ξεκινήσουμε 
να λέμε, επειδή υπάρχει αυτό το πρόβλημα, να μην πληρώσουν τις άδειές τους οι δικηγόροι.  Αύριο θα πάμε 
στο ΕΤΕΚ, στους πολιτικούς μηχανικούς, στους αρχιτέκτονες.  Μπαίνουμε νομίζω σε ένα φαύλο κύκλο.  Αν 
υπήρχε μία συγκεκριμένη…  Αντιλαμβάνομαι ήταν κλειστές οι τράπεζες, λήγει το τρίμηνο.  Θα μπορούσαμε να 
πούμε ότι δίνουμε δεκαπέντε μέρες, ένα μήνα παράταση.  Λογικό.  Αν το αφήσουμε απεριόριστα ειδικά για τους 
δικηγόρους που πιθανόν να έχουν πρόβλημα να πληρώσουν τη συνδρομή τους, θεωρώ ότι ίσως να αδικούμε 
και άλλα επαγγέλματα που έχουν εξίσου τα ίδια προβλήματα και ίσως πολύ περισσότερα από τους 
δικηγόρους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εξ όσων αντιλαμβάνομαι, το «δίνεται παράταση» σημαίνει ότι το Συμβούλιο του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου δύναται, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, με απόφασή του να παρατείνει την προθεσμία των 
τριών μηνών. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Όχι.  Η προθεσμία των τριών μηνών, όπως το διαβάζω εγώ -και ας το επιβεβαιώσει η επιτροπή 
Νομικών- είναι ήδη δεδομένη και δικαιούνται να το κάνουν μόνοι τους.  Εμείς εδώ, όπως το διαβάζω, δίνουμε 
απεριόριστο δικαίωμα του συλλόγου να αποφασίσει πόσους μήνες να δώσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έτσι είναι, όπως το διάβασα.  Ακριβώς!  Με απόφασή του δικαιούται να παρατείνει την προθεσμία των 
τριών μηνών χωρίς να υπάρχει καταληκτική ημερομηνία. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Αυτό λέω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου, αντιλαμβάνομαι ότι θέλετε να μιλήσετε επί του θέματος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία περί ∆ικηγόρων, το άρθρο 12(1)(γ), όντως η 
προθεσμία λήγει 31η του Μάρτη.  Η δυνατότητα η οποία παρέχεται, με βάση και τη νομοθεσία, στον Παγκύπριο 
∆ικηγορικό Σύλλογο αφορά τη δυνητική ευχέρεια, ανεξαρτήτως της οικονομικής κρίσης ή του πνεύματος το 
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οποίο επικράτησε, λόγω του ότι ήταν κλειστό το τραπεζικό σύστημα κ.λπ. και δεν υπήρχε η δυνατότητα 
ανανέωσης των σχετικών αδειών για άσκηση της δικηγορίας.  Η δυνατότητα που υπάρχει στην πρόταση νόμου 
αναμφίβολα αφορά την παράταση για ένα χρονικό πλαίσιο.  Όταν ο νόμος ο υφιστάμενος, κύριε Πρόεδρε, 
προνοεί ότι η κάθε άδεια λήγει 31 ∆εκεμβρίου εκάστου έτους και δίδει προθεσμία τριών μηνών, μέχρι 31η 

Μαρτίου, για λόγους που ανέφερα προηγουμένως, η δυνατότητα παράτασης που παρέχεται στον Παγκύπριο 
∆ικηγορικό Σύλλογο είναι ένας εύλογος χρόνος, σίγουρα όχι άλλοι τρεις μήνες, ένας εύλογος χρόνος, λόγω των 
εξαιρετικών συνθηκών που υπάρχουν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με μένα επικοινώνησαν συνάδελφοι και μου έκαναν το εξής παράπονο:  Η προθεσμία 
λήγει τέλος του μηνός.  Εάν κάποιος δεν καταβάλει το τέλος, που είναι €600, όπως είναι ο υφιστάμενος νόμος -
δεν τον κοίταξα, λέω ό,τι με πληροφόρησαν- πρέπει να πληρώσει το διπλάσιο.  Πήραν επιταγές και δεν τις 
έπαιρναν, όπως παρατηρείται και σε άλλες υπηρεσίες, όμως δεν πρέπει να ανησυχεί κανένας, διότι ο 
Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος, που δίνει αυτές τις άδειες, τα χρήματα αυτά τα βάζει στο Ταμείο Συντάξεως 
των ∆ικηγόρων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ σωστά! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και το Ταμείο Συντάξεως των ∆ικηγόρων αποτελεί ένα υποδειγματικό ταμείο και για τόσα χρόνια 
λειτουργούσε κατά άψογο τρόπο… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τώρα θα το κουρέψουν! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι καλό παράδειγμα, κύριε.  Όχι σαν τζιείνα των κοινωνικών ασφαλίσεων που τα δανείζονταν άλλοι. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εν τα δανείστηκε κανένας δαμαί!  ΄Εν καλοί κέρβεροι των δικαιωμάτων των εργαζομένων! 

 Το λοιπόν, επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε, ότι το Ταμείο Συντάξεως των ∆ικηγόρων -και εκεί είναι που 
πάνε τα πολλά χρήματα- ο ∆ικηγορικός Σύλλογος, και οι τοπικοί και ο παγκύπριος, έχουν απόλυτο σεβασμό.  
Άρα, αν τους δοθεί τέτοια εξουσία, σε καμία περίπτωση δε θα κάνουν κατάχρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άλλο είναι το θέμα που ήγειρε ο κ. Βότσης. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, το αντιλήφθηκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι, για να υπάρξει μία καταληκτική ημερομηνία ή να οριστεί μία προθεσμία, για να μην είναι… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κατανοητό, κύριε Πρόεδρε, αλλά… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …δικαίωμα του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου να παρατείνει για μεγάλο χρονικό διάστημα και 
καταχρηστικά ενδεχομένως. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ουδέποτε συνέβη αυτό το πράγμα.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλώς η δική μας εισήγηση σε όσα έχει πει ο συνάδελφος ο Γεώργιος Γεωργίου είναι ο νόμος να 
παρατείνει την προθεσμία των τριών μηνών για ακόμα μία περίοδο τριών μηνών.   

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Να γίνει έξι. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Όχι να γίνει έξι.  Ακόμα τρεις.  Μία περίοδο μόνο.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Τρεις και τρεις. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Μα, οι τρεις ετελειώσαν.  Οι τρεις τελειώνουν αύριο.  Άρα, μένουν ακόμα τρεις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλετε να μπει η φράση «να παρατείνει την προθεσμία των τριών μηνών για πρόσθετο εύλογο χρόνο»; 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Να κλείσουμε το θέμα, εάν μπει η φράση «για πρόσθετο χρόνο μέχρι τρεις μήνες». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μέχρι τρεις μήνες.  Ωραία! 

 Ο κ. ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ισχυρή ένσταση στην ενδιάμεση πρόταση, αλλά, για να μη δημιουργούνται 
εντυπώσεις, εδώ δε μιλούμε για μεγάλα δικηγορικά γραφεία που αδυνατούν να ανανεώσουν.  Η πλειοψηφία 
αυτών των ανθρώπων είναι νεαροί δικηγόροι που λόγω του υψηλού κόστους δεν έχουν τη δυνατότητα να 
πληρώσουν, λόγω της έκρυθμης κατάστασης της οικονομίας.  Επομένως…  Και μάλιστα έχουμε πει στην 
αρμόδια επιτροπή Νομικών ότι, αν υπάρχουν άλλες αντίστοιχες επαγγελματικές ομάδες, θα δούμε αυτό το 
θέμα με ευαισθησία και αυτό πρέπει να κάνουμε τούτη τη δύσκολη ώρα.  Επομένως, αν αυτή είναι η 
συμβιβαστική πρόταση, εμείς δεν έχουμε ένσταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση να υιοθετηθεί η συμβιβαστική πρόταση του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Ήθελα μία μικρή παρατήρηση να κάνω στα όσα είπε ο συνάδελφος ο κ. Βότσης, ότι αυτό θα 
μπορούσε να θεωρηθεί ως ένα κακό προηγούμενο για άλλα ταμεία που αντιμετωπίζουν ενδεχομένως τα ίδια 
προβλήματα.  Εμείς θεωρούμε ότι αυτό θα μπορούσε να αποτελέσει ένα καλό προηγούμενο, καθώς αν άλλα 
ταμεία έχουν πραγματικά το ίδιο πρόβλημα, και ενδεχομένως να έχουν, να θεωρήσουν ότι με βάση αυτό το 
προηγούμενο θα μπορούσε η Βουλή να δείξει την ίδια ευαισθησία και γιʼ αυτούς τους άλλους επαγγελματίες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, άρα γίνεται η προσθήκη της φράσης «με απόφασή του να παρατείνει την προθεσμία των τριών 
μηνών για πρόσθετο χρόνο άλλων τριών μηνών». 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 



1513 

 

 Μέχρι τριών μηνών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μέχρι τρεις μήνες.  Για πρόσθετο χρόνο μέχρι τρεις μήνες. 

 Λοιπόν, προχωρούμε με βάση αυτή την τροποποίηση, που είναι ομόφωνη, στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου, ως έχει τροποποιηθεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι, λόγω αβλεψίας που 
αφορά τη διαδικασία και επειδή προετάχθη το Κεφάλαιο ∆εύτερο, ο κ. Περδίκης θα ήθελε να εγείρει θέμα που 
αφορά κατάθεση προσχεδίου σχεδίου απόφασης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, έχει κατατεθεί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα σας δώσω το λόγο.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι το υπʼ αριθμόν 12 σχέδιο απόφασης της Βουλής.  Το έχετε μπροστά σας και παρακαλώ όπως 
τεθεί προς ψήφιση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερωτώ το σώμα αν θέλει να τεθεί σε ψήφιση σήμερα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω δεν είναι επείγον.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, θα θέσω σε ψηφοφορία το κατά πόσο θα μπει σήμερα σε ψηφοφορία ή θα παραπεμφθεί στην 
αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, για να επανέλθει στο σώμα πιθανότατα την ερχόμενη Πέμπτη. 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Επί της πρότασής σας, κύριε Πρόεδρε, αν επιτρέπετε, πολύ σύντομα θα έλεγα ότι το περιεχόμενο του 
ψηφίσματος, που αφορά έκκληση της Βουλής, απόφαση της Βουλής, που απευθύνεται προς τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας, και τον καλεί να ξεκινήσει τη διαδικασία για παύση του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, είναι 
επείγον, γιατί συμβαδίζει με τα γεγονότα, έχει σχέση, κατά την άποψή μου, με τις ικανότητες του ∆ιοικητή σε 
ένα κρίσιμο σημείο που ο ρόλος του είναι καθοριστικός για την εξέλιξη της κυπριακής οικονομίας, αλλά και 
ταυτίζεται με το λαϊκό αίσθημα, το οποίο αυτή τη στιγμή έχουμε ευθύνη και υποχρέωση να εκφράσουμε.  Γιʼ 
αυτό έχω την άποψη ότι είναι επείγον και πρέπει να ψηφιστεί σήμερα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί της ουσίας θα συμφωνήσω με πάρα πολλά απʼ όσα έχει πει ο κ. Περδίκης, γιατί είναι σίγουρα 
πολυεπίπεδες οι ευθύνες όσον αφορά τον τρόπο που χειρίζεται η Κεντρική Τράπεζα τις τελευταίες μέρες τα 
γνωστά ζητήματα που αντιμετωπίζει ολόκληρη η κοινωνία και η οικονομία.  Επιπλέον, εγώ λέω ότι δεν είναι 
μόνο αυτές οι ευθύνες του ∆ιοικητή, έχει και άλλες ευθύνες και σε ό,τι αφορά τον ELA της Λαϊκής Τράπεζας και 
σε ό,τι αφορά τις παραμέτρους της Pimco και πολλά άλλα.   

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, εγείρεται σωρεία συνταγματικών ζητημάτων από αυτό που ζητεί ο κ. Περδίκης -
και νομίζω όλοι το γνωρίζουμε- αλλά και άλλων ζητημάτων.  Επομένως, θεωρώ ότι θα πρέπει να μελετηθεί 
αυτό το πάρα πολύ σημαντικό ζήτημα, γιατί αφορά έναν πάρα πολύ σημαντικό ανεξάρτητο θεσμό του κράτους.  
Αυτό το πάρα πολύ σημαντικό ζήτημα θα πρέπει να εξεταστεί, να εξεταστεί και να αναλυθεί η υφιστάμενη 
νομοθεσία για σχετικές πρόνοιες του συντάγματος, για να δούμε ακριβώς πώς θα προχωρήσουμε, έτσι ώστε 
να μην αφήσουμε την Κυπριακή ∆ημοκρατία εκτεθειμένη από την οποιαδήποτε απόφασή μας.  Ήδη 
γνωρίζουμε ότι βρίσκονται σε εξέλιξη δικαστικές διαδικασίες σε ό,τι αφορά τις αποφάσεις της Κεντρικής 
Τράπεζας.  Θέλουμε πραγματικά να δυσκολέψουμε τα πράγματα με μία λανθασμένη απόφαση, η οποία 
ενδεχομένως να αφήσει πιο εκτεθειμένη την Κυπριακή ∆ημοκρατία, αν πάρουμε τη λάθος απόφαση;  
Επομένως, θεωρώ, επειδή είναι τόσο σημαντικό αυτό το ζήτημα, είναι τόσο μεγάλες οι επιπτώσεις, τεράστιες οι 
επιπτώσεις, σε περίπτωση που κάνουμε λάθος, θα ήταν καλά αυτό το ψήφισμα, αυτή την απόφαση να την 
εξετάσουμε νομικά το κάθε κόμμα, για να δούμε πώς θα προχωρήσουμε, γιατί νομίζω ότι αυτό οφείλουμε προς 
το καλώς νοούμενο συμφέρον της χώρας μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τρεις τουλάχιστον λόγους νομίζω ότι θα πρέπει να αναβληθεί.  Ο ένας λόγος είναι 
ότι, αν συζητηθεί σήμερα και απορριφθεί, αυτό θα σημαίνει ψήφισμα εμπιστοσύνης, δηλαδή να κερδίσει ο 
συνάδελφος το αντίθετο αυτό που προτείνει.  Είμαι βέβαιος ότι πολλοί συνάδελφοι μπορεί να το απορρίψουν 
για πολλούς άλλους λόγους παρά λόγω διαφωνίας με το συνάδελφο επί της ουσίας.   

 Ο δεύτερος λόγος είναι ότι, αν μπει τέτοιο ψήφισμα και μάλιστα μιλήσουμε και πούμε διάφορα 
πράγματα, μπορεί να δώσουμε στο ∆ιοικητή τη μεγαλύτερη δυνατή νομική υποστήριξη σε οποιαδήποτε εν 
δυνάμει δικαστική διαδικασία στο μέλλον.   

 Υπάρχει και ένας τρίτος λόγος.  Συζητούμε στην επιτροπή Θεσμών κάτι που έχει στρέψει την προσοχή 
όλων των συναδέλφων και όλων των επιτροπών, διάφορα θέματα που αφορούν αυτή την κατάσταση όπως το 
να δοθούν ονόματα.  Η κοινωνία όλη μας παρακολουθεί, για να μην πω όλος ο κόσμος.  Στείλαμε χθες 
επιστολή στο ∆ιοικητή.  Αν ακολουθηθεί μία διαδικασία πολύ πιο γρήγορα απʼ ό,τι ίσως θα έπρεπε, νομίζω ότι 
το μόνο που θα πετύχουμε είναι να καθυστερήσουμε και αυτή τη διαδικασία την οποία θεωρώ αναγκαία.  
Μπορεί πρώτα απʼ όλα να πρέπει να κοιτάξουμε προτάσεις για αναστήλωση της οικονομίας μας, αλλά και αυτά 
τα θέματα πρέπει να τα δούμε άμεσα.  ∆ε θα ήθελα να καθυστερήσει η διαδικασία στην επιτροπή Θεσμών με 
κανένα τρόπο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι ο συνάδελφος έχει το κάθε δικαίωμα να θέσει προς ψήφιση 
οποιαδήποτε απόφαση θέλει.  Εγώ να πω ότι εμείς, ως πολιτική δύναμη, μπορούμε να προτείνουμε πολύ πιο 
σκληρές εισηγήσεις για το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας και κανένας δεν αμφιβάλλει ότι ο ∆ιοικητής της 
Κεντρικής Τράπεζας στη διαχείριση του μεγάλου προβλήματος που αντιμετωπίζει η πατρίδα μας έχει διαπράξει 
μεγάλα λάθη, τα οποία πιθανόν αύριο στην πραγματικότητα να επιδεινώσουν το οικονομικό πρόβλημα το 
οποίο αντιμετωπίζει η Κύπρος.   

 Εκείνο το οποίο θέλω να τονίσω είναι το εξής:  ∆ηλαδή…  Θα συμφωνήσω με το συνάδελφο το ∆ημήτρη 
το Συλλούρη ότι, εάν τώρα, αυτή τη στιγμή, καταψηφιστεί αυτό το πράγμα, θα έχει το αντίθετο αποτέλεσμα από 
αυτό που επιδιώκει ο συνάδελφος, δηλαδή θα ενισχύσει την πλευρά του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, που 
κανένας από εμάς δε διαφωνεί ότι είτε ο ίδιος πρέπει να υποβάλει την παραίτησή του είτε ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας να προχωρήσει στη διαδικασία που βάσει του Συντάγματος δικαιούται να προχωρήσει και να 
ζητήσει να τον παύσουν.   

 Όμως από τη μία πλευρά, τι επιδιώκεται εδώ να γίνει;  Επιδιώκεται μία ψηφοφορία που θα έχει ως 
αποτέλεσμα, ούτε λίγο ούτε πολύ, αύριο το πρωί αυτοί που θα καταψηφίσουν το σχέδιο, για τους λόγους που 
εμείς εξηγούμε τώρα ενώπιον της ολομέλειας -που μπορεί να έχουν πολύ πιο έντονα από τον κ. Περδίκη το 
αίσθημα ότι πρέπει ο ∆ιοικητής να φύγει- περίπου να διαφαίνεται ότι είναι υπέρ του ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας.  Από την άλλη πλευρά, κύριε Πρόεδρε -ξέρετε, το έβαλα το πρωί και στη σύσκεψη αυτό που θα πω 
τώρα- εμείς τουλάχιστον, ως Ε∆ΕΚ, παρʼ όλον ότι θεωρούμε ότι ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας έχει 
διαπράξει μεγάλα σφάλματα στη διαχείριση του οικονομικού προβλήματος που αντιμετωπίζουμε, δε θέλουμε 
να θεωρηθεί από τον κόσμο, γενικότερα από το λαό, ότι, ξέρετε, γιʼ αυτό που σήμερα υφίσταται η πατρίδα μας 
ο μόνος που φέρει ευθύνη είναι ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας και πρέπει να τον “φάμε”.  ∆εν είναι έτσι.  
Εμείς λέμε ναι, πρέπει να υποβάλει την παραίτησή του, αλλά από την άλλη δε θέλουμε να στρέψουμε την 
προσοχή του λαού μόνο στο ∆ιοικητή, αφήνοντας πίσω τους πραγματικούς αίτιους οι οποίοι μας έφεραν 
σήμερα σʼ αυτή την κατάσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μην μπούμε όμως σε συζήτηση για την οικονομική κρίση, γιατί δεν είναι αυτό το θέμα μας. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Πολύ καλά.  Θα συμφωνήσω, κύριε Πρόεδρε, στην εισήγηση που έγινε.  Ας αναβληθεί και να δοθεί 
περισσότερος χρόνος στις πολιτικές δυνάμεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέτω το θέμα σε ψηφοφορία και παρακαλώ να ψηφίσετε πόσοι είσαστε υπέρ του να συζητηθεί σήμερα 
με βάση την πρόταση που υπέβαλε ο κ. Περδίκης, να τεθεί δηλαδή σε ψηφοφορία το σχέδιο απόφασης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον και δύο υπέρ απορρίπτεται το αίτημα, για να συζητηθεί σήμερα.   

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.514, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 



1516 

 

 Σημείωση: Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου 
Κενεβέζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.089, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με τα ερωτήματά σας στην επιστολή σας ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012 σας αναφέρω 
τα ακόλουθα: 

1. Σχετικά με την τοποθέτησή σας ότι στο μάθημα της Φυσικής Αγωγής υπάρχει μονοδιάστατη προσέγγιση 
υπέρ των ομαδικών αθλημάτων, επισημαίνουμε ότι στα Αναλυτικά Προγράμματα ∆ημοτικής και Μέσης 
Εκπαίδευσης συμπεριλαμβάνονται και τα θαλάσσια αθλήματα, καθώς και αθλήματα που σκοπό έχουν 
να ωθήσουν τα παιδιά στη ∆ιά Βίου Άσκηση με έμφαση την υγεία. 

2. Σας ενημερώνουμε ότι στη ∆ημοτική Εκπαίδευση εφαρμόζονται προγράμματα γνωριμίας των μαθητών 
με ολυμπιακά αθλήματα όπως «ναυταθλήματα-αθλήματα νερού».  Η προσπάθεια αυτή ξεκίνησε το 2005 
και συνεχίζεται μέχρι σήμερα με μεγάλη επιτυχία. 

3. Για τη Μέση Εκπαίδευση σας ενημερώνουμε ότι το μάθημα Κολύμβησης διδάσκεται ως υποχρεωτικό 
διδακτικό αντικείμενο στους μαθητές/τριες του Απεήτειου Γυμνασίου Αγρού λόγω της ύπαρξης του 
κολυμβητηρίου δίπλα ακριβώς από το σχολείο.  Πέραν τούτου η κολύμβηση περιλαμβάνεται στον 
Ετήσιο Προγραμματισμό Αθλητικών ∆ραστηριοτήτων Μέσης και Τεχνικής Εκπαίδευσης βάσει του 
οποίου διοργανώνονται Περιφερειακοί και Παγκύπριοι Αγώνες Κολύμβησης. Επιπλέον Κύπριοι 
μαθητές/κολυμβητές συμμετέχουν σε Πανελλήνιους και Παγκόσμιους Μαθητικούς Αγώνες Κολύμβησης 
με ευθύνη του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

4. Η υποχρεωτική διδασκαλία των αντικειμένων κολύμβηση και ιστιοπλοΐα σε τακτική βάση προϋποθέτει 
μεγάλη οικονομική επιβάρυνση αλλά και πρακτικά προβλήματα που απορρέουν από τη μεταφορά 
μαθητών σε θαλάσσιες περιοχές ή σε κολυμβητήρια, καθώς και από τον απαραίτητο εξειδικευμένο 
εξοπλισμό και την υλικοτεχνική υποδομή που δεν θα διαθέτουν σήμερα τα σχολεία μας. 

5. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού βρίσκεται σε αγαστή συνεργασία με τις Ομοσπονδίες των 
αθλημάτων υγρού στίβου και βοηθά στην εξεύρεση ταλέντων αλλά και στην ευρεία διάδοση των 
συγκεκριμένων αθλημάτων. 

6. Επιπλέον, ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού ως ο καθ’ ύλην αρμόδιος του εξωσχολικού 
αθλητισμού, επιχορηγεί Ναυτικούς Ομίλους σε όλες τις επαρχίες, καθώς και τμήματα ΑΓΟ και ΕΣΥΑΑ 
για εκμάθηση και προπονητική δραστηριότητα χιλιάδων μαθητών/τριών ∆ημοτικής και Μέσης 
Εκπαίδευσης. 

 Πέραν τούτων η επιτυχία του Κύπριου ιστιοπλόου Παύλου Κοντίδη στους Ολυμπιακούς Αγώνες του 
Λονδίνου αποτελεί από μόνη της κίνητρο για όλη τη νέα γενιά της Κύπρου. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.181, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.181 και ημερομηνία 12 Οκτωβρίου 2012, που 
υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, σε σχέση με το διαχωρισμό οικοπέδων για 
οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς και σας πληροφορώ ότι στις 
14.09.2012 πραγματοποιήθηκε στην κοινότητα σύσκεψη, υπό την προεδρία του Έπαρχου Πάφου, για 
συζήτηση του θέματος. Ο Έπαρχος αφού εξήγησε τη διαδικασία που πρέπει να ακολουθηθεί για το διαχωρισμό 
των οικοπέδων και τα κριτήρια που ισχύουν για την παραχώρηση των οικοπέδων στους δικαιούχους, ανέφερε 
ότι πρώτο βήμα αποτελεί η εξεύρεση του κατάλληλου χώρου, που κατά προτίμηση ενδείκνυται να είναι κρατική 
γη, η οποία πρέπει να πληροί κάποιες προϋποθέσεις (π.χ. να είναι μέσα ή κοντά σε Οικιστική Ζώνη, να 
διαθέτει προσπέλαση κλπ.). Πριν από οποιαδήποτε άλλη ενέργεια, το Συμβούλιο οφείλει να τεκμηριώσει την 
ύπαρξη επαρκούς αριθμού δικαιούχων και να αποδεχθεί τον τρόπο υπολογισμού του ποσού που θα κληθούν 
να καταβάλουν πιθανοί δικαιούχοι. 

 Σε περίπτωση που δεν εξευρεθεί κρατική γη, το Συμβούλιο συμβουλεύτηκε να εξετάσει το ενδεχόμενο 
ανταλλαγής ιδιωτικής με κρατική γη καθώς και της απαλλοτρίωσης. Αποφασίστηκε όπως το Κοινοτικό 
Συμβούλιο διαβουλευτεί με κάποιο ιδιώτη για το ενδεχόμενο ανταλλαγής του τεμαχίου του με άλλο κρατικό 
τεμάχιο ίσης αξίας. Παράλληλα, αποφασίστηκε να διερευνηθεί περαιτέρω η καταλληλότητα του κρατικού 
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τεμαχίου 7 Φ/Σχ. 26/15 που εντόπισε το Κοινοτικό Συμβούλιο. Σημειώνεται ότι το εν λόγω τεμάχιο βρίσκεται 
εντός Κτηνοτροφικής Ζώνης ∆1 και σε απόσταση 700 περίπου μέτρων από την Οικιστική Ζώνη και είναι 
συνεπώς ακατάλληλο εκ πρώτης όψης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Mαρτίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου 
Κενεβέζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.338, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 7/12/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω, ότι 
με βάση τη σχετική συνεισφορά του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου (ONΕΚ), από το Άρθρο 04.372-«Έργο 
Πρωτοβουλίες Νέων» το ύψος του οποίου ανερχόταν στο €1.426.642 στον Προϋπολογισμό του 2012, 
δαπανήθηκε τελικά το ποσό των €1.385.734,20.  Το ποσό των €1.268.459 αφορούσε αποκλειστικά σε 
χορηγίες για την πραγματοποίηση δραστηριοτήτων με βάση τον Οδηγό του Έργου και το ποσό των 
€117.275,28 αφορούσε σε Κεντρικές ∆ράσεις του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου.  Ως εκ τούτου, όπως 
φαίνεται από τα πιο πάνω δεδομένα, για τις ανάγκες του Έργου Πρωτοβουλίες Νέων, δεν χρειάστηκε η 
άντληση κονδυλίων από άλλα προγράμματα του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου. 

 Επιπρόσθετα, οι αναλυτικές καταστάσεις των αποδεκτών των χορηγιών μέσω του Έργου 
«Πρωτοβουλίες Νέων», οι οποίες εκταμιεύθηκαν σε τέσσερις περιόδους εντός του 2012, σας αποστέλλονται 
όπως είναι αναρτημένες στην ιστοσελίδα του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου www.youthboard.org.cy. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.372, ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση που αφορά στη συσκευή αδυνατίσματος σε σχέση με το 
θανατηφόρο ατύχημα στο ∆άλι και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η επιτροπή διερεύνησης, η οποία διορίστηκε την 1η Φεβρουαρίου 2012, για την εξέταση της συσκευής 
του ατυχήματος που συνέβη στις 28 Ιανουαρίου 2012, εξέδωσε το πόρισμά της στις αρχές Σεπτεμβρίου 
του 2012. 

2. Είναι γεγονός ότι, όπως είχε αμέσως διαπιστωθεί, η συσκευή δε φέρει τη σήμανση συμμόρφωσης (CЄ) 
πράγμα που αποτελεί ένδειξη ότι το προϊόν δεν συμμορφώνεται με τις βασικές απαιτήσεις ή ότι η 
διαδικασία εκτίμησης συμμόρφωσης δεν έχει εφαρμοστεί και, κατά συνέπεια, το προϊόν μπορεί να θέσει 
σε κίνδυνο την υγεία και την ασφάλεια προσώπων. Τέτοιου είδους μη συμμόρφωση θεωρείται ως 
ουσιαστική για τους σκοπούς της εποπτείας της αγοράς και μπορεί να οδηγήσει στη λήψη περιοριστικών 
μέτρων.  Ο σκοπός όμως της εξέτασης της συσκευής στα πλαίσια του ατυχήματος, ήταν πολύ 
ευρύτερος από την απλή διαπίστωση της μη συμμόρφωσης ή ακόμα και από τη διαπίστωση ότι η 
συσκευή ήταν επικίνδυνη, καθότι η κάθε επικίνδυνη συσκευή δεν είναι κατ’ ανάγκη ικανή να προκαλέσει 
το θάνατο. Θα έπρεπε δηλαδή να διαπιστωθεί ο βαθμός επικινδυνότητας της συσκευής κάτω από τις 
διάφορες συνθήκες λειτουργίας και χρήσης, κατά πόσο αυτή θα μπορούσε ενδεχομένως να προκαλέσει 
το θάνατο του χρήστη, καθώς και κάτω από ποιες συνθήκες και προϋποθέσεις θα μπορούσε να συμβεί 
αυτό. Επισημαίνεται επίσης ότι η συγκεκριμένη συσκευή δεν καλύπτεται από πρότυπο ασφάλειας, 
πράγμα που καθιστούσε το έργο της εξέτασής της ιδιαίτερα δύσκολο. 

3. Η οδηγία για τον Ηλεκτρολογικό Εξοπλισμό Χαμηλής Τάσης και οι σχετικοί Εθνικοί εναρμονιστικοί 
Κανονισμοί, αφορούν στην ελεύθερη διακίνηση και στη διάθεση προϊόντων στην αγορά και δεν 
επεκτείνονται στη λειτουργία και τη χρήση του εξοπλισμού.  Η ασφάλεια ηλεκτρολογικού εξοπλισμού 
που βρίσκεται εγκατεστημένος σε χώρους εργασίας διέπεται από τη νομοθεσία που αφορά στην 
ασφάλεια των χώρων εργασίας, η οποία εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας. 

4. Όπως αναφέρθηκε στην απαντητική επιστολή με ημερομηνία 2 Νοεμβρίου 2012, σε σχέση με την 
Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.888, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2012, του ίδιου βουλευτή, το Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών προέβη σε σειρά ενεργειών σχετικών με την εποπτεία της αγοράς 
και τον εντοπισμό παρόμοιων μη συμμορφούμενων συσκευών. Αποτέλεσμα των ενεργειών αυτών ήταν 
ο εντοπισμός μιας συσκευής λιποαναρρόφησης με τη χρήση υπερήχων που δεν έφερε κατάλληλη 
σήμανση συμμόρφωσης (CЄ) και η υποβολή παραπόνων από δυο ιδιοκτήτες ινστιτούτων αισθητικής για 
δυο μηχανές φροντίδας προσώπου, οι οποίες δεν έφεραν τη σήμανση συμμόρφωσης (CЄ). Και στις 
τρεις περιπτώσεις εφαρμόστηκαν οι πρόνοιες της νομοθεσίας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.404, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.404 ημερομηνίας 22.1.2013, που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή 
σας με ημερομηνία 31.1.2013 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

(α) Με βάση στοιχεία τα οποία υπάρχουν στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, είναι κατατεθειμένα 
γύρω στις 50 000 Πωλητήρια έγγραφα, τα οποία αφορούν περίπου 6 000 αναπτύξεις σε 10 000 τεμάχια. 

(β)  Για αυτές τις αναπτύξεις υπάρχουν κατατεθειμένες 2 000 περίπου αιτήσεις που αφορούν τον 
εκσυγχρονισμό τους και την έκδοση τίτλων. Για τις υπόλοιπες 4 000 αναπτύξεις, δεν έχει υποβληθεί 
οποιαδήποτε αίτηση από τους εγγεγραμμένους ιδιοκτήτες για εκσυγχρονισμό των εγγράφων. 

(γ) Για τη περίοδο 01.06.2009 μέχρι 31.12.2012, έχουν εκδοθεί 38 520 τίτλοι ιδιοκτησίας. Από αυτούς έχουν 
μεταβιβαστεί 15 056. 

(δ)  Όσον αφορά το ερώτημα σας για την αξία της αντίστοιχης ακίνητης ιδιοκτησίας που αγοράστηκε, 
δυστυχώς αυτή είναι δύσκολο, στο παρόν στάδιο, να υπολογιστεί με βάση τα δεδομένα του 
μηχανογραφικού συστήματος και σε συσχετισμό με τις υπόλοιπες τρέχουσες εργασίες του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μιχάλη Σαρρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.416, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα σε σχέση με την επιστολή σας με αρ. Ερ. 
23.06.010.02.416 και ημερ. 6/2/2013: 

 Ως γνωστό, μέχρι το τέλος του 2011, η αίτηση για το επίδομα τέκνου υποβαλλόταν μία φορά και ίσχυε 
εφεξής. Από 1/1/2012, με την τροποποίηση του περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμου, είναι πλέον 
απαραίτητη η υποβολή αίτησης κάθε ημερολογιακό έτος, με τελευταία προθεσμία υποβολής την 31η 
∆εκεμβρίου. Αίτηση που υποβάλλεται εκπρόθεσμα συνεπάγεται την απώλεια του επιδόματος για το εν λόγω 
έτος. 

 Τον Ιανουάριο του τρέχοντος έτους, το Υπουργείο Οικονομικών έγινε δέκτης πολλών παραπόνων από 
οικογένειες που δεν είχαν γνώση για την αλλαγή στη διαδικασία. Οι περιπτώσεις αυτές ήταν οικογένειες με ένα 
και δύο τέκνα που πληρώνονται πάντα στο τέλος του έτους, οι οποίες ενώ περίμεναν όπως κάθε χρόνο το 
επίδομά τους διαπίστωσαν εντέλει μετά την παρέλευση της προθεσμίας ότι έπρεπε να είχαν υποβάλει αίτηση. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών με γνώμονα την εξυπηρέτηση του πολίτη ανακοίνωσε στις αρχές Ιανουαρίου 
2013 την παράταση στην προθεσμία υποβολής αιτήσεων μέχρι τις 31/1/2013. Η Υπηρεσία Χορηγιών και 
Επιδομάτων (ΥΧΕ), δέχθηκε περίπου 2.000 εκπρόθεσμες αιτήσεις, προερχόμενες κατά συντριπτική 
πλειοψηφία από γηγενείς δικαιούχους. Αναλυτικά, από τις αιτήσεις που έχουν καταχωρηθεί μέχρι σήμερα, η 
ΥΧΕ έχει παραλάβει: 

 1.658 αιτήσεις από Κύπριους δικαιούχους 

 305 από αλλοδαπούς δικαιούχους, εκ των οποίων οι 160 έχουν Κύπριο σύζυγο. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας σε περίπτωση που χρειασθείτε περισσότερες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μιχάλη Σαρρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.427, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα σε σχέση με την επιστολή σας με αρ. Ερ. 
23.06.010.02.427 και ημερ. 11/2/2013: 

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμου, μονογονεϊκή οικογένεια 
σημαίνει οικογένεια στην οποία ένας γονέας χωρίς σύζυγο/συμβίο, ζει με ένα τουλάχιστον εξαρτώμενο τέκνο, 
που αποκτήθηκε είτε από γάμο είτε εκτός γάμου και που διαβιεί μόνος λόγω του ότι είναι άγαμος, χήρος, 
διαζευγμένος ή διότι ένας από τους δύο γονείς έχει κηρυχθεί σε αφάνεια από το δικαστήριο. 

 Από τον Ιούνιο του 2012, με τη μεταβίβαση της αρμοδιότητας παραχώρησης επιδόματος σε 
μονογονεϊκές οικογένειες από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας στην Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων 
κυκλοφόρησε ειδικό έντυπο αίτησης για την παροχή αυτή. Στο έντυπο αίτησης που ζητούνταν διατάγματα ή 
αποφάσεις δικαστηρίου σχετικά με τη διατροφή και τη γονική μέριμνα, με τα οποία τεκμηριώνεται μερικώς ότι ο 



1519 

 

μονογονιός ζει μόνος με το εξαρτώμενο τέκνο του. ∆εν περιέχονταν στο έντυπο απαίτηση υποβολής 
βεβαίωσης από τον οικείο κοινοτάρχη. 

 Επειδή κατά την περσινή περίοδο πολλοί μονογονείς είχαν προβάλει αδυναμία στην προσκόμιση των 
πιο πάνω επίσημων δικαιολογητικών και δεδομένου ότι ήταν η πρώτη χρονιά εφαρμογής της νομοθεσίας, η 
Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων υπαλλακτικά τους προσέφερε τη δυνατότητα να αποταθούν σε 
κοινοτάρχη ώστε να εξασφαλίσουν δικαιολογητικό το οποίο βεβαιώνει τη διαμονή του μονογονιού. 

 Αναφορικά με διαδικασία συμπλήρωσης του νέου εντύπου αίτησης, σας πληροφορώ ότι δεν 
υποβάλλεται πλέον ξεχωριστό έντυπο για το επίδομα μονογονεϊκής οικογένειας και οι σχετικές πληροφορίες 
συμπεριλαμβάνονται στο έντυπο αίτησης για το επίδομα τέκνου για το 2013. Για τη συμπλήρωση της αίτησης 
απαιτούνται τα οικονομικά δεδομένα της οικογένειας, δηλαδή το εισόδημα που αποκτήθηκε το 2012 και τα 
περιουσιακά τους στοιχεία που έχουν στην κατοχή τους. Όπως αναφέρθηκε πιο πάνω, από τους μονογονιούς 
απαιτείται η υποβολή διαταγμάτων ή αποφάσεων αρμόδιου δικαστηρίου για τη γονική μέριμνα ή/και τη 
διατροφή και σε καμία περίπτωση δεν ζητείται βεβαίωση από τον οικείο κοινοτάρχη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.428, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 

2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 
11 Φεβρουαρίου 2013, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου, κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες σε συνεργασία με τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Μελισσοκόμων 
πραγματοποίησαν δύο επιδημιολογικές έρευνες για τη Νοζεμίαση των μελισσών, μετά από ανησυχητικά 
συμπτώματα στους πληθυσμούς των μελισσών. Τα δείγματα που λήφθηκαν, εξετάστηκαν στο 
Εργαστήριο Παθολογικής Ανατομικής, Βακτηριολογίας και Παρασιτολογίας των Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών. ∆είγμα στάλθηκε και στο Κοινοτικό Εργαστήριο αναφοράς για ταυτοποίηση και το 
αποτέλεσμα επιβεβαιώνει ότι πρόκειται για το πρωτόζωο μικροσπορίδιο παράσιτο του γένους Nosema 
και του είδους Ceranae, ένα είδος που ενδημεί στις ασιατικές ως επί το πλείστον χώρες. 

 Στην πρώτη επιδημιολογική έρευνα που πραγματοποιήθηκε τον Ιούνιο 2012, λήφθηκαν δείγματα από 
56 μελισσοκόμους, από τα οποία, στα 36 η συγκέντρωση των σπορίων της Νοζέμα ήταν χαμηλού 
βαθμού, 13 μέτριου και 4 μεγάλου βαθμού, ενώ 3 ήταν αρνητικά στην ασθένεια. 

 Στη δεύτερη επιδημιολογική έρευνα που πραγματοποιήθηκε το Νοέμβριο 2012, λήφθηκαν δείγματα από 
38 μελισσοκόμους/από τα οποία, στα 20 η συγκέντρωση των σπορίων της Νοζέμα ήταν χαμηλού 
βαθμού, 8 μέτριου και 8 μεγάλου βαθμού, ενώ 2 ήταν αρνητικά στην ασθένεια. 

Τα αποτελέσματα των δύο επιδημιολογικών ερευνών, έδειξαν ότι η Νοζεμίαση υφίσταται στην Κύπρο και 
πρέπει να αντιμετωπιστεί. Στα Κράτη Μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης απαγορεύεται η χρήση 
οποιουδήποτε φαρμακευτικού σκευάσματος για την αντιμετώπιση της ασθένειας. Η αντιμετώπιση 
συνίσταται κυρίως στην πρόληψη και στους ορθούς μελισσοκομικούς χειρισμούς. Ενημερωτικά έντυπα, 
τόσο με πληροφορίες σχετικά με την ασθένεια αυτή των μελισσών, όσο και με τους τρόπους 
αντιμετώπισής της στάλθηκαν στα κατά τόπους Επαρχιακά Κτηνιατρικά Γραφεία, ούτως ώστε να 
ενημερωθούν οι μελισσοκόμοι σε όλη την Κύπρο. 

Η Νοζεμίαση δεν θεωρείται καταστρεπτική ασθένεια βιβλιογραφικά και χαρακτηρίζεται ως 
αυτοπεριοριζόμενη νόσος, αφού τα μελίσσια τις περισσότερες φορές την ξεπερνούν από μόνα τους όταν 
οι θερμοκρασίες ανεβαίνουν, μειωθούν οι υγρασίες και έρθει η άνοιξη. 

2.  ∆εν υπάρχουν ενδείξεις παρουσίας του σκαθαριού Aethina tumida στην Κύπρο. Η Aethina tumida είναι 
ένα εξωτικό παράσιτο που προσβάλλει τις ήμερες και τις άγριες μέλισσες και το οποίο έχει εξαπλωθεί 
από την Αφρική σε πολλές άλλες τρίτες χώρες, όπως οι ΗΠΑ, ο Καναδάς και η Αυστραλία, 
προκαλώντας σοβαρό προβλήματα στη μελισσοκομία. 

Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ετοίμασαν και διανέμουν ενημερωτικά έντυπα από το 2003, σχετικά με το 
«μικρό κάνθαρο των κυψελών», όπως ευρέως αποκαλείται. 

 Επίσης, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες λαμβάνουν προληπτικά μέτρα για αντιμετώπιση της έλευσης και 
τυχόν εξάπλωσης του σκαθαριού Aethina tumida στην Κύπρο, εφαρμόζοντας την οδηγία 92/65/ΕΟΚ, 
όσον αφορά το εμπόριο και τις εισαγωγές στην Κοινότητα. Τα Κράτη Μέλη επιτρέπουν την εισαγωγή 
μελισσών (Apis mellifera και Bombus spp.) από τρίτη χώρα, μόνον εάν η παρουσία της αμερικανικής 
σηψιγονίας, του μικρού κανθάρου κυψελών (Aethina tumida) και του ακάρεως Tropilaelaps (Tropilaelaps 
spp.), είναι ασθένειες/παράσιτα υποχρεωτικής δήλωσης σε ολόκληρη την επικράτεια της εν λόγω τρίτης 
χώρας. 
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 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.433, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.433 και ημερομηνία 06 Φεβρουαρίου 2013, που 
υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και σας πληροφορώ ότι η καταβολή των 
επιχορηγήσεων στους δικαιούχους ιδιοκτήτες διατηρητέων σπιτιών, γίνεται σταδιακά, ανάλογα με την πρόοδο 
των εργασιών συντήρησης της διατηρητέας οικοδομής. Το εγκριμένο πoσό στον Προϋπολογισμό 2013 για 
αυτό το σκοπό είναι €4.500.000 και θα διατεθεί αναλογικά σε όλους τους δικαιούχους. 

2. Το ανωτέρω ποσό είναι πολύ πιο χαμηλό από το απαιτούμενο και για αυτό δεν είναι δυνατή η πληρωμή 
ολόκληρου του ποσού σε κάθε δικαιούχο, στο παρόν στάδιο. Η πληρωμή των εγκριμένων χορηγιών θα 
ολοκληρωθεί είτε με εξοικονομήσεις από τον Προϋπολογισμό 2013, είτε με κονδύλια του Προϋπολογισμού που 
θα εγκριθεί για το 2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.460, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.460 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 25/02/13 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα, σε σχέση με τα ερωτήματα που τέθηκαν και αφορούν το 
στάδιο υλοποίησης του πολεοδομικού έργου για τη βελτίωση της λεωφόρου Περνέρας στο δήμο Παραλιμνίου: 

(α)  Στον Προϋπολογισμό 2013 έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους €20.000, η οποία προορίζεται να καλύψει τη 
δαπάνη που θα απαιτηθεί για την ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων του έργου. 

(β)  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ολοκλήρωσε την ετοιμασία του ρυθμιστικού σχεδίου το 2012 και 
στη συνέχεια το απέστειλε στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την ετοιμασία των σχετικών 
κατασκευαστικών σχεδίων, με στόχο την ολοκλήρωσή τους μέχρι το τέλος του 2013. Ως εκ τούτου, η 
προκήρυξη προσφορών για κατασκευή του έργου υπολογίζεται να γίνει περίπου ένα χρόνο αργότερα, 
δηλαδή περί τα τέλη του 2014, εφόσον το επιτρέψει η τότε δημοσιονομική κατάσταση. 

 (γ)  Η έναρξη των κατασκευαστικών εργασιών αναμένεται στις αρχές του 2015, νοουμένου ότι το επιτρέψουν 
οι δημοσιονομικές συνθήκες και θα έχει εγκριθεί η συμπερίληψη της δαπάνης που θα απαιτηθεί στους 
κρατικούς Προϋπολογισμούς 2014-2015.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα εισέλθουμε σήμερα στη συζήτηση του 
Κεφαλαίου Τετάρτου.   

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την 
ερχόμενη Πέμπτη, 4 Απριλίου 2013, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης του 2013 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.254-2012). 

 2. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.004-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη για άμεση 
λήψη μέτρων στήριξης της υπαίθρου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.016-2012). 

 2. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών και 
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την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 3. «Οι τυχόν επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του μνημονίου όσον 
αφορά το status quo και την επίλυση του εθνικού μας προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.001-2013). 

 Πριν κλείσουμε, να σας πληροφορήσω ότι υπάρχει εισήγηση εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ όπως εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο το θέμα «Η ανάγκη προσαγωγής των 
υπαιτίων της οικονομικής κρίσης ενώπιον της δικαιοσύνης και κατάθεσης στη Βουλή των Αντιπροσώπων του 
καταλόγου προσώπων που φυγάδευσαν κεφάλαια στο εξωτερικό από τις κυπριακές τράπεζες τον τελευταίο 
καιρό».  Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

 ∆εν υπάρχει, επομένως εγγράφεται. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.10 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Κατσουρίδης Νίκος Περδίκης Γιώργος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προδρόμου Πρόδρομος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Προκοπίου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Άντρος Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 
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Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της 1ης Απριλίου 1955 και τήρηση μονόλεπτης σιγής 
στη μνήμη των πεσόντων. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2013 Νόμος του 
2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2013 
Νόμος του 2013», αγορεύσεις και συζήτηση (Σ. Φυττής, Ζ. Κουλίας, Ν. Κουτσού, Γ. Βαρνάβα, Κ. 
Χατζηγιάννης, Σκ. Κούτρα Κουκουμά, Πρόεδρος) και ψήφισή του σε νόμο.  

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», συζήτηση (Ά. 
Βότσης, Πρόεδρος, Γεώργιος Γεωργίου, Ζ. Κουλίας, Σ. Σαμψών, Ά. ∆αμιανού, Ν. Νικολαΐδης) και 
ψήφισή της σε νόμο. 

6. Εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη για κήρυξη ως επείγοντος σχεδίου απόφασης της Βουλής των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, συζήτηση (Ν. 
Κατσουρίδης, Γ. Περδίκης, Ν. Παπαδόπουλος, ∆. Συλλούρης, Γ. Βαρνάβα) και απόρριψη της εισήγησης. 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Θέματα ασφάλειας της ∆ημοκρατίας (εμπιστευτική ερώτηση). 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Προώθηση του θαλάσσιου αθλητισμού στα σχολεία - Αίτημα για διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές 
οικογένειες στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς - Η διάθεση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας 
Κύπρου στο πρόγραμμα “Πρωτοβουλίες Νέων” - Συσκευές αδυνατίσματος και έλεγχοι για συμμόρφωσή 
τους με τα ευρωπαϊκά πρότυπα - Οι μη εκδοθέντες από το Κτηματολόγιο και οι μη παραληφθέντες από 
τους αγοραστές τίτλοι ιδιοκτησίας - Η παράταση στην παραχώρηση του επιδόματος τέκνου για το 2012 - 
Οι νέες διαδικασίες αίτησης για καταβολή του μονογονεϊκού επιδόματος - Ενδεχόμενη απειλή της 
μελισσοκομίας από την ασθένεια “Nosema Ceranae” και το σκαθάρι “Aethina Tumida” - Καθυστέρηση 
στην καταβολή οφειλόμενων επιχορηγήσεων για αναπαλαιωμένες διατηρητέες οικίες - Αίτημα για 
βελτίωση λεωφόρου στο Παραλίμνι. 

9. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η ανάγκη προσαγωγής των υπαιτίων της οικονομικής 
κρίσης ενώπιον της δικαιοσύνης και κατάθεσης στη Βουλή των Αντιπροσώπων του καταλόγου 
προσώπων που φυγάδευσαν κεφάλαια στο εξωτερικό από τις κυπριακές τράπεζες τον τελευταίο καιρό», 
έπειτα από εισήγηση του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 4ης Απριλίου 2013 

Ώρα έναρξης: 4.35  μ.μ. 

Αρ. 27 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκ μέρους όλων των πλευρών της Βουλής θα ήθελα να δηλώσω την 
ομόθυμη θέση του σώματος ότι αποτελεί επιταγή η πλήρης και εις βάθος έρευνα για τα αίτια και τους υπαίτιους 
για την οικονομική τραγωδία που πλήττει την Κύπρο.  Αναμένουμε από την ερευνητική επιτροπή, που έχει ήδη 
αρχίσει το έργο της, και προς την οποία εκφράζουμε την εμπιστοσύνη της Βουλής, ότι θα διενεργήσει μια 
τεκμηριωμένη και αξιόπιστη έρευνα και ότι θα καταλήξει σε πόρισμα για τις ποινικές, αστικές, πειθαρχικές και 
πολιτικές ευθύνες για τη σημερινή οικονομική κρίση.  Αναμένουμε ότι, με βάση το πόρισμα της ερευνητικής 
επιτροπής, θα προσαχθούν ενώπιον των αρμοδίων δικαστηρίων όσοι θα κριθούν ως υπαίτιοι.  Τέλος, 
αναμένουμε από την κυπριακή δικαιοσύνη να ενεργήσει με αμεροληψία και ευθυκρισία, ώστε να ικανοποιηθούν 
τόσο οι αρχές του κράτους δικαίου όσο και το περί δικαίου αίσθημα του λαού. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού μπούμε στη νομοθετική εργασία, θα ήθελα να σας πληροφορήσω 
ότι η Επιτροπή Επιλογής συνήλθε σε συνεδρία της και υιοθέτησε αλλαγές στη σύνθεση των κοινοβουλευτικών 
επιτροπών τις οποίες εισηγήθηκαν τα κόμματα.  Οι αλλαγές αυτές είναι αποτέλεσμα της υπουργοποίησης 
κάποιων μελών του σώματος, καθώς και της ανάληψης του αξιώματος του ευρωβουλευτή και αφορούν 
αποκλειστικά τα μέλη των επιτροπών που προέρχονται από την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Όλες οι αλλαγές που έγιναν έχουν ενσωματωθεί στον κατάλογο των κοινοβουλευτικών 
επιτροπών, ο οποίος θα διανεμηθεί σε όλους, αμέσως μόλις ετοιμαστεί.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιενεμήθη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆όθηκε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 ∆ιενεμήθη.  Πολύ ωραία!  Στο παρόν στάδιο θα σας αναγνωσθούν οι αλλαγές που αφορούν τη 
συμμετοχή των βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, όπως 
διαμορφώθηκαν σε κάθε επιτροπή με τις αλλαγές και έχουν υιοθετηθεί από την Επιτροπή Επιλογής. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το κείμενο με τις αλλαγές που έχουν επέλθει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Αλλαγές στη σύνθεση των κοινοβουλευτικών επιτροπών 

 Νέα μέλη της Επιτροπής Επιλογής του σώματος ορίζονται οι κ. Λευτέρης Χριστοφόρου και Σωτήρης 
Σαμψών. 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας:  Ο κ. Αριστοτέλης Μισός ορίζεται ως νέο μέλος. 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών:  Νέο μέλος ορίζεται ο κ. Ρίκκος Μαππουρίδης. 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων:  Αποχωρεί ο κ. Γεώργιος Τάσου 
και ορίζονται ως νέα μέλη ο κ. Πρόδρομος Προδρόμου, που θα είναι και αναπληρωτής πρόεδρος, και ο κ. 
Σωτήρης Σαμψών. 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων:  Η κ. Μαρία Κυριακού και ο κ. Νίκος 
Νουρής ορίζονται ως νέα μέλη. 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών:  Ο κ. Νίκος Νουρής ορίζεται ως νέο μέλος. 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως:  Αποχωρεί ο κ. Μάριος 
Μαυρίδης και ορίζονται δύο νέα μέλη, οι κ. Κώστας Κωνσταντίνου και Ανδρέας Θεμιστοκλέους. 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών:  Ο κ. Σωτήρης Σαμψών ορίζεται ως νέος πρόεδρος της επιτροπής, 
ο κ. Ρίκκος Μαππουρίδης ως νέος αναπληρωτής πρόεδρος και ο κ. Γεώργιος Γεωργίου παραμένει μέλος. 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού:  Νέο μέλος της επιτροπής ορίζεται ο κ. 
Πρόδρομος Προδρόμου. 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών:  
Ο κ. Αριστοτέλης Μισός ορίζεται ως νέος αναπληρωτής πρόεδρος στη θέση του κ. Σωτήρη Σαμψών, που 
αποχωρεί, και η κ. Μαρία Κυριακού ως νέο μέλος. 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος:  Αποχωρούν οι κ. Νίκος Τορναρίτης και Ανδρέας Κυπριανού 
και ορίζονται τρία νέα μέλη, οι κ. Πρόδρομος Προδρόμου και Νίκος Νουρής και η κ. Στέλλα Κυριακίδου. 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή  Συγκοινωνιών και Έργων:  Νέο μέλος ορίζεται η κ. Μαρία Κυριακού. 

 Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τον Κανονισμό της Βουλής:  Νέο μέλος ορίζεται ο κ. Σωτήρης 
Σαμψών. 

 Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για το Πόθεν Έσχες:  Νέο μέλος ορίζεται ο κ. Σωτήρης Σαμψών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, κύριε γραμματέα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που 
είναι η νομοθετική εργασία.  Για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία παρακαλώ να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης του 2013 Νόμος του 
2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης του 2013 Νόμος του 2012» 

Παρόντες:  

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Ανδρέας Κυπριανού 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Χρίστος Μέσης  Σοφοκλής Φυττής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τον προϋπολογισμό του Ειδικού Ταμείου 
∆ιατήρησης για το έτος 2013 σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 28 Μαρτίου 2013.  Στη συνεδρία 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Αναπληρώτρια ∆ιευθύντρια του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του 
Υπουργείου Εσωτερικών, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Λογιστή της 
∆ημοκρατίας. 

 Ο προϋπολογισμός του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης για το έτος 2013, που κατατέθηκε στη Βουλή με 
βάση το άρθρο 22 του περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών Νόμου, προβλέπει έσοδα ύψους €7.000.010 και δαπάνες 
ύψους €7.000.010. 
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 Τα έσοδα του ταμείου προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία που περιλαμβάνεται στον κρατικό 
προϋπολογισμό και ανέρχεται στα €4.500.000, από μεταφορά συντελεστή δόμησης ποσού ύψους €2.300.000 
και από χορηγία του επάρχου Πάφου για συντήρηση/αποκατάσταση διατηρητέων οικοδομών των χωριών του 
Ακάμα ύψους €200.000.  Οι δαπάνες του αφορούν κατά κύριο λόγο επιχορηγήσεις προς τους ιδιοκτήτες 
διατηρητέων οικοδομών για σκοπούς συντήρησής τους. 

 Στο στάδιο της εξέτασης των προνοιών του προϋπολογισμού, η Αναπληρώτρια ∆ιευθύντρια του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως επισήμανε στην επιτροπή ότι το προβλεπόμενο σ’ αυτόν ύψος των 
εσόδων από μεταφορά συντελεστή δόμησης προκύπτει λόγω της εφαρμογής της νομοθεσίας που αφορά την 
πολεοδομική αμνηστία, στα πλαίσια της οποίας η διεκπεραίωση αριθμού αιτήσεων γίνεται με την αγορά 
συντελεστή δόμησης από διατηρητέες οικοδομές, καθώς και της πρόσφατης τροποποίησης του διατάγματος 
που αφορά αυξήσεις των ποσοστών μεταφερόμενου συντελεστή δόμησης στις περιοχές δέκτες.   

 Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος κατέθεσε στην επιτροπή στοιχεία σε σχέση με τον αριθμό των αιτήσεων 
που υποβλήθηκαν για επιχορήγηση της δαπάνης συντήρησης διατηρητέων οικοδομών από το Ειδικό Ταμείο 
∆ιατήρησης, που ανέρχονται στις τετρακόσιες τριάντα οκτώ (438), τον αριθμό των εν λόγω αιτήσεων που 
έχουν ήδη εγκριθεί, που ανέρχονται στις τριακόσιες σαράντα πέντε (345), καθώς και το ύψος του ποσού που 
καταβάλλεται από το ταμείο, ανάλογα με την πρόοδο των έργων συντήρησης των υπό συντήρηση διατηρητέων 
οικοδομών.   

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, το απαιτούμενο ύψος των επιχορηγήσεων στους ιδιοκτήτες των 
διατηρητέων οικοδομών για τη συντήρησή τους που προκύπτει από τον αριθμό των αιτήσεων που έχουν 
εγκριθεί για το σκοπό αυτό ανέρχεται στα €25.000.000, από τα οποία έχουν καταβληθεί τα €13.000.000.  Η ίδια 
πρόσθεσε διευκρινιστικά ότι στην περίπτωση των διατηρητέων οικοδομών χρειάζεται να γίνει πάρα πολλή 
δουλειά, γιʼ αυτό και είναι αργός ο ρυθμός υλοποίησης των έργων.  Η πιο πάνω εκπρόσωπος πρόσθεσε ακόμα 
ότι πέρυσι οι πιο πολλές αιτήσεις αφορούσαν την ύπαιθρο, ενώ φέτος οι πιο πολλές αιτήσεις αφορούν τη 
Λευκωσία. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, αφού συμφώνησε με τις πρόνοιες του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού, επισήμανε στην επιτροπή πως για σκοπούς καλύτερου ελέγχου και διαφάνειας μελετάται η 
κατάργηση του ταμείου αυτού εντός του έτους, ώστε το απαιτούμενο κονδύλι για συντήρηση διατηρητέων 
οικοδομών να συμπεριληφθεί στον κρατικό προϋπολογισμό για σκοπούς μεγαλύτερης ευελιξίας και 
εξοικονόμησης λογιστικής και άλλης εργασίας, αναγκαίας σε περίπτωση ύπαρξης ξεχωριστού ειδικού ταμείου.  
Με την εισήγηση αυτή συμφωνεί και το Γραφείο του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας και το Υπουργείο 
Εσωτερικών.  Ειδικότερα, το εν λόγω κονδύλι γίνεται εισήγηση να περιλαμβάνεται στον προϋπολογισμό του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, ώστε να παρέχεται δυνατότητα μεταφοράς ποσού από εξοικονομήσεις 
από άλλα κονδύλια του προϋπολογισμού του τμήματος για κάλυψη των αναγκών συντήρησης διατηρητέων 
οικοδομών, όταν αυτό κρίνεται αναγκαίο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διεξήλθε τις πρόνοιες του προϋπολογισμού αυτού και 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης για το έτος 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ειδικό Ταμείο ∆ιατήρησης ποσού ύψους €7.000.010 για τη χρήση του έτους 
που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Απαγόρευση υπέρβασης κονδυλίων.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης του 
2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Ανδρέας Κυπριανού 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Χρίστος Μέσης  Σοφοκλής Φυττής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 28 Μαρτίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η αναπληρώτρια 
διευθύντρια του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Πολεοδομικού Συμβουλίου, του ΕΤΕΚ, της Ένωσης 
∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου.  Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
και το Γραφείο Προγραμματισμού, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής, αλλά διαμήνυσαν ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου.  Ειδικότερα, το Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, με γραπτό υπόμνημα που απέστειλε στην επιτροπή, διατυπώνει τη 
θέση ότι συμφωνεί με την προτεινόμενη τροποποίηση.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, 
ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στον Υπουργό Εσωτερικών, εάν αυτό απαιτηθεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο, να εκπονεί ∆ήλωση Πολιτικής βάσει της οποίας να εξετάζονται αιτήσεις για πολεοδομική άδεια για 
ανάπτυξη σε οποιαδήποτε περιοχή για την οποία δεν υπάρχει, κατά το χρόνο εκπόνησής της, σε ισχύ Τοπικό 
Σχέδιο ή Σχέδιο Περιοχής, με σκοπό τη μεθοδική ανάπτυξη προς το συμφέρον της υγείας, των ανέσεων, της 
εξυπηρέτησης και της γενικής ευημερίας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, στο 
πλαίσιο αυτό αναμένεται να επιτευχθεί η κατά το δυνατόν ομοιόμορφη εφαρμογή σύγχρονων πολεοδομικών 
σχεδιασμών και να αποφευχθεί η εφαρμογή αναχρονιστικών πολεοδομικών διατάξεων, που θα άφηναν 
πολεοδομικά εκτεθειμένη μια περιοχή. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, η κατάθεση 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου κρίθηκε αναγκαία για την κάλυψη σχετικού νομικού κενού, αφού έχει 
παρατηρηθεί ότι με τις ακυρωτικές αποφάσεις του Ανώτατου ∆ικαστηρίου εναντίον σημαντικού αριθμού 
Τοπικών Σχεδίων για τυπικούς λόγους και όχι για λόγους ουσίας οι επηρεαζόμενες περιοχές παραμένουν 
ακατοχύρωτες ως προς την εφαρμογή ορθολογιστικών και επαρκών πολεοδομικών πολιτικών, δεδομένου ότι 
μέχρι την εκπόνηση νέου Τοπικού Σχεδίου ή Σχεδίου Περιοχής, το οποίο προϋποθέτει μια περίπλοκη και 
απαιτητική διαδικασία, ισχύει το αμέσως προηγούμενο νομικό καθεστώς.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια 
στοιχεία, με τη δυνατότητα εκπόνησης ∆ήλωσης Πολιτικής διασφαλίζεται η κατάλληλη πολεοδομική ρύθμιση 
των περιοχών που θα επηρεαστούν από τυχόν νέες ακυρωτικές αποφάσεις του Ανώτατου ∆ικαστηρίου κατά 
των Τοπικών Σχεδίων ή Σχεδίων Περιοχής, παρά τις προσπάθειες που καταβάλλει το Υπουργείο Εσωτερικών 
και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για αποφυγή τέτοιων περιπτώσεων μέχρι την εκπόνηση νέου Τοπικού 
Σχεδίου ή Σχεδίου Περιοχής. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου.   

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  



 

1527 
 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, εκθέσεις  Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς  

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Συμφωνίας Πλαίσιο μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών 
της αφενός και της ∆ημοκρατίας της Κορέας, 
αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.060-2013). 

Εξωτερικών   Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων 

2. Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.061-2013). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

3. Ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.062-2013). 

Άμυνας Άμυνας 

4. Ο περί της Συμμετοχής της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό 
Σταθερότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.063-2013).                 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία των Ζώων που Χρησιμοποιούνται 
για Επιστημονικούς Σκοπούς) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.017-2013). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  
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6. Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων του Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.018-2013). 

Άμυνας Άμυνας 

7. Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων της Εθνικής 
Φρουράς (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.019-2013). 

Άμυνας Άμυνας 

8. Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.020-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.019-2013). 

Ζαχαρία Κουλία,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.515, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα, που αφορούν την παραχώρηση κατοικιών σε Τουρκοκυπρίους στην τουρκοκυπριακή 
συνοικία Λάρνακας: 

1. Πόσες κατοικίες έχουν παραχωρηθεί σε Τουρκοκυπρίους στην εν λόγω περιοχή και με ποια κριτήρια 
παραχωρήθηκαν στους συγκεκριμένους χρήστες; 

2. Έχουν γίνει έλεγχοι για τη συνεχή διαμονή τους στις εν λόγω κατοικίες (π.χ. κατανάλωση και πληρωμή 
ηλεκτρικού ρεύματος) και πόσο συχνά; 

3. Aπουσιάζουν στο εξωτερικό και για πόσο διάστημα; 

4. Κατέχουν άλλες κατοικίες εντός ή εκτός Κύπρου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.516, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

5. Οι αρμόδιες υπηρεσίες είναι σε θέση να ελέγχουν τις ποσοστώσεις γάλακτος στο χαλλούμι; Πόσους 
ελέγχους έχουν διεξαγάγει και τι αποτελέσματα έχουμε; 

6. Έχουν γίνει έλεγχοι, και πόσοι, για την ύπαρξη γαλακτόσκονης στο χαλλούμι; Νομικά ισχύουν τα 
αποτελέσματα των ελέγχων και, αν όχι, τι διορθωτικές ενέργειες γίνονται από πλευράς του κράτους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.517, ημερομηνίας 3 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όλο και περισσότερες χώρες της Ευρώπης που αντιμετωπίζουν οικονομικά προβλήματα επιδιώκουν 
να προσελκύσουν συνάλλαγμα χορηγώντας μόνιμη ή προσωρινή βίζα σε ξένους επενδυτές που θα 
ενδιαφέρονταν να βάλουν στο χαρτοφυλάκιό τους ακίνητα ή κρατικά ομόλογα. Με τον τρόπο αυτό οι 
κυβερνήσεις χωρών κυρίως της Νοτιοανατολικής Ευρώπης προσπαθούν να δελεάσουν μεγάλους επενδυτές 
από χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, στοχεύοντας κατά κύριο λόγο σε επενδυτές από την Κίνα και γενικώς 
την Ασία, την Αμερική, τη Μέση Ανατολή και τη Ρωσία. Το πιο πρόσφατο παράδειγμα είναι η Ουγγαρία, ενώ 
παρόμοια κίνητρα έχουν προσφέρει το τελευταίο διάστημα και η Ισπανία και η Πορτογαλία.  Κίνητρα σε 
υπηκόους ξένων χωρών που θέλουν να επενδύσουν σε ακίνητα στη χώρα εξετάζει να προσφέρει και η 
Ελλάδα. 
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 Ειδικότερα, το ελληνικό Υπουργείο Ανάπτυξης εξετάζει διάταξη στο νομοσχέδιο για τις στρατηγικές 
επενδύσεις σύμφωνα με την οποία θα χορηγείται άδεια παραμονής διάρκειας πέντε ετών- όχι όμως της 
εργασίας- σε υπηκόους τρίτων χωρών που έχουν λάβει βίζα.  Άδεια παραμονής θα μπορεί να χορηγείται και σε 
μέλη της οικογένειάς τους. Ο χρόνος παραμονής θα συνυπολογίζεται για τη χορήγηση ιθαγένειας. Η αξία των 
ακινήτων θα μπορεί να αναπροσαρμόζεται με βάση τυχόν αλλαγές σε αντικειμενικές αξίες. 

 Στην Ουγγαρία τον προηγούμενo μήνα η κυβέρνηση ψήφισε νόμο που δίνει την ευκαιρία σε μη 
κατοίκους της Ευρωπαϊκής Ένωσης που επενδύουν €250.000 και πάνω σε κρατικά ομόλογα της χώρας 
πενταετούς διάρκειας να αποκτήσουν μόνιμη διαμονή στη χώρα. Τα λεγόμενα “ομόλογα κατοικίας”, όπως είναι 
πλέον γνωστά, προσφέρουν εγγυημένη ετήσια απόδοση 2% και επιτρέπουν στους ξένους που τα αγοράζουν  
να δηλώνουν μόνιμοι κάτοικοι της Ουγγαρίας χωρίς να χρειάζεται απαραίτητα να διαμένουν στη χώρα. Οι 
επενδυτές αυτοί μπορούν να εργάζονται, να ξεκινήσουν τη δική τους επιχείρηση, να αγοράζουν ακίνητα και να 
ταξιδεύουν ελεύθερα στη Zώνη Σένγκεν της Ευρωπαϊκής Ένωσης για ενενήντα ημέρες κάθε έξι μήνες. Έπειτα 
από οκτώ χρόνια μπορούν να ζητήσουν ουγγρικό διαβατήριο και να γίνουν πολίτες της χώρας.  Ήδη 
εκατοντάδες υποψήφιοι επενδυτές, οι οποίοι προέρχονται από την Κίνα, τη Μέση Ανατολή και τη Ρωσία, έχουν 
εκδηλώσει ενδιαφέρον για τέτοιες επενδύσεις στην Ουγγαρία. 

 Στην Πορτογαλία οι ξένοι που επενδύουν €500.000 και άνω σε ακίνητα αποκτούν μόνιμη κατοικία έπειτα 
από πέντε χρόνια και έχουν την ευκαιρία να πάρουν υπηκοότητα ύστερα από έξι χρόνια. 

 Στην Κύπρο από το 2011 οι ξένοι που αγοράζουν ακίνητα αξίας άνω των €300.000 μπορούν να 
αποκτήσουν άδεια μόνιμης κατοικίας. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το καθεστώς που 
υπάρχει στην Κύπρο έχει αποδώσει καρπούς και αν μπορεί να αναδιαμορφωθεί και να αναπροσαρμοστεί, 
λαμβάνοντας υπόψη τις νέες συνθήκες που δημιούργησαν οι αποφάσεις του Eurogroup, για ενίσχυση του 
Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μιχάλη Σαρρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.153, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Υγείας κ. Πέτρου Πετρίδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.775, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 27/04/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
ότι η Μονάδα Εντατικής Θεραπείας του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας διαθέτει 17 κλίνες και παρουσιάζει 
πληρότητα 100% σχεδόν για ολόκληρο το χρόνο.  Για απάμβλυνση του προβλήματος αγοράζονται υπηρεσίες 
από αδειοδοτημένα Νοσηλευτήρια σύμφωνα με τον νόμο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων. 

 Επιπρόσθετα, γίνονται προσπάθειες για δημιουργία Μονάδας Αυξημένης Φροντίδας (ΜΑΦ) στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας, η οποία θα αποσυμφορήσει κατά πολύ τη ΜΕΘ του Γενικού Νοσοκομείου 
Λευκωσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Υγείας κ. Πέτρου Πετρίδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.1110, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 26/07/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Υγείας, κατά το 2012 αποφάσισε τη δημιουργία Φυσιοθεραπευτηρίου στο Νοσοκομείο 
Πόλης Χρυσοχούς.  Οι διάφορες εργασίες του χώρου ολοκληρώθηκαν και το Φυσιοθεραπευτήριο στο 
νοσοκομείο Πόλεως Χρυσοχούς ξεκίνησε τη λειτουργία του στις 07/01/2013 με τη Φυσιοθεραπεύτρια να 
περιθάλπει ασθενείς παιδιά μία φορά την εβδομάδα.  Από 25/02/2013, το Φυσιοθεραπευτήριο λειτουργεί δύο 
φορές την εβδομάδα όπου η Φυσιοθεραπεύτρια εξετάζει και ασθενείς ενήλικες. 

 Όσον αφορά το θέμα της πρόσληψης ενός ωρομίσθιου Βοηθού Αιμοδοσίας/Αιμοληψίας, το αίτημα αυτό 
δεν κατέστη δυνατόν να ικανοποιηθεί από το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού λόγω της 
οικονομικής περισυλλογής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Υγείας κ. Πέτρου Πετρίδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.1114, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 27/07/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
ότι οι Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας, έχουν προχωρήσει στην 
πρόσληψη ενός Νευρολόγου, η οποία καλύπτει τέσσερεις μέρες την εβδομάδα (∆ευτέρα, Τρίτη, Πέμπτη, 
Παρασκευή), το Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας και μία φορά την εβδομάδα (Τετάρτη) το Γενικό Νοσοκομείο 
Αμμοχώστου. 

 Σημειώνεται ότι, λόγω της μη έγκρισης νέων θέσεων για να γίνει εφικτή η πρόσληψη ενός ιατρού 
Νευρολόγου έχει μειωθεί μια θέση Ιατρού από άλλη ειδικότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.172, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση, με αρ. 23.06.010.02.172 και ημερομηνία 12 Οκτωβρίου 2012, που 
υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κ. Χατζηγιάννη, με την οποία ζητείται από το αρμόδιο 
Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσον υπάρχουν διαθέσιμοι χάρτες 
εγκατεστημένων καλωδίων που διασχίζουν τη θάλασσα από και προς την Κύπρο και σας πληροφορώ ότι, το 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας ετοίμασε πρόσφατα χάρτη της Κύπρου, κλίμακας 1:250.000, με τίτλο 
«Cyprus-Joint Operations Chart», ο οποίος περιλαμβάνει μεταξύ πολλών άλλων στοιχείων και τις θέσεις 
υποθαλάσσιων καλωδίων με τα ονόματα τους, όπως δόθηκαν από τις αρμόδιες Υπηρεσίες. Ο Κλάδος 
Χαρτογραφίας, ως ο επίσημος χαρτογραφικός οργανισμός του κράτους, συλλέγει, επεξεργάζεται και 
ενημερώνει μεγάλη σειρά γεωγραφικών πληροφοριών σε διάφορες κλίμακες και ακρίβειες. Οι πληροφορίες 
αυτές καταχωρούνται σε ψηφιακές βάσεις δεδομένων. Με τη χρήση σύγχρονων Γεωγραφικών Συστημάτων, 
υπάρχει δυνατότητα να ετοιμάζονται χάρτες σε διάφορες κλίμακες, όπως επίσης και χάρτες των διαθέσιμων 
χαρτογραφικών σειρών του Τμήματος. 

 Απολογούμαι για την καθυστέρηση στην απάντηση της υποβληθείσας ερώτησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.307, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.307 και ημερ.20/11/2012 σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και παραθέτω την απάντηση: 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν λειτουργεί κάποιο συγκεκριμένο πρόγραμμα 
προετοιμασίας και στήριξης ατόμων που βρίσκονται προ της αφυπηρέτησής τους ή έχουν ήδη αφυπηρετήσει. 
Θα μπορούσε ωστόσο να εξεταστεί η δυνατότητα προσφοράς τέτοιων προγραμμάτων από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού μέσω των Επιμορφωτικών Κέντρων ή από πλευράς των ∆ήμων για τους δημότες 
τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Aπριλίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γεώργιου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.321, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ημερομηνίας 3/12/2012, σχετικά με το ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη και σας διαβιβάζω τις ακόλουθες απαντήσεις της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου με Αρ. Φακ. 
ΤΜ/246 Α/Α 1047791 και ημερομηνία 22/1/2013 και του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου με Αρ. 
Φακ. ∆/1240.22/122392 και ημερομηνία 27/12/2012: 

1. “Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 17/12/2012 με αρ. Φακ. 5.22.1.3.1 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι ο αριθμός των βλαβών στο ∆ίκτυο ∆ιανομής ανά Περιφέρεια κατά το έτος 
2012 είναι ως ακολούθως: 

ΕΠΑΡΧΙΑ ΧΑΜΗΛΗ ΤΑΣΗ ΜΕΣΗ ΤΑΣΗ 

ΛΕΥΚΩΣIΑ 630                        70 

ΛΕΜΕΣΟΣ 330    146 

ΠΑΦΟΣ 400                        60 

ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ-ΛΑΡΝΑΚΑΣ 320                      214 

 Παρακαλώ σημειώστε ότι ένας μεγάλος αριθμός βλαβών που καταγράφονται είναι μικρής χρονικής 
διάρκειας. 
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 Είμαστε στη διάθεσή σας για οτιδήποτε χρειαστείτε.”.  

2. “Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία 5.22.1.3.1 και ημερομηνία 17 ∆εκεμβρίου 2012, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα δεδομένα και στοιχεία που μας ζητούνται, σχετικά με βλάβες στο Σύστημα Μεταφοράς που 
προκάλεσαν τη διακοπή της παροχής ηλεκτρικού ρεύματος σε καταναλωτές το 2012, φαίνονται στον Πίνακα 
που επισυνάπτεται. 

 Όσον αφορά στοιχεία σχετικά με βλάβες στο Σύστημα ∆ιανομής αυτά θα σας αποσταλούν από την 
ΑΗΚ.”. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας 
παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Mαρτίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου 
Κενεβέζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.323, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«∆ημοτικό Σχολείο Κυπερούντας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 3.12.2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Για γενική αναβάθμιση της κτιριακής υποδομής που περιλαμβάνει αντισεισμική αναβάθμιση και 
επέκταση έχει ήδη ετοιμαστεί προσχέδιο και προγραμματίζεται η ολοκλήρωση των σχεδίων μέσα στο 
2013. 

 Θα καταβληθεί προσπάθεια συμπερίληψης της απαιτούμενης δαπάνης στον Προϋπολογισμό 2014 αν 
το επιτρέψει η πορεία της Κυπριακής οικονομίας. Πάντως το έργο θα τύχει χειρισμού κατά 
προτεραιότητα. 

β)  ∆εν προτάθηκε η εκτέλεση έργων νωρίτερα επειδή το 2012 εκτελούντο έργα ένταξης στο σχολικό χώρο 
απαλλοτριωθέντων τεμαχίων γης από το Τμήμα Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου τα οποία έχουν 
ήδη ολοκληρωθεί και βελτίωσης του δρόμου πρόσβασης και δημιουργία χώρων στάθμευσης τόσο για 
την κοινότητα όσο και για το σχολείο από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων τα οποία ευρίσκονται σε εξέλιξη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη και του 
Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.325, 

ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφερόμαστε στις επιστολές σας, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013 και 3 ∆εκεμβρίου 2012, σε σχέση με 
την πιο πάνω ερώτηση, προς το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (ΥΠΠ) και το Υπουργείο Εξωτερικών 
(ΥπΕξ) και σας πληροφορούμε τα ακόλουθα: 

2. Όπως έχουμε πληροφορηθεί, η έκθεση του Βρετανικού Συμβουλίου έχει λάβει χώραν στα κατεχόμενα 
για πρώτη φορά στις 6 Νοεμβρίου 2012. ∆υστυχώς, τόσο το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, όσο και το 
Υπουργείο Εξωτερικών ενημερώθηκαν σχετικά με την έκθεση στα κατεχόμενα τη μέρα πραγματοποίησής της, 
δηλαδή στις 6 Νοεμβρίου 2012. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, κατόπιν συνεννόησης με το Υπουργείο 
Εξωτερικών, απέστειλε επιστολή διαμαρτυρίας προς το Βρετανικό Συμβούλιο σχετικά με την ενέργειά του αυτή, 
όπου εκφράστηκε η απογοήτευση της πλευράς μας. Παράλληλα, τα δύο Υπουργεία εργάζονται με στόχο τη μη 
επανάληψη εκπαιδευτικής έκθεσης του Βρετανικού Συμβουλίου στα κατεχόμενα. 

3. Στο πλαίσιο των ευρύτερων προσπαθειών που καταβάλλει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε 
σχέση με παράνομες εκπαιδευτικές δραστηριότητες στα κατεχόμενα και το καθεστώς λειτουργίας των 
παράνομων «πανεπιστημίων» στα κατεχόμενα, το ΥΠΠ είχε αποστείλει εγκύκλιο, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 
2012, κατόπιν συνεργασίας με το ΥπΕξ, ενημερώνοντας εκ νέου ξένους εκπαιδευτικούς φορείς που 
δραστηριοποιούνται στην Κύπρο (British Council, Cervantes, Fulbright, Goethe, κτλ) για τις θέσεις της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Επιπλέον, η υπό αναφορά εγκύκλιος διαβιβάστηκε στις Πρεσβείες των 
εμπλεκομένων χωρών. 

4. Τονίζεται ότι, τόσο το Υπουργείο Εξωτερικών, όσο και το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
καταβάλλουν συνεχείς προσπάθειες, μέσω νενομισμένων διαδικασιών, έτσι ώστε να είναι σαφείς οι θέσεις της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε σχέση με ενέργειες που προσβάλλουν τη ∆ημοκρατία τόσο σε πολιτικό, όσο και σε 
εκπαιδευτικό επίπεδο και όπου είναι εφικτό τέτοιες ενέργειες να αποτρέπονται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου 
Κενεβέζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.345, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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«Τα μέτρα που λαμβάνει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για τη χρήση ηλεκτρονικών υπολογιστών σε 
σχέση με επισκέψεις σε σελίδες ακατάλληλου περιεχομένου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 10/12/12 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ για 
τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει προχωρήσει με την αναβάθμιση της προστασίας των 
ηλεκτρονικών υπολογιστών των σχολείων. Η Cytanet, η οποία προσφέρει το δωρεάν φίλτρο 
προστασίας Safe Internet, σε συνεργασία με το ΥΠΠ προσφέρει την υπηρεσία αυτή κεντρικά μέσω 
διαχείρισης των προσβάσεων και απαγορεύσεων από λειτουργούς του ΥΠΠ. Οι ∆ιευθύνσεις του ΥΠΠ 
έχουν καθορίσει την πολιτική πρόσβασης στο διαδίκτυο και κάθε βαθμίδα εκπαίδευσης θα έχει 
ξεχωριστό προφίλ περιορισμών. 

 Είναι σημαντικό να τονίσουμε ότι κανένα φίλτρο δεν είναι αρκετό για την ασφαλή χρήση του διαδικτύου 
και την πλήρη αποκοπή ιστοσελίδων με ακατάλληλο περιεχόμενο. Για αυτό είναι σημαντική η 
διαπαιδαγώγηση των παιδιών για την υπεύθυνη χρήση του διαδικτύου καθώς επίσης και η προσπάθεια 
των εκπαιδευτικών για την, όσο είναι δυνατό, παρακολούθηση της χρήσης των ηλεκτρονικών 
υπολογιστών στο σχολείο. 

 Το ΥΠΠ υλοποιεί κάθε χρόνο εκπαιδευτικά προγράμματα τόσο για παιδιά όσο και για εκπαιδευτικούς και 
για γονείς που αφορούν στην αξιοποίηση των διαδικτύου, τις δυνατότητες και κινδύνους. Επιπρόσθετα, 
το ΥΠΠ είναι ένας από τους εταίρους του Εθνικού Κέντρου για την Ασφάλεια στο ∆ιαδίκτυο το οποίο 
συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Πρόγραμμα Safer Internet. Τέλος, η διαδικτυακή πύλη του 
Παιδαγωγικού Ινστιτούτου http://www.pi.ac.cy/InternetSafety επικαιροποιείται συνεχώς με πλούσιο 
εκπαιδευτικό υλικό και με παραγωγές των μαθητών για το θέμα αυτό. 

 Στόχος του ΥΠΠ είναι να καλλιεργήσει μαθητές που να αξιοποιούν το διαδίκτυο με κριτικό πνεύμα και 
σεβασμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.423, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.02.423, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 6.2.2013 και 
σας πληροφορώ ότι η πολυκατοικία στην οδό Βουκεφαλίας 34 στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων 
Καμάρες II στη Λάρνακα βρίσκεται σε Τ/Κ γη, η οποία σύμφωνα με την ακολουθούμενη πολιτική δεν μπορεί να 
απαλλοτριωθεί. Υπάρχει δυνατότητα απόκτησης Τουρκοκυπριακής γης όταν εκδηλωθεί ενδιαφέρον από τον 
Τ/Κ ιδιοκτήτη για φιλικό διακανονισμό, αφού πληρούνται τα κριτήρια της σχετικής Νομοθεσίας περί Τ/Κ 
Περιουσιών (Νόμος 139/91-681/12). 

 Η διαδικασία παραχώρησης Πιστοποιητικών Εγγραφής Μίσθωσης για τους δικαιούχους της 
πολυκατοικίας στην οδό Βουκεφαλίας 34, στον Οικισμό Στέγασης Καμάρες II, βρίσκεται στο τελικό στάδιο. 
Συγκεκριμένα, οι κατάλογοι με τους δικαιούχους που έχουν εξασφαλιστεί από την Υπηρεσία Μέριμνας και 
Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων έχουν σταλεί στο Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Λάρνακας για 
καταχώριση των δικαιούχων στους φακέλους. Ακολούθως, οι κατάλογοι θα υποβληθούν στον Υπουργό 
Εσωτερικών για έγκριση και στη συνέχεια θα κληθούν οι δικαιούχοι για υπογραφή των Συμβάσεων Μίσθωσης. 

 Πληροφοριακά αναφέρεται ότι η προώθηση νέων διαχωρισμών για εκτοπισθέντες και διαχωρισμών για 
σκοπούς αντισταθμίσματος γίνεται ανάλογα με τις διαθέσιμες πιστώσεις, και ως εκ τούτου λεπτομερές 
χρονοδιάγραμμα δεν είναι δυνατό να καταρτιστεί υπό τις τρέχουσες δημοσιονομικές συνθήκες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.425, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2013, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.425 και ημερ. 12/2/2013 σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και παραθέτω την απάντησή μας: 

1.  Κέντρα ημερήσιας φροντίδας για ενήλικα άτομα με ειδικές ανάγκες που λειτουργούν παγκύπρια 

Στην επαρχία Λευκωσίας λειτουργούν 6 Κέντρα Ημέρας για Ενήλικα Άτομα με Αναπηρίες, εκ των 
οποίων το ένα για άτομα με Αυτισμό, ενώ ένα Κέντρο στην Περιστερώνα βρίσκεται σε διαδικασία για 
έναρξη λειτουργίας. Στην επαρχία Λεμεσού λειτουργούν 10 Κέντρα Ημέρας για Ενήλικα Άτομα με 
Αναπηρίες, εκ των οποίων το ένα για άτομα με Αυτισμό. Στην επαρχία Λάρνακας λειτουργούν 2 Κέντρα 
και στην επαρχία Αμμοχώστου 1. Στην επαρχία Πάφου λειτουργούν 2 Κέντρα Ενηλίκων εκ των οποίων 
το ένα για άτομα με Αυτισμό. 

2. Ειδικές ανάγκες των ατόμων που απευθύνονται στο κάθε κέντρο ξεχωριστά 
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3. Κέντρα που επιχορηγούνται από το κράτος (Κατάλογος των κέντρων αυτών και ποσό 
επιχορήγησης) 

 Επισυνάπτεται αναλυτικός κατάλογος ανά επαρχία και ανά Γραφείο Κοινωνικών Υπηρεσιών, στον οποίο 
φαίνονται οι χορηγίες που δόθηκαν από τις ΥΚΕ σε κάθε Κέντρο για τα έτη 2011 και 2012, καθώς και ο βαθμός 
αναπηρίας των εξυπηρετούμενων ανά Κέντρο. 

 Ενημερωτικά αναφέρεται ότι στα πλαίσια της πρακτικής που ακολουθείται μέσα από το Σχέδιο Κρατικών 
Χορηγιών, προτεραιότητα δίδεται στην χρηματοδότηση υφιστάμενων Κέντρων Ημερήσιας Φροντίδας Ατόμων 
με Αναπηρίες και στη λειτουργία νέων, όταν διαπιστωθεί ουσιαστική ανάγκη. Από μελέτη που έγινε το 2011 
επιβεβαιώθηκε ότι, η χορηγία που αντιστοιχεί μηνιαία σε κάθε εξυπηρετούμενο κυμαίνεται από €200-€500, 
ανάλογα με τη σοβαρότητα της αναπηρίας.  Το ποσό αυτό είναι κατά πολύ μεγαλύτερο από αυτό που 
αντιστοιχεί σε εξυπηρετούμενους/ ηλικιωμένους και παιδιά σε κέντρα ενηλίκων και βρεφοπαιδοκομικούς 
σταθμούς/Κέντρα Προστασίας και Απασχόλησης, το οποίο ανέρχεται στα €60 περίπου το μήνα. 

 Επιπρόσθετα αναφέρεται ότι, μετά από Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 
22.10.2010, παραχωρείται συνολική ετήσια χορηγία ύψους €1.240.000 για τα έτη 2011-2014, προς το Ίδρυμα 
«ΘΕΟΤΟΚΟΣ». €1.200.000 αντιστοιχούν για κάλυψη των αναγκών των προγραμμάτων του Ιδρύματος 
(Οικοτροφείο, Κέντρο Έγκαιρης Παρέμβασης και Ειδικής Προσχολικής Αγωγής, Σπίτια στην Κοινότητα και 
Κέντρα Ημερήσιας Φροντίδας) και €40.000 για σκοπούς αποπληρωμής δανείου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.443, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση, που αφορά την κατασκευή του εναπομείναντος τμήματος της 
λεωφόρου 1ης Απριλίου στο Παραλίμνι, μήκους 700μ., και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο δρόμος αυτός θα βελτιωθεί στα πλαίσια πολεοδομικού σχεδίου. Τα κατασκευαστικά σχέδια 
ετοιμάζονται από ιδιωτικό οίκο Μελετητών στη βάση ρυθμιστικού σχεδίου που ετοιμάστηκε από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. Η σχετική μελέτη άρχισε στις 24.2.2011 με διάρκεια είκοσι μήνες. Τα σχέδια έχουν 
σταλεί στις Υπηρεσίες και αναμένεται να σταλούν στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για τις 
απαλλοτριώσεις με την υποβολή και έγκριση του επόμενου σταδίου της μελέτης (προσχέδιο τελικής μελέτης). 

3. Όσον αφορά την προώθηση του έργου, στη παρούσα φάση δεν υπάρχει πρόνοια στον Προϋπολογισμό 
του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για έναρξη εργασιών. 

4. Πρέπει να σημειωθεί ότι, για να καταστεί δυνατή η προώθηση του έργου, θα πρέπει να ολοκληρωθούν 
οι μελέτες, να εγκριθούν οι πιστώσεις στους Προϋπολογισμούς και να γίνει δημοσίευση των απαλλοτριώσεων 
για την οποία, λόγω της δύσκολης δημοσιονομικής κατάστασης, απαιτείται έγκριση από το Υπουργείο 
Οικονομικών. 

5. Με βάση τα πιο πάνω, στην παρούσα φάση δεν μπορεί να καθοριστεί ασφαλές χρονοδιάγραμμα 
έναρξης του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Mαρτίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου 
Κενεβέζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.454, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας ημερομηνίας 21 Φεβρουαρίου 2013 για το πιο πάνω θέμα 
και να σας πληροφορήσω ότι το Ίδρυμα Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου δεν έχει υπόψη του συγκεκριμένα 
«παράπονα από νέους μουσικούς ότι το Ίδρυμα Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου δεν εφαρμόζει αξιοκρατικά 
κριτήρια όσον αφορά την επιλογή των μουσικών και την επιλογή των προγραμμάτων» που παρουσιάζει. 

 Σχετικά με τα συγκεκριμένα ερωτήματα του αξιότιμου βουλευτή, σας πληροφορούμε τα πιο κάτω: 

1. Υπάρχει καθορισμένος αριθμός μελών της Συμφωνικής Ορχήστρας Κύπρου (41) οι οποίοι έχουν 
επιλεγεί ύστερα από ακροάσεις και εργάζονται σε τακτική βάση. ∆εν επιλέγονται καινούριοι μουσικοί για 
κάθε πρόγραμμα. Για την επιλογή μουσικών για τη Συμφωνική Ορχήστρα Νέων Κύπρου γίνονται κατά 
διαστήματα ακροάσεις από τον Καλλιτεχνικό ∆ιευθυντή και τους εκπαιδευτές των διαφόρων οργάνων 
της Ορχήστρας. 

2. Η σύνθεση των Επιτροπών για τις ακροάσεις (σε περίπτωση που κενωθεί κάποια θέση) καθορίζεται 
από τη συλλογική σύμβαση μεταξύ της συντεχνίας των μουσικών και του Ιδρύματος και είναι 
πενταμελής. Συμμετέχει ο εκάστοτε Καλλιτεχνικός ∆ιευθυντής και ο Εξάρχων της Ορχήστρας, ένας 
κορυφαίος, ανάλογα με το όργανο που θα προσληφθεί και δύο ανεξάρτητοι μουσικοί, ειδικοί στο σχετικό 
όργανο, που διορίζονται από το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Ιδρύματος. 
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3. Ακροάσεις γίνονται όταν κενωθεί κάποια θέση στην Ορχήστρα. 

4. Τα προσόντα που απαιτούνται για να συμμετάσχει κάποιος στις ακροάσεις είναι να έχει κάνει σπουδές 
στο συγκεκριμένο όργανο και να είναι καλός εκτελεστής. 

5. Οι ικανοί Κύπριοι μουσικοί καλούνται και συμμετέχουν ως έκτακτοι σε συναυλίες της Ορχήστρας όταν 
αυτό το απαιτεί το πρόγραμμα που παρουσιάζεται. Συμμετέχουν, επίσης, στο κλιμάκιο που έχει 
δημιουργηθεί από τον περασμένο χρόνο, το οποίο αποτελείται από μουσικούς που ζουν στην Κύπρο και 
δεν ανήκουν στο τακτικό προσωπικό της Ορχήστρας. Το κλιμάκιο παρουσιάζει, συνήθως, εκπαιδευτικά 
προγράμματα και προγράμματα κοινωνικής προσφοράς. 

6. Η συμμετοχή τους σε συναυλίες ως έκτακτοι, καθώς και η συμμετοχή τους στο κλιμάκιο, βοηθά τους 
Κύπριους μουσικούς στην απόκτηση εμπειριών εργασίας με ορχήστρα. 

7. Τα κριτήρια επιλογής των μαέστρων είναι οι μουσικές τους γνώσεις, η πείρα, η ικανότητα να 
συνεργάζονται με την Ορχήστρα με επιτυχία, η ικανότητα κατάρτισης καλών προγραμμάτων και η 
δυνατότητά τους να συμβάλουν στη βελτίωση του καλλιτεχνικού επιπέδου της Ορχήστρας. 

8. Τα τακτικά μέλη της Ορχήστρας είναι σαράντα ένας.  Από αυτούς οι είκοσι πέντε είναι Κύπριοι είτε είναι 
παντρεμένοι με Κύπριες/Κύπριους πολίτες (6) είτε έχουν αποκτήσει την Κυπριακή ιθαγένεια (2). Από 
τους υπόλοιπους δεκαεννέα οι δεκαεπτά είναι κοινοτικοί, ένας είναι Ρώσος και ένας Αρμένιος. Όλοι αυτοί 
ήρθαν στην Κύπρο όταν δεν είχαμε μουσικούς για τα συγκεκριμένα όργανα και μερικοί εργάζονται πάνω 
από 15 χρόνια. 

9. Η σύνθεση των επιτροπών επιλογής καθορίζεται από τη Συλλογική Σύμβαση και είναι ανάλογα με το 
όργανο που θα προσληφθεί (βλέπε παράγραφο αρ. 2). 

10. Η διαδικασία για διορισμό μελών των κριτικών επιτροπών αναφέρεται στην παράγραφο αρ. 2. 

11. Οι επιτροπές ακροάσεων είναι πενταμελείς. Τα τρία μέλη προέρχονται από την Ορχήστρα, σύμφωνα με 
τη Συλλογική Σύμβαση. Τα δύο είναι σταθερά (Καλλιτεχνικός ∆ιευθυντής, Εξάρχων και κορυφαίοι του 
σχετικού οργάνου). Τα άλλα δύο μέλη διορίζονται από το ∆ιοικητικό Συμβούλιο. Για τις τελευταίες τρεις 
ακροάσεις συστάθηκαν δύο διαφορετικές επιτροπές (η μια αφορούσε δύο πνευστά όργανα και ήταν 
κοινή και για τα δύο και η άλλη το βιολί) τα μέλη των επιτροπών ήταν τρεις από την Ελλάδα, ένας από 
την Κύπρο, ένας από τη Γερμανία, ένας από την Αγγλία και ένας από την Ιταλία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.459, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.02.459, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 25.2.2013 και 
σας πληροφορώ ότι η έναρξη των εργασιών διαχωρισμού σαράντα οκτώ (48) οικοπέδων αυτοστέγασης στο 
∆ασάκι της Άχνας (Περιοχή Ν), αναμένεται να αρχίσουν εντός του πρώτου εξαμήνου του τρέχοντος έτους. 

 Πληροφοριακά αναφέρεται ότι είκοσι οκτώ (28) από τα σαράντα οκτώ (48) οικόπεδα του εν λόγω 
διαχωρισμού έχουν ήδη παραχωρηθεί σε δικαιούχες οικογένειες εκτοπισθέντων, ενώ τα υπόλοιπα είκοσι (20) 
είναι διαθέσιμα για παραχώρηση σε νεαρά ζευγάρια.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα στη συζήτηση του 
Κεφαλαίου Τέταρτου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 11 Απριλίου 2013, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. O περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου του 2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.268-2012). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων του 2013 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.052-2013). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.051-2013). 
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 4. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.050-2013). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.026-2013). 

 6. Ο περί της Συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στον 
Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.063-2013).        

 7. Ο περί Ερευνητικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.036-2013). 

 8. Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.035-2013). 

 9. Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.041-2013). 

 10. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 
Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.009-2013). 

 11. Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου 
του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.030-2013). 

 12. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 
2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.230-2012). 

 13. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια 
των καθορισμένων περιοχών Ψεματισμένου, Ζυγίου, Μαρί και 
Ακτής του Κυβερνήτη, του χωριού Πεντάκωμο (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.008-2013). 

 14. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από τον Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών 
(ΟΑΠ) για το μήνα Μάρτιο του 2013.  
(Αρ. Φακ. 23.10.002.004). 

 15. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από τον Επίτροπο Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων (ΕΡΗΕΤ) για το μήνα Μάρτιο του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.004). 

….. 16. Ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.066.2006) 

 17. Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.174-2007). 

 18. Ο περί της Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Υδρογονανθράκων Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.273-2012). 

 19. Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.144-2009). 
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 20. Ο περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.018-2012). 

 21. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3)  
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

 22. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.040-2012). 

 23. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέση Λειτουργού 
Υπηρεσιών Υγείας Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.043-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη προσαγωγής των υπαιτίων της οικονομικής κρίσης 
ενώπιον της δικαιοσύνης και κατάθεσης στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του καταλόγου προσώπων που φυγάδευσαν 
κεφάλαια στο εξωτερικό από τις κυπριακές τράπεζες τον τελευταίο 
καιρό». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.002-2013). 

 2. «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη για 
άμεση λήψη μέτρων στήριξης της υπαίθρου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.016-2012). 

 3. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών 
και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 4. «Οι τυχόν επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του μνημονίου 
όσον αφορά το status quo και την επίλυση του εθνικού μας 
προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.001-2013). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆αμιανού Άριστος Νικολαΐδης Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  
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Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κυριακίδου Στέλλα Τάσου Γεώργιος 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαππουρίδης Ρίκκος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

 Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για διορισμό πρώην 
δικαστών του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου ως ερευνητικής επιτροπής για διερεύνηση των αιτίων της 
οικονομικής τραγωδίας που πλήττει την Κύπρο και έκφραση της προσδοκίας για απόδοση ευθυνών 
στους υπαιτίους. 

2. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής αλλαγών στη σύνθεση της Επιτροπής Επιλογής και 
κοινοβουλευτικών επιτροπών. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης του 2013 Νόμος 
του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 
και ψήφισή του σε νόμο.  

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Παραχώρηση κατοικιών σε Τουρκοκυπρίους στην τουρκοκυπριακή συνοικία της Λάρνακας - Ανάγκη 
ελέγχου της παραγωγής χαλλουμιού - Τα οικονομικά οφέλη από το υφιστάμενο καθεστώς 
παραχώρησης άδειας μόνιμης κατοικίας σε ξένους και Εθνικό Ταμείο Αλληλεγγύης. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Τα κριτήρια της συνεργασίας της Cytavision με ποδοσφαιρικές ομάδες (εμπιστευτική απάντηση) - 
Ελλείψεις στην Εντατική του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Αναβάθμιση του νοσοκομείου στην Πόλη 
Χρυσοχούς - Τοποθέτηση επί καθημερινής βάσεως νευρολόγου στο νοσοκομείο Λάρνακας ή 
Αμμοχώστου - Ερωτήματα σχετικά με τις πολεοδομικές πρόνοιες στη θάλασσα - Προγράμματα στήριξης 
ατόμων πριν ή μετά την αφυπηρέτησή τους - ∆ιακοπές ρεύματος κατά το 2012 - Αιτήματα για κτιριακή 
αναβάθμιση του Ενιαίου Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου Κυπερούντας - Έκθεση βρετανικών 
πανεπιστημίων στα κατεχόμενα και ενέργειες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας - Ανάγκη εγκατάστασης 
λογισμικού φιλτραρίσματος σε υπολογιστές σε σχολικούς και δημόσιους χώρους - Ανάγκη διευθέτησης 
ιδιοκτησιακής εκκρεμότητας των ενοίκων προσφυγικής πολυκατοικίας στη Λάρνακα - Τα κέντρα 
φροντίδας ενηλίκων με ειδικές ανάγκες παγκύπρια - Η ολοκλήρωση της κατασκευής μέρους λεωφόρου 
στο Παραλίμνι - Καταγγελίες για τα κριτήρια επιλογής των μουσικών και των μελών της κριτικής 
επιτροπής από το Ίδρυμα Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου - ∆ιαχωρισμός προσφυγικών οικοπέδων στο 
∆άσος Άχνας. 

Τιμή:  €3,50 



1539 
 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 11ης Απριλίου 2013 

Ώρα έναρξης: 5.15  μ.μ. 

Αρ. 28 

 

ΠΡΟE∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μετά από αίτημα της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Επιλογής ανακοινώνει τις ακόλουθες αλλαγές στη σύνθεση των 
Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Άμυνας και Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως:  Στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας τη θέση του κ. Άριστου ∆αμιανού καταλαμβάνει ο κ. Κώστας Κώστα και στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως τη θέση του κ. Κώστα Κώστα 
καταλαμβάνει ο κ. Άριστος ∆αμιανού. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει μια πρόταση νόμου η οποία κατατίθεται σήμερα και για την οποία υπάρχει εισήγηση 
να κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται 
επείγουσα και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με την 
παράκληση να συνέλθει, για να τη μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα ήθελα να ενημερώσω το σώμα, κύριε Πρόεδρε, ότι η επιτροπή έχει ήδη εξετάσει αυτή την πρόταση 
νόμου και άρα μπορεί να προχωρήσει και να τεθεί ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Άλλη φορά να περιμένετε να κατατεθεί και ύστερα να συνεδριάζετε! 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, Κατατέθηκαν  
από τους 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 
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έγγραφα, εκθέσεις  υπουργούς  

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας 
Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.064-2013). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

2. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.065-2013). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

3. Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων 
από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.066-2013). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

4. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου 
Ειδήσεων του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.067-2013). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.068-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.069-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.070-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8. Ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων 
των Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων 
της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου 
Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.071-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

 

9. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.072-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, ανταλλαγή ή παραχώρηση 
άδειας χρήσεως κρατικής γης σύμφωνα με το άρθρο 
18(2) του περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως αυτή έχει 
εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση 
αρ. 74.284, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2012. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

11. Έκθεση, ημερομηνίας  5 Απριλίου 2013,  όσον αφορά 
την ενίσχυση άρθρων ενός κεφαλαίου από 
εξοικονομήσεις από άλλα άρθρα άλλου κεφαλαίου του 
Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2012 Νόμου του 2012 [Ν. αρ. 37(ΙΙ)/2012].  
(Aρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.020-2013). 

Γεώργιο Τάσου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λάρνακας, και  
Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  
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Αμμοχώστου 

2. Ο περί Ακινήτων Ενοικιαζομένων για Επαγγελματικούς 
Σκοπούς (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.021-2013). 

Γιάννο Λαμάρη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Εσωτερικών  

3. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.022-2013). 

Ανδρέα Κυπριανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Εσωτερικών  

4. Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο 
∆ημόσιο και Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.023-2013). 

Αβέρωφ Νεοφύτου   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική 
εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Τα δύο πρώτα θέματα, που είναι «O περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2013 Νόμος του 2012» και «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων του 2013 Νόμος του 
2013», αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2013 
Νόμος του 2013».  

 Παρακαλώ, κύριε Νεοφύτου.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αιτούμαστε μιας μόνο εβδομάδας αναβολή του θέματος «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2013 Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Παρακαλώ, συμφωνείτε οι υπόλοιποι; 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να ψηφιστεί σήμερα λόγω συμβατικών υποχρεώσεων του 
οργανισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ηλαδή εσείς επιμένετε να ψηφιστεί σήμερα.   

 Τώρα υπάρχει από τη μια πρόταση για αναβολή και από την άλλη υπάρχει πρόταση για συζήτηση 
σήμερα.  Την απόφαση την παίρνει η ολομέλεια. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Θα τεθεί σε ψηφοφορία, κύριε… 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής για μία εβδομάδα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μαζί μου; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ μαζί σου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επομένως… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει και μια αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχή ο κ. Περδίκης. 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι μια εναντίον και μία αποχή, το υπ’ αριθμόν 3 θέμα λοιπόν, που 
είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2013 Νόμος του 2013», 
αναβάλλεται και θα έρθει την ερχόμενη εβδομάδα ενώπιον του σώματος. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2013 Νόμος του 2013»,  αναβάλλεται.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης 

του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 8 Απριλίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκε και παρευρέθηκε ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης. 

 Ο προϋπολογισμός του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης για 
το 2013 προβλέπει δαπάνες ύψους €388.100 και έσοδα συνολικού ύψους €4.300.   

 Οι δαπάνες του εν λόγω φορέα για το 2013 αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Αποδοχές προσωπικού και αντιμισθίες περιλαμβανομένων και των 
εισφορών στα δημόσια ταμεία  

 
   €201.640 
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2. Άλλες τακτικές δαπάνες     €140.460 

3. Αναπτυξιακές δαπάνες       €41.000 

4. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό        €5.000 

 Σημειώνεται ότι ο προϋπολογισμός του φορέα είναι ο δεύτερος από την ίδρυσή του και ότι ο φορέας δε 
λειτούργησε κατά το έτος 2012.  Ωστόσο τα έσοδά του για το εν λόγω έτος, τα οποία αναμένεται να 
εισπραχθούν κατά το 2013 και τα οποία ανέρχονται στα €383.800, θα χρησιμοποιηθούν για κάλυψη των 
δαπανών του έτους 2013.  Για το εν λόγω έτος, αφού οι εταιρείες θα έχουν ήδη καταβάλει την εισφορά που 
προνοείται από τη σχετική νομοθεσία για το έτος 2012, θα κληθούν να καταβάλουν μόνο την επιπρόσθετη 
διαφορά που ενδεχομένως να προκύψει με βάση τον προϋπολογισμό για το έτος 2013.  Σημειώνεται επίσης ότι 
ο φορέας χρηματοδοτείται αποκλειστικά από ίδιους πόρους. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου 
του φορέα ενημέρωσε την επιτροπή ότι δεν έχει στελεχωθεί ακόμα ο φορέας με το αναγκαίο προσωπικό, στο 
οποίο περιλαμβάνεται η θέση του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου, τρεις θέσεις λειτουργών και δύο θέσεις 
γραμματειακού προσωπικού.  Η πλήρωση των εν λόγω θέσεων θα γίνει με τη σύναψη σχετικών συμβάσεων.  
Όπως επισημάνθηκε σε σχέση με την πλήρωση της θέσης του επιτρόπου, οι διαδικασίες προκήρυξης της 
θέσης έχουν ολοκληρωθεί και έχουν υποβληθεί υποψηφιότητες από είκοσι πέντε άτομα, πολλά από τα οποία 
κρίνεται ότι δεν πληρούν τα απαιτούμενα προσόντα.  Σύμφωνα με τον εν λόγω αρμόδιο, το ενδιαφέρον που 
έχει επιδειχθεί κρίνεται μειωμένο λόγω του καθεστώτος πλήρωσης της θέσεως, η οποία θα γίνει με τη σύναψη 
πενταετούς συμβολαίου, και του γεγονότος ότι η προνοούμενη για τη θέση μισθοδοτική κλίμακα είναι σχετικά 
χαμηλή με ετήσιες απολαβές ύψους €52.000. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την 
κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής 
Φύσης για το έτος 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης ποσού ύψους €388.100 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2013 Νόμος του 2013.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί της Συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Σταθερότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών και ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Συμμετοχής της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας Νόμου, ο οποίος είχε κυρωθεί με νόμο την 31η Μαΐου 
2012, για την ενεργοποίηση του μόνιμου Ευρωπαϊκού Μηχανισμού για τη ∆ιατήρηση της Χρηματοοικονομικής 
Σταθερότητας στην Ευρώπη.   

 Όπως είναι γνωστό, στη Σύνοδο των Αρχηγών Κρατών της Ευρωζώνης που πραγματοποιήθηκε το 
∆εκέμβριο του 2010 είχε αποφασιστεί η δημιουργία ενός μόνιμου ευρωπαϊκού μηχανισμού με στόχο τη 
διατήρηση της χρηματοοικονομικής σταθερότητας στην Ευρώπη, ο οποίος θα αποτελούσε τη συνέχιση των 
μηχανισμών EFSF και EFSM, υπό την επωνυμία “Ευρωπαϊκός Μηχανισμός Σταθερότητας”.   

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνεται αριθμός τροποποιήσεων στο βασικό νόμο, 
ώστε να αποδοθεί ορθότερα η λειτουργία του εν λόγω Μηχανισμού.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, στις 30 Ιανουαρίου 
2013 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε αριθμό παρατηρήσεων σε σχέση με την υπό συζήτηση βασική 
νομοθεσία, με στόχο την τροποποίηση αυτής για τη διασαφήνιση ορισμένων επιμέρους σημείων.   

 Οι παρατηρήσεις αυτές αφορούν ειδικότερα τα ακόλουθα σημεία, για τα οποία γίνεται εισήγηση όπως 
τροποποιηθούν ανάλογα: 

1. Την ανάγκη διασαφήνισης ότι οι συνεισφορές των χωρών στο κεφάλαιο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής 
Τράπεζας θα χρησιμοποιούνται για τον υπολογισμό των υποχρεώσεων της κάθε χώρας στο δεσμευμένο 
και καταβλητέο κεφάλαιο του Μηχανισμού και όχι για τον υπολογισμό της μέγιστης βοήθειας που η κάθε 
χώρα θα δικαιούται από το Μηχανισμό.   

2. Τη διαγραφή της ισχύουσας διάταξης σε σχέση με την ετοιμασία μακροοικονομικού προγράμματος 
προσαρμογής, όταν μία χώρα αιτείται στήριξης από το Μηχανισμό, αφού αυτό δεν ισχύει για όλες τις 
περιπτώσεις. 

3. Την ανάγκη συμπερίληψης πρόνοιας για μη καθολική συμμετοχή του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου 
στην πραγματοποίηση εμπεριστατωμένης ανάλυσης της βιωσιμότητας του δημόσιου χρέους με την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ώστε η συμμετοχή του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου να γίνεται μόνο στις 
περιπτώσεις που αυτό κρίνεται χρήσιμο και εφικτό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη 
συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Όλοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Θα δηλώσουμε, κύριε Πρόεδρε, ότι το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα τοποθετηθεί υπέρ του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι υπόλοιποι;  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάξει, αλλά, επειδή λέει δαμαί “τοποθέτηση” στην ολομέλεια... 

 Λοιπόν, επομένως θα κάνουμε ψηφοφορία! 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 3;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Με πενήντα ψήφους υπέρ και μία εναντίον, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στον 
Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης.  Πενήντα έναντι ενός.  Αποχές δεν υπάρχουν.   

(Κτυπά τη σφύρα.)  

 Επομένως, με πενήντα ψήφους υπέρ και μία εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 7 και 8 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ερευνητικών Επιτροπών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια «Ο περί Ερευνητικών 
Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, αναπλ. πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Λουκαΐδης Ρίκκος Μαππουρίδης 

 Γιώργος Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 3 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και ο 
πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ερευνητικών Επιτροπών 
Νόμου, ώστε να προστεθεί σε αυτόν νέο άρθρο στο οποίο να διαλαμβάνονται πρόνοιες σύμφωνα με τις οποίες 
στην έκθεση που συντάσσει ερευνητική επιτροπή, σύμφωνα με τις διατάξεις του εν λόγω νόμου, να 
καταγράφεται η κρίση της και το τελικό πόρισμά της επί των γεγονότων που διερεύνησε σύμφωνα με τους 
όρους εντολής της και, σε περίπτωση που η ερευνητική επιτροπή ομόφωνα καταλογίζει ευθύνες σε 
οποιοδήποτε πολιτειακό ή πολιτικό αξιωματούχο, οι οποίες προκύπτουν από πράξεις ή παραλείψεις του κατά 
την άσκηση των καθηκόντων του, η πιο πάνω έκθεση να παραπέμπεται στο Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας για την άσκηση των αρμοδιοτήτων του. 

 Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, αναλύοντας τις πρόνοιες του πιο πάνω νομοσχεδίου 
ενώπιον της επιτροπής, διευκρίνισε ότι, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, το Υπουργικό Συμβούλιο, όταν 
αυτό είναι το διορίζον όργανο μιας ερευνητικής επιτροπής, έχει τη δυνατότητα να αποστείλει τη σχετική έκθεση 
της επιτροπής στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ενώ με την προτεινόμενη ρύθμιση καθίσταται 
υποχρεωτική η αποστολή της εν λόγω έκθεσης από την επιτροπή στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  
Ειδικότερα, ο ίδιος διευκρίνισε ότι με την προτεινόμενη ρύθμιση καθορίστηκε όπως μόνο τα ομόφωνα ευρήματα 
της έρευνας που καταγράφονται στην έκθεση της ερευνητικής επιτροπής, εφόσον καταλογίζουν ευθύνες σε 
αξιωματούχους, παραπέμπονται στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για την άσκηση των αρμοδιοτήτων 
του, έτσι ώστε στις περιπτώσεις αυτές να υπάρχει η υποχρέωση της ερευνητικής επιτροπής να απευθύνεται η 
ίδια απευθείας στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και πως, σε οποιαδήποτε άλλη περίπτωση, η 
ερευνητική επιτροπή πρέπει να απευθύνεται στο Υπουργικό Συμβούλιο, που είναι και το διορίζον αυτήν 
όργανο, και να μην απευθύνεται στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Περαιτέρω, ο ίδιος εξέφρασε την 
πεποίθηση ότι ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, όταν λάβει την έκθεση μιας ερευνητικής επιτροπής, θα 
ζητήσει να του δοθεί και όλο το μαρτυρικό υλικό, οι καταθέσεις και τα τεκμήρια που λήφθηκαν στο στάδιο της 
διερεύνησης ενός ζητήματος από την επιτροπή, ώστε να μπορέσει να ασκήσει αποτελεσματικά τις 
αρμοδιότητές του. 

 Σκοπός του δεύτερου νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ποινικής ∆ικονομίας Νόμου, 
ώστε να δοθεί στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας η εξουσία διορισμού προσώπων τα οποία να ενεργούν 
ως ποινικοί ανακριτές. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, 
οποιοσδήποτε αστυνομικός μπορεί να διεξαγάγει ανακρίσεις σε σχέση με τη διάπραξη ποινικών αδικημάτων.  
Περαιτέρω, το Υπουργικό Συμβούλιο έχει εξουσία να ορίσει οποιοδήποτε πρόσωπο θεωρεί κατάλληλο για τη 
διεξαγωγή ανακρίσεων σε σχέση με τη διάπραξη οποιουδήποτε αδικήματος. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, μέρος της εξουσίας αυτής του Υπουργικού Συμβουλίου να διορίζει 
ανακριτές έχει εκχωρηθεί στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας με σχετικές αποφάσεις Υπουργικού 
Συμβουλίου όπως αυτές γνωστοποιήθηκαν στην επίσημη εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 27 
Απριλίου 2001, με την κανονιστική διοικητική πράξη 169/2001, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί 
Εκχωρήσεως της Ενασκήσεως των Εξουσιών των Απορρεουσών εκ τινός Νόμου, Νόμου. 

 Συγκεκριμένα, στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας έχει εκχωρηθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο η 
εξουσία να διορίζει ανακριτές στις ακόλουθες περιπτώσεις: 

1. Σε περίπτωση που περιέρχεται σε γνώση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας με οποιοδήποτε 
τρόπο ισχυρισμός εναντίον μέλους της αστυνομίας σε σχέση με τη διάπραξη οποιουδήποτε ποινικού 
αδικήματος. 

2. Σε περίπτωση που περιέρχεται σε γνώση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας με οποιοδήποτε 
τρόπο ισχυρισμός σε σχέση με τη διάπραξη ποινικού αδικήματος οικονομικής φύσεως που τιμωρείται με 
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ποινή φυλάκισης πέραν του ενός έτους από οποιοδήποτε πρόσωπο εκτός από μέλη συντεταγμένων 
οργάνων. 

 Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως σε σχέση με το εν λόγω νομοσχέδιο δήλωσε ότι για 
σκοπούς διασφάλισης της απρόσκοπτης διερεύνησης ποινικών αδικημάτων κάτω από οποιεσδήποτε 
περιστάσεις κρίθηκε σκόπιμο όπως προβλεφθεί νομοθετικά πλήρης και παράλληλη με εκείνη του Υπουργικού 
Συμβουλίου εξουσία του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο οποίος είναι ανεξάρτητος αξιωματούχος και 
έχει εκ του συντάγματος αρμοδιότητα σε ποινικές υποθέσεις, να μπορεί να διορίζει ποινικούς ανακριτές σε 
οποιαδήποτε περίπτωση. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος επεξήγησε ότι, βάσει του νομοσχεδίου, και μεσούσης μιας διερευνητικής διαδικασίας 
από μια ερευνητική επιτροπή, σε περίπτωση που αυτή καταλήξει σε πορίσματα ή διαπιστώσει την πιθανότητα 
διάπραξης ποινικών αδικημάτων, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας έχει τη δυνατότητα να προβαίνει στο 
διορισμό ποινικών ανακριτών.  Επιπλέον, διευκρίνισε ότι με την προτεινόμενη ρύθμιση το Υπουργικό 
Συμβούλιο δεν απεμπολεί τις σχετικές του αρμοδιότητες, αλλά αυτό εξακολουθεί να διατηρεί αυτές τις εξουσίες 
παράλληλα. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, αφού 
υιοθέτησαν όλες τις πιο πάνω θέσεις του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, δήλωσαν ότι 
συμφωνούν με τις πρόνοιες των προτεινόμενων νόμων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια 
της Βουλής την ψήφιση των προτεινόμενων νομοσχεδίων σε νόμους όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του δεύτερου νομοσχεδίου, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει τροπολογία του ∆ΗΚΟ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για το υπ’ αριθμόν 7 
θέμα. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή κ. Αντώνη Αντωνίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. 

Γιώργου Περδίκη  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή από το 
εδάφιο (2) του προτεινόμενου νέου άρθρου 8Α της λέξης “ομόφωνα” (πρώτη γραμμή).  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Την τροπολογία αυτή, επειδή, νομίζω, είναι σύντομη, πρέπει να την εξηγήσετε! 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πρόκειται για την περίπτωση που το πόρισμά της ερευνητικής επιτροπής αφορά αξιωματούχο.  Όπως 
είναι, το νομοσχέδιο λέει ότι, για να μπορέσει να δοθεί το πόρισμα στο Γενικό Εισαγγελέα, για να εξετάσει την 
περίπτωση αξιωματούχου, το πόρισμα της ερευνητικής επιτροπής πρέπει να είναι ομόφωνο.  Εμείς θεωρούμε 
ότι αυτός είναι πλεονασμός και δε χρειάζεται.  Πρέπει να δίνεται σε οποιαδήποτε περίπτωση το πόρισμα στο 
Γενικό Εισαγγελέα.  Ούτως ή άλλως, ο τελικός κριτής αν υπάρχουν ποινικές ευθύνες, αν υπάρχει ποινική 
υπόθεση, για να ξεκινήσει ανάκριση, έν’ ο ίδιος ο Γενικός Εισαγγελέας.  Είτε είναι ομόφωνο είτε είναι 
πλειοψηφικό το πόρισμα της επιτροπής, της ερευνητικής επιτροπής, η κρίση έν’ αλλού που θα γίνει.  Είναι σε 
επίπεδο Γενικού Εισαγγελέα και δικαστηρίου.  Άρα, δεν υπάρχει λόγος να υπάρχει αυτή η ειδική αναφορά, ότι 
μόνο τα ομόφωνα πορίσματα της ερευνητικής επιτροπής, όταν αφορούν αξιωματούχους, πηγαίνουν στο Γενικό 
Εισαγγελέα για περαιτέρω διερεύνηση.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέλει άλλος να μιλήσει για την τροπολογία; 

 Όχι. 

 Επομένως, τίθεται η τροπολογία του ∆ΗΚΟ και των Οικολόγων, όπως έχει εξηγηθεί, σε ψηφοφορία. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι ομόφωνη φαίνεται. 

 Εναντίον ψηφίζει κανείς;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επομένως, εγκρίνεται η τροπολογία. 

 Λοιπόν, πάμε τώρα για ολόκληρο το νομοσχέδιο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου, αμέσως μετά το άρθρο 8 αυτού.  
Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ερευνητικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει, επομένως το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει, επομένως το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2013 Νόμος του 2013», αναβάλλεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 
Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2013 Νόμος του 2013». H έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε  συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 4 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή  κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και του Υπουργείου Οικονομικών.  

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ) 
προβλέπει για το έτος 2013 δαπάνες ύψους €300.000 και έσοδα ύψους €260.000, που προέρχονται 
αποκλειστικά από κυβερνητική χορηγία.  Το συνολικό όμως διαθέσιμο υπόλοιπο του ταμείου για το ΣΕΑΑ 
ανέρχεται σε ποσό ύψους €440.794, επειδή ποσό ύψους €180.794 μεταφέρεται από το προηγούμενο έτος.  
Σημειώνεται ότι το μεγαλύτερο μέρος των δαπανών αφορά την παροχή βοηθημάτων σε ασθενείς με έιτζ, την 
εκστρατεία διαφώτισης των διάφορων κοινωνικών συνόλων, καθώς και την αγορά υπηρεσιών.    

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας επεξήγησαν αναλυτικά στην επιτροπή τις πρόνοιες του υπό 
αναφορά προϋπολογισμού και δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η Κύπρος, όπως και οι υπόλοιπες χώρες της ∆υτικής Ευρώπης, παρουσιάζει χαμηλó ποσοστó της 
λοίμωξης HIV, που υπολογίζεται ότι είναι μικρότερο από το 0,1% του συνολικού πληθυσμού.  
Ειδικότερα, από τα 735 άτομα στα οποία είχε διαγνωστεί η ασθένεια μέχρι το τέλος του 2011, τα 386 
είναι Κύπριοι και τα 349 είναι αλλοδαποί.  Όμως ο πραγματικός αριθμός των οροθετικών υπολογίζεται 
ότι είναι μεγαλύτερος, επειδή πολλά άτομα που ενδεχομένως έχουν προσβληθεί από τον ιό αγνοούν τη 
νέα τους κατάσταση λόγω της μακράς ασυμπτωματικής φάσης της λοίμωξης HIV.   

2. Το χαμηλό ποσοστό της λοίμωξης HIV που παρατηρείται σήμερα στην Κύπρο με κανένα τρόπο δε 
δικαιολογεί οποιοδήποτε εφησυχασμό, καθώς υπάρχουν παράγοντες που μπορεί ανά πάσα στιγμή να 
οδηγήσουν σε ανατροπή της κατάστασης αυτής.  Οι παράγοντες αυτοί είναι κυρίως η έξαρση της 
επιδημίας που παρατηρείται στον ευρωπαϊκό χώρο έπειτα από περίοδο σχετικής σταθεροποίησης, η 
έξαρση στη χρήση ναρκωτικών και οι μεγάλες διακινήσεις πληθυσμού από και προς την Κύπρο, καθώς 
και οι διακινήσεις μεταξύ των ελεύθερων και των κατεχόμενων περιοχών του νησιού.   

3. Η Κύπρος συμμετέχει σε ευρωπαϊκά προγράμματα για την πρόληψη και την αντιμετώπιση της λοίμωξης 
HIV και της ασθένειας του έιτζ.  

4. Οι στρατηγικοί στόχοι της Ευρώπης στον τομέα αυτό για την περίοδο 2009-2013 περιλαμβάνουν την 
πρόληψη της μετάδοσης του ιού και τη μείωση της βλάβης από τη χρήση ναρκωτικών ουσιών, την 
ενίσχυση της επιδημιολογικής επιτήρησης και έρευνας, την παροχή φροντίδας και κοινωνικής στήριξης 
σε όλες τις ομάδες του πληθυσμού και την ενίσχυση της υποδομής για την εφαρμογή και την υλοποίηση 
στρατηγικών κατά της επιδημίας μέσα από τη συνεργασία κρατικού και ιδιωτικού τομέα. 

5. Το παρόν στρατηγικό σχέδιο για το ΣΕΑΑ βασίζεται στους ακόλουθους άξονες: 

α. Πρόληψη της μετάδοσης του ιού με τη σεξουαλική επαφή. 

β. Πρόληψη της βλάβης από τη χρήση ναρκωτικών. 

γ. Πρόληψη της περιγεννητικής μετάδοσης του ιού. 

δ. Πρόληψη της μετάδοσης του ιού με το αίμα και παράγωγά του.  

ε. Παροχή φροντίδας στα επηρεαζόμενα άτομα με βάση τα διεθνή πρότυπα σε σχέση με τη 
συμβουλευτική θεραπεία, καθώς και εργαστηριακές εξετάσεις. 
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στ. Μείωση των ατομικών και κοινωνικών επιπτώσεων της λοίμωξης HIV. 

ζ. Προστασία των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

η. Ενίσχυση της λειτουργίας και της υποδομής του Εθνικού Προγράμματος AIDS. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού ενημερώθηκε λεπτομερώς για τις δραστηριότητες του 
ταμείου για το ΣΕΑΑ και αφού μελέτησε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού του, κατά πλειοψηφία 
του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 
Ανεπάρκειας του 2013 Νόμος του 2013». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος  δήλωσε 
πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί επί των προνοιών του προϋπολογισμού αυτού κατά τη 
συζήτησή στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ∆ΗΚΟ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Eίσαστε υπέρ.   

 Και ο κ. Περδίκης. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μου ζητήθηκε από οροθετικά άτομα να μεταφέρω στην ολομέλεια της Βουλής ότι είναι 
ιδιαίτερα ανησυχητικό το γεγονός ότι έχει μειωθεί το κονδύλι στον προϋπολογισμό για την ενημέρωση και είναι 
διατεθειμένα, εφόσον οι αρμόδιοι εξετάσουν το αίτημά τους, να συμμετάσχουν και τα ίδια τα οροθετικά άτομα, 
εφόσον το επιτρέπουν φυσικά οι συνθήκες και οι διαδικασίες, εθελοντικά σε εκστρατείες διαφώτισης του κοινού 
για το πρόβλημα του έιτζ, διότι πράγματι τον τελευταίο καιρό υπάρχει αυξητική τάση και πρέπει να συνεχιστεί η 
προσπάθεια ενημέρωσης του κοινού.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αξιέπαινη η προσπάθεια, φτάνει να είναι δωρεάν η διαφώτιση! 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας ποσού 
ύψους €300.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Yπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 
Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας του 2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 11 και 12 στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013» και «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2013 Νόμος του 2012», αναβάλλονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια των 
καθορισμένων περιοχών Ψεματισμένου, Ζυγίου, Μαρί και Ακτής του Κυβερνήτη, του χωριού Πεντάκωμο 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι περί Κυβερνητικού 
Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια των καθορισμένων περιοχών Ψεματισμένου, Ζυγίου, Μαρί 

και Ακτής του Κυβερνήτη, του χωριού Πεντάκωμο (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 4 Απριλίου 2013.  Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και εκπρόσωποι του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων και των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων Λάρνακας και Λεμεσού.  Το Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται σχετικά ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων απέστειλε επιστολή, ημερομηνίας 9 
∆εκεμβρίου 2011, με την οποία εκφράζει τη σύμφωνη γνώμη του με την προτεινόμενη τροποποίηση των 
κανονισμών. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 132 του περί της Ενιαίας 
∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμου [Νόμος αρ. 79(Ι) του 2010, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε], σκοπείται η τροποποίηση 
των βασικών περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια των καθορισμένων περιοχών 
Ψεματισμένου, Ζυγίου, Μαρί και Ακτής του Κυβερνήτη, του χωριού Πεντάκωμο Κανονισμών, έτσι ώστε αφενός 
μεν να αυξηθούν τα ισχύοντα από το 1989 δικαιώματα σύνδεσης με το υδατικό αυτό έργο, αφετέρου δε να 
μετατραπούν τα καθοριζόμενα στους βασικούς κανονισμούς ποσά από λίρες Κύπρου σε ευρώ. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, η Επιτροπή 
του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια των εν λόγω περιοχών έκρινε αναγκαία την 
αύξηση των υφιστάμενων δικαιωμάτων που επιβάλλονται για παροχή νερού από το εν λόγω έργο, καθώς αυτά 
δεν έχουν αναθεωρηθεί από το 1989 μέχρι σήμερα.  Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια, η προτεινόμενη 
τροποποίηση αναμένεται να συμβάλει στην απλοποίηση της διαδικασίας, καθώς και στη μείωση του χρόνου 
για τον υπολογισμό των δικαιωμάτων σύνδεσης που επιβάλλονται για παροχή νερού από το εν λόγω υδατικό 
έργο. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και οι εκπρόσωποι των 
Επαρχιακών ∆ιοικήσεων Λάρνακας και Λεμεσού συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων τροποποιήσεων των κανονισμών αυτών.  

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων υπενθύμισε στην επιτροπή ότι έχουν ήδη γίνει 
ανάλογες αναθεωρήσεις των χρεώσεων που επιβάλλονται για χορήγηση δικαιώματος παροχής νερού και σε 
άλλα υδατικά έργα της επαρχίας Λεμεσού και Λάρνακας πρόσφατα, όπως π.χ. στις περιοχές Κίτι, Μενεού, 
Περβόλια, και επισήμανε ότι το ύψος των χρεώσεων αυτών είναι πολύ κοντά στο ύψος των προτεινόμενων με 
τους υπό τροποποίηση κανονισμούς χρεώσεων.  Παράλληλα, η ίδια εκπρόσωπος διευκρίνισε ότι αυτές οι 
χρεώσεις επιβάλλονται σύμφωνα με κανονισμούς που διέπουν τη λειτουργία του κάθε υδατικού έργου 
ξεχωριστά και ότι το ύψος των επιβαλλόμενων χρεώσεων εξαρτάται από τα χαρακτηριστικά του κάθε υδατικού 
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έργου.  Ως εκ τούτου, όπως ανέφερε περαιτέρω η ίδια, δεν μπορούν να υφίστανται ενιαίες χρεώσεις για όλα τα 
υδατικά έργα και μόνο υποδείξεις θα μπορούσαν να γίνουν προς αυτή την κατεύθυνση, ώστε τα τέλη αυτά να 
είναι όσο το δυνατό ομοιόμορφα. 

 Περαιτέρω, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής συγκριτικό 
πίνακα με τα επιβαλλόμενα τέλη σε άλλα υδατικά έργα της επαρχίας Λεμεσού και Λάρνακας.  Πρόσθεσε δε ότι 
η είσπραξη των τελών για τη χορήγηση δικαιώματος σύνδεσης ακίνητης ιδιοκτησίας με την παροχή νερού από 
το εν λόγω υδατικό έργο καταβάλλεται εφάπαξ κατά την έκδοση άδειας οικοδομής της ακίνητης ιδιοκτησίας που 
βρίσκεται μέσα στην καθορισμένη περιοχή του υπό αναφορά έργου και ως εκ τούτου δεν υφίσταται πρόβλημα 
είσπραξης των τελών αυτών.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησε με την προτεινόμενη τροποποίηση των 
κανονισμών, αφού οι προτεινόμενες χρεώσεις είναι λογικές, και παρέθεσε στοιχεία που αφορούσαν 
εισπραχθέντα ποσά από την επιβολή τελών για χορήγηση δικαιώματος παροχής νερού από το εν λόγω 
υδατικό έργο. Συγκεκριμένα, ανέφερε ότι είχαν εισπραχθεί από το έργο αυτό €15.000 το 2012, ενώ για το 2013 
αναμένεται μείωση των εισπραχθησόμενων τελών στις €10.000. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διατύπωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγούνται στην ολομέλεια της Βουλής την έγκριση των υπό αναφορά 
κανονισμών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.  

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είσαστε υπέρ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από τον Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών (ΟΑΠ) για το μήνα Μάρτιο του 2013.  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από τον Οργανισμό Αγροτικών 

Πληρωμών (ΟΑΠ) για το μήνα Μάρτιο του 2013 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 Απριλίου 2013. 
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 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται στον Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών (ΟΑΠ), του 
οποίου δεν έχει ακόμα εγκριθεί ο προϋπολογισμός για το έτος 2013, εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης για 
το μήνα Μάρτιο του 2013 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον 
προϋπολογισμό του ΟΑΠ για το έτος 2012 το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα 
Μάρτιο του 2012. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στον ΟΑΠ, μέχρι να εγκριθεί από τη 
Βουλή και να πάρει την τελική του μορφή ο προϋπολογισμός του ΟΑΠ για το έτος 2013. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις 
Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη 
Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  
Ωστόσο, ο υπό αναφορά προϋπολογισμός, ο οποίος σημειώνεται ότι κατατέθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις 28 Μαρτίου 2013, δεν έχει ακόμη εγκριθεί. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με το εδάφιο (7) του άρθρου 48 του περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών 
Νόμου, σε περίπτωση μη έγκαιρης ψήφισης του προϋπολογισμού, ο ΟΑΠ λειτουργεί κατ’ ανάλογη εφαρμογή 
των περί δωδεκατημορίων διατάξεων του συντάγματος για τον κρατικό προϋπολογισμό, χωρίς όμως το 
χρονικό περιορισμό των δύο μηνών. 

 Συναφώς, σύμφωνα με τα πιο πάνω, καθίσταται αναγκαία η παροχή εξουσιοδότησης για διενέργεια 
δαπανών από τον ΟΑΠ, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα πιο πάνω και χωρίς να 
δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις που θα προκύψουν μετά τη μελέτη του εν λόγω προϋπολογισμού, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια δαπάνης, σύμφωνα 
με τα πιο πάνω, για το μήνα Μάρτιο του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Φαίνεται ότι δεν υπάρχουν. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από τον 
Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών (ΟΑΠ) για το μήνα Μάρτιο του 2013 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) 
Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση της διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η δεν έγινε κατορθωτή η μελέτη και έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών (ΟΑΠ) από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με το εδάφιο (7) του άρθρου 48 του πιο πάνω νόμου, σε περίπτωση μη 
έγκαιρης ψήφισης του Προϋπολογισμού, ο ΟΑΠ λειτουργεί κατ’ ανάλογη εφαρμογή των περί δωδεκατημορίων 
διατάξεων του συντάγματος για τον κρατικό Προϋπολογισμό, χωρίς όμως το χρονικό περιορισμό των δύο 
μηνών. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρει το πιο πάνω νομικό πρόσωπο 
δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα Μάρτιο του έτους 2013 ποσού 
που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του ΟΑΠ 
του έτους 2012 το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται υπό τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού του ΟΑΠ για το έτος 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της απόφασης αυτής που ακούσατε; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από τον Επίτροπο Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
(ΕΡΗΕΤ) για το μήνα Μάρτιο του 2013.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από τον Επίτροπο Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (ΕΡΗΕΤ) για το μήνα Μάρτιο του 2013 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 Απριλίου 2013. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται στον Επίτροπο Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (ΕΡΗΕΤ), του οποίου ο προϋπολογισμός για το έτος 2013 δεν 
έχει ακόμα κατατεθεί, εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης για το μήνα Μάρτιο του 2013 ποσού που δεν 
υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του ΕΡΗΕΤ για το έτος 
2012 το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Μάρτιο του 2012. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στον ΕΡΗΕΤ, μέχρι να εγκριθεί από τη 
Βουλή και να πάρει την τελική του μορφή ο προϋπολογισμός του ΕΡΗΕΤ για το έτος 2013. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις 
Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη 
Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με το εδάφιο (6) του άρθρου 153 του περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου, σε περίπτωση μη έγκαιρης ψήφισης του 
προϋπολογισμού, ο ΕΡΗΕΤ λειτουργεί κατ’ ανάλογη εφαρμογή των περί δωδεκατημορίων διατάξεων του 
Συντάγματος για τον κρατικό προϋπολογισμό, χωρίς όμως το χρονικό περιορισμό των δύο μηνών. 

 Συναφώς, σύμφωνα με τα πιο πάνω, καθίσταται αναγκαία η παροχή εξουσιοδότησης για διενέργεια 
δαπανών από τον ΕΡΗΕΤ, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα πιο πάνω και χωρίς να 
δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, που θα προκύψουν μετά τη μελέτη του εν λόγω προϋπολογισμού, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια δαπάνης, σύμφωνα 
με τα πιο πάνω, για το μήνα Μάρτιο του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από τον 
Επίτροπο Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (ΕΡΗΕΤ) για το μήνα 

Μάρτιο του 2013 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) 
Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση της διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση του προϋπολογισμού του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (ΕΡΗΕΤ) στη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από 
την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 
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 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με το εδάφιο (6) του άρθρου 153 του πιο πάνω νόμου, σε περίπτωση μη 
έγκαιρης ψήφισης του προϋπολογισμού, ο ΕΡΗΕΤ λειτουργεί κατ’ ανάλογη εφαρμογή των περί 
δωδεκατημορίων διατάξεων του Συντάγματος για τον κρατικό προϋπολογισμό, χωρίς όμως το χρονικό 
περιορισμό των δύο μηνών. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρει το πιο πάνω νομικό πρόσωπο 
δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα Μάρτιο του έτους 2013 ποσού 
που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του ΕΡΗΕΤ 
του έτους 2012 το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται υπό τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού του ΕΡΗΕΤ για το έτος 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Yπάρχει ένσταση στην έγκριση της απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 16 μέχρι και τον αριθμό 23 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Ερχόμαστε τώρα στην πρόταση νόμου, που έχουμε κηρύξει ως επείγουσα στην αρχή της συνεδρίας και 
τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης  

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος από τον πρόεδρό 
της κ. Νικόλα Παπαδόπουλο, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, και το 
μέλος της κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, και 
κηρύχθηκε επείγουσα.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε, 
σε περίπτωση που μεταφέρονται εργασίες από ένα πιστωτικό ίδρυμα σε άλλο, σύμφωνα με τις διατάξεις του 
περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμου, να γίνεται δεκτή για σκοπούς φόρου εισοδήματος η 
μεταφορά των φορολογικών ζημιών του πιστωτικού ιδρύματος οι εργασίες του οποίου μεταφέρονται για 
μελλοντική χρήση από το πιστωτικό ίδρυμα το οποίο αποκτά τις εργασίες. 

 Με την ίδια πρόταση νόμου προβλέπεται ότι για σκοπούς πρακτικής και οικονομικής εφαρμογής της πιο 
πάνω πρόνοιας πρέπει το αποκτών πιστωτικό ίδρυμα να δικαιούται να χρησιμοποιήσει τις πιο πάνω 
φορολογικές ζημιές για περίοδο που δεν ξεπερνά τα δεκαπέντε έτη από το τέλος του έτους κατά το οποίο 
αποκτήθηκαν οι εργασίες και έγινε η μεταφορά των φορολογικών ζημιών.   

 Σημειώνεται ότι ο υπό ψήφιση νόμος προτείνεται να ισχύσει αναδρομικά από τις 25 Μαρτίου 2013. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, όπως και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού τάσσονται υπέρ της ψήφισης της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 
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2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όλες οι πλευρές θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, τοποθέτηση και επί θέματος αρχής.   

 Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, δεν υπάρχουν ομιλητές.   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή από τον κ. Περδίκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Mε μία αποχή από τον κ. Περδίκη, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος  (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Mε μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Συνάδελφοι, εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει.   

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.518, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 Σημείωση: Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 



1557 
 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.519, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Είναι γνωστό ότι η λειτουργία του σκυβαλότοπου στο Βατί στη Λεμεσό δημιουργεί σοβαρά προβλήματα 
στις γύρω κοινότητες. Μετά από πρόσφατη επίσκεψη στην περιοχή Παλόδειας ενημερώθηκα από τους 
κοινοτάρχες της Παλόδειας και του Σπιταλλίου σχετικά με τις αρνητικές επιπτώσεις που έχει για τις κοινότητες 
της περιοχής η λειτουργία του σκυβαλότοπου. 

 Έχω ενημερωθεί επίσης ότι οι κοινότητες που επηρεάζονται δυσμενώς έχουν την υποχρέωση να 
πληρώνουν το δικό τους μερίδιο για τη λειτουργία του σκυβαλότοπου στο Βατί. Την ίδια στιγμή οι κοινότητες 
της περιοχής επωμίζονται επιπλέον έξοδα από τα προβλήματα που δημιουργεί ο σκυβαλότοπος. 

 Νοουμένου ότι ο σκυβαλότοπος στο Βατί δημιουργεί σοβαρά προβλήματα και επιπλέον έξοδα στις γύρω 
κοινότητες και με την ύπαρξη στρατοπέδων στην περιοχή Παλόδειας-Παραμύθας-Σπιταλλίου αποτελεί 
ανασταλτικό παράγοντα ανάπτυξης για τις κοινότητες αυτές, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να προχωρήσει στην παροχή αντισταθμιστικών 
μέτρων στις κοινότητες που επηρεάζονται δυσμενώς από τη λειτουργία του σκυβαλότοπου στο Βατί, 
αλλά και από την ύπαρξη δύο στρατοπέδων και 

2. κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να εξετάσει την πιθανότητα οι κοινότητες που 
επηρεάζονται από τη λειτουργία του σκυβαλότοπου να μην είναι υποχρεωμένες να καταβάλλουν τη 
σχετική φορολογία για τη λειτουργία του, ως ένα από τα αντισταθμιστικά μέτρα που μπορεί να δοθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.520, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Έχω γίνει κοινωνός του αιτήματος της κοινότητας Παλόδειας για την ασφαλτόστρωση της οδού Αγίου 
∆ημητρίου, δρόμος ο οποίος είναι χωματόδρομος και συνδέει την Παλόδεια με τη Μέσα Γειτονιά. Πρόκειται για 
μια απόσταση 1,7 χμ. 

 Νοουμένου ότι η ασφαλτόστρωση του συγκεκριμένου δρόμου θα αποσυμφορήσει την κύρια αρτηρία 
που ενώνει την Παλόδεια και τις κοινότητες βόρεια αυτής με την αστική Λεμεσό, δηλαδή το δρόμο Αγίας Φύλας-
Παλόδειας, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να προχωρήσει στην ασφαλτόστρωση της οδού 
Αγίου ∆ημητρίου και 

2. κατά πόσο υπάρχει κάποιο χρονοδιάγραμμα προς αυτή την κατεύθυνση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.521, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Έχω γίνει κοινωνός του αιτήματος της κοινότητας Παλόδειας για τη δημιουργία περιφερειακού ιατρικού 
κέντρου στην περιοχή. 

 Νοουμένου ότι η δημιουργία ενός περιφερειακού ιατρικού κέντρου θα βοηθήσει τόσο στην 
αποσυμφόρηση του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού όσο και στην παροχή ιατρικής περίθαλψης στις κοινότητες 
της περιοχής, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να προχωρήσει στη δημιουργία περιφερειακού 
κέντρου στην περιοχή και 

2. κατά πόσο υπάρχει πρόθεση να μελετήσει το ενδεχόμενο αναβάθμισης και αναδιαμόρφωσης του 
κέντρου του Μελάθρου Αγωνιστών ΕΟΚΑ στην Παλόδεια, ώστε να μετατραπεί σε περιφερειακό ιατρικό 
κέντρο παροχής πρωτοβάθμιων νοσηλευτικών υπηρεσιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.522, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Έχω γίνει κοινωνός του αιτήματος της κοινότητας Παλόδειας για δημιουργία αστυνομικού σταθμού 
στην κοινότητα, καθώς επίσης και πυροσβεστικού σταθμού στην κοινότητα Παραμύθας. 

 Νοουμένου ότι η δημιουργία αστυνομικού και πυροσβεστικού σταθμού στην περιοχή θα βοηθήσει τις 
κοινότητες της περιοχής προς αντιμετώπιση διάφορων προβλημάτων, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να 
προχωρήσει στη δημιουργία αστυνομικού σταθμού στην Παλόδεια και πυροσβεστικού σταθμού στην 
Παραμύθα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.523, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 
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 «Έχω γίνει κοινωνός του αιτήματος της κοινότητας Παλόδειας για ολοκλήρωση του δρόμου Νίκου 
Ευαγόρου, που συνδέει την κοινότητα με το στρατόπεδο της περιοχής. 

 Νοουμένου ότι η ολοκλήρωση του δρόμου θα βοηθήσει στη σύνδεση του στρατοπέδου με την κοινότητα, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να προχωρήσει στην ολοκλήρωση της οδού Νίκου 
Ευαγόρου στην Παλόδεια και 

2. κατά πόσο υπάρχει κάποιο χρονοδιάγραμμα προς αυτή την κατεύθυνση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.524, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Έχω γίνει κοινωνός του αιτήματος της κοινότητας Παλόδειας για κατασκευή αντιπλημμυρικών έργων σε 
περιοχές της κοινότητας για τις οποίες δε λήφθηκαν υπόψη αντιπλημμυρικές μελέτες στο παρελθόν. 

 Νοουμένου ότι τα αντιπλημμυρικά έργα είναι απαραίτητα για την κοινότητα, παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να συμβάλει οικονομικά προς υλοποίηση του έργου 
αναλαμβάνοντας το κόστος και 

2. κατά πόσο υπάρχει κάποιο χρονοδιάγραμμα για την κατασκευή των αντιπλημμυρικών έργων και 
υλοποίηση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.525, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιους 
λόγους παρατηρείται καθυστέρηση στην ολοκλήρωση του έργου ανάπλασης της πλατείας Αγίου Λαζάρου στη 
Λάρνακα, πότε υπολογίζεται να τοποθετηθεί ο αναγκαίος φωτισμός και αστικός εξοπλισμός, σύμφωνα με το 
σχεδιασμό του έργου, και κατά πόσο θα υπάρχει συνεχής εποπτεία του έργου, όπως π.χ. αστυνόμευση για 
παράνομη στάθμευση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.526, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι διαχρονικά το Τμήμα Πολεοδομίας δεν έχει δώσει χορηγία στο δήμο 
Λακατάμιας για τη συντήρηση του πάρκου “Μιχαλάκης Σοφοκλέους”, με αποτέλεσμα το πάρκο να 
εγκαταλειφθεί, ενώ κατά καιρούς παρατηρούνται έντονα φαινόμενα βανδαλισμών. Το πάρκο έγινε τόπος 
συνάθροισης κακοποιών στοιχείων, με συνέπεια οι δημότες δικαιολογημένα να παραπονούνται. Ο δήμος 
Λακατάμιας, όπως έχω πληροφορηθεί, κρίνει ότι για την επίλυση των προβλημάτων που δημιουργήθηκαν 
μέρος του χώρου θα μπορούσε να παραχωρηθεί σε ιδιώτη για χρήση και εκμετάλλευση καφεστιατορίου, 
κλειστού παιδότοπου κτλ., κατόπιν προσφορών με τη μέθοδο του στρατηγικού επενδυτή. Το 2010 ο δήμος 
επιχείρησε να προκηρύξει προσφορές για ανάθεση διαχείρισης του πάρκου σε στρατηγικό επενδυτή, 
προσπάθεια που ναυάγησε κατόπιν παρέμβασης του Υπουργείου Εσωτερικών, διότι κάτι τέτοιο απαγορεύεται, 
αφού αντιτίθεται στους σκοπούς της απαλλοτρίωσης και του όρου ότι θα παραχωρηθεί ως χώρος πρασίνου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται το 
υπουργείο να αναλάβει το κόστος της συστηματικής φροντίδας και συντήρησης του εν λόγω πάρκου, 
δεδομένου ότι ο δήμος Λακατάμιας δεν είναι σε θέση να συνεχίσει να το συντηρεί. Παρακαλώ επίσης τον 
αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να επανεξετάσει το αίτημα 
του δήμου να προσφοροδοτήσει την ανάθεση της διαχείρισης του πάρκου σε στρατηγικό επενδυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.527, ημερομηνίας 9 Απριλίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Σύμφωνα με τη θέση που εξέφρασε χθες 8 Απριλίου 2013 στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, η πώληση των 
υποκαταστημάτων των κυπριακών τραπεζών στην Ελλάδα ήταν πολιτική απόφαση. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας πληροφορήσει για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος ανέλαβε τη διαπραγμάτευση; 

2. Είχε προηγηθεί έλεγχος κατά πόσο οι αγοραστές οι ίδιοι ή offshore εταιρείες που ανήκουν στους ίδιους 
ήταν στον κατάλογο των δανειοληπτών των εν λόγω υποκαταστημάτων; Αυτά τα δάνεια είχαν εξοφληθεί 
κατά τη στιγμή της συναλλαγής; 

3. Αν τα δάνεια των αγοραστών-δανειοληπτών δεν είχαν εξοφληθεί, σκοπεύετε να προχωρήσετε σε 
διαδικασίες για ακύρωση της συμφωνίας;» 
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(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1012, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1012 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Γεώργιο Τάσου, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος με αριθμούς φακέλων: 2.08.06.04.01, 5.22.03 και ημερομηνία 20.11.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Η περιοχή των αναφερόμενων λατομείων εμπίπτει στις περιοχές που ελέγχονται από τις Βρετανικές 
Βάσεις και ως εκ τούτου αρμοδιότητα για τη λήψη μέτρων εναντίον των παρανομούντων έχουν οι αρχές 
των Βάσεων για παράνομες οικοδομές και η Υπηρεσία Μεταλλείων για παράνομες λατομεύσεις. 

(β)  Η παραχώρηση των αναγκαίων αδειών λατόμευσης αφορά την Υπηρεσία Μεταλλείων στην οποία έχει 
εκχωρηθεί η εξουσία από τη ∆ιοίκηση των Βρετανικών Βάσεων. Με το ίδιο καθεστώς έχει εκχωρηθεί 
από μέρους των Βρετανικών Βάσεων προς το Τμήμα ∆ασών η εξουσία διαχείρισης της δασικής γης που 
εμπίπτει στις Βάσεις. Επί του θέματος, σχετική είναι η επιστολή την οποία διαβίβασε η ∆ιοίκηση των 
Βάσεων προς τον βουλευτή κ. Γεώργιο Τάσου ημερομηνίας 30.3.2012 καθώς και η επιστολή της 
Υπηρεσίας Μεταλλείων προς τον Πολιτικό ∆ιοικητή των Βρετανικών Βάσεων με ημερομηνία 17.4.2012 
αντίγραφα των οποίων επισυνάπτονται. 

(γ)  Στο πλαίσιο της διερεύνησης του καθεστώτος των υφιστάμενων οικοδομών που βρίσκονται στην 
περιοχή των λατομείων διαπιστώθηκε ότι οι εταιρείες Σκυροθραυστική Εταιρεία ΚΑΟΣ Λτδ και Αφοί 
Ιακώβου (Κατασκευές) Λτδ, υπέβαλαν τις αιτήσεις με αρ. Φακ.: Β.150/94 και Β.820/93, αντίστοιχα, για 
εξασφάλιση καλυπτικών αδειών οικοδομής. Οι αιτήσεις απορρίφθηκαν δεδομένου ότι το μέρος του 
δασικού τεμαχίου μέσα στο οποίο είχαν ανεγερθεί οι οικοδομές δεν ήταν προσπελάσιμο. Επισημαίνεται 
το γεγονός ότι οι οικοδομές εμπίπτουν σε ενιαία δασική γη που είχε πρόσβαση σε κύριο δρόμο. 

(δ)  Οι Βρετανικές Βάσεις ενέκριναν την παραχώρηση της δασικής γης με τον όρο ότι αυτή θα 
χρησιμοποιηθεί μόνο για την ανέγερση οικοδομών και όχι για οποιονδήποτε άλλο σκοπό. 

(ε)  Στο πλαίσιο της εξέτασης των υποβληθεισών αιτήσεων ζητήθηκαν ο απόψεις των εμπλεκομένων 
Κυβερνητικών Υπηρεσιών (Τμήμα ∆ασών, Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, 
Υπηρεσία Μεταλλείων) οι οποίες ήταν θετικές. Από την πλευρά του το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως δεν έφερε ένσταση στη έκδοση της άδειας οικοδομής με τον εξής όρο: «... η άδεια αυτή αφορά 
προσωρινές εγκαταστάσεις μηχανημάτων και άλλα υποστατικά τα οποία θεωρούνται αναγκαία για την 
απρόσκοπτη λειτουργία του υφιστάμενου λατομείου και έχει ισχύ για όσο χρόνο λειτουργεί το λατομείο. 
Όταν τερματιστούν οι λατομευτικές εργασίες οι εν λόγω εγκαταστάσεις και υποστατικά θα κατεδαφιστούν 
και θα απομακρυνθούν από τον πιο πάνω χώρο...». 

(στ)  Επισημαίνεται ότι η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας μετέχει στην Τεχνική/∆ιοικητική Επιτροπή η οποία 
έχει οριστεί για να επιβλέπει και να επιτηρεί τις λατομικές εργασίες, σύμφωνα με τη ∆ήλωση Συναίνεσης 
που υπογράφτηκε μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ∆ιοίκησης των Βρετανικών Βάσεων, αλλά 
δεν έχει την εξουσία ή την αρμοδιότητα για επιβολή κυρώσεων ή τη λήψη μέτρων εναντίον των 
παρανομούντων εντός της περιοχής των λατομείων. Ωστόσο, στα πλαίσια του συντονιστικού της ρόλου 
καταβάλλει προσπάθειες από πολλού για εξεύρεση των πλέον ενδεδειγμένων τρόπων επίλυσης των 
προβλημάτων που έχουν δημιουργηθεί από τη λειτουργία των λατομείων στην περιοχή του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Ξυλοφάγου. 

(ζ)  ∆ιευκρινίζεται ότι δεν λήφθηκαν τότε νομικά μέτρα για τις υπό αναφορά οικοδομές επειδή διαπιστώθηκε 
ότι το θέμα της προσπέλασης στις οικοδομές είχε διασαφηνιστεί επαρκώς διά μέσου του ευρύτερου 
κτήματος του Τμήματος ∆ασών. Στο παρόν στάδιο η λήψη μέτρων θα εξαρτηθεί από την παραχώρηση ή 
όχι των σχετικών αδειών λατόμευσης που βρίσκονται υπό εξέταση, και μόνο σε περίπτωση απόρριψης 
των αιτήσεων θα κινηθεί άμεσα η διαδικασία λήψης μέτρων περιλαμβανομένου του διατάγματος 
κατεδάφισης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1080, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1080 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερ. 30.7.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Τάλας αφορά τη συμπερίληψη του έργου της βελτίωσης του 
δρόμου παρά τη γέφυρα Καλαϊτζή στα πολεοδομικά έργα. 

(β)  Ο υπ’ αναφορά δρόμος δεν αποτελεί, με βάση το Τοπικό Σχέδιο Πάφου, δρόμο πρωταρχικής σημασίας 
αλλά δρόμο τοπικής σημασίας. 

(γ)  Ο υπ' αναφορά δρόμος χρήζει βελτίωσης και η γέφυρα Καλαϊτζή αναβάθμισης, ώστε να συνδεθεί και να 
λειτουργεί το οδικό δίκτυο της περιοχής και να είναι δυνατή η απορροή των ομβρίων υδάτων της 
περιοχής χωρίς προβλήματα. 

(δ)  Παρόλο ότι το αναφερόμενο οδικό έργο δεν πληρεί τα κριτήρια για έγκρισή του ως Πολεοδομικό, το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως μπορεί να βοηθήσει με τη μελέτη του Ρυθμιστικού Σχεδίου, αν αυτό 
κριθεί σκόπιμο και διατεθούν οι απαιτούμενες πιστώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.110, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.02.110, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας ημερομηνίας 14/1/2013 και σας πληροφορώ ότι ο 
αριθμός των οικιακών εργαζόμενων που απασχολείται στην Κύπρο, υπολογίζεται περίπου στις 36,700. 

2.  Στον πιο κάτω πίνακα καταγράφεται ο αριθμός των αδειών για απασχόληση οικιακών εργαζομένων που 
εκδόθηκαν ανά Επαρχία: 

Άδειες που εκδόθηκαν για Οικιακούς Εργαζόμενους κατά γραφείο παραλαβής της αίτησης 

 

 

 Σημειώνεται ότι οι πιο πάνω αριθμοί δεν αντιστοιχούν σε πρόσωπα καθότι σε αυτούς περιλαμβάνονται 
και οι ανανεώσεις. 

3. Σ’ ό,τι αφορά την απασχόληση ανά κατηγορία επαγγέλματος εργοδότη, το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού 
και Μετανάστευσης δεν τηρεί στατιστικά στοιχεία για τους εργοδότες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.300, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.300 και ημερομηνία 14.11.2012, που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η θέση του Υπουργείου 
Εσωτερικών επί του θέματος της ερώτησης περιγράφεται στην επιστολή μας με ημερομηνία 03.10.2012, 
απάντηση στην προηγούμενή σας ερώτηση με αρ. φακ. 23.06.010.02.073. Το Υπουργείο Εσωτερικών δεν 
συμμερίζεται τις θέσεις, απόψεις ή ανησυχίες των συγκεκριμένων οργανωμένων συνόλων που αναφέρονται 
στην ερώτηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.337, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.337 που υποβλήθηκε από το βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερ. 10.12.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Η λειτουργία του οδοφράγματος στα όρια του ∆ήμου Αγίου ∆ομετίου δεν δικαιολογεί την παροχή 
οποιωνδήποτε πρόσθετων αντισταθμιστικών μέτρων, αφού, με την εφαρμογή του Προγράμματος 

Γραφείο 2008 2009 2010 2011 2012 

Αμμόχωστος 859 911 845 866 758 

Λευκωσία 6987 8122 7572 8380 6636 

Λάρνακα 1885 2101 2161 2069 1579 

Λεμεσός 4103 4342 4156 4464 3392 

Πάφος 1209 1288 1237 1208 999 
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Αναζωογόνησης Ακριτικών Περιοχών έχει ενθαρρυνθεί η επιχειρηματική δραστηριότητα και η 
εγκατάσταση νέων οικογενειών στις φθίνουσες περιοχές του ∆ήμου. 

(β)  Η αρμόδια Υπουργική Επιτροπή, που χειρίζεται το τετραετές Πρόγραμμα Αναζωογόνησης/Αναβίωσης 
Περιοχών της Πράσινης Γραμμής 2009-2012, έχει εγκρίνει στις 27.12.2012, κατόπιν σχετικής εισήγησης 
του ∆ήμου Αγίου ∆ομετίου, τη διάθεση €200.000, που εξοικονομήθηκαν από το Σχέδιο Χορηγίας της 
Επιχειρηματικής ∆ραστηριότητας, για την αγορά του εξοπλισμού της υπό ανέγερση αίθουσας 
αθλοπαιδιών του ∆ήμου. 

(γ)  ∆εν υπάρχει δυνατότητα εξεύρεσης πρόσθετων πιστώσεων από τα κονδύλια του Προγράμματος 
Αναζωογόνησης, αλλά μέρος των πιο πάνω εξοικονομήσεων μπορεί να διατεθεί για την καθαριότητα της 
νεκρής ζώνης στην περιοχή, αν ο ∆ήμος το επιθυμεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013 του Υπουργού Υγείας κ. Πέτρου Πετρίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.02.369, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.02.369, ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2012 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με την Οδηγία 2001/37/ΕΚ, κάθε μονάδα συσκευασίας προϊόντων καπνού και κάθε εξωτερική 
συσκευασία εκτός του πρόσθετου διαφανούς περιτυλίγματος, εξαιρουμένων των προϊόντων καπνού που 
λαμβάνονται από το στόμα και άλλων προϊόντων καπνού που δεν καπνίζονται, πρέπει να φέρει μια γενική και 
μια συμπληρωματική προειδοποίηση η οποία λαμβάνεται από τον κατάλογο του Πρώτου παραρτήματος της εν 
λόγω Oδηγίας. 

 Τα κράτη μέλη μπορούν να αποφασίσουν εάν θα επιβάλουν την αναγραφή προειδοποιήσεων σχετικών 
με τους κινδύνους για την υγεία με τη μορφή έγχρωμων φωτογραφιών ή άλλων εικονογραφήσεων στις 
συσκευασίες ορισμένων ή όλων των ειδών προϊόντων καπνού, εκτός από τα προϊόντα καπνού που 
λαμβάνονται από το στόμα και άλλα προϊόντα καπνού που δεν καπνίζονται. 

 Στις περιπτώσεις που τα κράτη μέλη απαιτούν την αναγραφή πρόσθετων προειδοποιήσεων υπό μορφή 
έγχρωμων φωτογραφιών ή άλλων εικονογραφήσεων, οι προειδοποιήσεις αυτές πρέπει να συμφωνούν με τους 
κανόνες που θεσπίζει η Επιτροπή. 

 Η Επιτροπή με την απόφαση 2003/641/ΕΚ έχει θεσπίσει κανόνες σχετικά με τη χρήση έγχρωμων 
φωτογραφιών ή άλλων εικονογραφήσεων ως προειδοποιήσεων για την υγεία στις συσκευασίες προϊόντων 
καπνού, και έχει δημιουργήσει μια βιβλιοθήκη εγγράφων πηγής που έχουν προηγουμένως δοκιμαστεί έτσι 
ώστε να είναι δυνατή η επιλογή από διάφορες φωτογραφίες ή άλλες εικονογραφήσεις για καθεμιά από τις 
συμπληρωματικές προειδοποιήσεις του πρώτου παραρτήματος της Oδηγίας 2001/37/ΕΚ. 

 Η Επιτροπή με την Οδηγία 2012/9/ΕΕ της 7ης Μαρτίου, 2012 έχει τροποποιήσει το Παράρτημα της 
Οδηγίας 2001/37/ΕΚ και έχει εισαγάγει νέο κατάλογο υποχρεωτικών προειδοποιήσεων για το κάπνισμα. Τα 
κράτη μέλη θέτουν σε ισχύ τις αναγκαίες νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις προκειμένου να 
συμμορφωθούν προς τη νέα Oδηγία το αργότερο έως τις 28 Μαρτίου 2014, ενώ δύνανται να αποφασίσουν να 
επιτρέψουν τη συνέχιση της διάθεσης στην αγορά προϊόντων που δεν συμμορφώνονται με τη νέα Oδηγία 
μέχρι τις 28 Μαρτίου 2016. 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην τελευταία συνεδρία της ειδικής Επιτροπής που συστάθηκε με βάση το 
άρθρο 10 της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ που έγινε στις 14 Μαρτίου, 2012 στις Βρυξέλλες ενημέρωσε τα Κράτη Μέλη 
ότι δημιουργείται νέα βιβλιοθήκη έγχρωμων φωτογραφιών ή άλλων εικονογραφήσεων ως 
προειδοποιήσεων για την υγεία και ευελπιστεί ότι αυτή θα είναι έτοιμη στις αρχές του έτους 2013. 

 Πληροφορήστε επίσης ότι έχει ήδη αρχίσει συζήτηση σε επίπεδο Συμβουλίου της Ε.Ε, η πρόταση της 
Επιτροπής για αναθεώρηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ και υπάρχει πρόνοια για υποχρεωτική πλέον χρήση από 
όλα τα Κράτη Μέλη των έγχρωμων φωτογραφιών ή άλλων εικονογραφήσεων ως προειδοποιήσεων για την 
υγεία. Η Πρόταση προβλέπει ότι και στις δύο πλευρές της συσκευασίας των προϊόντων καπνού πρέπει να 
υπάρχουν και να εναλλάσσονται εκ περιτροπής συνδυασμένες προειδοποιήσεις (εικόνα και κείμενο) που να 
καλύπτουν το 75% της σχετικής επιφάνειας. 

 Το Υπουργείο Υγείας ασπάζεται την άποψη ότι οι προειδοποιήσεις που περιλαμβάνουν 
έγχρωμες φωτογραφίες ή άλλες εικονογραφήσεις μπορούν να συμβάλλουν αποτελεσματικά στην 
αποθάρρυνση των πολιτών όσον αφορά το κάπνισμα και την ενημέρωσή τους σχετικά με τους κινδύνους 
για την υγεία που συνδέονται με αυτό. Συνεπώς η χρήση φωτογραφιών στις συσκευασίες προϊόντων καπνού 
αποτελεί ένα σημαντικό στοιχείο στο πλαίσιο της πολιτικής του για τον έλεγχο των προϊόντων καπνού. 

 Ενόψει όμως των προαναφερόμενων εξελίξεων με την αναμενόμενη αναθεώρηση της Οδηγίας που 
προφανώς θα καταστήσει την χρήση έγχρωμων φωτογραφιών ή άλλων εικονογραφήσεων ως υποχρεωτικές, 
αλλά και τη δημιουργία νέας βιβλιοθήκης έγχρωμων φωτογραφιών ή άλλων εικονογραφήσεων ως 
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προειδοποιήσεων για την υγεία, το Υπουργείο Υγείας έχει αναβάλει προσωρινά την προαναφερόμενη 
πολιτική του, ευελπιστώντας ότι εντός του νέου χρόνου θα μπορέσει να προχωρήσει σε υλοποίηση των 
στόχων του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.370, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης με αρ. 
23.06.010.02.370 η οποία αποστάληκε με επιστολή σας ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 20/12/2012, σχετικά με 
την αύξηση του κατώτατου μισθού των οικιακών εργαζομένων. 

2.  Σχετικά με το θέμα σας αναφέρω ότι σύμφωνα με την απόφαση της Υπουργικής Επιτροπής 
Απασχόλησης Αλλοδαπών ημερομηνίας 23/12/2008, από την 1/1/2009, ο μισθός των οικιακών εργαζομένων 
προσαρμόζεται τον Ιανουάριο κάθε έτους με βάση την αντίστοιχη Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή. Για 
την περίοδο από 1/1/2012 μέχρι 30/6/2012, η καταβολή της αύξησης είχε ανασταλεί ενόψει της οικονομικής 
κρίσης. Η συνέχιση ωστόσο της μη καταβολής της Α.Τ.Α. θα αποτελούσε δυσμενή διάκριση για τους οικιακούς 
εργαζόμενους εφόσον στον ιδιωτικό τομέα καταβάλλεται κανονικά για τα έτη 2012 και 2013. Ως εκ τούτου, από 
τον Ιούλιο 2012 ο ακαθάριστος μισθός αυξήθηκε από €478 σε €484 και ο καθαρός μισθός από €326 σε €331. 

3. Κατανοώντας ότι η απασχόληση οικιακών εργαζομένων διευκολύνει και εξυπηρετεί κοινωνικά ευάλωτες 
οικογένειες και άτομα που αντιμετωπίζουν σοβαρές οικονομικές δυσκολίες, προωθήθηκαν και ψηφίστηκαν 
πρόσφατα από τη Βουλή των Αντιπροσώπων οι περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013 (Κ.∆.Π. 36/2013) που αναθεωρούν τα τέλη διαφόρων κατηγοριών άδειας παραμονής. 

4. Με τους εν λόγω Κανονισμούς που τέθηκαν σε ισχύ την 1/2/2013, μεταξύ άλλων: 

  Καταργούνται τα τέλη για υποβολή αίτησης, εξέτασης και έκδοσης άδειας εισόδου καθώς και για 
υποβολή αίτησης, εξέτασης και έκδοσης άδειας προσωρινής παραμονής/απασχόλησης για 
οικιακό εργαζόμενο, για τους λήπτες δημοσίου βοηθήματος. 

  Μειώνονται τα τέλη για υποβολή αίτησης, εξέτασης και έκδοσης άδειας εισόδου καθώς και για 
υποβολή αίτησης, εξέτασης και έκδοσης άδειας προσωρινής παραμονής/απασχόλησης για 
οικιακό εργαζόμενο, από υπερήλικα άτομα άνω των 75 ετών, από ανάπηρα άτομα σε 
τροχοκάθισμα ή άτομα καθηλωμένα στο κρεβάτι και από άτομα που πάσχουν από σοβαρές 
ασθένειες, από €119,60 σε €70. Όσον αφορά τις ανανεώσεις, για τις κατηγορίες αυτές, 
καθορίζεται τέλος €70 χωρίς διαφοροποίηση καθ’ όλη τη διάρκεια παραμονής των οικιακών 
εργαζομένων. Συνεπώς, στις ανανεώσεις καταβάλλεται ως τέλος το ποσό των €70, αντί του 
ποσού των €205,03 για ανανέωση πέραν των 4 χρόνων και €290,46 για ανανέωση πέραν των 6 
χρόνων. 

5. Στόχος της πιο πάνω αναθεώρησης είναι να επιτευχθεί μια συνολική και ορθολογική πολιτική που 
μειώνει ή και απαλλάσσει από την επιβάρυνση υποβολής τελών τα χαμηλότερα εισοδηματικά στρώματα και 
τους λήπτες δημοσίου βοηθήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.393, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.393, ημερομηνίας 17.1.13 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση και σας παραθέτω πιο κάτω την απάντησή μας: 

1. Στο παρόν στάδιο αναμένεται από το Γραφείο Προγραμματισμού ο καθορισμός των προτεραιοτήτων της 
νέας Προγραμματικής Περιόδου.  Ακολούθως, θα ζητηθεί από τα αρμόδια Υπουργεία η υποβολή 
προτάσεων, οπότε και θα εξεταστεί και το αίτημα της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων 
Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες. 

2. Η αποκατάσταση των Ατόμων με Αναπηρίες μετά την αποφοίτησή τους από τα ειδικά ή κανονικά 
σχολεία, ή η αποκατάσταση παιδιών με πολύ σοβαρές αναπηρίες που δεν μπορούν να φοιτούν ούτε σε 
ειδικά σχολεία, απαιτεί τον επανασχεδιασμό ενός ολοκληρωμένου θεσμικού/νομοθετικού πλαισίου που 
αφορά τόσο το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού όσο και τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας και το 
Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Οι ανάγκες 
για την προσφορά προγραμμάτων απασχόλησης ή διημερεύουσας φροντίδας ή ανεξάρτητης διαβίωσης 
θα μελετηθούν στα πλαίσια των Θεματικών Τεχνικών Επιτροπών για την Εκπαίδευση, Απασχόληση και 
Ανεξάρτητη ∆ιαβίωση, που εγκρίθηκαν από το Παγκύπριο Συμβούλιο για τα Άτομα με Αναπηρίες και 
συντονίζονται από το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, στα πλαίσια των 
μηχανισμών υλοποίησης της Σύμβασης για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες που ενέκρινε το 
Υπουργικό Συμβούλιο με Απόφαση του στις 9.5.2012. Στις Επιτροπές αυτές συμμετέχουν εκπρόσωποι 
όλων των αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών, του Γραφείου του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων 
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∆ικαιωμάτων και της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων. Λαμβάνοντας υπόψη ότι οι 
Επιτροπές θα διευρυνθούν σύντομα με τη συμμετοχή εκπροσώπων και των ΜΚΟ, θα μπορούσε να 
προσκληθεί για να υποβάλει τις απόψεις της και η ΠΟΣΥΓΟΠΕΑ. 

3. Στα πλαίσια της πρακτικής που ακολουθείται μέσα από το Σχέδιο Κρατικών Χορηγιών (Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας), προτεραιότητα δίδεται στην χρηματοδότηση υφιστάμενων Κέντρων Ημερήσιας 
Φροντίδας Ατόμων με Αναπηρίες και στη λειτουργία νέων, όταν διαπιστωθεί ουσιαστική ανάγκη.  
Σχετικός κατάλογος για το 2012 επισυνάπτεται.  Από μελέτη που έγινε το 2011 επιβεβαιώθηκε ότι, η 
χορηγία που αντιστοιχεί μηνιαία σε κάθε εξυπηρετούμενο ΑμεΑ κυμαίνεται από €200-€500, ανάλογα με 
τη σοβαρότητα.  Το ποσό αυτό είναι κατά πολύ μεγαλύτερο από αυτό που αντιστοιχεί σε 
εξυπηρετούμενους/ηλικιωμένους και παιδιά σε κέντρα ενηλίκων και βρεφοπαιδοκομικούς 
σταθμούς/Κέντρα Προστασίας και Απασχόλησης (περίπου 60 ευρώ το μήνα). 

4. Μέσα στο 2012 δόθηκε χρηματοδότηση στις Τοπικές Αρχές Πάνω και Κάτω Πολεμιδιών για τη 
λειτουργία νέου προγράμματος το «Κέντρο Ημέρας Ηλιακτίδα» για την προώθηση/απορρόφηση στην 
αγορά εργασίας παιδιών με ειδικές ανάγκες, απόφοιτων της Γ΄ Τεχνικής Σχολής Λεμεσού. 

5. Για το 2013 εξετάζεται αίτημα γονέων για αποκατάσταση μερικών παιδιών που πρόκειται να 
αποφοιτήσουν από το Ειδικό Σχολείο Ευαγγελισμός και Αγίου Σπυρίδωνα Λάρνακας. 

6. Αρκετά από τα παιδιά που αποφοιτούν στην Επαρχία Λευκωσίας με ήπια νοητική αναπηρία έχουν τη 
δυνατότητα για εισδοχή στα προγράμματα του Ιδρύματος Χρίστου Στέλιου Ιωάννου, το οποίο διαθέτει 
την αναγκαία υποδομή και σχεδιασμό και χρηματοδοτείται σχεδόν εξ ολοκλήρου από το κράτος. Μετά 
την πρόσφατη υπογραφή συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης και του Ιδρύματος, για την ανάληψη της 
διοίκησης του ιδρύματος από την κυβέρνηση θα προωθηθεί η διαμόρφωση των υπηρεσιών του 
Ιδρύματος ώστε να καλύπτει όλες τις αναπηρίες. Στόχος θα είναι η παροχή προγραμμάτων απόκτησης 
επαγγελματικών δεξιοτήτων και η ένταξη των ατόμων στην ανοικτή αγορά εργασίας. 

7. Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας έχουν δώσει στην Παγκύπρια Ομοσπονδία Συνδέσμων Γονέων 
Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες, πληροφορίες που ζητήθηκαν προκειμένου να ολοκληρώσουν την έρευνα 
που διεξάγουν και είναι στη διάθεση της Ομοσπονδίας, για από κοινού συνεργασία.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.453, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.453 ημερομηνίας 15/2/2013 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και παραθέτω την απάντησή μας: 

 Σύμφωνα με τις διατάξεις της Νομοθεσίας Κοινωνικών Ασφαλίσεων, επίδομα ανεργίας καταβάλλεται σε 
ασφαλισμένους που είναι άνεργοι, ικανοί και διαθέσιμοι για εργασία, νοουμένου ότι ικανοποιούν τις σχετικές 
ασφαλιστικές προϋποθέσεις εισφοράς. 

 Για να μπορέσουν οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων να εξετάσουν και να εγκρίνουν οποιαδήποτε 
αίτηση για επίδομα ανεργίας, θα πρέπει να προσκομιστεί στον Κλάδο Επιδόματος Ανεργίας ερωτηματολόγιο 
κατάλληλα συμπληρωμένο από τον εργοδότη, που να αναφέρει τον λόγο τερματισμού της απασχόλησης. Με 
τη λήψη του ερωτηματολογίου, εξετάζεται η αίτηση του κάθε άνεργου. 

 Σημειώνεται ότι η εγγραφή της εν λόγω κατηγορίας ανέργων (εκπαιδευτικοί επιμορφωτικών κέντρων), 
έγινε από 21/12/2012 ή ανάλογα με την ημερομηνία λήξης των μαθημάτων του κάθε εκπαιδευτικού. 

 Λόγω της κατακόρυφης αύξησης του αριθμού των ανέργων, τώρα εξετάζονται οι περιπτώσεις των 
ανέργων με ημερομηνία πρώτης εγγραφής 21/12/2012. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων καταβάλλει όλες τις δυνατές προσπάθειες για την 
όσο το δυνατό πιο γρήγορη εξυπηρέτηση των ανέργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Απριλίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.467, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Πώληση της εταιρείας Hellas Sat στον όμιλο Arabsat 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Η Hellas Sat Consortium Ltd είναι Κυπριακή εταιρεία, περιορισμένης ευθύνης, η οποία έχει υπογράψει 
συμφωνία με την Κυπριακή ∆ημοκρατία για εξουσιοδότηση χρήσης της γεωστατικής τροχιακής θέσης 
των 39° Ανατολικά και των συναφών ραδιοσυχνοτήτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, με ισχύ μέχρι τις 
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23 Αυγούστου 2041. Μέτοχοι της εταιρείας μέχρι πρόσφατα ήταν ο Οργανισμός Τηλεπικοινωνιών 
Ελλάδος (ΟΤΕ) με ποσοστό συμμετοχής στην εταιρεία 99.05%, η Ελληνική Αεροπορική Βιομηχανία 
(ΕΑΒ) με ποσοστό 0.86% και η εταιρεία Telesat Canada με ποσοστό 0.09%. Με την επικείμενη αλλαγή 
της μετοχικής σύνθεσης, μέτοχοι της εταιρείας θα είναι η Arabsat Cyprus Ltd με ποσοστό 96.75% και η 
ΕΑΒ με ποσοστό 3.25%. Η Arabsat Cyprus Ltd είναι Κυπριακή εταιρεία, εξολοκλήρου θυγατρική του 
οργανισμού Arabsat. 

2. Ο Arabsat είναι διακρατικός οργανισμός που συνεστήθη από τις 21 χώρες μέλη της Αραβικής Ένωσης. 
Οι χώρες με την μεγαλύτερη συμμετοχή στον Arabsat είναι η Σαουδική Αραβία (36.66%), το Κουβέιτ 
(14.59%), η Λιβύη (11.28%), το Κατάρ (9.81%) και τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα (4.66%). Ο 
οργανισμός Arabsat είναι ένας από τους κορυφαίους οργανισμούς παροχής δορυφορικών υπηρεσιών 
σε παγκόσμιο επίπεδο. 

3. Η επικείμενη αλλαγή της μετοχικής σύνθεσης δεν επηρεάζει την εν λόγω συμφωνία με την Κυπριακή 
∆ημοκρατία. Η συμφωνία που υπάρχει εξακολουθεί να ισχύει και η εταιρεία (Hellas Sat Consortium Ltd) 
είναι υπόχρεη να τηρεί όλους τους σχετικούς όρους και υποχρεώσεις. Σημειώνεται ότι σύμφωνα με τους 
όρους της συμφωνίας, εκτός από τις χρηματικές αντιπαροχές, η εταιρεία υποχρεούται να διατηρεί την 
έδρα της και να λειτουργεί στο έδαφος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, καθώς επίσης υποχρεούται να 
εγκαταστήσει και να λειτουργεί ένα επίγειο σταθμό τηλεμετρίας, ιχνηλάτησης και εντολοδοσίας 
(telemetry, tracking and command - TT&C), καθώς και ένα σταθμό εκπομπής και λήψης στο έδαφος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Οι εν λόγω σταθμοί ήδη λειτουργούν στις εγκαταστάσεις της εταιρείας στην 
Κοφίνου. 

4.  Όπως έχουμε ενημερωθεί από την Hellas Sat Consortium Ltd, ο Arabsat έχει δεσμευτεί να αναπτύξει 
την τροχιακή θέση των 39° Ανατολικά με την εκτόξευση ενός νέου μεγαλύτερου δορυφόρου του οποίου 
το εκτιμώμενο κόστος ανέρχεται στα 250-300 εκ. ευρώ. Η εκτόξευση νέου δορυφόρου διασφαλίζει τη 
«διαστημική παρουσία» της Κύπρου και της Ελλάδας στην τροχιακή θέση 39° Ανατολικώς, καθώς και τη 
συμμετοχή τους στη διεθνή λίστα των λεγόμενων «∆ιαστημικών Χωρών» με όλα τα οφέλη που αυτό 
συνεπάγεται σε εθνικό και οικονομικό επίπεδο. Επιπρόσθετα, ο Arabsat προτίθεται να συνεχίσει να 
αναπτύσσει τις εγκαταστάσεις της Hellas Sat Consortium Ltd στην Κοφίνου, ενισχύοντας τη στρατηγική 
σημασία της Κύπρου στον τομέα των δορυφορικών επικοινωνιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.474, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.474 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 7.3.2013, και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με το άρθρο 97(5) του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου [Ν.141(Ι)/2002], κάθε εκλογέας 
υποχρεούται, σε περίπτωση αλλαγής της διεύθυνσης της κατοικίας του, να υποβάλει, μέσα σε τριάντα 
μέρες από την ημερομηνία της αλλαγής αυτής, αίτηση στον οικείο Έπαρχο για διόρθωση του εκλογικού 
καταλόγου. 

(β)  Σύμφωνα με το άρθρο 97(8) του ιδίου Νόμου, κάθε εκλογέας που παραλείπει να ειδοποιήσει τον οικείο 
Έπαρχο για την αλλαγή της διεύθυνσης της κατοικίας του, είναι ένοχο ποινικού αδικήματος και σε 
περίπτωση καταδίκης του υπόκειται σε φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τον ένα μήνα ή σε χρηματική 
ποινή που δεν υπερβαίνει τις πενήντα λίρες ή και στις δύο ποινές μαζί. 

(γ)  Παρά τις πιο πάνω σαφείς πρόνοιες της νομοθεσίας εκτιμάται ότι ένα ουσιαστικό ποσοστό των 
εκλογέων παραμένει εγγεγραμμένο στον εκλογικό κατάλογο της περιοχής που πρωτοεγγράφηκε, παρά 
το ότι έχουν μετοικήσει σε άλλη περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.478, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.478 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερ. 11.3.2013, και σας 
πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Η “αστοχία” των δημοσκοπήσεων εξόδου σε σχέση με το τελικό αποτέλεσμα του πρώτου γύρου των 
πρόσφατων προεδρικών εκλογών είναι ζήτημα που δεν αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών. 

(β)  Εκείνο που προβληματίζει είναι η ενδεχόμενη διαρροή των ενδιάμεσων αποτελεσμάτων των 
δημοσκοπήσεων εξόδου και η “αξιοποίησή” τους από τα εκλογικά επιτελεία για επηρεασμό των 
εκλογέων. Σε οποιαδήποτε περίπτωση κατά τις πρόσφατες Προεδρικές εκλογές δεν υποβλήθηκε από 
οποιοδήποτε επίσημη σχετική καταγγελία. 
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(γ)  Ως εκ των ανωτέρω, το Υπουργείο Εσωτερικών δεν προτίθεται να προχωρήσει σε τροποποιήσεις που 
να απαγορεύουν τη διενέργεια δημοσκοπήσεων εξόδου. Θα ζητηθεί, ωστόσο, από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων να προχωρήσει σε εξέταση του νομοσχεδίου που κατατέθηκε με επιστολή του 
υπουργείου με αρ. φακ. 12.3.02 και ημερ. 21.1.2009, με το οποίο τροποποιείται και το άρθρο 63Α του 
περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε να καθίστανται πιο αυστηρές οι 
ποινές από ενδεχόμενη δημοσιοποίηση αποτελεσμάτων δημοσκοπήσεων πριν το κλείσιμο των 
καλπών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.493, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Λευκωσίας κα Ρούλα Μαυρονικόλα με αρ. 
23.06.010.02.493, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 19.3.2013 και 
σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά την επιδιόρθωση πολυκατοικιών στους Οικισμούς Στέγασης 
Εκτοπισθέντων: 

(α)  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως διενεργεί ορισμένου τύπου συντηρήσεις σε οικιστικές μονάδες σε 
Οικισμούς Στέγασης Εκτοπισθέντων μέχρι και πέντε χρόνια μετά την παραχώρηση τίτλου ιδιοκτησίας. 

(β)  Ανεξάρτητα από την τιτλοποίηση των οικιστικών μονάδων επ’ ονόματι των δικαιούχων, το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως είναι δυνατό να προχωρήσει σε σταδιακές παρεμβάσεις για σκοπούς 
διασφάλισης της στατικής επάρκειας των οικοδομών, με βάση την αρχική στατική μελέτη, όταν και 
εφόσον διασφαλιστούν τα αναγκαία κονδύλια.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στο Kεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση, δε θα μπούμε σήμερα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 18 Απριλίου 2013, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο 
∆ημόσιο και Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.023-2013). 

 2. O περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου του 2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.268-2012). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 
του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.052-2013). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.051-2013). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2013 Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.050-2013). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.041-2013). 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 
Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.030-2013). 

 8. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας του 2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.230-2012). 

 9. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας 
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Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.064-2013). 

 10. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.068-2013). 

 11. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.069-2013). 

 12. Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.070-2013). 

 13. Ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων 
των Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων 
της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου 
Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.071-2013). 

 14. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.072-2013). 

 15. Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.013-2013). 

 16. Οι περί Προξενικών Τελών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.011-2013). 

 17. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1994. 
(Ν. 38/94). 

 18. Ο περί ∆ιαμεσολάβησης σε Οικογενειακές Υποθέσεις 
Νόμος του 2004. 
(Αρ. Φακ. 23.01.297.2004). 

 19. Ο περί Εξώδικου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2005. 
(Αρ. Φακ. 23.01.008.2005). 

 20. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.029.2006). 

 21. Ο περί Κρατικού Αρχείου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.018-2008). 

 22. Ο περί Ορισμένων Αξιωματούχων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας (∆ήλωση και Έλεγχος Περιουσίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.031-2008). 

 23. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.074-2009). 

 24. Ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Ανακριτικών Εξουσιών 
(Υπό Κάλυψη Αστυνομικοί) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.107-2009). 

 25. Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών κατά της 
∆ιαφθοράς (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.180-2009). 

 26. Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2010. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.051.150-2010). 

 27. Ο περί της Σύμβασης της Χάγης περί του Νόμου που 
εφαρμόζεται σε Εμπιστεύματα και περί της Αναγνώρισης 
Αυτών (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.062-2011). 

 28. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.190-2011). 

 29. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.146-2012). 

 30. Ο περί της Αναγνώρισης και Εκτέλεσης Αποφάσεων 
Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίες 
Επιβάλλουν Χρηματικές Ποινές (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012.  
(Αρ. Φακ. 23.01.053.159-2012). 

 31. Ο περί Αποφάσεων του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων - Αποκατάσταση Προσώπων 
που Καταδικάστηκαν σε Ποινικές Υποθέσεις 
(Αποτελεσματική Εφαρμογή Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων και 
Ελευθεριών) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.200-2012). 

 32. Ο περί της Συνθήκης της Ρώμης για τη Σύσταση του 
∆ιεθνούς Ποινικού ∆ικαστηρίου (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.203-2012). 

 33. Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.024-2013). 

 34. Ο περί της Σύμβασης κατά του Εγκλήματος μέσω του 
∆ιαδικτύου (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.031-2013). 

 35. O περί Χώρων Κράτησης Απαγορευμένων Μεταναστών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.033-2013). 

 36. Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής Υπηρεσιών 
Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.034-2013). 

 37. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.108-2011). 

 38. Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (∆ιαδικασία ∆ιορισμού και 
Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.079-2012). 

 39. Οι περί Αποκαταστάσεως Καταδικασθέντων Κανονισμοί 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.007-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη προσαγωγής των υπαιτίων της οικονομικής 
κρίσης ενώπιον της δικαιοσύνης και κατάθεσης στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων του καταλόγου προσώπων που 
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φυγάδευσαν κεφάλαια στο εξωτερικό από τις κυπριακές 
τράπεζες τον τελευταίο καιρό». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.002-2013). 

 2. «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη 
για άμεση λήψη μέτρων στήριξης της υπαίθρου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.016-2012). 

 3. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του 
φυσικού περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά 
τροποποιημένων τροφών και την καλλιέργεια γενετικά 
τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 4. «Οι τυχόν επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του 
μνημονίου όσον αφορά το status quo και την επίλυση του 
εθνικού μας προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.001-2013). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαγεωργίου Πάμπος  

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Κατσουρίδης Νίκος Περδίκης Γιώργος 

Καυκαλιάς Αντρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης  

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
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Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ανακοίνωση από τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης κ. Σοφοκλή Φυττή αλλαγών στη σύνθεση των 
Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Άμυνας και Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Εισήγηση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού του 2013 Νόμος του 2013», παρατηρήσεις του κ. Νίκου Κατσουρίδη και απόφαση για 
αναβολή του. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2013 Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Σταθερότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Ερευνητικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Ο 
περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» παρατηρήσεις του κ. Γιώργου 
Περδίκη και ψήφισή τους σε νόμους, του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 
Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2013 Νόμος του 2013», παρατηρήσεις των κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλου και Γιώργου Περδίκη και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας του 2013 Νόμος του 2013». 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια των 
καθορισμένων περιοχών Ψεματισμένου, Ζυγίου, Μαρί και Ακτής του Κυβερνήτη, του χωριού Πεντάκωμο 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» και έγκρισή τους.  

9. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 
τον Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών (ΟΑΠ) για το μήνα Μάρτιο του 2013, το κείμενο της απόφασης 
και έγκρισή της. 

10. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 
τον Επίτροπο Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (ΕΡΗΕΤ) για το 
μήνα Μάρτιο του 2013, το κείμενο της απόφασης και έγκρισή της.  

11. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2013» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013». 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική ερώτηση) - Προβλήματα από τη 
λειτουργία σκυβαλότοπου στο Βατί στις γύρω κοινότητες - Αίτημα κοινότητας Παλόδειας για 
ασφαλτόστρωση δρόμου - Αίτημα της κοινότητας Παλόδειας για δημιουργία ιατρικού κέντρου στην 
περιοχή - Αίτημα για δημιουργία αστυνομικού σταθμού στην Παλόδεια και πυροσβεστικού σταθμού στην 
Παραμύθα - Αίτημα για βελτίωση δρόμου στην Παλόδεια - Ανάγκη κατασκευής αντιπλημμυρικών έργων 
στην κοινότητα Παλόδειας - Καθυστέρηση στην ολοκλήρωση του έργου ανάπλασης της πλατείας Αγίου 
Λαζάρου στη Λάρνακα - Ανάγκη αναβάθμισης και συντήρησης πάρκου στη Λακατάμια - Πώληση των 
υποκαταστημάτων των κυπριακών τραπεζών στην Ελλάδα και εξόφληση δανείων. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Παράνομη λατόμηση στην Ξυλοφάγου - Ο δρόμος παρά τη γέφυρα Καλαϊτζή στην Τάλα ως 
πολεοδομικό έργο - Αριθμός οικιακών βοηθών που απασχολούνται στην Κύπρο - Αίτημα για υπουργικό 
διάταγμα ανάκλησης πολεοδομικών αδειών στο ∆ασούδι Λεμεσού - Αιτήματα του δήμου Αγίου ∆ομετίου 
για κρατική αποζημίωση σχετικά με το οδόφραγμα και για καθαρισμό της Νεκρής Ζώνης - Ανάγκη 
προώθησης αυστηρότερης νομοθεσίας κατά του καπνίσματος - Καταγγελίες για αύξηση του κατώτατου 
μισθού οικιακού βοηθού - Αίτημα Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων Παιδιών με Ειδικές 
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Ανάγκες για δημιουργία επιπρόσθετων κέντρων φροντίδας και απασχόλησης ατόμων με αναπηρίες - 
Ανάγκη καταβολής ανεργιακού επιδόματος σε εκπαιδευτικούς των Επιμορφωτικών Κέντρων - Η 
πώληση της Hellas Sat στην Arabsat και συνέπειες για την Κύπρο - Εγγεγραμμένοι ψηφοφόροι και 
αλλαγή διεύθυνσης - Η αξιοπιστία των δημοσκοπήσεων εξόδου κι η επιρροή τους στο εκλογικό σώμα - 
Ανάγκη επιδιόρθωσης προσφυγικών πολυκατοικιών όπου έχουν δοθεί τίτλοι ιδιοκτησίας. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 18ης Απριλίου 2013 

Ώρα έναρξης: 4.35 μ.μ. 

Αρ. 29 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό σας απόγευμα.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Την 21η Απριλίου συμπληρώνονται σαράντα έξι χρόνια από το πραξικόπημα των συνταγματαρχών στην 
Ελλάδα, με το οποίο επιβλήθηκε το δικτατορικό καθεστώς της χούντας.  Από το 1967 και για επτά ολόκληρα 
χρόνια η σπουδαιότερη κληρονομιά του ελληνικού πολιτισμού, η δημοκρατία, λαβώθηκε ανεπανόρθωτα, η 
ελληνική ιστορία έγραψε μαύρες σελίδες, ο σκοταδισμός, ο ολοκληρωτισμός και η καταπάτηση των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων σημάδεψαν τη ζωή του ελληνικού λαού, χαράσσοντας πληγές στη μνήμη του, που 
μέχρι σήμερα παραμένουν ανοιχτές. 

 Ο ελληνικός λαός αντιστάθηκε πληρώνοντας ακριβά το τίμημα.  Εκατοντάδες τα θύματα αδίστακτων 
βασανισμών, παράνομων φυλακίσεων κι εξοριών, απάνθρωπων δολοφονιών.  Η κορυφαία ηρωική εξέγερση 
του Πολυτεχνείου προμήνυε και το τέλος της στυγερής επταετίας.  Ένα τέλος το οποίο ήταν πιο τραγικό και πιο 
αιματοβαμμένο, καθώς θυματοποίησε μαζί με τον ελληνικό λαό και την ίδια την Κύπρο, η οποία μέχρι σήμερα 
εξακολουθεί να πληρώνει την προδοσία που οδήγησε στην τουρκική εισβολή.  

 Ευρισκόμενοι στη δίνη της οικονομικής κρίσης, που οδηγεί το λαό μας σε συνθήκες ανέχειας, ανεργίας 
και αποστέρησης κοινωνικών δικαιωμάτων, ως Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
δηλώνουμε το παρών μας κι έτοιμοι να περισώσουμε τη σπουδαιότερη κληρονομιά μας, τη δημοκρατία, την 
κοινωνική προκοπή και την κοινωνική δικαιοσύνη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα καλούμαστε να κάνουμε αναφορά σε ένα άλλο τραγικό ιστορικό γεγονός.  Η Βουλή των 
Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει καθιερώσει ομόφωνα την 24η Απριλίου ως Εθνική Ημέρα 
Μνήμης της Γενοκτονίας του Αρμενικού Έθνους και έχει εγκρίνει σχετικά ψηφίσματα.  Συμπληρώνονται 
ενενήντα οκτώ χρόνια από τη μέρα που η ηγεσία της αρμενικής κοινότητας της Κωνσταντινούπολης 
φυλακίστηκε και εκατοντάδες Αρμένιοι της Πόλης απαγχονίστηκαν, ένα τραγικό ιστορικό γεγονός που 
συνεχίστηκε με την ολοκλήρωση του στυγερού σχεδίου των Νεότουρκων για εξόντωση του αρμενικού έθνους.  
Ενός σχεδίου που οδήγησε βάναυσα και βασανιστικά στη σφαγή ενάμισι εκατομμυρίου Αρμενίων. 

 Παρά την άρνηση της Τουρκίας να παραδεχτεί την ύπαρξη γενοκτονίας και τους ισχυρισμούς της για ένα 
βίαιο εκτοπισμό του αρμενικού πληθυσμού, παρά την ατολμία για παγκόσμια και καθολική αναγνώριση και 
καταδίκη της, χωρίς αμφιβολία, η γενοκτονία των Αρμενίων αποτελεί ένα από τα μεγαλύτερα και πιο 
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αποτρόπαια εγκλήματα της σύγχρονης ιστορίας.  Η Τουρκία πρέπει επιτέλους να αναγνωρίσει και να 
παραδεχθεί το έγκλημά της. 

 Μνημονεύοντας το απάνθρωπο αυτό ιστορικό γεγονός, αποτίουμε φόρο τιμής στα θύματα της 
γενοκτονίας και για άλλη μια φορά καταδικάζουμε το στυγερό αυτό έγκλημα.  Παράλληλα, στεκόμαστε δίπλα 
στους συμπατριώτες μας Αρμενίους της Κύπρου, απογόνους των ελάχιστων διασωθέντων από τους διωγμούς 
που υπέστη το έθνος τους, και δεσμευόμαστε ότι δεν πρόκειται να ξεχάσουμε τη μαζική και απάνθρωπη 
εξόντωση που σημάδεψε την ιστορία τους και συγχρόνως την παγκόσμια ιστορία.  Οι αγώνες για αναγνώριση 
της γενοκτονίας των Αρμενίων μάς βρίσκει συμπαραστάτες.  

 Παρακαλώ τώρα τον αντιπρόσωπο της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν να έρθει στο βήμα. 

Β. ΜΑΧΤΕΣΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Συμπληρώνονται φέτος 98 χρόνια από την πρώτη μεγάλη γενοκτονία του 20ού αιώνα.  Το βράδυ της 24ης 

Απριλίου του 1915 οι οθωμανικές αρχές της Κωνσταντινούπολης συνέλαβαν περίπου 250 ηγετικά στελέχη της 
αρμενικής κοινότητας της Πόλης και τα δολοφόνησαν.  Η μαύρη εκείνη μέρα έμεινε γνωστή στην αρμενική 
ιστορία ως ‟Κόκκινη Κυριακή” και αποτέλεσε την έναρξη ενός από τα πιο φρικτά εγκλήματα στην παγκόσμια 
ιστορία, της αρμενικής γενοκτονίας. 

 Παρ’ όλο που η γενοκτονία επίσημα άρχισε στις 24 Απριλίου 1915, διαπράχθηκε σε διάφορες φάσεις 
από το 1894 μέχρι το 1923.  Οι φανατικοί Οθωμανοί και Νεότουρκοι βασάνισαν, θανάτωσαν και εκτόπισαν 
εκατοντάδες χιλιάδες αθώους χριστιανούς Αρμένιους, τους οποίους θεωρούσαν εμπόδιο στα σχέδιά τους, 
δηλαδή στη δημιουργία μιας παντουρανικής υπεραυτοκρατορίας, από τα Βαλκάνια μέχρι τη Σιβηρία. 

 Ως αποτέλεσμα των σφαγών που έγιναν κατά τη διάρκεια των πορειών θανάτου στην αφιλόξενη έρημο 
του Ντερ Ζορ, έχασαν τη ζωή τους περίπου 1 500 000 άμαχοι Αρμένιοι, των οποίων το μόνο ‟έγκλημα” ήταν η 
διαφορετική καταγωγή και η χριστιανική τους πίστη.  Ταυτόχρονα, οι επιζήσαντες κατέφυγαν αρχικά σε 
γειτονικές χώρες, όπου ίδρυσαν νέες κοινότητες ή ενίσχυσαν ήδη υπάρχουσες, όπως στην περίπτωση της 
Κύπρου. 

 Έκτοτε, το έγκλημα της γενοκτονίας παραμένει χωρίς δικαίωση και οι ένοχοι ατιμώρητοι.  Οι Αρμένιοι 
ωστόσο δε θέλουν εκδίκηση αλλά δικαίωση.  ∆υστυχώς, η πεισματική άρνηση της Τουρκίας να αναγνωρίσει τη 
γενοκτονία είχε αποτέλεσμα.  Πέτυχε, ακόμα και σήμερα, να εμποδίσει με απειλές και εκβιασμούς τη διεθνή 
κοινότητα να αποδεχθεί τα αδιαμφισβήτητα ιστορικά γεγονότα, όπως αυτά κατατέθηκαν από εκατοντάδες 
ανεξάρτητους αυτόπτες μάρτυρες και τα οποία φυλάσσονται σε αρχεία σε ολόκληρο τον κόσμο.  

 Όμως ουδέν κρυπτόν υπό τον ήλιο.  Ο ήλιος της αλήθειας άρχισε να ανατέλλει και τα εγκλήματα του 
παρελθόντος να αποκαλύπτονται.  Εκτός Τουρκίας, Αρμένιοι και άλλοι διανοούμενοι που μιλούν ξεκάθαρα για 
τα εγκλήματα που διέπραξαν οι Νεότουρκοι και οι Οθωμανοί πληθαίνουν.  Ακόμη και μέσα στην Τουρκία, παρά 
τη λογοκρισία και τη στέρηση της ελευθερίας της έκφρασης, άρχισαν να ξεθαρρεύουν και να πληθαίνουν οι 
φωνές που μιλούν για το μεγάλο έγκλημα. 

 Ο ήλιος της δικαιοσύνης χρειάζεται ακόμη λίγο χρόνο, για να λάμψει εντελώς.  Ήδη την αρμενική 
γενοκτονία έχουν αναγνωρίσει 21 χώρες και 43 Πολιτείες της Αμερικής.  Η Κύπρος πρωτοστάτησε στην 
επιτυχία αυτή, θέτοντας αρχικά το ζήτημα της γενοκτονίας στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ το 1965 και δέκα 
χρόνια αργότερα γίνεται η πρώτη χώρα στην Ευρώπη και η δεύτερη παγκόσμια που αναγνωρίζει την αρμενική 
γενοκτονία.  Μέσα στο 2010 η Σουηδία, η κυβέρνηση της Ουαλίας, καθώς και το κοινοβούλιο της Καταλονίας 
αναγνώρισαν τη γενοκτονία.  Το 2010, το 2011 και το 2012 τα κοινοβούλια της Σερβίας, του Ισραήλ και της 
Ισλανδίας συζήτησαν και την αναγνώριση της γενοκτονίας, ενώ το 2012 η Γαλλική Γερουσία ποινικοποίησε την 
άρνησή της, απόφαση που δυστυχώς, μετά από έντονες παρεμβάσεις του τουρκικού λόμπι, κρίθηκε 
αντισυνταγματική. 

 Λόγω της γεωστρατηγικής της θέσης και της αγοραστικής της δύναμης, η Τουρκία είτε απειλώντας είτε 
εκβιάζοντας καταφέρνει μέχρι σήμερα να αποτρέπει έναν αριθμό χωρών από το να αναγνωρίσουν επίσημα τη 
γενοκτονία παραπέμποντάς τη δήθεν στον ιστορικό του μέλλοντος να την κρίνει. 

 Πέρασαν σχεδόν εκατό χρόνια από τη γενοκτονία.  Εκατό χρόνια γεμάτα από δυσκολίες, έχοντας να 
αντιμετωπίσουμε τα συμφέροντα των εκάστοτε μεγάλων που συνήθως ταυτίζονται με τα συμφέροντα της 
Τουρκίας.  ∆εν ήταν σύμπτωση που πρόσφατα ο Πρόεδρος του Ισραήλ απολογήθηκε στην Τουρκία για το 
επεισόδιο με το Μαβί Μαρμαρά.  Εύχομαι όπως ο Αμερικανός Πρόεδρος επιδείξει την ίδια ευαισθησία, 
ζητώντας από την Τουρκία να απολογηθεί και αυτή στον αρμενικό και τον κυπριακό λαό για τα εγκλήματα που 
διέπραξε σε βάρος τους.   
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 Με την ευκαιρία της επετείου της γενοκτονίας, θα ήθελα να στείλω στον κυπριακό λαό μήνυμα 
αισιοδοξίας για το μέλλον.  Αντλώντας διδάγματα από την ιστορία μας και έχοντας ως παράδειγμα τους μέχρι 
τώρα αγώνες μας, θα πρέπει να σηκώσουμε το κεφάλι ψηλά και να εργαστούμε σκληρά, ώστε η Κύπρος να 
βγει ακόμα μια φορά νικητής από την εξαιρετικά δύσκολη θέση στην οποία βρέθηκε λόγω της οικονομικής 
κρίσης, κόντρα στα συμφέροντα των μεγάλων.  

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Μαχτεσιάν για την ομιλία του.   

 Τώρα θα σας καλέσω να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή για τα θύματα της γενοκτονίας των Αρμενίων, 
καθώς και για τα θύματα της επταετούς δικτατορίας στην Ελλάδα.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η 24η Απριλίου αποτελεί ημέρα ανάμνησης άλλου ενός ιστορικού γεγονότος.  Πριν από εννέα χρόνια, 
στις 24 Απριλίου 2004, η συντριπτική πλειοψηφία του κυπριακού ελληνισμού με δημοψήφισμα απέρριψε το 
Σχέδιο Ανάν.  Το “όχι” της πλειοψηφίας του κυπριακού ελληνισμού δεν εξέφραζε την άρνησή του σε λύση του 
Κυπριακού αλλά την επιθυμία του για μια δίκαιη και βιώσιμη λύση, που να εδράζεται στις αρχές και τις 
αποφάσεις του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, με πλήρη σεβασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, λύση η 
οποία δε διασφαλιζόταν από το Σχέδιο Ανάν.  

 ∆υστυχώς, εννέα χρόνια μετά η Τουρκία παραμένει αδιάλλακτη στις θέσεις της, ενώ η οικονομική κρίση 
την οποία περνά ο τόπος μας φαίνεται να αποτελεί γι’ αυτήν την αφορμή για επιπλέον προκλήσεις και για 
εξύφανση σχεδίων λύσης πολύ χειρότερων του Σχεδίου Ανάν.  Παρά τις δυσκολίες που αντιμετωπίζει η 
πατρίδα μας, η δική μας πλευρά επιβάλλεται να αποτρέψει την υλοποίηση των τουρκικών σχεδιασμών και με 
αποφασιστικότητα να υπερασπιστεί τα δίκαιά μας. 

 Καλούμε για άλλη μια φορά από το βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων τη διεθνή κοινότητα να 
συμβάλει στην ευόδωση των προσπαθειών μας για επίτευξη μιας δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του 
Κυπριακού στη βάση των αρχών και των αποφάσεων των Ηνωμένων Εθνών, των συμφωνιών υψηλού 
επιπέδου και των θεμελιωδών αρχών και αξιών επί των οποίων εδράζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, δεδομένου ότι υπάρχουν κάποια θέματα τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθούν ως επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.  Τα θέματα αυτά τιτλοφορούνται «Ο περί 
Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρύθμισις και Τέλη) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013», «Οι περί 
Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» και «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013», πρόκειται περί προτάσεως 
νόμου. 

 Αν δεν υπάρχει οιαδήποτε ένσταση, κηρύσσονται ως επείγοντα και παραπέμπονται... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτά που αφορούν τις ιατρικές υπηρεσίες ή τα τέλη, το νομοσχέδιο που ουσιαστικά 
σήμερα συζητήθηκε, εμείς δε συμφωνούμε να κηρυχθούν ως επείγοντα για έναν και μοναδικό λόγο.  ∆εν 
έχουμε προλάβει να τα εξετάσουμε.  Ξεκινήσαμε στην κοινοβουλευτική ομάδα.  Προκύπτουν σωρεία 
ερωτημάτων και προβληματισμών, έχουμε την εντύπωση ότι δεν είναι απλώς ένα νομοσχέδιο που προσπαθεί 
να συναντήσει τα θέματα που έχουν να κάνουν με το μνημόνιο, προκύπτουν και άλλα ζητήματα και θεωρούμε 
πως δε θα χαθεί ο κόσμος, αν δεν κηρυχθούν ως επείγοντα. Και δεν μπορεί η Βουλή να λειτουργεί συνεχώς 
κάτω από αυτό το σκεπτικό, ότι το ζήτησε η τρόικα, «ε, τελειώνετε!». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε καμία ένσταση να αναβληθούν για μια βδομάδα, από τη στιγμή που υπάρχει 
λόγος να τα δούμε.  Και θεωρώ ότι, όπως ήταν η θέση μας και επί προηγούμενων κυβερνήσεων, δεν μπορούν 
να έρχονται την υστάτη… Και, από τη στιγμή που συνάδελφοι ή άλλα κοινοβουλευτικά κόμματα αισθάνονται ότι 
χρειάζονται περισσότερο χρόνο, νομίζω ότι αυτός ο πολιτικός πολιτισμός πρέπει να μας διακατέχει στην 
πολιτική μας συμπεριφορά.  Εν πάση περιπτώσει, θα έχουμε το τελικό μνημόνιο περί το τέλος του μηνός, άρα 
για την επόμενη Πέμπτη δε θα υπάρχει κανένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε διαφορετική άποψη; 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆ε διαφωνούμε ούτε εμείς, κύριε Πρόεδρε, διότι είναι γεγονός αυτό το οποίο είπε ο κ. Κατσουρίδης, ότι 
χρειαζόμαστε όλοι χρόνο απλώς να δούμε όλες τις πτυχές του νομοσχεδίου. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Συμφωνούμε και εμείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εδομένου ότι δε βλέπω να υπάρχει οιαδήποτε διαφορετική άποψη, τα θέματα «Ο περί Ιατρικών 
Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρύθμισις και Τέλη) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» και «Οι περί 
Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» 
παραπέμπονται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή με τη διαδικασία που προβλέπεται από το σύνταγμα 
και τον κανονισμό της Βουλής.  

 Η πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013» 
κηρύσσεται επείγουσα και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, με την παράκληση να 
συνέλθει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που ήδη έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς  

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.073-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 

2. O περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.074-2013). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

3. Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς του 2013 Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.076-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Έκθεση ημερ. 11/4/2013 όσον αφορά 
την παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό Παιδείας και 
Πολιτισμού προς τον Κυπριακό 
Οργανισμό Αθλητισμού (Πίνακας αρ. 3 
του 2012), σύμφωνα με το άρθρο 4 του 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2012 
Νόμου του 2012 [Ν. 8(ΙΙ) του 2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. O περί της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

Αβέρωφ Νεοφύτου   
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.026-2013). 

ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Νικόλα Παπαδόπουλο, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας,    
∆ημήτρη Συλλούρη,  
πρόεδρο Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, και  
Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών   

2. O περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος 
του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.027-2013). 

Αβέρωφ Νεοφύτου   
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα για τα οποία υπάρχει ομοφωνία να μην αναγιγνώσκεται η έκθεση.  

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο και Ευρύτερο 
∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση)  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο και Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα 

(Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης  Νίκος Νικολαΐδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Απριλίου 2013.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και ο Γενικός 
∆ιευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση ειδικής νομοθεσίας για την απαγόρευση πλήρωσης 
οποιωνδήποτε κενών θέσεων και για την παγοποίηση  οποιωνδήποτε διαδικασιών πλήρωσης τέτοιων θέσεων 
έχουν ήδη αρχίσει και συνεχίζονται τόσο στο δημόσιο όσο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.   

 Εισάγοντας την υπό αναφορά πρόταση νόμου ο εισηγητής της κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ανέφερε ότι ήδη 
στον κρατικό προϋπολογισμό του 2013 έχουν περιληφθεί διατάξεις με τις οποίες έχουν παγοποιηθεί 
οποιεσδήποτε διαδικασίες πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και θέσεων πρώτου διορισμού και 
προαγωγής εξαιρουμένων των θέσεων προαγωγής.  Ο ίδιος βουλευτής ανέφερε ότι καταθέτοντας την υπό 
συζήτηση πρόταση νόμου έκρινε αναγκαίο όπως το όλο θέμα της αναστολής πλήρωσης κενών θέσεων 
ρυθμιστεί με ειδική διαδικασία η οποία να περιλάβει και τις κενές θέσεις προαγωγής.  Με τον τρόπο αυτό 
καλύπτεται κάθε κενή θέση και αποφεύγεται ξεχωριστή νομοθετική ρύθμιση για κάθε νομικό πρόσωπο 
δημόσιου δικαίου.   

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται 
αναγκαία, λόγω της συνεχιζόμενης οικονομικής κρίσης και των έκτακτων οικονομικών συνθηκών που 
επικρατούν συνεπεία αυτής. 

 Ειδικότερα, με την υπό αναφορά πρόταση νόμου προτείνονται τα ακόλουθα: 
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1. Η απαγόρευση της πλήρωσης κάθε θέσης πρώτου διορισμού, κάθε θέσης πρώτου διορισμού και 
προαγωγής και κάθε θέσης προαγωγής η οποία προνοείται σε οποιοδήποτε νόμο και η οποία κατά την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του υπό ψήφιση νόμου είναι κενή ή πρόκειται να κενωθεί κατά τη 
διάρκεια του οικονομικού έτους 2013. 

2. Η αναστολή οποιασδήποτε διαδικασίας πλήρωσης τέτοιας θέσης έχει αρχίσει και συνεχίζεται, 
ανεξαρτήτως του εάν η διαδικασία έχει αρχίσει πριν από την ημερομηνία έναρξης του υπό ψήφιση νόμου 
και ανεξαρτήτως του εάν έχουν οριστεί οι συνεντεύξεις των υποψηφίων από την Επιτροπή ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας, από την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας ή από άλλη αρμόδια αρχή, προκειμένου περί 
θέσεων στον ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

3. Η ποινικοποίηση οποιασδήποτε πράξης κατατείνει στην έναρξη ή συνέχιση διαδικασίας πλήρωσης 
κενής ή κενούμενης θέσης και η πρόβλεψη ότι η διενέργεια οποιασδήποτε πράξης αποσκοπεί στην 
έναρξη ή συνέχιση τέτοιας διαδικασίας επιφέρει ακυρότητα ολόκληρης της διαδικασίας. 

4. Η θεσμοθέτηση διαδικασίας εξαίρεσης από την απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων, βάσει της 
υποβολής αιτιολογημένου αιτήματος στον Υπουργό Οικονομικών, ακολούθως στο Υπουργικό 
Συμβούλιο και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την εξασφάλιση 
της γραπτής συγκατάθεσής της. 

5. Η υποχρέωση της αρμόδιας αρχής να ενημερώνει επισταμένα την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή 
για το ακριβές στάδιο διαδικασίας πλήρωσης κενής θέσης, σε περίπτωση που κρίνεται σκόπιμη η 
πλήρωσή της και η σχετική διαδικασία έχει αρχίσει, πριν από την έναρξη της ισχύος του υπό ψήφιση 
νόμου. 

6. Η πρόβλεψη για λήξη της ισχύος του υπό ψήφιση νόμου με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, η 
οποία δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, όταν κριθεί ότι οι έκτακτες 
δημοσιονομικές συνθήκες έχουν παρέλθει. 

Στο στάδιο της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, 
παρά το γεγονός ότι συμφώνησε με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, ζήτησε την εξαίρεση από την προτεινόμενη 
απαγόρευση της πλήρωσης ανώτερων διευθυντικών θέσεων για σκοπούς εύρυθμης λειτουργίας του δημόσιου 
τομέα.   

 Ο ίδιος αξιωματούχος απάντησε επίσης σε αριθμό ερωτημάτων που υποβλήθηκαν από μέλη της 
επιτροπής σε σχέση με συνεχιζόμενες διαδικασίες πλήρωσης κενών θέσεων.  Τόνισε συναφώς ότι διαδικασίες 
οι οποίες βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο και για τις οποίες το διορίζον όργανο έχει προβεί σε προσφορά 
διορισμού σε υποψήφιο πρόσωπο στην υπό πλήρωση θέση και είτε έχει γίνει από τον υποψήφιο αποδοχή 
αυτής είτε αναμένεται η αποδοχή αυτής πρέπει να εξαιρεθούν από τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης 
νόμου.   

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
κατατέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να επιφυλάξει τις τελικές της θέσεις επί αυτής κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.   

Ταυτόχρονα, σημειώνεται ότι η επιτροπή αποφάσισε να καλέσει και να ακούσει τις θέσεις όλων των 
επηρεαζόμενων συνδικαλιστικών οργανώσεων σε συνεδρία της, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2013, παρά το 
γεγονός ότι κρίνει σκόπιμο να υποβάλει στο παρόν στάδιο την παρούσα έκθεση στο σώμα για σκοπούς 
συμμόρφωσης με τις διατάξεις του άρθρου 73(5) του συντάγματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες από πλευράς Οικολόγων και από πλευράς κ. Νίκου Κατσουρίδη εκ μέρους του 
ΑΚΕΛ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Ερχόμαστε στις τροπολογίες λοιπόν.  Έχετε υπόψη σας την τροπολογία την οποία έχει καταθέσει εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών ο κ. Περδίκης;  

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Την έχετε υπόψη σας.  Θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 
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Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της υπό αναφορά πρότασης νόμου με την 
αντικατάσταση του ορισμού του όρου “δημόσιος τομέας” με τον ακόλουθο νέο ορισμό:  

«“δημόσιος τομέας” σημαίνει τη δημόσια υπηρεσία, τη δικαστική υπηρεσία, κάθε ανεξάρτητη υπηρεσία 
και αρχή για την οποία γίνεται πρόνοια στον ετήσιο κρατικό προϋπολογισμό, εξαιρουμένων της 
αστυνομίας, της πυροσβεστικής υπηρεσίας, της δημόσιας εκπαιδευτικής υπηρεσίας, του κυπριακού 
στρατού και του Υπουργείου Υγείας: 

 Νοείται ότι από τον ορισμό του όρου “δημόσιος τομέας” εξαιρείται κάθε προνοούμενη στο 
Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας θέση ή οποιαδήποτε άλλη θέση προνοούμενη από ειδικό νόμο η 
πλήρωση της οποίας εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ή του Υπουργικού 
Συμβουλίου·». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας την οποία έχει καταθέσει ο κ. Περδίκης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται, με σαράντα επτά ψήφους εναντίον, δύο υπέρ και μία αποχή.  

 Τώρα ερχόμαστε την τροπολογία του κ. Νίκου Κατσουρίδη εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις. 

 Έχετε επίσης υπόψη σας τη σχετική τροπολογία.  Έχει διανεμηθεί γραπτώς και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. 
Νίκου Κατσουρίδη 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της υπό αναφορά πρότασης νόμου ως ακολούθως: 

(α) ∆ιαγραφή της αναφοράς σε “θέση προαγωγής”, όπου αυτή απαντά, από το άρθρο 3 και κατάλληλη 
αναπροσαρμογή της πρότασης νόμου, όπου κρίνεται νομοτεχνικά αναγκαίο. 

(β) Με την προσθήκη αμέσως μετά το άρθρο 4 αυτής του πιο κάτω νέου άρθρου και με την ανάλογη 
αναρίθμηση του υφιστάμενου άρθρου 5 αυτής σε άρθρο 6:  

«Μη καταβολή 
μισθοδοτικής 
διαφοράς σε θέση 
προαγωγής για 
ορισμένο χρόνο. 

5. Ανεξαρτήτως των διατάξεων οποιουδήποτε σε ισχύ νόμου ή 
κανονισμών εκδίδονται δυνάμει αυτού, για κάθε θέση προαγωγής που 
πληρούται μετά την έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου στο δημόσιο τομέα 
και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα δεν καταβάλλεται στο πρόσωπο που 
προάγεται στη θέση αυτή η μισθοδοτική διαφορά της κατώτερης σε σχέση 
με την ανώτερη μισθοδοτική κλίμακα στην οποία το πρόσωπο αυτό 
προάγεται, το οποίο και θα συνεχίσει να λαμβάνει τη μισθοδοσία που 
ελάμβανε στη θέση που κατείχε κατά την αμέσως προηγούμενη της 
προαγωγής του ημερομηνία, για όσο χρόνο διαρκεί η ισχύς του παρόντος 
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Νόμου: 

  

  Νοείται ότι, σε περίπτωση που πρόσωπο το οποίο έχει προαχθεί 
σύμφωνα με τις πιο πάνω διατάξεις αφυπηρετεί για οποιοδήποτε λόγο, 
ενόσω διαρκεί η ισχύς του παρόντος Νόμου, λαμβάνει συνταξιοδοτικά 
ωφελήματα υπολογιζόμενα στη βάση συντάξιμων απολαβών ως εάν η 
μισθοδοσία του να είχε αναπροσαρμοστεί λόγω της προαγωγής από την 
ημερομηνία αυτής.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται, με τριάντα ψήφους εναντίον, είκοσι τέσσερις υπέρ και μία αποχή.  

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα απέχουμε, γιατί θεωρούμε ότι υπάρχουν δύο απολύτως λογικά επιχειρήματα 
και βάσει αυτών -θα τα πω σε ένα λεπτό- ήταν και η τροπολογία μας.  Υπάρχει ανάγκη να σταλεί ένα μήνυμα 
και να γίνει και μια κίνηση οικονομικής περισυλλογής, όσο μικρή και αν είναι.  Γι’ αυτό προτείναμε να μην 
πληρώνονται, με την έννοια να μην παίρνουν λεφτά, αύξηση, όσοι προάγονται.  Από την άλλη, υπάρχει θέμα 
λειτουργικότητας στη δημόσια υπηρεσία.  Πρέπει να λειτουργεί η δομή και η ιεραρχία και γι’ αυτό εκάμαμεν την 
πρόταση να υπάρχει άνθρωπος να προΐσταται.  Παντού υπάρχουν εμπειρίες, εκεί όπου είναι αναπληρωτές ή 
εκ περιτροπής δε λειτουργούν τα πράγματα.  Με δεδομένη την άρνηση της πλειοψηφίας, από την ψηφοφορία 
για το νομοσχέδιο εμείς θα απέχουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρ’ όλο που εισήλθαμε στη διαδικασία της ψηφοφορίας, αντιλαμβάνομαι… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν είναι απάντηση απλώς και ξέρω τη διαδικασία… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σήμερα που θα έπρεπε να σε συγχαρούμε δε θέλω να σε δυσκολεύκω, αλλά δικαιολογείται η αποχή και 
το “κατά”.  Αφού θα είναι υπέρ…  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν θα είναι κατά, ορίστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε. 



1579 

 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.  Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Παρ’ όλον ότι θα ψηφίσουμε την πρόταση νόμου, θέλουμε να δικαιολογήσουμε την ψήφο μας, γιατί 
υπάρχει μια διάσταση την οποία θέλουμε να καταθέσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ σύντομα, γιατί ήδη παραβιάζουμε τον κανονισμό. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Για τους λόγους που είπε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ στηρίξαμε την τροπολογία του 
ΑΚΕΛ.  Θεωρούμε όμως ότι τέτοιου είδους προτάσεις, όσο καλές και αν είναι οι προθέσεις του προτείνοντος, 
θα πρέπει να έρχονται μέσα σε μια πιο ολοκληρωμένη προσέγγιση, γιατί εκείνο που έχει ανάγκη ο τόπος αυτή 
τη στιγμή, επιτέλους, είναι να έρθουν συγκεκριμένες, ολοκληρωμένες, ουσιαστικές προτάσεις, ούτως ώστε να 
δοθεί η ευκαιρία να συζητηθούν επί όλου του φάσματος των θεμάτων που αφορούν, για να παίρνονται και οι 
αποφάσεις οι σωστές, όταν υπάρχει ανάγκη.  Και υπάρχει ανάγκη μέσα σε αυτή την κρίση να παίρνονται 
κάποιες συγκεκριμένες και δύσκολες αποφάσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.   

 Θα δώσω το λόγο, επειδή, εφόσον επέτρεψα, δεν μπορώ να μην είμαι δίκαιος προς όλους. 

 Πολύ σύντομα, η παράκλησή μου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα σεβαστούμε την καλή σας θέληση, κύριε Πρόεδρε.  Πάρα πολύ σύντομα και συνοπτικά.  
Συμφωνούμε με τα όσα έχει πει ο κ. Κατσουρίδης, ότι πρωτίστως ήταν να στείλουμε ένα μήνυμα στην κοινωνία.  
Όσον αφορά το θέμα της λειτουργικότητας, να σημειώσουμε ότι αυτή η πρόταση μιλά για προσωρινή 
παγοποίηση προαγωγών μέχρι το τέλος του 2013, αλλά δίδει το δικαίωμα στην εκτελεστική εξουσία, εκεί που 
θα κρίνει ότι υπάρχουν προβλήματα λειτουργικότητας, να έρθει και να ζητήσει αποπαγοποίηση της 
οποιασδήποτε θέσης προαγωγής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ; 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και εμείς, κύριε Πρόεδρε, συμμεριζόμαστε τους προβληματισμούς που έχει αναφέρει προηγουμένως ο 
κ. Κατσουρίδης και θεωρούμε ότι, ακριβώς για να μη δημιουργηθεί οποιοδήποτε πρόβλημα στη λειτουργία της 
δημόσιας υπηρεσίας, σίγουρα είμαστε εδώ, για να βοηθήσουμε, έτσι ώστε να δοθούν οι απαραίτητες 
εξαιρέσεις, σε περίπτωση για παράδειγμα που θα χρειαστεί να προχωρήσει κάποια προαγωγή.  Και ίσως η 
πρόταση του ΑΚΕΛ σε ό,τι αφορά τη μη καταβολή της μισθολογικής αύξησης σε εκείνες τις περιπτώσεις να 
είναι ένας τρόπος αντιμετώπισης της όποιας δημοσιονομικής επίπτωσης.  

 Επομένως, εμείς είμαστε έτοιμοι να εξετάσουμε αυτή την εισήγηση, απλώς θέλουμε να τονίσουμε ότι 
σήμερα δεν είμαστε σε θέση να εγκρίνουμε αυτή την τροπολογία, επειδή ενδεχομένως να προκύπτουν νομικά 
ζητήματα τα οποία πρέπει να εξετάσουμε σε περισσότερη λεπτομέρεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ούτε και εγώ θα μιλήσω απαντητικά.  Αντίθετα, θεωρώ ότι η προσέγγιση είναι από όλους θετική.  
Πρόκειται για μία προσωρινή ρύθμιση που επιβάλλεται να τη δούμε στη συνέχεια, όπως έχουν πει πολλοί από 
τους προλαλήσαντες, αλλά, από την άλλη, αν δεν το κάνουμε σήμερα, υπάρχει ο κίνδυνος να πάρουν κάποιοι 
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τις προαγωγές τους και το επιχείρημα να είναι, όπως μας το έλεγαν και πριν μπούμε στην ολομέλεια αρκετοί, 
«μα, εφόσον οι τάδε πήραν προαγωγή, γιατί να κόψουμε σήμερα τους άλλους;».  Όταν αυτοί οι τάδε θα γίνουν 
πολλοί, αν το καθυστερήσουμε, μέχρι που να κάνουμε την ολική προσέγγιση που χρειάζεται, τότε θα είναι 
τόσοι πολλοί, που δε θα μπορούμε να αντισταθούμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 ∆εύτερη... 

 Ένας από κάθε κόμμα.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω και εγώ να εξηγήσω τη δική μας τη θέση.  Αναγνωρίζουμε τον προβληματικό 
χαρακτήρα αυτής της πρότασης.  ∆ε γίνεται την ώρα που αποκόπτονται μισθοί, που μειώνονται μισθοί, 
απαγορεύεται η πρόσληψη υπαλλήλων στο δημόσιο -εκεί και αν υπάρχουν σοβαρά προβλήματα στη 
στελέχωση των δημόσιων υπηρεσιών!- να επιτρέπονται οι προαγωγές και οι αυξήσεις μισθών.  Εγώ ψήφισα 
την πρόταση του ΑΚΕΛ και την προώθησα και στην επιτροπή Οικονομικών ενώπιον του Γενικού Εισαγγελέα.  
Φαίνεται ότι υπάρχουν κάποια κωλύματα, τα οποία ελπίζουμε στη συνέχεια να τα μελετήσουμε.  Η νομοθεσία 
είναι προσωρινή, ένα πάγωμα, για να μας δοθεί ο χρόνος να έρθουμε με πιο καλή νομοθεσία, πιο 
ολοκληρωμένη, που να λύνει όλα τα προβλήματα.  Μένουμε στο μήνυμα, που το μήνυμα είναι περισυλλογή και 
συγκράτηση.  Τουλάχιστον μέσα σε αυτό το χρόνο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επανέρχομαι.   

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 3. 

 Εξαίρεση από την απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 4. 

 ∆ιάρκεια της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Με την αποχή των βουλευτών του ΑΚΕΛ και τη θετική ψήφο των υπολοίπων παρόντων βουλευτών, τα 
άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο 
και Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με την αποχή των βουλευτών του ΑΚΕΛ και τη θετική ψήφο των υπολοίπων παρόντων βουλευτών, η 
πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, με αφορμή τη συνομιλία σας με τον κ. Κώστα Κώστα, θέλω να εγείρω ένα θέμα, ότι 
κάποια στιγμή η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού πρέπει να ορίσει αντικαταστάτη του κ. 
Πιτσιλλίδη.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ο Πιτσιλλίδης είναι αναντικατάστατος! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μας εκπροσωπεί επάξια στην Ευρωβουλή! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς έχουμε βάλει μια διαδικασία ‟beauty contest” και πρέπει να τελειώσουμε!   

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

 Θα ήθελα να κάμω και εγώ μία παρατήρηση, μάλλον να κακίσω το γεγονός ότι εσπευσμένα τις 
τελευταίες δύο μέρες προσέτρεξαν από πλευράς εκτελεστικής εξουσίας ή/και ημικρατικών οργανισμών να 
προχωρήσουν σε κάποιες προαγωγές στην προοπτική ψήφισης της σημερινής πρότασης νόμου.  Ελπίζω ότι 
το μήνυμα θα ληφθεί εις ώτα ακουόντων.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και τιτλοφορείται «O περί 
Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2013 Νόμος του 2012».  Η έκθεση  θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2013 Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 8 Απριλίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και ο πρόεδρος και άλλοι εκπρόσωποι της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΡΑΕΚ για το έτος 2013 προβλέπει δαπάνες ύψους €1.915.574 και έσοδα ύψους 
€2.515.798, τα οποία προέρχονται κυρίως από την επιβολή ετήσιων τελών για την παραχώρηση διάφορων 
αδειών, όπως είναι η άδεια λειτουργίας σταθμού παραγωγής ηλεκτρισμού και η άδεια προμήθειας ηλεκτρισμού, 
καθώς και από τόκους εισπρακτέους από καταθέσεις της Αρχής σε τραπεζικούς λογαριασμούς.  Σημειώνεται 
ότι τα έσοδα της ΡΑΕΚ είναι αυξημένα κατά €70.403 σε σύγκριση με το 2012.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός 
είναι πλεονασματικός και δεν επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισμό.   

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες της Αρχής αναλύονται ως εξής: 

1. Αποδοχές προσωπικού ύψους €886.884. 

2. ∆απάνες λειτουργίας ύψους €210.118. 

3. Άλλες δαπάνες ύψους €647.572. 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες ύψους €151.000. 
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5. Απρόβλεπτες δαπάνες ύψους €20.000. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του θέματος ο πρόεδρος της ΡΑΕΚ, υποβάλλοντας σχετικό γραπτό 
υπόμνημα, ανέλυσε ενώπιον της επιτροπής τη δράση της Αρχής κατά το 2012, καθώς και τις κατευθύνσεις του 
προγραμματισμού για το έτος 2013. 

 Ειδικότερα, ο πρόεδρος της ΡΑΕΚ αναφέρθηκε μεταξύ άλλων στα πιο κάτω: 

1. Στη διαχείριση της ενεργειακής κρίσης που προέκυψε μετά την έκρηξη στη ναυτική βάση “Ευάγγελος 
Φλωράκης”.  Σημειώνεται ότι η έκτακτη προσαύξηση (5,75%), που επιβλήθηκε λόγω της κρίσης, 
τερματίστηκε με απόφαση της ΡΑΕΚ στο τέλος Μαρτίου 2013 αντί στο τέλος Μαΐου, όπως είχε αρχικά 
αποφασιστεί. 

2. Στη διαφάνεια στην αγορά ηλεκτρισμού. 

3. Στην εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις ευρωπαϊκές Οδηγίες. 

4. Στις εισηγήσεις της ΡΑΕΚ για κατευθυντήριες γραμμές σε σχέση με το φυσικό αέριο. 

5. Στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος αξιωματούχος, αναφερόμενος στον προγραμματισμό της ΡΑΕΚ για το έτος 2013, 
ανέλυσε τους σημαντικότερους στόχους που έχουν τεθεί, οι οποίοι επικεντρώνονται στα πιο κάτω: 

1. Παρακολούθηση, με βάση τις αρμοδιότητές της, του θέματος της όσο το δυνατό ταχύτερης και 
οικονομικά πλέον συμφέρουσας έλευσης φυσικού αερίου στην Κύπρο και την ανάπτυξη της αναγκαίας 
υποδομής δικτύου για κάλυψη της ηλεκτροπαραγωγής σε πρώτο στάδιο, με στόχο τη μείωση του 
κόστους ηλεκτρισμού και τη διασφάλιση της απρόσκοπτης, αξιόπιστης και ασφαλούς παροχής 
ηλεκτρικού ρεύματος στους καταναλωτές. 

2. Σταδιακή ενίσχυση της οργανικής δομής της ΡΑΕΚ, στους τομείς που δεν είναι στελεχωμένη, με τρόπο 
που να διασφαλίζεται η ομαλή λειτουργία της, σύμφωνα με τη νομοθεσία, και η επίτευξη των στόχων 
που τίθενται από τις ευρωπαϊκές Οδηγίες.  Ειδικότερα, το ζήτημα αυτό εντοπίστηκε και καταγράφηκε στο 
μνημόνιο που θα υπογράψει η Κυπριακή ∆ημοκρατία, το οποίο προνοεί την ενίσχυση της εθνικής 
ρυθμιστικής αρχής, για να ασκήσει αποτελεσματικά τα καθήκοντά της. 

3. Εφαρμογή της μελέτης για εκσυγχρονισμό και βελτιστοποίηση των διαδικασιών της ΡΑΕΚ με χρήση 
συστημάτων πληροφορικής και διαχείρισης γραφείου. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, 
ο προϋπολογισμός έχει ελεγχθεί από το Υπουργείο Οικονομικών, το οποίο με σχετική επιστολή επιβεβαιώνει 
ότι έχουν ενσωματωθεί σ’ αυτόν οι πρόνοιες της εγκυκλίου του υπουργείου ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013. 

 Συναφώς, ο υπό αναφορά προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του 
Υπουργείου Οικονομικών και σ’ αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές 
εφαρμόζονται κατ’ αναλογίαν των ρυθμίσεων που εφαρμόστηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό, όπως αυτός 
τελικά τροποποιήθηκε και ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των πιο πάνω και αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της ΡΑΕΚ για το 2013, αφού τροποποιηθεί ο 
τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2013». 

 Σημειώνεται ότι το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
τάσσεται υπέρ της έγκρισης του υπό συζήτηση προϋπολογισμού επισημαίνοντας ταυτόχρονα την ανάγκη 
όπως η ΡΑΕΚ προχωρήσει το ταχύτερο σε κατάλληλη αξιοποίηση του αποθεματικού της Αρχής, καθότι τούτο 
επιβάλλεται από το γεγονός του ότι ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός είναι πλεονασματικός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση Πληρωμής από το Ταμείο της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου ποσού ύψους €1.915.574 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.   Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
7. 

 Φορολόγηση Επιδομάτων.  Άρθρο 8. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 10; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων του 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 8 Απριλίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της 
Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (ΑΚΕ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΑΚΕ για το 2013, όπως έχει κατατεθεί, προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€3.912.448 και συνολικά έσοδα ύψους €3.965.900.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, τα έσοδα της Αρχής θα προέλθουν κυρίως από δικαιώματα για τη 
διοργάνωση ειδικών εκθέσεων (€2.078.200), από εκδηλώσεις από τρίτους (€616.500) και από τη διοργάνωση 
της 38ης ∆ιεθνούς Εκθέσεως Κύπρου (€816.300). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι κυριότερες δαπάνες της Αρχής για το 2013 είναι οι ακόλουθες: 

1. Κεφαλαιουχικές δαπάνες:  €119.000. 

2. ∆απάνες διαχείρισης:  €3.773.438. 
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3. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό:  €20.000. 

 Σημειώνεται ότι οι δαπάνες διαχείρισης παρουσιάζουν μείωση ύψους €714.027 σε σχέση με το 2012, η 
οποία οφείλεται στη μη διοργάνωση κατά το 2013 της Έκθεσης Αυτοκινήτου (Motorshow) που διοργανώνεται 
ανά διετία. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον υπό αναφορά προϋπολογισμό, ο 
προϋπολογισμός της ΑΚΕ έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών 
σε ό,τι αφορά τον περιορισμό της αύξησης των τρεχουσών και αναπτυξιακών δαπανών. 

 Συναφώς, έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές εφαρμόζονται, κατ’ αναλογία των 
ρυθμίσεων που εφαρμόστηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό, όπως αυτός τροποποιήθηκε και ψηφίστηκε από 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού οι αρμόδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι 
από τις 16 Νοεμβρίου 2011 έχει μεταβιβαστεί αρμοδίως στην ΑΚΕ η ακίνητη περιουσία η οποία θα αξιοποιηθεί 
για τη δημιουργία εκθεσιακού κέντρου.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η Αρχή θα επιστρέψει στο κράτος την 
εκμισθωμένη γη και ως αντάλλαγμα μέρος της θα εγγραφεί επ’ ονόματι της Αρχής, ενώ ένα άλλο μέρος θα 
εκμισθωθεί σε αυτή με το αγοραίο ενοίκιο και το υπόλοιπο θα παραμείνει στο κράτος.  

 Σημειώνεται ότι στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό δεν έχουν περιληφθεί πρόνοιες για το αναπτυξιακό 
πρόγραμμα της Αρχής.  Συναφώς, η ΑΚΕ θα επανέλθει και θα παρουσιάσει ενώπιον της επιτροπής το 
αναπτυξιακό της πρόγραμμα, μόλις αυτό οριστικοποιηθεί. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στον προϋπολογισμό δε γίνεται πρόβλεψη για τη δημιουργία νέων θέσεων ή για 
την αναβάθμιση θέσεων, ενώ, όπως ανέφερε ο πρόεδρος της ΑΚΕ, τίθεται ζήτημα υπεράριθμου προσωπικού.   

 Ως εκ τούτου, η ΑΚΕ έχει εισηγηθεί προς την εκτελεστική εξουσία όπως εξεταστούν μέτρα μετακίνησης 
προσωπικού σε άλλες υπηρεσίες του κράτους όπου υπάρχει ανάγκη.  Ο ίδιος εκπρόσωπος σημείωσε 
παράλληλα ότι η Αρχή έχει προχωρήσει στην ετοιμασία ολοκληρωμένης μελέτης για πρόωρη αφυπηρέτηση 
προσωπικού. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών επιβεβαίωσε ότι για το θέμα μετακίνησης του 
υπεράριθμου προσωπικού σε άλλες υπηρεσίες του δημοσίου υπεβλήθη σχετικό αίτημα από την Αρχή προς το 
αρμόδιο υπουργείο, το οποίο όμως εκ πρώτης όψεως κρίνει ότι το θέμα προσκρούει σε αντισυνταγματικότητα.  
Σημείωσε περαιτέρω ότι εξετάζεται το ενδεχόμενο η μείωση του προσωπικού της Αρχής να επέλθει με την 
εφαρμογή σχεδίου πρόωρης αφυπηρέτησης. 

 Στο στάδιο αυτό η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επισήμανε τη 
σοβαρότητα του θέματος και ζήτησε όπως το όλο ζήτημα επανεξεταστεί από τους αρμόδιους φορείς και 
εξευρεθούν τρόποι επίλυσής του.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του μέλους 
της βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων για το 2013, όπως αυτός έχει διαμορφωθεί 
σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Tο μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί 
κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, μισό λεπτό μόνο από τη θέση μου. 

 Εκ παραδρομής αναφέρεται ότι η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα τάσσεται υπέρ.  ∆εν είναι αλήθεια.  Ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός θεωρεί ότι για λόγους αρχής, χωρίς να χρειάζεται να κάμουμε κανένα σχόλιο για τον 
προϋπολογισμό, δε θα έπρεπε το κράτος να κάνει εκθέσεις.  Όπως ήταν πάντα η θέση μας, παρά το γεγονός 
ότι άλλαξε η κυβέρνηση και μέχρι να δούμε κάποια διαφορετική πολιτική, δεν μπορούμε να εγκρίνουμε αυτό 
τον προϋπολογισμό.   

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων ποσού ύψους €3.912.448 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.   Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση Επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 11; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και έξι αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων του 2013 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και έξι αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 8 Απριλίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός 
διευθυντής του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΤ για το 2013 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€55.101.711 και συνολικά έσοδα του ίδιου ύψους. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία,  τα έσοδα του ΚΟΤ θα προέλθουν κυρίως από την κρατική 
χορηγία (€52.696.000), η οποία παρουσιάζεται μειωμένη κατά €6,9 εκατομ. περίπου σε σχέση με το 2012, τα 
δικαιώματα χορήγησης αδειών λειτουργίας τουριστικών επιχειρήσεων και εξασκήσεως τουριστικών 
επαγγελμάτων (€567.927), την παραχώρηση άδειας χρήσης των τουριστικών περιπτέρων και άλλων 
υποστατικών του ΚΟΤ, τη λειτουργία της μαρίνας Λάρνακας, καθώς και τη διαχείριση του ∆ιεθνούς 
Συνεδριακού Κέντρου (€1.344.640). 

 Σύμφωνα με τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες του ΚΟΤ αφορούν κυρίως: 

1. αποδοχές προσωπικού (€13.415.233), 

2. αποζημιώσεις, αμοιβές και άλλα ωφελήματα (€2.369.420), 

3. έξοδα προβολής και δημοσιότητας (€29.811.923), 

4. λοιπές διοικητικές δαπάνες (€2.292.138), 

5. έξοδα λειτουργίας της μαρίνας Λάρνακας (423.805), 

6. έξοδα οργάνωσης και ανάπτυξης τουριστικού προϊόντος (€6.265.192). 

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, για την 
περίοδο Ιανουάριου-Νοεμβρίου 2012 τα έσοδα από τον τουρισμό, τα οποία υπολογίστηκαν στα €1.886,1 
εκατομ., αυξήθηκαν κατά 10,4% σε σχέση με την αντίστοιχη περίοδο κατά το 2011, ενώ οι αφίξεις τουριστών 
κατά το έτος 2012 (2 464 908 περιηγητές) αυξήθηκαν κατά 3% σε σχέση με τις αφίξεις του έτους 2012.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού ο γενικός διευθυντής του ΚΟΤ δήλωσε 
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ότι ο οργανισμός επικεντρώνεται στην προώθηση της Κύπρου ως ελκυστικού προορισμού στο εξωτερικό, ώστε 
ο τομέας του τουρισμού να μην επηρεαστεί δυσμενώς από τις πρόσφατες αποφάσεις του Eurogroup για την 
Κύπρο, και τόνισε την ανάγκη περαιτέρω στήριξης του τομέα, ώστε να ενισχυθεί η οικονομία.   

 Προσθέτοντας στα πιο πάνω ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΤ δήλωσε ότι λόγω των 
πρόσφατων οικονομικών εξελίξεων στην Κύπρο η εικόνα της χώρας στο εξωτερικό έχει επηρεαστεί αρνητικά, 
με αποτέλεσμα να παρατηρείται μείωση στο ρυθμό ζήτησης του τουριστικού προϊόντος της χώρας.  Περαιτέρω, 
σύμφωνα με τον ίδιο αρμόδιο, από την ενημέρωση που λαμβάνει ο οργανισμός από τουριστικούς πράκτορες 
στο εξωτερικό οι υφιστάμενες κρατήσεις τουριστών στην Κύπρο δεν έχουν επηρεαστεί στο παρόν στάδιο, ενώ 
προγραμματίζονται νέες επαφές με τουριστικούς πράκτορες, με σκοπό να διατηρηθούν οι υφιστάμενες 
κρατήσεις και να επιλυθούν τα ενδεχόμενα προβλήματα των τουριστικών πρακτόρων που προέκυψαν από τις 
εν λόγω εξελίξεις. 

 Ο ίδιος αρμόδιος σημείωσε ότι υπό το φως των οικονομικών εξελίξεων στη χώρα δεν είναι δυνατή η 
εφαρμογή του νέου στρατηγικού σχεδιασμού για τα έτη 2011-2015 και για το λόγο αυτό κρίνεται σκόπιμο όπως 
αναδιαμορφωθεί στη βάση των υφιστάμενων δεδομένων. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος την επιτροπή απασχόλησαν επιμέρους ζητήματα που αφορούν 
τη λειτουργία του ΚΟΤ και ζήτησε από τους αρμοδίους περαιτέρω επεξηγήσεις και στοιχεία ειδικότερα όσον 
αφορά:  

1. την παραχώρηση αδειών χρήσης για τα τουριστικά περίπτερα και άλλα υποστατικά του οργανισμού,  

2. τον τερματισμό λειτουργίας ορισμένων γραφείων τουρισμού εξωτερικού του ΚΟΤ, 

3. την πλήρωση μίας θέσης ∆ιευθυντή  Τουρισμού (Κλίμακα Α15 επεκτεινόμενη κατά μία προσαύξηση) 
παρά τις νομοθετικές ρυθμίσεις για αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου 
διορισμού και προαγωγής στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα και 

4. τη μετονομασία μία θέσης Τουριστικού Λειτουργού (Κλίμακα Α8-10-11) σε θέση Λειτουργού Νομικών 
Θεμάτων (Κλίμακα Α9-11-12). 

 Συναφώς, οι αρμόδιοι εκπρόσωποι του ΚΟΤ δήλωσαν, σε σχέση με τη διαχείριση και την αδειοδότηση 
χρήσης των τουριστικών περιπτέρων και των υποστατικών του οργανισμού, ότι ο ΚΟΤ ετοιμάζει νέο 
νομοθετικό πλαίσιο με σκοπό την ομοιόμορφη διαχείριση των υποστατικών του.  Περαιτέρω, οι ίδιοι δήλωσαν 
ότι στο παρόν στάδιο όλες οι συμβάσεις διαχείρισης των εν λόγω υποστατικών έχουν λήξει και ανανεώνονται 
για μικρή διάρκεια μέχρι να ολοκληρωθεί το μοντέλο διαχείρισης, το οποίο θα διαμορφωθεί στη βάση των 
απόψεων όλων των ενδιαφερόμενων πλευρών. 

 Όσον αφορά τον τερματισμό λειτουργίας γραφείων τουρισμού του ΚΟΤ στο εξωτερικό, ο γενικός 
διευθυντής του οργανισμού ενημέρωσε την επιτροπή ότι το διοικητικό συμβούλιο του ΚΟΤ αποφάσισε τη 
διακοπή της λειτουργίας επτά γραφείων εξωτερικού και τη δημιουργία περιφερειακών γραφείων, ώστε, αφενός, 
να προκύψουν εξοικονομήσεις και, αφετέρου, να συνεχίσει η προβολή της Κύπρου στο εξωτερικό κατά το 
μέγιστο δυνατό.  Επιπρόσθετα, για το θέμα αυτό κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής σχετικό σημείωμα στο 
οποίο παρατίθενται περαιτέρω στοιχεία σε σχέση με την απόφαση του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού 
για τον τερματισμό της λειτουργίας των εν λόγω γραφείων.  Σε σχέση με την πλήρωση της θέσης ∆ιευθυντή 
Τουρισμού, οι εκπρόσωποι του ΚΟΤ δήλωσαν ότι η θέση είναι αναγκαία για την απρόσκοπτη λειτουργία του 
οργανισμού και για το λόγο αυτό ο οργανισμός αποφάσισε όπως προχωρήσει στην πλήρωσή της.  Όπως οι 
ίδιοι δήλωσαν, η εν λόγω θέση είχε πληρωθεί στο παρελθόν, όμως ο διορισμός ακυρώθηκε από το Ανώτατο 
∆ικαστήριο.  Στη συνέχεια το διοικητικό συμβούλιο του ΚΟΤ  αποφάσισε την επαναπροκήρυξη και πλήρωση 
της θέσης, αφού έλαβε υπόψη την άποψη των νομικών συμβούλων του οργανισμού.   

 Υπό το φως της πιο πάνω εξέλιξης, η επιτροπή απέστειλε σχετικές επιστολές, ημερομηνίας 4 Απριλίου 
2013, προς το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ζητώντας όπως λάβει γνωμάτευση σχετικά με τη 
νομιμότητα των διαδικασιών που ακολούθησε ο οργανισμός για την πλήρωση της εν λόγω θέσης, 
λαμβανομένης υπόψη της ισχύουσας νομοθετικής ρύθμισης για πλήρη αναστολή πλήρωσης θέσεων στο 
δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα, και προς τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΤ για 
περαιτέρω ενημέρωση σε σχέση με τις διαδικασίες που ακολουθεί ο οργανισμός σε σχέση με την πλήρωση της 
θέσης.   

 Συναφώς, ο ΚΟΤ με επιστολή του, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013, ενημέρωσε την επιτροπή σε σχέση με 
το όλο ιστορικό της απόφασης του διοικητικού συμβουλίου για πλήρωση της πιο πάνω θέσης αποστέλλοντας 
και τη σχετική αλληλογραφία του οργανισμού με τους νομικούς συμβούλους του, καθώς και με το Τμήμα 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού.  

 Σε σχέση με τη μετονομασία μίας θέσης Τουριστικού Λειτουργού σε θέση Λειτουργού Νομικών Θεμάτων 
οι αρμόδιοι δήλωσαν ότι πρόκειται για λειτουργό με νομικά προσόντα που κατέχει θέση Τουριστικού 
Λειτουργού του οποίου η θέση μετονομάζεται σε Λειτουργό Νομικών Θεμάτων στη βάση της αντίστοιχης 
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κλίμακας και σχεδίου υπηρεσίας που ισχύει στη δημόσια υπηρεσία, με σκοπό την κάλυψη του αυξημένου 
όγκου νομικών θεμάτων του οργανισμού, εν όψει και της πρόωρης αφυπηρέτησης του υφιστάμενου λειτουργού 
νομικών θεμάτων.  Όπως οι ίδιοι δήλωσαν, κατά τα έτη 2013 και 2014 δε θα υπάρξει οποιοδήποτε 
επιπρόσθετο κόστος από την εν λόγω μετονομασία. 

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΤ με επιστολή του, ημερομηνίας 5 Απριλίου 
2013, ενημέρωσε την επιτροπή ότι το αίτημα για αναβάθμιση και μετονομασία μίας θέσης Τουριστικού 
Λειτουργού σε θέση Λειτουργού Νομικών Θεμάτων συζητήθηκε σε σύσκεψη, που πραγματοποιήθηκε στο 
Υπουργείο Οικονομικών στις 8 Φεβρουαρίου 2013 στην παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου Οικονομικών 
και του Υπουργείου Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού.  Σύμφωνα με την επιστολή, με βάση την απόφαση 
που λήφθηκε κατά τη σύσκεψη αυτή και δεδομένου του γεγονότος ότι το αίτημα είχε εγκριθεί κατά το 2010 για 
άλλο λειτουργό του ΚΟΤ, του οποίου η θέση από Τουριστικό Λειτουργό (Κλίμακα Α8-Α10+Α11) αναβαθμίστηκε 
και μετονομάστηκε σε θέση Λειτουργού Νομικών Θεμάτων (Κλίμακα Α9-Α11+Α12) και ο οποίος αφυπηρέτησε 
πρόωρα από τον οργανισμό, εγκρίθηκε το παρόν αίτημα για αναβάθμιση και μετονομασία από Τουριστικό 
Λειτουργό σε Λειτουργό Νομικών Θεμάτων για κάλυψη της κενωθείσας θέσης δεδομένης της ιδιότητας του 
ιδίου ως νομικού. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του υπό συζήτηση θέματος μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν τη 
διαγραφή από τον υπό εξέταση προϋπολογισμό δύο κενών θέσεων  Λειτουργών ∆ιασφάλισης Ποιότητας, 
καθώς και την κατάργηση του επιδόματος υποδημάτων που παραχωρείται υπό προϋποθέσεις στο προσωπικό 
του ΚΟΤ. 

 Συναφώς, υιοθετώντας τις πιο πάνω εισηγήσεις μελών της επιτροπής, με τις οποίες συμφώνησαν και οι 
αρμόδιοι εκπρόσωποι του ΚΟΤ, κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής αναθεωρημένο κείμενο προϋπολογισμού, 
στο οποίο περιλαμβάνονται όλες οι σχετικές ρυθμίσεις.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του προϋπολογισμού, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες από πλευράς ∆ημοκρατικού Κόμματος και από πλευράς ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Για τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, η πρώτη αφορά τις θέσεις ∆ιευθυντή Τουρισμού, κλίμακα Α15.  Η 
τροπολογία μας περιλαμβάνει την αφαίρεση μίας εκ των τεσσάρων θέσεων και της αντίστοιχης μετατροπής του 
ποσού για τη συγκεκριμένη θέση.  Ο λόγος που καταθέτουμε αυτή την τροπολογία είναι γιατί και το Τμήμα 
∆ιοίκησης και Προσωπικού από το 2012 με επιστολές προς τον ΚΟΤ αναφέρει ότι αυτή την περίοδο της 
οικονομικής κρίσης θα μπορούσαν οι τρεις διευθυντές του ΚΟΤ, κλίμακα Α15+1, να κάνουν τη δουλειά των 
τεσσάρων.  Και θεωρήθηκε από το Τμήμα ∆ιοίκησης και Προσωπικού ότι δε θα έπρεπε να προχωρήσουν προς 
αυτή την κατεύθυνση.  Υπάρχει και γνωμάτευση από τη Νομική Υπηρεσία η οποία εξηγά τη διαδικασία με την 
οποία θα μπορούσε να γίνει η κατάργηση αυτής της θέσης.  Θα έπρεπε να είχαν τη σύμφωνη γνώμη του 
Υπουργείου Οικονομικών και της επιτροπής Οικονομικών, πράγμα το οποίο δεν έγινε.  Απλώς αναφέρω ότι ο 
ΚΟΤ, ενώ συζητείτο το θέμα στην επιτροπή Οικονομικών πριν δύο βδομάδες και γνώριζε ότι υπήρχε καταρχήν 
σοβαρή πιθανότητα να μην εγκριθεί αυτή η θέση, προχώρησε την προηγούμενη βδομάδα στην ψήφιση υπέρ 
της πλήρωσης αυτής της θέσης.  Ακολούθως, παρά το ότι και την προηγούμενη βδομάδα στην επιτροπή 
Οικονομικών, στην οποία συζητείτο το θέμα, και στην επιτροπή Εμπορίου έλαβαν γνώση ότι η Βουλή διέκειτο 
αρνητικά προς αυτή την προσέγγιση, φρόντισαν χθες λίγο πριν την ψηφοφορία τη σημερινή να επικυρώσουν 
τα πρακτικά.  Σήμερα ο γενικός διευθυντής του ΚΟΤ μάς είπε ότι, αν δεν υπογράψει ο ίδιος τα πρακτικά, δεν 
κλείνει η πράξη, άρα υπάρχει ακόμη περιθώριο.  Γι’  αυτό θεωρούμε ότι θα πρέπει να καταργηθεί αυτή η θέση 
και να αφαιρεθεί το αντίστοιχο ποσό από τον προϋπολογισμό. 

 Η δεύτερη τροπολογία αφορά στο σταύρωμα στην ουσία μιας άλλης θέσης, του Λειτουργού Νομικών 
Θεμάτων. Θέλουμε να ξαναπεράσει από την επιτροπή Οικονομικών, να συζητηθεί αυτό το θέμα ξανά, γιατί 
υπάρχει έτσι μια σύγχυση από πέρσι για τη συγκεκριμένη θέση, όπου ένας λειτουργός κατά έναν παράξενο 
τρόπο χρήστηκε λειτουργός νομικών θεμάτων.  Υπάρχουν προβληματισμοί και στη δική μας την παράταξη, 
αλλά και σε άλλες, και πιστεύω ότι θα μπορούσε να σταυρωθεί αυτή η δεύτερη θέση, για να ξαναπάει στην 
επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου και ο κ. Βαρνάβα. 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Για το θέμα της πρώτης θέσεως, έχει απόλυτο δίκαιο ο αγαπητός συνάδελφος, αυτή ήταν η διαδικασία.  
Και υπήρξε κατά κάποιο τρόπο και προκλητική, προσβλητική συμπεριφορά προς το κοινοβούλιο με τις κινήσεις 
και τις ενέργειες που έγιναν από το διοικητικό συμβούλιο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, παρά το ότι 
εμείς ως επιτροπή πάντοτε με πλήρη σεβασμό και εκτίμηση απευθυνθήκαμε και απευθυνόμαστε προς τα 
διοικητικά συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών.  Και μάλιστα επιβαρύνει και τον προϋπολογισμό ως μια 
θέση η οποία δεν πληρώθηκε, λόγω του ότι έππεσεν ’πού το δικαστήριο. 

 Για το δεύτερο ζήτημα, που είναι απλώς μετονομασία τίτλου, που ουσιαστικά δεν επιβαρύνει ποσώς τον 
προϋπολογισμό και τις δαπάνες, δεν έχουμε καμιά ένσταση να ψηφιστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως είναι πασιφανές, η τροποποίηση αυτή είναι συνυφασμένη και με την πρόταση 
νόμου την οποία ψηφίσαμε προηγουμένως από πλευράς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Θα χρησιμοποιήσω 
δύο λέξεις που έχει χρησιμοποιήσει ο κ. Χριστοφόρου. Πράγματι είναι προσβλητικό και υποτιμητικό προς το 
σώμα αυτό το γεγονός ότι ακόμη και υπουργεία και ημικρατικοί οργανισμοί χθες το απόγευμα υπέγραφαν 
προαγωγές αστυνομικών και άλλων ανθρώπων που πήραν προαγωγές στους ημικρατικούς οργανισμούς.  
Άρα, εμείς, κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι πράγματι ήταν προσβλητικός και υποτιμητικός ο τρόπος με τον οποίο 
ο ΚΟΤ συμπεριφέρθηκε, γιατί ακόμη και προχθές, την περασμένη Τρίτη, στην επιτροπή Εμπορίου έλαβε το 
μήνυμα της επιτροπής και προσέτρεξε χθες το απόγευμα, μετά από είκοσι τέσσερις ώρες, να εγκρίνει αυτή την 
προαγωγή.  Θεωρούμε ότι δεν μπορεί να εγκρίνουμε αυτή τη συμπεριφορά, γι’  αυτό το λόγο εμείς θα 
ταχθούμε υπέρ και των δύο τροποποιήσεων του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς νομίζω πρέπει να λέμε τα γεγονότα ως έχουν.  ∆εν αποτελεί καμιά προαγωγή, 
είναι επαναδιορισμός στη θέση μετά από απόφαση του δικαστηρίου, για να είμαστε εντάξει.  Και δεν μπορεί να 
κτίζουμε ομιλίες πάνω σε λάθος ενημέρωση τζιαι δεν μπορώ να δεχτώ ότι δεν το ξέρουμε τούτο το πράμα! 

 ∆εύτερον, εάν είναι προσβλητικό για τη Βουλή το γεγονός ότι ο ΚΟΤ ενήργησε όπως ενήργησε, παρ’  
όλο που δεν αποτελεί προαγωγή, και αυτό που ψηφίσαμε σήμερα δεν είναι η απαγόρευση πλήρωσης θέσεων -
μάλιστα μετά από απόφαση δικαστηρίου- αλλά είναι “όχι στις προαγωγές”, ε, τι θα πούμε για προαγωγές 
αστυνόμων; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Αυτό είπα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έντζιε ’ν για σας που λέω, κύριε Βαρνάβα, έντζιε μιλάτε μόνο εσείς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, εγώ θεωρώ ότι αυτό που γίνεται είναι έξω ’πού το πνεύμα αυτού 
που ψηφίσαμε πριν λίγο.  Να είμαστε ειλικρινείς!  Υπήρχε που υπήρχε η διαφωνία της πλειοψηφίας για τη 
συγκεκριμένη θέση και το συγκεκριμένο άνθρωπο και ας μην κρυβόμαστε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 ∆ε βλέπω να υπάρχει άλλος ομιλητής.  Θα προχωρήσω να διαβάσω τις… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θέλω να προσθέσω απλώς και τα εξής στα όσα έχει πει ο κ. Κατσουρίδης, διότι θεωρώ ότι η Βουλή 
βάζει τον εαυτό της σε μια πολύ επικίνδυνη ατραπό και θα πρέπει να το πούμε έτσι καθαρά, για να μην 
κρυβόμαστε πίσω από το δάκτυλό μας:  Εάν θα ξεκινήσουμε να τοποθετούμαστε στη Βουλή στη βάση του ποια 
άτομα αφορούν οι διάφορες θέσεις, θεωρώ ότι θα προσφέρουμε τη χειρότερη υπηρεσία στον τόπο.  Και, αν 
ξεκινήσουμε να κρίνουμε με κομματικά κριτήρια ποιες θέσεις προωθούνται για την πλήρωσή τους και ποιες όχι, 
νομίζω ότι είναι ό,τι χειρότερο μπορεί να γίνει για τον τόπο μέσα σε αυτές τες πολύ δύσκολες και κρίσιμες 
συνθήκες.  Και νομίζω ότι ο κ. Κατσουρίδης έχει θέσει ξεκάθαρα το πλαίσιο για το τι αφορά η συγκεκριμένη 
θέση.  ∆εν έχει σχέση καθόλου με αυτά τα οποία είπε ο κ. Βότσης, γι’  αυτό νομίζω πρέπει να είμαστε 
ειλικρινείς ο ένας με τον άλλο.  Και να πούμε ότι, αν θα ακολουθηθεί αυτή η διαδικασία, θα γκρεμίσουμε τα 
πάντα στον τόπο μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης να δευτερολογήσει; 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω ότι το δικαστήριο ακύρωσε τη συγκεκριμένη πράξη του ΚΟΤ που έγινε πριν δυο 
χρόνια και είναι νέα διαδικασία η οποία κατεπειγόντως ολοκληρώθηκε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με γνωμάτευση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 ∆ιαβάστε τις γνωματεύσεις και διαβάστε και τις προσεγγίσεις του νομικού συμβούλου της ∆ημοκρατίας, 
της Γενικής Εισαγγελίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μην μπούμε στη συγκεκριμένη… 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Άρα, έχω την εντύπωση ότι και ο κ. Κατσουρίδης και ο κ. Κυπριανού σε όσα έχουν πει δεν εντοπίζουν 
κάτι το οποίο εμείς αποκρύψαμε.  Είναι μια νέα διαδικασία που προέκυψε μετά την ακύρωση της 
προηγούμενης από το δικαστήριο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η θέση υπήρχε, κανένας δεν είπε ότι έπρεπε… ∆εν είπε το δικαστήριο ότι πρέπει να ακυρωθεί η θέση, 
το δικαστήριο ακύρωσε το διορισμό το συγκεκριμένο και ξανακίνησε η διαδικασία για την πλήρωση της θέσης.  
Και διερωτώμαι… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 … διερωτώμαι, κύριε Πρόεδρε, τι συμβούλευσε το πρωί ο Γενικός Εισαγγελέας τη σύσκεψη των 
εκπροσώπων των κομμάτων!  ∆εν ήμουν παρών, αλλά η πληροφόρηση που έχω είναι ότι δεν πρέπει οι 
διαδικασίες οι οποίες έχουν ξεκινήσει να επηρεαστούν από την όποια απόφαση της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στη σύσκεψη των κομμάτων δεν ήταν ο Γενικός Εισαγγελέας σήμερα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, στην επιτροπή, εννοείτε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Στην επιτροπή, έστω.  Έχω την εντύπωση ότι αυτή ήταν η συμβουλή που έδωσε ο Γενικός Εισαγγελέας, 
την οποία βέβαια όποτε μας βολεύει την πετούμε στον κάλαθο των αχρήστων! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να βάλουμε τα πράγματα στη θέση τους, νομικά τουλάχιστον. Ακύρωση θέσης από 
το δικαστήριο, όπως όλοι γνωρίζετε, σημαίνει ότι η συγκεκριμένη πράξη δεν είχε γίνει ποτέ και έρχεται ξανά ο 
ΚΟΤ να κάμει την ίδια πράξη, η οποία ακυρώθηκε, με αναδρομική ισχύ από την περασμένη φορά που έκαμε 
την πρώτη πράξη… 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆ικαιούνται οι πάντες. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ναι, θα ληφθούν υπόψη οι αιτητές για τη θέση οι οποίοι ακόμα ενδιαφέρονται ενδεχομένως ή 
ενδιαφέρονταν -και υπήρξε ενδιαφέρον- αλλά σημασία έχει ότι η πράξη θεωρείται από το δικαστήριο -ή μετά 
την απόφαση του δικαστηρίου- ως μηδέποτε γενομένη.  Άρα, αυτό που λένε ο κ. Κατσουρίδης και ο κ. 
Κυπριανού δεν είναι απόλυτα ακριβές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να μη μετατρέψουμε σε δικαστήριο τη Βουλή, παρακαλώ. 

 Κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά με την παρέμβασή του ο κ. Κυπριανού μπορώ να πω ότι έχει ταυτοποιήσει 
περίπου την προαγωγή αυτή.  Εμείς ξεκαθαρίζουμε ότι η τοποθέτησή μας είναι θέμα αρχής, βάσει και της 
πρότασης νόμου που κατέθεσε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και στηρίξαμε, και δεν έχει καμία απολύτως σχέση 
πού ανήκει οποιοσδήποτε κομματικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε με τις δύο τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Είναι σαφείς, είναι ενώπιόν σας. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την πρώτη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του ∆ελτίου ∆απανών του προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού για το έτος 2013 ως ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση στο εδάφιο (020) «∆ιευθυντές Τουρισμού (Κλίμακα Α15 επεκτεινόμενη κατά μια 
προσαύξηση)» του άρθρου 1 του Κεφαλαίου 1 αυτού, κάτω από τη στήλη «Θέσεις 2013», του αριθμού 
«4» με τον αριθμό «3» και την ανάλογη διαμόρφωση του σχετικού κονδυλίου που αφορά τις εν λόγω 
θέσεις κάτω από τη στήλη «2013 Εγκεκριμένος Προϋπολογισμός για τη χρήση του έτους». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ και δεκαοκτώ εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Με την ένθεση της ακόλουθης σημείωσης έναντι του εδαφίου (095) «Λειτουργοί Νομικών Θεμάτων  
Κλίμακες Α9, Α11 και Α12)» του άρθρου 1 του Κεφαλαίου 1 - (€11.575): 

 «Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί από το άρθρο και εδάφιο αυτό, χωρίς να ενημερώνεται εκ των 
προτέρων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
γραπτή συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι ψήφους εναντίον, δεκαεπτά υπέρ και δεκαοκτώ αποχές, απορρίπτεται η δεύτερη τροπολογία 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

 Τώρα προχωρούμε στις τροπολογίες τις οποίες έχει καταθέσει η κοινοβουλευτική ομάδα του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Θέλει κάποιος να παρουσιάσει τις τροπολογίες; 

 Ορίστε, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παραμένοντας συνεπέστατοι με τις αρχές που μας διέπουν, όπως και πέρσι έτσι και 
φέτος, ακριβώς τα ίδια κονδύλια που ουσιαστικά δεσμεύσαμε κατά 50%, “Προβολή και δημοσιότητα”, 
“Συμμετοχή στις εκθέσεις”, τα δεσμεύουμε και φέτος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουν διανεμηθεί.  Στο φάκελό μου υπάρχουν. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στην ψηφοφορία επί της τροπολογίας που έχει προτείνει ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
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 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του ∆ελτίου ∆απανών του προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού για το 2013 με την ένθεση έναντι των πιο κάτω αναφερομένων άρθρων σημειώσεων 
ως ακολούθως: 

 Κεφάλαιο 4 «Προβολή και ∆ημοσιότητα» 

 (α)  Άρθρο 2 «∆ιαφήμιση και Τουριστική Προβολή» (€21.465.797) 

 «Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για το ποσό που υπερβαίνει το ένα δεύτερο της πρόνοιας που 
περιλαμβάνεται στο άρθρο αυτό, χωρίς να ενημερώνεται εκ των προτέρων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.». 

 (β)  Άρθρο 5 «Συμμετοχή σε Εκθέσεις»(€2.700.000) 

 «Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για το ποσό που υπερβαίνει το ένα δεύτερο της πρόνοιας που 
περιλαμβάνεται στο άρθρο αυτό, χωρίς να ενημερώνεται εκ των προτέρων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.».  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι, εγώ τώρα τις βλέπω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, θα επαναλάβω την ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ και πέντε εναντίον, εγκρίνεται η τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Και τώρα προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση Πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού ποσού ύψους €55.034.391 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.   Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο7. 
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 ∆ιάθεση ειδικών εισπραττόμενων/εμβαζομένων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 
2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2013 

Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον πιο πάνω 
προϋπολογισμό σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 8 Απριλίου 2013.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Κυπριακού 
Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (ΚΟ∆ΑΠ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟ∆ΑΠ για το 2013 προβλέπει δαπάνες ύψους €27.382.853 και έσοδα ύψους 
€22.345.479.  Η διαφορά αναμένεται να καλυφθεί από πλεονάσματα προηγούμενων ετών. 

 Όπως είναι γνωστό, η αποστολή του ΚΟ∆ΑΠ, ο οποίος συστάθηκε με βάση τον υπ’ αριθμόν 149(Ι) του 
2003 νόμο για σκοπούς εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο, είναι η διατήρηση αποθεμάτων 
πετρελαιοειδών προϊόντων, τα οποία πρέπει να είναι διαθέσιμα ανά πάσα στιγμή και με τέτοιο τρόπο, ώστε σε 
περίπτωση ελλείψεων στην προμήθεια ενέργειας ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού να 
μπορεί να αποδεσμεύει τις αναγκαίες ποσότητες αποθεμάτων. 

 Όπως είναι επίσης γνωστό, οι ποσότητες πετρελαϊκών αποθεμάτων που ο ΚΟ∆ΑΠ υποχρεούται να 
τηρεί πρέπει να είναι σε θέση να ικανοποιούν τις ανάγκες της εσωτερικής αγοράς για ενενήντα ημέρες.  

 Οι συνολικές δαπάνες του ΚΟ∆ΑΠ για το 2013 αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Αποδοχές προσωπικού και δικαιώματα παράστασης διοικητικού συμβουλίου €198.030 

2. Άλλες δαπάνες €203.600 

3. Κεφαλαιουχικές δαπάνες εκτός αποθεμάτων €3.023 

4. ∆απάνες αγοράς και διατήρησης αποθεμάτων €26.808.100 
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5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες €170.000 

6. ∆ημιουργία τερματικού πετρελαιοειδών €100 

 Σημειώνεται ότι τα έσοδα του ΚΟ∆ΑΠ ύψους €22.345.479 προέρχονται από τις συνδρομές των μελών 
του (€21.745.479) και από τόκους εισπρακτέους (€600.000).  Περαιτέρω, οι λειτουργικές και διοικητικές 
δαπάνες του ΚΟ∆ΑΠ και η εξυπηρέτηση των δανείων (τόκοι και αποπληρωμές) που γίνονται για την απόκτηση 
αποθεμάτων χρηματοδοτούνται από τις συνδρομές των μελών του. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού οι αρμόδιοι του ΚΟ∆ΑΠ ενημέρωσαν την 
επιτροπή ότι οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες για το 2013 παρουσιάζονται μειωμένες κατά €1.160.270 και ότι η 
πρόβλεψη αναφορικά με τα έσοδα από τόκους παρουσιάζεται επίσης μειωμένη λόγω μείωσης των επιτοκίων.   

 Οι ίδιοι αρμόδιοι ανέφεραν επίσης ότι τα ταμειακά διαθέσιμα του οργανισμού ανέρχονται γύρω στα €23 
εκατομ., τα οποία είναι κατατεθειμένα σε τρία συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα, ενώ ποσό ύψους €2 εκατομ. 
είναι κατατεθειμένο στην Τράπεζα Κύπρου.   

 Όσον αφορά τη δημιουργία αποθεμάτων πετρελαιοειδών, για το 2013 ο οργανισμός προτίθεται να 
προβεί σε αγορά τριών χιλιάδων ΜΤ βενζίνης στα πλαίσια της πολιτικής για αύξηση των ιδιόκτητων 
αποθεμάτων του (€3 εκατομ.) βάσει της προκήρυξης δημόσιων προσφορών και με κάλυψη της δαπάνης για 
την αγορά των πρόσθετων αποθεμάτων από ίδιους πόρους. 

 Στον ίδιο προϋπολογισμό περιλαμβάνεται πρόνοια ύψους €4.400.000 για την αποπληρωμή δανείων 
που συνήψε ο οργανισμός για τη χρηματοδότηση της αγοράς αποθεμάτων.  Σύμφωνα με τα κατατεθέντα 
στοιχεία, τα αρχικά ποσά των δανείων που συνήφθησαν στις 17 Ιουνίου 2008 από την Τράπεζα Κύπρου και τη 
Λαϊκή Τράπεζα ανέρχονται στα €60 εκατομ., ενώ το αρχικό ποσό του δανείου που συνήφθη στις 24 Μαρτίου 
2008 από τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα ανέρχεται στα €43.415.000.  Τα ετήσια επιτόκια είναι 5,35% για το 
δάνειο της Τράπεζας Κύπρου και Λαϊκής Τράπεζας, ενώ για το δάνειο της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας 
είναι εξαμηνιαίου Euribor συν περιθώριο 2%. 

 Τα υπόλοιπα των δανείων κατά την 31η Σεπτεμβρίου 2012 είχαν ως ακολούθως: 

Τράπεζα Κύπρου €22.200.364 

Λαϊκή Τράπεζα  €22.259.395 

Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα €35.361.553 

Σύνολο €79.821.312 

 Σημειώνεται ότι, όσον αφορά τη διατήρηση των αποθεμάτων, αυτή γίνεται στις εγκαταστάσεις της 
Κυπριακής Εταιρείας Αποθήκευσης Πετρελαιοειδών, στις εγκαταστάσεις της Αρχής Ηλεκτρισμού και στο 
εξωτερικό.  Τα συνολικά δικαιώματα για αποθήκευση, ενοικίαση και ασφάλιση αποθεμάτων για το έτος 2013 
προϋπολογίζονται σε €15.108.100 και αναλύονται ως ακολούθως: 

Αποθήκευση στην Κυπριακή Εταιρεία Αποθήκευσης Πετρελαιοειδών Λτδ €3.100.000 

Εκχώρηση υποχρέωσης στην ΑΗΚ €4.000.000 

Αποθήκευση στο εξωτερικό 

 Ελληνικά Πετρέλαια €2.686.000 

 Μότορ Όιλ (Ελλάς) €4.114.000 

€6.800.000 

Ενοικίαση Αποθεμάτων 

 Total Netherland €665.600 

 SHELL Nederland €134.400 

€800.000 

Ασφάλιση 

 €2,076845 ανά ΜΤ ιδιόκτητων αποθεμάτων 

€408.100 

 Σημειώνεται ότι στον ίδιο προϋπολογισμό περιλαμβάνεται συμβολική πρόνοια ύψους €100 για τη 
δημιουργία τερματικού πετρελαιοειδών, σε περίπτωση που θα ληφθεί σχετική απόφαση.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού του ΚΟ∆ΑΠ για το έτος 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών, ποσού ύψους €27.382.853 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πρόσληψης πρόσθετου προσωπικού.  Άρθρο 8. 

 Επιδόματα.  Άρθρο 9. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση παροχής προκαταβολής.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι και αυτό εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2013 

Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου   

 Λευτέρης Χριστοφόρου Γιώργος Βαρνάβα 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Νίκος Κουτσού  

 Σοφοκλής Φυττής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 27 Μαρτίου και στις 3 Απριλίου 
2013.  Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου κατά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας και της Υπηρεσίας Μερίμνης και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων του Υπουργείου Εσωτερικών, 
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ο πρόεδρος και εκπρόσωποι του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ), καθώς και 
εκπρόσωποι της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ), του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Τουρκοκρατούμενων 
Περιουσιών Κύπρου (ΣΙΤΟΠ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Πληγέντων Εκτοπισθέντων Επιχειρηματιών 
(ΠΑΣΥΠΕΕ), της Κίνησης Προσφύγων και Εκτοπισμένων Μανάδων, του Κινήματος Κυπρίων Κτηματιών 
Κατεχομένων και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Περιουσιών Κατεχομένων (ΠΑΣΙΠΕΚΑ).  Οι 
εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας και 
του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στην πρώτη  
συνεδρίαση της επιτροπής.   

 Ο προϋπολογισμός του ΚΦΙΚΒ για το 2013 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει έσοδα και δαπάνες του 
ίδιου ύψους, €98.000.040, σε σύγκριση με ποσό ύψους €93.200.040 για το 2012, καθώς και εγγυήσεις ύψους 
€16.000.000, σε σύγκριση με εγγυήσεις για ποσό ύψους €60.000.000 για το 2012. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες αναλύονται ως ακολούθως: 

               € 

1. ∆ιαχειριστικά έξοδα   6.257.030 

2. Παραχώρηση δανείων Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής 
Φερεγγυότητας (σπουδές, νέα ζευγάρια, ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, 
επαγγελματική δραστηριοποίηση, σωματεία, οργανώσεις και ενώσεις 
προσφύγων) 

  

46.000.000 

3. Επιχορήγηση επιτοκίου δανείων   19.593.000 

4. Πληρωμές λόγω εγγυήσεων          10 

5. Μεταφορά εισπράξεων στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας από 
αποπληρωμές δανείων εσωτερικού 

  

26.000.000 

6. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό        150.000 
-------------------- 

 Σύνολο  98.000.040 

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, στις 
σχετικές δαπάνες περιλαμβάνεται πρόνοια για ποσό ύψους €46.000.000 για παραχώρηση δανείων μέσω του 
Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας.  Από το ποσό αυτό ποσό ύψους €44.249.970 
προϋπολογίζεται να παραχωρηθεί για σπουδαστικά δάνεια, ποσό ύψους €1.750.000 για δάνεια σχετικά με 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, ποσό ύψους €10 για δάνεια σε νέα ζευγάρια, μετά από απόφαση του 
διοικητικού συμβουλίου του φορέα να παραμείνει αυτό το ποσό λόγω της οικονομικής περισυλλογής της 
κυβέρνησης, ποσό ύψους €10 για δάνεια επαγγελματικής δραστηριοποίησης και ποσό ύψους €10 για δάνεια 
σε σωματεία και οργανώσεις. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του ΚΦΙΚΒ προέρχονται κυρίως από 
κρατική χορηγία, από άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας για το Σχέδιο Αποκατάστασης 
Προπολεμικής Φερεγγυότητας, από αποπληρωμές δανείων και τόκων και εισπράξεις από ανάκτηση 
πληρωμών λόγω εγγυήσεων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η κρατική χορηγία προς τον 
ΚΦΙΚΒ για το 2013, που περιλαμβάνεται στα έσοδα του φορέα, ανέρχεται στο ποσό των €26.000.000, σε 
σύγκριση με το ποσό ύψους €23.200.000 για το 2012, από το οποίο ποσό ύψους €6.257.030 αφορά διοικητικά 
έξοδα και το υπόλοιπο ποσό, ύψους €19.593.000, αφορά την επιχορήγηση επιτοκίου δανείων μέσω του 
Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας με εγγύηση του ΚΦΙΚΒ.  Στα έσοδα περιλαμβάνεται 
επίσης ποσό ύψους €46.000.10, ως άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας για την παραχώρηση 
δανείων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας και πληρωμών λόγω εγγυήσεων.  
Επιπλέον, μέσω του εν λόγω σχεδίου προγραμματίζεται να δοθούν εγγυήσεις ύψους €16.000.000, σε 
σύγκριση με αντίστοιχες εγγυήσεις ύψους €60.000.000 για το 2012, για κάλυψη δικαιούχων δανείων για 
σκοπούς στέγασης και επαγγελματικής δραστηριοποίησης. 

 Ειδικότερα, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα αναλύονται ως ακολούθως: 

                    € 

1. Κρατική χορηγία   26.000.000 

2. Άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας για το Σχέδιο 
Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας 

  
46.000.010 



1598 

 

3. Αποπληρωμές δανείων και τόκων και εισπράξεις από ανάκτηση πληρωμών 
λόγω εγγυήσεων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής 
Φερεγγυότητας 

  

 
 26.000.000 

4. Άλλα έσοδα  30   
------------------ 

 Σύνολο  98.000.040 

 Στο στάδιο της περαιτέρω μελέτης του νομοσχεδίου, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής εξήραν το 
σημαντικό έργο που επιτελεί ο φορέας και παράλληλα τόνισαν ότι, παρά την παγκόσμια οικονομική κρίση που 
πλήττει και τη χώρα μας και ως εκ τούτου την ανάγκη για οικονομική περισυλλογή, ο προϋπολογισμός του 
φορέα δεν πρέπει να μειώνεται, αλλά να αυξάνεται κάθε χρόνο, δίνοντας με αυτό τον τρόπο σαφέστατα το 
μήνυμα για στήριξη και ενίσχυση του προσφυγικού κόσμου.  Επ’ αυτού ο πρόεδρος του φορέα εξέφρασε την 
κατανόησή του για το γεγονός ότι λόγω της οικονομικής κρίσης που μαστίζει τον παγκόσμιο γεωγραφικό χάρτη 
η Κύπρος δεν μπορούσε να αποτελέσει εξαίρεση, καθώς και για το ότι για το λόγο αυτό βρεθήκαμε ενώπιον 
του Μηχανισμού Στήριξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Παράλληλα, κάλεσε όλες τις πολιτικές δυνάμεις του 
τόπου ενωμένες να δούνε πιο ζεστά το θέμα της οικονομίας της χώρας μας, γιατί, όπως ο ίδιος πρόσθεσε, 
αρκετοί συνάνθρωποί μας που έχουν δάνεια δεν μπορούν να πληρώνουν τις δόσεις τους.  Σε αυτούς 
εμπίπτουν και πρόσφυγες των οποίων τα δάνεια εγκρίθηκαν από το φορέα, έχοντας μάλιστα κρατικές 
εγγυήσεις. 

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, ο πρόεδρος του ΚΦΙΚΒ δήλωσε στην επιτροπή ότι, σύμφωνα με τα 
στοιχεία που κατέχει ο φορέας, ο χρόνος αναμονής εξέτασης των αιτήσεων για παραχώρηση δανείων 
αναμένεται να αυξηθεί σε σχέση με το 2012. 

 Ειδικότερα, ο χρόνος αναμονής υπολογίζεται ως ακολούθως: 

1. Για τα σπουδαστικά δάνεια δώδεκα μήνες, σε σύγκριση με δέκα μήνες το 2012. 

2. Για τα επαγγελματικά δάνεια δεκαοκτώ μήνες, σε σύγκριση με είκοσι τέσσερις μήνες το 2012. 

3. Για τα στεγαστικά δάνεια σαράντα τρεις μήνες. 

4. Για τα δάνεια σε νέα ζευγάρια σαράντα δύο μήνες, σε σύγκριση με τριάντα μήνες το 2012 (δεδομένου ότι 
το εν λόγω κονδύλι θα ανασταλεί για το 2013). 

 Σημειώνεται ότι, όσον αφορά τα δάνεια για σκοπούς ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, υπάρχει άμεση 
ανταπόκριση και έγκριση των σχετικών αιτήσεων, όπως άλλωστε ίσχυε και το 2012. 

 Ο πρόεδρος του ΚΦΙΚΒ δήλωσε περαιτέρω ότι η δέσμευση του φορέα για επανεξέταση των κριτηρίων 
παραχώρησης των δανείων, με σκοπό τη δικαιότερη και ορθότερη κατανομή, με προτεραιότητα σ’ αυτούς που 
έχουν μεγαλύτερη και πραγματική ανάγκη, γίνεται πράξη εδώ και ένα χρόνο και θα συνεχίσει να γίνεται σε 
μεγαλύτερο βαθμό, αν η Βουλή των Αντιπροσώπων εγκρίνει άμεσα τους σχετικούς τροποποιητικούς 
κανονισμούς του ΚΦΙΚΒ, με τους οποίους εισάγονται εισοδηματικά κριτήρια που καθορίζουν ποια θα είναι τα 
δικαιούχα πρόσωπα για κάθε σχέδιο δανείου. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε συναφώς ότι υιοθετεί όσα ανέφερε πιο πάνω ο 
πρόεδρος του φορέα, γι’ αυτό και ζήτησε όπως προωθηθεί το νομοσχέδιο προς ψήφιση από την ολομέλεια του 
σώματος. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου, μέλη της επιτροπής, σχολιάζοντας το χρόνο 
αναμονής για παραχώρηση των πιο πάνω δανείων, εξέφρασαν τη δυσαρέσκειά τους για την καθυστέρηση που 
παρατηρείται όσον αφορά την έγκριση αιτήσεων που αφορούν δάνεια για στεγαστικούς σκοπούς και ζήτησαν 
όπως συντμηθεί το χρονικό διάστημα εξέτασης των σχετικών αιτήσεων. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, καθώς και της Υπηρεσίας Μερίμνης και 
Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων δήλωσαν ότι δεν έχουν να προσθέσουν οτιδήποτε περαιτέρω. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΠ δήλωσε ότι ο φορέας πρόσφερε και προσφέρει πολλά στον προσφυγικό 
κόσμο, γι’ αυτό και ζήτησε όπως σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, που 
επηρεάζει τώρα όλους μας, όλοι να σταθούμε δίπλα στο φορέα και να τον βοηθήσουμε, ώστε να μπορέσει να 
συνεχίσει να προσφέρει στον προσφυγικό κόσμο. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΙΤΟΠ και του ΠΑΣΙΠΕΕ δήλωσαν ότι οι πρόσφυγες αντιμετωπίζουν αρκετά 
οικονομικά προβλήματα και είναι θύματα της οικονομικής κρίσης που βιώνουμε στη χώρα μας.  Ως εκ τούτου, 
οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν πως ο προτεινόμενος προϋπολογισμός, επειδή δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες 
των προσφύγων, δεν τους βρίσκει σύμφωνους.   

 Η εκπρόσωπος της Κίνησης Προσφύγων και Εκτοπισμένων Μανάδων δήλωσε ότι οι εκ μητρογονίας 
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πρόσφυγες εμπαίζονται από τους κυβερνώντες, διότι περίμεναν να εγκριθούν οι τροποποιητικοί κανονισμοί του 
ΚΦΙΚΒ, έτσι ώστε να τυγχάνουν των ίδιων δικαιωμάτων με τους υπόλοιπους πρόσφυγες, και για το σκοπό 
αυτό έκανε έκκληση για την προώθησή τους από την επιτροπή για έγκριση από τη Βουλή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των μελών της βουλευτών του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών ποσού ύψους 
€98.000.040 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
9. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 10; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2013  

Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 
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 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Στέλλα Κυριακίδου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 4 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και ο πρόεδρος του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου, 
συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες.  Το Υπουργείο Οικονομικών και το Εθνικό Κέντρο 
Τεκμηρίωσης και Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά (ΕΚΤΕΠΝ) Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Ο προϋπολογισμός του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου για το 2013 είναι ισοσκελισμένος και 
προβλέπει δαπάνες ύψους €1.426.400 και έσοδα του ίδιου ύψους, που προέρχονται αποκλειστικά από κρατική 
χορηγία.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, ο υπό 
αναφορά προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών 
και σε αυτόν έχουν ενσωματωθεί ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές εφαρμόζονται, κατ’ αναλογία των ρυθμίσεων 
που συμπεριλήφθηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό όπως αυτός τελικά τροποποιήθηκε και ψηφίστηκε από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Ο εν λόγω προϋπολογισμός, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, προβλέπει λειτουργικά έξοδα ύψους 
€748.348, στα οποία περιλαμβάνονται έξοδα αντιμισθίας των μελών του συμβουλίου ύψους €8.000 και 
αποδοχές προσωπικού ύψους €571.448 (ποσό ύψους €286.409 για το προσωπικό του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου Κύπρου και ποσό ύψους €285.039 για το προσωπικό του ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου), καθώς και διάφορες 
άλλες δαπάνες ύψους €668.052 (ποσό ύψους €596.000 για το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου και ποσό 
ύψους €72.052 για το ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου), το κυριότερο κονδύλι των οποίων αφορά την οικονομική 
επιχορήγηση από το Συμβούλιο Προληπτικών και Θεραπευτικών Προγραμμάτων και ανέρχεται στα €515.000. 
Οι μη προβλεπόμενες δαπάνες και το αποθεματικό ανέρχονται σε €10.000.   

 Όπως επίσης επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, οι πρόνοιες στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό για 
αποδοχές προσωπικού αφορούν μία θέση Εκτελεστικού Γραμματέα, πέντε θέσεις Λειτουργού και μία θέση 
Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού για το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου, καθώς και μία θέση 
Προϊσταμένου, πέντε θέσεις Λειτουργού και μία θέση Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού για το ΕΚΤΕΠΝ 
Κύπρου.  Η δαπάνη για μία θέση Λογιστικού Λειτουργού και μία θέση ωρομίσθιου Αχθοφόρου/Κλητήρα 
επιβαρύνει κατά το ίδιο ποσοστό το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου και το ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου.   

  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η κρατική χορηγία που προβλέπεται στον υπό αναφορά 
προϋπολογισμό είναι μεγαλύτερη κατά €275.200 από τη σχετική πρόνοια που είχε εγκριθεί και περιλαμβάνεται 
στον κρατικό προϋπολογισμό του 2013 για το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου, η οποία έχει ήδη ψηφιστεί 
από τη Βουλή και ανέρχεται στα €1.151.200.  Η διαφορά αυτή θα καλυφθεί με τη διάθεση εξοικονομήσεων που 
ενδεχομένως να προκύψουν σε κονδύλια του προϋπολογισμού του Υπουργείου Υγείας για το 2013 ή σε άλλα 
κονδύλια, λόγω της μη πλήρους υλοποίησης του προϋπολογισμού του συμβουλίου. 

 Ο πρόεδρος του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου ενημέρωσε την επιτροπή για διάφορα ζητήματα 
που άπτονται της λειτουργίας του συμβουλίου, καθώς και για την νέα Εθνική Στρατηγική για την Αντιμετώπιση 
της Εξάρτησης από Παράνομες Ουσίες και την Επιβλαβή Χρήση Αλκοόλ 2013-2020, η οποία διαδέχεται  την 
Εθνική Στρατηγική για τα Ναρκωτικά 2009-2012, με σκοπό να διαμορφώσει το  πλαίσιο, να θέσει τις 
κατευθύνσεις πολιτικής και να συντονίσει την υλοποίηση σε τοπικό επίπεδο των προσπαθειών και 
πρωτοβουλιών για την αντιμετώπιση της χρήσης και εξάρτησης από παράνομες ουσίες, τη διαχείριση της 
επιβλαβούς χρήσης του αλκοόλ και τη διαχείριση της εξάρτησης από νόμιμες ουσίες.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού ενημερώθηκε λεπτομερώς για τις δραστηριότητες του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου, αλλά και του ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των 
μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτού του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο.  

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσε 
πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί επί των προνοιών του προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή 
του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου ποσού ύψους που δεν 
υπερβαίνει τα €1.426.400 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
9.  

 Επιδόματα που υπόκεινται σε φόρο εισοδήματος.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 10; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου 
του 2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι και αυτό εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2013 Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2013 Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 4 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Υγείας, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες του 
ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς 
παράγοντες του οργανισμού αυτού. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας για το 2013 προβλέπει δαπάνες ύψους 
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€4.309.177 και έσοδα ύψους €4.074.363, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, ο υπό 
αναφορά προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών 
και σε αυτόν έχουν ενσωματωθεί σχετικές ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές εφαρμόζονται, κατ’ αναλογία με τις 
ρυθμίσεις που συμπεριλήφθηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό όπως αυτός τελικά τροποποιήθηκε και 
ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Ο εν λόγω προϋπολογισμός, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, προβλέπει λειτουργικά έξοδα ύψους 
€4.259.167, τα οποία κατανέμονται σε έξοδα αντιμισθίας του προέδρου και των μελών του διοικητικού 
συμβουλίου, ύψους €13.281, σε αποδοχές προσωπικού, ύψους €2.768.000, και σε διάφορες άλλες δαπάνες, 
ύψους €1.477.886.  Το κυριότερο κονδύλι των διάφορων άλλων δαπανών, το οποίο ανέρχεται στα €523.205, 
αφορά τη μίσθωση υπηρεσιών και, περιλαμβανομένης της σχετικής πρόνοιας αναφορικά με την καταβολή 
φόρου προστιθέμενης αξίας, ύψους €76.021, κατανέμεται ως ακολούθως: 

1. Συμβουλευτικές υπηρεσίες αναλογιστών (€237.584). 

2. Συμβουλευτικές υπηρεσίες για εφαρμογή και υποστήριξη του συστήματος κωδικοποίησης ασθενειών και 
αποζημίωσης για νοσοκομειακή φροντίδα (DRG) (€129.600). 

3. ∆ικηγορικές υπηρεσίες σε σχέση με το σύστημα πληροφορικής (€50.000). 

4. Άλλες υπηρεσίες (€30.000). 

 Οι μη προβλεπόμενες δαπάνες και το αποθεματικό ανέρχονται στα €50.000. 

 Επιπρόσθετα, με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, τα έσοδα του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας προέρχονται 
από κρατική χορηγία ύψους €3.700.000, η οποία παρουσιάζεται μειωμένη κατά €248.335 σε σχέση με το 2012, 
καθώς και από την υπενοικίαση μέρους των κτιριακών εγκαταστάσεων του οργανισμού στο Τμήμα ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών για στέγαση της Κυπριακής Ακαδημίας ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης.  

 Όπως επίσης επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, οι πρόνοιες για αποδοχές προσωπικού αφορούν 
πενήντα δύο μόνιμες θέσεις στον οργανισμό και συγκεκριμένα μία θέση Γενικού ∆ιευθυντή, τρεις θέσεις 
∆ιευθυντή, δεκατέσσερις θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, είκοσι δύο θέσεις 
Λειτουργού Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, μία θέση Γραμματειακού Λειτουργού και έντεκα θέσεις Βοηθού 
Γραμματειακού Λειτουργού.  Τρεις θέσεις Λειτουργού Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας και τέσσερις θέσεις 
Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού, οι οποίες προβλέπονταν στον προϋπολογισμό του οργανισμού για το 
2012, καταργούνται. 

 Τέλος, με τα πιο πάνω στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα:   

1. Το προτεινόμενο κονδύλι για παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών αναλογιστών αποτελεί συμβατική 
υποχρέωση του οργανισμού. 

2. ∆εν προβλέπεται οποιαδήποτε δαπάνη για την παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών σχετικά με την 
εφαρμογή συστήματος πληροφορικής, μέχρις ότου ληφθεί η σχετική απόφαση πολιτικής για την 
προκήρυξη και κατακύρωση προσφοράς για το εν λόγω έργο.  

3. Η πρόνοια για παροχή δικηγορικών υπηρεσιών για το σύστημα πληροφορικής αφορά την παροχή 
εξειδικευμένων δικηγορικών υπηρεσιών κατά τη διάρκεια του ανταγωνιστικού διαλόγου, καθώς και την 
ετοιμασία των εγγράφων προσφοράς και ειδικότερα του σχετικού συμβολαίου που θα υπογραφεί με τον 
επιτυχόντα προσφοροδότη.  

4. Η πρόνοια για παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών για το σύστημα αποζημίωσης υπηρεσιών 
ενδονοσοκομειακής περίθαλψης αποτελεί συμβατική υποχρέωση του οργανισμού. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου 
και ο γενικός διευθυντής του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας  ενημέρωσαν την επιτροπή για διάφορα ζητήματα 
που άπτονται της λειτουργίας του οργανισμού, ενώ τα μέλη της επιτροπής είχαν την ευκαιρία να υποβάλουν 
σχετικές ερωτήσεις και να λάβουν απαντήσεις. 

 Αναφερόμενοι στα διάφορα θέματα που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής και ειδικότερα στο θέμα των 
χρονοδιαγραμμάτων αναφορικά με την προώθηση της εισαγωγής του Γενικού Συστήματος Υγείας (ΓΕΣΥ), οι εν 
λόγω εκπρόσωποι του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας δήλωσαν μεταξύ άλλων ότι η επικαιροποίηση της 
σχετικής αναλογιστικής μελέτης του οίκου “Mercer Ltd”, η οποία προβλέπεται στη συμφωνία με την τρόικα, 
αναμένεται να ολοκληρωθεί κατά το τρίτο τρίμηνο του 2013. Ακολούθως, σύμφωνα με τους ίδιους 
εκπροσώπους, αφού επικαιροποιηθεί η εν λόγω μελέτη προς υλοποίηση των όρων που έχει θέσει η τρόικα, η 
οποία και θα καταδείξει τους πιθανούς κινδύνους και τα οφέλη από την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, θα μεθοδευτεί 
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εκτενής συζήτηση με όλους όσοι εμπλέκονται για τα επόμενα βήματα προς την εφαρμογή ενός ΓΕΣΥ, το οποίο, 
κατʼ απαίτηση του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, πρέπει να είναι δημοσιονομικά ουδέτερο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού και 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού 
του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας για το έτος 2013, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 
«Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2013 Νόμος του 2013». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος  και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί 
των προνοιών του προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ποσού που δεν υπερβαίνει τα 
€4.309.177 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 Κατάργηση θέσεων.   Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
10.  

 Επιδόματα που υπόκεινται σε φόρο εισοδήματος.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 
2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Γεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε μία συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 9 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου 
(ΟΝΕΚ), του Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου, καθώς και των οργανώσεων νεολαίας. 

 Ο προϋπολογισμός του ΟΝΕΚ για το 2013 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει έσοδα ύψους €6.721.405 
και έξοδα του ίδιου ύψους. 

 Ειδικότερα: 

1. Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα κατά κεφάλαιο στο συγκεφαλαιωτικό πίνακα εσόδων του εν λόγω 
προϋπολογισμού αναλύονται ως ακολούθως: 

Έσοδα κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2013 

                                                             € 

Ενοίκια 18.000,00 

Κάρτα νέων 50.000,00 

Τέλη και δικαιώματα εγγραφής 36.010,00 

∆ιάφορες άλλες υπερπληρωμές        10,00 

Άλλα έσοδα 28.000,00 

Τόκοι/έσοδα από καταθέσεις/επενδύσεις 45.000,00 

Έσοδα από Ευρωπαϊκή Ένωση   2.544.365,00 

Ανάκτηση εξόδων από Ευρωπαϊκή Ένωση             10,00 

∆ιάφορες χορηγίες για συγκεκριμένα έργα             10,00 

Κυβερνητική χορηγία στα ειδικά ταμεία 4.000.000,00 
___________ 

Σύνολο εσόδων 6.721.405,00 

2. Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες κατά κεφάλαιο στο συγκεφαλαιωτικό πίνακα δαπανών του εν λόγω 
προϋπολογισμού αναλύονται ως ακολούθως: 

∆απάνες κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2013 

                                                            € 

∆απάνες προσωπικού 1.278.233,00 

Λειτουργικές δαπάνες κεντρικών γραφείων    843.903,00 

Μεταβιβάσεις 4.376.235,00 

Πάγια      36.000,00 

Έργα υποδομής    110.034,00 

Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό      77.000,00 
___________ 

Σύνολο δαπανών 6.721.405,00 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και περιλαμβάνονται στην εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο για τον προϋπολογισμό του ΟΝΕΚ για το 2013, επισημαίνονται τα εξής: 

1. Κατά τον καταρτισμό του προϋπολογισμού καταβλήθηκε προσπάθεια από τον ΟΝΕΚ για περιορισμό 
των διάφορων κονδυλίων εξόδων στο χαμηλότερο δυνατό επίπεδο, με βάση τις κατευθυντήριες οδηγίες 
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του Υπουργείου Οικονομικών, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας και του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
στο πνεύμα της αυστηρής περισυλλογής και λιτότητας που διακήρυξε η κυβέρνηση. 

2. Ο ΟΝΕΚ έχει καθορίσει διαδικασίες παρακολούθησης και ελέγχου σύμφωνα με τις παρατηρήσεις και τις 
εισηγήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού. 

3. Το ύψος της κρατικής χορηγίας που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του ΟΝΕΚ για το 2013 είναι 
€4.000.000 και παρουσιάζει μείωση κατά €500.000 έναντι της κρατικής χορηγίας του προϋπολογισμού 
του ΟΝΕΚ για το 2012.  Παρ’ όλο που έχει μειωθεί η κρατική χορηγία για το 2013, η αύξηση που 
παρουσιάζεται στο συνολικό προϋπολογισμό του ΟΝΕΚ οφείλεται στην αυξημένη χορηγία που δόθηκε 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και στους εισπρακτέους τόκους από τις καταθέσεις του οργανισμού. 

4. Ο προϋπολογισμός του ΟΝΕΚ για το έτος 2013 έτυχε διεξοδικής επεξεργασίας τόσο σε συσκέψεις όλων 
των εμπλεκόμενων μερών, που έγιναν στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, όσο και σε σχετική 
επικοινωνία μεταξύ των Υπουργείων Παιδείας και Πολιτισμού και Οικονομικών. 

5. Το Υπουργείο Οικονομικών σε σχετική επιστολή του προς τη γενική διευθύντρια του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2013, αναφέρει ότι συμφωνεί με τον 
προϋπολογισμό του ΟΝΕΚ για το έτος 2013, νοουμένου ότι θα ενσωματωθούν σε αυτόν οι πρόνοιες της 
εγκυκλίου του Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013, με θέμα «Προϋπολογισμοί 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου για το 2013».  Επισημαίνεται ότι οι πρόνοιες της εν λόγω 
εγκυκλίου έχουν ήδη ενσωματωθεί στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης του εν λόγω νομοσχεδίου Κύπρου, ο πρόεδρος του ΟΝΕΚ 
αναφέρθηκε στο έργο του ΟΝΕΚ και έδωσε επεξηγήσεις για θέματα που αφορούν τη λειτουργία και τα διάφορα 
προγράμματά του.  Ειδικότερα, τόνισε ότι μέσα στις βασικές προτεραιότητες του οργανισμού είναι το σοβαρό 
θέμα της απασχόλησης των νέων και της αντιμετώπισης της ανεργίας που μαστίζει σήμερα τη νεολαία μας. 

 Όλοι οι εκπρόσωποι των οργανώσεων νεολαίας που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
συμφώνησαν με την προώθηση της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, παράλληλα όμως, χωρίς να 
παραγνωρίζουν την ανάγκη για οικονομική περισυλλογή, σχολίασαν το γεγονός της μείωσης του κονδυλίου 
που αφορά το έργο “Πρωτοβουλίες Νέων”, το οποίο παρέχει χρηματοδότηση στις οργανώσεις για τις 
δραστηριότητες και τις εκδηλώσεις τους. 

 Επιπρόσθετα, η εκπρόσωπος του Συμβουλίου Νεολαίας, χωρίς να διαφωνεί με την έγκριση του 
προϋπολογισμού του ΟΝΕΚ για το 2013, εξέφρασε τη δυσαρέσκειά της για το γεγονός ότι το κονδύλι για την 
πανευρωπαϊκή διαδικασία του ∆ιαρθρωμένου ∆ιαλόγου με τη νεολαία, την οποία συντονίζουν στην Κύπρο το 
Συμβούλιο Νεολαίας, ο ΟΝΕΚ και το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, έχει μηδενιστεί για το 2013. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της μελέτης του προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις πρόνοιές του, υπέβαλε 
αριθμό ερωτημάτων και ζήτησε επεξηγήσεις σε σχέση με διάφορα κονδύλια που αφορούν τη λειτουργία και το 
έργο του ΟΝΕΚ, για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της.   

 Ειδικότερα, η επιτροπή διαπίστωσε μεταξύ άλλων ότι το ύψος του κονδυλίου που αφορά τα ενοίκια και 
που ανέρχεται στα €196.800 είναι πολύ υψηλό.  Συγκεκριμένα, ορισμένα από τα ετήσια ενοίκια που 
καταβάλλονται από τον ΟΝΕΚ για σκοπούς ενοικίασης κτιρίων είναι ιδιαίτερα υψηλά, όπως αυτό που αφορά το 
ετήσιο ενοίκιο των κεντρικών γραφείων του ΟΝΕΚ, το οποίο ανέρχεται στα €119.535.  Ως εκ τούτου, ο ΟΝΕΚ, 
όπως επισήμανε η επιτροπή, θα πρέπει να έλθει σε συνεννόηση με τους συγκεκριμένους ιδιοκτήτες και όπου 
είναι εφικτό να διαπραγματευθεί τη δυνατότητα μείωσης των ενοικίων.   

 Οι εκπρόσωποι του ΟΝΕΚ δήλωσαν ότι σε ορισμένες περιπτώσεις έγιναν ήδη διαπραγματεύσεις και 
μειώθηκε το ύψος του ενοικίου, αλλά θα καταβληθεί εκ νέου προσπάθεια για περαιτέρω μειώσεις. 

 Η επιτροπή, με βάση τα πιο πάνω, έκρινε σκόπιμο να ζητήσει τη μείωση κατά 10% του συνολικού 
ποσού που αφορά το κονδύλι των ενοικίων.   

 Συναφώς, ο ΟΝΕΚ ανταποκρινόμενος στο πιο πάνω αίτημα της επιτροπής και σε συνεννόηση με τα 
συναρμόδια υπουργεία απέστειλε στη Βουλή αναθεωρημένο κείμενο του προϋπολογισμού του.  Ειδικότερα, το 
κονδύλι στο άρθρο 03025, που αφορά τα ενοίκια, ύψους €196.800 μειώθηκε και αντικαταστάθηκε με κονδύλι 
ύψους €177.120. 

 Παράλληλα, στο άρθρο 02141, που αφορά τα τιμαριθμικά επιδόματα, έγινε διόρθωση, ώστε να 
απαλειφθεί η αύξηση που εκ παραδρομής παρουσιαζόταν λόγω λανθασμένου λογιστικού χειρισμού. 

 Επισημαίνεται ότι στο αναθεωρημένο κείμενο του εν λόγω προϋπολογισμού και συγκεκριμένα στο 
συγκεφαλαιωτικό πίνακα των δαπανών αναπροσαρμόστηκαν ορισμένα ποσά, χωρίς όμως να επηρεαστεί το 
συνολικό ποσό, το οποίο παραμένει στα €6.721.405. 



1606 

 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας ομόφωνα αποφάσισε να εισηγηθεί στην 
ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του αναθεωρημένου νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί για την έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΝΕΚ για το 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου ποσού €6.721.405 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 ∆ιάθεση ειδικώς εμβαζομένων/εισπραττομένων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
σκοπών/προγραμμάτων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο επί των δαπανών και εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
8.  

 Υπερωριακή απασχόληση.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 10, 11 και 12 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης  

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 
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 Μάριος Μαυρίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πρόδρομος Προδρόμου Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Οικονομικών.  

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα υπό αναφορά νομοσχέδια, στα πλαίσια 
υλοποίησης της απόφασης της Ομάδας του Ευρώ, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2013, προωθείται η υλοποίηση 
των προνοιών της εν λόγω απόφασης. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η αύξηση του συντελεστή εταιρικού φόρου από 10%, που ισχύει 
σήμερα, στο 12,5%. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η αύξηση του συντελεστή της έκτακτης εισφοράς για την άμυνα 
της ∆ημοκρατίας από 15% σε 30%, όσον αφορά ποσό τόκου που λαμβάνεται ή πιστώνεται ή λογίζεται ότι 
λαμβάνεται ή πιστώνεται σύμφωνα με τις διατάξεις της κείμενης νομοθεσίας. 

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού 
Ιδρύματος Νόμου, ώστε ο συντελεστής του ειδικού φόρου να αυξηθεί από το 0,11% στο 0,15%. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο νομοσχέδιο προτείνεται η αύξηση της φορολόγησης του εισοδήματος που 
φορολογείται σύμφωνα με τον ισχύοντα περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο κάθε νομικού προσώπου 
που είναι ή δεν είναι φορολογικός κάτοικος στη ∆ημοκρατία από 10% σε 12,5%. 

 Αναφορικά με το δεύτερο νομοσχέδιο, όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τις διατάξεις του ισχύοντα περί 
Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας Νόμου, πρόσωπα που είναι κάτοικοι στη ∆ημοκρατία 
καταβάλλουν έκτακτη εισφορά ως εξής: 

1. Για μερίσματα που λαμβάνονται ή λογίζεται ότι λαμβάνονται, σύμφωνα και με τις επιφυλάξεις που θέτει 
το σχετικό άρθρο του νόμου αυτού, σε ποσοστό 20% στο ποσό του μερίσματος μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2013 και σε ποσοστό 17%, όπως θα ίσχυε από 1η Ιανουαρίου 2014. 

2. Για ποσό τόκου που λαμβάνεται ή πιστώνεται σε ποσοστό 15% επί του ποσού των τόκων. 

Με το σχετικό νομοσχέδιο προτείνεται όπως η έκτακτη εισφορά σε τόκους αυξηθεί σε ποσοστό 30%, 
διατηρώντας όμως τις ακόλουθες ισχύουσες ρυθμίσεις: 

1. Τις επιφυλάξεις που θέτει το άρθρο 3(2)(α) του νόμου αυτού, αναφορικά με μερίσματα που λαμβάνονται 
ή λογίζεται ότι λαμβάνονται. 

2. Το δικαίωμα επιστροφής της παρακρατηθείσας έκτακτης εισφοράς επί των τόκων πέραν του ποσού που 
αντιστοιχεί στο τρία τοις εκατόν (3%) στην περίπτωση ατόμου του οποίου το συνολικό ετήσιο εισόδημα, 
περιλαμβανομένων και των τόκων, δεν υπερβαίνει το ποσό των δώδεκα χιλιάδων ευρώ (€12.000) 
ετησίως. 

3. Την έκτακτη εισφορά στο μειωμένο ποσοστό τρία τοις εκατόν (3%) για κάθε άτομο που είναι κάτοικος 
στη ∆ημοκρατία για τόκους που λαμβάνει ή πιστώνεται από πιστοποιητικά αποταμιεύσεως της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, χρεόγραφα αναπτύξεως της Κυπριακής Κυβέρνησης, καθώς και τόκους που 
λαμβάνει ή πιστώνεται ταμείο προνοίας ή το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Με το τρίτο νομοσχέδιο σκοπείται η αύξηση του συντελεστή του ειδικού φόρου των πιστωτικών 
ιδρυμάτων από 0,11% σε 0,15%. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Οικονομικών δήλωσε ότι τα εν λόγω νομοσχέδια αποτελούν προϋπόθεση η οποία έχει τεθεί εκ μέρους της 
τρόικας για την υπογραφή της μνημονιακής σύμβασης και συναφώς την εκταμίευση της πρώτης δόσης του 
δανείου μέχρι τα μέσα Μαΐου 2013.   

 Ως εκ τούτου, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών ζήτησε όπως τα εν λόγω νομοσχέδια 
ψηφιστούν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία στην 
αμέσως επόμενη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του 
σώματος. Σημειώνεται ότι σε περίπτωση ψήφισής τους ο τίτλος του πρώτου νομοσχεδίου θα τροποποιηθεί, 
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ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013», και 
ο τίτλος του τρίτου νομοσχεδίου θα τροποποιηθεί,  ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου 
Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013».  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

2. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

3. Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν πριν από δύο περίπου χρόνια, δυόμισι χρόνια, από την προηγούμενη κυβέρνηση 
ήρθε νομοθεσία στη Βουλή για επιβολή αύξησης στον εταιρικό φόρο, γι’ αυτόβουλη επιβολή αύξησης του 
εταιρικού φόρου, η Ε∆ΕΚ στήριξε αυτή την πρόταση, αυτό το νομοσχέδιο, γιατί θεώρησε ότι μέσα στα πλαίσια 
της οικονομικής κρίσης επεβάλλετο αυτή η αυτόβουλη, επαναλαμβάνω, αύξηση του εταιρικού φόρου.   

 Το σημερινό νομοσχέδιο για αύξηση του εταιρικού φόρου από το 10% στο 12,5% είναι απότοκο της 
δανειακής σύμβασης και όχι μόνο.  Η αύξηση του εταιρικού φόρου στην Κύπρο αποτελεί την καρδιά της 
επίθεσης που δέχτηκε η πατρίδα μας, που δέχτηκε το οικονομικό σύστημα της χώρας μας, το σύστημα 
υπηρεσιών, από τους εταίρους μας, σε πολλά εισαγωγικά, στην Ευρωπαϊκή Ένωση μέσα στα πλαίσια της μη 
επίδειξης αλληλεγγύης, μέσα στα πλαίσια μιας προσπάθειας να καταστραφεί πραγματικά το οικονομικό 
σύστημα της Κύπρου, να καταστραφούν οι σχέσεις μας με παραδοσιακούς φίλους, όπως τους φίλους της 
Ρωσικής Ομοσπονδίας, κάτι που πρέπει δυστυχώς να πούμε και να παραδεχθούμε ότι σε πολύ μεγάλο βαθμό 
έχει επιτευχθεί.   

 Θεωρούμε λοιπόν ότι είναι υποχρέωσή μας, έχοντας πει αυτά, να μην υπερψηφίσουμε το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο, επιλέγοντας να στείλουμε ένα ισχυρό πολιτικό μήνυμα με την αποχή μας.  Η Ε∆ΕΚ θα τηρήσει 
αποχή γι’ αυτό το νομοσχέδιο και δε θα το υπερψηφίσει.   

 Αναφορικά με το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 12, κύριε Πρόεδρε, τον περί Επιβολής Ειδικού Φόρου 
Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικό) Νόμο, η Ε∆ΕΚ τάσσεται υπέρ της υπερψήφισής του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης, για να υπάρχει εναλλαγή, και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σκόπευα, κύριε Πρόεδρε, να τοποθετηθώ μετά την ψήφιση και των τριών νομοσχεδίων, αξιοποιώντας 
την πρόνοια του κανονισμού περί δικαιώματος τοποθέτησης μετά την ψήφιση, όταν ψηφίζεις εναντίον ή αποχή, 
αλλά, αφού ξεκινήσαμε τοποθετήσεις, λέω να την κάνω την τοποθέτησή μου τώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λοιπόν, εμείς μπορούμε να συζητήσουμε τα τρία νομοσχέδια, μπορούμε να βρούμε θετικά και αρνητικά 
επί των νομοσχεδίων, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι ούτε καν στην επιτροπή Οικονομικών δεν έγινε η κατάλληλη 
συζήτηση και μελέτη αυτών των νομοσχεδίων ούτε δόθηκε η ευκαιρία να υπάρξουν τροπολογίες, γιατί 
βρεθήκαμε μπροστά σε έναν ωμό εκβιασμό.  Ψήφιση των νομοσχεδίων σημαίνει υπογραφή του μνημονίου στο 
προσεχές Eurogroup.  Ήταν, πριν να πάει ο Πρόεδρος Αναστασιάδης στις Βρυξέλλες.  Μη ψήφιση των 
νομοσχεδίων σημαίνει ότι δεν υπάρχει μνημόνιο, δεν υπάρχει δανειακή σύμβαση, δεν υπάρχει “στήριξη” -ο 
Θεός να την κάμει στήριξη- γιατί σήμερα ψήφισαν οι φίλοι μας οι Γερμανοί στο Βερολίνο και είναι και 
χαρούμενοι ότι μας έχουν δώσει στήριξη!  Τώρα, τι είδους στήριξη είναι τούτη, με την οποία με τη μήλλαν μας 
τηανίζουν το φλαγγίν μας…  Αυτή η φοβερή κατάσταση που μας έχουν βάλει και μας έχουν και βάλει 
λουλουδάκια γύρω γύρω και την παρουσιάζουν σαν “στήριξη”… Είναι άξιον απορίας και θα ασχοληθούν οι 
ιστορικοί του μέλλοντος με αυτό το θέμα.   

 Τέλος πάντων, δε θέλω να μακρηγορώ.  Εμείς, και μόνο επειδή πρόκειται περί ωμού εκβιασμού και 
επειδή αυτή η Βουλή βρέθηκε μπροστά σε εκβιασμούς αυτά τα χρόνια και διέπραξε τρομακτικά λάθη -και 
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διέπραξα και εγώ τρομακτικά λάθη, ενεργώντας με τη λογική του εκβιασμού- επειδή από ένα σημείο και μετά 
αποφάσισα να μη λειτουργώ πλέον μέσα στη λογική του εκβιασμού, γιατί αυτός ο εκβιασμός και η βία είναι 
τρομοκρατία τελικά, δεν είναι δημοκρατία, δεν πρόκειται να ψηφίσω τα τρία νομοσχέδια.  Θα απέχω σε ένδειξη 
διαμαρτυρίας γι’ αυτή την τακτική της τρομοκρατίας που εφαρμόζει η “δημοκρατική” Ευρωπαϊκή Ένωση της 
Μέρκελ και του Σόιμπλε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα κάνω σχολιασμό για το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 11.  Εδώ λέει ότι είναι «Ο περί 
Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και, αν διαβάσουμε το 
βασικό νόμο, θα δείτε ότι αναγράφεται μέσα ότι είναι έκτακτη εισφορά για την ενίσχυση της αμυντικής 
θωράκισης.  ∆ε θα κάνω κανένα σχόλιο, κύριε Πρόεδρε, για το θέμα της άμυνας, δεν είναι η ώρα, απλά λιτά θα 
πω ότι δεν είναι δυνατό για ολόκληρα χρόνια να κοροϊδεύουμε τον κυπριακό λαό και το κράτος -δε θέλω να πω 
το χαρακτηρισμό- να παίρνει από τις τσέπες αυτών των πολιτών, επικαλούμενο δήθεν την ενίσχυση της 
αμυντικής θωράκισης, αυτές τις φορολογίες και περίπου τίποτα να μην πηγαίνει γι’ αυτό το λόγο και να 
καταλήγουν στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας.   

 Αν, κύριε Πρόεδρε, το κράτος θέλει να διατηρήσει αυτή τη φορολογία, προκαλούμε την κυβέρνηση να 
αλλάξει την ονομασία.  Ας την ονομάσει οτιδήποτε άλλο εκτός από εισφορά για την ενίσχυση της αμυντικής 
θωράκισης.  Βλέπουμε τι συμβαίνει, χιλιάδες βλήματα είναι έτοιμα να εκραγούν, στην επιτροπή Άμυνας μας λεν 
περίπου πόσα εκατομμύρια χρειάζονται, για να αποφευχθούν αυτές οι καταστροφές, λεφτά τα οποία 
παίρνουμε απαντήσεις ότι δεν υπάρχουν, για να τα χρησιμοποιήσουμε.  Άρα, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι το 
κράτος πρέπει να σταματήσει να κοροϊδεύει το λαό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού ήταν πρώτος, μετά ο κ. Αβέρωφ και μετά ο κ. Σταύρος Ευαγόρου. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θέλω να ξεκαθαρίσω από την αρχή ότι η δική μας θέση δεν καθορίζεται από κανένα εκβιαστικό δίλημμα 
ούτε θεωρούμε ότι με την τοποθέτηση που θα κάνουμε σήμερα δεσμευόμαστε έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για οτιδήποτε.  Εκείνο που μας καθοδηγεί, για να τοποθετηθούμε, είναι από τη μια οι ανάγκες της κυπριακής 
οικονομίας, όπως έχουν διαμορφωθεί, και από την άλλη το περιεχόμενο της κάθε ξεχωριστής πρότασης που 
τίθεται ενώπιόν μας.  Είναι με αυτό το σκεπτικό που τοποθετούμαστε και σε αυτά τα τρία και σε οποιαδήποτε 
άλλα θα ακολουθήσουν παρόμοια νομοσχέδια και θέλω να το ξεκαθαρίσω από την αρχή αυτό.   

 Εκείνο το οποίο θέλω να στηλιτεύσω, γι’ αυτό ζήτησα το λόγο, είναι το γεγονός ότι αυτό το σώμα, 
κάποια πολιτικά κόμματα σε αυτό το σώμα, όταν τέθηκε μια προσωρινή αύξηση της φορολογίας για τον 
εταιρικό φόρο για ένα χρόνο, χρησιμοποίησαν καθ’ υπερβολή επιχειρήματα τα οποία θεωρώ ότι δεν αποτελούν 
τεκμηρίωση για την οποία πρέπει να περηφανεύεται αυτό το σώμα.  Θέλω να υπενθυμίσω ότι λέχθηκε τότε ότι 
η προσωρινή αύξηση για δύο χρόνια του 1% θα κατέστρεφε τον τόπο ως χρηματοπιστωτικό κέντρο και ότι θα 
προκαλούσε τεράστια προβλήματα και χρησιμοποιήθηκαν μάλιστα προς αυτή την κατεύθυνση οι σύνδεσμοι 
νομικών, οι σύνδεσμοι ελεγκτών, λογιστών κ.λπ.   

 Εκείνη την πρόταση δεν την κατέθεσε η τρόικα.  Εκείνη την πρόταση την κατέθεσε η κυβέρνηση, σε μια 
προσπάθεια να βρει τρόπο να αντιμετωπιστεί η κατάσταση της οικονομίας.   Εκείνη δηλαδή την πρόταση, την 
οποία καταψήφισε σε μια πολύ ηπιότερη μορφή με πολύ έτσι ισοπεδωτικά επιχειρήματα, την κατέθεσε τώρα σε 
πολύ χειρότερη μορφή, για να μας πει ότι είναι απαραίτητη, και μας είπε το εξής χαρακτηριστικό ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας:  «Ξέρετε, μιλήσαμε και με τους συνδέσμους όλους, τους επαγγελματικούς, που σχετίζονται 
με αυτό το θέμα και θεωρούν ότι δε θα επηρεάσει τη λειτουργία της Κύπρου ως χρηματοοικονομικού κέντρου».  
Αυτά μας λέχθηκαν σήμερα.  Νιώθω την ανάγκη λοιπόν να τα αναδείξω, για να πω ότι αυτές οι μεταμορφώσεις 
ανάλογα με το πού βρίσκεται ο καθένας από εμάς δε μας βοηθούν στο να συμβάλουμε στην αντιμετώπιση των 
προβλημάτων της κυπριακής οικονομίας.  Εμείς θα τα ψηφίσουμε αυτά, επαναλαμβάνω, με γνώμονα το ποιες 
είναι οι ανάγκες της κυπριακής οικονομίας σήμερα και την ανάγκη να συμβάλουμε με το περιεχόμενο τέτοιων 
προτάσεων, ώστε να σμικρύνουμε το μέγεθος του προβλήματος το οποίο υπάρχει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και ο κ. Μάριος Καρογιάν στη συνέχεια. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα θα επαναλάβω ότι αυτά που καλούμαστε εδώ και δύο χρόνια να 
ψηφίσουμε είναι μέσα από ένα βασανιστικό δίλημμα ως το μη χείρον.   

 Να μου επιτρέψετε, με την άδειά σας, μια και σήμερα μας δώσατε τη δυνατότητα να παρεκκλίνουμε από 
τους αυστηρούς κανόνες τους διαδικαστικούς, για το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 12, που είναι «Ο περί Επιβολής 
Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», χρειάζεται μια τροπολογία, 
διαφορετικά δε θα ισχύει για το 2013, κύριε Πρόεδρε. 

 Αυτή η τροπολογία, αν τύχει της έγκρισης του σώματος, θα είναι η ακόλουθη: «Ο παρών Νόμος 
λογίζεται ότι ισχύει από την 1η Ιανουαρίου του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ενώ λέγει…  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Ενώ τι αναφέρεται; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν έχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, δεν έχει; 

 Ο κ. Μάριος Καρογιάν. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσουμε αυτά τα τρία νομοσχέδια που έχουν τεθεί ενώπιόν 
μας.  Γνωρίζουμε και την προϊστορία, γνωρίζουμε και το τι σημαίνει το καθένα από αυτά.  Υπό άλλες συνθήκες 
δε νομίζω πολλοί από μας να είχαμε θετική προσέγγιση ή θετική τοποθέτηση σε ό,τι αφορά παρόμοιας φύσης 
ζητήματα.   

 Θα επιχειρήσω...  Τι να επιχειρήσω;  Θα το πω καθαρά.  ∆ε θέλω να μπω σε αντιπαράθεση και δε 
νομίζω να ταιριάζει στην περίοδο αυτή, όταν τα προβλήματα διογκώνονται καθημερινά ή όταν συσσωρεύονται 
οι κίνδυνοι ενώπιόν μας.  Ένα έχω να πω, ότι και το κόμμα μου την προηγούμενη φορά που τέθηκε το θέμα 
του εταιρικού φόρου καταψήφισε εκείνη την εισήγηση, γιατί τότε ήταν άλλες οι συνθήκες, υπήρχαν άλλου 
είδους μέτρα που θα μπορούσαμε να πάρουμε χωρίς να ανοίξουμε τους ασκούς του Αιόλου τότε, κάτι που θα 
έδινε τη δυνατότητα σε πολλούς που επιβουλεύονταν το σύστημά μας να προχωρήσουν σε αύξηση του 
εταιρικού φόρου, ανεξαρτήτως αν ήταν μια μονάδα πάνω.  Τι υπάρχει όμως σήμερα;  Από τότε μέχρι σήμερα 
πέρασε μια μεγάλη περίοδος, επισωρεύθηκαν επιπρόσθετα προβλήματα.  Η αδράνεια λοιπόν που υπήρξε, οι 
αναβολές, οι αναβλητικότητες συν πολλά άλλα δημιούργησαν ένα εκρηκτικό μείγμα.  Και σήμερα λοιπόν 
είμαστε υποχρεωμένοι όλοι μας να τοποθετηθούμε θετικά υπέρ ενός νομοσχεδίου το οποίο αυξάνει 
περισσότερο τον εταιρικό φόρο.  Επομένως, δεν είναι η ώρα να κρυβόμαστε πίσω από εύκολα άλλοθι.  
Υπάρχει κανείς από μας ο οποίος δέχεται εκβιασμούς από οποιονδήποτε κι αν προέρχεται;  Υπάρχει 
οποιοσδήποτε από μας που μπορεί να δεχθεί συνειδητά να είναι θύμα πιέσεων από οποιονδήποτε;  Αδήριτη 
ανάγκη για μας, στηριζόμενοι στα δικά μας πόδια, να βρούμε τους τρόπους πρώτα απ’ όλα να διαμορφώσουμε 
καλύτερες συνθήκες και να ελαχιστοποιήσουμε τους κινδύνους.  Άρα λοιπόν δε νομίζω να είναι σοφή ιδέα από 
όλους μας, ανεξαρτήτως του ποια είναι η κατάσταση, που όλοι ομολογουμένως έχουμε καταγράψει και όλοι 
αποδεχόμαστε, απλώς να κρυβόμαστε πίσω από εύκολα άλλοθι.   

 Σε ό,τι μας αφορά, ξέρουμε, ναι, ποιοι είναι οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν για την πατρίδα, ξέρουμε τι 
σημαίνουν επιπρόσθετες αναβολές, ξέρουμε ότι αυτά τα οποία έρχονται δε θα μας σώσουν από μόνα τους, 
χρειάζονται πολλά πράγματα από μας, και ξέρουμε ότι πολλές από αυτές τις πρόνοιες είναι αντίθετες και προς 
τη φιλοσοφία μας, είναι αντίθετες και προς πολλά άλλα πράγματα.  Εγώ λέω λοιπόν τούτη η ώρα της κρίσης, 
τούτη η ώρα των μεγάλων, σημαντικών, διλημμάτων, είναι η ώρα της ευθύνης και ο καθένας από μας, 
ανεξαρτήτως των ιδεολογικών, των φιλοσοφικών του προσεγγίσεων, οφείλει να τοποθετηθεί με γνώμονα το 
συμφέρον του τόπου, τη διαφύλαξη των ζωτικών συμφερόντων αυτού του τόπου και τουλάχιστον των 
δυνατοτήτων για ένα καλύτερο αύριο, το οποίο θα έχουμε, αν όλοι μαζί δώσουμε χέρια και βάλουμε πλάτες, 
ανεξαρτήτως πολιτικού οφέλους ή κομματικού κόστους.  Μπροστά στο ζύγισμα κομματικού οφέλους ή κόστους 
και στο ζύγισμα του ευρύτερου καλού εμείς τοποθετούμαστε υπέρ του ευρύτερου καλού, ανεξαρτήτως αν αυτό 
πολλές φορές μπορεί να κτυπά και ιδεολογικές ή φιλοσοφικές μας τοποθετήσεις.  Μακάρι να ήσαν άλλοι καιροί, 
άλλες οι συνθήκες, και να ’στε βέβαιοι ότι θα ήταν διαφορετική η δική μας η προσέγγιση, όμως τώρα δεν 
πρέπει να κρυβόμαστε, ο καθένας να αναλάβει τις ευθύνες του! 
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 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα την πρόθεση να μιλήσω γι’ αυτά τα τρία νομοσχέδια, αλλά έχω ακούσει 
επιχειρήματα τα οποία έχουν περισσότερο σχέση με μια γενικότερη προσέγγιση, αν πρέπει να ψηφίζουμε ή όχι 
νομοσχέδια που ουσιαστικά αφορούν την παρούσα έκτακτη ή εκβιαστική ή καταναγκαστική κατάσταση.  Και η 
προσέγγισή μου είναι ακριβώς αντίθετη προς κάποια επιχειρήματα που ακούστηκαν.  Είναι μόνο γι’ αυτό το 
λόγο που τα ψηφίζω.  ∆ε θα ψήφιζα ποτέ ούτε τα είκοσι έξι νομοσχέδια που ψηφίσαμε με την προηγούμενη 
κυβέρνηση ούτε αυτά τα τρία που ψηφίζουμε σήμερα ούτε άλλα που θα έλθουν, αν δεν είχαμε αυτή την 
ανάγκη, τον εκβιασμό, το κατάντημα στο οποίο έχουμε φτάσει!  Και θεωρώ ότι -και θα πω περισσότερα, όταν 
θα έρθει η ώρα να κάνουμε συζήτηση για το μνημόνιο, για να μην κουράζω τώρα- αυτή η αγανάκτηση που 
μπορεί να διακατέχει όλους μας θα έπρεπε να ήταν και μια αγανάκτηση όχι των κυνηγημένων και των 
αδικημένων αλλά αγανάκτηση των πολιτικών, της πολιτείας εκείνης η οποία δε λειτούργησε δημοκρατικά, δε 
λειτούργησε τους σύγχρονους θεσμούς της δημοκρατίας επαρκώς, γιατί η δημοκρατία δεν περιορίζεται…  Αυτό 
είναι το τελευταίο κομμάτι…  Και είναι ο συμψηφισμός της μη δημοκρατικής μας συμπεριφοράς ο οποίος 
πληρώνεται σήμερα από τον κυπριακό λαό και από εμάς.  Η δημοκρατία δεν περιορίζεται μόνο στο αν εμείς 
ελεύθερα ψηφίζουμε.  Ναι, παραβιάσαμε και νόμους, παραβιάσαμε και αρχές, παραβιάσαμε και ευρωπαϊκό 
κεκτημένο, ακριβώς διότι ο συμψηφισμός της μη σωστής μας συμπεριφοράς μάς οδήγησε εδώ που είμαστε 
σήμερα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θυμούμαι, όταν -εγώ δεν είμαι εκ των υποστηρικτών της πολιτικής του κ. Χριστόφια- ήρθε το 1% πάνω 
στον εταιρικό φόρο, έγινε στην κυριολεξία του Κουτρούλη ο γάμος!  Εκάμαν το μεγαλύτερο αμάρτημα!  Κι εγώ 
λέω δικαίως, διότι είμαστε χρηματοοικονομικό κέντρο.  Αυτό ήταν το επιχείρημα.  Φυσικά, τώρα φροντίσαμε να 
το καταστρέψουμε το χρηματοοικονομικό κέντρο, να πάει πάσα κακό!  Επίσης, να θυμίσω την άλλη φορά, που 
έκοψε ο νους τους να πουλήσουν το χρυσό, πάλι εγίνηκεν του Κουτρούλη ο γάμος!  Τώρα η πώληση του 
χρυσού είναι χρυσή δουλειά!  Είναι εκπληκτικά πράγματα δηλαδή τούτα που συμβαίνουν!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάξει, κύριοι. 

 Εγώ δεν ενστερνίζομαι την άποψη ότι, άμα παραβιάζουμε τους νόμους της χώρας μας και του 
ευρωπαϊκού κεκτημένου, γιατί κάποιοι της τρόικας, που προχθές άκουά τους, εμιλούσαν στο κοινοβούλιο και 
έλεγε ο ειδικός της οικονομίας, ο επίτροπος, «εκάμαμεν λάθη»…  Ε, να τα πκιερώσεις εσύ, όι εμείς!  Συγγνώμη, 
κύριοι, εις το κοινοβούλιο οι ευρωβουλευτές μας αντιμετώπισαν σωστά την κατάσταση!  Είναι ένα καλό 
παράδειγμα προς μίμηση και για μας τους πενήντα έξι εδώ.  ∆εν πρέπει να δεχόμαστε, γιατί έκοψε ο νους της 
τρόικας και της Κριστίν Λαγκάρντ και των φίλων τους, να παραβιάζουμε εμείς και το ευρωπαϊκό κεκτημένο και 
τους νόμους.   

 Τώρα όσον αφορά την αύξηση, μα την αύξηση τι να την κάμουμε;  Όι δωδεκάμισι να βάλουμε, είκοσι 
τεσσεράμισι να βάλουμε, τίποτε δε θα πάρουμε!  Θα ψηφίσω εναντίον για τούτο το λόγο δηλαδή. 

 Όσον αφορά την άμυνα, πολύ σωστά ο πρόεδρος της επιτροπής Άμυνας λέει το εξής:  ∆εν μπορούμε με 
“πινακίδα” την άμυνα του τόπου μας, σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα, να εισπράττουμε τα χρήματα και μετά να 
τα βάζουμε αλλού.  Είναι σαν να κάμνεις έρανο για ένα φιλανθρωπικό σκοπό και να τα τρώεις στα μπουζούκια 
τη νύκτα!  Έντζιε κάμνουμεν τζιαι τίποτε διαφορετικό!  Και να προσθέσω και τούτο:  Εβάλαμεν αύξηση, κύριε 
Πρόεδρε, για την άμυνα ’πού τους τόκους και τα μερίσματα.  Μα, τους τόκους και τα μερίσματα πού θα τα 
βρούμε;  Αφού οι κουρείς εκάμαν τα γυαλί ’πού τες τράπεζες!  Ε, θέλουν αύξηση τωρά!  Για τούτους τους 
απλούς λόγους και τους σημαντικούς δεν πρόκειται ψηφίσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

 ∆εν υπάρχει άλλο αίτημα για τοποθέτηση.   

 Θα έλεγα το εξής, επειδή έγινε αναφορά στη συζήτηση στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και επειδή 
πληροφορήθηκα ότι υπάρχει και κάποιο αίτημα, για να δημιουργηθεί διερευνητική επιτροπή εντός Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και με αφορμή ακριβώς αυτό το νομοσχέδιο που συζητούμε τώρα για την αύξηση του εταιρικού 
φόρου:  Υπάρχει ένα ζήτημα:  Ενώ το 2008, που η Κύπρος εντάχθηκε στην Ευρωζώνη, έγιναν οι απαραίτητες 
επιθεωρήσεις, οι έλεγχοι από τα αρμόδια όργανα της Ευρωζώνης και ουδέν μεμπτό είχε εντοπισθεί, ξαφνικά 
τους τελευταίους έξι μήνες η Κύπρος έγινε στόχος συκοφαντικών, δυσφημιστικών επιθέσεων περί φορολογικού 
παραδείσου και περί χώρας ξεπλύματος βρόμικου χρήματος.  Βεβαίως, εντελώς ξαφνικά, αλλά, ως απεδείχθη, 
όχι αναίτια, υπήρχε στόχος, αυτός που έχει λεχθεί από όλους, η καταστροφή του χρηματοπιστωτικού μας 
συστήματος, η εξόντωση δηλαδή του χρηματοπιστωτικού μας συστήματος, και, θα έλεγα, για να πεισθούν 
πλέον καταθέτες ξένοι να μην έρχονται στην Κύπρο και να απευθύνονται σε κάποιες άλλες χώρες μέλη της 
Ευρωζώνης.  Λυπούμαι που τα λέω, αλλά, νομίζω, αυτές είναι οι πικρές πραγματικότητες.  Γι’ αυτό, ναι, 
απευθύνομε ισχυρή προτροπή προς το Ευρωκοινοβούλιο να δημιουργήσει μια ερευνητική επιτροπή, για να 
ερευνήσει και αυτή την πτυχή του θέματος, γιατί αυτό το θέμα ηγέρθη τους τελευταίους έξι μήνες εντελώς 
ξαφνικά, ενώ, όταν η Κύπρος εντάχθηκε στην Ευρωζώνη, τίποτε το μεμπτό δεν είχε εντοπισθεί. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει ένσταση από πλευράς των βουλευτών της Ε∆ΕΚ και από το Κίνημα 
Οικολόγων και από τον κύριο...   

 Κύριε Κουλία... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και έξι αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και έξι αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι με την ίδια αναλογία που τοποθετείστε σε όλα;  Αντιλαμβάνομαι ότι η Ε∆ΕΚ τώρα ψηφίζει.  Ο κ. 
Περδίκης; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αντιλαμβάνομαι υπάρχουν διάφορες τοποθετήσεις. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πενήντα τρεις υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 12 νομοσχέδιο. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου έχει αναφέρει προηγουμένως ότι φαίνεται κάποια παράλειψη υπήρξε στο να 
αναφερθεί συγκεκριμένη ημερομηνία ενάρξεως της ισχύος αυτής της φορολογίας των χρηματοπιστωτικών 
συναλλαγών.  Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει καμία διαφωνία στο να γίνει αποδεκτή αυτή η τροποποίηση…  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διευκρινιστικά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με συγχωρείτε; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή απέχουμε από την ψηφοφορία, απέχουμε και σ’ αυτό το σημείο για τυπικούς λόγους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, εντάξει, κατανοητό.  Άλλωστε, θα κάνουμε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πενήντα δύο υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πενήντα δύο υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων των 
Αξιωματούχων...»…  

 Ορίστε.  Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι το συγκεκριμένο νομοσχέδιο έχει κατατεθεί, ώστε, βάσει και της 
έκθεσης την οποία έχουμε ενώπιόν μας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό, ακόμα τον τίτλο του νομοσχεδίου δεν τον έχω διαβάσει, αν θα μιλήσετε επί θέματος αρχής. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε.  Ήταν να ζητήσουμε αναβολή, κύριε Πρόεδρε, αλλά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων των 
Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου 
Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως έλεγα, διαβάζοντας και την έκθεση, αλλά και ως έχει τοποθετηθεί και η 
κυβέρνηση, ο λόγος για τον οποίο γίνονται οι αυξήσεις των περικοπών είναι, ώστε να διατηρηθεί ο αριθμός των 
θέσεων των εκτάκτων ωρομισθίων, οι οποίοι απειλούνται με το ενδεχόμενο να παραμείνουν εκτός εργασίας. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Και των εκπαιδευτικών. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Και των εκπαιδευτικών, πολύ σωστά έχει προσθέσει ο συνάδελφος.  

  Όμως, κύριε Πρόεδρε, θα έπρεπε η κυβέρνηση παράλληλα και ταυτόχρονα με αυτό το νομοσχέδιο να 
κατέθετε ενώπιον του σώματος και τον προϋπολογισμό, ώστε να ψηφίσουμε και τον προϋπολογισμό, για να 
σφραγιστεί στο τέλος της ημέρας η πρόσληψη αυτών των ανθρώπων.  Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, 
ζητούμε μιας εβδομάδας αναβολή και καλούμε την κυβέρνηση εντός αυτής της εβδομάδας να καταθέσει και τον 
προϋπολογισμό για την πρόσληψη αυτών των εκπαιδευτικών, όπως και των εργαζόμενων ωρομισθίων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στο αίτημα της αναβολής; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» 

Παρόντες:  

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πρόδρομος Προδρόμου Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου   Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Γιάννος Λαμάρης  Αντώνης Αντωνίου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε  
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 
Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε οι 
συντελεστές ειδικού φόρου κατανάλωσης να αναθεωρούνται επί τακτικής βάσης, για να διασφαλίζεται η 
πραγματική οικονομική τους αξία. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμο που δημοσιεύθηκε την 21η 
∆εκεμβρίου 2012, παρέχεται η δυνατότητα στον Υπουργό Οικονομικών, με διάταγμα που δημοσιεύεται στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, να αναθεωρεί, κατά την κρίση του, τους συντελεστές ειδικού φόρου 
κατανάλωσης με βάση τη διαμόρφωση του δείκτη τιμών καταναλωτή.     

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη νομοθεσία προβλέπεται όπως η εν λόγω αναθεώρηση εγκρίνεται από 
το Υπουργικό Συμβούλιο, κατόπιν υποβολής σχετικής πρότασης και τροποποιητικού νομοσχεδίου από τον 
Υπουργό Οικονομικών, και υλοποιείται με την ψήφισή του σε νόμο από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, η εν λόγω 
τροποποίηση έχει αποφασιστεί στα πλαίσια των διαπραγματεύσεων με την τρόικα για δημοσιονομική 
εξυγίανση.  

 Περαιτέρω, επισημαίνεται ότι η αναθεώρηση των συντελεστών ειδικών φόρων κατανάλωσης θα γίνεται 
κάθε τέσσερα χρόνια, εκτός εάν προκύψουν απρόβλεπτοι λόγοι που να δικαιολογούν την αναθεώρησή τους σε 
συντομότερο χρονικό διάστημα.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Οικονομικών δήλωσε ότι η ψήφιση του εν λόγω νομοσχεδίου σε νόμο αποτελεί προϋπόθεση η οποία έχει τεθεί 
εκ μέρους της τρόικας για την υπογραφή της μνημονιακής σύμβασης και συναφώς την εκταμίευση της πρώτης 
δόσης του δανείου μέχρι τα μέσα Μαΐου 2013.   

 Ως εκ τούτου, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών ζήτησε όπως το εν λόγω νομοσχέδιο 
ψηφιστεί σε νόμο από τη Βουλή των Αντιπροσώπων όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία 
στην αμέσως επόμενη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου και έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του εν λόγω 
νομοσχεδίου σε νόμο, ο τίτλος του θα τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Παίρνω το λόγο, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, από τη θέση μου πολύ σύντομα.  Και, αν τον παίρνω 
το λόγο, είναι, για να αναφερθώ σε ένα μικρό ιστορικό που έχει να κάνει με αυτό το νομοσχέδιο.  Ουσιαστικά, 
δικαιώνονται εκείνοι οι λίγοι οι οποίοι επέμεναν, όταν ψηφίζαμε τα νομοσχέδια περί αύξησης του φόρου 
κατανάλωσης, ότι είναι απαράδεκτο να επιτραπεί να αυξάνεται ο φόρος κατανάλωσης προϊόντων με απλό 
διάταγμα του εκάστοτε υπουργού.  Και τότε, και συνδέω αυτή μου την τοποθέτηση με ό,τι λέχθηκε 
προηγουμένως, πολλοί μας είπαν:  «Mα, είναι επιταγή της τρόικας», «μα, είμαστε υποχρεωμένοι, γιατί το λέει η 
τρόικα».  Σωστά κάποιοι εξ ημών, ελάχιστοι, επέμεναν ότι είναι απαράδεκτο και είναι κακή μετάφραση αυτού το 
οποίο επιβάλλει το μνημόνιο, να επιβληθεί μια αναχρονιστική, αποικιοκρατικού τύπου πρόνοια, που επιτρέπει 
στον εκάστοτε υπουργό -τότε ήταν του ΑΚΕΛ, σήμερα είναι του Συναγερμού- να ανεβάζει ουσιαστικά τους 
φόρους κατανάλωσης σε βασικά προϊόντα.   

 Φαίνεται ότι -και αυτό συμβαίνει και με το προηγούμενο νομοσχέδιο που αναβάλαμε την ψήφισή του- 
τελικά ακόμα και γι’ αυτούς που αποδέχονται τη λογική του μνημονίου, εάν είναι διεκδικητικοί, υπάρχουν 
περιθώρια βελτίωσης της κατάστασης.  Και αυτό είναι το μήνυμα της επιτυχίας αυτής, ότι επανήλθε η 
κυβέρνηση -και δεν είναι η πρώτη φορά, είναι η τέταρτη φορά που το κάμνει- με τροποποιητικό νομοσχέδιο 
που επιβεβαιώνει ότι η μειοψηφία η διεκδικητική είχε δίκαιο, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Ωραία, δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του πρώτου παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του δεύτερου παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του τρίτου παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γεώργιος Γεωργίου Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 10 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.  Το Ανώτατο ∆ικαστήριο, 
παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής, ωστόσο διεμήνυσε στην επιτροπή 
ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του άρθρου 5 του περί ∆ικαστηρίων Νόμου, 
ώστε να προστεθούν σ’ αυτό πρόνοιες σύμφωνα με τις οποίες, σε περιπτώσεις προσωρινής απουσίας μελών 
κακουργιοδικείου και ανάλογα με τον αριθμό των μελών που απουσιάζουν, να παρέχεται η δυνατότητα στο 
εκδικάζον υπό διμελή ή μονομελή σύνθεση κακουργιοδικείο ή σε άλλο κακουργιοδικείο που ορίζει το Ανώτατο 
∆ικαστήριο να επιληφθεί της υπόθεσης, αποκλειστικά και μόνο για να την αναβάλει και, βάσει της αναβολής, να 
απολύσει τον κατηγορούμενο υπό όρους ή να διατάξει συνέχιση της κράτησής του. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από την εκπρόσωπο του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίθηκε αναγκαία, ώστε να καλυφθεί το 
νομοθετικό κενό που διαπιστώθηκε με απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2012, 
στην πολιτική αίτηση με αριθμό 134/2012, όσον αφορά τη συγκρότηση κακουργιοδικείου στην περίπτωση 
προσωρινής απουσίας ενός εκ των μελών του κατά την ημέρα που είναι ορισμένη υπόθεση ενώπιόν του. 

 Συγκεκριμένα, στην πιο πάνω πολιτική αίτηση το Ανώτατο ∆ικαστήριο εξέδωσε διάταγμα certiorari με το 
οποίο ακυρώθηκε η διαταγή παραμονής των κατηγορουμένων σε κράτηση, που είχε εκδοθεί από το 
κακουργιοδικείο, όταν με διμελή σύνθεση λόγω προσωρινής απουσίας ενός των δικαστών ανέβαλε για την 
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επόμενη ημέρα την υπόθεση που ήταν ορισμένη ενώπιόν του.  Το Ανώτατο ∆ικαστήριο στην απόφασή του 
αναφέρει ότι η συγκρότηση του κακουργιοδικείου καθορίζεται στον περί ∆ικαστηρίων Νόμο κατά τρόπο 
επιτακτικό και σαφή, που δε θέτει κανένα θέμα ερμηνείας, και είναι τριμελής.  Ελλείψει νομοθετικών διατάξεων 
που να ρυθμίζουν την περίπτωση της προσωρινής απουσίας δικαστή μέλους του κακουργιοδικείου κατά τη 
δικάσιμο υπόθεσης ενώπιόν του, ούτε κατ’ οικονομίαν ούτε με το σκεπτικό της απαρτίας ούτε με επίκληση των 
σύμφυτων εξουσιών του δικαστηρίου μπορούσε να διασωθεί η επίδικη ενδιάμεση απόφαση του 
κακουργιοδικείου, που εκδόθηκε με διμελή σύνθεση.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, υιοθετώντας τα πιο πάνω, 
δήλωσε στην επιτροπή ότι, πριν από την κατάθεση στη Βουλή του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας απέστειλε προσχέδιό του στο Ανώτατο ∆ικαστήριο ζητώντας τις απόψεις του.  
Ανταποκρινόμενο το Ανώτατο ∆ικαστήριο, με επιστολή του Προέδρου του προς το Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2012, εξέφρασε επιφυλάξεις επί ορισμένων σημείων, οι οποίες 
συνοψίζονται κυρίως στα ακόλουθα: 

1. Στην απουσία του προέδρου και ενός μέλους του κακουργιοδικείου, αφήνεται ανοικτό το ενδεχόμενο 
όπως το ένα μέλος διατάξει την απόλυση του κατηγορουμένου εν μέσω δίκης, ενδεχόμενο που δε θα 
ήταν επιθυμητό ή πρέπον. 

2. Το ενδεχόμενο απουσίας όλων των μελών του κακουργιοδικείου εξυπακούεται αιφνίδια αιτία, οπότε και 
προκύπτουν ερωτήματα αναφορικά με το πότε θα συγκληθεί η ολομέλεια του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, 
για να ορίσει άλλο κακουργιοδικείο, που κατά κανόνα θα συνεδριάζει σε άλλη επαρχία και θα σπεύσει εν 
μέσω εργασίας να επιληφθεί του προβλήματος που προέκυψε.   

 Για τους πιο πάνω λόγους η επιτροπή έκρινε σκόπιμο όπως το Ανώτατο ∆ικαστήριο κληθεί να 
εκπροσωπηθεί στη συνεδρία της, ώστε να εκθέσει και ενώπιόν της τις απόψεις του.  Ωστόσο, εκπρόσωπός του 
διεμήνυσε στην επιτροπή ότι δεν καθίστατο δυνατή η παρουσία στη συνεδρία της επιτροπής και ότι συμφωνεί 
με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου δήλωσε ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια 
της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Οι περί Προξενικών Τελών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Προξενικών Τελών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Σωτήρης Σαμψών  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους υπό συζήτηση 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 12 Απριλίου 2013.  Στα πλαίσια της 
πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού.  

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες της παραγράφου (ζ) 
του εδαφίου (2) του άρθρου 7 του περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας Νόμου [Νόμος αρ. 25(Ι) του 
2006], είναι η τροποποίηση των περί Προξενικών Τελών Κανονισμών, έτσι ώστε αφενός να αναθεωρηθούν τα 
προξενικά τέλη χορήγησης θεωρήσεων και αφετέρου να εκσυγχρονιστεί η γενικότερη πολιτική θεωρήσεων. 

 Ειδικότερα, οι υπό συζήτηση κανονισμοί προβλέπουν τις ακόλουθες αυξήσεις τελών: 

1. Χορήγηση θεώρησης για διέλευση από αερολιμένα: από 6 Λ.Κ. σε €15. 

2. Χορήγηση θεώρησης για διέλευση: από 6 Λ.Κ. σε €15. 

3. Χορήγηση θεώρησης για παραμονή βραχείας διάρκειας (1-90 μέρες): από 6 Λ.Κ. σε €25. 

4. Χορήγηση θεώρησης για πολλαπλές εισόδους διάρκειας ισχύος έως πέντε έτη: από 20 Λ.Κ. σε €60. 

5. Χορήγηση θεώρησης για περιορισμένη εδαφική ισχύ: από 10 Λ.Κ. σε €25. 

6. Χορήγηση θεώρησης στα σύνορα: από 10 Λ.Κ. σε €25. 

7. Χορήγηση ομαδικής θεώρησης: από 20 Λ.Κ. σε €60. 

8. Χορήγηση θεώρησης μακράς παραμονής: από 20 Λ.Κ. σε €60. 

9. Χορήγηση θεώρησης μακράς παραμονής που ισχύει ταυτόχρονα και ως θεώρηση βραχείας διάρκειας: 
από 20 Λ.Κ. σε €60. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί έχουν κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στα 
πλαίσια της εξέτασης επιπρόσθετων μέτρων για εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών και ότι, σύμφωνα με τα 
στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις ήταν το αποτέλεσμα εισήγησης του 
Υπουργείου Οικονομικών προς το Υπουργείο Εξωτερικών για αναθεώρηση ορισμένων τελών που εμπίπτουν 
στις αρμοδιότητες του τελευταίου με αύξησή τους κατά 17%.  

 Σύμφωνα πάντα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, κατά τη διαμόρφωση των 
προτεινόμενων κανονισμών λήφθηκαν υπόψη τα εξής:  

1. Η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 3/2011, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2011, βάσει της 
οποίας καθορίστηκε ως ημερομηνία ένταξης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Χώρο Σένγκεν η 1η 
Ιανουαρίου 2016 και ως ημερομηνία ολοκλήρωσης της προετοιμασίας για το σκοπό αυτό η 31η 
∆εκεμβρίου 2013.  

2. Το γεγονός ότι ο Κανονισμός 810/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 13ης 
Ιουλίου 2009 για τη θέσπιση κοινοτικού κώδικα θεωρήσεων καθορίζει τα τέλη παντός είδους θεώρησης 
που χορηγείται από τα κράτη μέλη του Χώρου Σένγκεν στα €60.  

 Κατά τη συζήτηση επί των προτεινόμενων κανονισμών ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι το υπουργείο του είχε ήδη ξεκινήσει διαδικασία αναθεώρησης των τελών για τους 
υπηκόους χωρών που επιβάλλεται να έχουν θεώρηση, αφού αυτά δεν έχουν αναθεωρηθεί για μεγάλο χρονικό 
διάστημα και θεωρούνται πια πολύ χαμηλά, αφού δεν καλύπτουν το διοικητικό κόστος χορήγησης της 
θεώρησης.  Σημείωσε περαιτέρω ότι η διαδικασία αυτή συνεχίζεται δεδομένης της προαναφερόμενης 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, στην οποία προβλέπεται η 31η ∆εκεμβρίου 2013 ως ημερομηνία 
ολοκλήρωσης της προετοιμασίας για την ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Χώρο Σένγκεν, με την 
πρόθεση να κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα νέα προτεινόμενα τέλη πριν από το τέλος του 
έτους.  Ο ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε επίσης την επιτροπή ότι η μεγάλη μάζα του τουριστικού ρεύματος της 
Κύπρου δε θα επηρεαστεί, γιατί δεν απαιτούνται θεωρήσεις για την είσοδό της στη χώρα, καθώς και ότι αυτοί 
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που θα επωμιστούν το κόστος είναι ταξιδιώτες από τρίτες χώρες, οι οποίοι είναι κυρίως επιχειρηματίες, 
φοιτητές και εργαζόμενοι και όχι τουρίστες. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού επεσήμανε ότι οι επιπτώσεις 
των προτεινόμενων αυξήσεων των τελών θεωρήσεων περιορίζονται προς το παρόν, αφού υπάρχει εξαίρεση 
για τους πολίτες της Ρωσικής Ομοσπονδίας και της Ουκρανίας, οι οποίοι μπορούν να εισέρχονται στη χώρα 
ατελώς. 

 Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού σημείωσε ότι η αύξηση των τελών 
σίγουρα δε βοηθά τον τουρισμό σε μακροπρόθεσμα πλαίσια και ενημέρωσε συναφώς την επιτροπή ότι οι 
προτεινόμενες αυξήσεις επηρεάζουν περίπου πενήντα χιλιάδες επισκέπτες το χρόνο, κυρίως από τη Μέση 
Ανατολή, την Κίνα και την Ινδία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο 
πάνω και ιδιαίτερα το γεγονός ότι η προτεινόμενη αύξηση του τέλους χορήγησης θεώρησης για παραμονή 
βραχείας διάρκειας (1-90 ημερών) ανέρχεται σε ποσοστό 41%, αντί του 17% που προβλέπεται στην εισήγηση 
του Υπουργείου Οικονομικών, αποφάσισε ομόφωνα τη μείωση της προτεινόμενης αύξησης του τέλους αυτού 
από €25 σε €20, έτσι ώστε να εφαρμόζεται καλύτερα η εισήγηση του Υπουργείου Οικονομικών και να 
περιοριστούν οι επιπτώσεις στο τουριστικό ρεύμα, που επηρεάζεται από την αύξηση του τέλους αυτού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών όπως αυτοί 
έχουν διαμορφωθεί από την επιτροπή με βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση για την έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει. 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 17 μέχρι και τον αριθμό 39 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε όμως τώρα στο θέμα που έχουμε κηρύξει επείγον στην αρχή της συνεδρίας. Είναι «Ο περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013.  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης  

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος από τον πρόεδρό 
της κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος 
της κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
κηρύχθηκε επείγουσα.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε, 
σε περίπτωση που μεταφέρονται εργασίες από ένα πιστωτικό ίδρυμα σε άλλο, σύμφωνα με τις διατάξεις του 
περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμου, να γίνεται δεκτή για σκοπούς φόρου εισοδήματος η 
μεταφορά των φορολογικών ζημιών του πιστωτικού ιδρύματος οι εργασίες του οποίου μεταφέρονται για 
μελλοντική χρήση από το πιστωτικό ίδρυμα το οποίο αποκτά τις εργασίες. 
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 Με την ίδια πρόταση νόμου προβλέπεται ότι για σκοπούς πρακτικής και οικονομικής εφαρμογής της πιο 
πάνω πρόνοιας πρέπει το αποκτών πιστωτικό ίδρυμα να δικαιούται να χρησιμοποιήσει τις πιο πάνω 
φορολογικές ζημιές για περίοδο που δεν ξεπερνά τα δεκαπέντε έτη από το τέλος του έτους κατά το οποίο 
αποκτήθηκαν οι εργασίες και έγινε η μεταφορά των φορολογικών ζημιών.   

 Σημειώνεται ότι ο υπό ψήφιση νόμος προτείνεται να ισχύσει αναδρομικά από την 25η Μαρτίου 2013. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι η ανάγκη για προώθηση των προτεινόμενων ρυθμίσεων υπό τη μορφή της 
παρούσας πρότασης νόμου προέκυψε από τη διαπίστωση ότι, μετά την ψήφιση πρότασης νόμου σε νόμο για 
τη ρύθμιση του ιδίου θέματος στις 11 Απριλίου 2013, ο οποίος έχει ήδη δημοσιευθεί στην Επίσημη Εφημερίδα 
της ∆ημοκρατίας [Νόμος αρ. 19(Ι) του 2013], τεχνικά προβλήματα και άλλες νομοτεχνικές ατέλειες 
παρεμποδίζουν την ορθή εφαρμογή των προτεινόμενων ρυθμίσεων και κρίνεται σκόπιμο να διορθωθούν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος επιφυλάσσοντας τις θέσεις όλων 
των πλευρών της κατά τη συζήτηση στο στάδιο αυτό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.528, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το Τμήμα 
Περιβάλλοντος προτίθεται να εκπονήσει συμπληρωματική περιβαλλοντική μελέτη, η οποία είναι αναγκαία, 
ώστε να προχωρήσει και να ολοκληρωθεί η κατασκευή του δρόμου που θα συνδέει την τουριστική περιοχή με 
τον αερολιμένα Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.529, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί το υπουργείο του σχετικά με το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Κάτω Πύργου όπως του 
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παραχωρηθεί το γήπεδο του δημοτικού σχολείου, έτσι ώστε να μπορεί να το παραχωρεί για κοινωνικές 
εκδηλώσεις σε κατοίκους της ακριτικής κοινότητας που αντιμετωπίζουν μεγάλα οικονομικά προβλήματα. 

 Επισυνάπτεται σχετική αλληλογραφία.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.530, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να μας πληροφορήσει κατά πόσο ο κατάλογος με τα έξι 
χιλιάδες ονόματα, ο οποίος βρίσκεται στην κατοχή του κοινοβουλίου και έχει δει το φως της δημοσιότητας, θα 
προωθηθεί στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, προκειμένου να επιβεβαιωθεί κατά πόσο οι εκροές κεφαλαίων, 
που έχουν γίνει από νομικά ή/και φυσικά πρόσωπα, συνάδουν με τις φορολογικές δηλώσεις που υποβάλλονται 
στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.531, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Συνεπεία της οικονομικής κρίσης και των μέτρων οικονομικής περισυλλογής, εξ όσων γνωρίζω και 
πολύ σωστά, εκδόθηκε σχετική απόφαση η οποία προβλέπει ότι για υπηρεσιακά ταξίδια κρατικοί αξιωματούχοι, 
υπουργοί, βουλευτές κτλ. δε θα ταξιδεύουν πλέον σε θέσεις business class, πλην του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας και του Προέδρου της Βουλής. 

 Σε πρόσφατο υπηρεσιακό μου ταξίδι (Βρυξέλλες) για εκπροσώπηση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
παρατήρησα ότι εκπρόσωποι δήμων και κοινοτήτων οι οποίοι συμμετείχαν σε υπηρεσιακή αποστολή στο 
εξωτερικό ταξίδευαν σε θέσεις business class, σε αντίθεση με τους βουλευτές και άλλους αξιωματούχους, οι 
οποίοι ταξίδευαν σε οικονομικές θέσεις. 

 Επίσης έχω πληροφορηθεί ότι προέδροι και μέλη διοικητικών συμβουλίων ημικρατικών οργανισμών 
συνεχίζουν να ταξιδεύουν σε θέσεις business class και όχι σε οικονομικές. 

 Πιστεύω ότι πρέπει να υπάρχει ο απαιτούμενος σεβασμός από όλους προς τα χρήματα των 
φορολογούμενων πολιτών, που ουσιαστικά επωμίζονται τα βάρη, ειδικά στους δύσκολους καιρούς που ζούμε. 

 Παρακαλούνται οι αρμόδιοι υπουργοί όπως πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η 
προαναφερόμενη απόφαση όπως ταξιδεύουν σε οικονομικές θέσεις εφαρμόζεται ανεξαίρετα από όλους 
(εκπρόσωποι ημικρατικών οργανισμών, ενώσεων δήμων και κοινοτήτων και άλλων οργανισμών) οι οποίοι 
συμμετέχουν σε αποστολές στο εξωτερικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.532, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το ψευδοκράτος προτίθεται να διοργανώσει τριήμερο μουσικό φεστιβάλ στην 
Καρπασία. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, το φεστιβάλ θα πραγματοποιηθεί τον ερχόμενο Σεπτέμβριο στην 
παραλία της Χρυσής Αμμουδιάς, η οποία αποτελεί μέρος του ευρωπαϊκού δικτύου “Natura 2000”. Στο μουσικό 
φεστιβάλ αναμένεται να παρευρεθούν περισσότερα από ογδόντα χιλιάδες άτομα. Τα έργα υποδομής, που 
ξεκίνησαν ήδη να κατασκευάζονται, καθώς και η παρουσία χιλιάδων επισκεπτών θα προκαλέσουν 
ανεπανόρθωτη οικολογική καταστροφή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προβεί σε 
οποιαδήποτε διαβήματα προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για να αποφευχθεί η πραγματοποίηση του 
φεστιβάλ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.533, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχει δει το φως της δημοσιότητας μία λίστα με ονόματα φυσικών και νομικών προσώπων που 
μετέφεραν καταθέσεις τους στο εξωτερικό τη χρονική περίοδο πριν από την απόφαση του Eurogroup. Η λίστα 
αυτή βρίσκεται στα χέρια της Βουλής των Αντιπροσώπων και στο αρχείο της Ερευνητικής Επιτροπής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η λίστα αυτή 
περιήλθε εις γνώσιν των αρμόδιων φορολογικών αρχών και αν έχει ελεγχθεί αν αυτά τα φυσικά και νομικά 
πρόσωπα έχουν εκπληρώσει τις φορολογικές τους υποχρεώσεις για τα συγκεκριμένα ποσά ή γενικώς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.534, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις συνολικές 
απολαβές και τα συνταξιοδοτικά δικαιώματα του εκάστοτε ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας και αν έχουν 
υποστεί οποιαδήποτε μείωση λόγω των περικοπών στα δημόσια οικονομικά των τελευταίων χρόνων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.535, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση Εκπαιδευτικών Οργανώσεων (ETUCE) έχει εξαγγείλει 
συνέδριο στην κατεχόμενη Κύπρο και πιο συγκεκριμένα στο ελληνοκυπριακής ιδιοκτησίας ξενοδοχείο “Salamis 
Bay” στην περιοχή Αμμοχώστου. Πρόκειται για το πρώτο διεθνές συνέδριο οργάνωσης που πραγματοποιείται 
στα κατεχόμενα. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, είχε επιχειρηθεί ξανά πρόσφατα η διοργάνωση συνεδρίου 
στα κατεχόμενα από την ETUCE και απετράπη μετά από ενέργειες της κυβέρνησης το περασμένο φθινόπωρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις 
οποίες θα προβεί η κυβέρνηση ώστε να αποτραπεί η οργάνωση του συνεδρίου της ETUCE στην κατεχόμενη 
Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.536, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε χώρο παρά την ιστορική εκκλησία της Αγίας Μαρίας των Αυγουστίνων, 
γνωστή ως τέμενος “Ομεριέ”, στην εντός των τειχών Λευκωσία, στην περιοχή των οδών Τρικούπη και 
Τηλλυρίας, λειτουργεί χώρος στάθμευσης αυτοκινήτων, που πιθανόν να επηρεάζει την αισθητική των ιστορικών 
μνημείων. Μάλιστα, ενδεχομένως η λειτουργία του χώρου στάθμευσης να μην είναι νόμιμη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η χρήση του 
χώρου είναι νόμιμη, αν συνδυάζεται με την ανάγκη προστασίας και ανάδειξης του μνημείου και, αν όχι, τι 
προτίθεται να κάνει για αυτό.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.117, ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.117 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 
29.9.2011 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Η Λεωφόρος Οδυσσέα Γεωργίου, στο Τραχώνι, αποτελεί μέρος του Πολεοδομικού Σχεδίου για 
διαχωρισμό αυτοστέγασης στην κοινότητα (470 οικόπεδα). 

(β) Το μέρος του δρόμου που διασχίζει τον οικισμό, ο οποίος χωροθετείται σε γη του Μερρά Τραχωνίου, 
είναι εγγεγραμμένο, ενώ το υπόλοιπο μέρος, το οποίο διασχίζει ιδιωτικά τεμάχια καθώς και τεμάχια γης 
του Μερρά Τραχωνίου, εντός των οποίων χωροθετούνται το Γυμνάσιο Τραχωνίου, γήπεδα και δημόσιες 
λειτουργίες, δεν είναι εγγεγραμμένος γιατί δεν προωθήθηκε η εγγραφή του. Επισυνάπτεται 
τοπογραφικό, στο οποίο υποδεικνύονται με μπλε και κόκκινο χρώμα, το εγγεγραμμένο και το μη 
εγγεγραμμένο τμήμα του δρόμου, αντίστοιχα. 

(γ) Κατά το 1999 το Κοινοτικό Συμβούλιο Τραχωνίου κατέβαλε προσπάθειες για την εγγραφή του δρόμου, ο 
οποίος σημειωτέον επιτόπου είναι κατασκευασμένος, αλλά τελικά το αίτημα αποσύρθηκε, αφού το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Ύψωνα, στα όρια του οποίου εμπίπτει μέρος του δρόμου, δεν αναλάμβανε την 
υποχρέωση για ενδεχόμενη απαλλοτρίωση των τμημάτων των τεμαχίων που βρίσκονταν στο όριά του, 
επειδή ο δρόμος εξυπηρετεί αποκλειστικά την κοινότητα Τραχωνίου. 

(δ) Ο Επαρχιακός Κτηματολογικός Λειτουργός Λεμεσού μπορεί να προωθήσει τη διαδικασία για εγγραφή 
του δρόμου αν προηγουμένως υποβληθεί νέα αίτηση από τα δύο Συμβούλια.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2013 του Υπουργού Υγείας κ. Πέτρου Πετρίδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.835, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα το οποίο διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Υγείας με επιστολή σας 
ημερομηνίας 17 Μαΐου, 2012 και Αρ. Φακ.: 23.06.010.01.835 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Σε σχέση με το πρώτο ερώτημα, κατά πόσο δηλαδή υπάρχει πρόθεση για πιθανή διεξαγωγή 
επιδημιολογικής έρευνας για πιθανή έξαρση της φυματίωσης στη χώρα μας, σημειώνονται τα ακόλουθα: 

(α) Στα πλαίσια των δραστηριοτήτων της Μονάδας Επιδημιολογικής Επιτήρησης και Ελέγχου των 
Λοιμωδών Νοσημάτων, στα Κεντρικά Γραφεία των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας 
Υγείας, γίνεται δήλωση και καταγραφή όλων των περιστατικών φυματίωσης στη χώρα μας, που 
διαγιγνώσκονται στο δημόσιο αλλά και στον ιδιωτικό τομέα. Τα δεδομένα τα οποία 
καταχωρίζονται έχουν καθοριστεί από το Ευρωπαϊκό Κέντρο Ελέγχου και Πρόληψης των 
Λοιμωδών Νοσημάτων και πέραν της χρήσης τους για σκοπούς δημόσιας υγείας στην Κύπρο 
(πρόληψη και έλεγχος περιστατικών, διαμόρφωση πολιτικής για περιορισμό της νόσου) 
αποστέλλονται και καταχωρίζονται στο αντίστοιχο ευρωπαϊκό δίκτυο που στόχο έχει τον 
καθορισμό πολιτικής αντιμετώπισης και περιορισμού της φυματίωσης σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

(β) Το 2007 πραγματοποιήθηκε επιδημιολογική μελέτη για τον καθορισμό του Φυματινικού ∆είκτη 
∆ιαμόλυνσης σε νεοσυλλέκτους. Τα αποτελέσματα της έρευνας κατέδειξαν ότι επί συνόλου 2 439 
ατόμων εντοπίστηκαν 8 άτομα με θετική MANTOUX εκ των οποίων οι 4 ήταν Έλληνες οπλίτες, 
ένα άτομο είχε μητέρα με καταγωγή από τις Φιλιππίνες και ένα άτομο ήταν εγγονός Αγγλίδας η 
οποία απεβίωσε από φυματίωση. 

2. Όσον αφορά στο δεύτερο ερώτημα, κατά πόσο δηλαδή υπάρχει πρόθεση για αναβάθμιση των 
υπηρεσιών και των συνθηκών του Νοσοκομείου Κυπερούντας για να διευκολυνθεί η διαβίωση των 
ασθενών, αναφέρεται ότι το Νοσοκομείο Κυπερούντας λειτούργησε το 1948 για την εξυπηρέτηση των 
ασθενών με φυματίωση. Κατόπιν της ύφεσης που παρατηρήθηκε στα περιστατικά φυματίωσης τα 
προηγούμενα χρόνια, βρίσκεται σε λειτουργία μόνο μία πτέρυγα του εν λόγω Νοσοκομείου οι κλίνες της 
οποίες αυξήθηκαν πρόσφατα κατά τέσσερις (4) προκειμένου να αντιμετωπιστούν οι ανάγκες των 
ασθενών. Σημειώνεται επιπλέον ότι γίνονται όλες οι δυνατές ενέργειες στα πλαίσια των οικονομικών 
δυνατοτήτων που παρέχονται για τη συνεχή αναβάθμιση της συγκεκριμένης πτέρυγας του εν λόγω 
νοσοκομείου, καθώς και λειτουργίας, κατόπιν συμπληρωματικών έργων, σε ήδη υπάρχον κτίριο, 
ξεχωριστής υποδομής. 

Παρακαλώ όπως δεχτείτε τις ειλικρινείς απολογίες του Υπουργείου Υγείας για την καθυστέρηση, αφού η 
απάντηση του ερωτήματός της κ. Μαυρονικόλα, εκ παραδρομής δεν σας είχε προωθηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1094, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1094 και ημερομηνία 13.07.2012, που υποβλήθηκε 
από τον Βουλευτή Πάφου κ. Φ. Σαρίκα και σας πληροφορώ ότι η αίτηση (ΠΑΦ/1027/2010) για την ανέγερση 
κέντρου αναψυχής και διευκολύνσεων για λουόμενους, στο Τ/Κ τεμάχιο με αρ. 118 του Φ/Σχ. LI/45 στην 
Κοινότητα Τίμης, υποβλήθηκε στην Πολεοδομική Αρχή (Επαρχιακό Λειτουργό Πάφου Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως) στις 06.10.2010, κατά παρέκκλιση των προνοιών του Τοπικού Σχεδίου Πάφου. 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο, ασκώντας τις εξουσίες που του παρέχονται, με βάση το προαναφερθέν 
άρθρο του Νόμου, στη συνεδρία του ημερομηνίας 28.02.2012, αποφάσισε να απορρίψει την εν λόγω αίτηση, 
θεωρώντας ότι αυτή δεν εμπίπτει σε οποιοδήποτε από τα κριτήρια του Κανονισμού 19(1)(α)-(ιβ) των περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Παρεκκλίσεις) Κανονισμών του 1999 [Κ.∆.Π. 309/99]. 

3. Ενόψει της ανωτέρω απόφασης, η Πολεοδομική Αρχή αρνήθηκε τη χορήγηση της αιτηθείσας 
πολεοδομικής άδειας για την κατασκευή αναψυκτηρίου και χώρου διευκόλυνσης λουομένων στην παραλία 
«Καθαρή» στο χωριό Τίμη. Η απόφαση της Πολεοδομικής Αρχής, κοινοποιήθηκε στους αιτητές στις 
18.05.2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.322, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας με στοιχεία Ερ. 23.06.010.02.322, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2012, 
ως προς τις ενέργειες του αρμόδιου Υπουργείου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε σχέση με τις εκδηλώσεις 
«εορτασμών» για την «επέτειο» της ανακήρυξης της αποσχιστικής οντότητας στις κατεχόμενες από την 
Τουρκία περιοχές της ∆ημοκρατίας σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών πάντοτε και κάθε χρόνο από το 1984 προβαίνει εκ των προτέρων σε 
προληπτικά διαβήματα προς τις διπλωματικές αποστολές τρίτων χωρών στην Κύπρο, υπενθυμίζοντας ότι 
έχοντας υπόψη το παράνομο καθεστώς της αποσχιστικής οντότητας και την ανάγκη πλήρους σεβασμού των 
ψηφισμάτων 541 (1983) και 550 (1984) του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, καμία εκπροσώπηση σε κανένα 
απολύτως επίπεδο δεν θα μπορούσε ποτέ να γίνει ανεκτή σε οιουσδήποτε «εορτασμούς» του ψευδοκράτους. 
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 Εκεί όπου διαπιστώνεται ότι υπήρξε παρουσία εκπροσώπων τρίτων χωρών σε οιουσδήποτε 
«εορτασμούς», το Υπουργείο Εξωτερικών και οι διπλωματικές αποστολές της ∆ημοκρατίας προβαίνουν ως 
πάγια πρακτική σε παραστάσεις προς την κυβέρνηση του επηρεαζόμενου κράτους. Τέτοιες περιπτώσεις ήταν 
πάντοτε σπάνιες και η παρουσία ήταν, κατά κανόνα, ιδιαίτερα χαμηλού επιπέδου. 

 Στους «εορτασμούς» του Νοεμβρίου 2012, σύμφωνα με πληροφόρηση από διάφορες πηγές, 
διαπιστώθηκαν μεμονωμένα περιστατικά παρουσίας χαμηλού επιπέδου εκπροσώπων κρατών-μελών του 
ΟΗΕ, κυρίως σε εκδηλώσεις «γραφείων» της αποσχιστικής οντότητας ή/και διπλωματικών αποστολών της 
Τουρκίας σε αφρικανικές και ασιατικές χώρες. Σε καμία περίπτωση δεν πρόεκυψε παρουσία εκπροσώπων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ως προαναφερόμενη πάγια πρακτική, έγιναν και για αυτές τις περιπτώσεις παραστάσεις. Η συνήθης 
απάντηση είναι ότι η παρουσία οιουδήποτε εκπροσώπου έγινε εν αγνοία της προϊστάμενη αρχής και 
παρέχονται δεσμεύσεις ότι στο μέλλον θα καταβληθεί κάθε προσπάθεια αποφυγής επανάληψης τέτοιων 
περιστατικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.399, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 

2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 31η Ιανουαρίου 2013, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας διαβεβαιώνω ότι οι πληροφορίες αναφορικά με εκμίσθωση μέρους της παραλιακής κρατικής δασικής γης 
στην περιοχή Λίμνης σε ιδιωτική εταιρεία, δεν αληθεύουν. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.412, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 

2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 1η Φεβρουαρίου 2013, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, 
σχετικά με ετοιμόρροπα κτίρια και τοξικά απόβλητα κοντά στην αποβάθρα στην παραλιακή περιοχή του πρώην 
Μεταλλείου Λίμνης και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα δύο κτίσματα που υπάρχουν κοντά στην αποβάθρα βρίσκονται μέσα στο κρατικό δάσος Μαυραλή 
και είναι κρατική περιουσία. Πρόσφατα έχουν τύχει βασικής επιδιόρθωσης από το Τμήμα ∆ασών με τη 
συνδρομή και δωρεάν της εταιρείας Limni Resorts and Golfsourses PLC που ενδιαφέρθηκε για τον εξωραϊσμό 
της παραλίας με την ευκαιρία της κατάθεσης θεμελίου λίθου του έργου από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας. 

 Το θέμα της ύπαρξης τοξικών αποβλήτων επί της παραλίας από τη μεταλλευτική δραστηριότητα στο 
παρελθόν, είναι ένα πρόβλημα που απασχολεί έντονα τη διαχείριση της περιοχής και έχει τεθεί επανειλημμένα 
από διάφορους ενδιαφερόμενους φορείς. Η Επιτροπή ∆ιαχείρισης της περιοχής Natura 2000, η οποία 
αναμένεται να συνεδριάσει μέσα στους επόμενους λίγους μήνες, θα ασχοληθεί κατά προτεραιότητα με το 
πρόβλημα αυτό, ούτως ώστε να σχεδιαστεί η απομάκρυνση των αποβλήτων αυτών, με τρόπο που να μην 
επηρεάζει την παραλία και τη φωλεοποίησης της χελώνας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.432, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 

2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Aναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 15 Φεβρουαρίου 2013, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Κύπρος ως Κράτος Μέλος της EE, με βάση τον Κανονισμό για την Ξυλεία (Κανονισμός EE αριθ. 
995/2010 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής Οκτωβρίου 2010) που αφορά τη 
θέσπιση των υποχρεώσεων των φορέων εκμετάλλευσης που διαθέτουν ξυλεία και προϊόντα ξυλείας στην 
αγορά είναι υποχρεωμένη να ελέγξει και να αποτρέψει την τοποθέτηση παράνομης ξυλείας και προϊόντων 
ξυλείας στην Κοινοτική Αγορά. 

 Για το σκοπό αυτό, το Τμήμα ∆ασών ως η αρμόδια αρχή, έχει ετοιμάσει μετά από διάλογο και δημόσια 
διαβούλευση με όλους τους εμπλεκομένους φορείς, το εναρμονιστικό Νομοσχέδιο με τίτλο «ο Περί του ελέγχου 
της Εμπορίας Ξυλείας και Προϊόντων Ξυλείας Νόμος του 2013». 
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 Το πιο πάνω Νομοσχέδιο βρίσκεται στη Νομική Υπηρεσία και μόλις ολοκληρωθεί ο νομοτεχνικός 
έλεγχος, το Νομοσχέδιο θα προωθηθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση και στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ψήφιση. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.436, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση που αφορά κυκλοφοριακό πρόβλημα στην οδό Πάτμου στο 
Στρόβολο και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η οδός Πάτμου υπάγεται στη δικαιοδοσία του ∆ήμου Στροβόλου, που σύμφωνα με τη σχετική 
Νομοθεσία έχει την αρμοδιότητα για την υλοποίηση μέτρων απάμβλυνσης του κυκλοφοριακού προβλήματος 
στην οδό αυτή, αφού εξασφαλίσει την κατά νόμο συναίνεση του Αρχηγού Αστυνομίας. 

3. Το θέμα συζητήθηκε και σε συνεδρία της Τεχνικής Επιτροπής του Κεντρικού Φορέα για την Επίλυση 
Κυκλοφοριακών Προβλημάτων, στην οποία επιβεβαιώθηκε, με βάση την έρευνα καταμέτρησης της 
κυκλοφορίας που διεξήγαγε το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, ότι στην οδό Πάτμου τις περιόδους αιχμής 
παρατηρείται αυξημένος όγκος διαμπερών κινήσεων και συμφωνήθηκε η αναγκαιότητα λήψης μέτρων. 

4. Από ό,τι έχω πληροφορηθεί, οι Τεχνικές Υπηρεσίες του ∆ήμου Στροβόλου επεξεργάζονται εναλλακτικές 
εισηγήσεις για την απάμβλυνση του προβλήματος, οι οποίες θα τεθούν στο ∆ημοτικό Συμβούλιο Στροβόλου για 
λήψη απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.437, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 

2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 
Ερ. 23.06.010.02.437 και ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2013, αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη για την παράνομη κοπή δέντρων στην περιοχή Πωμού της επαρχίας Πάφου, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για το περιστατικό υλοτομίας δέντρων σε κοίτη του ποταμού εκτός κρατικού δάσους στην Κοινότητα 
Πωμού, έγινε καταγγελία στο Τμήμα ∆ασών στις 28 Ιανουαρίου 2013. Το θέμα διερευνήθηκε άμεσα και 
διαπιστώθηκε ότι επρόκειτο για πέντε σκλέδρα μικρής διαμέτρου, τα οποία είχαν ξεριζωθεί και καταπλάκωσαν 
περίφραξη ιδιόκτητου τεμαχίου κατοίκου του Πωμού. Ο ιδιοκτήτης του τεμαχίου ανέφερε ότι τεμάχισε τα 
πεσμένα δέντρα για να πάρει μέτρα παρεμπόδισης της εισόδου νερού στο κτήμα του. Παραδέχθηκε επίσης ότι 
τεμάχισε τα ξεριζωμένα δέντρα και άφησε την ξυλεία επί τόπου, όπως διαπιστώθηκε και από τους δασικούς 
υπαλλήλους που εξέτασαν το περιστατικό. 

 Λαμβάνοντας υπόψη όλα τα δεδομένα, οι δασικοί υπάλληλοι δεν κατήγγειλαν τον πολίτη επειδή 
πείστηκαν για την ειλικρίνεια των προθέσεων και λόγων του. Η ξυλεία πωλήθηκε από το Τμήμα ∆ασών. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2013 του Υπουργού Υγείας κ. Πέτρου Πετρίδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.02.450, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2013 (Παράρτημα Α) και να σας πληροφορήσω για τις επιπλοκές που 
μπορούν να προκληθούν από τις Συσκευές Θωρακικών Συμπιέσεων με την ονομασία LUCAS και αν οι εν 
λόγω συσκευές βρίσκονται και σε άλλα Κρατικά Νοσηλευτήρια. 

 Η Υπηρεσιακή Επιτροπή στην όποια ανατέθηκε η διερεύνηση του θέματος, έχει ολοκληρώσει την έρευνα 
της. Η Έκθεση Γεγονότων που έχει ετοιμάσει η εν λόγω Επιτροπή επισυνάπτεται ως Παράρτημα Β. 

 Επίσης να σας ενημερώσω ότι οι Συσκευές Θωρακικών Συμπιέσεων LUCAS βρίσκονται σε όλα τα 
Κρατικά Νοσηλευτήρια και σε όλα τα Κέντρα Υγείας. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις χρειάζεστε. Σας 
ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.451, ημερομηνίας 12 
Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 15.2.2013, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Η εξέταση της αίτησης της κοινότητας Καμπί Φαρμακά για τη δημιουργία Μονοπατιού Μελέτης της 
Φύσης έχει ολοκληρωθεί. Το εν λόγω έργο συμπεριλαμβάνεται στα έργα που θα εγκριθούν για υλοποίηση 
σύμφωνα με την προκήρυξη του Μέτρου 6.2.1 του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ), νοουμένου ότι 
θα ανασταλεί η παγοποίηση των εγκρίσεων που επιβλήθηκε από τη ∆ιαχειριστική Αρχή του ΠΑΑ, λόγω 
έλλειψης πιστώσεων (ένεκα της οικονομικής κρίσης). 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.468, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την εν θέματι ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, παρατίθεται πιο κάτω η 
σχετική απάντηση: 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών αδυνατεί επί του παρόντος να προχωρήσει με τη δημιουργία ψηφιακής 
τράπεζας δεδομένων σχετικά με την ιστορία των απόδημων Κυπρίων, λόγω της ανάγκης οικονομικής 
περισυλλογής και περιορισμού των κρατικών εξόδων ενόψει των μεγάλων δυσκολιών που διέρχεται η 
κυπριακή οικονομία. 

 Σημειώνεται ότι ο μ. Σταύρος Επαμεινώνδας, σ' ένα προκαταρκτικό-δοκιμαστικό μικρό μέρος 
ψηφιοποίησης είχε δαπανήσει ποσό ύψους 30,604 Ευρώ. Άξιο επίσης αναφοράς είναι ότι προγράμματα της 
Ε.Ε. για το υπ’ αναφορά θέμα είναι δύσκολο να αξιοποιηθούν καθότι το ενδιαφερόμενο Κράτος Μέλος καλείται 
να καταβάλλει προκαταβολικά όλο το ποσό και μετά αιτείται για την επιστροφή του 80% του συνολικού κόστους 
του προγράμματος. Υπό τις παρούσες συνθήκες η Κυπριακή ∆ημοκρατία αδυνατεί να δεσμευθεί για κάτι 
τέτοιο.  Η υλοποίηση της δράσης αυτής θα επανεξετασθεί σε ευθετότερο χρόνο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2013 του Υπουργού Άμυνας κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.02.486, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.491, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.491 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 19.3.2013 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι ο Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου Καντού καλείται και συμμετέχει 
στις συνεδρίες των Ειδικών Επιτροπών για την παραχώρηση Τ/Κ οικιών και Τ/Κ υποστατικών και χώρων για 
επαγγελματικούς σκοπούς στην Επαρχία Λεμεσού, όπου και μπορεί να εκφράζει τις θέσεις/απόψεις του σε 
σχέση με τα θέματα που αφορούν την Κοινότητά του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.514, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 25 Απριλίου 2013, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων των 
Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της 
Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.071-2013). 

 2. Ο περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρύθμισις και Τέλη) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.075-2013). 

 3. Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.021-2013). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.266-2012). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.053-2013). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.055-2013).   

 7. Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.057-2013).   

 8. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 2013 Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.054-2013). 

 9. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.056-2013).   

 10. O περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.058-2013).   

 11. Ο περί Προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή Συστήματος 
Μεταφοράς Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.059-2013).   

 12. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου 
Ειδήσεων του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.067-2013). 

 13. Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 
2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.076-2013). 

 14. Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
του 2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.207-2012). 

 15. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 
του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.065-2013).  

 16. Ο περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.020-2013). 

 17. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.137-2011). 

 18. Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση 
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και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.269-2012). 

 19. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή 
Έρευνας για την Πηγή των Οικονομικών Πόρων των 
Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

 20. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 21. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

 22. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών στους Τομείς 
του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Αναθέτουσες Αρχές του Κράτους) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

 23. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, 
Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.026-2011). 

 24. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Γλώσσες 
∆ιδασκαλίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.041-2011). 

 25. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

 26. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

 27. Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών Ανάκτησης Κόστους των 
Υπηρεσιών Ύδατος Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 

 28. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

 29. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των Καθηκόντων 
Ορισμένων Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

 30. Οι περί Θεσπίσεως Εθνικών Μέτρων για την Υγιεινή 
Παραγωγή και ∆ιάθεση στην Αγορά ορισμένων Τροφίμων 
Ζωικής Προέλευσης Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.028-2012). 

 31. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 
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 32. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέση Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

 33. Οι περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας θέσεις που 
προκύπτουν από την εγκριθείσα αναδιοργάνωση του 
οργανισμού και την εφαρμογή των Νόμων 8 του 2002, 1 του 
2007 και 38(ΙΙ) του 2007 - Βοηθός Λογιστικός Λειτουργός, 
Λειτουργός Λογιστηρίου, Επιθεωρητής Λογαριασμών, 
∆ειγματολήπτης Α΄, Λειτουργός Ποιότητας και 
∆ειγματοληψιών, Επιθεωρητής Ελέγχου, Επιθεωρητής 
Ελέγχου Α΄, Βοηθός Γραμματειακός Λειτουργός, 
Γραμματειακός Λειτουργός και Ανώτερος Τεχνικός Χημείου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.059-2012). 

 34. Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.062-2012). 

 35. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

 36. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

 37. Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων - Θέση 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.067-2012). 

 38. Οι περί Ταμείου Προνοίας των Τακτικών Εργατών της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.068-2012). 

 39. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Βοηθού Πρώτου 
Ελεγκτή Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

 40. Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (Πρόσληψη, 
Προαγωγή και Υπηρεσία Προσωπικού) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.082-2012). 

 41. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.002-2013). 

 42. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού - Θέση Γενικού 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.003-2013). 

 43. Οι περί Ηλεκτρονικών Υπογραφών (Παροχή Υπηρεσιών 
Αναγνωρισμένης Πιστοποίησης) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.005-2013). 

 44. Οι περί Καθορισμού Πληρωτέων ∆ικαιωμάτων για τη χρήση 
του Κεκλιμένου Ανέλκυσης/Καθέλκυσης Σκαφών στο Αλιευτικό 
Καταφύγιο Ζυγίου Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.006-2013). 

 45. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση Νέου 
Παραρτήματος, Νέων Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή, 
Προσφορά Νέων Προγραμμάτων Σπουδών και Προσφορά 
∆ιαπανεπιστημιακών Προγραμμάτων Σπουδών) Κανονισμοί 
του 2013. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

 46. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.010-2013). 

 47. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Γραμματειακού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

 48. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Λειτουργού Λογιστηρίου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη προσαγωγής των υπαιτίων της οικονομικής κρίσης 
ενώπιον της δικαιοσύνης και κατάθεσης στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του καταλόγου προσώπων που φυγάδευσαν 
κεφάλαια στο εξωτερικό από τις κυπριακές τράπεζες τον 
τελευταίο καιρό». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.002-2013). 

 2. «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη για 
άμεση λήψη μέτρων στήριξης της υπαίθρου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.016-2012). 

 3. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων 
τροφών και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων 
ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 4. «Οι τυχόν επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του 
μνημονίου όσον αφορά το status quo και την επίλυση του 
εθνικού μας προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.001-2013). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.51 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 
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∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στις επετείους του πραξικοπήματος των συνταγματαρχών στην 
Ελλάδα την 21η Απριλίου 1967 και της γενοκτονίας των Αρμενίων στις 24 Απριλίου 1915, ομιλία του κ. 
Βαρτκές Μαχτεσιάν για τη γενοκτονία των Αρμενίων και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των 
θυμάτων. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο του δημοψηφίσματος της 24ης Απριλίου του 2004 για 
το Σχέδιο Ανάν. 

3. α. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

β. Συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, Ν. Κωνσταντίνου, Ρ. Μαυρονικόλα) για κήρυξη ως 
επειγόντων των σχεδίων νόμου: 

  i. «Ο περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρύθμισις και Τέλη) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013», 

  ii.  «Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013», 

  iii. «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013» 
(πρόταση νόμου) 

και απόφαση για κήρυξη ως επείγουσας της πρότασης νόμου. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο και 
Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013», συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Ν. 
Νικολαΐδης, Α. Νεοφύτου, Ν. Παπαδόπουλος, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Πρόεδρος) και ψήφισή της σε 
νόμο. 
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5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων του 2013 Νόμος 
του 2013», παρατηρήσεις του κ. Πρόδρομου Προδρόμου και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2013 
Νόμος του 2013», αγορεύσεις και συζήτηση (Ά. Βότσης, Λ. Χριστοφόρου, Γ. Βαρνάβα, Ν. Κατσουρίδης, 
Άντρος Κυπριανού, Σ. Σαμψών) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2013 Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
του 2013 Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο.  

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2013 
Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013»,  

β. «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», 

γ. «Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013»,  

αγορεύσεις και συζήτηση (Ν. Νικολαΐδης, Γ. Περδίκης, Γ. Βαρνάβα, Άντρος Κυπριανού, Α. Νεοφύτου, Μ. 
Καρογιάν, ∆. Συλλούρης, Ζ. Κουλίας, Πρόεδρος) και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με αρ. 2 και 
του τρίτου με αρ. 2. 

14. Αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων των Αξιωματούχων, 
Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», έπειτα από εισήγηση του κ. Γιώργου Βαρνάβα. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013», 
παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Περδίκη και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Φόρων 
Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

17. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προξενικών Τελών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» και 
έγκρισή τους. 

18. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2013» και ψήφισή της σε νόμο. 

19. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ανάγκη εκπόνησης περιβαλλοντικής μελέτης για κατασκευή δρόμου στην Πάφο - Αίτημα για 
παραχώρηση του γηπέδου του δημοτικού σχολείου Κάτω Πύργου στο κοινοτικό συμβούλιο - Εκροές 
κεφαλαίων από νομικά και φυσικά πρόσωπα και φορολογικές δηλώσεις - Η εφαρμογή της απόφασης για 
περιορισμούς στο κόστος των υπηρεσιακών ταξιδιών κρατικών αξιωματούχων - Αίτημα για ματαίωση 
μουσικού φεστιβάλ στην Καρπασία - Μεταφορά καταθέσεων στο εξωτερικό από φυσικά και νομικά 
πρόσωπα και φορολόγησή τους - Οι συνολικές απολαβές και τα συνταξιοδοτικά δικαιώματα του 
εκάστοτε ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας - Αίτημα για ματαίωση οργάνωσης ευρωπαϊκού 
εκπαιδευτικού συνεδρίου στα κατεχόμενα - Η λειτουργία χώρων στάθμευσης δίπλα από ιστορικά 
μνημεία στην παλιά Λευκωσία. 

20. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Μη εγγραφή λεωφόρου στο Τραχώνι στο Κτηματολόγιο - Αναβάθμιση υπηρεσιών στο νοσοκομείο 
Κυπερούντας και επιδημιολογική μελέτη για τη φυματίωση - Κατασκευή έργου για τους λουομένους στην 
παραλία της Τίμης - Πληροφορίες για συμμετοχή εκπροσώπων χωρών μελών του ΟΗΕ και της ΕΕ σε 
τουρκικούς εορτασμούς της ανακήρυξης του ψευδοκράτους - Εκμίσθωση κρατικής δασικής γης σε 
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ιδιωτική εταιρεία - Αίτημα για καθαρισμό παραλίας και επιδιόρθωση κτισμάτων στη Λίμνη Πόλης 
Χρυσοχούς - Αίτημα για νέα νομοθεσία για την εμπορία και διάθεση ξυλείας - Κυκλοφοριακό πρόβλημα 
στην οδό Πάτμου στο Στρόβολο - Κοπή δέντρων σε κρατική περιουσία στον Πομό - Πληροφορίες για 
επικίνδυνα μηχανήματα ανάνηψης στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού - Αίτημα κοινότητας Καμπιού 
Φαρμακά για δημιουργία μονοπατιού μελέτης της φύσης - Ανάγκη προώθησης της δημιουργίας 
ψηφιακής τράπεζας δεδομένων για τους απόδημους Κυπρίους - Η προεκλογική δέσμευση του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας για μείωση της στρατιωτικής θητείας (απόρρητη απάντηση) - Αίτημα 
κοινοτικού συμβουλίου Καντού για συμμετοχή στη λήψη αποφάσεων για παραχώρηση κατοικιών - 
Θέματα ασφάλειας της ∆ημοκρατίας (εμπιστευτική απάντηση). 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 25ης Απριλίου 2013  

Ώρα έναρξης:  4.50 μ.μ. 

Αρ. 30  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
εάν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ στην επέτειο της Εργατικής Πρωτομαγιάς την 
ερχόμενη Τετάρτη, που συμπίπτει με τη Μεγάλη Τετάρτη.  Όπως γνωρίζετε, η 1η Μαΐου του 1886 αποτελεί την 
ημερομηνία σταθμό όσον αφορά το εργατικό κίνημα, καθώς έγινε η αφετηρία πολλών αγώνων των 
εργαζομένων για κοινωνική δικαιοσύνη και αξιοπρεπείς συνθήκες εργασίας.  

 Τα εργατικά συνδικάτα στο Σικάγο διεκδίκησαν με μαζικές απεργιακές κινητοποιήσεις και διαδηλώσεις 
καλύτερες συνθήκες εργασίας, καθώς και την κατοχύρωση της οκτάωρης εργασίας.  Οι διαδηλώσεις αυτές 
είχαν τραγική κατάληξη, καθώς σφραγίστηκαν με αίμα, με πολλά θύματα και την αυστηρή τιμωρία αυτών που 
θεωρήθηκαν ως υποκινητές τους.  Ταυτόχρονα όμως οι θυσίες αυτών των διαδηλωτών άφησαν ανεξίτηλο το 
σημάδι τους στη μνήμη και στην ιστορία, αποτελώντας την απαρχή των αγώνων των εργαζομένων ανά το 
παγκόσμιο.  Σε ανάμνηση αυτής της εξέγερσης η Πρωτομαγιά καθιερώθηκε ως παγκόσμια μέρα της εργατικής 
τάξης και έχει καταστεί το σύμβολο των αγώνων ενάντια στους εκμεταλλευτές του ανθρώπινου μόχθου. 

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια, οφείλω να υπογραμμίσω ότι το εργατικό κίνημα στην πατρίδα μας, 
ενστερνιζόμενο τις αξίες και τα ιδεώδη της Πρωτομαγιάς, δεν έμεινε απαθές και αμέτοχο όλα αυτά τα χρόνια.  
Ακόμη και κάτω από αντίξοες συνθήκες, για να υπενθυμίσω και την περίοδο της αποικιοκρατίας, αγωνίστηκε 
σκληρά και με πολλές θυσίες, για να εξασφαλίσει τις ανθρώπινες συνθήκες εργασίας, την κοινωνική δικαιοσύνη 
και την αξιοπρέπεια που σε μεγάλο βαθμό απολαύει σήμερα ο Κύπριος εργαζόμενος. 

 ∆υστυχώς, η φετινή επέτειος της Εργατικής Πρωτομαγιάς βρίσκει την πατρίδα μας εν μέσω οικονομικών 
δεινών, που απειλούν όσο ποτέ άλλοτε τα δίκαια κεκτημένα των εργαζομένων.  Η φετινή Εργατική Πρωτομαγιά 
πρέπει να αποτελέσει πυξίδα για όλους μας, με την ανάληψη της δέσμευσης ότι θα καταβάλουμε στο μέγιστο 
των δυνατοτήτων μας κάθε προσπάθεια, για να υπερασπιστούμε τα ιδανικά που η επέτειος αυτή εκφράζει και 
ότι θα σταθούμε τροχοπέδη σε κάθε απόπειρα απορρύθμισης των εργασιακών σχέσεων και καταστρατήγησης 
των δικαιωμάτων των εργαζομένων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συμπληρώνονται αύριο 27 χρόνια από το τραγικό ατύχημα στον πυρηνικό σταθμό του Τσερνόμπιλ, στη 
σημερινή Ουκρανία, με ολέθριες συνέπειες για εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπων.  Τα φρικτά αυτά γεγονότα 
επαναβεβαίωσαν το παράδοξο της αδυναμίας του σύγχρονου ανθρώπου να διαχειριστεί αποτελεσματικά την 
αλματώδη τεχνολογική πρόοδο. 
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 Οι επιπτώσεις της πυρηνικής ενέργειας στην υγεία του ανθρώπου και στη φύση σε βάθος χρόνου είναι 
γνωστές και δυστυχώς έχουμε γίνει και πιο πρόσφατα μάρτυρες ακόμα μιας καταστροφής, αυτής που 
προκλήθηκε από το πυρηνικό ατύχημα στη Φουκουσίμα της Ιαπωνίας το Μάρτιο του 2011.  Η Κύπρος, 
αναγνωρίζοντας τους κινδύνους που ελλοχεύουν από την εκτεταμένη χρήση πυρηνικής ενέργειας και από το 
διασυνοριακό χαρακτήρα των πυρηνικών ατυχημάτων, υποστηρίζει σθεναρά τις προσπάθειες που 
καταβάλλονται, σε περιφερειακό, αλλά και διεθνές επίπεδο, για αυστηρούς ελέγχους στη λειτουργία και χρήση 
πυρηνικών υποδομών.  

 Η επιμονή της Τουρκίας να προχωρήσει στην ανέγερση πυρηνικού σταθμού στο Άκκουγιου, σε μια 
ιδιαιτέρως σεισμογενή ζώνη, σε απόσταση αναπνοής από τα παράλια της Κύπρου, καταδεικνύει εκ νέου την 
αλαζονική και άτεγκτη στάση της γείτονος χώρας και θέτει σε κίνδυνο τις ζωές τόσο του τουρκικού και του 
κυπριακού λαού όσο και των λαών της ευρύτερης περιοχής.  ∆υναμιτίζει δε περαιτέρω τις όποιες ελπίδες για 
σταθερότητα και ειρήνη στην ευαίσθητη και δοκιμαζόμενη Ανατολική Μεσόγειο.  

 Καθώς επαναφέρουμε όλοι στη μνήμη μας την αγωνία, την ανασφάλεια και τον τρόμο των ημερών που 
ακολούθησαν το ατύχημα στο Τσερνόμπιλ, απευθύνω από το βήμα αυτό έκκληση για αποφασιστική στροφή 
προς τις εναλλακτικές πηγές ενέργειας, την πλέον βιώσιμη μέθοδο για κάλυψη των ενεργειακών αναγκών μας.   

 Προχωρούμε τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που 
είναι η νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα για τα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται 
η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των 
Συντάξεων των Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του 
Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

 Ο κ. Περδίκης ζητά το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή είχαμε ομόφωνα συναθροίσει την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου με το σχετικό 
τροποποιητικό προϋπολογισμό και επειδή αυτός έφτασε μόλις προ ολίγου στη Βουλή και δεν τον έχουμε 
εξετάσει, ζητώ όπως υπάρξει αναβολή για την επόμενη συνεδρίαση, τη λεγόμενη “μνημονιακή συνεδρίαση”, για 
να πάν’ όλα πακέτο, να εξεταστεί και αυτό μαζί και να ψηφιστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για την αιτούμενη αναβολή; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρύθμισις και Τέλη) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013».   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆HΣ: 

 Το 2 και το 3 σε συνεννόηση και με άλλες κοινοβουλευτικές ομάδες... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναβάλλονται, ναι.  Πέστε μας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...για να μην πούμε όλες, αναβάλλονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα υπ’ αριθμόν 2 και 3 θέματα, που είναι «Ο περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρύθμισις και 
Τέλη) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» και «Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και 
Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013», αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2013 Νόμος του 
2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2013 Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Απριλίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου, ο γενικός διευθυντής και άλλοι εκπρόσωποι της Αρχής Λιμένων Κύπρου (ΑΛΚ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΑΛΚ για το έτος 2013 προβλέπει δαπάνες ύψους €81.156.067 και έσοδα ύψους 
€56.305.010, τα οποία προέρχονται κυρίως από τη λειτουργία των λιμανιών (€52.395.010) και από επενδύσεις 
και τόκους τραπεζών (€3.150.000). 

 Σημειώνεται ότι ο προϋπολογισμός της ΑΛΚ για το 2013 παρουσιάζεται μειωμένος κατά €12.990.251 σε 
σχέση με αυτόν του 2012.  Η μείωση των υπό έγκριση δαπανών, σύμφωνα με σχετικό σημείωμα το οποίο 
κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής, οφείλεται στην προσπάθεια συνέχισης της αυστηρής δημοσιονομικής 
περισυλλογής.  

 Συναφώς, ο υπό αναφορά προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του 
Υπουργείου Οικονομικών και σ’ αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές 
εφαρμόζονται, κατ’ αναλογίαν προς τις ρυθμίσεις που εφαρμόστηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό όπως 
αυτός τελικά τροποποιήθηκε και ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προβλεπόμενες δαπάνες της 
Αρχής για το 2013 αφορούν τακτικές δαπάνες (€38.021.037), κεφαλαιουχικές δαπάνες (€42.635.030) και 
απρόβλεπτες δαπάνες (€500.000). 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το γενικό αποθεματικό της ΑΛΚ για το 2013 υπολογίζεται 
να ανέλθει στα €288.314.000. 

 Περαιτέρω, στον προϋπολογισμό περιλαμβάνονται προβλεπόμενες δαπάνες για τα λιμάνια ως 
ακολούθως: 

1. Λιμάνι Λεμεσού:  Συνολικές δαπάνες ύψους €27.560.010, οι οποίες μεταξύ άλλων αφορούν: 

α.  μελέτη και κατασκευαστικές εργασίες του νέου κτιρίου επιβατών,  €10.000.000, 

β. επέκταση κρηπιδωμάτων, €10.000.000, 

γ. προκαταβολή για αγορά τριών γερανογεφυρών (Super Post Panamax), €2.000.000, 

δ. αγορά νέου ρυμουλκού, €2.000.000. 

2. Παλιό λιμάνι Λεμεσού:  ∆απάνη ύψους €12.000.000 για την αναβάθμιση και ανακατασκευή των 
εγκαταστάσεων του λιμανιού και για την πληρωμή των μελετητών του έργου. 

3. Λιμάνι Πάφου:  Συνολικές δαπάνες ύψους €360.000, οι οποίες αφορούν αναβάθμιση και ανασύνθεση 
του χερσαίου χώρου του λιμανιού (€35.000) και διαμόρφωση του θαλάσσιου χώρου (€325.000). 

4. Λιμάνι Βασιλικού:  Συνολικές δαπάνες ύψους €350.000, οι οποίες αφορούν δευτερεύοντα έργα, όπως 
κατασκευή υπόγειων υπηρεσιών και δρόμων και τον εξοπλισμό του νέου ηλεκτρικού υποσταθμού. 

5. Λιμάνι Λατσιού:  Συνολικές δαπάνες ύψους €50.000, οι οποίες αφορούν ηλεκτροφωτισμό και ηλεκτρικές 
εγκαταστάσεις στα νέα κρηπιδώματα. 

 Σημειώνεται ότι για το λιμάνι Λάρνακας περιλαμβάνεται συμβολική πρόνοια ύψους €10, που αφορά 
επέκταση και αναβάθμιση του λιμανιού.  

 Κατά την εξέταση του υπό αναφορά προϋπολογισμού, αναφερόμενος στο θέμα της συζητούμενης 
ιδιωτικοποίησης της Αρχής στα πλαίσια υλοποίησης του μνημονίου συναντίληψης που συμφωνήθηκε με την 
τρόικα, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΛΚ δήλωσε την πρόθεση της Αρχής και των 
εργαζομένων της για εξεύρεση του ύψους του ποσού που απαιτείται από την τρόικα μέσω ιδίων πόρων.  Ο εν 
λόγω αξιωματούχος ανέφερε ειδικότερα ότι η ΑΛΚ επεξεργάζεται πρόταση για κάλυψη του ποσού που μπορεί 
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να αναλογεί στην Αρχή, σε περίπτωση που προωθηθούν οι ιδιωτικοποιήσεις ημικρατικών οργανισμών.  Όπως 
ανέφερε, αν το ποσό που απαιτείται να εξευρεθεί από ιδιωτικοποιήσεις ανέρχεται συνολικά στο 1,4 δις και το 
αντίστοιχο ποσό που αναλογεί στην ΑΛΚ είναι της τάξης των €500 εκατομ., η Αρχή διαθέτει τους τρόπους για 
εξεύρεση του συγκεκριμένου ποσού, χωρίς αυτή να χρειαστεί να ιδιωτικοποιηθεί, είτε μέσω ιδίων πόρων είτε 
μέσω της αξιοποίησης του ταμείου συντάξεων είτε ακόμα και μέσω δανεισμού. 

 Ο ίδιος αξιωματούχος αναφέρθηκε περαιτέρω στο νευραλγικό ρόλο της ΑΛΚ στην εξέλιξη και λειτουργία 
της οικονομίας, καθώς και στο γεγονός ότι συντρέχουν και λόγοι εθνικής ασφάλειας και συναφώς επανέλαβε τη 
θέση ότι η Αρχή μπορεί να καλύψει το ποσό που απαιτεί η τρόικα, ώστε να παραμείνει ο οργανισμός στο 
κράτος και ταυτόχρονα να αποφευχθεί η δημιουργία ιδιωτικού μονοπωλίου στον τομέα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της ΑΛΚ για 
το 2013, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Μαυρίδη. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στα πλαίσια της οικονομικής περισυλλογής και της δύσκολης κατάστασης που διανύει η 
κυπριακή οικονομία και η κυπριακή κοινωνία, θεωρούμε ότι επιβάλλεται όπως και οι ημικρατικοί οργανισμοί 
κάνουν τις ανάλογες περικοπές σε κονδύλια τα οποία δεν επηρεάζουν τις απολαβές, τις κανονικές απολαβές 
των εργαζομένων, αλλά είναι υπερβολές, σπατάλες και με αυτές τις εξοικονομήσεις θα υπάρχει και η 
προοπτική εκσυγχρονισμού του κάθε οργανισμού. 

 Για την περίπτωση της Αρχής Λιμένων προτείνουμε τη μείωση 10% στις λειτουργικές δαπάνες της 
Αρχής, ύψους €3.800.000, και επίσης αποκοπές, δέσμευση των κονδυλίων για την ανάπτυξη του οργανισμού, 
για να μπορεί να γνωρίζει και η Βουλή των Αντιπροσώπων πού σπαταλώνται τα κονδύλια. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θα θέσω ενώπιον του... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O κ. Παπαγεωργίου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Παπαγεωργίου.  Και μετά ο γιατρός. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά την πρώτη και τη δεύτερη τροπολογία, εμείς συμφωνούμε.  Όσον αφορά 
την τρίτη, θα την καταψηφίσουμε.  Η τρίτη τροπολογία σταυρώνει τα κεφαλαιουχικά έξοδα της Αρχής Λιμένων, 
τα οποία ανέρχονται σε €42.000.000.  Θεωρούμε ότι στην ομαλή λειτουργία μιας επιχείρησης, διότι η Αρχή 
λειτουργεί επιχειρηματικά, τέτοιες διαδικασίες ουσιαστικά είναι αρνητικές και καθόλου βοηθητικές και γι’ αυτό 
την τρίτη θα την καταψηφίσουμε.  Τις άλλες δύο θα τις ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Βαρνάβα. 

 Μετά ο κ. Σταυριανός και ο κ. Συλλούρης. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμμεριζόμαστε την άποψη ότι εν καιρώ οικονομικής κρίσης σίγουρα πρέπει να υπάρξει 
οικονομική περισυλλογή στους ημικρατικούς οργανισμούς.  Γι’ αυτό το λόγο ως κίνημα θα υπερψηφίσουμε την 
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πρώτη και τη δεύτερη τροπολογία.  Όσον αφορά το γενικό σύνολο κεφαλαιουχικών εξόδων, αυτό θα επηρεάσει 
κατά την άποψή μας την άμεση λειτουργία του οργανισμού, γι’ αυτό δε θα την ψηφίσουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 O κ. Σταυριανός και μετά ο κ. Συλλούρης και ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αν πήρα το λόγο, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι για να πω ότι θα ψηφίσουμε και τι θα ψηφίσουμε, αλλά 
απλώς για να θέσω υπόψη του σώματος ότι για το λιμάνι της Λάρνακας δε συμπεριλαμβάνεται τίποτα, ούτε 
έστω και για μία απλή συντήρηση... 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 ∆έκα ευρώ. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 ...για μία απλή συντήρηση του γερανού ο οποίος υπάρχει εκεί πέρα και εξυπηρετεί κάποια εμπορικά 
πλοία και κάποια κρουαζιερόπλοια.  Και έτσι όπως καταλήγει η κατάσταση, το λιμάνι της Λάρνακας έχει 
εγκαταλειφθεί.  Και θα ήταν σωστό και πρέπον να υπάρξει μία πρόνοια.  Και θα ήθελα να παρακαλέσω τους 
υπεύθυνους της Αρχής Λιμένων να δείξουν λίγο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ενδιαφέρον. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 ...ενδιαφέρον.  Να δείξουν λίγο ενδιαφέρον γι’ αυτή τουλάχιστον τη συντήρηση του λιμανιού της 
Λάρνακας, έστω και αν υπάρχει η περίπτωση να μπουν κάποιοι στρατηγικοί επενδυτές μέσα και κάποιες 
κοινοπραξίες για τα έργα του λιμανιού και της μαρίνας της Λάρνακας.  Είναι κάτι το επάναγκες, διότι θα κλείσει 
το λιμάνι και θα χαθούν και εκείνες οι, μικρές έστω, απολαβές που υπάρχουν από τη δραστηριότητα του 
λιμανιού της Λάρνακας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμένα η ψήφιση όλων των προϋπολογισμών για τους ημικρατικούς οργανισμούς που 
έχουμε σήμερα μου θυμίζει περίπου την ψήφιση των προϋπολογισμών το ∆εκέμβρη, που ψηφίσαμε 
προϋπολογισμούς που καμία σχέση δεν έχουν με τις σημερινές πραγματικότητες, δηλαδή τις πραγματικότητες 
που είχαμε λίγες εβδομάδες μετά.  Θα συμβιβαστώ με το να ψηφίσω όλες τις τροποποιήσεις για περικοπές, 
γιατί, αυστηρά ομιλούντες, θα έπρεπε να τους καταψηφίσω.  Θα έπρεπε να τους πούμε όλους να πάν’ πίσω να 
διαβουλευθούν με την κυβέρνηση, να αντιληφθούν τις νέες συνθήκες που ζούμε και να κάμουν πραγματικούς 
προϋπολογισμούς, όχι όπως είμαστε συνηθισμένοι, όχι με την πεπατημένη, αλλά μπροστά στα νέα δεδομένα 
και τα νέα γεγονότα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα υποστηρίξει τις τροπολογίες που αφορούν ακριβώς τις 
αποκοπές στα Κεφάλαια 1 και 2.  Η εισήγησή μας σ’ ό,τι αφορά την τρίτη τροπολογία είναι η κοινοβουλευτική 
ομάδα να περιοριστεί στο σταύρωμα του μισού κονδυλίου, έτσι ώστε να μη δημιουργηθούν λειτουργικά 
προβλήματα στην Αρχή, αλλά από την άλλη να γίνει κάποιος έλεγχος σ’ ό,τι αφορά τη συγκεκριμένη δαπάνη 
μέσω της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών.  Απλώς θέλω να δηλώσω ότι προσωπικά θα απέχω από 
την ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε, γιατί το δικηγορικό γραφείο με το οποίο συνεργάζομαι προσφέρει δικηγορικές 
υπηρεσίες στην Αρχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για την τρίτη τροπολογία, για την οποία κάποια κόμματα έχουν και ένα σωστό 
επιχείρημα, ότι αυτό θα μπορούσε να δημιουργήσει κάποια λειτουργικά προβλήματα στην Αρχή Λιμένων, 
θεωρώ ότι με την τροπολογία επί της τροπολογίας από το συνάδελφο Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους του 
∆ΗΚΟ λύεται και το πρόβλημα που θα μπορούσε ενδεχομένως να παρουσιαστεί στο θέμα λειτουργικότητας και 
μπορεί να μας δώσει την ευκαιρία να πάμε και για τις τρεις τροποποιήσεις ομόφωνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όμως ξέρετε ότι οι τροπολογίες κατατίθενται το πρωί της συνεδρίασης.  Για μια ακόμα φορά θα ασκήσω 
τη διακριτική μου ευχέρεια να το επιτρέψω.  Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες.  

 Ξεκινούμε λοιπόν με την πρώτη τροπολογία. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού  

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

31 2 711.14 Ευημερία €89.000 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή κατά ποσοστό 20% του συνόλου του σχετικού άρθρου. 

 Σημ.:  Το ποσό της μείωσης ανέρχεται στα €17.800. 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρα Επεξήγηση Ποσό 

40 2 711 μέχρι 717 Γενικό σύνολο τακτικών εξόδων €38.021.037 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή κατά ποσοστό 10% του γενικού συνόλου τακτικών εξόδων, αφού 
προηγουμένως αφαιρεθούν οι δαπάνες που αφορούν “Ευημερία”. 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρα Επεξήγηση Ποσό 

45 3 1-22200 μέχρι 8-
13605 

Γενικό σύνολο κεφαλαιουχικών 
εξόδων 

€42.635.030 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, μία αποχή και καμία εναντίον, εγκρίνεται η πρώτη τροπολογία. 
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 Η δεύτερη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, μία αποχή και καμία εναντίον, εγκρίνεται και η δεύτερη τροπολογία. 

 Τώρα σε ό,τι αφορά την τρίτη τροπολογία, αντιλαμβάνομαι ότι η τροπολογία επί της τροπολογίας είναι 
για το ήμισυ του αναφερομένου ποσού.  Για το ήμισυ του αναφερομένου ποσού να υπάρξει αυτό που 
ονομάζεται στην κοινοβουλευτική καθομιλουμένη “σταύρωμα”.  Περί αυτού πρόκειται.  Ένθεση σημείωσης στο 
σχετικό άρθρο.   

 Για το ήμισυ του ποσού, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και μία αποχή, η τρίτη τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους €81.156.067 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2004 30(ΙΙ) του 
2004.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αποστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
7. 
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 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013»  

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Απριλίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου και ο Ανώτατος Εκτελεστικός ∆ιευθυντής της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΑΤΗΚ για το 2013 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €437.959.892 και 
συνολικά έσοδα ύψους €485.025.000, τα οποία θα προέλθουν από τηλεφωνικές υπηρεσίες (€434.205.000), 
από τόκους (€14.320.000) και από τόκους ενεργητικού του σχεδίου συντάξεων (€36.500.000). 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες της ΑΤΗΚ αφορούν ειδικότερα τα εξής:  

1.  Αποδοχές προσωπικού (€152.387.335). 

2.  Τρέχουσες δαπάνες (€168.188.000), οι οποίες περιλαμβάνουν: 

α.  έξοδα λειτουργίας γραφείου (€11.000.000), 

β.  έξοδα πωλήσεων (€15.610.000), 

γ.  φορολογία (€6.400.000), 

δ.  άλλα έξοδα λειτουργίας (€134.403.000), τα οποία αφορούν κυρίως υπηρεσίες από 
τρίτους/συντήρηση τηλεπικοινωνιακής υποδομής (€17.680.000), εξασφάλιση περιεχομένου για 
την υπηρεσία “Cytavision” (€22.000.000), αποδόσεις σε τηλεπικοινωνιακούς οργανισμούς 
(€25.800.000), έξοδα διασύνδεσης (€13.000.000), ηλεκτρισμό και νερό (€13.360.000) και 
αποζημίωση για πρόωρη αφυπηρέτηση (€9.500.000) και 

ε. άλλα έξοδα (€525.000). 
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3.  Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€78.430.700), για την κάλυψη κυρίως αναγκών σχετικά με: 

α.  τον ηλεκτρομηχανολογικό εξοπλισμό (€4.650.000), 

β.  τις εφαρμογές πληροφορικής (€14.076.000), 

γ.  το ενσύρματο δίκτυο πρόσβασης (€12.794.700), 

δ.  τα διεθνή υποβρύχια και επίγεια καλωδιακά συστήματα (€5.220.000), 

ε.  τις υποδομές πληροφορικής (€9.472.500), 

στ.  τα δίκτυα σταθερών και κινητών επικοινωνιών (€14.712.400) και 

ζ. το εθνικό/διεθνές δίκτυο μεταφοράς και πακετομεταγωγής (€4.365.000). 

4.  Έργα επί πληρωμή για τρίτους (€14.734.400). 

5.  Εξοπλισμό για μεταπώληση (€12.000.000). 

6.  Επενδύσεις (DIGIMED) (€7.000.000). 

7.  Απρόβλεπτες δαπάνες (€2.000.000). 

8. Πρόστιμα (€3.219.457). 

 O πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΤΗΚ ενημέρωσε την επιτροπή ότι η ετοιμασία του 
προϋπολογισμού της Αρχής για το έτος 2013 προηγήθηκε των πρόσφατων οικονομικών εξελίξεων στη χώρα 
που προέκυψαν μετά τις αποφάσεις του Eurogroup και για το λόγο αυτό δεν έχουν ληφθεί υπόψη τα νέα 
δεδομένα κατά τον καταρτισμό του.  Παρ’ όλ’ αυτά, διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι ο οργανισμός παρακολουθεί 
τις εξελίξεις και λαμβάνει μέτρα περαιτέρω μείωσης των δαπανών, ώστε να διατηρηθεί η κερδοφορία σε 
ικανοποιητικά επίπεδα, και παράλληλα εξετάζει  μέτρα στήριξης των πελατών της ΑΤΗΚ και της κοινωνίας 
ευρύτερα. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος αρμόδιος δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι δαπάνες που προϋπολογίστηκαν για το έτος 2013 είναι μειωμένες κατά €65 εκατομ. περίπου σε 
σχέση με το 2012, γεγονός που οφείλεται κυρίως στη μείωση των προνοιών του προϋπολογισμού που 
αφορούν τις επενδύσεις για τη χρηματοδότηση της CytaHellas, τις κεφαλαιουχικές δαπάνες και τις 
τρέχουσες δαπάνες. 

2. Οι νομοθετικές ρυθμίσεις που αφορούν τον ευρύτερο δημόσιο τομέα σε σχέση με τις περικοπές στους 
μισθούς, στις συντάξεις, στην υπερωριακή απασχόληση και στα επιδόματα, καθώς και σε σχέση με την 
αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων και τη μείωση των κλιμάκων εισδοχής για τους νεοεισερχομένους 
έχουν ενσωματωθεί στον υπό εξέταση προϋπολογισμό.   

3. Ο αριθμός των θέσεων στην Αρχή μειώνεται κατά 60 θέσεις με βάση τον προτεινόμενο προϋπολογισμό 
και γίνεται πρόβλεψη για μελλοντική κατάργηση επιπλέον 56 θέσεων, όταν αυτές κενωθούν στη βάση 
της ευδόκιμης αφυπηρέτησης.  

4. Η εφαρμογή του σχεδίου πρόωρης/ευδόκιμης αφυπηρέτησης υπαλλήλων της ΑΤΗΚ καθιστά δυνατή τη 
σταδιακή μείωση του προσωπικού, την έγκαιρη ανανέωσή του με άτομα ικανά να ανταποκριθούν στις 
νέες απαιτήσεις του τομέα των ηλεκτρονικών επικοινωνιών, μειώνει το κόστος κατά υπάλληλο και 
αυξάνει την απόδοσή της.  Για το λόγο αυτό η συνέχιση και ενίσχυση του εν λόγω σχεδίου θεωρείται 
απαραίτητη.   

5. Η CytaHellas κατά το τελευταίο τρίμηνο του έτους 2012 έχει επιτύχει θετικά κέρδη προ τόκων, φόρων 
και αποσβέσεων και αναμένεται ότι κατά το έτος 2013 θα εδραιωθεί η λειτουργική κερδοφορία της.  
Περαιτέρω, η CytaHellas στο παρόν στάδιο δε χρειάζεται οικονομική ενίσχυση για νέες επενδύσεις, 
αφού ολοκληρώνονται τα κατασκευαστικά έργα τηλεπικοινωνιακής υποδομής, θα χρειαστεί ωστόσο 
στήριξη στο κεφάλαιο κίνησης, ώστε η εταιρεία να είναι σε θέση να ανταποκριθεί στις αυξημένες ανάγκες 
κόστους απόκτησης πελατών.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή ζήτησε από τους αρμοδίους 
περαιτέρω επεξηγήσεις μεταξύ άλλων για τις δραστηριότητες της CytaHellas, το μεγάλο αριθμό διευθυντικών 
θέσεων που στελεχώνουν την ΑΤΗΚ, την εφαρμογή του σχεδίου ευδόκιμης αφυπηρέτησης των υπαλλήλων, το 
θεσμικό πλαίσιο λειτουργίας της, καθώς και τις απαιτήσεις της τρόικας για ιδιωτικοποίησή της. 

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι της ΑΤΗΚ, απαντώντας στα πιο πάνω, δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η Αρχή βρίσκεται στη διαδικασία ετοιμασίας σχεδίου μείωσης του αριθμού των θέσεων που 
προβλέπονται στο οργανόγραμμά της, στο οποίο θα λαμβάνονται υπόψη και μέτρα μείωσης του 
αριθμού των διευθυντικών θέσεων.    
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2. Η εφαρμογή του σχεδίου πρόωρης/ευδόκιμης αφυπηρέτησης γίνεται με βάση κανονισμούς που διέπουν 
το εν λόγω σχέδιο και βοηθά στη συγκράτηση του συνολικού αριθμού του προσωπικού και του μέσου 
όρου του μισθολογίου. 

3. Η δραστηριοποίηση της CytaHellas γίνεται στη βάση του επιχειρηματικού της πλάνου, το οποίο 
αναθεωρείται ετησίως από ειδικό σύμβουλο του οργανισμού. 

4. Η ΑΤΗΚ έχει αναθέσει σε ειδικούς συμβούλους την εκπόνηση μελέτης, ώστε να καταστεί πιο ευέλικτος ο 
οργανισμός.    

5. Ο οργανισμός χρειάζεται τη στήριξη της πολιτείας, ώστε να αποφευχθεί η ιδιωτικοποίησή του, αφού 
πρόκειται για οργανισμό με σημαντική ωφέλεια για την πολιτεία, και εκφράζει την ετοιμότητά του να 
εξεύρει από ιδίους πόρους τα απαιτούμενα από την τρόικα ποσά προς αποφυγή της ιδιωτικοποίησής 
του.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την 
κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της ΑΤΗΚ για το 2013.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες από πλευράς ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ∆ημοκρατικού Κόμματος.  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Μαυρίδη. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την ίδια λογική, στα πλαίσια της εξοικονόμησης που επιβάλλουν οι καιροί, αλλά και 
του εκσυγχρονισμού των ημικρατικών οργανισμών, προτείνουμε κάποιες τροποποιήσεις και περικοπές. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε χρειάζεται να διαβαστούν, κύριε Πρόεδρε, είναι μοιρασμένες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή είναι γνωστές στους βουλευτές, θα παρακαλέσω να κάμετε μια έτσι συνοπτική αναφορά.  Οι 
τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Α. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 25 
 

25 

10 
 

10 

040 
 

050 

Αμοιβή υπερωριακής 
απασχόλησης καθημερινής  

Αμοιβή απασχόλησης κατά τις 
Κυριακές & αργίες 

 
€1.800.000 

 
€2.165.000 

Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο των σχετικών άρθρων (€3.965.000) ποσού ύψους 
€1.500.000.   

2. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 25 10 060 Επιδόματα €2.619.995 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή κατά ποσοστό 20% του συνόλου του σχετικού άρθρου. 
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Σημ.: Το ποσό της μείωσης ανέρχεται στις €523.999 

3. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 25 10 270 Εισφορά στο Σωματείο Ευημερίας €2.050.000 

Γίνεται εισήγηση για αποκοπή κατά ποσοστό 20% του συνόλου του σχετικού άρθρου. 

Σημ.: Το ποσό της μείωσης ανέρχεται στις €410.000. 

4. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 26 20 000 Τρέχουσες δαπάνες €168.188.000 

Γίνεται εισήγηση για αποκοπή κατά ποσοστό 10% του συνόλου των τρεχουσών δαπανών. 

5. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 26 20 410 +  Αποζημίωση για πρόωρη 
αφυπηρέτηση 

€9.500.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε: 

α. το μέγιστο ποσό αποζημίωσης ανά άτομο να μην υπερβαίνει τις €70.000, 

β. η αποζημίωση να μην υπερβαίνει το ήμισυ του υπόλοιπου των ακαθάριστων απολαβών που 
θα λάμβανε μέχρι την κανονική του αφυπηρέτηση, 

γ. η αποζημίωση αυτή να είναι φορολογητέα.  

6. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 28 30 139 Εφαρμογές πληροφορικής €14.076.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη που υπερβαίνει το ήμισυ του προϋπολογιζόμενου συνολικού ποσού, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της. 

7. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 28 30 201 Αυτοκίνητα €1.530.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε ουδεμία δαπάνη ή σύναψη 
συμφωνίας αγοράς νέων μηχανοκίνητων οχημάτων δύναται να διενεργηθεί από την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του παρόντος νόμου για το έτος 2013, προτού ενημερωθεί η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και εξασφαλιστεί η γραπτή συγκατάθεσή της. 

8. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 28 30 221 Υποδομές πληροφορικής €9.472.500 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι για το μέρος που αφορά Αγορές Λογισμικού/Υλισμικού που 
υπερβαίνει το ήμισυ του προϋπολογιζόμενου ποσού για το σκοπό αυτό, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της. 

9. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 29 40 951 + DIGIMED (Επενδύσεις) €7.000.000 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

10. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 29 50 000 Απρόβλεπτες δαπάνες €2.000.000 

Γίνεται εισήγηση για: 

α. αποκοπή κατά ποσοστό 50% του συνόλου του ποσού που προβλέπεται στο πιο πάνω 
άρθρο, 

β. ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από 
το υπόλοιπο 50% του σχετικού κονδυλιού (€1.000.000), να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή 
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Β. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες τροποποιήσεις. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει μια αλλαγή, κύριε Πρόεδρε, μια τροπολογία επί της τροπολογίας.  Στην τροπολογία 4 γίνεται 
εισήγηση για αποκοπή κατά ποσοστό 10% του συνόλου των τρεχουσών δαπανών, εξαιρουμένων όμως των 
εξόδων διαφήμισης και προώθησης, τα οποία είναι €12 εκατομ.  ∆ηλαδή, η περικοπή θα είναι κατά €1,2 
εκατομ. μικρότερη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εξαιρουμένων των εξόδων διαφήμισης και... 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και προώθησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να καταγραφεί. 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει; 

 Ορίστε, κύριε Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά την πρώτη τροπολογία σε σχέση με τον προϋπολογισμό της Cyta, 
ουσιαστικά ζητείται η μείωση των υπερωριών κατά 40%.  Θεωρούμε αυτό το ποσοστό υπερβολικό, για να 
επιβληθεί διαμιάς.  Εάν η μείωση τροποποιηθεί από το €1,5 εκατομ. στα €750 εκατομ., εμείς θα την 
υπερψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πού αναφέρεστε; 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εννοείτε €750.000. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ναι, €750.000.  Συγγνώμη, λόγω μνημονίου έχουμε χάσει τα μηδενικά!   

 Εάν η μείωση τροποποιηθεί κατά τον τρόπο που ανέφερα, τότε θα υπερψηφίσουμε.  Θεωρούμε ότι, όσο 
αδικαιολόγητες και να είναι εν πολλοίς οι υπερωρίες, δεν μπορείς σε μία επιχείρηση ξαφνικά να κόψεις 40%.  
Πρέπει να έχεις μια ομαλή μετάβαση. 

 Όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία, που αφορά επιδόματα, την τρίτη τροπολογία, που αφορά εισφορά 
στο Σωματείο Ευημερίας, και την τέταρτη τροπολογία, που αφορά τρέχουσες δαπάνες, εμείς υπερψηφίζουμε.   

 Όσον αφορά τα υπόλοιπα, τα οποία αφορούν κυρίως σταυρώματα, θεωρούμε ότι δημιουργούν 
λειτουργικά προβλήματα, καθώς υπεισέρχονται μη επιχειρησιακοί παράγοντες στη λειτουργία μιας 
επιχείρησης, και γι’ αυτό, θεωρώντας αυτές τις τροπολογίες επιζήμιες επιχειρηματικά, θα τις καταψηφίσουμε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

της.  

γ. ένθεση της ακόλουθης επιφύλαξης στο τέλος της σημείωσης που αναφέρεται στην πιο πάνω 
παράγραφο (β):  «Νοείται ότι απαγορεύεται η μεταφορά και διενέργεια δαπάνης 
οποιουδήποτε  ποσού από το προβλεπόμενο κονδύλι για σκοπούς κάλυψης δαπάνης κάτω 
από οποιοδήποτε άλλο κεφάλαιο του παρόντος νόμου». 

11. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 29 55 000 Πρόστιμα €3.219.457 

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στα σχετικά άρθρα [(α) 100 - Πρόστιμο Επιτροπής 
Προστασίας Ανταγωνισμού (ΕΠΑ), (β) 200 - Πρόστιμο Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων (ΕΡΗΕΤ), (γ) 300 - Πρόστιμο Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου], 
ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από τα σχετικά κονδύλια, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της. 
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 Λοιπόν, απλώς να σημειώσω ότι στο υπ’ αριθμόν 9 υπάρχει τροπολογία και από το ∆ΗΚΟ -θα τη δούμε 
στη συνέχεια- για δέσμευση του ιδίου ποσού, αλλά κατά το ένα δεύτερο.  Άρα, έχετε υπόψη σας, όταν θα 
ψηφίζετε, ότι υπάρχει και αυτή η τροπολογία από πλευράς ∆ΗΚΟ, εκτός εάν θέλετε να διαμορφωθεί αναλόγως 
με ομοφωνία ή με κατά πλειοψηφία τοποθέτηση. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, έχετε ήδη επισημάνει ότι υπάρχουν κάποιες τροπολογίες που είναι 
κοινές, εμάς η εισήγησή μας είναι, αν αποδέχεται ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, να αποσυρθεί η δική τους 
τροπολογία που αφορά το Κεφάλαιο 40 και το κονδύλι της εταιρείας DIGIMED, έτσι ώστε να παραμείνει η δική 
μας η τροπολογία και να δεσμευτεί μόνο κατά το ένα δεύτερο το σχετικό κονδύλι.   

 Επίσης, σε ό,τι αφορά την τροπολογία υπ’ αριθμόν 5 του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, που αφορά τη 
δέσμευση του ποσού που προωθείται για τις αποζημιώσεις για πρόωρη αφυπηρέτηση, η εισήγησή μας, επειδή 
και εμείς επιθυμούμε να δεσμευτεί το κονδύλι, αλλά χωρίς τις ειδικές αναφορές που γίνονται στην πρόταση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, η δική μας έκκληση και παράκληση είναι επίσης να αποσυρθεί και αυτή η 
τροπολογία, να δεσμευτεί με γενικό τρόπο το κονδύλι και ίσως στη συνέχεια να δούμε πώς ακριβώς θα 
αποδεσμευτεί και αν θα μπουν κάποιοι συγκεκριμένοι όροι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σ’ αυτή την εποχή που ζούμε πρέπει να προσπαθούμε όλοι να συνθέτουμε.  Και όσον 
αφορά...   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

 Όσον αφορά την εισήγηση του ΑΚΕΛ για μείωση των περικοπών των υπερωριών κατά το ήμισυ σε 
σχέση με τη δική μας προβλεπόμενη περικοπή, θεωρώ ότι μπορούμε ως πρώτο στάδιο να βρούμε τη σύνθεση 
αυτής της πρότασης του ΑΚΕΛ, για να πάμε, αν είναι δυνατόν, ομόφωνα και να περάσουμε το μήνυμα ότι είναι 
πολιτική βούληση όλων των πλευρών μια προσπάθεια περικοπής των υπέρμετρων υπερωριών. 

 Το δεύτερο θέμα των δύο τροπολογιών του ∆ΗΚΟ, της μίας που μιλά για σταύρωμα του 50% της 
DIGIMED... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 9 τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι.  Νομίζω ότι και σε αυτό μπορούμε να συνηγορήσουμε, άρα να είναι μια η τροπολογία για σταύρωμα 
του ημίσεος.   

 Και όσον αφορά την άλλη τροπολογία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για την άλλη, όταν θα έρθουμε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ...την πέμπτη, για να μην μπαίνουν διαφορετικά, κύριε Πρόεδρε, να μπαίνουν οι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννοείτε τις τροπολογίες του ∆ΗΚΟ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι.  Και για την τροπολογία τη δική μας, την πέμπτη, συμφωνούμε να σταυρωθεί το ποσό χωρίς τις 
επεξηγήσεις ή τις προϋποθέσεις που είχαμε θέσει, όπως προτείνει τώρα το ∆ΗΚΟ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να απλοποιηθεί, εισηγούμαι οι συγκεκριμένες τροπολογίες του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού να αποσυρθούν, ώστε να ψηφίσει ο καθένας όπως θα ψηφίσει, την ώρα που θα μπουν οι 
τροπολογίες του ∆ΗΚΟ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εντάξει, το πρακτικό... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εννά τα μπλέξουμε τωρά! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εντάξει, ρε Νίκο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και δε θα υπάρχει νόημα.  Εάν ψηφίσετε ως η εισήγηση του ∆ΗΚΟ, δε θα υπάρχει λόγος να τα θέσουμε 
ξεχωριστά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, δε θα είναι η τροπολογία του Συναγερμού.  Εκείνη του ∆ΗΚΟ θα μπει. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εντάξει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, με βάση τις τροποποιήσεις που έχει προτείνει ο κ. Πάμπος Παπαγεωργίου για τις πρώτες τρεις 
τροπολογίες, ψηφίζουμε. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μόνο η πρώτη τροποποιείται.  Οι άλλες δύο πάνε κανονικά, ως το αρχικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα! 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Της πρότασης...   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Της υπ’ αριθμόν 1. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγκρίνεται ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επομένως, εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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 Αυτή που λέει: «Γίνεται εισήγηση για αποκοπή κατά ποσοστό 20% του συνόλου του σχετικού άρθρου».  
Είναι τα επιδόματα, τα επιδόματα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Η υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία λέει:  «Γίνεται εισήγηση για αποκοπή κατά ποσοστό 20% του συνόλου του 
σχετικού άρθρου...»... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, συγγνώμη, εγώ διαφωνώ να διαβάζετε.  Εξεκίνησεν ο κ. Μαυρίδης τζιαι δεν τον αφήσαμεν!  
Είναι μπροστά μας.  Ο καθένας να βλέπει.  Εάν κάποιος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά, προβλέπει ο κανονισμός ότι πρέπει να διαβάζονται, κύριε Κατσουρίδη.  Εάν κάποιος, για 
οποιοδήποτε λόγο δεν... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, ωραία, Πρόεδρε, αλλά στο τέλος εννά τα διαβάσουμε όλα!   Επειδή δηλαδή ο κ. Χριστοφόρου εν 
κρατεί το χαρτί του ή ασχολείται με άλλα χαρτιά, φταίμε εμείς; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τελειώνουμε, τελειώνουμε!  ∆ε θα τα διαβάσουμε όλα, τελειώνουμε. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 3 τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ομόφωνα εγκρίνεται. 

 Πάμε εις την υπ’ αριθμόν 4 τροπολογία.  «Γίνεται εισήγηση» -θα το διαβάσω, διότι υπάρχει προσθήκη- 
«για αποκοπή κατά ποσοστό 10% του συνόλου των τρεχουσών δαπανών, εξαιρουμένων των εξόδων 
διαφήμισης και προώθησης».  Αυτή είναι η τροποποίηση που προσετέθη. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να πω κάτι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όπως έχει κατατεθεί η τροπολογία εμείς την ψηφίζουμε.  Με την αλλαγή επί της τροπολογίας δεν την 
ψηφίζουμε.  ∆ε θέλω να αναφερθώ τζιαι να προκαλέσω συζήτηση ποιους αφορά το €1,5 εκατομ., αλλά, επειδή 
αφορά συγκεκριμένους, εμείς δεν την ψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επιμένετε στην αλλαγή στην τροπολογία, κύριε Μαυρίδη;   

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επομένως, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Ναι, αλλά με ποιο τρόπο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με την αλλαγή επί της τροπολογίας, όπως τη διατυπώσατε προφορικά. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κυρίες και κύριοι, ψηφίζετε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαεφτά. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκαεφτά ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και έξι αποχές, η υπ’ αριθμόν 4 τροπολογία 
απορρίπτεται.  

 Η υπ’ αριθμόν 5 τροπολογία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Έχει τροποποιηθεί αντιλαμβάνομαι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όπως διαμορφώθηκε από το ∆ΗΚΟ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όπως διαμορφώθηκε, κύριε Πρόεδρε; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όπως διαμορφώθηκε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποίος υπέβαλεν τροπολογία;  Να την επαναδιατυπώσει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υποτίθεται ότι η υπ’ αριθμόν 5 αποσύρεται ουσιαστικά τζιαι ψηφίζουμεν την πρώτη 
τροπολογία του ∆ΗΚΟ, που λέει ότι, όταν υπάρχει αφυπηρέτηση, σταυρώνεται τζιαι έρχεται στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Συνεπώς... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Ψηφίζουμεν την πρώτη του ∆ΗΚΟ, Πρόεδρε, για να μεν συγχυστούμε.  ∆ε χρειάζεται να καταψηφίσουμε 
εκείνη του Συναγερμού. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Αποσύραμε το (β). 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει, ρε φίλε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, για να είναι κατανοητό σε όλους τι ψηφίζουμε, πάμε προσωρινά στις τροπολογίες του ∆ΗΚΟ, 
στην τροπολογία (α).  Έτσι είναι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Πρώτου πίνακα - ∆ελτίο δαπανών του προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το 2013 με την ένθεση έναντι του πιο κάτω αναφερόμενου άρθρου 
σημειώσεων ως ακολούθως: 

Κεφάλαιο 20:  

(α) Άρθρο 410 «Αποζημίωση για πρόωρη αφυπηρέτηση» (€9.500.000): 

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ομόφωνα εγκρίνεται η τροπολογία του ∆ΗΚΟ. 

 Πάμε τώρα στην υπ’ αριθμόν 6 τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, όπως είναι κατατεθειμένες.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα, να τελειώσει η ψηφοφορία, είμαστε σε ψηφοφορία! 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαέξι ψήφους εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέλω να πω γιατί ψήφισα εναντίον και... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως, αλλά, λέω, να ανακοινώσω το αποτέλεσμα της ψηφοφορίας! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή η θέση μας θα είναι και για άλλα θέματα παρόμοια, εγώ θέλω να γίνει κατανοητό τζιαι ’πού τη 
Βουλή και απ’ όσους παρακολουθούν ότι υποκαθίσταται η γενική διεύθυνση του οργανισμού από την επιτροπή 
Οικονομικών σε θέματα που δεν μπορεί να κρίνει η επιτροπή της Βουλής!  Ποιο λογισμικό πρόγραμμα, ποια 
τεχνολογία...  Είναι απίστευτα πράματα!  ∆ηλαδή οι βουλευτές αναγορεύονται σε ειδικούς επί παντός επιστητού 
τωρά και θα πάρει την ευθύνη η Βουλή ποιος θα εγκαταστήσει λογισμικό πρόγραμμα και άλλα παρόμοια 
τεχνικά και τεχνολογικά θέματα!  Ένα μόνο μήνυμα δίνουμε:  Σώννει τζιαι καλά, θέλουμε να το γονατίσουμε τον 
οργανισμό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Η υπ’ αριθμόν 7 τροπολογία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 8 τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαέξι ψήφους εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Τώρα ερχόμαστε στην υπ’ αριθμόν 9 τροπολογία, που όμως, όπως θα θυμάστε, αντικαθίσταται με τη 
σχετική τροπολογία του ∆ΗΚΟ, ώστε να θεωρηθεί ότι η ένθεση αφορά το ένα δεύτερο του αναφερομένου 
ποσού.  Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

Κεφάλαιο 40: 

 Άρθρο 951  «DIGIMED» (€7.000.000): 

 «Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για το ποσό που υπερβαίνει το ένα δεύτερο της πρόνοιας που 
περιλαμβάνεται στο άρθρο αυτό, χωρίς να ενημερώνεται εκ των προτέρων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαέξι ψήφους εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η τροπολογία του ∆ΗΚΟ 
εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα στην υπ’ αριθμόν 10 τροπολογία του ∆ΗΣΥ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κυρίες και κύριοι, αποφασίζετε και ψηφίζετε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, δεκαέξι ψήφους εναντίον και έξι αποχές, η υπ’ αριθμόν 10 τροπολογία 
εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 11 τροπολογία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαέξι ψήφους εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η υπ’ αριθμόν 11 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή αυτό διαφέρει από τα υπόλοιπα, να μου επιτρέψετε για ακόμα ένα λεπτό να κάμω μια αναφορά 
και σ’ αυτό.  Προσπαθώ να καταλάβω...  ∆εν ξέρω τι φταίει, αν είναι τα ελληνικά μου ή κάτι άλλο!  Αν κατάλαβα 
καλά τώρα, η Βουλή, η επιτροπή Οικονομικών, η Βουλή εντός της Βουλής, κατά τη γνώμη μου, θα αποφασίζει 
εάν θα πληρωθεί ή όχι πρόστιμο που επιβάλλουν ρυθμιστές και θεσμικά όργανα της ∆ημοκρατίας.  Είναι 
απίστευτα πράγματα!   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρ’ όλο που...  Επειδή τοποθετήθηκε εναντίον ο κ. Κατσουρίδης, δικαιούται να δικαιολογήσει την ψήφο 
του.  Εσείς ψηφίσατε υπέρ˙ δε δικαιούστε.  Είναι καλύτερα όλα αυτά τα ζητήματα να εγείρονται κατά την ώρα 
της συζήτησης. 

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, απλά να διευκρινίσουμε ότι η συγκεκριμένη τροπολογία όμως αφορά απλά ενημέρωση.  ∆ε θα 
αποφασίσουμε εμείς αν θα δαπανηθεί ή όχι!  Θα μας ενημερώσουν!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...παρ’ όλο που φορώ γυαλιά, μπορώ να δκιαβάζω!  Λέει το εξής: «Να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της».  Λυπούμαι!  
Κάποιο πρόβλημα έχω!  Έν’ φανερό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλλον κάποιοι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  Ευχαριστώ πολύ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ, ησυχία!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τα θεσμικά όργανα...  Εννά αποφασίσει η Βουλή αν θα πληρώσει πρόστιμο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πάμε τώρα στις τροπολογίες... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε ελέησον! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...τις οποίες έχει καταθέσει η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Οι δύο τροπολογίες 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος έχουν ήδη συζητηθεί και εγκριθεί.  Πάμε λοιπόν εις την τροπολογία στο Κεφάλαιο 
20,  «Εξασφάλιση περιεχομένου για υπηρεσία Cytavision». 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα-∆ελτίο ∆απανών του προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το 2013 με την ένθεση, αντί του πιο κάτω αναφερόμενου άρθρου, 
σημείωσης ως ακολούθως: 

 Άρθρο 480 «Εξασφάλιση περιεχομένου για υπηρεσία Cytavision»   (€22.000.000): 

 «Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για το ποσό που υπερβαίνει το ένα δεύτερο της πρόνοιας που 
περιλαμβάνεται στο άρθρο αυτό χωρίς να ενημερώνεται εκ των προτέρων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Είσαστε ενήμεροι, κύριοι συνάδελφοι, επί της τροπολογίας αυτής; 

 Μάλιστα.  Ωραία! 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ώδεκα υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Τριάντα ένας εναντίον. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μία αποχή. 

 Με δώδεκα ψήφους υπέρ, τριάντα μία εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην τροπολογία «∆ιαφημίσεις και έξοδα προώθησης». 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα-∆ελτίο ∆απανών του προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το 2013 με την ένθεση, αντί του πιο κάτω αναφερόμενου άρθρου, 
σημείωσης ως ακολούθως: 

 Άρθρο 150 «∆ιαφημίσεις και έξοδα προώθησης»  (€12.000.000): 

 «Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για το ποσό που υπερβαίνει το ένα δεύτερο της πρόνοιας που 
περιλαμβάνεται στο άρθρο αυτό χωρίς να ενημερώνεται εκ των προτέρων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ουδεμία. 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Λοιπόν, έχουμε ολοκληρώσει τις τροπολογίες. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού ύψους €437.959.892 για τη χρήση του 
έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 
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 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6.   

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 

 Ενσωμάτωση γενικών αυξήσεων μισθών και τιμαριθμικού επιδόματος στους βασικούς μισθούς των 
κλιμάκων.  Άρθρο 8.   

 Κωδικοποίηση κλιμάκων.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση βαθμών και ειδικοτήτων των θέσεων.  Άρθρο 10. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων αναγκών.  Άρθρο 12. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού και Πρώτου ∆ιορισμού και Προαγωγής.  Άρθρο 
13. 

 Απαγόρευση σύναψης σύμβασης ή συμφωνίας για σκοπούς παροχής άτοκου δανείου για απόκτηση 
ιδιωτικού οχήματος από το προσωπικό της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.  Άρθρο 14. 

 Μείωση των επιδομάτων και φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 15. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 16; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 16 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας του 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2013 Νόμος του 

2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Απριλίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας. 

 Ο προϋπολογισμός της Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας για το έτος 2013 προβλέπει δαπάνες 
ύψους €2.404.400 και έσοδα ύψους €242.000, τα οποία προέρχονται κυρίως από αναλύσεις που διενεργούνται 
από το εργαστήριο γάλακτος.  Ο οργανισμός λαμβάνει επίσης κρατική χορηγία ύψους €2.162.400. 

 Oι κυριότερες δαπάνες του οργανισμού για το 2013 αναλύονται ως ακολούθως: 

1. ∆απάνες προσωπικού:  €1.956.770. 
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2. Λειτουργικές δαπάνες:  €424.630. 

3. Κεφαλαιουχικές δαπάνες:  €23.000. 

 Όπως είναι γνωστό, ο Οργανισμός Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας ιδρύθηκε το 1969 με κύριες 
δραστηριότητες την εμπορία γάλακτος, τη συλλογή και μεταφορά γάλακτος, τις δειγματοληψίες και αναλύσεις 
γάλακτος και τις ποσοστώσεις γάλακτος στη βάση κανονισμών.  

 Όπως είναι επίσης γνωστό, μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η νομοθεσία που 
διέπει τη λειτουργία του οργανισμού τροποποιήθηκε με το Ν. 14(Ι)/2004 και το μονοπωλιακό καθεστώς του 
καταργήθηκε, ενώ ταυτόχρονα προσδιορίστηκε νέος κύκλος δραστηριοτήτων του που αφορά κυρίως την 
εφαρμογή ευρωπαϊκών προγραμμάτων.  

 Σύμφωνα με τα γραπτά στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δραστηριότητες του 
οργανισμού που απορρέουν από υποχρεώσεις της Κύπρου προς την Ευρωπαϊκή Ένωση συνεχίζονται και 
αφορούν ειδικότερα τα ακόλουθα: 

1. Tην υποχρέωση που αφορά τις ποσοστώσεις αγελαδινού γάλακτος βάσει κοινοτικών κανονισμών με 
στόχο τον έλεγχο της παραγωγής για σκοπούς εξισορρόπησης με τη ζήτηση, αφού η δημιουργία 
πλεονασμάτων συνεπάγεται την καταβολή εισφοράς (levy), η οποία καταβάλλεται στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση. 

Σημειώνεται ότι η δραστηριότητα αυτή συνεχίζεται σε όλα τα κράτη μέλη με πιθανότητα κατάργησής της 
το 2015. 

2. Τη διαχείριση του σχεδίου παροχής γάλακτος στα σχολεία, βάσει κοινοτικού κανονισμού, το οποίο 
αφορά την παροχή επιδοτούμενου γάλακτος και γαλακτοκομικών προϊόντων στα σχολεία.  Το εν λόγω 
σχέδιο βασίζεται σε εξ ολοκλήρου κοινοτική δαπάνη, ύψους €250.000-€300.000, την οποία η Κύπρος 
απορροφά ετησίως.  Ως αποτέλεσμα της πιο πάνω δραστηριότητας, ο οργανισμός διεκπεραιώνει: 

 α. ∆ύο χιλιάδες οκτακόσιες έως τρεις χιλιάδες αιτήσεις (που κατανέμονται σε τρία τετράμηνα) και 
αφορούν πεντακόσια τριάντα τέσσερα περίπου σχολεία και κυλικεία για παροχή της σχετικής 
επιδότησης. 

 β. Επιτόπιους ελέγχους σε σχολεία, προμηθευτές γαλακτοκομικών προϊόντων, κυλικεία κ.λπ. 

 Σημειώνεται ότι το σχέδιο αυτό δεν έχει μέχρι στιγμής ημερομηνία λήξης. 

 Η επιτροπή στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού είχε την ευκαιρία να 
ενημερωθεί για τη λειτουργία του εργαστηρίου γάλακτος, το οποίο είναι εξειδικευμένο και διαπιστευμένο για 
σκοπούς αναλύσεων γάλακτος. 

 Η επιτροπή ενημερώθηκε επίσης για τη λειτουργία της υπηρεσίας επιθεώρησης, η οποία διεξάγει 
επιτόπιους ελέγχους στις αγελαδοτροφικές μονάδες, στους αγοραστές γάλακτος, στους μεταφορείς, στους 
απευθείας πωλητές, στους επεξεργαστές, στα εργαστήρια γάλακτος των αγοραστών, για το σχέδιο κεφαλικών 
επιδοτήσεων αιγοπροβάτων και για το σχέδιο παροχής γάλακτος στα σχολεία. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή ζήτησε γραπτή ενημέρωση 
για την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στη διεξαγωγή μελέτης για το μέλλον του οργανισμού.  Συναφώς, το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κατέθεσε σχετικό σημείωμα, ημερομηνίας 16 
Απριλίου 2013, με το οποίο ενημερώνει την επιτροπή για το πιο πάνω θέμα. 

 Στη συνέχεια της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού οι αρμόδιοι του οργανισμού, 
καταθέτοντας σχετικό σημείωμα, ζήτησαν τη συνέχιση της λειτουργίας αυτού, αναφέροντας ότι οι λειτουργίες 
που επιτελεί ο οργανισμός είναι απαραίτητες όχι μόνο μέχρι το έτος 2015, αλλά και μεταγενέστερα.  Ανέφεραν 
επίσης ότι το κόστος λειτουργίας του οργανισμού δικαιολογείται πλήρως, λαμβάνοντας υπόψη το φάσμα των 
δραστηριοτήτων που επιτελεί ο οργανισμός, τονίζοντας ότι η μείωση του υπηρετούντος  προσωπικού πριν από 
το τέλος του 2015, περιλαμβανομένων των πρόωρων αφυπηρετήσεων ή απολύσεων, δεν κρίνεται σκόπιμη, 
καθότι θα υπάρξει πρόβλημα στην ομαλή και σωστή διεκπεραίωση των  αρμοδιοτήτων του οργανισμού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας για το έτος 2013.   

 Ταυτόχρονα, ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, θεωρώντας ότι ο ρόλος και η αποστολή του οργανισμού έχουν εξαντληθεί, καθότι, 
όπως είναι γνωστό, υπάρχει σοβαρή πρόθεση από την Ευρωπαϊκή Ένωση η υποχρέωση για έλεγχο και 
τήρηση των ποσοστώσεων γάλακτος που επιβάλλεται στα κράτη μέλη να τερματιστεί το αργότερο μέχρι το 
2015, δηλώνουν τα ακόλουθα: 
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1. Να εξευρεθούν τρόποι, ώστε ο οργανισμός να ολοκληρώσει τον κύκλο του ομαλά. 

2. Να μη θυματοποιηθούν οι εργαζόμενοι στον οργανισμό, οι οποίοι είναι δυνατό να απορροφηθούν από 
άλλες κρατικές υπηρεσίες, όπως οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ή ο Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών. 

3. Να συνεχιστούν, πιθανόν υπό άλλο καθεστώς, οι ίδιοι ενδελεχείς και εξειδικευμένοι έλεγχοι που 
διεξάγονται από το άρτια εξοπλισμένο και υπερσύγχρονο χημείο του οργανισμού σε σχέση με την 
ποιότητα του γάλακτος, με απώτερο σκοπό την προστασία του καταναλωτή. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δηλώνουν ότι σε οποιαδήποτε περίπτωση πρέπει να εξευρεθούν τρόποι, ώστε να διασφαλιστεί απόλυτα το 
εργασιακό καθεστώς του προσωπικού του οργανισμού.  

 Σημειώνεται ότι τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν 
να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, ποσού 
ύψους €2.404.400 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής για τους νεοεισερχόμενους.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Πλήρωση κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 7.   

 Φορολόγηση επιδομάτων γραμματειακών υπηρεσιών, παραστάσεως και φιλοξενίας.  Άρθρο 8. 

 Προκαταβολή υπό μορφή άτοκου δανείου για αγορά αυτοκινήτου.  Άρθρο 9. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 10.   

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου 
του 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον πιο πάνω 
προϋπολογισμό σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Απριλίου 2013.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Παιδείας 
και Πολιτισμού, καθώς και ο πρόεδρος του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (ΙΚΥΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΙΚΥΚ για το 2013 προβλέπει δαπάνες ύψους €9.430.713 και έσοδα ύψους 
€9.457.520, τα οποία προέρχονται κυρίως από την κρατική χορηγία ύψους €9.457.500.  Οι δαπάνες του 
ιδρύματος για το 2013 αναλύονται ως ακολούθως: 

  € 

1. Λειτουργικές δαπάνες, αντιμισθία, αγορά παγίων και άλλα έξοδα 618.703 

2. Κοινωνικές παροχές/Παροχές παιδείας 8.800.010 

3. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό 12.000 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού η επιτροπή είχε την ευκαιρία να 
ενημερωθεί για τις προνοούμενες δαπάνες για υποτροφίες σε σχέση με το έτος 2013, οι οποίες ανέρχονται σε 
€8.231.795 και αφορούν: 

1. τους πρωτοετείς υποτρόφους του ακαδημαϊκού έτους 2012-2013 που δεν έχουν προπληρωθεί το 
προηγούμενο έτος με πρόνοια €2.252.322, 

2. τους δευτεροετείς υποτρόφους του ακαδημαϊκού έτους 2012-2013 με πρόνοια €2.092.322, 

3. τους τριτοετείς υποτρόφους του ακαδημαϊκού έτους 2011-2012 με πρόνοια €1.904.554, 

4. τους τεταρτοετείς υποτρόφους του ακαδημαϊκού έτους 2010-2011 με πρόνοια €1.095.704, 

5. τους πεμπτοετείς υποτρόφους του ακαδημαϊκού έτους 2009-2010 με πρόνοια €304.554, 

6. τους εξαετείς υποτρόφους του ακαδημαϊκού έτους 2008-2009 με πρόνοια €42.554, 

7. τις καθυστερημένες οφειλές προηγούμενων ετών με πρόνοια €115.000. 

 Σημειώνεται ότι σε σχέση με το έτος 2012 παρατηρείται μείωση στο σύνολο των προϋπολογιζόμενων 
δαπανών για το έτος 2013, που οφείλεται στη μείωση των πιστώσεων για τα μέτρα ενίσχυσης της φοιτητικής 
μέριμνας, οι οποίες για το 2012 ήταν ύψους €1.544.469 σε σύγκριση με δαπάνες ύψους €750.000 για το 
τρέχον έτος, καθώς και στη μείωση των πιστώσεων για τις υποτροφίες, οι οποίες για το 2012 ήταν ύψους 
€8.431.795, ενώ για το 2013 είναι ύψους €8.050.010. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν γραπτώς ενώπιον της επιτροπής, οι εγκεκριμένοι 
προϋπολογισμοί ανά έτος για δαπάνες για φοιτητική μέριμνα έχουν διαμορφωθεί από το 2010, έτος κατά το 
οποίο το σχέδιο φοιτητικής μέριμνας άρχισε να εφαρμόζεται, ως ακολούθως: 

1. Έτος 2010  €4.400.000 

2. Έτος 2011 €3.200.000 

3. Έτος 2012 €1.544.469 

4. Έτος 2013 €   750.000 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή του για την κατά νόμο ψήφιση 
του προϋπολογισμού του ΙΚΥΚ για το 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Τώρα είναι η ώρα να ζητούμε το λόγο, κύριοι συνάδελφοι!   
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήταν να δικαιολογήσουμε αρνητική ψήφο προηγουμένως.  Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν ψηφίσατε αρνητικά! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Μα, αφού είπατε «μη υπαρχούσης ενστάσεως»! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, βρισκόμαστε στο νομοσχέδιο για τον προϋπολογισμό του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου, του ΙΚΥΚ.  Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου, ποσού ύψους 
€9.430.713 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 2013 Νόμος του 2013».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης  

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
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παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών και ο διευθυντής του 
Ταμείου Θήρας. 

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου Θήρας για το 2013 προβλέπει δαπάνες ύψους €5.841.030 και έσοδα 
του ίδιου ύψους, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από την έκδοση αδειών κυνηγιού και κατοχής όπλων 
(€3.750.000), από χορηγίες του κράτους για κάλυψη συγκεκριμένων έργων (€1.420.000) και από την επιβολή 
προστίμων και χρηματικών ποινών (€250.010). 

 Οι συνολικές δαπάνες του Ταμείου Θήρας για το 2013 αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές υπαλλήλων και ωρομίσθιου προσωπικού (€3.263.804). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€1.246.882), που προβλέπεται να καλύψουν κυρίως: 

α. την αγορά καυσίμων/λιπαντικών (€160.000), 

β. την αγορά άγριων ζώων (€250.000), 

γ. την αγορά ζωοτροφών (€270.000), 

δ. τη βελτίωση βιοτόπων (€235.000). 

3. Συντήρηση μηχανοκίνητων οχημάτων (€80.000). 

4. Προγράμματα για θηράματα και άγρια πτηνά (€365.000). 

5. Αγορά οχημάτων (€50.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα έσοδα, που προέρχονται από 
διάφορες χορηγίες για κάλυψη συγκεκριμένων έργων, θα χρησιμοποιηθούν για τα ακόλουθα: 

1. Την αποκατάσταση των κατεστραμμένων βιοτόπων και τη δημιουργία νέων. 

2. Τις έρευνες και τα μέτρα που απαιτούνται για την εκπλήρωση των υποχρεώσεων της ∆ημοκρατίας 
έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για προστασία και διατήρηση των άγριων πτηνών. 

3. Άλλες δαπάνες για την εκπλήρωση μέρους των υποχρεώσεων της ∆ημοκρατίας έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης σχετικά με τη διατήρηση των άγριων πτηνών, όπως η δημιουργία ζωνών ειδικής προστασίας 
(ΖΕΠ), η συντήρηση και διευθέτηση των οικοτόπων που βρίσκονται εντός και εκτός των ΖΕΠ κ.ά. 

4. Την πρόληψη και καταπολέμηση της τυμβωρυχίας. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, θα υπάρξει ανάκτηση εξόδων από την Ευρωπαϊκή Ένωση μέσω των 
ακόλουθων προγραμμάτων: 

1. Πρόγραμμα ∆ιασυνοριακής Συνεργασίας Ελλάδας-Κύπρου, 2007-2013) (INTEREG) (€105.000). 

2. Πρόγραμμα αποκατάστασης ζώνης ειδικής προστασίας της Λίμνης Ορόκληνης μέσω του προγράμματος 
LIFE+ και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής (€159.500). 

3. Πρόγραμμα “Barcoding and Geolocators” (€3.000). 

 Σημειώνεται ότι ο υπό αναφορά προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές 
του Υπουργείου Οικονομικών και σ’ αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές 
εμφανίζονται, κατ’ αναλογία προς τις ρυθμίσεις που εφαρμόστηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό όπως αυτός 
τελικά τροποποιήθηκε και ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, βουλευτές μέλη της επιτροπής 
υπέβαλαν ερωτήσεις σε σχέση με επιμέρους άρθρα αυτού, καθώς και για άλλα συναφή ζητήματα πολιτικής του 
ταμείου. 

 Οι αρμόδιοι του ταμείου, απαντώντας στις υποβληθείσες ερωτήσεις, ενημέρωσαν μεταξύ άλλων την 
επιτροπή ότι αναμένεται αύξηση της λαθροθηρίας και αντίστοιχα μείωση του αριθμού των αδειών κυνηγιού 
εξαιτίας της συνεχιζόμενης οικονομικής κρίσης.  Ανέφεραν επίσης ότι το ταμείο θα είναι αναγκασμένο να 
περιορίσει τα αναπτυξιακά του προγράμματα, όπως είναι η βελτίωση των βιοτόπων, σε περίπτωση που 
παραστεί ανάγκη μείωσης των δαπανών του προϋπολογισμού.   

 Σημείωσαν επίσης ότι το ταμείο έχει επενδύσει ποσό ύψους €4,3 εκατομ. σε γραμμάτια του δημοσίου 
στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου με επιτόκιο προς 0,25%. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας ποσού ύψους €5.841.030 για τη χρήση του 
έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4.   

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 10; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 2013, Νόμος του 
2013.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2013 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Απριλίου 2012. Στη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και ο Επίτροπος Αγροτικών Πληρωμών. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (ΟΑΠ) για το έτος 2013 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €10.406.770, οι οποίες αφορούν δαπάνες προσωπικού (€7.985.590), λειτουργικές 
δαπάνες (€2.183.610) και κεφαλαιουχικές δαπάνες (€237.570), και συνολικά έσοδα ύψους €9.395.000, τα 
οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία ύψους €9.200.000 και από τόκους ύψους €140.000. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η μείωση που παρατηρείται στις 
συνολικές δαπάνες του οργανισμού σε σύγκριση με τις αντίστοιχες του προηγούμενου έτους οφείλεται στις 
μειώσεις σε όλα τα κεφάλαια του προϋπολογισμού, ως αποτέλεσμα της συμμόρφωσης του οργανισμού με τις 
σχετικές νομοθεσίες και τις εγκυκλίους του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και στη γενικότερη προσπάθεια 
μείωσης των δαπανών του προϋπολογισμού. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο προϋπολογισμός του οργανισμού για το 2013 θα καλυφθεί κυρίως από 
κρατική χορηγία, κονδύλια από ευρωπαϊκά ταμεία και από άλλες πηγές εσόδων και χρηματικά διαθέσιμα του 
οργανισμού. 

 Σημειώνεται ότι κατά το 2013 αναμένεται ότι ο ΟΑΠ θα κληθεί να καταβάλει τα ακόλουθα ποσά: 

1. Ποσό ύψους €7,5 εκατομ. για τη στήριξη των κοινών οργανώσεων αγοράς, τo οποίo θα καλυφθεί κατά 
92% από πόρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) και κατά 8% από εθνικούς πόρους. 

2. Ποσό ύψους €52 εκατομ. για την καταβολή των άμεσων ενισχύσεων στα πλαίσια εφαρμογής του 
Σχεδίου Ενιαίας Εκταρικής Επιδότησης, του μεταβατικού καθεστώτος ενίσχυσης της μεταποίησης των 
εσπεριδοειδών και των άμεσων ενισχύσεων για την κτηνοτροφία. Σημειώνεται ότι για τις εκταρικές 
επιδοτήσεις αναμένεται ότι το ποσοστό συγχρηματοδότησης από την ΕΕ θα ανέλθει περίπου στο 95% 
και οι άμεσες πληρωμές για την κτηνοτροφία θα καλυφθούν εξ ολοκλήρου από εθνικούς πόρους. 

3. Ποσό ύψους €45 εκατομ. για τη στήριξη της αγροτικής ανάπτυξης στα πλαίσια του προγράμματος 
‟Αγροτική Ανάπτυξη 2007-2013”, το οποίο θα συγχρηματοδοτηθεί κατά 50% από πόρους της ΕΕ.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού οι αρμόδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι κατά το 
2013 η υποβολή αιτήσεων από το κοινό έγινε εξ ολοκλήρου σε ηλεκτρονική μορφή.  
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 Περαιτέρω, ανέφεραν ότι δεν έχει παρατηρηθεί καμία καθυστέρηση στις πληρωμές και ο οργανισμός τα 
τελευταία τρία χρόνια δεν έχει καταβάλει κανένα πρόστιμο λόγω μη συμμόρφωσης προς τις κοινοτικές 
διαδικασίες, γεγονός που δεν έχει σημειωθεί σε καμία άλλη χώρα της ΕΕ. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στον οργανισμό απασχολούνται 235 υπάλληλοι εκ των όποιων οι 103  επί 
έκτακτης βάσεως.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου και έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε συνάδελφε.   

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, αναγνωρίζοντας την προσφορά του ΚΟΑΠ, θα στηρίξουμε τον 
προϋπολογισμό.  Και εκείνο το οποίο ιδιαίτερα θέλω να τονίσω είναι ότι ο ΚΟΑΠ έδειξε στην πράξη ότι 
λειτουργεί σωστά, εξού και είναι ο μοναδικός οργανισμός στον ευρωπαϊκό χώρο που δεν έχει παρατυπίες για 
τρία συνεχόμενα χρόνια.  Και πιστεύω ότι, αν αυτό έπρατταν όλοι οι οργανισμοί και υπάκουαν και σε ελέγχους 
της Γενικής Ελέγκτριας, τότε θα ήταν και πιο μπροστά το κράτος μας.  Για το λόγο αυτό εμείς θα στηρίξουμε 
αυτή την πρόταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να ληφθούν σοβαρά υπόψη οι παρατηρήσεις του κ. Γεώργιου Τάσου.    

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 ∆εν υπάρχει. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση Πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών, ποσού ύψους €10.406.770 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2.   

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων του 
προϋπολογισμού.  Άρθρο 4.   

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7.   

 ∆ιάθεση ειδικώς εισπραττομένων/εμβαζομένων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 12. 

 Αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 13; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 
2013 Νόμος του 2013.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 10 και 11 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013» και «Ο περί Προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013» και «Ο περί 
Προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο 
πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), καθώς 
και ο διευθυντής του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου (∆ΣΜΚ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΑΗΚ για το 2013 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €1.061.387.628 και 
έσοδα ύψους €1.094.684.000, τα οποία προέρχονται κυρίως από την πώληση ηλεκτρικής ενέργειας 
(€1.018.148.000), αποζημιώσεις ασφαλιστικών εταιρειών για ζημιές στον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό Βασιλικού 
(€29.361.000), την πώληση νερού από αφαλάτωση (€20.610.000) και τη χρέωση θερμοκηπιακών αερίων 
(€13.000.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι συνολικές δαπάνες της ΑΗΚ κατά το 2013 
αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€122.705.777), εκ των οποίων ποσό ύψους €2.744.491 αφορά το κόστος 
προσωπικού της ΑΗΚ που απασχολείται για τη λειτουργία του ∆ΣΜΚ. 

2. ∆απάνες λειτουργίας (€835.658.841), εκ των οποίων ποσό ύψους €256.500 αφορά τις δαπάνες 
λειτουργίας του ∆ΣΜΚ, για την κάλυψη κυρίως των ακόλουθων αναγκών: 

α.  Αγορά καυσίμων (€649.389.000). 

β.  Αγορά ηλεκτρισμού από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (€63.410.000). 

γ.  Συντήρηση εξοπλισμού σταθμών παραγωγής (€17.345.000). 

δ.  Συντήρηση εξοπλισμού μεταφοράς και διανομής (€5.170.000). 

ε.  Έξοδα λειτουργίας γραφείου (€8.307.500). 

στ.  Έξοδα ευημερίας προσωπικού (€7.135.000). 

ζ.  Επιδιόρθωση εξοπλισμού και εγκαταστάσεων του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού Βασιλικού 
(€29.861.000). 

η. Λειτουργία και συντήρηση μονάδας αφαλάτωσης (€15.188.000). 

3. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€71.327.010), εκ των οποίων ποσό ύψους €1.034.000 αφορά τις 
κεφαλαιουχικές δαπάνες του ∆ΣΜΚ.  

4. Άλλες δαπάνες (€30.696.000). 

5. Απρόβλεπτες δαπάνες (€1.000.000). 
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 Ο προϋπολογισμός του ∆ΣΜΚ για το έτος 2013 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€4.597.441 και έσοδα του ιδίου ύψους, τα οποία προκύπτουν κυρίως από το τέλος που καταβάλλεται προς το 
∆ΣΜΚ από τους προμηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας (€3.580.649) και από την παραχώρηση πόρων της ΑΗΚ 
προς το ∆ΣΜΚ (€846.692).  

 Οι δαπάνες του ∆ΣΜΚ αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€90.680). 

2. ∆απάνες λειτουργίας (€4.463.761) με τις ακόλουθες κυριότερες δαπάνες: 

α. Έξοδα λειτουργίας γραφείου (€422.000). 

β. Αμοιβές τρίτων (€441.000) που προορίζονται για την κάλυψη διάφορων δαπανών (νομικοί 
σύμβουλοι, συμβουλευτικές υπηρεσίες τεχνικής φύσεως, ελεγκτικά δικαιώματα, γραμματειακές 
υπηρεσίες, συμβουλευτικές υπηρεσίες λογιστικού οίκου και συμβασιούχων συμβούλων 
μηχανικών).  

γ. Καταβολή ενοικίων προς την ΑΗΚ για τη χρήση παγίων (€355.000). 

δ. Συντήρηση εξοπλισμού μεταφοράς και διανομής (€180.000). 

ε. Απασχόληση προσωπικού της ΑΗΚ για τη λειτουργία του ∆ΣΜΚ (€2.744.491). 

 Σημειώνεται ότι το ποσό ύψους €846.692 που παρουσιάζεται στα έσοδα του ∆ΣΜΚ ως παραχώρηση 
πόρων της ΑΗΚ στο διαχειριστή προκύπτει από την εφαρμογή των διατάξεων της νομοθεσίας που αφορά τη 
ρύθμιση της αγοράς ηλεκτρισμού.  Ειδικότερα, η ΑΗΚ ως ο ιδιοκτήτης του Συστήματος Μεταφοράς θέτει στη 
διάθεση του ∆ΣΜΚ τους αναγκαίους πόρους για την άσκηση των αρμοδιοτήτων του και κατ’ επέκταση οφείλει 
να καταβάλει στο ∆ΣΜΚ για το 2013 το εν λόγω ποσό για την κάλυψη του ελλείμματος στις λειτουργικές του 
δαπάνες. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής σε σχέση με τον προϋπολογισμό της 
ΑΗΚ για το έτος 2013, το κονδύλι που αφορά την αγορά καυσίμων προϋπολογίστηκε στη βάση της μέσης τιμής 
των καυσίμων (μαζούτ και ντίζελ) που ίσχυε κατά την ημερομηνία ετοιμασίας του προϋπολογισμού.  

 Σε σχέση με τη στελέχωση της ΑΗΚ, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, από τις 2 405 εγκεκριμένες θέσεις 
που διαθέτει ο οργανισμός, σαράντα επτά κενές θέσεις δεν προβλέπεται να πληρωθούν κατά το τρέχον έτος 
και επιπρόσθετα αναμένεται η κένωση εκατό περίπου θέσεων εντός του 2013 λόγω αφυπηρετήσεων. 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ δήλωσε ότι για πρώτη 
φορά οι προϋπολογισμοί της ΑΗΚ και του ∆ΣΜΚ έχουν κατατεθεί ως δύο ξεχωριστά νομοσχέδια, σύμφωνα με 
τις προβλεπόμενες διατάξεις της νομοθεσίας για τη ρύθμιση του ηλεκτρισμού, και ότι σε αυτούς έχουν 
ενσωματωθεί όλες οι νομοθετικές ρυθμίσεις που στοχεύουν στην οικονομική εξυγίανση και αφορούν μεταξύ 
άλλων τη μείωση και φορολόγηση επιδομάτων, καθώς και τη μείωση των απολαβών και των συντάξεων του 
προσωπικού. 

 Επιπρόσθετα, ο ίδιος αρμόδιος δήλωσε ότι τα έσοδα στον προϋπολογισμό για το 2013 υπολογίστηκαν 
λαμβάνοντας υπόψη την αύξηση κατά 1% στη ζήτηση ηλεκτρικής ενέργειας σε σχέση με τον προϋπολογισμό 
του 2012 και τη μείωση της τιμής του ηλεκτρικού ρεύματος σύμφωνα με σχετική απόφαση της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) κατά 4%, που αντιστοιχεί σε μείωση εσόδων κατά €40 εκατομ.  Συναφώς, ο 
προϋπολογισμός για το 2013 παρουσιάζει πλεόνασμα €34 εκατομ., το οποίο όπως φαίνεται δε θα είναι 
επαρκές για να καλύψει την αποπληρωμή δανείων της ΑΗΚ ύψους €46 εκατομ., πρακτική η οποία εφαρμόζεται 
μέχρι σήμερα. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος αξιωματούχος σημείωσε ότι ο προϋπολογισμός της ΑΗΚ για το 2013 αναθεωρήθηκε 
και υποβλήθηκε εκ νέου στο τέλος του Μαρτίου του 2013.  Ωστόσο αναμένεται ότι τα προϋπολογιζόμενα 
αποτελέσματα θα επηρεαστούν αρνητικά από: 

1. την πρόσφατη μείωση στη ζήτηση ηλεκτρικής ενέργειας, όπως παρατηρήθηκε για τους πρώτους τρεις 
μήνες του χρόνου, και τη συνεχιζόμενη μείωση που παρουσιάζεται στις επίσημες εκτιμήσεις, που 
ανακοινώθηκαν πρόσφατα, και  

2. την περαιτέρω μείωση της τιμής του ηλεκτρικού ρεύματος κατά 5% στη βασική τιμή που αντιστοιχεί με 
3,4% πάνω στο τιμολόγιο των καταναλωτών για δύο μήνες, με απόφαση του Προέδρου της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Όπως επίσης επισήμανε, η Αρχή επιδιώκει την περαιτέρω εξοικονόμηση πόρων προς αντιμετώπιση των 
πιο πάνω αναμενόμενων μειώσεων των εσόδων της, όμως αυτές οι εξοικονομήσεις δεν αναμένεται να 
καλύψουν τις απώλειες εσόδων, με αποτέλεσμα το λογιστικό πλεόνασμα που προβλέπεται στον 
προϋπολογισμό να μειωθεί σημαντικά, σε βαθμό που τίθεται σε κίνδυνο η συνέχιση των εργασιών της ΑΗΚ.   
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 Με βάση τα πιο πάνω, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ σημείωσε ότι για σκοπούς 
απάμβλυνσης του προβλήματος η Αρχή ζήτησε από: 

1. το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού όπως προχωρήσει στην υλοποίηση των 
αποφάσεων που λήφθηκαν στο Προεδρικό για κατάργηση των λιμενικών τελών ύψους €2 εκατομ. και 
της επιχορήγησης της Αγροτικής Πολιτικής, καθώς και για εξασφάλιση των χρεών για κατανάλωση 
ηλεκτρικής ενέργειας με παραχώρηση προτεραιότητας στις περιπτώσεις πτώχευσης φυσικών 
προσώπων και διάλυσης εταιρειών, 

2. την κυβέρνηση όπως καταβάλει στην ΑΗΚ ποσό ύψους €24,5 εκατομ. για την κάλυψη της δαπάνης για 
την ενοικίαση των προσωρινών μονάδων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας. 

 Στη συνέχεια της συζήτησης μέλη της επιτροπής έθεσαν σωρεία ερωτημάτων και ζήτησαν περαιτέρω 
διευκρινίσεις για επιμέρους ζητήματα που αφορούν την ΑΗΚ, καθώς και επιμέρους κονδύλια του 
προϋπολογισμού.  Ειδικότερα, ζητήθηκε περαιτέρω ενημέρωση μεταξύ άλλων για τα κονδύλια των υπερωριών, 
των οδοιπορικών και των μεταφορικών, των επιδομάτων εκτός έδρας, την αποζημίωση για πρόωρη 
αφυπηρέτηση, τα έξοδα ευημερίας προσωπικού, τις αμοιβές συμβούλων, την αναδιάρθρωση του 
οργανογράμματος της ΑΗΚ, την προώθηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ) και ειδικότερα των 
φωτοβολταϊκών συστημάτων,  καθώς και για την απαίτηση της τρόικας για ιδιωτικοποίηση της ΑΗΚ. 

 Επιπρόσθετα, ο πρόεδρος της επιτροπής, λαμβάνοντας υπόψη τα όσα ανέφερε ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ, εξέφρασε την ανησυχία του σε σχέση με την ενδεχόμενη αδυναμία της ΑΗΚ 
για αποπληρωμή των δανείων της, καθώς και τη βιωσιμότητά της.  Συναφώς, επισήμανε ότι η Αρχή χρειάζεται 
να αναθεωρήσει και να επανεξετάσει αμέσως τον τρόπο λειτουργίας της, ώστε να εξευρεθεί τρόπος επίλυσης 
των προβλημάτων που αντιμετωπίζει. 

 Σε σχέση με τα πιο πάνω ερωτήματα και επισημάνσεις, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της 
ΑΗΚ, αφού αναφέρθηκε επιγραμματικά σε ορισμένα από αυτά, δεσμεύτηκε να καταθέσει γραπτό υπόμνημα, με 
το οποίο να παρέχεται λεπτομερής και πιο αναλυτική ενημέρωση.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
των δύο προϋπολογισμών, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης και ο κ. Πάμπος Παπαγεωργίου. 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο πλαίσιο της ίδιας λογικής που έχουμε αναφέρει προηγουμένως, προτείνουμε αυτές 
τις αλλαγές, για να στείλουμε τα μηνύματα και στον οργανισμό, αλλά και στην κυπριακή κοινωνία ότι η Βουλή 
ενδιαφέρεται ενεργά για τη λειτουργία των ημικρατικών οργανισμών και ότι πρέπει να υπάρξουν 
εξοικονομήσεις και να μοιραστούμε όλοι το πάπλωμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγεωργίου και ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά την πρώτη τροπολογία, η οποία αφορά μείωση των υπερωριών κατά 20%, 
καθώς και τη δεύτερη, η οποία αφορά μείωση της εισφοράς στο Ταμείο Ευημερίας κατά 20%, εμείς θα 
τοποθετηθούμε θετικά.   

 Με την τρίτη τροπολογία, η οποία αναφέρεται στις λειτουργικές δαπάνες και αφορά ποσό €835 εκατομ., 
προτείνεται η μείωση των δαπανών αυτών κατά 20%.  Θεωρούμε το ποσό αυτό υπερβολικό και λόγω της 
φύσης των δραστηριοτήτων της ΑΗΚ, διότι, παρ’ όλο που πρόκειται τύποις για λειτουργικές δαπάνες, πολλές 
απ’ αυτές στην πραγματικότητα είναι μη ελαστικές, εξού και η πρόνοια των προτεινόντων να εξαιρέσουν 
κάποια άρθρα.  Είναι πολύ πιθανό να έπρεπε να εξαιρεθούν και άλλα άρθρα, γι’ αυτό, εάν ο περιορισμός μείνει 
στο 10%, αντί στο 20%, πράγμα που θα συνεπάγεται εξοικονόμηση των τάξης των €83 εκατομ. -είναι 
σημαντική εξοικονόμηση- τότε θα υπερψηφίσουμε την τροπολογία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι, αν επεξηγήσουμε με περισσότερη λεπτομέρεια την τροπολογία της δικής 
μας ομάδος, θα συμφωνήσουν και οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ.  Από τα €835 εκατομ. αφαιρούνται πάνω από 
€700 εκατομ., διότι αυτά που πολύ σωστά έχει αναφέρει ο συνάδελφος ο κ. Παπαγεωργίου ως ανελαστικά τα 
αφαιρούμε, όπως την αγορά των καυσίμων για €650 εκατομ., την αγορά δικαιωμάτων θερμοκηπιακών αερίων 
για άλλα περίπου €9 εκατομ., την αγορά ηλεκτρισμού από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας για €65 εκατομ.  Άρα, 
αυτά που θεωρούσε ότι είναι ανελαστικά ήδη εξαιρούνται, άρα θεωρούμε ότι εκλείπει και ο λόγος μείωσης του 
20% σε 10%.  Και, αν είναι έτσι, να παραμείνει το 20% και να τύχει της στήριξης ολωνών μας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.  Ο κ. Κατσουρίδης.  Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, εντάξει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εκάμαμέν το 10%!  Ομόφωνα εκάμαμέν το 10%!  Γιατί διαφορετικός ο χειρισμός της CYTA από την 
ΑΗΚ; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος...   

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το 10%, συνάδελφε, πάει στα υπόλοιπα χωρίς τες εξαιρέσεις.  Έντζιε είμαι τέλεια βλάκας!  Εντάξει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν.  Η εισήγησή μας είναι η μείωση να είναι της τάξης του 10%, όπως έγινε στη CYTA.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα υποστηρίξουμε τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, αλλά πιστεύω ότι θα πρέπει να τονίσουμε το εξής:  
Για πρώτη φορά φέτος η Αρχή Ηλεκτρισμού μάς έχει αναφέρει στη Βουλή ότι δεν μπορεί να καλύψει τα έξοδά 
της.  Για πρώτη φορά φέτος οι δαπάνες της για την αποπληρωμή των δανείων της υπερκαλύπτουν τα όποια 
πλεονάσματα ενδεχομένως ο οργανισμός παράγει από τις εργασίες του.  Αυτός ο συγκεκριμένος οργανισμός 
βρίσκεται σε μία φθίνουσα πορεία και πρέπει άμεσα να ληφθούν διορθωτικά μέτρα, ιδιαίτερα λαμβάνοντας 
υπόψη ότι πληρώνουμε το πιο ακριβό ρεύμα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ίσως και στον κόσμο.  Άρα, εμείς θα 
υποστηρίξουμε τις τροπολογίες, αλλά πιστεύω ότι πρέπει να είναι πιο ριζικές οι τομές σ’ αυτό τον οργανισμό, 
αν θέλουμε και να ορθοποδήσει, αλλά και να στηρίξουμε την κοινωνία και τα κυπριακά νοικοκυριά και τες 
κυπριακές επιχειρήσεις, προσφέροντάς τους φθηνότερο ρεύμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ληφθεί το μήνυμα και από την Αρχή και από την κυβέρνηση. 

 Ορίστε, κύριε Μαυρίδη. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσουμε με την τοποθέτηση του κ. Παπαδόπουλου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Ωραία. 

 Προχωρούμε στην ψηφοφορία.  Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού  
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1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

22 1 122 ∆ικαιώματα υπερωριών €2.418.440 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή κατά ποσοστό 20% του συνόλου του σχετικού άρθρου. 

 Σημ.: Το ποσό της μείωσης ανέρχεται στα €483.688. 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

24 2 252 Έξοδα ευημερίας προσωπικού €6.820.000 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή κατά ποσοστό 20% του συνόλου του σχετικού άρθρου. 

 Σημ.: Το ποσό της μείωσης ανέρχεται στα €1.364.000. 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

23-25 2 201 έως 298 ∆απάνες λειτουργίας €835.658.841 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή κατά ποσοστό 20% του συνόλου του Κεφαλαίου 2 με εξαίρεση τα 
ακόλουθα άρθρα: 

(α) Άρθρο 248, «Αγορά Ηλεκτρισμού από Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας» (€64.410.000). 

(β) Άρθρο 249, «Αγορά ∆ικαιωμάτων Θερμοκηπιακών Αερίων» (€8.800.000). 

(γ) Άρθρο 250, «Καύσιμα» (€649.389.000).  

(δ) Άρθρο 252, «Έξοδα Ευημερίας Προσωπικού» (€6.820.000). 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η πρώτη τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της δεύτερης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και ουδεμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη τροπολογία. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή ακούσατε τον κ. Παπαδόπουλο, που βιάστηκε να συμφωνήσει μαζί σας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ήσασταν έτοιμοι να δεχτείτε το 10%˙ τώρα αλλάζετε γνώμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης της τρίτης τροπολογίας όπως καταγράφεται στο έγγραφο το οποίο 
έχετε λάβει με τις τροπολογίες;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ουδεμία. 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και ουδεμίαν αποχή, εγκρίνεται η τρίτη τροπολογία. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ποσού ύψους €1.038.091.440 για τη χρήση του 
έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.   

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Κατάργηση υφιστάμενων θέσεων.  Άρθρο 6.  

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 
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 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού και Πρώτου ∆ιορισμού και Προαγωγής.  Άρθρο 
10. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων αναγκών.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση σύναψης σύμβασης ή συμφωνίας για σκοπούς παροχής άτοκου δανείου για απόκτηση 
ιδιωτικού οχήματος από το προσωπικό της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Μείωση και φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 14; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων του ∆ιαχειριστή συστήματος Μεταφοράς Κύπρου ποσού ύψους €4.597.441 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Προσωπικό για τη λειτουργία του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου.  Άρθρο 5.   

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση σύναψης σύμβασης ή συμφωνίας για σκοπούς παροχής άτοκου δανείου για απόκτηση 
ιδιωτικού οχήματος από το προσωπικό του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 9; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς 
Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 
2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και ο 
πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο αναπληρωτής διευθυντής/αρχισυντάκτης του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων (ΚΥΠΕ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΥΠΕ για το έτος 2013 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€2.811.125 και έσοδα του ίδιου ύψους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι κυριότερες δαπάνες του ΚΥΠΕ αφορούν 
αποδοχές προσωπικού (€1.966.795), αποζημιώσεις, αμοιβές και άλλα ωφελήματα (€270.500) και λοιπές 
διοικητικές δαπάνες (€553.230), οι οποίες περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων δαπάνες για ενοίκια (€76.000), 
ανέγερση κτιρίου (€50.000), τεχνολογική αναβάθμιση (€45.000), συνδρομές (€110.000), συντήρηση 
εξοπλισμού (€37.000), καθώς και δαπάνες για ναύλα και άλλα έξοδα συνεδρίων και αποστολών για 
υπηρεσιακούς λόγους στο εξωτερικό (€37.600). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα έσοδα του ΚΥΠΕ για το έτος 2013 προέρχονται κυρίως από τα 
ακόλουθα: 

1. Συνδρομητές (εφημερίδες, ραδιοτηλεοπτικοί σταθμοί, πρακτορεία ειδήσεων, ξένες πρεσβείες, Βουλή 
των Αντιπροσώπων, Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών, “European Neighbourhood Partnership Institute” 
κ.ά.) (€253.800). 

2. Το κράτος: 

α. συνδρομή της κυβέρνησης για πρόσβαση όλων των υπουργείων και όλων των 
κρατικών/πολιτειακών φορέων (€350.172) και 

β. διάθεση στον εγχώριο τύπο της φωτογραφικής υπηρεσίας του ΚΥΠΕ χωρίς χρέωση (€94.681). 

3. Το Υπουργείο Εξωτερικών για την αποστολή ειδήσεων στην αγγλική γλώσσα στις πρεσβείες, στα 
προξενεία και στα γραφεία τύπου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας (€10.252). 

4. ∆ιαφημίσεις (€2.050). 

5. ∆ημόσια ενίσχυση (€2.100.170). 

 Σημειώνεται ότι ο προϋπολογισμός του ΚΥΠΕ για το 2013 έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες 
γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών και σε αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως 
αυτές εφαρμόζονται κατ’ αναλογίαν των ρυθμίσεων που εφαρμόστηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό, όπως 
αυτός τελικά τροποποιήθηκε και ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 
ΚΥΠΕ, καταθέτοντας και σχετικό σημείωμα, αναφέρθηκε μεταξύ άλλων στα πιο κάτω θέματα, δηλώνοντας τα 
ακόλουθα: 

1. Παραμένει σε εκκρεμότητα η θέση του διευθυντή του ΚΥΠΕ, για την οποία η διαδικασία πλήρωσης 
αναστάλθηκε με εντολή του Υπουργείου Εσωτερικών στις 26 Οκτωβρίου 2013. 

2. Παγοποιήθηκαν οι διαδικασίες σε σχέση με την ανέγερση ιδιόκτητου κτιρίου και, αντ’ αυτού, το ΚΥΠΕ 
μεταφέρθηκε σε νέο κτίριο, το οποίο ικανοποιεί σε μεγαλύτερο βαθμό τις λειτουργικές ανάγκες του και 
ταυτόχρονα έχει χαμηλότερο ενοίκιο κατά 35% περίπου. 
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3. Το ΚΥΠΕ προχώρησε σε αναβάθμιση της τεχνολογίας του παλαιού λογισμικού συστήματος και 
δημιούργησε νέα ιστοσελίδα. 

4. Τερματίστηκαν υπηρεσίες με ανταποκριτές του εξωτερικού (Μόσχα και Κωνσταντινούπολη) οι οποίοι δεν 
ανταποκρίνονταν στα αυστηρότερα κριτήρια που τέθηκαν από το διοικητικό συμβούλιο. 

5. Το ΚΥΠΕ βρίσκεται σε διάλογο με τις συντεχνίες για την εφαρμογή νέου ωραρίου που να ανταποκρίνεται 
στην εικοσιτετράωρη και ολόχρονη ανάγκη λειτουργίας του. 

6. Καταβάλλεται προσπάθεια για αύξηση των εσόδων του ΚΥΠΕ μέσω της προσέλκυσης νέων 
συνδρομητών, της αύξησης της διαφήμισης και της συμμετοχής σε ευρωπαϊκά προγράμματα. 

 Τέλος, ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε ότι το ΚΥΠΕ παραμένει προσηλωμένο στην αποστολή του, που 
είναι η έγκαιρη, έγκυρη και αμερόληπτη δημοσιογραφία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, με την προϋπόθεση ότι το Κυπριακό 
Πρακτορείο Ειδήσεων, όπως είχε επισημανθεί και στην επιτροπή, θα αναλάβει περισσότερες πρωτοβουλίες, 
για να εξασφαλίσει δικά του έσοδα.  Είναι οργανισμός ο οποίος μπορεί να διαθέσει υπηρεσίες, μπορεί να 
αναπτυχθεί σε διάφορες κατευθύνσεις και, λαμβάνοντας υπόψη τις δυσκολίες που υπάρχουν αυτή την εποχή, 
περιμένουμε να δείξει μια τέτοια δραστηριότητα.  Κυρίως, θέλουμε να επισημάνουμε ότι ένα περίεργο κονδύλι -
“περίεργο” με την έννοια του ότι είναι μια αποζημίωση την οποία δεν ξέρει κανένας ποιος πρέπει να πληρώσει- 
έχει ενταχθεί στον προϋπολογισμό του πρακτορείου και τον καθιστά μάλιστα και ελλειμματικό, αρνητικό.  
Επισημαίνοντας ότι πρέπει να βρεθεί μια λύση γι’ αυτή την αποζημίωση, θα εγκρίνουμε τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής;   

 ∆εν υπάρχει. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του ΚΥΠΕ ποσού που δεν υπερβαίνει τα 2.811.125 Ευρώ για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Τιμαριθμική αναπροσαρμογή και ετήσιες προσαυξήσεις.  Άρθρο 9. 

 Σημείωση για μείωση ή/και κατάργηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 13; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 
2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Βλέπω ότι...  ∆εν ξέρω αν είναι παρόντες κάποιοι από άλλους ημικρατικούς οργανισμούς, αναγνωρίζω 
όμως την παρουσία του διοικητικού συμβουλίου και της διεύθυνσης του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων.  
Ήθελα να πω, όπως είπα και άλλες χρονιές από τα έδρανα της Βουλής, ότι πράγματι το Κυπριακό Πρακτορείο 
Ειδήσεων ανταποκρίνεται στο ρόλο και την αποστολή του και έχει συνδράμει ποικιλότροπα στην ενημέρωση 
και την ελεύθερη πληροφόρηση των πολιτών. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2013 Νόμος 
του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και η πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

 Ο προϋπολογισμός της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το 2013 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€4.949.650 και συνολικά έσοδα ύψους €4.728.566.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, τα έσοδα της επιτροπής για το 2013 παρουσιάζουν αύξηση της 
τάξης του 20,8% σε σχέση με τα εγκριμένα έσοδα του 2012 και θα προέλθουν κυρίως από κρατική χορηγία 
ύψους €3.140.960, ετήσιες εισφορές και δικαιώματα από τις Επιχειρήσεις Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών 
(ΕΠΕΥ) ύψους €1.023.000, από εταιρείες που είναι εισηγμένες στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ) ύψους 
€291.437 και από τους Οργανισμούς Συλλογικών Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες (ΟΣΕΚΑ) ύψους €178.950. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το έτος 2013 
παρουσιάζονται μειωμένες κατά 1,5% σε σχέση με τις εγκριμένες δαπάνες του 2012.  

 Οι συνολικές δαπάνες της επιτροπής αφορούν μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό ύψους 
€57.000, καθώς και διαχειριστικά έξοδα ύψους €4.892.650, από τα οποία τα κυριότερα αναλύονται ως 
ακολούθως: 

1. Αντιμισθία επιτροπής (€251.232). 

2. Αποδοχές προσωπικού (€1.980.583).  

3. Εισφορές σε διάφορα ταμεία (€700.403). 

4. Έξοδα λειτουργίας γραφείου (€414.310). 

5. Ναύλα και έξοδα για συνέδρια, αποστολές και άδειες για υπηρεσιακούς λόγους στο εξωτερικό 
(€210.000). 

6. Αγορά υπηρεσιών (€413.000). 

7. ∆ικηγορικά έξοδα (€120.000). 
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8. Συνδρομές και συνεισφορές σε ιδρύματα και οργανισμούς εκτός Κύπρου (€159.470). 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι στον κρατικό προϋπολογισμό έχει περιληφθεί πρόνοια για χορηγία στην 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς ύψους €2.530.600, ενώ η ανάγκη χρηματοδότησης της επιτροπής από το κράτος 
ανέρχεται στα €3.155.179.  Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη πρόσθετης κρατικής χορηγίας ύψους €625.179, 
ποσό το οποίο θα καλυφθεί από εξοικονομήσεις στον προϋπολογισμό της επιτροπής, καθώς και από 
εξοικονομήσεις του Υπουργείου Οικονομικών.  

 Τέλος, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, ο 
προϋπολογισμός έχει ελεγχθεί από το Υπουργείο Οικονομικών και έχει επιβεβαιωθεί ότι έχουν ενσωματωθεί σε 
αυτόν οι πρόνοιες της εγκυκλίου του υπουργείου, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2013. 

 Συναφώς, ο υπό αναφορά προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του 
Υπουργείου Οικονομικών και σ’ αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές 
εφαρμόζονται, κατ’ αναλογία προς τις ρυθμίσεις που εφαρμόστηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό όπως αυτός 
τελικά τροποποιήθηκε και ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ανέφερε ότι η 
κεφαλαιαγορά έχει πληγεί σε μεγάλο βαθμό λόγω των δύσκολων οικονομικών συνθηκών που επικρατούν στην 
Κύπρο, από τις οποίες επηρεάστηκαν αρνητικά τόσο οι επιχειρήσεις παροχής επενδυτικών υπηρεσιών όσο και 
οι εταιρείες που είναι εισηγμένες στο ΧΑΚ. Το γεγονός αυτό οδηγεί σε ανασφαλείς προβλέψεις για το ύψος των 
εσόδων που θα έχει η επιτροπή κατά τη διάρκεια του έτους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου και έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο προϋπολογισμός αυτός είναι ελλειμματικός.  Και ίσως αυτό να είναι το μικρότερο των 
προβλημάτων, διότι το μεγάλο πρόβλημα της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς είναι ότι με κάθε τρόπο θα πρέπει να 
ενισχυθεί.  Είναι μια εποχή που χρειάζεται οι εποπτικές αρχές να παίξουν πραγματικά το ρόλο τους.  
Ταυτόχρονα, έχουμε και μια ανησυχία βλέποντας το τι συμβαίνει στην ίδια την Κεφαλαιαγορά και τι είναι 
σήμερα η Κεφαλαιαγορά.  Έχουν επισημανθεί αυτά τα πράγματα στους εκπροσώπους της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς.  Εμείς θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, σημειώνοντας την ανησυχία μας για το γεγονός ότι 
είναι ελλειμματικός και επισημαίνοντας και στην κυβερνητική πλευρά ότι πρέπει να ληφθούν οπωσδήποτε 
κάποια μέτρα, για να εξασφαλιστεί η πραγματική εποπτεία μιας Κεφαλαιαγοράς που θα είναι υπαρκτή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Προδρόμου.   

 Μη υπάρχοντος οποιουδήποτε άλλου ομιλητή, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ποσού ύψους €4.949.650 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων και κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 
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 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 11 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2013 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2013 Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης  

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Απριλίου 2013.  Στην συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και ο πρόεδρος 
του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (ΘΟΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΘΟΚ για το 2013, όπως αρχικά είχε κατατεθεί στη Βουλή, προέβλεπε συνολικές 
δαπάνες ύψους €8.133.890 και συνολικά έσοδα του ίδιου ύψους.  

 Σημειώνεται ότι ενώπιον της επιτροπής υποβλήθηκε πίνακας με προτεινόμενες μειώσεις ορισμένων 
κονδυλίων, οι οποίες οφείλονται αφενός στην αναγκαία αναπροσαρμογή λόγω διάφορων νομοθετικών 
ρυθμίσεων που ψηφίστηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια των ληφθέντων μέτρων 
δημοσιονομικής εξυγίανσης και οικονομικής λιτότητας και αφετέρου στη μειωμένη κρατική χορηγία προς τον 
οργανισμό, συνεπεία των προϋπολογιζόμενων μειωμένων δαπανών στον κρατικό προϋπολογισμό του 2013.  
Η ίδια αναπροσαρμογή οφείλεται επίσης στις συστάσεις του Υπουργείου Οικονομικών προς το ΘΟΚ για 
περαιτέρω οικονομική περισυλλογή και λιτότητα. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, τα έσοδα του ΘΟΚ θα προέλθουν κυρίως από χορηγίες και 
συνεισφορές (€7.240.000), από παραστάσεις και περιοδείες (€741.980), από ενοίκια (€64.000) και από 
διάφορες εισπράξεις (€87.910).   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες του ΘΟΚ για το 2013, όπως αρχικά είχαν 
προϋπολογιστεί, αφορούν τα ακόλουθα: 

1. ∆ιαχειριστικά έξοδα (€1.178.442). 

2. Λειτουργία σκηνών (€4.485.554). 

3. Θεατρική ανάπτυξη (€2.289.895). 

4. Αποπληρωμή δανείων (€60.000). 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€120.000). 
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 Σημειώνεται ότι λόγω της μεγάλης καθυστέρησης που παρατηρήθηκε σε σχέση με την ανάγκη 
κατάθεσης στη Βουλή αναθεωρημένου προϋπολογισμού του οργανισμού για το 2013, όπως και της ανάγκης 
για έγκριση του εν λόγω προϋπολογισμού, ώστε ο ΘΟΚ να καταστεί δυνατό να λειτουργήσει απρόσκοπτα, 
αφού η έγκριση δωδεκατημορίων δεν είναι δυνατή μετά το Φεβρουάριο του 2013, η επιτροπή προχώρησε στη 
σχετική συζήτηση στη βάση του κατατεθέντος ενώπιόν της πίνακα με τις εγκριθείσες από το Υπουργείο 
Οικονομικών μειώσεις κονδυλίων. 

 Οι προωθούμενες αλλαγές στον προϋπολογισμό του 2013 συνίστανται σε μείωση στην κρατική χορηγία 
από €7.200.000 σε €6.614.00.  Περαιτέρω, οι κυριότερες μειώσεις σε σχέση με τον αρχικά κατατεθέντα 
προϋπολογισμό αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Προϊστάμενος ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού 

Μείωση από €17.107 σε €8.554.  Κρίθηκε εφικτή, 
εφόσον ο ΘΟΚ για το πρώτο εξάμηνο δεν προβλέπει 
την πλήρωση της θέσης. 

 
 

€8.554 

2. Τιμαριθμικό επίδομα Μείωση από €413.387 σε €386.941.  Κρίθηκε εφικτή, 
εφόσον ο ΘΟΚ για το πρώτο εξάμηνο δεν προβλέπει 
την πλήρωση της θέσης του Προϊστάμενου ∆ιοίκησης 
και Προσωπικού. 

 
 
 

€26.446 

3. Ταμίας θεάτρου Μείωση €8.630.  Κρίθηκε εφικτή, εφόσον ο ΘΟΚ δεν 
προβλέπει την πλήρωση της θέσης. 

 
€8.630 

4. Τεχνικός Μείωση από €20.528 σε €13.683.  Κρίθηκε εφικτή, 
εφόσον ο ΘΟΚ δεν προβλέπει την πλήρωση της 
θέσης. 

 
 

€6.845 

5. Τιμάριθμος Μείωση από €1.108.259 σε €1.047.734.  
Εξοικονόμηση από τη μείωση σε βασικούς μισθούς. 

 
€60.525 

6. Παραγωγή και προβολή 
θεατρικών έργων 

Μείωση από €721.630 σε €690.610. €31.020 

7. Συνεργασίες-θεατρικές 
ανταλλαγές  

Μείωση από €80.000 σε €10. €79.990 

8. Συνεισφορά στο δήμο Πάφου Μείωση από €6.000 σε €10.   €5.990 

9. Άλλες επιχορηγήσεις Μείωση από €14.000 σε €8.000.  Αφαιρείται η πρόνοια 
για την Παγκόσμια Ημέρα Θεάτρου. 

 
€6.000 

10. Σεμινάρια, εκθέσεις, έρευνες Μείωση από €33.000 σε €11.000.   €22.000 

11. Ανέγερση Θεάτρου ΘΟΚ Μείωση από €651.350 σε €321.350. €330.000 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού οι αρμόδιοι του ΘΟΚ ενημέρωσαν την 
επιτροπή για τα διάφορα προγράμματα του οργανισμού, τονίζοντας το γεγονός ότι λόγω των περικοπών ο 
οργανισμός αντιμετωπίζει πρόβλημα σε σχέση με τη συμμετοχή του στο προσεχές φεστιβάλ Επιδαύρου.  
Συναφώς, ζήτησαν τη στήριξη της Βουλής στις προσπάθειες συγκέντρωσης οικονομικών πόρων για υλοποίηση 
της εν λόγω συμμετοχής, αναφέροντας ότι υπολείπεται από την ολική δαπάνη ποσό ύψους €25.000.  
Επιπροσθέτως, ανέφεραν ότι μέρος των απαιτούμενων δαπανών έχει ήδη καλυφθεί από άλλες πηγές, όπως ο 
ΟΠΑΠ και το Φεστιβάλ Αθηνών.   

 Σημειώνεται συναφώς ότι ο παριστάμενος εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι είναι 
δυνατό το Υπουργείο Οικονομικών να στηρίξει τον οργανισμό, ώστε να λάβει απρόσκοπτα μέρος στο φεστιβάλ 
Επιδαύρου, μέσω της εξοικονόμησης άλλων κρατικών κονδυλίων, τα οποία να διατεθούν για το σκοπό αυτό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη τις κατατεθείσες 
ενώπιόν της προτεινόμενες περικοπές κονδυλίων, σε σχέση με τον αρχικά κατατεθέντα προϋπολογισμό, 
αποφάσισε να επιφυλάξει τις θέσεις της για την κατά νόμο έγκριση του υπό αναφορά προϋπολογισμού κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου, ποσού ύψους €7.547.890 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Κοινοτικοί πόροι.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Υπερωριακή αποζημίωση.  Άρθρο 8. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Παγοποίηση προκαταβολών.  Άρθρο 12. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού 
της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013»  

Παρόντες: 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος Νίκος Nουρής 

 Χρίστος Μέσης Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Κυπριανού Φειδίας Σαρίκας 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 18 Απριλίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εσωτερικών, ο πρόεδρος και ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και 
εκπρόσωποι των συντεχνιών του προσωπικού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου. Οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, παρά το γεγονός ότι προσκλήθηκαν, δεν προσήλθαν στις εργασίες της επιτροπής. 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2013, που κατατέθηκε στη Βουλή 
με βάση το άρθρο 36 του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου, προβλέπει έσοδα ύψους 
€2.044.334 και δαπάνες ύψους €1.812.686. 

 Τα έσοδα προέρχονται κυρίως από τέλη που εισπράττει η Αρχή από εξέταση αιτήσεων για παραχώρηση 
άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών, από τέλη για παραχώρηση 
άδειας ίδρυσης, εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών, από τέλη επί των 
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εσόδων των σταθμών από τις διαφημίσεις και από τα διοικητικά πρόστιμα που επιβάλλονται στους 
τηλεοπτικούς και ραδιοφωνικούς σταθμούς για παραβιάσεις της ισχύουσας νομοθεσίας περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Σταθμών. 

 Οι δαπάνες της Αρχής αφορούν κυρίως αποδοχές προσωπικού, λειτουργικά έξοδα, αποζημίωση του 
προέδρου και των μελών της Αρχής, αγορά εξοπλισμού, μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, ο 
προϋπολογισμός της Αρχής για το έτος 2013 είναι πλεονασματικός, δεδομένου ότι τα έσοδά του υπερβαίνουν 
τις δαπάνες του κατά €231.648.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο εν λόγω προϋπολογισμός 
παρουσιάζει συνολική αύξηση των εσόδων της Αρχής κατά €146.217, σε σχέση με τον εγκεκριμένο 
προϋπολογισμό της για το έτος 2012, λόγω της αύξησης των εσόδων από τέλη που εισπράττει η Αρχή από την 
εξέταση αιτήσεων για ανανέωση αδειών λειτουργίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών, καθώς και της 
είσπραξης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέρους του ποσού που δαπανήθηκε για τη συνδιοργάνωση 
σεμιναρίου με θέμα τη νέα τεχνολογία της “έξυπνης τηλεόρασης” ή “Connected TV”.  Επίσης, σύμφωνα με τα 
ίδια στοιχεία, ο εν λόγω προϋπολογισμός παρουσιάζει συνολική μείωση των δαπανών της Αρχής κατά 
€262.440, σε σχέση με τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό της Αρχής για το έτος 2012, κυρίως λόγω της μείωσης 
των αποζημιώσεων, των αμοιβών και ωφελημάτων του αντιπροέδρου και των μελών της Αρχής, των δαπανών 
για αγορά και εγκατάσταση ηλεκτρομηχανολογικού εξοπλισμού και της διοργάνωσης συνεδρίων και 
σεμιναρίων στην Κύπρο, καθώς και των λειτουργικών εξόδων της Αρχής.  Σημειώνεται ότι μόνο το κεφάλαιο 
που αφορά τις αποδοχές του προσωπικού της Αρχής παρουσιάζει αύξηση, λόγω του ότι σε αυτό 
συμπεριλήφθηκε ξεχωριστό κονδύλι για δύο έκτακτους αορίστου χρόνου υπαλλήλους, οι οποίοι στον 
προϋπολογισμό της Αρχής για το έτος 2012 συμπεριλαμβάνονταν σε άλλα κεφάλαια.  Από την εν λόγω αλλαγή 
δεν προκύπτει οποιαδήποτε πρόσθετη επιβάρυνση στον προϋπολογισμό της Αρχής.    

 Τέλος, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, λαμβάνοντας υπόψη τις συνεχείς αλλαγές στο ραδιοτηλεοπτικό 
πεδίο και δεδομένου ότι η Αρχή αυτοσυντηρείται οικονομικά, το Υπουργείο Εσωτερικών, καθώς και το 
Υπουργείο Οικονομικών, με βάση όσα περιέχονται στη σχετική εισηγητική έκθεση, συμφωνούν με την 
προώθηση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού της Αρχής για έγκριση.   

 Ο πρόεδρος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου επεξήγησε αναλυτικά τις πρόνοιες του 
προϋπολογισμού στην επιτροπή και δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η Αρχή, ως ανεξάρτητο θεσμικό όργανο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας αρμόδιο για την αδειοδότηση και 
την εποπτεία των ραδιοτηλεοπτικών οργανισμών, με στόχο τη διαφύλαξη στο μέγιστο δυνατό βαθμό της 
ανεξαρτησίας του θεσμού, αυτοσυντηρείται οικονομικά και ο ετήσιος προϋπολογισμός της δεν 
επιβαρύνει τον εκάστοτε κρατικό προϋπολογισμό. 

2. Ανταποκρινόμενη στις δεσμεύσεις της ενώπιον της επιτροπής Εσωτερικών κατά τη συζήτηση του 
προϋπολογισμού της Αρχής για το έτος 2012, η Αρχή έχει καταθέσει έναν πλεονασματικό 
προϋπολογισμό για το έτος 2013, στηριζόμενη στους ακόλουθους τρεις άξονες: 

α. Συστηματικός και αυστηρός έλεγχος όλων των εξόδων.  

β. Αναβάθμιση της τεχνολογικής υποδομής της Αρχής, με άμεσο αποτέλεσμα την αύξηση της 
παραγωγικότητας. 

γ. Βελτίωση των διαδικασιών, ειδικότερα αυτών που αφορούν τη διερεύνηση, την εξέταση και την 
εκδίκαση υποθέσεων για πιθανές παραβάσεις της νομοθεσίας, ώστε να αποφεύγονται οι 
καθυστερήσεις και η συσσώρευση εργασίας. 

3. Το αποτέλεσμα των πιο πάνω ενεργειών αποτυπώνεται στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, ο οποίος 
είναι πλεονασματικός, δεδομένου ότι τα έσοδά του υπερβαίνουν τις δαπάνες του κατά €231.648.  Ο 
προϋπολογισμός παρουσιάζει συνολική αύξηση των εσόδων της Αρχής κατά €146.217 και συνολική 
μείωση των δαπανών της κατά €262.440 σε σχέση με τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό της Αρχής για το 
έτος 2012. 

4. Το πλεόνασμα του προϋπολογισμού της Αρχής για το έτος 2013 δεν οφείλεται στη μείωση των μισθών 
του προσωπικού της Αρχής, αφού το κόστος της καταβολής του μισθολογίου των υπαλλήλων της Αρχής 
παραμένει το ίδιο, με τη διαφορά ότι οι αποκοπές από τους μισθούς, όπως αυτές ισχύουν και στο 
δημόσιο τομέα, κατατίθενται υπό μορφή εισφοράς στα κρατικά ταμεία. 

5. Η Αρχή θα συνεχίσει της προσπάθειές της για περαιτέρω περιορισμό των εξόδων της καθ’ όλη τη 
διάρκεια του 2013 στα πλαίσια της γενικότερης πολιτικής της κυβέρνησης για δραστική μείωση των 
δαπανών και ταυτόχρονη αύξηση της παραγωγικότητας της Αρχής, δεδομένης της οικονομικής κρίσης 
που ταλανίζει τη χώρα. 

6. Η οικονομική κρίση έχει επηρεάσει την Αρχή, αφού, πέραν των δυσκολιών και των καθυστερήσεων σε 
σχέση με την εισροή χρημάτων στα ταμεία της, έχει απολέσει το ποσό των €52.848 από καταθέσεις στη 
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Λαϊκή Τράπεζα λόγω της πρόσφατης αναδιάρθρωσης της εν λόγω τράπεζας, ενώ αναμένεται η 
επιπλέον απώλεια χρημάτων από καταθέσεις στην Τράπεζα Κύπρου στα πλαίσια της αναδιάρθρωσης 
και ανακεφαλαιοποίησής της. 

7. Οι πηγές εσόδων της Αρχής αναμένεται να αυξηθούν με την ψήφιση του νομοσχεδίου για τροποποίηση 
της ισχύουσας νομοθεσίας που διέπει τη ραδιοτηλεόραση, με το οποίο ρυθμίζεται και εκσυγχρονίζεται το 
ραδιοτηλεοπτικό περιβάλλον, με άμεσο αποτέλεσμα την ενίσχυση των εσόδων της Αρχής. 

8. Στο εν λόγω νομοσχέδιο, το οποίο στο παρόν στάδιο τυγχάνει νομοτεχνικής επεξεργασίας από το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, έχουν περιληφθεί μεταξύ άλλων τροποποιήσεων και 
εισηγήσεις για επιβολή τελών σε όλα τα δίκτυα ηλεκτρονικών επικοινωνιών για το δικαίωμα 
συμπερίληψης στα πακέτα τους ξένων τηλεοπτικών οργανισμών και σε ξένους τηλεοπτικούς 
οργανισμούς που θα έχουν ως έδρα τους την Κύπρο και θα εκπέμπουν μέσω δορυφόρου σε τρίτες 
χώρες για έκδοση ειδικής άδειας, καθώς και εισηγήσεις για επιβολή διοικητικών τελών από την Αρχή για 
τη διεκπεραίωση διάφορων εργασιών που προκύπτουν από αιτήματα ραδιοτηλεοπτικών οργανισμών ή 
άλλων φορέων. 

9. Στο εν λόγω νομοσχέδιο περιλαμβάνεται σημαντικός αριθμός εναρμονιστικών τροποποιήσεων με σκοπό 
την ολοκλήρωση της διαδικασίας πλήρους εναρμόνισης της νομοθεσίας που διέπει τη ραδιοτηλεόραση 
με το κοινοτικό κεκτημένο, γι’ αυτό και επιβάλλεται η επίσπευση των διαδικασιών για ψήφισή του, ώστε 
να αποφευχθεί ενδεχόμενη επιβολή κυρώσεων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή λόγω καθυστέρησης 
στην εναρμόνισης της εθνικής μας νομοθεσίας με τη σχετική κοινοτική Οδηγία. 

Καταλήγοντας, ο πρόεδρος της Αρχής, αναφερόμενος στα οικονομικά προβλήματα που αντιμετωπίζουν 
οι ιδιωτικοί ραδιοτηλεοπτικοί σταθμοί, επισήμανε στην επιτροπή ότι αυτά προέκυψαν μετά τον τερματισμό των 
αναλογικών μεταδόσεων και τη μετάβαση στο ψηφιακό περιβάλλον, λόγω των υψηλών τελών που 
επιβάλλονται για την παροχή υπηρεσιών πρόσβασης στο δίκτυο επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης του παροχέα. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με ορισμένες πρόνοιές του, όπως π.χ. για τα 
επιβαλλόμενα και εισπραττόμενα πρόστιμα τα τελευταία χρόνια κ.ά.  

Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της αναπληρώτριας 
προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2013. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσε πως θα 
τοποθετηθεί επί των προνοιών του προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι κύριοι της Ραδιοτηλεόρασης... Πρόκειται για μια ανεξάρτητη αρχή, αλλά με τα έργα και 
τις ημέρες των κυρίων μάλλον εξαρτημένη αρχή είναι!  Να θυμίσω ότι στον προεκλογικό αγώνα που είχαμε, 
πριν από τις εκλογές, έκοβαν τις διαφημίσεις κατά το δοκούν και όπως τους βόλευε.  Εκεί όμως που έχουν 
ξεφύγει από κάθε σωστή διαδρομή είναι με την υποστήριξη του πρέσβη της Τουρκίας, του κ. Ντάουνερ, στην 
Κύπρο, που έγραψαν ολόκληρη επιστολή, δήθεν τους κατάγγειλε κάποιος ανωνύμως!  Μα, τούτη έν’ Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης;  Είναι νταουνερική εκπροσώπηση σε όλο της το μεγαλείο!  Αυτά και αν είναι απαράδεκτα!  
Και συμβαίνουν σε οργανισμούς που ζητούν και προϋπολογισμούς!  Για όνομα του Θεού!  ∆εν πρόκειται να 
τους ψηφίσω στον αιώνα τον άπαντα τους κυρίους! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής;   

 ∆εν υπάρχει. 
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής ποσού ύψους €1.812.686 για τη χρήση του έτους που 
λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού ή/και Πρώτου ∆ιορισμού και Προαγωγής.  
Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για κάλυψη εκτάκτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 8. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 11; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και επτά αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, μία εναντίον και έξι αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013», πρόταση νόμου.  Ο κ. Σοφοκλής Φυττής αιτείται αναβολής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε αναβολή, για να επανέλθει το θέμα στην επιτροπή, με σκοπό να ενημερωθούν 
όλοι οι συνάδελφοι για τα θέματα για τα οποία ζητήσαμε στοιχεία από το Τμήμα Υδάτων, δηλαδή να φέρει 
χάρτη στον οποίο να φαίνονται οι περιοχές οι οποίες ήδη υφαλμυρίζουν, υφαλμύρισαν και προχωρεί η 
υφαλμύριση λόγω της υπεράντλησης, λόγω των χιλιάδων διατρήσεων για τις οποίες δεν πήγαν να βγάλουν 
άδεια.  ∆εύτερον, ζητούμε αναβολή, για να συμπληρωθεί αυτή η έκθεση, η οποία είναι ελλιπής με τα στοιχεία τα 
οποία μας έδωσαν, ότι αρκετές χιλιάδες έχουν υποβάλει αίτηση και αρκετές αιτήσεις έχουν εγκριθεί, ενώ 
αρκετοί καθυστερούν και ζητούν αναβολή για άλλα δκυο χρόνια.  Ήδη τους έχουμε δώσει τριάντα μήνες!  
Πρέπει να είμαστε νόμιμοι!  Ζητούμε λοιπόν αναβολή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στο αίτημα για αναβολή; 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Κύριε Χατζηγιάννη, παρακαλώ... 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ, κύριοι, αφήστε το συνάδελφο να μιλήσει!  ∆εν ακούγεται! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Το θέμα έχει συζητηθεί αρκετά στην επιτροπή και νομίζω ότι υπήρξαν όλα τα επιχειρήματα και υπέρ και 
τυχόν ακόμα επιφυλάξεις.  Επειδή λήγουν κάποιες προθεσμίες -μάλιστα και το ίδιο το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων χρειάζεται να προσαρμοστεί- αφού εξαντλούνται πλέον τα περιθώρια, νομίζω ότι η αναβολή δε θα 
επιλύσει το πρόβλημα.  Αντιθέτως, θα δημιουργήσει μια σύγχυση.  Υπάρχει μια τεράστια πρόοδος επί του 
θέματος.  Και νομίζω ότι, αν και εφόσον ψηφιστεί τώρα, παρ’ όλο που δεν επιθυμώ να μπω στην ουσία του 
θέματος, μας δίνεται εκείνη η δυνατότητα, σε συνάρτηση μάλιστα με άλλη νομοθεσία που εκκρεμεί ενώπιόν 
μας, το θέμα του μητρώου, να ολοκληρωθεί ακόμα και η ίδια η απόφαση.  Γι’ αυτό το λόγο δεν κρίνω αναγκαίο 
να δώσουμε σήμερα αναβολή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης είχε ζητήσει το λόγο;  Εξακολουθεί να ισχύει; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα ότι ο κ. Φυττής, επειδή πήγατε να θέσετε σε αναβολή το ζήτημα, δε μίλησε, για 
να μας εξηγήσει γιατί πρέπει να αναβληθεί το θέμα.  Απλά, εξήγησε ότι διαφωνεί!   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  ∆εν έδωσα το λόγο!  

 Ο κ. Θεμιστοκλέους και μετά ο κ. Σοφοκλής Φυττής. 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από αυτά που έχει πει ο κ. Φυττής εγώ δεν κατάλαβα ότι θέλει αναβολή, διότι, αν ήταν 
αναβολή που ήθελε, τότε θα έπρεπε να επικαλεστεί άλλους λόγους και όχι να τοποθετείται προ της αναβολής 
εναντίον της πρότασης νόμου.  Αυτή είναι η πραγματικότητα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Σοφοκλής Φυττής είναι ο τελευταίος ομιλητής, για να μας επαναδιατυπώσει το αίτημά του. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εξηγώ γιατί ζητώ αναβολή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Χωρίς να μπαίνουμε στην ουσία! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Επί της ουσίας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ζητώ αναβολή, για να φέρει ο διευθυντής του Τμήματος Υδάτων τα στοιχεία που ζητήσαμε, για τα οποία 
δεν έχουν ενημερωθεί οι συνάδελφοι, και για να περαστούν τα στοιχεία τα οποία αναφέρονται μέσα στην 
έκθεση, τα στοιχεία των αιτήσεων κατά επαρχία και πόσες υποβλήθηκαν.  Αυτά τα είπα ή δεν τα είπα 
συνάδελφοι;  Και ζήτησα αναβολή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, είναι σαφέστατος ο κ. Φυττής...   

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε ελέησον! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τον αδίκησαν εκείνοι που είπαν ότι δεν είχε επιχειρηματολογία! 

 Λοιπόν, υπάρχει ένσταση στο αίτημα για αναβολή;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα αναβάλλεται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 17 μέχρι 40 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Το υπ’ αριθμόν 41 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι περί Ρύθμισης Οδών 
και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 4, 11 και 18 Απριλίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών (Τομέας ∆ομικών Προϊόντων των Τεχνικών 
Υπηρεσιών), των Τεχνικών Υπηρεσιών των επαρχιακών διοικήσεων, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
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Έργων, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και της ∆ιεύθυνσης Ελέγχου του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου της Γενικής Λογίστριας της ∆ημοκρατίας, του 
ΕΤΕΚ, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της ΟΕΒ, του Συνδέσμου Εργοληπτών Μηχανολογικών και 
Ηλεκτρολογικών Έργων Κύπρου (ΣΕΜΗΕΚ), της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου 
(ΟΣΕΟΚ) και του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών.   

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 19 του περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου, τροποποιούνται οι περί Οδών και Οικοδομών Κανονισμοί όσον 
αφορά την επίβλεψη των έργων και το ρόλο του επιβλέποντος μηχανικού. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς ο επιβλέπων μηχανικός έχει την εξουσία να μην 
επιτρέπει την ενσωμάτωση σε δομικό έργο προϊόντος δομικών κατασκευών το οποίο δε συμμορφώνεται προς 
τις απαιτήσεις του περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες 
Προϊόντων Νόμου και των περί Βασικών Απαιτήσεων (Προϊόντα ∆ομικών Κατασκευών) Κανονισμών. 

 Επιπρόσθετα, ο επιβλέπων μηχανικός μπορεί επίσης να ζητήσει τη διεξαγωγή εργαστηριακού ελέγχου 
της ποιότητας των εργασιών και των δομικών προϊόντων που ενσωματώνονται στο έργο. 

 Με βάση το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους εν λόγω κανονισμούς, σύμφωνα με την 
Οδηγία 89/106/ΕΟΚ και τους περί των Βασικών Απαιτήσεων (Προϊόντα ∆ομικών Κατασκευών) Κανονισμούς, 
που τέθηκαν σε ισχύ από την 1η Μαΐου 2004, τα προϊόντα των δομικών κατασκευών για τα οποία έχουν 
εκδοθεί εναρμονισμένα πρότυπα και η περίοδος συνύπαρξης με τα αντίστοιχα εθνικά πρότυπα έχει λήξει 
μπορούν να διατίθενται στην αγορά μόνο αν αυτά συμμορφώνονται με τα εναρμονισμένα πρότυπα (και τις 
σχετικές απαιτήσεις) και φέρουν τη σήμανση CE.  Σύμφωνα με την εν λόγω Οδηγία, ως δομικό προϊόν νοείται 
κάθε προϊόν το οποίο κατασκευάζεται, για να ενσωματωθεί κατά τρόπο διαρκή σε δομικά έργα εν γένει, που 
καλύπτουν τόσο τα κτίρια όσο και τα έργα πολιτικού μηχανικού.  Η σήμανση CE περιλαμβάνει τις τεχνικές 
πληροφορίες ως δηλωμένες τιμές.  Κατ’ αυτό τον τρόπο η σήμανση CE αποτελεί ένα εναρμονισμένο τεχνικό 
δελτίο που, μαζί με το σχετικό εναρμονισμένο πρότυπο, παρέχει όλες τις πληροφορίες που απαιτούνται από 
τους αρμοδίους, ώστε να κρίνουν κατά πόσο ένα προϊόν είναι κατάλληλο για συγκεκριμένη προβλεπόμενη 
χρήση στη χώρα στην οποία διατίθεται προς πώληση, σύμφωνα με τους κανονισμούς που εφαρμόζονται στην 
κάθε χώρα. 

 Η προτεινόμενη τροποποίηση παρέχει τη δυνατότητα στον επιβλέποντα μηχανικό, σε περίπτωση που 
αποδειχθεί ότι το δομικό προϊόν δεν είναι σύμφωνο με τη σήμανση CE που το συνοδεύει ή/και δε 
συμμορφώνεται με τις απαιτήσεις του περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου και των περί των Βασικών Απαιτήσεων (Προϊόντα ∆ομικών Κατασκευών) 
Κανονισμών, να μην επιτρέπει την ενσωμάτωση του προϊόντος στο δομικό έργο.  Σε περίπτωση που ο 
επιβλέπων μηχανικός διαπιστώσει εκ των υστέρων την ενσωμάτωση προϊόντος που δε συμμορφώνεται με τις 
απαιτήσεις των πιο πάνω νομοθεσιών, ο επιβλέπων μηχανικός μπορεί να αποταθεί στο μελετητή του έργου, αν 
είναι διαφορετικό πρόσωπο από τον επιβλέποντα μηχανικό, διαφορετικά ο ίδιος ο επιβλέπων μηχανικός, και να 
εκδώσει, χωρίς καθυστερήσεις, δεόντως αιτιολογημένη απόφαση για την ανάγκη ή μη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπιση των συνεπειών της διαπιστωθείσας μη συμμόρφωσης, έτσι ώστε να διασφαλίζεται ότι το δομικό 
έργο στο οποίο χρησιμοποιήθηκε το προϊόν πληρεί τις βασικές απαιτήσεις που καθορίζονται στους περί των 
Βασικών Απαιτήσεων (Προϊόντα ∆ομικών Κατασκευών) Κανονισμούς.  Η εν λόγω απόφαση κοινοποιείται εντός 
δεκαπέντε εργάσιμων ημερών από τη λήψη της στον εργοδότη, στην αρμόδια οικοδομική αρχή και στην 
καθοριζόμενη από τους περί των Βασικών Απαιτήσεων (Προϊόντα ∆ομικών Κατασκευών) Κανονισμούς 
αρμόδια αρχή για την επιτήρηση της αγοράς, που είναι ο Τομέας ∆ομικών Προϊόντων των Τεχνικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Σύμφωνα και πάλι με το πιο πάνω επεξηγηματικό σημείωμα, στην περίπτωση έργου της κυβέρνησης 
της ∆ημοκρατίας που οι διατάξεις του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου και των σχετικών 
κανονισμών δεν εφαρμόζονται, ο επιβλέπων μηχανικός, ο οποίος ορίζεται αρμοδίως για την επίβλεψη του 
έργου, αφού λάβει αιτιολογημένη έκθεση από το μελετητή που έχει οριστεί αρμοδίως για εκπόνηση της μελέτης 
του έργου, διαβιβάζει το θέμα, σύμφωνα με τη διαδικασία που προνοείται στους περί της Εκτέλεσης 
Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα και Υπηρεσίες) Κανονισμούς του 2004, στην προβλεπόμενη από τους εν λόγω 
κανονισμούς Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων, για λήψη απόφασης αναφορικά με την ανάγκη ή μη 
λήψης μέτρων για αντιμετώπιση των συνεπειών της διαπιστωθείσας μη συμμόρφωσης εντός δεκαπέντε 
εργάσιμων ημερών από τη λήψη της.  Η απόφαση της Κεντρικής Επιτροπής Αλλαγών και Απαιτήσεων 
κοινοποιείται στην καθοριζόμενη από τους περί των Βασικών Απαιτήσεων (Προϊόντα ∆ομικών Κατασκευών) 
Κανονισμούς αρμόδια αρχή για την επιτήρηση της αγοράς, που, όπως αναφέρεται πιο πάνω, είναι ο Τομέας 
∆ομικών Προϊόντων των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν περαιτέρω στην επιτροπή ότι οι προτεινόμενοι 
κανονισμοί σκοπό έχουν την καλύτερη διευκρίνιση του ρόλου του επιβλέποντος μηχανικού, σε περίπτωση που 
ένα δομικό προϊόν δεν πληρεί τους όρους της σήμανσης CE, σε συμμόρφωση με την Οδηγία 89/106/ΕΚ και τη 
σχετική κυπριακή νομοθεσία. 
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 Συμπληρωματικά με τα πιο πάνω, οι εκπρόσωποι της ∆ιεύθυνσης Ελέγχου του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων δήλωσαν ότι παρουσιάζεται συχνά πρόβλημα με την εφαρμογή των προνοιών του Κανονισμού 61Θ, γι’ 
αυτό και είναι χρήσιμες οι προτεινόμενες τροποποιήσεις τόσο για τα δημόσια όσο και τα ιδιωτικά έργα και 
ιδιαίτερα στις περιπτώσεις εκ των υστέρων διαπίστωσης αποκλίσεων από τα πρότυπα για τα δομικά προϊόντα. 

 Οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ και της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου (ΟΣΕΟΚ) 
συμφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, αφού με αυτές διευκρινίζονται καλύτερα τα καθήκοντα και οι 
ευθύνες του επιβλέποντος μηχανικού.  Οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ πρόσθεσαν επίσης ότι με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις αυξάνονται οι ευθύνες του επιβλέποντος μηχανικού και γίνεται καλύτερος έλεγχος από τις αρμόδιες 
αρχές.  Με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις συμφώνησαν και οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, που 
απέστειλαν σχετική επιστολή στην επιτροπή αργότερα. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών 
συμφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, νοουμένου ότι η εφαρμογή τους δε θα οδηγεί σε μεγάλες 
καθυστερήσεις στην ολοκλήρωση των έργων.  Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι τόνισαν την ανάγκη οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις να γίνονται πάνω σε σφαιρική βάση και όχι αποσπασματικά.  Με την τελευταία 
εισήγηση του συνδέσμου συμφώνησε και η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, παρατηρώντας ότι οι βασικοί αυτοί κανονισμοί είναι παλιοί και δύσκολοι, γι’ αυτό θα ήταν 
χρήσιμο και αναγκαίο αυτοί να αναθεωρηθούν, εκσυγχρονιστούν και κωδικοποιηθούν. 

 Με τις ρυθμίσεις που προτείνονται συμφώνησαν επίσης οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ και του Συνδέσμου 
Εργοληπτών Μηχανολογικών και Ηλεκτρολογικών Έργων Κύπρου (ΣΕΜΗΕΚ). 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής 
συμφώνησαν, ως θέση αρχής, με την ανάγκη προώθησής τους, αλλά ταυτόχρονα τόνισαν την ανάγκη ο 
έλεγχος στις οικοδομές να είναι πιο περιοδικός και πιο αποτελεσματικός. 

 Η επιτροπή συνέχισε την εξέταση των κανονισμών σε νέα συνεδρία της στις 11 Απριλίου 2013, στα 
πλαίσια της οποίας το μέλος της κ. Γιώργος Περδίκης κατέθεσε γραπτώς εισηγήσεις του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών για βελτιώσεις στο κείμενό τους.  Ειδικότερα, με βάση το έγγραφο αυτό, απαιτείται η γραπτή 
ενημέρωση και η γραπτή συγκατάθεση του ιδιοκτήτη ή και διαβούλευση με τον επιβλέποντα μηχανικό για την 
ανάγκη λήψης μέτρων για αντιμετώπιση μη συμμόρφωσης δομικού υλικού προς τα πρότυπα, καθώς και η 
ανάγκη λήψης διορθωτικών μέτρων σε κάθε τέτοια περίπτωση. 

 Οι πιο πάνω εισηγήσεις εξετάστηκαν από την επιτροπή σε νέα συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
στις 18 Απριλίου 2013, όπου παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο πρόεδρος της 
Κεντρικής Επιτροπής Αλλαγών και Απαιτήσεων και ο διευθυντής της ∆ιεύθυνσης Ελέγχου του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη όσα τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, διαμόρφωσε 
ανάλογα το κείμενο των κανονισμών, ώστε να ενημερώνεται γραπτώς ο ιδιοκτήτης πριν από τη λήψη μέτρων 
σε οικοδομή όπου διαπιστώνεται μη συμμόρφωση προς τα πρότυπα, και η αναθέτουσα αρχή, στην περίπτωση 
δημόσιων έργων, να δημοσιοποιεί στην ιστοσελίδα της την απόφαση της Κεντρικής Επιτροπής Αλλαγών και 
Απαιτήσεων, μόλις κοινοποιηθεί σε αυτήν και σε κάθε περίπτωση μέσα σε προθεσμία τριάντα ημερών από την 
κοινοποίησή της. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη τα πιο πάνω, διαμόρφωσε τις πιο κάτω 
θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και οι βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εισηγούνται στην ολομέλεια της Βουλής την 
έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως έχουν διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω, και αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013». 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσε 
ότι θα τοποθετηθεί στους κανονισμούς κατά τη συζήτησή τους  στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Τα υπ’ αριθμόν 42 μέχρι 48 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.077-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.078-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.079-2013). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 
Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 
6) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.080-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 
Νόμος του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 
7) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.081-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.082-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί Κτηματολογικού και 
Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.083-2013). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

8. Ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας 
για την τροποποίηση της Συνθήκης για 
την Ευρωπαϊκή Ένωση και της 
Συνθήκης περί ιδρύσεως της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013.  
(Αρ. Φακ. 23.01.054.084-2013). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

9. Ο περί της Συμφωνίας ∆ιευκόλυνσης 
Χρηματοδοτικής Στήριξης (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.085-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και 
Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

10. Οι περί την Άσκηση στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, 
∆ιπλωματούχων Μηχανικών, 
Εγγεγραμμένων στον Κλάδο 
Αγρονομικής-Τοπογραφικής του ΕΤΕΚ, 
για Σκοπούς Εγγραφής τους στο 
Μητρώο Αρμοδίων Χωρομετρών, 
Κανονισμοί του 2013. 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 
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(Αρ. Φακ. 23.03.050.022-2013). 

11. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας για την 
Πηγή των Οικονομικών Πόρων των 
Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Νομικών  

12. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

13. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων 
Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών 
στους Τομείς του Ύδατος, της 
Ενέργειας, των Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
(Αναθέτουσες Αρχές του Κράτους) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ μέρους 
του Υπουργού Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

14. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και 
Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.026-2011). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

15. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Γλώσσες ∆ιδασκαλίας) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.041-2011). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

16. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και 
Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

Υγείας  Νομικών  

17. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

18. Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών 
Ανάκτησης Κόστους των Υπηρεσιών 
Ύδατος Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

19. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων 

20. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την 
Άσκηση των Καθηκόντων Ορισμένων 
Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας 
Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων 
Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης 
Πορίσματος της Επιτροπής) Κανονισμοί 
του 2013. 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως  
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(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

21. Οι περί Θεσπίσεως Εθνικών Μέτρων για 
την Υγιεινή Παραγωγή και ∆ιάθεση στην 
Αγορά ορισμένων Τροφίμων Ζωικής 
Προέλευσης Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.028-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

22. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και 
Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

Υγείας  Νομικών  

23. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου 
- Θέση Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

Οικονομικών  Νομικών  

24. Οι περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας θέσεις που προκύπτουν 
από την εγκριθείσα αναδιοργάνωση του 
οργανισμού και την εφαρμογή των 
Νόμων 8 του 2002, 1 του 2007 και 38(ΙΙ) 
του 2007 - Βοηθός Λογιστικός 
Λειτουργός, Λειτουργός Λογιστηρίου, 
Επιθεωρητής Λογαριασμών, 
∆ειγματολήπτης Α΄, Λειτουργός 
Ποιότητας και ∆ειγματοληψιών, 
Επιθεωρητής Ελέγχου, Επιθεωρητής 
Ελέγχου Α΄, Βοηθός Γραμματειακός 
Λειτουργός, Γραμματειακός Λειτουργός 
και Ανώτερος Τεχνικός Χημείου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.059-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

25. Οι περί Προστασίας της Παραλίας 
(Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.062-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

26. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

27. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση 
Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

28. Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών 
Προϊόντων - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.067-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

29. Οι περί Ταμείου Προνοίας των Τακτικών 
Εργατών της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.068-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

30. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - 
Θέση Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή 
Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών  
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31. Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας (Πρόσληψη, Προαγωγή και 
Υπηρεσία Προσωπικού) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.082-2012). 

Υγείας  Υγείας  

32. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.003-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού Νομικών  

33. Οι περί Ηλεκτρονικών Υπογραφών 
(Παροχή Υπηρεσιών Αναγνωρισμένης 
Πιστοποίησης) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.005-2013). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών 

34. Οι περί Καθορισμού Πληρωτέων 
∆ικαιωμάτων για τη χρήση του 
Κεκλιμένου Ανέλκυσης/Καθέλκυσης 
Σκαφών στο Αλιευτικό Καταφύγιο 
Ζυγίου Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.006-2013). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

35. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων 
(Ίδρυση Νέου Παραρτήματος, Νέων 
Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή, 
Προσφορά Νέων Προγραμμάτων 
Σπουδών και Προσφορά 
∆ιαπανεπιστημιακών Προγραμμάτων 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

36. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.010-2013). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

37. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

38. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Λειτουργού Λογιστηρίου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

39. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών, 
ημερ. 16 Απριλίου 2013 για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, ανταλλαγή ή 
παραχώρηση άδειας χρήσεως κρατικής 
γης σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του 
περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, 
όπως αυτή έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση 
αρ. 74.626, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 
2013. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

 Εσωτερικών   Εσωτερικών  

40. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών, 
ημερ. 18 Απριλίου 2013  για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, ανταλλαγή ή 
παραχώρηση άδειας χρήσεως κρατικής 
γης σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του 
περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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όπως αυτή έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση 
αρ. 74.625, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 
2013. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.028-2013). 

Αβέρωφ Νεοφύτου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί της Νομικής Ισχύος και 
Επέκτασης της Εφαρμογής Κλαδικών 
Συλλογικών Συμβάσεων Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.029-2013). 

Αντρέα Φακοντή,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου, 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου,  
και  
Πανίκκο Σταυριανό,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

3. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.030-2013). 

Γιώργο Βαρνάβα, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

4. Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου 
Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.031-2013). 

 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού,  
Νικόλα Παπαδόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος 
και 
∆ημήτρη Συλλούρη, 
πρόεδρο του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5.  Ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.032-2013). 

Νεόφυτο Κωνσταντίνου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας,  
και  
Γεώργιο Προκοπίου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας 

Εσωτερικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.537, ημερομηνίας 18 Απριλίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου  

 «Κατά το 2011 και αμέσως μετά τη δημοσίευση των σχεδίων για ανέγερση νέων εγκαταστάσεων στο 
∆ασούδι του ΚΟΤ στο δήμο Γερμασόγειας στη Λεμεσό ακολούθησαν διαμαρτυρίες πολιτών σε σχέση με το 
ύφος και την έκταση της ανάπτυξης, ενώ στη συνέχεια και κατόπιν διαβουλεύσεων επήλθε συμφωνία ανάμεσα 
στους διαμαρτυρομένους και τις αρμόδιες αρχές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο σχεδιασμός ή/και η υλοποίηση των έργων ανάπτυξης στο ∆ασούδι και 

2. κατά πόσο υπάρχει καθυστέρηση στο σχεδιασμό και την υλοποίηση του έργου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.538, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου  

 «Σύμφωνα με την τοποθέτηση του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου κατά τη συνεδρία της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2013, στην 
παρουσία και του Υπουργού Οικονομικών, κατέστη σαφές ότι η συμφωνία πώλησης των υποκαταστημάτων 
των κυπριακών τραπεζών στην Τράπεζα Πειραιώς ήταν αποτέλεσμα πολιτικής απόφασης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως μας απαντήσει στα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Η οικογένεια του προέδρου της Τράπεζας Πειραιώς, εμφανίζεται μέσω εταιρειών ειδικού σκοπού (Shent 
Enterprises, Benidver Enterprises, KAEO Enterprises) να έχει λάβει από τη Λαϊκή Τράπεζα το συνολικό 
ποσό των €113.513.219 περίπου για επενδυτικούς σκοπούς μέσω λογαριασμών στη Marfin Εγνατία 
Τράπεζα (MEB) με μορφή overdraft. Οι εξασφαλίσεις του ως άνω ποσού ήταν λόγω πτώσης των 
μετοχών της Τράπεζας Πειραιώς πολύ χαμηλότερες από τα ποσά που παραχωρήθηκαν (€45.316.894). 
Παρακαλούμε όπως μας ενημερώσετε για τη ζημιά που προέκυψε από το διαγνωστικό έλεγχο της 
PIMCO σε σχέση με τα πιο πάνω επενδυτικά δάνεια των εταιρειών της οικογένειας του προέδρου της 
τράπεζας. 

2. Περαιτέρω, αν όντως, βάσει του δυσμενούς (adverse) σεναρίου της PIMCO, καταγράφηκαν ζημιές που 
αφορούσαν και τα επενδυτικά δάνεια της οικογένειας του προέδρου της τράπεζας, να μας ενημερώσετε 
αν το θεωρείτε δίκαιο και εύλογο οι Κύπριοι ανεξασφάλιστοι καταθέτες να έχουν υποστεί ζημιές για τα 
δάνεια του προέδρου της τράπεζας, προκειμένου να μεταφερθούν αυτά τα δάνεια στις χαμηλότερες 
αξίες στην Τράπεζα Πειραιώς. 

3. Τέλος, αν στη σχετική σύμβαση με την Τράπεζα Πειραιώς μεριμνήσατε, έτσι ώστε το όφελος από την 
ανάκτηση δανείων τύπου της οικογένειας του προέδρου της τράπεζας να επιστραφεί στους 
ανεξασφάλιστους καταθέτες της Λαϊκής Τράπεζας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.539, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων με αρ. φακ. Α.Κ.Ι. 
111/2011 αναφορικά με καταγγελία για διάκριση λόγω φύλου κατά τη διαδικασία πρόσληψης Συνεργατών-
Βοηθών Λειτουργών Στήριξης Παραγωγής-Υπηρεσία Εικονοληψίας στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου 
προκύπτει ότι στο ίδρυμα υπάρχει προτίμηση για πρόσληψη ανδρών για την πλήρωση των θέσεων 
εικονολήπτη.  Σύμφωνα με τα στατιστικά στοιχεία, από τους τριάντα πέντε εικονολήπτες μόλις ένας είναι 
γυναίκα. Στην περίπτωση της καταγγελίας, σύμφωνα με την έκθεση της επιτρόπου, από τη σύγκριση των 
υποψηφίων προκύπτει παντελής έλλειψη αιτιολογίας ως προς τα πλεονεκτήματα των επιλεχθέντων, καθώς και 
αδυναμία να εξηγηθεί γιατί η καταγγέλλουσα, ενώ υπερείχε τουλάχιστον ενός υποψηφίου, δεν προσλήφθηκε. 
Προτιμήθηκαν έξι άνδρες υποψήφιοι, χωρίς αυτοί να υπερτερούν σε σχέση με την καταγγέλλουσα είτε ως προς 
τα προσόντα είτε ως προς την πείρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την υπόθεση αυτή 
και αν έχει λάβει οποιαδήποτε μέτρα στα πλαίσια του περί Επιτρόπου ∆ιοικήσεως Νόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.540, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις 
προοπτικές της Κύπρου να καλύψει τις δικές της ανάγκες από την καλλιέργεια σουσαμιού και για τους λόγους 
για τους οποίους η εν λόγω καλλιέργεια έχει εγκαταλειφθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.541, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το 
κράτος διαθέτει και συντηρεί φάρμα με αγελάδες και, εάν ναι, τους λόγους της ύπαρξής της, πόσο κοστίζει 
ετησίως η πιο πάνω λειτουργία και κατά πόσο μπορεί ο σκοπός της λειτουργίας της να επιτευχθεί με άλλο 
τρόπο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.542, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σχετικά με τον αριθμό των βιομηχανικών οικοπέδων στην ελεύθερη ζώνη εμπορίου (ΕΖΕ), πόσα από 
αυτά είναι διαθέσιμα και πόσα είναι κατειλημμένα αλλά μη χρησιμοποιούμενα; 

2. Η EZE έχει ένα συγκεκριμένο σκοπό και δυστυχώς σήμερα είναι μια ερημωμένη περιοχή. Ποιος είναι ο 
σκοπός της σήμερα και θα παραμείνει ο ίδιος ο σκοπός ύπαρξης της ΕΖΕ; 
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3. Γιατί παραχωρούνται οικόπεδα για εγχώρια δραστηριότητα και καταργείται ο αρχικός σκοπός 
δημιουργίας της ΕΖΕ; 

4. Στις σημερινές νέες συνθήκες, που υπάρχει τεράστια ανάγκη για ανάπτυξη, έχει γίνει νέα μελέτη και 
προβληματισμός για χρήση της ΕΖΕ όπως αρχικά είχε σχεδιαστεί;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.543, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει για το τι προτίθεται να πράξει με το πιο 
κάτω θέμα, που αφορά σε συγκεκριμένο επίδομα που δίνεται στο Πανεπιστήμιο Κύπρου. Πρέπει να 
επισημάνω ότι σχετικές αναφορές για τα όσα καταγράφω στην ερώτηση έχουν γίνει και από τη Γενική 
Ελέγκτρια του κράτους στην τελευταία της έκθεση, του 2011, χωρίς, όπως διαφαίνεται, να έχει μέχρι σήμερα 
θεσπιστεί μηχανισμός ελέγχου, με αποτέλεσμα η όλη κατάσταση να διαιωνίζεται σε βάρος του δημοσίου και να 
παρατηρείται κατάχρηση δικαιωμάτων από πανεπιστημιακούς, ειδικά σήμερα που βιώνουμε ακραίες 
καταστάσεις ως κοινωνία λόγω της οικονομικής κρίσης. 

 Παρακαλώ πολύ όπως έχω την απάντησή σας ως προς το τι προτίθεστε να πράξετε, ούτως ώστε να 
λυθεί επιτέλους το πολυσυζητημένο αυτό θέμα, το οποίο υπό τις σημερινές συνθήκες αποτελεί πρόκληση. 

 Το συγκεκριμένο επίδομα, το οποίο κυμαίνεται μεταξύ €6.830 και €11.960, χορηγείται μόνο στους 
αναπληρωτές καθηγητές και στους καθηγητές. Λέκτορες και επίκουροι καθηγητές δε λαμβάνουν αυτό το 
επίδομα. 

 Είναι κατανοητό ότι το επίδομα αυτό θεσμοθετήθηκε την εποχή ίδρυσης του Πανεπιστημίου Κύπρου ως 
επιπρόσθετο κίνητρο προσέλκυσης Κυπρίων και ξένων καθηγητών με ερευνητικές περγαμηνές παγκόσμιας 
εμβέλειας. Επειδή οι κλίμακες του δημοσίου δεν επέτρεπαν μισθολογικές απολαβές πέρα από αυτές που 
γνωρίζουμε, η πολιτεία και το πανεπιστήμιο συμφώνησαν  να δοθεί αυτό το επίδομα ως συμπλήρωμα των 
ετήσιων απολαβών. 

 Η στρέβλωση όμως δημιουργήθηκε με την επέκταση του πανεπιστημίου, την εργοδότηση μεγάλου 
αριθμού καθηγητών και την ανέλιξη λεκτόρων και επικούρων στις δύο ανώτερες βαθμίδες. 

 Το αποτέλεσμα είναι σήμερα να γίνονται καταχρηστικές χορηγήσεις του επιδόματος αυτού, οι οποίες 
καταγράφονται και στην έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας του κράτους. 

1. Συγκεκριμένα, καθηγητές που σταμάτησαν να διενεργούν έρευνα (σημείωση: το Πανεπιστήμιο Κύπρου 
είναι ερευνητικό πανεπιστήμιο) και βρίσκονται στις δύο ανώτερες βαθμίδες συνεχίζουν για χρόνια να 
καρπώνονται αυτό το επίδομα. 

2. Συνεχίζουν επίσης να διδάσκουν ένα ή δύο μαθήματα την εβδομάδα, χωρίς να διενεργούν και να 
δημοσιεύουν πρωτότυπες έρευνες σε έγκυρα διεθνή περιοδικά του κλάδου τους. Σημειώνεται ότι ο 
λόγος για τον οποίο τα πανεπιστήμια διεθνώς δεν επιβαρύνουν με πέραν των δύο μαθημάτων 
διδασκαλίας εβδομαδιαίως τους καθηγητές τους είναι γιατί τα πανεπιστήμια αυτά έχουν ερευνητικό 
χαρακτήρα, όπως και το Πανεπιστήμιο Κύπρου. Σε περιπτώσεις όμως που ο καθηγητής δε διεξάγει 
έρευνα, τότε θα έπρεπε να επιβαρύνεται με επιπλέον διδασκαλία. 

3. Τουναντίον, σε κάποιες περιπτώσεις στο Πανεπιστήμιο Κύπρου οι εν λόγω καθηγητές επιβραβεύονται 
και με επίδομα χιλιάδων ευρώ, που θυμίζω ότι θεσμοθετήθηκε για επιβράβευση της ερευνητικής 
αριστείας. 

4. Η κατάσταση είναι ακόμα πιο ανησυχητική, γιατί το θέμα έχει και άλλες προεκτάσεις, αφού, ενώ 
διδάσκουν ελάχιστες ώρες, παίρνουν το επίδομα και δεν ελέγχονται από κανέναν, ενώ την ίδια ώρα είναι 
πιθανό να διδάσκουν με επιπλέον αμοιβές σε άλλα μεταπτυχιακά προγράμματα και ταυτόχρονα να 
συμμετέχουν και ως επ’ αμοιβή σύμβουλοι ή να παρέχουν συμβουλευτικές υπηρεσίες επ’ αμοιβή σε 
οργανισμούς και εταιρείες. 

Με άλλα λόγια, ο φορολογούμενος καλείται να πληρώνει έναν καθηγητή στην κλίμακα Α16, αυτός να μην 
παράγει έρευνα, ο φορολογούμενος να τον επιβραβεύει με επίδομα χιλιάδων ευρώ, αυτός να αμείβεται και από 
άλλες πηγές και να προσφέρει επ’ αμοιβή υπηρεσίες στο φυσικά μεγάλο ελεύθερό του χρόνο. 

Πέρα όμως από αυτές τις περιπτώσεις, που πρέπει να ερευνηθούν η καθεμιά ξεχωριστά, η πολιτεία και 
το πανεπιστήμιο πρέπει να εξηγήσουν πώς γίνεται καθολική χορήγηση ενός επιδόματος σε όλους τους 
αναπληρωτές καθηγητές και καθηγητές, τη στιγμή που αυτό πρέπει να δίνεται μόνο σε όσους έχουν 
αποδεδειγμένα συνεχιζόμενο ερευνητικό έργο διεθνούς εμβέλειας, που να στηρίζεται σε δημοσιεύσεις και άλλα 
ακαδημαϊκά τεκμήρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.544, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι το πρατήριο πετρελαιοειδών του Συνεργατικού Ταμιευτηρίου Άχνας λειτουργεί 
χωρίς τις απαιτούμενες άδειες αποθήκευσης καυσίμων και λειτουργίας πρατηρίου πετρελαιοειδών.  Σύμφωνα 
με τις πληροφορίες μου, η συνέχιση της λειτουργίας του πρατηρίου είναι παράνομη και θέτει σε κίνδυνο την 
ασφάλεια των κατοίκων της περιοχής και ειδικότερα των μαθητών που φοιτούν σε σχολείο το οποίο βρίσκεται 
πλησίον του πρατηρίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως το 
πρατήριο πετρελαιοειδών στο ∆άσος Άχνας δε διαθέτει τις απαραίτητες άδειες λειτουργίας, καθώς και ποια 
είναι τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, προκειμένου να αρθεί η παρανομία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.545, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σταύρου Ευαγόρου 

 «Στον κρατικό προϋπολογισμό για το 2013, στο μέρος που αναλύονται οι δαπάνες για την Προεδρία και 
το Προεδρικό Μέγαρο, στο Κεφάλαιο 010100, άρθρο 02106.2, “Πρόσθετες Βοηθητικές Υπηρεσίες” 
προβλέπεται ποσό ύψους €939.649 για σκοπούς  κάλυψης των μισθών, μεταξύ άλλων, ειδικών συμβούλων 
του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για την παροχή εξειδικευμένων υπηρεσιών σ’ αυτόν. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
ακόλουθα: 

1. Πόσοι διορισμοί έγιναν, πότε και ποιοι διορίστηκαν; 

2. Να κατατεθούν αναλυτικά στοιχεία όπως τα συμβόλαια, το ύψος της αμοιβής τους και τα καθήκοντα της 
κάθε θέσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.546, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως είναι πλέον γνωστό, η Λαϊκή Τράπεζα αντιμετώπιζε προβλήματα ρευστότητας από το τέλος του 
2011. Όπως δείχνει ο μηνιαίος ισολογισμός της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ), η παροχή επείγουσας 
ρευστότητας (ELA: emergency liquidity assistance) από την ΚΤΚ άρχισε το Σεπτέμβριο του 2011 με μικρό 
ποσό (μικρότερο του €0,5 δις) και στο τέλος ∆εκεμβρίου του 2011 έφθασε τα €3,5 δις (επισυνάπτεται σχετικός 
πίνακας). Μέχρι το τέλος Απριλίου του 2012 το ύψος του ELA παρέμενε στα ίδια περίπου επίπεδα (€3,8 δις 
στο τέλος του μήνα), ενώ λίγο μετά την ανάληψη της διοίκησης της ΚΤΚ από τον κ. Πανίκο ∆ημητριάδη (3 
Μαΐου 2012) η παροχή ELA στη Λαϊκή Τράπεζα υπερδιπλασιάστηκε φθάνοντας τα €8 δις στις 30 Ιουνίου του 
2012. Ταυτόχρονα, η κυβέρνηση απέκτησε την πλειοψηφία του μετοχικού κεφαλαίου της Λαϊκής Τράπεζας 
πληρώνοντας με ομόλογο ύψους €1,8 δις. Στους επόμενους μήνες και ενώ η Λαϊκή Τράπεζα ανήκε στην 
κυβέρνηση η παροχή ELA αυξήθηκε ακόμα περισσότερο φθάνοντας τα €10 δις. Την ίδια περίοδο η τότε 
κυβέρνηση προσπαθούσε να καλύψει τις χρηματοδοτικές της ανάγκες με εγχώριο δανεισμό από τις τράπεζες 
και άλλους φορείς, αφού είχε αποκλειστεί από τις διεθνείς αγορές. Ένα από τα πολλά ερωτήματα που 
προκύπτουν είναι κατά πόσο μέρος του υπέρογκου δανεισμού με μορφή ELA που παρείχε η ΚΤΚ στη Λαϊκή 
Τράπεζα χρησιμοποιήθηκε για κάλυψη των ελλειμμάτων της κυβέρνησης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ύψος 
δανεισμού της κυβέρνησης από τη Λαϊκή Τράπεζα στη διάρκεια του 2012 και μέχρι το Μάρτιο του 2013 και αν 
αυτός προέκυψε είτε από νέα αγορά χρεογράφων και γραμματίων του δημοσίου από τη Λαϊκή Τράπεζα είτε με 
ανανέωση χρεογράφων και γραμματίων του δημοσίου που κατείχε ήδη η Λαϊκή Τράπεζα.» 

Σημείωση:    Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.547, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων άμεσα για τις 
ενέργειες στις οποίες θα προβεί το υπουργείο του σχετικά με τις εισηγήσεις και τα αιτήματα της Παγκύπριας 
Ομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Ιδιωτικών Σχολείων, καθώς και για τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν οι μαθητές των ιδιωτικών σχολείων, ειδικά σήμερα που αντιμετωπίζουμε τη μεγάλη οικονομική 
κρίση. 

 Επισυνάπτεται σχετικό υπόμνημα της ομοσπονδίας.» 

Σημείωση:    Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 
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Απάντηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.944, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.944 που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Ζαχαρία Ζαχαρίου και η οποία μας έχει διαβιβαστεί από το Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων με την επιστολή του με αρ. φακ. 16.5.4.22 ημερ. 8.10.2012, και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) ∆ρόμος Αγίων Βαβατσινιάς-Μαχαιρά 

 (i)  Πρόκειται για χωμάτινο δρόμο, συνολικού μήκους 19 χλμ. περίπου, τμήμα του οποίου, μήκους 9 
χλμ. περίπου, βρίσκεται στα όρια της Επαρχίας Λάρνακας. 

 (ii)  Η μορφολογία της περιοχής, μέσα από την οποία διέρχεται ο δρόμος, δεν επιτρέπει την 
ουσιαστική βελτίωσή του με τα περιορισμένα κονδύλια που εγκρίνονται ετησίως στον 
προϋπολογισμό Ανάπτυξης. 

 (iii) Για να καταστεί δυνατή η ανακατασκευή και μετατροπή του σε ένα δρόμο ασφαλή, σύμφωνα με 
τις αναγκαίες προδιαγραφές, απαιτείται ένα απαγορευτικά ψηλό κονδύλι, με βάση τα σημερινά 
δημοσιοοικονομικά δεδομένα και, ως εκ τούτου, θα συνεχίσει να βελτιώνεται σταδιακά, 
αξιοποιώντας τα εκάστοτε εγκρινόμενα κονδύλια στον προϋπολογισμό Ανάπτυξης. 

(β)  ∆ρόμος Αγίων Βαβατσινιάς-Μελίνης 

 (i)  Πρόκειται για χωριτικό δρόμο, μήκους 5 χλμ. περίπου, ο οποίος οδηγεί από τη δυτική έξοδο του 
χωριού μέχρι τη συμβολή με το δρόμο Οράς-Μελίνης-Οδού. 

 (ii) Αυτός είναι ασφαλτοστρωμένος σε όλο του το μήκος και η κατάστασή του είναι γενικά 
ικανοποιητική. 

 (iii)  Σ’ αυτόν εκτελούνται ετησίως εργασίες διαπλάτυνσης/ευθυγράμμισης σε διάφορα σημεία του για 
βελτίωση της ασφαλούς χρήσης του.  Προς το σκοπό αυτό, για το 2013, έχει εγκριθεί και θα 
δαπανηθεί κονδύλι ύψους €15.000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.092, ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.145, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.145 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 10.12.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το Υπουργείο Εσωτερικών, μέσω του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως εφαρμόζει τους περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Ατυχήματα Σχετιζόμενα με Επικίνδυνες Ουσίες) Κανονισμούς (Κ∆Π 
759/2003 και Κ∆Π 399/2008), με τους οποίους η Κυπριακή Νομοθεσία εναρμονίσθηκε με την Κοινοτική 
Οδηγία 86/82/ΕΚ του Συμβουλίου και την τροποποιητική Οδηγία 2003/105/ΕΚ (SEVESO) του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου προς ρύθμιση του θέματος της αντιμετώπισης των κινδύνων μεγάλης 
κλίμακας σχετιζόμενων με επικίνδυνες ουσίες. 

 (i)  Μεταξύ άλλων, οι Κανονισμοί προβλέπουν ότι η Πολεοδομική Αρχή, κατά την άσκηση ελέγχου 
της ανάπτυξης, λαμβάνει υπόψη ως ουσιώδη παράγοντα την ανάγκη πρόληψης ατυχημάτων 
μεγάλης κλίμακας που σχετίζονται με επικίνδυνες ουσίες και περιορισμού των συνεπειών τους, 
καθώς επίσης τις απόψεις του κοινού, όταν η ανάπτυξη αφορά εγκατάσταση νέας μονάδας, 
μετατροπές ή προσθήκες σε υφιστάμενη μονάδα καθώς και νέα χωροταξικά έργα γύρω από 
υφιστάμενες μονάδες. 

 (ii)  Για όλες τις περιπτώσεις η Πολεοδομική Αρχή κατά την ενάσκηση των εξουσιών της, 
διαβουλεύεται με τον ∆ιευθυντή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας καθώς και άλλες αρμόδιες 
Αρχές και Υπηρεσίες. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας έχει ετοιμάσει σχετικές κατευθυντήριες 
οδηγίες τις οποίες χρησιμοποιεί για να διατυπώσει θετική ή αρνητική γνωμοδότηση στα πλαίσια 
της πιο πάνω διαβούλευσης. 

 (iii)  Περαιτέρω, η Πολεοδομική Αρχή κατά την εκπόνηση των Σχεδίων Ανάπτυξης μεριμνά για τη 
συμπερίληψη σε αυτά πολιτικών χρήσης γης για την πρόληψη ατυχημάτων μεγάλης κλίμακας 
που σχετίζονται με επικίνδυνες ουσίες και τον επηρεασμό των συνεπειών τους. Στα πρώτα 
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Σχέδια Ανάπτυξης (Τοπικά Σχέδια Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας, Πάφου, Αθηένου και 
∆ερύνειας) που δημοσιεύθηκαν μετά την τροποποίηση των Κανονισμών το 2008 περιλήφθηκε 
ειδικό Κεφάλαιο με τίτλο «Ατυχήματα Σχετιζόμενα με Επικίνδυνες Ουσίες». Στο συγκεκριμένο 
Κεφάλαιο περιλαμβάνονται και ενδεικτικές αποστάσεις με βάση τις οποίες θα πρέπει να γίνεται 
διαβούλευση της Πολεοδομικής Αρχής με την αρμόδια Αρχή που είναι το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας. 

(β) Για αναπτύξεις που εκτελούνται από Κυβερνητικά Τμήματα και Υπηρεσίες (περιλαμβανομένων των 
εγκαταστάσεων της Εθνικής Φρουράς) και εμπίπτουν στις πρόνοιες των πιο πάνω Κανονισμών, θα 
πρέπει να εξασφαλίζονται οι απόψεις του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας στο πλαίσιο διαβούλευσης 
που θα γίνεται από τον ∆ιευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως κατά την εξέταση αίτησης για 
εξασφάλιση σχετικής Πολεοδομικής Έγκρισης, όπως προβλέπεται σε πρόνοιες που απορρέουν από τον 
περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο Ν.90/72. 

(γ) Αναφορικά με αναπτύξεις (Βιομηχανικές/Βιοτεχνικές Μονάδες, Πρατήρια Πετρελαιοειδών κ.ο.κ.) στις 
οποίες η συγκέντρωση επικίνδυνων ουσιών δεν εμπίπτει στα κατώτατα όρια που καθορίζονται στην 
Οδηγία που περιγράφεται στο σημείο (α) πιο πάνω, κατά την εξέταση της αίτησης για εξασφάλιση 
πολεοδομικής άδειας ακολουθούνται οι σχετικές χωροθετικές πολιτικές που προβλέπονται στις πρόνοιες 
πολιτικής των εν ισχύ Σχεδίων Ανάπτυξης, και άλλες που αναφέρονται σε σχετικές Εγκυκλίους, 
∆ιατάγματα κ.λπ. του Υπουργείου Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.385, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 

2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι με την επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 15 Ιανουαρίου 2013, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για μεμονωμένες αναπτύξεις γηπέδων γκολφ, οι οποίες εμπίπτουν σε περιοχές του ∆ικτύου Natura 
2000, έχουν εκπονηθεί και αξιολογηθεί Μελέτες ∆έουσας Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (Μ∆ΕΕΠ). 
Οι Μ∆ΕΕΠ εξέτασαν εις βάθος τις επιπτώσεις στην περιοχή του ∆ικτύου και τον βαθμό επηρεασμού από τις 
προτεινόμενες αναπτύξεις. 

 Στις περιπτώσεις όπου οι αναπτύξεις γειτνιάζουν στο ∆ίκτυο Natura 2000, έχουν καθοριστεί όροι για τη 
διασφάλιση της ακεραιότητας των περιοχών και την προστασία των οικοτόπων και των ειδών που διαβιούν σε 
αυτές. 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν έχει ενημερωθεί την πιο πάνω απόφαση της Κυπριακής Κυβέρνησης, αφού 
έχει κριθεί τεχνοκρατικά ότι ο επηρεασμός στους στόχους διατήρησης του ∆ικτύου δεν είναι σημαντικός και δεν 
κρίθηκε αναγκαίο να ληφθούν αντισταθμιστικά μέτρα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.386, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.386 ημερομηνίας 9.1.2013 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι στο The Junior School 
εκμισθώθηκε με Σύμβαση Μίσθωσης ημερ. 5.7.2012 η κρατική γη την οποία το σχολείο χρησιμοποιεί από το 
1959 ως ανοιχτό χώρο αθλοπαιδιών/αυλής και γηπέδων του σχολείου. 

 Όπως ορθά αναφέρεται στην Ερώτηση του κ. Περδίκη, η υπό αναφορά κρατική γη εμπίπτει σε Ζώνη 
Προστασίας και δεν επιτρέπεται στο σχολείο να προβεί σε εκκοπή οποιωνδήποτε δέντρων από το 
παρακείμενο δάσος για οποιοδήποτε σκοπό. Επιπλέον, το σχολείο προβαίνει σε κτιριακή και αντισεισμική 
αναβάθμιση των ήδη υφιστάμενων κτιρίων του που βρίσκονται σε χώρο ο οποίος εκμισθώθηκε στο σχολείο 
από το 1950. Κατά συνέπεια, δεν συντρέχει οποιοσδήποτε λόγος ανησυχίας από τους κατοίκους της γύρω 
περιοχής, καθότι οι ενέργειες του σχολείου γίνονται μετά από ενημέρωση του Υπουργείου Εσωτερικών και των 
άλλων αρμοδίων Αρχών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.401, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 

2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αν. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των  Αντιπροσώπων, με 
ημερομηνία 28 Ιανουαρίου 2013, σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, 
κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Η συμμετοχή της Κύπρου στο πρόγραμμα επισιτιστικής βοήθειας εξετάστηκε σε βάθος από το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σε συνεργασία με άλλες αρμόδιες για το θέμα 
υπηρεσίες. Παρά τις προσπάθειες που καταβλήθηκαν για εμπλοκή της Κύπρου στο πρόγραμμα, σχετική 
σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο κατέληξε στο συμπέρασμα ότι δεν υπάρχουν οι κατάλληλες 
προϋποθέσεις για την άμεση εφαρμογή του. 

 Ειδικότερα, η μη ύπαρξη αποθεμάτων στην Κύπρο, καθιστά, τόσο το διοικητικό, όσο και το λειτουργικό 
κόστος εφαρμογής του πολύ υψηλό. Επίσης, εντοπίστηκαν πρακτικά προβλήματα που αφορούν τον 
καθορισμό των απόρων, την μη ύπαρξη κατάλληλων αποθηκευτικών χώρων, τη συμμετοχή φιλανθρωπικών 
οργανώσεων κ.ά., που καθιστούν την εφαρμογή του προγράμματος πολύπλοκη, χρονοβόρα και δαπανηρή. 

 Εξετάζοντας όλα τα δεδομένα και λαμβάνοντας υπόψη ότι τερματίζεται το πρόγραμμα διανομής 
τροφίμων προς τους άπορους της Κοινότητας στα πλαίσια της Κοινής Γεωργικής Πολιτικής το 2013, κρίθηκε 
σκόπιμο το Υπουργείο Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος να μην προχωρήσει στην εφαρμογή του 
προγράμματος αυτού. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.408, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Στελέχωση τεσσάρων νέων Σταθμών Ασθενοφόρου με ∆ιασώστες/Πλήρωμα Ασθενοφόρου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.02.408 και ημερ. 11 
Μαρτίου 2013 με την οποία μας διαβιβάστηκε το σχετικό ερώτημα της Βουλευτού Λευκωσίας (ΑΚΕΛ) κας 
Ειρήνης Χαραλαμπίδου προς τον Υπουργό Οικονομικών και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, με την παράκληση 
να ενημερώσετε την κα Χαραλαμπίδου σχετικά: 

 Λαμβάνοντας υπόψη τις δεσμεύσεις που προκύπτουν από την καταρχήν συμφωνία σε Μνημόνιο μεταξύ 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Τρόικας για ένταξή μας στο Ευρωπαϊκό Ταμείο Χρηματοπιστωτικής 
Σταθερότητας, και συγκεκριμένα για μείωση της απασχόλησης κατά 4500 άτομα κατά τα επόμενα χρόνια μέχρι 
το 2016, το θέμα της πρόσληψης ∆ιασωστών θα τύχει επανεξέτασης σε συνάρτηση και με άλλα αιτήματα που 
εκκρεμούν ενώπιον του Υπουργείου Οικονομικών, λαμβάνοντας υπόψη βεβαίως τα όσα διαλαμβάνει για το 
θέμα της μείωσης της απασχόλησης στον Κρατικό Τομέα το Μνημόνιο που συμφωνήθηκε με την Τρόικα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.409, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 

2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 1η Φεβρουαρίου 2013, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος στα πλαίσια εφαρμογής του περί Αποβλήτων Νόμου Αρ. 185(Ι)/2011 συνεχίζει 
να εξετάζει αιτήσεις για διαχείριση απόβλητων βρώσιμων ελαίων και λιπών (τηγανελαίων). Μέσα στο έτος 
2012, έχουν εγκριθεί πέντε άδειες για συλλογή και μεταφορά και μια για επεξεργασία των αποβλήτων 
τηγανελαίων (βρώσιμων ελαίων και λιπών). Συνολικά σήμερα οι αδειοδοτημένοι φορείς διαχείρισης αποβλήτων 
τηγανελαίων είναι οκτώ για συλλογή και μεταφορά, δύο για αποθήκευση και τρεις για επεξεργασία. 

 Σημειώνεται ότι έχει ετοιμαστεί τροποποιητικό ∆ιάταγμα για το περί Αποβλήτων ∆ιάταγμα του 2012 
(Γενικοί όροι ∆ιαχείρισης Αποβλήτων για πρόσωπο που ασχολείται με την συλλογή και μεταφορά Αποβλήτων) 
(Κ.∆.Π. 323/2012), στο οποίο έχουν περιληφθεί γενικοί όροι για τη συλλογή και μεταφορά των αποβλήτων 
τηγανελαίων. Το τροποποιητικό διάταγμα έχει συζητηθεί σε συνεδρία της Συμβουλευτικής Επιτροπής 
∆ιαχείρισης Αποβλήτων (ΣΕ∆Α) και θα τεθεί σύντομα σε ισχύ. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.415, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 

2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Η εσκεμμένη δηλητηρίαση γάτων ή άλλων ζώων είναι πράξη αποτρόπαια και παράνομη και τιμωρείται 
με βάση τον περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων Νόμο. Σύμφωνα με το άρθρο 4 του εν λόγω Νόμου, 
απαγορεύεται σε οποιοδήποτε πρόσωπο εσκεμμένα και χωρίς εύλογη αιτία να χορηγεί ή να προμηθεύει ή να 



 1700

επιτρέπει τη χορήγηση ή προμήθεια οποιουδήποτε δηλητηρίου ή άλλης βλαβερής ουσίας σε οποιοδήποτε ζώο 
ή να προκαλεί όπως τέτοια ουσία ληφθεί από οποιοδήποτε ζώο. 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες δεν είχαν καμία ανάμειξη στη διερεύνηση της δηλητηρίασης των γάτων στις 
Κεντρικές Φυλακές, καθώς την υπόθεση την είχε αναλάβει απευθείας η Αστυνομία. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.475, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.475 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 8 Μαρτίου 
2013 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η εκτέλεση χωματουργικών εργασιών, με βάση το άρθρο 20(1) 
του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, Ν. 90/72 θεωρείται «ανάπτυξη» και κατ’ επέκταση, με βάση το 
άρθρο 21, προϋποθέτει την εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας από τον οικείο Επαρχιακό Λειτουργό του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

2. Για χωματουργικές εργασίες που εκτελούνται παράνομα εντός τεμαχίου γης, πλήρη ευθύνη έχει ο 
ιδιοκτήτης του συγκεκριμένου τεμαχίου και κανένας άλλος. 

3. Η προαναφερόμενη νομοθεσία, με βάση το άρθρο 46, προνοεί την επίδοση στον ιδιοκτήτη του τεμαχίου 
«ειδοποίησης επιβολής» για άρση της παρανομίας εντός τακτού χρονικού διαστήματος. Σε περίπτωση που ο 
παρανομούντας δεν συμμορφωθεί με το περιεχόμενο της «ειδοποίησης επιβολής», η Νομοθεσία προνοεί την 
επιβολή ποινών και άλλων μέτρων με βάση τα άρθρα 48 έως 55. 

4. Το Υπουργείο Εσωτερικών θα προβεί σε περαιτέρω μελέτη και αξιολόγηση των σχετικών Νομοθεσιών 
και αν κριθεί αναγκαίο θα ετοιμάσει προσχέδιο τροποποίησης τους ώστε να γίνει εφικτή η λήψη άμεσων 
μέτρων σε περιπτώσεις που διεξάγονται “παράνομες χωματουργικές ή συναφείς εργασίες”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.476, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.476 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 7/03/13 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του ημερομηνίας 22/04/10 και αριθμό 70.296 ενέκρινε μεταξύ 
άλλων και τη συμπερίληψη των απαιτούμενων πιστώσεων για την παγκόσμια μετάδοση του σήματος 
του PIKSAT [σε Ευρώπη, Αυστραλία και Νέα Ζηλανδία, Αφρική, Ασία και Βόρειο Αμερική (ΗΠΑ, 
Καναδάς)], από τα μέσα του 2012, στους ετήσιους προϋπολογισμούς του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου. 

(β) Το Υπουργείο Εσωτερικών, σε συνεργασία με το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, βρίσκονταν στο τελικό στάδιο ετοιμασίας 
των όρων και των τεχνικών προδιαγραφών των προσφορών με στόχο την προκήρυξη τους μέχρι τα 
μέσα Ιουλίου 2011. Ωστόσο, λόγω της αναθεώρησης των προτάσεων του Προϋπολογισμού του 
Υπουργείου Εσωτερικών για το 2012 για αντιμετώπιση των δημοσιονομικών δυσκολιών, λήφθηκε 
απόφαση από το Υπουργείο Οικονομικών όπως ανασταλεί η προώθηση των ενεργειών που αφορούσαν 
την προκήρυξη προσφορών και το θέμα επανεξεταστεί κατά την ετοιμασία του Προϋπολογισμού 2013. 
Ενόψει των δυσμενών δημοσιονομικών συνθηκών και της προσπάθειας για μέγιστη οικονομική 
περισυλλογή, ούτε το 2013 έγινε κατορθωτή η συμπερίληψη πρόνοιας στον κρατικό Προϋπολογισμό για 
την προκήρυξη προσφορών για παγκόσμια μετάδοση του σήματος του δορυφορικού προγράμματος 
PIKSAT. 

(γ)  Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του 22/04/10 και αριθμό 70.296 ενέκρινε, βάσει του άρθρου 
33(α)(iii) του περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων και Υπηρεσιών για συναφή θέματα Νόμου [Ν.12(Ι)/2006-Παράρτημα 11(A)], την ανανέωση του 
συμβολαίου μεταξύ Κράτους-Cyta για παροχή της υπηρεσίας μετάδοσης του σήματος του PIKSAT στην 
Ευρώπη στη CYTA για ακόμα ένα έτος, δηλαδή από 23/04/13 μέχρι 22/04/14 έναντι ποσού €429.000 
συν ΦΠΑ για το οποίο γίνεται πρόνοια στον κρατικό προϋπολογισμό. Με την ίδια Απόφαση το 
Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την ανάθεση στο ΡΙΚ της ετοιμασίας των όρων προσφοράς και των 
τεχνικών προδιαγραφών που απαιτούνται για την προκήρυξη και κατακύρωση του διαγωνισμού για τη 
σύναψη δημόσιας σύμβασης για την παροχή της υπηρεσίας για τη μετάδοση του δορυφορικού 
προγράμματος του στην Ευρώπη, την προκήρυξη του διαγωνισμού, αξιολόγηση των προτάσεων και 
γενικά τη συνολική διαχείριση του συμβολαίου παροχής της υπηρεσίας από 23/04/13. 
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(δ)  Ενδεχόμενη προκήρυξη διεθνών προσφορών για παγκόσμια διανομή του δορυφορικού σήματος του 
ΡΙΚ, θα μελετηθεί υπό το φως των δημοσιονομικών δυνατοτήτων του Κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.480, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.480 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 11.3.2013 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Στους περί Πολιτικής Άμυνας (Γενικούς) Κανονισμούς του 1997 έως 2006 υπάρχει πρόνοια για βοήθεια 
σε εξαρτώμενους μελών της ∆ύναμης που απεβίωσαν ή εξαφανίστηκαν και σε ανάπηρους. 

 (i)  Πιο συγκεκριμένα στον Κανονισμό 35(1) αναφέρεται ότι εξαρτώμενοι οποιοδήποτε μέλους της 
∆ύναμης το οποίο εκτελούσε οποιοδήποτε καθήκον ή υπηρεσία σκοτώθηκε ύστερα από τραύμα 
που υπέστη με οποιοδήποτε τρόπο ή τραυματίστηκε με οποιοδήποτε τρόπο και ως αποτέλεσμα 
του τραυματισμού εκείνου απεβίωσε μεταγενέστερα, ή απεβίωσε ύστερα από ασθένεια από την 
οποία προσβλήθηκε κατά την εκτέλεση του ανωτέρω καθήκοντος ή υπηρεσίας και η προσβολή 
οφειλόταν άμεσα σε οποιαδήποτε πράξη ή ενέργεια συνυφασμένη με το εν λόγω καθήκον ή 
υπηρεσία, ή εξαφανίστηκε κατά την εκτέλεση του ανωτέρω καθήκοντος ή υπηρεσίας, λαμβάνουν 
σύνταξη ή χορήγημα που καθορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 (ii)  Στην υποπαράγραφο (2) του ίδιου Κανονισμού αναφέρεται ότι «εξαρτώμενος» σημαίνει σύζυγο, 
τέκνο (περιλαμβανομένου και εξώγαμου) και γονείς του αποβιώσαντος οι οποίοι ήταν 
εξαρτώμενοι από τις απολαβές του κατά το χρόνο του θανάτου του ή θα ήταν εξαρτώμενοι κατά 
τη φυσική πορεία των πραγμάτων, αν ο αποβιώσας βρισκόταν στη ζωή και στις περιπτώσεις που 
ήταν άγαμος και εγκατέλειψε αδελφούς και αδελφές που ήταν εξαρτώμενοι του, όπως αναφέρεται 
πιο πάνω, περιλαμβάνονται και οι εν λόγω αδελφοί και αδελφές. 

(β)  Κατά παρόμοιο τρόπο στον Κανονισμό 36 αναφέρεται σε ποιες περιπτώσεις και σε ποιους 
παραχωρείται σύνταξη ή χορήγημα που καθορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο λαμβανομένων 
υπόψη των απωλειών που υφίσταται το μέλος της ∆ύναμης λόγω των τραυμάτων που υπέστη ή της 
ασθένειας από την οποία προσβλήθηκε. 

(γ)  Στον Κανονισμό 37 αναφέρεται ότι μέχρι να καθορίσει το Υπουργικό Συμβούλιο σύνταξη ή χορήγημα με 
βάση τους Κανονισμούς 35 και 36, εφαρμόζονται τηρουμένων των αναλογιών οι Κανονισμοί οι οποίοι 
ισχύουν με βάση το άρθρο 21 του περί Εθνικής Φρουράς Νόμου αναφορικά με τη χορήγηση σύνταξης ή 
χορηγήματος ή οποιοιδήποτε άλλοι Νόμοι ή Κανονισμοί τους τροποποιούν ή τους αντικαθιστούν. 

(δ)  Το Υπουργείο Εσωτερικών αναγνωρίζει ότι υπάρχει περιθώριο βελτίωσης των αναφερόμενων 
Κανονισμών, κάτι το οποίο εξετάζει στο ευρύτερο πλαίσιο αναθεώρησης της περί Πολιτικής Άμυνας 
νομοθεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου 
Κενεβέζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.495, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2013, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 19.3.2013 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η πολιτική του Υπουργείου για αντικλεπτική προστασία των σχολικών κτιρίων είναι η τοποθέτηση 
συστημάτων ασφαλείας τύπου “συναγερμός”. Σε όλα τα νέα σχολεία αλλά και στην πλειοψηφία των 
υφιστάμενων έχουν εγκατασταθεί τέτοια συστήματα. 

(β) Στο παρελθόν και πριν την καθιέρωση της πιο πάνω πολιτικής σε χώρους με ακριβό εξοπλισμό και άλλο 
ευαίσθητο περιεχόμενο τοποθετούνται σχάρες ασφαλείας. Είναι γεγονός ότι ακόμη και όπου 
εγκαθίσταται σύστημα ασφαλείας οι διευθύνσεις των σχολείων ασκούν πιέσεις για προσθήκη σχαρών 
ασφαλείας και συχνά οι Σχολικές Εφορείες κατασκευάζουν τέτοιες σχάρες για πρόσθετη ασφάλεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.501, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.501 και ημερομηνία 13.03.2013, που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί αναφορικά με τους λόγους που 
οδήγησαν την αρμόδια Υπουργική Επιτροπή, να αποδεχθεί την ιεραρχική προσφυγή που υποβλήθηκε, δυνάμει 
του άρθρου 31 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, εναντίον της απόφασης της Πολεοδομικής Αρχής 
(Επαρχιακός Λειτουργός Λάρνακας Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως), να αρνηθεί τη χορήγηση 
πολεοδομικής άδειας για ανέγερση πρατηρίου πετρελαιοειδών στην Τόχνη (πολεοδομική αίτηση με αρ. 
ΛΑΡ/088/2009) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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2. Η Υπουργική Επιτροπή, στην οποία έχει εκχωρηθεί η εξουσία του Υπουργικού Συμβουλίου για λήψη 
απόφασης σε Ιεραρχική Προσφυγή που υποβάλλεται δυνάμει των άρθρων 31 και 32 του περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας Νόμου, κατά την 85η Συνεδρία στις 02.02.2012, αφού εξέτασε το σύνολο των γεγονότων, τα οποία 
σχετίζονται με την πολεοδομική αίτηση ΛΑΡ/088/2009 και την εν λόγω Ιεραρχική Προσφυγή, ενεργώντας 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 31 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, αποφάσισε ομόφωνα 
όπως, πριν τη λήψη απόφασης, ζητήσει την υποβολή των απόψεων του Έπαρχου Λάρνακας και του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Τόχνης, αναφορικά με την προτεινόμενη ανάπτυξη. 

3. Στα πλαίσια της ανωτέρω απόφασης και κατόπιν υποβολής των σχετικών απόψεων του Έπαρχου 
Λάρνακας και του Κοινοτικού Συμβουλίου Τόχνης, η αρμόδια Υπουργική Επιτροπή, κατά την 86η Συνεδρία στις 
21.05.2012, ενεργώντας σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 31 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
Νόμου, προχώρησε σε εξέταση των πραγματικών και νομικών γεγονότων, τα οποία σχετίζονταν με την 
υποβληθείσα αίτηση (με αρ. ΛΑΡ/0088/2009), την απόφαση και τα επιχειρήματα της Πολεοδομικής Αρχής, τις 
απόψεις/εισηγήσεις της Αν. ∆ιευθύντριας Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, του Έπαρχου Λάρνακας και 
των Κοινοτικών Συμβουλίων Τόχνης και Ζυγίου, καθώς και τους λόγους που επικαλέστηκαν οι αιτητές για 
υποστήριξη της Ιεραρχικής Προσφυγής, και αποφάσισε ομόφωνα να αποδεχθεί την Ιεραρχική Προσφυγή, και 
εξουσιοδοτήσει την Πολεοδομική Αρχή να επανεξετάσει την εν λόγω πολεοδομική αίτηση, με βάση τις πρόνοιες 
της ισχύουσας πολεοδομικής νομοθεσίας, και να προχωρήσει σε χορήγηση της αιτηθείσας πολεοδομικής 
άδειας με κατάλληλους όρους. 

4. Στο σημείο αυτό, κρίνεται σκόπιμο να σημειωθεί ότι τόσο ο ∆ιευθυντής του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, όσο και ο Έπαρχος Λάρνακας και το Κοινοτικό Συμβούλιο Τόχνης, εξέφρασαν θετικές απόψεις και 
υποστήριξαν την αποδοχή της εν λόγω Ιεραρχικής Προσφυγής. 

 Θετικές απόψεις, προς υποστήριξη και αποδοχή της Προσφυγής, εκφράσθηκαν επίσης από την 
Πολεοδομική Αρχή, καθώς όπως διαφάνηκε και από τη σχετική της Έκθεση, τα δεδομένα στα οποία 
στηρίχθηκε η αρχική της απόφαση είχαν, κατά το στάδιο εξέτασης της Ιεραρχικής Προσφυγής, διαφοροποιηθεί 
και υπό τα νέα δεδομένα θα μπορούσε να χορηγηθεί η αιτούμενη πολεοδομική άδεια, υπό όρους. 

5. Θετικές απόψεις αναφορικά με την προτεινόμενη ανάπτυξη, εκφράσθηκαν επίσης και από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Ζυγίου, το οποίο γειτνιάζει με την προτεινόμενη ανάπτυξη. Σημειώνεται επίσης ότι οι θετικές, ως 
προς την εξουσιοδότηση της ανάπτυξης, απόψεις του Κοινοτικού Συμβουλίου Ζυγίου, παρά το ότι δεν είχαν 
ζητηθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών στα πλαίσια εξέτασης της εν λόγω Ιεραρχικής Προσφυγής, ενίσχυσαν 
τις θέσεις του Έπαρχου Λάρνακας και του Κοινοτικού Συμβουλίου Τόχνης, υπέρ της προτεινόμενης ανάπτυξης. 

6. Συμπληρωματικά αναφέρεται ότι, στα πλαίσια αξιολόγησης της εν λόγω Ιεραρχικής Προσφυγής, η 
Υπουργική Επιτροπή έλαβε υπόψη και τις παραστάσεις/ενστάσεις, οι οποίες υποβλήθηκαν από το Κίνημα 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών Καλαβασού και κατοίκους της περιοχής Τόχνης-Ζυγίου, κατά της προτεινόμενης 
ανάπτυξης. 

7. Περαιτέρω αναφέρεται ότι, η Πολεοδομική Αρχή, σε συνέχεια της σχετικής απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου, προχώρησε στη χορήγηση της πολεοδομικής Άδειας με αρ. ΛΑ/0088/2009, για ανέγερση 
πρατηρίου πετρελαιοειδών, με όρους, στις 26.03.2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.504, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.010.02.504 και ημερομηνία 13 Μαρτίου 
2013 και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι το κονδύλι για Αγορά Υπηρεσιών, δεν αφορά έκτακτες εργασίες 
σε Τμήματα και Υπηρεσίες αλλά κάλυψη εξειδικευμένων υπηρεσιών για τις οποίες δεν υπάρχει τεχνογνωσία 
στη δημόσια υπηρεσία. 

 Σχετική είναι η εγκύκλιος του Υπουργείου Οικονομικών με αριθμό 1372 και ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 
2008, στην οποία αναφέρεται ότι οι δημόσιες συμβάσεις υπηρεσιών καλύπτονται από τις διατάξεις του περί 
Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και 
Συναφή θέματα Νόμου του 2006 [Ν12(Ι)/2006] και τους σχετικούς κανονισμούς. Ο σκοπός και το πνεύμα της 
Νομοθεσίας αυτής είναι η εξασφάλιση/αγορά υπηρεσιών περιορισμένης χρονικής διάρκειας σε ειδικές 
περιπτώσεις κατά τις οποίες, λόγω της φύσης της παρεχόμενης εργασίας, δεν δημιουργείται 
δημοσιοϋπαλληλική σχέση μεταξύ εργοδότη και εργοδοτούμενου. 

 Ως εκ τούτου, οι πιστώσεις που περιλαμβάνονται στον Προϋπολογισμό κάτω από το υπό αναφορά 
Άρθρο προορίζονται για άλλες δαπάνες, οι οποίες σε πολλές περιπτώσεις αφορούν συμβατικές υποχρεώσεις 
για τις οποίες ήδη έχουν υπογραφεί συμβόλαια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 2013 του Υπουργού Άμυνας κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.02.514, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 ∆ε θα μπούμε σήμερα στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Τρίτη, 30 Απριλίου 2012, στις 10.00 π.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί της Μείωσης των Απολαβών και των Συντάξεων των 
Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής 
Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.071-2013). 

 2. Ο περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρύθμισις και Τέλη) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.075-2013). 

 3. Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.021-2013).  

 4. Ο περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.020-2013). 

 5. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.078-2013). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2013.  
(Αρ. Φακ. 23.01.054.081-2013). 

 7. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.082-2013). 

 8. Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.080-2013). 

 9. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.083-2013). 

 10. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.079-2013). 

 11. Ο περί της Συμφωνίας ∆ιευκόλυνσης Χρηματοδοτικής Στήριξης 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.085-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης  Μέσης Χρίστος 
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Βότσης Άγγελος Μισός Αριστοτέλης 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νουρής Νίκος 

Γεωργίου Γιώργος Παπαγεωργίου Πάμπος  

∆αμιανού Άριστος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Προδρόμου Πρόδρομος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαππουρίδης Ρίκκος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρίδης Μάριος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της Εργατικής Πρωτομαγιάς, καθώς και στη 
συμπλήρωση είκοσι επτά χρόνων από το τραγικό ατύχημα στον πυρηνικό σταθμό του Τσερνόμπιλ και 
στους κινδύνους που ελλοχεύουν από τη χρήση πυρηνικής ενέργειας. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2013 Νόμος του 
2012», συζήτηση (Μ. Μαυρίδης, Π. Παπαγεωργίου, Γ. Βαρνάβα, Π. Σταυριανός, ∆. Συλλούρης, Ν. 
Παπαδόπουλος, Α. Νεοφύτου) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013», συζήτηση (Μ. Μαυρίδης, Π. Παπαγεωργίου, Ν. Παπαδόπουλος, Α. Νεοφύτου, Ν. 
Κατσουρίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας του 2013 Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 2013 Νόμος του 2013» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2013 
Νόμος του 2013», παρατηρήσεις του κ. Γεώργιου Τάσου και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια «O περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2013 Νόμος 
του 2013» και «Ο περί Προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013», συζήτηση (Μ. Μαυρίδης, Π. Παπαγεωργίου, Α. Νεοφύτου, Ν. Κατσουρίδης, Ν. 
Παπαδόπουλος) και ψήφισή τους σε νόμους. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 2013 
Νόμος του 2013», παρατηρήσεις του κ. Πρόδρομου Προδρόμου και του Προέδρου και ψήφισή του σε 
νόμο. 
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10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2013 Νόμος 
του 2013», παρατηρήσεις του κ. Πρόδρομου Προδρόμου και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013», παρατηρήσεις του κ. Ζαχαρία Κουλία και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Εισήγηση του κ. Σοφοκλή Φυττή για αναβολή της πρότασης νόμου «Ο περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης 
Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», συζήτηση (Κ. Χατζηγιάννης, Γ. Λαμάρης, Α. 
Θεμιστοκλέους, Σ. Φυττής) και απόφαση για αναβολή της. 

14. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2013» και έγκρισή τους με τον τίτλο «Ο περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2013». 

15. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

16. Ερωτήσεις βουλευτών: 

17. Η ενδεχόμενη καθυστέρηση στο σχεδιασμό και την υλοποίηση των έργων ανάπτυξης στο ∆ασούδι του 
ΚΟΤ στη Γερμασόγεια - Τα επενδυτικά δάνεια του προέδρου της Τράπεζας Πειραιώς και οι ζημιές για 
τους Κυπρίους ανεξασφάλιστους καταθέτες της Λαϊκής Τράπεζας - Καταγγελία για διάκριση λόγω φύλου 
στις προσλήψεις εικονοληπτών στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου - Προοπτικές για την καλλιέργεια 
σουσαμιού στην Κύπρο - Λειτουργία κρατικής φάρμας αγελάδων - Ο σκοπός και η λειτουργία της 
ελεύθερης ζώνης εμπορίου - Καταχρηστική χορήγηση του επιδόματος για προσέλκυση καθηγητών με 
ερευνητικό έργο παγκόσμιας εμβέλειας στο Πανεπιστήμιο Κύπρου - Καταγγελίες για παράνομη 
λειτουργία πρατηρίου πετρελαιοειδών στο ∆άσος Άχνας - ∆ιορισμοί από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας 
ειδικών συμβούλων - Το ύψος δανεισμού της κυβέρνησης από τη Λαϊκή Τράπεζα στη διάρκεια του 2012 
μέχρι και το Μάρτιο του 2013 - Αιτήματα και εισηγήσεις της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων και 
Κηδεμόνων Ιδιωτικών Σχολείων. 

18. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Αναβάθμιση του οδικού δικτύου Αγίων Βαβατσινιάς-Μαχαιρά και κατασκευή του δρόμου Βαβατσινιάς-
Μελίνης - Αποφυγή πληρωμής ρεύματος και τελών από Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους στην 
Πύλα (εμπιστευτική απάντηση) - Νομοθετική ρύθμιση της τοποθέτησης επικίνδυνων υλικών σε ζωτικής 
σημασίας εγκαταστάσεις - Επηρεασμός προστατευόμενων περιοχών “Natura 2000” από αναπτύξεις 
γηπέδων γκολφ - Παραχώρηση κρατικής γης για επέκταση του Junior School και ανησυχίες κατοίκων 
της περιοχής - Το ενδεχόμενο της συμμετοχής της Κύπρου στο πρόγραμμα επισιτιστικής βοήθειας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης - Καθυστέρηση στη στελέχωση των τεσσάρων σταθμών ασθενοφόρων με 
εκπαιδευμένους διασώστες - Οι εκκρεμούσες αιτήσεις στη Συμβουλευτική Επιτροπή ∆ιαχείρισης 
Αποβλήτων και η ρύθμιση της διαχείρισης των τηγανελαίων - ∆ηλητηρίαση γάτων στις Κεντρικές 
Φυλακές - Παράνομες χωματουργικές εργασίες και ανάγκη αναθεώρησης της σχετικής νομοθεσίας - Η 
προκήρυξη διεθνών προσφορών για παγκόσμια διανομή του RIKSAT - Αίτημα για παροχή ασφαλιστικής 
κάλυψης και άδειας ασθενείας στους εθελοντές της Πολιτικής Άμυνας σε περίπτωση ατυχήματος - 
Θωράκιση τάξεων δημοτικών σχολείων με φύλλα αλουμινίου και ψυχολογία των μαθητών - Οι λόγοι 
απόρριψης από την αρμόδια Υπουργική Επιτροπή ιεραρχικής προσφυγής για ανέγερση πρατηρίου 
πετρελαιοειδών στην Τόχνη - Αίτημα για εργοδότηση απολυθέντων εποχιακών υπαλλήλων υπό νέο 
εργασιακό καθεστώς - Θέματα ασφάλειας της ∆ημοκρατίας (εμπιστευτική απάντηση). 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Τιμή:  €3,50 
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Πξαθηηθά ηεο Βνπιήο ηωλ Αληηπξνζώπωλ 

Ι΄ ΒΟΤΛΔΤΣΙΚΗ ΠΔΡΙΟΓΟ - ΤΝΟΓΟ Β΄ 

Έκηακηη ζςνεδπίαζη 30ήρ Αππιλίος 2013 

Ώπα έναπξηρ: 11.30 π.μ. 

Ώξ. 31 

 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

(Γ. ΟΜΔΡΟΤ) 

 Καιή ζαο κέξα. 

 Κεξχζζσ ηελ έλαξμε ηεο ζεκεξηλήο ζπλεδξίαο ηεο ΐνπιήο.  Παξαθαιψ ην γξακκαηέα λα δηαπηζηψζεη 
αλ ππάξρεη απαξηία. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

(Κ. ΚΧΣΏ) 

 Τπάξρεη απαξηία, έληηκε θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, ζα μεθηλήζνπκε κε ην Κεθάιαην Αεχηεξν, θαηάζεζε λνκνζρεδίσλ θαη 
εγγξάθσλ, επεηδή ππάξρεη έλα λνκνζρέδην ην νπνίν ζα θαηαηεζεί ζήκεξα θαη γηα ην νπνίν ππάξρεη  εηζήγεζε 
λα θεξπρζεί σο επείγνλ θαη λα ςεθηζηεί.  Σν λνκνζρέδην ηηηινθνξείηαη «Ο πεξί Ώιινδαπψλ θαη 
Μεηαλαζηεχζεσο (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο ηνπ 2013».  Ώλ δελ ππάξρεη νπνηαδήπνηε έλζηαζε, ην 
λνκνζρέδην θεξχζζεηαη σο επείγνλ θαη παξαπέκπεηαη ζηελ αξκφδηα θνηλνβνπιεπηηθή επηηξνπή κε ηελ 
παξάθιεζε λα ζπλέιζεη, γηα λα ην κειεηήζεη θαη λα εηνηκάζεη ηε ζρεηηθή έθζεζε. 

 Σα ππφινηπα πξνηεηλφκελα λνκνζεηήκαηα θαηαηίζεληαη θαη παξαπέκπνληαη ζηηο αξκφδηεο 
θνηλνβνπιεπηηθέο επηηξνπέο ζχκθσλα κε ην ζρεηηθφ θαηάινγν πνπ έρεη ήδε δηαλεκεζεί. 

(Δ θαηάζεζε λνκνζρεδίσλ θαη εγγξάθσλ) 

Ννκνζρέδηα, θαλνληζκνί, 
έγγξαθα, εθζέζεηο 

Καηαηέζεθαλ  
από ηνπο ππνπξγνύο 

Παξαπέκπνληαη ζηηο 
επηηξνπέο 

1.  Ο πεξί Ραδηνθσληθψλ θαη Σειενπηηθψλ 
Οξγαληζκψλ (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 
2013. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.054.086-2013). 

Βζσηεξηθψλ   Βζσηεξηθψλ 

2.  Ο πεξί ηεο Έλαηεο Σξνπνπνίεζεο ηνπ 
πληάγκαηνο Νφκνο ηνπ 2013. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.054.087-2013). 

Αηθαηνζχλεο θαη Αεκνζίαο 
Σάμεσο  

Ννκηθψλ  

3.  O πεξί Πξνυπνινγηζκνχ ηνπ Γξαθείνπ ηνπ 
Βπηηξφπνπ Ρπζκίζεσο Διεθηξνληθψλ 
Βπηθνηλσληψλ θαη Σαρπδξνκείσλ ηνπ 2013 
Νφκνο ηνπ 2013. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.054.089-2013). 

πγθνηλσληψλ θαη Έξγσλ  Οηθνλνκηθψλ θαη 
Πξνυπνινγηζκνχ  

Πξνηάζεηο λόκνπ 

 

Καηαηέζεθαλ από Παξαπέκπνληαη 
ζηηο επηηξνπέο 

1. Ο πεξί ηεο Πξφιεςεο θαη ηεο Καηαζηνιήο ηεο 
ΐίαο ζηνπο Ώζιεηηθνχο Υψξνπο  

Κπξηάθν Υαηδεγηάλλε, Λεπηέξε 
Υξηζηνθφξνπ, Γεψξγην Γεσξγίνπ 

Ννκηθψλ 
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(Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013. 
(Ώξ. Φαθ. 23.02.054.033-2013). 

θαη  σηήξε ακςψλ, βνπιεπηέο 
εθινγηθήο πεξηθέξεηαο 
Ώκκνρψζηνπ 

2. Ο πεξί ηεο Μείσζεο ησλ Ώπνιαβψλ θαη ησλ 
πληάμεσλ ησλ Ώμησκαηνχρσλ, 
Βξγνδνηνπκέλσλ θαη πληαμηνχρσλ ηεο 
Κξαηηθήο Τπεξεζίαο θαη ηνπ Βπξχηεξνπ 
Αεκφζηνπ Σνκέα (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) 
Νφκνο ηνπ 2013. 
(Ώξ. Φαθ. 23.02.054.034-2013). 

Ώβέξσθ Νενθχηνπ εθ κέξνπο ηεο 
θνηλνβνπιεπηηθήο νκάδαο ηνπ 
Αεκνθξαηηθνχ πλαγεξκνχ  

Οηθνλνκηθψλ θαη 
Πξνυπνινγηζκνχ  

3. Ο πεξί Πξνυπνινγηζκνχ ηνπ 2013 Νφκνο ηνπ 
2012 (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 8) Νφκνο ηνπ 
2013.  
(Ώξ. Φαθ. 23.02.054.035-2013). 

Ώβέξσθ Νενθχηνπ εθ κέξνπο ηεο 
θνηλνβνπιεπηηθήο νκάδαο ηνπ 
Αεκνθξαηηθνχ πλαγεξκνχ θαη 
Νηθφια Παπαδφπνπιν εθ κέξνπο 
ηεο θνηλνβνπιεπηηθήο νκάδαο ηνπ 
Αεκνθξαηηθνχ Κφκκαηνο  

Οηθνλνκηθψλ θαη 
Πξνυπνινγηζκνχ  

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Πξνρσξνχκε ηψξα ζην Κεθάιαην Πξψην ηεο εκεξήζηαο δηάηαμεο, πνπ είλαη ε λνκνζεηηθή εξγαζία.  Γηα 
ηα ζέκαηα γηα ηα νπνία ππάξρεη νκνθσλία δε ζα δηαβάδεηαη ε έθζεζε.   

 Σν πξψην ζέκα είλαη εμ αλαβνιήο θαη ηηηινθνξείηαη «Ο πεξί ηεο Μείσζεο ησλ Ώπνιαβψλ θαη ησλ 
πληάμεσλ ησλ Ώμησκαηνχρσλ, Βξγνδνηνπκέλσλ θαη πληαμηνχρσλ ηεο Κξαηηθήο Τπεξεζίαο θαη ηνπ 
Βπξχηεξνπ Αεκφζηνπ Σνκέα (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013».  Δ έθζεζε ζεσξείηαη αλαγλσζζείζα. 

(Δ ζρεηηθή έθζεζε) 

Έθζεζε ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Δπηηξνπήο Οηθνλνκηθώλ θαη Πξνϋπνινγηζκνύ γηα ηo λνκνζρέδην «Ο 
πεξί ηεο Μείωζεο ηωλ Απνιαβώλ θαη ηωλ πληάμεωλ ηωλ Αμηωκαηνύρωλ, Δξγνδνηνπκέλωλ θαη 

πληαμηνύρωλ ηεο Κξαηηθήο Τπεξεζίαο θαη ηνπ Δπξύηεξνπ Γεκόζηνπ Σνκέα (Σξνπνπνηεηηθόο) Νόκνο 
ηνπ 2013»  

Παξόληεο: 

 Νηθφιαο Παπαδφπνπινο, πξφεδξνο Πάκπνο Παπαγεσξγίνπ 

 Άγγεινο ΐφηζεο Νίθνο ΝηθνιαΎδεο 

 Ώβέξσθ Νενθχηνπ Γηψξγνο Πεξδίθεο 

 Μάξηνο Μαπξίδεο Με κέιε ηεο επηηξνπήο: 

 Πξφδξνκνο Πξνδξφκνπ Μαξία Κπξηαθνχ 

 ηαχξνο Βπαγφξνπ   Ώλδξέαο Μηραειίδεο 

 Γηάλλνο Λακάξεο  Ώληψλεο Ώλησλίνπ 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Οηθνλνκηθψλ θαη Πξνυπνινγηζκνχ εμέηαζε ην πην πάλσ λνκνζρέδην ζε 
ζπλεδξία ηεο, πνπ πξαγκαηoπνηήζεθε ζηηο 16 Ώπξηιίνπ 2013.  ηα πιαίζηα ηεο ζπλεδξίαζεο απηήο θιήζεθαλ 
θαη παξεπξέζεθαλ ελψπηνλ ηεο επηηξνπήο ν Γεληθφο Βηζαγγειέαο ηεο Αεκνθξαηίαο, θαζψο θαη ν γεληθφο 
δηεπζπληήο θαη άιινη εθπξφζσπνη ηνπ Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ. 

 θνπφο ηνπ λφκνπ πνπ πξνηείλεηαη είλαη ε ηξνπνπνίεζε ηνπ πεξί ηεο Μείσζεο ησλ Ώπνιαβψλ θαη ησλ 
πληάμεσλ ησλ Ώμησκαηνχρσλ, Βξγνδνηνπκέλσλ θαη πληαμηνχρσλ ηεο Κξαηηθήο Τπεξεζίαο θαη ηνπ 
Βπξχηεξνπ Αεκφζηνπ Σνκέα Νφκνπ, ψζηε ν ζπληειεζηήο κείσζεο ησλ κεληαίσλ απνιαβψλ θαη ησλ ζπληάμεσλ 
φισλ ησλ αμησκαηνχρσλ, ησλ εξγνδνηνπκέλσλ θαη ησλ ζπληαμηνχρσλ ηεο θξαηηθήο ππεξεζίαο, ηνπ επξχηεξνπ 
δεκφζηνπ ηνκέα, ησλ αξρψλ ηνπηθήο απηνδηνίθεζεο θαη ησλ ζρνιηθψλ εθνξηψλ λα αλαζεσξεζεί πξνο ηα πάλσ, 
κε ζθνπφ ηελ πεξαηηέξσ κείσζε ησλ δεκφζησλ δαπαλψλ. 

   πσο είλαη γλσζηφ, κε ηελ πθηζηάκελε λνκνζεζία, ε ηζρχο ηεο νπνίαο άξρηζε ηελ 1
ε
 Αεθεκβξίνπ 2012, 

εθαξκφζηεθε θιηκαθσηή κείσζε επί ησλ αθαζάξηζησλ κεληαίσλ απνιαβψλ θαη ησλ ζπληάμεσλ ησλ 
αμησκαηνχρσλ, ησλ εξγνδνηνπκέλσλ θαη ησλ ζπληαμηνχρσλ ηνπ δεκφζηνπ θαη ηνπ επξχηεξνπ δεκφζηνπ ηνκέα 
σο αθνινχζσο:   

1. Γηα αθαζάξηζηεο κεληαίεο απνιαβέο θαη ζπληάμεηο χςνπο κέρξη €1.000 θακία κείσζε. 
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2. Γηα θάζε επξψ αθαζάξηζησλ κεληαίσλ απνιαβψλ θαη ζπληάμεσλ απφ €1.001 κέρξη €1.500 κείσζε θαηά 
6,5%. 

3. Γηα θάζε επξψ αθαζάξηζησλ κεληαίσλ απνιαβψλ θαη ζπληάμεσλ απφ €1.501 κέρξη €2.000 κείσζε θαηά 
8,5%. 

4. Γηα θάζε επξψ αθαζάξηζησλ κεληαίσλ απνιαβψλ θαη ζπληάμεσλ απφ €2.001 κέρξη €3.000 κείσζε θαηά 
9,5%. 

5. Γηα θάζε επξψ αθαζάξηζησλ κεληαίσλ απνιαβψλ θαη ζπληάμεσλ απφ €3.001 κέρξη €4.000 κείσζε θαηά 
11,5%. 

6. Γηα θάζε επξψ αθαζάξηζησλ κεληαίσλ απνιαβψλ θαη ζπληάμεσλ απφ €4.001 θαη άλσ κείσζε θαηά 
12,5%. 

 Πεξαηηέξσ, κε βάζε ηελ πθηζηάκελε λνκνζεζία πξνβιέπεηαη επηπιένλ κείσζε θαηά 3% ζηηο 
αθαζάξηζηεο κεληαίεο απνιαβέο θαη ζπληάμεηο, αλεμαξηήησο ηνπ χςνπο ηνπο απφ ηελ 1

ε
 Εαλνπαξίνπ 2014. 

 χκθσλα κε ηελ αηηηνινγηθή έθζεζε πνπ ζπλνδεχεη ην ελ ιφγσ λνκνζρέδην, ζην Μλεκφλην πλαληίιεςεο 
πνπ ζπκθσλήζεθε πξφζθαηα κε ηελ ηξφηθα πξνβιέπεηαη επηπξφζζεηε κείσζε ησλ ελ ιφγσ απνιαβψλ θαη 
ζπληάμεσλ γηα ζθνπνχο πεξαηηέξσ κείσζεο ησλ δεκφζησλ δαπαλψλ.  

 πλαθψο, κε ηνλ πξνηεηλφκελν λφκν, απφ ηελ 1
ε
 Ενπλίνπ 2013 νη ζπληειεζηέο κείσζεο ησλ απνιαβψλ 

θαη ησλ ζπληάμεσλ αλαζεσξνχληαη πξνο ηα πάλσ σο αθνινχζσο: 

 Όςνο αθαζάξηζησλ κεληαίσλ απνιαβψλ θαη ζπληάμεσλ Μείσζε 

1. Μέρξη €1.000   0,8% 

2. Γηα θάζε επξψ απφ €1.000,01 κέρξη €1.500   7,3% 

3. Γηα θάζε επξψ απφ €1.500,01 κέρξη €2.000   9,3% 

4. Γηα θάζε επξψ απφ €2.000,01 κέρξη €3.000 10,5% 

5. Γηα θάζε επξψ απφ €3.000,01 κέρξη €4.000 13% 

6. Γηα θάζε επξψ απφ €4.000,01 θαη άλσ 14,5% 

 ην ζηάδην ηεο ζπδήηεζεο ηνπ ππφ αλαθνξά λνκνζρεδίνπ ν γεληθφο δηεπζπληήο ηνπ Τπνπξγείνπ 
Οηθνλνκηθψλ δήισζε φηη ε ςήθηζή ηνπ ζε λφκν απνηειεί πξνυπφζεζε ε νπνία έρεη ηεζεί εθ κέξνπο ηεο ηξφηθαο 
γηα ηελ ππνγξαθή ηεο κλεκνληαθήο ζχκβαζεο θαη ζπλαθψο ηελ εθηακίεπζε ηεο πξψηεο δφζεο ηνπ δαλείνπ 
κέρξη ηα κέζα ΜαΎνπ 2013.   

 Χο εθ ηνχηνπ, ν γεληθφο δηεπζπληήο ηνπ Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ δήηεζε φπσο ην ελ ιφγσ λνκνζρέδην 
ςεθηζηεί απφ ηε ΐνπιή ησλ Ώληηπξνζψπσλ φπσο απηφ έρεη θαηαηεζεί απφ ηελ εθηειεζηηθή εμνπζία ζηελ 
ακέζσο επφκελε ζπλεδξία ηεο νινκέιεηαο ηνπ ζψκαηνο.   

  Ο ίδηνο αξκφδηνο δήισζε φηη ε πξφζζεηε απηή κείσζε ησλ απνιαβψλ θαη ησλ ζπληάμεσλ, πνπ 
πξνβιέπεηαη ζηνλ πξνηεηλφκελν λφκν, θξίλεηαη αλαγθαία, ψζηε λα δηαηεξεζεί αξηζκφο ζέζεσλ έθηαθηνπ θαη 
σξνκίζζηνπ πξνζσπηθνχ, θαζψο θαη εθπαηδεπηηθψλ ζηε δεκφζηα ππεξεζία.   

 ηα πιαίζηα ηεο εμέηαζεο ηνπ λνκνζρεδίνπ ην κέινο ηεο επηηξνπήο θ. Γηψξγνο Πεξδίθεο επηζήκαλε φηη ε 
πξνψζεζε ηεο πξνηεηλφκελεο ξχζκηζεο απαηηεί ηελ αλάινγε δηακφξθσζε ηνπ θξαηηθνχ πξνυπνινγηζκνχ γηα 
ην έηνο 2013 θαη θάιεζε ηνπο εθπξνζψπνπο ηνπ Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ φπσο πξνβνχλ ζηε ζρεηηθή 
δηακφξθσζε ηνπ λφκνπ γηα ηνλ θξαηηθφ πξνυπνινγηζκφ γηα ην έηνο 2013.  

 πλαθψο, νη εθπξφζσπνη ηνπ Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ, ιακβάλνληαο ππφςε ηελ πην πάλσ ζέζε, 
δεζκεχηεθαλ φπσο θαηαζέζνπλ ζρεηηθφ λνκνζρέδην ζχληνκα. 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Οηθνλνκηθψλ θαη Πξνυπνινγηζκνχ, αθνχ έιαβε ππφςε ηεο φια φζα 
ηέζεθαλ ελψπηφλ ηεο, επηθπιάρζεθε λα ηνπνζεηεζεί θαηά ηε ζπδήηεζε ηνπ ζέκαηνο ζηελ νινκέιεηα ηνπ 
ζψκαηνο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρνπλ νκηιεηέο επί ζέκαηνο αξρήο; 

 Ο θ. Ώβέξσθ Νενθχηνπ, παξαθαιψ. 

Ώ. ΝΒΟΦΤΣΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, εκείο ζα ππεξςεθίζνπκε ην παξφλ λνκνζρέδην, παξάιιεια φκσο θαηαζέζακε ζήκεξα 
θαη κία πξφηαζε λφκνπ, ε νπνία ζα εμεηαζηεί απφ ηε ΐνπιή κεηά ηηο δηαθνπέο ηνπ Πάζρα, ζηελ νπνία 



1710 

 

πξνβιέπεηαη πεξαηηέξσ κείσζε ησλ απνιαβψλ θαη ησλ ζπληάμεσλ ησλ αμησκαηνχρσλ θαη εξγνδνηνπκέλσλ 
ηεο θξαηηθήο ππεξεζίαο θαη ηνπ επξχηεξνπ δεκφζηνπ ηνκέα, πνπ ζα απνθέξεη επηπξφζζεηε εμνηθνλφκεζε €6 
εθαηνκ. πεξίπνπ, γηα έλαλ απινχζηαην ιφγν. Καη ζα πνχκε ηελ πνιηηηθή καο ζέζε.  Θεσξνχκε φηη, αλ απηή ε 
πνιηηεία απνθαζίδεη λα απμήζεη ηνπο εξγνδνηνχκελνπο ή ηηο δαπάλεο ηνπ δεκνζίνπ, δελ είλαη νξζφδνμν 
πνιηηηθά λα απμάλεη θφξνπο, γηα λα απμάλεη πεξαηηέξσ ηηο θξαηηθέο δαπάλεο.  κσο έρεη ηελ επηινγή απηή ε 
πνιηηεία, εάλ κπνξεί λα εμνηθνλνκήζεη -θαη ίζσο λα κε ρξεηαζηεί- είηε νη ζπκβαζηνχρνη ζην ζχλνιν είηε νη 
έθηαθηνη επνρηαθνί ζην ζχλνιν, εθεί πνπ ζα θξηζεί απφ ην θξάηνο φηη γηα θάπνηνπο απφ απηνχο ελδερνκέλσο λα 
κελ ππάξρνπλ δνπιεηέο, γηα λα απαζρνιεζνχλ, ζα κπνξνχζαλ λα εμνηθνλνκεζνχλ απφ εθείλε ηε ζθνπηά. 

 Βπηπξφζζεηα, γηα λα βνεζεζεί θαη ε θπβέξλεζε ζηε δηαβνχιεπζε, γηα λα έρεη ην ρξφλν, γηα λα κεησζεί ν 
θφξνο επί ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο ησλ επηπξφζζεησλ €75 εθαηνκ. ζε €70 εθαηνκ., φπσο ήηαλ θαη ε επηζηνιή 
ηνπ Τπνπξγνχ Οηθνλνκηθψλ, κε ηελ πξφηαζε λφκνπ καο δίδνπκε ηελ επρέξεηα ζηελ θπβέξλεζε ζηηο 
δηαβνπιεχζεηο ηεο κε ηελ ηξφηθα λα έρνπλ ππφςε ηνπο θαη απηή ηελ πνιηηηθή πξσηνβνπιία ηνπ Αεκνθξαηηθνχ 
πλαγεξκνχ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ πνιχ. 

 Ο θ. Καηζνπξίδεο δήηεζε ην ιφγν, κεηά ν θ. ΝηθνιαΎδεο, έρσ δεη, ν θ. Παπαδφπνπινο, ν θ. Πεξδίθεο... 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, έλα κηθξφ ζρφιην.  Ο θ. Νενθχηνπ έρεη ζίμεη, θαηά ηε γλψκε κνπ, έλα ζέκα αξρήο.  ηαλ 
έρεηο λα επηιχζεηο πξνβιήκαηα, θαηά πφζν κέλεηο πξνζθνιιεκέλνο ζηε δενληνινγία ησλ εξγαιείσλ άζθεζεο 
νηθνλνκηθήο πνιηηηθήο ή θνηηάδεηο ηελ νπζία θαη αληί ηεο νξζνδνμίαο, ςάρλεηο ην δίθαην.  Βάλ ε νξζφδνμε 
κέζνδνο είλαη εθεί πνπ πξνζζέησ απφ εθεί πξέπεη λα αθαηξψ, θαηά ηε γλψκε κνπ, απηφ είλαη πξνζθφιιεζε ζε 
κία ινγηθή εξγαιεηαθή.  Βάλ φκσο ην δεηνχκελν είλαη ε δηθαηφηεξε θαηαλνκή ησλ βαξψλ, πνπ είλαη, θαηά ηε 
γλψκε κνπ, γηα φινπο καο, δελ έρεη ζεκαζία, εάλ ε πξνζζήθε πνπ ζα πξέπεη λα θάλνπκε ζην κηζζνιφγην, γηα 
λα απνθαηαζηαζνχλ εθείλνη πνπ θξίλακε φινη φηη πξέπεη λα απνθαηαζηαζνχλ, ζα πξέπεη λα αθαηξεζεί θαη πάιη 
απφ ηνπο κηζζνχο.  ρη, λα ην αθαηξέζσ -θαη ζσζηά θάλεη ε θπβέξλεζε πνπ πξνζπαζεί λα βξεη απηά ηα ιεθηά 
κέζα απφ ηελ αθίλεηε ηδηνθηεζία.  Σν ζέκα είλαη αλ θαηεπζχλεη εθεί ηελ επηπξφζζεηε επηβάξπλζε, πάλσ ζηε 
κεγαιχηεξε αθίλεηε ηδηνθηεζία.  Καηά ζπλέπεηα, εκείο δελ κπνξνχκε λα ζπκθσλήζνπκε κε απηή ηε ινγηθή, φηη 
ζα αθαηξεζνχλ κηζζνί, γηα λα απνθαηαζηαζνχλ εθείλνη πνπ θξίλακε φινη φηη πξέπεη λα απνθαηαζηαζνχλ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. ΝηθνιαΎδεο, ν θ. Παπαδφπνπινο, ν θ. Πεξδίθεο θαη ν θ. πιινχξεο. 

Ν. ΝΕΚΟΛΏΨΑΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, ζα ήζεια λα θάκσ έλα κηθξφ ζρφιην θαη εγψ αλαθνξηθά κε ηα ζρφιηα ησλ 
πξνιαιεζάλησλ ζπλαδέιθσλ.  Βκείο δελ είκαζηε δνγκαηηθνί.  Αε ζεσξνχκε φηη ππάξρνπλ δνηέο θαη δνζκέλεο 
ιχζεηο πξνζέγγηζεο ζηα νηθνλνκηθά ζέκαηα.  Βκείο δερφκαζηε φηη ζα πξέπεη λα είκαζηε φζν πην νξζνινγηζηηθνί 
γίλεηαη, φζν πην απνηειεζκαηηθνί γίλεηαη ζηε δηαρείξηζε ησλ δεκφζησλ πφξσλ.  Βθείλν πνπ είλαη ζσζηφ...  Βίλαη 
ζσζηφ απηφ πνπ είπε ν θ. Ώβέξσθ Νενθχηνπ, ν πξφεδξνο ηνπ Αεκνθξαηηθνχ πλαγεξκνχ, φηη απηή ε πνιηηεία 
πξέπεη λα έρεη επηινγέο πψο λα εμαζθαιίδεη έζνδα, γηα λα δηαζθαιίδεη ηελ εξγνδφηεζε θάπνησλ εξγαδνκέλσλ 
ζην δεκφζην ηνκέα. 

 Β, απηή ε πνιηηεία, αγαπεηέ θχξηε Νενθχηνπ, είρε απηέο ηηο επηινγέο.  Ώπηή ε ΐνπιή είρε απηέο ηηο 
επηινγέο.  Ώπηέο ηηο επηινγέο ηελ ψξα πνπ έπξεπε λα ηηο δψζεη ηηο έδσζε ε ΒΑΒΚ, φηαλ κε πξφηαζή καο θαηά 
ηε ζπδήηεζε ησλ πξνυπνινγηζκψλ εηζεγεζήθακε λα γίλνπλ απνθνπέο ηεο ηάμεσο ηνπ 2,75% απφ ιεηηνπξγηθέο 
δαπάλεο ησλ ππνπξγείσλ, ήζζνλνο ζεκαζίαο ιεηηνπξγηθέο δαπάλεο, γηα λα κπνξέζνπκε λα δηαζθαιίζνπκε 
ηελ εξγνδφηεζε απηψλ ησλ ελληαθφζησλ σξνκηζζίσλ θαη ησλ θαζεγεηψλ.  Καη δπζηπρψο -θαη ην ιέσ κε κεγάιε 
κνπ ιχπε- απηή ε ΐνπιή απέξξηςε απηή ηελ πξφηαζε ηεο ΒΑΒΚ, γηαηί δε ζα έπξεπε λα αγγίμνπκε νχηε έλα 
ηψηα απφ ην  κλεκφλην!  Ώπηφ ην ιέσ, φρη γηα λα αζθήζσ ηελ νπνηαδήπνηε θξηηηθή, γηαηί απηή ε ψξα δελ είλαη ε 
ψξα ηεο θξηηηθήο, ην ιέσ γηα ζθνπνχο απηνγλσζίαο.  Πξέπεη φινη λα μέξνπκε φηη θάπνηα πξάγκαηα πξέπεη λα 
ηα θάλνπκε ζηελ ψξα ηνπο, γηα λα έρνπλ ην απνηέιεζκα πνπ πξέπεη λα έρνπλ.   

 Βπραξηζηψ, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Νηθφιαο Παπαδφπνπινο, παξαθαιψ. 

Ν. ΠΏΠΏΑΟΠΟΤΛΟ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, επεηδή δελ είλαη ε θνξνιφγεζε ηεο αθίλεηεο πεξηνπζίαο ην αληηθείκελφ καο, ζα 
πεξηνξηζηψ λα πσ φηη ζε ζρέζε κε εθείλν ην θφξν έγηλε θάηη απαξάδεθην.  Ώπμήζεθε ν ζηφρνο πνπ δεηνχζε 
απφ εκάο ε ηξφηθα απφ ηα €69 εθαηνκ. ζηα €75 εθαηνκ. θαη απηφ πνπ έγηλε ήηαλ λα κεγαιψζεη ην θνξνινγηθφ 
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βάξνο ζηνπο ζπληαμηνχρνπο καο, ζηνπο άλεξγνπο, ζηηο επάισηεο ηάμεηο ηνπ πιεζπζκνχ καο, γηα λα 
εηζπξαρζνχλ πεξηζζφηεξα έζνδα, επεηδή ην παξαδέρζεθε ε θπβέξλεζε, γηα λα θαιπθζνχλ άιιεο αλάγθεο πνπ 
αθνξνχζαλ επηπξφζζεηεο αλάγθεο γηα ην κηζζνιφγην. 

 Βκείο απηφ πνπ εηζεγεζήθακε, αθξηβψο γηα λα απαιεηθζεί απηή ε επηπξφζζεηε επηβάξπλζε ζε απηέο ηηο 
ηάμεηο ηνπ πιεζπζκνχ καο, ήηαλ λα βξεζνχλ άιιεο απνθνπέο -θαη έρνπκε θαηαζέζεη θαη εκείο ζρεηηθή πξφηαζε 
λφκνπ ζήκεξα γηα επηπξφζζεηεο απνθνπέο ζην δεκφζην ηνκέα- έηζη ψζηε απφ θάπνπ λα εμνηθνλνκεζνχλ απηά 
ηα ρξήκαηα, γηα λα βνεζήζνπκε εηδηθά απηέο ηηο ηάμεηο ηνπ πιεζπζκνχ καο. 

 ε φ,ηη αθνξά ηηο απνθνπέο ησλ κηζζψλ, ηνλίδεηαη φηη απηφ ην λνκνζρέδην απνηειεί πξνυπφζεζε ηνπ 
κλεκνλίνπ γηα ηελ εθηακίεπζε ηεο πξψηεο δφζεο ρξεκαηνδφηεζεο ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο, φκσο απηφ 
πνπ ζα πξέπεη λα καο απαζρνιήζεη είλαη επξχηεξα ηη ζα πξέπεη λα θάκεη ε πνιηηεία ζε ζρέζε κε ην θξαηηθφ 
κηζζνιφγην, γηαηί πξέπεη λα είκαζηε εηιηθξηλείο πξνο φινπο θαη λα ζηακαηήζνπκε λα ρατδεχνπκε ηα απηηά θαη λα 
θνξντδεχνπκε ηνπο δεκφζηνπο ππαιιήινπο. 

 Ώπηέο νη απνθνπέο πνπ ςεθίδνπκε ζήκεξα είραλ ζπκθσλεζεί πξηλ ηηο 15 ηνπ Μάξηε.  Βίραλ 
ζπκθσλεζεί γηα έλα ζπγθεθξηκέλν ζθνπφ πνπ πινπνηείηαη ζήκεξα.  Σα δεδνκέλα γηα ηελ θππξηαθή νηθνλνκία 
έρνπλ ρεηξνηεξεχζεη θαη φινη ην γλσξίδνπκε θαη πξέπεη λα είκαζηε εηιηθξηλείο πξνο ηνπο δεκφζηνπο 
ππαιιήινπο.  Καη πξέπεη λα είκαζηε εηιηθξηλείο θαη πξνο ηελ επξχηεξε θνηλσλία, φπνπ ζηνλ ηδησηηθφ ηνκέα κεηά 
ηηο 15 ηνπ Μάξηε νη κηζζνί έρνπλ θαηά κέζν φξν κεησζεί θαηά 20% θαη 30%.  Άξα, δελ κπνξνχκε λα ζπδεηνχκε 
γηα πεξηθνπέο κηζζψλ ζην δεκφζην ηνκέα ηεο ηάμεο ηνπ 2%, 3% ή 0,8%.   

 Γη’ απηφ, επαλαιακβάλσ, θχξηε Πξφεδξε, πξέπεη λα είκαζηε εηιηθξηλείο κε φινπο θαη θαινχκε ηελ 
θπβέξλεζε απηά ηα δεηήκαηα λα ηα εμεηάζεη αθξηβψο κέζα απφ κία ζθαηξηθή πξνζέγγηζε ζε φ,ηη αθνξά ηηο 
δαπάλεο ηνπ δεκφζηνπ ηνκέα θαη ηδηαίηεξα ζε φ,ηη αθνξά ην κηζζνιφγην. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ. 

 Ο θ. Πεξδίθεο θαη κεηά ν θ. πιινχξεο. 

Γ. ΠΒΡΑΕΚΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, εγψ ζέισ λα ζαο πσ φηη εκείο απφ ηελ αξρή απηήο ηεο ηζηνξίαο, πξηλ απφ ηέζζεξα 
ρξφληα, είρακε πεη φηη ζεσξνχκε φηη ν ζηφρνο πξέπεη λα είλαη πεξηζζφηεξνη κηζζνί, ιηγφηεξν παρνπινί κηζζνί.  
Καη απηφ ην λνκνζρέδην βξίζθεηαη πξνο απηή ηελ θαηεχζπλζε, γηαηί νη πεξηθνπέο γίλνληαη θιηκαθσηά θαη πάλσ 
απφ έλα πιαθφλ, πνπ δηαζθαιίδεη ηνπο ρακειφκηζζνπο ηνπ δεκνζίνπ. 

 Πξέπεη λα πσ -αηζζάλνκαη ηελ αλάγθε λα ην πσ πξνο ηνπο ζπλαδέιθνπο- φηη ν κηζζφο ηνπ 
ρακειφκηζζνπ δεκφζηνπ ππαιιήινπ, ίζσο θαη ηνπ κέζνπ, κέλεη ζηελ θππξηαθή αγνξά.  Βίλαη πιηθφ πνπ θηλεί 
ηελ θππξηαθή αγνξά θαη βνεζά θαη ηνλ εξγαδφκελν ζηνλ ηδησηηθφ ηνκέα θαη ην κηθξνεπηρεηξεκαηία.  Άξα, πξέπεη 
λα είκαζηε ηδηαίηεξα πξνζεθηηθνί, φηαλ πξνηείλνπκε πεξαηηέξσ απνθνπέο ζην ρακειφκηζζν θαη ζην κέζνπ 
κηζζνχ δεκφζην ππάιιειν. 

 Ώληίζεηα -θαη κηιψ κεηά ιφγνπ γλψζεσο σο κέινο θαη ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Βπηηξνπήο Βιέγρνπ- 
απνδεηθλχεηαη θαη ζήκεξα αθφκα φηη ζηε δεκφζηα ππεξεζία ππάξρνπλ ρψξνη κε πνιχ ιίπνο, φπνπ γίλνληαη 
ηεξάζηηεο ζπαηάιεο.  Έλα πξφζθαην παξάδεηγκα κφλν λα αλαθέξσ, πνπ απνδείρηεθε κέζα απφ ηε δνπιεηά 
ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Βπηηξνπήο Βιέγρνπ, ν ηνκέαο ησλ ελνηθίσλ ησλ θξαηηθψλ ππεξεζηψλ.  Μηα πην 
νξζνινγηζηηθή ζπκπεξηθνξά ζε απηφ ηνλ ηνκέα κπνξεί λα βγάιεη ηα δηπιάζηα πνζά απφ απηά πνπ επηδηψθνπλ 
νη θίινη κε ηηο πεξαηηέξσ πεξηθνπέο ζην θξαηηθφ κηζζνιφγην.   

 Άξα, δελ είλαη αξθεηφ κφλν λα κεηψλνπκε ηνπο κηζζνχο ησλ δεκνζίσλ ππαιιήισλ, ηδηαίηεξα ησλ 
ρακειφκηζζσλ θαη ησλ κηζζψλ κέζνπ κεγέζνπο, πξνηηκφηεξν, πηζηεχσ, είλαη λα ζηνρεχζνπκε ηε ζπαηάιε, λα 
ζηνρεχζνπκε ηε δηαπινθή, γηαηί απηά ηα ιεθηά βγαίλνπλ θαη εθηφο θππξηαθήο αγνξάο, απηά πνπ ζπαηαινχληαη 
ζην θππξηαθφ δεκφζην.   

 Πξέπεη, λαη, λα νκνινγήζνπκε, φρη κέζα ζε κηα δηαδηθαζία βεξκπαιηζκνχ, φηη, φηαλ ε ΒΑΒΚ ζηε 
δηαδηθαζία ςήθηζεο ηνπ πξνυπνινγηζκνχ εηζεγήζεθε λα ππάξμεη απηή ε πξφηαζε, γηα λα παξακείλνπλ ζηελ 
εξγαζία ηνπο νη εξγαδφκελνη ζην δεκφζην ηνκέα, νη σξνκίζζηνη επνρηαθνί θαη νη εθπαηδεπηηθνί, κε πεξηθνπέο 
ζηηο δεκφζηεο δαπάλεο, απηφ δελ έγηλε απνδερηφ απφ ηελ πιεηνςεθία ηεο ΐνπιήο.  Βθηφο απφ ηνπο 
Οηθνιφγνπο θαη ηελ ΒΑΒΚ, ην θαηαςήθηζαλ νη ππφινηπνη θαη είλαη απηνί νη ππφινηπνη νη νπνίνη θηλνχληαη, αθφκα 
θαη ζήκεξα, ζηε ινγηθή «ηνηο θείλσλ ξήκαζη πεηζφκελνη», δειαδή φ,ηη πεη ε ηξφηθα!  Όζηεξα είδαλ ην θσο ην 
αιεζηλφ!  Πξψηα νη ηξντθαλνί ίζσο θαη κεηά νη ηζαγελείο! 

 ΐέβαηα, απηφ βνήζεζε θαη ε πξνεθινγηθή πεξίνδνο θαη ε πξνεθινγηθή δέζκεπζε ηνπ Πξνέδξνπ ηεο 
Αεκνθξαηίαο, ν νπνίνο θξάηεζε ην ιφγν ηνπ απέλαληη ζε απηνχο ηνπο εξγαδφκελνπο, νη νπνίνη θηλδπλεχνπλ λα 
ράζνπλ ηε δνπιεηά ηνπο.  Αελ μέξσ αλ ηειηθά πξέπεη λα επρφκαζηε θάζε ρξφλν λα έρνπκε εθινγέο, γηα λα 
κπνξνχλ θάπνηνη εμ εκψλ λα βιέπνπλ ην θσο ην αιεζηλφ.   
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 Βπραξηζηψ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Αεκήηξεο πιινχξεο, παξαθαιψ. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, δελ είρα πξφζεζε λα κηιήζσ, αθξηβψο δηφηη απηφ ην λνκνζρέδην ζπκπιεξψλεη 
νπζηαζηηθά ηα λνκνζρέδηα πνπ ςεθίδνπκε ζήκεξα, ηα λνκνζρέδηα πνπ είκαζηε ππνρξεσκέλνη κε βάζε ην 
κλεκφλην λα ςεθίζνπκε.  Μέλνπλ έλα ή δχν, λνκίδσ, θαη ηειεηψλνπκε.  Ο ιφγνο πνπ ζα ηα ςήθηδα δελ είλαη 
δηφηη ζπκθσλψ νχηε κε ην πεξηερφκελν νχηε κε ηελ πξφζεζε, αιιά αθξηβψο δηφηη εμππεξεηείηαη απηή ε αλάγθε.  
Αηφηη, αλ κπαίλακε ζηελ νπζία, εγψ δηαθσλψ θαη κε ην ζέκα ηνπ λνκνζρεδίνπ απηνχ, πνπ κεηψλνπκε ηνπο 
κηζζνχο ινγηζηηθά, αιιά θαη κε ηε γεληθφηεξε θηινζνθία, πνπ δελ είλαη απηφ ην λνκνζρέδην, γηα ηνλ θηεκαηηθφ 
θφξν.  Υξεηάδεηαη κία εληειψο λέα πξνζέγγηζε γηα ηνλ θηεκαηηθφ θφξν.  Με απηή ηε λνκνζεζία πνπ ςεθίδνπκε 
δε ζα εηζπξάμνπκε νχηε ηα €75 εθαηνκ. νχηε €70 εθαηνκ.  Θα έξζνπκε εδψ θαη ζα έρνπκε άιιεο αλάγθεο ζην 
ηέινο ηνπ ρξφλνπ, αξρέο ηνπ άιινπ.  Υξεηάδεηαη κία εληειψο δηαθνξεηηθή πξνζέγγηζε, ζηελ νπνία δε ζα κπσ... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ναη, λα κελ κπνχκε, δηφηη έρνπκε παξαθάησ ην ζέκα... 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Με ζπγρσξείηε; 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 ...γηα ην θφξν αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο.  Βίλαη παξαθάησ. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Ναη, λαη, δε ζα κηιήζσ γη’ απηφ.  Μνπ ζπκίδεη φκσο ιίγν-πνιχ ε ζπδήηεζε θαη απηή ε ινγηζηηθή 
πξνζέγγηζε ηε ζπδήηεζε γηα έρνληεο θαη θαηέρνληεο, αλ ζα θφςνπκε απφ ηνπο θηεκαηίεο ηνπο έρνληεο ή απφ 
ηνπο θαεκέλνπο ηνπο κηζζσηνχο, πνπ δελ είλαη φινη νη κηζζσηνί θαεκέλνη θπζηθά.   

 Βάλ ζέινπκε λα ιέκε αιήζεηεο θαη πξαγκαηηθφηεηεο -θαη εδψ είλαη πνπ πξέπεη λα δνπιέςνπκε ακέζσο 
κεηά- ρξεηαδφκαζηε κηα λέα πξνζέγγηζε γηα ηνλ θηεκαηηθφ θφξν θαη ζνβαξφηεξεο πεξηθνπέο απφ ην θξαηηθφ 
κηζζνιφγην.  Αελ κπνξεί ζήκεξα θαη γηα ιφγνπο δηθαηνζχλεο, αιιά θαη γηα ιφγνπο αλαγθψλ πνπ ζα έρνπκε γηα 
ηα ηακεία γηα ηνπο πνιινχο αλέξγνπο λα έρνπκε ππαιιήινπο πνπ λα παίξλνπλ €5.000, €6.000 θαη €10.000 ην 
κήλα θαη άιινη λα είλαη άλεξγνη.  Πξέπεη λα κπεη νξνθή!  Θα επαλέιζσ ζπγθεθξηκέλνο, φρη γηα λα θαιέζσ ηελ 
θπβέξλεζε, αιιά γηα λα θαιέζσ ηε ΐνπιή θαη ηελ θπβέξλεζε λα αληηιεθζνχλ ηηο ζπλζήθεο, γηαηί κεηψζεηο 
δηθαηνχηαη θαη ε ΐνπιή λα θάλεη.   

 Βπραξηζηψ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Ώβέξσθ Νενθχηνπ. 

Ώ. ΝΒΟΦΤΣΟΤ: 

 Πνιχ ζχληνκα ζηε δεπηεξνινγία, απιψο λα ζεκεηψζσ κε πάξα πνιχ ζεηηθφ ηξφπν φηη απηή ε θξίζε κάο 
βνεζά λα αλαπηχζζνπκε πνιηηηθή επηρεηξεκαηνινγία.  Αελ είλαη ινγηζηηθή ε πξνζέγγηζε θαη δηαθάλεθε θαη απφ 
ηελ πξσηνινγία ηνπ θ. Καηζνπξίδε φηη ππάξρεη κηα δηαθξηηή δηαθνξεηηθή πνιηηηθή πξνζέγγηζε.  Οη ζπλάδειθνη 
ηεο Ώξηζηεξάο ζεσξνχλ θνηλσληθά δηθαηφηεξν λα επηβάιινληαη επηπξφζζεηνη θφξνη, γηα λα δηεπξχλνληαη νη 
δαπάλεο ηνπ δεκνζίνπ ή γηα λα πξνζιακβάλνληαη αθφκα πεξηζζφηεξνη.  Δ δηθή καο πνιηηηθή πξνζέγγηζε είλαη 
φηη δελ κπνξεί ην θξάηνο ζ’ απηή ηελ θξίζηκε πεξίνδν λα απμάλεη δαπάλεο θαη, γηα λα θαιχςεη ηηο απμεκέλεο 
δαπάλεο, λα επηβάιιεη επηπξφζζεηεο θνξνινγίεο. 

 Ξέξσ φηη ζα κνπ απαληήζεη ν θ. Καηζνπξίδεο, φηη απηή είλαη ε πξνζέγγηζε ηεο δηθήο καο θπβέξλεζεο, ην 
νπνίν είλαη κία αιήζεηα.  Σε ζπγθεθξηκέλε πξνζέγγηζε, λαη, ηελ αζπάδεηαη, κε βάζε ηα λνκνζρέδηα, ε 
θπβέξλεζε, αιιά θαη απηφ ην θφκκα έρεη ηε δηθή ηνπ θηινζνθία νηθνλνκηθή, γη’ απηφ θαη βάδνπκε ηελ 
επηπξφζζεηε επηινγή. 

 Κιείλσ ιέγνληαο, θχξηε Πξφεδξε, καθάξη λα κπνξνχζα ζήκεξα απ’ απηφ ην βήκα λα δηαβεβαίσλα ηνπο 
θίιηαηνπο εξγαδφκελνπο ζηνλ επξχηεξν δεκφζην ηνκέα φηη κε ην επηπξφζζεην 0,2% κέρξη κάμηκνπκ 0,5% 
πεξαηηέξσ πεξηθνπέο ζα κπνξνχζακε λα δηαζθαιίζνπκε φηη ηνπο επφκελνπο κήλεο θαη ηα επφκελα ρξφληα ζα 
δηαζθαιηδφηαλ ην ππφινηπν ησλ απνιαβψλ ηνπο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 
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 Ο θ. ΐαξλάβα θαη ν θ. Άγγεινο ΐφηζεο.  Πξνεγνπκέλσο δήηεζε ν θ. Καηζνπξίδεο, πξνεγείηαη. 

 Ο θ. Καηζνπξίδεο. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, είλαη απζαίξεηε ε εξκελεία φηη πξνηηκνχκε ηηο θνξνινγίεο απφ ηηο πεξηθνπέο δαπαλψλ.  
Μέζα ζε ηξεηο γξακκέο ήηαλ κηα εχζηνρε πξνζπάζεηα ππεξάζπηζεο κηαο ιάζνο ζέζεο.  Πξψηνλ, δελ είλαη 
πεξηθνπέο δαπαλψλ γεληθά.  Βίλαη πεξηθνπέο κηζζψλ πνπ εηζεγείηαη ε πιεπξά ηνπ πλαγεξκνχ θαη, λαη, έρνπκε 
δηαθνξά πξνζέγγηζεο.  Αεχηεξνλ, ήηαλ ζπκθσλεκέλν φηη απηέο νη πεξηθνπέο ζα γίλνπλ, γηα λα εμαζθαιηζηνχλ 
απηνί νη άλζξσπνη, πνπ δελ είραλ εμαζθαιηζηεί.  Καη είλαη αμηνζεκείσην φηη, ηελ ψξα πνπ κέλεη ζπλεπήο, φπσο 
είπε θαη ν θ. Πεξδίθεο, ε θπβέξλεζε ζηε ζέζε ηεο, παξνπζηάδεηαη αζπλεπήο ν πλαγεξκφο. 

 Γηα ην ζέκα “θνξνινγία”, πνπ θάπνηνη ζπλάδειθνη ην έρνπλ αλαγάγεη θαη πάιη θαηά ηξφπν δνγκαηηθφ φηη 
θάζε θφξνο είλαη θαθφο, κία εκέξα αο αθηεξψζνπκε κία ζπδήηεζε ζην Σέηαξην Κεθάιαην γηα ηα νηθνλνκηθά 
εξγαιεία, ηελ νπζία ηνπο θαη ηελ επηθάλεηα.  Βίλαη ν θάζε θφξνο θαθφο;  Ώλ δειαδή ν θφξνο θαηεπζχλεηαη ζ’ 
εθείλνπο πνπ κπνξνχλ λα πιεξψζνπλ θαη πξέπεη λα πιεξψζνπλ, είλαη θαθφο;  Ώλ είλαη έηζη, γηαηί λα έρνπκε 
θφξν εηζνδήκαηνο θαη λα κελ έρνπκε άιιεο κεζνδνινγίεο;  Ώιιά πνχ ζα θαηαιήμεη ε ινγηθή ηνπ πξνέδξνπ ηνπ 
Αεκνθξαηηθνχ πλαγεξκνχ;  ηη ζην ηέινο φια ζα πξέπεη λα ηα πιεξψζνπλ νη κηζζνί θαη νη θνηλσληθέο 
δαπάλεο.  Βίλαη γη’ απηφ πνπ θάπνηνη έρνπλ εχθνιε ηελ ηαχηηζε κε ηε ινγηθή -φρη κε ηηο ζπγθεθξηκέλεο 
πξνηάζεηο- ηεο ηξφηθαο, δηφηη είλαη ε ίδηα ινγηθή:  «Πεξηθφπηνπκε απφ ηνπο κηζζνχο, ηηο θνηλσληθέο δαπάλεο θαη 
ηηο δαπάλεο πνπ έρνπλ λα θάλνπλ κε νηηδήπνηε αθνξά ην δεκφζην ηνκέα».  Έρνπκε δηαθνξεηηθή πξνζέγγηζε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Οξίζηε, θχξηε ΐαξλάβα. 

Γ. ΐΏΡΝΏΐΏ:  

 Κχξηε Πξφεδξε, ζπδεηψληαο ην πξψην λνκνζρέδην, ην νπνίν έρεη άκεζε ζρέζε κε ηελ πξφζιεςε ησλ 
σξνκίζζησλ εξγαδνκέλσλ, ζέισ λα ηνλίζσ φηη, επεηδή αθήλεηαη λα λνεζεί πεξίπνπ φηη βάζεη απηνχ ηνπ 
λνκνζρεδίνπ δηαζθαιίδνπλ ηελ εξγαζία ηνπο -θαη εδψ ζα ήζεια λα ππάξμεη δέζκεπζε, αλ ππάξρεη ε 
δπλαηφηεηα- θαη νη ελληαθφζηνη ελελήληα δχν εξγαδφκελνη...  Ξέξεηε, γηα ηνπο ελληαθφζηνπο ελελήληα δχν 
εξγαδνκέλνπο ηνπ δεκνζίνπ, ηνπο σξνκίζζηνπο, ρξεηάδνληαη €9,6 εθαηνκ., ηα νπνία ζα εγθξίλνπκε κεηά ηελ 
αχμεζε ηνπ πξνυπνινγηζκνχ∙ έρεη ζπκπιεξσκαηηθφ πξνυπνινγηζκφ.  Βδψ απνθφπηνπκε €23 εθαηνκ., φκσο, 
βάζεη ησλ λνκνζρεδίσλ πνπ ζα δνχκε κεηέπεηηα, ζέκαηα ππ’ αξηζκφλ 6 θαη 7, θχξηε Πξφεδξε, νη σξνκίζζηνη ζα 
πξνζιεθζνχλ βάζεη ησλ ζεκεξηλψλ αλαγθψλ ησλ ππεξεζηψλ.  Άξα, απηφ ηη ζεκαίλεη, θχξηε Πξφεδξε;  Ώπηφ 
ζεκαίλεη φηη ζηελ πξαγκαηηθφηεηα ππάξρεη θαη ε πηζαλφηεηα, βάζεη απηήο ηεο ινγηθήο, αχξην λα κελ 
πξνζιεθζνχλ νη ελληαθφζηνη ελελήληα δχν πνπ κέλνπλ εθηφο, αιιά νη αλάγθεο ησλ ππεξεζηψλ λα είλαη γηα 
πεληαθφζηνπο, λα είλαη γηα ηεηξαθφζηνπο.  Ώπηφ είλαη ην πξψην.  Άξα, λα κελ αθεζεί λα λνεζεί εδψ φηη ζήκεξα 
δηαζθαιίδνπκε θαη ηνπο ελληαθφζηνπο ελελήληα δχν.  Αεχηεξνλ, απφ ηα €23 εθαηνκ. ζίγνπξα ηεο θπβέξλεζεο, 
αλ δελ πξνζιεθζνχλ νη κηζνί, ζα ηεο πεξηζζέςνπλ πεξίπνπ €4,5-€5 εθαηνκ., άξα απηφ πξέπεη λα ην 
μεθαζαξίζνπκε. 

 Βπίζεο, θχξηε Πξφεδξε, αληηιακβάλνκαη φηη ν θ. Ώβέξσθ έρεη θάλεη κία εηζαγσγή ιέγνληαο φηη έρεη 
θαηαζέζεη πξφηαζε λφκνπ, ε νπνία πξφηαζε λφκνπ ζα ζπδεηεζεί κεηά ηηο γηνξηέο ηνπ Πάζρα, γηα επηπιένλ 
απνθνπέο €6 εθαηνκ.  Αε δηαθσλνχκε!  Ξέξεηε, έρεη ιερζεί πξνεγνπκέλσο φηη ππάξρνπλ νη παρνπιφκηζζνη 
δεκφζηνη ππάιιεινη θαη εκείο ιέκε φηη, λαη, πξέπεη λα ππάξμεη έλαο ηεξκαηηζκφο απηήο ηεο άθξαηεο, κπνξψ λα 
πσ, πςειήο κηζζνδνζίαο θάπνησλ δεκνζίσλ ππαιιήισλ.  κσο λα κελ μερλνχκε φηη ε πιεηνςεθία ησλ 
κηζζψλ ησλ δεκνζίσλ ππαιιήισλ δελ είλαη απηνχ ηνπ χςνπο, πνπ εκείο ππφ θαλνληθέο ζπλζήθεο ζεσξνχκε φηη 
νη δεκφζηνη ππάιιεινη είλαη φινη πςειφκηζζνη.  Ώιιά έξρνκαη θαη ζην εξψηεκα:  Αειαδή απηή ε απνθνπή πνπ 
πξνηείλεηε -θαη ην αλαθέξσ, γηαηί ην έθαλε αλαθνξά ν θ. Ώβέξσθ Νενθχηνπ- γηα πνην ζθνπφ είλαη;  Αε καο 
αλέθεξε γηα πνην ζθνπφ είλαη.  Ώληηιακβάλνκαη φηη είλαη ε πξφηαζε ηελ νπνία θαηαζέηεη ν Αεκνθξαηηθφο 
πλαγεξκφο, γηα λα αθαηξεζνχλ απφ ην θφξν αθίλεηεο πεξηνπζίαο, ηνλ νπνίν ζα δνχκε κεηά, θάπνηα 
εθαηνκκχξηα. 

Ώ. ΝΒΟΦΤΣΟΤ: 

 Γηα ηνπο ρακειφκηζζνπο. 

Γ. ΐΏΡΝΏΐΏ: 

 Θα ην δνχκε. Θα δνχκε ηελ πξφηαζε λφκνπ, θχξηε Ώβέξσθ Νενθχηνπ, ζα ηε δνχκε. 

Ώ. ΝΒΟΦΤΣΟΤ: 

 Γηα ηνπο κηθξντδηνθηήηεο. 

Γ. ΐΏΡΝΏΐΏ: 
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 Χξαία!  Άξα, απηή είλαη ε πξφηαζή ζαο. 

Ώ. ΝΒΟΦΤΣΟΤ: 

 Ώπηή είλαη ε πξνζέγγηζή καο. 

Γ. ΐΏΡΝΏΐΏ: 

 Χξαία, ζα ηε δνχκε θαη ζα ηε ζπδεηήζνπκε κεηά. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Άγγεινο ΐφηζεο, παξαθαιψ. 

Ώ. ΐΟΣΔ: 

 Λνηπφλ, επεηδή ππάξρεη κηα δηαζχλδεζε ηνπ πξψηνπ ζέκαηνο κε ηα ππφινηπα, ζέισ έηζη λα μεθαζαξίζσ 
θάπνηεο ζέζεηο.  Σν πξφβιεκα μεθηλά, θχξηε Πξφεδξε, θαη ην ζπδεηνχκε κέζσ ηνπ πξψηνπ ζέκαηνο έκκεζα, 
απφ ην φηη έρνπκε ελψπηφλ καο ζηε ζπλέρεηα κία θνξνινγία γηα ηελ αθίλεηε ηδηνθηεζία ζηελ νπνία 
πξνζηέζεθαλ €6,5 εθαηνκ., γηα λα θαιχςνπλ αλάγθεο πνπ...  Αε γλσξίδακε θαλέλαο φηη κε απηφ ηνλ ηξφπν 
είραλ θαιπθζεί αλάγθεο ησλ σξνκηζζίσλ, κέζσ ηεο θνξνινγίαο γηα ηα αθίλεηα.  Βκείο σο Αεκνθξαηηθφ Κφκκα 
ζεσξνχκε φηη θαθψο ζηε θνξνινγία γηα ηα αθίλεηα πεξηιακβάλεηαη πνζφ πνπ αθνξά άιιν ζέκα θαη θαθψο δελ 
ην γλσξίδακε.  Άξα, εθ πξννηκίνπ ιέκε φηη αλακέλνπκε απφ ηελ θπβέξλεζε, φηαλ ζα θάλεη ηελ αλαπξνζαξκνγή 
απηνχ ηνπ λνκνζρεδίνπ, φπσο έρεη δεζκεπηεί ελψπηνλ ηεο επηηξνπήο, φηη δε ζα πεξηιακβάλνληαη απηά ηα €6,5 
εθαηνκ. πνπ αθνξνχλ ηνπο σξνκίζζηνπο.  Σν πνζφ πνπ ζα εμνηθνλνκεζεί -ζέζε ηνπ Αεκνθξαηηθνχ Κφκκαηνο 
θαη ηε δειψλνπκε απφ ζήκεξα, παξ’  φιν πνπ πάιη κηιψ γηα άιιν ζέκα, αιιά είλαη ζπλπθαζκέλν -ζα 
αμηνπνηεζεί, γηα λα ειαθξπλζεί ε πξψηε θαηεγνξία.  Βίλαη ε θαηεγνξία πνπ είλαη κέρξη €75 απφ €1.000 κέρξη 
€12.500 εθηηκεκέλε αμία κε ηηκέο ηνπ ’80∙ απηή ε θαηεγνξία πξνζζέηεη €12 εθαηνκ. ζηνλ φιν θφξν θαη ιέκε φηη 
ηα €6,5 εθαηνκ. απ’ απηή ηελ θαηεγνξία πξέπεη λα αθαηξεζνχλ. 

 Ώπ’ εθεί θαη πέξα, ζην ζέκα ην νπνίν ζπδεηνχκε ζα ππνζηεξίμνπκε ην λνκνζρέδην, φπσο είλαη ελψπηφλ 
καο, γηα ηε κείσζε ησλ απνιαβψλ, ψζηε λα θαιπθζεί κέξνο ηνπ πνζνχ πνπ ρξεηαδφκαζηε, αιιά γηα ην 
ππφινηπν πνζφ -εμ νπ θαη έρεη θαηαηεζεί εθ κέξνπο θαη ηεο δηθήο καο θνηλνβνπιεπηηθήο νκάδαο- ππάξρεη 
πξφηαζε γηα εμνηθνλφκεζε απφ δαπάλεο κέρξη €17,5 εθαηνκ.  Δ θπβέξλεζε ζα έρεη ηε δπλαηφηεηα λα 
κειεηήζεη ηελ πξφηαζε, γηα λα δνχκε κε πνην ηξφπν ζα βξνχκε απηά ηα €6,5 εθαηνκ.  Αε ζεσξνχκε φηη ε 
πξψηε επηινγή ζα πξέπεη λα είλαη λα πάκε μαλά ζηνπο δεκφζηνπο ππαιιήινπο θαη κε ηνλ ηξφπν πνπ πάκε.  
Τπάξρνπλ δαπάλεο ζπγθεθξηκέλεο απφ ηηο νπνίεο κπνξνχκε λα καδέςνπκε απηά ηα ρξήκαηα.  Ώπ’ εθεί θαη 
πέξα, ηα ππφινηπα, πψο θαηαλέκεηαη ην κηζζνιφγην, πψο θαηαλέκεηαη ε επξχηεξε πίηα, ζα ηα ζπδεηήζνπκε, 
φηαλ ζα βξεζεί ζέκα ην νπνίν ζα ζπδεηνχκε ελψπηφλ καο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ πνιχ. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ναη, θχξηε Καηζνπξίδε. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Μηα θξάζε κφλν, γηα λα κε ζπγρπζηψ πξνζσπηθά ζην ηέινο.  Δ δέζκεπζε ήηαλ ε δηαθνξά, γηα λα 
θαιπθζνχλ νη σξνκίζζηνη, λα πξνέιζεη απφ ηηο πξφλνηεο ηνπ πξψηνπ λνκνζρεδίνπ. Κιεηζηφ!  Ώλ ε πξφηαζή 
ζαο γηα φ,ηη αθνξά ηελ αθίλεηε ηδηνθηεζία, γηα λα κεησζνχλ ηα ζπλνιηθά έζνδα ηνπ θξάηνπο απφ ηε 
θνξνιφγεζε ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο, ζα νδεγεί ζηελ απαιιαγή ηεο πξψηεο θαηνηθίαο, καδί ζαο! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Ώβέξσθ Νενθχηνπ. 

Ώ. ΝΒΟΦΤΣΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, επεηδή εηέζε ην εξψηεκα, ε δηθή καο νινθιεξσκέλε θηινζνθία είλαη φηη είλαη άδηθν λα 
απμάλεηο πεξαηηέξσ ηνπο θφξνπο.  Με ηελ πεξαηηέξσ αχμεζε ζηνπο θφξνπο δπζηπρψο πιήηηεηο θαη ρακειά 
εηζνδεκαηηθά ζηξψκαηα, γηα λα απμήζεηο θξαηηθέο δαπάλεο.  Άξα, αλ ζηε θηινζνθία καο, φηαλ ζα ην ζπδεηνχκε 
κε εξεκία, ππάξρεη θνηλή ζπλαληίιεςε γηα ηελ εμνηθνλφκεζε απηψλ ησλ €6,5 εθαηνκ. θαη ηελ άιιε πξφηαζε 
πνπ θαηαζέηνπκε κε ην ΑΔΚΟ γηα άιια €17,5 εθαηνκ. απφ δηάθνξεο ιεηηνπξγηθέο θαη άιιεο δαπάλεο, απηή ε 
εμνηθνλφκεζε ζα είλαη ειάθξπλζε θαηά θχξην ή θαηά απνθιεηζηηθφ ηξφπν ζηα ρακειά εηζνδεκαηηθά ζηξψκαηα 
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θαη κε ηδηνθηήηεο πνπ έρνπλ είηε ηελ πξψηε θαηνηθία είηε άιιεο γεσξγηθέο θαη άιιεο θαηεγνξίεο.  Ώο κελ κπνχκε 
ζηηο ιεπηνκέξεηεο, αιιά ε πνιηηηθή θαηεχζπλζε είλαη απηή. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Μάιηζηα, σξαία!  Ννκίδσ έρεη εμαληιεζεί ε ζπδήηεζε επί ζέκαηνο αξρήο θαη πξνρσξνχκε ηψξα ζηε 
δεχηεξε αλάγλσζε ηνπ λνκνζρεδίνπ. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 πλνπηηθφο ηίηινο.  Άξζξν 1. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 3 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 2. 

 Έλαξμε ηεο ηζρχνο ηνπ παξφληνο Νφκνπ.  Άξζξν 3. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε ζηελ έγθξηζε ησλ άξζξσλ 1 έσο 3; 

 Βθφζνλ δελ ππάξρεη έλζηαζε, ηα ηξία άξζξα εγθξίλνληαη. 

 Πξνρσξνχκε ζηελ ηξίηε αλάγλσζε ηνπ λνκνζρεδίνπ.  

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Ο παξψλ Νφκνο ζα αλαθέξεηαη σο ν πεξί ηεο Μείσζεο ησλ Ώπνιαβψλ θαη ησλ πληάμεσλ ησλ 
Ώμησκαηνχρσλ, Βξγνδνηνπκέλσλ θαη πληαμηνχρσλ ηεο Κξαηηθήο Τπεξεζίαο θαη ηνπ Βπξχηεξνπ Αεκφζηνπ 
Σνκέα (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013.  

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε φπσο ην λνκνζρέδην ςεθηζηεί ζε λφκν; 

(Κηππά ηε ζθχξα.) 

 Με  ππαξρνχζεο νηαζδήπνηε ελζηάζεσο, ην λνκνζρέδην ςεθίδεηαη ζε λφκν. 

 Σν ππ’ αξηζκφλ 2 ζέκα είλαη εμ αλαβνιήο θαη ηηηινθνξείηαη «Ο πεξί Εαηξηθψλ Εδξπκάησλ θαη Τπεξεζηψλ 
(Ρχζκηζηο θαη Σέιε) (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο ηνπ 2013».  Δ έθζεζε ζεσξείηαη αλαγλσζζείζα. 

(Δ ζρεηηθή έθζεζε) 

Έθζεζε ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Δπηηξνπήο Τγείαο γηα ην λνκνζρέδην «Ο πεξί Ιαηξηθώλ Ιδξπκάηωλ θαη 
Τπεξεζηώλ (Ρύζκηζηο θαη Σέιε) (Σξνπνπνηεηηθόο)  (Αξ. 2) Νόκνο ηνπ 2013» 

Παξόληεο: 

 Κψζηαο Κσλζηαληίλνπ, πξφεδξνο Ρνχια Μαπξνληθφια 

 Γαραξίαο Γαραξίνπ Με κέιε ηεο επηηξνπήο: 

 ηέιια Μηζηανχιε Αεκεηξίνπ Μάξηνο Μαπξίδεο 

 Ώδάκνο Ώδάκνπ Νίθνο Ννπξήο 

 Γεψξγηνο Πξνθνπίνπ  

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Τγείαο κειέηεζε ην πην πάλσ λνκνζρέδην ζε δχν ζπλεδξίεο ηεο, πνπ 
πξαγκαηνπνηήζεθαλ ζηηο 18 θαη 23 Ώπξηιίνπ 2013.  ηα πιαίζηα ησλ ζπλεδξηάζεσλ απηψλ θιήζεθαλ θαη 
παξεπξέζεθαλ ζηελ επηηξνπή ν γεληθφο δηεπζπληήο ηνπ Τπνπξγείνπ Τγείαο, ζπλνδεπφκελνο απφ 
ππεξεζηαθνχο παξάγνληεο, εθπξφζσπνη ηνπ Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ, ηνπ Σκήκαηνο Βζσηεξηθψλ Πξνζφδσλ 
ηνπ ίδηνπ ππνπξγείνπ, ησλ Τπεξεζηψλ Κνηλσληθψλ Ώζθαιίζεσλ θαη ησλ Τπεξεζηψλ Κνηλσληθήο Βπεκεξίαο ηνπ 
Τπνπξγείνπ Βξγαζίαο θαη Κνηλσληθψλ Ώζθαιίζεσλ, ηνπ Γξαθείνπ ηνπ Γεληθνχ Βηζαγγειέα ηεο Αεκνθξαηίαο θαη 
ηνπ Παγθχπξηνπ Εαηξηθνχ πιιφγνπ.  εκεηψλεηαη φηη ε ζπδήηεζε ζηελ επηηξνπή γηα ηηο πξφλνηεο ηνπ ελ ιφγσ 
λνκνζρεδίνπ άξρηζε πξηλ απφ ηελ ηππηθή θαηάζεζή ηνπ ζηε ΐνπιή.   

 θνπφο ηνπ λφκνπ πνπ πξνηείλεηαη είλαη ε ηξνπνπνίεζε ηνπ πεξί Εαηξηθψλ Εδξπκάησλ θαη Τπεξεζηψλ 
(Ρχζκηζηο θαη Σέιε) Νφκνπ, έηζη ψζηε λα θαζνξηζηνχλ πξνυπνζέζεηο αλαθνξηθά κε ηε ρνξήγεζε παξνρψλ 
ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο ζηα θξαηηθά λνζειεπηήξηα, πέξα απφ απηέο πνπ πξνβιέπνληαη ζηνπο πεξί 
Κπβεξλεηηθψλ Εαηξηθψλ Εδξπκάησλ θαη Τπεξεζηψλ Γεληθνχο Καλνληζκνχο, νη νπνίνη εθδίδνληαη δπλάκεη ηνπ ελ 
ιφγσ βαζηθνχ λφκνπ θαη νη νπνίνη ξπζκίδνπλ αλάκεζα ζε άιια ηε ιεηηνπξγία ησλ ππφ αλαθνξά 
λνζειεπηεξίσλ. 
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 Βηδηθφηεξα, κε ηηο πξφλνηεο ηνπ ππφ αλαθνξά λνκνζρεδίνπ πξνβιέπεηαη φηη παξνρέο 
ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο ζηα θξαηηθά λνζειεπηήξηα ζα ρνξεγνχληαη κφλν ζε πξφζσπα πνπ αθελφο 
είλαη αζθαιηζκέλα ζην Σακείν Κνηλσληθψλ Ώζθαιίζεσλ γηα ηνπιάρηζην ηξία ζπλνιηθά έηε θαη αθεηέξνπ έρνπλ 
ππνβάιεη θνξνινγηθή δήισζε γηα ην ακέζσο πξνεγνχκελν θνξνινγηθφ έηνο, εθηφο αλ ην Τπνπξγηθφ 
πκβνχιην νξίζεη φπσο νκάδεο ή θαηεγνξίεο πξνζψπσλ ηπγράλνπλ ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο κε 
άιινπο φξνπο θαη πξνυπνζέζεηο ή ν Τπνπξγφο Τγείαο απαιιάμεη νπνηνδήπνηε πξφζσπν απφ ην ζχλνιν ή 
κέξνο ησλ πξνυπνζέζεσλ πνπ απαηηνχληαη. 

 χκθσλα κε ηα ζηνηρεία πνπ θαηαηέζεθαλ ζηελ επηηξνπή απφ ηνπο θπβεξλεηηθνχο αξκφδηνπο, ε 
ηαπηφρξνλε πξνψζεζε ηνπ ππφ αλαθνξά λνκνζρεδίνπ ζηελ νινκέιεηα ηνπ ζψκαηνο γηα ςήθηζή ηνπ ζε λφκν 
θαη ησλ ζρεηηθψλ ηξνπνπνηεηηθψλ θαλνληζκψλ γηα ηνπο πην πάλσ αλαθεξφκελνπο βαζηθνχο θαλνληζκνχο, πνπ 
θαηαηέζεθαλ πξφζθαηα ζηε ΐνπιή απφ ηελ εθηειεζηηθή εμνπζία κε αίηεκα λα πξνσζεζνχλ ακέζσο ζηελ 
νινκέιεηα ηνπ ζψκαηνο γηα έγθξηζε, θξίλεηαη αλαγθαία, επεηδή ε πξνηεηλφκελε κε ην λνκνζρέδην ξχζκηζε έρεη 
άκεζε ζρέζε κε ηελ εθαξκνγή ησλ ππφ ηξνπνπνίεζε βαζηθψλ θαλνληζκψλ.  εκεηψλεηαη φηη νη ελ ιφγσ 
ηξνπνπνηεηηθνί θαλνληζκνί εκπίπηνπλ ζηα δεκνζηνλνκηθά θαη δηαξζξσηηθά κέηξα πνπ έρνπλ ζπκθσλεζεί ζηνλ 
ηνκέα ηεο πγείαο κε ηελ ηξφηθα ζηα πιαίζηα ηνπ Μλεκνλίνπ πλαληίιεςεο γηα ηε ζχλαςε δαλεηαθήο ζχκβαζεο.  

 πσο επίζεο επηζεκαίλεηαη ζηα ελ ιφγσ ζηνηρεία, κε ηελ πξνηεηλφκελε ξχζκηζε πξνβιέπεηαη φηη ηα 
θξαηηθά λνζειεπηήξηα ζα παξέρνπλ ηαηξνθαξκαθεπηηθή πεξίζαιςε ζε πξφζσπα πνπ πιεξνχλ ηα 
επηπξφζζεηα θξηηήξηα πνπ θαζνξίδνληαη ζηνπο ππφ ηξνπνπνίεζε βαζηθνχο θαλνληζκνχο.  Ώπφ ηελ ππνρξέσζε 
ησλ αηηεηψλ γηα ππνβνιή θνξνινγηθήο δήισζεο αλαθνξηθά κε ην ακέζσο πξνεγνχκελν θνξνινγηθφ έηνο, 
ζχκθσλα κε ηα ίδηα ζηνηρεία, ζα εμαηξνχληαη ηα πξφζσπα πνπ, κε βάζε ηελ θείκελε λνκνζεζία, δελ έρνπλ 
ππνρξέσζε ππνβνιήο ηέηνηαο δήισζεο ζην Σκήκα Βζσηεξηθψλ Πξνζφδσλ.  Σέινο, πξνηείλεηαη φπσο απφ 
ηελ εθαξκνγή ησλ πην πάλσ αλαθεξφκελσλ πξνυπνζέζεσλ ζρεηηθά κε ηε ρνξήγεζε παξνρψλ 
ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο εμαηξνχληαη νη εγθισβηζκέλνη θαη ηα κέιε ησλ νηθνγελεηψλ ηνπο, πξφζσπα 
πνπ ιακβάλνπλ θνηλσληθή ζχληαμε, ηα εμαξηψκελα πξφζσπα, φπσο απηά θαζνξίδνληαη ζηνπο ππφ 
ηξνπνπνίεζε βαζηθνχο θαλνληζκνχο, νη ιήπηεο δεκφζηνπ βνεζήκαηνο, νη ζηξαηηψηεο πνπ ππεξεηνχλ ηε ζεηεία 
ηνπο, ηα παηδηά πνπ είλαη εκπηζηεπκέλα ζηε θξνληίδα θαη παξαθνινχζεζε ηνπ Σκήκαηνο Τπεξεζηψλ 
Κνηλσληθήο Βπεκεξίαο, νη ππφδηθνη θαη νη θαηάδηθνη, θαζψο θαη ηα άηνκα πνπ θαζνξίδνληαη ζην Μέξνο Ε ηνπ 
Πξψηνπ Πίλαθα ησλ ππφ ηξνπνπνίεζε βαζηθψλ θαλνληζκψλ, φπσο είλαη κεηαμχ άιισλ νη θξαηηθνί 
αμησκαηνχρνη θαη νη δεκφζηνη ππάιιεινη. 

 ηα πιαίζηα ηεο εμέηαζεο ηνπ λνκνζρεδίνπ απφ ηελ επηηξνπή δεηήζεθαλ πξφζζεηα ζηνηρεία θαη 
δηεπθξηλίζεηο απφ ηνπο εθπξνζψπνπο ηεο εθηειεζηηθήο εμνπζίαο. 

 ην ζηάδην απηφ ε εθπξφζσπνο ηνπ Σκήκαηνο Βζσηεξηθψλ Πξνζφδσλ ηνπ Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ, 
κε ηε ζπλαίλεζε ηνπ γεληθνχ δηεπζπληή ηνπ Τπνπξγείνπ Τγείαο, εηζεγήζεθε δηφξζσζε ηεο πξφλνηαο ηνπ 
λνκνζρεδίνπ πνπ πξνβιέπεη ηελ απαίηεζε ππνβνιήο θνξνινγηθήο δήισζεο αλαθνξηθά κε ην ακέζσο 
πξνεγνχκελν θνξνινγηθφ έηνο γηα ζθνπνχο παξνρήο ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο ζηα θξαηηθά 
λνζειεπηήξηα, ψζηε ε πξφλνηα απηή λα ζπλάδεη κε ηηο δηαηάμεηο ηνπ πεξί ΐεβαηψζεσο θαη Βηζπξάμεσο Φφξσλ 
Νφκνπ.  

 Παξάιιεια, ε εθπξφζσπνο ησλ Τπεξεζηψλ Κνηλσληθψλ Ώζθαιίζεσλ ηνπ Τπνπξγείνπ Βξγαζίαο θαη 
Κνηλσληθψλ Ώζθαιίζεσλ, κε ηε ζπλαίλεζε ηνπ γεληθνχ δηεπζπληή ηνπ Τπνπξγείνπ Τγείαο, εηζεγήζεθε ηελ 
πεξαηηέξσ ηξνπνπνίεζε ηνπ θεηκέλνπ ηνπ λνκνζρεδίνπ, ψζηε απφ ηελ εθαξκνγή ησλ πξνηεηλφκελσλ 
πξνυπνζέζεσλ αλαθνξηθά κε ηε ρνξήγεζε παξνρψλ ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο λα εμαηξνχληαη θαη νη 
δηθαηνχρνη ζχληαμεο ρεξείαο ή επηδφκαηνο νξθάληαο.  

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Τγείαο νκφθσλα πηνζέηεζε ηηο εηζεγήζεηο πνπ ππέβαιαλ ζηελ επηηξνπή νη 
πην πάλσ αλαθεξφκελνη εθπξφζσπνη ηεο εθηειεζηηθήο εμνπζίαο θαη δηακφξθσζε αλάινγα ην θείκελν ηνπ 
λνκνζρεδίνπ. 

 Τπφ ην θσο ησλ πην πάλσ, ε επηηξνπή, αθνχ έιαβε ππφςε φια φζα ηέζεθαλ ελψπηφλ ηεο, θαηέιεμε 
ζηηο αθφινπζεο ζέζεηο: 

1. Ο πξφεδξνο θαη ην κέινο ηεο επηηξνπήο βνπιεπηέο ηεο θνηλνβνπιεπηηθήο νκάδαο ηνπ Αεκνθξαηηθνχ 
πλαγεξκνχ ηάζζνληαη ππέξ ηεο ςήθηζεο ηνπ λνκνζρεδίνπ ζε λφκν, φπσο απηφ έρεη δηακνξθσζεί 
ζχκθσλα κε ηα πην πάλσ. 

2. Σα κέιε ηεο επηηξνπήο βνπιεπηέο ησλ θνηλνβνπιεπηηθψλ νκάδσλ ΏΚΒΛ-Ώξηζηεξά-Νέεο Απλάκεηο θαη 
ηνπ Αεκνθξαηηθνχ Κφκκαηνο, θαζψο θαη ην κέινο ηεο επηηξνπήο βνπιεπηήο ηνπ Κηλήκαηνο 
νζηαιδεκνθξαηψλ ΒΑΒΚ δήισζαλ φηη ζα ηνπνζεηεζνχλ επί ησλ πξνλνηψλ ηνπ λνκνζρεδίνπ θαηά ηε 
ζπδήηεζή ηνπ ελψπηνλ ηεο νινκέιεηαο ηνπ ζψκαηνο. 

 Τπφ ην θσο φισλ ησλ πην πάλσ ζέζεψλ ηεο, ε Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Τγείαο ππνβάιιεη ηελ 
παξνχζα έθζεζή ηεο ζηελ νινκέιεηα ηνπ ζψκαηνο γηα ιήςε ηειηθήο απφθαζεο. 

 εκεηψλεηαη φηη ζε πεξίπησζε ςήθηζεο ηνπ λνκνζρεδίνπ ζε λφκν ζα ηξνπνπνηεζεί ν ηίηινο ηνπ, ψζηε 
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λα αλαθέξεηαη σο «Ο πεξί Εαηξηθψλ Εδξπκάησλ θαη Τπεξεζηψλ (Ρχζκηζηο θαη Σέιε) (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο 
ηνπ 2013». 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρνπλ νκηιεηέο επί ζέκαηνο αξρήο; 

 Αελ ππάξρνπλ. 

 Αεχηεξε αλάγλσζε. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 πλνπηηθφο ηίηινο.  Άξζξν 1. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 2 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 2. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ βαζηθνχ λφκνπ κε ηελ πξνζζήθε λένπ άξζξνπ 4.  Άξζξν 3. 

 Έλαξμε ηεο ηζρχνο ηνπ παξφληνο Νφκνπ.  Άξζξν 4. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε ζηελ έγθξηζε ησλ άξζξσλ 1 έσο 4; 

 Με ππαξρνχζεο ελζηάζεσο, ηα άξζξα 1 έσο 4 εγθξίλνληαη. 

 Σξίηε αλάγλσζε. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Ο παξψλ Νφκνο ζα αλαθέξεηαη σο ν πεξί Εαηξηθψλ Εδξπκάησλ θαη Τπεξεζηψλ (Ρχζκηζηο θαη Σέιε) 
(Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε ζηελ ςήθηζε ηνπ λνκνζρεδίνπ ζε λφκν; 

(Κηππά ηε ζθχξα.) 

 Με ππαξρνχζεο ελζηάζεσο, ην λνκνζρέδην ςεθίδεηαη ζε λφκν. 

 Σν ππ’ αξηζκφλ 3 ζέκα είλαη επίζεο εμ αλαβνιήο θαη ηηηινθνξείηαη «Οη πεξί Κπβεξλεηηθψλ Εαηξηθψλ 
Εδξπκάησλ θαη Τπεξεζηψλ (Γεληθνί) (Σξνπνπνηεηηθνί) Καλνληζκνί ηνπ 2013».  Δ έθζεζε ζεσξείηαη 
αλαγλσζζείζα. 

(Δ ζρεηηθή έθζεζε) 

Έθζεζε ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Δπηηξνπήο Τγείαο γηα ηνπο θαλνληζκνύο «Οη πεξί Κπβεξλεηηθώλ 
Ιαηξηθώλ Ιδξπκάηωλ θαη Τπεξεζηώλ (Γεληθνί) (Σξνπνπνηεηηθνί) Καλνληζκνί ηνπ 2013» 

Παξόληεο: 

 Κψζηαο Κσλζηαληίλνπ, πξφεδξνο Ρνχια Μαπξνληθφια 

 Γαραξίαο Γαραξίνπ Με κέιε ηεο επηηξνπήο: 

 ηέιια Μηζηανχιε Αεκεηξίνπ Μάξηνο Μαπξίδεο 

 Ώδάκνο Ώδάκνπ Νίθνο Ννπξήο 

 Γεψξγηνο Πξνθνπίνπ 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Τγείαο κειέηεζε ηνπο πην πάλσ θαλνληζκνχο ζε δχν ζπλεδξίεο ηεο, πνπ 
πξαγκαηνπνηήζεθαλ ζηηο 18 θαη 23 Ώπξηιίνπ 2013.  ηα πιαίζηα ησλ ζπλεδξηάζεσλ ηεο επηηξνπήο θιήζεθαλ 
θαη παξεπξέζεθαλ ελψπηφλ ηεο ν γεληθφο δηεπζπληήο ηνπ Τπνπξγείνπ Τγείαο, ζπλνδεπφκελνο απφ 
ππεξεζηαθνχο παξάγνληεο, θαζψο θαη εθπξφζσπνη ηνπ Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ, ηνπ Γξαθείνπ ηνπ Γεληθνχ 
Βηζαγγειέα ηεο Αεκνθξαηίαο, ηνπ Γξαθείνπ ηνπ Γεληθνχ Λνγηζηή ηεο Αεκνθξαηίαο, ηνπ Παγθχπξηνπ Εαηξηθνχ 
πιιφγνπ, ηεο ΠΏΤΑΤ, ηεο ΟΒΛΜΒΚ, ηεο ΠΟΒΑ, ηνπ πλδέζκνπ Ώλψηεξσλ Ώμησκαηηθψλ Ώζηπλνκίαο 
Κχπξνπ, ηνπ πλδέζκνπ Ώζηπλνκίαο Κχπξνπ, ηνπ πλδέζκνπ Ώμησκαηηθψλ Κππξηαθνχ ηξαηνχ, ηνπ 
πλδέζκνπ Τπαμησκαηηθψλ Κππξηαθνχ ηξαηνχ, ηνπ πλδέζκνπ Ώπνζηξάησλ Ώμησκαηηθψλ Κππξηαθνχ 
ηξαηνχ, ηεο Παγθχπξηαο Οξγάλσζεο Πνιπηέθλσλ, ηεο Παγθχπξηαο Οξγάλσζεο Πεληακεινχο Οηθνγέλεηαο, 
ηεο Παγθχπξηαο Οξγάλσζεο Ώπνθαηαζηάζεσο Παζφλησλ, ηεο Έλσζεο Αήκσλ Κχπξνπ θαη ηεο Έλσζεο 
Κνηλνηήησλ Κχπξνπ.  Δ Παγθχπξηα πληερλία Κπβεξλεηηθψλ Εαηξψλ θαη ν Παγθχπξηνο χλδεζκνο 
Ννζειεπηψλ θαη Μαηψλ, παξʼ φιν πνπ θιήζεθαλ, δελ εθπξνζσπήζεθαλ ζηηο ζπλεδξίεο ηεο επηηξνπήο.  
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εκεηψλεηαη φηη ε ζπδήηεζε ζηελ επηηξνπή γχξσ απφ ηηο πξφλνηεο ησλ ελ ιφγσ θαλνληζκψλ άξρηζε πξηλ απφ 
ηελ ηππηθή θαηάζεζή ηνπο ζηε ΐνπιή.   

 θνπφο ησλ ππφ αλαθνξά θαλνληζκψλ, νη νπνίνη εθδίδνληαη δπλάκεη ησλ πεξί Εαηξηθψλ Εδξπκάησλ θαη 
Τπεξεζηψλ (Ρχζκηζηο θαη Σέιε) Νφκσλ ηνπ 1978 θαη 2000, είλαη ε ηξνπνπνίεζε ησλ πεξί Κπβεξλεηηθψλ 
Εαηξηθψλ Εδξπκάησλ θαη Τπεξεζηψλ Γεληθψλ Καλνληζκψλ, νη νπνίνη ξπζκίδνπλ ηε ιεηηνπξγία ησλ θξαηηθψλ 
λνζειεπηεξίσλ θαη θαζνξίδνπλ ηα ηέιε πνπ θαηαβάιινληαη γηα ηελ παξνρή ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο 
απφ ηα ελ ιφγσ λνζειεπηήξηα, έηζη ψζηε λα εθζπγρξνληζηνχλ νξηζκέλεο δηαηάμεηο ηνπο, θαζψο θαη λα ηεζνχλ 
ζε εθαξκνγή ηα δεκνζηνλνκηθά θαη δηαξζξσηηθά κέηξα πνπ έρνπλ ζπκθσλεζεί ζηνλ ηνκέα ηεο πγείαο κε ηελ 
ηξφηθα ζηα πιαίζηα ηνπ Μλεκνλίνπ πλαληίιεςεο γηα ηε ζχλαςε δαλεηαθήο ζχκβαζεο. 

 Βηδηθφηεξα, κε ηηο πξφλνηεο ησλ πξνηεηλφκελσλ θαλνληζκψλ πξνβιέπνληαη κεηαμχ άιισλ νη αθφινπζεο 
ηξνπνπνηήζεηο ζηνπο πην πάλσ αλαθεξφκελνπο βαζηθνχο θαλνληζκνχο: 

1. Καηάξγεζε ησλ δηαηάμεψλ ηνπο πνπ πξνβιέπνπλ ηελ παξνρή ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο ζε 
κφληκνπο θαηνίθνπο Κχπξνπ πνπ πιεξνχλ νξηζκέλα εηζνδεκαηηθά θξηηήξηα θαη θαηαβάιινπλ κεησκέλα 
ηέιε νη νπνίνη, κε βάζε ηνπο πθηζηάκελνπο θαλνληζκνχο, θαινχληαη “δηθαηνχρνη ΐ” θαη θαηέρνπλ 
ηαπηφηεηα λνζειείαο ΐ.  

2. Σξνπνπνίεζε ησλ δηαηάμεψλ ηνπο πνπ ξπζκίδνπλ ηελ παξνρή ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο ζε 
θξαηηθνχο αμησκαηνχρνπο θαη δεκφζηνπο ππαιιήινπο, έηζη ψζηε ηα ελ ιφγσ πξφζσπα θαη ηα κέιε ησλ 
νηθνγελεηψλ ηνπο λα δηθαηνχληαη ηαηξνθαξκαθεπηηθή πεξίζαιςε αλεμάξηεηα απφ ηα εηζνδήκαηά ηνπο, 
αιιά λα ππνρξενχληαη λα θαηαβάιινπλ ζπλεηζθνξά χςνπο 1,5% επί ηνπ κηζζνχ ή ηεο επαγγεικαηηθήο 
ζχληαμήο ηνπο.  

3. Σξνπνπνίεζε ηεο εξκελείαο ηνπ φξνπ “εηζφδεκα”, ψζηε λα κελ πεξηιακβάλεηαη ζε απηήλ ην πνζφ πνπ 
θαηαβάιιεηαη απφ δηαδεπγκέλν γνλέα γηα ηε δηαηξνθή ηέθλνπ ζηε βάζε δηθαζηηθνχ δηαηάγκαηνο. 

4. Βπέθηαζε ηεο εξκελείαο ηνπ φξνπ “εμαξηψκελνο”, ψζηε λα πεξηιακβάλνληαη ζε απηήλ ηέθλα κέρξη είθνζη 
ελφο εηψλ ή θαη πέξαλ ησλ είθνζη ελφο εηψλ, εθφζνλ είλαη ζπληεξνχκελα απφ ηνπο γνλείο ηνπο.  

5. Αηακφξθσζε ησλ εηζνδεκαηηθψλ θξηηεξίσλ πνπ πξνβιέπνληαη ζε απηνχο γηα ζθνπνχο ρνξήγεζεο 
ηαπηφηεηαο λνζειείαο ζε δηθαηνχρνπο ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο, ψζηε ηα ζρεηηθά πνζά λα 
κεηαηξαπνχλ ζε επξψ θαη λα ζηξνγγπινπνηεζνχλ. 

6. Σξνπνπνίεζε ησλ δηαηάμεψλ ηνπο πνπ ξπζκίδνπλ ηελ παξνρή ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο ζε 
νηθνγέλεηεο κε ηέζζεξα ή πεξηζζφηεξα ηέθλα, αλεμάξηεηα απφ ην χςνο ησλ εηζνδεκάησλ ηνπο, ψζηε ηα 
κέιε ησλ νηθνγελεηψλ κε ηξία ή πεξηζζφηεξα ηέθλα, πνπ, κε βάζε ηα πξνηεηλφκελα εηζνδεκαηηθά 
θξηηήξηα γηα ηελ απφθηεζε ηαπηφηεηαο λνζειείαο, ζεσξνχληαη κε δηθαηνχρνη, λα δχλαληαη λα θαζίζηαληαη 
δηθαηνχρνη ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο θαηαβάιινληαο πνζφ χςνπο 1,5% επί ησλ εηζνδεκάησλ ηεο 
νηθνγέλεηάο ηνπο. 

7. Ώχμεζε ησλ ηειψλ ρξήζεο αζζελνθφξνπ νρήκαηνο ηαηξηθνχ ηδξχκαηνο απφ κε δηθαηνχρνπο αζζελείο. 

8. Βηζαγσγή λένπ ηέινπο, χςνπο €10, γηα πεξηζηαηηθά πνπ παξνπζηάδνληαη ζηα Σκήκαηα Ώηπρεκάησλ θαη 
Βπεηγφλησλ Πεξηζηαηηθψλ, κε εμαίξεζε ηα πεξηζηαηηθά πνπ αθνξνχλ ζπγθεθξηκέλεο νκάδεο δηθαηνχρσλ. 

9. Ώλαζεψξεζε ησλ ηειψλ πνπ θαηαβάιινληαη γηα επηζθέςεηο ζηα εμσηεξηθά ηαηξεία θαη επηβνιή αλάινγσλ 
ηειψλ θαη ζε δηθαηνχρνπο πνπ κέρξη ζήκεξα δελ ππέθεηλην ζε νπνηνδήπνηε ηέινο γηα αλάινγεο 
ππεξεζίεο. 

10. Βηζαγσγή λέσλ ηειψλ γηα θιηληθέο ή εξγαζηεξηαθέο εμεηάζεηο, χςνπο €0,50 γηα θάζε εμέηαζε, κε κέγηζηε 
δπλαηή ρξέσζε γηα θάζε ζρεηηθφ έληππν παξαπνκπήο ηα €10. 

11. Βηζαγσγή λέσλ ηειψλ γηα ηε ρνξήγεζε θαξκάθσλ ζε εμσηεξηθνχο αζζελείο, χςνπο €0,50 γηα θάζε 
ζπληαγνγξαθνχκελν θάξκαθν, κε κέγηζηε δπλαηή ρξέσζε γηα θάζε ζρεηηθή ζπληαγή ηα €10. 

12. Βηζαγσγή ζε απηνχο πξφλνηαο ζχκθσλα κε ηελ νπνία δε ζα θαηαβάιινληαη νπνηαδήπνηε ηέιε γηα 
ππεξεζίεο ή ζεξαπείεο πνπ παξέρνληαη ζε πησκαηηθνχο δφηεο. 

13. Ώχμεζε ησλ ηειψλ πνπ θαηαβάιινληαη απφ κε δηθαηνχρνπο πνπ ρξεζηκνπνηνχλ ηηο ππεξεζίεο ησλ 
θξαηηθψλ λνζειεπηεξίσλ, θαζψο θαη απφ ηνπο αζθαιηζηηθνχο θνξείο Βπξσπαίσλ πνιηηψλ πνπ 
εμππεξεηνχληαη ζηα λνζειεπηήξηα απηά κε ηε ρξήζε επξσπατθήο θάξηαο αζθάιηζεο αζζελείαο θαηά 
30%, θαζψο θαη θαζνξηζκφο ηειψλ γηα λέεο ππεξεζίεο πνπ παξέρνληαη ζηα ελ ιφγσ λνζειεπηήξηα. 

14. Ώλαζεψξεζε ησλ θαηεγνξηψλ αζζελψλ πνπ δηθαηνχληαη δσξεάλ ηαηξνθαξκαθεπηηθή πεξίζαιςε, 
αλεμάξηεηα απφ ην εηζφδεκά ηνπο, θαζψο θαη εηζαγσγή εηζνδεκαηηθνχ θξηηεξίνπ γηα ηελ παξνρή 
νξηζκέλσλ ππεξεζηψλ ζε νξηζκέλεο θαηεγνξίεο αζζελψλ, φπσο είλαη κεηαμχ άιισλ νη θαξθηλνπαζείο 
θαη νη δηαβεηηθνί. 
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 χκθσλα κε ηα ζηνηρεία πνπ θαηαηέζεθαλ ζηελ επηηξνπή απφ ηνπο θπβεξλεηηθνχο αξκνδίνπο, ε άκεζε 
πξνψζεζε ησλ ππφ αλαθνξά θαλνληζκψλ ζηελ νινκέιεηα ηνπ ζψκαηνο γηα έγθξηζε θξίλεηαη αλαγθαία, ιφγσ 
ηνπ φηη νη πξνηεηλφκελεο κε απηνχο ξπζκίζεηο, πνπ αθνξνχλ αθελφο ηελ θαηάξγεζε ηνπ δηθαηψκαηνο 
ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο πξνζψπσλ πνπ θαηαβάιινπλ κεησκέλα ηέιε θαη αθεηέξνπ ηελ εηζαγσγή ηεο 
ππνρξέσζεο θξαηηθψλ αμησκαηνχρσλ θαη δεκφζησλ ππαιιήισλ λα θαηαβάιινπλ ζπλεηζθνξά χςνπο 1,5% επί 
ηνπ κηζζνχ ή ηεο επαγγεικαηηθήο ζχληαμήο ηνπο γηα ζθνπνχο δηαηήξεζεο ηνπ δηθαηψκαηνο απηψλ θαη ησλ 
νηθνγελεηψλ ηνπο ζε παξνρή ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο απφ ηα θξαηηθά λνζειεπηήξηα, εκπίπηνπλ ζηα 
πιαίζηα ησλ δεκνζηνλνκηθψλ θαη δηαξζξσηηθψλ κέηξσλ πνπ έρνπλ ζπκθσλεζεί ζηνλ ηνκέα ηεο πγείαο κε ηελ 
ηξφηθα.  

 πσο επίζεο επηζεκαίλεηαη, κε ηελ πξνηεηλφκελε θαηάξγεζε ηνπ δηθαηψκαηνο ηαηξνθαξκαθεπηηθήο 
πεξίζαιςεο πξνζψπσλ πνπ θαηαβάιινπλ κεησκέλα ηέιε επεξεάδνληαη 17 000 άηνκα πεξίπνπ, πνπ ζήκεξα 
είλαη δηθαηνχρνη ΐ.  Με ηελ ππφ αλαθνξά ξχζκηζε, ζχκθσλα κε ηα ίδηα ζηνηρεία, ζθνπείηαη επίζεο ε 
ζπκκφξθσζε ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο κε ηηο ππνρξεψζεηο ηεο πνπ απνξξένπλ απφ ην θνηλνηηθφ θεθηεκέλν 
αλαθνξηθά κε ηα δηθαηψκαηα ησλ δηαθηλνχκελσλ Βπξσπαίσλ πνιηηψλ ζηηο παξνρέο ζε είδνο πνπ θαζίζηαληαη 
ηαηξηθά αλαγθαίεο θαηά ηελ πξνζσξηλή ηνπο παξακνλή ζε άιιν θξάηνο κέινο ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο, 
θαζψο θαη ζε ζρέζε κε ηελ έθδνζε επξσπατθήο θάξηαο αζθάιηζεο αζζελείαο.  Σέινο, ε πην πάλσ 
αλαθεξφκελε αλαζεψξεζε νξηζκέλσλ ηειψλ θαηά 30% απνηειεί ξχζκηζε ε νπνία εληάζζεηαη ζηα πιαίζηα ηεο 
απφθαζεο ηεο εθηειεζηηθήο εμνπζίαο φπσο νη ζρεηηθέο ρξεψζεηο αληαπνθξίλνληαη ζην πξαγκαηηθφ θφζηνο 
παξνρήο ησλ πξνζθεξφκελσλ ππεξεζηψλ απφ ηα θξαηηθά λνζειεπηήξηα ππφ ην θσο ηεο επηθείκελεο 
κεηαθνξάο ζην εζληθφ δίθαην ησλ δηαηάμεσλ ηεο Οδεγίαο 2011/24/ΒΒ ηνπ Βπξσπατθνχ Κνηλνβνπιίνπ θαη ηνπ 
πκβνπιίνπ ηεο 9

εο
 Μαξηίνπ 2011 πεξί εθαξκνγήο ησλ δηθαησκάησλ ησλ αζζελψλ ζην πιαίζην ηεο 

δηαζπλνξηαθήο πγεηνλνκηθήο πεξίζαιςεο. 

 εκεηψλεηαη φηη ην Τπνπξγείν Τγείαο είρε ππνβάιεη ελψπηνλ ηεο ΐνπιήο παξφκνηνπο θαλνληζκνχο πξηλ 
απφ επηά κήλεο πεξίπνπ, νη νπνίνη, παξ’ φιν πνπ έηπραλ εθηελνχο κειέηεο απφ ηελ επηηξνπή, δελ 
πξνσζήζεθαλ γηα έγθξηζε απφ ηελ νινκέιεηα ηνπ ζψκαηνο, έπεηηα απφ ζρεηηθφ αίηεκα ηνπ ππνπξγείνπ λα 
παξαζρεζεί ν αλαγθαίνο ρξφλνο γηα επαλεμέηαζή ηνπο απφ ηελ εθηειεζηηθή εμνπζία ππφ ην θσο ηεο έλαξμεο 
ζρεηηθψλ δηαπξαγκαηεχζεσλ κε ηελ ηξφηθα γηα ηε ζχλαςε δαλεηαθήο ζχκβαζεο κε φξνπο πνπ δπλαηφλ λα 
επεξέαδαλ ην πεξηερφκελν ησλ ελ ιφγσ θαλνληζκψλ.  πλαθψο, ζε κεηαγελέζηεξν ζηάδην νη θαλνληζκνί απηνί 
απνζχξζεθαλ απφ ηελ εθηειεζηηθή εμνπζία.  

 ηα πιαίζηα ηεο εμέηαζεο ησλ πξνηεηλφκελσλ θαλνληζκψλ απφ ηελ επηηξνπή, δεηήζεθαλ πξφζζεηα 
ζηνηρεία θαη δηεπθξηλίζεηο απφ ηνπο εθπξνζψπνπο ηεο εθηειεζηηθήο εμνπζίαο, θαζψο θαη νη απφςεηο ησλ 
ελδηαθεξφκελσλ θνξέσλ. 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Τγείαο, αθνχ έιαβε ππφςε φια φζα ηέζεθαλ ελψπηφλ ηεο, έρεη θαηαιήμεη 
ζηηο πην θάησ ζέζεηο: 

3. Ο πξφεδξνο θαη ην κέινο ηεο επηηξνπήο βνπιεπηέο ηεο θνηλνβνπιεπηηθήο νκάδαο ηνπ Αεκνθξαηηθνχ 
πλαγεξκνχ ηάζζνληαη ππέξ ηεο έγθξηζεο ησλ θαλνληζκψλ. 

4. Σα κέιε ηεο επηηξνπήο βνπιεπηέο ησλ θνηλνβνπιεπηηθψλ νκάδσλ ΏΚΒΛ-Ώξηζηεξά-Νέεο Απλάκεηο θαη 
ηνπ Αεκνθξαηηθνχ Κφκκαηνο, θαζψο θαη ην κέινο ηεο επηηξνπήο βνπιεπηήο ηνπ Κηλήκαηνο 
νζηαιδεκνθξαηψλ ΒΑΒΚ δήισζαλ πσο ζα ηνπνζεηεζνχλ επί ησλ πξνλνηψλ ησλ θαλνληζκψλ θαηά ηε 
ζπδήηεζή ηνπο ελψπηνλ ηεο νινκέιεηαο ηεο ΐνπιήο. 

 Τπφ ην θσο ησλ πην πάλσ ζέζεψλ ηεο, ε Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Τγείαο ππνβάιιεη ηελ παξνχζα 
έθζεζε ζηελ νινκέιεηα ηνπ ζψκαηνο γηα ιήςε ηειηθήο απφθαζεο. 

 εκεηψλεηαη φηη ζε πεξίπησζε έγθξηζεο ησλ θαλνληζκψλ ζα ηξνπνπνηεζεί ν ηίηινο ηνπο, ψζηε λα 
αλαθέξνληαη σο «Οη πεξί Κπβεξλεηηθψλ Εαηξηθψλ Εδξπκάησλ θαη Τπεξεζηψλ Γεληθνί (Σξνπνπνηεηηθνί) 
Καλνληζκνί ηνπ 2013». 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρνπλ θνηλέο ηξνπνινγίεο ΏΚΒΛ θαη Οηθνιφγσλ θαη ππάξρνπλ θερσξηζκέλα ηξνπνινγίεο ησλ 
Οηθνιφγσλ. 

 Οξίζηε, θπξία Μηζηανχιε. 

Σ. ΜΕΕΏΟΤΛΔ ΑΔΜΔΣΡΕΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, πέξαλ ησλ ηξνπνινγηψλ πνπ έρνπκε θαηαζέζεη γξαπηψο, έρνπκε θαη κία πξνθνξηθή 
ηξνπνινγία πνπ, αλ είλαη δπλαηφ, λα... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 ρη, πξέπεη λα ηεξνχκε ηνλ θαλνληζκφ! 
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Σ. ΜΕΕΏΟΤΛΔ ΑΔΜΔΣΡΕΟΤ:  

 ηαλ κηιήζακε κε ηελ ππεξεζία, καο είπαλ φηη ζα κπνξνχζακε λα ηελ θαηαζέζνπκε θαη έηζη δελ 
πξνρσξήζακε... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 αο είπε ε ππεξεζία. 

Σ. ΜΕΕΏΟΤΛΔ ΑΔΜΔΣΡΕΟΤ: 

 Ναη. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Χξαία, αλ ζαο είπε ε ππεξεζία φηη αλέιαβε ηελ επζχλε λα κε πείζεη, εληάμεη. 

(Γέιηα) 

 Οξίζηε, επεηδή είλαη θαη πξσηλή ε ζπλεδξίαζε... 

Σ. ΜΕΕΏΟΤΛΔ ΑΔΜΔΣΡΕΟΤ: 

 Αε ζα αλαθεξζψ ζε φζεο έρνπκε κπξνζηά καο θαη έρνπλ δηαβαζηεί. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Παξνπζηάζηε ηε λέα ηξνπνινγία.   

Σ. ΜΕΕΏΟΤΛΔ ΑΔΜΔΣΡΕΟΤ: 

 Να αλαθεξζψ ζηελ πξνθνξηθή ηξνπνινγία, πνπ αθνξά επαλαπαηξηζζέληεο Κππξίνπο πνιίηεο νη νπνίνη 
εξγάδνληαλ γηα πνιιά ρξφληα, δνχζαλ ζην εμσηεξηθφ, ηδηαίηεξα κηινχκε γηα ηξίηεο ρψξεο, ζε ρψξεο ζηηο νπνίεο 
δελ ππήξραλ ζπζηήκαηα θνηλσληθψλ αζθαιίζεσλ ή παξφκνηα κε ην ηη έρνπκε εκείο εδψ, θαη δελ έρνπλ 
ζπλεηζθέξεη ζην Σακείν Κνηλσληθψλ Ώζθαιίζεσλ γηα ηξία ρξφληα, θάηη πνπ απαηηείηαη, βάζεη ηεο ζεκεξηλήο 
λνκνζεζίαο πνπ έρνπκε κπξνζηά καο.   

 Άξα, απηά ηα άηνκα, θχξηε Πξφεδξε, δελ έρνπλ ην δηθαίσκα λα πάξνπλ δσξεάλ ηαηξηθή πεξίζαιςε, 
ιακβάλνληαο ππφςε φηη θαη ηα έζνδά ηνπο είλαη ζε κεδεληθή βάζε.  Λέκε φηη δελ είλαη κεγάινο ν αξηζκφο απηψλ 
ησλ αηφκσλ.  Οη πεξηζζφηεξνη είλαη θαη ζπληαμηνχρνη θαη ζα ζέιακε λα ζπκπεξηιεθζνχλ ζηνλ θαηάινγν. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Χξαία. 

 Ο θ. Γαραξίνπ, παξαθαιψ. 

Γ. ΓΏΥΏΡΕΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε,  

 Κχξηνη ζπλάδειθνη,  

 Βκείο, σο θνηλνβνπιεπηηθή νκάδα ηνπ Αεκνθξαηηθνχ πλαγεξκνχ, έρνπκε αθφκε πέληε κε έμη 
ηξνπνπνηήζεηο λα θαηαζέζνπκε.  εβφκελνη φκσο ηνλ θαλνληζκφ θαη ζεσξψληαο φηη ε αλάγθε ηξνπνπνηήζεσλ 
πνπ παξνπζηάζηεθε απηή ηε ζηηγκή θαηφπηλ πιεξνθφξεζεο, φπσο είρε ηξνπνπνηήζεηο πξνθνξηθέο θαη ην 
ΏΚΒΛ, δείρλεη κία πξνρεηξφηεηα ζηε δνπιεηά πνπ πξνζπαζνχκε λα θάλνπκε απηή ηε ζηηγκή θαη κε ηε δέζκεπζε 
ηνπ Τπνπξγνχ Τγείαο θαη ηνπ γεληθνχ δηεπζπληή ηνπ Τπνπξγείνπ Τγείαο φηη φια απηά ηα πξάγκαηα ηα νπνία 
δεκηνπξγνχληαη απφ ζηξεβιψζεηο ζην λνκνζρέδην ζα ηα δνπλ θαη δεδνκέλνπ φηη έρνπκε έλα ηξίκελν κπξνζηά 
καο κέρξη ηελ εθαξκνγή ηεο λνκνζεζίαο θαη ησλ θαλνληζκψλ, ζεσξνχκε φηη έρνπκε ηελ επρέξεηα φινη καδί, γηαηί 
κε αξθεηά απφ απηά πνπ πξνηείλνπλ ζπκθσλνχκε, λα ηα δνχκε καδί κε ηελ εθηειεζηηθή εμνπζία θαη 
δεζκεπφκαζηε, ζε πεξίπησζε πνπ ε εθηειεζηηθή εμνπζία δελ πξνρσξήζεη, λα πξνρσξήζνπκε κφλνη καο σο 
ΐνπιή.   

 Βπαλαιακβάλσ φηη κπνξεί ζήκεξα ε θ. Μηζηανχιε λα έρεη κία ηξνπνπνίεζε.  Βγψ έρσ γξακκέλεο εδψ 
πέληε ηξνπνπνηήζεηο, γηα λα θαιχςνπλ άιινπο πνπ καο εηδνπνίεζαλ πξηλ πέληε ιεπηά, πνπ έρνπλ απφιπην 
δίθαην.  Ώλ θάλνπκε πξφρεηξεο δνπιεηέο, ζα ηηο επαλαιάβνπκε.  Ώο δψζνπκε ρξφλν, εθφζνλ ππάξρεη ην 
ηξίκελν, φινη καδί -θαη επηηξνπή Τγείαο, ε νπνία είλαη ζχκθσλε κε αξθεηά απφ απηά ηα ζέκαηα, θαη ην 
Τπνπξγείν Τγείαο- λα δηνξζψζνπκε απηέο ηηο ζηξεβιψζεηο.  Τπάξρνπλ πνιιέο θαηεγνξίεο αλζξψπσλ ηνπο 
νπνίνπο πξαγκαηηθά αδηθνχκε θαη ζέινπκε λα κελ θάλνπκε απνζπαζκαηηθέο θηλήζεηο.  Αειψλνπκε “παξψλ” λα 
δηνξζψζνπκε, αιιά θηάλεη λα θάλνπκε πιένλ πξφρεηξεο δνπιεηέο!  Να θάλνπκε ζπγπξηζκέλεο δνπιεηέο.  Ο 
ρξφλνο κάο δίλεηαη.  Τπάξρεη έλα  ηξίκελν κέρξη ηελ εθαξκνγή.  Βδψ είκαζηε καδί λα ζηεξίμνπκε ηνλ θφζκν 
καο θαη ηηο επάισηεο νκάδεο ηνπ πιεζπζκνχ καο.   
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ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Καηζνπξίδεο. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, ζεσξνχκε φηη είλαη ινγηθή ε πξφηαζε.  Έρεη θαη κηα πνιηηηθή πηπρή, πνπ δε ζέισ λα ηελ 
αλαθέξσ ηψξα, ην ζπγθεθξηκέλν λνκνζέηεκα.  Να ηε δνχκε ζε επίπεδν επηηξνπήο πξψηα θαη, αθνχ δελ είλαη 
θάηη επείγνλ, λα θάλνπκε ην θαιχηεξν δπλαηφ.  Ώο δψζνπκε ρξφλν ζηνλ εαπηφ καο.  

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. πιινχξεο, ε θ. Ώζελά Κπξηαθίδνπ, ν θ. Πεξδίθεο. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Πξφεδξε, δηαδηθαζηηθά.  Ώλ θαηάιαβα, απνζχξεηαη ε πξφηαζε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ναη, λαη, έηζη έρεη πεη ν θνηλνβνπιεπηηθφο εθπξφζσπνο ηνπ ΏΚΒΛ. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Βάλ έρεη πεη ν θνηλνβνπιεπηηθφο, ηη λα ζπδεηήζνπκε παξαθάησ;  Καη ζπκθσλψ λα ην δνχκε… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Έρεηε άπνςε επί ησλ θαλνληζκψλ;   

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Αελ είλαη γηα ηηο ηξνπνινγίεο ε αλαβνιή. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Ώιιά;  Γηα ην ζχλνιν; 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Ναη. 

ΐΟΤΛΒΤΣΒ: 

 ρη. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 ρη; 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Παξαθαιψ! 

Γ. ΓΏΥΏΡΕΟΤ: 

 Δ εηζήγεζε δελ είλαη γηα αλαβνιή ηνπ λνκνζεηήκαηνο, γηαηί μέξεηε πνιχ θαιά φηη είλαη πξναπαηηνχκελν 
γηα ηελ πξψηε δφζε.  Δ εηζήγεζε είλαη μεθάζαξε.  Σηο ηξνπνινγίεο -θαη έρνπκε θη εκείο πνιχ πεξηζζφηεξεο απφ 
απηέο- πνπ ζηεξίδνπλ επάισηεο νκάδεο ηνπ πιεζπζκνχ, θαη κε δεδνκέλε ηε δέζκεπζε ηνπ Τπνπξγείνπ Τγείαο 
θαη ηνπ γεληθνχ δηεπζπληή πνπ ήηαλ ζηελ επηηξνπή, λα θαζίζνπκε σο επηηξνπή Τγείαο λα ηηο κειεηήζνπκε ζε 
φιν ην θάζκα, δηφηη ζα ςεθίζνπκε απηή ηε ζηηγκή ηέζζεξα-πέληε πξάγκαηα, ζα αθήζνπκε πίζσ καο άιια 
πέληε, έμη, εθηά θαη ζα επαλέιζνπκε.  Ώθνχ ππάξρεη θνηλή ζέιεζε φισλ ησλ κειψλ ηεο επηηξνπήο Τγείαο, γηαηί 
δε καο δίλεηε ην ρξφλν, εθφζνλ ππάξρεη ην ηξίκελν, λα ηα δηνξζψζνπκε καδί κε ηελ θπβέξλεζε;  Βίλαη απιφ ην 
ζέκα! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Λνηπφλ, λα καο δηεπθξηλίζεη ν θ. Καηζνπξίδεο. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Γηα ηελ παξνχζα ηξνπνινγία, εληάμεη, ζα δερζνχκε.  κσο, έρνπκε απφ ηελ πεξαζκέλε εβδνκάδα 
ηξνπνινγία πνπ αθνξά ηελ νπζία.  Γηα απηή δελ κπνξνχκε λα δερηνχκε αλαβνιή… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Έρσ αλαθνηλψζεη ήδε φηη ππάξρνπλ ηξνπνινγίεο. 
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Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 …δηφηη άιιν απηά πνπ ιέεη ν θ. Γαραξίνπ, ηα δηθά ηνπο, ην ζπγθεθξηκέλν, πνπ ήξζαλ ηψξα, θαη άιιν 
εθείλε ε ηξνπνινγία, ε νπνία αθνξά ηελ νπζία! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Λνηπφλ, ήηαλ ήδε ζηελ εκεξήζηα δηάηαμε, θχξηε Γαραξίνπ, νη ηξνπνινγίεο.  

 Δ θ. Ώζελά Κπξηαθίδνπ, ν θ. Πεξδίθεο θαη ε θ. Μαπξνληθφια. 

Ώ. ΚΤΡΕΏΚΕΑΟΤ: 

 Φεθίζακε έλα λφκν φπνπ ζέηνπκε ηηο πξνυπνζέζεηο ησλ δηθαηνχρσλ δσξεάλ ηαηξνθαξκαθεπηηθήο 
πεξίζαιςεο ζηα δεκφζηα λνζειεπηήξηα.  Ώπηή ηε ζηηγκή θαινχκαζηε λα ςεθίζνπκε ηνπο θαλνληζκνχο, φπνπ 
κέζα ζηνπο θαλνληζκνχο πξνβιέπεηαη ε εηζαγσγή θάπνησλ απμεκέλσλ ηειψλ ζε ζρέζε κε ηελ πξνεγνχκελε 
θαηάζηαζε, νη νπνίνη είλαη -μεθηλήζακε λα ηα ζπδεηνχκε, πξέπεη λα πνχκε, εδψ θαη θάπνηνπο κήλεο, απφ ηελ 
πξνεγνχκελε θπβέξλεζε- θαη ζεσξνχκε φηη είλαη πξνο ηε ζσζηή θαηεχζπλζε, γηαηί απηφ απνηξέπεη ηε κεγάιε 
θαηάρξεζε ησλ δεκφζησλ λνζειεπηεξίσλ.  

 Σελ ίδηα ψξα κέζα απφ ηνπο θαλνληζκνχο θαηαξγνχκε ηνπο δηθαηνχρνπο θάξηαο ΐ σο κία ππνρξέσζε 
πνπ είρακε κε βάζε θάπνηεο δηαδηθαζίεο θαη απνθάζεηο δηθαζηεξίσλ.  κσο, δηεπξχλακε ηα εηζνδεκαηηθά 
θξηηήξηα ησλ δηθαηνχρσλ θάξηαο Ώ, ψζηε λα απμήζνπκε ηνλ αξηζκφ ησλ Κππξίσλ πνιηηψλ νη νπνίνη ζα 
δηθαηνχληαη λα έρνπλ δσξεάλ ηαηξνθαξκαθεπηηθή πεξίζαιςε θαη απαγνξεχζεθαλ νη εμαηξέζεηο, φπσο ήηαλ νη 
δεκφζηνη ππάιιεινη, νη ζπληαμηνχρνη κε πςειφηεξα εηζνδήκαηα, νη θξαηηθνί αμησκαηνχρνη. Ώπηνχο ηνπο 
θαιχπηνπκε κε κία πξνζσπηθή ζπλεηζθνξά 1,5% ζην κηζζφ ηνπο. 

 Σελ ίδηα ψξα κέζα απφ απηνχο ηνπο θαλνληζκνχο, θχξηε Πξφεδξε, έρνπλ παξαηεξεζεί θάπνηεο 
ζηξεβιψζεηο θαη απηέο ηηο ζηξεβιψζεηο ζέινπκε…  Γηαηί αθξηβψο ππάξρνπλ άηνκα πνπ ζα ζέιακε λα δνχκε, 
ψζηε λα εμαηξεζνχλ ησλ ηειψλ, φπσο είλαη νη άλεξγνη παξαδείγκαηνο ράξηλ, ησλ ηειψλ, φρη λα είλαη δηθαηνχρνη 
δσξεάλ ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο, γηαηί απηνί είλαη δηθαηνχρνη δσξεάλ ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο, 
αιιά λα εμαηξεζνχλ απφ ην λα θαηαβάιινπλ ηα ηέιε, ηελ ψξα πνπ πεγαίλνπλ λα θάλνπλ ηηο ηαηξηθέο πξάμεηο.   

 Ώπηέο ηηο ζηξεβιψζεηο ζε ζπλεξγαζία κε ηνλ ππνπξγφ, φπσο έρεη δεζκεπηεί απέλαληη καο ν ππνπξγφο, 
ζα έξζνπκε λα ηηο ζπδεηήζνπκε ζε ζχληνκν ρξνληθφ δηάζηεκα.  Γηʼ απηφ εκείο, σο Αεκνθξαηηθφ Κφκκα, δε ζα 
ςεθίζνπκε ηηο φπνηεο ηξνπνινγίεο γηα ηνπο θαλνληζκνχο.  Ώλακέλνπκε απφ ηνλ ππνπξγφ λα έξζεη λα 
θαηαζέζεη, φινη καδί λα δνχκε ζθαηξηθά ηνπο θαλνληζκνχο θαη φπνηεο ζηξεβιψζεηο ππάξρνπλ ζα ηηο 
δηνξζψζνπκε.   

 Βπραξηζηψ πνιχ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ πνιχ. 

 Ο θ. Πεξδίθεο θαη κεηά ε θ. Μαπξνληθφια θαη ν θ. Ώδάκνπ. 

Γ. ΠΒΡΑΕΚΔ: 

 ζνλ αθνξά, θχξηε Πξφεδξε, ηελ εηζήγεζε ηνπ θπβεξλψληνο θφκκαηνο, ζα ήζεια λα πσ φηη ηε 
ραηξεηίδσ.  Βίλαη πάξα πνιχ ζνθή, εάλ ηζρχεη, θαη κεηά ηε ζέζε ηνπ θ. Καηζνπξίδε, γηαηί εηνηκάδνκαη αθξηβψο 
λα πσ φηη, επεηδή ζπλππνγξάθνπκε ηηο ηξνπνινγίεο, ζε φ,ηη αθνξά ηηο ηξνπνινγίεο πνπ ήηαλ ήδε 
θαηαηεζεηκέλεο θαη ππήξρε ν ρξφλνο λα εμεηαζηνχλ, ζπκθσλψ κε ην θφκκα ηεο αξηζηεξάο φηη ζα παξακείλνπλ 
ζήκεξα πξνο ςεθνθνξία ζηελ νινκέιεηα.   

 Βπεηδή φκσο ζέισ λα δείμσ θαη ηελ θαιή κνπ ζέιεζε θαη λα εξγαζηψ ζηε βάζε ηεο εηζήγεζεο ηνπ 
Αεκνθξαηηθνχ πλαγεξκνχ, θχξηε Πξφεδξε, ζέισ λα απνζπξζνχλ νη μερσξηζηέο κνπ ηξνπνινγίεο, πνπ 
θαηέζεζα κφιηο ρζεο θαη αθνξνχλ ηνπο ζαιαζζαηκηθνχο θαη ηα άηνκα ηεο θαηεγνξίαο ΐ, γηα λα ζπδεηεζνχλ ζηα 
πιαίζηα ηεο πξφηαζεο ηνπ Αεκνθξαηηθνχ πλαγεξκνχ.  Βιπίδσ κφλν λα δείμεη θαηαλφεζε ν πξφεδξνο θαη λα 
είλαη ζε θάπνηα κέξα πνπ λα κπνξψ θη εγψ λα παξαζηψ θαη λα παξνπζηάζσ ηηο πξνηάζεηο καο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Γαραξίνπ ζα επηιεθζεί ηνπ ζέκαηνο. 

 Δ θ. Μαπξνληθφια. 

Ρ. ΜΏΤΡΟΝΕΚΟΛΏ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, ζπκθσλνχκε θη εκείο θαη κε ηελ πξφηαζε φπσο έρεη δνζεί απφ ην Αεκνθξαηηθφ 
πλαγεξκφ, αιιά παξάιιεια ζα ζέιακε λα πνχκε φηη φλησο νη ηξνπνινγίεο ηνπ ΏΚΒΛ ήξζαλ εδψ θαη κία 
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βδνκάδα θαη κάιηζηα καο έδσζαλ θαη ηελ επθαηξία λα θάλνπκε θαη ηηο δηθέο καο παξαηεξήζεηο θαη δηνξζψζεηο 
επί ησλ ηξνπνινγηψλ θαη ζεσξνχκε φηη είλαη πξνο ηε ζσζηή θαηεχζπλζε θαη ζα ηηο ςεθίζνπκε.   

 κσο, λα ηνπνζεηεζψ θαη επί ησλ θαλνληζκψλ, θχξηε Πξφεδξε, αλ κνπ επηηξέπεηε.  Να πνχκε φηη εκείο 
ζεσξνχκε φηη δε ζα ζπδεηνχζακε απηνχο ηνπο θαλνληζκνχο ή θαη ηα λνκνζρέδηα πνπ πεξηιακβάλνπλ απμεκέλα 
ηέιε ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο, πνπ επηθνξηίδνπλ φλησο ηνπο Κππξίνπο θνξνινγνχκελνπο, αλ είρακε 
κέρξη ηψξα εθαξκφζεη έλα Γεληθφ χζηεκα Τγείαο, γηα ην νπνίν κέρξη ζήκεξα ν Κχπξηνο θνξνινγνχκελνο έρεη 
πιεξψζεη πάξα πάξα πνιιά εθαηνκκχξηα θαη γηα κειέηεο θαη επηθαηξνπνηήζεηο ησλ κειεηψλ, θαη ζεσξνχκε φηη 
φλησο ππάξρνπλ ζηξεβιψζεηο, αθφκα θαη ζʼ απηνχο ηνπο θαλνληζκνχο ηνπο νπνίνπο ςεθίδνπκε. 

 Θεσξνχκε φηη ε ηαηξνθαξκαθεπηηθή πεξίζαιςε πξέπεη λα εθαξκφδεηαη ίζα θαη δίθαηα γηα φινπο ηνπο 
πνιίηεο ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο, κε κεγαιχηεξε πξνζηαζία αζθαιψο ζηηο επάισηεο νκάδεο ηνπ 
πιεζπζκνχ.  Βθείλν πνπ ζα πνχκε είλαη φηη ζα ςεθίζνπκε ηνπο ελ ιφγσ θαλνληζκνχο καδί κε ηηο 
ηξνπνπνηήζεηο φπσο έρνπλ έξζεη απφ ην ΏΚΒΛ.  Λέκε φηη θηλνχληαη πξνο ηελ νξζή θαηεχζπλζε, αιιά 
πεξηκέλνπκε φηη κέρξη ην 2014, ηνλ Ενχλην, πνπ καο είπε ν Τπνπξγφο Τγείαο φηη ζα γίλεη επαλαμηνιφγεζε, 
πεξηκέλνπκε φηη ζα έρνπκε Γεληθφ χζηεκα Τγείαο, δηφηη πξαγκαηηθά είλαη θάηη γηα ην νπνίν δελ κπνξνχκε λα 
δψζνπκε πεξηζζφηεξε πίζησζε ρξφλνπ. 

 Βπραξηζηψ πνιχ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ πνιχ. 

 Έρεη εμαληιεζεί, αληηιακβάλνκαη… 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Ο θ. Ώδάκνπ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Οξίζηε, θχξηε Ώδάκνπ. 

Ώ. ΏΑΏΜΟΤ: 

 Μα, γηαηί κε μεράλεηε, θχξηε Πξφεδξε; 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Σα ιεο θαη απʼ εδψ εζχ ηαθηηθά! 

Ώ. ΏΑΏΜΟΤ: 

 ρη, λνκίδσ φηη έρσ ππνρξέσζε λα κηιήζσ γηα ην λνκνζρέδην… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Οξίζηε, θχξηε Ώδάκνπ. 

Ώ. ΏΑΏΜΟΤ: 

 …θαη ραίξνκαη πνπ άθνπζα εδψ ηνπο ζπλαδέιθνπο φινπο λα είλαη θαηά ην κάιινλ ή ήηηνλ ρσξίο ρξψκα 
θαη ρσξίο θφκκα, φπσο πξέπεη λα είλαη ε πγεία.   

 Λππνχκαη λα παξαηεξήζσ, θχξηε Πξφεδξε, φηη, νθηαθφζηεο ηξνπνινγίεο λα θάλνπκε, δελ πξφθεηηαη λα 
ιχζνπλ ην πξφβιεκα!  Σν πξφβιεκα θαη ε ππνρξέσζε πνπ έρνπκε θαη είρακε, έρνπκε απφ ην 2001 θαη ζα 
έρνπκε, είλαη λα εθαξκφζνπκε έλα θαζνιηθφ αζθαιηζηηθφ ζχζηεκα γηα φινπο ηνπο Κππξίνπο πνιίηεο, φπνπ θαη 
αλ αλήθνπλ.  ια απηά πνπ θάλνπκε ηψξα…  Καηαιαβαίλσ θπζηθά θαη ηελ ηξφηθα, γηαηί δε δέρηεθε λα 
εθαξκνζηεί ην ΓΒΤ ηψξα.  Ξέξεη πνιχ θαιά φηη ηελ άιιε θνξά πνπ ζα έξζεη λα θάλεη ηελ αμηνιφγεζε ε 
ζπλεηζθνξά ησλ ππαιιήισλ θαη ησλ εξγνδνζηψλ θαη ηνπ θξάηνπο ζα είλαη αζπγθξίησο πνιχ κεγαιχηεξε απφ 
απηή πνπ πξνέβιεπαλ κέρξη ζήκεξα φιεο απηέο νη κειέηεο θαη νη επηθαηξνπνηήζεηο πνπ είπε ε θ. Μαπξνληθφια, 
γηα λα θηάζνπκε κέρξη εδψ. 

 Άξα, γηα ην φηη δελ έρνπκε ΓΒΤ ζʼ απηφ ηνλ ηφπν, θπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, θχξηε Πξφεδξε, εκείο 
θηαίκε θαη λα κελ θαηεγνξνχκε θαλέλαλ άιιν!  Αηαρξνληθά φινη ιέγακε φηη θνβνχκαζηε κελ θαηαξξεχζεη 
νηθνλνκηθά ην ζχζηεκα, κελ θαηαξξεχζεη ην θξάηνο.  ινη έηζη ιέγακε.  Καη πνχ θηάζακε ηψξα;  Να καο 
θαηαξξένπλ άιινη, γηα λα θέξνπκε ην λνπ καο!  ια απηά ηα πξάγκαηα είλαη πξάγκαηα ηα νπνία πξέπεη λα ηα 
αλαιχνπκε, πξέπεη λα θνηηάδνπκε πνχ έρνπκε παξαιείςεηο θαη ιάζε.  Μφλν έηζη ζα ηα δηνξζψζνπκε, γηαηί ε 
πγεία δελ κπνξεί λα είλαη θαη δελ πξέπεη λα είλαη θνκκαηηθφ παηρλίδη.  Ώθνξά ηνπο Κππξίνπο πνιίηεο, ηελ πγεία 
ηνπ θφζκνπ, πνπ είλαη έλα δηθαίσκά ηνπο θαη ππνρξέσζε δηθή καο.   
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 Γηʼ απηφ, θχξηε Πξφεδξε, ζα πσ αθφκα κία θνξά φηη φζεο ηξνπνπνηήζεηο θαη λα θέξνπκε, πνπ ζα 
θέξνπκε ηξνπνπνηήζεηο…  Βίλαη γεγνλφο φηη ν Τπνπξγφο Τγείαο ζηε ζπλάληεζε καο έρεη πεη ν άλζξσπνο φηη 
ζηνπο ηξεηο κήλεο ζα κπνξνχκε λα αιιάμνπκε πξάγκαηα.  Καη κάιηζηα καο είπε θαη ν ίδηνο φηη, ζε πεξηπηψζεηο 
πνπ ζα ππάξρνπλ ζηξεβιψζεηο γηα νξηζκέλνπο δηθαηνχρνπο, ζα ππάξρνπλ δηνηθεηηθέο απνθάζεηο.   

 ια απηά ινηπφλ, θχξηε Πξφεδξε, πεξηκέλνληαο πάληα ην πφηε ζα εθαξκφζνπκε απηφ ην νπνίν ιέγεηαη 
“αζθαιηζηηθφ ζρέδην γηα φιν ηνλ θππξηαθφ πιεζπζκφ”, κεδελφο εμαηξνπκέλνπ, πνπ ζα παξέρεη πνηφηεηα θαη 
αζθάιεηα. 

 Βπραξηζηψ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ναη, γηαηξέ, νξίζηε. 

Π. ΣΏΤΡΕΏΝΟ: 

 Βπραξηζηψ, θχξηε Πξφεδξε.   

 Βγψ ζα ήζεια λα πσ ην εμήο, αγαπεηνί ζπλάδειθνη:  Βθφζνλ θφπηνπκε ζπλερψο απφ ηνπο κηζζνχο ή 
καδεχνπκε κέζα ζηνλ θνξβαλά ηνπ θξάηνπο ή νπνπδήπνηε, γηα λα θάκνπκε έλα ΓΒΤ, εμππαθνχεηαη φηη θαη ην 
θφζηνο απφ θάπνηνπο πξέπεη λα κεησζεί!  Καη απφ ηηο θαξκαθεπηηθέο ππεξεζίεο θαη απφ ηνπο γηαηξνχο, κε φιν 
ην ζέβαο, γηα λα θαηαθέξνπκε λα κεηψζνπκε ην θφζηνο, νχησο ψζηε λα κεηψζνπκε θαη ηηο αλάγθεο ηνπ θφζκνπ, 
γηα λα πιεξψλεη ηνχηε ηελ ππεξεζία.  Ώο κηιήζνπκε θαη γηʼ απηφ ην ζέκα, δηφηη θακηά ηξφηθα δελ ήξζε κέζα απφ 
θαλέλα κλεκφλην θαη θακηά ππφδεημε λα πεη ζην ηέινο ηεο εκέξαο «μέξεηε, ην ΓΒΤ ζάο θνζηίδεη €1 δηο, κα 
θνζηίδεη €1 δηο, γηαηί νη ππεξεζίεο ηνπ ηαπξηαλνχ θαη ηνπ θάζε ηαπξηαλνχ κπνξεί λα είλαη €5.000 θαη €10.000, 
€20.000, €30.000»!  Β, αο θφςεη ν ηαπξηαλφο θαη ν θάζε ηαπξηαλφο θαη ε θάζε θαξκαθεπηηθή εηαηξεία ην 
θφζηνο γηʼ απηφ ην ζέκα θαη αο θάηζνπκε ηδηαη ηδηεηακαί λα πνχκε γηαηί έλʼ ηφζν αθξηβή απηή ε πξνζθνξά ηεο 
λνζειείαο θαη ησλ θαξκάθσλ.  Γηα λα κεησζεί ην θφζηνο, γηαηί πξέπεη λα βάινπκε ηδηαη έλα κέηξν φζνλ αθνξά 
απηφ ην ζηνηρείν.   

 Βπραξηζηψ θαη πνιχ θαιή εηζήγεζε ησλ θίισλ λα ηα ζπδεηήζνπκε φια.  Ώιιά ν θφζκνο ζην ηέινο ηεο 
εκέξαο, φζα ηδηαη λα παίξλεη, άκα ε ηαηξηθή πξάμε θαη ηα θάξκαθα θνζηίδνπλ έλα θαηεβαηφ, ηφηε ζην ηέινο ηεο 
εκέξαο ηη ζα γίλεη;  Κάζε πξφβιεκα πγείαο πνπ ζα ζπκβαίλεη κέζα ζε κηα νηθνγέλεηα ζεκαίλεη ηνλ 
πξνυπνινγηζκφ ηνπ έηνπο γηα ηελ νηθνγέλεηα;  Καη πξνθαιψ ηνλ θαζέλα απφ ζαο λα κνπ πεη αλ δελ ην έρεη 
ππφςε ηνπ ηνχην ην πξάγκα.  Πξέπεη λα είκαζηε πάξα πνιχ ζνβαξνί φζνλ αθνξά ην πψο ελλά ρεηξηζηνχκε 
απηφ ην δήηεκα!   

 Βπραξηζηψ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Μάιηζηα. 

 Βπραξηζηψ, θχξηε ηαπξηαλέ. 

 Να πσ ην εμήο:  Ώλ ππήξρε πάληα ε αλάγθε ελφο γεληθνχ ζρεδίνπ πγείαο, θαη ζε επνρέο νηθνλνκηθήο 
αλάπηπμεο, ζήκεξα κε ηελ νηθνλνκηθή θξίζε είλαη αθφκα πην επείγνπζα θαη πην επηηαθηηθή ε εθαξκνγή ηνπ 
γεληθνχ ζρεδίνπ πγείαο, γηα λα ππάξρεη ηζφηηκε πξφζβαζε φισλ ησλ πνιηηψλ, αλεμαξηήησο εηζνδεκαηηθψλ 
θξηηεξίσλ, ζε έλα ζσζηφ γεληθφ ζρέδην πγείαο.  Δ παξνρή ηαηξνθαξκαθεπηηθήο πεξίζαιςεο είλαη ππνρξέσζε 
ηεο πνιηηείαο θαη δηθαίσκα ηνπ πνιίηε, γη’ απηφ δελ ππάξρνπλ άιια πεξηζψξηα.  Θα πξέπεη επηηέινπο απηφ ην 
δήηεκα πνπ ζπδεηά απηφ ην ζψκα απφ ηε δεθαεηία ηνπ 1960 επηηέινπο λα πξνρσξήζεη.  

 Θέησ ζε ςεθνθνξία ηελ πξψηε ηξνπνινγία, δεδνκέλνπ φηη απεζχξζε ε δεχηεξε.  Αειαδή νη θνηλέο 
ηξνπνινγίεο ΏΚΒΛ θαη Οηθνιφγσλ ηίζεληαη ζε ςεθνθνξία.  Σηο έρεηε κπξνζηά ζαο. 

(Οη ζρεηηθέο ηξνπνινγίεο) 

Πξνηεηλόκελεο ηξνπνινγίεο ηεο θνηλνβνπιεπηηθήο νκάδαο ΑΚΔΛ-Αξηζηεξά-Νέεο Γπλάκεηο θαη ηνπ 
Κηλήκαηνο Οηθνιόγωλ Πεξηβαιινληηζηώλ 

 Γίλεηαη εηζήγεζε γηα ηξνπνπνίεζε ησλ ππφ αλαθνξά θαλνληζκψλ σο αθνινχζσο: 

1. Mε ηελ αληηθαηάζηαζε ηεο ππνπαξαγξάθνπ (β) ηεο παξαγξάθνπ (1) ηνπ Καλνληζκνχ 4 ησλ βαζηθψλ 
θαλνληζκψλ, φπσο απηή πξνηείλεηαη κε ηελ παξάγξαθν (α) ηνπ Καλνληζκνχ 5 ησλ ππφ αλαθνξά θαλνληζκψλ, 
κε ηελ αθφινπζε ππνπαξάγξαθν (β): 

 «(β)  ζε θάζε κέινο νηθνγέλεηαο, ηεο νπνίαο ην ζπλνιηθφ νηθνγελεηαθφ εηζφδεκα δελ ππεξβαίλεη ηα 
€30.750,00, απμαλφκελν θαηά €1.700,00 γηα ην πξψην εμαξηψκελν ηέθλν, θαηά €2.500,00 γηα ην δεχηεξν 
εμαξηψκελν ηέθλν θαη θαηά €3.300,00 γηα ην ηξίην εμαξηψκελν ηέθλν

.
 θαη». 
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2. Με ηελ αληηθαηάζηαζε ηεο ηειείαο ζην ηέινο ηεο παξαγξάθνπ (3) ηνπ Καλνληζκνχ 7 ησλ βαζηθψλ 
θαλνληζκψλ, φπσο απηή πξνηείλεηαη κε ηελ παξάγξαθν (γ) ηνπ Καλνληζκνχ 8 ησλ ππφ αλαθνξά 
θαλνληζκψλ, κε άλσ θαη θάησ ηειεία θαη ηελ πξνζζήθε ακέζσο κεηά ηεο αθφινπζεο επηθχιαμεο: 

        «Noείηαη φηη ηα πξφζσπα πνπ είλαη ζπληαμηνχρνη θαη ιακβάλνπλ ζχληαμε θάησ απφ ην φξην ηεο 
θηψρηαο, φπσο απηφ εηεζίσο θαζνξίδεηαη, θαζψο θαη νη άλεξγνη πνπ δε ιακβάλνπλ αλεξγηαθφ επίδνκα ή 
δεκφζην βνήζεκα δελ θαηαβάιινπλ θαλέλα ηέινο γηα εμέηαζε απφ γεληθφ ή εηδηθφ γηαηξφ.». 

3. Με ηελ αληηθαηάζηαζε ηεο ηειείαο ζην ηέινο ηεο παξαγξάθνπ (4) ηνπ Καλνληζκνχ 7 ησλ βαζηθψλ 
θαλνληζκψλ, φπσο απηή πξνηείλεηαη κε ηελ παξάγξαθν (γ) ηνπ Καλνληζκνχ 8 ησλ ππφ αλαθνξά 
θαλνληζκψλ, κε άλσ θαη θάησ ηειεία θαη ηελ πξνζζήθε ακέζσο κεηά ηεο αθφινπζεο επηθχιαμεο: 

       «Noείηαη φηη ηα πξφζσπα πνπ είλαη ζπληαμηνχρνη θαη ιακβάλνπλ ζχληαμε θάησ απφ ην φξην ηεο 
θηψρηαο, φπσο απηφ εηεζίσο θαζνξίδεηαη, θαζψο θαη νη άλεξγνη πνπ δε ιακβάλνπλ αλεξγηαθφ επίδνκα ή 
δεκφζην βνήζεκα δελ θαηαβάιινπλ θαλέλα ηέινο γηα θιηληθέο ή εξγαζηεξηαθέο εμεηάζεηο.». 

4. Με ηελ αληηθαηάζηαζε ηεο ηειείαο ζην ηέινο ηεο παξαγξάθνπ (7) ηνπ Καλνληζκνχ 7 ησλ βαζηθψλ 
θαλνληζκψλ, φπσο απηή πξνηείλεηαη κε ηελ παξάγξαθν (ε) ηνπ Καλνληζκνχ 8 ησλ ππφ αλαθνξά 
θαλνληζκψλ, κε άλσ θαη θάησ ηειεία θαη ηελ πξνζζήθε ακέζσο κεηά ηεο αθφινπζεο επηθχιαμεο: 

      «Noείηαη φηη ηα πξφζσπα πνπ είλαη ζπληαμηνχρνη θαη ιακβάλνπλ ζχληαμε θάησ απφ ην φξην ηεο 
θηψρηαο, φπσο απηφ εηεζίσο θαζνξίδεηαη, θαζψο θαη νη άλεξγνη πνπ δε ιακβάλνπλ αλεξγηαθφ επίδνκα ή 
δεκφζην βνήζεκα δελ θαηαβάιινπλ θαλέλα ηέινο γηα νπνηεζδήπνηε ζεξαπείεο ή ππεξεζίεο ηνχο 
παξέρνληαη ζην Σκήκα Ώηπρεκάησλ θαη Βπεηγφλησλ Πεξηζηαηηθψλ.». 

5. Με ηελ αληηθαηάζηαζε ηεο ηειείαο ζην ηέινο ηεο παξαγξάθνπ (2) ηνπ Καλνληζκνχ 11 ησλ βαζηθψλ 
θαλνληζκψλ, φπσο απηή πξνηείλεηαη κε ηελ παξάγξαθν (α) ηνπ Καλνληζκνχ 11 ησλ ππφ αλαθνξά 
θαλνληζκψλ, κε άλσ θαη θάησ ηειεία θαη ηελ πξνζζήθε ακέζσο κεηά ηεο αθφινπζεο επηθχιαμεο: 

      «Noείηαη φηη ηα πξφζσπα πνπ είλαη ζπληαμηνχρνη θαη ιακβάλνπλ ζχληαμε θάησ απφ ην φξην ηεο 
θηψρηαο, φπσο απηφ εηεζίσο θαζνξίδεηαη, θαζψο θαη νη άλεξγνη πνπ δε ιακβάλνπλ αλεξγηαθφ επίδνκα ή 
δεκφζην βνήζεκα δελ θαηαβάιινπλ θαλέλα ηέινο γηα ηε ρνξήγεζε ζε απηνχο θαξκάθσλ.». 

6. Με ηελ ηξνπνπνίεζε ηνπ Μέξνπο ΕΕΕ ηνπ Πξψηνπ Πίλαθα ησλ βαζηθψλ θαλνληζκψλ, φπσο απηφ 
πξνηείλεηαη κε ηνλ Καλνληζκφ 14 ησλ ππφ αλαθνξά θαλνληζκψλ, σο αθνινχζσο: 

(α)   Mε ηελ πξνζζήθε, κεηά ην ζεκείν 15 απηνχ, ησλ αθφινπζσλ λέσλ ζεκείσλ 16 κέρξη 19: 

 «16.   πληαμηνχρνη θάησ απφ ην φξην ηεο θηψρηαο. 

   17.   Αηθαηνχρνη επηδφκαηνο αλεξγίαο, φπσο απηνί νξίδνληαη ζην άξζξν 31 ησλ πεξί 
Κνηλσληθψλ Ώζθαιίζεσλ Νφκσλ ηνπ 2010 έσο (Ώξ. 4) ηνπ 2012, φπσο εθάζηνηε 
ηξνπνπνηνχληαη ή αληηθαζίζηαληαη, αλεμαξηήησο ηνπ αλ ιακβάλνπλ ηέηνην επίδνκα ή 
δεκφζην βνήζεκα. 

  18. Βμαξηψκελα ηέθλα, φπσο απηά νξίδνληαη ζην άξζξν 2 ησλ πεξί Παξνρήο Βπηδφκαηνο 
Σέθλνπ    Νφκσλ ηνπ 2002 έσο 2012, φπσο εθάζηνηε ηξνπνπνηνχληαη ή αληηθαζίζηαληαη. 

  19. Γηαηξνί, λνζειεπηέο, ιεηηνπξγνί πγείαο ησλ δεκφζησλ λνζειεπηεξίσλ ελ ψξα εξγαζίαο.»
.
 

θαη 

(β)   κε ηελ αλαξίζκεζε ηνπ πθηζηάκελνπ ζεκείνπ 16 ζε 20 θαη ηελ πξνζζήθε ακέζσο κεηά ησλ 
αθφινπζσλ λέσλ ζεκείσλ 21 θαη 22: 

 «21.   Υξφληνη αζζελείο. 

   22.   Υξήζηεο νπζηψλ ζε δηαδηθαζία ζεξαπείαο.». 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Πφζνη ςεθίδνπλ ππέξ ηεο ηξνπνινγίαο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη ηέζζεξηο, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Πφζνη ςεθίδνπλ ελαληίνλ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Σξηάληα έλαο, θχξηε Πξφεδξε. 
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ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ώπνρέο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Κακία απνρή. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Με ηξηάληα κία ςήθνπο ελαληίνλ, είθνζη ηέζζεξηο ππέξ θαη θακία απνρή, ε ηξνπνινγία απνξξίπηεηαη. 

 Τπάξρεη νπνηαδήπνηε έλζηαζε ζηελ έγθξηζε ησλ θαλνληζκψλ; 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Βκείο, θχξηε Πξφεδξε, κεηά ηελ απφξξηςε ηεο ηξνπνινγίαο.  

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Μάιηζηα.   

(Κηππά ηε ζθχξα.) 

 Με δεθαελληά αξλεηηθέο ςήθνπο θαη φιεο ηηο άιιεο ζεηηθέο, νη θαλνληζκνί εγθξίλνληαη. 

 Σν ππ’ αξηζκφλ 4 ζέκα είλαη «Ο πεξί ηεο Βληαίαο Αηαρείξηζεο Τδάησλ (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 
2013».  Πξφθεηηαη πεξί πξνηάζεσο λφκνπ.  Δ έθζεζε ζεσξείηαη αλαγλσζζείζα. 

(Δ ζρεηηθή έθζεζε) 

Έθζεζε ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Δπηηξνπήο Γεωξγίαο θαη Φπζηθώλ Πόξωλ γηα ηελ πξόηαζε λόκνπ «Ο 
πεξί ηεο Δληαίαο Γηαρείξηζεο Τδάηωλ (Σξνπνπνηεηηθόο) Νόκνο ηνπ 2013»  

Παξόληεο:    

 Γηαλλάθεο Γαβξηήι, πξφεδξνο Βπζχκηνο Αίπιαξνο 

 Ώληξέαο Καπθαιηάο νθνθιήο Φπηηήο 

 Ώληξέαο Φαθνληήο Ώληψλεο Ώλησλίνπ 

 Γεψξγηνο Σάζνπ Νίθνο ΝηθνιαΎδεο 

 Κπξηάθνο Υαηδεγηάλλεο 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Γεσξγίαο θαη Φπζηθψλ Πφξσλ κειέηεζε ηελ πην πάλσ πξφηαζε λφκνπ, ε 
νπνία θαηαηέζεθε ζηε ΐνπιή απφ ηα κέιε ηεο βνπιεπηέο θ. Γεψξγην Σάζνπ θαη Κπξηάθν Υαηδεγηάλλε, ζε 
ζπλεδξία ηεο, πνπ πξαγκαηνπνηήζεθε ζηηο 18 Ώπξηιίνπ 2013.  ην ζηάδην ηεο εμέηαζεο ηεο πξφηαζεο λφκνπ 
θιήζεθαλ θαη παξεπξέζεθαλ ζηελ επηηξνπή ν δηεπζπληήο ηνπ Σκήκαηνο Ώλαπηχμεσο Τδάησλ ηνπ Τπνπξγείνπ 
Γεσξγίαο, Φπζηθψλ Πφξσλ θαη Πεξηβάιινληνο θαη εθπξφζσπνη ησλ αγξνηηθψλ νξγαλψζεσλ ΠΒΚ, ΒΚΏ, “Νέα 
Ώγξνηηθή Κίλεζε”, “Παλαγξνηηθφο χλδεζκνο” θαη ‟Βπξσαγξνηηθφο”.  Σν Γξαθείν ηνπ Γεληθνχ Βηζαγγειέα ηεο 
Αεκνθξαηίαο, παξʼ φιν πνπ θιήζεθε, δελ εθπξνζσπήζεθε ζηε ζπλεδξία ηεο επηηξνπήο. 

 θνπφο ηνπ λφκνπ πνπ πξνηείλεηαη είλαη ε ηξνπνπνίεζε ηνπ πεξί ηεο Βληαίαο Αηαρείξηζεο Τδάησλ 
Νφκνπ, ψζηε λα επεθηαζεί θαηά δχν έηε ε ρξνληθή πεξίνδνο θαηά ηε δηάξθεηα ηεο νπνίαο νη θάηνρνη θξεάησλ νη 
νπνίνη έρνπλ αλνξχμεη ή θαηαζθεπάζεη θξέαξ πξηλ απφ ηελ έλαξμε ηεο ηζρχνο ηνπ πην πάλσ λφκνπ, ρσξίο λα 
έρνπλ εμαζθαιίζεη ηελ απαηηνχκελε απφ ηνλ θαηαξγεζέληα πεξί Φξεάησλ Νφκν άδεηα αλφξπμεο ή θαηαζθεπήο 
θξέαηνο, δχλαληαη λα ππνβάινπλ αίηεζε ζην δηεπζπληή ηνπ Σκήκαηνο Ώλαπηχμεσο Τδάησλ γηα θαηαγξαθή θαη 
αδεηνδφηεζε ησλ ελ ιφγσ θξεάησλ ηνπο. 

 εκεηψλεηαη φηη γηα ηνλ ίδην πην πάλσ ζθνπφ ε ΐνπιή, ζηηο 3 Ννεκβξίνπ 2011, ςήθηζε ηνλ πεξί ηεο 
Βληαίαο Αηαρείξηζεο Τδάησλ (Σξνπνπνηεηηθφ) Νφκν ηνπ 2011, κε ηνλ νπνίν ε αξρηθά παξαρσξεζείζα ρξνληθή 
πεξίνδνο ππνβνιήο ησλ ζρεηηθψλ αηηήζεσλ επεθηάζεθε γηα δεθανθηψ επηπξφζζεηνπο κήλεο θαη ζα ιήμεη ηε 
15

ε
 ΜαΎνπ 2013. 

 χκθσλα κε ηνπο εηζεγεηέο ηεο πξφηαζεο λφκνπ θαη ηελ αηηηνινγηθή έθζεζε πνπ ηε ζπλνδεχεη, νη 
πξνηεηλφκελεο ξπζκίζεηο θξίλνληαη αλαγθαίεο, ψζηε λα παξαρσξεζεί ν απαξαίηεηνο ρξφλνο ζην Σκήκα 
Ώλαπηχμεσο Τδάησλ λα ιάβεη ηα δένληα κέηξα αληηκεηψπηζεο ησλ πξνβιεκάησλ πνπ πξνθχπηνπλ απφ ηε κε 
ηθαλνπνηεηηθή παξαρψξεζε λεξνχ άξδεπζεο ζηνπο αγξφηεο. 

 ηα πιαίζηα ηεο ζπδήηεζεο πνπ δηεμήρζε ελψπηνλ ηεο επηηξνπήο ζε ζρέζε κε ηελ ππφ αλαθνξά 
πξφηαζε λφκνπ, ν δηεπζπληήο ηνπ Σκήκαηνο Ώλαπηχμεσο Τδάησλ, αθνχ θαηέζεζε γξαπηφ ππφκλεκα κε ηηο 
ζέζεηο ηνπ ηκήκαηφο ηνπ, δηαθψλεζε κε ηνπο ζθνπνχο θαη ηηο επηδηψμεηο ηεο ππφ εμέηαζε πξφηαζεο λφκνπ.  
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χκθσλα κε ηνλ ίδην, ε άπνςε ηνπ ηκήκαηφο ηνπ εδξάδεηαη κεηαμχ άιισλ ζηα ζηνηρεία ηνπ ίδηνπ ηνπ 
θπβεξλεηηθνχ ηκήκαηνο γηα ηα έηε 2011 θαη 2012 ηα νπνία θαηαδεηθλχνπλ φηη κφλν ην 75% ησλ πνζνηήησλ 
λεξνχ πνπ παξαρσξήζεθαλ ζηνπο αγξφηεο απφ θπβεξλεηηθά έξγα έρεη ρξεζηκνπνηεζεί απφ απηνχο.  
Πεξαηηέξσ, ν ίδηνο επηζήκαλε φηη ε πξνζηαζία ησλ πδάησλ θαη ζπγθεθξηκέλα ησλ πδξνθνξέσλ ηνπ λεζηνχ 
απνηειεί εζληθφ θαζήθνλ, αιιά θαη δέζκεπζή καο έλαληη ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο, γηʼ απηφ θαη ε νπνηαδήπνηε 
εθ λένπ επέθηαζε ηνπ ρξφλνπ ππνβνιήο αηηήζεσλ γηα αδεηνδφηεζε ησλ ελ ιφγσ θξεάησλ δπλαηφλ λα επηθέξεη 
δπζκελείο επηπηψζεηο ζηε ρψξα ιφγσ παξάβαζεο ησλ ζρεηηθψλ επξσπατθψλ Οδεγηψλ. 

 ινη νη ππφινηπνη παξεπξηζθφκελνη ζπκθψλεζαλ κε ηηο πξνηεηλφκελεο ξπζκίζεηο. 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Γεσξγίαο θαη Φπζηθψλ Πφξσλ, αθνχ έιαβε ππφςε φια φζα ηέζεθαλ 
ελψπηφλ ηεο, επηθπιάρζεθε λα ηνπνζεηεζεί επί ηεο πξφηαζεο λφκνπ θαηά ηε ζπδήηεζή ηεο ζηελ νινκέιεηα ηεο 
ΐνπιήο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρνπλ νκηιεηέο επί ζέκαηνο αξρήο; 

 Ο θ. Φπηηήο. 

. ΦΤΣΣΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, θαηφπηλ πξφηαζήο καο ζηελ πξνεγνχκελε νινκέιεηα, ζα έπξεπε απηφ ην ζέκα λα 
μαλαπάεη ζηελ επηηξνπή, κε ζθνπφ λα δνχκε ηα ζηνηρεία, ηνπο ράξηεο πνπ ζα εξρφληνπζαλ απφ ην Σκήκα 
Τδάησλ, ην Τπνπξγείν Γεσξγίαο δειαδή, κε φιε ηε ζιηβεξή θαηάζηαζε ηελ νπνία απφ ρξφληα ιέκε φηη 
ππάξρεη.  Οη ράξηεο θαη ηα ζηνηρεία ησλ αηηήζεσλ, κε απηφ πνπ γίλεηαη ζε δηάθνξεο πεξηνρέο κε ηελ 
πθαικχξηζε ησλ ππφγεησλ πδάησλ, ήξζαλ, φκσο ζπλεδξία δελ έγηλε ιφγσ πίεζεο ρξφλνπ.  Καη ζπλερίδσ θαη 
ιέσ φηη, επεηδή ζηηο 15 ηνπ Μάε ιήγεη ε δεχηεξε παξάηαζε πνπ εδψζακελ γηα εθαξκνγή ηνπ λφκνπ, πνπ 
ζπλνιηθά είλαη ηξηάληα κήλεο κεηά απφ ηηο 15 Ννεκβξίνπ ηνπ 2010, πνπ εςεθίζζε ν πξψηνο λφκνο πεξί εληαίαο 
δηαρείξηζεο, εδψζακελ δχν παξαηάζεηο.  Οη ζπλάδειθνη ηνπ Αεκνθξαηηθνχ πλαγεξκνχ, νη δχν πνπ 
πξνηείλνπλ ηελ πξφηαζε λφκνπ, ζέινπλ άιια δχν ρξφληα παξάηαζε, φκσο πξνθχπηεη ζνβαξφ ζέκα, δηφηη ε 
Κχπξνο είλαη δεζκεπκέλε κε κία Οδεγία θαη ζηηο 16 ηνπ επηέκβξε ζα πάεη γηα αμηνιφγεζε.  Ήδε ππάξρεη 
αμηνιφγεζε ε νπνία κηιά πνιχ αξλεηηθά γηα ηελ θαηάζηαζε ησλ πδάησλ ζηελ Κχπξν, γηα ηηο πξνζπάζεηέο καο 
λα πξνζηαηεχζνπκε ηα ππφγεηα ζηξψκαηα.  ια ηα ιέεη απηή ε έθζεζε κε ηνπο ράξηεο, πνπ κπνξεί ν θαζέλαο 
απφ ηνπο ζπλαδέιθνπο λα πάξεη απφ ηε γξακκαηεία ηεο επηηξνπήο Γεσξγίαο.   

 Βπεηδή εκείο δελ κπνξνχκε λα δψζνπκε δχν ρξφληα παξάηαζε, αιιά βιέπνπκε ηελ πξνζπκία κεηά πνπ 
άξρηζε ην Σκήκα Τδάησλ λα βάδεη ζηηο ηειενξάζεηο πξνβνιή φηη ιήγεη ε πξνζεζκία, «πξέπεη λα ππνβάιεηε 
αηηήζεηο»…  Οη παξάλνκνη είλαη ρηιηάδεο παγθχπξηα θαη δελ είλαη κφλν ζηα Κνθθηλνρψξηα, είλαη παγθχπξηα, θαη 
νηθηζηηθέο πεξηνρέο θαη αζηηθέο θαη ζηα ρσξηά, θαη νη παξάλνκνη επεξεάδνπλ ηνπο λφκηκνπο θαη απηφ δελ είλαη 
ζσζηφ.  Βηζεγνχκαζηε ινηπφλ παξάηαζε -θαη είλαη ε ηειεπηαία, θαηά ηε γλψκε καο- κέρξη 30 Ώπγνχζηνπ, ψζηε 
κεηά ηηο 30 Ώπγνχζηνπ λα αξρίζεη ε εθαξκνγή ηνπ λφκνπ, ζα πάεη ν δηεπζπληήο θαη ν ππνπξγφο ζηηο ΐξπμέιιεο 
λα πνπλ «30 έιεμε ε ηειεπηαία παξάηαζε, αξρίδεη ε εθαξκνγή ηνπ λφκνπ, ζα θαηαγγέιινληαη νη παξάλνκνη» θαη 
νχησ θαζεμήο. ηηο 30 Ώπγνχζηνπ ινηπφλ εηζεγνχκαζηε λα είλαη ε ηειεπηαία παξάηαζε.   

 Βπραξηζηψ πάξα πνιχ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 O θ. Καηζνπξίδεο. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Kχξηε Πξφεδξε, ζα ζπκθσλήζσ κε ηελ πξφηαζε ηνπ θ. Φπηηή.  Σν δεηνχκελν δελ είλαη ε παξάηαζε ηεο 
παξαλνκίαο, ην δεηνχκελν είλαη λα δνζεί ν ρξφλνο, γηα λα γίλνπλ φια λφκηκα θαη θαλνληθά.  Να δψζνπκε ηνπο 
ηέζζεξηο κήλεο θαη είλαη έλα θίλεηξν, αλ ζέιεηε, θαη γηα φινπο εθείλνπο νη νπνίνη παξαλνκνχλ, λα θάλνπλ ηηο 
αηηήζεηο, λα πξνζαξκνζηνχλ θαη εδψ είκαζηε θαη βιέπνπκε, αλ ππάξμνπλ κεκνλσκέλεο πεξηπηψζεηο πνπ 
ζέινπλ ρεηξηζκφ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Σάζνπ θαη ν θ. Υαηδεγηάλλεο. 

Γ. ΣΏΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, ην ζέκα δελ είλαη ηφζν απιφ φζν ην παξνπζηάδνπλ νη ζπλάδειθνη γηα ηνλ απινχζηαην 
ιφγν φηη ε γεσξγία πεξλά κέζα απφ κία θξίζε θαη σο εθ ηνχηνπ αξθεηνί αγξφηεο κέρξη ζήκεξα δελ κπφξεζαλ 
λα ηαθηνπνηήζνπλ ηηο ππνρξεψζεηο ηνπο, φρη γηαηί δε ζέινπλ, αιιά γηαηί ππάξρνπλ δπζθνιίεο είηε ζε 
θηεκαηνινγηθφ επίπεδν είηε γηα άιινπο ιφγνπο. 
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 Έλαο πην νπζηαζηηθφο ιφγνο γηα ηνλ νπνίν πξέπεη λα δνζνχλ ηα δχν ρξφληα είλαη απιφο.  Ώπηή ηε ζηηγκή 
αξθεηέο εθηάζεηο γεο δελ παίξλνπλ απφ ηα αξδεπηηθά έξγα θαη ππάξρνπλ ζε θάπνηεο πεξηπηψζεηο δπζθνιίεο 
φζνλ αθνξά ηελ έθδνζε ησλ αδεηψλ.  Ώλ απηή ηε ζηηγκή, πνπ ε παηξίδα καο θηλδπλεχεη θαη ν πξσηνγελήο 
ηνκέαο, πνπ ζε φιεο ηηο πεξηφδνπο ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο πξσηνζηάηεζε θαη πξφζθεξε ππεξεζία ζηνλ 
θππξηαθφ ιαφ, αθήζνπκε ζήκεξα γεσξγνχο λα κείλνπλ νη θπηείεο ηνπο άπνηεο, κε  απηφ ην πξάγκα 
θαηαδηθάδνπκε ηελ ηάμε ησλ αγξνηψλ ζηελ θαηαζηξνθή!  Καη δελ κπνξεί θαλέλαο λα ηζρπξηζηεί φηη ηα χδαηα ζα 
ραζνχλ ζε δχν κέξεο, απφ ηε ζηηγκή πνπ εδψ θαη δεθαεηίεο νιφθιεξεο αλερηήθακε ηελ ‟παξαλνκία” ή 
‟απζαηξεζία”.  Οη γεσξγνί, φηαλ ραζεί ην λεξφ, δελ κπνξνχλ λα πεξηκέλνπλ νθηψ θαη δέθα κήλεο θαη δχν ρξφληα 
λα πάξνπλ κία άδεηα γεψηξεζεο.  Βθ ησλ πξαγκάησλ αλαγθαδφληνπζαλ, δηφηη ε παηάηα είλαη εθεί θαη ππάξρεη, 
ην εζπεξηδνεηδέο αλ δελ ην πνηίζεηο ηψξα πνπ είλαη αλζηζκέλν, παξαγσγή δε ζα ππάξμεη θακία.  Άξα ινηπφλ, 
εθ ησλ πξαγκάησλ είλαη επηβεβιεκέλε ε αλάγθε ηνπιάρηζηνλ γηα δχν ρξφληα, αιιά ζηελ έζραηε πεξίπησζε, αλ 
ζπκθσλνχλ φινη, λα ην θάλνπκε έλα ρξφλν, γηα λα πάεη απφ θνηλνχ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Υαηδεγηάλλεο. 

Κ. ΥΏΣΓΔΓΕΏΝΝΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 Θα πξέπεη θαηαξράο λα πνχκε φηη εδψ πέξα γηα ην ζέκα απηφ ππήξρε αλαβνιή θαη κπνξνχζε ε θάζε 
θνηλνβνπιεπηηθή νκάδα λα έξζεη κε ηξνπνινγίεο.  Αελ ην έρνπλ πξάμεη θαη κέρξη ηνχηε ηελ ψξα δε βξίζθεηαη 
θακία ηξνπνινγία ελψπηνλ ηεο νινκέιεηαο.  Καη απνξψ πξαγκαηηθά πξνο ηη ε φιε ζπδήηεζε!  Σν ζέκα ηίζεηαη 
πξνο ςεθνθνξία θαη απνθαζίδεη ν θαζέλαο ηε δηθή ηνπ ηνπνζέηεζε.   Ώπηά σο πξνο ηε δηαδηθαζία.  

 Αεχηεξνλ, ππήξμε, θπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, κηα ζεκαληηθή πξφνδνο ζην ζέκα ηεο δηαρείξηζεο ησλ 
ππφγεησλ πδξνθνξέσλ, πξφνδνο ε νπνία βαίλεη πξνο ηελ αεηθφξν δηαρείξηζε ηνπ ππφγεηνπ πδξνζηξψκαηνο, 
θαη σο εθ ηνχηνπ ιαλζαζκέλα έξρνληαη θάπνηνη εδψ πέξα ρσξίο ηελ νπνηαδήπνηε πνζνκέηξεζε ηεο πξνφδνπ 
απηήο λα ζέηνπλ ρηιηάδεο γεσξγνχο ζηνλ πάγθν ηεο αλεξγίαο.  Αελ μέξσ ηη ζθνπηκφηεηεο κπνξεί λα ππάξρνπλ.  
Ίζσο γηαηί θάπνηεο κεκνλσκέλεο πεξηνρέο ζίγνληαη θαη επεξεάδνληαη εμνινζξεπηηθά πξνο φθεινο θάπνησλ 
άιισλ πεξηνρψλ, φπνπ νη ππφγεηνη πδξνθνξείο είλαη αθφκε ζε πνιχ θαιή θαηάζηαζε;   

 Κχξηε Πξφεδξε, θπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, ην ζέκα είλαη πνιχ ζεκαληηθφ θαη ιακβάλσ ππφςε ηελ 
ηεξάζηηα πξφνδν πνπ έρεη ζπκβεί, φκσο παξάιιεια ζα πξέπεη λα πνχκε φηη θαη ην Σκήκα Ώλαπηχμεσο 
Τδάησλ, ην νπνίν ηελ ηειεπηαία βδνκάδα εμαπέιπζε κηα εθζηξαηεία ελεκέξσζεο, δελ έρεη θάλεη ζσζηά ηε 
δνπιεηά ηνπ.  Καη φρη κφλν δελ έρεη θάλεη ζσζηά ηε δνπιεηά ηνπ

.
 δελ είλαη δπλαηφ λα βξίζθνληαη αηηήζεηο 

ελψπηφλ ηνπ θαη λα κελ έρεη απαληήζεηο πέξαλ ησλ ρίιησλ!   Άξα ινηπφλ, νη ππνδνκέο ηνπ Σκήκαηνο 
Ώλαπηχμεσο Τδάησλ, πνπ είλαη αλεπαξθείο θαη δελ αληαπνθξίζεθαλ ζην κεγάιν θάιεζκα ησλ γεσξγψλ, 
απηνλφεηα ήηαλ έλαο απφ ηνπο θχξηνπο ιφγνπο γηα ηνπο νπνίνπο νη παξαγσγνί ή νη γεσξγνί δελ κπφξεζαλ λα 
αληαπνθξηζνχλ.   

 Αεχηεξν επηρείξεκα…  Ώλαπάληεηα εξσηήκαηα, θχξηε Πξφεδξε!  Βδψ θαη ηξία ρξφληα, απφ ηελ εκέξα 
πνπ ςεθίζηεθε απηή ε λνκνζεζία, δελ κπφξεζε ην Σκήκα Ώλαπηχμεσο Τδάησλ ή επξχηεξα ην ππνπξγείν λα 
δψζεη ζπγθεθξηκέλεο απαληήζεηο.  Καη εξσηψ ηνπο αγαπεηνχο ζπλαδέιθνπο:  Tη γίλεηαη κε εθείλεο ηηο πεξηνρέο 
ησλ νπνίσλ ε επαηζζεζία ηνπ ππφγεηνπ πδξνθνξέα θξίλεηαη, θαηαηάζζεηαη, κε έλα βαζκφ απζηεξφηεξν;  Γηαηί 
δε δίλνπλ απαληήζεηο ηη ζα γίλεη κε απηνχο ηνπο γεσξγνχο;  Μάιηζηα, απηνί νη γεσξγνί δελ είλαη ιήπηεο λεξνχ 
απφ ην έξγν ηνπ Νφηηνπ Ώγσγνχ. 

 Με άιια ιφγηα, κε ηελ αξλεηηθή ζαο ςήθν, αγαπεηνί ζπλάδειθνη, ζηέιιεηε απηέο ηηο ρηιηάδεο γεσξγνχο 
ζήκεξα, 15 ΜαΎνπ, ζηελ αλεξγία.  Πάξηε ινηπφλ ηηο επζχλεο ζαο, Αεκνθξαηηθφ Κφκκα!  Πάξηε ινηπφλ ηηο 
επζχλεο ζαο, ινηπά άιια θφκκαηα, ζπλάδειθνη, πνπ ηάζζεζηε κε απηφ ηνλ ηξφπν.  Καη γίλνκαη πνιχ πην 
ζπγθεθξηκέλνο.  Να δψζεηε απάληεζε ζην Παξακάιη, λα δψζνπκε απάληεζε ζηελ Οξκίδεηα, λα δψζνπκε 
απάληεζε ζην ηφμν Ξπινθάγνπ-Ληνπεηξίνπ-σηήξαο, φπνπ δε δίλνπλ αδεηνδνηήζεηο ζε απηέο ηηο γεσηξήζεηο.  
Άξα ινηπφλ, εθ ησλ πξαγκάησλ απηνί νη γεσξγνί είλαη εθηφο.  Βπίζεο, δε δφζεθαλ απαληήζεηο ζε εξσηήκαηα 
νπζίαο.  Με ηε λέα ρσξνζέηεζε θαη ηνπο δηαρσξηζκνχο βξηζθφληνπζαλ γεσηξήζεηο, παξ’ φιν ην έθδειν θαη 
έληνλν ελδηαθέξνλ… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Να ζπληνκεχζεηε, δηαθνξεηηθά λα δεηάηε λα έξρεζηε ζην βήκα! 

Κ. ΥΏΣΓΔΓΕΏΝΝΔ: 

 Θα ζπληνκεχζσ, θχξηε Πξφεδξε, εληάμεη.  Ώπνινγνχκαη.   

ΠΡΟΒΑΡΟ: 
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 Οξίζηε, νινθιεξψζηε. 

Κ. ΥΏΣΓΔΓΕΏΝΝΔ: 

 Με ηε λέα ρσξνζέηεζε, θχξηε Πξφεδξε, βξέζεθαλ γεσηξήζεηο αιινχ.  ε απηά ινηπφλ ηα πξνβιήκαηα ηα 
νπνία έρνπλ πξνθχςεη δε δφζεθαλ απαληήζεηο, παξ’ φιε ηελ πξνζπάζεηά καο ην Σκήκα Ώλαπηχμεσο Τδάησλ 
λα δεη ηα κεκνλσκέλα πξνβιήκαηα, θσδηθνπνηψληαο ηα θαη λα δψζεη απαληήζεηο θαη γηα ην ζέκα ηεο ραιίηηθεο 
ελ πάζε πεξηπηψζεη.  Άξα ινηπφλ, επαλαιακβάλσ, δελ είλαη ηπραίν ην φηη εθθξεκνχλ ελψπηνλ ηνπ Σκήκαηνο 
Ώλαπηχμεσο Τδάησλ ρίιηεο πεληαθφζηεο αηηήζεηο νη νπνίεο αθφκα δελ έρνπλ ηχρεη επεμεξγαζίαο.   

 Σειεηψλσ, θάλνληαο έθθιεζε πξνο θάζε ζπλάδειθν.  Σν ζέκα είλαη πνιχ ζεκαληηθφ, πνιχ επαίζζεην
.
 

κελ πξνρσξήζεηε ζε απφθαζε ε νπνία ζα νδεγήζεη ρηιηάδεο ζπκπνιίηεο καο ζε αλεξγία. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ. 

 Ο θ. Γαβξηήι, ν θ. ΝηθνιαΎδεο θαη ν θ. Φπηηήο θαη ζα πσ φηη  δφζεθε κία βδνκάδα αλαβνιήο ζε απηφ ην 
ζέκα.  Ώληί λα γίλνπλ δηαβνπιεχζεηο, εξρφκαζηε ηψξα κε ηξνπνπνηήζεηο πξνθνξηθέο.  Αε ζα επηηξέςσ 
ηξνπνπνηήζεηο, θχξηνη ζπλάδειθνη, ιππνχκαη!  Αφζεθε κία βδνκάδα αλαβνιή!  Ση δηαβνπιεχζεηο έγηλαλ;  
Λππνχκαη! 

 Οξίζηε, θχξηε Γαβξηήι. 

Γ. ΓΏΐΡΕΔΛ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, εγψ λα αλαθέξσ φηη εκείο σο ΏΚΒΛ απιψο πηνζεηνχκε ηελ άπνςε ηνπ Σκήκαηνο 
Τδάησλ, κε εκεξνκελία 29 Ώπξηιίνπ 2013, ε νπνία εηζεγείηαη παξάηαζε κφλνλ ηξηψλ-ηεζζάξσλ κελψλ θαη 
ηφηε ζα επαλέιζνπκε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. ΝηθνιαΎδεο θαη κεηά ν θ. Φπηηήο. 

Ν. ΝΕΚΟΛΏΨΑΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, παξ’ φινλ φηη ζεβφκαζηε ηελ πξφηαζε ηνπ αγαπεηνχ ζπλαδέιθνπ ηνπ θ. Φπηηή, ε νπνία 
θαίλεηαη λα είλαη κία πξφηαζε ρξπζήο ηνκήο, γηα λα δψζεη θάπνηα ιχζε ζε απηφ ην αδηέμνδν, εληνχηνηο δελ 
κπνξνχκε λα αγλνήζνπκε θαη ηηο δξακαηηθέο εθθιήζεηο ησλ αγαπεηψλ ζπλαδέιθσλ απφ ην Αεκνθξαηηθφ 
πλαγεξκφ, νη νπνίνη θαίλεηαη φηη ζέηνπλ έλα ζέκα πάξα πνιχ ζνβαξφ γηα ηε βησζηκφηεηα ησλ γεσξγψλ ζε 
θάπνηεο πεξηνρέο.  Β, θαη αζρνινχληαη θαη πεξηζζφηεξν!  ινη καο αζρνινχκαζηε ζην βαζκφ πνπ νθείινπκε λα 
αζρνιεζνχκε.  Βγψ ζα εηζεγνχκνπλ, θχξηε Πξφεδξε, αλ κπνξνχζε παξάιιεια κε ηελ εηζήγεζε ηνπ θ. Φπηηή 
λα αλαβιεζεί ε ζπδήηεζε ηνπ ζέκαηνο.  Ξέξσ φηη είλαη παξάηππε ε εηζήγεζε.  Έρνπκε δπλαηφηεηα κέρξη ηηο 15 
ηνπ Μάε πνπ ιήγεη απηή ε πξνζεζκία, λα δψζνπκε ζηνπο εαπηνχο καο αθφκα έλα δεθαήκεξν, δεθαπελζήκεξν, 
κηα επθαηξία, γηα λα πάξνπκε κηα ηειηθή απφθαζε. 

 Βπραξηζηψ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Δ επφκελε ζπλεδξία ηεο ΐνπιήο, αλ ζπκάκαη θαιά, είλαη ζηηο 16 ηνπ Μάε. 

 Ο θ. Φπηηήο. 

. ΦΤΣΣΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, εθφζνλ έρνπκε πξνθιεζεί, ζα απαληήζνπκε.   Σξηάληα κήλεο δίλνπκε παξάηαζε θαη λα 
ζπκάζηε ην λφκν πεξί Παξαιηψλ, πνπ πήγε είθνζη ρξφληα αλαβνιή ζηελ αλαβνιή.  Ώπηφ θαίλεηαη θάπνηνη 
ζέινπλ λα γίλεη θαη εδψ!  Λέεη ν δηεπζπληήο ηνπ Σκήκαηνο Τδάησλ φηη θάπνηνη λνκνηαγείο κέζσ ησλ 
παξαηάζεσλ ππέβαιαλ 3 134 αηηήζεηο ζε φιε ηελ Κχπξν θαη εγθξίζεζαλ 2 121, απεξξίθζεζαλ κφλν 122 ηδηαη 
891 εθθξεκνχλ.  Καη γηαηί εθθξεκνχλ;  Αηφηη πνιιέο ζέινπλ ηελ έγθξηζε ησλ βξεηαληθψλ βάζεσλ, ηνπ 
Τπνπξγείνπ Άκπλαο θ.ιπ. θαη ζέιεη παξαπάλσ ρξφλν.  Ώπηφ ιέεη εδψ πέξα.   

 Αεχηεξνλ, ιέεη φηη, φηαλ δηνχκελ εκείο παξάηαζε, δεηνχκελ λα εγθξηζεί ε παξάηαζε κέρξη ηέινο η’ 
Ώνχζηνπ

.
 κεο ζηνλ Άνπζηνλ έζηεη παηάηεο;  Οη παηάηεο βθαίλλνπλ ησξά!  Θα πνηίδνπλ νη αζξψπνη!  Θα 

πνηίδνπλ, δε ζα θνπεί θαλελνχ ην λεξφ!  Σν ιέεη θαη ν δηεπζπληήο.  Πέκπεη ηνπο ηδηαη λεξφ -γηα λα ηα πνχκελ 
νχιια, θχξηε Υαηδεγηάλλε- πέκπεη ηνπο λεξφ απφ ηνλ Κνχξξε εηο ην θξάγκα ηεο Άρλαο ηδηαη γπξφλ εγεκψζαλ 
ην δηαηξήζεηο ηδηαη ηξαβνχλ ην λεξφ παξάλνκα ’πνχ ηδηεηακαί ηδηαη ζέινπλ λα ην λνκηκνπνηήζνπλ.  Να θάλνπλ 
αίηεζε θαη, αλ είλαη ζσζηνί, λα εγθξηζνχζηλ.  Γπξφλ ’πνχ ηα ζπίζθηα καο έζηεη παξάλνκεο δηαηξήζεηο θαη φινη 
απηνί πξέπεη λα πάξνπλ έγθξηζε.  Μα, ε παξαλνκία ζε απηφ ηνλ ηφπν πξέπεη λα ζηακαηήζεη!  Σδηαη δελ είλαη 
κφλν ζηα Κνθθηλνρψξηα.  Οη ζπλάδειθνη πνιιέο θνξέο εληνπίδνπλ ην ζέκα ζηα Κνθθηλνρψξηα.  Αέζηε ηνπο 
ράξηεο, αγαπεηνί ζπλάδειθνη!  Πθηάλλεη ηελ Ώπδήκνπ, ην Παξακάιη…  Τθαικχξηζαλ!   
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ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Λνηπφλ, λα ζπληνκεχζνπκε. 

. ΦΤΣΣΔ: 

 Πθηάλλεη Μελενχ, Σεξζεθάλνπ, Πεξβφιηα.  Πθηάλλεη παξαηδηεί ηελ πεξηνρή Γεξκαζφγεηαο, ν Ώληψλεο ιέεη 
ηδηαη ζηελ πεξηνρή ηεο Πέγεηαο θαη εγψ μέξσ φηη ηδηαη ζηελ πεξηνρή ηνπ Πχξθνπ, γπξφλ γπξφλ ηεο Κχπξνπ.  Να 
ζπκεζείηε φηη ηα πεξβφιηα ηεο Ώκκνρψζηνπ εμεξάλαλ, δηφηη πθαικχξηζελ ην λεξφ.  Καη λα θαηαιάβνπλ νη λένη 
ζπλάδειθνη ην εμήο άιιε θνξά:  ζπνπ ππεξαληιείο, θαηεβαίλεη ην γιπθφ λεξφ θάησ ηδηαη κπαίλεη ε ζάιαζζα, 
πηέδεη.  Γηα λα θχγεη ην αικπξφ λεξφ, ζέιεη πελήληα ρξφληα βαξηάο βξνρφπησζεο.   

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Βλ ζα δηεηο, ξε νθνθιή! 

. ΦΤΣΣΔ: 

 Eλ ζα δησ, ελλά δηνπλ νη θιεξνλφκνη ζαο!   

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Λνηπφλ, παξαθαιψ, φηαλ παίξλνπκε ην ιφγν απφ ηε ζέζε καο, πξέπεη λα είκαζηε ζχληνκνη! 

. ΦΤΣΣΔ: 

 Λνηπφλ, ε εηζήγεζή καο.  Ή δέρεζηε ηεο 30 Ώνχζηνπ, πνπ ζεκαίλεη φηη ’πνχ ηεο 30 σο ηεο 15 ηνπ 
επηέκβξε… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 πγγλψκε, θχξηε Φπηηή, λα ζαο δηαθφςσ λα ζαο πσ ην εμήο:  Αελ έρσ απνδερζεί ηελ πξνθνξηθή 
ηξνπνινγία.  Βίπα φηη δφζεθε κία εβδνκάδα αλαβνιή, αθξηβψο γηα λα ππάξμνπλ δηαβνπιεχζεηο.  πλεπψο, ή 
ζα ςεθίζεηε ή ζα θαηαςεθίζεηε∙ απνθαζίζηε!  Λππνχκαη! 

. ΦΤΣΣΔ: 

 Αελ επήελ, θχξηε Πξφεδξε, ζηελ επηηξνπή ιφγσ πίεζεο ρξφλνπ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

  Β, δελ επήελ ζηελ επηηξνπή, κπνξνχζαηε λα θαηαζέζεηε ηξνπνινγία.  Αελ κπνξεί λα ζπλερίδεηε κε ηηο 
ηξνπνινγίεο.  Βθάκακελ θαλνληζκφ! 

. ΦΤΣΣΔ: 

 Μα δηθαηνχκαη! 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Οξίζηε. 

. ΦΤΣΣΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, ζπγγλψκε!  Σελ πξνεγνχκελε θνξά ππήξρε εηζήγεζε πάιη δχν ρξφληα θαη κε 
πξνθνξηθή εδψ εηζήγεζε εγθξίζεθε έλαο ρξφλνο!  Γηαηί δε γίλεηαη πξνθνξηθά ζηε ΐνπιή λα εγθξηζεί κηα 
παξάηαζε;  

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Λνηπφλ, λα ςεθίζνπκε. 

 Οξίζηε.  Ο θ. Πεξδίθεο θαη ν θ. Σάζνπ… Eδήηεζε ν θ. Καηζνπξίδεο, είλαη θνηλνβνπιεπηηθφο 
εθπξφζσπνο. 

(Θφξπβνο ζηελ αίζνπζα) 

 Παξαθαιψ!  Παξαθαιψ! 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Ο θ. Σάζνπ, θαηαξράο… Ώβέξσθ… θχξηε Ώβέξσθ, εηέιεησζεο;  Ώθήζηε ηα γξακκέλα ησξά θαη πάκε ζηα 
άγξαθα. Καηαξράο ν θ. Σάζνπ, θχξηε Πξφεδξε, ελφκηδα φηη επέκελε λα κηιήζεη, γηα λα επραξηζηήζεη ηνλ θ. 
Φπηηή πνπ ηνπ είπε λα κάζνπλ νη λένη ζηελ ειηθία ζπλάδειθνη. Αεχηεξνλ, αληηιακβάλνκαη φηη εθηά κέξεο 
αλαβνιή ζεκαίλεη φηη πεξλνχκε ηελ ηειεπηαία εκεξνκελία πνπ επηηξέπεηαη πνπ είλαη 15 ΜαΎνπ!

  
Βίλαη γη’ απηφ 

πνπ εγέξζεθα. 
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ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Αεθαέμη ΜαΎνπ είλαη ε επφκελε ζπλεδξία ηεο ΐνπιήο; 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Ώθξηβψο.  Γηα κηα κέξα δηαθνξά έρνπκε πξφβιεκα.  Ώλ κπνξεί λα ιπζεί απηφ ην ζέκα, αο δνζεί αλαβνιή. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Χξαία.  Να καο πνπλ νη ππεξεζίεο.  Μπνξεί;   

         Χξαία.  Βάλ κπνξεί, ηφηε λνκίδσ φηη κπνξνχκε λα ζπκθσλήζνπκε…  

(Θφξπβνο ζηελ αίζνπζα) 

 ρη; 

 ρη.  Άξα, ζα ππάξμεη ςεθνθνξία, θχξηνη!  Θα ππάξμεη ςεθνθνξία. 

Γ. ΣΏΟΤ: 

 Αηαδηθαζηηθά.  Αηαδηθαζηηθά!  Ώπιψο, ζα ήζεια λα ξσηήζσ ην πξνεδξείν θαηά πφζν ζηέθεη ε 
πξνθνξηθή… μεθάζαξα. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Πξέπεη λα ηελ επηηξέςσ, γηα λα ζηέθεη, θχξηε Σάζνπ.  Αελ ηελ επέηξεςα θαη είπα ηνπο ιφγνπο. 

Γ. ΣΏΟΤ: 

 Πνιχ θαιά.   

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Ο θ. Ώβέξσθ Νενθχηνπ. 

Ώ. ΝΒΟΦΤΣΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, ζα παξαθαιέζσ ην πξνεδξείν θαη γηα ζέκα νπζίαο, αιιά θαη εηθφλαο ηνπ ζψκαηνο. 
ήκεξα έρνπκε λα ζπδεηήζνπκε ζε απηφ ην ζψκα ην πην θξίζηκν λνκνζρέδην απφ ηελ χπαξμε απηνχ ηνπ λανχ 
ηεο δεκνθξαηίαο.  Τπάξρεη έλα ζέκα.  Τπάξρεη ε πξφηαζε γηα δχν ρξφληα.  Τπάξρεη ε αληηπξφηαζε απφ ηνλ θ. 
Φπηηή γηα ηέζζεξηο κήλεο.  Βπαθίεηαη ζηε δηθή ζαο θξίζε λα βγάιεηε κηα πξφηαζε ηελ νπνία λα ζεβαζηνχκε 
φιεο νη πιεπξέο θαη λα ηειεηψλεη απηφ ην δήηεκα, φπνηα θαη αλ είλαη ε εηζήγεζε ηνπ Πξνέδξνπ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Λνηπφλ, εάλ ζπκθσλείηε, ηφηε ζα πσ… Σψξα είλαη Ώπξίιηνο, Μάηνο, κέρξη ηέινο απηνχ ηνπ ρξφλνπ.  Βάλ 
ζπκθσλείηε, παξαθαιψ λα γίλεη ε ζρεηηθή αιιαγή θαη λα πξνρσξήζνπκε ηψξα ζηε δεχηεξε αλάγλσζε. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 πλνπηηθφο ηίηινο.  Άξζξν 1. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 148 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 2. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Με ππαξρνχζεο νηαζδήπνηε ελζηάζεσο, ηα άξζξα εγθξίλνληαη. 

Γ. ΠΒΡΑΕΚΔ: 

 Βίκαη ελαληίνλ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Με αξλεηηθή ςήθν ηνπ θ. Πεξδίθε. 

Γ. ΠΒΡΑΕΚΔ: 

 ΐέβαηα, θαη ζα θάκσ θαη δηθαηνιφγεζε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Πεξηκέλεηε, λα ηειεηψζεη ε ςεθνθνξία.  Καη ηνπ θ. Πξνθνπίνπ;  Αχν; 

 Με ηέζζεξηο αξλεηηθέο ςήθνπο ηα άξζξα εγθξίλνληαη. 

 Πξνρσξνχκε ζηελ ηξίηε αλάγλσζε. 
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ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Ο παξψλ Νφκνο ζα αλαθέξεηαη σο ν πεξί ηεο Βληαίαο Αηαρείξηζεο Τδάησλ (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 
2013. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Πφζνη ςεθίδνπλ ππέξ ηεο πξφηαζεο λφκνπ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Πελήληα έλαο, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Βλαληίνλ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Σέζζεξηο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Ώπνρέο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Κακία. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Δ πξφηαζε λφκνπ ςεθίδεηαη κε πελήληα κία ςήθνπο ππέξ, ηέζζεξηο ελαληίνλ, νπδεκία απνρή. 

(Κηππά ηε ζθχξα.) 

 Αηθαηνιφγεζε ςήθνπ απφ ηνλ θ. Πεξδίθε. 

Γ. ΠΒΡΑΕΚΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, εγψ ςεθίδσ ελαληίνλ, γηαηί είλαη απηή…  Έηζη γηα δηφξζσζε είλαη ε ηξίηε θνξά πνπ 
γίλεηαη απηή ε παξάηαζε.  ην αξρηθφ λνκνζρέδην ήηαλ άιιε ε πξφηαζε ηεο θπβέξλεζεο θαη είλαη κε 
ηξνπνινγία κέζα ζηε ΐνπιή πνπ άιιαμε ε πξψηε εκεξνκελία.  Καη απηή ε ηζηνξία βάδεη ζε πνιιή 
ακθηζβήηεζε φιε απηή ηε θηινινγία πνπ ππάξρεη ζηνλ αέξα πεξί λέαο επνρήο θαη πεξί λέαο αλάπηπμεο.  Βγψ 
βιέπσ φηη ηα ίδηα Παληειάθε κνπ, ηα ίδηα Παληειή κνπ.  Βίδακε ηηο ηζηνξίεο ηελ Κπξηαθή κε ην Παξαιίκλη κε 
ηνπο ιαζξνζήξεο θαη ηνλ ηξφπν πνπ ε ελέξγεηα θάπνησλ ιαζξνζεξψλ αλάγθαζε λα αιιάμεη ε θπβεξλεηηθή 
πνιηηηθή γηα ηελ πάηαμε ηεο ιαζξνζεξίαο.  ΐιέπνπκε ζήκεξα πψο ζπκπεξηθεξφκαζηε ε πιεηνςεθία ηεο 
ΐνπιήο απέλαληη ζε παξάλνκνπο νη νπνίνη ιπκαίλνληαη ηελ εζληθή πεξηνπζία.  Βίλαη εζληθή πεξηνπζία ν 
ππφγεηνο πδάηηλνο πφξνο θαη είλαη θαθφ, ζσζηά ην είπε θάπνηνο ζπλάδειθνο πνπ εληνχηνηο ππνζηεξίδεη ηελ 
παξάηαζε απηήο ηεο ηζηνξίαο, φηη γηα δεθαεηίεο αλέρηεθε απηή ε πνιηηεία απηή ηελ παξαλνκία!  Καη ζπλερίδεη λα 
ηελ αλέρεηαη!   

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Κχξηε Πεξδίθε, επραξηζηψ. 

Γ. ΠΒΡΑΕΚΔ: 

 Καη κνπ ιέηε απηή ε πνιηηεία ελλά θηηάμεη λέα αλάπηπμε θαη λέα πνιηηηθή!  Βπραξηζηψ πνιχ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Δ δηθαηνιφγεζε ςήθνπ λα γίλεηαη κέζα ζε πεξηνξηζκέλα ρξνληθά πιαίζηα.  Αηθαηνιφγεζε ςήθνπ απφ ηνλ 
θ. ΐφηζε θαη απφ ηνλ θ. Πξνθνπίνπ. 

Ώ. ΐΟΣΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, επεηδή απηή ε πεξίπησζε κνπ ζπκίδεη ηα θξεβαηάθηα ζηηο ζάιαζζεο, ηα λνζνθνκεία κε 
ηα θξηηήξηα, ηα λνζειεπηήξηα… 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ βνπιεπηή) 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Παξαθαιψ! 

Ώ. ΐΟΣΔ: 
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 …λαη, ελ πάζηλ δεθαηξία ρξφληα.  Έρσ ηελ εληχπσζε φηη πξέπεη λα πξνζπαζήζνπκε ηνπιάρηζηνλ λα 
ζηακαηήζνπκε λα απηνεμεπηειηδφκαζηε, γηαηί απηφ πεξίπνπ θάκλνπκε, γη’ απηφ είκαη ελαληίνλ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Πξνθνπίνπ, παξαθαιψ. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΕΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, θαη εγψ ζέκα αξρήο, γηαηί κε ηηο ζπλερείο αλαβνιέο θαη παξαηάζεηο πνπ δίλνπκε 
θαζηζηνχκε θάπνηνπο λα “αλαγθάδνληαη” λα κελ ηξέρνπλ πνηέ λα έξζνπλ λα λνκηκνπνηήζνπλ ηηο αηηήζεηο ηνπο 
θ.ιπ.  Καη επεηδή έρνπκε ηα θξεβαηάθηα ησλ παξαιηψλ είθνζη ρξφληα, έρνπκε ηα MOT πνπ είλαη άιια ηφζα 
ρξφληα θαη, δπζηπρψο, επαλαιακβάλσ, ηνπο αλαγθάδνπκε εκείο νη ίδηνη κε ηηο απνθάζεηο καο λα ηνπο έρνπκε 
εθεί ζηελ παξαλνκία.  Γη’ απηφ ςεθίδσ, σο ζέκα αξρήο, ελαληίνλ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

  Βπραξηζηψ πνιχ. 

 Σν ππ’ αξηζκφλ 5 ζέκα είλαη «Ο πεξί Φνξνινγίαο Ώθηλήηνπ Εδηνθηεζίαο (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο 
ηνπ 2013».  Δ έθζεζε ζεσξείηαη αλαγλσζζείζα. 

(Δ ζρεηηθή έθζεζε) 

Έθζεζε ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Δπηηξνπήο Οηθνλνκηθώλ θαη Πξνϋπνινγηζκνύ γηα ην λνκνζρέδην «Ο 
πεξί Φνξνινγίαο Αθηλήηνπ Ιδηνθηεζίαο (Σξνπνπνηεηηθόο) (Αξ. 2) Νόκνο ηνπ 2013» 

Παξόληεο: 

 Νηθφιαο Παπαδφπνπινο, πξφεδξνο Γηψξγνο Πεξδίθεο 

 Άγγεινο ΐφηζεο  Με κέιε ηεο επηηξνπήο: 

 Ώβέξσθ Νενθχηνπ Κπξηάθνο Υαηδεγηάλλεο 

 Μάξηνο Μαπξίδεο Γηψξγνο ΐαξλάβα 

 Πξφδξνκνο Πξνδξφκνπ Ρνχια Μαπξνληθφια 

 ηαχξνο Βπαγφξνπ Αεκήηξεο πιινχξεο 

 Νίθνο ΝηθνιαΎδεο  Γαραξίαο Κνπιίαο 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Οηθνλνκηθψλ θαη Πξνυπνινγηζκνχ κειέηεζε ην πην πάλσ λνκνζρέδην ζε 
ζπλεδξία ηεο, πνπ πξαγκαηνπνηήζεθε ζηηο 26 Ώπξηιίνπ 2013.  ηε ζπλεδξίαζε ηεο επηηξνπήο θιήζεθαλ θαη 
παξεπξέζεθαλ ν Τπνπξγφο Οηθνλνκηθψλ, ν Τπνπξγφο Βζσηεξηθψλ, εθπξφζσπνη ηνπ Γξαθείνπ ηνπ Γεληθνχ 
Βηζαγγειέα ηεο Αεκνθξαηίαο, ηνπ ΚΒΐΒ, ηεο ΟΒΐ, ηεο ΠΟΐΒΚ, ηνπ πλδέζκνπ Σξαπεδψλ Κχπξνπ, ηνπ 
πλδέζκνπ Κηεκαηνκεζηηψλ Βπηρεηξεκαηηψλ Κχπξνπ, ηνπ Κππξηαθνχ πλδέζκνπ Εδηνθηεηψλ Ώθηλήησλ (ΚΕΏ), 
ηνπ Παγθχπξηνπ πλδέζκνπ Ξελνδφρσλ (ΠΏΤΞΒ), ηνπ πλδέζκνπ Σνπξηζηηθψλ Βπηρεηξήζεσλ Κχπξνπ 
(ΣΒΚ), ηνπ Παγθχπξηνπ πλδέζκνπ Μηθξψλ Βπηρεηξήζεσλ θαη Ώπηνεξγνδνηνπκέλσλ (ΠΏΤΜΒ), ηνπ 
Παγθχπξηνπ πλδέζκνπ Βπηρεηξεκαηηψλ Ώλάπηπμεο Γεο θαη Οηθνδνκψλ, ηνπ Κππξηαθνχ Οξγαληζκνχ 
Πξνψζεζεο Βπελδχζεσλ (CIPA), ηεο Αηεζλνχο Οκνζπνλδίαο Κηεκαηηθψλ Βπαγγεικάησλ [International Real 
Estate Federation (Cyprus Chapter) (FIABCI)], ηνπ πλδέζκνπ Βπηζηεκφλσλ Βθηηκεηψλ θαη πκβνχισλ 
Ώθηλήησλ Κχπξνπ θαη ηνπ Κππξηαθνχ πλδέζκνπ Καηαλαισηψλ. 

 θνπφο ηνπ λφκνπ πνπ πξνηείλεηαη είλαη ε ηξνπνπνίεζε ηνπ πεξί Φνξνινγίαο Ώθηλήηνπ Εδηνθηεζίαο 
Νφκνπ, ψζηε ε θνξνιφγεζε ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο λα ηχρεη κεηαξξχζκηζεο. 

 χκθσλα κε ηελ εηζεγεηηθή έθζεζε πνπ ζπλνδεχεη ην ππφ αλαθνξά λνκνζρέδην, κε ηελ νινθιήξσζε 
ηεο ζπκθσλίαο κεηαμχ ηεο Αεκνθξαηίαο, ηεο Βπξσπατθήο Βπηηξνπήο, ηεο Βπξσπατθήο Κεληξηθήο Σξάπεδαο 
θαη ηνπ Αηεζλνχο Ννκηζκαηηθνχ Σακείνπ εηνηκάζηεθε ην Μλεκφλην πλαληίιεςεο, ζην νπνίν πεξηιακβάλεηαη 
ζεηξά κέηξσλ πνπ πξέπεη λα πξνσζεζνχλ άκεζα γηα έγθξηζε θαη ςήθηζε πξηλ απφ ηελ εθηακίεπζε ηεο πξψηεο 
δφζεο γηα νηθνλνκηθή ζηήξημε ηνπ θξάηνπο. 

 πλαθψο, ζηα πην πάλσ κέηξα πεξηιακβάλεηαη κεηαμχ άιισλ θαη ην κέηξν ηεο κεηαξξχζκηζεο ηνπ 
θνξνινγηθνχ πιαηζίνπ ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο ζηε βάζε: 

1. ηξνπνπνίεζεο ησλ θνξνινγηθψλ ζπληειεζηψλ ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο ή/θαη 

2. ηξνπνπνίεζεο ηεο αμίαο θάζε θιίκαθαο ή/θαη 

3. επηθαηξνπνίεζεο ησλ αμηψλ κέζσ ηεο εθαξκνγήο ηνπ Αείθηε Σηκψλ Καηαλαισηή (ΑΣΚ) πνπ αθνξά ηελ 
πεξίνδν 1980-2012. 
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 Βηδηθφηεξα, κε ην ππφ αλαθνξά λνκνζρέδην πξνηείλεηαη ε θαηάξγεζε ηνπ αθνξνιφγεηνπ πνζνχ ζην 
θφξν αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο θαη ε επηβνιή θφξνπ γηα ην θνξνινγηθφ έηνο 2013 εθ’ φιεο ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο 
πνπ βξίζθεηαη ζηε Αεκνθξαηία, επί ηεο αμίαο ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο, ζε ηηκέο 1

εο
 Εαλνπαξίνπ 1980, θάζε 

ηδηνθηήηε σο αθνινχζσο: 

1. Γηα θάζε επξψ απφ €1 κέρξη €40.000:  κε ζπληειεζηή 6,0‰ κε ειάρηζην θφξν €75. 

2. Γηα θάζε επξψ απφ €40.001 κέρξη €120.000:  κε ζπληειεζηή 8,0‰. 

3. Γηα θάζε επξψ πάλσ απφ €120.001 κέρξη €170.000:  κε ζπληειεζηή 9,0‰. 

4. Γηα θάζε επξψ πάλσ απφ €170.001 κέρξη €300.000:  κε ζπληειεζηή 1,1%. 

5. Γηα θάζε επξψ πάλσ απφ €300.001 κέρξη €500.000:  κε ζπληειεζηή 1,3%. 

6. Γηα θάζε επξψ πάλσ απφ €500.001 κέρξη €800.000:  κε ζπληειεζηή 1,5%. 

7. Γηα θάζε επξψ πάλσ απφ €800.001 κέρξη €3.000.000:  κε ζπληειεζηή 1,7%. 

8. Γηα θάζε επξψ απφ €3.000.001:  κε ζπληειεζηή 1,9%. 

 εκεηψλεηαη φηη ζηνλ πξνηεηλφκελν λφκν πεξηιακβάλεηαη επίζεο πξφλνηα γηα επηβνιή ρξεκαηηθήο 
επηβάξπλζεο πνζνχ χςνπο πνπ αληηζηνηρεί ζε πνζνζηφ 20% ηνπ νθεηιφκελνπ θφξνπ, ζηηο πεξηπηψζεηο πνπ 
πξφζσπν παξαιείπεη λα θαηαβάιεη ηνλ νθεηιφκελν θφξν κέρξη ηελ πξνθαζνξηζκέλε πξνζεζκία, ε νπνία είλαη 
ε 30

ή
 επηεκβξίνπ θάζε έηνπο.  

 χκθσλα κε ηα ζηνηρεία πνπ θαηαηέζεθαλ ζηελ επηηξνπή, κε ηελ εθαξκνγή ηνπ πξνηεηλφκελνπ κέηξνπ 
ην θξάηνο πξέπεη λα αληιήζεη επηπξφζζεηα €75 εθαηνκ. ζε ζρέζε κε ηα έζνδα πνπ πξνέθπςαλ απφ ηελ ελ 
ιφγσ θνξνινγία θαηά ην 2012, ηα νπνία αλήιζαλ ζηα €23,4 εθαηνκ., δειαδή ηα ζπλνιηθά έζνδα απφ ηε 
θνξνιφγεζε ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο πξέπεη λα αλέιζνπλ γηα ην έηνο 2013 ζηα €98,5 εθαηνκ.  Παξ’ φια απηά, 
ε ηξφηθα, ζηηο 22 Ώπξηιίνπ 2013, ιακβάλνληαο ππφςε ηεο φηη ην εκπεηξηθφ πνζνζηφ κε ζπκκφξθσζεο ζε 
ηέηνηεο θνξνινγίεο αλέξρεηαη ζε 30% επί ησλ ζπλνιηθψλ αλακελφκελσλ εζφδσλ, απαίηεζε φπσο ηα 
πξνβιεπφκελα έζνδα απφ ηελ ελ ιφγσ θνξνινγία αλέιζνπλ ηνπιάρηζηνλ ζηα €130 εθαηνκ., ψζηε ε 
πξαγκαηηθή απφδνζε ηνπ θφξνπ αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο λα αλέιζεη πεξίπνπ ζηα €100 εθαηνκ.  

 ηα πιαίζηα ηεο ζπδήηεζεο ηνπ ζέκαηνο, ν Τπνπξγφο Οηθνλνκηθψλ δήισζε φηη, παξ’ φιν πνπ ν 
πξνηεηλφκελνο λφκνο δελ πξνσζεί ζε ηθαλνπνηεηηθφ βαζκφ ην ζηφρν γηα δίθαηε θαη απνηειεζκαηηθή 
θνξνιφγεζε ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο θαηά ηξφπν πνπ λα κελ πιήηηεηαη ε αλαπηπμηαθή πξννπηηθή ηεο 
νηθνλνκίαο, ε πξνψζεζή ηνπ ζε λφκν απνηειεί δέζκεπζε ζηε βάζε ηνπ Μλεκνλίνπ πλαληίιεςεο θαη 
πξνυπφζεζε γηα ηελ εθηακίεπζε ηεο πξψηεο δφζεο ηεο νηθνλνκηθήο βνήζεηαο. 

 πσο ν ίδηνο αμησκαηνχρνο δήισζε, ην πξνηεηλφκελν κέηξν θξίλεηαη βειηησκέλν ζε ζρέζε κε ηηο 
αξρηθέο πξνηάζεηο θνξνιφγεζεο πνπ ηέζεθαλ ελψπηνλ ηεο θπβέξλεζεο, ιακβαλνκέλσλ ππφςε ησλ ζηελψλ 
ρξνλνδηαγξακκάησλ πνπ είρε ζηε δηάζεζή ηεο γηα ιήςε ηειηθήο απφθαζεο, ψζηε λα ηθαλνπνηεζνχλ νη 
απαηηήζεηο ηεο ηξφηθαο γηα εμεχξεζε ησλ απαξαίηεησλ πφξσλ. 

 χκθσλα κε ηνλ ίδην θπβεξλεηηθφ αξκφδην, ε θπβέξλεζε, αλαγλσξίδνληαο φηη ην παξφλ λνκνζρέδην 
δπλαηφλ λα εληζρχεη ηε ζηξέβισζε πνπ δεκηνπξγνχζε κέρξη ζήκεξα ε πθηζηάκελε λνκνζεζία, απνθάζηζε 
φπσο κειεηήζεη πεξαηηέξσ ην θνξνινγηθφ πιαίζην ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο θαη επαλέιζεη ελψπηνλ ηεο ΐνπιήο 
κε λέα πξφηαζε, πξνηνχ ν θφξνο επί ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο θαηαζηεί πιεξσηένο.  Δ πεξαηηέξσ κειέηε, 
φπσο ζεκείσζε, ζηνρεχεη ζηελ επαλεμέηαζε θαη επηθαηξνπνίεζε ηεο βάζεο δεδνκέλσλ ζηελ νπνία επηβάιιεηαη 
ν θφξνο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο, ψζηε απηή λα δηεπξπλζεί, κε ζθνπφ ην βάξνο ηεο θνξνινγίαο λα θαηακεξηζηεί ζε 
πεξηζζφηεξνπο θνξνινγνπκέλνπο, ψζηε λα κεησζεί ην κέξνο ηεο ζπλεηζθνξάο ηνπο.  

 Ο Τπνπξγφο Βζσηεξηθψλ, πξνζζέηνληαο ζηα πην πάλσ, δήισζε φηη, πέξαλ ηεο δηεχξπλζεο ηεο 
θνξνινγηθήο βάζεο, ε νινθιήξσζε ηεο θαηαγξαθήο θαη επαλεθηίκεζεο ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο, ε νπνία 
αλακέλεηαη λα νινθιεξσζεί κέρξη ην ηέινο ηνπ 2014, ζα απνηειέζεη ζηαζκφ γηα ηελ νξζφηεξε επηβνιή ηεο 
θνξνινγίαο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο.  

 ηα πιαίζηα ηεο ζπδήηεζεο ηνπ ζέκαηνο, νη επεξεαδφκελνη θνξείο εμέθξαζαλ ηελ αληίζεζή ηνπο, θαζψο 
θαη ηηο επηθπιάμεηο ηνπο ζε ζρέζε κε ηνλ πξνηεηλφκελν λφκν θαη ηφληζαλ φηη ε πξνηεηλφκελε θνξνινγία ζα 
πιήμεη ζε πνιχ κεγάιν βαζκφ ηηο επηρεηξήζεηο πνπ δξαζηεξηνπνηνχληαη ζηνλ ηνπξηζηηθφ θαη θαηαζθεπαζηηθφ 
ηνκέα, θαζψο θαη ηηο επάισηεο θνηλσληθέο νκάδεο θαη ηνπο ελππφζεθνπο νθεηιέηεο. 

 πλαθψο, φινη νη πην πάλσ θνξείο ππέβαιαλ ζεηξά εηζεγήζεσλ ηφζν επί ησλ πξνλνηψλ ηνπ 
λνκνζρεδίνπ φζν θαη επί ηεο θηινζνθίαο ηεο επηβνιήο θνξνινγίαο επί ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο, νη νπνίεο 
ζπλνςίδνληαη σο αθνινχζσο: 

1. Παξαρψξεζε έθπησζεο επί ηεο επηβιεζείζαο θνξνινγίαο, ζηηο πεξηπηψζεηο πνπ θνξνινγνχκελνη 
πξνβνχλ ζε απνπιεξσκή ηεο θνξνινγίαο πξηλ απφ ηελ πξνθαζνξηζκέλε εκεξνκελία.   
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2. Βμαίξεζε ηεο πξψηεο θαηνηθίαο απφ ηελ πξνηεηλφκελε θνξνινγία. 

3. Βμαίξεζε ησλ θαηνηθηψλ κε αμία πνπ αλέξρεηαη κέρξη ηα €100.000. 

4. Μεηάζεζε ηεο εκεξνκελίαο θαηαβνιήο ηεο θνξνινγίαο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο γηα ην Αεθέκβξην ηνπ 2013, 
ζε πεξίπησζε πνπ ην θξάηνο δελ θαηνξζψζεη λα νινθιεξψζεη κέζα ζην ρξνληθφ πεξηζψξην ηελ 
επηθαηξνπνίεζε ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο. 

5. Καηαβνιή ηεο θνξνινγίαο απφ ηνλ αγνξαζηή αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο θαηά ηε ζηηγκή πνπ παξαιακβάλεη ην 
αθίλεην, ζηηο πεξηπηψζεηο πνπ ππάξρεη θαηαηεζεηκέλν έγγξαθν ζην Σκήκα Κηεκαηνινγίνπ θαη 
Υσξνκεηξίαο, αιιά δελ έρεη κεηαβηβαζηεί ν ηίηινο ηδηνθηεζίαο ζηνλ αγνξαζηή.  

6. Βθαξκνγή ηεο ίδηαο δηαδηθαζίαο πνπ εθαξκφζηεθε γηα ην έηνο 2012 γηα ηελ επηβνιή θαη είζπξαμε ηνπ 
θφξνπ αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο θαη γηα ην έηνο 2013, θαζψο θαη επηπξφζζεηε επηβνιή εθάπαμ θνξνινγίαο, 
ψζηε λα αληιεζνχλ νη απαξαίηεηνη πφξνη πνπ πξνβιέπνληαη ζην κλεκφλην, ε νπνία κπνξεί λα 
εθαξκνζηεί βξαρππξφζεζκα κέρξη ηελ νινθιήξσζε ηεο δηαδηθαζίαο επηθαηξνπνίεζεο ησλ ηηκψλ ησλ 
αθηλήησλ. 

7. Βπηβνιή εληαίαο θνξνινγίαο πάλσ ζηελ αθίλεηε ηδηνθηεζία πνπ λα πεξηιακβάλεη φιεο ηηο επηβαξχλζεηο 
πνπ αθνξνχλ ην αθίλεην θαη λα εηζπξάηηεηαη απφ ην θξάηνο ζην ζηάδην ηεο ρξήζεο ηνπ αθηλήηνπ θαη 
αλάινγε θαηαλνκή ησλ εζφδσλ.  

8. Φνξνιφγεζε ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο θαη φρη ησλ ηδηνθηεηψλ. 

 Ο εθπξφζσπνο ηνπ CIPA δήισζε φηη ην λνκνζρέδην θξίλεηαη δίθαην θαη δε θαίλεηαη λα επεξεάδεη ζε 
αλεζπρεηηθφ βαζκφ ηνπο μέλνπο επελδπηέο πνπ δηαηεξνχλ θαηνηθίεο ή άιιε αθίλεηε ηδηνθηεζία ζηελ Κχπξν, 
ιακβάλνληαο ππφςε φηη αληαγσλίζηξηεο ρψξεο ηεο Κχπξνπ επηβάιινπλ πνιχ πςειφηεξε θνξνινγία αθίλεηεο 
ηδηνθηεζίαο ζε ζρέζε κε απηήλ πνπ θαιείηαη λα ςεθίζεη ε ΐνπιή. 

 Μέιε ηεο επηηξνπήο, ιακβάλνληαο ππφςε ηηο ζέζεηο ησλ θπβεξλεηηθψλ αμησκαηνχρσλ, θαζψο θαη ησλ 
παξεπξηζθνκέλσλ, εμέθξαζαλ ηηο αλεζπρίεο ηνπο ζε ζρέζε κε ηελ θηινζνθία ηνπ πξνηεηλφκελνπ λφκνπ.  
Βηδηθφηεξα, κέιε ηεο επηηξνπήο εμέθξαζαλ ηελ άπνςε φηη, ζε πεξίπησζε εθαξκνγήο ηνπ πξνηεηλφκελνπ 
λφκνπ, πέξα απφ ην γεγνλφο φηη ζα δεκηνπξγεζνχλ ζηξεβιψζεηο θαη αδηθίεο, ν ζηφρνο γηα αλάπηπμε ηεο 
νηθνλνκίαο ελδερνκέλσο λα κελ θαηαζηεί εθηθηφο εμαηηίαο ηνπ βάξνπο πνπ ζα θιεζεί λα αλαιάβεη ν ηνπξηζηηθφο 
θαη θαηαζθεπαζηηθφο ηνκέαο ζε ζρέζε κε ηελ ελ ιφγσ θνξνιφγεζε.  Βπηπξφζζεηα, επεζήκαλαλ φηη ε αθίλεηε 
ηδηνθηεζία πνπ ρξεζηκνπνηείηαη σο εξγαιείν γηα ηελ πξνψζεζε ηεο επηρεηξεκαηηθήο δξαζηεξηφηεηαο, φπσο 
γίλεηαη ζηνπο ππφ αλαθνξά ηνκείο ηεο νηθνλνκίαο, δελ πξέπεη λα ππφθεηηαη ζε θνξνινγία αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο. 

 Παξάιιεια, κέιε ηεο επηηξνπήο εμέθξαζαλ ηελ έληνλε δηαθσλία ηνπο κε ην γεγνλφο φηη ην πνζφ πνπ 
επηδηψθεηαη λα αληιεζεί απφ ηε θνξνινγία απηή έρεη αλέιζεη ζηα €75 εθαηνκ. απφ ηα €69 εθαηνκ. πνπ είραλ 
αξρηθά ηεζεί σο ζηφρνο, ψζηε λα θαιπθζεί ε δαπάλε γηα ηελ επαλαπξφζιεςε αξηζκνχ σξνκίζζησλ 
ππαιιήισλ, αθνχ ε εμνηθνλφκεζε απφ ηε κείσζε ησλ απνιαβψλ ησλ δεκφζησλ ππαιιήισλ θαη ησλ 
ππαιιήισλ ηνπ επξχηεξνπ δεκφζηνπ ηνκέα δελ επαξθεί γηα ηελ επαλαπξφζιεςε ηνπ ζπλνιηθνχ αξηζκνχ ησλ 
σξνκίζζησλ πνπ εξγνδνηνχληαλ ην 2012. 

 Βπηπξνζζέησο ησλ πην πάλσ, κέιε ηεο επηηξνπήο ηφληζαλ φηη απφ ηηο πξφλνηεο ηνπ λνκνζρεδίνπ 
πξέπεη λα εμαηξεζεί ε πξψηε θαηνηθία, ψζηε λα πξνζηαηεπζνχλ ηα ρακειά εηζνδεκαηηθά ζηξψκαηα θαη νη 
επάισηεο θνηλσληθέο νκάδεο, φπσο νη ζπληαμηνχρνη θαη νη πξφζθπγεο.  Σφληζαλ επίζεο φηη ε πξνηεηλφκελε 
ρξεκαηηθή επηβάξπλζε ζε πνζνζηφ είθνζη ηνηο εθαηφλ (20%), ε νπνία είλαη επηπξφζζεηε άιισλ ηζρπνπζψλ 
επηβαξχλζεσλ θαη δηνηθεηηθψλ πξνζηίκσλ, πξνζβάιιεη ηελ αξρή ηεο αλαινγηθφηεηαο, κε ελδερφκελν, ζε 
πεξίπησζε πξνζθπγήο ζηε δηθαηνζχλε, ν ππφ ςήθηζε λφκνο λα ηίζεηαη ελ ακθηβφισ. 

 Σέινο, επεζήκαλαλ φηη κε ην ππφ ζπδήηεζε λνκνζρέδην ν θάζε ζπληδηνθηήηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο 
επηβαξχλεηαη μερσξηζηά κε ην ίδην πνζνζηφ θνξνινγίαο θαη φρη αλαινγηθά ζε ζρέζε κε ην κεξίδηφ ηνπ ζηελ 
ηδηνθηεζία, φπσο ζρεηηθά πξνέβιεπαλ πξνεγνχκελα λνκνζρέδηα πνπ είραλ θαηαηεζεί ελψπηνλ ηεο ΐνπιήο ζε 
πξνεγνχκελν ρξφλν. 

 πλαθψο, ε επηηξνπή, ζηε βάζε φισλ ησλ πην πάλσ επηθπιάμεσλ, εηζεγήζεθε ζηελ εθηειεζηηθή 
εμνπζία λα επαλέιζεη ζηε ΐνπιή κε λέα πξφηαζε θαη αλαζεσξεκέλν θείκελν ζρεδίνπ λφκνπ λνκνηερληθά 
ειεγκέλν απφ ην Γξαθείν ηνπ Γεληθνχ Βηζαγγειέα ηεο Αεκνθξαηίαο ην αξγφηεξν κέρξη ηελ θαζνξηζζείζα 
εκεξνκελία ζπδήηεζεο ηνπ ππφ αλαθνξά λνκνζρεδίνπ ζηελ νινκέιεηα ηνπ ζψκαηνο. 

 Τπφ ην θσο ησλ πην πάλσ, ε Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Οηθνλνκηθψλ θαη Πξνυπνινγηζκνχ 
επηθπιάζζεηαη λα ηνπνζεηεζεί επί ηνπ ζέκαηνο θαηά ηε ζπδήηεζή ηνπ ζηελ νινκέιεηα ηνπ ζψκαηνο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Τπάξρνπλ ηξνπνινγίεο απφ ηνπο Οηθνιφγνπο. 

 Κχξηε Πεξδίθε. 



1736 

 

Γ. ΠΒΡΑΕΚΔ: 

 Έρνπλ θαηαηεζεί, θχξηε Πξφεδξε, νη ηξνπνινγίεο θαη’ αθξίβεηα πξηλ ηξεηο κήλεο.  Έρνπλ λα θάκνπλ 
θπξίσο κε κία αιιαγή πξνζέγγηζεο ζην ζέκα ηεο θνξνιφγεζεο, πξνζηαηεχνπλ ηελ πξψηε θαηνηθία, 
πξνζηαηεχνπλ ηε γεσξγηθή θαιιηεξγνχκελε γε, ηελ νπνία ζέηνπλ εθηφο θνξνινγίαο θαη… 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ ηνλ θ. Πξφδξνκν Πξνδξφκνπ) 

 Βχζηνρν ην ζρφιην, θχξηε Πξνδξφκνπ, πξέπεη λα πσ, θαη ραιαξσηηθφ.  Καη πηζηεχσ φηη νη ηξνπνινγίεο 
πνπ θαηαζέηνπκε ζήκεξα δίλνπλ έλα άιιν ραξαθηήξα ζηε θνξνινγία ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο.  Σελ θάκλνπλ 
θαη αλαπηπμηαθή, δειαδή πξνζζέηνπλ θίλεηξν, γηα λα αλαπηπρζεί απηή ε αθίλεηε ηδηνθηεζία θαηά αεηθνξηθφ 
ηξφπν, ρψξνη πξνζηαζίαο ηνπ πεξηβάιινληνο, αλαλεψζηκεο πεγέο ελέξγεηαο, γεσξγηθέο θαιιηέξγεηεο.  Έρεη έλα 
ραξαθηήξα αλαπηπμηαθφ.  Γηα ηε θφξκνπια ηεο θνξνινγίαο κπνξεί λα ππάξμεη θάπνηα αληίξξεζε θαη ηελ 
απνδέρνκαη, αιιά φζνλ αθνξά ηνλ αλαπηπμηαθφ ραξαθηήξα ηεο θνξνινγίαο, λνκίδσ φηη πξέπεη λα γίλεη 
θαζνιηθά απνδεθηφο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Σψξα εξσηψ αλ ππάξρνπλ νκηιεηέο επί ζέκαηνο αξρήο θαη παξαθαιψ, εάλ ζα νκηιήζεηε ζε έθηαζε, λα 
έξρεζηε εδψ ζην βήκα.   

 Ο θ. Νηθφιαο Παπαδφπνπινο θαη ν θ. ηαχξνο Βπαγφξνπ θαη ν θ. ΐφηζεο. 

Ν. ΠΏΠΏΑΟΠΟΤΛΟ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, εγψ ζα εμεγήζσ κηα άιιε ηξνπνινγία.  Βπεηδή πξνεγνπκέλσο άθνπζα ηηο δηθέο ζαο 
ζέζεηο ζε ζρέζε κε ηηο πξνθνξηθέο ηξνπνινγίεο, λα κνπ επηηξέςεηε λα εμεγήζσ γηαηί ζε απηή ηελ πεξίπησζε 
πξέπεη λα εηζαθνπζηεί ε δηθή καο ε εηζήγεζε γηα κία πξνθνξηθή ηξνπνινγία.  Ώλ κνπ δίδεηε ηελ άδεηα, λα 
εμεγήζσ γηα πνην ιφγν. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Οξίζηε. 

Ν. ΠΏΠΏΑΟΠΟΤΛΟ: 

 Βίρακε δεηήζεη απφ ηελ εθηειεζηηθή εμνπζία ζε ζρέζε κε απηφ ην λνκνζρέδην λα εμεηάζεη θάπνηα 
ζπγθεθξηκέλα δεηήκαηα θαη έπξεπε λα πξνεγεζεί δηαβνχιεπζε κε ηελ Βπξσπατθή Βπηηξνπή, γηα λα καο 
επηηξέςνπλ λα πξνρσξήζνπκε ζε αιιαγέο επί ηνπ θεηκέλνπ ηνπ λνκνζρεδίνπ.  Υζεο είρακε έλα working group 
ζηηο ΐξπμέιιεο γηα ην κλεκφλην θαη αθξηβψο έλα απφ ηα δεηήκαηα πνπ ζπδεηήζεθε ήηαλ θαη απηφ. Καη καο 
έρνπλ δψζεη έγθξηζε, γηα λα πξνρσξήζνπκε ζε θάπνηεο αιιαγέο επί ηνπ λνκνζρεδίνπ.  Καη έρνπκε ζήκεξα 
παξαιάβεη ηελ επηζηνιή ηνπ Τπνπξγνχ Οηθνλνκηθψλ ν νπνίνο ιέεη φηη, ζε ζρέζε κε θάπνηεο εηζεγήζεηο πνπ 
είραλ θαηαηεζεί ελψπηνλ ηεο επηηξνπήο, έρεη γίλεη απνδεθηφ ην αίηεκα κεξηθψο γηα θάπνηεο ζπγθεθξηκέλεο 
ηξνπνινγίεο.   

 Άξα, αλ κνπ επηηξέςεηε λα ηε δηαβάζσ ηελ ηξνπνινγία… 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 ην έγγξαθν πνπ πήξα ηψξα είλαη δχν; 

Ν. ΠΏΠΏΑΟΠΟΤΛΟ: 

 Βίλαη δχν ηξνπνινγίεο, κάιηζηα. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Οξίζηε. 

Ν. ΠΏΠΏΑΟΠΟΤΛΟ: 

 Θεσξνχκε φηη ε πξφλνηα πνπ αθνξά ηελ επηπξφζζεηε επηβάξπλζε γηα εθείλνπο πνπ θαζπζηεξνχλ λα 
πιεξψλνπλ ηνπο θφξνπο ηνπο είλαη εμνλησηηθή. Πέξαλ ηνπ ηφθνπ 9% πνπ έρεη ν πθηζηάκελνο λφκνο, 
επηβάιιεηαη επηπξφζζεην πξφζηηκν, κε ηνλ πθηζηάκελν λφκν, 5% θαη ζα πξνζηεζεί αθφκε 20%, κε ην θείκελν 
ηνπ λνκνζρεδίνπ, επηπξφζζεηε επηβάξπλζε πάλσ ζε νπνηνδήπνηε νθεηιφκελν θφξν.  Θεσξνχκε φηη απηφ ην 
πνζνζηφ είλαη ζίγνπξα εμνλησηηθφ θαη εθηφο ησλ πιαηζίσλ ηεο ζπληαγκαηηθήο δηάηαμεο, πνπ πξνλνεί φηη ν 
θαζέλαο ζα πξέπεη λα θαηαβάιιεη θνξνινγηθέο ππνρξεψζεηο αλάινγα κε ηηο δπλαηφηεηέο ηνπ. Καη επνκέλσο 
είρακε δεηήζεη λα αλαζεσξεζεί απηή ε πνιηηηθή θαη έρνπκε ζήκεξα πάξεη ηελ επηζηνιή ηνπ Τπνπξγνχ 
Οηθνλνκηθψλ ν νπνίνο καο ιέεη φηη απνδέρεηαη ε θπβέξλεζε λα κεησζεί ε επηπξφζζεηε επηβάξπλζε απφ 20% 
ζε 10%.  Καη αθνξά απηή ε ηξνπνινγία ην άξζξν 3 ηνπ λνκνζρεδίνπ.   

 Δ δεχηεξε ηξνπνινγία αθνξά εηζήγεζε πνπ είρε ππνβιεζεί απφ πιεπξάο κειψλ ηεο επηηξνπήο 
Οηθνλνκηθψλ, φηη ζα πξέπεη λα δίδεηαη θίλεηξν ζε απηνχο πνπ πιεξψλνπλ έγθαηξα ηηο θνξνινγηθέο ηνπο 
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ππνρξεψζεηο. Καη επνκέλσο έρεη απνδερζεί ε θπβέξλεζε, κε ηελ έγθξηζε ηεο Βπξσπατθήο Βπηηξνπήο, λα 
δίδεηαη κηα έθπησζε ηεο ηάμεο ηνπ 10% ζε πξφζσπα πνπ δηεπζεηνχλ ηηο θνξνινγηθέο ηνπο νθεηιέο ηξηάληα 
εκεξνινγηαθέο εκέξεο πξηλ απφ ηε ιήμε ηεο λνκηθήο ηνπο ππνρξέσζεο, ε νπνία θαζνξίδεηαη κε βάζε ην άξζξν 
17 ηνπ πθηζηάκελνπ λφκνπ.   

 Ώπηέο είλαη νη δχν πξνθνξηθέο ηξνπνινγίεο ηηο νπνίεο θαηαζέησ ζήκεξα ελψπηνλ ηεο νινκέιεηαο θαη νη 
νπνίεο ζεσξψ κπνξνχλ λα πξνρσξήζνπλ γηαηί, φπσο φινη γλσξίδνπκε, θαη ε θνξνιφγεζε ηεο αθίλεηεο 
πεξηνπζίαο απνηειεί πξνυπφζεζε εθηακίεπζεο ηεο πξψηεο δφζεο.  Έγηλαλ πνιιέο πξνζπάζεηεο λα αιιάμεη 
απηφ ην θείκελν, ζε θάπνηα ζεκεία είρακε επηηπρία, ζε θάπνηα άιια φρη, θαη λνκίδσ φινη κπνξνχκε λα 
αληηιεθζνχκε φηη δελ είλαη έλα απφ ηα λνκνζρέδηα πνπ κπνξνχκε λα αιιάδνπκε ηηο πξφλνηέο ηνπ θαηά ην 
δνθνχλ. 

 Βπνκέλσο, ζα πξέπεη λα ηεζεί ην λνκνζρέδην σο έρεη θαη, αλ επζηαζεί ε δέζκεπζε ηεο θπβέξλεζεο φηη 
ζα επαλεμεηάζεη ηνλ ηξφπν ηεο θνξνιφγεζεο, αιιά θαη άιιεο πηπρέο, φπσο απηέο πνπ έρεη αλαθέξεη ν θ. 
Πεξδίθεο, ίζσο λα καο δνζεί ε επθαηξία απηά ηα δεηήκαηα λα ηα δνχκε πξηλ ην επηέκβξην ζε ζπλεξγαζία θαη 
κε ηε ζχκθσλν γλψκε ησλ Βπξσπαίσλ εηαίξσλ καο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Τπφ ην θσο ησλ εηδηθψλ ζπλζεθψλ σο έρνπλ επεμεγεζεί απφ ηνλ θ. Νηθφια Παπαδφπνπιν επηηξέπεηαη 
ε θαηάζεζε ησλ ηξνπνπνηήζεσλ. 

 Ο θ. ηαχξνο Βπαγφξνπ θαη κεηά ν θ. ΐφηζεο, γηα λα ππάξρεη ελαιιαγή, ν θ. ΝηθνιαΎδεο θαη ν θ. 
Υαηδεγηάλλεο.  

Σ. ΒΤΏΓΟΡΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε,  

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 Δ θνξνιφγεζε ηε αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο επξχηεξα κπνξψ λα πσ φηη είλαη ζηνλ ηφπν καο κηα πνλεκέλε 
ηζηνξία.  Θπκάκαη, ηνπιάρηζηνλ, γηα φζα ρξφληα είκαη ζηε ΐνπιή ησλ Ώληηπξνζψπσλ λα δεηείηαη απφ ηνπο 
πιείζηνπο ησλ ζπλαδέιθσλ -θαη ζσζηά ιέσ- λα πξνρσξήζνπκε ζε κηα ξηδηθή κεηαξξχζκηζε ηνπ ηξφπνπ 
θνξνιφγεζεο ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο.  Απζηπρψο, απηφ ην θαζνιηθφ αίηεκα φισλ ησλ πνιηηηθψλ πιεπξψλ δελ 
επξνσζήζεθε κε επζχλε φισλ αλεμαίξεηα ησλ θπβεξλήζεσλ.  Δ αθίλεηε ηδηνθηεζία επηβαξχλεηαη κε ηε 
θνξνινγία επί ηεο αθηλήηνπ ηδηνθηεζίαο κε ηνπηθή θνξνινγία, δειαδή ε ηνπηθή απηνδηνίθεζε εηζπξάηηεη γηα ηελ 
αθίλεηε ηδηνθηεζία, επηβαξχλεηαη κε θφξν θεθαιαηνπρηθψλ θεξδψλ θαη επηβαξχλεηαη κε κεηαβηβαζηηθά ηέιε.  Δ 
δηθή καο άπνςε είλαη, θαη ήην άπνςε ηνπ ΏΚΒΛ δηαρξνληθή, φηη θάπνηε ζα πξέπεη φινη λα βάινπκε ηάμε ζε 
απηή ηελ αθαηαζηαζία, ψζηε λα κελ εξρφκαζηε πεξηζηαζηαθά λα δηαθνξνπνηνχκε ζπληειεζηέο, λα 
αλαζηέιινπκε ή λα αλαβάιινπκε ηελ επηβνιή θνξνινγηψλ θαηά ην δνθνχλ θαη κε βάζε ηηο ζπλζήθεο ή ηηο 
πεξηζηάζεηο.  Ώπηφ σο γεληθή παξαηήξεζε, γηα λα κελ πσ φηη θαη ην θνξνινγηθφ καο ζχζηεκα επξχηεξα 
ρξεηάδεηαη εθζπγρξνληζκφ θαη αλαλέσζε θαη είλαη κηα δνπιεηά ε νπνία είρε γίλεη θαη ζην παξειζφλ δχν θνξέο 
θαη απέδσζε.  Με βάζε ηηο λέεο, ηηο λενδεκηνπξγεζείζεο ζπλζήθεο, κε ηελ θαηαζηξνθή νπζηαζηηθά ηνπ 
ρξεκαηννηθνλνκηθνχ ηνκέα ζα πξέπεη λα δνχκε κε πνην ηξφπν δηαθνξνπνηείηαη θαη ην θνξνινγηθφ ζχζηεκα, 
ψζηε λα ιεηηνπξγήζεη σο εξγαιείν αλάπηπμεο πηζαλφλ λέσλ ηνκέσλ πνπ ζέινπκε ή ζα επηιέμνπκε λα 
αλαπηχμνπκε. 

 ζνλ αθνξά ηψξα ζην πξνθείκελν, λα πσ φηη θαηαηέζεθαλ ελψπηνλ ηεο ΐνπιήο ησλ Ώληηπξνζψπσλ 
δχν λνκνζρέδηα απφ πιεπξάο θπβέξλεζεο.  Σν έλα λνκνζρέδην λα ππελζπκίζσ φηη θαηαςεθίζηεθε απφ ηελ 
πιεηνςεθία ησλ θνκκάησλ ηεο αληηπνιίηεπζεο θαη ήηαλ ε πξψηε απφπεηξα θνξνιφγεζεο ηεο αθίλεηεο 
ηδηνθηεζίαο ή κηαο πξφζζεηεο θνξνινγίαο πάλσ ζηελ αθίλεηε ηδηνθηεζία.  Σφηε δπζηπρψο απφ ηελ ηφηε 
ιεγφκελε “θπβεξλψζα ΐνπιή” καδί κε ηε κία εθαηνζηηαία κνλάδα πνπ πξνηείλεην γηα αχμεζε ηεο θνξνινγίαο, 
ηνπ εηαηξηθνχ θφξνπ, δπζηπρψο ζπκαηνπνηήζεθε θαη απηφ.  Σφηε λα ππελζπκίζσ επίζεο φηη εθείλν ην 
λνκνζρέδην απήιιαζζε ην 95,5% ησλ ηδηνθηεηψλ γεο θαη εηζέπξαηηε απφ φζνπο είραλ αθίλεηε ηδηνθηεζία αμίαο 
απφ νθηψ εθαηνκκχξηα θαη άλσ.  Καη ηφηε ππήξμαλ ηδηαίηεξεο επαηζζεζίεο θαη θαηαηέζεθε ελψπηνλ ηεο ΐνπιήο 
φηη ζα πιήμνπκε ηελ αλάπηπμε, ζα θαηαζηξέςνπκε έλαλ ηνκέα ν νπνίνο είλαη ν ηνκέαο ηεο αλάπηπμεο αθηλήησλ 
θαη νχησ θαζεμήο. 

 Βπαλήιζε ε θπβέξλεζε Αεκήηξε Υξηζηφθηα κε δεχηεξν λνκνζρέδην, ην νπνίν θαηαηέζεθε ην Γελάξε θαη 
δπζηπρψο απεζχξζε, γηαηί δελ ππήξρε πξφζεζε θαη πάιηλ απφ ηελ πιεηνςεθία ηεο αληηπνιίηεπζεο λα ςεθίζεη 
έλα λνκνζρέδην κε ηα ίδηα πεξίπνπ επηρεηξήκαηα.  Βθείλν ην λνκνζρέδην πνπ θαηαηέζεθε, φηαλ Τπνπξγφο 
Βζσηεξηθψλ ήηαλ ε θ. Βιέλε Μαχξνπ, απήιιαζζε θαη πάιηλ ην 77% ησλ ηδηνθηεηψλ αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο.  
Παξάιιεια, απήιιαζζε ηελ πξψηε θαηνηθία, πνπ ήην θαη κία απφ ηηο βαζηθέο απαηηήζεηο ηνπ θφζκνπ επξχηεξα.  
Ώπαιιάζζεην ινηπφλ ε πξψηε θαηνηθία, νη ηαπεηλέο πξνζθπγηθέο θαηνηθίεο, νη κηθξέο θαη κηθξνκεζαίεο 
ηδηνθηεζίεο θαη ηφηε ην βάξνο ηεο θνξνινγίαο κεηαθεξφηαλ ζηηο πνιχ κεγάιεο ηδηνθηεζίεο θαη ζηνπο 
κεγαινεπηρεηξεκαηίεο αλάπηπμεο γεο.  Απζηπρψο, θαη πάιηλ ε ηφηε θπβεξλψζα ΐνπιή είπε “φρη”.   
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 Με ην παξφλ λνκνζρέδην, θχξηε Πξφεδξε, θπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, δπζηπρψο επηρεηξείηαη ην 
αληίζεην θαη σο πξνο ηε θηινζνθία θαη σο πξνο ηελ εηζπξαθηηθή ηθαλφηεηα, δειαδή αθαηξείηαη ην θνξνινγηθφ 
βάξνο απφ ηνπο μελνδφρνπο, απφ ηνπο επηρεηξεκαηίεο αλάπηπμεο γεο, απφ ηνπο ηζηθιηθάδεο, ηνπο πνιχ πνιχ 
κεγάινπο ηδηνθηήηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο θαη κεηαθέξεηαη πνχ, παξαθαιψ;  Μεηαθέξεηαη ζηνπο κηθξνχο 
ηδηνθηήηεο, ζηνπο κηθξνκεζαίνπο ηδηνθηήηεο, κεηαθέξεηαη ζηελ πξψηε θαηνηθία, κεηαθέξεηαη ζηηο ρηιηάδεο ησλ 
πξνζθχγσλ πνπ δνπλ ζε έλα ππλνδσκάηην ή ζε θαηνηθίεο ησλ δχν ππλνδσκαηίσλ, κεηαθέξεηαη ζε εθείλνπο 
ηνπο ηδηαίηεξα θησρνχο ζπκπαηξηψηεο καο πνπ δνπλ ζε ηξψγιεο, κεηαθέξεηαη ζε εθείλνπο νη νπνίνη κπνξεί λα 
έρνπλ αθίλεηε ηδηνθηεζία ησλ ηξηάληα, ησλ ζαξάληα θαη ησλ πελήληα ηεηξαγσληθψλ κέηξσλ.  Ώλ ηξία ή ηέζζεξα 
ή πέληε αδέιθηα είλαη θιεξνλφκνη κηζήο ζθάιαο, ζα θιεζνχλ λα πιεξψζνπλ, παξαθαιψ, έζησ θαη αλ ν 
θαζέλαο δηθαηνχηαη κεξηθά κέηξα γεο.  Ώπηφ είλαη πνπ θάκλεη ζήκεξα απηφ ην λνκνζρέδην πνπ έρνπκε ελψπηφλ 
καο.   

 Απζηπρψο -θαη αο κελ θαηεγνξεζνχκε φηη απνξξίπηνπκε νηηδήπνηε έξρεηαη απφ πιεπξάο θπβέξλεζεο· 
πξνζπάζεηά καο είλαη λα βξεζνχλ ζπλαηλεηηθέο ιχζεηο- φκσο δπζηπρψο γηα άιιε κηα θνξά νη ζπγθπβεξλψληεο, 
ηα ζπγθπβεξλψληα θφκκαηα, επέιεμαλ θαη επηιέγνπλ ζπλεηδεηά λα θάλνπλ πιάηεο ζηνλ πινχην, λα θάλνπλ 
πιάηεο ζην κεγάιν θεθάιαην.  Καη πξνθιεηηθά έξρνληαη θαη ιελ λα πιεξψζνπλ φινη νη ηδηνθηήηεο θαηνηθίαο, 
κηθξνχ, ηαπεηλνχ ζε ηεηξαγσληθά κέηξα δηακεξίζκαηνο, λεαξά δεπγάξηα ηα νπνία κφιηο απέθηεζαλ απηή ηε 
ζηέγε θαη ηε ρξσζηνχλ, νη ρηιηάδεο ησλ πξνζθχγσλ πνπ κέλνπλ ζε ζπλνηθηζκνχο, γηα λα απαιιαγνχλ, λα 
ειαθξπλζνχλ νη κεγαινμελνδφρνη, νη κεγαιντδηνθηήηεο, νη ηζηθιηθάδεο κε ηεο δεθάδεο θαη ηεο εθαηνληάδεο 
ρηιηάδεο ζθάιεο.  Ώπηφ, θχξηε Πξφεδξε, θαη’ εκάο, είλαη πξφθιεζε θαη σο ηέηνην ην απνξξίπηνπκε.   

 Παξάιιεια φκσο κε απηφ, εκείο εηζεγνχκαζηε…  Καη, αθνχ βξίζθνκαη ζην βήκα, λα θαηαζέζσ ηηο 
ηξνπνινγίεο καο.  Οη ηξνπνινγίεο καο, νη νπνίεο απφ ηε κηα πξνηείλνπλ γηα θάζε επξψ κέρξη θαη ηηο ζαξάληα 
ρηιηάδεο κε βάζε ηηο εθηηκεκέλεο αμίεο ηνπ ʼ80 λα ππάξμεη κεδεληθή θνξνινγία -θαη απηφ θαιχπηεη ηε 
ζπληξηπηηθή πιεηνςεθία ή ηε κεγάιε πιεηνςεθία ηεο πξψηεο θαηνηθίαο- κπνξεί λα κελ θαιχπηνπλ ηηο 
πξνθιεηηθέο θαηνηθίεο -θαη απηφ ζεσξνχκε φηη είλαη δίθαην- κπνξεί λα κελ θαιχπηνπλ ηηο εμνρηθέο θαηνηθίεο -θαη 
απηφ επίζεο είλαη δίθαην- αιιά θαιχπηνπλ ζίγνπξα ην δεηνχκελν, ηελ πξψηε θαηνηθία, ηελ θαηνηθία ηνπ θφζκνπ.  
Σελ ίδηα ζηηγκή θαιχπηνπλ ηνπο κηθξνχο ηδηνθηήηεο γεο, ηνπο πνιχ κηθξνχο ηδηνθηήηεο γεο θαη θάπνηνπο απφ 
ηνπο κεζαίνπο.  Σελ ίδηα ζηηγκή κεηαθέξνπκε ην βάξνο, αιιά θαη ηελ απψιεηα εζφδσλ ζηνπο ηξεηο ηειεπηαίνπο 
ζπληειεζηέο γηα ηνπο νπνίνπο πξνηείλακε απφ ην 1,7% λα πάεη ζην 1,8%, ην 1,6 λα πάεη ζην 1,8, ην 1,7 ζην 1,9 
θαη απφ ην 1,9 ζην 2% ή επί ηνηο ρηιίνηο, φπσο ππνινγίδεηαη, ζην 0,2.   

 Βπραξηζηψ πάξα πνιχ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. ΐφηζεο λνκίδσ εδήηεζε ην ιφγν, ν θ. ΝηθνιαΎδεο θαη ν θ. Μαπξίδεο.   

Ώ. ΐΟΣΔ: 

 Λνηπφλ, απιψο πνιχ ζχληνκα, θχξηε Πξφεδξε, εγψ ζα πσ φηη φια απηά πνπ αθνχζακε πξηλ ιίγν 
μερλνχλ ηε βαζηθή πξψηε πξφηαζε, ε νπνία ήηαλ ελψπηνλ ηεο ΐνπιήο, ηεο θπβεξλψζαο ΐνπιήο, ε νπνία 
πξφβιεπε εηζξνή εζφδσλ €179 εθαηνκ.  Ώπηή ήηαλ ε πξψηε πξφηαζε, πνπ απνξξίςακε.  Βίραλ ηε θαεηλή ηδέα 
νη ηφηε θπβεξλψληεο, αιιά επηπρψο ε θπβεξλψζα ΐνπιή δελ ςήθηζε ηελ πξψηε ηνπο πξνζπάζεηα.   

 Ώθνινχζσο, έθαλαλ άιιε πξνζπάζεηα, δεχηεξε πξνζπάζεηα, κεηά ηηο παξαηλέζεηο, παξακνλέο ησλ 
εθινγψλ, κε ηελ νπνία πεξίπνπ πξνζπαζνχζαλ λα δηνξζψζνπλ ην πξφβιεκα.  Σν δηφξζσζαλ ζε θάπνην 
βαζκφ, αιιά αο κελ ηνπο θαθνθαίλεηαη, γηαηί ε θπβεξλψζα ηφηε ΐνπιή έθαλε ηηο επηινγέο ηεο είηε ηελ πξψηε 
θνξά είηε ηε δεχηεξε θνξά.  Βθείλν πνπ ιέκε είλαη ην εμήο… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. ηαχξνο Βπαγφξνπ είπε «ε ιεγφκελε “θπβεξλψζα ΐνπιή”».  Βζείο ιέηε “θπβεξλψζα”!   

Ώ. ΐΟΣΔ: 

 Βγψ ιέσ φηη ήηαλ θπβεξλψζα, φηαλ έπαηξλε απνθάζεηο.  Πνχ είλ’ ην θαθφ;  Φεθίδεη ε ΐνπιή θαη, αλ έρεη 
πιεηνςεθία, θπβεξλά έκκεζα κε ηελ ςήθν πνπ δίλεη.   

 Λνηπφλ, απ’ εθεί θαη πέξα, ιέσ φηη νχηε ε ζεκεξηλή λνκνζεζία είλαη ε θαιχηεξε, πνπ έρνπκε ελψπηφλ 
καο.  Βμάιινπ, ην δειψλεη ε ίδηα ε θπβέξλεζε, φηη ην ζπγθεθξηκέλν λνκνζρέδην ζα ςεθηζηεί ζήκεξα, ιφγσ ησλ 
θαηαζηάζεσλ πνπ φινη γλσξίδνπκε, θαη εληφο δχν κελψλ ζα ππάξμνπλ αλαπξνζαξκνγέο.  Βμνχ θαη ην 
Αεκνθξαηηθφ Κφκκα πξνζπαζεί εθείλε ηελ θαηεγνξία πνπ αθνξά ηε ιεγφκελε “πξψηε θαηνηθία” ζρεδφλ λα ηελ 
εμαηξέζεη ζχκθσλα κε ηα φζα είρα πεη πξνεγνπκέλσο ζην πξνεγνχκελν ζέκα.  Άξα, αο κελ αλεζπρνχλ νη 
θίινη γηα ηελ πξψηε θαηνηθία· ζεσξνχκε φηη ζα βξνχκε ηνλ ηξφπν.  κσο ηψξα πξέπεη λα ςεθίζνπκε γηα ηνπο 
ιφγνπο πνπ φινη γλσξίδνπκε, γηαηί ε παηξίδα καο έθηαζε ζην θαη πέληε θαη φρη ζην παξά πέληε θαη πξέπεη απηά 
ηα λνκνζρέδηα λα απνηειέζνπλ ην ζπλνιηθφ ιεγφκελν “κλεκφλην”, ψζηε κε ηε δαλεηαθή ζχκβαζε λα κπνξέζεη ν 
ηφπνο λα γπξίζεη, αλ ηα θαηαθέξνπκε, ζην ηέινο ηεο εκέξαο ζειίδα.   
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 Σν Αεκνθξαηηθφ Κφκκα ζα ππνζηεξίμεη ην ζπγθεθξηκέλν λνκνζρέδην.  Αε ζα ππνζηεξίμνπκε ηελ 
ηξνπνινγία ηνπ θίινπ ηνπ Γηψξγνπ ηνπ Πεξδίθε γηα ηελ νπνία δελ κπνξνχκε λα είκαζηε βέβαηνη φηη καδεχεη ηα 
ρξήκαηα ηα νπνία ρξεηάδνληαη.  Τπάξρεη ρξφλνο, γηα λα ηε κειεηήζνπκε θαη απηή ζηνπο επφκελνπο δχν κήλεο.   

 Θα πσ φκσο ην εμήο:  Δ ηξνπνινγία ηελ νπνία έρεηε απνδερηεί -θαη επραξηζηνχκε- θχξηε Πξφεδξε, έρεη 
γίλεη απνδερηή απφ ηελ θπβέξλεζε ζηελ επηηξνπή, φηαλ ζπδεηνχζακε, κηιάεη γηα 10% έθπησζε ζε φζνπο 
πιεξψζνπλ έλα κήλα γξεγνξφηεξα.  Δ πξφηαζε πνπ είρακε θαηαζέζεη ελψπηνλ ηνπ Τπνπξγνχ Οηθνλνκηθψλ, 
γηαηί ήηαλ κηα εηζήγεζε δηαθφξσλ εκπιεθνκέλσλ, ηελ νπνία είρακε απνδερηεί εκείο σο Αεκνθξαηηθφ Κφκκα θαη 
δεηήζακε λα ηελ απνδερηεί ε θπβέξλεζε, εμνχ θαη έγηλε, ήηαλ λα πάκε ζην 30% έθπησζε, γηαηί ε θνξνινγία 
πνπ πεξλνχκε ζήκεξα έρεη 30% πεξηζζφηεξν θφξν, γηαηί ππνινγίδνπλ φηη ζα έρνπκε θάπνηα δηαθπγφληα 
έζνδα.  Βκείο ιέκε φηη κπνξεί απηφ ην δέθα λα απμεζεί αθφκα πεξηζζφηεξν ζηε κειέηε πνπ ζα θάλεη ην 
ππνπξγείν, γη’ απηφ ππνζηεξίδνπκε βεβαίσο ηηο ηξνπνινγίεο, θαη ηε κείσζε ηνπ πξνζηίκνπ, αιιά θαη ηελ 
επηπιένλ έθπησζε ζην 10%.  κσο ιέκε φηη θαη ζ’ απηφ ην ζεκείν ζέινπκε ε θπβέξλεζε λα θάλεη δεχηεξεο 
ζθέςεηο, θαηά πφζν ζα δψζνπκε κεγαιχηεξν θίλεηξν ζε φζνπο ζα πιεξψζνπλ έγθαηξα απηή ηε θνξνινγία. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ. 

 Ο θ. ΝηθνιαΎδεο. 

Ν. ΝΕΚΟΛΏΨΑΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε,  

 Οη δχν ηξνπνινγίεο πνπ αλέιπζε θαη ν θ. Παπαδφπνπινο είλαη ζσζηέο.  Βίλαη φκσο, θαηά ηελ άπνςή 
καο, δεπηεξεχνπζαο ζεκαζίαο, γηαηί ππάξρνπλ πην νπζηαζηηθά δεηήκαηα πνπ έρνπλ ζρέζε κε ην λνκνζρέδην, 
ηα νπνία δελ έρνπλ θαιπθζεί. 

 Βίρακε πεη φηη ζηελ νπζία ηνπ νπνηνπδήπνηε λνκνζρεδίνπ ζα αθνξνχζε ηε θνξνιφγεζε ηεο αθίλεηεο 
πεξηνπζίαο ζα έπξεπε λα ππάξρνπλ ηξεηο βαζηθέο αξρέο, νη νπνίεο λα δηαζθαιίδνληαη.  Δ πξψηε είλαη ε 
πξνζηαζία ηεο πξψηεο θαηνηθίαο θαη ηεο κηθξήο ηδηνθηεζίαο, ε δεχηεξε είλαη ε δίθαηε θαηαλνκή ηεο θνξνινγίαο 
αλάινγα κε ηελ ηδηνθηεζία θαη ε ηξίηε είλαη λα κελ πιήηηνληαη νη νηθνλνκηθέο δξαζηεξηφηεηεο νη νπνίεο 
εμαξηψληαη αθξηβψο απφ ηελ αθίλεηε ηδηνθηεζία, φπσο είλαη ν ηνπξηζκφο, ηα μελνδνρεία θαη ε νηθνδνκηθή 
βηνκεραλία.  Πξέπεη λα πνχκε φηη ην λνκνζρέδην πνπ πξφηεηλε ε θπβέξλεζε δελ ηθαλνπνηεί ηεο αξρέο απηέο.  
Θεσξνχκε φηη είλαη αλεπαξθέο θαη ειιεηκκαηηθφ θαη πξέπεη λα πνχκε φηη ζε θάπνην βαζκφ θαη νη πξνηείλνληεο 
ην λνκνζρέδην, πνπ είλαη ε θπβέξλεζε, δέρηεθαλ φηη απηφ ην λνκνζρέδην είλαη ειιεηκκαηηθφ ιέγνληαο φηη ζα 
έξζνπλ ζε θάπνηνπο κήλεο λα ην δηνξζψζνπλ, πξηλ θαλ αθφκα εθαξκνζηεί.  Πξέπεη λα πνχκε φηη εδψ θαη 
δψδεθα κήλεο ζπδεηείηαη ην λνκνζρέδην θαη ε λνκνζεζία γηα ην θφξν αθίλεηεο πεξηνπζίαο θαη είδακε κηα 
θσιπζηεξγία ηεο θξαηηθήο κεραλήο λα κπνξέζεη λα δηεπζεηήζεη δεηήκαηα ηα νπνία είλαη αλνηθηά.  Αε κηινχκε 
αζθαιψο γηα ην ζέκα ησλ ηηκψλ ηνπ ʼ80, θάηη ην νπνίν ζα ρξεηαζηεί αξθεηφ ρξφλν.  Τπάξρνπλ φκσο άιια 
δεηήκαηα, φπσο γηα παξάδεηγκα ε απνηχπσζε ησλ νηθνδνκψλ πάλσ ζε ηεκάρηα πνπ ζεσξνχληαη φηη είλαη 
θελά.  Θα κπνξνχζε λα είρε δξνκνινγεζεί κηα αξθεηά ζεκαληηθή εξγαζία πξνο ηελ θαηεχζπλζε απηή.   

 Τπάξρεη έλα βαζηθφ επηρείξεκα πνπ ιέεη «ςεθίζηε ην λνκνζρέδην, γηα λα πάξνπκε ηελ πξψηε δφζε· 
δηαθνξεηηθά δε ζα πάξνπκε ηελ πξψηε δφζε».  Ξέξεηε, λνκίδσ φηη ζα πξέπεη λα ζηακαηήζνπκε λα αλερφκαζηε 
σο ΐνπιή αλεπάξθεηεο θαη νιηγσξίεο, γηα λα πάξνπκε ηελ πξψηε δφζε, γηα λα πάξνπκε ηε δεχηεξε δφζε, γηα 
λα πάξνπκε ηελ ηξίηε δφζε…   

 Γη’ απηνχο ηνπο ιφγνπο, θχξηε Πξφεδξε, θαη επεηδή ε θπβέξλεζε δελ έθακε ζσζηά ηε δνπιεηά ηεο 
θέξλνληαο απηφ ην λνκνζρέδην φπσο ην έθεξε, εκείο δελ κπνξνχκε λα ην ζηεξίμνπκε. 

 Βπραξηζηψ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Μαπξίδεο, ν θ. Πξνδξφκνπ, ν θ. Κνπιίαο.  

Μ. ΜΏΤΡΕΑΔ: 

 Δ ζπγθεθξηκέλε θνξνινγία ίζσο είλαη απαξαίηεηε, γηα λα κπνξέζνπκε λα… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Υαηδεγηάλλεο. 

Μ. ΜΏΤΡΕΑΔ: 

 …λα αληεπεμέιζνπκε ζην ζέκα… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 
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 Ο θ. Κππξηαλνχ.   

 πγγλψκε. 

Μ. ΜΏΤΡΕΑΔ: 

 Μάιηζηα. 

 Δ ζπγθεθξηκέλε θνξνινγία είλαη απαξαίηεηε, γηα λα κπνξέζνπκε λα αληιήζνπκε ηα ρξήκαηα πνπ 
πξέπεη, αιιά πξέπεη θάπνηα ζηηγκή λα εθζπγρξνληζηεί ε θνξνινγία ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο θαη λα επηβιεζεί 
έλα εληαίν ηέινο πάλσ ζηε θνξνιφγεζε ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο.  Πξέπεη λα αθνινπζήζνπκε ηελ αξρή ηεο 
θνζηνζηξέθεηαο, φπσο αθξηβψο ζπκβαίλεη θαη ζε πνιιέο άιιεο ρψξεο, ν θάζε ηδηνθηήηεο λα πιεξψλεη ην 
αλάινγν ηίκεκα ηεο ππεξεζίαο πνπ ηνπ πξνζθέξεηαη.  Ο θφξνο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο είλαη θφξνο ηνπηθνχ 
ραξαθηήξα θαη επηβάιιεηαη απφ ηνπο δήκνπο θαη ηεο θνηλφηεηεο γηα ηηο ππεξεζίεο πνπ πξνζθέξνληαη πξνο 
απηέο ηηο ηδηνθηεζίεο.  Ώλ είρακε απηφ ην θφξν θαη αλ είρακε ηα κεηαβηβαζηηθά ηέιε λα αληηθαηνπηξίδνπλ επίζεο 
ην θφζηνο ηεο ππεξεζίαο πνπ πξνζθέξεη ην Κηεκαηνιφγην, ηφηε ζαο δηαβεβαηψ φηη δε ζα είρακε ηε θνχζθα ησλ 
αθηλήησλ πνπ έρνπκε ζήκεξα θαη δε ζα είρακε ηα πξνβιήκαηα ηα κεγάια πνπ έρνπκε.   

 Άξα, πηζηεχσ φηη είλαη επείγνπζα ε θαηάζηαζε λα εθζπγρξνλίζνπκε ην θφξν αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο, λα 
είλαη ηνπηθνχ ραξαθηήξα, λα απεγθισβηζηνχλ νη δήκνη απφ ηελ θξαηηθή ρνξεγία, λα κπνξνχλ λα πξνζθέξνπλ 
ππεξεζίεο ζηνπο πνιίηεο ηνπο θαη λα αμηνινγνχληαη απφ ηνπο πνιίηεο ηνπο γηα ηεο ππεξεζίεο πνπ πξνζθέξνπλ. 

 Βπραξηζηψ πνιχ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Πξνδξφκνπ.   

 Παξάθιεζε, λα δψζνπκε ηελ νπζία ησλ απφςεψλ καο, δηφηη μέξεηε φηη ε ζεκεξηλή κέξα ζα είλαη 
εμαηξεηηθά βεβαξεκέλε.   

ΠΡ. ΠΡΟΑΡΟΜΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, ζα είκαη ζχληνκνο, παξά ην φηη έρσ αλεβεί ζην βήκα.   

 Καηαξράο, ζπκκεξηδφκαζηε ηελ παξαηήξεζε πνπ κφιηο αθνχζηεθε, φηη είλαη θάπσο παξάδνμν ην φηη ζα 
δηνξζσζεί ή ζα πξνζαξκνζηεί ην είδνο απηήο ηεο θνξνινγίαο, πξνηνχ θαλ εθαξκνζηεί.  Χζηφζν, 
θαηαιαβαίλνπκε ηελ πξαγκαηηθή αλάγθε λα αιιάμεη ζε πνιχ κεγάιν βαζκφ ε φιε θηινζνθία ηεο θνξνινγίαο 
ζηελ αθίλεηε πεξηνπζία.   

 Δ δηθή καο θηινζνθία ζην Αεκνθξαηηθφ πλαγεξκφ είλαη φηη -θαη ηζρχεη γηα φια ηα είδε θφξνπ- κηα 
θνξνινγία ζα πξέπεη λα είλαη αθξηβνδίθαηε, αιιά θαη νξζνινγηθή.  Υξεηαδφκαζηε έλα αθξηβνδίθαην, αιιά θαη 
νξζνινγηθφ θνξνινγηθφ θαζεζηψο.  Οη θνξνινγίεο δελ έρνπλ κφλν ζπλέπεηεο ζε φξνπο θνηλσληθήο δηθαηνζχλεο 
-ζίγνπξα έρνπλ ηέηνηεο- αιιά έρνπλ θαη ζπλέπεηεο ζηελ ίδηα ηελ νηθνλνκηθή δξαζηεξηφηεηα.  Ώλαιφγσο πψο 
θνξνινγείηαη ν θάζε ζπληειεζηήο παξαγσγήο θαη ην θάζε ζηνηρείν πινχηνπ ζπξψρλνπκε, επλννχκε ή αληίζεηα 
απνζαξξχλνπκε θάπνηεο νηθνλνκηθέο δξαζηεξηφηεηεο.  Καη βεβαίσο, ην είδνο ηεο θνξνινγίαο πνπ ππάξρεη ζε 
κηα ρψξα έρεη λα θάλεη θαη κε ην κνληέιν αλάπηπμεο, πνπ είλαη θαη ην δεηνχκελν κεηά απφ ηηο ηειεπηαίεο 
ξαγδαίεο εμειίμεηο ζηελ θππξηαθή νηθνλνκία.   

 Δ δηθή καο ε ζέζε είλαη φηη ζα έπξεπε λα ππήξρε έλαο παλνξακηθφο θνξνινγηθφο ράξηεο ζηελ Κχπξν 
θαη λα κελ θάλνπκε θάζε θνξά πνιηηηθή γηα θάζε κία θνξνινγία ρσξηζηά πξνζπαζψληαο λα βξνχκε θαη ηελ 
ηζφηηκε -φζν γίλεηαη- θαηαλνκή θαη ηελ αθξηβνδίθαηε επηβάξπλζε ησλ δηαθφξσλ κεξίδσλ ηνπ πιεζπζκνχ.  
Ώθνχγνληαο φκσο λα γίλεηαη ιφγνο γηα θνξνινγία ζε έρνληεο θαη θαηέρνληεο, έρνληαο ελψπηφλ καο κία 
θνξνινγία ηεο αθίλεηεο πεξηνπζίαο κε ηα ηεξάζηηα πξνβιήκαηα ηεο πθηζηάκελεο ηερλνδνκήο, ηεο ππνδνκήο 
ζην ζπγθεθξηκέλν ηνκέα, δηαπηζηψλνπκε φηη πξέπεη λα είκαζηε πξνζεθηηθνί.  Ώθφκα θαη ε ζπδήηεζε πνπ γίλεηαη 
γηα ηελ πξψηε θαηνηθία, ε νπνία εθ πξψηεο φςεσο θαίλεηαη λα είλαη κηα θηινιατθή ζθέςε, κπνξεί λα είλαη 
άθξσο παξαπιαλεηηθή.  Γλσξίδνπκε φηη ε πξψηε θαηνηθία γηα νξηζκέλνπο κπνξεί λα είλαη κηα ηεξάζηηα 
πεξηνπζία εθαηνκκπξίσλ, ε νπνία αληηζηνηρεί θαη ζε πξνεγνχκελεο θνξνινγίεο είηε εηζνδεκάησλ είηε θεξδψλ 
πνπ θακηά θνξά δηαθεχγνπλ.  Άξα, ινηπφλ, ζα πξέπεη λα πξνζέμνπκε. 

 Tν επηπξφζζεην πνπ πξέπεη λα πξνζέμνπκε ζήκεξα ςεθίδνληαο απηφ ην λνκνζρέδην είλαη φηη ζα πξέπεη 
λα απνθχγνπκε κέζα ζηηο ζεκεξηλέο ζπλζήθεο ηεο νμχηαηεο θξίζεο λα επηβάιινπκε ηπθιά θνξνινγίεο, νη 
νπνίεο ίζσο καο δίλνπλ ηελ αλαθνχθηζε φηη έρνπκε βξεη έζνδα γηα ην θξάηνο ή ιχζεηο ζηα ηεξάζηηα 
δεκνζηνλνκηθά θελά καο, νη νπνίεο κε αλαθνχθηζε λνκίδνπκε φηη νπζηαζηηθά δελ έρνπλ ζπλέπεηεο ή δελ 
επηβαξχλνπλ παξά απηφ ηνλ νπνίν ζεσξνχκε θάπνηε πξφρεηξα θαη επηπφιαηα φηη είλαη ν πινχηνο.  Πξαγκαηηθά, 
ζα πξέπεη λα αλαζεσξεζεί απηή ε λνκνζεζία θαη ην θαζεζηψο, γηαηί βεβαίσο ζα πξέπεη ε αθίλεηε πεξηνπζία λα 
ζπκβάιιεη ζην κέηξν πνπ ηεο αλαινγεί -θαη ίζσο ζην παξειζφλ λα ππήξμαλ πεξηπηψζεηο ππνδεέζηεξεο 
ζπκβνιήο- λα ζπκβάιιεη ζηελ πξνζπάζεηα πνπ θάλεη ζήκεξα ε Κχπξνο θαη ε νηθνλνκία καο, αιιά ηαπηφρξνλα 
ζα πξέπεη λα απνθχγνπκε ζηξεβιψζεηο.   
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 Θα απνθχγσ, θχξηε Πξφεδξε, ζεβφκελνο ην ρξφλν θαη ηελ θξηζηκφηεηα ηεο εκέξαο, λα αλαθέξσ φιεο 
απηέο ηηο ζηξεβιψζεηο· ηηο γλσξίδνπκε, ηηο έρνπκε κειεηήζεη, ηηο έρνπκε εληνπίζεη.  Ώπιψο, ζα πσ φηη ε δηθή 
καο πξνζπάζεηα ηελ εζράηε ζηηγκή λα ειαθξχλνπκε θάπσο ηε θνξνινγία ζηηο ρακειφηεξεο αμίεο, πνπ θαηά 
ηεθκήξην -ελ κέξεη θαηά ηεθκήξην- αθνξνχλ αζζελέζηεξεο νηθνλνκηθά νκάδεο, δείρλεη απιψο ηελ θαηεχζπλζε.  
Βπηθπιαζζφκαζηε ππνγξακκίδνληαο φηη δελ πξέπεη νχηε ην θξάηνο νχηε ε πνιηηεία νχηε θαη ε ΐνπιή απηή ηελ 
ψξα λα ιεηηνπξγνχκε θάπνηεο ζηηγκέο κε έιιεηςε ςπρξαηκίαο θαη βγάδνληαο απσζεκέλα -λα ην πσ ζηε ιατθή- 
ελαληίνλ νπνηαζδήπνηε θαηεγνξίαο πινχηνπ, εηζνδεκάησλ ή ζπληειεζηψλ παξαγσγήο.  Θα πξέπεη λα 
θαηαιήμνπκε ζε έλα κνληέιν πνπ λα ληψζνπκε φηη είλαη φζν γίλεηαη αθξηβνδίθαην θαη νξζνινγηθφ. 

 Βπραξηζηψ πνιχ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ πνιχ. 

 Ο θ. Κνπιίαο, παξαθαιψ. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Κχξηε Πξφεδξε,  

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη,  

 Δ πξνεγνχκελε θπβέξλεζε, φπσο είραλ πεη θαη νη πξνεγνχκελνη ζπλάδειθνη, έθεξε κηα λνκνζεζία ε 
νπνία ήηαλ άθξσο εμνλησηηθή, αιιά σο πηζηφο ζθπηαινδξφκνο ηεο πξνεγνχκελεο θπβέξλεζεο ε παξνχζα 
θπβέξλεζε θάκλεη αθξηβψο ην ίδην πξάκα θαηά αλάπνδν ηξφπν!   

 Θέισ λα ζπκίζσ φηη εδψ ππάξρεη δηάθξηζε εμνπζηψλ.  Δ θάζε αξρή, ε δηθαζηηθή, ε λνκνζεηηθή θαη ε 
θξαηηθή, θέξεη ηε δηθή ηεο επζχλε θαη δελ είλαη ζσζηφ λα ιέγεηαη φηη ηνχηε έλ’ θπβεξλψζα ή αθπβέξλεηε ΐνπιή!   

 Ώγαπεηνί ζπλάδειθνη, μέξεηε ηη ιελ γηα φπνην λφκν ςεθίζνπκε θαη ηνλ αξπάμνπλ νη εθαξκνζηέο ηνπ -θαη 
θαληάδνκαη ηη αθνχζαηε φινη: «Βζείο πνπ ςεθίζαηε ην λφκν»!  Καη είλαη ινγηθφ θάπνηνο λα θάκεη θαη ιάζνο ηελ 
ψξα πνπ ςεθίδεη, αιιά θαιή ηε πίζηεη λα θάκεη ιάζνο!  Βδψ ππάξρεη δηαβεβαίσζε ηνπ αξκνδίνπ ππνπξγνχ.  
Ήηαλ ζηξνγγπινθαζηζκέλνο ν Τπνπξγφο ησλ Βζσηεξηθψλ θαη είπε «ελ γλψζεη κνπ, μέξσ φηη ν λφκνο είλαη 
ζηξεβιφο»!  Β, θαιψο ηνλ!  Βλλά ζνπ ηνλ ςεθίζσ εγψ ηνλ ζηξεβιφ, γηα λα γίλεη ηη;  Ώπηφ πνπ γίλεηαη... 

ΒΤ. ΑΕΠΛΏΡΟ: 

 Ώθνχ ζα θέξεη άιινλ. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Να θέξεη άιινλ;  Να ζαο ηνλ θέξεη εζάο!   

 Λνηπφλ, απηφ πνπ γίλεηαη, θχξηε Πξφεδξε, θαη θαηάληεζε θαη ζπλήζεηα πεξίπνπ...  Ξέξεηε, εζεθψζαλ λέα 
κφδα θαη λέα κέζνδν, λα θεξχζζνληαη επείγνληα θαη κε ηελ απεηιή θαη κε ηνλ εθθνβηζκφ λα πεξλνχλ 
λνκνζρέδηα θαη θαηαιήμακε εδψ πνπ θαηαιήμακε!  Καη δε ζα πσ ‟φρη” εδψ ζην λνκνζρέδην, γηαηί είκαη ελαληίνλ 
ηεο ηξφηθαο.  Έλ’ άζρεην!  Βθείλν πνπ ιέσ είλαη φηη κηα λνκνζεζία, άκα κπαίλεη, πξέπεη λα είλαη λνχζηκε θαη 
ινγηθή λνκνζεζία θαη λα έρεη ζηφρν θαη ζθνπφ.  Βδψ ηη θάκλνπλ;  Ξέξεηε γηαηί θάκλνπκε ηνχληε λνκνζεζία;  
Αηφηη ειείςαλ καο ηα ξηάιηα!  πνηνο αλαπλέεη αξπάμεηέ ηνπ, λα θξπψλεη!  Ώπηφ γίλεηαη θαη είλαη δπλαηφλ!  Ώλ 
πάηε ζηελ Ώγγιία, πνπ είλαη επλνκνχκελν θξάηνο, θαη δείηε πψο θνξνινγνχληαη ηα αθίλεηα, ππάξρεη κηα ινγηθή.  
Βδψ πνηα είλαη ε ινγηθή ηνπ λφκνπ;  Ο θ. Βπαγφξνπ ιέεη «αξπάμεηε ηνπο ηζηθιηθάδεο».  Βλ εμέξσ πνχ ηνπο 
εχξε ηνπο ηζηθιηθάδεο ν Βπαγφξνπ!  Βηιηθξηλά, ελ εμέξσ θαλέλα ηζηθιηθά!  

Σ. ΒΤΏΓΟΡΟΤ: 

 Έζηεη!  Να ζε πάξσ λα ηνπο δεηο! 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Ξέραζ’ ηνπο, θχξηε, επηπρψο δελ ππάξρνπλ!  Έληδηε είκαη ππέξ ησλ ηζηθιηθάδσλ, δηφηη είκαη απφ 
γεσξγηθή νηθνγέλεηα, είκαη ππέξ ησλ αδπλάησλ, αιιά ζαο ιέσ φηη ηέηνηνη έλ’ κεηξεκέλνη ζηα δάθηπια ηεο κηαο 
παιάκεο θαη εθείλνη πνπ θάκλνπλ ηνπο ηζηθιηθάδεο ηα ξηάιηα επθηάζαλ ηα ’πνχ ηηο ηξάπεδεο θαη έλ’ κε ηα 
ρξσζηηκηά πνπ ηα αγνξάζαλ!  Γηα λα μέξεηο δειαδή!  Άξα, ινηπφλ, ηέηνηα δελ ππάξρνπλ.   

 Μνπ ζπκίδεη, αγαπεηέ θχξηε Πξφεδξε, ην εμήο:  Σν λφκν πνπ θάκακε γηα ηα απηνθίλεηα, ηηο άδεηεο 
θπθινθνξίαο.  Έρεη έλαο έλα pajero, ν θ. Πξνθνπίνπ, θαη επνχιεζέλ ην ηνπ θ. Κνπηζνχ.  Άκα αιιάμεη ηδηνθηήηε, 
δηπιαζηάδνληαη ηα ηέιε.  Ώπηέο θαη αλ είλαη λνκνζεζίεο απαξάδεθηεο!  Καη εδψ ν πην βαξηά θνξνινγνχκελνο 
ηνκέαο είλαη ηα αθίλεηα.  Έρνπκε 8% κεηαβηβαζηηθά, έρνπκε 20% θφξν θεθαιαηνπρηθψλ θεξδψλ θαη έρνπκε θαη 
γηα ηα θηίξηα 18% ΦΠΏ.  Ώλ εχξεηε θακηά ρψξα πνπ θάκλεη ηνχληεο ηέρλεο, εγψ λα δερηψ λα ζαο ςεθίζσ!  
Πνπζελά δελ ππάξρνπλ ηέηνηεο απαξάδερηεο θνξνινγίεο!   
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 Ώθφκα θάηη θαη ηειεηψλσ, θχξηε Πξφεδξε, ην εμήο: ε ηνχληε ρψξα ηελ εκηθαηερφκελε ε γε άιιαμε 
πνιιέο θνξέο ρέξηα γηα επλφεηνπο ιφγνπο, δηφηη ζπκπηέζηεθε ν πιεζπζκφο, εράζακε ζρεδφλ ην 40%, ήξζακε 
ζηηο ειεχζεξεο πεξηνρέο θαη νη πην βαξηά θνξνινγνχκελνη δειαδή είλαη νη πξφζθπγεο, δηφηη είλαη εθείλνη πνπ 
αγνξάδαλ θαη αληαιιάδαλ πεξηνπζίεο, γηα λα βνεζήζνπλ ηα παηδηά ηνπο, κε απνηέιεζκα ηνχηε ε αθίλεηε 
ηδηνθηεζία λα είλαη πνιιαπιέο θνξέο θνξνινγνχκελε.   

 Β, ησξά ειείςαλ ηα ξηάιηα· λα βάινπκε άιια €75 εθαηνκ., γηαηί είπελ ηνπ ε θ. Κξηζηίλ Λαγθάξλη θαη ν θ. 
Νηξάγθη ηνπ θ. Ώλαζηαζηάδε κνλνλπρηνχ «βάι’ ηνπο ηδηαη ζεθψλνπλ ηνχηνη»;  Βίλαη απαξάδεθηα ηνχηα!  Να 
πάλε λα ςεθίζνπλ άιινη! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ.  

 Ο θ. Υαηδεγηάλλεο. 

Κ. ΥΏΣΓΔΓΕΏΝΝΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε,  

 Βγψ ζα επαλαιάβσ ηε δέζκεπζε πνπ είρακε γηα ηα €70 εθαηνκ., ζην πιαίζην ηεο ζπλνιηθήο 
αληηκεηψπηζεο ηνπ πξνβιήκαηνο, αιιά θαη ηεο ζπλεηζθνξάο ηνπ ηνκέα ησλ αθηλήησλ.  Πέξαλ ηνχηνπ φκσο, ζα 
ήζεια λα πσ φηη, θάζε θνξά πνπ επηρεηξνχζακε λα πεξάζνπκε απηφ ην λνκνζρέδην, ήηαλ έλα θαηαζθεχαζκα 
πνπ πάληνηε ή πνηέ δελ είρε κηα ηζφξξνπε πξνζέγγηζε.  Απζηπρψο, θάζε θνξά αληηκεησπίδακε πξνβιήκαηα 
θαη ήξζακε εδψ πνπ ήξζακε.  Καη ηνχηε ηε θνξά παξνπζηάδνληαη ηέηνηνπ είδνπο αδπλακίεο, πνπ κφλν 
ζρηδνθξεληθφ κπνξεί λα ην ραξαθηεξίζεη θάπνηνο!  Παξαδείγκαηνο ράξηλ ην ζέκα έλαο ν νπνίνο δεη θάησ απφ 
ην φξην ηεο θηψρηαο λα πιεξψλεη θφξν αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο, λαη, ζα πξέπεη λα ξπζκηζηεί.   

 Μαο ηθαλνπνηεί, φπσο θαη ηνλ πξφεδξν ηεο παξάηαμήο κνπ, ε ηνπνζέηεζε φηη ζα αθνινπζήζεη ακέζσο 
κεηά δηνξζσηηθή πξνζέγγηζε απηψλ ησλ πξαγκάησλ, απηψλ ησλ πηπρψλ, φπσο εμάιινπ ζα γίλεη θαη κε ην 
ζέκα ηεο γεσξγηθήο γεο, πνπ εδψ πέξα ζα πξέπεη λα ηνλίζνπκε φηη είλαη άθξσο απαξάδεθην λα έξζνπκε λα 
θνξνινγήζνπκε ην εξγαιείν ηεο πξσηνγελνχο παξαγσγήο κε απηφ ηνλ ηξφπν, έζησ θαη αλ δε γίλεηαη.  Γίλεηαη 
φκσο κε ηνλ θαζνξηζκφ ειάρηζηνπ πνζνζηνχ θφξνπ πνπ πξέπεη λα πιεξσζεί γηα έλα αθίλεην.  Ήηαλ 
εβδνκήληα, αλ δελ θάλσ ιάζνο, θάπνηα αιιαγή έρεη ζπκβεί.   

 Άξα, ινηπφλ, επαλαιακβάλσ φηη ζα εςήθηδα ηελ ηξνπνινγία ηνπ ζπλαδέιθνπ ηνπ Πεξδίθε, σζηφζν, 
ιφγσ ηνπ φηη επηζεκαίλεηαη απφ δηάθνξεο πιεπξέο ε αλάγθε βειηίσζεο απηήο ηεο λνκνζεζίαο, αιιά θαη ιφγσ 
ηνπ φηη απφ πιεπξάο ηεο θπβέξλεζεο ζα έξζνπλ εηζεγήζεηο, ζα πεξηκέλνπκε ινηπφλ λα ηηο αληηκεησπίζνπκε 
φιεο ηηο πεξηπηψζεηο ζθαηξηθά, γηα λα κπνξέζνπκε, έζησ ηελ πζηάηε, λα εμηζνξξνπήζνπκε θαη ηελ αδηθία θαη 
ηελ νξζφηεηα, αιιά θαη ηε ζπκβνιή απηήο ηεο λνκνζεζίαο πξνο ηελ θαηεχζπλζε ηεο αλάπηπμεο, πνπ ηφζν 
πνιχ δεηνχκε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Κππξηαλνχ. 

ΏΝΑΡΒΏ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε,  

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη,  

 Ο πην εχθνινο ηξφπνο γηα κηα πνιηηεία λα δεκηνπξγήζεη έζνδα είλαη λα βάιεη θνξνινγίεο.  Ο πην 
δχζθνινο είλαη λα θαηαθέξεη λα αλαπηχμεη ηελ νηθνλνκηθή δξαζηεξηφηεηα, γηα λα δεκηνπξγήζεη αθξηβψο κέζα 
απφ απηή ηε δξαζηεξηφηεηα νηθνλνκηθά έζνδα θαη βειηίσζε θαη αχμεζε ηνπ αθαζάξηζηνπ εζληθνχ πξντφληνο.  Δ 
αθίλεηε ηδηνθηεζία έρεη αθξηβψο κεδεληθή αμία.  Ώπνθηά αμία, φηαλ απηή πνπιεζεί.  Καη ζην ζεκείν εθείλν πνπ 
απνθηά ηελ αμία ε πνιηηεία εηζπξάηηεη 20% θφξν θεθαιαηνπρηθψλ θεξδψλ θαη ε πνιηηεία εηζπξάηηεη επίζεο 
κεηαβηβαζηηθά ηέιε.   

 Βδψ πνπ έρνπκε θηάζεη ζήκεξα φκσο φια απηά είλαη νηθνλνκηθέο ζεσξίεο, γηαηί θξνληίζακε λα 
θαηαζηξέςνπκε νηθνλνκηθά απηφ ηνλ ηφπν.  Ώπηή ε θνξνινγία, απηή ε λνκνζεζία πνπ ζα ςεθίζνπκε, πξέπεη 
λα είλαη ηζνδπγηζκέλε, νχησο ψζηε νχηε λα ζθνηψλεη εληειψο ηελ αλάπηπμε νχηε θαη λα επηβαξχλνληαη ηα 
ρακειά εηζνδεκαηηθά ζηξψκαηα κε κηα θνξνινγία πνπ δελ κπνξνχλ λα πιεξψζνπλ.  Να ζαο δψζσ έλα 
παξάδεηγκα: Μπνξεί θάπνηνο λα έρεη αγνξάζεη ην 2008, ην 2009, ην 2010 έλα αθίλεην €1 εθαηνκ., €2 εθαηνκ., 
ην νπνίν ρξσζηά ζηελ ηξάπεδα θαη πιεξψλεη ηφθνπο θαη ηφθνπο ππεξεκεξίαο, είλαη ζην ζηνθ ηνπ πάλσ ζην 
νπνίν ζα κπνξνχζε λα θηίζεη, γηα λα πνπιήζεη θαη λα δεκηνπξγήζεη θέξδνο.  Ώπηή ηε ζηηγκή είλαη θάηνρνο.  Μα, 
είλαη θάηνρνο, φηαλ ην ρξσζηά ζηελ ηξάπεδα;  Καη ζα θνξνινγεζεί θαη επ’ απηνχ!  Καη πέζηε κνπ εζείο, αλ ε 
αμία ηνπ αθηλήηνπ, ε νπνία έρεη κεησζεί δξακαηηθά κε βάζε ηε κείσζε ησλ αμηψλ, ηνλ βξίζθεη κε δάλεηα, ηνλ 
βξίζθεη κε έλα αθίλεην πνπ έρεη κεησκέλε αμία, ηνλ βξίζθεη κε αδπλακία λα αλαπηχμεη θαη λα πνπιήζεη, αλ 
απηφο ν άλζξσπνο ζα κπνξέζεη λα πιεξψζεη απηή ηε θνξνινγία!   
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 Ώπηφο ν λφκνο θαη απηή ε θπβέξλεζηο θαη απηή ε παξάηαμηο είλαη κε πφλν ςπρήο πνπ έξρνληαη ζηε 
ΐνπιή κε θνξνινγίεο, γηαηί μέξνπκε φηη ζθνηψλνπλ ηελ αλάπηπμε.  Ξέξνπκε φηη είλαη ηξνρνπέδε ζηελ 
αλάπηπμε, αιιά πιεξψλνπκε ηεο αζπλέπεηεο, πιεξψλνπκε ηεο νηθνλνκηθέο πνιηηηθέο κηαο δηαθπβέξλεζεο 
πεληαεηνχο, ε νπνία πνηέ δε θξφληηζε λα ηεξήζεη ηελ αξρή ‟παλ κέηξνλ άξηζηνλ”.  

 Βπραξηζηψ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Λνηπφλ, έρνπκε θζάζεη ζην ηέινο ηεο ζπδήηεζεο θαη έρνπκε ελψπηφλ καο ηηο πξνηεηλφκελεο ηξνπνινγίεο 
επί ηνπ λνκνζρεδίνπ.  Βίλαη πξψηα νη ηξνπνινγίεο πνπ έρεη θαηαζέζεη ν θ. Πεξδίθεο εθ κέξνπο ηνπ Κηλήκαηνο 
Οηθνιφγσλ Πεξηβαιινληηζηψλ.  Θα κπνχκε ζε μερσξηζηέο ςεθνθνξίεο.   

(Οη ζρεηηθέο ηξνπνινγίεο) 

Πξνηεηλόκελεο ηξνπνινγίεο ηνπ Κηλήκαηνο Οηθνιόγωλ Πεξηβαιινληηζηώλ 

 Γίλεηαη εηζήγεζε γηα ηξνπνπνίεζε ηνπ πην πάλσ λνκνζρεδίνπ σο αθνινχζσο: 

1. Πξνηείλεηαη ε δηαγξαθή ηνπ πξνηεηλφκελνπ άξζξνπ 2 ηνπ λνκνζρεδίνπ, ψζηε λα παξακείλνπλ ζε ηζρχ ηα 
πνζά θαη πνζνζηά θνξνιφγεζεο ζηνλ πθηζηάκελν βαζηθφ λφκν. 

2. Με ηελ πξνζζήθε κεηά ην άξζξν 2 απηνχ ηνπ αθφινπζνπ λένπ άξζξνπ 3: 

«Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 6 
ηνπ βαζηθνχ λφκνπ. 

3. Σν άξζξν 6 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ ηξνπνπνηείηαη κε ηελ πξνζζήθε ακέζσο 
κεηά ηε θξάζε “ηελ 1

ε 
Εαλνπαξίνπ 1980” ζην άξζξν 6 ηεο θξάζεο 

“πνιιαπιαζηαζκέλν ηέζζεξηο θνξέο”.». 

3. Με ηελ πξνζζήθε κεηά ην λέν άξζξν 3 απηνχ ηνπ αθφινπζνπ λένπ άξζξνπ 4: 

«Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 
18 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ. 

4.  Σν άξζξν 18 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ ηξνπνπνηείηαη σο αθνινχζσο: 

   

 (α) Με ηελ πξνζζήθε ακέζσο κεηά ην ηέινο ηεο ππνπαξαγξάθνπ (ix) ηεο 
παξαγξάθνπ (δ) απηνχ ησλ αθφινπζσλ λέσλ ππνπαξαγξάθσλ: 

  “(x) πνπ είλαη ε θχξηα ηδησηηθή θαηνηθία ηδηνθαηνίθεζεο θπζηθνχ 
πξνζψπνπ, φπσο νξίδεηαη ζηνλ πεξί Πνιενδνκίαο θαη 
Υσξνηαμίαο Νφκν ηνπ 1972 (Ν. 977/72), 

   (xi) πνπ βξίζθεηαη εληφο ηνπ ζπλεθηηθνχ επξσπατθνχ νηθνινγηθνχ 
δηθηχνπ ΦΤΔ 2000, φπσο νξίδεηαη ζηνλ πεξί Πξνζηαζίαο 
θαη Αηαρείξηζεο ηεο Φχζεο θαη Άγξηαο Γσήο Νφκν ηνπ 2003 
[Ν. 153(Ε)2003] 

   (xii) πνπ βξίζθεηαη εληφο ιεπθήο δψλεο αλάπηπμεο, φπσο νξίδεηαη 
ζηνλ πεξί Πνιενδνκίαο θαη Υσξνηαμίαο Νφκν ηνπ 1972 (Ν. 
977/72), 

   (xiii) πνπ βξίζθεηαη εληφο δψλεο δηαηήξεζεο πνπ θαζνξίδεηαη ζε 
ζρέδην αλάπηπμεο, φπσο νξίδεηαη ζηνλ πεξί Πνιενδνκίαο θαη 
Υσξνηαμίαο Νφκν ηνπ 1972 (Ν. 977/72), 

   (xiv) ζηα νπνία έρνπλ ρσξνζεηεζεί εγθαηαζηάζεηο 
θσηνβνιηατθνχ, ζεξκνδπλακηθνχ ή αηνιηθνχ πάξθνπ, θαηά 
ηηο πξφλνηεο ηνπ πεξί Πξνψζεζεο θαη Βλζάξξπλζεο Υξήζεο 
Ώλαλεψζηκσλ Πεγψλ Βλέξγεηαο θαη Βμνηθνλφκεζεο 
Βλέξγεηαο Νφκνπ ηνπ 2003 [Ν. 33(Ε)2003].”. 

 (β) Με ηελ ηξνπνπνίεζε ηνπ εδαθίνπ (ζη) απηνχ κε ηε δηαγξαθή ηεο 
θξάζεο “ην νπνίν αζθεί θαηά θχξην ιφγν γεσξγηθή ή θηελνηξνθηθή 
επηρείξεζε θαη δηακέλεη εληφο ηεο πεξηνρήο έλζα επξίζθεηαη ε γεσξγηθή 
ηδηνθηεζία”.». 

 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Παξαθαιψ, ε ππ’  αξηζκφλ 1 ηξνπνινγία. 

 Πφζνη ςεθίδνπλ ππέξ; 
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ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Αχν, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βλαληίνλ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 αξάληα επηά. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ώπνρέο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Πέληε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Με ζαξάληα επηά ςήθνπο ελαληίνλ, δχν ππέξ θαη πέληε απνρέο, ε ηξνπνινγία απνξξίπηεηαη. 

 Δ ππ’ αξηζκφλ 2 ηξνπνινγία. 

 Πφζνη ςεθίδνπλ ππέξ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Έλαο, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βλαληίνλ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 αξάληα έμη. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ώπνρέο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Πέληε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Με ζαξάληα έμη ςήθνπο ελαληίνλ, κία ππέξ θαη πέληε απνρέο, ε ηξνπνινγία απνξξίπηεηαη. 

 Δ ππ’ αξηζκφλ 3 ηξνπνινγία. 

 Πφζνη ςεθίδνπλ ππέξ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Έλαο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Βλαληίνλ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 αξάληα πέληε, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ώπνρέο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Πέληε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Με ζαξάληα πέληε ςήθνπο ελαληίνλ, κία ππέξ θαη πέληε απνρέο, ε ηξνπνινγία απνξξίπηεηαη. 
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 Πάκε ηψξα ζηηο πξνηαζείζεο ηξνπνινγίεο ηηο νπνίεο πξφηεηλε ν θ. Παπαδφπνπινο.  Ννκίδσ ηηο έρεηε 
κπξνζηά ζαο.  Παξά ην φηη ηηο εμέζεζε πξνθνξηθά, πξέπεη λα ππήξμε θαη δηαλνκή ησλ πξνηαζεηζψλ 
ηξνπνινγηψλ, έηζη; 

ΐΟΤΛΒΤΣΒ: 

 Αελ ηηο έρνπκε! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Αελ ηηο έρεηε.  Σηο έρεηε; 

 Λνηπφλ, πφζνη ςεθίδνπλ ππέξ ηεο πξψηεο ηξνπνινγίαο, ηελ νπνία θαηέζεζε ν θ. Νηθφιαο 
Παπαδφπνπινο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη ελληά, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βλαληίνλ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Οπδείο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ώπνρέο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Αεθανθηψ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Με είθνζη ελληά ςήθνπο ππέξ, θακηά ελαληίνλ θαη δεθανθηψ απνρέο, ε ηξνπνινγία εγθξίλεηαη. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, αλ επηηξέπεηε. Ώπιψο, ππάξρνπλ βνπιεπηέο πνπ δελ ςεθίδνπλ!  Καη πξνεγνπκέλσο ην 
ίδην πξάγκα ζπλέβε, επεηδή ηα λνχκεξα δε βγαίλνπλ!  Βίκαζηε πελήληα πέληε θαη, αλ γίλεη πξφζζεζε, ζα δείηε 
φηη θάπνηνη δελ έρνπλ ςεθίζεη. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βλ πάζε πεξηπηψζεη, εκείο βιέπνπκε ηα ρέξηα πνπ πςψλνληαη θαη θαηακεηξνχκε. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Ώθξηβψο! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Δ ππ’ αξηζκφλ 2 ηξνπνινγία ηνπ θ. Νηθφια Παπαδφπνπινπ. 

 Πφζνη ςεθίδνπλ ππέξ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Σξηάληα πέληε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βλαληίνλ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Οπδείο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ώπνρέο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη. 
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ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Με ηξηάληα πέληε ςήθνπο ππέξ, θακηά ελαληίνλ θαη είθνζη απνρέο, εγθξίλεηαη θαη ε δεχηεξε ε 
ηξνπνινγία. 

 Πξνρσξνχκε κε ηηο ηξνπνινγίεο ΏΚΒΛ-Ώξηζηεξά-Νέεο Απλάκεηο.  

(Οη ζρεηηθέο ηξνπνινγίεο) 

Πξνηεηλόκελεο ηξνπνινγίεο ηεο θνηλνβνπιεπηηθήο νκάδαο 

ΑΚΔΛ-Αξηζηεξά-Νέεο Γπλάκεηο 

 Γίλεηαη εηζήγεζε γηα ηξνπνπνίεζε ηνπ λνκνζρεδίνπ σο αθνινχζσο: 

 Με ηελ ηξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 2 απηνχ, κε ην νπνίν ηξνπνπνηείηαη ην άξζξν 3 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ, 
ψζηε λα γίλνπλ νη αθφινπζεο αιιαγέο: 

1. Δ πξψηε θαηεγνξία θνξνιφγεζεο ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο λα ηξνπνπνηεζεί σο αθνινχζσο: 

 «Γηα θάζε επξψ απφ €1 κέρξη €40.000  0,0%.». 

2. Οη ζπληειεζηέο θνξνιφγεζεο ηεο αθίλεηεο ηδηνθηεζίαο γηα αμίεο αθηλήησλ πέξαλ ησλ €40.000 λα 
δηακνξθσζνχλ σο αθνινχζσο: 

 «Γηα θάζε επξψ πάλσ απφ €40.001 κέρξη €120.000  0,80% 

 Γηα θάζε επξψ πάλσ απφ €120.001 κέρξη €170.000  0,90% 

 Γηα θάζε επξψ πάλσ απφ €170.001 κέρξη €300.000  1,10% 

 Γηα θάζε επξψ πάλσ απφ €300.001 κέρξη €500.000  1,30% 

 Γηα θάζε επξψ πάλσ απφ €500.001 κέρξη €800.000  1,60% 

 Γηα θάζε επξψ πάλσ απφ €800.001 κέρξη €3.000.000 1,80% 

 Γηα θάζε επξψ πάλσ απφ €3.000.001 2,00%.». 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Δ ππ’ αξηζκφλ 1 ηξνπνινγία ηίζεηαη ζε ςεθνθνξία. 

 Πφζνη ςεθίδνπλ ππέξ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη ηέζζεξηο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βλαληίνλ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη ελλέα. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ώπνρέο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Αχν. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Με είθνζη ελλέα ςήθνπο ελαληίνλ, είθνζη ηέζζεξηο ππέξ θαη δχν απνρέο, ε ηξνπνινγία απνξξίπηεηαη. 

 Δ ππ’ αξηζκφλ 2 ηξνπνινγία απφ πιεπξάο ΏΚΒΛ. 

 Πφζνη ςεθίδνπλ ππέξ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Αεθαελλέα, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βλαληίνλ; 



1747 

 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη ελλέα. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ώπνρέο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βπηά. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Με είθνζη ελλέα ςήθνπο ελαληίνλ, δεθαελλέα ππέξ θαη επηά απνρέο, απνξξίπηεηαη θαη ε δεχηεξε 
ηξνπνινγία πνπ θαηαηέζεθε απφ πιεπξάο ΏΚΒΛ. 

 Αεχηεξε αλάγλσζε ηνπ λνκνζρεδίνπ. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 πλνπηηθφο ηίηινο.  Άξζξν 1. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 3 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 2. 

 Έλαξμε ηεο ηζρχνο ηνπ παξφληνο Νφκνπ.  Άξζξν 3. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Πφζνη ςεθίδνπλ ππέξ ησλ άξζξσλ 1 κέρξη 3; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη ελληά. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βλαληίνλ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη έμη. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ώπνρέο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Κακία. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Με είθνζη ελληά ςήθνπο ππέξ, είθνζη έμη ελαληίνλ θαη θακία απνρή, ηα άξζξα 1 κέρξη 3 εγθξίλνληαη. 

 Πξνρσξνχκε ζηελ ηξίηε αλάγλσζε. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Ο παξψλ Νφκνο ζα αλαθέξεηαη σο ν πεξί Φνξνινγίαο Ώθηλήηνπ Εδηνθηεζίαο (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο 
ηνπ 2013. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Πφζνη ςεθίδνπλ ππέξ ηνπ λνκνζρεδίνπ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη ελλέα. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βλαληίνλ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη έμη. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 
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 Ώπνρέο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Κακία. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

(Κηππά ηε ζθχξα.) 

 Με είθνζη ελλέα ςήθνπο ππέξ, είθνζη έμη ελαληίνλ θαη νπδεκία απνρή, ην λνκνζρέδην ςεθίδεηαη ζε λφκν. 

 Ώηηηνιφγεζε ςήθνπ ν θ. Πεξδίθεο. 

Γ. ΠΒΡΑΕΚΔ: 

 Πνιχ ζχληνκα, θχξηε Πξφεδξε, ζέισ λα πσ φηη, απφ ηε ζηηγκή πνπ νη ηξνπνινγίεο καο, πνπ ήηαλ 
αλαπηπμηαθνχ ραξαθηήξα, δελ έρνπλ γίλεη απνδεθηέο θαη παξά ην γεγνλφο φηη νη ηξνπνινγίεο πνπ κπήθαλ 
πξνθνξηθά απφ ηνλ πξφεδξν ηεο επηηξνπήο Οηθνλνκηθψλ βειηηψλνπλ ηελ εηζπξαμηκφηεηα ηεο λνκνζεζίαο, εγψ 
ζεσξψ φηη απηή ε λνκνζεζία ηειηθά ζα απνηχρεη θαη ην κφλν πνπ ζα κείλεη είλαη ε αδηθία θαη ζα επηηείλεη ην 
αίζζεκα αδηθίαο εηο ηνλ θππξηαθφ ιαφ, ζε κηα επνρή πνπ ζα έπξεπε λα είκαζηε ηδηαίηεξα επαίζζεηνη ζην πψο 
ζπκπεξηθεξφκαζηε ζηνλ θππξηαθφ ιαφ. 

 Βπραξηζηψ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ:  

 Βπραξηζηψ πνιχ. 

 Σα ζέκαηα ππ’ αξηζκφλ 6 θαη 7 έρνπλ θνηλή έθζεζε θαη ηηηινθνξνχληαη «Ο πεξί Πξνυπνινγηζκνχ ηνπ 
2013 Νφκνο ηνπ 2012 (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 7) Νφκνο ηνπ 2013» θαη «Ο πεξί πκπιεξσκαηηθνχ 
Πξνυπνινγηζκνχ Νφκνο (Ώξ. 1) ηνπ 2013».  Δ έθζεζε ζεσξείηαη αλαγλσζζείζα. 

(Δ ζρεηηθή έθζεζε) 

Έθζεζε ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Δπηηξνπήο Οηθνλνκηθώλ θαη Πξνϋπνινγηζκνύ γηα ηα λνκνζρέδηα «Ο 
πεξί Πξνϋπνινγηζκνύ ηνπ 2013 Νόκνο ηνπ 2012 (Σξνπνπνηεηηθόο) (Αξ. 7) Νόκνο ηνπ 2013» θαη «Ο 

πεξί πκπιεξωκαηηθνύ Πξνϋπνινγηζκνύ Νόκνο (Αξ. 1) ηνπ 2013» 

Παξόληεο: 

 Νηθφιαο Παπαδφπνπινο, πξφεδξνο Με κέιε ηεο επηηξνπήο: 

 Άγγεινο ΐφηζεο  Κπξηάθνο Υαηδεγηάλλεο  

 Ώβέξσθ Νενθχηνπ  θεχε Κνχηξα Κνπθνπκά  

 Μάξηνο Μαπξίδεο  Γηψξγνο ΐαξλάβα  

 Πξφδξνκνο Πξνδξφκνπ  Ρνχια Μαπξνληθφια 

 ηαχξνο Βπαγφξνπ  Αεκήηξεο πιινχξεο 

 Νίθνο ΝηθνιαΎδεο  Γαραξίαο Κνπιίαο 

 Γηψξγνο Πεξδίθεο 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Οηθνλνκηθψλ θαη Πξνυπνινγηζκνχ εμέηαζε ηα πην πάλσ λνκνζρέδηα ζε 
ζπλεδξία ηεο, πνπ πξαγκαηνπνηήζεθε ζηηο 26 Ώπξηιίνπ 2013.  ηε ζπλεδξία απηή θιήζεθαλ θαη παξεπξέζεθαλ 
εθπξφζσπνη ηνπ Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ, ηνπ Σκήκαηνο Αεκφζηαο Αηνίθεζεο θαη Πξνζσπηθνχ (ΣΑΑΠ) θαη 
ηνπ Σκήκαηνο Αεκνζίσλ Έξγσλ. 

 θνπφο ηνπ πξψηνπ λνκνζρεδίνπ είλαη λα δνζεί ε δπλαηφηεηα απαζρφιεζεο γηα ην έηνο 2013 επνρηθνχ 
σξνκίζζηνπ θπβεξλεηηθνχ πξνζσπηθνχ, ν αξηζκφο ηνπ νπνίνπ ζε θακία πεξίπησζε δελ πξέπεη λα ππεξβαίλεη 
ζπλνιηθά ηα 1 806 άηνκα πνπ απαζρνιήζεθαλ θαηά δηαζηήκαηα ην 2012, ζηα αθφινπζα ππνπξγεία/ηκήκαηα/ 
ππεξεζίεο: 

1. Ππξνζβεζηηθή Τπεξεζία. 

2. Βπαξρηαθέο δηνηθήζεηο. 

3. Σκήκα Ααζψλ. 

4. Σκήκα Αεκνζίσλ Έξγσλ. 

5. Σκήκα Ώξραηνηήησλ. 
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6. Τπνπξγείν Παηδείαο θαη Πνιηηηζκνχ. 

7. Κηεληαηξηθέο Τπεξεζίεο. 

8. Σκήκα Ώλαδαζκνχ. 

9. Σκήκα Γεσξγίαο. 

10. Ελζηηηνχην Γεσξγηθψλ Βξεπλψλ. 

11. Σκήκα Σαρπδξνκηθψλ Τπεξεζηψλ. 

 θνπφο ηνπ δεχηεξνπ λνκνζρεδίνπ είλαη ε έγθξηζε ζπκπιεξσκαηηθψλ πηζηψζεσλ, χςνπο €9,6 εθαηνκ., 
θαη ε δηάζεζή ηνπο γηα θάιπςε ηεο δαπάλεο απαζρφιεζεο ηνπ πξφζζεηνπ επνρηθνχ σξνκίζζηνπ θπβεξλεηηθνχ 
πξνζσπηθνχ γηα ην έηνο 2013. 

 χκθσλα κε ηελ εηζεγεηηθή έθζεζε πνπ ζπλνδεχεη ηα λνκνζρέδηα, ε δηαδηθαζία ζπδήηεζεο ηνπ 
Μλεκνλίνπ πλαληίιεςεο έρεη νινθιεξσζεί θαη έρεη επέιζεη ζπκθσλία κεηαμχ θπβέξλεζεο θαη ηξφηθαο σο πξνο 
ηελ ηειηθή ηνπ δηακφξθσζε.  χκθσλα κε ηηο πξφλνηεο ηνπ κλεκνλίνπ, επηηξέπεηαη ε απαζρφιεζε σξνκίζζηνπ 
θπβεξλεηηθνχ πξνζσπηθνχ, πνπ απαζρνιήζεθε ην 2012, γηα θάιπςε επνρηθψλ αλαγθψλ. 

  χκθσλα κε ηα ίδηα ζηνηρεία, ην Τπνπξγείν Οηθνλνκηθψλ, ιακβάλνληαο ππφςε ηηο εγθξίζεηο πνπ 
παξαρσξήζεθαλ ζηα ππνπξγεία/ηκήκαηα/ππεξεζίεο γηα ην έηνο 2012, θξίλεη αλαγθαίν φπσο ηξνπνπνηεζεί ην 
άξζξν 16(2) ηνπ πεξί Πξνυπνινγηζκνχ ηνπ 2013 Νφκνπ, ψζηε λα είλαη δπλαηή ε απαζρφιεζε ηνπ επνρηθνχ 
σξνκίζζηνπ θπβεξλεηηθνχ πξνζσπηθνχ θαη ην 2013 θαηά ηνλ ίδην ηξφπν πνπ απαζρνιήζεθε ην 2012.   

 Βηδηθφηεξα, θαηά ην 2012 παξαρσξήζεθαλ εγθξίζεηο ζε δηάθνξα ππνπξγεία/ ηκήκαηα/ππεξεζίεο γηα 
απαζρφιεζε ζπλνιηθά 1 806 αηφκσλ γηα θάιπςε επνρηθψλ αλαγθψλ.   

 εκεηψλεηαη φηη ε απαζρφιεζε ησλ 1 806 αηφκσλ γηα θάιπςε επνρηθψλ σξνκηζζίσλ ην 2012 αθνξνχζε 
θάιπςε ππεξεζηαθψλ αλαγθψλ γηα ζπγθεθξηκέλν αξηζκφ κελψλ, απφ ηνλ Εαλνπάξην ηνπ 2012 κέρξη ην 
Αεθέκβξην ηνπ 2012, ελψ γηα ην έηνο 2013 ν αξηζκφο ηνπ πξνζσπηθνχ πνπ ζα απαζρνιεζεί αλακέλεηαη λα 
δηακνξθσζεί θαηφπηλ αμηνιφγεζεο ησλ ππεξεζηαθψλ αλαγθψλ γηα ηελ πεξίνδν απφ 1

ε
 ΜαΎνπ 2013 κέρξη 31

ε
 

Αεθεκβξίνπ 2013. 

 χκθσλα κε ην άξζξν 16(2) ηνπ πεξί Πξνυπνινγηζκνχ ηνπ 2013 Νφκνπ, παξέρεηαη ε δπλαηφηεηα 
απαζρφιεζεο γηα ην έηνο 2013 ζπλνιηθά 814 αηφκσλ σο επνρηθνχ σξνκίζζηνπ θπβεξλεηηθνχ πξνζσπηθνχ ζηα 
αθφινπζα ππνπξγεία/ηκήκαηα/ ππεξεζίεο: 

1. Ππξνζβεζηηθή Τπεξεζία (120 εξγάηεο ππξφζβεζεο). 

2. Βπαξρηαθέο δηνηθήζεηο (132 λαπαγνζψζηεο). 

3. Σκήκα Ααζψλ (388 δαζνππξνζβέζηεο/ππξνθχιαθεο θαη 70 πξφζζεηα άηνκα γηα εξγαζίεο πνπ αθνξνχλ 
θπξίσο θαζαξηζκφ θαη ζπληήξεζε ηεο θπηείαο ζηνπο απηνθηλεηφδξνκνπο, ζπληήξεζε δαζηθψλ δξφκσλ). 

4. Σκήκα Ώξραηνηήησλ (80 άηνκα). 

5. Τπνπξγείν Παηδείαο θαη Πνιηηηζκνχ (10 άηνκα-απνζήθε). 

6. Κηεληαηξηθέο Τπεξεζίεο (14 άηνκα). 

 Με ην πξψην λνκνζρέδην ηξνπνπνηείηαη ην εδάθην (2) ηνπ άξζξνπ 16 ηνπ πεξί Πξνυπνινγηζκνχ ηνπ 
2013 Νφκνπ, ψζηε λα παξέρεηαη επρέξεηα απαζρφιεζεο επνρηθνχ σξνκίζζηνπ θπβεξλεηηθνχ πξνζσπηθνχ ζε 
ζπγθεθξηκέλα ππνπξγεία/ηκήκαηα/ππεξεζίεο γηα ην έηνο 2013, ν αξηζκφο ηνπ νπνίνπ ζε θακία πεξίπησζε δελ 
πξέπεη λα ππεξβαίλεη ζπλνιηθά ηα 1 806 άηνκα πνπ απαζρνιήζεθαλ θαηά δηαζηήκαηα ην 2012. 

 Πεξαηηέξσ, ζχκθσλα κε ηα ίδηα ζηνηρεία, ελεκεξσηηθά αλαθέξεηαη φηη, ζχκθσλα κε ηε δηαδηθαζία πνπ 
αθνινπζείηαη γηα ηελ πξφζιεςε ηνπ επνρηθνχ σξνκίζζηνπ θπβεξλεηηθνχ πξνζσπηθνχ, θαηαξρήλ 
πξνζιακβάλνληαη νη επνρηθνί σξνκίζζηνη ανξίζηνπ ρξφλνπ, δειαδή απηνί πνπ έρνπλ ζπκπιεξψζεη ηξηάληα 
κήλεο ζπλνιηθή ππεξεζία κέρξη ζήκεξα, ν αξηζκφο ησλ νπνίσλ, ζχκθσλα κε ηα ππάξρνληα ζηνηρεία, 
αλέξρεηαη ζηα 970 άηνκα πεξίπνπ. 

 ηαλ θαη εθφζνλ εμαληιεζεί ν ζρεηηθφο θαηάινγνο ησλ σξνκηζζίσλ ανξίζηνπ ρξφλνπ θαη δεδνκέλνπ φηη 
πθίζηαληαη αλάγθεο πνπ δελ θαιχθζεθαλ ζηα πιαίζηα ηνπ εγθεθξηκέλνπ θαηά ππνπξγείν/ηκήκα/ππεξεζία 
αξηζκνχ, αθνινπζείηαη ε πξνλννχκελε δηαδηθαζία απνζηνιήο απφ ηα θαηά ηφπνπο επαξρηαθά γξαθεία 
εξγαζίαο ππνςεθίσλ γηα επνρηθή απαζρφιεζε. 

 Βπηπξφζζεηα, ε θπβέξλεζε πξνηίζεηαη λα αθνινπζήζεη ηελ πξαθηηθή πνπ έρεη ζπκθσλεζεί κε ηελ 
εξγαηηθή πιεπξά θαη εθαξκφδεηαη ήδε ηα ηειεπηαία δχν ρξφληα, δειαδή ην επνρηθφ σξνκίζζην θπβεξλεηηθφ 
πξνζσπηθφ πνπ εξγάζηεθε θαηά ηα ηειεπηαία δχν έηε (2011 θαη 2012) λα δηθαηνχηαη λα είλαη ππνςήθην γηα 
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πξφζιεςε ζε επνρηθέο ζέζεηο ζην ίδην επάγγεικα θαη ζην ίδην ηκήκα πνπ ππεξέηεζε θαηά ην ηειεπηαίν έηνο, 
δειαδή ην 2012. 

 Δ απφθαζε γηα δηαζθάιηζε ησλ ζέζεσλ εξγαζίαο ηνπ επνρηθνχ σξνκίζζηνπ θπβεξλεηηθνχ πξνζσπηθνχ, 
ζε ζπλάξηεζε κε ηε δέζκεπζε ηεο θπβέξλεζεο πξνο ηελ ηξφηθα γηα πξνψζεζε ηεο ελαιιαμηκφηεηαο ηνπ 
σξνκίζζηνπ θπβεξλεηηθνχ πξνζσπηθνχ θαη ηεο φζν ην δπλαηφλ θαιχηεξεο αμηνπνίεζήο ηνπ, πξέπεη λα δίδεη 
παξάιιεια, ζχκθσλα κε ηα θαηαηεζέληα ζηνηρεία, ηε δπλαηφηεηα ζην ΣΑΑΠ, αθνχ αμηνινγεί εάλ ππάξρνπλ 
επηηαθηηθέο αλάγθεο ηφζν ζε επνρηθφ σξνκίζζην πξνζσπηθφ φζν θαη γηα θάιπςε θελψλ κφληκσλ σξνκίζζησλ 
ζέζεσλ ζηα δηάθνξα θπβεξλεηηθά ηκήκαηα θαη ηδηαίηεξα ζηνλ ηνκέα ηεο πγείαο, λα πξνβαίλεη ζηηο θαηάιιειεο 
ελέξγεηεο, θαηφπηλ ζπλελλφεζεο κε ηελ εξγαηηθή πιεπξά, γηα ηθαλνπνίεζε ησλ πην επεηγνπζψλ αλαγθψλ κέζσ 
ηεο πηζαλήο κεηαθίλεζεο ηνπ πξνζσπηθνχ ζε άιιεο ππεξεζίεο γηα φζν ρξνληθφ δηάζηεκα θξηζεί αλαγθαίν. 

 χκθσλα κε ηα ίδηα ζηνηρεία, ζην παξφλ ζηάδην δελ θαηέζηε δπλαηή ε δηάγλσζε ησλ επνρηθψλ αλαγθψλ 
ζε σξνκίζζην θπβεξλεηηθφ πξνζσπηθφ θαηά ππεξεζία/ηκήκα θαη ππνπξγείν, γη’ απηφ θαη νη ζπλνιηθέο αλαγθαίεο 
πξφζζεηεο πηζηψζεηο γηα ηελ απαζρφιεζε κέρξη 1 806 αηφκσλ σο επνρηθνχ σξνκίζζηνπ θπβεξλεηηθνχ 
πξνζσπηθνχ ζα πεξηιεθζνχλ θάησ απφ ζπγθεληξσηηθφ θνλδχιη γηα θαηαλνκή ηνπο ζε ζπγθεθξηκέλα θεθάιαηα 
θαη άξζξα, ζχκθσλα κε ηε λελνκηζκέλε δηαδηθαζία θαη θαηφπηλ αμηνιφγεζεο ησλ ππεξεζηαθψλ αλαγθψλ γηα 
ηελ πεξίνδν απφ ηελ 1

ε
 ΜαΎνπ 2013 κέρξη θαη ηελ 31

ε
 Αεθεκβξίνπ 2013. 

 εκεηψλεηαη φηη ε ζπλνιηθή δαπάλε ηεο απαζρφιεζεο ηνπ πξφζζεηνπ επνρηθνχ σξνκίζζηνπ 
θπβεξλεηηθνχ πξνζσπηθνχ θαηά ην 2012 ππνινγίζηεθε ζηα €9,6 εθαηνκ. 

 πλαθψο, θαηαηέζεθε παξάιιεια ην δεχηεξν λνκνζρέδην, ψζηε λα πινπνηεζεί ε δέζκεπζε φηη ηα 
απαηηνχκελα θνλδχιηα, χςνπο €9,6 εθαηνκ., ζηνλ θξαηηθφ πξνυπνινγηζκφ ζα δηαηεζνχλ γηα θάιπςε ηεο 
δαπάλεο πνπ απαηηείηαη γηα ηελ επαλαπξφζιεςε ηνπ πην πάλσ σξνκίζζηνπ πξνζσπηθνχ. 

 Ο εθπξφζσπνο ηνπ ΣΑΑΠ ελεκέξσζε ηελ επηηξνπή φηη, κε βάζε ηνλ πθηζηάκελν θξαηηθφ 
πξνυπνινγηζκφ, εγθξίζεθαλ 814 ζέζεηο σξνκίζζηνπ θπβεξλεηηθνχ πξνζσπηθνχ ζηα πην πάλσ αλαθεξφκελα 
ππνπξγεία/ηκήκαηα/ ππεξεζίεο. 

 πλεπψο, κέρξη ην φξην ησλ 1 806 ζέζεσλ, νη νπνίεο ήηαλ εγθεθξηκέλεο ζηνλ πξνυπνινγηζκφ ηνπ 2012, 
ππνιείπνληαη 992 ζέζεηο, γηα ηηο νπνίεο δεηείηαη νπζηαζηηθά ε έγθξηζε ηεο ΐνπιήο ησλ Ώληηπξνζψπσλ κέζσ 
ηεο ςήθηζεο ηνπ ζρεηηθνχ λνκνζρεδίνπ. 

 Καηά ηε δηάξθεηα ηεο ζπδήηεζεο βνπιεπηέο κέιε ηεο επηηξνπήο δήηεζαλ πεξαηηέξσ ελεκέξσζε γηα ηα 
εηδηθφηεξα θαζήθνληα πνπ ζα αζθνχλ νη πξφζζεηνη 992 ππάιιεινη, θαζψο θαη θαηάζεζε αλαιπηηθνχ θαηαιφγνπ 
ζηνλ νπνίν λα δηεπθξηλίδεηαη ε θαηαλνκή ησλ ππαιιήισλ απηψλ ζηα δηάθνξα ππνπξγεία/ηκήκαηα/ ππεξεζίεο. 

 Πεξαηηέξσ, δήισζαλ φηη πνιιά έξγα πνπ ήηαλ πξνγξακκαηηζκέλα γηα ην έηνο 2013 ιφγσ ηεο 
πθηζηάκελεο θαηάζηαζεο έρνπλ αλαζηαιεί, ελψ παξάιιεια ππάξρεη αλάγθε γηα απζηεξφηεξε νηθνλνκηθή 
πεξηζπιινγή. 

 πλαθψο, δήηεζαλ απφ ηνπο αξκφδηνπο εθπξνζψπνπο φπσο νη αλάγθεο ζε πξνζσπηθφ 
επαλεμεηαζηνχλ, ιακβάλνληαο ππφςε θαη ηελ πηζαλφηεηα εθαξκνγήο ηνπ ζεζκνχ ηεο ελαιιαμηκφηεηαο θαη 
κεηαθνξάο ππαιιήισλ κεηαμχ δηάθνξσλ ηκεκάησλ ηεο δεκφζηαο ππεξεζίαο, γηα ζθνπνχο θάιπςεο 
νπνησλδήπνηε έθηαθησλ αλαγθψλ. 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Οηθνλνκηθψλ θαη Πξνυπνινγηζκνχ, αθνχ έιαβε ππφςε φια φζα ηέζεθαλ 
ελψπηφλ ηεο, επηθπιάρζεθε λα ηνπνζεηεζεί θαηά ηε ζπδήηεζε ηνπ ζέκαηνο ζηελ νινκέιεηα ηνπ ζψκαηνο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρνπλ νκηιεηέο επί ζέκαηνο αξρήο; 

 Αελ ππάξρνπλ. 

 Αεχηεξε αλάγλσζε ηνπ ππ’ αξηζκφλ 6 λνκνζρεδίνπ. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 πλνπηηθφο ηίηινο.  Άξζξν 1. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 16 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 2. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε ζηελ έγθξηζε ησλ άξζξσλ 1 θαη 2; 

 Με ππαξρνχζεο νηαζδήπνηε ελζηάζεσο, ηα άξζξα 1 θαη 2 εγθξίλνληαη. 

 Σξίηε αλάγλσζε ηνπ λνκνζρεδίνπ. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 
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 Ο παξψλ Νφκνο ζα αλαθέξεηαη σο ν πεξί Πξνυπνινγηζκνχ ηνπ 2013 Νφκνο ηνπ 2012 
(Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 5) Νφκνο ηνπ 2013. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε φπσο ην λνκνζρέδην ςεθηζηεί ζε λφκν; 

(Κηππά ηε ζθχξα.) 

 Με ππαξρνχζεο νηαζδήπνηε ελζηάζεσο, ην λνκνζρέδην ςεθίδεηαη ζε λφκν. 

 Αεχηεξε αλάγλσζε ηνπ ππ’ αξηζκφλ 7 λνκνζρεδίνπ. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Πξννίκην.  πλνπηηθφο ηίηινο.  Άξζξν 1. 

 Έγθξηζε πιεξσκήο απφ ην ινγαξηαζκφ ηνπ Πάγηνπ Σακείνπ ηεο Αεκνθξαηίαο πνζνχ χςνπο €9.600.000 
γηα ηε ρξήζε ηνπ έηνπο πνπ ιήγεη ηελ 31

ε
 Αεθεκβξίνπ 2013.  Άξζξν 2. 

 Βηδίθεπζε ησλ πνζψλ πνπ ζα δαπαλεζνχλ.  Άξζξν 3. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε ζηελ έγθξηζε ησλ άξζξσλ 1 κέρξη 3; 

 Με ππαξρνχζεο νηαζδήπνηε ελζηάζεσο, ηα άξζξα 1 κέρξη 3 εγθξίλνληαη. 

 Σξίηε αλάγλσζε ηνπ λνκνζρεδίνπ. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Ο παξψλ Νφκνο ζα αλαθέξεηαη σο ν πεξί πκπιεξσκαηηθνχ Πξνυπνινγηζκνχ Νφκνο (Ώξ. 1) ηνπ 2013. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε φπσο ην λνκνζρέδην ςεθηζηεί ζε λφκν; 

(Κηππά ηε ζθχξα.) 

 Με ππαξρνχζεο νηαζδήπνηε ελζηάζεσο, ην λνκνζρέδην ςεθίδεηαη ζε λφκν. 

 Σν ππ’ αξηζκφλ 8 ζέκα είλαη «Ο πεξί Πξνυπνινγηζκνχ ηνπ 2013 Νφκνο ηνπ 2012 (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 
6) Νφκνο ηνπ 2013».  Δ έθζεζε ζεσξείηαη αλαγλσζζείζα. 

(Δ ζρεηηθή έθζεζε) 

Έθζεζε ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Δπηηξνπήο Οηθνλνκηθώλ θαη Πξνϋπνινγηζκνύ γηα ην λνκνζρέδην «Ο 
πεξί Πξνϋπνινγηζκνύ ηνπ 2013 Νόκνο ηνπ 2012 (Tξνπνπνηεηηθόο) (Αξ. 6) Νόκνο ηνπ 2013» 

Παξόληεο: 

 Νηθφιαο Παπαδφπνπινο, πξφεδξνο  Mε κέιε ηεο επηηξνπήο: 

 Άγγεινο ΐφηζεο   Κπξηάθνο Υαηδεγηάλλεο 

 Ώβέξσθ Νενθχηνπ   θεχε Κνχηξα Κνπθνπκά 

 Μάξηνο Μαπξίδεο  Γηψξγνο  ΐαξλάβα 

 Πξφδξνκνο Πξνδξφκνπ   Ρνχια Μαπξνληθφια 

 ηαχξνο Βπαγφξνπ  Αεκήηξεο  πιινχξεο 

 Νίθνο ΝηθνιαΎδεο  Γαραξίαο Κνπιίαο 

 Γηψξγνο Πεξδίθεο  

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Οηθνλνκηθψλ θαη Πξνυπνινγηζκνχ κειέηεζε ην πην πάλσ λνκνζρέδην ζε 
ζπλεδξία ηεο, πνπ πξαγκαηνπνηήζεθε ζηηο 26 Ώπξηιίνπ 2013. ηε ζπλεδξίαζε απηή θιήζεθαλ θαη 
παξεπξέζεθαλ εθπξφζσπνη ηνπ Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ.   

 θνπφο ηνπ λφκνπ πνπ πξνηείλεηαη είλαη ε ηξνπνπνίεζε ηνπ θξαηηθνχ πξνυπνινγηζκνχ ηνπ 2013, 
ψζηε λα αλαζεσξεζεί ν ζεζκφο ηεο απηφκαηεο ηηκαξηζκηθήο αλαπξνζαξκνγήο (ΏΣΏ). 

 Βηδηθφηεξα, κε ην ελ ιφγσ λνκνζρέδην πξνβιέπεηαη φπσο νη κηζζνί ησλ αμησκαηνχρσλ θαη 
εξγνδνηνπκέλσλ, θαζψο θαη νη ζπληάμεηο ηεο θξαηηθήο ππεξεζίαο λα αλαπξνζαξκφδνληαη ηελ 1

ε
 Εαλνπαξίνπ κε 

βάζε ην δείθηε ηεο ΏΣΏ σο αθνινχζσο: 
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1. Καηαβνιή ηνπ 50% ηνπ πνζνζηνχ ηεο αχμεζεο ηνπ ππνθείκελνπ δείθηε ηεο ΏΣΏ θαηά ην έηνο πνπ 
πξνεγείηαη ηνπ έηνπο αλαθνξάο, ζε ζρέζε κε ην πξνεγνχκελν έηνο ηνπ έηνπο αλαθνξάο. 

2. Δ πην πάλσ αλαπξνζαξκνγή αλαζηέιιεηαη, ζε πεξίπησζε πνπ θαηά ην δεχηεξν θαη ηξίην ηξίκελν ηνπ 
έηνπο πνπ πξνεγείηαη ηνπ έηνπο αλαθνξάο ν ξπζκφο θνηλσληθήο αλάπηπμεο ζε πξαγκαηηθνχο φξνπο 
δηνξζσκέλνο σο πξνο ηηο επνρηθέο δηαθπκάλζεηο είλαη αξλεηηθφο. 

3. ην ζηάδην ηεο ζπδήηεζεο νη εθπξφζσπνη ηνπ Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ ελεκέξσζαλ ηελ επηηξνπή φηη 
κε ην ελ ιφγσ λνκνζρέδην γίλεηαη ελζσκάησζε ηνπ ηξφπνπ θαηαβνιήο ηεο ΏΣΏ απφ ην 2016 θαη έπεηηα, 
φηαλ απηή πάςεη λα είλαη παγνπνηεκέλε. εκείσζαλ επίζεο φηη, κεηά απφ απαίηεζε ηεο ηξφηθα, θξίλεηαη 
αλαγθαίν φπσο ε ζπγθεθξηκέλε πξφλνηα πεξηιεθζεί ζηνλ θξαηηθφ πξνυπνινγηζκφ γηα ην έηνο 2013. 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Οηθνλνκηθψλ θαη Πξνυπνινγηζκνχ, αθνχ έιαβε ππφςε φια φζα ηέζεθαλ 
ελψπηφλ ηεο, επηθπιάζζεηαη λα ηνπνζεηεζεί θαηά ηε ζπδήηεζε ηνπ ζέκαηνο ζηελ νινκέιεηα ηνπ ζψκαηνο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρνπλ νκηιεηέο επί ζέκαηνο αξρήο; 

 Αελ ππάξρνπλ. 

 Αεχηεξε αλάγλσζε ηνπ λνκνζρεδίνπ. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 πλνπηηθφο ηίηινο.  Άξζξν 1. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ Πξψηνπ Πίλαθα ηνπ Αειηίνπ Ααπαλψλ ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 2. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε ζηελ έγθξηζε ησλ άξζξσλ 1 θαη 2; 

 Με ππαξρνχζεο νηαζδήπνηε ελζηάζεσο, ηα άξζξα 1 θαη 2 εγθξίλνληαη. 

 Σξίηε αλάγλσζε ηνπ λνκνζρεδίνπ. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Ο παξψλ Νφκνο ζα αλαθέξεηαη σο ν πεξί Πξνυπνινγηζκνχ ηνπ 2013 Νφκνο ηνπ 2012 
(Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 6) Νφκνο ηνπ 2013. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε φπσο ην λνκνζρέδην ςεθηζηεί ζε λφκν; 

(Κηππά ηε ζθχξα.) 

 Με ππαξρνχζεο νηαζδήπνηε ελζηάζεσο, ην λνκνζρέδην ςεθίδεηαη ζε λφκν. 

 Σν ππ’ αξηζκφλ 9 ζέκα είλαη «Ο πεξί Κηεκαηνινγηθνχ θαη Υσξνκεηξηθνχ Σκήκαηνο (Σέιε θαη 
Αηθαηψκαηα) (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο ηνπ 2013».  Δ έθζεζε ζεσξείηαη αλαγλσζζείζα. 

(Δ ζρεηηθή έθζεζε) 

Έθζεζε ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Δπηηξνπήο Δζωηεξηθώλ γηα ην λνκνζρέδην «O πεξί Κηεκαηνινγηθνύ θαη 
Υωξνκεηξηθνύ Σκήκαηνο (Σέιε θαη Γηθαηώκαηα) (Σξνπνπνηεηηθόο) (Αξ. 2) Νόκνο ηνπ 2013» 

Παξόληεο: 

 Γηάλλνο Λακάξεο, πξφεδξνο Νίθνο Ννπξήο 

 Υξίζηνο Μέζεο νθνθιήο Φπηηήο 

 Κπξηάθνο Υαηδεγηάλλεο Φεηδίαο αξίθαο 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Βζσηεξηθψλ κειέηεζε ην πην πάλσ λνκνζρέδην ζε ζπλεδξία ηεο, πνπ 
πξαγκαηνπνηήζεθε ζηηο 25 Ώπξηιίνπ 2013.  ηελ πην πάλσ ζπλεδξίαζε ηεο επηηξνπήο θιήζεθαλ θαη 
παξεπξέζεθαλ εθπξφζσπνη ηνπ Τπνπξγείνπ Βζσηεξηθψλ, ν αλαπιεξσηήο δηεπζπληήο ηνπ Σκήκαηνο 
Κηεκαηνινγίνπ θαη Υσξνκεηξίαο ηνπ ίδηνπ ππνπξγείνπ, θαζψο θαη εθπξφζσπνη ηνπ Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ 
θαη ηνπ Γξαθείνπ ηνπ Γεληθνχ Βηζαγγειέα ηεο Αεκνθξαηίαο. 

 θνπφο ηνπ πξνηεηλφκελνπ λφκνπ είλαη ε αλαζεψξεζε ησλ ηειψλ/δηθαησκάησλ γηα παξερφκελεο 
θξαηηθέο ππεξεζίεο πνπ επηβάιινληαη κε βάζε ηελ πθηζηάκελε λνκνζεζία γηα ηα ηέιε θαη δηθαηψκαηα ηνπ 
Κηεκαηνινγηθνχ θαη Υσξνκεηξηθνχ Σκήκαηνο απφ ην Σκήκα Κηεκαηνινγίνπ θαη Υσξνκεηξίαο ηνπ Τπνπξγείνπ 
Βζσηεξηθψλ, θαζψο θαη ε κεηαηξνπή ησλ θαζνξηδφκελσλ ζε απηνχο πνζψλ ησλ ηειψλ/δηθαησκάησλ απφ 
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ιίξεο/κηιο ζε επξψ.  Δ αλαζεψξεζε ησλ ηειψλ/δηθαησκάησλ απηψλ γίλεηαη ζηα πιαίζηα ηεο εμέηαζεο 
επηπξφζζεησλ κέηξσλ γηα εμπγίαλζε ησλ δεκφζησλ νηθνλνκηθψλ, έηζη ψζηε ε αχμεζε ησλ δηθαησκάησλ γηα 
ππεξεζίεο πνπ παξέρνληαη απφ ην θξάηνο λα αληηζηαζκίδεηαη κε ην πξαγκαηηθφ θφζηνο ηεο παξερφκελεο 
ππεξεζίαο.   

 εκεηψλεηαη φηη ην χςνο ησλ πιείζησλ ηειψλ/δηθαησκάησλ είλαη πνιχ ρακειφ ζε ζρέζε κε ην θφζηνο 
ησλ παξερφκελσλ ππεξεζηψλ, είηε επεηδή ππνινγίδνληαη πάλσ ζηε βάζε αμηψλ πνπ θαζνξίζηεθαλ ζηελ 
εθηίκεζε πνπ έγηλε θαηά ηελ πεξίνδν 1909-1929 είηε επεηδή νξηζκέλα ηέιε/δηθαηψκαηα δηαηεξνχληαλ ρακειά 
γηα ζθνπνχο παξφηξπλζεο ηνπ θνηλνχ λα πξνβαίλεη ζε δηάθνξεο ελέξγεηεο, φπσο π.ρ. ζηελ έθδνζε ηίηισλ 
ηδηνθηεζίαο.  χκθσλα κε ηελ εηζεγεηηθή έθζεζε πνπ ζπλνδεχεη ην λνκνζρέδην, ε αλάγθε γηα ηξνπνπνίεζε ησλ 
ελ ιφγσ ηειψλ/δηθαησκάησλ είρε δηαπηζησζεί θαη ζην παξειζφλ, αιιά πξνεγνχκελε πξνζπάζεηα πνπ έγηλε γηα 
ηξνπνπνίεζή ηνπο δελ ηειεζθφξεζε.  

 Βηδηθφηεξα, κε ηελ πξνηεηλφκελε λνκνζεζία πξνβιέπνληαη κεηαμχ άιισλ ηα αθφινπζα: 

1. Ώλαζεψξεζε ηειψλ/δηθαησκάησλ πνπ ζηνρεχνπλ ζηελ ελδπλάκσζε ηνπ πεξί δηθαίνπ αηζζήκαηνο ησλ 
πνιηηψλ, εηδηθά ησλ πξνζθχγσλ αλαθνξηθά κε ηηο πεξηνπζίεο ηνπο ζηα θαηερφκελα, θαη αθνξνχλ ηα 
αθφινπζα: 

α. Ώηειή κεηαβίβαζε γηα δσξεέο αθηλήησλ ζηα θαηερφκελα κεηαμχ αηφκσλ πνπ έρνπλ κέρξη ηξίηνπ 
βαζκνχ ζπγγέλεηα. 

β. Ώηειή εγγξαθή αθηλήησλ ζηα θαηερφκελα ζε νπνηνδήπνηε άηνκν απνθηά ηέηνην δηθαίσκα δπλάκεη 
δσξεάο κε δηαζήθε (θιεξνδνζία), αλεμάξηεηα απφ ην εάλ είλαη λφκηκνο θιεξνλφκνο ή φρη. 

γ. Μείσζε ηνπ ηέινπο εγγξαθήο αθηλήησλ ζηηο ειεχζεξεο πεξηνρέο απφ ηα πθηζηάκελα 
ζπλδπαζκέλα πνζνζηά 3%, 5% θαη 8% επί ηεο αγνξαίαο αμίαο ζε πεξηπηψζεηο θιεξνδνζηψλ ζε 
έλα ζηαζεξφ πνζνζηφ 3% επί ηεο αμίαο ηνπ αθίλεηνπ ζε ηηκέο 1

εο
 Εαλνπαξίνπ 1980. 

δ. Μείσζε ησλ θαηαβιεηέσλ ηειψλ γηα δσξεέο αθηλήησλ κεηαμχ γνλέα θαη ηέθλνπ απφ 4% επί ηεο 
εθηηκεκέλεο αμίαο ηνπ 1920 ζε 2% ζε ηηκέο 1

εο
 Εαλνπαξίνπ 1980.  

ε. Μείσζε ησλ θαηαβιεηέσλ ηειψλ γηα δσξεέο κεηαμχ ζπγγελψλ κέρξη ηξίηνπ βαζκνχ ζπγγέλεηαο 
θαη γηα δσξεέο κεηαμχ ζπδχγσλ απφ 8% επί ηεο εθηηκεκέλεο αμίαο ηνπ 1920 ζε 4‰ ζε ηηκέο 1

εο 

Εαλνπαξίνπ 1980. 

2. Πξφβιεςε πεξαηηέξσ γηα νπνηνδήπνηε πνζφ ηέινπο ή δηθαηψκαηνο παξακέλεη απιήξσην δπλάκεη ηνπ 
παξφληνο λφκνπ, ην νπνίν ζα απνηειεί νθεηιή πξνο ηε Αεκνθξαηία θαη ζα επηβαξχλεηαη κε δεκφζην 
ηφθν ππεξεκεξίαο απφ ηελ εκέξα πνπ απηφ ζα θαζίζηαηαη πιεξσηέν, ελψ παξάιιεια ζα ζπληζηά 
επηβάξπλζε επί ηνπ επεξεαδφκελνπ αθηλήηνπ. 

3. Ρχζκηζε ηεο θαηαβνιήο ηειψλ/δηθαησκάησλ γηα ηελ ππεξεζία θαηάζεζεο ζπκβάζεσλ πψιεζεο 
αθηλήηνπ, ζπκβάζεσλ εθρψξεζεο θαη ζπκβάζεσλ εθρψξεζεο θαη εμαζθάιηζεο ζην Σκήκα 
Κηεκαηνινγίνπ θαη Υσξνκεηξίαο.  Ο ζεζκφο ηεο ζχκβαζεο εθρψξεζεο εμαζθάιηζεο, φπσο απηφο 
νξίδεηαη ζηνλ πεξί Πψιεζεο Ώθηλήησλ (Βηδηθή Βθηέιεζε) Νφκν [Ν. 81(Ε)/2011], αλαθέξεηαη ζηε γξαπηή 
ζπκθσλία κεηαμχ αγνξαζηή ζε ηζρχνπζα ζχκβαζε θαη ηξίηνπ πξνζψπνπ, κε ηελ νπνία εθρσξνχληαη 
δηθαηψκαηα κε βάζε ηε ζχκβαζε γηα ζθνπνχο εμαζθάιηζεο ρξεκαηηθήο ππνρξέσζεο.   

 ηα πιαίζηα ηεο πεξαηηέξσ εμέηαζεο ηνπ λνκνζρεδίνπ, κέιε ηεο επηηξνπήο εμέθξαζαλ ηηο επηθπιάμεηο 
ηνπο ζρεηηθά κε ηε δπλαηφηεηα πνπ παξέρεηαη ζην δηεπζπληή ηνπ Σκήκαηνο Κηεκαηνινγίνπ θαη Υσξνκεηξίαο λα 
θαζνξίδεη ηελ αμία αθηλήηνπ, ζχκθσλα κε ηηο δηαηάμεηο ηνπ πεξί Ώθίλεηεο Εδηνθηεζίαο (Αηαθαηνρή, Βγγξαθή θαη 
Βθηίκεζε) Νφκνπ (Κεθ. 224), ζηηο πεξηπηψζεηο πνπ δελ ππάξρεη αμία ζε ηηκέο 1

εο
 Εαλνπαξίνπ 1980 ή ε αμία 

ρξήδεη αλαζεψξεζεο ιφγσ νπζηαζηηθήο αιιαγήο ζηε θπζηθή ή λνκηθή θαηάζηαζε ηνπ αθηλήηνπ ή γηα 
νπνηνδήπνηε άιιν ιφγν.  Ο αλαπιεξσηήο δηεπζπληήο ηνπ Σκήκαηνο Κηεκαηνινγίνπ θαη Υσξνκεηξίαο αλέθεξε 
φηη ζηηο πεξηπηψζεηο απηέο δε ζα δηελεξγείηαη επί ηφπνπ έιεγρνο, αιιά απηφο ζα γίλεηαη κε βάζε ην πθηζηάκελν 
αξρείν ησλ εθδηδφκελσλ αδεηψλ νηθνδνκήο.  Πεξαηηέξσ, ν ίδηνο εθπξφζσπνο επεζήκαλε φηη ε δπλαηφηεηα 
θαζνξηζκνχ ηεο άμηαο ζε νξηζκέλεο πεξηπηψζεηο αθηλήησλ απφ ην δηεπζπληή ηνπ Σκήκαηνο Κηεκαηνινγίνπ θαη 
Υσξνκεηξίαο απνηειεί πξνζσξηλφ κέηξν, θαζψο ε Κππξηαθή Αεκνθξαηία έρεη δεζκεπηεί, ζχκθσλα κε ηηο 
πξφλνηεο ηνπ Μλεκνλίνπ πλαληίιεςεο, φηη ε επαλεθηίκεζε ησλ αθηλήησλ ζα νινθιεξσζεί κέρξη ην 2015.  
Πξφζζεζε ζπλαθψο φηη ζα γίλεη πξνζπάζεηα απινπνίεζεο ησλ δηαδηθαζηψλ επαλεθηίκεζεο κε ηε ρξήζε 
αεξνθσηνγξαθηψλ θαη κε ηε ζπλεξγαζία ησλ πκβνπιίσλ Ώπνρεηεχζεσλ, πνπ ήδε έρνπλ πξνβεί ζε 
επαλεθηηκήζεηο αθηλήησλ, ελψ επεζήκαλε φηη νη ελ ιφγσ επαλεθηηκήζεηο δε ζα βαζηζηνχλ ζηηο εθηηκήζεηο ησλ 
ππνζεθεπκέλσλ αθηλήησλ ζηηο ηξάπεδεο.  Πεξαηηέξσ, ν ίδηνο εθπξφζσπνο εμέθξαζε ηελ πεπνίζεζε φηη, αλ θαη 
ηα ρξνληθά πεξηζψξηα νινθιήξσζεο ηεο επαλεθηίκεζεο είλαη ζηελά, απηή ζα νινθιεξσζεί εληφο ηνπ ρξνληθνχ 
πιαηζίνπ πνπ έρεη δεζκεπηεί ε Κππξηαθή Αεκνθξαηία.  

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Βζσηεξηθψλ θαη ην ζψκα γεληθφηεξα εθ ησλ πξαγκάησλ, ιφγσ θαη ηεο 
ζπλαθνχο έθθιεζεο ηεο εθηειεζηηθήο εμνπζίαο φπσο ηα ζέκαηα πνπ απνξξένπλ κέζα απφ ηηο δεζκεχζεηο ηεο 
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Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο ηχρνπλ άκεζνπ ρεηξηζκνχ θαη νινθιεξσζνχλ απφ ηε ΐνπιή, δελ είραλ ζηε δηάζεζή 
ηνπο ηνλ αλαγθαίν θαη επηζπκεηφ ρξφλν γηα ηε ζε βάζνο εμέηαζε πνπ θαλνληθά απαηηείηαη γηα λνκνζεηήκαηα 
απηήο ηεο θχζεο.  Γηα ηνπο ιφγνπο απηνχο ε επηηξνπή ζεσξεί φηη ππφ ηηο πεξηζηάζεηο δελ είρε ζηε δηάζεζή ηεο 
ηνλ απαηηνχκελν ρξφλν, γηα λα πξαγκαηνπνηήζεη εμαληιεηηθφ θνηλσληθφ δηάινγν ζηνλ απαηηνχκελν βαζκφ, 
φπσο είζηζηαη λα πξάηηεη γηα ηέηνηαο θχζεο λνκνζεηήκαηα ηα νπνία ελδηαθέξνπλ θαη επεξεάδνπλ νκάδεο 
πνιηηψλ.  Χζηφζν, ε επηηξνπή ζεσξεί φηη πξέπεη λα αληαπνθξηζεί ζηελ έθθιεζε ηεο εθηειεζηηθήο εμνπζίαο, 
θαηαλνψληαο ηελ θξηζηκφηεηα ηεο θαηάζηαζεο πνπ δηέξρεηαη ν ηφπνο, γη’ απηφ θαη έρεη πηνζεηήζεη κηα ηαρχηεξε 
δηαδηθαζία απφ ηε ζπλήζε θνηλνβνπιεπηηθή δηαδηθαζία, ζεσξψληαο φηη θαηά ηε δεδνκέλε ζηηγκή πξνέρεη ε 
άκεζε ιήςε ησλ πξνηεηλφκελσλ κέηξσλ.  

 Δ επηηξνπή πξνηίζεηαη εληνχηνηο λα κειεηήζεη ηελ εθαξκνγή ησλ πξνηεηλφκελσλ λνκνζεηεκάησλ θαη λα 
επαλέιζεη, εάλ δηαπηζησζνχλ αδπλακίεο, θελά, ιάζε, παξαιείςεηο ή ιαλζαζκέλεο εθηηκήζεηο θαηά ηελ 
εθαξκνγή ηνπο ζηελ πξάμε, γηα λα επαλεμεηάζεη ην φιν δήηεκα θάησ απφ θαιχηεξεο ζπλζήθεο απφ απφςεσο 
ρξνληθψλ πεξηνξηζκψλ.  

 ε κεηαγελέζηεξν ζηάδην ην Τπνπξγείν Βζσηεξηθψλ απέζηεηιε ζηελ επηηξνπή δηακνξθσκέλν θείκελν 
ηνπ ππφ ζπδήηεζε λνκνζρεδίνπ, κε ζθνπφ ηελ αλαπξνζαξκνγή πξνο ηα θάησ νξηζκέλσλ απφ ηα 
πξνηεηλφκελα ζην αξρηθφ θείκελν ηνπ λνκνζρεδίνπ ηειψλ. 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Βζσηεξηθψλ, αθνχ δηεμήιζε ηηο επηκέξνπο πξφλνηεο ηνπ λνκνζρεδίνπ θαη 
έιαβε ππφςε φια φζα ηέζεθαλ ελψπηφλ ηεο, επηθπιάρζεθε λα ηνπνζεηεζεί επί ησλ πξνλνηψλ ηνπ 
αλαζεσξεκέλνπ λνκνζρεδίνπ θαηά ηε ζπδήηεζή ηνπ ζηελ νινκέιεηα ηνπ ζψκαηνο.  

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρνπλ νκηιεηέο επί ζέκαηνο αξρήο; 

 Ο θ. Κνπιίαο. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Κχξηε Πξφεδξε,  

 πλάδειθνη, 

 Σψξα βιέπσ ην λνκνζρέδην εγψ, αιιά έρσ λα θάκσ δχν επηζεκάλζεηο γηα ην λνκνζρέδην.  Έρνπκε ηα 
λνκνζρέδηα κπξνζηά καο.  Ώλ πάηε ζηε ζειίδα 40, ζην λέν Κεθάιαην 18 ηνπ Πίλαθα, ζπκβαίλεη ην εμήο: «ηαλ 
δεηείηαη επίζπεπζε παξνρήο ππεξεζηψλ πνπ πεξηγξάθνληαη ζηα Κεθάιαηα 2, 8, 9-13 θαη 16 ηνπ Πίλαθα, ηα 
ηέιε απμάλνληαη ζην δηπιάζην […]».  Αειαδή, αλ ζέιεη έλαο €100, λα γίλνπληαη €200!  Σν δηπιάζην!  Έλ’  
ηξνκαθηηθφ, αιιά πην θάησ έλ’ ην ρεηξφηεξν:  «[…] θαη επηπξφζζεηα», ιέεη, «ν Αηεπζπληήο δχλαηαη λα επηβάιεη 
πξφζζεην ηέινο, αθνχ ιάβεη ππφςε ηνπο κηζζνχο, ηα επηδφκαηα, ηα νδνηπνξηθά θαη άιιεο δαπάλεο».  Πξψηε 
θνξά δίλεηαη ζην δηεπζπληή ηέηνηα εμνπζία, “θαη άιιεο δαπάλεο”!  Αειαδή ην “άιιεο δαπάλεο”… Ώο πνχκε, λα 
ζέιεη λα ηνπ θάκνπλ ηξαπέδη;  Ση είλαη “άιιεο δαπάλεο”;  Αελ μέξσ!  Αε ιέσ φηη θάκλνπλ ηνχληε δνπιεηά νη 
αζζξψπνη, αιιά ιέσ, επεηδή έλ’ λφκνο, άκα βάιιεηο “άιιεο δαπάλεο”, είλαη επηιήςηκν! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Να καο απαληήζεη o θ. Λακάξεο, ν νπνίνο είλαη πξφεδξνο ηεο επηηξνπήο Βζσηεξηθψλ. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Ώλ κνπ επηηξέπεηε, λα θάκσ αθφκα κία παξαηήξεζε, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Κάκεηε. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 ηε ζειίδα 2, ζην άξζξν 2, βάδεη ηηο αμίεο ζε ηηκέο ’80 θ.ν.θ. θαη θάπνηα ψξα ν δηεπζπληήο θαζνξίδεη… 
Λέεη «λνείηαη φηη φπνπ δελ ππάξρεη ηέηνηα αμία»,  ηνπ ’80,  «ή ε αμία ρξήδεη αλαζεψξεζεο», θαη ηνχην έλ’ 
ζσζηφ, δηφηη κπνξεί λα έθηηζε θηίξην πάλσ, «ιφγσ νπζηαζηηθήο αιιαγήο ζηε θπζηθή ή λνκηθή θαηάζηαζε ηνπ 
αθηλήηνπ ή γηα νπνηνδήπνηε άιιν ιφγν»… Πνην άιιν ιφγν δειαδή;  ,ηη θφςεη ν λνπο ηνπ;  Αειαδή, αλ δελ ηνπ 
αξέζθεη ε θάηζα ηνπ θ. Καηζνπξίδε, αο πνχκε, δηφηη ελ έθακε δίαηηα θαλνληθή, ελλά ηνλ θνξνινγεί;  Γηα πνην 
ιφγν δειαδή;  Γίλεηαη ζηνπο λφκνπο πνπ επεξεάδνπληαη νη πνιίηεο κε ρξήκαηα λα βάιινπκε ηέηνηεο εμνπζίεο;  
Φπζηθά, κπνξεί λα έλ’ ηεο κφδαο, γηαηί ηέηνηεο εμνπζίεο απηή ε ΐνπιή έδσθελ ηνπ θ. Αεκεηξηάδε, πνπ είλαη 
ζπλνλφκαηνο ελφο δηθηάηνξα, γηα λα μέξεηο, θχξηε Καηζνπξίδε!  Έηζη πνπ είλαη! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Λνηπφλ, παξαθαιψ, ν θ. Λακάξεο, αλ κπνξεί λα καο δψζεη θάπνηεο εμεγήζεηο, λα δψζεη ζηνλ θ. Κνπιία 
ή ζην ζψκα. 
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Γ. ΛΏΜΏΡΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, ζπκθσλψ ζην εμήο… Καη, αλ εγείξνκαη, γηα λα πάξσ ην ιφγν, είλαη γηα λα επηζεκάλσ 
θάηη ην νπνίν πηζαλψο λα έρνπκε απφ εδψ θαη κπξνο.  Δ επηηξνπή Βζσηεξηθψλ θαη ζήκεξα αθφκα δέρζεθε 
θαηεπείγνληα λνκνζρέδηα ηα νπνία έρνπλ λα θάκνπλ κε ηέιε ζην φλνκα ηεο ηξφηθαο!  Ώλ θάζε ηξεηο κήλεο πνπ 
ελλά παίξλνπκε ηε δφζε καο ζα γίλεηαη επίθιεζε ηεο ηξφηθαο, γηα λα έξρνληαη ηελ ηειεπηαία ζηηγκή, δελ 
κπνξνχλ λα εμεηαζηνχλ κε ζνβαξφηεηα απφ ηε ΐνπιή θαη δελ κπνξεί λα κεηαηξαπεί ε ΐνπιή ζε έλα ηέζθνην 
φξγαλν! 

 Έρεη δίθαην ν θ. Κνπιίαο, ππάξρνπλ πάξα πνιιά!  Πξνζπαζήζακε θαη απφ ηα ηξία έθηαθηα λνκνζρέδηα 
λα απνκνλψζνπκε κφλν ηα ηέιε, γηα λα ηθαλνπνηήζνπκε απηφ ην αίηεκα.  Ώιιά πξέπεη λα πσ φηη γηα ην πεξί 
Κηεκαηνινγίνπ εκεησζήθαλ ερηέο απφ ηελ ίδηα ηελ θπβέξλεζε.  Βλψ πξνρηέο εγθξίλακε θάπνηα, ερηέο 
εκεηψζακέλ ηα πέξαλ ηνπ 50% κε ηε ζπλαίλεζε ηεο θπβέξλεζεο.  Ώπηά ηα ζεκεία πνπ επηζεκάλζεθαλ απφ ηνλ 
θ. Κνπιία είλαη ππφςε θαη ζεσξψ φηη πξέπεη λα εγθχςνπκε ακέζσο κεηά λα ηξνπνπνηήζνπκε απηέο ηεο 
πξφλνηεο πνπ δίδνπλ απηά ηα δηθαηψκαηα ζην δηεπζπληή. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Γηαηί λα κε δηαγξαθνχλ ζήκεξα; 

Γ. ΛΏΜΏΡΔ: 

 Β, εδψ είκαζηε, κπνξνχκε λα ηα δηαγξάςνπκε.  Βγψ δε δηαθσλψ. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, ην φηη πξέπεη λα δηαγξαθνχλ είλαη παζηθαλέο!  Αειαδή ππάξρεη θαλέλαο ζε απηή ηε 
ΐνπιή πνπ ζέιεη λα δψζεη ηέηνηεο εμνπζίεο, πνπ κφλν δηθηάηνξεο έρνπλ;  Ώπφ πνχ σο πνχ δειαδή; 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Κνηηάμεηε, δελ κπνξεί λα γίλεηαη φκσο ζνβαξή θνηλνβνπιεπηηθή εξγαζία κε απηφ ηνλ ηξφπν!  Ση λα πσ;  
Αελ κπνξεί λα γίλεηαη ζνβαξή θνηλνβνπιεπηηθή εξγαζία κε απηφ ηνλ ηξφπν θαη ελαπφθεηηαη ζηε ΐνπιή θαη ζηηο 
επηηξνπέο λα απνδέρνληαη κέζα ζε εθβηαζηηθά ρξνλνδηαγξάκκαηα ηελ πηνζέηεζε λνκνζεζηψλ, δηφηη είλαη ε 
ΐνπιή ζην ηέινο ππεχζπλε θαη έλαληη ησλ πνιηηψλ, φηαλ ςεθίδνπκε λνκνζεζίεο ηηο νπνίεο δελ έρνπκε 
επαξθψο κειεηήζεη.  Λππνχκαη!   

Γ. ΛΏΜΏΡΔ: 

 Βίπακε λα επαλέιζνπκε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βληάμεη.  Χξαία! 

Γ. ΛΏΜΏΡΔ: 

 Θα θέξνπκε πξφηαζε λφκνπ, γηα λα ηξνπνπνηήζνπκε, γηαηί δελ ππάξρεη νχηε δηθαίσκα ηεξαξρηθήο 
πξνζθπγήο εδψ, παο δηθαζηήξην κεηά! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Πνιχ σξαία! 

 Ο θ. Πεξδίθεο, ν θ. Κππξηαλνχ θαη ν θ. Θεκηζηνθιένπο. 

Γ. ΠΒΡΑΕΚΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, δέρνπκαη απηφ πνπ είπεηε θαη έρεηε θαη εζείο ηελ επζχλε σο Πξφεδξνο ηνπ ζψκαηνο. 

 Απζηπρψο, έγηλε πξαθηηθή ηνλ ηειεπηαίν θαηξφ θαη έρεηε δίθαην πνπ εθθξάδεηε απηή ηε δηακαξηπξία, είλαη 
δηακαξηπξία φισλ καο, αιιά δπζηπρψο δηακαξηπξφκαζηε, αιιά ζπλερίδνπκε ηελ ίδηα πξαθηηθή. Ώλ είλαη 
δπλαηφλ!  Έξρνληαη λνκνζρέδηα ηα νπνία κφιηο θαη πξνιαβαίλνπκε λα ηνπο ξίμνπκε κηα θεπγάηε καηηά! Σδηαη 
έζηεη δίθην ν θ. Κνπιίαο, απηφ δηέθπγε ηεο πξνζνρήο φισλ απηψλ πνπ πνιχ γξήγνξα, ηαρχηαηα, είδαλ απηά ηα 
ζέκαηα!  Αειαδή πφηε ζα ζηακαηήζεη απηή ε ηζηνξία;  Καη ζπλερίδεηαη έρεη ηψξα ηξία ρξφληα απηή ε ππφζεζε, 
λα έξρνληαη ηελ ηειεπηαία ζηηγκή θαη λα ζέινπλ λα ςεθίζνπκε ηελ ίδηα εκέξα λνκνζρέδηα ηα νπνία έλ’ 
πεξίπινθα ηδηαη δχζθνια!  Βίρακε θάκεη κηα ζπκθσλία κεηαμχ καο, λα κελ απνδερφκαζηε ηέηνηνπ είδνπο 
εθβηαζκνχο.   

 Σψξα λα πηζηέςσ, θχξηε Πξφεδξε, φηη, αλ απηφ ην πξάκα γηα ηα θηεκαηνινγηθά ηέιε δελ ην ςεθίζνπκε 
ζήκεξα, δε ζα καο δψζνπλ ηελ πξψηε δφζε;  “Σε δφζε καο”, φπσο είπε ηδηαη ν θ. Λακάξεο;  Μα, είλαη δπλαηφλ;  
Βίλαη ζνβαξά ηδξχκαηα απηή ε ηξφηθα θαη ε Βπξσπατθή Κεληξηθή Σξάπεδα γηα ηα θηεκαηνινγηθά ηέιε λα 
ζηακαηήζεη ηε ρνξεγία κηαο νιφθιεξεο ρψξαο, πνπ είλαη κέινο ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο;  Γηα πέληε-έμη 
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θηεκαηνινγηθά ηέιε ηδηαη θακηά εηθνζαξθά επξψ αο πνχκε;  Μα, είκαζηε ζνβαξνί;  Βίκαζηε ζνβαξνί σο ρψξα 
θαη ζνβαξνί σο Βπξσπατθή Έλσζε λα πηζηεχθνπκελ θάηη ηέζθνην;  Πξνο Θενχ! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βληάμεη. 

 Ο θ. Ώλδξέαο Κππξηαλνχ. 

ΏΝΑΡΒΏ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Φπζηθά, θχξηε Πξφεδξε, ςεθίζακε ππφ ηε κνξθή ηνπ θαηεπείγνληνο αξθεηά λνκνζρέδηα ην Αεθέκβξην, 
φηαλ δελ είρακε, ππνηίζεηαη, άκεζε αλάγθε εθηακίεπζεο ηεο πξψηεο δφζεο, απιά θαη κφλν γηα λα δψζνπκε ηα 
φπια ζηνλ ηφηε Τπνπξγφ Οηθνλνκηθψλ λα πάεη θαη λα καο αληηπξνζσπεχζεη κε επάξθεηα ζην Eurogroup.  
κσο, επί ηεο νπζίαο ζπκθσλνχκε.  ΐεβαηφηαηα θαη δελ πξέπεη λα έξρνληαη λνκνζρέδηα θαη λα εμεηάδνληαη κε 
απηή ηε δηαδηθαζία ηνπ θαηεπείγνληνο.  κσο, νη θαηαζηάζεηο είλαη δχζθνιεο θαη πξέπεη λα πηζηψζνπκε ηελ 
θπβέξλεζε κε ην φηη έρεη ηεξάζηην έξγν λα νινθιεξψζεη.  Βκείο ζα ςεθίζνπκε ην λνκνζρέδην.  Καη βεβαίσο, αλ 
ππάξμεη πξφηαζε λφκνπ εθ κέξνπο ηνπ θ. Κνπιία γηα αιιαγή, ζα ηε δνχκε θαη απηήλ. 

 Βπραξηζηψ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Θα δψζσ ην ιφγν ζηνλ θ. πιινχξε, γηα λα ππάξρεη ελαιιαγή, θαη κεηά ζηνλ θ. Θεκηζηνθιένπο. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Βγψ ζα απαληήζσ ζην εξψηεκα ηνπ θ. Πεξδίθε πξψηα, φηη, αλ ήκαζηαλ ζνβαξνί, δε ζα θηάλακε ζην 
κλεκφλην θαη ζηελ ηξφηθα, ή κάιινλ απηά ζα ηα πνχκε κεηά. 

 Ώληηιακβάλνκαη, θχξηε Πξφεδξε, φηη απηά νπζηαζηηθά είλαη θαη ηα ηειεπηαία λνκνζρέδηα πνπ αθνξνχλ ην 
κλεκφλην.  Μέλεη αθφκα έλα, ηνπ Ώξρείνπ Πιεζπζκνχ, θαη ζπκπιεξψλνληαη ηα ηξηάληα ηέζζεξα λνκνζρέδηα.  
Καη κε απηφ δειαδή πνπ θεξχμακε επείγνλ ζηελ αξρή είλαη φια ηα ηξηάληα ηέζζεξα λνκνζρέδηα, καδί κε ηα 
πξνεγνχκελα πνπ ςεθίζακε. Άξα, νπζηαζηηθά δελ ηίζεηαη ζέκα λα έξζνπλ άιια λνκνζρέδηα, απζηεξά 
νκηινχληεο, κε απηφ ην κλεκφλην.  Βηζεγνχκαη ηφηε, αληί λα θάλνπκε νπνηαδήπνηε άιιε δηαδηθαζία, ιφγσ ηνχ 
φηη είδακε ππφ ηε κνξθή ηνπ θαηεπείγνληνο φρη κφλν ηνχην ην λνκνζρέδην, αιιά θαη πνιιά άιια, αλ κπνξνχζε, 
ε ΐνπιή λα δεη θάπνηεο αλαγθαίεο αιιαγέο ζηε ζπλέρεηα ρσξίο λα ζπδεηνχκε ηψξα αιιαγέο, νη νπνίεο πηζαλφλ 
λα είλαη βεβηαζκέλεο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ώπηφ ειέρζε αθξηβψο!  Θα εηνηκαζηεί ζρεηηθή πξφηαζε λφκνπ. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Θα γίλεη κηα έθζεζε θαη λα δνχκε φια ηα…  Παξεκπηπηφλησο, ζαο ζπκίδσ φηη θεξχμακε επείγνληα ηνλ 
πεξί Ώιινδαπψλ θαη Μεηαλαζηεχζεσο Νφκν. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Έρεη εηνηκαζηεί έθζεζε θαη ηελ έρεηε πάξεη ή ηελ παίξλεηε ηψξα.  

 Παξαθαιψ, θχξηε Θεκηζηνθιένπο.    

Ώ. ΘΒΜΕΣΟΚΛΒΟΤ: 

 Καλνληθά, θχξηε Πξφεδξε, πξέπεη λα αλεζπρνχλ πεξηζζφηεξν γηα ην λφκν απηνί πνπ ζα ςεθίζνπλ ην 
κλεκφλην θαη φρη απηνί πνπ δε ζα ην ςεθίζνπλ!  Σν έλα είλαη απηφ. 

 Αεχηεξνλ, θχξηε Πξφεδξε, δελ μέξσ πφζν θαιά είλαη ηα ειιεληθά κνπ, αιιά ζηε ζειίδα 15, αλ 
πξνζέμεηε, θάησ θάησ, ρακειά ππάξρεη κηα παξάγξαθνο πνπ, ππνζέησ, απνηειεί δεκηνπξγηθφ ράνο -θαη φρη 
“δεκηνπξγηθή αζάθεηα”, θχξηε Πξνδξφκνπ- γη’ απηφ πξέπεη λα πξνζερζεί, δηφηη απηή ε παξάγξαθνο ζα 
εξκελεπζεί αχξην απφ ηνπο αλζξψπνπο ησλ ππεξεζηψλ, νη νπνίνη ζα επηβάινπλ ηε λνκνζεζία, ζα ηελ 
εθαξκφζνπλ!  Καη εηιηθξηλά, κπνξεί ηα δηθά κνπ ειιεληθά λα είλαη ιίγα…  Αελ κπνξψ λα δψζσ εξκελεία!  Να ην 
δηαβάζσ.  Λέεη ην εμήο: «Με δσξεά απφ ζπγγελή πξνο ζπγγελή κέρξη θαη ηνπ ηξίηνπ βαζκνχ ζπγγέλεηαο θαη 
απφ ζχδπγν πξνο ζχδπγν, εθηφο δσξεάο απφ γνλέα πξνο ηέθλν θαη απφ ζχδπγν πξνο ζχδπγν».   Σξεηο ιαινχλ, 
δθπφκηζη ρσξεχθνπλ!   

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Λνηπφλ, λα ην δεη θαη απηφ ε επηηξνπή Βζσηεξηθψλ, φηαλ ζα εηνηκάζεη ηε ζρεηηθή πξφηαζε λφκνπ.   

 Βπραξηζηψ πνιχ. 
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 Αεχηεξε αλάγλσζε ηνπ λνκνζρεδίνπ. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 πλνπηηθφο ηίηινο.  Άξζξν 1. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 2 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 2. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 3 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 3. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 4 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 4. 

 Ώληηθαηάζηαζε ηνπ άξζξνπ 5 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ θαη ηνπ πιαγηφηηηινπ απηνχ.  Άξζξν 5. 

 Ώληηθαηάζηαζε ηνπ άξζξνπ 7 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 6. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 8 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 7. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 9 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 8. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 10 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 9. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 11 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 10. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ Πίλαθα ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 11. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε ζηελ έγθξηζε ησλ άξζξσλ 1 έσο 11; 

 Βθφζνλ δελ ππάξρεη έλζηαζε, ηα άξζξα 1 έσο 11 εγθξίλνληαη. 

 Σξίηε αλάγλσζε. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Ο παξψλ Νφκνο ζα αλαθέξεηαη σο ν πεξί Κηεκαηνινγηθνχ θαη Υσξνκεηξηθνχ Σκήκαηνο (Σέιε θαη 
Αηθαηψκαηα) (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε ζηελ ςήθηζε ηνπ λνκνζρεδίνπ ζε λφκν; 

(Κηππά ηε ζθχξα.) 

 Βθφζνλ δελ ππάξρεη έλζηαζε, ην λνκνζρέδην ςεθίδεηαη ζε λφκν. 

 Σν ππ’ αξηζκφλ 10 ζέκα είλαη «Ο πεξί Ώξρείνπ Πιεζπζκνχ (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013».  Δ 
έθζεζε ζεσξείηαη αλαγλσζζείζα. 

(Δ ζρεηηθή έθζεζε) 

Έθζεζε ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Δπηηξνπήο Δζωηεξηθώλ γηα ην λνκνζρέδην «Ο πεξί Αξρείνπ Πιεζπζκνύ 
(Σξνπνπνηεηηθόο) Νόκνο ηνπ 2013» 

Παξόληεο: 

 Γηάλλνο Λακάξεο, πξφεδξνο  Νίθνο Ννπξήο 

 Υξίζηνο Μέζεο νθνθιήο Φπηηήο 

 Κπξηάθνο Υαηδεγηάλλεο Φεηδίαο αξίθαο 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Βζσηεξηθψλ κειέηεζε ην πην πάλσ λνκνζρέδην ζε ζπλεδξία ηεο, πνπ 
πξαγκαηνπνηήζεθε ζηηο 25 Ώπξηιίνπ 2013.  ηε ζπλεδξίαζε απηή θιήζεθαλ θαη παξεπξέζεθαλ ε δηεπζχληξηα 
ηνπ Σκήκαηνο Ώξρείνπ Πιεζπζκνχ θαη Μεηαλάζηεπζεο, θαζψο θαη εθπξφζσπνη ηνπ Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ 
θαη ηνπ Γξαθείνπ ηνπ Γεληθνχ Βηζαγγειέα ηεο Αεκνθξαηίαο. 

 θνπφο ηνπ λφκνπ πνπ πξνηείλεηαη, φπσο αξρηθά θαηαηέζεθε ζηε ΐνπιή, είλαη ε ηξνπνπνίεζε ηνπ πεξί 
Ώξρείνπ Πιεζπζκνχ Νφκνπ, έηζη ψζηε κεηαμχ άιισλ λα πξνλννχληαη ηα αθφινπζα: 

1. Να εηζαρζνχλ ζε απηφλ πξφλνηεο αλαθνξηθά κε ηελ έθδνζε δειηίσλ ηαπηφηεηαο κε βηνκεηξηθά 
ραξαθηεξηζηηθά. 

2. Να αλαζεσξεζνχλ ηα θαζνξηδφκελα ζ’ απηφλ ηέιε πνπ θαηαβάιινληαη γηα ηελ έθδνζε πηζηνπνηεηηθνχ 
γελλήζεσο ή ζαλάηνπ, δειηίνπ ηαπηφηεηαο, γηα απφθηεζε ή απνθήξπμε ηεο θππξηαθήο ππεθνφηεηαο, 
θαζψο θαη γηα ηελ ππνβνιή αίηεζεο γηα παξνρή πιεξνθνξηψλ απφ ην Ώξρείν Πιεζπζκνχ. 
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3. Να πεξηιεθζεί ζ’ απηφλ πξφλνηα γηα ηελ θαηάξγεζε δηαθξίζεσλ θαη ηνλ θαζνξηζκφ θξηηεξίσλ ζε ζρέζε 
κε ηελ απφθηεζε θαη ηελ απνζηέξεζε ηεο θππξηαθήο ππεθνφηεηαο. 

4. Να εηζαρζεί ζε απηφλ πξφλνηα γηα αληηκεηψπηζε ησλ επθαηξηαθψλ θαη εηθνληθψλ γάκσλ κεηαμχ Κππξίσλ 
πνιηηψλ θαη αιινδαπψλ. 

5. Να θαηαξγεζνχλ ηα θαζνξηδφκελα ζ’ απηφλ ηέιε πνπ θαηαβάιινληαη γηα έθδνζε δηπισκαηηθψλ θαη 
ππεξεζηαθψλ δηαβαηεξίσλ. 

6. Να πεξηιεθζεί ζ’ απηφλ πξφλνηα ζχκθσλα κε ηελ νπνία ν δηεπζπληήο ησλ Φπιαθψλ, ζε πεξίπησζε 
θαηαδίθεο πνιίηε ηεο Αεκνθξαηίαο ζε πνηλή θπιάθηζεο πέξαλ ηνπ ελφο έηνπο, ελεκεξψλεη ην Σκήκα 
Ώξρείνπ Πιεζπζκνχ θαη Μεηαλάζηεπζεο θαη ν θαηαδηθαζζείο πνιίηεο ππνρξενχηαη λα παξαδψζεη ην 
δηαβαηήξην θαη ην δειηίν ηαπηφηεηάο ηνπ ζην δηεπζπληή ησλ Φπιαθψλ.  Πεξαηηέξσ, πξνβιέπεηαη φηη, ζε 
πεξίπησζε πνπ ν θαηαδηθαζζείο γηα νπνηνδήπνηε ιφγν δελ παξαδψζεη ην δηαβαηήξην θαη ην δειηίν 
ηαπηφηεηάο ηνπ, ζχκθσλα κε ηα πην πάλσ, ν δηεπζπληήο ηνπ Σκήκαηνο Ώξρείνπ Πιεζπζκνχ θαη 
Μεηαλάζηεπζεο πξνβαίλεη ζε αθχξσζε ηνπ δηαβαηεξίνπ θαη ηνπ δειηίνπ ηαπηφηεηαο, αλ απηά βξίζθνληαη 
ζε ηζρχ.  Πξνβιέπεηαη επίζεο φηη ν δηεπζπληήο ηνπ Σκήκαηνο Ώξρείνπ Πιεζπζκνχ θαη Μεηαλάζηεπζεο 
αθπξψλεη ηζρχνλ δηαβαηήξην θαη δειηίν ηαπηφηεηαο πξνζψπνπ πνπ θαηαδηθάζηεθε ζε πνηλή θπιάθηζεο 
πέξαλ ησλ δέθα εηψλ. 

7. Να εηζαρζνχλ ζ’ απηφλ πξφλνηεο, ψζηε λα θαζνξηζηεί ε δηαδηθαζία θαηαρψξηζεο ζαλάηνπ ζην ιεμηαξρηθφ 
κεηξψν θαη έθδνζεο πηζηνπνηεηηθνχ ζαλάηνπ. 

8. Να θαηαζηεί δπλαηή ε απνηειεζκαηηθή εθαξκνγή νξηζκέλσλ πξνλνηψλ ησλ πξάμεσλ ηεο Βπξσπατθήο 
Κνηλφηεηαο πνπ ηηηινθνξνχληαη «Καλνληζκφο (ΒΚ) αξηζ. 1338/2008 ηνπ Βπξσπατθνχ Κνηλνβνπιίνπ θαη 
ηνπ πκβνπιίνπ ηεο 16

εο
 Αεθεκβξίνπ 2008, ζρεηηθά κε ηηο θνηλνηηθέο ζηαηηζηηθέο ζηνπο ηνκείο ηεο 

δεκφζηαο πγείαο θαη ηεο πγείαο θαη αζθάιεηαο ζηελ εξγαζία» θαη «Καλνληζκφο (ΒΒ) αξηζ. 328/2011 ηεο 
Βπηηξνπήο, ηεο 5

εο
 Ώπξηιίνπ 2011, γηα ηελ εθαξκνγή ηνπ θαλνληζκνχ (ΒΚ) αξηζ. 1338/2008 ηνπ 

Βπξσπατθνχ Κνηλνβνπιίνπ θαη ηνπ πκβνπιίνπ, ζρεηηθά κε ηηο θνηλνηηθέο ζηαηηζηηθέο ζηνπο ηνκείο ηεο 
δεκφζηαο πγείαο θαη ηεο πγείαο θαη αζθάιεηαο ζηελ εξγαζία, φζνλ αθνξά ηηο ζηαηηζηηθέο γηα ηηο αηηίεο 
ζαλάηνπ». 

9. Να κεηαηξαπνχλ απφ ιίξεο ζε επξψ νη πνηλέο πνπ επηβάιινληαη κε βάζε ηηο πξφλνηέο ηνπ γηα ηε 
δηάπξαμε δηάθνξσλ αδηθεκάησλ πνπ θαζνξίδνληαη ζ’ απηφλ.  

εκεηψλεηαη φηη ε πξνηεηλφκελε ζην ελ ιφγσ λνκνζρέδην αλαζεψξεζε ησλ θαζνξηδφκελσλ ζηελ ππφ 
ηξνπνπνίεζε βαζηθή λνκνζεζία ηειψλ εκπίπηεη ζηα δεκνζηνλνκηθά κέηξα πνπ έρνπλ ζπκθσλεζεί κε ηελ 
ηξφηθα ζηα πιαίζηα ηνπ Μλεκνλίνπ πλαληίιεςεο γηα ηε ζχλαςε δαλεηαθήο ζχκβαζεο θαη ηεο εγθπθιίνπ ηνπ 
Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ, εκεξνκελίαο 9 Οθησβξίνπ 2012.   

 Χο εθ ηνχηνπ, ε Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Βζσηεξηθψλ, θξίλνληαο φηη ην ελ ιφγσ λνκνζρέδην έρξεδε 
άκεζνπ ρεηξηζκνχ, ψζηε λα πξνσζεζεί άκεζα γηα ςήθηζε, δελ είρε ζηε δηάζεζή ηεο ηνλ αλαγθαίν ρξφλν γηα ηε 
ζε βάζνο εμέηαζε ησλ πξνλνηψλ ηνπ νχηε ηνλ απαηηνχκελν ρξφλν, γηα λα πξαγκαηνπνηήζεη εμαληιεηηθφ 
θνηλσληθφ δηάινγν ζηνλ απαηηνχκελν βαζκφ κε ηηο επεξεαδφκελεο νκάδεο πνιηηψλ, πνπ θαλνληθά απαηηείηαη 
γηα λνκνζεηήκαηα απηήο ηεο θχζεο. 

 εκεηψλεηαη επίζεο φηη νη πξνηεηλφκελεο ζην ππφ αλαθνξά λνκνζρέδην πξφλνηεο ζε ζρέζε κε ηελ 
ππνρξέσζε θαηαδηθαζζέληνο πνιίηε ηεο Αεκνθξαηίαο ζε πνηλή θπιάθηζεο πέξαλ ηνπ ελφο έηνπο λα 
παξαδψζεη ην δηαβαηήξην θαη ην δειηίν ηαπηφηεηάο ηνπ ζην δηεπζπληή ησλ Φπιαθψλ, κε ηελ πξνηεηλφκελε ζ’ 
απηφ δηαδηθαζία πνπ ζα αθνινπζείηαη, ζε πεξίπησζε πνπ ν θαηαδηθαζζείο πνιίηεο γηα νπνηνδήπνηε ιφγν δελ 
παξαδψζεη ην δηαβαηήξην ή ην δειηίν ηαπηφηεηαο ηνπ ζχκθσλα κε ηα πην πάλσ, θαζψο θαη κε ηελ 
αληηκεηψπηζε ησλ επθαηξηαθψλ θαη εηθνληθψλ γάκσλ κεηαμχ Κππξίσλ πνιηηψλ θαη αιινδαπψλ, απαζρφιεζαλ 
μαλά ηελ επηηξνπή ζηα πιαίζηα ηεο εμέηαζεο ηνπ λνκνζρεδίνπ κε ηίηιν «Ο πεξί Ώξρείνπ Πιεζπζκνχ 
(Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο ηνπ 2010», αθνχ πεξηιακβάλνληαλ ζ’ απηφ αλάινγεο πξφλνηεο.  Μέξνο ηνπ ελ 
ιφγσ λνκνζρεδίνπ ςεθίζηεθε ζε λφκν ην 2010, ελψ ηνπ ππνινίπνπ, ζην νπνίν πεξηιακβάλνληαη νη ππφ 
αλαθνξά πξφλνηεο, ελψ θπθινθφξεζε ζρεηηθή έθζεζε ηεο Βπηηξνπήο Βζσηεξηθψλ ζηελ νινκέιεηα ηεο ΐνπιήο, 
ε ζπδήηεζή ηνπ αλαβιήζεθε θαη εθθξεκεί ε πξνψζεζή ηνπ έθηνηε.  

 Τπφ ην θσο ησλ πην πάλσ, ε επηηξνπή απνθάζηζε λα πξνσζήζεη γηα ςήθηζε ζηελ νινκέιεηα ηεο 
ΐνπιήο ζην παξφλ ζηάδην κφλν ηηο πξφλνηεο ηνπ ππφ αλαθνξά λνκνζρεδίνπ πνπ αθνξνχλ ηελ αλαζεψξεζε 
ησλ θαζνξηδφκελσλ ζηελ ππφ ηξνπνπνίεζε βαζηθή λνκνζεζία ηειψλ πνπ επηβάιινληαη κε βάζε ηηο πξφλνηέο 
ηεο ή θαη ηνλ θαζνξηζκφ λέσλ ηειψλ ζε απηήλ, έηζη ψζηε λα παξαζρεζεί ζηελ επηηξνπή ε δπλαηφηεηα 
ελδειερέζηεξεο κειέηεο ησλ ππφινηπσλ πξνλνηψλ ηνπ ζε κεηαγελέζηεξν ζηάδην.   

 πλαθψο, ε επηηξνπή δήηεζε απφ ηνπο αξκνδίνπο λα ηεο ππνδείμνπλ ηηο πξφλνηεο πνπ αθνξνχλ 
απνθιεηζηηθά ηελ αλαζεψξεζε ηειψλ, ψζηε λα πινπνηήζεη ηελ πην πάλσ απφθαζή ηεο.  Βλδεηθηηθά αλαθέξεηαη 
φηη ζην ηειηθά δηακνξθσκέλν θείκελν πνπ ζα ηεζεί ζηελ νινκέιεηα γηα ςήθηζε δε ζα πεξηιακβάλνληαη, ζηε 
βάζε ηεο πην πάλσ απφθαζεο ηεο επηηξνπήο, ε επαλαθνξά ηεο πξφλνηαο γηα θαηάξγεζε ησλ ηειψλ γηα ηελ 
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έθδνζε δηπισκαηηθψλ θαη ππεξεζηαθψλ δηαβαηεξίσλ, ηα ζέκαηα πνπ αθνξνχλ ηαπηφηεηεο κε βηνκεηξηθά 
ραξαθηεξηζηηθά, ηνπο εηθνληθνχο γάκνπο θ.ά. 

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Βζσηεξηθψλ, αθνχ έιαβε ππφςε φια φζα ηέζεθαλ ελψπηφλ ηεο, 
επηθπιάρζεθε λα ηνπνζεηεζεί θαηά ηε ζπδήηεζε ηνπ ζέκαηνο ελψπηνλ ηεο νινκέιεηαο ηεο ΐνπιήο, 
ππνβάιινληαο γηα ζπδήηεζε ελψπηνλ ηεο νινκέιεηαο ηνπ ζψκαηνο δηακνξθσκέλν θείκελν πνπ πεξηνξίδεηαη 
κφλν ζηηο πξφλνηεο γηα αλαζεψξεζε ησλ πξνβιεπφκελσλ ηειψλ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρνπλ νκηιεηέο επί ζέκαηνο αξρήο; 

 Αελ ππάξρνπλ νκηιεηέο. 

 Αεχηεξε αλάγλσζε. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 πλνπηηθφο ηίηινο.  Άξζξν 1. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 13 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 2. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 16 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 3. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ βαζηθνχ λφκνπ κε ηελ πξνζζήθε λένπ άξζξνπ 25Ώ.  Άξζξν 4. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 32 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 5. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 40 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 6. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 42 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 7. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 43 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 8. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 53 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 9. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 54 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 10. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 65 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 11. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 76 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 12. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 97 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 13. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 103 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 14. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 104 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 15. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 105 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 16. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ βαζηθνχ λφκνπ κε ηελ πξνζζήθε λένπ άξζξνπ 111Ώ.  Άξζξν 17. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 116 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 18. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 120 ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 19. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ Πξψηνπ Πίλαθα ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 20. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ Σξίηνπ Πίλαθα ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 21. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ Παξαξηήκαηνο ηνπ βαζηθνχ λφκνπ γηα ην άξζξν 66(4).  Άξζξν 22. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε ζηελ έγθξηζε ησλ άξζξσλ 1 έσο 22; 

 Με ππαξρνχζεο νηαζδήπνηε ελζηάζεσο, ηα άξζξα 1 έσο 22 εγθξίλνληαη. 

 Σξίηε αλάγλσζε. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Ο παξψλ Νφκνο ζα αλαθέξεηαη σο ν πεξί Ώξρείνπ Πιεζπζκνχ (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε ζηελ ςήθηζε ηνπ λνκνζρεδίνπ ζε λφκν; 

(Κηππά ηε ζθχξα.) 
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 Με ππαξρνχζεο νηαζδήπνηε ελζηάζεσο, ην λνκνζρέδην ςεθίδεηαη ζε λφκν. 

 Πξνρσξνχκε ηψξα ζην επφκελν ζέκα… 

Ν. ΚΟΤΣΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Κχξηε Κνπηζνχ, νξίζηε. 

Ν. ΚΟΤΣΟΤ: 

 Θα παξαθαινχζα λα ελεκεξσζεί ην ζψκα πνηα είλαη ζηελ πξψηε ζειίδα ηεο έθζεζεο γηα ηνλ πεξί 
Ώξρείνπ Πιεζπζκνχ (Σξνπνπνηεηηθφ) Νφκν…  Λέεη εδψ ην εμήο: «Να εηζαρζνχλ ζε απηφλ πξφλνηεο αλαθνξηθά 
κε ηελ έθδνζε δειηίσλ ηαπηφηεηαο κε βηνκεηξηθά ραξαθηεξηζηηθά»… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Παξαθαιψ φκσο, επεηδή έρεη νινθιεξσζεί ην ζέκα, ην έρνπκε θιείζεη, ν πξφεδξνο ηεο αξκφδηαο 
θνηλνβνπιεπηηθήο επηηξνπήο λα ελεκεξψζεη ζηε ζπλέρεηα ηνλ θ. Κνπηζνχ γηα ηα ζρεηηθά ζέκαηα. 

Γ. ΛΏΜΏΡΔ: 

 Θέισ λα πσ φηη δε ζπδεηνχκε ηα βηνκεηξηθά ραξαθηεξηζηηθά.  πδεηνχκε κφλν ηα ηέιε.  Θα ηα δνχκε 
κεηά. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ πνιχ. 

 Πξνρσξνχκε ηψξα ζην επφκελν ζέκα, πνπ είλαη «Ο πεξί Ώιινδαπψλ θαη Μεηαλαζηεχζεσο 
(Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο ηνπ 2013», ην νπνίν μέξεηε φηη έρεη θεξπρζεί επείγνλ. Δ ζρεηηθή έθζεζε ζαο 
έρεη δηαλεκεζεί.  Δ έθζεζε ζεσξείηαη αλαγλσζζείζα. 

(Δ ζρεηηθή έθζεζε) 

Έθζεζε ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Δπηηξνπήο Δζωηεξηθώλ γηα ην λνκνζρέδην «Ο πεξί Αιινδαπώλ 
θαη Μεηαλαζηεύζεωο (Σξνπνπνηεηηθόο) (Αξ. 2) Νόκνο ηνπ 2013» 

Παξόληεο: 

 Γηάλλνο Λακάξεο, πξφεδξνο Νίθνο Ννπξήο 

 ηέιια Μηζηανχιε Αεκεηξίνπ νθνθιήο Φπηηήο 

 Υξίζηνο Μέζεο Φεηδίαο αξίθαο 

 Ώλδξέαο Κππξηαλνχ Γηψξγνο Πεξδίθεο 

 Κπξηάθνο Υαηδεγηάλλεο  

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Βζσηεξηθψλ κειέηεζε απζεκεξφλ ην πην πάλσ λνκνζρέδην, ην νπνίν 
θαηαηέζεθε ζηε ζεκεξηλή ζπλεδξία ηεο νινκέιεηαο θαη θεξχρζεθε επείγνλ.  ηε ζπλεδξία ηεο επηηξνπήο 
θιήζεθαλ θαη παξεπξέζεθαλ εθπξφζσπνη ηνπ Τπνπξγείνπ Βζσηεξηθψλ, ε δηεπζχληξηα ηνπ Σκήκαηνο Ώξρείνπ 
Πιεζπζκνχ θαη Μεηαλάζηεπζεο θαη εθπξφζσπνη ηνπ Γξαθείνπ ηνπ Γεληθνχ Βηζαγγειέα ηεο Αεκνθξαηίαο. 

 θνπφο ηνπ ππφ αλαθνξά λνκνζρεδίνπ είλαη ε ηξνπνπνίεζε ηνπ πεξί Ώιινδαπψλ θαη Μεηαλαζηεχζεσο 
Νφκνπ, ψζηε, κεηαμχ άιισλ ηξνπνπνηήζεσλ πνπ πεξηιακβάλνληαη ζε απηφ, λα θαηαζηεί δπλαηή ε 
απνηειεζκαηηθή εθαξκνγή ησλ πξάμεσλ ηεο Βπξσπατθήο Κνηλφηεηαο κε ηίηιν «Οδεγία 2008/115/ΒΚ ηνπ 
Βπξσπατθνχ Κνηλνβνπιίνπ θαη ηνπ πκβνπιίνπ, ηεο 16

εο 
Αεθεκβξίνπ 2008, ζρεηηθά κε ηνπο θνηλνχο θαλφλεο θαη 

δηαδηθαζίεο ζηα θξάηε κέιε γηα ηελ επηζηξνθή ησλ παξαλφκσο δηακελφλησλ ππεθφσλ ηξίησλ ρσξψλ» θαη 
«Οδεγία 2011/51/ΒΒ ηνπ Βπξσπατθνχ Κνηλνβνπιίνπ θαη ηνπ πκβνπιίνπ, ηεο 11

εο
 ΜαΎνπ 2011, πνπ ηξνπνπνηεί 

ηελ Οδεγία 2003/109/ΒΚ ηνπ πκβνπιίνπ επεθηείλνληαο ην πεδίν εθαξκνγήο ηεο θαη ζηνπο δηθαηνχρνπο 
δηεζλνχο πξνζηαζίαο». 

 Βηδηθφηεξα, κε ην ππφ ζπδήηεζε λνκνζρέδην ζθνπείηαη ε ηξνπνπνίεζε ηεο ηζρχνπζαο πην πάλσ 
αλαθεξφκελεο βαζηθήο λνκνζεζίαο, έηζη ψζηε:  

1. λα θαζίζηαηαη δπλαηή ε ρνξήγεζε ηνπ θαζεζηψηνο ηνπ επί καθξφλ δηακέλνληνο ζε πξφζσπν πνπ 
απνιαχεη δηεζλνχο πξνζηαζίαο, ρνξεγνπκέλεο απφ ηηο αξρέο ηεο Αεκνθξαηίαο ή άιινπ θξάηνπο κέινπο 
ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο, θαη λα ξπζκίδεηαη ε δηαδηθαζία θαη ε ζπλεξγαζία κεηαμχ ησλ θξαηψλ κειψλ 
πξνο επίηεπμε απηήο ηεο δπλαηφηεηαο, 
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2. ε αξκφδηα αξρή ηεο Αεκνθξαηίαο λα κπνξεί λα επηηξέπεη θαη’ εμαίξεζε αίηεζε αιινδαπνχ γηα 
νηθνγελεηαθή επαλέλσζε κε κέιε ηεο νηθνγέλεηάο ηνπ πνπ είλαη εληφο ηεο Αεκνθξαηίαο θαη ζηελ 
πξφζζεηε πεξίπησζε πνπ απηφο ν αιινδαπφο εμαζθάιηζε θαζεζηψο επί καθξφο δηακέλνληνο ζηελ 
Βπξσπατθή Έλσζε απφ ηηο αξρέο ηεο Αεκνθξαηίαο ή άιινπο θξάηνπο κέινπο, 

3. λα επηηξέπεηαη ζηελ Βπηηξνπή Βιέγρνπ Βλζσκάησζεο λα απαιιάζζεη θαη’ εμαίξεζε πξφζσπν πνπ 
αηηείηαη θαζεζηψηνο επί καθξφλ δηακέλνληνο απφ ηελ πξνυπφζεζε ηεο θαηνρήο επαξθνχο γλψζεο ηεο 
ειιεληθήο θαη ησλ βαζηθψλ ζηνηρείσλ ηεο ζχγρξνλεο πνιηηηθήο θαη θνηλσληθήο πξαγκαηηθφηεηαο ηεο 
Κχπξνπ, αθελφο θαζηζηψληαο απηή ηε δπλεηηθή απαιιαγή εθαξκνζηέα ζε νπνηνδήπνηε αηηεηή θαη 
αθεηέξνπ απαιιάζζνληαο απηφλ πνπ εμαζθάιηζε ηέηνην θαζεζηψο απφ ηελ πθηζηάκελε ππνρξέσζε λα 
πιεξεί ηελ πην πάλσ πξνυπφζεζε θαηά ηε κεηαγελέζηεξε αλαλέσζε ηεο άδεηαο δηακνλήο ηνπ, 

4. λα αλαζεσξεζνχλ ηα θαηαβιεζέληα ηέιε πνπ αθνξνχλ ην θαζεζηψο ηνχ επί καθξφλ δηακέλνληνο θαη ηελ 
νηθνγελεηαθή επαλέλσζε, 

5. λα ξπζκηζηεί ε εθαξκνγή ησλ πνηληθψλ αδηθεκάησλ πνπ πξνβιέπνληαη ζηα άξζξα 12 θαη 19 ηεο 
πθηζηάκελεο λνκνζεζίαο επί ησλ παξάλνκσλ αιινδαπψλ, νη νπνίνη εκπίπηνπλ ζηα άξζξα 18ΟΑ κέρξη 
18ΠΘ ηεο πθηζηάκελεο λνκνζεζίαο, ηα νπνία κεηαθέξνπλ ηελ Οδεγία 2008/115/ΒΚ, ψζηε απηή ε 
εθαξκνγή λα ζπλάδεη κε ηελ νδεγία απηή, θαη 

6. λα επηηξέπεηαη ε ζχιιεςε θαη ε, θαηά ην κέγηζην, εηθνζηηεηξάσξε θξάηεζε απφ ηελ αζηπλνκία 
πξνζψπνπ πνπ δελ είλαη πνιίηεο θξάηνπο κέινπο ηεο πκθσλίαο γηα ηνλ Βπξσπατθφ Οηθνλνκηθφ Υψξν, 
ψζηε λα εξεπλάηαη θαηά πφζν είλαη απαγνξεπκέλνο κεηαλάζηεο βάζεη ηεο πθηζηάκελεο λνκνζεζίαο.  
εκεηψλεηαη φηη ηέηνηα ζχιιεςε θαη θξάηεζε πξέπεη λα δηελεξγνχληαη ζχκθσλα κε ην απμεκέλεο ηζρχνο 
άξζξν 5 ηεο Βπξσπατθήο χκβαζεο γηα ηελ Πξνάζπηζε ησλ Ώλζξσπίλσλ  Αηθαησκάησλ θαη ησλ 
Θεκειησδψλ Βιεπζεξηψλ φπσο εξκελεχεηαη απφ ην Βπξσπατθφ Αηθαζηήξην Ώλζξσπίλσλ Αηθαησκάησλ.   

εκεηψλεηαη φηη ε πξνηεηλφκελε ζην ελ ιφγσ λνκνζρέδην αλαζεψξεζε ησλ θαζνξηδφκελσλ ζηελ ππφ 
ηξνπνπνίεζε βαζηθή λνκνζεζία ηειψλ θαη εηζαγσγή λέσλ εκπίπηεη ζηα δεκνζηνλνκηθά κέηξα πνπ έρνπλ 
ζπκθσλεζεί κε ηελ ηξφηθα ζηα πιαίζηα ηνπ Μλεκνλίνπ πλαληίιεςεο γηα ηε ζχλαςε δαλεηαθήο ζχκβαζεο θαη 
ηεο εγθπθιίνπ ηνπ Τπνπξγείνπ Οηθνλνκηθψλ, εκεξνκελίαο 9 Οθησβξίνπ 2012.   

Χο εθ ηνχηνπ, ε Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Βζσηεξηθψλ, θξίλνληαο φηη ην ελ ιφγσ λνκνζρέδην έρξεδε 
άκεζνπ ρεηξηζκνχ, ψζηε λα πξνσζεζεί άκεζα γηα ςήθηζε, δελ είρε ζηε δηάζεζή ηεο ηνλ αλαγθαίν ρξφλν γηα ηε 
ζε βάζνο εμέηαζε ησλ πξνλνηψλ ηνπ νχηε ηνλ απαηηνχκελν ρξφλν, γηα λα πξαγκαηνπνηήζεη εμαληιεηηθφ 
δηάινγν ζηνλ απαηηνχκελν βαζκφ κε ηηο ελδηαθεξφκελεο νκάδεο.   

 Με βάζε ηα πην πάλσ, ε επηηξνπή απνθάζηζε ηελ άκεζε πξνψζεζε κφλν ησλ πξνλνηψλ ηνπ 
λνκνζρεδίνπ πνπ αθνξνχλ ηελ αλαζεψξεζε ηειψλ, ελψ νη ππφινηπεο πξφλνηέο ηνπ ζα κειεηεζνχλ αξγφηεξα. 

 Τπφ ην θσο ησλ πην πάλσ, ε Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Βζσηεξηθψλ νκφθσλα εηζεγείηαη ζηελ 
νινκέιεηα ηνπ ζψκαηνο ηελ ςήθηζε ηνπ λνκνζρεδίνπ ζε λφκν, ζχκθσλα κε ηελ πην πάλσ απφθαζή ηεο, αθνχ 
ηξνπνπνηεζεί ν ηίηινο ηνπ, ψζηε λα αλαθέξεηαη σο «Ο πεξί Ώιινδαπψλ θαη Μεηαλαζηεχζεσο 
(Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013». 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρνπλ νκηιεηέο επί ζέκαηνο αξρήο; 

 Αελ ππάξρνπλ νκηιεηέο. 

 Αεχηεξε αλάγλσζε. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 πλνπηηθφο ηίηινο.  Άξζξν 1. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 18Εΐ ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 2. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 18Κ ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 3. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 18ΛΏ ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 4. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ άξζξνπ 18ΛΓ ηνπ βαζηθνχ λφκνπ.  Άξζξν 5. 

 Σξνπνπνίεζε ηνπ Πίλαθα ηνπ Παξαξηήκαηνο ΕΕ.  Άξζξν 6. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε ζηελ έγθξηζε ησλ άξζξσλ 1 έσο 6; 

 Βθφζνλ δελ ππάξρεη έλζηαζε, ηα άξζξα 1 έσο 6 εγθξίλνληαη. 
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 Σξίηε αλάγλσζε. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Ο παξψλ Νφκνο ζα αλαθέξεηαη σο ν πεξί Ώιινδαπψλ θαη Μεηαλαζηεχζεσο (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο 
ηνπ 2013. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρεη έλζηαζε ζηελ ςήθηζε ηνπ λνκνζρεδίνπ ζε λφκν; 

(Κηππά ηε ζθχξα.) 

 Με ππαξρνχζεο νηαζδήπνηε ελζηάζεσο, ην λνκνζρέδην ςεθίδεηαη ζε λφκν. 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, απνκέλεη κφλν ην ππ’ αξηζκφλ 11 ζέκα, πνπ είλαη «Ο πεξί ηεο πκθσλίαο 
Αηεπθφιπλζεο Υξεκαηνδνηηθήο ηήξημεο (Κπξσηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013».  Καη έρνπκε έλαλ θαηάινγν νκηιεηψλ.  
Θα είλαη γχξσ ζηηο ηεζζεξηζήκηζη ψξεο ε ζπδήηεζε.  πλεπψο, εηζεγνχκαη λα μεθηλήζνπκε ζηηο 2.30 κ.κ.   

ΐΟΤΛΒΤΣΒ: 

 2.00 κ.κ. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 πγγλψκε, είλαη 1.40 κ.κ.!  ηηο 3.00 κ.κ. ην λσξίηεξν!  Βγψ πξέπεη λα εηνηκαζηψ αθφκα.  Βάλ θάπνηνη 
βηάδνληαη λα παλ αιινχ…  Δ ΐνπιή πξνέρεη! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Πνιχ σξαία.  ηηο 3.00 κ.κ. ζα επαλέιζνπκε. 

Ώ. ΘΒΜΕΣΟΚΛΒΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Θεκηζηνθιένπο. 

Ώ. ΘΒΜΕΣΟΚΛΒΟΤ: 

 Βγψ εηζεγνχκαη ζηηο 2.00 κ.κ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Λνηπφλ, απνθαζίζακε ζηηο 3.00 κ.κ. λα επαλέιζνπκε γηα ηε ζπδήηεζε ηνπ ηειεπηαίνπ απηνχ 
λνκνζρεδίνπ. 

(ξα δηαθνπήο:  1.40 κ.κ.) 

(ξα επαλέλαξμεο:  3.10 κ.κ.) 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Καιφ απφγεπκα. 

 πλερίδεηαη ε ζπλεδξία.   

 Σν ππ’ αξηζκφλ 11 ζέκα είλαη «Ο πεξί ηεο πκθσλίαο Αηεπθφιπλζεο Υξεκαηνδνηηθήο ηήξημεο 
(Κπξσηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013».  Δ έθζεζε ζεσξείηαη αλαγλσζζείζα. 

(Δ ζρεηηθή έθζεζε) 

Κνηλή έθζεζε ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Δπηηξνπήο Οηθνλνκηθώλ θαη Πξνϋπνινγηζκνύ θαη ηεο 
Κνηλνβνπιεπηηθήο Δπηηξνπήο Δμωηεξηθώλ θαη Δπξωπαϊθώλ Τπνζέζεωλ γηα ην λνκνζρέδην «Ο πεξί ηεο 

πκθωλίαο Γηεπθόιπλζεο Υξεκαηνδνηηθήο ηήξημεο (Κπξωηηθόο) Νόκνο ηνπ 2013» 

Παξόληεο: 

Κνηλνβνπιεπηηθή Δπηηξνπή Οηθνλνκηθώλ θαη 
Πξνϋπνινγηζκνύ: 

Κνηλνβνπιεπηηθή Δπηηξνπή Δμωηεξηθώλ θαη 
Δπξωπαϊθώλ Τπνζέζεωλ:  

         Νηθφιαο Παπαδφπνπινο, πξφεδξνο Ώβέξσθ Νενθχηνπ, πξφεδξνο 

         Άγγεινο ΐφηζεο Πξφδξνκνο Πξνδξφκνπ 
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         Ώβέξσθ Νενθχηνπ Υξίζηνο Μέζεο 

         Μάξηνο Μαπξίδεο Ώζελά Κπξηαθίδνπ 

         Πξφδξνκνο Πξνδξφκνπ Με κέιε ηεο επηηξνπήο: 

         ηαχξνο Βπαγφξνπ Κπξηάθνο Υαηδεγηάλλεο 

         Γηάλλνο Λακάξεο Μαξία Κπξηαθνχ 

         Πάκπνο Παπαγεσξγίνπ Νίθνο Ννπξήο 

         Νίθνο ΝηθνιαΎδεο Παλίθθνο ηαπξηαλφο 

         Νίθνο Κνπηζνχ Γηψξγνο ΐαξλάβα 

         Γηψξγνο Πεξδίθεο Ρνχια Μαπξνληθφια 

         νθνθιήο Φπηηήο Γαραξίαο Κνπιίαο 

         Φεηδίαο αξίθαο  

  

 Δ Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Οηθνλνκηθψλ θαη Πξνυπνινγηζκνχ θαη ε Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή 
Βμσηεξηθψλ θαη Βπξσπατθψλ Τπνζέζεσλ κειέηεζαλ ην πην πάλσ λνκνζρέδην ζε ζπλεδξία ηνπο, πνπ 
πξαγκαηνπνηήζεθε ζηηο 29 Ώπξηιίνπ 2013.  ηα πιαίζηα ηεο ζπλεδξίαζεο απηήο θιήζεθαλ θαη παξεπξέζεθαλ ν 
Τπνπξγφο Οηθνλνκηθψλ, ν Τπνπξγφο Βμσηεξηθψλ, θαζψο θαη εθπξφζσπνη ηνπ Γξαθείνπ ηνπ Γεληθνχ 
Βηζαγγειέα ηεο Αεκνθξαηίαο θαη ηεο Κεληξηθήο Σξάπεδαο ηεο Κχπξνπ.  

 θνπφο ηνπ λφκνπ πνπ πξνηείλεηαη είλαη ε, δπλάκεη ηνπ άξζξνπ 169.2 ηνπ ζπληάγκαηνο, θχξσζε ηεο 
πκθσλίαο Αηεπθφιπλζεο Υξεκαηνδνηηθήο ηήξημεο κεηαμχ ηνπ Βπξσπατθνχ Μεραληζκνχ ηαζεξφηεηαο θαη 
ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο θαη ηεο Κεληξηθήο Σξάπεδαο ηεο Κχπξνπ πεξηιακβαλνκέλσλ ησλ γεληθψλ θαη 
εηδηθψλ φξσλ απηήο θαη ηνπ Μλεκνλίνπ πλαληίιεςεο γηα ηε Αεζκεπηηθή Βηδηθή Οηθνλνκηθή Πνιηηηθή κεηαμχ ηεο 
Βπξσπατθήο Βπηηξνπήο θαη ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο θαη ηεο Κεληξηθήο Σξάπεδαο ηεο Κχπξνπ, ηα νπνία 
έρνπλ ππνγξαθεί εθ κέξνπο ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο απφ ηνλ Τπνπξγφ Οηθνλνκηθψλ θαη απφ ην Αηνηθεηή 
ηεο Κεληξηθήο Σξάπεδαο ηεο Κχπξνπ σο θεληξηθνχ ηξαπεδίηε ηεο θπβέξλεζεο. 

 Σν ζπλνιηθφ πνζφ ρξεκαηνδνηηθήο ζηήξημεο θαη/ή δαλεηαθήο δηεπθφιπλζεο, βάζεη ηεο ππφ αλαθνξά 
ζχκβαζεο, αλέξρεηαη ζε €10.000.000.000.   

 χκθσλα κε ηελ εηζεγεηηθή έθζεζε πνπ ζπλνδεχεη ην ππφ ζπδήηεζε λνκνζρέδην, ε παξαρψξεζε 
δαλείνπ απφ ηνλ Βπξσπατθφ Μεραληζκφ ηαζεξφηεηαο πξνυπνζέηεη ηελ νινθιήξσζε κηαο ζεηξάο δηαδηθαζηψλ 
φρη κφλν ζην επίπεδν ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο θαη ηνπ Αηεζλνχο Ννκηζκαηηθνχ Σακείνπ, αιιά θαη ζην εζληθφ 
επίπεδν ηνπ θξάηνπο κέινπο πνπ ζα ιάβεη ηελ νηθνλνκηθή ζηήξημε θαη ησλ ππφινηπσλ θξαηψλ κειψλ.   

 χκθσλα κε ηελ ίδηα έθζεζε, ε πινπνίεζε ηεο παξαρψξεζεο δαλείνπ ζηελ Κππξηαθή Αεκνθξαηία 
πξνυπνζέηεη ηελ ππνγξαθή κεηαμχ άιισλ ησλ πην θάησ βαζηθψλ εγγξάθσλ: 

1. πκθσλίαο Αηεπθφιπλζεο Υξεκαηνδνηηθήο ηήξημεο (Financial Assistance Facility Agreement), ε νπνία 
είλαη ε ζπκθσλία δαλείνπ, πεξηιακβαλνκέλσλ ησλ:  

α. Βηδηθψλ ξσλ (ESM FAFA Specific Terms), πνπ είλαη ηππνπνηεκέλν έγγξαθν, ζην νπνίν 
θαζνξίδνληαη νη εμεηδηθεπκέλνη φξνη πνπ δηέπνπλ ηελ παξαρψξεζε δηεπθφιπλζεο ρξεκαηνδνηηθήο 
βνήζεηαο απφ ηνλ Βπξσπατθφ Μεραληζκφ ηήξημεο. 

β. Γεληθψλ ξσλ (ESM FAFA General Terms), πνπ είλαη ηππνπνηεκέλν λνκηθφ έγγξαθν κε ηνπο 
γεληθνχο φξνπο πνπ δηέπνπλ ηελ παξαρψξεζε δηεπθφιπλζεο ρξεκαηνδνηηθήο βνήζεηαο απφ ηνλ 
Βπξσπατθφ Μεραληζκφ ηήξημεο. 

2. Μλεκνλίνπ πλαληίιεςεο γηα ηε Αεζκεπηηθή Βηδηθή Οηθνλνκηθή Πνιηηηθή (Memorandum of Understanding 
on Specific Economic Policy Conditionality), ζην νπνίν θαζνξίδνληαη νη δεζκεχζεηο πνπ αλαιακβάλεη ε 
Κππξηαθή Αεκνθξαηία γηα ηελ εμαζθάιηζε ρξεκαηνδνηηθήο ζηήξημεο απφ ηνλ Βπξσπατθφ Μεραληζκφ 
ηήξημεο. 

 εκεηψλεηαη φηη ε Κππξηαθή Αεκνθξαηία έρεη ήδε θπξψζεη ηφζν ηε πκθσλία πκκεηνρήο ηεο 
Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο ζηελ Βπξσπατθή Αηεπθφιπλζε Υξεκαηννηθνλνκηθήο ηαζεξφηεηαο κέζσ ηνπ πεξί ηεο 
πκκεηνρήο ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο ζηελ Βπξσπατθή Αηεπθφιπλζε Υξεκαηννηθνλνκηθήο ηαζεξφηεηαο 
(Κπξσηηθνχ) Νφκνπ [22(ΕΕΕ)/2011] φζν θαη ηε πκθσλία πκκεηνρήο ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο ζηνλ 
Βπξσπατθφ Μεραληζκφ ηαζεξφηεηαο κέζσ ηνπ πεξί ηεο πκκεηνρήο ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο ζηνλ 
Βπξσπατθφ Μεραληζκφ ηαζεξφηεηαο (Κπξσηηθνχ) Νφκνπ [14(ΕΕΕ)/2012].  
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 χκθσλα κε ζρεηηθή γλσκάηεπζε ηνπ Γεληθνχ Βηζαγγειέα ηεο Αεκνθξαηίαο, εκεξνκελίαο 19 
Φεβξνπαξίνπ 2013, ε Ααλεηαθή χκβαζε θαη ην Μλεκφλην πλαληίιεςεο είλαη αιιειέλδεηα έγγξαθα, κε ηα 
νπνία θαζίζηαηαη πξφδειν φηη ε Κππξηαθή Αεκνθξαηία θαη ε Βπξσπατθή Βπηηξνπή, έρνληαο πξφζεζε 
παξαγσγήο δεζκεπηηθψλ ξπζκίζεσλ, ζπκθψλεζαλ απφ θνηλνχ ζε νξηζκέλνπο φξνπο απφ ηελ ηθαλνπνίεζε ησλ 
νπνίσλ εμαξηάηαη ε ρνξήγεζε ρξεκαηνδνηηθήο ζηήξημεο ζηελ Κππξηαθή Αεκνθξαηία.  χκθσλα κε ηελ ίδηα 
γλσκάηεπζε, νη δχν απηέο ζπκθσλίεο εκπίπηνπλ ζηελ θαηεγνξία ηεο “ζπκθσλίαο, ζπκβάζεσο ή δηεζλνχο 
ζπκθσλίαο”, φπσο πξνβιέπεηαη ζην άξζξν 169.2 ηνπ πληάγκαηνο ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο, θαη σο εθ 
ηνχηνπ ππφθεηληαη ζε θχξσζε κε λφκν πνπ ςεθίδεηαη απφ ηε ΐνπιή ησλ Ώληηπξνζψπσλ βάζεη ησλ δηαηάμεσλ 
ηνπ ελ ιφγσ άξζξνπ. 

 H ςήθηζε ηνπ ππφ ζπδήηεζε λνκνζρεδίνπ είλαη απαξαίηεηε, γηαηί απνζθνπεί ζηελ αληηκεηψπηζε ησλ 
δεκνζηνλνκηθψλ αλαγθψλ θαη ιεμηπξφζεζκσλ δαλεηαθψλ ππνρξεψζεσλ ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο, θαζψο 
θαη ζηελ θάιπςε ησλ πηεζηηθψλ απαηηήζεσλ αλαθεθαιαηνπνίεζεο θαη ζηήξημεο ηνπ ηξαπεδηθνχ ζπζηήκαηνο ηεο 
ρψξαο, δεδνκέλνπ ηνπ απνθιεηζκνχ ηεο ρψξαο απφ ηηο δηεζλείο αγνξέο θεθαιαίσλ απφ ηα κέζα ηνπ 2011 θαη 
ηεο αλάγθεο γηα άκεζε ρνξήγεζε ρξεκαηνδνηηθήο ζηήξημεο απφ ηνλ Βπξσπατθφ Μεραληζκφ ηήξημεο θαη ην 
Αηεζλέο Ννκηζκαηηθφ Σακείν. 

 ην ζηάδην ηεο ζπδήηεζεο ηνπ ππφ αλαθνξά λνκνζρεδίνπ ν Τπνπξγφο Οηθνλνκηθψλ πξνέβε ζε 
ζπλνπηηθή παξνπζίαζε ησλ ιφγσλ πνπ νδήγεζαλ ζηελ αλάγθε ζχλαςεο ηεο ππφ αλαθνξά δαλεηαθήο 
ζχκβαζεο, αλαθέξνληαο σο θπξηφηεξνπο ιφγνπο ηνλ απνθιεηζκφ ηεο Αεκνθξαηίαο απφ ηηο αγνξέο ην Μάην ηνπ 
2011 θαη ηελ απνκείσζε ηνπ δεκφζηνπ ρξένπο ηεο Βιιάδαο, γλσζηνχ σο PSI, ην νπνίν επηζψξεπζε δεκηέο 
χςνπο €4,5 δηο ζηηο θππξηαθέο ηξάπεδεο.   

 Ο ίδηνο πην πάλσ αμησκαηνχρνο επηζήκαλε φηη ε Κππξηαθή Αεκνθξαηία είρε ήδε απνιέζεη κέξνο ηεο 
θπξηαξρίαο ηεο απφ ην ηφηε ρξνληθφ ζεκείν, ρσξίο ηαπηφρξνλα λα έρεη πξνζθχγεη ακέζσο ζηνπο επξσπατθνχο 
κεραληζκνχο ζηήξημεο, φπσο έπξαμαλ άιιεο ρψξεο πνπ βξέζεθαλ ζε παξφκνηα δεηλή ζέζε, φπσο ε Εξιαλδία, 
ε Πνξηνγαιία θαη ε Βιιάδα, γεγνλφο πνπ ζα είρε θαιχηεξα απνηειέζκαηα ζε ζχγθξηζε κε ηηο ησξηλέο εμειίμεηο.  
Δ θαζπζηέξεζε απηή, ηεο νπνίαο θχξηα, κεηαμχ άιισλ, αηηία ήηαλ ε πξνζπάζεηα εμεχξεζεο ελαιιαθηηθψλ 
δαλεηαθψλ πξννπηηθψλ, είρε σο απνηέιεζκα ε Κππξηαθή Αεκνθξαηία λα κελ έρεη ζηελ παξνχζα θάζε ζηε 
δηάζεζή ηεο θαζφινπ δηαπξαγκαηεπηηθά πεξηζψξηα θαη εθ ησλ πξαγκάησλ λα έρεη βξεζεί ελψπηνλ δεηλψλ 
απνθάζεσλ θαη αλχπαξθησλ επηινγψλ. 

 Ο Τπνπξγφο Οηθνλνκηθψλ ηφληζε επίζεο φηη ζηελ παξνχζα θάζε πξνέρεη ε επαλεθθίλεζε ηεο 
νηθνλνκίαο κέζσ ηεο άξζεο φισλ ησλ γξαθεηνθξαηηθψλ θαη άιισλ εκπνδίσλ, ψζηε ην θξάηνο λα επσθειεζεί 
απφ απμεκέλεο εηζπξάμεηο θνξνινγηθψλ εζφδσλ.  πσο πεξαηηέξσ επηζήκαλε, ην θξάηνο κέζα απφ ηε 
δαλεηαθή ζχκβαζε έρεη ζηε δηάζεζή ηνπ πνζφ χςνπο €3,4 δηο απφ ην ζχλνιν ησλ €10 δηο, ην νπνίν απνηειεί 
ην πξντφλ ηεο δαλεηαθήο ζχκβαζεο γηα ζθνπνχο ρξεκαηνδφηεζεο ηνπ δεκνζίνπ θαη ηεο αλάπηπμεο.  
πλεπαθφινπζα, εάλ ην θξάηνο δελ θαηαζηεί δπλαηφ λα απμήζεη ηα θξαηηθά έζνδα, ηφηε, ζε θάπνην ζηάδην, 
πξέπεη λα ιεθζνχλ πξφζζεηα δεκνζηνλνκηθά πεξηνξηζηηθά κέηξα, αθνχ ηα έζνδα δε ζα αληηζηνηρνχλ ζηηο 
θξαηηθέο δαπάλεο.   

 Ο Τπνπξγφο Βμσηεξηθψλ, αλαθεξφκελνο ζηε δηαδηθαζία θχξσζεο ηεο ππφ αλαθνξά δαλεηαθήο 
ζχκβαζεο, ηφληζε φηη φια ηα θξάηε κέιε ηεο Βπξσδψλεο έρνπλ εζεινληηθά εθρσξήζεη κέξνο ηεο θπξηαξρίαο 
ηνπο κε ηελ έληαμή ηνπο ζηελ Βπξσπατθή Έλσζε, ελψ νπνηαδήπνηε πεξαηηέξσ εθρψξεζε έγηλε κε ηε 
ζχκθσλε γλψκε φισλ ησλ θξαηψλ κειψλ, πεξηιακβαλνκέλσλ ησλ κεραληζκψλ πνπ έρνπλ ζπκθσλεζεί ζε 
επίπεδν Βπξσπατθνχ πκβνπιίνπ, θαη ζπλεπψο είλαη ππφ απηφ ην πξίζκα πνπ αληηθξίδεηαη ε ππφ ζπδήηεζε 
ζπκθσλία.   

 πλαθψο, ν ίδηνο αμησκαηνχρνο ηφληζε φηη ε Κχπξνο κε ηελ έληαμή ηεο ζηελ Βπξσπατθή Έλσζε 
αλέιαβε ηελ ππνρξέσζε έληαμήο ηεο ζηελ Βπξσδψλε, ελ αληηζέζεη κε ηελ Βιιάδα θαη άιιεο ρψξεο, νη νπνίεο 
εληάρζεθαλ ζηελ Βπξσδψλε κε δηθή ηνπο πξσηνβνπιία.  Πεξαηηέξσ, αλέθεξε φηη δελ ππάξρεη πξνεγνχκελν 
εγθαηάιεηςεο ηεο Βπξσδψλεο απφ θξάηνο κέινο ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο θαη φηη ζε ηέηνηα πεξίπησζε είλαη 
ελδερφκελν ε Κχπξνο λα θιεζεί ηειηθά λα εγθαηαιείςεη πιήξσο ηελ Βπξσπατθή Έλσζε, επηζεκαίλνληαο φηη ελ 
πάζε πεξηπηψζεη ε Κχπξνο απνηειεί δηαθνξεηηθή πεξίπησζε απφ ηελ πεξίπησζε ηεο Βιιάδαο. 

 Ο εθπξφζσπνο ηεο Κεληξηθήο Σξάπεδαο ηεο Κχπξνπ επηζήκαλε φηη ζηελ παξνχζα θάζε πξνέρεη ε 
απζηεξή πξνζήισζε ζηνπο ηεζέληεο ζην Μλεκφλην πλαληίιεςεο δεκνζηνλνκηθνχο ζηφρνπο θαη εηδηθφηεξα 
ζηε ζπγθξάηεζε ηεο πξνβιεπφκελεο πηψζεο ηνπ ΏΒΠ, αθνχ ζε αληίζεηε πεξίπησζε ε θππξηαθή νηθνλνκία ζα 
εηζέιζεη ζε θαχιν θχθιν χθεζεο. 

 ηε βάζε ησλ πην πάλσ, ε Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Οηθνλνκηθψλ θαη Πξνυπνινγηζκνχ θαη ε 
Κνηλνβνπιεπηηθή Βπηηξνπή Βμσηεξηθψλ θαη Βπξσπατθψλ Τπνζέζεσλ επηθπιάρζεθαλ λα ηνπνζεηεζνχλ θαηά 
ηε ζπδήηεζε ηνπ ζέκαηνο ζηελ νινκέιεηα ηνπ ζψκαηνο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Λνηπφλ, μεθηλνχκε ηε ζπδήηεζε επί ζέκαηνο αξρήο.  Ξεθηλνχκε κε ηνλ πξψην… 
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Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

(Ώζηεηεπφκελνο) 

 Τπάξρνπλ νκηιεηέο; 

(Γέιηα) 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Τπάξρνπλ νκηιεηέο!  Αεθαελληά ηνλ αξηζκφ.  Καη ν πξψηνο νκηιεηήο είλαη ν θ. Γαραξίαο Κνπιίαο, 
βνπιεπηήο Ώκκνρψζηνπ. 

 Παξαθαιψ, θχξηε Κνπιία. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη,  

 ηε δηαδξνκή ηνπ απηφ ην θνηλνβνχιην δε λνκίδσ λα μαλαβξέζεθε ζε ηέηνηα ζέζε, λα ρξεηάζηεθε λα 
πάξεη ηέηνηα ηζηνξηθή απφθαζε, αθφκε θαη έρνληαο θαηά λνπλ πάληνηε φηη είκαζηε ζε κηα εκηθαηερφκελε ρψξα 
θαη φηη ε Σνπξθία επί ζηαζεξήο βάζεσο επηδηψθεη ηελ θαηάιεςε νιφθιεξεο ηεο Κχπξνπ θαη φηη επί ηνπ εδάθνπο 
καο δηαζέηεη ηνπξθηθά ζηξαηεχκαηα δχλακεο 45 000 αληξψλ ζε πιήξε θαη επηζεηηθή δηάηαμε.  Καη, επεηδή 
έρνπκε γνλαηίζεη ζ’ απηή ηελ άζιηα νηθνλνκηθή θαηάζηαζε, δελ πξέπεη λα δηαιαλζάλεη ηελ πξνζνρή καο φηη 
δηεζλή έληππα, φπσο είλαη ην πεξηνδηθφ “New York Times” θαη άιια παξεκθεξή έγθπξα πεξηνδηθά, γξάθνπλ φηη 
ηψξα, πνπ γνλαηίζακε νηθνλνκηθά, είλαη ε ψξα λα επηβάινπλ ηε ιχζε πνπ ζέινπλ.   

 Βπεηδή, αγαπεηνί ζπλάδειθνη, ηνχηε είλαη πξαγκαηηθά δχζθνιε ψξα, ζε φινπο εκάο εδψ, ζε φινπο καδί, 
αιιά θαη ζηνλ θαζέλα μερσξηζηά ελαπφθεηηαη, ηελ ψξα πνπ ζα πάξνπκε ηελ απφθαζή καο, λα είλαη ζσζηή, 
γηαηί ζα θαζνξίζεη ηελ επηβίσζε ηνπ ειιεληζκνχ ζ’ απηά ηα ρψκαηα.  Καη ζα επηθαιεζηψ έλα παξάδεηγκα ηνπ 
Ώβξαάκ Λίλθνιλ, πνπ είπε ην εμήο:  «Μία ζθαίξα κπνξεί λα ζθνηψζεη ηνλ αληίπαιφ ζνπ, αιιά ε ςήθνο ζνπ 
κπνξεί λα ζθνηψζεη ην κέιινλ ησλ παηδηψλ ζνπ».  Καη εδψ εκείο νη πελήληα έμη είλαη ε πξψηε θνξά πνπ 
πξέπεη λα αλαινγηζηνχκε ηη ζα πξάμεη ν θαζέλαο.   

 Βδψ ζηελ νπζία απηή ε ΐνπιή έρεη ζπξζεί Ώγία ΐδνκάδα ρσξίο θαλέλα ζεβαζκφ πξνο ηε ζξεζθεία καο 
θαη πξνο ηα ζέζκηα απφ απηνχο πνπ καο απνθαινχλ κηα ηελ άιιε έηζη, άςε ζβήζε, ξαηζηζηέο θαη εζληθηζηέο.  Β, 
γηαηί καο εθέξαλ ζήκεξα -θαη δερηήθακε θαη εκείο αζθαιψο- λα ζπδεηνχκε ηνχηε ηελ Ώγία ΐδνκάδα;  Θέισ 
ηνχηε ηελ Ώγία ΐδνκάδα, αγαπεηνί ζπλάδειθνη -θαη λα πάξνπκε φζν ρξφλν ζέιεη ν θαζέλαο- λα 
πξνβιεκαηηζηνχκε.  Καη ν γνιγνζάο πνπ έρνπκε ελψπηφλ καο απηή ηε βδνκάδα λα απνηειέζεη γνιγνζά ηεο 
ινγηθήο θαη ηεο ηξηβήο.  Καη λα αθνχζνπκε ηα επηρεηξήκαηα πνπ έρεη λα αληηηάμεη ν θαζέλαο απφ εκάο.  Καη δε 
ζέισ απηά πνπ ζα πσ λα εθιεθζνχλ σο θξηηηθή ή επίθξηζε πξνο θακία πιεπξά, δηφηη φισλ καο ηα έξγα θαη ν 
βίνο είλαη επί ηνπ εδάθνπο ηψξα˙ δε ρξεηάδεηαη λα αζθνχκε επίθξηζε γηα θάπνηνλ, δηφηη απφ κφλα ηνπο κηινχλ 
ηα έξγα ηνπ.  Καη ζίγνπξα δελ κπνξεί θαλέλαο λα θξχςεη ηα νηθνλνκηθά θαηνξζψκαηα ή αλνκήκαηα ηεο 
πξνεγνχκελεο θπβέξλεζεο, πνπ πνιιέο θνξέο ήηαλε ελάληηα ζε θάζε θνηλή ινγηθή, θηάλνληαο ζε νηθνλνκηθά 
αλνζηνπξγήκαηα, ζα έιεγα, κε ηνλ ηξφπν ηνλ νπνίν ζπκπεξηθέξζεθε.  

  Βπεηδή φκσο πξηλ απφ εμήληα κέξεο είρακε εθινγέο θαη ν ιαφο καο ελ ηε ζνθία ηνπ, σο απνηέιεζκα θαη 
ηεο πξνζπάζεηαο πνπ έθακαλ θάκπνζνη είηε κέζσ ησλ κέζσλ καδηθήο επηθνηλσλίαο είηε κε ηηο ζξεζθεπηηθέο 
ζπλάμεηο ή άιισο πσο, έθεξε ην απνηέιεζκα πνπ έθεξε…  Ο θ. Ώλαζηαζηάδεο κάο έπεηζε θαη έπεηζε ην ιαφ 
καο κέζα απφ δεκνθξαηηθή δηαδηθαζία φηη είλαη ν ζπνπδαίνο θχξηνο πνπ πξέπεη απηή ε πνιηηεία λα ηνλ ηάμεη 
Πξφεδξν ηεο Αεκνθξαηίαο, γηαηί είρε ηηο ιχζεηο, γηαηί είρε ηνπο αλζξψπνπο. Καη κάιηζηα έηαμέλ καο φηη ζα θέξεη 
θαη πελήληα λνκνζρέδηα, κφιηο πηάζεη δνπιεηά!  Σα κφλα πνπ είδακε σο ηψξα έξγα ηνπ είλαη ην Eurogroup θαη 
ηνπο ηέζζεξηο πνπ δηφξηζε σο θπβεξλεηηθνχο εθπξνζψπνπο, αξρήο γελνκέλεο κε ην Μαθάξην Αξνπζηψηε, ην 
ηπιηαλίδε, ην ΐίθησξα Παπαδφπνπιν θαη ηνλ θ. Υαξαιάκπνπο.  Ώπηά είλαη ηα πξψηα επηηεχγκαηα.   

 Θέισ λα ζηαζψ φκσο ζην θξηζηκφηεξν ζέκα πνπ καο αθνξά.  ηαλ ν θ. Ώλαζηαζηάδεο πήγε ζην 
Eurogroup, ζεψξεζε, θαληάδνκαη -θαη ν ιαφο καο, φπσο θαη ν θαζέλαο απφ εκάο, ην πίζηεπε- φηη επξφθεηην 
πεξί εζηκνηππηθήο επηζθέςεσο.  Βθείλε ηε λχρηα, ηελ επάξαηε λχρηα ηεο 14

εο
 πξνο 15

ε
 ηνπ Μάξηε, απηή ε 

θπβέξλεζε, δεθαπέληε κέξεο κεηά ηελ εθινγή ηεο, πξνθάιεζε δέθα ηνπξθηθέο εηζβνιέο θαη κία ηεξάζηηα θαη 
αλείπσηε θαηαζηξνθή!  Καη κάιηζηα, φπσο είπε, ρηχπεζε θαη ηα ρέξηα ηνπ ζην ηξαπέδη.  Καη ήξζε θαη ν ίδηνο 
πξνζσπηθά, θαηά παξάβαζε ηεο ηαθηηθήο θαη ηεο πξαθηηθήο, λα ελεκεξψζεη ηελ επηηξνπή.  Καη πιείζηνη φζνη 
ζπλάδειθνη ηνλ παξαθνινχζεζαλ, πνπ ρηχπεζε ηα ρέξηα ηνπ επί ηεο ηξαπέδεο.   Φπζηθά, άκα θάπνηνο 
απνθαζίδεη λα ρηππήζεη ηα ρέξηα ηνπ ζην ηξαπέδη, πξέπεη λα ην ελλνεί!  Καη, άκα θηάλεη σο ηελ πφξηα, πξέπεη 
λα μέξεη πνχ ζα πάεη, αλ ζα κπεη κέζα ή αλ ζα βγεη έμσ!  Καη είρε ππνρξέσζε ν θ. Ώλαζηαζηάδεο λα θάκεη ην 
εμήο πνιχ απιφ πξάγκα:  Έπξεπε λα ππνδείμεη ζ’ απηνχο ηνπο ζακψλεο, πνπ καδεχηεθαλ εθεί, ηνπ 
Eurogroup…  Έπξεπε λα ηνπο πεη ην εμήο: «Κχξηνη, εγψ είκαη ν Πξφεδξνο ηεο Αεκνθξαηίαο˙ εζείο είζηε 
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ππνπξγνί δακέζα θαη ηερλνθξάηεο.  Βγψ απαηηψ ε ππφζεζή κνπ λα πάεη ζηε ζπλάληεζε ησλ αξρεγψλ ησλ 
θνκκάησλ!».  Αηέζεηε απηφ ην δηθαίσκα! 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ βνπιεπηέο) 

 Με ζπγρσξείηε; 

ΐΟΤΛΒΤΣΒ: 

 Σσλ αξρεγψλ θξαηψλ! 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Σσλ αξρεγψλ θξαηψλ.  Καηαιάβαηε εζείο, θαληάδνκαη.  Βίλαη απιφ!  Βίπα φηη νη άιινη ήηαλ ππνπξγνί θαη 
ηερλνθξάηεο θαη ν Πξφεδξνο ν δηθφο καο ήηαλ ν Πξφεδξνο ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο θαη είρε δηθαίσκα λα 
πάεη ζηε ζπλάληεζε ησλ αξρεγψλ θξαηψλ.  Βίλαη ηφζν απιφ δειαδή!   

 Βπίζεο, ζα κπνξνχζε λα αληηηάμεη αθφκα έλα ζπνπδαίν επηρείξεκα θαη λα πεη ην εμήο: «Κχξηνη, ζηνλ θ. 
Υξηζηφθηα, πνπ εξρφηαλ εδψ θαη δήισλε κεηά πάζεο καλίαο φηη ήηαλ θνκκνπληζηήο, εδψθεηε €9,5 δηο θαη ελλέα 
κήλεο.  Βγψ, πνπ εμειέγελ πξνρζέο θαη είκαη “ξαιιηζηήο”», θαηά ηε Μέξθει, πνπ ηελ έθεξε θαη ζην μελνδνρείν 
θαη έιεγε φηη έλʼ πνιιά ζπνπδαίν φινη λα ηνλ ςεθίζνπκε.  Θα κπνξνχζε λα δεηήζεη κία αλαβνιή θαη λα πεη ην 
εμήο: «Κχξηνη, ζαο παξαθαιψ πνιχ!  Βγψ εμειέγελ πξηλ απφ δεθαηέζζεξηο εκέξεο θαη ζα πάσ πίζσ ζηε ρψξα 
κνπ λα δηαβνπιεπζψ κε ηα θφκκαηα, κε ηε ΐνπιή, ηα νξγαλσκέλα ζχλνια, ην ιαφ κνπ, δηφηη εγψ, πνπ κε 
βιέπεηε δακαί, έβγαηλα ζηα κπαιθφληα θαη δήισλα άιια πξάγκαηα.  Καη γη’ απηά κε ςήθηζε ν ιαφο κνπ!».  Καη 
κάιηζηα, είπε θαη ην εμήο πεξηβφεην, Πξφεδξνο σλ: «Κχξηνη, θνχξεκα δελ ππάξρεη!».  Καηά άιινπο, απηφ ην 
έιεγε, γηα λα έρνπλ θάπνηνη εκπηζηεπηηθέο πιεξνθνξίεο θαη άιινη φρη, γηα λα έρνπκε ηνπο έμππλνπο θαη ηνπο 
ραληνχο δειαδή.  Καη έβγαηλε ν Τπνπξγφο Οηθνλνκηθψλ, ν θ. αξξήο, απφ ηα κίληηα θαη έιεγε φηη «μέξεηε, είλαη 
αλνεζία»… 

(Σε ζπλεδξίαζε δηαθφπηεη ν ήρνο ηνπ θνπδνπληνχ.) 

 Κχξηε… Βζχ θηππάο ην θακπαλειιίλ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Έμη ιεπηά. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Σν ινηπφλ, αγαπεηνί ζπλάδειθνη, δελ έθακα ρξήζε θακηά θνξά απηνχ ηνπ δηθαηψκαηνο.  Σνχην, θχξηε 
γξακκαηέα, λα ην πάξεηο εζχ.  Πάξ’ ην!  Καη ηνχην λα ην δψζεηο ζηνλ Πξφεδξν.  Καη ζα ζαο παξαθαιέζσ ην 
εμήο: Ήμεξα φηη ηνχηε ε ΐνπιή, δπλάκεη κηαο πξαθηηθήο, θαζνξίδεη ρξνλνδηαγξάκκαηα, αιιά, επεηδή είλαη 
ηζηνξηθέο νη ψξεο, αλέηξεμα ζηνλ Καλνληζκφ ηεο ΐνπιήο ησλ Ώληηπξνζψπσλ, παξά ην φηη είκαη παιηφο 
βνπιεπηήο.   

(ην ζεκείν απηφ ν θ. Γαραξίαο Κνπιίαο θαηαζέηεη ζηε γξακκαηεία ην πξναλαθεξζέλ έγγξαθν, ην νπνίν 
βξίζθεηαη ζην Ώξρείν ηεο ΐνπιήο.) 

 Καη ιέεη -θχξηε Καηζνπξίδε, εζχ πνπ είζαη ν έκπεηξνο ηεο παξέαο θαη ν παιαηφηεξνο, κπνξείο λα ην 
επηβεβαηψζεηο- ην άξζξν 73, εδάθην (7) ηνπ θαλνληζκνχ: «Ο βνπιεπηήο δελ δχλαηαη λα αγνξεχζε εηο 
ζπλεδξίαζηλ ηεο ΐνπιήο ησλ Ώληηπξνζψπσλ εάλ δελ εγγξαθή πξνεγνπκέλσο εηο ηνλ νηθείνλ πίλαθα ή εάλ δελ 
ιάβε παξά ηνπ πξνεδξεχνληνο ηελ πξνο ηνχην άδεηαλ». Καη παξαθάησ ιέεη -θαη ζαο θαιψ λα θάκεηε φινη ην 
ίδην δειαδή, γηαηί είλαη δχζθνιεο νη ψξεο- ην εμήο: «Ο ηεξήζαο ηελ δηαγξαθνκέλελ δηαδηθαζίαλ βνπιεπηήο 
δηθαηνχηαη φπσο επί επιφγσο επαξθή ρξφλνλ, ιακβαλνκέλνπ ππ’ φςεη εθάζηνπ ζέκαηνο, αγνξεχζε θαη 
αθνπζζή θαηά ηελ ελ ιφγσ ζπλεδξίαζηλ». 

 Αε λνκίδσ εδψ λα ρσξνχλ ρξνλνδηαγξάκκαηα!  Αελ είκαζηε ζε θακηά ηάμε πνπ ελλά παίμεη ην 
θακπαλειιίλ λα θχνπκελ.  Βδψ παίδεηαη ε ηχρε ηνπ ηφπνπ καο θαη απαηηψ, κε φιν ην ζεβαζκφ πξνο φινπο 
ζαο, λα κνπ επηηξέςεηε λα πσ ηα επηρεηξήκαηά κνπ! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Αε ζε δηέθνςα, θχξηε Κνπιία. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Βπεηδή αθνχσ ηεο θακπαλέιιεο, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Αε ζε δηέθνςα! 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 
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 Ναη, αιιά, επεηδή ήκνπλ βέβαηνο φηη απηφ ζα ζπκβεί, είπα λα ην μεθαζαξίζσ.  Καη λα παξαθαιέζσ θαη 
ηνπο ζπλαδέιθνπο, επεηδή ν θαζέλαο, ην μέξεηε, αγαπεηνί ζπλάδειθνη, γελληέηαη κφλνο ηνπ θαη πεζαίλεη κφλνο 
ηνπ...  Θα είκαζηε ππφινγνη ελψπηνλ ηεο ηζηνξίαο!  Καη ζα είκαζηε ε θαηαξακέλε ΐνπιή, αλ δελ πάξνπκε ηε 
ζσζηή απφθαζε!  Καη εγψ πνιχ ζα ραξψ λα αθνχζσ ηνπο πξνβιεκαηηζκνχο ηνπ θαζελφο απφ εζάο θαη ν 
θαζέλαο ζαο λα πεη ηη πξέπεη λα θάλνπκε κε απηή ηελ απαξάδεθηε ηζηνξία, ε νπνία πξψηε θνξά ζπκβαίλεη ζε 
θξάηνο επλνκνχκελν.  Καη λα ζαο πσ γηαηί.   

 Τπνρξεσηηθά... Βγψ δε θεκίδνκαη φηη είκαη θαλέλαο παλέμππλνο θχξηνο ή φηη είκαη ηζηνξεκέλνο θχξηνο, 
αιιά ηζρπξίδνκαη φηη δηαζέησ ηνλ θνηλφ κέζν λνπ.  Καη θάκλσ φ,ηη πεξλά απφ ην ρέξη κνπ σο βνπιεπηήο, γηα λα 
είκαη θαιφο αθξναηήο θαη λα εξγάδνκαη γη’ απηά πνπ αλαγξάθνληαη ζην ηξίπηπρν ηνπ Αεκνθξαηηθνχ Κφκκαηνο, 
θχξηνη, “ειεπζεξία-δεκνθξαηία-δηθαηνζχλε”, θαζψο θαη γη’ απηά πνπ καο δίδαμαλ ν Μαθάξηνο, ν πχξνο 
Κππξηαλνχ θαη ν Σάζζνο Παπαδφπνπινο.  ’ απηά είκαη πξνζεισκέλνο ςπρή ηε θαη ζψκαηη!    

 Καη ιέσ ην εμήο:  Σνχηεο ηηο δχζθνιεο ψξεο ν θαζέλαο πξέπεη λα ζηαζεί αληηκέησπνο κε ηελ θαηαγσγή 
ηνπ, ηελ ηζηνξία ηνπ, ην θαιφ ηεο παηξίδνο.  Καη δε ιέσ φηη δελ ην ζέιεηε.  Ώιιά μεράζηε ηηο νδεγίεο πνπ 
πθηάλλνπκελ, ηνπο δεκνζηνγξάθνπο πνπ καο επεξεάδνπλ, ηνλ θαζέλα απφ ζαο, ηνλ θαζέλα πνπ καο 
επεξεάδεη.  Να ζαο πσ έλα παξάδεηγκα, ν Πηθήο.  Γξάθεηαη κεο ηνπο θαιχηεξνπο εθαηφ δηθαζηηθνχο ζηνλ 
θφζκν.  Γηαηί;  Ήηαλ πάληα άηεγθηνο θαη δίθαηνο.  Κη εκείο πξέπεη λα είκαζηε άηεγθηνη θαη δίθαηνη γηα ην θαιφ ηεο 
παηξίδνο.   

 Καη μέξεηε πνχ ζπλέβε ηέηνην αλνζηνχξγεκα πνπ ζπλέβε ζηελ Κχπξν;  Έςαμα ηελ ηζηνξία λα δσ πνχ 
έγηλε.  Έγηλε ην 1938 απφ ην Υίηιεξ, ην ζπγρσξηαλφ ηεο Μέξθει!  Μπνξεί λα γειά θάπνηνο φπσο ν Γαραξίαο, 
αιιά έλ’ δσληαλή ε Μέξθει θαη έθεξέλ ηελ ν αξρεγφο ζνπ ζην θφξνπκ θαη εραξηεληίδεζην καδί.  Γηα λα μέξνπκε 
ηη ιέκε!  Σν ινηπφλ.  Γηα λα είκαζηε εληάμεη θχξηνη!  Βίλαη δσληαλά θαη ππαξθηά πξφζσπα.  Ώπηφο ν θχξηνο ηη 
έθακε θαη ηη έπξαμε;  Ώπηφο ν θχξηνο εδήκεπζε ηηο πεξηνπζίεο ησλ Ββξαίσλ, φισλ ησλ εβξατθψλ επηρεηξήζεσλ.  
Ξέξεηε πνηνη άιινη ην εθάκαλ;  Σνχηνη πνπ γξάθνπλ πάλσ ζηνλ Πεληαδάθηπιν ηη σξαία λα ιπκαίλεζαη 
πεξηνπζία πνπ δε ζνπ αλήθεη!  Γξάθεη ην ν έξηεο ζην Φηιειεχζεξν:   «Ση σξαία λα εθκεηαιιεχεζαη πεξηνπζία 
πνπ δε ζνπ αλήθεη!».  Καη ην ’43 απηνί νη επαίζρπληνη Σνχξθνη εδήκεπζαλ ηηο πεξηνπζίεο ησλ Βιιήλσλ.  Καη ην 
ηξίην παξάδεηγκα, ν νπνίνο ήηαλ θαη ησλ Ώδεζκεχησλ ππνηίζεηαη θαη ήηαλ θαη θίινο καο, ν Γθακάι Νάζεξ 
εδήκεπζε ηηο πεξηνπζίεο ησλ Βιιήλσλ ζηελ Ώίγππην.  Καη νη ηξεηο πεξηπηψζεηο, νη νπνίνη ήηαλ θαζίζηεο, 
δηθηάηνξεο κε ηα ζπζηήκαηα πνπ είραλ, ζηνπο δηθνχο ηνπο νπδέπνηε ην εθάκαλ.   

 Βκείο πνχ ην εθάκακελ;  Βκείο ελ κηα λπθηί, ζαο παξαθαιψ πνιχ, ελψ νη πνιίηεο θνηκεζήθαλ κε ηηο 
θαηαζέζεηο ηνπο, εμππλήζαλ θαη δεκεχζακέλ ηνπο ηηο πεξηνπζίεο.  Βλ κηα λπθηί!  Καη δελ ήηαλ κφλν απηφ πνπ 
έγηλε.  Καη εθεπξέζε ν φξνο, ν εμσξατζηηθφο φξνο, ην θνχξεκα.  Κνχξεκα ζεκαίλεη, θχξηε Πξφεδξε, θπξίεο θαη 
θχξηνη ζπλάδειθνη, ιεειαζία, ιεζηεία θαη θάζε επαηζρπληία πνπ κπνξεί λα εθαξκνζηεί επί ελλφκνπ ηάμεσο 
θξάηνπο λφκνπ θαη θξάηνπο δηθαίνπ.  Καη απηφ είρε δξακαηηθέο θαη θαηαιπηηθέο ζπλέπεηεο ζ’ απηή ηελ επάξαηε 
θαη δίζεθηε λχθηα.   

 Ώλ δείηε, αγαπεηνί ζπλάδειθνη, πίζσ απφ θάζε δήκεπζε πεξηνπζίαο πνπ έγηλε είλαη κηα ηξαγσδία.  Υζεο 
ζην γξαθείν κνπ ήξζε κηα θπξία ειηθησκέλε κε ηνλ άληξα ηεο, έηξεκε ην κάγνπιφ ηεο, θαη κνπ είπε «θχξηε 
Κνπιία, εκείο είκαζηε πξφζθπγεο, ’πνχ ηα Άξδαλα, πξφζθπγεο φληεο πήγακε ζηελ Ώγγιία».  Βμνηθνλφκεζαλ 
€600.000 γηα ηα πζηεξηλά ηνπο, είραλ ηέζζεξα παηδηά, έθιαηγε θαη αλεζχρεζα κελ πάζεη θαη ηίπνηα ζην γξαθείν 
κνπ!  Βηιηθξηλά δειαδή θαη δελ ήμεξα ηη λα ηνπο πσ, ηη λα αληηηάμσ!  Καη κνπ είπαλ «θχξηε, δελ πεξηκέλακε απφ 
ζαο», δηφηη είκαζηε νη «ζαο», φινη εκείο εδψ, δηφηη εκείο ςεθίζακε ην λφκν γηα εμπγίαλζε ησλ ηξαπεδψλ, ιέγε 
“ιεζηεία ησλ πνιηηψλ”, φρη ησλ ηξαπεδψλ.  Καη πεξηπηψζεηο ζαλ απηή...  Πίζσ απφ θάζε θαηάζεζε ππάξρεη έλα 
δξάκα.  Αελ έκεηλε άλζξσπνο πνπ δελ ηνλ εθνπξέςακελ, πνπ δελ ηνλ ειεζηέςακελ, ηδξχκαηα, παλεπηζηήκηα, 
ζρνιεία, επηρεηξήζεηο.  Βίλαη αλείπσηε ηξαγσδία, πφλνο, δπζηπρία!  Καη απηφ ην θάλακε ελ κία λπθηί.  Καη γηαηί 
ην θάλακε;  Γηαηί είπαλ καο ν θ. φηκπιε θαη ε θ. Μέξθει «ηνχηε έλ’ πνιιά θαιή δνπιεηά θαη απηή λα θάκεηε»!   

 Οη ζπλέπεηεο πνηεο ήηαλ;  Βθιείζαλ νη ηξάπεδεο γηα δχν βδνκάδεο.  Μφλν ζε θαηνρή...  Βίληα ζηελ 
ηνπξθηθή εηζβνιή ελ εθιείζαλ νη ηξάπεδεο.  ηελ ηνπξθηθή εηζβνιή πνπ εηζέβαιε ε βάξβαξε Σνπξθία, κε 
λεθξνχο, αγλννχκελνπο, εγθισβηζκέλνπο, ζθνησκέλνπο, δξάκαηα.  Ώπηή ε πνιηηεία, ε λενζχζηαηε δεκνθξαηία, 
πνπ γηα λα θαζφκαζηε εκείο εδψ, αγαπεηνί ζπλάδειθνη, άιινη έλ’ ζακκέλνη δακαί ζηα Φπιαθηζκέλα Μλήκαηα 
θαη ζακκέλνη αλά ην παγθχπξην θαη είλαη έμη πφδηα θάησ απφ ηε γε θαη εζπιιεθζήθαλ θαη εβαζαληζηήθαλ, γηα 
λα έρνπκε εκείο παηξίδα ειεπζέξαλ, ηφηε πνπ έγηλε απηφ ην κεγάιν θαθφ, θαλέλαο πνιίηεο καο δελ έραζε νχηε 
έλα γξφζη.  Ώπηή ε πνιηηεία εηίκεζε φιεο ηηο θαηαζέζεηο!  Οη ηξάπεδεο πέζηε ήηαλ κεγάια ηδξχκαηα, αιιά 
ζπκνχκαη ηα ζπλεξγαηηθά ησλ ρσξηψλ καο.  Δ ζπλεξγαηηθή ηνπ Ρηδνθαξπάζνπ είρε €5 εθαηνκ.  Σα ’πθηάζαλ νη 
Σνχξθνη, επθηάζαλ ηα ζηηεξά καο, ήηαλ θαη θαινρξνληά ηφηε.  Αελ έραζε έλαο πνιίηεο νχηε έλα γξφζη.   

 ήκεξα, ζηε δεχηεξε ρηιηεηία, ζήκεξα πνπ είλαη ε επνρή ησλ αλζξσπίλσλ δηθαησκάησλ θαη φινη 
απνθηήζαλ δηθαηψκαηα κέρξη θαη αθξαηφηεηεο ζηα δηθαηψκαηα, ηα πνπιηά θαη ηα δψα έρνπλ δηθαηψκαηα, νη 
πνιίηεο καο λα ηνπο θαηαδπλαζηεχεη φρη ερζξφο, αιιά εκείο νη ίδηνη θαη κάιηζηα, αγαπεηνί ζπλάδειθνη, δηά 
λφκνπ.  Καλείο δελ είρε ην δηθαίσκα εδψ λα δψζεη ηέηνην λφκν.  Καη λα ζαο πσ ην εμήο γηα ην λφκν:  Σσξά πνπ 
πηεζηήθαλ ηα πξάγκαηα θαη ςάρλσ θαιά ηα ζπληάγκαηα εχξα...  Βίπε ν θ. Αεκεηξηάδεο ζηελ επηηξνπή 
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Οηθνλνκηθψλ φηη είλαη έθηαθηε αλάγθε θαη πξέπεη λα ην ςεθίζνπκε.  Καιά, θχξηε Αεκεηξηάδε, εζέλα 
εςεθίζακελ νμά ηνλ θ. Ώλαζηαζηάδε;   

 Ώπηή ε πνιηηεία ηη έπξεπε λα θάκεη;  Σν άξζξν 183 ηνπ ζπληάγκαηνο, λα ην αλνίμεηε, ζπλάδειθνη, ιέεη ε 
ρψξα ζε ψξα ινηκνχ, θαηαπνληηζκνχ, πνιέκνπ, θεξχζζεηαη ζε έθηαθηε αλάγθε θαη ηελ εμνπζία ηελ παίξλεη ην 
Τπνπξγηθφ πκβνχιην, πνπ έρεη έληεθα αλζξψπνπο εθεί, φρη ην “φηκπιε” ηεο Κεληξηθήο ηεο δηθήο καο θαη ηνλ 
άιιν ηνλ Τπνπξγφ ησλ Οηθνλνκηθψλ ηνλ θ. Γεσξγηάδε θαη λα θνξηψλεη ν έλαο ηνπ άιινπ φηη έβθαιελ εθείλνο ην 
δηάηαγκα ή ν άιινο.  Καη ηφηε ε πνιηηεία, αθνχ θεξχμεη ηε ρψξα ζε θαηάζηαζε εθηάθηνπ αλάγθεο, έρεη δηθαίσκα 
λα δεκεχζεη ην ζπίηη ηνπ Κνπιία, ηνπ θ. Παπαδφπνπινπ, ηνπ θ. Φχηνπ θαη λα ηνπ πεη «εδψ ζα θάκσ ηαηξείν, 
εδψ είλαη πφιεκνο θαη ζα θάκσ πνιπβνιείν» θαη λα κπεη ζηεο πεξηνπζίεο καο θαη λα ηεο πάξεη κε ην λφκν θαη 
φηαλ ηειεηψζεη ην θαθφ λα έξζεη λα καο απνδεκηψζεη.  Γηαηί δελ ην θάλακε απηφ;  Καιά, έλ’ ην Αεκεηξηάδε πνπ 
εςεθίζακελ;  Καη πνχ εβξέζε βιαζηεκέλνο ν Αεκεηξηάδεο λα θιείεη ηηο ηξάπεδεο θαη λα ηνπ ιέεη «εζχ βγάιε 
ιεθηά, εζχ ζα πάξεηο θαη ν άιινο δε ζα πάξεη».  Μφλν ζε θαηνρηθέο επνρέο κπαίλνπλ ηέηνηνη πεξηνξηζκνί!  
Τπάξρεη πνπζελά αιινχ, ζαο παξαθαιψ; 

 Καη θνξδψλνπκε φηη είκαζηε ζην επξψ.  Βίκαζηε εθηφο επξψ!  Καη άθνπα ηνλ Ώλδξέα ην Θενράξνπο... 
Βίπε «ηεηάξηεο θαηεγνξίαο».  η, νχηε ηεηάξηεο νχηε δθηαθνζηνζηήο δελ είκαζηε.  Βίκαζηε εθηφο, θχξηνη, θαη 
πξέπεη λα ην θαηαιάβνπκε.  Καη είπε ν Κπακίδεο ν Κψζηαο, έλαο ζπνπδαίνο νηθνλνκνιφγνο, γηαηί ξσηψ ηνπο, 
«θχξηε, γηα λα είζαη ζην επξψ πξέπεη λα έρεηο έλαλ Πξφεδξν ζαλ ηνλ Σάζζν Παπαδφπνπιν, πνπ ήμεξε αξρέο, 
αμίεο θαη εξγάδεηνπλ γηα ηνλ ηφπν θαη ην ιαφ».  ρη κε ηηο ζπαηάιεο θαη ηελ πνιηηηθή ηνπ άζσηνπ πηνχ.  Β, ήηαλ 
ινγηθφ λα έρεη δίθαην ν θ. φηκπιε!  Αελ κπνξνχκε λα ζθνξπνχκε ηα ρξήκαηα ζηνπο πέληε αλέκνπο θαη λα 
έρνπκε θαη απαηηήζεηο.  Άξα, ινηπφλ απφ ηελ ψξα πνπ έγηλαλ απηά είκαζηε εθηφο επξψ.   

 Καη πνηεο ήηαλ νη άιιεο δξακαηηθέο ζπλέπεηεο;  Βίπακε λα ζψζνπκε ηελ ηξάπεδα.  Βζψζακέλ ηελ ή 
εθιείζακέλ ηελ;  Σελ Σξάπεδα Κχπξνπ εζψζακέλ ηελ ή ελαξθσζεηήζακέλ ηελ;  Καη ζέισ λα μέξσ πνιχ, λα 
κνπ πεη έλαο θχξηνο, πνην είλαη ην επηηφθην ηνχηεο ηεο ππφζεζεο πνπ δεηνχκε ησξά ησλ €10 εθαηνκ.; 

Σ. ΒΤΏΓΟΡΟΤ: 

 Σσλ δηο. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 πγγλψκε;  Σσλ δηζεθαηνκκπξίσλ.  Βράζακελ ην ιναξθαζκφλ, ζπγγλψκε!   

ΐΟΤΛΒΤΣΔ: 

 Μελ ζπγρχδεζαη. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Βλ ζπγρχδνπκαη εχθνια, κελ αλεζπρείο. 

 Σνλ πεξηβφεην ELA.  Οπδείο εγλψξηδε ηνλ ELA.  Βγψ πεγαίλσ ζηνλ θ. Παπαδφπνπιν, πνπ είλαη 
πξφεδξνο ηεο επηηξνπήο Οηθνλνκηθψλ -επεηδή κε δηέγξαςαλ νη θχξηνη- πάσ θαη παξαθνινπζψ, γηαηί ελ έρσ 
θαλέλαλ...  Πξέπεη λα είκαη παξψλ!  Οπδείο θχξηνο απφ απηνχο ηνπο θσζηήξεο κάο είπε φηη ν θ. Νηξάγθη εδίαλ 
δαλεηθά ηνπ θ. Αεκεηξηάδε λα θάκλεη ην θνπαξηάλ λα ηα ζηέιλεη ηνπ ΐγελφπνπινπ.   

 Καη ν θ. Ώλαζηαζηάδεο, ν νπνίνο πνιιέο θνξέο...  Βηιηθξηλά, είλαη εχζηξνθνο θχξηνο, ηεηξαπέξαηνο.  Κη 
εγψ δε δέρνκαη ηνχην πνπ είπε ν Ώξρηεπίζθνπνο «επξνδψζαλ ηνλ».  Β, ζπγγλψκε, είληα επήξε ηνπο πξνδφηεο 
καδί ηνπ;  Ώλ ήηαλ έηζη δειαδή, πνπ βγαίλεη θαη ν Ώξρηεπίζθνπνο θαη ηνλ ππεξαζπίδεηαη θαη ιέεη φηη επήξε ηνπο 
πξνδφηεο, θαιά νη ηερλνθξάηεο εγηλήθαλ πξνδφηεο;  Καη γηαηί ηνπο επήξε καδί ηνπ;  Καη γηαηί ν θ. Ώλαζηαζηάδεο 
δελ ηνπο είπε εθείλε ηελ ψξα «θαιά, ξε θνπέιηα, ηνχηα ηα ρξήκαηα πνπ εδίλαηε, ηνπ ELA, πνηνο ζα ηα 
πιεξψζεη;».   

 Καιά, ηνπ Κσζηή, Γηαλλή, ηεο ηάδε θαη ηεο ηάδε, ησλ απιψλ αλζξψπσλ εθνπξέςακέλ ηα, γηαηί δελ 
εθνπξέςε θαη ηα παξάλνκα;  Καη, αγαπεηνί ζπλάδειθνη, θαληάδνκαη μέξεηέ ην φηη απηή ε δνπιεηά ήηαλ 
απαγνξεπκέλε.  Αελ κπνξνχζε ε Κεληξηθή Βπξσπατθή Σξάπεδα λα δίλεη ζε κηα επηζθαιή ηξάπεδα, φπσο ηε 
δηθή καο, €9,5 δηο.  Καη ζέισ λα ξσηήζσ, επξνζπάζεζα πξνρζέο, επήγα ζηε ζπλεδξία ηνπ αγαπεηνχ Νηθφια, 
ηη ζα γίλεη κε ηνλ ELA, θαλέλαο δελ απαληά.  Κάπνηνη δε κηινχλ!  Β, πνηνο ζα ηνλ πιεξψζεη;  Λέεη «εβάιακέλ 
ηνλ ηεο Σξάπεδαο Κχπξνπ».  Αειαδή λα έρνπλ ην ηειεθνληξφι, φπνηε ζέινπλ λα παίμνπλ ηε λάξθε!  Πνηνο ζα 
ηα πιεξψζεη, θχξηνη, ηα €9,5 δηο;  Καη καο είπαλ «θχξηνη, εζάο ζα ζαο δψζνπκε €10 δηο θαη λα θφςεηε ην ιαηκφ 
ζαο δελ έρεη νχηε έλα γξφζη παξαπάλσ».  Καη έθαηζα θαη παξαθνινπζνχζα ηνλ θ. Γεσξγηάδε κεηά κεγάιεο 
πξνζνρήο θαη έγξαςα αθξηβψο...  Σνχηε είλαη ε ζεκείσζε πνπ έπηαζα:  Ση ζα ηα θάκνπκε ηα €10 δηο, θχξηε 
Γεσξγηάδε;   Κχξηνη ζπλάδειθνη, επηθαινχκαη ηελ πξνζνρή ζαο.  Ξέξεηε ηη απάληεζε ν Τπνπξγφο ηεο 
Οηθνλνκίαο ν θ. Υάξεο Γεσξγηάδεο;  Βίπε ην εμήο, έρσ ηα δακαί γξακκέλα:  «Σα 4,1 είλαη δηα ηα παιαηά ρξέε», 
είρε θη άιινπο ζπλαδέιθνπο πνπ ήηαλ παξφληεο, «ηα 3,4 ζα είλαη γηα ηα λέα ρξέε».  4,1 θαη 3,4 πξνζζέζηε ηα.  
Να ζαο πσ θαη ην ηειεπηαίν λνχκεξν, ην καγηθφ, 2,5.  Ση ζα ην θάκεηο ηνχην, θχξηε Γεσξγηάδε;  Ώπηφ είλαη 
αλαθεθαιαηνπνίεζε ηνπ πλεξγαηηζκνχ θαη ηεο Σξάπεδαο Κχπξνπ.   
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Γ. ΐΏΡΝΏΐΏ: 

 Σεο Βιιεληθήο. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 πγγλψκε, ηεο Βιιεληθήο, έρεηε δίθαην.   

 Ώπηφ είλαη ε καγηθή ιέμε.  Αειαδή είλαη νη δαλεηζηέο καο πνπ πξέπεη λα πεξάζνπλ θαιά θαη φρη νη 
πνιίηεο καο.  Βπεηδή λνκίδνπλ θακπφζνη φηη, πνπ ’λλά παίξλνπκε ην δάλεην, ζα πιεξψλνπκε ηνπο δεκνζίνπο 
ππαιιήινπο θαη ηηο αλάγθεο καο.  Λάζνο κέγα!  Βθηφο αλ ν ππνπξγφο δελ ήμεξε ηη έιεγε.  Βγψ επίζηεςά ηνπ, ζε 
ηνχην ην ζεκείν δειαδή.   

(Θφξπβνο ζηελ αίζνπζα) 

 Ώλ ζέιεηε, λα θάκεηε κηα δηαθνπή, λα αληαιιάμεηε ηδέεο.  Κχξηε Ώβέξσθ, αλ ζέιεηε, θάκλσ κηα δηαθνπή.  
Θέισ ηελ πξνζνρή ζνπ, θχξηε Ώβέξσθ, δηφηη ελλά ’ξησ ζε ζέλα παξαθάησ... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Λνηπφλ, λα πξνρσξήζνπκε, θχξηε Κνπιία, κε ηνλ εχινγν ρξφλν... 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 ...δηφηη φζα είπεο επίζηεςά ηα, εθηφο απφ ηελ ηξφηθα. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 ...κε ηνλ εχινγν ρξφλν, ηνλ νπνίν έρσ αλαθέξεη. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, έρεηε ην ιφγν κνπ φηη ζα ζπληνκεχζσ. 

 Καη ζα πάκε ζηε καγηθή ιέμε, αγαπεηνί ζπλάδειθνη, ηεο αλαθεθαιαηνπνίεζεο.  Δ Σξάπεδα Κχπξνπ ε 
Κεληξηθή, πνπ δηαζέηεη εμαηξεηηθά κπαιά θαη εμαηξεηηθνχο αλζξψπνπο, ππνιφγηζε φηη ε αλαθεθαιαηνπνίεζε ησλ 
ηξαπεδψλ καο, ησλ δχν ηξαπεδψλ, ήηαλ 1,9.  Καη είπαλ “φρη”, ζα πάκε ζην Μεραληζκφ, ηνλ Βπξσπατθφ 
Μεραληζκφ -εζεκείσζα ηε ιέμε, γηα λα ηελ εχξσ εδψ- ζηνλ Βπξσπατθφ Μεραληζκφ Βιέγρνπ, ην European 
Banking Authority, ηελ Βπξσπατθή Σξαπεδηθή Ώξρή.  Καη είπε ε θπβέξλεζε ε δηθή καο λα θέξνπκε ηελ 
Βπξσπατθή Σξαπεδηθή Ώξρή λα θάκεη ηδηαη ηνχηε έιεγρν.  Βθείλνη είπαλ φηη θαη γηα ηηο δχν ηξάπεδεο είλαη κφλν 
2,5.  Β, ηνπ θ. Υξηζηφθηα είπελ ηνπ ε Λαγθάξλη «φη, λα θέξεηο ηδη έλαλ αλεμάξηεην».  Βδεηήζακε πξνζθνξέο, 
έηζη πιεξνθνξήζεθα, ’πνχ ηα €5 εθαηνκ. σο ηα €17 εθαηνκ., θαη δηαιέμακε ηνλ πην αθξηβφ, γηα λα γίλεη θαιά ε 
δνπιεηά καο.  Καη ε PIMCO μεθίλεζε ην παλεγχξη θαη ην θαγνπφηη!  Καη είπε φηη ην ζπίηη ηνπ θ. Φχηνπ πνπ ’ρεη 
ζηνλ Ώξράγγειν -μέξσ πνχ είλαη ην ζπίηη ηνπ- πνπ έθακλε €300.000 θάκλεη €100.000, θαηά ηελ θπξία PIMCO, 
θαη ηφηε εθηνμεπζήθαλ ηα πξάγκαηα εθηφο ειέγρνπ.   

 Πξνζπάζεζα λα ξσηήζσ πνηα είλαη ηα πξαγκαηηθά λνχκεξα ζήκεξα.  Οπδείο απαληά θαη θαλέλαο δελ 
απαληά.  Καη άκα ηνπο πεηο ηίπνηε ζε απεηινχλ θαη απφ πάλσ.  Υζεο ήξζε ν θ. Καζνπιίδεο θαη είπε «άκα βγείηε 
απφ ην επξψ, ελλά βγείηε έμσ θαη απφ ηελ Βπξσπατθή Έλσζε».  Καιά, γηαηί δε καο ην είπε ηφζεο εκέξεο θαη 
ήξζε ρζεο ζηελ επηηξνπή Οηθνλνκηθψλ λα ην πεη;  Ώπηφ είλαη ςέκα θαη εθβηαζκφο!  Καη δε γίλεηαη λα ιέγνληαη 
απφ ππνπξγνχο ηέηνηεο απεηιέο.  Βγψ δελ ην πηζηεχσ.  Οη ρψξεο έλ’ είθνζη εθηά, δεθαεθηά είλαη ζην 
Μεραληζκφ θαη φπσο εκπήθακελ, άκα ζέινπκελ, ζα βγνχκε.  Καη επεηδή καο ιελ: «κα, έζηεηε ιχζε;».  Καιά, έλ’ 
εκάο πνπ ςεθίζαλ λα βξνχκε ιχζε;  Βζάο πνπ ζαο εςήθηζε ν ιαφο θαη θξαηάηε ηε ιηκνπδίλα θαη πεαίλλεηε κε 
ηηο θξνπξέο, ελ εχξαηε ηηο ιχζεηο; 

ΒΤ. ΑΕΠΛΏΡΟ: 

 Β, πε καο ηεο, θχξηε Κνπιία. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 πγγλψκε, θχξηε Αίπιαξε; 

ΒΤ. ΑΕΠΛΏΡΟ: 

 Πεο καο ηηο εζχ. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Β, άκα είζαη θαιφο αθξναηήο, ζα αθνχζεηο. 

 Καη ιέσ, αγαπεηνί ζπλάδειθνη, θαη ζέισ ηελ πξνζνρή ζαο, φηη ππάξρεη ιχζε θαη εληφο επξψ θαη εθηφο 
επξψ.  Βίπαλ θάπνηνη φηη είλαη €17 ηα δηο πνπ ζέινπκε, €10 δηο  απφ ην φηκπιε θαη €7 δηο λα βάινπκε εκείο ή 
αλάπνδα.  Ο θ. Ώβέξσθ, πνπ ζπλήζσο είλαη ζσζηφο ζηελ επηρεηξεκαηνινγία ηνπ, είπε: «η, θχξηνη, ζέινπκε 
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άιια €21 δηο», ηνπηέζηηλ €31 δηο.  Καιά, αθνχ ζα βάινπκε εκείο ηα €21 δηο θαη ηα €10 δηο νη άιινη, δέρεηαη 
θαλέλαο ’πνχ ζαο λα θάκεη εηαηξεία, λα βάιεη ηα δχν ηξίηα ησλ ρξεκάησλ θαη λα θπβεξλά εθείλνο πνπ έβαιε ην 
έλα ηξίην θαη λα ηνπ βάιιεη φξνπο;  Αηεξσηψκαη δειαδή, εηιηθξηλά!  Ώπηφ θαηαξγεί ην θξάηνο, ηελ θξαηηθή καο 
θπξηαξρία θαη καο θαζηζηά ππνρείξην... Καηαξγνχκε ηε ΐνπιή καο, δε ρξεηάδεηαη λα ’ξθνχκαζηελ εδψ.  Ώλ 
πεξάζεη απηφ θαη’ αθξίβεηα, πξέπεη λα ππνβάινπκε ηηο παξαηηήζεηο καο θαη λα πάκε ζπίηη καο.  Γηαηί λα καο 
πιεξψλεη ν θππξηαθφο ιαφο;  Γηα λα θάκλνπκε ηη ζα καο πεη ε Κξηζηίλ Λαγθάξλη θαη ν θ. Νηξάγθη;   

 Άξα ινηπφλ, θαη ζπληνκεχσ θαη ηειεηψλσ, εάλ απηνί ζα βάινπλ ηα δέθα, ηφηε ε ιχζε εληφο επξψ, θχξηε 
Αίπιαξε, είλαη ε εμήο:  Ώθνχ εθάκλακελ ηελ νξζή δηαδηθαζία δηά ηνπ άξζξνπ 183, έπξεπε λα πάεη ζηηο 
θαηαζέζεηο ησλ πνιηηψλ ησλ δηθψλ καο, φρη λα θνπξέςνπκε, φρη λα δεκεχζνπκε, αιιά λα θαηάζρνπκε, δπλάκεη 
ηεο δηαδηθαζίαο ηνπ ζπληάγκαηνο θαη ησλ λφκσλ.  Να πάξνπκε ην πνζφ πνπ απαηηείην εληφο ηνπ λφκνπ θαη ηνπ 
ζπληάγκαηνο θαη λα πνχκε ζηνπο πνιίηεο καο: «Κχξηε Φχην, έρεηο...» -αλαθέξνκαη ζε ζέλα, Φχην, πνπ ελ ζνπ 
θαθνθαίλεηαη, ελ εμέξσ, λνκίδσ έληδηε θξαηάο, ρξσζηάο κφλν, άιια έζησ φηη θξαηάο- «...€100.000, ζα ζνπ 
πάξσ ην 10%, ην 15%».  Ώλ επαίξλακελ 15% απφ φινπο, ζα είρακε ηα πνζά ρσξίο θαλελφο ηε βνήζεηα.  Καη 
απηφ είλαη εληφο ηξφηθαο, θχξηε Βπζχκηε Αίπιαξε.  Αειαδή λα ηα θνπξεχνπκε ζηε ζνινχξα θαη ζηελ νκίριε, γηα 
λα ηθαλνπνηνχκε δηαθφξνπο έλ’ θαιά!  Αειαδή, αληί λα αξπάμνπκε ηνπο θιέθηεο, λα ηνπο πέκςνπκελ θπιαθή 
θαη λα ηνπο ηηκσξήζνπκε, ηηκσξήζακε ηνπο πνιίηεο, γηα λα πεξάζνπλ θαιά φρη νη Κχπξηνη πνιίηεο, αιιά νη 
δαλεηζηέο. 

ΒΤ. ΑΕΠΛΏΡΟ: 

 ηαλ είπακε γηα νχιινπο, εζχ εζχκσζεο. 

(Θφξπβνο ζηελ αίζνπζα) 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Παξαθαιψ! 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Με δηακαξηχξεζαη, θχξηε... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Παξαθαιψ!  Παξαθαιψ!  

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 ...θαη δελ έρεη ηξφπν λα κε θαηαβάζεηο ’πνχ δα πάλσ, λα πεηάζζεζηε ίζζηα πάλσ φζν ζέιεηε! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Κχξηε Κνπιία, ζπλερίζηε θαη νινθιεξψζηε.  Καη παξαθαιψ!  Παξαθαιψ! 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, λα ηνπο παξαθαιέζεηο λα ζησπήζνπλ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Σν ιφγν ηνλ δίλσ εγψ θαη νπδείο άιινο εληφο ηεο αηζνχζεο. 

 Παξαθαιψ!  Παξαθαιψ! 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Κάκλεη κνπ εληχπσζε πνπ ε δπάδα δηακαξηχξεηαη!  Βλλά ζαο πεξάζεη! 

 Σν ινηπφλ, εθηφο ηξφηθαο.  Βκείο είπακε λα πάκε πίζσ ζηε ιίξα.  Αε ιέσ φηη είλαη ε θαιχηεξε ιχζε ε 
ιίξα, αιιά ε ιχζε ηνχηε έρεη ηα ιηγφηεξα κεηνλεθηήκαηα.  Λέεη, κα, «είζαζηε εηζαγσγηθή ρψξα».  Καιά 
πξνεγνπκέλσο ήκαζηε βηνκεραληθή ρψξα;  Καη αλ είκαζηε κε εμαγσγηθή ρψξα, ηφηε λα κελ αγνξάδνπκε 
πξνηεγαληζκέλεο παηάηεο απφ ηελ Ώίγππην θαη λα θέξλνπκε κήια απφ ηελ Σνπξθία.  Να ηξψκε απφ ηα δηθά 
καο! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Να νινθιεξψζεηε, θχξηε Κνπιία, δηφηη ν εχινγνο ρξφλνο εμαληιείηαη. 

Γ. ΚΟΤΛΕΏ: 

 Σειεηψλσ ηψξα, θχξηε Πξφεδξε. 

 Τπάξρεη ιχζε θαη εληφο επξψ θαη εθηφο επξψ.  Καη αλ εκείο γηα €10 δηο ηα νπνία ζα ηα πάξνπκε, γηα λα 
πιεξσζνχλ νη δαλεηζηέο, ηφηε ζα είκαζηε άμηνη ηεο ηχρεο καο θαη ηεο ηζηνξίαο καο ζε ηνχην ηνλ ηφπν, αλ παξ’ 
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ειπίδα δερηνχκε λα ηθαλνπνηήζνπκε απαξάδεθηεο πξαθηηθέο, παξάλνκεο πξαθηηθέο, θαη λα νδεγήζνπκε ηνλ 
ηφπν θαη ην ιαφ καο ζηε δπζηπρία.  Πξψηε θνξά ςεθίδνπκε λα θάκλνπλ έμσζε ηνλ θφζκν απφ ηα ζπίηηα ηνπ.  
Σν ’74 εβθάιαλ καο νη Σνχξθνη, ηψξα ηνπο βθάιινπκελ κφλνη καο.  Θα ππάξμνπλ απηνθηνλίεο θαη ζα είλαη 
ππφινγνο έλαο έθαζηνο εμ εκψλ.  ζε δπζηπρία θαη θαθνκνηξηά θηάζεη ζ’ απηφ ηνλ ηφπν ζα βαξχλεη φινπο 
ηνπο ψκνπο ηνπο δηθνχο καο θαη ζα είκαζηε αλάμηνη ηνπ αμηψκαηνο πνπ απνθηήζακε κε ηελ έγθξηζε ηνπ ιανχ, 
ρσξίο λα πάξνπκε ηέηνην δηθαίσκα λα ςεθίδνπκε ηέηνηα λνκνζεηήκαηα. 

 Βπραξηζηψ, Πξφεδξε, θαη επραξηζηψ γηα ηελ αλνρή ζαο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ. 

 Παξαθαιψ ηνλ θ. Γηψξγν Πεξδίθε απφ ην Κίλεκα Οηθνιφγσλ Πεξηβαιινληηζηψλ λα πξνζέιζεη ζην βήκα. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Θέισ λα ζαο πσ φηη ζα επηδείμσ επειημία ζε φ,ηη αθνξά ην ρξφλν θαη είκαη βέβαηνο φηη φινη νη 
ζπλάδειθνη πνπ έρνπλ εγγξαθεί ζηνλ πίλαθα, φπσο αλεθέξζε απφ ηνλ θ. Κνπιία, ζα ζπλεξγαζηνχλ, γηα λα 
δηεθπεξαησζεί νκαιά απηή ε ζπδήηεζε. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Οξίζηε, θχξηε Καηζνπξίδε. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Βπί ηεο δηαδηθαζίαο.   

 Βπεηδή έθαλε επίθιεζε θαη ηνπ νλφκαηφο κνπ ν θ. Κνπιίαο…  Οη θαλνληζκνί κπνξεί λα γξάθνπλ 
δηάθνξα.  Σειηθφο ξπζκηζηήο ηεο ζπδήηεζεο, ηεο φπνηαο ζπδήηεζεο, είλαη ε νινκέιεηα.  Καη εγψ εηζεγνχκαη 
πιένλ φζνλ αθνξά απηά γηα ηα νπνία ζπλαπνθαζίδνπκε, πξηλ μεθηλνχκε -ρσξίο θακία κνκθή θαηά ηνπ θ. 
Κνπιία- λα ηίζεηαη ε ζρεηηθή πξφηαζε ππφ ηελ έγθξηζε ηεο νινκέιεηαο, γηα λα έρεη ηζρχ.  

 Αεχηεξνλ, ζα παξαθαιέζσ λα είκαζηε φινη ςχρξαηκνη.  Ώπφ ηνλ πξψην νκηιεηή δεκηνπξγήζεθε κεγάιε 
έληαζε.  πδεηνχκε ην πην ζνβαξφ ζέκα εδψ θαη δεθαεηίεο θαη, απηή ηε ζηηγκή πνπ ζα ιάβνπκε απνθάζεηο, αλ 
κεηαμχ καο εκείο έρνπκε απηέο ηηο αληηδξάζεηο, ηη ζα γίλεη παξά έμσ; 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βίλαη απηνλφεην φηη ζα πξέπεη λα επηδεηρζεί απφ φινπο λεθαιηφηεηα θαηά ηε ζπδήηεζε.  ΐεβαίσο, είλαη 
κηα ζπδήηεζε γηα έλα εμαηξεηηθά ζνβαξφ ζέκα θαη αλακέλεηαη φηη ζα δηαηππσζνχλ απφςεηο θαη κε έληαζε, αιιά 
πάληα κέζα ζηα πιαίζηα ηνπ δεκνθξαηηθνχ δηαιφγνπ θαη ηνπ πνιηηηθνχ πνιηηηζκνχ πνπ πξέπεη λα δηέπεη απηφ 
ην ζψκα. 

 Οξίζηε, θχξηε Φπηηή. 

. ΦΤΣΣΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, απηά πνπ είπε ν θ. Καηζνπξίδεο είλαη πνιχ ζνβαξά θαη πξέπεη λα ηα ιάβνπκε ζνβαξά 
ππφςηλ.  Καη απηά πνπ δηάβαζε ν θ. Γαραξίαο Κνπιίαο, πνπ πεξηέρνληαη ζην ζχληαγκα, θαη απηά είλαη ζνβαξά, 
αιιά, αλ ζπκθσλείηε πάλσ φηη ε θαηαλνκή ηνπ ρξφλνπ είλαη απηή, απηή, απηή, ζσζηφ είλαη λα κπαίλεη ζηελ 
νινκέιεηα, λα ςεθίδεηαη θαη λα ηελ αθνινπζνχλ φινη.  Μπαίλεη, ςεθίδεηαη θαη δελ αθνινπζείηαη ην ζχληαγκα, 
έηζη φζε ψξα ζέιεη κηιά ν θαζέλαο.  Αηαθνξεηηθά, κε ην παξάδεηγκα πνπ έδσζε ν θ. Κνπιίαο, φπνηνο ζέιεη… 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ώθνχζηε.  Αε κηιά ν θαζέλαο φζε ψξα ζέιεη.  Έρεη γίλεη κία δηεπζέηεζε ζηε ζχζθεςε ησλ αξρεγψλ θαη 
εθπξνζψπσλ ησλ πνιηηηθψλ θνκκάησλ.  Ο Πξφεδξνο ηεο ΐνπιήο δήισζε θαη ζηε ζχζθεςε φηη ιφγσ ηεο 
θξηζηκφηεηαο ηνπ ζέκαηνο ζα επηδείμεη ηελ αλαγθαία επειημία θαη απηφ είλαη πνπ δεηψ θαη απφ ηα κέιε ηνπ 
ζψκαηνο, λα επηδείμνπλ ζπλεξγαζία, γηα λα δηεθπεξαησζεί νκαιά ε ζπδήηεζε. 

 Ο θ. Πεξδίθεο, πνπ ηνλ έρνπκε ζην βήκα λα αλακέλεη. 

Γ. ΠΒΡΑΕΚΔ: 
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 Να μεθηλήζσ, θχξηε Πξφεδξε; 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 ΐεβαίσο! 

Γ. ΠΒΡΑΕΚΔ: 

 Βπραξηζηψ. 

 Κπξίεο θαη θχξηνη, 

 Κχξηε Πξφεδξε,  

 Ώξρίδνληαο, ζα ήζεια λα ζαο ζπκίζσ ηη είπα απφ απηφ ην βήκα ζηελ θαζνξηζηηθή ζπλεδξίαζε ηεο 
νινκέιεηαο ηεο ΐνπιήο ζηηο 17 ΜαΎνπ 2012, φηαλ απνθαζίζακε νκφθσλα, ακαξηία πξψηε, ηελ θξαηηθνπνίεζε 
ηεο Λατθήο Σξάπεδαο. 

 Βίπα ηφηε: «Δ θαηάιεμε ηεο ζεκεξηλήο καξαζψληαο ζπλεδξίαζεο ηεο επηηξνπήο Οηθνλνκηθψλ θαη ηεο 
νινκέιεηαο κάο αθήλεη φινπο κε κηα πηθξή γεχζε.  Πηθξή γεχζε γηα ηα φζα έρνπλ ζπκβεί θαη νδήγεζαλ ηνλ 
ηφπν ζε απηή ηελ θαηάζηαζε, αιιά θαη κηα πηθξή γεχζε γηα φζα ζα έξζνπλ.  Καη κηα πξφβιεςε, φηη απηά πνπ 
ζα έξζνπλ ζα είλαη δπζάξεζηα, αθφκα πην δπζάξεζηα απφ ηα ζεκεξηλά.  Ώηζζάλνκαη φηη ζήκεξα», έιεγα, «σο 
εθπξφζσπνο ηνπ Κηλήκαηνο Οηθνιφγσλ Πεξηβαιινληηζηψλ ζηε ΐνπιή, ιεηηνχξγεζα θάησ απφ πίεζε, θάησ 
απφ εθβηαζηηθά δηιήκκαηα θαη κε ηε ινγηθή ην κε ρείξνλ βέιηηζηνλ.  Καη γη’ απηφ ην βέιηηζηνλ παξακέλσ κε 
πνιιέο ακθηβνιίεο θαη εξσηεκαηηθά.  Ο Θεφο λα βάιεη ην ρέξη ηνπ», είρα πεη ηφηε. 

 Δ επίθιεζε ηεο ζετθήο βνήζεηαο απνδείρηεθε κάηαηε θαη αηειέζθνξε.  Γηα εθείλε ηελ απφθαζε ηεο 
ΐνπιήο ε ΐνπιή ζηήζεθε ζηνλ ηνίρν θαη θαηεγνξήζεθε πνιχ.  Γηα πνην ιφγν;  Γηαηί δελ είρε γλψζε ησλ 
δεδνκέλσλ, δελ είρε γλψζε γηα ηα €9,5 δηο ηνπ ELA ηεο Λατθήο.  Δ απφθαζε ηεο 17

εο
 ΜαΎνπ ηνπ 2012 δελ ήηαλ 

ε κφλε πνπ πάξζεθε απ’ απηή ηε ΐνπιή ζηε βάζε ηεο παξαπιεξνθφξεζεο, ησλ αζθπθηηθψλ 
ρξνλνδηαγξακκάησλ θαη ησλ εθβηαζκψλ.   

 Ξέξεηε, θπξίεο θαη θχξηνη, απηφ ην κε ρείξνλ βέιηηζηνλ εκέλα κνπ ζπκίδεη ηνλ ηίηιν ηεο παιηάο ειιεληθήο 
ηαηλίαο “Ώκάξηεζα γηα ην παηδί κνπ”.  Ώπφ ηφηε, απφ ηηο 17 ΜαΎνπ ηνπ 2012 κέρξη ζήκεξα, κέρξη θαη απφςε, 
απφ εθβηαζκφ ζε εθβηαζκφ, απφ ακαξηία ζε ακαξηία, θηάζακε ζηελ πιήξε θαηαζηξνθή ηνπ 
ρξεκαηνπηζησηηθνχ ηνκέα, ζηελ ππαλάπηπμε θαη ζηελ χθεζε, ζηνλ αθξσηεξηαζκφ ηνπ θνηλσληθνχ θξάηνπο, 
ζηνπο πςεινχο δείθηεο αλεξγίαο θαη ζην κεγάιν ρξένο.  

 Βκείο, σο Οηθνιφγνη, ειέσ θππξηαθνχ ιανχ δελ αμησζήθακε λα θπβεξλήζνπκε ζ’ απηή ηε ρψξα ζηα 
δεθαεπηά ρξφληα ηνπ πνιηηηθνχ καο βίνπ.  Έρνπκε ινηπφλ θάζε δηθαίσκα λα κηιάκε γηα ην ζπάηαιν θππξηαθφ 
θξάηνο, ηελ θνκκαηνθξαηία, ηελ αλαμηνθξαηία, ηελ αλεπάξθεηα ηνπ δεκφζηνπ ηνκέα.  Ώθφκε, είρακε ηνλ άραξν 
θαη -θαζφινπ επράξηζην γηα πνιινχο- ξφιν φια απηά ηα ρξφληα λα ζαο ππνδεηθλχνπκε φηη ν δξφκνο ηεο 
ππεξθαηαλάισζεο, ηεο πνιπηέιεηαο, ηεο ριηδήο θαη ηεο ζπαηάιεο, ηεο αζπδνζίαο ησλ θεξδνζθφπσλ, ηεο 
ππεξαλάπηπμεο θαη ησλ ππεξθεξδψλ, ν δξφκνο ηεο θεξδνζθνπίαο θαη ηεο αηζρξνθέξδεηαο ηνπ θεθαιαίνπ, 
ληφπηνπ θαη μέλνπ, ήηαλ ν δξφκνο πνπ ζα νδεγνχζε αξγά ή γξήγνξα ζηελ θαηαζηξνθή.   

 Οη πξνεηδνπνηήζεηο καο έπεθηαλ ζε απηηά κε αθνπψλησλ.  Θέισ λα θξαηήζεηε γηα ιίγα ιεπηά ζηε κλήκε 
ζαο απηή ηε δηαπίζησζε θαη ηελ εηθφλα ησλ θπβεξλφλησλ πνπ δε ζέινπλ λα αθνχζνπλ ηηο απφ θαηξφ 
πξνεηδνπνηήζεηο.  Βίλαη νη κε αθνχσληεο θπβεξλψληεο θαη ζαο πιεξνθνξψ φηη βγαίλνπλ ζε δηάθνξα κνληέια 
θαη ρξψκαηα.   

 Φηάλνπκε ινηπφλ ζηε ζεκεξηλή κέξα, κεηά ηηο πξφζθαηεο απνθάζεηο ηνπ Eurogroup θαη ηελ θαηάιεμε 
ηεο ζπκθσλίαο ηξφηθαο θαη θπβέξλεζεο ζε κλεκφλην θαη δαλεηαθή ζχκβαζε, φηαλ πιένλ έρεη μεθαζαξίζεη ην 
ηνπίν ζρεηηθά κε ηηο πξνζέζεηο ησλ δαλεηζηψλ καο.  Αελ πξέπεη λα ηξέθνπκε ςεπδαηζζήζεηο.  Αελ έρνπκε 
ελψπηφλ καο, θπξίεο θαη θχξηνη, θάπνηνπο απινχο δαλεηζηέο, έζησ ηνθνγιχθνπο, πνπ επηδηψθνπλ λα βγάινπλ 
νηθνλνκηθφ θέξδνο απφ ηνπο δπζηπρείο δαλεηδνκέλνπο ηνπο.  Έρνπκε ελψπηφλ καο ηε λέα ηάμε πξαγκάησλ, κηα 
επηρείξεζε επηβνιήο λέσλ λφκσλ ζηηο ζρέζεηο κεηαμχ ησλ ιαψλ ηεο Βπξψπεο, κηα λέαο κνξθήο νηθνλνκηθή θαη 
πνιηηηθή δνπιεία.   

 Ώο κε βαπθαιίδεζηε, θπξίεο θαη θχξηνη, αο κελ παξακπζηάδεζηε.  Ώθφκε θαη νη ππνζηεξηθηέο ηνπ δξφκνπ 
ηνπ κλεκνλίνπ παξαδέρνληαη φηη νη ήδε δπζνίσλεο πξνβιέςεηο ηεο ηξφηθαο δελ κπνξνχλ λα πεξηγξάςνπλ ηε 
ζθιεξή πξαγκαηηθφηεηα πνπ ζα αλαγθαζηνχκε λα βηψζνπκε.  Σα επφκελα ρξφληα, ηα ρξφληα ηεο εθαξκνγήο 
ηνπ κλεκνλίνπ, ην αθαζάξηζην εζληθφ πξντφλ ζα ζπξξηθλσζεί θαηά 40%, ην ρξένο ζα θηάζεη ζην 120% ηνπ 
ΏΒΠ θαη, ην θπξηφηεξν, ε αλεξγία ζα ζθαξθαιψζεη απφ ην 6%, πνπ ήηαλ ην 2009, ζην 40%, κε ηελ αλεξγία 
ζηνπο λένπο λα μεπεξλά ην 50%.  Ο θππξηαθφο ιαφο ζα πεηλάζεη.  Θα δήζεη επνρέο πείλαο θαη αλέρεηαο πνπ 
δελ έδεζε πνηέ ζηελ πξφζθαηε ηζηνξία ηνπ.  Ώπηφ είλαη δεδνκέλν, δελ είλαη πξφβιεςε.  Οη λένη καο ζα 
κεηαλαζηεχζνπλ, ηα θνηλσληθά πξνβιήκαηα ζα απμεζνχλ, ε θαηήθεηα θαη ε δπζηπρία ζα επηθξαηήζνπλ.  Ο ιαφο 
καο ζα θαηαληήζεη επαίηεο, μεθηηιηζκέλνο θαη απνζαζξσκέλνο νηθνλνκηθά θαη πνιηηηθά, αιιά θπξίσο 
μεθηηιηζκέλνο εζηθά. 
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   Θέισ λα ζηαζψ ζ’ απηφ ην ηειεπηαίν, γηαηί μέξσ φηη πνιινί δελ ηνπ δίλνπλ ηελ απαξαίηεηε ζεκαζία.  
Θπκνχληαη ηελ θαηαζηξνθή ηνπ ’74 θαη θάλνπλ φλεηξα γηα ηε γξήγνξε νηθνλνκηθή αλάθακςε.  κσο μερλάηε, 
θπξίεο θαη θχξηνη, φηη ην ’74 είπακε “φρη” ζηελ ηνπξθηθή επίζεζε, πιεξψλνληαο ην βαξχ ηίκεκα ηεο άξλεζήο καο 
λα ππνηαρζνχκε.  ΐγήθακε εηηεκέλνη απφ έλαλ πξνδνκέλν θαη άληζν αγψλα, αιιά εζηθά δηθαησκέλνη, γηαηί δελ 
είρακε ππνθχςεη ζηνπο ακεξηθαλνβξεηαληθνχο ζρεδηαζκνχο θαη ζηηο απαηηήζεηο ηνπ Βηδεβίη ζηε δηάζθεςε ηεο 
Γελεχεο ηνλ Ώχγνπζην ηνπ 1974.  Σφηε δελ είρε απνθαζίζεη ην θππξηαθφ θνηλνβνχιην φηη κπνξεί ε Ώτζηέ λα 
θάλεη αλελφριεηε θαη δηά πεξηπάηνπ ηηο δηαθνπέο ηεο ζηελ Κχπξν.   

 Σν ζεκεξηλφ “λαη” ηεο θππξηαθήο ΐνπιήο απνηειεί ηελ πην κεγάιε ήηηα ηνπ θππξηαθνχ ιανχ ζηα 8 000 
ρξφληα ηεο ηζηνξίαο ηνπ.  Οη δεκνθξαηηθά εθιειεγκέλνη αληηπξφζσπνί ηνπ απνδέρνληαη ζήκεξα κε ην πηζηφιη 
ζηνλ θξφηαθν κηα ζπκθσλία ππνδνχισζεο πνπ νδεγεί ζηελ νηθνλνκηθή, θνηλσληθή θαη εζηθή εμαζιίσζε.   

 Καη γηα πνην ιφγν, παξαθαιψ;  Γηαηί επηιέγνπλ νη αληηπξφζσπνη ηνπ ιανχ ζηε βάζε ηνπ ην κε ρείξνλ 
βέιηηζηνλ!  Κάηη, φπσο είπα πξηλ, ζαλ ην “ακάξηεζα γηα ην παηδί κνπ”.  ε απηφ ην ζεκείν ζα ζαο ζπκίζσ θαη 
πάιη ηελ απφθαζε ηεο 17

εο
 ΜαΎνπ 2012, γηα ηελ νπνία ζήκεξα πνιινί κεηαληψλεηε θαη επηθαιείζηε άγλνηα πεξί 

ησλ πξαγκαηηθψλ δεδνκέλσλ.  Ώπφςε, θπξίεο θαη θχξηνη, δελ κπνξείηε λα επηθαιεζηείηε άγλνηα πεξί ησλ 
γεγνλφησλ.  Ώπφςε μέξεηε!  Σα δεδνκέλα θαη νη πξνβιέςεηο είλαη κπξνζηά ζαο θαη, παξά ηηο θξπθέο θαη 
ζθνηεηλέο γσληέο ηνπ κλεκνλίνπ θαη ηεο δαλεηαθήο ζχκβαζεο, μέξεηε ζε πνηα θαηάζηαζε νδεγείηε ηνλ θππξηαθφ 
ιαφ! 

 Βγψ ακθηζβεηψ βάζηκα ην φηη ε θαηάζηαζε πνπ καο νδεγείηε είλαη ην κε ρείξνλ.  Βίλαη ην ρείξνλ!  
Εζρπξίδεζηε φηη δελ ππάξρνπλ ελαιιαθηηθέο πξνηάζεηο.  Έηζη είλαη, αλ έηζη λνκίδεηε.  Πάληα ππήξραλ 
ελαιιαθηηθέο πξνηάζεηο, αιιά έπεθηαλ ζε απηηά κε αθνπψλησλ.  Οη κε αθνχσληεο θπβεξλψληεο πνπ ζαο έιεγα 
θαη πην πξηλ.  Βκείο, σο Οηθνιφγνη, θαηαζέζακε ελαιιαθηηθέο εηζεγήζεηο, αθφκα θαη ηελ θξίζηκε θαη ρανηηθή 
πεξίνδν κεηαμχ ησλ δχν απνθάζεσλ ηνπ Βurogroup.  Θέινπκε λα κπεη ζηα πξαθηηθά ηεο ζεκεξηλήο ηζηνξηθήο 
ζπλεδξίαζεο ε γξαπηή καο πξφηαζε, φπσο θαηαηέζεθε ζηε ζχζθεςε αξρεγψλ ησλ θνκκάησλ ππφ ηνλ 
Πξφεδξν ηεο Αεκνθξαηίαο ηελ 21

ε
 Μαξηίνπ 2012, πνπ πήγε βέβαηα ζηνλ θάιαζν ησλ αρξήζησλ. 

 Οξίζηε. 

(ην ζεκείν απηφ ν θ. Γηψξγνο Πεξδίθεο θαηαζέηεη ζηε γξακκαηεία ην πξναλαθεξζέλ έγγξαθν, ην νπνίν 
βξίζθεηαη ζην Ώξρείν ηεο ΐνπιήο.) 

 Καηαζέησ επίζεο ηα απφξξεηα πξαθηηθά ηεο Κνηλνβνπιεπηηθήο Βπηηξνπήο Οηθνλνκηθψλ θαη 
Πξνυπνινγηζκνχ ηεο ΐνπιήο ησλ Ώληηπξνζψπσλ, ηεο ζπλεδξίαζεο κε ηνλ Πξφεδξν ηεο Αεκνθξαηίαο ηε 
Αεπηέξα 18 Μαξηίνπ, πξηλ απφ ην “φρη” ζηελ πξψηε απφθαζε ηνπ Eurogroup.  ε εθείλε ηε ζπλεδξίαζε 
ήζαζηαλ παξφληεο ζαξάληα ηέζζεξηο βνπιεπηέο.  Ώθνχζαηε ηη είρα πξνηείλεη ζηνλ Πξφεδξν ηεο Αεκνθξαηίαο.   

 Οξίζηε, ηα θαηαζέησ. 

(ην ζεκείν απηφ ν θ. Γηψξγνο Πεξδίθεο θαηαζέηεη ζηε γξακκαηεία ην πξναλαθεξζέλ έγγξαθν, ην νπνίν 
βξίζθεηαη ζην Ώξρείν ηεο ΐνπιήο.)  

 ε απηφ ην ζεκείν ζέισ λα δεηήζσ απφ ηνλ Πξφεδξν ηεο ΐνπιήο λα αξζεί ην απφξξεην ησλ πξαθηηθψλ 
ησλ ζπλεδξηάζεσλ απηψλ, γηα λα μέξνπλ νη πνιίηεο ηε ζέζε ελφο εθάζηνπ ηηο θξίζηκεο εθείλεο ψξεο.   

 Κάλσ απηή ηε ζχληνκε αλαθνξά ζηα γεγνλφηα πνπ αθνινχζεζαλ ηελ πξψηε απφθαζε ηνπ Eurogroup, 
απηήλ πνπ απέξξηςε φιε ε αλζξσπφηεηα, αιιά εδψ ζηελ Κχπξν γηα θάπνην κπζηήξην ιφγν θάπνηνη ηάρα 
εηδηθνί θαη επαΎνληεο εμαθνινπζνχλ λα ππνζηεξίδνπλ, γηα λα ζαο απνδείμσ δχν απιά πξάγκαηα:  Πξψηνλ, φηη 
νη Οηθνιφγνη δελ αξθέζηεθαλ ζην “φρη”, αιιά πξφηεηλαλ θαη δηέμνδν, φηαλ άιινη πειαγνδξνκνχζαλ, 
παιηλδξνκνχζαλ, κπνπξδνπθιψλνληαλ, αιιεινυπνλνκεχνληαλ θαη ηειηθά απνηχγραλαλ νηθηξά, νδεγψληαο 
καο ζηδεξνδέζκηνπο ζηε δεχηεξε απφθαζε ηνπ Βurogroup θαη, δεχηεξνλ, φηη δελ αξθεί λα έρεηο ελαιιαθηηθέο 
πξνηάζεηο

.
 πξέπεη λα ππάξρνπλ θαη άλζξσπνη λα ηηο αθνχζνπλ θαη ην ζεκαληηθφηεξν λα ππάξρνπλ εγέηεο λα 

ηηο πηζηέςνπλ θαη λα ηηο πινπνηήζνπλ δηεθδηθεηηθά.  Έρσ ηελ άπνςε φηη ελαιιαθηηθνί δξφκνη πάληα ππάξρνπλ.  
Κφηζηα δελ έρνπκε, γηα λα ηνπο αθνινπζήζνπκε. 

 Καη ζήκεξα ππάξρνπλ πξνηάζεηο ελαιιαθηηθέο πέξαλ ηνπ κλεκνλίνπ.  Σηο έρνπλ θαηαζέζεη θαη δεκφζηα 
νκάδεο επηζηεκφλσλ απφ ηελ Κχπξν θαη ην εμσηεξηθφ,  π.ρ. ν θαζεγεηήο Υαξαιακπάθεο απφ ην παλεπηζηήκην 
ηνπ Κεληάθη ησλ ΔΠΏ ή ν θαζεγεηήο Λαπαβίζηαο ή ν θαζεγεηήο ν δηθφο καο, ν Ώλδξέαο Θενθάλνπο απφ ην 
Παλεπηζηήκην Λεπθσζίαο.  Κηλνχληαη ιίγν-πνιχ ζην ίδην πιαίζην, πιαίζην ζην νπνίν ζπκθσλνχλ δεθάδεο 
πξνζσπηθφηεηεο απφ ην δηεζλή νηθνλνκηθφ ρψξν, θαη θαηαζέησ κηζφ θηιφ άξζξα απφ ην δηεζλή ηχπν, απφ 
εκπεηξνγλψκνλεο θαη νηθνλνκνιφγνπο, κέρξη θαη λνκπειίζηεο, πνπ καο πξνηείλνπλ έμνδν απφ ην κλεκφλην, 
έμνδν απφ ην επξψ. 

 Μηζφ θηιφ πξνηάζεηο! 

(ην ζεκείν απηφ ν θ. Γηψξγνο Πεξδίθεο θαηαζέηεη ζηε γξακκαηεία ηα πξναλαθεξζέληα έγγξαθα, ηα νπνία 
βξίζθνληαη ζην Ώξρείν ηεο ΐνπιήο.) 
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 Οη ελαιιαθηηθέο απηέο πξνηάζεηο εηζεγνχληαη κε δηάθνξεο παξαιιαγέο ηελ απνδέζκεπζε απφ ην 
κλεκφλην θαη ζηελ αλάγθε, αλ ρξεηαζηεί, ηελ έθδνζε εζληθνχ λνκίζκαηνο, ελφο, αο πνχκε, θππξηαθνχ επξψ.  
Πξνυπνζέηνπλ βέβαηα θήξπμε ησλ ππνρξεψζεσλ ηνπ ELA ζε απερζέο ρξένο, δηφηη πξνέθπςε κέζσ 
παξάλνκσλ κεζνδεχζεσλ θαη επηβιήζεθε δηά ππξφο θαη ζηδήξνπ, ην νπνίν ρξένο δελ πξέπεη λα ζπλερίζεη. 

 Αχν απαξαίηεηεο ζεκεηψζεηο επί ηνχηνπ:  Πξψηνλ, δε κηιάκε γηα ελαιιαθηηθέο πξνηάζεηο πνπ νδεγνχλ 
ζηνλ παξάδεηζν αληί ηεο θφιαζεο ηνπ κλεκνλίνπ.  Ώπφ νηθνλνκηθήο άπνςεο νη πξνηάζεηο απηέο ζπλεπάγνληαη 
δπζθνιίεο θαη πξνβιήκαηα, ιηηφηεηα, πεξηνξηζκνχο θαη αιιαγή ηνπ κνληέινπ αλάπηπμεο θαη δηνίθεζεο ηεο 
ρψξαο.  Ίζσο έηζη λα ππάξμεη αιιαγή ζ’ απηή ηε ρψξα, γηαηί αιιάδνπλ ηα δεδνκέλα θαη πξνθαιείηαη κηα 
αλαηξνπή θαηεζηεκέλσλ λννηξνπηψλ θαη αληηιήςεσλ.   

 Ο εθηφο ηεο ηξφηθαο δξφκνο είλαη επαλαζηαηηθφο θαη κεηαξξπζκηζηηθφο γηα ηελ νηθνλνκία θαη ηελ 
θνηλσλία, γη’ απηφ ζέιεη θφηζηα.  Θέιεη αξεηή θαη ηφικε.  Ώληίζεηα, ν εληφο ηεο ηξφηθαο δξφκνο δηαηεξεί ηα 
θαηεζηεκέλα, ηα νπνία άιισζηε ε ηξφηθα ρξεηάδεηαη, γηα λα επηβιεζεί, λα επηβάιεη ηελ νκαιφηεηα ησλ 
ππνδνχισλ ή ηελ θππξηαθή ζησπή ησλ ακλψλ.  Βίλαη γη’ απηφ πνπ δε ζα δείηε ζην δξφκν ηνπ κλεκνλίνπ λα 
πιεξψλνπλ νη έλνρνη θαη λα θπιαθίδνληαη ηα νηθνλνκηθά θαζάξκαηα.  ζνη επζχλνληαη γηα ηελ νηθνλνκηθή 
θαηαζηξνθή, νη αλίθαλνη ή νη αράπαξνη, ζα ζπλερίδνπλ λα ραίξνληαη αμηψκαηα, φπσο ν Αηνηθεηήο ηεο Κεληξηθήο 
Σξάπεδαο, κε παρνπινχο κηζζνχο θαη επηδφκαηα.  Θα ηνπο βιέπεηε λα θπθινθνξνχλ αλάκεζά καο επηδεηθηηθά, 
απνιακβάλνληαο ηνλ πινχην θαη ηε ριηδή πνπ πξνέθπςε απφ ην ιεζηεκέλν κφρζν ηνπ ηίκηνπ εξγαδφκελνπ 
Κππξίνπ.   

 ’ απηά ηα νηθνλνκηθά θαζάξκαηα, αμηφηηκνπο θπξίνπο ηνπ θππξηαθνχ θαηεζηεκέλνπ πνπ 
αλαθεξχζζνληαη θαη επεξγέηεο, ζηεξίρζεθε ε ηξφηθα, γηα λα καο επηβάιεη ηνπο πην ζθιεξνχο φξνπο.  Έλα 
πξσηνθαλέο, φπσο νκνινγεί θαη ν Πξφεδξνο ηεο Αεκνθξαηίαο, κλεκφλην, γηαηί έθηαζε λα είκαζηε ηα 
πεηξακαηφδσά ηνπο, “ηα ηλδηθά ρνηξίδηα”, είπε ν Πξφεδξνο ηεο Αεκνθξαηίαο, μερλψληαο φηη βεβαίσο ηα 
πεηξακαηφδσα, αλ δελ πεζάλνπλ ηελ ψξα ηνπ πεηξάκαηνο, ηα ζθνηψλνπλ ζην ηέινο. 

 ’ απηνχο θαη ζην αλίθαλν, άηνικν θαη αράπαξν πνιηηηθφ πξνζσπηθφ ζα ζπλερίδεη λα ζηεξίδεηαη ε 
ηξφηθα, επηβάιινληαο ηε λέα θαηνρή, ηε λέα ππνδνχισζε, ηε ρξενθξαηία.  πσο πξνθχπηεη απφ ηελ 
πξνζεθηηθή κειέηε ηνπ κλεκνλίνπ θαη ηεο δαλεηαθήο ζχκβαζεο, ε εμππεξέηεζε ηνπ ρξένπο θαη ν πνιχθξνηνο 
ELA ζα είλαη ην πηζηφιη πνπ ζα θαξθψλεηαη ζηνλ θξφηαθν ιανχ θαη εγεζίαο, γηα λα δερηνχκε, νηθεηνζειψο 
ηάρα, ηα άλνκα ζρέδηά ηνπο θαη ηαπηφρξνλα ζα αζσψλεη φινπο φζνη επζχλνληαη γηα ηελ θαηαζηξνθή.   

 Έλαο απφ ηνπο ιφγνπο πνπ ζήκεξα ςεθίδσ “φρη” είλαη φηη ην “λαη” ζπλεπάγεηαη αζψσζε ησλ ελφρσλ θαη 
εθαξκνγή ηνπ δφγκαηνο «φ,ηη έγηλε έγηλε, πάκε παξαθάησ, αο δνπιέςνπκε φινη», κπια, κπια, κπια...  Μαδί κε 
πνηνπο λα δνπιέςνπκε φινη;  Μαδί κε φζνπο καο έθεξαλ ην κλεκφλην θαη καο έθεξαλ ηε θηψρηα θαη ηελ 
ππνδνχισζε;  Με απηνχο πνπ θξχβνληαη κέζα ζηηο θξπθέο ιίζηεο ησλ εθαηνκκπξίσλ επξψ πνπ δηέθπγαλ ζην 
εμσηεξηθφ ή καδί κε ηνπο άιινπο, απηνχο πνπ θπθινθνξνχλ αλάκεζά καο κε δαλεηθέο θπβεξλεηηθέο ιηκνπδίλεο 
θαη ηψξα μαθληθά, ζαλ αξηεκάθεδεο ηεο πνιηηηθήο, αλαθάιπςαλ ηνλ αληηιατθφ ραξαθηήξα ηνπ κλεκνλίνπ; 

 Αεχηεξνλ, ε πξφηαζε γηα ην θππξηαθφ επξψ δε ζπλεπάγεηαη αληηπαξάζεζε ή αθφκα ρεηξφηεξα έμνδν 
απφ ηελ Βπξσπατθή Έλσζε.  Αελ πξνηείλνπκε λα κεηαηξαπνχκε ζε Κνχβα ηεο Μεζνγείνπ νχηε λα 
θαηαθχγνπκε ζε επηθίλδπλνπο εξσηζκνχο.  Ώξθεί κηα ζπκθσλία ζπλαηλεηηθνχ, βεινχδηλνπ δηαδπγίνπ κε ηελ 
επξσδψλε θαη κηα πξνζσξηλή θαηάηαμή καο ζε εθείλε ηελ θαηεγνξία ρσξψλ κειψλ ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο 
πνπ δηαηεξνχλ αθφκα ην εζληθφ ηνπο λφκηζκα κε πξννπηηθή επαλέληαμεο, φηαλ ηα νηθνλνκηθά δεδνκέλα ην 
επηηξέςνπλ.    

 Θπκίδσ φηη -θαη δηνξζψλσ πνιινχο εδψ- ζχκθσλα κε ηε πλζήθε ηεο Ληζαβφλαο, άξζξν 50, πνπ είλαη 
λεφηεξε ηεο πλζήθεο Πξνζρψξεζεο ζηελ Βπξσπατθή Έλσζε, δελ ππάξρεη θακία δπλαηφηεηα γηα απνπνκπή 
ηεο ρψξαο θαη νπνηαζδήπνηε ρψξαο απφ ηελ Βπξσπατθή Έλσζε.  Καη’ αθξίβεηα, θάηη ηέηνην απαγνξεχεηαη απφ 
ηε πλζήθε ηεο Ληζαβφλαο!   

 Θα κπνξνχζα λα κηιψ γηα ψξεο γηα ηηο ελαιιαθηηθέο πξνηάζεηο.  κσο δελ έρσ απηή ηελ πνιπηέιεηα 
ρξφλνπ.  Αε κνπ επηηξέπεηαη λα επεθηαζψ, γηαηί εμάιινπ δελ είλαη εθεί ε νπζία, δειαδή ζηηο ιεπηνκέξεηεο κηαο 
ελαιιαθηηθήο πξφηαζεο, αιιά ζην εάλ ππάξρεη ηφικε γηα κηα ηέηνηα απφθαζε θαη ηέηνην πξάγκα είκαη ζίγνπξνο 
φηη δελ ππάξρεη. 

 Ώλαπηχζζεηαη δπζηπρψο κηα θαηαζηξνθνινγηθή πξνπαγάλδα πεξί ρξενθνπίαο πνπ πνηέ δελ 
ηεθκεξηψλεηαη.  Τπάξρνπλ θαη ηα παπαγαιάθηα ησλ κέζσλ ελεκέξσζεο πνπ θαιιηεξγνχλ κηα θνπιηνχξα 
ππνηαγήο.  Ώπφ απηφ ην βήκα θαηαγγέιισ φηη νξηζκέλα κέζα ελεκέξσζεο έρνπλ εμαθαλίζεη ηε θσλή ησλ 
Οηθνιφγσλ, γηαηί ηε ζεσξνχλ, θαίλεηαη, πνιχ επαλαζηαηηθή.  

 Ώο πνχκε φκσο φηη δελ είλαη έηζη.  Ώο δερζψ, ράξηλ ζπδήηεζεο, φηη απφ νηθνλνκηθήο άπνςεο ζα είλαη ην 
ίδην, ίζσο θαη ρεηξφηεξα, εθηφο κλεκνλίνπ.  Σν θάλσ επίηεδεο, γηα λα πεξάζσ ζην θχξην επηρείξεκα πνπ καο 
θάλεη εκάο, σο Οηθνιφγνπο, λα κελ απνδερζνχκε ην δξφκν ηνπ κλεκνλίνπ.  

 Κνηηάμηε, θπξίεο θαη θχξηνη.  Βδψ δελ είκαζηε έλα νηθνλνκηθφ θφξνπκ πνπ έρνπκε ζπλέιζεη, πξνθεηκέλνπ 
λα εμεηάζνπκε ζεσξεηηθά ηηο νηθνλνκηθέο επηπηψζεηο ηνπ κλεκνλίνπ ζε αληηπαξαβνιή κε ηηο πξνβιεπφκελεο 
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αξλεηηθέο επηπηψζεηο κηαο ηνικεξήο πνξείαο εθηφο κλεκνλίνπ. Δ Κχπξνο δελ είλαη Ώξγεληηλή νχηε Εζιαλδία 
νχηε Εξιαλδία νχηε Πνξηνγαιία νχηε Εζπαλία νχηε θαλ Βιιάδα, φρη  απφ άπνςε νηθνλνκηθψλ παξακέηξσλ, 
θαζψο απφ απηή ηελ άπνςε ίζσο λα κνηάδεη κε θάπνηεο απ’ απηέο ηηο ρψξεο.  Δ θχξηα δηαθνξά ηεο Κχπξνπ 
είλαη φηη είλαη κηα εκηθαηερφκελε ρψξα κε κηα αλνηθηή πιεγή πνπ ιέγεηαη Κππξηαθφ θαη απέλαληί ηεο έρεη κηα 
ηνπηθή επηζεηηθή ππεξδχλακε πνπ ιέγεηαη Σνπξθία θαη πνπ επηβνπιεχεηαη ηελ θπξηαξρία θαη ηελ ειεπζεξία ησλ 
θαηνίθσλ ηεο κηθξήο καο ρψξαο.  Βπηπιένλ, βξηζθφκαζηε ζε κηα ηαξαγκέλε πεξηνρή ηνπ θφζκνπ κε έλα δηαξθή 
πφιεκν δίπια καο θαη θαηά θαηξνχο ζεξκέο ζπξξάμεηο, ζε έλα θαπηφ γεσπνιηηηθφ ζεκείν ηνπ πιαλήηε.  Ώπηή 
είλαη ε πεξίπησζε ηεο Κχπξνπ θαη έηζη αληηκεησπίδεηαη θη απ’ απηνχο πνπ πήξαλ ηηο απνθάζεηο ζην 
Eurogroup, δειαδή πνιηηηθά, φρη κφλν νηθνλνκηθά.  Βίκαζηε ινηπφλ θαη εκείο εδψ έλα ζψκα πνιηηηθψλ 
αλζξψπσλ πνπ δελ πξέπεη κφλν λα κεηξήζεη ηηο πξνβιεπφκελεο νηθνλνκηθέο επηπηψζεηο θαη ηνπο δείθηεο γηα 
ηε κηα ή ηελ άιιε επηινγή, αιιά θπξίσο λα εμεηάζεη ηηο επξχηεξεο επηπηψζεηο ζηα εζληθά ζέκαηα.  

 Αελ θαηαιαβαίλσ ινηπφλ, αγαπεηνί θίινη θαη θίιεο, γηαηί δελ αθνχηε!  Αελ θαηαιαβαίλσ γηαηί 
ζπκπεξηθέξεζηε ζαλ κε αθνχσληεο θπβεξλψληεο!  Ώπφ παληνχ θηάλνπλ ηα κελχκαηα, απφ ερζξνχο θαη 
θίινπο, απφ ηε Αχζε θαη ηελ Ώλαηνιή. Πξνεηνηκάδεηαη ε ζπλνιηθή ιχζε πνπ ζα ζπλδέεη νηθνλνκία, δηαρείξηζε 
θπζηθνχ αεξίνπ θαη Κππξηαθφ.  Με ην πην απιφ θαη δηθαηνινγεκέλν απφ νηθνλνκηθήο άπνςεο επηρείξεκα:  Ώθνχ 
δε ζα κπνξνχκε  λα πιεξψλνπκε ηηο δφζεηο καο θαη αθνχ ην θπζηθφ αέξην είλαη ε κφλε καο ζσηεξία -έηζη ιέκε 
φινη- θαη αθνχ ε κφλε πξνζθεξφκελε ζπλζήθε γηα αμηνπνίεζή ηνπ είλαη ε ζπκθσλία κε ηελ Σνπξθία, ηφηε δελ 
απνκέλεη άιιε ελαιιαθηηθή ιχζε απφ ην δερζνχκε κηα ιχζε παθέην πνπ λα ζπλδέεη ηξηγσληθά ηα ζέκαηα θαη 
βεβαίσο απηή ε ιχζε ζα εμππεξεηεί ηνπο ηνπξθηθνχο ζρεδηαζκνχο. 

  ζνη ηζρπξίδνληαη φηη, αλ θαη εθφζνλ πξνθχςεη θάηη ηέηνην, ζα αληηζηαζνχλ πξέπεη λα αλαινγηζηνχλ ηηο 
ζπλέπεηεο απηήο ηεο άξλεζεο ζην ρξνληθφ ζεκείν ζε έλα ή δχν ρξφληα απφ ζήκεξα, φηαλ δειαδή ε νηθνλνκηθή 
εμαζιίσζε, ηα ρξέε θαη ε εμάξηεζή καο απφ ηε δαλεηαθή ζχκβαζε ζα είλαη απείξσο κεγαιχηεξα απφ ηε 
ζεκεξηλή καο θαηάζηαζε.  Σφηε, πξαγκαηηθά δε ζα ππάξρεη θακία ελαιιαθηηθή πνξεία θαη θακία δηαθπγή.  
Ώξλείζηε λα δείηε ελαιιαθηηθφ δξφκν θαη θπξίσο δελ ηνικάηε νχηε θαλ λα ηνλ νλεηξεπηείηε!  Ώο κε βαπθαιίδεζηε 
ινηπφλ κε κειινληηθέο αληηζηάζεηο.  

 Μηα παξφκνηα ςεπδαίζζεζε πνπ αθνχσ ζπρλά ηειεπηαία, βαζηζκέλε θαληάδνκαη ζηελ παηξνπαξάδνηε 
πνιινπάεηε θππξηαθή θνπηνπνλεξηά, είλαη ε νπηνπία ηεο κειινληηθήο δηαθπγήο, δειαδή «αο ππνγξάςνπκε 
ζήκεξα θαη χζηεξα ζα ηνπο γειάζνπκε»!  Ώπηνί πνπ ηελ πξνπαγαλδίδνπλ δελ έρνπλ δηαβάζεη ην κλεκφλην θαη 
ηε δαλεηαθή ζχκβαζε.  Καιφ είλαη λα μέξνπλ φηη ην κλεκφλην είλαη έλαο αδηέμνδνο κνλφδξνκνο ρσξίο 
παξάζπξν δηαθπγήο.  

 Δ απφθαζε, ινηπφλ, θπξίεο θαη θχξηνη, ζα παξζεί ζήκεξα.  Βκείο ιέκε φηη πξέπεη λα είλαη “φρη” απφ ηε 
δηθή καο ηε ΐνπιή, γηα λα κπνξεί λα απνθαζίζεη ν ιαφο, αθνχ ελεκεξσζεί ζσζηά θη νινθιεξσκέλα, ζε έλα 
δεκνςήθηζκα.  Δ απφθαζε απηή ζα είλαη θαζνξηζηηθή γηα ην κέιινλ θαη ηε δσή καο γηα ηηο επφκελεο γελεέο θαη 
φρη κφλν γηα ηε ζεκεξηλή γεληά.  Αε λνκηκνπνηείηαη κηα θπβέξλεζε ή έζησ ε ΐνπιή λα έρεη ηνλ ηειεπηαίν ιφγν.   

 Μεγάιε Σξίηε ζήκεξα.  Ώο κε ζπκπεξηθεξζνχκε ζαλ κσξέο παξζέλεο ή ζαλ ε ελ πνιιαίο ακαξηίαηο 
πεξηπεζνχζα ΐνπιή! 

 Βπραξηζηψ πνιχ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Παξαθαιψ ηνλ θ. Αεκήηξε πιινχξε, πξφεδξν ηνπ Βπξσπατθνχ Κφκκαηνο, λα έξζεη ζην βήκα. 

Ώ. ΜΕΥΏΔΛΕΑΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, απφ πνχ σο πνχ καο ραξαθηεξίδνπλ;   

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Με ζπγρσξείηε; 

Ώ. ΜΕΥΏΔΛΕΑΔ: 

 Έρεη πεη “κσξέο παξζέλεοˮ! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

(ε έληνλν χθνο) 

 Έρσ πεη φηη ζα επηδείμσ επειημία ζηε ζεκεξηλή ζπδήηεζε, απηή είλαη ε απφθαζή κνπ, έδεημα ζηνλ θ. 
Κνπιία, έδεημα θαη ζηνλ θ. Πεξδίθε, είλαη κηθξά θφκκαηα θαη δελ έρνπλ ιφγν!  Βγψ απνθαζίδσ!  Παξαθαιψ! 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ ηνλ θ. Γηψξγν Πεξδίθε) 

Ώ. ΜΕΥΏΔΛΕΑΔ: 

 “Μσξέο παξζέλεοˮ έλ’ πνπ καο είπεο, Γηψξγν!  Βίληα ινήο! 
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ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Οξίζηε. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, εγψ ζα ζαο παξαθαιέζσ ζηελ ψξα πνπ κνπ αλαινγεί λα κε δηαθφςεηε θαη δε ζα 
επηθαιεζηψ νχηε ηελ επρέξεηα πνπ δίδεηε εζείο νχηε ην ζχληαγκα, γηαηί έηζη έρνπκε ζπκθσλήζεη. 

 Κχξηε Πξφεδξε, 

 Ώγαπεηνί ζπλάδειθνη, 

 ήκεξα δελ ςεθίδνπκε θαη δελ απνθαζίδνπκε ζηελ νπζία γηα ην κλεκφλην θαη ηε δαλεηαθή ζχκβαζε.  
Ώπηφ είλαη κία πνιηηηθή ςεπδαίζζεζε πνπ δεκηνπξγείηαη απφ θάπνηνπο πνπ ζέινπλ λα αμηνπνηήζνπλ πνιηηηθά 
ηεο ζπγθπξίεο.  Γηα ην κλεκφλην, ηε δαλεηαθή ζχκβαζε θαη ηελ ηξφηθα απνθαζίζακε πξηλ έλα ρξφλν, φηαλ 
θάπνηνη θαινχζαλ ηελ ηξφηθα!  Δ ηξφηθα δελ ήξζε ζήκεξα, γηα λα ηε δηψμνπκε!  Δ ηξφηθα ήξζε πξηλ έλα ρξφλν, 
φηαλ κε πνιιά ιάζε θαη παξαιείςεηο αλαγθαζηήθακε λα ηελ θαιέζνπκε.  Ώπηνί πνπ ηελ θάιεζαλ θπζηθά!  Ώο 
κελ πξνζπαζήζνπκε είηε κε θσλέο είηε κε θξαπγέο είηε κε δειψζεηο γηα ηελ ηζηνξηθφηαηε ζεκεξηλή απφθαζε 
λα δεκηνπξγνχκε πιάλε ζην ιαφ θαη λα παξαπιαλνχκε ην ιαφ!  ήκεξα δελ έρνπκε ηίπνηε λα απνθαζίζνπκε!  
ήκεξα νινθιεξψζακε θαη ηελ ςήθηζε θαη ησλ ηξηάληα ηεζζάξσλ λνκνζρεδίσλ ησλ ηξντθαλψλ!  Σδηαη ζαο 
θνηηάδσ φινπο ζηα κάηηα!  Έρεη θαλέλαλ πνπ δηαθσλεί;  Έρεη θαλέλαλ πνπ δηαθσλεί; 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ ηνλ θ. Γηψξγν Πεξδίθε) 

 Καη αο αθήζνπκε, αο αθήζνπκε, αο αθήζνπκε ηα ζέαηξα! 

 Ο ιαφο, πνπ αθφκα θξαηά ηελ ςπρξαηκία ηνπ, παξ’ φιεο ηηο παξνηξχλζεηο απφ θάπνηνπο, θαη κπνξεί κε 
ινγηθή αθφκα λα αθνχζεη, πξέπεη απηφ λα ην θαηαλνήζεη.  Αελ απνθαζίδνπκε ζήκεξα λα παξακείλεη ε ηξφηθα, 
δελ απνθαζίδνπκε ζήκεξα γηα ηε δαλεηαθή ζχκβαζε, δελ απνθαζίδνπκε ζήκεξα γηα ην κλεκφλην, δελ 
απνθαζίδνπκε ζήκεξα γηα ηα κλεκνληαθά λνκνζρέδηα!  Ώπηά ηα θάκακε πξηλ έλα ρξφλν θαη ηα νινθιεξψζακε 
θαη κε ηα ηειεπηαία λνκνζρέδηα πνπ ςεθίζακε! 

 ήκεξα ζα κπνξνχζακε ππεχζπλα, ζνβαξά, λνχζηκα, ήξεκα θαη ςχρξαηκα, αθφκα θαη ζε θιεηζηή 
ζπλεδξία, λα δηαβνπιεπηνχκε, λα θάλνπκε έλα δηάινγν πνπ λα εδξάδεηαη ζηηο πξαγκαηηθφηεηεο φηη ε ηξφηθα 
είλαη εδψ, ην κλεκφλην είλαη εδψ θαη φηη ζε ιίγεο εβδνκάδεο ή κήλεο ζα έρνπκε θαη ηέηαξην κλεκφλην!  ρη 
δεχηεξν, θχξηνη ζπλάδειθνη!  Αηφηη ην κλεκφλην ην νπνίν έρνπκε κπξνζηά καο ζήκεξα είλαη ην ηξίην!  Γηαηί 
θάπνηνη ιελ «ζα έρνπκε θαη δεχηεξν θαη ηξίην».  Σν κλεκφλην πνπ έρνπκε κπξνζηά καο είλαη ην ηξίην! 

Γ. ΛΏΜΏΡΔ: 

 Άξα, έλ’ ηνχην πνπ ελλά ςεθίζνπκε ζήκεξα. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Αηφηη ηα άιια δχν, αγαπεηέ Γηάλλν, ηα θαζπζηεξνχζακε θαη γη’ απηφ ήιζακε ζην ηξίην κλεκφλην!  Αηφηη 
ζην πξψην κλεκφλην είρακε ηνπιάρηζηνλ €10 δηο ιηγφηεξν ρξένο!  Καη αλ ηειεηψλακε πξηλ έλα ρξφλν... 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 ηγά. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Ώπνινγνχκαη.  Βίκαη ν πξψηνο πνπ είπα φηη δελ είλαη κε ηηο θσλέο θαη...  Ώπνινγνχκαη!  Βπραξηζηψ, 
Νίθν. 

Γ. ΛΏΜΏΡΔ: 

 Σδηαη εγψ ην ίδην. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 ρη, δελ είλαη...  Να δηαθφςεηο φπνηε ζέιεηο.  Ήηαλ θαη ε ζεηξά ηνπ λα ην πσ έηζη θη αιιηψο, κε 
επθφιπλεο. 

 Βάλ ηειεηψλακε κε ην πξψην κλεκφλην πέξζη έηζη θαηξφ, δε ζα είρακε νχηε ην €1,8 δηο ηεο Λατθήο, δε ζα 
είρακε ηα €9,5 δηο ΒLA θαη ζα γιηηψλακε.  Πξάγκαηη, ηφηε ζα κπνξνχζαλ λα γίλνπλ θηλήζεηο εθηφο κλεκνλίνπ.   

 κσο, δε ζέισ λα ράζσ ηελ νπζία ηνπ ηη εηζεγνχκαη γηα ζήκεξα, γηαηί ζα ην εηζεγεζψ θαη μαλά θαη μαλά.  
ήκεξα έπξεπε λα έρνπκε έλα λεθάιην δηάινγν, γηα λα ζρεδηάζνπκε ηελ έμνδν απφ ηελ ηξφηθα θαη ην κλεκφλην, 
ε νπνία ζεκεξηλή πξαγκαηηθφηεηα ηνπ κλεκνλίνπ, λαη, ζα καο νδεγήζεη ζε αλεξγίεο, θηψρηα, ζηέξεζε αγαζψλ, 



1777 

 

δπζηπρία θαη άιια πνιιά, πνπ είπαλ ή θαη είκαη βέβαηνο φηη ζα πνπλ θαη άιινη ζπλάδειθνη, αλεμάξηεηα ηνπ ηη 
ζα ςεθίζνπλ.   

 Έπξεπε ζήκεξα νκφθσλα λα ςεθίζνπκε ην κλεκφλην, αιιά θαη νκφθσλα λα δψζνπκε ηα ρέξηα κε έλα 
ζρεδηαζκφ θαη κπαιφ λα θχγνπκε απφ ην κλεκφλην.   

 ηαλ θαηαςήθηδα ηελ πξφηαζε γηα ην νξηδφληην θνχξεκα, είρα πεη ζηνλ πξφινγφ κνπ φηη δελ έρεη 
ζεκαζία αλ θάπνηνο ςεθίζεη “λαη”, “φρη” ή “απνρή”.  εκαζία είρε ε επφκελε κέξα λα δψζεη δηέμνδν θαη ιχζεηο.  
αξάληα κέξεο κεηά δε δψζακε θακία απνιχησο ιχζε!  Βξρφκαζηε ζήκεξα κε επρνιφγηα, γεληθφηεηεο!  Ώο κελ 
παξαπιαλνχκε ηνπο εαπηνχο καο πξψηα θαη κεηά ην ιαφ!   

 Βγψ είκαη έηνηκνο γηα έλα γφληκν, νπζηαζηηθφ δηάινγν γηα έμνδν απφ ην κλεκφλην, ζην νπνίν ήδε 
είκαζηε.  Απζηπρψο, ζήκεξα ζηελ πξαγκαηηθφηεηα δηακνξθψζακε κία πνιηηηθή ζπδήηεζε άλεπ νπζίαο θαη 
αληηθεηκέλνπ, κε κφλν ζηφρν θάπνηνη απφ εκάο λα ζεσξεζνχκε αληηκλεκνληαθνί, ίζσο κεηαμχ απηψλ θαη νη 
πιένλ ππεχζπλνη γηαηί είκαζηε εηο ην κλεκφλην.  Ώπηή ε ελέξγεηα είλαη κία ζξπαιιίδα ζηε βάζε ηεο θνηλσληθήο 
καο ζπλνρήο, ζηα ζεκέιηα ηεο θνηλσληθήο καο ζπλνρήο, κηαο ζπλνρήο πνιχ ρξήζηκεο θαη αλαγθαίαο, γηα λα 
αληηκεησπίζνπκε ηεο δπζθνιίεο πνπ καο έξρνληαη.  Μέζα απφ κηα ζπδήηεζε κε εηθνληθά δηιήκκαηα θαη πιάλεο 
πξνηάζεηο, καθξηά απφ ηεο πξαγκαηηθφηεηεο, ζα έρεη φπνηνο ζέιεη ηελ επθαηξία λα ην παίμεη αληηκλεκνληαθφο!  
Θα έρεη φπνηνο ζέιεη ηελ επθαηξία λα επελδχζεη ζηνλ πφλν ηνπ ιανχ!  Θα έρεη φπνηνο ζέιεη ηελ επθαηξία λα 
επελδχζεη ζην θφβν ηνπ ιανχ, λα επελδχζεη ζηελ αλαζθάιεηα ηνπ ιανχ, λα δειψζεη αληηκλεκνληαθφο!  Κη φζνη 
δειψλεηε ζήκεξα αληηκλεκνληαθνί πξέπεη λα αλαινγηζηείηε ηη θάκλαηε γηα έλα ρξφλν!  Πξέπεη λα αλαινγηζηείηε 
ηη θάκλαηε ρξφληα πξηλ ή θαη δεθαεηίεο θαη σο άηνκα θαη σο θφκκαηα!  Κη φζνη δειψλεηε ζήκεξα 
αληηκλεκνληαθνί θαη φηη εδψ είλαη ην ηέινο ηεο Κχπξνπ λνκίδσ δε ζα έρεηε ην δηθαίσκα λα ζπκκεηέρεηε ζηνλ 
αγψλα πνπ ζα έρεη απηφο ν ιαφο λα βγεη απφ ην κλεκφλην, γηαηί ε εηθφλα πνπ εθπέκπεηε ζήκεξα είλαη φηη ηίπνηε 
δελ έγηλε κέρξη ρζεο, φια ηα ζψδνπκε κε ην λα θαηαςεθίζνπκε ην κλεκφλην ζήκεξα θαη φια ηα θαηαζηξέθνπκε, 
εάλ ςεθίζνπκε ην κλεκφλην, θαη δε κέλεη πεξηζψξην νχηε αγψλα νχηε αληίδξαζεο!  Γη’ απηφ δελ έρεηε, θαηά ηελ 
άπνςή κνπ, ινγηθφ ξφιν ζηνλ αγψλα πνπ νιφθιεξνο ν θππξηαθφο ιαφο θαη κε δνπιεηά θαη κε ηδξψηα θαη κε 
πίζηε θαη κε ειπίδα ζα δψζεη απφ αχξην θαη δίδεη θη φιεο απηέο ηηο κέξεο θαη παξαδίδεη καζήκαηα!   

 Ήηαλ πνιιά ηα ξαδηφθσλα απφ ηελ Βιιάδα πνπ καο έπαηξλαλ εθείλεο ηεο κέξεο θαη καο έιεγαλ «ηη ζα 
γίλεη αχξην πνπ ζα αλνίμνπλ νη ηξάπεδεο;».  Κη φηαλ ηνπο έιεγα «ζα δείηε έλαλ πνιηηηθφ πνιηηηζκφ, έλαλ 
θνηλσληθφ πνιηηηζκφ πνπ δελ μαλαείδαηε θαη ζα πάξεηε καζήκαηα», θάπνηνο δεκνζηνγξάθνο κνπ είπε «κα, 
θχξηε πιινχξε, απηά πνπ έρεηε δελ είλαη ζέκα savoir vivre» θαη ηνπ απάληεζα «είλαη θαη ζέκα savoir vivre!».  
Καη ήηαλ!  Κη απηή ε ςπρξαηκία ηνπ θππξηαθνχ ιανχ δελ πξέπεη λα δηαηαξαρζεί κε απηά πνπ θάκλνπλ θάπνηνη -
επαλαιακβάλσ γηα δεχηεξε θνξά ζήκεξα- λα ηνλ παξνηξχλνπλ, γηα λα ζπάζεη ε θνηλσληθή ζπλνρή.  Ξέξεηε, 
απηά κπνξνχζακε λα ηα θάλνπκε θη εκείο παιηά, πξηλ ιίγεο κέξεο, πξηλ ιίγεο εβδνκάδεο, πξηλ ιίγα ρξφληα!   

 Γηαηί φκσο είκαζηε εδψ ζ’ απηφ ην θαηάληεκα;  Πξψηνλ, γηαηί δηαρξνληθά δε δηαρεηξηζηήθακε κε 
ζχγρξνλν ηξφπν ηε Αεκνθξαηία καο θαη δε ιεηηνπξγήζακε δεκνθξαηηθά ηνπο ζεζκνχο καο.  ζνη ζήκεξα 
εθθξάδνπλ ιχπε, γηαηί «δελ είλαη δεκνθξαηηθφο ν ηξφπνο θαη καο εμαλαγθάδνπλ» θαη «θνίηα, πνχ θαηάληεζε ε 
Αεκνθξαηία καο!», έπξεπε λα αλαινγηζηνχλ πνχ θαηαληήζακε εκείο ηε Αεκνθξαηία καο, γηα λα θαηαληήζνπκε 
ζηελ ηξφηθα, γηα λα θαηαληήζνπκε ζηε ρξενθνπία, γηα λα θαηαληήζνπκε εδψ πνπ είκαζηε ζήκεξα! 

 Ο δεχηεξνο ιφγνο πνπ βξηζθφκαζηε ζ’ απηφ ην θαηάληεκα είλαη φηη δε δηαρεηξηζηήθακε ηελ θξίζε ζσζηά.  
Σν Βπξσπατθφ Κφκκα απφ ην 2008 έθξνπε ηνλ θψδσλα ηνπ θηλδχλνπ, έδηλε πξνηάζεηο, έζηειλε επηζηνιέο!  
Αηαβάδσ κφλν κία ηειεπηαία επηζηνιή πξνο ηνλ Πξφεδξν ηεο Αεκνθξαηίαο, αξρέο ΜαΎνπ ηνπ 2012: «Αηά ηεο 
παξνχζεο απνηείλνκαη ζε ζαο θαη απεπζχλσ έθθιεζε, γηα λα ζπγθαιέζεηε ην ηαρχηεξν δπλαηφ ζχζθεςε φισλ 
ησλ θνκκάησλ θαη ησλ εκπιεθνκέλσλ θνξέσλ, κε αληηθείκελν ηε ράξαμε ζηξαηεγηθήο αληηκεηψπηζεο ησλ 
δεηεκάησλ πνπ αληηκεησπίδεη ε θππξηαθή νηθνλνκία. Οη δπζθνιίεο πνπ πεξλά ε θππξηαθή νηθνλνκία 
απμάλνληαη επηθίλδπλα.  Σν επφκελν ρξνληθφ δηάζηεκα ζα είλαη ηδηαίηεξα θξίζηκν θαη ν θίλδπλνο λα δεηεζεί απφ 
ηελ Κππξηαθή Αεκνθξαηία λα πξνζθχγεη ζην Μεραληζκφ ηήξημεο, κε φια ηα ηξαγηθά ζπλεπαθφινπζα, είλαη 
νξαηφο.».   Ώλ κνπ αθνχζαηε εζείο, καο άθνπζε θαη ν Πξφεδξνο ηεο Αεκνθξαηίαο! «Οη ζηηγκέο είλαη πξαγκαηηθά 
θξίζηκεο θαη απαηηνχλ ηελ άκεζε ιήςε απνθάζεσλ, κεηά απφ ζπιινγηθή δηαβνχιεπζε.» Καη πξνρσξψ, λα κελ 
ηε δηαβάδσ νιφθιεξε:  «Δ ζχγθιεζε εζληθήο ζχζθεςεο γηα ηελ νηθνλνκία πξέπεη λα απνηειεί ηελ ηειηθή 
πξνζπάζεηα θαη λα ζηνρεχεη ζηε ζχληαμε ελφο “θππξηαθνχ κλεκνλίνπ”, ην νπνίν λα δίλεη βξαρππξφζεζκεο 
ιχζεηο ζηελ νηθνλνκηθή θξίζε, αιιά θαη λα δεκηνπξγεί ηελ πξννπηηθή γηα αλάπηπμε. [...] Έρσ ηελ πεπνίζεζε φηη 
είλαη θαηαλνεηφ απφ φινπο φηη δελ ππάξρεη άιιε παξάηαζε ρξφλνπ. [...]». 

 Σν θαηαζέησ θαη γηα ηα πξαθηηθά. 

(ην ζεκείν απηφ ν θ. Αεκήηξεο πιινχξεο θαηαζέηεη ζηε γξακκαηεία ην πξναλαθεξζέλ έγγξαθν, ην νπνίν 
βξίζθεηαη ζην Ώξρείν ηεο ΐνπιήο.) 

 Ο ηξίηνο ιφγνο είλαη δηφηη θαιέζακε ηελ ηξφηθα.  Ώπηνί πνπ θάιεζαλ ηελ ηξφηθα!  Ώπηνί πνπ άθεζαλ ηα 
πξάγκαηα ζην λα ππνρξεσζνχκε λα θαιέζνπκε ηελ ηξφηθα! 
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 Ο ηέηαξηνο ιφγνο πνπ βξηζθφκαζηε ζ’ απηφ ην θαηάληεκα είλαη φηη δε δηαρεηξηζηήθακε ζσζηά ηηο 
δηαπξαγκαηεχζεηο κε ηελ ηξφηθα.  Βκείο θαη ηφηε θάλακε ηελ παξέκβαζή καο θαη εμεγήζακε πνιχ ζπγθεθξηκέλα 
θαη νξζνινγηζηηθά κεηά απφ κειέηε, κεηά απφ ζπκβνπιέο θαη εκπεηξνγλσκφλσλ πνπ αλαδεηήζακε ζην 
εμσηεξηθφ.  Πξψηα, ζέηεηο ην πνιηηηθφ πιαίζην, πξηλ μεθηλήζεηο δηαβνπιεχζεηο, δεχηεξνλ, ζέηεηο ην ηερλνθξαηηθφ 
πιαίζην θαη κεηά μεθηλάο δηαβνπιεχζεηο!  Βκπήθακελ... Να κε ρξεζηκνπνηήζσ θαθφγνπζηε έθθξαζε θππξηαθή 
κε πνην ηξφπν κπήθακε ζ’ απηή ηε δηαβνχιεπζε!   

 Ο πέκπηνο ιφγνο πνπ είκαζηε ζ’ απηφ ην θαηάληεκα είλαη φηη θαζπζηεξήζακε ηηο απνθάζεηο... 

(Θφξπβνο ζηελ αίζνπζα) 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Παξαθαιψ! 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 ...θαη ήξζακε ζην ηξίην κλεκφλην, ελψ κπνξνχζακε, φπσο έρσ πεη πξνεγνπκέλσο, κε ηνπιάρηζηνλ €10 
δηο ιηγφηεξα λα θαηαιήγακε ζε έλα θππξηαθφ κλεκφλην, αιιά έζησ θαη λα θαηαιήγακε ζην πξψην κλεκφλην πνπ 
ζπδεηήζεθε, κε φιεο ηηο αιιαγέο πνπ κπνξνχζακε λα θάλνπκε ζε γξήγνξν ρξφλν, αθνχ ζέηακε ην πνιηηηθφ θαη 
ην ηερλνθξαηηθφ πιαίζην θαη ηα ρξνλνδηαγξάκκαηα! 

 Ο έθηνο ιφγνο πνπ βξηζθφκαζηε ζ’ απηφ ην θαηάληεκα είλαη γηαηί κεηά ηελ θξίζηκε πεξίνδν θαη κεηά ηελ 
απφθαζή καο ζηηο 15 Μαξηίνπ δε βξήθακε ή δελ είρακε άιιεο ιχζεηο.  Καη ζ’ απηφ επζπλφκαζηε φινη!  Βίλαη 
εχθνιε ε ζέζε λα πνχκε «θηαίεη ν Πξφεδξνο», «θηαίεη ε θπβέξλεζε», «θηαηλ απηνί».  Βκείο ηη θάλακε;  Αεχηεξε 
θνξά πνπ ην ιέσ, γηαηί δελ θιείλνπκε ηεο πφξηεο ζήκεξα θαη λα βξνχκε ηεο ιχζεηο θαη λα βγνχκε φινη έμσ 
ελσκέλνη, νκφθσλνη, λα κηιήζνπκε ζην ιαφ φηη έρνπκε άιιεο ιχζεηο, έρνπκε απηέο ηηο πξνζεγγίζεηο; 

 Ο έβδνκνο ιφγνο... 

 Κχξηε Κππξηαλνχ, δελ...  Έλλελ αλάγθε λα κηιάηε κεηαμχ ζαο, ζέισ λα ηειεηψζσ ζην ρξφλν κνπ... 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Ώθνχσ ζαο, θχξηε πιινχξε. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Β, κε αθνχεηε, αιιά κηιάηε ηδηαη κε ην ζπλαγσληζηή ζαο ην Λεπηέξε. 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Ώπιψο, αλ κνπ επηηξέπεηε, επεηδή αλαθέξζεθε ζην φλνκά κνπ, θχξηε Πξφεδξε, ιέεη ν θ. πιινχξεο, ελψ 
πξηλ...  Λέεη φηη έπξεπε ν Πξφεδξνο λα εχξεη ιχζεηο, ν πξνεγνχκελνο ν Πξφεδξνο.  Σσξά ιέεη θηαίκελ εκείο, 
γηαηί δελ εχξακελ ιχζεηο!  Καιά, πξηλ έπξεπε λα ηεο εχξεη ν πξνεγνχκελνο Πξφεδξνο, ησξά πξέπεη λα ηεο 
εχξνπκελ εκείο; 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Βγψ θαη ηφηε, θχξηε Κππξηαλνχ, έρσ πεη, λνκίδσ... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Θα έρεηε ηελ επθαηξία ζηελ νκηιία ζαο λα ηνπνζεηεζείηε. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 ...θη απηή ήηαλ θαη ε πξφζεζή κνπ, θαη ηφηε θαη ηψξα είπα φινη καδί λα ηεο εχξνπκελ.  Αελ είπα ν 
Πξφεδξνο λα ηεο εχξεη ν πξνεγνχκελνο θαη λα ηνπ θάκλνπλ άιινη αληηπνιίηεπζε ή ν ησξηλφο.  Βίπα φινη καδί.  
Οη ζηηγκέο είλαη δχζθνιεο, είκαζηε κηθξή ρψξα... 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Αεκήηξε, δεθαέμη ιεπηά. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 πγγλψκε; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Αεθαέμη ιεπηά. 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 Βληάμεη, ελλά θάσ αιιφ πέληε, δηφηη θάζε ιιίνλ... 
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 Ο έβδνκνο ιφγνο είλαη φηη, θαη ηψξα πνπ κηιάκε, δελ είκαζηε έηνηκνη λα αληηκεησπίζνπκε ηηο 
πξαγκαηηθφηεηεο νξζνινγηζηηθά θαη κε δηάινγν. 

 Ο φγδννο ιφγνο είλαη φηη δηαρξνληθά πξνηηκνχζακε ηηο εχθνιεο, επίθαηξεο ιχζεηο πνπ ηθαλνπνηνχζαλ ην 
ιατθφ αίζζεκα ηεο ζηηγκήο, αληί λα πξνηείλνπκε ην νξζφ ηεο ζηηγκήο.  Εθαλνπνηνχζακε νκάδεο θαη ζχλνια, αληί 
λα ηθαλνπνηνχκε ην γεληθφ, καθξνπξφζεζκν ζπκθέξνλ.   

 Καη λα ζπκίζσ ζ’ απηφ ην ζηάδην ηη θάλακε θαη κε ηε Eurocypria θαη κε ηηο Κππξηαθέο Ώεξνγξακκέο θαη κε 
ηε Λατθή Σξάπεδα.  Καη εδψ ζα δηαβάζσ, γηαηί δελ ήηαλ νκφθσλε ε απφθαζε, θχξηε Πεξδίθε, ηη είπα εθείλε ηελ 
εκέξα γηα ηε Λατθή Σξάπεδα:  «Ννκίδσ φηη δελ κπνξεί θαλέλαο βνπιεπηήο ζήκεξα, φζα ρξφληα θαη αλ έρεη θάκεη 
ζε απηή ηε ΐνπιή θαη φζεο παξφκνηεο πεξηπηψζεηο θαη αλ είρακε, λα ζεσξήζεη φηη απηή ε πεξίπησζε είλαη ε 
ρεηξφηεξε πνπ είρακε, ηνπιάρηζηνλ ζηα είθνζη ηφζα ρξφληα πνπ είκαη εγψ ζηε ΐνπιή.  Δ δηαδηθαζία πνπ 
αθνινπζήζεθε είλαη απαξάδεθηε θαη πνιχ θνβνχκαη φηη απηφ δελ είλαη ηπραίν».  Καη ζπλερίδσ:  «Αελ είκαη νχηε 
θαλ βέβαηνο φηη είλαη ε θαιχηεξε ιχζε θαη έλαληη απηήο θαζαπηήλ ηεο ρξενθνπίαο ηεο Λατθήο Σξάπεδαο.  Βίλαη 
βέβαην φηη ην €1,8 δηο δελ είλαη ε νξνθή ηνπ ρξένπο».  Καη ζπλερίδσ λα πσ παξαθάησ φηη κε ηε Λατθή ζα 
κπνχκε ζε κεραληζκνχο:  «Ώπηνί νη κεραληζκνί δελ είκαη βέβαηνο πφζν ζα κεηαθεξζνχλ, ζα πηέζνπλ θαη ζα 
δεκηνπξγήζνπλ ζηξεβιψζεηο ζε νιφθιεξε ηελ νηθνλνκία».  Καη είκαζηε αθξηβψο εδψ.   

 Καηαζέησ θαη απηφ. 

(ην ζεκείν απηφ ν θ. Αεκήηξεο πιινχξεο θαηαζέηεη ζηε γξακκαηεία ην πξναλαθεξζέλ έγγξαθν, ην νπνίν 
βξίζθεηαη ζην Ώξρείν ηεο ΐνπιήο.) 

 Καη ην νξζφ ηεο ζηηγκήο πνπ έιεγα γηα ζήκεξα, θαηά ηελ άπνςή κνπ, είλαη φζνλ αθνξά ην κλεκφλην, ηε 
δαλεηαθή ζχκβαζε θαη ηα λνκνζρέδηα ηα νπνία έρνπκε ήδε ςεθίζεη θαη νπζηαζηηθά εθαξκφδνληαη θαη κε ην 
λφκν πνπ ςεθίζακε γηα ηηο ηξάπεδεο, ηελ εθθαζάξηζε ησλ ηξαπεδψλ, λα ςεθίζνπκε θαη ζήκεξα πνιηηηθά “λαη”, 
γηα λα κελ έξζεη ην ηέηαξην πνιχ ρεηξφηεξν κλεκφλην ζε ιίγεο κέξεο κέζα απφ κία ρξενθνπία.  Να ςεθίζνπκε 
“λαη” ζήκεξα, ψζηε ζηελ θαιχηεξε πεξίπησζε λα πάξνπκε κία αλάζα γηα εθαηφ κέξεο.   

 Κάλσ μαλά ηελ εηζήγεζε, έθθιεζε, ζήκεξα ή αχξην ηνπιάρηζηνλ αληί πνιηηηθή ζπδήηεζε λα θάλνπκε 
έλαλ νξζνινγηθφ δηάινγν γηα έμνδν απφ ην κλεκφλην.  Να δηαβνπιεπζνχκε, αληί λα ζπλζεκαηνινγνχκε.  Να 
κηιήζνπκε γηα ηε δηθαηνζχλε πνπ πξέπεη λα θέξνπκε θαη ηε δηθαίσζε θαη ηελ ηηκσξία.  Να κηιήζνπκε γηα ηελ 
αιιειεγγχε ζηνπο αλζξψπνπο πνπ ζα είλαη πάζρνληεο, άλεξγνη θαη θησρνί ζε ιίγεο κέξεο.  Να κηιήζνπκε γηα 
ηελ αλαγθαία αλάπηπμε, γηα λα θχγνπκε γξήγνξα απφ ην κλεκφλην.  Πνηα είλαη ζήκεξα ε θαηάζηαζε;  ήκεξα ε 
θαηάζηαζε ζην ηξαπεδηθφ ζχζηεκα είλαη αζθπθηηθή.  Δ νηθνλνκία ζηξαγγαιίδεηαη.  Οη επηρεηξήζεηο θιείλνπλ.  Δ 
αλεξγία απμάλεηαη. 

 Δ πνιηηηθή κνπ ζέζε, γηα λα ηειεηψζσ κε απηφ, γηα λα αληηκεησπηζηεί απηή ε πξαγκαηηθφηεηα, δελ είλαη 
νη ζεσξεηηθέο ηνπνζεηήζεηο θαη ζίγνπξα δελ είλαη λα πνχκε “φρη” ζε έλα κλεκφλην ην νπνίν ήδε εθαξκφδεηαη.  Δ 
πνιηηηθή κνπ ζέζε είλαη γλήζηα, ππεχζπλα, νξζνινγηθά, ιεινγηζκέλα, αληηκλεκνληαθή θαη αληηηξντθαλή.  Γη’ απηφ 
κε ηελ ςήθν κνπ ζα δψζσ ιηγνζηή αλάζα, ιηγφηεξν απφ εθαηφ κέξεο, επαλαιακβάλσ, γηα λα κπνξέζνπκε, αλ 
ζέινπκε θαη αλ κπνξνχκε, λα αλαηξέςνπκε ηα πξάγκαηα.  Να αλαηξέςνπκε ηελ θαηαζηξνθή ζηελ νπνία 
είκαζηε θαη ηε ρεηξφηεξε θαηαζηξνθή ζηελ νπνία νδεχνπκε πνπ, αλ ςεθίζνπκε “λαη”, απινχζηαηα ζα ηελ 
επηηαρχλνπκε. 

 Σειεηψλσ... 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Αειαδή; 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 πγγλψκε;  η, πεο ην! 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Ώπιψο, ζπγρχζηεθα, επεηδή είπεο «αλ ςεθίζνπκε “λαη”». 

Α. ΤΛΛΟΤΡΔ: 

 πγγλψκε.  Ώλ ςεθίζνπκε “φρη”.  Με ζπγρσξείηε.   

 Βπραξηζηψ γηα ηε δηφξζσζε.  Οη παξεκβάζεηο ζνπ γηα κέλα είλαη ρξήζηκεο ζπλήζσο!   

 Βάλ ςεθίζνπκε “φρη”, απινχζηαηα ζα επηηαρχλνπκε απηή ηελ θαηαζηξνθή.  Ώλ ςεθίζνπκε “λαη”, ζα 
δψζνπκε ιίγεο κέξεο αλάζα θαη πεξηζψξην.   

 Με νξζνινγηζκφ, επαλαιακβάλσ, ζνβαξφηεηα, φινη καδί λα βξνχκε ιχζεηο.  ινη καδί!  ρη ν Πξφεδξνο 
ηεο Αεκνθξαηίαο νχηε ν πξνεγνχκελνο νχηε ν λπλ.  Δ  ππφζεζε είλαη ππφζεζε φισλ καο.  Αελ είλαη ππφζεζε 
ησλ Πξνέδξσλ ή νπνηνπδήπνηε άιινπ.   
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 Βάλ κπνξνχζακε λα δψζνπκε απηή ηε δηέμνδν θαη απηή ηελ ειπίδα ζηνλ θππξηαθφ ιαφ, λνκίδσ φηη ν 
θππξηαθφο ιαφο ζα έλησζε πνιχ πην άλεηα.  Φαίλεηαη φηη θάπνηνη πξνηηκνχλ -θαη μέξσ φηη απηή ε εηζήγεζή κνπ 
δε ζα γίλεη απνδεθηή- θάπνηνη πξνηηκνχλ λα δεκηνπξγήζνπλ έλα πνιηηηθφ πεξηβάιινλ ην νπνίν, ην ιηγφηεξν 
πνπ κπνξψ λα πσ, θαζφινπ δε ζα βνεζήζεη ηνλ θππξηαθφ ιαφ, ην παξφλ θαη ην κέιινλ ηνπ θππξηαθνχ ιανχ 
θαη νχηε ζα δψζεη ιχζεηο θαη δηεμφδνπο. 

 Βπραξηζηψ πνιχ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ ηνλ θ. πιινχξε. 

 Παξαθαιψ ηνλ θ. Φπηηή λα κε αληηθαηαζηήζεη ζηελ έδξα. 

(ην ζεκείν απηφ ηνλ Πξφεδξν ηεο ΐνπιήο αληηθαζηζηά ζηελ έδξα ν θ. νθνθιήο Φπηηήο.) 

Γ. ΟΜΔΡΟΤ: 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 ηαλ ήιζε ζηε ΐνπιή ε πξψηε ζπκθσλία ηνπ Eurogroup ζηηο 15 Μαξηίνπ, είρακε ηνλίζεη απφ απηφ ην 
βήκα:  «Κάπνηνη ζέινπλ λα γπξίζνπλ ηελ Κχπξν ζε θαζεζηψο απνηθίαο.  Κάπνηνη επηδηψθνπλ λα κεηαηξέςνπλ 
ηελ ΒΒ απφ Βπξψπε ησλ ιαψλ, ηεο αιιειεγγχεο, ηεο θνηλσληθήο ζπλνρήο, ηνπ αιιεινζεβαζκνχ, ζε κηα 
Βπξψπε ηεο αδηθίαο, ηεο θνηλσληθήο αλαιγεζίαο, ηεο θηψρηαο θαη ηνπ θνηλσληθνχ απνθιεηζκνχ, ηεο καδηθήο 
αλεξγίαο, ζε Βπξψπε ηνπ δπζζεψξεηνπ ράζκαηνο κεηαμχ ΐνξξά θαη Νφηνπ.  Καη ην δήηεκα ζην νπνίν θαιείηαη 
ζήκεξα», ηφηε δειαδή, «λα ηνπνζεηεζεί ε ΐνπιή δελ είλαη νχηε ην παξάλνκν θνχξεκα νχηε ε λνκηκνπνίεζε 
ηεο ππεμαίξεζεο ησλ θαηαζέζεσλ.  Σν δήηεκα είλαη άιιν:  Σν δήηεκα είλαη αλ ε Κππξηαθή Αεκνθξαηία ζα 
απνδερζεί λα κεηαηξαπεί ζε έλα πεηξακαηφδσν επηβνιήο λεναπνηθηαθψλ δεζκψλ, ζε κηα ρψξα αλχπαξθηεο ή 
ήζζνλνο θπξηαξρίαο, ζε έλα θξάηνο ππνηειέο θαη αλαμηνπξεπέο.». 

 Καη πξνζζέηακε:  «Ώξλνχκαζηε λα ππνθχςνπκε ζε απηφ ην εθβηαζηηθφ δίιεκκα.  Γεηνχκε απφ ηελ 
θπβέξλεζε λα απαηηήζεη επαλαδηαπξαγκάηεπζε ηεο επαρζνχο, θαηαζηξνθηθήο θαη ρσξίο πξνεγνχκελν 
απφθαζεο ηνπ Eurogroup γηα ην θνχξεκα ησλ θαηαζέζεσλ.  Βίλαη αδηαλφεην λα ππάξρεη ε εθβηαζηηθή απαίηεζε 
απφ ηνπο εηαίξνπο καο λα ππνθχςνπκε ρσξίο ηελ παξακηθξή δηαβνχιεπζε ζε κηα εμφθζαικα 
αληηζπληαγκαηηθή, αιιά θαη αληίζεηε θαη κε ξεηέο πξφλνηεο ηεο επξσπατθήο έλλνκεο ηάμεο ξχζκηζε, ε νπνία 
φρη κφλν δε δηαζψδεη ηελ θππξηαθή νηθνλνκία, αιιά νδεγεί ζε ηαπείλσζε θαη επηειηζκφ ην ιαφ καο θαη ηελ 
Κππξηαθή Αεκνθξαηία.». 

 ήκεξα, θπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, ζε απηή ηελ ηζηνξηθή ζπλεδξία ηεο ΐνπιήο ησλ Ώληηπξνζψπσλ, 
κεηά απφ ηελ πξσηνθαλή, εγθιεκαηηθή θαη αλήζηθε επηβνιή απηήο ηεο απφθαζεο απφ ην Eurogroup ηεο 25

εο
 

Μαξηίνπ πεξί θνπξέκαηνο ησλ θαηαζέζεσλ, δπζηπρψο ρσξίο λα έρεη ιφγν ε ΐνπιή, θαινχκαζηε λα θπξψζνπκε 
έλα λφκν, έλα κλεκφλην θαη κηα δαλεηαθή ζχκβαζε πνπ πξνζδίδνπλ εζηθή θαη πνιηηηθή λνκηκνπνίεζε θαη ζε 
εθείλε ηελ αλάιγεηε απφθαζε. 

 Ώπηά έγηλαλ ελ κέζσ απξνθάιππησλ παξαδνρψλ θαη νκνινγίαο ηαγψλ ηεο ΒΒ φηη ε Κχπξνο 
ρξεζηκνπνηήζεθε σο πεηξακαηφδσν, γηα λα ρξεζηκνπνηεζεί ε κέζνδνο θαη ζε άιιεο ρψξεο πνπ νη ηξάπεδέο 
ηνπο αληηκεησπίδνπλ παξφκνηα πξνβιήκαηα.  Σν είπε ν πξφεδξνο ηνπ Eurogroup.  Σν απέζπξε ηελ επνκέλε, 
γηα λα ην επαλαιάβνπλ αμησκαηνχρνη ηεο ΒΒ, κεηαμχ ησλ νπνίσλ θαη ν θ. ιη Ρελ, αιιά θαη ν θ. φηκπιε.   

 Καινχκαζηε ηαπηφρξνλα λα εγθξίλνπκε κε ηελ ςήθν καο έλα κλεκφλην θαη κηα δαλεηαθή ζχκβαζε πνπ 
κεηαηξέπνπλ ηε ΐνπιή ζε ηππηθφ ζψκα επηθχξσζεο πξνεηιεκκέλσλ απνθάζεσλ θαη ππνζεθεχνπλ ηφζν ηελ 
νηθνλνκηθή φζν θαη ηελ θξαηηθή θπξηαξρία ηεο Κχπξνπ, επηβάιινπλ εθπνίεζε ηεο θξαηηθήο πεξηνπζίαο θαη ησλ 
εκηθξαηηθψλ νξγαληζκψλ, πξνβιέπνπλ φξνπο θαη πεξηνξηζκνχο ζηελ αμηνπνίεζε ηνπ θπζηθνχ πινχηνπ ηεο 
ρψξαο καο, αθήλνπλ αλνηθηφ ην ελδερφκελν ζπλερνχο επηβνιήο λέσλ κέηξσλ ιηηφηεηαο, ελψ νξηζηηθνπνηνχλ ηε 
βίαηε ζπξξίθλσζε ηνπ ηξαπεδηθνχ ηνκέα ζε 350% ηνπ ΏΒΠ απφ 750% πνπ ήηαλ πξνεγνπκέλσο.   

 Βίλαη πξνδηαγεγξακκέλε ε ζπλερήο θαηνιίζζεζε ζηελ χθεζε, ε δξακαηηθή αχμεζε ηεο αλεξγίαο, ε 
καδηθή κεηαλάζηεπζε ηεο λέαο γεληάο θαη ε αλεμέιεγθηε αχμεζε ηνπ δεκνζίνπ ρξένπο ρσξίο δπλαηφηεηα 
απεγθισβηζκνχ απφ ηνπο φξνπο θαη ηηο δεζκεχζεηο ηνπ κλεκνλίνπ πξηλ απφ ην 2016 θαη κε επαρζέζηαηνπο 
φξνπο κεηά.  Αελ απνθιείεηαη ε δπλαηφηεηα ζηνπο δαλεηζηέο λα εθπνηήζνπλ ην δάλεην ζε ηξίηνπο θαη νπζηαζηηθά 
γίλεηαη λνκηκνπνίεζε ηεο εγθιεκαηηθήο θαη παξάλνκεο ελέξγεηαο ηεο Βπξσπατθήο Κεληξηθήο Σξάπεδαο λα 
επηθνξηίζεη ηε Λατθή Σξάπεδα κε ξεπζηφηεηα €9,6 δηο θαη ζηε ζπλέρεηα λα ηε κεηαθέξεη θαη πάιη απζαίξεηα θαη 
πάιη παξάλνκα ζηελ Σξάπεδα Κχπξνπ. 

 Καη δελ ηα ιέκε εκείο απηά.  Σα είπε θαη ν θνηλνβνπιεπηηθφο εθπξφζσπνο ησλ Φηιειεπζέξσλ ζηε 
Γεξκαλία, ν νπνίνο θαηήγγεηιε ηνλ θ. Νηξάγθη θαη απαίηεζε θαη ηελ ππνβνιή παξαίηεζεο απφ ηνλ θ. Νηξάγθη, 
δηφηη εγήζεθε απηήο ηεο παξάλνκεο ελέξγεηαο.  Σν ιελ δηαθεθξηκέλνη λνκηθνί ζηελ Βπξψπε θαη είλαη θάηη πνπ 
ζα έπξεπε ήδε ε θπβέξλεζε λα αλαιάβεη πξσηνβνπιία θαη λα πξνζθχγεη ζην δηθαζηήξην ηεο ΒΒ ζην 
Λνπμεκβνχξγν.  Έρσ ήδε απνζηείιεη επηζηνιή ζηνλ Πξφεδξν ηεο Αεκνθξαηίαο, ζηνλ νπνίν εηζεγνχκαη φηη ζα 
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πξέπεη λα εμαζθαιηζηνχλ λνκηθέο ππεξεζίεο απφ επξσπατθφ λνκηθφ νίθν πνπ εηδηθεχεηαη ζε ζέκαηα 
επξσπατθνχ δηθαίνπ, δηφηη ε Βπξσπατθή Κεληξηθή Σξάπεδα, θαηά άπνςε απνιχησο ζεκειησκέλε λνκηθά, έρεη 
παξαλνκήζεη, αιιά απηφ ζα πξέπεη λα ην απνθαζίζεη ην αξκφδην δηθαζηήξην ηεο ΒΒ, πνπ είλαη ην δηθαζηήξην 
ηνπ Λνπμεκβνχξγνπ.  

 ια απηά, θπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, δελ είλαη πξνθαλψο αιιειεγγχε.  Βίλαη βαξβαξφηεηα θαη είλαη 
απνηθηνθξαηηθή επηβνιή.  Βίλαη απηφ πνπ έρεη δειψζεη ν ηέσο πξφεδξνο ηνπ Eurogroup, ν Γαλ Κινλη Γηνχλθεξ, 
φηη νη Κχπξηνη αληηκεησπίζηεθαλ σο γθάλγθζηεξο θαη εγθιεκαηίεο. 

 Βίλαη απηέο νη πνιηηηθέο πνπ απνδνθηκάδνληαη πιένλ αλνηθηά θαη απφ Βπξσπαίνπο αμησκαηνχρνπο θαη 
απφ ηνλ Πξφεδξν ηνπ Βπξσπατθνχ Κνηλνβνπιίνπ θαη απφ ηνλ θ. Μπαξφδν, ηνλ Πξφεδξν ηεο Βπξσπατθήο 
Βπηηξνπήο, πξνθαιψληαο ηελ νξγίιε αληίδξαζε ηνπ θ. φηκπιε, πνπ εθπξνζσπεί θαηά ηνλ πιένλ ζηπγλφ 
ηξφπν ηελ επηβνιή ελφο αδίζηαθηνπ γεξκαληθνχ “imperium”. 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη,  

 Αελ είλαη κφλν ε ιηηφηεηα, ε ππεξθνξνιφγεζε, ν βίαηνο κεηαζρεκαηηζκφο ηνπ νηθνλνκηθνχ κνληέινπ ηεο 
ρψξαο καο, είλαη θαη ε βαζεηά αληηδεκνθξαηηθή ζπκπεξηθνξά πνπ επηβάιιεηαη απφ ηνπο δαλεηζηέο πνπ 
ζπκίδνπλ απνηθηαθέο επνρέο.  Αε καο επηηξέπεηαη λα απνθαζίδνπκε γηα ην κέιινλ καο!  Κνηηάμηε, αθπξψλεηαη 
θαη ν ξφινο ηεο ΐνπιήο, γηαηί εδψ εκείο είκαζηε βνπιεπηέο θαη πξέπεη λα ην πνχκε, αθνχ κεηαηξέπεηαη ε ΐνπιή 
ζε κηα βηνκεραλία επηθχξσζεο απνθάζεσλ πνπ ιακβάλνληαη ζε εμσζεζκηθά θέληξα.  Σν χληαγκα ηεο 
Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο αληηθαζίζηαηαη κε ηελ θαζεζησηηθή εμνπζία ηεο ηξφηθαο πνπ ιεηηνπξγεί σο ππεξθξάηνο 
θαη παξαθξάηνο.  

 Ξέξεηε, ηελ πεξαζκέλε βδνκάδα ήηαλ απηή ε ζπλάληεζε ησλ Πξνέδξσλ ησλ ΐνπιψλ ησλ ρσξψλ 
κειψλ ηεο ΒΒ θαη ησλ ππνςεθίσλ γηα έληαμε ρσξψλ.  Ήηαλ έλα απφ ηα ζέκαηα!  Ήηαλ έλα απφ ηα ζέκαηα πνπ 
ήγεηξαλ νη Πξφεδξνη ησλ ΐνπιψλ, φηη πιένλ ηα θνηλνβνχιηα ζηελ Βπξψπε, ηδηαίηεξα ζηνλ επξσπατθφ Νφην, 
θαινχληαη λα επηθπξψζνπλ ήδε πξνεηιεκκέλεο απνθάζεηο θάησ απφ εθβηαζηηθά δηιήκκαηα!   

 Αελ κπνξεί λα ζπλερίζεη απηή ε πξαθηηθή, δηφηη πξφθεηηαη πεξί αθπξψζεσο ηεο Αεκνθξαηίαο.  ε ηειηθή 
αλάιπζε είκαζηε ππνρξεσκέλνη λα ππεξαζπηζηνχκε μαλά ηε Αεκνθξαηία σο πξνυπφζεζε εμφδνπ απφ ηελ 
θξίζε, αιιά θαη ηα εζληθά καο δίθαηα, αθνχ απξνθάιππηα πιένλ επηρεηξείηαη ε δηαζχλδεζε ηεο θξίζεο ηφζν κε 
ηε ιχζε ηνπ Κππξηαθνχ φζν θαη κε ηελ εθκεηάιιεπζε ηνπ θπζηθνχ αεξίνπ. 

 Θέισ λα θαηαζηήζσ ζαθέο φηη ε ζέζε καο ππήξμε θαη παξακέλεη ζηαζεξά επξσπατθή θαη ζε απηή ηε 
ζέζε παξακέλνπκε ακεηαθίλεηνη, επηκέλνληαο ζε κηα Βπξψπε ησλ ιαψλ, ηεο αιιειεγγχεο, ηεο θνηλσληθήο 
ζπλνρήο, αγσληδφκελνη καδί κε ηνπο άιινπο επξσπατθνχο ιανχο, γηα λα αιιάμνπλ νη ζεκεξηλέο άδηθεο θαη 
θνηλσληθά αλάιγεηεο ζπκπεξηθνξέο ησλ θπξίαξρσλ εγεκνληθψλ θχθισλ ηεο ΒΒ.  Άιισζηε, ε θξίζε ζηελ 
Κχπξν είλαη ε έθθξαζε κηαο επξχηεξεο ζπζηεκηθήο επξσπατθήο θξίζεο πνπ ππνδεηθλχεη ηελ αλάγθε 
ζπκκαρίαο ησλ ιαψλ ηνπ Νφηνπ, αιιά θαη ησλ εξγαδνκέλσλ ηνπ ΐνξξά, γηα λα ππάξμεη κηα πξαγκαηηθή 
ελαιιαθηηθή απάληεζε ζηελ θξίζε. 

 Δ ζέζε καο είλαη απιή:  Μεηαμχ απνδνρήο απηήο ηεο εμνπζελσηηθήο κεηαρείξηζεο πνπ ζα νδεγεί ζε 
ζπλερή ππνδνχισζε θαη ην ιαφ θαη ηε ρψξα καο θαη εμέηαζεο κηαο άιιεο ζηάζεο θαη ζέζεο ηεο Κχπξνπ κε 
φιεο ηηο ζπλέπεηεο δε ζα πξέπεη λα ππάξρεη θαλέλαο δηζηαγκφο θαη θακηά ακθηηαιάληεπζε.  Σν κεγάιν καο 
ρξένο είλαη λα επηιέμνπκε ηελ ππεξάζπηζε ηεο εζληθήο θπξηαξρίαο, ηεο εζληθήο αμηνπξέπεηαο θαη ηεο εζηθήο 
αθεξαηφηεηαο ηεο παηξίδαο καο. 

 Πξνβάιιεηαη ην επηρείξεκα:  «Αελ ππάξρεη επηινγή.  Βίκαζηε αηρκάισηνη. Οθείινπκε λα παξαδνζνχκε 
ζηε κνίξα καο.».  Αειαδή ζηελ αλεξγία, ζηε θηψρηα, ζηε κεηαλάζηεπζε, ζηελ πεξηζσξηνπνίεζε ηεο 
δεκνθξαηίαο, ζην μεπνχιεκα θάζε δεκφζηαο πεξηνπζίαο, ζε κηα θνηλσληθή βαξβαξφηεηα.  Μπξνζηά ζε απηφ 
ηνλ εθβηαζκφ βξηζθφκαζηε πιένλ επί ζπλερνχο βάζεο εδψ θαη έλα ρξφλν.  Θπκεζείηε, φηαλ ήξζαλ δεθάδεο 
ιεγφκελα κλεκνληαθά λνκνζρέδηα -θαη δελ είλαη αιήζεηα φηη φινη ηα ςεθίζακε, ππήξμαλ θαη δηαθνξεηηθέο 
επηινγέο- φηαλ ελ κία λπρηί δεηήζεθε ε έγθξηζε εγγχεζεο, γηα λα δίδεηαη αθαηάπαπζηα ΒLA, καο είπαλ €1,8 δηο 
θαη ζηε ζπλέρεηα ην ELA αλέβεθε ζηα €9,6 δηο γηα ηε Λατθή Σξάπεδα.  Καη καο είπαλ:  «Βάλ δελ ςεθίζεηε 
απφςε»...  

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ ηνλ θ. Ώβέξσθ Νενθχηνπ) 

 Κάηη είπαηε, θχξηε Νενθχηνπ. 

Ώ. ΝΒΟΦΤΣΟΤ: 

 Βπηπξφζζεηα... 

Γ. ΟΜΔΡΟΤ: 

 Βπηπξφζζεηα, αθφκα πεξηζζφηεξα. 

Ώ. ΝΒΟΦΤΣΟΤ: 
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 ... λα ππελζπκίζσ θαη €6 δηο θξαηηθέο εγγπήζεηο απφ απηφ ην ζψκα κε λνκνζρέδηα ηεο πξνεγνχκελεο 
θπβέξλεζεο. 

Γ. ΟΜΔΡΟΤ: 

 Καιά, θαη απηφ πνπ είπα είλαη επί πξνεγνχκελεο θπβέξλεζεο.  Αελ έρεη ζεκαζία. 

Ώ. ΝΒΟΦΤΣΟΤ: 

 Ναη, αιιά επηπξφζζεηα ηνπ ELA δφζεθαλ άιια €6 δηο θξαηηθέο εγγπήζεηο! 

Γ. ΟΜΔΡΟΤ: 

 Μάιηζηα, λαη, λαη! 

 ΐεβαίσο, εθείλε ε λνκνζεζία ηεο ΐνπιήο κεηαηξάπεθε ζε κηα θαηαζηξνθηθή ρηνλνζηηβάδα, γηαηί καο 
είπαλ:  «Ξέξεηε, αλ δελ ςεθίζεηε απφςε, αχξην ζα γίλεη ληφκηλν, ζα θαηαξξεχζεη ε Λατθή, ζα θαηαξξεχζεη ε 
Σξάπεδα Κχπξνπ, ζα θαηαξξεχζεη ζπλνιηθά ε θππξηαθή νηθνλνκία.».  Να ζαο ζπκίζσ αθφκα, φηαλ δεηήζεθε λα 
θπβεξλάηαη ε ρψξα κε δηαηάγκαηα ππνπξγψλ, κε θαηάξγεζε εμνπζηψλ ηεο ΐνπιήο, φηαλ ήξζε ε απαίηεζε 
επίζεο ηνπ Eurogroup ηεο 15

εο
 Μαξηίνπ γηα ηελ παξάλνκε απνκείσζε ησλ θαηαζέζεσλ...   

 Βκείο, θπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, δελ πηζηεχνπκε φηη ππάξρνπλ κνλφδξνκνη, αληίζεηα ππήξραλ θαη 
ππάξρνπλ πεξηζψξηα δηαπξαγκάηεπζεο θαη αλαηξνπψλ, αξθεί λα ππάξρεη ηζρπξή ιατθή αληίζηαζε, πνιηηηθή 
βνχιεζε θαη ζεβαζκφο ζηε δεκνθξαηία.  Βλψπηνλ ηνπ επηρεηξνχκελνπ εθβηαζκνχ ε ιχζε είλαη κία θαη 
κνλαδηθή:  αιιαγή θαηεχζπλζεο.  Παξακνλή ζηα δεζκά ηεο κλεκνληαθήο πνιηηηθήο ζα καο θαηαζηήζεη εζαεί 
αηρκάισηνπο κηαο ρσξίο επηζηξνθή πνξείαο θαηαβχζηζεο ζηελ χθεζε θαη αδπλακίαο νηθνλνκηθήο θαη 
θνηλσληθήο αλαζπγθξφηεζεο. 

 πλεπψο, ε απνδέζκεπζε απφ ην κλεκφλην θαη ηα δεζκά ηεο ηξφηθαο είλαη ην κεγάιν δεηνχκελν.  
Ώζθαιψο, λα επηδησρζεί κε αμηφπηζην ζρέδην, κε ηεθκεξίσζε θαη αζθάιεηα, κε νδπλεξά ίζσο κέηξα θαη ζπζίεο 
πνπ ζα νδεγνχλ φκσο ζηελ ειπίδα ηεο αλάθακςεο θαη ηεο απνθπγήο ηεο νξηζηηθήο δνπιείαο θαη ηνπ κφληκνπ 
αθξσηεξηαζκνχ ηεο εζληθήο θαη ηεο θξαηηθήο θπξηαξρίαο.  Ώπηή είλαη ζήκεξα ε κεγάιε πξφθιεζε θαη ε κεγάιε 
επζχλε ηεο πνιηηηθήο ζηελ Κχπξν.   

 Βκείο, σο ΒΑΒΚ, ιέκε πσο έλαο ηέηνηνο ζρεδηαζκφο εμφδνπ απφ ην κλεκφλην ζα έπξεπε θαη ζα πξέπεη 
λα ελεξγνπνηεζεί θαη λα πεξηιακβάλεη κεηαμχ άιισλ ηα αθφινπζα: 

 Βπηδίσμε αλαδηάξζξσζεο ησλ δαλείσλ κε επηκεθχλζεηο.   

 Μέηξα αχμεζεο ησλ εζφδσλ.   

 Μέηξα κείσζεο ησλ δαπαλψλ.   

 Ώμηνπνίεζε ηνπ θπζηθνχ αεξίνπ.   

 Αηαθξαηηθέο ζπκθσλίεο γηα νηθνλνκηθή ζηήξημε θαη δαλεηζκφ ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο.   

 Άκεζε ελεξγνπνίεζε ηνπ Σακείνπ Ώιιειεγγχεο.   

Μα, γηαηί ςεθίζακε ην Σακείν Ώιιειεγγχεο εδψ θαη έλα κήλα;  Γηαηί δελ κπαίλεη ζε εθαξκνγή ην Σακείν 
Ώιιειεγγχεο;  Μπνξεί θαλέλαο λα καο δψζεη θάπνηα απάληεζε;   

 Σειηθφο ζηφρνο ε γξήγνξε επάλνδνο ζηηο αγνξέο. 

 Βίλαη έλα πιαίζην κέζα ζην νπνίν ζα έπξεπε ήδε λα δξνκνινγεζνχλ δηαδηθαζίεο γηα ελαιιαθηηθέο 
ιχζεηο.  Καη ζέισ λα ππελζπκίζσ φηη νη απνθάζεηο ιήθζεθαλ ρσξίο λα θιεζνχκε λα εθθξάζνπκε άπνςε εθ 
ησλ πξνηέξσλ νχηε γηα ην θνχξεκα νχηε γηα ηε ζπλνκνιφγεζε κλεκνλίνπ θαη δαλεηαθήο ζχκβαζεο νχηε γηα 
ζπδήηεζε ελαιιαθηηθψλ πξνηάζεσλ. 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 Ώζθαιψο, ππάξρνπλ επζχλεο θαη εληφο Κχπξνπ γηα ηε ζεκεξηλή ηξαγηθή θαηάζηαζε ηεο νηθνλνκίαο.  
Σξαγηθέο αλεπάξθεηεο, αζπγρψξεηεο θαζπζηεξήζεηο, αλεπίηξεπηνη δηζηαγκνί ηεο πξνεγνχκελεο θπβέξλεζεο 
ζε ζπλδπαζκφ κε εγθιεκαηηθέο ελέξγεηεο ησλ δχν κεγάισλ ηξαπεδηθψλ νξγαληζκψλ ηεο Κχπξνπ, έθεξαλ ηε 
ρψξα καο ζηα πξφζπξα ηεο ρξενθνπίαο, αιιά θαη ε ακήραλε, απξνεηνίκαζηε θαη κε δηεθδηθεηηθή δηαρείξηζε 
ηεο θξίζεο απφ ηε ζεκεξηλή θπβέξλεζε, πνπ παξαδφζεθε ζηνπο εθβηαζκνχο ησλ ηζρπξψλ ηνπ Eurogroup, ηνπ 
Αηεζλνχο Ννκηζκαηηθνχ Σακείνπ θαη ηεο ηξφηθαο. 

 ε φ,ηη αθνξά ηε δηεξεχλεζε ησλ επζπλψλ, ηδηαίηεξα ησλ πνηληθψλ επζπλψλ, ζέισ γηα κηα αθφκε θνξά 
λα θαηαζηήζσ ηε ζέζε ηεο ΒΑΒΚ ζαθή:  Ώπαηηνχκε θαη ζα απαηηνχκε κέρξη ηέινπο ηνλ θαηαινγηζκφ επζπλψλ 
θαη ηελ πξνζαγσγή ησλ ππαηηίσλ ελψπηνλ ησλ αξκφδησλ δηθαζηεξίσλ θαη δε ζα αλερζνχκε θακηά ζπγθάιπςε 
ησλ εγθιεκάησλ πνπ νδήγεζαλ ζηε ζεκεξηλή νηθνλνκηθή ηξαγσδία ρσξίο κέρξη ηέινπο θάζαξζε θαη ηηκσξία. 



1783 

 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 Δ ςήθνο καο δελ κπνξεί λα είλαη ζεηηθή ζε κηα πξννπηηθή εζληθήο, θξαηηθήο θαη νηθνλνκηθήο 
ππνδνχισζεο.  ε απηή ηελ θξίζηκε γηα ηελ παηξίδα καο ψξα, δηαβεβαηψλνπκε φηη ζα ιεηηνπξγήζνπκε σο 
δχλακε αληίζηαζεο, αιιά θαη επζχλεο. Καινχκε ζε ελφηεηα θαη νκνςπρία.  Θα ζηεξίμνπκε θάζε ελέξγεηα θαη 
πξσηνβνπιία ηεο θπβέξλεζεο γηα επαλαδηαπξαγκάηεπζε, γηα έλα κλεκφλην πνπ ζα είλαη αλαπηπμηαθφ, πνπ ζα 
νδεγεί έμσ απφ ηε ζεκεξηλή θαηαζιηπηηθή αηρκαισζία θαη ηηο αλάιγεηεο ζπκπεξηθνξέο ηεο ηξφηθαο. 

 Καινχκε ην ιαφ καο λα δηαηεξήζεη ηελ απηνπεπνίζεζε, ηηο αζηείξεπηεο δπλάκεηο θαη δπλαηφηεηέο ηνπ, 
ηελ πίζηε ζην παξφλ θαη ην κέιινλ ηεο παηξίδαο καο.  Με ζπιινγηθφηεηα, κε νκνςπρία, κε αγσληζηηθφ πλεχκα 
κπνξνχκε βάζηκα λα πξνζδνθνχκε ζηε δηαζθάιηζε ηεο εζληθήο αλεμαξηεζίαο θαη ηεο εζληθήο θπξηαξρίαο 
καθξηά απφ δαλεηαθέο ζπκβάζεηο θαη κλεκφληα.  

 Θέισ λα επαλαιάβσ κε έκθαζε φηη είκαζηε έηνηκνη λα ζηεξίμνπκε ηελ θπβέξλεζε ζε κηα πνξεία 
επαλαδηαπξαγκάηεπζεο γηα έλα κλεκφλην πνπ ζα θηλείηαη ζε αλαπηπμηαθή θαηεχζπλζε, αιιά θαη ζα δηαζθαιίδεη 
ηελ εζληθή θαη θξαηηθή καο θπξηαξρία ζε κηα πνξεία νξηζηηθήο απαιιαγήο απφ κλεκφληα θαη δαλεηαθέο 
ζπκβάζεηο.  Θα έιεγα φηη ζπκθσλψ θαη κε ηελ πξφηαζε πνπ θαηαηέζεθε πξνεγνπκέλσο, λαη, θαη απηή είλαη ε 
απαίηεζε ηνπ ιανχ καο, λα ζπλνκνινγήζνπκε κηα εζληθή ζπκθσλία, φιεο νη πνιηηηθέο δπλάκεηο, αλεμάξηεηα 
απφ ην απνηέιεζκα απηήο ηεο ςεθνθνξίαο, γηα έλα ζηξαηεγηθφ ζρέδην εμφδνπ απφ ηε ζεκεξηλή αηρκαισζία.  
Ώπηή ζα είλαη ε κεγαιχηεξε ππεξεζία ζην ιαφ καο, ν νπνίνο κέζα ζε ζεκεξηλέο θαηαζιηπηηθέο ζπλζήθεο 
αλαδεηεί ηελ ειπίδα γηα ην κέιινλ. 

ΠΡΟΒΑΡΒΤΧΝ: 

(. ΦΤΣΣΔ) 

 Βπραξηζηψ, θχξηε Οκήξνπ. 

 Παξαθαιψ ηνλ θ. Μάξην Καξνγηάλ λα κηιήζεη εθ κέξνπο ηνπ ΑΔΚΟ. 

(ην ζεκείν απηφ ν Πξφεδξνο ηεο ΐνπιήο επαλέξρεηαη ζηελ έδξα.) 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 Κχξηε Πξφεδξε,  

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 Πξηλ απφ ελάκηζε πεξίπνπ κήλα, κέζα ζε απηή ηελ αίζνπζα, αληηπξνζσπεχνληαο ην ιαφ καο, πήξακε 
κηα ηζηνξηθήο βαξχηεηαο απφθαζε κε ζπληξηπηηθή πιεηνςεθία.  Ώπνξξίπηακε ηελ απφθαζε πνπ πήξε ην 
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εο
 Μαξηίνπ.  Σε ζεσξήζακε άδηθε θαη παξάινγε.  Ήηαλ ζθιεξή, 

βίαηε, εμνλησηηθή,  θαηαζηξνθηθή γηα ηελ νηθνλνκία καο, θαηαζηξνθηθή γηα ηελ παηξίδα καο, ππνλνκεπηηθή γηα 
ηελ Βπξσπατθή Έλσζε θαη ηα θεθηεκέλα ηεο.   

 Κάλακε ιάζνο;  ρη!  Ώπιψο, ηξέθακε ηελ απηαπάηε φηη δνχζακε αθφκα ζε κία Βπξψπε ηνπ δηθαίνπ, ηεο 
αιιειεγγχεο, ηεο ηζφηεηαο, ηεο ζπλνρήο θαη ηεο αλάπηπμεο.  Βιπίδακε φηη ηα κέιε ηεο επξσπατθήο καο 
νηθνγέλεηαο δε ζα επέηξεπαλ λα κεηαηξαπνχκε ζε πεηξακαηφδσν κηαο λέαο ηάμεο πξαγκάησλ φπνπ ν 
ηζρπξφηεξνο θπξηαξρεί, ν αζζελέζηεξνο αδηθείηαη θαη ν δηαθνξεηηθφο ηηκσξείηαη.  Πηζηέςακε φηη δεχηεξεο, πην 
ζπλεηέο ζθέςεηο θαη ζπιινγηθφηεξεο, ζα ιάκβαλαλ ππφςε ηηο ζπλέπεηεο κηαο ηέηνηαο κεηάιιαμεο θαη ζα 
νδεγνχζαλ ζε κία αζθαιέζηεξε ιχζε.  Λχζε πνπ ζα ήηαλ ζπκβαηή κε ηελ αλάγθε λα μεπεξάζνπκε ηα 
αδηέμνδα ηεο βαζηάο χθεζεο θαη ηεο ιηηφηεηαο θαη λα αληηκεησπίζνπκε ην θάζκα κηαο φιν θαη πηζαλφηεξεο 
θνηλσληθήο έθξεμεο.   

 Αηαςεπζηήθακε.  ην δεχηεξν Eurogroup δελ ππήξμε κφλν ζθιήξπλζε ηεο ζηάζεο απέλαληί καο.  
Τπήξμε επηπιένλ κία αθαηαλφεηε ηηκσξεηηθή δηάζεζε.  Λεο θαη είρακε απφ θαπξίηζην απζαδηάζεη θαη ζα έπξεπε 
λα ζσθξνληζζνχκε κε ηελ εθαξκνγή κέηξσλ ζηεξνχκελσλ νηθνλνκηθήο θαη θνηλσληθήο δηθαηνζχλεο.   

 Ώθφκα ρεηξφηεξα δηαπηζηψζακε κε πηθξία φηη πίζσ απφ ηηο εθβηαζηηθέο πξνηάζεηο θάπνηνη είραλ θαη ηελ 
εθδίθεζε γηα ηελ ηζηνξηθή καο απείζεηα ζην ρέδην Ώλάλ.  Οη αλαθνξέο ηελ ηειεπηαία πεξίνδν ζε απηφ θάζε 
άιιν παξά ηπραίεο είλαη, ηδηαίηεξα αλ ζπλδπαζηνχλ κε ηα φζα αλαηξεπηηθά ζπληεινχληαη ζε δηεζλέο θαη 
πεξηθεξεηαθφ επίπεδν. 

 Βίκαζηε ζε ζέζε, λαη, λα αληηιακβαλφκαζηε ηη αθξηβψο επηδηψθνπλ θαη ηη κεζνδεχνπλ θάπνηνη.  
Ώληηιακβαλφκαζηε φηη θάπνηνη επελδχνπλ ζηελ παξνχζα δπζρεξή νηθνλνκηθή ζέζε ηεο Κχπξνπ θαη 
κεζνδεχνπλ ηελ αμηνπνίεζε θαη εθκεηάιιεπζή ηεο, πξνθεηκέλνπ λα πξνσζήζνπλ κηα απαξάδεθηε ιχζε, 
πξνζαξκνζκέλε ζηα δηθά ηνπο κέηξα θαη ζηα δηθά ηνπο ζπκθέξνληα.  ηφρνο ηνπο είλαη επίζεο θαη ε 
δηαζχλδεζε ηεο ιχζεο ηνπ Κππξηαθνχ -καο ην έρνπλ πεη εμάιινπ- κε ηελ αμηνπνίεζε ησλ θνηηαζκάησλ θπζηθνχ 
αεξίνπ ηεο θππξηαθήο ΏΟΓ, φρη βεβαίσο πξνο φθεινο ηεο Κχπξνπ θαη ηνπ ιανχ ηεο. 
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 Βκείο ινηπφλ ηνπο απαληάκε: Μαηαηνπνλνχλ!  Δ Κππξηαθή Αεκνθξαηία, φληαο αλαγλσξηζκέλν κέινο ηεο 
δηεζλνχο θνηλφηεηαο θαη ηζφηηκν κέινο ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο, είλαη ζε ζέζε λα ππεξαζπηζηεί ηα θπξηαξρηθά 
ηεο δηθαηψκαηα θαη ηα εζληθά ηεο ζπκθέξνληα.  Ο ιαφο καο εμάιινπ έρεη απνδείμεη θαη ζην παξειζφλ φηη 
δηαζέηεη ηζρπξέο αληηζηάζεηο θαη αληνρέο έλαληη ησλ φπνησλ αληηθππξηαθψλ κεζνδεχζεσλ.  Μπνξεί λα βηψλεη 
δχζθνιεο νηθνλνκηθέο ζπλζήθεο, φκσο νπδέπνηε ζα πξνζθέξεη γελ θαη χδσξ ζηνλ φπνην ηζρπξφ επηρεηξήζεη λα 
ζθεηεξηζηεί ηα δηθαηψκαηα θαη ηα ζπκθέξνληά ηνπ, γηαηί ηα ζεσξεί αδηαπξαγκάηεπηα θαη αλαπαιινηξίσηα.   

 ηε δηεζλή ζθελή εθηπιίζζεηαη πιένλ έλαο παγθφζκηνο πφιεκνο, ηαπηφρξνλα λνκηζκαηηθφο, ελεξγεηαθφο 
θαη ζηξαηησηηθφο.  ηελ Βπξψπε επηθξαηεί ε απφιπηε αβεβαηφηεηα θαη απφιπηε ξεπζηφηεηα κε φια ηα 
ελδερφκελα αλνηθηά.  Δ Γεξκαλία αθνινπζεί έλα δξφκν πνπ δνθηκάδεη ηφζν ηηο ζρέζεηο ηεο κε ηηο Δλσκέλεο 
Πνιηηείεο φζν θαη ηηο ζρέζεηο ηεο κε ηηο ππφινηπεο επξσπατθέο ρψξεο ηεο Βπξσδψλεο θαη ηδηαίηεξα ηνπ Νφηνπ.  
Οη ρψξεο ηνπ επξσπατθνχ Νφηνπ δε δείρλνπλ λα βξίζθνπλ ην δξφκν πνπ ζα ηηο νδεγήζεη ζχληνκα ζηε 
ζχκπεμε ελφο θνηλνχ κεηψπνπ. 

 Δ Κχπξνο είρε ην ζιηβεξφ πξνλφκην λα απνηειέζεη ην πξψην παξάδεηγκα ακθηζβήηεζεο ηεο 
λνκηκφηεηαο θαη ηεο βεβαηφηεηαο πάλσ ζηελ νπνία βάδηδε ε Βπξσπατθή Έλσζε.  Οη ζπζρεηηζκνί δπλάκεσλ θαη 
ην δίθαην ηνπ ηζρπξφηεξνπ επαλέξρνληαη δπζηπρψο σο θαζνξηζηηθνί παξάγνληεο δηακφξθσζεο ησλ λέσλ 
ηζνξξνπηψλ.  Παξάιιεια, ζην άκεζν γεσπνιηηηθφ καο πεξηβάιινλ ε ξεπζηφηεηα ηείλεη λα απνζηαζεξνπνηήζεη 
ηελ πεξηνρή καο, θαζηζηψληαο ηδηαίηεξα δπζρεξή φρη κφλν ηελ νπνηαδήπνηε πξφβιεςε, αιιά θαη ηελ 
απνθαηάζηαζε ηεο εκπηζηνζχλεο πνπ απαηηεί ε εμαζθάιηζε ησλ αλζεθηηθψλ πιαηζίσλ ζηξαηεγηθψλ 
ζπκκαρηψλ.   

 Αε ζέισ λα επεθηαζψ ζήκεξα πεξηζζφηεξν ζηελ αλάιπζε ησλ απεηιψλ πνπ πξέπεη λα 
ζπλππνινγηζηνχλ θαη πνπ πξνθχπηνπλ απφ ηελ πξνθαλή, έζησ απφ ηελ νηνλεί, απνκφλσζε κέζα ζηελ νπνία 
ε Κχπξνο θαιείηαη λα δψζεη ηε δηπιή κάρε γηα ηελ νηθνλνκηθή ηεο αλάθακςε, αιιά θαη ηελ εζληθή ηεο επηβίσζε.  
Μνπ αξθεί ην γεγνλφο φηη ππφ ηηο ζεκεξηλέο ζπλζήθεο πνπ επλννχλ ηε ζπλερή αλαβάζκηζε θαη ελίζρπζε ηεο 
Σνπξθίαο ε Κχπξνο δελ έρεη παξά κηα ππνρξεσηηθή επηινγή, λα δηαζσζεί! 

 Καη, φηαλ ιέσ γηα αλαβάζκηζε θαη ελίζρπζε ηεο Σνπξθίαο, πέξα απφ ην πεηξνβφιεκα πνπ ζπλήζσο φινη 
θάλνπκε θαη ζσζηά ην θάλνπκε, απιά λα αλαθέξσ φηη απηήλ ηελ ψξα, ζε απηή ηε ζπγθπξία πνπ εκείο ζπδεηάκε 
ζήκεξα ην κλεκφλην θαη ηε δαλεηαθή ζχκβαζε, απιψο ελεκεξσηηθά λα αλαθέξσ -εθηφο φισλ ησλ άιισλ πνπ 
έρνπλ ζπκβάιεη ηα πξνεγνχκελα ρξφληα ζηελ αλαβάζκηζε ηεο ζέζεο ηεο Σνπξθίαο, πέξα απφ ηνπο ξαγδαίνπο 
ξπζκνχο αλάπηπμεο πνπ ε Σνπξθία είρε θαη έρεη, απιψο αλ αλαηξέμεη θάπνηνο ζην ηη ιέεη ε επίζεκε έθζεζε ηεο 
Βπξσπατθήο Βπηηξνπήο, γηα λα δεη γηα ην 2013 θαη ην 2014 πνπ κηιάκε γηα ξπζκνχο αλάπηπμεο 3% έσο 4,5%- 
θαη θάηη άιιν ην νπνίν ζπλέβε ηελ πεξαζκέλε Παξαζθεπή, ιίγεο κέξεο πξηλ.  Ση δειαδή;  ηη ε Σνπξθία 
επίζεκα πιένλ είλαη partner ηνπ Οξγαληζκνχ πλεξγαζίαο ηεο αγθάεο.  Ση ζεκαίλεη ηνχην;  Ώπιψο λα πσ φηη 
απφ ην 2001 πνπ είλαη ηδξπκέλνο απηφο ν νξγαληζκφο ζπκκεηέρνπλ ε Κίλα, ε Ρσζία, ε Ελδία θαη κηα ζεηξά απφ 
ρψξεο ηεο πξψελ νβηεηηθήο Έλσζεο θαη βέβαηα ε Σνπξθία, κεηά απφ κηα κεγάιε δηαδξνκή θαη κηα κεγάιε 
πξνζπάζεηα, απιψο επηζεκνπνίεζε ηε ζπκκεηνρή ηεο ζε απηφλ ηνλ νξγαληζκφ απφ ηελ πεξαζκέλε 
Παξαζθεπή. 

 Καη βέβαηα, εθηφο φισλ ησλ άιισλ, απηφο ν νξγαληζκφο πξνβιέπεη θαη θάηη άιιν:  Γη’ απηνχο πνπ ήζαλ 
παξαδνζηαθνί θίινη καο, Κίλα, Ρσζία, Ελδία θαη θάπνηνη άιινη, φηη, εθηφο φισλ ησλ άιισλ, επηπξφζζεηα, 
ζηφρνο είλαη ε πεξαηηέξσ ζχζθημε, ελδπλάκσζε θαη δηεχξπλζε πνιηηηθψλ, νηθνλνκηθψλ θαη άιισλ ηνκέσλ 
αλάκεζα ζε απηέο ηηο ρψξεο.  Ώπηφ, ινηπφλ, αο ην ζπλππνινγίζνπκε.  Βλψ εκείο αλαιψλνπκε θαηά νπζία γηα 
πνιιέο θνξέο επνπζηψδνπο ζεκαζίαο δεηήκαηα, θάπνηνη άιινη κεζνδηθά, πξνγξακκαηηζκέλα θηλνχληαη, θαη 
απηνί νη άιινη είλαη νη αληίπαινί καο, γηα λα κπνξέζνπλ λα εληζρχζνπλ θαη ην γεσζηξαηεγηθφ θαη ην γεσπνιηηηθφ 
θαη ηνλ νηθνλνκηθφ, αιιά θαη ην δηθφ ηνπο εκπνξηθφ ξφιν. 

 Ώπηά, ινηπφλ, λα ηα έρνπκε ππφςε καο, φηαλ ζηαζκίδνπκε ή φηαλ νθείινπκε λα κειεηήζνπκε ην ηη 
ζπκβαίλεη ζηνλ πεξίγπξφ καο θαη ηη θάλεη ε ρψξα ε νπνία είλαη αληίπαινο ηεο ρψξαο καο θαη θαηέρεη ηε κνίξα 
ηνπ ηφπνπ καο.  Γη’ απηφ είπα ινηπφλ, λαη, ε Κχπξνο δελ έρεη παξά κία κφλν επηινγή, λα δηαζσζεί ηψξα!    

       Να δηαζσζεί πξαγκαηνπνηψληαο ηηο ζπζίεο πνπ ζίγνπξα ζπλεπάγεηαη ε απνδνρή θαη ε εθαξκνγή ηεο 
δαλεηαθήο ζχκβαζεο θαη λα θξαηεζεί φξζηα κέζα ζηελ θαηαηγίδα θεξδίδνληαο ηε κάρε κε ην ρξφλν πνπ ζα 
ρξεηαζζεί, γηα λα δηνξζψζεη ηελ πνξεία ηεο, ειπίδνληαο φηη ζα αιιάμεη ελ ησ κεηαμχ ην παηρλίδη ζε επξσπατθφ 
επίπεδν.  Καη, θπζηθά, εξγαδφκελνη εκείο φινη πξνο απηή ηελ θαηεχζπλζε. 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 Βλάκηζε κήλα κεηά θαινχκαζηε λα ηνπνζεηεζνχκε, σο θπξίαξρν αληηπξνζσπεπηηθφ ζψκα ηνπ 
θππξηαθνχ ιανχ θαη ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο, ζεηηθά ή αξλεηηθά επί κηαο δαλεηαθήο ζχκβαζεο, 
δπζκελέζηεξεο ή επλντθφηεξεο ζε γεληθέο γξακκέο απφ απηή πνπ καο πξνηάζεθε θαη απνξξίςακε ζηηο 19 
Μαξηίνπ δελ έρεη ζεκαζία.  Ήδε ην ηξαπεδηθφ καο ζχζηεκα, ν ππιψλαο ηεο αλάπηπμήο καο, έρεη 
αθξσηεξηαζζεί.  Δ κηα απφ ηηο δχν κεγαιχηεξεο ηξάπεδέο καο βξίζθεηαη ππφ εθθαζάξηζε.  Οη θαηαζέηεο ηεο 
κεηνλνκάζηεθαλ ζε “επελδπηέο” θαη ηηκσξνχληαη γηα ηελ εκπηζηνζχλε πνπ ηεο έδεημαλ!  Οηθνλνκίεο κηαο δσήο 
εμαλεκίζηεθαλ!  Ννηθνθπξηά νιφθιεξα βξίζθνληαη ζε απφγλσζε!  Δ επηρεηξεκαηηθή δξαζηεξηφηεηα έρεη 
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θαζεισζεί!  Ξέλνη κεγάινη επελδπηέο εηνηκάδνληαη -απ’ φ,ηη ιέγνπλ δηάθνξνη επαΎνληεο- απνγνεηεπκέλνη θαη 
νξγηζκέλνη λα εγθαηαιείςνπλ ηε ρψξα!  Πξνζπαζνχκε κε φιεο καο ηηο δπλάκεηο λα πεξηζψζνπκε φ,ηη κπνξεί 
λα ζσζεί απφ ηελ άιιε κεγάιε θαη ηζηνξηθή ηξάπεδά καο, ψζηε λα θξαηήζνπκε δσληαλή ηελ ειπίδα κηαο θαηά 
ην δπλαηφλ ηαρχηεξεο απνθαηάζηαζεο ηεο εχξπζκεο ιεηηνπξγίαο ηεο κε φ,ηη επεξγεηηθφ απηφ ζπλεπάγεηαη γηα ην 
θχξνο ηνπ ρξεκαηνπηζησηηθνχ καο ζπζηήκαηνο θαη ηελ επαλεθθίλεζε ηεο νηθνλνκίαο καο.  

 Σν δίιεκκα είλαη κέγηζην.  Βίλαη ζθιεξφ.  Ώπνδερφκαζηε ηνπο εθβηαζηηθνχο θαη νδπλεξνχο φξνπο ηνπ 
κλεκνλίνπ θαη ηεο δαλεηαθήο ζχκβαζεο ή βξηζθφκαζηε άκεζα πξν ηνπ θάζκαηνο ηεο πηψρεπζεο;  Ώξλνχκαζηε 
λα παίμνπκε ην ξφιν ηνπ ζχκαηνο κίαο πξσηνθαλνχο θαη πέξαλ θάζε ινγηθήο κεηαβνιήο ησλ φξσλ κε ηνπο 
νπνίνπο νη θξαηνχληεο ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο δηαρεηξίδνληαη κέρξη ζήκεξα ηελ θξίζε ησλ δεκνζίσλ ρξεψλ ή 
νδεχνπκε πξνο ηελ θαηαζηξνθή;  Ώλ ππήξρε νπνηαδήπνηε ξεαιηζηηθή επηινγή, ζίγνπξα άιιε ζα ήηαλ ε 
απφθαζή καο.  Απζηπρψο, θαη λα ην πνχκε εηιηθξηλά, θαζαξά θαη έληηκα, δπζηπρψο, δελ έρνπκε ζήκεξα άιιε 
επηινγή. 

 Ώθνχκε θάπνηεο ζεσξίεο, άιιεο επηθνηλσληαθνχ ραξαθηήξα θαη άιιεο επζεβνπνζηθνχ πεξηερνκέλνπ.  
Οχηε ε δεκαγσγία θαη ν ιατθηζκφο πξέπεη λα θαηεπζχλνπλ ηηο απνθάζεηο καο νχηε ακθηιεγφκελεο ηδέεο θαη 
ζεσξίεο.  
ην ζεκείν δε απηφ λα κνπ επηηξαπεί λα πσ δπν ιφγηα γηα ηε λεθειψδε πξφηαζε -θαη ιππνχκαη πνπ ζα ην πσ 
γηα ηνπο θίινπο ηνπ ΏΚΒΛ- πνπ ζέηεη ελψπηφλ καο ζήκεξα,  ηελ ψξα πνπ πξέπεη λα πάξνπκε κε ππεπζπλφηεηα 
θαη σξηκφηεηα ηε κεγάιε απφθαζε, ην ΏΚΒΛ.  Μέρξη ζηηγκήο πνπ κηιάκε, κπξνζηά καο ηνπιάρηζηνλ, νη 
πνιηηηθέο δπλάκεηο δελ έρνπκε θαλέλα έγγξαθν, δελ έρνπκε ηίπνηε πνπ λα κπνξνχκε λα αμηνινγήζνπκε! 

 Απν απνξίεο κφλν λα θαηαζέζσ.  Γηαηί ην ΏΚΒΛ δελ παξνπζίαζε ηε ζεσξία ηνπ θαη ηελ πξφηαζή ηνπ 
απηή πξνηνχ ν Πξφεδξνο Υξηζηφθηαο -πξνθαλψο ζε ζπλεξγαζία κε ην ΏΚΒΛ- πξνζθχγεη, ηνλ πεξαζκέλν 
Ενχιην, ζηνλ Βπξσπατθφ Μεραληζκφ ηήξημεο;  Αεχηεξνλ, γηαηί ην ΏΚΒΛ δελ παξνπζίαζε ηελ πξφηαζή ηνπ, 
πξνηνχ ε θπβέξλεζε Υξηζηφθηα θαηαιήμεη ζην αξρηθφ πιαίζην κλεκνλίνπ ή ελ πάζε πεξηπηψζεη, πξνηνχ ε 
θπβέξλεζε ηνπ ΏΚΒΛ θέξεη ζηε ΐνπιή φια εθείλα ηα κλεκνληαθά λνκνζρέδηα ηνλ πεξαζκέλν Αεθέκβξην;  
Σξίηνλ, κήπσο ην ΏΚΒΛ δελ είρε αληηιεθζεί φηη ν Πξφεδξνο Υξηζηφθηαο θαη ε θπβέξλεζή ηνπ πξνζέθπγαλ ζηνλ 
Βπξσπατθφ Μεραληζκφ ηήξημεο γηα δάλεην;  Σα κλεκνληαθά λνκνζρέδηα δελ ήηαλ πξνυπνζέζεηο γηα ηελ 
παξαρψξεζε ηνπ δαλείνπ;  Να κνπ επηηξαπεί λα παξαηεξήζσ φηη ε φιε δηαρείξηζε ηνπ ζέκαηνο απφ ην ΏΚΒΛ 
δε δείρλεη ζνβαξφηεηα νχηε ηδενινγηθνπνιηηηθή ζηαζεξφηεηα. 

 Κπξίεο θαη Κχξηνη ζπλάδειθνη,  

 Απζηπρψο, ηα φζα δξακαηηθά κεζνιάβεζαλ κεηαμχ ηεο 19
εο

 Μαξηίνπ θαη ηνπ δεχηεξνπ Eurogroup ηεο 
25

εο
 Μαξηίνπ είλαη πνιιά θαη θαηαιπηηθά.  ε φ,ηη κάιηζηα κε αθνξά πξνζσπηθά, είλαη απνθαιππηηθά θαη 

ζπληαξαθηηθά.  Σν ίδην λνκίδσ ηζρχεη γηα ην ζχλνιν ησλ ζηειερψλ, ησλ κειψλ θαη ησλ ςεθνθφξσλ ηνπ 
Αεκνθξαηηθνχ Κφκκαηνο.  Γηα ην ζχλνιν επίζεο ηνπ θππξηαθνχ ιανχ.  Ση ζεκαίλνπλ;  εκαίλνπλ ην ηέινο ησλ 
ςεπδαηζζήζεσλ!  εκαίλνπλ ην ηέινο ηεο πνιηηηθήο αζσφηεηαο!  εκαίλνπλ ην ηέινο κηαο αθεινχο εζηθήο πνπ 
αδπλαηεί λα απνδερζεί ηε λέα ζθιεξή πξαγκαηηθφηεηα πνπ ραξαθηεξίδεη ηφζν ηηο ελδνεπξσπατθέο φζν θαη ηηο 
δηεζλείο ζρέζεηο.  εκαίλνπλ ηελ αξρή ελφο λένπ θχθινπ ιχζεσλ γηα ηελ αληηκεηψπηζε ηεο θξίζεο.  εκαίλνπλ 
ηελ απαξρή λέσλ εμειίμεσλ, ηαπηφρξνλα νηθνλνκηθψλ θαη γεσπνιηηηθψλ.  εκαίλνπλ ηελ έλαξμε ελφο 
ζπλνιηθφηεξνπ επαλαζρεδηαζκνχ ηεο επξσπατθήο θαη φρη κφλνλ αξρηηεθηνληθήο. 

 ια απηά καο πξνβιεκαηίδνπλ θαη νθείινπλ λα καο πξνβιεκαηίζνπλ ζνβαξά, βαζαληζηηθά.   Οθείινπλ 
λα καο θάλνπλ ζνθφηεξνπο.  Μαο θαινχλ ζε αθχπληζε,  καο επηβάιινπλ, είηε ην ζέινπκε είηε φρη, κηα λέα 
ζπλείδεζε ησλ πξαγκάησλ, κία λέα εζληθή αλαζχληαμε.  Ση καο ππαγνξεχνπλ;  Μαο ππαγνξεχνπλ έλα λέν 
ζηξαηεγηθφ ζρέδην δξάζεο.  Αε καο αθήλνπλ πνιιά πεξηζψξηα ειηγκψλ.  Μαο δίλνπλ φκσο ηελ επθαηξία λα 
απνδείμνπκε αλ αμίδνπκε θαη ηη αμίδνπκε, λα πξαγκαηνπνηήζνπκε, αλ ην ζειήζνπκε, λέα ζαχκαηα, λα 
απνζηνκψζνπκε κε λέα επηηεχγκαηα θαη απηνχο πνπ εθ ηνπ πνλεξνχ καο δηέβαιαλ θαη απηνχο πνπ 
θαηξνθπιαθηνχλ, γηα λα επσθειεζνχλ απφ ηελ πξφζθαηξε αδπλακία καο, γηα λα καο ζβήζνπλ απφ ην ράξηε.  
Ώο φςνληαη απηνί πνπ επζχλνληαη γηα ηελ αδπλακία καο, γηα ηε ζεκεξηλή θαηάζηαζε, αο φςνληαη επίζεο θαη 
απηνί πνπ είλαη πηα πιένλ βέβαην φηη ζπκκεηείραλ ζηελ πξνεηνηκαζία ηνπ εθβηαζκνχ καο θαη ζπλέβαιαλ ζηελ 
εθαξκνγή ηνπ ζρεδίνπ ηνπ θαηαλαγθαζκνχ καο!   Έζηεζαλ ηελ παγίδα ηνπ εγθισβηζκνχ καο.  Άλνημαλ ηελ 
θεξθφπνξηα ζηνπο ηηκσξνχο καο, ζηνπο άζπνλδνπο θίινπο καο θαη ζηνπο θαθεληξερείο αληίπαινχο καο.  Καη 
φζνη, σο κε φθεηιαλ, θαηειήθζεζαλ εμ απήλεο δελ πξέπεη λα έρνπλ ήζπρε ηε ζπλείδεζή ηνπο.  ζνη βξέζεθαλ 
απξνεηνίκαζηνη ζε ζέζεηο θαη ξφινπο επζχλεο.  ζνη ζπκπεξηθέξζεθαλ σο κσξέο παξζέλεο.  ζνη 
απνθνηκήζεθαλ θαη απνθνίκηζαλ εθεζπραζκέλνη γηα ην είδνο θαη ην βάξνο ηεο δαλεηαθήο ζχκβαζεο. 

 Αελ είλαη ε ψξα ηεο θξηηηθήο.  Αελ είλαη φκσο νχηε ε ψξα ηεο ζησπήο!  Σν Αεκνθξαηηθφ Κφκκα ζέιεη λα 
παξακείλεη ζηαζεξφο ζπληειεζηήο ηεο εζληθήο ζπλελλφεζεο θαη ηεο εζληθήο ελφηεηαο γηα ηε ζσηεξία ηεο 
παηξίδαο, απηήλ πνπ έρεη αλάγθε ν ηφπνο, απηήλ πνπ έρεη αλάγθε ε θνηλσλία. 

 Οχηε φκσο ε απνζηψπεζε ηεο αιήζεηαο νχηε ε σξαηνπνίεζε ηεο πξαγκαηηθφηεηαο νχηε πνιχ 
πεξηζζφηεξν ε ζπγθάιπςε επζπλψλ κπνξνχλ λα απνηειέζνπλ βάζεηο εζληθήο ζπλελλφεζεο θαη ελφηεηαο.  Καη 
απηφ ην ιέσ γηαηί κπνξεί γηα ρξφληα πνιιά νη δηάθνξεο θνχζθεο νη νπνίεο κε ηφζε επθνιία άλνηγαλ, απηέο νη 
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θνχζθεο πνπ έζπαγαλ θαη ζην ηέινο ην ηίκεκα θαη ην θφζηνο ην πιήξσλε ν ίδηνο ν πνιίηεο...  Βίλαη ε ψξα 
ινηπφλ, λαη, φζνη θαη φπνηνη επζχλνληαη γηα φια απηά, γηα απηήλ ηελ πνξεία, γηα απηήλ ηελ θαηάιεμε, λα 
ινγνδνηήζνπλ!  Να ζπάζεη ν φξθνο ηεο ζησπήο, ε νκεξηά!  Γηαηί αλ ν ηφπνο ηνχηνο πηζσγχξηζε, αλ ν ηφπνο 
ζήκεξα αληηκεησπίδεη έλα δήηεκα δσήο ή ζαλάηνπ, ην νθείινπκε σο έλα επηπξφζζεην ιφγν ζηνλ πεξηβφεην 
φξθν ζησπήο.  Γη’ απηφ ην ιφγν ινηπφλ, ε νκεξηά λα ηειεηψζεη!  Να απνθαιπθζνχλ πνηνη επζχλνληαη, πψο 
επζχλνληαη θαη απηνί λα νδεγεζνχλ ζην εδψιην ηνπ θαηεγνξνπκέλνπ, εθεί φπνπ αξκφδεη ζε εθείλνπο νη νπνίνη 
ρξεζηκνπνίεζαλ ην δηθφ ηνπο αμίσκα, ην δηθφ ηνπο ζεζκηθφ ιεηηνχξγεκα...  ινη εθείλνη πνπ είραλ ηελ φπνηα 
ελεκέξσζε.  Πνπ είραλ ηελ φπνηα γλψζε.  Πνπ νδήγεζαλ ηα πξάγκαηα ζε απηήλ ηελ θαηάζηαζε.  Καη δελ είλαη 
γηα ιφγνπο, αθξηβψο, εθδίθεζεο, αιιά γηα λα κπνξέζεη ην πνιηηηθφ ζχζηεκα μαλαθηίζεη θαη ηελ εκπηζηνζχλε 
ησλ πνιηηψλ, αιιά θαη ε λέα Κχπξνο λα μαλαθηηζηεί πάλσ ζε γεξνχο ζεκειηνχο.  Καη ηδηαίηεξα ηψξα πνπ φινη 
καο πξέπεη λα μαλαζπκεζνχκε, φρη βέβαηα έπεα πηεξφεληα, φηη εζληθφ είλαη φ,ηη είλαη αιεζέο. 

 Ήδε, ν ιαφο καο θαιείηαη λα πιεξψζεη αθξηβά ηα θαηά ζπλζήθε ςεχδε, κε ηα νπνία ρξφληα ηψξα ην 
πνιηηηθφ καο ζχζηεκα αλαπαξήγαγε ηνπο κχζνπο πνπ θαηέζηεζαλ πξνβιεκαηηθή ηε ζρέζε καο κε ηελ 
πξαγκαηηθφηεηα θαη θαιιηέξγεζαλ ηελ θνηλσληθή ακεξηκλεζία σο δεκφζηα αξεηή.  

 Ήξζε ν θαηξφο λα κηιήζνπκε κε ηε γιψζζα ηεο αιήζεηαο θαη λα δξάζνπκε κε πξάμεηο απφιπηνπ 
ξεαιηζκνχ.  Ο ζηξνπζνθακειηζκφο είλαη ν αζθαιέζηεξνο δξφκνο πξνο ηελ πιήξε θαηαζηξνθή.  Ο θαιχηεξνο 
ηξφπνο λα θαηαξξεχζεη φπνηα αμηνπηζηία απνκέλεη ζην πνιηηηθφ καο ζχζηεκα.  Ο ρεηξφηεξνο ηξφπνο λα 
θπβεξλεζεί ε ρψξα.  Ο ηαρχηεξνο δξφκνο πξνο ηα βξάρηα πάλσ ζηα νπνία θηλδπλεχεη λα ζπληξηβεί ε Κχπξνο 
θαη ε δεκνθξαηία ηεο. 

 ην ζεκείν απηφ, θπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, ζέισ λα επηζεκάλσ φηη ε αθαηάζρεηε θηλδπλνινγία, ν 
κεδεληζκφο, νη αθνξηζκνί, ε δεκαγσγία θαη ν ιατθηζκφο είλαη φ,ηη ρεηξφηεξν ζε πεξηφδνπο κεγάισλ θξίζεσλ, 
κεγάισλ απνθάζεσλ, αιιά θαη κεγάισλ εζληθψλ ζρεδηαζκψλ.  Δ θηλδπλνινγία θαη ν κεδεληζκφο θάκπηνπλ ην 
θξφλεκα θαη εμαζζελνχλ ηηο αληηζηάζεηο ηνπ ιανχ, ηελ ψξα αθξηβψο πνπ πξέπεη λα αλαζπληαρζεί ζηηο 
επάιμεηο ηεο εζληθήο πξνζπάζεηαο γηα αλάηαζε ηεο νηθνλνκίαο καο θαη γηα δηεθδίθεζε ησλ ζπκθεξφλησλ ηνπ 
ηφπνπ θαη ηνπ ιανχ.  Δ δεκαγσγία θαη ν ιατθηζκφο ηξέθνπλ δπζηπρψο κε ςεπδαηζζήζεηο ην ιαφ, 
απνπξνζαλαηνιίδνπλ θαη απνξπζκίδνπλ ηελ θνηλσλία ηελ ψξα αθξηβψο πνπ ν ιαφο νθείιεη λα έρεη πιήξε 
επίγλσζε ηεο θαηάζηαζεο, ψζηε λα αγσληζηεί γηα ηε βειηίσζή ηεο. 

 Κχξηε Πξφεδξε, 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 Θα ήκνπλ πξνζσπηθά ιηγφηεξν θαηεγνξεκαηηθφο γηα ηελ αλάγθε ππεξςήθηζεο ηεο δαλεηαθήο 
ζχκβαζεο, αλ δελ πίζηεπα ζηηο αξεηέο ηνπ ιανχ καο, ζηα δίθαηα ηεο παηξίδαο καο, ζην κέιινλ ησλ παηδηψλ 
καο θαη ζηελ επθαηξία πνπ καο δίλεηαη, γηα λα θάλνπκε κηα λέα, πεξηζζφηεξν ππνζρφκελε αξρή.  Ώπηή θπζηθά 
είλαη θαη ε άπνςε ηνπ Αεκνθξαηηθνχ Κφκκαηνο.  Οπνηαδήπνηε άιιε επηινγή ζα ηζνδπλακνχζε κε αηθλίδην 
ζάλαην, κε εζληθφ απηνρεηξηαζκφ, κε νξηζηηθφ εληαθηαζκφ ησλ νλείξσλ καο σο αηφκσλ, σο νηθνγελεηψλ, σο 
θνηλσλίαο.   

 Σν ίδην φκσο θαηεγνξεκαηηθνί είκαζηε ζην Αεκνθξαηηθφ Κφκκα, ηνλίδνληάο ην, φηη ε ππεξςήθηζε ηεο 
δαλεηαθήο ζχκβαζεο δελ έρεη θαλέλα απνιχησο λφεκα, αλ δε ζπλνδεπηεί θαη αλ δελ ππνζηεξηρζεί απφ ηε 
ζπιινγηθή βνχιεζε θαη ηελ πνιηηηθή ζέιεζε λα ρηίζνπκε φινη καδί αλαζθνπκπσκέλνη πάλσ ζε λέεο βάζεηο κηα 
λέα Κχπξν, λα ηελ θάλνπκε φξακα θαη ζθνπφ ηεο δσήο καο, αληηθείκελν κηαο δηαξθνχο αηνκηθήο θαη ζπιινγηθήο 
πξνζπάζεηαο.  Μφλν έηζη ζα βξνχκε ην βεκαηηζκφ θαη ζα θάλνπκε ζπληνκφηεξε θαη απνηειεζκαηηθφηεξε ηελ 
πνξεία καο πξνο ηελ θαηεχζπλζε ηεο απαιιαγήο καο απφ ην ζεκεξηλφ κλεκφλην.  Πεηχρακε ήδε λα ηνπ 
δψζνπκε έλα πεξηερφκελν ίζσο θαιχηεξν απφ απηφ πνπ καο είρε πξνηαζεί αξρηθά απφ ηελ ηξφηθα. 

 Βθείλν πνπ πξσηίζησο πξέπεη λα απνθχγνπκε είλαη ηνλ άγνλν, αιιά θαη ην ρσξίο νπζία δηαρσξηζκφ 
καο ζε κλεκνληαθνχο θαη αληηκλεκνληαθνχο.  Βίλαη έλαο δηαρσξηζκφο αρξείαζηνο, γηαηί δε λνκίδσ λα ππάξρεη 
θαλείο ζηελ Κχπξν πνπ λα ζεσξεί ηνλ εαπηφ ηνπ κλεκνληαθφ.  Βίλαη έλαο δηαρσξηζκφο επηθίλδπλνο.  Γηαηί;  Γηαηί 
είλαη πιαζηφο. Θα είλαη νιέζξηνο, γηαηί είλαη παξαπιαλεηηθφο, αιιά θαη ηελ ίδηα ψξα απνπξνζαλαηνιηζηηθφο.  
Θα είλαη δφιηνο, γηαηί ζηελ πξαγκαηηθφηεηα απνηειεί ην άιινζη φζσλ καο νδήγεζαλ ζηελ θαηαζηξνθή κε ηηο 
πξάμεηο θαη ηηο παξαιείςεηο ηνπο.  Θα ην επαλαιάβσ, ζα είλαη δφιηνο, γηαηί ζηελ πξαγκαηηθφηεηα απνηειεί ην 
άιινζη φζσλ καο νδήγεζαλ ζηελ θαηαζηξνθή κε ηηο πξάμεηο θαη ηηο παξαιείςεηο ηνπο.  Θα είλαη αζσσηηθφο ησλ 
πξαγκαηηθψλ ελφρσλ πνπ ππνλφκεπζαλ ηελ πνξεία καο πξνο ηελ εμπγίαλζε θαη ηελ αλάηαμε ηεο νηθνλνκίαο 
καο θαη πάλσ απφ φια ζα είλαη παξαιπηηθφο γηα ηηο δεκηνπξγηθέο δπλάκεηο, πνπ πξέπεη λα ζπζπεηξσζνχλ, πνπ 
πξέπεη λα ζπλεγεξζνχλ, πνπ πξέπεη λα ζηνρνπξνζεισζνχλ, πνπ πξέπεη λα αθνζησζνχλ ζηελ επίηεπμε ησλ 
κεηαξξπζκηζηηθψλ επηδφζεσλ, ησλ δηαξζξσηηθψλ αιιαγψλ θαη ησλ παξαγσγηθψλ πξσηνβνπιηψλ, πνπ πξέπεη 
λα αλαιεθζνχλ, γηα λα επηζηξέςνπκε ζε ηξνρηά αλάπηπμεο.  Σε κάρε απηή πξσηίζησο πξέπεη λα ηε δψζνπλ νη 
δπλάκεηο ηεο κεζαίαο ηάμεο, πνπ απεηιείηαη κε αθαληζκφ θαη πνπ είλαη ε θηλεηήξηα δχλακε ηεο νηθνλνκίαο θαη ε 
ξαρνθνθαιηά ηεο θνηλσλίαο, πνπ κπνξεί λα ζεθψζεη ην ζηαπξφ ηνπ καξηπξίνπ κέρξη ηελ αλάζηαζε ηεο 
παηξίδαο καο. 
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  Καθά ηα ςέκαηα, ππήξμακε νη αδηθεκέλνη κηαο θαθήο ζπγθπξίαο πνπ απνδείρηεθε κνηξαία!  Αελ 
ππήξμακε φκσο ηα ζχκαηα κηαο δηεζλνχο ζπλσκνζίαο πνπ έζηξεςε ηνπο πάληεο ελαληίνλ καο.  Βίκαζηε 
πξσηίζησο ηα ζχκαηα ησλ επηινγψλ θαη ησλ λννηξνπηψλ ηνπ παξειζφληνο πνπ λάξθσζαλ ηελ πνξεία καο 
πξνο ην κέιινλ, λάξθσζαλ ηα αληαλαθιαζηηθά καο, απνζπλέδεζαλ ηελ παξαγσγηθή καο βάζε, ζθνηείληαζαλ 
ηηο πξννπηηθέο καο, θαιιηέξγεζαλ ηελ εληχπσζε φηη ηάραηεο ην επξεκαηηθφ κνληέιν πάλσ ζην νπνίν 
ζηεξίρζεθε ε αλάπηπμή καο ζηε δηάξθεηα κηαο κεηαβαηηθήο πεξηφδνπ επθνξίαο ζα κπνξνχζε λα γίλεη έλα 
κφληκν πξφηππν νξγάλσζεο θαη κεγέζπλζεο ηεο νηθνλνκίαο καο.  Γχξσ απφ απηή ηελ ςεπδαίζζεζε 
νξγαλψζεθε έλα νιφθιεξν ζχζηεκα δηαπινθήο θαη ειέγρνπ κηαο εθηφο ειέγρνπ δηφγθσζεο ηνπ 
ρξεκαηνπηζησηηθνχ καο ζπζηήκαηνο.  Σν πξφβιεκα ηνπ ηξαπεδηθνχ καο ηνκέα δελ είλαη αζθαιψο ην κέγεζφο 
ηνπ, ε δπζαλαινγία ηνπ πξνο ην ΏΒΠ.  Σν πξφβιεκα ηνπ ρξεκαηνπηζησηηθνχ καο ηνκέα ήηαλ ε πνηφηεηα ησλ 
ραξαθηεξηζηηθψλ ηνπ θαη ε ζηξαηεγηθή ησλ πξνζαλαηνιηζκψλ ηνπ.  Ώληί λα δίλεη πξνηεξαηφηεηα ζηηο 
παξαγσγηθέο επελδχζεηο, αλαιψζεθε ζε επελδπηηθέο ππεξαπνδφζεηο πνπ δε βαζίδνληαλ ζηηο δπλαηφηεηεο ηεο 
πξαγκαηηθήο νηθνλνκίαο. 

 Ώο γίλνπκε ζαθείο.  ζνη εχθνια επηδίδνληαη ζε αληηκλεκνληαθά θεξχγκαηα αο πξνζέμνπλ κήπσο νη 
ζεκαίεο ηνπο γίλνπλ ζεκαίεο ηνπ θαηεζηεκέλνπ πνπ επζχλεηαη γηα ηε ζεκεξηλή καο θαηάληηα!  Βίκαη ζίγνπξνο 
φηη δελ ππάξρεη νχηε έλαο ζε απηή ηελ αίζνπζα, νχηε έλαο κέζα ζηνλ θππξηαθφ ιαφ πνπ λα κπνξεί λα 
παξνπζηαζζεί, φπσο είπα πξνεγνπκέλσο, σο κλεκνληαθφο.  ινη καο ζέινπκε ην ηαρχηεξν δπλαηφ λα 
βγάινπκε απφ πάλσ καο ηνλ θνξζέ ηνπ κλεκνλίνπ, πνπ ζα πλίμεη ηελ νηθνλνκία καο ζηελ χθεζε.  Βίκαη φκσο 
ζίγνπξνο φηη ππάξρνπλ νξηζκέλνη πνπ ζα πξνζπαζήζνπλ λα κεηαηξέςνπλ ηελ θνηλή απηή επηζπκία ζε 
ζχλζεκα γηα έμνδν απφ ηελ Βπξσδψλε θαη επηζηξνθή ζε πνιηηηθέο πνπ ζα εμππεξεηήζνπλ πνιχ εγσηζηηθά, 
ηδησηηθά, ζπκθέξνληα.  Αε ζα αλαθεξζψ βέβαηα ζηνπο θηλδχλνπο πνπ κπνξεί λα ελππάξρνπλ ζε κηα ηέηνηα 
ινγηθή, αλ ιάβεη θαλείο ππφςε θαη ηε πλζήθε Πξνζρψξεζεο, κε βάζε ηελ νπνία ηδηαίηεξα ηα λέα κέιε ηεο 
Βπξσπατθήο Έλσζεο έρνπλ ππνρξέσζε θαη δέζκεπζε λα εληαρζνχλ, έρνληαο βέβαηα θάπνηεο ρξνληθέο 
παξεθθιίζεηο, ζηελ Βπξσδψλε θαη ην επξψ.  Αελ μέξσ, δε λνκίδσ λα  ππάξρεη θαλείο πνπ κε βεβαηφηεηα κπνξεί 
λα πεη φηη απηφ δε ζα ζπλεπάγεηαη ελδερνκέλσο θαη ηελ έμνδν ηεο Κχπξνπ απφ ηελ Βπξσπατθή Έλσζε.  Ώλ 
είλαη ηέηνηα ε εξκελεία, δελ είκαη εηδηθφο, αο ην ςάμνπκε φινη θαη ηδηαίηεξνη απηνί πνπ γίλνληαη θνξείο κηαο 
ηέηνηαο ινγηθήο, αιιά θαη ην θξάηνο λα ην ςάμεη! 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ βνπιεπηέο) 

 Χξαία! Βζείο κηιάηε πάληνηε κε απφιπηεο βεβαηφηεηεο∙ εγψ κηιψ πάληνηε κε ζρεηηθέο βεβαηφηεηεο!   

 Βλ πάζε πεξηπηψζεη ινηπφλ, ζα απνδεηρηεί αλ ην ςάμηκν απηφ είλαη ζσζηφ ή ιάζνο.  Βλ  πάζε 
πεξηπηψζεη φκσο, θαη ζσζηφ λα είλαη απηφ, δελ απνηξέπεη απφ ηε ζηάζκηζε θαη ησλ επξχηεξσλ γεσπνιηηηθψλ 
θαη γεσζηξαηεγηθψλ επηινγψλ, πνηνη ζα είλαη νη ζχκκαρνί καο, ηη είδνπο ζπκκάρνπο έρεη ε Σνπξθία, πψο 
αλαβαζκίδεηαη, πψο δηεπξχλεη ηελ εκβέιεηα θαη ηελ επηξξνή ηεο θαη πνηνη ζα είλαη θαη νη δηθνί καο, ηα ζηαζεξά 
ζεκεία αλαθνξάο ηα δηθά καο, φρη βέβαηα κε απηαπάηεο αιιά ζηελ πξάμε.  Ώπηά φκσο ζα ηα θνπβεληηάζνπκε, 
φηαλ έξζεη ε ψξα. 

 Ώπφ ην παξειζφλ ινηπφλ αο θξαηήζνπκε κφλν φ,ηη ζεηηθφ θιεξνδνηεί ζην παξφλ θαη γηα ην κέιινλ καο.  
Ώο απαιιαγνχκε φκσο απφ ηηο δπζπιαζίεο ηνπ θαη ηα θαξθηλψκαηά ηνπ, πνπ αθαηξνχλ απφ ηελ νηθνλνκία καο 
ή απνξξπζκίδνπλ ηελ παξαγσγηθή ηάμε θαη ηηο δεκηνπξγηθέο δπλάκεηο.  Ώο πξνεηνηκαζηνχκε γηα ηελ 
πξαγκαηηθή ζχγθξνπζε κε ηα πξαγκαηηθά πξνβιήκαηα θαη φρη κε ηα εηθνληθά.  Ώο βάινπκε κπξνζηά ζηε κάρε 
ηνπ κέιινληφο καο ην αλζξψπηλν δπλακηθφ ηνπ ηνκέα ησλ ππεξεζηψλ καο, πνπ κπνξεί λα απνηειέζεη κε ηελ 
πνηφηεηα, ηηο γλψζεηο θαη ηηο εκπεηξίεο εκπξνζζνθπιαθή ησλ νξγαλσκέλσλ δπλάκεσλ γηα ηελ πξνζαξκνγή 
ζηε λέα πξαγκαηηθφηεηα θαη ηελ αλνηθνδφκεζε ηεο λέαο Κχπξνπ.  Δ δηαηήξεζή ηεο ζηελ θνξπθή ηεο δηεζλνχο 
επηρεηξεκαηηθήο δξαζηεξηφηεηαο κπνξεί θαη πξέπεη λα επηηεπρζεί ρσξίο έλα ππεξηξνθηθφ θαη ιηγφηεξν 
παξαγσγηθφ ηξαπεδηθφ ζχζηεκα.  Ώλ απηφ ην ζχζηεκα έραζε ηε κάρε κηαο νιηγφηεξν νδπλεξήο, νκαιήο θαη 
εμειηθηηθήο εμπγίαλζεο, δε ζεκαίλεη φηη ε Κχπξνο ζα ράζεη αλαγθαζηηθά ηνλ πφιεκν ηεο αλάπηπμεο.  Ώληίζεηα, 
ζα θεξδίζνπκε ηνλ πφιεκν ηεο αλάπηπμεο, αλ αμηνπνηήζνπκε ηα ζπγθξηηηθά πιενλεθηήκαηα πνπ ζηνπο 
ζχγρξνλνπο πνιέκνπο θξχβνπλ ηα κπζηηθά ηεο λίθεο. 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ βνπιεπηέο) 

 Ξέξσ φηη κπνξεί λα ζαο θνχξαζα. 

(Θφξπβνο ζηελ αίζνπζα) 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Παξαθαιψ, εζπρία! 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ ηνλ θ. Νίθν Καηζνπξίδε) 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 Υαίξνκαη ηδηαίηεξα! 
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 Ώληίζεηα ινηπφλ, ζα θεξδίζνπκε ηνλ πφιεκν ηεο αλάπηπμεο, αλ αμηνπνηήζνπκε ηα ζπγθξηηηθά 
πιενλεθηήκαηα πνπ ζηνπο ζχγρξνλνπο πνιέκνπο θξχβνπλ ηα κπζηηθά ηεο φπνηαο επηηπρίαο.  Βίλαη ε επθπΎα 
ησλ αλζξψπσλ καο, είλαη ε επειημία ησλ παξαγσγηθψλ καο δπλάκεσλ.  Αελ πξέπεη λα ηηο δηαζπάζνπκε, δελ 
πξέπεη λα ηηο αθήζνπκε λα παξαζπξζνχλ ζε αλψθεινπο αληηπεξηζπαζκνχο.  Πξέπεη λα εληζρχζνπκε ηελ 
ππεξνρή ηνπο, πξέπεη λα ηνλψζνπκε ην εζηθφ ηνπο, πξέπεη λα αλαλεψζνπκε θαη λα αμηνπνηήζνπκε ην 
δπλακηζκφ ηνπο.  Μπνξεί λα κε δηαζέηνπκε ηε δχλακε ηνπ φπινπ θαη ηνπ ππξφο, πνπ δηαζέηνπλ νη δπλάκεηο 
πνπ εγνχληαη ηνπ δηεζλνχο νηθνλνκηθνχ πνιέκνπ, δηαζέηνπκε φκσο ηα φπια θαη ηα ζπγθξηηηθά πιενλεθηήκαηα 
πνπ κπνξνχλ λα καο μαλαθάλνπλ ηζφηηκνπο απέλαληί ηνπο.   

 Κχξηε Πξφεδξε, 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 Θέισ λα είκαη ζαθήο, εηιηθξηλήο θαη θαζαξφο.  Δ ζεκεξηλή ςήθνο ηνπ Αεκνθξαηηθνχ Κφκκαηνο ππέξ ηεο 
έγθξηζεο ηεο δαλεηαθήο ζχκβαζεο δελ είλαη ςήθνο ζπκβηβαζκνχ κε ηνπο δαλεηζηέο καο, δελ είλαη ςήθνο 
ππνηαγήο ζε απαξάδεθηνπο φξνπο θαη εθβηαζηηθέο απαηηήζεηο.  Βίλαη ςήθνο ζσηεξίαο πνπ δίλεη πξνηεξαηφηεηα 
ζηελ πξνζηαζία ηνπ ιανχ καο θαη ησλ αζζελέζηεξσλ ζηξσκάησλ ηνπ απφ ηελ νιηθή θαηαζηξνθή, πνπ ζα ήηαλ 
ε ζπλέπεηα ηεο ρξενθνπίαο ηνπ ηξαπεδηθνχ καο ζπζηήκαηνο θαη ηεο πηψρεπζεο ηνπ θξάηνπο καο.  Βίλαη φκσο 
πξσηίζησο κηα ςήθνο εκπηζηνζχλεο ζηηο ηθαλφηεηεο απηνχ ηνπ ιανχ, ζηηο αληνρέο ηνπ θαη ζηηο αληηζηάζεηο ηνπ, 
ζηελ πξνζαξκνζηηθφηεηά ηνπ θαη ζηελ αζηείξεπηε επξεκαηηθφηεηά ηνπ.  Βίλαη θπξίσο κηα ςήθνο πξφθιεζε θαη 
πξφζθιεζε πξνο ηηο δεκηνπξγηθέο δπλάκεηο ηνπ ηφπνπ καο, ζε απηέο δειαδή ηηο δπλάκεηο πνπ ζέινπλ λα 
ραξάμνπλ κηα βαζηά ηνκή ζηελ ηζηνξία καο,  πνπ ζέινπλ θαη κπνξνχλ λα θάλνπλ κηα λέα αξρή, πνπ ζέινπλ λα 
απειεπζεξσζνχλ απφ ηα δεζκά ελφο ηέηνηνπ πξνηχπνπ αλάπηπμεο, πνπ δελ πεξηκέλακε ηνπο δαλεηζηέο καο, 
γηα λα θαηαιάβνπκε φηη πξέπεη λα αιιάμεη. 

 Δ ςήθνο καο ππέξ ηεο δαλεηαθήο ζχκβαζεο είλαη ε απφθαζή καο λα αλαζπληαρζνχκε θνηλσληθά θαη λα 
εθνξκήζνπκε ζπλνιηθά ζην κέιινλ καο.  Οθείινπκε λα αθήζνπκε αλνηθηά φια ηα ελδερφκελα.  Θα πξέπεη 
φκσο λα θιείζνπκε νξηζηηθά ηηο εθθξεκφηεηέο καο κε ην παξειζφλ ηεο επίπιαζηεο επεκεξίαο θαη ηα παξάζπξα 
επθαηξίαο ζηνπο ηπρνδησθηηζκνχο, ηηο επηπνιαηφηεηεο θαη ηνπο θαηξνζθνπηζκνχο ηνπ παξειζφληνο.  Βίκαη 
πεπεηζκέλνο φηη κέζα ζε έλα ρξφλν ζα έρνπκε πεηχρεη λα αλαηξέςνπκε ηα ζεκεξηλά θαηαζιηπηηθά δεδνκέλα, 
ππφ ηνλ φξν φκσο φηη ζα έρνπκε θηλεζεί φινη καδί πξνο ηελ ίδηα θαηεχζπλζε, κε ηεξαξρεκέλεο πξνηεξαηφηεηεο, 
ζπγθεθξηκέλν ζρεδηαζκφ θαη απνηειεζκαηηθή θαζνδήγεζε ηνπ λένπ καο εζληθνχ αγψλα. 

 Πξέπεη λα μεθηλήζνπκε ηνλ αγψλα απηφ απφ κεδεληθή βάζε.  Πξέπεη λα ζηαζεξνπνηήζνπκε ηελ 
νηθνλνκία καο θαη ην ηξαπεδηθφ καο ζχζηεκα κε φπνην θφζηνο. Πξέπεη φκσο, θπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 
θπξίσο λα αληηκεησπίζνπκε θαηάκαηα ηελ πξαγκαηηθφηεηα, λα κε δεκηνπξγήζνπκε λέεο απηαπάηεο, λα 
θαηαιάβνπκε επηηέινπο ηη ζπκβαίλεη ζηνλ θφζκν καο, λα θαηαιάβνπκε ηη ζπκβαίλεη ζηελ επξχηεξε πεξηνρή, λα 
κπνξέζνπκε λα αληρλεχζνπκε ζσζηά πνηεο είλαη νη δπλακηθέο πνπ αλαπηχζζνληαη θαη ηη πξνζθέξεηαη ζε καο, 
ηη είδνπο ζπλέξγεηεο, ηη είδνπο ζπκκαρίεο, ηη είδνπο λένη παίρηεο πξέπεη λα ηχρνπλ αμηνπνίεζεο.  Πξέπεη ινηπφλ 
λα θαηαιάβνπκε θαη πνηα είλαη ε ξεαιηζηηθή απνζηνιή καο κέζα ζε απηφλ, πνχ κπνξνχλ λα βξεζνχλ νη 
πξαγκαηηθνί ζχκκαρνί καο.  Πξέπεη λα βγνχκε απφ ηε ζεκεξηλή καο γεσπνιηηηθή απνκφλσζε.  Πξέπεη λα 
ελεξγνπνηήζνπκε ην δίρηπ αζθαιείαο πνπ κπνξεί λα δεκηνπξγήζνπλ νη ζπλεξγαζίεο καο γηα ηελ αμηνπνίεζε 
ηνπ λένπ θπζηθνχ καο πινχηνπ.  Βίλαη αζθαιψο ε κεγάιε καο πξφθιεζε, είλαη ε κεγάιε καο ειπίδα.  Βιπίδσ 
λα κελ είλαη ε κεγάιε καο θαηάξα θαη ειπίδσ λα κε γίλεη κηα λέα εζληθή απηαπάηε! 

 ην δηάζηεκα πνπ ζα κεζνιαβήζεη αλαγθαζηηθά, κέρξηο φηνπ κπνξέζνπκε λα επσθειεζνχκε απφ ηελ 
αμηνπνίεζε ησλ πδξνγνλαλζξάθσλ καο, πξέπεη λα αληηκεησπίζνπκε ηηο αλάγθεο κηαο κεηαβαηηθήο πεξηφδνπ.  
Μπνξνχκε λα δηαηεξεζνχκε σο δηεζλέο επηρεηξεκαηηθφ θέληξν, αθφκα θαη αλ ππνζηνχκε κηα δξακαηηθή 
ζπξξίθλσζε ηνπ ηξαπεδηθνχ καο ζπζηήκαηνο.  Μπνξνχκε ηαπηφρξνλα λα αμηνπνηήζνπκε ηε γεσγξαθηθή καο 
ζέζε θαη ηελ πςειή πνηφηεηα ηνπ αλζξψπηλνπ δπλακηθνχ καο, αλαπηχζζνληαο εμίζνπ απνδνηηθέο δξάζεηο θαη 
επθάληαζηεο ζην ρψξν ηεο πγείαο, ηεο παηδείαο, ηεο ηερλνινγίαο, ηεο έξεπλαο, ηεο θαηλνηνκίαο θαη αζθαιψο 
ελφο αθφκα πεξηζζφηεξν αλαπηπζζφκελνπ ηνπξηζκνχ. 

ια φκσο απηά έρνπλ κηα πξνυπφζεζε, φηη ζα απνηειέζνπλ ζηφρνπο κηαο ζπιινγηθήο πξνζπάζεηαο 
θαη φηη δελ πξέπεη λα μαλαθάλνπκε πνηέ ην ιάζνο λα ζεσξήζνπκε σο δεδνκέλν απηφ πνπ πξέπεη λα είλαη 
πάληα ην δεηνχκελν, κηα νηθνλνκηθή αλάπηπμε πνπ λα έρεη σο πεγή θαη σο θίλεηξφ ηεο ηηο παξαγσγηθέο αμίεο 
θαη φρη ηηο θαηαλαισηηθέο ζπλήζεηεο θαη σο βαζηθέο αξρέο ηελ θνηλσληθή ζπλνρή, ηελ θνηλσληθή αιιειεγγχε.  
ηήξημε, λαη, ζ’ απηνχο πνπ έρνπλ πξαγκαηηθή αλάγθε.  Αελ κπνξεί λα ππάξρεη ζηήξημε ζε απηνχο πνπ 
εθκεηαιιεχνληαη θαη αμηνπνηνχλ ηα φπνηα παξαζπξάθηα ηνπ λφκνπ, γηα λα κπνξνχλ αθξηβψο λα παίξλνπλ δηπιά 
θαη ηξηπιά επηδφκαηα ζε βάξνο θαη ηνπ θξάηνπο, αιιά θαη ζε βάξνο απηψλ πνπ πξαγκαηηθά έρνπλ αλάγθε.  Ώο 
θάλνπκε ηε ζεκεξηλή καο απφθαζε απφθαζε αλαζεψξεζεο ησλ θξηηεξίσλ κε ηα νπνία θάλνπκε ηηο επηινγέο 
καο, νξγαλψλνπκε ηηο ζρέζεηο καο, ζέηνπκε ηνπο ζηξαηεγηθνχο καο ζηφρνπο.  Ώο κεηαηξέςνπκε ηελ νξγή θαη ην 
ζπκφ καο ζε δεκηνπξγηθή δχλακε πξνφδνπ θαη δεκηνπξγίαο.  Καη αο κελ μεράζνπκε φηη απφ ην ζεκεξηλφ 
πνιηηηθφ ζχζηεκα δε ζα κείλεη ηίπνηα φξζην απφ απηά πνπ δε ζα επηηξέςνπλ ζηνλ θππξηαθφ ιαφ λα βγεη φξζηνο 
απφ ηε ζεκεξηλή θξίζε. 
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Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

Πξνηνχ νινθιεξψζσ ηελ νκηιία κνπ, επηζπκψ λα θσδηθνπνηήζσ νινθιεξσκέλα ηε ζέζε ηνπ 
Αεκνθξαηηθνχ Κφκκαηνο σο αθνινχζσο:   

 Βγθξίλνπκε ηε δαλεηαθή ζχκβαζε, επεηδή δελ έρνπκε άιιε επηινγή θαη επεηδή δελ αλαιακβάλνπκε ηελ 
επζχλε γηα ηελ πηψρεπζε ηεο παηξίδαο καο. 

 ηφρνο καο είλαη ην ηαρχηεξν λα κπνξέζνπκε λα απεκπιαθνχκε απφ ην κλεκφλην θαη ηελ ηξφηθα θαη 
πξνο απηή ηελ θαηεχζπλζε θαη εξγαζηήθακε θαη ζα εξγαζηνχκε. 

 Θεσξνχκε φηη ε Κχπξνο πξέπεη λα δψζεη ηηο κάρεο ηεο θαη λα πξνβάιεη ηηο δηεθδηθήζεηο ηεο ζηα πιαίζηα 
ηεο Βπξσδψλεο θαη ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο. 

 ηαζεξά θαη απνθαζηζηηθά ζα ζπλερίζνπκε λα ππεξαζπηδφκαζηε ηηο αξρέο ηεο θνηλσληθήο ζπλνρήο θαη 
ηεο θνηλσληθήο αιιειεγγχεο θαη λα εκκέλνπκε ζε δίθαην θαηακεξηζκφ ησλ νηθνλνκηθψλ βαξψλ. 

 Ώπαηηνχκε επίζεο θάζαξζε, απφδνζε επζπλψλ θαη παξαδεηγκαηηθή ηηκσξία φζσλ επζχλνληαη γηα ηελ 
νδπλεξή νηθνλνκηθή θξίζε πνπ βηψλνπκε. 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 Ίζσο λα κελ είλαη ζχκπησζε φηη θαινχκαζηε λα ηνπνζεηεζνχκε ελψπηνλ ηνπ πην ζθιεξνχ δηιήκκαηνο 
πνπ αληηκεησπίζακε ηα ηειεπηαία ρξφληα κέζα ζηελ Ββδνκάδα ησλ Παζψλ.  Δ πξνζδνθία ηεο Ώλάζηαζεο αο 
θαηεπζχλεη φρη κφλν ην ζπλαίζζεκά καο, αιιά θαη ην λνπ θαη ην ινγηζκφ καο!  Καιή Ώλάζηαζε! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ ηνλ θ. Καξνγηάλ. 

 Σψξα ην ιφγν έρεη ν θ. Άληξνο Κππξηαλνχ. 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, πξηλ λα έξζσ ζην βήκα, γηα λα κε ράλσ απφ ην ρξφλν κνπ, ζέισ λα μεθαζαξίζνπκε ην 
δηαδηθαζηηθφ.  Θέισ λα μέξσ πφζν ζεβαζηή ζα γίλεη ε απφθαζε πνπ ιήθζεθε ζηε ζχζθεςε αλαθνξηθά κε ην 
ρξφλν, δηφηη έρεη παξαβηαζηεί θαηά θφξνλ απφ ηνπο πάληεο!  Βκείο είρακε πξφζεζε λα ηεξήζνπκε απηή ηε 
δέζκεπζε, αιιά ζέισ λα μέξσ, γηα λα μέξσ πφζν ειεχζεξα ζα κηιήζσ θαη εγψ! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Κνηηάμηε, έρσ πεη θαη ζηε...  

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ βνπιεπηέο) 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 η, φηαλ παίξλνληαη απνθάζεηο, ζεσξψ... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Έρσ πεη θαη ζηελ αξρή ηεο ζπλεδξίαο φηη, δεδνκέλεο ηεο θξηζηκφηεηαο ηνπ ζέκαηνο... 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Σν θαηαιαβαίλσ απηφ, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 ...ζα ππάξμεη κία επειημία θαη θάιεζα φινπο ζε κηα ζπλεξγαζία. 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Καηαιαβαίλσ, αιιά ζέισ λα πξνζδηνξίζεηε ηελ επειημία! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Καη ζε φ,ηη αθνξά ην Αεκνθξαηηθφ Κφκκα, ήδε είλαη ελήκεξνο ν θνηλνβνπιεπηηθφο εθπξφζσπνο ηνπ 
ΏΚΒΛ, ν θ. Καηζνπξίδεο, φηη εδεηήζε κία επηκήθπλζε ηνπ ρξφλνπ, δεδνκέλνπ φηη ε δηεπζέηεζε πνπ είρε γίλεη, 
δειαδή λα δνζνχλ ζηνλ θάζε βνπιεπηή ηέζζεξα ιεπηά, θαηά θάπνην ηξφπν εζεσξήζε φηη αδηθνχζε ηα άιια 
θφκκαηα, πιελ ησλ δχν κεγάισλ.  Άξα ινηπφλ, ζα ππάξμεη κία... 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Θέισ λα μεθαζαξίζνπκε, θχξηε Πξφεδξε, πφζε ζα είλαη απηή ε επειημία, γηα λα μέξσ πφζν λα κηιήζσ! 
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ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Θα είλαη κέρξη πέληε ιεπηά, έμη ιεπηά, επηά ιεπηά, αιιά ζέισ λα μεθαζαξίζσ φηη απφ πιεπξάο 
Αεκνθξαηηθνχ Κφκκαηνο δελ ππήξμε ππέξβαζε. 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Βπεηδή μεπεξάζηεθε θαηά δεθαπέληε, θαηά είθνζη ιεπηά απφ θάπνηνπο! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Πφζα ιεπηά κίιεζε, θχξηε ζπλάδειθε; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Σξηάληα πέληε ιεπηά, θχξηε Πξφεδξε. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Καηζνπξίδεο θαη κεηά ν θ. Καξνγηάλ. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Βπεηδή εθάκεηε αλαθνξά ζην φλνκά κνπ, θαη έρεηε δίθαην γηα ηα πέληε ιεπηά, αιιά θαη γηαηί πξνζσπηθά 
δε ζέισ λα πσ ηε ιέμε, αθξηβψο πψο ληψζσ…  Καη ζα ζαο πσ γηαηί.  Βθείλνη πνπ μεπέξαζαλ ην ρξφλν επί 
πέληε, φπσο ν θ. Κνπιίαο, ζην πξνθνξηθφ θαη θπξίσο φκσο εθείλνη πνπ είραλ γξαπηφ θείκελν θαη μεπέξαζαλ ην 
ρξφλν, ζε βαζκφ πνπ εμάληιεζαλ θαηά 95% ην ζπκθσλεκέλν πιαίζην...  Αελ κπνξψ λα δερηψ φηη πξνέθπςε 
απηή ε αιιαγή κία ψξα πξηλ λα αλέιζνπλ ζην βήκα!  Καηά ζπλέπεηα... 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ ηελ θ. Ώζελά Κπξηαθίδνπ) 

 Κπξία Κπξηαθίδνπ, ζαο παξαθαιψ! 

 Σν πξφβιεκα είλαη πνιχ απιφ.  Βθάκακελ κία ζπκθσλία ε νπνία έπξεπε λα ηεξεζεί.  Αεχηεξνλ, φπνηνο 
άιιαμε γλψκε γηα ηε ζπκθσλία ήηαλ δηθαίσκά ηνπ, αιιά, αληί λα ιέεη -θαη, αθνχ κε πξνθαιείηε εζείο, ζα πσ 
φλνκα, ην ΑΔΚΟ- «ζέισ πέληε ιεπηά, απφ ηξηάληα πέληε λα γίλνπλ ζαξάληα», έπξεπε λα έιεγε «δελ ηζρχεη ν 
ρξφλνο».  Καη κελ ην απινπνηείηε ηφζν πνιχ ην ζέκα.  Νηψζσ φηη μεγειάζηεθα, αθνχ ιέηε απηφ ην πξάγκα!  Αε 
ζα θάκσ δηάινγν καδί ζαο!  Σν ιφγν έρεη ν θνηλνβνπιεπηηθφο εθπξφζσπνο ηνπ ΑΔΚΟ, θαηά ηε γλψκε κνπ, θαη 
νπνηνπδήπνηε άιινπ θφκκαηνο πξναπνθάζηζε ζπλεηδεηά λα εμαληιήζεη κε κία νκηιία ην ρξφλν.  Καη ηψξα 
εκείο ζα είκαζηε νη θαθνί, αο πνχκε, πνπ ζα θφςνπκε θάπνην άιιν νκηιεηή ηνπ θφκκαηνο;  Γη’ απηφ ην είρα 
εηζεγεζεί, θχξηε Πξφεδξε, θαη έπξεπε λα κπεη κε ην μεθίλεκα ηεο νινκέιεηαο ζε ςεθνθνξία, γηα λα μέξεη ν 
θαζέλαο ηη θάκλεη!  Βγψ απφ ηηο ζεκεηψζεηο πνπ πήξα ζέισ κία ψξα, εθηφο απφ εθείλα πνπ πξνγξακκάηηδα.  Ση 
ζα γίλεη; 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Οξίζηε, θχξηε Καξνγηάλ. 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 Πάλησο, είλαη γεγνλφο φηη κνπ πξνθαιεί θαηάπιεμε ε ηνπνζέηεζε ηνπ θ. Καηζνπξίδε, ν νπνίνο βέβαηα 
επηιέγεη κε πνηνπο ζα ζπλνκηιά!  Βθείλν φκσο πνπ ζέισ λα πσ είλαη ην εμήο:  Βζείο, θχξηε Πξφεδξε, έρεηε πεη 
φηη ζα ππάξρεη επειημία ζηε ζπδήηεζε, γηαηί ν θαζέλαο απφ καο πνπ πξνεηνίκαζε ηε δηθή ηνπ νκηιία είρε 
αθξηβψο ρξνλνκεηξήζεη έλα πεξίπνπ θαη ην δηθφ ηνπ ην θείκελν.  Γη’ απηφ ην ιφγν ινηπφλ, απφ ηε ζηηγκή πνπ 
δψζαηε εζείο σο Πξφεδξνο, θαη έρεηε θάζε δηθαίσκα λα ην θάλεηε, πνπ δψζαηε ηελ επειημία ζε φινπο ηνπο 
άιινπο θαη ην ρξφλν, εγψ δηεξσηψκαη γηαηί ζχκσζαλ νη θίινη ηνπ ΏΚΒΛ ή ελδερνκέλσο θαη θάπνηνη άιινη γηα ην 
ρξφλν ην δηθφ καο ή γηαηί έγηλε ζέκα... 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Βςάμακέλ ην, θχξηε Καξνγηάλ! 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 πγγλψκε, θχξηε Καηζνπξίδε, εγψ δε ζαο δηέθνςα. 

 Πξαγκαηηθά δηεξσηψκαη γηα πνην ιφγν επηθξίλνπλ απηή ηε δηαδηθαζία, αλ ρξεζηκνπνίεζα ή πέληε ή επηά 
ή νθηψ ιεπηά πεξηζζφηεξα!  Βγψ ινηπφλ θαη ην θφκκα κνπ είκαζηε εμ εθείλσλ πνπ απηά ηα νπνία ζπκθσλνχλ 
ηα ηεξνχλ.  Ώπφ ηε ζηηγκή πνπ εζείο σο Πξφεδξνο ηεο ΐνπιήο απνθαζίζαηε λα δψζεηε απηή ηελ επρέξεηα... 
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Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Πφηε; 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 πγγλψκε; 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Πφηε ζπκθσλήζακε; 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 Ρσηήζηε ηνλ Πξφεδξν ηεο ΐνπιήο λα ζαο πεη! 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ ηνλ θ. Νίθν Καηζνπξίδε) 

 Κχξηε Καηζνπξίδε, ξσηήζηε ηνλ Πξφεδξν ηεο ΐνπιήο λα ζαο πεη! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 ρη, έρσ πεη ζηελ αξρή απηήο ηεο ζπλεδξίαζεο φηη ιφγσ ηεο θξηζηκφηεηαο ηνπ ζέκαηνο ζα ππάξμεη κία 
επειημία. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Πψο ην μέξαηε πξνθαηαβνιηθά, θχξηε Καξνγηάλ; 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 Αελ ην ήμεξα πξνθαηαβνιηθά, θχξηε Καηζνπξίδε! 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Ο θ. Φχηνο Κσλζηαληίλνπ ήηαλ παξψλ, ππήξμε δέζκεπζε, ήηαλ εηζήγεζε ηνπ ΑΔΚΟ θαη ηεο ΒΑΒΚ λα 
πάκε πέληε ιεπηά... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Κχξηε Καηζνπξίδε, ζαο παξαθαιψ!  αο παξαθαιψ! 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 Κχξηε Καηζνπξίδε, ν θνηλνβνπιεπηηθφο εθπξφζσπνο... 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ βνπιεπηέο) 

Κχξηε Πξφεδξε, απιψο, αλ κνπ δψζεηε ηελ άδεηα έλα ιεπηφ... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Παξαθαιψ. 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 Ο θνηλνβνπιεπηηθφο εθπξφζσπνο ηνπ θφκκαηφο καο καο ελεκέξσζε γηα ην ρξφλν ν νπνίνο είρε 
απνθαζηζηεί.  ηαλ κπήθακε ζηε ζπδήηεζε, ν Πξφεδξνο ηεο ΐνπιήο είπε... 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Σν απφγεπκα! 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 Σν απφγεπκα, κάιηζηα, θχξηε Καηζνπξίδε!  Σν απφγεπκα είρε πεη «εγψ ζα δψζσ επειημία».  Άξα ινηπφλ, 
αλ ν Πξφεδξνο ηεο ΐνπιήο έιεγε «ζέισ πηζηή ηήξεζε ηνπ ρξφλνπ», είρα ζηελ νκηιία κνπ θαη ζεκεία πνπ 
κπνξνχζα λα κελ ηα πσ, γηα λα κπνξψ λα είκαη κέζα ζηα ρξνληθά πιαίζηα.  Άξα γηα πνην ιφγν ζάο ελφριεζε;  
Ώπηά πνπ είπα ή απιψο είλαη ν ρξφλνο; 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ ηνλ θ. Νίθν Καηζνπξίδε) 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Κχξηε Καηζνπξίδε, επεηδή δεηνχλ θαη άιινη ην ιφγν... 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 Θα κνπ θαζνξίζεηο, θχξηε Καηζνπξίδε, ην θφκκα κνπ πψο ζα ηα πεη; 
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Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Άξα δελ ηζρχεη ν ρξφλνο! 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 Ο ρξφλνο ηζρχεη κφλν γηα καο θαη φρη γηα νπνηνλδήπνηε άιιν; 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 ρη, δελ... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Παξαθαιψ!  Παξαθαιψ! 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 Ρσηήζηε ηνλ Πξφεδξν ηεο ΐνπιήο λα ζαο πεη! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Άληξνο Κππξηαλνχ, ν θ. πιινχξεο θαη ν θ. ΐαξλάβα. 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, ε δηθή κνπ εξψηεζε είλαη πνιχ θαζαξή θαη πνιχ ζπγθεθξηκέλε.  Ση ζεκαίλεη “επειημία”, 
γηα λα μέξσ, γηα λα μέξσ πφζν ζα κηιήζσ!  Θέισ λα μέξσ ηη ζεκαίλεη “επειημία”, δηφηη έρνπλ δίθαην φηη ν θ. 
Κνπιίαο απφ πέληε κίιεζε είθνζη πέληε, ν θ. Καξνγηάλ πήξε ηξηάληα πέληε θαη απνκέλεη λα δνχκε ηη ζα πάξνπλ 
νη άιινη δχν πνπ ζα κηιήζνπλ απφ ην ΑΔΚΟ! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ή ν θ. πιινχξεο.  Πήξε πέληε ιεπηά πεξηζζφηεξα... 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 η, επήξελ δέθα ιεπηά ν θ. πιινχξεο παξαπάλσ! 

 Βγψ ζέισ λα μέξσ ηη ζεκαίλεη “επειημία”, θχξηε Οκήξνπ, πφζν ρξφλν έρεη ην ΏΚΒΛ, γηα λα μέξσ πφζν ζα 
κηιήζσ! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Θέιεηε λα θαζνξίζσ ζπγθεθξηκέλν ρξφλν; 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Ώπηφ!  Βίλαη απιφ ην εξψηεκά κνπ! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Χξαία!  Λέγσ απφ πέληε κέρξη επηά ιεπηά ζα δψζσ κία παξάηαζε. 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Μα, παξαβηάζηεθε απφ ηνπο πξνεγνχκελνπο θαη δελ αληηδξάζεηε! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Αελ παξαβηάζηεθε!  Βθηφο απφ ηνλ θ. Κνπιία, ν νπνίνο... 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Δ ζεξκή κνπ ε παξάθιεζε, θχξηε Πξφεδξε... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 ...είλαη αλεμάξηεηνο βνπιεπηήο. 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Δ ζεξκή κνπ ε παξάθιεζε, θχξηε Πξφεδξε, επεηδή έρσ ην ιφγν, είλαη λα απνθαζίζεηε φηη ε παξαβίαζε 
ηνπ ρξφλνπ ζε ζχλνιν θνκκάησλ ζα είλαη επηά ιεπηά, δέθα, φζν ζέιεηε, αιιά πείηε ην, λα μέξνπκε φηη απηφ ζα 
είλαη, λα απνθαζίζνπκε σο νινκέιεηα θαη ηέιεησζε! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 
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 Μέρξη εθηά ιεπηά, έρσ πεη.  Μέρξη εθηά ιεπηά ππάξρεη δηαθσλία;  Τπάξρεη δηαθσλία;  Δ παξάθιεζε 
βεβαίσο είλαη λα κε ρξεζηκνπνηείηαη νιφθιεξν ην εθηάιεπην. 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 η, θχξηε Πξφεδξε, νη άιινη ρξεζηκνπνίεζαλ είθνζη, ελλά ηα ρξεζηκνπνηήζνπκε!   

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Ώβέξσθ Νενθχηνπ. 

Ώ. ΝΒΟΦΤΣΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, ππάξρνπλ πνιχ ζνβαξφηαηα ζέκαηα λα αληηδηθήζνπκε.  Δ ρψξα καο μέξνπκε -θαη φινη 
ην αλαγλσξίδνπκε- πφζν θξίζηκα είλαη.  Βκείο δελ έρνπκε...   

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ βνπιεπηέο) 

 Παξαθαιψ!   

 Βκείο δελ έρνπκε θαλέλα πξφβιεκα.  Θα ηεξήζνπκε απζηεξά ην ρξφλν καο θαη, αλ ρξεηαζηεί, ζα 
κηιήζνπκε θαη ιηγφηεξν απφ πέληε πνπ έρνπκε σο νκηιεηέο.  Ώπφ ηελ άιιε, δελ έρνπκε θακία έλζηαζε 
νπνηνδήπνηε θφκκα λα κηιήζεη φζε ψξα ζέιεη.   

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ γηα ηε ζπλεξγαζία. 

 Λνηπφλ, λνκίδσ φηη... 

 Ναη, θχξηε ΐαξλάβα. 

Γ. ΐΏΡΝΏΐΏ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, αλ επηηξέπεηαη, λα πσ ην εμήο:  ίγνπξα, ζπκθσλνχκε κε ηα φζα έρεη πεη ν θ. Ώβέξσθ 

Νενθχηνπ.  κσο, θάπνηεο πνιηηηθέο δπλάκεηο ζα ζεβαζηνχκε, θαη ζεβαζηήθακε, ην ρξφλν πνπ καο δφζεθε θαη 
δειψζακε ζπγθεθξηκέλν αξηζκφ νκηιεηψλ.  Θα κπνξνχζακε θαη εκείο λα δειψλακε ηξεηο ή ηέζζεξηο, αιιά 
αληηιακβάλεζηε φηη κέζα ζηα είθνζη πέληε ιεπηά πνπ καο δφζεθαλ δειψζακε δχν.  Ο θ. Καξνγηάλ κίιεζε 
ζρεδφλ ζαξάληα ιεπηά θαη έρεη αθφκα ηξεηο νκηιεηέο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Νεφθπηνο… 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ βνπιεπηέο) 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 πγγλψκε, ξε θνπκπάξε, ν αλεμάξηεηνο πφζν κίιεζε; 

Ν. ΚΧΝΣΏΝΣΕΝΟΤ: 

 Βπεηδή...   

 Κχξηε ΐαξλάβα... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Κσλζηαληίλνπ. 

Μ. ΚΏΡΟΓΕΏΝ: 

 Ο αλεμάξηεηνο δηθαηνχηαη λα κηιά είθνζη πέληε θαη ν επηθεθαιήο ελφο θφκκαηνο δελ κπνξεί λα κηιά;  
Βηζάγνπκε λέα ήζε κέζα ζηε ΐνπιή; 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ο θ. Νεφθπηνο Κσλζηαληίλνπ έρεη ην ιφγν. 

(Θφξπβνο ζηελ αίζνπζα) 

 Παξαθαιψ! 

Ν. ΚΧΝΣΏΝΣΕΝΟΤ: 

 Βθείλν πνπ πξαγκαηηθά εκέλα κε ζηελνρσξεί είλαη φηη ζπκεζήθακε λα ζέζνπκε ζέκα ρξφλνπ, ηελ ψξα 
πνπ ηέιεησζε ν πξφεδξνο ηνπ ΑΔΚΟ ηελ νκηιία ηνπ! 
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 Βίλαη γεγνλφο, γηα λα κελ αδηθήζσ ηνλ θ. Καηζνπξίδε... 

(Με επθξηλή ζρφιηα απφ ηνλ θ. Νίθν Καηζνπξίδε) 

 Αε ζα ζε αδηθήζσ, θχξηε Καηζνπξίδε! 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Αελ είλαη γηα ζέλα πνπ ιέσ. 

Ν. ΚΧΝΣΏΝΣΕΝΟΤ: 

 Αε ζα ζε αδηθήζσ. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Βίλαη γηα ηνλ θ. Αίπιαξν.   

 Ώλ ζέιεηο απάληεζε... 

Ν. ΚΧΝΣΏΝΣΕΝΟΤ: 

 Σέζεθε ζέκα απφ ηνλ θ. Καηζνπξίδε... 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 ...λα ζεθψλεζαη λα κηιάο, γηα λα ζνπ απαληψ! 

Ν. ΚΧΝΣΏΝΣΕΝΟΤ: 

 Σέζεθε ζέκα απφ ηνλ θ. Καηζνπξίδε γηα ην ρξφλν πνπ είρε κηιήζεη ν θ. Κνπιίαο θαη ιέρζεθε απφ ηνλ 
Πξφεδξν ηεο ΐνπιήο φηη ζα ππάξμεη ειαζηηθφηεηα.  Δ ειαζηηθφηεηα δελ θαζνξίζηεθε.  Καη κίιεζε, ζχκθσλα κε 
ην άξζξν ηάδε, γηα εχινγν ρξφλν.  Ο εχινγνο ρξφλνο θάπνπ πξέπεη λα θαζνξίδεηαη, ν εχινγνο ρξφλνο πξέπεη 
λα θαζνξίδεηαη.  Ο εχινγνο ρξφλνο κπνξεί λα είλαη δχν ψξεο, κπνξεί λα είλαη ηξεηο ψξεο, κπνξεί λα είλαη θαη 
δέθα ιεπηά! 

 Καη εδψ ηέζεθε ζέκα γηαηί καθξεγφξεζε ν πξφεδξνο ηνπ ΑΔΚΟ.  Βίρε ηελ επειημία ηελ νπνία έρεη.  
Βμάιινπ, δε γλσξίδεηε πφζν ρξφλν νη ππφινηπνη νκηιεηέο απφ πιεπξάο ΑΔΚΟ ζα έρνπλ.  Μπνξεί λα κε 
κηιήζνπκε.  Βκείο ζεβφκαζηε ηα ρξνλνδηαγξάκκαηα.  Κάλακε κία ζπκθσλία, αιιά, θχξηε Καηζνπξίδε, δελ είλαη 
εκείο πνπ ζπάζακε ηε ζπκθσλία! 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Λνηπφλ, εληάμεη, θχξηε Κσλζηαληίλνπ, έθιεηζε ην ζέκα.   

 Ννκίδσ, θχξηε Κππξηαλνχ, λα έξζεηε ζην βήκα... 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Με φιν ην ζεβαζκφ... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 ...δηφηη είλαη ε ζεηξά ζαο λα κηιήζεηε. 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Ναη, ζα έξζσ ζην βήκα, αιιά εγψ εζεθψζηεθα θαη ξψηεζα θάηη πνιχ ζπγθεθξηκέλν, γηα λα μέξσ πφζν 
ζα κηιήζσ.  Βγψ δελ έβαια ζέκα νχηε γηα ηνλ θ. Καξνγηάλ νχηε γηα θαλέλαλ άιιν.  Βγψ ξψηεζα πφζε είλαη ε 
επειημία πνπ ζα δψζεηε, γηα λα μέξσ πφζν ζα κηιήζσ... 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Λφγσ ηεο θχζεσο ηνπ ζέκαηνο, είπα “κέρξη εθηά ιεπηά”. 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 ...δηφηη έρνπκε θάκεη θαηακεξηζκφ ρξφλνπ κεηαμχ καο. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Οξίζηε.  Ο θ. Άληξνο Κππξηαλνχ ζην βήκα. 

ΏΝΣΡΟ ΚΤΠΡΕΏΝΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε,  
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 Να μεθαζαξίζσ απφ ηελ αξρή φηη δελ πξφθεηηαη λα ζρνιηάζσ πξνεγνχκελεο αλαθνξέο, γηαηί απηφ ζα ην 
πξάμνπλ νη επφκελνη νκηιεηέο απφ ην θφκκα καο, απφ ηελ θνηλνβνπιεπηηθή καο νκάδα.  Θέισ φκσο λα 
ζρνιηάζσ δχν-ηξία ζεκαληηθά δεηήκαηα ηα νπνία έρνπλ ηεζεί θαηά ηε δηάξθεηα ηεο ζπδήηεζεο.  Καη ζα 
ζπκθσλήζσ απνιχησο κε ηελ άπνςε πνπ εθθξάζηεθε πξνεγνπκέλσο, φηη ε ζεκεξηλή κέξα δελ είλαη ην ηέινο 
ηνπ δξφκνπ θαη έρεη ηεξάζηηα ζεκαζία λα πξνζέμνπκε πνην πεξηβάιινλ δεκηνπξγνχκε θαη κεηαμχ ησλ 
πνιηηηθψλ θνκκάησλ, γηα λα κπνξέζνπκε λα αληηκεησπίζνπκε ηηο εμειίμεηο νη νπνίεο ζα πξνθχςνπλ ζηε 
ζπλέρεηα, αιιά θαη αλάκεζα ζηελ θνηλσλία.  Έρεη ηεξάζηηα ζεκαζία λα κε δπλακηηίδνπκε εκείο κε ηε 
ζπκπεξηθνξά καο ηελ θαηάζηαζε ε νπνία επηθξαηεί ζηελ θνηλσλία.  Σν κφλν πνπ ζα ήζεια ήηαλ λα πσ ηελ 
επρή εθείλνη πνπ δηαηππψλνπλ ζήκεξα απηέο ηηο απφςεηο λα ζπκπεξηθέξνληαλ κε απηφ ηνλ ηξφπν ηα ηειεπηαία 
πέληε ρξφληα.  Καη ιππνχκαη λα πσ φηη ζπκπεξηθέξνληαλ κε αθξηβψο ηνλ αληίζεην ηξφπν!   

 Σν δεχηεξν πνπ ζέισ λα πσ είλαη φηη ραξαθηεξηζκνχο ζήκεξα ζε απηή ηε ζπδήηεζε άθνπζα κφλν απφ 
εθείλνπο νη νπνίνη ιέλε φηη δελ πξέπεη λα ραξαθηεξίδνπκε.  Βθείλνη πνπ αλεζπρνχλ φηη ζα γίλεη έλαο 
δηαρσξηζκφο ηνπ θφζκνπ, ηεο θνηλσλίαο, ζε κλεκνληαθνχο θαη αληηκλεκνληαθνχο είλαη νη κφλνη πνπ άθνπζα λα 
θάλνπλ ραξαθηεξηζκνχο!  Βγψ δελ πξφθεηηαη λα ραξαθηεξίζσ θαλέλαλ.  έβνκαη ηηο απφςεηο,  ζέβνκαη ηηο 
δηαθνξεηηθέο απφςεηο απφ ηε δηθή κνπ, θαη ε παξάθιεζή κνπ είλαη θαλέλαο λα κε ραξαθηεξίζεη.  Αελ κπνξψ 
λα δερηψ φκσο φηη δηαηππψλνπκε εκείο ζέζε ππνθηλνχκελνη απφ εγσηζηηθά, ηδησηηθά, ζπκθέξνληα, φπσο είπε ν 
θ. Καξνγηάλ, ν νπνίνο απνπζηάδεη απφ ην ρψξν απηή ηε ζηηγκή.  Β, δηεξσηψκαη εηιηθξηλά εάλ είλαη κε απηφ ηνλ 
ηξφπν πνπ δείρλνπκε ην ζεβαζκφ καο ζηελ φπνηα δηαθνξεηηθή άπνςε!  Καη ιέσ λα δνχκε πψο ζα 
ζπκπεξηθεξζνχκε αχξην ζηηο δηαθνξεηηθέο απφςεηο πνπ ζα δηαηππσζνχλ.  Καη ζα δηαηππσζνχλ.  Αελ 
κπνξνχκε λα αλακέλνπκε φηη ζε έλα ζέκα ηφζν ζεκαληηθφ, έλα ζέκα ην νπνίν δηράδεη νιφθιεξεο ρψξεο, ζηελ 
Κχπξν ζα είκαζηε φινη ηαπηηζκέλνη.  Καη εγψ ιέσ φηη ζα ήηαλ επρήο έξγνλ, εάλ ε θπβέξλεζε πξσηνζηαηνχζε 
θαη έιεγε «ειάηε λα πνχκε φινη “λαη” ζήκεξα θαη λα δνχκε παξαθάησ πψο θαηαθέξλνπκε λα απεκπιαθνχκε 
απφ ην κλεκφλην».  Αελ είπε ηέηνην πξάγκα ε θπβέξλεζε.  Δ θπβέξλεζε επέιεμε κία κνλαρηθή πνξεία, έρεη 
νπζηαζηηθά θαζνξίζεη ηηο εμειίμεηο φιν απηφ ην ηειεπηαίν δηάζηεκα δίρσο λα ππνινγίζεη ηελ άπνςε ηνπ 
νπνηνπδήπνηε άιινπ, δηαθνξεηηθνχ, θφκκαηνο. 

 Βίλαη γη’ απηφ ην ιφγν πνπ είκαζηε ππνρξεσκέλνη ζήκεξα λα ηνπνζεηεζνχκε κε δηαθνξεηηθφ ηξφπν.  Καη 
ηνικψ λα πσ, πξέπεη λα ζαο ην πσ, φηη κίιεζα ηειεθσληθά κε ηνλ Πξφεδξν ηεο Αεκνθξαηίαο θαη ηνλ 
παξαθάιεζα πξηλ απφ ηξεηο εβδνκάδεο λα θαιέζεη κία ζχζθεςε, λα αληαιιάμνπκε απφςεηο, θαη κέρξη ζηηγκήο 
δελ ππήξμε θακία απνιχησο αληαπφθξηζε, παξ’ φιν πνπ κνπ είρε ππνζρεζεί, κνπ είρε δψζεη θαη ζπγθεθξηκέλε 
εκεξνκελία, φηη ζα ζπλεθαιείην ε ζχζθεςε.  Βίκαζηε ππνρξεσκέλνη ινηπφλ, καο ππνρξεψλεηε, λα 
ηνπνζεηεζνχκε δεκφζηα γη’ απηά ηα πξάγκαηα.   

 Θα έιεγα ινηπφλ, θχξηε Πξφεδξε, φηη ε ζεκεξηλή ζπδήηεζε ζηε ΐνπιή έρεη ηζηνξηθή ζεκαζία γηα ην 
κέιινλ ηεο νηθνλνκίαο ηνπ ηφπνπ, φ,ηη θαη λα ιέεη ν θαζέλαο απφ εκάο.  Έρεη πνιχ κεγαιχηεξε ζεκαζία φκσο 
γηα ηελ ίδηα ηε δσή ηνπ ιανχ φρη γηα ηα ρξφληα αιιά γηα ηηο δεθαεηίεο πνπ ζα έξζνπλ.  Έρεη κεγάιε ζεκαζία 
ινηπφλ λα θάλνπκε ςχρξαηκε, δηαιεθηηθή θαη ηεθκεξησκέλε ζπδήηεζε, απαιιαγκέλνη απφ αγθπιψζεηο θαη 
θνβίεο, πνπ πξνζπαζνχλ θάπνηνη λα καο θαιιηεξγήζνπλ, δίρσο απηνεγθισβηζκφ ζε εθβηαζηηθά δηιήκκαηα θαη 
αθνξηζκνχο.  

 Δ θαηάζηαζε ζηελ νπνία έρεη πεξηέιζεη ε θππξηαθή νηθνλνκία, κεηά απφ ηηο απνθάζεηο ηνπ Eurogroup 
θαη ηνπ θ. Ώλαζηαζηάδε ζηηο 15 θαη 25 ηνπ Μάξηε, είλαη ηξαγηθή.  Αελ είλαη πξφζεζή κνπ λα αλαισζψ ζε 
παηρλίδη επίξξηςεο επζπλψλ κεηαμχ καο, πξσηίζησο γηαηί ζεσξψ φηη κηα ηέηνηα ζπδήηεζε δελ πξφθεηηαη λα 
επηιχζεη ηα πξνβιήκαηα ηεο θππξηαθήο νηθνλνκίαο θαη δεπηεξεπφλησο γηαηί ζεσξψ φηη ηα πξνβιήκαηά καο 
πεγάδνπλ ζε κεγάιν κέξνο ηνπο απφ απνθάζεηο θαη πνιηηηθέο επηινγέο πνπ ιακβάλνληαη αιινχ.  Αελ 
ππαηλίζζνκαη φηη εκείο δελ θάλακε ιάζε δηαρξνληθά νχηε φηη δελ έρνπκε θακία απνιχησο επζχλε γηα ηηο 
εμειίμεηο.  Καη ιάζε έγηλαλ θαη επζχλεο έρνπκε.  Αελ είλαη φκσο λνεηφ λα απηνκαζηηγσλφκαζηε, ιεο θαη κφλν ν 
ηξφπνο δσήο καο επζχλεηαη γηα ηελ θαηάζηαζε ηεο θππξηαθήο νηθνλνκίαο.  Πξφθεηηαη γηα πνιχ απιντθή 
αλάγλσζε ησλ εμειίμεσλ, αδχλαηε λα εμεγήζεη ηα φζα βηψλνπκε ζήκεξα.  

 ήκεξα βηψλνπκε ηα απνηειέζκαηα πνιηηηθψλ πνπ εθαξκφζηεθαλ παγθφζκηα θαη παλεπξσπατθά.  Ώπηφ 
πνπ ρξεηάδεηαη, θαηά ηελ άπνςή καο, λα θάλνπκε είλαη λα ζπδεηήζνπκε θαη λα αλαιχζνπκε ςχρξαηκα θαη 
δεκηνπξγηθά πνηνη είλαη νη νηθνλνκηθνί ζρεδηαζκνί πνπ γίλνληαη ζε παλεπξσπατθφ επίπεδν, λα δηαγλψζνπκε 
πνχ νδεγνχλ απηέο νη πνιηηηθέο, λα αλαιχζνπκε αληηθεηκεληθά ηη πξνλνεί ην κλεκφλην θαη πψο ε εθαξκνγή ηνπ 
επεξεάδεη ηελ θππξηαθή νηθνλνκία θαη θνηλσλία, λα εμεηάζνπκε θαηά πφζν ε πινπνίεζή ηνπ ζα καο δψζεη 
ειπίδα θαη πξννπηηθή.  Σελ ίδηα ζηηγκή πξέπεη λα εμεηάζνπκε θαηά πφζν ππάξρεη ελαιιαθηηθή επηινγή. Πνηα 
είλαη απηή;  Πφζν εθηθηή είλαη;  Πψο ζα επεξεάζεη ηελ νηθνλνκία ηνπ ηφπνπ θαη ηε δσή ηνπ θφζκνπ;  Θα έρεη ηηο 
φπνηεο άιιεο παξελέξγεηεο;  Πνηα ειπίδα θαη πξννπηηθή ζα καο δψζεη;  Ώθξηβψο απηά είλαη ηα δεηήκαηα ηα 
νπνία επεμεξγάδεηαη ε κειέηε ηελ νπνία έρνπκε θάκεη θαη ηελ νπνία ζα δψζνπκε πξψηα ζηνλ Πξφεδξν ηεο 
Αεκνθξαηίαο ηελ εξρφκελε Πέκπηε, ζηα πνιηηηθά θφκκαηα θαη ζηε ζπλέρεηα ζα ηε δψζνπκε θαη ζηε 
δεκνζηφηεηα.   

 Θα ήζεια ινηπφλ λα μεθηλήζσ ηελ αλάιπζή κνπ αλαθεξφκελνο ζηε δηεζλή θαπηηαιηζηηθή νηθνλνκηθή 
θξίζε.  Ώηπρψο, θαηά ηελ άπνςή καο, ε ζπδήηεζε γχξσ απφ ηα αίηηα ηεο θξίζεο επηθεληξψζεθε ζην λα 
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απνδείμεη φηη γη’ απηήλ επζχλνληαη νη πςειέο ακνηβέο ησλ golden boys, ε πνιηηηθή δηαθζνξά, νη θαθνί ρεηξηζκνί 
θπβεξλήζεσλ, νξηζκέλνη ιανί πνπ γελλήζεθαλ ηεκπέιεδεο ή απιψο θάπνηνη θεξδνζθφπνη.  Καλέλα απφ απηά 
ηα ηδενινγήκαηα, πνπ αλαπηχρζεθαλ απιψο γηα ηηο εληππψζεηο, δελ κπνξεί λα εμεγήζεη ην θαηλφκελν ηεο 
νηθνλνκηθήο θξίζεο.  Ο ιφγνο είλαη φηη απηά δελ αγγίδνπλ ηελ νπζία ηνπ, πνπ είλαη ε ίδηα ε θχζε ηνπ 
θαπηηαιηζηηθνχ ζπζηήκαηνο. 

 Πιήξεο απειεπζέξσζε ηεο αγνξάο, θαηεδάθηζε ηνπ θνηλσληθνχ θξάηνπο, απνξξχζκηζε ησλ 
εξγαζηαθψλ ζρέζεσλ, μεπνχιεκα ηνπ θξαηηθνχ πινχηνπ.  Ώπηέο ηηο πνιηηηθέο αθνινχζεζε κε επιάβεηα ν 
ζπληεξεηηθφο λενθηιειεπζεξηζκφο ηηο ηειεπηαίεο δεθαεηίεο, δηακνξθψλνληαο έηζη ην εχξνο θαη ηελ έληαζε ηεο 
θξίζεο πνπ καζηίδεη ηελ αλζξσπφηεηα απφ ην 2008.  Μεηά ηελ εθδήισζε ηεο νηθνλνκηθήο θξίζεο, ε 
Βπξσπατθή Έλσζε, πξνθεηκέλνπ λα αλαδηπισζεί, γηα λα ιχζεη ηα επηκέξνπο πξνβιήκαηα πνπ δεκηνχξγεζε ην 
δφγκα ηεο ειεχζεξεο αγνξάο, έθαλε ην επφκελν βήκα.  Ώπφ ην ζπληνληζκφ ηεο νηθνλνκηθήο πνιηηηθήο ησλ 
θξαηψλ κειψλ ηεο επεδίσμε ηνλ θαζνξηζκφ θνηλήο νηθνλνκηθήο πνιηηηθήο.  Ώπηφ ην βήκα ππαγνξεχζεθε απφ 
ηελ αλάγθε λα θαηαπνιεκεζεί ε θξίζε, αιιά θαη απφ απηή θαζαπηήλ ηελ ηδενινγηθή πξνζέγγηζε ησλ θπξίαξρσλ 
θχθισλ ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο.  πλζήθε Λεηηνπξγίαο ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο, Αηαθπβεξλεηηθή πλζήθε 
γηα ηε ηαζεξφηεηα, ην πληνληζκφ θαη ηε Αηαθπβέξλεζε, ην εμαπιφ παθέην θαλνληζκψλ θαη Οδεγίαο, ην δηπιφ 
παθέην θαλνληζκψλ, πνπ αλακέλεηαη λα εγθξηζεί, καδί κε ηελ πνιηηηθή γηα ην εμάκελν ησλ πξνυπνινγηζκψλ, 
είλαη νξηζκέλα απφ ηα εξγαιεία πνπ επηζηξαηεχνληαη γηα ηνλ θαζνξηζκφ ηεο νηθνλνκηθήο πνιηηηθήο ζε 
παλεπξσπατθφ επίπεδν.  Καη ιππνχκαη λα πσ φηη εκείο ζηελ Κχπξν δελ ηα αλαιχζακε απηά ηα δεηήκαηα, ζην 
βαζκφ πνπ ζα έπξεπε, θαη δελ ηα ιάβακε ππφςε καο ζηνπο πξνβιεκαηηζκνχο πνπ θάλακε ηα ηειεπηαία 
ρξφληα.   

 Με απηαξρηθφ ινηπφλ ηξφπν θαζνξίδεηαη θαη ε πνιηηηθή ησλ θξαηψλ κειψλ.  ια απηά δηαγξάθνπλ έλα 
δνθεξφ νηθνλνκηθφ θαη θνηλσληθφ κέιινλ γηα ηα θξάηε κέιε ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο θαη ηδηαίηεξα ηεο 
Βπξσδψλεο.  Δ δε ζπληαγή ηεο ηξαπεδηθήο έλσζεο, πνπ πξνηείλεηαη γηα ηελ επνχισζε ησλ πιεγψλ πνπ 
δεκηνπξγεί ε θαηάξξεπζε δηαθφξσλ ηξαπεδψλ κέζα ζηελ Βπξσπατθή Έλσζε, κφλν ζσηήξηα δε ζα απνδεηρζεί 
ηνπιάρηζηνλ γηα καο ζηελ Κχπξν.  Δ θηινζνθία ηεο είλαη μεθάζαξε θαη δελ πξέπεη λα ππάξρεη ακθηβνιία πσο ε 
απνλεχξσζε ηνπ ηξαπεδηθνχ ζπζηήκαηνο γηα ηελ επφκελε πεληαεηία ζεκαίλεη ηνπιάρηζηνλ θαη ηελ πεξαηηέξσ 
εκβάζπλζε ηεο θξίζεο πξνο φθεινο ησλ ηζρπξψλ. 

 ήκεξα δνχκε έλα πξσηφγλσξν νηθνλνκηθφ πφιεκν.  Οιφθιεξνη ιανί ππνθέξνπλ εμαηηίαο ησλ 
δπζβάζηαθησλ κέηξσλ πνπ ηνπο επηβάιινληαη.  ια απηά γηαηί;  Πξφθεηηαη απιψο γηα κηα εκπαζή γεξκαληθή 
εγεζία πνπ αθνινπζεί ιαλζαζκέλε πνιηηηθή;  Μηα ηέηνηα εμήγεζε κφλν απιντθή ζα κπνξνχζε λα 
ραξαθηεξηζηεί.  Δ Γεξκαλία, είηε ππφ ηνπο νζηαιδεκνθξάηεο κε ην ξέληεξ είηε ππφ ηνπο 
Υξηζηηαλνδεκνθξάηεο κε ηε Μέξθει, θαηάθεξε λα ακείβεηαη ηφζν ρακειά ην κεγαιχηεξν πνζνζηφ εξγαηψλ ζε 
φιε ηελ Βπξσδψλε, ζχκθσλα κε ηε Eurostat ην 2012, φζν γηα λα αλεβαίλεη ε αληαγσληζηηθφηεηα ησλ αγαζψλ 
θαη ησλ ππεξεζηψλ πνπ παξάγνπλ.   

 Ώο ζεκεησζεί θαη ην εμήο:  Δ Αηεζλήο Οξγάλσζε Βξγαζίαο ππνζηεξίδεη φηη νη πνιηηηθέο κείσζεο ησλ 

κηζζψλ ηηο ηειεπηαίεο δχν δεθαεηίεο, ηδηαίηεξα ππφ ηελ θαγθειαξία ηνπ θ. ξέληεξ, έρνπλ επλνήζεη ζεκαληηθά ηε 
γεξκαληθή βηνκεραλία εμαγσγψλ.  Αηαβάδσ απφ εηζαγσγηθά ηη ιέεη ε έθζεζε:  «Δ απμαλφκελε 

αληαγσληζηηθφηεηα ησλ Γεξκαλψλ εμαγσγέσλ έρεη ηαπηνπνηεζεί σο ε δνκηθή αηηία πίζσ απφ ηηο πξφζθαηεο 
δπζθνιίεο ηεο Γψλεο ηνπ Βπξψ».  Ώπηά ιέεη, επαλαιακβάλσ, ε δηεζλήο έθζεζε.  Αελ είλαη ηπραίν γηα 
παξάδεηγκα φηη ε Volkswagen αχμεζε ηηο ζπλνιηθέο ηεο πσιήζεηο θαηά 49%, ηελ ψξα πνπ ην παγθφζκην ΏΒΠ 
παξακέλεη θνιιεκέλν ζε πνζνζηά χθεζεο.  Έλα ηέηνην παξάδεηγκα πείζεη πσο ην κεγάιν γεξκαληθφ θεθάιαην 
δε ζα ήζειε απηή ε θαηάζηαζε λα αιιάμεη, γηαηί δελ εμππεξεηεί ηηο αλάγθεο ηνπ, γη’ απηφ θαη δελ είλαη ξεαιηζηηθφ 
λα επελδχνληαη ειπίδεο ζηηο επεξρφκελεο γεξκαληθέο εθινγέο, πξνθεηκέλνπ λα αιιάμεη ε πνιηηηθή ηνπο, γη’ απηφ 
θαη δελ είλαη αηζεξνβάκνλεο φζνη ππνζηεξίδνπλ πσο εθεί απνζθνπεί ην ηξίπηπρν “ιηηφηεηα-πεξηθνπέο-
ηδησηηθνπνηήζεηο”, πνπ επηβάιινπλ ην Αηεζλέο Ννκηζκαηηθφ Σακείν θαη ε Βπξσπατθή Έλσζε.  

 Μέζα ζε απηφ ην πιαίζην πνηα πξννπηηθή ζα έρεη ε Κχπξνο ππαγφκελε ζε έλα κλεκφλην;  Οξηζκέλνη 
θαινπξναίξεηα θαη πνιινί άιινη θαθνπξναίξεηα δηεξσηήζεθαλ θαη αθφκα δηεξσηψληαη «ηψξα ηα αλαθάιπςε 
φια απηά ην ΏΚΒΛ;»,  «κήπσο δελ ήηαλ ν Αεκήηξεο Υξηζηφθηαο θαη ην ΏΚΒΛ πνπ έθεξαλ ηελ ηξφηθα;».  
Βχινγν ην εξψηεκα. Σν Νηφβξε κε ηελ θαηαξρήλ ζπκθσλία ζα θάλακε κηα επψδπλε πξνζπάζεηα λα 
δηαζψζνπκε ην ρξεκαηνπηζησηηθφ ζχζηεκα θαη ηελ νηθνλνκία.  ήκεξα, κεηά ηελ 25

ε
 Μαξηίνπ, ην 

ρξεκαηνπηζησηηθφ ζχζηεκα δέρηεθε πιήγκα αλεπαλφξζσην θαη νη φξνη ηνπ κλεκνλίνπ Ώλαζηαζηάδε-
Eurogroup δελ είλαη φξνη δηάζσζεο αιιά φξνη δηάιπζεο ηεο νηθνλνκίαο θαη ηεο θνηλσλίαο ηεο Κχπξνπ. 

 Μέρξη πξνρζέο αθφκα ν Τπνπξγφο Οηθνλνκηθψλ επέξξηςε μαλά επζχλεο γηα ηνπο επψδπλνπο φξνπο ηνπ 
κλεκνλίνπ ζηελ θπβέξλεζε Υξηζηφθηα, γηαηί δήζελ δελ έιαβε έγθαηξα απνθάζεηο.  Βίκαζηε ππνρξεσκέλνη φρη 
λα ππεξαζπηζηνχκε ζηνηρεησδψο ηηο δηθέο καο απφςεηο, αιιά λα ππεξαζπηζηνχκε ηελ ίδηα ηελ αιήζεηα.  
Γλσξίδνπκε φινη πνιχ θαιά φηη κέηξα ιήθζεθαλ πνιιά.  Γλσξίδνπκε φηη ην κλεκφλην δελ ππνγξάθεθε 
λσξίηεξα, επεηδή νη εθηφο Κχπξνπ δελ ήζειαλ λα γίλεη θάηη ηέηνην.  Σν ίδην ην γεξκαληθφ Τπνπξγείν 
Οηθνλνκηθψλ, ζηηο 11 ηνπ Μάξηε, ζε επηζηνιή ηνπ πξνο Γεξκαλνχο βνπιεπηέο πνπ είραλ θαηαζέζεη επεξψηεζε 
ζρεηηθά κε ην θππξηαθφ κλεκφλην αλέθεξε γξαπηψο πσο απηφ δελ ππνγξάθεθε, επεηδή ε Γεξκαλία δελ 
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πηνζεηνχζε ηελ θαηαξρήλ ζπκθσλία θπβέξλεζεο-ηξφηθαο.  Ο ίδηνο ν θ. Γηνχλθεξ είρε δειψζεη ην Γελάξε πσο ην 
λσξίηεξν πνπ κπνξεί λα ππάξμεη ζπκθσλία είλαη ην Μάξηε, φπσο θαη έγηλε.  Να είλαη άξαγε ηπραίν πνπ ην 
Αηεζλέο Ννκηζκαηηθφ Σακείν θαη ε Βπξσπατθή Έλσζε πεξίκελαλ ην απνηέιεζκα ησλ πξνεδξηθψλ εθινγψλ;  
Κάπνηνο ζα κπνξνχζε λα πεη “θαζφινπ ηπραίν”, λννπκέλνπ πσο ε Deutche Bank θαη πνιινί άιινη ήηαλ 
πεπεηζκέλνη πσο ε θπβέξλεζε Ώλαζηαζηάδε δε ζα έθεξλε αληηξξήζεηο ζηηο απαηηήζεηο ησλ δαλεηζηψλ.  Πνην 
είλαη ην απνηέιεζκα μέξνπκε!   

 Χο ΏΚΒΛ, αγαπεηνί ζπλάδειθνη, γλσξίδακε πνιχ θαιά ηη είλαη “Μεραληζκφο ηήξημεο” θαη “ηξφηθα”.  Αελ 

είρακε νχηε ςεπδαηζζήζεηο νχηε απηαπάηεο.  Οδεγεζήθακε εθεί, γηαηί είραλ εμαληιεζεί ηα πεξηζψξηα δηάζσζεο 
ηεο Λατθήο Σξάπεδαο, δελ κπνξνχζακε λα πξνρσξήζνπκε κε ηελ αλαθεθαιαηνπνίεζε ησλ ηξαπεδψλ, γηα ηελ 
νπνία ν λπλ είρε απεηιήζεη κέρξη θαη κε πνηληθέο επζχλεο ηνλ ηέσο Πξφεδξν.  ήκεξα φκσο ην δηαθχβεπκα είλαη 
άιιν.  ήκεξα δε ζπδεηάκε ηε δηάζσζε ηεο θππξηαθήο νηθνλνκίαο.  πδεηάκε ηε δηάζσζε ηεο ρψξαο απφ έλα 
κλεκφλην ην νπνίν, φπσο ηειηθά δηακνξθψζεθε, απεηιεί ην κέιινλ καο.  ην δξφκν, γηα λα κεηαηξαπεί ε 
θαηαξρήλ ζπκθσλία ηνπ Αεκήηξε Υξηζηφθηα ζε κλεκφλην ηεο θπβέξλεζεο Ώλαζηαζηάδε, πξνζηέζεθαλ ηφζα 
αλππφθνξα κέηξα γηα ηελ νηθνλνκία θαη ηελ θνηλσλία, πνπ δηαθνξνπνηνχλ ηε βάζε ηεο ζπδήηεζεο.  

 Σν Νηφβξε ζπδεηνχζακε νξγαλσκέλε εμπγίαλζε ηνπ ηξαπεδηθνχ ζπζηήκαηνο ζε βάζνο κεξηθψλ ρξφλσλ.  
Καη εηιηθξηλά μαθληάδνκαη, εληππσζηάδνκαη θαιχηεξα, φρη μαθληάδνκαη, γηαηί επηρεηξείηαη απφ ηελ πιεπξά ηεο 
θπβέξλεζεο λα εηπσζεί  «κα, απηά ηα νπνία έγηλαλ απνθαζίζηεθαλ απφ πξνεγνπκέλσο, απφ ηελ 
πξνεγνχκελε θπβέξλεζε»!  Βάλ ήηαλ έηζη, γηαηί δελ ηα εληνπίζαηε πξνεθινγηθά;  Γηαηί δελ ηα αμηνπνηήζαηε σο 
ηελ αηρκή ηνπ δφξαηνο ηεο πξνεθινγηθήο ζαο εθζηξαηείαο;       

 ήκεξα νη πξφλνηεο γηα ηελ εμπγίαλζε ηνπ ηξαπεδηθνχ ζπζηήκαηνο, πνπ εθαξκφζηεθαλ κέζα ζε κηα 
λχρηα, ηνπ πξνθάιεζαλ ηεξάζηηα θαη αλεπαλφξζσηε δεκηά. ην θείκελν ηνπ Νηφβξε πξνβιεπφηαλ 
αλαθεθαιαηνπνίεζε ησλ ηξαπεδψλ κε ρξεκαηνδφηεζε απφ ην Μεραληζκφ

.
 ζήκεξα γίλεηαη κε εγρψξηνπο 

πφξνπο.  ήκεξα ζηε ζπκθσλία πξνβιέπνληαη επηπιένλ κεηψζεηο ζε κηζζνχο θαη ζπληάμεηο, πξνβιέπνληαη, 
αλάκεζα ζε άιια, ε κφληκε αχμεζε ηνπ εηαηξηθνχ θφξνπ, ε αχμεζε ηεο θνξνινγίαο επί ησλ ηφθσλ απφ ην 15% 
ζην 30%, θαζψο θαη ε έλαξμε δηαδηθαζηψλ γηα ζρεδηαζκφ ηδησηηθνπνηήζεσλ κε εηδηθή αλαθνξά ζηελ ΏΣΔΚ, ηελ 
ΏΔΚ θαη ηελ Ώξρή Ληκέλσλ.  

 ια απηά ηα ζεκεία δελ απνηεινχζαλ κφλν “ηδενινγηθέο αγθπιψζεηο” ηνπ Αεκήηξε Υξηζηφθηα θαη ηνπ 
ΏΚΒΛ, φπσο θάπνηνη πξνζπαζνχλ λα πνπλ ζήκεξα.  ια απηά είλαη ζεκεία πνπ ν θ. Ώλαζηαζηάδεο, πξνηνχ 
εθιεγεί Πξφεδξνο, ηα είρε απνξξίςεη κε έληνλν ηξφπν ζηελ πξνεθινγηθή ηνπ εθζηξαηεία.  Βίλαη ραξαθηεξηζηηθά 
ηα φζα έιεγε κέζα ζε απηή ηελ αίζνπζα γηα ηελ αχμεζε ηνπ εηαηξηθνχ θφξνπ.  Βίλαη κλεκεηψδεο ε δήισζε, ε 
δέζκεπζή ηνπ λα κελ ππνγξάςεη κλεκφλην, αλ απηφ πεξηιακβάλεη θνχξεκα.  Σν ίδην θαη ε επηζηνιή πνπ 
απέζηεηιε πξνεθινγηθά ζηνπο ππαιιήινπο ησλ εκηθξαηηθψλ νξγαληζκψλ, δεζκεπφκελνο λα κελ πξνρσξήζεη 
ζε ηδησηηθνπνηήζεηο, αλ εθιεγεί.  

 ήκεξα πξέπεη λα απαληήζνπκε θαη ζε έλα άιιν ζεκαληηθφ εξψηεκα:  Θα αμίδνπλ ηνλ θφπν νη 

βαξχηαηεο ζπζίεο ηηο νπνίεο ζα θαιέζνπκε ηνλ θππξηαθφ ιαφ λα θάλεη κέζσ ηνπ κλεκνλίνπ; Ση καο δείρλεη ε 
εκπεηξία άιισλ ρσξψλ πνπ βξίζθνληαη ζε κλεκφλην;   

 Πξψηνλ, ε εθαξκνγή κλεκνλίνπ επηθέξεη ζπλερή χθεζε, παξά ηηο ζπλερηδφκελεο πεξηθνπέο ζην 
εξγαηηθφ θφζηνο.  Δ ειιεληθή νηθνλνκία κεηψζεθε ζρεδφλ θαηά έλα ηέηαξην ηελ ηειεπηαία ηξηεηία, ελψ ζηελ 
Πνξηνγαιία έρεη θαηαγξαθεί ην 2012 ε ρεηξφηεξε χθεζε κεηά ην 1975, αθνχ ην ΏΒΠ κεηψζεθε θαηά 6,4%. 

 Αεχηεξνλ, θαηαγξάθεηαη ζεκαληηθή αχμεζε ηνπ δεκφζηνπ ρξένπο, πνπ θηάλεη ζε κε δηαρεηξίζηκα 
επίπεδα, ε νπνία θαιχπηεηαη κε επηπιένλ ρξεκαηνδφηεζε απφ ηελ Βπξσπατθή Έλσζε.  Αε ζα αλαθεξζψ ζηελ 
Βιιάδα θαη ηελ Πνξηνγαιία, πνπ έηζη θαη αιιηψο είραλ πςειφ δεκφζην ρξένο, αιιά ζθφπηκα ζα επηιέμσ ηελ 
Εξιαλδία.  Σν δεκφζην ρξένο απφ ην 44,5% ηνπ 2008 αθνινχζεζε εθξεθηηθή πνξεία θαη ζήκεξα μεπεξλά ην 
122%.  Εδηαίηεξα φκσο αξλεηηθά είλαη ηα επίπεδα ηνπ δεκνζηνλνκηθνχ ειιείκκαηνο πνπ ζπλέβαιαλ ζηελ 
αχμεζε ηνπ δεκνζίνπ ρξένπο.  Σε ρξνληά ππνγξαθήο ηνπ κλεκνλίνπ ην έιιεηκκα εθηηλάρζεθε ζην 30,9% ηνπ 
ΏΒΠ, ελψ ηα επφκελα ρξφληα ε Εξιαλδία δηαηεξνχζε ηα πςειφηεξα ειιείκκαηα ζηελ Βπξσδψλε. 

 Σξίηνλ, νη ρψξεο πνπ αθνινπζνχλ πξφγξακκα πξνζαξκνγήο βηψλνπλ ζεκαληηθέο πεξηθνπέο ζην 
εηζφδεκα ησλ λνηθνθπξηψλ.  Με βάζε ηελ έξεπλα πνπ πξαγκαηνπνίεζε ε εηαηξεία “Marc”, ηα ειιεληθά 
λνηθνθπξηά έρνπλ απνιέζεη θαηά κέζν φξν ην 38% ηνπ εηζνδήκαηφο ηνπο κέρξη ζήκεξα.  Ώληίζηνηρα, ε απψιεηα 
θαίλεηαη θαη απφ ηηο πηέζεηο πνπ αζθνχληαη ζηελ αγνξά αθηλήησλ.  ηελ Εξιαλδία ν δείθηεο απηφο ζεκείσζε 
πηψζε πέξαλ ησλ 45 κνλάδσλ ηελ πεξίνδν 2008-2011, κε βάζε ηα ζηνηρεία ηεο Βπξσπατθήο ηαηηζηηθήο 
Τπεξεζίαο. 

 Βπέιεμα ζθφπηκα σο ηειεπηαίν ζεκείν ίζσο ηελ πην ζεκαληηθή ζπλέπεηα ηεο εθαξκνγήο κλεκνλίσλ ζηηο 
ρψξεο ηνπ Νφηνπ, ηηο δξακαηηθέο θνηλσληθέο ζπλέπεηεο πνπ βηψλνπλ νη ιανί θαη ηελ θνηλσληθή απνζάζξσζε σο 
ζπλέπεηα ηεο αλεξγίαο.  ηελ Βιιάδα, κε βάζε ηα ζηνηρεία ηεο Βπξσπατθήο ηαηηζηηθήο Τπεξεζίαο, ε αλεξγία 
έρεη μεπεξάζεη ην 24% ην 2012, ελψ έλαο ζηνπο δπν λένπο, 55,4% γηα ηελ αθξίβεηα, ήηαλ άλεξγνο ηε ρξνληά 
απηή.  ηελ Εξιαλδία, πνπ απνηειεί ππφδεηγκα εθαξκνγήο πξνγξάκκαηνο πξνζαξκνγήο, ε αλεξγία είλαη θνληά 
ζην 15%, ελψ ην κεγαιχηεξν κέξνο απνηειεί ε καθξνρξφληα αλεξγία.  Καηά γεληθή παξαδνρή ην δηθφ καο 
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κλεκφλην είλαη ην ρεηξφηεξν απφ φια φζα έρνπλ εθαξκνζηεί θαη επηκέλνπκε λα ιέκε ζηνλ θφζκν εκείο  «μέξεηε, 
πεξάζακε ηα δχζθνια θαη είλαη ζέκα εβδνκάδσλ, είλαη ζέκα κελψλ λα κπεη ε θππξηαθή νηθνλνκία ζε 
αλάθακςε θαη λα αληηκεησπηζηνχλ ηα πξνβιήκαηα»!  Αελ κπαίλνπκε ζηνλ θφπν λα δνχκε ηη ζπκβαίλεη ζηηο 
άιιεο ρψξεο φπνπ εθαξκφδνληαη ιηγφηεξν νδπλεξά κλεκφληα απφ ην δηθφ καο.   

 Βάλ, πξνθεηκέλνπ λα εμππεξεηήζνπκε ν θαζέλαο καο ηηο δηθέο ηνπ ηδενιεςίεο, είκαζηε δηαηεζεηκέλνη λα 
κε ζπδεηήζνπκε θακηά άιιε επηινγή πέξαλ ηνπ κλεκνλίνπ, αδηαθνξψληαο γηα ηηο πξαγκαηηθφηεηεο πνπ 
δεκηνχξγεζαλ απηά ζε άιιεο ρψξεο, ηφηε ζα πξέπεη απηφ λα ην μεθαζαξίζνπκε ζηνλ θππξηαθφ ιαφ, φπσο ζα 
πξέπεη λα ηνπ πνχκε ηελ αιήζεηα φηη πξννπηηθή γηα αλάθακςε κέζα απφ ην κλεκφλην, φπσο δηακνξθψζεθε, 
δελ ππάξρεη ηνπιάρηζηνλ ζην πξνβιεπηφ κέιινλ.  Αελ ππάξρεη ακθηβνιία πσο ε ηειηθή ζπκθσλία 
Ώλαζηαζηάδε-Eurogroup ζα νδεγήζεη ζε απνλεχξσζε ηνπ ρξεκαηννηθνλνκηθνχ ζπζηήκαηνο.  Δ απνπζία 
ξεπζηφηεηαο ζε ζπλδπαζκφ κε ηνπο πεξηνξηζκνχο ζηε δηαθίλεζε θεθαιαίσλ ζα νδεγήζνπλ ζε πηζησηηθή 
αζθπμία ηελ νηθνλνκία.  Δ απφηνκε κείσζε ηνπ ηξαπεδηθνχ ηνκέα ζην κηζφ είλαη βέβαην φηη ζα επηθέξεη βίαηε 
αιιαγή ηνπ θππξηαθνχ νηθνλνκηθνχ κνληέινπ.  Χο απνηέιεζκα, ε δηφγθσζε ηεο χθεζεο ζηελ νηθνλνκία ζα 
εθηνμεχζεη ηελ αλεξγία ζηνλ ηφπν καο.  Με βάζε ηηο παξαδνρέο ηεο Βπξσπατθήο Βπηηξνπήο, πνπ απφ 
πνιινχο νηθνλνκνιφγνπο θαη αλαιπηέο θξίλνληαη σο αηζηφδνμεο, ην ΏΒΠ ζα ζεκεηψζεη πηψζε 8,7% ην 2013 θαη 
επηπιένλ 3,9% ην 2014, έλα ζχλνιν ζσξεπηηθήο κείσζεο 12,5% ζε ζρέζε κε ην 2012.  Ώπηφ ζεκαίλεη φηη ζα 
ραζεί ην έλα φγδνν ηεο παξαγσγήο ζε δχν ρξφληα.  

 νβαξά εξσηεκαηηθά ηίζεληαη θαη σο πξνο ηε βησζηκφηεηα ηνπ δεκνζίνπ ρξένπο, αθνχ νη πθηζηάκελεο 
πξνβιέςεηο δε ιακβάλνπλ επαξθψο ππφςε ηνπο θηλδχλνπο ηεο χθεζεο θαη ηεο απψιεηαο εζφδσλ ηνπ θξάηνπο.  
Βπηπιένλ, ε Κχπξνο παξνπζηάδεη ζεκαληηθή απψιεηα αληαγσληζηηθφηεηαο σο πξνο ην εμσηεξηθφ εκπφξην ηελ 
ηειεπηαία δεθαεηία.  Ώλακέλεηαη φηη ζα απαηηεζεί ζεκαληηθή κείσζε ηνπ θφζηνπο εξγαζίαο θαη ηνπ γεληθνχ 
επηπέδνπ κηζζψλ, ψζηε λα ππάξμεη αχμεζε ηεο αληαγσληζηηθφηεηαο.  Ώπηφ ζα ζεκαίλεη φηη ε πνξεία πνπ ζα 
αθνινπζήζεη ε ρψξα εληφο κλεκνλίνπ ζα έρεη σο ζηφρν λα κεηψζεη κηζζνχο ηφζν ζην δεκφζην φζν θαη ζηνλ 
ηδησηηθφ ηνκέα, ψζηε λα ππάξμεη εζσηεξηθή ππνηίκεζε.  ηελ αγνξά εξγαζίαο ην αθξαίν ζελάξην ηεο PIMCO 
θαηέγξαθε αλεξγία 13,8% γηα ην 2013.  Ήδε νη ηειεπηαίεο ζηαηηζηηθέο δείρλνπλ φηη ε αλεξγία μεπέξαζε απηά ηα 
επίπεδα θαη ζπλεπψο ηα λέα δεδνκέλα ζηελ νηθνλνκία αλακέλεηαη -θαη ιφγσ ησλ ηδησηηθνπνηήζεσλ- λα 
εμαθνληίζνπλ ηελ αλεξγία ζε πξσηνθαλή επίπεδα. Ώθφκε ρεηξφηεξα, ην πξφγξακκα δελ πξνζθέξεη πεγή 
ηφλσζεο ηεο δήηεζεο νχηε πεδίν αλάπηπμεο γηα ηα επφκελα ρξφληα.  Άξα, κεηά ηελ απφηνκε ζπξξίθλσζε ηεο 
νηθνλνκίαο, είλαη πηζαλφ λα αθνινπζήζεη καθξά ζηαζηκφηεηα. 

 ια απηά, αγαπεηνί ζπλάδειθνη, αληί λα επηιχζνπλ, ζα νμχλνπλ αθφκα πεξηζζφηεξν ηα πξνβιήκαηα ζε 
νηθνλνκηθφ, αιιά θαη ζε θνηλσληθφ επίπεδν.  Οη ηδησηηθνπνηήζεηο γηα παξάδεηγκα ζα έρνπλ επηπηψζεηο θαη ζε 
ζέκαηα αζθάιεηαο.  Μηα ρψξα εκηθαηερφκελε κε ηνλ ειεθηξηζκφ, ηηο επηθνηλσλίεο θαη ηα ιηκάληα ηεο 
παξαδνκέλα ζηα κνλνπψιηα ζίγνπξα θαζίζηαηαη πνιχ πην επάισηε ζηνπο θηλδχλνπο.   

 Πέξαλ ηνχηνπ, γηα ηελ πεξίπησζε ηεο Κχπξνπ είλαη πιένλ πξνθαλέο φηη νη απνθάζεηο απφ ην Αηεζλέο 
Ννκηζκαηηθφ Σακείν θαη ηελ Βπξσπατθή Έλσζε δε ιακβάλνληαη κφλν κε νηθνλνκηθά θξηηήξηα, αιιά θαη κε 
πνιηηηθά.  Γη’ απηφ θαη δελ πξέπεη θαλέλαο λα πξνζπνηείηαη πσο ην Κππξηαθφ θαη ην θπζηθφ αέξην δε βξίζθνληαη 
ζηελ αηδέληα ησλ επηδηψμεψλ ηνπο.  Σν δεηνχκελν απηή ηελ ψξα δελ είλαη λα αλαδεηνχκε απφ νπνηνλδήπνηε ην 
δηθαίσκά καο λα απνθαζίδνπκε εκείο γηα ην κέιινλ θαη ην θπζηθφ πινχην ηνπ ηφπνπ καο.  Σν δεηνχκελν είλαη 
απηφ ην δηθαίσκα λα είλαη θαηνρπξσκέλν, λα απνθαζίδνπκε εκείο γηα εκάο.  Δ εμάξηεζε πνπ ζα δεκηνπξγήζεη 
ε νηθνλνκηθή ππνδνχισζή καο ζηελ ηξφηθα κέζσ ηνπ κλεκνλίνπ είλαη πξνθαλέο πσο ζα πεξηνξίζεη απηφ ην 
δηθαίσκα.  Βλαπφθεηηαη ζε εκάο εάλ ζα ην επηηξέςνπκε.  

 Δ εθηίκεζε ινηπφλ ηνπ ΏΚΒΛ κέζα απφ ηα επξήκαηα ηεο έξεπλάο καο, ηεο κειέηεο καο, είλαη πσο ν 
δξφκνο ηνπ κλεκνλίνπ ζα νδεγήζεη ζε θαχιν θχθιν, θαχιν θχθιν πνπ ζα γελλά θαη αλαγελλά λέεο απαηηήζεηο, 
εθβηαζκνχο θαη λέα πην επαρζή κέηξα, δειαδή ζε κηα λέα επνρή απνηθηνθξαηίαο γηα ηελ Κχπξν, δίρσο 
πξννπηηθή.  Θέινπκε λα είκαζηε εηιηθξηλείο.  Γλσξίδνπκε φηη εδψ πνπ έρεη θηάζεη ε νηθνλνκία καο δελ 
ππάξρνπλ εχθνιεο ιχζεηο.  Δ φπνηα ελαιιαθηηθή επηινγή ζα είλαη επίζεο νδπλεξή.  Σν δεηνχκελν είλαη απηή λα 
δίλεη ειπίδα θαη πξννπηηθή γηα ηαρχηεξε έμνδν απφ ηελ θξίζε.  Γηα λα γίλεη απηφ, ζα ρξεηαζηεί ζθιεξή, επίκνλε 
δνπιεηά ζηε βάζε ζσζηψλ πνιηηηθψλ θαη ζρεδηαζκψλ αιιά πξνπάλησλ ζηξάηεπζε ηεο θνηλσλίαο πίζσ απφ 
έλα πιαίζην ζπλνιηθήο αλαζπγθξφηεζεο, πνπ πξνυπνζέηεη ζπζίεο.  κσο απηέο νη ζπζίεο ζα είλαη πξνο 
φθεινο ηεο Κχπξνπ θαη ησλ Κππξίσλ θαη θαλελφο άιινπ.  Ώπηή πξέπεη λα είλαη θαη ε νπζηαζηηθή δηαθνξά ηεο 
ελαιιαθηηθήο επηινγήο.  

 Ώπηφ ην πιαίζην ζα πξέπεη λα έρεη ηξία βαζηθά ραξαθηεξηζηηθά.  Πξψηνλ, λα δίλεη ζηελ νηθνλνκία θαη ηελ 
θνηλσλία πξννπηηθή, δπλαηφηεηα λα ζεθψζεη ην θεθάιη θαη λα δνπιέςεη ζθιεξά, λα δηαζθαιίδεη ζηελ νηθνλνκία 
βαζηθά δνκηθά εξγαιεία, φπσο ε ξεπζηφηεηα ηνπ ηξαπεδηθνχ ζπζηήκαηνο, ε ζηαζεξφηεηα ζην θνξνινγηθφ 
πιαίζην θαη ε ζχκπλνηα ζηηο εξγαζηαθέο ζρέζεηο.  Σέηνηα εξγαιεία δελ παξέρεη ην κλεκφλην.  Αεχηεξνλ, 
ρξεηάδεηαη επειημία ρεηξηζκψλ ζηελ νηθνλνκηθή πνιηηηθή.  Γλσξίδεηε πνιχ θαιά φηη ε δαλεηαθή ζχκβαζε ζηεξεί 
θάζε ηθκάδα απφθιηζεο απφ ηνπο ζηφρνπο ηνπ πξνγξάκκαηνο.  Ώλά ηξίκελν αμηνινγεί, ππνινγίδεη θαη επηβάιιεη 
λέα κέηξα.  Σξίηνλ, πξέπεη λα δεκηνπξγεί δπλαηφηεηεο αλάπηπμεο, παξαγσγήο αγαζψλ θαη ππεξεζηψλ, 
δεκηνπξγίαο λέσλ ζέζεσλ εξγαζίαο, πην απιά, λα δίλεη ζηνπο λένπο έλα κηζζφ λα κεγαιψζνπλ ηα παηδηά ηνπο.  
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Ώπηφ δελ πξφθεηηαη λα ζπκβεί, αλ νη παξαγσγηθέο δπλαηφηεηεο ηεο νηθνλνκίαο καο, ε κηα κεηά ηελ άιιε, 
θαηαζηξέθνληαη είηε κε απνθάζεηο ηεο Βπξσπατθήο Έλσζεο είηε ιφγσ ησλ ζθιεξψλ αληαγσληζηηθψλ πηέζεσλ 
πνπ δερφκαζηε απφ άιιεο ρψξεο.  

 Ώπηά ηα ηξία ραξαθηεξηζηηθά ινηπφλ εκείο είκαζηε έηνηκνη λα ηα αλαδεηήζνπκε ζηελ φπνηα ιχζε κάο 
απαιιάζζεη απφ ην κλεκφλην.  Κάλακε δηαξθή πξνζπάζεηα, αμηνπνηψληαο ηηο γλψζεηο επηζηεκφλσλ, γηα λα 
δνχκε ηηο ελαιιαθηηθέο επηινγέο πνπ ππάξρνπλ.  Μειεηήζακε ζε βάζνο, αλαδεηήζακε επηινγέο δίρσο 
πξναπνθιεηζκνχο θαη παξσπίδεο.  Οη ελαιιαθηηθέο επηινγέο πνπ έρνπκε είλαη πξάγκαηη πεξηνξηζκέλεο, φκσο 
ππάξρνπλ.  Γηα εκάο αθφκα θαη ε έμνδνο απφ ην επξψ ζα κπνξνχζε λα είλαη ελαιιαθηηθή πνιηηηθή επηινγή.  
Βίκαζηε έηνηκνη λα ην ζπδεηήζνπκε θαη απηφ θαη άιιεο πξνηάζεηο, αλ ππάξρνπλ, θαη λα δηακνξθψζνπκε 
ζπιινγηθά ηελ φπνηα άιιε επηινγή.  

 Γλσξίδνπκε φηη πηζαλή έμνδνο απφ ην επξψ ζα είλαη επίζεο επψδπλε επηινγή, σζηφζν ε επαλαθνξά 
εγρψξηνπ λνκίζκαηνο ζα κπνξνχζε λα δψζεη ηελ πξννπηηθή θαη ηε δπλαηφηεηα αλάπηπμεο ζην κέιινλ, ζηε 
βάζε ελφο λένπ κνληέινπ νηθνλνκηθήο αλάπηπμεο.  Ώληηιακβάλνκαη φηη κηα ηέηνηα πξφηαζε ζα αληηκεησπηζηεί 
απφ νξηζκέλνπο αθνξηζηηθά θαη κεδεληζηηθά.  Σν απεχρνκαη.  Ώπηή ηελ ψξα δελ πξέπεη θαλέλαο λα εγθισβίζεη 
ην κέιινλ ηνπ ιανχ καο ζηηο ηδενιεςίεο, ηα ζηεγαλά θαη ηα ζπλζήκαηα. Λέρζεθε δεκνζίσο πνιιέο θνξέο ην 
ζχλζεκα, γηαηί γηα κέλα πεξί ζπλζήκαηνο πξφθεηηαη, «ε έμνδνο απφ ην επξψ ζα είλαη θαηαζηξνθηθή θαη ζα 
ζεκαίλεη θαηάξξεπζε».  Αελ ην ηεθκεξίσζε θαλέλαο βέβαηα.  Ώθφκα θαη αλ απνδερηνχκε απηφ ην ζχλζεκα, 
νθείινπκε λα νκνινγήζνπκε πσο ήδε βξηζθφκαζηε ελψπηνλ αλάινγσλ θαηλνκέλσλ.   

 Οη απνθάζεηο ηνπ Eurogroup θαη ηνπ θ. Ώλαζηαζηάδε ζηηο 25 Μαξηίνπ έρνπλ δεκηνπξγήζεη λέα, 
πξσηνθαλή αξλεηηθά θαη θαηαζηξνθηθά δεδνκέλα γηα ηελ θππξηαθή νηθνλνκία.  Σξαπκαηηζκέλν ηξαπεδηθφ 
ζχζηεκα, πεξηνξηζκφο ζηηο ζπλαιιαγέο, κείσζε ησλ εηζαγσγψλ ιφγσ έιιεηςεο ξεπζηφηεηαο θαη αδπλακία 
δηαθίλεζεο ρξεκάησλ ζην εμσηεξηθφ.  Ώπηά δελ είλαη θαηαζηξνθηθέο επηπηψζεηο ηεο πηζαλήο εμφδνπ απφ ην 
επξψ. Ώπηά είλαη ε ζεκεξηλή πξαγκαηηθφηεηα.  Οη επηπηψζεηο ζηνλ ηξαπεδηθφ ηνκέα θαη ε ζπλεπαθφινπζε 
χθεζε, ιφγσ ησλ κέηξσλ πνπ έρνπλ ζπκθσλεζεί, αθαηξνχλ ηε δπλαηφηεηα αλάθακςεο ηεο θππξηαθήο 
νηθνλνκίαο ζην επφκελν δηάζηεκα, κεηψλνπλ ηνλ θνηλσληθφ ξφιν ηνπ θξάηνπο θαη δεκηνπξγνχλ ζπλζήθεο 
καθξνρξφληαο ζηαζηκφηεηαο. 

 Βίλαη βέβαην πσο ζα ππάξμνπλ δπζθνιίεο απφ ηελ πηνζέηεζε εγρψξηνπ λνκίζκαηνο ζηελ εηζαγσγή 
επξσπατθψλ πξντφλησλ ιφγσ αχμεζεο ηνπ θφζηνπο.  Σν λφκηζκα ζα ππνηηκεζεί.  Έρνπκε φκσο επεμεξγαζηεί 
πξνηάζεηο ζηε κειέηε καο θαη είκαζηε έηνηκνη λα αληαιιάμνπκε απφςεηο κε ηα ππφινηπα θφκκαηα θαη ηελ 
θπβέξλεζε, γηα λα πηνζεηεζνχλ, ψζηε λα κεησζεί ην θνηλσληθφ βάξνο απφ απηέο ηηο ζπλέπεηεο, λα πηνζεηεζεί 
έλα λέν κνληέιν νηθνλνκηθήο αλάπηπμεο θαη λα ππάξμεη ζπλνιηθφ πιάλν κεηάβαζεο ζην λέν λφκηζκα. 

 Βπηδίσμή καο -θαη ζέισ ζε απηφ ην ζεκείν λα πσ φηη ηε κειέηε καο ζα ηε δψζνπκε ζηελ θπβέξλεζε θαη 
ζηα πνιηηηθά θφκκαηα ηελ εξρφκελε Πέκπηε- είλαη λα μεθηλήζνπκε δηαδηθαζία δηαιφγνπ θαη πξνβιεκαηηζκνχ 
καδί κε ηηο πνιηηηθέο δπλάκεηο θαη ην ζχλνιν ηεο θνηλσλίαο.  Καινχκε ηνλ Πξφεδξν ηεο Αεκνθξαηίαο λα 
ζπγθαιέζεη άκεζα Βζληθφ πκβνχιην, γηα λα ππάξμεη ζπγθξνηεκέλε ζπδήηεζε κεηαμχ ησλ πνιηηηθψλ 
θνκκάησλ.  Βίλαη ε ψξα πνπ ην ζχλνιν ηεο πνιηηηθήο εγεζίαο ζα πξέπεη λα αθήζεη θαηά κέξνο ηα πνιιά ιφγηα 
θαη ηα αλέμνδα ζπλζήκαηα, λα πξνβιεκαηηζηεί γηα ην ζήκεξα θαη ην αχξην ηεο Κχπξνπ θαη ηνπ ιανχ θαη λα 
παξνπζηάζεη έλα ζπγθξνηεκέλν πιάλν πνπ ζα δίλεη λφεκα ζηηο ζπζίεο πνπ θαινχκε ην ιαφ λα θάλεη θαη ειπίδα 
ζηηο επφκελεο γεληέο.  

 ε φ,ηη αθνξά ηε δπλαηφηεηα απνδέζκεπζεο απφ ην κλεκφλην, ζα ήζεια λα επηζεκάλσ ηα εμήο, επεηδή 
ιέρζεθαλ πνιιά απφ απηφ ην βήκα:  Ο ιφγνο γηα ηνλ νπνίν ην κλεκφλην θαη ε δαλεηαθή ζχκβαζε βξίζθνληαη 
ζήκεξα ελψπηνλ ηεο ΐνπιήο γηα επηθχξσζε ή απφξξηςε είλαη φηη πξφθεηηαη γηα δηεζλείο ζπκθσλίεο πνπ δελ 
πεξηνξίδνληαη ζε νηθνλνκηθήο θχζεο ζέκαηα, φπσο άιισζηε γλσκνδφηεζε θαη ν Γεληθφο Βηζαγγειέαο.  Χο 
δηεζλείο ζπλζήθεο ππάγνληαη ζηνπο θαλφλεο ηνπ δεκνζίνπ δηεζλνχο δηθαίνπ.  Σφζν νη ηδξπηηθέο ζπλζήθεο ηεο 
Βπξσπατθήο Έλσζεο, κε φιεο ηηο θαηά θαηξνχο ηξνπνπνηήζεηο ηνπο, φζν θαη ε λνκνινγία ηνπ Αηθαζηεξίνπ ησλ 
Βπξσπατθψλ Κνηλνηήησλ αλαγλσξίδνπλ φηη ην δηεζλέο δίθαην γεληθφηεξα θαη ε πλζήθε ηεο ΐηέλλεο γηα ην 
Αίθαην ησλ Αηεζλψλ πλζεθψλ εηδηθφηεξα πξέπεη λα γίλνληαη ζεβαζηά.  Ώλαιχνληαο ην κλεκφλην απφ απηή ηε 
ζθνπηά, βξίζθνπκε φηη πξφθεηηαη γηα εηεξνβαξή ζπκθσλία πνπ παξαβηάδεη βαζηθέο αξρέο ηνπ δηεζλνχο δηθαίνπ, 
νη νπνίεο απνηεινχλ ηαπηφρξνλα θαη αλαγθαζηηθνχο ηνπ θαλφλεο.  Βλδεηθηηθά αλαθέξσ ηελ αξρή ηεο κε 
επέκβαζεο ζηηο εζσηεξηθέο ππνζέζεηο ησλ θξαηψλ.  Οη σκέο παξαδνρέο Βπξσπαίσλ εγεηψλ, θαη ηδηαίηεξα ηνπ 
θ. φηκπιε, φηη έπξεπε λα εμαλαγθαζηεί ε Κχπξνο λα αιιάμεη ην νηθνλνκηθφ ηεο κνληέιν, λα κεηψζεη ην κέγεζνο 
ησλ ηξαπεδψλ ηεο θαη άιια ζρεηηθά απνδεηθλχνπλ ηνπ ιφγνπ ην αιεζέο. 

 Άξαγε πφζα κηθξά ή/θαη λεζηψηηθα θξάηε κπνξνχλ λα εθαξκφζνπλ έλα κνληέιν πνιχ δηαθνξεηηθφ απφ 
ην δηθφ καο;  Πφζν δηαθνξεηηθά είλαη ηα κνληέια ηνπ Λνπμεκβνχξγνπ, ηεο Μάιηαο, ηνπ Ληρηελζηάηλ ή ηεο 
ινβελίαο;  Πνην θεθηεκέλν απαγνξεχεη ζε θξάηνο κέινο λα επηιέγεη ην κνληέιν πνπ ην ίδην επηζπκεί;  Πνηα 
θνηλνηηθή Οδεγία θαζνξίδεη ην κέγεζνο ηνπ ηξαπεδηθνχ ηνκέα ησλ θξαηψλ κειψλ;  Ώλ ινηπφλ ζέινπκε λα ιέκε 
ηα πξάγκαηα κε ην φλνκά ηνπο, πξέπεη λα πνχκε φηη απηφ πνπ επέβαιαλ ζηελ Κχπξν ζπληζηά θιαζηθή 
πεξίπησζε παξαβίαζεο ηνπ δηεζλνχο δηθαίνπ θαη ηνπ Υάξηε ηνπ ΟΔΒ θαη πην ζπγθεθξηκέλα ηεο αξρήο ηεο 
απαγφξεπζεο ηεο επέκβαζεο ζηηο εζσηεξηθέο ππνζέζεηο ησλ θξαηψλ.  Μηα ηέηνηα ζπκθσλία, πνπ είλαη 
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εηεξνβαξήο ή παξαβηάδεη αλαγθαζηηθνχο θαλφλεο ηνπ δηεζλνχο δηθαίνπ, ε πλζήθε ηεο ΐηέλλεο ηε ζεσξεί 
λνκηθά άθπξε θαη πξνλνεί γηα ζπγθεθξηκέλεο δηαδηθαζίεο κνλνκεξνχο απαιιαγήο απφ απηήλ.  Βπηπιένλ, αλ ε 
εθαξκνγή κηαο ζπλζήθεο νδεγεί ζε παξάινγα απνηειέζκαηα θαη πάιη ε πλζήθε ηεο ΐηέλλεο παξαρσξεί 
δηθαίσκα κνλνκεξνχο ηεξκαηηζκνχ ηεο.  Αε λνκίδσ φηη κπνξεί λα ακθηζβεηήζεη θαλείο ζηα ζνβαξά φηη ε 
εθαξκνγή ηνπ κλεκνλίνπ ήδε νδήγεζε ζε παξάινγα απνηειέζκαηα, αθνχ νπζηαζηηθά θαηέζηξεςε ηε βάζε ηεο 
νηθνλνκίαο καο κέζα ζε κηα λχρηα. 

 ζνλ αθνξά ηελ άπνςε φηη ηπρφλ απαιιαγή απφ ην κλεκφλην, πνπ κάιινλ νδεγεί θαη ζε έμνδν απφ ην 
επξψ, ζεκαίλεη ηαπηφρξνλα θαη έμνδν απφ ηελ Βπξσπατθή Έλσζε, ζέισ λα ππνγξακκίζσ φηη δελ ππάξρεη 
θακία απνιχησο πξφλνηα πνπ λα ζηνηρεηνζεηεί θάηη ηέηνην.  Ώο κελ μερλάκε φηη δέθα θξάηε κέιε ηεο 
Βπξσπατθήο Έλσζεο είλαη εθηφο επξψ.  Ώλ απηά έρνπλ ηέηνην δηθαίσκα, ηφηε ζίγνπξα πξέπεη λα ην έρνπλ φια 
ηα θξάηε κέιε.  Οπνηαδήπνηε δηαθνξεηηθή κεηαρείξηζε ζα νδεγνχζε ζε παξαβίαζε ηεο αξρήο ηεο θπξηαξρηθήο 
ηζφηεηαο ησλ θξαηψλ, πνπ επίζεο ζπληζηά αλαγθαζηηθφ θαλφλα ηνπ δηεζλνχο δηθαίνπ.  Αελ έρνπκε θακία 
ακθηβνιία φηη εθείλνη πνπ καο επέβαιαλ ην κλεκφλην ζα πξνβάινπλ ηε δηθή ηνπο επηρεηξεκαηνινγία, πνπ ζα 
νδεγεί ζε πνιχ δηαθνξεηηθά ζπκπεξάζκαηα.  ζα αλέθεξα φκσο θαηαδεηθλχνπλ φηη ην δήηεκα είλαη πνιηηηθφ 
θαη δελ ππάξρεη ζνβαξφ λνκηθφ πξφβιεκα γηα απαιιαγή απφ ην κλεκφλην. 

 Καινχκε επίζεο ηελ θπβέξλεζε λα αλαιάβεη πξσηνβνπιία γηα ζπλάληεζε κε ηνπο εγέηεο ησλ άιισλ 
ρσξψλ ηνπ Νφηνπ, αιιά θαη ρσξψλ πνπ αληηκεησπίδνπλ παξφκνηα πξνβιήκαηα γηα ζθνπνχο αληαιιαγήο 
απφςεσλ θαη ζπληνληζκνχ.  Θεσξνχκε επίζεο φηη ε απφθαζε πνπ ζα ιάβνπκε ηψξα ζα δεζκεχζεη ηε δσή 
φισλ καο γηα ηηο επφκελεο δεθαεηίεο.  Αελ είλαη ζσζηφ ε θπβέξλεζε ή ε ΐνπιή λα δεζκεχζνπκε ηνλ θφζκν 
ζηελ φπνηα πνξεία.  Θεσξνχκε φηη ν ιαφο έρεη ην δεκνθξαηηθφ δηθαίσκα λα εθθξάζεη άπνςε γηα έλα δήηεκα 
πνπ ζα θαζνξίζεη ην κέιινλ ηνπ.  Πξνηείλνπκε ινηπφλ ηε δηεμαγσγή δεκνςεθίζκαηνο, εθφζνλ αθνπζηνχλ φιεο 
νη απφςεηο επαξθψο θαη αληηθεηκεληθά.  

 Κχξηε Πξφεδξε,  

 Ώγαπεηνί ζπλάδειθνη, 

 Χο ΏΚΒΛ ζα θαηαςεθίζνπκε ην κλεκφλην φπσο έρεη δηακνξθσζεί κεηά απφ ηηο δηαπξαγκαηεχζεηο ηνπ θ. 
Ώλαζηαζηάδε κε ην Eurogroup.  Θεσξνχκε φηη θαηαζηξέθεη ηνλ ηξαπεδηθφ ηνκέα, θαηαζηξέθεη ζε κεγάιν βαζκφ 
ηελ θππξηαθή νηθνλνκία θαη νδεγεί ζε θαχιν θχθιν πνπ ζα γελλά ζπλερψο θαη λέεο αλάγθεο, πνπ  ζα 
πξνβάιιεη ηελ απαίηεζε γηα ηε ιήςε λέσλ πην επαρζψλ κέηξσλ.  Σαπηφρξνλα, πξνηείλνπκε ηελ έλαξμε 
δηαιφγνπ κεηαμχ ηεο θπβέξλεζεο θαη ησλ πνιηηηθψλ θνκκάησλ γηα ηε δηακφξθσζε πξφηαζεο εμφδνπ απφ ην 
κλεκφλην.  ε απηφ ην δηάινγν εκείο θαηαζέηνπκε ηελ πξφηαζή καο φηη ζπληεηαγκέλε έμνδνο απφ ην επξψ ζα 
κπνξνχζε λα απνηειέζεη ελαιιαθηηθή επηινγή.  Βπαλαιακβάλνπκε φκσο φηη είκαζηε έηνηκνη λα αθνχζνπκε θαη 
λα ζπδεηήζνπκε φπνηα άιιε πξφηαζε ζα θαηαηεζεί ζε απηφ ην δηάινγν.  Μνλαδηθφο καο γλψκνλαο είλαη ε 
ππεξάζπηζε ησλ ζπκθεξφλησλ ηνπ ιανχ θαη ηεο Κχπξνπ.  

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ ηνλ θ. Κππξηαλνχ. 

 Να παξαθαιέζσ ηψξα ηνλ θ. Ώβέξσθ Νενθχηνπ, πξφεδξν ηνπ Αεκνθξαηηθνχ πλαγεξκνχ. 

Ώ. ΝΒΟΦΤΣΟΤ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 Σειεηψλνληαο ν γεληθφο γξακκαηέαο ηνπ ΏΚΒΛ εμέθξαζε ηε ζέζε ηνπ θφκκαηφο ηνπ φηη ζα ήηαλ θαιφ ζε 
κηα δεκνθξαηία ν ιαφο κε ηνλ πιένλ δεκνθξαηηθφ ηξφπν, ζε έλα δεκνςήθηζκα, λα απνθάζηδε ή φρη ηελ 
απαιιαγή απφ ηελ ηξφηθα.  Αελ ακθηζβεηνχκε φηη απηφ είλαη ην πιένλ δεκνθξαηηθφ πνπ κπνξεί θάπνηνο λα 
πξάμεη ζε κία δεκνθξαηηθή ρψξα.  Ώπιά θαη ηαπεηλά λα ππνγξακκίζσ φηη δε ζα ρξεηαδφηαλ λα θάλνπκε ηέηνηεο 
ζθέςεηο, αλ απινχζηαηα θάπνηνη δελ θαινχζαλ ηελ ηξφηθα ζηελ Κχπξν.   

 Λέρζεθε επίζεο πσο ε θπβέξλεζε ησλ εμήληα εκεξψλ θαζφξηζε ηηο εμειίμεηο.  Βίλαη ηα πεπξαγκέλα θαη 
νη σκέο πξαγκαηηθφηεηεο πνπ θαζφξηζαλ δπζηπρψο ηηο εμειίμεηο.  Λέρζεθε πσο ην κλεκφλην ζα καο ζέζεη ζε 
έλα θαχιν θχθιν.  Μα, πνηνο είπε φηη ην κλεκφλην είλαη επινγία;  Γηαηί πξνζπαζνχκε λα ρσξίζνπκε ην ιαφ καο 
κεηαμχ κλεκνληαθψλ θαη αληηκλεκνληαθψλ;  ,ηη ρεηξφηεξν κπνξεί λα ζπκβεί ζηνλ ηφπν καο είλαη, αλεμάξηεηα 
ηεο ηνπνζέηεζεο πνπ ζα έρνπκε απφςε, λα ρσξίζνπκε ην ιαφ ζε κλεκνληαθνχο θαη αληηκλεκνληαθνχο.  
Πηζηεχσ πσο δελ ππάξρεη Κχπξηνο πνπ είλαη κλεκνληαθφο.  κσο, ηελ ίδηα ψξα φινη καο πξέπεη λα 
αλαγλσξίζνπκε φηη φινη, άιινη ιηγφηεξν θαη άιινη πεξηζζφηεξν, ζπληείλακε φιεο απηέο ηηο δεθαεηίεο ζην λα 
ζπξζνχκε ζην κλεκφλην.  Καη αλεμάξηεηα, φπσο είπα θαη πξνεγνπκέλσο, απφ ην πνηα ζα είλαη ε ηνπνζέηεζή 
καο ζήκεξα, ελσκέλνη πξέπεη λα πξνζπαζήζνπκε λα απαιιαγνχκε απφ ην κλεκφλην ην ζπληνκφηεξν δπλαηφ.   

 Λέρζεθε επίζεο πσο ε ηξφηθα δηέιπζε θαη ηξαπκάηηζε ην ρξεκαηνπηζησηηθφ καο ζχζηεκα θαη ηηο 
ηξάπεδεο.  Βίλαη γεγνλφο πσο έγηλαλ εγθιεκαηηθά ιάζε απφ ζπγθεθξηκέλνπο ηξαπεδίηεο.  Σελ ίδηα ψξα δελ 
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πξέπεη λα παξαγλσξίδνπκε φηη νη πξψηνη πνπ ζηνρεχζακε ην ρξεκαηνπηζησηηθφ καο ζχζηεκα είκαζηε φινη 
εκείο, άιινη ιηγφηεξν θαη άιινη πεξηζζφηεξν, πιήηηνληαο ηελ αμηνπηζηία ηεο ρψξαο καο, αιιά θαη δηαβξψλνληαο 
θαη ηα ζεκέιηα ηεο νηθνλνκίαο καο.   

 Κχξηε Πξφεδξε, 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 Δ ζεκεξηλή ζπλεδξία είλαη ηζηνξηθήο ζεκαζίαο γηα ην κέιινλ ηεο ρψξαο καο.  Δ ζπδήηεζε θαη ε ςήθηζε 
ηνπ κλεκνλίνπ θαη ηεο δαλεηαθήο ζχκβαζεο είλαη ίζσο ε πην θξίζηκε απφθαζε πνπ ζα πάξεη απηφ ην ζψκα απφ 
ηελ ίδξπζε ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο. Δ ςήθηζε ηνπ κλεκνλίνπ θαη ηεο δαλεηαθήο ζχκβαζεο ζα θαζνξίζεη αλ 
ε νηθνλνκία καο ζα εμαζθαιίζεη ηελ αλαγθαία θαη απαξαίηεηε ρξεκαηνδφηεζή ηεο γηα ηα επφκελα ηέζζεξα 
ρξφληα, αιιά θαη ηα αλαγθαία πνζά γηα ηελ αλαθεθαιαηνπνίεζε ηνπ ππφινηπνπ ρξεκαηνπηζησηηθνχ καο ηνκέα 
θαη θπξίσο ηνπ ζπλεξγαηηθνχ θηλήκαηνο.  Βίλαη ε απαξρή φρη ελφο λένπ εχθνινπ δξφκνπ αιιά ελφο λένπ 
δχζθνινπ δξφκνπ θαη ελφο λένπ εμίζνπ δχζθνινπ μεθηλήκαηνο γηα ηνλ ηφπν καο.  Αελ είλαη ην ηέινο αιιά ε 
αξρή ελφο λένπ γνιγνζά γηα ην ιαφ καο.  Θα πξέπεη θαη επηβάιιεηαη λα ζπλερίζνπκε ηε ζθιεξή πξνζπάζεηα 
ηεο εμπγίαλζεο θαη ηεο κεηαξξχζκηζεο ηφζν ηνπ ρξεκαηνπηζησηηθνχ καο ηνκέα φζν θαη ηεο νηθνλνκίαο καο, 
ψζηε λα πεξάζνπκε απφ ηε βαζηά χθεζε φρη ζηελ αλάπηπμε, αιιά λα πξνζπαζήζνπκε ζθιεξά λα πεξάζνπκε 
απφ ηε βαζηά χθεζε ζηε κεζνπξφζεζκε ζηαζεξνπνίεζε, θαη λα ειπίδνπκε φηη ζα επνδσζνχλ νη πξνζπάζεηέο 
καο, γηα λα πεηχρνπκε καθξνπξφζεζκε αλάπηπμε, θαηνρπξψλνληαο ηνπιάρηζηνλ ην κέιινλ ησλ επφκελσλ 
γεληψλ θαη ηε ζέζε ηεο ρψξαο καο ηφζν ζηελ Βπξψπε φζν θαη ζην επξψ.  Ώληίζεηα, αλ επηθξαηήζνπλ πιάλεο, 
αλ θπξηαξρήζνπλ νη απφιπηα δηθαηνινγεκέλνη ζπλαηζζεκαηηζκνί αληί ηεο ινγηθήο, ζα νδεγήζνπκε ηε ρψξα καο 
ζε κηα άηαθηε θαη θαηαζηξνθηθή ρξενθνπία, ζε κηα παξαηεηακέλε εμαζιίσζε, ζε έλα κνηξαίν θαηήθνξν 
πεξηζσξηνπνίεζεο ρσξίο ηέινο.  Αε δηαθσλψ κε ηηο πξνβιέςεηο ηνπ γεληθνχ γξακκαηέα ηνπ ΏΚΒΛ.  Βκάο νη 
δηθέο καο πξνβιέςεηο είλαη ίζσο πην δπζνίσλεο, γηαηί εθηηκνχκε βαζχηεξε χθεζε απφ φ,ηη βηψλεη ε Πνξηνγαιία, 
ε Βιιάδα θαη ε Εξιαλδία, γηαηί εθηηκνχκε πςειφηεξα δπζηπρψο πνζνζηά αλεξγίαο.  Οη επηπηψζεηο ηνπ ‟λαη”, αλ 
πεξάζεη, ζα είλαη νξαηέο.  Σηο επηπηψζεηο ηνπ ‟φρη”, πνπ ζίγνπξα ή ελδερνκέλσο λα είλαη πην ζθιεξέο, δε ζα 
κπνξεί θαλείο λα ηηο δεη. 

 Δ παηξίδα καο δεη ηελ ηειεπηαία ρξνληά ηε κεγαιχηεξε νηθνλνκηθή θξίζε, καδί κε απηή πνπ αθνινχζεζε 
ηελ ηνπξθηθή εηζβνιή ηνπ 1974, απφ ηε δεκηνπξγία ηεο Κππξηαθήο Αεκνθξαηίαο.  Βμσγελείο παξάγνληεο ιφγσ 
ηεο παγθφζκηαο νηθνλνκηθήο θξίζεο έθεξαλ ζηελ επηθάλεηα θαη ηα δηθά καο δηαρξνληθά πξνβιήκαηα θαη 
ζηξεβιψζεηο, ηηο ιαλζαζκέλεο δεκνζηνλνκηθέο πνιηηηθέο ησλ ηειεπηαίσλ θαη φρη κφλν ρξφλσλ, αιιά θαη ηα 
πξνβιήκαηα ηνπ ρξεκαηνπηζησηηθνχ καο ηνκέα.  Δ θξίζε γηα ηνπο πην πάλσ ιφγνπο αξρηθά εθηίλαμε πεξαηηέξσ 
ηα δεκνζηνλνκηθά ειιείκκαηα, δηπιαζίαζε ζε πέληε ρξφληα ην δεκφζην ρξένο θαη νινθιεξψζεθε κε ηελ 
ηξαπεδηθή θξίζε θαη ηηο κεγάιεο αλάγθεο γηα αλαθεθαιαηνπνίεζε ηνπ ρξεκαηνπηζησηηθνχ καο ηνκέα.  Ώπηή ε 
θξίζε ήηαλ δπζηπρψο παξάιιεια θνηλσληθή, πνιηηηθή θαη νηθνλνκηθή.  Ο πνιηηηθφο, ν εξγνδνηηθφο θαη ν 
εξγαζηαθφο ζπλδηθαιηζκφο, ν αηνκηθηζκφο, ην πξνζσπηθφ θαη θνκκαηηθφ ζπκθέξνλ επηθξάηεζαλ γηα ρξφληα ηνπ 
ππέξηεξνπ εζληθνχ θαινχ θαη ζπκθέξνληνο.  Καη πξηλ ηνπ θηλδχλνπ ηεο νηθνλνκηθήο ρξενθνπίαο πξνεγήζεθε 
ζηε ρψξα καο ε ρξενθνπία αξρψλ θαη αμηψλ θαη πιένλ θαηαιήμακε λα δνχκε κηα θξίζε πξσηίζησο εζληθή θαη 
πνπ ζέηεη επηπξφζζεηνπο θηλδχλνπο ζηνλ αγψλα ηνπ ιανχ καο γηα εζληθή επηβίσζε.   

 Κχξηε Πξφεδξε, 

 Έρνπκε ελψπηφλ καο έλα κλεκφλην πάξα πνιχ ζθιεξφ πνπ ζπλεπάγεηαη νδπλεξέο ζπζίεο γηα 
επαίζζεηεο νκάδεο ηνπ πιεζπζκνχ καο, νδπλεξφηαηεο ζπζίεο γηα ηα επξχηαηα ζηξψκαηα ηνπ ιανχ καο, ζπζίεο 
πνπ επσκίδεηαη ε ξαρνθνθαιηά ηεο θππξηαθήο θνηλσλίαο θαη νηθνλνκίαο, ε άιινηε θξαηαηά κηθξνκεζαία ηάμε θαη 
νη κηθξνκεζαίεο επηρεηξήζεηο ηνπ ηφπνπ καο, ην ζχλνιν ηεο θνηλσλίαο καο ζε ζπλέρεηα βαξχηαησλ ζπζηψλ πνπ 
έρεη ήδε ππνζηεί.  Βίλαη φκσο έλα πξφγξακκα δπζηπρψο γηα ζήκεξα, γηα ηνχηε ηελ ψξα, κνλφδξνκνο, γηαηί 
απνηξέπεη ηελ άηαθηε ρξενθνπία θαη δίλεη, έζησ θαη κε πάξα πνιιέο δπζθνιίεο, ηε, ζπγθξαηεκέλε έζησ, 
πξννπηηθή λα καο βγάιεη απφ ηε ζαιαζζνηαξαρή ζε ζηέξεν έδαθνο, λα νδεγήζεη ζηελ απαξαίηεηε εμπγίαλζε, 
κεηαξξχζκηζε θαη αλάθακςε ηεο νηθνλνκίαο, ψζηε λα ππεξβνχκε ηελ θξίζε, λα ζηαζεξνπνηήζνπκε ηελ πηψζε 
θαη λα πεξάζνπκε ζηελ πνιππφζεηε αλάπηπμε, έζησ θαη ζε κεξηθά ρξφληα, ηεο θππξηαθήο νηθνλνκίαο.   

 ήκεξα φκσο πξέπεη λα παξαδερζνχκε πσο ππνρξεσλφκαζηε λα ελζσκαηψζνπκε θαη αλαγθαίεο 
κεηαξξπζκίζεηο πνπ έπξεπε απφ θαηξφ λα είρακε πηνζεηήζεη θαη πνπ ζρεδφλ φινη αλεμαηξέησο αλαβάιιακε, 
θνβνχκελνη ην πνιηηηθφ θφζηνο.  Σα αίηηα ηεο θξίζεο είλαη πνιιά θαη αιιειέλδεηα θαη νη παξάγνληεο θαη νη 
πξαθηηθέο αιιεινεμαξηψκελεο πνπ έρνπλ ζπκβάιεη αξλεηηθά θαη εμεγνχλ ηελ έληαζε θαη ηε δηάξθεηα ηεο θξίζεο 
πνπ βηψλνπκε.  Αελ είλαη ψξα, θχξηε Πξφεδξε, γηα αιιεινεπίξξηςε επζπλψλ.  Γηα δεθαεηίεο ε πνιηηηθή 
αληηζθαίξηζε ηεο επίξξηςεο επζπλψλ καο νδήγεζε ζε απηά ηα βηψκαηα ηα ζεκεξηλά.  Θα παξνπζηαδφκαζηαλ 
κηθξφηεξνη ησλ πεξηζηάζεσλ, αλ θπξηαξρνχζαλ ηα κηθξνθνκκαηηθά ηνπ ππέξηαηνπ εζληθνχ θαινχ.  Βίλαη ψξα 
ζνβαξήο απηνθξηηηθήο, ψξα επζχλεο, ψξα ζθιεξψλ απνθάζεσλ πνπ εχρνκαη λα απνβνχλ ζσηήξηεο γηα ηε 
ρψξα καο.  Γηα ρξφληα θαη δεθαεηίεο αλαιψλακε ην ρξφλν θαη ηελ ελέξγεηά καο δηπιίδνληαο ην ρζεο κε άγνλεο 
αληηπαξαζέζεηο, κέρξη πνπ θζάζακε ζε κία εκηθαηερφκελε θαη πξν ηεο ρξενθνπίαο παηξίδα.   

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 



1802 

 

 Δ επέθηαζε ηνπ θξάηνπο πέξαλ ησλ νηθνλνκηθψλ ηνπ δπλαηνηήησλ, ε ζεκαληηθή επέθηαζε ηνπ 
ηξαπεδηθνχ καο ηνκέα ηα ηειεπηαία είθνζη ρξφληα καθξά πέξαλ ησλ ζπλφξσλ, αιιά θαη ηνπ ΏΒΠ ηεο ρψξαο, νη 
ιαλζαζκέλεο δεκνζηνλνκηθέο πνιηηηθέο φισλ αλεμαίξεηα ησλ θπβεξλήζεσλ, αιιά θαη ηα ζνβαξφηαηα ιάζε, 
εγθιεκαηηθά ζα έιεγα, ζπγθεθξηκέλσλ δηνηθήζεσλ ηνπ ρξεκαηνπηζησηηθνχ ηνκέα θαη ζνβαξά επνπηηθά 
ειιείκκαηα είραλ σο απνηέιεζκα λα ζπαηαινχκε ζπλερψο πέξαλ ησλ εηζνδεκάησλ καο ηφζν ην θξάηνο φζν 
θαη ηα λνηθνθπξηά θαη λα βηψλνπκε ζήκεξα, πέξαλ ηεο ζθιεξφηεηαο θαη ηεο έιιεηςεο αιιειεγγχεο απφ ηνπο 
εηαίξνπο καο, ηηο σκέο πξαγκαηηθφηεηεο ησλ δηθψλ καο δεκηνπξγεκάησλ, ηε δηφγθσζε ησλ δεκνζηνλνκηθψλ 
ειιεηκκάησλ, ηνλ ππεξβνιηθφ θξαηηθφ θαη ηδησηηθφ δαλεηζκφ, ηελ ππεξκεγέζπλζε ηνπ θξάηνπο, πνπ είραλ σο 
ζπλέπεηα λα δεκηνπξγεζνχλ ζπλζήθεο ππεξθαηαλαισηηζκνχ, λα δαπαλνχκε πνιχ πεξηζζφηεξα απφ φζα 
παξάγνπκε.  Κξάηνο θαη λνηθνθπξηά ηελ ίδηα αθξηβψο ζπκπεξηθνξά επηδεηθλχακε θαη εχρνκαη λα κε 
ζπλερίζνπκε λα επηδεηθλχνπκε.  Ώπνηέιεζκα, ε ζεκαληηθή δηεχξπλζε ηνπ ειιείκκαηνο ηξερνπζψλ ζπλαιιαγψλ 
θαη ε απψιεηα ηεο αληαγσληζηηθφηεηαο ηεο θππξηαθήο νηθνλνκίαο.  Φζάζακε ζην ζεκείν ζε έλα λεζί ηεο 
Μεζνγείνπ κέρξη θαη ην 90% ηεο δηαηξνθηθήο αιπζίδαο ηνπ ηφπνπ καο λα είλαη εηζαγφκελε.  Αηακνξθψζεθαλ 
ζηελ παηξίδα καο ζπλζήθεο αδηθαηνιφγεηεο επθνξίαο θαη επαλάπαπζεο θαη κε ξεαιηζηηθέο πξνζδνθίεο πνπ 
βαζίδνληαλ ζε κηα επίπιαζηε πξαγκαηηθφηεηα.   

 Παξάιιεια, ζε απηή ηε ρψξα φινη καο, άιινη ιηγφηεξν θαη άιινη πεξηζζφηεξν, αλαβάιακε θξίζηκεο θαη 
αλαγθαίεο κεηαξξπζκίζεηο ζην θξάηνο, ζην ρξεκαηνπηζησηηθφ ηνκέα, ζην ζπληαμηνδνηηθφ, ζην κέγεζνο ηεο 
δεκφζηαο ππεξεζίαο, ζην ζχζηεκα πγείαο, ζηνλ ηξφπν παξνρήο ησλ θνηλσληθψλ παξνρψλ.  Καη ζα 
επαλαιάβσ απφ απηφ ην βήκα έλα κεγάιν ζπγγλψκε ζην ιαφ καο.  ε θαηξνχο επκάξεηαο θαη επθνξίαο 
θξχβακε φινη θάησ απφ ην ραιί ηα πξνβιήκαηα θαη, φηαλ ε δηεζλήο θξίζε αλέδεημε πεξηζζφηεξν ηα 
πξνβιήκαηα ζην ρξεκαηνπηζησηηθφ καο ηνκέα, ηηο δεκνζηνλνκηθέο θαη δηαξζξσηηθέο αδπλακίεο, φηαλ απμήζεθε 
θαηαθφξπθα ζηηο αξρέο ηνπ 2011 ην θφζηνο δαλεηζκνχ ζε απαγνξεπηηθά επίπεδα θαη ν απνθιεηζκφο ηεο ρψξαο 
καο γηα ρξεκαηνδφηεζε απφ ηηο αγνξέο απφ ην Μάην ηνπ 2011 θαη κε επηζηέγαζκα ην θνχξεκα κεηά απφ 
πνιηηηθή απφθαζε ηνπ ρξένπο ηεο Βιιάδαο, ηνλ Οθηψβξην ηνπ 2011, θαη ηελ αλάγθε αλαθεθαιαηνπνίεζεο ηεο 
Λατθήο κε €1,8 δηο ηνλ πεξαζκέλν Ενχλην, ε Κχπξνο νδεγήζεθε αλαπφθεπθηα, ρσξίο άιιε επηινγή, ζηελ 
αίηεζε γηα ρξεκαηνδνηηθή ζηήξημε απφ ηελ ηξφηθα.   ια ηα πην πάλσ είραλ σο απνηέιεζκα κηα παξαηεηακέλε 
χθεζε.  Δ ξεπζηφηεηα ηεο νηθνλνκίαο ζπξξηθλψζεθε ηξνκαθηηθά θαη ν ρξεκαηνπηζησηηθφο ηνκέαο δελ έρεη 
επαξθείο πφξνπο γηα ρξεκαηνδφηεζε ηεο νηθνλνκίαο θαη ζηήξημε ηεο αλάπηπμεο.  Καη ν πθηζηάκελνο 
ππεξδαλεηζκφο ησλ λνηθνθπξηψλ θαη ησλ επηρεηξήζεσλ κε ηα πςειφηαηα επηηφθηα γνλαηίδεη πνιίηεο θαη 
κηθξνκεζαίεο επηρεηξήζεηο, ηα δε πεξηνξηζηηθά κέηξα ζηξαγγαιίδνπλ πεξαηηέξσ ηελ νηθνλνκία.  Δ νηθνλνκία ηνπ 
ηφπνπ καο θηλδπλεχεη κε αζθπμία.   

 Κχξηε Πξφεδξε, 

 Δ δεκφζηα ζπδήηεζε δηθαηνινγεκέλα έρεη επηθεληξσζεί ζηηο βξαρππξφζεζκεο θαη κεζνπξφζεζκεο 
ζπλέπεηεο ιφγσ ησλ ζθιεξφηαησλ φξσλ ηεο δαλεηαθήο ζχκβαζεο.  Ώθνχζακε κε πξνζνρή ηηο ηνπνζεηήζεηο 
ζπλαδέιθσλ, αιιά θαη ηηο απφιπηα δηθαηνινγεκέλεο αλεζπρίεο ησλ δηάθνξσλ θνηλσληθψλ νκάδσλ, πνπ 
απφιπηα θαηαλννχκε θαη ζπλαηζζαλφκαζηε.  ΐξεζήθακε απηέο ηηο κέξεο κπξνζηά ζε αλέξγνπο.  ΐξεζήθακε, 
φπσο φινη ζαο, απηέο ηηο κέξεο κπξνζηά ζε άιινηε ιεγφκελνπο πινχζηνπο πνπ ηζαθίζηεθαλ απφ ηελ θξίζε, 
πνπ αλαγθάζηεθαλ λα δηαθφςνπλ ηηο ζπνπδέο ησλ παηδηψλ ηνπο.  ΐξεζήθακε κπξνζηά ζε νηθνγέλεηεο πνπ δελ 
έρνπλ λα αγνξάζνπλ ηα πξνο ην δελ γηα ηα παηδηά ηνπο.  ΐξεζήθακε κπξνζηά ζε αλζξψπνπο πνπ έθιεηζαλ ηηο 
επηρεηξήζεηο ηνπο.  ΐξεζήθακε φινη καο κπξνζηά ζηηο ρηιηάδεο ζπκπαηξησηψλ καο πνπ δνπλ ην δξάκα θαη ηελ 
αβεβαηφηεηα ηνπ αχξην.   

 Βίλαη βάλαπζν λα ράλεη ν πνιίηεο ηηο θαηαζέζεηο ηνπ, λα ηνπ δηαγξάθνληαη νη κεηνρέο θαη ηα αμηφγξαθά 
ηνπ.  Αελ είδα θαλέλα απ’ απηνχο πνπ πιήγεθαλ κε ηνλ πην βάλαπζν ηξφπν ζήκεξα έμσ απφ ηε ΐνπιή.  Αελ 
είλαη πνηέ επράξηζην λα θάλεηο πεξηθνπέο ζε κηζζνχο θαη σθειήκαηα θαη κεηψζεηο θνηλσληθψλ παξνρψλ.  
Μεηψζεηο θαη πεξηθνπέο πνπ φκσο ήδε ςεθίζακε απφ ηνλ πεξαζκέλν Αεθέκβξην κε λνκνζρέδηα πνπ θαηέζεζε 
ε πξνεγνχκελε θπβέξλεζε.  Καη δελ ηεο εμαζθψ θξηηηθή.  Μαθάξη λα κπνξνχζε θαη απηή, αιιά θαη εκείο λα ηα 
απνθεχγακε, αιιά θαζπζηεξήζακε αδηθαηνιφγεηα θαη θζάζακε ζην αλαπφθεπθην! 

 ινη εκείο, νη εθπξφζσπνη ηνπ ιανχ, θχξηε Πξφεδξε, θπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, ζα πξέπεη λα 
ιακβάλνπκε ππφςε φρη κφλν ηνπο πξνζηαηεπκέλνπο, φρη κφλν ην ζπκθέξνλ φζσλ έρνπλ εξγαζία, αιιά θαη ησλ 
πελήληα ρηιηάδσλ θαη πιένλ αλέξγσλ θαη ησλ πνιιψλ άιισλ δεθάδσλ ρηιηάδσλ πνπ απαζρνινχληαη ζηνλ 
ηδησηηθφ ηνκέα θαη πνπ ηνπο επφκελνπο κήλεο ζα ζπκπιεξψζνπλ θαη απηνί ηνλ εθηαιηηθφ θαηάινγν ηεο 
αλεξγίαο, αιιά θαη ησλ ρηιηάδσλ εξγαδνκέλσλ ηνπ ηδησηηθνχ ηνκέα κε απνιαβέο θηψρηαο.   

 Γνχκε, αγαπεηέο θαη αγαπεηνί ζπλάδειθνη, ηνλ εθηάιηε ηεο αχμεζεο ηεο αλεξγίαο πνπ κέζα ζε ηέζζεξα 
ρξφληα ηεηξαπιαζηάζηεθε.  Ναη, θαη είλαη νξαηφο ν θίλδπλνο ζηνλ επφκελν ρξφλν λα δηπιαζηαζηεί αθφκα!  
Πξνβιέπνπκε δπζηπρψο ηνλ θίλδπλν αθφκα πην έληνλεο επηδείλσζεο ηεο χθεζεο ζηνλ ηφπν καο, φκσο φινη 
εκείο πξέπεη λα ιακβάλνπκε ππφςε φηη, αλ έρνπκε ακπδξέο ειπίδεο λα εμέιζνπκε απφ ηελ θξίζε, πξέπεη λα 
πξνζηαηεχζνπκε θαη λα ζηεξίμνπκε ηνλ επηρεηξεκαηηθφ ηζηφ ηεο ρψξαο.  Μφλν ν επηρεηξεκαηηθφο ηζηφο θαη νη 
κηθξνκεζαίεο επηρεηξήζεηο κπνξνχλ κέζα απφ επελδχζεηο λα δεκηνπξγήζνπλ αλάπηπμε, λα δεκηνπξγήζνπλ 
έζνδα ζην θξάηνο, γηα λα απνθχγνπκε πεξαηηέξσ πεξηθνπέο θαη κεηψζεηο.   
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 Κχξηε Πξφεδξε,  

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 ΐξηζθφκαζηε δπζηπρψο αθφκα κία θνξά ελψπηνλ ελφο βαζαληζηηθνχ δηιήκκαηνο, ελφο δηιήκκαηνο ζην 
νπνίν καο έθεξαλ πέξαλ ησλ άιισλ ιφγσλ θαη ε αλαβιεηηθφηεηα, νη ιαλζαζκέλεο πνιηηηθέο καο θαη νη 
ιαλζαζκέλεο εθηηκήζεηο.  Καη δελ εμαηξψ θαλέλαλ!  ΐξηζθφκαζηε, επαλαιακβάλσ, πξν ηνπ δηιήκκαηνο ςήθηζε 
ηνπ κλεκνλίνπ κε ελζσκαησκέλα ηα ζθιεξά κέηξα ηεο δαλεηαθήο ζχκβαζεο, ηα νπνία έρνπκε φια αλεμαηξέησο 
ςεθίζεη, ή έλα “φρη” ζήκεξα θαη κίαο θαηαζηξνθηθήο ρξενθνπίαο.  Γηα καο, φπσο ην δειψζακε θαη ζην 
παξειζφλ, θαη πηζηεχσ είλαη ζέζε φισλ, ε ρξενθνπία ηεο ρψξαο καο δελ ήηαλ, δελ είλαη θαη δε ζα είλαη πνηέ 
επηινγή καο! 

 Σν θνηλσληθφ θφζηνο πνπ ζπλεπάγεηαη ην πξφγξακκα ην γλσξίδνπκε.  Βίλαη βαξχηαην θαη ζθιεξφ.  Βίλαη 
φκσο, ηαπεηλά εθηηκψ, πεξηνξηζκέλν ζε ζχγθξηζε κε ηελ νηθνλνκηθή θαη θνηλσληθή θαηαζηξνθή πνπ ζα 
αθνινπζνχζε αλ ην απνξξίπηακε θαη νδεγνχζακε ηελ Κχπξν ζηε ρξενθνπία.  Ώπηφ ζα ζήκαηλε φηη ηνλ 
επφκελν κήλα ην θξάηνο ζα αδπλαηνχζε λα πιεξψζεη κηζζνχο θαη ζπληάμεηο, ηνλ Ενχλην ην θξάηνο ζα 
αδπλαηνχζε λα θαιχςεη βαζηθέο ιεηηνπξγίεο φπσο λνζνθνκεία θαη ζρνιεία, επηρεηξήζεηο ζα έθιεηλαλ 
καδηθφηεξα θαη ζα δηαιπφηαλ νξηζηηθά ε ήδε θινληζκέλε κεζαία εηζνδεκαηηθή ηάμε θαη ν ήδε βαξηά ιαβσκέλνο 
επηρεηξεκαηηθφο ηζηφο.  Οη απνηακηεχζεηο ησλ πνιηηψλ θάησ ησλ €100.000, θαη φρη κφλν ησλ ερφλησλ θαη 
θαηερφλησλ, ζα ραλφληνπζαλ.  Ο ηφπνο καο ζα παξαζπξφηαλ ζε κηα καθξά θαη πην παξαηεηακέλε χθεζε, 
αζηάζεηα, αλεξγία, εμαζιίσζε.  Σν βηνηηθφ επίπεδν ηνπ ιανχ καο ζα πήγαηλε κεξηθέο γεληέο πίζσ θαη νη 
επφκελεο δπν γεληέο ησλ Κππξίσλ ζα ήηαλ ρακέλεο γεληέο.  Θα νδεγνχζε ηελ Κχπξν ζηελ έμνδφ ηεο απφ ην 
επξψ θαη ηελ Βπξψπε θαη ζα δηάβξσλε νινθιεξσηηθά θαη αλεπαλφξζσηα ηα ζεκέιηα ηεο θππξηαθήο νηθνλνκίαο 
θαη ζα έδηλε ην ηειεησηηθφ θηχπεκα ζηνλ αγψλα καο γηα επαλέλσζε ηνπ ηφπνπ καο θαη ηεο εζληθήο καο 
επηβίσζεο.   

 Ο Αεκνθξαηηθφο πλαγεξκφο ππνγξακκίδεη θαη επαλαιακβάλεη φηη ε ηξφηθα θαη ε δαλεηαθή ζχκβαζε δελ 
ήηαλ πνηέ γηα καο επηινγή.  Ώλ απνθεχγνληαλ ηα ιάζε θαη νη θαζπζηεξήζεηο, ζήκεξα δε ζα βξηζθφκαζηαλ 
κπξνζηά ζηηο νδπλεξέο ζπλζήθεο.  Γηα ρξφληα ν Αεκνθξαηηθφο πλαγεξκφο αγσλίζηεθε γηα ηελ έληαμε ηεο 
Κχπξνπ ζηελ Βπξσπατθή Έλσζε θαη ζηελ Βπξσδψλε θαη παξακέλνπκε πξνζεισκέλνη ζηνλ επξσπατθφ 
πξνζαλαηνιηζκφ, αιιά ζήκεξα νη εηαίξνη καο ζα πξέπεη λα πξνβιεκαηηζηνχλ ζνβαξφηαηα κήπσο ηα 
απνηειέζκαηα ηνπ πξνγξάκκαηνο δηάζσζεο ηεο θππξηαθήο νηθνλνκίαο, παξά ηελ πξφζεζή καο γηα ηελ πηζηή 
εθαξκνγή ηνπο, ζα πξνθαιέζνπλ αθφκε κεγαιχηεξν δίιεκκα ζηελ Κχπξν ζην κεζνπξφζεζκν θαη 
καθξνπξφζεζκν δηάζηεκα.  Ώλ ν ιαφο καο βξεζεί ελψπηνλ απηνχ ηνπ δηιήκκαηνο, ε επζχλε ζα βαξχλεη 
απνθιεηζηηθά απηνχο πνπ επέιεμαλ επηθίλδπλα αθξαίεο θαη ζθιεξέο πξνζεγγίζεηο ζε νηθνλνκηθά πξνβιήκαηα 
πνπ πξνθιήζεθαλ, πέξαλ ησλ δηθψλ καο ιαζψλ, θαη απφ δηθέο ηνπο ιαλζαζκέλεο πνιηηηθά θαη νηθνλνκηθά 
απνθάζεηο.   

 Ο Αεκνθξαηηθφο πλαγεξκφο δηαπηζηψλεη φηη ε νινθιήξσζε ηεο δαλεηαθήο ζχκβαζεο κπνξεί λα κεηψζεη 
ηελ παξαηεηακέλε αζηάζεηα, εάλ φινη καδί επηιέμνπκε ηελ πνξεία ηεο ζπιινγηθφηεηαο ζηελ αληηκεηψπηζε ησλ 
άκεζσλ πξνβιεκάησλ θαη ζηελ πινπνίεζε απνθάζεσλ θαη ζρεδηαζκψλ πνπ ζα βειηηψλνπλ ηελ ςπρνινγία θαη 
ηηο πξαγκαηηθέο ζπλζήθεο πνπ βηψλεη ζήκεξα ν Κχπξηνο πνιίηεο.  Ώπηή δελ είλαη ε ψξα ηεο απηνδηθαίσζεο 
θαλελφο κέζσ ηεο δηαζηξέβισζεο ησλ πξαγκαηηθνηήησλ νχηε ε ψξα ηεο δεκηνπξγίαο ζπλζεθψλ θνηλσληθήο 
αζηάζεηαο πνπ ζα έρνπλ αξλεηηθφηαηεο ζπλέπεηεο.  Γηα ην Αεκνθξαηηθφ πλαγεξκφ, φπσο θαη γηα φινπο καο, 
ππάξρνπλ ζαθέζηαηεο επζχλεο γηα ηελ θαηάζηαζε ζηελ νπνία νδεγήζεθαλ ηα δεκφζηα νηθνλνκηθά θαη ν 
ηξαπεδηθφο ηνκέαο.  Βπζχλεο νη νπνίεο, αλ δε δηεξεπλεζνχλ θαη απνλεκεζνχλ ηάρηζηα, ε πνξεία πξνο ηελ 
αλάθακςε ηεο νηθνλνκίαο ζα απνδεηρζεί πξνβιεκαηηθή, αθνχ ζα αληηκεησπίδεηαη κε απφιπηα δηθαηνινγεκέλε 
δπζπηζηία απφ ηνπο πνιίηεο.  Υαηξεηίδνπκε ηελ απφθαζε ηνπ Πξνέδξνπ ηεο Αεκνθξαηίαο λα ζπζηήζεη 
εξεπλεηηθή επηηξνπή, αλαγλσξίδνπκε ην θχξνο θαη ηελ ακεξνιεςία ησλ κειψλ ηεο θαη αλακέλνπκε γξήγνξε θαη 
ηεθκεξησκέλε δηεξεχλεζε φισλ αλεμαξηήησο ησλ δεηεκάησλ.  Πηζηεχνπκε αθξάδαληα πσο ε ηπρφλ 
αηηκσξεζία ζα είλαη δηπιφ θαη κεγαιχηεξν έγθιεκα απφ ην νηθνλνκηθφ έγθιεκα πνπ βηψλνπκε.   

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 Ο Αεκνθξαηηθφο πλαγεξκφο ζα εξγαζηεί, ψζηε λα επηθξαηήζεη ε κέγηζηε δπλαηή ελφηεηα θαη 
λεθαιηφηεηα.  Βπρφκαζηε απηή καο ε πξφζεζε λα κελ εθιεθζεί σο αδπλακία.  Θα πνιηηεπηνχκε ζπλεηά θαη 
ππεχζπλα γηα ην ζπιινγηθφ θαιφ θαη ηελ θνηλσληθή αιιειεγγχε θαη φρη γηα ηελ εμππεξέηεζε ή ηελ πξνζηαζία 
πξνλνκίσλ πνπ ζπγθαιχπηνληαη πίζσ απφ ην καλδχα θεθηεκέλσλ είηε εξγνδνηηθψλ είηε εξγαηηθψλ.  ήκεξα 
δνχκε ζε κία επνρή ζηελ νπνία δελ θαινχκαζηε κε θνηλσληθή δηθαηνζχλε λα δηαλέκνπκε κεξίζκαηα επεκεξίαο.  
ήκεξα θαινχκαζηε κε θνηλσληθή επαηζζεζία θαη δηθαηνζχλε λα θαηαλέκνπκε δπζηπρψο ηα βάξε ηεο θξίζεο θαη 
απηή είλαη ε θαηάζηαζε πνπ φινη θιεξνλνκνχκε.   

 Βίλαη γηʼ απηνχο ηνπο ιφγνπο πνπ ε παξάηαμε ηνπ Αεκνθξαηηθνχ πλαγεξκνχ γηα πέληε νιφθιεξα ρξφληα 
πξνεηδνπνηνχζακε, αιιά θαη αλαιακβάλακε πνιηηηθφ θφζηνο θαη πξνηείλακε αλαγθαία κέηξα θαη δερφκαζηαλ 
πξνπειαθηζκνχο έμσ απφ ηε ΐνπιή φληαο αληηπνιίηεπζε, κε κία αγσλία, γηα λα απνθεχγακε ηελ ηξφηθα.  
Παξφηη απηή ε παξάηαμε πξνζπαζνχζε θαη ήηαλ έηνηκε λα επηθνξηηζηεί επηπξφζζεην πνιηηηθφ θφζηνο, γηαηί δε 
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ζέιακε πνηέ ηελ ηξφηθα θαη ηα κλεκφληα, είκαζηε δπζηπρψο ζήκεξα ππνρξεσκέλνη λα ςεθίζνπκε ην κλεκφλην 
θαη ηε δαλεηαθή ζχκβαζε.  Παξά ην φηη είλαη κία εμαηξεηηθά δχζθνιε επηινγή, είλαη κία δνθηκαζία εζηθή, 
θνηλσληθή θαη πνιηηηθή πνπ φκνηά ηεο, θχξηε Πξφεδξε, δελ πηζηεχσ λα βηψζακε θαλείο απφ εκάο ζην παξειζφλ.   

 Θέισ, θχξηε Πξφεδξε, θπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, λα θιείζσ κε έλα πάξα πνιχ ζπγθξαηεκέλν 
αηζηφδνμν κήλπκα.  Ο καξηπξηθφο ιαφο καο πέξαζε θαη ρεηξφηεξα.  Αείμακε πξσηφγλσξε σξηκφηεηα κεηά ηα 
δξακαηηθά γεγνλφηα ηνπ 1974.  Σφηε, παξά ηηο δηαθνξέο καο, αξηζηεξνί θαη δεμηνί, θεληξψνη θαη ζνζηαιηζηέο 
ζηξσζήθακε ζηε δνπιεηά.  Σφηε εξγνδφηεο θαη εξγαδφκελνη παξακέξηζαλ φινη θφθθηλεο γξακκέο θαη θεθηεκέλα 
θαη πεηζκψζακε θαη θάλακε ην νηθνλνκηθφ ζαχκα.  Ο ιαφο καο κπνξεί λα έρεη πνιιά θνπζνχξηα αιιά ηνλ 
δηαθξίλεη ην θηιφηηκν, ην πείζκα θαη είλαη ιαφο πεξήθαλνο.   Σελ ηαπείλσζε δελ ηε δέρεηαη νχηε ν αξηζηεξφο 
νχηε ν δεμηφο νχηε ν θεληξψνο θαη έρεη έλα πξσηφγλσξν πείζκα ν απιφο θφζκνο, ν ιαφο καο, λα θεξδίδεη 
δχζθνιεο κάρεο.  Βκείο αο ζηείινπκε ην κήλπκα, αλεμάξηεηα αλ ςεθίζνπλ θάπνηνη “φρη” ή “λαη”, πσο ζα 
ζπκβάινπκε, ψζηε λα δηαζθαιίζνπκε ηελ θνηλσληθή ζπλνρή, λα θξαηήζνπκε ρακεινχο ηφλνπο θαη ελσκέλνη λα 
δψζνπκε ηε κάρε γηα απαιιαγή ην ζπληνκφηεξν δπλαηφ απφ ην κλεκφλην.  Σν νθείινπκε ζηνπο παηεξάδεο 
καο, ην ρξσζηνχκε ζηα παηδηά καο, αιιά θαη ζηνπο αγέλλεηνπο.   

 Κχξηε Πξφεδξε,  

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, 

 Πξηλ θαηέβσ απφ ην βήκα, λα επρεζψ θαιφ Πάζρα θαη φπσο κεηά απφ θάζε γνιγνζά έξρεηαη ε 
αλάζηαζε, λα επρεζνχκε λα έξζεη θαη ε αλάζηαζε γηα ην ζηαπξσκέλν ιαφ καο. 

 Βπραξηζηψ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βπραξηζηψ ηνλ θ. Νενθχηνπ. 

 Οξίζηε, θχξηε Καηζνπξίδε. 

Ν. ΚΏΣΟΤΡΕΑΔ: 

 Κχξηε Πξφεδξε, έρσ ηελ αίζζεζε φηη θαη κε ηελ νκηιία ηνπ θ. Ώβέξσθ έρνπλ εθηεζεί ζρεδφλ 
νινθιεξσκέλα νη ζέζεηο φισλ ησλ πιεπξψλ θαη, δεδνκέλνπ φηη ην δήηεκα σο δήηεκα θαη νη πηπρέο ηνπ ζα καο 
απαζρνινχλ γηα αξθεηφ θαηξφ θαη ζα έρνπκε ηελ επθαηξία θαη απφ ην βήκα ηεο ΐνπιήο θαη εθηφο ΐνπιήο λα 
αλαπηχμνπκε πεξαηηέξσ ηα επηρεηξήκαηα θαη ηηο απφςεηο καο, εηζεγνχκαη λα ηεξκαηίζνπκε ηε ζπδήηεζε ζʼ απηφ 
ην ζεκείν. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Βγψ δε ζα είρα θακία απνιχησο έλζηαζε, φπσο αληηιακβάλεζηε.  Έρσ ηελ εληχπσζε πξάγκαηη φηη 
έρνπλ εθηεζεί απʼ φιεο ηηο πιεπξέο νη απφςεηο.  Αελ είλαη ην κάθξνο κίαο νκηιίαο.  Ννκίδσ φηη ηα νπζηψδε 
επηρεηξήκαηα έρνπλ πξάγκαηη εθηεζεί.  Βάλ ε εηζήγεζε απηή γίλεηαη απνδεθηή… 

ΐΟΤΛΒΤΣΒ: 

 Γίλεηαη απνδεθηή. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, ζα θαιέζσ φινπο ηνπο βνπιεπηέο πνπ είλαη εθηφο αηζνχζεο, εάλ 
ππάξρνπλ, λα εηζέιζνπλ ζηελ αίζνπζα, δηφηη ζα πξνρσξήζσ ρσξίο άιιε θαζπζηέξεζε ζηελ ςεθνθνξία.   

 Τπάξρνπλ βνπιεπηέο πνπ απνπζηάδνπλ;   

Ρ. ΜΏΤΡΟΝΕΚΟΛΏ: 

 Ο θ. Κνπιίαο. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Καη ν θ. Παπαγεσξγίνπ. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Κχξηνη, εηδνπνηήζηε νη θνηλνβνπιεπηηθνί εθπξφζσπνη ηνπο βνπιεπηέο ζαο λα εηζέιζνπλ εληφο ηεο 
αίζνπζαο. 

 Λνηπφλ, λνκίδσ φηη έρσ ιάβεη φια ηα κέηξα, γηα λα πξνζέιζνπλ νη βνπιεπηέο, δηφηη ςεθνθνξίεο κπνξεί 
λα γίλνπλ αλά πάζα ζηηγκή.  Αελ ππάξρεη πξνγξακκαηηζκφο ν νπνίνο ζα πξέπεη λα ηεξείηαη ζε φ,ηη αθνξά ηηο 
ςεθνθνξίεο.  Παξαθαιψ.   

 Αεχηεξε αλάγλσζε ηνπ λνκνζρεδίνπ. 
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ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 πλνπηηθφο ηίηινο.  Άξζξν 1. 

 Βξκελεία.  Άξζξν 2. 

 Κχξσζε ηεο πκθσλίαο.  Άξζξν 3. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Πφζνη ςεθίδνπλ ππέξ ησλ άξζξσλ 1 κέρξη 3; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη ελλέα, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Πφζνη ελαληίνλ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη επηά, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ώπνρέο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Κακία. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Με είθνζη ελλέα ςήθνπο ππέξ, είθνζη επηά ελαληίνλ θαη θακία απνρή, ηα άξζξα 1 κέρξη 3 εγθξίλνληαη. 

 Σξίηε αλάγλσζε ηνπ λνκνζρεδίνπ. 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Ο παξψλ Νφκνο ζα αλαθέξεηαη σο ν πεξί ηεο πκθσλίαο Αηεπθφιπλζεο Υξεκαηνδνηηθήο ηήξημεο 
(Κπξσηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Πφζνη ςεθίδνπλ ππέξ ηνπ λνκνζρεδίνπ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη ελλέα, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Πφζνη ελαληίνλ; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Βίθνζη επηά, θχξηε Πξφεδξε. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

 Ώπνρέο; 

ΓΡΏΜΜΏΣΒΏ: 

 Κακία. 

ΠΡΟΒΑΡΟ: 

(Κηππά ηε ζθχξα.) 

 Με είθνζη ελλέα ςήθνπο ππέξ, είθνζη επηά ελαληίνλ θαη νπδεκία απνρή, ν πεξί ηεο πκθσλίαο 
Αηεπθφιπλζεο Υξεκαηνδνηηθήο ηήξημεο (Κπξσηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013 ςεθίδεηαη. 

 Βδψ ηειεηψλεη, θπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, ε λνκνζεηηθή εξγαζία. 

 Κεθάιαην Αεχηεξν:  Καηάζεζε λνκνζρεδίσλ θαη εγγξάθσλ.  Έρεη ήδε γίλεη.   

 Κεθάιαην Σξίην: Βξσηήζεηο θαη απαληήζεηο.  Αελ ππάξρνπλ. 
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 Κεθάιαην Σέηαξην: Θέκαηα εγγξαθέληα γηα ζπδήηεζε.  Αε ζα κπνχκε ζήκεξα. 

 Κπξίεο θαη θχξηνη ζπλάδειθνη, εδψ θζάζακε ζην ηέινο ηεο ζεκεξηλήο ζπλεδξίαο ηεο ΐνπιήο.  Δ επφκελε 
ζπλεδξία νξίδεηαη γηα ηελ Πέκπηε, 16 ΜαΎνπ 2012, ζηηο 4.00 κ.κ., κε ηελ αθφινπζε εκεξήζηα δηάηαμε: 

ΚΔΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΣΟ:   Ννκνζεηηθή εξγαζία  

 1.  Ο πεξί ησλ πκβάζεσλ Καηαλαισηηθήο Πίζηεο (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) 
Νφκνο ηνπ 2012. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.053.234-2012). 
 

 2.  Ο πεξί ηεο Λεηηνπξγίαο ησλ Ώπηφλνκσλ Σειεπηθνηλσληψλ Κχπξνπ Νφκνο ηνπ 
2007. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.048.145-2007). 

 3.  Ο πεξί ηεο Αηαρείξηζεο ησλ Βζφδσλ θαη Ααπαλψλ θαη ηνπ Λνγηζηηθνχ ηεο 
Αεκνθξαηίαο (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο ηνπ 2010. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.051.046-2010). 

 4.  Ο πεξί Πξνυπνινγηζκνχ ηνπ 2012 
Νφκνο ηνπ 2011 (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 4) Νφκνο ηνπ 2012. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.053.060-2012). 

 5.  Ο πεξί Φνξνινγίαο ηνπ Βηζνδήκαηνο (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο ηνπ 
2012. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.053.173-2012). 

 6.  Ο πεξί ΐεβαηψζεσο θαη Βηζπξάμεσο Φφξσλ (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 
2012. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.053.174-2012). 

 7.  Ο πεξί Φνξνινγίαο Ώθηλήηνπ Εδηνθηεζίαο (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2012. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.053.206-2012). 

 8.  Ο πεξί Φνξνινγίαο Ώθηλήηνπ Εδηνθηεζίαο (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.054.014-2013). 

 9.  Ο πεξί Αήκσλ (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 4) Νφκνο ηνπ 1996. 
(Ν. 201/96). 

 10.  O πεξί Παγθχπξηαο Έλσζεο Πξνζθχγσλ (χζηαζε, θνπνί, Λεηηνπξγία, 
Ανκή, Ώξκνδηφηεηεο θαη Άιια πλαθή Θέκαηα) (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 
2001. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.116.2001). 

 11.  Ο πεξί Αήκσλ (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο ηνπ 2003. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.124.2003). 

 12.  Ο πεξί Κνηλνηήησλ (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 4) Νφκνο ηνπ 2009. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.050.166-2009). 

 13.  Ο πεξί Ώξρείνπ Πιεζπζκνχ (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο ηνπ 2010. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.051.138-2010).   

 14.  Ο πεξί Σνπηθψλ Ώξρψλ θαη πκπιεγκάησλ Νφκνο ηνπ 2011. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.052.066-2011). 

 15.  Ο πεξί ησλ Βπαξρηαθψλ πκβνπιίσλ Νφκνο ηνπ 2011. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.052.095-2011). 

 16.  Ο πεξί Ραδηνθσληθψλ θαη Σειενπηηθψλ ηαζκψλ (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο 
ηνπ 2011. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.052.108-2011). 

 17.  Ο πεξί Κηεκαηνινγηθνχ θαη Υσξνκεηξηθνχ Σκήκαηνο (Σέιε θαη Αηθαηψκαηα) 
(Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο ηνπ 2011. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.052.160-2011). 

 18.  Ο πεξί Βπεμεξγαζίαο Αεδνκέλσλ Πξνζσπηθνχ Υαξαθηήξα (Πξνζηαζία ηνπ 
Ώηφκνπ) (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2011. 
(Ώξ. Φαθ. 23.01.052.171-2011). 
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ΚΔΦΑΛΑΙΟ ΓΔΤΣΔΡΟ: Καηάζεζε λνκνζρεδίωλ θαη εγγξάθωλ 

ΚΔΦΑΛΑΙΟ ΣΡΙΣΟ: Δξωηήζεηο θαη απαληήζεηο 

ΚΔΦΑΛΑΙΟ ΣΔΣΑΡΣΟ:   Θέκαηα εγγξαθέληα γηα ζπδήηεζε 

 1. «Δ αλάγθε πξνζαγσγήο ησλ ππαηηίσλ ηεο νηθνλνκηθήο θξίζεο ελψπηνλ ηεο 
δηθαηνζχλεο θαη θαηάζεζεο ζηε ΐνπιή ησλ Ώληηπξνζψπσλ ηνπ θαηαιφγνπ 
πξνζψπσλ πνπ θπγάδεπζαλ θεθάιαηα ζην εμσηεξηθφ απφ ηηο θππξηαθέο 
ηξάπεδεο ηνλ ηειεπηαίν θαηξφ». 
(Θέκα εγγξαθέλ κε εηζήγεζε ηνπ Κηλήκαηνο νζηαιδεκνθξαηψλ ΒΑΒΚ). 
(Ώξ. Φαθ. 23.05.046.002-2013). 

 2. «Σν πξφβιεκα ηεο αζηπθηιίαο ζηελ Κχπξν θαη ε αλάγθε γηα άκεζε ιήςε κέηξσλ 
ζηήξημεο ηεο ππαίζξνπ». 
(Θέκα εγγξαθέλ κε εηζήγεζε ηνπ βνπιεπηή θ. Φεηδία αξίθα). 
(Ώξ. Φαθ. 23.05.045.016-2012). 

 3. «Δ αλάγθε πξνζηαζίαο ηεο δεκφζηαο πγείαο θαη ηνπ θπζηθνχ πεξηβάιινληνο απφ 
ηε δηάζεζε γελεηηθά ηξνπνπνηεκέλσλ ηξνθψλ θαη ηελ θαιιηέξγεηα γελεηηθά 
ηξνπνπνηεκέλσλ πνηθηιηψλ θπηψλ». 
(Θέκα εγγξαθέλ κε εηζήγεζε ηνπ βνπιεπηή θ. Γηψξγνπ Πεξδίθε). 
(Ώξ. Φαθ. 23.05.045.014-2012). 

 4. «Οη ηπρφλ επηπηψζεηο πνπ ζα πξνθχςνπλ έλεθα ηνπ κλεκνλίνπ φζνλ αθνξά ην 
status quo θαη ηελ επίιπζε ηνπ εζληθνχ καο πξνβιήκαηνο». 
(Θέκα εγγξαθέλ κε εηζήγεζε ηνπ βνπιεπηή θ. Κπξηάθνπ Υαηδεγηάλλε). 
(Ώξ. Φαθ. 23.05.046.001-2013). 

 αο εχρνκαη θαιή Ώλάζηαζε.   

 Κεξχζζσ ηε ιήμε ηεο ζεκεξηλήο ζπλεδξίαο ηεο ΐνπιήο. 

(ξα ιήμεο:  6.47 κ.κ.) 

Παξόληεο βνπιεπηέο 

Ώδάκνπ Ώδάκνο ΛνπθαΎδεο Γηψξγνο 

Ώλησλίνπ Ώληψλεο  Μαππνπξίδεο Ρίθθνο 

ΐαξλάβα Γηψξγνο Μαπξίδεο Μάξηνο 

ΐφηζεο Άγγεινο Μαπξνληθφια Ρνχια 

Γαβξηήι Γηαλλάθεο Μέζεο Υξίζηνο 

Γεσξγίνπ Γεψξγηνο Μηζφο Ώξηζηνηέιεο 

Γεσξγίνπ Γηψξγνο Μηραειίδεο Ώλδξέαο 

Αακηαλνχ Άξηζηνο Νενθχηνπ Ώβέξσθ 

Αεκεηξίνπ Μηζηανχιε ηέιια ΝηθνιαΎδεο Νίθνο 

Αίπιαξνο Βπζχκηνο Ννπξήο Νίθνο 

Βπαγφξνπ ηαχξνο Παπαγεσξγίνπ Πάκπνο  

Γαραξίνπ Γαραξίαο Παπαδφπνπινο Νηθφιαο 

Θεκηζηνθιένπο Ώλδξέαο Πεξδίθεο Γηψξγνο 

Καξνγηάλ Μάξηνο Πξνδξφκνπ Πξφδξνκνο 

Καηζνπξίδεο Νίθνο Πξνθνπίνπ Γεψξγηνο 

Καπθαιηάο Ώληξέαο  ακςψλ σηήξεο 

Κνπθνπκά Κνχηξα θεχε αξίθαο Φεηδίαο 

Κνπιίαο Γαραξίαο ηαπξηαλφο Παλίθθνο 

Κνπηζνχ Νίθνο πιινχξεο Αεκήηξεο 

Κππξηαλνχ Ώλδξέαο Σάζνπ Γεψξγηνο 
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Κππξηαλνχ Άληξνο Σδηνβάλεο Υξηζηάθεο 

Κπξηαθίδνπ Ώζελά Σνξλαξίηεο Νίθνο 

Κπξηαθίδνπ ηέιια Φαθνληήο Ώληξέαο 

Κπξηαθνχ Μαξία Φπηηήο νθνθιήο 

Κσλζηαληίλνπ Κψζηαο Υαξαιακπίδνπ Βηξήλε 

Κσλζηαληίλνπ Νεφθπηνο Υαηδεγηάλλεο Κπξηάθνο 

Κψζηα Κψζηαο Υξηζηνθφξνπ Λεπηέξεο 

Λακάξεο Γηάλλνο  

ΠΔΡΙΔΥΟΜΔΝΑ 

1. Καηάζεζε λνκνζρεδίσλ θαη εγγξάθσλ. 

2. Έθζεζε γηα ην λνκνζρέδην «Ο πεξί ηεο Μείσζεο ησλ Ώπνιαβψλ θαη ησλ πληάμεσλ ησλ Ώμησκαηνχρσλ, 
Βξγνδνηνπκέλσλ θαη πληαμηνχρσλ ηεο Κξαηηθήο Τπεξεζίαο θαη ηνπ Βπξχηεξνπ Αεκφζηνπ Σνκέα 
(Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013», ζπδήηεζε (Ώ. Νενθχηνπ, Ν. Καηζνπξίδεο, Ν. ΝηθνιαΎδεο, Ν. 
Παπαδφπνπινο, Γ. Πεξδίθεο, Α. πιινχξεο, Γ. ΐαξλάβα, Ά. ΐφηζεο) θαη ςήθηζή ηνπ ζε λφκν.  

3. Έθζεζε γηα ην λνκνζρέδην «Ο πεξί Εαηξηθψλ Εδξπκάησλ θαη Τπεξεζηψλ (Ρχζκηζηο θαη Σέιε) 
(Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο ηνπ 2013» θαη ςήθηζή ηνπ ζε λφκν κε ηνλ ηίηιν «Ο πεξί Εαηξηθψλ 
Εδξπκάησλ θαη Τπεξεζηψλ (Ρχζκηζηο θαη Σέιε) (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο  ηνπ 2013». 

4. Έθζεζε γηα ηνπο θαλνληζκνχο «Οη πεξί Κπβεξλεηηθψλ Εαηξηθψλ Εδξπκάησλ θαη Τπεξεζηψλ (Γεληθνί) 
(Σξνπνπνηεηηθνί) Καλνληζκνί ηνπ 2013», αγνξεχζεηο θαη ζπδήηεζε (η. Μηζηανχιε Αεκεηξίνπ, Γ. 
Γαραξίνπ, Ν. Καηζνπξίδεο, Ώ. Κπξηαθίδνπ, Γ. Πεξδίθεο, Ρ. Μαπξνληθφια, Ώ. Ώδάκνπ, Π. ηαπξηαλφο, 
Πξφεδξνο) θαη έγθξηζή ηνπο. 

5. Έθζεζε γηα ηελ πξφηαζε λφκνπ «Ο πεξί ηεο Βληαίαο Αηαρείξηζεο Τδάησλ (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 
2013», ζπδήηεζε (. Φπηηήο, Ν. Καηζνπξίδεο, Γ. Σάζνπ, Κ. Υαηδεγηάλλεο, Γ. Γαβξηήι, Ν. ΝηθνιαΎδεο, Ώ. 
Νενθχηνπ), ςήθηζή ηεο ζε λφκν θαη δηθαηνιφγεζε ηεο αξλεηηθήο ςήθνπ απφ ηνπο θ. Γηψξγν Πεξδίθε, 
Άγγειν ΐφηζε θαη Γεψξγην Πξνθνπίνπ.  

6. Έθζεζε γηα ην λνκνζρέδην «Ο πεξί Φνξνινγίαο Ώθηλήηνπ Εδηνθηεζίαο (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο 
ηνπ 2013», αγνξεχζεηο θαη ζπδήηεζε (Γ. Πεξδίθεο, Ν. Παπαδφπνπινο, η. Βπαγφξνπ, Ά. ΐφηζεο, Ν. 
ΝηθνιαΎδεο, Μ. Μαπξίδεο, Πξ. Πξνδξφκνπ, Γ. Κνπιίαο, Κ. Υαηδεγηάλλεο, Ώλδξέαο Κππξηαλνχ) ςήθηζή 
ηνπ ζε λφκν κε ηνλ ηίηιν «Ο πεξί Φνξνινγίαο Ώθηλήηνπ Εδηνθηεζίαο (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013» 
θαη δηθαηνιφγεζε ηεο αξλεηηθήο ςήθνπ απφ ηνλ θ. Γηψξγν Πεξδίθε. 

7. Έθζεζε γηα ηα λνκνζρέδηα «Ο πεξί Πξνυπνινγηζκνχ ηνπ 2013 Νφκνο ηνπ 2012 (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 
7) Νφκνο ηνπ 2013» θαη «Ο πεξί πκπιεξσκαηηθνχ Πξνυπνινγηζκνχ Νφκνο (Ώξ. 1) ηνπ 2013» θαη 
ςήθηζή ηνπο ζε λφκνπο, ηνπ πξψηνπ κε αξ. 5. 

8. Έθζεζε γηα ην λνκνζρέδην «Ο πεξί Πξνυπνινγηζκνχ ηνπ 2013 Νφκνο ηνπ 2012 (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 
6) Νφκνο ηνπ 2013» θαη ςήθηζή ηνπ ζε λφκν. 

9. Έθζεζε γηα ην λνκνζρέδην «Ο πεξί Κηεκαηνινγηθνχ θαη Υσξνκεηξηθνχ Σκήκαηνο (Σέιε θαη Αηθαηψκαηα) 
(Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο ηνπ 2013», ζπδήηεζε (Γ. Κνπιίαο, Γ. Λακάξεο, Πξφεδξνο, Γ. Πεξδίθεο, 
Ώλδξέαο Κππξηαλνχ, Α. πιινχξεο, Ώ. Θεκηζηνθιένπο) θαη ςήθηζή ηνπ ζε λφκν κε ηνλ ηίηιν «Ο πεξί 
Κηεκαηνινγηθνχ θαη Υσξνκεηξηθνχ Σκήκαηνο (Σέιε θαη Αηθαηψκαηα) (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 
2013». 

10. Έθζεζε γηα ην λνκνζρέδην «Ο πεξί Ώξρείνπ Πιεζπζκνχ (Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013» θαη ςήθηζή 
ηνπ ζε λφκν. 

11. Έθζεζε γηα ην λνκνζρέδην «Ο πεξί Ώιινδαπψλ θαη Μεηαλαζηεχζεσο (Σξνπνπνηεηηθφο) (Ώξ. 2) Νφκνο 
ηνπ 2013» θαη ςήθηζή ηνπ ζε λφκν κε ηνλ ηίηιν «Ο πεξί Ώιινδαπψλ θαη Μεηαλαζηεχζεσο 
(Σξνπνπνηεηηθφο) Νφκνο ηνπ 2013». 

12. Έθζεζε γηα ην λνκνζρέδην «Ο πεξί ηεο πκθσλίαο Αηεπθφιπλζεο Υξεκαηνδνηηθήο ηήξημεο (Κπξσηηθφο) 
Νφκνο ηνπ 2013», αγνξεχζεηο θαη δηαδηθαζηηθή ζπδήηεζε (Γ. Κνπιίαο, Ν. Καηζνπξίδεο, Πξφεδξνο, . 
Φπηηήο, Γ. Πεξδίθεο, Α. πιινχξεο, Άληξνο Κππξηαλνχ, Γ. Οκήξνπ, Μ. Καξνγηάλ, Ώ. Νενθχηνπ, Γ. 
ΐαξλάβα, Ν. Κσλζηαληίλνπ) θαη ςήθηζή ηνπ ζε λφκν. 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 16ης Μαΐου 2013 

Ώρα έναρξης: 4.23  μ.μ. 

Αρ. 32 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο ελληνισμός στρέφει το βλέμμα του αυτές τις μέρες περίπου εκατό χρόνια πίσω, στην περίοδο 1916-
1923, στη βορειοανατολική Μικρά Ασία και τον από αρχαιοτάτων χρόνων ελληνικό Πόντο, για να θυμηθεί 
ακόμα ένα έγκλημα της Τουρκίας κατά της ανθρωπότητας, τη γενοκτονία των Ποντίων.  Το 1994, με εισήγηση 
του τότε Πρωθυπουργού της Ελλάδας αείμνηστου Ανδρέα Παπανδρέου, η Βουλή των Ελλήνων αναγνώρισε τη 
γενοκτονία και κήρυξε τη 19η Μαΐου ως Ημέρα Μνήμης για τη Γενοκτονία των Ελλήνων στο Μικρασιατικό 
Πόντο.  

 Οι Έλληνες του Πόντου υπέστησαν κάθε μορφής τουρκική βαρβαρότητα: δολοφονίες, εξορίες, βιασμούς, 
βασανιστήρια, εγκλεισμό σε στρατόπεδα θανάτου και πορείες εξάντλησης μέσα στην έρημο.  Το τραγικό 
αποτέλεσμα ήταν η εξολόθρευση πέραν των τριακοσίων πενήντα χιλιάδων Ελλήνων του Πόντου από τους 
αιμοσταγείς Νεοτούρκους του Μουσταφά Κεμάλ και τις συμμορίες που τον ακολουθούσαν.  Με την ποντιακή 
γενοκτονία έσβησε σχεδόν ολοκληρωτικά μια πανάρχαια κοιτίδα του ελληνισμού, καθώς πολλοί Πόντιοι, για να 
σωθούν, κατέφυγαν σε παρακείμενες περιοχές που ανήκαν στην τότε Σοβιετική Ένωση, αλλά και στη 
μητροπολιτική Ελλάδα. 

 Η οργανωμένη αυτή προσπάθεια εξολόθρευσής τους αποτελούσε ακόμα μια έκφανση της πάγιας 
πολιτικής του Κεμαλισμού για εθνοκάθαρση και βίαιο επεκτατισμό της νέας Τουρκίας, πολιτική η οποία 
παραμένει αναλλοίωτη μέχρι και σήμερα και της οποίας τις συνέπειες υφίσταται και η δική μας πατρίδα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στη μνήμη των θυμάτων της ποντιακής γενοκτονίας σας καλώ να τηρήσουμε ενός λεπτού σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

Αιώνια τους η μνήμη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν μπούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης, θα ήθελα να σας 
ενημερώσω ότι η Επιτροπή Επιλογής, μετά από συνεδρία της, ανακοινώνει,  έπειτα από εισήγηση της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τις ακόλουθες αλλαγές:  Στην Επιτροπή Επιλογής, 
στην Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τον Κανονισμό της Βουλής και στην Ειδική Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή για το Πόθεν Έσχες τον κ. Σωτήρη Σαμψών αντικαθιστά ο κ. Νίκος Τορναρίτης.  Στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας ο κ. Γεώργιος Τάσου ορίζεται πρόεδρος στη θέση του κ. Νίκου Τορναρίτη, 
ο οποίος αποχωρεί από την επιτροπή και έχει οριστεί από τον ∆ημοκρατικό Συναγερμό ως κοινοβουλευτικός 
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εκπρόσωπος της κοινοβουλευτικής ομάδας του.  Αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας ορίζεται ο κ. 
Ανδρέας Θεμιστοκλέους και ο κ. Ευθύμιος ∆ίπλαρος παραμένει μέλος της επιτροπής. 

Επίσης, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι διορίζω τον κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη ως γραμματέα του 
σώματος, ο οποίος ανήλθε στα υψηλά δώματα της κοινοβουλευτικής εξουσίας από σήμερα! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κοντά σας, κύριε Πρόεδρε! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Επιτρέπεται να χειροκροτήσουμε, δεν είναι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Επιτρέπεται, επιτρέπεται! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχουν δύο νομοσχέδια τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθούν ως επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.  Τα νομοσχέδια τιτλοφορούνται «Ο περί 
Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» και «Ο περί 
Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013».  Εάν δεν υπάρχει οιαδήποτε ένσταση, τα 
νομοσχέδια αυτά κηρύσσονται ως επείγοντα, παραπέμπονται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή με την 
παράκληση να συνέλθει, για να τα μελετήσει και να ετοιμάσει τις σχετικές εκθέσεις. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.090-2013). 

Εσωτερικών   Εσωτερικών 

2. Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν 
Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων 
Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.091-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού 
∆ελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.092-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές 
Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη 
Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.093-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2013 Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.096-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.097-2013). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

7. Ο περί Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.098-2013). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

8. Ο περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου (Ίδρυση και Λειτουργία) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.099-2013). 

Οικονομικών  Παιδείας  

9. Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης Εμπορίου, Βιομηχανίας Εμπορίου και 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.100-2013). 

και Τουρισμού  Βιομηχανίας  

10. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2013 Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.101-2013). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11. Ο περί Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να 
πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.102-2013). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

12. Ο περί της Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής 
∆ιαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της 
∆ημοκρατίας, Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.103-2013). 

Γενικό Λογιστή  
εκ μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13. Οι περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.023-2013). 

Οικονομικών  Παιδείας  

14. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.024-2013). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων   

Περιβάλλοντος   

15. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Πτητική 
Καταλληλότητα και Πτητικό Επίδομα Ιπτάμενου 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.025-2013). 

Άμυνας Άμυνας 

16. Οι περί Αποβλήτων (∆ιαχείριση Αποβλήτων από 
Εκσκαφές, Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.026-2013). 

Εσωτερικών Περιβάλλοντος 

17. ∆ημοσιονομική έκθεση για το έτος 2012 σύμφωνα 
με το άρθρο 81(2) του συντάγματος. 
(Αρ. Φακ. 13.06.001). 

Οικονομικών  Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών 

18. Ετήσια έκθεση της Υπηρεσίας Εποπτείας 
Συνεργατικών Εταιρειών για το έτος 2011 σύμφωνα 
με το άρθρο 20(2) των περί Συνεργατικών 
Εταιρειών Νόμων του 1985 μέχρι (αρ.1) του 2013. 
(Αρ. Φακ. 17.01.003). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

19. Έκθεση του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου (Ν. αρ. 74 του 
1988), ημερομηνίας 10 Μαΐου 2013. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

20. Ετήσια έκθεση και λογαριασμοί χρήσεως του 
Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης για το 
έτος 2011. 
(Αρ. Φακ. 10.01.001.016). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

21. Έκθεση για τα έτη 2008-2011 αναφορικά με την 
εφαρμογή του περί της Καταπολέμησης της 
Εμπορίας και της Εκμετάλλευσης Προσώπων και 
της Προστασίας των Θυμάτων Νόμου, σύμφωνα με 
τις πρόνοιες του άρθρου 47(3) του περί της 
Καταπολέμησης της Εμπορίας και της 
Εκμετάλλευσης Προσώπων και της Προστασίας 
των Θυμάτων Νόμου του 2007 [Ν.87(Ι)/2007]. 

Εσωτερικών  Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων και 
Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών 
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(Αρ. Φακ. 11.27.001).  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 
Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.036-2013). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Αναστολής της Λειτουργίας της Ιατρικής 
Σχολής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.037-2013). 

Ανδρέα Θεμιστοκλέους  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Παιδείας  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Τώρα θα προχωρήσουμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  
Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο  «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 
Παρόντες: 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
 Νομικών:                Εμπορίου και Βιομηχανίας:  

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Γεώργιος Γεωργίου Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Άριστος ∆αμιανού Κώστας Κώστα 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας 
μελέτησαν από κοινού το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Απριλίου 
2013.  Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής παρευρέθηκαν ενώπιον των επιτροπών εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του ίδιου 
υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του 
Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, της ΟΕΒ, 
του ΚΕΒΕ και της ΠΕΟ. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής 
Πίστης Νόμου για σκοπούς εναρμόνισης με την Οδηγία 2011/90/ΕΕ της Επιτροπής της 14ης Νοεμβρίου 2011 
για την τροποποίηση του Μέρους ΙΙ του Παραρτήματος Ι της Οδηγίας 2008/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, με το οποίο προβλέπονται πρόσθετα κριτήρια για τον υπολογισμό του 
συνολικού ετήσιου πραγματικού επιτοκίου (ΣΕΠΕ).  

 Ειδικότερα, η προτεινόμενη τροποποίηση περιλαμβάνει λεκτικές, διευκρινιστικές, καθώς και πιο 
αναλυτικές διορθώσεις που αφορούν τον υπολογισμό του ΣΕΠΕ σε ορισμένες περιπτώσεις, όπως αυτές 
περιλαμβάνονται στο Μέρος ΙΙ του Παραρτήματος ΙΙΙ της υφιστάμενης νομοθεσίας, οι οποίες κρίθηκαν 
αναγκαίες λόγω της υποχρέωσης εναρμόνισης του εθνικού δικαίου των κρατών μελών με τις πρόνοιες της 
Οδηγίας 2011/90/ΕΕ.  Συγκεκριμένα, οι τροποποιήσεις αυτές στοχεύουν στην αποτελεσματικότερη εφαρμογή 
των διατάξεων της υφιστάμενης νομοθεσίας, σύμφωνα με τις οποίες οι πιστωτικοί φορείς και οι μεσίτες 
πιστώσεων πρέπει να λαμβάνουν υπόψη τα πρόσθετα κριτήρια για τον υπολογισμό του ΣΕΠΕ, τα οποία 
υποχρεούνται να κοινοποιούν στους καταναλωτές πριν από και κατά τη σύναψη της σύμβασης της πίστωσης. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών, δεν υπάρχουν γενικότερες 
οικονομικές, κοινωνικές ή άλλες επιπτώσεις από την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου και δεν αναμένεται 
να υπάρξει οποιοδήποτε μακροχρόνιο επιπρόσθετο οικονομικό κόστος από την εφαρμογή του. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, η προθεσμία που έχει τεθεί για την ενσωμάτωση της εν λόγω Οδηγίας στο 
εθνικό δίκαιο είναι η 31η ∆εκεμβρίου 2012, με ημερομηνία έναρξης ισχύος την 1η Ιανουαρίου 2013.  
Σημειώνεται όμως ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 6 ∆εκεμβρίου 2012 και στο 
διάστημα αμέσως μετά την κατάθεσή του δεν παρείχετο χρόνος για την προώθησή του λόγω της μελέτης και 
της ψήφισης από τη Βουλή δέσμης νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση στα πλαίσια της 
υιοθέτησης δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης και στη συνέχεια λόγω της διακοπής των εργασιών της 
Βουλής για τις εορτές των Χριστουγέννων, καθώς και για τις προεδρικές εκλογές.  Σχετικά με το ζήτημα αυτό, ο 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ενημέρωσε τις δύο επιτροπές ότι η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει αποστείλει προειδοποιητική επιστολή για την πρόθεσή της να λάβει μέτρα εναντίον 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας λόγω της μη έγκαιρης υιοθέτησης της εν λόγω Οδηγίας.  Περαιτέρω, ο ίδιος 
επισήμανε ότι η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας απάντησε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο είναι ήδη ενώπιον της Βουλής και προωθείται το συντομότερο δυνατό για ψήφιση. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου τέθηκε από εκπροσώπους κάποιων από τους φορείς που 
παρευρέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών το ζήτημα ότι ο υπό αναφορά νόμος χρήζει τροποποιήσεων σε 
επιμέρους διατάξεις του, ωστόσο όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών δήλωσαν ότι 
συμφωνούν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού 
προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής 
Πίστης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μη υπαρχόντων ομιλητών, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος III του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 2 μέχρι τον αριθμό 18 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Ερχόμαστε τώρα στα θέματα που έχουμε κηρύξει ως επείγοντα. 

 Το πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών 
και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 
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 Γιώργος Λουκαΐδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Γεωργίου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο 
κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.   

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να εξετάσει τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου, το 
οποίο είχε ήδη σταλεί στη Βουλή, σε χθεσινή της συνεδρία, πριν από την τυπική κατάθεσή του στο σώμα, για 
σκοπούς έγκαιρης προετοιμασίας της. 

 Στη χθεσινή συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.  
Το Ανώτατο ∆ικαστήριο, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του άρθρου 28 του περί Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμου [Νόμος αριθμός 17(I) του 2013], ώστε, όσον αφορά τις εκκρεμούσες 
διαδικασίες κατά το χρόνο λήψης μέτρων εξυγίανσης σε πιστωτικό ίδρυμα είτε πριν είτε μετά την έκδοση 
δικαστικής απόφασης, να μην είναι αναγκαία η καταχώριση αίτησης τροποποίησης των αγωγών, καθόσον 
αφορά τους διαδίκους, αλλά αυτό να γίνεται με απλή καταχώριση ειδοποίησης στο οικείο Πρωτοκολλητείο ή 
στο Επαρχιακό Κτηματολόγιο, ανάλογα με την περίπτωση. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από την εκπρόσωπο του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, το άρθρο 28 του πιο πάνω νόμου προνοεί ότι οποιαδήποτε αγωγή, 
διαιτησία ή άλλη διαδικασία εκκρεμεί κατά το χρόνο μεταβίβασης περιουσιακών στοιχείων, δικαιωμάτων ή 
υποχρεώσεων από ή εναντίον ή προς όφελος ιδρύματος που υπόκειται σε εξυγίανση δεν τερματίζεται ούτε 
διακόπτεται ούτε επηρεάζεται με οποιοδήποτε τρόπο, αλλά συνεχίζεται ή εκτελείται από ή εναντίον του 
αποκτώντος προσώπου ή της ενδιάμεσης τράπεζας ή της εταιρείας διαχείρισης περιουσιακών στοιχείων, 
ανάλογα με την περίπτωση. 

 Όπως ανέφερε στην επιτροπή η ίδια εκπρόσωπος, η προτεινόμενη τροποποίηση στοχεύει στην 
αποφυγή καταχώρισης μεγάλου όγκου αιτήσεων, καθώς και υψηλού κόστους σε δικηγορικά έξοδα που θα 
επιβαρύνουν αχρείαστα τα δικαστήρια και τα πιστωτικά ιδρύματα, αντίστοιχα, γι’ αυτό και το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως επισήμανε την ανάγκη όπως το υπό αναφορά νομοσχέδιο κηρυχθεί επείγον 
και ψηφιστεί αυθημερόν. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου τάχθηκε εναντίον της προτεινόμενης ρύθμισης, εκφράζοντας καταρχήν την άποψη ότι κανένας δεν 
έχει δικαίωμα να παρεμβαίνει με νόμο σε ιδιωτικές συμφωνίες.  Περαιτέρω, ο ίδιος ανέφερε ότι, σύμφωνα με το 
άρθρο 163 του συντάγματος, το Ανώτατο ∆ικαστήριο εκδίδει διαδικαστικό κανονισμό με σκοπό τη ρύθμιση της 
ενώπιόν του διαδικασίας, καθώς και της διαδικασίας ενώπιον οποιουδήποτε άλλου δικαστηρίου, γι’ αυτό και 
τόνισε ότι μετά την καταχώριση μιας αγωγής στο δικαστήριο οποιαδήποτε τροποποίηση αφορά τα δικόγραφα 
μπορεί να γίνει μόνο από το ίδιο το Ανώτατο ∆ικαστήριο και όχι με νόμο. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για το ζήτημα αυτό δήλωσε στην 
επιτροπή ότι, δεδομένου ότι το άρθρο 28 της υφιστάμενης νομοθεσίας για την εξυγίανση προβλέπει τη 
συνέχιση της διαδικασίας που εκκρεμεί είτε από το αποκτών πρόσωπο είτε από την ενδιάμεση τράπεζα είτε 
από την εταιρεία διαχείρισης περιουσιακών στοιχείων και δεδομένου ότι η τροποποίηση που προτείνεται με το 
υπό συζήτηση νομοσχέδιο είναι εφαρμοστική των προνοιών του εν λόγω άρθρου, οποιαδήποτε αμφισβήτηση 
των προνοιών του μπορεί να προταχθεί ως νομικό σημείο κατά τη δικαστική διαδικασία.  

 Αναφορικά με το πιο πάνω ζήτημα, η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
δήλωσε ότι συμφωνεί με τις πιο πάνω θέσεις της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

(Τη συνεδρίαση διακόπτει ήχος κινητού τηλεφώνου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ τα κινητά να απενεργοποιηθούν εντός της αίθουσας! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πρέπει να ξέρεις! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  
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 Παρακαλώ!  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως…  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βάλτε μια αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο, με αποχή του κ. Γιώργου Περδίκη των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

 Το δεύτερο επείγον θέμα είναι «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα  

 Γιάννος Λαμάρης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Σταύρος Ευαγόρου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε αυθημερόν το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.    

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να εξετάσει τις πρόνοιες του εν λόγω νομοσχεδίου, το 
οποίο είχε ήδη σταλεί στη Βουλή, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Μαΐου 2013, πριν από την 
τυπική κατάθεσή του στο σώμα, για σκοπούς έγκαιρης προετοιμασίας της.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
και του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Υπηρεσίας 
Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών, της Συνεργατικής 
Κεντρικής Τράπεζας Λτδ και της Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας. Ο Σύνδεσμος 
Γραμματέων/∆ιευθυντών Συνεργατικών Ιδρυμάτων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Συνεργατικών Εταιρειών βασικού νόμου, έτσι 
ώστε: 

1. να δημιουργηθεί μετοχικό κεφάλαιο στις συνεργατικές πιστωτικές εταιρείες (ΣΠΕ) και κατ’ επέκταση να 
μετατραπεί η απεριόριστη ευθύνη των μελών των εν λόγω εταιρειών σε περιορισμένη διά μετοχών, για 
σκοπούς ενίσχυσης της κεφαλαιουχικής της βάσης, 
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2. να παρέχεται η δυνατότητα και στα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα (ΣΠΙ), πέραν της Συνεργατικής 
Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, να εκδίδουν μετοχές τάξης Β΄,  

3. να παρέχεται η δυνατότητα εξαγοράς, υπό προϋποθέσεις, από τις συνεργατικές εταιρείες και των 
μετοχών τάξης Α΄ πέραν των μετοχών τάξης Β΄. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού αναφέρθηκε στις βασικές 
πρόνοιες του νομοσχεδίου, δήλωσε ότι το εν λόγω νομοσχέδιο αποσκοπεί στην υλοποίηση σχετικού όρου του 
μνημονίου, ο οποίος προνοεί ότι τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα θα πρέπει να προσπαθήσουν να 
αντλήσουν ιδιωτικά κεφάλαια, για σκοπούς ανακεφαλαιοποίησής τους πριν από οποιαδήποτε ενδεχόμενη 
κρατική ενίσχυσή τους. 

 Ο Έφορος Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών δήλωσε, μεταξύ άλλων, ότι από τα συνολικά ενενήντα 
δύο ΣΠΙ που λειτουργούν σήμερα στην Κύπρο τα τριάντα είναι ήδη εταιρείες περιορισμένης ευθύνης και με τον 
προτεινόμενο νόμο θα μετατραπούν και τα υπόλοιπα εξήντα δύο από απεριορίστου ευθύνης σε περιορισμένης 
ευθύνης εταιρείες διά μετοχών.    

 Σύμφωνα με τα πρόσθετα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με την προτεινόμενη 
νομοθεσία επιδιώκεται η ενίσχυση της κεφαλαιακής βάσης των ΣΠΕ με τη δημιουργία μετοχικού κεφαλαίου. 
Ταυτόχρονα, με τη δημιουργία του μετοχικού κεφαλαίου μετατρέπεται η απεριόριστη ευθύνη των μελών των εν 
λόγω εταιρειών σε περιορισμένη ευθύνη διά μετοχών.  Παράλληλα, σύμφωνα με τα πιο πάνω, με τις 
τροποποιήσεις που προτείνονται για έκδοση μετοχών τάξης Β΄ από τα ΣΠΙ, πέραν της Συνεργατικής Κεντρικής 
Τράπεζας Λτδ, επιχειρείται η ενίσχυση της κεφαλαιακής βάσης των εν λόγω ιδρυμάτων. Επιπρόσθετα, 
σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις οι μετοχές τάξης Α΄ των συνεργατικών 
εταιρειών θα τοποθετούνται στην ίδια βάση με τις μετοχές τάξης Β΄, όσον αφορά τη δυνατότητα εξαγοράς υπό 
προϋποθέσεις. 

 Σημειώνεται ότι η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας τοποθετούμενη 
επί των προνοιών του νομοσχεδίου ανέφερε ότι το γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
απασχόλησαν τα διαλαμβανόμενα στο νέο άρθρο 12∆ του νομοσχεδίου, το οποίο προστίθεται στο βασικό νόμο 
και το οποίο αφορά στη μετατροπή της απεριόριστης ευθύνης των μελών των υφιστάμενων εγγεγραμμένων 
εταιρειών σε περιορισμένη.  Συγκεκριμένα, ο προβληματισμός αφορούσε τη συνταγματικότητα της διά νόμου 
τροποποίησης κανονισμών συνεργατικών εταιρειών που είναι ιδιωτικού δικαίου.  Τελικά, όπως ανέφερε η ίδια, 
η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας έδωσε το πράσινο φως για την κατάθεση στη Βουλή του εν λόγω 
νομοσχεδίου, αφού το θέμα της επεμβατικότητας του νομοθετικού σώματος στην ιδιωτική βούληση 
διασφαλίζεται με τα εδάφια (2) και (3) του ίδιου άρθρου.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με το εδάφιο (2) αυτού, η 
μετατροπή της ευθύνης από απεριόριστη σε περιορισμένη δεν επέρχεται αυτόματα διά νόμου, αλλά τίθεται σε 
ισχύ τριάντα μέρες μετά τη δημοσίευση σχετικής γνωστοποίησης του Εφόρου Εποπτείας Συνεργατικών 
Εταιρειών στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, οπότε και θα λάβουν γνώση άπαντες.  Περαιτέρω, 
σύμφωνα με το εδάφιο (3) του ίδιου νέου άρθρου που προτείνεται, η πιο πάνω αναφερόμενη γνωστοποίηση 
περιλαμβάνει αναφορά στο ότι «παρέχεται στους δανειστές των εγγεγραμμένων εταιρειών το δικαίωμα, σε 
περίπτωση που οι απαιτήσεις τους δεν είναι άμεσα εξοφλητέες, να ζητήσουν, εάν το επιθυμούν, την εξόφληση, 
πριν την έναρξη της ισχύος της μετατροπής, των καθαρών απαιτήσεών τους χωρίς οποιαδήποτε προς τούτο 
έξοδα ή χρεώσεις ή περιορισμό του αναλογούντος τόκου ανεξαρτήτως οποιωνδήποτε περί του αντιθέτου όρων 
που διέπουν τις απαιτήσεις τους, αλλά χωρίς επηρεασμό των διατάξεων του άρθρου 28 και εν γένει των τυχόν 
ανταπαιτήσεων οποιασδήποτε μορφής, περιλαμβανομένων δεσμεύσεων, εκχωρήσεων ή άλλων συμβατικώς 
αναληφθεισών υποχρεώσεων προς όφελος των εγγεγραμμένων εταιρειών και γενικού δικαιώματος 
επίσχεσης.». 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του εν λόγω νομοσχεδίου. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβαν 
υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια του 
σώματος κατά τη συζήτηση του θέματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 12∆.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή του άρθρου 31 αυτού.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με αποχή του κ. Περδίκη από το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και με θετική ψήφο από όλες τις 
υπόλοιπες πλευρές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει.   

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.548, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν, στα πλαίσια της 
αποφυγής δημιουργίας νέων προβλημάτων με τις τράπεζες, εξετάζεται το ενδεχόμενο δημιουργίας ενός 
διαδικτυακού πίνακα στον οποίο θα καταγράφονται οι βασικοί δείκτες όλων των τραπεζών (π.χ. κεφάλαια, 
καταθέσεις, δάνεια κ.λπ.) σε ημερήσια βάση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.549, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες μου, η κατάσταση που παρουσιάζει το παραλιακό μέτωπο της Λεμεσού είναι 
τραγική. Συγκεκριμένα, ο πεζόδρομος στην περιοχή, την εποπτεία του οποίου έχει το κοινοτικό συμβούλιο του 
Αγίου Τύχωνα, κτίστηκε σχεδόν μέσα στη θάλασσα, για να μπορεί να κατασκευαστεί χώρος στάθμευσης, με 
αποτέλεσμα να καταστραφεί και η παραλία. Όπως πληροφορούμαι, τα έργα επιδιόρθωσης των κακοτεχνιών 
στον πεζόδρομο κοστολογούνται στις €50.000 και, παρά το γεγονός ότι αυτό το ποσό φαντάζει σχετικά μικρό, 
αυτή τη στιγμή είναι τεράστιο και δύσκολα θα εξευρεθεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το συνολικό 
κόστος του έργου που βρίσκεται υπό την εποπτεία του κοινοτικού συμβουλίου του Αγίου Τύχωνα, πόσα 
χρήματα δαπανήθηκαν από το κράτος για το έργο αυτό, ποια είναι η εταιρεία που έχει αναλάβει την κατασκευή 
του έργου και ποια τα μέτρα που προτίθεται να λάβει το αρμόδιο τμήμα, προκειμένου να προχωρήσουν τα 
έργα επιδιόρθωσης των κακοτεχνιών στον πεζόδρομο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.550, ημερομηνίας 26 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Πανίκκου Σταυριανού 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω 
θέματα: 

1. Ποιος είναι ο αριθμός διαβητικών ασθενών που λόγω επιπλοκών έχουν υποβληθεί σε ακρωτηριασμό 
κάτω άκρου ή κάτω άκρων, καθώς και πόσοι εξ αυτών έχουν υποστεί επιπλοκές όρασης λόγω της 
ασθένειάς τους και ποιο το κόστος των επιπλοκών αυτών για το Υπουργείο Υγείας; 

Επίσης θα ήθελα να πληροφορηθεί το σώμα της Βουλής των Αντιπροσώπων ποια είναι τα στατιστικά 
δεδομένα άλλων χωρών, ποια τα πρωτόκολλα του Υπουργείου Yγείας σε σχέση με την αντιμετώπιση 
των διαβητικών στην Κύπρο και ποια πρωτόκολλα εφαρμόζονται σε σχέση με τις οδηγίες από τον 
Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας (WHO); 

2. Ποια η θέση του Υπουργείου Υγείας σε σχέση με τη θεραπεία με υπερβαρικό οξυγόνο και προσέγγιση 
του διαβήτη και των επιπλοκών του; Να δοθούν και στατιστικά στοιχεία από Κύπρο και εξωτερικό. 
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3. Πόσοι διαβητικοί ασθενείς υπάρχουν στην Κύπρο κατά ηλικία και κατά επαρχία και, αν υπάρχουν, ποια 
τα στοιχεία για το εξωτερικό; 

4. Ποιος ο αριθμός των ασθενών με νεφρική ανεπάρκεια και ποια τα στατιστικά στοιχεία σε σχέση με τις 
μεταμοσχεύσεις νεφρών, καθώς και το κόστος για το Υπουργείο Υγείας; Θα ήθελα αναλυτική ενημέρωση 
κατά επαρχία. 

5. Ποια τα στατιστικά στοιχεία σε σχέση με τους νεφροπαθείς που χρήζουν αιμοδιάλυσης στην Κύπρο και 
στο εξωτερικό κατά χώρα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.551, ημερομηνίας 26 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Πανίκκου Σταυριανού 

 «Παρακαλώ όπως το αρμόδιο υπουργείο πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Τους τρόπους διακίνησης και χρήσης του αίματος από τις τράπεζες αίματος στα κρατικά και ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια, καθώς και αν υπάρχουν στατιστικά δεδομένα σε σχέση με τη διαχείριση και τη διακίνηση 
αίματος και το οικονομικό κόστος. 

2. Υπάρχουν πρωτόκολλα, ποια είναι και πώς εφαρμόζονται σε σχέση με την εξοικονόμηση της χρήσης 
αίματος στις ιατρικές πράξεις; Επιπλέον, είναι το αρμόδιο υπουργείο ενήμερο για την ύπαρξη μελετών 
για την άσκηση της όσο το δυνατό αναίμακτης ιατρικής, υπάρχουν σχετικές οδηγίες από τον Παγκόσμιο 
Οργανισμό Υγείας όσον αφορά το θέμα αυτό και, εάν ναι, υπάρχει η απαραίτητη υλικοτεχνική υποδομή 
στα νοσηλευτήρια του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα; Τέλος, με ποιο τρόπο ενημερώνονται οι ασθενείς 
και οι εμπλεκόμενοι φορείς για το θέμα; 

3. Ποιες διαδικασίες ακολουθούνται στην περίπτωση ασθενών οι οποίοι δεν αποδέχονται την μετάγγιση 
έμμορφων συστατικών του αίματος για θρησκευτικούς λόγους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.552, ημερομηνίας 2 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ότι τρία χοιροστάσια και 
ο σταθμός επεξεργασίας αποβλήτων που λειτουργούν στην περιοχή “Οβγός” Παλαιομετόχου και 
Κοκκινοτριμιθιάς λειτουργούν χωρίς τις απαραίτητες άδειες. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, όπως 
πληροφορήθηκα, έχει ζητήσει από τις αρμόδιες αρχές (Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, Τμήμα 
Περιβάλλοντος και έπαρχο Λευκωσίας) να λάβουν τα απαραίτητα μέτρα είτε για συμμόρφωση είτε για 
αναστολή της λειτουργίας των παράνομων εγκαταστάσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
έχουν λάβει οι αρμόδιες αρχές για συμμόρφωση ή για αναστολή της λειτουργίας των παράνομων 
εγκαταστάσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.553, ημερομηνίας 2 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Έχω πληροφορηθεί ότι κατά τη διάρκεια της προηγούμενης διακυβέρνησης συστάθηκε, με απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου, Εθνικό Ταμείο Αλληλεγγύης. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, το ταμείο αυτό 
προικοδοτήθηκε με εισφορές διάφορων προσώπων και εταιρειών, με σκοπό τάχα τη στήριξη δυσπραγούντων 
πολιτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να κοινοποιήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τη σχετική απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου, βάσει της οποίας συστάθηκε το Εθνικό Ταμείο Αλληλεγγύης, καθώς και τους 
όρους λειτουργίας του. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατάλογο των ατόμων και των σωματείων που έλαβαν βοήθεια από το Εθνικό Ταμείο Αλληλεγγύης και τα 
σχετικά ποσά που δόθηκαν, καθώς και τον κατάλογο των ατόμων και των εταιρειών που έχουν συνεισφέρει 
στο ταμείο και τα ποσά που έχουν συνεισφέρει σ’ αυτό. Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το συγκεκριμένο Εθνικό Ταμείο Αλληλεγγύης 
εξακολουθεί να υφίσταται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.554, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Σε απάντηση παλαιότερης ερώτησής μου με αρ. 23.06.010.02.019 η Βουλή των Αντιπροσώπων 
ενημερώθηκε, στις 18 Ιανουαρίου 2013, ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ανέλαβε την 
αρμοδιότητα της ρύθμισης της λειτουργίας των πρατηρίων πετρελαιοειδών και την έκδοση άδειας λειτουργίας, 
η οποία σήμερα, με βάση τους περί Ρυθμίσεως Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμους του 1968 έως 1999, 
εκδίδεται από τις οικοδομικές αρχές. Στα πλαίσια αυτά ετοιμάστηκε νομοσχέδιο με τίτλο “O περί της 
Λειτουργίας Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμος του 2011”. Το νομοσχέδιο είχε τύχει νομοτεχνικού ελέγχου σε 
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μεγάλο βαθμό και εκκρεμούσε η διασαφήνιση ορισμένων λεπτομερειών σχετικά με την αποτελεσματική 
εφαρμογή του νόμου. 

 Παρακαλώ όπως το αρμόδιο υπουργείο ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν 
διασαφηνιστεί οι τελικές λεπτομέρειες και πότε αναμένεται η κατάθεση του σχετικού νομοσχεδίου ενώπιον της 
Βουλής των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.555, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο επιχορήγησης θερμομονωτικών λύσεων (κουφώματα, αντικατάσταση παραθύρων, διπλά τζάμια 
κ.λπ.) σε ιδιώτες και εταιρείες στα πλαίσια μεταφοράς κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή Ένωση για αστική και 
αγροτική ανάπτυξη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.556, ημερομηνίας 9 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων στοιχεία για τις 
ακαθάριστες απολαβές και τα ωφελήματα που απολαμβάνουν οι εργαζόμενοι, ανά βαθμίδα και κλίμακα, στην 
Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και στην Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.557, ημερομηνίας 9 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Αγγλική Σχολή Λευκωσίας έχει ανακοινώσει κάποιες αλλαγές στη διδασκαλία 
του μαθήματος των ελληνικών. Το μάθημα των νέων ελληνικών θα διδάσκεται μόνο στις μικρότερες τάξεις και 
όσον αφορά τα αρχαία ελληνικά, στην έκτη τάξη τα παιδιά θα επιλέγουν το μάθημα απλώς ως επιλεγόμενο 
μάθημα ‘Α’ Level και όχι ως μάθημα της μητρικής τους γλώσσας. Με την αλλαγή αυτή στην έβδομη τάξη τα 
παιδιά δε θα έχουν καμιά επαφή με τη μητρική τους γλώσσα, που είναι τα ελληνικά. Υπενθυμίζω ότι ο 
Υπουργός Παιδείας της Μεγάλης Βρετανίας έχει εντάξει την Αρχαία Ελληνική στις επτά γλώσσες που το κάθε 
δημοτικό σχολείο θα πρέπει να επιλέγει ως υποχρεωτικό μάθημα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για την ενίσχυση του μαθήματος των νέων ελληνικών και των αρχαίων ελληνικών στην 
Αγγλική Σχολή Λευκωσίας, δεδομένης και της αντίδρασης των γονέων των μαθητών της σχολής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.558, ημερομηνίας 9 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι 
υποχρεωτική η ανακύκλωση των μαγνητικών ταινιών (VHS) και αν υπάρχει στην Κύπρο σύστημα παραλαβής 
και διαχείρισής τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.559, ημερομηνίας 9 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Σύμφωνα με ενημερωτικό σημείωμα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2013, η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή καλεί την Κύπρο να συνεκτιμήσει τις περιόδους εργασίας των Κυπρίων εκπαιδευτικών 
που έχουν εργαστεί στην Ελλάδα. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ζήτησε από την Κύπρο να λάβει υπόψη της τις 
περιόδους εργασίας που έχουν συμπληρώσει οι Κύπριοι εκπαιδευτικοί στην Ελλάδα για τη θεμελίωση και τον 
υπολογισμό των συνταξιοδοτικών τους δικαιωμάτων στην Κύπρο. Σύμφωνα με πληροφορίες μου, η Κύπρος 
έχει στη διάθεσή της προθεσμία δύο μηνών, για να ενημερώσει την Επιτροπή για τα μέτρα που θα λάβει για 
την πλήρη εφαρμογή των κανονισμών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Σε αντίθετη περίπτωση, η Επιτροπή 
μπορεί να προσφύγει στο ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να συμμορφωθεί με τις υποδείξεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.560, ημερομηνίας 9 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει με την κατάθεση νομοσχεδίου, ώστε να καταστεί υποχρεωτική η κατάρτιση των εργαζομένων στην 
ξενοδοχειακή βιομηχανία με την απόκτηση επαγγελματικού διπλώματος, ούτως ώστε να αναβαθμιστεί το 
επίπεδο των προσφερόμενων υπηρεσιών στην επισιτιστική και ξενοδοχειακή βιομηχανία. Ιδιαίτερα το 
προσωπικό που έρχεται σε επαφή με τον πελάτη, ξένο ή Κύπριο, πρέπει να μπορεί να επικοινωνήσει μαζί του, 
αλλά και να του προσφέρει την “ξακουστή” κυπριακή φιλοξενία, να έχει γνώση για την τοπική κουλτούρα, 
ιστορία και παράδοση και να γνωρίζει τη γεωγραφία της περιοχής, τα αρχαία και ιστορικά μνημεία κ.ο.κ.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.561, ημερομηνίας 9 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Τις τελευταίες μέρες κυκλοφορούν έντονες φήμες ότι το Υπουργείο Εσωτερικών εξετάζει το ενδεχόμενο 
κατάργησης του θεσμού  του επάρχου Κερύνειας και κατά συνέπεια της διοικητικής συνταγματικής δομής που 
αφορά την επαρχία Κερύνειας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι πιο 
πάνω φήμες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.562, ημερομηνίας 9 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Σε απάντηση του τέως Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σε παλαιότερη 
ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.01.1103, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2012, αναφορικά με το παράνομο ψάρεμα 
καρχαριών, πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών ανέλαβε τη διερεύνηση των 
καταγγελιών για παράνομη αλιεία καρχαριών στην Κύπρο και, στην περίπτωση που αυτές στοιχειοθετούνταν, 
θα προχωρούσε σε αυστηρή εφαρμογή της νομοθεσίας και σε ποινικές διώξεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η διερεύνηση των καταγγελιών για παράνομη αλιεία καρχαριών στην Κύπρο και ποια είναι τα αποτελέσματα 
της διερεύνησης αυτής. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, στην περίπτωση που έχουν επιβεβαιωθεί οι καταγγελίες,  ποια  είναι τα μέτρα που έχουν 
ληφθεί εναντίον των παρανομούντων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.563, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με την 
πολιτική της κυβέρνησης για τη χρήση γενερικών φυτοφαρμάκων στη γεωργία. Αν η κυβερνητική πολιτική είναι 
θετική ως προς τη χρήση τους, παρακαλώ να μας ενημερώσει σχετικά με τα μέτρα που λαμβάνονται για 
απεγκλωβισμό του γεωργικού τομέα από το σημερινό σύστημα, το οποίο επιβαρύνει το κόστος παραγωγής 
των γεωργών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.564, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες του 
υπουργείου του σε σχέση με τις ενέργειες της εταιρείας ΟΣΥΠΑ σε βάρος δεκαεπτά οδηγών λεωφορείων, οι 
οποίοι είχαν κατέλθει την Τετάρτη 24 Απριλίου 2013 σε αυθόρμητη στάση εργασίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.565, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τσίρειο Στάδιο στη Λεμεσό παρουσιάζει σοβαρά στατικά προβλήματα. 
Πληροφορούμαι ότι παρόμοια προβλήματα αντιμετωπίζουν και άλλα γήπεδα που δέχονται σχεδόν κάθε 
βδομάδα χιλιάδες οπαδούς, οι οποίοι χοροπηδούν επί των κερκίδων, και ο κίνδυνος κατάρρευσης των 
κερκίδων είναι ορατός. Εντούτοις, τα γήπεδα αυτά και ιδιαίτερα το Τσίρειο χρησιμοποιούνται για μεγάλες 
αθλητικές διοργανώσεις, όπως π.χ. ο Τελικός Κυπέλλου. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
επιτρέπεται ακόμα η χρήση των ακατάλληλων από στατική άποψη γηπέδων ποδοσφαίρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.566, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, προκειμένου να διεξαχθούν μια ποικιλία εργασιών που έχουν να κάνουν με τη 
διαχείριση πηγών φυσικού αερίου ή πετρελαίου από πλατφόρμες στη θάλασσα (offshore), αλλά και με τα έργα 
των αγωγών των λιμενικών εγκαταστάσεων κ.λπ, χρειάζεται η αξιοποίηση εξειδικευμένου τεχνικού 
προσωπικού σε συγκολλήσεις μετάλλων υψηλής ακρίβειας. Μάλιστα πολλές από αυτές τις εργασίες γίνονται 
κάτω από την επιφάνεια της θάλασσας, άρα χρειάζεται προσωπικό που να είναι επαγγελματίες δύτες με ειδικές 
γνώσεις. Εξ όσων γνωρίζω, υπάρχει έλλειψη τέτοιου προσωπικού στην Κύπρο, γι’ αυτό και συχνά στα ήδη υπό 
εξέλιξη έργα χρησιμοποιούνται ξένοι εργαζόμενοι. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν σχέδια για 
εκπαίδευση προσωπικού ως επαγγελματιών δυτών ή ως συγκολλητών μετάλλων υψηλής ακρίβειας με 
ειδικότητα στις υποθαλάσσιες συγκολλήσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.567, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν 
προχωρήσει οι επιδιορθώσεις στο ∆ημοτικό Σχολείο Μουτταγιάκας και, εάν όχι, τους λόγους που αυτές 
καθυστερούν και το νέο χρονοδιάγραμμα υλοποίησής τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.568, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Σύμφωνα με τον περί Παραλιών Νόμο (άρθρο 5Η) κάθε Επαρχιακή Επιτροπή Παραλιών είναι 
υποχρεωμένη να καθορίζει μία παραλία όπου δε θα ισχύει η πρόνοια του άρθρου 5∆(ε) για απαγόρευση της 
παρουσίας ζώων και ιδιαίτερα σκύλων. Γνωρίζω ότι έχουν καθοριστεί ονομαστικά κάποιες παραλίες, έχω όμως 
γίνει λήπτης παραπόνων ότι σε ορισμένες περιπτώσεις οι πολίτες και οι τουρίστες που επισκέφθηκαν αυτές τις 
παραλίες με τη συνοδεία των ζώων τους (κυρίως σκύλων) αντιμετώπισαν την απειλή για πρόστιμα από 
λειτουργούς της τοπικής αυτοδιοίκησης. Όπως πληροφορούμαι δεν υπάρχει ούτε σήμανση ούτε οι απαραίτητες 
υποδομές για τη λειτουργία των παραλιών ζώων (σκύλων). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη  Βουλή των Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση, η 
οποία έχει τη γενική ευθύνη για την εφαρμογή του νόμου, σκοπεύει να επέμβει προς την κατεύθυνση της 
εφαρμογής αυτού, εννέα χρόνια μετά την ψήφιση της σχετικής τροποποίησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.569, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Σύμφωνα με τον περί Παραλιών Νόμο [άρθρο 5Ζ (2)], πρέπει να διασφαλίζεται η πρόσβαση των 
αναπήρων και των εμποδιζόμενων ατόμων στις παραλίες λουομένων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η σχετική πρόνοια 
του νόμου εφαρμόζεται και σε ποιο βαθμό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.570, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην κατεχόμενη Κύπρο λειτουργούν τράπεζες γερμανικών συμφερόντων 
μέσω των οποίων ήδη γίνεται προσπάθεια προσέλκυσης Κυπρίων καταθετών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει διεξαχθεί 
οποιαδήποτε έρευνα για το τραπεζικό σύστημα των κατεχομένων, ποια συμφέροντα εξυπηρετεί, αν υπάρχει 
κίνδυνος εκμετάλλευσης της κρίσης των κυπριακών τραπεζών και ποιες είναι οι ενέργειες της κυβέρνησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.571, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο χώρο πρασίνου που βρίσκεται  στην οδό Ηλυσίων στον Άγιο Σπυρίδωνα 
Λεμεσού, εντός της βιομηχανικής περιοχής Λεμεσού, έχουν γίνει διάφορες παρανομίες. Τα εργοστάσια και τα 
μηχανουργεία που συνορεύουν με το χώρο πρασίνου τον χρησιμοποιούν για τους δικούς τους 
επαγγελματικούς σκοπούς και εργάζονται μέχρι αργά το βράδυ, ακόμα και σαββατοκύριακα. Λόγω του ότι η 
βιομηχανική περιοχή χωρίζεται από την οικιστική περιοχή μόνο από ένα δρόμο οι κάτοικοι υποφέρουν 
καθημερινά από το θόρυβο και τη δυσοσμία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να παταχθεί αυτή η παρανομία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.572, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Σε πρόσφατη συνάντησή μου με το Σύνδεσμο Ξεναγών Κύπρου μού τέθηκε το θέμα της 
επικινδυνότητας της διαδρομής μέσα από το γνωστό φαράγγι του Άβακα. Πρόκειται για ένα ιδιαίτερης 
περιβαλλοντικής σημασίας αξιοθέατο όπου πολλοί επισκέπτες θέλουν να περπατήσουν, όμως η 
επικινδυνότητα του μονοπατιού εξαιτίας των συχνών πτώσεων βράχων κάνει την επίσκεψη ιδιαιτέρως 
προβληματική.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται, ώστε να εξασφαλιστεί η ασφάλεια των επισκεπτών στο μοναδικής φυσικής ομορφιάς για την 
Κύπρο φαράγγι του Άβακα στη χερσόνησο του Ακάμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.573, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω γίνει παραλήπτης παραπόνων ότι, ενώ οι Τουρκοκύπριοι έχουν αναπτύξει υποδομές οικολογικού 
τουρισμού γύρω από το βιότοπο των θαλάσσιων χελωνών στις βόρειες ακτές του νησιού, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία δεν έχει αξιοποιήσει τουριστικά τον παγκόσμιας σημασίας βιότοπο της Λάρας-Τοξεύτρας στον 
Ακάμα. ∆εν υπάρχει ένα κέντρο πληροφόρησης για τις θαλάσσιες χελώνες στην ευρύτερη περιοχή του Ακάμα 
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ούτε χώρος όπου οι επισκέπτες μπορούν να πληροφορηθούν για τις χελώνες, να αποκτήσουν εμπειρίες και 
γνώσεις και να αγοράσουν κάποιο ενθύμιο ή βιβλίο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
δεν υπάρχει ακόμα υποδομή για πληροφόρηση των επισκεπτών για το πρόγραμμα προστασίας των 
θαλάσσιων χελωνών στον Ακάμα και πότε προβλέπεται να υλοποιηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.574, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Ανώτατο ∆ικαστήριο διαπίστωσε, κατόπιν προσφυγής, ότι η διαδικασία 
διορισμού τριάντα τεσσάρων ακολούθων, οι οποίοι εισήχθησαν στο Υπουργείο Εξωτερικών το 2010, ήταν 
παράτυπη, αφού η εξεταστική επιτροπή συνήλθε χωρίς την έγκριση του τότε Υπουργού Εξωτερικών κ. Μάρκου 
Κυπριανού. Η λανθασμένη διαδικασία που ακολουθήθηκε βγήκε στην επιφάνεια μετά από προσφυγή 
υποψηφίου ο οποίος δεν επιλέχθηκε. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ακυρώσει το διορισμό των τριάντα τεσσάρων ακολούθων που προσλήφθηκαν στο Υπουργείο Εξωτερικών με 
παράτυπη διαδικασία και να επαναπροκηρύξει τις συγκεκριμένες θέσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.575, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Το κοινοτικό συμβούλιο Λυθροδόντα διαμαρτύρεται, γιατί το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
καθυστερεί τη διαδικασία επανεκτίμησης των περιουσιών, ούτως ώστε να πληρώνουν το αντίστοιχο ποσό ως 
τέλη στο οικείο συμβούλιο αποχετεύσεων. Επιπλέον, το κοινοτικό συμβούλιο πληρώνει σημαντικά ποσά για τη 
λειτουργία του αποχετευτικού συστήματος, αφού παρουσιάζεται σοβαρό τεχνικό πρόβλημα, εφόσον σε 
βροχερές ημέρες αντί των 250 τόνων που δέχεται κανονικά το αποχετευτικό σύστημα συρρέουν 1 000 τόνοι 
ημερησίως. Το πρόβλημα θα μπορούσε να λυθεί με την κατασκευή δεξαμενής προσωρινής αποθήκευσης, 
αλλά το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως δε φαίνεται να εισακούει τις αγωνιώδεις εκκλήσεις του συμβουλίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε θα γίνει 
επανεκτίμηση των αξιών των ακινήτων στην κοινότητα Λυθροδόντα και πότε προτίθεται να λύσει το πρόβλημα 
με τις κακοτεχνίες στο αποχετευτικό σύστημα Λυθροδόντα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.576, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι δύο τουλάχιστον δήμοι της ευρύτερης Λευκωσίας είχαν ανακοινώσει ότι δε θα 
επιτρέψουν τη συγκέντρωση ξύλων και το άναμμα φωτιάς (λαμπρατζιές) μέσα στα όρια της κατοικημένης 
περιοχής, καθότι αυτή η ενέργεια απαγορεύεται από το νόμο, γιατί είναι επικίνδυνη και προκαλεί οχληρία, όμως 
οι τοπικές αρχές διαμαρτύρονται ότι η αστυνομία δεν ανταποκρίνεται και δε συνεργάζεται στην προσπάθειά 
τους να εφαρμόσουν τη νομοθεσία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπήρξε 
συνεργασία της αστυνομίας και των δημοτικών αρχών (π.χ. δήμος Έγκωμης, δήμος Αγλαντζιάς) στην πάταξη 
της παρανομίας των λαμπρατζιών μέσα στα δημοτικά όρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.577, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πολύ σύντομα θα διεξαχθεί η επιβεβαιωτική γεώτρηση στο Τεμάχιο 12 της 
κυπριακής αποκλειστικής οικονομικής ζώνης. Αυτό σημαίνει ότι θα επανέλθει και θα αρχίσει τη λειτουργία της η 
πλατφόρμα της Noble. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν αυτή τη φορά επί 
της πλατφόρμας κατά τη διάρκεια των εργασιών της θα ευρίσκεται οποιοσδήποτε εξουσιοδοτημένος 
εκπρόσωπος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ο οποίος θα παρακολουθεί τις εργασίες και θα επιβλέπει ότι όλα 
βαίνουν σύμφωνα με το συμβόλαιο. Ιδιαίτερη προσοχή πρέπει να επιδεικνύεται στην τήρηση των όρων της 
μελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Υπάρχει πρόνοια ή σχεδιασμός να παρακολουθούνται τα έργα από την 
επιτόπου παρουσία Κύπριου επιστήμονα, εκπροσώπου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.578, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι εταιρείες “Noble”, ΕΝΙ και “Total”, που έχουν συμβληθεί με την Κυπριακή 
∆ημοκρατία για την αξιοποίηση των κοιτασμάτων υδρογονανθράκων, έχουν δεσμευτεί βάσει συμβολαίου ότι θα 
προσφέρουν ένα ποσό για την εκπαίδευση Κυπρίων στα θέματα που αφορούν τη διαχείριση του φυσικού 
αερίου. Έχω την άποψη ότι είναι ευκαιρία και ανάγκη αυτή την εποχή της ανεργίας να αξιοποιηθούν αυτά τα 
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ποσά για εκπαίδευση ή επανεκπαίδευση προσωπικού. Έτσι, θα δοθούν ευκαιρίες για απασχόληση σε άνεργο 
προσωπικό και θα προετοιμαστεί η χώρα κατάλληλα για το νέο ενεργειακό της ρόλο. 

 Παρακαλώ τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα συγκεκριμένα ποσά που είναι διατεθειμένες ή υποχρεωμένες οι εταιρείες να διαθέσουν 
για την εκπαίδευση Κυπρίων στον τομέα της διαχείρισης του φυσικού αερίου και πώς έχουν διατεθεί ή πώς 
προτίθεται το υπουργείο να διαθέσει αυτά τα ποσά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.579, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στον προϋπολογισμό του 2013 οι σχετικές πιστώσεις που αφορούν την 
παραχώρηση δενδρυλλίων από το Τμήμα ∆ασών σε οργανώσεις και φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης ήταν 
εξαιρετικά μειωμένες και εξαντλήθηκαν σχετικά νωρίς (πριν ολοκληρωθεί ο Φεβρουάριος του 2013). Έχω την 
άποψη ότι τα μικρά αυτά ποσά που εξοικονομούνται δεν πρόκειται να σώσουν την κυπριακή οικονομία. 
Αντίθετα, η παραχώρηση  δενδρυλλίων αποτελεί μία ισχυρή στήριξη του κοινωνικού έργου που αποτελεί την 
απάντηση στην κρίση και στην απαξίωση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ζητήσει την αύξηση των σχετικών πιστώσεων για το 2014, ώστε να μην εγκαταλειφθεί το κοινωνικό και 
περιβαλλοντικό έργο οργανώσεων και φορέων της τοπικής αυτοδιοίκησης που ενισχύει το πράσινο και τη 
δασοκάλυψη στο νησί μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.580, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Το 2013 η Παγκόσμια Μέρα Ξεναγού ήταν αφιερωμένη στον προσβάσιμο τουρισμό. Ως χώρα 
υστερούμε στον τομέα της προσβασιμότητας για άτομα με αναπηρίες ή εμποδιζόμενα άτομα και 
παρατηρούνται αρκετές αδυναμίες και ελλείψεις. Επιβάλλεται η αναβάθμιση του τουριστικού μας προϊόντος σε 
θέματα προσβασιμότητας στις κατηγορίες που αφορούν τις εγκαταστάσεις διαμονής και διακίνησης, καθώς και 
προσβασιμότητας σε πολιτιστικούς και αρχαιολογικούς χώρους. Θα μπορούσαμε να πάρουμε παράδειγμα από 
άλλες χώρες για την ακολουθούμενη πολιτική σε θέματα προσβασιμότητας. Όπως πληροφορούμαι 
υπολογίζεται ότι πενήντα εκατομμύρια άτομα με ειδικές ανάγκες προσβασιμότητας (ανάπηροι, ηλικιωμένοι 
κ.λπ.) στην Ευρωπαϊκή Ένωση διακινούνται κάθε χρόνο για τουρισμό. Μάλιστα η Ευρωπαϊκή Ένωση 
χρηματοδοτεί προγράμματα ενίσχυσης των υποδομών προσβασιμότητας αυτών των ατόμων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα 
λαμβάνονται για ανάπτυξη του ειδικού τουρισμού των αναπήρων ή εμποδιζόμενων ατόμων στην Κύπρο και 
ποιες είναι οι μέχρι σήμερα επιδόσεις του κυπριακού τουρισμού στο θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.581, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί για τις ανησυχίες του Συνδέσμου Εταιρειών Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
Κύπρου για τις κινήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η οποία, υπό το κάλυμμα της προσπάθειας 
καταπολέμησης των πρακτικών φοροδιαφυγής, παράνομης επιδότησης και παραβίασης των κανόνων του 
υγιούς ανταγωνισμού, στοχεύει στην τοποθέτηση εμποδίων στην αγορά φωτοβολταϊκών κινεζικής παραγωγής. 
Αν εφαρμοστούν αυστηροί κανόνες για την εισαγωγή κινεζικής κατασκευής φωτοβολταϊκών στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, θα πληγεί η προσπάθεια της Κύπρου να καταστεί ηλεκτροπαραγωγός χώρα ηλιακής ενέργειας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας μελετά οποιαδήποτε διαβήματα προς τα αρμόδια όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
ώστε να αποφευχθεί η εφαρμογή περιορισμών στην εισαγωγή φωτοβολταϊκών κινεζικής κατασκευής στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.582, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί από επαγγελματίες δύτες για πρόταση επιχορηγημένης επαγγελματικής 
εκπαίδευσης (υποβρύχιες εργασίες) στη Σικελία. Στη Σικελία υπάρχει σχολή  η οποία υπάγεται στην Παγκόσμια 
Ομοσπονδία Επαγγελματικής Κατάδυσης (LDSA) και έχει τη δυνατότητα έκδοσης πιστοποιητικών εκπαίδευσης 
για υποβρύχιες εργασίες. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, τα προγράμματα είναι επιχορηγημένα στην Ιταλία, 
ενώ σε αυτά μπορούν να ενταχθούν και Κύπριοι πολίτες, αν υποβληθεί επίσημη πρόταση από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία.  ∆εδομένων και των εργασιών που πιθανόν να προκύψουν υποθαλάσσια με το φυσικό αέριο, μία 
τέτοια πρόταση δεν μπορεί να είναι παρά μόνο συμφέρουσα για την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο επίσημης υποβολής πρότασης από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, προκειμένου να εξασφαλιστεί ότι 
στα προγράμματα αυτά μπορούν επιχορηγημένα να εντάσσονται και Κύπριοι πολίτες.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.583, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Κατά την καλοκαιρινή περίοδο χιλιάδες επισκέπτες κατακλύζουν τη χερσόνησο του Ακάμα, 
δημιουργώντας πολλά προβλήματα. Πολλοί αδιαφορούν για την ανάγκη προστασίας των χελωνών και 
κατακλύζουν τις παραλίες ωοτοκίας των θαλάσσιων χελωνών. Κάθε χρόνο παρατηρείται συνωστισμός 
επισκεπτών στη Λάρα, ενώ σκάφη με προπέλες προσεγγίζουν την ακτή. Οι παραβιάσεις της νομοθεσίας είναι 
εμφανείς και συνεχείς. Από την άλλη, αρκετοί είναι όσοι κατασκηνώνουν παράνομα μέσα στη χερσόνησο του 
Ακάμα, αφήνοντας πίσω τους σκουπίδια και ακαθαρσίες. Είναι ολοφάνερο ότι πρέπει να αυξηθούν η επιτήρηση 
και ο έλεγχος κατά τους καλοκαιρινούς μήνες. Ένα μέτρο είναι η πρόσληψη εποχιακών δασικών υπαλλήλων, οι 
οποίοι με τη βοήθεια έμπειρων δασικών υπαλλήλων θα εκτελούν έργο παρκοφύλακα. Μπορεί ακόμη να 
μεταφερθεί προσωπικό και από άλλες υπηρεσίες (π.χ. το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, την Επαρχιακή ∆ιοίκηση ή 
και την Εθνική Φρουρά), για να επιτηρεί την περιοχή, ώστε να εφαρμόζεται η νομοθεσία επιβάλλοντας, εάν 
χρειάζεται, και πρόστιμο. 

 Παρακαλώ τους αρμόδιους υπουργούς να εξετάσουν τις εισηγήσεις αυτές και να πληροφορήσουν τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθενται να τις υλοποιήσουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.584, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Σύνδεσμος Αιολικής Ενέργειας Κύπρου έχει προτείνει τη δημιουργία 
μαθήματος για την ενεργειακή συνείδηση κατά το πρότυπο των προγραμμάτων ανάπτυξης της υδατικής 
συνείδησης, στο οποίο να περιλαμβάνεται και η εκπαίδευση για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. Επίσης έχει 
εισηγηθεί την εκπόνηση εκπαιδευτικού προγράμματος για τους σπουδαστές/εκπαιδευόμενους τεχνικούς 
εγκατάστασης και συντήρησης ανεμογεννητριών στα Mεταλυκειακά Iνστιτούτα Eπαγγελματικής Eκπαίδευσης 
και Kατάρτισης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο υλοποίησης των πιο πάνω εισηγήσεων του Συνδέσμου Αιολικής Ενέργειας Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.585, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι Κύπριοι ξεναγοί αντιμετωπίζουν αθέμιτο ανταγωνισμό από ξένους ξεναγούς 
προερχόμενους από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τη Ρωσία. Πολλές φορές γίνονται ξεναγήσεις από μη 
αδειούχα άτομα υπό το πρόσχημα της φιλικής εξυπηρέτησης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο γίνονται 
έλεγχοι για την πραγματοποίηση των ξεναγήσεων πάντα από αδειούχους και προσοντούχους ξεναγούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.586, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, κατόπιν διαμαρτυριών από ομάδα μελών πολιτικού κόμματος, η αστυνομία 
αποφάσισε να τερματίσει την κοινή εκστρατεία πάταξης της λαθροθηρίας αμπελοπουλιών, που διεξήχθη φέτος 
με τη συνεργασία των λεγόμενων ακτιβιστών. Σημειώνεται ότι από τις 5 Απριλίου μέχρι τις 27 Απριλίου, όταν 
έγιναν τα γνωστά επεισόδια στο Παραλίμνι, η κοινή εκστρατεία αστυνομίας και ακτιβιστών οδήγησε στη 
σύλληψη 20 παγιδευτών και στην κατάσχεση 2 949 ξόβεργων παγίδευσης πουλιών, 42 δικτύων και 11 
ηλεκτρονικών ηχομιμητικών συσκευών, χωρίς να προκύψει κανένα πρόβλημα και χωρίς να σημειωθεί το 
παραμικρό περιστατικό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να εξηγήσει τους λόγους του τερματισμού της κοινής εκστρατείας 
αστυνομίας και ακτιβιστών στις 27 Απριλίου και ποιες είναι οι επιδόσεις της αστυνομίας στο διάστημα από 27 
Απριλίου μέχρι 5 Μαΐου, όταν επρόκειτο να ολοκληρωθεί η εκστρατεία, στην πάταξη της λαθροθηρίας 
αμπελοπουλιών, δηλαδή πόσες συλλήψεις έγιναν και πόσα εργαλεία παράνομης παγίδευσης έχουν κατασχεθεί 
στο διάστημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.587, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τόσο οι ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας όσο και οι αερολιμενικοί θέτουν σοβαρά 
θέμα μείωσης των επιπέδων ασφάλειας εξαιτίας της ιδιαίτερης μείωσης των κονδυλίων στον τομέα της 
πολιτικής αεροπορίας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να διασφαλιστεί ότι οι μειώσεις αυτές δε θα επηρεάσουν τα επίπεδα 
ασφάλειας των πτήσεων. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να εξετάσει το ενδεχόμενο περαιτέρω στελέχωσης των τμημάτων της Πολιτικής 
Αεροπορίας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.588, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα τροποποιήθηκε η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου του 2009 
για απαγόρευση της χρήσης νερού για γήπεδα γκολφ από κρατικά υδατικά έργα και ότι η νέα απόφαση, που 
αφορά συγκεκριμένη ανάπτυξη, η οποία λήφθηκε μετά από εισήγηση υπουργικής επιτροπής στην οποία 
μετείχαν οι Υπουργοί Εσωτερικών, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, Οικονομικών και Συγκοινωνιών και Έργων, προβλέπει κάλυψη των αναγκών σε νερό από το 
Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λεμεσού σε τιμές αφαλατωμένου νερού. 

 Σε ό,τι αφορά τον καθορισμό της κυβερνητικής πολιτικής για τα γήπεδα γκολφ, έπρεπε να προηγηθεί 
αξιολόγηση των αποτελεσμάτων από τη λειτουργία των υφιστάμενων γηπέδων γκολφ και το τουριστικό όφελος 
που αποκομίζεται, πριν να δοθούν νέες άδειες και χαλαρώσεις στις προϋποθέσεις και τις απαιτήσεις που είχαν 
τεθεί. Η απόφαση που λήφθηκε δε βοηθά την τόνωση της ανάπτυξης (τα αποχετευτικά έργα έχουν ήδη γίνει), 
ενώ δεν είναι ευθυγραμμισμένη με τη δεδηλωμένη πολιτική για επίτευξη των στόχων που έχουμε για διείσδυση 
των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στο ενεργειακό μας ισοζύγιο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιοι είναι σήμερα οι 
όροι για την υδροδότηση, άρδευση και ηλεκτροδότηση των οικισμών γηπέδων γκολφ, τι ισχύει για τις 
αναπτύξεις που έχουν υλοποιηθεί ή έχουν αδειοδοτηθεί και αν σκοπεύει να εκπονήσει μια ολοκληρωμένη 
μελέτη αξιολόγησης των αποτελεσμάτων της πολιτικής για τα γκολφ αντί της συνέχισης της μέχρι σήμερα 
προσέγγισης του κουτουρού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.589, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με την κατάσταση που επικρατεί σε παραλία στην 
περιοχή Λάρας στον Ακάμα, αλλά και στην ίδια την παραλία της Λάρας. Όπως μου έχει καταγγελθεί, πρόσφατα 
η θάλασσα σε παραλία κοντά στην παραλία της Λάρας ήταν εξαιρετικά βρόμικη, στην επιφάνειά της επέπλεε 
λάδι και η παραλία ήταν γεμάτη με κάθε λογής σκουπίδια (πώματα, αποτσίγαρα, σχάρες, τενεκεδάκια). 
Παρόμοια κατάσταση επικρατούσε και στην παραλία της Λάρας. Θεωρώ την κατάσταση που επικρατεί στις 
παραλίες του Ακάμα, αλλά και στην ευρύτερη περιοχή απαράδεκτη, ιδιαίτερα σε περίοδο που η προβολή της 
χώρας μας στο εξωτερικό είναι ύψιστης σημασίας για την αύξηση του τουρισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων  αν προτίθεται να 
λάβει οποιαδήποτε μέτρα τόσο για τον καθαρισμό των παραλιών στην περιοχή του Ακάμα όσο και για την επί 
εικοσιτετραώρου βάσεως φύλαξη των παραλιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.590, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Από την απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη 
στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.432,  αναφορικά με την ετοιμασία εξειδικευμένης νομοθεσίας που θα 
ρυθμίσει πιο αποτελεσματικά την εμπορία και τη διάθεση ξυλείας και προϊόντων του ξύλου, πληροφορήθηκα 
ότι το Τμήμα ∆ασών ως η αρμόδια αρχή έχει ετοιμάσει μετά από διάλογο και δημόσια διαβούλευση με όλους 
τους εμπλεκόμενους φορείς το εναρμονιστικό νομοσχέδιο με τίτλο “Ο περί του Ελέγχου της Εμπορίας Ξυλείας 
και Προϊόντων Ξυλείας Νόμος του 2013”. Όπως πληροφορήθηκα, το εν λόγω νομοσχέδιο βρίσκεται στη Νομική 
Υπηρεσία και μόλις ολοκληρωθεί ο νομοτεχνικός έλεγχος θα προωθηθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση 
και στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
ολοκληρωθεί ο νομοτεχνικός έλεγχος από τη Νομική Υπηρεσία και να κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.591, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι γίνεται προσπάθεια τοποθέτησης υποθαλάσσιου καλωδίου ηλεκτρικής 
ενέργειας μεταξύ Ισραήλ και ηπειρωτικής Ευρώπης μέσω Κύπρου και Ελλάδας. Η υλοποίηση αυτού του έργου 
σε συνδυασμό με τη δυνατότητα παραγωγής ηλεκτρισμού από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας μπορεί να μας 
οδηγήσει σε εξ ολοκλήρου απεξάρτηση από τα εισαγόμενα συμβατικά καύσιμα και να λύσει οριστικά το θέμα 
της επάρκειας παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας στην Κύπρο με εγχώρια παραγωγή, ανοίγοντας έτσι νέους 
ορίζοντες για την εξαγωγή ηλεκτρικού ρεύματος σε όλη την Ευρώπη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκονται τα έργα για τοποθέτηση υποθαλάσσιου καλωδίου ηλεκτρικής ενέργειας μεταξύ Ισραήλ και 
ηπειρωτικής Ευρώπης μέσω Κύπρου και Ελλάδας και πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί το έργο αυτό.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.592, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Ο προϋπολογισμός για το Σχέδιο Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα σχολεία 
για το 2013 ανέρχεται στις €400.000, εκ των οποίων οι €340.000 είναι συγχρηματοδοτούμενες (50% από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και 50% από την Κυπριακή ∆ημοκρατία) και οι €60.000, που αποτελούν το προβλεπόμενο 
κόστος των συνοδευτικών μέτρων του σχεδίου, χρηματοδοτούνται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το σχέδιο θα 
συνεχιστεί και τη νέα σχολική χρονιά, 2013-2014, αν έχει αξιολογηθεί το πρόγραμμα και ποια τα αποτελέσματα 
της αξιολόγησης αυτής, καθώς και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο, σε περίπτωση που το πρόγραμμα συνεχιστεί 
και για τη νέα σχολική χρονιά, χρησιμοποίησης προϊόντων οικολογικής γεωργίας ή αποκλειστικά κυπριακών 
προϊόντων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.593, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί από ερασιτέχνες δύτες ότι τα τελευταία πέντε χρόνια έχουν παρατηρήσει ότι 
εξαφανίζονται τα μεγάλα ψάρια (ροφοί, βλάχοι και ασπρόβλαχοι) από το ναυάγιο “Ζηνοβία”, το οποίο, ως 
γνωστόν, είναι θαλάσσιο πάρκο και προστατεύεται. Σύμφωνα με τις καταγγελίες, κατά τη διάρκεια πρόσφατων 
καταδύσεων εντοπίστηκε βέλος ψαροντούφεκου στον πυθμένα της θάλασσας, γεγονός που καταδεικνύει ότι 
στην περιοχή αυτή γίνεται παράνομη αλίευση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να προστατευτεί ο θαλάσσιος πλούτος που πλαισιώνει το ναυάγιο “Ζηνοβία”. 
Παράλληλα, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει 
οποιεσδήποτε συλλήψεις παρανομούντων και, εάν ναι, ποια μέτρα έχουν ληφθεί εναντίον τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.594, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι Κύπριοι ξεναγοί πιέζονται από τουριστικά γραφεία να μην αναφέρονται στην 
τουρκική κατοχή. Περιήλθε μάλιστα στην αντίληψή μου ότι τέτοιες οδηγίες είχαν ξεναγοί και από κυβερνητικούς 
λειτουργούς υπεύθυνους για τη φιλοξενία των Ευρωπαίων αξιωματούχων κατά τη διάρκεια της Κυπριακής 
Προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2012. Παράλληλα, όπως πληροφορήθηκα, δε γίνεται έλεγχος από την 
αστυνομία στα οδοφράγματα αν τα λεωφορεία οργανωμένων εκδρομών για τη βόρεια, κατεχόμενη Κύπρο 
συνοδεύονται από αδειούχους ξεναγούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γίνονται έλεγχοι 
για το θέμα των ξεναγών στις οργανωμένες εκδρομές στα κατεχόμενα και αν σημειώνονται παρανομίες. 
Επίσης παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ελέγχεται 
κατά πόσο ο ξεναγός αναφέρει στους ξένους επισκέπτες την πολιτική κατάσταση στην Κύπρο (τουρκική 
κατοχή) ή αν αυτό αφήνεται στον πατριωτισμό του καθενός.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.595, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Από απάντηση του τέως Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου ∆ημοσθένους σε παλαιότερη 
ερώτησή μου, με αρ. 23.06.010.02.122, πληροφορήθηκα ότι, μετά από σχετική αλληλογραφία που είχε το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού με τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες αναφορικά με την άδεια λειτουργίας του 
Melios Pet Centre Ltd, οι αρμόδιες υπηρεσίες έχουν εκδώσει άδεια λειτουργίας με αριθμό EZ.ZK.CY003. Όπως 
έχω όμως πληροφορηθεί από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, η άδεια έχει εκδοθεί με τον όρο όπως 
απομακρυνθούν οι ύαινες που φιλοξενούνται στον εν λόγω χώρο. Παρ’ όλα αυτά, οι ύαινες δεν έχουν 
απομακρυνθεί, αλλά η άδεια η οποία εκδόθηκε με αυτό τον όρο συνεχίζει να υφίσταται. Παράλληλα, στη μελέτη 
εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον αναφέρονται οι αναδιατάξεις που θα γίνουν στο πάρκο, ενώ 
τονίζεται ότι οι μετατροπές και οι προσθήκες αυτές θα γίνουν με βάση τις συστάσεις των οργανισμών WAZA 
(World Association of Zoos and Aquariums) και EAZA (European Association of Zoos and Aquaria) και με βάση 
τις κατευθυντήριες γραμμές των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του κράτους, νοουμένου ότι θα εξασφαλισθεί 
πολεοδομική άδεια του θεματικού πάρκου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ο ιδιοκτήτης του 
Melios Pet Centre Ltd έχει απομακρύνει τις ύαινες από τις εγκαταστάσεις του και ποια είναι τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, σε περίπτωση που δεν το έχει πράξει. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει οι απαραίτητες αναδιατάξεις στο ζωολογικό κήπο, 
όπως αναφέρονταν και στη μελέτη εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.596, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι, σύμφωνα με το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης (Ιούνιος 2010), στο οποίο 
καταγράφονται οι στόχοι για την προώθηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στην Κύπρο μέχρι το 2020, το 
16% της συνολικής ηλεκτρικής ενέργειας πρέπει να παράγεται από τις διάφορες μορφές ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας. Μετά τα γεγονότα του Ιουλίου 2011 καθολική απαίτηση της κοινωνίας, των πολιτικών δυνάμεων και 
της Βουλής των Αντιπροσώπων ήταν η αναθεώρηση προς τα πάνω αυτών των στόχων. Θεωρείται καταρχάς 
ότι 25%-30% της παραγόμενης ηλεκτρικής ενέργειας μπορεί να επιτευχθεί από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, 
ιδιαίτερα εάν λάβει κανείς υπόψη τη μείωση της κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας στην Κύπρο λόγω της 
οικονομικής κρίσης. Ένα παράλληλο και σχετικό θέμα είναι αυτό της στατιστικής μεταφοράς/μεταβίβασης, 
δηλαδή η αναζήτηση συνεργασίας με χώρες που διαφαίνεται ότι δε θα πετύχουν τους εθνικούς στόχους για την 
ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και οι οποίες είναι διατεθειμένες να αγοράσουν τη διαφορά από 
χώρες όπως η Κύπρος, που μπορούν, αν το επιδιώξουν, να υπερκαλύψουν το στόχο τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο είναι σήμερα το ποσοστό των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στην παραγωγή ηλεκτρικής 
ενέργειας; Έχουν καλυφθεί οι ενδιάμεσοι στόχοι; 

2. Προτίθεται να δώσει οδηγίες για επαναστοχοθέτηση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης, ώστε το 16% να 
μετατραπεί σε 25-30% της συνολικής ηλεκτρικής ενέργειας; 

3. Έγιναν ενέργειες για την αξιοποίηση της διαδικασίας της στατιστικής μεταφοράς/μεταβίβασης; Σχετική 
ήταν και η κοινοβουλευτική ερώτηση που κατέθεσα στις 4 Μαΐου 2012 (επισυνάπτεται), η οποία δεν έχει 
απαντηθεί ακόμη.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.373, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:   Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2013 του Υπουργού Yγείας κ. Πέτρου Πετρίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.648, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.01.648 και ημερ. 5/04/2012, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Ιατρική ευθύνη είναι νόμιμα κατοχυρωμένη και σε περίπτωση καταγγελίας ή υποβολής παραπόνου 
για παροχή αμελούς ή πλημμελούς ιατρικής φροντίδας ή/και διάπραξης ιατρικών σφαλμάτων στον ∆ημόσιο και 
Ιδιωτικό Τομέα υπάρχουν καθορισμένες διαδικασίες εξέτασης/διερεύνησης τέτοιων καταγγελιών. 

 Στο παρόν στάδιο δεν έχει συσταθεί οποιαδήποτε Ειδική Επιτροπή για να προχωρήσει στο Σχεδιασμό 
ενός νέου συστήματος διερεύνησης τέτοιων καταγγελιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1076, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το αίτημα ουσιαστικά αφορά την αναβάθμιση του πιο πάνω δρόμου βάσει πολεοδομικών προτύπων με 
πεζοδρόμια, υπηρεσίες και ηλεκτροφωτισμό. Κατόπιν παλαιότερου αιτήματος της Κοινότητας, είχε όντως 
ετοιμαστεί σχέδιο διαμόρφωσης του δρόμου από τον Κλάδο Κυκλοφοριακών Μελετών του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων αλλά δεν προχώρησε η ετοιμασία κατασκευαστικών σχεδίων ούτως ώστε να μπορεί να υλοποιηθεί το 
έργο. 

3. Κατά προτεραιότητα ετοιμαζόταν μελέτη για αναβάθμιση του δρόμου προσπέλασης προς το 
Αεροδρόμιο που διαλαμβάνει την κατασκευή πεζοδρομίου μόνο στη μια πλευρά του δρόμου και την 
εγκατάσταση οδικού φωτισμού, στα όρια της υφιστάμενης απαλλοτρίωσης ούτως ώστε να διαφυλαχτεί η 
δυνατότητα περαιτέρω αναβάθμισης του δρόμου βάσει πολεοδομικού σχεδιασμού. Λόγω της δύσκολης 
δημοσιονομικής κατάστασης δεν προωθήθηκε ούτε η κατασκευή του έργου αυτού ακόμα. 

4. Πρέπει να σημειωθεί ότι οι βελτιώσεις που ζητά η Κοινότητα στον παλιό δρόμο Λεμεσού-Πάφου, δηλαδή 
πεζοδρόμια και ηλεκτροφωτισμό, ουσιαστικά αφορούν πολεοδομική αναβάθμιση. Η περιοχή δεν είναι 
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κατοικημένη και στη φάση αυτή, λόγω και των δύσκολων δημοσιονομικών συνθηκών, το έργο δεν μπορεί να 
θεωρηθεί προτεραιότητα. 

5. Απολογούμαστε για την καθυστέρηση που σημειώθηκε στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.101, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.101 και ημερομηνία 13.09.2012, που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ ότι η αρμόδια Αρχή (Έπαρχος Πάφου), 
προχώρησε στη λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον της Εταιρείας Μάραθος Φαρμ Λτδ και των ∆ιευθυντών της, 
για κατοχή και χρήση συστήματος επεξεργασίας χοιρολυμάτων, χωρίς την εξασφάλιση του απαιτούμενου 
πιστοποιητικού έγκρισης. Σχετική είναι η Ποινική Υπόθεση με αρ. 7636/12 του Επαρχιακού ∆ικαστηρίου 
Πάφου, η οποία ήταν ορισμένη για επίδοση στις 24.10.2012. Παρόλα αυτά, οι κατηγορούμενοι, δεν 
παρουσιάσθηκαν στο ∆ικαστήριο, κατά την εν λόγω ημερομηνία και για το λόγο αυτό εκδόθηκε εναντίον τους, 
Ένταλμα Σύλληψης, το οποίο ορίστηκε για έλεγχο στις 03.12.2012. Κατά την ημερομηνία αυτή, οι 
κατηγορούμενοι παρουσιάσθηκαν στο ∆ικαστήριο και η υπόθεση ορίστηκε για ακρόαση στις 14.05.2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.141, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, μέσω 
της οποίας διαβιβάσατε στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ερώτημα της βουλευτού της εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου, που αφορούσε στο θέμα κατοχής θέσης σε πανεπιστήμια του 
εξωτερικού από εκλελεγμένα μέλη ∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (∆ΕΠ) των δημόσιων πανεπιστημίων 
της Κύπρου καθώς επίσης και στην μετάκληση μελών ∆ΕΠ στη βαθμίδα του Καθηγητή και σας ενημερώνω ότι 
βάσει στοιχείων που υπέβαλαν στο Υπουργείο τα τρία δημόσια πανεπιστήμια ισχύουν τα ακόλουθα: 

1. Πανεπιστήμιο Κύπρου 

 Ο Κανονισμός 7 των περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) Κανονισμών του 1990 έως 
2005, προνοεί ότι μέλος του ακαδημαϊκού προσωπικού μπορεί να αποδεχθεί θέση ή να διατηρήσει θέση σε 
άλλο πανεπιστήμιο του εξωτερικού, νοουμένου ότι διδάσκει αποκλειστικώς και συνεχώς καθ’ όλη τη διάρκεια 
του ακαδημαϊκού έτους στο ένα από τα δύο Πανεπιστήμια και έχει λάβει σχετική έγκριση από το Συμβούλιο του 
Πανεπιστημίου Κύπρου. Επιπλέον, άδεια για απασχόληση εκτός Πανεπιστημίου μπορεί να παρέχεται από το 
Συμβούλιο του Πανεπιστημίου Κύπρου σε μέλη ∆ΕΠ, με βάση Κανόνες που εκδίδει η Σύγκλητος και εγκρίνει το 
Συμβούλιο του Πανεπιστημίου και εφόσον η απασχόληση αυτή δεν είναι ασύμβατη με το λειτούργημα του 
ακαδημαϊκού και δεν επηρεάζει τα συμφέροντα του Πανεπιστημίου. 

 Βάσει των προαναφερόμενων Κανονισμών, στην παρούσα φάση το Συμβούλιο του Πανεπιστήμιου 
Κύπρου ενέκρινε σε έξι (6) εκλελεγμένα μέλη ακαδημαϊκού προσωπικού παράλληλη εργοδότηση σε 
πανεπιστήμια του εξωτερικού. 

 Αναφορικά με τη μετάκληση μελών ∆ΕΠ στη βαθμίδα του Καθηγητή, το Πανεπιστήμιο Κύπρου δεν έχει 
ενεργοποιήσει μέχρι σήμερα τη σχετική πρόνοια του Άρθρου 22 των περί Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμων του 
1989 έως 2012. 

 Επισυνάπτονται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 1 οι σχετικές επιστολές του Πανεπιστημίου Κύπρου προς το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012 και 11 Μαρτίου 2013, στις οποίες 
αναφέρονται περισσότερες λεπτομέρειες για το εν λόγω θέμα. 

2. Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου 

 Οι περί (Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου) Κανονισμοί του 2010, προνοούν τη δυνατότητα να παρέχεται 
από το Συμβούλιο του Πανεπιστημίου (στην παρούσα φάση τη ∆ιοικούσα Επιτροπή) άδεια απασχόλησης 
εκτός Πανεπιστημίου στα μέλη του ∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού, με βάση εσωτερικούς κανονισμούς, 
εφόσον η απασχόληση αυτή δεν είναι ασυμβίβαστη με το λειτούργημα του ακαδημαϊκού και δεν επηρεάζει τα 
συμφέροντα του Πανεπιστημίου. 

 Σύμφωνα με τα σημερινά επίσημα στοιχεία του Πανεπιστημίου, δεν υπάρχει εκλεγμένο μέλος ∆ΕΠ που 
να κατέχει παράλληλη θέση ή να απασχολείται με αποδοχές σε πανεπιστήμιο του εξωτερικού. 

 Επιπρόσθετα, το Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου δεν έχει ενεργοποιήσει την πρόνοια της σχετικής 
νομοθεσίας για μετάκληση μελών ∆ΕΠ στη βαθμίδα του Καθηγητή. 

 Επισυνάπτεται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 2 η σχετική επιστολή του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου προς το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, στην οποία αναφέρονται περισσότερες 
λεπτομέρειες για το εν λόγω θέμα, για δική σας αναφορά. 
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3. Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου 

 Όσον αφορά στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου, απόφαση της ∆ιοικούσας Επιτροπής του 
Πανεπιστημίου, η οποία λήφθηκε το 2010, επιτρέπει σε μέλη ∆ΕΠ την κατοχή θέσης σε άλλο οργανισμό, για 
διάστημα μέχρι δύο χρόνια, χωρίς απολαβές και χωρίς υποχρεώσεις και μετά από έγκριση της ∆ιοικούσας 
Επιτροπής του Πανεπιστημίου. Επιπλέον, το 2011 ψηφίστηκε τροποποίηση των περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Νόμων του 2003 έως 2010, σύμφωνα με την οποία μέχρι την έγκριση σχετικών Κανονισμών 
του ΤΕΠΑΚ, θα εφαρμόζονται κατ’ αναλογία οι αντίστοιχοι Κανονισμοί του Πανεπιστημίου Κύπρου. 
Λαμβάνοντας υπόψη ότι μέχρι τώρα δεν έχουν εγκριθεί Κανονισμοί του ΤΕΠΑΚ που να αφορούν στο 
ακαδημαϊκό προσωπικό, ισχύουν κατ’ αναλογία οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
Κανονισμοί του 1990 έως 2005, για τους οποίους γίνεται αναφορά στην Παράγραφο 2 της παρούσας 
επιστολής. Το ΤΕΠΑΚ έχει εντοπίσει σύγκρουση μεταξύ των προνοιών της Απόφασης της ∆ιοικούσας 
Επιτροπής του 2010 και των περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) Κανονισμών του 1990 
έως 2005 οι οποίοι ισχύουν και για το ΤΕΠΑΚ από το 2011, και η Σύγκλητος του Πανεπιστημίου, στην Συνεδρία 
της ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, αποφάσισε την παραπομπή του θέματος στη Συγκλητική Επιτροπή 
Κανόνων και Κανονισμών του Πανεπιστημίου για να υποβάλει πρόταση ως προς την αναδιατύπωση της 
γενικής απόφασης πολιτικής με στόχο την απάλειψη της σύγκρουσης, και ενδεχομένως την εξειδίκευση του 
όρου «εξαιρετική περίπτωση» που αναφέρεται στον εν λόγω Κανονισμό του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι στο παρόν στάδιο, εννέα (9) μέλη ∆ΕΠ κατέχουν θέση, τιμητική ή/και κανονική, σε άλλο 
πανεπιστήμιο και δύο (2) άλλα μέλη ∆ΕΠ προσφέρουν διδακτικό έργο σε άλλους οργανισμούς. 

 Αναφορικά με το θεσμό της μετάκλησης, οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Νόμοι του 2003 έως 
2011, προνοούν το θεσμό της μετάκλησης και παραπέμπουν σε Κανονισμούς ως προς την εφαρμογή του. 
Μέχρι στιγμής, ο θεσμός αυτός έχει εφαρμοστεί μόνο στην περίπτωση του πρώτου Πρύτανη του 
Πανεπιστημίου, που έτυχε να ήταν εξωτερικός ακαδημαϊκός στη βαθμίδα του Καθηγητή, με τη ψήφιση σχετικού 
Κανονισμού από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. Η ειδική αυτή εφαρμογή του θεσμού της μετάκλησης, μέσω 
του εν λόγω ειδικού Κανονισμού, είχε ισχύ για πολύ περιορισμένο χρονικό διάστημα, το οποίο έχει παρέλθει. 
Συνεπώς, επί του παρόντος η σχετική πρόνοια της νομοθεσίας του Πανεπιστημίου παραμένει ανενεργή, και 
μόνο με τη ψήφιση νέων Κανονισμών θα μπορεί να τεθεί σε λειτουργία. Η πολιτική του ΤΕΠΑΚ είναι όπως η 
πρόνοια αυτή παραμείνει ανενεργή επί του παρόντος. 

 Επισυνάπτονται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3 οι σχετικές επιστολές του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
προς το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2012 και 15 Μαρτίου 2013, στις 
οποίες αναφέρονται περισσότερες λεπτομέρειες για το εν λόγω θέμα, για δική σας αναφορά. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.314, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση, με αρ. 23.06.010.02.314 και ημερομηνία 19.11.2012, που υποβλήθηκε 
από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή 
σας ημερομηνίας 27.11.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το 2012, μετά από επί μακρόν παρακολούθηση των υδρολογικών δεδομένων και την εκπόνηση σχετικής 
τεχνικής μελέτης, αποφασίστηκε, με τη σύμφωνη γνώμη του Κοινοτικού Συμβουλίου Αλαμινού, να γίνει η 
κατασκευή κλειστού οχετού στη νοτιοδυτική πλευρά το χωριού. Το συνολικό μήκος του κλειστού οχετού, 
διαστάσεων 1,80 μ. Χ 2,60 μ., είναι 150 μ. Το κατασκευαστικό κόστος εκτιμήθηκε ότι θα ανέλθει στο 
ποσό των €275.000. Μέχρι σήμερα δαπανήθηκε ποσό €63.000, από τον Προϋπολογισμό του 2012 και 
έχει εκτελεστεί εργασία σε μήκος 36 μ. 

(β)  Κατά το 2013 θα δαπανηθεί ποσό ύψους €30.000, από τα αναπτυξιακά έργα της Κοινότητας και ποσό 
€15.000, που αναμένεται ότι θα παραχωρηθεί από το κονδύλι «Αντιπλημμυρικά και αποχετευτικά έργα 
σε Τ/Κ και πρώην μικτά χωριά» του Προϋπολογισμού του Υπουργείου Εσωτερικών-∆ιοίκηση. Συνεπώς, 
με τη δαπάνη των φετινών πιστώσεων, το έργο θα ολοκληρωθεί κατά 40%, ενώ είναι πολύ πιθανό 
επιπρόσθετο τμήμα να υλοποιηθεί και από διάφορες εξοικονομήσεις άλλων έργων. 

(γ)  Ο προγραμματισμός για την προώθηση των υπόλοιπων εργασιών θα εξαρτηθεί από τις διαθέσιμες 
πιστώσεις, στο πλαίσιο έγκρισης του Αναπτυξιακού Προϋπολογισμού 2014. Σημειώνεται όμως ότι, στο 
παρόν στάδιο, η Κοινότητα Αλαμινού δεν επηρεάζεται από ροή όμβριων υδάτων, εφόσον στη 
συγκεκριμένη λεκάνη απορροής δεν έχουν ακόμα ανεγερθεί κατοικίες, παρά το γεγονός ότι η 
συγκεκριμένη περιοχή έχει ενταχθεί στην Οικιστική Ζώνη.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαΐου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. 
Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.411, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπλ. Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 1ης Φεβρουαρίου 2013, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση, στα πλαίσια παροχής βοήθειας προς την Τουρκοκυπριακή Κοινότητα, έχει 
χρηματοδοτήσει μέσω προγραμμάτων, την εναρμόνιση του νομοθετικού πλαισίου και την εφαρμογή αναγκαίων 
μέτρων διατήρησης του περιβάλλοντος, στη βάση των Οδηγιών 92/43/EEC για τους οικότοπους και 
2009/147/EC για τα πουλιά (πρώην 79/409/EEC). Για τη συγκεκριμένη περιοχή στην επαρχία Κερύνειας, η 
οποία έχει καθοριστεί ως δυνητική περιοχή Natura 2000, έχει χρηματοδοτηθεί η εκπόνηση ∆ιαχειριστικού 
Σχεδίου. 

 Οποιεσδήποτε δράσεις/έργα που έχουν επιπτώσεις σε περιοχές του ∆ικτύου Natura 2000 υπόκεινται σε 
διαδικασία εξέτασης των περιβαλλοντικών επιπτώσεων, μέσω της ετοιμασίας Μελέτης ∆έουσας Εκτίμησης 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον. Με βάση τη μελέτη αυτή, ετοιμάζεται γνωμοδότηση, η οποία μπορεί να είναι 
αρνητική στην υλοποίηση των εν λόγω δράσεων / έργων. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, θα έπρεπε να είχαν γίνει οι αναγκαίες μελέτες για τις περιβαλλοντικές 
επιπτώσεις που θα προέκυπταν από τα εν λόγω έργα, να είχαν εξεταστεί εναλλακτικές λύσεις και να είχαν 
ληφθεί μέτρα για μείωση των επιπτώσεων. 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει ενημερώσει σχετικά το Υπουργείο 
Εξωτερικών για τη λήψη των αναγκαίων διαβημάτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.412, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.412 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 1.2.2013 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Στις 2.4.2013, πραγματοποιήθηκε στο Τμήμα Περιβάλλοντος συνεδρία με θέμα τον καθαρισμό της 
παραλίας στην περιοχή της Λίμνης από κατάλοιπα της μεταλλευτικής δραστηριότητας προηγούμενων 
δεκαετιών. Στη συνεδρία αποφασίστηκε, μεταξύ άλλων, όπως το Τμήμα Περιβάλλοντος συνεργαστεί με 
την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, το Τμήμα ∆ασών, το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης και την 
Υπηρεσία Μεταλλείων για την αδειοδότηση και εκτέλεση των εργασιών καθαρισμού, απορρύπανσης και 
αποκατάστασης. (Περισσότερες πληροφορίες μπορεί να ζητηθούν από το Τμήμα Περιβάλλοντος.) 

(β)  Έπειτα από σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, για την επιδιόρθωση των ετοιμόρροπων κτιρίων, το Τμήμα ∆ασών υλοποίησε κάποια 
μέτρα για εξωραϊσμό και προστασία της περιοχής. Προχώρησε σε τοποθέτηση χαμηλής ξύλινης 
περίφραξης μπροστά από τα παλιά υποστατικά για προστασία της παραλιακής περιοχής από την 
πρόσβαση και διακίνηση αυτοκινήτων, και προέβη σε κλείσιμο και βασικές επιδιορθώσεις στα 
υποστατικά ώστε να αποτραπούν πράξεις βανδαλισμού από επισκέπτες. Η σχετική δαπάνη θα καλυφθεί 
από το ποσό που παραχωρήθηκε ως δωρεά από την εταιρεία Cyprus Limni Resorts and Golfcourses 
PLC, αφού εξασφαλίστηκε προηγουμένως η απαιτούμενη έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Απριλίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου 
Κενεβέζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.414, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη και να σας πληροφορήσω τα εξής: 

 Το Μουσείο Αγώνος υπάγεται στις Πολιτιστικές Υπηρεσίες, οι οποίες έχουν και την ευθύνη για τη 
λειτουργία του. Είναι γεγονός ότι από την εποχή που το Μουσείο είχε στεγαστεί στο νέο του κτήριο έγιναν 
επανειλημμένες εισηγήσεις για σωστή στελέχωσή του, οι οποίες όμως δεν ευοδώθηκαν. 

 Στο Μουσείο υπηρετούσε μέχρι πρόσφατα Ανώτερος Γραμματειακός Λειτουργός, ο οποίος είχε την 
ευθύνη λειτουργίας του. Μερικούς μήνες πριν την αφυπηρέτησή του, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες τοποθέτησαν 
στο Μουσείο Αγώνος βιβλιοθηκονόμο ο οποίος εκπαιδεύτηκε κατάλληλα για να υπηρετεί στο Μουσείο, ούτως 
ώστε να μπορεί το Μουσείο να λειτουργεί. 



1831 
 

 Όσον αφορά στο θέμα της δημιουργίας Ιδρύματος Μουσείου Αγώνος, αυτό δεν προχώρησε αφού δεν 
υπήρχε η σύμφωνη γνώμη ούτε του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ούτε του Συνδέσμου Αγωνιστών ούτε 
του Συμβουλίου Ιστορικής Μνήμης Αγώνα ΕΟΚΑ 1955-1959. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είναι της άποψης ότι δεν υπάρχει ανάγκη μετατροπής του 
Μουσείου Αγώνος σε Ίδρυμα για να λειτουργεί σωστά. Εκείνο που χρειάζεται είναι η ικανοποιητική στελέχωσή 
του και ιδιαίτερα η δημιουργία μίας θέσης Εφόρου, η οποία και θα επιδιωχθεί όταν οι οικονομικές συνθήκες το 
επιτρέψουν. 

 Επιπλέον των πιο πάνω, έχει επανασυσταθεί η Συμβουλευτική Επιτροπή του Μουσείου Αγώνος η οποία 
θα βοηθήσει στην υλοποίηση των στόχων του, όπως είναι η διοργάνωση εκθέσεων, εκδόσεων, ο 
εμπλουτισμός του Μουσείου με άλλα τμήματα, η εξεύρεση τρόπων για προσέλκυση επισκεπτών και γενικότερα 
η καλύτερη λειτουργία του Μουσείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ζέτας 
Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.434, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
15.2.2013, σχετικά με το ερώτημα του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.010.02.434 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι ενδεικτικές μετρήσεις στα εκπεμπόμενα αέρια απόβλητα του εργοστασίου της εταιρείας «Βιοχρώμ 
Λτδ» που έγιναν στις 17.6.2008, αφορούσαν τη συνολική συγκέντρωση εκπεμπόμενων πτητικών 
οργανικών ενώσεων (εκφρασμένη ως ολικός οργανικός άνθρακας), και όχι τη συγκέντρωση επιμέρους 
πτητικών οργανικών ενώσεων. Κατά τη διάρκεια όμως των μετρήσεων, καταγράφηκαν από αρμόδιους 
Λειτουργούς του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας οι διαλύτες που χρησιμοποιούνταν ως πρώτες ύλες 
στη διεργασία παραγωγής. Συγκεκριμένα η εταιρεία χρησιμοποιούσε ξυλένιο (xylene), butyl acetate, 2-
methoxy-1-methylethyl acetate και τολουόλιο (toluene). 

2. To γεγονός ότι ο φορέας εκμετάλλευσης του εργοστασίου δεν είχε συμμορφωθεί με τις υποδείξεις του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας για κατασκευή δειγματοληπτικών θυρίδων και εξέδρας πρόσβασης 
για διεξαγωγή μετρήσεων συγκέντρωσης εκπεμπόμενων πτητικών οργανικών ενώσεων, δεν εμπόδισε 
το Τμήμα να προβεί σε άλλους ελέγχους για να διαπιστωθούν τα επίπεδα των εκπομπών αυτών από το 
πιο πάνω εργοστάσιο. 

3. Σημειώνεται ότι οι διεργασίες που διεξάγονται στο εν λόγω εργοστάσιο εμπίπτουν στις πρόνοιες των 
περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των Εκπομπών Πτητικών Οργανικών 
Ενώσεων από τη χρήση Οργανικών ∆ιαλυτών σε Ορισμένες ∆ραστηριότητες και Εγκαταστάσεις) 
Κανονισμών του 2003 (Κ.∆.Π. 73/2003). Με βάση τους Κανονισμούς αυτούς, πρέπει να διεξάγεται 
ισοζύγιο μάζας για υπολογισμό των διάχυτων εκπομπών, οι οποίες επιτρέπονται επιπρόσθετα από τις 
εκπομπές μέσω φουγάρων και πρέπει να είναι κάτω από συγκεκριμένα ποσοστά της συνολικής 
ποσότητας εισροής οργανικών διαλυτών στην εγκατάσταση. 

4. Από ισοζύγιο μάζας που διενήργησε ο φορέας εκμετάλλευσης και έλεγξαν αρμόδιοι Λειτουργοί του 
Τμήματος, διαπιστώθηκε ότι οι συνολικές εκπομπές και διαφυγές πτητικών οργανικών ενώσεων από το 
εργοστάσιο ήταν πιο χαμηλές από τις επιτρεπόμενες, βάσει των πιο πάνω Κανονισμών, διαφυγές. 

5. Ως εκ τούτου, αφού το αρμόδιο Τμήμα Επιθεώρησης διαπίστωσε επίσης ότι για το εν λόγω εργοστάσιο 
έχει χορηγηθεί άδεια οικοδομής, μου εισηγήθηκε στις 20.2.2012 τη χορήγηση της Άδειας Εκπομπής 
Αερίων Αποβλήτων. 

6. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι πάντοτε στη διάθεση σας για να σας 
παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.440, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 15 Φεβρουαρίου 2013 και σε απάντηση της ερώτησης 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη με αρ. 23.06.010.02.440 και ημερομηνίας 
7 Φεβρουαρίου 2013 σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στις πληρωμές των εκπαιδευτικών που απασχολούνται με μερική 
απασχόληση στα Επιμορφωτικά Κέντρα και στο Προαιρετικό Ολοήμερο Σχολείο, αρχικά οφειλόταν στο 
γεγονός της αλλαγής της διαδικασίας πληρωμών, λόγω της ιδρύσεως του Ι∆ΑΒΕΠ, το οποίο ανέλαβε 
την εργοδότησή τους. Εξαιτίας της αλλαγής αυτής χρειαζόταν αρχικά η έγκριση από τη Βουλή για 
μεταφορά των πιστώσεων από τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού στο 
Ι∆ΑΒΕΠ. Παράλληλα έπρεπε να συγκεντρωθούν από όλους τους εργοδοτούμενους τα απαιτούμενα 
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έντυπα (συμβόλαια, έντυπα εξουσιοδότησης για πληρωμή με τραπεζικό έμβασμα, βεβαίωση με τον 
αριθμό IΒΑΝ, κάρτες κοινωνικών ασφαλίσεων κ.ά.), να γίνουν συνοπτικοί κατάλογοι πληρωμών, ώστε 
να περαστούν στο μηχανογραφημένο σύστημα πληρωμών. Χρειάστηκε αρκετός χρόνος, ώστε να 
τροποποιηθεί το υφιστάμενο σύστημα πληρωμών για να είναι συμβατό με τις νέες συνθήκες και ανάγκες 
που προέκυψαν. 

2. Σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 20 του Περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμου για τα νομικά 
πρόσωπα οργανισμούς ή ιδρύματα των οποίων τα έσοδα προέρχονται σε ποσοστό ίσο ή πέρα του 50% 
από κρατική χορηγία, τυγχάνουν εφαρμογής οι πρόνοιες του περί μείωοης των απολαβών και των 
συντάξεων των αξιωματούχων, εργοδοτουμένων και συνταξιούχων της κρατικής υπηρεσίας και του 
ευρύτερου δημόσιου τομέα Νόμου του 2012. Ως εκ τούτου για τον Ιανουάριο προέκυψε επιπρόσθετα η 
ανάγκη για να εντοπιστούν οι εκπαιδευτές που εργάζονται ταυτόχρονα σε δύο ή περισσότερα 
προγράμματα του Ι∆ΑΒΕΠ, για να διαπιστωθεί αν το σύνολο των απολαβών τους υπερβαίνει τα €1.000, 
ώστε να γίνει η κλιμακωτή αποκοπή που προβλέπεται στον πιο πάνω Νόμο. Συνεπώς, θα έπρεπε να 
συγκεντρωθούν όλα τα στοιχεία από όλες τις επαρχίες και από όλα τα προγράμματα στα οποία το 
κόστος εργοδότησης καλύπτεται από το νεοσυσταθέν Ίδρυμα. Η ανάγκη αυτή οδήγησε αναπόφευκτα σε 
νέες καθυστερήσεις. 

3. Οι πληρωμές διενεργούνται πάντα μετά τη λήξη του μήνα και αφού υποβληθούν οι βεβαιώσεις για τις 
ώρες που εργάστηκαν οι εκπαιδευτικοί. Οι λειτουργοί των υπηρεσιών του Υπουργείου που συντονίζουν 
τα εν λόγω προγράμματα, όσο και οι λειτουργοί του Λογιστηρίου σε συνεννόηση και με το Ι∆ΑΒΕΠ, 
κατέβαλαν και καταβάλλουν τεράστιες προσπάθειες για αντιμετώπιση του θέματος και μείωσης του 
χρόνου καθυστέρησης στις πληρωμές. Επιπρόσθετα σημειώνεται ότι οι εκπαιδευτικοί που εργάζονται 
στα προγράμματα αυτά έχουν πληρωθεί και για το μήνα Ιανουάριο. 

 Οι αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού είναι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε 
διευκρινίσεις ή άλλες πληροφορίες χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.442, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 
23.06.010.02.442 και ημερομηνία 15 Φεβρουαρίου 2013 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Το Κυβερνητικό Υδατικό Έργο Αυδήμου-Παραμάλι από το οποίο αρδεύονται δύο Αρδευτικά Τμήματα 
στην Αυδήμου και ένα στο Παραμάλι, κατασκευάστηκε για την άρδευση των αμπελιών της περιοχής (Αυδήμου-
Παραμάλι), έχει δε πηγές νερού τους ποταμούς «Μανταλά» και «Σιαπάνη» που βρίσκονται στην περιοχή. 
Λόγω της ανομβρίας προηγούμενων χρόνων και για την περαιτέρω ενίσχυση του έργου, αποφασίστηκε η 
εκτροπή νερού από τον «Κρυό Ποταμό» στο συγκεκριμένο έργο για την περίοδο 1 Ιανουαρίου-30 Απριλίου 
κάθε χρόνου ώστε να ικανοποιούνται οι ανάγκες της περιοχής. 

∆ικαιώματα στο νερό του «Κρυού Ποταμού» για την καλοκαιρινή περίοδο έχει το Αρδευτικό Τμήμα Αγίου 
Θεράποντα. Ως εκ τούτου δεν είναι δυνατό να ικανοποιηθεί το αίτημα για τη μεταφορά ποσοτήτων νερού μετά 
τις 30 Απριλίου. Σημειώνεται ότι αν δημιουργηθούν φυτείες που χρειάζονται άρδευση κατά την καλοκαιρινή 
περίοδο δεν θα υπάρχει δυνατότητα ικανοποίησης τους σε χρονιές ανομβρίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2013 του Υπουργού Υγείας κ. Πέτρου Πετρίδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.02.446, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.02.446, ημερομηνίας 15/2/2013, σχετικά με την 
Ερώτηση του κ. Γιώργου Περδίκη και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

1. Το νομοθετικό ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου της 6ης Φεβρουαρίου 2013, σχετίζεται με τη 
θέση του Κοινοβουλίου κατά τη διάρκεια της πρώτης ανάγνωσης της Νομοθετικής Πρότασης της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για Οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, που αφορά στη 
διαφάνεια των μέτρων που ρυθμίζουν τις τιμές των φαρμάκων για ανθρώπινη χρήση και την κάλυψη του 
κόστους τους στα πλαίσια των δημόσιων συστημάτων ασφάλισης υγείας. Η υπό αναφορά Νομοθετική 
Πρόταση, αφορά σε σημαντικές αλλαγές στο σύνολο των βασικών διατάξεων της Οδηγίας 89/105/ΕΟΚ. 

2. Η διαδικασία έγκρισης της Νομοθετικής Πρότασης είναι σύμφωνα με τη «Συνήθη Νομοθετική 
∆ιαδικασία» (Ordinary Legislative Procedure), η οποία προνοεί την έγκριση τόσο του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου όσο και του Συμβουλίου. 
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3. Σε επίπεδο Συμβουλίου η Πρόταση, συζητείται σε Ομάδα Εργασίας του Συμβουλίου στην οποία 
συμμετέχουν αντιπροσωπείες των κρατών μελών μεταξύ των οποίων και η αντιπροσωπεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Στα πλαίσια της συζήτησης η πλειονότητα των κρατών μελών έχει εκφράσει 
ανησυχίες και προβληματισμό για την υπό αναφορά Νομοθετική Πρόταση καθώς θεωρείται ότι πολλές 
διατάξεις της παρεμβαίνουν στην εθνική αρμοδιότητα και θέτουν σε κίνδυνο τη βιωσιμότητα των εθνικών 
σχεδίων υγείας. 

4.  Το Υπουργείο Υγείας παρακολουθεί τις συζητήσεις στο Συμβούλιο και σε περίπτωση υιοθέτησης της 
Νομοθετικής Πρότασης από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο θα προβεί στις απαιτούμενες 
ενέργειες για υλοποίησή της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ζέτας 
Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.447, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
15.2.2013, σχετικά με το ερώτημα του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.010.02.447 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Αρμόδιος Λειτουργός Επιθεώρησης Εργασίας είχε τηλεφωνική επικοινωνία με τον φορέα εκμετάλλευσης 
του εν θέματι αλλαντοποιείου και πληροφορήθηκε ότι η εν λόγω εγκατάσταση τερμάτισε τη λειτουργία 
της τον ∆εκέμβριο του 2012. Την πληροφορία αυτή επιβεβαίωσε, επίσης τηλεφωνικώς, ο Πρόεδρος του 
Κοινοτικού Συμβουλίου της κοινότητας Κάτω Μύλου. 

2. Ο φορέας εκμετάλλευσης του αλλαντοποιείου πληροφόρησε τον Λειτουργό ότι το αλλαντοποιείο θα 
μεταστεγαστεί στην περιοχή Μουτταγιάκας γι’ αυτό και το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας έχει ήδη 
ζητήσει από τον φορέα αυτό να υποβάλει αίτηση για εξασφάλιση Αδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων, 
εφόσον με βάση τις νέες διεργασίες που θα διεξάγονται, η εγκατάσταση θα εμπίπτει στις 
Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις. 

3. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας θα επιθεωρήσει το νέο αλλαντοποιείο όταν λειτουργήσει για 
επιβεβαίωση των στοιχείων που θα δώσει ο φορέας εκμετάλλευσής του. 

4. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι πάντοτε στη διάθεση σας για να σας 
παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.464, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.464 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 7.3.2013 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Στις 18/9/2009 το Υπουργείο Εσωτερικών υπέγραψε σύμβαση με το Επιστημονικό Τεχνικό 
Επιμελητήριο Κύπρου για την ετοιμασία σχεδίων Νομοθεσίας και Καθοδηγητικών Εγγράφων για τα 
θέματα της Ασφάλειας στην χρήση των δομικών έργων. Η εν λόγω σύμβαση περιλάμβανε, μεταξύ 
άλλων την ετοιμασία των ακόλουθων εγγράφων: 

 i.  σχεδίου Νομοθεσίας για την ασφάλεια στην χρήση των δομικών έργων από ανάπηρα άτομα, 

ii. σχεδίου Καθοδηγητικού Έγγραφου που να διασφαλίζει ότι τα νέα έργα πολιτικής μηχανικής 
και υφιστάμενα κτίρια για ορισμένες χρήσεις (π.χ. δημόσια κτίρια), σύμφωνα με τη σχετική 
Νομοθεσία, θα ικανοποιούν την απαίτηση για την ασφάλεια στην χρήση κατά τον σχεδιασμό 
και την κατασκευή του έργου. 

(β)  Στην παράγραφο 1.1.γ του συμφωνητικού εγγράφου περιλαμβάνεται η πρόταση του ΕΤΕΚ με 
ημερομηνία 28/4/2009. Η εν λόγω πρόταση περιλαμβάνει την δημιουργία Συμβουλευτικής Επιτροπής, η 
οποία θα αναλάβει την όλη εργασία και θα την υποβάλει στην Καθοδηγητική Επιτροπή. Η 
Συμβουλευτική Επιτροπή αποτελείται από τα ακόλουθα άτομα: 

i. Κλέλια Πετρίδου Αρχιτέκτονας 

ii. Βάσος Χρίστου Αρχιτέκτονας 

iii. Κωνσταντίνος Μαραθεύτης Αρχιτέκτονας 

iv. Νεόφυτος Ζαβρίδης Πολιτικός Μηχανικός 

v. Αθηνά Γιάννακα Τεχνικός 

vi. ∆ημήτρης Λαμπριανίδης Πρόεδρος Οργάν. Παραπληγικών Κύπρου 
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 (Ο.ΠΑ.Κ.) 

vii. Xριστάκης Νικολαΐδης Πρόεδρος Παγκύπριας Οργάνωσης 
Τυφλών (Π.Ο.Τ.) 

 Η κα Πετρίδου είναι εκπρόσωπος του Γραφείου Σχεδιασμού Ατόμων με Αναπηρία του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων. 

Ο κ. Χρ. Νικολαΐδης και ο κ. ∆. Λαμπριανίδης ήταν και εξακολουθούν να είναι μέλη της εκτελεστικής 
επιτροπής της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥ.ΣΟ.Α.). 

(γ)  Η Καθοδηγητική Επιτροπή, η οποία αποτελείτο από τον συντονιστή του Προγράμματος εκ μέρους του 
Υπουργείου Εσωτερικών, εκπρόσωπο του ΕΤΕΚ και εκπρόσωπο του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως πραγματοποίησε αριθμό συνεδριάσεων υπό την προεδρία του Συντονιστή του 
προγράμματος. Κατά τις συνεδριάσεις αυτές, μέλη της Συμβουλευτικής Επιτροπής παρουσίαζαν το έργο 
το οποίο είχε γίνει για να πάρουν τα σχόλια και τις απόψεις των μελών της Καθοδηγητικής Επιτροπής 
και των εκπροσώπων του Υπουργείου Εσωτερικών. 

(δ)  Στις 24/11/2010 υποβλήθηκε από το ΕΤΕΚ το τελικό προσχέδιο του Εγγράφου για την Ασφάλεια στην 
Χρήση και την Προσβασιμότητα. Το Έγγραφο αυτό μαζί με την σχετική τροποποίηση της Νομοθεσίας 
τέθηκε σε δημόσια διαβούλευση από το ΕΤΕΚ από τις 26/11/2010 μέχρι τις 12/12/2010. Κατά την 
περίοδο αυτή λήφθηκε αριθμός σχολίων από διάφορους φορείς συμπεριλαμβανομένων της Ο.ΠΑ.Κ. Το 
ΕΤΕΚ αφού επεξεργάστηκε το έγγραφο το απέστειλε στο Υπουργείο Εσωτερικών μαζί με τα σχόλια της 
δημόσιας διαβούλευσης. 

(ε) Στις 9/3/2011 το Υπουργείο Εσωτερικών διεξήγαγε ανοικτό σεμινάριο για την παρουσίαση της 
Νομοθεσίας και του Εγκριμένου Έγγραφου για την ασφάλεια στην χρήση και την προσβασιμότητα. Η 
παρουσίαση των εγγράφων έγινε από την κα Κλ. Πετρίδου, εκπρόσωπου του Γραφείου Σχεδιασμού 
Ατόμων με Αναπηρίες σε συνεργασία με την κα Α. Γιάνακκα και τον κ. ∆. Λαμπριανίδη, Προέδρου της 
Ο.Π.Α.Κ. και μέλος της εκτελεστικής επιτροπής του ΚΥ.Σ.Ο.Α. Το Υπουργείο Εσωτερικών έθεσε τα εν 
λόγω έγγραφα σε δημόσια διαβούλευση από τις 9/3/2011 μέχρι 15/4/2011. Κατά την περίοδο αυτή 
λήφθηκε δεύτερη σειρά σχολίων από διάφορους φορείς συμπεριλαμβανομένης της Ο.Π.Α.Κ. 

(στ)  Το Υπουργείο Εσωτερικών αφού μελέτησε τα σχόλια που λήφθηκαν και από τις δύο δημόσιες 
διαβουλεύσεις προχώρησε σε περαιτέρω επεξεργασία του εγγράφου, με την αποδοχή μεγάλου αριθμού 
από τα σχόλια που λήφθηκαν, η οποία ολοκληρώθηκε τον Σεπτέμβριο του 2012. Στις 27/9/2012 το 
προσχέδιο αποστάληκε για σχόλια στην ΚΥ.Σ.Ο.Α., στην Ο.ΠΑ.Κ., στο Γραφείο Σχεδιασμού Ατόμων με 
Αναπηρίες και το ΕΤΕΚ. 

(ζ)  Στις 26/10/2012 λήφθηκε από την Ο.ΠΑ.Κ. επιστολή με σχόλια για το εν λόγω έγγραφο στην οποία 
αναφέρεται επίσης ότι η δημόσια διαβούλευση δεν αποτελεί επίσημη διαβούλευση με το αναπηρικό 
κίνημα. Το ΕΤΕΚ απέστειλε τα σχόλια του μέσω ηλεκτρονικού ταχυδρομείου στις 7/11/2012. Το Γραφείο 
Σχεδιασμού για άτομα με αναπηρίες απέστειλε τις τελευταίες παρατηρήσεις του στις 25/3/2013. 

(η)  Το Υπουργείο Εσωτερικών συγκάλεσε στις 13/12/2012 συνεδρίαση στην οποία κλήθηκαν να 
παρευρεθούν εκπρόσωποι της ΚΥ.Σ.Ο.Α., του ΕΤΕΚ, του Γραφείου Σχεδιασμού Ατόμων με Αναπηρίες 
και του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. Στην συνεδρίαση παρευρέθηκαν ο κ. Χρ. Νικολαΐδης εκ 
μέρους της ΚΥ.Σ.Ο.Α., ο κ. Κ. Κωνσταντή και η κα Μ. Βορεάκου εκ μέρους του ΕΤΕΚ και ο κ. Μιχάλης 
Ορφανίδης εκ μέρους του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. Κατά την συνεδρίαση διευκρινίστηκε στον 
κ. Νικολαΐδη ότι το εν λόγω έγγραφο είναι ένα εγχειρίδιο σχεδιασμού το οποίο, όταν ακολουθείται από 
τους μελετητές κατά το σχεδιασμό του κτιρίου, θα διασφαλίζεται ότι το κτίριο είναι προσβάσιμο και 
ασφαλές στη χρήση για την οποία προορίζεται. Η σχετική Νομοθεσία θα τροποποιηθεί ανάλογα ώστε να 
γίνεται παραπομπή στο εν λόγω Έγγραφο. Με αυτό τον τρόπο το Έγγραφο θα μπορεί να τροποποιείται 
με διάταγμα του Υπουργού Εσωτερικών. Κατά τη συνεδρίαση ο πρόεδρος της ΚΥ.Σ.Ο.Α. δεσμεύτηκε να 
αποστείλει τα σχόλια της οργάνωσης μέχρι τις 15/1/2013. Τα σχόλια του ΚΥ.Σ.Ο.Α. λήφθηκαν στις 
14/1/2013. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, αφού επεξεργάστηκε τα σχόλια που λήφθηκαν από τις δύο δημόσιες 
διαβουλεύσεις και τα σχόλια που διαβιβάστηκαν στην συνέχεια και ενσωμάτωσε στο έγγραφο μεγάλο αριθμό 
των εισηγήσεων, διαβίβασε το εν λόγω έγγραφο μαζί με την σχετική τροποποίηση του Νόμου και των 
Κανονισμών στην Νομική Υπηρεσία στις 22/1/2013. Στις 19/2/2013 λήφθηκαν από τη Νομική Υπηρεσία σχόλια 
για το προσχέδιο τροποποίησης του Νόμου και των Κανονισμών. Η μελέτη των εν λόγω σχολίων έχει ήδη 
ολοκληρωθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.470, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, με αρ. 
23.06.010.02.470 και ημερομηνία 27 Φεβρουαρίου 2013, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή, με ημερομηνία 7 Μαρτίου 2013, 
σχετικά με την εκβάθυνση του αλιευτικού καταφυγίου Λάρνακας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Μετά από ενημέρωση από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων που διαχειρίζεται το Συμβόλαιο για την 
εκβάθυνση της εισόδου του αλιευτικού καταφυγίου Λάρνακας, οι εργασίες έπρεπε να αρχίσουν στις 
05/10/12 και να ολοκληρωθούν στις 13/12/12. Λόγω θαλασσοταραχών που επικρατούσαν στην περιοχή, 
δόθηκε παράταση χρόνου μέχρι τις 24/01/13. 

2. Στις 21/01/13, ο εργολάβος αιτήθηκε όπως διακοπούν προσωρινά οι εργασίες του Συμβολαίου λόγω 
των καιρικών συνθηκών που επικρατούσαν στη περιοχή, που καθιστούσαν πρακτικά αδύνατη την 
εκτέλεση των εργασιών. Το θέμα συζητήθηκε στις Αρμόδιες Επιτροπές Αλλαγών και Απαιτήσεων και 
αποφασίστηκε όπως δοθεί παράταση στον εργολάβο για εκτέλεση όλων των εργασιών του Συμβολαίου 
μέχρι τις 14/06/13. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαΐου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. 
Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.473, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με 
ημερομηνία 7.3.2013, σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου 
Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα των νεονικοτινοειδών φυτοφαρμάκων έχει απασχολήσει την αρμόδια Επιτροπή της Ε.Ε., η 
οποία ζήτησε από την Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφάλειας Τροφίμων να προβεί σε εκτίμηση του κινδύνου για τις 
μέλισσες από τη χρήση των νεονικοτινοειδών φυτοφαρμάκων. Η Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφάλειας Τροφίμων 
παρουσίασε τα αποτελέσματα της εκτίμησης κινδύνου στις 16.1.2013. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα αποτελέσματα αυτά, η αρμόδια Επιτροπή της Ε.Ε. έχει ετοιμάσει σχετικό 
Κανονισμό, με τον οποίο επιβάλλονται αυστηροί περιορισμοί στη χρήση των νεονικοτινοειδών φυτοφαρμάκων 
στο έδαφος της Ε.Ε. Ο εν λόγω Κανονισμός συζητήθηκε, στις 15.3.2013, στην Μόνιμη Επιτροπή της Ε.Ε. για 
τα φυτοφάρμακα, αλλά δεν λήφθηκε απόφαση λόγω μη επίτευξης της ειδικής πλειοψηφίας υπέρ ή κατά της 
πρότασης. Κατά συνέπεια το θέμα θα σταλεί στην Επιτροπή Εφέσεων, όπου εκτιμάται ότι θα υιοθετηθεί τελικά 
η πρόταση της Επιτροπής. 

 Όπως γίνεται αντιληπτό, το θέμα τυγχάνει χειρισμού στο επίπεδο της αρμόδιας Επιτροπής της Ε.Ε. και 
δεν τίθεται θέμα λήψης απόφασης σε επίπεδο κράτους μέλους. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαΐου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. 
Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.477, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 
23.06.010.02.477 και ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013, αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στην περιοχή του ποταμού “Οβκού”, στο Παλαιομέτοχο δραστηριοποιούνται 3 μεγάλες χοιροτροφικές 
μονάδες, ενώ σε πολύ κοντινή απόσταση, στα διοικητικά όρια Κοκκινοτριμιθιάς, δραστηριοποιείται άλλη μία 
χοιροτροφική μονάδα μικρότερης δυναμικότητας. Οι τρεις πρώτες μονάδες, λόγω της δυναμικότητας τους, 
εμπίπτουν στις πρόνοιες των Νόμων περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης του 2003 
μέχρι 2008, με βάση τους οποίους πρέπει να εφαρμόζουν Βέλτιστες ∆ιαθέσιμες Τεχνικές για την ορθή 
διαχείριση των παραγόμενων χοιρολυμάτων. Οι Βέλτιστες ∆ιαθέσιμες Τεχνικές ενσωματώθηκαν στις Άδειες 
Απόρριψης Αποβλήτων που εξασφάλισαν οι Φορείς Εκμετάλλευσης των χοιροστασίων το 2007, με όρο την 
επεξεργασία των χοιρολυμάτων από ιδιόκτητο ή άλλο σταθμό επεξεργασίας. Οι Άδειες Απόρριψης Αποβλήτων 
έληξαν τον Οκτώβριο του 2011 και οι Φορείς Εκμετάλλευσης των χοιροστασίων υπέβαλαν αιτήσεις για 
ανανέωση των αδειών. 

 Στην περιοχή κατασκευάστηκε σταθμός επεξεργασίας κτηνοτροφικών αποβλήτων, με σκοπό την 
επεξεργασία όλων των χοιρολυμάτων που θα προκύπτουν από τις διεργασίες των τεσσάρων χοιροτροφικών 
μονάδων. Ο Φορέας Εκμετάλλευσής του, υπέβαλε αίτηση προς τον ∆ιευθυντή του Τμήματος Περιβάλλοντος 
για χορήγηση Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων. Η αίτηση εξετάστηκε σε συνεδρία της αρμόδιας Τεχνικής 
Επιτροπής για προστασία του περιβάλλοντος η οποία εισηγήθηκε τη μη χορήγηση Άδειας, εάν δεν 
κατασκευαστούν εκ των προτέρων νόμιμοι και επαρκείς χώροι για την αποθήκευση των παραγόμενων 
επεξεργασμένων αποβλήτων. 
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 Στην ίδια συνεδρία της Τεχνικής Επιτροπής εξετάστηκαν και οι αιτήσεις για ανανέωση των Αδειών 
Απόρριψης Αποβλήτων των τριών χοιροτροφικών μονάδων που συμβλήθηκαν με τον παρακείμενο σταθμό 
επεξεργασίας. Η επιτροπή εισηγήθηκε όπως και οι τέσσερεις αιτήσεις επανεξεταστούν σε μεταγενέστερη 
ημερομηνία, όταν θα έχουν ήδη κατασκευαστεί οι νέες δεξαμενές αποθήκευσης. Για τις εν λόγω δεξαμενές 
υποβλήθηκε Προκαταρκτική Έκθεση Επιπτώσεων στο Περιβάλλον και στις 06.08.2012 η Περιβαλλοντική Αρχή 
έκδωσε θετική Γνωμάτευση και εκκρεμεί η χορήγηση της Πολεοδομικής Άδειας. Σημειώνεται ότι στο παρόν 
στάδιο χρησιμοποιούνται οι υφιστάμενες δεξαμενές των χοιροστασίων, οι οποίες είναι αρκετά παλιές, με 
αποτέλεσμα να παρατηρούνται πολύ συχνά προβλήματα διαρροών προς τον παρακείμενο ποταμό. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του για προστασία των νερών και του 
εδάφους, διενεργεί επιθεωρήσεις και εξετάζει σχετικά παράπονα ή καταγγελίες και λαμβάνονται τα 
ενδεικνυόμενα μέτρα. Σε όλες τις περιπτώσεις που προκύπτουν φαινόμενα διαρροών προς την κοίτη του 
ποταμού “Οβκού”, λαμβάνονται μέτρα εναντίον των υπευθύνων όπως επιστολές συμμόρφωσης, εξώδικες 
ρυθμίσεις ή και λήψη δικαστικών μέτρων ανάλογα με τη σοβαρότητα του αδικήματος. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος δεν έχει αρμοδιότητα σε 
θέματα παράνομων κατασκευών, για τα οποία αρμόδιες αρχές είναι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, η 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας και οι Τοπικές Αρχές. ∆εν έχει επίσης αρμοδιότητα για θέματα αέριων 
εκπομπών, για τα οποία αρμόδια αρχή είναι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.477, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη με αρ. 23.06.010.02.477, που 
στάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με σχετική επιστολή σας με ημερομηνία 07.03.2013, και σας πληροφορώ 
ότι εναντίον των ιδιοκτητών των χοιροτροφικών μονάδων η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας λαμβάνει μέτρα για 
ανέγερση οικοδομών χωρίς την εξασφάλιση των κατά Νόμων αδειών. Συγκεκριμένα: 

(α)  Εναντίον του κ. Ανδρέα Νεοφύτου λαμβάνονται μέτρα για την ανέγερση των ακόλουθων οικοδομών: 
Μιας (1) πτέρυγας χοιροστασίου, μύλου ζωοτροφών, αποθήκης, δύο (2) υποστατικών από ευτελή υλικά 
και μεγάλου αριθμού χωμάτινων δεξαμενών χοιρολυμάτων. 

(β)  Εναντίον του κ. Χριστάκη Νεοφύτου λαμβάνονται μέτρα για την ανέγερση των ακόλουθων οικοδομών: 
Εννέα (9) πτέρυγων χοιροστασίου και μεγάλου αριθμού χωμάτινων δεξαμενών χοιρολυμάτων. 

(γ)  Εναντίον του κ. Γεώργιου Νεοφύτου λαμβάνονται μέτρα για την ανέγερση των ακόλουθων οικοδομών: 
Έξι (6) πτέρυγων χοιροστασίου, τριών (3) αποθηκών και μεγάλου αριθμού χωμάτινων δεξαμενών 
χοιρολυμάτων. 

(δ)  ∆ικαστικά μέτρα λαμβάνονται και εναντίον του κ. Νεόφυτου Χαραλάμπους και κ. Θωμά Ζάρκα, 
ιδιοκτητών ορισμένων τεμαχίων στα οποία χωροθετούνται οι μονάδες, για ανοχή που υπέδειξαν στην 
ανέγερση αυθαίρετων οικοδομών. 

 Για τα κτηνοτροφικά υποστατικά οι υποθέσεις είναι ορισμένες για απάντηση στις κατηγορίες στις 
29.05.2013, ενώ για τις δεξαμενές χοιρολυμάτων στις 03.07.2013. Σημειώνεται ότι ο υφιστάμενος βιολογικός 
σταθμός επεξεργασίας χοιρολυμάτων, για τον οποίον γίνεται αναφορά στην Ερώτηση, καλύπτεται με 
πολεοδομική και οικοδομική άδεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.483, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.483 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 11.3.2013 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Η Πολιτική Άμυνα διαθέτει δύο ειδών προσωπίδες που παρέχουν προστασία από επικίνδυνες χημικές 
ουσίες ή και επικίνδυνα αέρια. Συγκεκριμένα ο συνολικός αριθμός των δύο ειδών προσωπίδων 
ανέρχεται στις 1 750. Οι προσωπίδες με τα φίλτρα τους προορίζονται για χρήση και διάθεση από 
κατάλληλα εκπαιδευμένα μέλη Τμημάτων Πολιτικής Άμυνας που ενδεχομένως κληθούν να παράσχουν 
βοήθεια σε πολίτες που βρίσκονται σε περιοχές κινδύνου από επικίνδυνα αέρια και ενδείκνυται η άμεση 
εκκένωση των πολιτών αυτών σε ασφαλείς περιοχές. 

(β)  Πρόθεση της Πολιτικής Άμυνας δεν είναι να καλύψει με τέτοιες προσωπίδες τον πληθυσμό, αλλά να 
διαθέτει περιορισμένη ποσότητα για να διεκπεραιώνει αποστολές εκκένωσης πολιτών, των οποίων οι 
οικίες γειτνιάζουν με ευάλωτες βιομηχανικές μονάδες ή άλλες επικίνδυνες περιοχές. 
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(γ)  Η διάρκεια ζωής των περισσότερων φίλτρων έχει λήξει, πλην 400, των οποίων η διάρκεια ζωής λήγει 
τέλος του 2013. Η αντικατάσταση των ληγμένων φίλτρων δεν προωθήθηκε λόγω της ανάγκης 
οικονομικής περισυλλογής, ενόψει και των περιορισμένων διαθέσιμων κονδυλίων, αλλά εξετάζεται το 
ενδεχόμενο αγοράς φίλτρων. Πληροφορείστε επίσης ότι οι προσωπίδες δεν χρειάστηκε να 
χρησιμοποιηθούν μέχρι σήμερα για προστασία πολιτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.484, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
11/03/13, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Εντός των ορίων της Κοινότητας Καντού, λειτουργεί η Κτηνοτροφική Περιοχή Καντού η οποία 
δημιουργήθηκε το 1980 πάνω σε τουρκοκυπριακή γη και είναι υπό την αποκλειστική διαχείριση και έλεγχο του 
Έπαρχου Λεμεσού. 

 Στην υπό αναφορά κτηνοτροφική περιοχή έχουν διαχωριστεί 14 κτηνοτροφικά οικόπεδα, από τα οποία 
τα 12 είναι εκμισθωμένα σε κτηνοτρόφους, ένα παραμένει αδιάθετο και ένα χρησιμοποιήθηκε για τη δημιουργία 
της δεξαμενής λουσίματος των ζώων. 

 Στις μονάδες που λειτουργούν στην περιοχή εκτρέφονται αιγοπρόβατα και σε ένα κτηνοτροφικό 
οικόπεδο (οικόπεδο υπ’ αρ. 2) εκτρέφονται πουλερικά. Στα τέσσερα από τα οικόπεδα αυτά, οι εκμισθωτές είτε 
εγκατέλειψαν το επάγγελμα του κτηνοτρόφου και χρησιμοποιούν το οικόπεδο για άλλο σκοπό, είτε τα 
υποστατικά έχουν εγκαταλειφθεί. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, θεωρούμε ότι εφόσον οι τέσσερεις εκμισθωτές παραβιάζουν τους 
όρους εκμίσθωσης, δηλαδή δεν χρησιμοποιούν πλέον το κτηνοτροφικό οικόπεδο για κτηνοτροφικούς σκοπούς, 
ο Έπαρχος Λεμεσού ως η αρμόδια αρχή για διαχείριση της τουρκοκυπριακής γης, θα πρέπει να προβεί στην 
ανάκτηση της κατοχής των εν λόγω τεσσάρων κτηνοτροφικών οικοπέδων. Στη συνέχεια, τα οικόπεδα αυτά θα 
μπορούν να εκμισθωθούν σε άλλους ενδιαφερόμενους δικαιούχους κτηνοτρόφους. 

 Τέλος, όσον αφορά την καθαριότητα των κτηνοτροφικών οικοπέδων και της ευρύτερης περιοχής, αυτό 
αποτελεί ευθύνη των ίδιων των κτηνοτρόφων αλλά και αρμοδιότητα της Τοπικής Αρχής. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαΐου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. 
Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.488, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με 
ημερομηνία 19.3.2013, σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το νέο Σχέδιο Καταπολέμησης της Ποντίκας έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 27.06.2012, 
με Αρ. Απόφασης 73.752 και τέθηκε σε ισχύ από την 01.01.2013. 

2. Μία από τις βασικές πρόνοιες του Σχεδίου είναι η παραχώρηση του εγγεγραμμένου ποντικοδολώματος 
που παρασκευάζει το Τμήμα Γεωργίας, σε επιδοτημένη τιμή στις Τοπικές Αρχές, με σκοπό τη διεξαγωγή 
οργανωμένων εκστρατειών καταπολέμησης της ποντίκας από τα ∆ημοτικά και Κοινοτικά Συμβούλια. Τα 
∆ημοτικά και Κοινοτικά Συμβούλια με ενυπόγραφη δήλωση δεσμεύονται ότι το ποντικοδόλωμα που τους 
παραχωρείται θα χρησιμοποιηθεί σε οργανωμένες εκστρατείες που θα αναλάβουν τα ίδια, 
εφαρμόζοντας νομότυπες διαδικασίες και ορθολογιστική χρήση του ποντικοδολώματος. Επισημαίνεται 
ότι με το νέο Σχέδιο δεν επιτρέπεται η διάθεση του ποντικοδολώματος που παρασκευάζει το Τμήμα 
Γεωργίας στο ευρύτερο κοινό. 

3. Το ποντικοδόλωμα πρέπει να εφαρμόζεται βάσει των οδηγιών που αναγράφονται στην ετικέτα του 
σκευάσματος, που αποτελεί νομική υποχρέωση για όλους τους χρήστες. Βασική υποχρέωση του 
χρήστη είναι να τοποθετεί το ποντικοδόλωμα σε σταθμούς δολώσεως, είτε προκατασκευασμένους, είτε 
αυτοσχέδιους. Οι σταθμοί δολώσεως, προκατασκευασμένοι ή αυτοσχέδιοι, είναι κατασκευασμένοι με 
τρόπο ώστε να παρεμποδίζεται η προσέλευση και η κατανάλωση του ποντικοδολώματος από άλλα ζώα. 
Επιπρόσθετα, το ποντικοδόλωμα είναι εμποτισμένο με πικραντική ουσία που είναι απωθητική για τους 
πλείστους μη-στόχους οργανισμούς. 

4.  Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος θεωρεί ότι η εφαρμογή του 
ποντικοδολώματος με ενδεδειγμένο τρόπο στις εκστρατείες που αναλαμβάνονται από τις υπηρεσίες του 
Υπουργείου και τις Τοπικές Αρχές, περιορίζει σημαντικά τις οποιεσδήποτε πρωτογενείς δηλητηριάσεις 
σε μη-στόχους οργανισμούς. Επιπρόσθετα, με την εφαρμογή του ποντικοδολώματος εντός των 
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σταθμών δολώσεως εκμηδενίζονται ή περιορίζονται σημαντικά οι μολύνσεις των υπογείων νερών και 
γενικά οι αρνητικές επιπτώσεις στο περιβάλλον. 

Επισημαίνεται ότι με βάση το νέο Σχέδιο Καταπολέμησης της Ποντίκας, εκτιμάται ότι η ετήσια ποσότητα 
ποντικοδολώματος που θα χρησιμοποιηθεί στις οργανωμένες εκστρατείες από τις Τοπικές Αρχές και τα 
κυβερνητικά συνεργεία, θα είναι μειωμένη κατά περίπου 50%, σε σχέση με την ποσότητα 
ποντικοδολώματος που χρησιμοποιήθηκε κατά την εφαρμογή του προηγούμενου Σχεδίου. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Απριλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.490, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.490 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 21.3.2013 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με σχετική ενημέρωση, η Νομική Υπηρεσία (αρμόδια αρχή της ∆ημοκρατίας για το θέμα που 
εγείρετε), έχει δώσει την έγκρισή της και έχει δημοσιευτεί στην ιστοσελίδα της GRECO η έκθεση στην 
αγγλική και γαλλική γλώσσα, αλλά αυτή δεν έχει μεταφραστεί και δημοσιοποιηθεί στην ελληνική, λόγω 
της έκτασής της και του προϋπολογιζόμενου κόστους. 

(β)  Περαιτέρω σημειώνεται ότι, προ μηνός περίπου, υπήρξε αξιολόγησή μας για το βαθμό συμμόρφωσής με 
τις εισηγήσεις της έκθεσης, με ευνοϊκά σχόλια. 

(γ)  Η έκθεση, στο αμέσως επόμενο διάστημα, θα αναρτηθεί στα αγγλικά και στην ιστοσελίδα του 
Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Συναφώς σας πληροφορώ ότι ο λειτουργός της Νομικής Υπηρεσίας, ο οποίος χειρίζεται το θέμα, είναι 
στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφόρηση επιθυμείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.498, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας 

κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ: 23.06.010.02.498 και ημερ. 19 Μαρτίου 2013 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι μονογονεϊκές οικογένειες λάμβαναν ∆ημόσιο Βοήθημα από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 
(ΥΚΕ) του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο πλαίσιο του περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων 
και Υπηρεσιών Νόμου μέχρι την 31η Μαΐου 2012. Με την τροποποίηση του περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
Νόμου το 2011, η αρμοδιότητα για την παραχώρηση επιδόματος σε μονογονείς μεταβιβάστηκε στην Υπηρεσία 
Χορηγιών και Επιδομάτων (ΥΧΕ), του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Πρόσφατα, στο πλαίσιο περαιτέρω στόχευσης των κοινωνικών παροχών και δημοσιονομικής 
εξυγίανσης, ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμος τροποποιήθηκε εκ νέου και προνοεί τη μείωση του 
ύψους του επιδόματος μονογονεΐκής οικογένειας κατά 10% από 1.1.2013, καθώς και τη μείωση, από 1.1.2014, 
του εισοδηματικού κριτηρίου στις €49.000. 

 Οι δικαιούχοι του επιδόματος μονογονεϊκής οικογένειας κατά το 2012, ανήλθαν σε 8.000 και η δαπάνη 
έφθασε περίπου στα €18,6 εκατ.  Σημειώνεται, ότι η δαπάνη του 2013 θα είναι υψηλότερη σε σχέση με το 
2012, καθώς ο μεγάλος όγκος των μονογονιών που ήταν λήπτες δημοσίου βοηθήματος, ξεκίνησαν να 
λαμβάνουν το επίδομα μονογονιού από 1.6.2012, όταν και τερματίστηκε η αντίστοιχη παροχή από τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. 

 Στον πίνακα που ακολουθεί παρουσιάζεται ο αριθμός δικαιούχων ανά εισοδηματική κατηγορία: 
 

Εισόδημα (€) Αρ. δικαιούχων 
0 - 39.000 7.430 

39.000,01 - 49.000 395 

49.000,01 - 59.000 100 

59.000,01 - 69.000 40 

69.000,01 - 79.000 18 

79.000,01 - 89.000 7 

Σύνολο δικαιούχων 7.990 
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 Αναφορικά με τα λοιπά στοιχεία που αφορούν τους λήπτες δημοσίου βοηθήματος που ζητήσατε, δεν 
εμπίπτουν στη σφαίρα των αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Οικονομικών και αναμένεται ότι θα σας 
παραχωρηθούν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Παραμένω στη διάθεση σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.499, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας 

κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ: 23.06.010.02.499 και ημερ. 19 Μαρτίου 2013 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το όριο κινδύνου φτώχειας από την Eurostat ορίζεται ως το 60% του διάμεσου διαθέσιμου ισοδύναμου 
εισοδήματος του νοικοκυριού. Εισοδήματα θεωρούνται τα εισοδήματα από εργασία, επενδύσεις και περιουσία, 
κοινωνικές παροχές και συντάξεις και δεν περιλαμβάνονται τεκμαρτά εισοδήματα ή μη-τακτικά εισοδήματα. Η 
πηγή των στοιχείων για τα εισοδήματα και άλλα στοιχεία των νοικοκυριών είναι η Έρευνα Εισοδημάτων και 
Συνθηκών ∆ιαβίωσης των Νοικοκυριών (EU-SILC) που διεξάγεται από τη Στατιστική Υπηρεσία της Κύπρου, 
όπως και σε όλα τα Κράτη Μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία της πιο πάνω έρευνας για το 20111 προκύπτει ότι το χρηματικό όριο κινδύνου 
φτώχιας στην Κύπρο ανερχόταν στο ετήσιο ποσό των €10.328 για μονήρες νοικοκυριό. Το ετήσιο όριο 
αναπροσαρμόζεται με βάση τη σύνθεση του νοικοκυριού με συντελεστή 0,5 για άτομα άνω των 13 ετών και 0,3 
για παιδιά 13 ετών και κάτω. Το ποσοστό του πληθυσμού που βρισκόταν σε κίνδυνο φτώχειας το 2011 
ανέρχονταν σε 23,7%, δηλαδή 121.750 άτομα, το οποίο είναι οριακά χαμηλότερο από το μέσο όρο στην EE. 
Από αυτό, η πλέον ευάλωτη ομάδα είναι αυτή των ατόμων ηλικίας 65 χρονών και πάνω με ποσοστό 40,6% 
ενώ το ποσοστό των παιδιών ανέρχονταν στο 22,1%. 

 Σε ό,τι αφορά το τέταρτο ερώτημά σας, σχετικά με το επίδομα που παρέχεται στα νοικοκυριά 
συνταξιούχων με βάση το Σχέδιο Ενίσχυσης Νοικοκυριών Συνταξιούχων με Χαμηλά Εισοδήματα, 
πληροφορείστε ότι το όριο της φτώχειας για το 2012 είχε οριστεί στα €11.149 (παρέμεινε το ίδιο με αυτό που 
ίσχυε το προηγούμενο έτος). Από το Σχέδιο, το 2012, επωφελήθηκαν περίπου 47.700 νοικοκυριά (63.000 
συνταξιούχοι) με δαπάνη €110 εκατ. Επίσης, στο πλαίσιο στήριξης των συνταξιούχων με χαμηλά εισοδήματα 
παραχωρήθηκε το ίδιο έτος Πασχαλινό Επίδομα ύψους €270, σε 70.000 συνταξιούχους με συνολική δαπάνη 
περίπου €19 εκατ., έχοντας θέσει ως εισοδηματικό κριτήριο τα €13.390 για μονήρες νοικοκυριό. 

 Παραμένω στη διάθεση σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ζέτας 
Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.503, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με αρ. 23.06.010.02.503, ημερομηνίας 19/3/2013 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τη Νομοθεσία Κοινωνικών Ασφαλίσεων, κατά τον υπολογισμό της σύνταξης λαμβάνονται 
υπόψη όλες οι ασφαλιστέες αποδοχές που είχε σε πίστη του ο ασφαλισμένος με βάση τις οποίες 
καταβλήθηκαν εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατά την περίοδο ασφάλισής του, είτε ως 
μισθωτός (ιδιωτικού/ημιδημόσιου/δημόσιου τομέα), είτε ως αυτοτελώς εργαζόμενο πρόσωπο ή προαιρετικά 
ασφαλισμένος. 

3. Με βάση τα πιο πάνω, η δαπάνη των συντάξεων η οποία έχει καταβληθεί από τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και αφορά το ποσό το οποίο ο συνταξιούχος εξασφάλισε με βάση τις εισφορές του ως 
μισθωτός στο δημόσιο ή ευρύτερο δημόσιο τομέα, δεν μπορεί να υπολογιστεί χωριστά. 

4. Για ενημέρωσή σας, σας διαβιβάζω τους συνημμένους Πίνακες στους οποίους φαίνεται: 

(α) η ετήσια δαπάνη για τις συντάξεις που έχουν καταβληθεί σε όλους τους ασφαλισμένους του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατά τα έτη 1974 - 2012, και 

(β)  η ετήσια δαπάνη για κοινωνική σύνταξη κατά τα έτη 1995 - 2012.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

                                                 
1 Έρευνα εισοδήματος και συνθηκών διαβίωσης των νοικοκυριών 2008-2011, Γενικές Κοινωνικές Σειρές, Σειρά 
II, Αρ. Έκθεσης 5, Στατιστική Υπηρεσία. 
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Απάντηση ημερομηνίας 25 Απριλίου 2013 του Υπουργού Υγείας κ. Πέτρου Πετρίδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.02.505, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Ένταξη εμβολίου κατά του καρκίνου του τραχήλου της μήτρας στο Εθνικό Πρόγραμμα Εμβολιασμών 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Εθνική Στρατηγική για τον Καρκίνο προβλέπει στον τομέα της πρόληψης δύο δράσεις που στοχεύουν 
στην αντιμετώπιση του συγκεκριμένου είδους καρκίνου: 

(α)  Την εισαγωγή του εμβολίου HPV στα κορίτσια εφηβικής ηλικίας (πρωτογενής πρόληψη) και 

(β)  την εισαγωγή πληθυσμιακού ελέγχου με τεστ Παπανικολάου για τις γυναίκες 25-60 ετών (δευτερογενής 
πρόληψη). 

 Με στόχο την εφαρμογή του πιο πάνω στρατηγικού στόχου το Υπουργείο Υγείας προχώρησε στη μελέτη 
των Κυπριακών επιδημιολογικών δεδομένων και σε εκτίμηση δαπάνης. Από αυτή τη μελέτη προέκυψε ότι 
απαιτείται ετήσια δαπάνη ύψους 1,4 εκατομμυρίων ευρώ για τον εμβολιασμό και ύψους 4,8 εκατομμυρίων 
ευρώ για τον πληθυσμιακό έλεγχο. Τα ποσά αυτά έχουν επί του παρόντος κριθεί από το Υπουργείο Υγείας ως 
απαγορευτικά λόγω της δύσκολης οικονομικής κατάστασης που διέρχεται ο τόπος. 

 Ενόψει των πιο πάνω, το Υπουργείο Υγείας προχώρησε στην εξεύρεση ενδιάμεσων προσωρινών 
λύσεων και συγκεκριμένα προέβη στις ακόλουθες ενέργειες: 

 Αναφορικά με τον πληθυσμιακό έλεγχο έχει δημιουργηθεί ξεχωριστό ιατρείο στο NAM III με στόχο τη 
εξάλειψη της λίστας αναμονής για το τεστ Παπανικολάου. Επιπρόσθετα σε συνεργασία με εθελοντική 
οργάνωση εισήγαγε πιλοτικό προληπτικό πληθυσμιακό πρόγραμμα (τεστ Παπανικολάου), στην περιοχή 
Σολέας, που καλύπτει τις γυναίκες ηλικίας 25-60 ετών. 

 Αναφορικά με τον εμβολιασμό το Υπουργείο Υγείας παρακολουθεί στενά τις εξελίξεις και αναμένει στο 
σύντομο μέλλον την εισαγωγή γενετικού εμβολίου, γεγονός που θα διαφοροποιήσει τα οικονομικά δεδομένα και 
θα διευκολύνει την εφαρμογή του δωρεάν εμβολιασμού στα κορίτσια της εφηβικής ηλικίας. 

 Σημειώνεται ότι πρόγραμμα πλήρους κάλυψης του εμβολιασμού διαθέτει μόνο ένας αριθμός κρατών της 
Ε.Ε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.519, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 

Νίκου Νικολαΐδη  

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.519 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού κ. 
Νίκο Νικολαΐδη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 15 Απριλίου 
2013 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δεν προτίθεται να προχωρήσει στην 
παροχή αντισταθμιστικών μέτρων στις Κοινότητες που επηρεάζονται από τη λειτουργία του σκυβαλότοπου στο 
Βατί δεδομένου ότι ο εν λόγω χώρος θα τερματίσει τη λειτουργία του με την κατασκευή και λειτουργία της 
μονάδας ολοκληρωμένης διαχείρισης οικιακών απορριμμάτων στο Πεντάκωμο, η οποία αναμένεται να 
ολοκληρωθεί το τέλος του 2015. 

 Όσον αφορά την εισήγησή σας για εξέταση της πιθανότητας μη καταβολής φορολογίας από τις 
επηρεαζόμενες Κοινότητες για τη λειτουργία του εν λόγω χώρου, σας πληροφορώ ότι το καθύλην αρμόδιο 
όργανο για την κατανομή και επιβολή τέλους είναι ο ∆ήμος Λεμεσού, ο οποίος διαχειρίζεται το χώρο.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση, δε θα μπούμε σήμερα, όμως, κύριοι 
συνάδελφοι και κυρίες συνάδελφοι, την επόμενη Πέμπτη θα υπάρχει Κεφάλαιο Τέταρτο και παρακαλώ να 
προετοιμαστούν οι ομιλητές, οι εισηγητές.  Οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι είναι ενήμεροι για τον κατάλογο ο 
οποίος έχει συζητηθεί σήμερα και παρακαλώ να ενημερωθούν οι βουλευτές οι οποίοι θα λάβουν το λόγο την 
ερχόμενη Πέμπτη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 23 Μαΐου 2013, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.028-2013). 

 2. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.036-2013). 

 3. Ο περί Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.023-2013). 

 4. Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.066-2013). 

 5. Ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.062-2013). 

 6. Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.018-2013). 

 7. Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.019-2013). 

 8. Οι περί Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδιο Αποκατάστασης 
Προπολεμικής Φερεγγυότητας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.016-2013). 

 9. Ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου 
Θάλασσας από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.187-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη για 
άμεση λήψη μέτρων στήριξης της υπαίθρου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.016-2012). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

 2. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών 
και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 3. «Οι τυχόν επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του μνημονίου 
όσον αφορά το status quo και την επίλυση του εθνικού μας 
προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.001-2013). 

 4. «Η ανάγκη προσαγωγής των υπαιτίων της οικονομικής κρίσης 
ενώπιον της δικαιοσύνης και κατάθεσης στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του καταλόγου προσώπων που φυγάδευσαν 
κεφάλαια στο εξωτερικό από τις κυπριακές τράπεζες τον τελευταίο 
καιρό». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.002-2013). 
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 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.31 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆αμιανού Άριστος Νικολαΐδης Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακού Μαρία Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαππουρίδης Ρίκκος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της γενοκτονίας των Ποντίων. 

2. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο αλλαγών στη σύνθεση της Επιτροπής Επιλογής, της Ad Hoc 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τον Κανονισμό της Βουλής, της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
για το Πόθεν Έσχες και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας. 

3. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο του ορισμού από την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού του κ. Νίκου Τορναρίτη ως κοινοβουλευτικού της εκπροσώπου. 

4. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο του διορισμού του κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη ως γραμματέα του σώματος. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 
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7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και 
Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» 
και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ανάγκη δημιουργίας διαδικτυακού πίνακα για καταγραφή των βασικών δεικτών των τραπεζών - 
Κακοτεχνίες στον πεζόδρομο του παραλιακού μετώπου της Λεμεσού - Ερωτήματα σχετικά με τους 
διαβητικούς ασθενείς και νεφροπαθείς στην Κύπρο και το εξωτερικό - Η διαχείριση του αίματος στα 
δημόσια και ιδιωτικά νοσηλευτήρια - Παράνομη λειτουργία χοιροστασίων και σταθμού επεξεργασίας 
λυμάτων στην περιοχή “Οβγός” - Η λειτουργία του Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης - Η αναμενόμενη 
κατάθεση του περί της Λειτουργίας Πρατηρίων Πετρελαιοειδών νομοσχεδίου στη Βουλή - Προοπτικές 
για ευρωπαϊκές επιχορηγήσεις θερμομονωτικών λύσεων στην Κύπρο - Οι ακαθάριστες απολαβές και τα 
ωφελήματα των εργαζομένων στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και στην Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
- Ανάγκη ενίσχυσης του μαθήματος των ελληνικών στην Αγγλική Σχολή Λευκωσίας - Η ανακύκλωση των 
μαγνητικών ταινιών στην Κύπρο - Ευρωπαϊκές υποδείξεις για Κυπρίους εκπαιδευτικούς που έχουν 
εργαστεί στην Ελλάδα - Ανάγκη υποχρεωτικής επαγγελματικής κατάρτισης των εργαζομένων στην 
ξενοδοχειακή βιομηχανία - Φήμες για κατάργηση του θεσμού του επάρχου Κερύνειας - Καταγγελίες για 
παράνομη αλιεία καρχαριών στην Κύπρο - Η πολιτική της κυβέρνησης για τη χρήση γενερικών 
φυτοφαρμάκων - Ενέργειες εταιρείας λεωφορείων σε βάρος απεργούντων οδηγών - Η χρήση 
ακατάλληλων από στατική άποψη γηπέδων ποδοσφαίρου - Ανάγκη ειδίκευσης εργαζομένων ως δυτών 
και ειδικών συγκολλητών μετάλλων - Οι επιδιορθώσεις στο ∆ημοτικό Σχολείο Μουτταγιάκας - Η μη 
εφαρμογή του περί Παραλιών Νόμου σε σχέση με τον καθορισμό παραλιών ζώων - Ανάγκη 
διασφάλισης της πρόσβασης αναπήρων και εμποδιζόμενων ατόμων σε παραλίες λουομένων - Η 
λειτουργία και τα εξυπηρετούμενα συμφέροντα του τραπεζικού συστήματος στα κατεχόμενα - 
Παρανομίες σε χώρο πρασίνου από εργοστάσια και μηχανουργεία στον Άγιο Σπυρίδωνα Λεμεσού - Η 
ασφάλεια των επισκεπτών στο φαράγγι του Άβακα στον Ακάμα - Πρόβλημα από την έλλειψη υποδομής 
για πληροφόρηση των επισκεπτών για το πρόγραμμα προστασίας των θαλάσσιων χελωνών στον 
Ακάμα - Παράτυπος διορισμός ακολούθων στο Υπουργείο Εξωτερικών - Ανάγκη επανεκτίμησης των 
ακινήτων και αποκατάστασης των κακοτεχνιών του αποχετευτικού συστήματος στο Λυθροδόντα - Η 
συνεργασία αστυνομίας και δήμων για πάταξη του ανάμματος λαμπρατζιών - Ανάγκη παρουσίας 
εκπροσώπου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην πλατφόρμα της Noble κατά τη διάρκεια των εργασιών 
της - ∆έσμευση ξένων εταιρειών για επιχορήγηση εκπαίδευσης Κυπρίων στη διαχείριση φυσικού αερίου 
- Αίτημα για αύξηση των πιστώσεων για παραχώρηση δενδρυλλίων σε φορείς της τοπικής 
αυτοδιοίκησης - Ανάγκη ανάπτυξης του προσβάσιμου τουρισμού στην Κύπρο - Ανάγκη αποφυγής 
περιορισμών στην εισαγωγή κινεζικών φωτοβολταϊκών στην Ευρωπαϊκή Ένωση - Πρόταση 
επιχορήγησης επαγγελματικής εκπαίδευσης δυτών στη Σικελία - Ανάγκη αυξημένης επιτήρησης και 
ελέγχου παρανομούντων παραθεριστών στον Ακάμα - Εισηγήσεις Συνδέσμου Αιολικής Ενέργειας 
Κύπρου για ανάπτυξη της ενεργειακής συνείδησης - Οι έλεγχοι για πραγματοποίηση ξεναγήσεων από 
αδειούχους Κυπρίους ξεναγούς - Τερματισμός κοινής εκστρατείας αστυνομίας και ακτιβιστών για την 
πάταξη της λαθροθηρίας αμπελοπουλιών - Κίνδυνος μείωσης των επιπέδων ασφάλειας των πτήσεων - 
Οι όροι υδροδότησης, άρδευσης και ηλεκτροδότησης των οικισμών γηπέδων γκολφ - Αίτημα για 
καθαρισμό και φύλαξη των παραλιών στον Ακάμα - Η αναμενόμενη κατάθεση του περί Ελέγχου της 
Εμπορίας Ξυλείας και Προϊόντων Ξυλείας νομοσχεδίου στη Βουλή - Τα έργα για τοποθέτηση 
υποθαλάσσιου καλωδίου ηλεκτρικής ενέργειας μεταξύ Ισραήλ και ηπειρωτικής Ευρώπης - Η αξιολόγηση 
και η συνέχιση του Σχεδίου Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα σχολεία - 
Αίτημα για προστασία του θαλάσσιου πλούτου στο ναυάγιο “Ζηνοβία” - Πληροφορίες για παράνομη 
ξενάγηση τουριστών στα κατεχόμενα και για εσκεμμένη παράλειψη αναφοράς στην τουρκική κατοχή - 
Μη συμμόρφωση θεματικού πάρκου με υποδείξεις των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Παραγωγή 
ηλεκτρικής ενέργειας με ανανεώσιμες πηγές ενέργειας στην Κύπρο. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Κατασκευή τερματικού καυσίμων στην κατεχόμενη βόρεια ακτή της Κύπρου (απόρρητη απάντηση) - 
Μηχανισμός εξέτασης ιατρικών ευθυνών - Κατασκευή πεζοδρομίων στην Τίμη - Εκδίκαση υπόθεσης 
παράνομης λειτουργίας χοιροστασίου στη Μαραθούντα - Καθεστώς μελών ∆ΕΠ στα δημόσια 
πανεπιστήμια - Καθυστέρηση και αύξηση του κόστους της κατασκευής αποχέτευσης ομβρίων υδάτων 
στην Αλαμινό - Οι κυβερνητικές ενέργειες για τερματισμό της οικολογικής καταστροφής στα Λιβερά - 
Αίτημα για καθαρισμό παραλίας και επιδιόρθωση κτισμάτων στη Λίμνη Πόλης Χρυσοχούς - Ανάγκη 
έγκρισης του καταστατικού του Ιδρύματος Μουσείου Αγώνος από το Υπουργικό Συμβούλιο - Υψηλή 
εκπομπή ρύπων σε εργοστάσια στο Πέρα Χωρίο Νήσου και μη συμμόρφωσή τους με υποδείξεις του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Καθυστέρηση στην πληρωμή των εκπαιδευτικών του Προαιρετικού 
Ολοήμερου Σχολείου και των εκπαιδευτών των Επιμορφωτικών Κέντρων - Αίτημα παραχώρησης 
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επιπρόσθετου νερού για άρδευση εναλλακτικών καλλιεργειών στην Αυδήμου - Αίτημα για εφαρμογή της 
νέας ευρωπαϊκής νομοθεσίας για τη χρονική προθεσμία τιμολόγησης των γενόσημων φαρμάκων - Η 
μεταστέγαση και λειτουργία αλλαντοποιείου στον Κάτω Μύλο Λεμεσού - Τα προσχέδια τροποποίησης 
του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου και του Κανονισμού 61.Η - Ανάγκη εκβάθυνσης του 
ψαρολίμανου στη Λάρνακα - Ανάγκη προστασίας των μελισσών από νεονικοτινοειδή φυτοφάρμακα - 
Καταγγελίες για ανεξέλεγκτη ροή λυμάτων στον ποταμό Οβγό - Αγορά προστατευτικών προσωπίδων 
από την Πολιτική Άμυνα και διαχείρισή τους - Αχρησιμοποίητες κτηνοτροφικές μονάδες στην κοινότητα 
Καντού - Οι επιπτώσεις στον πληθυσμό της πτηνοπανίδας και της ερπετοπανίδας από τη χρήση 
ποντικοφάρμακου - Έκθεση της Ομάδας Κρατών GRECO για τη διαφάνεια στη χρηματοδότηση των 
κομμάτων και Κύπρος - Οι λήπτες και το κόστος του δημόσιου βοηθήματος κατά την τελευταία δεκαετία - 
Η φτώχια στην Κύπρο και η κρατική στήριξη - Το μέγεθος, οι μισθοί και οι συντάξεις στη δημόσια 
υπηρεσία την περίοδο 1974-2012 - Ανάγκη ένταξης του εμβολίου κατά του καρκίνου του τραχήλου της 
μήτρας στο πλαίσιο ενός εθνικού προγράμματος εμβολιασμών - Προβλήματα από τη λειτουργία 
σκυβαλότοπου στο Βατί στις γύρω κοινότητες. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 23ης Μαΐου 2013 

Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ. 

Αρ. 33 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.  

 Τα πρώτα δύο θέματα, που τιτλοφορούνται «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2013», πρόταση νόμου, και «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013», δεν είναι έτοιμα.   

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», αναβάλλεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2013» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Απριλίου και στις 14 Μαΐου 2013. 

 Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, καθώς και του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα και του 
Συνδέσμου Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου. 
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων 
από Πολύτιμα Μέταλλα Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η εναρμόνιση του βασικού νόμου με υποδείξεις της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, που προέκυψαν στο πλαίσιο της διαδικασίας κοινοποίησης που καθορίζεται βάσει της 
Οδηγίας 98/34/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 22ας Ιουνίου 1998 για την καθιέρωση 
μίας διαδικασίας πληροφόρησης στον τομέα των τεχνικών προτύπων και κανονισμών. 

 Ειδικότερα, εισάγονται πρόνοιες που αφορούν μεταξύ άλλων τη διακίνηση στη ∆ημοκρατία αντικειμένων 
από πολύτιμα μέταλλα που προέρχονται από κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, λαμβανομένης όμως 
υπόψη και της ανάγκης προστασίας του καταναλωτή, αλλά και της δημόσιας τάξης και ασφάλειας. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου κατατέθηκαν τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. Η ανάγκη τροποποίησης του νόμου προέκυψε μετά από παρατηρήσεις/σχόλια της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής που κοινοποιήθηκαν στις κυπριακές αρχές με εμπεριστατωμένη γνώμη, με ημερομηνία 4 
∆εκεμβρίου 2012, σύμφωνα με το άρθρο 9, παράγραφος 2 της Οδηγίας 98/34/ΕΚ της 22ας Ιουνίου 1998, 
η οποία αφορά τη διαδικασία πληροφόρησης στον τομέα των τεχνικών προτύπων και κανονισμών.  
Μέσω αυτής της διαδικασίας κοινοποιήθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στα άλλα κράτη μέλη η 
τελευταία τροποποίηση του νόμου, η οποία ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 11 
Οκτωβρίου 2012, με έναρξη ισχύος από τις 2 Ιανουαρίου 2013. 

2. Η προτεινόμενη τροποποίηση του νόμου έγινε κατόπιν παρότρυνσης της αστυνομίας και αφορά ένα από 
τα μέτρα που προτείνονται για την καταπολέμηση των αυξανόμενων κρουσμάτων διαρρήξεων και 
κλοπών μεγάλων ποσοτήτων πολύτιμων αντικειμένων και κοσμημάτων ως επίσης και της 
κλεπταποδοχής τέτοιων αντικειμένων τόσο από φυσικά όσο και από νομικά πρόσωπα.  Σκοπός του 
νομοσχεδίου είναι να προστατεύει στο μέγιστο δυνατό βαθμό τον καταναλωτή, να συμβάλλει στην 
καταπολέμηση της κλεπταποδοχής και στη μείωση του κινήτρου διαρρήξεων για τέτοια αντικείμενα.  
Τέλος, στόχος του ίδιου νομοσχεδίου είναι να βελτιώσει την επιτήρηση της αγοράς σε ό,τι αφορά την 
εμπορία αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα και να ρυθμίσει την εμπορία μεταχειρισμένων αντικειμένων 
από πολύτιμα μέταλλα (αγορά/πώληση/διαφήμιση). 

3. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην επιστολή της παρατηρεί ότι ο νόμος: 

α. δε διασαφηνίζει ότι τα μέτρα που καθορίζονται είναι για σκοπούς προστασίας του καταναλωτή, 
για την προαγωγή της εντιμότητας των εμπορικών συναλλαγών και γενικότερα το δημόσιο 
συμφέρον και   

β. δεν επιτρέπει την ελεύθερη διακίνηση αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα από κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης ή κράτος της Ευρωπαϊκής Ζώνης Ελευθέρων Συναλλαγών (ΕΖΕΣ) το 
οποίο είναι συμβαλλόμενο μέρος στη συμφωνία του Ευρωπαϊκού Οικονομικού Χώρου (ΕΟΧ) ή 
την Τουρκία, νοουμένου ότι αυτό το κράτος εφαρμόζει σύστημα ή πρότυπα αντίστοιχα με αυτά 
που προβλέπονται στην κυπριακή νομοθεσία. 

 Πρόσθετα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή διατυπώνει ότι ο νόμος θα παραβίαζε τα άρθρα 34 και 36 της 
Συνθήκης Λειτουργίας Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΣΛΕΕ), εάν θεσπιζόταν χωρίς να ληφθούν υπόψη 
οι πιο πάνω παρατηρήσεις.  Η έκδοση εμπεριστατωμένης γνώμης υποχρεώνει το κράτος μέλος 
το οποίο συνέταξε τον τεχνικό κανόνα να ακυρώσει την έγκρισή του για έξι μήνες από την 
ημερομηνία της κοινοποίησής του, δηλαδή μέχρι την 31η Μαρτίου 2013, και να κοινοποιήσει στην 
επιτροπή τη δράση στην οποία προτίθεται να προβεί ως αποτέλεσμα της εμπεριστατωμένης 
γνώμης.  

4. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το θέμα διεξοδικά και ετοίμασε, σε 
συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία, κατάλληλες τροποποιήσεις με σκοπό τη συμμόρφωση του νόμου 
με τις υποδείξεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Πριν τη σύνταξη του νομοσχεδίου πραγματοποιήθηκε 
άτυπη διαβούλευση, στην οποία παρευρέθηκαν εκπρόσωποι όλων των φορέων/οργανισμών που 
θεωρήθηκαν ότι έχουν άμεση σχέση ή επηρεάζονται από το προτεινόμενο τροποποιητικό νομοσχέδιο, 
δηλαδή εκπρόσωποι του Αρχηγείου της Αστυνομίας, του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα και του Συνδέσμου Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου. 

5. Σημειώνεται ότι το τροποποιητικό νομοσχέδιο κοινοποιήθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 2 
Απριλίου 2013, σύμφωνα με την υποχρέωση που προέκυψε από την εμπεριστατωμένη γνώμη, μετά την 
έγκρισή του από το Υπουργικό Συμβούλιο, εφόσον δεν αναμενόταν η έγκρισή του από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πριν την 31η Μαρτίου 2013.  Θα κοινοποιηθεί επίσης στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για 
σκοπούς εναρμόνισης με την Οδηγία των Υπηρεσιών 2006/123/ΕΚ. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του εν λόγω νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του νομοσχεδίου σε νόμο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του τίτλου του μέρους VIII του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το νομοσχέδιο «Ο περί Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013»  

Παρόντες: 

 Γιώργος Βαρνάβα, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Χρίστος Μέσης 

 Αριστοτέλης Μισός Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 11 Απριλίου και στις 16 Μαΐου 2013.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας και ο 
Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, καθώς και εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του άρθρου 27 του περί Στρατού της 
∆ημοκρατίας Νόμου με το οποίο παρέχεται εξουσιοδότηση έκδοσης κανονισμών, έτσι ώστε να καταστεί δυνατή 
η έκδοση κανονισμών για την κρίση καταλληλότητας των μελών του στρατού για εκτέλεση ορισμένων 
καθηκόντων.  Περαιτέρω, σκοπείται η αναδιατύπωση της υφιστάμενης διάταξης του υπό αναφορά άρθρου που 
αφορά τις προαγωγές, έτσι ώστε να διασαφηνιστεί ότι με τη διάταξη αυτή εξουσιοδοτείται η έκδοση κανονισμών 
τόσο για τις προαγωγές των μελών του στρατού όσο και για την κρίση τους για προαγωγή. 
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 Στα πλαίσια της συζήτησης επί του νομοσχεδίου, η επιτροπή, στη βάση των διευκρινίσεων που της 
δόθηκαν από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Άμυνας, διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου από 
νομοτεχνικής άποψης, σύμφωνα με τις εισηγήσεις της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και ∆ημοκρατικού Κόμματος 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί από νομοτεχνικής 
άποψης. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια 
του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σωτήρης Σαμψών, παρακαλώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο θέμα υπ’ αριθμόν 5 ακριβώς λέει ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός επιφυλάσσει το 
δικαίωμά του να τοποθετηθεί στην ολομέλεια.  Θα τοποθετηθούμε υπέρ μεν, αλλά με την προειδοποίηση προς 
όλους τους αποδέκτες ότι δε θα δεχθούμε κακή χρήση του δικαιώματος που παραχωρούμε στους υπεύθυνους, 
για να εκδίδουν κανονισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 6 και 7 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» και «Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων της Εθνικής 
Φρουράς (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων 
του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» και «Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων 

της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιώργος Βαρνάβα, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Χρίστος Μέσης 
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 Αριστοτέλης Μισός Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε από κοινού τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 Απριλίου και στις 16 Μαΐου 2013.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Άμυνας και ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, 
καθώς και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 27 του περί Στρατού της 
∆ημοκρατίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί ∆ιαμνημονεύσεων του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
Κανονισμών, έτσι ώστε να διασαφηνιστούν οι προϋποθέσεις απονομής της διαμνημόνευσης ευδόκιμης 
διοίκησης σε αξιωματικούς του Στρατού της ∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 71 του περί Εθνικής 
Φρουράς Νόμου, είναι η τροποποίηση των ∆ιαμνημονεύσεων της Εθνικής Φρουράς Κανονισμών με την 
προσθήκη σε αυτούς διασαφηνιστικής πρόνοιας με βάση την οποία οι εκάστοτε τροποποιήσεις που επέρχονται 
στους περί ∆ιαμνημονεύσεων του Στρατού της ∆ημοκρατίας Κανονισμούς θα ισχύουν και για τα μέλη του 
στρατού που είναι αποσπασμένα στην Εθνική Φρουρά.  Σημειώνεται ότι σύμφωνα με τους υφιστάμενους 
κανονισμούς οι διαμνημονεύσεις για την Εθνική Φρουρά είναι αυτές που καθορίζονται στους περί 
∆ιαμνημονεύσεων του Στρατού της ∆ημοκρατίας Κανονισμούς, οι οποίοι εφαρμόζονται, τηρουμένων των 
αναλογιών και με τις αναγκαίες προσαρμογές, στην Εθνική Φρουρά κατά τον ίδιο τρόπο που εφαρμόζονται στο 
Στρατό της ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους αρμοδίους του Υπουργείου 
Άμυνας και τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς σε σχέση με τους πρώτους κανονισμούς, η προτεινόμενη 
τροποποίηση των προϋποθέσεων απονομής της διαμνημόνευσης ευδόκιμης διοίκησης σε αξιωματικούς του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας κρίθηκε αναγκαία, προκειμένου να καταστεί πιο ουσιαστική η απονομή της 
διαμνημόνευσης αυτής.   

 Ειδικότερα, με βάση τα πιο πάνω στοιχεία η διαμνημόνευση ευδόκιμης διοίκησης απονέμεται σύμφωνα 
με την ισχύουσα ρύθμιση σε αξιωματικούς βαθμού συνταγματάρχη, αντισυνταγματάρχη, ταγματάρχη και 
λοχαγού, οι οποίοι συμπληρώνουν το χρόνο διοίκησης που καθορίζεται στους περί Αξιωματικών του Στρατού 
της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμούς, προκειμένου να 
δικαιούνται κρίση στον κατεχόμενο βαθμό, και οι οποίοι προήχθησαν στον επόμενο βαθμό και παρέμειναν σε 
αυτόν τουλάχιστον για έξι μήνες.  Ως αποτέλεσμα της ρύθμισης αυτής η διαμνημόνευση ευδόκιμης διοίκησης 
απονέμεται σε όλους τους αξιωματικούς που συμπληρώνουν το χρόνο διοίκησης που απαιτείται για να κριθούν 
και να προαχθούν στον επόμενο βαθμό.  Για το λόγο αυτό το Υπουργείο Άμυνας, αφού μελέτησε σχετική 
εισήγηση του ΓΕΕΦ, έκρινε σκόπιμη την προτεινόμενη τροποποίηση.  Συγκεκριμένα, με τη ρύθμιση που 
προτείνεται η διαμνημόνευση θα είναι τριών τάξεων και θα απονέμεται σε αξιωματικούς που συμπληρώνουν 
συνολικό χρόνο ευδόκιμης διοίκησης οκτώ ετών για την Α´ Τάξη, έξι ετών για τη Β´ Τάξη και τριών ετών για τη 
Γ´ Τάξη σε ενεργή μονάδα, ανεξάρτητα αν απαιτείται από την ισχύουσα νομοθεσία για την κρίση και προαγωγή 
τους στον επόμενο βαθμό.   

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης των πρώτων κανονισμών, η εκπρόσωπος του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας επισήμανε την ανάγκη διασαφήνισης της έννοιας του όρου “ευδόκιμη 
διοίκηση” με τη συμπερίληψη σχετικής ερμηνευτικής διάταξης.  Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Άμυνας σε 
συνεργασία με την πιο πάνω εκπρόσωπο υπέβαλε στην επιτροπή διαμορφωμένο κείμενο των κανονισμών, 
στο οποίο διαλαμβάνεται ορισμός του όρου “ευδόκιμη διοίκηση”. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και ∆ημοκρατικού Κόμματος 
εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των πρώτων κανονισμών όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο 
πάνω και την έγκριση των δεύτερων κανονισμών όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών όλων των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 
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 Και πάλι, κύριε Πρόεδρε, υιοθετώ τα όσα είπα και για το θέμα υπ’ αριθμόν 5.  Θα υπερψηφίσουμε και τα 
δύο κανονιστικά νομοθετήματα, με την προειδοποίηση πάλι ότι δε θα δεχθούμε κακή χρήση των κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Όπως θα πρέπει να ισχύει σε όλους τους κανονισμούς. Να μη γίνεται κακή χρήση δηλαδή για 
όλους γενικά. 

 Λοιπόν, υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 6 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 6 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 7 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδιο Αποκατάστασης 
Προπολεμικής Φερεγγυότητας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής 

Φερεγγυότητας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής  

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αντώνης Αντωνίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε τέσσερις συνεδριάσεις της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3, 10 και 17 Απριλίου και στις 
15 Μαΐου 2013.  Στην πρώτη συνεδρίαση  κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, 
καθώς και της Υπηρεσίας Μερίμνης και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος και εκπρόσωποι του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ), της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας, του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης, της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ), της Κίνησης Προσφύγων και Εκτοπισμένων Μανάδων 
και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Περιουσιών Κατεχομένων (ΠΑΣΙΠΕΚΑ). Ο Σύνδεσμος Ιδιοκτητών 
Τουρκοκρατούμενων Περιουσιών Κύπρου, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Πληγέντων Εκτοπισθέντων 
Επιχειρηματιών, καθώς και το Κίνημα Κυπρίων Κτηματιών Κατεχομένων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Σκοπός των τροποποιητικών κανονισμών, που εκδίδονται σύμφωνα με το άρθρο 16 του περί Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και άλλα Συναφή Θέματα) Νόμου, είναι το 
συμβούλιο του ΚΦΙΚΒ να καταρτίζει και υποβάλλει διά του Υπουργού Οικονομικών στο Υπουργικό Συμβούλιο 
για έγκριση κανονισμούς προς ρύθμιση οποιουδήποτε θέματος που σύμφωνα με το σχετικό νόμο χρήζει 
καθορισμού. 

  Ειδικότερα, σύμφωνα με τον πρόεδρο του ΚΦΙΚΒ, μέσα στα πλαίσια των σημερινών δημοσιονομικών 
συνθηκών ετοιμάσθηκαν οι κανονισμοί σε συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών και τη Νομική Υπηρεσία, 
των οποίων η έγκριση κρίνεται ως επείγουσα, διαφορετικά ο ΚΦΙΚΒ κινδυνεύει με κατάρρευση. 

 Συγκεκριμένα, με τους κανονισμούς προτείνονται οι εξής τροποποιήσεις: 

1. Τροποποίηση του Κανονισμού 2 αναφορικά με τον ορισμό του όρου “δικαιούχο πρόσωπο”, έτσι ώστε να 
περιλαμβάνει πρόσωπα μέχρι και τρίτου βαθμού συγγένειας.  

2. Τροποποιήσεις στους ορισμούς του Κανονισμού 2 όσον αφορά τους ακόλουθους όρους: 

α. “εισόδημα”, για το οποίο καθορίζεται τι είναι το συνολικό ακαθάριστο εισόδημα, χορήγημα, 
ωφέλημα που προέρχεται από τη ∆ημοκρατία ή και από σχέδιο των Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
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β. “οικογενειακό εισόδημα”, το οποίο καθορίζεται ως το συνολικό ακαθάριστο ετήσιο εισόδημα όλων 
των μελών της οικογένειας, 

γ. “οικογένεια” και “μέλος οικογένειας”, όπου καθορίζονται οι σύζυγοι, ο πατέρας και η μητέρα, κατά 
πόσο αυτοί συζούν με τα τέκνα τους ή αν αυτά ζουν σε διαφορετική στέγη, καθώς και αν ο 
πατέρας ή και η μητέρα βρίσκονται σε διάσταση ή και αν είναι διαζευγμένοι, 

δ. “πολύτεκνη οικογένεια”, η οποία ορίζεται ως αυτή που έχει τέσσερα παιδιά, 

ε. “τέκνα”, για τα οποία καθορίζεται ποια είναι άγαμα νόμιμα τέκνα, άγαμοι προγονοί και άγαμα 
τέκνα ανεξαρτήτως ηλικίας, 

στ. “συνολικό εμβαδό κατοικίας”, το οποίο καθορίζεται ως το εμβαδό της κατοικίας όσον αφορά 
κλειστούς χώρους, συμπεριλαμβανομένων μηχανοστασίων, αποθηκευτικών χώρων και 
καλυμμένων χώρων στάθμευσης οχημάτων, εκτός κάποιων εξαιρέσεων. 

3. Τροποποίηση του Κανονισμού 2 στον ορισμό του όρου “νεοδημιουργούμενο ζευγάρι”, έτσι ώστε να 
δύναται το ζευγάρι να κάνει αίτηση για δανειοδότηση μέσω του υφιστάμενου σχεδίου εντός δεκαοκτώ 
μηνών αντί εντός τριών ετών που ισχύει σήμερα. 

4. Τροποποίηση του Κανονισμού 2 στον ορισμό του όρου “σπουδές” για συμπερίληψη εκπαιδευτικών 
ιδρυμάτων που δε συμπεριλαμβάνονται στους καταλόγους αναγνωρισμένων σχολών τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης,  νοουμένου ότι ο αιτητής κατέχει απολυτήριο δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης διάρκειας ενός 
έτους τουλάχιστον, περιλαμβανομένης και της απόκτησης επαγγελματικών τίτλων σπουδών. 

5. Τροποποίηση του Κανονισμού 3(2)(γ), έτσι ώστε στην επιδότηση από τον ΚΦΙΚΒ του επιτοκίου των 
δανείων που συνάπτει ο αιτητής να περιλαμβάνεται και για επαγγελματικούς σκοπούς, πέρα από τους 
στεγαστικούς σκοπούς που ισχύει σήμερα. 

6. Τροποποίηση του Κανονισμού 4(1), έτσι ώστε στην επιδότηση, εγγύηση ή δανειοδότηση από τον 
ΚΦΙΚΒ του επιτοκίου των δανείων που συνάπτει ο αιτητής να περιλαμβάνεται και δάνειο για 
επαγγελματικούς σκοπούς, πέρα από τους στεγαστικούς σκοπούς που ισχύει σήμερα. 

7. Τροποποίηση του Κανονισμού 4(1)(α)(ii), έτσι ώστε να παραχωρείται στο δικαιούχο που έχει εγγύηση 
από τον ΚΦΙΚΒ για εξασφάλιση στέγης σε υφιστάμενη κατοικία και το εμβαδόν της οικιστικής του 
μονάδας είναι μέχρι 275 τμ. Το 100% του δικαιούμενου ποσού, αν έχει εμβαδόν από 276 τμ. Και άνω, το 
50% του ποσού, ενώ όσον αφορά πολύτεκνες οικογένειες να μην ισχύει το μέτρο αυτό.  Στην περίπτωση 
που αίτηση υποβάλλεται από πρόσφυγα αιτητή που δεν είναι δικαιούχο πρόσωπο, αλλά το δικαιούχο 
πρόσωπο είναι σύζυγος του αιτητή, τότε εξετάζεται η αίτηση από τον ΚΦΙΚΒ. 

8. Τροποποίηση του Κανονισμού 4(1)(α)(ii), δεύτερη επιφύλαξη, έτσι ώστε να διαγραφεί η φράση «ή ούτε 
ένας από τους γονείς του είναι πρόσφυγας». 

9.  Τροποποίηση του Κανονισμού 4(1)(β)(ν), έτσι ώστε να αυξηθεί το ποσό δανειοδότησης για αγορά, 
ανέγερση, επέκταση οικήματος, δημιουργία γηπέδου κ.λπ. από €85.000 σε €100.000. 

10. Τροποποίηση του Κανονισμού 4(1) με την προσθήκη νέας παραγράφου (γ), με την οποία καθίσταται 
δυνατή η παραχώρηση δανείων στους εκ μητρογονίας πρόσφυγες, τα οποία μπορεί να ανέλθουν: 

α. για σπουδές μέχρι €105.000, 

β. για νεοδημιουργούμενα ζευγάρια μέχρι €17.000, 

γ.  για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη μέχρι €85.000, 

δ. για στεγαστικούς σκοπούς μέχρι €130.000, 

ε.  για επαγγελματικούς σκοπούς μέχρι €70.000 με κεφάλαια του ΚΦΙΚΒ και μέχρι €105.000 με 
εγγύηση του ΚΦΙΚΒ. 

11. Τροποποίηση του Κανονισμού 4(1) με τη διαγραφή της υποπαραγράφου (γ) και την αντικατάστασή της 
με νέα υποπαράγραφο (δ), με την οποία αντικαθίσταται η κατά 3,5% επιδότηση του επιτοκίου για 
στεγαστικά δάνεια με την επιδότηση κατά 3,5% του επιτοκίου του δανείου που συνάπτει ο δανειστής, 
έτσι ώστε ο αιτητής να επιβαρύνεται με ελάχιστο επιτόκιο 2,5% για στεγαστικό δάνειο που συνάπτει 
μέχρι και έξι μήνες πριν από την υποβολή της αίτησής του. Επιπλέον, προστίθεται επιφύλαξη, σύμφωνα 
με την οποία, στην περίπτωση που στεγαστικό δάνειο συνάφθηκε από χρηματοπιστωτικό ίδρυμα με 
επιτόκιο 2,5% ή χαμηλότερο, δεν επιδοτείται. 

12. Τροποποίηση του Κανονισμού 4(1) με την προσθήκη νέων υποπαραγράφων (ε), (ζ) και (η), με τις 
οποίες εισάγονται εισοδηματικά κριτήρια, σύμφωνα με τα οποία σε δικαιούχο πρόσωπο με οικογενειακό 
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εισόδημα από €80.000 μέχρι €100.000 γίνεται αποκοπή 10% από το δικαιούμενο ποσό, ενώ από 
€100.001 και άνω γίνεται αποκοπή 25% από το δικαιούμενο ποσό. 

13. Τροποποίηση του Κανονισμού 4 με την προσθήκη νέας παραγράφου (6), με την οποία διασφαλίζεται ότι 
οι οφειλέτες/συνοφειλέτες/εγγυητές έχουν ικανοποιητικά και τεκμηριωμένα εισοδήματα και ότι είναι 
ηλικίας άνω των δεκαοκτώ ετών κατά την ημερομηνία σύναψης του δανείου και κάτω των εβδομήντα 
ετών κατά την ημερομηνία λήξης του δανείου, με επιφύλαξη στις περιπτώσεις αιτήσεων για 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, κατά τις οποίες επαφίεται στο συμβούλιο να αποφασίσει κατά πόσο θα 
εφαρμοστούν οι πιο πάνω προϋποθέσεις. 

14. Τροποποίηση του Κανονισμού 7 με την προσθήκη νέας παραγράφου (5), έτσι ώστε, σε περίπτωση που 
ο ΚΦΙΚΒ συνοδεύει την έγκρισή του με όρους, αυτοί να ικανοποιηθούν εντός του χρονικού διαστήματος 
που θέτει (μέχρι και έξι μήνες και, σε περίπτωση που υπάρχουν λόγοι, μέχρι και δεκαοχτώ μήνες). 

15. Τροποποίηση του Κανονισμού 10(1) με τη διαγραφή της παραγράφου (1) και την αντικατάστασή της με 
νέα παράγραφο (1), η οποία αφορά το ύψος παροχής εγγύησης ή δανειοδότησης ή επιδότησης 
επιτοκίου το οποίο δεν μπορεί να υπερβεί είτε το 80% της αξίας της κατεχόμενης περιουσίας είτε το 
μέγιστο ποσό του σχεδίου για το οποίο γίνεται η αίτηση (όποιο είναι το μικρότερο), αφού αφαιρεθούν 
τυχόν προηγούμενα ποσά δανείων που λήφθηκαν μέσω σχεδίων του ΚΦΙΚΒ. 

16. Τροποποίηση του Κανονισμού 11(α), έτσι ώστε να καθορίζεται ελάχιστο επιτόκιο ύψους 2,5% στις 
περιπτώσεις αιτήσεων για εξασφάλιση στέγης ή επαγγελματικής στέγης και 4,5% στις περιπτώσεις 
αιτήσεων για επαγγελματικούς σκοπούς με κεφάλαια του ΚΦΙΚΒ. 

17. Τροποποίηση των βασικών κανονισμών με την προσθήκη νέου Κανονισμού 15, οι πρόνοιες του οποίου 
θα τυγχάνουν εφαρμογής για δύο χρόνια μετά τη δημοσίευση των παρόντων κανονισμών.  Σύμφωνα με 
τον πιο πάνω κανονισμό, όταν ο ένας γονιός του αιτητή ή και οι δύο είναι πρόσφυγες, στα παρεχόμενα 
σπουδαστικά δάνεια θα γίνεται αποκοπή 15% από το δικαιούμενο ποσό, στα επαγγελματικά δάνεια 
αποκοπή 25% και στα παρεχόμενα στεγαστικά δάνεια αποκοπή 20%, ενώ, όταν κανείς από τους γονείς 
δεν είναι πρόσφυγας, οι αποκοπές θα είναι ύψους 40%, 50% και 40%, αντίστοιχα.  Η αποκοπή θα είναι 
ύψους 40% στα παρεχόμενα στεγαστικά δάνεια για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  Επιπρόσθετα, 
σύμφωνα με τον εν λόγω κανονισμό, η ισχύς του σχεδίου δανειοδότησης για νεοδημιουργούμενα 
ζευγάρια αναστέλλεται για δύο χρόνια. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, αφού μελέτησε 
διεξοδικά τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών που εισηγείται το Υπουργείο Οικονομικών, κατέληξε 
στην εισήγηση περαιτέρω τροποποιήσεων σε κάποιες από αυτές. Συγκεκριμένα, τα μέλη της επιτροπής 
προτείνουν τα εξής: 

1. Τροποποίηση στον ορισμό του όρου “εισόδημα”, ώστε αυτός να αφορά το καθαρό ετήσιο εισόδημα από 
τα ακόλουθα: εργασία, περιουσία, σύνταξη, χορήγημα, ωφέλημα που προέρχεται από τη ∆ημοκρατία ή 
και από σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

2. Τροποποίηση στον ορισμό του όρου “τέκνα”, ώστε αυτός να συμπεριλαμβάνει και όσα παιδιά φοιτούν σε 
αναγνωρισμένες σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 

3. Στην τροποποίηση που θα επέλθει στον ορισμό του όρου “συνολικό εμβαδό” να προστεθεί στο τέλος 
επιφύλαξη με την οποία, αν η υψομετρική διαφορά επιβάλλει την κατασκευή υποστέγων, να εξαιρείται 
από το εμβαδό των καλυμμένων χώρων. 

4. Τροποποίηση του Κανονισμού 4(1)(δ) και 4(1)(ε), έτσι ώστε η επιβάρυνση του επιτοκίου του αιτητή να 
μειωθεί από 2,5% σε 2%. 

5. Τροποποίηση του Κανονισμού 4(1)(η), ώστε να εισαχθούν εισοδηματικά κριτήρια, σύμφωνα με τα οποία 
σε δικαιούχο πρόσωπο με οικογενειακό εισόδημα από €0 μέχρι €60.000 δε θα γίνεται καμία αποκοπή, 
από €60.000 μέχρι €100.000 θα γίνεται αποκοπή 10% από το δικαιούμενο ποσό, ενώ από €100.001 και 
άνω θα γίνεται αποκοπή 20% από το δικαιούμενο ποσό. 

6. Τροποποίηση του Κανονισμού 4(6), ώστε να διασφαλίζεται ότι οι οφειλέτες/συνοφειλέτες/εγγυητές έχουν 
ικανοποιητικά και τεκμηριωμένα εισοδήματα και ότι θα είναι ηλικίας άνω των δεκαοκτώ ετών κατά την 
ημερομηνία σύναψης δανείου και κάτω των εβδομήντα πέντε ετών κατά την ημερομηνία λήξης του 
δανείου. 

7. Τροποποίηση του Κανονισμού 10(1) με την αντικατάσταση της επιφύλαξης στην παράγραφο (β) και τη 
διαμόρφωσή του, έτσι ώστε το ποσό που θα παραχωρείται σε νεοδημιουργούμενα ζευγάρια για 
επιδιορθώσεις, βελτιώσεις ή/και προσθήκες σε υφιστάμενη κατοικία να μη συνυπολογίζεται για σκοπούς 
των πιο πάνω υπολογισμών με το μέγιστο ποσό δανείου που παραχωρείται για στεγαστικούς σκοπούς 
για τα πρώτα δεκαπέντε χρόνια, καθώς και να προστεθεί νέα παράγραφος (γ), με την οποία δάνειο που 
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θα ληφθεί μέσω του ΚΦΙΚΒ για σκοπούς ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης να μη συνυπολογίζεται με 
οποιοδήποτε άλλο δάνειο από τον ΚΦΙΚΒ. 

8. Τροποποίηση του Κανονισμού 11(α), έτσι ώστε να καθορίζεται ελάχιστο επιτόκιο ύψους 2% στις 
περιπτώσεις αιτήσεων για εξασφάλιση στέγης ή επαγγελματικής στέγης και 3% στις περιπτώσεις 
αιτήσεων για επαγγελματικούς σκοπούς με κεφάλαια του ΚΦΙΚΒ. 

9. Τροποποίηση του Κανονισμού 15, οι πρόνοιες του οποίου θα εφαρμοσθούν για ένα χρόνο μετά τη 
δημοσίευση των παρόντων κανονισμών, ώστε, όταν ο ένας γονιός του αιτητή ή και οι δύο είναι 
πρόσφυγες, στα παρεχόμενα σπουδαστικά δάνεια να γίνεται αποκοπή 10% από το δικαιούμενο ποσό, 
στα επαγγελματικά δάνεια αποκοπή 15% και στα παρεχόμενα στεγαστικά δάνεια 10%, όταν κανείς από 
τους γονείς δεν είναι πρόσφυγας, οι αποκοπές να είναι ύψους 25%, 25% και 25%, αντίστοιχα, και η 
αποκοπή να είναι ύψους 20% στα παρεχόμενα δάνεια για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  
Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τον εν λόγω κανονισμό το σχέδιο δανειοδότησης για νεοδημιουργούμενα 
ζευγάρια αναστέλλεται για ένα χρόνο. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του όλου θέματος, τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν από την 
εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών να μεταφέρει τις πιο πάνω εισηγήσεις τους στον πολιτικό της 
προϊστάμενο.  Όταν υπάρξει απάντηση από τον Υπουργό Οικονομικών, τα μέλη θα προχωρήσουν ανάλογα. 

 Σημειώνεται ότι αργότερα ο Υπουργός Οικονομικών με επιστολή του, η οποία διαβιβάσθηκε στα μέλη 
της επιτροπής, ανέφερε πως, λαμβάνοντας υπόψη ότι οι προτεινόμενες περεταίρω τροποποιήσεις αναμένεται 
να οδηγήσουν στη μείωση του αριθμού των αιτήσεων που θα ικανοποιηθούν και με δεδομένο ότι ο ετήσιος 
προϋπολογισμός του ΚΦΙΚΒ δε θα αυξηθεί, δε συμφωνεί με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, οι υπό αναφορά 
κανονισμοί έτυχαν νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών και του ΚΦΙΚΒ συμφωνούν 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

 Οι εκπρόσωποι της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας και του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
δήλωσαν πως δεν έχουν να προσθέσουν οτιδήποτε περεταίρω, ως εκ τούτου συμφωνούν με την έγκριση των 
κανονισμών. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΕΠ και της Κίνησης Προσφύγων και Εκτοπισμένων Μανάδων συμφωνούν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών. 

 Τέλος, οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΙΠΕΚΑ δήλωσαν ότι η θέση του συνδέσμου τους είναι πως ο ΚΦΙΚΒ δεν 
έχει βοηθήσει τους πρόσφυγες, ιδιαίτερα τους ιδιοκτήτες κατεχόμενων περιουσιών, ως εκ τούτου δεν 
αποδέχονται την έγκριση των κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες των υπό αναφορά 
κανονισμών, υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια της Βουλής για σκοπούς λήψης τελικής 
απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα γίνει από όλους τοποθέτηση στην ολομέλεια, ενώ υπάρχουν και τροπολογίες από το ΑΚΕΛ.  

 Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

1. Γίνεται εισήγηση για την αντικατάσταση της υποπαραγράφου (η) της παραγράφου (1) του Κανονισμού 
4  με την ακόλουθη νέα υποπαράγραφο (η): 

 «(η)  Για όλους τους καθορισμένους σκοπούς δανειοδότησης σύμφωνα με τον Κανονισμό 4 σε 
δικαιούχο πρόσωπο με οικογενειακό εισόδημα- 

 (i) από ογδόντα χιλιάδες ευρώ (80.000 ευρώ) μέχρι και εκατό χιλιάδες ευρώ (100.000 ευρώ) θα 
γίνεται αποκοπή 10% από το δικαιούμενο ποσό, και 

 (ii) από εκατό χιλιάδες ένα ευρώ (100.001 ευρώ) και άνω θα γίνεται αποκοπή 20% από το 
δικαιούμενο ποσό.». 

2. Γίνεται εισήγηση για την αντικατάσταση της παραγράφου (6) του Κανονισμού 4 με την ακόλουθη νέα 
παράγραφο (6):  
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 «(6) Οι οφειλέτες/συνοφειλέτες/εγγυητές πρέπει να έχουν ικανοποιητικά και τεκμηριωμένα 
εισοδήματα, να είναι ηλικίας άνω των δεκαοκτώ ετών κατά την ημερομηνία σύναψης του δανείου και 
κάτω των εβδομήντα πέντε ετών κατά την ημερομηνία λήξης του δανείου:  

 Νοείται ότι, αν οι πιο πάνω οφειλέτες/συνοφειλέτες/εγγυητές μπορούν αποδεδειγμένα να 
αποπληρώσουν το δάνειο, τότε το όριο ηλικίας μπορεί να παραταθεί μέχρι τη συμπλήρωση της ηλικίας 
των ογδόντα ετών.».  

3. Γίνεται εισήγηση για την αντικατάσταση της υποπαραγράφου (β) της παραγράφου (1) του Κανονισμού 
10 των βασικών κανονισμών όπως περιλαμβάνεται στον Κανονισμό 6 των παρόντων Κανονισμών με 
την ακόλουθη νέα υποπαράγραφο (β): 

 «(β) Το ποσό του δανείου που παραχωρείται για νεοδημιουργούμενα ζευγάρια και για επιδιορθώσεις, 
βελτιώσεις ή/και προσθήκες σε υφιστάμενη κατοικία δε θα συνυπολογίζεται για τους σκοπούς των πιο 
πάνω υπολογισμών με το μέγιστο ποσό δανείου που παραχωρείται για στεγαστικούς σκοπούς.». 

4. Γίνεται εισήγηση για την αντικατάσταση του Κανονισμού 15 των βασικών κανονισμών όπως αυτός 
περιλαμβάνεται στον Κανονισμό 8 των παρόντων Κανονισμών με τον ακόλουθο νέο Κανονισμό 15: 

 «15(1)(α)   Στα παρεχόμενα σπουδαστικά δάνεια θα γίνεται αποκοπή 25% από το δικαιούμενο ποσό, 
όταν κανένας από τους γονείς δεν είναι πρόσφυγας. 

   (β) Το σχέδιο δανειοδότησης για νεοδημιουργούμενα ζευγάρια αναστέλλεται για περίοδο ενός 
έτους 

   (γ) Στα παρεχόμενα δάνεια για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη θα γίνεται αποκοπή 20% από 
το δικαιούμενο ποσό, όταν οι γονείς του αιτητή δεν είναι πρόσφυγες. 

   (δ) Στα επαγγελματικά δάνεια θα γίνεται αποκοπή 25% από το δικαιούμενο ποσό, όταν οι 
γονείς του αιτητή δεν είναι πρόσφυγες. 

   (ε) Στα παρεχόμενα στεγαστικά δάνεια θα γίνεται αποκοπή 25% από το δικαιούμενο ποσό, 
όταν οι γονείς του αιτητή δεν είναι πρόσφυγες. 

 (2) Τα μέτρα που αναφέρονται στις υποπαραγράφους (α) έως (ε) της παραγράφου (1) θα 
εφαρμόζονται για διάρκεια ενός έτους, αρχής γενομένης από την ημερομηνία δημοσίευσης των 
παρόντων Κανονισμών στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Κουκουμά, παρακαλώ. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Έχουμε καταθέσει, κύριε Πρόεδρε, μία σειρά από τροπολογίες και θα ήθελα να αναφέρω ότι στην 
τροπολογία που υπάρχει η επιφύλαξη, στη δεύτερη τροπολογία, που αφορά την παράταση μέχρι τη 
συμπλήρωση των ογδόντα, την ηλικία των ογδόντα χρόνων, την αποσύρουμε την επιφύλαξη και μένουν οι 
υπόλοιπες τροπολογίες, τις οποίες έχουμε καταθέσει και κυκλοφορήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  

 ∆εν ξέρω, υπάρχει τοποθέτηση από τα κόμματα στις τροπολογίες; 

 Ο κ. Άγγελος Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στην τροπολογία που αφορά στο κομμάτι της μείωσης ύψους 25% στους μη πρόσφυγες 
για τα φοιτητικά -είναι η τέταρτη τροπολογία- έχω την εντύπωση ότι παρέλειψαν να μπει μέσα το κομμάτι που 
αφορά εκείνους που έχουν ή ένα γονιό ή δύο γονιούς πρόσφυγες, που είναι 10% μείωση.  ∆εν περιλαμβάνεται 
στην τροπολογία αναφορά στο πρώτο κομμάτι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Απαντώ εγώ, διότι τα γνωρίζω.  Εκείνα περνούν όπως συμφωνήθηκαν στην επιτροπή. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Ναι, αλλά εδώ λέει ότι αντικαθίσταται ο ένας κανονισμός από άλλον κανονισμό.  Έχω την εντύπωση ότι 
θα είναι ελλιπές.  Να ξεκαθαριστεί ότι θα ισχύουν τα άλλα, γιατί νομίζω ότι δε θα ισχύουν τα άλλα, όπως είναι 
μέσα. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κυρία Κουκουμά. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Αυτό που διατυπώνουμε εμείς με την τροπολογία μας είναι ότι δεχόμαστε τις μειώσεις όσον αφορά τις 
περιπτώσεις που είτε ο ένας είτε οι δύο γονείς είναι πρόσφυγες, αλλά όσον αφορά τις περιπτώσεις που απλά 
είναι ιδιοκτήτες κατεχόμενης περιουσίας οι αιτητές να ισχύουν αυτά που προτείνουμε εμείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  

 Λοιπόν, αφού θέλουμε... 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Εάν χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε, να εξηγήσω και τις υπόλοιπες τροπολογίες, να το κάμω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δε χρειάζεται, είναι καθαρότατες. 

 Ο κ. Τορναρίτης, παρακαλώ. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τηρήσει στάση αποχής σε όλες τις τροπολογίες του 
ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Το ∆ΗΚΟ δι’ εμού θα τις εγκρίνει όλες! 

(Γέλια) 

 Η Ε∆ΕΚ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα στηρίξουμε τις τροποποιήσεις τις οποίες έχει καταθέσει το ΑΚΕΛ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Οι υπόλοιποι;  Θέλει να μιλήσει κανένας;  Ο κ. Ευαγόρου;  Όχι! 

 Οι άλλοι δε θέλουν. 

 Επομένως, ψηφίζουμε τώρα για τις τροπολογίες. 

 Πόσοι τοποθετούνται υπέρ της πρώτης τροπολογίας του ΑΚΕΛ; 

 Παρακαλώ, κύριε γραμματέα, μέτρα! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μετρούμε, κύριε Πρόεδρε! 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τηρούν αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, η πρώτη τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πόσοι τοποθετούνται υπέρ της δεύτερης τροπολογίας του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τηρούν αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και μία αποχή, η δεύτερη τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πόσοι τοποθετούνται υπέρ της τρίτης τροπολογίας του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τηρούν αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, η τρίτη τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πόσοι τοποθετούνται υπέρ της τέταρτης τροπολογίας του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τηρούν αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, η τέταρτη τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των κανονισμών. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη 
Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση και περί 

Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιώργος Λουκαΐδης  Σοφοκλής Φυττής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Νοεμβρίου 2012 και στις 17 Μαΐου 2013.  
Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Το Υπουργείο Εξωτερικών, παρ’ όλο που κλήθηκε, 
δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος κύρωση της 
απόφασης IG. 19/12 της 16ης Συνάντησης των Συμβαλλόμενων Μερών στο Πρωτόκολλο σχετικά με τις Ειδικά 
Προστατευόμενες Περιοχές και τη Βιολογική Ποικιλομορφία στη Μεσόγειο, που πραγματοποιήθηκε στο 
Μαρακές του Μαρόκο το 2009.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, σκοπός της εν λόγω απόφασης είναι η 
τροποποίηση των παραρτημάτων ΙΙ και ΙΙΙ του προαναφερόμενου πρωτοκόλλου για εκσυγχρονισμό των 
καταλόγων των ειδών που κινδυνεύουν και των ειδών των οποίων η εκμετάλλευση ρυθμίζεται από το 
πρωτόκολλο με βάση τη σύγχρονη επιστημονική πληροφόρηση, καθώς και η επικαιροποίηση της 
επιστημονικής ονοματολογίας των ειδών που περιλαμβάνονται στους καταλόγους αυτούς. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
εισηγείται ομόφωνα στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της πιο πάνω 
απόφασης, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Σύμβασης για 
την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γεώργιο Προκοπίου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ναι, είπα “δι’ εμού”, διότι είμαι ο αντιπρόσωπος στην επιτροπή Προσφύγων, κύριε Προκοπίου.  Γι’ αυτό 
το είπα! 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 
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 Εντάξει, Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έντζιε φαντάζουμαι να διαμαρτύρεσαι; 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Συμφωνώ, Πρόεδρε!  Έχεις όλη την εξουσία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 3Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου πίνακα 2 στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας 
από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που ήδη έχει 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προλήψεως Πυρκαγιών στην 
Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.104-2013). 

Εσωτερικών  Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

2. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.027-2013). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών  
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3. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών, 
ημερ. 16 Μαΐου 2013 για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, ανταλλαγή ή 
παραχώρηση άδειας χρήσεως κρατικής 
γης σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, 
όπως αυτή έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση 
αρ. 74.627, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 
2013. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

4. Ετήσια έκθεση του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας για το έτος 2011, 
σύμφωνα με το άρθρο 53(3) του Νόμου 
89(Ι)/2001. 
(Αρ. Φακ. 10.01.001.025). 

Υγείας Υγείας 

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ιαθηκών και ∆ιαδοχής  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.038-2013). 

Ρίκκο Μαππουρίδη, 
Σωτήρη Σαμψών  
και Γεώργιο Γεωργίου,  
βουλευτές ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Νομικών 

2. Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.039-2013). 

Γιάννο Λαμάρη 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  
 

3. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.040-2013). 

Άγγελο Βότση  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα παρακαλούσα πολύ, εάν είναι δυνατόν, το πρώτο θέμα, που είναι «Ο περί Προλήψεως Πυρκαγιών 
στην Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», να πάει αντί στην επιτροπή Γεωργίας στην επιτροπή 
Περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Περιβάλλοντος;    

 Υπάρχει αντίρρηση; 

 Καταλάβατε, συνάδελφοι;   

 Το θέμα «Ο περί Προλήψεως Πυρκαγιών στην Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» ήρθε από 
το Υπουργείο Εσωτερικών και, ενώ παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων, ο κ. Περδίκης λέει να μην πάει εκεί και να πάει στην επιτροπή Περιβάλλοντος.   

 Παρακαλώ, ποιοι θέλουν να πάρουν το λόγο; 

 Ο κ. Χατζηγιάννης και μετά ο κ. Τάσου. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα αυτό έχει μια ιστορία που συχνά έχει συζητηθεί στην επιτροπή Γεωργίας και 
μάλιστα και κατά καιρούς και στην Εσωτερικών.  Έχει κατατεθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών.  Η δική μας 
άποψη είναι ότι θα πρέπει να μείνει όντως στο Υπουργείο Γεωργίας με το ιστορικό το οποίο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στην επιτροπή Γεωργίας, όχι υπουργείο! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Στην επιτροπή Γεωργίας, μάλιστα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκείνο το οποίο λέω -συμφωνώ με το συνάδελφο Χατζηγιάννη- είναι ότι το θέμα...  Όσον 
αφορά τις πυρκαγιές, τη νομοθεσία την έχουμε συζητήσει μέσω της επιτροπής Γεωργίας διαχρονικά.  Άρα 
λοιπόν, δε νομίζω ότι υπάρχει θέμα να πάει στην Περιβάλλοντος, αλλά στην έσχατη ανάγκη μπορεί να γίνει και 
συμβιβασμός και των δύο επιτροπών σε κοινή συνεδρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος της επιτροπής Γεωργίας.  Παρακαλώ. 

Γ. ΓΑΒΡΙΗΛ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχει συζητηθεί σε προηγούμενες συνεδρίες της επιτροπής Γεωργίας, νομίζω θα 
ήταν σωστό να παραμείνει, για να έχει συνέχεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να τοποθετηθεί;   

 Λοιπόν, ο κ. Περδίκης επιμένει; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να εξηγήσουμε, κύριε Πρόεδρε, ότι πρόκειται περί συμμόρφωσης σε περιβαλλοντική Οδηγία τούτο το 
πράγμα.  Βέβαια, για να είμαστε ειλικρινείς, έχει να κάμει με παρέκκλιση και παράθυρο σε περιβαλλοντική 
Οδηγία.  Τώρα, ο λόγος που πήγαινε στη Γεωργίας τόσα χρόνια -κακώς πήγαινε- ήταν, για να κερδηθεί πολύ 
πιο εύκολα το παράθυρο.  Εγώ θέλω να σας πω ότι εμείς δε θα δεχθούμε τούτη η ιστορία να συνεχιστεί και θα 
αναγκαστούμε να προσφύγουμε εκεί που πρέπει να προσφύγουμε! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, φαίνεται ότι θα αποφασίσω εγώ. 

 Θα μείνει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

 Πάμε παρακάτω.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Φειδία Σαρίκα) 

 Από κοινού συνεδρία δε θα δεχθώ, κύριε Σαρίκα, διότι οι από κοινού συνεδρίες είναι πλήρης αποτυχία!  
Σας το λέω εγώ! 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.597, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου  

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
δημιουργήσει μέσω των σχεδίων αναδασμού στις κοινότητες Στρουμπιού και Πολεμίου χώρους προστασίας 
της άγριας κυπριακής τουλίπας. Το σπάνιο αυτό είδος της τουλίπας “Agenensis” έχει ενταχθεί στο βοτανικό 
κήπο του Κέντρου Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης και Εκπαίδευσης Αθαλάσσας και επιβάλλεται η απαραίτητη 
προστασία και η καλλιεργητική φροντίδα των φυτών αυτών στο φυσικό τους χώρο.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.598, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο αληθεύουν οι πληροφορίες για 
κλείσιμο του ∆ημοτικού Σχολείου Κάμπου, με κίνδυνο μείωσης ακόμα περισσότερο των κατοίκων λόγω 
έλλειψης κινήτρων, ιδιαίτερα στους νέους ανθρώπους, για παραμονή στις κοινότητες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.599, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσος είναι ο οικονομικά ενεργός πληθυσμός της Κύπρου; 

2. Ποιος ο αριθμός και ποιο το ποσοστό απασχόλησης των κοινοτικών εργαζομένων στον οικονομικά 
ενεργό πληθυσμό της Κύπρου; 

3. Ποιος ο αριθμός και ποιο το ποσοστό απασχόλησης των κοινοτικών εργαζομένων σε σχέση με τον 
οικονομικά ενεργό πληθυσμό της Κύπρου στην τουριστική βιομηχανία, ποιο το ποσοστό αυτό στην 
οικοδομική βιομηχανία και ποιο το ποσοστό στον κλάδο της γεωργοκτηνοτροφίας, τόσο παγκύπρια όσο 
και κατά επαρχία; 

4. Ποιος ο αριθμός και ποιο το ποσοστό απασχόλησης των εργαζομένων από τρίτες χώρες στον 
οικονομικά ενεργό πληθυσμό της Κύπρου; 

5. Ποιος ο αριθμός και ποιο το ποσοστό απασχόλησης των εργαζομένων από τρίτες χώρες σε σχέση με 
τον οικονομικά ενεργό πληθυσμό της Κύπρου στην τουριστική βιομηχανία, ποιο το ποσοστό αυτό στην 
οικοδομική βιομηχανία και ποιο το ποσοστό στον κλάδο της γεωργοκτηνοτροφίας, τόσο παγκύπρια όσο 
και κατά επαρχία; 

6. Ποιο το ποσοστό των άνεργων κοινοτικών που είναι εγγεγραμμένοι στους καταλόγους της ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Απασχόλησης παγκύπρια και κατά επαρχία; 

7. Ποιο το ποσοστό των ανέργων από τρίτες χώρες που είναι εγγεγραμμένοι στους καταλόγους της 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.600, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος ο αριθμός των κοινοτικών που βρίσκονται στην Κύπρο και πόσοι έχουν εξασφαλίσει βεβαίωση 
εγγραφής Ευρωπαίου πολίτη; 

2. Ποιο το ποσοστό των Ευρωπαίων πολιτών που βρίσκονται στην Κύπρο και έχουν εξασφαλίσει 
βεβαίωση εγγραφής σε σχέση με τον οικονομικά ενεργό πληθυσμό της Κύπρου; 

3. Ποια κριτήρια πρέπει να πληρεί ένας Ευρωπαίος πολίτης, για να μπορέσει να εξασφαλίσει τη σχετική 
βεβαίωση εγγραφής ως Ευρωπαίου πολίτη στην Κύπρο; 

4. Υπάρχει μηχανισμός ελέγχου του αριθμού των κοινοτικών που έχουν εξασφαλίσει βεβαίωση εγγραφής 
Ευρωπαίου πολίτη στην Κύπρο για το κατά πόσο εξακολουθούν να παραμένουν στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία; 

5. Ποιος ο αριθμός των ατόμων από τρίτες χώρες που βρίσκονται στην Κύπρο και έχουν εξασφαλισμένη 
άδεια εργασίας και ποιο το ποσοστό αυτό σε σχέση με τον οικονομικά ενεργό πληθυσμό της Κύπρου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.601, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Τα μοναδικά ζωϊκά προϊόντα των οποίων η διακίνηση επιτρέπεται μέσω της Πράσινης Γραμμής είναι τα 
νωπά ψάρια θαλάσσιας αλιείας. Όπως πληροφορήθηκα, τα αλιεύματα που προέρχονται από τις κατεχόμενες 
περιοχές συνοδεύονται από έγγραφο που εκδίδει το Τουρκοκυπριακό Εμπορικό Επιμελητήριο, στο οποίο 
αναγράφονται στοιχεία του παραλήπτη, του πωλητή, οι ποσότητες και το είδος των αλιευμάτων, καθώς και ο 
αριθμός του αλιευτικού σκάφους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε επιτράπηκε η 
διακίνηση νωπών ψαριών θαλάσσιας αλιείας μέσω της Πράσινης Γραμμής. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο 
υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ποσότητες των ψαριών που διακινήθηκαν 
μέσω της Πράσινης Γραμμής από την ημέρα λήψης της απόφασης ανά έτος, αν οι ποσότητες αυτές είναι οι 
αναμενόμενες, δεδομένης της αλιευτικής δυνατότητας της βόρειας Κύπρου, πόση είναι η αντίστοιχη αλιευτική 
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ποσότητα στις ελεύθερες περιοχές ανά έτος, καθώς επίσης αν τα είδη που απαντούν στη βόρεια Κύπρο είναι 
τα ίδια που απαντούν και στις θάλασσες της ελεύθερης Κύπρου. Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο γίνονται έλεγχοι για διακίνηση εκτός των νόμιμων 
σημείων των οδοφραγμάτων, ποια είναι τα αποτελέσματα των ελέγχων αυτών, καθώς και αν υπήρξαν 
καταγγελίες για παράνομη διακίνηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.602, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει αμέσως τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις 
ενέργειες στις οποίες θα προβεί το υπουργείο σχετικά με όλα τα ζητήματα που αφορούν τα άτομα με δυσλεξία. 
Επισυνάπτεται σχετικό υπόμνημα του Παγκύπριου Συνδέσμου για τη ∆υσλεξία.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.603, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πρόσφατα πληροφορηθεί ότι μοναδικά είδη της κυπριακής χλωρίδας τα οποία αποτελούν και 
τους επιστημονικούς λόγους για την κήρυξη της χερσονήσου του Ακάμα σε ευρωπαϊκό οικότοπο κινδυνεύουν 
λόγω της ανεξέλεγκτης βόσκησης χιλιάδων αιγοπροβάτων (16 418 αιγοπρόβατα). Έχω καταγγείλει το θέμα 
στον αρμόδιο Επίτροπο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο οποίος έδειξε ενδιαφέρον και ζήτησε περαιτέρω στοιχεία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για προστασία των φυτών, των θάμνων και των δέντρων από την υπερβόσκηση στον Ακάμα και 
αν υπάρχει χρονοδιάγραμμα για τη μετακίνηση όλων των κτηνοτροφικών υποστατικών σε άλλη κατάλληλη 
περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.604, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Στη λεωφόρο Αμμοχώστου στην Παλουριώτισσα (περιοχή κυκλικού κόμβου ΣΟΠΑΖ) υπάρχει ένα 
μικρό ποτάμι το οποίο διασταυρώνει υπογείως την κεντρική λεωφόρο. Με τη δημιουργία πρατηρίου βενζίνης 
πριν από τον κυκλικό κόμβο του ΣΟΠΑΖ έχει στενέψει η κοίτη του ποταμού και, όταν βρέχει, σημειώνεται 
υπερχείλιση του ποταμού και δημιουργούνται ορμητικά ρεύματα και πλημμύρες στην όλη περιοχή. Σχετικά 
περιστατικά πλημμυρών και δυστυχημάτων που έχουν προκληθεί έχουν προβληθεί από τα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης και την αστυνομία για να δηλώσουν το μεγάλο βαθμό επικινδυνότητας. Η οδός που επηρεάζεται 
εξίσου είναι η Ιονίου Πελάγους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τους 
λόγους για τους οποίους έχει γίνει επέμβαση στην κοίτη του μικρού ποταμού, τι προτίθεται να πράξει η αρμόδια 
αρχή και πότε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.605, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ζητήματα αναφορικά με την οδό Ομόνοιας στη ∆ερύνεια: 

1. Έχει εγγραφεί ο δρόμος και ποιο καθεστώς ιδιοκτησίας έχει σήμερα; 

2. Ποιοι είναι οι λόγοι για τους οποίους υπάρχει καθυστέρηση στην έκδοση άδειας τελικής έγκρισης στο 
τεμάχιο 2104 Φ/Σχ. 33/45 Ε2; 

3. Ποιοι είναι οι λόγοι για τους οποίους έχει περάσει μέσα από ιδιωτικό τεμάχιο το αποχετευτικό του δήμου 
∆ερύνειας; Με βάση ποια έγκριση έχει υλοποιηθεί το αποχετευτικό σε λανθασμένο χώρο; 

4. Ποιες είναι οι προθέσεις του υπουργείου, προκειμένου να εκδοθεί άδεια τελικής έγκρισης στο ιδιωτικό 
τεμάχιο, και πότε θα υλοποιηθούν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.606, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
γίνονται και, εάν ναι, πόσο συχνά έλεγχοι τόσο στην Πράσινη Γραμμή για μεταφορά αλκοόλ από τα κατεχόμενα 
όσο και σε χώρους κατανάλωσης αλκοόλ για τη χρήση του εν λόγω παράνομου προϊόντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.607, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει στην επανεξέταση του διορισμού πιστοποιούντος υπαλλήλου στο δήμο ∆ερύνειας, που έγινε στις 
15 Μαρτίου 2012. Με το διορισμό αυτό πληρούνταν τα κριτήρια της σχετικής ισχύουσας νομοθεσίας και 
ειδικότερα το ηλικιακό κριτήριο;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.505, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.505 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερ. 4.12.2012, και επιθυμώ να 
σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Βελτίωση του οδοστρώματος του κύριου δρόμου που συνδέει την κοινότητα Κονιών με την 
κοινότητα Άρμου. 

 Ο υπ’ αναφορά δρόμος ανήκει στην αρμοδιότητα του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων το οποίο δεν 
προγραμματίζει για φέτος οποιαδήποτε βελτιωτικά έργα σ’ αυτόν λόγω περιορισμένων πιστώσεων. 

(β)  Βελτίωση του δρόμου που συνδέει την κοινότητα Άρμου, παρά την εκκλησία της Αγίας 
Βαρβάρας, με την κοινότητα Κονιών. 

 (i) Ο υπ’ αναφορά δρόμος, μήκους περίπου 2 χλμ, είναι χωριτικός και για τμήμα του, περίπου 400 
μ., το οποίο εμπίπτει στην οικιστική περιοχή της κοινότητας, το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει ζητήσει 
όπως διαπλατυνθεί και βελτιωθεί. 

 (ii) Ο Έπαρχος Πάφου έχει ζητήσει από το Κοινοτικό Συμβούλιο όπως προσκομίσει τις έγγραφες 
συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών, με βάση τη γραμμή ρυμοτομίας που 
εξασφαλίστηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, και, προς το σκοπό αυτό, αναμένεται 
και η αξιολόγηση από το Κοινοτικό Συμβούλιο σχετικής προσφοράς για αγορά υπηρεσιών 
μελετητή. 

(γ)  Κατασκευή τοίχων αντιστήριξης κατά μήκος του κεντρικού δρόμου της κοινότητας Άρμου. 

 (i) Η κατασκευή τοίχου αντιστήριξης κατά μήκος μέρους του κεντρικού δρόμου της κοινότητας 
κρίνεται αναγκαία για την προστασία του από πτώσεις βράχων και χωμάτων λόγω 
κατολισθήσεων. 

 (ii) Το κόστος ανέγερσης του τοίχου αντιστήριξης εκτιμάται στις €30.000, όμως για να προχωρήσει το 
έργο αναμένεται να ολοκληρωθεί η διαδικασία απαλλοτρίωσης μέρους τεμαχίου που επηρεάζεται 
από την κατασκευή. 

 (iii)  Η κατασκευή άλλων τοίχων αντιστήριξης κατά μήκος του κεντρικού δρόμου της κοινότητας 
εντάσσεται στο γενικότερο σχεδιασμό των έργων ανάπλασης της πλατείας της κοινότητας για τη 
Β΄ φάση και προγραμματίζονται να υλοποιηθούν στα πλαίσια του έργου αυτού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.609, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.609 και ημερ. 16/3/2012 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. 19.1.6.18/2 και ημερ. 5/6/2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου μελετά, σε συνεργασία με τα εμπλεκόμενα Τμήματα και Υπηρεσίες, 
τρόπους σύνδεσης αγροτικών περιοχών/κοινοτήτων με τη γεφύρωση μεγάλων ποταμών, με στόχο την 
ενίσχυση των προοπτικών ανάπτυξης της υπαίθρου. 

(β)  Στην περίπτωση της κοινότητας Αγίας Βαρβάρας, έγινε καθαρισμός του υφιστάμενου μικρού γεφυριού 
το οποίο συνδέει την εν λόγω κοινότητα με την Κτηνοτροφική Περιοχή, και ως εκ τούτου στο παρόν 
στάδιο δεν μελετάται το ενδεχόμενο κατασκευής γεφυριού που να συνδέει την κοινότητα Αγίας 
Βαρβάρας με την Κτηνοτροφική και τη Βιομηχανική Περιοχή, διαμέσου του ποταμού Έζουσας, διότι το 
έργο δεν εξυπηρετεί το ευρύτερο κοινό και δεν θεωρείται υψηλής προτεραιότητας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαΐου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.857, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα ερώτησή σας, με ημερομηνία 31/05/2012 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η επίλυση των προβλημάτων των δημοτικών σχολείων της Εφορείας Ελληνικών Εκπαιδευτηρίων 
Στροβόλου, όπως και όλων των άλλων σχολείων, είναι πάντα στο επίκεντρο της προσοχής του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού . 

(β)  Το Υπουργείο συνεργάζεται στενά και σε συνεχή βάση με την Εφορεία Ελληνικών Εκπαιδευτηρίων 
Στροβόλου για τον καθορισμό των εκπαιδευτικών περιφερειών των παιδιών, με στόχο την πρόληψη των 
προβλημάτων στέγασης συγκεκριμένων δημοτικών σχολείων. Για παράδειγμα, έγινε πριν δύο περίπου 
εβδομάδες σχετική σύσκεψη στην Εφορεία για έγκαιρη τροποποίηση των εκπαιδευτικών περιφερειών 
σχολείων, που πιθανόν να έχουν προβλήματα υπερπληθυσμού τη σχολική χρονιά 2014-2015. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.083, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Προσβασιμότητα των Ατόμων με Αναπηρίες στο Αεροδρόμιο Λάρνακας 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε απάντηση της πιο πάνω ερώτησης που έχει υποβληθεί από τη 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Στέλλα Κυριακίδου, θα θέλαμε να σας ενημερώσουμε ως 
ακολούθως: 

 Σύμφωνα με την επιστολή της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥ.Σ.Ο.Α.), που 
απευθύνεται στον Πρόεδρο και Μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και ίσων 
ευκαιριών μεταξύ ανδρών και γυναικών, με ημερομηνία 7/8/2012, καθώς και της σχετικής συζήτησης που 
πραγματοποιήθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής στις 16 Ιανουαρίου 2011, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, θα θέλαμε να αναφέρουμε τα ακόλουθα: 

 Ο σχεδιασμός και η κατασκευή των Αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου έχει ολοκληρωθεί και εγκριθεί 
από ∆ιεθνή Οίκο Ανεξάρτητου Μηχανικού στη βάση των προνοιών της Συμφωνίας Παραχώρησης. 

 Με βάση το σχεδιασμό που έχει πραγματοποιηθεί, οι χώροι του Αεροδρομίου, είναι προσβάσιμοι σε 
άτομα με μειωμένη κινητικότητα, οι δε κλίσεις των γεφυρών επιβίβασης-αποβίβασης είναι εντός των 
προδιαγραφών που περιλαμβάνονταν στην Συμφωνία Παραχώρησης. Παράλληλα, στους Αερολιμένες 
παρέχονται διευθετήσεις εξυπηρέτησης προς τα άτομα με μειωμένη κινητική ικανότητα καθ’ όλη την πορεία 
μετακίνησης τους εντός του κτιρίου των Αερολιμένων, περιλαμβανομένων και των γεφυρών 
επιβίβασης/αποβίβασης, χωρίς πρόσθετη οικονομική επιβάρυνση. Το αίτημα, ωστόσο, για τοποθέτηση 
δεύτερου παράλληλου χειρολισθήρα στις γέφυρες μελετάται από την Hermes σε συνεργασία με την 
κατασκευάστρια εταιρεία. 

 Σε ό,τι αφορά στην εκπαίδευση των εργαζομένων του Αεροδρομίου στη νοηματική γλώσσα, θα θέλαμε 
να σας ενημερώσουμε ότι, σύμφωνα με τον Ευρωπαϊκό Κανονισμό 1107/2006, ο οποίος καθορίζει το επίπεδο 
εξυπηρέτησης των Αερολιμένων, τα Αεροδρόμια της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν υποχρεούνται να προσφέρουν 
υπηρεσίες μετάφρασης νοηματικής γλώσσας. Παράλληλα, η νοηματική δεν είναι διεθνής γλώσσα αλλά 
αντανάκλαση της τοπικής γλώσσας, με αποτέλεσμα να χρησιμοποιούνται εκατοντάδες γλώσσες σε νοηματική 
σε όλο τον κόσμο. 

 Αναγνωρίζοντας τις προκλήσεις που αντιμετωπίζουν ωστόσο τα άτομα με ακουστική αναπηρία, ο 
Επενδυτής έχει διαθέσιμες στην ιστοσελίδα που διατηρεί, τις κυριότερες πληροφορίες που αφορούν στη 
διακίνηση εντός των Αερολιμένων. 

 Ταυτόχρονα, και παράλληλα με το θέμα ύπαρξης κατάλληλων υποδομών, η Hermes, σε συμμόρφωση 
και με τις πρόνοιες σχετικών ευρωπαϊκών κανονισμών, εφαρμόζει προγράμματα εκπαίδευσης του προσωπικού 
που απασχολείται στους χώρους των αερολιμένων με σκοπό τον κατάλληλο και αξιοπρεπή χειρισμό των 
ατόμων με μειωμένη κινητική ικανότητα που διακινούνται στο χώρο των αερολιμένων. 

 Σε ό,τι αφορά την έλλειψη δεύτερου ανελκυστήρα στην περιοχή των αφίξεων, θα θέλαμε να 
σημειώσουμε ότι οι ροές των επιβατών παρακολουθούνται και σε περίπτωση όπου διαφανεί ότι τα επίπεδα 
εξυπηρέτησης δεν είναι ικανοποιητικά θα προωθηθεί η πρόταση για κατασκευή και δεύτερου ανελκυστήρα 
στην περιοχή, αφού η σχετική απαιτούμενη υποδομή έχει ήδη κατασκευαστεί. Παράλληλα, όπως μας έχει 
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διαβεβαιώσει η Hermes, σε περιπτώσεις ταυτόχρονης άφιξης μεγάλου αριθμού ατόμων με μειωμένη 
κινητικότητα, χρησιμοποιείται εναλλακτικός ανελκυστήρας που βρίσκεται στην περιοχή. 

 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, θα θέλαμε να τονίσουμε τη βελτίωση που έχει συντελεστεί με την 
κατασκευή των νέων εγκαταστάσεων, παρά τον πολυεπίπεδο χαρακτήρα του Κτιρίου. Ενδεικτικά αναφέρουμε 
την ύπαρξη άνετων και ευχάριστων χώρων παραμονής και διακίνησης, τη σήμανση κινδύνων και εμποδίων, 
την ευκρινή ένδειξη διαδρόμων διαφυγής, την κατασκευή σημαντικού αριθμού χώρων υγιεινής ειδικά 
σχεδιασμένων για άτομα με μειωμένη κινητικότητα, καθώς και αριθμού γραφείων υπηρεσιών εξυπηρέτησης 
του κοινού, προσανατολισμένων για τα άτομα αυτά, την παροχή πληροφόρησης και την παροχή βοήθειας σε 
24ωρη βάση. Ταυτόχρονα, για την εύκολη πρόσβαση στο Τερματικό Κτήριο, διατίθενται ειδικά διαγραμμισμένοι 
χώροι στάσης/στάθμευσης μπροστά από τις κεντρικές εισόδους των αναχωρήσεων και αφίξεων, ενώ έχουν 
δημιουργηθεί ανάγλυφοι διάδρομοι που οδηγούν με ασφάλεια τον επιβάτη με προβλήματα όρασης εντός του 
κτιρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Μαΐου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.278, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. Eρ. 23.06.010.02.278 και ημερομηνία 1η Φεβρουαρίου 
2013 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας διαβιβάζω την ακόλουθη απαντητική επιστολή της Γενικής 
Λογίστριας σχετικά με την  πιο πάνω ερώτηση: 

 “Επιθυμώ ν' αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. Υ.0.13.20.001 και ημερομηνία 11 Μαρτίου, 2013 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι η εθελοντική αποκοπή 10% επί των ακαθάριστων 
απολαβών συμπεριλαμβανομένου και του 13ου μισθού των κρατικών αξιωματούχων όπως φαίνονται πιο κάτω, 
είχε αρχίσει κατόπιν δικής τους εντολής από τον 4/2010 μέχρι και τον 3/2012 (για 24 μήνες) και μετά 
ανανεώθηκε με νεότερη εντολή τους από 1/4/2012-31/12/2012. (Οι εξουσιοδοτήσεις μας είχαν σταλεί τον 
Αύγουστο 2012 αλλά αφορούσαν αναδρομική αποκοπή από τον 4/2012). 

 Παραθέτω πιο κάτω κατάλογο των αξιωματούχων οι οποίοι μας απέστειλαν εξουσιοδότηση για 
εθελοντική αποκοπή 10% επί των ακαθάριστων απολαβών τους συμπεριλαμβανομένου και του 13ου μισθού και 
την αντίστοιχη περίοδο που αφορά: 

       Περίοδος αποκοπής 

1. ∆ημήτρης Χριστόφιας   04/2010-12/2012 

2. Κώστας Παπακώστας   04/2010-07/2011 

3. Αντώνης Πασχαλίδης   04/2010-08/2011 

4. Μάρκος Κυπριανού   04/2010-08/2011 

5. Χαρίλαος Σταυράκης   04/2010-08/2011 

6. Ανδρέας ∆ημητρίου   04/2010-08/2011 

7. Χρίστος Πατσαλίδης   04/2010-08/2011 

8. Νεοκλής Συλικιώτης   04/2010-12/2012 

9. Λουκάς Λουκά    04/2010-12/2012 

10. Σωτηρούλα Χαραλάμπους   04/2010-12/2012 

11. ∆ημήτρης Ηλιάδης    04/2010-12/2012 

12. Ερατώ Κοζάκου-Μαρκουλλή  04/2010-12/2012 

13. Τίτος Χριστοφίδης    04/2010-12/2012 

14. Στέφανος Στεφάνου   04/2010-12/2012 

15. Γεώργιος Ιακώβου    04/2010-12/2012 

16. Ευθύμιος Φλουρέντζος   04/2012-12/2012 

17. Ελένη Μαύρου    04/2012-12/2012 

18. Γεώργιος ∆ημοσθένους   04/2012-12/2012 

19. Σοφοκλής Αλετράρης   04/2012-12/2012 

20. Σταύρος Μαλάς    04/2012-31/10/12 
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 Επίσης από το μισθό του κου Κίκη Καζαμία κατόπιν δικής του εντολής για την περίοδο που ήταν 
Υπουργός Οικονομικών (05/08/2011-31/03/2012) έγινε εθελοντική αποκοπή όλων των αποδοχών του 
εξαιρουμένων των επιδομάτων και ο κος Βάσος Σιαρλή για την περίοδο που ήταν Υπουργός Οικονομικών 
(23.03.2012-28.2.2013) κατόπιν δικής του εντολής ολόκληρος ο μισθός του συμπεριλαμβανομένων των 
επιδομάτων και του 13ου μισθού απεκόπτετο εθελοντικά.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.285, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις σχετικές με το πιο πάνω θέμα επιστολές σας με ημερομηνίες 15 Νοεμβρίου 2012 και 
1η Φεβρουαρίου 2013, και αρχικά να απολογηθώ για την καθυστέρηση της απάντησης μου. Σχετικά με τα 
ερωτήματα που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α.  ΜΕΣΗ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗ 

1. Κόμιστρα λεωφορείων 

 Όλοι οι μαθητές των δημόσιων σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης, ανεξάρτητα αριθμού μελών οικογένειας, 
δικαιούνται με την ταυτότητα μαθητή που εκδίδει το σχολείο να διακινούνται δωρεάν με τα λεωφορεία. Η 
δωρεάν διακίνηση των γονέων είναι θέμα που δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού. 

2. Μειωμένα δίδακτρα, τέλη εγγραφής και άλλες συνδρομές 

 Η φοίτηση στα δημόσια σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης είναι δωρεάν και δεν καταβάλλονται δίδακτρα ή 
τέλη εγγραφής. Το μόνο τέλος που καταβάλλουν οι μαθητές είναι το τέλος εκδρομών, €8, κατά την εγγραφή 
τους και το οποίο εισπράττεται από την οικεία Σχολική Εφορεία. Το τέλος αυτό θεωρείται πολύ χαμηλό, ώστε 
να μειωθεί ακόμη περισσότερο. 

3. Φοίτηση στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης (ΚΙΕ) 

 Αναφορικά με τη φοίτηση τριδύμων αλλά και παιδιών πολύτεκνων οικογενειών, ισχύουν οι πιο κάτω 
ρυθμίσεις. 

   Παιδιά πολύτεκνων οικογενειών (Απόφαση 52.753-30/11/2000) 

Όταν φοιτούν δύο παιδιά πολύτεκνης οικογένειας στα ΚΙΕ, απαλλάσσονται της καταβολής του 
50% των διδάκτρων. Στην περίπτωση που στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης φοιτούν πάνω 
από δύο παιδιά πολύτεκνης οικογένειας, τα δύο παιδιά που φοιτούν στα ψηλότερα συγκριτικά με 
το τρίτο, τέταρτο κλπ παιδί που φοιτά στα ΚΙΕ απαλλάσσονται της καταβολής του 50% των 
διδάκτρων. Το τρίτο, το τέταρτο κλπ παιδί απαλλάσσονται πλήρως της καταβολής των 
διδάκτρων. 

 Φοίτηση τριών αδελφών στα ΚΙΕ (Απόφαση 22.739-21/10/2005) 

Όταν φοιτούν τρία αδέλφια στο ΚΙΕ, απαλλάσσεται από την καταβολή διδάκτρων το τρίτο που 
φοιτά στο χαμηλότερο (συγκριτικά) επίπεδο και τα δύο άλλα καταβάλλουν μόνο το 50% των 
διδάκτρων. 

Β.  ∆ΗΜΟΤΙΚΗ-ΠΡΟ∆ΗΜΟΤΙΚΗ 

1.  Εγγραφή τριδύμων στα δημοτικά σχολεία και δημόσια νηπιαγωγεία 

 Για την εγγραφή παιδιών σε νηπιαγωγεία ή δημοτικά σχολεία δεν καταβάλλονται οποιαδήποτε τέλη 
προς το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. Καταβάλλεται μόνο ετήσια συνδρομή προς το Σύνδεσμο Γονέων 
(που δεν είναι υποχρεωτική). Συνήθως η συνδρομή είναι ανά οικογένεια και όχι ανά παιδί. Τα παιδιά ηλικίας 3 
χρονών πριν από την πρώτη Σεπτεμβρίου της χρονιάς που θα φοιτήσουν, δικαιούνται να υποβάλουν αίτηση 
για εγγραφή σε δημόσιο ή κοινοτικό νηπιαγωγείο. Θέσεις παραχωρούνται σε παιδιά ηλικίας 3 χρονών μέχρι 4 
και 8 μηνών, εφόσον παραμένουν κενές θέσεις μετά την εγγραφή παιδιών προδημοτικής ηλικίας (4 8/12-5 
8/12) στη βάση καθορισμένων κριτηρίων τα οποία ψηφίστηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο (Αρ. Απόφασης: 
63947, ημερ. 22/6/2013). Στα υφιστάμενα κριτήρια δεν περιλαμβάνονται οι πενταμελείς οικογένειες ή τα 
τρίδυμα. Η ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης μελετά την αναθεώρηση των εν λόγω κριτηρίων και στα νέα 
κριτήρια θα περιλαμβάνονται οι πενταμελείς οικογένειες και κατ’ επέκταση οι οικογένειες με τρίδυμα. Κανένα 
παιδί ηλικίας 2 ετών δεν δικαιούται να εγγραφεί σε δημόσιο νηπιαγωγείο, ούτε μελετάται κάτι τέτοιο. Το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού μελετά το ενδεχόμενο εγγραφής παιδιών 2 χρονών και 8 μηνών μέχρι 3 
χρονών σε κοινοτικά νηπιαγωγεία εφόσον παραμένουν κενές θέσεις. 

2.  Κόμιστρα Λεωφορείων 
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 Τα παιδιά δημοτικής εκπαίδευσης καταβάλλουν κόμιστρα για τα λεωφορεία μόνο στις περιπτώσεις 
πραγματοποίησης εκδρομών και επισκέψεων. Οι διευθύνσεις των σχολείων καταβάλλουν προσπάθειες όπου 
υπάρχει οικονομικό πρόβλημα να καλύπτονται τα κόμιστρα για αυτά τα παιδιά από το ταμείο του Συνδέσμου 
Γονέων. Με τον ίδιο τρόπο διευθετείται και η καταβολή κομίστρων για τρίδυμα. 

Γ.  ΑΝΑΣΤΟΛΗ ΜΕΤΑΘΕΣΗΣ ΜΗΤΕΡΑΣ ΤΡΙ∆ΥΜΩΝ ΣΤΗΝ ΜΕΣΗ Η ∆ΗΜΟΤΙΚΗ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗ 

 Η μετάθεση εκπαιδευτικών λειτουργών αποτελεί αρμοδιότητα της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
και διέπεται από τους περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών Τοποθετήσεις Μετακινήσεις και Μεταθέσεις 
Κανονισμούς του 1987. Η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας ως αρμόδια αρχή για τις μεταθέσεις 
εκπαιδευτικών λειτουργών εξετάζει τα αιτήματα για μετάθεση ή μη μετάθεση βάσει του άρθρου 11, το οποίο 
αναφέρεται σε συγκεκριμένους λόγους για τους οποίους η ΕΕΥ μπορεί να μεταθέσει ή να μη μεταθέσει έναν 
εκπαιδευτικό λειτουργό. Λόγω του αμελητέου αριθμού μητέρων τριδύμων εκπαιδευτικών λειτουργών, σε σχέση 
με το σύνολο των εκπαιδευτικών λειτουργών, δεν προγραμματίζεται τροποποίηση του εν λόγω κανονισμού, 
αλλά το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θα εισηγηθεί προς την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας να 
εξετάζει με ευαισθησία τα αιτήματα των μητέρων τριδύμων για μη μετάθεση μετά τη λήξη των δώδεκα μηνών 
για φροντίδα βρέφους, περίοδος που παραχωρείται σε όλες τις μητέρες εκπαιδευτικούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2013 του Υπουργού Άμυνας κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.02.312, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη μεταξύ μας αλληλογραφία, που λήγει με την επιστολή σας, με 
αρ. φακ. 23.06.010.02.312, ημερομηνίας 19.3.2013, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Όπως μας ενημέρωσε σχετικά η ∆ιεύθυνση Υγειονομικού του ΓΕΕΦ: 

 (i)  η προτεραιότητα περίθαλψης στο 106 Στρατιωτικό Νοσοκομείο Εκστρατείας (106 ΣΝΕ), 
καθορίζεται από τη σειρά προσέλευσης και τη σοβαρότητα του περιστατικού, με βάση ιατρικά 
κριτήρια, ανεξαρτήτως βαθμού ή ιδιότητας του πάσχοντος· 

(ii)  από την εξέταση του θέματος δεν έχουν διαπιστωθεί δυσχέρειες ή τυχόν σοβαρά προβλήματα σε 
ό,τι αφορά στην περίθαλψη οπλιτών, σαν συνέπεια της παράλληλης παροχής ιατρικής φροντίδας 
σε λοιπούς δικαιούχους. 

(β)  Το κόστος λειτουργίας του 106 ΣΝΕ ανέρχεται στα €2.323.000 περίπου και αφορά τη μισθοδοσία του 
προσωπικού και τα έξοδα λειτουργίας του, στα οποία περιλαμβάνονται: αγορά φαρμάκων, συντήρηση 
ιατρικού εξοπλισμού, πλύση ειδών ιματισμού, προμήθεια αναλώσιμων μικροβιολογικού εργαστηρίου, 
ορθοπεδικού/φυσιοθεραπευτικού/χειρουργικού και συναφούς υγειονομικού/ ακτινολογικού/τμήματος, 
αναλώσιμα οδοντιατρικού εξοπλισμού, αγορά υπηρεσιών για συλλογή και διαχείριση επικίνδυνων 
ιατρικών αποβλήτων μολυσματικού και τοξικού χαρακτήρα, αγορά ιατρικών αερίων, συντήρηση 
κτιριακών εγκαταστάσεων και προμήθεια ιατρικού εξοπλισμού. Σημειώνεται ότι στα προαναφερόμενα 
έξοδα λειτουργίας δεν συμπεριλαμβάνεται το κόστος του ηλεκτρισμού, νερού και σκυβάλων, για το 
οποίο δεν μπορεί να γίνει διαχωρισμός, αφού οι χρεώσεις για τα εν λόγω έξοδα γίνονται συγκεντρωτικά 
για όλες τις Μονάδες του Στρατοπέδου «Αντιστράτηγου Βασιλείου Καποτά» (Β.Μ.Η.), στο οποίο εδρεύει 
το 106 ΣΝΕ. 

 Το Υπουργείο Άμυνας είναι στη διάθεσή σας για την παροχή οποιωνδήποτε διευκρινίσεων τυχόν 
απαιτηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.431, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«∆ιορισμός ποινικών ανακριτών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.02.432 και ημερ. 15/2/2013 σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και να θέσω υπόψη σας τα ακόλουθα: 

1. Ο διορισμός ποινικών ανακριτών προβλέπεται στους νόμους περί Ποινικής ∆ικονομίας (Κεφ. 155) και 
περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή ∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) [Ν. 9(Ι)/2066]. 
Συγκεκριμένα ποινικοί ανακριτές πρώην αξιωματικοί Αστυνομίας είναι δυνατό να διοριστούν είτε από το 
Υπουργικό Συμβούλιο μετά από εισήγηση του Γενικού Εισαγγελέα, είτε από τον Γενικό Εισαγγελέα, είτε 
από την Ανεξάρτητη Αρχή Ισχυρισμών και Παραπόνων κατά της Αστυνομίας. 

2. Η εισήγηση σας για τροποποίηση της νομοθεσίας ώστε να μην επιτρέπεται ο διορισμός πρώην 
αξιωματούχων αστυνομικών ως ποινικών ανακριτών έχει καταρχήν εξεταστεί. Από την εξέταση του 
θέματος φαίνεται ότι η μέχρι τώρα εμπειρία απέδειξε ότι οι πρώην αξιωματικοί που διορίστηκαν κατά 
καιρούς για διερεύνηση ποινικών υποθέσεων δεν επέδειξαν προκατάληψη υπέρ της Αστυνομίας (εάν, 
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βεβαίως, αναφέρεστε σε υποθέσεις εναντίον μελών της Αστυνομίας) και στις σοβαρές υποθέσεις 
αποδείχθηκε ότι είναι οι πιο κατάλληλοι γιατί διαθέτουν την απαραίτητη εμπειρία για διερεύνηση 
σοβαρών αδικημάτων. Χαρακτηριστικές περιπτώσεις της επιτυχούς διερεύνησης από ποινικούς 
ανακριτές πρώην αξιωματικούς της Αστυνομίας είναι η υπόθεση της κακοποίησης των δύο φοιτητών 
καθώς και η υπόθεση που σχετιζόταν με την απόδραση του ισοβίτη Κίτα. 

3. Επιπρόσθετα πληροφοριακά αναφέρεται ότι ο Αρχηγός Αστυνομίας δεν διαδραματίζει ή/και έχει ρόλο 
στο διορισμό ποινικών ανακριτών αλλά ούτε οι πιο πάνω νόμοι του παρέχουν τέτοιο δικαίωμα. 

4. Στην περίπτωση που κατέχετε στοιχεία τα οποία καταδεικνύουν την ανάγκη για επανεξέταση του 
θέματος είμαστε στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαΐου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.457, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, αρ. ερ. 23.06.010.02.457, ημερομηνίας 21/2/2013 σχετικά με τον 
εντοπισμό εκρηκτικών στο Κελλάκι και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η Αστυνομία, στις 29/12/2012, κατόπιν πληροφορίας, εντόπισε στην οδό Ανεξαρτησίας στο χωριό 
Κελλάκι της Λεμεσού, ποσότητα εκρηκτικής ύλης και πυροκροτητή. Τα εν λόγω αντικείμενα 
φωτογραφήθηκαν, παραλήφθηκαν και στάληκαν για επιστημονικές εξετάσεις. 

(β)  Η ποσότητα γενετικού υλικού που εντοπίστηκε στα πιο πάνω αντικείμενα ήταν μηδαμινή για να 
επιτρέψει επιστημονικές συγκρίσεις. Περαιτέρω, από τις εξετάσεις που διενεργήθηκαν δεν κατέστη 
δυνατός ο εντοπισμός του προσώπου που τοποθέτησε τις εκρηκτικές ύλες στο συγκεκριμένο σημείο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Μαΐου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.462, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Φόρος Χρηματοοικονομικών Συναλλαγών (ΦΧΣ) 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.010.02.462 και ημερομηνία 17 Απριλίου 2013 
σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή κου Γιώργου Περδίκη που αφορά το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1.  Ιστορικό της Πρότασης για εφαρμογή του ΦΧΣ 

 Η Οδηγία που αναφέρεται στην εισαγωγή του ΦΧΣ παρουσιάστηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 
28 Σεπτεμβρίου 2011. 

 Σύμφωνα με τη σχετική Οδηγία ο ΦΧΣ θα επιβάλλεται επί των συναλλαγών των χρηματοπιστωτικών 
μέσων (χρεόγραφα, ομόλογα, μετοχές και παράγωγα). Ο συντελεστής θα είναι 0,1% για τις συναλλαγές 
μετοχών και ομολόγων, ενώ για τις συμβάσεις παραγώγων ο συντελεστής θα είναι 0,01%. 

 Η εν λόγω Οδηγία θα εφαρμόζεται σε όλες τις χρηματοπιστωτικές συναλλαγές, εφόσον τουλάχιστον 
ένας συμβαλλόμενος στη συναλλαγή είναι εγκατεστημένος σε ένα κράτος μέλος και εφόσον ένα 
χρηματοπιστωτικό ίδρυμα εγκατεστημένο στην επικράτεια ενός κράτους μέλους είναι συμβαλλόμενο μέρος στη 
συναλλαγή, ενεργώντας για ίδιο λογαριασμό ή για λογαριασμό άλλου προσώπου ή ενεργώντας εξ ονόματος 
συμβαλλόμενου στη συναλλαγή. Για τους σκοπούς της Οδηγίας ο όρος «χρηματοπιστωτικό ίδρυμα» 
περιλαμβάνει μεταξύ άλλων πιστωτικό ίδρυμα, επιχείρηση επενδύσεων, ασφαλιστική και αντασφαλιστική 
επιχείρηση, οργανισμό συλλογικών επενδύσεων σε κινητές αξίες (ΟΣΕΚΑ), ταμείο συντάξεων, εταιρεία που 
αποκτά συμμετοχή σε άλλη επιχείρηση, κ.λπ. 

 Στο Συμβούλιο Υπουργών (ΕΚΟΦΙΝ) παρουσιάστηκε για πρώτη φορά στις 8/11/2011 (επί Πολωνικής 
Προεδρίας). 

 Με τη λήξη της ∆ανικής Προεδρίας, η Προεδρία κατέθεσε ολοκληρωμένο έγγραφο προς τη Σύνοδο 
Κορυφής των Υπουργών Οικονομικών (ΕΚΟΦΙΝ) που πραγματοποιήθηκε στις 22/6/2012. 

 Μέσω του εγγράφου αυτού η Προεδρία ζητούσε από τους Υπουργούς να λάβουν υπόψη την όλη 
εργασία που έγινε επί του θέματος και να αποφασίσουν τα περαιτέρω βήματα. Με απλά λόγια η Προεδρία 
παρέθεσε τρεις (3) τρόπους πιθανής φορολόγησης του χρηματοπιστωτικού τομέα εντός της EE: 

1. Συνέχιση της εργασίας για την εισαγωγή του ΦΧΣ με βάση την πρόταση της Επιτροπής με ιδιαίτερη 
έμφαση σε μια σταδιακή εφαρμογή του αρχίζοντας με περιορισμένη βάση. 

2. Περισσότερη εις βάθος εξέταση των υπαλλακτικών τρόπων φορολόγησης του χρηματοπιστωτικού 
τομέα. 
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3. Εξέταση άλλων τρόπων ρύθμισης (regulating) του χρηματοπιστωτικού τομέα καλώντας τα KM όπως 
εισαγάγουν ή διατηρήσουν φορολόγηση του χρηματοπιστωτικού τομέα. 

 Είναι γεγονός ότι κατά τη διάρκεια των συζητήσεων ακούστηκαν τόσο τα υπέρ όσο και τα κατά της 
Πρότασης και εκφράστηκαν αρκετές επιφυλάξεις αναφορικά με τις διασαφηνίσεις που απαιτούνται επί της 
πρότασης, μέχρις ότου αυτή φτάσει σε εφαρμοστέο επίπεδο. 

 Παρά τις διάφορες συμβιβαστικές εισηγήσεις που διατυπώθηκαν κατά τη διάρκεια των συζητήσεων οι 
θέσεις των κρατών μελών δεν διαφοροποιήθηκαν σε τέτοιο βαθμό, έτσι που να παρέχεται η δυνατότητα για 
περαιτέρω συζήτηση επί αυτών. Κατά τη διάρκεια της Κυπριακής Προεδρίας δεν έγιναν άλλες συναντήσεις για 
περαιτέρω συζήτηση του θέματος λόγω του ότι η Επιτροπή είχε κρίνει ότι δεν υπήρχε πλέον αντικείμενο 
συζήτησης της εν λόγω Οδηγίας. 

 Στο Συμβούλιο των Υπουργών Οικονομικών είχε καταγραφεί ότι δεν αναμένεται υιοθέτηση της 
Πρότασης της Επιτροπής για το ΦΧΣ στο εγγύς μέλλον. Επίσης, κάποια κράτη μέλη δήλωσαν ότι θα 
ξεκινήσουν τη διαδικασία για ενισχυμένη συνεργασία1 στον τομέα αυτό, με απώτερο σκοπό η Πρόταση να 
υιοθετηθεί μέχρι το ∆εκέμβριο του 2012. 

 Κατά τη διάρκεια της Κυπριακής Προεδρίας ο Υπουργός Οικονομικών εξεδήλωσε την επιθυμία της 
Προεδρίας να συμβάλει με οποιοδήποτε εποικοδομητικό τρόπο στην εξερεύνηση διαφόρων επιλογών που 
πιθανόν να προέκυπταν επί του θέματος. Για το λόγο αυτό η Κυπριακή Προεδρία συμπεριέλαβε το θέμα αυτό 
σε Ομάδα Εργασίας Υψηλού Επιπέδου (11 Σεπτεμβρίου 2012), όπου κλήθηκε και η Επιτροπή για να 
ενημερώσει τα κράτη μέλη σε ποιο σημείο βρισκόταν η εξέλιξη του όλου θέματος. 

 Στις 25 Οκτωβρίου 2012 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εξέδωσε την Πρόταση Απόφασης του Συμβουλίου για 
βελτίωση της συνεργασίας στον τομέα της φορολόγησης των χρηματοπιστωτικών συναλλαγών, με την οποία 
εξουσιοδοτούνται τα κράτη μέλη τα οποία υπέβαλαν σχετικό αίτημα να εφαρμόσουν το ΦΧΣ μέσω της 
ενισχυμένης συνεργασίας. Τα κράτη μέλη που υπέβαλαν σχετικό αίτημα είναι τα εξής: Αυστρία, Βέλγιο, Γαλλία, 
Γερμανία, Ελλάδα, Εσθονία, Ιταλία, Ισπανία, Πορτογαλία, Σλοβακία και Σλοβενία. Στην αιτιολογημένη πρόταση 
της η Επιτροπή αναφέρει ότι τηρούνται όλες οι προϋποθέσεις που ορίζονται στο άρθρο 20 της ΣΕΕ και στα 
άρθρα 326 και 329 της ΣΛΕΕ. 

 Η ενισχυμένη συνεργασία αποτελεί επιλογή για εφαρμογή κάποιας νομοθετικής πρότασης, που 
παρέχεται προς τα κράτη μέλη από τη Συνθήκη Λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης (άρθρα 326 μέχρι 334). 
Κάποιες προϋποθέσεις για την ενισχυμένη συνεργασία είναι οι εξής: 

● Ο ελάχιστος αριθμός κρατών μελών που μπορούν να συμμετέχουν σε ενισχυμένη συνεργασία είναι 
εννέα (9) κράτη μέλη. 

● Θεωρείται ως έσχατη λύση, αφού θα εξαντληθούν όλα τα μέσα, σε εύλογο χρόνο, για την επίτευξη των 
στόχων της συνεργασίας σε επίπεδο EE 27. 

● Τα κράτη μέλη που επιθυμούν να εφαρμόσουν ενισχυμένη συνεργασία κάνουν σχετική αίτηση στην 
Επιτροπή. 

● Η Επιτροπή θα πρέπει να εξετάσει την αίτηση και αφού την εγκρίνει, να καταθέσει σχετική πρόταση στο 
Συμβούλιο. 

● Αφού υπάρξει διαβούλευση με το Κοινοβούλιο, τότε το Συμβούλιο μπορεί να εγκρίνει την εφαρμογή 
ενισχυμένης συνεργασίας. 

● Για έγκριση εφαρμογής ενισχυμένης συνεργασίας απαιτείται ειδική πλειοψηφία στο Συμβούλιο μεταξύ 
όλων των κρατών μελών, δηλαδή 255 ψήφοι από το σύνολο των 345 και η σύμφωνος γνώμη του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου επί της Πρότασης. Στα θέματα κοινής εξωτερικής πολιτικής και πολιτικής 
ασφάλειας απαιτείται ομοφωνία. 

● Μπορεί οποιοδήποτε άλλο κράτος μέλος να συμμετέχει, αφού πρώτα επιβεβαιώσει τη συμμετοχή του η 
Επιτροπή. 

 Στις 30 Νοεμβρίου 2012 (επί Κυπριακής Προεδρίας) η Επιτροπή Μονίμων Αντιπροσώπων II αποφάσισε 
με απλή πλειοψηφία να προχωρήσει με τη συνήθη διαδικασία του Συμβουλίου και να αποστείλει επιστολή 
προς το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, μέσω της οποίας ζητούσε τη συγκατάθεσή του για την έγκριση ενισχυμένης 
συνεργασίας, όπως προτείνεται από την Επιτροπή. Η ολομέλεια του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου έδωσε τη 
συγκατάθεσή της στις 11 ∆εκεμβρίου 2012. Οι ενέργειες αυτές έγιναν μέσα στα πλαίσια της νομοθετικής 
ρύθμισης που απαιτείται για την εφαρμογή της ενισχυμένης συνεργασίας. 

                                            
1 Η δυνατότητα εφαρμογής νομοθεσίας μέσω ενισχυμένης διαδικασίας παρέχεται από τη Συνθήκη για τη Λειτουργία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με βάση συγκεκριμένα κριτήρια και προϋποθέσεις που θα πρέπει να εξεταστούν από την Επιτροπή και να 
εγκριθούν από το Συμβούλιο. Περισσότερες λεπτομέρειες εφαρμογής της παρατίθενται στη σελίδα 3 του κειμένου αυτού. 
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 Στις 7 Ιανουαρίου 2013 το εν λόγω θέμα συζητήθηκε σε συνάντηση των φορολογικών ακολούθων, όπου 
ζητήθηκε από την Ιρλανδική Προεδρία η θέση που θα τηρήσει το κάθε κράτος μέλος κατά την ψηφοφορία που 
αναμένεται να γίνει στο Συμβούλιο ECOFIN στις 22 Ιανουαρίου 2013. Στο Συμβούλιο ECOFIN στις 22 
Ιανουαρίου 2013 η Κύπρος ψήφισε θετικά για εφαρμογή του ΦΧΣ με ενισχυμένη συνεργασία. Πληροφοριακά 
σας αναφέρω ότι η Κύπρος έχει τέσσερις (4) ψήφους, αριθμός βέβαια πολύ μικρός για να διαμορφώσει την 
έκβαση της ψηφοφορίας. 

 Στο παρόν στάδιο συνεχίζονται οι συζητήσεις σε τεχνικό επίπεδο επί των τροποποιήσεων της σχετικής 
Οδηγίας, στις οποίες λαμβάνουν μέρος όλα τα κράτη μέλη. Ωστόσο, η Κύπρος, όπως και τα υπόλοιπα KM που 
δεν εκδήλωσαν ενδιαφέρον για εφαρμογή του ΦΧΣ μέσω της ενισχυμένης συνεργασίας, μπορεί να εκφράσει 
απόψεις ή/και να ζητήσει διευκρινίσεις, αλλά δεν έχει δικαίωμα ψήφου επί του τελικού κειμένου. Είναι γεγονός 
όμως, ότι και μεταξύ των 11 κρατών μελών παρουσιάζονται διαφωνίες ως προς την τελική μορφή που πρέπει 
να πάρει η εφαρμογή του ΦΧΣ. 

2.  Η θέση της Κύπρου επί του ΦΧΣ 

 Από την κατάθεση της αρχικής Οδηγίας η Κύπρος εκδήλωσε την αντίθεσή της στην υιοθέτηση του 
φόρου αυτού μόνο στην Ευρώπη με το αιτιολογικό ότι αυτό θα οδηγούσε σε μετεγκατάσταση εταιρειών σε 
χώρες εκτός της Ευρωπαϊκής επικράτειας. Αυτή βέβαια ήταν και η θέση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που 
συμπεριλήφθηκε στην Έκθεση Αντίκτυπου που ετοιμάστηκε με την κατάθεση της Πρότασης. Η άποψη που 
εκφράστηκε μέσω του Υπουργού Οικονομικών σε διάφορες συναντήσεις ήταν ότι η Κύπρος θα μπορούσε να 
υιοθετήσει τέτοιο φόρο, αν αυτός επιβαλλόταν σε παγκόσμιο επίπεδο, κάτι το οποίο θα επιδρούσε αρνητικά 
στη μετεγκατάσταση των εταιρειών του τομέα αυτού. 

 Ωστόσο, λαμβάνοντας υπόψη τις νομοθετικές πρόνοιες της προτεινόμενης Οδηγίας έχουμε προβεί σε 
προκαταρκτική ανάλυση των επιπτώσεων που θα έχει η τυχόν εφαρμογή της νομοθεσίας αυτής επί της 
Κυπριακής οικονομίας. Οι διαπιστώσεις μας είναι ότι οι εταιρείες ξένων συμφερόντων του χρηματοπιστωτικού 
τομέα θα πρέπει να καταβάλλουν τεράστια ποσά φόρου, κάτι το οποίο, χωρίς την παραμικρή αμφιβολία, θα 
οδηγήσει τις εταιρείες αυτές εκτός Κύπρου. Η μετεγκατάσταση των εταιρειών αυτών θα οδηγήσει σε απώλεια 
φορολογικών εσόδων για το Κράτος (φόρος εισοδήματος, Φ.Π.Α., φόρος υπαλλήλων, εισφορές κοινωνικών 
ασφαλίσεων) και σε αύξηση των ποσοστών ανεργίας. Πέραν των άμεσων επιδράσεων επί των φορολογικών 
εσόδων, αναμένεται να υπάρξουν επίσης δυσμενείς επιπτώσεις επί των εισοδημάτων διαφόρων 
επαγγελματικών ομάδων (λογιστών και δικηγόρων), εγκατάλειψη ενοικιαζόμενων κτιρίων, απώλεια 
λειτουργικών δαπανών των εταιρειών αυτών κ.λπ. 

 Για να κατανοήσει κάποιος το μέγεθος των ποσών που εμπλέκονται με την εφαρμογή του ΦΧΣ, σας 
παρατίθεται ένα παράδειγμα: 

 Μια ΚΕΠΕΥ (οι περισσότερες εγγεγραμμένες στη ∆ημοκρατία είναι ξένων συμφερόντων) με έδρα την 
Κύπρο που πραγματοποιεί αγοραπωλησίες μετοχών σε διάφορα χρηματιστήρια αξίας €8,5 δις θα καταβάλει 
€8,5 εκατομμύρια ΦΧΣ όταν η εταιρεία αυτή πιθανόν να έχει πληρωτέο φόρο εισοδήματος μόνο €100Κ. Αν ο 
κύκλος εργασιών της εν λόγω εταιρείας ήταν παράγωγα μόνο τότε ο ΦΧΣ θα ήταν €850Κ, πάλι ένα τεράστιο 
ποσό για την εταιρεία. 

 Όπως προκύπτει από το πιο πάνω παράδειγμα οι ξένων συμφερόντων ΚΕΠΕΥ δεν έχουν κανένα πλέον 
συμφέρον να παραμείνουν στη ∆ημοκρατία αν οφείλουν να καταβάλλουν αυτά τα ποσά σε ΦΧΣ και μπορεί 
πάρα πολύ εύκολα να μετακινηθούν σε άλλες χώρες, είτε εντός είτε εκτός της Ευρωπαϊκής επικράτειας που δεν 
θα εφαρμόζεται ο ΦΧΣ. 

 Στην περίπτωση των Κυπριακών τραπεζών και των οργανισμών που θα αποτελούν αντικείμενο του 
ΦΧΣ, δεν αναμένεται οποιαδήποτε μετεγκατάσταση λόγω διαφόρων παραγόντων, η ανάπτυξη των οποίων, 
δεν είναι επί του παρόντος. Ωστόσο, το επιπρόσθετο κόστος που θα έχουν οι οργανισμοί αυτοί αναμένεται ότι 
θα μετακυλιστεί επί των καταναλωτών και επιχειρήσεων, με όλα τα συνεπακόλουθα δυσμενή αποτελέσματα επί 
της οικονομίας μας. 

 Κατά την εκπόνηση της μελέτης έχει διαπιστωθεί ότι είναι αρκετά δύσκολο (σχεδόν αδύνατο) να 
εντοπιστούν όλες οι επηρεαζόμενες από το φόρο επιχειρήσεις. Πιο συγκεκριμένα, αναφερόμαστε σε ένα πολύ 
μεγάλο αριθμό εταιρειών που ανήκουν σε ξένους -κατά πλειοψηφία σε Ρώσους- που ασχολούνται με την 
αγοραπωλησία χρηματοπιστωτικών μέσων σε χρηματιστήρια του εξωτερικού και οι οποίες θα επηρεαστούν 
αρνητικώς από τυχόν εισαγωγή του ΦΧΣ. Ωστόσο, λόγω του ότι οι εταιρείες αυτές δεν απευθύνονται στην 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς για την εξασφάλιση άδειας ΚΕΠΕΥ, οι υποχρεώσεις τους είναι μόνο προς το Τμήμα 
Εσωτερικών Προσόδων και προς την Υπηρεσία Φ.Π.Α., (αν βέβαια έχουν υποχρέωση εγγραφής). Η λήψη των 
αναγκαίων στοιχείων από τα τμήματα αυτά είναι σχεδόν αδύνατη, λόγω της αναγκαίας επεξεργασίας που 
πρέπει να τύχουν για τους σκοπούς αυτούς, δηλαδή να εντοπιστούν όλες αυτές οι εταιρείες. Οι πληροφορίες 
που λαμβάνουμε από το Σύνδεσμο Εγκεκριμένων Λογιστών είναι ότι ο αριθμός αυτός είναι πάρα πολύ μεγάλος 
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και άρα τα ποσά που θεωρητικά θα κληθούν να καταβάλουν είναι αρκετά μεγάλα, κάτι το οποίο θα οδηγήσει σε 
μετεγκατάσταση τους, με αποτέλεσμα να υπάρξει μεγάλη απώλεια φορολογικών εσόδων. 

3.  Συμπέρασμα 

 Σύμφωνα με την ανάλυση που εκπονήθηκε οι επιπτώσεις επί της Κυπριακής οικονομίας σε τυχόν 
επιβολή του ΦΧΣ θα είναι αρνητικές και μάλιστα σε μεγάλο βαθμό, ειδικότερα υπό τις συνθήκες αυτές που 
επικρατούν στην οικονομία του τόπου. Το μεγάλο πρόβλημα που φυσικά αναμένεται να προκύψει θα είναι η 
μετεγκατάσταση των επηρεαζόμενων εταιρειών με αποτέλεσμα να υπάρξουν τόσο άμεσες, όσο και έμμεσες 
αρνητικές συνέπειες. Θα πρέπει επίσης να τονιστεί ότι οι συνέπειες αυτές θα είναι αρκετά μεγαλύτερες, αν 
ληφθούν υπόψη και οι εταιρείες για τις οποίες αδυνατούμε να πάρουμε έγκυρα στοιχεία. 

 Είναι γι’ αυτό το λόγο που η θέση της Κύπρου εξακολουθεί να παραμένει η ίδια από την αρχή της 
κατάθεσης της σχετικής πρότασης για εφαρμογή του ΦΧΣ. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες διευκρινίσεις ή/και πληροφορίες χρειάζεστε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.494, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 19.03.2013 και σας πληροφορώ ότι στο Υπουργείο 
Εσωτερικών δεν υπάρχει θεσμοθετημένος μηχανισμός για υποχρεωτική μετακίνηση αδειοδοτημένων/νόμιμων 
αναπτύξεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Μαΐου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.494, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2013, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 19.3.2013, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση της βουλευτού κας Ειρήνης Χαραλαμπίδου, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος δεν διαθέτει θεσμοθετημένο μηχανισμό για 
υποχρεωτική μετακίνηση εργοστασίων ή κτηνοτροφικών μονάδων σε περιπτώσεις που οι οικιστικές περιοχές 
επεκτείνονται και πλησιάζουν αδειοδοτημένες παλιές εγκαταστάσεις, εργοστασιακές ή κτηνοτροφικές.  Για 
υφιστάμενες αναπτύξεις διαθέτει μηχανισμούς για την τήρηση των Περιβαλλοντικών Νομοθεσιών, που 
προνοούν την ορθή διαχείριση των αποβλήτων τους και την προστασία των νερών και του εδάφους. Σε 
περιπτώσεις παραβάσεων, δύναται να επιβληθούν εξώδικες ρυθμίσεις, αποστολή εκθέσεων στον Γενικό 
Εισαγγελέα για λήψη δικαστικών μέτρων για συμμόρφωση τους με τις Περιβαλλοντικές Νομοθεσίες. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια εφαρμογής της περιβαλλοντικής και κοινωνικής πολιτικής του Υπουργείου, 
το Τμήμα Γεωργίας εφαρμόζει σχέδια που αποσκοπούν στην αποζημίωση των κτηνοτρόφων για την 
κατεδάφιση των κτηνοτροφικών τους υποστατικών, που λόγω της θέσης τους προκαλούν οχληρία ή ρύπανση 
του περιβάλλοντος. Τα σχέδια λειτουργούν πάνω σε εθελοντική βάση και είναι απαραίτητη η υποβολή σχετικής 
αίτησης από τον ενδιαφερόμενο κτηνοτρόφο. 

 Το πρώτο Σχέδιο καλύπτει την κατεδάφιση οχληρών ρυπογόνων κτηνοτροφικών υποστατικών των 
οποίων οι ιδιοκτήτες κτηνοτρόφοι δε θα μετεγκατασταθούν σε άλλη περιοχή αλλά θα τερματίσουν την 
κτηνοτροφική τους δραστηριότητα. Το δεύτερο Σχέδιο καλύπτει περιπτώσεις κτηνοτρόφων οι οποίοι θα 
κατεδαφίσουν τα οχληρά κτηνοτροφικά τους υποστατικά και θα μετεγκατασταθούν σε άλλη περιοχή με 
καινούργια, αδειούχα κτηνοτροφικά υποστατικά. 

 Λόγω σημαντικών περικοπών στο κονδύλι «Αποζημιώσεις Κτηνοτρόφων» στον Προϋπολογισμό 2013, 
δεν είναι δυνατή η επαναπροκήρυξη εντός του 2013 των υπό αναφορά Σχεδίων και το ποσό της εγκριμένης 
πρόνοιας στον προϋπολογισμό του 2013 θα χρησιμοποιηθεί για τη διεκπεραίωση των αιτήσεων που 
υποβλήθηκαν το 2011. Σημειώνεται ότι η εφαρμογή των υπό αναφορά Σχεδίων τερματίζεται οριστικά στις 
31/12/2013. Επειδή όμως η κατεδάφιση οχληρών και ρυπογόνων για το περιβάλλον κτηνοτροφικών 
υποστατικών εξυπηρετεί τους ευρύτερους στόχους της Κοινωνικής και Περιβαλλοντικής Πολιτικής της Ε.Ε., το 
Τμήμα Γεωργίας έχει ξεκινήσει τη διαδικασία για την ετοιμασία νέων παρόμοιων Σχεδίων για την περίοδο από 
1/1/2014 μέχρι 31/12/2020. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.497, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

«Αδειοδότηση δικτύων κινητής τηλεφωνίας 
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 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1 . Γιατί μέχρι στιγμής δεν έχει προκηρυχθεί η τρίτη άδεια κινητής τηλεφωνίας; 

 Η αδειοδότηση του ραδιοφάσματος για την εγκατάσταση και λειτουργία δικτύων ηλεκτρονικών 
επικοινωνιών (συμπεριλαμβανομένων και δικτύων κινητής τηλεφωνίας) διέπεται από τον περί 
Ραδιοεπικοινωνιών Νόμο του 2002 μέχρι 2012. Για την εν λόγω αδειοδότηση η Ευρωπαϊκή νομοθεσία, καθώς 
και η εθνική νομοθεσία προβλέπουν τη διεξαγωγή διαγωνιστικής διαδικασίας, η οποία περιλαμβάνει δημόσια 
διαβούλευση, πλειστηριασμό και χορήγηση της σχετικής άδειας. 

 Μετά από σχετική ενημέρωση του Υπουργικού Συμβουλίου, που έγινε στις 4.12.2012, από τον Υπουργό 
Συγκοινωνιών και Έργων, το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (THE) προχώρησε στη διεξαγωγή δημόσιας 
διαβούλευσης σε σχέση με την αδειοδότηση ραδιοφάσματος, που εμπίπτει στις ζώνες 800MHz, 900MHz, 
1800MHz, 2600MHz και 2100MHz, με σκοπό τη λειτουργία δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών. Η δημόσια 
διαβούλευση πραγματοποιήθηκε μεταξύ 14.12.2012 και 30.1.2013. Αναμένεται ότι σύντομα θα προκηρυχτεί ο 
διαγωνισμός (πλειστηριασμός) για την αδειοδότηση φάσματος στις ζώνες 900/1800/2100MHz (η λεγόμενη 
«τρίτη άδεια κινητής τηλεφωνίας»), καθώς και ένας δεύτερος διαγωνισμός για την αδειοδότηση του φάσματος 
στη ζώνη 2600MHz. Η όλη διαδικασία χρειάζεται τέσσερεις μήνες για να ολοκληρωθεί. 

2. Ποια είναι η δέσμευση μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το πιο πάνω θέμα; 

 Σύμφωνα με την Απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης με αρ. 2012/243/ΕΕ, σχετικά με το Πολυετές Πρόγραμμα Πολιτικής για το Ραδιοφάσμα (Radio 
Spectrum Policy Program-RSPP), τα κράτη μέλη υποχρεούνται, ανάλογα με τη ζήτηση της αγοράς, να 
εφαρμόσουν και ολοκληρώσουν διαδικασία αδειοδότησης έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

3. Έχουν ασκηθεί πιέσεις, για να μην προκηρυχτεί η τρίτη άδεια κινητής τηλεφωνίας; 

 Οι δύο υφιστάμενοι παροχείς κινητής τηλεφωνίας (ΑΤΗΚ και ΜΤΝ) διαφωνούν με την αδειοδότηση 
ραδιοφάσματος σε τρίτο πάροχο. Συνοπτικά, οι δύο οργανισμοί ισχυρίζονται ότι η Κύπρος δεν είναι 
υποχρεωμένη να προχωρήσει με την υλοποίηση της Απόφασης 2012/243/ΕΕ αφού, κατά την άποψη τους, 
στην Κύπρο οι απαιτήσεις της αγοράς δεν δικαιολογούν τη χορήγηση νέων αδειών. Θεωρούν ότι η αγορά 
εξυπηρετείται επαρκώς από τους ίδιους και ότι τυχόν είσοδος νέου παρόχου, έχοντας υπόψη την τρέχουσα 
οικονομική κρίση, καθώς και την παράνομη λειτουργία τέτοιων δικτύων στα κατεχόμενα, θα απειλήσει την 
οικονομική βιωσιμότητα των εταιρειών τους και δεν θα βοηθήσει τελικά τον ανταγωνισμό, αφού θα υπάρξει 
αρνητικός αντίκτυπος στην ποιότητα των υπηρεσιών και στο ύψος των τιμών. Για όλους αυτούς τους λόγους, 
ζητούν να αναβληθεί η διαδικασία αδειοδότησης. 

 Τα πιο πάνω επιχειρήματα, της ΑΤΗΚ και ΜΤΝ, τέθηκαν ενώπιον της Νομικής Υπηρεσίας, η οποία μέσα 
από τις γνωματεύσεις της αναφέρει ξεκάθαρα ότι το αίτημα της ΑΤΗΚ και της ΜΤΝ, να μην προχωρήσει η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία στη διαδικασία αδειοδότησης, αφενός θα προστατεύσει τα οικονομικά συμφέροντα των 
δύο εταιρειών και αφετέρου θα εκθέσει την Κυπριακή ∆ημοκρατία σε δυσμενείς συνέπειες. Επίσης, αναφέρει 
ότι η προθεσμία που καθορίζεται στη σχετική Απόφαση (2012/243/ΕΕ) ερμηνεύεται κατά τρόπο που απαιτεί 
την ολοκλήρωση της σχετικής διαδικασίας αδειοδότησης μέχρι την 31.12.2012. Η διαπίστωση της ζήτησης της 
αγοράς δεν μπορεί να γίνει in abstracto και εκ προοιμίου, ούτε από τις αρμόδιες αρχές της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, ούτε και από τις ενδιαφερόμενες εταιρείες, αλλά θα πρέπει να διαπιστωθεί εν τοις πράγμασι με 
το να καταστούν διαθέσιμες οι ζώνες ραδιοσυχνοτήτων και να ολοκληρωθεί η διαδικασία αδειοδότησης. Στις 
γνωματεύσεις τονίζεται, επίσης, ότι τυχόν παράλειψη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να ενεργήσει σύμφωνα με τα 
οριζόμενα στην Απόφαση θα έχει έννομες συνέπειες για τη ∆ημοκρατία. 

 Τέλος, μέσα από τη δημόσια διαβούλευση διαφάνηκε ότι υπάρχει ενδιαφέρον από την αγορά για την 
απόκτηση του υπό αδειοδότηση ραδιοφάσματος. Συγκεκριμένα, η εταιρεία Cablenet ενδιαφέρεται για την 
απόκτηση αυτού του ραδιοφάσματος, αν και θεωρεί τη συγκεκριμένη χρονική στιγμή για προκήρυξη 
διαγωνισμού ως ιδιαίτερα άσχημη λόγω της οικονομικής κρίσης, ενώ η εταιρεία Primetel ενδιαφέρεται για την 
απόκτηση αυτού του ραδιοφάσματος, νοουμένου ότι οι πρόνοιες της όλης διαδικασίας θα επιτρέπουν τη 
βιωσιμότητα του επιχειρηματικού πλάνου και την ανάκτηση της επένδυσης σε εύλογο χρόνο. 

4. Πόσοι παροχείς θα μπορούσαν να δραστηριοποιηθούν στον τομέα της κινητής τηλεφωνίας, αν αυτός 
φιλελευθεροποιηθεί; 

 Ο τομέας της κινητής τηλεφωνίας φιλελευθεροποιήθηκε από το ∆εκέμβριο του 2003 με τη χορήγηση 
δεύτερης άδειας κινητής τηλεφωνίας στην εταιρεία ΜΤΝ. Επίσης, στο πλαίσιο της διαγωνιστικής διαδικασίας 
του πλειστηριασμού με την οποία εξουσιοδοτήθηκε η ΜΤΝ, το ∆εκέμβριο του 2003, αποφασίστηκε να κρατηθεί 
(reserved) ραδιοφάσμα για την αδειοδότηση στο μέλλον τρίτου παρόχου. Συγκεκριμένα, δεσμεύτηκε 
συγκεκριμένο ραδιοφάσμα για διάστημα πέντε χρόνων ή μέχρις ότου ο νεοεισερχόμενος οργανισμός (ΜΤΝ) 
εξασφαλίσει μερίδιο αγοράς της τάξεως του 25%, οποιοδήποτε από τα δύο συμβεί πρώτο. Το διάστημα των 
πέντε χρόνων συμπληρώθηκε το ∆εκέμβριο του 2008, ενώ και το μερίδιο αγοράς της ΜΤΝ ξεπέρασε το 25% 
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τον Ιούνιο του 2011. Το ραδιοφάσμα που δεσμεύτηκε το 2003 είναι αυτό που θα περιλαμβάνεται στην υπό 
χορήγηση εξουσιοδότηση («τρίτη άδεια κινητής τηλεφωνίας»). 

5. Ποιες οι εμπειρίες άλλων χωρών για το πιο πάνω θέμα και πόσοι παροχείς υπάρχουν σε άλλες χώρες 
της EE; 

 Τα άλλα Κράτη Μέλη στη ζώνη των 900MHz έχουν αδειοδοτήσει όλο το διαθέσιμο φάσμα, ενώ στην 
ζώνη των 1800MHz υπάρχουν κάποιες χώρες που δεν έχουν αδειοδοτήσει ολόκληρο το διαθέσιμο φάσμα αλλά 
έχουν ήδη ξεκινήσει τις διαδικασίες αδειοδότησης. Σημειώνεται ότι σε σχετικό έγγραφο της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, η Κύπρος βρίσκεται στην τελευταία θέση σε σχέση με τα 27 Κράτη Μέλη, αφού έχει αδειοδοτήσει 
το λιγότερο ραδιοφάσμα. 

 Ο αριθμός των παροχέων διαφέρει σε κάθε χώρα ανάλογα με τα δεδομένα της αγοράς. Είναι όμως 
γεγονός ότι σε όλα τα Κράτη Μέλη δραστηριοποιούνται περισσότεροι από δύο παροχείς. 

6. Αναμένεται ότι θα δημιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας, αν ανοίξει η αγορά της κινητής τηλεφωνίας; 

 Αναμένεται, με τη χορήγηση νέων αδειών και την είσοδο τρίτου παρόχου, να δημιουργηθούν νέες θέσεις 
εργασίας, ειδικά για εξειδικευμένο επιστημονικό προσωπικό. Επίσης, εκτός από τις νέες θέσεις εργασίας θα 
προκύψουν πολλά και ουσιαστικά οφέλη για την Κυπριακή Κοινωνία, αφού θα δοθεί ώθηση σε νέες επενδύσεις 
και θα δημιουργηθούν συνθήκες περαιτέρω προώθησης του ανταγωνισμού και της καινοτομίας στην αγορά. 

7. Αναμένεται ότι θα μειωθούν οι τιμές των υπηρεσιών κινητής τηλεφωνίας, αν ανοίξει η αγορά; 

 Γενικά, η ενδυνάμωση του ανταγωνισμού σε οποιοδήποτε τομέα βοηθά και στην μείωση των τιμών. 
Σήμερα, οι χρεώσεις της κινητής τηλεφωνίας (υπηρεσία φωνής) στην Κύπρο είναι από τις πιο χαμηλές στην 
Ευρώπη. Ωστόσο, αναμένεται ότι με τη χορήγηση νέων αδειών θα επηρεαστούν περισσότερο οι χρεώσεις 
δεδομένων (δηλ. η πρόσβαση στο διαδίκτυο μέσω του κινητού), οι οποίες θα γίνουν πιο ανταγωνιστικές. 

8. Στις υπόλοιπες υπηρεσίες τηλεπικοινωνιών (εκτός από την κινητή) η αγορά είναι πλήρως ανοικτή; 

 Ναι, στις υπόλοιπες υπηρεσίες Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών η δραστηριοποίηση γίνεται χωρίς να 
απαιτείται πρότερη έγκριση. 

9. Ποιο το κέρδος ανά έτος για τους υφιστάμενους παροχείς εξαιτίας της καθυστέρησης προκήρυξης νέας 
άδειας; 

 Για να δοθεί σαφής και εμπεριστατωμένη απάντηση στην παρούσα ερώτηση, καθώς και στις ερωτήσεις 
έξι και εφτά πιο πάνω, σύμφωνα με το Γραφείο του Επιτρόπου Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων 
(ΓΕΡΗΕΤ) θα πρέπει να γίνει εμπεριστατωμένη μελέτη. Για να ολοκληρώσει μια τέτοια μελέτη, στην οποία θα 
εξεταστεί αριθμός σεναρίων, σε συνεργασία με την αγορά, το ΓΕΡΗΕΤ χρειάζεται χρονικό διάστημα 
τουλάχιστον έξι ανθρωπομηνών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.527, ημερομηνίας 9 Απριλίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας ημερομηνίας 12 Απριλίου 2013 σας 
ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

 Η πώληση των υποκαταστημάτων των Κυπριακών τραπεζών στην Ελλάδα είχε τεθεί από την Τρόικα ως 
προϋπόθεση για την υπογραφή μνημονίου για οικονομική βοήθεια προς την Κύπρο. 

 Προς τούτο, κλιμάκιο αποτελούμενο από λειτουργούς της Κεντρικής Τράπεζας και του Υπουργείου 
Οικονομικών, συνοδευόμενο από τους συμβούλους της Κεντρικής Τράπεζας (Οίκος Alvarez & Marsal), είχε 
προκαταρκτικές συνομιλίες στην Αθήνα με την Τράπεζα της Ελλάδας την περίοδο 11-13 Μαρτίου, 2013. Στις 
συναντήσεις αυτές συμμετείχαν και εκπρόσωποι της Κυπριακής και της Ελληνικής Τρόικας. Από τις 
συναντήσεις αυτές δεν προέκυψε συμφωνία αφού υπήρχε διαφορά στο ύψος της αποτίμησης των δανειακών 
χαρτοφυλακίων μεταξύ της Τράπεζας της Ελλάδος και της Κυπριακής αντιπροσωπείας. Η συζήτηση 
συνεχίστηκε στις Βρυξέλλες στα πλαίσια του Eurogroup της 15ης Μαρτίου, 2013. Εκεί συμφωνήθηκε, σε 
πολιτικό επίπεδο, το πλαίσιο όρων για την πώληση των υποκαταστημάτων των Κυπριακών τραπεζών στην 
Ελλάδα. 

 Η επί του θέματος διαπραγμάτευση και η διαμόρφωση της σύμβασης για την πώληση των εν λόγω 
υποκαταστημάτων στην Τράπεζα Πειραιώς έγινε από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου και τους συμβούλους 
της (Alvarez & Marsal) κατά την περίοδο 23-26 Μαρτίου 2013. Το Υπουργείο Οικονομικών δεν είχε καμία 
ανάμειξη στην διαμόρφωση της σχετικής σύμβασης. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών δεν έχει αρμοδιότητα ως προς τον έλεγχο των αγοραστών. Σημειώνεται ότι 
η επιλογή του αγοραστή έγινε από την Τράπεζα της Ελλάδας με δικά της κριτήρια. 
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 Όπως αναφέρω και πιο πάνω, η πώληση των υποκαταστημάτων στην Ελλάδα είχε τεθεί επιτακτικά από 
την Τρόικα ως προϋπόθεση για την υπογραφή μνημονίου για την Κύπρο και υπάρχει ρητή αναφορά για το 
θέμα αυτό στις αποφάσεις του Eurogroup της 15ης και 25ης Μαρτίου 2013, και ως εκ τούτου δεν τίθεται θέμα 
ακύρωσης της συμφωνίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.531, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Έντιμου Βουλευτή Λάρνακας, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
την επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.531 ημερομηνίας 26.4.2013 και σας πληροφορώ ότι στο 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης και στα Τμήματα/Υπηρεσίες που υπάγονται σε αυτό, εφαρμόζεται 
από όλους οι οποίοι ταξιδεύουν υπηρεσιακά στο εξωτερικό, η απόφαση για χρήση οικονομικής θέσης.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα συνεχίσουμε και θα ολοκληρώσουμε σήμερα 
τη συζήτηση του θέματος που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη για άμεση 
λήψη μέτρων στήριξης της υπαίθρου», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  κ. Φειδία Σαρίκα.   

 Η συζήτηση είχε αρχίσει προ καιρού.  Σήμερα θα μιλήσουν ο κ. Φειδίας Σαρίκας -η Ε∆ΕΚ έχει δεκαέξι 
λεπτά στη διάθεσή της- ο κ. Ανδρέας Κυπριανού -στο ∆ΗΣΥ έμεινε χρόνος σαράντα τρία λεπτά- ο Σοφοκλής ο 
Φυττής -σαράντα λεπτά έχει το ∆ΗΚΟ- ο κ. Αντρέας Θεμιστοκλέους -θα κατανεμηθεί ο χρόνος των σαράντα 
τριών λεπτών του Συναγερμού- ο κ. Γιαννάκης Γαβριήλ -το ΑΚΕΛ έχει πενήντα λεπτά- και ο Κυριάκος 
Χατζηγιάννης, ο οποίος θα μοιραστεί τα σαράντα τρία λεπτά με τους προηγούμενους δύο του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

 Παρακαλώ τον κ. Φειδία Σαρίκα να ʼρθει στο βήμα. 

 Και παρακαλώ και όλους τους συναδέλφους…  Θέλετε ζωντάνεμα;  Μείνετε να ακούσετε!  Και στο τέλος, 
όταν προεδρεύω, δίνω και το λόγο σε μη εγγεγραμμένους να μιλήσουν για λίγο. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε με ενοχλεί να φύγουν όσοι δεν τους ενδιαφέρει το θέμα! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα που ενέγραψα και συζητούμε σήμερα θεωρώ ότι είναι ιδιαίτερα σημαντικό, αφού άπτεται του 
τομέα της ανάπτυξης του τόπου μας και της ποιότητας ζωής ολόκληρου του λαού μας.  Μέσα από τη συζήτηση 
που ακολουθεί θα μας δοθεί η ευκαιρία να αναλύσουμε το θέμα της αστυφιλίας, να αναδείξουμε τους λόγους 
που οδήγησαν στο φαινόμενο αυτό και να προτείνουμε λύσεις που μπορεί να φανούν χρήσιμες στην πολιτεία, 
η οποία έχει υποχρέωση να ασχοληθεί με το πρόβλημα και να προωθήσει άμεσα μέτρα αντιμετώπισής του. 

 Το φαινόμενο της αστυφιλίας δεν είναι σημερινό.  Από την εποχή της αποικιοκρατίας οι κάτοικοι των 
αγροτικών περιοχών εγκατέλειπαν την ύπαιθρο και κατέφευγαν στις πόλεις για μια καλύτερη ζωή.  Αυτό είχε 
ως αποτέλεσμα την αποψίλωση των αγροτικών περιοχών τόσο από πληθυσμό όσο και από εργατικό 
δυναμικό, καθώς και την αδρανοποίηση φυσικών πόρων και επενδύσεων.  Συνέπεια του φαινομένου αυτού 
ήταν η υπερσυγκέντρωση πληθυσμού στις αστικές περιοχές, οι οποίες αδυνατούσαν να δεχτούν μεγάλους 
αριθμούς κατοίκων λόγω έλλειψης έργων υποδομής. 

 Τη δεκαετία του ʼ70 το φαινόμενο πήρε ανησυχητικές διαστάσεις με σημαντικές κοινωνικοοικονομικές 
προεκτάσεις, αφού η μικροκλίμακα της Κύπρου με τις μικρές αποστάσεις μεταξύ των κοινοτήτων και των 
αστικών περιοχών δε δικαιολογούσε σε καμιά περίπτωση την υπέρμετρη ανάπτυξη του φαινομένου της 
αστυφιλίας.  Οι τραγικές συνέπειες της κλιμακούμενης αυτής εξέλιξης εξακολουθούν να υφίστανται μέχρι και 
σήμερα. 

 ∆υστυχώς, η διαχρονική αδιαφορία των διαδοχικών κυβερνήσεων για την ύπαιθρο και τον αγροτικό 
πληθυσμό, παρ’ όλες τις υποσχέσεις που δίνονταν σε προεκλογικές περιόδους, καθώς και η παντελής έλλειψη 
ενός ολοκληρωμένου οράματος για το σωστό σχεδιασμό και την περιφερειακή ανάπτυξη, οδήγησαν στη 
σημερινή τραγική κατάσταση της αποψίλωσης της υπαίθρου και σε αρκετές περιπτώσεις της πλήρους 
εγκατάλειψης πολλών κοινοτήτων.  Η μη προώθηση βασικών έργων υποδομής στις αγροτικές περιοχές, όπως 
είναι η βελτίωση του οδικού δικτύου, η εκτέλεση κοινοτικών έργων, η δημιουργία σχολείων και χώρων 
απασχολήσεως παιδιών και ηλικιωμένων, η λειτουργία ιατρείων, βιοτεχνικών περιοχών, χώρων άθλησης και 
ψυχαγωγίας των νέων, αλλά και η αδυναμία προώθησης πολιτικών με κίνητρα για την παραμονή ή και 
επανεγκατάσταση αυτών που εγκατέλειψαν τα χωριά τους, είχαν ως αποτέλεσμα πολλές κοινότητες να 
εγκαταλειφθούν από τους κατοίκους τους, που κατέφευγαν στις πόλεις για αναζήτηση μιας καλύτερης ζωής. 
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 Αυτό επαληθεύεται και από τις διάφορες έρευνες του Τμήματος Στατιστικής και Ερευνών, σύμφωνα με 
τις οποίες ο πληθυσμός των κοινοτήτων της υπαίθρου μειώνεται κατά 16% περίπου κάθε δεκαετία, γεγονός 
που αναδεικνύει και αποδεικνύει το μέγεθος του προβλήματος και την ανάγκη για άμεση αντιμετώπισή του.  
Είναι αυτονόητο ότι, για να μπορέσει να ανατραπεί η κατάσταση αυτή, θα πρέπει να χαραχθεί μια 
ολοκληρωμένη κυβερνητική πολιτική που θα περιλαμβάνει άμεσα, μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα μέτρα. 

 Όλοι αναγνωρίζουν ότι η αστυφιλία αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα για την ανάπτυξη μιας χώρας και 
έχει βαρύ αντίκτυπο στην οικονομία της, γιατί απογυμνώνει την ύπαιθρο από το εργατικό δυναμικό και 
δημιουργεί ανεργία και υποαπασχόληση στις πόλεις.  Για την καταπολέμηση του φαινομένου είναι απαραίτητη 
η χάραξη μιας κρατικής πολιτικής που θα ευνοεί την αποκέντρωση και θα δημιουργεί στην ύπαιθρο τις 
κατάλληλες προϋποθέσεις για μια άνετη ζωή των κατοίκων με την παροχή και εξασφάλιση μόνιμης εργασίας, 
κατοικίας, ψυχαγωγίας και ιατροφαρμακευτικής κάλυψης. 

 Για να μπορέσουμε να ανατρέψουμε τα αρνητικά δεδομένα από τις επιπτώσεις της αστυφιλίας, ώστε να 
ξαναδοθεί ελπίδα και προοπτική στην κυπριακή ύπαιθρο, θα πρέπει η νέα κυβέρνηση να υιοθετήσει μια νέα 
στρατηγική, να διαμορφώσει ένα ολοκληρωμένο όραμα, να προτείνει ένα ξεκάθαρο και δεσμευτικό πρόγραμμα, 
το οποίο να περιλαμβάνει συγκεκριμένα μέτρα στήριξης της υπαίθρου. 

 Βέβαια, ο τόπος μας περνά σήμερα δύσκολες στιγμές με μεγάλα αδιέξοδα στην οικονομία και την 
κοινωνία μας.  Ελπίζουμε όμως ότι τα επόμενα χρόνια η κατάσταση θα βελτιωθεί και η Κύπρος θα τεθεί σε 
τροχιά ανάπτυξης, ώστε το όραμα για τη στήριξη της υπαίθρου να μπορεί να υλοποιηθεί.  Ωστόσο, ορισμένα 
πράγματα πρέπει να μπορούν να γίνουν από τώρα. 

 Ως Ε∆ΕΚ, πιστεύουμε ότι θα πρέπει να προχωρήσει άμεσα η εκπόνηση ενός γενικού χωροταξικού 
σχεδίου για την Κύπρο, καθώς και η εκπόνηση περιφερειακών σχεδίων ανάπτυξης μέσα από τα οποία θα 
προωθείται η επίλυση των χωροταξικών προβλημάτων.  Θα πρέπει να σχεδιαστεί και να εφαρμοστεί μια νέα 
πολεοδομική πολιτική η οποία να επικεντρώνεται στην επίλυση των προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι 
δομημένες περιοχές, αλλά και στον προγραμματισμό της αστικής και της περιφερειακής ανάπτυξης. 

 Είναι επίσης σημαντικό να προωθηθεί άμεσα η μεταρρύθμιση του θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης, 
ώστε με τη δημιουργία ενός σωστού θεσμικού πλαισίου που να στηρίζεται στην αποκέντρωση, την 
παραχώρηση εξουσιών και τη διάθεση των απαιτούμενων πόρων οι τοπικές αρχές να μπορέσουν να 
αναλάβουν τις τύχες των κοινοτήτων στα χέρια τους, διασφαλίζοντας την προώθηση έργων υποδομής, αλλά 
και την εφαρμογή μιας νέας κοινωνικής πολιτικής για τους κατοίκους της υπαίθρου. 

 Το κράτος θα πρέπει ακόμη να αρχίσει άμεσα διάλογο με τις τοπικές αρχές, τις αγροτικές οργανώσεις, 
τους αναπτυξιακούς συνδέσμους, τους συνδέσμους αποδήμων και τους απλούς πολίτες, προκειμένου να 
διαμορφώσει ένα συγκεκριμένο όραμα και να χαράξει μια νέα πολιτική για αναβίωση της υπαίθρου.  Σ’ αυτές τις 
νέες πολιτικές η Ε∆ΕΚ πιστεύει ότι θα πρέπει να περιλαμβάνονται τα ακόλουθα: 

 Προώθηση των σημαντικών οδικών έργων που θα συνδέουν τις αγροτικές περιοχές με τις αστικές. 

 Στήριξη των τοπικών αρχών για την υλοποίηση διάφορων κοινοτικών έργων. 

 Αξιοποίηση όλων των δυνατοτήτων που παρέχουν τα διάφορα ευρωπαϊκά προγράμματα. 

 Χάραξη μιας νέας αγροτικής πολιτικής, η οποία θα έχει ως στόχο την προσέλκυση νέων ανθρώπων 
στον τομέα της γεωργίας. 

 Ανάπτυξη ήπιων μορφών τουρισμού, όπως είναι ο αγροτουρισμός και ο οικοτουρισμός. 

 Ενίσχυση της παραγωγής παραδοσιακών προϊόντων. 

 Μεταφορά κρατικών υπηρεσιών σε αγροτικές περιοχές. 

 ∆ημιουργία βιοτεχνικών περιοχών. 

 Αναβάθμιση του επιπέδου εκπαίδευσης (δημοτικά σχολεία, γυμνάσια, λύκεια, επιμορφωτικά κέντρα, 
επαγγελματική κατάρτιση, συνέδρια και άλλα). 

 ∆ημιουργία κέντρων κοινωνικής φροντίδας ηλικιωμένων, παιδιών και νέων. 

 Αναβάθμιση του επιπέδου ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης. 

 Αναβάθμιση των δημόσιων συγκοινωνιών. 

 Παροχή κινήτρων για την εγκατάσταση νέων ζευγαριών στην ύπαιθρο και την επιστροφή των 
αποδήμων. 

 Επιδότηση πετρελαίου θέρμανσης και κίνησης με βάση κριτήρια. 
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 Ενίσχυση πολιτιστικών εκδηλώσεων. 

 Αξιοποίηση των ηλεκτρονικών τεχνολογιών. 

 Επιδότηση νέων επιχειρήσεων που δημιουργούνται στην ύπαιθρο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Στους σημερινούς δύσκολους καιρούς που διέρχεται η πατρίδα μας, στους καιρούς της οξείας 
οικονομικής ύφεσης, της παρατεταμένης αβεβαιότητας και των σοβαρών κοινωνικών προβλημάτων, η στήριξη 
της υπαίθρου είναι περισσότερο αναγκαία παρά ποτέ.  Ο χρόνος έχει εξαντληθεί και βρισκόμαστε πλέον 
μπροστά σε τραγικά αδιέξοδα.  Τώρα το θέμα δεν είναι να βοηθήσουμε την ύπαιθρο· τώρα το θέμα είναι να 
σώσουμε την ύπαιθρο. 

 Η Ε∆ΕΚ πιστεύει ότι η πολιτεία θα πρέπει να ασχοληθεί άμεσα και αποτελεσματικά με το μείζον αυτό 
πρόβλημα και να λάβει γρήγορα τις δέουσες αποφάσεις και τα αναγκαία μέτρα στήριξης.  Μπορεί, όπως είπα, 
οι δυσκολίες των καιρών να μην προσφέρουν πολλές δυνατότητες.  Αυτές όμως που υπάρχουν θα πρέπει να 
τις αξιοποιήσουμε στο μέγιστο δυνατό βαθμό. 

 Ας συνειδητοποιήσουμε επιτέλους πως η ύπαιθρος, ιδιαίτερα υπό τις σημερινές συνθήκες της κρίσης και 
της αβεβαιότητας, αποτελεί μία από τις ελάχιστες σταθερές αξίες της χώρας μας.  Αποτελεί έναν από τους 
ελάχιστους παραγωγικούς τομείς στους οποίους μπορούμε να επενδύσουμε με ασφάλεια και σιγουριά.  
Οφείλουμε να προσπαθήσουμε.  Το οφείλουμε στον τόπο, στους γονείς μας και στους παππούδες μας.  
Προπάντων όμως το οφείλουμε στις γενιές που έρχονται, στις γενιές που δεν είναι πλέον βέβαιο ότι θα 
μπορέσουν να κτίσουν το σπίτι τους στην πόλη, να προσληφθούν στο δημόσιο τομέα, να βρουν εργασία στις 
αστικές περιοχές. 

 Ακόμη όμως κι αν τα σημερινά προβλήματα αποδειχτούν παροδικά, όπως όλοι ελπίζουμε και 
ευχόμαστε, η επένδυση στην ύπαιθρο δε θα πάει χαμένη.  Αντίθετα, θα απαμβλύνει τα λάθη του παρελθόντος, 
θα αποκαταστήσει τις παραλείψεις του χθες, θα διορθώσει τις στρεβλώσεις του σήμερα και θα θέσει στέρεες τις 
βάσεις για ένα καλύτερο αύριο. 

 Το επαναλαμβάνω, η ύπαιθρος αποτελεί τη μόνη σταθερή αξία στον τόπο μας.  Ας επενδύσουμε σ’ αυτή 
και στους ανθρώπους της.  Και ας αρχίσουμε από σήμερα! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ κύριε Σαρίκα. 

 Παρακαλώ τον κ. Ανδρέα Κυπριανού του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να προσέλθει.  Και ν’ αφήσει χρόνο 
και στους άλλους δύο συναδέλφους του! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε.  Και ευχαριστώ και για τα συγχαρητήριά σας για την κατάκτηση 
του κυπέλλου από τον Απόλλωνα, αλλά νομίζω όλο το κοινοβούλιο πρέπει να δώσει συγχαρητήρια, διότι ψες 
είχαμε τη διεξαγωγή ενός τελικού και πανηγυρισμούς μέσα σε μέτρο, χωρίς πραγματικά να προκληθεί 
οποιαδήποτε ζημιά σε ξένες περιουσίες.   

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Συγχαρητήρια της ομάδας της υπαίθρου! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χριστάκη Τζιοβάνη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Ο χρόνος περνά… 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι γεγονός ότι είναι η πρώτη φορά σε τέτοιο τελικό πραγματικά να είναι άψογη η συμπεριφορά των 
φιλάθλων και των δύο ομάδων.  Και συγχαρητήρια και στην ΑΕΛ και στον Απόλλωνα, στους φιλάθλους!   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Και στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Και στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, συμπληρώνει ο αγαπητός αναπληρωτής 
πρόεδρος.  Και στην αστυνομία. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η αστυφιλία, είναι η τάση των κατοίκων της υπαίθρου να συγκεντρώνονται σε μεγάλα αστικά κέντρα, 
εγκαταλείποντας τα χωριά τους, προσδοκώντας σε μια καλύτερη ποιότητα ζωής.  Αυτό συμβαίνει γιατί οι 
πόλεις προσφέρουν περισσότερες ευκαιρίες απασχόλησης και γιατί είναι εμπορικά, νοσηλευτικά, ψυχαγωγικά 
και διοικητικά κέντρα.   Η αστυφιλία είναι ανασταλτικός παράγοντας ανάπτυξης μιας χώρας και έχει βαρύ 
αντίκτυπο στην οικονομία της, γιατί απογυμνώνει την ύπαιθρο από εργατικά χέρια, αφήνει ακαλλιέργητες 
πελώριες εκτάσεις και δημιουργεί ανεργία στις πόλεις και υποαπασχόληση.  Για την καταπολέμησή της 
απαιτείται βασικά αποκέντρωση και δημιουργία στην ύπαιθρο των κατάλληλων προϋποθέσεων που θα 
εγγυώνται μια άνετη ζωή, την εξασφάλιση μόνιμης εργασίας, κατοικίας, ψυχαγωγίας, παιδείας και 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης.  Η Κύπρος, λόγω ακριβώς του μικρού της μεγέθους, αλλά και κατά συνέπεια 
των μικρών αποστάσεων, θα έπρεπε να μπορούσε να σταματήσει το φαινόμενο αυτό με ιδιαίτερη ευκολία, 
αλλά αντίθετα η έλλειψη σωστής περιφερειακής πολιτικής μέχρι σήμερα, αλλά και γενικότερα στρατηγικού 
σχεδιασμού, οδήγησε στο μαρασμό και στην εγκατάλειψη της υπαίθρου. 

 Ο Κύπριος είναι ιδιαίτερα συνδεδεμένος με το χωριό του, αγαπά ιδιαίτερα την ύπαιθρο και θα 
μπορούσαμε εύκολα να δημιουργήσουμε μια φυγόκεντρο από τις πόλεις προς τα χωριά, αν εφαρμόσουμε 
πολιτικές που θα δημιουργούν τις προϋποθέσεις μιας άνετης διαβίωσης.   

 Τρεις είναι βασικά οι πυλώνες πάνω στους οποίους θα πρέπει να στηριχθεί μια τέτοια προσπάθεια:  
Αγροτική οικονομία, υποδομές υγείας, αλλά και υποδομές παιδείας.  Με τη διασφάλιση των σωστών 
υποδομών γενικότερα, οδικό δίκτυο, ηλεκτροδότηση, υδροδότηση, επικοινωνίες, αλλά και την παροχή 
συγκεκριμένων κινήτρων πολεοδομικών, φορολογικών και άλλων, με τη σωστή καθοδήγηση και τη 
συμπλεγματοποίηση των υπηρεσιών σε σχέση με τα αποχετευτικά συστήματα, την περισυλλογή των 
σκυβάλων, τις διάφορες υπηρεσίες των κοινοτήτων σε σχέση με τις αδειοδοτήσεις, θα μπορούσαμε να κάνουμε 
πολύ ελκυστική την επιλογή είτε για νέα ζευγάρια να παραμείνουν στην ύπαιθρο είτε για άλλους να 
αποφασίσουν τη μόνιμή τους εγκατάσταση στην περιφέρεια.  Να θυμίσω απλώς ότι κατά την περίοδο μετά την 
ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση υπήρχε μια τεράστια κεντρομόλος προς τα χωριά, υπήρχαν 
τεράστιες επενδύσεις στην ύπαιθρο, κάτι μάλιστα που είχε εκτινάξει και την αξία της περιουσίας στα 
αγροτεμάχια.  Αυτό σταμάτησε και πρέπει να βρούμε τρόπο να το ξαναξεκινήσουμε.  

 Θεωρώ ότι ο πιο σημαντικός πυλώνας είναι ο πυλώνας που ονομάζεται αγροτική οικονομία.  Είναι 
αδύνατο σήμερα ο Κύπριος παραγωγός να μπορέσει με βάση τους μικρούς κλήρους και το τεράστιο κόστος 
παραγωγής να ανταγωνιστεί τον ευρωπαίο παραγωγό.   Χρειάζεται η επικέντρωση στα παραδοσιακά 
προϊόντα, η τυποποίηση και η ανάληψη από την πολιτεία μιας προσπάθειας προώθησης στις ευρωπαϊκές 
αγορές αυτών των κυπριακών παραδοσιακών προϊόντων.  Αυτό θα οδηγούσε στη δημιουργία βιοτεχνιών στην 
ύπαιθρο με επικέντρωση ακριβώς στα παραδοσιακά προϊόντα.  Η ζήτηση τέτοιων προϊόντων μπορεί να είναι 
εξαιρετικά μεγάλη στις ευρωπαϊκές αγορές και όχι μόνο και να δημιουργήσει βιώσιμες βιοτεχνίες, οι οποίες με 
τη σειρά τους θα δημιουργήσουν χιλιάδες θέσεις εργασίας για τους κατοίκους της περιφέρειας.  Υπάρχουν 
πολλά επιτυχημένα παραδείγματα στην Κύπρο και, αν αυτό γίνει πάνω σε μια οργανωμένη βάση, θεωρώ ότι 
είναι ο ακρογωνιαίος λίθος, για να μπορέσει επιτέλους να ξαναζωντανέψει η ύπαιθρος.  ∆εν μπορεί, αγαπητοί 
συνάδελφοι, να πηγαίνει ο ελληνοκύπριος είτε φοιτητής είτε μόνιμος κάτοικος Λονδίνου στις υπεραγορές του 
Λονδίνου και να αγοράζει, ξέρω ʼγώ, προσούτο Ιταλίας και να μην μπορεί να βρει αλλαντικά Πιτσιλιάς.  Όταν 
έκανα μια προσπάθεια σε σχέση με ξένους επιχειρηματίες, για να δούμε ακριβώς πόσο είναι το ενδιαφέρον για 
παραδοσιακά κυπριακά προϊόντα, ένας και μόνο επιχειρηματίας μου είχε πει  «όσα παράξετε, όσα παράξετε» -
και μιλούσε για χαλλούμι, για ζιβανία, για κουμανδαρία, για αλλαντικά Πιτσιλιάς, για γλυκά του κουταλιού, για 
αρωματικά κ.λπ.- «αναλαμβάνω όλα να τα διοχετεύσω εγώ», διότι αντιλαμβάνεστε πώς λειτουργεί το διεθνές 
δίκτυο προώθησης τροφίμων.  Έχει γίνει κάποια προσπάθεια προς αυτή την κατεύθυνση;  Πόσο χαλλούμι, 
πόση ζιβανία, πόσο κρασί μπορεί να παράξει η κυπριακή παραγωγή;  Όλο, σας λέω, και πολύ περισσότερο, 
μπορεί να το διαθέσει ένας και μόνο επιχειρηματίας!  Υπάρχει ένα καλό παράδειγμα και αυτό είναι τα γλυκά του 
κουταλιού και η επιτυχία μιας συγκεκριμένης βιοτεχνίας.  Φανταστείτε αυτό το πράγμα να γινόταν οργανωμένα 
και με τη στήριξη του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και συγκεκριμένους τρόπους 
προώθησης!   

 Περιφερειακά ιατρικά κέντρα. Για να μείνει κάποιος στην ύπαιθρο, πρέπει οπωσδήποτε να γνωρίζει ότι, 
αν συμβεί κάτι, αν έχει κάποιο πρόβλημα με την υγεία του, θα μπορέσει άμεσα κάποιος να το επιλύσει.  Η 
αναβάθμιση των υφιστάμενων κέντρων υγείας στην ύπαιθρο και η άμεση και εύκολη πρόσβαση είναι εκ των ων 
ουκ άνευ.  Αναφέρω ένα παράδειγμα, το νοσοκομείο Κυπερούντας το οποίο έχει απασχολήσει πάρα πολλές 
φορές και το κοινοβούλιο και την επιτροπή Υγείας της Βουλής, αλλά έχει καταντήσει δυστυχώς ένα γηροκομείο.  
Πώς μπορεί να γίνει ένα περιφερειακό κέντρο υγείας το οποίο θα μπορούν να χρησιμοποιούν τόσο οι κάτοικοι 
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της ευρύτερης περιοχής Τροόδους, αλλά και οι τουρίστες που κατά χιλιάδες επισκέπτονται την περιοχή κατά 
τους καλοκαιρινούς μήνες;  Πρέπει να γίνει μια γεωγραφικά σωστή χωροθέτηση αυτών των ιατρικών κέντρων 
ως βασικός άξονας υποδομής.  Και αυτό θα είναι όντως ένα τεράστιο κίνητρο για επιλογή της υπαίθρου ως 
μόνιμο χώρο διαμονής.  Μέσα από σωστά φορολογικά, πολεοδομικά και άλλα κίνητρα, προσέλκυση 
επενδύσεων στον τομέα της υγείας και δημιουργώντας εξειδικευμένα ιατρικά κέντρα, πέραν της προσέλκυσης 
ιατρικού τουρισμού, θα δημιουργούσε ένα ολόκληρο μηχανισμό υποστήριξης με πάρα πολλές θέσεις εργασίας.  
Εδώ μιλώ φυσικά για όλους αυτούς που ενδιαφέρθηκαν κατά καιρούς να επενδύσουν στην Κύπρο και να 
κάνουν εξειδικευμένα κέντρα υγείας.  Ακόμα δεν μπορεί κανένας Κύπριος να καταλάβει γιατί ένας ασθενής 
Κύπριος θα πρέπει να μεταβαίνει στο Ισραήλ ή κάπου αλλού, για να θεραπευθεί και γιατί δεν μπορούμε στην 
Κύπρο με τόσους επιστήμονες -κύριε Αδάμου, είσαι και γιατρός- με τόσους άξιους επιστήμονες, να δώσουμε 
κίνητρα, ούτως ώστε να δημιουργηθούν, ιδιαίτερα στην περιφέρεια, τέτοια ιατρικά εξειδικευμένα κέντρα, ούτως 
ώστε να προσελκύουμε ιατρικό τουρισμό και όχι να γινόμαστε εμείς τουρίστες. 

 Λοιπόν, παιδεία.  Η δυνατότητα εύκολης πρόσβασης σε προδημοτική, δημοτική και μέση εκπαίδευση 
ποιότητας και πάλι μέσα από ένα στρατηγικό σχεδιασμό, αλλά και η δημιουργία πανεπιστημιακών σχολών, 
τόσο από το Πανεπιστήμιο Κύπρου, αλλά και από το ΤΕΠΑΚ στην περιφέρεια, θα δημιουργούσε τεράστιες 
αναπτυξιακές δυνατότητες, αλλά και ένα ολόκληρο μηχανισμό εστίασης και ψυχαγωγίας.  Θα μπορούσε 
κάλλιστα και χωρίς επιπρόσθετο κόστος μια περιβαλλοντική σχολή του ΤΕΠΑΚ να εδρεύει στην ευρύτατη 
περιοχή του Τροόδους.  Γιατί πρέπει να είναι όλα συγκεντρωμένα;  Γιατί να ακολουθούμε τα παραδείγματα 
κάποιων χωρών του εξωτερικού;   

 Λοιπόν, η χωροθέτηση -το πολυδιαφημιζόμενο θέμα- για δημιουργία καζίνο.  Η χωροθέτηση των υπό 
δημιουργία καζίνο δε θα πρέπει να αγνοήσει την ύπαιθρο.  Και αυτό είναι εξόχως σημαντικό.  Αν χάσουμε και 
αυτή την ευκαιρία, τότε πολύ δύσκολα θα καταφέρουμε να αναβιώσουμε την ύπαιθρο. Τέτοιες υποδομές, όπως 
οι υποδομές καζίνο, θα δημιουργήσουν τεράστιες φυγόκεντρες δυνάμεις από τις πόλεις. 

 Η Κύπρος είναι κατεξοχήν τουριστικός προορισμός.  Με σωστό σχέδιο και στήριξη από τον Κυπριακό 
Οργανισμό Τουρισμού θα πρέπει να αναβαθμιστεί ο αγροτουρισμός, ο εκκλησιαστικός τουρισμός -και θεωρώ 
ότι εδώ έχουμε ένα εξαιρετικό προϊόν, ένα μοναδικό προϊόν, με τόσες εκκλησίες και μοναστήρια που διαθέτει η 
πατρίδα μας- αλλά και ο περιβαλλοντικός τουρισμός, κάτι το οποίο δυστυχώς είναι σε νηπιακό στάδιο ακόμα. 
Πρέπει να υπάρξουν κίνητρα για τη δημιουργία εξοχικής κατοικίας μέσα από μια σωστή πολεοδομική 
προσέγγιση της δήλωσης πολιτικής η οποία δε θα μειώνει, αλλά αντίθετα θα διασφαλίζει την αξία των 
περιουσιών στην ύπαιθρο.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι εξόχως σημαντικό να προστατεύσουμε και να ξαναζωντανέψουμε την πανέμορφη κυπριακή 
ύπαιθρο διασφαλίζοντας μέσα από σωστό επιτέλους σχεδιασμό τη βιωσιμότητα των κοινοτήτων μας.  Μέσα σε 
αυτές τις εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες αυτό φαντάζει ιδιαίτερα ρομαντικό, όμως, αν ο στόχος είναι κοινός, αν 
βάλουμε σωστά τις προτεραιότητές μας, αν στηρίξουμε με έργα υποδομής την ύπαιθρο μέσα από τα 
∆ιαρθρωτικά Ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και κρατικούς πόρους, τότε μπορούμε να ξεκινήσουμε 
αυτή την προσπάθεια. 

 Φανταστείτε απλώς, αν τα €100 εκατομ., που θα στοιχίσει το μέγαρο πολιτισμού, ή και πολλά άλλα 
εκατομμύρια που ξοδεύονται για έργα βιτρίνας διοχετεύονταν μέσα από συγκεκριμένο σχεδιασμό για την 
αναβάθμιση της υπαίθρου και τη δημιουργία των απαραίτητων υποδομών για την ανάπτυξη!  Φανταστείτε, αν 
τα εκατομμύρια που δίδονται στα σωματεία ως χορηγία δίνονταν σε κοινότητες, για να έχουν τις απαραίτητες 
αθλητικές υποδομές για τους νέους!  Ένα γήπεδο ποδοσφαίρου σε μια κοινότητα στοιχίζει, αγαπητοί 
συνάδελφοι, €150.000.  ∆ιαιρέστε τα έξι τόσα εκατομμύρια ευρώ που δίνουμε στα σωματεία, για να δείτε πόσα 
γήπεδα ποδοσφαίρου, αξιοπρεπέστατα, θα μπορούσαμε να κάνουμε και σε πόσες κοινότητες κατ’ έτος!   

 Οι κοινότητές μας μπορεί να έχουν μικρή πολιτική επιρροή, αλλά είναι αυτές που συντηρούν την 
παράδοση, την ιστορία και τον πολιτισμό μας.  Είναι αυτές που μπορούν να δώσουν προστιθέμενη αξία στο 
τουριστικό μας προϊόν.  Είναι αυτές που μπορούν να αναβαθμίσουν την ποιότητα ζωής δίνοντας την ευκαιρία 
σε όλους εμάς να ξεφύγουμε από την ταχύτητα, το άγχος και την πίεση, μόνιμα ή προσωρινά.  Ας τους 
δώσουμε επιτέλους τη σημασία που τους αξίζει! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Παρακαλώ την κ. Μαρία Κυριακού να με αντικαταστήσει, γιατί είναι η σειρά μου να μιλήσω. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα η κ. Μαρία Κυριακού.) 
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Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εδώ και αρκετές δεκαετίες συζητούμε για το φαινόμενο της αστυφιλίας, της φιλίας προς το άστυ, την 
πόλη δηλαδή, για την εγκατάλειψη ουσιαστικά της υπαίθρου και το συνωστισμό στα αστικά κέντρα.  Το 
πρόβλημα στην Κύπρο ξεκίνησε και διογκώθηκε μετά την ανεξαρτησία, γιατί οι ευκαιρίες εργοδότησης, και όχι 
μόνο, ήταν αυξημένες στις πόλεις. 

 Η δουλειά στην ύπαιθρο ήταν και είναι ακόμα και σήμερα σκληρή και δύσκολη.  ∆εν απέδιδε πάντα η 
καλλιέργεια της γης και οι αγρότες, που μοχθούσαν και βασανίζονταν να κερδίσουν τα έστω χαμηλά 
εισοδήματά τους, ονειρεύονταν μια καλύτερη τύχη για τα παιδιά τους.  Η μόρφωση και μια καλύτερη ζωή ήταν 
το ζητούμενο, γι’ αυτό έστελναν τα παιδιά τους στις πόλεις να μορφωθούν στα γυμνάσια και να μάθουν τέχνες, 
αφού αυτή η δυνατότητα στην ύπαιθρο ήταν σχεδόν ανύπαρκτη, ενώ το οδικό δίκτυο και οι συγκοινωνίες δεν 
προσφέρονταν για εύκολη διακίνηση από τα χωριά προς τις πόλεις.  

 Λόγω του αυξανόμενου μορφωτικού και βιοτικού επιπέδου, οι απόφοιτοι πανεπιστημίων και άλλων 
σχολών φυσικό ήταν να απορροφηθούν από την αγορά εργασίας, που άρχισε να ανθίζει κυρίως στις πόλεις ή 
και στα κύρια μεγάλα αγροτικά κέντρα.  Η στροφή της οικονομίας προς τη βιοτεχνία, τη βιομηχανία και τις 
υπηρεσίες, αλλά και η ζήτηση που υπήρχε από την ανάπτυξη της δημόσιας υπηρεσίας αποτέλεσαν βασικούς 
παράγοντες ώθησης της αστυφιλίας.  Περαιτέρω, η πολυδιαφημιζόμενη καλύτερη, ευκολότερη και 
ασφαλέστερη ζωή στις πόλεις, τα νοσοκομεία και οι γιατροί, αφού πολύ αργότερα άρχισαν να δημιουργούνται 
υγειονομικά κέντρα στην ύπαιθρο, αποτέλεσαν κίνητρα που ωθούσαν τους νέους και τις νέες να αναζητήσουν 
μια καλύτερη και πιο ελεύθερη ζωή στις πόλεις, χωρίς κοινωνική επιβολή και έλεγχο, που τότε ήταν στοιχεία 
των κλειστών κοινωνιών της υπαίθρου.  Θέλω να τονίσω ότι και η αναπτυξιακή και πολεοδομική πολιτική των 
κυβερνήσεων, μετά το 1960, ήταν να δοθεί ανάπτυξη και φυσικά οικονομική στήριξη στις αστικές και κύριες 
μεγάλες αγροτικές κοινότητες, με φυσικά αποδοτικά χαρακτηριστικά, ώστε η ωφέλεια από την απόδοση των 
επενδύσεων να είναι μεγαλύτερη.  Σε όλα τα σχέδια γινόταν το “cost benefit analysis”. 

 Αποτέλεσμα όλων αυτών ήταν η ύπαιθρος σταδιακά να φθίνει και να μαραζώνει, ενώ τα αστικά κέντρα 
επεκτείνονταν και αναπτύσσονταν με γοργούς ρυθμούς.  Η τραγωδία δε του 1974 με την τουρκική εισβολή και 
την προσφυγιά επεξέτειναν ακόμη περισσότερο το συνωστισμό και την επέκταση των πόλεων, αφού η 
ανοικοδόμηση των προσφυγικών οικισμών εξαπλώθηκε μέσα και γύρω από τις πόλεις, όπου υπήρχαν 
περισσότερες ευκαιρίες εργοδότησης, χωρίς τότε να ληφθεί υπόψη ότι ενδεχομένως η στέγαση των 
προσφύγων σε περιοχές της ημιορεινής και ορεινής υπαίθρου να υποβοηθούσε και την ανάπτυξή τους. 

 Τα προβλήματα που επέφερε το φαινόμενο της αστυφιλίας απασχόλησαν όλα αυτά τα χρόνια τις 
διαδοχικές κυβερνήσεις του τόπου, χωρίς όμως να υπάρχει όραμα και ένα ολοκληρωμένο σχέδιο 
αντιμετώπισής τους.  Για να είμαστε δίκαιοι, έχουν προωθηθεί μέτρα και πολιτικές για ανακοπή ή έστω 
αντιμετώπιση του προβλήματος, πλην όμως ήταν πολλές φορές σπασμωδικά, αργοπορημένα και απέλπιδα.  
Θα ήταν χρήσιμο να αναφέρουμε μερικά από αυτά, έτσι ώστε να καταγραφεί η διαχρονική πολιτική βούληση 
των εκάστοτε κυβερνήσεων.  Είναι τα ακόλουθα: 

1. Σχέδια ευρύτερης αγροτικής ανάπτυξης, τα οποία, παρά τις καλές προθέσεις, καθυστέρησαν και ήταν 
ημιτελή, όπως π.χ. το Σχέδιο Ενιαίας Αγροτικής Ανάπτυξης Πιτσιλιάς, το σχέδιο κρασοχωριών, το 
Σχέδιο Ακάμα κ.ά. 

2. Η κατασκευή υδατοφρακτών και υδατοδεξαμενών αποτέλεσε σοφή ενέργεια και υποβοήθησε αρκετά, 
ώστε να απαγκιστρωθεί εν μέρει ο αγροτικός κόσμος από τις δυσμενείς καιρικές συνθήκες της Κύπρου, 
που, ως γνωστόν, παρουσιάζει συχνές μέτριες ή μεγάλες ανομβρίες, και να αυξηθεί η αρδευόμενη γη. 

3. Η σταδιακή ανάπτυξη του οδικού δικτύου διευκόλυνε τη διακίνηση των προϊόντων και του αγροτικού 
κόσμου στις κοινότητες της υπαίθρου μεταξύ τους και προς τις πόλεις.  

4. Η κατασκευή δημόσιων κτιρίων, η συμπλεγματοποίηση σχολείων λόγω έλλειψης μαθητών, η δημιουργία 
αθλητικών εγκαταστάσεων και κέντρων νεότητας. 

5. Η ενθάρρυνση της δημιουργίας μικρών βιοτεχνιών, κυρίως μεταποίησης προϊόντων, μικρών 
βιομηχανιών, οινοποιείων κ.λπ. 

6. Το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο, που πρόσφατα ενεργοποιήθηκε στα πλαίσια προσπάθειας αντίστροφης 
πορείας, δηλαδή της επιστροφής κατοίκων στα χωριά. 

7. Βοήθεια-επιχορήγηση πετρελαίου θέρμανσης και μείωση της τιμής πώλησης του αγροτικού πετρελαίου. 

 Παρ’ όλη την προσπάθεια και τα πιο πάνω θετικά μέτρα που λήφθηκαν κατά καιρούς, υπήρξαν και 
ενέργειες που συνέτειναν αρνητικά, όπως η εκρίζωση των αμπελώνων, που αποτέλεσε πλήγμα για τη γεωργία, 
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το περιβάλλον και τον αγροτικό κόσμο, η σχεδόν κατάργηση της εκμετάλλευσης των χαρουπιών, η μείωση της 
τιμής του λαδιού, η κατάργηση του μαζέματος του ρουδιού και των φύλλων σουμακίου, που έδιναν ένα μικρό 
έστω αλλά επιπρόσθετο εισόδημα, η ευρύτερη αλλαγή των διατροφικών συνηθειών και έτσι η μείωση της 
προτίμησης παραδοσιακών προϊόντων. 

 Ταυτόχρονα, το μεγαλύτερο πρόβλημα που παρουσιάζεται διαχρονικά, ακόμα και σήμερα, είναι η 
έλλειψη ολοκληρωμένου σχεδίου τόσο για στήριξη του αγροτικού κόσμου όσο και ευρύτερα σε έναν κύκλο 
δραστηριοτήτων που θα βοηθούσε στην παραμονή ή επιστροφή πληθυσμού στην ύπαιθρο.  Το οξύμωρο της 
υπόθεσης έγκειται στο γεγονός ότι ο ευρωπαϊκός κοινοτικός προϋπολογισμός επικεντρώνεται, στο μεγαλύτερο 
μέρος του, στην απορρόφηση κονδυλίων που εμπίπτουν στην αλυσίδα που μπορεί να απασχολεί κόσμο στην 
ύπαιθρο. Η ορθολογιστική πολιτική προσέγγιση για αντιμετώπιση του προβλήματος αυτού, ιδιαίτερα σε μια 
εποχή όπου τα εγχώρια κονδύλια ιεραρχούνται με βάση την επιτακτικότητα των αναγκών, δημιουργεί την 
ανάγκη να υπάρξει άμεση συνεργασία των Υπουργείων Γεωργίας και Εμπορίου, αλλά και του Γραφείου 
Προγραμματισμού, ώστε να δημιουργηθεί μια εσωτερική ομάδα που θα ασχολείται συντονισμένα, ομαδικά, 
προγραμματισμένα κυρίως με την απορρόφηση ευρωπαϊκών κονδυλίων που αφορούν μέτρα στήριξης της 
υπαίθρου. 

 Αποτέλεσμα της αστυφιλίας και της μακρόχρονης αναπτυξιακής πολιτικής του κράτους ήταν να 
αποψιλωθεί ο πληθυσμός της πλειοψηφίας των χωριών της Κύπρου.  Από το ενημερωτικό φυλλάδιο για το 
Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο, συνάδελφοι, που υιοθέτησε το κράτος το 2007 και αναθεωρήθηκε το 2008, 2010, 
2012, διαπιστώνουμε ότι οι κοινότητες της Κύπρου που έχουν τώρα πληθυσμό κάτω από 500 κατοίκους είναι 
282, 70 στην επαρχία Λευκωσίας, 90 στην επαρχία Λεμεσού, 27 στην επαρχία Λάρνακας και 87 στην επαρχία 
Πάφου.  Για το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο θα μιλήσουμε εκτενέστερα σε λίγο.  

 Το κράτος έτσι, με ευελιξία και σωστή μελέτη, οφείλει να εκμεταλλευτεί την άντληση κονδυλίων από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση με εφαλτήριο τη νέα πολιτική της συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πιο συγκεκριμένα, να 
αντληθούν κονδύλια από τα Ταμεία Περιφερειακής Ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την περίοδο 2014-
2020, έχοντας ως στρατηγική επιδίωξη την ανάπτυξη προγραμμάτων στις ορεινές περιοχές και ευρύτερα στην 
ύπαιθρο, όπως η επιχορήγηση μικρών και οικογενειακών επιχειρήσεων και σε προϊόντα που μπορούν να 
καταστούν ανταγωνιστικά σε σχέση με αυτά άλλων κρατών.  Για τη βελτίωση των κυπριακών προϊόντων και για 
την ενίσχυση της εμπιστοσύνης των ξένων καταναλωτών προς τα κυπριακά παραδοσιακά προϊόντα πρέπει να 
ενθαρρύνεται και να προωθείται η εγγραφή τους ως προϊόντων προστατευόμενης ονομασίας προέλευσης 
(ΠΟΠ) ή ως προϊόντων προστατευμένης γεωγραφικής ένδειξης (ΠΓΕ) ή ως παραδοσιακών τύπου Κύπρου για 
την ευρωπαϊκή κατοχύρωσή τους, ενισχύοντας ταυτόχρονα και το εισόδημα των παραγωγών.  

 Επισημαίνω επίσης τα ακόλουθα:  

 Το κράτος οφείλει να δώσει περισσότερα κίνητρα στους παραγωγούς για ανάπτυξη υψηλής τεχνολογίας 
στις κάπως μέτριες και μεγάλες παραγωγικές τους μονάδες, με απώτερο στόχο να μειωθεί το κόστος 
παραγωγής.  Από την άλλη, οι ίδιοι οι παραγωγοί μας πρέπει να επιμορφώνονται συνεχώς για τις 
εξελίξεις και τα νέα δεδομένα που προκύπτουν, έτσι ώστε τα παραγόμενα προϊόντα να βελτιώνονται 
συνεχώς, δίνοντας περισσότερη έμφαση στην ποιότητα.  

 Επίσης, επιχορήγηση μεταφοράς των προϊόντων, ανάλογα με την απόσταση των ορεινών περιοχών 
προς τις πόλεις ή προς τα λιμάνια και αεροδρόμια για εξαγωγή. 

 Ενίσχυση με φορολογικά κίνητρα για το εισόδημα όσων απασχολούνται με την προώθηση του 
αγροτουρισμού.  

 Αναφορικά με τις θερινές διακοπές εργαζομένων, εισηγούμαστε να συνεχιστεί η επιχορήγησή τους στα 
ορεινά θέρετρα με υψηλότερους ρυθμούς. 

 ∆ιευκόλυνση/επίσπευση στην έκδοση αδειών οικοδομής στις κοινότητες της υπαίθρου.  Προσωπικά 
πάντοτε έλεγα ότι θα πρέπει να υπάρχει κάποια ανοχή, κάποια χαλάρωση, μέχρι κάποιας απόστασης 
από τον πυρήνα των ορεινών χωριών, για ανέγερση μεμονωμένων κατοικιών για ενίσχυση του 
πληθυσμού της υπαίθρου. Παράλληλα όμως θα πρέπει να αντιμετωπιστεί η άναρχη ανάπτυξη στις 
πεδινές και ημιπεδινές περιοχές, γιατί έχει ως συνέπεια να καταστρέφεται η γεωργική γη, το περιβάλλον 
και να σπαταλώνται οι οικονομικοί πόροι ατόμων, κοινοτήτων και του κράτους. 

 Σε οικονομίες πλήρους ανταγωνισμού η εξειδίκευση αποτελεί ένα από τα σημαντικότερα εφόδια, έτσι 
ώστε οι παραγωγοί μας και τα κυπριακά προϊόντα να διεισδύσουν στις ευρωπαϊκές αγορές γενόμενα 
ανταγωνιστικά.  Η εξειδίκευση των παραγωγών μας τόσο στη δημιουργία νέων γενετικά βελτιωμένων 
καλλιεργειών, μέσω καλλιεργητικών τεχνικών παραγωγής, όσο και σε βιολογικές καλλιέργειες και 
καλλιέργειες αρωματικών φυτών, ανθέων και φρούτων μπορεί να ενισχύσει το παραγόμενο γεωργικό 
προϊόν και να το καταστήσει ανταγωνιστικό στις κοινοτικές αγορές.  Ιδιαίτερα μάλιστα λόγω του ευνοϊκού 
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κλίματος, της ηλιοφάνειας και του ανάγλυφου τοπίου, η Κύπρος προφέρεται για την παραγωγή μεγάλου 
εύρους προϊόντων.  

 Θετική εξέλιξη αποτελεί ο υπό εξέταση και προς ψήφιση νόμος για τη δημιουργία μητρώου γεωργών.  
Το πάγιο αυτό αίτημα του αγροτικού κόσμου θα βοηθήσει τη γεωργία του τόπου και θα ενισχύσει την 
ορθολογική κατανομή των πόρων του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης. 

 Περιμένουμε την υλοποίηση των υποσχέσεων του Υπουργείου Γεωργίας και της κυβέρνησης γενικά για 
ενθάρρυνση της κτηνοτροφίας, κυρίως της αιγοπροβατοτροφίας, ώστε να αυξηθούν οι ποσότητες του 
αιγοπρόβειου γάλακτος και να αυξηθεί το ποσοστό του γάλακτος αυτού τουλάχιστον στο 51%, όπως 
καθορίζει και το πρότυπο του χαλλουμιού.  

Επίσης, θα ήθελα, αγαπητοί συνάδελφοι, να τονίσω και ορισμένα άλλα θέματα, όπως είναι τα ακόλουθα: 

1. Ενθάρρυνση της απασχόλησης με ειδικά κίνητρα όσων έχουν γη και μετά από πρόωρη συνταξιοδότηση 
από άλλα επαγγέλματα θέλουν να ασχοληθούν με τη γεωργοκτηνοτροφία. 

2. Υιοθέτηση πιο συγκεκριμένων και ενισχυμένων κινήτρων και ενισχύσεων για τους νέους σε ηλικία 
γεωργούς που μπαίνουν στο επάγγελμα, ιδιαίτερα με αυτή την ανεργία που υπάρχει τώρα. 

3. Ενίσχυση των ομάδων παραγωγών που οι ίδιες εξάγουν τα προϊόντα τους ή και μόνο τοπικά 
εμπορεύονται τα προϊόντα τους, ενθάρρυνση των συνεταιρισμών δηλαδή. 

4. Υιοθέτηση μέτρων προστασίας και ενίσχυσης της αγρότισσας. 

5. Κίνητρα για διατήρηση παραδοσιακών λαϊκών τεχνών ή και βιοτεχνιών, όπως υποβοήθηση, διατήρηση 
και εκμάθηση της παραδοσιακής τέχνης της υφαντικής και ασφαλώς των υφαντριών, παλαιών και νέων, 
του κεντήματος, της καλαθοπλεκτικής, ξυλογλυπτικής, καρεκλοποιίας, ψαθοποιίας, αγγειοπλαστικής κ.ά. 

6. Παροχή επιχορηγημένου ρεύματος και πετρελαίου και στους συνταξιούχους γεωργούς, γιατί αυτό θα 
ενθαρρύνει τη συνέχιση της απασχόλησης στη γεωργία, στην καλλιέργεια, στη συντήρηση των δέντρων 
και του πρασίνου κ.λπ., θα συμβάλει στην υγιή απασχόληση των συνταξιούχων, για να είναι χρήσιμοι 
στην κοινωνία και στην οικονομία, μια και ο αριθμός των νέων στη γεωργία λιγοστεύει επί του παρόντος.  

Θα ήθελα επίσης να επισημάνω ότι οι συνέπειες της οικονομικής κρίσης που πλήττει τον τόπο και τα 
μέτρα της τρόικας που μας επιβάλλονται δεν πρέπει επηρεάσουν με οποιοδήποτε τρόπο την ήδη 
ευάλωτη κυπριακή γεωργία. Συνεπώς, χρειάζεται κοινωνική ευαισθησία και, όσο το δυνατό, δίκαιη και 
στοχευμένη λήψη των όποιων διορθωτικών μέτρων. 

7. Περαιτέρω, τονίζουμε την ανάγκη για κατάρτιση νέων σχεδίων ευρύτερης αγροτικής ανάπτυξης της 
υπαίθρου και ιδιαίτερα των ημιορεινών περιοχών που θα περιλαμβάνουν βελτίωση οδικού δικτύου, 
κοινοτικά έργα εντός των χωριών, εκπαιδευτικά και επιμορφωτικά κέντρα, συντήρηση παλαιών οικιών 
και οικοδομών δημόσια ωφέλειας, δημιουργία κέντρων υγείας, οίκων ευγηρίας, κέντρων νεότητας ή 
κέντρων συνάθροισης, πολιτιστικών κέντρων κ.λπ. 

8. Εφόσον υπάρχει η πολιτική βούληση για παραχώρηση αδειών καζίνων, πιστεύουμε και ζητούμε όπως 
μια ή δύο άδειες λειτουργίας παραχωρηθούν στα ορεινά μας θέρετρα. 

9. Το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο, που καλύπτει 282 χωριά, εφαρμόζεται στις εν λόγω κοινότητες με 
πληθυσμό μέχρι 500 κατοίκους ή με πληθυσμό μεγαλύτερο των 500 κατοίκων αλλά σε απόσταση άνω 
των 35 χμ. από το πλησιέστερο αστικό κέντρο ή/και υψόμετρο άνω των 450 μ.  Το μέγιστο εμβαδόν 
οικιστικής μονάδας που μπορεί να κτίσει κάποιος είναι 230 τ.μ. ωφέλιμος κατοικήσιμος χώρος.  Για την 
ανέγερση κατοικίας είναι αναγκαία η εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας και άδειας οικοδομής.  Για την 
ανέγερση ή συντήρηση αυτής της κατοικίας υπάρχουν πρόνοιες για οικονομική βοήθεια και υπάρχουν 
και εισοδηματικά κριτήρια.  Αυτά όλα τα έχω γραμμένα, αλλά είναι τα παλιά και δε θα τα αναγνώσω, 
διότι δυστυχώς έχουν τροποποιηθεί κατόπιν του μνημονίου. 

10. Το τελευταίο που θα αναφέρω είναι ένα επιπρόσθετο μέτρο το οποίο μπορεί να βοηθήσει.  Είναι ο 
έλεγχος των όσων μετέφεραν στα χωριά την ψήφο τους με βάση πρόσφατη τροποποίηση του περί 
Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, όπως τροποποιήθηκε πριν από τις τελευταίες δημοτικές και κοινοτικές 
εκλογές του 2011.  Με βάση τη νομοθεσία αυτή, τίθεται η προϋπόθεση ο εκλογέας που εγγράφεται 
δυνάμει του εν λόγω νόμου να κατάγεται από την κοινότητα ή να είναι σύζυγος ή παιδί κάποιου εκλογέα, 
να κατέχει κατοικία και να μη δικαιούται να αλλάξει την εγγραφή του για δέκα χρόνια. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η δύσκολη και κρίσιμη οικονομική συγκυρία που διανύουμε δεικνύει ότι πρέπει να επιστρατεύσουμε 
όλες μας τις δυνάμεις, διότι με δεδομένη τη στενότητα πόρων θα πρέπει οι όποιες αποφάσεις λαμβάνονται για 
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καταπολέμηση του φαινόμενου της αστυφιλίας να είναι στοχευμένες και με συγκεκριμένο πλαίσιο για το οποίο 
δε θα σπαταλώνται επιπρόσθετοι πόροι από αυτούς που χρειάζονται.  

 Επιβάλλεται όπως εφαρμοστούν πολιτικές που να στοχεύουν σε εναλλακτικό μοντέλο παραγωγικής 
οικονομίας που να μπορεί να συντρέχει με τα υφιστάμενα δεδομένα της παροχής υπηρεσιών τόσο στον 
τραπεζικό τομέα όσο και στην τουριστική βιομηχανία.  Στόχος η στήριξη της υπαίθρου και η ανάπτυξη 
ευρύτερα της οικονομίας μας και στην προκειμένη περίπτωση της αγροτικής οικονομίας, για να αναστραφεί το 
κλίμα της αστυφιλίας, που μόνο μειονεκτήματα και προβλήματα επέφερε και επιφέρει. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θα πρέπει να εξεταστεί διεξοδικά, αλλά και να απαιτηθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση να στηρίξει την 
κυπριακή οικονομία με προγράμματα από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία. Χαιρετίζουμε την πρόσφατη σχετική 
επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κ. Ζοζέ Μανουέλ 
Μπαρόζο με αίτημα στήριξης από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τούτο πρέπει να προωθηθεί το συντομότερο 
δυνατό, ώστε να ενισχυθεί άμεσα η κυπριακή οικονομία.  Τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία αφορούν σε ένα μεγάλο 
βαθμό τα προγράμματα της υπαίθρου, γι’ αυτό το λόγο πρέπει τα αρμόδια υπουργεία να συντονιστούν, 
επανατονίζω, για να κάνουν σωστή διασπορά των πόρων αυτών.  Εφόσον ο κ. Μπαρόζο και η Ευρωπαϊκή 
Ένωση ανταποκριθούν, όπως λένε, θετικά και πρακτικά στο αίτημα της Κύπρου, τότε οι εμπλεκόμενες 
υπηρεσίες των υπουργείων και το αγροτικό κίνημα να κινητοποιηθούν άμεσα και δραστήρια με σκοπό την 
ενημέρωση και βοήθεια προς τον κόσμο της υπαίθρου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Ο συνάδελφος κ. Ανδρέας Θεμιστοκλέους. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Βασικά σήμερα αυτό που γίνεται είναι μια καλή νεκροψία.  Κάποτε, και για δεκαετίες πολλές, ένα 
σημαντικό μέρος του πληθυσμού της Κύπρου ζούσε με αξιοπρέπεια στην ύπαιθρο, σχεδίαζε τη ζωή των 
παιδιών του, στεκόταν δίπλα στα παιδιά του και ζούσε από τις ασχολίες που έκανε στην ύπαιθρο.  Για 
διάφορους λόγους, αφού εξοντώσαμε τη γεωργική και τη ζωική παραγωγή, ο κόσμος αυτός σταδιακά 
μεταφέρθηκε στα αστικά κέντρα.  Μεγάλωσαν οι πόλεις, μεγάλωσαν οι εργατογειτονιές.  Κατόπιν, αφού 
εξοντώσαμε και τη βιομηχανία, αποφασίσαμε ότι όλοι θα γίνουν πτυχιούχοι, θα πάνε στα πανεπιστήμια, για να 
συναντούμε σήμερα το φαινόμενο πάλαι ποτέ καλές ασχολίες, του πωλητή, της πωλήτριας κ.λπ., σήμερα αυτά 
τα επαγγέλματα να τα ασκούν άνθρωποι με πτυχία.  Βεβαίως, μπορεί κάποιος να πει «και τί έγινε με αυτό το 
πράγμα;  Σπούδασαν, καλώς εσπούδασαν, ας κάνουν κάτι άλλο».  Η ανταπάντηση η δική μου είναι η εξής:  
Αυτό το κάτι άλλο γιατί δεν ήταν εξαρχής στις επιλογές τους και χρειάστηκε να σπαταλήσουν οι γονείς τους 
δεκάδες χιλιάδες ευρώ και οι ίδιοι τα νιάτα τους, για να αποκτήσουν κάτι που εν παρπατά πουθενά;  ∆εν 
υπάρχει δείκτης, αρνητικός δείκτης, δείκτης ανεργίας, δείκτης μιζέριας, δείκτης αναξιοπρέπειας που, λόγω της 
κρίσης που ζούμε, να μην έχει ανεβεί.   

 Σ’ αυτό τον τόπο είναι πλέον άθλια και τολμώ να πω και αμετακίνητη η μοίρα μας.  Όσα πρέπει να 
γίνουν γίνονται κατόπιν εορτής και αφού το πρόβλημα λυθεί, διότι εξόντωσε το πρόβλημα τους ανθρώπους και 
δε διαμαρτύρονται, και όσα δεν πρέπει να γίνουν γίνονται με εγκληματική προχειρότητα και κατόπιν 
μετατρέπονται πάνω στην καμπούρα του κόσμου σε καρκινώματα, τα οποία ακριβοπληρώνουμε.  Ζούμε 
δηλαδή με το γλυκασμό μιας ελπίδας φρούδας, πρόσκαιρης και μετά μας μένουν αγγονίν για πάντα τα βάσανα 
της προχειρότητάς μας.  Και αν καταστραφήκαμε το ’74 και αν ξανακαταστραφήκαμε τώρα, είναι λόγω αυτής 
της προχειρότητας που γέννησε ο λαϊκισμός στην πλέον αισχρή και χυδαία μορφή του. 

 Για την ύπαιθρο ήταν πάντα όλα πιο αργά.  Πήγε το οδικό δίκτυο, αφού έφυγαν αρκετοί.  Πήγαν τα 
κρατικά ινστιτούτα, αφού έφυγαν ακόμα παραπάνω.  Πήγε στην ύπαιθρο η δωρεάν μεταφορά των μαθητών 
προς τα σχολεία τους, αλλά τα λεωφορεία είναι άδεια, γιατί ήδη το πρόβλημα εξόντωσε τους ανθρώπους.  
Πήγε το πετρέλαιο θέρμανσης, αλλά όταν ήδη ήταν αργά.  Τι θέλω να πω με αυτά;  Θέλω να πω το εξής:  
Αναγνωρίζω, για να μη θεωρηθώ ότι μηδενίζω, ότι όλες οι κυβερνήσεις αυτού του τόπου προσέφεραν ό,τι 
μπορούσαν -αυτό σηκώνει πάρα πολύ νερό- στην ύπαιθρο.  Αλλά πρέπει να δεχτείτε και εσείς με τη σειρά σας 
ότι ουδέποτε κυβέρνηση αυτού του τόπου τόλμησε να σχεδιάσει ένα καλά μελετημένο πρόγραμμα ανάπτυξης 
και κράτησης του κόσμου στην ύπαιθρο.  Καμία!  Και, αν η παρούσα κυβέρνηση έχει κατά νου να το πράξει, 
είναι πλέον ήδη αργά.  Γιατί;  ∆ιότι δεν υπάρχουν τα χρήματα!   
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 Οι εισηγήσεις που έχω να κάνω προς εσάς είναι πάρα πολύ απλές.  Η πρώτη εισήγηση είναι ότι θα 
πρέπει να επανακαθοριστεί ένας ενιαίος χάρτης υπαίθρου με διάφορα κριτήρια και όσοι διαλαμβάνονται σε 
αυτό το χάρτη, κοινότητες και άνθρωποι, θα πρέπει να τυγχάνουν κάποιας ιδιαίτερης αντιμετώπισης.   

 ∆εύτερον, θα πρέπει…  Να μην το πω ως εισήγηση, να το βάλω ως ερώτημα.  Γιατί καμιά κυβέρνηση 
δεν έδωσε ποτέ το κίνητρο της φοροαπαλλαγής για πέντε χρόνια σε όποιον θα έστηνε μια μικρή βιομηχανία 
στην ύπαιθρο;  Γιατί;  ∆ε φτάνει που θα την έστηνε στην ύπαιθρο, δε φτάνει που θα του στοίχιζε περισσότερο η 
μεταφορά των υλικών και των προϊόντων, γιατί καμιά κυβέρνηση δεν έδωσε φοροαπαλλαγές;  Πήγαν τα 
στεγαστικά προγράμματα στην ύπαιθρο, και δε μηδενίζω, επαναλαμβάνω, τίποτε.  Και η κυβέρνηση του κ. 
Χριστόφια το έκανε, αλλά πότε;  Ξέρετε ότι υπάρχουν οικόπεδα τα οποία έχει σχεδιάσει ο Οργανισμός 
Αναπτύξεως Γης που κάποτε θα ήταν περιζήτητα, θα μπορούσαν να γίνονται και καβγάδες στις πλατείες των 
χωριών για το ποιος θα τα πάρει, και σήμερα δεν ενδιαφέρεται κανένας!  Άλλωστε, γιατί να ενδιαφερθεί;  Σε 
αυτές τις ζώνες που είχα πει προηγουμένως, θα πρέπει το κράτος, εκτός από τη φοροαπαλλαγή σε όσους 
πηγαίνουν εκεί να στήσουν μικρές βιοτεχνίες ή βιομηχανίες, να δώσει φοροαπαλλαγή από το Φόρο 
Εισοδήματος σε όσους επαγγελματίες είτε είναι δάσκαλοι είτε είναι καθηγητές, διότι η παρουσία αυτών των 
ανθρώπων στην ύπαιθρο μόνο θετική μπορεί να είναι. 

 Και, τρίτον, δεν μπορεί, αγαπητοί μου συνάδελφοι, να κλαίμε πάντοτε με κροκοδίλια δάκρια για την 
ύπαιθρο, αλλά ουσιαστικά να μη λαμβάνουμε εκείνα τα μέτρα που θα στηρίξουν την ύπαιθρο.  Αν  θέλουμε την 
ύπαιθρο, για να κάμνει γλυκά του κουταλιού, ππαλουζέδες, τσαμαρέλλες, εγώ αρνούμαι αυτό το πράγμα!  Αυτό 
το πράγμα υποτιμά και την ύπαιθρο και την Κυπριακή ∆ημοκρατία, υποτιμά τους εαυτούς μας!  Αν θέλουμε την 
ύπαιθρο για τουριστική ατραξιόν, να πηγαίνουν κάποιοι τις Κυριακές, κάποια γηροκομεία, κάποιοι τουρίστες, 
απλά για να αφήνουν τα ψίχουλά τους, δεν είναι αυτή την ύπαιθρο που ονειρεύομαι εγώ!  Οραματίζομαι την 
ύπαιθρο η οποία θα μπορεί να δίνει ζωή στους κατοίκους της, να ζουν με αξιοπρέπεια, να διατηρούν την 
περηφάνια τους, να είναι περήφανες οι νοικοκυρές στο σπίτι τους και να ελπίζουν και να ονειρεύονται το 
καλύτερο για τα παιδιά τους.  Είναι πάντοτε οι φτωχοί συγγενείς οι κατοικούντες στην ύπαιθρο.  Αλλά και αυτή 
η μόδα, όλοι να έρθουν στις πόλεις, είδαμε τι δημιούργησε.  Υπερτροφία, κατάρρευση και οδηγείται ο τόπος 
στον γκρεμό.   

 Γι’ αυτό, καλώς ειπώθηκε προηγουμένως για το μέγαρο πολιτισμού.  Αυτά τα εκατομμύρια, η άποψή 
μου είναι από τα €7 δις του προϋπολογισμού, περίπου €500 εκατομ. πηγαίνουν -να μη χαρακτηριστώ πάλι ως 
ακραίος, να το πω ήπια- πηγαίνουν για την ευφροσύνη ορισμένων.  Αυτά τα €500 εκατομ. που πηγαίνουν 
λοιπόν για τον ουρανίσκο και την τσέπη κάποιων θα μπορούσαν μετά από περισυλλογή να πηγαίνουν εκεί που 
πιάνουν τόπο.  Και να σταματήσουμε λοιπόν τα κροκοδίλια κλάματα.  

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε. 

 Ακολουθεί ο κ. Γιαννάκης Γαβριήλ του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

Γ. ΓΑΒΡΙΗΛ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα πλείστα ζητήματα, καθώς και οι θέσεις μας ως ΑΚΕΛ για το υπό συζήτηση θέμα έχουν κατατεθεί 
πολύ εμπεριστατωμένα και διεξοδικά από το συνάδελφο Άντρο Καυκαλιά στην προηγούμενη συνεδρία του 
σώματος, γι’ αυτό και δε θα μακρηγορήσω στη δική μου παρέμβαση. 

 Το πρόβλημα της αστυφιλίας είναι ένα πολυσυζητημένο θέμα και απασχολεί τις τελευταίες δεκαετίες 
σχεδόν όλες τις ανεπτυγμένες χώρες.  Έχει τις ρίζες του στη βιομηχανοποίηση των οικονομιών και την 
υπερσυγκέντρωση της οικονομικής δραστηριότητας στα αστικά κέντρα.  Σημαντικό ρόλο διαδραματίζει επίσης 
η υποβάθμιση του αγροτικού τομέα στο οικονομικό οικοδόμημα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία 
συρρικνώνει το γεωργικό εισόδημα και οδηγεί τον πληθυσμό της υπαίθρου στα αστικά κέντρα προς αναζήτηση 
καλύτερου μέλλοντος.  Να σημειώσω ότι ο αγροτικός τομέας αποτελεί την κατ’ εξοχήν οικονομική 
δραστηριότητα στην ύπαιθρο και γενικά στις περιοχές που μαστίζονται από αστυφιλία.  Είναι ένα πολυσύνθετο 
ζήτημα, ένα παζλ με πολλά κομμάτια, για την αντιμετώπιση και την αναστροφή του οποίου χρειάζεται 
υιοθέτηση μακρόπνοων πολυδιάστατων πολιτικών και υπομονή, μέχρι να αρχίσουν να φαίνονται τα 
αποτελέσματα. 

 Ένας άλλος παράγοντας, η απόσταση των περιοχών αυτών από τα οικονομικά κέντρα, απαντά 
περισσότερο σε μεγάλες χώρες, όχι όμως σε τέτοιο μεγάλο βαθμό στην Κύπρο, όπου οι αποστάσεις είναι 
σχετικά μικρές.  Η αισθητή βελτίωση μάλιστα του οδικού δικτύου στην Κύπρο τις τελευταίες δεκαετίες έχει 
μειώσει την επίδραση αυτού του παράγοντα σε μεγάλο βαθμό.  Η σχετικά λοιπόν καλή προσβασιμότητα των 
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απομακρυσμένων περιοχών της υπαίθρου μας, η περαιτέρω βελτίωση σε αυτό τον τομέα και η σμίκρυνση των 
αποστάσεων θα πρέπει να αποτελέσουν το εφαλτήριο για την υλοποίηση όλων των υπόλοιπων δράσεων που 
θα φέρουν την ισόρροπη ανάπτυξη και μαζί εισοδήματα και ανάκαμψη του πληθυσμού σε αυτές τις περιοχές.     

 Το σημαντικότερο πρόβλημα που συνεχίζει να επιτείνει την αστυφιλία είναι το μη ικανοποιητικό εισόδημα 
των κατοίκων αυτών των περιοχών.  Στη σημερινή οικονομική πραγματικότητα και με τον τρόπο που είναι 
δομημένη η οικονομία μας είναι, νομίζω, από όλους παραδεκτό ότι η απασχόληση στο γεωργικό τομέα υπό τη 
στενή του έννοια δεν είναι αρκετή για τη στήριξη και ενίσχυση του αγροτικού εισοδήματος και τη συγκράτηση 
του πληθυσμού στην ύπαιθρο.  Εκείνο που χρειάζεται είναι η προώθηση μέτρων για την πρακτική εφαρμογή 
του πολυλειτουργικού ρόλου του αγρότη.  Ανάπτυξη δηλαδή παρεμφερών με τη γεωργία οικονομικών 
δραστηριοτήτων, οι οποίες θα ενισχύσουν συμπληρωματικά το γεωργικό εισόδημα και θα καταστήσουν την 
εγκατάσταση στην ύπαιθρο ελκυστική.  Επιμέρους βιοτεχνικές μονάδες, μονάδες μεταποίησης κυπριακών 
παραδοσιακών προϊόντων, αγροτουριστικά καταλύματα θα προσφέρουν τα μέγιστα προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Η συντονισμένη διαφήμιση και προώθηση παραδοσιακών μας προϊόντων στο εξωτερικό θα 
συμβάλει στην τόνωση του εισοδήματος σε αυτές τις περιοχές. 

 Όλα τα πιο πάνω δεν μπορεί να υλοποιηθούν χωρίς τη στήριξη και την παροχή κινήτρων από την 
πολιτεία.  Όσα όμως οικονομικά κίνητρα και να δοθούν από την πολιτεία, θα είναι θνησιγενή χωρίς την κρίσιμη 
μάζα πληθυσμού ή περιηγητών/επισκεπτών που θα καταστήσουν αυτές τις οικονομικές δραστηριότητες 
κερδοφόρες και βιώσιμες.  Σημαντικό ρόλο σε αυτό το σημείο έχουν, κατά την άποψή μου, φορείς όπως ο 
Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού.  ∆ιαθέτουμε υπέροχη ύπαιθρο καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου με ήπιο 
κλίμα και πολύ αξιόλογα θρησκευτικά, πολιτιστικά και άλλα μνημεία.  Θα πρέπει επιτέλους να προχωρήσουμε 
με αποφασιστικά βήματα στη διαφοροποίηση του τουριστικού μας προϊόντος στον παγκόσμιο τουριστικό χάρτη 
και, πέρα από προορισμός ήλιου και θάλασσας, να αναπτύξουμε εναλλακτικές μορφές τουρισμού, όπως ο 
πολιτιστικός και ο αθλητικός τουρισμός.  Η στρατηγική αυτή θα μας φέρει ένα βήμα μπροστά από τους 
ανταγωνιστικούς τουριστικούς προορισμούς που προσφέρουν επίσης ήλιο και θάλασσα και μάλιστα σε πολύ 
πιο ανταγωνιστικές τιμές.  Και θα προσελκύσουμε ξένους επισκέπτες υψηλότερων εισοδηματικών τάξεων.  Η 
προσέλκυση με αυτό τον τρόπο κυρίως ξένων περιηγητών, αλλά και εσωτερικού τουρισμού, εκτός από τα 
οφέλη που θα έχει συνολικά στην οικονομία ευρύτερα, θα συμβάλει αποφασιστικά στην οικονομική 
αναζωογόνηση και άνθηση της υπαίθρου. 

 Παράλληλα με τα πιο πάνω, θα πρέπει να αναβαθμιστούν περαιτέρω οι προσφερόμενες υπηρεσίες 
στην ύπαιθρο με τη δημιουργία υποδομών σε ζητήματα εκπαίδευσης, ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, 
νηπιαγωγείων και παιδοκομικών σταθμών, χώρων υγιούς απασχόλησης, ψυχαγωγίας και άθλησης.  Αναφέρω 
μόνο ένα ενδεικτικό παράδειγμα.  Τα προηγούμενα χρόνια λειτουργούσε επιχορηγημένο πρόγραμμα 
δορυφορικής σύνδεσης με το διαδίκτυο για εκατό πέντε απομακρυσμένες κοινότητες, οι οποίες δεν έχουν τη 
δυνατότητα επίγειας ευρυζωνικής σύνδεσης.  Σύμφωνα με την τελευταία ενημέρωση που είχαμε στην επιτροπή 
Εμπορίου, το πρόγραμμα τερματίζεται το Σεπτέμβρη.  Πρέπει με κάθε τρόπο να εξευρεθούν οι πόροι, ώστε το 
πρόγραμμα να συνεχιστεί.  Είναι πραγματικά ανώφελο να συζητούμε για αναζωογόνηση της υπαίθρου και 
αναχαίτιση της αστυφιλίας και εν έτει 2013 να υπάρχουν περιοχές που δεν έχουν πρόσβαση στο διαδίκτυο. 

 Ως ΑΚΕΛ, εκτιμούμε ότι τα τελευταία χρόνια έχουν γίνει πάρα πολλά προς τη σωστή κατεύθυνση της 
ανάπτυξης της υπαίθρου και της συγκράτησης του πληθυσμού σε αυτές.  Βελτιώσεις του οδικού δικτύου, 
παραχώρηση οικοπέδων για στέγαση νέων ζευγαριών, ανάπλαση παραδοσιακών πυρήνων σε χωριά, 
δημιουργία πλατειών και χώρων πρασίνου, κατασκευή εξωραϊστικών έργων, πολυδύναμα κέντρα και κοινοτικά 
κτίρια, καθώς και μια σειρά άλλων κοινωνικών, πολιτιστικών και υποστηρικτικών υποδομών έχουν υλοποιηθεί. 

 Η παρούσα δύσκολη οικονομική συγκυρία την οποία διερχόμαστε δεν πρέπει με κανένα τρόπο να 
ακυρώσει αυτή την προσπάθεια.  Τα αποτελέσματα πιθανότατα να είναι τραγικά και η αποψίλωση της 
υπαίθρου μη αναστρέψιμη.  ∆υστυχώς, τα πρώτα δείγματα γραφής της νέας κυβέρνησης, η οποία ακύρωσε 
ουσιαστικά τη στεγαστική πολιτική της πολιτείας, είναι απογοητευτικά.  Τα προηγούμενα χρόνια η παραχώρηση 
οικοπέδων με πολύ χαμηλό κόστος για το κράτος βοήθησε χιλιάδες ζευγάρια να εγκατασταθούν ως επί το 
πλείστον σε κοινότητες της υπαίθρου. 

 ∆ε θα πρέπει να αντιμετωπίσουμε το ζήτημα αυτό κοντόφθαλμα και να ενταφιάσουμε τις προοπτικές 
αναζωογόνησης της υπαίθρου λόγω της οικονομικής κρίσης.  Αντίθετα, την περίοδο αυτή, που ο κόσμος 
αναζητεί διεξόδους απασχόλησης από τα αδιέξοδα της ανεργίας, θα πρέπει να στηρίξουμε τη στροφή σε τομείς 
που έχουν πολλές προοπτικές και αφέθηκαν στο μαρασμό τις τελευταίες δεκαετίες.  Θα είναι προς όφελος της 
οικονομίας και του τόπου γενικότερα! 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γαβριήλ. 

 Ακολουθεί ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης. 
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Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Με έχουν ουσιαστικά καλύψει οι αγαπητοί συνάδελφοι Άντρος Κυπριανού και Ανδρέας Θεμιστοκλέους... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό.  Παρακαλώ!  Είναι ο τελευταίος μας ομιλητής,...   

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 ...με τις πολύτιμες απόψεις τους... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, λίγη ησυχία! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 ...γι’ αυτό και θα προσπαθήσω να είμαι ιδιαίτερα σύντομος.  Μάλιστα μπορούμε να αποφύγουμε είτε 
κριτικές είτε την πατρότητα κάποιου και εκ του αποτελέσματος, από την άποψη ότι το φαινόμενο της 
αστυφιλίας στην Κύπρο μπορεί, αλλά και κρίνεται από το αποτέλεσμα.  Έχουμε πόλεις που συσσώρευσαν τον 
πληθυσμό και μεγάλωσαν σε βάρος της υπαίθρου, αλλά και του ιδίου του περιβάλλοντος.  Οι επαρχίες 
ουσιαστικά έχουν εκκενωθεί, ενώ ο πληθυσμός που έχει απομείνει είναι πλέον γερασμένος.  Η ανισόρροπη 
ανάπτυξη που ακολούθησαν όλες οι κυβερνήσεις ήταν το κύριο αίτιο μη ανάπτυξης δυνατοτήτων διατήρησης 
της ζωής στην ύπαιθρο.  Όλα στις πόλεις και όλα για τις πόλεις, γιατί αυτό ήταν το σλόγκαν και όχι μόνο. ήταν 
και η αντίληψη όσων λάμβαναν κατά καιρούς αποφάσεις. 

 Εγκαταλείψαμε τον πρωτογενή τομέα της οικονομίας και στη συνέχεια το δευτερογενή.  Πήγαμε στις 
υπηρεσίες, με επακόλουθο όλες αυτές να συσσωρευτούν στα μεγάλα αστικά κέντρα χωρίς το αίσθημα, αλλά 
και τη μελέτη για τις συνέπειες για την ύπαιθρο.  Αφήσαμε πίσω μας χωριά φαντάσματα, αναζητώντας την 
ευτυχία και την ευημερία στις πόλεις.  Συγκεντρώσαμε τις κρατικές υπηρεσίες και πάλι στις πόλεις, ενώ 
νοσοκομεία και πανεπιστήμια τα φυτέψαμε στα κέντρα των πόλεων.  Αυτή η προσέγγιση και αυτή η διαχρονική 
πολιτική ήταν δυστυχώς εκ των πραγμάτων καταστροφικές.  Με την εγκατάλειψη της υπαίθρου αδυνάτισε και η 
δυνατότητα προς όφελός της να επηρεάζει τα κέντρα των αποφάσεων.  Έτσι, το μεγαλύτερο μέρος του 
αναπτυξιακού προϋπολογισμού και των δαπανών πήγαινε για τις πόλεις με ουσιαστικά μηδενικά μερίδια για τα 
χωριά και την ύπαιθρό μας.  Οι μόνες δαπάνες που γίνονταν ήταν για τις ασφαλτοστρώσεις, που, όπως πολύ 
σωστά ειπώθηκε από το συνάδελφο κ. Θεμιστοκλέους, στο τέλος της ημέρας δε συνέβαλαν ή δεν άρκεσαν για 
τη διατήρηση της ζωής στην ύπαιθρο. 

 Για την Αμμόχωστο, η οποία είναι παραμελημένη, η κεντρική διοίκηση δεν έδειξε όλα αυτά τα χρόνια 
εκείνη τη μέριμνα που έπρεπε.  Μηδενικοί λοιπόν αναπτυξιακοί προϋπολογισμοί, ανύπαρκτα έργα ανάπτυξης 
και καμία δυνατότητα απασχόλησης όποιου ατόμου σπουδάζει.  Ανάλογη δυνατότητα και στο Τρόοδος, 
ανάλογα τα δεδομένα και στο Τρόοδος.  Αυτό σημαίνει ότι στην Αμμόχωστο και στο Τρόοδος κανένας νέος δεν 
έχει δυνατότητα να παραμείνει με βάση τη λογική ότι, αφού έχει σπουδάσει, αυτό το οποίο έχει σπουδάσει θα 
πρέπει να το δουλέψει.  Το μόνο που υπάρχει στη δική μου την επαρχία, στο οποίο μπορεί κάποιος να 
εργαστεί, είναι η γεωργία, είτε ως γεωργός είτε ως βοηθός γεωργός. στον τουρισμό ελάχιστα υπάρχουν, είτε για 
εργασία ως γκαρσόνι είτε με ελάχιστα γραμματειακά προσόντα.  Και πάλι όμως ελάχιστοι είναι οι 
σπουδασμένοι που απασχολούνται, αφού πρόκειται για οικογενειακές επιχειρήσεις, ενώ ελάχιστοι 
απασχολούνται στη βιοτεχνία και βιομηχανία, κυρίως ως εργάτες.  ∆εν είναι τυχαίο το πολύ υψηλό ποσοστό 
ανεργίας με ή και χωρίς την κρίση.  Αυτή τη στιγμή όλη η Αμμόχωστος κάθεται ουσιαστικά με πάρα πολύ 
υψηλά ποσοστά ανεργίας.  ∆εν έχει εργασία!  Μάλιστα οι τελευταίες εξελίξεις σε σχέση με τη Λαϊκή Τράπεζα θα 
επιδεινώσουν την ανεργία στην περιοχή όσον αφορά άτομα τα οποία είχαν μόρφωση και κατάρτιση.   

 Ερώτημα, ως συνέχεια του ερωτήματος του αγαπητού συναδέλφου του Ανδρέα Θεμιστοκλέους:  Γιατί η 
πολιτεία δε φοροαπάλλαξε τόσα χρόνια ως κίνητρο τουλάχιστον;  ∆εν το έχει πράξει!  Πού θα εργαστεί -και 
αυτό είναι το ερώτημά μας- η νεολαία μας, αλλά και όλοι οι υπόλοιποι τέως εργαζόμενοι;  Πώς θα αντέξουν τα 
τεράστια οικονομικά βάρη των χρεών;  Σ’ αυτά τα ερωτήματα δυστυχώς είναι με λύπη μας... Και ξέρω ότι δεν 
υπάρχει καμιά θετική απάντηση στο πλαίσιο του οποιουδήποτε προγραμματισμού.   

 Ποιες μπορεί να είναι εφικτές εισηγήσεις;  ∆ε θέλω να μακρηγορήσω.  Ακούμε, συζητάμε, 
προβληματιζόμαστε για τα μεγάλα έργα.  ∆εν μπορούν αυτά τα μεγάλα έργα να φιλοξενηθούν στις πόλεις!  
Αυτά θα πρέπει να παραμείνουν στο πλαίσιο μιας ισόρροπης προσέγγισης στην ύπαιθρο, στα χωριά.   
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 Αναπτύσσεται το μεγάλο -ή ένα από τα μεγαλύτερα- ενεργειακό κέντρο στην περιοχή μας.  Τι θα 
φιλοξενήσει, πώς θα αξιοποιηθεί η ύπαιθρος;  Τι υποδομές πρέπει να φτιαχτούν στην ύπαιθρο και τι πρέπει να 
παραμείνει στην ύπαιθρο, ώστε όλες οι υπηρεσίες να μη συσσωρευτούν και πάλι στα κέντρα των πόλεων, με 
αποτέλεσμα και πάλι η ύπαιθρος να είναι ο φτωχός συγγενής του οποιουδήποτε οφέλους; 

 Τουριστικές επενδύσεις.  Μιλάμε, συζητάμε, προβληματιζόμαστε κατά καιρούς σε σχέση με ιατρικό 
τουρισμό, σε σχέση με εκπαιδευτικό τουρισμό, σε σχέση με εξειδικευμένο τουρισμό.  Και πάλι για όλα αυτά θα 
πρέπει να δαπανήσουμε, να επενδύσουμε.  Θα πρέπει να στηρίξουμε την κατεύθυνση αυτών των επενδύσεων 
με έδρα και πάλι την ύπαιθρο. 

 Εκπαιδευτικός τουρισμός.  Το όραμα πολλών εξ ημών η Κύπρος να γίνει ένα κέντρο εκπαίδευσης 
μπορεί να φιλοξενηθεί στην ύπαιθρο.  Μπορούν να γίνουν περαιτέρω επενδύσεις στη συνέχεια στην ύπαιθρο. 

 Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, ύπαιθρος χωρίς γεωργία δεν μπορεί να υπάρξει!  
Γεωργία χωρίς ανάπτυξη δεν μπορεί να υπάρξει!  Γι’ αυτό το λόγο θα πρέπει να στηριχτεί η γεωργία, για να 
παραμείνει κόσμος στην ύπαιθρο, για να παραμείνει ζωή στην ύπαιθρο. 

 Τελειώνοντας, δε θα ήθελα να κλείσω με νότα αισιοδοξίας, παρά μόνο...  Όπως ειπώθηκε από το 
συνάδελφο, αν και δεν υπάρχουν τα μέσα τούτη την εποχή, υπάρχουν εργαλεία, τα οποία προσφέρονται από 
πλευράς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είτε αυτά ονομάζονται “Ταμείο Συνοχής” είτε αυτά ονομάζονται “ανάπτυξη 
περιφερειών” είτε “περιφερειακή ανάπτυξη” ως σύνολο είτε “ταμεία γεωργίας”, τα οποία θα μπορούσαν 
αποτελεσματικά να χρησιμοποιηθούν προς όφελος της ανάπτυξης της υπαίθρου.  ∆υστυχώς, αυτή η 
ευαισθησία σε όλους αυτούς που σχεδιάζουν και συνδράμουν στο σχεδιασμό της ανάπτυξης λείπει. 

 Να ’στε καλά!       

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:   

 Ευχαριστώ τον κ. Χατζηγιάννη. 

 Μια και ανέφερε την εκπαίδευση και τα πανεπιστήμια, θυμήθηκα ότι ο εφοπλιστής ο κ. Χατζηιωάννου, 
μακαρίτης, ήθελε να δημιουργήσει πανεπιστήμιο στον Πεδουλά με χρηματοδότηση.  Έβαλαν και τους 
χωριανούς να επιδιορθώσουν τα σπίτια τους.  Και τελικά υπήρχε τόση αντίδραση από άλλα κέντρα, που δεν 
άφησαν να αναπτυχθεί η Μαραθάσα με ένα πανεπιστήμιο ή μια, δυο, τρεις σχολές, όπως λέγονταν τότε.  Να 
θυμηθούμε τη Σχολή Μιτσή στη Λεμίθου, που εγκαταλείφθηκε, αν και η διαχειριστική επιτροπή πλήρωνε και 
διπλούς μισθούς σε καθηγητές, για να δουλέψουν τζιειπάνω, και πήγαιναν, διότι δεν υπήρχαν μαθητές.  Και 
τόσα άλλα.  Η ύπαιθρος μαραζώνει, η αστυφιλία συνεχίζεται και πρέπει -πολύ σωστά αναφέραμε όλοι- να 
ληφθούν άμεσα μέτρα, να αντληθούν πόροι και να στηριχθεί η ύπαιθρος, διαφορετικά, όπως είπε και ένας 
παλιός συνάδελφος, όταν λείψει ο άνθρωπος από την ύπαιθρο, οι πυρκαγιές θα ξεκινούν ’πού την Πάφο και θα 
έρχονται στη Λευκωσία.  Είναι ο άνθρωπος που δημιουργεί και προστατεύει τη φύση! 

 Εάν θέλει κάποιος συνάδελφος έτσι, για ένα-δυο λεπτά να πει κάτι, όπως κάνουμε πάντα... 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Πρόεδρε, από τη θέση μου και μόνο για ένα λεπτό.  Θα είμαι σύντομος.  Να επαναλάβω απλά μια πάγια 
δική σας θέση, την οποία είχατε θέσει.  Έχουν κατατεθεί σήμερα συνολικά έξι ομιλίες από έξι αγαπητούς 
συναδέλφους.  Είπαμε ότι, όταν ολοκληρώνεται μια συζήτηση, πρέπει να καταγράφονται οι εισηγήσεις, όθεν κι 
αν προέρχονται, να κωδικοποιούνται και να δίδονται στους βουλευτές και τις κοινοβουλευτικές ομάδες για 
μελλοντική αξιοποίηση, γι’ αυτό παράκλησή μου είναι αυτή η εργασία να αναληφθεί από τη γραμματεία κάποιας 
επιτροπής και να γίνει όπως γινόταν και στο παρελθόν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σε ποια επιτροπή θα εισηγούσουν να παν όλες αυτές οι ομιλίες και η γραμματεία εκεί να κάνει μια 
επεξεργασία;   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Εγώ θεωρώ ότι η επιτροπή Γεωργίας είναι η πλέον αρμόδια γι’ αυτά τα ζητήματα, αφού συζητούμε για 
την αποψίλωση της υπαίθρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Και η Εμπορίου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τορναρίτης ζήτησε το λόγο. 
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Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ακούοντας το Λευτέρη από το βάθος της αιθούσης, θα πω ότι συμφωνούμε με την πρόταση, την κοινή 
σας πρόταση, και παράλληλα καταθέτουμε την άποψη που ακούστηκε στην αρχή της συνεδρίας, δηλαδή, αν 
εσείς, κύριε Πρόεδρε, μπορείτε, να ορίσετε μια επιτροπή ή κάποιους συναδέλφους, για να επεξεργαστούν 
προτάσεις, οι οποίες προφανώς θα κατατεθούν για αναβάθμιση του Κεφαλαίου ∆΄ και της όλης διαδικασίας, 
ούτως ώστε να μη μιλούμε μόνοι και να ακούμε μόνοι και πάλι είτε τον εαυτό μας είτε τους συναδέλφους.  Άρα, 
για να μπορέσει να γίνει παραγωγική και για μας, αλλά και για τους πολίτες που μας ακούν, αν θέλετε, είτε 
εσείς τώρα είτε να μεταφερθεί στο προεδρείο, στη σύσκεψη...  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αγαπητέ συνάδελφε, εγώ τουλάχιστον, όταν τυγχάνει να είμαι εδώ, προσπαθώ να ενθαρρύνω τους 
συναδέλφους πέραν των τυπικών ομιλιών να πουν δυο-τρία λόγια και στο τέλος.  Και ήταν δική μου η εισήγηση 
να πηγαίνουν σε επιτροπές.   

 Τώρα, αυτές όλες οι ομιλίες θα πάνε στην επιτροπή Γεωργίας και ο πρόεδρος μαζί με τη γραμματεία θα 
τις επεξεργαστούν και τα λοιπά. 

 Όσον αφορά τη δική σας εισήγηση, είναι θέμα καθαρά της σύσκεψης των αρχηγών και εκπροσώπων να 
δουν πώς μπορεί να αναβαθμιστεί, να ζωντανέψει το Κεφάλαιο ∆΄.   

 Παρακαλώ, ο κ. Χατζηγιάννης. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα, για να δώσουμε μια συνέχεια στα όσα έχει πει ο κοινοβουλευτικός μου 
εκπρόσωπος... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 ∆ε θα ήθελα να είμαι επικριτικός.  Το θέμα αυτό, αν θυμάστε, το είχαμε αγγίξει από την αρχή αυτής της 
κοινοβουλευτικής θητείας και έκτοτε δεν έχουμε κάνει τίποτα προς την κατεύθυνση να δημιουργήσουμε έναν 
τρόπο παραγωγικής λειτουργίας αυτού του Κεφαλαίου ∆΄.  Εάν δεν το πάρουμε...  Έγινε σήμερα ένας 
προβληματισμός πολύ καλός και όλοι συμφωνούμε ότι είναι ανάγκη αυτό το κομμάτι των εργασιών του 
κοινοβουλίου ή να μας οδηγήσει ή θα πρέπει να αλλάξει, ώστε να αποδίδει.  Ε, δεν ξέρω αν είναι μόνο θέμα 
των αρχηγών, αλλά, αν δεν υπάρξει αλλαγή, επαναλαμβάνω, δε θα έχει αποτέλεσμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Σήμερα στη σύσκεψη... 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Και η ολομέλεια θα πρέπει να πάρει απόφαση κάποια στιγμή ότι θα πρέπει να ζωντανέψουμε αυτό το 
κεφάλαιο, για να έχουμε παραγωγικό πολιτικού χαρακτήρα λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, παρακαλώ!   

 Όλες οι εισηγήσεις θα δοθούν εις τον Πρόεδρο της Βουλής.  Θα του μιλήσω κι εγώ.   

 Το πρωί λέχθηκαν και κάποιες εισηγήσεις.  Ίσως, αν μεταδίδεται η όλη συζήτηση από την τηλεόραση, να 
ωθήσει και τους υπόλοιπους συναδέλφους να μένουν.  Να ακούει και ο κόσμος και να βλέπει, παρ’ όλον ότι 
μεταδίδεται και από το ραδιοφωνικό πρόγραμμα του ΡΙΚ2.  Των εισηγήσεων που γίνονται να γίνεται 
επεξεργασία τους και προώθησή τους στην εκτελεστική εξουσία και έλεγχος από τη Βουλή.  Αλλιώς, το 
Κεφάλαιο ∆΄ δεν εξυπηρετεί τόσο όσο θα θέλαμε.  Εξυπηρετεί μεν, αλλά όχι όσο θα θέλαμε.   

 Ο εκ Λάρνακος συνάδελφος κ. Σταυριανός. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να εισηγηθώ, για να μη μείνουμε στη νεκροψία που είπε ο συνάδελφος ο 
Ανδρέας Θεμιστοκλέους -ότι χρειαζόμαστε νεκροψία- εφόσον υπάρχουν χρόνιες παθήσεις, να εξεταστεί αν θα 
μπορούσαν να γίνουν στην ύπαιθρό μας δυνατά ιατρικά κέντρα γι’ αυτές τις χρόνιες παθήσεις.  Και νομίζω ότι 
είναι καιρός το Υπουργείο Υγείας να αναλάβει μια δραστηριότητα τέτοια, ούτως ώστε να φεύγουμε από τις 
πόλεις τζιαι να πηγαίνουμε εις την ύπαιθρο σε αυτά τα κέντρα, για να μπορέσουν να δουν τη θεραπευτική τους 
πρόοδο οι διάφοροι συνάνθρωποί μας οι οποίοι έχουν πρόβλημα.  Και αυτό θα είναι μία απαρχή για όλα τα 
είδη για τα οποία μπορούμε εμείς να κάμουμε αποκέντρωση, να εισηγηθούμε να πηγαίνουν στην ύπαιθρο, γιατί 
εννά δώσουμε έτσι με πρακτικό τρόπο δυνατότητα ανάπτυξης στην ύπαιθρό μας και στα χωριά μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 (Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου) 

 Ένα λεπτό, ένα λεπτό! 

 Κυρία Μισιαούλη...  Κυρία Μισιαούλη, εάν...  Νομίζω ότι ο εισηγητής και άλλοι...  Θα σας δώσω από δύο 
λεπτά.  Είπαμε ότι ή θα το ζωντανέψουμε ή θα μιλούμε τζιαι να φεύκουμε! 

 Παρακαλώ, εζήτησε το λόγο ο κ. Σαμψών, ο κ. Προκοπίου τζι ένας από δω, ο κ. Σαρίκας. 

 Παρακαλώ, σας ακούμε. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα ότι μετά την τοποθέτηση τούτη του συνάδελφου του Σταυριανού, με την 
οποία συμφωνώ, θα αναμένω στους επόμενους προϋπολογισμούς να ψηφίσουν τα κονδύλια του Μελάθρου 
Αγωνιστών της ΕΟΚΑ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προκοπίου. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

 Κύριε Γιώργο! 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ:     

 Κύριε Πρόεδρε, μετά από αυτά που είπε τζιαι ο συνάδελφος ο κ. Σταυριανός, εκτός των ιατρικών 
κέντρων που θέλει, εγώ εννά εισηγηθώ, επειδή έσιει τζιαι μικρά χωριά και πλέον, ξέρετε, λόγω της αστυφιλίας 
έχουν μείνει μόνο μεγάλης ηλικίας κάτοικοι, εννά θέλουμε γηροκομεία εκεί που δεν υπάρχουν.  Έν’ βασικό 
τούτο, διότι το γηροκομείο μπορεί να ωφελέσει περισσότερο κάποια χωριά, παρά οτιδήποτε άλλο που έχουμε 
προτείνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Σαρίκας, παρακαλώ. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως εισηγητής του θέματος, θα πρότεινα, για να έχουμε αποτέλεσμα μετά από αυτή τη 
συζήτηση, τα συμπεράσματα να βρεθεί κάποιος τρόπος να σταλούν στους αρμοδίους, για να δούμε με ποιο 
τρόπο μπορούμε να τα αγγίξουμε, να τα προωθήσουμε και να έχουμε κάποιο αποτέλεσμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω αναφέρει, συνάδελφε, ότι όλες οι ομιλίες και τα αποστενογραφημένα πρακτικά που γράφουν οι 
κυρίες εκεί για όσους δεν κατέθεσαν γραπτή ομιλία θα πάνε στην επιτροπή Γεωργίας, η οποία θα τα 
επεξεργαστεί μαζί με τη γραμματεία, κύριε Γαβριήλ, και θα κάμουν κωδικοποίηση των εισηγήσεων, οι οποίες 
εισηγήσεις όχι μόνο στους βουλευτές θα πάνε και στις υπόλοιπες επιτροπές, αλλά και στην εκτελεστική 
εξουσία.  Αυτό έχω αναφέρει.   

 Λοιπόν, υπάρχει άλλος που θέλει να πει κάτι; 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Εδώ λήγει η σημερινή συνεδρία.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 30 Μαΐου 
2013, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.023-2013). 

 2. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.028-2013). 

 3. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.036-2013). 

 4. O περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.026-2013). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.096-2013). 

 6. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.086-2013). 

 7. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.010-2013). 

 8. Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, 
ως πρώτου μέρους των Ηνωμένων Πολιτειών της 
Αμερικής, ως δεύτερου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και των Κρατών μελών της, ως τρίτου μέρους της 
Ισλανδίας, και ως τέταρτου μέρους του Βασιλείου της 
Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.208-2012). 

 9. Ο περί της Συμπληρωματικής Συμφωνίας Αεροπορικών 
Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και των κρατών μελών της, ως δεύτερου μέρους 
της Ισλανδίας, και ως τρίτου μέρους του Βασιλείου της 
Νορβηγίας, για την εφαρμογή της Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους, 
των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, ως δεύτερου 
μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών 
της, ως τρίτου μέρους της Ισλανδίας, και ως τέταρτου 
μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.209-2012). 

 10. Ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την 
τροποποίηση της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση 
και της Συνθήκης περί ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
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2013.  
(Αρ. Φακ. 23.01.054.084-2013). 

 11. Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία των Ζώων που Χρησιμοποιούνται για 
Επιστημονικούς Σκοπούς) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.017-2013). 

 12. Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.020-2013). 

 13. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.012-2010). 

 14. Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.088-2011). 

 15. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή 
Έρευνας για την Πηγή των Οικονομικών των 
Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

 16. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

 17. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, 
Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.026-2011). 

 18. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Γλώσσες 
∆ιδασκαλίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.041-2011). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του 
φυσικού περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά 
τροποποιημένων τροφών και την καλλιέργεια γενετικά 
τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 2. «Οι τυχόν επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του 
μνημονίου όσον αφορά το status quo και την επίλυση 
του εθνικού μας προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.001-2013). 

 3. «Η ανάγκη προσαγωγής των υπαιτίων της οικονομικής 
κρίσης ενώπιον της δικαιοσύνης και κατάθεσης στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων του καταλόγου προσώπων 
που φυγάδευσαν κεφάλαια στο εξωτερικό από τις 
κυπριακές τράπεζες τον τελευταίο καιρό». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.002-2013). 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα, θα πρέπει να βάλω το αίτημα για εγγραφή ενός θέματος στο Κεφάλαιο ∆΄.  Υπάρχει αίτημα από 
το βουλευτή κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για εγγραφή στο Κεφάλαιο ∆΄  του 
ακόλουθου θέματος:  «Η άμεση ανάγκη για γρήγορη αναζωογόνηση της επιχειρηματικότητας και η 
επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας μετά τα γεγονότα της 25ης Μαρτίου:  Προβλήματα και προοπτικές μιας 
νέας πορείας με ένα νέο οικονομικό μοντέλο».   

 Λοιπόν, εάν κάποιος θέλει, τώρα, τώρα είναι η ώρα, εάν υπάρχει αντίθεση ή ερώτηση ή απορία, τώρα 
θα την πει, που είναι παρών ο αιτητής για την εγγραφή.   

 Ο κ. Ευαγόρου.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κυβέρνηση έχει εξαγγείλει διάφορα μέτρα και αναμένουμε πότε θα αποφασιστεί ότι θα 
σταρτάρει η οικονομία, να επανεκκινήσει, αλλά θεωρούμε ότι αυτού του είδους τα ζητήματα, αντί να 
απασχολήσουν ή προτού μας απασχολήσουν στο Κεφάλαιο ∆΄ -και αυτή είναι η πρακτική που έχουμε 
ακολουθήσει για πάρα πολλά χρόνια- πρέπει να εγγράφονται στην καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή.  Η δική μας η 
θέση είναι να πάει στην επιτροπή Εμπορίου να συζητηθεί, όπως εσυζητήθηκε και στο παρελθόν -και είμαστε 
σε θέση να γνωρίζουμε- στην επιτροπή, και στη συνέχεια η επιτροπή να το παραπέμψει στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να φέρει την έκθεση εννοείτε, όπως έγινε με άλλες. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφέρω στο σώμα -ήσασταν και σεις παρών- ότι, παρ’ όλο που δεν έχει 
θεσμοθετηθεί ακόμη η συνάντηση των εκπροσώπων των κομμάτων με τον Πρόεδρο της Βουλής, έχουμε σ’ 
αυτή συζητήσει επισταμένως το συγκεκριμένο θέμα που αμέσως έχετε εγείρει και η ίδια η σύσκεψη αποφάσισε 
ότι θα το εγκρίνει.  Και έχω την εντύπωση ότι με το να συζητήσουμε περισσότερο το συγκεκριμένο θέμα κανένα 
κακό δεν μπορεί να προξενήσουμε· αντίθετα, μπορεί να κατατεθούν απόψεις οι οποίες θα ωφελήσουν και την 
κυβέρνηση, αλλά και το κοινοβούλιο ευρύτερα, οπόταν, αφ’ ης στιγμής είναι και ο κ. Χατζηγιάννης εδώ πέρα, ο 
οποίος πρότεινε το θέμα, ας προχωρήσουμε στην έγκριση του συγκεκριμένου θέματος τζιαι βεβαίως και στη 
συζήτηση που έχουμε μπροστά μας, στο Κεφάλαιο ∆΄. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ζήτησε το λόγο ο κ. Βαρνάβα, μετά ο κ. Αδάμου και μετά ο κ. Ευαγόρου. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά να πω ότι, επειδή έχει αναφερθεί στη σύσκεψη του πρωινού ο κ. Τορναρίτης, ναι, 
συμφωνούμε ότι έγινε αποδεκτό, αλλά ταυτόχρονα εκεί ελέχθη ότι κάποιος ο οποίος θα έχει κάποια απορία για 
την εγγραφή του θέματος θα μπορεί να εκφραστεί και ταυτόχρονα να απευθυνθεί και στο συνάδελφο.  
Αντιλαμβάνομαι ότι ο συνάδελφος…  Μάλλον, εγώ θα στηρίξω την άποψη η οποία έχει λεχθεί προηγουμένως.  
Αν ο συνάδελφος αποδέχεται το συγκεκριμένο θέμα να πάει στην αρμόδια επιτροπή, που είναι η επιτροπή 
Εμπορίου, να συζητηθεί και αν μετά τη συζήτηση που θα διεξαχθεί στην επιτροπή Εμπορίου χρειάζεται και 
υπάρχει άμεση ανάγκη εγγραφής στο Κεφάλαιο ∆΄, τότε εμείς να το στηρίξουμε, κανένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αδάμου, παρακαλώ. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν πήρα το λόγο, για να απορρίψω ή να εγκρίνω το θέμα που έγραψε ο κ. 
Χατζηγιάννης.  Ο λόγος που σηκώστηκα να μιλήσω σήμερα είναι ότι είπαμε εκατό φορές σ’ αυτή την αίθουσα 
ότι εννά αλλάξουμε τον τρόπο που συζητούμε στο Κεφάλαιο ∆΄.  ∆εν έχει γίνει τίποτε μέχρι σήμερα!  Γράφονται 
ομιλητές, βγαίνουν εκεί πέρα, μονολογούν και φεύγουμε και πάμε και κοιμόμαστε στα σπίτια μας.  Ή θα το 
κάμομεν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πρόδρομο Προδρόμου) 

 Ε, μπορεί, αν θέλεις, να πάεις πούποτε αλλού, κύριε Προδρόμου!  Ξέρω εγώ; 
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 Ή θα το κάμομεν να είναι παραγωγικό, να συζητούμε και να είναι ʼδώ παρόντες και οι αρμόδιοι υπουργοί 
και όλοι, να κάμνομεν παραγωγική συζήτηση και να βκαίννει αποτέλεσμα…  Έθθα βκαίννουμεν τζιειπάνω τζιαι 
να δκιαβάζουμεν δέκα λεπτά τζιαι εντάξει, ετέλειωσεν ούλλο.  Εν γίνονται τούτα τα πράματα!  Πρέπει ν’ αλλάξει 
τούντο πράμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ευαγόρου τζιαι μετά ο κ. Ζαχαρίου τζιαι μετά ο κ. Κυπριανού. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαχρονικά είμαστε υπέρμαχοι του διαλόγου, πόσω μάλλον αν είναι για το καλό της 
οικονομίας στις σημερινές συνθήκες, με ιδέες που μπορεί να καταθέσει η κάθε πλευρά, να βοηθήσουμε προς 
την κατεύθυνση της στήριξης της ανάπτυξης της οικονομίας.  Την ίδια στιγμή όμως -προσθέτω σ’ αυτά που έχει 
πει ο συνάδελφος ο Αδάμος ο Αδάμου- νιώθω την ανάγκη πραγματικά να προετοιμάσουμε καλά αυτό το θέμα.  
∆εν είναι παράσταση ούτε του ενός ούτε των πολλών η συζήτηση στο Κεφάλαιο ∆΄ αλλά καλή προετοιμασία με 
συγκεκριμένες προτάσεις και έκθεση της αρμόδιας επιτροπής.  Και να έρθουμε όλοι να προσθέσουμε…  ∆εν 
είναι, για να παρεμποδίσουμε· αντίθετα, υπάρχει η καλύτερη δυνατή θέληση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Έχετε υπόψη σας, κύριε Ευαγόρου, ότι δε θα συζητηθεί άμεσα, διότι προηγούνται άλλα 
θέματα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ανεξάρτητα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό το πράμα μπορεί να πάει το φθινόπωρο να συζητηθεί. 

 Λοιπόν, ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συζητούμε ωσάν να είναι η πρώτη φορά που εγγράφουμε θέμα στο Κεφάλαιο ∆΄, ωσάν 
να θέλουμε τώρα, που ο συνάδελφος ο Κυριάκος ο Χατζηγιάννης πρότεινε την εγγραφή θέματος, ν’ αλλάξουμε 
ούλλους τους κανονισμούς.  Ότι υπάρχει πρόβλημα τζιαι με την εγγραφή τζιαι με τον τρόπο συζήτησης, 
υπάρχει.  Αν θέλουμε να το λύσουμε, έθθα το λύσουμε εις βάρος ενός εισηγητή, ενός θέματος.  Ας κάτσει η 
σύσκεψη των αρχηγών και κοινοβουλευτικών εκπροσώπων να δει και τον τρόπο εγγραφής, να δει και τον 
τρόπο συζήτησης.  Σήμερα όμως λειτουργούμε ως λειτουργούσαμε χθες και, αν ήταν χθες, το θέμα θα το 
εγκρίναμε.  Και πιστεύω ότι είναι άδικο εις βάρος ενός συναδέλφου σήμερα να αποφασίζουμε να αλλάσσουμεν 
κανονισμούς.  Στο χέρι μας είναι στη σύσκεψη κοινοβουλευτικών εκπροσώπων να καθίσουν να κάμουν μια 
μελέτη, γιατί ουσιαστικά και το Κεφάλαιο ∆΄ έχει καταντήσει βαρετό και είναι εκτός τόπου και χρόνου η ώρα της 
συζήτησης των θεμάτων.  ∆ε θα το λύσουμε όμως σήμερα.  Και το σωστό είναι να εγγράψουμε το θέμα, όπως 
ο συνάδελφος επιθυμεί.  Και έχει τη στήριξη της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και, 
αν χρειαστεί να ψηφίσομε, θα ψηφίσομε.  Αν θέλουμε όμως να το αλλάξουμε, στο χέρι μας είναι να το 
αλλάξουμε!  Όι μόνο να το λέμε, όποτε έχομε μια διαφωνία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κυπριανού και μετά ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατά την ταπεινή μου άποψη…  ∆ε θεωρώ ότι είναι θέμα μόνο του αγαπητού 
συναδέλφου του κ. Χατζηγιάννη.  Και θα πρέπει εσείς ως Πρόεδρος να προχωρήσετε μάλιστα να εγγράψετε 
αυτό το θέμα για συζήτηση το συντομότερο δυνατό.  Είναι το πλέον… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ, ξέρεις, είμαι προεδρεύων!  Έν’ άλλος που… 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι το πλέον κεντρικό θέμα που πρέπει να απασχολήσει σήμερα όλους μας, ιδιαίτερα την ολομέλεια 
του κοινοβουλίου, το νέο οικονομικό μοντέλο όπως αυτό προκύπτει μέσα από τις αποφάσεις του Eurogroup, το 
μνημόνιο και τη δανειακή σύμβαση.  Η αλλαγή ουσιαστικά του τρόπου λειτουργίας της οικονομίας θα πρέπει να 
συζητηθεί σε επίπεδο ολομέλειας κοινοβουλίου.  Επιμέρους θέματα συζητούνται ήδη στις κοινοβουλευτικές 
επιτροπές, είτε είναι το θέμα των επιτοκίων είτε είναι το θέμα των επενδύσεων είτε είναι το θέμα του φυσικού 
αερίου.  Όμως, συνολικά σαν μοντέλο η κυπριακή οικονομία έχει αλλάξει από την 25η Μαρτίου και θα πρέπει ν’ 
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ακούσει ο λαός από τους αιρετούς του σε επίπεδο ολομέλειας πώς προχωρούμε σ’ ένα νέο οικονομικό μοντέλο 
και ποιες είναι οι ενέργειες που πρέπει να κάνουμε, για να το επιτύχουμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εν ηξέρω αν είναι μόνο εγώ που εν ακούω σήμερα!  Υπάρχει κάποιος λόγος που έν’ 
χαμηλή η ένταση της μικροφωνικής;  Ή υπάρχει πολύς θόρυβος στην αίθουσα;  Πραγματικά εγώ σήμερα 
δυσκολεύομαι ν’ ακούσω τους συναδέλφους, όταν μιλούν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει θόρυβος, αγαπητέ μου. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Νιώθεις πολλή αγάπη μέσα σου! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι γεγονός! 

 Το δεύτερο σημείο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άμα κάμουμεν ησυχία, όλοι ακουόμαστε, έστω τζι αν δεν υπάρχουν μικρόφωνα.  Όταν υπάρχει ησυχία!  
Παρακαλώ! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το μόνο που χρειαζόμαστε είναι η αγάπη! 

 Το δεύτερο σημείο, κύριε Πρόεδρε, αφορά το ότι εμείς δεν έχουμε ένσταση να εγγραφεί αυτό το πάρα 
πολύ σημαντικό θέμα στο Κεφάλαιο ∆΄.  Νομίζω όμως ότι είναι ορθό τζιαι πρέπον να συζητηθούν τα μέτρα 
επανεκκίνησης της οικονομίας στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή.  Η δική μου άποψη είναι ότι έν’ 
οικονομικό, αλλά είμαι έτοιμος… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Όχι! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …να συζητήσω ότι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου) 

(Γέλια) 

 Η αρμόδια επιτροπή ναν’ η Εμπορίου, στο βαθμό τζιαι στην έκταση που… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Χριστοφόρου! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έννεν για να διαφωνήσω, έννεν για… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η επιτροπή Εμπορίου δε θα δεχόταν συζήτηση τέτοιου θέματος εκ των πραγμάτων! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ∆ε θα δεχόμασταν συζήτηση! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να σου δώσω το λόγο ύστερα! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θεωρώ ότι υπάρχουν πτυχές των προτάσεων που έχουν δημοσιοποιηθεί από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας οι οποίες πρέπει να τύχουν κάποιων διευκρινίσεων.  Υπάρχουν ερωτήματα τα οποία πρέπει να 
θέσουμε.  Πρέπει να μας εξηγήσει η κυβέρνηση πώς προτίθεται να εφαρμόσει κάποια συγκεκριμένα μέτρα.  
Επομένως, νομίζω ότι, εάν μπορέσουμε να συμφωνήσουμε σήμερα ότι θα γίνουν και τα δύο, να εγγραφεί και 
το θέμα, να συζητηθεί στον κατάλληλο χρόνο, αλλά και αυτά τα ζητήματα να συζητηθούν ενώπιον μίας 
κοινοβουλευτικής επιτροπής, όπου θα μας δοθεί η ευκαιρία να υποβάλουμε κάποιες ερωτήσεις στα αρμόδια 
τμήματα της κυβέρνησης… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λαμάρης και μετά ο κ. Χριστοφόρου. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τζι εγώ παίρνω το λόγο, γιατί υπάρχει ένα συνεχές αίτημα να μιλήσουν συνάδελφοι για 
κάτι το οποίο δεν αξίζει τον κόπο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Έννεν τούτο!  Εγώ θα συμφωνήσω με το Νικόλα τον Παπαδόπουλο -αυτό θα έλεγα- προσθέτοντας το 
εξής:  Θέλεις να θάψεις ένα θέμα;  Φέρ’ το στο Κεφάλαιο ∆΄!  Μα, δε βλέπετε, ρε συνάδελφοι, το αποτέλεσμα;  
Τι προβάλλεται… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Να το καταργήσουμε! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όι, εν λέω να το καταργήσουμε!  Τι προβάλλεται από το Κεφάλαιο ∆΄ στα μέσα ενημέρωσης την άλλη 
ημέρα και τι προβάλλεται από τις επιτροπές;  Για ποιο πράμα κάμνουμεν δηλώσεις οι βουλευτές μετά;  Έννεν 
μετά τες επιτροπές για τα θέματα των επιτροπών;  Είναι μετά το Κεφάλαιο ∆΄;  Άρα, εμείς εν έχουμε κανένα 
πρόβλημα να συζητηθεί· να συζητηθεί όχι με μονολόγους δικούς μας από αυτό το βήμα αλλά παρουσία 
εμπλεκομένων φορέων, υπουργείων, να προετοιμαστεί, για να ʼχει αποτέλεσμα.  Τζιαι να σας πω τζιαι κάτι.  
Εγώ διανύω το δέκατο τρίτο χρόνο…  Τα δέκα τουλάχιστον χρόνια στο Κεφάλαιο ∆΄ έρκουνταν θέματα τα 
οποία κατά κύριο λόγο ήταν επεξεργασμένα από επιτροπές και ή διενέμετο η έκθεση της επιτροπής από 
αυτεπάγγελτη εξέταση στους υπόλοιπους βουλευτές ή και συζητούνταν στο Κεφάλαιο ∆΄.  Τζιαι δεν 
αδικήθηκε…  Γιατί αισθανόμαστε τζιαι λλίον έτσι, προσβολή.  Τα τελευταία δέκα θέματα, παρακαλώ, στο 
Κεφάλαιο ∆΄ εξετάστε!  Εισηγητής είναι και ο Κυριάκος ο Χατζηγιάννης!  Ε, να μεν μας λέει ο συνάδελφος ο 
Ζαχαρίου ότι τωρά, που ο συνάδελφος ο Χατζηγιάννης ζήτησε να εγγραφεί θέμα, εννά αλλάξουμε τους 
κανονισμούς!  Το 2012 κοιτάξετε πόσα θέματα του Κυριάκου του Χατζηγιάννη συζητήσαμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει!  Οκέι! 

 Λευτέρης. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πρόεδρε, δεν εγέρθηκα ευθύς εξαρχής για τον εξής απλούστατο λόγο:  Θεωρούσα απροϋπόθετη 
προϋπόθεση ότι ένα θέμα που ήρθε έπειτα από σύμφωνη γνώμη που επιτεύχθηκε την πρωία στη σύσκεψη 
των αρχηγών -και μάλιστα παρευρισκόσασταν και σεις- θα ήτο αυτονόητο να εγγραφεί, όπως εγγράφονται όλα 
τα άλλα θέματα.  Άλλωστε, τα τέσσερα θέματα που έχω ενώπιόν μου, που είναι εγγεγραμμένα προς συζήτηση 
στο Κεφάλαιο ∆΄, κατά τον ίδιο και ανάλογο τρόπο θα μπορούσαν να παραπεμφθούν στες επιτροπές.  Πέραν 
τούτου, δεν παρενέβην, όταν ηκούσθη το όνομα της επιτροπής Εμπορίου, για έναν και μοναδικό λόγο, επειδή η 
θέση μας είναι ότι πρέπει να συζητηθεί στο Κεφάλαιο ∆΄.  Τελεία και παύλα!  ∆εν αλλοιώνεται το αίτημα του 
όποιου συναδέλφου στην ολομέλεια, επειδή κάποιοι συνάδελφοι έχουν διαφορετική άποψη.  Εάν θα πάει αυτό 
το θέμα στες επιτροπές, πρέπει όλα τα θέματα του Κεφαλαίου ∆΄ να παν στες επιτροπές και ν’ αλλάξουμε τη 
μορφή συζήτησης στο Κεφάλαιο ∆΄.  Όμως, κατά τον ίδιο και ανάλογο τρόπο που ενεγράφησαν αυτά τα 
θέματα, που δεν βλέπω να έχουν κάτι διαφορετικό, πρέπει να εγγραφεί τώρα αυθωρεί και παραχρήμα και να 
κλείσει η συζήτηση.  ∆ιαφορετικά, αν πήγαινε σε επιτροπές, έχει απόλυτο δίκαιο ο αγαπητός συνάδελφος ο 
Νικόλας ο Παπαδόπουλος, δι’ ευχών και της επιτροπής Εμπορίου θα πήγαινε εις την επιτροπή Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, έκλεισε η συζήτηση.  ∆εν ξέρω αν θέλετε ψηφοφορία.  Νομίζω ότι πρέπει να εγγραφεί και, αν 
κάποιος άλλος συνάδελφος θέλει να εγγράψει παρόμοιο θέμα ή στην επιτροπή Εμπορίου ή στην επιτροπή 
Οικονομικών, ώστε να προετοιμαστεί κάπως και η συζήτηση στο Κεφάλαιο ∆΄, πόν’ να ʼρτει το φθινόπωρο, τότε 
μπορεί να το κάμει στες ανάλογες επιτροπές.  Είναι ελεύθερος να το κάνει.  Και όλοι μας εγγράφουμε θέματα. 

 Εγγράφεται λοιπόν εις το Κεφάλαιο ∆΄.  Και λάβετε υπόψη και την εισήγηση που έγινε, ότι κάπως πρέπει 
να συζητηθεί και σε κάποια ή κάποιες επιτροπές, πριν να έρθει και εδώ. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της  Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 

Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος 

∆αμιανού Άριστος Νουρής Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος  

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λουκαΐδης Γιώργος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», 
παρατηρήσεις του κ. Σωτήρη Σαμψών και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» και «Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων της Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013», παρατηρήσεις του κ. Σωτήρη Σαμψών και έγκρισή τους. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδιο Αποκατάστασης 
Προπολεμικής Φερεγγυότητας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013», συζήτηση [Σκ. Κούτρα 
Κουκουμά, Ά. Βότσης, προεδρεύων (Σ. Φυττής), Ν. Τορναρίτης, Γ. Βαρνάβα] και έγκρισή τους. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη 
Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή 
του σε νόμο.  

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και συζήτηση (Γ. Περδίκης, Κ. Χατζηγιάννης, Γ. Τάσου, Γ. 
Γαβριήλ) για την παραπομπή του θέματος «Ο περί Προλήψεως Πυρκαγιών στην Ύπαιθρο 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ανάγκη καλλιέργειας και προστασίας της τουλίπας “Agenensis” στο φυσικό της χώρο - Πληροφορίες για 
κλείσιμο του ∆ημοτικού Σχολείου Κάμπου - Ερωτήματα σχετικά με τον ντόπιο και αλλοδαπό οικονομικά 
ενεργό πληθυσμό της Κύπρου - Κοινοτικοί πολίτες με βεβαίωση εγγραφής Ευρωπαίου πολίτη στην 
Κύπρο - Νωπά ψάρια θαλάσσιας αλιείας και εμπόριο μέσω της Πράσινης Γραμμής - Αιτήματα και 
εισηγήσεις του Παγκύπριου Συνδέσμου για τη ∆υσλεξία - Ανάγκη προστασίας της κυπριακής χλωρίδας 
από την υπερβόσκηση στον Ακάμα - Οι λόγοι επέμβασης στην κοίτη ποταμού στην Παλουριώτισσα - 
Ερωτήματα σχετικά με την οδό Ομόνοιας στη ∆ερύνεια - Ανάγκη ελέγχου της μεταφοράς αλκοόλ από τα 
κατεχόμενα - Αίτημα για επανεξέταση του διορισμού πιστοποιούντος υπαλλήλου στο δήμο ∆ερύνειας. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Βελτίωση δρόμων στην κοινότητα Άρμου - Κατασκευή γεφυριού στην Αγία Βαρβάρα της επαρχίας 
Πάφου - Προβλήματα στη λειτουργία σχολείων στο Στρόβολο λόγω της αύξησης του αριθμού των 
μαθητών - Προβλήματα προσβασιμότητας ατόμων με αναπηρίες στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Κρατικοί 
αξιωματούχοι και εθελοντική περικοπή μισθών - Αιτήματα του Συνδέσμου Oικογενειών με Tρίδυμα και 
άνω - ∆ικαιούχοι και κόστος λειτουργίας του στρατιωτικού νοσοκομείου - Αίτημα για τερματισμό του 
διορισμού πρώην αξιωματούχων της αστυνομίας ως ποινικών ανακριτών - Η υπόθεση της ανεύρεσης 
εκρηκτικών κοντά στην εξοχική κατοικία του Προέδρου της ∆ημοκρατίας - Η θέση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για την εισαγωγή φόρου χρηματοπιστωτικών συναλλαγών σε χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης - Εργοστάσια που διαχειρίζονται χημικά βλαβερά για ανθρώπους και ζώα και ενδεχόμενη 
μετακίνησή τους - Ερωτήματα σχετικά με την αγορά κινητής τηλεφωνίας στην Κύπρο και την ενδεχόμενη 
φιλελευθεροποίησή της - Πώληση των υποκαταστημάτων των κυπριακών τραπεζών στην Ελλάδα και 
εξόφληση δανείων - Η εφαρμογή της απόφασης για περιορισμούς στο κόστος των υπηρεσιακών 
ταξιδιών κρατικών αξιωματούχων. 

9. Συνέχιση της συζήτησης (Φ. Σαρίκας, Ανδρέας Κυπριανού, Σ. Φυττής, Α. Θεμιστοκλέους, Γ. Γαβριήλ, Κ. 
Χατζηγιάννης, προεδρεύων, Στ. Ευαγόρου, Ν. Τορναρίτης, Π. Σταυριανός, Γ. Προκοπίου) για το θέμα 
«Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη για άμεση λήψη μέτρων στήριξης της 
υπαίθρου» και λήξη αυτού. 

10. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο, έπειτα από συζήτηση (Στ. Ευαγόρου, Ν. Τορναρίτης, Γ. Βαρνάβα, Α. 
Αδάμου, Ζ. Ζαχαρίου, Ανδρέας Κυπριανού, Ν. Παπαδόπουλος, Λ. Χριστοφόρου, Γ. Λαμάρης, 
προεδρεύων), του θέματος «Η άμεση ανάγκη για γρήγορη αναζωογόνηση της επιχειρηματικότητας και η 
επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας μετά τα γεγονότα της 25ης Μαρτίου: Προβλήματα και 
προοπτικές μιας νέας πορείας με ένα νέο οικονομικό μοντέλο» με εισήγηση του κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη. 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 30ής Μαΐου 2013  

Ώρα έναρξης:  4.25 μ.μ. 

Αρ. 34  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό σας απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε λοιπόν στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα για τα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Για το θέμα έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Παραγραφής Αγώγιμων 
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Γιώργος Γεωργίου 

 Γεώργιος Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Άριστος ∆αμιανού  Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 24 Απριλίου 2013 και στις 15 Μαΐου 2013.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Γραφείου του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, της Υπηρεσίας Εποπτείας 
και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, καθώς και ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του άρθρου 26 του περί Παραγραφής 
Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων Νόμου [Νόμος αρ. 66(Ι) του 2012], ώστε να αυξηθεί από το ένα έτος στα δύο έτη το 
μεταβατικό διάστημα εντός του οποίου πρέπει να εγείρονται οι αγωγές των οποίων η βάση συμπληρώθηκε 
πριν από την έναρξη της ισχύος του εν λόγω νόμου, προκειμένου να μην παραγράφονται τα αγώγιμα 
δικαιώματα.  
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με το άρθρο 26 του πιο πάνω νόμου, ο 
οποίος τέθηκε σε ισχύ την 1η Ιουλίου του 2012, παρέχεται προθεσμία ενός έτους, δηλαδή μέχρι την 30ή Ιουνίου 
2013, για καταχώριση αγωγών των οποίων η βάση συμπληρώθηκε οποτεδήποτε πριν από την έναρξη της 
ισχύος του εν λόγω νόμου.  Εξαίρεση στην πιο πάνω πρόνοια αποτελούν μόνο οι περιπτώσεις εκείνες για τις 
οποίες ο χρόνος μεταξύ της ημέρας που συμπληρώθηκε η βάση της αγωγής μέχρι την πιο πάνω μεταβατική 
ημερομηνία, δηλαδή την 30ή Ιουνίου 2013, είναι μικρότερος από το χρόνο παραγραφής που προβλέπει ο 
νόμος για το συγκεκριμένο αγώγιμο δικαίωμα, οπότε η προθεσμία επεκτείνεται ανάλογα. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, ώστε να διασφαλιστεί 
ομαλότερη ροή καταχωρίσεων αγωγών, δεδομένου ότι για δεκαετίες υπήρχε αναστολή της παραγραφής και ότι 
αναμένεται πως μέχρι την 30ή Ιουνίου 2013 θα καταχωρισθεί τεράστιος όγκος αγωγών, προκειμένου να μην 
παραγραφούν τα αγώγιμα δικαιώματα, γεγονός που θα επιδεινώσει την ήδη δεινή οικονομική κατάσταση λόγω 
της οικονομικής κρίσης.  ∆ιευκρινίζεται ότι η προτεινόμενη επέκταση του μεταβατικού διαστήματος δεν 
εμποδίζει την ανά πάσα στιγμή μαζική καταχώριση αγωγών. 

 Στο στάδιο της μελέτης των προνοιών του νομοσχεδίου, την επιτροπή απασχόλησαν κυρίως τα 
ακόλουθα: 

1. Το κατά πόσο η προτεινόμενη επέκταση του μεταβατικού διαστήματος επηρεάζει με οποιοδήποτε τρόπο 
πρόνοιες του μνημονίου που σχετίζονται με την επίσπευση των διαδικασιών εκποίησης υποθηκών για 
είσπραξη του λαβείν των τραπεζών ή άλλες σχετικές με το θέμα πρόνοιες.  

2. Το κατά πόσο κρίνεται σκόπιμο, υπό το φως των πρόσφατων εξελίξεων στην οικονομία, η επέκταση του 
μεταβατικού διαστήματος να περιοριστεί μόνο στις αγωγές του τραπεζικού τομέα και στις αγωγές για 
οφειλές προς το κράτος οι οποίες εμπίπτουν στη σφαίρα του ιδιωτικού δικαίου μόνο, εφόσον οι οφειλές 
προς το κράτος που ανάγονται στη σφαίρα του δημόσιου δικαίου εξαιρούνται από το πεδίο εφαρμογής 
του υπό συζήτηση νόμου. 

 Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ανταποκρινόμενο σε σχετική παράκληση της 
επιτροπής, διαβίβασε τα πιο πάνω ερωτήματα στο Υπουργείο Οικονομικών, το οποίο απέστειλε στην επιτροπή 
γραπτώς τις απόψεις του, οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Σε σχέση με το πρώτο ζήτημα, σύμφωνα με την παράγραφο 1.5 του μνημονίου, η σχετική νομοθεσία για 
εκποίηση υποθηκευμένης περιουσίας πρέπει να τροποποιηθεί, ώστε η εκποίηση να πραγματοποιείται 
σε ενάμιση χρόνο από την έναρξη των νομικών/διοικητικών διαδικασιών, ενώ στην περίπτωση της 
πρώτης κατοικίας η εκποίηση να πραγματοποιείται σε δυόμισι χρόνια.  Η εν λόγω νομοθεσία πρέπει να 
υποβληθεί στη Βουλή στα μέσα του 2014 και να τεθεί σε εφαρμογή στο τέλος του 2014, νοουμένου ότι 
το επιτρέπουν οι μακροοικονομικές συνθήκες.  Συνεπώς, η προτεινόμενη επέκταση του μεταβατικού 
διαστήματος σε δύο έτη δεν επηρεάζει την προαναφερόμενη πρόνοια του μνημονίου, δεδομένου ότι η 
μεταβατική περίοδος εκπνέει την 30ή Ιουνίου 2014. 

2. Καθόσον αφορά το δεύτερο ζήτημα, ο περιορισμός της επέκτασης του μεταβατικού διαστήματος μόνο 
στις αγωγές του τραπεζικού τομέα και στις αγωγές για οφειλές προς το κράτος οι οποίες εμπίπτουν στη 
σφαίρα του ιδιωτικού δικαίου θα βοηθήσει την εργασία καταχώρισης αγωγών, δεδομένου ότι υπάρχει 
σωρεία υποθέσεων που πιθανόν να μην μπορούν να καταχωρισθούν μέχρι την 30ή Ιουνίου 2013.  Η 
επέκταση του μεταβατικού διαστήματος μέχρι την 30ή Ιουνίου 2014 θα δώσει αρκετή ευχέρεια χρόνου 
για διεκπεραίωση της εργασίας αυτής.  Το Υπουργείο Οικονομικών δε φέρει ένσταση στον περιορισμό 
της επέκτασης του μεταβατικού διαστήματος μόνο στις αγωγές του τραπεζικού τομέα και στις αγωγές για 
οφειλές προς το κράτος. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής σε σχέση κυρίως με το 
δεύτερο ζήτημα που απασχόλησε την επιτροπή, σύμφωνα με τα πιο πάνω, η εκπρόσωπος του γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας προέβη στις ακόλουθες παρατηρήσεις: 

1. Όλοι όσοι έχουν αγώγιμο δικαίωμα πρέπει, σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία, να καταχωρίσουν 
αγωγές μέχρι τον Ιούνιο του 2013, ενώ ενδεχόμενη διαφορετική μεταχείριση κράτους και τραπεζών, στη 
βάση του προβληματισμού που εκφράστηκε, θα θέσει τις τράπεζες και το κράτος σε προνομιακή βάση, 
αφού θα τους παρασχεθεί η δυνατότητα καταχώρισης αγωγών μέχρι την 30ή Ιουνίου 2014. 

2. Όσοι έχουν αγώγιμο δικαίωμα είναι ίσοι ενώπιον του νόμου για διεκδίκηση του λαβείν τους και δε χωρεί 
διαφοροποίηση, αν δεν υπάρχει αντικειμενική βάση.  Η παροχή της δυνατότητας με νόμο να 
αντιμετωπιστούν με διαφορετικό τρόπο πρόσωπα που έχουν αγώγιμο δικαίωμα είναι αντισυνταγματική 
λόγω προνομιακής μεταχείρισης χωρίς να υπάρχει αντικειμενική βάση.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, αφού συμφώνησε απόλυτα με τις 
πιο πάνω θέσεις της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, υποστήριξε την 
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ανάγκη άμεσης προώθησης του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει κατατεθεί στη Βουλή από την εκτελεστική 
εξουσία.   

 Ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, υιοθετώντας τα πιο πάνω, δήλωσε πως είναι 
ορθότερο ο νόμος να εφαρμοστεί για όλους χωρίς διακρίσεις.  Περαιτέρω, ο ίδιος τόνισε την ανάγκη όπως 
επιμέρους διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας μελετηθούν από την επιτροπή, γιατί χρήζουν ουσιαστικών 
τροποποιήσεων. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τις πρόνοιες της προτεινόμενης 
ρύθμισης.  Πρόσθετα, οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών και της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης 
Συνεργατικών Εταιρειών επεσήμαναν ότι, μετά από μελέτη της υφιστάμενης νομοθεσίας, προέκυψαν κάποια 
ζητήματα τα οποία χρήζουν διευκρινίσεων, προκειμένου να υπάρξει ομαλή μετάβαση στο νέο νομικό πλαίσιο 
αναφορικά με την παραγραφή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω επισημάνσεις, επιφυλάχθηκε 
να μελετήσει το ζήτημα της βελτίωσης της υφιστάμενης νομοθεσίας το συντομότερο δυνατό, ώστε να 
καλυφθούν τυχόν κενά ή και ασάφειες. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Νικόλας Παπαδόπουλος 

  Άριστος ∆αμιανού Αντώνης Αντωνίου 

 Όπως είναι γνωστό, για το υπό αναφορά νομοσχέδιο έχει ήδη κυκλοφορήσει έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών την 21η Μαΐου 2013.  Ωστόσο, ύστερα από αναβολή της συζήτησής του 
από την ολομέλεια του σώματος, στις 23 Μαΐου 2013, η επιτροπή επανεξέτασε το εν λόγω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 29 Μαΐου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και ο πρόεδρος του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.  Σημειώνεται ότι η επιτροπή ενημερώθηκε εκ των προτέρων ότι το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δε θα καθίστατο δυνατό να 
εκπροσωπηθεί στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός του εν λόγω νομοσχεδίου, οι απόψεις των εμπλεκομένων, καθώς και τα 
ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής τους περιλαμβάνονται στην αρχική 
έκθεση της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του νομοσχεδίου, την επιτροπή απασχόλησε κυρίως η χρονική διάρκεια 
της προτεινόμενης επέκτασης του μεταβατικού διαστήματος για καταχώριση αγωγών και ειδικότερα κατά πόσο 
η επέκταση της εν λόγω μεταβατικής περιόδου πρέπει να είναι μικρότερης διάρκειας και συγκεκριμένα έξι 
μηνών. 

 Η επιτροπή, κρίνοντας ότι πρέπει να εξασφαλιστεί βεβαιότητα δικαίου και ασφάλεια των συναλλαγών, 
κατέληξε ότι η επέκταση του μεταβατικού διαστήματος πρέπει να περιοριστεί στους έξι μήνες, τονίζοντας 
παράλληλα ότι δεν προτίθεται να δώσει οποιαδήποτε άλλη παράταση της μεταβατικής περιόδου.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται την 
τροποποίηση του νομοσχεδίου, περιλαμβάνοντας σ’ αυτό πρόνοια για επέκταση του μεταβατικού διαστήματος 
διάρκειας έξι μηνών, ώστε καμιά αγωγή να μην εγείρεται μετά την 31η ∆εκεμβρίου 2013, αν η βάση της 
συμπληρώθηκε οποτεδήποτε πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί Παραγραφής Αγώγιμων 
∆ικαιωμάτων Νόμου του 2012, δηλαδή πριν από την 1η Ιουλίου 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, απλά σύντομα να ενημερώσω ότι το θέμα αυτό είναι εξ αναβολής.  Η 
πρώτη έκθεση κυκλοφόρησε την 21η του Μάη.  Αυτή είναι η συμπληρωματική.   
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 Μετά από συζήτηση διεξοδική του θέματος στην επιτροπή Νομικών, η επιτροπή αποφάσισε όπως, για 
να εξασφαλιστεί η βεβαιότητα δικαίου και η ασφάλεια στις συναλλαγές, το μεταβατικό διάστημα αναστολής της 
περιόδου παραγραφής ανέλθει στους έξι μήνες μόνο, δηλαδή να λήξει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Με αυτό 
τονίζουμε σαν επιτροπή Νομικών ότι είναι η τελευταία φορά που θα δώσουμε αναστολή εις την περίοδο 
παραγραφής.  Θεωρούμε ότι οι νόμοι που ψηφίζονται πρέπει να εφαρμόζονται.  Λάβαμε υπόψη μας σοβαρά το 
γεγονός ότι η κοινωνία, ενδεχόμενα και από τα μηνύματα που εμείς σαν κοινοβούλιο και σαν επιτροπή 
Νομικών εκπέμψαμε προς τα έξω, ανέμενε και περίμενε αυτή την αναστολή εις την εφαρμογή της παραγραφής.  
Και δίδουμε αυτή την εξάμηνη -που στην ουσία είναι εφτάμηνη- αναστολή, με την ελπίδα ότι όλοι όσοι 
εμπλέκονται, είτε αυτοί είναι πιστωτικά ιδρύματα είτε είναι ιδιώτες είτε το κράτος είτε ημικρατικοί οργανισμοί είτε 
η τοπική αυτοδιοίκηση, θα λάβουν όλα εκείνα τα μέτρα, για να μπορέσουν να ετοιμάσουν τις αγωγές που θα 
πρέπει να καταχωρισθούν ή να διευθετήσουν τις υποθέσεις τους, ώστε να μη χρειάζεται να καταχωρισθεί 
αγωγή.  Απλά να αναφέρω ότι με τούτο δίδεται αναστολή σε όλα τα αγώγιμα δικαιώματα που η βάση τους 
συμπληρώθηκε πριν από την εφαρμογή του κυρίως νόμου την 1η Ιουλίου του 2012 ή που θα τέλειωνε κατά την 
περίοδο εφαρμογής του νόμου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Κουτσού  

 Άγγελος Βότσης Γιώργος Περδίκης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μη μέλη της επιτροπής:  

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Άριστος ∆αμιανού  

  Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Μαΐου 2013. 
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 Στο στάδιο της εξέτασης της υπό αναφορά πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και των εταιρειών εισαγωγής, πώλησης και διανομής 
καπνικών προϊόντων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να 
παραταθεί η χρονική περίοδος μετά το τέλος της οποίας θα καθίσταται υποχρεωτική η αναγραφή της ανώτερης 
τιμής λιανικής πώλησης σε τσιγάρα από έξι μήνες σε εννέα μήνες (από την ψήφιση του σχετικού νόμου). 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό αναφορά πρόταση νόμου, επειδή η 
οικονομική κρίση έχει μειώσει αισθητά τις πωλήσεις τσιγάρων, υπάρχει αρκετό απόθεμα που δεν έχει 
αναγραμμένη την ανώτερη τιμή λιανικής πώλησης.  Για το λόγο αυτό κρίνεται σκόπιμο να μετατεθεί η 
ημερομηνία εφαρμογής του νόμου για αναγραφή της ανώτερης λιανικής τιμής πώλησης από την 5η Ιουνίου 
2013 στην 1η Σεπτεμβρίου 2013, ώστε να δοθεί ο απαραίτητος χρόνος να πωληθούν τα υφιστάμενα 
αποθέματα, τα οποία δεν έχουν αναγραμμένη την ανώτερη τιμή λιανικής πώλησης. 

 Στο στάδιο της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου ο εισηγητής της δήλωσε ότι στις δύσκολες 
συνθήκες που διανύει η κυπριακή οικονομία πρέπει απαραίτητα να στηριχθεί ο ιδιωτικός τομέας και να 
αντιμετωπιστούν τυχόν προβλήματα που προκύπτουν, χωρίς παράλληλα να δημιουργούνται οποιεσδήποτε 
στρεβλώσεις.  Συναφώς, η υπό αναφορά πρόταση νόμου κατατέθηκε με σκοπό να δοθεί μια μικρή χρονική 
παράταση στην εφαρμογή της σχετικής διάταξης για υποχρεωτική αναγραφή της ανώτερης τιμής λιανικής 
πώλησης σε τσιγάρα, ώστε να μπορέσουν να διατεθούν στην αγορά τα υφιστάμενα αποθέματα. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι η αναγραφή της 
ανώτερης τιμής λιανικής πώλησης στα τσιγάρα γίνεται για σκοπούς πάταξης της φοροδιαφυγής, προστασίας 
του καταναλωτή και καταπολέμησης της αισχροκέρδειας. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν επίσης ότι, παρότι θεωρούν τους έξι μήνες που παρέχονται από την 
υφιστάμενη νομοθεσία ως ικανοποιητικό χρονικό περιθώριο, ώστε να προετοιμαστούν οι εταιρείες και να 
γίνουν οι απαραίτητες αναπροσαρμογές, κρίνουν ως λογικό το αίτημα να παρασχεθεί μία μικρή χρονική 
παράταση και εξέφρασαν τη σύμφωνη γνώμη τους αναφορικά με την ψήφιση της υπό αναφορά πρότασης 
νόμου σε νόμο.  Περαιτέρω, δήλωσαν ότι η σχετική παράταση δεν επηρεάζει καθ’ οιονδήποτε τρόπο τα 
οικονομικά του κράτους. 

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Καταστημάτων ∆ιαρκούς Εξυπηρέτησης εξέφρασε την αντίθεση του 
συνδέσμου στην πολιτική αναγραφής της ανώτερης τιμής λιανικής πώλησης στα τσιγάρα, δηλώνοντας ότι οι 
μικρές επιχειρήσεις δεν μπορούν να καταντήσουν έρμαιο της τιμολογιακής πολιτικής των μεγάλων εταιρειών. 

 Ο εκπρόσωπος της εταιρείας “BAT (Cyprus) Ltd” δήλωσε ότι ως η μεγαλύτερη εταιρεία εισαγωγής 
καπνικών προϊόντων στην Κύπρο έχει και τα μεγαλύτερα αδιάθετα αποθέματα, τα οποία δεν εξαντλήθηκαν 
μετά το πάγωμα της αγοράς και τη δραματική μείωση της κατανάλωσης, που έχει επιφέρει η οικονομική κρίση.  
Συναφώς, τάχθηκε υπέρ μίας μικρής χρονικής παράτασης στην εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας, ώστε να 
δοθεί χρόνος για εξάντληση των αποθεμάτων. 

 Ο εκπρόσωπος της εταιρείας “Cosmos Trading Ltd” δήλωσε ότι η εταιρεία που εκπροσωπεί έχει 
συμμορφωθεί πλήρως με τις διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας και εισηγήθηκε όπως η χρονική παράταση 
που θα δοθεί μην υπερβαίνει τον ενάμιση μήνα, ώστε να μην αποβεί εις βάρος των εταιρειών οι οποίες, 
ανταποκρινόμενες στις διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας, προέβηκαν στις απαραίτητες ενέργειες 
συμμόρφωσης. 

 Σημειώνεται ότι με την εισήγηση για χρονική παράταση ενάμιση μηνός σε σχέση με την υποχρέωση 
συμμόρφωσης προς την ισχύουσα διάταξη για αναγραφή της ανώτερης τιμής λιανικής πώλησης επί των 
τσιγάρων συμφώνησε και ο εκπρόσωπος της εταιρείας CASSANDRA TRADING (CTC). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη τις θέσεις που 
κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα κατέληξε σε εισήγηση για χρονική παράταση στην εφαρμογή της 
υφιστάμενης νομοθεσίας μέχρι την 1η Αυγούστου 2013, ενώ όλες οι πλευρές της επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν τελικά κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Συναφώς, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υποβάλλει στην ολομέλεια 
του σώματος κατάλληλα από νομοτεχνικής άποψης διαμορφωμένο κείμενο πρότασης νόμου για σκοπούς 
λήψης τελικής απόφασης.  Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της υπό αναφορά πρότασης νόμου, ο 
τίτλος της θα διαμορφωθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το σχέδιο νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 3 και 4 θέματα δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 
2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Κουτσού 

 Άγγελος Βότσης  Γιώργος Περδίκης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Άριστος ∆αμιανού 

 Πάμπος Παπαγεωργίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Μαΐου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑ για το οικονομικό έτος 2013 προβλέπει δαπάνες ύψους €30.437.540 και 
έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία, που για το 2013 ανέρχεται στα 
€28.000.000. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι κυριότερες δαπάνες του ΚΟΑ στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό αναλύονται ως ακολούθως: 

∆ιαχειριστικά έξοδα   €9.963.310 

Χορηγίες €14.339.690 

∆ημιουργία και βελτιώσεις αθλητικών χώρων   €2.753.897 

Αποπληρωμή δανείων και άλλων υποχρεώσεων   €2.530.633 

Αστυνόμευση/επιτήρηση αθλητικών εκδηλώσεων      €590.010 

Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό      €260.000 
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 Σημειώνεται ότι τα έσοδα του ΚΟΑ για το οικονομικό έτος 2013 παρουσιάζουν μείωση κατά €3.797.802, 
η οποία οφείλεται κυρίως στη μείωση της κρατικής χορηγίας προς τον οργανισμό για το ίδιο έτος κατά 
€3.280.000.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο προϋπολογισμός του ΚΟΑ για το 
2013 έχει ετοιμαστεί μέσα σε πραγματικά πλαίσια λιτότητας και έχει σχεδιαστεί, ώστε να ελαχιστοποιήσει τις 
επιπτώσεις στην αθλητική ανάπτυξη από τη μείωση της κρατικής χορηγίας προς τον ΚΟΑ.  Οι βασικότερες 
παράμετροι στις οποίες στηρίζεται ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός είναι οι ακόλουθες: 

1. Ομαδοποίηση των επιχορηγήσεων για τη δημιουργία αθλητικών εγκαταστάσεων, ώστε να παρέχεται η 
δυνατότητα στήριξης περισσότερων αθλητικών εγκαταστάσεων μιας ομάδας στις περιπτώσεις που 
αθλητικές εγκαταστάσεις δεν κατορθώσουν να αντλήσουν κονδύλια που έχουν εγκριθεί λόγω εξωγενών 
παραγόντων. 

2. ∆ιατήρηση του αποθεματικού του οργανισμού στα επίπεδα του προηγούμενου έτους, ώστε να δοθεί η 
δυνατότητα κάλυψης βασικών έκτακτων αναγκών που δυνατόν να παρουσιαστούν κατά τη διάρκεια του 
έτους. 

3. Συνέχιση της στήριξης των εθνικών σχεδιασμών και των αθλητικών φορέων με ταυτόχρονη μείωση 
στους προϋπολογισμούς των ομοσπονδιών κατά €2.662.274, η οποία όμως αναμένεται ότι δε θα 
επηρεάσει τους βασικούς σχεδιασμούς αθλητικής ανάπτυξης. 

4. Βελτίωση της διαχείρισης των ομοσπονδιών που χρηματοδοτεί ο ΚΟΑ με σύναψη συμφωνίας με 
ελεγκτικό οίκο για διενέργεια διαχειριστικών ελέγχων, καθώς και ετοιμασία πρότυπου εγχειριδίου 
εσωτερικών διαδικασιών για τις ομοσπονδίες. 

5. Μείωση διαχειριστικών και λειτουργικών εξόδων λαμβάνοντας υπόψη τις σημαντικές προκλήσεις που 
αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, οι αρμόδιοι του ΚΟΑ ενημέρωσαν την επιτροπή ότι στον προϋπολογισμό 
του 2013 έχουν ενσωματωθεί όλα τα μέτρα λιτότητας που λήφθηκαν από το κράτος για αντιμετώπιση της 
οικονομικής κρίσης.  Σημείωσαν περαιτέρω ότι δεν προνοείται καμία νέα θέση και καμία προαγωγή για το 
2013, ενώ έγινε κατάργηση κενών θέσεων σε σχέση με τον προϋπολογισμό του προηγούμενου έτους.  

 Περαιτέρω, οι ίδιοι αρμόδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι, παρά τη μείωση της τάξης του δέκα τοις 
εκατόν (10%) στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό σε σύγκριση με το προηγούμενο έτος, ο ΚΟΑ θα συνεχίσει 
να στηρίζει τον κυπριακό αθλητισμό, για να λειτουργεί σε υψηλά επίπεδα.  Στόχος του οργανισμού είναι η 
στήριξη του αγωνιστικού αθλητισμού, μέσω των ομοσπονδιών και των εθνικών σχεδιασμών και παράλληλα του 
κοινωνικού αθλητισμού και του αθλητισμού μαζικής άθλησης, μέσα από τα εθνικά προγράμματα.  Κρίνεται 
επίσης ως πολύ σημαντική η στήριξη του κοινωνικού-μαζικού αθλητισμού, ο οποίος μπορεί να αποτελέσει 
αντίβαρο στην κοινωνική ανέχεια και τα προβλήματα που αυξάνονται λόγω της οικονομικής κρίσης. 

 Σημείωσαν επίσης ότι το κόστος διαχείρισης των ιδιόκτητων αθλητικών χώρων αποτελεί δυσβάστακτο 
βάρος για τον οργανισμό και επιβάλλεται η εισαγωγή της επιχειρηματικότητας στη διαχείρισή τους, ώστε να 
δημιουργηθούν οι προϋποθέσεις για περαιτέρω ανάπτυξη του αθλητικού τουρισμού που θα αποφέρει 
σημαντικά έσοδα στο κράτος.  Όσον αφορά τις χορηγίες στο χώρο του ποδοσφαίρου αναφέρθηκε ότι γίνονται 
σχεδιασμοί για βοήθεια προς τα προσφυγικά και τα αγροτικά σωματεία, ενώ υπάρχει πρόθεση για οικοδόμηση 
μικρών γηπέδων σε συνεργασία με τις αγροτικές ομοσπονδίες και τα κατά τόπους κοινοτικά συμβούλια. 

 Τέλος, οι αρμόδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι ο ΚΟΑ προχωρεί με εσωτερική διαδικασία στη 
δημιουργία νέας, σύγχρονης και ευέλικτης διοικητικής δομής στον οργανισμό.  Συναφώς, αναμένεται σχετική 
έκθεση από επαγγελματικό οίκο και το όλο θέμα θα παραπεμφθεί ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου πριν 
το τέλος του έτους. 

 Στο στάδιο της συζήτησης, μέλη της επιτροπής ζήτησαν από το διοικητικό συμβούλιο του ΚΟΑ την 
κατάθεση στοιχείων που αφορούν μεταξύ άλλων την ανάγκη για αύξηση των εσόδων του οργανισμού, το 
διαχειριστικό έλεγχο των ομοσπονδιών και τα σχέδια συντάξεως του προσωπικού, για τα οποία αποστάληκε 
σχετικό υπόμνημα, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2013.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, τάσσεται ομόφωνα υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε 
νόμο, για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού για το 2013. 
 
 Σημειώνεται ότι τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να καταθέσουν τροπολογίες επί του κειμένου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 
   
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχουν βέβαια και τροπολογίες.  Υπάρχει τροπολογία από πλευράς ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Παρακαλώ, ποιος θα... 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Μαυρίδη. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στα πλαίσια της εξοικονόμησης πόρων και στοχεύοντας στη συμβολή στην καλύτερη 
διαχείριση από πλευράς των ημικρατικών οργανισμών, μελετήσαμε τον προϋπολογισμό του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού και καταλήξαμε στο συμπέρασμα ότι μπορεί να γίνει μία ακόμη επιπρόσθετη 
αποκοπή της τάξης του 10% στο σύνολο των διαχειριστικών εξόδων εκτός από τους μισθούς των υπαλλήλων. 

 Η δεύτερη τροπολογία αποσύρεται, η οποία αφορά την αστυνόμευση/επιτήρηση αθλητικών 
εκδηλώσεων, αν και πρέπει να σημειώσουμε ότι το κονδύλι αυτό αυξάνεται επικίνδυνα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θα τεθεί προς ψήφιση μόνο η πρώτη τροπολογία συνεπώς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, η 
οποία προβλέπει αποκοπή ύψους 10%, εξαιρουμένων των δαπανών για τις αποδοχές προσωπικού. 

 Ο κ. Προκοπίου έχει το λόγο. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο προϋπολογισμός του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού είναι ήδη κατά 10% 
μειωμένος από πέρσι, το ∆ημοκρατικό Κόμμα δε συμφωνεί με την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
επιθυμώντας να μη γίνουν περισσότερες αποκοπές, για να μπορεί ο ΚΟΑ να λειτουργεί σωστά και για να 
συνεχίσει τον ανθρωποκεντρικό αθλητισμό.  Σε περίπτωση δε που περάσει η τροπολογία για αποκοπές, 
πιθανόν αυτό να οδηγήσει στην εγκατάλειψη του κοινωνικού αθλητισμού, αφού ο οργανισμός δε θα είναι σε 
θέση και δε θα έχει τη δυνατότητα να επιχορηγεί προγράμματα όπως το ΑΓΟ, που είναι το πρόγραμμα 
“Αθλητισμός Για Όλους”, ούτε τη χορηγία σε μικρές κοινότητες.  Για το λόγο αυτό διαφωνούμε με την 
τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Μπορώ τζιαι να πω και κάτι άλλο.  Ήδη μπορούσαμε στον περασμένο προϋπολογισμό της Cyta, που 
είχαμε βάλει ως ∆ημοκρατικό Κόμμα κάποιες τροπολογίες όσον αφορά τη Cytavision, που είχαμε πει ότι 
μπορούσαμε το κονδύλι αυτό των χορηγιών, όταν φθάνει στο 50%, να το σταυρώνουμε, για να έρχονται στην 
επιτροπή Οικονομικών, για να αποδεσμευτεί...  O ∆ημοκρατικός Συναγερμός και το ΑΚΕΛ εντούτοις μαζί 
κατάφεραν και δεν πέρασε αυτό, με το οποίο μπορούσε να γίνει ένας έλεγχος.   

 Εδώ όσον αφορά τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, είναι πολύ μικρά τα κονδύλια των χορηγιών, γι’ 
αυτό και κυρίως αφορούν μικρές κοινότητες και κοινωνικό αθλητισμό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Θα προχωρήσω και θα θέσω σε ψηφοφορία την προταθείσα τροπολογία από πλευράς ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, η οποία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(H σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρα Επεξήγηση Ποσό 

21 01 01-12 Σύνολο ∆ιαχειριστικών Εξόδων   €9.963.310 



1905 

 

23 02 01-09 Σύνολο Χορηγιών €14.339.690 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο δαπανών των πιο πάνω κεφαλαίων ποσοστού δέκα τοις 
εκατό (10%), εξαιρουμένου του άρθρου 02 του Κεφαλαίου 01, «Αποδοχές Προσωπικού». 

Σημ.: 

α) Οι εν λόγω αποκοπές θα επιφέρουν ανάλογη μείωση της κρατικής χορηγίας. 

β) Το ποσό της μείωσης ανέρχεται στα €2.043.542. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον, είκοσι μία υπέρ και ουδεμία αποχή, απορρίπτεται η προταθείσα 
τροπολογία. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού ποσού ύψους €30,437,540 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
10. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 11. 

 Αναθεώρηση Επιδομάτων και Ωφελημάτων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
του 2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος    Νίκος Νουρής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου    Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης   Φειδίας Σαρίκας 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης    ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε την 23η Μαΐου 2013.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωπος 
του Υπουργείου Εσωτερικών, ο εκτελεστικός πρόεδρος και ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, 
καθώς και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Σταθμών Νόμου [Νόμος αρ. 7(Ι) του 1998 όπως τροποποιήθηκε έκτοτε], ώστε να καταστεί δυνατή η ρύθμιση 
της χορήγησης και ανανέωσης προσωρινών αδειών στους παρόχους υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων, οι 
οποίες λήγουν στις 30 Ιουνίου 2013. 

 Συγκεκριμένα, με τον προτεινόμενο νόμο γίνεται εισήγηση να ανανεώνονται οι υφιστάμενες προσωρινές 
άδειες και να χορηγούνται νέες προσωρινές άδειες, που θα ισχύουν μέχρι τις 30 Ιουνίου 2014.  Ειδικότερα, με 
το παρόν νομοσχέδιο ρυθμίζεται η χορήγηση προσωρινών αδειών μέχρι την ψήφιση σε νόμο νέου 
νομοσχέδιου, το οποίο θα ρυθμίζει πλέον τη χορήγηση τέτοιων μόνιμων αδειών. 

 Η ψήφιση του παρόντος νομοσχεδίου κρίνεται επιβεβλημένη, αφού, σε διαφορετική περίπτωση, η Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου δε θα είναι σε θέση να ασκεί έλεγχο στους παρόχους οπτικοακουστικών υπηρεσιών 
μετά την 30ή Ιουνίου 2013. 

 Περαιτέρω, με τον προτεινόμενο νόμο τροποποιείται το άρθρο 1 του περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Σταθμών (Τροποποιητικού) Νόμου του 2012 [Ν. 88(Ι)/2012], ώστε ο νόμος να αναφέρεται ορθώς 
ως «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ο αντίστοιχος 
συνοπτικός τίτλος ως «Οι περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών Νόμοι του 1998 μέχρι 2012».   

 Υπενθυμίζεται ότι η ισχύς των προσωρινών αδειών για παρόχους υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων 
μέχρι την 30ή Ιουνίου 2013 προέκυψε μετά από νομοθετική ρύθμιση και ειδικότερα με την ψήφιση του περί 
Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών (Τροποποιητικού) Νόμου του 2012 [Ν. 88(Ι)/2012] και πως με τον 
προτεινόμενο νόμο γίνεται εισήγηση για παράταση της ισχύος αυτών για έναν επιπλέον χρόνο.  Υπενθυμίζεται 
περαιτέρω ότι κατά την εξέταση του πιο πάνω ψηφισθέντος νόμου είχε αναφερθεί ενώπιον της επιτροπής ότι 
το νομοσχέδιο που θα ρυθμίζει πλέον τη χορήγηση τέτοιων μόνιμων αδειών βρισκόταν ενώπιον της Νομικής 
Υπηρεσίας για νομοτεχνική επεξεργασία και αναμενόταν να κατατεθεί ενώπιον της Βουλής πριν από το τέλος 
του 2012, πράγμα που δεν κατέστη δυνατό μέχρι σήμερα.  
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 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, με σχετική απαντητική επιστολή του προς την 
επιτροπή, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2013, ενημέρωσε σχετικά ότι το νομοσχέδιο, που μεταξύ άλλων 
περιλαμβάνει και πρόνοιες για εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο, βρίσκεται στο 
τελικό στάδιο νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία.  Ο νομοτεχνικός έλεγχος αναμενόταν να 
ολοκληρωθεί μέχρι τη 17η Μαΐου 2013.  Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, το Υπουργείο Εσωτερικών 
κατάθεσε το υπό αναφορά νομοσχέδιο στη Βουλή, ώστε να παραταθεί για ακόμα ένα χρόνο η ισχύς των 
προσωρινών αδειών των ραδιοτηλεοπτικών σταθμών. 

 Η επιτροπή ζήτησε από τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών να αποστείλει στην επιτροπή 
επιστολή με δέσμευση για την έγκαιρη κατάθεση του νέου νομοσχεδίου και για τήρηση των δεσμεύσεων όσον 
αφορά την εναρμόνιση του τομέα αυτού. 

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, η εκπρόσωπος Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
επιβεβαίωσε ότι το νομοσχέδιο που θα ρυθμίζει πλέον τη χορήγηση τέτοιων μόνιμων αδειών βρίσκεται στο 
τελικό στάδιο νομοτεχνικού ελέγχου και δεσμεύτηκε ότι αυτό θα προωθηθεί άμεσα στις αρμόδιες υπηρεσίες, 
έτσι ώστε με την ψήφισή του να εφαρμοστεί το κοινοτικό κεκτημένο μέσα στα χρονικά πλαίσια που έχει 
δεσμευτεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν τον 
προβληματισμό τους κατά πόσο τα τέλη που επιβάλλονται από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για τη 
χορήγηση προσωρινών αδειών στους παρόχους υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων είναι υψηλά και τόνισαν 
την ανάγκη παραχώρησης διευκολύνσεων στους παρόχους υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων, 
λαμβάνοντας υπόψη και τη δυσχερή οικονομική κατάσταση στην οποία βρίσκονται αυτοί λόγω της οικονομικής 
κρίσης.  

 Τοποθετούμενος σχετικά, ο εκτελεστικός πρόεδρος της Αρχής, αφού διευκρίνισε ότι η παραχώρηση 
τέτοιων αδειών γίνεται, εφόσον καταβληθούν τα εν λόγω τέλη, επεσήμανε ότι αυτά ανέρχονται στα €51.400 
ετησίως για κάθε τηλεοπτικό σταθμό παγκύπριας εμβέλειας και δεν έχουν αναθεωρηθεί από τη θέσπιση του 
νόμου το 1998 μέχρι και σήμερα. Πρόσθεσε δε ότι η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου είναι ανεξάρτητη Αρχή η 
οποία αυτοσυντηρείται οικονομικά χωρίς να επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισμό.  Ως εκ τούτου, εξέφρασε 
την ανησυχία του ότι πιθανή μείωση των εν λόγω τελών ενδεχομένως να δυσχεράνει το έργο που έχει να 
επιτελέσει η Αρχή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή 
της στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης επί του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 1 του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών (Τροποποιητικού) 
Νόμου του 2012.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους κανονισμούς «Οι περί 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες ׃ 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 28 Μαΐου 2013. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), καθώς και των συντεχνιών του 
προσωπικού της Αρχής ΣΕΠΑΗΚ, ΣΥΒΑΗΚ, ΕΟΠΑΗ και ΣΗ∆ΗΚΕΚ ΑΗΚ. 

 Σκοπός των κανονισμών είναι η τροποποίηση των βασικών κανονισμών για τους όρους υπηρεσίας του 
προσωπικού της ΑΗΚ, έτσι ώστε να υπάρχει χρονικός περιορισμός (έξι εβδομάδες από την ημέρα 
υπερωριακής εργασίας και εν πάση περιπτώσει πριν την ημερομηνία έναρξης της προαφυπηρετικής άδειας 
του υπαλλήλου), καθώς και συγκεκριμένη διαδικασία ως προϋπόθεση καταβολής υπερωριακής αμοιβής για 
αποφυγή συσσώρευσης ποσών υπερωριακής αμοιβής και πιθανών καταχρήσεων. 

 Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω κανονισμούς, με 
βάση τους υφιστάμενους κανονισμούς τα αιτήματα για καταβολή αμοιβής για υπερωριακή εργασία, όπως και τα 
ποσά για υπερωριακή εργασία, συσσωρεύονται και/ή απαιτούνται ακόμη και μετά την αφυπηρέτηση των 
υπαλλήλων, επειδή δεν υπάρχει προθεσμία υποβολής των σχετικών αιτήσεων, γεγονός που δημιουργεί 
προβλήματα. 

 Συγκεκριμένα, με τους προτεινόμενους τροποποιητικούς κανονισμούς, τροποποιείται ο Τρίτος Πίνακας 
(Κανονισμός 42), “Επιδόματα”, των βασικών κανονισμών, με την προσθήκη νέας σχετικής υποπαραγράφου, με 
την οποία ρυθμίζεται η διαδικασία την οποία οφείλουν να ακολουθούν υπάλληλοι και/ή υπάλληλοι βάρδιας, οι 
οποίοι καλούνται να διεξάγουν εργασία εκτός και επιπρόσθετα από τις συνήθεις ώρες εργασίας τους, για την 
καταβολή σε αυτούς αμοιβής μισθού ή πίστωσης για υπερωριακή εργασία. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των τροποποιητικών 
κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την έγκριση των πιο πάνω κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την 
εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα 8 και 9 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών 
Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, ως δεύτερου μέρους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών μελών της, ως τρίτου μέρους της Ισλανδίας, και ως τέταρτου μέρους του 
Βασιλείου της Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί της Συμπληρωματικής Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της, 
ως δεύτερου μέρους της Ισλανδίας, και ως τρίτου μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας, για την εφαρμογή της 
Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους, των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, ως 
δεύτερου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, ως τρίτου μέρους της Ισλανδίας, και 
ως τέταρτου μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα νομοσχέδια 
«Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους των Ηνωμένων 

Πολιτειών της Αμερικής, ως δεύτερου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών μελών της, ως 
τρίτου μέρους της Ισλανδίας, και ως τέταρτου μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2012» και  «Ο περί της Συμπληρωματικής Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, ως 
πρώτου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της, ως δεύτερου μέρους της 
Ισλανδίας, και ως τρίτου μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας, για την εφαρμογή της Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους, των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, ως 

δεύτερου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, ως τρίτου μέρους της 
Ισλανδίας, και ως τέταρτου μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τα πιο πάνω 
νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 Μαΐου 2013.  Στα πλαίσια της 
πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός του πρώτου υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος 
κύρωση της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ ως πρώτου μέρους των Ηνωμένων Πολιτειών της 
Αμερικής, ως δεύτερου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της, ως τρίτου μέρους της 
Ισλανδίας και ως τέταρτου μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας, που έγινε στο Λουξεμβούργο και στο Όσλο 
στις 16 και 21 Ιουνίου 2011, αντίστοιχα.  Η συμφωνία αυτή στοχεύει στην εφαρμογή από πλευράς Ισλανδίας 
και Νορβηγίας της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών που υπογράφηκε στις 25 και 30 Απριλίου 2007 
μεταξύ των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών μελών της, 
ωσάν να ήταν κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υποκαθιστώντας παράλληλα τις διμερείς συμφωνίες που 
είχε υπογράψει η Ισλανδία και η Νορβηγία με τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής. 

 Σκοπός του δεύτερου υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος 
κύρωση της Συμπληρωματικής Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ ως πρώτου μέρους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της, ως δεύτερου μέρους της Ισλανδίας και ως τρίτου μέρους του 
Βασιλείου της Νορβηγίας για την εφαρμογή της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ ως πρώτου 
μέρους των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, ως δεύτερου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών 
μελών της, ως τρίτου μέρους της Ισλανδίας και ως τέταρτου μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας, που έγινε 
στο Λουξεμβούργο και στο Όσλο στις 16 και 21 Ιουνίου 2011, αντίστοιχα. 

 Η συμφωνία αυτή στοχεύει στον καθορισμό διαδικαστικών ρυθμίσεων για τη λήψη απόφασης σχετικά με 
τον τρόπο λήψης μέτρων σύμφωνα με την παράγραφο 5 του άρθρου 21 της Συμφωνίας Αεροπορικών 
Μεταφορών, που υπογράφηκε στις 25 και 30 Απριλίου 2007 μεταξύ των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής και 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών μελών της, καθώς και στον καθορισμό διαδικαστικών ρυθμίσεων 
για τη συμμετοχή της Ισλανδίας και της Νορβηγίας στην κοινή επιτροπή που έχει συσταθεί δυνάμει του άρθρου 
18 και στις διαδικασίες διαιτησίας που προβλέπονται στο άρθρο 19 της προαναφερόμενης Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών όπως τροποποιήθηκε από το πρωτόκολλο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τα νομοσχέδια αυτά διευκολύνονται 
περαιτέρω οι διεθνείς αεροπορικές μεταφορές, φιλελευθεροποιείται περαιτέρω η αγορά στον τομέα των 
αερομεταφορών και επηρεάζονται θετικά οι καταναλωτές, οι αερομεταφορείς, οι αερολιμένες και οι εργαζόμενοι 
στον τομέα αυτό με τη μεγιστοποίηση των οφελών που ήδη έχουν. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση των υπό συζήτηση νομοσχεδίων σε νόμους, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών 
μεταξύ, ως πρώτου μέρους των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, ως δεύτερου μέρους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και των κρατών μελών της, ως τρίτου μέρους της Ισλανδίας, και ως τέταρτου μέρους του Βασιλείου 
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της Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2013» και «Ο περί της Συμπληρωματικής Συμφωνίας Αεροπορικών 
Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της, ως δεύτερου 
μέρους της Ισλανδίας, και ως τρίτου μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας, για την εφαρμογή της Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, ως δεύτερου 
μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της, ως τρίτου μέρους της Ισλανδίας, και ως τέταρτου 
μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2013», αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, ως 
πρώτου μέρους των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, ως δεύτερου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
των κρατών μελών της, ως τρίτου μέρους της Ισλανδίας, και ως τέταρτου μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμπληρωματικής Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμπληρωματικής Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών 
μεταξύ, ως πρώτου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της, ως δευτέρου μέρους της 
Ισλανδίας, και ως τρίτου μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας, για την εφαρμογή της Συμφωνίας Αεροπορικών 
Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, ως δεύτερου μέρους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της, ως τρίτου μέρους της Ισλανδίας, και ως τέταρτου μέρους του 
Βασιλείου της Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την τροποποίηση της 
Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση και της Συνθήκης περί ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την τροποποίηση της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση 
και της Συνθήκης περί ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2013» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 Μαΐου 2013.  Στα πλαίσια της 
πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος κύρωση του 
πρωτοκόλλου σχετικά με τα μελήματα του ιρλανδικού λαού όσον αφορά τη Συνθήκη της Λισαβόνας, το οποίο 
υπογράφηκε στις 16 Μαΐου 2012, στα πλαίσια της Επιτροπής Μονίμων Αντιπροσώπων από πληρεξουσίους 
των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, προκειμένου να εξασφαλιστεί η 
επικύρωση της Συνθήκης της Λισαβόνας από την Ιρλανδία, τα αιτήματα (μελήματα) που διατύπωσε η ιρλανδική 
κυβέρνηση αναφορικά με τη φορολογική πολιτική, το δικαίωμα στη ζωή, την παιδεία και την οικογένεια και την 
παραδοσιακή πολιτική στρατιωτικής ουδετερότητας της χώρας έγιναν αποδεκτά από τα υπόλοιπα κράτη μέλη 
κατά τα Ευρωπαϊκά Συμβούλια που έλαβαν χώρα τον Οκτώβριο του 2008 και τον Ιούνιο του 2009.  
Συγκεκριμένα, το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο της 18ης-19ης Ιουνίου 2009 κατέληξε σε απόφαση των αρχηγών 
κρατών και κυβερνήσεων σχετικά με τα μελήματα του ιρλανδικού λαού, με την οποία οι αρχηγοί των κρατών 
μελών δήλωσαν ότι δεσμεύονται για τον υποχρεωτικό χαρακτήρα της, καθώς και για τη διαδικασία 
προετοιμασίας, το περιεχόμενο, τη φύση και την υιοθέτηση του μελλοντικού τότε πρωτοκόλλου.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η Κυπριακή ∆ημοκρατία, κατά τη ∆ιάσκεψη των Αντιπροσώπων των 
Κυβερνήσεων που διεξήχθη στις Βρυξέλλες στις 14 Μαΐου 2012, ψήφισε υπέρ της προσθήκης του εν λόγω 
πρωτοκόλλου. 

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Εξωτερικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι το πρωτόκολλο έχει ήδη επικυρωθεί από την Ιρλανδία, Γαλλία, 
Αυστρία, Ολλανδία, Σλοβενία και Σλοβακία και αναμένεται σύντομα η επικύρωσή του και από τα υπόλοιπα 
κράτη μέλη εντός της προθεσμίας που έχει καθοριστεί στο άρθρο 4 του πρωτοκόλλου, δηλαδή μέχρι την 30ή 
Ιουνίου 2013. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση 
του σχετικού πρωτοκόλλου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 7.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Πίνακα 5.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την τροποποίηση της 
Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση και της Συνθήκης περί ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμόν 11 μέχρι και τον αριθμό 18 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα 
προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές 
σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  

από τους υπουργούς  

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1.  Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.105-2013). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση 
της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.106-2013). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

3.  Ο περί της Καταθέσεως Στοιχείων και 
Πληροφοριών στο Γενικό Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας και στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.107-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιοικητικό 
Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

5.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  
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6.  Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

Υγείας  Υγείας  

7.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία των Ζώων που 
Χρησιμοποιούνται για Επιστημονικούς 
Σκοπούς) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.017-2013). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2013  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.041-2013). 

Μάριο Μαυρίδη,  
βουλευτή του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.042-2013). 

Μάριο Μαυρίδη,  
Μαρία Κυριακού 
και Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτές  του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού   

3. Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.043-2013). 

Αβέρωφ Νεοφύτου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Εσωτερικών 

4. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
(Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού 
Ελέγχου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.044-2013). 

Γιώργο Βαρνάβα,  
Σωτήρη Σαμψών, 
Νίκο Κουτσού 
και Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου,  
και Σοφοκλή Φυττή, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας   

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έχουμε καταθέσει μία πρόταση νόμου, η οποία αναφέρεται ως «Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», και απευθύνουμε παράλληλα την παράκληση, αν μπορεί, να 
παραπεμφθεί για συζήτηση η συγκεκριμένη πρόταση νόμου στην επιτροπή Οικονομικών, γιατί κατεξοχήν 
αφορά οικονομικά θέματα του ιδρύματος, του κρατικού Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η συγκεκριμένη πρόταση αφορά τον περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών.  
∆εν έχει να κάμει ούτε με τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ ούτε με συγκεκριμένο οικονομικό απόλυτα θέμα.  
∆ιαφοροποιεί μια δραστηριότητα του ιδρύματος.  Και νομίζω ότι, όπως μέχρι σήμερα όλα τα σχετικά με την 
κρατική ραδιοτηλεόραση θέματα ήταν αντικείμενο της επιτροπής Εσωτερικών, πρέπει και αυτό σ’ αυτή να 
παραμείνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ας παραπεμφθεί στην επιτροπή Εσωτερικών και, αν διαπιστωθεί ότι υπάρχει οικονομική διάσταση, τότε 
να εγερθεί εκ νέου το θέμα και θα ρυθμίσω την παραπομπή του και στην επιτροπή Οικονομικών. 

 Ορίστε, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Το δεύτερο προς κατάθεση νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας του 2013 Νόμος του 2013»... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με συγχωρείτε, ποιο; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Το δεύτερο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο περί Εταιρειών;  Στις προτάσεις νόμου; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομοσχέδιο, «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας»...  Μάλιστα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είναι ένα ζήτημα που δεν είναι κατεξοχήν προϋπολογισμός, γιατί συνδυάζεται πάντοτε και με τα σχέδια 
χορηγιών, ένα θέμα για το οποίο, για να μπορέσει κάποιος να το συζητήσει, πρέπει να έχει την προπαίδεια και 
την ενημέρωση και πληροφόρηση σε αλλεπάλληλες συνεδριάσεις, που ουσιαστικά η επιτροπή Εμπορίου 
διεξήγαγε όλη τη χρονιά.  Θεωρώ ότι θα ήταν φρόνιμο να συζητηθεί στην επιτροπή Εμπορίου και 
αποτελεσματικό.  Άλλωστε, η επιτροπή Οικονομικών επικεντρώθηκε και εις τη διάσωση της κυπριακής 
οικονομίας και έχει πάρα πολλά θέματα, για να μπορέσει να ενασχοληθεί.  ∆εν πιστεύω να περισσεύει χρόνος 
και για τέτοια ήσσονος σημασίας ζητήματα.  Άρα, θεωρώ ότι η επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας θα 
μπορέσει να αντεπεξέλθει και να απαλλάξει και τους αγαπητούς συναδέλφους της επιτροπής Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Χαίρομαι, γιατί ο αγαπητός συνάδελφος πάντα είχε την ίδια θέση! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να το επιβεβαιώσει και διά ζώσης τώρα! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Λοιπόν, παρά το ότι θεωρώ ότι μπορούμε να εξετάσουμε και εμείς τον προϋπολογισμό, κύριε Πρόεδρε, 
χωρίς τη βοήθεια της επιτροπής Εμπορίου, έχει ήδη διευθετηθεί, επειδή είχε ήδη συζητηθεί το ζήτημα την 
προηγούμενη φορά που ήρθε ενώπιον της επιτροπής ο συγκεκριμένος προϋπολογισμός, να γίνει κοινή 
συνεδρία της Εμπορίου με την Οικονομικών. Επομένως, εγώ νομίζω με αυτό τον τρόπο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Ευκαιρία να συναντηθείτε να τα πείτε! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...θα κάμουμε τη δουλειά μας. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η επιτροπή Εμπορίου είναι σε ετοιμότητα! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Παραπέμπεται στες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εμπορίου και Βιομηχανίας και Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.608, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από το σύνδεσμο γονέων της Αγγλικής Σχολής Λευκωσίας για τη μη 
ολοκληρωμένη διδασκαλία του μαθήματος της ιστορίας της Κύπρου.  Αίτημα τόσο των ίδιων των μαθητών όσο 
και του συνδέσμου γονέων είναι όπως διδάσκεται ολόκληρη η ιστορία της Κύπρου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες τις 
οποίες προτίθεται να κάνει, προκειμένου να προωθηθεί το αίτημα των μαθητών και του συνδέσμου γονέων της 
Αγγλικής Σχολής Λευκωσίας για διδασκαλία ολόκληρης της ιστορίας της Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.609, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη περιοδεία μου στα χωριά της ορεινής Πάφου πολλοί κοινοτάρχες μού εξέθεσαν το 
μεγάλο πρόβλημα με την ανεξέλεγκτη βόσκηση ζώων, που καταστρέφει φυτείες και άλλες περιουσίες. Η 
κατάσταση θυμίζει άλλες εποχές και εγκυμονεί σοβαρούς κινδύνους. Οι προστριβές μεταξύ των κτηνοτρόφων 
και των γεωργών είναι καθημερινό φαινόμενο. Η κατάργηση του θεσμού του αγροφύλακα δεν επιτρέπει τον 
επαρκή έλεγχο και την τιμωρία όσων παρανομούν. Αναζητούνται λοιπόν εργαλεία εφαρμογής της νομοθεσίας. 
Μία σκέψη είναι όσοι κτηνοτρόφοι καταδικάζονται για παράνομη βόσκηση των ζώων τους να μη λαμβάνουν 
οποιαδήποτε στήριξη από τα κοινοτικά και δημόσια ταμεία.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι κτηνοτρόφοι 
που έχουν καταδικαστεί για παράνομη βόσκηση των ζώων τους συνεχίζουν να λαμβάνουν χρηματοδοτήσεις 
από τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών και άλλα προγράμματα στήριξης και αν υπάρχει 
δυνατότητα για αλλαγή του σχετικού νομικού πλαισίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.610, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Παναγιά της επαρχίας Πάφου πληροφορήθηκα ότι το ∆ημοτικό 
Σχολείο και το Γυμνάσιο Παναγιάς έχουν αποψιλωθεί από τους μαθητές τους, αφού εκεί φοιτούν μόνο μαθητές 
από τη κοινότητα και τη μικρή διπλανή κοινότητα της Ασπρογιάς.  Άλλες κοντινές κοινότητες, όπως τα 
Καννάβια, παρά το γεγονός ότι δεν έχουν ένσταση, εξ όσων πληροφορήθηκα, δεν επιτρέπεται από το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού να στείλουν τα παιδιά τους ως μαθητές στην Παναγιά. Ο κοινοτάρχης 
Παναγιάς μού ανέφερε ότι και πολλές άλλες κοινότητες της περιοχής της κοιλάδας της Έζουσας (όπως π.χ. η 
Κρίτου Τέρα) θα μπορούσαν να στείλουν τα παιδιά τους στην Παναγιά  αλλά το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού δεν το επιτρέπει. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού εμποδίζει την ενίσχυση με μαθητές των εκπαιδευτηρίων 
της ιστορικής κοινότητας της Παναγιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.611, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από το Σύνδεσμο Ιδιοκτητών ∆ρομώνων Ίππων Κύπρου ότι, σύμφωνα με 
επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2012, το Υπουργείο Οικονομικών 
επεξεργάζεται νομοσχέδιο για ρύθμιση των ιπποδρομιακών στοιχημάτων.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων το νομοσχέδιο που ρυθμίζει το ιπποδρομιακό στοίχημα, καθώς και 
για τους λόγους που καθυστερεί η κατάθεσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.612, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πολλοί νοσηλευτές αντί να βρίσκονται σε υπηρεσίες στα κρατικά νοσηλευτήρια 
έχουν αποσπασθεί στις διοικητικές υπηρεσίες στο Υπουργείο Υγείας. Πρόσφατα μάλιστα δημιουργήθηκε 
επιτροπή σεμιναρίων στο υπουργείο από νοσηλευτές οι οποίοι προηγουμένως εργάζονταν στο Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου και οι οποίοι, αντί να προωθηθούν στα νοσοκομεία, παραμένουν στο υπουργείο. Από 
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την άλλη, οι νοσηλευτές που εργάζονται τα νοσοκομεία διαμαρτύρονται για έλλειψη προσωπικού και φόρτο 
εργασίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν 
νοσηλευτές, και πόσοι, οι οποίοι επιτελούν διοικητικά ή γραφειακά καθήκοντα στο υπουργείο, αν έχει όντως 
δημιουργηθεί επιτροπή σεμιναρίων από νοσηλευτές και ποιο είναι το έργο της και αν μπορούν κάποιοι από 
αυτούς τους νοσηλευτές να πυκνώσουν τις τάξεις των μαχόμενων συναδέλφων τους στην πρώτη γραμμή των 
κρατικών νοσοκομείων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.613, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας εξηγήσει πώς η Τράπεζα Πειραιώς, σύμφωνα με τα πρώτα 
αποτελέσματα του πρώτου τριμήνου του 2013, ανακοίνωσε την 21η Μαΐου 2013 κέρδη ύψους €3,4 δις υπό τη 
μορφή αρνητικής υπεραξίας των καταστημάτων των κυπριακών τραπεζών στην Ελλάδα. 

 Παρακαλώ επίσης να μας απαντήσει συγκεκριμένα για τα εξής: 

1. Πώς η κυβέρνηση συγκατατέθηκε σε αυτή τη συναλλαγή, με την οποία οι μέτοχοι και οι καταθέτες των 
κυπριακών τραπεζών έχουν χάσει €3,4 δις σε αξίες που μεταφέρθηκαν στους μετόχους της Τράπεζας 
Πειραιώς; 

2. Η αντιπροσωπία της τρόικας για την Κύπρο και η αντιπροσωπία της τρόικας για την Ελλάδα είχαν 
πραγματική εικόνα των δεδομένων; 

3. Πώς η αντιπροσωπία της τρόικας για την Κύπρο επέβαλε τη μεταφορά αυτών των δανείων σε άλφα 
τιμή, ενώ φαίνεται ότι η αντιπροσωπία της τρόικας για την Ελλάδα αποδεχόταν την 31η Μαρτίου 2013 
(μόλις πέντε μέρες αργότερα) ότι αυτά τα δάνεια άξιζαν κατά €3,4 δις περισσότερα και αυτό σύμφωνα με 
τις οικονομικές καταστάσεις της Τράπεζας Πειραιώς; 

 Το Υπουργείο Οικονομικών να μας ενημερώσει άμεσα για τους χειρισμούς που έγιναν σε αυτή τη 
συμφωνία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.614, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Χρίστου Μέση 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με το 
ύψος του ενοικίου της πρεσβευτικής κατοικίας στη Ρώμη και τους λόγους που επέβαλαν την επιλογή του εν 
λόγω κτιρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.615, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Χρίστου Μέση 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με το 
ύψος του ενοικίου της πρεσβευτικής κατοικίας στη Μόσχα και τους λόγους που επέβαλαν την επιλογή του εν 
λόγω κτιρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.616, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Εδώ και αρκετό καιρό παραμένουν παγοποιημένες οι προσλήψεις πέντε Μετεωρολογικών Βοηθών Κλ. 
Α2-5-7. ∆ιεξήχθησαν εξετάσεις, δημοσιεύτηκαν τα αποτελέσματα των εξετάσεων αυτών και απομένει να 
κληθούν οι υποψήφιοι από την Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας για προφορική εξέταση και να προσληφθούν. 

 Η μη πλήρωση των πέντε κενών θέσεων Κλ. Α2-5-7 αναγκάζει την υπηρεσία να καταφεύγει στην 
υπερωριακή απασχόληση Μετεωρολογικών Λειτουργών ανώτερης κλίμακας για διεκπεραίωση του αυξημένου 
όγκου εργασιών της. 

 Συγκεκριμένα, το 2012 καταβλήθηκε ποσό ύψους €150.000 για υπερωρίες, ενώ με την πλήρωση των 
πέντε θέσεων Κλ. Α2-5-7 το κόστος των υπερωριών θα μειωνόταν σημαντικά και ο ετήσιος προϋπολογισμός 
δε θα επιβαρυνόταν περαιτέρω.  Επιπλέον, η δαπάνη για την πρόσληψη και εργοδότηση των μετεωρολογικών 
βοηθών καλύπτεται από το Eurocontrol.  Την ίδια στιγμή θα υπάρξει καλύτερη και πιο εύρυθμη λειτουργία της 
υπηρεσίας, γεγονός που θα συμβάλει περαιτέρω στην ασφάλεια των πτήσεων. 

 Σύμφωνα με τα δεδομένα αυτά, θα ήταν παράκλησή μου όπως ενημερώσετε τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο ολοκλήρωσης της διαδικασίας πρόσληψης των πέντε 
Μετεωρολογικών Βοηθών Κλ. Α2-5-7 και, εάν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.617, ημερομηνίας 24 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να προωθήσει για το χειρισμό παραπόνων και την εξιχνίαση υποθέσεων που αφορούν 
κακομεταχείριση ζώων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.618, ημερομηνίας 24 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Παγκύπριο Σωματείο Καταστηματαρχών Πώλησης Κατοικίδιων Ζώων 
εξέφρασε την επιθυμία όπως ξανασυζητήσει με τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες τους κανονισμούς για τα 
υποστατικά πώλησης ζώων συντροφιάς λίγο πριν να ολοκληρωθεί ο νομοτεχνικός έλεγχος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η εκ νέου σχετική διαβούλευση των πιο πάνω κανονισμών με το Παγκύπριο Σωματείο Καταστηματαρχών 
Πώλησης Κατοικίδιων Ζώων και πότε αναμένεται να αποστείλουν οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες το νέο κείμενο 
κανονισμών στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.619, ημερομηνίας 24 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με το πρόβλημα της έντονης ηχορρύπανσης που 
επηρεάζει τους κατοίκους των σπιτιών τα οποία βρίσκονται ανατολικά του αυτοκινητοδρόμου Λευκωσίας-
Ανθούπολης (συγκεκριμένα από τον κυκλικό κόμβο Αρχάγγελου μέχρι τον κυκλικό κόμβο Ανθούπολης). Όπως 
ενημερώθηκα, οι κάτοικοι της περιοχής δεν μπορούν να ανοίξουν τα παράθυρα των σπιτιών τους, με 
αποτέλεσμα να χρησιμοποιούν συνεχώς τα κλιματιστικά κατά τη διάρκεια των καλοκαιρινών μηνών.  Σύμφωνα 
με μελέτες ειδικών, ο θόρυβος αποτελεί έναν από τους σημαντικότερους παράγοντες υποβάθμισης του 
περιβάλλοντος και επομένως της ποιότητας ζωής. Επιδρά δυσμενώς όχι μόνο στο σύστημα ακοής του 
ανθρώπου, αλλά και στην ψυχοσωματική του υγεία, δεδομένης της συμβολής του στη δημιουργία άγχους. 
Αυξάνει την πίεση, προκαλεί κούραση, πονοκεφάλους, ταχυπαλμίες, μειώνει τον ύπνο, αυξάνει το άγχος, 
επηρεάζει αρνητικά τις βασικές λειτουργίες του ανθρώπινου οργανισμού και παρεμποδίζει τη συγκέντρωση.  
Επιπλέον, συμβάλλει στην ενεργοποίηση των μηχανισμών του στρες και διεγείρει το νευρικό σύστημα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να επιλυθεί το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι της περιοχής 
Αρχαγγέλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.620, ημερομηνίας 24 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από το σύνδεσμο γονέων της Αγγλικής Σχολής για την ένταξη της διδασκαλίας του 
μαθήματος “Αγωγή του πολίτη”. Σύμφωνα με το σύνδεσμο γονέων, το μάθημα έτσι όπως έχει εισαχθεί είναι 
προπαγανδιστικό, ενώ οι γονείς θεωρούν ότι το μάθημα πρέπει είτε να διαφοροποιηθεί είτε να σταματήσει να 
διδάσκεται. Παράλληλα, ο σύνδεσμος γονέων της Αγγλικής Σχολής θίγει και θέμα αύξησης των εξόδων της 
Αγγλικής Σχολής λόγω της πρόσληψης επιπλέον καθηγητών για τη διδασκαλία του συγκεκριμένου μαθήματος.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το βιβλίο που 
διδάσκεται στην Αγγλική Σχολή είναι εγκεκριμένο από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.621, ημερομηνίας 24 Μαΐου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πορεία 
ολοκλήρωσης του Συστήματος Ταξινόμησης και Αξιολόγησης της Αναπηρίας και την έναρξη της εφαρμογής 
του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.622, ημερομηνίας 24 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Χρίστου Μέση 

 «Η Γενική Ελεγκτής επισημαίνει στις ετήσιες της εκθέσεις την ανάγκη διερεύνησης του κόστους που 
προκύπτει από τις κτιριακές ανάγκες των διπλωματικών αποστολών του Υπουργείου Εξωτερικών και 
διαμόρφωσης ενός μακροχρόνιου σχεδιασμού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με τις 
μέχρι στιγμής ενέργειες του Υπουργείου Εξωτερικών για το θέμα αυτό.  Παράλληλα, παρακαλείται όπως 
καταθέσει κατάλογο με το κόστος ενοικίασης των κτιρίων όλων των διπλωματικών αποστολών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.623, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον περί Αγγλικής Σχολής Νόμο, η Αγγλική Σχολή διευθύνεται και ελέγχεται από το 
διοικητικό συμβούλιο, που αποτελείται από τον εκάστοτε αντιπρόσωπο του Βρετανικού Συμβουλίου στην 
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Κύπρου και δέκα άλλα μέλη, που διορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο. Παράλληλα, στο νόμο δίνεται η 
δυνατότητα στο Υπουργικό Συμβούλιο να τερματίσει το διορισμό του προέδρου ή οποιουδήποτε διοριζόμενου 
μέλους του διοικητικού συμβουλίου. Έχω πληροφορηθεί ότι η Αγγλική Σχολή παρουσιάζει έλλειμμα ύψους ενός 
εκατομμυρίου ευρώ λόγω λανθασμένης διαχείρισης των οικονομικών της από το διοικητικό συμβούλιο. 
Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, ο σύνδεσμος γονέων της Αγγλικής Σχολής θέτει θέμα ελλιπούς ελέγχου από 
το διοικητικό συμβούλιο της Αγγλικής Σχολής, ενώ εγείρει και το θέμα ελέγχου των οικονομικών καταστάσεών 
της σχολής από τη Γενική Ελέγκτρια του κράτους, αφού λαμβάνει κρατική χορηγία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ζητήσει από τη Γενική Ελέγκτρια όπως διεξάγει έλεγχο των οικονομικών καταστάσεων της Αγγλικής Σχολής, 
προκειμένου να διαπιστώσει από πού προήλθε το έλλειμμα του ενός εκατομμυρίου ευρώ. Παρακαλώ επίσης 
τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να αντικαταστήσει τα 
μέλη του διοικητικού συμβουλίου της Αγγλικής Σχολής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.624, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι από την 1η Ιανουαρίου 2013 τέθηκαν σε ισχύ νέοι κανόνες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για το φόρο προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ), που στόχο έχουν να διευκολύνουν τις επιχειρήσεις σε όλη 
την Ευρώπη. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η ηλεκτρονική τιμολόγηση θα αντιμετωπίζεται με τον ίδιο 
τρόπο όπως η έντυπη τιμολόγηση, επιτρέποντας στις εταιρείες να επιλέξουν τη λύση τιμολόγησης ΦΠΑ που 
λειτουργεί καλύτερα για αυτές. Το μέτρο αυτό  έχει τη δυνατότητα να εξοικονομήσουν οι επιχειρήσεις πολλά 
εκατομμύρια το χρόνο λόγω μείωσης του κόστους διαχείρισης. Τα ηλεκτρονικά και έντυπα τιμολόγια, στο 
πλαίσιο της Οδηγίας, τοποθετούνται επί ίσοις όροις, με κοινούς κανόνες, προκειμένου να προωθηθεί η 
υιοθέτηση της ηλεκτρονικής τιμολόγησης. Τα κράτη μέλη δε θα μπορούν πλέον να ορίζουν προϋποθέσεις για 
τη χρήση των ηλεκτρονικών τιμολογίων, όπως για παράδειγμα ηλεκτρονικές υπογραφές, και τα τιμολόγια θα 
έχουν τη δυνατότητα να αποθηκεύονται με ηλεκτρονικά μέσα. Παράλληλα, οι επιχειρήσεις των κρατών μελών 
με κύκλο εργασιών κάτω από €2 εκατομ. το χρόνο δε θα πληρώνουν το ΦΠΑ μέχρι την εξόφληση του 
τιμολογίου, αποφεύγοντας έτσι προβλήματα ταμειακής ροής.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έχει εφαρμόσει την πιο πάνω ευρωπαϊκή Οδηγία και, εάν όχι, πότε αναμένεται να το πράξει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.625, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Οι νόμιμοι ξεναγοί χρεώνουν 18% φόρο προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) για τις υπηρεσίες που 
προσφέρουν. Το υψηλό ΦΠΑ οδηγεί διάφορους παράνομους (Κυπρίους και ξένους) να προσφέρουν 
υπηρεσίες ξεναγού χωρίς να χρεώνουν ΦΠΑ. Έχοντας υπόψη τη διαπίστωση ότι είναι εξαιρετικά δύσκολο να 
ελεγχθούν οι παρανομίες στον τομέα των υπηρεσιών ξενάγησης, αίτημα του Συνδέσμου Ξεναγών Κύπρου είναι 
να μειωθεί το ΦΠΑ σε 8%, όπως ισχύει και για τις υπηρεσίες που προσφέρουν τα τουριστικά λεωφορεία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν εντοπιστεί 
παράνομοι ξεναγοί που δεν εκδίδουν τιμολόγια για τις υπηρεσίες τους και αν προτίθεται να υιοθετήσει και να 
προωθήσει την εισήγηση του Συνδέσμου Ξεναγών Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.626, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το 
χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης της αναθεώρησης του περί Παιδιών Νόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.627, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών για υπερβόσκηση σε περιοχή του χωριού Κλήρου που βρίσκεται 
πλησίον του δρόμου προς το χωριό Φικάρδου. Όπως πληροφορήθηκα, η χλωρίδα, που συνιστά ένα 
οικοσύστημα με πλούσια βιοποικιλότητα στη συγκεκριμένη περιοχή, έχει υποστεί μεγάλη υποβάθμιση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να σταματήσει η υπερβόσκηση στη συγκεκριμένη περιοχή, καθώς και για τα 
μέτρα που προτίθεται να λάβει εναντίον των παρανομούντων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.628, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Ιδιοκτητών Στεγών Ευγηρίας ότι οι ιδιωτικές στέγες 
ευγηρίας υπόκεινται σε 18% φόρο προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ), ενώ οι ίδιες προσφερόμενες υπηρεσίες από τις 
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κοινοτικές και κρατικές  στέγες δεν υπόκεινται καθόλου σε χρέωση ΦΠΑ. Αποτέλεσμα αυτού είναι πολλοί 
ένοικοι να φεύγουν από τις ιδιωτικές στέγες ευγηρίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει σε μείωση του ΦΠΑ των προσφερόμενων υπηρεσιών από τις ιδιωτικές στέγες. Παρακαλώ επίσης 
τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ποσά της κρατικής χορηγίας που 
λαμβάνουν κρατικές και κοινοτικές στέγες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.629, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Στο πλαίσιο της διαβούλευσης που έχει γίνει για το θαλάσσιο πάρκο στη θαλάσσια περιοχή Αγίας 
Νάπας-Παραλιμνίου τονίστηκαν οι επιπτώσεις που θα έχει η δημιουργία προστατευτικού πάρκου στην 
αλιευτική δραστηριότητα, εφόσον ένας μεγάλος αριθμός επαγγελματιών ψαράδων δε θα είναι πλέον σε θέση 
να συνεχίσουν να ασκούν το επάγγελμά τους, ενώ παράλληλα η παραδοσιακή δραστηριότητα ψαρέματος στην 
περιοχή θα επηρεαστεί εξολοθρευτικά. 

 Για το λόγο αυτό παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν το Τμήμα Αλιείας θα ετοιμάσει ειδικό σχέδιο εθελοντικής εξόδου για τους ψαράδες της περιοχής από το εν 
λόγω επάγγελμα, χωρίς να σχετίζεται όμως με το ευρύτερο και γενικότερο σχέδιο απόσυρσης σκαφών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.630, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο, μετά 
την εξαίρεση των τοπικών αρχών από την καταβολή του φόρου προστιθέμενης αξίας, η μονάδα ΧΥΤΥ της 
Κόσης έχει μετακυλίσει το ποσό αλλού, ως διοικητικό έξοδο, καταστρατηγώντας έτσι τη συμφωνία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.631, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Υπάρχουν πληροφορίες ότι λόγω της οικονομικής κρίσης το Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Ευρύχου 
υποβαθμίζεται, με στόχο την αναστολή της λειτουργίας του. 

 Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα για το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.632, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσοι είναι οι 
λήπτες σύνταξης χηρείας σε αριθμούς (δηλαδή πόσες γυναίκες, πόσοι άντρες και το σύνολο αυτών). Πόσοι 
από τους λήπτες είναι χήρες/χήροι δημόσιων υπαλλήλων και πόσοι ιδιωτικών υπαλλήλων; Παρακαλώ επίσης, 
αν είναι δυνατό, να μας αποσταλούν στοιχεία για τις ηλικίες των ληπτών σύνταξης χηρείας, καθώς και για τη 
χρονική διάρκεια που λαμβάνουν τη σύνταξη αυτή.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2013 του Υπουργού Υγείας κ. Πέτρου Πετρίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.533, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας θα αποτελείται από τα ακόλουθα: 

1. ∆ύο υπόγεια εμβαδού 2200 τετραγωνικών μέτρων έκαστο. 

2. Ένα ημιυπόγειο εμβαδού 2200 τετραγωνικών μέτρων. 

3. Ισόγειο εμβαδού 3100 τετραγωνικών μέτρων. 

4. Πρώτο Όροφο εμβαδού 2500 τετραγωνικών μέτρων. 

5. ∆εύτερο όροφο εμβαδού 2500 τετραγωνικών μέτρων (που θα είναι μόνο κέλυφος για μελλοντικές 
ανάγκες). 

6. Τρίτο όροφο εμβαδού 2500 τετραγωνικών μέτρων. 

7. Τέταρτο όροφο αποκλειστικά για τις ανάγκες των ηλεκτρομηχανολογικών εγκαταστάσεων. 
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8. Πρόβλεψη για μελλοντική ανέγερση τεσσάρων επιπρόσθετων ορόφων για κάλυψη μακροπρόθεσμων 
μελλοντικών αναγκών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.1029, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 4.7.2012 και σας αποστέλλω κατάλογο των 
πολεοδομικών αδειών που χορηγήθηκαν από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως την περίοδο 2011-2012 για 
την ανέγερση ή τροποποίηση πρατηρίων πετρελαιοειδών (Παράρτημα Α). Συνολικά στην Επαρχία Λευκωσίας 
χορηγήθηκαν 4 πολεοδομικές άδειες για την ανέγερση νέων πρατηρίων, 13 άδειες για προσθήκες/μετατροπές 
σε υφιστάμενα πρατήρια και 1 άδεια για ανακατασκευή πρατηρίου. Στην Επαρχία Λεμεσού χορηγήθηκαν 3 
πολεοδομικές άδειες για την ανέγερση νέων πρατηρίων, 1 άδεια για προσθήκες/μετατροπές σε υφιστάμενο 
πρατήριο και 1 άδεια για ανακατασκευή πρατηρίου. Στην Επαρχία Λάρνακας χορηγήθηκαν 5 πολεοδομικές 
άδειες για την ανέγερση νέων πρατηρίων και 1 άδεια για προσθήκες/μετατροπές σε υφιστάμενο πρατήριο. Στην 
Επαρχία Πάφου χορηγήθηκαν 5 πολεοδομικές άδειες για την ανέγερση νέων πρατηρίων και 3 άδειες για 
προσθήκες/μετατροπές σε υφιστάμενα πρατήρια. Στην Επαρχία Αμμοχώστου χορηγήθηκαν 8 πολεοδομικές 
άδειες για την ανέγερση νέων πρατηρίων, 1 άδεια για προσθήκες/μετατροπές σε υφιστάμενο πρατήριο και 1 
έγκριση τροποποιημένων σχεδίων. 

2.  Ο ∆ήμος Λευκωσίας έχει ενημερώσει το Υπουργείο Εσωτερικών ότι στη διοικητική περιοχή του 
λειτουργούν 36 πρατήρια πετρελαιοειδών. Κατά την πιο πάνω περίοδο δεν χορηγήθηκε οποιαδήποτε 
πολεοδομική άδεια για ανέγερση νέων πρατηρίων, παρά μόνο πολεοδομικές και οικοδομικές άδειες για 
προσθήκες/μετατροπές σε υφιστάμενα πρατήρια, στα πλαίσια της διαδικασίας που βρίσκεται σε εξέλιξη από το 
∆ήμο για χορήγηση πιστοποιητικών έγκρισης με βάση τις πρόνοιες του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
Νόμου σε υφιστάμενες αναπτύξεις. 

3. Ο ∆ήμος Λεμεσού επίσης έχει ενημερώσει το Υπουργείο ότι κατά την περίοδο 2011-2012 δε χορήγησε 
οποιαδήποτε πολεοδομική άδεια για ανέγερση νέων πρατηρίων. 

4. Ο ∆ήμος Λάρνακας έχει διαβιβάσει στο Υπουργείο Εσωτερικών κατάλογο των πρατηρίων 
πετρελαιοειδών που δραστηριοποιούνται στη διοικητική του περιοχή, στον οποίο περιλαμβάνονται 
πληροφορίες για άδειες και τα πιστοποιητικά που χορηγήθηκαν για το κάθε πρατήριο (Παράρτημα Β). 

5. Ο ∆ήμος Πάφου έχει ενημερώσει το Υπουργείο ότι κατά την περίοδο 2011-2012 χορηγήθηκε μια 
πολεοδομική άδεια για την ανέγερση πρατηρίου πετρελαιοειδών και πλυντηρίου αυτοκινήτων, στο τεμάχιο με 
αρ. 130, Φ/Σχ:51/110403, στην Κ. Πάφο (Λεωφόρος Σπύρου Κυπριανού). Η άδεια εκδόθηκε στις 21.11.2011, 
ενώ μέχρι στιγμής δεν έχει υποβληθεί αίτηση για χορήγηση της σχετικής άδειας οικοδομής.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2013 του Υπουργού Υγείας κ. Πέτρου Πετρίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.02.136, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 

Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Υγείας προχωρεί με την ολοκλήρωση δύο αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου 
αναφορικά με την αναδιοργάνωση της Υπηρεσίας Ασθενοφόρων, με σκοπό την αναβάθμιση της επείγουσας 
προνοσοκομειακής φροντίδας. 

3. Η αναδιοργάνωση επικεντρώνεται κυρίως στη στελέχωση των ασθενοφόρων με εξειδικευμένο 
προσωπικό, τη δημιουργία νέων σταθμών και την αναβάθμιση του στόλου ασθενοφόρων. 

4. Η πρώτη φάση, που απορρέει από σχετική μελέτη, για δημιουργία τεσσάρων νέων σταθμών 
Ασθενοφόρου (Πέγεια, Ορόκλινη, Κλήρου και Κέντρο Πόλης Λεμεσού) που θα λειτουργούν πάνω σε 24ωρη 
βάση θα ολοκληρωθεί με την έγκριση αποπαγοποίησης των 24 θέσεων «∆ιασώστης-Πλήρωμα Ασθενοφόρου» 
από τη Βουλή και την πρόσληψη των ∆ιασωστών. 

5. Σημειώνεται επιπρόσθετα, ότι με βάση την ίδια μελέτη, το Υπουργείο Υγείας προγραμματίζει σε δεύτερη 
φάση, περαιτέρω επέκταση των υπηρεσιών Επείγουσας Προνοσοκομειακής Φροντίδας με λειτουργία ακόμα 
δύο σταθμών, ενός στην περιοχή Τριμίκλινης (που θα καλύπτει και την περιοχή Μονιάτη) και ενός στον 
Αστρομερίτη. 

6. Τα επείγοντα περιστατικά που συμβαίνουν στην περιοχή του Μονιάτη καλύπτονται σήμερα από 
ασθενοφόρο του Νοσοκομείου Κυπερούντας ή του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού, ανάλογα με την τοποθεσία 
που συμβαίνουν.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.253, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.253 και ημερομηνία 02 Νοεμβρίου 2012, που 
υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σε σχέση με το διαχωρισμό οικοπέδων για οικογένειες 
με χαμηλά εισοδήματα στην κοινότητα Κουκλιών, και έχω οδηγίες από τον Υπουργό Εσωτερικών να σας 
πληροφορήσω πως στην κοινότητα Κουκλιών προωθείται ο διαχωρισμός 76 οικοπέδων για Αυτοστέγαση 
Εκτοπισθέντων και 28 οικοπέδων για οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα, σε τμήμα του κρατικού τεμαχίου με 
αρ. 102, Φ/Σχ. 51/56 και 52/49 στα Κούκλια, το οποίο αποφασίσθηκε να διατεθεί για τον πιο πάνω σκοπό. 

2. Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, έπειτα από διαγωνισμό που προκηρύχθηκε για τη μελέτη του 
διαχωρισμού των οικοπέδων, αφού αξιολόγησε τις προσφορές που υποβλήθηκαν έχει αναθέσει σε ιδιώτη 
Μελετητή την προσφορά για παροχή υπηρεσιών για το διαχωρισμό οικοπέδων αυτοστέγασης εκτοπισθέντων 
στην Κοινότητα Κουκλιών με το συμβόλαιο με αρ. 64/2012. 

3. Οι μελέτες διαχωρισμού των εν λόγω οικοπέδων καθώς και τα κατασκευαστικά σχέδια, αναμένεται να 
ολοκληρωθούν περί τα τέλη Ιουνίου 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.277, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.277 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 17.01.2013 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το εργοστάσιο Prometheus Asphalt χωροθετείται εντός Βιομηχανικής Ζώνης Β2 Κατηγορίας Α΄, στο 
Τσέρι. Για την ανάπτυξη χορηγήθηκε στο παρελθόν η άδεια οικοδομής με αρ. Β665/83 και η 
πολεοδομική άδεια με αρ. ΛΕΥ/0710/1991, ημ. 13.05.1991 για προσθήκες/μετατροπές σε υφιστάμενο 
εργοστάσιο επεξεργασίας ασφάλτου της Εταιρείας Cybarco Ltd. Σύμφωνα με το ∆ήμο Τσερίου για την 
ανάπτυξη δεν έχει χορηγηθεί πιστοποιητικό έγκρισης. 

(β)  Το εργοστάσιο Madcom Nemesis Asphalt εμπίπτει σε τεμάχιο το οποίο εφάπτεται της Βιομηχανικής 
Ζώνης Β2 Κατηγορίας Α΄, στο Τσέρι. Σύμφωνα με το ∆ήμο Τσερίου, η ανάπτυξη καλύπτεται με άδεια 
οικοδομής, ενώ γι’ αυτήν δεν έχει χορηγηθεί πιστοποιητικό έγκρισης. 

(γ)  Για το εργοστάσιο lasonas Asphalt, που εμπίπτει στη διοικητική περιοχή του ∆ήμου Ιδαλίου, χορηγήθηκε 
στις 26.05.1978 η άδεια οικοδομής με αρ. 12606. Οι ιδιοκτήτες υπέβαλαν αργότερα και την αίτηση με αρ. 
ΛΕΥ/2059/1993 για χορήγηση πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση των προνοιών της ∆ήλωσης 
Πολιτικής για επέκταση υφιστάμενου εργοστασίου, η οποία απορρίφθηκε στις 13.02.1996. Σύμφωνα με 
το ∆ήμο Ιδαλίου για την ανάπτυξη δεν έχει χορηγηθεί πιστοποιητικό έγκρισης. 

 Για το θέμα της εκπομπής αερίων, το οποίο δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου 
Εσωτερικών, παρακαλώ όπως απευθυνθείτε στο καθ’ ύλην αρμόδιο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.304, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

«Παροχή δωρεάν πρόσβασης στο διαδίκτυο μέσω της Hellas Sat 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το 2009 αποφασίστηκε η παροχή δωρεάν δορυφορικής πρόσβασης στο διαδίκτυο σε 153 κοινότητες, 
που τότε δεν διέθεταν καθόλου ευρυζωνική πρόσβαση. Η πρόσβαση στο διαδίκτυο προσφέρθηκε από 
την εταιρεία Hellas Sat Consortium Ltd στα πλαίσια αξιοποίησης των αντιπαροχών που προνοούνταν 
στη Συμφωνία, που υπογράφηκε στις 23.12.2008 μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της εταιρείας. 

2. Στις κοινότητες αυτές (μόνο 105 από τις 153 κοινότητες αποδέχτηκαν την υπηρεσία) εγκαταστάθηκε ο 
απαραίτητος εξοπλισμός, έτσι ώστε να παρέχεται πρόσβαση στο διαδίκτυο μέσω δορυφόρου. Η 
εγκατάσταση του απαραίτητου εξοπλισμού ξεκίνησε το Σεπτέμβριο του 2009 και ολοκληρώθηκε αρχές 
του 2011. Με την παρεχόμενη υπηρεσία εξασφαλίστηκε ικανοποιητική δορυφορική σύνδεση 1 Mbps ανά 
5 δυνητικούς χρήστες (επισκέπτες ή κάτοικους της κοινότητας). 

3. Από τις αρχές του 2012, η Cyta επέκτεινε το ευρυζωνικό της δίκτυο και πλέον καλύπτει όλες τις 
κοινότητες της Κύπρου. Παράλληλα, τον τελευταίο χρόνο, αρκετές Υπηρεσίες του Κράτους, όπως η 
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Αστυνομία, το Κέντρο Συντονισμού Έρευνας και ∆ιάσωσης και η Εθνική Φρουρά, υπέβαλαν 
συγκεκριμένες προτάσεις για αξιοποίηση των εναπομεινασών υπηρεσιών αντιπαροχής της Hellas Sat. 

4. Ως εκ τούτου, το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (THE) και το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 
αποφάσισαν να διακόψουν την επιχορήγηση της εν λόγω δορυφορικής σύνδεσης από τον Οκτώβριο του 
2013. Οι κοινότητες ενημερώθηκαν για την απόφαση αυτή με επιστολή του THE με ημερομηνία 
29.3.2013. Οι κοινότητες έχουν την επιλογή να διατηρήσουν τον εξοπλισμό της Hellas Sat και με δικά 
τους έξοδα είτε να συνεχίσουν να έχουν την υφιστάμενη δορυφορική σύνδεση με τέλος χρέωσης €45 
περίπου το μήνα ανά σύνδεση για υπηρεσία 1 Mbps/128kbps, είτε να αγοράσουν επίγεια σύνδεση στο 
διαδίκτυο από τηλεπικοινωνιακό οργανισμό που δραστηριοποιείται στην κοινότητα τους. 

5. Οι κοινότητες θα πρέπει να ενημερώσουν το THE μέχρι τις 15.5.2013 εάν επιθυμούν να διατηρήσουν 
τον εξοπλισμό. Ο εξοπλισμός που βρίσκεται σε κοινότητες, οι οποίες δεν επιθυμούν να τον κρατήσουν, 
θα μετακινηθεί σε άλλες κοινότητες ή θα χρησιμοποιηθεί για άλλους σκοπούς. Για το σκοπό αυτό το 
THE έχει συστήσει ειδική επιτροπή, η οποία θα εξετάσει το θέμα και θα κάνει εισηγήσεις για την 
καλύτερη αξιοποίηση του εξοπλισμού, που δεν θα επιθυμούν να διατηρήσουν οι κοινότητες. 

6. Τέλος, σημειώνεται ότι από στοιχεία που διατηρεί η Hellas Sat προκύπτει ότι 238 τερματικά, που 
βρίσκονται εγκατεστημένα στις εν λόγω κοινότητες, έδειξαν κατά τους τελευταίους τρεις μήνες μηδενική 
κίνηση δεδομένων. Ως εκ τούτου, συμπεραίνεται ότι ο συγκεκριμένος εξοπλισμός σε ορισμένες 
περιπτώσεις δεν χρησιμοποιείται καθόλου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γεώργιου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.388, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αναπληρώτριας Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με αρ. Ερ. 23.06.010.02.388 και ημερομηνία 15.01.2013 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της 
επιστολής του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με αρ. Φακ. 2.10.15 και 5.22.03 και 
ημερομηνία 11.02.2013 για το ίδιο θέμα (επισυνάπτεται αντίγραφο για εύκολη αναφορά), σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ετοίμασε νομοσχέδιο με τίτλο «O περί της 
Λειτουργίας Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμος του 2011» με το οποίο η Υπηρεσία Ενέργειας του 
Υπουργείου αναλαμβάνει την αρμοδιότητα της ρύθμισης της λειτουργίας των πρατηρίων πετρελαιοειδών 
και την έκδοση άδειας λειτουργίας, η οποία σήμερα, εκδίδεται από τις Οικοδομικές Αρχές, με βάση τους 
περί Ρυθμίσεως Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμους του 1968 έως το 1999. Παρόλο που το νομοσχέδιο 
έτυχε νομοτεχνικού ελέγχου, για να είναι δυνατή η υιοθέτηση και εφαρμογή του, θα πρέπει ταυτόχρονα 
να καταργηθούν οι πρόνοιες των εν ισχύει περί Ρυθμίσεως Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμων του 1968 
έως το 1999 που ρυθμίζουν, σήμερα, την αδειοδότηση της λειτουργίας των πρατηρίων πετρελαιοειδών, 
με σχετικό τροποποιητικό νόμο. Το τροποποιητικό νομοσχέδιο αναμένεται να ετοιμαστεί από το 
Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο είναι ήδη ενήμερο. 

2. Αναφορικά με το προσχέδιο Κανονισμών για τους όρους και προϋποθέσεις λειτουργίας των πρατηρίων 
για την προστασία των νερών και του εδάφους που ετοίμασε το Τμήμα Περιβάλλοντος, το Υπουργείο 
απέστειλε τις απόψεις του με επιστολή με αρ. Φακ. 8.4.13.1/7 και ημερομηνία 28.02.2013, αντίγραφο 
της οποίας επισυνάπτεται για ενημέρωση σας. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας & Τουρισμού, με 
την υπό αναφορά επιστολή, δηλώνει ότι μπορεί να συμπεριλάβει στο νομοσχέδιο με τίτλο «O περί της 
Λειτουργίας Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμος του 2011», τις κατάλληλες πρόνοιες που θα συμβάλουν 
στην προστασία των νερών και του εδάφους από τυχόν διαρροή πετρελαιοειδών από πρατήρια, 
νοουμένου ότι αυτό συμφωνηθεί με το Τμήμα Περιβάλλοντος.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.420, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.02.420, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 11.2.2013 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά την καθυστέρηση παραχώρησης των εννέα διαθέσιμων οικοπέδων 
στον Οικισμό Αυτοστέγασης Εκτοπισθέντων ΑΗΚ ∆εκέλειας: 

(α)  Μετά από αίτημα της Τοπικής Επιτροπής Προσφύγων, αποφασίστηκε ο διαχωρισμός 9 νέων οικοπέδων 
σε διαθέσιμο χώρο του υφιστάμενου Οικισμού Αυτοστέγασης ΑΗΚ ∆εκέλειας και συγκεκριμένα σε 
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ενδιάμεσους ανοικτούς χώρους, που κατέστησαν διαθέσιμοι μετά την μετακίνηση των εναέριων 
γραμμών της ΑΗΚ. 

(β)  Η καθυστέρηση παραχώρησης των πιο πάνω οικοπέδων οφείλεται στις προσπάθειες του Αν. Επάρχου 
Λάρνακας για να εντοπιστούν οι παρεμβαίνοντες και να αρθούν οι παρανομίες, οι οποίες αφορούν 
περιφράξεις με υποστατικά για κοτόπουλα κλπ που επηρεάζουν 3 οικόπεδα, ενώ σε 2 οικόπεδα 
επεμβαίνει οικία. 

(γ)  Αναφέρεται ότι πρόσφατα, εντοπίστηκαν οι παρανομούντες και ειδοποιήθηκαν γραπτώς να άρουν τις 
επεμβάσεις στα εν λόγω οικόπεδα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.458, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια επιστολών σας με αρ. αναφοράς Ερ. 23.06.010.02.458 και ημερομηνίες 21 Φεβρουαρίου 
και 29 Απριλίου 2013, αναφορικά με παρενόχληση πτήσεων της Emirates από τουρκικά μαχητικά στις 28 
Ιανουαρίου 2013 σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το συγκεκριμένο περιστατικό καταγγέλθηκε στον ΟΗΕ σε Λευκωσία και Νέα Υόρκη στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και στις Ομάδες ∆ιεύρυνσης (επίπεδο πρωτευουσών και Βρυξελλών), το EUROCONTROL 
και τον ∆ιεθνή Οργανισμό Πολιτικής Αεροπορίας (ICAO). 

2. Υπενθυμίζεται συναφώς θέση Ευρ. Επιτροπής όπως εκφράστηκε στο πλαίσιο της Επιτροπής Σύνδεσης 
EE-Τουρκίας (Απρίλιος 2013), σύμφωνα με την οποία η EE επαναλαμβάνει την άμεση ανάγκη για 
επίλυση των σοβαρών προβλημάτων ασφάλειας στην περιοχή της Νοτιοανατολικής Ευρώπης που 
προκύπτουν από την έλλειψη επικοινωνίας μεταξύ των Κέντρων Ελέγχου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της Τουρκίας και καλεί την Τουρκία να υποστηρίξει τις προσπάθειες που καταβάλλονται με σκοπό 
την άμεση επίλυσή τους. 

3. Σημειώνεται επίσης ότι ο Οργανισμός Πολιτικής Αεροπορίας (ICAO) διαβεβαιώνει σταθερά ότι το θέμα 
των παράνομων πτήσεων στρατιωτικών αεροσκαφών στο FIR Λευκωσίας και οι ανησυχίες του 
οργανισμού έχουν εγερθεί προς την τουρκική πλευρά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.485, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.485 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 11.3.2013 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Καντού με επιστολή του ημερομηνίας 3.1.2013 
ζήτησε την εκμίσθωση Τ/Κ χώρου που είναι παραχωρημένος στη Σχολική Εφορεία Καντού, καθώς και άλλων 
παρακείμενων τεμαχίων για χρήση τους ως Κοινοτικό Πάρκο. Ο Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου Καντού 
ενημερώθηκε από την Αν. Έπαρχο Λεμεσού ότι για να εξετασθεί το αίτημά του, θα πρέπει να εξασφαλίσει τη 
γραπτή συγκατάθεση της Σχολικής Εφορείας, την οποία και προσκόμισε στις 12.4.2013. Ως εκ τούτου, το 
αίτημά του θα εξετασθεί στην επόμενη συνεδρία της Ειδικής Επιτροπής για την παραχώρηση Τ/Κ υποστατικών 
και κενών χώρων για επαγγελματικούς σκοπούς στην Επαρχία Λεμεσού. Τα πρακτικά της εν λόγω συνεδρίας 
θα διαβιβαστούν εν συνεχεία στον Υπουργό Εσωτερικών ως Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών για μελέτη και ανάλογη 
απόφαση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.512, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.512 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 27/3/2013 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Η Μονάδα ∆ιαχείρισης Ευρωπαϊκών Ταμείων και Ταμείων Αλληλεγγύης προέβη, σύμφωνα με την 
νενομισμένη διαδικασία, σε υποβολή αιτήματος προς το Υπουργείο Οικονομικών για την εξασφάλιση της 
απαιτούμενης χρηματοδότησης για τα έργα που έχουν εγκριθεί για ένταξη στο Πρόγραμμα Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2007-2013, μεταξύ των οποίων είναι και το έργο κατασκευής πολυδύναμου κέντρου στην 
κοινότητα Μεσόγης. 

(β)  Λόγω της δυσχερούς οικονομικής κατάστασης το Υπουργείο Οικονομικών δεν έχει εγκρίνει μέχρι 
σήμερα το πιο πάνω αίτημα. 
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(γ)  Η διαδικασία προκήρυξης διαγωνισμού για το έργο κατασκευής πολυδύναμου κέντρου στην κοινότητα 
Μεσόγης θα προωθηθεί από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου όταν και εφόσον εξασφαλιστούν οι 
απαραίτητες πιστώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.513, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Για την υλοποίηση του κυκλικού κόμβου στην συμβολή της Λεωφόρου Μεσόγης με την οδό Πανίκου 
Χατζηπαναγή, για τον οποίο ετοιμάστηκε παλαιότερα από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σχετική μελέτη-
οριζοντογραφία, η εκτίμηση δαπάνης ανέρχεται στις €190.000 περίπου. 

3. Λόγω των περιορισμών στις σχετικές πιστώσεις στους προϋπολογισμούς του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων για το έτος 2012 και το 2013, που προέκυψαν από τις πολύ δυσμενείς δημοσιονομικές συνθήκες, το 
έργο αυτό δεν μπορεί να υλοποιηθεί εντός του 2013. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα προγραμματίσει την 
υλοποίηση του κόμβου εντός του 2014 ανάλογα με τις διαθέσιμες πιστώσεις στον προϋπολογισμό του 2014 και 
νοουμένου ότι το σχετικό ποσό θα αποδεσμευτεί από το Υπουργείο Οικονομικών.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε με το Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε σήμερα τη 
συζήτηση του θέματος που τιτλοφορείται «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών και την καλλιέργεια γενετικά 
τροποποιημένων ποικιλιών φυτών», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη από τους 
Οικολόγους Περιβαλλοντιστές, τον οποίο και καλώ εις το βήμα, για να εισάξει το θέμα. 

 Υπάρχει σχετικός κατάλογος ομιλητών που θα ακολουθήσουν. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να αφήσουμε λλίον χρόνον, κύριε Πρόεδρε, να αποχωρήσουν οι βιαστικοί! 

 Λοιπόν...  Κυρία Χαραλαμπίδου, παρακαλώ. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, συναδέλφισσες... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ε, σας είπα, κύριε Πρόεδρε, άστε λίγο χρόνο, να αποχωρήσουν οι βιαστικοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία!  Καθίστε, παρακαλώ! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Το θέμα που έχω ζητήσει να συζητηθεί στο Τέταρτο Κεφάλαιο της σημερινής ολομέλειας είναι ένα θέμα 
που απασχολεί τους πολίτες και τις κοινωνίες σε όλο τον κόσμο.  Οι γενετικά τροποποιημένοι οργανισμοί έχουν 
δυστυχώς εισβάλει σιγά σιγά στη διατροφική μας αλυσίδα εδώ και δεκαετίες, παρά τον κίνδυνο που αποτελούν 
τόσο για την ανθρώπινη υγεία όσο και για τη βιοποικιλότητα του πλανήτη.  Παρακολουθούμε με μεγάλη 
ανησυχία την εξάπλωση των γενετικά τροποποιημένων οργανισμών εδώ και χρόνια και κρούουμε τον κώδωνα 
του κινδύνου.  Ίσως μια από τις μεγαλύτερες προκλήσεις που έχει να αντιμετωπίσει η ανθρωπότητα να είναι η 
καταπολέμηση των επιπτώσεων των μεταλλαγμένων προϊόντων στον ανθρώπινο οργανισμό και στη φύση. 

 Η γενετική μηχανική έχει σήμερα τη δυνατότητα να αφαιρεί μέρος του γενετικού κώδικα ενός οργανισμού 
και να το εισάγει στα κύτταρα ενός άλλου οργανισμού, δημιουργώντας έτσι ένα νέο, γενετικά τροποποιημένο 
οργανισμό με καινούργιες ιδιότητες, χωρίς αυτές να γίνονται αντιληπτές στην εξωτερική του εμφάνιση.  ∆ηλαδή, 
για παράδειγμα, οι επιστήμονες μπορούν να πάρουν γονίδια από ένα ψάρι και να τα βάλουν σε μια ντομάτα και 
να έχουμε έτσι ένα φρούτο που να φαίνεται ντομάτα, αλλά στην πραγματικότητα να περιέχει ουσίες που στη 
φύση υπάρχουν μόνο στα ψάρια.  Ειδικά όμως όσον αφορά στην Κύπρο, που αποτελεί ένα αυτοτελές, ενιαίο, 
απομονωμένο οικολογικό σύστημα, οι κίνδυνοι που διατρέχει ο πληθυσμός και το περιβάλλον μας από την 
τυχόν απελευθέρωση γενετικά τροποποιημένων οργανισμών είναι τρομακτικοί.  
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 Οι επιστήμονες, οι οικολόγοι και οι καταναλωτές ανησυχούν και διερωτώνται για τα ακόλουθα: 

 Ποιες θα είναι οι επιπτώσεις της διαρροής γενετικά τροποποιημένων γονιδίων στο περιβάλλον, λόγω 
μεταφοράς από τη γύρη και διασταύρωση των γενετικά τροποποιημένων φυτών με την άγρια βλάστηση 
ή με γειτονικές φυτείες; 

 Τι θα κάνουμε, όταν οι παραδοσιακές ποικιλίες εκλείψουν, μειωθεί η βιοποικιλότητα και τα 
οικοσυστήματα χάσουν την ισορροπία τους;  

 Πώς θα αντιμετωπίσει η ιατρική τη δημιουργία -εξαιτίας των δράσεων της γενετικής μηχανικής- 
βακτηρίων με αυξημένη αντοχή στα αντιβιοτικά; 

 Ποιες θα είναι οι επιπτώσεις στη φύση και στον άνθρωπο από την εισαγωγή ξένων γονιδίων από 
οργανισμούς που ποτέ δεν αποτελούσαν μέρος της διατροφής του ανθρώπου; 

 Μια εισβολή τεχνικά αλλοιωμένων σπόρων αναμένεται να υπερισχύσει επί των τοπικών ποικιλιών 
σπόρων, τόσο των συμβατικών καλλιεργειών όσο και των ενδημικών ειδών της χλωρίδας μας, εξαφανίζοντας 
τους παραδοσιακούς σπόρους του τόπου.  Άμεση συνέπεια μιας τέτοιας εξέλιξης θα είναι η δηλητηρίαση της 
διατροφικής μας αλυσίδας τόσο άμεσα όσο και έμμεσα.  Άμεσα, γιατί όλα τα κυπριακά αγροτικά προϊόντα που 
θα καταλήγουν στο πιάτο μας θα είναι γενετικά τροποποιημένα εν μέρει ή εξ ολοκλήρου και έμμεσα, γιατί η 
τροφή που θα παρέχεται στις κτηνοτροφικές μας παραγωγικές μονάδες πάλι θα έχει αλλοιωμένο γενετικό 
κώδικα.  

 Παράλληλα, η ελεύθερη καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων οργανισμών ή η επιμόλυνση των 
κυπριακών καλλιεργειών από γενετικά τροποποιημένους σπόρους που εισάγονται ως ζωοτροφή θα 
καταστρέψει τις όποιες δυνατότητες παραγωγής βιολογικών καλλιεργειών, στερώντας τον Κύπριο καταναλωτή 
από βιολογικά, οικολογικά δηλαδή, προϊόντα που θα έχουν παραχθεί τοπικά και έτσι μειώνονται οι πιθανότητες 
παραγωγής αγροτικών προϊόντων που θα μπορούσαν να συναγωνιστούν ισάξια στις ευρωπαϊκές αγορές λόγω 
ποιοτικής ανωτερότητας.  

 Ως Οικολόγοι και ως καταναλωτές ζητούμε την ανακήρυξη της Κύπρου σε ζώνη ελεύθερη από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς, κυρίως γιατί η επιστήμη δε διαθέτει σήμερα μεθοδολογία και εργαλεία 
πρόβλεψης της συμπεριφοράς των γονιδίων που ενδεχομένως να διαφύγουν στη φύση, και κατά συνέπεια δεν 
έχει τρόπο παρακολούθησης και εκτίμησης αυτών των κινδύνων.  Πράγματι, η απελευθέρωση του γενετικού 
υλικού δεν είναι αναστρέψιμη και οι ανασυνδυασμοί του είναι απρόβλεπτοι μέσα στο χρόνο τόσο στο 
περιβάλλον όσο και μέσα στον ανθρώπινο οργανισμό.  Πρόσφατες έρευνες, επίσης, έδειξαν ότι τα γονίδια 
διασκορπίζονται μέσω του αέρα ή των εντόμων και επιμολύνουν τις γειτονικές καλλιέργειες, με πολύ σοβαρές 
επιπτώσεις στη βιοποικιλότητα και τον πληθυσμό των χρήσιμων εντόμων.  

 Επιπρόσθετα, θα πρέπει να τονίσουμε και τους κινδύνους στην υγεία από αλλεργίες που προκύπτουν 
από τα λεγόμενα “νέα τρόφιμα” και την ανθεκτικότητα στα αντιβιοτικά, λόγω της μεθοδολογίας που 
χρησιμοποιείται για την εισαγωγή των ξένων γονιδίων στους τροποποιημένους οργανισμούς.  Το καθημερινό 
μενού των ανθρώπων θα προκύπτει από παράδοξους νέους συνδυασμούς μεταξύ γονιδίων διαφορετικών 
ειδών, τρώγοντας απευθείας γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα ή κρέας από ζώα που έχουν τραφεί με 
τροποποιημένες ζωοτροφές.  Έτσι μπορεί να προκύψουν απρόβλεπτες συνέπειες στον ανθρώπινο οργανισμό.  
Ουσιαστικά, δε θα ξέρουμε τι τρώμε!   

 Η αφορμή όμως της κατάθεσης του αιτήματός μου για συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια της 
Βουλής των Αντιπροσώπων ήταν συγκεκριμένη εξέλιξη που προέκυψε πέρσι το Σεπτέμβριο και προκάλεσε 
διεθνές ενδιαφέρον.  Ακόμα και στην Κύπρο υπήρξε σάλος!  Επρόκειτο για μία έρευνα που πραγματοποίησε 
ένα πανεπιστήμιο στη Γαλλία, μια μυστική επιστημονική έρευνα και μελέτη, για τις επιδράσεις του 
μεταλλαγμένου καλαμποκιού της εταιρείας “Μονσάντο” και του φυτοφαρμάκου “Roundup” πάνω σε 
πειραματόζωα, πάνω σε ποντίκια.  Οι φωτογραφίες, αν θυμάστε, ήταν συνταρακτικές.  Οι αποκαλύψεις της 
έρευνας που είδαν το φως της δημοσιότητας προκάλεσαν παγκόσμιο συγκλονισμό και έχουν εγείρει πολλές 
ανησυχίες, εφόσον τα πειραματόζωα εμφάνισαν πολλαπλούς όγκους καρκίνου, πρόωρο θάνατο, ηπατικές και 
νεφρικές παθήσεις, ενώ τα θηλυκά πειραματόζωα εμφάνισαν όγκους του μαστού. 

 Εδώ και χρόνια η εταιρεία “Μονσάντο” στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής παράγει γενετικά 
τροποποιημένο καλαμπόκι, το οποίο εμποτίζει με το φυτοφάρμακο      -επίσης δικής της παραγωγής- γνωστό 
ως “Roundup”.  Κατά διαστήματα έχουν γίνει πολλές απόπειρες ανά το παγκόσμιο για έρευνα των επιδράσεων 
των προϊόντων της “Μονσάντο” στην ανθρώπινη υγεία και στη φύση, ωστόσο οι υποστηρικτές της εταιρείας δεν 
άφηναν τις έρευνες να ολοκληρωθούν.  Γι’ αυτό και οι Γάλλοι επιστήμονες χρειάστηκε να κρατήσουν άκρα 
μυστικότητα. 

 Πρόσφατα, πρέπει να έχετε δει στη δημοσιότητα, έχει γίνει μια παγκόσμια κινητοποίηση το περασμένο 
Σάββατο, γιατί η εταιρεία “Μονσάντο” στην Αμερική κατάφερε να καταδικαστούν αγρότες που χρησιμοποίησαν 
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προϊόντα της και φαίνεται ότι αυτό προκάλεσε μια παγκόσμια κινητοποίηση.  Στην Κύπρο η κινητοποίηση ήταν 
πιο περιορισμένη, γιατί δυστυχώς ή ευτυχώς δεν έχουμε τόσο μεγάλο πρόβλημα ακόμα. 

 Με αφορμή τις πληροφορίες αυτές που είδαν το φως της δημοσιότητας πέρσι, αναζωπυρώθηκε το 
παγκόσμιο κίνημα κατά των γενετικά τροποποιημένων τροφίμων και κατά των αγροτοπολυεθνικών που τα 
προωθούν με κάθε τρόπο, θεμιτό ή αθέμιτο.  Η παρέμβαση αυτών των κολοσσών έχει πάρει τεράστιες 
διαστάσεις, αφού οι Ηνωμένες Πολιτείες θεωρούν στρατηγικό στόχο της εξωτερικής τους πολιτικής την 
προώθηση των συμφερόντων των εταιρειών αυτών, γνωρίζοντας πολύ καλά πως όποιος ασκεί ουσιαστικό 
έλεγχο της παγκόσμιας αγοράς τροφίμων κυριαρχεί επί των υπολοίπων χωρών!  Πρόσφατες αποκαλύψεις της 
περιβόητης πλέον ιστοσελίδας “WikiLeaks” επιβεβαιώνουν του λόγου το αληθές.  Οι πολίτες παγκόσμια θα 
συνεχίσουν να διοργανώνουν εκδηλώσεις διαμαρτυρίας κατά της συγκεκριμένης εταιρείας και των άλλων 
αγροτοπολυεθνικών.    

 Καλέσαμε την κυβέρνηση να ερευνήσει με πλήρη υπευθυνότητα και σοβαρότητα το ενδεχόμενο να 
κυκλοφορούν στην κυπριακή αγορά αυτά τα συγκεκριμένα προϊόντα.  Υπενθυμίζουμε ότι σχεδόν όλες οι 
ζωοτροφές που εισάγονται πλέον στην Κύπρο περιέχουν μεταλλαγμένο καλαμπόκι και σόγια.  Παράλληλα, 
ανησυχούμε για τα προϊόντα που εισάγονται μέσω των οδοφραγμάτων από τα κατεχόμενα, γιατί έχουμε 
πληροφορίες ότι ήδη καλλιεργούνται γενετικά τροποποιημένες ποικιλίες, προσθέτοντας στις ανησυχίες μας για 
τον ελλιπή έλεγχο των προϊόντων που διακινούνται μέσω του εμπορίου της Πράσινης Γραμμής.  Η κυβέρνηση 
πρέπει άμεσα να διερευνήσει το θέμα και να προστατεύσει τους Κύπριους πολίτες. 

 Τα προβλήματα όμως που σχετίζονται με τη γεωργία και την κτηνοτροφία είναι ακόμα περισσότερα.  Οι 
γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι γίνονται δέσμιοι στις μεγάλες πολυεθνικές, αφού αυτές ελέγχουν την παραγωγή και 
την πώληση/αγορά γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών.  Τα έξοδα των γεωργών που καλλιεργούν γενετικά 
τροποποιημένους σπόρους αυξάνονται, καθότι πρέπει να πληρώνουν συγκεκριμένο ποσό στις πολυεθνικές, 
για να αποκτήσουν το δικαίωμα καλλιέργειας των σπόρων αυτών.  Οι πολυεθνικές παράγουν στείρους 
σπόρους, οι οποίοι δε φυτρώνουν την επόμενη χρονιά, για να εξαναγκάζουν τους γεωργούς να αγοράζουν 
κάθε χρόνο από αυτούς τους ακριβούς γενετικά τροποποιημένους σπόρους.  Πολλές γενετικές τροποποιήσεις 
είναι τέτοιας μορφής που αναγκάζουν τους γεωργούς να αγοράζουν συγκεκριμένα φυτοφάρμακα από την ίδια 
πολυεθνική εταιρεία που παράγει και τους τροποποιημένους σπόρους, δημιουργώντας μονοπωλιακές 
καταστάσεις και σχέσεις εξάρτησης μεταξύ γεωργών και εταιρειών.  Όπως έχω προαναφέρει, υπάρχουν 
κίνδυνοι επιμόλυνσης από τα γενετικά τροποποιημένα φυτά των γειτονικών καλλιεργειών και συγγενικών ειδών 
άγριας βλάστησης από τη γύρη, από τον άνεμο και από τα έντομα.  Σε περίπτωση επιμόλυνσης δεν υπάρχει η 
δυνατότητα επαναφοράς στην προηγούμενη κατάσταση και η παραγωγή δε θα μπορεί να διατεθεί σε 
αγοραστές που θα απαιτούν πιστοποιητικό καθαρότητας.  Η πλειοψηφία των Ευρωπαίων καταναλωτών δε 
θέλει τέτοια προϊόντα.  Ποιό θα είναι το μέλλον των εξαγωγών των δικών μας αγροτικών προϊόντων;  Οι 
πολυεθνικές εταιρείες προστατεύουν τους σπόρους τους με πατέντες και σε πολλές περιπτώσεις στις ΗΠΑ και 
τον Καναδά αγρότες προσήχθησαν στα δικαστήρια, όπου καταδικάστηκαν σε μεγάλα χρηματικά πρόστιμα, 
γιατί είχαν την ατυχία να βρεθούν γενετικά τροποποιημένα φυτά στα κτήματά τους λόγω της επιμόλυνσης. 

 Η Κύπρος έχει ήδη δείξει ευαισθησία για αυτό το πολύ καυτό θέμα με την πρόσφατη σχετικά 
υπερψήφιση της πρότασης νόμου των Οικολόγων, που προνοεί ώστε τα γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα να 
τοποθετούνται σε ξεχωριστά ράφια στις υπεραγορές και σε άλλους χώρους πώλησης τροφίμων και με σχετική 
πινακίδα σε περίοπτη θέση, μακριά από τα μη γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα.  Θέλω όμως να υπενθυμίσω, 
για την ιστορία, το παρασκήνιο το οποίο ζήσαμε μέχρι αυτή η συγκεκριμένη νομοθετική ρύθμιση -που μας πήρε 
εφτά χρόνια- να υπερψηφιστεί σχετικά πρόσφατα, το 2011.  Είχα καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σχετική πρόταση νόμου, η οποία, λίγο πριν να ψηφιστεί το 2004, αποσύρθηκε μετά από προσωπική 
παρέμβαση του ίδιου του πρέσβη των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής.  Όταν ψηφίστηκε ο νόμος το 2007, το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο οδήγησε το νόμο αυτό στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και ήταν μετά από τον έλεγχο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης που τελικά μπόρεσε αυτή η Βουλή να ψηφίσει το 2011 το σημαντικό αυτό νόμο.  Αυτή η 
νομοθεσία μας κατατάσσει ως τη μόνη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχει θεσμοθετήσει την ξεχωριστή 
τοποθέτηση των τροφίμων αυτών, των γενετικά τροποποιημένων, στα σημεία πώλησης.   

 Είναι καιρός να πάρουμε και μια άλλη θαρραλέα απόφαση και να σχεδιάσουμε το πρώτο παγκόσμια 
κρατικό σήμα που θα δηλώνει αν ένα ζωικό προϊόν έχει παραχθεί χωρίς τη χρήση γενετικά τροποποιημένων 
ζωοτροφών!  Το σήμα αυτό θα χρησιμοποιείται στη συνέχεια στη συσκευασία των κυπριακών ζωικών 
προϊόντων που θα έχουν παραχθεί χωρίς τη χρήση μεταλλαγμένων, γιατί έτσι ο καταναλωτής θα γνωρίζει αν το 
κρέας, τα αυγά και τα γαλακτοκομικά προϊόντα που καταναλώνει δεν προέρχονται από γενετικά μεταλλαγμένες 
ζωοτροφές, γεγονός που θα αυξήσει, κατά την άποψή μας, και την εμπορική αξιοποίηση των κυπριακών 
ζωικών προϊόντων. 

 Ως άμεσο όμως μέτρο διαφύλαξης της υγείας των συμπολιτών μας και της βιοποικιλότητας του τόπου 
μας, το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών απαιτεί όπως η Κύπρος κηρυχθεί χώρα ελεύθερη από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς!  Θέλουμε να γίνουμε το έβδομο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης που 
θα απαγορεύσει την εισαγωγή και καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων σπόρων στην επικράτειά του.  
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Έχουμε ήδη καταθέσει σχετική πρόταση νόμου προς το σκοπό αυτό και ελπίζουμε σύντομα η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος να συζητήσει το σχετικό σχέδιο νόμου και να το οδηγήσει στην ολομέλεια της 
Βουλής.  Παράλληλα, πρέπει να απαγορευτεί η χρήση και η εισαγωγή γενετικά τροποποιημένων ζωοτροφών 
και σπόρων και να προωθηθεί η βιολογική γεωργία και κτηνοτροφία.  Πρέπει να προωθηθεί η καλλιέργεια 
κτηνοτροφικών φυτών κατάλληλων για παραγωγή ζωοτροφών, απαλλαγμένων από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς, για να διαφυλάξουμε την αγνότητα της διατροφικής μας αλυσίδας.  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Πολλοί είναι απαισιόδοξοι, δεν πιστεύουν ότι οι καταναλωτές και οι πολίτες θα καταφέρουν να φράξουν 
το δρόμο στις πολυεθνικές.  Εμείς όμως θα συνεχίσουμε τον αγώνα μας, στην Κύπρο και ανά το παγκόσμιο, 
για την προστασία της φύσης και της ανθρώπινης υγείας από τους γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς και 
από τα συμφέροντα των πολυεθνικών εταιρειών.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Χατζηγιάννης δεν είναι μαζί μας.   

 Ο κ. Τορναρίτης, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ΗΣΥ.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με δεδομένο το γεγονός ότι ο εγγράψας το θέμα έχει παρουσιάσει το θέμα, επειδή ο κ. 
Χατζηγιάννης, ο οποίος θα εμιλούσε εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
δεν είναι έτοιμος, αιτούμεθα αναβολή μίας εβδομάδας της συνέχισης των ομιλιών ή της παρουσίασης του 
συγκεκριμένου θέματος, αφού ήδη έχουμε ανταλλάξει απόψεις και με... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να προχωρήσουμε με τη συζήτηση και την επόμενη Πέμπτη θα δώσω το λόγο στον κ. Χατζηγιάννη να 
καταθέσει την άποψή του.   

 Ο κ. Αδάμος Αδάμου είναι ο επόμενος ομιλητής, παρακαλώ. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Κύριε Πρόεδρε, να κάμω ακόμα μια φορά την επισήμανση που έκαμα και την πρώτη φορά -προήδρευε 
ο κ. Φυττής- ότι κάτι πρέπει να γίνει με το Κεφάλαιο ∆΄.  Κάτι πρέπει να αλλάξουμε εδώ.  ∆εν είναι σωστό αυτό 
που γίνεται, το έχουνε υποδείξει επανειλημμένα και οι άλλοι συνάδελφοι, γι’ αυτό εννά κάμω ακόμα μια φορά 
έκκληση στη διάσκεψη των προέδρων ή των εκπροσώπων των κομμάτων να συζητηθεί αυτό το θέμα, πώς 
μπορεί να γίνει πιο αποδοτική και παραγωγική αυτή η συζήτηση και να μην είναι ένας μονόλογος που ο 
καθένας βγαίνει στο βήμα και εκφράζει τες απόψεις της πολιτικής του ομάδας χωρίς περαιτέρω συζήτηση.  Και 
μάλιστα θα έλεγα και με την παρουσία της εκτελεστικής εξουσίας, προκειμένου να γίνεται και ένας διάλογος.  
Νομίζω θα ήταν πιο επωφελές για εκείνους που μας ακούν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μου επιτραπεί να πω τα εξής:  Πρώτον, ουδέν εμποδίζει να γίνει πιο ζωντανή η συζήτηση, δηλαδή να 
συνεχίζεται η συζήτηση επί ενός θέματος, αν αυτή είναι η βούληση του σώματος, για να γίνει πράγματι πιο 
ζωντανή.  ∆εύτερον, το πολιτειακό μας σύστημα δεν επιτρέπει...  Την παρουσία υπουργών την επιτρέπει, αλλά 
το να γίνεται διάλογος ή να απαντούν σε ερωτήσεις υπουργοί, αυτό γίνεται μόνο στα κοινοβουλευτικά 
συστήματα, άρα λοιπόν θα πρέπει να υπάρξει σχετική τροποποίηση του συντάγματος, η οποία, κατά τη γνώμη 
μου, δεν μπορεί να υπάρξει, γιατί θα υπάρξει αλλαγή του πολιτεύματος.  Στην Κύπρο έχουμε προεδρική 
δημοκρατία.   

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Ε, να γίνεται τουλάχιστον συζήτηση με τους συναδέλφους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πολύ ευχαρίστως, να ξεκινήσουμε! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Αδάμου, παρακαλώ. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Λοιπόν, θα ξεκινήσω τη σημερινή ομιλία μου...  Προηγήθηκε ο κ. Περδίκης και είπε αρκετά απ’ αυτά που 
θα ήθελα να πω, αλλά θα επεκταθώ λίγο περισσότερο.  Να με συγχωρέσετε που θα σας πάρω λίγο 
περισσότερο χρόνο.   

 Είναι σε όλους γνωστό πως η επέμβαση του ανθρώπου στα αγαθά της φύσης έχει δημιουργήσει 
λαχανικά ογκώδη, φρούτα ανούσια, όσπρια άγευστα και φθαρτά χωρίς θρεπτικές ουσίες.  Το φαινόμενο των 
γενετικά τροποποιημένων οργανισμών ή άλλως μεταλλαγμένων έχει πάρει τρομακτικές διαστάσεις στις μέρες 
μας.  Αναντίλεκτα, η αίσθηση φόβου, ανησυχίας και ανασφάλειας από τον κόσμο προκύπτει αβίαστα από την 
αύξηση των τεχνητών παρεμβάσεων στη φυσική κατάσταση οποιουδήποτε οργανισμού φυτικού ή και ζωικού. 

 Τα αρνητικά αποτελέσματα και οι κίνδυνοι που ενδεχομένως μπορεί να προκύψουν τόσο στο άτομο που 
καταναλώνει όσο και στο ίδιο το προϊόν είναι ανυπολόγιστοι, πόσω μάλλον ο αντίκτυπος στην ίδια τη φύση.  
∆υστυχώς, η δημιουργία γενετικά τροποποιημένων οργανισμών αποτελεί πρόβλημα και πραγματικότητα της 
σύγχρονης εποχής την οποία πρέπει να αντιμετωπίσουμε και να περιορίσουμε στο βαθμό που μπορούμε. 

 Αρχικά, η δημιουργία των γενετικά τροποποιημένων προέκυψε ως αποτέλεσμα μιας διαδικασίας για τη 
βελτίωση των συνθηκών υπό τις οποίες αναπτύσσεται μια τροφή, όπως είναι η ποιότητα, η χρονική αντοχή, η 
γεύση, η αύξηση θρεπτικών ουσιών, καθώς και η ποσότητα παραγωγής.  Κάποια από τα πλέον γνωστά είδη 
τροφών που υφίστανται μετάλλαξη και γενετική τροποποίηση είναι ο καφές, η σόγια, το καλαμπόκι, τα φιστίκια, 
τα λαχανικά.  

 Πάρα το γεγονός ότι η επιστημονική γνώση και έρευνα γύρω από τους πιθανούς κινδύνους που μπορεί 
να επιφέρουν οι γενετικά τροποποιημένοι είναι περιορισμένη, οι επιστημονικοί μελετητές δίνουν ιδιαίτερη 
έμφαση σε φαινόμενα όπως αύξηση αλλεργιών, τοξικά φαινόμενα, αύξηση ανθεκτικότητας ιών στα αντιβιοτικά -
τα έχει αναφέρει προηγουμένως ο κ. Περδίκης- αλλά και στη δημιουργία κακοηθειών και ειδών καρκίνου. 

 Επομένως, η τεχνητή παρέμβαση για εξασφάλιση των πιο πάνω προλεχθεισών βέλτιστων συνθηκών 
για τις τροφές επιφέρει και αρκετά, άλλοτε γνωστά και άλλοτε άγνωστα, αρνητικά τα οποία χρήζουν περαιτέρω 
έρευνας και επιστημονικής μελέτης.  Όπως προκύπτει από τα πιο πάνω, αβίαστα δημιουργείται 
προβληματισμός και ανησυχία στην κοινή γνώμη γύρω από τους γενετικά τροποποιημένους ή μεταλλαγμένους 
οργανισμούς. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να προσθέσω ότι η πραγματική αιτία της επιβολής των γενετικά 
τροποποιημένων ή μεταλλαγμένων έγκειται στην προσπάθεια ελέγχου της παραγωγής και διακίνησης 
τροφίμων από μια χούφτα πολυεθνικών εταιρειών που θα αποκτήσουν τη δυνατότητα να ελέγχουν και να 
απομυζούν τον παγκόσμιο πλούτο.  Οι πολυεθνικές εταιρείες, κυρίως αμερικανικές, που χρηματοδότησαν τη 
δημιουργία των μεταλλαγμένων, στην προσπάθειά τους για την όσο το δυνατόν πιο σύντομη εκμετάλλευσή 
τους, παρέκαμψαν τα ενδελεχή πειράματα για την ασφάλειά τους τόσο για το φυσικό περιβάλλον όσο και για 
την υγεία των ανθρώπων, καθιστώντας τον πλανήτη και την ανθρωπότητα ένα απέραντο πειραματικό πεδίο.   

 Εμείς στην ιατρική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν πρόκειται να κάνουμε μία μελέτη, καταθέτουμε 
την εισήγησή μας στην Επιτροπή ∆εοντολογίας και στην Επιτροπή Βιοηθικής, προκειμένου να πάρουμε άδεια, 
για να εφαρμόσουμε αυτή τη μελέτη.  Στην προκειμένη περίπτωση, από πού πήραν άδεια;  Έχουν καταντήσει, 
καταστήσει μάλλον, το μεγαλύτερο...  Έχουν καταντήσει να είναι το μεγαλύτερο παγκόσμιο βιολογικό πείραμα 
στους ανθρώπους.  Χωρίς άδεια από κανέναν! 

 Ταυτόχρονα, φρόντισαν με τις οικονομικές διασυνδέσεις τους με τις εκάστοτε αμερικανικές ή και άλλες 
κυβερνήσεις να επιτύχουν ευνοϊκούς όρους για τα μεταλλαγμένα, όπως δικαιώματα πατέντας, αλλά και να 
καταστεί η προώθηση των γενετικά τροποποιημένων πρωταρχικός άξονας στην αμερικανική εξωτερική 
εμπορική πολιτική.  Έκτοτε, η Αμερική προσπαθεί να επιβάλει τα μεταλλαγμένα ανά το παγκόσμιο με θεμιτά 
και αθέμιτα μέσα και είναι γνωστές και οι πιέσεις που δέχονται όχι μόνο οι οικονομικά εξαρτώμενες χώρες, 
αλλά και η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση, που καταγγέλθηκε από Αμερική, Καναδά και Αργεντινή για το πενταετές 
εμπάργκο που καθιέρωσε για τους γενετικά τροποποιημένους στον Παγκόσμιο Οργανισμό Εμπορίου.  Ήμουν 
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τότε ευρωβουλευτής και βίωσα στο ίδιο μου το πετσί τες πιέσεις αυτές που ασκούσαν οι Αμερικανοί στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, προκειμένου να επιτραπεί η εισαγωγή και η χρήση των γενετικά τροποποιημένων. 

 Ως αποτέλεσμα, έχουν πάρει άδεια απελευθέρωσής τους στη φύση σαν να είναι ταυτόσημα με τα 
φυσικά αντίστοιχά τους χωρίς ενδελεχή πειράματα για την ασφάλειά τους.  Για χρόνια αντέκρουαν τις 
σώφρονες φωνές για τους κινδύνους που εγκυμονούσε η ελευθέρωση των γενετικά τροποποιημένων στη φύση 
και η προσθήκη τους και στη διατροφή των ανθρώπων και ως ζωοτροφών με το επιχείρημα ότι δεν υπάρχουν 
πειράματα που να αποδεικνύουν τη βλαπτικότητά τους.  

 Θα σας παραθέσω και εδώ μερικά παραδείγματα και υπάρχουν και ορισμένα τρομακτικά παραδείγματα 
που δε θέλω να τα αναφέρω, γιατί δεν προήλθαν από τις δικές μου πηγές και έτσι πρέπει να τα διασταυρώσω, 
για να είμαι βέβαιος, όπως, παραδείγματος χάρη, το γιατί μειώνονται οι μέλισσες.  Όπως, πάλι παραδείγματος 
χάρη, το γιατί πεθαίνουν αγελάδες, όταν διατρέφονται με γενετικά τροποποιημένους.  Αυτά είναι δύο 
παραδείγματα που θα σας αναφέρω και υπάρχουν περισσότερα και μάλιστα ορισμένα προέρχονται από 
Κυπρίους, όπως είναι ο ∆ρ Μιχαήλ Αντωνίου, ο οποίος εργάζεται στο Kings College of London School of 
Medicine και χρησιμοποιεί τη γενετική τροποποίηση για ιατρική εφαρμογή, αλλά προειδοποιεί για τη χρήση της 
στη δημιουργία φυτών για τη διατροφή ανθρώπων και ζώων.  Ο ∆ρ Αντωνίου δηλώνει ότι οι γενετικά 
τροποποιημένοι προωθούνται στη βάση φιλόδοξων προδιαγραφών.  Οι δημιουργοί τους λένε ότι είναι 
ασφαλείς για διατροφή, ευεργετικοί για το περιβάλλον, αυξάνουν την παραγωγή, μειώνουν τη χρήση 
φυτοφαρμάκων και ότι θα συμβάλουν στην εξάλειψη της πείνας στον πλανήτη. 

 Ένας δεύτερος γενετιστής, ο τεχνολόγος John Fagan, προσθέτει τα εξής: «Η γενετική τροποποίηση των 
φυτών, όπως εφαρμόζεται σήμερα, είναι μια άγαρμπη, ανακριβής και παλιομοδίτικη τεχνολογία.  Μπορεί να 
προκαλέσει απρόβλεπτες τοξικές ή αλλεργιογόνες ουσίες στα τρόφιμα και να επηρεάσει αρνητικά τη διαιτητική 
τους αξία.  Σύγχρονες ανακαλύψεις καταδεικνύουν ότι υπάρχουν καλύτεροι τρόποι χρήσης των γνώσεών μας 
στη γενετική για βελτίωση των ειδών διατροφής χωρίς τη χρήση της γενετικής τροποποίησης.  Αυτά τα 
ευρήματα θεμελιακά αμφισβητούν την αναγκαιότητα και την ασφάλεια των γενετικά τροποποιημένων, αλλά οι 
βιοτεχνολογίες χρησιμοποιούν την επιρροή τους, για να αποτρέψουν ανεξάρτητες έρευνες και πολυδάπανη 
προπαγάνδα, για να απαξιώσουν και να δυσφημίσουν ανεξάρτητους επιστήμονες που τα ευρήματα των 
ερευνών τους αμφισβητούν την αναγκαιότητα και ασφάλεια των γενετικά τροποποιημένων».  Και δεν είναι 
τυχαίο ότι αυτή η επιστήμη που κανονικά λέγεται “ευγονική” έχει μετονομαστεί σε “γενετική”.  Έχει σχέση. 

 Μια τρίτη ερευνήτρια, η Claire Robinson, προσθέτει τα εξής: «Η βιομηχανία των γενετικά 
τροποποιημένων προσπαθεί να αλλοιώσει την προμήθεια ειδών διατροφής με αντιδραστικούς και δυνητικά 
επικίνδυνους τρόπους.  Χρειάζεται όλοι να ενημερωθούμε σωστά για το τι γίνεται και να διασφαλίσουμε ότι 
εμείς και όχι οι πολυεθνικές θα έχουμε τον έλεγχο στους σπόρους, παραγωγή και διακίνηση των ειδών 
διατροφής.  Ευχόμαστε η δουλειά μας να συμβάλει στην ευρύτερη κατανόηση των γενετικά τροποποιημένων 
και των εναλλακτικών συμβατικών μεθόδων παραγωγής ειδών διατροφής, που ήδη φέρνουν θαυμάσια 
αποτελέσματα σε γεωργούς και σε κοινότητες». 

 Αναλυτικά η έκθεση των ερευνητών αυτών, 123 σελίδων με πάνω από 600 σημεία αναφοράς που 
περιλαμβάνουν έγκυρες επιστημονικές έρευνες, καταγραφές από επιστήμονες, ιατρούς, κυβερνητικά τμήματα, 
βιομηχανίες και τύπο, έχει ως στόχο να καταρρίψει το μύθο της αναγκαιότητας και της ασφάλειας των γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών. 

 Συγκεκριμένα, οι πολυεθνικές και οι υποστηρικτές τους διατείνονται τα ακόλουθα για τους γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς: 

 Οι γενετικά τροποποιημένοι οργανισμοί, η γενετική τροποποίηση των ειδών, είναι προέκταση της 
φυσικής αναπαραγωγής και δεν ενέχει διαφορετικούς κινδύνους από τα αντίστοιχά τους φυσικά είδη. 

 Τα γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα είναι ασφαλή για τη διατροφή και μπορεί να είναι πιο διαιτητικά 
ωφέλιμα από τα αντίστοιχά τους φυσικά είδη. 

 Αυξάνουν την παραγωγή. 

 Μειώνουν τη χρήση φυτοφαρμάκων. 

 Ευεργετούν τους γεωργούς. 

 Μειώνουν τη χειρονακτική δουλειά. 

 Αυξάνουν το κέρδος. 

 Είναι ωφέλιμοι για το περιβάλλον. 

 Μπορούν να βοηθήσουν στην επίλυση προβλημάτων λόγω κλιματικών αλλαγών. 

 Μειώνουν τη χρήση ενέργειας. 



1930 

 

 Μπορούν να βοηθήσουν στη διατροφή της ανθρωπότητας. 

 Παρ’ όλα αυτά, ένας μεγάλος αριθμός που συνεχώς αυξάνεται από επιστημονικά και άλλα επίσημα 
στοιχεία καταδεικνύει ότι αυτές οι προϋποθέσεις δεν αληθεύουν.  Αντιθέτως, τα στοιχεία που παρατίθενται σε 
αυτή την έκθεση αποδεικνύουν τα ακόλουθα για τους γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς: 

 Είναι εργαστηριακό δημιούργημα με τη χρήση τεχνολογίας που είναι παντελώς διαφορετική από τη 
φυσική αναπαραγωγή και εμπεριέχει εντελώς διαφορετικά ρίσκα από ό,τι τα φυσικά είδη. 

 Μπορεί να περιέχουν τοξίνες, αλλεργιογόνα ή να είναι λιγότερο διαιτητικά από τα αντίστοιχά τους 
φυσικά. 

 ∆εν υπάρχουν επαρκείς κανονισμοί που να διασφαλίζουν την ασφάλειά τους. 

 ∆εν αυξάνουν την παραγωγή. 

 ∆ε μειώνουν τη χρήση φυτοφαρμάκων, αλλά την αυξάνουν. 

 ∆ημιουργούν σοβαρά προβλήματα στους γεωργούς, όπως τα ανθεκτικά στα φυτοφάρμακα ζιζάνια, 
υποβαθμίζουν ποιοτικά τα εδάφη και αυξάνουν την προδιάθεση των φυτών σε νέες μολύνσεις. 

 Έχουν μικτές οικονομικές αρνητικές επιπτώσεις. 

 Καταστρέφουν την ποιότητα του εδάφους. 

 ∆ιαταράσσουν το οικοσύστημα. 

 Μειώνουν τη βιοποικιλότητα. 

 ∆εν προσφέρουν αποτελεσματικές λύσεις στις κλιματικές αλλαγές. 

 Απορροφούν την ίδια ενέργεια όσο και οι άλλες συμβατικές καλλιέργειες που ψεκάζονται. 

 ∆εν μπορούν να επιλύσουν το πρόβλημα της πείνας στον πλανήτη μας, αλλά αποσπούν την προσοχή 
από τις πραγματικές αιτίες του, που είναι η φτώχια, η αδυναμία στην πρόσβαση των ειδών διατροφής 
και η αυξανόμενη μείωση στην πρόσβαση σε καλλιεργήσιμη γη. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ως γιατρός και με ιδιαίτερες ευαισθησίες σε θέματα υγείας και ερχόμενος καθημερινά σε επαφή με 
ασθενείς, θα συνιστούσα τουλάχιστον οι γενετικά τροποποιημένοι οργανισμοί σε τρόφιμα με πιθανά γονίδια 
ανθεκτικότητας να μην καταναλώνονται, μέχρι οι επιστημονικοί ερευνητές να καταλήξουν σε επιστημονικά 
συμπεράσματα που να δικαιολογούν την κατανάλωσή τους.  Μέχρι τότε, καλό θα ήταν ο καταναλωτής να 
καταναλώνει τρόφιμα γνωστών εγχώριων πηγών και προέλευσης. 

 Η προστασία και ενημέρωση του καταναλωτή είναι επιβεβλημένη και οφείλουν οι κυβερνήσεις και τα 
υπουργεία παγκόσμια να νομιμοποιήσουν την υποχρεωτική σήμανση όλων των γενετικά τροποποιημένων 
οργανισμών στα τρόφιμα με τέτοιο τρόπο, ώστε να είναι εύκολη η ανάγνωση από το κοινό.  Βέβαια, οι σκέψεις 
για διαχωρισμό αυτών των προϊόντων δεν αποτελούν πρακτική λύση, αλλά στοιχεία όπως η σήμανση, η χώρα 
προέλευσης και φυσικά η θρεπτική ανάλυση, είναι πληροφορίες που θα πρέπει να γνωρίζει ο καταναλωτής.  
Τα τρόφιμα που περιέχουν γενετικά τροποποιημένους πρέπει να σημαδεύονται με ευανάγνωστο και έντονο 
χρώμα για την καλύτερη προστασία του καταναλωτή. 

 Είναι γενικά παραδεκτό ότι το θέμα των γενετικά τροποποιημένων μας έχει απασχολήσει στο παρελθόν 
ως κράτος και είναι ξεκάθαρη και η θέση μας ως ΑΚΕΛ ενάντια τόσο στην καλλιέργεια όσο και στην ελεύθερη 
προσχώρησή τους στη διατροφική αλυσίδα και περαιτέρω στην αγορά είτε ως προϊόντων είτε εντός προϊόντων, 
αφού ελλοχεύουν κίνδυνοι όχι μόνο για το περιβάλλον αλλά πολύ περισσότερο για την ανθρώπινη υγεία. 

 Είναι σημαντικό να σημειώσω στο σημείο αυτό την πρόταση Κανονισμού του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου για την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/18/ΕΚ όσον αφορά τη δυνατότητα που παρέχεται 
στα κράτη μέλη να περιορίζουν ή να απαγορεύουν την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων οργανισμών στην 
επικράτειά τους.  Η παρούσα πρόταση τροποποιεί την Οδηγία 2001/18/ΕΚ με την προσθήκη ενός νέου 
άρθρου, το οποίο επιτρέπει στα κράτη μέλη να περιορίζουν ή να απαγορεύουν την καλλιέργεια εγκεκριμένων 
γενετικά τροποποιημένων οργανισμών σε τμήμα ή σύνολο της επικράτειάς τους για λόγους άλλους από 
εκείνους που καλύπτονται από την αξιολόγηση περιβαλλοντικού κινδύνου βάσει του συστήματος έγκρισης της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και εκείνους που συνδέονται με την πρόληψη της ακούσιας παρουσίας γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών σε άλλα προϊόντα.  



1931 

 

 Ιδιαίτερη προσοχή πρέπει να δοθεί επιπλέον στο σημείο ότι η τροποποίηση της Οδηγίας σε κανονισμό 
αφορά αποκλειστικά στην ελευθερία των κρατών μελών να απαγορεύουν και να περιορίζουν την πράξη της 
καλλιέργειας των γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών και όχι την ελεύθερη εμπορία εγκεκριμένων σπόρων σε 
ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση ή την εισαγωγή αυτών από τρίτες χώρες, εφόσον έχουν εγκριθεί σε επίπεδο 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Είναι αυτό που σας έχει πει προηγουμένως και ο κ. Περδίκης.  Να το απαγορεύσουμε.  
Βεβαίως, να το απαγορεύσουμε.  ∆εν έχω καμία αμφιβολία ότι θα ψηφίσει ολόκληρη η Βουλή για αυτό.  Το 
εμπόριο όμως με αυτή την Οδηγία δεν μπορούμε να το απαγορεύσουμε.  ∆ηλαδή θα μπορεί κάποιος να τα 
εισάξει.  Άρα, πού ήσουν;  Πούποτε!  ∆ιότι, άμα δεν μπορώ να τα καλλιεργήσω με απαγορευτικές νομοθεσίες 
που θα ψηφίσουμε -και είναι δικαίωμά μας- εδώ, θα μπορεί κάποιος έμπορος να τα εισάξει από το εξωτερικό 
που δεν απαγορεύεται.  Άρα λοιπόν, νομίζω ότι αυτή η διαφοροποίηση της Οδηγίας, για να επιτρέπεται στα 
κράτη να απαγορεύουν, εννά έχει αξία, άμα κάνουμε και εμείς παραπάνω πράγματα εδώ στην πατρίδα μας ή 
βρούμε ειδικές περιοχές στην Κύπρο που θα τα απαγορεύουμε τελείως, γιατί ζούμε στην κοινωνία της 
ελεύθερης αγοράς, που είναι και ένας κανόνας για την Ευρωπαϊκή Ένωση, τζιαι δεν μπορούμε να τα 
απαγορεύσουμε να κυκλοφορούν.  Τουλάχιστον, ας κάνουμε το πρώτο βήμα να τα απαγορεύσουμε και να 
κηρύξουμε την Κύπρο ελεύθερη γενετικά τροποποιημένων οργανισμών.   

 Ως Κύπρος ζητήσαμε παρέκκλιση στο παρελθόν και γίνονται συνεχείς προσπάθειες, για να κηρυχθεί η 
πατρίδα μας ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους όσον αφορά την καλλιέργεια, πράγμα που θα 
επιτευχθεί, αν εγκριθεί ο πιο πάνω κανονισμός.  Αυτό που πρέπει να μας απασχολήσει ιδιαίτερα όμως είναι, 
αφού υπάρχει νομικά η δυνατότητα εμπορίας και εισαγωγής τους, πώς θα διασφαλίσουμε ότι θα παραμείνουμε 
ελεύθερη ζώνη.  Στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, γιατί ήταν επί δικής μου θητείας που συζητήθηκε, είχαμε 
καταθέσει επίσης τροπολογία σχετικά με την ελεύθερη κυκλοφορία εντός της επικράτειας των κρατών, έστω και 
αν οι γενετικά τροποποιημένοι εγκριθούν ως ασφαλείς από την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία όμως 
απορρίφθηκε, όπως επίσης είχαμε κάμει και τροπολογίες για το δικαίωμα απαγόρευσης καλλιέργειας και 
εισαγωγής εντός συγκεκριμένων γεωγραφικών περιοχών, οι οποίες και εγκρίθηκαν. 

 Το νομοθετικό ψήφισμα και η τροποποιημένη πρόταση εγκρίθηκαν πλειοψηφικά και με την ψήφο των 
ευρωβουλευτών του ΑΚΕΛ τότε, αλλά και με αιτιολόγηση ψήφου που ξεκαθαρίζει την αντίθεσή μας στο 
ελεύθερο εμπόριο γενετικά τροποποιημένων, επισημαίνοντας επίσης ότι με αυτά τα δεδομένα δεν εξαλείφονται 
οι κίνδυνοι ούτε για την ανθρώπινη υγεία ούτε για το περιβάλλον, αλλά είναι μια προσπάθεια της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης να δώσει την εντύπωση ότι σέβεται την κοινή γνώμη στο θέμα αυτό.  

 Συγκεκριμένα, για την κυπριακή πραγματικότητα και για τα δεδομένα της Κύπρου με τη μικρή έκταση και 
τον πολυτεμαχισμό του αγροτικού κλήρου, καθώς και με την πλούσια άγρια χλωρίδα, η οποιαδήποτε 
καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων φυτών θα είναι καταστροφική.  Θα εκτεθούν στον κίνδυνο επιμόλυνσης 
όλες οι καλλιέργειες, συμβατικές και βιολογικές, και η άγρια φύση σε ελάχιστα χρόνια με επιπτώσεις στην υγεία, 
οικονομία και στον τουρισμό.  

 Να τονιστεί ότι η προηγούμενη κυβέρνηση υποστήριξε το αίτημα των πολιτών-πέραν του 85% βάσει του 
Ευρωβαρόμετρου- που είναι κατά των γενετικά τροποποιημένων για Κύπρο ελεύθερη από αυτούς τους 
γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς και με όπλα την Αρχή της Προφύλαξης του Ρίο του 1992 που 
υπέγραψε η κυπριακή κυβέρνηση και την απόφαση του Συμβουλίου Υπουργών Περιβάλλοντος του ∆εκεμβρίου 
του 2008 για το δικαίωμα των περιοχών με ειδικά περιβαλλοντικά και αγρονομικά χαρακτηριστικά και των 
απομονωμένων νησιών να πάρουν μέτρα απαγόρευσης της καλλιέργειας γενετικά τροποποιημένων 
οργανισμών. 

 Η προηγούμενη επίσης κυβέρνηση προχώρησε στη διεξαγωγή επιστημονικής μελέτης για τη δυνατότητα 
συνύπαρξης των γενετικά τροποποιημένων με τις βιολογικές και συμβατικές καλλιέργειες για επιστημονική 
τεκμηρίωση του αιτήματος προς την Ευρωπαϊκή Ένωση για Κύπρο ελεύθερη από καλλιέργεια γενετικά 
τροποποιημένων.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Κλείνοντας τη σημερινή μου ομιλία, θα ήθελα να τονίσω ότι το ζήτημα αυτό είναι βαθύτατα πολιτικό και ο 
βαθμός οργάνωσης των δυνάμεων που αντιστέκονται στην καταστροφική πορεία που ακολουθείται αναμένεται 
να κρίνει το μέλλον που θα βιώσουν οι επερχόμενες γενιές.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που επιβάλλεται και η δική 
μας πιο ενεργή εμπλοκή στα θέματα αυτά. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αδάμου. 

 Να καλέσω τώρα τον κ. Γιώργο Προκοπίου, βουλευτή του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τον και “στρατηγό” 
αποκαλούμενο, να λάβει το λόγο. 



1932 

 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το σημερινό θέμα που έχουμε ενώπιόν μας είναι ιδιαίτερα σημαντικό και έχει απασχολήσει κατά καιρούς 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων, η οποία μάλιστα ψήφισε σχετική νομοθεσία που προνοεί την τοποθέτηση των 
γενετικά τροποποιημένων οργανισμών σε ξεχωριστά ράφια από τα υπόλοιπα τρόφιμα.  Παράλληλα, στα 
πλαίσια των δραστηριοτήτων της η Βουλή έχει τοποθετηθεί επανειλημμένα, εκφράζοντας την έντονη ανησυχία 
της για τις επιπτώσεις από την καλλιέργεια και χρήση γενετικά τροποποιημένων οργανισμών στο περιβάλλον 
και στην υγεία των καταναλωτών. 

 Οι προβληματισμοί για τη χρήση γενετικά τροποποιημένων οργανισμών, αλλά και για την κατανάλωση 
προϊόντων που μπορεί να περιέχουν πρόσθετα τα οποία προέρχονται από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς εστιάζονται σε διάφορα θέματα που αφορούν τα παρακάτω: 

1. Την υγεία και ασφάλεια του καταναλωτή. 
 

2. Το περιβάλλον και τη βιοποικιλότητα του πλανήτη. 

3. Τις δομές και το μέλλον της γεωργίας από τη μονοπωλιακή εξάρτηση. 

4. Τον έλεγχο του διεθνούς εμπορίου και της παγκόσμιας οικονομίας. 

5. Τις τοπικές κοινωνίες των αναπτυσσόμενων και υπανάπτυκτων χωρών. 

6. Τον κοινωνικό ρόλο και τη βιοηθική της επιστήμης και της τεχνολογίας. 

7. Το μη αναστρέψιμο και το απρόβλεπτο των κινδύνων από τα γενετικά τροποποιημένα προϊόντα. 

8. Τη σήμανση και την εφαρμογή της νομοθεσίας. 

 Τα γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα είναι προϊόντα τα οποία έχουν προέλθει από γενετικά 
τροποποιούμενους οργανισμούς.  Σε αυτούς τους οργανισμούς έχουν γίνει συγκεκριμένες αλλαγές στο γενετικό 
τους υλικό με τεχνικές γενετικής μηχανικής.  Έχουν δημιουργηθεί δηλαδή ύστερα από ελεγχόμενη ανθρώπινη 
επέμβαση στο DNA τους με προσθήκη, αφαίρεση ή αποσιώπηση γονιδίων. 

 Η πλέον διαδεδομένη κατηγορία γενετικά τροποποιημένων οργανισμών αφορά ποικιλίες ορισμένων 
φυτών για την παραγωγή νεοφανών τροφίμων και ζωοτροφών, οι οποίες καλλιεργούνται σε αρκετές από τις 
ανεπτυγμένες χώρες του κόσμου με εξαίρεση την Ευρώπη.  Το θέμα αυτό απασχολεί την Ευρωπαϊκή Ένωση 
από τη δεκαετία του ’90, η οποία με τις πολιτικές της έχει ως στόχο τον έλεγχο και τον περιορισμό τυχόν 
αρνητικών επιπτώσεων από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς.  Αφήνει όμως ταυτόχρονα περιθώρια για 
ερευνητική δράση στο νέο αυτό επιστημονικό τομέα της βιοτεχνολογίας, αλλά και για χρήση στην αγορά, αν τα 
προϊόντα αποδειχθούν χρήσιμα και αβλαβή.  Αντίθετα από άλλες μεθόδους γενετικής βελτίωσης, η εφαρμογή 
της τεχνολογίας αυτής είναι αυστηρά ελεγχόμενη. 

 Προτού οποιοσδήποτε γενετικά τροποποιημένος οργανισμός ή προϊόν εισαχθεί στην αγορά της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, πρέπει να περάσει από ειδική διαδικασία έγκρισης, όπου εξετάζεται η ασφάλεια σε 
σχέση με τους ανθρώπους, τα ζώα και το περιβάλλον.   

 Σύμφωνα με την Οδηγία 2001/18/ΕΚ, γενετικά τροποποιημένος οργανισμός είναι κάθε οργανισμός, 
εξαιρουμένων των ανθρώπων, του οποίου το γενετικό υλικό έχει τροποποιηθεί κατά τρόπο που δε συμβαίνει 
φυσιολογικά με τη σύζευξη ή/και το φυσιολογικό ανασυνδυασμό.  Η τεχνολογία αυτή επιτρέπει σε επιλεγμένα 
μεμονωμένα γονίδια να μεταφερθούν από έναν οργανισμό σε έναν άλλο, ακόμα και μεταξύ ειδών που δε 
συγγενεύουν μεταξύ τους.   

 Η πρώτη εμφάνιση γενετικά τροποποιημένων τροφίμων στα ράφια τοποθετείται στις αρχές της δεκαετίας 
του ’90 και οι εφαρμογές είναι κυρίως σε προϊόντα γεωργικής προέλευσης, ενώ στις αρχές του 2006 
εμφανίστηκαν και οι πρώτες αναφορές για τη δημιουργία γενετικώς τροποποιημένων χοιρινών, με σκοπό τη 
δημιουργία κρέατος με υψηλή συγκέντρωση σε Ω-3 λιπαρά οξέα.  Οι πιο συνηθισμένοι τύποι γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών είναι τα γενετικά τροποποιημένα είδη φυτών καλλιέργειας και περιλαμβάνουν 
γενετικά τροποποιημένο καλαμπόκι, σόγια, ελαιοκράμβη και ποικιλίες βαμβακιού.  Τέτοιες ποικιλίες έχουν 
κυρίως τροποποιηθεί γενετικά, με σκοπό να γίνουν ανθεκτικές σε ορισμένα ζιζάνια.  Μια βασική και θεμελιώδης 
διαφορά μεταξύ συμβατικών καλλιεργειών και των γενετικά τροποποιημένων τροφίμων είναι ότι τα μεν 
συμβατικά τρόφιμα μπορεί να προέλθουν από συμβατικές διασταυρώσεις συγγενών βοτανολογικών ειδών, 
ενώ στα γενετικά τροποποιημένα προϊόντα μπορεί να εμφανίζονται γονίδια τόσο από συγγενή είδη όσο και από 
μη συγγενή είδη, αλλά και από βακτήρια και ιούς. 
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 Η πλευρά λοιπόν που υποστηρίζει τις γενετικά τροποποιημένες καλλιέργειες επιχειρηματολογεί, 
λέγοντας ότι είναι ανθεκτικές στα ζιζάνια και στις ασθένειες των φυτών, οπόταν γίνεται λιγότερη χρήση 
φυτοφαρμάκων.  Συνεπώς, υποστηρίζουν ότι υπάρχει λιγότερη οικονομική επιβάρυνση στη γεωργική 
παραγωγή από την αγορά φυτοφαρμάκων και από τη διενέργεια ψεκασμών, γεγονός το οποίο συνεπάγεται 
λιγότερη επιβάρυνση στο ίδιο το περιβάλλον.  Η ανάπτυξη δηλαδή ανθεκτικών στα ζιζάνια φυτών μειώνει τη 
χρήση των ζιζανιοκτόνων που χρειάζονται, για να περιορίσουν την ανάπτυξη ορισμένων παρασίτων στις 
καλλιέργειες.  Επίσης, η χρήση φυτών που αντέχουν σε ένα συγκεκριμένο φάσμα ζιζανιοκτόνων επιτρέπει τη 
χρήση των τελευταίων για την καταστροφή παρασίτων χωρίς να καταστρέφονται και τα χρήσιμα γενετικά 
τροποποιημένα φυτά.  Με αυτό τον τρόπο αποφεύγεται και η χρήση πολλαπλών παρασιτοκτόνων.  Συνεπώς, 
υποστηρίζουν ότι υπάρχει λιγότερη οικονομική επιβάρυνση στη γεωργική παραγωγή από την αγορά 
φυτοφαρμάκων και από τη διενέργεια ψεκασμών, γεγονός το οποίο συνεπάγεται και λιγότερη επιβάρυνση στο 
ίδιο το περιβάλλον.   

 Υποστηρίζουν επίσης ότι το παραγόμενο τελικό γεωργικό προϊόν είναι πιο ανθεκτικό, βελτιωμένο, αλλά 
και πιο ελκυστικό για τους καταναλωτές.  Παράλληλα, ένα από τα συνήθη υποστηρικτικά επιχειρήματα που 
προβάλλεται έντονα, κυρίως από πολυεθνικές, είναι σχετικό με το πρόβλημα πείνας στις αφρικανικές χώρες, 
ότι δηλαδή η μόνη λύση για το πρόβλημα αυτό θα ήταν η χρήση των γενετικά τροποποιημένων καλλιεργειών 
και τροφίμων που θα βγάλουν από το αδιέξοδο την ανθρωπότητα και θα την οδηγήσουν σε περαιτέρω πρόοδο 
και ανάπτυξη.  Επίσης, για να αντικρούσουν τα επιχειρήματα όσων αντιδρούν σε αυτές τις μεθόδους, 
υποστηρίζουν ότι τα όποια πειράματα και έλεγχοι σε γενετικά τροποποιημένα προϊόντα δεν έχουν δείξει ότι 
υπάρχουν βλαπτικές επιπτώσεις στην υγεία, ενώ κάνουν λόγο για παραπληροφόρηση και προκατάληψη.   

 Στην αντίθετη πλευρά γίνεται λόγος για δημιουργία προϊόντων “φράνκενσταϊν”, τα οποία προκαλούν, αν 
όχι άμεσα, μακροπρόθεσμα δυσμενείς συνέπειες στην υγεία και στο φυσικό περιβάλλον.  Υποστηρίζεται ότι η 
τεχνολογία της γενετικής μηχανικής και τα αποτελέσματά της με τις γενετικά τροποποιημένες καλλιέργειες και 
προϊόντα είναι σχετικά νέα και επισφαλής επιλογή.  Τα όποια πειράματα έχουν γίνει σ’ αυτό τον τομέα έχουν 
εστιαστεί στις βραχυχρόνιες επιπτώσεις τόσο για τον άνθρωπο όσο και για το περιβάλλον και δεν μπορούν να 
υπάρξουν ασφαλή συμπεράσματα για τις επιπτώσεις σε βάθος χρόνου.  ∆ηλαδή, είναι άγνωστο και επίφοβο 
πώς θα αντιδράσει ο ανθρώπινος οργανισμός και η ίδια η φύση σε σαράντα ή πενήντα χρόνια σε τέτοιου 
είδους επιλογές και εφαρμογές.  Υπάρχει παράλληλα έντονος προβληματισμός για τις τοξίνες που 
εμπεριέχονται στα γενετικά τροποποιημένα προϊόντα και για τις αλλεργικές αντιδράσεις που ενδεχομένως 
προκαλούν.  Εκφράζεται επίσης και έντονη ανησυχία ότι, εξαιτίας της μακροχρόνιας κατανάλωσής τους, αυτά 
τα προϊόντα μπορεί να ευθύνονται για την εμφάνιση νέων ασθενειών, όπως και για ενδεχόμενες αρνητικές 
επιδράσεις στο ανοσοποιητικό σύστημα του ανθρώπου. 

 Τα ερωτηματικά είναι πολλά.  Τι θα γίνει, αν τα ζιζάνια τα οποία σήμερα αντιμετωπίζονται αποκτήσουν 
κάποια στιγμή αντίσταση στις γενετικά τροποποιημένες καλλιέργειες και δεν μπορούν να καταστραφούν με τα 
συμβατικά χημικά;  Σε μια τέτοια αρνητική εξέλιξη το επιχείρημα των υποστηρικτών των γενετικά 
τροποποιημένων για τη μείωση των φυτοφαρμάκων και ζιζανιοκτόνων καταρρίπτεται, αφού θα υπάρξει 
περαιτέρω χρήση ισχυρότερων χημικών στις καλλιέργειες και συνεπώς περισσότερη ρύπανση και επιβάρυνση 
στο περιβάλλον.   

 Υποστηρίζεται λοιπόν ότι υπάρχουν μεγαλύτεροι κίνδυνοι σε ένα τέτοιο ενδεχόμενο από την αυξημένη 
χρήση χημικών στις καλλιέργειες με περισσότερα και βαρύτερα περιστατικά δηλητηριάσεων, προβλημάτων 
αναπαραγωγής, καρκίνων κ.λπ.  Περαιτέρω, η διασπορά μεταλλαγμένων στο περιβάλλον θα εξαφανίσει τη 
βιοποικιλότητα, θα εκλείψουν παραδοσιακές ποικιλίες και θα αλλοιωθεί η άγρια βλάστηση από τη μεταφορά 
γύρης, αλλά και από τη διαρροή γονιδίων, με αποτέλεσμα ολέθριες συνέπειες στη φύση και στον άνθρωπο.  
Εκφράζεται επίσης η έντονη ανησυχία για τη μονοπωλιακή εξάρτηση της γεωργίας, αφού μπορεί να υπάρξει 
γενετική τροποποίηση και στείρωση των σπόρων με τέτοιο τρόπο, ώστε οι γεωργοί να υποχρεώνονται να 
αγοράζουν για κάθε επόμενη σοδειά νέους σπόρους.  Σε μια τέτοια περίπτωση θα υπάρχει ασφαλώς το 
ανάλογο όφελος για τα μονοπώλια, αλλά και η δυσάρεστη συνέπεια στη γεωργία και στο περιβάλλον.  Ο 
κίνδυνος να τεθεί η παγκόσμια γεωργική παραγωγή και η αγορά τροφίμων υπό τον έλεγχο των μονοπωλίων 
είναι πραγματικός και όχι θεωρητικός.  Φτάνει να αναλογιστούμε ότι σήμερα το 80% περίπου της παγκόσμιας 
παραγωγής τροφίμων προέρχεται από την εκμετάλλευση λιγότερων από είκοσι πέντε ειδών φυτών και ζώων.  
Συνεπώς, με τη γενετική τροποποίηση κάποιου αριθμού φυτών δεν είναι δύσκολο να υπάρξει ο έλεγχος της 
παγκόσμιας παραγωγής τροφίμων.   

 Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συντριπτική πλειοψηφία της κοινής γνώμης, σύμφωνα με έρευνες σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, 
εκφράζει τις ανησυχίες της σχετικά με τους κινδύνους για την υγεία του ανθρώπου και των ζώων, το 
περιβάλλον και την ίδια τη γεωργική παραγωγή από μια επιταχυνόμενη εξέλιξη ανεπιθύμητων ζιζανίων και 
απορρίπτει τη χρήση των γενετικά τροποποιημένων οργανισμών τόσο ως τροφίμων όσο και ως ζωοτροφών.  
Επίσης, εκφράζονται ενστάσεις για λόγους ηθικής αναφορικά με τις μη φυσικές παρεμβάσεις στη βιολογική 
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εξέλιξη των οργανισμών.  Οι ανησυχίες αυτές ενισχύονται και από το γεγονός ότι οποιεσδήποτε επιπτώσεις σε 
όλα τα επίπεδα θα γίνουν εμφανείς μετά από πολλά χρόνια.   

 Επομένως, έχω την άποψη ότι είναι προτιμότερο να καταφεύγουμε στην αρχή της πρόληψης, παρά να 
αναζητούμε εκ των υστέρων λύσεις σε προβλήματα που ενδεχομένως να θέτουν σε κίνδυνο τόσο την υγεία του 
λαού μας όσο και το περιβάλλον,  γι’ αυτό επιβάλλεται τα γεωργικά προϊόντα που παράγονται στον τόπο μας, 
αλλά και στην Ευρωπαϊκή Ένωση να είναι προϊόντα ποιότητας που να συνδέονται με την παράδοση, να 
παράγονται με τρόπους φιλικούς στο περιβάλλον και να ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις για την ασφάλεια των 
καταναλωτών και την προστασία της δημόσιας υγείας.  Σε κάθε περίπτωση ο Κύπριος καταναλωτής θα πρέπει 
να ξέρει τι τρώει και να μπορεί να επιλέγει τι βάζει στο τραπέζι του.  Αυτό άλλωστε υπαγορεύει και η νομοθεσία, 
που -πολύ φοβάμαι- δεν τηρείται επακριβώς στις πλείστες των περιπτώσεων.   

 Απαιτούμε λοιπόν την πιστή εφαρμογή της νομοθεσίας για τη ραφοποίηση, δηλαδή την τοποθέτηση 
πινακίδων σήμανσης που να υποδεικνύουν ότι γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα ή τρόφιμα που περιέχουν 
γενετικά τροποποιημένα συστατικά βρίσκονται στα συγκεκριμένα ράφια.  Επίσης, καλούμε τις υγειονομικές 
υπηρεσίες του κράτους σε συστηματικότερους ελέγχους, ώστε να διασφαλίζεται η σωστή εφαρμογή τόσο της 
πιο πάνω νομοθεσίας όσο και των όσων άλλων κανονισμών αφορούν τα γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα και 
ζωοτροφές.  Παράλληλα, υποστηρίζουμε ότι η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση οφείλει να τοποθετηθεί ευθαρσώς με 
ξεκάθαρες και ολοκληρωμένες θέσεις αναφορικά με το συγκεκριμένο θέμα, ώστε να διασφαλίζονται οι 
ανησυχίες των Ευρωπαίων πολιτών.   

 Επίσης, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα υποστηρίζουμε και θα συνεχίσουμε να υποστηρίζουμε ανεπιφύλακτα 
ότι πρέπει να ληφθούν όλα τα απαραίτητα μέτρα, ώστε η Κύπρος να κηρυχθεί ζώνη ελεύθερη από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς, λαμβάνοντας υπόψη ότι είμαστε ένα μικρό νησί όπου μπορούν με μεγάλη 
ευκολία να επιμολυνθούν τόσο οι καλλιέργειες όσο και η άγρια βλάστηση του τόπου μας. 

 Θεωρώ λοιπόν ότι όλοι αυτοί οι προβληματισμοί και οι ανησυχίες είναι δικαιολογημένες και βάσιμες, 
ακόμη και αν η βιοτεχνολογία διαβεβαιώνει για το αντίθετο και υπόσχεται πολλά οφέλη για την ανθρωπότητα.  
Μέχρις ότου οι έρευνες να μπορέσουν να αποδείξουν ότι τα γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα και καλλιέργειες 
δεν αποτελούν σοβαρές απειλές για την υγεία του ανθρώπου ή των οικοσυστημάτων του πλανήτη, η 
συζήτηση, ο σκεπτικισμός και ο φόβος θα επικρατούν. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Προκοπίου για τη συμβολή του στη συζήτηση. 

 Παρακαλώ τώρα την κ. Ρούλα Μαυρονικόλα από την Ε∆ΕΚ να καταθέσει την ομιλία της. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητάμε σήμερα ένα τεράστιας σημασίας και παγκόσμιας εμβέλειας θέμα που άπτεται και επηρεάζει 
άμεσα ή έμμεσα το περιβάλλον στο οποίο ζούμε, αλλά και την ίδιά μας τη ζωή.  Τα μεταλλαγμένα ή γενετικά 
τροποποιημένα προϊόντα ετέθησαν ενώπιον της ανθρωπότητας ως ένα σοβαρό ζήτημα η υλοποίηση του 
οποίου, υποτίθεται, θα εξυπηρετούσε ένα σημαντικό στόχο, ο οποίος δεν μπορούσε ν’ αφήσει ασυγκίνητο 
οποιονδήποτε υγιώς σκεπτόμενο πολίτη σε αυτό τον πλανήτη, ότι δηλαδή με τη δημιουργία των γενετικά 
τροποποιημένων προϊόντων θα τεθεί τέρμα στη μάστιγα της πείνας και του υποσιτισμού που απασχολεί 
σήμερα την ανθρωπότητα. 

 Είναι γεγονός ότι κάθε χρόνο πεθαίνουν από πείνα τριάντα εκατομμύρια άνθρωποι, ενώ άλλα οκτακόσια 
εκατομμύρια είναι θύματα υποσιτισμού, στοιχεία που σοκάρουν και προκαλούν δέος.  Ωστόσο, πίσω απ’ αυτή 
τη σκληρή πραγματικότητα κρύβεται και μια άλλη μεγάλη αλήθεια, με βάση την οποία τα παραγόμενα τρόφιμα, 
χωρίς τη συμβολή της γενετικής, υπεραρκούν να θρέψουν το σημερινό πληθυσμό του πλανήτη μας.  Γεγονότα 
και εξακριβωμένες διαπιστώσεις που αποτυπώνουν με απόλυτη ευκρίνεια το διπλό πρόσωπο της 
ανθρωπότητας.  Από τη μια η φτώχια, ο υποσιτισμός και οι θάνατοι από πείνα, από την άλλη η 
υπερπαραγωγή, ο πλούτος, η άκρατη κατανάλωση και οι σωροί σκουπιδιών που δημιουργούνται στις 
ανεπτυγμένες κοινωνίες.  Στο πλαίσιο αυτό θα πρέπει να γίνει η αντιμετώπιση και αξιολόγηση του θέματος των 
μεταλλαγμένων σε σχέση βεβαίως με το φιλόδοξο στόχο των δημιουργών τους.  Το ζήτημα, κατά τη γνώμη 
μας, είναι απλό και κινείται στη βάση της σημερινής πραγματικότητας και στηρίζεται στους νόμους της 
οικονομίας της αγοράς.  Στην αξιοποίηση και εκμετάλλευση της νέας τεχνολογίας προς την κατεύθυνση 
παραγωγής μεταλλαγμένων προϊόντων έχουν επενδυθεί τεράστια ποσά από διάφορες υπερεθνικές εταιρείες.  
Άρα, λοιπόν, μπορεί να λεχθεί ότι το ζήτημα που ετέθη είναι ολίγον εκβιαστικό και ότι το ενδιαφέρον και τα 
κίνητρα των δημιουργών των μεταλλαγμένων εντοπίζονται πέραν της μάστιγας της πείνας και του ανθρώπινου 
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πόνου.  Και αυτό είναι σαφές και κατανοητό από τη στιγμή που στην αξιοποίηση και εκμετάλλευση της νέας 
τεχνολογίας έχουν επενδυθεί τεράστια ποσά από διάφορες υπερεθνικές επιχειρήσεις.  Και, ακριβώς όπως 
συμβαίνει σε κάθε περίπτωση, οι επενδύσεις πρέπει να αποδώσουν στο μέγιστο βαθμό, γι’ αυτό άλλωστε 
εντοπίζεται η ταχεία εξάπλωση των μεταλλαγμένων και η προσπάθεια επιβολής τους και εντός της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Πέραν αυτών, υπάρχει δυστυχώς και η άλλη όψη του νομίσματος, η οποία εκπέμπει ανησυχητικά 
μηνύματα σε σχέση με την επικινδυνότητα των μεταλλαγμένων τόσο στο περιβάλλον όσο και στην ίδια την 
ανθρώπινη υγεία.  Αξίζει να σημειωθεί ακόμη ότι υπάρχουν επιστήμονες που ενοχοποιούν τα μεταλλαγμένα σε 
αριθμό περίεργων θανάτων που έλαβαν χώρα στις Ηνωμένες Πολιτείες πριν από μερικά χρόνια.  Να 
σημειώσουμε ότι υπάρχει έντονη αντίδραση των ευρωπαίων πολιτών οι οποίοι σε ποσοστό 61% δεν 
εμπιστεύονται τα μεταλλαγμένα προϊόντα.  Μάλιστα πριν από μερικά χρόνια είχε φθάσει στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο υπόμνημα υπογεγραμμένο από ένα εκατομμύριο πολίτες με αίτημα την ολοκληρωτική 
απαγόρευσή τους.  Προς το παρόν η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ανέστειλε τη λήψη απόφασης μέχρι το 2014, οπότε 
αναμένεται να αρχίσουν επαφές με τα κράτη μέλη για διευθέτηση του όλου θέματος. 

 Η επικινδυνότητα των γενετικά τροποποιημένων οργανισμών εντοπίζεται άλλωστε και από τους 
αρμόδιους κρατικούς και κοινωνικούς φορείς της Κύπρου, οι οποίοι αντιμετωπίζουν με επιφυλακτικότητα την 
ελεύθερη διακίνηση τέτοιων προϊόντων στη μικρή μας πατρίδα.  Επί τούτου να μου επιτρέψετε να τονίσω ότι 
είναι ιδιαίτερης σημασίας η ενέργεια αρμόδιων φορέων του κράτους να προβαίνουν σε συνεχείς ελέγχους για 
τον εντοπισμό των όποιων προβλημάτων δημιουργούνται από πιθανή εισαγωγή μεταλλαγμένων στην Κύπρο.  
Σε ένα τέτοιας σημασίας θέμα δεν επιτρέπεται εφησυχασμός και εκ των υστέρων προσπάθεια αντιμετώπισης 
των όποιων προβλημάτων. 

 Η δική μας έρευνα, η δική μας φωνή και η δική μας πολιτική είναι στοιχεία σημαντικά.  Θα λέγαμε όμως 
ότι είναι εξίσου σημαντική η συνεργασία με την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση και με τα κράτη μέλη που έχουν τις 
ίδιες έγνοιες, προβληματισμούς και ανησυχίες με την Κύπρο.  Από τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής 
καταφθάνουν πληροφορίες ότι οι ευρωπαίοι είναι έτοιμοι να κάνουν παραχωρήσεις στο θέμα των αγροτικών 
προϊόντων, στο οποίο περιλαμβάνεται και η παραγωγή.  Ως δέλεαρ προβάλλει η προ μερικών μηνών εξαγγελία 
του Προέδρου των ΗΠΑ Μπαράκ Ομπάμα για το διατλαντικό σύμφωνο ελευθέρου εμπορίου για την αξιοποίηση 
του οποίου, με στόχο την επιτάχυνση της οικονομικής ανάπτυξης, οι ευρωπαίοι δίνουν γην και ύδωρ, σύμφωνα 
με δηλώσεις αμερικανού αξιωματούχου στους New York Times.   

 Είναι σαφές λοιπόν ότι τον ερχόμενο χρόνο η Ευρωπαϊκή Ένωση θα εισέλθει σε ένα νέο κύκλο 
διαβουλεύσεων, με στόχο να επιτραπεί η παραγωγή μεταλλαγμένων προϊόντων.  Ενόψει αυτής της εξέλιξης, 
και από τη στιγμή που οι κίνδυνοι δεν εξέλειπαν, οφείλουμε να ενώσουμε τη φωνή μας με τους λαούς και τις 
κυβερνήσεις των χωρών που αντιδρούν σε μια τέτοια προοπτική.  Και αν ακόμη δε γίνει κατορθωτή η 
αποτροπή δυσάρεστων εξελίξεων, είναι αναγκαίο να υιοθετηθούν τέτοιες ρυθμίσεις που θα προστατεύουν τους 
πολίτες, οι οποίοι θα πρέπει να είναι πλήρως ενημερωμένοι επί του θέματος και για τις συνέπειες στην υγεία 
τους.  Και εδώ το ερώτημα είναι, εάν οι Κύπριοι πολίτες είναι ενημερωμένοι.  Έρευνες έχουν δείξει ότι δε 
γνωρίζουν ακριβώς για τι πράγμα μιλούμε. 

 Προς αυτή την κατεύθυνση ο ρόλος του καθενός από εμάς είναι σημαντικός.  Ωστόσο, πρωταγωνιστής 
των όποιων εξελίξεων, εκ των πραγμάτων, οφείλει να είναι η εκτελεστική εξουσία, αλλά και η Βουλή, η οποία 
ασκώντας τις εξουσίες της μπορεί να συμβάλει ουσιαστικά και εποικοδομητικά.  Το λιγότερο που έχουμε να 
κάνουμε στο πλαίσιο αυτό είναι η υλοποίηση, η δημιουργία ελέγχου εφαρμογής της νομοθεσίας που προνοεί 
ραφοποίηση των μεταλλαγμένων προϊόντων, με στόχο να καταστεί αποτελεσματικότερη η ενημέρωση των 
καταναλωτών τόσο για τα μεταλλαγμένα προϊόντα όσο και για τα τρόφιμα που περιέχουν γενετικά 
τροποποιημένα συστατικά. 

 Η σπουδαιότητα υλοποίησης της συγκεκριμένης απόφασης αναδεικνύεται και από το γεγονός ότι στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση περίπου πενήντα γενετικά τροποποιημένα προϊόντα επιτρέπεται να χρησιμοποιούνται σε 
ζωοτροφές και τρόφιμα που προορίζονται για ανθρώπους.  Η εμπλοκή και το ενδιαφέρον ισχυρών 
παραγόντων, οργανισμών και κυβερνήσεων σε παγκόσμιο επίπεδο είναι στοιχείο χαρακτηριστικό της 
πραγματικής διάστασης του ζητήματος και γεγονός που καθορίζει το μέγεθος της ευθύνης που επωμιζόμαστε.  
Καλούμαστε λοιπόν να αρθούμε στο ύψος των περιστάσεων και με τις αποφάσεις μας να διαμορφώσουμε το 
ορθό πλαίσιο προστασίας των πολιτών και της υγείας τους.  Και ακριβώς σε τέτοια υψίστης σημασίας θέματα 
δεν υπάρχει ούτε άλλοθι ούτε δικαιολογίες ούτε μεσοβέζικές λύσεις.   

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα θέλαμε ως Ε∆ΕΚ να υπογραμμίσουμε την ανάγκη η κυβέρνηση και 
όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς να διερευνήσουν την πιθανότητα η Κύπρος να κηρυχθεί απαγορευμένη ζώνη από 
γενετικά τροποποιημένα προϊόντα και οι προσπάθειες θα έπρεπε να ξεκινήσουν χθες.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ την κ. Μαυρονικόλα. 

 Να παρακαλέσω τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να ενημερώσει τον κ. 
Χατζηγιάννη ότι την ερχόμενη Πέμπτη θα έχει την ευκαιρία να απευθυνθεί στο σώμα για το θέμα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή είπαμε να ζωντανέψουμε λίγο και τη συζήτηση του Κεφαλαίου ∆´, θα ήθελα να σχολιάσω λίγο 
αυτό που είπε η αγαπητή συνάδελφος η κ. Μαυρονικόλα, ότι -και το απέδειξε στην ιστορία του το κοινοβούλιό 
μας, και είναι καλό να το λέμε δηλαδή σε μια εποχή που κατηγορούμαστε για αδράνεια ή για 
αναποτελεσματικότητα- η πραγματικότητα είναι ότι ό,τι θετικό έγινε σε ένα ζήτημα το οποίο η πλειοψηφία των 
πολιτών το θεωρεί σημαντικό, δηλαδή σε ό,τι αφορά στην ασφάλεια των Κυπρίων από τα γενετικά 
τροποποιημένα, έγινε από τη Βουλή.  ∆εν ήρθε ποτέ τίποτα από την εκτελεστική εξουσία.  Αντίθετα, διαχρονικά 
η εκτελεστική εξουσία, στις τελευταίες τουλάχιστον τρεις κυβερνήσεις που είμαι στη Βουλή, ήταν αρνητική στις 
πρωτοβουλίες της Βουλής.   

 Και δεν είναι μόνο το πολύγνωστο θέμα της ραφοποίησης.  Πρέπει να σας θυμίσω ότι αυτή η Βουλή, με 
την ευκαιρία της ψήφισης του νόμου για το NATURA -μπορεί κάποιοι να μην το ξέρετε- κατάφερε να περάσει 
έτσι, χωρίς πολλές τυμπανοκρουσίες, πρόνοια στο νόμο για τους οικοτόπους ότι οι περιοχές προστασίας της 
φύσης στην Κύπρο θα είναι και ελεύθερες ζώνες από γενετικά τροποποιημένα.  Έτσι το 18% της έκτασης της 
Κύπρου, χωρίς πολλές τυμπανοκρουσίες, είναι ελεύθερη ζώνη από γενετικά τροποποιημένα.   

 Σε μια άλλη περίπτωση, με τροπολογία του ΑΚΕΛ και των Οικολόγων, όταν ψηφίζαμε την ευρωπαϊκή 
Οδηγία για τις ποικιλίες των πατατών, περάσαμε την απαγόρευση των γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών 
στην Κύπρο.  Και όλα αυτά είναι από τη Βουλή που έχουν ξεκινήσει.  Γι’ αυτό είναι η ώρα νομίζω -μια και είναι 
και ο πρόεδρος της επιτροπής Περιβάλλοντος εδώ- να προχωρήσουμε και στο επόμενο βήμα, το τολμηρό 
βήμα, όπως έχουν προχωρήσει και άλλες έξι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε αντίθεση με τους 
κανονισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τις Οδηγίες -το έχουν κάμει παρανομώντας συνειδητά- να 
κηρύξουμε ολόκληρη την Κύπρο σε ζώνη ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς.  Και είναι ένα 
τολμηρό βήμα στο οποίο δε θα είμαστε μόνοι μας, γιατί έχει άλλες έξι μεγάλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
η Γερμανία, η Γαλλία, η Ιταλία, η Αυστρία, το Λουξεμβούργο, η Ουγγαρία και η Πολωνία, που δεν είναι χώρες οι 
οποίες μπορεί να θεωρηθούν μη σημαντικές για την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Να προχωρήσουμε λοιπόν και εμείς 
σε αυτό το σημαντικό βήμα, της κήρυξης της Κύπρου σε ζώνη ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ορίστε.  Ο γιατρός. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εγώ, αν πήρα το λόγο, είναι, για να κάνω μία εισήγηση στο σώμα, να στείλουμε μία επιστολή στην 
εκτελεστική εξουσία, ούτως ώστε να γίνουν κάποιες παρεμβάσεις στα πλαίσια της εκπαιδευτικής 
μεταρρύθμισης στο Υπουργείο Παιδείας και να ξεκινήσει μία ενημέρωση από τη νηπιακή ηλικία σε σχέση με 
αυτό το ζήτημα και να μπει στην παιδεία μας κατ’ ουσίαν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι το θέμα είναι ύψιστης σημασίας και με πολυδιάστατες επιπτώσεις στην υγεία, 
στο περιβάλλον, συνεπώς, όταν ολοκληρωθεί αυτή η συζήτηση, θα πρέπει το σώμα να αποφασίσει να 
απευθυνθεί στις αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες, στα αρμόδια υπουργεία, να διαβιβάσουμε τις απόψεις μας και 
να προβούμε σε συγκεκριμένες υποδείξεις. 

 Η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Απλώς να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι και βάσει της ομιλίας μας εμείς είμαστε σύμφωνοι ότι θα πρέπει να 
ξεκινήσουμε τη συζήτηση για απαγόρευση των γενετικά τροποποιημένων σε ολόκληρη την Κύπρο.  Υπάρχει 
και ένα ακόμα σημαντικό σημείο, ότι το 2014 αρχίζει η συζήτηση ξανά, ανοίγει ξανά το κεφάλαιο αυτό στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, οπότε θα πρέπει να είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε και να διεκδικήσουμε για την πατρίδα 
μας, διότι είμαστε μια μικρή χώρα και είναι πάρα πολύ εύκολο τα γενετικά τροποποιημένα να υπάρξουν σε όλη 
την Κύπρο.  Γι’ αυτό θα πρέπει οι αρμόδιοι φορείς να είναι έτοιμοι να συζητήσουν αυτό το θέμα και να είναι 
σκληροί στις διαπραγματεύσεις τους. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος 
ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 6 Ιουνίου 2013, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.036-2013). 

 2. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.017-2013). 

 3. O περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.026-2013). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.097-2013).  

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2013 Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.089-2013). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.101-2013). 

 7. Ο περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση και 
Λειτουργία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.099-2013). 

 8. Οι περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.023-2013). 

 9. O περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.088-2013). 

 10. Ο περί Ακινήτων Ενοικιαζομένων για Επαγγελματικούς Σκοπούς 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.021-2013).       

 11. Ο περί Παιδίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.098-2013). 

 12. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Πτητική Καταλληλότητα και Πτητικό 
Επίδομα Ιπτάμενου Προσωπικού) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.025-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών και την 
καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη).  
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(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 2. «Οι τυχόν επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του μνημονίου όσον 
αφορά το status quo και την επίλυση του εθνικού μας προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.001-2013). 

 3. «Η ανάγκη προσαγωγής των υπαιτίων της οικονομικής κρίσης ενώπιον της 
δικαιοσύνης και κατάθεσης στη Βουλή των Αντιπροσώπων του καταλόγου 
προσώπων που φυγάδευσαν κεφάλαια στο εξωτερικό από τις κυπριακές 
τράπεζες τον τελευταίο καιρό». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.002-2013). 

 4. «Η άμεση ανάγκη για γρήγορη αναζωογόνηση της επιχειρηματικότητας και 
επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας μετά τα γεγονότα της 25ης 
Μαρτίου: Προβλήματα και προοπτικές μιας νέας πορείας με ένα νέο 
οικονομικό μοντέλο».   
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.003-2013). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.45 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος 

∆αμιανού Άριστος Νουρής Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Καυκαλιάς Αντρέας Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κυπριανού Ανδρέας Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Άντρος Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
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Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», διευκρινίσεις του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Νομικών κ. Σωτήρη Σαμψών και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013» και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 2). 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2013 
Νόμος του 2013», παρατηρήσεις των κ. Μάριου Μαυρίδη και Γεώργιου Προκοπίου και ψήφισή του σε 
νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013» και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου 
μέρους των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, ως δεύτερου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
Κρατών μελών της, ως τρίτου μέρους της Ισλανδίας, και ως τέταρτου μέρους του Βασιλείου της 
Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί της Συμπληρωματικής Συμφωνίας Αεροπορικών 
Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της, ως 
δεύτερου μέρους της Ισλανδίας, και ως τρίτου μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας, για την εφαρμογή 
της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους, των Ηνωμένων Πολιτειών της 
Αμερικής, ως δεύτερου μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, ως τρίτου μέρους 
της Ισλανδίας, και ως τέταρτου μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2012» και 
ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών 
μεταξύ, ως πρώτου μέρους των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, ως δεύτερου μέρους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της, ως τρίτου μέρους της Ισλανδίας, και ως τέταρτου 
μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2013» και του δεύτερου με τον τίτλο «Ο 
περί της Συμπληρωματικής Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ, ως πρώτου μέρους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της, ως δεύτερου μέρους της Ισλανδίας, και ως τρίτου 
μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας, για την εφαρμογή της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών 
μεταξύ, ως πρώτου μέρους των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής, ως δεύτερου μέρους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της, ως τρίτου μέρους της Ισλανδίας, και ως τέταρτου 
μέρους του Βασιλείου της Νορβηγίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2013».  

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την τροποποίηση της Συνθήκης 
για την Ευρωπαϊκή Ένωση και της Συνθήκης περί ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. α.  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 β.  Συζήτηση (Ν. Τορναρίτης, Γ. Λαμάρης, Πρόεδρος) για την παραπομπή του θέματος «Ο περί 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

 γ.  Συζήτηση (Λ. Χριστοφόρου, Ν. Παπαδόπουλος) για την παραπομπή του θέματος «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2013 Νόμος του 2013». 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα για διδασκαλία ολόκληρης της ιστορίας της Κύπρου στην Αγγλική Σχολή Λευκωσίας - Το 
πρόβλημα της ανεξέλεγκτης βόσκησης σε χωριά της επαρχίας Πάφου - Οι λόγοι της απαγόρευσης 
φοίτησης μαθητών από άλλες κοινότητες στα σχολεία της κοινότητας Παναγιάς - Η αναμενόμενη 
κατάθεση στη Βουλή νομοσχεδίου για ρύθμιση των ιπποδρομιακών στοιχημάτων - Αποσπάσεις 
νοσηλευτών σε διοικητικά καθήκοντα στο Υπουργείο Υγείας και ελλείψεις προσωπικού στα νοσοκομεία - 
Οι κρατικοί χειρισμοί στη συμφωνία για την εξαγορά των κυπριακών τραπεζών στην Ελλάδα - Η 
ενοικίαση της πρεσβευτικής κατοικίας στη Ρώμη - Η ενοικίαση της πρεσβευτικής κατοικίας στη Μόσχα - 
Αίτημα για πρόσληψη πέντε Mετεωρολογικών Bοηθών - Μέτρα για το χειρισμό υποθέσεων 
κακομεταχείρισης ζώων - Αίτημα για εκ νέου συζήτηση για τους κανονισμούς για τα υποστατικά 
πώλησης ζώων συντροφιάς - Τα προβλήματα στην υγεία των κατοίκων της περιοχής Αρχαγγέλου από 
την ηχορρύπανση - Παράπονα από το Σύνδεσμο Γονέων της Αγγλικής Σχολής για τη διδασκαλία της 
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Αγωγής του Πολίτη - Το χρονοδιάγραμμα του Συστήματος Ταξινόμησης και Αξιολόγησης της Αναπηρίας 
- Το κόστος ενοικίασης των κτιρίων των διπλωματικών αποστολών - Ανάγκη ελέγχου των οικονομικών 
καταστάσεων της Αγγλικής Σχολής - Η νέα ευρωπαϊκή Οδηγία για την τιμολόγηση του ΦΠΑ - Αίτημα 
μείωσης του ΦΠΑ για τις υπηρεσίες ξενάγησης - Θέμα ολοκλήρωσης της αναθεώρησης του περί 
Παιδιών Νόμου - Καταγγελίες για υπερβόσκηση σε περιοχή της Κλήρου - Αίτημα για μείωση του ΦΠΑ 
των υπηρεσιών των ιδιωτικών στεγών ευγηρίας - Πιθανές επιπτώσεις στην αλιευτική δραστηριότητα από 
τη δημιουργία προστατευτικού πάρκου στη θαλάσσια περιοχή Αγίας Νάπας-Παραλιμνίου - Η τήρηση της 
συμφωνίας εξαίρεσης των τοπικών αρχών από την καταβολή ΦΠΑ για τη μονάδα ΧΥΤΥ της Κόσης - 
Ανησυχίες για υποβάθμιση του Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου Ευρύχου - Οι λήπτες σύνταξης 
χηρείας. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας - Πολεοδομικές άδειες για πρατήρια πετρελαιοειδών - 
Αίτημα για επανδρωμένο ασθενοφόρο στο Μονιάτη - Αίτημα κοινότητας Κουκλιών για διαχωρισμό 
οικοπέδων για φτωχές οικογένειες - Ανάγκη ελέγχου της ρύπανσης και της αδειοδότησης εργοστασίων 
παραγωγής ασφάλτων στο δήμο Ιδαλίου - Ανάγκη παροχής δωρεάν πρόσβασης στο διαδίκτυο και 
επέκτασης του σχετικού συστήματος σε κοινότητες μη αστικών περιοχών - ∆ιαρροές σε πρατήρια 
πετρελαιοειδών στη Λάρνακα και αντιμετώπιση των προβλημάτων που προκύπτουν - Οι λόγοι 
καθυστέρησης στην παραχώρηση προσφυγικών οικοπέδων στο συνοικισμό αυτοστέγασης ΑΗΚ 
∆εκέλειας - Πληροφορίες για παρενόχληση αεροσκάφους των Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων από 
τουρκικά μαχητικά - Καθυστέρηση στη μεταβίβαση της διαχείρισης πάρκου στο κοινοτικό συμβούλιο 
Καντού - Καθυστέρηση στην κατασκευή πολυδύναμου κέντρου στη Μεσόγη - Καθυστέρηση στην 
κατασκευή κυκλικού κόμβου στη Μεσόγη. 

11. Αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Περδίκης, Α. Αδάμου, Πρόεδρος, Γ. Προκοπίου, Ρ. Μαυρονικόλα, Π. 
Σταυριανός) για το θέμα «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού περιβάλλοντος 
από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων 
ποικιλιών φυτών». 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 6ης Ιουνίου 2013 

Ώρα έναρξης: 4.13 μ.μ. 

Αρ. 35 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα έν’ τζιαι πιο καθαρή η ατμόσφαιρα, Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λείπουν πολλοί ʼπού απέναντι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναμένω ότι θα καταλάβουν τις θέσεις τους σύντομα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προ ημερησίας διατάξεως θα ήθελα να αναφερθώ σε μία πολύ σημαντική μέρα, την 5η Ιουνίου, που έχει 
οριστεί από τον Οργανισμό των Ηνωμένων Εθνών ως η Παγκόσμια Ημέρα Περιβάλλοντος.   

 Πριν από περίπου σαράντα χρόνια, η ∆ιάσκεψη της Στοκχόλμης αποτέλεσε το όχημα για την απαρχή 
μιας παγκόσμιας οργανωμένης προσπάθειας ευαισθητοποίησης του κοινού για προστασία του περιβάλλοντος. 
Έκτοτε, η χώρα μας, όπως και πληθώρα άλλων χωρών, έχουν προχωρήσει στην υιοθέτηση και εφαρμογή 
πολλών πράσινων διεθνών συμβάσεων και ευρωπαϊκών Οδηγιών σχετικών με την προστασία του 
περιβάλλοντος.  Για παράδειγμα, η Κύπρος έχει ήδη από το 2003 προβεί στην κύρωση του Πρωτοκόλλου του 
Κιότο, που στοχεύει στον περιορισμό του φαινομένου του θερμοκηπίου.  Ωστόσο, η προσπάθεια αυτή ποτέ δε 
θα είναι επαρκής, αν δε συνδράμουμε όλοι αλλάζοντας τον τρόπο ζωής μας με στόχο τη δημιουργία ενός 
υγιούς πλανήτη.  

 Φέτος η Παγκόσμια Ημέρα Περιβάλλοντος επικεντρώνεται στο θέμα «Σκέψου.  Φάε.  Εξοικονόμησε». 
Σύμφωνα με το ∆ιεθνή Οργανισμό Τροφίμων και Γεωργίας (FAO), κάθε χρόνο σπαταλούνται 1,3 δις τόνοι 
τροφίμων, δηλαδή το 1/3 της συνολικής παραγωγής, αριθμοί που φαντάζουν ακόμα πιο τραγικοί σε καιρό 
κρίσης.  Η στροφή στην αειφόρο ανάπτυξη και στην παραγωγή αγαθών με τέτοιο τρόπο, ώστε να 
ελαχιστοποιούνται οι οικονομικές και περιβαλλοντικές επιπτώσεις, διασφαλίζει συνθήκες υγιεινής διαβίωσης για 
τις μελλούμενες γενιές.  

 Μιλώντας ειδικότερα για την Κύπρο η συνεχιζόμενη τουρκική κατοχή εντείνει την περιβαλλοντική 
καταστροφή ακόμη περισσότερο, αφού ο Αττίλας, μη σεβόμενος τις ελληνοκυπριακές περιουσίες και, το 
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τραγικότερο, την πολιτιστική και θρησκευτική μας κληρονομιά, προβαίνει σε ανεξέλεγκτες λατομήσεις, σε 
άναρχη ανάπτυξη, καθώς και σε καταστροφή των αρχαιολογικών και θρησκευτικών μας μνημείων. 

 Είναι καθήκον μας τόσο συλλογικά όσο και του καθενός ξεχωριστά να συνειδητοποιήσουμε ότι το 
μέλλον της οικουμένης είναι άμεσα συνυφασμένο με την προστασία του περιβάλλοντος και το μέλλον της 
βιόσφαιρας.  Πρέπει πρωτίστως να συνειδητοποιήσουμε ότι η επιθετική στάση της ανθρωπότητας προς το 
περιβάλλον έχει αρνητικές συνέπειες προς τον ίδιο τον άνθρωπο.  Το οφείλουμε στον εαυτό μας, το χρωστάμε 
στις μελλοντικές γενιές. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να σας πληροφορήσω ότι ο βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, με 
επιστολή του προς το προεδρείο του σώματος, ανακοίνωσε την απόφασή του να αποχωρήσει από το 
Ευρωπαϊκό Κόμμα και να καταστεί ανεξάρτητος.   

 Θα ξεκινήσουμε λοιπόν με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή 
υπάρχουν κάποιοι κανονισμοί οι οποίοι θα κατατεθούν σήμερα και για τους οποίους υπάρχει εισήγηση να 
κηρυχθούν ως επείγοντες και να ψηφιστούν σήμερα.  Οι κανονισμοί τιτλοφορούνται «Οι περί Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Πτητική Καταλληλότητα και Πτητικό Επίδομα Ιπτάμενου Προσωπικού) Κανονισμοί του 2013».  
Αν δεν υπάρχει οιαδήποτε ένσταση, κηρύσσονται ως επείγοντες και παραπέμπονται στην αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή με την παράκληση να συνέλθει, για να τους μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική 
έκθεση.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς  

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1.  Ο περί Ορισμένων Αξιωματούχων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας (∆ήλωση και 
Έλεγχος Περιουσίας)  (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.108-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

2.  Ο περί του Προέδρου, των Υπουργών και 
των Βουλευτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
(∆ήλωση και Έλεγχος Περιουσίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.109-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών 

3.  Ο περί Ευρωπαϊκής Πρωτοβουλίας Πολιτών 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.110-2013). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

4.  Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και 
Γυναικών (Πρόσβαση σε Αγαθά και 
Υπηρεσίες και στην Παροχή Αυτών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.111-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών  

5.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.112-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

6.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων, 
Συνταξιούχων και Αυτοτελώς Εργαζομένων 
του Ιδιωτικού Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.113-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7.  Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός ∆ιοικητικών 
Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2013. 

Οικονομικών  Νομικών 
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(Αρ. Φακ. 23.01.054.114-2013). 

8.  Ο περί Ηπειρωτικής Υφαλοκρηπίδος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.115-2013). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

9.  Ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών 
Εναλλακτικών Επενδύσεων Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.116-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10.  Οι περί Ζωνών Ασφαλείας Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.032-2013). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός 
Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.045-2013). 

Αντρέα Φακοντή, 
Κώστα Κώστα 
και Χριστάκη Τζιοβάνη 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

2. Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.046-2013). 

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος  

3. Ο περί Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.047-2013). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Ωφελημάτων (Πρόεδρος και 
Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας, Πρόεδρος και 
Αντιπρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.048-2013). 

Νικόλα Παπαδόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 
2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.049-2013). 

Νικόλα Παπαδόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί της Χρήσης Υπηρεσιακού Οχήματος 
από Αξιωματούχους του Κράτους Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.050-2013). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
και Πρόδρομο Προδρόμου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί της Χρήσης Υπηρεσιακού Οχήματος 
από Αξιωματούχους του Κράτους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.051-2013). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα για τα οποία υπάρχει ομοφωνία να μην αναγιγνώσκεται η έκθεση.   

 Τα υπʼ αριθμόν 1, 2 και 3 θέματα, που τιτλοφορούνται «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 
Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013», «Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «O περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013» δεν είναι έτοιμα.   
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 Το υπʼ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

  Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Μαΐου, καθώς και στις 3 Ιουνίου 2013.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο 
γενικός διευθυντής του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (ΡΙΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ για το έτος 2013 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €34.600.000 και συνολικά έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία 
(€27.000.000) και από άλλες δραστηριότητες (€7.600.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι συνολικές δαπάνες του ΡΙΚ 
αφορούν δαπάνες για το μόνιμο προσωπικό του ιδρύματος (€11.681.655), γενικά έξοδα και υπηρεσίες 
(€1.465.600), έξοδα προγραμμάτων (€14.365.000), συντήρηση και λειτουργία μηχανημάτων και άλλων 
εγκαταστάσεων (€2.023.900), αποπληρωμή δανείων (€2.705.500), κεφαλαιουχικές δαπάνες (€2.060.000), 
καθώς και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€298.345). 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, έχουν 
ενσωματωθεί σε αυτόν οι πρόνοιες των σχετικών με τον καταρτισμό των προϋπολογισμών για τα νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου εγκυκλίων του Υπουργείου Οικονομικών και έχει διαμορφωθεί ο τρόπος 
παρουσίασης και δομής του στη βάση των συστάσεων και παρατηρήσεων της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου 
του ΡΙΚ δήλωσε μεταξύ άλλων ότι ο προϋπολογισμός του ιδρύματος για το έτος 2013 παρουσιάζει μείωση 
ύψους €8 εκατομ. σε σχέση με το 2012, η οποία αντιστοιχεί σε περικοπές στο εργατικό κόστος, στο 
ραδιοτηλεοπτικό πρόγραμμα και στις κεφαλαιουχικές δαπάνες του ιδρύματος.  Όπως ο ίδιος επισήμανε 
περαιτέρω, στα πλαίσια της προσπάθειας συγκράτησης των δαπανών του ΡΙΚ έχουν μειωθεί μεταξύ άλλων οι 
αμοιβές των συνεργατών του ΡΙΚ και η αμοιβή για υπερωριακή απασχόληση.        

 Κατά τη συζήτηση του εν λόγω θέματος, τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν επεξηγήσεις και στοιχεία για 
επιμέρους θέματα, που αφορούν μεταξύ άλλων την απασχόληση μόνιμου και έκτακτου προσωπικού, καθώς 
και των συνεργατών, τη μισθοδοσία του διευθυντικού προσωπικού, το ταμείο ευημερίας και την 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του προσωπικού, τα ωφελήματα που λαμβάνει το προσωπικό του ΡΙΚ και την 
ψηφιακή πλατφόρμα τηλεοπτικής μετάδοσης. 

 Τοποθετούμενος στα πιο πάνω, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ κατέθεσε σε σχέση με 
την εργοδότηση και τη μισθοδοσία του προσωπικού του ΡΙΚ τα πιο κάτω στοιχεία: 

Κατηγορία προσωπικού Αριθμός υπαλλήλων 
 κατά την  

31η ∆εκ. 2012 

Μέσος όρος μηνιαίου  
μισθού το 2012 

 Μόνιμοι υπάλληλοι 121 €3.788 

 Ωρομίσθιο προσωπικό   41 €1.588 

 Συνεργάτες αορίστου χρόνου 281 €1.841 

 Συνεργάτες ορισμένου χρόνου 178                          € 354 
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Επιπροσθέτως, οι εκπρόσωποι του ΡΙΚ κατέθεσαν σχετικό υπόμνημα, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2013, στο 
οποίο περιλαμβάνονται απαντήσεις στα ερωτήματα που τέθηκαν από τους βουλευτές. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του θέματος, την επιτροπή απασχόλησε ανάμεσα σ’ άλλα και το 
θέμα των εσόδων του ΡΙΚ από διαφημίσεις.  Σε σχέση με το θέμα αυτό, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την 
άποψη ότι το ΡΙΚ, όντας ραδιοτηλεοπτικός σταθμός που λαμβάνει κρατική χορηγία, δεν πρέπει ταυτόχρονα να 
έχει έσοδα από διαφημίσεις, σημειώνοντας ότι η πρακτική αυτή ακολουθείται και στο εξωτερικό. 

 Συναφώς, τα ίδια μέλη δήλωσαν ότι το ΡΙΚ πρέπει να επικεντρωθεί στο ρόλο του, ο οποίος μεταξύ 
άλλων είναι η αντικειμενική ενημέρωση του κοινού και όχι η αύξηση των εσόδων του από διαφημίσεις. 

 Ακολούθως, οι ίδιοι βουλευτές εισηγήθηκαν όπως ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός προωθηθεί στην 
ολομέλεια του σώματος μαζί με σχετική νομοθετική ρύθμιση, η οποία να προβλέπει ότι από την 1η Ιανουαρίου 
2014 το ΡΙΚ δε θα λαμβάνει έσοδα από διαφημίσεις. 

 Συναφώς, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ δήλωσε σε σχέση με τις πιο πάνω θέσεις ότι 
το ίδρυμα δε στοχεύει στην αύξηση των εσόδων του από διαφημίσεις και επισήμανε ότι ενδεχόμενη περικοπή 
στα προϋπολογιζόμενα έσοδά του για το έτος 2013 από διαφημίσεις, τα οποία ανέρχονται σε €4,5 εκατομ., θα 
δημιουργήσει προβλήματα στην εύρυθμη λειτουργία του ΡΙΚ.   

 Σε σχέση με την εισήγηση για προώθηση νομοθετικής ρύθμισης που να απαγορεύει στο ΡΙΚ να 
λαμβάνει έσοδα από διαφημίσεις από την 1η Ιανουαρίου 2014, ο ίδιος αρμόδιος εξέφρασε την άποψη ότι η εν 
λόγω ρύθμιση δεν πρέπει να αποτελεί προϋπόθεση για την έγκριση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού και 
εισηγήθηκε όπως αυτή εξεταστεί στα πλαίσια συζήτησης του ευρύτερου θέματος της λειτουργίας της δημόσιας 
ραδιοτηλεόρασης, μέσα από την οποία θα τεθούν εκ νέου οι στόχοι, η αποστολή και οι δυνατότητες 
χρηματοδότησης του ΡΙΚ στη βάση ενός πλαισίου όμοιου με αυτό που ισχύει στις χώρες της Ευρώπης. 

 Σημειώνεται ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, με βάση τα πιο πάνω, 
κατέθεσε στη συνεδρίαση της ολομέλειας του σώματος ημερομηνίας 30 Μαΐου 2013 σχετική πρόταση νόμου, 
που τιτλοφορείται «Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του ΡΙΚ για το 2013.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

 Προτεινόμενες τροπολογίες εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

«1. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 10 01 150 Ταμείο Ευημερίας Προσωπικού και Σχέδιο 
Περιθωριακών Ωφελημάτων 

€300.000 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο του κονδυλίου του άρθρου 150 του Κεφαλαίου 01 
«Αποδοχές Προσωπικού» ποσοστού είκοσι τοις εκατόν (20%). 

Σημ.: Το ποσό της μείωσης ανέρχεται στις €60.000. 

2. Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 13 02 200-289 Γενικά Έξοδα και Υπηρεσίες  €1.465.600 

 15 03 313-395 Έξοδα Προγραμμάτων €5.155.000 

 17 04 401-441 Συντήρηση και Λειτουργία Μηχανημάτων 
και Άλλων Εγκαταστάσεων 

€2.023.900 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο των κονδυλίων των πιο πάνω Κεφαλαίων ποσοστού δέκα 
τοις εκατόν (10%) εξαιρουμένου του Άρθρου 300 του Κεφαλαίου 03 «Κόστος Συνεργατών». 
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Σημ.: α. Οι εν λόγω αποκοπές θα επιφέρουν ανάλογη μείωση της κρατικής χορηγίας. 

 β. Το ποσό της μείωσης ανέρχεται στα €864.450.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Προδρόμου, παρακαλώ, ο οποίος θα αναφερθεί, αντιλαμβάνομαι, και στις τροπολογίες.   

 Ωραία! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Από τη θέση μου, αν επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε.  Θα είμαι σύντομος.   

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, μετά από τις συζητήσεις που έχουν γίνει 
σχετικά με το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, για τον προϋπολογισμό και όχι μόνο, έχει καταθέσει, ως γνωστόν, 
μία πρόταση νόμου με την οποία σκοπός μας είναι να εισαχθεί μία, όχι ακριβώς νέα αντίληψη, αλλά μάλλον η 
επαναφορά του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου σε αυτό που θεωρούμε ότι είναι η κατʼ εξοχήν αποστολή 
του, δηλαδή η παραγωγή δημόσιας ραδιοτηλεόρασης και εν καιρώ θα συζητηθεί αυτή η πρόταση.  Επειδή δε 
θέλαμε να προκαταλάβουμε μέσω του προϋπολογισμού τυχόν σχεδιασμούς που έγιναν, δίνεται ο χρόνος, με 
την πρόταση νόμου που έχει κατατεθεί, από το επόμενο ημερολογιακό έτος να έχουμε όλη την άνεση να 
ακουστούν όλες οι απόψεις και οι ιδέες και να γίνει μία τοποθέτηση πάνω στη δική μας αντίληψη, ότι αποτελεί 
και κάποιου είδους νόθευση του ανταγωνισμού στη σχετική αγορά, αλλά, το κυριότερο, αποτελεί και 
αποπροσανατολισμό του ίδιου του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου η προσπάθεια να αποκομίσει οφέλη από 
εμπορική διαφήμιση. 

 Με αυτά τα δεδομένα και επειδή σε προηγούμενα χρόνια η θέση της δικής μας ομάδας δεν ήταν θετική 
απέναντι στο γενικότερο τρόπο διαχείρισης και ειδικότερα οικονομικής διαχείρισης του ΡΙΚ και πολλές φορές, 
σχεδόν πάντα, δεν εδινόταν θετική ψήφος στον προϋπολογισμό, φέτος θα δώσουμε θετική ψήφο αναμένοντας 
τη συζήτηση η οποία θα γίνει, αλλά και εφαρμόζοντας μία γενικότερη πολιτική έναντι των διαφόρων 
ημικρατικών οργανισμών, για να συνάδει η οικονομική τους διαχείριση με τις στιγμές τις οποίες περνά ο τόπος 
μας.  Έχουμε μία τροπολογία, στην οποία έχετε αναφερθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ύο τροπολογίες. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ∆ύο τροπολογίες.  Ουσιαστικά μία είναι στη φιλοσοφία να γίνουν ακόμα μεγαλύτερες εξοικονομήσεις.  
Προτείνεται λοιπόν η αποκοπή από τις δαπάνες 20% στο Κεφάλαιο 1, στο άρθρο 150, που είναι το ταμείο 
ευημερίας του προσωπικού και το σχέδιο περιθωριακών ωφελημάτων.  Μπορεί να γίνει αυτή η εξοικονόμηση.  
Και, επιπρόσθετα, προτείνεται με μία δεύτερη τροπολογία μία περικοπή δαπανών, δηλαδή της τάξης του 10%, 
αυτή τη φορά στα γενικά έξοδα και τις υπηρεσίες και στα έξοδα προγραμμάτων.  Εξαιρούνται όλων των ειδών 
οι αποδοχές προσωπικού, είτε πρόκειται για μόνιμο προσωπικό είτε πρόκειται για συνεργάτες.  Ο σκοπός δεν 
είναι να μειωθούν οι απολαβές.   

 Και με αυτές τις δύο τροπολογίες σκοπείται η εξοικονόμηση ποσού οκτακοσίων εξήντα τόσων χιλιάδων 
ευρώ και ισόποση βέβαια πρέπει να είναι η μείωση της κρατικής χορηγίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το λόγο έχει ο κ. Λαμάρης. 

 Να παρακαλέσω μόνο, εάν πρόκειται να αγορεύσουμε επί μακρόν, να έρθουμε στο βήμα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όχι, δε θα αγορεύσω, κύριε Πρόεδρε.  ∆ε θα αγορεύσω, ακριβώς γιατί για το θέμα των διαφημίσεων και 
για τα υπόλοιπα που έχουν σχέση με την πολιτική της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης θα μας δοθεί η ευκαιρία… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στην επιτροπή Εσωτερικών. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 …να τα συζητήσουμε στην επιτροπή Εσωτερικών και όχι όπως εκάμναμεν πάντοτε με τον 
προϋπολογισμό.   
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 Εμείς απλώς θέλουμε να επισημάνουμε ότι είναι ένας προϋπολογισμός πολύ πιο χαμηλός απʼ ό,τι ήταν 
πριν μερικά χρόνια και, παρʼ όλα αυτά, εκτιμούμε ως θετικό ποιοτικά το έργο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου με τις επιμέρους αδυναμίες και προβληματισμούς που όλοι κατά καιρόν κάμνουμεν, αλλά και 
συμπεριφορές που βεβαίως δε θα έπρεπε να υπάρχουν. 

 Εμείς, σε σχέση, κύριε Πρόεδρε, με τις τροπολογίες…  Θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό.  Για τις 
τροπολογίες έχουμε την εξής άποψη, έχω και εισήγηση ταυτόχρονα: Έχουμε διερευνήσει το θέμα του ταμείου 
ευημερίας προσωπικού και διαπιστώσαμε ότι πέρσι αυτό το κονδύλι μεταφέρθηκε στο ταμείο υγείας του 
προσωπικού, για να καλύψει προσωπικό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου το οποίο δεν εκαλύπτετο, 
συνεργάτες δηλαδή που δεν εκαλύπτονταν από τα σχέδια που υπήρχαν μέσα.  Γιʼ αυτό εμείς εισηγούμαστε να 
σταυρωθεί, να δεσμευτεί αυτό το κονδύλι, για να δούμε αν είναι έτσι.  Αν θα είναι ένα κονδύλι το οποίο δε θα 
πάει σε εκδρομές, ως συνήθως, αυτό γνωρίζουμε, και είναι γιʼ αυτό το σκοπό, να μας δοθεί η δυνατότητα να 
μην το στερήσουμε από το ίδρυμα, αλλά να το ξανασυζητήσουμε.  Γιʼ αυτό εισηγούμαστε τη δέσμευση.   

 Σε σχέση με τα άλλα δύο, δεν έχουμε διαφωνία με μείωση 10% στα γενικά έξοδα και στα έξοδα 
προγραμμάτων, να πιεστεί ακόμα περισσότερο το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου να τα βγάλει πέρα, αλλά 
έχουμε μία ανησυχία για τη συντήρηση και λειτουργία μηχανημάτων και άλλων εγκαταστάσεων.  ∆ε θα θέλαμε 
ποτέ να δούμε ένα ίδρυμα κρατικό, τηλεόρασης, το οποίο, σαν παίζει η τηλεόρασή μας, ξαφνικά να κλείνει, γιατί 
δε συντηρήθηκε το άλφα ή βήτα μηχάνημα ή τα κτίρια του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου τα οποία είναι υπό 
βελτίωση να τα δούμε να πέφτει κανένα και να έχουμε προβλήματα.  Γιʼ αυτό εισηγούμαστε και στους 
συναδέλφους να υιοθετήσουμε το 10% για τα δύο πρώτα ποσά και να εξαιρέσουμε το άλλο ή, αν θέλετε, να το 
δεσμεύσουμε, για να δούμε για ποιο σκοπό θα χρησιμοποιηθεί.   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Το 10% δεν καταντά να κλείσει το ΡΙΚ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης, παρακαλώ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε πρόεδρε, κι εμείς θεωρούμε ότι η γενικότερη συζήτηση για το ρόλο του ΡΙΚ ως φορέα δημόσιας 
ραδιοτηλεόρασης επιβάλλεται σε μία εποχή όπου αυτή η συζήτηση γίνεται ευρύτερα σε όλα τα μήκη και πλάτη 
της Ευρώπης.  Αυτή η οικονομική κρίση έφερε και την ανάγκη επανεξέτασης, αν θέλετε, και επανανάδειξης του 
ρόλου της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης, ενός ρόλου ο οποίος ασφαλώς, από τη στιγμή που θα του τεθούν τα 
πλαίσια μέσα στα οποία θα λειτουργεί, θα πρέπει να στηριχθεί με επάρκεια, για να μπορέσει το οποιοδήποτε 
ίδρυμα, οποιοσδήποτε φορέας δημόσιας ραδιοτηλεόρασης να επιτελέσει το έργο το οποίο πρέπει να επιτελέσει 
ιδιαίτερα μέσα στις συνθήκες, επαναλαμβάνω, της οικονομικής κρίσης και της γενικότερης κρίσης που περνά 
σήμερα η Ευρώπη και ο τόπος μας ασφαλώς.   

 Σε ό,τι αφορά την εισήγηση του ΑΚΕΛ για το σταύρωμα των κονδυλίων που αφορούν τα προγράμματα 
εμείς θα συμφωνούσαμε, γιατί ασφαλώς θα πρέπει να σταλεί ένα μήνυμα για οικονομική περισυλλογή σε ό,τι 
αφορά όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς ως θέμα αρχής, όμως, σε ό,τι αφορά τα προγράμματα, θα 
θέλαμε να υπάρξει ένας πιο ενδελεχής διάλογος με το ΡΙΚ, για να δούμε τι θα σήμαινε μία αποκοπή αυτού του 
κονδυλίου.  ∆ε θα θέλαμε ενόψει και της γενικότερης συζήτησης να δημιουργηθούν οποιαδήποτε προβλήματα 
στο ίδρυμα αυτό.  

 Ευχαριστούμε, Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άλλος που θέλει να μιλήσει;  

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν λίγα χρόνια σε αυτή τη Βουλή ακούστηκε από άλλον, όχι από εμένα, περί 
σπάταλου και αχαΐρευτου Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.  Το πρώτο, το σπάταλο, αποδείχθηκε πέραν 
πάσης αμφιβολίας και λογιστικά.  Τα €40 εκατομ. προϋπολογισμός έχουν μειωθεί κατά 40%.  Αποδείχθηκε ότι 
τότε τουλάχιστον ήταν σίγουρα σπάταλο.  Το αχαΐρευτο θα έλεγα ότι επίσης αποδείχθηκε ποιοτικά, διότι 
σήμερα το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου είναι σε πολύ καλύτερη κατάσταση από άποψη ακροαματικότητας και 
τηλεθέασης και ποιότητας προγραμμάτων απʼ ό,τι ήταν τότε.   

 Παρʼ όλα αυτά, εγώ πιστεύω ότι υπάρχουν σαφώς πολύ περισσότερα περιθώρια βελτίωσης και όσον 
αφορά την οικονομία του πράγματος, αλλά και την ποιότητα του προγράμματος.  Γιʼ αυτό θεωρώ ότι οι 
προτάσεις που κατέθεσε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, όπως τις έχει τροποποιήσει το ΑΚΕΛ, είναι προς τη 
σωστή κατεύθυνση και θα ψηφίσουμε…  Εμείς υποστηρίζουμε τη δέσμευση των κονδυλίων για το ταμείο της 
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μέριμνας και την αποκοπή του 10%.  Εάν αποδεχτούν οι εισηγητές, κύριε Πρόεδρε, αυτή η αποκοπή να μην 
περιλαμβάνει τα μηχανήματα, καλώς.  Αν δεν αποδεχτούν, εμείς συμφωνούμε και την αποκοπή και για τη 
συντήρηση, γιατί δεν πιστεύουμε ότι με ένα 10% καλύτερη διαχείριση των μηχανημάτων θα σταματήσει να 
λειτουργεί το ΡΙΚ.  Έχει πολλούς άλλους τομείς, η προσωπική μου η αντίληψη, που θα μπορούν να γίνουν 
εξοικονομήσεις και να γίνει πιο σωστή διαχείριση, για να γίνει πιο οικονομική και πιο αποδοτική η λειτουργία 
μίας δημόσιας ραδιοτηλεόρασης. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν δει κάποιος τον προϋπολογισμό…  Όταν ήμουν νεοφώτιστος βουλευτής, την 
πρώτη φορά που μπήκα στη Βουλή, είχε ένα ταμείο ευημερίας του αποχετευτικού συστήματος.  Ρώτησα τον κ. 
Κατσουρίδη «είντα μ’ που είναι τούτοι;».  Νόμιζα ήταν για τις χήρες, τα ορφανά, τους φτωχούς.  Όταν είδα στην 
έκθεση, είδα ότι -ήταν το χρηματιστήριο τότε, το 1999 ήρθα στη Βουλή- ήταν, για να αγοράζουν μετοχές, να 
πηγαίνουν ταξίδια στον Πρόδρομο.  Έγραφεν τζιαι που ήταν να πάσιν!  Αυτό ήταν ταμείο ευημερίας!  Και κατά 
καιρούς…  Εγώ δεν το ψήφισα τότε.  Και τώρα που το βλέπω ακούω το συνάδελφο το Λαμάρη, που λέει «μα 
επήαν για σκοπούς υγείας».  Μα, αν το ΡΙΚ θέλει για σκοπούς υγείας και έχουμε πρόβλημα, να το βάλει πάνω.  
∆εν μπορεί να βάλλεις “ταμείο ευημερίας” και να αρπάσσεις το κονδύλι, να το παίρνεις όπου θέλεις!  Ένʼ σαν 
τούτα που κάμνουμε με την άμυνα.  Γράφουμε και φορολογούμε τον κόσμο για τους τόκους 15% για την άμυνα 
και στο τέλος κάμνουμε ζιαφέττιν, ας πούμε.  Ε, δε γίνουνται τούτες οι δουλειές!  Πρέπει να είμαστε 
σισταρισμένοι, κύριοι, και νομίζω οι τροπολογίες που βάλλει ο Συναγερμός είναι σωστές, για να δώκει και το 
μήνυμα ότι διάγουμε δύσκολες ώρες.  Τώρα, αν θέλει το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και έχει ανάγκη για τους 
υπαλλήλους του και δυστυχούν ή έχουν πρόβλημα με την υγεία τους και χρειάζονται χρήματα, να το φέρουν 
τζιαι να το δούμε.  Έντζιε είμαστε άγριοι άνθρωποι εδώ.  Νομίζω έχουμε τη συναίσθηση να σκεφτούμε σωστά 
και νούσιμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

 Ο κ. Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς θα ήθελα να σημειώσω ότι πρέπει να καταγραφεί -και θέλω να το καταγράψω- 
ότι όντως το διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ και οι εργαζόμενοι έχουν κάμει ιδιαίτερες προσπάθειες, ώστε να 
έχουμε μπροστά μας έναν προϋπολογισμό αρκετά μειωμένο σε σχέση με τα προηγούμενα χρόνια, εξού και η 
συνεισφορά του κράτους είναι αρκετά μειωμένη.  Πρέπει να το παραδεχτούμε αυτό.  Όπως επίσης πρέπει να 
καταγράψουμε ότι το ΡΙΚ έχει καταφέρει με μειωμένο προϋπολογισμό να έχει πολύ υψηλές ακροαματικότητες, 
πράγμα το οποίο αποδεικνύει ότι σίγουρα δεν είναι ούτε με το πολύ προσωπικό ούτε με τους υψηλούς μισθούς 
που γίνεται η ακροαματικότητα είναι με τη σωστή λειτουργία.  Και πρέπει να καταγραφεί αυτό. 

 Από εκεί και πέρα, πρέπει να σταλούν και κάποια μηνύματα όχι ειδικά από το ΡΙΚ, από όλες τις 
δυνάμεις αυτού του τόπου.  Και το ΡΙΚ είναι μια τέτοια δύναμη.   Γι’ αυτό λοιπόν εμείς όσον αφορά την πρώτη 
τροπολογία…  Νομίζω ότι θα συμφωνήσουν και οι εισηγητές με το σταύρωμα, αντί της καταψήφισης.  Και να 
δούμε, όταν θα έρθει στην επιτροπή, πώς θα αξιοποιηθούν αυτά τα λεφτά.  Για τα τρία σημεία πιο κάτω, θα 
συμφωνήσουμε με την εισήγηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για την αποκοπή στα γενικά έξοδα και 
υπηρεσίες, θα συμφωνήσουμε για την αποκοπή στα έξοδα προγραμμάτων και θα εισηγηθούμε σταύρωμα της 
τρίτης εισήγησης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλω να υπάρξουν συναινέσεις, δεδομένου ότι δεν έχει κατατεθεί τροπολογία, όπως ξέρετε, δυνάμει του 
κανονισμού.  Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν συναινέσεις σε όλα αυτά που έχουν λεχθεί για τις δεσμεύσεις; 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, έχουμε ολοκληρώσει τη συζήτηση.  Αντιλαμβάνομαι ότι οι προτάσεις που έχουν κατατεθεί 
γίνονται αποδεκτές από όλους τους συναδέλφους και συνεπώς προχωρούμε στην ψηφοφορία σε ό,τι αφορά 
τις δύο τροπολογίες που έχει καταθέσει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.   

 Τροπολογία πρώτη, που αφορά τα Ταμείο Ευημερίας Προσωπικού και Σχέδιο Περιθωριακών 
Ωφελημάτων, με την τροποποίηση ως έχει κατατεθεί.   
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννιά υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο.   ∆εν υπάρχουν εναντίον, δεν υπάρχουν αποχές. 

 Εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία, με τις παρατηρήσεις, τροποποιήσεις, ως έχουν κατατεθεί. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννιά υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγκρίνεται ομόφωνα και πάλι.  ∆εν υπάρχουν αρνητικές ψήφοι, δεν υπάρχουν αποχές.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου ποσού ύψους €33.937.940 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού και Πρώτου ∆ιορισμού και Προαγωγής.  Άρθρο 
6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 8. 

 Μείωση επιδομάτων και υπερωριών.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Αναστολή πρόσληψης συνεργατών.  Άρθρο 11. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 13. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 14; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  
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 Νομίζω ότι το μήνυμα της Βουλής είναι ομόφωνο και ομόθυμο, ότι χρειαζόμαστε μια ισχυρή κρατική 
ραδιοτηλεόραση, αντικειμενική, πολυφωνική, δημοκρατική και ασφαλώς στους σημερινούς δύσκολους καιρούς 
χρειαζόμαστε και εξοικονομήσεις και νοικοκύρεμα στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 5 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 

Ταχυδρομείων του 2013 Νόμος του 2013» 
Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Μαΐου και στις 3 Ιουνίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, καθώς και ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων. 

 Ο προϋπολογισμός του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων (ΓΕΡΗΕΤ) για το έτος 2013 προνοεί δαπάνες ύψους €4.889.335 και έσοδα ύψους €3.628.413. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα έσοδα του ΓΕΡΗΕΤ για το 2013 
παρουσιάζουν αύξηση κατά €906.405 συγκρινόμενα με το 2012 και αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Τέλη αδειών ηλεκτρονικών επικοινωνιών €2.643.930 

2. Τέλη εκχώρησης και χρήσης αριθμοδοτικών πόρων €300.000 

3. Τέλη αδειών ταχυδρομικών υπηρεσιών €139.483 

4. Τόκοι εισπρακτέοι (βάσει προϋπολογισμού)  €545.000 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες για τη λειτουργία του γραφείου και την 
εκπλήρωση των υποχρεώσεών του ανέρχονται στα €4.889.335, παρουσιάζοντας μείωση κατά €443.514 (ή 
8,32%) σε σύγκριση με τον προϋπολογισμό του 2012 (€5.332.849). 

 Η κατανομή των δαπανών στα κυριότερα κονδύλια αναλύεται ως ακολούθως: 

1. Αποδοχές προσωπικού  €2.259.882 

2. Συμβουλευτικές υπηρεσίες/Έρευνες €284.000 

3. Λειτουργικές δαπάνες  €289.323 

4. Επιστροφή τελών σε παροχείς ηλεκτρονικών επικοινωνιών  €1.200.000 

5. Μίσθωση υπηρεσιών €329.215 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα όσα δήλωσε ο αρμόδιος Επίτροπος ενώπιον της επιτροπής, ο 
προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών και σ’ 
αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές εφαρμόζονται, κατ’ αναλογίαν προς τις 
ρυθμίσεις που εφαρμόστηκαν ήδη στον κρατικό προϋπολογισμό, όπως αυτός τελικά τροποποιήθηκε και 
ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Στο στάδιο της συζήτησης για τον προϋπολογισμό αυτό μέλη της επιτροπής ζήτησαν από το Γραφείο 
του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων την κατάθεση της αναλογιστικής 
μελέτης που αφορά τα σχέδια συντάξεων και χορηγημάτων του ΓΕΡΗΕΤ, η οποία και αποστάλθηκε με σχετική 
επιστολή ημερομηνίας 27 Μαΐου 2013. 

 Αναφορικά με το θέμα της έκδοσης τρίτης άδειας κινητής τηλεφωνίας, ο Επίτροπος ανέφερε μεταξύ 
άλλων ότι έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία διαβούλευσης με το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, το οποίο 
προτίθεται να προχωρήσει με την προκήρυξη σχετικού διαγωνισμού. 
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 Περαιτέρω, σε ό,τι αφορά την απόκτηση ιδιόκτητου κτιρίου για τη στέγαση του ΓΕΡΗΕΤ, ο Επίτροπος 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι το ζήτημα βρίσκεται στο στάδιο της αξιολόγησης των προσφορών και ότι θα 
ζητηθεί η άποψη του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, καθώς και της 
Γενικής Ελέγκτριας της ∆ημοκρατίας, προτού προχωρήσει η υλοποίησή του.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, τάσσεται ομόφωνα υπέρ της ψήφισής του σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού του ΓΕΡΗΕΤ για το 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με το σκεπτικό που επιχειρηματολόγησε ο κ. Προδρόμου για το ΡΙΚ και ο κ. Βότσης επίσης και που 
κλείσατε εσείς, ότι η Βουλή ομόθυμα θέλει να στείλει ένα μήνυμα περισυλλογής, εμείς διερωτόμαστε γιατί 
αρχόμενοι από τον κρατικό προϋπολογισμό και συνεχίζοντας με τους ημικρατικούς και κάθε άλλο οργανισμό 
που έρχεται μπροστά μας κάμνουμε τουλάχιστον μια περικοπή του 10% και για τους επιτρόπους και τους 
ρυθμιστές δεν κάμνουμε!  Η εισήγησή μας είναι να κάνουμε ένα 10% και στον συγκεκριμένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εδομένου ότι δεν υπήρξε οιαδήποτε τροπολογία, δεν… 

 Ορίστε.  Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε παρά να συμφωνήσουμε απόλυτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν είναι ομόφωνο το σώμα, θα το αποδεχτώ, αλλά θα παρακαλέσω να τηρούμε τον κανονισμό, για να 
μη δημιουργούνται παρεκβάσεις οι οποίες ουσιαστικά γίνονται κανόνας και όχι εξαίρεση. 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Βεβαίως, μας προβλημάτισε και από πριν αυτό που έχει πει ο συνάδελφος και είναι σωστό σε επίπεδο 
αρχών, αλλά χρειάζεται προσοχή, γιατί ο κάθε οργανισμός έχει διαφορετική δομή προϋπολογισμού και πρέπει 
να ξέρουμε και τι κόβουμε.  Εδώ, αν θα το κάνουμε τώρα, πρέπει να δούμε και τι κόβουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, νομίζω ότι θα ήταν καλύτερα να αναβληθεί, για να το δείτε ακριβώς, να δείτε τις λεπτομέρειες. 

 Αναβάλλεται λοιπόν το υπ’ αριθμόν 5 θέμα, «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2013 Νόμος του 2013», για μια εβδομάδα.   

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 
2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Μαΐου και στις 3 Ιουνίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου 
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Εσωτερικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Κυπριακού Οργανισμού Ανάπτυξης Γης 
(ΚΟΑΓ).   

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑΓ για το έτος 2013 προβλέπει δαπάνες ύψους €10.784.350 και έσοδα 
ύψους €14.832.155.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες του οργανισμού για το 
2013 αφορούν κυρίως κεφαλαιουχικές δαπάνες για τη χρηματοδότηση κατασκευαστικών έργων, την αγορά γης 
και την αγορά κτιρίων με τη μέθοδο της ολικής ανάθεσης (€3.315.590), την εξυπηρέτηση των κυβερνητικών 
δανείων (€167.000), δαπάνη για την προώθηση του Σχεδίου Στέγασης Χαμηλά Αμειβομένων (€4.158.410) και 
διοικητικές δαπάνες (€3.113.350).  Για τις μη προβλεπόμενες δαπάνες και το αποθεματικό έχει προϋπολογιστεί 
το ποσό των €30.000. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα κυριότερα έσοδα του οργανισμού αναμένεται να προέλθουν από 
εισπράξεις από την πώληση κατοικιών και οικοπέδων (€8.913.870) και από τόκους εισπρακτέους (€2.100.000).  
Σημειώνεται ότι ποσό ύψους €3.735.000 θα προέλθει από κυβερνητική χορηγία, με σκοπό τη χρηματοδότηση 
στεγαστικών σχεδίων για χαμηλά αμειβομένους.   

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 
ΚΟΑΓ δήλωσε ότι, με την έναρξη της οικονομικής κρίσης περί το τέλος του 2008 και σταδιακά για τα επόμενα 
χρόνια, ο οργανισμός αύξησε τους ρυθμούς ανάπτυξής του συμμορφούμενος με την κυβερνητική πολιτική για 
ενίσχυση και τόνωση του κατασκευαστικού τομέα.   

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο, η συνεχιζόμενη κρίση έπληξε και πλήττει σε μεγάλο βαθμό τις 
εισοδηματικές τάξεις στις οποίες απευθύνεται ο οργανισμός, με αποτέλεσμα να αντιμετωπίζονται δυσκολίες 
τόσο στην είσπραξη των οφειλόμενων δόσεων όσο και στη διάθεση των οικιστικών μονάδων, ενώ παράλληλα 
το ενδιαφέρον από υποψήφιους αγοραστές παρουσιάζεται μειωμένο. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε πρόσθετα ότι η μείωση του αριθμού των αιτήσεων από ενδιαφερόμενους 
αγοραστές ανάγκασε τον οργανισμό να αναπροσαρμόσει το αναπτυξιακό στεγαστικό του πρόγραμμα.  Στη 
βάση της αναπροσαρμογής αυτής, αριθμός έργων για τα οποία κατακυρώθηκαν προσφορές τα προηγούμενα 
χρόνια δεν περιλήφθηκε στον υπό αναφορά προϋπολογισμό.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο, ο οργανισμός 
έχει αυτή τη στιγμή ένα απόθεμα 244 οικιστικών μονάδων, το οποίο παραμένει αδιάθετο, και συναφώς το 
συμβούλιο του οργανισμού μελετά την εφαρμογή πρόσθετων μέτρων που να διευκολύνουν ενδιαφερόμενους 
δικαιούχους να αποκτήσουν το δικό τους σπίτι. 

 Κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού, βουλευτές μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν όπως μελετηθούν 
άλλοι τρόποι αξιοποίησης των αδιάθετων μονάδων, όπως για παράδειγμα η διάθεσή τους για στέγαση 
προσφύγων οι οποίοι αυτή τη στιγμή διαμένουν σε ακατάλληλες κατοικίες. 

 Περαιτέρω, τέθηκε εισήγηση από βουλευτές μέλη της επιτροπής όπως ο οργανισμός εισπράττει από 
τους δικαιούχους ένα ποσό ως προκαταβολή προτού προχωρήσει στην ανέγερση οποιωνδήποτε οικιστικών 
μονάδων, ώστε να δεσμεύεται ο δικαιούχος για την αγορά της μονάδας και να μειώνεται κατ’ αυτό τον τρόπο η 
αχρείαστη ανέγερση κατοικιών. 

 Τέλος, μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν όπως, λαμβανομένης υπόψη της οικονομικής κρίσης, η οποία 
δυσχεραίνει σημαντικά την αγοραστική δύναμη των δικαιούχων, ο οργανισμός προχωρήσει σε μείωση των 
τιμών των διαθέσιμων κατοικιών.  Εισηγήθηκαν επίσης ο οργανισμός να μην προβεί σε οποιαδήποτε νέα 
σύναψη συμβολαίου για ανέγερση οικιστικών μονάδων μέχρι να εξευρεθεί τρόπος διάθεσης των υφιστάμενων 
οικιστικών μονάδων. 

 Αναφερόμενος στις πιο πάνω εισηγήσεις μελών της επιτροπής, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου 
του οργανισμού δήλωσε ότι ήδη μελετώνται από το συμβούλιο εναλλακτικοί τρόποι διάθεσης των υφιστάμενων 
οικιστικών μονάδων. 

 Περαιτέρω δήλωσε ότι οι τιμές διάθεσης των οικιστικών μονάδων έχουν μειωθεί σημαντικά, 
λαμβανομένων υπόψη των συνεπειών της οικονομικής κρίσης. 

 Τέλος, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι ο οργανισμός δεν προτίθεται να προβεί στο παρόν στάδιο στη 
σύναψη οποιουδήποτε νέου κατασκευαστικού συμβολαίου, αποστέλλοντας παράλληλα στην επιτροπή σχετική 
επιστολή, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2013, στην οποία αναφέρεται ότι το τελευταίο κατασκευαστικό συμβόλαιο που 
υπογράφηκε ήταν στις 30 Ιανουαρίου του 2012 και αφορούσε την “προμήθεια” δέκα οικιστικών μονάδων στα 
Λειβάδια Λάρνακας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, τάσσεται 
ομόφωνα υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης για το έτος 2013. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 O κ. Μαυρίδης. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά στον Οργανισμό Αναπτύξεως Γης, απλώς δεν μπορούμε να αφήσουμε 
απαρατήρητο το γεγονός ότι έχει γίνει μία κακή διαχείριση των πόρων του οργανισμού.  Αυτός ο οργανισμός 
ακολουθεί μία πολιτική, κτίζει εκεί που νομίζει ότι υπάρχει ενδιαφέρον χωρίς να λαμβάνει οποιαδήποτε 
προκαταβολή.  Ως εκ τούτου, έχει απόθεμα διακόσιες σαράντα τέσσερις κατοικίες, που αποτελεί ρεκόρ και ένα 
τεράστιο ποσό βεβαίως, οι οποίες παραμένουν απούλητες, αρκετές από αυτές για αρκετά χρόνια.  Και αυτό 
σημαίνει ότι τη ζημιά θα την πληρώσει ο Κύπριος φορολογούμενος. 

 Πέραν τούτου, πιστεύω ότι η ύπαρξη αυτού του οργανισμού τίθεται υπό αμφισβήτηση, διότι δεν 
προσφέρει οτιδήποτε ουσιαστικό στην κυπριακή κοινωνία.  Βεβαίως, θα μπορούσε για παράδειγμα τα χρήματα 
τα οποία είναι στον προϋπολογισμό αυτό να διατίθενται σε άτομα με χαμηλά εισοδηματικά στρώματα, να 
αγοράζουν μια οικία από τον ιδιωτικό τομέα, αφού και ο ίδιος ο οργανισμός έχει αγοράσει από τον ιδιωτικό 
τομέα είκοσι κατοικίες, από τις οποίες έχει πουλήσει μόνο τις δύο.  Άρα λοιπόν, καλύτερα να αφήνουμε το 
δικαίωμα στον Κύπριο πολίτη ο οποίος είναι δικαιούχος και να παίρνει και περισσότερα χρήματα.  Όμως αυτό 
είναι θέμα συζήτησης.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Μαυρίδη. 

Ορίστε, κύριε Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  

 Το σώμα πρέπει να γνωρίζει ότι το απόθεμα αυτό έχει δημιουργηθεί, ακριβώς διότι τα φτωχά στρώματα 
στα οποία απευθύνεται ο οργανισμός δυσκολεύονται στο να αγοράσουν ακόμα και τις πολύ φτηνές κατοικίες 
που ετοιμάζει.  Όμως, πρέπει να αναφέρω ότι κατά τη διάρκεια της συζήτησης έγινε αναφορά στο ότι, λόγω του 
ότι έχουμε παγώσει αναγκαστικά λόγω τρόικας τα στεγαστικά προγράμματα για τους πρόσφυγες και τους 
συνοικισμούς, θα μπορούσε η κυβέρνηση να κάνει χρήση αυτού του αποθέματος, διευκολύνοντας για 
παράδειγμα πρόσφυγες οι οποίοι έχουν μετακινηθεί από πολυκατοικίες οι οποίες κρίθηκαν ακατάλληλες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θέλω να σημειώσουμε, κύριε Πρόεδρε, ότι -έχουν εντοπιστεί από την περσινή χρονιά- είχαν γίνει λάθος 
χειρισμοί σε σχέση με τους προγραμματισμούς, με αποτέλεσμα σήμερα να έχουμε διακόσια δεκαπέντε, αν δεν 
είναι διακόσια σαράντα πέντε, ακίνητα τα οποία έχουν μείνει αδιάθετα.  ∆εν υπάρχει ζήτηση.   

 Στην επιτροπή ενημερωθήκαμε -και νομίζω είναι καλά να ενημερωθεί και η επιτροπή Προσφύγων γι’ 
αυτό, έχουμε μιλήσει εμείς με το δικό μας εκπρόσωπο- υπάρχουν αιτήσεις ογδόντα πέντε προσφύγων, 
εγκεκριμένες, χωρίς να υπάρχουν αντίστοιχα υποστατικά.   

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Είναι εννιακόσιες. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Όχι, ογδόντα πέντε εγκεκριμένες, μας είπαν στην επιτροπή, συγκεκριμένα.  Λοιπόν, είναι ευκαιρία να 
γίνει ένας συμψηφισμός.  Το προτείναμε.  Φαίνεται να υπάρχει διάθεση.  Θα πρέπει και η κυβέρνηση να δει 
αυτό το θέμα, κατά πόσο μπορούμε τουλάχιστον το απόθεμα που υπάρχει να εξυπηρετήσει ανάγκες 
προσφύγων οι οποίοι είναι εγκεκριμένοι και δεν υπάρχουν διαθέσιμα σπίτια να τους δώσουν αυτή τη στιγμή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φυττής, παρακαλώ. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 
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 Εδώ και χρόνια, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, εμείς του ∆ΗΚΟ λέμε το εξής, και έρχεται η 
στιγμή κάπως απότομα να δικαιωθούμε, ας το πούμε έτσι:   Εννιακόσιοι εγκεκριμένοι για σπίτι σε συνοικισμό.  
∆ε θα πάρουν σπίτι, διότι αποφάσισε η κυβέρνηση, ακολουθώντας τις οδηγίες ή τις συστάσεις της τρόικας, να 
μη δίνονται πλέον σπίτια σε συνοικισμούς ούτε οικόπεδα θα διαχωρίζονται για νέα ζευγάρια ή αλλιώς.  Αυτοί οι 
εννιακόσιοι τι θα γίνουν;  Μας λέει ο Υπουργός Εσωτερικών «να αλλάξουν σχέδιο».  Να αλλάξουν σχέδιο…  Τι 
να αλλάξουν σχέδιο;  Να παίρνουν οικονομική χορηγία.  Εμείς για χρόνια λέμε, αφού καθυστερούν που 
καθυστερούν τέσσερα, πέντε, έξι χρόνια, και να δούμε πότε, να τους δώσει εναλλακτική λύση.  Εναλλακτική 
λύση είναι -υπολογίσαμε κάποιοι βουλευτές, με βάση τις προσφορές παγκύπρια, πόσο είναι το κόστος ενός 
σπιτιού με ένα υπνοδωμάτιο, με δύο, με τρία- να τους δίνει χρήματα γι’ αυτό το κόστος που υπολογίζεται συν 
ένα 10% λόγω καθυστέρησης και να πηγαίνουν να αγοράζουν από τον ιδιωτικό τομέα, ο οποίος θα 
επαναδραστηριοποιηθεί έτσι, ή από τον Οργανισμό Χρηματοδότησης.   

 Ο Λευτέρης, ο φίλος μου, λέει να αγοράζουμε και έτοιμες πολυκατοικίες.  Και αυτό γίνεται, αλλά απλώς 
το κόστος θα είναι πιο μεγάλο.  Ερωτούν οι φίλοι μας εξ αριστερών για πέντε χρόνια «πού θα βρίσκουν τα 
υπόλοιπα ποσά;».  Και απαντούμε το εξής εμείς:  Οι νεαροί μπορούν να βοηθούνται, αν μπορούν από τους 
γονείς τους,  δεύτερον, μπορεί να δοθεί μια προτεραιότητα σ’ αυτούς για δάνειο από το Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών, τρίτον, μπορεί οι ίδιοι να έχουν κάποιες οικονομίες.  Ακόμα λέμε ότι οι νιόπαντροι μπορεί 
να έχουν και το κομπόδεμά τους από το γάμο τους.  Όσοι το προτιμήσουν.  Όσοι δεν το προτιμήσουν να 
κάτσουν να καρτερούν, να δούμε πότε θα πάρουν σπίτι, αν αλλάξει τώρα που κόπηκε εντελώς ’πού την τρόικα!   

 Επομένως, ο οργανισμός με αυτά τα διακόσια σπίτια που έχει είναι βοηθητικός για μερική έστω κάλυψη 
της ανάγκης αυτής.  Και επιμένουμε ότι πρέπει αυτή η ιδέα να συζητηθεί.  Τη βάλαμε στην επιτροπή 
Προσφύγων του κ. Χάσικου και του γενικού διευθυντή.  Έμεινε και εθώρεν μας, δηλαδή άρκεψεν να τη 
σκέφτεται.  Τώρα, πότε θα αποφασίσει άγνωστο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου και μετά ο κ. Χατζηγιάννης. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πολύ εύστοχος ο αγαπητός συνάδελφος και συνευρισκόμενος στη συγκυβέρνηση Σοφοκλής Φυττής και 
πραγματικά απηχεί το νόημα και το μήνυμα των τελευταίων πέντε χρόνων.   

 Κύριε Πρόεδρε, κοντολογίς, δύο βασικά συμπεράσματα που πρέπει να χαρακτηρίζουν πλέον την όλη 
πολιτική μας.  Το κράτος-εργολάβος απεβίωσε,  πτώχευσε!  Υπήρξε διασπάθιση δημοσίου χρήματος και 
απέδειξε ότι δεν μπορεί να αντεπεξέλθει σε αυτό το έργο του εργολάβου.  Πάγια θέση μας ήταν ακριβώς αυτή.  
Γιατί να περιμένουν στην ουρά οι πρόσφυγες, όταν υπάρχουν αποθέματα οικιών, διαμερισμάτων στην αγορά 
και το κράτος δεν προβαίνει προς αγορές;  ∆υστυχώς, δεν εφαρμόστηκε ποτέ και από κανέναν.  Ευελπιστούμε 
ότι, αν υπάρξει πολιτική διάθεση οικιών είτε σε φτωχά οικονομικά στρώματα είτε σε πρόσφυγες είτε σε άλλες 
κατηγορίες πολιτών, το κράτος δε θα χρειαστεί να πιάσει το ίδιο το πηλοφόρι, αλλά θα απευθυνθεί στην αγορά, 
θα αγοράσει διαθέσιμες κατοικίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Χατζηγιάννης και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν ο οργανισμός είχε προγραμματισμένα προγράμματα και στο τέλος της ημέρας 
οδηγείται σε μια τέτοια κατάσταση, σίγουρα δεν έχουμε παρά να σημειώσουμε το προβληματικό της 
κατάστασής του.  Αν σήμερα υπάρχουν περισσότερα σπίτια ή υπάρχει περίσσευμα σε οικίες, διακόσιες 
σαράντα, να το συζητήσουμε στην επιτροπή Προσφύγων.  Ωστόσο παράλληλα, να πούμε ότι πρόσφυγες οι 
οποίοι έχουν μετακινηθεί λόγω ετοιμόρροπων κτιριακών εγκαταστάσεων σε πολυκατοικίες σε διάφορες 
περιοχές της Κύπρου δεν έχουν, ή τους μισθώνει το κράτος, χώρους σήμερα να διαμένουν.  Άρα λοιπόν, το 
πρόβλημα είναι πολύ μικρό, για διακόσιες τόσες σαράντα οικίες… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, σεβασμός στον ομιλητή! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Να εγκατασταθούν αυτοί των οποίων τα σπίτια είναι σε ετοιμόρροπη κατάσταση. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Βαρνάβα και μετά ο κ. Κουλίας και η κ. Κουκουμά. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι με τις τοποθετήσεις τους οι κυβερνώντες βουλευτές, ο κ. Φυττής και 
οι λοιποί, κάνουν έκκληση προς την κυβέρνηση.  Φαίνεται ξεχνούν ότι από την 1η Μαρτίου και μετέπειτα είναι οι 
ίδιοι κυβέρνηση και έπρεπε αυτή την πρόταση να την είχαν προτείνει στον Υπουργό Εσωτερικών και στο δικό 
τους Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο έχει έρθει και έχει καταργήσει την προσφυγική πολιτική, δικαιολογώντας 
το πάντοτε αυτό με το «ξέρετε, είναι η τρόικα»!   

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα συμφωνήσω με τον κ. Φυττή στο ότι θα μπορούσαν αυτές οι κατοικίες του 
οργανισμού να χρησιμοποιηθούν, γιατί γι’ αυτές τις κατοικίες πρώτα απ’ όλα αντιλαμβανόμαστε ότι υπάρχουν 
και οικονομικά κριτήρια.   Και έχετε υπόψη σας ότι οι οικογένειες αυτές οι οποίες σήμερα είναι εγκριμένες και 
στερούνται του δικαιώματος παραχώρησης κυβερνητικής κατοικίας σε κυβερνητικό οικισμό είναι οι πιο 
ευάλωτες και χαμηλόμισθες οικογένειες, με κάτω από €20.000-€21.000 οικογενειακό εισόδημα το χρόνο.  Άρα, 
μετά βεβαιότητας αυτές οι οικογένειες πληρούν τα κριτήρια του Οργανισμού Αναπτύξεως Γης, για να 
μπορέσουν να πάρουν και παράλληλα να αιτηθούν, να αλλάξουν την αίτησή τους, και να πάρουν και το ποσό 
το οποίο μπορούν να πάρουν ως βοήθεια από το κράτος για αγορά διαμερίσματος ή κατοικίας.  Και 
αναμένουμε, κύριε Πρόεδρε, όχι μόνο εξαγγελίες από τους συναδέλφους, αλλά και προτάσεις προς το 
Υπουργείο Εσωτερικών, να στραφεί προς αυτή την κατεύθυνση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πρέπει να υπενθυμίσουμε ότι οι δύο οργανισμοί, ο Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως Στέγης και ο 
Κυπριακός Οργανισμός Ανάπτυξης Γης, έχουν δημιουργηθεί την εποχή του μακαρίτη του Σπύρου του 
Κυπριανού.  Και ο κυπριακός λαός πραγματικά ωφελήθηκε, τα χαμηλά στρώματα, με δάνεια και αυτό πρέπει 
να μη διαλανθάνει της προσοχής μας.  Τώρα, πώς εγλίτωσαν ’πού την προηγούμενη κυβέρνηση, που ήταν η 
κυβέρνηση της ανθρωπιάς και που ήταν με τον απλό άνθρωπο και που εδίαν τους εγκρίσεις, εννιακόσιες 
εγκρίσεις, πάνω στην κόλλα, για να μην τους στενοχωρήσει…  Επειδή ήταν μαζί με τον απλό άνθρωπο και 
εβοήθαν τον απλό άνθρωπο, εδίαν τους μόνο εγκρίσεις επί χάρτου!  Τώρα εκληρονόμησεν αυτό το νούμερο η 
νέα κυβέρνηση, που είναι η κυβέρνηση των σταυρώσεων και των παθών!  Έτσι, αυτή είναι η δουλειά, μόλις 
εξεκινήσαν, αυτό συμβαίνει δυστυχώς.   

 ∆εν ξέρω πώς παρέμειναν διακόσια σαράντα αδιάθετα, όμως ουδέν κακόν αμιγές καλού.  Είναι σωστή η 
πρόταση που ακούω από τους συναδέλφους, το Σοφοκλή, το Γιώργο, ότι εννιακοσίων ατόμων ο λόγος που 
τους έδωσε έγκριση η προηγούμενη κυβέρνηση ήταν ότι δεν είχαν τα προς το ζην να αγοράσουν.  Μόνο αν 
έπαιρναν κατοικία σε συνοικισμό...  Ευκαιρίας δοθείσης -και πιστεύω ότι ο κ. Χάσικος είναι ένας υπουργός που 
παίρνει εύκολα αποφάσεις και σωστές αποφάσεις, τον πιστώνω δηλαδή, να επέμβει και να βρει τη λύση σε 
τούτο το θέμα- είναι μια καλή ευκαιρία από τους εννιακόσιους με αντικειμενικά κριτήρια σε εκείνους που έχουν 
την περισσότερη ανάγκη να μεριμνήσει αυτή η πολιτεία να δώσει αυτά τα σπίτια, διότι πρέπει να γνωρίζουμε 
και καμπόσοι το γνωρίζουν -ο κ. Τζιοβάνης έν’ δαμαί που ξέρει ’πού τη δουλειά- ότι, όταν διακόσιες σαράντα 
κατοικίες μείνουν εκεί αδιάθετες, μετά θα χρειάζονται σημαντικά κονδύλια, για να διορθωθούν, διότι θα 
καταστραφούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Η κ. Κουκουμά, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι πολιτικές όμως;  Του 2004; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ! 

 Ορίστε, κυρία Κουκουμά. 
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ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι η προσφυγική πολιτική της σημερινής κυβέρνησης έχει οδηγήσει τον 
κόσμο, τους πρόσφυγες, σε απόγνωση.  Και δυστυχώς με το πρώτο καλημέρα της ανάληψης των καθηκόντων 
σας, δυστυχώς, ο φτωχός κόσμος, ο φτωχός πρόσφυγας, όπως συχνά αναφέρετε, κύριε Χριστοφόρου, 
βρέθηκε σε τούτη την κατάσταση.  Είναι γεγονός, μας ακούει ο κόσμος ακριβώς, γιατί και τα προγράμματα είναι 
εκεί και τα όσα έχουμε δώσει.  Όπως εσείς λέτε πολλές φορές και όπως ο ίδιος ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. 
Χάσικος, είπε, «η προσφυγική πολιτική της προηγούμενης κυβέρνησης ήταν απλόχερη και η προσπάθεια ήταν 
ξεκάθαρη».  Ο κ. Κουλίας αναφέρθηκε σε τόσες εγκρίσεις.  Ήταν εγκρίσεις, γιατί πληρούσαν τα κριτήρια!  ∆εν 
ήταν έτσι, «δίνουμε!». 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Οι ουρές;   

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Ουρές υπήρχαν και όταν αναλάβαμε και έγινε τούτη η στοχοπροσηλωμένη προσπάθεια να εξαλειφθούν 
ακριβώς οι ουρές και οι λίστες αναμονής.  Αν η οικονομική κρίση και οι δυσκολίες οδήγησαν σε κάποιες 
περικοπές, σε καμιά περίπτωση δε θα ’πρεπε να στραφούμε στο να περικόψουμε από το φτωχό πρόσφυγα 
που, όπως έχει αναφερθεί και προηγουμένως, στην περίπτωσή του αναφερόμαστε σε εισοδήματα των 
€21.000-€22.000.  Εγώ θα συμφωνήσω ότι, από τη στιγμή που υπάρχει αυτή η δυνατότητα, είναι κτισμένες 
αυτές οι κατοικίες, θα πρέπει να βρεθεί τρόπος να αξιοποιηθούν, γιατί επιπλέον έχει δυστυχώς τροποποιηθεί 
και το ενιαίο στεγαστικό σχέδιο που αφορά μη πρόσφυγες που και με εκείνο το σχέδιο θα μπορούσε να 
στηριχθεί κάποιος κόσμος.  Εμείς συμφωνούμε και θα το συζητήσουμε στην επιτροπή Προσφύγων με πολλές 
ιδέες που έχει βάλει ο κ. Φυττής και άλλες παραμέτρους τις οποίες πρέπει να δούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Κόμματος.   

 ∆ε θα δώσω το λόγο για δευτερολογίες, νομίζω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα και θα έλεγα ότι, επειδή 
υπάρχουν ενδιαφέρουσες απόψεις, θα μπορούσε να εγγραφεί το θέμα στο Κεφάλαιο ∆΄, για να δώσετε μια ή 
να δώσουμε μια ολοκληρωμένη πρόταση προς την κυβέρνηση ή στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Έχω την άποψη, κύριε Πρόεδρε, ότι ξεφύγαμε του θέματος και όλοι συμπαθούμε και όλοι θέλουμε ο 
προσφυγικός κόσμος να βοηθείται και όσον αφορά την απόκτηση στέγης, την απόκτηση κατοικίας.  Όμως εγώ 
θέλω να επικεντρωθώ σε ένα σημείο μόνο.  Εδώ γίνεται αναφορά όπως και στην έκθεση ότι έχουν μείνει 
διακόσιες σαράντα τέσσερις κατοικίες αδιάθετες και, επειδή στο παρελθόν και κάποια χρόνια διετέλεσα μέλος 
αυτού του οργανισμού και γνώριζα και γνωρίζω τις διαδικασίες που ακολουθούνταν μέχρι την απόκτηση της 
κατοικίας, διερωτώμαι γιατί να μένουν αδιάθετες.  Πράγματι, υπήρχε πολύ ενδιαφέρον στο παρελθόν, υπήρχαν 
ουρές πραγματικά και εγίνετουν επιλογή με βάση κάποια βασικά κριτήρια για τη διάθεση αυτών των κατοικιών.  
Γιατί σήμερα έχουμε αυτά τα διακόσια σαράντα τέσσερα; 

 Τυγχάνει πέρσι, όταν συζητείτο το θέμα στις αρμόδιες επιτροπές, προσωπικά να υπέβαλα σειρά 
ερωτημάτων και ερωτήσεων και ακόμα έχω να πάρω απάντηση.  ∆εν έχω λάβει απάντηση από τον οργανισμό 
γιατί φτάσαμε σ’ αυτό το σημείο που έφτασε σήμερα ο οργανισμός.  Είναι αδιανόητο… Ελέχθηκε από τον κ. 
Βότση “κακός προγραμματισμός”.  ∆εν είναι μόνο κακός προγραμματισμός.  ∆εν μπορεί να αγοράζεται μια 
πολυκατοικία, για να διατίθενται διαμερίσματα, και στο τέλος της ημέρας, εκεί που η τιμή ήταν χαμηλότερη από 
τον ιδιωτικό τομέα, να είναι στο ίδιο επίπεδο ή υψηλότερη.  Γι’ αυτό λιγοστέψαν οι ενδιαφερόμενοι.  Και γι’ αυτό 
δεν επιδεικνύει ενδιαφέρον ο κόσμος.  Και γίνεται αναφορά ότι η οικονομική κρίση αφορά τους όλους.  ∆εν είναι 
λόγω οικονομικής κρίσης που δεν επιδεικνύεται ενδιαφέρον.  Είναι, γιατί έγινε λανθασμένος προγραμματισμός 
και φτάσαμε στο σημείο να υπάρχουν αδιάθετες κατοικίες, να είναι υψηλότερες οι τιμές από τον ιδιωτικό τομέα 
και να μην επιδεικνύει ενδιαφέρον κανένας, αλλά κάποιοι έχουν ευθύνη.  Και αυτό οφείλει και η Βουλή, η 
αρμόδια επιτροπή, να εξετάσει και να μπει σε βάθος σ’ αυτή την κατάσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 ∆εύτερη ανάγνωση.   

 Είπα, δε θα δώσω το λόγο για δευτερολογίες, για να μην παρεξηγηθώ.  Θεωρώ ότι εξαντλήθηκε το θέμα 
και άλλωστε καλό είναι να συζητηθεί στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή στο Κεφάλαιο ∆΄, όπου μπορεί 
να εγγραφεί.  ∆εν πρόκειται εδώ, όταν συζητούμε νομοθεσίες, να εξαντλούμε όλες τις πτυχές και τις 
παραμέτρους ενός θέματος. 

 Παρακαλώ.   
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 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης ποσού ύψους 
€10.784.350 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων του 
αυτού Κεφαλαίου.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
9. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης του 2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 7 και 8 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί του Ιδρύματος 
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση και Λειτουργία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Οι περί του 
Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί του Ιδρύματος 
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση και Λειτουργία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και για 

τους κανονισμούς «Οι περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Γεώργιος Προκοπίου 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Λουκαΐδης Νίκος Κουτσού 

 Γιώργος Γεωργίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 28 Μαΐου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου (ΙΚΥΚ). 
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 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του άρθρου 28 του περί του Ιδρύματος 
Κρατικών Υποτροφιών (Ίδρυση και Λειτουργία) Νόμου, έτσι ώστε να δίνεται η δυνατότητα οι κανονισμοί που 
εκδίδονται δυνάμει του εν λόγω άρθρου να έχουν αναδρομική ισχύ. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 28 του πιο πάνω 
νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων κανονισμών για το ΙΚΥΚ, έτσι ώστε να ρυθμιστεί η δυνατότητα 
μετεγγραφής υποτρόφων για προπτυχιακές σπουδές στην ίδια χώρα ή σε άλλη του εξωτερικού ή στην Κύπρο. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών τόνισε στην επιτροπή ότι δε θα υπάρξει οποιοδήποτε 
κόστος από την εφαρμογή των προτεινόμενων αυτών τροποποιήσεων. 

 Ο πρόεδρος του ΙΚΥΚ, αφού δήλωσε ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αφορούν προπτυχιακές 
σπουδές, επισήμανε ότι από την ακαδημαϊκή χρονιά 2012-2013 τα βασικά κριτήρια επιλογής είναι ομοιόμορφα 
και ισότιμα για όλους τους υποψηφίους και συγκεκριμένα αφορούν την κοινωνικοοικονομική κατάστασή τους 
και την ακαδημαϊκή τους επίδοση.  Ειδικότερα, όπως ανέφερε ο ίδιος, φέτος το 60% περίπου των υποτρόφων 
αφορά Κύπριους φοιτητές που φοιτούν σε εκπαιδευτικά ιδρύματα στην Κύπρο.  Στα πλαίσια της μελέτης του 
πιο πάνω νομοσχεδίου και των πιο πάνω κανονισμών, η επιτροπή ζήτησε από τον πρόεδρο του ΙΚΥΚ όπως 
της αποστείλει στοιχεία που αφορούν τις παραχωρούμενες υποτροφίες, καθώς και το κόστος αυτών.  
Επισημαίνεται ότι τα στοιχεία στάλθηκαν ήδη στην επιτροπή και διανεμήθηκαν στα μέλη της.   

 Περαιτέρω, στα πλαίσια της εξέτασης των προτεινόμενων νομοθετημάτων κρίθηκε σκόπιμο, με τη 
σύμφωνη γνώμη τόσο της Νομικής Υπηρεσίας όσο και των αρμόδιων υπουργείων, να επέλθει νομοτεχνική 
βελτίωση σε ορισμένα σημεία του κειμένου αυτών, ώστε να αποδίδεται καλύτερα ο σκοπός που επιδιώκουν. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος, υιοθετεί το σκοπό 
και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων νομοθετημάτων και εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο και την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Σοσιαλδημοκρατικού Κόμματος Ε∆ΕΚ, επειδή δεν κατέστη 
δυνατό να διαμορφώσει έγκαιρα τις τελικές του θέσεις, δήλωσε ότι θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια της Βουλής, 
στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί για το εν λόγω νομοσχέδιο και τους εν λόγω κανονισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση και 
Λειτουργία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερωτώ τώρα αν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «O περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τo νομοσχέδιο «O περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Νουρής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 16, 23 και 30 Μαΐου 2013.  Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου, 
στην πρώτη και δεύτερη συνεδρία της επιτροπής, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της, όπου εξέφρασαν 
τις απόψεις τους, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, η διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού 
και Μετανάστευσης και ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Ασύλου του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της Υπηρεσίας Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της 
αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη, 
Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ) και της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες (United Nations 
High Commissioner for Refugees). Οι εκπρόσωποι του Future Worlds Center, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν σε συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι, μεταξύ άλλων, η τροποποίηση του περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως Νόμου (Κεφ.105, όπως έκτοτε έχει τροποποιηθεί), έτσι ώστε να μεταφερθεί στο βασικό νόμο 
η Οδηγία 2011/51/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης Μαΐου 2011, η οποία 
τροποποιεί την Οδηγία 2003/109/ΕΚ του Συμβουλίου επεκτείνοντας το πεδίο εφαρμογής της και στους 
δικαιούχους διεθνούς προστασίας, που έχει ήδη μεταφερθεί στο βασικό νόμο [Ν.8(Ι)/2007]. Σημειώνεται ότι, 
σύμφωνα με το άρθρο 2 της Οδηγίας 2011/51/ΕΕ, καθορίζεται ως προθεσμία μεταφοράς της σχετικής Οδηγίας 
στο εθνικό δίκαιο η 20ή  Μαΐου 2013. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπονται, μεταξύ άλλων, τα πιο κάτω: 

1. Παρέχεται η δυνατότητα χορήγησης καθεστώτος επί μακρόν διαμένοντος σε πρόσωπο που απολαύει 
διεθνούς προστασίας χορηγούμενης από τις αρχές της ∆ημοκρατίας ή άλλου κράτους μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και ρυθμίζεται η διαδικασία και η συνεργασία μεταξύ των κρατών μελών προς 
επίτευξη αυτής της δυνατότητας. 

2. Ασκείται η διακριτική ευχέρεια την οποία χορηγεί η Οδηγία 2003/86/ΕΚ του Συμβούλιου της 22ας 
Σεπτεμβρίου 2003 σχετικά με το δικαίωμα οικογενειακής επανένωσης, ώστε η αρμόδια αρχή της 
∆ημοκρατίας να μπορεί να επιτρέπει κατ’ εξαίρεση αίτηση αλλοδαπού για τέτοια επανένωση με μέλη της 
οικογένειάς του που είναι εντός της ∆ημοκρατίας και στην πρόσθετη περίπτωση που αυτός ο 
αλλοδαπός εξασφάλισε καθεστώς επί μακρόν διαμένοντος στην Ευρωπαϊκή Ένωση από τις αρχές της 
∆ημοκρατίας ή άλλου κράτους μέλους. 

3. Επιτρέπει στην Επιτροπή Ελέγχου Μετανάστευσης, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, να απαλλάσσει 
πρόσωπο που εργάζεται σε εταιρεία που έχει έγκριση να απασχολεί αλλοδαπό προσωπικό και αιτείται 
καθεστώς επί μακρόν διαμένοντος από την προϋπόθεση της κατοχής επαρκούς γνώσης της ελληνικής 
γλώσσας και των βασικών στοιχειών της σύγχρονης πολιτικής και κοινωνικής πραγματικότητας της 
Κύπρου, καθιστώντας, αφενός, αυτή τη δυνητική απαλλαγή εφαρμοστέα σε οποιοδήποτε αιτητή και 
απαλλάσσοντας, αφετέρου, τον εξασφαλίζοντα τέτοιο καθεστώς από την υφιστάμενη υποχρέωση να 
πληρεί την ως άνω προϋπόθεση κατά τη μεταγενέστερη ανανέωση της άδειας διαμονής του.  Στις 
περιπτώσεις αλλοδαπού που εργάζεται σε εταιρείες, οι πιο πάνω προϋποθέσεις μπορούν να 
ικανοποιούνται κατά το στάδιο της ανανέωσης της άδειας παραμονής του υπό το καθεστώς του επί 
μακρόν διαμένοντος. 

4. Καθιστά συμβατό το βασικό νόμο με την Οδηγία 2008/115/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 16ης ∆εκεμβρίου 2008 και θεσπίζει μη εναρμονιστικές διατάξεις που είναι συμβατές με 
την ως άνω Οδηγία, όπως αυτή έχει ερμηνευτεί από σχετικές αποφάσεις του ∆ικαστηρίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

Επί τούτου το παρόν νομοσχέδιο:  

α.  ρυθμίζει την εφαρμογή ποινικών αδικημάτων επί των παρανόμως παραμένοντων υπηκόων 
τρίτων χωρών στο έδαφος της ∆ημοκρατίας, ώστε να συνάδει με την Οδηγία 2008/115/ΕΚ, και 
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β.  επιτρέπει τη σύλληψη και κατά το μέγιστο την εικοσιτετράωρη κράτηση από την αστυνομία 
προσώπου που δεν είναι πολίτης κράτους μέλους της Συμφωνίας για τον Ευρωπαϊκό Οικονομικό 
Χώρο, ώστε να ερευνάται κατά πόσο είναι απαγορευμένος μετανάστης σύμφωνα με το βασικό 
νόμο. Τέτοια σύλληψη και κράτηση πρέπει να διενεργείται σύμφωνα με το αυξημένης ισχύος 
άρθρο 5 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προάσπιση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και των 
Θεμελιωδών Ελευθεριών, όπως αυτό ιδίως ερμηνεύεται από το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων. 

5. Αναθεωρούνται τα καταβλητέα τέλη που αφορούν το καθεστώς του επί μακρόν διαμένοντος και την 
οικογενειακή επανένωση. 

 Σημειώνεται ότι το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στην ολομέλεια της Βουλής στις 30 Απριλίου 2013 
και ψηφίστηκε την ίδια ημερομηνία με τη διαδικασία του κατ’ επείγοντος μόνο στο μέρος που αφορούσε 
προτεινόμενες αναθεωρήσεις των τελών και εισαγωγή νέων, καθώς αυτές κρίθηκαν ότι εμπίπτουν στα 
δημοσιονομικά μέτρα που έχουν συμφωνηθεί στα πλαίσια του Μνημονίου Συναντίληψης για τη σύναψη 
δανειακής σύμβασης.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών είχε αποφασίσει τότε οι υπόλοιπες πρόνοιες 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου να μελετηθούν σε μεταγενέστερο στάδιο, όταν αυτή θα έχει στη διάθεσή της τον 
αναγκαίο χρόνο για τη σε βάθος εξέταση αυτών των προνοιών και για την πραγματοποίηση του απαιτούμενου 
διαλόγου με τις ενδιαφερόμενες ομάδες. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή ο εκπρόσωπος 
του Υπουργείου Εσωτερικών, η διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, ο 
προϊστάμενος της Υπηρεσίας Ασύλου του ίδιου υπουργείου, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως και ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της αστυνομίας δήλωσαν 
ότι συμφωνούν με την ανάγκη ψήφισης του υπόλοιπου μέρους του προτεινόμενου νόμου. 

  Ο εκπρόσωπος της ΚΙΣΑ, αφού εξέφρασε τη δυσαρέσκειά του για το γεγονός ότι δεν έγινε διαβούλευση 
με τις ενδιαφερόμενες μη κυβερνητικές οργανώσεις κατά την ετοιμασία του εν λόγω νομοσχεδίου, διαφώνησε 
με την άποψη του υπουργείου, όπως αυτή εκφράζεται σύμφωνα με το Ερωτηματολόγιο Ανάλυσης Αντικτύπου 
που επισυνάπτεται στον προτεινόμενο νόμο, ότι η εφαρμογή των προνοιών του εν λόγω νομοσχεδίου θα έχει 
επιπτώσεις στο κοινωνικό σύνολο που, μεταξύ άλλων, αφορούν την απασχόληση και τις συνθήκες εργασίας.  
Περαιτέρω, εξέφρασε τη διαφωνία του με τη δυνατότητα που παρέχεται στην αστυνομία ανά πάσα στιγμή να 
συλλαμβάνει και να κρατεί απαγορευμένο μετανάστη για είκοσι τέσσερις ώρες, και, παράλληλα, διαφώνησε με 
τη δυνατότητα που παρέχεται στην Επιτροπή Ελέγχου Μετανάστευσης να απαλλάσσει σε εξαιρετικές 
περιπτώσεις πρόσωπο που αιτείται καθεστώς επί μακρόν διαμένοντος από την προϋπόθεση της κατοχής 
επαρκούς γνώσης της ελληνικής γλώσσας.  Σημείωσε δε πρόσθετα ότι από την εφαρμογή του νόμου για τους 
επί μακρόν διαμένοντες χορηγήθηκαν περίπου εκατό πενήντα τέτοιες άδειες σε υψηλόμισθους κυρίως 
εργαζόμενους. 

 Στα πλαίσια της κατ’ άρθρον εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου από την επιτροπή, η εκπρόσωπος της 
Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες, χωρίς να διαφωνεί επί της ουσίας του 
νομοσχεδίου, εξέφρασε τις απόψεις της για σειρά προνοιών του τροποποιητικού νόμου που, μεταξύ άλλων, 
αφορούσαν τα ακόλουθα: 

1. Στη διάταξη που περιλαμβάνει πρόνοια που επιτρέπει στην αστυνομία να συλλάβει και να κρατήσει 
απαγορευμένο μετανάστη για περίοδο που δεν υπερβαίνει τις είκοσι τέσσερις ώρες πρέπει να 
συμπεριληφθεί πρόσθετη πρόνοια που να αναφέρεται στους όρους κράτησης αυτού.  Περαιτέρω, 
επισήμανε ότι πρέπει να συμπεριληφθεί πρόσθετη πρόνοια στην ίδια διάταξη σύμφωνα με την οποία να 
γίνεται ξεχωριστή παραπομπή στα σχετικά άρθρα που διέπουν την έκδοση διαταγμάτων κράτησης και 
απέλασης, αντίστοιχα, καθώς ενδεχόμενη μη διάκριση των εν λόγω διαταγμάτων στο νόμο αντιβαίνει το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο σχετικά με την επιστροφή απαγορευμένων μεταναστών.    

2. Το δικαίωμα προσφυγής εναντίον απόφασης της Επιτροπής Έλεγχου Μετανάστευσης σε επί μακρόν 
διαμένοντες, όπως αυτό έχει ενσωματωθεί στο άρθρο 18ΙΕ του βασικού νόμου μέσω του άρθρου 12 της 
Οδηγίας 2003/109/ΕΚ, καθώς και το δικαίωμα χορήγησης νομικής αρωγής σε αυτούς για τον ίδιο λόγο   
πρέπει να παραχωρούνται κατά τον ίδιο τρόπο όπως στους ημεδαπούς πολίτες. 

3. Να γίνεται σαφής παραπομπή στο άρθρο 146 του συντάγματος, που ρυθμίζει το δικαίωμα προσφυγής 
για όλους τους πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

4. Να μην είναι υποχρεωτική η εξασφάλιση συμβολαίου ασφάλισης υγείας, αλλά δυνητική για τους επί 
μακρόν διαμένοντες. 

5. Να υπάρχει σεβασμός της αρχής της επαναπροώθησης αιτητή σε τρίτη χώρα, όταν απορρίπτεται η 
αίτησή του. 
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6. Να γίνει συνολική αναθεώρηση και εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως, για να καταστεί πιο εύκολη στην εφαρμογή της και να αποφεύγονται συγκρούσεις 
μεταξύ των διάφορων προνοιών της. 

7.  Να ζητούνται από το κράτος μέλος πληροφορίες από το φάκελο κάποιου αιτητή. 

8. Να προβλέπονται στο βασικό νόμο ρυθμίσεις και για διαδικαστικά θέματα που αφορούν τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, σχολιάζοντας τις επιφυλάξεις 
που εκφράστηκαν από μέλη της επιτροπής, αλλά και από τις ενδιαφερόμενες μη κυβερνητικές οργανώσεις, 
επισήμανε, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1.  Η δυνατότητα σύλληψης και κράτησης απαγορευμένου μετανάστη από την αστυνομία για περίοδο που 
δεν υπερβαίνει τις είκοσι τέσσερις ώρες, όπως αυτή περιλαμβάνεται στις πρόνοιες του προτεινόμενου 
νόμου, είναι νομικά επιτρεπτή, καθώς είναι απόλυτα συμβατή με την υφισταμένη νομολογία και με την 
Ευρωπαϊκή Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα του Ανθρώπου.  Σχετικά με τους όρους κράτησης 
απαγορευμένου μετανάστη, αυτοί δεν αφορούν το συγκεκριμένο άρθρο και, ως εκ τούτου, οποιαδήποτε 
σχετική αναφορά στο εν λόγω άρθρο κρίνεται περιττή.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος, καθώς και οι 
εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών τμημάτων συμφώνησαν όπως το κείμενο του προτεινόμενου 
νόμου τροποποιηθεί, έτσι ώστε να γίνεται ξεχωριστή παραπομπή στα σχετικά άρθρα που διέπουν την 
έκδοση διαταγμάτων κράτησης και απέλασης, αντίστοιχα. 

2. Η δυνατότητα που παρέχεται στην Επιτροπή Ελέγχου Μετανάστευσης να απαλλάσσει σε εξαιρετικές 
περιπτώσεις πρόσωπο που αιτείται καθεστώς επί μακρόν διαμένοντος από την προϋπόθεση της 
κατοχής επαρκούς γνώσης της ελληνικής γλώσσας είναι προς όφελος του εκάστοτε αιτητή και σε καμιά 
περίπτωση δε συνιστά άνιση μεταχείριση αυτού.    

3. Το δικαίωμα προσφυγής εναντίον απόφασης της Επιτροπής Έλεγχου Μετανάστευσης σε επί μακρόν 
διαμένοντες, όπως αυτό έχει ενσωματωθεί στο βασικό νόμο, καλύπτεται από το άρθρο 146 του 
συντάγματος και, ως εκ τούτου, σχετική παραπομπή του νόμου στο άρθρο αυτό κρίνεται 
πλεονασματική. Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι δε χορηγείται νομική αρωγή  ούτε σε επί 
μακρόν διαμένοντες, αλλά και ούτε σε Κύπριους πολίτες που ασκούν το δικαίωμα προσφυγής δυνάμει 
του άρθρου 146 του συντάγματος. Η χορήγηση νομικής αρωγής σε επί μακρόν διαμένοντες γίνεται κατά 
τον ίδιο τρόπο και με τα ίδια κριτήρια με τους ημεδαπούς πολίτες της ∆ημοκρατίας, και, ως εκ τούτου, 
τηρείται η αρχή της ισότητας. 

4. Κάποιες από τις εισηγήσεις της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες 
περιλαμβάνονται ήδη στον περί Προσφύγων Νόμο και σ’ άλλους νόμους και γι’ αυτό δεν κρίνεται 
σκόπιμο να επαναληφθούν. 

5. Κατά τη σύνταξη του κειμένου του νομοσχεδίου αυτού καταβλήθηκε προσπάθεια  αυτό να συνάδει με το 
γράμμα και το πνεύμα των σχετικών ευρωπαϊκών Οδηγιών, καθώς και τη σχετική νομολογία του 
∆ικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής διαμόρφωσαν τις πιο κάτω θέσεις: 

6. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και οι βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
εισηγούνται κατά πλειοψηφία στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του μέρους του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου που δεν έχει ψηφιστεί σε νόμο από τη Βουλή, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί με την 
τροποποίηση του κειμένου του όσον αφορά το θέμα της κράτησης υπηκόου τρίτης χώρας. 

7. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν σχετικά στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Ζ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Η του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Θ του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18ΙΒ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Ι∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18ΙΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18ΙΖ του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18ΙΘ του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Κ του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 18Κδις.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18ΚΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18ΛΑ του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18ΟΓ του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 17 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα, που είναι «O περί Ακινήτων Ενοικιαζομένων για Επαγγελματικούς Σκοπούς 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013», πρόταση νόμου, αναβάλλεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Παιδίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Παιδίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013»  

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Άγγελος Βότσης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Πανίκκος Σταυριανός Μη μέλη της επιτροπής: 

 Μαρία Κυριακού Στέλλα Κυριακίδου 

 Νίκος Νουρής Γιώργος Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 27 Μαΐου 2013.  Στα πλαίσια της συνεδρίας κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Γραφείου 
Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού.  Η Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή Προστασίας και 
Ευημερίας του Παιδιού (ΠΣΕΠΕΠ), παρʼ όλο που κλήθηκε, δεν παρευρέθηκε στη συνεδρία της επιτροπής, 
αλλά απέστειλε γραπτώς τις θέσεις της.   
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 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου περί Παιδίων με τη διαγραφή 
του εδαφίου (6) του άρθρου 54 αυτού στο οποίο γίνεται αναφορά στο «δικαίωμα κάθε γονέα, δάσκαλου ή 
άλλου προσώπου που έχει το νόμιμο έλεγχο ή την ευθύνη του παιδιού να του επιβάλει τιμωρία».  Σύμφωνα με 
την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό, το εν λόγω εδάφιο παραμένει ανενεργό, αφού η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία με τον περί της Σύμβασης των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού (Κυρωτικό) Νόμο του 1990 έχει 
κυρώσει τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού, η οποία έχει αυξημένη τυπική ισχύ 
σε σχέση με την εθνική νομοθεσία.  Επιπρόσθετα, η Κυπριακή ∆ημοκρατία ψήφισε τους περί Βίας στην 
Οικογένεια (Πρόληψη και Προστασία Θυμάτων) Νόμους του 2000 και του 2004, σύμφωνα με τους οποίους η 
σωματική τιμωρία είναι παράνομη κάτω από οποιεσδήποτε περιστάσεις.   

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Κοινωνικής Ευημερίας, το περιεχόμενο του εν λόγω 
εδαφίου έγινε η αιτία να καταχωρισθεί προσφυγή εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή Κοινωνικών ∆ικαιωμάτων του Συμβουλίου της Ευρώπης, γιʼ αυτό και το υπό εξέταση νομοσχέδιο 
πρέπει να ψηφιστεί άμεσα.  Η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε πρόσθετα ότι ο περί Παιδίων Νόμος θεσμοθετήθηκε 
αρχικά τον Αύγουστο του 1956 και χρήζει εκσυγχρονισμού, προσπάθεια την οποία το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων ευελπιστεί να ολοκληρώσει μέχρι το τέλος του 2013. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου της Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού χαιρέτισε την 
ενέργεια διαγραφής του εν λόγω εδαφίου από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  
Παράλληλα, διατύπωσε τις θέσεις της επιτρόπου σε γραπτό σημείωμα που κατέθεσε στην επιτροπή και οι 
οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Η διαγραφή του εδαφίου (6) του άρθρου 54 του περί Παιδίων Νόμου αποτελεί επιβεβλημένη ενέργεια, η 
οποία έπρεπε να είχε γίνει εδώ και χρόνια με πρωτοβουλία του κράτους και όχι ως συνέπεια προσφυγής 
κατά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή Κοινωνικών ∆ικαιωμάτων του Συμβουλίου 
της Ευρώπης.   

2. Η ανάγκη διαγραφής του εν λόγω εδαφίου είχε επισημανθεί σε έκθεση της Επιτρόπου Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού που υποβλήθηκε στην Επιτροπή των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα 
του Παιδιού.  Στην έκθεση αυτή είχε γίνει αναφορά στο ότι η ύπαρξη της πρόνοιας αυτής, παρά το 
γεγονός ότι το υπό εξέταση εδάφιο παραμένει ανενεργό, αφήνει ανοικτό το ενδεχόμενο σωματικής 
τιμωρίας στα παιδιά λόγω νομικής αβεβαιότητας. 

Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε συναφώς ότι συμφωνεί με τη διαγραφή του εν λόγω 
εδαφίου και πρόσθεσε ότι αποτελεί παράλειψη του υπουργείου η ύπαρξή του στον οικείο νόμο. 

Η ΠΣΕΠΕΠ σε γραπτό σημείωμά της ανέφερε ότι είναι απόλυτα σύμφωνη με τη διαγραφή του υπό 
αναφορά εδαφίου και την τροποποίηση του περί Παιδίων Νόμου και διατύπωσε ειδικότερα τις ακόλουθες 
θέσεις: 

1. Όλες οι νομοθεσίες και οι κανονισμοί που αφορούν τα παιδιά πρέπει να τροποποιηθούν, για να 
συνάδουν με τη ∆ιεθνή Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού. 

2. Το υπό αναφορά εδάφιο, παρʼ όλο που ήταν ανενεργό, προκαλούσε σύγχυση και θα έπρεπε να είχε 
διαγραφεί, ειδικά μετά την ψήφιση του περί Βίας στην Οικογένεια Νόμου του 2000 όπως τροποποιήθηκε 
το 2004. 

3. Στα πλαίσια της περιοδικής εξέτασης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από το Συμβούλιο Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων το 2014, αναμένεται να εξετασθεί και η διάταξη αυτή και γιʼ αυτό η διαγραφή του εν λόγω 
εδαφίου επείγει, αφού στο συμβούλιο έχει ήδη γίνει αναφορά στην ύπαρξή του. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, γιʼ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παιδίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι αυτό που αποσύρεται, για να αντικατασταθεί από τους κανονισμούς που 
έχουμε κηρύξει ως επείγοντες στην αρχή της συνεδρίας και τιτλοφορούνται «Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(Πτητική Καταλληλότητα και Πτητικό Επίδομα Ιπτάμενου Προσωπικού) Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  Άμυνας για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Πτητική Καταλληλότητα και Πτητικό Επίδομα Ιπτάμενου Προσωπικού) Κανονισμοί του 

2013»  

Παρόντες: 

 Γιώργος Βαρνάβα, πρόεδρος Χρίστος Μέσης 

 Σωτήρης Σαμψών Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Αριστοτέλης Μισός Ζαχαρίας Κουλίας 

 Κώστας Κώστα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Μαΐου 2013.  Στα πλαίσια των συνεδριών αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας και ο Αρχηγός της 
Εθνικής Φρουράς, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 16 και 27 του περί 
Στρατού της ∆ημοκρατίας Νόμου, είναι η ενοποίηση και η αναθεώρηση των ισχυόντων περί Πτητικού 
Επιδόματος των Ιπταμένων και Τεχνικών Αεροσκαφών Αεροπορίας Κανονισμών.   

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας δήλωσε στην επιτροπή πως οι υπό συζήτηση κανονισμοί 
ετοιμάστηκαν στα πλαίσια της προσπάθειας που καταβάλλει το Υπουργείο Άμυνας για εκσυγχρονισμό 
διάφορων νομοθεσιών που αφορούν την Εθνική Φρουρά.  Με τους κανονισμούς αυτούς, όπως ο ίδιος 
ενημέρωσε την επιτροπή, διευρύνθηκε η κατηγορία δικαιούχων του πτητικού επιδόματος, έτσι ώστε να 
λαμβάνουν το επίδομα αυτό και οι διασώστες, οι χειριστές βαρούλκου και οι χειριστές ανεμουρίου, οι οποίοι, με 
την απόκτηση από τη ∆ημοκρατία νέων πτητικών μέσων για σκοπούς έρευνας και διάσωσης, συμμετέχουν στις 
πτήσεις αυτές.  Η προτεινόμενη διεύρυνση της κατηγορίας των ληπτών του πτητικού επιδόματος κρίθηκε 
αναγκαία για σκοπούς ίσης μεταχείρισης των πιο πάνω προσώπων με ανάλογα επαγγέλματα λόγω της 
επικινδυνότητας του επαγγέλματός τους.  Περαιτέρω, με τους κανονισμούς αυτούς θεσμοθετείται η υγειονομική 
εξέταση του ιπτάμενου προσωπικού για κρίση της πτητικής του καταλληλότητας.   

 Τέλος, σημείωσε πως, παρʼ όλο που το Υπουργείο Άμυνας και το ΓΕΕΦ είχαν εισηγηθεί όπως 
παραχωρηθεί υψηλότερο ποσό ως πτητικό επίδομα στους δικαιούχους αυτού, το Υπουργείο Οικονομικών 
αποφάσισε όπως παραχωρηθεί το ύψος του ποσού που καθορίζεται στους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Άμυνας, με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς συμπεριλαμβάνονται στους δικαιούχους πτητικού επιδόματος και άλλες 
κατηγορίες ιπτάμενου προσωπικού, των οποίων η συμμετοχή στις πτήσεις είναι αναγκαία για την εκπλήρωση 
της αποστολής των νέων πτητικών μέσων που αποκτήθηκαν από την Εθνική Φρουρά, όπως είναι οι 
διασώστες, οι χειριστές βαρούλκου και οι χειριστές ανεμουρίου.  Περαιτέρω, στους προτεινόμενους 
κανονισμούς περιλαμβάνονται πρόνοιες με τις οποίες αντιμετωπίζονται και άλλα λειτουργικά θέματα που 
προέκυψαν κατά την εφαρμογή των ισχυόντων κανονισμών. 

 Ειδικότερα, οι κυριότερες πρόνοιες των πιο πάνω κανονισμών περιλαμβάνουν τα πιο κάτω: 

1. Στο ιπτάμενο προσωπικό, δηλαδή το προσωπικό που μετέχει στην υλοποίηση των πτήσεων των 
πτητικών μέσων της Εθνικής Φρουράς και δικαιούται πτητικό επίδομα, συμπεριλαμβάνονται, εκτός από 
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τους ιπτάμενους χειριστές των πτητικών μέσων και τους τεχνικούς αεροσκαφών, που προβλέπονται 
στους ισχύοντες κανονισμούς, και άλλες κατηγορίες ιπτάμενου προσωπικού, οι οποίες επίσης 
συμμετέχουν στις πτήσεις και η παρουσία τους κρίνεται απαραίτητη. 

Συγκεκριμένα, στους προτεινόμενους κανονισμούς το ιπτάμενο προσωπικό διακρίνεται πλέον στις εξής 
τρεις κατηγορίες:  Στους Ιπτάμενους Αξιωματικούς, στα Μέλη Πληρώματος Αέρος, στους οποίους 
περιλαμβάνονται, εκτός από τους τεχνικούς αεροσκαφών, και οι διασώστες, οι χειριστές βαρούλκου και 
οι χειριστές ανεμουρίου, και στους Τεχνικούς Αεροσκαφών, που συμμετέχουν σε δοκιμαστικές πτήσεις, 
δηλαδή τους παρατηρητές χαρακτηριστικών πτήσης και τους αξιολογητές των μηχανολογικών 
ηλεκτρολογικών και ηλεκτρονικών συστημάτων του αεροσκάφους. 

2. Η ενεργός υπηρεσία του ιπτάμενου προσωπικού διακρίνεται, όπως και στους ισχύοντες κανονισμούς, 
σε ενεργό πτητική υπηρεσία και σε αδρανή πτητική υπηρεσία.  Το ιπτάμενο προσωπικό θεωρείται ότι 
βρίσκεται σε ενεργό πτητική υπηρεσία, εφόσον συμπληρώνει τριάντα (30) ώρες πτήσεως ανά εξάμηνο ή 
δεκαοκτάμηνο, ανάλογα με την περίπτωση. 

3. Το ύψος του πτητικού επιδόματος καθορίζεται, όπως και στους ισχύοντες κανονισμούς, με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, έπειτα από εισήγηση του Υπουργού Άμυνας και του Υπουργού Οικονομικών, 
και υπόκειται στις εκάστοτε αυξομειώσεις που επέρχονται στον τιμάριθμο μετά τον καθορισμό του. 

4. Πτητικό επίδομα δικαιούνται ανά δεκαοκτάμηνο, εκτός από τους τεχνικούς αεροσκαφών, και οι 
διασώστες, οι χειριστές βαρούλκου και οι χειριστές ανεμουρίου, καθώς και μία νέα κατηγορία 
προσωπικού, οι τεχνικοί δοκιμαστικών πτήσεων, δηλαδή οι παρατηρητές χαρακτηριστικών πτήσης και 
αξιολογητές των μηχανολογικών ηλεκτρολογικών και ηλεκτρονικών συστημάτων του αεροσκάφους. 

Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τους ισχύοντες κανονισμούς, πτητικό επίδομα καταβάλλεται στους 
ιπτάμενους που συμπληρώνουν τουλάχιστον τριάντα (30) ώρες πτήσεως ανά εξάμηνο και στους 
τεχνικούς αεροσκαφών που συμπληρώνουν τον ίδιο αριθμό πτήσεων ανά δεκαοκτάμηνο. 

5. Όσοι από τους δικαιούχους πτητικού επιδόματος συμπληρώνουν εντός του πτητικού εξαμήνου ή του 
πτητικού δεκαοκταμήνου, ανάλογα με την περίπτωση, λιγότερο από τριάντα (30) ώρες αλλά τουλάχιστον 
δέκα (10) ώρες πτήσεως, προβλέπεται, όπως προνοούν και οι ισχύοντες κανονισμοί, ότι θα λαμβάνουν 
το ήμισυ του επιδόματος. 

6. Η πτητική καταλληλότητα του ιπτάμενου προσωπικού τίθεται υπό κρίση είτε για λόγους υγείας είτε για 
λόγους πτητικής ανεπάρκειας σύμφωνα με τα πιο κάτω: 

α. Με βάση τους ισχύοντες κανονισμούς, η κρίση της πτητικής καταλληλότητας/ακαταλληλότητας για 
λόγους υγείας διενεργείται από ιατρικό συμβούλιο που διορίζεται από τον Υπουργό Άμυνας.  Το 
εν λόγω ιατρικό συμβούλιο, στις ελάχιστες περιπτώσεις που συγκροτήθηκε, χρησιμοποίησε ως 
βάση της απόφασής του τα αποτελέσματα των ετήσιων και έκτακτων υγειονομικών εξετάσεων 
του ιπτάμενου προσωπικού στο Κέντρο Αεροπορικής Ιατρικής της Πολεμικής Αεροπορίας της 
Ελλάδας και της Ανωτάτης Αεροπορίας Υγειονομικής Επιτροπής, που λειτουργεί στο κέντρο 
αυτό. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς θεσμοθετείται η πιο πάνω διαδικασία υγειονομικής 
εξέτασης και κρίσης του ιπτάμενου προσωπικού που ακολουθείται στην πράξη, η οποία σήμερα 
προβλέπεται μόνο σε Πάγια ∆ιαταγή της Εθνικής Φρουράς.  Με την προτεινόμενη ρύθμιση το 
ιπτάμενο προσωπικό θα υποβάλλεται σε υγειονομικές εξετάσεις για κρίση της πτητικής του 
καταλληλότητας σε τακτικές (μια φορά το χρόνο) και σε έκτακτες εξετάσεις, κατόπιν απόφασης 
του Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς.  Οι υγειονομικές εξετάσεις θα διενεργούνται σε ιατρικό κέντρο 
και από υγειονομική επιτροπή που έχουν κριθεί κατάλληλα για το σκοπό αυτό από 
αναγνωρισμένο διεθνή οργανισμό και θα καθορίζονται με απόφαση του Υπουργού Άμυνας.  Το 
ιπτάμενο προσωπικό χαρακτηρίζεται για λόγους υγείας ως πτητικά κατάλληλο υπό 
συγκεκριμένους περιορισμούς ή πτητικά ακατάλληλο με βάση τις υπό αναφορά υγειονομικές 
εξετάσεις και με απόφαση της προαναφερόμενης υγειονομικής επιτροπής.   

β. Η πτητική καταλληλότητα του ιπτάμενου προσωπικού τίθεται υπό κρίση για πτητική ανεπάρκεια 
για λόγους μειωμένης πτητικής ικανότητας, μειωμένης πτητικής έφεσης ή μειωμένης 
πειθαρχικότητας, οι οποίοι αναφέρονται ειδικότερα σε σχετικές πρόνοιες των προτεινόμενων 
κανονισμών.  Στις περιπτώσεις αυτές η πτητική καταλληλότητα/ακαταλληλότητα των ιπταμένων 
θα αποφασίζεται από συγκεκριμένα υπηρεσιακά όργανα, δηλαδή από την τριμελή επιτροπή και 
από το Συμβούλιο Πτητικής Καταλληλότητας, τα οποία συντίθενται από αξιωματικούς. 

7. Το πτητικό επίδομα των αλεξιπτωτιστών και των υποβρύχιων καταστροφέων του Στρατού της 
∆ημοκρατίας θα μειώνεται στο ήμισυ, εάν για την ίδια χρονική περίοδο δικαιούνται ταυτόχρονα και 
πτωτικό ή καταδυτικό επίδομα, ανάλογα με την περίπτωση, με βάση τους οικείους κανονισμούς. 
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8. Ιπτάμενο προσωπικό που τίθεται σε αδρανή πτητική υπηρεσία λόγω τραυματισμού ή αποθάνει 
ευρισκόμενο σε διατεταγμένη υπηρεσία δικαιούται το ποσό του πτητικού επιδόματος που αντιστοιχεί στο 
πτητικό εξάμηνο ή δεκαοκτάμηνο, ανάλογα με την περίπτωση, εντός του οποίου επισυνέβη ο 
τραυματισμός ή ο θάνατος, ανεξάρτητα από τις ώρες πτήσεως του τραυματισθέντος ή αποθανόντος 
εντός του συγκεκριμένου εξαμήνου ή δεκαοκταμήνου. 

9. Οι ρυθμίσεις των κανονισμών που αφορούν την καταβολή του πτητικού επιδόματος στους νέους 
δικαιούχους αυτού προβλέπεται ότι θα έχουν αναδρομική ισχύ από 1η Ιανουαρίου 2012. 

 Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών από την επιτροπή, μέλη της ζήτησαν πρόσθετα στοιχεία και 
επεξηγήσεις από τους κυβερνητικούς αρμοδίους και από τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς για ορισμένες 
πρόνοιές τους.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών, η επιτροπή, στη βάση της ενημέρωσης που 
έτυχε από το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Άμυνας και από τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς αναφορικά 
με το ύψος του πτητικού επιδόματος που χορηγείται στους δικαιούχους, ότι αυτό έπρεπε να ήταν υψηλότερο 
λόγω της επικινδυνότητας των καθηκόντων που ασκούν, ώστε να μην παρατηρείται έλλειψη ενδιαφέροντος 
προσέλκυσης προσωπικού, με αποτέλεσμα η ∆ημοκρατία να είναι σε καλύτερη θέση να ανταποκριθεί στις 
υποχρεώσεις της, ιδιαίτερα σε αυτές που απορρέουν από τη σύναψη διμερών συμβάσεων με άλλα κράτη για 
σκοπούς έρευνας/διάσωσης, απέστειλε σχετική επιστολή στον Υπουργό Οικονομικών για αύξηση του πτητικού 
επιδόματος.  Συγκεκριμένα, με την εν λόγω επιστολή η επιτροπή κάλεσε τον Υπουργό Οικονομικών όπως 
επανεξετάσει αφενός την ανάγκη αύξησης του πτητικού επιδόματος που καταβάλλεται σήμερα στους 
δικαιούχους του και αφετέρου την καταβολή στα Μέλη Πληρώματος Αέρος, όπως αυτά καθορίζονται στους 
προτεινόμενους κανονισμούς, του 65% του πτητικού επιδόματος ανά εξάμηνο αντί ολόκληρου του ποσού του 
πτητικού επιδόματος ανά δεκαοκτάμηνο, όπως προτείνεται στους υπό συζήτηση κανονισμούς.   

 Σε μεταγενέστερο στάδιο το Υπουργείο Οικονομικών με γραπτή επιστολή του ενημέρωσε την επιτροπή 
πως υπό τις παρούσες δημοσιονομικές συνθήκες δεν υιοθετεί αύξηση οποιουδήποτε επιδόματος.  Ωστόσο, οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών που παρευρέθηκαν στη δεύτερη συνεδρία της επιτροπής την 
ενημέρωσαν πως το υπουργείο τους, λαμβάνοντας υπόψη το περιεχόμενο της επιστολής της επιτροπής 
Άμυνας, αντιμετωπίζει θετικά την αύξηση του ποσού του πτητικού επιδόματος μόνο για τους διασώστες και 
τους χειριστές βαρούλκου λόγω του αυξημένου κινδύνου που διατρέχουν τα εν λόγω πρόσωπα κατά την 
άσκηση των καθηκόντων τους, λαμβάνοντας επιπρόσθετα υπόψη ότι η πρόσθετη δαπάνη που συνεπάγεται η 
εν λόγω αύξηση ανέρχεται στα €14.500 περίπου το χρόνο, που δεν είναι απαγορευτική.  Συναφώς, όπως οι 
ίδιοι εκπρόσωποι σημείωσαν, το Υπουργείο Οικονομικών είναι διατεθειμένο να αντιμετωπίσει θετικά το αίτημα 
αύξησης του πτητικού επιδόματος μόνο για τους διασώστες και τους χειριστές βαρούλκου, έτσι ώστε αυτοί να 
λαμβάνουν το 65% του πτητικού επιδόματος ανά εξάμηνο σε περίπτωση που το αίτημα αυτό επαναϋποβληθεί 
στο Υπουργικό Συμβούλιο.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Άμυνας να 
υποβάλει στο Υπουργικό Συμβούλιο το πιο πάνω αίτημα, το οποίο υιοθετεί το Υπουργείο Οικονομικών, το 
συντομότερο δυνατό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να 
προωθήσει για ψήφιση τους πιο πάνω κανονισμούς και να επανέλθει, σε περίπτωση που κατατεθεί σχετική 
τροποποίησή τους σε σχέση με το ύψος του πτητικού επιδόματος, σύμφωνα με τα πιο πάνω, μετά από σχετική 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου επί του θέματος αυτού.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση για την έγκριση αυτών των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.633, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από επιστολή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2011, προς το 
γενικό διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με θέμα το μητρώο κτιρίων δημόσιας υπηρεσίας (στέγαση 
κυβερνητικών υπηρεσιών σε ιδιόκτητα ή ενοικιαζόμενα κτίρια) πληροφορήθηκα ότι η Υπηρεσία 
Καταπολέμησης Ναρκωτικών (ΥΚΑΝ) της αστυνομίας ενοικιάζει γραφεία σε κτίριο στην περιοχή της 
Αγλαντζιάς.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
αξιοποιούνται πλήρως τα γραφεία που ενοικιάζονται από την ΥΚΑΝ στην Αγλαντζιά και αν πρόκειται να 
ανανεωθεί το συμβόλαιο ενοικίασης, δεδομένου ότι η παρουσία των γραφείων στην περιοχή προκαλεί σειρά 
προβλημάτων στους περιοίκους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.634, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έλαβε το πράσινο φως, για να απαγορεύσει για δύο 
χρόνια, από την 1η Ιουλίου 2013, τη χρήση στην Ευρωπαϊκή Ένωση τριών φυτοφαρμάκων τα οποία είναι 
θανατηφόρα για τις μέλισσες. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πρότεινε επίσης την αναστολή της χρήσης τους επί δύο 
χρόνια σε τέσσερις καλλιέργειες, αυτές του αραβοσίτου, της ελαιοκράμβης, του ηλιοτρόπιου και του βαμβακιού. 
Η απαγόρευση θα αφορά ορισμένες καλλιέργειες και ορισμένες περιόδους του χρόνου στη διάρκεια των 
οποίων δραστηριοποιούνται οι μέλισσες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
έχουν ληφθεί, ώστε να εφαρμοστεί το προσωρινό εμπάργκο για απαγόρευση της χρήσης των συγκεκριμένων 
φυτοφαρμάκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.635, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τις απαράδεκτες συνθήκες σφαγής ζωών σε νόμιμο σφαγείο στους Αγίους 
Τριμιθιάς. Οι πρακτικές τις οποίες εφαρμόζει το εν λόγω σφαγείο έχουν εκθέσει τη χώρα μας παγκόσμια. Οι 
συνθήκες σφαγής των ζώων επηρεάζουν και την ποιότητα της τροφής. Η σκληρότητα της θανάτωσης των 
ζώων δεν μπορεί να συνοδεύεται από βασανιστήρια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει με διερεύνηση του πιο πάνω περιστατικού. Παρακαλώ επίσης όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, για να ενταθούν οι έλεγχοι που διενεργούνται στα 
σφαγεία και να εφαρμοστεί αυστηρότερο σύστημα ποινών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.636, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ήταν απαίτηση των διεθνών δανειστών μας να διαγραφούν οι οφειλές του 
κράτους προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Σε μία τέτοια περίπτωση θα κινδυνεύσουν οι συντάξεις 
χιλιάδων εργαζομένων. Υπάρχουν πληροφορίες για ένα πολύ μεγάλο ποσό οφειλών του κράτους προς το 
ταμείο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι η εξέλιξη 
σε αυτό το θέμα, αν έχει γίνει η διαγραφή των χρεών του κράτους προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και, 
εάν όχι, ποιο είναι σήμερα το ύψος αυτού του χρέους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.637, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν κατά το 
σχεδιασμό των ωραρίων των εκπαιδευτικών λαμβάνεται υπόψη η δαπάνη (ή η σπατάλη) που ενδεχομένως θα 
προκύψει για το κράτος για τα καύσιμα. Έχω πληροφορηθεί ότι ορισμένες τοποθετήσεις είναι τόσο περίεργες, 
που οι εκπαιδευτικοί αναγκάζονται να ταξιδεύουν πολλά χιλιόμετρα κάθε βδομάδα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον τρόπο 
αντιμετώπισης του θέματος αυτού σε εποχές οικονομικής κρίσης και λιτότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.638, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες των 
αρμόδιων τμημάτων, ώστε να σταματήσει η ρύπανση του Αλυκού ποταμού στην περιοχή Ιδαλίου λόγω της 
ελαττωματικής λειτουργίας του τοπικού κεντρικού συστήματος διαχείρισης των οικιακών λυμάτων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.639, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το 2011 συμφωνήθηκε μεταξύ της εταιρείας “Wadnic Trading Ltd” και του 
διαχειριστή του Ταμείου Συντάξεων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου η αγορά γης για ανέγερση γραφείων 
στην περιοχή ∆ρομολαξιάς έναντι του ποσού των €22.540.000.  Η εταιρεία “Wadnic Trading Ltd” υπέβαλε 
αίτηση το Μάρτιο του 2011 για χορήγηση κατά παρέκκλιση πολεοδομικής άδειας και η αίτηση αυτή εγκρίθηκε 
το Σεπτέμβριο του 2011 από το Υπουργικό Συμβούλιο της απελθούσας κυβέρνησης. Όπως πληροφορήθηκα, 
πριν από την έκδοση της πιο πάνω απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, η εταιρεία “New Dimensions 
Property Developments Ltd”, η οποία είχε ενδιαφερθεί για την ίδια ανάπτυξη, με καλύτερους μάλιστα όρους, 
υπέβαλε ένσταση. Η ένσταση αυτή δεν τέθηκε ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου. Ερωτήματα επίσης 
δημιουργούνται και από το γεγονός ότι τόσο η πολεοδομική όσο και η οικοδομική άδεια που εκδόθηκαν για την 
εκτέλεση του έργου από την εταιρεία “Wadnic Trading Ltd” ήταν για ανάπτυξη μέσα σε τεμάχιο εμβαδού 8 951 
τετραγωνικών μέτρων, ενώ η άδεια που της χορηγήθηκε ήταν για τεμάχιο εμβαδού 6 640 τετραγωνικών 
μέτρων. Η εταιρεία “New Dimensions Property Developments Ltd” προσέφυγε στο Ανώτατο ∆ικαστήριο 
ζητώντας ακύρωση της απόφασης για παρέκκλιση στην εταιρεία “Wadnic Trading Ltd”. Στα πλαίσια της 
εξέτασης της προσφυγής η Νομική Υπηρεσία διαπίστωσε ότι η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ήταν 
παράνομη, καθότι το Υπουργικό Συμβούλιο δεν ήταν νόμιμα συντεθειμένο, όταν λάμβανε την επίδικη 
απόφαση. Όπως πληροφορήθηκα, το απελθόν Υπουργικό Συμβούλιο, δύο μέρες πριν από το δεύτερο γύρο 
των προεδρικών εκλογών, αποφάσισε εσπευσμένα να ανακαλέσει την άδεια που παράνομα χορήγησε στην 
εταιρεία “Wadnic Trading Ltd” και να της εγκρίνει νέα άδεια. Η εταιρεία “New Dimensions Property 
Developments Ltd” προσέφυγε για ακόμη μία φορά στο Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει διερευνήσει 
τους λόγους για τους οποίους για ένα τόσο σοβαρό θέμα πάρθηκαν αποφάσεις τόσο βεβιασμένα από την 
απελθούσα κυβέρνηση. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να ανακαλέσει την άδεια που δόθηκε από το απελθόν Υπουργικό Συμβούλιο 
στην εταιρεία “Wadnic Trading Ltd”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.640, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους χώρους 
φιλοξενίας βρεφών στις περιπτώσεις που οι γονείς είναι υπό κράτηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.641, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις δομές 
υποστήριξης που υπάρχουν για τα παιδιά που βρίσκονταν υπό τη νομική φροντίδα των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας και έχουν ενηλικιωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.642, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις δομές 
προστασίας βρεφών που υπάρχουν για τις περιπτώσεις που κρίνεται αναγκαία η μετακίνηση του βρέφους από 
την οικογένεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.643, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Από πότε παραχωρούνται κρατικά οχήματα σε αξιωματούχους (νυν, τέως και πρώην) ή/και συζύγους 
αξιωματούχων του κράτους; 

2. Πόσο συχνά αντικαθίστανται τα οχήματα αυτά; 

3. Πότε έγινε η τελευταία αγορά τέτοιων οχημάτων και για ποιους; 

4. Ποιος έχει την ευθύνη της συντήρησής τους; 

5. Τι κυβισμού είναι αυτά τα οχήματα και με ποια κριτήρια αποφασίζεται ο κυβισμός τους; 

6. Ζητούμε ονομαστικό κατάλογο όλων των αξιωματούχων (νυν, τέως και πρώην) ή/και των συζύγων τους 
που χρησιμοποιούν αυτή τη στιγμή κρατικά οχήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.644, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκονται τα πιο κάτω αιτήματα της κοινότητας Μεσόγης της επαρχίας Πάφου: 

1. Η κατασκευή του κυκλικού κόμβου στη συμβολή της λεωφόρου Μεσόγης και της οδού Πανίκου 
Χατζηπαναγή. 

2. Η ανάπλαση της παλαιάς γέφυρας στην είσοδο της κοινότητας. 

3. Το ρυθμιστικό σχέδιο της λεωφόρου Μεσόγης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.645, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να προχωρήσει σε διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στην κοινότητα Ελεδιό και αν 
υπάρχει δυνατότητα αλλαγής κριτηρίων, ώστε να δικαιούνται ένταξη στο στεγαστικό σχέδιο και οι κάτοικοι που 
διαμένουν εκτός κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.646, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται το αίτημα της κοινότητας Μεσόγης για μετατροπή του παλαιού δημοτικού σχολείου σε πολιτιστικό 
κέντρο και κέντρο χειροτεχνίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.647, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν έχει 
δοθεί απάντηση στην ένσταση της κοινότητας Ελεδιό για τη ∆ήλωση Πολιτικής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.648, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σε επίσκεψή μου στην κοινότητα Νατάς της επαρχίας Πάφου τέθηκε ενώπιόν μου το πρόβλημα των 
κατολισθήσεων σε ορισμένους δρόμους της κοινότητας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
προβαίνει για την αντιμετώπιση αυτού του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.649, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Νατάς μού αναφέρθηκε το πρόβλημα που υπάρχει με τις 
σωλήνες του αρδευτικού που βρίσκονται κατά μήκος της κοίτης του ποταμού και απαιτείται αντικατάστασή 
τους, καθώς και το πρόβλημα που προέκυψε με την επαρχιακή διοίκηση όσον αφορά την απαίτηση πληρωμής 
του ποσού των €28.000 από το ταμείο της κοινοτικής αρχής για ζημιά που υπέστη το οδόστρωμα από την 
αλλαγή των σωλήνων ύδρευσης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει 
τα πιο πάνω προβλήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.650, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αδάμου Αδάμου 

 «Μετά από παράπονα πολιτών που ήρθαν σε γνώση μου, θα ήθελα να γνωρίζω γιατί δεν υιοθετείται η 
σύγχρονη πολιτική καθαρισμού οικοπέδων, που εφαρμόζεται σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία αφορά 
στην κοπή των χόρτων με σύγχρονες μεθόδους, όπως είναι η χρήση της χορτοκοπτικής, αντί των τρακτέρ. Η 
Κύπρος, παρ’ όλες τις ευρωπαϊκές Οδηγίες και συστάσεις, επιμένει να επιβαρύνει την ήδη βεβαρημένη 
ατμόσφαιρά μας με επιπλέον σκόνη, η οποία δημιουργείται από τον καθαρισμό των οικοπέδων και 
αγροτεμαχίων με τρακτέρ. 

 Επίσης έχω ενημερωθεί ότι το Τμήμα ∆ασών στην υποπεριφέρεια Λεμεσού έχει καθαρίσει όλο το δάσος 
Πολεμιδιών με τη μέθοδο της χορτοκοπτικής, η οποία είναι και η μόνη ενδεδειγμένη μέθοδος. Γιατί δεν 
αναλαμβάνουν και οι υπόλοιποι δήμοι τον καθαρισμό των οικοπέδων τους με τη μέθοδο αυτή;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.651, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου σε ερώτησή μου με αρ. φακ. 
23.06.010.02.101 πληροφορήθηκα ότι “η αρμόδια Αρχή (Έπαρχος Πάφου), προχώρησε στη λήψη δικαστικών 
μέτρων εναντίον της Εταιρείας Μάραθος Φαρμ Λτδ και των ∆ιευθυντών της, για κατοχή και χρήση συστήματος 
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επεξεργασίας χοιρολυμάτων, χωρίς την εξασφάλιση του απαιτούμενου πιστοποιητικού έγκρισης. Σχετική είναι 
η Ποινική Υπόθεση με αρ. 7636/12 του Επαρχιακού ∆ικαστηρίου Πάφου, η οποία ήταν ορισμένη για επίδοση 
στις 24.10.2012. Παρόλα αυτά, οι κατηγορούμενοι, δεν παρουσιάσθηκαν στο ∆ικαστήριο, κατά την εν λόγω 
ημερομηνία και για το λόγο αυτό εκδόθηκε εναντίον τους, Ένταλμα Σύλληψης, το οποίο ορίστηκε για έλεγχο 
στις 03.12.2012. Κατά την ημερομηνία αυτή, οι κατηγορούμενοι παρουσιάσθηκαν στο ∆ικαστήριο και η 
υπόθεση ορίστηκε για ακρόαση στις 14.05.2013.”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εκδικαστεί η 
υπόθεση και ποια είναι η απόφαση του δικαστηρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.652, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η ηλεκτροδότηση των ήδη παραχωρημένων προσφυγικών οικοπέδων στο δήμο Σωτήρας της 
επαρχίας Αμμοχώστου, τους λόγους που καθυστερεί και πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.653, ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μεγάλος αριθμός χρησιμοποιημένων ελαστικών οχημάτων βρίσκεται 
συγκεντρωμένος στις εγκαταστάσεις της εταιρείας CBP στον Άγιο Σύλα Λεμεσού. Πρόκειται για εταιρεία που 
τερμάτισε αιφνιδίως τις εργασίες της και δημιουργήθηκε έτσι το γνωστό μεγάλο πρόβλημα με τη διαχείριση των 
ελαστικών στην Κύπρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει περιέλθει εις 
γνώσιν των αρμόδιων υπηρεσιών η κατάσταση αυτή κι αν πρόκειται να παρθούν μέτρα αντιμετώπισης του 
προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.654, ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αδάμου Αδάμου 

 «Μετά από παράπονα που μου έγιναν, θα ήθελα να γνωρίζω αν εφαρμόζονται οι περιβαλλοντικές 
νομοθεσίες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας όσον αφορά τις απαιτήσεις των συμβάσεων του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού και των φορέων του. Συγκεκριμένα, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως με ενημερώσει κατά 
πόσο εφαρμόζεται η νομοθεσία για θέματα ανακύκλωσης στις δημόσιες συμβάσεις προμήθειας υλικών.» 

 (Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

 (Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.)  

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.938, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 

Νίκου Νικολαΐδη  

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.938 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού κ. 
Νίκο Νικολαΐδη και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. 19.1.5.9/5 και ημερ. 9.11.2012 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού δεν προγραμματίζει στο παρόν στάδιο την ασφαλτόστρωση του δρόμου 
Αρακαπά-Αγίου Κωνσταντίνου, η δαπάνη της οποίας προϋπολογίστηκε στο €1,5 εκ., λόγω της 
παρούσας δυσχερούς δημοσιονομικής κατάστασης, αλλά και άλλων προτεραιοτήτων. Γίνεται όμως, 
αναβάθμιση του δρόμου Αγίου Κωνσταντίνου-Καλού Χωριού, ο οποίος αποτελεί την κύρια οδική 
σύνδεση της Κοινότητας Αγ. Κωνσταντίνου με τη Λεμεσό και χρησιμοποιείται καθημερινά από τους 
κατοίκους για τις μετακινήσεις τους προς και από τη Λεμεσό. 

(β)  Περαιτέρω, έχει αναβαθμιστεί και ο δρόμος Καλού Χωριού-Αρακαπά ώστε οι κάτοικοι της Κοινότητας 
Αγ. Κωνσταντίνου να εξυπηρετούνται μέσω αυτού για να μεταβαίνουν στην Κοινότητα Αρακαπά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Iουνίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.094, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.02.094 και ημερ. 7.9.2012 και σας ενημερώνω ότι 
η διακίνηση προσώπων από και προς τις μη ελεγχόμενες από την Κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας περιοχές 
ρυθμίζεται από τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 866/2004 του Συμβουλίου της EE της 29ης Απριλίου 2004 για το 
καθεστώς βάσει του άρθρου 2 του πρωτοκόλλου αριθ. 10 της Πράξης Προσχώρησης, ως έχει τροποποιηθεί, η 
εφαρμογή του οποίου έχει καθοριστεί από σχετικό κώδικα τον οποίο έχει διαμορφώσει και εφαρμόζει η 
∆ημοκρατία από το 2004. 
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 Στη βάση του προαναφερθέντα κώδικα, όλοι οι υπήκοοι τρίτων χωρών που υπόκεινται σε καθεστώς 
θεώρησης και που εισέρχονται στη ∆ημοκρατία από μη νόμιμα σημεία εισόδου και έχουν στην κατοχή τους 
απαραίτητη θεώρηση μπορούν να διακινούνται μέσω της πράσινης γραμμής. Παράλληλα, ο κώδικας καθορίζει 
και άλλες κατηγορίες υπηκόων τρίτων χωρών και υπηκόων κρατών μελών της EE που έχουν δικαίωμα 
διακίνησης μέσω της Πράσινης Γραμμής. Επισημαίνεται ότι τόσο οι ρυθμίσεις που αφορούν τους υπηκόους 
τρίτων χωρών στη βάση του κώδικα, όσο και διαδικασίες έκδοσης θεωρήσεων για τους υπηκόους τρίτων 
χωρών που υπόκεινται σε υποχρέωση κατοχής θεώρησης δεν διαφοροποιούνται για τους Τούρκους 
υπηκόους. Ταυτόχρονα, είναι σημαντικό να επισημανθεί ότι οι αλλοδαποί που εισέρχονται στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία μέσω των παράνομων/κλειστών αεροδρομίων και λιμανιών που βρίσκονται στις περιοχές όπου η 
Κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δεν ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο ενδέχεται να αντιμετωπίσουν 
άσκηση ποινικής δίωξης. Τέλος, σε ό,τι αφορά το ερώτημα σας για την ύπαρξη συστήματος καταγραφής των 
στοιχείων των αλλοδαπών στα οδοφράγματα, σημειώνεται ότι το ηλεκτρονικό σύστημα του Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης είναι ήδη εγκατεστημένο στα σημεία διέλευσης από και προς τις μη 
ελεγχόμενες από την Κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας περιοχές για σκοπούς διενέργειες των απαραίτητων 
ελέγχων και εφαρμογής των υφιστάμενων ρυθμίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2013 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.118, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Iουνίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.400, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, ο έλεγχος των 
ελαστικών αποτελεί μέρος του περιοδικού τεχνικού ελέγχου στον οποίο υποβάλλεται υποχρεωτικά ένα όχημα 
για σκοπούς έκδοσης πιστοποιητικού καταλληλότητας. Σύμφωνα με το εγχειρίδιο τεχνικού ελέγχου, ο έλεγχος 
των ελαστικών περιλαμβάνει οπτική επιθεώρηση όλου του τμήματος του ελαστικού, καλύπτοντας όλα τα 
σημεία που φαίνονται στο Παράρτημα I που επισυνάπτεται. 

 Επιπρόσθετα, σας πληροφορώ ότι, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών όταν έλαβε γνώση για την εισαγωγή 
και πώληση μεταχειρισμένων ελαστικών, με ημερομηνία κατασκευής πέραν των πέντε ετών, εξέδωσε τεχνική 
οδηγία (επισυνάπτεται η Τεχνική Οδηγία Αρ. 2/2012 ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2012 ως Παράρτημα II) μέσω 
της οποίας εφιστούσε την προσοχή τόσο των Υπεύθυνων Γραμμής Τεχνικού Ελέγχου Οχημάτων των 
Ιδιωτικών Κέντρων Τεχνικού Ελέγχου (Ι.Κ.Τ.Ε.Ο.) όσο και των επιθεωρητών των ∆ημόσιων Κέντρων Ελέγχου 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Κ.Ε.Μ.Ο.), ώστε κατά τον τεχνικό έλεγχο των ελαστικών αν διαπιστώνεται ότι αυτά 
είναι διαβρωμένα (σκουριασμένα), τότε το όχημα να κρίνεται «ακατάλληλο». 

 Πέραν των πιο πάνω, επισυνάπτεται ενημερωτικό τρίπτυχο ως Παράρτημα III, το οποίο είχε εκδώσει το 
Τ.Ο.Μ., σε σχέση με τα ελαστικά των οχημάτων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Iουνίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.455, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.455 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερ. 21.2.2013 και επιθυμώ να 
σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Στοιχεία για τον αριθμό των ενδιαφερόμενων να στελεχώσουν εκλογικά κέντρα και αυτών που έχουν 
εργαστεί, κατά εκλογική περιφέρεια, στις βουλευτικές εκλογές και τις δημοτικές/κοινοτικές εκλογές του 
2011, φαίνονται στον πιο κάτω πίνακα: 

ΕΚΛΟΓΙΚΗ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΕΣ 2011 ∆ΗΜΟΤΙΚΕΣ/ΚΟΙΝΟΤΙΚΕΣ 2011 

ΑΙΤΗΣΕΙΣ ΕΡΓΑΣΤΗΚΑΝ ΑΙΤΗΣΕΙΣ ΕΡΓΑΣΤΗΚΑΝ 

ΛΕΥΚΩΣΙΑ 4941 2283 4435 2503

ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ 420 303 394 279
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ΛΑΡΝΑΚΑ 1420 1035 1447 1274

ΛΕΜΕΣΟΣ 2458 1699 2476 1872

ΠΑΦΟΣ 1251 582 1122 727

ΣΥΝΟΛΑ 10490 5902 9874 6655

(β)  Οι οικείοι Έφοροι Εκλογής, στην αρμοδιότητα των οποίων είναι η επιλογή των προσώπων που 
στελεχώνουν τα εκλογικά κέντρα που λειτουργούν στην κάθε εκλογική περιφέρεια, ανάλογα και με την 
εκλογή, λαμβάνουν υπόψη τους την εκλογική τους περιφέρεια των εκτοπισμένων αιτητών, τον τόπο 
διαμονής τους, προηγούμενες επιτυχείς συμμετοχές τους στις εκλογικές διαδικασίες, την αναλογική 
συμμετοχή έμπειρου και άπειρου προσωπικού και την, κατά το δυνατό, ανανέωση και ικανοποίηση κάθε 
φορά και νέων ενδιαφερομένων, ώστε να αποκτάται εμπειρία για μελλοντικές εκλογές. 

(γ)  Κύριο μέλημα των Εφόρων Εκλογής είναι πάντοτε η ομαλή και αποτελεσματική διεκπεραίωση κάθε 
εκλογικής διαδικασίας, με όσο το δυνατό λιγότερα προβλήματα, κυρίως στο θέμα της έγκυρης και 
έγκαιρης έκδοσης των εκλογικών αποτελεσμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Iουνίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.503, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 19.3.2013 με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση με αρ. 
23.06.010.02.503 ημερ. 13.3.2013 που υπέβαλε ο Βουλευτής κ. Ζαχαρίας Κουλίας ζητώντας τα ακόλουθα 
στοιχεία για την απασχόληση στη δημόσια υπηρεσία: 

(α)  πόσοι δημόσιοι υπάλληλοι βρίσκονταν στην υπηρεσία το 1974;  

(β)  πόσοι προσλήφθηκαν μέχρι το 2012 κατά υπουργείο κατά έτος; 

(γ)  πόσο αυξανόταν το κρατικό μισθολόγιο κατά έτος; 

(δ)  ποιο είναι το ύψος των συντάξεων που κατέβαλλε η Κυπριακή ∆ημοκρατία από το 1974 μέχρι και το 
2012; 

 Λόγω του ότι τα ζητούμενα στοιχεία δεν είναι άμεσα διαθέσιμα, σας αποστέλλονται τα πιο κάτω, τα 
οποία έχει ετοιμάσει το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού: 

(α)  Συνοπτικός πίνακας απασχόλησης στο δημόσιο τομέα από το 2006-2013 (επισυνάπτεται ως 
Παράρτημα I). 

(β)  Αποτύπωση υπηρετούντων μονίμων, ωρομισθίων και εκτάκτων υπαλλήλων στο δημόσιο τομέα στις 
31.12.2012, κατά Υπουργείο/Τμήμα/Ανεξάρτητη Υπηρεσία (επισυνάπτεται ως Παράρτημα II). 

(γ)  Εξέλιξη μόνιμων θέσεων που υπάρχουν στον Προϋπολογισμό, κατά Υπουργείο/Τμήμα/Ανεξάρτητη 
Υπηρεσία, από το 1986 μέχρι το 2013 (επισυνάπτεται ως Παράρτημα III). 

 Τα υπόλοιπα στοιχεία που αφορούν στους υπηρετούντες δημόσιους υπαλλήλους κατά 
Υπουργείο/Τμήμα/Ανεξάρτητη Υπηρεσία, από το 1974 μέχρι το 2012, στο κρατικό μισθολόγιο και στις 
συντάξεις έχουν ζητηθεί από τις αρμόδιες Υπηρεσίες (Στατιστική Υπηρεσία, Γενικό Λογιστήριο και ∆ιεύθυνση 
Προϋπολογισμών και ∆ημοσιονομικού Ελέγχου).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Iουνίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.531, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου  

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.531 που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Γεώργιο Προκοπίου και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 26/04/13 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι έχει ζητηθεί από τους Προέδρους των Ενώσεων ∆ήμων και Κοινοτήτων, 
αλλά και τις ∆ιευθύνσεις των Ημικρατικών Οργανισμών που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Υπουργείου 
Εσωτερικών, η πιστή εφαρμογή των Εγκυκλίων του Υπουργείου Οικονομικών με αρ. 1468 και 1475 και ημερ.: 
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15/01/13 και 11/04/13 αντίστοιχα, που αφορούν το επίδομα συντήρησης εξωτερικού για κρατικούς 
αξιωματούχους. 

2. Στην Εγκύκλιο αρ. 1468, γίνεται ειδική αναφορά στην αναστολή του δικαιώματος χρήσης αεροπορικής 
θέσης Business ή Club για τους δικαιούχους του εν λόγω ωφελήματος, με εξαίρεση τις υπερατλαντικές πτήσεις. 
Της αναστολής του δικαιώματος αυτού, εξαιρούνται ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και ο Πρόεδρος της Βουλής 
των Αντιπροσώπων. Σημειώνεται, ωστόσο, ότι στην περίπτωση υπηρεσιακών ταξιδιών όπου η δαπάνη 
αεροπορικού εισιτηρίου θέσης Business ή Club κρατικών αξιωματούχων ή/και υπαλλήλων καλύπτεται από τα 
θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή άλλους Οργανισμούς, οι επηρεαζόμενοι θα μπορούν να κάνουν 
χρήση του εν λόγω ωφελήματος. 

3. Όσον αφορά την περίπτωση στην οποία αναφέρεται ο κ. Προκοπίου, διευκρινίζεται ότι πρόκειται για 
τους εκπροσώπους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Επιτροπή Περιφερειών και ότι η δαπάνη μετάβασης με 
Business Class καλύπτεται από την Επιτροπή Περιφερειών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.537, ημερομηνίας 18 Απριλίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.537 και ημερομηνία 18.04.2013, που υποβλήθηκε από 
τη Βουλευτή Λεμεσού κα Αθηνά Κυριακίδου, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί αναφορικά με το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται ο σχεδιασμός ή/και η υλοποίηση των νέων εγκαταστάσεων του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού (ΚΟΤ) στο «∆ασούδι», στο ∆ήμο Γερμασόγειας, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στις 23.03.2011, η Πολεοδομική Αρχή (Επαρχιακός Λειτουργός Λεμεσού Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως), χορήγησε τις πολεοδομικές άδειες με αρ. ΛΕΜ/1686/2010 και ΛΕΜ/1687/2010, για την 
ανακατασκευή χώρου στάθμευσης, κατεδάφιση υφιστάμενων εγκαταστάσεων και ανέγερση χώρων 
εστιατορίου, στα τεμάχια αρ. 235, 480 & 481, Φ/Σχ. 2-207-340, Τμήμα 5, στον ∆ήμο Γερμασόγειας. 

3. Στις 23.04.2012, και κατόπιν έντονων παραστάσεων και κινητοποιήσεων διαφόρων Ομάδων 
Πρωτοβουλίας/Κινήσεων Πολιτών, το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του ΚΟΤ, με σχετική επιστολή του προς την 
Πολεοδομική Αρχή, δήλωσε την πρόθεσή του να μην προχωρήσει στην υλοποίηση των αναπτύξεων που 
εξουσιοδοτήθηκαν με τις αναφερόμενες πολεοδομικές άδειες, ζητώντας ταυτόχρονα την απόσυρση ή/και την 
ανάκλησή τους. 

4. Η Πολεοδομική Αρχή, ανταποκρινόμενη στην ανωτέρω επιστολή του Κυπριακού Οργανισμού Κύπρου, 
και κατόπιν οδηγιών του Υπουργείου Εσωτερικών, απέστειλε σχετική απαντητική επιστολή, με την οποία 
ενημέρωνε τον Οργανισμό ότι, οι εν λόγω χορηγηθείσες πολεοδομικές άδειες, θεωρούνται ως άκυρες και 
στερούμενες οποιουδήποτε νομικού περιεχομένου, εφόσον ο αιτητής (Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού), με 
ελεύθερη βούληση, αποφάσισε να μην προχωρήσει στην υλοποίηση των αναπτύξεων που εξουσιοδοτήθηκαν 
με τις χορηγηθείσες άδειες, κατόπιν των σχετικών του αιτήσεων.  Ανάλογη ενημέρωση έγινε, από την 
Πολεοδομική Αρχή, προς την αρμόδια Οικοδομική Αρχή (∆ήμο Γερμασόγειας). 

5. Περαιτέρω σημειώνεται ότι με τη δημοσίευση του εγκριμένου Τοπικού Σχεδίου Λεμεσού (2013), τμήμα 
της περιοχής «∆ασούδι», στην οποία εμπίπτουν τα ανωτέρω αναφερόμενα, προς ανάπτυξη, τεμάχια έχουν 
ενταχθεί σε Ζώνη Προστασίας ∆α3.  Ως εκ τούτου, και με βάση τις πρόνοιες του Τοπικού Σχεδίου στην περιοχή 
αυτή, επιτρέπονται μόνο μικρής κλίμακας αναπτύξεις, που έχουν σχέση με κοινοτική υποδομή (όπως π.χ. 
κιόσκια και μικρά περίπτερα). 

6. Παρεμφερώς αναφέρω ότι, σε σχέση με την ανωτέρω περιοχή, βρίσκεται σε εξέλιξη ο σχεδιασμός του 
Έργου του Παραλιακού Πεζόδρομου/Ποδηλατόδρομου των ∆ήμων Γερμασόγειας και Αγ. Αθανασίου, ο οποίος 
θα διέρχεται από το «∆ασούδι». Το σχεδιασμό, τον έχει αναλάβει το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, και 
έχουν ήδη ολοκληρωθεί τα σχέδια της προμελέτης, τα οποία συζητούνται με τις οικείες Τοπικές Αρχές. 
Τονίζεται επίσης ότι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, προσάρμοσε την πρότασή του με τρόπο ώστε, να 
ανταποκρίνεται στο χαρακτήρα και το φυσικό περιβάλλον της περιοχής, προτείνοντας φιλικά, προς το 
περιβάλλον, υλικά και περιορίζοντας τις επεμβάσεις στο ελάχιστο δυνατό. Νοείται ότι, μετά την ολοκλήρωση 
του σχεδιασμού, θα υποβληθεί η προβλεπόμενη από τη σχετική Νομοθεσία [Νόμος για την Εκτίμηση των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Ν. 140(Ι)/2005], Προκαταρκτική Έκθεση Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον (ΠΕΕΠ) και η έναρξη των εργασιών κατασκευής, θα γίνει μετά την εξασφάλιση της 
Περιβαλλοντικής Έγκρισης/ Γνωμάτευσης της Περιβαλλοντικής Αρχής. 

7.  Το Έργο, θα προωθηθεί και θα υλοποιηθεί ως Πολεοδομικό Έργο (με την Κρατική Συνεισφορά να 
ανέρχεται στα 2/3 του συνολικού κόστους και την Συνεισφορά των οικείων Τοπικών Αρχών, να καλύπτει το 
υπόλοιπο 1/3).  Παρόλα αυτά, και στα πλαίσια της δύσκολης κατάστασης στην οποία βρίσκεται η οικονομία 
μας, η έναρξη των κατασκευαστικών εργασιών του Έργου, δεν μπορεί, στο παρόν στάδιο, να καθορισθεί.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Iουνίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.544, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. 
Ερ. 23.06.010.02.544 και ημερομηνία 30.04.2013 και σας πληροφορώ ότι στο παρόν στάδιο, η αδειοδότηση 
της λειτουργίας των πρατηρίων πετρελαιοειδών εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών το 
οποίο θα πρέπει να προβεί σε έλεγχο των συγκεκριμένων καταγγελιών. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού ετοίμασε νομοσχέδιο με τίτλο «O περί της Λειτουργίας Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμος του 
2011» με το οποίο η Υπηρεσία Ενέργειας αναλαμβάνει την αρμοδιότητα της ρύθμισης της λειτουργίας των 
πρατηρίων πετρελαιοειδών και την έκδοση άδειας λειτουργίας, η οποία σήμερα, εκδίδεται από τις Οικοδομικές 
Αρχές, με βάση τους περί Ρυθμίσεως Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμους του 1968 έως το 1999. Το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο έτυχε νομοτεχνικού ελέγχου, αλλά για να είναι δυνατή η υιοθέτηση και εφαρμογή του θα 
πρέπει ταυτόχρονα, με τροποποιητικό νόμο, να καταργηθούν εκείνες οι πρόνοιες των εν ισχύι περί Ρυθμίσεως 
Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμων του 1968 έως το 1999 που ρυθμίζουν, σήμερα, την αδειοδότηση της 
λειτουργίας των πρατηρίων πετρελαιοειδών. Το σχετικό τροποποιητικό νομοσχέδιο αναμένεται να ετοιμαστεί 
από το Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο είναι ήδη ενήμερο.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο θα ολοκληρώσουμε τη συζήτηση του θέματος που τιτλοφορείται «Η ανάγκη 
προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων 
τροφών και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 

 Θα παρακαλούσα τον εισηγητή του θέματος, που είναι ο κ. Γιώργος Περδίκης, να κλείσει αυτή τη 
συζήτηση με μία σύντομη παρέμβαση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αφού ψηφίσαμε και τον περί Παιδίων Νόμο, νομίζω ότι πρέπει να σεβαστούμε και την ανάγκη ενός 
πατέρα να σπεύσει στη γιορτή του παιδιού του.  Ο συμπαθέστατος πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
εζήτησε να συντομεύσω, κύριε Πρόεδρε, την ομιλία μου, για να μπορέσει να παραστεί στη σχολική εορτή του 
υιού του, γι’ αυτό και θα είμαι πάρα πολύ σύντομος.  

 Εξάλλου, κατά τη διάρκεια της συζήτησης του θέματος σημειώθηκε μία καταπληκτική ομοφωνία.  
Άπαντες οι ομιλητές έθιξαν το θέμα από τις ορθές πλευρές, περιέγραψαν τους κινδύνους για το φυσικό 
περιβάλλον και για τη δημόσια υγεία από την εισαγωγή, καλλιέργεια και βρώση γενετικά τροποποιημένων 
οργανισμών είτε αυτοί είναι φυτικοί είτε είναι ζωικοί είτε είναι τρόφιμα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, ησυχία, να ακούμε τον ομιλητή! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σημειώθηκε το γεγονός ότι το κοινοβούλιο με σημαντικές του πρωτοβουλίες έχει καταφέρει να 
εγκαθιδρύσει ένα νομοθετικό πλαίσιο ασφαλές για τον Κύπριο καταναλωτή.  Αυτό που πρέπει να πω 
οπωσδήποτε, ήταν μια παράλειψη, είναι το γεγονός ότι η προηγούμενη κυβέρνηση είχε δεσμευτεί ότι θα 
προχωρήσει σε ανακήρυξη της Κύπρου σε ζώνη ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς.  Είχε 
καταφέρει να προωθήσει σχετικές αναφορές σε αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου, είχε αναθέσει σε επιστήμονες από το Πανεπιστήμιο Θεσσαλίας μία μελέτη, για να μπορέσει να 
τεκμηριώσει επιστημονικά αυτό το αίτημα, αλλά δυστυχώς η μελέτη αυτή δεν ολοκληρώθηκε και έμεινε η όλη 
προσπάθεια ανολοκλήρωτη. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,  

 Αύριο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος συζητούμε μια πρόταση νόμου του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για προσωρινή ανακήρυξη της Κύπρου σε ζώνη ελεύθερη από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς, μέχρι να μπορέσει η κυβέρνηση, εάν θέλει και μπορεί, να ολοκληρώσει μια 
επιστημονική μελέτη που να τεκμηριώνει -όπως και άλλες χώρες της Ευρώπης έχουν κάνει το ίδιο- την 
ανακήρυξη της Κύπρου σε ζώνη ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς. 
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 Εν όψει λοιπόν της αυριανής συζήτησης στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, εγώ θα 
καλέσω τους συναδέλφους και τις κοινοβουλευτικές ομάδες να συμβάλουμε στην προσπάθεια αυτή, για να 
φέρουμε ενώπιον της πολιτείας ένα νομοθετικό πλαίσιο που θα εξασφαλίζει πλήρως την ασφάλεια των 
καταναλωτών και των γεωργών από τους γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη.   

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την 
ερχόμενη Πέμπτη, 13 Ιουνίου 2013, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2013 Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.089-2013). 

 2. Ο περί Ακινήτων Ενοικιαζομένων για Επαγγελματικούς Σκοπούς 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.021-2013).       

 3. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.036-2013). 

 4. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.017-2013). 

 5. O περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.026-2013). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.106-2013). 

 7. Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.100-2013). 

 8. Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός)  (Αρ. 
2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.224-2010). 

 9. Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.105-2013). 

 10. Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.046-2013). 

 11. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη 
Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.024-2013). 

 12. Οι περί Αποβλήτων (∆ιαχείριση Αποβλήτων από Εκσκαφές, 
Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2013. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.050.026-2013). 

 13. Ο περί της Ρύθμισης Χαρτών, Ηλεκτρονικών Συσκευών Εντοπισμού 
Θέσης και Πλοήγησης και άλλων Παρόμοιων Προϊόντων, με ή χωρίς 
Λογισμικά, προς Επιβολή Γεωγραφικών Ονομάτων Περιοχών της 
Κύπρου και Τοπωνυμιών που περιγράφονται στο Τοπωνυμικό 
Λεξικό Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.094-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η άμεση ανάγκη για γρήγορη αναζωογόνηση της 
επιχειρηματικότητας και επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας 
μετά τα γεγονότα της 25ης Μαρτίου: Προβλήματα και προοπτικές 
μιας νέας πορείας με ένα νέο οικονομικό μοντέλο».   
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.003-2013). 

 2. «Οι τυχόν επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του μνημονίου 
όσον αφορά το status quo και την επίλυση του εθνικού μας 
προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.001-2013). 

 3. «Η ανάγκη προσαγωγής των υπαιτίων της οικονομικής κρίσης 
ενώπιον της δικαιοσύνης και κατάθεσης στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του καταλόγου προσώπων που φυγάδευσαν 
κεφάλαια στο εξωτερικό από τις κυπριακές τράπεζες τον τελευταίο 
καιρό». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.002-2013). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης  Λουκαΐδης Γιώργος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βότσης Άγγελος Μαυρίδης Μάριος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρονικόλα Ρούλα 

∆αμιανού Άριστος Μέσης Χρίστος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Μισός Αριστοτέλης 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Ευαγόρου Σταύρος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Νικολαΐδης Νίκος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Νουρής Νίκος 

Κατσουρίδης Νίκος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Παπαδόπουλος Νικόλας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Περδίκης Γιώργος 
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Κουλίας Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Κουτσού Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Κυπριανού Ανδρέας Σαρίκας Φειδίας 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα Περιβάλλοντος. 

2. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής της απόφασης του κ. Νίκου Κουτσού να αποχωρήσει από το 
Ευρωπαϊκό Κόμμα και να καταστεί ανεξάρτητος βουλευτής. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013», συζήτηση (Πρ. Προδρόμου, Γ. Λαμάρης, Ν. Νικολαΐδης, Γ. Περδίκης, Ζ. Κουλίας, Ά. 
Βότσης, Πρόεδρος) και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2013 Νόμος του 2013», συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, 
Α. Νεοφύτου, Πρ. Προδρόμου, Πρόεδρος) και απόφαση για αναβολή του. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 
2013 Νόμος του 2013», συζήτηση (Μ. Μαυρίδης, Π. Παπαγεωργίου, Ά. Βότσης, Σ. Φυττής, Λ. 
Χριστοφόρου, Κ. Χατζηγιάννης, Γ. Βαρνάβα, Ζ. Κουλίας, Σκ. Κούτρα Κουκουμά, Πρόεδρος, Ν. 
Κωνσταντίνου) και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση και 
Λειτουργία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και τους κανονισμούς «Οι περί του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013», ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Παιδίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Πτητική Καταλληλότητα και Πτητικό 
Επίδομα Ιπτάμενου Προσωπικού) Κανονισμοί του 2013» και έγκρισή τους. 

11. Ερωτήσεις βουλευτών:  

 Ερωτήματα σχετικά με τα ενοικιαζόμενα γραφεία στα οποία στεγάζεται η Υπηρεσία Καταπολέμησης 
Ναρκωτικών στην Αγλαντζιά - Η εφαρμογή της προσωρινής απαγόρευσης χρήσης τριών 
φυτοφαρμάκων θανατηφόρων για τις μέλισσες - Μη αποδεκτές συνθήκες σφαγής σε σφαγείο στους 
Αγίους Τριμιθιάς και ανάγκη αυστηρότερων ελέγχων στα σφαγεία - Το κρατικό χρέος προς το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το θέμα διαγραφής του - Ανάγκη ανασχεδιασμού των ωραρίων των 
εκπαιδευτικών για περιορισμό της δαπάνης για τα καύσιμα - Ανάγκη καταπολέμησης της ρύπανσης του 
Αλυκού ποταμού στο ∆άλι - Το θέμα της παράτυπης χορήγησης πολεοδομικής άδειας στη ∆ρομολαξιά 
σε εταιρεία - Φιλοξενία βρεφών σε περιπτώσεις γονέων υπό κράτηση - Η κρατική υποστήριξη των υπό 
τη φροντίδα των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας παιδιών μετά την ενηλικίωσή τους - Οι δομές 
προστασίας των βρεφών που μετακινούνται από την οικογένεια - Η χρήση κρατικών οχημάτων από νυν 
και πρώην αξιωματούχους και τους συζύγους τους - Αιτήματα για βελτιωτικά έργα στη Μεσόγη - Αίτημα 
για διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στο Ελεδιό - Αίτημα της κοινότητας Μεσόγης για 
μετατροπή του παλιού δημοτικού σχολείου σε πολιτιστικό κέντρο - Ένσταση της κοινότητας Ελεδιό για 
τη ∆ήλωση Πολιτικής - Το πρόβλημα των κατολισθήσεων στην κοινότητα Νατάς - Πρόβλημα με το 
αρδευτικό σύστημα και με την επιβολή οφειλών στην κοινότητα Νατάς - Ανάγκη υιοθέτησης σύγχρονων 
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μεθόδων καθαρισμού οικοπέδων - Θέμα εκδίκασης παράνομης λειτουργίας χοιροστασίου στη 
Μαραθούντα - Καθυστέρηση στην ηλεκτροδότηση των προσφυγικών οικοπέδων στη Σωτήρα 
Αμμοχώστου - Ανάγκη λήψης μέτρων για διαχείριση των ελαστικών οχημάτων - Θέμα εφαρμογής της 
νομοθεσίας για την ανακύκλωση στις δημόσιες συμβάσεις προμήθειας υλικών. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

 Αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου Αγίου Κωνσταντίνου-Αρακαπά - Είσοδος αλλοδαπών με βίζα 
από χώρα της Ζώνης του Σένγκεν μέσω των κατεχομένων στις ελεύθερες περιοχές - Σύνδεση της 
Κύπρου με μυστικές δράσεις της CIA (απόρρητη απάντηση) - Ανάγκη επαρκούς ελέγχου της 
κατάστασης ελαστικών οχημάτων - Η στελέχωση των εκλογικών κέντρων με δημόσιους υπαλλήλους και 
τα κριτήρια επιλογής τους - Το μέγεθος, οι μισθοί και οι συντάξεις στη δημόσια υπηρεσία την περίοδο 
1974-2012 - Η εφαρμογή της απόφασης για περιορισμούς στο κόστος των υπηρεσιακών ταξιδιών 
κρατικών αξιωματούχων - Η ενδεχόμενη καθυστέρηση στο σχεδιασμό και την υλοποίηση των έργων 
ανάπτυξης στο ∆ασούδι του ΚΟΤ στη Γερμασόγεια - Καταγγελίες για παράνομη λειτουργία πρατηρίου 
πετρελαιοειδών στο ∆άσος Άχνας. 

13. Αγόρευση του κ. Γιώργου Περδίκη για το θέμα «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του 
φυσικού περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών και την καλλιέργεια γενετικά 
τροποποιημένων ποικιλιών φυτών» και λήξη του θέματος. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 13ης Ιουνίου 2013 

Ώρα έναρξης: 4.30 μ.μ. 

Αρ. 36 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.  

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 

Ταχυδρομείων του 2013 

Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Μαΐου και στις 3 Ιουνίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, καθώς και ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων. 

 Ο προϋπολογισμός του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων (ΓΕΡΗΕΤ) για το έτος 2013 προνοεί δαπάνες ύψους €4.889.335 και έσοδα ύψους €3.628.413. 

 Σύμφωνα με τα  στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα έσοδα του ΓΕΡΗΕΤ για το 2013 
παρουσιάζουν αύξηση κατά €906.405 συγκρινόμενα με το 2012 και αναλύονται ως ακολούθως: 
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1. Τέλη αδειών ηλεκτρονικών επικοινωνιών €2.643.930 

2. Τέλη εκχώρησης και χρήσης αριθμοδοτικών πόρων €300.000 

3. Τέλη αδειών ταχυδρομικών υπηρεσιών €139.483 

4. Τόκοι εισπρακτέοι (βάσει προϋπολογισμού) €545.000 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες για τη λειτουργία του γραφείου και την 
εκπλήρωση των υποχρεώσεών του ανέρχονται στα €4.889.335, παρουσιάζοντας μείωση κατά €443.514 (ή 
8,32%) σε σύγκριση με τον προϋπολογισμό του 2012 (€5.332.849). 

 Η κατανομή των δαπανών στα κυριότερα κονδύλια αναλύεται ως ακολούθως: 

1. Αποδοχές προσωπικού  €2.259.882 

2. Συμβουλευτικές υπηρεσίες/Έρευνες €284.000 

3. Λειτουργικές δαπάνες  €289.323 

4. Επιστροφή τελών σε παροχείς ηλεκτρονικών επικοινωνιών  €1.200.000 

5. Μίσθωση υπηρεσιών €329.215 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα όσα δήλωσε ο αρμόδιος Επίτροπος ενώπιον της επιτροπής, ο 
προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών και σ’ 
αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές εφαρμόζονται, κατ’ αναλογίαν προς τις 
ρυθμίσεις που εφαρμόστηκαν ήδη στον κρατικό προϋπολογισμό, όπως αυτός τελικά τροποποιήθηκε και 
ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Στο στάδιο της συζήτησης για τον προϋπολογισμό αυτό μέλη της επιτροπής ζήτησαν από το Γραφείο 
του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων την κατάθεση της αναλογιστικής 
μελέτης που αφορά τα σχέδια συντάξεων και χορηγημάτων του ΓΕΡΗΕΤ, η οποία και αποστάλθηκε με σχετική 
επιστολή ημερομηνίας 27 Μαΐου 2013. 

 Αναφορικά με το θέμα της έκδοσης τρίτης άδειας κινητής τηλεφωνίας, ο Επίτροπος ανέφερε μεταξύ 
άλλων ότι έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία διαβούλευσης με το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, το οποίο 
προτίθεται να προχωρήσει με την προκήρυξη σχετικού διαγωνισμού. 

 Περαιτέρω, σε ό,τι αφορά την απόκτηση ιδιόκτητου κτιρίου για τη στέγαση του ΓΕΡΗΕΤ, ο Επίτροπος 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι το ζήτημα βρίσκεται στο στάδιο της αξιολόγησης των προσφορών και ότι θα 
ζητηθεί η άποψη του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, καθώς και της 
Γενικής Ελέγκτριας της ∆ημοκρατίας, προτού προχωρήσει η υλοποίησή του.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, τάσσεται ομόφωνα υπέρ της ψήφισής του σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού του ΓΕΡΗΕΤ για το 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει μια τροπολογία απ’ όλα τα κόμματα και μια τροπολογία από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.  Τις 
έχετε μπροστά σας.  Θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενη τροπολογία εκ μέρους όλων των κοινοβουλευτικών κομμάτων  

Προτεινόμενη τροπολογία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

1 έως 17 03000-11004  Σύνολο ∆απανών €2.629.453 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή κατά ποσοστό 10% του συνόλου των δαπανών των σχετικών Κεφαλαίων. 

Σημ.: Το ποσό της μείωσης ανέρχεται στα €262.945. 
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11 02288  Ταμείο Ευημερίας €46.390 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Ευαγόρου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως έχετε πει, υπάρχουν δύο τροπολογίες.  Η μία είναι τροπολογία όλων των 
πολιτικών κομμάτων και αφορά στη μείωση των δαπανών κατά 10%, δηλαδή κατά €262.945, και υπάρχει και η 
τροπολογία η οποία κατατίθεται από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό για μείωση κατά 20% όσον αφορά στο 
Κεφάλαιο ‟Ταμείο Ευημερίας”.  Απλώς θέλουμε να καταθέσουμε πρόταση να ακολουθήσουμε την πρακτική 
που είχαμε ακολουθήσει και την προηγούμενη βδομάδα για το ίδιο θέμα, για την περίπτωση του ΡΙΚ, να 
ερευνήσουμε πού πάνε τούτα τα χρήματα, άρα η πρότασή μας είναι να το σταυρώσουμε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εννοείς για τη δεύτερη τροπολογία; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ναι.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νεοφύτου και μετά ο κ. Άγγελος Βότσης. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τις τελευταίες βδομάδες υπάρχει ένα κλίμα συναίνεσης και συνεννόησης στη Βουλή που 
θα το κτίσουμε περαιτέρω.  Θεωρώ ότι είναι λογική η εισήγηση εκ μέρους των συναδέλφων της αριστεράς να 
σταυρωθεί το ποσό για το ταμείο ευημερίας και, αν δεν είναι πράγματα που αφορούν μισθούς, είμαι σίγουρος 
ότι θα συμφωνήσουν μαζί μας μετά από τη διεξαγωγή της έρευνας όχι μόνο να το σταυρώσουμε, αλλά να το 
περικόψουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα θα υποστηρίξουμε την πρώτη τροπολογία, η οποία είναι εκ μέρους όλων των 
κομμάτων.  Για τη δεύτερη, ναι, συμφωνούμε με την πρόταση για σταύρωμα του 20%, για να μην έχουμε την 
ίδια παρεξήγηση που είχαμε προχθές με το ΡΙΚ.  Το κομμάτι που πήγαινε για αποκοπή να σταυρωθεί, το 20%, 
και αν πειστεί η επιτροπή αναλόγως θα δράσει επί του ποσοστού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει ομοφωνία. 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Η πρώτη τροπολογία, που είναι απ’ όλα τα κόμματα, εγκρίνεται ομόφωνα. 

 ∆εύτερη τροπολογία.  Σταυρώνεται το μέρος του 20%.  Σταυρώνεται, για να δοθούν εξηγήσεις, 
υπολογίζω, στην επιτροπή Οικονομικών, όταν θα κληθούν. 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή κατά ποσοστό 20% του συνόλου του σχετικού Κεφαλαίου «Ταμείο 
Ευημερίας». 

Σημ.: Το ποσό της μείωσης ανέρχεται στα €9.278. 
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 Υπάρχει ένσταση; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε λοιπόν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Επιτρόπου ποσού ύψους €4.889.335 για τη χρήση του έτους 
που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 ∆ιαχείριση ελλειμμάτων και περισσευμάτων άρθρων του προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  
Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία/Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
8. 

 Φορολόγηση Επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων1 μέχρι 9; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2013 Νόμος του 2013.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Ακινήτων Ενοικιαζομένων για Επαγγελματικούς 
Σκοπούς (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013», αναβάλλεται. 

 Τα θέματα 3, 4 και 5 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2013 Νόμος 
του 2013»...   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ήθελα να μιλήσω, αλλά είναι και τόσα πολλά τα θέματά μας που, για να 
ευκολύνουμε λίγο τον εαυτό μας, ζητώ μιας βδομάδας αναβολή.  Να πω και το γιατί.  Τίθενται διάφορα 
αιτήματα από πλευράς δήμων, δε σημαίνει ότι τα συμμεριζόμαστε ή όχι, αλλά να τα εξετάσουμε τουλάχιστον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αναβολή για μία βδομάδα;   
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 Εννοείτε, κύριε Κατσουρίδη, θα ξαναπάει στην επιτροπή πίσω; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, ποιος θα το εξετάσει;  Η επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Ε, διότι καμιά φορά έρχεται ξανά στην ολομέλεια.  Επομένως, δεν υπάρχει ένσταση, μία 
βδομάδα αναβολή. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆ώσε οδηγίες πού θα πάει, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στην επιτροπή που το εξέτασε εξαρχής. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τα παράπονα που ήρθαν κοντά μας -τα οποία είναι όλα βάσιμα, έτσι να το πω- δεν έχουν να κάμουν με 
τον προϋπολογισμό, έχουν να κάμουν με τα σχέδια.  Τα σχέδια, υποτίθεται, με βάση το νόμο που ψηφίσαμε 
εμείς οι φωστήρες, πρέπει να περάσουν και από την επιτροπή Εμπορίου.  Βιαζούμαστεν...  Λείπει ο πρόεδρος 
να σας το πει και δεν ξέρω αν τώρα που παίρνουμε τούτη την απόφαση καταλαβαίνουμε ότι θα υπάρξει 
καθυστέρηση στην εφαρμογή των προγραμμάτων.  Εγώ δεν έχω αντίρρηση, γιατί λέω ότι και τα αιτήματα που 
ήρθαν την τελευταία στιγμή κοντά μας από δήμους, από κοινότητες, από ενδιαφερόμενους που καταλάβαν ότι 
εννά μειωθούν οι ταρίφες προγραμμάτων και σχεδίων που έχουν ήδη ξεκινήσει, πολλά προβλήματα...  Αν 
εκαταλάβαν ούλλοι ότι εννά υπάρξει μία καθυστέρηση αλλό 15 μέρες, για να ψηφιστεί τούντο πράμα τζιαι να 
λειτουργήσει, αν το καταλάβαμε, εγώ είμαι μέσα, συμφωνώ, διότι λέω ότι εν βάσιμα τα αιτήματα.  Αλλά είναι η 
επιτροπή Εμπορίου που θα πρέπει να δει σοβαρά τα σχέδια, γιατί είναι στα σχέδια που είναι το πρόβλημα, όχι 
στον προϋπολογισμό.  Άρα, είναι Εμπορίου και Οικονομικών μαζί.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, έτσι είναι και στην έκθεση, ότι είναι οι δύο επιτροπές από κοινού που είδαν τούτο το θέμα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να επαναλάβω κάτι που είπα και το πρωί στη σύσκεψη.  Έχει ορισμένα πράγματα 
που εγώ δεν καταλάβω πώς εξελιχτήκαμε ως Βουλή.  Τι σημαίνει, αν ένα θέμα είναι σοβαρό και την ίδια στιγμή 
προκύπτει ανάγκη αναβολής, η επιτροπή πρέπει να περιμένει μία βδομάδα να το δει;  Συγγνώμη, είμαι είκοσι 
δύο χρόνια βουλευτής, τα πρώτα δέκα χρόνια που ήμουν βουλευτής εβάλλαμεν έκτακτες συνεδρίες, για να 
δούμε σοβαρά και επείγοντα.  Να συνέλθει άλλη μέρα η επιτροπή, πιο μπροστά, για να προλάβει την Πέμπτη.  
Κύριε ελέησον, εν εκατάλαβα δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς για να είμαστε και λίγο ορθολογιστές, κανένας δε διαφωνεί ότι τα αιτήματα που ήρθαν έχουν τη 
λογική τους, όμως μιλούμε για μία κοινή συνεδρία δύο επιτροπών, τυχαίνει να λείπουν και οι δύο πρόεδροι των 
επιτροπών,  απλώς καταγράφω... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει αναπληρωτές. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Με όλο το σεβασμό, με όλο το σεβασμό, καταγράφω τον προβληματισμό.  Εγώ λέω τη ∆ευτέρα 
μπορούμε να το βάλουμε συμπληρωματικά στην ημερήσια διάταξη.  Απλώς δεν είμαι βέβαιος αν και οι 
υπηρεσίες του κράτους θα είναι τόσο έτοιμες να δεχτούν τροπολογίες.  Θέλει έτσι κάποια λίγο μαγική 
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διαδικασία, για να προλάβουμε.  Εμείς να το κάμουμεν ως επιτροπές, αλλά λέω ότι ίσως η μία βδομάδα...  Στο 
τέλος να καθυστερήσουν τα πράγματα, πράγμα που δε θέλει κανένας μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριε Βότση, κοντός ψαλμός αλληλούια!  Την άλλη Πέμπτη θα έρθει στην ολομέλεια.  Να βρείτε τρόπο οι 
δύο επιτροπές να συνεδριάσετε!   

 Λοιπόν, αναβολή για δύο βδομάδες.  Θα πάει στις δύο επιτροπές από κοινού.  Την άλλη Πέμπτη στην 
ολομέλεια. 

 Πάμε πάρα κάτω. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τι είναι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μία βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μία βδομάδα.  Τι είπα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είπετε δύο βδομάδες, κύριε Πρόεδρε, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μία βδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί των 
Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Ιουνίου 2013. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Τραπεζών, του ΚΕΒΕ, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της 
Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής και της ΠΕΟ.  Η ΟΕΒ, η ΣΕΚ και η ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί των Συμβάσεων Καταναλωτικών 
Πίστης Νόμου, προκειμένου να επιτευχθεί η ορθή εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το άρθρο 3, 
παράγραφος (ι), της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 2008/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Απριλίου 2008 για τις συμβάσεις καταναλωτικής πίστης και την 
κατάργηση της Οδηγίας 87/402/ΕΟΚ του Συμβουλίου». 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο αντικαθίσταται η λέξη “χορηγείται” από τη λέξη “αναλαμβάνεται” στην 
ερμηνεία του όρου “χρεωστικό επιτόκιο”, το οποίο εφαρμόζεται σε ετήσια βάση στο ποσό της πίστωσης.  Η 
τροποποίηση αυτή κατέστη αναγκαία κατόπιν εισήγησης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την ορθή 
μεταφορά της Οδηγίας 2008/48/ΕΚ στην κυπριακή έννομη τάξη. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, δεν υπάρχουν γενικότερες 
οικονομικές, κοινωνικές ή άλλες επιπτώσεις από την εφαρμογή του νομοσχεδίου.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, 
δε διεξήχθη δημόσιος διάλογος, γιατί το θέμα είναι καθαρά τεχνικό και δεν επηρεάζει με οποιοδήποτε τρόπο το 
δημόσιο ή οποιοδήποτε οργανωμένο φορέα.   
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 Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται στη σχετική εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό εξέταση 
νομοσχέδιο, η εν λόγω τροποποίηση έγινε μετά από αξιολόγηση της μεταφοράς των προνοιών της Οδηγίας 
2008/48/ΕΚ στο εθνικό δίκαιο της Κύπρου από την τεχνική επιτροπή για νομικά θέματα της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής και συγκεκριμένα της Ομάδας για τις Χρηματοοικονομικές Υπηρεσίες και Αποκατάσταση DG 
SANCO B4.  Η εν λόγω ομάδα θεώρησε τη μεταφορά στην κυπριακή έννομη τάξη του συγκεκριμένου ορισμού 
του όρου “χρεωστικό επιτόκιο” ως μη ικανοποιητική, διότι η ερμηνεία που δόθηκε στην αρχική μεταφορά των 
προνοιών της Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο της Κύπρου δεν ήταν απαραίτητα η ίδια που δόθηκε στην Οδηγία. 
Μετά από σχετική αλληλογραφία της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού με την DG SANCO B4 [Παράρτημα V(α)] και μετά από σχετική 
γνωμάτευση από τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2013, αποφασίστηκε η 
εν λόγω τροποποίηση με σκοπό τη συμμόρφωση της Κύπρου με την υπόδειξη της Επιτροπής και την αποφυγή 
περαιτέρω περιπλοκών στο όλο ζήτημα, το οποίο είναι καθαρά τεχνικό.   

 Στην ίδια εισηγητική έκθεση επισημαίνεται ότι η προθεσμία που έχει τεθεί για την ενσωμάτωση της 
προτεινόμενης τροποποίησης στο εθνικό δίκαιο είναι η 30ή Ιουνίου 2013. 

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, αλλά και τα όσα αναφέρονται σε σχετικό σημείωμα το οποίο κατατέθηκε στην 
επιτροπή, με την τροποποίηση που προτείνεται διασαφηνίζεται ο τρόπος υπολογισμού των τόκων που 
χρεώνονται οι καταναλωτές σε διάφορους χρεωστικούς λογαριασμούς όπως καταναλωτικά δάνεια, πιστωτικές 
κάρτες, όρια υπερανάληψης και άλλες πιστωτικές διευκολύνσεις. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του εν λόγω νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 
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 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος  Γιώργος Γεωργίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Γεώργιος Προκοπίου  

 Γιώργος Λουκαΐδης  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 18 Ιανουαρίου 2011, στις 30 Οκτωβρίου 2012 και στις 4 Ιουνίου 2013.  Στις συνεδρίες 
αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών 
Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΠΑΣΙΣΤΕ-ΟΕΒ), του Συνδέσμου Ιδρυμάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης 
Κύπρου (ΣΙΑΕΚ-ΚΕΒΕ) και του Συμβουλίου Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης και Πιστοποίησης (ΣΕΚΑΠ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι η τροποποίηση του 
υφιστάμενου περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμου, ώστε να επέλθει συμμόρφωση με τα άρθρα 13 
και 14(6) της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ  του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 
2006, σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά, καθώς και με τα άρθρα 13 και 14(στ) του περί της 
Ελευθερίας και Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμου 
του 2010.  Επιπρόσθετα, με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις εκσυγχρονίζονται και ορισμένες διατάξεις του εν 
λόγω υφιστάμενου νόμου. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής διαπιστώθηκε η ανάγκη, με τη σύμφωνη γνώμη τόσο 
του αρμόδιου υπουργείου όσο και της Νομικής Υπηρεσίας της Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, να επέλθουν 
βελτιωτικές αλλαγές στο κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε να αποδίδεται καλύτερα ο σκοπός τον οποίο 
επιδιώκει, γι’ αυτό η επιτροπή κάλεσε το αρμόδιο υπουργείο και τη Νομική Υπηρεσία όπως ετοιμάσουν και 
αποστείλουν στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Με βάση τα πιο πάνω, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, με επιστολή του ημερομηνίας 25 
Σεπτεμβρίου 2012, απέστειλε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου.   

 Ειδικότερα, στις πρόνοιες του αναθεωρημένου νομοσχεδίου προβλέπονται μεταξύ άλλων και τα εξής: 

1. Kαθορίζεται ότι το μέλος της Συμβουλευτικής Επιτροπής Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΣΕΤΕ) το οποίο 
προέρχεται από τους ιδιοκτήτες των εγγεγραμμένων ιδιωτικών σχολών δε δύναται να λαμβάνει μέρος σε 
συνεδρίασή της, όταν αυτή ασκεί τις αρμοδιότητες που προβλέπονται στις παραγράφους (α) και (β) του 
εδαφίου (2) του άρθρου 4 του υφιστάμενου νόμου, σύμφωνα με τις οποίες η ΣΕΤΕ  συμβουλεύει τον 
υπουργό για θέματα που αφορούν την ίδρυση δημόσιων και ιδιωτικών σχολών, καθώς και την εγγραφή 
νέων κλάδων σπουδών.  Κατ’ αυτό τον τρόπο θα διασφαλίζεται η μη ανάμειξη ανταγωνιστικών φορέων 
στις εισηγήσεις της ΣΕΤΕ προς τον υπουργό. 

2. Καθορίζεται ο χρόνος των δέκα μηνών ως υποχρεωτική προθεσμία, για να δοθεί απάντηση από το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε σχέση με την έγκριση ή μη σχολής που υπέβαλε τα σχετικά 
στοιχεία.  Παράλληλα, προβλέπεται ότι, σε περίπτωση μη απάντησης εντός του  εν λόγω χρονικού 
διαστήματος, η έγκριση θα θεωρείται μη χορηγηθείσα.  

3. Θεσμοθετείται η υποχρέωση προσκόμισης μαζί με τη δήλωση για ίδρυση και λειτουργία ιδιωτικής 
σχολής πρωτότυπου πιστοποιητικού λευκού ποινικού μητρώου για τον ιδιοκτήτη, το διευθυντή και το 
διδακτικό προσωπικό της σχολής.  Επίσης, στην περίπτωση που ο ιδιοκτήτης, ο διευθυντής ή το 
προσωπικό της σχολής είναι υπήκοοι άλλου κράτους μέλους, θα πρέπει να προσκομίζεται και 
πρωτότυπο πιστοποιητικό λευκού ποινικού μητρώου από το εν λόγω κράτος μέλος. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής οι 
εκπρόσωποι του ΠΑΣΙΣΤΕ και του ΣΙΑΕΚ διαφώνησαν με συγκεκριμένα σημεία των προτεινόμενων 
τροποποιήσεων, τα οποία αφορούν ειδικότερα τα άρθρα 3, 4 και 15 του υφιστάμενου νόμου για τις σχολές 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης.  Ειδικότερα, οι πιο πάνω εκπρόσωποι κατέθεσαν αριθμό υπομνημάτων στα οποία 
αναλύονται λεπτομερώς οι θέσεις τους και παρατίθενται τα επιχειρήματά τους για τη μη υιοθέτηση των 
συγκεκριμένων αυτών τροποποιήσεων. Ειδικότερα,  διαφώνησαν κυρίως με τα εξής: 

1. Τη διαγραφή της πρόνοιας που αφορά τη συμμετοχή στη σύνθεση της ΣΕΤΕ και εκπροσώπου των 
ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 

2. Την προσθήκη επιφύλαξης σύμφωνα με την οποία το μέλος της ΣΕΤΕ που προέρχεται από τους 
συνδέσμους των ιδιωτικών σχολών δε θα συμμετέχει στις αποφάσεις που τις αφορούν. 

3. Τον καθορισμό της προθεσμίας των δέκα μηνών που προβλέπεται ως το χρονικό διάστημα για έκδοση 
απάντησης από πλευράς του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού σε σχέση με την έγκριση ή μη της 
αίτησης για ίδρυση σχολής.  Ειδικότερα, η προθεσμία αυτή των δέκα μηνών κρίνεται ως αδικαιολόγητα 
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μεγάλο χρονικό διάστημα, το οποίο δημιουργεί προβλήματα εκκρεμότητας ως προς την ομαλή 
διεξαγωγή των εργασιών τους.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας, τόσο προφορικά ενώπιον της επιτροπής όσο και γραπτώς 
μέσω επιστολής της, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2013, αντέκρουσε τους ισχυρισμούς και τα επιχειρήματα που 
παρέθεσαν οι πιο πάνω εκπρόσωποι και επισήμανε μεταξύ άλλων ότι οι προτεινόμενες αυτές τροποποιήσεις 
συνάδουν πλήρως με τις απαιτήσεις που θέτει η συγκεκριμένη ευρωπαϊκή Οδηγία.  Στην πιο πάνω επιστολή 
της η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας επισημαίνει εν κατακλείδι ότι το νομοσχέδιο το οποίο αφορά τη 
θεσμοθέτηση φορέα για τη διασφάλιση και πιστοποίηση της ποιότητας της ανώτερης εκπαίδευσης, που είναι 
ήδη κατατεθειμένο στη Βουλή και εκκρεμεί για εξέταση ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, 
προβλέπει μεταξύ άλλων και την αντικατάσταση της ΣΕΤΕ από τον εν λόγω φορέα. 

 Ως εκ τούτου, με βάση τα πιο πάνω, όπως υπέδειξε στην επιτροπή και η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, με την ψήφιση σε νόμο στο μέλλον του νομοσχεδίου που αφορά τον εν λόγω φορέα, 
όλα τα θέματα που ανακύπτουν σε σχέση με τη ΣΕΤΕ διαφοροποιούνται, οπότε θα εκλείψει και το αντικείμενο 
διαφωνίας.  Παράλληλα, η πιο πάνω εκπρόσωπος επισήμανε στην επιτροπή την ανάγκη για άμεση προώθηση 
της ψήφισης σε νόμο του νομοσχεδίου, διότι, πέραν του ότι εναρμονίζει τον υφιστάμενο νόμο για τις σχολές 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης με το κοινοτικό κεκτημένο, έχει συμπεριληφθεί στα νομοθετήματα τα οποία η τρόικα 
ζήτησε να προωθηθούν για ψήφιση λόγω της οικονομικής πτυχής που αυτό έχει σε θέματα ανταγωνισμού. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου κρίθηκε σκόπιμο, 
μετά από υπόδειξη του ΣΕΚΑΠ και τη σύμφωνη γνώμη τόσο του αρμόδιου υπουργείου όσο και της Νομικής 
Υπηρεσίας, να επέλθει μια επιπρόσθετη βελτίωση στο κείμενό του.  Ειδικότερα, η βελτίωση αυτή αφορά την 
τροποποίηση του άρθρου 50 του υφιστάμενου νόμου, ώστε οι πρόνοιές του να συνάδουν με την προτεινόμενη 
στο νομοσχέδιο τροποποίηση του άρθρου 51. Συγκεκριμένα, στην Ομάδα Αξιολόγησης-Πιστοποίησης Κλάδων 
Σπουδών, που διορίζεται από το σχετικό συμβούλιο με βάση το άρθρο 50, να συμμετέχουν ως μέλη 
εκπρόσωποι των δημόσιων  πανεπιστημίων της Κύπρου. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις:   

1. O πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και το μέλος της επιτροπής ανεξάρτητος βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, επειδή δεν κατέστη 
δυνατό να διαμορφώσουν έγκαιρα τις τελικές τους θέσεις επί του αναθεωρημένου κειμένου του 
νομοσχεδίου, δήλωσαν ότι επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν στην ολομέλεια της Βουλής στα πλαίσια 
της συζήτησης που θα διεξαχθεί. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί με βάση τα 
πιο πάνω και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η παρούσα έκθεση της επιτροπής τίθεται ενώπιον της ολομέλειας της 
Βουλής για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσεται υπέρ.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα και ο κ. Κουτσού στην ολομέλεια. 

 ∆ημοκρατικός Συναγερμός.  Ακούμε τοποθέτηση.  

 Κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός στηρίζει το παρόν νομοσχέδιο.  Θα ψηφίσει υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουτσού απουσιάζει. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος  Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου   Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης  Νίκος Νικολαΐδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουνίου 2013.  Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής κλήθηκε και παρευρέθηκε 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωπος του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η διόρθωση τυπογραφικού λάθους και δύο λανθασμένων 
αναφορών σε άρθρο της βασικής νομοθεσίας που παρέμειναν στο κείμενό της μετά την τελευταία τροποποίηση 
αυτής, η οποία δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 18 Μαΐου 2012. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 10 και 11 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», πρόταση νόμου, και «Οι περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για την πρόταση νόμου «Ο περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και τους κανονισμούς «Οι περί 
Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2013»  

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Γιώργος Περδίκης Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Νίκος Νουρής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε σε πρώτο στάδιο τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 31η Μαΐου 2013.  Ακολούθως, η επιτροπή σε συνεδρία της, 
ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2013, συνέχισε την εξέταση των εν λόγω κανονισμών μαζί με την υπό αναφορά 
πρόταση νόμου. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου, του ΕΤΕΚ και της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου (ΟΠΟΚ).  Το Υπουργείο 
Υγείας, το ΚΕΒΕ, η ΟΕΒ, η ΠΟΒΕΚ και το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  Το Υπουργείο Υγείας και η ΟΕΒ 
υπέβαλαν γραπτώς τις απόψεις τους.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου, που κατατέθηκε από την επιτροπή, είναι η τροποποίηση του περί 
Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμου, ώστε να παραχωρηθεί η δυνατότητα έκδοσης κανονισμών με 
αναδρομική ισχύ για μη αδειοδοτούμενες εγκαταστάσεις, νοουμένου ότι δε θα επιβάλλουν οποιαδήποτε 
υποχρέωση αναδρομικά. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 21 του περί Ελέγχου 
της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμου, είναι η παράταση της μη εφαρμογής των περί Ελέγχου της Ρύπανσης 
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της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικών) Κανονισμών του 2008 (Κ∆Π 
198/2008) σε συγκεκριμένες μη αδειοδοτούμενες εγκαταστάσεις, μέχρι την 30ή Μαΐου 2015.  Ειδικότερα, οι 
εγκαταστάσεις αυτές αφορούν κλιβάνους που εγκαταστάθηκαν πριν από τη 19η ∆εκεμβρίου 2008, οι οποίοι 
χρησιμοποιούν ως καύσιμο ξηρούς πυρήνες καρπών ελιάς ή περιβλήματα ξηρών καρπών. 

 Σημειώνεται ότι η υφιστάμενη πρόνοια των πιο πάνω βασικών κανονισμών για μη εφαρμογή των 
τροποποιητικών κανονισμών του 2008 λήγει την 30ή Μαΐου 2013.  Συναφώς, ως αποτέλεσμα της έγκρισης των 
προτεινόμενων κανονισμών, θα συνεχίσουν να εφαρμόζονται οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) Κανονισμοί του 2004 μέχρι την 30ή Μαΐου 2015.  

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η προτεινόμενη παράταση κρίνεται αναγκαία υπό το φως πιθανής εισαγωγής νέας 
σχετικής ευρωπαϊκής νομοθεσίας, με την οποία πρέπει να εναρμονιστούν οι ισχύοντες κανονισμοί.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με το περιεχόμενο των υπό αναφορά κανονισμών.  Το 
Υπουργείο Υγείας και η ΟΕΒ με επιστολές τους, ημερομηνίας 30 και 31ης Μαΐου 2013, αντίστοιχα, ενημέρωσαν 
την επιτροπή ότι δεν έχουν οποιεσδήποτε διαφωνίες ή επιφυλάξεις σε σχέση με τους προτεινόμενους 
κανονισμούς. 

 Η εκπρόσωπος της ΟΠΟΚ δήλωσε ότι η ομοσπονδία δε διαφωνεί με τους σκοπούς των προτεινόμενων 
κανονισμών, υπό την επιφύλαξη ότι η ρύπανση και η οχληρία που προκαλείται από τη λειτουργία κλιβάνων 
καύσης πυρήνων ελιάς δε θα είναι ουσιώδης.  

 Κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην επιτροπή διαπιστώθηκε ότι η ισχύς της συγκεκριμένης διάταξης 
για μη εφαρμογή των τροποποιητικών κανονισμών του 2008 είχε παρέλθει.  Ως εκ τούτου, έπρεπε να δοθεί 
αναδρομική ισχύς στην προτεινόμενη παράταση.  

 Με βάση τα δεδομένα αυτά, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
εισηγήθηκε την τροποποίηση του περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η 
εξουσιοδότηση για έκδοση των υπό συζήτηση κανονισμών με αναδρομική ισχύ. 

 Η επιτροπή, υιοθετώντας τις εισηγήσεις της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ετοίμασε και κατάθεσε στη Βουλή σχετική πρόταση νόμου, η οποία εξετάστηκε, όπως αναφέρεται 
πιο πάνω, μαζί με τους προτεινόμενους κανονισμούς στη συνεδρία της ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2013.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του όλου θέματος και υπό το φως της ενδεχόμενης τροποποίησης του 
κοινοτικού κεκτημένου που ρυθμίζει το όλο ζήτημα, μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν την εκπόνηση μελετών 
που να στοχεύουν στην εξεύρεση μεθόδων περιορισμού των εκπομπών ρύπων από κλιβάνους που 
χρησιμοποιούν ως καύσιμο ξηρούς πυρήνες ελιάς ή περιβλήματα ξηρών καρπών, ώστε οι κλίβανοι αυτοί να 
μπορούν να ανταποκριθούν μελλοντικά στις νέες απαιτήσεις του κοινοτικού κεκτημένου.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση της 
πρότασης νόμου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών, αφού προηγουμένως διαμορφωθεί ανάλογα το 
κείμενο αυτών, για να δοθεί αναδρομική ισχύς, σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Οι περί Αποβλήτων (∆ιαχείριση Αποβλήτων από Εκσκαφές, Κατασκευές 
και Κατεδαφίσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς «Οι περί Αποβλήτων 
(∆ιαχείριση Αποβλήτων από Εκσκαφές, Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2013» 
Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Γιώργος Περδίκης Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Νίκος Νουρής      

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και 31 Μαΐου και στις 7 Ιουνίου 2013.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, η Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), της Ομοσπονδίας 
Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου (ΟΣΕΟΚ) και της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων 
Κύπρου.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στις συνεδριάσεις αυτές. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 23 και 54 του περί 
Αποβλήτων Νόμου, όπως αυτοί αρχικά κατατέθηκαν στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία, είναι η 
τροποποίηση των περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (∆ιαχείριση Αποβλήτων από Εκσκαφές, 
Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) Κανονισμών του 2011, ώστε αφενός να τύχουν εναρμόνισης με τη νέα βασική 
νομοθεσία περί Αποβλήτων του 2011 και αφετέρου να αναθεωρηθούν προς τα κάτω τα χρηματικά ποσά των 
τραπεζικών εγγυήσεων που υποχρεούνται να καταβάλλουν στον Υπουργό Εσωτερικών οι ιδιοκτήτες έργων και 
οι παραγωγοί αποβλήτων από εκσκαφές, κατασκευές ή κατεδαφίσεις (ΑΕΚΚ) πριν από την έναρξη εκτέλεσης 
οποιουδήποτε έργου. 

 Όπως είναι γνωστό, οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (∆ιαχείριση Αποβλήτων από 
Εκσκαφές, Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) Κανονισμοί του 2011 εκδόθηκαν δυνάμει των προνοιών του περί 
Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων Νόμου του 2002, ο οποίος ακολούθως αντικαταστάθηκε από τον περί 
Αποβλήτων Νόμο του 2011.   

 Σύμφωνα με τις διατάξεις των πιο πάνω βασικών κανονισμών, οι οποίοι  τέθηκαν σε ισχύ από την 29η 
Οκτωβρίου 2011, καθορίζεται μεταξύ άλλων το ύψος της τραπεζικής εγγύησης που υποχρεούνται να 
καταβάλλουν: 

1.  οι ιδιοκτήτες έργων, ώστε να διασφαλιστεί ότι θα εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους σύμφωνα με το 
σχέδιο διαχείρισης ΑΕΚΚ, και  

2.  οι παραγωγοί ΑΕΚΚ, προκειμένου να εξασφαλίσουν άδεια λειτουργίας συστήματος διαχείρισης ΑΕΚΚ 
και να διασφαλιστεί η εκπλήρωση των υποχρεώσεών τους.  

 Με τους υπό συζήτηση κανονισμούς προτείνονται μεταξύ άλλων σειρά τροποποιήσεων, μεταξύ των 
οποίων και η τροποποίηση του τίτλου τους, ώστε αυτοί να συνάδουν με τη νέα νομοθεσία περί Αποβλήτων του 
2011. 

 Επιπρόσθετα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς  γίνεται εισήγηση για μείωση των ποσών των 
τραπεζικών εγγυήσεων ως ακολούθως: 
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1.  Ιδιοκτήτες Έργων και Ατομικά Συστήματα ∆ιαχείρισης 

Τάξη έργου Ποσά τραπεζικής εγγύησης  (με 
βάση τους υφιστάμενους 

κανονισμούς) 

€ 

Ποσά τραπεζικής εγγύησης (με 
βάση τους προτεινόμενους 

κανονισμούς) 

€ 

Α΄ (Πρώτη) 120.000 8.000 

Β΄ (∆εύτερη) 90.000 8.000 

Γ΄ (Τρίτη) 60.000 5.000 

∆΄ (Τέταρτη) 35.000 5.000 

Ε΄ (Πέμπτη) 8.000 2.000 

2. Συλλογικό Σύστημα ∆ιαχείρισης  

Τάξη έργου Ποσά τραπεζικής εγγύησης (με 
βάση τους υφιστάμενους 

κανονισμούς) 

€ 

Ποσά τραπεζικής εγγύησης (με 
βάση τους προτεινόμενους 

κανονισμούς) 

€ 

Όλες ή 
οποιεσδήποτε 
τάξεις έργου 

Ποσό ίσο με το άθροισμα των 
χρηματικών ποσών όλων των μελών 
του συστήματος, ανάλογα με την τάξη 
του έργου τους. 

Ποσό ίσο με ποσοστό 8% του 
αθροίσματος των χρηματικών ποσών 
όλων των μελών του συστήματος, 
ανάλογα με την τάξη του έργου τους, 
και με ελάχιστο ποσό εγγύησης τις 
€30.000. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών, η μείωση του ύψους των τραπεζικών 
εγγυήσεων κρίνεται αναγκαία, αφού κατά την εφαρμογή των ισχυόντων κανονισμών διαπιστώθηκε ότι τα ποσά 
που απαιτούνται ως τραπεζικές εγγυήσεις είναι πολύ υψηλά, με αποτέλεσμα οι ιδιοκτήτες έργων και οι 
παραγωγοί ΑΕΚΚ-εργολήπτες να αδυνατούν να καταβάλουν τις τραπεζικές εγγυήσεις και κατ’ επέκταση να 
εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους σύμφωνα με τους εν λόγω κανονισμούς.     

 Περαιτέρω, όπως ο ίδιος σημείωσε, η δυσμενής κατάσταση της οικονομίας του τόπου επηρέασε 
σημαντικά τον τομέα των κατασκευών και δημιούργησε επιπλέον δυσκολίες για τους εργολήπτες στην 
προσπάθεια εξεύρεσης των απαραίτητων τραπεζικών εγγυήσεων.  Αυτό είχε ως αποτέλεσμα από τους 2 625 
εγγεγραμμένους εργολήπτες κανένας μέχρι σήμερα να μην έχει εξασφαλίσει άδεια διαχείρισης ΑΕΚΚ, με 
επακόλουθο να παρουσιάζονται προβλήματα στην εφαρμογή των κανονισμών αυτών και στην επίτευξη των 
δεσμεύσεων του κράτους έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για αξιοποίηση των ΑΕΚΚ.   

 Οι εκπρόσωποι της ΟΣΕΟΚ, χωρίς να διαφωνούν με τους προτεινόμενους κανονισμούς, υπέβαλαν 
γραπτώς τις εισηγήσεις τους για περαιτέρω μείωση των ποσών των τραπεζικών εγγυήσεων στις περιπτώσεις 
ατομικού και συλλογικού συστήματος.  

Η εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος εξέφρασε τις επιφυλάξεις της σε σχέση με τις εισηγήσεις της ΟΣΕΟΚ, αφού, όπως δήλωσε, με 
την περαιτέρω μείωση των ποσών των τραπεζικών εγγυήσεων δε θα διασφαλίζεται ο σκοπός τους, ο οποίος 
είναι η κάλυψη του κόστους που θα προκύψει, σε περίπτωση που το σύστημα διαχείρισης ΑΕΚΚ δεν επιτύχει 
να ικανοποιήσει τους όρους και τους στόχους που καθορίζονται στη σχετική άδεια.   
 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, κάλεσε τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος Περιβάλλοντος και της ΟΣΕΟΚ όπως επανεξετάσουν τα ποσά των τραπεζικών 
εγγυήσεων και επανέλθουν με νέα εισήγηση στην επιτροπή.  

 Συναφώς, το αρμόδιο υπουργείο, ακολουθώντας τις οδηγίες που δόθηκαν από την επιτροπή 
προχώρησε, σε συνεργασία με το Τμήμα Περιβάλλοντος και την ΟΣΕΟΚ, στη διαμόρφωση του κειμένου των 
κανονισμών όσον αφορά το ύψος των τραπεζικών εγγυήσεων και αναθεωρημένο κείμενο κατατέθηκε εκ νέου 
στην επιτροπή με τις πιο κάτω διαφοροποιήσεις, οι οποίες παρουσιάζουν αύξηση σε σχέση με τα αρχικά 
προτεινόμενα ποσά των εγγυήσεων: 

1. Ιδιοκτήτες Έργων και Ατομικά Συστήματα ∆ιαχείρισης 
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Τάξη έργου Ποσά τραπεζικής εγγύησης  
(με βάση τους προτεινόμενους 
κανονισμούς ως κατατέθηκαν) 

€ 

Ποσά τραπεζικής εγγύησης  
(με βάση το αναθεωρημένο κείμενο 
των προτεινόμενων κανονισμών) 

€ 

Α΄ (Πρώτη) 8.000 50.000 

Β΄ (∆εύτερη) 8.000 35.000 

Γ΄ (Τρίτη) 5.000 20.000 

∆΄ (Τέταρτη) 5.000 15.000 

Ε΄ (Πέμπτη) 2.000 8.000 

2. Συλλογικό Σύστημα ∆ιαχείρισης  

Τάξη έργου Ποσά τραπεζικής εγγύησης  
(με βάση τους κανονισμούς ως 

κατατέθηκαν) 

€ 

Ποσά τραπεζικής εγγύησης  
(με βάση το αναθεωρημένο κείμενο 
των προτεινόμενων κανονισμών) 

€ 

Όλες ή 
οποιεσδήποτε 
τάξεις έργου 

Ποσό ίσο με ποσοστό 8% του 
αθροίσματος των χρηματικών 
ποσών όλων των μελών του 
συστήματος, ανάλογα με την τάξη 
έργου τους και με ελάχιστο ποσό 
εγγύησης τις €30.000. 

Ποσό ίσο με ποσοστό 4% του 
αθροίσματος των χρηματικών ποσών 
όλων των μελών του συστήματος, 
ανάλογα με την τάξη έργου τους και με 
ελάχιστο ποσό εγγύησης τις €50.000 και 
μέγιστο ποσό τις €200.000. 

  
 Στα πλαίσια της εξέτασης του αναθεωρημένου κειμένου των προτεινόμενων κανονισμών ο εκπρόσωπος 
του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε ότι οι εν λόγω αυξήσεις προτείνονται, ώστε το ύψος των ποσών των 
τραπεζικών εγγυήσεων να καλύπτουν το κόστος που θα προκύπτει, σε περίπτωση που ο ιδιοκτήτης του έργου 
ή ο εργολήπτης δεν εκπληρώνει τις υποχρεώσεις του.  

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος δήλωσε πρόσθετα ότι με την αύξηση των προτεινόμενων 
ποσών των τραπεζικών εγγυήσεων δεν αναμένεται να προκύψει θέμα ανταγωνισμού μεταξύ των δύο 
κατηγοριών συστημάτων, αφού το υπό αδειοδότηση συλλογικό σύστημα είναι μη κερδοσκοπικού χαρακτήρα 
και δεν αναμένεται να επηρεάσει τα συμφέροντα των εργοληπτών.  

 Οι εκπρόσωποι της ΟΣΕΟΚ δήλωσαν ότι η λειτουργία ενός συλλογικού συστήματος διαχείρισης ΑΕΚΚ 
θα βοηθήσει ιδιαίτερα τους εργολήπτες μικρών έργων, λόγω του μειωμένου κόστους που θα καλούνται να 
καταβάλουν προς εκπλήρωση των υποχρεώσεών τους.   

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του θέματος μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι τα αναθεωρημένα 
ποσά των τραπεζικών εγγυήσεων που αφορούν τις μικρές κατηγορίες έργων και κατ’ επέκταση τους 
εργολήπτες μικρών έργων είναι εξαιρετικά υψηλά και γιʼ αυτό δεν παρέχουν τη δυνατότητα επιλογής για τη 
δημιουργία ατομικού συστήματος διαχείρισης ΑΕΚΚ.  

 Με βάση την πιο πάνω επισήμανση, η επιτροπή κάλεσε εκ νέου τους κυβερνητικούς αρμοδίους όπως 
επανεξετάσουν το συγκεκριμένο ζήτημα και επανέλθουν με νέα εισήγηση.   

 Οι πιο πάνω εκπρόσωποι, ακολουθώντας τις οδηγίες της επιτροπής, αναθεώρησαν προς τα κάτω τα 
ποσά των τραπεζικών εγγυήσεων για τα μικρά έργα και κατέθεσαν τελικό αναθεωρημένο κείμενο για το 
συγκεκριμένο ζήτημα ενώπιον της επιτροπής για λήψη τελικής απόφασης, στο οποίο οι τραπεζικές εγγυήσεις 
διαμορφώθηκαν ως ακολούθως: 

1. Ιδιοκτήτες Έργων και Ατομικά Συστήματα ∆ιαχείρισης 

Τάξη έργου Ποσά τραπεζικής 
εγγύησης  

(με βάση τους 
προτεινόμενους 
κανονισμούς ως 
κατατέθηκαν) 

Ποσά τραπεζικής εγγύησης  
(με βάση το αναθεωρημένο 

κείμενο των 
προτεινόμενων 
κανονισμών) 

€ 

Ποσά τραπεζικής 
εγγύησης (με βάση 
το αναθεωρημένο 
τελικό κείμενο των 
προτεινόμενων 
κανονισμών) 



1994 

 

€ € 

Α΄ (Πρώτη) 8.000 50.000 50.000 

Β΄ (∆εύτερη) 8.000 35.000 35.000 

Γ΄ (Τρίτη) 5.000 20.000 20.000 

∆΄ (Τέταρτη) 5.000 15.000 10.000 

Ε΄ (Πέμπτη) 2.000 8.000 5.000 

  
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού μελέτησε το τελικό αναθεωρημένο κείμενο των 
κανονισμών που κατατέθηκε ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.  

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς  

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό 
στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.117-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.118-2013). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.119-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

4. Ο περί Εγγραφής Ποδολόγων και για Συναφή 
Θέματα Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.120-2013). 

Υγείας  Υγείας  

5. Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.121-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

6. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέσεις 
Πρώτου Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου, 
Ανώτερου Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου και 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.033-2013). 

Οικονομικών  Νομικών  

7. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
(Ειδικοί  Όροι) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 



1995 

 

2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.034-2013). 

Υποθέσεων  

8. Οι περί Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές 
Απαλλαγές που Εφαρμόζονται στις Εισαγωγές 
από Κράτος Μέλος Προσωπικών Ειδών που 
Ανήκουν σε Ιδιώτες) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.035-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Οι περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 
Κατανάλωσης (Ατέλειες κατά την Εισαγωγή 
Εμπορευμάτων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.036-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 
2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.052-2013). 

Άγγελο Βότση  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.053-2013). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Εσωτερικών 

3. Ο περί της Αναστολής της Εκτέλεσης Ενταλμάτων 
Φυλάκισης ή Ενταλμάτων Εκτέλεσης επί Κινητής 
ή Ακίνητης Ιδιοκτησίας, που Εκδίδονται για την 
Είσπραξη Χρηματικής Ποινής (Προσωρινές 
∆ιατάξεις) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.054-2013). 

Σωτήρη Σαμψών  
και Νίκο Κουτσού,  
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου   

Νομικών  

 

 

4. Ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και 
Ξεναγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.055-2013). 

Λευτέρη Χριστοφόρου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 
και Ανδρέα Μιχαηλίδη  
και Άγγελο Βότση,  
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

5. O περί της Απαγόρευσης ∆ιεξαγωγής και 
Προβολής ∆ημοσκοπήσεων Εξόδου (Exit Poll) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.056-2013). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Εσωτερικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει καμιά ένσταση; 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Υπάρχει η παράκληση εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να 
αποσύρουμε για ένα πολύ μικρό χρονικό διάστημα την πρόταση νόμου υπ’ αριθμόν 3, που είναι «Ο περί της 
Αναστολής της Εκτέλεσης Ενταλμάτων Φυλάκισης ή Ενταλμάτων Εκτέλεσης επί Κινητής ή Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας, που Εκδίδονται για την Είσπραξη Χρηματικής Ποινής (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013», 
και την πρόταση νόμου υπ’ αριθμόν 4, που είναι «Ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και Ξεναγών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», για να τις ξανακαταθέσουμε πολύ σύντομα.  Θα τις επανεξετάσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι υπ’ αριθμόν 3 και 4 προτάσεις νόμου αποσύρονται από τον κατάλογο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Για να είμαστε και σωστοί, επειδή μία εκ των δύο προτάσεων κατατέθηκε με τη συνυπογραφή και άλλου 
συναδέλφου, που δεν μπορούμε εκ μέρους του να ζητήσουμε την απόσυρση, απλά στην πρόταση εκείνη ο 
εισηγητής που είναι μέλος της κοινοβουλευτικής μας ομάδος αφαιρείται από τους υπογράφοντες την πρόταση 
νόμου. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

  Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Για την πρόταση υπ’ αριθμόν 3, ο λόγος που ζητούμε την απόσυρση -ή που τη ζήτησα εγώ κατ’ 
ακρίβειαν την απόσυρση- και τον ανέφερε ο κ. Τορναρίτης ήταν ότι έχει δυο-τρία σημεία που πρέπει να 
ξαναδούμε, για να τα διορθώσουμε, και να τα συζητήσουμε στην κοινοβουλευτική μας ομάδα, όχι για να 
αφαιρεθούμε κατ’ ανάγκη από τους υπογράφοντες τώρα και να παραμείνει ως έχει.  Άρα, να αφαιρεθεί 
ολόκληρη και με τον κ. Κουτσού μαζί, διότι είναι μαζί που την ετοιμάσαμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα συνεννοηθείτε με τον κ. Κουτσού.  ∆ε νομίζω να έχει ένσταση να αποσυρθεί προσωρινά, να 
διορθωθεί και να επανέλθει. 

 Επ’ ευκαιρία, ευχόμαστε στον κ. Κουτσού ταχεία ανάρρωση. 

 Παρακαλώ, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Αφορά την υπ’ αριθμόν 4 πρόταση νόμου, την οποία οι εγκέφαλοι των αγαπητών μου Ανδρέα Μιχαηλίδη 
και κ. Λευτέρη Χριστοφόρου δημιούργησαν.  Εγώ απλώς συνυπέγραψα και, εφόσον θέλουν να κάνουν 
δεύτερες σκέψεις, θα αποσύρουμε την υπ’ αριθμόν 4 πρόταση νόμου και θα το ξανασκεφτούμε άλλη φορά, αν 
θα τους στηρίζουμε σε προτάσεις οι οποίες κατατίθενται, αφού δεν τις μελετούν τόσο καλά! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά χάριν των πρακτικών... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ∆εν είπε κανείς εδώ πέρα ότι δε μελέτησαν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν ακούγεσαι, κύριε Τορναρίτη, αν δεν κάμουν ησυχία, γι’ αυτό διάκοψε, ώσπου να ησυχάσουν. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, χάριν των πρακτικών και επειδή δεν έχουμε και πολλά θέματα να συζητήσουμε, λέω ότι δεν 
αναφέραμε ότι δε μελετήσαμε επαρκώς τις προτάσεις, απλώς λέμε ότι θέλουμε να τις εμπλουτίσουμε και είμαι 
σίγουρος ότι θα πολλαπλασιαστούν και οι υπογραφές από άλλους συναδέλφους από άλλες παρατάξεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.655, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας πληροφορήσει ποιοι από τους διορισθέντες υπουργούς της 
κυβέρνησης Αναστασιάδη αποχωρώντας από τις θέσεις που κατείχαν στη δημόσια υπηρεσία, προκειμένου να 
υπουργοποιηθούν, πληρώθηκαν τις άδειές τους και ποιο είναι το ύψος αυτού του ποσού. Έχουν επιστρέψει 
αυτό το ποσό μετά τη σχετική πρόσφατη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.656, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «∆εδομένου του γεγονότος ότι η Τράπεζα Κύπρου από το Μάρτιο του 2013 τέθηκε υπό καθεστώς 
εξυγίανσης, σύμφωνα με τον περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμο του 2013, παρακαλώ 
όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο βαθμό εξαρτάται σήμερα η 
τράπεζα από το μηχανισμό παροχής έκτακτης ρευστότητας της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.657, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί σχετικά με τις εισηγήσεις-συμπεράσματα της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 
που αναφέρονται στη έκθεσή της με αρ. 99/2011 αναφορικά με την υποχρέωση διασφάλισης προσβασιμότητας 
των ατόμων με αναπηρία στις παραλίες. Επισυνάπτεται η συγκεκριμένη έκθεση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2013.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.658, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Άριστου ∆αμιανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο κατά τις 
περιόδους 1993-1998, 1998-2003 και 2003-2008 υπήρξαν οποιεσδήποτε εισφορές ιδιωτών στο κράτος οι 
οποίες παραδόθηκαν στο Υπουργείο Οικονομικών είτε από την εκάστοτε Προεδρία είτε απευθείας από τους 
ιδιώτες εισφορείς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.659, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η νομοθετική ρύθμιση του νάρκοτεστ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.660, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πότε 
αναμένεται να ενσωματωθεί στην εθνική νομοθεσία η νέα Οδηγία 2011/36/ΕΕ της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά 
της εμπορίας προσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.661, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσες καισαρικές τομές διενεργούνται στο δημόσιο τομέα σε κάθε νοσοκομείο; 

2. Πόσες καισαρικές τομές γίνονται κατά τις απογευματινές ώρες και τα σαββατοκύριακα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.662, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει απονεμηθεί Γαλάζια Σημαία στην παραλία Επισκοπής-Κουρίου. Η Γαλάζια 
Σημαία απονέμεται με αυστηρά κριτήρια σε οργανωμένες ακτές. Για να κερδίσει μια ακτή τη Γαλάζια Σημαία, 
πρέπει να πληρεί αυστηρά κριτήρια, που μεταξύ άλλων περιλαμβάνουν την πολύ καλή ποιότητα των νερών 
κολύμβησης και την επαρκή ύπαρξη κάδων απορριμμάτων, που να αδειάζονται σε τακτά διαστήματα.  
Παράλληλα, πρέπει να προσφέρει τις απαραίτητες υπηρεσίες και την υποδομή που απαιτούν τα κριτήρια του 
προγράμματος. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
δικαιολογούν την τιμητική διάκριση για την παραλία Επισκοπής-Κουρίου, δεδομένου ότι η συγκεκριμένη 
παραλία δε διαθέτει τις απαραίτητες διευκολύνσεις στους λουομένους, υπάρχει το θέμα με τα δήθεν 
περιττώματα των χελωνών και εξακολουθούν να υπάρχουν σωροί από χαλίκια που ακόμη δεν έχουν 
καθαριστεί.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.663, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες μου, ο πρόεδρος του συλλόγου “Βετεράνοι Κύπρου 1974” αποκάλυψε στην 
ελληνική εκπομπή “Αθέατος Κόσμος” ότι οι Τούρκοι μετά την εισβολή του 1974 έκαναν πειράματα βιολογικού 
και χημικού χαρακτήρα με πειραματόζωα τους Ελλαδίτες και Κυπρίους αιχμαλώτους του πολέμου.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν 
οποιεσδήποτε μαρτυρίες που επιβεβαιώνουν την πιο πάνω καταγγελία.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο 
υπουργό όπως σε αντίθετη περίπτωση διερευνήσει την πιο πάνω καταγγελία και ενημερώσει για τα 
αποτελέσματα της διερεύνησης αυτής τη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.664, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ύψος του 
ποσού της κρατικής χορηγίας που λαμβάνει τα τελευταία πέντε χρόνια το Ογκολογικό Κέντρο Τράπεζας 
Κύπρου, αν ελέγχεται η οικονομική διαχείριση του ποσού αυτού, για τον αριθμό των υπαλλήλων που 
εργοδοτούνται στο κέντρο και τη μισθοδοσία αυτών, καθώς και ποιο είναι το ύψος των λειτουργικών εξόδων 
του τα τελευταία πέντε χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.665, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να μελετήσει αίτημα για ένταξη και άλλων κοινοτήτων στην εκπαιδευτική περιφέρεια Παναγιάς, με 
στόχο την αύξηση του αριθμού των μαθητών του νηπιαγωγείου, του δημοτικού και του γυμνασίου, ούτως ώστε 
να μπορέσουν να συνεχίσουν τη λειτουργία τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.666, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προγραμματίζεται επιδιόρθωση των δρόμων εντός της κοινότητας Ασπρογιάς που έχουν υποστεί ζημιές από 
την πολυομβρία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.667, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προγραμματίζεται η λήψη μέτρων για κυκλοφοριακή ύφεση κατά μήκος του κύριου δρόμου της κοινότητας 
Ασπρογιάς με σκοπό τη μείωση των κινδύνων για πεζούς και τροχοφόρα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.668, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλούνται οι αρμόδιοι υπουργοί να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τον 
αριθμό των οχημάτων που χρησιμοποιούνται από τις υπηρεσίες των υπουργείων τους και από ποιους, ως 
επίσης πόσες συντηρήσεις υπηρεσιακών οχημάτων γίνονται ετήσια και για ποιους.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1022, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«∆ιαχείριση Εκκλησίας Αγίας Μαρίνας στο Μαρί 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει επιχορηγήσει την Ιερά Μητρόπολη Τριμμυθούντος για την εκπόνηση 
ολοκληρωμένης μελέτης διαχείρισης του μνημείου, η οποία έχει παραδοθεί και έχει εγκριθεί από το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων από τις 24 Σεπτεμβρίου 2010. 

3. Η μελέτη αυτή συμπεριλαμβάνει μικρές συμπληρώσεις των ελλιπόντων τμημάτων των τοίχων του ναού, 
με πλινθοδομή και κατασκευή ξύλινου μοντέρνου στεγάστρου, με το οποίο το μνημείο θα προστατεύεται, αλλά 
και θα ανακτήσει τον κλειστό λειτουργικό του χώρο. Επίσης, προνοείται διαμόρφωση περιβάλλοντος χώρου, 
συνδυασμένη με ανακαίνιση/αναδιαμόρφωση ημιερειπωμένων λιθόκτιστων κατασκευών στα βόρεια του ναού, 
οι οποίες θα αξιοποιηθούν για τις ανάγκες της χρήσης του. 
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4. Για τη μελέτη εφαρμογής του στεγάστρου, το Τμήμα Αρχαιοτήτων πραγματοποίησε ήδη από τον Απρίλιο 
του 2010 τις απαραίτητες ανασκαφικές τομές στα σημεία θεμελίωσης, και ενέκρινε τις προτεινόμενες θέσεις. 

5. ∆εν υπάρχει επαρκής γνώση για την ανωδομή του ναού, βάσει της οποίας θα μπορούσε να 
στοιχειοθετηθεί επιτρεπτή μελέτη αποκατάστασης/αναστήλωσης, γι’ αυτό και επελέγη η λύση της στέγασης με 
μοντέρνα κατασκευή, δεδομένης της ανάγκης των κατοίκων για επαναλειτουργία του ναού ως λατρευτικού 
χώρου. 

6. Έχει εκδοθεί άδεια παραχώρησης για τα επηρεαζόμενα τουρκοκυπριακά τεμάχια στην Κοινότητα Μαρί, 
στα οποία αναπτύσσεται το έργο, το ∆εκέμβριο του 2012, από τον Έπαρχο Λάρνακας (Υπηρεσία ∆ιαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών) και έχει ήδη κατατεθεί η τελική εγκεκριμένη μελέτη στο Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, για την έκδοση της τελικής προαπαιτούμενης άδειας. 

7. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων, εντάσσει κάθε χρόνο πιστώσεις για το συγκεκριμένο έργο στον Προϋπολογισμό 
του Τμήματος, στο μέρος που αφορά επιχορηγήσεις του για Αρχαία Μνημεία Β΄ Πίνακα, στα οποία 
περιλαμβάνονται και τα εκκλησιαστικά μνημεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.463, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. φακ. 23.06.010.02.463, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2013 
που λήφθηκε στις 7.3.2013, και σας πληροφορώ για την εξέλιξη των γεγονότων σε σχέση με την υποβολή 
Τουρκικών προτάσεων για Έργα Κοινού Ενδιαφέροντος: 

1. Καταρχάς θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι, σύμφωνα με τα πρακτικά της 7ης συνάντησης της 
Περιφερειακής Ομάδας NSI East Electricity που έγινε στις 19-4-2013, διαφαίνεται ότι οι τουρκικές 
προτάσεις δεν συνεχίζουν να αξιολογούνται ως υποψήφια Έργα Κοινού Ενδιαφέροντος στα πλαίσια της 
υλοποίησης του Κανονισμού των ∆ιευρωπαϊκών Ενεργειακών Υποδομών. Στα εν λόγω πρακτικά της 7ης 
συνάντησης της Περιφερειακής Ομάδας NSI East Electricity (Παράρτημα 1) δεν φαίνονται κάποια σχόλια 
για τις τουρκικές προτάσεις, αφενός γιατί είχαν καταστεί μη επιλέξιμα από την προηγούμενη συνεδρία 
(Παράρτημα 2) και αφετέρου γιατί δεν έγινε μέχρι τις 19-4-2013 ένσταση από άλλο επηρεαζόμενο 
Κράτος Μέλος (π.χ. Ελλάδα ή Βουλγαρία) είτε την Τουρκία, ώστε να ενσωματωθεί το θέμα στην 
ημερήσια διάταξη. 

2. Αυτό κατέστη εφικτό μετά από παρέμβαση του εκπροσώπου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας (κ. Μ. 
Χρυσάφη) η οποία βασίστηκε σε διαδικαστικά επιχειρήματα και αντικειμενικά κριτήρια που αφορούν την 
εφαρμογή του Κανονισμού και την επιλογή έργων που θα είναι ποσοτικά και ποιοτικά προς το συνολικό 
όφελος της EE. Η παρέμβαση του (Παράρτημα 3) δεν περιείχε επιχειρήματα πολιτικού χαρακτήρα λόγω 
του ότι η Κύπρος ήταν προεδρεύουσα χώρα του Συμβουλίου της EE και ο εν λόγω Κανονισμός ήταν 
βασική προτεραιότητα της Κυπριακής Προεδρίας (βλέπε απόψεις Κύπρου στο Παράρτημα 3). 

3. Οι τουρκικές προτάσεις όπως πληροφορηθήκατε είχαν υποβληθεί στην 5η συνάντηση της Περιφερειακής 
Ομάδας NSI East Electricity. Η μία τουρκική πρόταση αφορούσε την ενίσχυση και αναβάθμιση των 
υφιστάμενων υποδομών ηλεκτρικής διασύνδεσης μεταξύ της Λιβύης, της Αιγύπτου, της Ιορδανίας, της 
Παλαιστίνης, του Λιβάνου, της Συρίας και της Τουρκίας και περιλάμβανε μελέτες για διερεύνηση της 
επέκτασης της διασύνδεσης ώστε οι χώρες αυτές να μπορούν να εξάγουν ηλεκτρισμό στην Ευρωπαϊκή 
αγορά. Η δεύτερη τουρκική πρόταση αφορούσε την κατασκευή υπέργειας γραμμής 400 KV από τo 
Hamitabat της Τουρκίας στο Bourgas της Βουλγαρίας. Σημειώνεται ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν είχε 
ζητήσει τις απόψεις της Κύπρου για τις τουρκικές προτάσεις (είτε ως Κράτους Μέλους είτε ως 
προεδρεύουσας χώρας) αλλά ζήτησε τις απόψεις της Ελλάδας και της Βουλγαρίας (εφόσον τα Έργα 
Κοινού Ενδιαφέροντος θα πρέπει να επηρεάζουν τουλάχιστον 2 Κράτη Μέλη). 

4. Σημειώνεται ότι οι τουρκικές προτάσεις είχαν υποβληθεί καθυστερημένα (κατά το στάδιο της υποβολής 
σχολίων επί της προκαταρκτικής αξιολόγησης των έργων της Περιφερειακής Ομάδας) και μόνο προς την 
Ε. Επιτροπή. Οι τουρκικές προτάσεις έγιναν χωρίς να γίνει προηγουμένως συνεννόηση με τα Κράτη 
Μέλη που επηρεάζονταν άμεσα ή έμμεσα. Η Υπηρεσία Ενέργειας είχε ενημερωθεί μόνο για την πρώτη 
τουρκική πρόταση πριν από την 5η συνάντηση της Περιφερειακής Ομάδας NSI East Electricity.  Η 
περιγραφή της πρώτης τουρκικής πρότασης φαίνεται στο Παράρτημα 4. Όμως η δεύτερη τουρκική 
πρόταση δεν είχε ούτως η άλλως πιθανότητα αξιολόγησης γιατί δεν πληρούσε το κριτήριο της 
διασυνοριακότητας (απαιτείται ηλεκτρική διασύνδεση τουλάχιστον 2 Κρατών Μελών αφού η τουρκική 
πρόταση αφορούσε τη διασύνδεση της Τουρκίας μόνο με την Βουλγαρία). Ως εκ τούτου η παρέμβαση 
του εκπροσώπου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας βασίστηκε στην επίγνωση της μίας πρότασης αλλά 
κάλυπτε και την δεύτερη τουρκική πρόταση. 

5. Ταυτόχρονα φέρω εις γνώσιν σας ότι στα πλαίσια της υποβολής έργων ηλεκτρισμού προς την εν λόγω 
Περιφερειακή Ομάδα η Κύπρος είχε υποβάλει το έργο της Ηλεκτρικής ∆ιασύνδεσης Ισραήλ-Κύπρου-
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Ελλάδας (EuroAsia Interconnector) που έχει καταρχήν αξιολογηθεί ως επιλέξιμο (Eligible) και το έργο 
αντλησιοταμίευσης (Pumped Storage In Cyprus) που έχει καταρχήν αξιολογηθεί ως μη επιλέξιμο (Non-
Eligible) λόγω του μη διασυνοριακού χαρακτήρα του έργου (βλέπε Παράρτημα 2 σελ. 6 και 8). Όσον 
αφορά το δεύτερο έργο η Κύπρος υπέβαλε νέες εισηγήσεις ώστε να θεωρηθεί και αυτό επιλέξιμο. 

 Είμαστε στην διάθεση σας για οποιεσδήποτε πληροφορίες χρειαστείτε.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.471, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.471 και ημερομηνία 1ης Μαρτίου 2013 και σας 
πληροφορώ ότι σήμερα στην Κύπρο δεν αξιοποιείται η κυματική ενέργεια για παραγωγή ηλεκτρισμού. 

 Για το θέμα έχουν γίνει συναντήσεις κατά καιρούς με διάφορους επενδυτές-εφευρέτες οι οποίοι 
εκδήλωσαν ενδιαφέρον για την κυματική ενέργεια και βρίσκονται στο στάδιο υλοποίησης πιλοτικών έργων, με 
σκοπό να προχωρήσουν σε έργα ηλεκτροπαραγωγής από Κυματική Ενέργεια. Για το σκοπό αυτό έχει 
συμπεριληφθεί πρόνοια στα σχέδια χορηγιών για συμπερίληψη της κυματικής ενέργειας, ενώ σε περίπτωση 
που υποβληθούν αιτήσεις, αυτές θα πρέπει να εξετάζονται ανά περίπτωση. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή σας για να σας δώσει 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.472, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.472 και ημερομηνία 1ης Μαρτίου 2013 και σας 
πληροφορώ ότι σήμερα στην Κύπρο δεν παράγεται ηλεκτρισμός από υδροηλεκτρικά έργα. 

2. Αρμόδιοι φορείς όπως είναι το Τμήμα Ανάπτυξης Υδάτων, μελετούν το ενδεχόμενο εγκατάστασης και 
λειτουργίας τέτοιου είδους μονάδων, ωστόσο, μέχρι σήμερα δεν έχει υλοποιηθεί οποιοδήποτε έργο. 

3. Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της επικαιροποίησης της μελέτης διείσδυσης των ΑΠΕ στην 
ηλεκτροπαραγωγή, η οποία έχει ήδη ξεκινήσει να υλοποιείται υπό την εποπτεία της ΡΑΕΚ, έχει συμφωνηθεί να 
εξεταστεί ξεχωριστό σενάριο για συστήματα αποθήκευσης ενέργειας (pump storage). Ως εκ τούτου θα 
διερευνηθεί η αναγκαιότητα, η βιωσιμότητα, το κόστος και τυχόν χρονοδιαγράμματα υλοποίησης τέτοιων 
επενδύσεων. 

4. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, είναι πάντα στη διάθεσή σας για να σας δώσει 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.482, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.482 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. 
Γιώργο Περδίκη και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 13-03-2013 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η Υπηρεσία Ασύλου σε συνεργασία με την Πολιτική Άμυνα, έχει 
συντάξει προσχέδιο Σχεδίου ∆ράσης, το οποίο περιλαμβάνει ενέργειες για μαζική στέγαση προσφύγων από 
τρίτες χώρες. 

 Για το σκοπό αυτό έχουν αξιολογηθεί αρκετοί χώροι, συμπεριλαμβανομένου και του κατασκηνωτικού 
χώρου του Σώματος Κυπρίων Οδηγών στην παραλία στην Ακτή του Κυβερνήτη. Η επιλογή αυτή έχει 
απορριφθεί. 

 Επί του παρόντος, το Υπουργείο Εσωτερικών, σε συνεργασία με τα αρμόδια τμήματα εξετάζει το 
ενδεχόμενο χρήσης ενός εγκαταλελειμμένου στρατοπέδου αλλά και επέκταση του υφιστάμενου Κέντρου 
Υποδοχής Αιτητών Ασύλου στην Κοφίνου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.516, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 8 Απριλίου 2013, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα αναφορικά με τα ερωτήματα που τέθηκαν: 

1.  Στις 24 Αυγούστου 2012 δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας το 
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∆ιάταγμα του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, Κ∆Π 312/2012 με το οποίο 
καθορίζονταν κατώτατα ποσοστά αιγοπρόβειου γάλακτος τα οποία θα χρησιμοποιούνται στην 
παρασκευή χαλουμιού.  Η εφαρμογή του διατάγματος άρχιζε από 1 Σεπτεμβρίου 2012. 

 Στις 10 και 11 Οκτωβρίου 2012 λήφθηκαν συνολικά 14 δείγματα χαλουμιών από εργοστάσια 
παραγωγής και σημεία λιανικής πώλησης τα οποία στάλθηκαν στο Γενικό Χημείο του Κράτους για 
σχετικό εργαστηριακό έλεγχο αναφορικά με το ποσοστό αιγοπρόβειου γάλακτος που χρησιμοποιήθηκε 
στην παρασκευή των χαλουμιών. 

Στις 5 Νοεμβρίου 2012 λήφθηκαν τα αποτελέσματα από το Γενικό Χημείο του Κράτους. Από τα 
αποτελέσματα φάνηκε ότι συνολικά τέσσερα από τα δεκατέσσερα δείγματα χαλουμιών δεν πληρούσαν 
τις πρόνοιες του σχετικού διατάγματος. Τα αποτελέσματα του εργαστηριακού έλεγχου του Γενικού 
Χημείου στάλθηκαν στους παραγωγούς των πιο πάνω τεσσάρων δειγμάτων και τους ζητήθηκαν να 
εκφράσουν τις απόψεις τους αναφορικά με τα ευρήματα του Γενικού Χημείου του Κράτους. 

Οι παραγωγοί των τεσσάρων δειγμάτων χαλουμιών αμφισβήτησαν τις μεθόδους και τις διαδικασίες του 
εργαστηριακού ελέγχου του Γενικού Χημείου του Κράτους. Ως εκ τούτου, οι απόψεις των παραγωγών 
διαβιβάστηκαν στο Γενικό Χημείο του Κράτους για σχόλια. 

Μετά τη λήψη των απόψεων του Γενικού Χημείου του Κράτους ενημερώθηκε ο Γενικός ∆ιευθυντής του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τα αποτελέσματα του ελέγχου και στις 26 
Φεβρουαρίου 2013 ο Γενικός ∆ιευθυντής συγκάλεσε σύσκεψη της τριμελούς επιτροπής της οποίας 
προεδρεύει, για ενημέρωση και λήψη απόφασης. 

Κατά τη σύσκεψη, η Τριμελής Επιτροπή αποφάσισε ότι υπάρχει παράβαση του ∆ιατάγματος και στις 
τέσσερεις περιπτώσεις και έδωσε οδηγίες όπως ενημερωθούν οι παραγωγοί των υπό αναφορά 
χαλουμιών σχετικά και τους ζητηθούν απόψεις αναφορικά με την απόφασή για διαπίστωση παράβασης. 

Μετά την υποβολή των απόψεων των παραγωγών ορίστηκε νέα συνάντηση της Τριμελούς Επιτροπής 
για επιβολή ποινής. 

Λόγω της υπουργοποίησης της Προέδρου της Τριμελούς Επιτροπής κας Ζέτας Αιμιλιανίδου, η νέα 
σύσκεψη ακυρώθηκε μέχρι την ανάληψη των καθηκόντων του νέου Γενικού ∆ιευθυντή ο οποίος θα 
προεδρεύει της Τριμελούς Επιτροπής.  Η νέα σύσκεψη της Τριμελούς Επιτροπής αναμένεται να ορισθεί 
πολύ σύντομα.  Επίσης στα μέσα Φεβρουαρίου 2013 διενεργήθηκε νέα δειγματοληψία χαλουμιών.  Κατά 
τη δειγματοληψία λήφθηκαν συνολικά δεκατρία δείγματα χαλουμιών από τα οποία τα τρία δείγματα 
βρέθηκαν να παραβαίνουν τις πρόνοιες του ∆ιατάγματος και ως εκ τούτου ζητήθηκαν οι απόψεις των 
αντίστοιχων παραγωγών οι οποίες αναμένονται. 

2.  Το τελευταίο τρίμηνο του 2012 λήφθηκαν συνολικά είκοσι επτά δείγματα χαλουμιών από φούρνους, 
καντίνες και μικροπαραγωγούς για εργαστηριακό έλεγχο αναφορικά με την ύπαρξη γαλακτόσκονης στο 
χαλούμι. Από τα αποτελέσματα του εργαστηριακού ελέγχου δεν διαπιστώθηκε ύπαρξη γαλακτόσκονης.  
Οι παραγωγοί χαλουμιών των οποίων τα δείγματα βρέθηκαν να παραβαίνουν τις πρόνοιες του σχετικού 
∆ιατάγματος προέβαλαν μεταξύ άλλων και νομικούς ισχυρισμούς αναφορικά με τις διαδικασίες και τις 
μεθόδους του εργαστηριακού ελέγχου.  Το Γενικό Χημείο του Κράτους έχει δηλώσει ότι οι μέθοδοι και οι 
διαδικασίες ελέγχου είναι διαπιστευμένες ή/και επαρκώς επικυρωμένες. 

 Ως εκ τούτου δεν τίθεται θέμα μη νομιμότητας των σχετικών ελέγχων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.522, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 23.06.010.02.522 
ημερομηνίας 12 Απριλίου 2013, επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Η κοινότητα Παραμύθας καλύπτεται από τους Πυροσβεστικούς Σταθμούς Λεμεσού κατά τη διάρκεια του 
έτους και επιπρόσθετα κατά τη θερινή περίοδο από πυροσβεστικά περίπολα. Ως εκ τούτου, δεν κρίνεται 
αναγκαία η δημιουργία Πυροσβεστικού Σταθμού στην Παραμύθα. 

3. Περαιτέρω, η κοινότητα Παλόδειας αστυνομεύεται από τον Αστυνομικό Σταθμό K. Χωριού, ο οποίος έχει 
την ευθύνη αστυνόμευσης της περιοχής. Λόγω των στενών δημοσιονομικών πλαισίων και της σοβαρής 
έλλειψης προσωπικού στην Αστυνομία δεν υπάρχει δυνατότητα για δημιουργία Αστυνομικού Σταθμού στην 
Παλόδεια. Περαιτέρω, θα πρέπει να ληφθεί υπόψη και το συνεπαγόμενο ετήσιο λειτουργικό κόστος του 
Σταθμού, πέραν από το κόστος ανέγερσης του νέου κτηρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στις 
ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.02.530 και 23.06.010.02.533, ημερομηνίας 16 και 17 Απριλίου 2013, των 
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βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου και Γιώργου Περδίκη, 
αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αριθμό φακ.: 23.06.010.02.530 και 23.06.010.02.533 και 
ημερομηνία 29 Απριλίου 2013 και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, έχει προχωρήσει στην αποστολή επιστολής προς τον Πρόεδρο της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2013, με στόχο την παραλαβή του καταλόγου 6.000 
φυσικών/νομικών προσώπων για τις αποσύρσεις καταθέσεων πέραν των €100.000 για την περίοδο από την 1η 
Μαρτίου 2013 μέχρι τις 15 Μαρτίου 2013. 

 Ο εν λόγω κατάλογος παραδόθηκε στο ΤΕΠ στις 2/5/2013 σε έντυπη μορφή.  Λόγω του μεγέθους και 
του αριθμού των καταχωρίσεων, ο εν λόγω κατάλογος δεν ήταν δυνατό να τύχει σωστής και γρήγορης 
επεξεργασίας. Με μετέπειτα επιστολές ημερομηνιών 9 Μαΐου και 13 Μαΐου 2013 προς το ∆ιοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, το ΤΕΠ ζήτησε τον εν λόγω κατάλογο σε ηλεκτρονική μορφή. 

 Με την απάντησή του ημερομηνίας 17 Μαΐου 2013, ο ∆ιευθυντής Τμήματος Εποπτείας και Ρύθμισης 
Τραπεζικών Ιδρυμάτων της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου κ. Γιάγκος ∆ημητρίου, και αναφερόμενος στις 
πρόνοιες των άρθρων 25 και 26 των Περί Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου Νόμων του 2002-2007, 
επικαλέστηκε την υποχρέωση τήρησης του επαγγελματικού απορρήτου και δεν προσκόμισε τον ηλεκτρονικό 
κατάλογο. 

 Με βάση τα πιο πάνω παρακαλώ την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, για την οποία το επαγγελματικό απόρρητο δεν ισχύει σύμφωνα με το άρθρο 25(2)(α) του ιδίου 
Νόμου (επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά), όπως ζητήσει τον εν λόγω κατάλογο σε ηλεκτρονική μορφή με τις 
ταυτότητες για φυσικά πρόσωπα και τον αριθμό εγγραφής στον Έφορο Εταιρειών για τα νομικά πρόσωπα, 
προωθώντας τον στο ∆ιευθυντή του ΤΕΠ για την άσκηση των καθηκόντων του μέσα στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων του.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Υγείας κ. Πέτρου Πετρίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.02.531, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Γεώργιου Προκοπίου  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 16/04/2013 και σας πληροφορώ ότι η απόφαση η οποία 
προβλέπει ότι για υπηρεσιακά ταξίδια κρατικοί αξιωματούχοι, υπουργοί, βουλευτές κ.τ.λ. δεν θα ταξιδεύουν 
πλέον σε θέσεις business class, εφαρμόζεται από το Υπουργείο Υγείας καθώς και από τους δύο ημικρατικούς 
οργανισμούς που υπάγονται στο Υπουργείο Υγείας, δηλαδή τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας και το 
Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.531, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου  

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με αρ. 23.06.010.02.531, ημερομηνίας 26/4/2013 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, όπως 
με έχει διαβεβαιώσει γραπτώς ο Γενικός ∆ιευθυντής της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, η 
Πρόεδρος, τα μέλη του ∆ιοικητικού Συμβουλίου, καθώς και το ∆ιευθυντικό Προσωπικό και όλοι οι υπάλληλοι 
της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, όταν συμμετέχουν σε αποστολές στο εξωτερικό ταξιδεύουν σε 
“οικονομική θέση”. 

 Το ίδιο ισχύει για όλους τους υψηλόβαθμους Λειτουργούς που στελεχώνουν το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Να σας ενημερώσω, συνάδελφοι, ότι η 
συζήτηση του πρώτου θέματος για σήμερα αναβάλλεται, κατόπιν αιτήματος του εισηγητή.  Επίσης, υπάρχει 
εισήγηση από τον εισηγητή του δεύτερου θέματος όπως αυτό αποσυρθεί. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επομένη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 20 Ιουνίου 2013, στις 4.00 μ.μ., με 
την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.053.138-2012). 

 2. Ο περί Ακινήτων Ενοικιαζομένων για Επαγγελματικούς Σκοπούς 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.021-2013).       

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.106-2013). 

 4. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.036-2013). 

 5. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.017-2013). 

 6. O περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.026-2013). 

 7. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων, Συνταξιούχων και 
Αυτοτελώς Εργαζομένων του Ιδιωτικού Τομέα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.113-2013). 

 8. Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (Πρόσληψη, 
Προαγωγή και Υπηρεσία Προσωπικού) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.082-2012). 

 9. Ο περί Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν 
Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.102-2013). 

 10. Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.112-2013). 

 11. Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.061-2013). 

 12. Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία των 
Ζώων που Χρησιμοποιούνται για Επιστημονικούς Σκοπούς) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.017-2013). 

 13. Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.044-2007). 

 14. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ για 
συνεργασία στον Πολιτιστικό Τομέα (Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.007-2013). 

 15. Ο περί της Συμφωνίας Πλαίσιο μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και των Κρατών Μελών της αφενός και της ∆ημοκρατίας της 
Κορέας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.060-2013). 

 16. Οι περί την Άσκηση στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, 
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∆ιπλωματούχων Μηχανικών, Εγγεγραμμένων στον Κλάδο 
Αγρονομικής-Τοπογραφικής του ΕΤΕΚ, για Σκοπούς Εγγραφής 
τους στο Μητρώο Αρμοδίων Χωρομετρών, Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.022-2013). 

 17. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 18. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων 
Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, 
της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Αναθέτουσες Αρχές του Κράτους) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

 19. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

 20. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

 21. Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών Ανάκτησης Κόστους των 
Υπηρεσιών Ύδατος Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 

 22. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

 23. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των Καθηκόντων 
Ορισμένων Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

 24. Οι περί Θεσπίσεως Εθνικών Μέτρων για την Υγιεινή Παραγωγή 
και ∆ιάθεση στην Αγορά ορισμένων Τροφίμων Ζωικής 
Προέλευσης Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.028-2012). 

 25. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

 26. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέση Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

 27. Οι περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας θέσεις που 
προκύπτουν από την εγκριθείσα αναδιοργάνωση του οργανισμού 
και την εφαρμογή των Νόμων 8 του 2002, 1 του 2007 και 38(ΙΙ) 
του 2007 - Βοηθός Λογιστικός Λειτουργός, Λειτουργός 
Λογιστηρίου, Επιθεωρητής Λογαριασμών, ∆ειγματολήπτης Α΄, 
Λειτουργός Ποιότητας και ∆ειγματοληψιών, Επιθεωρητής 
Ελέγχου, Επιθεωρητής Ελέγχου Α΄, Βοηθός Γραμματειακός 
Λειτουργός, Γραμματειακός Λειτουργός και Ανώτερος Τεχνικός 
Χημείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.059-2012). 

 28. Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.049.062-2012). 

 29. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

 30. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

 31. Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων - Θέση ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.067-2012). 

 32. Οι περί Ταμείου Προνοίας των Τακτικών Εργατών της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.068-2012). 

 33. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Βοηθού Πρώτου 
Ελεγκτή Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

 34. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού - Θέση Γενικού 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.003-2013). 

 35. Οι περί Ηλεκτρονικών Υπογραφών (Παροχή Υπηρεσιών 
Αναγνωρισμένης Πιστοποίησης) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.005-2013). 

 36. Οι περί Καθορισμού Πληρωτέων ∆ικαιωμάτων για τη χρήση του 
Κεκλιμένου Ανέλκυσης/Καθέλκυσης Σκαφών στο Αλιευτικό 
Καταφύγιο Ζυγίου Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.006-2013). 

 37. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση Νέου Παραρτήματος, 
Νέων Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή, Προσφορά Νέων 
Προγραμμάτων Σπουδών και Προσφορά ∆ιαπανεπιστημιακών 
Προγραμμάτων Σπουδών) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

 38. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Γραμματειακού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

 39. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Λειτουργού Λογιστηρίου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η άμεση ανάγκη για γρήγορη αναζωογόνηση της 
επιχειρηματικότητας και επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας: 
Προβλήματα και προοπτικές μιας νέας πορείας με ένα νέο 
οικονομικό μοντέλο».   
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.003-2013). 

 2. «Η ανάγκη προσαγωγής των υπαιτίων της οικονομικής κρίσης 
ενώπιον της δικαιοσύνης και κατάθεσης στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του καταλόγου προσώπων που φυγάδευσαν 
κεφάλαια στο εξωτερικό από τις κυπριακές τράπεζες τον τελευταίο 
καιρό». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.046.002-2013). 

 Πριν κλείσουμε, να σας ενημερώσω ότι υπάρχει εισήγηση από το βουλευτή κ. Γιώργο Βαρνάβα εκ 
μέρους του Σοσιαλιστικού Κόμματος Ε∆ΕΚ όπως εγγραφεί... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Αλλάξατε πέντε-έξι φορές ονόματα, εσυγχύσετέ μας ούλλους! 

(Γέλια) 

 Ο συνάδελφος παρακαλεί όπως εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο προς συζήτηση ενώπιον της 
ολομέλειας της Βουλής το πιο κάτω θέμα:  «Η αλλαγή της προσφυγικής πολιτικής με την κατάργηση μέτρων 
στήριξης και οι επιπτώσεις στον προσφυγικό κόσμο». 

 Αν έχει κάποιος να σχολιάσει, καλώς.  Αν έχει να ρωτήσει κάτι, καλώς.  Εδώ είναι ο εισηγητής.  Αν δεν 
υπάρχει ένσταση, θα εγγραφεί και κατά την εισήγηση της σύσκεψης αρχηγών και εκπροσώπων κομμάτων του 
πρωινού θα γίνει την ερχόμενη Πέμπτη αυτή η συζήτηση. 

 Παρακαλώ, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά να ενημερώσω το σώμα ότι έχουμε συζητήσει το θέμα που είχε προγραμματιστεί 
για σήμερα με τον εγγράψαντα το θέμα, το συνάδελφο τον κ. Χατζηγιάννη, με γενικό τίτλο «Η άμεση ανάγκη για 
γρήγορη αναζωογόνηση της επιχειρηματικότητας και επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας μετά τα γεγονότα 
της 25ης Μαρτίου: Προβλήματα και προοπτικές μιας νέας πορείας με ένα νέο οικονομικό μοντέλο».  Αφαιρεί το 
“μετά τα γεγονότα της 25ης Μαρτίου” και ζητούμε από το σώμα, αφ’ ης στιγμής ο συνάδελφος ζήτησε μία 
εβδομάδα αναβολή, να οριστεί το συγκεκριμένο θέμα για συζήτηση και να ακολουθήσει το θέμα του 
συναδέλφου, το οποίο ενεγράφη μετά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τωρά κάμνεις μας μία σύγχυση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πούμε ότι ο λόγος που σειρά θεμάτων που άπτονται της οικονομίας αποφασίσαμε 
όλοι από κοινού ότι θα μείνει για μετά που θα λήξουν οι διερευνητικές διαδικασίες ήταν, για να μην εμπλακούμε 
στη συζήτηση εκείνων των θεμάτων που αφορούν τα μέχρι τη δεδομένη στιγμή, τα οποία εξετάζονται από 
επιτροπές της Βουλής και από την ερευνητική επιτροπή.  Αν και εφόσον θα περιοριστούμε στο απ’ εδώ και να 
πάει τι θα ήταν σωστό να κάμουμε, για να βοηθήσουμε την οικονομία, νομίζω μπορούμε να το συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

 Εγώ δίνω το λόγο και όλοι θα πάρετε το λόγο.  Μη βιάζεστε! 

 Ο κ. Βαρνάβα ζήτησε πρώτος, μετά ο κ. Χατζηγιάννης. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα συμφωνήσω με τον κ. Κατσουρίδη και, αν και εφόσον θα ακολουθήσουμε αυτή 
την τακτική, εγώ αιτούμαι όπως συζητηθεί το δικό μας το θέμα, το οποίο είναι από πιο πριν εγγεγραμμένο στα 
θέματα τούτα απ’ ό,τι του κ. Χατζηγιάννη.  Άρα, η απόφαση που πήραμε στη σύσκεψη ήταν ότι θεμάτων που 
άπτονται της οικονομικής κρίσης και πιθανόν να επηρεάσουν τις οποιεσδήποτε διαδικασίες υπάρχουν να 
αποφευχθεί η συζήτησή τους στην ολομέλεια. 

 Θέλω να τονίσω και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε.  Οι συνάδελφοι βουλευτές οι οποίοι εγγράφουν θέμα και 
αιτούνται να συζητηθεί το θέμα τους θεωρώ ότι θα πρέπει να είναι έτοιμοι να το παρουσιάζουν το θέμα.  ∆εν 
είναι δυνατό την ίδια ημέρα συνάδελφοι βουλευτές να ετοιμάζονται να μιλήσουν και, επειδή πιθανόν οι ίδιοι να 
μην είναι έτοιμοι, να έρχονται στην ολομέλεια είτε με επιστολή τους να ζητούν αναβολή της συζήτησης του 
θέματος.  Γι’ αυτό είναι προτιμότερο, κύριε Πρόεδρε, είτε εκ των προτέρων να προειδοποιούν, για να μπαίνει 
άλλο θέμα προς συζήτηση, είτε εκ των προτέρων να ειδοποιούν ότι δεν είναι σε θέση να το παρουσιάσουν. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, θέλει κάποιος να μιλήσει; 

 Σύμφωνα με την εισήγηση της σύσκεψης των αρχηγών, το θέμα που εγγράφει ο κ. Βαρνάβα πρέπει να 
συζητηθεί πρώτο.  Ενδιαφέρει πάρα πολύ κόσμο -ασφαλώς και του κ. Χατζηγιάννη είναι επίκαιρο κ.λπ.- αλλά 
θα ακολουθήσει.  Έτσι λοιπόν, αν διαφωνείτε, να κάμουμε ψηφοφορία! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Τέτοιου είδους εισήγηση δεν υπήρξε, ήμουν και εγώ παρών στη συγκεκριμένη σύσκεψη.  
Επαναλαμβάνω, αναβλήθηκε για μία εβδομάδα το συγκεκριμένο θέμα, αφαιρέθηκε η αναφορά στον τίτλο για το 
παρελθόν και θα συζητήσουμε όλοι για το μέλλον.  Ευχαριστούμε και πάλι τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο 
της αριστεράς, ο οποίος τοποθετήθηκε με τον τρόπο που τοποθετήθηκε.  Αν θέλετε να οδηγήσουμε το θέμα σε 
ψηφοφορία, ευχαρίστως, αλλά νομίζω ότι δεν είναι θέμα που πρέπει να οδηγηθεί σε ψηφοφορία.  Είναι θέμα 
κοινής λογικής.  Αναβλήθηκε για μια βδομάδα, θα συζητηθεί και θα ακολουθήσουν τα υπόλοιπα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Κύριε Βαρνάβα, εσύ αποδέχεσαι αυτή την αλλαγή; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μα, ποια αλλαγή να αποδεχτώ;  Από τη στιγμή την οποία θεωρήσαμε στη σύσκεψη ότι 
και αυτό το θέμα δε θα συζητηθεί, μέχρι που να τελειώσει η διαδικασία έρευνας είτε της διερευνητικής 
επιτροπής είτε οποιασδήποτε άλλης, ερχόμαστε τώρα να αποφασίσουμε να το συζητήσουμε;  Είναι θέμα, 
βάλτε το στην ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε!  ∆εν είναι θέμα δικό μου να αποδεχτώ ή όχι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό σκέφτομαι να κάνω. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ επαναλαμβάνω τη θέση μας και είναι σταθερή και, αν ο κ. Χατζηγιάννης ή οποιοσδήποτε άλλος 
βουλευτής αναφερθεί στο γιατί και πώς, εμείς θα ζητήσουμε από την ολομέλεια να διακοπεί η συζήτηση.  
Επειδή όμως ενεγράφη το θέμα του κ. Βαρνάβα...  Αντιλαμβάνομαι για την προσφυγική πολιτική, δεν είναι έτσι, 
Γιώργο, που θέλεις; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

 Εγώ διαδικαστικά εισηγούμαι το εξής για το θέμα του κ. Χατζηγιάννη, για να είμαστε και σίγουροι τι θα 
κάνουμε.  Να περιοριστούμε σε έναν από κάθε πλευρά, κατά συνέπεια θα τελειώσουμε την επόμενη Πέμπτη 
και αμέσως μετά κανονικά και σε έκταση να δούμε το θέμα του κ. Βαρνάβα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης, παρακαλώ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, ήθελα έτσι μια διευκρίνιση τι εννοούμε ότι το θέμα που ενέγραψε ο 
κ. Χατζηγιάννης και για το οποίο θέμα εγώ προετοιμάστηκα να μιλήσω σήμερα θα συζητηθεί όσον αφορά 
γεγονότα από τις 25 του Μάρτη και μετά.  ∆ηλαδή, δεν κατάλαβα, αν γίνει οποιαδήποτε αναφορά για το τι 
συνέβη πριν από τις 25 του Μάρτη, που είναι βασικό στοιχείο στο πώς θα προδιαγραφεί η πολιτική μας στο 
μέλλον, θα βγει κόκκινη κάρτα από κάποιον;  Ήθελα μία διευκρίνιση για τούτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι, καταλήγω, ως προεδρεύων του σώματος τώρα, ότι πρέπει να γίνει ψηφοφορία.  ∆ε θα πάει 
παραπάνω ώρα.  Ε, συγγνώμη δηλαδή!  Θα γίνει ψηφοφορία ποιο θα προηγηθεί την Πέμπτη και ποιο θα 
ακολουθήσει την άλλη Πέμπτη. 

 Λοιπόν, ψηφοφορία. 

 Ποιοι ψηφίζουν να προηγηθεί την ερχόμενη Πέμπτη το θέμα «Η αλλαγή της προσφυγικής πολιτικής με 
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την κατάργηση μέτρων στήριξης και επιπτώσεις στον προσφυγικό κόσμο» και την άλλη Πέμπτη να πάει το 
θέμα «Η άμεση ανάγκη για γρήγορη αναζωογόνηση της επιχειρηματικότητας και επανεκκίνηση της κυπριακής 
οικονομίας μετά τα γεγονότα της 25ης Μαρτίου: Προβλήματα και προοπτικές μιας νέας πορείας με ένα νέο 
οικονομικό μοντέλο» του κ. Χατζηγιάννη; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πρώτον, κύριε Πρόεδρε, ο τίτλος του θέματος του συναδέλφου μας έχει αλλάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτόν έχουμε εδώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

  Θα επαναλάβω, κύριε Πρόεδρε.  Πρώτον, με παρέμβαση του κοινοβουλευτικού μας εκπροσώπου, ο 
τίτλος του θέματος του κ. Χατζηγιάννη έχει αλλάξει και αφορά μόνο το πώς μπορούμε να επανεκκινήσουμε την 
κυπριακή οικονομία. 

 ∆εύτερον, θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό προς την έδρα που εσείς δεν έχετε καμία ευθύνη, 
ότι δεν περιποιεί τιμή για μας να μπούμε σε μια ψηφοφορία ποιο από τα δύο προς συζήτηση θέματα...  Εάν 
επιμένει ο συνάδελφος ο κ. Βαρνάβα το θέμα του να προηγηθεί, να προηγηθεί.  ∆ε θα μπούμε στη διαδικασία.  
Έχει τόσα προβλήματα η κοινωνία, χάνουμε από τη σοβαρότητά μας και ως σώμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Μπορεί να χάνουμε, αλλά η δημοκρατία δεν έχει αδιέξοδα, κύριε Νεοφύτου.  Τα πάντα κρίνονται με 
δημοκρατικό τρόπο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να μπει πρώτο το θέμα του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα απ’ όλα, αν θέλει να συζητηθεί, ας συζητηθεί το θέμα του συναδέλφου.  Εμείς 
θεωρούμε ότι, από τη στιγμή την οποία ένας ομιλητής που θα βγει στο βήμα θα τεθεί μέσα σε πλαίσια 
περιορισμών...  ∆ηλαδή τι θα πει για μετά τις 25 του Μάρτη, αφού, για να συζητήσει τα μετά τις 25 του Μάρτη, 
πρέπει να σχολιάσει τι έγινε πριν από τις 25 του Μάρτη;  Είναι λογικό!  Άρα, απ’ εκεί και πέρα το σώμα θα 
αποφασίσει.  Απλά, να σας πω ότι στις 27, κύριε Πρόεδρε, που προτίθεται το σώμα να συζητήσει το θέμα το 
δικό μου, εγώ θα απουσιάζω στο εξωτερικό με τη Βουλή.  Απ’ εκεί και πέρα, είναι θέμα του σώματος να 
αποφασίσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συμφωνώ με τον κ. Νεοφύτου ότι δεν μπορεί να μπούμε σε ψηφοφορία για τη σειρά.  Είναι δικαίωμά 
σας να αποφασίσετε εσείς τη σειρά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης και τελειώνουμε. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αποδέχομαι και προσωπικά την εισήγηση του κ. Κατσουρίδη, αλλά να βεβαιώσω επίσης 
ότι το πνεύμα της εγγραφής του δικού μου του θέματος δεν έχει να κάνει καθόλου με την παρελθοντολογία.  
Σκοπός είναι η επανεκκίνηση και αυτό είναι το πνεύμα εγγραφής του θέματος και εξάλλου θα λείπω και εγώ 
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στις 27. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Μάλιστα. 

 Λοιπόν, εφόσον εγώ αποφασίζω, θα αποφασίσω, σύμφωνα με το πνεύμα που είδα το πρωί, ότι το θέμα 
του κ. Βαρνάβα θα μπει πρώτο και θα ακολουθήσει του κ. Χατζηγιάννη.  Την ερχόμενη Πέμπτη λοιπόν το θέμα 
που θα συζητηθεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο είναι «Η αλλαγή της προσφυγικής πολιτικής με την κατάργηση 
μέτρων στήριξης και επιπτώσεις στον προσφυγικό κόσμο». 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Σας εύχομαι καλό υπόλοιπο της εβδομάδος και να οδηγείτε με ασφάλεια όπου πάτε, κυρίως στους 
πολλούς γάμους που θα πάτε το σαββατοκυρίακο! 

(Ώρα λήξης:  5.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
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1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2013 Νόμος του 2013», συζήτηση (Στ. Ευαγόρου, 
Α. Νεοφύτου, Ά. Βότσης) και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2013 
Νόμος του 2013», έπειτα από συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Γ. Περδίκης, Ά. Βότσης).  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2). 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός)  (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικός)  Νόμος του 2013».  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013» και για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη 
Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013», ψήφιση της πρότασης νόμου 
σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποβλήτων (∆ιαχείριση Αποβλήτων από Εκσκαφές, Κατασκευές 
και Κατεδαφίσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» και έγκρισή τους. 

8. α. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

β. Συζήτηση [Ν. Τορναρίτης, Α. Νεοφύτου, Σ. Σαμψών, προεδρεύων (Σ. Φυττής),  Ά. Βότσης] για τις 
προτάσεις νόμου:  

 i. «Ο περί της Αναστολής της Εκτέλεσης Ενταλμάτων Φυλάκισης ή Ενταλμάτων Εκτέλεσης 
επί Κινητής ή Ακίνητης Ιδιοκτησίας, που Εκδίδονται για την Είσπραξη Χρηματικής Ποινής 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013» και  

 ii. «Ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και Ξεναγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013»  

 και απόφαση για μη κατάθεσή τους. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών:  

Θέμα πληρωμής των αδειών δημόσιων υπαλλήλων που έχουν υπουργοποιηθεί - Η εξάρτηση της 
Τράπεζας Κύπρου από το μηχανισμό παροχής έκτακτης ρευστότητας της Ευρωπαϊκής Κεντρικής 
Τράπεζας - Το θέμα της υποχρέωσης διασφάλισης προσβασιμότητας των ατόμων με αναπηρία στις 
παραλίες - Εισφορές ιδιωτών στο κράτος την περίοδο 1993-2008 - Η νομοθετική ρύθμιση του νάρκοτεστ 
- Νέα ευρωπαϊκή Οδηγία για την εμπορία προσώπων και Κύπρος - Η διενέργεια καισαρικών τομών στα 
δημόσια νοσοκομεία - Το θέμα της απονομής Γαλάζιας Σημαίας στην παραλία Επισκοπής-Κουρίου - 
Καταγγελίες για διεξαγωγή από τους Τούρκους πειραμάτων βιολογικού και χημικού χαρακτήρα σε 
Ελλαδίτες και Κυπρίους αιχμαλώτους πολέμου - Η κρατική χορηγία και το κόστος λειτουργίας του 
Ογκολογικού Κέντρου Τράπεζας Κύπρου - Αίτημα για ένταξη περισσότερων κοινοτήτων στην 
εκπαιδευτική περιφέρεια Παναγιάς - Ανάγκη επιδιόρθωσης δρόμων στην Ασπρογιά της επαρχίας Πάφου 
- Ανάγκη λήψης μέτρων για κυκλοφοριακή ύφεση στον κύριο δρόμο της Ασπρογιάς - Η χρήση και 
συντήρηση των υπηρεσιακών οχημάτων στο δημόσιο τομέα. 

10. Απαντήσεις των υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

Αναστήλωση παλαιάς εκκλησίας στο Μαρί - Υποβολή από την Τουρκία έργων για θέματα ηλεκτρισμού 
και Ευρωπαϊκή Ένωση - Αίτημα για παραγωγή ηλεκτρισμού από τα θαλάσσια κύματα - Ανάγκη 
δημιουργίας μικρών υδροηλεκτρικών έργων σε χειμάρρους της Κύπρου - Τα σχέδια υποδοχής 
προσφύγων από τη Συρία - Ανάγκη ελέγχου της παραγωγής χαλλουμιού - Αίτημα για δημιουργία 
αστυνομικού σταθμού στην Παλόδεια και πυροσβεστικού σταθμού στην Παραμύθα - Εκροές κεφαλαίων 
από νομικά και φυσικά πρόσωπα και φορολογικές δηλώσεις - Μεταφορά καταθέσεων στο εξωτερικό 
από φυσικά και νομικά πρόσωπα και φορολόγησή τους - Η εφαρμογή της απόφασης για περιορισμούς 
στο κόστος των υπηρεσιακών ταξιδιών κρατικών αξιωματούχων. 

11. Απόσυρση από το Κεφάλαιο Τέταρτο του εγγραφέντος από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη θέματος «Οι 
τυχόν επιπτώσεις που θα προκύψουν ένεκα του μνημονίου όσον αφορά το status quo και την επίλυση 
του εθνικού μας προβλήματος», έπειτα από εισήγησή του. 



2011 

 

12. α. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η αλλαγή της προσφυγικής πολιτικής με την 
κατάργηση μέτρων στήριξης και οι επιπτώσεις στον προσφυγικό κόσμο» με εισήγηση του κ. 
Γιώργου Βαρνάβα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ.  

 β. Ανακοίνωση από τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Νίκο 
Τορναρίτη της αλλαγής του τίτλου του εγγραφέντος θέματος από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη «Η 
άμεση ανάγκη για γρήγορη αναζωογόνηση της επιχειρηματικότητας και επανεκκίνηση της 
κυπριακής οικονομίας μετά τα γεγονότα της 25ης Μαρτίου: Προβλήματα και προοπτικές μιας νέας 
πορείας με ένα νέο οικονομικό μοντέλο» σε «Η άμεση ανάγκη για γρήγορη αναζωογόνηση της 
επιχειρηματικότητας και επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας: Προβλήματα και προοπτικές 
μιας νέας πορείας με ένα νέο οικονομικό μοντέλο».   

 γ. Συζήτηση (Ν. Τορναρίτης, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Βαρνάβα, προεδρεύων, Ν. Νικολαΐδης, Α. 
Νεοφύτου, Κ. Χατζηγιάννης) για τη σειρά εγγραφής στην ημερήσια διάταξη των δύο θεμάτων. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 20ής Ιουνίου 2013 

Ώρα έναρξης: 4.30 μ.μ. 

Αρ. 37 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(K. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αρχίζουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Για τα θέματα για τα οποία υπάρχει ομοφωνία παρακαλώ να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα, που είναι «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 
αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ακινήτων Ενοικιαζομένων για 
Επαγγελματικούς Σκοπούς (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013». Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας για την πρόταση νόμου «Ο περί Ακινήτων Ενοικιαζομένων για 

Επαγγελματικούς Σκοπούς (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου 
Εσωτερικών: και Βιομηχανίας: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Χρίστος Μέσης  Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Ανδρέας Κυπριανού Γιάννος Λαμάρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Κώστας Κώστα 

 Σοφοκλής Φυττής   Άγγελος Βότσης 

 Φειδίας Σαρίκας 

∆ημήτρης Συλλούρης 

Γιώργος Περδίκης 



2014 

 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας 
μελέτησαν από κοινού την υπό αναφορά πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. 
Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε τέσσερεις 
συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Απριλίου και στις 16, 23 και 30 Μαΐου 2013.  Στα πλαίσια 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον των επιτροπών εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού 
(ΕΠΑ), του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ), της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του Κυπριακού Συνδέσμου 
Ιδιοκτητών Ακινήτων (ΚΣΙΑ), του Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου, του 
Συνδέσμου Προώθησης Ανάπτυξης Ακινήτων, της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας Επαγγελματιών Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (FIABCI), του Παγκύπριου Συνδέσμου Μικρών Επιχειρήσεων (ΠΑΣΥΜΕ), του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής (ΠΑΣΙΚΑ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Υπεραγορών (ΠΑΣΥΠΕ) 
και ενδιαφερόμενοι ιδιοκτήτες. 

 Σκοπός του σχεδίου νόμου που προτείνεται, όπως αρχικά είχε κατατεθεί στη Βουλή, είναι η μείωση, 
κατά την περίοδο από την 1η Μαΐου 2013 μέχρι την 30ή  Απριλίου 2014, του ύψους του ενοικίου για 
επαγγελματικούς σκοπούς κατά 25%, υπολογιζόμενου επί του τελευταίου καταβαλλόμενου ενοικίου ή/και του 
ενοικίου που καταβάλλεται κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του.  Η προτεινόμενη ρύθμιση στοχεύει 
στην προσωρινή ανακούφιση των ενοικιαστών ακινήτων όσον αφορά το πληρωτέο ενοίκιο. 

 Εισάγοντας το θέμα για συζήτηση στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές ο εισηγητής της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου δήλωσε ότι η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κατέθεσε στη 
Βουλή το υπό αναφορά σχέδιο νόμου με στόχο τη στήριξη των μικρομεσαίων επιχειρήσεων του τόπου, ειδικά 
μετά τις πρόσφατες εξελίξεις, ως αποτέλεσμα της οικονομικής κρίσης στην οικονομία και τις ενδεχόμενες 
επιπτώσεις από την εφαρμογή των προνοιών του Μνημονίου Συναντίληψης με την τρόικα.  Περαιτέρω, όπως 
ανέφερε ο ίδιος, παρ’ όλον ότι υπάρχουν περιπτώσεις που οι ιδιοκτήτες ακινήτων έχουν ήδη οικειοθελώς 
προβεί σε μείωση του ποσού του ενοικίου που απαιτείται να καταβάλλεται από τον ενοικιαστή ακινήτου για 
επαγγελματικούς σκοπούς, με σκοπό την εξόφληση των συμβατικών του υποχρεώσεων, απαιτείται η 
νομοθετική ρύθμιση του θέματος για προσωρινή περίοδο, ώστε να επωφεληθούν από τη μείωση των ενοικίων 
όλοι οι ενοικιαστές ακινήτων για επαγγελματικούς σκοπούς και να ανακουφιστούν έστω και προσωρινά. 

 Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας τόνισε την ανάγκη στήριξης 
των μικρομεσαίων επιχειρήσεων με διάφορους τρόπους, όπως τη μείωση των ενοικίων μέσα από μια ορθή και 
ισορροπημένη πρόταση, τη μείωση της τιμής του ρεύματος κ.ά. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, τοποθετούμενη επί της πρότασης 
νόμου, εξέφρασε τη διαφωνία της σε σχέση με την προτεινόμενη πρόταση νόμου, αφού, όπως επισήμανε, οι 
πρόνοιές της προσκρούουν στο άρθρο 26 του συντάγματος λόγω της επιβολής περιορισμών στην απόλαυση 
της ακίνητης ιδιοκτησίας με την επέμβαση στον καθορισμό του ύψους του ενοικίου.  Περαιτέρω, όπως 
επισήμανε η ίδια εκπρόσωπος, για να μπορέσει μια τέτοια επέμβαση να καταστεί εφικτή, πρέπει αυτό να 
δικαιολογείται από το δίκαιο της ανάγκης και συνεπώς να συντρέχουν οι προϋποθέσεις της αναλογικότητας και 
της αναγκαιότητας.  Επειδή όμως, σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, κάτι τέτοιο δεν μπορεί να δικαιολογηθεί 
με βάση τις υφιστάμενες συνθήκες, η μείωση των ενοικίων πρέπει να ρυθμιστεί μέσω διαπραγμάτευσης μεταξύ 
του ιδιοκτήτη του ακινήτου και του ενοικιαστή του.  Περαιτέρω, ο περί Ενοικιοστασίου Νόμος παρέχει στους 
ενοικιαστές ακινήτων τη δυνατότητα να αποτείνονται στο δικαστήριο για καθορισμό του δίκαιου ενοικίου, σε 
περίπτωση που κρίνουν ότι υπάρχουν περιθώρια μείωσης του ύψους του ενοικίου που καλούνται να 
καταβάλουν.  Επιπρόσθετα, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως έχει ήδη προβεί στην έκδοση 
διατάγματος για μηδενική αύξηση του ύψους των ενοικίων για περίοδο δύο ετών (Απρίλιος 2013-Απρίλιος 
2015) και παράλληλα προέβη σε έκκληση για μείωση των ενοικίων.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού διαφώνησε με τις πρόνοιες της 
υπό αναφορά πρότασης νόμου.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε ενώπιον των επιτροπών ότι 
πρέπει να εξαιρεθεί από τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου η ακίνητη ιδιοκτησία της 
∆ημοκρατίας που βρίσκεται σε κυβερνητικές βιομηχανικές περιοχές, αφού τυχόν μείωση των ενοικίων πιθανόν 
να κριθεί από τον Έφορο Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων ότι συνιστά κρατική ενίσχυση, γεγονός που αντίκειται 
στους σχετικούς κοινοτικούς κανόνες για την προστασία του ανταγωνισμού.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος 
εκπρόσωπος επισήμανε ότι αναφορικά με τα εν λόγω ακίνητα στις κυβερνητικές βιοτεχνικές περιοχές το 
Υπουργικό Συμβούλιο με πρόσφατη απόφασή του έχει παγιοποιήσει την αύξηση των ενοικίων για πέντε χρόνια 
και η πληρωμή των ενοικίων θα μπορεί να γίνεται πάνω σε μηνιαία βάση και όχι σε ετήσια βάση όπως ίσχυε 
μέχρι σήμερα. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας διαφώνησε με την προτεινόμενη 
ρύθμιση, γιατί προσκρούει στο σύνταγμα. 



2015 

 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, με γραπτή γνωμάτευσή του που 
απέστειλε στο πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, στις 20 Μαΐου 2013, 
επισήμανε ότι ο περί Ενοικιοστασίου Νόμος παρέχει σε θέσμιους ενοικιαστές τη δυνατότητα προσφυγής στο 
∆ικαστήριο Ελέγχου Ενοικιάσεων για τον καθορισμό του δίκαιου ενοικίου για κατοικία ή κατάστημα,  γι’ αυτό και 
δεν απαιτείται οποιαδήποτε περαιτέρω νομοθετική ρύθμιση με σκοπό τη μείωση των ενοικίων γι’ αυτή την 
κατηγορία ενοικιαστών.   

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια γνωμάτευση, αναφορικά με τη δυνατότητα ή/και κατά πόσο απαιτείται 
νομοθετική ρύθμιση για τη μείωση των ενοικίων όσον αφορά συμβάσεις ενοικίασης ή/και μίσθωσης ακινήτων 
που βρίσκονται σε ισχύ στο παρόν στάδιο, στην ίδια γνωμάτευση αναφέρεται ότι τέτοια ρύθμιση αποτελεί 
επέμβαση στο δικαίωμα του συμβάλλεσθαι ελευθέρως και προσκρούει στο άρθρο 26 του συντάγματος που 
κατοχυρώνει το εν λόγω δικαίωμα.  Ειδικότερα, όπως επισημαίνεται, με βάση τις πρόνοιες της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου εξαναγκάζεται αντισυμβαλλόμενος σε σύμβαση να τροποποιήσει τους όρους της και 
συγκεκριμένα να μειώσει το συμφωνηθέν μεταξύ των αντισυμβαλλομένων ενοίκιο κατά τρόπο επιβεβλημένο, 
γεγονός που αποτελεί επέμβαση στο δικαίωμα του συμβάλλεσθαι ελευθέρως και προσκρούει στο άρθρο 26 
του συντάγματος.  Συναφώς, όπως αναφέρεται στο ίδιο έγγραφο, πρέπει να εξεταστεί κατά πόσο μια τέτοια 
επέμβαση μπορεί να θεωρηθεί δικαιολογημένη από το δίκαιο της ανάγκης.   

 Η επίκληση του δικαίου της ανάγκης, όπως διασαφηνίζεται στην ίδια γνωμάτευση, δικαιολογείται μόνο 
σε εξαιρετικές περιπτώσεις και, εφόσον συντρέχουν σωρευτικά συγκεκριμένες προϋποθέσεις, όπως εξαιρετικές 
περιστάσεις ή αδήριτη ανάγκη ή μη ύπαρξη άλλης θεραπείας, τα μέτρα να είναι προσωρινού χαρακτήρα και 
ανάλογα με την ανάγκη.  Συναφώς, όπως επισημαίνεται, λαμβάνοντας υπόψη ότι με την υπό αναφορά 
πρόταση νόμου σκοπείται η μείωση των ενοικίων για την υποβοήθηση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, 
δεδομένων των οικονομικών προβλημάτων που αντιμετωπίζει επί του παρόντος ο τόπος, είναι αμφίβολο κατά 
πόσο μπορεί να δικαιολογηθεί η επίκληση του δικαίου της ανάγκης για την υιοθέτησή της, αφού δεν 
ικανοποιείται η προϋπόθεση της αναγκαιότητας με την έννοια που αποδίδεται στον όρο αυτό από τη νομολογία 
του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Περαιτέρω, όπως αναφέρεται στο ίδιο έγγραφο, οι επικρατούσες συνθήκες της 
αγοράς επιτρέπουν από μόνες τους τη μείωση των ενοικίων τόσο λόγω της πληθώρας ακινήτων που είναι 
διαθέσιμα προς ενοικίαση σήμερα όσο και λόγω της μείωσης του ύψους των ενοικίων, στην οποία έχουν ήδη 
προβεί αρκετοί ιδιοκτήτες ακινήτων.     

 Όπως αναφέρεται έτι περαιτέρω στην ίδια γνωμάτευση, η αναγκαιότητα που δικαιολογούσε την 
επίκληση του δικαίου της ανάγκης εξετάστηκε στην υπόθεση Αλούπας εναντίον της Εθνικής Τράπεζας της 
Ελλάδος το 1983, με την οποία κρίθηκε η συνταγματικότητα των διατάξεων του περί Ανακουφίσεως Οφειλετών 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμου του 1979, όπου το δικαστήριο έκρινε ότι, σε όση έκταση τα άρθρα του εν λόγω 
νόμου ήταν αντίθετα προς συγκεκριμένα άρθρα του συντάγματος, περιλαμβανομένου του άρθρου 26, 
δικαιολογούνταν από το δίκαιο της ανάγκης, αφού θεσπίστηκαν με σκοπό να αντιμετωπιστούν οι συνέπειες και 
οι επιπτώσεις που απορρέουν από την τουρκική εισβολή και τη συνεχιζόμενη κατοχή σημαντικού μέρους του 
εδάφους της ∆ημοκρατίας.  Επιπλέον, στην ίδια υπόθεση κρίθηκε ότι τα υπό συζήτηση μέτρα ήταν ανάλογα με 
την ανάγκη που δημιουργήθηκε από τις συνέπειες της τουρκικής εισβολής για ανακούφιση των πληγέντων και 
εκτοπισθέντων οφειλετών.  Επιπρόσθετα, όπως αναφέρεται στην εν λόγω γνωμάτευση, το Ανώτατο 
∆ικαστήριο, κρίνοντας τη συνταγματικότητα των προνοιών του περί Ανακουφίσεως ∆υσπραγούντων 
Ενοικιαστών Νόμου του 1965, αποφάσισε ότι η θέσπιση της εν λόγω νομοθεσίας ήταν πλήρως 
δικαιολογημένη, κρίνοντας ότι συνέτρεχαν σωρευτικά όλες οι νομολογιακά καθιερωμένες προϋποθέσεις για την 
επίκληση του δικαίου της ανάγκης.  Ως εκ τούτου, όπως επισημαίνεται, δεν μπορεί να υποστηριχθεί επιτυχώς 
στο δικαστήριο ότι έχει προκύψει και/ή ότι υφίσταται αναγκαιότητα, ούτως ώστε η θέσπιση της προτεινόμενης 
νομοθεσίας να δικαιολογείται από το δίκαιο της ανάγκης, σε περίπτωση που το θέμα τεθεί ενώπιόν του, στην 
τελική κρίση του οποίου υπόκειται το ζήτημα. 

 Ο εκπρόσωπος της ΕΠΑ, αφού εξέφρασε τη διαφωνία του σε σχέση με τις πρόνοιες της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου, επεσήμανε στις επιτροπές πως οποιοσδήποτε περιορισμός στον ανταγωνισμό θα 
επιβαρύνει τις συνθήκες υγιούς ανταγωνισμού. 

 Το ΚΕΒΕ διατύπωσε τη διαφωνία του σε σχέση με τις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου με 
γραπτό υπόμνημά του που κατέθεσε στις επιτροπές, στο οποίο αναφέρονται μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα: 

1. Τα ενοίκια ρυθμίζονται από την προσφορά και τη ζήτηση και οποιαδήποτε επέμβαση στην ομαλή 
λειτουργία της αγοράς θα δημιουργήσει σοβαρές στρεβλώσεις. 

2. Ο κίνδυνος απώλειας ενοικιαστών και η δυσκολία στην εξεύρεση νέων διευκολύνει τη μείωση του ύψους 
των υφιστάμενων ενοικίων χωρίς την ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης.  Περαιτέρω, το γεγονός ότι αρκετά 
υποστατικά αυτή τη στιγμή είναι διαθέσιμα προς ενοικίαση αποτελεί έναν πρόσθετο παράγοντα για 
μείωση του ύψους των ενοικίων, χωρίς να απαιτείται η διά νόμου ρύθμιση του θέματος. 

3. Ενώ πολλοί ιδιοκτήτες ακινήτων έχουν ήδη προβεί σε σημαντικές μειώσεις ενοικίων, οι πρόνοιες της 
υπό συζήτηση πρότασης νόμου δεν τους παρέχουν καμία απολύτως διασφάλιση όσον αφορά τη μη 
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περαιτέρω μείωση των εισοδημάτων τους, αφού θα κληθούν να προβούν σε περαιτέρω μείωση του 
ύψους των ενοικίων κατά  25%. 

4. Η υπό συζήτηση πρόταση νόμου λαμβάνει υπόψη μόνο την οικονομική κατάσταση των ενοικιαστών, 
χωρίς να λαμβάνει καθόλου υπόψη την οικονομική κατάσταση των ιδιοκτητών ακινήτων, γεγονός που 
πιθανόν να την καθιστά αντισυνταγματική, αφού δε λαμβάνεται καθόλου υπόψη το βάρος που θα 
επωμιστεί ο ιδιοκτήτης σε σχέση με το όφελος που θα έχει ο ενοικιαστής. 

5. Η υιοθέτηση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου θα δημιουργήσει ένα νέο κύμα μη εξυπηρετούμενων 
δανείων ιδιοκτητών ακινήτων που δε θα μπορούν να αποπληρώσουν τα δάνεια τα οποία έχουν συνάψει, 
με αποτέλεσμα αρκετά ακίνητα να οδηγηθούν σε αναγκαστική πώληση. 

6. Ο φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας έχει αυξηθεί σημαντικά και επιβαρύνει αποκλειστικά τον ιδιοκτήτη 
ακινήτου, με αποτέλεσμα να μειώνονται δραστικά τα οφέλη που πιθανόν να είχε από την ακίνητη 
ιδιοκτησία του. 

7. Η νομοθετική ρύθμιση για μείωση των ενοικίων αναμένεται να επηρεάσει και την εκτιμημένη αξία των 
ακινήτων, με αποτέλεσμα να μειωθεί η ελκυστικότητα για αγορά καταστημάτων και γραφείων, αφού οι 
αγοραστές θα γνωρίζουν ότι είναι δυνατή η νομοθετική ρύθμιση για μείωση του ενοικίου που θα 
συμφωνήσει ο ιδιοκτήτης με τον ενοικιαστή. 

8. Η ενοικίαση ακινήτων είναι ήδη επιβαρυμμένη με αυστηρές και αναχρονιστικές νομοθεσίες, ενώ τα 
ενοίκια έχουν ήδη παγιοποιηθεί με σχετικό διάταγμα του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
για τα επόμενα δύο χρόνια, γι’ αυτό και η εφαρμογή νομοθετικής ρύθμισης για μείωση των ενοικίων 
θεωρείται αχρείαστη και επιβλαβής για την κτηματαγορά και την οικονομία γενικότερα.     

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΒΕΚ συμφώνησε με τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου και 
επεσήμανε στις επιτροπές την ανάγκη άμεσης προώθησής της για ανακούφιση των ενοικιαστών ακινήτων, 
αναφέροντας περαιτέρω ότι και το κράτος έχει υποχρέωση να στηρίξει τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 

 Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, με γραπτό υπόμνημά του 
που κατέθεσε στις επιτροπές, διατυπώνει τη διαφωνία του για την υιοθέτηση νομοθετικής ρύθμισης για μείωση 
του ύψους των ενοικίων των επαγγελματικών υποστατικών για τους ακόλουθους μεταξύ άλλων λόγους: 

1. Η καθολική μείωση των ενοικίων θα πλήξει καίρια την πώληση ή/και εμπορία καταστημάτων και 
γραφείων, αφού η απόφαση για αγορά τέτοιων ακινήτων θα επηρεαστεί, δεδομένης της δυνατότητας 
μείωσης του ύψους του ενοικίου που θα συμφωνηθεί με νομοθετική ρύθμιση ανά πάσα στιγμή.  

2. Ο περί Ενοικιοστασίου Νόμος παρέχει τη δυνατότητα στον ενοικιαστή να αποταθεί στο δικαστήριο για 
τον καθορισμό του δίκαιου ενοικίου που πρέπει να πληρώνεται σε σχέση με το ακίνητο και συναφώς να 
απαιτήσει μείωση του ενοικίου. 

3. Η νομοθετική ρύθμιση για μείωση των ενοικίων ενδέχεται να είναι αντισυνταγματική ή/και να αντίκειται 
στο κοινοτικό κεκτημένο. 

4. Με την προτεινόμενη ρύθμιση λαμβάνεται υπόψη μόνο η οικονομική κατάσταση των ενοικιαστών, χωρίς 
να λαμβάνεται καθόλου υπόψη αυτή των ιδιοκτητών ακινήτων, που σε κάποιες περιπτώσεις μπορεί να 
είναι πολύ χειρότερη από την οικονομική κατάσταση των ενοικιαστών. 

5. Στον καθορισμό του ύψους των ενοικίων, όπως και σε άλλους τομείς της οικονομίας, εφαρμόζεται ο 
νόμος της προσφοράς και της ζήτησης.  Συναφώς, δεδομένης της πληθώρας ξενοίκιαστων 
υποστατικών, οι ιδιοκτήτες ακινήτων που είναι ενοικιασμένα παίρνουν τις αποφάσεις τους για πιθανή 
μείωση των ενοικίων σταθμίζοντας τις ανάγκες τους, χωρίς να τους το επιβάλλει ο νόμος. 

6. Μεγάλος αριθμός ιδιοκτητών ακινήτων έχουν ήδη προβεί αυτοβούλως σε σημαντικές μειώσεις ενοικίων, 
προκειμένου να μη χαθεί ούτε ένας συνεπής ενοικιαστής, και με την ψήφιση της πρότασης νόμου θα 
κληθούν να προβούν σε περαιτέρω μείωση των ενοικίων κατά 25%.      

7. Η υιοθέτηση της πρότασης νόμου θα δημιουργήσει ένα νέο κύμα μη εξυπηρετούμενων δανείων από 
ιδιοκτήτες ακινήτων που δε θα έχουν τη δυνατότητα να αποπληρώσουν τα δάνεια που συνήψαν 
υποθηκεύοντας τα υποστατικά και τα σπίτια τους, λόγω της μείωσης των εισοδημάτων τους από τα 
ενοίκια, με αποτέλεσμα να κινδυνεύουν να τα χάσουν. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΒ διαφώνησε με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου για τους ίδιους λόγους που 
αναφέρονται στο υπόμνημα του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών.      

 Ο εκπρόσωπος του ΚΣΙΑ δήλωσε στις επιτροπές πως ο σύνδεσμος δε διαφωνεί με τη μείωση των 
ενοικίων των ακινήτων, αλλά, όπως επισήμανε, το θέμα αυτό πρέπει να ρυθμιστεί από την ίδια την αγορά 
μέσω του νόμου της προσφοράς και της ζήτησης.   
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 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου δήλωσε στις 
επιτροπές πως η νομοθετική ρύθμιση για μείωση των ενοικίων θα δημιουργήσει σοβαρές στρεβλώσεις στην 
αγορά, γι’ αυτό και υποστήριξε πως ο καθορισμός των ενοικίων πρέπει να ρυθμιστεί μέσω του νόμου της 
προσφοράς και της ζήτησης. 

 Η FIABCI (Τμήμα Κύπρου) με γραπτό υπόμνημά της προς τις επιτροπές διατυπώνει τη θέση ότι 
διαφωνεί με τη διά νόμου επιβολή μείωσης στα ενοίκια.  Ειδικότερα, όπως επισημαίνεται στο εν λόγω 
υπόμνημα, τα ενοίκια ρυθμίζονται από την προσφορά και τη ζήτηση, γι’ αυτό και οποιαδήποτε επέμβαση στην 
ομαλή λειτουργία της αγοράς, εκτός του ότι είναι αντισυνταγματική, θα δημιουργήσει σοβαρές στρεβλώσεις.  
Στο ίδιο υπόμνημα αναφέρεται επίσης ότι πολλοί ιδιοκτήτες εδώ και αρκετούς μήνες έχουν ήδη προβεί σε 
σημαντικές μειώσεις ενοικίων, γεγονός που διαπιστώνεται και από σχετική έρευνα που έχει διενεργηθεί από το 
Royal Institution of Chartered Surveyors (RICS Κύπρου).  Σύμφωνα με τα αποτελέσματα της εν λόγω έρευνας, 
όπως αναφέρεται, οι τιμές στα ενοίκια έχουν ήδη μειωθεί κατά μέσο όρο γύρω στο 15% τον τελευταίο χρόνο και 
η απόδοση προς τον ιδιοκτήτη του ακινήτου που ενοικιάζεται κυμαίνεται γύρω στο 4%, δηλαδή περίπου στο 
μισό του επιτοκίου που καταβάλλει ο ιδιοκτήτης στην τράπεζα για αποπληρωμή των δανείων του.  Περαιτέρω, 
όπως επισημαίνεται στο ίδιο υπόμνημα, αναμένεται σημαντική αύξηση στη φορολογία ακίνητης ιδιοκτησίας 
μετά την ψήφιση σχετικής νομοθεσίας, που θα επιβαρύνει αποκλειστικά τον ιδιοκτήτη του ακινήτου, γεγονός 
που θα μειώσει δραστικά τα όποια οφέλη πιθανόν να είχε από την ακίνητη περιουσία του, γι’ αυτό και οι 
παράμετροι αυτοί  πρέπει να ληφθούν σοβαρά υπόψη. 

 Οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΥΜΕ και του ΠΑΣΥΠΕ συμφώνησαν με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου. 

 Ο εκπρόσωπος του ΠΑΣΙΚΑ, αφού συμφώνησε με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, επισήμανε στις 
επιτροπές την ανάγκη ψήφισής της, αφού, όπως υποστήριξε, η μείωση των ενοικίων θα αποτρέψει το κλείσιμο 
μεγάλου αριθμού κέντρων αναψυχής.  

 Στο στάδιο της εξέτασης της πρότασης νόμου οι επιτροπές αποφάσισαν σε πρώτο στάδιο την 
τροποποίηση του κειμένου της, ώστε οι πρόνοιές της να εφαρμόζονται και για ακίνητη ιδιοκτησία που 
χρησιμοποιείται και για οικιστικούς σκοπούς.  Επιπλέον, οι επιτροπές, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν τους στα πλαίσια της μελέτης του όλου θέματος, αποφάσισαν την περαιτέρω τροποποίηση του 
πρώτου αναθεωρημένου κειμένου της πρότασης νόμου προς όφελος του ιδιοκτήτη του ακινήτου με την 
εισαγωγή σε αυτήν των ακόλουθων νέων προνοιών: 

1. Για τον υπολογισμό του ποσοστού μείωσης του ποσού του ενοικίου, το οποίο προβλέπεται είτε στο 
υφιστάμενο ενοικιαστήριο έγγραφο είτε με βάση προφορική συμφωνία είτε με άλλο τρόπο, να 
λαμβάνονται υπόψη και να συμψηφίζονται τυχόν μειώσεις του καταβαλλόμενου ενοικίου που έγιναν ήδη 
κατά την περίοδο των έξι μηνών που προηγείται της ημερομηνίας από την οποία η εν λόγω πρόταση 
νόμου θα τεθεί σε ισχύ. 

2. Στις περιπτώσεις που ο ενοικιαστής καταβάλλει το ενοίκιο που καθορίζεται από τις πρόνοιες της 
πρότασης νόμου ο ιδιοκτήτης του ακινήτου να μη δικαιούται να προβεί σε έξωση του ενοικιαστή, εκτός 
εάν αυτός καθυστερεί την πληρωμή του ενοικίου για σαράντα μέρες μετά την ημερομηνία που αυτό θα 
καθίσταται πληρωτέο ή αν παραβεί άλλους ουσιώδεις όρους της σύμβασης μίσθωσης. 

3. Να καθοριστεί ότι ακίνητο περιλαμβάνει κτίριο υπό ή προς ενοικίαση ως κατοικία ή ως κατάστημα και 
περιλαμβάνει ακίνητο που ενοικιάζει το κράτος ή άλλος οργανισμός δημόσιου δικαίου.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης των προνοιών του πρώτου αναθεωρημένου κειμένου της πρότασης 
νόμου οι επιτροπές αποφάσισαν προκαταρκτικά να επανέλθουν στην αρχική θέση του εισηγητή της για 
εφαρμογή των προνοιών του τροποποιημένου κειμένου της μόνο για επαγγελματικούς σκοπούς.  Παράλληλα, 
οι δύο επιτροπές, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, αποφάσισαν την περαιτέρω 
τροποποίηση του πρώτου αναθεωρημένου κειμένου της πρότασης νόμου με την τροποποίηση αριθμού 
προνοιών της, αλλά και την εισαγωγή επιπρόσθετων νέων προνοιών προς όφελος του ιδιοκτήτη, ώστε αυτή να 
γίνει πιο δίκαιη, ισορροπημένη και πιο αναλογική, προς όφελος τόσο των ενοικιαστών όσο και των ιδιοκτητών.  
Ειδικότερα, οι επιτροπές επέφεραν στο πρώτο αναθεωρημένο κείμενο της πρότασης νόμου τις ακόλουθες 
τροποποιήσεις, οι οποίες ενσωματώθηκαν στο δεύτερο αναθεωρημένο κείμενό της: 

1. Τροποποίησαν την πρόνοια με την οποία καθορίζεται το ύψος του ποσοστού μείωσης του ποσού του 
ενοικίου που καταβάλλεται για επαγγελματικούς σκοπούς για εξόφληση των συμβατικών υποχρεώσεων 
του ενοικιαστή στο 25%, έτσι ώστε να μειωθεί το πιο πάνω ποσοστό στο 20%. 

2. Περαιτέρω, τροποποίησαν την πρόνοια σύμφωνα με την οποία για τον υπολογισμό του ποσοστού 
μείωσης του 20% του ποσού του ενοικίου θα λαμβάνονται υπόψη και θα  συμψηφίζονται τυχόν μειώσεις 
του καταβαλλόμενου ενοικίου που έγιναν στην περίοδο των έξι μηνών που προηγείται της ημερομηνίας 
από την οποία η πρόταση νόμου θα τεθεί σε ισχύ, ώστε να επεκταθεί η πιο πάνω χρονική προθεσμία 
στους δεκαοκτώ μήνες που προηγούνται της ημερομηνίας αυτής. 
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3. Πρόσθεσαν σ’ αυτό πρόνοια με την οποία, σε περίπτωση που ο ιδιοκτήτης ακινήτου δεν έχει επιβάλει 
οποιαδήποτε αύξηση στο ύψος του καταβαλλόμενου ενοικίου που δικαιούται ή έχει επιβάλει αύξηση 
μικρότερη του ανώτατου ορίου αύξησης ενοικίου που καθορίζεται στα διατάγματα του Υπουργικού 
Συμβουλίου του 2011, που εκδόθηκαν δυνάμει των προνοιών του περί Ενοικιοστασίου Νόμου κατά την 
περίοδο των δεκαοκτώ μηνών που προηγείται της ημερομηνίας που η εν λόγω πρόταση νόμου θα τεθεί 
σε ισχύ, να λαμβάνεται υπόψη και να συμψηφίζεται για τον καθορισμό του ποσοστού μείωσης του 
καταβαλλόμενου ενοικίου. 

4. Τροποποίησαν περαιτέρω την πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία, στις περιπτώσεις που ο ενοικιαστής 
καταβάλλει το ενοίκιο που καθορίζεται από τις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου, ο ιδιοκτήτης 
του ακινήτου δε δικαιούται να προβεί σε έξωση του ενοικιαστή, εκτός εάν αυτός καθυστερεί την 
πληρωμή του ενοικίου για σαράντα μέρες μετά την ημερομηνία που αυτό καθίσταται πληρωτέο ή αν 
παραβαίνει άλλους ουσιώδεις όρους της σύμβασης μίσθωσης, έτσι ώστε το χρονικό διάστημα 
καθυστέρησης καταβολής του ενοικίου πριν από την έξωση να επεκταθεί στους δύο μήνες και 
παράλληλα να προστεθεί σ’ αυτήν πρόνοια με την οποία, σε περίπτωση που ο ενοικιαστής καθυστερεί 
την πληρωμή του ενοικίου για περίοδο πέραν των δύο μηνών, να μη δικαιούται τη μείωση του ενοικίου 
που προβλέπεται στην εν λόγω πρόταση νόμου. 

5. Τροποποίησαν περαιτέρω την πρόνοιά του με την οποία καθορίζεται η διάρκεια ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου από την 1η Μαΐου 2013 μέχρι τις 30 Απριλίου 2014, των δύο ημερομηνιών 
συμπεριλαμβανομένων, ώστε η υπό αναφορά πρόταση νόμου με την ψήφισή της σε νόμο να ισχύσει για 
την περίοδο από την 1η Ιουνίου 2013 και μέχρι τις 30 Μαΐου 2014.  

 Σε μεταγενέστερο στάδιο οι επιτροπές αποφάσισαν την περαιτέρω τροποποίηση του δεύτερου 
αναθεωρημένου κειμένου της πρότασης νόμου επιφέροντας σ’ αυτό τις ακόλουθες τροποποιήσεις στο τρίτο 
αναθεωρημένο κείμενο: 

1. Τροποποίησαν την πρόνοια της πρότασης νόμου με την οποία καθορίστηκε το ύψος του ποσοστού 
μείωσης του ποσού του ενοικίου που καταβάλλεται για επαγγελματικούς σκοπούς για εξόφληση των 
συμβατικών υποχρεώσεων του ενοικιαστή στο 20%, έτσι ώστε το ποσό του ενοικίου που προβλέπεται 
από οποιαδήποτε υφιστάμενη σύμβαση μίσθωσης ή οποιαδήποτε προφορική συμφωνία για 
επαγγελματικούς σκοπούς περιλαμβανομένης θέσμιας ενοικίασης, από την 1η Ιουνίου 2013 και μέχρι τις 
30 Μαΐου 2014, να μειώνεται κατά ποσοστό 20% επί του ενοικίου που καταβάλλεται από τον ενοικιαστή 
του ακινήτου για πλήρη εξόφληση των συμβατικών του υποχρεώσεων, στις περιπτώσεις που το ποσό 
του ενοικίου δεν υπερβαίνει τις δύο χιλιάδες ευρώ (€2.000), και κατά 10% επί του ενοικίου που 
καταβάλλεται από τον ενοικιαστή του ακινήτου για πλήρη εξόφληση των συμβατικών του υποχρεώσεων, 
στις περιπτώσεις που το ποσό του ενοικίου υπερβαίνει τις δύο χιλιάδες ευρώ (€2.000). 

2. Πρόσθεσαν σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία, στις περιπτώσεις που ο ενοικιαστής ακινήτου δεν 
έχει καταβάλει το προβλεπόμενο ποσό του ενοικίου για τους δύο μήνες πριν από την ημερομηνία που η 
υπό αναφορά πρόταση νόμου τεθεί σε ισχύ, δε θα δικαιούται τη μείωση του ενοικίου που προβλέπεται 
στην εν λόγω πρόταση νόμου, εκτός εάν εξοφλήσει τις συμβατικές του υποχρεώσεις με την άμεση 
καταβολή των οφειλόμενων ενοικίων στον ιδιοκτήτη του ακινήτου.  Συναφώς, οι επιτροπές αποφάσισαν 
την περαιτέρω τροποποίηση της πρόνοιας με την οποία προβλέπεται ότι, σε περίπτωση που ο 
ενοικιαστής ακινήτου καθυστερεί την πληρωμή του ενοικίου για περίοδο πέραν των δύο μηνών μετά την 
ημερομηνία από την οποία αυτό κατέστη πληρωτέο ή παραβαίνει άλλους ουσιώδεις όρους της 
σύμβασης μίσθωσης, δε θα δικαιούται τη μείωση του ενοικίου που προβλέπεται στην εν λόγω πρόταση 
νόμου και ο ιδιοκτήτης του ακινήτου θα δικαιούται να προβεί σε έξωση του ενοικιαστή, έτσι ώστε οι 
πρόνοια αυτή να αφορά μόνο την έξωση του ενοικιαστή.  

3. Πρόσθεσαν σ’ αυτήν πρόνοια με την οποία καθορίζεται ότι οι πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης 
νόμου δε θα τυγχάνουν εφαρμογής σε νέες συμβάσεις μίσθωσης ή σε οποιαδήποτε προφορική 
συμφωνία για επαγγελματικούς σκοπούς που συνομολογήθηκαν ή συμφωνήθηκαν, ανάλογα με την 
περίπτωση για πρώτη φορά μετά την 1η Σεπτεμβρίου 2012.  

 Στο τελικό στάδιο της εξέτασης της υπό αναφορά πρότασης νόμου, η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εισηγήθηκε στις επιτροπές την περαιτέρω τροποποίηση του τρίτου διαμορφωμένου 
κειμένου της πρότασης νόμου, ώστε οι πρόνοιές της να εφαρμόζονται και σε ακίνητη ιδιοκτησία που 
χρησιμοποιείται για οικιστικούς σκοπούς.  Επιπρόσθετα, εισηγήθηκε την περαιτέρω τροποποίηση του τρίτου 
διαμορφωμένου κειμένου της πρότασης νόμου, έτσι ώστε να διαλαμβάνονται τα ακόλουθα: 

1. Το ποσό του ενοικίου που προβλέπεται από οποιαδήποτε υφιστάμενη σύμβαση μίσθωσης ή 
οποιοδήποτε υφιστάμενο ενοικιαστήριο έγγραφο ή οποιαδήποτε υφιστάμενη προφορική συμφωνία για 
επαγγελματικούς ή οικιστικούς σκοπούς να μειωθεί: 
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α. κατά ποσοστό 20% επί του ενοικίου που καταβάλλεται από τον ενοικιαστή του ακινήτου για 
οικιστικούς σκοπούς για πλήρη εξόφληση των συμβατικών του υποχρεώσεων με μέγιστο ποσό 
μείωσης τα εκατόν είκοσι ευρώ (€120). και 

β. κατά ποσοστό 20% επί του ενοικίου που καταβάλλεται από τον ενοικιαστή του ακινήτου για 
επαγγελματικούς σκοπούς για πλήρη εξόφληση των συμβατικών του υποχρεώσεων με μέγιστο 
ποσό μείωσης τα τετρακόσια ευρώ (€400).. 

2. Οι πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου να εξαιρούν από το πεδίο εφαρμογής τους 
οποιεσδήποτε συμβάσεις μίσθωσης ή οποιαδήποτε ενοικιαστήρια έγγραφα ή οποιαδήποτε προφορική 
συμφωνία συνομολογήθηκε για πρώτη φορά μετά την 1η Ιανουαρίου 2013, αντί μετά την 1η Σεπτεμβρίου 
2012 που καθορίστηκε στο τρίτο αναθεωρημένο κείμενο. 

3. Η υπό αναφορά πρόταση νόμου με την ψήφισή της σε νόμο να ισχύσει για την περίοδο από τις 7 
Ιουνίου 2013 και μέχρι τις 6 Ιουνίου 2014, των δύο ημερομηνιών συμπεριλαμβανομένων, αντί για την 
περίοδο από την 1η Ιουνίου 2013 μέχρι και τις 30 Μαΐου 2014. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας 
υιοθέτησαν καταρχήν τις πιο πάνω θέσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, γι’ 
αυτό και διαμόρφωσαν ανάλογα τις πρόνοιες του τελευταίου διαμορφωμένου κειμένου της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου .για σκοπούς προώθησής του στην ολομέλεια για συζήτηση και ψήφιση.  Επιφυλάσσουν 
ωστόσο όλες οι πλευρές το δικαίωμά τους να τοποθετηθούν τελικά επί της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή 
της στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας διαμόρφωσαν τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών και τα μέλη των δύο επιτροπών βουλευτές 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως συμφωνούν με τις πρόνοιες 
της υπό αναφορά πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και 
εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται 
ως «Ο περί Ενοικιαζομένων Ακινήτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013». 

2. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας και τα μέλη των δύο 
επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τα μέλη των 
επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και τα μέλη της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν στις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί 
κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας υποβάλλουν στην ολομέλεια του σώματος την παρούσα έκθεση για τη λήψη τελικής 
απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει αίτημα… 

 Ορίστε, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως σας έχουμε ήδη πληροφορήσει, υπάρχει αίτημα για μιας εβδομάδας αναβολή, 
γιατί υπάρχουν σοβαρά στοιχεία που πρέπει να μελετηθούν ακόμη περισσότερο και αφορούν ευρύτερα την 
οικονομία του κράτους και το πώς θα πορευθεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία τα χρόνια που έρχονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, να ακούσω τις απόψεις και των υπολοίπων κομμάτων.   

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς δε θα συναινέσουμε για δύο λόγους.  Καταρχάς, είναι η τρίτη αναβολή, αλλά 
δεν είναι τούτη η ουσία.  Εάν θα υπήρχε το δεδομένο ότι την άλλη εβδομάδα θα μπορούσε τα θέματα στα 
οποία έχει αναφερθεί ο κ. Τορναρίτης να ξεκαθαριστούν, καλώς.  Είναι ξεκάθαρο όμως από τις σημερινές 
διαβουλεύσεις ότι δεν πρόκειται να υπάρξει αυτό το ξεκαθάρισμα και θέλω να θυμίσω ότι τουλάχιστον εμείς 
από την περασμένη Πέμπτη είχαμε δηλώσει ότι ήταν η τελευταία αναβολή.  Η Βουλή πρέπει να συζητήσει και 
να αποφασίσει. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. Ο κ. Σαρίκας και ο κ. Περδίκης μετά. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, πράγματι έχουν δοθεί δύο αναβολές, είχαμε δείξει κατανόηση, αλλά νομίζω ότι 
μπορούμε να προχωρήσουμε σήμερα στη συζήτηση και στην ψήφιση αυτής της πρότασης νόμου.  Είναι ένα 
σημαντικό θέμα το οποίο απασχολεί χιλιάδες συμπατριώτες μας και, αν υπήρχε θέμα ευρύτερων επιπτώσεων 
στην οικονομία, θα έπρεπε πιστεύω η ίδια η κυβέρνηση να έρθει να ζητήσει να καθυστερήσουμε την ψήφιση 
αυτής της πρότασης νόμου.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αλήθεια ότι ετέθησαν υπόψη μας κάποιες επιφυλάξεις σχετικά με την ψήφιση της 
συγκεκριμένης πρότασης νόμου και δε μιλώ για τις συνταγματικές επιφυλάξεις, αλλά για επιφυλάξεις που έχουν 
να κάνουν με την πορεία ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών.  Όμως έχουν περάσει τρεις εβδομάδες και δεν 
έχουμε πάρει ουδεμία ουσιαστική πρόταση, εισήγηση ή μελέτη επί τούτου και νομίζω ότι για μας προκύπτει 
θέμα αξιοπιστίας του ίδιου του κοινοβουλίου, εφόσον αναβάλει ένα θέμα το οποίο θεωρείται ότι το έχει διεξέλθει 
πλήρως η αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, το οποίο απασχολεί σοβαρά και αρκετούς πολίτες 
και την αγορά και η Βουλή θα το αναβάλει χωρίς να έχει κάποιο συγκεκριμένο λόγο που να τεκμηριώνεται έστω 
από κάποιες ενδείξεις.  Γι’ αυτό δε θα στηρίξουμε την αίτηση για αναβολή από τους φίλους του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ θεωρώ πολύ λογικό το αίτημα που έβαλε κάτω και στη σύσκεψη το ΑΚΕΛ.  Απ’ εκεί και πέρα, 
υπάρχουν δύο σημεία τα οποία πρέπει να συνυπολογιστούν. Το ένα, περί της αξιοπιστίας του κοινοβουλίου, 
νομίζω παραδείγματα, δόξα Σοι ο Θεός, υπάρχουν πολλά!  Και σήμερα θα έχουμε τρανταχτά παραδείγματα 
αναβολών και πάνω σε αναβολές, ακόμα και για εφαρμογές νόμων.  Το δεύτερο σημείο που θέλω να πω είναι 
ότι νομίζω είναι κατανοητό και, ανεξάρτητα αν χρειαζόμαστε πιστοποιήσεις, θα έλεγα είναι κοντά στο νου ότι, 
αν κάμουμε αυτή την ενέργεια σήμερα, η οποία είναι σωστή κατά την άποψή μου, δε χρειαζόμαστε 
πιστοποιήσεις ή επιστολές από οποιονδήποτε, για να δούμε τις επιπτώσεις όσον αφορά… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ας μείνουμε στην ουσία όμως. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή θίγηκε η ουσία των τραπεζών, μένω μέχρι εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα θίξω ένα θέμα που αφορά το αίτημα για αναβολή, αλλά και ένα άλλο θέμα 
διαδικαστικό, στο οποίο θα ήθελα να ακούσω τη θέση και εσάς και των συναδέλφων.  Το πρώτο θέμα, όσον 
αφορά την αναβολή, νομίζω ότι θα μπορούσαμε να δώσουμε μια αναβολή, λαμβανομένων υπόψη όχι μόνο 
των θεμάτων ουσίας που θέτει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός… ∆ιερωτώμαι κατά πόσο θα μπορούσαμε να 
εκμεταλλευτούμε κάποια αναβολή, ώστε πολλές από τις αρκετές τροπολογίες που υπάρχουν να μπορέσουν να 
συμπτυχθούν και να έχουμε μια κοινή θέση, επομένως  θα μπορούσαμε, κερδίζοντας κάποιο χρόνο, να έχουμε 
κοινή θέση.   

 Το δεύτερο θέμα που θα ήθελα, εφόσον ξεκινά πλέον η συζήτηση του θέματος, να θέσω ενώπιόν σας, 
για να τοποθετηθείτε και εσείς, είναι ότι έχετε στείλει μια επιστολή στον πρόεδρο της επιτροπής σε σχέση με 
ενδεχόμενα συμφέροντα που μπορεί να έχουμε όλοι σχετικά με αυτό το θέμα.  Επειδή προσωπικά τυγχάνει να 
ενοικιάζω κατάστημα, αλλά θεωρώ ότι, σκεφτόμενος το θέμα, πλείστοι των συναδέλφων… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 
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 Τέθηκε, ∆ημήτρη, με επιστολή του Προέδρου, γι’ αυτό το θέτω.  Θα ήθελα να τοποθετηθώ λέγοντας ότι, 
ναι, τυγχάνει να είμαι ενοικιαστής και θα ήθελα να ζητήσω και από τους συναδέλφους οι οποίοι είτε είναι 
ενοικιαστές από την πλευρά του ιδιοκτήτη ή του ενοικιαστή εμπορικού καταστήματος ή διαμερίσματος ή οι ίδιοι 
ή η σύζυγός τους… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριοι, να τελειώσω;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής έστειλε επιστολή στον πρόεδρο της επιτροπής, όταν συζητούσαμε το θέμα, και 
του είπε «κύριοι, πρέπει να δείτε το θέμα των συμφερόντων».  Εντοπίζω με αυτή την επιστολή ότι, αν το 
ανοίξουμε το θέμα -που το ανοίγω σήμερα- πιθανόν η μισή Βουλή να μην μπορεί να ψηφίσει.  Το θέτω, επειδή 
ετέθηκε η επιστολή από τον Πρόεδρο, ώστε να είναι ενώπιον όλων μας.  Αντιλαμβάνεστε και στα θέματα των 
προσφύγων ή των πληγέντων πιθανόν οι μισοί να μην μπορούμε να ψηφίζουμε.  Είναι ένα θέμα που, εφόσον 
τέθηκε με επιστολή του Προέδρου, πρέπει η Βουλή να ξεκαθαρίσει.  Το δηλώνουμε και ψηφίζουμε ή είμαστε 
αποχή, ώστε να ξέρουμε ο καθένας τι θα πούμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απαντώ αμέσως ότι υπάρχουν όρια σε ό,τι αφορά το συγκεκριμένο θέμα της σύγκρουσης ή της 
σύμπτωσης συμφερόντων.  Συνεπώς, θα πρέπει να κριθεί η κάθε περίπτωση με τα δικά της χαρακτηριστικά.  
Εάν δηλαδή κάποιος ιδιοκτήτης διαθέτει είκοσι πολυκατοικίες, τότε, ναι, εγείρεται θέμα, αλλά δεν μπορούμε να 
εκτιμήσουμε ως σύμπτωση ή σύγκρουση συμφερόντων αν κάποιος ενοικιάζει ένα κατάστημα ή ένα γραφείο.  
Αυτή είναι μία υπερβολή η οποία σίγουρα δεν περιλαμβάνεται στο κλίμα είτε στο πνεύμα και το γράμμα και της 
επιστολής. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ενισχυτικά των όσων δηλώσατε, γιατί θεωρώ ότι τίθεται το θέμα σε σχέση με την ουσία του υπό 
αναβολή ζητήματος.  Καλά, δεν είμαστε όλοι καταναλωτές;  Όταν ψηφίζουμε αύξηση ή μείωση των 
καταναλωτικών φόρων, πρέπει να φεύγουμε;  Και, δεύτερον, το δηλώνεις και μένεις!  ∆ε λέει ο κανονισμός ότι 
δηλώνεις και αποχωρείς και δε λαμβάνεις μέρος, για να ξέρει ο άλλος αν εγώ, την ώρα που τοποθετήθηκα, 
μπορεί να επηρεάστηκα.  Λοιπόν, η ουσία του διαδικαστικού θέματος είναι πολύ απλή.  Υπάρχει μια άλφα 
εκτίμηση.  Βάσει αυτής της εκτίμησης μπορεί να δημιουργηθούν επιπτώσεις από την απόφαση που θα 
πάρουμε.  Με λύπη μου θα πω ότι η κυβέρνηση αποφεύγει να αναλάβει την ευθύνη της.  Γι’ αυτό είπαμε πως, 
αν είχε ένδειξη ότι μέχρι την επόμενη εβδομάδα θα είχε σαφή τοποθέτηση, καλώς.  Από τη στιγμή που 
κωλύεται για οποιουσδήποτε λόγους -δε λέω ότι δε θέλει να πει- δεν έχει νόημα, διαφορετικά θα πηγαίνουμε 
από αναβολή σε αναβολή μέχρι τον επόμενο χρόνο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης έχει εγείρει ένα θέμα -για να δούμε αν μπορούμε να οικοδομήσουμε επί του 
συλλογισμού του κ. Κατσουρίδη- ότι ούτως ή άλλως, εάν μέχρι την επόμενη Πέμπτη υπάρχει μια οριστική 
τοποθέτηση από την πλευρά της κυβέρνησης, τότε, αντιλαμβάνομαι, δεν ξέρω αν αντελήφθην σωστά, δε θα 
φέρει ένσταση το ΑΚΕΛ, δεν ξέρω οι υπόλοιποι, στο να υπάρξει η αιτούμενη αναβολή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είπα κάτι τέτοιο, αλλά έχω ενημερωθεί ότι η απάντηση του αρμόδιου υπουργού… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  ∆εν έχω τελειώσει όμως. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να σας πω ότι εγώ θα αναλάβω την ευθύνη, ως Πρόεδρος του σώματος, να διευκρινίσω κατά τρόπο 
απόλυτο και τελεσίδικο το ζήτημα της οριστικής τοποθέτησης της κυβέρνησης.  Εάν αυτό είναι ικανοποιητικό, 
τότε πιστεύω ότι μπορούμε να προχωρήσουμε με ικανοποίηση του αιτήματος αναβολής.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εάν ισχύει η απάντηση που πήρα εγώ, ότι υπό τη μορφή που έχουμε ζητήσει από την 
προηγούμενη Πέμπτη ως ΑΚΕΛ δεν πρόκειται να δοθεί, απλώς θα εκτεθείτε και εσείς.  ∆ηλαδή… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ νομίζω ότι δεν είναι σωστό να κάνω αναφορά τώρα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, σωστό, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …εάν έκαμα ή δεν έκαμα σήμερα οποιαδήποτε διά ζώσης επικοινωνία.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Προσπαθώ να τα πω περιφραστικά, Πρόεδρε.  Ήταν πολύ απλό αυτό που εζητήθη.  ∆εν είναι 
φυσιολογικό να μου γεννάται το ερώτημα “γιατί η αποφυγή”;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Τορναρίτη, και μετά ο κ. Κουλίας. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε πει και επαναλαμβάνουμε ότι για θέματα που αφορούν την ίδια την κυπριακή 
οικονομία ζητήσαμε την αναβολή.  Αν ήταν στο χέρι μας, ίσως ζητούσαμε το ποσοστό του 25% που αναφέρεται 
εδώ πέρα στην πρόταση για μείωση των ενοικίων να το κάνουμε και 50% και 60%.  Εδώ πέρα, τούτη την 
κρίσιμη ώρα έχω την εντύπωση ότι δεν μπορεί και δεν έχει το δικαίωμα κανένας από εμάς έτσι σε ένα 
πλεόνασμα προσφορών να προσπαθεί έτσι να δελεάσει, να υφαρπάσει την οποιαδήποτε συνείδηση.  Γι’ αυτό 
σας παρακαλώ να δώσετε το δικαίωμα στην ολομέλεια να κρίνει κατά πόσο το αίτημά μας για αναβολή μπορεί 
να γίνει αποδεκτό,  γιατί και εγώ θα μπορούσα να απαντήσω στον κ. Κατσουρίδη σε αυτά που έχει εγείρει, 
αλλά θέλω να παραμείνω στην εμπιστευτικότητα στην οποία δεσμευτήκαμε όλοι μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο, για να παρακαλέσω τον κ. Κατσουρίδη να δεχτεί την αναβολή για τον εξής 
απλό λόγο:  Ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, τούτη η δουλειά που πάμε να κάμουμε είναι μια προέκταση του 
κουρείου της κυβερνήσεως.  Όταν παρεμβαίνουμε σε τέτοια κρίσιμα ζητήματα -και εγώ κατανοώ και τις 
δυσκολίες που έχει ο κόσμος- δεν μπορούμε να τα βλέπουμε μονόπλευρα.  Εάν τούτοι, που είναι κυβέρνηση, 
που είναι οι πεφωτισμένοι, έτσι αποφάσισε ο κυπριακός λαός, ζητούν μια βδομάδα, για να φέρουν καμιά λύση 
της προκοπής, για να την υποστηρίξουμε όλοι… ∆ιότι, φαντάζομαι, μπορεί να έρθουν να πουν να μειώσουν και 
τα επιτόκια, διότι δεν μπορείς να πεις του άλλου που έκτισε και πληρώνει δόση «μειώνω σου το ενοίκιο».  Τη 
δόση του ποιος θα την πληρώνει;  Θα την πληρώνει ο κ. Τορναρίτης;  ∆ηλαδή τούτη η δουλειά που πάμε να 
κάμουμε είναι πολλά πολλά κρίσιμη, επηρεάζει πολύ κόσμο, άλλους θετικά, άλλους αρνητικά.  Πρέπει να 
σκεφτούμε πολύ καλά, να μη συνεχίσουμε το κουρείο, να το έχουμε ανοικτό και να ψαλιδίζουμε κόσμο.  Άρα, 
δώστε τους μια βδομάδα αναβολή και ο Θεός βοηθός.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω μια άλλη εισήγηση, για να ξεκαθαρίσουν οι διαθέσεις και οι προθέσεις.  Να μην 
αποφασίσουμε τώρα, να μείνει τελευταίο στην ημερήσια διάταξη και εν τω μεταξύ όποιος θεωρεί ότι μπορεί, ας 
πούμε από την απέναντι πλευρά, να επικοινωνήσει με την κυβέρνηση να έχουμε απάντηση.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ!   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θέλουμε να τηρηθεί η διαδικασία και να προχωρήσετε σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μπω στην ουσία του θέματος, αλλά, εάν οι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
συνάδελφοι ζητούν την αναβολή της μιας βδομάδας εξαιτίας των λόγων που υπονοεί με την τοποθέτησή του ο 
κ. Τορναρίτης, τότε υπό κανονικές συνθήκες θα έπρεπε να ζητείται αναβολή για τρεις μήνες!  Τούτο είναι 
ξεκάθαρο. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εάν υπάρχει πρόταση, να το βάλουμε! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Άρα, από τη στιγμή την οποία ζητείται μόνο μίας εβδομάδας, που αυτή η εβδομάδα δε θα επιλύσει το 
πρόβλημα, για εμάς έχει ήδη τοποθετηθεί εκ μέρους της κομματικής μας ομάδας ο συνάδελφος ο κ. Φειδίας 
Σαρίκας.  Όμως, εάν και εφόσον γίνεται αποδεκτή από το ΑΚΕΛ η δική σας εισήγηση, είμαστε έτοιμοι να 
δεχτούμε αυτό το οποίο έχετε εσείς εισηγηθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η γεφυρωτική πρόταση που κατέθεσα δε γίνεται αποδεκτή, συνεπώς θα 
προχωρήσουμε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ να καταλάβω σε μια βδομάδα τι απάντηση θα πάρουμε.  Εδώ είναι η ουσία.  
∆ηλαδή θα πάρουμε απάντηση επί της ουσίας ή επί της διαδικασίας;  Εγώ έκαμα μια πρόταση προηγουμένως.  
Από την απάντηση των συναδέλφων, ότι δεν μπορούν να μεσολαβήσουν προς την πλευρά της κυβέρνησης     
-αποδεκτό, χαίρομαι που η σχέση δεν είναι αυτή που νομίζει ο κόσμος- φαίνεται ότι δεν υπάρχει λόγος κατά τη 
γνώμη μου και δε θέλω να περιπαίζω τον εαυτό μου, διότι την άλλη βδομάδα το ίδιο πράγμα θα μας πουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα διασφαλίσω απλώς την αυτοπρόσωπο παρουσία της κυβέρνησης ενώπιον της σύσκεψης των 
αρχηγών των κομμάτων, για να αναπτύξει είτε προφορικώς είτε και γραπτώς την οριστική θέση της.   

 Ο τελευταίος ομιλητής, ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς αποδεχόμαστε τη δική σας πρόταση και σας εμπιστευόμαστε απόλυτα να 
μεσολαβήσετε αυτή τη βδομάδα της αναβολής, για να παραστεί εκπρόσωπος της κυβέρνησης, αν είναι δυνατό, 
ο Υπουργός Οικονομικών, για να ενημερώσει ξανά και, αν είναι δυνατό, να καταθέσει και γραπτώς τις απόψεις 
του για τη σοβαρότητα του θέματος, που είμαι σίγουρος ότι οι πλείστοι τη γνωρίζουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που είμαι βέβαιος ότι δε θα γίνει αυτό που λέει ο συνάδελφος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό που λέω εγώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, εσείς θα κάμετε εκείνο που λέτε.  Είμαι βέβαιος όμως ότι δε θα υπάρξει αυτή η συμπεριφορά από 
πλευράς κυβέρνησης.  Εντούτοις, και έχοντας και διαφορετικές απόψεις εντός της ομάδας, εγώ αναλαμβάνω 
την ευθύνη να πάμε μια βδομάδα παρακάτω.  Θέλω να πω όμως ότι την άλλη βδομάδα θα είναι πολύ σκληρή 
η τοποθέτηση, αν υπάρξει άρνηση προσέλευσης στη Βουλή.  Και αναμένω και από το ∆ημοκρατικό Κόμμα και 
δε λέω για τους συναδέλφους εδώ… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Αθηνά Κυριακίδου) 

 Να πω το γιατί, κυρία Κυριακίδου.  Μα, μόλις ακούσετε ∆ΗΚΟ, πετάσσεστε ίσια πάνω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, οι συνάδελφοι είπαν ότι έχουν πρόβλημα να επικοινωνούν με την κυβέρνηση.  Θεωρώντας ότι 
έχετε καλύτερη επικοινωνία, αναμένω και μια τοποθέτηση από πλευράς ∆ΗΚΟ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!   

 Αναβάλλεται για μια βδομάδα.   

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2013 Νόμος του 2013».  Έχει κυκλοφορήσει και 
συμπληρωματική έκθεση, η οποία επίσης θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 

της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιάννος Λαμάρης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Πρόδρομος Προδρόμου Κώστας Κώστα 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Νίκος Νικολαΐδης  

 Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησαν από κοινού το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες τους, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 3 Ιουνίου και 10 Ιουνίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία των επιτροπών παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Ο προϋπολογισμός του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας για το έτος 2013 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€25.474.338 και συνολικά έσοδα ύψους €20.476.020.  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, τα έσοδα του ειδικού ταμείου θα προέλθουν κυρίως από 
εισπράξεις του τέλους ανανεώσιμων πηγών ενέργειας ύψους €20.475.000, ενώ επιπρόσθετα το ταμείο 
αναμένεται να έχει έσοδα ύψους €1.020, ποσό που αντιπροσωπεύει τους τόκους από την επένδυση του 
πλεονάσματος του ειδικού ταμείου σε εμπορικές τράπεζες. 

 Οι κυριότερες δαπάνες του ειδικού ταμείου για το έτος 2012 κατανέμονται ως ακολούθως: 

1.  Επιχορηγήσεις μέσω σχεδίων για προώθηση και ενθάρρυνση της χρήσης των ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας (αιολική, φωτοβολταϊκά, ηλιακή, υδροηλεκτρική, βιομάζα κ.ά.) (€24.559.318). 

2.  Συμμετοχή σε εκθέσεις και άλλες εκδηλώσεις (€30.000). 

3.  Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα (€20.010). 

4.  Λειτουργικές δαπάνες (€15.010).  

5.  Συμβουλευτικές υπηρεσίες και έρευνες (€801.000). 

 Αναλύοντας τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
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Βιομηχανίας και Τουρισμού επισήμαναν στα μέλη των δύο επιτροπών ότι από την ψήφισή του εξαρτάται η 
αποτελεσματική προώθηση διαδικασίας έγκρισης των αιτήσεων για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών συστημάτων.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του εν λόγω προϋπολογισμού τα μέλη των δύο κοινοβουλευτικών επιτροπών 
απασχόλησαν τα πιο κάτω θέματα: 

1. Οι αιτήσεις για επιδοτήσεις οικιακών φωτοβολταϊκών συστημάτων, οι οποίες αξιολογήθηκαν, αλλά των 
οποίων η έγκριση θα γίνει μετά την έγκριση του προϋπολογισμού και για τα οποία προβλέπεται ταρίφα 
0,28 σεντ/kWh. 

2. Οι αιτήσεις για επιδοτήσεις μικρών εμπορικών φωτοβολταϊκών συστημάτων ισχύος έως 20 kW, οι 
οποίες αξιολογήθηκαν, αλλά των οποίων η έγκριση θα γίνει μετά την έγκριση του προϋπολογισμού και 
για τα οποία προβλέπεται ταρίφα 0,25 σεντ/kWh. 

3. Οι αιτήσεις για επιδοτήσεις εμπορικών φωτοβολταϊκών συστημάτων ισχύος από 21 μέχρι 150 kW, οι 
οποίες επίσης αξιολογήθηκαν, αλλά των οποίων η έγκριση θα γίνει μετά την έγκριση του 
προϋπολογισμού. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού βουλευτές μέλη των επιτροπών 
επισήμαναν ότι οι ταρίφες αναφορικά με τις πιο πάνω κατηγορίες για τις οποίες εκκρεμεί ακόμα η τελική 
έγκριση είναι πολύ υψηλές και πρέπει να διαφοροποιηθούν προς τα κάτω, αφού τα δεδομένα έχουν αλλάξει, με 
αποτέλεσμα αποδεδειγμένα το κόστος αγοράς και εγκατάστασης φωτοβολταϊκών να έχει μειωθεί. 

 Επιπροσθέτως, επισήμαναν την ανάγκη προώθησης των διαδικασιών εφαρμογής επί καθολικής βάσης 
του μέτρου “Net metering”, όπως ακριβώς ισχύει σε άλλες χώρες, όπου η εν λόγω μέθοδος συμψηφισμού 
μετρήσεων από συστήματα παραγωγής ανανεώσιμων πηγών ενέργειας εφαρμόζεται με επιτυχία  επ’ ωφελεία 
των καταναλωτών.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, απαντώντας στα πιο πάνω, 
δήλωσαν ότι ενδεχόμενη διαφοροποίηση των ταριφών ενδέχεται να δημιουργήσει νομικές περιπλοκές, αφού 
κατά το 2012, έτος προκήρυξης των πιο πάνω σχεδίων, το προβλεπόμενο ύψος ήταν καθορισμένο σε πιο 
υψηλά επίπεδα.  Συναφώς, δήλωσαν ότι ο αριθμός των αιτητών που δεν έχουν ακόμα λάβει την τελική έγκριση 
συνιστά το υπόλοιπο ενός μεγαλύτερου αριθμού αιτήσεων που έχουν υποβληθεί, αξιολογηθεί και εγκριθεί 
εντός του 2012 στη βάση των πιο υψηλών τιμών.   

 Οι ίδιοι αρμόδιοι επισήμαναν ειδικότερα ότι μείωση του ύψους των ταριφών των εν λόγω κατηγοριών 
ενδέχεται να δημιουργήσει δυσμενή διάκριση σε σχέση με τους αιτητές των οποίων οι αιτήσεις έχουν ήδη 
αξιολογηθεί, αλλά των οποίων εκκρεμεί η τελική έγκριση, η οποία αναμένεται να δοθεί αμέσως μετά την ψήφιση 
του υπό συζήτηση προϋπολογισμού. Συναφώς, σημείωσαν ότι για το εν λόγω ζήτημα αναμένεται γνωμάτευση 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Αναφορικά με το τεθέν ζήτημα της ανάγκης καθολικής εφαρμογής του μέτρου “Net metering”, οι ίδιοι 
δήλωσαν ότι το εν λόγω μέτρο θα εφαρμοστεί, σύμφωνα με απόφαση της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου (ΡΑΕΚ), σε δύο χιλιάδες κατοικίες ευάλωτων ομάδων καταναλωτών με χορηγία ύψους περίπου 
πενήντα τοις εκατόν (50%) του συνολικού κόστους, καθώς και σε άλλες τρεις χιλιάδες κατοικίες χωρίς 
επιδότηση.  Όπως σχετικά ανέφεραν, η ΡΑΕΚ έκρινε ότι το μέτρο αυτό πρέπει να εφαρμοστεί αρχικά σε μικρή 
κλίμακα, ώστε να διαφανεί κατά πόσο το δίκτυο παροχής ηλεκτρικής ενέργειας είναι δυνατό να επηρεαστεί. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κατέθεσε στη Βουλή αντίγραφα 
των τριών σχεδίων παροχής χορηγιών για ενθάρρυνση της χρήσης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και της 
εξοικονόμησης ενέργειας, τα οποία εγκρίθηκαν από τη ΡΑΕΚ, για σκοπούς ενημέρωσης της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, σύμφωνα με το σχετικό άρθρο του περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης 
της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους και αφού διεξήλθαν τις 
επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, τάσσονται ομόφωνα υπέρ της ψήφισης του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας για το έτος 2013. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 

της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
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Προϋπολογισμού Βιομηχανίας 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Μάριος Μαυρίδης Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Κώστας Κώστα 

 Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας επανεξέτασαν το πιο πάνω νομοσχέδιο σε κοινή συνεδρία τους, που 
πραγματοποιήθηκε στις 18 Ιουνίου 2013.   

Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον των επιτροπών εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Ρυθμιστικής 
Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ), της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου (δήμος Στροβόλου), της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου 
και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ).   

Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για 
Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας για 
το έτος 2013, ο οποίος προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €25.474.338 και συνολικά έσοδα ύψους 
€20.476.020. 

 Όπως είναι γνωστό, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υπέβαλαν κοινή έκθεση στην ολομέλεια του σώματος, 
ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2013, η οποία όμως, σε συνεδρία της, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013, αποδέχθηκε 
αίτημα για αναβολή της συζήτησης και παραπομπή του νομοσχεδίου στις πιο πάνω επιτροπές για σκοπούς 
περαιτέρω εξέτασής του. 

 Η ανάγκη επανεξέτασης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου προέκυψε ύστερα από σχετική επιστολή προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων από τον ΠΑΣΥΞΕ και από το δήμαρχο Στροβόλου, στην οποία 
μεταξύ άλλων επισημαίνεται ότι στον υπό έγκριση προϋπολογισμό δεν περιλήφθηκαν οι ανάλογες ρυθμίσεις 
για την επιχορήγηση/επιδότηση σχεδίων για τις τοπικές αρχές.   

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του όλου θέματος τις επιτροπές απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα πιο κάτω 
ζητήματα: 

1. Η ένταξη στον υπό εξέταση προϋπολογισμό νέων κατηγοριών για την εποχορήγηση/επιδότηση έργων 
και εγκαταστάσεων των τοπικών αρχών ή εναλλακτικά η ρητή αναφορά στις υφιστάμενες κατηγορίες 
επιδοτήσεων, όπως αυτές περιλαμβάνονται στον υπό εξέταση προϋπολογισμό, των τοπικών αρχών, 
εισήγηση η οποία τέθηκε από την εκπρόσωπο της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου.   

2. Η συνέχιση της χορηγίας μέσω του ίδιου προϋπολογισμού σχεδίων για την ανακύκλωση του νερού των 
πισινών και την άντληση νερού από πηγάδια με τη χρήση φωτοβολταϊκών συστημάτων, εισήγηση η 
οποία τέθηκε από τον εκπρόσωπο του ΠΑΣΥΞΕ.  

 Σημειώνεται ότι η εκπρόσωπος της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου δήλωσε ότι οι θέσεις της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου ταυτίζονται με αυτές της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και είναι αυτές που περιλαμβάνονται 
στο κατατεθέν από την Ένωση ∆ήμων Κύπρου υπόμνημα.  

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι οι εκπρόσωποι τόσο του Υπουργείου Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού 
όσο και της ΡΑΕΚ τόνισαν ότι στο παρόν στάδιο, παρά την ανάγκη εξέτασης των υποβληθέντων αιτημάτων 
σύμφωνα με τις πιο πάνω εισηγήσεις, επείγει η έγκριση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, όπως αυτός έχει 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία, προκειμένου να επιταχυνθεί η υλοποίηση των χορηγιών, ώστε να δοθεί 
ώθηση στον τομέα της ανάπτυξης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. Παράλληλα, δήλωσαν ότι θα 
μελετήσουν τις προτεινόμενες εισηγήσεις και θα καταθέσουν τις απόψεις τους γραπτώς με σχετική επιστολή, η 
οποία θα κοινοποιηθεί και στις δύο επιτροπές. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, 
τάσσονται ομόφωνα υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας για το έτος 2013 όπως αυτός κατατέθηκε από την εκτελεστική 
εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω καταρχάς να χαιρετίσω την αποδοχή από την παρούσα κυβέρνηση μίας πρότασης 
που από εκείνο το βήμα είχα καταθέσει από το 2005, που αφορά την ενεργειακή πενία και τη στήριξη από την 
κυβέρνηση της τοποθέτησης ηλιακών στεγών σε φτωχές και άπορες οικογένειες.  Όμως τα χρόνια έχουν 
περάσει και θέλω να καταγραφεί μία επιφύλαξη, καθώς έχει έρθει η οικονομική κρίση, το ότι δεν έχει κατατεθεί 
ενώπιον της επιτροπής μας, της επιτροπής Εμπορίου -είδες που λέω “μας”, κύριε πρόεδρε- το διάταγμα του 
υπουργού που καθορίζει τα κριτήρια για το ποιοι θα είναι οι επωφελούμενοι από την επιδότηση του 50% 
περίπου για τη net metering.   

 ∆ιατυπώνω την επιφύλαξη ότι, αν περιοριστεί στους λήπτες δημόσιου βοηθήματος -ό,τι κι αν σημαίνει 
αυτό και δε θέλω να προχωρήσω παρακάτω, να επεκταθώ τι σημαίνει “λήπτης δημόσιου βοηθήματος” τη 
σήμερον ημέρα- ενδεχομένως να μη γίνουν οι πραγματικοί αποδέκτες αυτοί που θέλουμε όλοι μας να είναι 
αποδέκτες αυτού του σχεδίου που θα βοηθήσει να τοποθετηθούν δύο χιλιάδες φωτοβολταϊκές στέγες μέσα στο 
2013.  Θέλω να ζητήσουμε από τον υπουργό -να ψηφίσουμε σήμερα- να καταθέσει αυτό το διάταγμα, για να 
ξέρουμε ποιοι θα είναι οι αποδέκτες αυτού του στοχευμένου προγράμματος.  Εγώ τονίζω ότι πρέπει να είναι 
οπωσδήποτε πολύ προσεκτική η στόχευση αυτού του προγράμματος, να αφορά τους πολύτεκνους, τις 
μονογονεϊκές οικογένειες και αυτούς που πραγματικά έχουν ανάγκη, γιατί με το “λήπτες δημόσιου βοηθήματος” 
νομίζω ότι δημιουργούνται πολλές επιφυλάξεις και ερωτήματα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου, παρακαλώ. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εύστοχες οι επισημάνσεις του αγαπητού συνάδελφου του Γιώργου του Περδίκη, που η παρουσία και το 
έργο του και η συμβολή του στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας είναι σημαντική, 
ιδιαίτερα για τα ζητήματα της πράσινης ενέργειας.  Πάντως, ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας δεσμεύεται να αναλάβει… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εγώ παραδειγματίζομαι από το προεδρείο της Βουλής, που θεώρησε και ιερή δέσμευση άλλα ζητήματα, 
τα οποία αυτή η Βουλή θα τα τιμήσει και θα τα τηρήσει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Άρα, είναι εύστοχο και εμείς πραγματικά δεσμευόμεθα ότι θα αναλάβουμε πρωτοβουλία και δι’ 
επιστολής να κατατεθεί άμεσα το σχέδιο.  Και πρέπει εδώ να πω το εξής:   Ο τρόπος διαχείρισης του ταμείου 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας μέχρι σήμερα, χωρίς να επιρρίπτω ευθύνη σε κυβέρνηση, διότι καμιά φορά 
είναι ο τρόπος με τον οποίο τα λειτουργούν και τα διαχειρίζονται οι διάφοροι επιτετραμμένοι ή εντολοδόχοι των 
υπουργείων, οι οποίοι πολλές φορές κάνουν ό,τι θέλουν…  Ιδιαίτερα το θέμα του ταμείου ανανεώσιμων πηγών 
ενεργείας, εξαιτίας χαριστικών υψηλών ταριφών που δόθηκαν στο παρελθόν, δεν έτυχε και της καλύτερης 
χρηστής, αξιόπιστης διαχειρίσεως, με την έννοια του ότι τα σημερινά δεδομένα ανατρέπουν το τι πραγματικά 
συμφωνήθηκε στο παρελθόν.  Είναι πρόκληση μέσα από τον προϋπολογισμό του ταμείου που ψηφίζουμε αυτή 
τη στιγμή -και πρέπει ο υπουργός να αναλάβει να το διαχειριστεί σωστά για ισότιμη αντιμετώπιση των πολιτών 
και των επενδυτών- την ίδια στιγμή κάποιος να κάνει φωτοβολταϊκό πάρκο με 25 σεντ την κιλοβατώρα 
εισόδημα, το οποίο έχει μια απόδοση μπορεί και 70% με τα λεφτά του ταμείου, και την ίδια στιγμή να αλλάσσει 
η ταρίφα αυτή και να γίνεται 13,8.   Αυτό εδώ είναι σκανδαλώδες!   Μπορεί να υπήρξαν δεσμεύσεις, οι 
οποιεσδήποτε, αλλά τα δεδομένα άλλαξαν σήμερα. 

 Θα συμφωνήσω και με το φίλο το Γιώργο ότι το net metering, που ουσιαστικά ο καθένας θα μπορεί να 
τοποθετεί στο σπίτι του ή στην επιχείρησή του φωτοβολταϊκό, για να μπορεί να συμψηφίζει την ενέργεια που 
παράγεται με την κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύματος, είναι επαναστατικό και πρέπει να απελευθερωθούν οι 
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διαδικασίες και τα πάντα και να γίνει για όλους τους πολίτες.  Είναι ο μόνος τρόπος κοντολογίς να 
αντιμετωπίσουμε την ενεργειακή φτώχια, να αντιμετωπίσουμε τους απλήρωτους λογαριασμούς, εξαιτίας 
αδυναμίας λόγω απώλειας επαγγέλματος ή και εξαιτίας της οικονομικής κρίσης, και οφείλουμε να 
επικεντρωθούμε.  Υπάρχει πεδίον δόξης λαμπρόν και η Βουλή οφείλει εδώ να επικεντρωθεί και να βρει λύσεις. 

 Με αυτό τον τρόπο παρά ταύτα ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό του ταμείου, γιατί παρήλθε ο χρόνος.  
Ήδη είμαστε στο μέσο της χρονιάς και δεν απελευθερώθηκαν λεφτά από το ταμείο, αλλά θα είμαστε αυστηροί 
κριτές στον τρόπο διαχείρισης αυτού του ταμείου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα υποστηρίξουμε σίγουρα αυτό τον προϋπολογισμό.  Απλώς,  χάριν της ιστορίας, να 
πούμε ότι, επειδή προηγουμένως έγινε έτσι ένα λογοπαίγνιο στα όσα είπε ο πρόεδρος της επιτροπής, ο 
πρόεδρος της επιτροπής και η επιτροπή έχει αρκετούς μήνες, θα έλεγα και χρόνια, που ξεκίνησαν μία πίεση, 
για να γίνει πράξη το λεγόμενο “net metering”.  Έτσι, απλώς, για να γνωρίζουν όσοι δεν έχουν την τύχη να είναι 
σε αυτή την επιτροπή, δύο πιλοτικές χρήσεις αυτού του μέτρου έδωσαν λογαριασμό ηλεκτρικού ρεύματος €3 
και €16 στην περιοχή της Αμμοχώστου, αν δεν κάνω λάθος, από €150, €200 κ.λπ. τη διμηνία!  Είναι ένα μέτρο 
το οποίο σήμερα…  ∆ιότι υπάρχει το ερώτημα «καλά, τωρά εθθυμηθήκετε;» Ναι! Οι τιμές των φωτοβολταϊκών 
σήμερα είναι τέτοιες που μας επιτρέπουν όλους να μιλούμε για τέτοιου είδους χρήση.  Όταν ξεκίνησε το θέμα 
των φωτοβολταϊκών, η επιχορήγηση ήταν 34 σεντ.  Σήμερα οι προσφορές που έχουν δοθεί για τα μεγάλα 
πάρκα είναι 8 σεντ.  Αντιλαμβάνεστε ότι υπάρχει απάντηση.  Και εγώ λέω ότι σωστά δεν προχώρησαν τότε με 
ρυθμούς ιλιγγιώδεις τα φωτοβολταϊκά, γιατί θα είχαμε δεσμευτεί με συμβόλαια των 34 σεντ.  Σήμερα υπάρχουν 
χαμηλότερα συμβόλαια, όμως έρχεται η Ευρωπαϊκή Ένωση και βάζει πλέον ειδικό φόρο στα κινέζικα, ας 
πούμε, φωτοβολταϊκά, για να ανεβάσει τις τιμές, κάτι το οποίο πρέπει σήμερα να προβλέψουμε για τις 
επόμενες χρονιές. 

 Λέω λοιπόν ότι είναι θετικό το ότι έχουμε μπροστά μας τον προϋπολογισμό, είναι θετικό το ότι δύο 
χιλιάδες φτωχές οικογένειες θα μπορούν, Γιώργο, να το εκμεταλλευτούν τούτο το μέτρο.  Τώρα, για το πώς θα 
γίνει η κατανομή έχουμε ζητήσει ως επιτροπή να δούμε τα κριτήρια που θα επιλεγούν αυτές οι δύο χιλιάδες 
οικογένειες.  Είναι μια καλή αρχή, απλώς να γνωρίζουμε όλοι ότι σήμερα ξεκίνησε να αλλάζει το ενεργειακό 
ισοζύγιο.  Λάβετέ το αυτό υπόψη.  Αντιλαμβάνεστε τι σημαίνει όμως για παραδοσιακούς ενεργειακούς παίκτες 
το ότι θα αρχίσουν να χάνουν μεγάλο μέρος των εισοδημάτων και της δραστηριότητάς τους με ό,τι αυτό 
σημαίνει.   

 Μένω μέχρι εδώ και τα υπόλοιπα στη συζήτηση.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα.  Ο κ. Ζαχαρίου μετά. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς ως Ε∆ΕΚ με τη σειρά μας θα χαιρετίσουμε την ψήφιση του προϋπολογισμού 
του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας.  Να πω ότι ήταν πάντοτε θέση μας η ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας 
και μάλιστα όσον αφορά το net metering ήταν μία πρόταση την οποία στηρίξαμε και στην επιτροπή, αλλά και 
δημοσίως ένθερμα.  Επίσης, να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι είμαστε εκ των πολιτικών δυνάμεων -και ευελπιστώ να 
είναι και άποψη των υπολοίπων- που πιστεύουν ότι, αν αυτό το μέτρο, το οποίο θα εφαρμοστεί στις δύο 
χιλιάδες ευάλωτων οικογενειών, αν και εφόσον αυτό το μέτρο είναι πετυχημένο, τότε θα πρέπει να δοθεί το 
δικαίωμα σε όλα τα νοικοκυριά του τόπου μας, αν υπάρχει δυνατότητα, να εφαρμόσουν αυτό το μέτρο. 

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, εμείς συνδυάζουμε πλέον την ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας 
ιδιαίτερα αυτή την περίοδο, την περίοδο της οικονομικής κρίσης, την περίοδο την οποία η ανεργία κάθε μέρα 
που περνά αυξάνεται, με το ότι, εκτός του γεγονότος ότι θα δώσουμε φθηνή ηλεκτρική ενέργεια στα ευάλωτα 
νοικοκυριά του τόπου μας, θα δώσουμε και την ευκαιρία της πράσινης εργασίας, όπως εμείς τη 
χαρακτηρίζουμε.  Θα δοθεί η ευκαιρία για δημιουργία νέων θέσεων εργασίας, για δημιουργία νέων τομέων, που 
με αυτό τον τρόπο θα βοηθήσουμε εις διπλούν:  και για τη φθηνή ενέργεια, αλλά και για μείωση, όσο μπορεί να 
θεωρηθεί μείωση, της ανεργίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου, παρακαλώ, και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, καταρχάς πρέπει να σημειώσουμε ότι με το σημερινό 
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προϋπολογισμό για τις ΑΠΕ διοχετεύουμε στην αγορά €25 εκατομ. τα οποία θα δημιουργήσουν νέες θέσεις 
εργασίας, εκτός του γεγονότος ότι βοηθούμε την πράσινη ανάπτυξη.  Σε μια περίοδο οικονομικής κρίσης, τα 
€25 εκατομ. αποτελούν μια σημαντική ένεση όσον αφορά τον τομέα της εργασίας και της ανάπτυξης.  Είναι ένα 
γεγονός που δεν πρέπει να περάσει απαρατήρητο και, επειδή εμείς έχουμε επαφή με την κυβέρνηση, παρ’ όλο 
ότι ο κ. Κατσουρίδης λέει διαφορετικά, είναι πρόθεση και της κυβέρνησης όλα αυτά τα μέτρα, τα οποία 
μπορούν να βοηθήσουν στη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας, να επιταχυνθούν, ώστε, σε αυτές τις κρίσιμες 
στιγμές που περνούμε, να δώσουμε ελπίδα και προοπτική στον κάθε εργαζόμενο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω ακούσει όλες τις παρεμβάσεις.  Εγώ θεωρώ ότι κινούμαστε πάρα πολύ αργά.  ∆εν 
υπάρχει καμία δικαιολογία.  Μέχρι πρόσφατα η προσέγγιση ήταν να προσαρμοστούμε με τα ποσοστά της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τώρα υπάρχουν άλλες ανάγκες.  Υπάρχει η ανάγκη να έχουμε ενέργεια με 
διαφορετικούς τρόπους, διότι πάρα πολλών βιομηχανιών, όσων μας έμειναν, και των γεωργών ιδιαίτερα, 
πέραν των επιτοκίων το άλλο μεγάλο τους πρόβλημα είναι το κόστος της ενέργειας.  Γι’ αυτό θα έκαμνα μία 
έκκληση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας να μην εφησυχάσει, γιατί κάναμε κάποια 
πειράματα και θα κάνουν άλλες δυο χιλιάδες πειράματα.  Πρέπει άμεσα, πριν πάμε στο καλοκαίρι, να υπάρξει 
ένας νέος σχεδιασμός για την ενεργειακή μας πολιτική και ειδικά για τη χρήση της αμφίδρομης μήτρας, αλλά και 
άλλα που πρέπει να δώσουμε.   

 Καταλαβαίνω το σημείο που είπε ο κ. Βότσης για το θέμα του κόστους και των δεσμεύσεων -το έχουμε 
κάνει ίσως και σκόπιμα και είναι ένα μεγάλο σκάνδαλο και πρέπει να το δούμε κάποια ώρα με τις αφαλατώσεις- 
αλλά ο λόγος δεν είναι ότι δεν υπήρχαν φόρμουλες που κάναμε το σκάνδαλο με τις αφαλατώσεις, θεωρώ ότι 
είχαμε την πρόθεση να κάνουμε αυτές τις συμφωνίες.  Μπορεί η συμφωνία που γίνεται να μην είναι σταθερή, 
αλλά να εξαρτάται από κάποιες παραμέτρους τις οποίες να καθορίσουμε.  Κανένας δεν είπε ότι θα 
συμφωνήσουμε να αγοράζουμε το ρεύμα 20, 30 σεντ εσαεί!  Θα μπορείς να το ταυτίσεις, να το συσχετίσεις με 
κάποιες παραμέτρους που να αλλοιώνονται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ποιος ζητά το λόγο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Μπορώ να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

 Ορίστε, κύριε Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Εγώ δε θα κάνω τις ίδιες αναφορές με τους συναδέλφους.  Εγώ έχω καθήκον όμως ως πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος να μιλήσω και για την άλλη πτυχή όλου αυτού που συζητούμε για 
τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, για τη μείωση των εκπομπών ρύπων, και να πω αυτό που είπε ο πρόεδρος 
της επιτροπής Εμπορίου -μπορεί να μην το είπε και επίσημα- ότι, εφόσον δουλέψει αυτό το μέτρο, πρέπει να 
επεκταθεί για όλους τους πολίτες, εκείνους που μπορούν. 

 Όσον αφορά το θέμα που έθεσε ο κ. Βότσης για τις τιμές των κινέζικων φωτοβολταϊκών, αυτό μπαίνει 
μέσα στο πλαίσιο του πολέμου που γίνεται μεταξύ της Κίνας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που θα είναι και ένα 
μείζον θέμα, θα το δείτε, στις επόμενες συνεδρίες του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου που θα γίνουν. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ειδικό Ταμείο, ποσού ύψους είκοσι πέντε εκατομμυρίων, τετρακοσίων 
εβδομήντα τεσσάρων χιλιάδων και τριακοσίων τριάντα οχτώ ευρώ, για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 3. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 4. 

 Χρησιμοποίηση περισσεύματος για κάλυψη ελλείμματος.  Άρθρο 5. 

 Υπεύθυνοι λειτουργοί.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2013 Νόμος 
του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (Πρόσληψη, Προαγωγή και 
Υπηρεσία Προσωπικού) Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς «Οι περί του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας (Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία Προσωπικού) Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Αδάμος Αδάμου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 30 Μαΐου και στις 13 Ιουνίου 2013.  Στις δύο πρώτες συνεδρίες της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο 
πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, 
συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, καθώς και εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων 
ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, ΟΗΟ-ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 64 του περί Γενικού 
Συστήματος Υγείας Νόμου, είναι η θέσπιση κανονισμών που να ρυθμίζουν τα ζητήματα που αφορούν την 
πρόσληψη, προαγωγή και υπηρεσία των υπαλλήλων του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας. 

 Ειδικότερα, με τους εν λόγω κανονισμούς προτείνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα:  

1. Καθορίζονται οι κατηγορίες θέσεων του οργανισμού, οι μέθοδοι και οι διαδικασίες πλήρωσης των κενών 
θέσεων, καθώς και οι γενικές προϋποθέσεις διορισμού σε αυτές. 
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2. Εισάγονται ρυθμίσεις αναφορικά με τον καταρτισμό σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις του οργανισμού 
και τη διαδικασία αξιολόγησης του προσωπικού του, καθώς και τις μεταθέσεις, παραιτήσεις και 
αφυπηρετήσεις των υπαλλήλων. 

3. Καθορίζονται η μισθοδοσία, τα ωφελήματα και τα επιδόματα που λαμβάνουν οι υπάλληλοι του 
οργανισμού. 

4. Προβλέπονται τα θεμελιώδη καθήκοντα των υπαλλήλων του οργανισμού. 

5. Καθορίζονται τα πειθαρχικά παραπτώματα και προβλέπεται ο καθορισμός των πειθαρχικών ποινών και 
διαδικασιών αναφορικά με τα εν λόγω παραπτώματα με εσωτερικούς κανονισμούς που εκδίδονται από 
το διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού. 

6. Εισάγεται μεταβατική διάταξη σύμφωνα με την οποία οτιδήποτε δεν προβλέπεται στους υπό αναφορά 
κανονισμούς θα διέπεται μέχρι την ειδική ρύθμισή του, κατά το δυνατό και κατ’ αναλογία, από τις 
νομοθετικές ρυθμίσεις που ισχύουν στη δημόσια υπηρεσία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Υγείας, η νομοθετική ρύθμιση των θεμάτων που αφορούν την πρόσληψη, προαγωγή και υπηρεσία του 
προσωπικού του οργανισμού κρίθηκε αναγκαία, ώστε να καλυφθεί το σχετικό με τα εν λόγω θέματα νομοθετικό 
κενό. Στο παρόν στάδιο, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, εφαρμόζονται κατ’ αναλογία ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμος, όπως αυτός εκάστοτε τροποποιείται ή αντικαθίσταται, και οι δυνάμει αυτού εκδιδόμενοι κανονισμοί. 

  Ο εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ εισηγήθηκε στην επιτροπή την 
τροποποίηση της πρόνοιας των υπό αναφορά κανονισμών που προβλέπει ότι ο τρόπος, η διαδικασία 
ετοιμασίας, ο τύπος των εντύπων και η υποβολή των εκθέσεων αξιολόγησης των υπαλλήλων του οργανισμού 
θα ρυθμίζονται με απόφαση του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού, έτσι ώστε η σχετική απόφαση να 
λαμβάνεται στη βάση κανόνων αξιολόγησης που θα συμφωνούνται με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις των 
υπαλλήλων του υπό αναφορά οργανισμού. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών, πέρα από την πιο πάνω αναφερόμενη 
εισήγηση της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, την επιτροπή απασχόλησε, ανάμεσα σε άλλα, η 
πρόνοια των κανονισμών που προβλέπει ότι η οργανωτική δομή του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
καθορίζεται ή τροποποιείται από το διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού, έπειτα από σχετική εισήγηση του 
γενικού διευθυντή του οργανισμού. Συγκεκριμένα, την επιτροπή προβλημάτισε ότι το υπό αναφορά συμβούλιο, 
σύμφωνα με την εν λόγω πρόνοια, δε θα μπορεί να καθορίζει ή να τροποποιεί την οργανωτική δομή του 
οργανισμού, χωρίς να έχει ενώπιόν του σχετική εισήγηση του γενικού διευθυντή του. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας διατύπωσε γραπτώς με 
επιστολή προς την επιτροπή τη νομική άποψή της τόσο επί της πιο πάνω εισήγησης της συνδικαλιστικής 
οργάνωσης ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ όσο και επί του προβληματισμού που εξέφρασε η επιτροπή σε σχέση με την 
πρόνοια που προβλέπει τον τρόπο που καθορίζεται η οργανωτική δομή του οργανισμού.  

 Ειδικότερα, όπως διατυπώνεται στην εν λόγω επιστολή, αναφορικά με την εισήγηση της συνδικαλιστικής 
οργάνωσης ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, δεν μπορεί το διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού να υποχρεώνεται να 
διαβουλεύεται με τις συντεχνίες για θέματα που άπτονται των αρμοδιοτήτων του ως διοικητικού οργάνου του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, τα οποία επιπρόσθετα είναι καθαρά τεχνικής φύσεως ζητήματα. Συναφώς, η 
προτεινόμενη εισήγηση δεν κρίνεται σκόπιμο να υιοθετηθεί, δεδομένου ότι αυτή δεν αφορά την ουσία, αλλά 
μόνο τη μορφή των εντύπων αξιολόγησης. 

 Επιπρόσθετα, η ίδια εκπρόσωπος εξέθεσε γραπτώς τους λόγους για τους οποίους κρίνει σκόπιμο να 
απαλειφθεί από τους προτεινόμενους κανονισμούς η πρόνοια για την οποία εξέφρασε τον προβληματισμό της 
η επιτροπή, η οποία προβλέπει ότι η εισήγηση του γενικού διευθυντή προς το διοικητικό συμβούλιο του 
οργανισμού για καθορισμό ή τροποποίηση της οργανωτικής δομής αποτελεί προαπαιτούμενο, προκειμένου 
αυτή να καθοριστεί ή να τροποποιηθεί. Ο γενικός διευθυντής του οργανισμού, σύμφωνα με την ίδια 
εκπρόσωπο, έχει την αρμοδιότητα και την ευθύνη για τον καθορισμό της οργανωτικής δομής με βάση το σχέδιο 
υπηρεσίας της θέσης του, γι’ αυτό και η υπό αναφορά πρόνοια κρίνεται ότι είναι αχρείαστη και δημιουργεί 
σύγχυση.  

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή υιοθέτησαν τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, με τη σύμφωνη 
γνώμη των εκπροσώπων του Υπουργείου Υγείας, αποφάσισε ομόφωνα να απαλείψει από το κείμενο των 
κανονισμών την πρόνοια που προβλέπει ότι η οργανωτική δομή του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
καθορίζεται ή τροποποιείται από το διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού, έπειτα από σχετική εισήγηση το 
γενικού διευθυντή του οργανισμού. Παράλληλα, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τη σχετική νομική άποψη 
που κατέθεσε η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και το γεγονός ότι 
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διαβούλευση με τις συντεχνίες γίνεται για ποικίλα θέματα που αφορούν τους υπαλλήλους, χωρίς αυτό να 
προβλέπεται με νομοθετικές διατάξεις, δεν έκρινε σκόπιμο να υιοθετήσει την πιο πάνω αναφερόμενη εισήγηση 
που υποβλήθηκε σε αυτήν από τη συνδικαλιστική οργάνωση ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο των κανονισμών σύμφωνα με τις 
προαναφερθείσες θέσεις της, καθώς και από νομοτεχνικής άποψης, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18 Ιουνίου 2013. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος,  του 
Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Συνδέσμου Εισαγωγέων 
Ελαστικών Κύπρου, του Συνδέσμου Εισαγωγέων Μηχανοκινήτων Οχημάτων, του Κυπριακού Συνδέσμου 
Αυτοκινήτου, του Επιστημονικού και Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου, καθώς και της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. 

 Η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου, ο Σύνδεσμος Επιδιορθωτών-Πωλητών 
Ελαστικών Αυτοκινήτων και ο Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλωτών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν σε συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί των Βασικών Απαιτήσεων που 
πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, προκειμένου να εισαχθούν σε αυτόν οι 
κατάλληλες νομοθετικές διατάξεις για σκοπούς εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1222/2009 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου 2009 σχετικά με τη σήμανση των 
ελαστικών επισώτρων αναφορικά με την εξοικονόμηση καυσίμου και άλλες ουσιώδεις παραμέτρους.  

 Σύμφωνα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με το εν λόγω νομοσχέδιο σκοπείται 
ειδικότερα η ρύθμιση θεμάτων που σχετίζονται με τις υποχρεώσεις των προμηθευτών ελαστικών, των 
διανομέων ελαστικών, των προμηθευτών και διανομέων οχημάτων και την εποπτεία της αγοράς, καθώς και την 
παροχή πληροφοριών στους καταναλωτές, ώστε αυτοί να είναι σε θέση να επιλέξουν τα κατάλληλα ελαστικά 
για τα αυτοκίνητά τους. 

 Σημειώνεται ότι ο Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 1222/2009 σχετικά με τη σήμανση των ελαστικών επισώτρων 
αναφορικά με την εξοικονόμηση καυσίμου και άλλες ουσιώδεις παραμέτρους εκδόθηκε με στόχο: 

1. την αύξηση της ασφάλειας και της οικονομικής και περιβαλλοντικής απόδοσης των οδικών μεταφορών 
μέσω της προώθησης οικονομικών σε καύσιμα και ασφαλών ελαστικών επισώτρων με χαμηλά επίπεδα 
θορύβου και 

2. τον καθορισμό πλαισίου παροχής εναρμονισμένων πληροφοριών για παραμέτρους των ελαστικών 
επισώτρων μέσω της σήμανσης, παρέχοντας έτσι στους καταναλωτές τη δυνατότητα να προβαίνουν σε 
τεκμηριωμένες επιλογές, όταν αγοράζουν ελαστικά.   



2033 

 

 Με το υπό εξέταση τροποποιητικό νομοσχέδιο παρέχονται στην αρμόδια αρχή, που είναι η Υπηρεσία 
Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, οι αναγκαίες διοικητικές εξουσίες για την 
εφαρμογή του άρθρου 4 (Υποχρεώσεις των προμηθευτών ελαστικών), του άρθρου 5 (Υποχρεώσεις των 
διανομέων ελαστικών) και του άρθρου 6 (Υποχρεώσεις των προμηθευτών και διανομέων οχημάτων) του 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1222/2009 αναφορικά με τη διενέργεια επιθεωρήσεων, διενέργεια ελέγχων, διαπίστωση 
της τήρησης των υποχρεώσεων που τίθενται με βάση τον κανονισμό αυτό κ.λπ. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, οι τροποποιήσεις αφορούν τα άρθρα 
2, 4, 31, 52, 53 και 57 του βασικού νόμου σχετικά με τη θέσπιση διατάξεων για τα εξής: 

1. Ερμηνεία του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1222/2009. 

2. Αποτελεσματική εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1222/2009. 

3. Εξουσίες της αρμόδιας αρχής (Υπηρεσία Ενέργειας) για την εφαρμογή των άρθρων 4, 5 και 6  του 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1222/2009. 

4. Επιβολή διοικητικών προστίμων που αφορούν παραβάσεις και μη συμμόρφωση με τις πρόνοιες του 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1222/2009. 

5. Ποινικά αδικήματα που προκύπτουν από παραβάσεις και μη συμμόρφωση με τις πρόνοιες του 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1222/2009. 

6. Θέματα αστικής ευθύνης που προκύπτουν από παράβαση των προνοιών του τροποποιητικού νόμου και 
του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1222/2009. 

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, ο Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 1222/2009 σχετικά με τη σήμανση ελαστικών 
επισώτρων αναφορικά με την εξοικονόμηση καυσίμου και άλλες ουσιώδεις παραμέτρους έχει τεθεί σε 
εφαρμογή από την 1η Νοεμβρίου 2012.  Το υπό αναφορά τροποποιητικό νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή 
στις 16 Μαΐου 2013.  

 Για τον προτεινόμενο τροποποιητικό νόμο, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, κλήθηκαν για συμμετοχή σε 
δημόσιο διάλογο το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Οδικών Μεταφορών), το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Τμήμα Περιβάλλοντος), το Υπουργείο Οικονομικών (Τμήμα 
Τελωνείων), καθώς και το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (Υπηρεσία Ανταγωνισμού και 
Προστασίας Καταναλωτή). 

 Επίσης, στο δημόσιο διάλογο κλήθηκαν η Ομοσπονδία Εργοδοτών και Βιομηχάνων, το Κυπριακό 
Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο, η Ομοσπονδία Οικολογικών και Περιβαλλοντικών Οργανώσεων, ο 
Σύνδεσμος Εισαγωγέων Ελαστικών Κύπρου, ο Σύνδεσμος Επιδιορθωτών-Πωλητών Ελαστικών Αυτοκινήτων, 
ο Σύνδεσμος Εισαγωγέων Μηχανοκινήτων Οχημάτων, ο Κυπριακός Σύνδεσμος Αυτοκινήτου, ο Κυπριακός 
Σύνδεσμος Καταναλωτών, καθώς και το Επιστημονικό και Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου. 

 Κατά την τροποποίηση του νόμου όλες οι απόψεις και εισηγήσεις που εκφράστηκαν από τους 
εμπλεκόμενους φορείς λήφθηκαν σοβαρά υπόψη. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του εν λόγω νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όπως αυτό κατατέθηκε από την 
εκτελεστική εξουσία και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί των Βασικών 
Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 31Β στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 57 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν 
Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013».   

 Επειδή υπάρχουν και τροποποιήσεις, παρακαλώ οι καταθέσαντες τις τροποποιήσεις, εάν θέλουν, να 
τοποθετηθούν… 

 Ορίστε, κύριε Λουκαΐδη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Ως ομάδα θα θέλαμε να ζητήσουμε αναβολή της συζήτησης του θέματος με δεδομένο ότι έχει κατατεθεί 
τροπολογία και ενδεχομένως να υπάρξουν και άλλες τροπολογίες, πρωτίστως γιατί θέλουμε αυτό το ζήτημα, 
της ψήφισης του προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου, να συζητηθεί μαζί με τον προϋπολογισμό και 
του Πανεπιστημίου Κύπρου και του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου.  Έχουμε ήδη κάνει μια συνεννόηση 
επί τούτου, νομίζω ότι μπορεί να υπάρξει συναίνεση, ώστε να αναβληθεί η συζήτηση και να δούμε συνολικά το 
θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αιτούμενη αναβολή; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Καμία ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, αναβάλλεται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 11 και 12 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων (Προστασία των Ζώων που Χρησιμοποιούνται για Επιστημονικούς Σκοπούς) Κανονισμοί 
του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και τους κανονισμούς «Οι 

περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία των Ζώων που Χρησιμοποιούνται για 
Επιστημονικούς Σκοπούς) Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Καυκαλιάς Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Νίκος Νικολαΐδης 

 Γεώργιος Τάσου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Χριστάκης Τζιοβάνης 
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 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε το νομοσχέδιο και τους 
κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Μαΐου και στις 6 και 13 
Ιουνίου 2013.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου, του 
Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, του Παγκύπριου Κτηνιατρικού 
Συλλόγου, του ΚΕΒΕ, της οργάνωσης “Φωνή για τα Ζώα της Κύπρου”, της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας 
Ζώων, του Συνδέσμου Ιπποπαραγωγών Κύπρου, της οργάνωσης “Κιβωτός”, του Κυνολογικού Ομίλου Κύπρου 
και των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ και “Νέα Αγροτική Κίνηση”.  

 Η Επίτροπος Περιβάλλοντος, οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και 
“Ευρωαγροτικός”, η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, η Κυπριακή Ένωση Φαρμακευτικών Εταιρειών Έρευνας και 
Ανάπτυξης και ο Κυπριακός Σύνδεσμος Παρασκευαστών Φαρμάκων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία είναι η 
τροποποίηση του βασικού περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων Νόμου, έτσι ώστε να επιτευχθούν τα 
ακόλουθα: 

1. Να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με τις πρόνοιες της Οδηγίας 2010/63/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του συμβουλίου της 22ας Σεπτεμβρίου 2010 περί προστασίας των ζώων που 
χρησιμοποιούνται για επιστημονικούς σκοπούς. 

2. Να απαγορευτεί η χρήση ζώων σε τσίρκο.  

3. Να απαγορευτεί η αφαίρεση των δοντιών και η αποκοπή των ουρών των ζώων, εκτός αν συντρέχουν 
λόγοι υγείας που διαπιστώνονται εκ των προτέρων και τεκμηριώνονται από κτηνίατρο. 

4. Να καταργηθεί η δυνατότητα εξαίρεσης των «δικαιολογημένων περιπτώσεων» από τη γενική 
απαγόρευση της θανάτωσης ζώων για σκοπούς ψυχαγωγίας ή για άλλους ανεπίτρεπτους σκοπούς. 

5. Να εισαχθεί στο βασικό νόμο η δυνατότητα επιβολής διοικητικών προστίμων σε περίπτωση 
παραβάσεων του περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων Νόμου και των κανονισμών ή διαταγμάτων 
που εκδίδονται δυνάμει αυτού. 

 Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος ενημέρωσαν την επιτροπή ότι με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προτείνεται η σύσταση 
εθνικής επιτροπής για την προστασία των ζώων που χρησιμοποιούνται για επιστημονικούς σκοπούς, η οποία, 
μεταξύ άλλων, θα  συμβουλεύει την αρμόδια αρχή για ζητήματα που αφορούν την απόκτηση, εκτροφή, 
στέγαση, φροντίδα και χρήση των ζώων σε διαδικασίες που σχετίζονται με τη χρήση ζώων για πειραματικούς, 
επιστημονικούς ή εκπαιδευτικούς σκοπούς.  Σημειώνεται ότι στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου δεν 
περιλαμβάνονταν λεπτομερείς πρόνοιες σε σχέση με τη σύνθεση και τον τρόπο λειτουργίας της 
προαναφερθείσας εθνικής επιτροπής. 

 Περαιτέρω, οι ίδιοι οι εκπρόσωποι επισήμαναν ότι η προτεινόμενη απαγόρευση, της αφαίρεσης των 
δοντιών και της αποκοπής των ουρών των ζώων, απορρέει από τη σχετική σύμβαση του συμβουλίου της 
Ευρώπης, την οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει κυρώσει με τον περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την 
Προστασία Κατοικίδιων Ζώων (Κυρωτικό) Νόμο, Ν. αρ. 8(ΙΙΙ)/1993, και η οποία έχει με βάση το άρθρο 169 του 
συντάγματος αυξημένη τυπική ισχύ έναντι οιουδήποτε ημεδαπού νόμου.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου 32 του περί 
Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων Νόμου, είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 
2010/63/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του συμβουλίου της 22ας Σεπτεμβρίου 2010 περί προστασίας 
των ζώων που χρησιμοποιούνται για επιστημονικούς σκοπούς. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 61 της πιο πάνω αναφερόμενης Οδηγίας, τα κράτη μέλη όφειλαν 
να θεσπίσουν και να δημοσιεύσουν το αργότερο μέχρι τις 10 Νοεμβρίου 2012 τις αναγκαίες νομοθετικές, 
κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις, για να συμμορφωθούν με αυτήν και να εφαρμόσουν τις διατάξεις της 
μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2013.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι οι προτεινόμενοι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων στις 4 Απριλίου 2013 και ότι στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους προτεινόμενους 
κανονισμούς επισημαίνεται ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ήδη αποστείλει προειδοποιητική επιστολή στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία για τη μη μεταφορά της εν λόγω Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο.  

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, με τους προτεινόμενους κανονισμούς επιτυγχάνονται τα ακόλουθα: 

1. Μειώνεται γενικά η χρήση ζώων για πειραματικούς σκοπούς. 
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2. Βελτιώνονται οι συνθήκες κράτησης των ζώων που χρησιμοποιούνται για πειραματικούς σκοπούς. 

3. Ρυθμίζονται οι διαδικασίες που ακολουθούνται για την εξασφάλιση, εκτροφή, σήμανση, φροντίδα και 
θανάτωση των ζώων για πειραματικούς σκοπούς. 

4. Ρυθμίζεται η λειτουργία εκτροφέων, προμηθευτών και χρηστών ζώων για πειραματικούς σκοπούς. 

5. Καθορίζεται η διαδικασία αδειοδότησης της χρήσης ζώων σε επιστημονικά πειράματα.  

6. Καταργούνται οι περί Ζώων (Επιστημονικά Πειράματα) Κανονισμοί του 2000. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στο αρχικό στάδιο και 
προτού αρχίσει η συζήτησή των κανονισμών ενώπιον της επιτροπής, αντικατέστησε το αρχικό κείμενο των 
κανονισμών με αναθεωρημένο κείμενο.  

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος εξέφρασε τη συμφωνία του τμήματος με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου και των κανονισμών και δήλωσε ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος συμμετείχε στη σχετική 
διαβούλευση που προηγήθηκε της ετοιμασίας της προτεινόμενης ρύθμισης.  Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε 
επίσης ότι ορθά προτείνεται η πλήρης απαγόρευση της χρήσης ζώων σε τσίρκα, αφού είναι αδύνατο να 
διασφαλιστεί η προστασία και η καλή μεταχείριση των ζώων σε συνθήκες μετακινούμενης διαβίωσης, όπου η 
ψυχική και σωματική καταπόνηση των ζώων είναι αναπόφευκτη. 

 Ο εκπρόσωπος του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου εξέφρασε τη συμφωνία του 
ινστιτούτου με τις πρόνοιες τόσο του νομοσχεδίου όσο και των κανονισμών διατυπώνοντας ταυτόχρονα 
ορισμένες εισηγήσεις για βελτίωση της προτεινόμενης ρύθμισης. Συγκεκριμένα, ο ίδιος εκπρόσωπος 
επισήμανε την ανάγκη καθορισμού στον προτεινόμενο νόμο των όρων εντολής της εθνικής επιτροπής για την 
προστασία των ζώων, καθώς και την ανάγκη τροποποίησης των απαιτούμενων προσόντων του προέδρου και 
των μελών της υπό αναφορά εθνικής επιτροπής, έτσι ώστε τα άτομα αυτά να έχουν εμπειρία και εξειδίκευση 
στη χρήση πειραματόζωων. Το ινστιτούτο διατύπωσε και γραπτώς τις θέσεις του σε σχετική επιστολή του που 
απέστειλε προς την επιτροπή, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2013. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ δήλωσε ότι οι κυπριακές φαρμακοβιομηχανίες δε χρησιμοποιούν 
πειραματόζωα και ότι η υπό συζήτηση νομοθεσία δεν τις επηρεάζει με οποιοδήποτε τρόπο, γι’ αυτό και δεν 
εξέφρασε οποιαδήποτε άποψη επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων.  

 Οι εκπρόσωποι του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και των 
αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ και “Νέα Αγροτική Κίνηση” εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις τόσο του νομοσχεδίου όσο και των κανονισμών. Παράλληλα όμως, η εκπρόσωπος της ΕΚΑ 
εξέφρασε την ανησυχία της κατά πόσο η προτεινόμενη απαγόρευση αποκοπής της ουράς των ζώων καλύπτει 
και τους χοίρους αναφέροντας ότι, αν δεν αποκόπτονται οι ουρές των χοίρων, υπάρχει ο κίνδυνος 
τραυματισμού τους. Επίσης, ο εκπρόσωπος της Νέας Αγροτικής Κίνησης δήλωσε ότι το αρμόδιο υπουργείο 
πρέπει να λάβει υπόψη τις αντιρρήσεις ορισμένων συνδέσμων που ζητούν να εξαιρεθούν συγκεκριμένες 
ράτσες κυνηγετικών σκύλων από την απαγόρευση αποκοπής της ουράς. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυνολογικού Ομίλου Κύπρου εξέφρασε έντονα τη διαφωνία του ομίλου με την 
προτεινόμενη γενική απαγόρευση της αποκοπής των ουρών των ζώων και ζήτησε τη ρητή εξαίρεση από την 
απαγόρευση αυτή των κυνηγετικών σκυλιών κούρτσχααρ, ντράτχααρ, επανιέλ μπρετόν και βίζλα.  Ο ίδιος 
επισήμανε τον πολύ συχνό τραυματισμό της ουράς των κυνηγετικών σκυλιών κατά το κυνήγι, γεγονός που 
οδηγεί στην αναγκαστική και επώδυνη αποκοπή της ουράς.  Επίσης, ο ίδιος εκπρόσωπος κατέθεσε στην 
επιτροπή υπομνήματα με τις θέσεις του ομίλου επισυνάπτοντας σχετικές επιστολές κτηνιάτρων που δηλώνουν 
ότι η αποκοπή της ουράς των κυνηγετικών σκυλιών συμβάλλει στην υγεία και ευημερία τους. 

 Αντίθετα, οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Κτηνιατρικού Συλλόγου τάχθηκαν απερίφραστα υπέρ της 
απαγόρευσης αποκοπής της ουράς οποιουδήποτε ζώου και εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τις πρόνοιες 
τόσο του νομοσχεδίου όσο και των κανονισμών. 

 Οι εκπρόσωποι της οργάνωσης “Φωνή για τα Ζώα της Κύπρου”, της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας 
Ζώων και της οργάνωσης “Κιβωτός” εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου και των κανονισμών, αναφέροντας μεταξύ άλλων ότι η ουρά είναι μέρος του σώματος του ζώου 
που βοηθά στη διατήρηση της ισορροπίας κατά την κίνησή του και είναι ένα μέσο επικοινωνίας με το οποίο το 
ζώο εκφράζει την ικανοποίησή του ή το φόβο του. 

 Στα πλαίσια της διεξαγωγής της συζήτησης επί του νομοσχεδίου και επί των κανονισμών ενώπιον της 
επιτροπής, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τους εκπροσώπους των Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών να λάβουν υπόψη τις θέσεις των ενδιαφερόμενων μερών που υποβλήθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής, να ζητήσουν και να λάβουν υπόψη και τις θέσεις του Ταμείου Θήρας που δε συμμετείχε στη 
διαβούλευση κατά την ετοιμασία της προτεινόμενης νομοθεσίας και να επανέλθουν, αν κρίνεται σκόπιμο, με 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου.   
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 Ανταποκρινόμενες στο αίτημα της επιτροπής, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, αφού διαβουλεύθηκαν 
περαιτέρω με τους ενδιαφερομένους, ετοίμασαν και απέστειλαν στην επιτροπή, στις 5 Ιουνίου 2013, 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου με το οποίο τροποποιείται η σχετική πρόνοια του αρχικού κειμένου 
που αναφέρεται στην απαγόρευση αποκοπής των ουρών των ζώων και υιοθετείται το λεκτικό του άρθρου 10 
της σχετικής σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Ειδικότερα, προτείνεται η απαγόρευση κάθε 
χειρουργικής επέμβασης με σκοπό την αλλαγή της εξωτερικής εμφάνισης του ζώου ή για άλλους μη 
θεραπευτικούς σκοπούς, ιδιαίτερα η αποκοπή ουρών και αυτιών και η αφαίρεση των φωνητικών χορδών, των 
νυχιών και των δοντιών των ζώων, με εξαίρεση τις περιπτώσεις που ο κτηνίατρος θεωρεί τις μη θεραπευτικές 
διαδικασίες αναγκαίες και το τεκμηριώνει γραπτώς.   

 Περαιτέρω, το αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου περιλαμβάνει λεπτομερείς πρόνοιες σχετικές με 
τη σύνθεση και τον τρόπο λειτουργίας της εθνικής επιτροπής, υιοθετώντας και τη θέση του Ινστιτούτου 
Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου για τεκμηριωμένη εκπαίδευση και εμπειρία των μελών της εθνικής 
επιτροπής στη χρήση ζώων για επιστημονικούς σκοπούς.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης που ακολούθησε ενώπιον της επιτροπής, όλοι οι ενδιαφερόμενοι εξέφρασαν 
τη συμφωνία τους με τις πρόνοιες του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου, πλην του Κυνολογικού 
Ομίλου Κύπρου, οι εκπρόσωποι του οποίου επέμειναν στο αίτημά τους να εξαιρεθούν οι πιο πάνω 
αναφερόμενες συγκεκριμένες ράτσες κυνηγετικών σκυλιών από την απαγόρευση της αποκοπής της ουράς.  

 Ο διευθυντής των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών απηύθυνε έκκληση προς τα μέλη της επιτροπής όπως 
προωθήσουν άμεσα προς ψήφιση την υπό εξέταση νομοθεσία, δεδομένου ότι είναι εναρμονιστική και έχει ήδη 
αποσταλεί προειδοποιητική επιστολή στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Ταυτόχρονα, υπό το φως της πιο πάνω 
θέσης του Κυνολογικού Ομίλου Κύπρου, ο ίδιος δεσμεύτηκε ότι θα καλέσει σε διάλογο όλους τους 
ενδιαφερομένους, προκειμένου να ετοιμαστεί επίσημα αίτημα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για εξαίρεσή της 
από τις επίμαχες πρόνοιες του άρθρου 10 της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία των 
Κατοικίδιων Ζώων.  

 Τέλος, στις 12 Ιουνίου 2013 οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες απέστειλαν δεύτερο αναθεωρημένο κείμενο του 
νομοσχεδίου με νομοτεχνικές κυρίως βελτιώσεις, αλλά και τις ακόλουθες αλλαγές ουσίας: 

1. Σε σχέση με τη σύνθεση της εθνικής επιτροπής, αφαιρείται το ένα άτομο που πρέπει να είναι νομικός, 
ενώ το ένα άτομο με γνωστικό αντικείμενο στις βιολογικές επιστήμες αντικαθίσταται από δύο άτομα με 
γνωστικό αντικείμενο στις βιολογικές επιστήμες. 

2. Προς άρση οιασδήποτε αμφισβήτησης, εξαιρούνται ρητά από τις σχετικές απαγορευτικές πρόνοιες του 
νομοσχεδίου οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία των Χοίρων που Προορίζονται 
για Εκτροφή και Πάχυνση) Κανονισμοί, οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία 
Ωοπαραγωγών Ορνίθων) Κανονισμοί και οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία των 
Κοτόπουλων που Εκτρέφονται για την Παραγωγή Κρέατος) Κανονισμοί.  

 Κατά την τελευταία συνεδρία της επιτροπής, κατόπιν σχετικής εισήγησης του προέδρου της επιτροπής 
που έγινε αποδεκτή και από τα υπόλοιπα μέλη της επιτροπής, προστέθηκε στο δεύτερο αναθεωρημένο κείμενο 
του νομοσχεδίου εξαίρεση στην απαγόρευση θανάτωσης ζώου για σκοπούς ψυχαγωγίας, αν αυτή εμπίπτει 
στις πρόνοιες του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τάσσεται υπέρ της 
ψήφισης του δεύτερου αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου σε νόμο και της έγκρισης του 
αναθεωρημένου κειμένου των κανονισμών. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί 
του νομοσχεδίου και των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής επί των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Πάμε στο νομοσχέδιο. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 8Α.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Κατάργηση του περί Ζώων (Επιστημονικά Πειράματα) Νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 12; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οιαδήποτε ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007».  Πρόκειται 
περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για την πρόταση νόμου «Ο 
περί Αλιείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Ευθύμιος ∆ίπλαρος 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Νίκος Νικολαΐδης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε την υπό αναφορά πρόταση νόμου 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 13 Ιουνίου 2013.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο διευθυντής και εκπρόσωποι του Τμήματος 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Αλιέων Πολυδύναμων Αδειών Αλιείας 
Κύπρου (ΣΑΠΑΑΚ), του Ομίλου Ερασιτεχνικής Αλιείας με Σκάφος, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών 
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Ψαράδων (Σύνδεσμος Παράκτιας Αλιείας), του Συνδέσμου Εργοδοτών Αλιείας (Τρατάρηδες) και των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.  Ο Νηρέας 
Θαλάσσιες Έρευνες και η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου, παρʼ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αλιείας Νόμου, έτσι ώστε να 
απαγορεύεται η αλίευση με τη μέθοδο που είναι κοινώς γνωστή ως “γρι γρι” στα χωρικά ύδατα της 
∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου βουλευτές κ. Γιαννάκη Γαβριήλ, Αντρέα Καυκαλιά και 
Αντρέα Φακοντή, η προτεινόμενη τροποποίηση στοχεύει στην προστασία του θαλάσσιου περιβάλλοντος και 
των αλιευτικών αποθεμάτων της Κύπρου, καθώς και στην προστασία του επαγγέλματος των ψαράδων και 
στην ενίσχυση των εισοδημάτων τους.  Όπως οι ίδιοι εξήγησαν, με την απαγόρευση της μεθόδου “γρι γρι” 
δημιουργείται προοπτική παραχώρησης στους ψαράδες της παράκτιας αλιείας άδειας για χρήση ειδικών 
δικτύων για την αλίευση της μαρίδας, η οποία αλιεύεται κυρίως με τη μέθοδο “γρι γρι”. 

 Σημειώνεται ότι η υπό εξέταση πρόταση νόμου είχε κατατεθεί κατά την προηγούμενη βουλευτική 
περίοδο από τους πρώην βουλευτές κ. Γιαννάκη Θωμά και Ντίνο Χατζηνικόλα και το νυν μέλος της επιτροπής 
κ. Αντρέα Φακοντή και στην πορεία υιοθετήθηκε από τους σημερινούς της εισηγητές.  Σημειώνεται επίσης ότι 
κατά την προηγούμενη βουλευτική περίοδο πραγματοποιήθηκε μόνο μία συνεδρία για την εξέταση της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου, στις 20 Νοεμβρίου 2007, χωρίς όμως να ολοκληρωθεί η σχετική συζήτηση. 

 Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής, στις 6 Ιουνίου 2013, ο διευθυντής του Τμήματος Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών αναφέρθηκε εκτενώς στην εφαρμογή του Σχεδίου για την Ανάκαμψη των Αλιευτικών 
Αποθεμάτων του 2004, τονίζοντας ότι κύριος στόχος του τμήματος είναι η προστασία και η αειφόρος διαχείριση 
των αλιευτικών αποθεμάτων της Κύπρου.  Συναφώς, ο διευθυντής δήλωσε ότι τίθενται αυστηροί όροι και 
λαμβάνονται αυστηρά μέτρα για τον έλεγχο της εφαρμογής των διάφορων αδειών αλιείας που εκδίδονται από 
το τμήμα.   

 Περαιτέρω, ο ίδιος ενημέρωσε την επιτροπή για τις ποσότητες μαρίδας που αλιεύθηκαν τα τελευταία 
χρόνια με αριθμητικά στοιχεία.  Παράλληλα, ο ίδιος διευκρίνισε ότι, με βάση τον Κανονισμό 21(5)(α) και (β) των 
περί Αλιείας Κανονισμών, η έκδοση αδειών αλιείας με τη μέθοδο “γρι γρι” επιτρέπεται κατʼ εξαίρεση μόνο σε 
περίπτωση που οι εν ισχύ άδειες παράκτιας αλιείας για τη μέθοδο της τράτας βυθού δεν υπερβαίνουν τις τρεις, 
καθώς και ότι ο διευθυντής δύναται να επιβάλει όρους στις υπό έκδοση άδειες αλιείας με τη μέθοδο “γρι γρι” 
αναφορικά με την απόσταση από την ακτή ή και το βάθος της θάλασσας όπου θα ασκείται η αλιεία με την πιο 
πάνω μέθοδο. 

 Τέλος, ο διευθυντής ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι άδειες της τράτας έχουν μειωθεί στις δύο και έτσι ο 
ίδιος θα μπορούσε να εκδώσει, με βάση τα σημερινά δεδομένα αλιευτικών αποθεμάτων, άδειες αλιείας με τη 
μέθοδο “γρι γρι”. 

 Οι εκπρόσωποι όλων των συνδέσμων των ψαράδων, πλην του Συνδέσμου Εργοδοτών Αλιείας 
(Τρατάρηδες), εξέφρασαν την απόλυτη συμφωνία τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης 
νόμου, ζητώντας ταυτόχρονα την ικανοποίηση από το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του πάγιου 
αιτήματός τους για δίκτυα με μικρότερο “μάτι”, με τα οποία θα μπορούν να αλιεύουν τη μαρίδα.  Περαιτέρω, οι 
ψαράδες της παράκτιας αλιείας τόνισαν ότι πιθανή έκδοση αδειών αλιείας με τη μέθοδο “γρι γρι” θα μειώσει 
ουσιαστικά τα ήδη χαμηλά εισοδήματά τους και θα πλήξει ανεπανόρθωτα το επάγγελμά τους.   

 Αντίθετα, ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Εργοδοτών Αλιείας (Τρατάρηδες) εξέφρασε τη διαφωνία του 
συνδέσμου του με την ψήφιση της προτεινόμενης απαγόρευσης της μεθόδου “γρι γρι”.  Συναφώς, ο ίδιος 
εκπρόσωπος δήλωσε ότι, αν επιτραπεί η αλίευση της μαρίδας με τη μέθοδο “γρι γρι”, η τιμή πώλησής της θα 
γίνει ακόμη πιο προσιτή για τον Κύπριο καταναλωτή.   

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και 
“Ευρωαγροτικός” εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τη σκοπούμενη με την πρόταση νόμου απαγόρευση της 
αλίευσης με τη μέθοδο “γρι γρι”. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, κατά την πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής, δήλωσε ότι το κείμενο της πρότασης νόμου όπως αυτό κατατέθηκε από τους εισηγητές της 
αντίκειται στο σύνταγμα, καθώς επιχειρεί, με την προσθήκη ειδικής διάταξης στο βασικό περί Αλιείας Νόμο, να 
τροποποιήσει τους περί Αλιείας Κανονισμούς και συγκεκριμένα τον Κανονισμό 21(5) και εισηγήθηκε όπως η 
σκοπούμενη απαγόρευση της μεθόδου “γρι γρι” γίνει στο βασικό περί Αλιείας Νόμο.   

 Στη βάση των πιο πάνω παρατηρήσεων της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ετοιμάστηκε αναθεωρημένο κείμενο της πρότασης νόμου, το οποίο και κοινοποιήθηκε στην πιο 
πάνω εκπρόσωπο.   

 Κατά τη δεύτερη συνεδρία της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
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∆ημοκρατίας δήλωσε ότι το αναθεωρημένο κείμενο της πρότασης νόμου θα μπορούσε και πάλι να κριθεί 
αντισυνταγματικό στη βάση του ότι περιορίζει τη διακριτική εξουσία του αρμόδιου Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, όπως καθορίζεται στο άρθρο 5Α του περί Αλιείας Νόμου, να απαγορεύει 
με διάταγμά του την αλιεία με οποιοδήποτε τρόπο ή/και τη διέλευση σκαφών σε οποιαδήποτε θαλάσσια 
περιοχή της ∆ημοκρατίας για λόγους ασφάλειας της ∆ημοκρατίας ή δημόσιας ασφάλειας ή για λόγους 
δημόσιου συμφέροντος, περιλαμβανομένων λόγων προστασίας των αλιευτικών πόρων και των υδρόβιων 
οργανισμών που καθορίζονται στο διάταγμα αυτό. 

 Επίσης, η ίδια εκπρόσωπος αναφέρθηκε στην απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στην Αναφορά 
1/2012, η οποία έκρινε αντισυνταγματική τροποποίηση του περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και 
Εκμετάλλευση) Νόμου, που έγινε με πρόταση νόμου και με την οποία αφαιρούνταν αποφασιστική αρμοδιότητα 
και συνταγματικά κατοχυρωμένη πολιτική εξουσία από τον αρμόδιο υπουργό και μεταφερόταν σε τεχνική 
επιτροπή και η οποία παραβίαζε την αρχή της διάκρισης μεταξύ πολιτικής εξουσίας και διοικητικής λειτουργίας.   

 Ο πρόεδρος και μέλη της επιτροπής διατύπωσαν τις επιφυλάξεις τους για το κατά πόσο θα μπορούσε 
να παραλληλιστεί η υπό εξέταση πρόταση νόμου με την απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στην Αναφορά 
1/2012.   

 Όπως είναι γνωστό, με πρόσφατη απόφασή του, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2013, ο διευθυντής του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών εξέδωσε μία άδεια αλιείας με τη μέθοδο “γρι γρι”.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, διαμόρφωσαν τις ακόλουθες θέσεις:   

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του αναθεωρημένου κειμένου της πρότασης νόμου σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην 
ολομέλεια του σώματος. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η παρούσα έκθεση τίθεται ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής για τη λήψη 
τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Γαβριήλ.   

Γ. ΓΑΒΡΙΗΛ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ιαχρονικός στόχος μας ως ΑΚΕΛ είναι η προστασία και η αειφόρος ανάπτυξη των θαλάσσιων μας 
πόρων με τη διασφάλιση ταυτόχρονα ικανοποιητικού εισοδήματος για τους ψαράδες μας.  Μέσα σε αυτό το 
πνεύμα κινείται και η πρόταση νόμου που καταθέσαμε και έχουμε σήμερα ενώπιον του σώματος.  Σκοπός της 
πρότασης νόμου είναι η πλήρης απαγόρευση της αλιείας με τη μέθοδο “γρι γρι” στα χωρικά ύδατα της Κύπρου, 
μέθοδος μη επιλεκτική και μαζική, που θα πιέσει ακόμα περισσότερο τα αλιευτικά μας αποθέματα, τα οποία το 
ίδιο το Τμήμα Αλιείας, το πλέον αρμόδιο τμήμα, στις διαχρονικές του τοποθετήσεις στην επιτροπή Γεωργίας 
τεκμηριώνει ότι βρίσκονται σε οριακά κρίσιμο σημείο.  Μέθοδος αλιείας καταστροφική, που θα ανταγωνίζεται 
αθέμιτα και θα εξοστρακίσει από τη θάλασσα τους επαγγελματίες ψαράδες παράκτιας αλιείας.   

 Θα ήθελα όμως να θίξω και να υπογραμμίσω ορισμένα ζητήματα σχετικά με το θέμα, ιδιαίτερα μάλιστα 
μετά την απόφαση της κυβέρνησης να αγνοήσει πλήρως τη Βουλή και να προκαταλάβει τη σημερινή συζήτηση, 
σπεύδοντας να παραχωρήσει άδεια για αλιεία με γρι γρι.   

 Το πρώτο αφορά τα στοιχεία των ιχθυοαποθεμάτων στα οποία βασίστηκε η κυβέρνηση, για να 
παραχωρήσει την άδεια “γρι γρι”.  Στην επιτροπή Γεωργίας έχει λεχθεί προφορικά από τους αρμόδιους του 
Τμήματος Αλιείας ότι η σημερινή παραγωγή μαρίδας ανέρχεται στους εκατόν τόνους ετησίως και η βιώσιμή της 
εκμετάλλευση επιτρέπει την παραγωγή μέχρι διακόσιους τόνους.  Τα στοιχεία όμως που κατέχουμε εμείς -και 
δεν είναι δικά μας, πρόκειται για επιστημονικά στοιχεία του Τμήματος Αλιείας, τα οποία μάλιστα είναι 
δημοσιευμένα στην ιστοσελίδα του Τμήματος Αλιείας- λένε ακριβώς το αντίθετο, κύριοι συνάδελφοι, και δε 
συνηγορούν σε καμία περίπτωση στην παραχώρηση άδειας “γρι γρι”.  Στην ετήσια λοιπόν έκθεση του 
Τμήματος Αλιείας αναφέρονται τα εξής:  «Κατά το 2011 πραγματοποιήθηκαν μελέτες εκτίμησης των 
κυριοτέρων αλιευτικών αποθεμάτων, μεταξύ των οποίων και η μαρίδα.  Σύμφωνα με τα αποτελέσματα, τα 
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αποθέματα έχουν υψηλή αλιευτική θνησιμότητα και αλιεύονται σε επίπεδα που ξεπερνούν τη βιώσιμή τους 
εκμετάλλευση.  Συστήνεται η μείωση της αλιευτικής θνησιμότητας με μέτρα όπως η μείωση του αριθμού των 
αδειούχων σκαφών, αύξηση επιλεκτικότητας διχτύων κ.λπ.».  Τα παραπάνω, επαναλαμβάνω, δεν είναι εμείς 
που τα λέμε.  Περιέχονται στην ετήσια έκθεση του Τμήματος Αλιείας.  Είναι γι’ αυτό που εμείς λέμε ότι η 
απόφαση για παραχώρηση της άδειας με τη μέθοδο του “γρι γρι” ήταν καθαρά πολιτική και εκ διαμέτρου 
αντίθετη με τα επιστημονικά στοιχεία του αρμόδιου τμήματος.  Η πιο πάνω θέση του Τμήματος Αλιείας για 
μείωση της αλιευτικής δυνατότητας με απόσυρση σκαφών και αλιευτικών εργαλείων καταγράφεται επίσης και 
στην εν εξελίξει δημόσια διαβούλευση για την τροποποίηση του νόμου για την αλιεία.  Πώς αυτό συνάδει με την 
απόφαση για παραχώρηση άδειας “γρι γρι”;   

 Το δεύτερο ζήτημα αφορά τους επαγγελματίες ψαράδες παράκτιας αλιείας, οι οποίοι, σε περίπτωση που 
επαναδραστηριοποιηθεί το γρι γρι στις θάλασσές μας, θα έχουν δυσμενέστατες συνέπειες, θα δουν το ήδη 
πενιχρό τους εισόδημα να εξανεμίζεται και θα οδηγηθούν στην ανεργία.  Αυτή η πολιτεία, αναγνωρίζοντας τα 
προβλήματα βιωσιμότητας των παράκτιων αλιέων μας, υλοποίησε ή συνεχίζει να εφαρμόζει μέτρα και 
προγράμματα στήριξης.  Αναφέρω ενδεικτικά το σχέδιο αποζημιώσεων για ζημιές από τα δελφίνια, το 
πρόγραμμα καταπολέμησης του λαγοκέφαλου, αποσύρσεις αλιευτικών σκαφών με επιδότηση, για να έχουν 
αυτοί που θα παραμείνουν στο επάγγελμα τη δυνατότητα να εξασφαλίσουν ένα ικανοποιητικό εισόδημα, 
πρόωρες αφυπηρετήσεις από το επάγγελμα.  Παράλληλα καταβλήθηκαν σκληρές προσπάθειες σε επίπεδο 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για ενίσχυση των παράκτιων αλιέων μας μέσα από τη Νέα Αλιευτική Πολιτική.  Όλα 
όμως τα πιο πάνω ακυρώνονται δια μιας, εάν υλοποιηθεί η δρομολογούμενη από την κυβέρνηση απόφαση για 
παραχώρηση άδειας “γρι γρι”.  Υπενθυμίζουμε το σώμα επίσης ότι πριν μερικά χρόνια αυτή η πολιτεία, με 
επιχείρημα την υπεραλίευση, απαγόρευσε στους παράκτιους αλιείς τη χρήση των κατάλληλων διχτύων για την 
αλίευση της μαρίδας.  Επιδότησε μάλιστα την απόσυρση αυτών των εργαλείων.  Πώς αυτή η απόφαση συνάδει 
με τη σημερινή θέση για αδειοδότηση γρι γρι;  Εάν η κυβέρνηση όντως θέλει την προμήθεια της αγοράς με 
ψάρια σε πιο χαμηλές τιμές, γιατί δεν επιτρέπει στους παράκτιους αλιείς να το πράξουν; 

 Το τρίτο ζήτημα που θέλω να θίξω αφορά τις διαδικασίες μέσα από τις οποίες η κυβέρνηση προχώρησε 
στην έκδοση της άδειας.  Έχει μήπως, όπως απαιτεί η διαφάνεια, ζητηθεί δημόσια η εκδήλωση ενδιαφέροντος 
για αυτές τις άδειες;  Έχουν μήπως δημοσιευτεί κριτήρια;  Εμείς λέμε ότι τίποτα από αυτά δεν έγινε!  Όλα έγιναν 
κάτω από πλήρη αδιαφάνεια και εν κρυπτώ, προκειμένου να υπάρξει ευνοιοκρατική μεταχείριση.   

 Γι’ αυτούς τους λόγους το ΑΚΕΛ θα υπερψηφίσει την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γαβριήλ.  

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ, και μετά ο κ. Χατζηγιάννης και μετά ο κ. Νικολαΐδης.   

 Από το βήμα, κύριε Περδίκη, διότι αντιλαμβάνομαι ότι θα αγορεύσετε όχι για ένα λεπτό. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το θέμα της μεθόδου των “γρι γρι” έχει ξανασυζητηθεί σ’ αυτή τη Βουλή και, χωρίς καμία διάθεση 
ρεβανσισμού, θα ήθελα να θυμίσω στο σώμα ότι λίγοι σ’ αυτή τη Βουλή είχαν προβλέψει την προηγούμενη 
φορά ότι θα ερχόταν η ώρα που το ασθενές μέτρο ελέγχου που τέθηκε στη νομοθεσία, που απαιτεί τάχα τη 
διεξαγωγή έρευνας από το διευθυντή του Τμήματος Αλιείας, θα μπορούσαν να το ξεπεράσουν όπως το γνωστό 
ρητό του ιστού της αράχνης, ο οποίος ιστός της αράχνης, όπως πολύ καλά ξέρουμε, πιάνει τα μικρά μυγάκια, 
αλλά διαρρηγνύεται και δεν μπορεί να πιάσει τα τεράστια έντομα και τα ερπετά.  Και η ιστορία 
επαναλαμβάνεται.  Η δειλή, θα έλεγα, και μη τολμηρή απόφαση της Βουλής να δώσει πριν λίγα χρόνια τη 
διακριτική εξουσία στον εκάστοτε διευθυντή του Τμήματος Αλιείας να παρέχει αυτή την άδεια οδήγησε στα 
σημερινά.  Και για τη σημερινή εξέλιξη πρέπει κάποιοι εξ υμών να παραδεχτούν ένα “mea culpa” και ο νοών 
νοείτω. 

 Εμείς θα πούμε ό,τι είπαμε και πριν λίγα χρόνια.  Πρόκειται για μια άκρως αντιπεριβαλλοντική μέθοδο 
ψαρέματος που έχει εγκαταλειφθεί από τις περισσότερες χώρες της Μεσογείου, διότι καταστρέφει το θαλάσσιο 
πλούτο.  ∆ε θέλω σε καμία περίπτωση να μειώσω τη σοβαρότητα του θέματος σε ό,τι αφορά το επαγγελματικό 
μέλλον των επαγγελματιών ψαράδων μας.  Είναι συμπαθέστατη αυτή η τάξη και θα πρέπει να δούμε και την 
ανθρώπινη και κοινωνική πλευρά του θέματος.  Καθηκόντως στέκομαι όμως στην περιβαλλοντική και σας λέω 
ότι είναι με λύπη, πραγματική λύπη, γιατί τον συμπαθώ ιδιαίτερα το νέο Υπουργό Γεωργίας, που τον ακούω να 
λέει από την τηλεόραση, προφανώς παραπλανημένο, ότι «εμπιστεύομαι την κρίση των λειτουργών του 
Τμήματος Αλιείας για τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις της απόφασης αυτής».   

 Μα, προ ετών, από το 2005, αυτή η χώρα έχει δεσμευτεί με ευρωπαϊκές Οδηγίες που προνοούν ότι για 
κάθε απόφαση η οποία έχει επιπτώσεις στο περιβάλλον απαιτείται πλήρης περιβαλλοντική μελέτη.  Και θα 
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’πρεπε κάποιοι να πληροφορήσουν τον κ. υπουργό, όπως ίσως και κάποιους εξ ημών, ότι απαιτείτο 
περιβαλλοντική μελέτη γι’ αυτή την απόφαση, η οποία δεν έγινε.  Και εμείς, βεβαίως, θα καταγγείλουμε αυτή 
την απόφαση ως άκρως αντιπεριβαλλοντική και εκτός του πνεύματος και του γράμματος των ευρωπαϊκών 
Οδηγιών στα αρμόδια όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τους αρμόδιους φορείς της Ευρωπαϊκής Ένωσης,  
διότι πράγματι παραβιάζεται πλήρως το γράμμα και το πνεύμα του ευρωπαϊκού περιβαλλοντικού δικαίου.  ∆εν 
έχει γίνει περιβαλλοντική μελέτη για το θέμα αυτό και λυπούμαι πραγματικά να ακούω, όταν μιλούμε για τη 
θάλασσα, να μιλούμε ωσάν να μιλά ένας μπακάλης για τα κουτσιά τζιαι τα φασόλια του.  Έχουμε μες το σάκκο, 
λαλεί, εφτά κιλά κουτσιά τζιαι έχουμε τζιαι δεκαπέντε κιλά φασόλια.  ∆εν είναι αυτό το πράγμα η φύση, προς 
Θεού!  ∆εν είναι αποθήκη οπωροκηπευτικών η φύση!  Η φύση είναι ένα πράγμα ζωντανό, στο οποίο, όταν 
επεμβαίνεις, χρειάζεται πολλή μελέτη και πολύς προβληματισμός.  ∆ηλαδή, όταν ακούω το διευθυντή του 
Τμήματος Αλιείας, διερωτώμαι αν έχει οποιαδήποτε επαφή με τη βιολογία, όταν λέει ότι η κυπριακή θάλασσα 
έχει τόσους τόνους μαρίδα.  Ωσάν να πρόκειται για τις ροδατζινιές που έχουν εφτά κιλά ροδάτζινα πάνω, ας 
πούμε.  Αν είναι δυνατόν!  Αν είναι δυνατόν!  Τζιαι να παν να τα μαζέψουν να τα πουλήσουν.  Ωσάν να είναι οι 
μαρίδες μόνες τους μες τη θάλασσα και δεν επηρεάζουν την επόμενη και την προηγούμενη μονάδα 
περιβάλλοντος στη διατροφική αλυσίδα.  ∆ηλαδή, έχω την εντύπωση ότι ορισμένοι εκεί στο Τμήμα Αλιείας 
στερούνται βασικών γνώσεων βιολογίας.  Βασικών γνώσεων, που τις ξέρει η πρώτη τάξη του γυμνασίου!  
Έλεος πκιον! 

 Ψηφίζω, κύριε Πρόεδρε, υπέρ της πρότασης του ΑΚΕΛ σ’ αυτό το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη.   

 Παρακαλώ τον κ. Χατζηγιάννη να έρθει στο βήμα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Μιλάμε για ένα θέμα με ένα πλούσιο ιστορικό, όπου έχει δοθεί μία άδεια πειραματικού χαρακτήρα για μια 
μεγάλη περίοδο και τα αποτελέσματα αυτών των πειραμάτων δυστυχώς δεν οδήγησαν στην κατεύθυνση για 
την οποία ο σκοπός ήταν, δηλαδή πώς να διαχειριστούμε με κάποια αειφορία τα αλιευτικά αποθέματα.   

 ∆υστυχώς, στο παρελθόν υπήρξαν τέτοιου είδους αντιπαραθέσεις, τέτοιου είδους αντιπαλότητες για το 
συγκεκριμένο θέμα, με αποτέλεσμα ποτέ να μην υπάρξει ειρήνη εντός της θαλάσσης.  Είχαμε παραβιάσεις 
στους όρους λειτουργίας αυτής της άδειας και ήταν ένας από τους λόγους για τους οποίους εκφράζουμε και 
εκφράζαμε και το τελευταίο διάστημα τις δριμύτατές μας επιφυλάξεις.  Μάλιστα σ’ ένα περιβάλλον όπου στο 
παρόν στάδιο υπάρχει μια πίεση στα αλιευτικά αποθέματα, τόσο σε σχέση με το λαγοκέφαλο όσο και σε σχέση 
με τα δελφίνια, παρατηρούμε τα αλιευτικά αποθέματα να πιέζονται σε ανησυχητικό βαθμό και αυτός είναι ένας 
άλλος λόγος για τον οποίο επίσης εκφράζουμε τις δικές μας επιφυλάξεις. 

 Πέραν τούτου, στο παρόν στάδιο υπάρχει ένας αριθμός ψαράδων οι οποίοι εργάζονται στη θάλασσα, 
άνθρωποι οι οποίοι είναι απόλυτα εξαρτώμενοι, στο παρόν στάδιο, σε αυτή τη συγκυρία καταστάσεων, από 
αυτό το εισόδημα.  Και μάλιστα, λαμβανομένης υπόψιν της έλλειψης που υπάρχει, επιδεινώνονται περαιτέρω 
τα εισοδήματα αυτών των ανθρώπων.  

 Και δεν μπορούμε να έχουμε μόνο μία άδεια, για να μπούμε και στην πτυχή του ανταγωνισμού, γιατί και 
σ’ αυτή την περίπτωση θα υπάρξει στρέβλωση της αγοράς.  ∆ηλαδή, το επιχείρημα ότι θα βγάλουμε μαρίδα, με 
σκοπό να τροφοδοτήσουμε την αγορά με φθηνότερη μαρίδα ή άλλου είδους ψάρια, δεν ευσταθεί από την 
άποψη ότι πρέπει να μπει και δεύτερη άδεια “γρι γρι”, προκειμένου να διασφαλιστούν οι προϋποθέσεις του 
ανταγωνισμού.   

 Πέραν αυτών των λόγων, υπάρχει ακόμα μια εξέλιξη το τελευταίο διάστημα, για την οποία εκφράζουμε 
και πάλι τις ανησυχίες μας.  ∆ημιουργήθηκε ένα θαλάσσιο πάρκο αρκετών χιλιομέτρων στην περιοχή Κάβο 
Γκρέκο, στην περιοχή Αγίας Νάπας-Πρωταρά, που ουσιαστικά εκμηδενίζει την αλιευτική δραστηριότητα στην 
περιοχή, πρόσθετα και παράλληλα με τους περιορισμούς οι οποίοι συμβαίνουν και θα παρατηρηθούν στην 
περιοχή Ζυγίου και Βασιλικού. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ψηφίζαμε την πρόταση νόμου του ΑΚΕΛ, ωστόσο τις επιφυλάξεις της Γενικής Εισαγγελίας τις 
σεβόμαστε πλήρως και θα τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Νικολαΐδης και μετά ο κ. Σοφοκλής Φυττής. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν είναι για σύντομη δήλωση… 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Θα μιλήσω από τη θέση μου, γιατί δεν προτίθεμαι να αγορεύσω επί του θέματος του γρι γρι, όχι γιατί δεν 
το θεωρούμε σημαντικό, αλλά γιατί θεωρούμε ότι είναι αρκετά ξεκάθαρο, για να μη χρειάζεται να πούμε πολλά 
λόγια. 

 Υπάρχουν κάποια ζητήματα, κύριε Πρόεδρε, τα οποία διαιωνίζονται και δημιουργούν χρόνια 
προβλήματα.  Ένα απ’ αυτά τα ζητήματα είναι και το θέμα της αλιείας μέσω της μεθόδου “γρι γρι”, θέμα που 
επανέρχεται σχεδόν κατά τακτικά χρονικά διαστήματα, γι’ αυτό χαιρετίζουμε την προσπάθεια να ρυθμιστεί 
νομοθετικά αυτό το θέμα.  Θα στηρίξουμε την πρόταση των συναδέλφων του ΑΚΕΛ για συγκεκριμένους 
λόγους, γιατί μέσα από τη νομοθετική ρύθμιση που προτείνεται προστατεύεται το θαλάσσιο περιβάλλον, γιατί 
προστατεύονται τα αλιευτικά αποθέματα της Κύπρου και γιατί προστατεύεται το επάγγελμα των ψαράδων και 
ενισχύονται τα εισοδήματά τους σε μια περίοδο όπου πραγματικά χρειάζεται να γίνει αυτό.   

 Θέλουμε ωστόσο να επισημάνουμε δύο ζητήματα.  Το πρώτο ζήτημα είναι ότι αυτό το νομοθέτημα θα 
είναι άνευ πρακτικής αξίας, αν δε συνοδευτεί με ειδικές ρυθμίσεις, ούτως ώστε να μπορούν οι αλιείς της 
παράκτιας αλιείας με ειδικές μεθόδους να αλιεύσουν μαρίδα, η οποία είναι και το ζητούμενο στην προκειμένη 
περίπτωση.  Το δεύτερο είναι ότι θέλουμε να επισημάνουμε και να καυτηριάσουμε την αντιδεοντολογική 
ενέργεια του Υπουργείου Γεωργίας να προχωρήσει σε έκδοση άδειας για αλίευση με αυτή τη μέθοδο, ενώ η 
συζήτηση γι’ αυτό το θέμα βρισκόταν σε εξέλιξη στη Βουλή.  Τέτοιες ενέργειες δε συμβάλλουν πραγματικά στη 
δημιουργία ενός κλίματος συναίνεσης και καλών προθέσεων για τη λύση και διευθέτηση των προβλημάτων 
που απασχολούν τον τόπο. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Φυττής. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ήρθα πάνω, συνάδελφε, διότι πιθανόν να περάσω τα δύο λεπτά και πρέπει να ʼμαστε συνεπείς στους 
κανονισμούς, οι οποίοι… 

 Λοιπόν, θα σχολιάσω όσα είπε ο κ. Περδίκης, διότι κατά κάποιο, έμμεσο, τρόπο μάς πρόσβαλε, που 
πήραμε την απόφαση πριν από λίγα χρόνια.  Και να θυμίσω ότι η απόφαση ήταν ότι δικαιούται ο διευθυντής να 
δώσει άδεια “γρι γρι”, όταν μειωθούν οι τράτες κάτω ʼπού τέσσερις.  Θα θυμάστε ότι οι τράτες ήταν οκτώ και 
αυτές οι τράτες προμήθευαν την αγορά με ψάρι φτηνό, μαρίδα, τσαρτέλλες, αφρόψαρα, γόπα και ό,τι μάζευαν.  
Κακό εργαλείο οι τράτες, γι’ αυτό και έκαναν σχέδιο να τες αποσύρουν.  Σιγά σιγά αποσύρονταν.  Όμως, 
μειωνόταν η ποσότητα του φτηνού ψαριού που τρώει ο λαός με δκυο και τρία ευρώ και έτσι τότες αποφασίσαμε 
με πλειοψηφία -και να πούμε ότι η πλειοψηφία ήταν είκοσι οκτώ με είκοσι τέσσερις, ήταν υπέρ οι βουλευτές του 
∆ΗΚΟ, του Συναγερμού, του ΕΥΡΩΚΟ και αντίθετα οι υπόλοιπες δυνάμεις- ότι, όταν μειωθούν οι τράτες κάτω 
ʼπού τέσσερις, που σημαίνει θα μειωνόταν το ψάρι το φτηνό, θα μπορούσε να δοθεί άδεια “γρι γρι”.  Αυτή ήταν 
η πραγματική αλήθεια!  Λοιπόν, οι τράτες τωρά μειώθηκαν σε δύο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Τι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λέω, στην ψηφοφορία που περιγράψατε πριν από δέκα χρόνια περίπου ήταν λογική η κατανομή των 
δυνάμεων. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Το ΑΚΕΛ ήταν πρώτο κόμμα τότες, κύριε Κατσουρίδη! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρήστε, κύριε συνάδελφε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, παρακαλώ! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, οι τράτες τωρά μειώθηκαν σε δύο.  Ψάρι πολύ δε φέρνουν στην αγορά.  Και 
μάλιστα ορισμένες παν εις το εξωτερικό, για να φέρουν.  Ψάρι φτηνό δεν έρχεται στην αγορά, διότι οι ψαράδες 
μας, με το ανοικτό μάτι των δεκαοκτώ εκατοστών, δεν μπορούν να ψαρέψουν τη μαρίδα· ψαρεύουν ελάχιστη, 
εκατό τόνους.  Η αγορά χρειάζεται άλλό δκιακόσιους τριάντα, κατά τους υπολογισμούς του αρμόδιου τμήματος.  
Και, εάν έχουμε τμήματα και υπουργεία στην κυβέρνηση και τα εμπιστευόμεθα, πρέπει να πιστεύουμε και εμείς 
αυτά που μας λένε!  Έντζιε πάμε να ψαρέψουμε ή ξέρουμε τες συνθήκες της αγοράς!  Λεν ότι χρειάζονται αλλό 
δκιακόσιους τριάντα τόνους ψάρι φτηνό να φάει ο κόσμος.  ∆ε δεχούμαστιν ότι θα πηγαίνει η οικοκυρά ή όσοι 
πάμε εις τες αγορές να αγοράζουμε το ψάρι τωρά €8 και €9!  Και τη γόπα ’πού τζιειαμαί τζιαι πάνω!  Λοιπόν, 
σκέφτηκαν στο υπουργείο να δώσουν άδεια “γρι γρι”.  Το ΑΚΕΛ, με το διαχρονικό του αγώνα, κάμνει πρόταση 
νόμου.  Ο Εισαγγελέας μάς είπε δκυο φορές ότι τούτη η πρόταση δεν πάει συνταγματικά, δεν είναι 
συνταγματική.  ʼΠού την άλλη, εμείς του ∆ΗΚΟ τούς λέμε ότι εμείς θέλουμε να τρώει ο κόσμος φτηνό ψάρι.  
«Κύριε του Τμήματος Αλιείας, δώσε άδεια για μια συγκεκριμένη περίοδο, έστω του χειμώνα, που έρκεται πολλή 
μαρίδα, με μικρότερο μάτι του δικτύου, να ψαρεύκουν οι ψαράδες οι επαγγελματίες, να ζήσουν τες οικογένειές 
τους».  Όχι, κάναμε διαχειριστικό σχέδιο, εστείλαμέν το στην Ευρώπη τζιαι δε γίνεται!   

 Λοιπόν, δεδομένων όλων αυτών, εμείς, πρώτον, αποφασίσαμε μετά ʼπού αρκετά έντονες συζητήσεις 
σαν ∆ΗΚΟ να τηρήσουμε αποχή, δεύτερον, να καλέσουμε τους ψαράδες τους επαγγελματίες και το Τμήμα 
Αλιείας και το υπουργείο να βρουν μία λύση, ώστε το ψάρι αυτό να το πκιάννουν οι επαγγελματίες μια μικρή 
περίοδο.  Οι ίδιοι μας είπαν ότι πουλούν το ψάρι αυτό €2.  Ε, πώς γίνεται να έρκεται στην αγορά €8;  Εγώ 
ζήτησα από τους επαγγελματίες να μου φέρουν, να μου στείλουν δελτία ότι πουλούν €2, αληθινά δελτία.  ∆εν 
έχω κανένα λόγο να αμφισβητώ, διότι οι μεσάζοντες είναι σε όλα τα επίπεδα που τρων τον κόπο του πρώτου 
παραγωγού.  Λοιπόν, και να δούμε τι μπορούμε να κάνουμε.   

 Έτσι λοιπόν, πρέπει να γίνει μία διευθέτηση αυτού του θέματος, διότι, ναι μεν έδωσε μια άδεια ο κ. 
Πρόεδρος, ο υπουργός γρι γρι, αλλά αύριο μπορεί να την κόψει.  Λοιπόν, πρέπει να βρούμε λύση για το λαό 
μας!  Όχι να τρώει το ψάρι €8!  Και τη λύση δεν είμαστε εμείς που εννά τη βρούμε!  ∆εν είμαστε οι ειδικοί· είναι 
το Τμήμα Αλιείας και το Υπουργείο Γεωργίας, σε συνεργασία με τους ενδιαφερόμενους ψαράδες.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα μιλήσω επί της ουσίας αλλά επί της διαδικασίας.  Θα εισηγούμουν ξανά ή θα 
υπενθύμιζα στην έδρα την εισήγησή μου, όταν έχουμε έτσι τόσο πολύ σοβαρά θέματα, όπως είναι αυτό των 
παραλιών, που φαντάζομαι θα έχουμε σε λίγες μέρες, ή το Κυπριακό, να ορίζεται χρόνος.  ∆εν μπορεί να 
μιλούμε κάθε κόμμα μισή ώρα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν θα μιλήσετε… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όχι, δε θα μιλήσω αρκετή ώρα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …επ’ αρκετόν, θα έρθετε στο βήμα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Πολύ σύντομα.  Με έχει καλύψει…  Μας έχει καλύψει πλήρως ο κ. Νικολαΐδης.   
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 Απλά, δύο πράγματα να πω, τα οποία έχει επισημάνει ο κ. Φυττής.  Είναι οξύμωρο δηλαδή, κύριε 
Πρόεδρε, σήμερα να έρχεται η κυβέρνηση και να δίνει μία άδεια “γρι γρι”, ενώ προ μερικών μηνών είχε 
προχωρήσει και είχε απαγορεύσει το λεγόμενο “μάτι των δικτύων, το μικρό”, με το οποίο μπορούσαν οι 
επαγγελματίες ψαράδες να πάρουν μαρίδα.  Τους το έχει διπλασιάσει, με αποτέλεσμα να μην είναι κατορθωτή 
η αλίευση μαρίδας, και δίνει ακριβώς εκείνο το δίκτυ στο γρι γρι.  Άρα, αν η κυβέρνηση σήμερα έχει έγνοια, γιατί 
ο λαός πρέπει να φάει φτηνό ψάρι, ας επιστρέψει και ας δώσει εκείνο το μάτι είτε μικρότερο μάτι δικτύων, που 
είχαν προηγουμένως οι ψαράδες, οι αλιείς.   

 Από την άλλη πλευρά, κύριε Πρόεδρε, αν και μερικές μέρες έχει που έχει δοθεί η άδεια του πρώτου γρι 
γρι, αποδεδειγμένα μέσα στα βιβλία των ψαράδων μπορεί να διεξαχθεί έλεγχος από προχτές μέχρι σήμερα να 
δείτε πόσο τεράστια είναι η μείωση των ψαριών τα οποία αλιεύουν οι άνθρωποι, γιατί, παρακολουθώντας τες 
δηλώσεις στο Προεδρικό που έγιναν και του διευθυντή του Τμήματος Αλιείας, ακούσαμε ότι δε θα επηρεαστεί 
το εισόδημα των επαγγελματιών ψαράδων.  Από τις πρώτες κιόλας μέρες έχει μειωθεί· δεν ξέρω στο πόσο.  
Στο 90%;  Άρα, αυτά είναι αποδεικτικά στοιχεία, ώστε με την ψήφιση… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αριστοτέλη Μισό) 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, παρακαλώ!  Κύριε συνάδελφε, να απαντήσετε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, ολοκληρώστε! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μη μας προκαλέσετε άλλο να απαντήσουμε και σε σας!  Σας παρακαλώ!  Μη μας προκαλέσετε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αριστοτέλη Μισό) 

 Μη μας προκαλέσετε!  Άρα, δε θέλουμε να προκληθούμε, για να μην απαντήσουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, να μην υπάρχουν διακοπές!  Παρακαλώ να απευθύνεστε στην έδρα, όταν ομιλείτε!  
Οιοσδήποτε ομιλεί! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης, δευτερολογία.  Ο κ. Κυπριανού, πρωτολογία.  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Μου κάνει ιδιαίτερη εντύπωση…  Αν ο φίλος ο κ. Φυττής έχει εντοπίσει 
από το βήμα το πρόβλημα της αισχροκέρδειας ή, αν θέλετε, του κάτι περίεργου που συμβαίνει, να βγαίνει το 
ψάρι στην ακτή €2 και να φτάνει στην αγορά €8, σημαίνει ότι το πρόβλημα δεν είναι στη μέθοδο που αλιεύεται 
το ψάρι, αλλά στη μέθοδο που εμπορεύονται το ψάρι.  Κάποιο πρόβλημα έχουμε στην εμπορία και εκεί πρέπει 
να αναζητηθεί το πρόβλημα και όχι στη μέθοδο! 

 Το δεύτερο ζήτημα που θέλω να θίξω -και λυπούμαι να το πω, γιατί έν’ ένα θέμα αρχής- είναι το ότι, εάν 
ο στόχος μιας πολιτείας είναι πώς θα δώσει φέτος φτηνό ψάρι στην αγορά, χωρίς να σκέφτεται τι θα γίνει του 
χρόνου ή του άλλου χρόνου ή του άλλου χρόνου, τότε έχουμε χάσει την έννοια της αειφορίας και της 
βιωσιμότητας, την οποία τάχα αναζητούμε σε ό,τι αφορά την οικονομία.  Σημαίνει ότι λογικές της σπέκουλας τις 
μεταφέρουμε και στη φύση και στη διαχείριση των φυσικών πόρων.  Ε, εντάξει, αυτό συμβαίνει για χρόνια, το 
ξέρουμε, αλλά είπαμε ότι μετά την οικονομική κρίση κάτι πρέπει ν’ αλλάξει σ’ αυτή χώρα, να σκεφτόμαστε λίγο 
πιο μακροπρόθεσμα, λίγο πιο βιώσιμα, λίγο πιο αειφορικά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. Ο κ. Κυπριανού.  Και έχει εξαντληθεί η συζήτηση! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όλες οι ευρωπαϊκές Οδηγίες θέτουν το μέτρο όσον αφορά τους μαζικούς τρόπους 
σύλληψης της πανίδας.  Αυτό το κοινοβούλιο έχει απαγορεύσει το επιλεκτικό μέσο σύλληψης ψαριών, το 
αθλητικό ψάρεμα, που είναι το ψαροντούφεκο.  Είναι πράγματι σχήμα οξύμωρο να το απαγορεύεις σε 
ανθρώπους, οι οποίοι θα πρέπει να είναι γυμνασμένοι, να κάνουν κατάδυση, για να κτυπήσουν ένα ψάρι, και 
να επιτρέπεις μαζικούς τρόπους σύλληψης.  Πρέπει να είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί!  Και συμφωνώ απόλυτα 
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με το φίλο μου το Γιώργο τον Περδίκη όσον αφορά την αειφορία.  Τα πάντα πρέπει να γίνονται με μέτρο!  
∆υστυχώς, οι πολιτικές πιέσεις έχουν -και το λέω ξεκάθαρα- οδηγήσει στο αυτή η πολιτεία να έχει χάσει το 
μέτρο.  ∆εν μπορεί να απαγορεύεις παραδείγματος χάριν το κυνήγι με κυνηγετικό όπλο, που είναι επιλεκτικός 
τρόπος σύλληψης, και να επιτρέπεις παραδείγματος χάριν τη σύλληψη με τα δίκτυα!  Εγώ δεν έχω πεισθεί, 
κύριε Πρόεδρε, ότι όντως αυτή η μέθοδος είναι μέθοδος αειφόρος, δηλαδή ότι μπορούμε να συλλαμβάνουμε 
αυτά τα ψάρια σε κατάσταση αειφορίας, γι’ αυτό θα τηρήσω αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Έχουμε εξαντλήσει τη συζήτηση. 

 Θα θέσω πρώτα προς ψήφιση την τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …την αποσύρουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποσύρεται η τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα λοιπόν, προχωρώ εις τη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 4Β.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, ουδεμίαν αρνητική ψήφο και είκοσι πέντε αποχές, τα άρθρα 1 και 2 
εγκρίνονται. 

 Τώρα προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Συνεπώς, με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και είκοσι πέντε αποχές, η πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ για συνεργασία στον Πολιτιστικό Τομέα (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του 

Κράτους του Κατάρ για συνεργασία στον Πολιτιστικό Τομέα (Κυρωτικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η  Μαΐου και στις 7 Ιουνίου 2013.  Στα 
πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών και του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση αυτή.  

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος κύρωση της 
Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ 
για συνεργασία στον Πολιτιστικό Τομέα, η οποία υπογράφηκε στη Λευκωσία στις 12 Ιανουαρίου 2012, κατόπιν 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 65.541, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2011.  

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού ενημέρωσε την επιτροπή ότι η συμφωνία θέτει το γενικό πλαίσιο συνεργασίας μεταξύ των δύο 
χωρών, περιλαμβανομένων των δυνατοτήτων για πολιτιστικές ανταλλαγές, με συμμετοχή σε σεμινάρια, 
εκδηλώσεις, εκθέσεις, διασκέψεις και συνέδρια, καθώς και τη δημιουργία κοινής επιτροπής η οποία θα έχει 
συντονιστικό ρόλο και θα συνεδριάζει εκ περιτροπής στις δύο χώρες. Η ίδια εκπρόσωπος σημείωσε ότι η 
εφαρμογή της συμφωνίας εξαρτάται από τις επικρατούσες οικονομικές συνθήκες και στο παρόν στάδιο δεν 
μπορεί να υλοποιηθεί πρακτικά. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
εισηγείται ομόφωνα την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας αυτής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι και κυρίες! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ για συνεργασία στον Πολιτιστικό Τομέα (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας Πλαίσιο μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
Κρατών Μελών της αφενός και της ∆ημοκρατίας της Κορέας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2013».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας Πλαίσιο μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της αφενός 

και της ∆ημοκρατίας της Κορέας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η Μαΐου και στις 7 Ιουνίου 2013.  Στα 
πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. Το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση αυτή.  

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος κύρωση της 
συμφωνίας πλαισίου μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της αφενός και της ∆ημοκρατίας 
της Κορέας αφετέρου, η οποία υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 10 Μαΐου 2012 από τους αντιπροσώπους των 
κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τον αντιπρόσωπο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τον αντιπρόσωπο 
της ∆ημοκρατίας της Κορέας.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η εν λόγω συμφωνία, αφού επιβεβαιώνει 
την προσήλωση των συμβαλλόμενων μερών στις δημοκρατικές αρχές, στα ανθρώπινα δικαιώματα, στις 
θεμελιώδεις ελευθερίες, στο κράτος δικαίου και στον Καταστατικό Χάρτη του ΟΗΕ, προνοεί συνεργασία στα πιο 
κάτω θέματα: 
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1. Στον οικονομικό και εμπορικό τομέα και στην ενίσχυση της εταιρικής σχέσης μεταξύ των 
συμβαλλόμενων μερών, 

2. στην ενίσχυση του πολιτικού διαλόγου και της συνεργασίας σε τομείς όπως η καταπολέμηση της 
διασποράς όπλων μαζικής καταστροφής, η τρομοκρατία κ.λπ., 

3. στην οικονομική ανάπτυξη, περιλαμβανομένων των τομέων του εμπορίου, των επενδύσεων, της 
φορολογίας, των τελωνείων, του ανταγωνισμού, της επιστήμης και της τεχνολογίας, της ενέργειας και 
των μεταφορών, 

4. στην αειφόρο ανάπτυξη, περιλαμβανομένης της υγείας, του περιβάλλοντος και των φυσικών πόρων, της 
αλλαγής του κλίματος, της γεωργίας, της ναυτιλίας και της αλιείας, 

5. στην παιδεία και στον πολιτισμό, 

6. στη δικαιοσύνη, την ελευθερία και την ασφάλεια, περιλαμβανομένης της νομικής συνεργασίας και της 
συνεργασίας στους τομείς της μετανάστευσης, της καταπολέμησης παράνομων ναρκωτικών, του 
ξεπλύματος χρημάτων και της χρηματοδότησης της τρομοκρατίας και 

7. στον τουρισμό και στη δημόσια διοίκηση. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η συμφωνία βρίσκεται σε διαδικασία κύρωσης από τα κράτη μέλη και 
εκκρεμεί η κύρωσή της από πέντε μόνο κράτη μέλη, περιλαμβανομένης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εξωτερικών ενημέρωσαν την επιτροπή ότι η συμφωνία είναι από τις πλέον σημαντικές συμφωνίες τέτοιου 
είδους που έχουν συνομολογηθεί μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τρίτου κράτους και είναι μοναδική 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κράτους της Ασίας.  Η συμφωνία αυτή, κατά τους ίδιους εκπροσώπους, 
ανανεώνει τη συμφωνία πλαίσιο που υπογράφηκε το 2001 και αφορά κυρίως πολιτικά θέματα συνεργασίας, 
δημιουργώντας θεσμικό πλαίσιο ανάπτυξης εμπορικών σχέσεων και δίνοντας έτσι ώθηση στην εμπορική και 
οικονομική συνεργασία μεταξύ των μερών.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
εισηγείται ομόφωνα την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της 
συμφωνίας, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Συμφωνίας Πλαίσιο μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, αφενός, και της ∆ημοκρατίας της Κορέας, αφετέρου, 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μη υπαρχόντων ομιλητών επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Συνεπώς, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Πλαίσιο μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
των Κρατών Μελών της, αφενός, και της ∆ημοκρατίας της Κορέας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2013.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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 Θα παρακαλέσω ησυχία!  ∆εν ακούμε ούτε τη φωνή μας!   

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 16 μέχρι και 39 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα 
προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, 
σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου 
Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.122-2013). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.123-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

4. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων 
Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών 
στους Τομείς του Ύδατος, της 
Ενέργειας, των Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
(Αναθέτουσες Αρχές του Κράτους) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ μέρους του 
Υπουργού Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

5. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και 
Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

Υγείας  Νομικών  

6. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

7. Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών 
Ανάκτησης Κόστους των Υπηρεσιών 
Ύδατος Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

8. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων 

9. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την 
Άσκηση των Καθηκόντων Ορισμένων 
Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας 
Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
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Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης 
Πορίσματος της Επιτροπής) Κανονισμοί 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

10. Οι περί Θεσπίσεως Εθνικών Μέτρων για 
την Υγιεινή Παραγωγή και ∆ιάθεση στην 
Αγορά ορισμένων Τροφίμων Ζωικής 
Προέλευσης Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.028-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

11. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και 
Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

Υγείας  Νομικών  

12. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου 
- Θέση Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

Οικονομικών  Νομικών  

13. Οι περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας θέσεις που προκύπτουν 
από την εγκριθείσα αναδιοργάνωση του 
οργανισμού και την εφαρμογή των 
Νόμων 8 του 2002, 1 του 2007 και 38(ΙΙ) 
του 2007 - Βοηθός Λογιστικός 
Λειτουργός, Λειτουργός Λογιστηρίου, 
Επιθεωρητής Λογαριασμών, 
∆ειγματολήπτης Α΄, Λειτουργός 
Ποιότητας και ∆ειγματοληψιών, 
Επιθεωρητής Ελέγχου, Επιθεωρητής 
Ελέγχου Α΄, Βοηθός Γραμματειακός 
Λειτουργός, Γραμματειακός Λειτουργός 
και Ανώτερος Τεχνικός Χημείου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.059-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

14. Οι περί Προστασίας της Παραλίας 
(Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.062-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

15. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

16. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση 
Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

17. Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών 
Προϊόντων - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.067-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

18. Οι περί Ταμείου Προνοίας των Τακτικών 
Εργατών της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.068-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

19. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών  
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Θέση Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή 
Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

20. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.003-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού Νομικών  

21. Οι περί Ηλεκτρονικών Υπογραφών 
(Παροχή Υπηρεσιών Αναγνωρισμένης 
Πιστοποίησης) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.005-2013). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών 

22. Οι περί Καθορισμού Πληρωτέων 
∆ικαιωμάτων για τη χρήση του 
Κεκλιμένου Ανέλκυσης/Καθέλκυσης 
Σκαφών στο Αλιευτικό Καταφύγιο 
Ζυγίου Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.006-2013). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

23. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων 
(Ίδρυση Νέου Παραρτήματος, Νέων 
Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή, 
Προσφορά Νέων Προγραμμάτων 
Σπουδών και Προσφορά 
∆ιαπανεπιστημιακών Προγραμμάτων 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

24. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

25. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Λειτουργού Λογιστηρίου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

26. Οι περί την Άσκηση στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, 
∆ιπλωματούχων Μηχανικών, 
Εγγεγραμμένων στον Κλάδο 
Αγρονομικής-Τοπογραφικής του ΕΤΕΚ, 
για Σκοπούς Εγγραφής τους στο 
Μητρώο Αρμοδίων Χωρομετρών, 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.022-2013). 

  

27. Οικονομικές καταστάσεις και έκθεση της 
Γενικού Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας για 
το έτος 2012 για τους πιο κάτω 
οργανισμούς: 
α.  Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου,  
β.  Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, 
γ.  Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, 
δ.  Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού, 
ε.  Οργανισμός Κυπριακής 

 Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, 
στ. Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών,  
ζ.  ∆ιαχειριστής Συστήματος 

 Μεταφοράς. 
(Αρ. Φακ. 10.01.002). 

Γενικό Ελεγκτή εκ μέρους  
του Υπουργού Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 
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Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του 
Επαγγέλματος των Οπτικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.055-2013). 

Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Υγείας 

2. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.056-2013). 

 

Ρίκκο Μαππουρίδη και 
Νίκο Νουρή, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, 
Ανδρέα Κυπριανού, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού,  
και Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Εσωτερικών  

3. Ο περί της ∆ιαδικασίας Τυποποίησης 
των Γεωγραφικών Ονομάτων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.057-2013). 

Σωτήρη Σαμψών, 
Κυριάκο Χατζηγιάννη και  
Ζαχαρία Κουλία,  
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 
Γεώργιο Προκοπίου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας, 
∆ημήτρη Συλλούρη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας,  
και Φειδία Σαρίκα, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου  

Νομικών 

4. Ο περί της Ελεύθερης Πρόσβασης του 
Κοινού σε ∆ημόσια Αρχεία και 
Πληροφορίες Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.058-2013). 

Νίκο Τορναρίτη 
και Σωτήρη Σαμψών  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Νομικών  

5. Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.059-2013). 

Αθηνά Κυριακίδου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος  
και Ευθύμιο ∆ίπλαρο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού 

Παιδείας  

6. Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.060-2013). 

 

Αθηνά Κυριακίδου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος  
και Ευθύμιο ∆ίπλαρο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού 

Παιδείας  

7. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.061-2013). 

Χρίστο Μέση,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού  

Εσωτερικών  

8. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.062-2013). 

Χρίστο Μέση,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού  

Εσωτερικών  
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9. Ο περί της ∆έκατης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.063-2013). 

∆ημήτρη Συλλούρη, 
πρόεδρο του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
και Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Νομικών  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης και ο κ. Συλλούρης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στις προτάσεις νόμου υπάρχουν δύο προτάσεις που υπογράφονται από τους συναδέλφους Αθηνά 
Κυριακίδου του ∆ΗΚΟ και Ευθύμιο ∆ίπλαρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Πραγματεύονται κατ’ ανάλογο 
τρόπο με την κυβερνητική πρόταση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι το υπ’ αριθμόν... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι τα υπ’ αριθμόν 5 και 6 στις προτάσεις νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πραγματεύονται λοιπόν κατ’ ανάλογο τρόπο με τα διοικητικά συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών 
την αλλαγή στη θητεία τους.   

 Κατά τη γνώμη μου, το θέμα εμπίπτει σαφώς στην επιτροπή Νομικών και όχι στην επιτροπή Παιδείας.  
Είναι ρύθμιση καθαρά νομική υφής κατά τον ίδιο τρόπο που συζητηθήκαν και τα συμβούλια των ημικρατικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το κυβερνητικό νομοσχέδιο συζητείται στην επιτροπή Νομικών; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για το θέμα της αλλαγής του συντάγματος θα εισηγούμουν το θέμα να εξεταστεί στην 
επιτροπή Θεσμών και όχι στην επιτροπή Νομικών.  Είναι θέμα που καθαρά έχει σχέση με τη λειτουργία των 
θεσμών, ενός σοβαρού θεσμού, ίσως του σοβαρότερου.  ∆εν είναι θέμα νομικό.  Και πέραν τούτου, δε θέλω να 
πω ότι στη Νομικών είναι συνάδελφοι δικηγόροι, με ό,τι αυτό σημαίνει, που μπορεί να έχουν και κάποιες 
ιδιαίτερες ευαισθησίες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με όλο το σεβασμό σε όλες τις απόψεις, επειδή στον Πρόεδρο εναπόκειται να πάρει την τελική 
απόφαση, για να μην μπαίνουν σε ψηφοφορία αυτά τα θέματα, θεωρώ, για το θέμα τροποποιήσεως του 
συντάγματος, ότι είναι αδιανόητο να μην ασχοληθεί η επιτροπή Νομικών με την τροποποίηση του 
συντάγματος.  Εάν η επιτροπή Θεσμών θέλει να εμπλακεί, πολύ εύκολα μπορεί να διευθετηθεί η παρουσία ή η 
συμπροεδρία των δύο επιτροπών από τους προέδρους των επιτροπών Νομικών και Θεσμών.   

 Ο κ. Τορναρίτης έχει το λόγο. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ μαζί σας όσον αφορά την τροποποίηση του συντάγματος και την πρόταση τη 
συγκεκριμένη, ότι πρέπει πράγματι να συζητηθεί στην επιτροπή Νομικών.  Για την τοποθέτηση όμως του κ. 
Κατσουρίδη, επειδή άπτονται θεμάτων που αφορούν απόλυτα, θα έλεγα, την επιτροπή Παιδείας, ίσως τα 
συγκεκριμένα να τα δουν από κοινού οι δυο επιτροπές Παιδείας και Νομικών, όσον αφορά το ΤΕΠΑΚ και το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Κύριε Συλλούρη, θέλετε να πείτε κάτι; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ σέβομαι την απόφασή σας, αλλά θέλω να κάμω μια έκκληση.  Επειδή η Νομικών 
πέραν των άλλων έχει και πολλά νομοσχέδια, να δοθεί προτεραιότητα.  Έχει σημασία, ει δυνατόν, να ψηφιστεί 
πριν τις καλοκαιρινές διακοπές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Σαμψών... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ε νοείται να μιλούμε γι’ αυτό το θέμα, σήμερα ακόμα να συζητούμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνώ απόλυτα και υπερθεματίζω! 

 Ο κ. Σαμψών, παρακαλώ, πού είναι; 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Εδώ είμαι, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είσαστε ο πρόεδρος της επιτροπής Νομικών, ο νέος πρόεδρος της επιτροπής Νομικών.   

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει κανένα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ακούσατε τι έχει πει ο κ. Συλλούρης.  Το προεδρείο συμφωνεί και υπερθεματίζει. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ναι, δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα λέω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Να πω επίσης... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

(Γελώντας) 

 Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, σας υπόβαλα ερώτημα και απαντήσατε!   

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 
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 Ναι, ναι, ναι!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε μου είπατε ότι θέλετε να μιλήσετε! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Να πω επίσης για το υπ’ αριθμόν 3, που είναι «Ο περί της ∆ιαδικασίας Τυποποίησης των Γεωγραφικών 
Ονομάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», ότι είναι επανακατάθεση 
προηγούμενης πρότασης νόμου.  Απλά, φεύγει από τον ποινικό κώδικα, που ήταν η πρόταση, και πάει στον 
οικείο νόμο.  Απλώς ξεκαθαρίζουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 3;  Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας;   

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Όχι, όχι, έχετε τη λανθασμένη!  Στη διορθωμένη κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων είναι στις 
προτάσεις νόμου το υπ’ αριθμόν 3.  Στις προτάσεις νόμου λέω, Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ έχω τη διορθωμένη! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κι εγώ έχω τη διορθωμένη και είναι το υπ’ αριθμόν 3! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, επειδή έχετε πει τον τίτλο, παρακαλώ τις υπηρεσίες να ενεργήσουν. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Στις προτάσεις νόμου, Πρόεδρε!  Λέω για τις προτάσεις νόμου, όχι για τα νομοσχέδια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, στις προτάσεις νόμου!  «Ο περί της ∆ιαδικασίας Τυποποίησης των Γεωγραφικών Ονομάτων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ακριβώς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.669, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο όλα 
ανεξαιρέτως τα εισοδήματα (μισθοί, συντάξεις, επιδόματα, εφάπαξ, ταμεία προνοίας, ενοίκια, τόκοι, μερίσματα, 
κέρδη από πωλήσεις μετοχών, εισοδήματα από ασφαλιστικά συμβόλαια, φιλοδωρήματα κτλ.) είναι 
φορολογητέα ή όχι. 

 Παρακαλώ επίσης να μας ενημερώσετε τι συμβαίνει με τα μη χρηματικά εισοδήματα, δηλαδή εκείνα σε 
είδος (αυτοκίνητα, σπίτια, ταξίδια, τηλέφωνα, χαμηλότοκα δάνεια κτλ.). Τι προνοεί η νομοθεσία και γιατί μέχρι 
τώρα κάποια από αυτά ήταν και παραμένουν αφορολόγητα με την ανοχή του κράτους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.670, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσοι φοιτητές είναι 
λήπτες φοιτητικού πακέτου, καθώς και το ποσό που δαπανάται από το κράτος για το πακέτο αυτό τα τελευταία 
πέντε χρόνια. Παρακαλώ επίσης όπως μας σταλθούν τα στοιχεία για τους φοιτητές που λαμβάνουν φοιτητική 
χορηγία στην Κύπρο και στο εξωτερικό ξεχωριστά.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.671, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι καθηγητές του Πανεπιστημίου Κύπρου δεν έχουν αποδεχθεί τη μείωση των 
απολαβών τους που προκύπτουν από ερευνητικά προγράμματα του πανεπιστημίου και έχουν επιτύχει να 
θεωρούνται συντάξιμα τα επιδόματά τους.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν επιτρέπεται στους 
καθηγητές του Πανεπιστημίου Κύπρου να παραβιάζουν τη γενική πολιτική του κράτους για κλιμακωτό 
περιορισμό των απολαβών των εργαζομένων στο δημόσιο και ιδιωτικό τομέα και τη γενική αρχή ότι τα 
επιδόματα δεν μπορεί να είναι συντάξιμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.672, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την κατασκευή 
του χώρου όπου αποθηκεύτηκε και φυλάγεται το ενταφιασμένο Askarel των μετασχηματιστών της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου στη Λεμεσό. Με την ευκαιρία να κατατεθεί ένα πλήρες ιστορικό της υπόθεσης και των 
μέτρων προστασίας της δημόσιας υγείας και του περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.673, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου σε ερώτησή 
μου με αρ. 23.06.010.02.285 αναφορικά με ενδεχόμενη ρύθμιση που να επιτρέπει αναστολή της μετάθεσης 
εκπαιδευτικού μητέρας τριδύμων στη μέση ή δημοτική εκπαίδευση πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού επρόκειτο να εισηγηθεί στην Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας να εξετάζει με ευαισθησία τα 
αιτήματα των μητέρων τριδύμων για μη μετάθεση μετά τη λήξη των δώδεκα μηνών για φροντίδα βρέφους, 
περίοδος που παραχωρείται σε όλες τις μητέρες εκπαιδευτικούς. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού προχώρησε και εισηγήθηκε με επιστολή προς την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
την εξέταση με ευαισθησία των αιτημάτων των εκπαιδευτικών μητέρων τριδύμων για μετάθεση και ποια ήταν η 
απάντηση της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.674, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Γαλλία, μετά από μία πρόσφατη θανατηφόρα επίθεση από φασιστικά 
στοιχεία, θα προχωρήσει σε νομοθετική απαγόρευση της δράσης οργανώσεων που προωθούν το ρατσισμό, 
την ξενοφοβία, τον άκρατο εθνικισμό και τη βία και ταυτόχρονα αμφισβητούν τους δημοκρατικούς θεσμούς και 
προωθούν την κατάλυση της δημοκρατίας, αφού προωθούν τα πρότυπα καθεστώτων που έχουν αιματοκυλίσει 
την ανθρωπότητα, όπως ο φασισμός και ο ναζισμός.  Αυτές είναι οι απόψεις των Γάλλων κυβερνητικών 
αρμόδιων. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προβληματίζει την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία η ανάπτυξη νεοφασιστικών κινήσεων στην Κύπρο και αν παρακολουθεί τις ενέργειες 
άλλων ευρωπαϊκών χωρών, όπως η Γαλλία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.675, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κάτοικοι και οι ιδιοκτήτες γης στη Μοσφιλωτή Λάρνακας διαμαρτύρονται για 
τα προβλήματα που δημιουργούνται στην ανάπτυξη των οικισμών από τη διέλευση γραμμών ηλεκτρισμού 
υψηλής τάσης. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν σχεδιάζεται 
σύντομα μετακίνηση των καλωδίων και των πυλώνων της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου από την περιοχή 
Μοσφιλωτής Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.676, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2013, 
πληροφορηθήκαμε από το Γενικό Χημείο του Κράτους ότι βρέθηκε σε συμπληρώματα διατροφής αμερικανικής 
προέλευσης μεγάλο ποσοστό γενετικά τροποποιημένων οργανισμών. Τα συγκεκριμένα συμπληρώματα 
διατροφής διατίθενται συνήθως σε ορισμένα ιδιωτικά γυμναστήρια. Παράλληλα, πληροφορηθήκαμε ότι το 
Γενικό Χημείο του Κράτους διενεργεί αναλύσεις σε προϊόντα, για να διαπιστώσει κατά πόσο περιέχουν γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς. 
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Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις αναλύσεις που 
γίνονται σε τρόφιμα και γεωργικά προϊόντα που κυκλοφορούν στην κυπριακή αγορά. Παρακαλώ όπως μας 
πληροφορήσετε για τον αριθμό και τα είδη των δειγμάτων που εξετάστηκαν τα τελευταία πέντε χρόνια και ποια 
είναι τα ευρήματα. Παρακαλώ επίσης όπως μας πληροφορήσετε αν γίνονται αναλύσεις και σε γεωργικά 
προϊόντα που προέρχονται από τα κατεχόμενα και ποια είναι τα αποτελέσματα. Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο 
υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, προκειμένου 
να καλυφθεί το νομοθετικό κενό που υπάρχει και επιτρέπει την κυκλοφορία στην κυπριακή αγορά 
συμπληρωμάτων διατροφής που περιέχουν γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.677, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Καθώς πλησιάζει η δεύτερη επέτειος της 11ης Ιουλίου, της τραγικής μέρας της φονικής έκρηξης στη 
ναυτική βάση “Ευάγγελος Φλωράκης” στο Μαρί, παραμένουν ανοικτές οι πληγές που προκάλεσε η τραγωδία. 
Ένας μεγάλος αριθμός ανθρώπων έχουν τραυματιστεί από την έκρηξη, κάποιοι σοβαρά και ένας τουλάχιστον 
πάρα πολύ σοβαρά. 

Με σεβασμό στα προσωπικά δεδομένα των ανθρώπων αυτών παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την κατάσταση της υγείας των ανθρώπων αυτών και αν η 
κυβέρνηση εξακολουθεί να στηρίζει επαρκώς τα θύματα της τραγωδίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.678, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Εσωτερικών, μέσα στα πλαίσια της πολιτικής της νέας 
κυβέρνησης για προώθηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, μελετά την άρση της παράλογης -κατά την 
άποψή μου- απαγόρευσης της τοποθέτησης μικρών ανεμογεννητριών εντός των ορίων ανάπτυξης οικιστικών 
περιοχών.  Επιτέλους φαίνεται ότι κάποιοι αρμόδιοι έχουν κατανοήσει ότι οι σύγχρονες ανεμογεννήτριες δεν 
παράγουν θόρυβο ούτε είναι άσχημες και κακόγουστες όπως ισχυρίζονταν πριν λίγα χρόνια, προκειμένου να 
δικαιολογήσουν την πεισματική άρνησή τους για άρση της σχετικής πρόνοιας της εντολής του Υπουργού 
Εσωτερικών. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν πράγματι θα 
καταργηθεί από την υπουργική εντολή η πρόνοια που απαγορεύει την εγκατάσταση μικρής ανεμογεννήτριας 
εντός ορίων ανάπτυξης οικιστικής περιοχής, πότε προγραμματίζεται να γίνει αυτό και υπό ποιους όρους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.679, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες της Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη και Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ), μέχρι σήμερα 
καμία πρόσβαση σε διαδικασίες ασύλου δε δίνεται σε πρόσωπα που τελούν υπό κράτηση για σκοπούς 
απέλασης ή φυλακισμένους, αφού δεν υπάρχουν αιτήσεις ασύλου στα κρατητήρια ή τις φυλακές, ενώ υπάρχει 
άρνηση για μεταφορά των αιτητών ασύλου στην Υπηρεσία Ασύλου, για να υποβάλουν αίτηση. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι 
καταγγελίες της ΚΙΣΑ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.680, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει για τις τοποθετήσεις και ανακατατάξεις στο 
Υπουργείο Εξωτερικών και πώς αυτές συνάδουν με τις εξαγγελίες για εξοικονομήσεις και περισυλλογή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.681, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 «Σε συνέχεια της ερώτησής μου με αρ. 23.06.010.02.503 και ημερ. 13 Μαρτίου 2013, θα ήθελα να 
διευκρινίσω ότι το δεύτερο ερώτημα αφορά το ύψος των συντάξεων που κατέβαλε η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
από το 1974 μέχρι και το 2012 στους δημόσιους υπαλλήλους και όχι σε όλους τους εργαζομένους. 

 ∆εδομένης της διευκρίνισης αυτής, θα παρακαλούσα τον αρμόδιο υπουργό να με ενημερώσει τόσο 
σχετικά με το εν λόγω ερώτημα όσο και σχετικά με τα τρία άλλα ερωτήματα που περιλαμβάνονται στην 
ερώτηση και τα οποία δεν έχουν τύχει καμιάς απάντησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.682, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τις έντονες αντιδράσεις του δήμου Μέσα Γειτονιάς αναφορικά με την 
ενδεχόμενη κατασκευή εργοστασίου διαχείρισης υλικών κατεδαφίσεων σε περιοχή που εφάπτεται με την 
οικιστική ζώνη.  Σύμφωνα με το δήμο Μέσα Γειτονιάς, η περιοχή είναι ήδη επιβαρυμένη με δεκάδες βιοτεχνίες 
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και η κατασκευή τέτοιου εργοστασίου, που προτείνεται να χωροθετηθεί δίπλα από οικιστική περιοχή του 
δήμου, θα επηρεάσει αρνητικά την ποιότητα ζωής των κατοίκων, αφού θα προκαλέσει οχληρία, δυσοσμία και 
προβλήματα σε σχέση με την οδική ασφάλεια της περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν θα ληφθούν 
υπόψη οι έντονες αντιδράσεις του δήμου Μέσα Γειτονιάς κατά την εξέταση της αίτησης για κατασκευή 
εργοστασίου διαχείρισης υλικών κατεδαφίσεων, καθώς και αν εξετάζεται η εξεύρεση άλλου, καταλληλότερου 
χώρου για την κατασκευή του εν λόγω εργοστασίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.683, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Ένα από τα κίνητρα που δίνονται σε ιδιοκτήτες που αναπαλαιώνουν διατηρητέα οικοδομή είναι ο 
“χαρισμένος συντελεστής”, ο οποίος μπορεί να πωληθεί στην ελεύθερη αγορά σε ιδιοκτήτες ακινήτων σε 
περιοχές που καθορίζονται ως δέκτες.  Οικοδομές που έχουν σχεδόν ή πλήρως ολοκληρώσει τις οικοδομικές 
τους εργασίες δε δικαιούνται το κίνητρο αυτό που, σύμφωνα με το σχετικό άρθρο του νόμου, δίνεται εφόσον η 
οικοδομή χρειάζεται συντήρηση. Το κίνητρο αυτό είναι βασικά δώρον άδωρον, γιατί ο χρόνος που μεσολαβεί 
μέχρι να ενημερωθεί ο ιδιοκτήτης/αιτητής από την αρμόδια αρχή για το ποσό που δικαιούται να διαθέσει ως 
χαρισμένο συντελεστή είναι αδικαιολόγητα μεγάλος.  Σε ορισμένες περιπτώσεις η λήψη της έγκρισης πλησιάζει 
στην ημερομηνία ολοκλήρωσης του έργου και απώλειας του δικαιώματος αυτού.  Επιπλέον, οι πιθανοί 
αγοραστές του συντελεστή αυτού έχουν περιοριστεί λόγω της πολεοδομικής αμνηστίας και της ύφεσης στην 
κτηματαγορά και φαίνεται ότι τα νέα μέτρα για την ούτω καλούμενη “επανεκκίνηση της οικονομίας” θα 
περιορίσουν ακόμα περισσότερο τους πιθανούς αγοραστές του συντελεστή αυτού.  Τονίζεται ότι η μεταφορά 
του χαρισμένου συντελεστή δεν επιβαρύνει με οποιοδήποτε κόστος τη ∆ημοκρατία.  Αντιθέτως, υπάρχει 
εισόδημα λόγω του τέλους 10% που κρατείται ως εισφορά στο Ειδικό Ταμείο ∆ιατήρησης δυνάμει του εδαφίου 
(1) του άρθρου 15. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προωθήσει τροποποίηση της νομοθεσίας, ώστε να επεκταθεί χρονικά η διάρκεια του δικαιώματος σε 
χαρισμένο συντελεστή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.684, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε επιστολή που έστειλε στις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού η διευθύντρια του πολωνικού τμήματος EUNIC στις Βρυξέλλες αναφέρεται ότι το συμβούλιο του 
οργανισμού θεωρεί ότι το πρόγραμμα “Transpoesie” δεν αποτελεί το κατάλληλο πλαίσιο για την παρουσίαση 
του ποιήματος “Νιόβη:  Τουρκική εισβολή στην Κύπρο ’74” του ποιητή Γιώργου Μοράρη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα 
προτίθεται να λάβει η κυβέρνηση και το υπουργείο, για να υπερασπιστούν το δικαίωμα του ποιητή Γιώργου 
Μοράρη στην ελεύθερη έκφραση και το ανθρωπιστικό νόημα της ποίησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.685, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών για επεμβάσεις στην παραλία της Πύλας (παρά το εγκαταλελειμμένο 
ξενοδοχείο “Beau Rivage”) που έχουν καταστρέψει το φυσικό τοπίο της παραλίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες είναι οι 
εργασίες που έγιναν στην περιοχή και ποια ήταν η ανάμειξη του αρμόδιου Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.686, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχουν πεθάνει αιγοπρόβατα σε κτηνοτροφικές φάρμες από υποσιτισμό, λόγω 
του γεγονότος ότι οι κτηνοτρόφοι, σύμφωνα και με δημοσιεύματα στα μέσα μαζικής ενημέρωσης, αδυνατούν 
λόγω οικονομικών δυσκολιών να αγοράσουν ζωοτροφές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει η αρμόδια αρχή προκειμένου να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα αυτό.  Παρακαλώ επίσης τον 
αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν επιλέχθηκαν άλλες εναλλακτικές 
λύσεις για το πρόβλημα που προέκυψε, όπως η ευθανασία των ζώων ή η δωρεάν παραχώρησή τους σε 
ενδιαφερομένους ή πώλησή τους σε χαμηλές τιμές.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 
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Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.112, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Με τις πρόνοιες του άρθρου 18∆ του περί Οδικής Ασφάλειας Νόμου (Τροποποιητικός) του 2003 
ρυθμίζεται ο έλεγχος των διαφημιστικών κατασκευασμάτων/πινακίδων στους αυτοκινητόδρομους. 

3. Παρά την ύπαρξη της πιο πάνω νομοθεσίας, μεγάλος αριθμός διαφημιστικών 
κατασκευασμάτων/πινακίδων έχει τοποθετηθεί παράνομα σε όλους ανεξαίρετα τους αυτοκινητόδρομους και με 
τρόπο που παραβιάζονται οι σχετικές πρόνοιες της Νομοθεσίας για αποστάσεις, διαστάσεις κλπ. 

4. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, στα πλαίσια της εφαρμογής της εν λόγω Νομοθεσίας, (άρθρο 18Θ(1)) είχε 
προχωρήσει ως Αρμοδία Αρχή στην επίδοση προειδοποιήσεων προς τους ιδιοκτήτες των διαφημιστικών 
κατασκευασμάτων που είχαν τοποθετηθεί παράνομα. Ως αποτέλεσμα, οι επηρεαζόμενοι ιδιοκτήτες είχαν 
προσφύγει στη δικαιοσύνη καταχωρώντας αγωγές με τις οποίες εγέρθηκε σωρεία νομικών ζητημάτων. 

5. Σε απόφαση της ολομέλειας του Ανώτατου ∆ικαστηρίου ημερομηνίας 3.4.2008, κρίθηκε ότι ως Αρμοδία 
Αρχή για την έκδοση αδειών τοποθέτησης διαφημιστικών πινακίδων στους αυτοκινητόδρομους είναι οι ∆ήμοι ή 
τα Κοινοτικά Συμβούλια και όχι το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

6. Μετά την πιο πάνω απόφαση της ολομέλειας του Ανώτατου ∆ικαστηρίου, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 
δεν νομιμοποιείται να εκδίδει άδειες τοποθέτησης διαφημιστικών πινακίδων στους αυτοκινητόδρομους και δεν 
μπορεί να ελέγχει την τοποθέτηση τους. Οι προσπάθειες του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων για τροποποίηση της 
σχετικής νομοθεσίας σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας δεν απέδωσαν λόγω της μη 
συναίνεσης όλων των εμπλεκόμενων φορέων και της απροθυμίας των ∆ήμων να εκχωρήσουν στο Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων την εξουσία αυτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.411, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.430, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με 
ημερομηνία 15 Φεβρουαρίου 2013, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων με στόχο τον περιορισμό της ρύπανσης των ταμιευτήρων των 
φραγμάτων προχωρεί όπου είναι δυνατόν σε περιφράξεις και ελέγχους των εισόδων πρόσβασης.  ∆υστυχώς 
λόγω έλλειψης προσωπικού, είναι αδύνατο να ελέγχονται οι εισόδοι στα φράγματα καθώς και η περιμετρική 
περίφραξη τους επί εικοσιτετραώρου βάσεως.  Επιπλέον, λόγω της μεγάλης περιμέτρου του φράγματος Άχνας 
που φτάνει τα 10,5 km, δυσχεραίνεται ακόμα περισσότερο η εποπτεία του. 

 Έγινε προσπάθεια στο μέρος που δόθηκε για αλιεία στο Φράγμα Άχνας, να γίνει περίφραξη με 
πασσάλους και ελεγχόμενη είσοδο.  Θα συνεχιστεί η προσπάθεια τοποθέτησης των πασσάλων όταν είναι 
εφικτό.  ∆υστυχώς επί του παρόντος λόγω μειωμένων κονδυλίων δεν είναι εφικτό να ολοκληρωθεί. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Υγείας κ. Πέτρου Πετρίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.02.489, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνία 21/3/2013, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ ότι η διαδικασία έκδοσης Ταυτότητας Νοσηλείας σε Ευρωπαίους Πολίτες δεν διαφέρει από αυτή 
των υπόλοιπων πολιτών. 

 Ταυτότητα νοσηλείας εκδίδεται αυτόματα με την υποβολή αίτησης και την προσκόμιση των απαραίτητων 
πιστοποιητικών. Επισυνάπτεται αίτηση όπου περιγράφονται τα απαιτούμενα πιστοποιητικά. 

 Το Υπουργείο Υγείας θεωρεί ότι η πιο πάνω διαδικασία δεν επιδέχεται οποιασδήποτε περαιτέρω 
απλοποίησης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.500, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με 
ημερομηνία 19.3.2013, σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια εφαρμογής της Οδηγίας 2009/128/ΕΚ εκδόθηκε από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος το περί Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων (Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης) ∆ιάταγμα, του 
2013 (Ε.Ε. Παρ. ΙΙΙ(Ι), αρ. 4624, ημερ. 8.2.2013). 

 Στο εν λόγω ∆ιάταγμα προνοούνται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 “Μέχρι τις 26 Νοεμβρίου 2014, η Αρμόδια Αρχή θα καταρτίσει Κατάλογο Φυτοπροστατευτικών 
Προϊόντων Επαγγελματικής Χρήσης, στον οποίο θα συμπεριλαμβάνονται και τα φυτοπροστατευτικά 
προϊόντα που χαρακτηρίζονται ως τοξικά, πολύ τοξικά, καρκινογόνα, μεταλλαξιογόνα ή τοξικά για την 
αναπαραγωγή σύμφωνα με τον περί Χημικών Ουσιών Νόμο, όπως αυτός εκάστοτε τροποποιείται ή 
αντικαθίσταται. 

Από τις 26 Νοεμβρίου 2015, η πώληση φυτοπροστατευτικού προϊόντος που περιλαμβάνεται στον 
Κατάλογο Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων Επαγγελματικής Χρήσης επιτρέπεται μόνο σε επαγγελματίες 
χρήστες που παρουσιάζουν το Πιστοποιητικό Κατάρτισης Επαγγελματία Χρήστη Φυτοπροστατευτικών 
Προϊόντων. Ο αριθμός μητρώου του επαγγελματία χρήστη θα καταγράφεται στο αντίγραφο του 
τιμολογίου που θα φυλάσσεται σε αρχείο του καταστήματος.” 

 Με την εφαρμογή των πιο πάνω διαδικασιών θα διασφαλίζεται ότι πρόσβαση στα φυτοφάρμακα που 
δυνατόν να χρησιμοποιηθούν κακόβουλα για σκοπούς δηλητηρίασης ζώων, θα έχουν μόνο επαγγελματίες 
χρήστες και επιπλέον, θα διασφαλίζεται η απαιτούμενη ιχνηλασιμότητα. 

 Σημειώνεται, επίσης, ότι στα πλαίσια της προσπάθειας που καταβάλλει η Αρμόδια Αρχή (Συμβούλιο 
Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων και Βιοκτόνων) για την αποτροπή της κακόβουλης χρήσης του σκευάσματος 
Lannate 20SL, έχει επιβληθεί στους πωλητές του προϊόντος να τηρούν ειδικό έντυπο αγοράς κατά την πώλησή 
του, στο οποίο ο αγοραστής να υπογράφει για την παραλαβή της συγκεκριμένης ποσότητας και τον σκοπό της 
χρήσης του σκευάσματος, καθώς και ότι γνωρίζει τις ποινές που προβλέπονται στο Νόμο για την παράνομη 
χρήση του. 

 Με τη ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.528, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 
Ερ. 23.06.010.02.528 και ημερομηνία 26 Απριλίου 2013, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. 
Αντώνη Αντωνίου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το 2005 το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων κατέθεσε στο Τμήμα Περιβάλλοντος Μελέτη Εκτίμησης 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΜΕΕΠ) για κατασκευή δρόμου από το αεροδρόμιο Πάφου μέχρι τον ποταμό 
Έζουσας.  Το έργο εξετάστηκε από την Επιτροπή Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον στις 27 Μαΐου 
2005.  Η εισήγηση της Περιβαλλοντικής Αρχής ήταν να μελετηθούν τεχνικά δύο εναλλακτικές λύσεις για μείωση 
των επιπτώσεων στην ακτογραμμή και την άγρια ζωή της περιοχής.  Οι εναλλακτικές λύσεις ήταν οι πιο κάτω: 

1. Μετακίνηση της όδευσης βορειότερα, με επηρεασμό της περίφραξης του αεροδρομίου και 
υπογειοποίηση της όδευσης αυτής από το σημείο του χώρου στάθμευσης μέχρι τον ποταμό Έζουσας. 

2. Βελτίωση της υφιστάμενης όδευσης Λεμεσού-Πάφου, παρακάμπτοντας την οικιστική περιοχή της 
Αχέλειας και συνδέοντάς την με την πρώτη φάση του δρόμου από τη λεωφόρο Αγίων Αναργύρων μέχρι 
τον ποταμό Έζουσας. 

 Από περιβαλλοντική άποψη, η Περιβαλλοντική Αρχή τόνισε ότι η δεύτερη λύση ήταν πιο επιθυμητή. 

 Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων κατέθεσε αναθεωρημένη Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον 
για κατασκευή δρόμου από το αεροδρόμιο Πάφου μέχρι τον ποταμό Έζουσας, η οποία εξετάστηκε από την 
Επιτροπή στις 9 Μαρτίου 2009.  Στη μελέτη διαφάνηκε ότι η πρώτη εναλλακτική λύση θα δημιουργούσε 
προβλήματα ασφάλειας στο αεροδρόμιο Πάφου και δεν λάμβανε υπόψη σχέδια για νέο τροχόδρομο. 
Επιπρόσθετα, συζητήθηκε μια νέα όδευση (τρίτη εναλλακτική λύση) που αφορούσε την κατασκευή 
υπερυψωμένου δρόμου πάνω από τη θάλασσα και την ακτή με τη χρήση πασσάλων-κολονών για τη στήριξη 
του οδοστρώματος. 
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 Μετά την αξιολόγηση των περιβαλλοντικών επιπτώσεων από τις εναλλακτικές λύσεις 2 και 3, ειδικά 
όσον αφορά τις επιπτώσεις στην πανίδα και χλωρίδα της περιοχής με ολική διατάραξη του οικοσυστήματος, τα 
σοβαρά ακτομηχανικά προβλήματα περιλαμβανομένης της διάβρωσης σε κάποιες περιοχές, και την αλλοίωση 
του θαλάσσιου χώρου που θα επιχωματωθεί, η Περιβαλλοντική Αρχή εισηγήθηκε τη μη υλοποίηση του έργου.  
Εισηγήθηκε, παράλληλα, όπως βελτιωθεί ο υφιστάμενος δρόμος βόρεια και ανατολικά του αεροδρομίου. 

 Στη συνέχεια κλήθηκε συνάντηση ∆ιυπουργικής Επιτροπής (7.1.2010) στην οποία αποφασίστηκε όπως 
οι θέσεις της Περιβαλλοντικής Αρχής εξεταστούν με συμπληρωματική μελέτη από ειδικό εμπειρογνώμονα σε 
θέματα προστασίας του θαλάσσιου χώρου και της πανίδας, ειδικά των θαλάσσιων χελωνών, με στόχο να 
καταδείξει κατά πόσον οι εργασίες μπορούν να γίνουν με τέτοιο τρόπο ώστε να μην δημιουργηθούν 
ανεπανόρθωτες ουσιώδεις και αρνητικές επιπτώσεις στο περιβάλλον και να υπολογιστεί το κόστος κατασκευής 
του έργου.  Η συμπληρωματική μελέτη έγινε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και εξετάστηκε από την 
Επιτροπή Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον στις 11.10.2011.  Η Επιτροπή εκτίμησε ότι ο νέος 
προτεινόμενος σχεδιασμός της όδευσης διαφοροποιείται ελάχιστα από τον αρχικό προτεινόμενο σχεδιασμό, με 
τις ίδιες αρνητικές επιπτώσεις στο περιβάλλον, οπότε δεν διαφοροποιήθηκε η γνωμάτευση της 
Περιβαλλοντικής Αρχής. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.545, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σταύρου Ευαγόρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.545 και ημερομηνία 9 Μαΐου 2013 
σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας αποστέλλω τα ακόλουθα στοιχεία που έχει ζητήσει ο κ. Σταύρος 
Ευαγόρου: 

ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΣΤΟ ΑΡΘΡΟ ΤΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΠΡΟΕ∆ΡΙΑΣ 

00-106 

Α/Α Ονοματε- 

πώνυμο 

Θέση Ημ. 
διορισμού 

00-106 Μηνιαίος 
μισθός 

Καθήκοντα Θέσης  

1 Α.Ε. Προσωπική Βοηθός 5/3/2013 1658,92 2264,58 Προσωπική Βοηθός  

2 Α.Κ. Προσωπική Βοηθός 3/4/2013 1658,92 2264,58 Προσωπική Βοηθός  

3 Χ.Π. Ειδικός Συνεργάτης 19/3/2013      2874 3923,26 Προετοιμασία 
Ομιλιών, 
εξυπηρέτηση ΜΜΕ, 
ενημέρωση του Πτ∆ 
για δημοσιεύματα και 
εκπομπές των ΜΜΕ 
που παρουσιάζουν 
ενδιαφέρον για τον 
Πτ∆  

 

4 Μ.Α.  Ειδικός Συνεργάτης 17/4/2013 2473,67 3376,79 Κοινωνικά και 
Ανθρωπιστικά 
Θέματα 

 

5 ∆.Μ. Ειδικός Συνεργάτης 19/3/2013 2673,83 3650,02 Έρευνα και μελέτη 
θεμάτων που του 
αναθέτει ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας. 
Ενημέρωση του Πτ∆ 
για θέματα που 
αφορούν το Γραφείο 
Τύπου του Προέδρου 

 

6 Π.Β. Ειδικός Συνεργάτης 8/4/2013 2192,75 2993,3 Αναπληρωτής 
Κυβερνητικός 
Εκπρόσωπος 

 

7 Α.Μ. Ειδική Συνεργάτιδα 
του Πτ∆ 

11/3/2013 1714,75 2340,78 Χειρισμός και 
προώθηση/επίλυση 
των προβλημάτων 
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πολιτών  

8 Χ.Μ. Ειδική Συνεργάτιδα 
του Πτ∆ 

16/4/2013 1495,5 2041,49 Θέματα 
Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών 

 

9 Π.Μ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου  

23/1/2006 1860,92 2540,32 Σύμβουλος- 
Ερευνητής 

 

10 Κ.Ξ. Α΄ Σύμβουλος 
Εκπροσώπου της 
∆ΕΑ 

6/3/1989 4277,75 5839,52 Σύμβουλος 
Εκπροσώπου της 
∆ΕΑ 

 

11 Μ.Κ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

14/5/2007 1787,83 2440,55 Λειτουργός Στήριξης/ 
Ψυχολόγος  

 

12 Ι.Α. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

16/4/2007 1787,83 2440,55 Αρχαιολόγος  

13 Ζ.Λ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

7/5/2007 1787,83 2440,55 Λειτουργός Στήριξης/ 
Ψυχολόγος 

 

14 Α.Α. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

15/3/2007 1787,83 2440,55 Αρχαιολόγος  

15 Χρ. Μ. Έκτακτη Ορισμένου 
Χρόνου 

2/5/2012 1345,92 1837,3 Αρχαιολόγος  

16 Αχ. Μ. Έκτακτη Ορισμένου 
Χρόνου 

2/5/2012 1345,92 1837,3 Αρχαιολόγος  

17 Μ. Π. Στ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

11/12/2008 1714,75 2340,78 Αρχαιολόγος  

18 Κτ. Μ. Έκτακτη Ορισμένου 
Χρόνου 

10/4/2012 1345,92 1837,3 Αρχαιολόγος  

19 Π.Α. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

23/10/2007 1787,83 2440,55 Αρχαιολόγος  

20 Ελ. Θ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου  

15/3/2007 1787,83 2440,55 Ανθρωπολόγος/ 
Αρχαιολόγος/ 
Οστεολόγος  

 

21 Κ. Χρ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

8/4/2010 1568,58 2141,25 Αρχαιολόγος  

22 Σ.Κ.Μ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

23/9/2009 1641,67 2241,03 Αρχαιολόγος  

23 Χ.Ι. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

18/5/2009 1641,67 2241,03 Αρχαιολόγος  

24 Σ.Χ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

12/3/2009 1641,67 2241,03 Αρχαιολόγος  

25 Γ. Ασ. Σ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

15/4/2009 1641,67 2241,03 Ανθρωπολόγος/ 
Αρχαιολόγος/ 

 

26 Θ.Ρ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

20/8/2007 1787,83 2440,55 Αρχαιολόγος  

27 Αντ. Θ.  Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

18/1/2010 1568,58 2141,25 Αρχαιολόγος  

28 Ι.Γ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

11/11/2008 1714,75 2340,78 Γεωλόγος  

29 Μ.Ο. Έκτακτη Ορισμένου 
Χρόνου 

9/4/2012 1345,92 1837,3 Αρχαιολόγος  
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30 Μ.Μ. Έκτακτη Ορισμένου 
Χρόνου 

2/5/2012 1345,92 1837,3 Αρχαιολόγος  

31 Κ. Μ. Χρ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

2/6/2010 1568,58 2141,25 Αρχαιολόγος  

32 Φ.Γ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

19/5/2010 1568,58 2141,25 Αρχαιολόγος  

33 Χ.Γ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

25/9/2007 1787,83 2440,55 Αρχαιολόγος  

34 Κ.Μ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

5/10/2007 935,5 1291,28 Ανατόμος/Φυσιο-
θεραπευτής 

 

35 Χρ. Αν. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

11/12/2009 1641,67 2241,03 Αρχαιολόγος  

36 Μ. Αλ. Έκτακτη Ορισμένου 
Χρόνου 

10/4/2012 1345,92 1837,3 Αρχαιολόγος  

37 Μ. Φρ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

31/5/2010 1568,58 2141,25 Αρχαιολόγος  

38 Αλ. Π. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

1/1/2011 1641,67 2241,03 Ειδικός Πρώτων 
Βοηθειών και  
Ασφάλειας 

 

39 Χ.Σ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

25/10/2008 1714,75 2340,78 Αρχαιολόγος  

40 Μ.Μ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

3/10/2008 1714,75 2340,78 Αρχαιολόγος  

41 Ζ. Χρ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

13/10/2009 1641,67 2241,03 Αρχαιολόγος  

42 Μ.Ν. Έκτακτη Ορισμένου 
Χρόνου 

2/5/2012 1345,92 1837,3 Αρχαιολόγος  

43 Μ.Μ. Έκτακτος/Αορίστου 
Χρόνου 

13/10/2009 1641,67 2241,03 Αρχαιολόγος  

44 Α.Φ. Έκτακτος/Ορισμέ-
νου Χρόνου 

2/5/2012 1345,92 1837,3 Ανθρωπολόγος-
Οστεολόγος 

 

45 Π.Ε. Έκτακτη Ορισμένου 
Χρόνου 

2/5/2012 1345,92 1837,3 Αρχαιολόγος  

46 Α. Αν. Έκτακτη Ορισμένου 
Χρόνου 

2/5/2012 1345,92 1837,3 Αρχαιολόγος  

.» 

 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.552, ημερομηνίας 2 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη με αρ. 23.06.010.02.552, που 
στάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με σχετική επιστολή σας με ημερομηνία 04.06.2013, και σας πληροφορώ 
ότι εναντίον των ιδιοκτητών των χοιροτροφικών μονάδων η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας λαμβάνει μέτρα για 
ανέγερση οικοδομών χωρίς την εξασφάλιση των κατά Νόμων αδειών. Συγκεκριμένα: 

(α)  Εναντίον του κ. Ανδρέα Νεοφύτου λαμβάνονται μέτρα για την ανέγερση των ακόλουθων οικοδομών: 
Μιας (1) πτέρυγας χοιροστασίου, μύλου ζωοτροφών, αποθήκης, δύο (2) υποστατικών από ευτελή υλικά 
και μεγάλου αριθμού χωμάτινων δεξαμενών χοιρολυμάτων. 

(β)  Εναντίον του κ. Χριστάκη Νεοφύτου λαμβάνονται μέτρα για την ανέγερση των ακόλουθων οικοδομών: 
Εννέα (9) πτερύγων χοιροστασίου και μεγάλου αριθμού χωμάτινων δεξαμενών χοιρολυμάτων. 
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(γ)  Εναντίον του κ. Γεώργιου Νεοφύτου λαμβάνονται μέτρα για την ανέγερση των ακόλουθων οικοδομών: 
Έξι (6) πτερύγων χοιροστασίου, τριών (3) αποθηκών και μεγάλου αριθμού χωμάτινων δεξαμενών 
χοιρολυμάτων. 

(δ)  ∆ικαστικά μέτρα λαμβάνονται και εναντίον του κ. Νεόφυτου Χαραλάμπους και κ. Θωμά Ζάρκα, 
ιδιοκτητών ορισμένων τεμαχίων στα οποία χωροθετούνται οι μονάδες, για ανοχή που υπέδειξαν στην 
ανέγερση αυθαίρετων οικοδομών. 

 Οι υποθέσεις είναι ορισμένες για απάντηση στις κατηγορίες στις 03.07.2013.  Σημειώνεται ότι ο 
υφιστάμενος βιολογικός σταθμός επεξεργασίας χοιρολυμάτων, για τον οποίον γίνεται αναφορά στην Ερώτηση, 
καλύπτεται με πολεοδομική και οικοδομική άδεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.561, ημερομηνίας 9 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.561, η οποία αποστάληκε με ταυτάριθμη επιστολή σας με ημερομηνία 4/6/2013 και σας 
ενημερώνω ότι οι “έντονες” φήμες στις οποίες αναφέρεται η Ερώτηση είναι παντελώς αβάσιμες. 

 Μόλις η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίσει την αποπαγιοποίηση της διαδικασίας πλήρωσης των 
πέντε κενών θέσεων Επάρχων (περιλαμβανομένης και της θέσης του Έπαρχου Κερύνειας) το Υπουργείο 
Εσωτερικών θα προχωρήσει άμεσα με τις νενομισμένες διαδικασίες.  Σημειώνεται ότι η θέση του Έπαρχου 
Κερύνειας είναι κενή από τον Απρίλιο 2012 και έκτοτε διορίζεται αδιάλειπτα Αναπληρωτής Έπαρχος, όπως 
συμβαίνει και με τις υπόλοιπες τρεις Επαρχιακές ∆ιοικήσεις όπου διορίζονται Αναπληρωτές Έπαρχοι (στην 
περίπτωση της Λευκωσίας ο Έπαρχος αφυπηρετεί πρόωρα στις 30.9.2013).» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και ερχόμαστε στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα συζητήσουμε σήμερα και 
θα ολοκληρώσουμε, αν αυτή είναι η βούληση του σώματος βεβαίως, το θέμα «Η αλλαγή της προσφυγικής 
πολιτικής με την κατάργηση μέτρων στήριξης και οι επιπτώσεις στον προσφυγικό κόσμο».   

 Παρακαλώ τον εισηγητή του θέματος, βουλευτή Αμμοχώστου της Ε∆ΕΚ, τον κ. Γιώργο Βαρνάβα, να 
έρθει στο βήμα να εισάξει το θέμα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το πραξικόπημα και η τουρκική εισβολή το 1974 δημιούργησαν 200 000 πρόσφυγες, οι οποίοι 
σηκώνουν αποκλειστικά το οικονομικό βάρος της τουρκικής εισβολής και συνεχιζόμενης κατοχής του 37% του 
κυπριακού εδάφους. 

 Το κράτος είχε και έχει την υποχρέωση να στηρίξει τον προσφυγικό κόσμο.  Έχει την υποχρέωση να 
δώσει ελπίδα σε αυτούς τους ανθρώπους μέχρι την πολυπόθητη μέρα του γυρισμού στις πατρογονικές μας 
εστίες. 

 ∆υστυχώς όμως, 39 ολόκληρα χρόνια μετά την τουρκική εισβολή, αντί ο προσφυγικός κόσμος να νιώσει 
την κρατική αρωγή και συμπαράσταση, αντιμετωπίζεται με τρόπο που τον εξευτελίζει, αφού τα τελευταία 
χρόνια κανένα σχέδιο χορηγίας δεν έχει λειτουργήσει. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ, ησυχία!  Παρακαλώ! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Παρακαλώ, όσοι συνάδελφοι θέλουν να εξέλθουν να εξέλθουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, συνεχίστε, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Με την ανάληψη της εξουσίας από την προηγούμενη κυβέρνηση δημιουργήθηκε η εντύπωση, αφού οι 
υποσχέσεις και οι δεσμεύσεις ήταν τόσες και τέτοιες, ότι ο προσφυγικός κόσμος θα μπορούσε να βρει 
συμπαράσταση. 

 Τα δύο πρώτα χρόνια της διακυβέρνησής της η προηγούμενη κυβέρνηση, η οποία απλά προχώρησε 
στη συνέχιση υλοποίησης των δεσμεύσεων της κυβέρνησης του Τάσσου Παπαδόπουλου, λειτούργησε με 
τρόπο ικανοποιητικό.  Όταν πλέον άρχισαν τα δημοσιονομικά οικονομικά προβλήματα, τότε οι πρώτοι οι οποίοι 
κτυπήθηκαν από την οικονομική κρίση ήταν οι πρόσφυγες.  Παρ’ όλον ότι φαινομενικά η κυβέρνηση εξάγγελλε 
ανεγέρσεις νέων προσφυγικών συνοικισμών, διαχωρισμούς νέων οικοπέδων αυτοστέγασης, δυστυχώς οι 
εξαγγελίες αυτές μέχρι σήμερα έχουν μείνει μόνο στα λόγια. 

 Να υπενθυμίσω ότι οι τελευταίες προσφυγικές κατοικίες είχαν παραδοθεί στους πρόσφυγες τον Απρίλιο 
του 2011, ένα μήνα πριν τις βουλευτικές εκλογές, ενώ οι δεσμεύσεις για ανέγερση νέων κατοικιών δεν 
υλοποιήθηκαν ποτέ.  Να υπενθυμίσω επίσης ότι πριν τις βουλευτικές εκλογές του 2011, όπως και τις 
προεδρικές εκλογές του ’13, μοίραζαν προσφυγικά οικόπεδα αυτοστέγασης στα χαρτιά, τα οποία δεν έχουν 
διαχωριστεί ποτέ.  Να υπενθυμίσω ακόμη ότι υπάρχουν μερικές δεκάδες, εκατοντάδες ζευγάρια τα οποία είχαν 
εγκριθεί πριν ενάμισι με δύο χρόνια, για να πάρουν τη βοήθεια για αγορά διαμερίσματος ή κατοικίας ή 
ανέγερση κατοικίας σε ιδιόκτητο οικόπεδο και μέχρι σήμερα δεν έχουν πάρει ούτε ένα σεντ.  Επίσης, να 
υπενθυμίσω ότι μετά από αρκετές πιέσεις και διαμαρτυρίες προχώρησαν και έδωσαν τα μισά δικαιώματα στα 
εκ μητρογονίας παιδιά πρόσφυγες.  ∆ικαίωμα διεκδίκησης προσφυγικής κατοικίας σε κυβερνητικό οικισμό και 
δικαίωμα διεκδίκησης οικοπέδου αυτοστέγασης, δώρον άδωρον από την τότε κυβέρνηση και όνειρο 
ανεκπλήρωτο για τη νυν κυβέρνηση, η οποία προχώρησε στην κατάργηση αυτών των δύο σχεδίων! 

 Σε αυτό το σημείο, κύριε Πρόεδρε, θέλω να χαιρετίσω τη σημερινή απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου για την πλήρη αναγνώριση των εκ μητρογονίας προσφύγων, ένα πάγιο αίτημα της Ε∆ΕΚ, η οποία 
θεωρούσε διάκριση το διαχωρισμό ανάμεσα στους εκ πατρογονίας και τους εκ μητρογονίας πρόσφυγες.  Είναι 
μια δικαίωση των μητέρων προσφύγων, οι οποίες για χρόνια διεκδικούσαν αυτήν τους την αναγνώριση. 

 Από την άλλη όμως, θα πρέπει να προειδοποιήσω ότι η πρόθεση της κυβέρνησης είναι τον ίδιο 
προϋπολογισμό που θα χρησιμοποιούσε μόνο για τους εκ πατρογονίας τώρα να τον χρησιμοποιήσει και για τις 
δύο κατηγορίες προσφύγων.  Αυτό σημαίνει ότι, αν λάβουμε υπόψη το γεγονός ότι το ποσό που θα αιτείται 
κάποιος για χορηγία ήδη θα είναι μειωμένο κατά 25% με την πρόσφατη απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, σε συνδυασμό με τη μη αύξηση του προϋπολογισμού και το διαμερισμό του ιδίου ποσού του 
προϋπολογισμού σε όλες τις κατηγορίες των προσφύγων, αυτό θα επιφέρει άλλο ένα 20-25% μείωση, που 
σημαίνει ότι πλέον το ποσό το οποίο θα παίρνουν οι εκ πατρογονίας θα είναι κατά 50% μειωμένο.  Άρα, η 
κυβέρνηση με την αναγνώριση των εκ μητρογονίας προσφύγων, αν θέλει η στήριξη όλων των ομάδων του 
προσφυγικού κόσμου να είναι ουσιαστική, θα πρέπει να προχωρήσει στην αύξηση του προϋπολογισμού. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν η προηγούμενη κυβέρνηση είχε ακρωτηριάσει και βάλει στον πάγο την προσφυγική πολιτική του 
κράτους, η νυν κυβέρνηση δυστυχώς έβαλε την ταφόπετρα. 

 ∆υστυχώς, ακόμη και στον τομέα της προσφυγικής πολιτικής δώσαμε το δικαίωμα στην τρόικα να 
επιβάλει τη δική της πολιτική, σε έναν τομέα όπου μερικές εκατοντάδες πρόσφυγες ανέμεναν εγκριμένοι να 
πάρουν την προσφυγική τους βοήθεια, μερικές άλλες εκατοντάδες είχαν υποβάλει τις αιτήσεις τους χωρίς να 
εξεταστούν.  Επίσης, μερικές χιλιάδες πλέον θεωρούν ανέφικτο γι’ αυτούς να μπορέσουν να αιτηθούν 
προσφυγική βοήθεια μέσα στα πλαίσια της νέας προσφυγικής πολιτικής. 

 Αυτοί που διαπραγματεύτηκαν με την τρόικα θα έπρεπε να προχωρήσουν και να εξηγήσουν ότι στην 
πατρίδα μας υπάρχουν ιδιαίτερες συνθήκες, οι οποίες δημιουργήθηκαν μετά την τουρκική εισβολή του ’74 από 
την Τουρκία, ότι υπάρχουν  200 000 πρόσφυγες που έχασαν τις περιουσίες τους και αυτές οι χιλιάδες 
αναμένουν την αρωγή του κράτους, για να μπορέσουν να ανταποκριθούν στις στεγαστικές τους ανάγκες, αφού 
έχασαν ό,τι είχαν και δεν είχαν, που θα μπορούσαν να εκμεταλλευτούν γι’ αυτό το σκοπό.  ∆υστυχώς, αντί της 
διεκδίκησης αφεθήκαμε στο έλεος της τρόικας, η οποία αποφάσισε ακόμη και τι το κράτος μας θα πρέπει να 
παραχωρεί στον προσφυγικό μας κόσμο. 

 Ποια είναι η σημερινή κατάσταση;  Έχει αποφασισθεί ο τερματισμός της ανέγερσης και παραχώρησης 
νέων κατοικιών σε οικισμούς στέγασης εκτοπισθέντων, της παραχώρησης κρατικού οικοπέδου για 
αυτοστέγαση και της παραχώρησης αντισταθμιστικού οικοπέδου για εκτοπισθέντες οι οποίοι διαμένουν σε 
τουρκοκυπριακές κατοικίες ή σε κατοικίες που έχουν ανεγερθεί σε τουρκοκυπριακή γη η οποία δεν έχει 
απαλλοτριωθεί.  Με αυτή την απόφαση από τους εκτοπισθέντες γύρω στα εννιακόσια πενήντα ζευγάρια, που 
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έχουν εγκριθεί για στέγαση σε κυβερνητικό οικισμό, μερικές εκατοντάδες νεαρά ζευγάρια, πέραν των 
οκτακοσίων πενήντα, που έχουν εγκριθεί για οικόπεδο αυτοστέγασης, όπως και μερικές εκατοντάδες νεαρά 
ζευγάρια τα οποία έχουν ήδη υποβάλει αιτήσεις και για τα δύο αυτά σχέδια οι μεν εγκριμένοι δε θα πάρουν 
απολύτως τίποτα, οι δε αιτούντες θα πρέπει να αλλάξουν τις αιτήσεις τους. 

 Θα πρέπει να γίνει κατανοητό, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα δύο προαναφερθέντα 
και ήδη καταργηθέντα σχέδια απευθύνονταν στα πιο χαμηλά εισοδηματικά στρώματα των προσφύγων, αφού, 
για να καταστεί κάποιος δικαιούχος, θα έπρεπε το οικογενειακό του εισόδημα να ήταν κάτω των €21.000.  
Τώρα καλούν όλους αυτούς τους εγκριθέντες γι’ αυτά τα δύο στεγαστικά σχέδια και όλους που οι αιτήσεις τους 
δεν πρόλαβαν να εξεταστούν να προσέλθουν στα κατά τόπους γραφεία της Υπηρεσίας Μερίμνης και να 
προχωρήσουν στην αλλαγή του αιτήματός τους, ζητώντας όπως εγκριθούν για αγορά διαμερίσματος ή 
κατοικίας ή για ανέγερση κατοικίας σε ιδιόκτητο οικόπεδο.  Πώς είναι δυνατό οικογένειες των οποίων το μικτό 
εισόδημά τους δεν ξεπερνά τις €21.000 να προχωρήσουν σε αγορά διαμερίσματος ή κατοικίας ή να 
προχωρήσουν στην αγορά οικοπέδου για ανέγερση ιδιόκτητης κατοικίας;  Εξωφρενικό και εξωπραγματικό!  
Άρα, ως αποτέλεσμα αυτές οι εκατοντάδες, αν όχι και χιλιάδες, προσφυγικά ζευγάρια πλέον, των οποίων τα 
εισοδήματά τους βρίσκονται σε αυτά τα χαμηλά επίπεδα, θα πρέπει να μην τρέφουν καμία ελπίδα ότι το κράτος 
θα τους παραχωρήσει την οποιαδήποτε βοήθεια. 

 Εκτός των άλλων, η τρόικα αποφάσισε για το δικό μας κράτος.  Αν αυτό δεν είναι εκχώρηση 
κυριαρχικών δικαιωμάτων, τότε τι είναι το να προχωρήσει στη μείωση 15% των ήδη εγκριμένων για 
παραχώρηση οικονομικής βοήθειας 25% και στις νέες αιτήσεις;  Με αυτά τα δεδομένα, πώς είναι δυνατό πλέον 
να θεωρείται ότι υφίσταται προσφυγική πολιτική και ότι ο προσφυγικός κόσμος, ο οποίος έχει υποστεί όλες τις 
οικονομικές επιπτώσεις της τουρκικής εισβολής, μπορεί να βρει συμπαραστάτη το κράτος του; 

 Ένα άλλο μεγάλο κεφάλαιο είναι ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών, ο οποίος 
δημιουργήθηκε με ένα και μοναδικό στόχο, τη στήριξη των προσφύγων με χαμηλότοκα δάνεια.  Έχει επιτελέσει 
το στόχο της δημιουργίας του;  Παρ’ όλες τις φιλότιμες προσπάθειες του εκάστοτε συμβουλίου του φορέα να 
ικανοποιήσει όσο γίνεται περισσότερους πρόσφυγες, δυστυχώς η καθεχρονική μείωση του προϋπολογισμού 
του τον έχει φέρει σε σημείο που να μην μπορεί να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του έναντι του 
προσφυγικού κόσμου.  Σαν να μην έφταναν οι μειωμένοι προϋπολογισμοί, οι μήνες και τα χρόνια που 
χρειάζεται ένας πρόσφυγας να περιμένει, για να πάρει το δάνειο του, η τρόικα και σε αυτό το σημείο 
αποφάσισε για το κράτος μας.  Πάγια μείωση του ποσού των δανείων μέχρι και 20% και επιπρόσθετη μείωση 
για τα επόμενα δύο χρόνια 20-25%.  Αυτό σημαίνει ότι για τα επόμενα δύο χρόνια τα ποσά που θα παραχωρεί 
ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών θα είναι μειωμένα κατά 40-45%.  Όπως καταλαβαίνετε, κύριε 
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών έχει καταστεί 
αφερέγγυος έναντι του προσφυγικού κόσμου. 

 Μέσα σε όλη αυτή την κατάσταση η οποία έχει δημιουργηθεί, από τη μια το κράτος να έχει εγκαταλείψει 
τον προσφυγικό κόσμο και από την άλλη οι οικονομικές συνθήκες που βιώνει σήμερα ο πρόσφυγας, συνθήκες 
της ανεργίας, της μείωσης των εισοδημάτων, της αύξησης των φορολογιών, της μη ικανότητάς του να 
ανταποκριθεί στις σπουδές των παιδιών του, όπως και στις κοινωνικές και άλλες υποχρεώσεις του, 
δημιουργείται ένα κλίμα αδιεξόδου, που αυτό μπορεί να οδηγήσει ακόμη με πόνο ψυχής και στη λεγόμενη 
“επιτροπή αποζημιώσεων” του τουρκικού καθεστώτος.  Όλοι μας σε αυτή την αίθουσα επικαλούμενοι τον 
πατριωτισμό του προσφυγικού κόσμου τον καλούμε να μην αποτείνεται στη λεγόμενη “επιτροπή 
αποζημιώσεων” ξεπουλώντας την περιουσία του στο κατοχικό καθεστώς και στην Τουρκία.  Και ορθώς 
πράττουμε να ζητούμε από τον πρόσφυγα να μην απευθύνεται, γιατί το ξεπούλημα της πατρίδας μας στον 
Τούρκο κατακτητή θα δημιουργήσει τετελεσμένα και θα ολοκληρώσει τους στόχους της ίδιας της Τουρκίας, που 
δεν είναι άλλοι από το να κατέχει πλέον “νόμιμα” τη μισή μας πατρίδα και με στόχο την κατάληψη της 
υπόλοιπης μισής. 

 Όταν όμως σήμερα αυτός ο πρόσφυγας έχει πιθανόν χάσει τη δουλειά του, έχει μειωθεί το οικογενειακό 
του εισόδημα, υποχρεώνεται να σταματήσει από τις σπουδές το παιδί του, δεν μπορεί να ανταποκριθεί στην 
ακρίβια της ζωής, στις κοινωνικές και οικονομικές του υποχρεώσεις, δεν κατέχει περιουσία στις ελεύθερες 
περιοχές που να μπορεί να την υποθηκεύσει, βρίσκεται σε ένα αδιέξοδο που τον πνίγει, χωρίς το ίδιο του το 
κράτος να μπορεί να τον βοηθήσει, τότε βρίσκει διέξοδο στην επώδυνη γι’ αυτόν απόφαση -γιατί κανείς δε 
θέλει να πουλήσει τη γη που γεννήθηκε, τη γη που περπάτησε, τη γη των προγόνων του- να αποταθεί στη 
λεγόμενη “επιτροπή αποζημιώσεων”, νιώθοντας ακόμη πικρία για τον ίδιο του τον εαυτό, αλλά εξευτελίζοντας 
ιδιαίτερα την πολιτεία, η οποία δεν μπόρεσε να του συμπαρασταθεί. 

 ∆ε φτάνει μόνο να επικαλούμαστε τον πατριωτισμό.  ∆ε φτάνει μόνο φραστικά να καλούμε τον 
προσφυγικό κόσμο να μην αποτείνεται στη λεγόμενη “επιτροπή αποζημιώσεων”.  ∆ε φτάνει να 
δαχτυλοδείχνουμε αυτούς που ήδη έχουν αποταθεί.  Αν πράγματι ως κράτος θέλουμε ο προσφυγικός 
κόσμος να μην απευθύνεται στη λεγόμενη “επιτροπή αποζημιώσεων” σε μια προσπάθεια αποτροπής, τότε 
θα πρέπει να έρθει αρωγός στα σημερινά προβλήματα που αντιμετωπίζει ο προσφυγικός κόσμος.  Θα 
πρέπει να στηρίξει τον προσφυγικό κόσμο έμπρακτα.  Ο πρόσφυγας θα πρέπει να νιώσει ότι το κράτος 
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βρίσκεται δίπλα του, παρέχοντάς του την ανάλογη στήριξη, για να μπορεί να κρατήσει το κεφάλι ψηλά, ώστε 
να μην υποχρεώνεται να εξευτελίζεται στην οποιαδήποτε ούτω καλούμενη “επιτροπή αποζημιώσεων”. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως Ε∆ΕΚ διαχρονικά καταθέσαμε προτάσεις, εισηγήσεις, όπως για παράδειγμα τη φορολόγηση της 
υπεραξίας των περιουσιών στις ελεύθερες περιοχές, που τα λεφτά θα καταλήγουν σε ένα ταμείο στήριξης του 
προσφυγικού κόσμου.  Καταθέσαμε πρόταση νόμου για μηδαμινή φορολόγηση της εκάστοτε εμπορικής 
πράξης και τα λεφτά να καταλήγουν ακριβώς στο ίδιο ταμείο.  Συνυπογράψαμε και στηρίξαμε την πρόταση 
για μεταφορά συντελεστή δομήσεως από τις κατεχόμενες περιοχές στις ελεύθερες περιοχές, που με αυτό τον 
τρόπο δίδεται πραγματική αξία στις περιουσίες στις κατεχόμενες περιοχές.  Εκφράσαμε την έντονη αντίθετη 
θέση για την απαράδεκτη καθεχρονική μείωση του προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών. 

 Φαίνεται ότι απευθυνόμασταν σε ώτα μη ακουόντων, γιατί, αντί της ενίσχυσης της προσπάθειας 
στήριξης του προσφυγικού κόσμου από το κράτος, φτάσαμε σήμερα στο κατάντημα το κράτος να έχει 
εκχωρήσει τα κυριαρχικά του δικαιώματα στην τρόικα και αυτή να έχει ήδη αποφασίσει την κατάργηση της 
προσφυγικής πολιτικής και την καταδίκη του προσφυγικού κόσμου στην εξαθλίωση και στον εξευτελισμό.  
Μήπως να είναι και ένας από τους στόχους της τρόικας;  ∆ηλαδή να δημιουργήσει τέτοιες συνθήκες που να 
υποχρεώσει τον προσφυγικό κόσμο να αποτείνεται στη λεγόμενη “επιτροπή αποζημιώσεων”; 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι πολύ καλά γνωστό ότι και αυτόχθονες συνάνθρωποί μας αντιμετωπίζουν παρόμοιου τύπου 
προβλήματα και ιδιαίτερα μετά από την απόφαση της κυβέρνησης, με καθ’ υπόδειξη της τρόικας φυσικά, να 
καταργήσει το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο, το οποίο απευθυνόταν στους αυτόχθονες.   Σήμερα όμως, κύριε 
Πρόεδρε, συζητάμε την προσφυγική πολιτική, γι’ αυτό το λόγο οι αναφορές μας απευθύνονται στον 
προσφυγικό κόσμο. 

 Απλά να υπενθυμίσω το σώμα ότι κάποιοι συνάδελφοι, οι οποίοι προ μηνών βρισκόντουσαν στην 
αντιπολίτευση και σήμερα είναι στη συμπολίτευση, έχουν σιγήσει.  Ενώ φωνασκούσαν και δήθεν 
υπερασπίζονταν τα συμφέροντα του προσφυγικού κόσμου για μια ολόκληρη πενταετία, τους τελευταίους τρεις 
μήνες δεν έχουμε ακούσει τις θέσεις τους.  Σας προετοιμάζω για τη δικαιολογία τους· είμαι βέβαιος ότι όλα θα 
τα φορτώσουν στην τρόικα.  Αν όμως, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανατρέξουμε στις 
προεκλογικές δεσμεύσεις της σημερινής κυβέρνησης, θα δούμε, που αυτό ήταν πριν τρεις μήνες, ότι στο 
προεκλογικό πρόγραμμα αναγραφόταν η ενίσχυση της προσφυγικής πολιτικής και όχι η κατάργησή της, 
όπως έχει γίνει σήμερα.  Πώς είναι δυνατόν σήμερα, τρεις μήνες μετά, να συζητάμε ενώπιον της ολομέλειας 
της Βουλής για τη διάλυση της προσφυγικής πολιτικής; 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι επιπτώσεις στον προσφυγικό κόσμο, με βάση τα όσα έχουν αποφασισθεί για την κατάργηση της 
προσφυγικής πολιτικής, θα είναι τεράστιες.  Γι’ αυτό το λόγο, ως Ε∆ΕΚ καλούμε την κυβέρνηση να 
επαναδιαπραγματευθεί με την τρόικα και να υπενθυμίσει στην τρόικα ότι στην Κύπρο υπάρχει εισβολή και 
κατοχή, ότι στην Κύπρο υπάρχουν 40 000 τουρκικά κατοχικά στρατεύματα και 200 000 πρόσφυγες, ότι στην 
Κύπρο δεν επικρατούν οι ίδιες συνθήκες που επικρατούν σε άλλες χώρες που αποτάθηκαν για στήριξη στην 
τρόικα.  Στην Κύπρο υπάρχουν πρόσφυγες, οι οποίοι χρειάζονται την κρατική στήριξη, για να μπορέσουν να 
αντεπεξέλθουν στις στεγαστικές τους ανάγκες, αφού έχουν απωλέσει όλα τους τα περιουσιακά στοιχεία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Βαρνάβα. 

 Παρακαλώ τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό να προσέλθει στο βήμα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι γεγονός ότι ο προσφυγικός κόσμος συνεχίζει για σαράντα χρόνια να υφίσταται τις συνέπειες της 
εισβολής και της κατοχής, την κοινωνική αδικία και να αναζητά τη χαμένη φερεγγυότητά του.  Αυτή η κοινωνική 
ομάδα επωμίστηκε τα δυσβάστακτα προβλήματα για μεγάλο χρονικό διάστημα, επιδεικνύοντας υποδειγματική 
αξιοπρέπεια, αλλά και πάνω απ’  όλα μεγάλη αντοχή.  Η κυπριακή πολιτεία και η κάθε κυβέρνηση πάντα 
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προσπαθούσαν και προσπαθούν να αντιμετωπίσουν την προσφυγική πολιτική με το δικό τους τρόπο.  Το θέμα 
της φερεγγυότητας, καθώς και η δυνατότητα απόκτησης στέγης είναι τα βασικότερα προβλήματα που 
ταλανίζουν σήμερα τον πρόσφυγα.  Από τη μια, βλέπει ότι δεν μπορεί να αξιοποιήσει την κατεχόμενη γη του ή 
την περιουσία του, για να καλύψει τις στεγαστικές ανάγκες της οικογένειάς του, αλλά και, από την άλλη, η 
υπόθεση “στέγη” μετατρέπεται πλέον σε ένα άπιαστο όνειρο και ανέφικτο στόχο με τα σημερινά δεδομένα. 

 Θέλουμε να αλλάξει η προσφυγική πολιτική;  Θέλουμε να περισώσουμε, και αυτή είναι η απάντηση, ό,τι 
μπορεί να περισωθεί από την τελματωμένη προσφυγική πολιτική της προηγούμενης κυβέρνησης και από τον 
εγκλωβισμό στο μνημόνιο της πτωχευμένης μας χώρας από τα τρομακτικά λάθη της κυβέρνησης του ΑΚΕΛ.  Η 
προηγούμενη κυβέρνηση τελμάτωσε όλα τα στεγαστικά προγράμματα που ήταν σε εφαρμογή τα τελευταία 
τριάντα εφτά χρόνια.  ∆ιαβάζω συγκεκριμένα τη σχετική επιστολή του Υπουργού Οικονομικών, του κ. Σιαρλή, 
στις 30 του Γενάρη του 2013, προς τον πρόεδρο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών: 

«Προϋπολογισμός 2013 

Στεγαστικά Σχέδια 

 Στα πλαίσια της αίτησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για χρηματοοικονομική στήριξη από τον 
Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης για κάλυψη των χρηματοδοτικών αναγκών του κράτους και κατόπιν 
διαβουλεύσεων της τρόικας, συμφωνήθηκε το Μνημόνιο Συναντίληψης.   

 Το μνημόνιο επικεντρώνεται σε τρεις βασικούς άξονες, ο ένας εκ των οποίων είναι η δημοσιονομική 
πολιτική, στην οποία καθορίζονται σειρά μέτρων για περικοπές διαφόρων δαπανών και αύξηση εσόδων.   

 Σε μια από τις πρόνοιες που περιλαμβάνεται στα μέτρα δαπανών (Μέτρο 2.13) γίνεται αναφορά για τα 
στεγαστικά σχέδια.  Συγκεκριμένα, αναφέρεται, μεταξύ άλλων, ότι από 1.1.2013 θα πρέπει να καταργηθούν 
όλα τα κυβερνητικά στεγαστικά σχέδια που βασίζονται στην παραχώρηση δανείων ή/και εγγυήσεων δανείων.   

 Ως εκ τούτου, από 1.1.2013 θα πρέπει να τερματιστεί η πολιτική της παραχώρησης δανείων ή 
εγγυήσεων από τον Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Συνεπώς, δε θα πρέπει να παραχωρηθούν 
νέες εγκρίσεις πέραν των ήδη εγκριμένων αιτήσεων μέχρι 31.12.2012.  Οι εκκρεμείς εγκρίσεις που 
παραχωρήθηκαν πριν την 31.12.2012 δύναται να ικανοποιηθούν από τον προϋπολογισμό του οργανισμού για 
το 2013. 

 Με βάση τα πιο πάνω, παρακαλώ όπως λάβετε όλες τις δέουσες ενέργειες για εφαρμογή της πιο πάνω 
πρόνοιας του Μνημονίου Συναντίληψης.  

                                          Βάσος Σιαρλή 
                                          Υπουργός Οικονομικών 

 Κοινοποίηση:  Γενικό ∆ιευθυντή Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας.». 

 Η Υπηρεσία Μέριμνας τα τελευταία δύο χρόνια δεν έχει συνεδριάσει, για να εγκρίνει κανένα αιτητή, ενώ 
ανάλογη είναι η κατάσταση και με το φορέα.  Και τα δύο αυτά προγράμματα δε λειτούργησαν τα τελευταία τρία 
χρόνια, με αποτέλεσμα ο προσφυγικός κόσμος να υποβάλλει μεν αίτηση, αλλά στην ουσία να παραμένει χωρίς 
εξέταση, χωρίς αποτέλεσμα.  Στην Υπηρεσία Μέριμνας δεν έχει ικανοποιηθεί το αρχικό αίτημα των χιλίων 
περίπου αιτητών και στο φορέα έχουμε παρόμοια κατάσταση, δεν εγκρίνονται αιτήσεις, αφού οικονομικά ο 
φορέας έχει καταστεί μια επικίνδυνη κατάσταση ανάλογη με την κατάσταση που επικρατούσε στη Λαϊκή 
Τράπεζα.  Με άλλα λόγια, ενώ τα στεγαστικά προγράμματα για τον προσφυγικό κόσμο παρέμειναν αναλλοίωτα 
στα χαρτιά, στην πράξη αυτά δεν υπήρχαν και δε λειτουργούσαν.  Το τέλος τους σφράγισε η αναποτελεσματική 
διαπραγμάτευση του μνημονίου, η οποία οδήγησε στο επίσημο κλείσιμο στεγαστικών προγραμμάτων, ενώ η 
διάθεση κονδυλίων περιορίστηκε στο 50% περίπου.  Το πρόγραμμα παραχώρησης προσφυγικού οικοπέδου, 
ως επίσης και έτοιμης κατοικίας δεν υπάρχει πλέον. Ανάλογες είναι οι περικοπές προγραμμάτων και στο 
φορέα.  ∆εν παραχωρείται κανένα δάνειο παρά μόνο η επιδότηση επιτοκίου.  Αυτές οι μειώσεις είναι 
διασφαλισμένες και μέσα από τον προϋπολογισμό του 2013, τον οποίο ετοίμασε η προηγούμενη κυβέρνηση. 

 Σήμερα ο προσφυγικός κόσμος δεν έχει δυνατότητα να λάβει ούτε οικόπεδο, αλλά ούτε και δάνειο, για 
να ανεγείρει οικία, ενώ για τη συμμετοχή του στα αλλαγμένα στεγαστικά προγράμματα έχουν εισαχθεί αυστηρά 
εισοδηματικά κριτήρια, με αποτέλεσμα τα συνολικά κονδύλια, που πιθανώς να δαπανώνται, στην πράξη να 
είναι στο ένα τρίτο εκείνων που ίσχυαν πριν από τρία χρόνια. 

 Τερματίστηκε επίσης η παραχώρηση αντισταθμιστικού οικοπέδου για όλους εκείνους που ανέμεναν με 
βάση το νόμο να πάρουν ένα οικόπεδο, επειδή η πολιτεία τούς έχει οδηγήσει στο να κτίσουν σπίτι σε 
τουρκοκυπριακή περιουσία.  Καταθέτω επίσης στη Βουλή σχετική επιστολή, αλλά παράλληλα και διατάγματα 
έξωσης σε συγκεκριμένη περιοχή από συγκεκριμένη οικία, όπου φαίνεται ότι Τούρκος διεκδικεί την κατοικία 
του, με αποτέλεσμα αυτός ο πρόσφυγας να μένει πλέον στο δρόμο. 

 Με άλλα λόγια, για δύο λόγους, δηλαδή της μη λειτουργίας των προγραμμάτων, αλλά και της 
αναποτελεσματικής διαπραγμάτευσης με την τρόικα, ο προσφυγικός κόσμος έχει απολέσει δικαιώματα 
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στέγασης, αλλά και επαγγελματικής δραστηριότητας, χωρίς να λυθεί το κυπριακό πρόβλημα.  Μεμιάς 
διαγράψαμε την προσφυγική στεγαστική πολιτική χωρίς κανένα αντισταθμιστικό μέτρο για τον κόσμο ο οποίος 
το 1974 είχε βίαια και μέσα από έναν πόλεμο διωχτεί από τα σπίτια του. 

 Τριάντα εννιά χρόνια μετά την εισβολή και η κυπριακή πολιτεία δεν μπόρεσε να ικανοποιήσει το περί 
δικαίου αίσθημα των προσφύγων.  Φυσικά, η μόνη δικαίωση των προσφύγων θα επέλθει, και συμφωνώ, μέσα 
από τη λύση του κυπριακού προβλήματος, όμως για όλη την περίοδο μέχρι τη λύση θα πρέπει να 
διασφαλίσουμε τη στήριξη του προσφυγικού κόσμου.  Το πρόβλημα επιμηκύνεται μέσα από την οικονομική 
ύφεση που μαστίζει την Κύπρο εδώ και τρία χρόνια και επηρέασε τον προσφυγικό κόσμο δυσανάλογα.  Το 
κύριο αποτέλεσμα της μέχρι σήμερα προσφυγικής πολιτικής ήταν το αίσθημα αδικίας του προσφυγικού κόσμου 
να ενισχύεται και ο προσφυγικός κόσμος να θεωρεί την πολιτεία ως υπεύθυνη για το ότι δεν έχει υλοποιήσει 
την ίση κατανομή βαρών από την τουρκική εισβολή.   

 Κυρίως οι ιδιοκτήτες ακίνητης περιουσίας στα κατεχόμενα έχουν αγνοηθεί, βλέποντας την πολιτεία να 
αγνοεί την αξία αυτών των περιουσιών για σκοπούς φερεγγυότητας.  Η Τουρκία αντιλήφθηκε ακριβώς αυτή την 
αδικία και την αξιοποιεί προς όφελός της και σε βάρος βέβαια των κατόχων περιουσιών στα κατεχόμενα.  
Κατάφερε εν πρώτοις να θεσμοθετήσει στο πλαίσιο του διεθνούς δικαίου το μηχανισμό ξεπουλήματος των 
περιουσιών μας, με αποτέλεσμα να κινδυνεύει να αλλοιωθεί η ιδιοκτησιακή ισορροπία στο νησί.  Αγοράζει σε 
εξευτελιστικές τιμές περιουσίες από πρόσφυγες ιδιοκτήτες οι οποίοι βρίσκονται σε απόγνωση και στο χείλος 
του οικονομικού αφανισμού, αφού το κυπριακό κράτος δε διαθέτει πολιτική αποτροπής αυτής της δυσάρεστης 
εξέλιξης.  Το ζητούμενο μιας νέας προσφυγικής πολιτικής είναι η απάντηση σε αυτή την πρόκληση της 
Τουρκίας και η αναχαίτιση της τουρκικής επίθεσης σε βάρος των περιουσιών μας.   

 Και εδώ θα πρέπει να χαιρετίσουμε την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου να συστήσει 
διακομματική επιτροπή, προκειμένου να συλλέξει όλες εκείνες τις πιθανές προτάσεις και, στο πλαίσιο ενός 
πακέτου, να δοθεί μια απάντηση προς την Τουρκία.  Όμως, το πρόβλημα των προσφυγών αφορά όλους εμάς.  
Στη σύγχρονη Κύπρο δεν επιτρέπεται να υπάρχουν πολίτες διαφορετικών κατηγοριών!  Και προπάντων 
μάλιστα να αδικούνται οι ιδιοκτήτες περιουσιών που βίωσαν περισσότερο από κάθε άλλον την τουρκική 
εισβολή και τις συνέπειές της. 

 Σήμερα που η Κύπρος βιώνει την οικονομική κρίση δε σημαίνει ότι η προσφυγική πολιτική θα πρέπει και 
πάλι να υποστεί τις συνέπειες.  Αντίθετα, ήρθε η ώρα να σταθούμε δίπλα στους πρόσφυγες με την αρχή της 
δικαιοσύνης και της ίσης κατανομής βαρών με εναλλακτικούς, άλλους, τρόπους, να κάνουμε όλα αυτά που 
χρειάζονται και να δώσουμε μια απάντηση στην τουρκική πρόκληση και στο ξεπούλημα των περιουσιών, όπως 
τα ακόλουθα: 

 Θα πρέπει να στηρίξουμε κατά προτεραιότητα όσους έχασαν την περιουσία τους, με τρόπο που να τους 
αποτρέπει να προσφεύγουν στην “επιτροπή” της Τουρκίας, που λειτουργεί στα κατεχόμενα. 

 Να αντιμετωπίσουμε το συνεχιζόμενο στεγαστικό πρόβλημα της πρώτης γενιάς που έχει απολέσει τη 
στέγη του ως απόρροια της εισβολής και συνεχιζόμενης κατοχής.  

 Να αντιμετωπίσουμε το στεγαστικό, το επαγγελματικό και το σπουδαστικό πρόβλημα των προσφύγων 
της δεύτερης και τρίτης γενιάς στη βάση της ίσης κατανομής των βαρών.  

 Να κατανέμουμε δικαιότερα, εις έκαστον αναλογικά με το βάρος της επίπτωσης της εισβολής, 
στοχευμένα και αποτελεσματικά τους διαθέσιμους πόρους και δυνατότητες για αποτροπή της 
τουρκοποίησης των περιουσιών στα κατεχόμενα.  

 Να φροντίσουμε, ώστε να τερματιστούν οι διακρίσεις που δε συνάδουν με το σύνταγμα, να 
κατανεμηθούν στους δικαιούχους από τώρα και στο εξής δικαιότερα οι προσφυγικές βοήθειες και 
αναλογικά με το βάρος της επίπτωσης της εισβολής, αλλά και κατοχής.  

 Να αναδιαρθρώσουμε τους θεσμούς διαχείρισης της προσφυγικής πολιτικής, με τρόπο ώστε να 
παταχθεί η χρονοβόρα γραφειοκρατία και η αδικία, καθώς και να διασφαλίζεται πάνω απ’ όλα η 
αξιοπρέπεια του πρόσφυγα.  

 Η αποκατάσταση της ισότιμης κατανομής των βαρών προϋποθέτει πόρους σε μια εποχή δύσκολη, 
πέραν των υπαρχόντων στα κρατικά ταμεία, που προβλέπονταν στο πλαίσιο του κρατικού προϋπολογισμού.  
Μέριμνά μας λοιπόν θα πρέπει να είναι η δημιουργία πρόσθετων πηγών χρηματοδότησης, ώστε να 
χρηματοδοτηθούν πολιτικές που να απαντούν στις προκλήσεις της τουρκοποίησης ελληνοκυπριακών 
περιουσιών, όπως οι ακόλουθες: 

 ∆ημιουργία ταμείου/επιτροπής αποζημιώσεων στις ελεύθερες περιοχές, όπου ο κάθε πρόσφυγας θα 
δικαιούται αποζημίωσης, μέσω συνοπτικών διαδικασιών, για την απώλεια χρήσης της κατεχόμενης 
περιουσίας, και/ή ειδικού ταμείου από εισοδήματα που θα προέρχονται από τους ενεργειακούς πόρους. 

 Μετατροπή της αξίας της κατεχόμενης περιουσίας σε συντελεστή δόμησης στις ελεύθερες περιοχές. 
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 Παραχώρηση φορολογικών κινήτρων ως εναλλακτικής μορφής χρηματοδότησης προσφυγικής 
πολιτικής. 

 Παραχώρηση πολεοδομικών ή άλλων μορφών κινήτρων για χρηματοδότηση προσφυγικής πολιτικής. 

 ∆ιάθεση χρήσης κρατικής περιουσίας για σκοπούς προσφυγικής πολιτικής. 

 ∆υνατότητα ανταλλαγής κρατικής περιουσίας για σκοπούς και πάλι της ίδιας πολιτικής. 

 Καλείται με αυτά τα δεδομένα η κυβέρνηση να ετοιμάσει ολοκληρωμένο σχέδιο που θα στοχεύει στην 
αποκατάσταση της απώλειας χρήσης, ώστε οι συμπολίτες μας ιδιοκτήτες κατεχόμενης περιουσίας να μην 
έχουν λόγο να προσφεύγουν στην “επιτροπή”.  Η απροσπέλαστη περιουσία πρέπει να τύχει της ανάλογης 
αντιμετώπισης κατόπιν μελέτης, αφού πρώτα ταξινομηθεί στις ακόλουθες κατηγορίες:  Γεωργική γη, 
αναπτυξιακού χαρακτήρα γη, υποστατικά ως περιουσία που σήμερα υπόκειται σε απώλεια χρήσης και τα 
οικιστικά ως περιουσία. 

Στεγαστική πολιτική για τα νέα ζευγάρια 

 Σε πρώτο στάδιο θα συνεχιστεί στοχευμένα η πολιτική στέγασης των νέων προσφύγων τρίτης γενιάς, με 
σκοπό την υποβοήθηση των προσφυγικών οικογενειών.  Ιδιαίτερη έμφαση θα πρέπει να δίνεται στο σχέδιο 
αγοράς κατοικίας ή διαμερίσματος.  

 Χρειάζεται πρόσθετο και νέο στεγαστικό σχέδιο σε υφιστάμενα οικόπεδα ή σε υφιστάμενες οικοδομές με 
παραχώρηση δωρεάν συντελεστή δόμησης αντί προσφυγικού οικοπέδου. 

 Σε περιπτώσεις αιτητών που το επιθυμούν, αντί προσφυγικού οικοπέδου, θα μπορεί να δίνεται κατά 
παρέκκλιση συντελεστής δόμησης σε υφιστάμενη οικοδομή ή σε οικόπεδο που δεν πληρεί τις προϋποθέσεις 
του τοπικού σχεδίου. 

Πολιτική επιδιορθώσεων σε προβληματικές οικίες 

 Υπάρχουν πρόσφυγες που αδικήθηκαν, ατύχησαν και διαμένουν σε διαμερίσματα και οικίες που είναι 
πεπαλαιωμένα ή συγκριτικά υποδεέστερα.  Το ίδιο ισχύει για πολλούς πρόσφυγες που ζουν σε 
τουρκοκυπριακά χωριά και στις τουρκοκυπριακές συνοικίες και αντιμετωπίζουν πολλά προβλήματα στις 
στεγαστικές τους συνθήκες.  Θεωρούμε απαραίτητη τη στήριξη, για να επιδιορθώσουν τις υφιστάμενες οικίες 
τους, ή σε διαφορετική περίπτωση να τους παραχωρηθεί επέκταση του συντελεστή δόμησής τους είτε άλλα 
ενισχυτικά φορολογικά μέτρα που έχω αναφέρει. 

 Η τότε απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ήταν ότι μετά τον τίτλο ιδιοκτησίας και την πάροδο των 
πέντε ετών οι κατοικίες δε θα επιδιορθώνονται, εκτός και αν: 

 έχουν πάρει πιστοποιητικό μίσθωσης αντί για τίτλο ιδιοκτησίας, 

 έχουν στατικά προβλήματα οι κατοικίες. 

 Κατά τη γνώμη μας, δεν πρέπει να επιδιορθώνονται κατοικίες παρά μόνο στις ακόλουθες περιπτώσεις: 

 Όταν είναι προς ενοικίαση, 

 όταν είναι προς πώληση, 

 όταν απεβίωσε ο δικαιούχος και μεταφέρεται ο τίτλος στους κληρονόμους, 

 όταν είναι καινούριες οικιστικές μονάδες, που δόθηκαν πρόσφατα, 

 όταν, μετά από έλεγχο με οικονομικά κριτήρια, οι δικαιούχοι δεν έχουν ανάγκη στήριξης. 

 Λόγω της μεγάλης ηλικίας των οικισμών, θα πρέπει να επιδιορθώνονται οι κατοικίες για τους πιο κάτω 
σοβαρούς λόγους: 

 Πρόβλημα στατικής επάρκειας οικιών και πολυκατοικιών (σοβαρές ρωγμές σε κολόνες, δοκούς και 
επικίνδυνοι σουβάδες εξωτερικά, ετοιμόρροπα περιτοιχίσματα αυλών, τα οποία χρίζουν άμεσης 
επιδιόρθωσης). 

 Προβλήματα μονώσεων ταρατσών, υδραυλικών εγκαταστάσεων και αποχετεύσεων τα οποία, αν δεν 
επιδιορθωθούν, λόγω απώλειας νερού θα έχουν πρόβλημα με τις ηλεκτρικές εγκαταστάσεις, με κίνδυνο 
την ηλεκτροπληξία, την οξίδωση οπλισμού πλακών και δοκών και την αποσάθρωση του σκυροδέματος. 

 Επικίνδυνα σάπια ξύλινα πορτοπαράθυρα σε οικίες και πολυκατοικίες τα οποία, αν δεν αντικατασταθούν 
με αλουμινένια, τότε θα επηρεαστεί η υγεία των ενοίκων και υπάρχει και ο κίνδυνος κατάρρευσης και 
τραυματισμού πεζών.  
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 Προβλήματα με το αποχετευτικό σύστημα, γιατί λειτουργούν ως ομάδες κατοικιών και, σε περίπτωση 
κλεισίματος ενός φρεατίου ή σωλήνα σε ένα σημείο κάποιας κατοικίας, τότε επηρεάζονται και οι 
επόμενες κατοικίες. 

Πολιτική τιτλοποίησης προσφυγικών σπιτιών 

 Το πρόγραμμα τιτλοποίησης έχει και αυτό διακοπεί.  Υπάρχουν και πάλι πάρα πολλοί πρόσφυγες που 
δεν έχουν λάβει τίτλο ιδιοκτησίας.  Θα πρέπει να συνεχιστεί η προσπάθεια εξαγοράς εκείνης της 
προβληματικής γης, όταν οι συνθήκες το επιτρέψουν, προκειμένου να καταστεί δυνατή η παραχώρηση τίτλου 
ιδιοκτησίας των κατοικιών που έχουν ανεγερθεί πάνω σε τουρκοκυπριακή γη.  Μέχρι την απόκτηση τίτλου 
ιδιοκτησίας, η κυβέρνηση δεν μπορεί πλέον να εγγυάται την αξία της ανεγερθείσας οικοδομής.  Ήταν 
πυροτέχνημα η υπόσχεση ότι θα εξευρεθεί τρόπος τα πιστοποιητικά μίσθωσης που παραχωρούνται να 
γίνονται αποδεκτά για σκοπούς φερεγγυότητας του κατόχου τους, αλλά και νομικής κατοχύρωσης των κατόχων 
τους έναντι τρίτων. 

 Χαιρετίζουμε την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με την οποία μια πάγια διάκριση, μια κοινωνική 
αδικία, αίρεται πλέον και δεν υπάρχει.  Και να πούμε σε σχέση με τους φόβους που εκφράστηκαν από τους 
συναδέλφους προηγουμένως ότι ούτως ή άλλως στον προϋπολογισμό του 2013 δεν υπάρχουν αιτητές εκ 
μητρογονίας που αφορούν τη Μέριμνα, καθώς επίσης στον προϋπολογισμό 2013-2014…  Με βάση τους 
προϋπολογισμούς του 2013 και τους σχεδιασμούς της προηγούμενης και πάλι κυβέρνησης, που τους έχουμε 
υιοθετήσει, για τα δύο επόμενα χρόνια θα αρκέσουν τα διαθέσιμα χρήματα, για να καλυφθούν οι αιτητές.  Άρα 
λοιπόν, στα δύο και πλέον χρόνια θα μπορούν να ελπίζουν οι εκ μητρογονίας δικαιούχοι ότι θα μπορέσουν να 
διεκδικήσουν ή να ζητήσουν στεγαστική βοήθεια πάνω σε ίση βάση με τους εκ πατρογονίας πρόσφυγες. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη τον Πρόεδρο της Βουλής αντικατέστησε στην 
έδρα ο κ. Σοφοκλής Φυττής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Τώρα καλώ στο βήμα την κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, βουλευτή Αμμοχώστου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Θα μπορούσα να πω ότι υιοθετώ όσα έχει πει ο κ. Χατζηγιάννης και να τελειώσει η παρέμβασή μου.  
Απλώς, είναι τόσο υπερβολικά.  Και, αν νομίζει ότι είναι πράγματι τόσο εύκολο να διεκδικεί -γιατί πέντε χρόνια 
αυτές τις ευφάνταστες ιδέες τις ακούαμε συνεχώς- πολύ εύκολα μπορεί να τις προωθήσει στον πρώην 
πρόεδρο του κόμματός του, για να τις υλοποιήσει! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ο λαός μας διέρχεται μια από τις κρισιμότερες στιγμές της σύγχρονης ιστορίας του.  Οι αποφάσεις που 
πάρθηκαν στα Eurogroup του περασμένου Μάρτη συνιστούν ευθεία βολή σε βάρος της πατρίδας μας, του 
λαού μας, των εργαζομένων, της νεολαίας του τόπου μας.  Το τελικό μνημόνιο που συνομολόγησε η τρόικα με 
την κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έχει ανοίξει ένα φαύλο κύκλο ύφεσης, ανεργίας, βάρβαρης 
λιτότητας και περικοπών στις δαπάνες για την παιδεία, την υγεία, την κοινωνική πολιτική.  

 Σε αυτή τη δίνη η προσφυγική πολιτική που εφαρμοζόταν διαχρονικά από τις εκάστοτε κυβερνήσεις της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, μετά το 1974, έχει υποστεί σαρωτική υποβάθμιση που φτάνει στα όρια της ολικής 
κατάργησης.  Με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου της κυβέρνησης Αναστασιάδη και με πρωταγωνιστή 
τον Υπουργό Εσωτερικών καταργούνται στεγαστικά σχέδια και προγράμματα που απευθύνονταν στα 
φτωχότερα στρώματα του προσφυγικού κόσμου, σε ζευγάρια με εισοδήματα χαμηλότερα από €21.500.  
Εκατοντάδες νεαρά ζευγάρια και οικογένειες χάνουν τη μοναδική τους πρόσβαση στο δικαίωμα για 
ιδιοκατοίκηση.  Αυτή τη στιγμή με τα νέα σχέδια που έχουν ανακοινωθεί αυτές οι οικογένειες είναι δικαιούχοι 
μόνο στα προγράμματα προσφυγικής χορηγίας, αλλά και αυτό χωρίς αντίκρισμα, αφού δεν μπορούν να 
ελπίζουν σε δανειοδότηση από κανένα τραπεζικό ίδρυμα.  

 Στα δύο αυτά σχέδια, κύριε Χατζηγιάννη, είχαν δικαίωμα συμμετοχής -αυτά που καταργήσετε- που 
παραχωρήθηκε από την προηγούμενη κυβέρνηση, και οι εκ μητρογονίας πρόσφυγες.  Και σίγουρα 
επεβάλλετο, αφού καταργήθηκαν αυτά τα σχέδια, να δοθεί το δικαίωμα συμμετοχής τους στα σχέδια που 
αφορούν την ανέγερση ή αγορά κατοικίας.  Και, όπως έχει ανακοινωθεί σήμερα, έχει ληφθεί αυτή η απόφαση, 
που αφορά την πλήρη άρση των διακρίσεων σε βάρος των εκ μητρογονίας προσφύγων.  Αναμένουμε να 
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δούμε το συγκεκριμένο περιεχόμενο της πρότασης στην ολότητά του και τους τρόπους εφαρμογής του σε μια 
εποχή με μειωμένο προϋπολογισμό και την τρόικα, όπως λέτε, να ζητά κατάργηση των καταλόγων αναμονής. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Αν αναλογιστούμε ότι παράλληλα με το κούρεμα της προσφυγικής πολιτικής συντελούνται δραματικές 
εξελίξεις στις εργασιακές σχέσεις και τα ταμεία προνοίας, στην προώθηση των ιδιωτικοποιήσεων, στις 
δραστικές περικοπές δαπανών για την παιδεία, στην παράλυση του τομέα της υγείας και τον κατακερματισμό 
της κοινωνικής πολιτικής, τότε μπορούμε να αντιληφθούμε την πραγματικότητα.  Έχουμε και στην Κύπρο μια 
νεοφιλελεύθερη κυβέρνηση, όπως είναι και οι άλλες κυβερνήσεις του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος. 

 Ως ΑΚΕΛ κρίνουμε πως οι αποφάσεις που έλαβε η κυβέρνηση Αναστασιάδη για τον προσφυγικό κόσμο 
είναι το ολιγότερο τραγικές.  Την ίδια ώρα όμως εκτιμούμε -και θεωρώ ότι σε αυτό μπορούμε να 
συμφωνήσουμε- ότι στην πορεία των χρόνων της εφαρμογής της προσφυγικής πολιτικής εμφανίστηκαν 
αδυναμίες, καθυστερήσεις, κενά και φαινόμενα άνισης μεταχείρισης, δημιουργώντας ανισότητες μεταξύ των 
προσφύγων.  Πράγματι, υπάρχουν πτυχές σε σχέση με την προσφυγική πολιτική που πρέπει να μελετήσουμε, 
ιδιαίτερα λαμβάνοντας υπόψη τις σημερινές οικονομικές συνθήκες. 

 Στη βάση αυτών των δεδομένων, το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις έχει ήδη εγγράψει αυτεπάγγελτα 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων θέμα για τη δημιουργία αρχείου προσφύγων, στο οποίο να 
συγκεντρωθούν και να καταγραφούν ηλεκτρονικά όλα τα σχέδια στα οποία συμμετείχε ο κάθε πρόσφυγας, 
αλλά και η περιουσία του στα κατεχόμενα.  Η προσφυγική πολιτική, κυρίες και κύριοι, δεν είναι ελεημοσύνη 
ούτε χατίρι προς μια ευνοημένη κατηγορία πολιτών.  Η προσφυγική πολιτική ήταν και πρέπει να είναι έκφραση 
της απόφασης του κυπριακού λαού ότι θα σηκώσουμε όλοι μαζί, ως σύνολο, τα βάρη και τα δεινά που έφεραν 
το πραξικόπημα, η εισβολή και η κατοχή.  

 Η προηγούμενη κυβέρνηση, και στην ουσία το ΑΚΕΛ, έχει κατηγορηθεί για δύο εκ διαμέτρου αντίθετα 
πράγματα.  Κατηγορήθηκε από το νυν Υπουργό Εσωτερικών κ. Χάσικο ότι αύξησε αλόγιστα τις προσφυγικές 
χορηγίες και κατηγορήθηκε από τους βουλευτές του ∆ΗΣΥ ότι μείωσε τις χορηγίες και πτώχευσε την 
προσφυγική πολιτική.  Ο αντιακελισμός τούς οδηγεί σε τέτοιες κραυγαλέες αντιφάσεις.  Αν για παράδειγμα ο κ. 
Χάσικος θεωρεί ότι η αύξηση των δαπανών για τον προσφυγικό κόσμο είναι λαϊκισμός, όπως τον χαρακτήρισε, 
τότε οι βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, που θεωρούσαν ότι ήταν ψίχουλα αυτές οι αυξήσεις, τι είναι;  
Όταν ο ∆ΗΣΥ διαφωνούσε με την εισαγωγή κοινωνικοοικονομικών κριτηρίων στις προσφυγικές χορηγίες ή 
όταν πρότεινε τη διαγραφή όλων των μεταπολεμικών χρεών των προσφύγων σε τράπεζες και συνεργατικά 
ιδρύματα, ήταν λαϊκισμός ή όχι;  Θα ήταν πολύ ενδιαφέρον να μάθουμε τις απαντήσεις των δύο όψεων του 
κυβερνώντος κόμματος, που, όπως λέει και το όνομα του, είναι “∆ΗΣΥπόστατο”!  

 Ποια είναι όμως η πραγματικότητα;  Είναι αλήθεια ότι η προηγούμενη κυβέρνηση, με τον καθοριστικό 
ρόλο του ΑΚΕΛ, διεύρυνε ουσιαστικά τα προγράμματα που απευθύνονταν στα χαμηλότερα εισοδηματικά 
στρώματα.  Και γι’ αυτό όχι μόνο δεν απολογούμαστε, αλλά είμαστε περήφανοι!  Ήταν μια πραγματικά 
προοδευτική και ριζοσπαστική πολιτική που έδωσε λύσεις στο στεγαστικό πρόβλημα που αντιμετώπιζαν 
χιλιάδες πρόσφυγες και νέα ζευγάρια.  Και οι αριθμοί μιλούν από μόνοι τους.  ∆όθηκαν εκατοντάδες οικόπεδα 
στα πλαίσια του σχεδίου για αυτοστέγαση σε κρατικό οικόπεδο.  Σε μεγάλο μέρος αυτών των οικοπέδων έχουν 
ολοκληρωθεί οι εργασίες διαχωρισμού, ενώ για τα υπόλοιπα επικρέμαται η αγωνία, αφού πληροφορίες λένε ότι 
δε θα  προχωρήσουν τα κατασκευαστικά έργα και ότι τα οικόπεδα θα πρέπει να επιστραφούν. Καλούμε την 
κυβέρνηση σε δημόσια δέσμευση, κύριε Χριστοφόρου, που θα ακολουθήσετε, ότι θα προχωρήσει σε άμεσο 
διαχωρισμό των οικοπέδων σε όσους κυβερνητικούς συνοικισμούς αυτοστέγασης έχουν δοθεί οικόπεδα και 
ταυτόχρονα να παραταθεί για ακόμη τρία χρόνια η προθεσμία σε όσους αδυνατούν να αρχίσουν τις εργασίες 
ανέγερσης της κατοικίας τους.  Παραχωρήθηκαν 579 οικόπεδα, στα πλαίσια του σχεδίου για αντισταθμιστικό 
οικόπεδο, σε όσους στεγάστηκαν σε τουρκοκυπριακές κατοικίες, ενώ έχει εντοπιστεί γη και άρχισαν οι μελέτες 
για άλλα 3 500 περίπου οικόπεδα.  Είναι με παράπονο που εκφράζονται οι πρόσφυγες ότι έπρεπε να τα δώσει 
η προηγούμενη κυβέρνηση, γιατί ήταν σίγουροι και δεν περίμεναν ότι ο ∆ΗΣΥ θα συνεχίσει την υλοποίηση 
αυτού του σχεδίου.  Ανεγέρθηκαν 176 οικιστικές μονάδες από ένα σχεδιασμό 760, που είναι έτοιμος και θα 
μπορούσε να υλοποιηθεί ανά πάσα στιγμή, αν δε λαμβανόταν η απόφαση για κατάργηση του σχεδίου.  
Καλούμε την κυβέρνηση να αξιοποιήσει τις 243 οικιστικές μονάδες που έχει στη διάθεσή του ο Οργανισμός 
Αναπτύξεως Γης, έτσι ώστε να δοθούν στους εγκεκριμένους δικαιούχους του προγράμματος, σύμφωνα με τον 
αριθμό έγκρισής τους στον κατάλογο των δικαιούχων.  

 Υπερδιπλασιάστηκε το ύψος των προσφυγικών χορηγιών για αγορά ή ανέγερση κατοικίας, που, ακόμα 
και με τις μειώσεις και με τα νέα κριτήρια που εφαρμόζονται σήμερα, συνεχίζουν να είναι υψηλότερα από αυτά 
που ίσχυαν πριν το 2008.  Την ίδια ώρα η προηγούμενη κυβέρνηση, μπροστά στις δυσκολίες που περνά ο 
τόπος, προχώρησε σε στόχευση των προγραμμάτων.  Άλλο πράγμα όμως είναι η στόχευση, ώστε να 
στηριχθούν περισσότερο αυτοί που έχουν ανάγκη και να εξοικονομηθούν πόροι, και εντελώς διαφορετικό 
πράγμα είναι η κατάργηση της προσφυγικής πολιτικής.   
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 Πρέπει να είμαστε ειλικρινείς.  Ακόμη και τη δεκαετία της διακυβέρνησης του ∆ΗΣΥ, την περίοδο 1993-
2003, που οι προσφυγικές δαπάνες ήταν πολύ χαμηλότερες και η οικονομία σε ανάπτυξη, πάλι προχώρησαν 
σε ακύρωση σχεδίων ανέγερσης οικιστικών μονάδων για τους πρόσφυγες.  Άρα, δεν είναι ούτε οι αλόγιστες 
δαπάνες της κυβέρνησης Χριστόφια ούτε η οικονομική κρίση που τους φταίει.  Πολύ απλά, αυτή είναι η 
φιλοσοφία τους για την κοινωνική πολιτική του κράτους και για τη στήριξη του προσφυγικού κόσμου.  Η 
προηγούμενη κυβέρνηση παραχώρησε 15 000 τίτλους ιδιοκτησίας.  Θα συνεχίσει η τιτλοποίηση των κατοικιών 
στους προσφυγικούς συνοικισμούς και στους συνοικισμούς αυτοστέγασης;  Θα σεβαστούν την απόφαση για 
τιτλοποίηση των κατοικιών σε όσους απεβίωσαν μετά τον Απρίλη του 2006 ή θα την παραβιάζουν, στερώντας 
αυτό το δικαίωμα από δικαιούχους που απεβίωσαν ή βρίσκονται σήμερα σε γηροκομείο, ακόμα και σε 
μοναστήρι, όπως έγινε στο συνοικισμό Ανθούπολης;  Θα ολοκληρώσουν την απόφαση της προηγούμενης 
κυβέρνησης για ρύθμιση της τιτλοποίησης σε όσους ανήγειραν κατοικία σε συνοικισμούς αυτοστέγασης και 
απεβίωσαν πριν το 2006;  Τι θα γίνει με τους τίτλους ιδιοκτησίας που ο ∆ΗΣΥ παραχώρησε, όταν ήταν ξανά 
κυβέρνηση το 1997-1998, και που βεβαιώνουν μόνο την κατοχή του οικοπέδου και όχι της κατοικίας;  Άρα, 
κρίνονται ως ημιτελείς τίτλοι, με αποτέλεσμα οι εκτοπισμένοι ιδιοκτήτες να υποχρεωθούν με δικά τους έξοδα να 
ετοιμάσουν αρχιτεκτονικά σχέδια, να εξασφαλίσουν όλες τις άδειες και εγκρίσεις για την οικοδομή, με ένα 
κόστος €3.000 με €4.000 περίπου.  Θα συνεχίσουν να καταβάλλουν προσπάθειες απόκτησης 
τουρκοκυπριακής γης στην οποία βρίσκονται κτισμένοι προσφυγικοί συνοικισμοί, για να μπορούν να 
παραχωρούνται τίτλοι ιδιοκτησίας στους δικαιούχους;  ∆όθηκαν 3 000 πιστοποιητικά μίσθωσης σε όσους η 
κατοικία τους είναι κτισμένη σε τουρκοκυπριακή γη με προχωρημένες τις διαδικασίες για ένα σύνολο 8 000 
περίπου δικαιούχων.  Θα συνεχίσουν να παραχωρούνται πιστοποιητικά μίσθωσης, που, έστω και αν οι 
δυσκολίες στο τραπεζικό σύστημα δεν παρέχουν τη δυνατότητα για οποιεσδήποτε διευκολύνσεις, αποτελούν 
μια επίσημη βεβαίωση για την κατοχή της κατοικίας; 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η δική μας εκτίμηση είναι ότι η ακύρωση της προσφυγικής στεγαστικής πολιτικής, σε συνδυασμό με τις 
κοινωνικοοικονομικές συνέπειες του μνημονίου, θα καταστήσει ακόμα πιο δραματική την κατάσταση για 
χιλιάδες οικογένειες, με αποτέλεσμα να αυξηθούν και οι προσφυγές Ελληνοκυπρίων στην “Επιτροπή 
Αποζημιώσεων”, που εγκαθίδρυσε η κατοχική δύναμη.  Με κανένα τρόπο δεν προάγουμε ούτε και 
δικαιολογούμε την όποια προσφυγή στην “επιτροπή”.  ∆εν πρέπει να αφήσουμε την κατοχική δύναμη και 
όσους πόνταραν στην οριστικοποίηση της διχοτόμησης να εκμεταλλευτούν τις δύσκολες στιγμές που περνά ο 
λαός μας.   

 Ως ΑΚΕΛ κάναμε αλλεπάλληλες εκκλήσεις προς τον προσφυγικό κόσμο, αναλύοντας τους κινδύνους 
που ελλοχεύουν για το Κυπριακό και το ενδεχόμενο να λυθεί στη βάση της κατοχής της πλειοψηφίας της γης 
στα κατεχόμενα από την Τουρκία.  Παράλληλα όμως, αντιλαμβανόμαστε ότι θα πρέπει να βρεθούν λύσεις και 
κίνητρα, έτσι ώστε ο πρόσφυγας να στηριχθεί και να αποφύγει την προσφυγή στην “επιτροπή” και στο 
ξεπούλημα των περιουσιών του.  Στα πλαίσια αυτά, με πρόταση του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ, που 
κατατέθηκε στο Εθνικό Συμβούλιο, συστάθηκε διακομματική επιτροπή και ευελπιστούμε ότι θα βρει τρόπους 
για αντιμετώπιση του προβλήματος.   

 Οι εξαγγελίες όμως του Υπουργού Εσωτερικών για τη δυνατότητα πώλησης κατεχόμενης περιουσίας 
από Ελληνοκύπριο σε Ελληνοκύπριο ήταν βεβιασμένες και δείγμα προχειρότητας και επιπολαιότητας.  
Υπάρχουν ουσιώδη ζητήματα που πρέπει να διευκρινιστούν, πριν γίνουν τέτοιες εξαγγελίες.  Πώς για 
παράδειγμα θα διασφαλιστεί ότι δε θα γίνει ο προσφυγικός κόσμος βορά σε μεγαλοεπιχειρηματικά συμφέροντα 
τα οποία δε θα έχουν καμιά αναστολή και ενδοιασμό να προσφύγουν τελικά στην “επιτροπή” για μαζικές 
πωλήσεις στην Τουρκία;   

 Εξάλλου, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων είναι δεσμευμένη και ελπίζω ότι την ερχόμενη 
εβδομάδα θα ολοκληρώσει τη συζήτηση για το θέμα, έχοντας υπόψη και τις εισηγήσεις των οργανωμένων 
συνόλων των ιδιοκτητών κατεχόμενης περιουσίας. Ταυτόχρονα, θα πρέπει να μελετηθούν οι δυνατότητες 
αξιοποίησης ευρωπαϊκών κονδυλίων για στήριξη των ιδιοκτητών κατεχόμενης περιουσίας, θέμα που θα 
έπρεπε να προωθηθεί στα πλαίσια των ενταξιακών διαπραγματεύσεων της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Σημαντικό ρόλο στη στήριξη των ιδιοκτητών κατεχόμενης περιουσίας διαδραματίζει και ο Φορέας 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Παρά τις δυσκολίες που αντιμετωπίζει από τις αυξημένες αιτήσεις, θεωρούμε ότι 
επιβάλλεται να βρεθούν τρόποι, για να συνεχίσει το ρόλο του και ακόμα να τον επεκτείνει, εμπλουτίζοντας τα 
σχέδια που ήδη λειτουργούν, για να καλύψουν ιδιοκτήτες που βρίσκονται σε δυσπραγούσα οικονομική 
κατάσταση.  Ταυτόχρονα, επιβάλλεται να εγκριθούν άμεσα οι κανονισμοί του φορέα για τη ρύθμιση των χρεών.  
∆υστυχώς, όπως έχω πληροφορηθεί, οι διαδικασίες καθυστερούν στο Υπουργείο Οικονομικών και, όπως 
φαίνεται, δε θα φτάσουν στη Βουλή πριν το φθινόπωρο, για να συζητηθούν και να τεθούν για ψήφιση.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 
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 Ως ΑΚΕΛ προτείνουμε να εγκαινιαστεί διάλογος από την κυβέρνηση που να εμπλέκει τόσο τους 
αρμόδιους φορείς και οργανώσεις όσο και την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, έτσι ώστε να 
καταλήξουμε σε μια πιο ορθολογιστική κατανομή των κονδυλίων του υπουργείου.  Για να έχει όμως ουσία και 
αντίκρισμα η εφαρμογή αυτής της πρότασης, θα πρέπει να γίνει άμεσα και πριν από τις όποιες κυβερνητικές 
αποφάσεις.  Θα ήθελα να υπογραμμίσω ότι το ΑΚΕΛ, παρά τις σοβαρές διαφωνίες που αντικειμενικά έχει με 
μια κυβέρνηση αυτού του κοινωνικοπολιτικού προσανατολισμού, είναι έτοιμο να συνεργαστεί, προκειμένου να 
διαμορφωθούν συγκλίσεις, έτσι ώστε να στηρίξει αποφάσεις οι οποίες θα κριθούν ορθές και αναγκαίες.  Ευχή 
και ελπίδα μας βέβαια είναι η επίλυση του κυπριακού προβλήματος, γιατί μόνο έτσι θα επέλθει η δικαίωση του 
προσφυγικού κόσμου.   

 Σας ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης της κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά ο Πρόεδρος της Βουλής επανήλθε στην 
έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Κουκουμά. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Σοφοκλή Φυττή από το ∆ημοκρατικό Κόμμα να προσέλθει στο βήμα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Αφού ούλλοι τα ίδια λαλείτε! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μεταξύ ΑΚΕΛ και Συναγερμού υπάρχουν αρκετές διαφορές, αλλά πιστεύω ότι όλοι είναι για το καλό 
αυτού του εκτοπισμένου κόσμου, ο οποίος εδώ και τριάντα εννιά χρόνια... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ∆εν έχουμε διαφορές με κανέναν, το ΑΚΕΛ έχει μαζί μας! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ο καθένας τα βλέπει από τη δική του σκοπιά, αλλά νομίζω ότι όλοι έχουν κοινό στόχο, διότι η πιο 
αδικημένη μάζα του κυπριακού λαού είναι οι εκτοπισμένοι, οι πρόσφυγες, αλλά επίσης, εγώ πάντα προσθέτω, 
και χιλιάδες άλλοι οι οποίοι έχασαν την περιουσία τους ή και το σπίτι τους στα κατεχόμενα μέρη μας και δεν 
έχουν αποκτήσει μέχρι τώρα προσφυγική ταυτότητα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα προβληματίζεται σοβαρά για τη στεγαστική πολιτική της κυβέρνησης, που 
αποφασίστηκε λόγω της οικονομικής κατάστασης ή και των απαιτήσεων της τρόικας και του μνημονίου.  Η 
στεγαστική πολιτική για τη μεγάλη μάζα των προσφύγων ιδιαίτερα πλήττεται ακόμη μια φορά ανεπανόρθωτα 
με τις αποφάσεις που έχουν ληφθεί.  Η αναστολή έγκρισης για παραχώρηση στέγης σε κυβερνητικούς 
οικισμούς, η μη παραχώρηση οικοπέδων σε νέα ζευγάρια, οι σοβαρές μειώσεις στις χορηγίες από την 
Υπηρεσία Μερίμνης, αποτελούν ακόμη ένα σοβαρότατο πλήγμα στα θύματα της εισβολής και συνεχούς 
κατοχής.  Με την ανεργία να καλπάζει, κυρίως στους νέους και στους οικογενειάρχες, η στέρηση βοήθειας 
στους πρόσφυγες, θα συμβάλει να επανέλθουμε στις συνθήκες του ’74 μετά την τουρκική εισβολή, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Με επανειλημμένες ανακοινώσεις, ομιλίες, εισηγήσεις στα ραδιόφωνα και σε αρμόδιους υπουργούς, στο 
Γενικό Εισαγγελέα, υποβάλαμε προτάσεις και εισηγήσεις αιτούμενοι όπως στο στάδιο των διαπραγματεύσεων 
με την τρόικα και άλλους ευρωπαϊκούς θεσμούς προβληθεί το θέμα της συνεχιζόμενης κατοχής και να 
συνυπολογιστούν στις οικονομικές ανάγκες της Κύπρου και οι συνέπειες της εισβολής και κατοχής πάνω στην 
κυπριακή οικονομία και πάνω στους πρόσφυγες.  Αφού γινόταν τούτο, το αναλογούν ποσό θα ζητείτο να 
καταβληθεί ως βοήθεια από την Ευρώπη. 

 ∆υστυχώς, στα υψηλά δώματα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας η προσφυγική φωνή ούτε που λαμβάνεται 
υπόψη.  Απόδειξη ότι εδώ είμαστε μόνο καμιά δεκαπενταριά.  Οι διαχρονικές υποσχέσεις προς τους 
πρόσφυγες, ότι θα βίωναν επιτέλους ίση κατανομή των βαρών, αποτελούν ακόμη μια ψεύτικη υπόσχεση χωρίς 
αντίκρισμα, όπως συμβαίνει και με το θέμα της επιστροφής, το οποίο δυστυχώς κατέληξε να διευθετείται με 
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ξεπούλημα περιουσιών σε συμπαιγνία του Ε∆Α∆ με τον κατακτητή μέσω της “επιτροπής” περιουσιών των 
κατεχομένων που θεωρείται δήθεν ως “εσωτερικό ένδικο μέσο”. 

 Μεγάλα λόγια και ανάλογες υποσχέσεις έδωσαν κατά καιρούς συζητήσεις στη Βουλή και αρκετές ηγεσίες 
κομμάτων που εκπροσωπούνται στη Βουλή.  Έμειναν μέχρι τώρα και αυτές οι υποσχέσεις μόνο λόγια.  
Αποστάλθηκαν βροχηδόν στη Βουλή τα μνημονιακά νομοσχέδια “λαιμητόμος” για τους πρόσφυγες και 
παίρνουμε μια τελευταία ευκαιρία να απαιτήσουμε, έστω και τώρα, την υστάτη, και να ζητήσουμε να ληφθούν 
υπόψη οι ανάγκες τους, με αλλαγές νομοθεσιών και προϋπολογισμών, και ότι κάτι τέτοιο δε θα αποτελεί 
διάκριση σε βάρος άλλων πολιτών.  Ήδη στη διαμόρφωση των νομοσχεδίων σε διάφορους τομείς δόθηκαν 
ελαφρύνσεις προς διάφορες κατευθύνσεις για τον άλφα ή βήτα λόγο.  Γιατί όχι και για τους πρόσφυγες που 
σίγουρα το δικαιούνται και πρέπει να θεωρηθούν ως ευάλωτη ομάδα πληθυσμού; 

 Αρκετά πλήγματα έχουν δεχθεί οι πρόσφυγες.  Μερικά από αυτά είναι σε συντομία τα εξής: 

1. Οι εγκρίσεις σπιτιών εδώ και χρόνια για συνοικισμούς χωρίς ανέγερση παρά ελάχιστων οικιστικών 
μονάδων σε κυβερνητικούς οικισμούς παλιούς ή νέους.  Εγκρίσεις μέχρι τώρα εκκρεμούν 900 και από 
τον Αύγουστο του περασμένου χρόνου δεν έγινε συνεδρία στη Μέριμνα ούτε για οικόπεδα ούτε για 
σπίτια στους συνοικισμούς.  Εκκρεμούν δεκάδες αιτήσεις εκεί. 

2. Εγκρίσεις οικοπέδων χωρίς διαχωρισμό παρά ελάχιστων.  Τώρα τερματίζεται και αυτή η πολιτική. 

3. Οικόπεδα που παραχωρούνται ως αντιστάθμισμα σε όσους κατοικούν σε τουρκοκυπριακά σπίτια ή 
έκτισαν σε τουρκοκυπριακή γη.  Κύριοι συνάδελφοι, είναι δύο διαφορετικές κατηγορίες.  Όσοι μένουν σε 
τουρκοκυπριακά σπίτια στις συνοικίες των πόλεων και των χωριών και όσοι έκτισαν σε οικόπεδο που 
είναι τουρκοκυπριακή γη δικαιούνται, με βάση εξαγγελίες προηγούμενων κυβερνήσεων, ένα οικόπεδο.   

4. Συντήρηση οικισμών.  Γίνεται αργά η συντήρηση και η αναδόμηση, αλλά τώρα ανεστάλη πλήρως, εκτός 
για θέματα ασφαλείας μάς είπαν χθες στη συνεδρία της επιτροπής.  Αν κινδυνεύει να πέσει καμιά 
πολυκατοικία, εκεί τρέχουν να τη συντηρήσουν. 

5. Μητρογονία.  Αγώνες δεκαετιών.  Και λίγο ιστορικό επ’ αυτού.  Η πρώτη βουλευτής γυναίκα που έβαλε 
το θέμα της αναγνώρισης των παιδιών εκ μητρογονίας ήταν η κ. Ρήνα Κατσελλή.  Στη συνέχεια το έβαλε 
η κ. Κατερίνα Παντελίδου και ο κ. Αλέξης Γαλανός.  Στη συνέχεια ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου και στη 
συνέχεια το 2001 το έβαλε η κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου κι εγώ και έκτοτε όλοι μαζί.  Η πραγματικότητα 
είναι ότι όλοι μαζί οι πρόσφυγες βουλευτές το στηρίζαμε.  ∆υστυχώς δε γινόταν τίποτε.  Ήρθε ο κ. 
Χριστόφιας προεκλογικά και είπε τέσσερα πράγματα:  Πρώτον, ότι δικαιούνται σπίτι σε συνοικισμό.  
∆εύτερον, δικαιούνται δάνειο από το φορέα... 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 ∆εν ήταν προεκλογικά, στη διακυβέρνηση. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ:    

 Ήταν.  Ε, καλά, σιωπή, ξέρω είντα μ’ που σας λαλώ! 

 ...σπίτι στο συνοικισμό, οικόπεδο όπως οι άλλοι πρόσφυγες, σύμφωνα με εισοδηματικά κριτήρια αυτά τα 
δυο, δικαιούνταν δάνειο από το φορέα, όπως οι υπόλοιποι, και φοιτητικό ενοίκιο, όπως οι υπόλοιποι.  
∆εν τους αναγνώρισε τη χορηγία, για να αγοράσουν ή να κτίσουν σπίτι.  Η τρόικα λοιπόν ήρθε και τα 
έκοψε αυτά όλα εκτός, φαντάζομαι, το φοιτητικό ενοίκιο και το δάνειο του φορέα.  Τα έκοψε όλα.  Ο κ. 
Χάσικος χθες ανακοίνωσε απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, την οποία χαιρετίζουμε.  Η 
πραγματικότητα είναι ότι το χαιρετίζουμε ότι αναγνωρίζονται ως πρόσφυγες τα παιδιά εκ μητρογονίας 
και θα έχουν ίσα δικαιώματα.  Ένα θέμα που πρέπει να λύσει είναι η μη διατάραξη των εκλογικών 
ποσοστών των επαρχιών.  Να μη διαταραχθούν, διότι με την αναγνώριση προσφυγικής ιδιότητας σε 52 
000 άτομα -ήταν πρόπερσι- θα διαταραχθούν.  Θα αυξηθεί απότομα η επαρχία Κερύνειας και η 
Αμμόχωστος και λίγο η Λευκωσία και θα μειωθούν οι άλλες επαρχίες.  Εμείς τότε υποβάλαμε εισηγήσεις, 
οι οποίες πέρασαν από τη Βουλή δύο φορές, κύριε Λαμάρη, ότι η προσφυγική ιδιότητα θα αναγνωριστεί, 
για να έχουν τα δικαιώματα ίσα.  Όμως ο ψήφος ή η ψήφος, όπως θέλετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η ψήφος. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 ...ή η ψήφος θα είναι σύμφωνα με την καταγωγή του πατέρα όπως είναι τώρα και έτσι δε θα διαταραχτεί 
καμία ισορροπία.  Θα βγάζετε... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Η κ. Κουκουμά ρωτά γιατί. 
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ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Έν’ δίκαιο τούτο; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Έτσι γινόταν μέχρι τώρα.  Θέλετε να διαταραχθεί;  Έθθα το ψηφίσουν ποττέ οι υπόλοιποι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, δε θα λύσουμε αυτό το ζήτημα τώρα.  Όταν θα έρθει η κυβέρνηση στη Βουλή με νομοθεσία, θα 
το δούμε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Αυτή είναι η εισήγηση που κάναμε η πλειοψηφία της Βουλής και πέρασε δύο φορές.  Ο κ. Χριστόφιας το 
έστειλε στο Ανώτατο και χάσαμε. 

6. Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Υπάρχει σοβαρή μείωση του προϋπολογισμού, μόνο επιδότηση 
επιτοκίων θα γίνεται, μειώσεις σε όλα τα δάνεια, τερματισμός των επαγγελματικών δανείων και ούτω 
καθεξής.  Υπάρχει μείωση χορηγιών για αγορά και ανέγερση κατοικίας από την Υπηρεσία Μερίμνης και 
μπαίνουν και εισοδηματικά κριτήρια, τα οποία δεν υπήρχαν προηγουμένως. 

7. Και τελευταίο, θα πω έτσι σύντομα, καμιά κάλυψη για τα χαμένα εισοδήματα της κατεχόμενης γης των 
προσφύγων.  

 Τρόποι αντιμετώπισης των προβλημάτων.  Κάποιοι τομείς που μπορεί η κυβέρνηση πρωτίστως και μετά 
η Βουλή, έστω και σε αυτό στάδιο, να βοηθήσει τους πρόσφυγες με τροποποιήσεις είναι οι ακόλουθοι, για τους 
οποίους έχουμε ξαναμιλήσει: 

1. ∆ιατήρηση του προϋπολογισμού του 2014, του επόμενου, του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
τουλάχιστον στα προ της κατάρρευσης επίπεδα, αν και έπρεπε να είχε αυξηθεί, ώστε να συνεχίσουν 
απρόσκοπτα τα στεγαστικά και εκπαιδευτικά δάνεια και χορηγίες και να καλυφθούν και οι εκ 
μητρογονίας που τώρα μπαίνουν. 

2. ∆ιατήρηση του προϋπολογισμού του 2014 της Υπηρεσίας Μέριμνας.  Αυτό είναι εισήγηση προς την 
κυβέρνηση, που τώρα ετοιμάζονται οι προϋπολογισμοί του επόμενου έτους, διότι οι προϋπολογισμοί 
του ’13 τέλειωσαν, δεν μπορούν να αυξηθούν ούτε με συμπληρωματικούς ούτε με αυτή την τεράστια 
κρίση που έχουμε.  Αλλά για το ’14 πρέπει να γίνει μια επανόρθωση, πρέπει να αυξηθούν στα ίδια 
επίπεδα που ήταν το 2010, για να μη μειωθούν οι ισχύουσες χορηγίες, αλλά και για να κληθούν επίσης 
οι εκ μητρογονίας πρόσφυγες.   

3. Να ρυθμιστεί το θέμα των μη εξυπηρετούμενων δανείων στέγασης, ώστε οι άνεργοι πρόσφυγες και όσοι 
άλλοι μη άνεργοι δανειολήπτες, οι οποίοι δεν μπορούν να πληρώνουν τις δόσεις τους, να μην υπόκεινται 
σε εξώσεις και καταναγκαστικές πωλήσεις υποθηκευμένων περιουσιών.  Όταν ένα κράτος δεν μπορεί να 
εξασφαλίσει στους πολίτες του εισόδημα ζωής, δεν μπορεί να θεωρεί τους πολίτες του υπόλογους σε 
υποχρεώσεις έναντι του κράτους ή των τραπεζών.  Ούτε στο μεσαίωνα δεν έζησαν οι κοινωνίες τέτοια 
κατάσταση!  Να μη ξεχνούμε μάλιστα ότι οι πρόσφυγες έχουν χάσει τις περιουσίες και στερούνται των 
εισοδημάτων τους από το ’74.  

4. Να απαλλαγούν οι προσφυγικές κατοικίες, πρώτη κατοικία προσφύγων πρώτης και δεύτερης και τρίτης 
γενιάς, από φόρο ακίνητης περιουσίας.  Τέτοια φορολόγηση δεν ευσταθεί, διότι, κατά τη γνώμη μας, η 
ακίνητη περιουσία δε φορολογείται παρά μόνο όταν αναπτύσσεται ή πωλείται, οπότε δικαιολογείται η 
καταβολή είτε φόρου είτε τέλους.  Να ληφθεί υπόψη ότι οι πρόσφυγες βρίσκονται διά της βίας μακριά 
από τις περιουσίες τους, στερούνται των εισοδημάτων τους από το ’74 και με κόπο και μόχθο 
απέκτησαν νέα προσωρινή κατοικία στην προσφυγιά.  Να μη λησμονείται ο μεταπολεμικός πλουτισμός 
από αναπτύξεις γης ή άλλως πώς, ακριβώς διότι υπήρξαν οι πρόσφυγες και βρίσκεται υπό κατοχή το 
38% της γης μας.  Ένας πλούτος από τον οποίο οι πρόσφυγες δεν ωφελήθηκαν τίποτε.  Το χαράτσι των 
€75 εκατομ. που ληστρικά απαίτησε η τρόικα και ψηφίστηκε από την κυβέρνηση και τη Βουλή θα πρέπει 
να γίνει μια προσπάθεια να εξευρεθεί από αλλού και όχι από τους πρόσφυγες. 

5. Η κυβέρνηση να απαιτήσει από την Ευρωπαϊκή Ένωση οικονομική ενίσχυση για την προσφυγιά.  Μας 
είναι αδιανόητο το κράτος να ντρέπεται να προβάλει το θέμα της τουρκικής κατοχής και να αποφεύγει να 
απαιτεί την οφειλόμενη ευρωπαϊκή οικονομική βοήθεια προς τους πρόσφυγες, ενώ ζητεί για τους 
αλλοδαπούς πρόσφυγες.  Σήμερα είναι η μέρα των προσφύγων και πρέπει να ζητούμε την κατοχύρωση 
των ατομικών δικαιωμάτων όλων των προσφύγων.  Μια τέτοια απαίτηση επιβάλλεται και ως απάντηση 
στην ξεδιάντροπη Ευρώπη, η οποία παρουσιάζεται ευαίσθητη προς τους Τουρκοκυπρίους τους οποίους 
χρηματοδοτεί παράνομα και πλουσιοπάροχα με €40 εκατομ. το χρόνο.  
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 Για τα χαμένα εισοδήματα κατεχομένων περιουσιών, τα έχω πει, δε γίνεται καμία κάλυψη.  Το έχω 
αναλύσει άλλη φορά το πόσα εισοδήματα μπορούσε να έχει ένας από τα περβόλια του, από τα μαγαζιά του, 
από τα λατομεία κ.λπ.  Ούτε ένα σεντ δεν εδόθη τώρα ως κάλυψη. 

 Οι πρώτης γενιάς πρόσφυγες, αγαπητοί συνάδελφοι, που έμεναν και στα τσαντίρια ή σε ακατάλληλα 
υποστατικά, στηρίχθηκαν όσο μπορούσε να γίνει με την επαναδραστηριοποίηση, την οικονομική ανάκαμψη, 
την ανακούφιση που έγινε, το στεγαστικό, με τη βοήθεια που ήρθε από άλλες χώρες, με τα δάνεια από διεθνείς 
τράπεζες... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 ...και έγινε μια επαναδραστηριοποίηση, το οικονομικό θαύμα.  Τι γίνεται όμως τώρα;  Επιστρέφουμε, 
αγαπητοί, συνάδελφοι, πίσω.  Επιστρέφουμε δυστυχώς πίσω.  Όταν έχουμε τόσες χιλιάδες άνεργους, όταν δεν 
μπορούν να βρουν εργασία, όταν το στεγαστικό τους δε λύεται, πώς μπορεί να κρατηθούν στην Κύπρο;  
Χιλιάδες ζητούν να μεταναστεύσουν, χιλιάδες μένουν σε σπίτια με τους γονείς τους και δεν προχωρούν ούτε να 
αρραβωνιαστούν ούτε να παντρευτούν και, αν παντρευτούν, δεν προχωρούν να τεκνοποιήσουν, γιατί 
υπάρχουν σοβαρά προβλήματα.  Υπάρχει επίσης υπογεννητικότητα, υπάρχει υποχώρηση και αποχώρηση 
επενδύσεων από την Κύπρο, υπάρχει αποχώρηση καταθέσεων, εκτός από τα κουρέματα από τα οποία ο 
κόσμος έχασε τα λεφτά του.  Υπάρχει μείωση απολαβών, επιστρέφουμε πίσω σε συνθήκες ’74!  Τι θα γίνει;  
Ποιοι πλήττονται παραπάνω;  Πλήττονται οι ευάλωτες ομάδες και μεταξύ αυτών οι πρόσφυγες και από πάνω 
πλήττονται με πρόνοιες και νομοθεσίες και προτάσεις που γίνονται... 

 «Νίκος Αναστασιάδης»...  Άφηκεν την πέννα του δαμαί! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Θα τον βρίσκεις μπροστά σου συνέχεια... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εσύ να τον βρεις, για να λύσει πολλά προβλήματα! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Φυττή, να ολοκληρώσουμε.  Παρακαλώ! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 .....ως συγκυβερνών κόμμα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ:  

 Συγκυβερνών, ώσπου αντέξει!   

(Γέλια) 

 ∆ιότι, με τούτα ούλα που κάμνετε, να δούμε πόσο εννά αντέξουμε μαζί σας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η δήλωση του κ. Φυττή είναι η πιο σημαντική της ημέρας, η οποία αύριο θα είναι στα πρωτοσέλιδα.  Θα 
προκαλέσει πολιτικό σεισμό! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είναι, για να προσελκύσει τα κανάλια...  

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μέτρα που εισηγούμαστε...  Εισηγούμαστε εδώ και λίγα χρόνια να δημιουργηθεί ένα ταμείο στήριξης 
των προσφύγων και των ιδιοκτητών κατεχόμενων περιουσιών και η στήριξη αυτή να γίνει υπό μορφή ετήσιας 
χορηγίας ή ετήσιου ενοικίου.  Η εισήγηση για εισροή εσόδων σ’ αυτό το ταμείο είναι από τα πιο κάτω: 

1. Από τέλη ανάπτυξης και υπεραξίας από επεκτάσεις πολεοδομικών ζωνών, ορόφων κ.λπ.  ∆εν μπορεί 
να ωφελούνται δωρεάν -και έχουν ωφεληθεί τριάντα οχτώ χρόνια- με επεκτάσεις πολεοδομικών ζωνών, 
επεκτάσεις ορόφων κ.λπ. και το όφελος αυτό να μην καταβάλλεται, έστω μέρος του, σε κάποιο ταμείο, 
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να ωφεληθούν οι πρόσφυγες, που λόγω αυτών, εξαιτίας του εκτοπισμού τους και της απώλειας της γης 
τους αναπτύσσεται και αυξάνεται η τιμή της γης απʼ εδώ. 

2. Μέρος του ΦΠΑ από τις πωλήσεις κτημάτων, οικιών, διαμερισμάτων.  Μέρος! 

3. Μέρος του φόρου κεφαλαιουχικών κερδών από τις πωλήσεις ακινήτων.  Όλα αυτά υπάρχουν, διότι 
ανεβαίνει η τιμή της γης, των ακινήτων λόγω της εισβολής και κατοχής.   

4. Μέρος του ποσού που καταβάλλεται για απαλλοτριώσεις σε επηρεαζόμενους των οποίων αυξήθηκε η 
αξία της περιουσίας λόγω της εισβολής και κατοχής και έτσι εισπράττουν υψηλότερα ποσά 
απαλλοτριώσεων.   

5. Μέρος του φόρου ακίνητης περιουσίας που θα εισπραχθεί, όπως προκύπτει από το νόμο που 
ψηφίστηκε πρόσφατα. 

6. Μέρος από τα έσοδα που θα προκύψουν από την εκμετάλλευση του φυσικού αερίου.  ∆ικαιούνται και οι 
πρόσφυγες, οι εκτοπισμένοι, από αυτό! 

7. Μέρος των εισπράξεων από τη μεταφορά μέρους της αξίας της κατεχόμενης περιουσίας και της 
μετατροπής της σε συντελεστή δόμησης, εάν τελικά υιοθετηθεί.  Κάναμε πρόταση νόμου, βάλαμε 
πρόταση μέσα να συμπληρωθεί ο περί Μεταφοράς Αναπτυξιακών ∆ικαιωμάτων Νόμος και, επειδή θα το 
περνούσαμε, η κυρία προηγούμενη κυβέρνηση απέσυρε το νομοσχέδιο.  ∆εκαεφτά βουλευτές το 
υπογράψαμε, πέντε κόμματα της αντιπολίτευσης θα το ψηφίζαμε και αποσύρθηκε!  Και θα γινόταν για 
τον Ακάμα, τους Αμαθουσίους και άλλες περιοχές.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου) 

 Τώρα να δούμε, κύριε Λευτέρη, αν θα το υιοθετήσετε εσείς. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Μαζί θα το υιοθετήσουμε!  Μαζί δεσμευόμεθα! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

8. Μέρος των εισπραττόμενων μεταβιβαστικών και χαρτοσήμων.   

9. Άλλα πιθανά έσοδα. 

10. Κυβερνητική χορηγία.   

 Ζητούμε ως ∆ΗΚΟ την αναθεώρηση της πολιτικής με τα ακόλουθα: 

 Πρώτον, επαναφορά της πολιτικής παραχώρησης στέγης τουλάχιστον στους εννιακόσιους περίπου 
εγκριμένους πρόσφυγες, οικογένειες και μονήρεις, από χρόνια ήδη, τέσσερα-πέντε, οικογενειάρχες.   

 Θα σας πω τώρα και την περίπτωση που εξετάσαμε χθες.  Ο Κυπριακός Οργανισμός Ανάπτυξης Γης 
έχει απούλητα διακόσια σαράντα τέσσερα σπίτια, τα οποία αγόρασε τα τελευταία χρόνια, όταν υπήρχε ζήτηση.  
Με την κρίση τού έμειναν.  Εβδομήντα οχτώ από αυτά είναι για αιτητές με χαμηλά εισοδήματα και τα υπόλοιπα 
εκατόν ογδόντα έξι είναι για αιτητές με μέτρια εισοδήματα.  Εμείς εισηγούμαστε -και δέχτηκε την εισήγηση και η 
επιτροπή, η πλειοψηφία της επιτροπής- η κυρία πρόεδρος της επιτροπής να γράψει ένα γράμμα που να λέει 
ότι ζητούμε αυτά τα σπίτια να δοθούν στους εγκριμένους πρόσφυγες.  Τουλάχιστον ένας αριθμός από αυτούς 
που δικαιούνται σπίτι σε συνοικισμό να πάρουν ένα από αυτά τα σπίτια να στεγαστούν κατά σειρά 
αρχαιότητας.  Είναι των δύο και των τριών υπνοδωματίων.  Ελάχιστα είναι του ενός υπνοδωματίου.  
∆ικαιούνται σπίτι εγκριμένο από το κράτος αυτό;  Να τους δώσει ʼπού τούτα για την αγορά των οποίων 
πλήρωσε η κυβέρνηση! 

 ∆εύτερον, επαναφορά της παραχώρησης οικοπέδων σε φτωχά ζευγάρια ή και πολύτεκνες οικογένειες. 

 Τρίτον, υλοποίηση της υπόσχεσης που δόθηκε από την κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου και την 
προηγούμενη κυβέρνηση, την κυβέρνηση Χριστόφια, για παραχώρηση οικοπέδων ως αντιστάθμισμα σε όσους 
στεγάζονται σε τουρκοκυπριακή κατοικία ή το σπίτι τους ανεγέρθηκε σε τουρκοκυπριακή γη.  Μέχρι τώρα μόνο 
πεντακόσιοι εβδομήντα εννιά ικανοποιήθηκαν από τις πέντε χιλιάδες δικαιούχους και εξ αυτών μόνο των 
διακοσίων χωρίζονται τώρα με εργολάβους.  Τα υπόλοιπα θα μείνουν στο χαρτί!  Όμως, οι πρόσφυγες, έστω 
και αυτοί οι πεντακόσιοι εβδομήντα εννιά, κρατούν συμβόλαιο!  Και πολλοί με ρωτούν το εξής: «Τι θα κάνουμε 
με τούτο το συμβόλαιο, το οποίο μας υπόγραψε η κυβέρνηση και μας το έδωσε;».   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η προηγούμενη κυβέρνηση! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 
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 Όποια…  Η κυβέρνηση είναι το κράτος!  Το κράτος με συμβόλαιο έδωσε σε κάποιον οικόπεδο, του 
έδωσε κάποια έγκριση για σπίτι, έγκριση για οικόπεδο ως αντιστάθμισμα.  Και τώρα μας έπεμψε ένα γράμμα, 
όπως ξέρετε όλοι, που λέει ότι ακυρώνονται αυτά ή δε θα προχωρήσουν.  «Τι θα γίνει;», με ρωτούν πολλοί.  
Τους λέω το εξής: «Να κάμετε λίγη υπομονή και, αν περάσουν ένα-δυο χρόνια και δε σας τα δώσουν, τότε 
έχετε όλο το νομικό έρεισμα να κινήσετε αγωγή εναντίον του κράτους!».   

 Τέταρτον, σοβαρή αύξηση του προϋπολογισμού του επόμενου έτους, του 2014, για τα στεγαστικά 
προγράμματα, για συντήρηση/αναδόμηση οικισμών, συντήρηση τουρκοκυπριακών κατοικιών, χορηγίες 
στεγαστικών προγραμμάτων κ.λπ.   

 Πέμπτον, αύξηση του προϋπολογισμού και των κονδυλίων που παραχωρούνται μέσω του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών. 

 Έκτον, ισότιμη μεταχείριση και αναγνώριση της προσφυγικής ιδιότητας των εκ μητρογονίας προσφύγων, 
κάτι το οποίο επετεύχθη χθες και θέλουμε να δούμε λεπτομέρειες. 

 Έβδομον, να συνεχιστεί η τιτλοποίηση.  Έχουμε εισηγηθεί εμείς του ∆ΗΚΟ ότι οι περιπτώσεις αυτών 
των χιλίων πεντακοσίων τριάντα πέντε που δεν πήραν τίτλο σε κυβερνητικούς οικισμούς θα έπρεπε να 
εξεταστούν, για να τους δοθεί ακόμη μία ευκαιρία.  Και έχουμε εισηγηθεί -και έγινε αποδεκτή η εισήγηση από 
κάποιους- μία τριμελής επιτροπή, αντιπρόσωπος του Κτηματολογίου, αντιπρόσωπος της Πολεοδομίας και ένας 
της ΠΕΠ, της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων, να επισκεφθεί μία μία τις περιπτώσεις και να πει «αυτοί δεν 
πρόκειται να πάρουν τίτλο, αν δε χαλάσουν την παρανομία που έκαμαν», «αυτοί μπορεί να δοθούν», «αυτοί 
ναι», «αυτοί όχι».  ∆εν έγινε αποδεκτή και έτσι εκκρεμεί η παραχώρηση τίτλου για χίλια πεντακόσια τριάντα 
πέντε σπίτια στους συνοικισμούς και η παραχώρηση πιστοποιητικού μίσθωσης στους υπολοίπους, που 
έκτισαν σε τουρκοκυπριακή γη.  

 Πάμε σε ένα σοβαρό θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ολοκληρώσουμε, κύριε συνάδελφε, διότι… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Τέλειωσε ο χρόνος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε υπερβεί κατά δύο-τρία λεπτά το χρόνο, αλλά επέδειξα επιείκεια.   

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Το σοβαρό θέμα είναι οι αγοραπωλησίες στα κατεχόμενα.  Απλώς, να σας πω τα στοιχεία.  Υπάρχει 
διακομματική επιτροπή στο Προεδρικό.  Υποβάλαμε σοβαρές εισηγήσεις -και οι άλλοι ασφαλώς- αλλά τα 
στοιχεία, για να ανησυχήσετε και εσείς λίγο, όπως ανησυχούμε εμείς, είναι τα εξής:  Μέχρι τις 6 Ιουνίου 2013 
έγιναν πέντε χιλιάδες δύο αιτήσεις στην “επιτροπή ακίνητης περιουσίας”, που θεωρείται εσωτερικό ένδικο μέσο, 
από τις οποίες, συνάδελφοι, τριακόσιες εβδομήντα δύο αιτήσεις κατέληξαν σε φιλικό διακανονισμό, δηλαδή στο 
να αγοράσουν τη γη τους -η συμφωνία και το ποσοστό που τους δίνουν είναι 10% έως 15%- και δεκαοκτώ 
κατέληξαν σε άλλες διευθετήσεις.  Εννιά δηλαδή περιπτώσεις διευθετήθηκαν με επίσημη ακρόαση, πάλι αγορά, 
δύο περιπτώσεις αποφασίστηκε να καλυφθούν με ανταλλαγή και αποζημίωση, μία περίπτωση με 
αποκατάσταση, πέντε περιπτώσεις με αποκατάσταση και αποζημίωση.  Πλήρωσε μέχρι τώρα η Τουρκία 120 
εκατομ. στερλίνες.  Και συνεχίζεται αυτό το πλιάτσικο της γης μας.  Και εμείς σαν διακομματική επιτροπή 
έχουμε υποβάλει εισηγήσεις και την τελευταία εισήγηση θα σας την πω και θα φύγω. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Να θεωρηθεί αναφορά! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Όι να φύεις! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Θα φύγω από το βήμα, κύριε συνάδελφε, διότι έληξε ο χρόνος μου! 

 Εμείς έχουμε υποβάλει από την πρώτη συνεδρία…  Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα ήταν παρών και ο κ. 
Αριστοφάνης εκ μέρους του ΑΚΕΛ· δεν είναι ανάγκη να τους αναφέρω όλους.  Εμείς θεωρούμε ότι αυτό το 
πράμα παράγινε.  Πρέπει, πρώτον, να βρεθεί τρόπος να στηριχθούν οι πρόσφυγες, για να μην καταφεύγουν 
στο λεγόμενο “εσωτερικό ένδικο μέσο” και να πωλούν τη γη τους έναντι πινακίου φακής.  Και η κυριότερη 
εισήγηση -σας τη διαβάζω- είναι η εξής: ∆ημιουργία κηδεμόνα ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα, 
όπως έγινε εδώ με τις τουρκοκυπριακές, λόγω της έκρυθμης κατάστασης που δημιούργησε η κατοχή και η 
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παρούσα έκτακτη οικονομική κρίση και μελέτη του ενδεχομένου εκπροσώπησης από το κράτος στο εσωτερικό 
ένδικο μέσο με μοναδικό αίτημα την απώλεια χρήσης γης και την επιστροφή της γης του κάθε ιδιοκτήτη, 
δηλαδή νομική εκπροσώπηση του κάθε ιδιοκτήτη κατά την άσκηση των ατομικών του δικαιωμάτων.  Αυτή ήταν 
μία πρόταση πάνω στην οποία ακόμα και οι νομικοί που παρίστανται εκεί βρήκαν ότι μπορεί να κτίσουμε.  
Κηδεμόνας δηλαδή των ελληνοκυπριακών περιουσιών.  Εισηγηθήκαμε και άλλα, όπως νομική παρεμπόδιση 
των προσφυγών στην επιτροπή, διότι θα αποκτήσουν πλειοψηφία της γης μας και, εφόσον έχουν και τον 
πληθυσμό και το ομόθρησκο, το ομόγλωσσο, θα ζητήσουν διεθνή αναγνώριση.  Είπα πολλές φορές ότι, εάν 
αποκτήσουν την πλειοψηφία της γης, μαζί με τη χαλίτικη δασική που ελέγχουν και τη δική τους, που έχουν 6%, 
αν δηλαδή αποκτήσουν 19%, τότε θα ζητήσουν διεθνή αναγνώριση ή θα εκπληρώσουν τη διζωνικότητα, που 
λέει ότι πρέπει να έχουν εγγυημένη πλειοψηφία της γης.  Θα πουν “διζωνικότητα τώρα, όχι ανεξάρτητο 
κράτος”.  Και, όπως είπε ο Ντενκτάς, εκεί που υπάρχει γάμος, υπάρχει και διαζύγιο.  Και σε δύο-τρία χρόνια να 
χωρίσουμε.  Εμείς θέλουμε να τους πωλήσουμε τη γη τους;  Πρέπει να βρούμε τρόπο να σταματήσει αυτό το 
κακό! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον κ. Φυττή για την ομιλία του. 

 Να παρακαλέσω τον τελευταίο ομιλητή, που είναι ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου από το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό, να προσέλθει στο βήμα, για να ολοκληρωθεί η συζήτηση του θέματος. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για μένα είναι ιδιαίτερα τιμητικό το ότι, μετά την ομιλία του αγαπητού συναδέλφου του Σοφοκλή Φυττή, 
ακολουθώ και θα καταθέσω κι εγώ τις δικές μου απόψεις, όντας ενδιατρίψας επί μακρόν στα προσφυγικά 
θέματα, για τα οποία δεν μπορείς και ιδιαίτερα να μη συμφωνήσεις και να μη συμπαραταχθείς μαζί του.  
Ιδιαίτερα δε όμως θα ήθελα να του εκφράσω ευγνώμονες ευχαριστίες για την αδιάλειπτον, για τη συνεχή και 
σθεναρή στήριξη που παρέχει στη συγκυβέρνηση του Νίκου Αναστασιάδη… 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 “Έλεος”, λέει ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Στα καλά λέμε “ναι”! 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Στα παττάλικα λαλούμεν “όι”! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 …είτε μέσω των καταγεγραμμένων, πραγματικά πειστικών, του πολιτικών δηλώσεων είτε ακόμα και κατʼ 
ιδίαν.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πάντα αρέσκαν του οι μπαρμπέρηδες! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εγώ είμαι ανεξάρτητος, αδέσμευτος και λέω στα καλά “ναι”.  Οποιαδήποτε κυβέρνηση… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πράγματι, αυτή η κυβέρνηση έχει και παρόν έχει και μέλλον έχει και προοπτική, όχι μόνο για την 
παρούσα πενταετία! 

 Εγώ χάρηκα τη συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, παρά το ότι σε ορισμένα ζητήματα μπορεί να είχαμε και να 
εκφράζαμε και τη διαφωνία μας και τη διαφοροποίησή μας.  Και πράγματι στα θέματα των προσφύγων δε 
χωρούν ούτε αντιπαραθέσεις ούτε διαχωρισμοί.  Παρά το ότι ο εκάστοτε πρόεδρος της επιτροπής Προσφύγων 
βρισκόταν στην αντίπερα όχθη όσον αφορά την πολιτική χωροταξία, εντούτοις -μπορείτε να το βεβαιώσετε- 
ήταν σύμφωνες, ομόφωνες, ομόγνωμες, οι αποφάσεις που λαμβάνονταν για όλα τα προσφυγικά θέματα πλην 
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ενός, που είναι σήμερα της επικαιρότητας, που ήταν οι εκ μητρογονίας πρόσφυγες.  Και, ενώ χρειάστηκαν 
τριάντα εννέα χρόνια, για να αποδοθεί αυτό το δικαίωμα, η παρούσα κυβέρνηση το απέδωσε μέσα σε εξήντα 
μέρες!  Αυτή είναι η πραγματικότητα και δεν πιστεύω κάποιος να μην έχει το θάρρος και την τόλμη να εκφράσει 
και τη χαρά του και να χαιρετίσει αυτό το σημαντικό μέτρο, το οποίο αποκαθιστά ένα δικαίωμα.  Πολλοί το 
εκλάμβαναν…  Πολλές φορές κατέθεσα ότι δεν μπορεί να εκλαμβάνεται ούτε ως συντεχνιακή διεκδίκηση ούτε 
ως διεκδίκηση αδικίας.  Ήταν δικαίωμα!  ∆ικαίωμα το οποίο δεν απέδωσε η πολιτεία για τριάντα εννέα χρόνια.  
Άργησε πάρα πολύ, αλλά, έστω και τώρα, εμείς το στηρίζουμε, το υποστηρίζουμε, το χαιρετίζουμε.  Και 
αποδεικνύεται πόσο δίκαιο είχαμε, όταν κάποιοι μας έλεγαν ότι με την αναγνώριση αυτού του δικαιώματος θα 
κατέρρεε το κράτος, θα κατέρρεαν τα πάντα.  Αναγνωρίστηκε σήμερα. Όχι μόνο δεν κατέρρευσε οτιδήποτε, 
αλλά τουναντίον υπήρξε ανακούφιση σε όλους εκείνους τους εκ μητρογονίας πρόσφυγες οι οποίοι πραγματικά 
λαμβάνουν αυτό το οποίο δικαιούνταν για τόσα χρόνια και τους εστερείτο.   

 Πέραν τούτου, θα προσυπογράψω όλα εκείνα τα θετικά τα οποία είπαν οι αγαπητοί συνάδελφοι.  Θα 
μπορούσα να πω κι εγώ και για το παρελθόν και για όσα έγιναν και δεν έγιναν.  ∆εν ωφελεί και δεν προσφέρει 
τίποτε στη συζήτησή μας σε καιρούς δύσκολους.  Θα δούμε το παρόν και το μέλλον.  Και να ξέρετε κάτι, ότι, 
κακά τα ψέματα, τα προσφυγικά προβλήματα δεν μπορεί να επιλυθούν.  Θα επιλυθούν μόνο με τη λύση του 
Κυπριακού.  Και εκεί πρέπει να στοχεύουμε και εκεί πρέπει να δώσουμε τον αγώνα μας, για να υπάρξει μία 
δίκαιη λύση, ώστε, όπως αποδόθηκε σήμερα ένα ανθρώπινο δικαίωμα, να αποδοθούν τα ανθρώπινα 
δικαιώματα στον προσφυγικό κόσμο. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Χριστοφόρου για τη σύντομη και περιεκτική ομιλία του.   

 Η σημερινή συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τα προβλήματα του προσφυγικού κόσμου 
συνέπεσε με την Παγκόσμια Ημέρα Προσφύγων.  Σήμερα είναι η Παγκόσμια Ημέρα Προσφύγων, γιʼ αυτό για 
μία ακόμα φορά εκ μέρους του σώματος της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας θέλω να 
καταδικάσω με τον πιο έντονο τρόπο τη συνεχιζόμενη παράνομη στρατιωτική κατοχή της Τουρκίας στην 
Κύπρο, η οποία έχει δημιουργήσει 200 000 Έλληνες Κυπρίους πρόσφυγες και βεβαίως και Τουρκοκυπρίους, 
τους οποίους η Τουρκία μετακίνησε βιαίως το 1974 στη σήμερα κατεχόμενη περιοχή της Κύπρου.  Και καλούμε 
τη διεθνή και ιδιαίτερα την ευρωπαϊκή κοινότητα να επιδείξουν επιτέλους αποφασιστικότητα και βούληση να 
πειθαναγκάσουν την Τουρκία να συμμορφωθεί με τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας, τις αρχές του 
διεθνούς δικαίου, το ευρωπαϊκό δίκαιο.  Και είπα «και ιδιαίτερα την ευρωπαϊκή κοινότητα», δεδομένου ότι η 
Τουρκία είναι υποψήφια χώρα για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση και έχει συγκεκριμένες υποχρεώσεις, που 
πηγάζουν από αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου ήδη από το 2005, μεταξύ των οποίων οι λεγόμενες 
“κυπρογενείς υποχρεώσεις”, μεταξύ των οποίων και η υποχρέωση να συνεργαστεί για λύση του Κυπριακού 
στη βάση των περί Κύπρου ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας και των αρχών και αξιών επί των οποίων 
εδράζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Καλούμε λοιπόν την Τουρκία από αυτό το βήμα για ακόμα μία φορά να τερματίσει την αναχρονιστική 
κατοχή της Κύπρου, να επιτρέψει την αποκατάσταση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και ελευθεριών του 
προσφυγικού μας κόσμου, ώστε να υπάρξει λύση η οποία να αποκαθιστά συνθήκες ασφάλειας, σταθερότητας, 
ειρήνης και συνεργασίας σʼ αυτή την κρίσιμη γεωπολιτικά περιοχή του κόσμου. 

 Τούτων λεχθέντων, φτάνουμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της 
Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 27 Ιουνίου 2013, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Ακινήτων Ενοικιαζομένων για Επαγγελματικούς Σκοπούς 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.021-2013).       

 2. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων, Συνταξιούχων και 
Αυτοτελώς Εργαζομένων του Ιδιωτικού Τομέα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.113-2013). 

 3. Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν Εμπιστευτικές 
Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς 
(Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.091-2013). 

 4. Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.054.092-2013). 

 5. Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς 
∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.093-2013). 

 6. Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.114-2013).              

 7. Ο περί Ευρωπαïκής Πρωτοβουλίας Πολιτών Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.110-2013). 

 8. Οι περί την Άσκηση στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, 
∆ιπλωματούχων Μηχανικών, Εγγεγραμμένων στον Κλάδο 
Αγρονομικής-Τοπογραφικής του ΕΤΕΚ, για Σκοπούς Εγγραφής τους 
στο Μητρώο Αρμοδίων Χωρομετρών, Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.022-2013). 

 9. Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.118-2013). 

 10. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα 
Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.045-2013). 

 11. Οι περί της Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας (Ειδικοί Όροι) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.034-2013). 

 12. Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης-Πλαίσιο για ∆ιασυνοριακή 
Συνεργασία μεταξύ Τοπικών Κοινοτήτων ή Αρχών και περί Συναφών 
Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.003-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η άμεση ανάγκη για γρήγορη αναζωογόνηση της 
επιχειρηματικότητας και επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας: 
Προβλήματα και προοπτικές μιας νέας πορείας με ένα νέο οικονομικό 
μοντέλο».   
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.003-2013). 

 2. «Η ανάγκη προσαγωγής των υπαιτίων της οικονομικής κρίσης 
ενώπιον της δικαιοσύνης και κατάθεσης στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του καταλόγου προσώπων που φυγάδευσαν 
κεφάλαια στο εξωτερικό από τις κυπριακές τράπεζες τον τελευταίο 
καιρό». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.002-2013). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης  Λουκαΐδης Γιώργος 
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Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γιώργος Νουρής Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος  

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προκοπίου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ακινήτων Ενοικιαζομένων για Επαγγελματικούς Σκοπούς 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013», συζήτηση (Ν. Τορναρίτης, Ν. Κατσουρίδης, Φ. Σαρίκας, Γ. 
Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Ά. Βότσης, Πρόεδρος, Ζ. Κουλίας, Γ. Βαρνάβα) και απόφαση για αναβολή της.  

2. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας του 2013 Νόμος του 2013», συζήτηση (Γ. Περδίκης, Λ. Χριστοφόρου, Ά. Βότσης, Γ. Βαρνάβα, 
Ζ. Ζαχαρίου, ∆. Συλλούρης, Α. Αδάμου) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (Πρόσληψη, Προαγωγή και 
Υπηρεσία Προσωπικού) Κανονισμοί του 2013» και έγκρισή τους. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».   

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013» και τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία των Ζώων που 
Χρησιμοποιούνται για Επιστημονικούς Σκοπούς) Κανονισμοί του 2013», ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007», αγορεύσεις 
και συζήτηση (Γ. Γαβριήλ, Γ. Περδίκης. Κ. Χατζηγιάννης, Ν. Νικολαΐδης, Σ. Φυττής, Γ. Βαρνάβα, 
Ανδρέας Κυπριανού, Ν. Κατσουρίδης) και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Αλιείας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ για συνεργασία στον Πολιτιστικό Τομέα (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 
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8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας Πλαίσιο μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
Κρατών Μελών της αφενός και της ∆ημοκρατίας της Κορέας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2013» 
και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Συμφωνίας Πλαίσιο μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και των Κρατών Μελών της, αφενός, και της ∆ημοκρατίας της Κορέας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2013». 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης, Πρόεδρος, Ν. 
Τορναρίτης, Σ. Σαμψών) για την παραπομπή των θεμάτων:  

α. «Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», 

β. «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», 

γ. «Ο περί της ∆έκατης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2013». 

10. Ερωτήσεις βουλευτών:  

Φορολόγηση χρηματικών και μη εισοδημάτων - Η κρατική δαπάνη για τους λήπτες φοιτητικού πακέτου - 
Παράπονα για τη μη μείωση των απολαβών και τα συντάξιμα επιδόματα των καθηγητών στο 
Πανεπιστήμιο Κύπρου - Αποθήκευση και φύλαξη μετασχηματιστών της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου - 
Το θέμα της ευνοϊκότερης εξέτασης του αιτήματος των εκπαιδευτικών μητέρων τριδύμων για μετάθεση - 
Η ανάπτυξη νεοφασιστικών κινήσεων στην Κύπρο - Παράπονα από ιδιοκτήτες γης και κατοίκους για 
γραμμές ηλεκτρισμού υψηλής τάσης στη Μοσφιλωτή - Ανάγκη ελέγχου και νομοθετικής ρύθμισης της 
κυκλοφορίας συμπληρωμάτων διατροφής με γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς - Κρατική στήριξη 
των θυμάτων της έκρηξης στη ναυτική βάση “Ευάγγελος Φλωράκης” - Πληροφορίες για άρση της 
απαγόρευσης τοποθέτησης μικρών ανεμογεννητριών εντός των ορίων ανάπτυξης οικιστικών περιοχών - 
Καταγγελίες για μη πρόσβαση σε διαδικασίες ασύλου στα κρατητήρια και τις φυλακές - Οι τοποθετήσεις 
και ανακατατάξεις στο Υπουργείο Εξωτερικών - Το ύψος των συντάξεων στη δημόσια υπηρεσία από το 
1974 μέχρι και το 2012 - Αντιδράσεις του δήμου Μέσα Γειτονιάς στην ενδεχόμενη κατασκευή 
εργοστασίου κοντά στην οικιστική ζώνη - Αίτημα για τροποποίηση της νομοθεσίας αναφορικά με το 
συντελεστή δόμησης κατοικίας - Αίτημα για υπεράσπιση των ανθρώπινων δικαιωμάτων Κυπρίου ποιητή 
- Καταγγελίες για καταστροφή του φυσικού περιβάλλοντος από επεμβάσεις στην παραλία Πύλας - 
Θάνατοι αιγοπροβάτων λόγω υποσιτισμού. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

Χωροθέτηση διαφημιστικών πινακίδων σε δημόσιες οδούς - Οι κυβερνητικές ενέργειες για τερματισμό 
της οικολογικής καταστροφής στα Λιβερά - Απόρριψη ψόφιων ζώων στο φράγμα της Άχνας - 
Χρονοβόρες διαδικασίες έκδοσης άδειας παραμονής και κάρτας νοσηλείας για τους Έλληνες κοινοτικούς 
- Αίτημα για δημιουργία φορέα τήρησης και ενημέρωσης της ηλεκτρονικής καταχώρισης των εντύπων 
πώλησης φυτοφαρμάκων - Ανάγκη εκπόνησης περιβαλλοντικής μελέτης για κατασκευή δρόμου στην 
Πάφο - ∆ιορισμοί από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ειδικών συμβούλων - Παράνομη λειτουργία 
χοιροστασίων και σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στην περιοχή “Οβγός” - Φήμες για κατάργηση του 
θεσμού του επάρχου Κερύνειας. 

12. Αγορεύσεις (Γ. Βαρνάβα, Κ. Χατζηγιάννης, Σκ. Κούτρα Κουκουμά, Σ. Φυττής, Λ. Χριστοφόρου, 
Πρόεδρος) για το θέμα «Η αλλαγή της προσφυγικής πολιτικής με την κατάργηση μέτρων στήριξης και οι 
επιπτώσεις στον προσφυγικό κόσμο» και λήξη του θέματος. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 27ης Ιουνίου 2013 

Ώρα έναρξης: 4.25 μ.μ. 

Αρ. 38 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Παρακαλώ, καθίστε! 

 Καλό απόγευμα, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προ ημερησίας διατάξεως να σας ενημερώσω ότι έχω πάρει επιστολή 
από τον κ. Νίκο Κουτσού, με την οποία ενημερώνει το σώμα ότι από τις 26 Ιουνίου του 2013 ανήκει στη 
Συμμαχία Πολιτών και εκπροσωπεί το κίνημα στη Βουλή των Αντιπροσώπων.   

 Προχωρούμε τώρα στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ακινήτων Ενοικιαζομένων για 
Επαγγελματικούς Σκοπούς (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013», πρόταση νόμου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ; 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μπορεί να έχετε δίκαιο, γιατί εξεκινήσατε έτσι απότομα, αλλά λείπει το μεγαλύτερο κόμμα.  Νομίζω ότι 
πρέπει να επιδείξουμε λίγη... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, αποκλείεται! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...ευνοϊκή μεταχείριση και να τους περιμένουμε.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Όχι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε δίκαιο, αλλά το εκπροσωπεί ο κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης, που είναι παρών! 

(Γέλια) 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εζητήθη ένα τέταρτο, εδόθη.  Ο κ. Μιχαηλίδης ήρθε.  Τώρα, αν έρτουν η ώρα πέντε, 
δηλαδή εννά περιμένουμε...   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε, εγώ μπήκα μέσα, σύμφωνα με τους κανονισμούς έχει απαρτία, ξεκινώ.  ∆ε γνωρίζω πού 
βρίσκονται οι άλλοι.  Μήπως ο κ. Μιχαηλίδης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έρχονται, κύριε Πρόεδρε...  Είναι καθοδόν.  Είναι στο δρόμο, κύριε Πρόεδρε, έρχονται.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν...   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αν δώσετε ένα πεντάλεπτο, θα είναι εδώ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Μα, εξεκινήσαμεν!  Εάν συγκατατίθενται οι ομάδες που είναι παρούσες, ευχαρίστως δίνουμε και πέντε 
λεπτά.   

 Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη, κύριε Άντρο Κυπριανού, κύριε Φύτο Κωνσταντίνου... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να ελεγχθεί αν έχουμε απαρτία.  Έρχονται βουλευτές, νομίζω έχουμε απαρτία... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έρχονται, κύριε Πρόεδρε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...μπορούμε να ξεκινήσουμε.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

 ∆ιαπιστώσαμε, κύριε Κυπριανού, ότι υπάρχει απαρτία, γι’ αυτό αρχίσαμε.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Την ώρα που διαπιστώσατε, δεν υπήρχε απαρτία, κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπήρχε κάποια πρόταση, γι’ αυτό τη βάζω σε σας... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπήρχε απαρτία!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σε σας την έβαλα, αν θέλετε να δώσουμε πέντε λεπτά, καλώς.  ∆ε θέλετε, θα προχωρήσουμε!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Προχωρούμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Προχωρούμε.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η απαρτία είναι δεκαεννιά άτομα, εντάξει.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ακινήτων Ενοικιαζομένων για 
Επαγγελματικούς Σκοπούς (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013», πρόταση νόμου. 

 Λέει εδώ πέρα στις σημειώσεις μου “ΑΚΕΛ υπέρ, υπόλοιποι στην ολομέλεια, τροπολογίες κ. Βότση, 
τροπολογίες Ε∆ΕΚ, τροπολογίες κ. Περδίκη”. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτον, να απολογηθούμε στο σώμα για την καθυστέρηση στην παρουσία της 
κοινοβουλευτικής μας ομάδος.  Για το συγκεκριμένο θέμα απολογούμαστε, γιατί έχει ξεκινήσει η συζήτηση επί 
θεμάτων αρχής, αλλά θα παρακαλούσα όπως εξεταστεί το αίτημα της κοινοβουλευτικής μας ομάδος για 
αναβολή αυτού του θέματος για λόγους οι οποίοι επεξηγήθηκαν και στην πρωινή σύσκεψη υπό τον Πρόεδρο 
της Βουλής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι είναι αντιληπτό ότι δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε.  Είναι η τέταρτη 
αναβολή.  ∆εν έγινε αυτό που αναμενόταν, κατά συνέπεια δεν υπάρχει αποχρών λόγος για αναβολή, και το 
είχαμε ξεκαθαρίσει την περασμένη Πέμπτη.  Έθθα πω ότι είχαμε ισχυριστεί τζιαι κάτι το οποίο δεν εδέχτηκαν οι 
συνάδελφοι, ότι δε θα κατόρθωναν να φέρουν τη διαβεβαίωση που είπαν και, επειδή δεν μπορεί άλλο να 
περιμένει αυτό το ζήτημα, εξάλλου εκείνα τα οποία εγείρονται ως αιτιάσεις δυστυχώς είδαν ήδη το φως της 
δημοσιότητας και από τις ηλεκτρονικές σελίδες, αλλά και από τις μη ηλεκτρονικές.  Κατά συνέπεια, εκείνοι που 
υποτίθεται θα θέλαμε να μην πληροφορηθούν κάποια πράγματα τα έχουν ήδη πληροφορηθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Άλλος, παρακαλώ.  O κ. Φειδίας Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς διαπιστώνουμε ότι δεν έχουμε κάτι νεότερο που να δικαιολογεί την αναβολή, γι’ 
αυτό διαφωνούμε και καλούμε το σώμα να προχωρήσει σήμερα σε ψήφιση.   

ΠΡΟΕ∆ΡEYΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Γιώργος Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πληροφόρηση που είχαμε σήμερα δεν προσθέτει τίποτε στη μέχρι σήμερα εκτίμηση 
της κατάστασης γύρω απ’ αυτή την πρόταση νόμου.  Εμείς, είπα το τζιαι την προηγούμενη φορά, δεν 
ακολουθούμε πλέον τη λογική της αδιαφάνειας που είναι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Ναι, αγαπητέ συνάδελφε, είναι μια τροϊκανή συμπεριφορά και τακτική, να υπάρχουν στεγανά και να μην 
υπάρχει πληροφόρηση.  Καλώς γνωρίζουν όλοι για ποιο πράγμα συζητούμε τζιαι πρέπει να γνωρίζουν όλοι.  
Καλύτερα υπό το φως του ήλιου να παρουσιάζονται όλα αυτά τα στοιχεία, εξάλλου είναι νομίζω ουτοπία να 
νομίζουμε ότι δεν τα γνωρίζουν αυτοί οι οποίοι μας παρακολουθούν και μας καταδικάζουν στη μιζέρια της 
τρόικας και της λιτότητας, γι’ αυτό εμείς, όπως και την προηγούμενη φορά, θα υποστηρίξουμε τη συζήτηση και 
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την ψήφιση της σχετικής πρότασης νόμου, εξού και καταθέσαμε και τροπολογίες, για να συζητηθούν και να 
ψηφιστούν σήμερα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νεοφύτου, παρακαλώ...  Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου.  Συγγνώμη.   

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα απ’ όλα θέλω να ξεκαθαρίσουμε τη θέση του κόμματος όσον αφορά την 
πρόταση νόμου, ότι εμείς θεωρούμε ότι είναι σίγουρα ένα θετικό μέτρο προς την απάμβλυνση των 
προβλημάτων που επέφερε η οικονομική κρίση, ιδιαίτερα στους μικρομεσαίους επιχειρηματίες, αλλά και στην 
κοινωνία γενικότερα και θεωρούμε ότι θα δοθεί μία ανάσα σε όλα τα καταπονημένα νοικοκυριά, αλλά και στις 
επιχειρήσεις.  Όμως, με βάση και την ενημέρωση την οποία είχαμε το πρωί στη σύσκεψη των αρχηγών, 
υπάρχει έντονος προβληματισμός, γιατί ενδεχομένως με την ψήφιση αυτής της πρότασης να δημιουργηθούν 
μεγαλύτερα προβλήματα στην οικονομία του τόπου.  Γι’ αυτό το λόγο εισηγούμαστε να συζητηθεί και να 
ψηφιστεί το Σεπτέμβριο, αφού θα είμαστε σε καλύτερη κατάσταση, όπως αναμένουμε, ώστε να μη 
δημιουργούνται προβλήματα.  ∆ε θέλω να μπω σε λεπτομέρειες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με βάση την ενημέρωση που έχω από την πρωινή σύσκεψη, η επίσημη θέση της 
κυβέρνησης είναι ότι τηρεί ουδετερότητα σε αυτό το συγκεκριμένο ζήτημα.  Εάν η κυβέρνηση τηρεί αυτή τη 
στάση, πώς μπορούν κάποιοι να επικαλούνται τα προβλήματα επιδείνωσης της κατάστασης της οικονομίας 
από τη λήψη μιας τέτοιας απόφασης από τη Βουλή;  Εάν η κυβέρνηση δεν παίρνει θέση σ’ ένα τόσο σημαντικό 
ζήτημα, τότε πώς η Βουλή θα μπορέσει να πει «εγώ δέχομαι την όποια παράκληση», η οποία δεν καταλαβαίνω 
από πού προέρχεται, διότι η επίσημη θέση της κυβέρνησης, καταλαβαίνω, είναι η ουδετερότητα.  ∆εν υπάρχει 
επίσημο αίτημα από τον οποιοδήποτε για αναβολή αυτής της συζήτησης.  Οπότε, γιατί να μην προχωρήσουμε;  
Αυτό είναι το ερώτημα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν ξέρω αν αντιλήφθηκα καλά, ήμουν παρών στη σύσκεψη, δεν αντιλήφθηκα ότι -τουλάχιστον εγώ- 
τηρούσε ουδετερότητα ο υπουργός.   

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ξεκάθαρα ότι συγκεκριμένες πολιτικές ομάδες έχουν τη συγκεκριμένη θέση.  
Θέλω να μπει σε ψηφοφορία και τα πολιτικά επιχειρήματα, αν θα συζητηθεί σήμερα, θα ακουστούν από το 
βήμα και ο καθένας θα αναλάβει τις ευθύνες του.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έν’ σε δικό σας σχόλιο που θα κάμω σχόλιο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή έγραφα επί λέξει τζιαι δε θα επικαλεστώ αυτό που έγραφα, αυτή ήταν η...  Η θέση ήταν ότι έγινε 
πληροφόρηση και επί της ουσίας ουδέτερη στάση και όποιος το αμφισβητεί να του φέρουμε το πρακτικό.  
Λοιπόν, εγώ λέω απλώς τι ελέχθη.  ∆ε θα έλεα τίποτε, αν έλεεν ο κ. Φυττής ότι δεν αντιλήφθηκε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Λοιπόν, ένα λεπτό! 

 Ο κ. Τορναρίτης πρώτα τζιαι μετά ο κ. Αβέρωφ. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, επειδή είμαι αυτόπτης και αυτήκοος μάρτυρας και έχω την εντύπωση ότι και η κοινή λογική λέει 
ότι δεν εγκατέλειψε το υπουργείο του ο Υπουργός των Οικονομικών, να έρθει σήμερα το πρωί απλά να μας πει 
ότι η κυβέρνηση τηρεί ουδέτερη στάση, κύριε Κατσουρίδη, αντίθετα, ο κ. υπουργός μάς μετέφερε 
εμπιστευτικότατες, όπως ο ίδιος μας είπε, πληροφορίες επί του σοβαρότατου αυτού θέματος που έχουμε 
ενώπιόν μας.  Αυτή είναι η πραγματικότητα, ούτε μια πρόσθετη τελεία δεν αρκεί στο συγκεκριμένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και ο κ. Αβέρωφ και θα ολοκληρώσουμε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απλώς, μια διευκρίνιση, ότι το αίτημά μας είναι για αναβολή, να συζητηθεί μετά το πέρας του 
καλοκαιριού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Και ο τελευταίος ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Η γειτονιά σου, αγαπητέ Πρόεδρε, πρέπει να είσαι επιεικής!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ε, γι’ αυτό σε βάλλω να μιλήσεις! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή έγινε σχόλιο για την ουδετερότητα, ξέρεις, κύριε 
Κατσουρίδη, το ηλεκτρικό ρεύμα χωρίς το ουδέτερο έν’ επικίνδυνη δουλειά!  Άρα, η ουδετερότης χρειάζεται 
καμιά φορά! 

 Όσον αφορά το κρίσιμο θέμα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Το ηλεκτρικό ρεύμα; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και ακόμα ένα σχόλιο για τον κ. Φύτο, επειδή είπε “το Σεπτέμβρη”.  Αν πάμε τον Οκτώβρη, έθθα 
χρειαστεί, γιατί μπορεί ’ναν κλειστά πολλά καταστήματα, εννά λυθεί το πρόβλημα! 

(Γέλια) 

 Αλλά, παρά ταύτα, επειδή προέρχεται εξ αριστερών η πρόταση, άμαν την ακούσει κάποιος με πολλή 
επιείκεια, θα πει «έν’ καλή δουλειά», πρέπει όμως να γνωρίζουμε όλοι ότι αυτό έχει δραματικές προεκτάσεις εις 
την οικονομία του τόπου.  Πρέπει να σκεφτούμε καλά τι πρέπει να γίνει και νομίζω ότι η αναβολή μπορεί να 
βοηθήσει να καταλήξουμε σε μια σωστή φόρμουλα, διότι, αν, ο μη γένοιτο, κάμουμε τζιαι τούτο το κούρεμα σε 
τούτη τη διαδικασία, αύριο τι θα φτηνίσουμε ή τι θα ακριβώσουμε αύριο;  Πρέπει να είμαστε προσεκτικοί, 
κύριοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα θέσω το θέμα σε ψηφοφορία.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής μέχρι το Σεπτέμβρη, μέχρι τη νέα 
περίοδο; 

 Παρακαλώ!   

 Κύριε Μιχαηλίδη, παρακαλώ, μετράτε. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Μάλιστα. 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μαζί μου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μαζί σας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είκοσι εναντίον. 

 Αποχή, παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ουδείς. 

 Επομένως, με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και καμία αποχή, το θέμα αναβάλλεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι τώρα η ολομέλεια εψήφισε αναβολή μέχρι το Σεπτέμβρη, 
παραβιάζοντας τους κανονισμούς.  ∆ε δικαιούται πάνω από μία εβδομάδα και επικαλούμαι τον κανονισμό 31 
και ζητώ από τη γραμματεία να τον φέρει.   

 Λοιπόν, είναι η τέταρτη αναβολή τζιαι παίρνει τζιαι άλλη αναβολή μέχρι το Σεπτέμβρη.  ∆ηλαδή, πέραν 
του ότι αλλοιώνουμε το τι ακούσαμε τζιαι μάλιστα με δηλώσεις «είμαι αυτήκοος και αυτόπτης», και θα 
υποχρεωθώ να δημοσιοποιήσω, αφού επιμένετε, το πρακτικό, εν πάση περιπτώσει αυτή τη στιγμή πέρα ’πού 
μια βδομάδα δε δικαιούται η ολομέλεια να αναβάλει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά να πω ότι οι αποφάσεις της ολομέλειας... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μετά τον κ. Κατσουρίδη.  Ένας ’πού την άλλη μερκά και μετά εσείς! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆ιαδικαστικά!  Εψηφίσαμεν, κύριε Πρόεδρε! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Οι αποφάσεις της... 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆ιαδικαστικό!  Επί της διαδικασίας!   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Οι αποφάσεις της ολομέλειας, κύριε Πρόεδρε... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας!   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ...υπερτερούν του κανονισμού.  Γνωρίζετε καλύτερα.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έγινε ψηφοφορία.  Μετά την ψηφοφορία δικαιούται να μιλήσει κάποιος μόνο, για να δικαιολογήσει την 
αρνητική του ψήφο.  Ούτε κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος ούτε κανένας!  Εγώ θέλω να δικαιολογήσω την ψήφο 
μου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ό,τι θέλετε καταλαβαίνετε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση, κύριε... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ό,τι θέλετε καταλαβαίνετε, ευτυχώς ο κυπριακός λαός καταλαβαίνει μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ακριβώς εδώ γίνεται ένας εμπαιγμός με αυτή τη διαδικασία.  ∆εν πρόκειται περί μιας αναβολής ενός 
θέματος το οποίο συζητείται από τις 24 του Απρίλη και πηγαινοέρχεται όχι σε επιτροπή, για να δει 
λεπτομέρειες, να το ξανασυζητήσει, αλλά από ολομέλεια σε ολομέλεια, γιατί κάποιοι δε θέλουν να πάρουν την 
ευθύνη να καταψηφίσουν κάτι με το οποίο δε συμφωνούν ή γιατί δεν εξυπηρετεί -αυτό μας λέει ο κόσμος- τα 
συμφέροντα εκείνων που θέλουν να εξυπηρετήσουν! 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού) 

 Όπου θέλεις να πάεις!  Λοιπόν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού) 

 ∆ικαιούται, κύριε!  ∆ικαιούται! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Επομένως, δικαιολογώ την αρνητική...  Είνταλοής;  Για όνομα του Θεού!  Επομένως, εγώ θεωρώ ότι -
χωρίς να μπαίνω επί της ουσίας- πρέπει τουλάχιστον να μην κοροϊδεύουμε και τον κόσμο κάποιοι ότι θα 
χειροτερεύσει η οικονομία του τόπου, αν ενισχύσουμε το εισόδημα των εμπορευομένων σ’ αυτό τον τόπο, και 
ότι τότε μόνο δεν εμποδίζουμε την οικονομία, όταν παίρνουμε αντίθετες αποφάσεις!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, είναι για δικαιολόγηση ψήφου. 

 Παρακαλώ, κύριε Νεοφύτου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

  Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.  ∆ε δικαιούται κανένας, έστω τζιαι αρχηγός κόμματος, μετά την 
ψηφοφορία, όταν είναι δικαιολόγηση ψήφου... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, δε γίνεται, κύριε Νεοφύτου!  Με όλη την εκτίμηση. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πάλι επιμένετε, από μόνος σας! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι κανονισμός! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι κανονισμός!  Εν δικαιούται, κύριε Πρόεδρε! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πάλε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι σημαίνει “πάλε!”, κύριε Κουλία, τζιαι επιμένεις; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

  Και εγώ λέω ότι μπορεί να κάμει, για τα...   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε δικαιούται, κύριε Κουλία! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εγώ νομίζω δικαιούται! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σας παρακαλώ πολύ!  Έντζιεν να παίζουμεν! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εγώ νομίζω δικαιούται! 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ούτε ούλλα τα πράματα είναι σορολόπ! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εγώ νομίζω δικαιούται, κύριε Κατσουρίδη, να μιλήσει! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, ανοίξτε τον κανονισμό! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Φέρ’ μου τον κανονισμό δα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Ακούστε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε ελέησον! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, και εσείς μιλήσατε ολίγον τι και ο κ. Λαμάρης μίλησε για δικαιολόγηση της ψήφου 
του, αλλά το επεξέτεινε τζιαι λλίον.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ας δώσουμε και το λόγο λίγο εις το Συναγερμό τζιαι τελειώνουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμιλήσαμεν με βάση το δικαίωμα εκείνου που καταψηφίζει να δικαιολογήσει τη θέση του.  
∆εν εμιλήσαμεν, για να μιλήσουμεν!  Μα, εννά εγκαινιάσουμεν νέους κανονισμούς τωρά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δεν εγκαινιάζουμε, αλλά... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, αυτό κάμνουμεν, κύριε Πρόεδρε!  Αυτό κάμνουμεν, συνειδητά μάλιστα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εσείς το κάμνετε, όχι εγώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, τωρά σοβαρομιλάτε;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Πείτε μου τον κανονισμό που λέει ότι δικαιούται να μιλήσει κάποιος μετά την ψηφοφορία, εκτός από... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:   

 ∆ικαιολογεί κι αυτός την ψήφο του! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε δικαιούται, παρά μόνο την αρνητική ψήφο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Σας παρακαλώ πάρα πολύ!  Μόνο η αρνητική ψήφος!  ∆ε δέχομαι το περιπαίξιμον τελικά, γι’ αυτό 
αντιδρώ με τον τρόπο που αντιδρώ! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου, τι θέλετε να πείτε; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε δηλώνω ότι γνωρίζω τους κανονισμούς τόσο καλά όσο οι συνάδελφοι της 
αριστεράς, αλλά εδώ δε συζητήθηκε η ψήφιση ή η καταψήφιση ενός νομοσχεδίου.  Μπήκε ένα θέμα 
διαδικαστικό, για την αναβολή ή όχι του υπό αναφορά νομοσχεδίου.  Και, αν υπάρχουν αυτοί οι κανονισμοί, 
υπάρχουν για δικαιολόγηση της ψήφου επί της καταψήφισης νομοσχεδίου και όχι επί της πρότασης αναβολής 
της συζήτησης.  Επειδή όμως, κύριε Πρόεδρε, έστω κι αν επιτρεπόταν να πάρει το λόγο, για να δικαιολογήσει 
την ψήφο του, είναι δικαίωμά του να αφήνει, αν τα πιστεύει, υπονοούμενα, ότι αυτοί που ζήτησαν την αναβολή 
ή ακόμα και αυτοί που ενδεχομένως, όταν θα συζητηθεί, θα καταψηφίσουν αυτό το νομοσχέδιο έχουν 
συμφέροντα, απλώς θα απαντούσα το εξής:  Αν αυτοί που θα καταψηφίσουν έχουν συμφέροντα, εξίσου θα 
ερμήνευε ο πολίτης ότι και αυτοί που θα ψηφίσουν μπορεί να έχουν εξίσου συμφέροντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, τελείωσε το θέμα.  Προχωρούμε παρακάτω. 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, είκοσι ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το θέμα αναβάλλεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εν θέλω να συνεχίσω με τον κανονισμό.  Εγώ θα παρακαλέσω να ξεκαθαρίσει τούτο το 
θέμα, διότι δεν υπάρχει λογική στο να ισχύει ό,τι δεν προνοείται ρητά!  Η θέση είναι καθαρή!  Ωραία! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να κάνουμε σεμινάριο να μας τα εξηγήσετε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, έν’ θέμα σεμιναρίου, κύριε Νεοφύτου; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, βέβαια! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι;  Ε, τότε γιατί να τηρούμε οποιοδήποτε κανονισμό; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Κατά το δοκούν;  Εμείς; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Βεβαίως! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εσείς αρνείστε την ύπαρξή του στην πραγματικότητα! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι κυρίαρχο σώμα η ολομέλεια της Βουλής!  Είναι δικαίωμα της Βουλής! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να αλλάσσει τον κανονισμό;  Η ολομέλεια της Βουλής δικαιούται να αλλάσσει τον κανονισμό κάθε 
Πέμπτη!  Αυτή είναι η αντίληψη του Συναγερμού!  Μάλιστα.  Ε, τώρα να αλλάσσουμεν τζιαι το σύνταγμα κάθε 
εβδομάδα! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Κύριε Κουλία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Τωρά θέλετε να ενδιατρίψουμε στους κανονισμούς; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Όχι, είπα να το λύσουμε μετά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ιότι τους έχουμε εδώ πέρα και υπάρχει μια εξήγηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, πάμε παρακάτω. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επί προσωπικού.  Παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω πει ότι έχουν συμφέροντα όσοι θα ψηφίσουν ή δε θα ψηφίσουν το άλφα ή το 
βήτα.  Εγώ είπα ότι εξυπηρετούνται συμφέροντα με κάθε νομοθετική μας ρύθμιση.  Τζιαι ναι, τζιαι εμείς 
εξυπηρετούμε συμφέροντα, των απλών καταναλωτών, των ανθρώπων, οι οποίοι μέσα στην κρίση πληρώνουν 
τη φούσκα ακόμα της αύξησης των ενοικίων, τα οποία μάλιστα, ενώ έχουν μειωθεί κατά 30%, υπάρχει τζιαι 
νομοθεσία που τους λαλεί κάθε χρόνο να αυξάνονται τζιαι 8%.  Αυτό κι αν είναι στρέβλωση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, το θέμα έχει ολοκληρωθεί. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων, Συνταξιούχων και 
Αυτοτελώς Εργαζομένων του Ιδιωτικού Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων, Συνταξιούχων και Αυτοτελώς Εργαζομένων του Ιδιωτικού 

Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 
Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης, εκπροσωπώντας  Μη μέλη της επιτροπής: 

 τον κ. Πρόδρομο Προδρόμου  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 25 Ιουνίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα Εσωτερικών 
Προσόδων και Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), καθώς και εκπρόσωποι του Γενικού Λογιστηρίου 
της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων, 
Συνταξιούχων και Αυτοτελώς Εργαζομένων του Ιδιωτικού Τομέα Νόμου, ώστε οι απολαβές και οι συντάξεις του 
ίδιου προσώπου που εργάζεται στον ιδιωτικό τομέα, καθώς και στην κρατική υπηρεσία και στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα να συμψηφίζονται για σκοπούς υπολογισμού της έκτακτης εισφοράς που αποκόπτεται.  

 Σημειώνεται ότι η εν λόγω ρύθμιση έχει ζητηθεί από την τρόικα στα πλαίσια των διαπραγματεύσεών της 
με το Υπουργείο Οικονομικών.  
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 Με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σκοπείται ο περιορισμός των δαπανών της κρατικής υπηρεσίας και του 
ευρύτερου δημόσιου τομέα και η αύξηση της έκτακτης εισφοράς που καταβάλλεται από τον ιδιωτικό τομέα 
προς αποφυγή περαιτέρω επιδείνωσης της υφιστάμενης δημοσιονομικής κατάστασης.  

 Όπως είναι γνωστό, η αποκοπή της έκτακτης εισφοράς από τις απολαβές εργοδοτουμένων και τις 
συντάξεις συνταξιούχων στον ιδιωτικό τομέα και την κρατική υπηρεσία και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα 
ρυθμίζεται από δύο νομοθεσίες, από τον περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων, Συνταξιούχων και 
Αυτοτελώς Εργαζομένων του Ιδιωτικού Τομέα Νόμο και τον περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, 
Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Νόμο.  

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το ποσοστό της 
έκτακτης εισφοράς που αποκόπτεται είναι το ίδιο, με τη διαφορά ότι στον ιδιωτικό τομέα η αποκοπή επιβαρύνει 
εξ ημισείας τον εργοδότη και τον εργοδοτούμενο/συνταξιούχο, ενώ στην κρατική υπηρεσία και στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα η αποκοπή επιβαρύνει αποκλειστικά τον αξιωματούχο/ 
εργοδοτούμενο/συνταξιούχο. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η αποκοπή για σκοπούς έκτακτης εισφοράς ισχύει για απολαβές και 
συντάξεις που υπερβαίνουν τα €2.500 το μήνα, ενώ από την 1η Ιανουαρίου 2014 θα ισχύει για απολαβές και 
συντάξεις που υπερβαίνουν τα €1.500 το μήνα.  Ειδικότερα, σε περίπτωση 
αξιωματούχου/εργοδοτουμένου/συνταξιούχου που λαμβάνει ταυτόχρονα μισθό από τον ιδιωτικό τομέα και από 
τον ευρύτερο δημόσιο τομέα ή μισθό από τον ιδιωτικό τομέα και σύνταξη από τον ευρύτερο δημόσιο τομέα, τα 
πρώτα €5.000 (€2.500 από τον ιδιωτικό τομέα και €2.500 από τον ευρύτερο δημόσιο τομέα) δεν υπόκεινται σε 
έκτακτη εισφορά.  Περαιτέρω, επειδή η εν λόγω αποκοπή λειτουργεί κλιμακωτά και, όσο αυξάνονται οι 
απολαβές/συντάξεις, αυξάνεται και το ποσοστό της έκτακτης εισφοράς που αποκόπτεται, ο μη συμψηφισμός 
των απολαβών/συντάξεων συνεπάγεται την είσπραξη από το κράτος μειωμένων ποσών έκτακτης εισφοράς. 

 Σημειώνεται ότι, δεδομένης της έλλειψης στοιχείων για τους 
αξιωματούχους/εργοδοτουμένους/συνταξιούχους που λαμβάνουν απολαβές και σύνταξη από τον ιδιωτικό και 
τον ευρύτερο δημόσιο τομέα, δεν μπορεί να υπολογισθεί η αύξηση της έκτακτης εισφοράς που θα εισπράττεται 
από το κράτος από την προτεινόμενη ρύθμιση. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, η εκπρόσωπος του Γενικού Λογιστηρίου της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε ότι έχουν ήδη γίνει όλες οι απαραίτητες ενέργειες, ώστε, στην περίπτωση αξιωματούχων, 
εργοδοτουμένων και συνταξιούχων της κρατικής υπηρεσίας, η σύνταξη που καταβάλλεται από το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων να συνυπολογίζεται για σκοπούς αποκοπής της έκτακτης εισφοράς.  

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή ζήτησε την κατάθεση στοιχείων σε σχέση με τον αριθμό των ατόμων που 
εργάζονται στον ευρύτερο δημόσιο τομέα και απασχολούνται παράλληλα στον ιδιωτικό τομέα, τα οποία 
κατατέθηκαν στην επιτροπή με σχετική επιστολή του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, ημερομηνίας 18 
Ιουνίου 2013.  Όπως σχετικά προκύπτει από τα κατατεθέντα στοιχεία, σύμφωνα με τη βάση δεδομένων που 
διαθέτει το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, υπάρχουν γύρω στα 2 500 με 3 000 άτομα που εργάζονται στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα και έχουν απασχόληση στον ιδιωτικό τομέα.  Τα άτομα αυτά πριν από την 
προτεινόμενη τροποποίηση δικαιούνται €2.500 το μήνα αφορολόγητο ποσό για τα εισοδήματά τους από το 
δημόσιο τομέα και €2.500 αφορολόγητο ποσό για τα εισοδήματά τους από τον ιδιωτικό τομέα.  Συναφώς, 
δημιουργείται άνιση μεταχείριση των φορολογουμένων, καθώς άτομα που εργάζονται σε πέραν του ενός 
εργοδότη στον ιδιωτικό τομέα έχουν μόνο ένα αφορολόγητο ποσό των €2.500.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων, Συνταξιούχων και 
Αυτοτελώς Εργαζομένων του Ιδιωτικού Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 3, 4 και 5 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί των Πράξεων 
Προσώπων που Κατέχουν Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς 
(Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», «Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού 
∆ελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς 
∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης, εκπροσωπώντας  Μη μέλη της επιτροπής: 

 τον κ. Πρόδρομο Προδρόμου  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 25 
Ιουνίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί των Πράξεων Προσώπων που 
Κατέχουν Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) 
Νόμου, ώστε να μειωθεί η ποσότητα των ανακοινώσεων που διοχετεύονται στη χρηματιστηριακή αγορά, χωρίς 
όμως να περιορίζεται η πληροφόρηση των επενδυτών αναφορικά με σημαντικές πληροφορίες, που τους 
βοηθούν να διαμορφώνουν άποψη για την κατάσταση ενός εκδότη. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο εισάγεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο μέτοχος που 
κατέχει άμεσα ή έμμεσα ποσοστό πέραν του πέντε τοις εκατόν (5%) του μετοχικού κεφαλαίου ή των 
δικαιωμάτων ψήφου του εκδότη οφείλει να δημοσιοποιεί τη συναλλαγή που πραγματοποιεί, εφόσον ως 
αποτέλεσμα της συναλλαγής το ποσοστό του φτάνει, υπερβαίνει ή υπολείπεται των ορίων του έξι τοις εκατόν 
(6%) ή του επτά τοις εκατόν (7%) ή του οκτώ τοις εκατόν (8%) ή του εννέα τοις εκατόν (9%) ή του δέκα τοις 
εκατόν (10%) και κάθε ένα τοις εκατόν (1%) που έπεται μέχρι και το εκατόν τοις εκατόν (100%) του μετοχικού 
κεφαλαίου ή των δικαιωμάτων ψήφου του εκδότη. 

 Περαιτέρω, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της έννοιας του “στενού 
δεσμού”, ώστε να συνάδει με την αντίστοιχη έννοια της σχετικής Οδηγίας (2004/72/ΕΚ). 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, το γεγονός ότι με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις μειώνεται η ποσότητα των ανακοινώσεων που διοχετεύονται στη χρηματιστηριακή αγορά, εφόσον οι 
επενδυτές θα συνεχίσουν να λαμβάνουν τις σημαντικές πληροφορίες που τους βοηθούν να διαμορφώνουν 
άποψη για την κατάσταση ενός εκδότη, συμβάλλει θετικά στη λειτουργία της χρηματιστηριακής αγοράς.  Η 
ύπαρξη αυξημένων υποχρεώσεων λειτουργεί αποτρεπτικά στη διενέργεια συναλλαγών, με αποτέλεσμα να 
μειώνεται η εμπορευσιμότητα των μετοχών, ενώ η υπερφόρτωση της αγοράς με ανακοινώσεις δεν επιτρέπει 
στους επενδυτές να επικεντρωθούν σε ουσιαστικά θέματα. 
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 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιας Προσφοράς και 
Ενημερωτικού ∆ελτίου Νόμου για την εναρμόνιση της ισχύουσας νομοθεσίας με την Οδηγία 2010/73/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 24ης Νοεμβρίου 2010 για τροποποίηση των Οδηγιών 
2003/71/ΕΚ, σχετικά με το ενημερωτικό δελτίο που πρέπει να δημοσιεύεται κατά τη δημόσια προσφορά 
κινητών αξιών ή την εισαγωγή τους προς διαπραγμάτευση, και 2004/109/ΕΚ για την εναρμόνιση των 
προϋποθέσεων διαφάνειας αναφορικά με την πληροφόρηση σχετικά με εκδότες των οποίων οι κινητές αξίες 
έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση σε ρυθμιζόμενη αγορά. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις στο βασικό νόμο: 

1. Η μη εφαρμογή του βασικού νόμου σε κινητές αξίες που περιλαμβάνονται σε προσφορά, εφόσον η 
συνολική ανταλλακτική αξία για την προσφορά στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι κάτω των €5 εκατομ., όριο 
το οποίο υπολογίζεται σε περίοδο δώδεκα μηνών (το υφιστάμενο όριο είναι €2,5 εκατομ.), καθώς και σε 
μη μετοχικές κινητές αξίες που εκδίδονται σε συνεχή ή περιοδική βάση από πιστωτικά ιδρύματα, εφόσον 
η συνολική αξία για την προσφορά στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι κάτω των €75 εκατομ., όριο το οποίο 
υπολογίζεται σε περίοδο δώδεκα μηνών (το υφιστάμενο όριο είναι €50 εκατομ.).  

2. Η αναίρεση της υποχρέωσης για δημοσίευση ενημερωτικού δελτίου σε ορισμένες περιπτώσεις 
προσφορών. 

3. Η αναίρεση της υποχρέωσης για δημοσίευση ετήσιου δελτίου. 

4. Η αλλαγή του ορισμού του όρου “επαγγελματίες επενδυτές”. 

5. Η προσθήκη ορισμού στον όρο “εταιρεία με μειωμένη χρηματιστηριακή αξία”. 

6. Ο καθορισμός των βασικών πληροφοριών που πρέπει να περιλαμβάνονται στο περιληπτικό σημείωμα. 

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές 
Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμου για την εναρμόνιση του βασικού νόμου με την 
Οδηγία 2010/73/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 24ης Νοεμβρίου 2010 για 
τροποποίηση των Οδηγιών 2003/71/ΕΚ σχετικά με το ενημερωτικό δελτίο που πρέπει να δημοσιεύεται κατά τη 
δημόσια προσφορά κινητών αξιών ή την εισαγωγή τους προς διαπραγμάτευση και 2004/109/ΕΚ για την 
εναρμόνιση των προϋποθέσεων διαφάνειας αναφορικά με την πληροφόρηση σχετικά με εκδόσεις των οποίων 
οι κινητές αξίες έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση σε ρυθμιζόμενη αγορά. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Η τροποποίηση του ορισμού του όρου “κράτος μέλος καταγωγής” αναφορικά με εκδότες (μετοχών ή 
μέγιστης αξίας χρεωστικών τίτλων) που έχουν συσταθεί σε τρίτη χώρα. 

2. Η εξαίρεση από την υποχρέωση δημοσιοποίησης περιοδικών πληροφοριών των εκδοτών που εκδίδουν 
αποκλειστικά χρεωστικούς τίτλους των οποίων η ονομαστική αξία ανά μονάδα είναι μέχρι €100.000 (αντί 
του υφιστάμενου ορίου των €50.000 στο βασικό νόμο). 

3. Το δικαίωμα του εκδότη να επιλέγει οποιοδήποτε κράτος μέλος για τη σύγκληση της γενικής του 
συνέλευσης, εφόσον σε αυτήν καλεί μόνο κατόχους χρεωστικών τίτλων των οποίων η ονομαστική αξία 
ανά μονάδα είναι μέχρι €100.000 (αντί του υφιστάμενου ορίου των €50.000 στο βασικό νόμο). 

4. Το δικαίωμα του εκδότη του οποίου οι κινητές αξίες έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση στη 
∆ημοκρατία και σε ένα ή περισσότερα άλλα κράτη μέλη να επιλέγει τη γλώσσα δημοσιοποίησης των 
ρυθμιζόμενων πληροφοριών του, εφόσον η ονομαστική αξία των κινητών του αξιών (χρεωστικοί τίτλοι) 
ανά μονάδα είναι μέχρι €100.000 (αντί του υφιστάμενου ορίου των €50.000 στο βασικό νόμο). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων 
Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

2. Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

3. Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν Εμπιστευτικές 
Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Κατάργηση του Πρώτου, ∆εύτερου και Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 26; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 26 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου 
(Τροποποιητικός ) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς 
∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα, που είναι «Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013», δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Ευρωπαϊκής Πρωτοβουλίας Πολιτών Νόμος του 2013».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ευρωπαϊκής 
Πρωτοβουλίας Πολιτών Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 Ιουνίου 2013.  Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα και της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση μέτρων για την εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΕ) 
αριθ. 211/2011 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Φεβρουαρίου 2011 όπως 
τροποποιήθηκε το 2013 σχετικά με την πρωτοβουλία πολιτών, η οποία αποτελεί εργαλείο για τη συμμετοχική 
δημοκρατία στην Ευρώπη. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο ορίζεται ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών 
ως η αρμόδια αρχή για την εφαρμογή των προνοιών του πιο πάνω αναφερόμενου κανονισμού και προβλέπεται 
η επιβολή διοικητικών προστίμων στις περιπτώσεις παράβασης των διατάξεών του από τους διοργανωτές 
πρωτοβουλίας πολιτών.  

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες του υπό αναφορά κανονισμού, με τη θεσμοθέτηση της 
πρωτοβουλίας των πολιτών η Ευρωπαϊκή Επιτροπή καλείται, στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων της, να υποβάλει 
οποιαδήποτε πρόταση επί θεμάτων στα οποία οι πολίτες θεωρούν ότι απαιτείται νομική πράξη της Επιτροπής 
για την εφαρμογή των συνθηκών, την οποία υποστηρίζουν έγκυρα τουλάχιστον ένα εκατομμύριο 
υπογράφοντες πολίτες προερχόμενοι από το ένα τέταρτο τουλάχιστον των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. Κάθε κράτος μέλος πρέπει να συλλέγει τον ελάχιστο αριθμό δηλώσεων υποστήριξης, που αντιστοιχεί 
στον αριθμό των μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που εκλέγονται από το κράτος αυτό επί 750.  Για την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία ο αριθμός αυτός ανέρχεται στις 4 500 δηλώσεις υποστήριξης. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, η κατάθεση 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου κρίθηκε αναγκαία μετά από σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, σύμφωνα με την οποία κρίθηκε ότι οι πρόνοιες του Ποινικού Κώδικα ή/και του περί Επεξεργασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) Νόμου δεν καλύπτουν πλήρως το θέμα της 
επιβολής κυρώσεων, όπως προβλέπεται στον υπό αναφορά κανονισμό για τις περιπτώσεις παράβασης των 
διατάξεών του από τους διοργανωτές πρωτοβουλίας πολιτών. 

Σε σχετικό σημείωμα της Υπηρεσίας Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής σημειώνονται τα εξής: 

«Επισημαίνεται ότι ο κανονισμός της ΕΕ, ως νομοθετικό μέσο, έχει άμεση ισχύ και δεσμεύει πλήρως την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία ως προς όλες τις διατάξεις του από την ημερομηνία που αυτός τέθηκε σε ισχύ, αφού 
από την ημερομηνία αυτή ουσιαστικά εξομοιώνεται με εσωτερική νομοθεσία, για την οποία απαιτούνται απλώς 
εφαρμοστικά μέτρα, χωρίς την ανάγκη ενσωμάτωσης των διατάξεών του σε ημεδαπή νομοθεσία. 

Στις 16 Φεβρουαρίου 2011 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο εξέδωσαν τον Κανονισμό (ΕΕ) 
αριθ. 211/2011 (“ο Κανονισμός”) σχετικά με την πρωτοβουλία πολιτών.  Σύμφωνα με τον εν λόγω κανονισμό, 
ως ημερομηνία έναρξης της ισχύος της εν λόγω πρωτοβουλίας ορίστηκε η 1η Απριλίου 2012. 

Ο κανονισμός θεσπίζει τις διαδικασίες και τις προϋποθέσεις που απαιτούνται για την υποβολή μιας 
πρωτοβουλίας πολιτών.  Σύμφωνα με τις κείμενες διατάξεις, ο θεσμός αυτός παρέχει τη δυνατότητα σε ένα 
εκατομμύριο πολίτες από τουλάχιστον ένα τέταρτο των κρατών μελών της Ένωσης (τουλάχιστον επτά κράτη) 
να ζητήσουν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να υποβάλει νομοθετική πρόταση στον τομέα της αρμοδιότητάς 
της.  Η επιτροπή των πολιτών (διοργανωτές) πρέπει να αποτελείται από τουλάχιστον επτά πολίτες κρατών 
μελών που να είναι κάτοικοι τουλάχιστον επτά διαφορετικών κρατών μελών και να έχουν στη διάθεσή τους ένα 
έτος, για να συγκεντρώσουν τις απαραίτητες δηλώσεις υποστήριξης.  Ο αριθμός των δηλώσεων υποστήριξης 
πρέπει να πιστοποιείται από τις αρμόδιες αρχές των κρατών μελών.  Στη συνέχεια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει 
στη διάθεσή της τρεις μήνες, για να εξετάσει την πρωτοβουλία και να προβεί στις απαραίτητες ενέργειες. 

Όσον αφορά τον ελάχιστον αριθμό των δηλώσεων υποστήριξης ανά κράτος μέλος, το άρθρο 7 του 
κανονισμού προβλέπει ότι από το ένα τέταρτο των κρατών μελών κάθε κράτος μέλος πρέπει να συλλέγει τον 
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ελάχιστο αριθμό δηλώσεων που αναφέρεται στο Παράρτημα Ι του κανονισμού.  Ο ελάχιστος αριθμός 
δηλώσεων υποστήριξης που προβλέπεται για κάθε κράτος μέλος αντιστοιχεί στον αριθμό των μελών του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που εκλέγονται σε κάθε κράτος μέλος επί 750.  Για την Κυπριακή ∆ημοκρατία ο 
αριθμός αυτός ανέρχεται στις 4 500 δηλώσεις υποστήριξης. 

Σημειώνεται ότι, για να μπορούν να υποστηρίξουν μια πρωτοβουλία πολιτών, οι υπογράφοντες πρέπει 
να είναι πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να βρίσκονται σε ηλικία που να τους παρέχει δικαίωμα ψήφου 
στις εκλογές για το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο [άρθρο 3(4) του κανονισμού].  Η συγκέντρωση των εν λόγω 
δηλώσεων υποστήριξης μπορεί να γίνε σε έντυπη ή ηλεκτρονική μορφή, ενώ οι υπογράφοντες μπορούν να 
υποστηρίξουν μια πρωτοβουλία μόνο μία φορά [άρθρο 5(3)]. 

Σύμφωνα με το άρθρο 4(2) του κανονισμού, η Επιτροπή μπορεί να αρνηθεί την καταχώριση μιας 
πρωτοβουλίας, όταν αυτή: 

 είναι καταφανώς εκτός του πλαισίου των αρμοδιοτήτων της Επιτροπής να υποβάλλει πρόταση για την 
έκδοση νομικής πράξης ή 

 είναι κατάφωρα καταχρηστική, επιπόλαια ή κακόβουλη ή 

 αντίκειται στις αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή 

 η σύνθεση της “επιτροπής πολιτών” δεν είναι σύμφωνη με τις διατάξεις του υπό αναφορά κανονισμού». 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών 
υπενθύμισε ότι ο κανονισμός, από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του (1η Απριλίου 2012), είναι 
δεσμευτικός ως προς όλες τις διατάξεις του με άμεση ισχύ σε κάθε κράτος μέλος χωρίς την ανάγκη 
ενσωμάτωσής του στο εθνικό δίκαιο και το εν λόγω νομοσχέδιο περιλαμβάνει αποκλειστικά πρόνοιες που 
διασφαλίζουν την εφαρμογή του κανονισμού αυτού.  Συναφώς, ανέφερε ότι υπάρχει ήδη σε εξέλιξη η 
πρωτοβουλία «Η ύδρευση και η αποχέτευση είναι ανθρώπινο δικαίωμα!  Το νερό είναι δημόσιο αγαθό, όχι 
εμπόρευμα!», βασισμένη στους πιο πάνω κανονισμούς, με συμμετοχή δηλώσεων υποστήριξης και από την 
Κύπρο, χωρίς να παρουσιαστεί μέχρι στιγμής κανένα πρόβλημα. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι, σύμφωνα με τον περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμο [Ν. 
141(Ι)/2002 όπως έχει τροποποιηθεί έκτοτε], ο γενικός διευθυντής του ίδιου υπουργείου ορίζεται ως Γενικός 
Ληξίαρχος και μεταξύ άλλων έχει πρόσβαση σε αρχεία και μητρώα όλων των πολιτών της ∆ημοκρατίας.  Για το 
λόγο αυτό ο γενικός διευθυντής του ίδιου υπουργείου έχει οριστεί και ως η αρμόδια αρχή για την εφαρμογή των 
προνοιών του ευρωπαϊκού αυτού κανονισμού, καθώς τα εν λόγω αρχεία και μητρώα αποτελούν μέσο 
εξακρίβωσης στοιχείων των συμμετεχόντων πολιτών.  

 Οι εκπρόσωποι του Γραφείου του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και του Γραφείου του Επίτροπου Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου 
νόμου, καθώς ο θεσμός της ευρωπαϊκής πρωτοβουλίας ενισχύει τις δημοκρατικές διαδικασίες στους κόλπους 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η ψήφιση του εν λόγω νομοσχεδίου θα διευκολύνει τις διαδικασίες εφαρμογής του 
θεσμού αυτού. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν τις 
επιφυλάξεις τους για το κατά πόσο τα προτεινόμενα διοικητικά πρόστιμα που θα επιβάλλονται στους 
διοργανωτές για καθορισμένες παραβάσεις είναι αυστηρά, κατά πόσο η επιβολή προστίμων πρέπει να γίνεται 
αυτεπάγγελτα από την αρμόδια αρχή και κατά πόσο για κάποιες από αυτές τις παραβάσεις πρέπει να 
ακολουθείται ποινική διαδικασία αντί διοικητικής.  Ειδικότερα, το διοικητικό πρόστιμο που επιβάλλεται, εάν με 
δόλιο τρόπο διαπιστωθεί ότι ο διοργανωτής εξαπατά τους πολίτες, προϋποθέτει ότι η αρμοδία αρχή κρίνει ως 
προς τη δολιότητα τα μέσα που χρησιμοποιήθηκαν και μεταφέρει την ευθύνη της απόδειξης για το αντίθετο 
στους διοργανωτές. 

 Τοποθετούμενη σχετικά, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα ανέφερε ότι ο 
κανονισμός επιτρέπει την επιβολή κυρώσεων στους διοργανωτές, σύμφωνα με το εφαρμοστέο εθνικό δίκαιο.  
Συνεπώς, η επιβολή διοικητικών προστίμων για παραβάσεις του εν λόγω κανονισμού από τους διοργανωτές 
κρίθηκε ως η ενδεδειγμένη διαδικασία.  Επίσης, πρόσθεσε ότι η εν λόγω διαδικασία διασφαλίζει τα δικαιώματα 
του επηρεαζόμενου προσώπου να ακουστεί ενώπιον της αρμόδιας αρχής και να αμφισβητήσει την αρχική 
απόφασή της.  Περαιτέρω, ανέφερε ότι τα προτεινόμενα διοικητικά πρόστιμα καθορίστηκαν, ώστε αυτά να είναι 
αποτρεπτικά.  Ως εκ τούτου, κρίνονται δίκαια. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γιʼ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αρμοδιότητες της Αρμόδιας Αρχής.  Άρθρο 3. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 4. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ευρωπαϊκής Πρωτοβουλίας Πολιτών Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί την Άσκηση στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, 
∆ιπλωματούχων Μηχανικών, Εγγεγραμμένων στον Κλάδο Αγρονομικής-Τοπογραφικής του ΕΤΕΚ, για 
Σκοπούς Εγγραφής τους στο Μητρώο Αρμοδίων Χωρομετρών, Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι περί την Άσκηση 
στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, ∆ιπλωματούχων Μηχανικών, Εγγεγραμμένων στον 

Κλάδο Αγρονομικής-Τοπογραφικής του ΕΤΕΚ, για Σκοπούς Εγγραφής τους στο Μητρώο Αρμοδίων 
Χωρομετρών, Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Νίκος Νουρής 

 Χρίστος Μέσης   Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Κυπριανού  Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 Ιουνίου 2013.  Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), του Συμβουλίου Κτηματογράφησης Κύπρου και του Συνδέσμου Αγρονόμων 
Τοπογράφων Μηχανικών Κύπρου. 
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 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 67(1) του περί της 
Χωρομετρίας Νόμου [Νόμος αρ. 67(Ι) του 2005], είναι η θέσπιση των περί την Άσκηση στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, ∆ιπλωματούχων Μηχανικών, Εγγεγραμμένων στον Κλάδο Αγρονομικής-
Τοπογραφικής του ΕΤΕΚ, για Σκοπούς Εγγραφής τους στο Μητρώο Αρμοδίων Χωρομετρών, Κανονισμών, έτσι 
ώστε οι ασκούμενοι διπλωματούχοι μηχανικοί που είναι εγγεγραμμένοι στον Κλάδο Αγρονομικής 
Τοπογραφικής Μηχανικής του ΕΤΕΚ να αποκτήσουν πείρα στη διεξαγωγή κτηματικών χωρομετρικών 
εργασιών στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για περίοδο ενός έτους, με σκοπό την εγγραφή τους στο 
μητρώο αρμόδιων χωρομετρών.     

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 26(β) του περί Χωρομετρίας Νόμου, ένας διπλωματούχος 
μηχανικός που είναι εγγεγραμμένος στον Κλάδο Αγρονομικής Τοπογραφικής Μηχανικής του ΕΤΕΚ, για να 
εγγραφεί στο μητρώο αρμόδιων χωρομετρών και ως εκ τούτου να δικαιούται να διεξάγει κτηματικές 
χωρομετρικές εργασίες ως ιδιώτης, απαιτείται να έχει πείρα ενός έτους.  Ως τέτοια πείρα λογίζεται αυτή που 
αποκτήθηκε είτε με εργασία στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας είτε σε ιδιωτικό γραφείο το οποίο 
ασχολείται τα τελευταία πέντε χρόνια με κτηματικές χωρομετρικές εργασίες.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, 
παρουσιάζεται σήμερα αδυναμία των ιδιωτικών γραφείων να εργοδοτήσουν για σκοπούς απόκτησης πείρας 
όλους τους νέους διπλωματούχους τοπογράφους μηχανικούς, ενώ το πρόβλημα αναμένεται να επιδεινωθεί 
λόγω της πρώτης αποφοίτησης τοπογράφων μηχανικών και μηχανικών γεωπληροφορικής από το Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) εντός του 2013.  Ως εκ τούτου, το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
εισηγήθηκε όπως καταρτιστούν κανονισμοί οι οποίοι να ρυθμίζουν την απασχόληση στο τμήμα περιορισμένου 
αριθμού διπλωματούχων μηχανικών εγγεγραμμένων στον Κλάδο Αγρονομικής Τοπογραφικής Μηχανικής του 
ΕΤΕΚ για περίοδο ενός έτους, με σκοπό την απόκτηση πείρας στη διεξαγωγή κτηματικών χωρομετρικών 
εργασιών. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η διαβούλευση με άμεσα εμπλεκόμενους φορείς έχει γίνει στα 
πλαίσια των συσκέψεων που πραγματοποίησε το Συμβούλιο Κτηματογράφησης Κύπρου και που αφορούσαν 
τους υπό αναφορά κανονισμούς.  Ειδικότερα, το ΕΤΕΚ, ο Σύνδεσμος Αγρονόμων Τοπογράφων Μηχανικών 
Κύπρου και ιδιώτες αρμόδιοι χωρομέτρες εκπροσωπούνται στην υφιστάμενη σύνθεση του εν λόγω συμβούλιου 
και στα πλαίσια των συσκέψεών του για τους υπό αναφορά κανονισμούς είχαν τοποθετηθεί θετικά στην 
προώθησή τους. 

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών αναμένεται να 
επιφέρει αύξηση του υγιούς ανταγωνισμού και μείωση των προσφερόμενων τιμών στην παροχή υπηρεσιών για 
τη διεξαγωγή κτηματικών χωρομετρικών εργασιών, με αποτέλεσμα την αύξηση του αριθμού των χωρομετρικών 
υποθέσεων που αναλαμβάνονται από τον ιδιωτικό τομέα και την αποσυμφόρηση των εργασιών του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.  Στα ίδια στοιχεία επίσης αναφέρεται ότι η εκπαιδευτική αμοιβή των 
ασκουμένων θα καθορίζεται από τον Υπουργό Οικονομικών και θα εγκρίνεται από το Υπουργικό Συμβούλιο, 
ενώ για το 2013 εγκρίθηκαν για άσκηση πέντε διπλωματούχοι τοπογράφοι μηχανικοί με αμοιβή €260 το μήνα 
έκαστος. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών από την επιτροπή ο εκπρόσωπος του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών επισήμανε ότι η αδυναμία των 
ιδιωτικών γραφείων να απασχολήσουν όλους τους νέους διπλωματούχους τοπογράφους μηχανικούς για 
σκοπούς απόκτησης της απαιτούμενης πρακτικής άσκησης και σχετικής πείρας οφείλεται κυρίως στην 
οικονομική κρίση και την κάμψη που παρουσιάζει η αγορά ακινήτων.  Ο ίδιος ενημέρωσε περαιτέρω την 
επιτροπή ότι η συνεισφορά των ιδιωτικών γραφείων στη διεκπεραίωση κτηματικών χωρομετρικών εργασιών 
είναι ουσιαστική, καθώς σήμερα υπολογίζεται ότι το 50% αυτών των εργασιών γίνεται από ιδιώτες, και 
διευκρίνισε ότι οι εν λόγω προσλήψεις δεν εμπίπτουν στο μορατόριουμ προσλήψεων που έχει θέσει η 
κυβέρνηση, αφού πρόκειται για εργοδότηση ασκουμένων για περίοδο ενός έτους.  Επίσης, ο ίδιος 
εκπρόσωπος ξεκαθάρισε ότι οι ασκούμενοι διπλωματούχοι τοπογράφοι μηχανικοί που θα αποκτήσουν πείρα 
ενός έτους στο τμήμα δεν πρόκειται να αποκτήσουν κανένα πλεονέκτημα, σε περίπτωση μελλοντικής 
εργοδότησής τους στο δημόσιο τομέα, σύμφωνα και με την εκπρόσωπο του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, και σε καμιά περίπτωση σε σχέση με τους αντίστοιχους 
ασκουμένους σε ιδιωτικά γραφεία, ενώ παράλληλα ανέφερε ότι αναμένεται να αποφοιτούν 12-15 τοπογράφοι 
μηχανικοί και μηχανικοί γεωπληροφορικής από το ΤΕΠΑΚ ετησίως.  

 Οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ, του Συμβουλίου Κτηματογράφησης Κύπρου και του Συνδέσμου Αγρονόμων 
Τοπογράφων Μηχανικών Κύπρου συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
κανονισμών, καθώς οι εν λόγω προσλήψεις θα αποτελέσουν μια μικρή ανάσα και διέξοδο για άνεργους 
πτυχιούχους.   



 

 

2107 

 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών μέλη της επιτροπής εξέφρασαν τον 
προβληματισμό τους κατά πόσο θα μπορούσαν να γίνουν ανάλογες προσλήψεις, έτσι ώστε, πέραν των νέων 
διπλωματούχων τοπογράφων μηχανικών, να βοηθηθούν για σκοπούς άσκησης και οι νέοι διπλωματούχοι 
εκτιμητές ακινήτων από το  Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, δεδομένων και των δεσμεύσεων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην τρόικα για ολοκλήρωση της επανεκτίμησης των ακινήτων μέχρι το τέλος του 
2014, καθώς και απόφοιτοι συναφών τεχνικών κλάδων.   

 Τοποθετούμενος σχετικά ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας συμφώνησε με 
την ανάγκη όπως βοηθηθούν και οι νέοι διπλωματούχοι εκτιμητές ακινήτων, όμως ξεκαθάρισε ότι αυτό δεν 
μπορεί να γίνει ταυτόχρονα και ούτε με το παρόν νομοθέτημα, προσθέτοντας ότι οι τοπογράφοι αντιμετωπίζουν 
το μεγαλύτερο πρόβλημα.  Περαιτέρω, τόνισε ότι η συμβατότητα στον τρόπο διεκπεραίωσης  κτηματικών 
χωρομετρικών εργασιών ανάμεσα στο τμήμα και στα ιδιωτικά γραφεία αποτέλεσε βασική προϋπόθεση για την 
πρόσληψη νέων ασκούμενων διπλωματούχων τοπογράφων μηχανικών και ως εκ τούτου πρέπει να γίνουν 
ενέργειες ανάλογης σύγκλισης από τα ιδιωτικά γραφεία που διενεργούν εκτιμήσεις. 

 Παράλληλα, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την άποψη ότι το υφιστάμενο καθεστώς των απαιτούμενων 
κριτήριων, για να δικαιούται κάποιος να διεξάγει κτηματικές χωρομετρικές εργασίες, αποτελεί τροχοπέδη για 
τους νέους πτυχιούχους.  Ειδικότερα, εξέφρασαν τον προβληματισμό τους κατά πόσο πρέπει να θεωρείται 
αναγκαία η πρακτική άσκηση ενός έτους για τους κατόχους διπλώματος τοπογράφου μηχανικού, καθώς αυτοί 
περνούν από πρακτική άσκηση κατά τη φοίτησή τους, και περαιτέρω κατά πόσο πρέπει να θεωρείται αναγκαία 
η εγγραφή τους στο ΕΤΕΚ, για να δικαιούνται να ασκήσουν το επάγγελμα.  

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας απάντησε σχετικά ότι η απόκτηση 
πείρας ενός έτους, έτσι ώστε να δικαιούται ένας πτυχιούχος να εξασκήσει το επάγγελμα, είναι αναγκαία και 
αποτελεί πρακτική που ισχύει και για άλλες κατηγορίες επαγγελμάτων, όπως π.χ. ιατροί και δικηγόροι.  
Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος τόνισε ότι η εγγραφή των διπλωματούχων τοπογράφων μηχανικών στο ΕΤΕΚ 
πρέπει να παραμείνει ως προϋπόθεση, για να δικαιούνται να ασκήσουν το επάγγελμα, καθώς έτσι 
διασφαλίζεται και κατοχυρώνεται το εν λόγω επάγγελμα.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διατύπωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγούνται στην ολομέλεια της Βουλής την έγκριση των υπό αναφορά 
κανονισμών, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί της Άσκησης στο 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας ∆ιπλωματούχων Μηχανικών Εγγεγραμμένων στον Κλάδο 
Αγρονομικής Τοπογραφικής του ΕΤΕΚ για Σκοπούς Εγγραφής τους στο Μητρώο Αρμόδιων 
Χωρομετρών Κανονισμοί του 2013». 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ΑΚΕΛ, ∆ΗΚΟ, Ε∆ΕΚ υπέρ.  Ο ∆ΗΣΥ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα ψηφίσουμε τους συγκεκριμένους κανονισμούς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Μετονομασίας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Ιουνίου 2013. Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας 
κλήθηκε και παρευρέθηκε ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού. Σημειώνεται ότι στην ίδια συνεδρία είχε κληθεί και το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, λειτουργός του οποίου διαμήνυσε ότι δεν κρίνεται απαραίτητη η παρουσία εκπροσώπου του 
Γραφείου σε αυτή. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η μετονομασία του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε 
Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ώστε να δίνεται η ορθή βαρύτητα στη διεθνή και 
εσωτερική εκπροσώπηση και να αποδίδεται καλύτερα το εύρος των εργασιών του εν λόγω υπουργείου. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο 
προτεινόμενος νόμος έτυχε νομοτεχνικού ελέγχου από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 
εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο σε σχετική συνεδρία του στις 5 Ιουνίου 2013.  Επιπρόσθετα, η ίδια 
εκπρόσωπος, απαντώντας σε σχετική ερώτηση μελών της επιτροπής, ανέφερε ότι για τη μετονομασία του εν 
λόγω υπουργείου δε χρειάζεται τροποποίηση του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, διότι σε αυτό δε 
γίνεται καμία ονομαστική αναφορά στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μετονομάστηκε έτσι το 1994 με την 
ψήφιση του Νόμου αρ. 69(Ι) του 1994, καθώς προηγουμένως ονομαζόταν Υπουργείο Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία σε 
νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Μετονομασία του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα 
Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Νίκος Νικολαΐδης 

 Μαρία Κυριακού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Αντρέα Φακοντή, Κώστα Κώστα και Χριστάκη Τζιοβάνη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιουνίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της ΠΟΒΕΚ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών 
Κέντρων Τεχνικού Ελέγχου Οχημάτων Κύπρου (ΠΑΣΙΚΤΕΟΚ), του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και 
της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός 
Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) Νόμου, Νόμος 1(Ι) του 2007, όπως αυτός τροποποιήθηκε έκτοτε, ώστε, 
σε περίπτωση αύξησης ή μείωσης του συντελεστή φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ), να αυξάνεται ή να 
μειώνεται ανάλογα το τέλος που καταβάλλεται στα Ιδιωτικά Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου Οχημάτων (ΙΚΤΕΟ) από 
τους ιδιοκτήτες μηχανοκίνητων οχημάτων για τη διενέργεια περιοδικού τεχνικού ελέγχου ή για τη διενέργεια 
επανεξέτασης.   

 Σύμφωνα με τον εκ των εισηγητών της πρότασης νόμου κ. Κώστα Κώστα, η υπό αναφορά τροποποίηση 
κρίνεται αναγκαία, καθότι μετά την αύξηση του ΦΠΑ από 15% σε 18% οι ιδιοκτήτες των ΙΚΤΕΟ δεν μπορούν 
να εισπράξουν τον αυξημένο κατά 3% ΦΠΑ, αφού δεν υπάρχει σχετική πρόνοια στο νόμο, και ως εκ τούτου 
αναγκάζονται να πληρώνουν οι ίδιοι στο κράτος τη διαφορά αυτή.  Συγκεκριμένα, όπως ανέφερε, κατά το έτος 
2012 οι εν λόγω ιδιοκτήτες αναγκάστηκαν να πληρώσουν στο κράτος το συνολικό ποσό των €240.000, χωρίς 
να έχουν τη δυνατότητα να εισπράξουν αυτό από τους ιδιοκτήτες μηχανοκίνητων οχημάτων.  Με βάση τα 
δεδομένα αυτά, όπως δήλωσε περαιτέρω, προτείνεται η ανάλογη αύξηση στα καθοριζόμενα από το νόμο τέλη 
και η αντίστοιχη μετατροπή των καθοριζόμενων ποσών από λίρες σε ευρώ.   

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών Μεταφορών δήλωσε ότι το πιο πάνω αίτημα είναι αιτιολογημένο, 
γι’ αυτό εισηγήθηκε μηδαμινή επιπρόσθετη αύξηση των τελών αυτών, ώστε να επέλθει η στρογγυλοποίησή 
τους.  Επιπρόσθετα, πληροφόρησε την επιτροπή ότι ήδη το υπουργείο του ετοιμάζει σχετικό νομοσχέδιο για 
αναθεώρηση όλων των τελών, το οποίο αναμένεται να κατατεθεί σύντομα στη Βουλή. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αφού προέβη σε περιορισμένης 
έκτασης εισηγήσεις νομοτεχνικής φύσεως, δήλωσε ότι δεν υπάρχει οποιοδήποτε νομικό κώλυμα στην ψήφιση 
της υπό συζήτηση πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως 
αυτή τελικά διαμορφώθηκε σύμφωνα με τις πιο πάνω εισηγήσεις, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος 
της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού 
Ελέγχου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου.   Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα 
Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Οι περί της Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας (Ειδικοί Όροι) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί της Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας (Ειδικοί Όροι) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Αθηνά Κυριακίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους υπό συζήτηση 
κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 21η  Ιουνίου 2013.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εξωτερικών και 
εκπρόσωποι της κλαδικής επιτροπής της Παγκύπριας Συντεχνίας ∆ημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥ∆Υ) στο 
Υπουργείο Εξωτερικών.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση αυτή.  

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των παραγράφων 
(δ), (ε), (στ) και (η) του εδαφίου (2) του άρθρου 7 του περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας Νόμου, 
είναι η τροποποίηση των περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας (Ειδικοί Όροι) Κανονισμών, έτσι ώστε 
να μειωθούν στο μέτρο του δυνατού οι δαπάνες που σχετίζονται με τις μεταθέσεις υπαλλήλων στο εξωτερικό. 

 Ειδικότερα, οι υπό συζήτηση κανονισμοί προβλέπουν τα εξής: 

1. Τροποποίηση του Κανονισμού 4, με βάση τον οποίο ρυθμίζεται το θέμα της χρονικής διάρκειας 
παραμονής των υπαλλήλων σε διπλωματική αποστολή, έτσι ώστε: 

 α. στην περίπτωση των μελών της εξωτερικής υπηρεσίας και για μια μεταβατική περίοδο μέχρι την 
31η ∆εκεμβρίου 2016 να δίνεται δυνατότητα παράτασης της χρονικής διάρκειας της υπηρεσίας 
τους στην ίδια έδρα, πέραν αυτής που καθορίζεται στους υφιστάμενους κανονισμούς, και 

β. όσον αφορά τους Λειτουργούς Αρχείων και Επικοινωνιών, καθώς και το εναλλάξιμο προσωπικό 
και τους υπαλλήλους του Γενικού Λογιστηρίου που αποσπώνται στην εξωτερική υπηρεσία για 
σκοπούς εκτέλεσης ειδικών καθηκόντων ή μετατίθενται στο εξωτερικό, να καθίσταται δυνατή, με 
πλήρως αιτιολογημένη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, η παράταση, σε ετήσια βάση, της 
υπηρεσίας τους, πέραν της καθορισμένης πενταετίας, νοουμένου ότι η συνολική υπηρεσία τους 
δε θα υπερβαίνει τα εννέα έτη. 

2. Τροποποίηση του Κανονισμού 11, ο οποίος προβλέπει μεταξύ άλλων δικαίωμα επιδόματος συντήρησης 
υπαλλήλου για δεκαπέντε μέρες μετά την άφιξή του σε νέα έδρα στο εξωτερικό, έτσι ώστε να ρυθμιστεί 
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και νομοθετικά η ήδη υπάρχουσα πρακτική με βάση την οποία το ποσό που καταβάλλεται ως έξοδα 
συντήρησης για περίοδο που υπερβαίνει τις ως άνω προβλεπόμενες δεκαπέντε μέρες λογίζεται ως 
επίδομα ενοικίου στα πλαίσια των Κανονισμών. 

3. Κατάργηση του δικαιώματος που παρέχεται δυνάμει του Κανονισμού 16 σε οποιοδήποτε υπάλληλο 
υπηρετεί στο εξωτερικό, μετά από καθορισμένη διάρκεια υπηρεσίας, και στον οποίο χορηγείται άδεια 
απουσίας για καταβολή των ναύλων για μετάβαση του ιδίου και της οικογένειάς του από την έδρα του 
μέχρι την Κύπρο με επιστροφή, νοουμένου ότι θα περάσει στην Κύπρο την άδειά του για καθορισμένη 
περίοδο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προτεινόμενοι κανονισμοί κατατέθηκαν 
στη Βουλή στα πλαίσια των προσπαθειών του Υπουργείου Εξωτερικών να συνδράμει στο μέγιστο βαθμό στη 
συντονισμένη προσπάθεια της κυβέρνησης για δημοσιονομική εξυγίανση και έξοδο του κράτους από τη 
δυσμενή οικονομική θέση στην οποία έχει περιέλθει. 

 Κατά τη συζήτηση που πραγματοποιήθηκε επί των προτεινόμενων κανονισμών ο γενικός διευθυντής 
του Υπουργείου Εξωτερικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι η πρώτη προτεινόμενη τροποποίηση συνεπάγεται 
μείωση των μεταθέσεων των υπαλλήλων της διπλωματικής υπηρεσίας για την περίοδο που θα είναι σε ισχύ, 
δηλαδή μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2016, μειώνοντας με τον τρόπο αυτό και τα έξοδα μετακίνησης που θα 
καταβληθούν από το Υπουργείο Εξωτερικών για την περίοδο αυτή.  Σημείωσε περαιτέρω ότι στις πλείστες των 
περιπτώσεων δε θα εξαντλείται η μέγιστη περίοδος που προβλέπεται, δηλαδή το ένα έτος, αλλά η παράταση 
θα περιορίζεται σε αριθμό μηνών και θα κατατίθεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων αιτιολογημένος κατάλογος 
των περιπτώσεων στις οποίες έχει γίνει χρήση της εν λόγω πρόνοιας. 

 Όσον αφορά την τρίτη προτεινόμενη τροποποίηση, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εξωτερικών 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι η κατάργηση του δικαιώματος στα ναύλα, όπως προβλέπεται στον Κανονισμό 16 
των υφιστάμενων κανονισμών, προτείνεται για καθαρά οικονομικούς λόγους μετά από μεγάλες πιέσεις στο 
Υπουργείο Εξωτερικών για μείωση του κόστους της διπλωματικής υπηρεσίας.  Το δικαίωμα αυτό έχει ήδη 
ασκηθεί για το έτος 2013 και πρόκειται να εφαρμοστεί η κατάργηση του δικαιώματος στα ναύλα για τις νέες 
αιτήσεις. 

 Ο εκπρόσωπος της κλαδικής επιτροπής της ΠΑΣΥ∆Υ στο Υπουργείο Εξωτερικών μετάφερε στην 
επιτροπή τη συναίνεση της κλαδικής όσον αφορά τις πρώτες τρεις προτεινόμενες τροποποιήσεις, εξέφρασε 
όμως την κάθετη αντίθεσή της στην κατάργηση του δικαιώματος στα ναύλα.  Όπως ανέφερε ο εν λόγω 
εκπρόσωπος, η μετάθεση εκτός Κύπρου είναι μέρος των όρων υπηρεσίας των υπαλλήλων και πολλές φορές 
το κόστος μεταφοράς τους στην Κύπρο είναι πολύ ψηλό, ιδιαίτερα υπό τις παρούσες συνθήκες που έχουν 
μειωθεί σε μεγάλο βαθμό το επίδομα εξωτερικού, το επίδομα ενοικίου και το εκπαιδευτικό επίδομα, 
καθιστώντας ακόμα πιο δυσχερή την οικονομική κατάσταση των υπαλλήλων που επηρεάζονται από την 
πρόνοια αυτή. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τελικά επί του θέματος κατά τη συζήτηση των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια της Βουλής για σκοπούς τελικής τοποθέτησης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λήψη απόφασης εδώ, στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης-Πλαίσιο για ∆ιασυνοριακή Συνεργασία 
μεταξύ Τοπικών Κοινοτήτων ή Αρχών και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) Νόμος του 2013».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης-Πλαίσιο για ∆ιασυνοριακή Συνεργασία μεταξύ Τοπικών 

Κοινοτήτων ή Αρχών και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Αθηνά Κυριακίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 Μαΐου, στις 14 Ιουνίου, καθώς και την 21η 
Ιουνίου 2013.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο 
γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εξωτερικών, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου Επιτρόπου Νομοθεσίας, του Γραφείου Προγραμματισμού, 
καθώς και της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου.  

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος κύρωση της 
Ευρωπαϊκής Σύμβασης-Πλαίσιο για ∆ιασυνοριακή Συνεργασία μεταξύ Τοπικών Κοινοτήτων ή Αρχών, του 
Πρόσθετου Πρωτοκόλλου της Σύμβασης ∆ιασυνοριακής Συνεργασίας Μεταξύ Τοπικών Κοινοτήτων ή Αρχών, 
του Πρωτοκόλλου Αρ. 2 της Σύμβασης για ∆ιασυνοριακή Συνεργασία Μεταξύ Τοπικών Κοινοτήτων ή Αρχών 
αναφορικά με ∆ιεδαφική Συνεργασία και του Πρωτόκολλου Αρ. 3 της Σύμβασης για ∆ιασυνοριακή Συνεργασία 
Μεταξύ Τοπικών Κοινοτήτων ή Αρχών.  

 Σημειώνεται ότι είχε προηγουμένως κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων και τεθεί ενώπιον της τότε 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών σχετικό νομοσχέδιο, το οποίο δεν περιλάμβανε κύρωση του Τρίτου 
Πρωτοκόλλου της Σύμβασης και το οποίο αποσύρθηκε από την εκτελεστική εξουσία στις 27 Μαρτίου 2008. 
Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου αυτού είχαν διατυπωθεί από μέρους της επιτροπής επιφυλάξεις σε σχέση 
με ενδεχόμενους πολιτικούς κινδύνους από την εφαρμογή της σύμβασης, ειδικότερα όσον αφορά τυχόν 
εκμετάλλευση των προνοιών της από την Τουρκία, η οποία είναι από καιρό συμβαλλόμενο μέρος στη σύμβαση 
αυτή, για προώθηση συνεργασίας μεταξύ κατεχόμενων δήμων ή αρχών με δήμους και αρχές στις ελεύθερες 
περιοχές. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το νομοσχέδιο αυτό αποσύρθηκε, 
προκειμένου να υπάρξουν περαιτέρω διαβουλεύσεις μεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Γραφείου Επιτρόπου Νομοθεσίας 
και, μετά από σχετικές διαβουλεύσεις, το Υπουργείο Εξωτερικών πρότεινε την υπογραφή και του Τρίτου 
Πρωτοκόλλου της Σύμβασης, με την προϋπόθεση κατάθεσης κατάλληλης δήλωσης και επιφύλαξης για 
εξαίρεση των κατεχόμενων περιοχών από την εφαρμογή τους. 

 Σύμφωνα πάντα με τα πιο πάνω στοιχεία, η σύμβαση έχει ήδη υπογραφεί από σαράντα εκ των σαράντα 
επτά κρατών μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης, ενώ τριάντα επτά από τα σαράντα κράτη που την 
υπέγραψαν έχουν ολοκληρώσει τη διαδικασία επικύρωσής της, θέτοντας έτσι τη σύμβαση σε ισχύ.  

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Εξωτερικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Τουρκία έχει υπογράψει τη σύμβαση, υποβάλλοντας ταυτόχρονα 
∆ήλωση με την οποία περιορίζει την εφαρμογή της σε χώρες με τις οποίες διατηρεί διπλωματικές σχέσεις, 
αποκλείοντας έτσι την Κύπρο.  Σημείωσε όμως ότι, με την υπογραφή της σύμβασης και των πρωτοκόλλων 
αυτής, η Κυπριακή ∆ημοκρατία κατέθεσε Ένσταση κατά της πιο πάνω ∆ήλωσης της Τουρκίας, με την οποία τη 
χαρακτηρίζει ως αντίθετη με το στόχο της σύμβασης.  

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εξωτερικών τοποθετήθηκε περαιτέρω γύρω από τις ανησυχίες 
που είχαν εκφραστεί από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών για δημιουργία υποχρεώσεων προς 
κατεχόμενους δήμους ή κοινότητες και ενημέρωσε την επιτροπή ότι κατατέθηκε, επίσης παράλληλα με την 
υπογραφή της σύμβασης και των πρωτοκόλλων της, ∆ήλωση με την οποία εξαιρούνται από την εφαρμογή της 
σύμβασης οι κατεχόμενες περιοχές.  

 Ολοκληρώνοντας την τοποθέτησή του, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εξωτερικών εξέφρασε την 
άποψη ότι με την κατάθεση της ∆ήλωσης και της Ένστασης που αναφέρονται πιο πάνω διασφαλίζονται 
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επαρκώς τα συμφέροντα της ∆ημοκρατίας και τόνισε ότι παράλειψη της ∆ημοκρατίας να τοποθετηθεί επί της 
επιφύλαξης της Τουρκίας μπορεί να αποβεί ζημιογόνα, δεδομένης της σχετικής πρόνοιας περί σιωπηρής 
αποδοχής, που περιλαμβάνεται στη Σύμβασης της Βιέννης για το ∆ίκαιο των Συνθηκών. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών ενημέρωσε πρόσθετα την επιτροπή ότι η σύμβαση και τα 
πρωτόκολλά της θα δώσουν τη δυνατότητα προώθησης διασυνοριακής και διεδαφικής συνεργασίας μεταξύ 
αρχών τοπικής και περιφερειακής αυτοδιοίκησης της Κύπρου και των άλλων συμβαλλομένων μερών σε θέματα 
όπως αστική, περιφερειακή και αγροτική ανάπτυξη, προστασία του περιβάλλοντος και αμοιβαία βοήθεια σε 
περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης. Ο ίδιος ανέφερε επίσης ότι η κύρωση της εν λόγω σύμβασης αποτελεί την 
απάντηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη Σύσταση που εξέδωσε το 2005 το Συμβούλιο Υπουργών του 
Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμού συμφώνησε με τα πιο πάνω και εξέφρασε την άποψη 
ότι η κύρωση της σύμβασης θα βοηθήσει και θα ενθαρρύνει τη συνεργασία μεταξύ των τοπικών αρχών. 

 Οι εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Γραφείου Επιτρόπου 
Νομοθεσίας συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου συμφώνησαν με τους 
σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, σημείωσαν όμως τη γενική ανάγκη καλύτερης διαβούλευσης με τις 
τοπικές αρχές σ’ όλα τα στάδια. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
εισηγείται ομόφωνα την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της σύμβασης-πλαίσιο 
και των πρωτοκόλλων της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης και των Πρωτοκόλλων.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 4. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης-Πλαίσιο για ∆ιασυνοριακή 
Συνεργασία μεταξύ Τοπικών Κοινοτήτων ή Αρχών και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ, συνάδελφοι, τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 
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(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Γεωλογικών Επισκοπήσεων 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.124-2013). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

2. Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.125-2013). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  

3. Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.126-2013). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  

4. Ο περί των Αθέμιτων Εμπορικών 
Πρακτικών των Επιχειρήσεων προς 
τους Καταναλωτές (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.127-2013). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

5. Ο περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.128-2013). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εσωτερικών 

6. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
(Εκπαίδευσις Οδηγών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.129-2013). 

Συγκοινωνιών και Έργων Συγκοινωνιών και Έργων 

7. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.130-2013). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

8. Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του 
Επαγγέλματος των Οπτικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.131-2013). 

Υγείας Υγείας 

9. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.132-2013). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

10. Ο περί Υγιεινής Παραγωγής Τροφίμων 
Ζωικής Προέλευσης και ∆ιάθεσής τους 
στην αγορά καθώς και για άλλα Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ.23.01.054.133-2013). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

11. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.134-2013). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

12. Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.135-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

13. Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

Οικονομικών Οικονομικών και 
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(Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.136-2013). 

Προϋπολογισμού 

14. Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.137-2013). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

15. Ο περί Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης 
Εσόδων από Παράνομες 
∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.138-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας 
Τάξεως 

Νομικών 

16. Οι περί Προσφύγων (Συνθήκες 
Υποδοχής Αιτητών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.037-2013). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

 Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.064-2013). 

Γιάννο Λαμάρη 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Εσωτερικών 

2. Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός ∆ιοικητικών 
Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.065-2013). 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  
και Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Νομικών 

3. Ο περί Ποινικού Κώδικα  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.066-2013). 

Σωτήρη Σαμψών, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 
Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 
Ρίκκο Μαππουρίδη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, 
Γεώργιο Γεωργίου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου,  
και Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Νομικών 

4. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.067-2013). 

Σωτήρη Σαμψών, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 
Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 
Ρίκκο Μαππουρίδη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, 
Γεώργιο Γεωργίου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου,  

Νομικών 
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και Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

5. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.068-2013). 

Ανδρέα Κυπριανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Εσωτερικών 

6. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.069-2013). 

Ανδρέα Κυπριανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Εσωτερικών 

7. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.070-2013). 

Γιώργο Βαρνάβα  
εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Άμυνας 

Νομικών 

8. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.071-2013). 

Γιώργο Βαρνάβα  
εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Άμυνας 

Νομικών και Παιδείας 

9. Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.072-2013). 

Ανδρέα Κυπριανού,  
Νίκο Νουρή και Κυριάκο 
Χατζηγιάννη 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Περιβάλλοντος 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Απ’ ό,τι βλέπω... Οι προτάσεις νόμου με αριθμό 7 και 8, που κατατίθενται εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας από τον πρόεδρό της, ο οποίος απουσιάζει, γι’ αυτό παίρνω το λόγο 
εγώ, εισηγούμαστε να παραπεμφθούν στην επιτροπή Άμυνας, επειδή αυτές οι δύο προτάσεις προέκυψαν μέσα 
από συζήτηση συγκεκριμένης άλλης πρότασης νόμου, που αφορά το φαινόμενο της φυγοστρατίας.  Είναι μια 
πρόταση νόμου που συζητήθηκε και προέκυψε η ανάγκη να κάνουμε αυτές τις προτάσεις, γι’ αυτό 
εισηγούμαστε να παραπεμφθούν πάλι στην αρμόδια επιτροπή, την επιτροπή Άμυνας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι υπηρεσίες φαίνεται τα έβαλαν στις επιτροπές Νομικών και Παιδείας.  Ο εισηγητής των θεμάτων υπ’ 
αριθμόν 7 και 8 είναι ο κ. Γιώργος Βαρνάβα εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας και 
αποστέλλονται στη Νομικών και στην Παιδείας.  Θέλω απόψεις επί της εισήγησης του κ. Νεόφυτου 
Κωνσταντίνου. 

 Ο κ. Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 
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 Θεωρούμε, κύριε Πρόεδρε, ως επιτροπή Νομικών, ότι δεν υπάρχει πρόβλημα να πάει στην επιτροπή 
Άμυνας.  Όντως, έχει δίκαιο ο συνάδελφος ο Φύτος Κωνσταντίνου ότι είναι θέματα που άπτονται των 
αρμοδιοτήτων της επιτροπής Άμυνας και θα είναι καλύτερα να πάνε εκεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Θέλει να μιλήσει κάποιος άλλος; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συμφωνούμε, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, παραπέμπονται στην επιτροπή Άμυνας. 

 Άλλη παρατήρηση ή σχόλιο; 

 Νο! 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.687, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου  

 «Μετά από δημοσιεύματα για μεγάλη αύξηση των καισαρικών τομών στη Γυναικολογική Κλινική του 
Νοσοκομείου “Αρχιεπίσκοπος Μακάριος Γ΄” στη Λευκωσία, θα θέλαμε να ενημερωθούμε αν έχει ζητηθεί 
σχετική έρευνα από τον αρμόδιο υπουργό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.688, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Μετά από πληροφορίες που έχουν φτάσει κοντά μας φαίνεται ότι για το σχέδιο τοποθέτησης νέων 
ανέργων για απόκτηση εργασιακής πείρας σε επιχειρήσεις/οργανισμούς δε θα συμμετάσχει η κυβέρνηση ως 
εργοδότης. 

 Παρακαλούμε όπως ενημερώσετε το σώμα για την πορεία υλοποίησης του σχεδίου και κατά πόσο η 
αρχική απόφαση και ανακοίνωση εκ μέρους του αρμόδιου υπουργού για συμπερίληψη των 
επιχειρήσεων/οργανισμών του δημόσιου και ημικρατικού τομέα ισχύει, λαμβάνοντας υπόψη ότι χιλιάδες 
άνεργοι έχουν συμπληρώσει αιτήσεις για συμμετοχή τους στο σχέδιο και περιμένουν απάντηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.689, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να γίνει αποδεκτό αίτημα των κοινοτήτων Αγίας Μαρίνας και Γιαλιάς για δημιουργία παραλίας 
λουομένων, η οποία θα συμβάλει στην οικονομική και τουριστική ανάπτυξη της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.690, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να γίνει αποδεκτό αίτημα της κοινότητας Γιαλιάς για μεταφορά νερού από την πηγή της περιοχής 
“Μιλήκουρος”, με στόχο την επίλυση του υδατικού προβλήματος της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.691, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσε να γίνει αποδεκτό αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς για παραχώρηση οικονομικής 
βοήθειας ύψους €30.000, με βάση τα συμφωνηθέντα με το υπουργείο, για σκοπούς βελτίωσης των γραφείων 
του κοινοτικού συμβουλίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.692, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να ικανοποιηθεί αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς για επέκταση της οικιστικής ζώνης.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.693, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Γιαλιάς για κατασκευή τοίχου αντιστήριξης κατά μήκος του 
κύριου δρόμου λόγω τακτικών κατολισθήσεων, ο καθαρισμός των οποίων στοιχίζει στην κοινότητα αρκετά 
χρήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.694, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Γιαλιάς για δημιουργία κοιμητηρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.695, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προγραμματίζεται ο διαχωρισμός οικοπέδων για προσφυγικές και άπορες οικογένειες στην κοινότητα Γιαλιάς 
της Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.696, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει 
πρόθεση να βοηθήσει στη δημιουργία κοινοτικού πάρκου στην κοινότητα Γιαλιάς της Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.697, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προγραμματίζεται η επίστρωση με πρέμιξ του κεντρικού δρόμου της κοινότητας Πομού, μήκους ενός 
χιλιομέτρου, ο οποίος είναι σε κακή κατάσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.698, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Πομού για τοποθέτηση βράχων κατά μήκος 
παραθαλάσσιων τεμαχίων γης στο κέντρο της κοινότητας για προστασία τους από τη διάβρωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.699, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να προχωρήσει στην κατασκευή πεζοδρομίων κατά μήκος του κεντρικού δρόμου που διασχίζει την 
κοινότητα Πομού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.700, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Πομού για συντήρηση και εξωραϊσμό του μοναδικού σε 
φυσική ομορφιά Σπήλιου του ∆ράκου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.701, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Πομού για κατασκευή κυματοθραυστών με σκοπό τη 
δημιουργία παραλίας λουομένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.702, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Πομού για απαλλοτρίωση ή ανταλλαγή τεμαχίου γης που 
γειτνιάζει με το πολιτιστικό κέντρο με σκοπό τη διαμόρφωσή του σε πλατειακό χώρο.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.703, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε 
προγραμματίζεται ο καθαρισμός των παραλιών της κοινότητας Πομού από τα φύκια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.704, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε 
προγραμματίζεται ο καθαρισμός και η εκβάθυνση του λιμανιού στην κοινότητα Πομού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.705, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί οι τράπεζες 
θεωρούν αξεκαθάριστες για περίοδο έξι ημερών τις επιταγές ξένων τραπεζών που κατατίθενται κοντά τους, 
ενώ ξεκαθαρίζουν σε τρεις ημέρες, κάτι το οποίο έχει ως αποτέλεσμα να δημιουργούνται τεράστια προβλήματα 
και έξοδα στους επιχειρηματίες πελάτες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.706, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Επειδή περιέπεσε στην αντίληψή μας ότι μερικές τράπεζες, αν όχι όλες, ανατοκίζουν τους τόκους των 
δανείων με τη συχνότητα που καταβάλλεται κάθε δόση (συνήθως κάθε μήνα), παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων βάσει ποιας ευρωπαϊκής Οδηγίας μπορούν οι 
τράπεζες να λειτουργούν με αυτό τον τρόπο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.707, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού πρόκειται να συγκροτήσει 
ομάδα τεχνοκρατών η οποία θα παρακολουθεί καθημερινά τις εργασίες της Noble στην επιβεβαιωτική 
γεώτρηση που ξεκίνησε πρόσφατα. Στην ομάδα, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, θα συμμετέχουν 
τεχνοκράτες από το Υπουργείο Εξωτερικών, το Τμήμα Περιβάλλοντος, το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης, το 
Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, το Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, 
την Πυροσβεστική Υπηρεσία, το Τμήμα Πολιτικής Άμυνας και το Κέντρο Συντονισμού Έρευνας και ∆ιάσωσης. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν μέλη της ομάδας 
αυτής θα βρίσκονται επί της πλατφόρμας και θα παρακολουθούν από κοντά και διά ζώσης τις εργασίες της 
Noble, αποκτώντας γνώσεις και εμπειρίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.708, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από καταγγελίες πολιτών ότι σε καταστήματα με κυνηγετικά είδη πωλούνται 
κουνέλια, τα οποία χρησιμοποιούνται για εκπαίδευση κυνηγετικών σκύλων.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν εντοπιστεί 
τέτοια περιστατικά και ποια είναι τα μέτρα που λαμβάνονται εναντίον των ιδιοκτητών των καταστημάτων με 
κυνηγετικά είδη που πωλούν κουνέλια ως στόχους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.709, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από καταγγελίες πολιτών για το πιθανό οριστικό κλείσιμο του νηπιαγωγείου στην 
κοινότητα Σίμου της επαρχίας Πάφου. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύουν οι πιο 
πάνω καταγγελίες, ποιοι είναι οι λόγοι που θα οδηγήσουν στο κλείσιμο του νηπιαγωγείου, καθώς και αν 
εξετάζεται το ενδεχόμενο αναίρεσης της συγκεκριμένης απόφασης, δεδομένης της διαμαρτυρίας των 
κατοίκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.710, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από επιστολή του κοινοτάρχη Τραχυπέδουλας για τη μεγάλη καταστροφή 
καλλιεργειών των κατοίκων της κοινότητας εξαιτίας της ανεξέλεγκτης βόσκησης αιγοπροβάτων από 



 

 

2120 

 

κτηνοτροφικές μονάδες γειτονικών περιοχών. Το πρόβλημα αυτό, όπως πληροφορήθηκα, παρατηρείται όχι 
μόνο στην κοινότητα Τραχυπέδουλας, αλλά και σε όλη την κοιλάδα του ποταμού ∆ιαρίζου και ευρύτερα. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι τα μέτρα 
που προτίθεται να λάβει, προκειμένου να παρεμποδίσει την περαιτέρω υποβάθμιση των φυσικών 
οικοσυστημάτων της κοιλάδας του ποταμού ∆ιαρίζου από την υπερβόσκηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.711, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού προτίθενται να 
προχωρήσουν στη μετατροπή της αίθουσας δημιουργικότητας του Γ΄ ∆ημοτικού Σχολείου Καϊμακλίου, η οποία 
στοίχισε πάνω από €12.000, σε τάξη νηπιαγωγείου και έτσι το περιεχόμενο της αίθουσας θα καταστραφεί.  Η 
συγκεκριμένη αίθουσα ανακαινίστηκε από το σύνδεσμο γονέων πριν από τρία περίπου χρόνια, για να 
ικανοποιήσει το στόχο της δημιουργικότητας. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού διάθεσε το ποσό των €2.500 ως χορηγία για ενίσχυση των καλών πρακτικών για αντιμετώπιση της 
νεανικής παραβατικότητας και ανάλογο ποσό διάθεσε και η Σχολική Εφορεία Λευκωσίας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
παρέμβει αμέσως, προκειμένου να προστατευθεί η αίθουσα δημιουργικότητας στο Γ΄ ∆ημοτικό Σχολείο 
Καϊμακλίου, δεδομένου ότι με τη συγκεκριμένη ενέργεια διαφωνούν τόσο ο σύνδεσμος γονέων όσο και οι δύο 
διευθυντές του δημοτικού σχολείου.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.601, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, μετά από διερεύνηση 
του θέματος από το Επαρχιακό Γραφείο του Τμήματος Οδικών Μεταφορών διαφάνηκε ότι, το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Αξύλου έχει τοποθετήσει δεύτερη στάση σε απόσταση 200 μέτρων από την υφιστάμενη, η οποία 
είναι ακατάλληλης κατασκευής και βρίσκεται σε επικίνδυνο σημείο, αφού είναι τοποθετημένη πάνω σε συμβολή 
δρόμων με σήμα “Stop”. 

 Για το θέμα ενημερώθηκε ο Υπεύθυνος Οδικής Ασφάλειας της Αστυνομίας της περιοχής για να μεταβεί 
επιτόπου και να συμβουλέψει σχετικά το Κοινοτικό Συμβούλιο.  Επιπρόσθετα, εφόσον κριθεί αναγκαία η 
κατασκευή και τοποθέτηση νέας στάσης και εξευρεθεί κατάλληλο σημείο, μετά από συνεννόηση τόσο της 
τοπικής αρχής όσο και των άλλων μελών που απαρτίζουν την αρμόδια Επιτροπή που εξετάζει τέτοια θέματα, 
δηλ. εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και της Αστυνομίας 
Κύπρου, τότε το Τμήμα Οδικών Μεταφορών μπορεί να συνδράμει για την τελική τοποθέτηση μιας δεύτερης 
στάσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.612, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.612 και ημερομηνία 16.03.2012, που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Πάφου κ. Α. Φακοντή, με την οποία ζητεί να ενημερωθεί κατά πόσον το σκοπευτήριο Αγίας 
Βαρβάρας της Επαρχίας Πάφου, έχει εξασφαλίσει άδεια οικοδομής, εάν τηρούνται οι όροι των αδειών που 
παραχωρήθηκαν, και κατά πόσον προγραμματίζεται η μετακίνηση της ανάπτυξης σε άλλο χώρο, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Σκοπευτήριο αποτελεί εξουσιοδοτημένη ανάπτυξη, για την οποία έχουν εξασφαλισθεί όλες οι 
απαιτούμενες άδειες και βρίσκεται εν ισχύ σχετική άδεια λειτουργίας, η οποία ανανεώνεται ανά τακτά 
διαστήματα από τον Έπαρχο Πάφου, κατόπιν σχετικών ελέγχων και δεδομένης της τήρησης των 
απαιτούμενων, με βάση την άδεια λειτουργίας, όρων που έχουν τεθεί.  Συγκεκριμένα, αναφέρεται ότι για την εν 
λόγω ανάπτυξη χορηγήθηκε η πολεοδομική άδεια ΠΑΦ/0545/2008 ημερομηνίας 08.10.2009 καθώς και η άδεια 
οικοδομής με αρ. 9014, ημερομηνίας 08.10.2009. 

3. Το Σκοπευτήριο, ανεγέρθηκε μέσα σε τμήμα του κρατικού τεμαχίου με αρ. 108, Φ/Σχ.LI.21, το οποίο 
εκμισθώθηκε στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού (ΚΟΑ) και στη συνέχεια υπεκμισθώθηκε στο Σκοπευτικό 
Όμιλο Πάφου, αποκλειστικά για το σκοπό αυτό.  Η ισχύς της εν λόγω μίσθωσης, λήγει στις 15.04.2041. 
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4. Για την ανάπτυξη αυτή, έχουν επίσης εξασφαλισθεί η πολεοδομική έγκριση με αρ. ΠΑΦ/0545/2008/Α 
(ημερομηνίας 30.06.2009), αναφορικά με θέματα τα οποία είχαν διαφυλαχθεί [όρος με αρ. (510) της 
πολεοδομικής άδειας ΠΑΦ/0545/2008] και τα οποία αφορούσαν την υποβολή συμπληρωματικών σχεδίων, σε 
σχέση με την ανάπτυξη καθώς και η πολεοδομική έγκριση με αρ. ΠΑΦ/0545/2008/Β (ημερομηνίας 20.02.2013).  
Με την εν λόγω πολεοδομική έγκριση, ορίζεται ότι η εξουσιοδοτηθείσα ανάπτυξη μπορεί να τεθεί σε λειτουργία, 
νοουμένου ότι έχει υλοποιηθεί το σύνολο των όρων, που περιλαμβάνονται στο Παράρτημα 2 της πολεοδομικής 
άδειας ΠΑΦ/0545/2008, οι οποίοι στοχεύουν στην προστασία του περιβάλλοντος, καθώς και στον μετριασμό 
της ηχητικής όχλησης στην περιοχή, από τη λειτουργία του σκοπευτηρίου.  Οι υπόλοιποι όροι, οι οποίοι 
αφορούν θέματα αισθητικής και πρόσβασης στην ανάπτυξη, οι οποίοι σε καμία περίπτωση δεν επηρεάζουν την 
ασφάλεια και την εύρυθμη λειτουργία της ανάπτυξης, μπορεί να υλοποιηθούν μέχρι τις 15.06.2014. 

5. Αναφέρεται επίσης ότι, στα πλαίσια των παραστάσεων του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγίας Βαρβάρας 
εναντίον της εν λόγω ανάπτυξης, ο Σκοπευτικός Όμιλος Πάφου, σε συνεργασία με τον Κυπριακό Οργανισμό 
Αθλητισμού και τον Έπαρχο Πάφου, εξετάζει το ενδεχόμενο μετακίνησης του Σκοπευτηρίου, σε άλλη διοικητική 
περιοχή της Επαρχίας.  Παρόλα αυτά, μέχρι και σήμερα, δεν έχει υποδειχθεί οποιοσδήποτε εναλλακτικός 
χώρος, ούτε έχει υποβληθεί οποιοδήποτε σχετικό αίτημα. 

6. Απολογούμαι για την καθυστέρηση στην απάντηση της υποβληθείσας ερώτησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.230, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.230 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στα Υπουργεία Εσωτερικών και Παιδείας και Πολιτισμού με επιστολή σας με 
ημερ. 1.11.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα, σε σχέση με τα ερωτήματα που άπτονται 
της αρμοδιότητας του Υπουργείου αυτού: 

(α)  Ανάπλαση του πυρήνα της κοινότητας 

 (i)  Το έργο αφορά τον εξωραϊσμό ανοικτών δημόσιων χώρων και περιλαμβάνει τη δημιουργία και 
τοπιοτέχνηση πλατείας δίπλα από την εκκλησία Αγίου Ιωάννη Προδρόμου και πλατώματος, 
χώρων στάθμευσης κατά μήκος της οδού Αγγειοπλαστών, αλλαγή του υφιστάμενου 
οδοστρώματος, δενδροφυτεύσεις, υπογειοποίηση υπηρεσιών κλπ. 

 (ii)  Το συνολικό κόστος του έργου αναμένεται να ανέλθει σε €1.200.000 και προωθείται η υλοποίησή 
του σε δύο φάσεις. 

 (iii)  Πρόσφατα έχει προταθεί στη Β΄ φάση του Ευρωπαϊκού προγράμματος Leader, το οποίο 
συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Γεωργικό Ταμείο Αγροτικής Ανάπτυξης, για συνολικό 
ποσό επένδυσης €655.560. 

(β)  Ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης σε κρατική γη 

 (i)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Κόρνου αιτήθηκε την εκμίσθωση κρατικής γης για την ανέγερση 
αίθουσας πολλαπλής χρήσης. 

 (ii) Έχει ολοκληρωθεί η διαβούλευση του Επαρχιακού Κτηματολογικού Λειτουργού Λάρνακας με τις 
αρμόδιες υπηρεσίες και εκτιμάται ότι θα ληφθεί σχετική Απόφαση από το Υπουργικό Συμβούλιο 
εντός του προσεχούς Σεπτεμβρίου. 

 Αρμοδιότητα για τα άλλα δύο ζητήματα που εγείρονται στην Ερώτηση έχει το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.281, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Αποπληρωμή εξώδικου προστίμου για τροχαία παράβαση στην οποία ενεπλάκησαν μη Κύπριοι 
πολίτες 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2012, η οποία παραλήφθηκε από το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως στις 11/01/2013, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οποιοδήποτε πρόσωπο, περιλαμβανομένων των ξένων υπηκόων, δεν πληρώσει το εξώδικο πρόστιμο, 
εμπρόθεσμα, σύμφωνα με τον περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμο, [Ν.47(Ι)/1997], παραπέμπεται στο 
∆ικαστήριο, την απόφαση του οποίου η Αστυνομία οφείλει να εκτελέσει.  Σε περίπτωση καταδικαστικής 
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απόφασης, ενημερώνονται τα σημεία εισόδου/εξόδου της ∆ημοκρατίας, ώστε να διευθετείται η πληρωμή 
εκκρεμούντων ενταλμάτων κατά τον έλεγχο επιβατών. 

2. Στα οδοφράγματα λειτουργεί το σύστημα A.N.P.R. (Automatic Number Plates Recognition), με σκοπό 
τον αποτελεσματικό έλεγχο των καταζητούμενων οχημάτων, όσο και των καταζητούμενων ιδιοκτητών τους 
ή/και άλλων προσώπων που επιβαίνουν σε αυτά.  Στα πλαίσια της λειτουργίας του συστήματος αυτού: 
εντοπίζονται και πρόσωπα εναντίον των οποίων εκκρεμούν κλήσεις ή εντάλματα. 

3. Για πληρέστερη ενημέρωση σας, επισυνάπτονται πίνακες με στοιχεία για τα εξώδικα πρόστιμα που 
εκδόθηκαν γενικά και που δεν πληρώθηκαν αναλυτικά κατά τα έτη 2010 και 2011.  Σύμφωνα με τα στοιχεία 
αυτά, τα εξώδικα πρόστιμα που δεν πληρώθηκαν από Τουρκοκύπριους αντιστοιχούν στο 0,23% του συνόλου 
των εξώδικων που δεν πληρώθηκαν το 2010 και στο 0,24% το 2011. 

4. Αναφορικά με το ερώτημα σας για το ποσό που χάνει η Κυπριακή ∆ημοκρατία από τα ανείσπρακτα 
εξώδικα που εκδίδονται σε Τουρκοκύπριους, τουρίστες και υπηκόους τρίτων χωρών, δυστυχώς το ακριβές 
ποσό δεν μπορεί να υπολογιστεί, χωρίς να προηγηθεί ενδελεχής έρευνα, για την οποία απαιτείται αρκετός 
χρόνος και διοικητικό κόστος. 

5. Πληροφοριακά αναφέρεται ότι προωθείται από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, κατόπιν 
σχετικής συνεννόησης με το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Αστυνομία), η τροποποίηση του 
περί Εξώδικου Ρύθμισης Αδικημάτων Νόμου του 1997 έως 2012, ώστε να μεταφερθεί η Οδηγία 2011/82/ΕΕ 
για τη διευκόλυνση της διασυνοριακής ανταλλαγής πληροφοριών για τροχαίες παραβάσεις που έχουν σχέση με 
την οδική ασφάλεια στην εθνική μας νομοθεσία. 

6. Σκοπός της Οδηγίας είναι η επιβολή κυρώσεων για τροχαίες παραβάσεις που έχουν σχέση με την οδική 
ασφάλεια και οι οποίες διαπράττονται με όχημα που έχει αριθμό κυκλοφορίας κράτους μέλους άλλου από το 
κράτος μέλος όπου διεπράχθη η παράβαση, μέσω της διασυνοριακής ανταλλαγής πληροφοριών.  Οι τροχαίες 
παραβάσεις για τις οποίες θα τυγχάνει εφαρμογής η υπό αναφορά Οδηγία, είναι η υπέρβαση ταχύτητας, η μη 
χρήση της ζώνης ασφαλείας, η παραβίαση φωτεινού κόκκινου σηματοδότη, η οδήγηση σε κατάσταση μέθης, η 
οδήγηση υπό την επήρεια ναρκωτικών, η μη χρήση προστατευτικού κράνους, η χρήση απαγορευμένης 
λωρίδας, και η παράνομη χρήση κινητού τηλεφώνου ή άλλης συσκευής επικοινωνίας κατά την οδήγηση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2013 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.499, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.499, ημερομηνίας 19/3/2013 σχετικά 
με την πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω την απάντησή μας, με την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη 
του αναφερόμενου βουλευτή: 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας κατά το μήνα Μάρτιο 2013 (μηνιαίες πληρωμές) παραχώρησαν 
δημόσιο βοήθημα σε 19500 περίπου νοικοκυριά, με αντίστοιχη δαπάνη ύψους €12.244.500. Στο σύνολο των 
νοικοκυριών, τα 5210 λαμβάνουν σύνταξη από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων και παράλληλα τους 
παραχωρείται συμπληρωματικό δημόσιο βοήθημα συνολικού ύψους €1.662.000 περίπου. 

 Σε ό,τι αφορά τα υπόλοιπα στοιχεία, σχετική είναι η επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Οικονομικών προς τον Αν. Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 11.06.001, 05.22.001 
και ημερ. 8/5/2013. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.531, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.531 και ημερ. 26.4.2013, αναφορικά με την 
πιο πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ ότι η ρύθμιση που προωθήθηκε και αφορά στην αναστολή του 
δικαιώματος χρήσης αεροπορικής θέσης Business ή Club Class εφαρμόζεται, κατ' αναλογίαν, και στην 
περίπτωση των υπό αναφορά επηρεαζομένων. 

 Εν πάση περιπτώσει, σε συνέχεια και σχετικής Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 
24.4.2013, έχει εκδοθεί νεότερη σχετική Εγκύκλιος (Αρ. 1481/ημερ. 5.6.2013) για πιστή εφαρμογή της 
ρύθμισης.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.531, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ.: Ερ. 23.06.010.02.531 και ημερ. 26.4.13, σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι όσον αφορά στους Ημικρατικούς Οργανισμούς που βρίσκονται 
υπό την εποπτεία του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού, δηλαδή τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, τον 
Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου και τον Οργανισμό Νεολαίας, τόσο ο Πρόεδρος και τα Μέλη των ∆ιοικητικών 
Συμβουλίων όσο και το προσωπικό όταν συμμετέχουν σε υπηρεσιακά ταξίδια, ταξιδεύουν πάντοτε σε 
οικονομικές θέσεις. Εννοείται ότι αυτή η τακτική θα εξακολουθήσει να ισχύει. 

 Επιπρόσθετα οι προαναφερόμενοι Ημικρατικοί Οργανισμοί έχουν μειώσει στα απολύτως απαραίτητα τα 
υπηρεσιακά τους ταξίδια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου 
Κενεβέζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.535, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με την πιο πάνω ερώτηση επιστολή σας με αρ. φακέλου Ερ. 
23.06.010.02.535, ημερομηνίας 26/4/2013 και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2.  Μόλις πληροφορήθηκα την πρόθεση της ETUCE να διοργανώσει συνέδριο στην κατεχόμενη 
Αμμόχωστο, απέστειλα επιστολή στις εκπαιδευτικές οργανώσεις Ο.Ε.Λ.Μ.Ε.Κ., Π.Ο.Ε.∆. και Ο.Λ.Τ.Ε.Κ., 
καλώντας τις να καταβάλουν κάθε δυνατή προσπάθεια για ακύρωση του συνεδρίου ή αν αυτό δεν ήταν εφικτό, 
για πραγματοποίησή του σε χώρο κοινά αποδεκτό (π.χ. Λήδρα Πάλας).  Σε περίπτωση που το συνέδριο θα 
γινόταν τελικά στα κατεχόμενα, έλαβα τη σαφή θέση ότι δε θα έπρεπε να συμμετάσχει στο συνέδριο καμιά 
ελληνοκυπριακή εκπαιδευτική οργάνωση. 

3. Ακολούθως, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, παρά το γεγονός ότι το θέμα δεν ενέπιπτε στις 
αρμοδιότητές του, συγκάλεσε σύσκεψη με τη συμμετοχή των τριών εκπαιδευτικών οργανώσεων και του 
Υπουργείου Εξωτερικών, με σκοπό να ενημερωθεί για το περιεχόμενο του υπό αναφορά συνεδρίου, για τις 
ενέργειες στις οποίες είχαν προβεί οι εκπαιδευτικές οργανώσεις, καθώς και για τυχόν αποφάσεις που είχαν 
λάβει σε σχέση με το θέμα.  Απώτερος στόχος της σύσκεψης ήταν η ανταλλαγή απόψεων και ο συντονισμός 
των ενεργειών όλων των εμπλεκομένων στο θέμα. 

4. Στη σύσκεψη, αφού έγινε ενημέρωση και ανταλλαγή απόψεων, αποφασίστηκε ότι: 

 i. Το Υπουργείο Εξωτερικών θα παρείχε στήριξη στις τρεις οργανώσεις για το χειρισμό του θέματος, 
όπου αυτό κρινόταν χρήσιμο. 

 ii. Θα δρομολογούνταν επαφές της Μόνιμης Αντιπροσωπείας της ∆ημοκρατίας στην Ε.Ε. με την 
ETUCE. 

 iii. Θα γινόταν επαναξιολόγηση της κατάστασης ανάλογα με τις εξελίξεις. 

5. Για τις ενέργειες στις οποίες έχει προβεί το Υπουργείο Εξωτερικών αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, 
αναμένουμε ότι θα λάβετε ενημέρωση από το αρμόδιο Υπουργείο. 

6. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε περαιτέρω διευκρίνιση.»   

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.541, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 30 Απριλίου 2013, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών, διατηρεί πειραματική μονάδα με αγελάδες τα τελευταία 50 χρόνια.  Η 
μονάδα αυτή αποτελεί μέρος της Πειραματικής Έπαυλης Αθαλάσσας και διαθέτει γύρω στα 90 παραγωγικά 
ζώα της φυλής Friesian Holstein. 

 Η εν λόγω μονάδα χρησιμοποιείται για τη διεξαγωγή πειραμάτων διατροφής, που έχουν ως πρώτιστο 
στόχο τη μείωση του κόστους παραγωγής ή και άλλων προβλημάτων που απασχολούν την αγελαδοτροφία.  
Σημειώνεται ότι η συγκεκριμένη μονάδα είναι η μοναδική πειραματική μονάδα στην Κύπρο. 

 Η συνεισφορά της μονάδας στον τομέα της αγελαδοτροφίας είναι σημαντική, με τη διεξαγωγή αρκετών 
πειραμάτων στο πρόσφατο παρελθόν.  Τα κυριότερα αποτελέσματα που προέκυψαν από τις ερευνητικές 
δραστηριότητες και που δόθηκαν ήδη στους αγελαδοτρόφους και στο Τμήμα Γεωργίας ή και σε άλλους 
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ενδιαφερομένους, αφορούν την πάχυνση μοσχαριών, την αξιολόγηση χονδροειδών και πρωτεϊνούχων 
ζωοτροφών και τη δυνατότητα μερικής αντικατάστασης της σόγιας με άλλες υπαλλακτικές ζωοτροφές.  
Σημειώνεται ότι τα αποτελέσματα δημοσιεύονται σε εγχώρια έντυπα μέσα και σε διεθνή επιστημονικά 
περιοδικά.  Στην παρούσα περίοδο, βρίσκονται σε εξέλιξη σημαντικά πειράματα που αφορούν τη διατροφή των 
αγελάδων, όπως για παράδειγμα η μελέτη των επιπτώσεων που έχει η αντικατάσταση του σανού και 
ενσιρώματος κριθαριού, με σανό και ενσίρωμα τριτικάλε στα παραγωγικά χαρακτηριστικά των αγελάδων, όπως 
το ύψος και τη λιποπεριεκτικότητα του παραγόμενου γάλακτος και η αξιολόγηση χορήγησης εναλλακτικών 
ζωοτροφών όπως είναι τα κουκιά και τα ρεβίθια, με σκοπό την μείωση της χορηγούμενης σόγιας, με στόχο τη 
μείωση του κόστους διατροφής των ζώων. 

 Εκτός από τις ερευνητικές δραστηριότητες, η πειραματική μονάδα των αγελάδων χρησιμοποιείται και ως 
εκπαιδευτικό κέντρο για τη διεξαγωγή υπαίθριων μαθημάτων σε μαθητές γεωπονίας του ΤΕΠΑΚ και την 
πρακτική εξάσκηση ή διεξαγωγή της πτυχιακής μελέτης φοιτητών κτηνιατρικής και ζωικής παραγωγής από 
διάφορα πανεπιστήμια. 

 Για τη διατροφή των ζώων υπάρχουν εγκατεστημένες ηλεκτρονικά ελεγχόμενες ταΐστρες, ενώ σε όλα τα 
ζώα είναι τοποθετημένα ποδόμετρα για την παρακολούθηση της κινητικότητάς τους.  Το αμελκτήριο της 
μονάδας είναι εξοπλισμένο με ηλεκτρονικούς μετρητές για καταγραφή της γαλακτοπαραγωγής της κάθε 
αγελάδας.  Όλα τα ημερήσια στοιχεία της μονάδας μεταφέρονται σε ζωντανό χρόνο σε ηλεκτρονικό υπολογιστή 
όπου βρίσκεται εγκατεστημένο εξειδικευμένο λογισμικό διαχείρισης και τηρούνται τα στοιχεία του κάθε ζώου.  
Στα πλαίσια του συνεχούς εκσυγχρονισμού των εγκαταστάσεων έγινε πρόσφατα αντικατάσταση όλων των 
μεταλλικών σιλό ζωοτροφών, ενώ κατασκευάστηκε κεντρικό υπόστεγο για τις αγελάδες. 

 Για την εύρυθμη λειτουργία της μονάδας απασχολούνται 2 ωρομίσθιοι εργάτες, καθώς και κατά 50% ο 
υπεύθυνος της μονάδας, ο οποίος εκτελεί παράλληλα και διοικητικά καθήκοντα ως επιστάτης των ωρομισθίων 
ολόκληρης της Έπαυλης.  Η διεξαγωγή και παρακολούθηση των ερευνητικών εργασιών εκτελείται από αρμόδιο 
Λειτουργό με ειδίκευση στη διατροφή αγροτικών ζώων.  Οι χορηγούμενες χοντροειδείς ζωοτροφές στις 
αγελάδες παράγονται υπό επιστημονική παρακολούθηση σε τεμάχια της Πειραματικής Έπαυλης Αθαλάσσας 
και τυγχάνουν εκταρικών επιδοτήσεων με αποτέλεσμα να επιβαρύνουν ελάχιστα τον προϋπολογισμό της 
μονάδας. 

 Η μονάδα αγελάδων έχει έσοδα τα οποία προέρχονται από την πώληση του παραγόμενου γάλακτος και 
ζώων μέσω προσφορών σε ιδιώτες, καθώς και από διάφορες επιδοτήσεις.  Όσον αφορά το ετήσιο λειτουργικό 
κόστος της μονάδας, παραθέτονται στοιχεία που αφορούν το 2012: 

ΕΞΟ∆Α 2012 ΕΥΡΩ ΕΣΟ∆Α 2012 ΕΥΡΩ

Κόστος συμπυκνωμένων ζωοτροφών (μέσω προσφορών) 92.000 Πώληση γάλακτος 187.000

Εργατικά (συμπεριλαμβανομένων και υπερωριών) 78.000 Πώληση ζώων 19.000

Φάρμακα 2.000 Επιδοτήσεις ζώων 4.000

Αναλώσιμα 4.500  

Λοιπά λειτουργικά έξοδα 2.000  

ΣΥΝΟΛΟ 178.500  210.000

 Όπως προκύπτει από τον πιο πάνω πίνακα η μονάδα αγελάδων του Ινστιτούτου καλύπτει πλήρως τα 
έξοδα λειτουργίας της συνεισφέροντας θετικά στα κρατικά ταμεία. 

 Η συνεχής αναβάθμιση των υποστατικών και των συνθηκών διαβίωσης των αγελάδων, στοχεύει στην 
περαιτέρω ενίσχυση της ερευνητικής δραστηριότητας σε θέματα διατροφής και διαχείρισης των αγελάδων.  Η 
υποκατάσταση των ζωοτροφών αλλά και η σωστή διαχείριση των ζώων ως πρακτικές για μείωση του κόστους 
παραγωγής, δεν θα πρέπει να παραγνωρίζονται, λαμβάνοντας υπόψη τη συνεχή αύξηση των διεθνών τιμών 
των ζωοτροφών. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.581, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση πληροφορείσθε ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή υπέβαλε στις 7/5/13 
πρόταση για επιβολή προσωρινών δασμών αντί-ντάμπιγκ στα φωτοβολταϊκά καταγωγής Κίνας. 

 Το θέμα αυτό απασχόλησε τη Συμβουλευτική Επιτροπή Αντί-ντάμπιγκ της Ευρωπαϊκής Ένωσης το Μάιο 
του 2013 όπου η Κύπρος μαζί με την πλειοψηφία των κρατών μελών ήταν αντίθετη στην πρόταση αυτή. 
Παρόλα αυτά η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προχώρησε στην επιβολή προσωρινών δασμών από 6/6/13. 

 Σημειώνεται ότι βάσει των σχετικών Κανονισμών αναφορικά με την επιβολή προσωρινών μέτρων αντί-
ντάμπιγκ, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή μπορεί να προχωρήσει στην επιβολή των μέτρων, ανεξάρτητα από το 
αποτέλεσμα της ψηφοφορίας στην εν λόγω συμβουλευτική επιτροπή. 

 Οι προσωρινοί δασμοί που έχουν επιβληθεί, ανέρχονται σε 11,8% από 6/6/13 μέχρι 5/8/13 και 47,6% 
από 6/8/13 μέχρι 5/12/13 και μπορούν να ισχύουν για μέγιστο συνολικό χρονικό διάστημα 6 μηνών. Το 
αργότερο μέχρι 5 ∆εκεμβρίου 2013, η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να αποφασίσει αν θα επιβληθούν 
οριστικοί δασμοί, οι οποίοι θα έχουν διάρκεια 5 ετών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.599, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 5 Ιουνίου 2013, με την οποία διαβιβάζετε την πιο πάνω Ερώτηση 
του βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή και παραθέτω πίνακα της Στατιστικής Υπηρεσίας με τα ζητούμενα στατιστικά 
στοιχεία: 

 Σύνολο Λευκωσία Αμμόχωστος Λάρνακα Λεμεσός Πάφος

1. Οικονομικά ενεργός πληθυσμός 
της Κύπρου 

440.604 178.660 23.183 65.665 132.312 40.784

2α. Αριθμός απασχόλησης 
κοινοτικών 

53.759 18.983 1.813 7.759 16.190 9.014

2β. Ποσοστό απασχόλησης 
κοινοτικών στον οικονομικά ενεργό 
πληθυσμό της Κύπρου 

12,2 10,6 7,8 11,8 12,2 22,1

3α. Αριθμός απασχόλησης 
κοινοτικών στα Ξενοδοχεία και 
εστιατόρια 

11.209 2.259 476 1.528 4.090 2.856

3β. Αριθμός απασχόλησης 
κοινοτικών στις Κατασκευές 

8.767 3.280 259 847 2.872 1.509

3γ. Αριθμός απασχόλησης 
κοινοτικών στη Γεωργία- 
Κτηνοτροφία, ∆ασοκομία και Αλιεία 

492 178 0 55 127 132

3δ. Ποσοστό απασχόλησης 
κοινοτικών στα Ξενοδοχεία και 
εστιατόρια στον οικονομικά ενεργό 
πληθυσμό της Κύπρου 

2,5 1,3 2,1 2,3 3,1 7,0

3ε. Ποσοστό απασχόλησης 
κοινοτικών στις κατασκευές στον 
οικονομικά ενεργό πληθυσμό της 
Κύπρου 

2,0 1,8 1,1 1,3 2,2 3,7

3ζ. Ποσοστό απασχόλησης 
κοινοτικών στη Γεωργία- 
Κτηνοτροφία, ∆ασοκομία και Αλιεία 
στον οικονομικά ενεργό πληθυσμό 
της Κύπρου 

0,1 0,1 0,0 0,1 0,1 0,3
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4α. Αριθμός απασχόλησης από 
τρίτες χώρες 

34.446 14.287 1.238 3.990 11.333 3.598

4β. Ποσοστό απασχόλησης από 
τρίτες χώρες στον οικονομικά ενεργό 
πληθυσμό της Κύπρου 

7,8 8,0 5,3 6,1 8,6 8,8

5α. Αριθμός απασχόλησης από 
τρίτες χώρες στα Ξενοδοχεία και 
εστιατόρια 

2.104 608 0 194 1.028 275

5β. Αριθμός απασχόλησης από 
τρίτες χώρες στις Κατασκευές 

1.908 455 0 302 573 579

5γ. Αριθμός απασχόλησης από 
τρίτες χώρες στη Γεωργία- 
Κτηνοτροφία, ∆ασοκομία και Αλιεία 

574 253 0 238 59 24

5δ. Ποσοστό απασχόλησης από 
τρίτες χώρες στα Ξενοδοχεία και 
εστιατόρια στον οικονομικά ενεργό 
πληθυσμό της Κύπρου 

0,5 0,3 0,0 0,3 0,8 0,7

5ε. Ποσοστό απασχόλησης από 
τρίτες χώρες στις κατασκευές στον 
οικονομικά ενεργό πληθυσμό της 
Κύπρου 

0,4 0,3 0,0 0,5 0,4 1,4

5ζ. Ποσοστό απασχόλησης από 
τρίτες χώρες στη Γεωργία- 
Κτηνοτροφία, ∆ασοκομία και Αλιεία 
στον οικονομικά ενεργό πληθυσμό 
της Κύπρου 

0,1 0,1 0,0 0,4 0,0 0,1

 Πηγή: Έρευνα Εργατικού ∆υναμικού 2012.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε σήμερα τη συζήτηση του θέματος, 
και θα ολοκληρώσουμε σήμερα, «Η άμεση ανάγκη για γρήγορη αναζωογόνηση της επιχειρηματικότητας και 
επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας: Προβλήματα και προοπτικές μιας νέας πορείας με ένα νέο οικονομικό 
μοντέλο», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη.   

 Οι ομιλητές είναι κατά σειρά ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης εκ μέρους του ∆ΗΣΥ, ο κ. Γιώργος Περδίκης 
από το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, ο κ. Κώστας Κώστα από το ΑΚΕΛ, ο κ. Σοφοκλής Φυττής από το 
∆ΗΚΟ και ο κ. Νίκος Νικολαΐδης από την Ε∆ΕΚ. 

 Παρακαλώ τον κ. Χατζηγιάννη να προσέλθει στο βήμα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο δύσκολος δρόμος που η Κύπρος πορεύεται μετά το μνημόνιο και τη δανειακή σύμβαση 
χαρακτηρίζεται από ανεργία, σκληρά δημοσιονομικά μέτρα και απόγνωση των καταθετών.  Θα πρέπει όμως να 
πω ότι αυτό το τριετές πρόγραμμα δεν αποτελεί ένα ολοκληρωμένο οικονομικό μοντέλο το οποίο θα μας 
απαλλάξει από τις στρεβλώσεις μισού σχεδόν αιώνα.  Το πρόβλημα είναι εκεί και εμείς θα πρέπει να βρούμε το 
δρόμο, ώστε να εξέλθουμε από την κρίση.   

 Το κυπριακό οικονομικό μοντέλο, η διάρκεια του οποίου έληξε το Μάρτιο, είχε προ πολλού στοχοποιηθεί 
από διάφορες χώρες των οποίων τα συμφέροντα θιγόντουσαν.  Αφού τους δώσαμε την ευκαιρία, η 
καταστροφή επισυνέβη σε λίγες μόνο μέρες, διότι για μεγάλη περίοδο, ενώ οφείλαμε να λαμβάναμε μέτρα, δεν 
το είχαμε πράξει.  Σήμερα αυτό το μοντέλο χαρακτηρίζεται ως απόλυτα κατεστραμμένο, χωρίς αυτό να σημαίνει 
ότι η κατάρρευση προκλήθηκε εξ ολοκλήρου από τρίτους και όχι εξαιτίας της φύσης του ίδιου του μοντέλου.  
∆υστυχώς, μια επιστημονική και σε βάθος μελέτη αυτού του μοντέλου δεν έχει γίνει ποτέ από τους 
ακαδημαϊκούς κύκλους, έστω και εάν επρόκειτο για ένα μοντέλο το οποίο μετά τον πόλεμο κατάφερε να 
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δημιουργήσει ένα τεράστιο απόθεμα πλούτου.  Αξιοποιούσε πολύ γρήγορα και πολύ ευέλικτα τις ευκαιρίες που 
προσφερόντουσαν ανά το παγκόσμιο.  Ωστόσο, αυτό για το οποίο κρίνεται αυτό το μοντέλο είναι το σημερινό 
καταστροφικό του αποτέλεσμα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Παρακαλώ, ησυχία!  Ακούστε το συνάδελφο! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Επίκεντρο ήταν το τραπεζικό σύστημα.  Έπρεπε να τεθούν αυστηρότεροι κανόνες, να ενισχυθεί η 
εποπτεία, να αναδιαρθρωθεί ο τραπεζικός τομέας και η οικονομία να στηριχθεί σε πιο γερές βάσεις.  Το 
οικονομικό μοντέλο της Κύπρου είναι πλέον ξεπερασμένο, καθώς ο κυπριακός τραπεζικός τομέας απέτυχε.  
Υπήρξε ένας υπερτροφικός τραπεζικός τομέας με μηδενική παραγωγική και βιομηχανική βάση.  Το κούρεμα 
των καταθέσεων στις προβληματικές τράπεζες ως λύση φαντάζει δυστυχώς καλύτερο απ’ ό,τι η συνολική 
χρεοκοπία της χώρας, κατά την οποία όλοι χάνουν τα πάντα.  

 Η απόφαση του κουρέματος κατέστρεψε ολοσχερώς την αξιοπιστία του συστήματός μας και εκμηδένισε 
την εμπιστοσύνη του καταθέτη.  Ποτέ και πουθενά προηγουμένως στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν τέθηκε σε 
κίνδυνο η προστασία ακόμα και της ελάχιστης ασφαλισμένης κατάθεσης, με εξαίρεση την πρώτη συμφωνία 
των Υπουργών Οικονομικών της Ευρωζώνης, μια συμφωνία που η κυπριακή Βουλή θέλησε να διορθώσει 
προς όφελος της Ευρωζώνης.  Από τότε η Κύπρος λειτουργεί στη βάση περιορισμού διακίνησης κεφαλαίων, 
που, ενώ ήταν ένα περιοριστικό μέτρο ολίγων μόνο ημερών, τελικά διαρκεί και διαρκεί μέχρι και σήμερα.  Αυτός 
ειδικά ο περιορισμός αποτελεί ένα ουσιαστικό εμπόδιο στην επανεκκίνηση της οικονομίας. 

 Το μοντέλο το οποίο χρησιμοποίησε την επιβολή χαμηλού συντελεστή φορολογίας, για να προσελκύσει 
ξένες επενδύσεις, θα επαναλάβω ότι έχει χρεοκοπήσει.  ∆υστυχώς, οι συνέπειες της χρεοκοπίας βαραίνουν 
τους Κυπρίους φορολογουμένους.  Στο τέλος της ημέρας αποδείχτηκε άνθρακας ο θησαυρός των ξένων 
καταθετικών επενδύσεων δισεκατομμυρίων ευρώ στην Κύπρο, αφού όχι μόνο στη φάση της πτώχευσης, αλλά 
και τα τελευταία τέσσερα χρόνια της ύφεσης η κυπριακή κοινωνία και οικονομία πλήρωνε αστρονομικά 
επιτόκια, για να μην εκδηλωθεί η πτώχευση του αφερέγγυου τραπεζικού συστήματος μέσα από την απότομη 
φυγή κεφαλαίων.  Οι ξένες καταθέσεις μάς κόστισαν θανάσιμα.  Απορρόφησαν μέσα από τα υψηλά επιτόκια τη 
βιωσιμότητα της πραγματικής οικονομίας.  ∆ε χρηματοδότησαν ισορροπημένα την αειφόρο ανάπτυξη αυτού 
του τόπου, παρά μόνο δημιούργησαν φούσκες.  Θέτω και πάλι το εξής απλό ερώτημα: Γιατί στο σύνολό τους 
αυτές οι καταθέσεις μετατράπηκαν σε δανεισμό και προς ποιες κατευθύνσεις; 

 Οι επενδυτές που τοποθέτησαν τα χρήματά τους στην Κύπρο, με στόχο να πληρώνουν χαμηλότερο 
φόρο, αλλά και να λαμβάνουν υπέρμετρο καταθετικό επιτόκιο, θα έπρεπε να υποχρεωθούν έγκαιρα να 
επωμισθούν τις συνέπειες των αφερέγγυων τραπεζών.  Για το λόγο αυτό υπεραμύνομαι της θέσης που είχα 
πάρει σε σχέση με τη Λαϊκή Τράπεζα.   

 Ταυτόχρονα, το κυπριακό μοντέλο κατόρθωσε να ανεβάσει το κόστος εργασίας σε δυσανάλογα υψηλά 
επίπεδα απ’ ό,τι σε άλλες χώρες της Ευρωζώνης.  Επίμονες ήταν οι συστάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 
αλλά και του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου για διαρθρωτικές αλλαγές.  Σημειώνονται μεταξύ άλλων οι ολοένα 
αυξανόμενες δαπάνες του δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου τομέα, το θέμα του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, η γήρανση του πληθυσμού, η ΑΤΑ και οι στρεβλώσεις που δημιουργούν οι υψηλές τιμές, αλλά 
και πάνω απ’ όλα η φθίνουσα ανταγωνιστικότητα.  

 Ποτέ και καμία κυβέρνηση δεν εφάρμοσε μεταρρύθμιση με στόχο να αυξήσει την κυπριακή 
ανταγωνιστικότητα και να την καταστήσει μια ανταγωνιστική οικονομία εντός της Ευρωζώνης.  Το μνημόνιο ως 
σχέδιο εξυγίανσης έχει διπλό στόχο, τόσο τον περιορισμό των ελλειμμάτων όσο και τη μείωση του κόστους 
εργασίας και κατ’ επέκταση τη μείωση του κόστους παραγωγής των προϊόντων και υπηρεσιών.  

 Η οικονομία της Κύπρου βρίσκεται στη φάση ανασχηματισμού.  ∆εν είναι απλά τα πράγματα, δεν είναι 
καθόλου απλές οι πολιτικές και δεν είναι μόνο απλές εξαγγελίες.  Η κυπριακή οικονομία θα πρέπει επιτέλους να 
επανεκκινήσει.  Το στοίχημα που τίθεται είναι κατά πόσο η κυπριακή κοινωνία θα αντέξει, αν εμείς οι Κύπριοι 
πολιτικοί έχουμε την ικανότητα να εφαρμόσουμε το πρόγραμμα των μεταρρυθμίσεων και τέλος αν η 
Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ειλικρινής και δε θα λειτουργήσει καταχρηστικά, προκειμένου να εξυπηρετήσει άλλους 
στόχους. 

 Ακούω το τελευταίο διάστημα τόσο για την Ελλάδα όσο και για την Κύπρο, αλλά και ευρύτερα για την 
αντιμετώπιση της κρίσης, ότι οι προβληματικές οικονομίες θα πρέπει να αναζητήσουν και να υιοθετήσουν ένα 
διαφορετικό μοντέλο οικονομικής πορείας, προκειμένου να πετύχουν οικονομική και κοινωνική ανάπτυξη.  
Μάλιστα, πολλοί προτρέχουν να παρουσιάσουν το σουηδικό ή το ιρλανδικό ως μοντέλο προς μίμηση.  Άλλοι, 
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συνθηματολογώντας, περιλαμβάνουν στις προτάσεις τους οικονομικές φιλοσοφικές προσεγγίσεις ή ακόμη 
χειρότερα το δίλημμα της διαιώνισης των ελλειμμάτων αντί των πολιτικών λιτότητας.  

 Θέλω να αρχίσω λέγοντας το εξής:  Οι οικονομίες πρέπει να προσαρμόζουν και να αξιοποιούν με τον 
καλύτερο δυνατό τρόπο την εθνική κουλτούρα και συνήθεια, προκειμένου να μεγιστοποιούν την 
παραγωγικότητά τους.  Ως εκ τούτου, η εφαρμογή ενός μοντέλου διοίκησης ως κοινωνικού συμβολαίου στην 
κυπριακή κοινωνία με διαφορετικά πολιτισμικά στοιχεία είναι με μαθηματική ακρίβεια βέβαιο ότι θα καταλήξει σε 
αποτυχία.  Η Κύπρος μετά βεβαιότητας χρειάζεται συμμάζεμα και μεταρρυθμίσεις. Η Κύπρος είναι σε ένα κοινό 
νόμισμα και, αφού δεν μπορεί να ασκήσει δική της νομισματική πολιτική, οφείλει να τηρεί τις προϋποθέσεις του 
κοινού νομίσματος.  Ακόμη όμως και στην περίπτωση εξόδου από το κοινό νόμισμα η προϋπόθεση για 
ανταγωνιστικότητα είναι εκεί, επειδή θα εξακολουθούμε μετά βεβαιότητας να λειτουργούμε ως οικονομία σε μια 
ανοικτή αγορά.    

 Η Κύπρος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακολούθησε ένα μοντέλο μετά την ανεξαρτησία το οποίο την 
οδήγησε όντως σε ένα οικονομικό θαύμα, όπως εξάλλου χαρακτηρίστηκε για δεκαετίες.  Ως εκ τούτου, στα 
χαρίσματα αυτού του λαού υπάρχουν εκείνα τα δυνατά σημεία τα οποία, αν και πάλι ανασυντάξουμε, θα 
μπορέσουμε να βάλουμε πλώρη, επανεκκινώντας, προς μια νέα οικονομική ανάπτυξη βασιζόμενη στη 
δημιουργικότητά μας.  Η εξωστρέφεια της κυπριακής οικονομίας, η επιχειρηματικότητα, ο ζήλος για δημιουργία, 
το επιχειρείν, αλλά και η ευλογία του κέρδους μέσα από την επανεπένδυσή του ήταν λόγοι για τους οποίους η 
κυπριακή οικονομία κατόρθωσε τις τελευταίες δεκαετίες να αναστηλώσει το κράτος μέσα από τα συντρίμμια 
ενός πολέμου, καθώς και να εντάξει την Κύπρο εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και στην Ευρωζώνη.  
Κατόρθωσε η κυπριακή οικονομία ως κινητήρια μηχανή να κρατήσει όρθια την πολιτική οντότητα του 
κυπριακού κράτους, παρά την πολεμική που δέχθηκε.   

 Θα επαναλάβω για άλλη μια φορά ότι ο κυπριακός λαός με την εργατικότητά του δημιούργησε ένα 
τεράστιο απόθεμα πλούτου.  ∆υστυχώς, η διαχείριση αυτού του πλούτου δεν ήταν αυτή που έπρεπε, 
χρειαζόταν μια διαφορετική διαχείριση.  Και εδώ είναι το σημείο το οποίο μας οδήγησε σε περιπέτεια.  Ενώ η 
Κύπρος αναπτυσσόταν, δυστυχώς το κυπριακό οικονομικό μοντέλο δεν προσάρμοζε ταυτόχρονα διορθωτικά 
μέτρα που επέβαλλαν οι ανάγκες των καιρών.  Αντί να αναπτυσσόμαστε ανταγωνιστικά και δημιουργικά, 
αναλωθήκαμε στην ανακατανομή του πλούτου μέσα από ταξικές αντιπαραθέσεις και αγώνες.  

 Βιώσαμε σε περίοδο λιγότερη από δεκαπέντε χρόνια τρεις επαναλαμβανόμενες φούσκες και 
ανισόρροπες αναπτύξεις (χρηματιστήριο, κατασκευαστικός τομέας, χρηματοοικονομικός) χωρίς ποτέ να 
λάβουμε διορθωτικά μέτρα.  Και στις τρεις αυτές αντικυκλικές εξάρσεις της οικονομίας το δικό μας σύστημα δεν 
έκανε διορθωτικές κινήσεις, ώστε να αποτρέψει την επανάληψή τους, σαν να νομίζαμε ότι όλα μπορεί να τα 
ρυθμίζει η αγορά, χωρίς να αφήνουμε περιθώριο στο κράτος να ασκεί οικονομική πολιτική και χωρίς να 
νιώθουμε την ανάγκη να υπάρχουν εποπτικοί έλεγχοι.  Θέλω με αυτό να πω ότι ασφαλώς και η αγορά θα 
πρέπει να αυτορρυθμίζεται, ωστόσο αυτό προϋποθέτει ένα σωστό εποπτικό έλεγχο σχετικά τουλάχιστον με τη 
διαχείριση των κινδύνων.  

 Πέραν των εκκωφαντικών δονήσεων της οικονομίας από τις φούσκες, που έχω αναφέρει, το κυπριακό 
οικονομικό μοντέλο εστίασε τη προσοχή του στην ανακατανομή των ωφελημάτων της φούσκας μέσα από την 
ανάπτυξη θεσμοθετημένων συστημάτων που έτρωγαν την ανταγωνιστική ικανότητα της ανοικτής πλέον 
κυπριακής οικονομίας.  Αναπτύχθηκε και συντηρήθηκε ένας τεράστιος δημόσιος τομέας και γραφειοκρατία, ένα 
τεράστιο και αδιαφανές κράτος προνοίας.  Τα δημοσιονομικά ελλείμματα προκαλούνταν κατά κύριο λόγο από 
θεσμοθετημένα, αλλά και αδιαφανή συστήματα αναδιανομής ωφελημάτων και μισθών, χωρίς να τηρούνται οι 
αναλογίες σε σχέση με τις δαπάνες που αφορούσαν παραγωγικές επενδύσεις.  Καλλιεργήθηκε επίσης μια 
νοοτροπία σε όλους τους φορείς χρήσης δημόσιων πόρων που δε λαμβάνει υπόψη της τη λογική κάθε 
ενέργειας ή την αποτελεσματικότητα κάθε επένδυσης.  Με άλλα λόγια, ξοδέψαμε χωρίς το αίσθημα της 
αναγκαιότητας, αλλά και της καρποφορίας.  Μεγεθύνθηκε υπερβολικά το κυπριακό κράτος σε βάρος της 
πραγματικής οικονομίας, αφαιρώντας πόρους και δυνατότητες, που, αν τους διατηρούσε η πραγματική 
οικονομία, θα μπορούσε να διατηρούσε τη δική της πορεία.  

 Η κυβέρνηση Αναστασιάδη αποφάσισε μια σειρά μέτρων επανεκκίνησης της οικονομίας και εξυγίανσης 
της πολιτικής ζωής και της δημόσιας υπηρεσίας.  Κι όμως ακόμα απουσιάζει το όραμα του νέου οικονομικού 
μοντέλου που θα αντικαταστήσει το χρεοκοπημένο μοντέλο της φούσκας.  Η βιωσιμότητα του νέου αυτού 
μοντέλου θα πρέπει να βασιστεί στα δικά του μέσα.  Ζητούμενο είναι να βασίζεται σε αρχές και αξίες, στα 
συγκριτικά δικά μας πλεονεκτήματα και στην ανάγκη ανταγωνιστικότητας και εντός της Ευρωζώνης και 
διεθνώς.  Το νέο αυτό μοντέλο έχει μια διπλή ευθύνη.  Η  πρώτη είναι να καταστεί από μόνο του βιώσιμο και η 
δεύτερη είναι να καλύψει τα κενά και τις καταστροφικές επιπτώσεις του προηγούμενου.  Έχει την ευθύνη για 
την ανάκτηση της εθνικής κυριαρχίας, την αποπληρωμή δανείων δισεκατομμυρίων και την επιστροφή στις 
αγορές.  Το νέο μοντέλο θα έχει επίσης την υποχρέωση να αποκαταστήσει την εμπιστοσύνη που απωλέσαμε 
ως Κύπρος.  Πρέπει συν τοις άλλοις να επαναξιολογήσουμε το ρόλο του κράτους, το στρατηγικό, τον 
επιδιαιτητικό ή τον κοινωνικό. 
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 Βασισμένοι στα πλεονεκτήματά μας, θα πρέπει να χρησιμοποιήσουμε την τεχνολογία, προκειμένου να 
παράξουμε διαφοροποιημένα προϊόντα και υπηρεσίες χαμηλού κόστους και υψηλής ποιότητας.  Απαραίτητη 
προϋπόθεση είναι η δημιουργία δεσίματος μεταξύ επιχειρήσεων και πανεπιστημίων.  ∆υστυχώς, ο μεγάλος 
αριθμός πανεπιστημίων στην Κύπρο δεν προσέφερε ακόμη στην οικονομία την έρευνα και καινοτομία που είναι 
απαραίτητες για την ποιότητα και τη διαφοροποίηση των προϊόντων και υπηρεσιών μας.  Το νέο μοντέλο θα 
πρέπει να παράξει και να δημιουργήσει αξία και όχι να λεηλατεί υφιστάμενη και μη ανανεώσιμη αξία.  Θα 
πρέπει να λειτουργήσει στη βάση της αειφορίας χωρίς να αφήνει πίσω του ανάγκες για περιβαλλοντικές 
αποκαταστάσεις.  Θα πρέπει η ανάπτυξη στο νέο μοντέλο να έχει ισόρροπο χαρακτήρα, ώστε να 
αποφεύγονται μονοδιάστατες εξαρτήσεις από γρήγορους ρυθμούς ανάπτυξης.  Η Κύπρος θα μπορούσε να 
επενδύσει ουσιαστικά σε νέους τομείς, όπως η ιατρική, η τριτοβάθμια εκπαίδευση, οι νέες τεχνολογίες και οι 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, αλλά και η ενέργεια. 

 Η οργάνωση του κυπριακού κράτους παρουσιάζει έναν πελατειακό χαρακτήρα.  Τίποτα δεν μπορεί να 
γίνει στην Κύπρο χωρίς να περάσει από τον κρατικό μηχανισμό.  Και εδώ είναι ένα άλλο πρόβλημα που 
αντιμετωπίζει η επανεκκίνηση της οικονομίας.  Το κράτος παρέχει πρόσοδο σε διάφορες ομάδες και πρώτα 
από όλα στους δημόσιους υπαλλήλους.  Μια από τις σημαντικές παροχές του κράτους είναι μια θέση στο 
δημόσιο, με αποτέλεσμα η Κύπρος να έχει μια από τις μεγαλύτερες γραφειοκρατίες.  Χωρίς τους τραπεζικούς 
υπαλλήλους, για κάθε δέκα άτομα υπάρχει ένας δημόσιος υπάλληλος.  Έκαστος Κύπριος προσπαθεί με κάθε 
δυνατό τρόπο να γίνει δημόσιος υπάλληλος.  Αυτό το όραμα δημιουργήσαμε στο κυπριακό οικονομικό μοντέλο.   

 Ένας άλλος τρόπος που το κράτος παρέχει ωφελήματα είναι μέσω της παροχής προνομίων σε 
διάφορες ομάδες όπως στους δικηγόρους, τους λογιστές, τους ελεγκτές, τους συμβολαιογράφους, τους 
φορτηγατζήδες, τους φορτοεκφορτωτές, τους φαρμακοποιούς, τους οπτικούς, τους μηχανικούς κ.ά.  Αυτά τα 
προνόμια δημιουργούν κλειστά επαγγέλματα, που περιορίζουν τον ανταγωνισμό και ωφελούν μόνο αυτούς οι 
οποίοι βρίσκονται εντός του συστήματος.  Ένας άλλος τρόπος παροχής ωφελημάτων είναι η κάλυψη με 
εισφορές προς επαγγελματικούς συνδέσμους.  Είναι ενδιαφέρον το ότι ορισμένες φορές αυτές οι εισφορές 
επιβάλλονται προς όφελος επαγγελματικών ομάδων που δεν έχουν αντίκρισμα σε αριθμό μελών.  Κανείς 
φυσικά δε γνωρίζει πού πηγαίνουν αυτά τα χρήματα.   

 Το σύστημα αυτό συνεπάγεται ότι σήμερα το μεγαλύτερο μέρος του  πληθυσμού της Κύπρου λαμβάνει 
το εισόδημά του, μερικώς ή ολικώς, από τους φόρους και τις εισφορές.  Να λοιπόν πώς ανακατανέμονται οι 
πόροι, αντί της παραγωγικής τους χρήσης!  

 Τα ερωτήματα που εύλογα τίθενται είναι τα εξής:  Ποιο παραγωγικό κόστος συνεπάγονται οι περιορισμοί 
στην οικονομία, ποιο όφελος θα είχε η Κύπρος με το άνοιγμα των κλειστών επαγγελμάτων, σε ποια αύξηση του 
ΑΕΠ θα οδηγούσε;   Και, εάν αίρονταν οι περιορισμοί στις διάφορες αγορές, θα αυξανόταν η οικονομική 
παραγωγή και σε ποιο ποσοστό και, αν μειωνόταν το γραφειοκρατικό κόστος της λειτουργίας των 
επιχειρήσεων στην Κύπρο, πόση αύξηση του ΑΕΠ θα της απέφερε;  Ερωτήματα που, για να απαντηθούν, 
προϋποθέτουν μελέτες. 

 ∆υστυχώς, ενώ το κράτος διευρυνόταν, δεν προσαρμοζόταν στις ανάγκες της αγοράς, αλλά και της 
ανταγωνιστικότητας, με αποτέλεσμα να βρεθεί σήμερα στην ακόλουθη κατάσταση: 

1. Υπερμεγέθης δημόσιος τομέας με πεπαλαιωμένες δομές και αντιλήψεις διοίκησης.  Προβλήματα που 
έχουν δημιουργηθεί με έναν υπέρογκο δημόσιο τομέα, ο οποίος αναπαράγεται στη βάση των 
πελατειακών σχέσεων. 

2. ∆ιατήρηση της κρατικής δραστηριότητας σε τομείς που θα μπορούσε η αγορά από μόνη της να καλύψει 
και μάλιστα με πολύ μεγαλύτερο οικονομικό όφελος.  Σωρεία μη ανταγωνιστικών κρατικών εταιρειών και 
οργανισμών που δεν προσφέρουν ούτε κοινωνικό σκοπό ούτε και θετικό οικονομικό αποτέλεσμα, 
αναγκάζοντας το κράτος να χρησιμοποιεί πόρους αντιπαραγωγικά, πνίγοντας επιπρόσθετα τους 
φορολογουμένους.  

3. Στους βασικούς τομείς της οικονομίας, οι οποίοι καθορίζουν τους κύριους συντελεστές του κόστους 
παραγωγής των προϊόντων και υπηρεσιών μας, διατηρήθηκε μονοπωλιακό ή και ολιγοπωλιακό 
καθεστώς, με αποτέλεσμα και πάλι τη δημιουργία ανταγωνιστικών μειονεκτημάτων της κυπριακής 
οικονομίας. 

4. Η συνδικαλιστική υπερδύναμη υπεράσπισης του κατεστημένου και της δυσλειτουργίας, τόσο από 
πλευράς εργοδοτών όσο και από πλευράς εργοδοτουμένων, αφαιρούσε από την πολιτειακή ηγεσία τη 
δυνατότητα λήψης διορθωτικών μέτρων.  

5. Η πολιτειακή ηγεσία δεν αποφάσισε ούτε έγκαιρα ούτε σωστά, αφού παγιδεύτηκε στο σύνθημα περί 
εκχώρησης δικαιωμάτων συναπόφασης στην κοινωνία των πολιτών και στους συνδικαλιστές.  Ενώ έχει 
κάθε υποχρέωση η πολιτειακή ηγεσία να αποφασίζει διαβουλευόμενη, εκχωρούσε αυτό της το ρόλο 
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στους συνδικαλιστές, με αποτέλεσμα ούτε έγκαιρα να υπάρχουν αποφάσεις ούτε και το περιεχόμενο των 
αποφάσεων να κινείται εντός συγκροτημένης πολιτικής.  Οι κλαδικές αντιλήψεις, ενώ είναι πάντα 
χρήσιμο να ακούγονται, δεν μπορούν να είναι οι τελικές αποφάσεις.  Αυτός είναι ένας από τους κύριους 
λόγους για τους οποίους δεν έχουμε πετύχει εκείνες τις χρήσιμες μεταρρυθμίσεις με εκείνους τους 
γρήγορους ρυθμούς.  

6. «Το κέρδος έγκλημα εστί».  Αυτού του είδους οι αντιλήψεις θανατώνουν κάθε οικονομική πρωτοβουλία 
για επενδυτική δραστηριότητα.  Σε ένα νέο οικονομικό μοντέλο η αντίληψη αυτή θα πρέπει να 
ανατραπεί, επικροτώντας το κέρδος.   

7. Η υπέρμετρη δημοσιότητα ατεκμηρίωτων σκανδάλων, αλλά και η δαιμονοποίηση κάθε ξένης επένδυσης 
οδηγούν στη μη αξιοποίηση επενδυτικών δυνατοτήτων στο διεθνή χώρο.  Και πάλι αυτή η νοοτροπία 
που αναπτύχθηκε στο δικό μας σύστημα θανατώνει εν τη γενέσει της κάθε δυνατότητα ξένης επένδυσης 
στην Κύπρο.  Οι εθνικοί ελεγκτικοί μηχανισμοί σε ένα νέο οικονομικό μοντέλο θα πρέπει να στοχεύσουν 
στην παραγωγή αποτρεπτικής ικανότητας έναντι της διαφθοράς.  Απουσιάζει επίσης από το δημόσιο 
αυτό που ονομάζεται “λογοδοσία”, καθώς και η έννοια του απολογισμού.  Ο πολίτης βομβαρδίζεται με 
ειδήσεις για τις παρατυπίες, τα σκάνδαλα και τις οποιεσδήποτε άλλες υπερβολές, χωρίς ποτέ να βλέπει 
τιμωρία ή τουλάχιστον να λαμβάνονται διορθωτικά μέτρα για αποφυγή τους στο μέλλον. 

8. Το κράτος μας κατάντησε να έχει καθαρά διαχειριστικό ρόλο, ενώ η κυβέρνηση απώλεσε το ρόλο του 
στρατηγικού σχεδιασμού και της άσκησης πολιτικής.  Ο έντονος κρατισμός αφαιρεί τη δυνατότητα 
άσκησης πολιτικής ανάπτυξης.  Για παράδειγμα, στον υποσχόμενο τομέα της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης 
βλέπουμε σοβαρά προβλήματα, επειδή μεταξύ άλλων η ιδιωτική τριτοβάθμια εκπαίδευση δεν 
αντικρίζεται ως στρατηγικός εταίρος αλλά ως αναγκαίο κακό. 

9. Το νέο οικονομικό μοντέλο θα πρέπει να προσαρμόζει τις εξελίξεις της δημογραφίας.  ∆εν υπήρχε 
όραμα και ολοκληρωμένη προσέγγιση και στρατηγική σχετικά με τη δημογραφία στο υφιστάμενο 
οικονομικό μοντέλο.  Αυτό το μοντέλο δεν μπορεί να απορροφήσει όλους τους νέους πτυχιούχους.  Και 
όμως το οικονομικό μοντέλο διαφοροποιείται αργά και ανεπαρκώς.  Ολοένα και μεγαλύτερος αριθμός 
νέων ανθρώπων στην Κύπρο αποκτά πανεπιστημιακές γνώσεις και ως εκ τούτου τρέφει τις ανάλογες 
προσδοκίες.  Παρά τις συχνές πομπώδεις διακηρύξεις, η Κύπρος δεν πορεύεται προς μία κοινωνία και 
οικονομία της γνώσης, η οποία είναι απαραίτητη για τη δημιουργία επαρκούς αριθμού θέσεων εργασίας 
που να ανταποκρίνεται στις προσδοκίες των αποφοίτων πανεπιστημίων.   

10. Υπέρμετρες φορολογίες που δεν είναι στις αντοχές του Κύπριου φορολογουμένου. Ο βασικός στόχος 
ενός νέου μοντέλου είναι οι χαμηλότερες δημόσιες δαπάνες και κατ’ επέκταση λιγότεροι φόροι.     

Προκαταρκτικές σκέψεις για επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας 

1. Χρειαζόμαστε νομοθεσία ή ακόμα ενσωμάτωση, αν είναι δυνατό, στο σύνταγμα σταθεροποιητικών 
προνοιών…   Και είμαι απόλυτα πεπεισμένος ότι θα πρέπει να περάσουμε νομοθεσία βάσει της οποίας 
να διασφαλίζεται η οικονομική σταθερότητα στη χώρα μας.  Η συχνή εμφάνιση φούσκας στην αγορά 
ήταν συχνά ο λόγος για τον οποίο η οικονομία κινήθηκε σε αντικυκλικές πορείες με ακραίες συνέπειες.  
Σκοπός της νομοθεσίας θα μπορούσε να είναι η διαφύλαξη ισορροπίας μεταξύ οικονομικής ανάπτυξης, 
ανεργίας και πληθωρισμού. Εισηγούμαι μάλιστα κάτι ανάλογο με τη σχετική νομοθεσία στο γερμανικό 
δίκαιο.    

2. Εργασιακή ειρήνη και σταθερότητα μπορεί να επέλθουν μέσα από την απαγόρευση των απεργιών, με 
εξαίρεση ένα μήνα πριν τη διαπραγμάτευση των συλλογικών συμβάσεων, με ενίσχυση του εργατικού 
δικαστηρίου. 

3. Απαγόρευση άσκησης οικονομικής δραστηριότητας από πλευράς των συνδικαλιστικών φορέων, ως 
επίσης και λοιπών πολιτικών φορέων. 

Τραπεζικό σύστημα 

 Χρειάζεται να τερματιστεί το συντομότερο η διαμάχη μεταξύ Κεντρικής Τράπεζας και κυβέρνησης.  Αυτή 
η αντιπαράθεση υποσκάπτει την αποτελεσματική διαχείριση των τεράστιων θεμάτων του κυπριακού 
τραπεζικού συστήματος.  ∆ίνει την εντύπωση της πλήρους αποδιοργάνωσης στο εξωτερικό. 

 Να συντομευθούν όλες οι διαδικασίες για αναδιάρθρωση της Τράπεζας Κύπρου.  Θα πρέπει να γίνει 
υλοποίηση με αποτελεσματικότητα ολοκληρωμένου σχεδίου δράσης που να περιλαμβάνει όλα τα βήματα, 
μέχρι να εξυγιανθεί πλήρως η Τράπεζα Κύπρου και να επανακτηθεί η εμπιστοσύνη της αγοράς στην Τράπεζα 
Κύπρου, ώστε να σταματήσει να δίνεται τροφή για αρνητική δημοσιότητα και άκαρπες συζητήσεις.   

 Καθορισμός των βημάτων για ανακεφαλαιοποίηση του συνεργατισμού και της Ελληνικής Τράπεζας, σε 
περίπτωση που αποτύχουν στην ανακεφαλαιοποίηση με ίδια μέσα.  Είναι σημαντικό οποιαδήποτε κρατική 
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στήριξη καταστεί αναγκαία να γίνει με ορθό αλλά συνοπτικό τρόπο, έτσι ώστε να μην υποσκαφθεί περαιτέρω η 
ήδη ευάλωτη εμπιστοσύνη της αγοράς στο κυπριακό τραπεζικό μας σύστημα.   

 Κατάργηση των συλλογικών εργασιακών συμβάσεων στις τράπεζες, έτσι ώστε να επιτευχθεί 
εξορθολογισμός στα έξοδα των τραπεζών.   

 Πρέπει να ενδυναμωθεί η εταιρική διακυβέρνηση του κυπριακού τραπεζικού συστήματος.  Είναι 
ξεκάθαρο ότι η εταιρική διακυβέρνηση σε ένα μεγάλο μέρος του τραπεζικού συστήματος απέτυχε.  Η εταιρική 
διακυβέρνηση πρέπει να διασφαλίζει ότι τα διοικητικά συμβούλια είναι κατ’ ουσίαν ανεξάρτητα, όχι μόνο στη 
θεωρία, έτσι ώστε να διασφαλίζεται ο αποτελεσματικός έλεγχος της εξουσίας τους.  Επίσης, σε επίπεδο 
εκτελεστικών διευθύνσεων πρέπει να διοριστούν σε θέσεις κλειδιά άτομα με ξεκάθαρα ακέραιο χαρακτήρα, με 
ανάλογες γνώσεις και εμπειρίες και που να έχουν το θάρρος της άποψής τους σε ένα πλαίσιο εργοδότησης 
που να διασφαλίζει την ακεραιότητα. 

 Επανασχεδιασμός της δημόσιας υπηρεσίας με άξονες την αποδοτικότητα, την παραγωγικότητα και την 
ευελιξία, π.χ. ορθή αξιολόγηση προσωπικού και, αν και ακούγεται δραστικό, κατάργηση της ψευδαίσθησης της 
μονιμότητας, που θα υποκινήσει σημαντικά την αύξηση της παραγωγικότητας.   

 Καθορισμός και υλοποίηση στρατηγικού σχεδιασμού, για να καταστεί η Κύπρος τουριστικός προορισμός 
επιλογής, φορολογικά κίνητρα ανάπτυξης, εξειδικευμένος τουρισμός, καζίνα, φιλελευθεροποίηση πτήσεων καθ’ 
όλη τη διάρκεια του χρόνου, ορθολογική προώθηση στο εξωτερικό. 

 Καθορισμός και υλοποίηση σχεδιασμού, για να συνεχίσει η Κύπρος να αποτελεί κέντρο διεθνών 
εργασιών και επιτάχυνση όλων των διαδικασιών και εργασιών για οικονομική εκμετάλλευση των φυσικών 
πόρων της Κύπρου.  Η συγκεκριμενοποίηση της προοπτικής εκμετάλλευσης των φυσικών μας πόρων θα 
δημιουργήσει προοπτική ανάπτυξης και εμπιστοσύνης στην κυπριακή αγορά. 

 Χωρίς να υποσκαφθεί η σταθερότητα του φορολογικού συστήματος, χρειάζεται να επανασχεδιαστεί το 
φορολογικό σύστημα της Κύπρου, δίνοντας κίνητρα για ανάπτυξη.  Η φορολογία να μετεξελιχθεί από εργαλείο 
είσπραξης φόρων σε εργαλείο ανάπτυξης, ενσωματώνοντας κατάλληλα κίνητρα. 

 Για να αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη στο σύστημα, πολιτικό, τραπεζικό, κοινωνικό κ.λπ., πρέπει να 
επέλθει κάθαρση και να αποδοθούν ευθύνες στα άτομα που έχουν ευθύνες, είτε με τις ενέργειές τους ή με την 
αμέλειά τους να προβούν σε ενέργειες.  

 Τέλος, η Κύπρος μπορεί να δραστηριοποιηθεί στο αμέσως επόμενο διάστημα στην ενέργεια, τις 
υπηρεσίες, την εκπαίδευση, τον τουρισμό.   

 Παράλληλα, η Κύπρος θα πρέπει να αξιοποιήσει τη στρατηγική της θέση σχετικά με τη διαμετακόμιση 
προϊόντων και υπηρεσιών μέσα από τα λιμάνια και αεροδρόμια.  Ένας τομέας για τον οποίο η Κύπρος 
προσφέρεται ως γέφυρα είναι η οργάνωση των logistics παραγωγικών επιχειρήσεων της Άπω Ανατολής με την 
Ευρώπη.   

 Πάνω απ’ όλα ωστόσο, η ανάπτυξη μπορεί να έρθει μέσα από τους στρατηγικούς σχεδιασμούς των 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Για το λόγο αυτό θα πρέπει το κράτος να διασφαλίσει τις προϋποθέσεις σωστής 
λειτουργίας της αγοράς, του τραπεζικού συστήματος και του ανταγωνισμού.  Η πάταξη της γραφειοκρατίας και 
το άνοιγμα της αγοράς του ρεύματος θα πρέπει να είναι από τις πρώτες προτεραιότητες.  Με τη στοχοποίηση 
της ανάπτυξης μέσα από τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις πετυχαίνουμε ισόρροπη ανάπτυξη όλων των τομέων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Απ’ ό,τι καταλάβω, τώρα είναι ο κ. Κώστας Κώστα του ΑΚΕΛ.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Είναι ο κ. Νικολαΐδης, που άλλαξε με τον Περδίκη;  ∆εν εκατάλαβα τι μου εστείλετε δαπάνω!    

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ:  

 Να σας διευκολύνω, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αλλάξατε σειρά με τον κ. Περδίκη; 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Ναι, ναι. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να σας διευκολύνω τζι άλλον, να μη δυσκολευτείτε τζι άλλον.  Μετά από τον κ. 
Νικολαΐδη είναι ο κ. Κώστα.  Εγώ πρέπει να αποχωρήσω.  Έτυχε κάτι επείγον. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κυπριακή οικονομία βρίσκεται στην κρισιμότερη περίοδο από την ίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  
Οι τραγικές εμπειρίες που έζησε η χώρα μας τον τελευταίο καιρό μάς θέτουν μπροστά σε ιστορικές ευθύνες και 
κρίσιμες αποφάσεις, αποφάσεις οι οποίες πρέπει να ληφθούν υπό τη σκιά της τρόικας και του μνημονίου. 

 Τo μνημόνιο δεν ήταν ένας κεραυνός εν αιθρία, αλλά ήταν η κατάληξη μιας πορείας γεμάτης από τεράστια 
και εγκληματικά λάθη.  Λάθη από την κυπριακή πολιτεία, λάθη από το πολιτικό σύστημα, λάθη από το οικονομικό 
και επιχειρηματικό σύστημα, λάθη από την προηγούμενη κυβέρνηση, λάθη από την παρούσα κυβέρνηση, λάθη 
από τις διοικήσεις κάποιων τραπεζών και από τις εποπτικές αρχές του τραπεζικού συστήματος.  Όλα αυτά τα 
λάθη έδωσαν την ευκαιρία στην τρόικα να μας επιβάλει ένα μνημόνιο που εξυπηρετεί όχι την Κύπρο και τις 
ανάγκες της αλλά τους σχεδιασμούς και τις σκοπιμότητες του γερμανικού άξονα στην Ευρωζώνη. 

 Τα προβλήματα της κυπριακής οικονομίας άρχισαν από πολύ παλιά και συντηρούνταν από κυβέρνηση σε 
κυβέρνηση.  Με υπερτροφικό δημόσιο τομέα, ένα δυσανάλογα μεγάλο σε σχέση με το μέγεθος της οικονομίας 
μας, υπέρογκο, τραπεζικό σύστημα, που δούλευε καταχρηστικά αντί ορθολογιστικά, δούλευε στη βάση των 
bonus για τα golden boys και όχι των υγιών πρακτικών, δούλευε στη βάση επισφαλών εξασφαλίσεων είτε για 
δάνεια που χορηγούσαν είτε για επενδύσεις και επεκτάσεις που έκαναν, με τη φούσκα των ακινήτων και τις 
εύκολες λύσεις των ξένων αγοραστών, την υποτίμηση ζωτικών τομέων της οικονομίας μας και τις μονοδιάστατες 
κατευθύνσεις προς το εύκολο και γρήγορο κέρδος, τις συντεχνιακές νοοτροπίες, αλλά και την ασυδοσία των 
εργοδοτών, την ανοχή όλων μας στο ρουσφέτι, την αναξιοκρατία, τη διαπλοκή και την ατιμωρησία, με το δρόμο 
αυτό που ακολουθούσαμε, ήταν θέμα χρόνου η κατάρρευση.  Τα πράγματα επισπεύσθηκαν και πήραν την τελική 
ευθεία με την έλευση της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και με τα κατά συρροήν δικά μας λάθη τα τελευταία 
χρόνια.  Πιθανώς, να μην υπάρχει λάθος που θα μπορούσαμε σε αυτό τον τόπο να κάνουμε και να μην το 
κάναμε! 

 Όμως αυτή τη στιγμή εκείνο που έχει περισσότερη σημασία από το τι έγινε είναι το τι πρέπει να γίνει.  Η 
Ε∆ΕΚ κατέθεσε στις 10 Ιουνίου την πρότασή της για έξοδο από την οικονομική κρίση.  Πρόκειται για μια 
ολοκληρωμένη, λεπτομερή και τεκμηριωμένη πρόταση, προϊόν μιας διαδικασίας μελέτης, διαλόγου και 
επεξεργασίας προτάσεων, για την οποία το κίνημά μας αξιοποίησε ένα μεγάλο αριθμό από εγνωσμένου κύρους 
επιστήμονες, οικονομολόγους, νομικούς και ακαδημαϊκούς.  Στόχος της πρότασης της Ε∆ΕΚ ήταν να 
παρουσιάσει ένα στρατηγικό σχεδιασμό για την έξοδο της πατρίδας μας από την κρίση, την επάνοδο στις αγορές, 
την αποκατάσταση της ευρωστίας της οικονομίας μας, της οικονομικής ανάπτυξης και της κοινωνικής ευημερίας 
του λαού μας.   

 Η πρόταση της Ε∆ΕΚ αποτελείται από τρεις πυλώνες, τρία στάδια, μέσα από τα οποία η Κύπρος θα 
μπορούσε να οδηγηθεί στον πιο πάνω στόχο.  Πιο συγκεκριμένα:  ομαλοποίηση, επανεκκίνηση, απεμπλοκή.   

 Το πρώτο στάδιο είναι η ομαλοποίηση της οικονομικής κατάστασης και η σταθεροποίηση του 
τραπεζικού μας τομέα, το δεύτερο είναι η μείωση των αρνητικών συνεπειών της απόφασης του Eurogroup, η 
επανεκκίνηση της οικονομίας μας και η λήψη μέτρων κοινωνικής προστασίας και το τρίτο στάδιο είναι ένας 
ολοκληρωμένος σχεδιασμός για συντομότερη αποπληρωμή του δανείου και τάχιστη απεμπλοκή από το 
μνημόνιο και τη δανειακή σύμβαση. 

 Η επίτευξη των τριών αυτών πυλώνων πρέπει, κατά την άποψή μας, να επιδιωχθεί μέσα από τις εξής 
αποφάσεις και ενέργειες:  
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Ομαλοποίηση της οικονομίας και σταθεροποίηση του τραπεζικού τομέα 

 Η κατάσταση στην οικονομία μας ακόμα χαρακτηρίζεται από αστάθεια και στρεβλώσεις.  Η άμεση 
προτεραιότητα πρέπει να είναι η αποκατάσταση της θεσμικής τάξης.  Να σταματήσουν οι αντιπαραθέσεις 
μεταξύ κυβέρνησης και Κεντρικής Τράπεζας.  Χρειάζεται συνεργασία Κεντρικής Τράπεζας και Υπουργού 
Οικονομικών σε καθημερινή βάση, χρειάζεται καλύτερος συντονισμός, χρειάζεται συναντίληψη και χρειάζεται 
συνεννόηση.  Ταυτόχρονα, χρειάζεται επίσπευση των διαδικασιών εξυγίανσης, αφαίρεση των περιορισμών στις 
τραπεζικές συναλλαγές, με ταυτόχρονη επιβολή περιοριστικών μέτρων για διαρροή κεφαλαίων στο εξωτερικό, 
όσο χρειάζεται.  Επίσης, χρειάζεται αναδιάρθρωση του συνεργατισμού το συντομότερο δυνατό και εξασφάλιση 
ασφαλώς επαρκούς ρευστότητας στην αγορά.   

Επανεκκίνηση της οικονομίας και μέτρα κοινωνικής προστασίας  

 Πρώτα απ’ όλα, χρειάζεται κάτι που δεν είδαμε μέχρι σήμερα, κεντρικός συντονισμός και εκπόνηση 
ρεαλιστικού ολοκληρωμένου σχεδίου επανεκκίνησης της οικονομίας.  Χρειάζεται άμεση προώθηση, σε 
πρακτικό επίπεδο, αναπτυξιακών μέτρων, όχι απλά εξαγγελίες.  Χρειάζονται μέτρα μείωσης των δαπανών της 
κρατικής μηχανής, χρειάζεται αναδιάταξη και ενοποίηση υπηρεσιών.  Χρειάζεται επιτέλους να βρεθεί τρόπος να 
λειτουργήσει ο περιβόητος εγγυοδοτικός μηχανισμός για μικρομεσαίες επιχειρήσεις, πριν παύσουμε να έχουμε 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις!  Χρειάζεται απορρόφηση κονδυλίων από τα ευρωπαϊκά ∆ιαρθρωτικά Ταμεία, 
κίνητρα για επαναπατρισμό κεφαλαίων.  Και τέλος, κάτι πολύ σημαντικό, χρειάζεται άμεση προώθηση μέτρων 
κοινωνικής προστασίας.  Να μην καθυστερήσουν τα σχετικά νομοσχέδια, όπως αυτά που αφορούν τον 
τραπεζικό διαμεσολαβητή και την αναδιάρθρωση των δανείων των επιχειρήσεων και των νοικοκυριών, ώστε να 
μπορούν να ανταποκρίνονται στις υποχρεώσεις τους. 

Απεμπλοκή από το μνημόνιο 

 Η απεμπλοκή από το μνημόνιο και τη δανειακή σύμβαση θα πρέπει να είναι ο τελικός στρατηγικός μας 
στόχος.  Εμείς, έχοντας αναλύσει το μνημόνιο και τη δανειακή σύμβαση, εκτιμούμε ότι αυτή η δανειακή 
σύμβαση και το μνημόνιο οδηγούν τη χώρα μας σε ένα φαύλο κύκλο, ύφεση, περισσότερα μέτρα, που θα 
δημιουργούν νέα ύφεση, η οποία με τη σειρά της και με βάση τη φιλοσοφία του μνημονίου θα οδηγεί σε 
περισσότερα μέτρα και ούτω καθεξής.  

 Το πρώτιστο που χρειάζεται είναι η πολιτική απόφαση για μια πορεία εξόδου.  Και ασφαλώς δεν 
πρόκειται να υπάρξει έξοδος από το μνημόνιο μέσα από πολιτικές αντιφάσεις, ότι δηλαδή επιθυμούμε μεν 
έξοδο από το μνημόνιο, αλλά τα προβλήματα μας θα τα λύσουμε μέσα στο μνημόνιο.  Χρειάζεται ισχυρή 
πολιτική απόφαση και ακόμα πιο ισχυρή πολιτική δέσμευση, γιατί η πορεία εξόδου από το μνημόνιο δεν είναι 
μια εύκολη πορεία.   

 Πώς θα γίνει στην πράξη η απεμπλοκή από τη δανειακή σύμβαση;  Τι σημαίνει καταρχήν “απεμπλοκή 
από τη δανειακή σύμβαση”;  Σημαίνει αποπληρωμή του δανείου, σημαίνει εξασφάλιση άλλων πόρων 
χρηματοδότησης των αναγκών μας.  Από πού μπορούμε να εξασφαλίσουμε τη χρηματοδότηση που 
χρειαζόμαστε;  Και δεν μπορούμε να μιλούμε ασφαλώς για ευκαταφρόνητα ποσά.  Νοουμένου ότι δεν 
υπάρχουν άλλες πηγές εξωτερικού δανεισμού, μόνο από εγχώριες πηγές θα μπορούσαμε να αντλήσουμε 
χρηματοδότηση.   

 Το βασικό όχημα για απεμπλοκή από το μνημόνιο είναι χωρίς αμφιβολία η αξιοποίηση του φυσικού 
αερίου, που, για να υπάρξει, χρειάζεται ολοκληρωμένος στρατηγικός ενεργειακός σχεδιασμός, επίσπευση 
δημιουργίας των υποδομών και κυρίως πολιτικές αποφάσεις για τις στρατηγικές μας συνεργασίες για τις 
υποδομές και τη διάθεση του φυσικού αερίου. 

 Οφείλουμε να χαιρετίσουμε το γεγονός της έναρξης επιτέλους της επιβεβαιωτικής γεώτρησης.  Είμαστε 
σίγουροι ότι, αν τα αποτελέσματά της είναι τα προσδοκώμενα, θα δούμε μια θεαματική πραγματική αλλαγή 
κλίματος για την κυπριακή οικονομία γενικότερα.  Και ασφαλώς θα ανοίξει και ο δρόμος για τη σύναψη 
συμφωνιών προπώλησης του φυσικού αερίου.  Επίσης, θεωρούμε θετική εξέλιξη την υπογραφή του μνημονίου 
συναντίληψης -επιτέλους και ένα μνημόνιο θετικό!- με τις εταιρείες του Οικοπέδου 12. 

 Πέραν του φυσικού αερίου, υπάρχει και μια σειρά από τομείς της οικονομίας, παραδοσιακοί και νέοι, για 
τους οποίους πρέπει να υπάρξει η ανάλογη αξιοποίηση, ώστε να μπορέσουν να συμβάλουν και αυτοί στην 
απαιτούμενη ρευστότητα για αποπληρωμή του δανείου.  Η βασική όμως προϋπόθεση είναι η Κύπρος να 
επανασχεδιάσει το οικονομικό και αναπτυξιακό της μοντέλο, ώστε να μπορέσουν οι τομείς αυτοί να οδηγήσουν 
στην επανεκκίνηση της οικονομίας μας και στην προσέλκυση επενδύσεων.   

 Ο πρώτος τομέας είναι ο τομέας των υπηρεσιών, ένας τομέας που επλήγη από τη δραματική 
συρρίκνωση του τραπεζικού τομέα, όμως εξακολουθεί να στέκει πάνω στα άλλα δύο ισχυρά του πόδια, τις 
άριστες νομικές και λογιστικές υπηρεσίες, που εξακολουθεί και μπορεί να προσφέρει η Κύπρος.  Και ασφαλώς, 
για να μπορέσει να συνεχίσει να τις προσφέρει, χρειάζονται μέτρα, μέτρα άμεσα και αποφασιστικά.  Χρειάζεται 
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εκσυγχρονισμός του φορολογικού συστήματος και παροχή κινήτρων και απαλλαγών.  Χρειάζεται σύναψη νέων 
συμφωνιών αποφυγής διπλής φορολογίας και επαναδιαπραγμάτευση υφιστάμενων.  Χρειάζεται ενίσχυση της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για προσέλκυση εταιρειών παροχής επενδυτικών υπηρεσιών και οργανισμών 
συλλογικών επενδύσεων.  Χρειάζεται εκσυγχρονισμός και πλήρης μηχανογράφηση των διαδικασιών του 
Εφόρου Εταιρειών, του ΦΠΑ και του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων για καλύτερη εξυπηρέτηση των 
επιχειρηματικών δραστηριοτήτων.   

 Ο τουρισμός είναι μια ισχυρή ατμομηχανή για την οικονομία μας.  Πρέπει όμως να γίνει ακόμα πιο 
ισχυρή με μια σειρά από μέτρα, μέτρα που ήδη έχουν καθυστερήσει πάρα πολύ, μέτρα όπως η επέκταση της 
τουριστικής περιόδου, η αξιολόγηση και ο επανασχεδιασμός του οργανισμού που ασχολείται με τον τουρισμό, 
δηλαδή του ΚΟΤ, η αδειοδότηση των καζίνων, η προσέλκυση θεματικού τουρισμού, εκπαιδευτικού, ιατρικού, 
αθλητικού τουρισμού, η επίσπευση εγκρίσεων των πολεοδομικών αδειών για μαρίνες και θεματικά πάρκα και 
πολλά άλλα μέτρα.   

 Όσον αφορά την εμπορική ναυτιλία, που είναι ένας τομέας αρίστευσης πραγματικά και κύρους για την 
Κύπρο, θα πρέπει να υπάρξει άμεση ανεξαρτητοποίηση και αναδιάρθρωση της ναυτιλιακής διοίκησης με τη 
δημιουργία θέσης υφυπουργού για θέματα ναυτιλίας.  Και εδώ πρέπει να πούμε ότι παρατηρείται μια 
απαράδεκτη πραγματικά καθυστέρηση στο θέμα αυτό, ένα θέμα που έχει τη διακομματική στήριξη.  Και 
διερωτώμαι γιατί δε θα μπορούσε το θέμα του υφυπουργείου σ’ αυτό τον τομέα να απεμπλακεί από το 
γενικότερο συνολικό θεσμικό πρόβλημα που δημιουργείται με τη δημιουργία των υπόλοιπων υφυπουργείων.  
Χρειάζεται δυναμική προώθηση του ναυτιλιακού φορολογικού συστήματος, που είναι από τα πιο προηγμένα 
στον κόσμο, στο εξωτερικό.  Και ήταν μια μεγάλη επιτυχία της κυπριακής πολιτείας η έγκρισή του από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή το 2009.  ∆υστυχώς, δεν έγινε σχεδόν τίποτε από τότε.  Χρειάζεται επίσης πολυεπίπεδη 
προσπάθεια και διεκδίκηση της άρσης του τουρκικού εμπάργκο σε κυπριακά πλοία.  Εδώ θα πρέπει η 
εκτελεστική εξουσία να αξιοποιήσει και τις δυνατότητες της Βουλής προς την κατεύθυνση της ενημέρωσης και 
της διαμόρφωσης συνθηκών πίεσης πάνω στην Τουρκία, για να άρει το εμπάργκο, που μας κάνει ζημιά.   

 Ο πρωτογενής τομέας, η γεωργία, η κτηνοτροφία, χρειάζεται παροχή κινήτρων για συγκρότηση 
γεωργικών μονάδων, ώστε να γίνει δυνατός ο εκσυγχρονισμός της καλλιέργειας και η προώθηση νέων 
οικονομικά βιώσιμων παραγωγών εξαγωγικού χαρακτήρα.   

 Στον τομέα της έρευνας και της καινοτομίας η Κύπρος διαθέτει ένα τεράστιο κεφάλαιο, που δυστυχώς 
παραμένει ανεκμετάλλευτο, το ανθρώπινο δυναμικό της και την επιστημονική γνώση, που μπορούν να 
αποτελέσουν ισχυρά όπλα για στροφή προς οικονομική δραστηριότητα υψηλής τεχνολογίας.  Να μην ξεχνούμε 
τα παραδείγματα κάποιων χωρών -να αναφέρω χαρακτηριστικά τη Φινλανδία με τη NOKIA- που μέσα από την 
αξιοποίηση της βιομηχανίας υψηλής τεχνολογίας, που δεν έχει ούτε υψηλές κεφαλαιουχικές απαιτήσεις, 
κατάφεραν να έχουν αξιοζήλευτη ανάπτυξη και ευημερία. Αναμέναμε για παράδειγμα ότι το τεχνολογικό πάρκο 
στο Πεντάκωμο θα μπορούσε να ήταν μια κυπριακή Silicon Valley.  ∆υστυχώς, εμείναμεν μόνο στο valley! 

 Όλα αυτά όμως χρειάζονται προγραμματισμό, σοβαρότητα, όραμα, αυτοπεποίθηση και δυστυχώς όλα 
αυτά αποδείχτηκε ότι τα έχουμε εδώ και καιρό χάσει.  Και πρέπει να τα ξαναβρούμε και να τα φέρουμε στην 
επιφάνεια. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η κατάσταση της κυπριακής οικονομίας είναι πολύ δύσκολη, αλλά δεν πρέπει σε καμία περίπτωση να τη 
δεχθούμε, όπως έχει διαμορφωθεί, παθητικά.  Χρειάζεται ενεργητική αντιμετώπιση και απαιτείται η μέγιστη 
δυνατή συνεργασία όλων.  Η πατρίδα μας εξακολουθεί να έχει σημαντικά πράγματα που μπορούν να την 
οδηγήσουν ξανά στην ανάπτυξη και την ευημερία.  Εξακολουθεί να έχει ισχυρά στρατηγικά πλεονεκτήματα που 
μπορεί να αξιοποιήσει.  Πρώτα και πάνω απ’ όλα, το ανθρώπινο δυναμικό.  Καμιά χώρα ίσως στον κόσμο δε 
συνδυάζει τα δύο πράγματα που συνδυάζει η Κύπρος, υψηλό μορφωτικό επίπεδο και υψηλό επίπεδο 
τεχνογνωσίας και επαγγελματισμού.  Πολύ καλές επίσης υποδομές στις επικοινωνίες, συγκοινωνίες και σε 
άλλες υπηρεσίες.  Έχουμε μια μοναδική γεωγραφική θέση στο σημείο σύγκλισης τριών ηπείρων.  Έχουμε 
εξαιρετικές καιρικές συνθήκες και απαράμιλλες φυσικές ομορφιές και, τέλος, ενεργειακά αποθέματα ικανά να 
βάλουν την Κύπρο στην κορυφή της ανάπτυξης και της ευημερίας.  

 Αν όλα αυτά, αντί να τα αξιοποιήσουμε, τα σκοτώσουμε μέσα από την ανικανότητά μας και τις άγονες 
πολιτικές αντιπαραθέσεις, που δυστυχώς συνεχίζονται καθημερινά, τότε όχι μόνο δε θα οδηγηθούμε στην 
έξοδο από την κρίση, αλλά θα οδηγηθούμε στη διαιώνιση της κατάστασης.  Ένα από τα κύρια λάθη που 
οδήγησαν την πατρίδα μας στο σημερινό τραγικό σημείο ήταν και η αδυναμία συνεννόησης και 
συλλογικότητας.  Αν τα συμβάντα τον τελευταίο καιρό δεν μας έχουν παραδειγματίσει, ώστε να συμβάλουμε 
όλοι στη διαμόρφωση μιας συλλογικότερης διαχείρισης της οικονομίας μας, τότε θα έχουμε για ακόμα μια φορά 
από μόνοι μας προδιαγράψει την περαιτέρω καταστροφή μας. 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Νικολαΐδη.   

 Ακολουθεί ο συνάδελφος Κώστας Κώστα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   

Κ. ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω την αρχή την οποία τηρώ.  Επειδή εγώ δυστυχώς έχω ειλημμένη 
υποχρέωση και έξι παρά δέκα θα πρέπει να αποχωρήσω, ζητώ την άδεια της έδρας και του συναδέλφου στο 
βήμα, απλώς για να μην τον διακόψω στη μέση της ομιλίας του. 

Κ. ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε συνάδελφε, οι άλλοι είκοσι πέντε έφυγαν χωρίς να ρωτήσουν κανέναν! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα να τονίσω καταρχάς ότι είναι ειλικρινά πολύ δύσκολο να πρέπει να καταθέσεις την εισήγησή 
σου για το πώς μπορεί άμεσα να αναζωογονηθεί η επιχειρηματικότητα και να επανεκκινήσει η κυπριακή 
οικονομία χωρίς να μπορείς να κάνεις αναφορά στα γεγονότα που προηγήθηκαν και στους λόγους που μας 
οδήγησαν σε αυτή την πολύ δύσκολη οικονομικά κατάσταση.  Χωρίς να μπορείς να αναφέρεις, να σχολιάσεις, 
αλλά κυρίως να στιγματίσεις τα εγκληματικά λάθη, τις παραλείψεις και κυρίως τις αποφάσεις οι οποίες μας 
οδήγησαν στην καταστροφή του οικονομικού μας μοντέλου, στη φτώχια και την ανεργία η οποία μαστίζει τον 
τόπο μας και απειλεί να διαλύσει τον κοινωνικό ιστό, στη διάλυση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, στην 
καρατόμηση και ακολούθως παράλυση του τραπεζικού μας συστήματος, στο να καταστραφούν χιλιάδες 
συμπατριώτες μας οι οποίοι είδαν ξαφνικά να χάνονται οι κόποι μιας ζωής.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αναμφίβολα, τα τελευταία τρία χρόνια βιώνουμε όλοι μας πολύ έντονα τα αποτελέσματα της  
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης που δυστυχώς έχει αγγίξει και τον τόπο μας.  Ζούμε όμως τους τελευταίους 
τρεις μήνες τις οδυνηρές επιπτώσεις στην οικονομία μετά τις καταστροφικές αποφάσεις των δύο Eurogroup του 
περασμένου Μαρτίου και μετά την υπογραφή του μνημονίου με τη τρόικα.  Επιπτώσεις οι οποίες επηρεάζουν 
το σύνολο σχεδόν του κυπριακού λαού και κυρίως τους συνταξιούχους, τις ευπαθείς ομάδες, τους χαμηλά 
αμειβομένους, που οδηγούν στην ανεργία χιλιάδες συμπολίτες μας, που έχουν βάλει στο ψυγείο την ανάπτυξη, 
που σκότωσαν την επιχειρηματικότητα. 

 Οι μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις, που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της κυπριακής οικονομίας, εφόσον 
ένα μεγάλο μέρος της στηρίζεται σε αυτές, έχουν υποστεί σφοδρό πλήγμα, με αποτέλεσμα η μία να κλείνει μετά 
την άλλη, ενώ αυτές που ακόμα παραμένουν εν ζωή βρίσκονται στον αναπνευστήρα.  Ως εκ τούτου, η ανάγκη 
για αναζωογόνηση της επιχειρηματικότητας και επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας προβάλλουν ως 
αδήριτη ανάγκη, ώστε να ξεπεραστούν τα πολλά και σοβαρά προβλήματα που υπάρχουν μέσα από τις 
προοπτικές μιας νέας πορείας με βάση ένα καινούριο οικονομικό μοντέλο.  

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να επισημάνω τη μεγάλη καθυστέρηση που παρατηρείται στην υλοποίηση 
ενός πολύ σημαντικού προγράμματος το οποίο θα δώσει ελπίδα σε όσες μικρομεσαίες επιχειρήσεις είναι 
ακόμα στη ζωή, τη σύσταση και λειτουργία του εγγυοδοτικού μηχανισμού ο οποίος θα δανειοδοτεί τις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις με χαμηλότοκα και μακροχρόνια δάνεια. 
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 ∆υστυχώς, συνεχίζεται και επί της παρούσας κυβέρνησης η διάσταση απόψεων μεταξύ του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Υπουργείου Οικονομικών με το πρώτο υπουργείο να είναι 
ένθερμος υποστηρικτής της ιδέας και το δεύτερο υπουργείο κάθετα εναντίον.  

 Εμείς ζητούμε όπως το συντομότερο επιλυθεί η όποια διαφορά υπάρχει, ώστε να προχωρήσει ο 
μηχανισμός και να στηριχθούν ουσιαστικά οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, δίνοντας έτσι άμεσα ώθηση στην 
οικονομία του τόπου.  Να σημειωθεί ότι έχει εξασφαλισθεί η συγκατάθεση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας 
Επενδύσεων για παραχώρηση του ποσού των €100 εκατομ. για τις ανάγκες του μηχανισμού. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εδώ και σχεδόν δύο χρόνια υπάρχουν είκοσι τέσσερα μεγάλα αδειοδοτημένα ώριμα έργα τα οποία 
δυστυχώς δεν μπορούν να ξεκινήσουν, λόγω του ότι δεν μπορούν να χρηματοδοτηθούν.  Έργα τα οποία θα 
συμβάλουν στη μείωση της ανεργίας και την αναζωογόνηση της αγοράς τα οποία δεν μπορούν να 
υλοποιηθούν, γιατί οι τράπεζές μας δεν μπορούν να δώσουν δάνεια, ενώ ούτε οι επιχειρηματίες μπορούν να 
πάρουν τα λεφτά τους, αν βεβαίως δεν τα έχουν χάσει με το κούρεμα των καταθέσεων.  Πέραν όμως των 
μεγάλων έργων τα οποία είναι έτοιμα, για τον ίδιο λόγο, δηλαδή λόγω της αδυναμίας χρηματοδότησης, κανένα 
έργο όσο μικρό και να είναι δεν μπορεί να ξεκινήσει. 

 Η οικοδομική βιομηχανία, που είναι μαζί με τον τουρισμό οι δύο βασικοί πυλώνες της κυπριακής 
οικονομίας, έχει κυριολεκτικά διαλυθεί με φοβερές συνέπειες: ανεργία, κλείσιμο εργοληπτικών εταιρειών και 
επιχειρήσεων που έχουν σχέση με τις οικοδομές, σε μια περίοδο που τα αναπτυξιακά έργα του δημοσίου έχουν 
αφαιρεθεί από τον κρατικό προϋπολογισμό. 

 Βασική και απαραίτητη προϋπόθεση, για να γίνουν οι όποιες επενδύσεις και να ξεκινήσει η ανάπτυξη, 
είναι η οριστική εξυγίανση και σταθεροποίηση του τραπεζικού μας συστήματος, το οποίο θα πρέπει να εμπνέει 
εμπιστοσύνη και σιγουριά, πράγμα το οποίο δυστυχώς σήμερα δε συμβαίνει.  Θα πρέπει το συντομότερο 
δυνατόν να αρθούν τα περιοριστικά μέτρα στον τραπεζικό τομέα τα οποία έχουν κυριολεκτικά στραγγαλίσει την 
οικονομία του τόπου. 

 Ταυτόχρονα, σημαντική για την αναζωογόνηση των επιχειρήσεων είναι η μείωση των δανειστικών 
επιτοκίων.  Σ’ αυτό το σημείο θα ήθελα να τονίσω ότι οι εμπορικές τράπεζες θα πρέπει να ακολουθήσουν το 
παράδειγμα του συνεργατισμού, αλλά και ότι θα πρέπει η κυβέρνηση και η Κεντρική Τράπεζα να ασκήσουν 
περισσότερη πίεση, για να μειωθούν τα επιτόκια.  Σημαντική επίσης είναι η μείωση των ενοικίων η οποία θα 
δώσει ανάσα ζωής στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, μέτρο για το οποίο ως ΑΚΕΛ ετοιμάσαμε και καταθέσαμε 
σχετική πρόταση νόμου, η οποία δυστυχώς και πάλι δε συζητήθηκε στην ολομέλεια πριν από λίγο.  Πέρα από 
αυτά, αυτό που επιβάλλεται να εντατικοποιηθεί είναι η προσέλκυση ξένων επενδύσεων οι οποίες θα δώσουν 
φοβερή ώθηση στην ανάπτυξη, κάτι το οποίο έχει τεράστιες δυνατότητες λόγω της προοπτικής του φυσικού 
αερίου.  Για το σκοπό αυτό η κυβέρνηση θα πρέπει να επιταχύνει τη λήψη αποφάσεων για υλοποίηση του 
στρατηγικού σχεδιασμού για την ενέργεια και κυρίως για την κατασκευή των απαραίτητων υποδομών, όπως 
είναι το τερματικό υγροποίησης, αποφάσεις οι οποίες θα φέρουν πολλές ξένες επενδύσεις, πέραν αυτών που 
προγραμματίζουν οι εταιρείες που έχουν κερδίσει τα δικαιώματα έρευνας για υδρογονάθρακες. 

 Ήδη ο CIPA παράγει αρκετό έργο στην προσέλκυση ξένων επενδύσεων, αλλά χρειάζεται οι 
προσπάθειες αυτές που καταβάλλει να συνεχιστούν και να εντατικοποιηθούν, ώστε σταδιακά η Κύπρος να 
καταστεί ξανά κέντρο επιχειρηματικότητας.  Επιπρόσθετα, η λειτουργία της μονοθυριδικής πρόσβασης (one 
stop shop), καθώς και η απλοποίηση των διαδικασιών εγγραφής νέων εταιρειών θα ενισχύσουν τις 
προσπάθειες.  Σημειώνεται ότι οι διαδικασίες εγγραφής μιας νέας εταιρείας στη γειτονική μας Μάλτα 
ολοκληρώνονται σε δεκαπέντε περίπου μέρες, ενώ στην Κύπρο χρειάζονται περίπου δέκα μήνες λόγω της 
αγκυλωμένης γραφειοκρατίας, και αυτό είναι παράλογο, αν μάλιστα σκεφτεί κανείς ότι η Μάλτα αντέγραψε το 
δικό μας μοντέλο.  

 Πρέπει επίσης να δοθεί έμφαση σε θέματα ώθησης και προώθησης αναπτυξιακών έργων, όπως είναι τα 
φορολογικά κίνητρα, η επιτάχυνση της έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας, ο εκσυγχρονισμός των νομοθεσιών, οι 
κυβερνητικές εγγυήσεις για ανάληψη έργων ανάπτυξης στο εξωτερικό από εργοληπτικές εταιρείες και φυσικά ο 
τουρισμός. 

 Εδώ θα ήθελα να τονίσω ότι πριν περίπου οκτώ μήνες ως επιτροπή Εμπορίου καλέσαμε μετά από 
αλλεπάλληλες συζητήσεις όλα τα εμπλεκόμενα υπουργεία και τμήματα του κράτους, για να συζητήσουμε 
τρόπους με τους οποίους θα εκσυγχρονίσουμε τις νομοθεσίες μας, για να γίνουν πιο απλές οι διαδικασίες 
εγγραφής μίας ξένης εταιρείας η οποία θέλει να επενδύσει στην Κύπρο και να μειωθεί η γραφειοκρατία, και 
ζητήσαμε απο όλους να μας υποβάλουν γραπτώς τις εισηγήσεις τους για τις αναγκαίες τροποποιήσεις.  Μέχρι 
σήμερα δεν έχει φτάσει κοντά μας καμία πρόταση, τη στιγμή που το κόστος της γραφειοκρατίας αγγίζει ετησίως 
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το 3% του ΑΕΠ και ανέρχεται στα περίπου €300 εκατομ. το χρόνο μόνο για τις ιδιωτικές επιχειρήσεις.  
Σημειώνουμε στο σημείο αυτό την ολοκλήρωση του προγράμματος ‟Αριάδνη”, το οποίο ξεκίνησε πριν από 
δεκατρείς μήνες και θα εφαρμοσθεί τον προσεχή Νοέμβριο με συνολική συγχρηματοδοτούμενη από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση δαπάνη €4,5 εκατομ. και το οποίο θα απλουστεύσει τις διαδικασίες σε πολλά υπουργεία, 
θα μειώσει δραστικά τη γραφειοκρατία και θα προωθήσει την ηλεκτρονική διακυβέρνηση. 

 Όσον αφορά τον τουρισμό, θα πρέπει να πούμε ότι κρατά ζωντανή την οικονομία του τόπου και θα 
πρέπει να βρούμε άμεσα τρόπους, έτσι ώστε να μεγαλώσει η εποχικότητα και να έχουμε τουρισμό ολόχρονα, 
να εμπλουτίσουμε το τουριστικό μας προϊόν και κυρίως να αναπτύξουμε και άλλες μορφές τουρισμού, όπως ο 
ιατρικός, ο θρησκευτικός, ο αθλητικός, ο συνεδριακός τουρισμός, προωθόντας τις κατάλληλες υποδομές, όπως 
για παράδειγμα το συνεδριακό κέντρο της Λεμεσού, ιατρικά κέντρα και γήπεδα ποδοσφαίρου σε ορεινές 
κοινότητες και άλλα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κύπρος έχει το δέκατο μεγαλύτερο εμπορικό στόλο παγκοσμίως και τον τρίτο μεγαλύτερο στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ η Λεμεσός είναι ένα απο τα μεγαλύτερα κέντρα πλοιοδιαχείρισης διεθνώς.  Η 
συνεισφορά της κυπριακής ναυτιλίας στην κυπριακή οικονομία υπολογίζεται στο 7% του ΑΕΠ.  Επιπρόσθετα, 
στην Κύπρο λειτουργούν 145 ναυτιλιακές και ναυτιλιακά συναφείς εταιρείες παγκοσμίου φήμης και 
δραστηριοποίησης, ελέγχοντας ένα στόλο γύρω στα 2 500 πλοία, ενώ ο τομέας της ναυτιλίας εργοδοτεί γύρω 
στους 4 500 υπαλλήλους και 55 000 ναυτικούς. 

 Θα πρέπει η κυπριακή ναυτιλία να ενισχυθεί από το κράτος, να αναδιαρθρωθεί και να αναβαθμισθεί η 
υφιστάμενη δομή της Ναυτιλιακής ∆ιοίκησης Κύπρου και να προωθηθεί στο εξωτερικό το νέο ναυτιλιακό 
φορολογικό σύστημα το οποίο θα πρέπει να επεκταθεί σε νέες ναυτιλιακές δραστηριότητες. 

 Επιπρόσθετα, προκύπτει ανάγκη άμεσης προώθησης νέων συμφωνιών αποφυγής διπλής φορολογίας 
και υπογραφής συμβάσεων προστασίας επενδύσεων με τρίτες χώρες, επέκταση των σχεδίων νεανικής και 
γυναικείας επιχειρηματικότητας με παράλληλη απλοποίηση και απλούστευση των διαδικασιών υποβολής 
αίτησης.   

 Τέλος, στον τομέα της έρευνας και της καινοτομίας ως επίσης και της βιομηχανίας απαιτείται η 
επίσπευση της δημιουργίας του τεχνολογικού πάρκου στο Πεντάκωμο, προώθηση της συνεργασίας του 
ιδιωτικού τομέα με τα πανεπιστήμια, παραχώρηση κινήτρων για νέες επιχειρήσεις με δραστηριότητα στον 
τομέα της καινοτομίας, της έρευνας και της ανάπτυξης.  Ειδικότερα, αναφορικά με τη καινοτομία και την έρευνα 
θα πρέπει η κυβέρνηση να αυξήσει τα κονδύλια που παρέχει για τους σκοπούς αυτούς και να αυξήσει τις 
επενδύσεις μέσω στοχευμένων προγραμμάτων μακροχρόνιας διάρκειας.  Έχουμε χιλιάδες νέους επιστήμονες 
που θα μπορούσαν να εργασθούν σε ερευνητικά προγράμματα, η επιτυχία των οποίων θα απέφερε μεγάλα 
έσοδα στο κράτος.  Θα πρέπει επίσης τα πανεπιστήμιά μας συνεχώς να ψάχνουν για ευρωπαϊκά κονδύλια τα 
οποία θα επενδυθούν στην έρευνα και στην καινοτομία, να εισάξουμε την οικονομία της γνώσης και της 
τεχνολογίας στην ανάπτυξη, αξιοποιώντας καινούργια οικονομικά πεδία, όπως το ηλεκτρονικό εμπόριο και οι 
ψηφιακές τεχνολογίες.  Μπορούμε να μετατρέψουμε την πατρίδα μας σε ερευνητικό κέντρο της περιοχής μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για την επανεκκίνηση της οικονομίας χρειάζονται αποφάσεις και έργα κι όχι λόγια και θεωρίες.  Είναι 
πλέον φανερό και σταδιακά γίνεται αποδεκτό από διάφορα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι οι 
συνταγές λιτότητας μόνο στην οικονομική καταστροφή μπορούν να οδηγήσουν.  Η πολιτική της λιτότητας είναι 
ξεκάθαρο ότι επιφέρει περιορισμό της κίνησης της αγοράς και σοβαρότατο πλήγμα στον τομέα των 
επιχειρήσεων, ενώ πραγματικά σκοτώνει την ανάπτυξη. 

 Μόνο η ανάπτυξη θα δημιουργήσει νέες θέσεις εργασίας, για να μπορέσουν οι χιλιάδες ανέργων 
συμπατριωτών μας να ξαναδουλέψουν, για να μπορέσουν να ζήσουν τις οικογένειές τους, αλλά και για να 
μπορέσει το κράτος να έχει ξανά έσοδα και να ανταποκρίνεται στις υποχρεώσεις του. 

 ∆υστυχώς, δεν είναι ευοίωνες οι προοπτικές για την κυπριακή οικονομία.  Τα πράγματα χειροτερεύουν 
συνεχώς.  Κάθε μέρα η ανεργία μεγαλώνει.  Η επανεκκίνηση της οικονομίας έχει καταντήσει απλώς ένα 
σύνθημα, λόγια που ακούμε καθημερινά χωρίς όμως αποτέλεσμα..  

 Είναι καλό να εξαγγέλλονται μέτρα, φτάνει αυτά να μπορούν να πραγματοποιηθούν, όμως δυστυχώς τα 
περισσότερα από τα μέτρα που ανακοινώθηκαν λόγω των περιοριστικών μέτρων στις τράπεζες δεν μπορούν 
να εφαρμοσθούν. 



 

 

2138 

 

 Τούτες τις πολύ δύσκολες ώρες αυτό που ζητά ο λαός μας, αλλά και αυτό που επιβάλλεται είναι 
ομοψυχία, ενότητα, συναίνεση και συλλογικότητα.  Αφού όλοι συμφωνούμε ότι θα πρέπει το συντομότερο να 
απαλλαγούμε από την τρόικα και το μνημόνιο, ας καθίσουμε σε ένα τραπέζι να μιλήσουμε, να προτείνουμε 
τρόπους, να συναποφασίσουμε το πώς μπορούμε και πάλι να γυρίσουμε σελίδα, να γίνουμε ξανά αφέντες 
στον τόπο μας, να κερδίσουμε τη χαμένη μας αξιοπρέπεια.  Όλοι μαζί, ο καθένας από τη δική του θέση 
μπορούμε να βοηθήσουμε τον τόπο και το λαό μας να βγει από αυτό το βάλτο που καθημερινά βυθιζόμαστε 
όλο και περισσότερο. 

 Η Κύπρος μάς χρειάζεται όλους και στην προσπάθεια αυτή δεν περισσεύει κανένας.  Το χρωστάμε στα 
παιδιά μας! 

 Σας ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Κώστα.   

 Παρακαλώ τον κ. Αδάμου να με αντικαταστήσει εδώ, γιατί θα μιλήσω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τελειώσαμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν τελειώσαμε! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Εννά μιλήσει ο κ. Φυττής τωρά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πάντως, ο κ. Μιχαηλίδης έκανε ήδη τοποθέτηση.  Είπεν μου ότι η καλύτερη ομιλία ήταν του Κώστα 
Κώστα!  ∆εν ξέρω γιατί... 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

(Γέλια) 

 Εντυπωσίασέν μας, έξερέν τα όλα! 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αναλογιζόμενοι τα τεράστια προβλήματα που προέκυψαν από την κατάρρευση του χρηματοπιστωτικού 
μας συστήματος και τις αποφάσεις του Eurogroup, βλέπουμε ότι η οικονομία της Κύπρου έχει περιέλθει σε μια 
πρωτόγνωρη κατάσταση που προσομοιάζει με αυτή του 1974.  Άμεσα χρειάζονται αποφασιστικές ενέργειες και 
πρωτοβουλίες, ώστε να αναχαιτιστεί η αρνητική εικόνα και να επανέλθουν οι ρυθμοί της κυπριακής οικονομίας 
σε όσο το δυνατόν ομαλότερες συνθήκες.    

 ∆ε θα εξετάσουμε τους λόγους που οδήγησαν την Κύπρο στη νέα μνημονιακή πραγματικότητα και τα 
όσα συνέβησαν στο Eurogroup, γιατί δεν έχουμε πρόθεση να επιρρίψουμε ευθύνες αυτή τη στιγμή.  Αυτό που 
προέχει πάνω από όλα είναι η αντιμετώπιση των προβλημάτων με ενότητα και συλλογικότητα.  Ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα δεν υποστηρίζουμε άμεσα τη ριζική αλλαγή του οικονομικού μας μοντέλου, αλλά αυτό που 
επιδιώκουμε τώρα είναι τη διόρθωση των όποιων στρεβλώσεων, αλλά και τη βελτίωση των υποδομών, ώστε η 
Κύπρος να βγει πιο δυνατή από αυτή την κρίση. 

 Θα μπορούσαμε να κατηγοριοποιήσουμε τις δράσεις που πρέπει να αναληφθούν σε άμεσες, 
μεσοπρόθεσμες και μακροπρόθεσμες, και εξηγώ: Είναι επιτακτική ανάγκη στις άμεσες η ταχεία 
ανακεφαλαιοποίηση του τραπεζικού συστήματος, καθώς και η άμεση έξοδος από το καθεστώς εξυγίανσης της 
Τράπεζας Κύπρου.  Οι περιορισμοί στη διακίνηση κεφαλαίων είναι ο πιο αποτρεπτικός παράγοντας στην 
εύρυθμη λειτουργία της αγοράς τόσο στο εσωτερικό όσο και σε επενδύσεις από το εξωτερικό.  Παράλληλα, 
είναι άμεση η ανάγκη για μείωση των επιτοκίων, ώστε να ανασάνει η αγορά και οι πολίτες.   

 Εδώ θα πρέπει να τονίσουμε την αδήριτη ανάγκη για άμεση αναδιάρθρωση του εποπτικού συστήματος 
των τραπεζών με έμφαση στους αυστηρότερους ελέγχους λειτουργίας των χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων.  
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Σοβαρότατες ζημιές επωμίσθηκε  η Κύπρος και από την απόφαση για πώληση των υποκαταστημάτων των 
κυπριακών τραπεζών στην Ελλάδα στην Τράπεζα Πειραιώς.  Μια πράξη που θα πρέπει να εξεταστεί κάτω από 
ποιες συνθήκες και με ποιους όρους έγινε, γεγονός για το οποίο έχουμε ήδη ζητήσει επίσημα εξηγήσεις με 
επιστολές προς τον Υπουργό Οικονομικών και το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Κατά τη γνώμη μας, χρειάζεται να δοθούν περαιτέρω κίνητρα, ώστε να προσελκύσουμε ξένες 
επενδύσεις και τραπεζικά ιδρύματα του εξωτερικού που η παρουσία τους στην Κύπρο θα ενισχύσει την 
εμπιστοσύνη των αγορών από τη μια και από την άλλη θα αιμοδοτήσουν την πραγματική οικονομία.   

 Παράλληλα, χρειάζεται όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς, κυβέρνηση, Βουλή, επιχειρηματικός κόσμος, ακόμα 
και φίλοι της Κύπρου από το εξωτερικό και την ομογένεια να προχωρήσουν επιθετικά και να διαφωτίσουν 
σωστά για τις ευοίωνες προοπτικές που παρουσιάζονται για την Κύπρο στο εγγύς μέλλον, αφού και επίσημα 
πλέον η Κύπρος έχει μπει στον ενεργειακό χάρτη.  Τα αποτελέσματα είναι ενθαρρυντικά και ελπιδοφόρα, αφού 
οι εκτιμήσεις μάς δίνουν τη δυνατότητα μεσοπρόθεσμα για εξαγωγή περίπου πέντε εκατομ. τόνων 
υγροποιημένου φυσικού αερίου ετησίως από το Οικόπεδο “12”, χωρίς να συνυπολογίζονται και τα παράλληλα 
οφέλη σε μεγάλο αριθμό θέσεων εργασίας.  Επίσης, θα συμβάλει στη μείωση του κόστους παραγωγής των 
επιχειρήσεων, αφού η διοχέτευση φυσικού αερίου θα επιφέρει και τη μείωση του κόστους της ηλεκτρικής 
ενέργειας και οι κυπριακές επιχειρήσεις θα καταστούν πιο ανταγωνιστικές.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για να καταφέρουμε ένα δεύτερο οικονομικό θαύμα, θα πρέπει να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα σε 
όλο το οικονομικό φάσμα.   Ένα από τα μεγάλα προβλήματα που αντιμετωπίζουμε ως πολιτεία είναι τα 
διαχρονικά προβλήματα που μαστίζουν το δημόσιο τομέα. Είναι γενικά παραδεκτό ότι χρειάζονται δομικές 
αλλαγές, ώστε να καταστεί πιο ευέλικτος, πιο ανθρώπινος και κυρίως πιο ανταγωνιστικός έναντι άλλων κρατών 
που επίσης προσελκύουν επενδύσεις.  Θα πρέπει όμως πρώτιστα να αρχίσουμε από τον εκμηδενισμό των 
σπαταλών και των αλόγιστων εξόδων από το κράτος.  ∆ίνουμε τεράστια σημασία στο έργο που καλείται να 
επιτελέσει η Επίτροπος για τη Μεταρρύθμιση της ∆ημόσιας Υπηρεσίας, η οποία θα παρουσιάσει το σχέδιο 
δράσης στις αρχές του ερχόμενου φθινόπωρου.  

 Επίσης, πιστεύουμε στη διεξαγωγή ενός γόνιμου και δομημένου  διαλόγου μεταξύ δημόσιου και 
ιδιωτικού τομέα με συντονισμό και συνεργασία σ’ όλα τα επίπεδα.  Βασική επιδίωξη θα πρέπει να είναι η 
προσέλκυση επενδύσεων και η δημιουργία συνθηκών ανάπτυξης το συντομότερο δυνατό.  ∆ημόσιος τομέας 
και ιδιωτικές επιχειρήσεις επιβάλλεται να ασχοληθούν σοβαρά με τη βελτίωση των δομικών τους αδυναμιών, τη 
βελτίωση της αποτελεσματικότητας και αύξηση της παραγωγικότητάς τους, ώστε να ανακτηθεί η ανταγωνιστική 
ικανότητα της οικονομίας στο σύνολό της.  Η μείωση της ανεργίας είναι πρώτιστο καθήκον όλων, κυβέρνησης, 
Βουλής, εργοδοτών, συντεχνιών, εργοδοτών, εργολάβων και άλλων, καθώς και του απλού εργαζόμενου.  

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης κ. Αδάμο Αδάμου αντικαθιστά στην έδρα η κ. Μαρία 
Κυριακού.) 

 Οι σημερινές συνθήκες επιβάλλουν ένα νέο στρατηγικό σχεδιασμό με βάθος. Χρειάζεται η διαμόρφωση 
και αναδιάρθρωση του οικονομικού μας μοντέλου και ο εμπλουτισμός του με νέους πρωτοποριακούς τομείς, 
πιο σύγχρονους και καινοτόμους, όπως είναι η οικονομία της γνώσης και της πληροφορίας, η πράσινη 
οικονομία, η επιστημονική έρευνα κ.λπ., τομείς δηλαδή που θα αξιοποιούν το σημαντικότερο πόρο που διαθέτει 
ο τόπος, δηλαδή το αξιόλογο έμψυχο, μορφωμένο, εκπαιδευμένο ανθρώπινο δυναμικό μας. 

 Ένας άλλος τομέας ο οποίος χρειάζεται άμεσα τη στήριξη του κράτους είναι ο οικοδομικός τομέας.  Το 
κράτος σε αυτή την περίπτωση πρέπει να στηρίξει τις ήδη καταπονημένες επιχειρήσεις του κατασκευαστικού 
τομέα με διάφορα σχέδια για αγορά πρώτης κατοικίας, ευκολίες αποπληρωμής, όπως κάνει και ο Οργανισμός 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης, αλλά και μέσω της παροχής οικονομικών κινήτρων στους πρόσφυγες για αγορά 
κατοικίας από ιδιώτες σε όσους δικαιούνται και όσους έχουν εγκριθεί, έτσι ώστε να αλλάξει η υφιστάμενη 
πολιτική με τους προσφυγικούς συνοικισμούς.  Η διευκόλυνση αγοράς ή ανέγερσης κατοικίας για τα χαμηλά και 
μεσαία στρώματα του λαού μας θα βοηθήσει άμεσα την οικονομία μας. 

 Μετά την καταστροφή του 1974, η κυπριακή οικονομία είχε ως βασικό πυλώνα της οικονομικής της 
ανάπτυξης τη γεωργία, τη μεταποιητική βιομηχανία και το τουριστικό προϊόν. Είναι σημαντικό να βελτιώσουμε 
τις υποδομές μας και να αναδείξουμε το τουριστικό προϊόν που προσφέρει ο τόπος μας, έτσι ώστε να 
προσελκύσουμε μεγαλύτερο αριθμό τουριστών, εφόσον η γεωργία και ο μεταποιητικός τομέας έχουν σε μεγάλο 
βαθμό υποβαθμιστεί τα τελευταία είκοσι χρόνια.  

 Χαιρετίζουμε την εξαγγελία της κυβέρνησης για τη δημιουργία καζίνου στην Κύπρο, αφού αυτό θα 
αποτελέσει ένα ακόμα θετικό βήμα ως προς την προσέλκυση τουριστών.  ∆εν πρέπει φυσικά να 
παραγνωρίζουμε τα κοινωνικά προβλήματα τα οποία μπορεί να προκύψουν από τη δημιουργία καζίνου, 



 

 

2140 

 

λαμβάνοντας όλες τις ενδεικνυόμενες δικλίδες ασφαλείας, ώστε να διασφαλιστεί η ποιότητα του προϊόντος, 
αλλά και η προστασία του κοινωνικού ιστού. 

 Είναι αναγκαία επίσης η διεύρυνση του τουριστικού μας μοντέλου, έτσι ώστε να μπορούμε να 
χρησιμοποιούμε και άλλα χαρακτηριστικά του τόπου μας πέραν του ήλιου και της θάλασσας.  Σε αυτό το 
πλαίσιο πρέπει να γίνουν οι απαραίτητες μελέτες για αναβάθμιση άλλων μορφών τουρισμού, όπως ο 
θρησκευτικός, συνεδριακός, αθλητικός, εκπαιδευτικός, ιατρικός κ.λπ.  Η αναβάθμιση των υποδομών στον 
τομέα του πολιτισμού είναι επίσης αναγκαία για την επίτευξη του στόχου μας.  Η περαιτέρω βελτίωση της 
ναυτιλίας μας επίσης, για την οποία έχουν μιλήσει περισσότερο οι προηγούμενοι συνάδελφοι, θα βοηθήσει 
στην εργοδότηση αρκετών Κυπρίων, αλλά και οι εμποροπλοίαρχοι θα πρέπει να εργοδοτούν Κύπριους και όχι 
μόνο αλλοδαπούς. 

 Η οργανωμένη προώθηση των εγχώριων προϊόντων στην κυπριακή αγορά μπορεί να αποτελέσει ακόμα 
ένα θετικό βήμα προς την απάμβλυνση των οικονομικών προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι κυπριακές 
επιχειρήσεις,  δεδομένου ότι εισάγουμε περισσότερα από όσα παράγουμε.  Παράλληλα, ο τομέας της γεωργίας 
πρέπει να βρίσκεται στις προτεραιότητες στήριξης από το κράτος με την προώθηση, αλλά και εκμετάλλευση 
των σχετικών ευρωπαϊκών προγραμμάτων. Παράλληλα, η προώθηση των γεωργικών μας προϊόντων σε τρίτες 
χώρες και στην Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να γίνεται στοχευμένα με ιδιαίτερη έμφαση στα προϊόντα ονομασίας 
προέλευσης και γεωγραφικής ένδειξης, όπως είναι για παράδειγμα το χαλλούμι και άλλα αγροτικά προϊόντα. 

 Ο δρόμος προς την έξοδο από τη σημερινή δύσκολη συγκυρία που βρίσκεται ο τόπος μας είναι 
οπωσδήποτε δύσβατος αλλά όχι αδιάβατος.  Με γενναίες αποφάσεις, συλλογικότητα και αποφασιστικότητα 
μπορούμε να ατενίζουμε το μέλλον με αισιοδοξία.  Η επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας είναι 
συνυφασμένη με το μέλλον μας.  Αυτή είναι η επιλογή που έχουμε μπροστά μας και γι’ αυτή θα παλέψουμε, 
μέχρι να πετύχουμε.   

 Όταν η τουρκική εισβολή, συνάδελφοι, ο εκτοπισμός του ενός τρίτου του πληθυσμού μας, η απώλεια του 
70% των πλουτοπαραγωγικών μας πόρων, η αυξημένη τότε ανεργία και όλα τα άλλα κακά δεν έκαμψαν το 
φρόνημα και τη φιλοτιμία των Κυπρίων, τη φιλοπονία και φιλοτιμία, αλλά με σκληρή εργασία, με πρόγραμμα, με 
δανειοδότηση, με συντονισμό κατορθώθηκε το οικονομικό θαύμα μεταξύ 1975 και 1990, τότε πρέπει και τώρα 
να αντισταθούμε στην κρίση και να αγωνιστούμε και με τα λίγα και με τα πολλά που έχουμε, για να τα 
αυξήσουμε.  Είναι η ευημερία της Κύπρου πρώτιστο καθήκον για την επιβίωση του ελληνισμού και του 
κυπριακού γενικότερα λαού στην Κύπρο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 4 Ιουλίου 2013, στις 4.00 μ.μ., με 
την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.138-2012). 

 2. Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.114-2013).              

 3. Ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών 
Επενδύσεων Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.116-2013). 

 4. Οι περί Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές Απαλλαγές που 
Εφαρμόζονται στις Εισαγωγές από Κράτος Μέλος 
Προσωπικών Ειδών που Ανήκουν σε Ιδιώτες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.035-2013). 

 5. Οι περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Κατανάλωσης 
(Ατέλειες κατά την Εισαγωγή Εμπορευμάτων) 
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(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.036-2013). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
του 2013  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.041-2013). 

 7. O περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.026-2013). 

 8. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.054.036-2013). 

 9. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.017-2013). 

 10. Ο περί της ∆ιαδικασίας Τυποποίησης των Γεωγραφικών 
Ονομάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.054.057-2013). 

 11. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και 
Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.054.044-2013). 

 12. O περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του 
Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.027-2013). 

 13. Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των 
Οπτικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.055-2013). 

 14. Ο περί Εγγραφής Ιατρών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.041-2011) 

 15. Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.040-2011). 

 16. Ο περί Εγγραφής Ποδολόγων και για Συναφή Θέματα Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.120-2013). 

 17. Οι περί Καθορισμού Πληρωτέων ∆ικαιωμάτων για τη χρήση 
του Κεκλιμένου Ανέλκυσης/Καθέλκυσης Σκαφών στο Αλιευτικό 
Καταφύγιο Ζυγίου Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.006-2013). 

 18. Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση  νόμου). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.054.043-2013). 

 19. Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.077-2012). 

 20. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών 
Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.080-2012). 

 21. Ο περί Ηπειρωτικής Υφαλοκρηπίδος (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.115-2013). 

 22. Οι περί Ζωνών Ασφαλείας Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.032-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Η ανάγκη προσαγωγής των υπαιτίων της οικονομικής κρίσης 
ενώπιον της δικαιοσύνης και κατάθεσης στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του καταλόγου προσώπων που φυγάδευσαν 
κεφάλαια στο εξωτερικό από τις κυπριακές τράπεζες τον τελευταίο 
καιρό». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.002-2013). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.02 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γιώργος Μισός Αριστοτέλης 

∆αμιανού Άριστος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νικολαΐδης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Νουρής Νίκος 

Κατσουρίδης Νίκος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Καυκαλιάς Αντρέας  Περδίκης Γιώργος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Προδρόμου Πρόδρομος 

Κουλίας Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Κυπριανού Ανδρέας Σαρίκας Φειδίας 

Κυπριανού Άντρος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυριακού Μαρία Τάσου Γεώργιος 

Κωνσταντίνου Κώστας Τζιοβάνης Χριστάκης 
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Κωνσταντίνου Νεόφυτος Τορναρίτης Νίκος 

Κώστα Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαππουρίδης Ρίκκος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

  Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ανακοίνωση από τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης κ. Σοφοκλή Φυττή της απόφασης του κ. Νίκου 
Κουτσού να προσχωρήσει στη Συμμαχία Πολιτών και να εκπροσωπεί το κίνημα στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

2. Συζήτηση (Ν. Κωνσταντίνου, Ν. Κατσουρίδης, προεδρεύων, Α. Μιχαηλίδης, Άντρος Κυπριανού) για την 
καθυστέρηση στην έναρξη της συνεδρίασης της ολομέλειας λόγω της μη έγκαιρης προσέλευσης της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

3. Εισήγηση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού για αναβολή της πρότασης νόμου «Ο περί Ακινήτων Ενοικιαζομένων για Επαγγελματικούς 
Σκοπούς (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013», συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Φ. Σαρίκας, Γ. 
Περδίκης, Ν. Κωνσταντίνου, Άντρος Κυπριανού, προεδρεύων, Α. Νεοφύτου, Ν. Τορναρίτης, Ζ. Κουλίας, 
Γ. Λαμάρης) και απόφαση για αναβολή της. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Εργοδοτουμένων, Συνταξιούχων και Αυτοτελώς 
Εργαζομένων του Ιδιωτικού Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων 
Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», 

 β. «Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013»,  

 γ. «Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη 
Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

 και ψήφισή τους σε νόμους. 
 
6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ευρωπαϊκής Πρωτοβουλίας Πολιτών Νόμος του 2013» και ψήφισή 

του σε νόμο. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί την Άσκηση στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, 
∆ιπλωματούχων Μηχανικών, Εγγεγραμμένων στον Κλάδο Αγρονομικής-Τοπογραφικής του ΕΤΕΚ, για 
Σκοπούς Εγγραφής τους στο Μητρώο Αρμοδίων Χωρομετρών, Κανονισμοί του 2013» και έγκρισή τους 
με τον τίτλο «Οι περί της Άσκησης στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας ∆ιπλωματούχων 
Μηχανικών Εγγεγραμμένων στον Κλάδο Αγρονομικής-Τοπογραφικής του ΕΤΕΚ για Σκοπούς Εγγραφής 
τους στο Μητρώο Αρμόδιων Χωρομετρών Κανονισμοί του 2013». 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα 
Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013». 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας (Ειδικοί Όροι) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας 
της ∆ημοκρατίας (Ειδικοί Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013». 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης-Πλαίσιο για ∆ιασυνοριακή Συνεργασία 
μεταξύ Τοπικών Κοινοτήτων ή Αρχών και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) Νόμος του 2013» 
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και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και συζήτηση (Ν. Κωνσταντίνου, Σ. Σαμψών, Ν. Κατσουρίδης) για 
την παραπομπή των θεμάτων «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» 
και «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

13. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αύξηση των καισαρικών τομών στο νοσοκομείο “Αρχιεπίσκοπος Μακάριος Γ΄” - Συμβολή του δημόσιου 
και ημιδημόσιου τομέα στο σχέδιο τοποθέτησης νέων ανέργων για απόκτηση εργασιακής πείρας - 
Αίτημα των κοινοτήτων Αγίας Μαρίνας και Γιαλιάς για δημιουργία παραλίας λουομένων - Αίτημα Γιαλιάς 
για μεταφορά νερού στην κοινότητα από πηγή της περιοχής - Αίτημα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς για 
παραχώρηση κρατικής οικονομικής βοήθειας - Αίτημα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς για επέκταση της 
οικιστικής ζώνης - Αίτημα Γιαλιάς για κατασκευή τοίχου αντιστήριξης στον κύριο δρόμο της κοινότητας - 
Αίτημα Γιαλιάς για δημιουργία κοιμητηρίου - Αίτημα για διαχωρισμό οικοπέδων για προσφυγικές και 
άπορες οικογένειες στη Γιαλιά - Αίτημα για δημιουργία κοινοτικού πάρκου στη Γιαλιά - Αίτημα για 
επίστρωση με πρέμιξ του κεντρικού δρόμου στον Πομό - Αίτημα για παραθαλάσσια τοποθέτηση βράχων 
για προστασία από τη διάβρωση στον Πομό - Αίτημα για κατασκευή πεζοδρομίων στον Πομό - Αίτημα 
για συντήρηση και εξωραϊσμό σπηλαίου στον Πομό - Αίτημα για κατασκευή κυματοθραυστών για τη 
δημιουργία παραλίας λουομένων στον Πομό - Αίτημα για απαλλοτρίωση τεμαχίων γης στον Πομό - 
Αίτημα για καθαρισμό από τα φύκια των παραλιών στον Πομό - Αίτημα για καθαρισμό και εκβάθυνση 
λιμανιού στον Πομό - Καθυστέρηση στο ξεκαθάρισμα επιταγών ξένων τραπεζών που κατατίθενται σε 
κυπριακές τράπεζες - Πληροφορίες για μηνιαίο ανατοκισμό των δανείων από τράπεζες - Η λειτουργία 
της τεχνοκρατικής ομάδας παρακολούθησης της επιβεβαιωτικής γεώτρησης της Noble - Πώληση 
κουνελιών για εκπαίδευση κυνηγετικών σκύλων - Καταγγελίες για κλείσιμο νηπιαγωγείου στη Σίμου - 
Αίτημα για προστασία των φυσικών οικοσυστημάτων της κοιλάδας του ποταμού ∆ιαρίζου από την 
υπερβόσκηση - Αίτημα για διατήρηση της αίθουσας δημιουργικότητας στο Γ΄ ∆ημοτικό Σχολείο 
Καϊμακλίου. 

14. Απαντήσεις των υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

∆ημιουργία δεύτερης στάσης λεωφορείου στην Αξύλου - Μετακίνηση του σκοπευτηρίου από την Αγία 
Βαρβάρα της επαρχίας Πάφου - Χρηματοδότηση έργων του κοινοτικού συμβουλίου Κόρνου - Το 
πρόβλημα των ανείσπρακτων εξωδίκων από Τουρκοκυπρίους, τουρίστες και υπηκόους τρίτων χωρών - 
Η φτώχια στην Κύπρο και η κρατική στήριξη - Η εφαρμογή της απόφασης για περιορισμούς στο κόστος 
των υπηρεσιακών ταξιδιών κρατικών αξιωματούχων - Αίτημα για ματαίωση οργάνωσης ευρωπαϊκού 
εκπαιδευτικού συνεδρίου στα κατεχόμενα - Λειτουργία κρατικής φάρμας αγελάδων - Ανάγκη αποφυγής 
περιορισμών στην εισαγωγή κινεζικών φωτοβολταϊκών στην Ευρωπαϊκή Ένωση - Ερωτήματα σχετικά 
με τον ντόπιο και αλλοδαπό οικονομικά ενεργό πληθυσμό της Κύπρου. 

15. Αγορεύσεις (Κ. Χατζηγιάννης, Ν. Νικολαΐδης, Κ. Κώστα, Σ. Φυττής) για το θέμα «Η άμεση ανάγκη για 
γρήγορη αναζωογόνηση της επιχειρηματικότητας και επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας: 
Προβλήματα και προοπτικές μιας νέας πορείας με ένα νέο οικονομικό μοντέλο» και λήξη αυτού. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 4ης Ιουλίου 2013 

Ώρα έναρξης: 4.25 μ.μ. 

Αρ. 39 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Για το θέμα αυτό έχουν κυκλοφορήσει και δύο συμπληρωματικές εκθέσεις 
οι οποίες θεωρούνται αναγνωσθείσες.  

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012»  

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Στέλλα Κυριακίδου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 27 Σεπτεμβρίου, στις 22 Νοεμβρίου και στις 6 ∆εκεμβρίου 2012. Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, του Συμβουλίου Εκπαιδευτικής 
Αξιολόγησης-Πιστοποίησης (ΣΕΚΑΠ), της Ένωσης ∆ιπλωματούχων Αισθητικών Κύπρου, του Εθνικού 
Συνδικάτου Αισθητικής και Κοσμετολογίας (SNEC)-CIDESCO (Τμήμα Κύπρου), του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Εισαγωγέων Ειδών Αισθητικής και των ιδιωτικών κολεγίων “Atlantis College”, “C.D.A. College”, “Cyprus 
College”, “Frederic Institute of Technology”, “Intercollege”, “KES College”, “Susini College” και “The Limassol 
College”.  Το Κυπριακό Συμβούλιο Αναγνωρίσεως Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ), παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής Αισθητικών Νόμου, ώστε 
να εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του και να αντιμετωπιστούν ορισμένα κενά και αδυναμίες που 
διαπιστώθηκαν κατά την εφαρμογή του.  Σκοπείται επίσης η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας που διέπει την 
άσκηση του επαγγέλματος του αισθητικού με το κοινοτικό κεκτημένο αναφορικά με την παροχή υπηρεσιών 
στην εσωτερική αγορά και την αναγνώριση επαγγελματικών προσόντων. 
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 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προτείνονται 
μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη βασική νομοθεσία: 

1. ∆ιαμόρφωση του ορισμού του όρου “εργασία αισθητικού”, ώστε να διευκρινιστεί  ότι η εν λόγω εργασία 
αφορά την περιποίηση και φροντίδα του δέρματος του προσώπου και του σώματος στα πλαίσια του 
γνωστικού αντικειμένου της αισθητικής. 

2. ∆ιαμόρφωση της διάταξής της που καθορίζει τις αρμοδιότητες του προβλεπόμενου στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία Συμβουλίου Εγγραφής Αισθητικών, ώστε να περιλαμβάνεται σε αυτές 
και η χορήγηση στους ενδιαφερόμενους αισθητικούς σχετικής άδειας άσκησης του επαγγέλματος.  

3. Εισαγωγή σε αυτήν του νέου όρου “αδειούχος αισθητικός”, που σημαίνει τον εγγεγραμμένο στο 
προβλεπόμενο στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία μητρώο αισθητικών που κατέχει άδεια 
άσκησης του επαγγέλματος, καθώς και διαμόρφωση των σχετικών διατάξεών της, ώστε: 

α. τα πρόσωπα που υποδεικνύονται από το Σύλλογο Αισθητικών Κύπρου, για να τον εκπροσωπούν 
στο πιο πάνω αναφερόμενο συμβούλιο, να είναι αδειούχοι αισθητικοί, 

β. τα ινστιτούτα αισθητικής να διευθύνονται από αδειούχους αισθητικούς και  

γ. τα πρόσωπα που εκλέγονται από τη γενική συνέλευση του Συλλόγου Αισθητικών Κύπρου ως 
μέλη του πειθαρχικού συμβουλίου να είναι αδειούχοι αισθητικοί. 

4. Εισαγωγή σε αυτήν πρόνοιας σύμφωνα με την οποία κάθε αδειούχος αισθητικός που διευθύνει 
ινστιτούτο αισθητικής είναι υποχρεωμένος να υποβάλλει στο Συμβούλιο Εγγραφής Αισθητικών ετήσιο 
πιστοποιητικό καταλληλότητας των μηχανημάτων που χρησιμοποιούνται στο ινστιτούτο του. 

5. ∆ιαμόρφωση της διάταξής της που προβλέπει ότι σε κάθε ινστιτούτο αισθητικής αναρτάται πινακίδα με 
το ονοματεπώνυμο του αισθητικού και την ένδειξη “εγγεγραμμένος αισθητικός”, ώστε η εν λόγω πινακίδα 
να φέρει την ένδειξη “αδειούχος αισθητικός” αντί “εγγεγραμμένος αισθητικός”. 

5. ∆ιαμόρφωση της διάταξής της που καθορίζει τα προσόντα που πρέπει να πληρεί πρόσωπο, 
προκειμένου να εγγραφεί στο υπό αναφορά μητρώο, ώστε να δύναται να εγγραφεί σε αυτό πρόσωπο 
που κατέχει: 

α. πτυχίο, δίπλωμα ή πιστοποιητικό αισθητικού, το οποίο αναγνωρίστηκε ανάλογα από το ΚΥΣΑΤΣ, 
ή 

β. τίτλο σπουδών στην αισθητική τριετούς τουλάχιστον διάρκειας, που εκδίδεται από σχολή 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης της οποίας το πρόγραμμα σπουδών αισθητικής είναι αξιολογημένο και 
πιστοποιημένο από το ΣΕΚΑΠ ή αντίστοιχο οργανισμό στη χώρα που εκδόθηκε ο εν λόγω τίτλος 
σπουδών, καθώς και ένα χρόνο πρακτική άσκηση που αποκτήθηκε μετά το τέλος των σπουδών 
σε ινστιτούτο αισθητικής που λειτουργεί πέραν των πέντε ετών, ή 

γ. τίτλο σπουδών στην αισθητική διετούς τουλάχιστον διάρκειας, που εκδίδεται από σχολή 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης της οποίας το πρόγραμμα σπουδών αισθητικής είναι αξιολογημένο και 
πιστοποιημένο από το ΣΕΚΑΠ ή αντίστοιχο οργανισμό στη χώρα που εκδόθηκε ο εν λόγω τίτλος 
σπουδών, καθώς και πρακτική άσκηση διάρκειας τουλάχιστον δύο ετών που αποκτήθηκε μετά το 
τέλος των σπουδών σε ινστιτούτο αισθητικής που λειτουργεί πέραν των πέντε ετών. 

6. Εισαγωγή σε αυτήν προνοιών με τις οποίες προβλέπεται η παροχή υπηρεσιών αισθητικής από πολίτες 
τρίτων χωρών, νοουμένου ότι πληρούνται συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

7. ∆ιαμόρφωση της διάταξής της που προβλέπει τον τρόπο σύγκλησης της τακτικής γενικής συνέλευσης 
του Συλλόγου Αισθητικών Κύπρου, προκειμένου να ενεργοποιηθεί η σχετική ρύθμιση, αφού από την 
ημερομηνία που τέθηκε σε ισχύ παρέμεινε ανενεργή.  

8. Εισαγωγή μεταβατικών προνοιών για τους αισθητικούς που κατέχουν δίπλωμα ή πιστοποιητικό 
αισθητικής από εκπαιδευτικό ίδρυμα ή επαγγελματικό σώμα της Κύπρου ή του εξωτερικού και που 
ασκούν το επάγγελμα για τουλάχιστον δύο χρόνια πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου, οι οποίες προβλέπουν ότι τα εν λόγω πρόσωπα θα δύνανται να εγγραφούν στο 
υπό αναφορά μητρώο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Υγείας, ο εκσυγχρονισμός του νομοθετικού πλαισίου που διέπει την άσκηση του επαγγέλματος του αισθητικού 
κρίθηκε αναγκαίος για τη διασφάλιση υψηλού επιπέδου παροχής υπηρεσιών από τους εν λόγω επαγγελματίες, 
καθώς και για την προστασία των αποδεκτών των υπηρεσιών αυτών. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ορισμένοι από τους εμπλεκομένους φορείς που 
παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής διατύπωσαν διαφωνίες και επιφυλάξεις σε σχέση με ορισμένες 
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πρόνοιές του και υπέβαλαν εισηγήσεις για τροποποίησή του στην επιτροπή.  Παράλληλα, οι εκπρόσωποι των 
ιδιωτικών κολεγίων εξέφρασαν τη δυσαρέσκειά τους για το γεγονός ότι στο στάδιο της επεξεργασίας του 
νομοσχεδίου από το Υπουργείο Υγείας δεν έγινε οποιαδήποτε διαβούλευση με τα ιδιωτικά κολέγια. 

 Υπό το φως των πιο πάνω και δεδομένου του ότι δεν είχε προηγηθεί σχετική διαβούλευση του 
Υπουργείου Υγείας με τα αναφερόμενα πιο πάνω ιδιωτικά κολέγια, η επιτροπή κάλεσε το εν λόγω υπουργείο 
να διαβουλευθεί εκ νέου με όλες τις εμπλεκόμενες πλευρές, προκειμένου να επιτευχθεί, κατά το δυνατό, 
συναίνεση επί των θεμάτων για τα οποία διατυπώθηκαν διαφωνίες και επιφυλάξεις. 

 Ανταποκρινόμενο στην παράκληση της επιτροπής, το Υπουργείο Υγείας κατέθεσε στην επιτροπή σε 
μεταγενέστερο στάδιο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, με το οποίο επήλθαν, μεταξύ άλλων, οι 
ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1.  Καθορίστηκε ότι δύο από τους αισθητικούς που συμμετέχουν στο Συμβούλιο Εγγραφής Αισθητικών θα 
προτείνονται από τον Υπουργό Υγείας. 

2. Προστέθηκε πρόνοια σύμφωνα με την οποία οι αισθητικοί που συμμετέχουν στο πιο πάνω αναφερόμενο 
συμβούλιο δεν μπορούν να είναι ιδιοκτήτες ή μέτοχοι ή διευθυντές ή εργαζόμενοι σε εταιρεία εμπορίας ή 
πώλησης ειδών ή καλλυντικών ή μηχανημάτων αισθητικής ή να έχουν οποιαδήποτε σχέση με τέτοιες 
εταιρείες. 

3. Προστέθηκε πρόνοια σύμφωνα με την οποία η θητεία του πρώτου Συμβουλίου Εγγραφής Αισθητικών, 
που θα συσταθεί με βάση τις διατάξεις του προτεινόμενου νόμου, θα είναι για χρονικό διάστημα που δε 
θα υπερβαίνει τον ένα χρόνο.  

4. Προστέθηκε πρόνοια με την οποία προβλέπεται ότι κάθε μέλος που απουσιάζει αδικαιολόγητα από τρεις 
συνεχόμενες συνεδρίες του εν λόγω συμβουλίου θα διαγράφεται και στη θέση του θα διορίζεται άλλο 
πρόσωπο. 

5. Απαλείφθηκε η πρόνοιά του που προβλέπει ότι κάθε αδειούχος αισθητικός που διευθύνει ινστιτούτο 
αισθητικής είναι υποχρεωμένος να υποβάλλει στο Συμβούλιο Εγγραφής Αισθητικών ετήσιο 
πιστοποιητικό καταλληλότητας των μηχανημάτων που χρησιμοποιούνται στο ινστιτούτο του και 
προστέθηκε πρόνοια με βάση την οποία το εν λόγω πρόσωπο θα υποχρεούται να συμμορφώνεται με τις 
διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας για την ασφάλεια και υγεία στην εργασία.  

6. Προστέθηκαν πρόνοιες με τις οποίες καθορίζονται πρόσθετες προϋποθέσεις για τη χορήγηση άδειας 
λειτουργίας σε ινστιτούτο αισθητικής μετά την 1η Ιανουαρίου 2017. 

7. ∆ιαμορφώθηκε η πρόνοιά του που καθορίζει τα προσόντα που πρέπει να πληρεί πρόσωπο, 
προκειμένου να εγγραφεί στο υπό αναφορά μητρώο, ώστε από την 1η Ιανουαρίου 2017 αφενός οι 
κάτοχοι τίτλων σπουδών στην αισθητική τριετούς τουλάχιστον διάρκειας, που εκδίδονται από σχολές 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, να απαιτείται να έχουν πρακτική άσκηση διάρκειας έξι μηνών η οποία 
αποκτήθηκε πριν από το τέλος των σπουδών τους και αφετέρου οι κάτοχοι τίτλων σπουδών στην 
αισθητική διετούς τουλάχιστον διάρκειας, που εκδίδονται από σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, να 
απαιτείται να έχουν πρακτική άσκηση διάρκειας έξι μηνών η οποία αποκτήθηκε μετά το τέλος των 
σπουδών τους σε ινστιτούτο αισθητικής που λειτουργεί πέραν των πέντε ετών.  

 Σημειώνεται ότι προτείνεται συναφώς όπως οι τελευταίοι εγγράφονται στο μητρώο ως αισθητικοί που 
ασκούν το επάγγελμα με περιορισμένο τομέα δραστηριοτήτων. 

8. Προστέθηκε πρόνοια με την οποία προβλέπεται ότι οι αισθητικοί εφαρμόζουν τις διατάξεις της 
ισχύουσας νομοθεσίας για τη χρήση μηχανημάτων οπτικής ακτινοβολίας. 

9. ∆ιαμορφώθηκε η πρόνοιά του που ρυθμίζει τον τρόπο σύγκλησης της τακτικής γενικής συνέλευσης του 
Συλλόγου Αισθητικών Κύπρου, προκειμένου να καταστεί αποτελεσματικότερη.  

10. Καθορίστηκε ότι οι αισθητικοί που εκλέγονται από την τακτική γενική συνέλευση του πιο πάνω 
αναφερόμενου συλλόγου, για να συμμετέχουν ως μέλη στο Συμβούλιο Εγγραφής Αισθητικών, θα είναι 
τέσσερις αντί έξι. 

11. ∆ιαμορφώθηκαν οι μεταβατικές πρόνοιές του, ώστε να καταστούν αποτελεσματικότερες, καθώς και για 
να εισαχθούν σχετικές μεταβατικές πρόνοιες για την απόκτηση άδειας λειτουργίας ινστιτούτου 
αισθητικής. 

 Σημειώνεται ότι το αναθεωρημένο κείμενο που κατέθεσε το Υπουργείο Υγείας με βάση τις οδηγίες της 
επιτροπής και κοινοποιήθηκε στα εμπλεκόμενα μέρη που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη δεύτερη 
συνεδρίαση της επιτροπής για το όλο θέμα εστάλη στη Βουλή, δίχως να έχει ελεγχθεί από νομοτεχνικής 
άποψης από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Συναφώς, η επιτροπή κάλεσε το Γραφείο 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας να προβεί στον απαραίτητο νομοτεχνικό έλεγχο του αναθεωρημένου 
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κειμένου και σε μεταγενέστερο στάδιο το Υπουργείο Υγείας κατέθεσε στην επιτροπή νέο κείμενο αυτού, στο 
οποίο, σε συνεννόηση και με τις υπηρεσίες της Βουλής, επήλθαν μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. ∆ιαμορφώθηκε ο ορισμός του όρου “αδειούχος αισθητικός”, ώστε να διασαφηνιστεί ότι οι αδειούχοι 
αισθητικοί πρέπει να κατέχουν άδεια άσκησης επαγγέλματος σε ισχύ.   

2. ∆ιαμορφώθηκε η πρόνοιά του με την οποία καθορίζεται ότι οι αισθητικοί που συμμετέχουν στο 
Συμβούλιο Εγγραφής Αισθητικών δεν μπορεί να είναι ιδιοκτήτες ή μέτοχοι ή διευθυντές ή εργαζόμενοι σε 
εταιρεία εμπορίας ή πώλησης ειδών ή καλλυντικών ή μηχανημάτων αισθητικής ή να έχουν οποιαδήποτε 
σχέση με τέτοιες εταιρείες, ώστε να τίθεται θέμα ασυμβίβαστου, όταν συμμετέχουν στο εν λόγω 
συμβούλιο ιδιοκτήτες ή μέτοχοι ή διευθυντές σε σχολή αισθητικής ή μέτοχοι ή εργαζόμενοι σε εταιρεία 
εμπορίας ή πώλησης ειδών ή καλλυντικών ή μηχανημάτων αισθητικής ή πρόσωπα που έχουν 
οποιαδήποτε σχέση με τέτοιες σχολές ή εταιρείες. 

3. ∆ιαμορφώθηκε η πρόνοιά του που προβλέπει ότι σε κάθε ινστιτούτο αισθητικής αναρτάται πινακίδα με 
το ονοματεπώνυμο του αισθητικού και την ένδειξη “αδειούχος αισθητικός”, ώστε τα στοιχεία στην εν 
λόγω πινακίδα να αφορούν αποκλειστικά τον αισθητικό που διευθύνει το ινστιτούτο αισθητικής.  

4.  ∆ιαμορφώθηκαν οι μεταβατικές πρόνοιές του, προκειμένου να δοθεί ο απαιτούμενος χρόνος να 
προσαρμοστούν στα νέα δεδομένα οι σχολές αισθητικής, καθώς και για να καλυφθούν όλοι όσοι έχουν 
ήδη ξεκινήσει τις σπουδές τους στην αισθητική.  

 Στο στάδιο της μελέτης των προνοιών του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν ορισμένα θέματα 
για τα οποία ζητήθηκαν από τους κυβερνητικούς αρμοδίους πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις.  Ειδικότερα, 
τέθηκαν μεταξύ άλλων ερωτήματα σε σχέση με τα προσόντα που απαιτούνται για εγγραφή προσώπου στο υπό 
αναφορά μητρώο, τις προϋποθέσεις για την παροχή σχετικής άδειας λειτουργίας σε ινστιτούτα αισθητικής, τη 
θέσπιση αποτελεσματικών μεταβατικών διατάξεων και την ίδρυση του Συλλόγου Αισθητικών Κύπρου. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας τόνισαν στην επιτροπή την ανάγκη επείγουσας ψήφισης του 
νομοσχεδίου αυτού σε νόμο, με στόχο μεταξύ άλλων να τεθούν σε εφαρμογή ορισμένες διατάξεις της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που παρέμειναν ανενεργές από το 2000, που αυτή τέθηκε σε ισχύ, οι οποίες 
αφορούν τη λειτουργία του Συμβουλίου Εγγραφής Αισθητικών, το οποίο έχει αρμοδιότητα μεταξύ άλλων την 
εγγραφή των αισθητικών σε σχετικό μητρώο, προκειμένου να μπορούν να ασκούν νόμιμα το επάγγελμα του 
αισθητικού.  Οι προτεινόμενες ρυθμίσεις, σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, θα έχουν ως αποτέλεσμα τη 
συμμόρφωση πλέον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τις πρόνοιες του κοινοτικού κεκτημένου αναφορικά με την 
παροχή υπηρεσιών στην εσωτερική αγορά και την αναγνώριση επαγγελματικών προσόντων.   

 Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν στην επιτροπή ότι το Υπουργείο Υγείας δεν υιοθέτησε την 
εισήγηση της Ένωσης ∆ιπλωματούχων Αισθητικών Κύπρου να θεωρηθεί ότι αυτή αποτελεί υπό ορισμένες 
προϋποθέσεις το Σύλλογο Αισθητικών Κύπρου, που ιδρύεται δυνάμει της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας, με γνώμονα τη δίκαιη μεταχείριση όλων των συνδέσμων κατά την προώθηση ανάλογων 
νομοθεσιών που ρυθμίζουν την άσκηση επαγγελμάτων στη ∆ημοκρατία. 

 Ωστόσο, μετά την τελευταία συνεδρία της επιτροπής το Υπουργείο Υγείας, με επιστολή που απέστειλε 
σε αυτήν, την ενημέρωσε ότι διαβουλεύθηκε εκ νέου με την Ένωση ∆ιπλωματούχων Αισθητικών Κύπρου 
αναφορικά με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις και μελετώντας το νομοσχέδιο σε συνεργασία με το Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατέληξε ότι δεν ενίσταται σε περαιτέρω τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας, σύμφωνα με την πιο πάνω αναφερόμενη εισήγηση του εν λόγω συνδέσμου.   

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή υιοθέτησαν τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και με τη 
σύμφωνη γνώμη των εκπροσώπων του Υπουργείου Υγείας, ομόφωνα αποφάσισε να επιφέρει στο πιο πάνω 
αναφερόμενο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου διόρθωση αναφορικά με τον τρόπο πλήρωσης κενής 
θέσης στο Συμβούλιο Εγγραφής Αισθητικών μέλους το οποίο διορίστηκε σε αυτό έπειτα από σχετική εκλογή 
του από την τακτική γενική συνέλευση του Συλλόγου Αισθητικών Κύπρου. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή ομόφωνα υιοθέτησε την αναφερόμενη πιο πάνω θέση που κατέθεσαν στην 
επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας αναφορικά με τον καθιδρυόμενο Σύλλογο Αισθητικών 
Κύπρου και την Ένωση ∆ιπλωματούχων Αισθητικών Κύπρου και διαμόρφωσε ανάλογα το αναθεωρημένο 
κείμενο του νομοσχεδίου.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το αναθεωρημένο κείμενο του 
νομοσχεδίου σύμφωνα με τις προαναφερθείσες ομόφωνες θέσεις της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου και γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.   

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 
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Παρόντες:  

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Αδάμος Αδάμου 

 Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο ετοιμάστηκε σχετική έκθεση στις 11 ∆εκεμβρίου 2012 
και αυτό υποβλήθηκε στην ολομέλεια του σώματος για ψήφιση δύο φορές, στις 13 και στις 20 ∆εκεμβρίου 
2012.  Ωστόσο, στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της ολομέλειας του σώματος και στις δύο 
περιπτώσεις αποφασίστηκε η αναβολή του, προκειμένου να διευκρινιστούν περαιτέρω ορισμένα σημεία 
αναφορικά με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.   

 Σημειώνεται ότι στις 13 ∆εκεμβρίου 2012 αποφασίστηκε η αναβολή της συζήτησης του νομοσχεδίου για 
μία εβδομάδα, μετά από σχετικό αίτημα που υποβλήθηκε και το οποίο έγινε δεκτό από το σώμα.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, έπειτα από την αναβολή της συζήτησης του θέματος από την 
ολομέλεια στις 13 ∆εκεμβρίου 2012, επανεξέτασε το νομοσχέδιο σε έκτακτη συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 18 ∆εκεμβρίου 2012.  Ακολούθως, μετά από τη δεύτερη αναβολή της συζήτησης του 
νομοσχεδίου από την ολομέλεια του σώματος, η επιτροπή εξέτασε εκ νέου το νομοσχέδιο σε άλλες δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Μαΐου και στις 13 Ιουνίου 2013.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ιπλωματούχων Αισθητικών 
Κύπρου και του Εθνικού Συνδικάτου Αισθητικής και Κοσμετολογίας (SNEC)-CIDESCO (Τμήμα Κύπρου). 

 Σημειώνεται ότι οι σκοποί και οι επιδιώξεις του εν λόγω νομοσχεδίου, καθώς και οι απόψεις των 
ενδιαφερομένων και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής του 
περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής, που κυκλοφόρησε για σκοπούς της ολομέλειας της 
Βουλής στις 13 ∆εκεμβρίου 2012. 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του νομοσχεδίου η επιτροπή επικεντρώθηκε κυρίως στη συζήτηση της 
πρόνοιας που περιλήφθηκε σε αυτό με την οποία προβλέπεται ότι η Ένωση ∆ιπλωματούχων Αισθητικών 
Κύπρου αποτελεί υπό ορισμένες προϋποθέσεις το Σύλλογο Αισθητικών Κύπρου, που ιδρύεται δυνάμει της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας.  Συγκεκριμένα, την επιτροπή απασχόλησε κατά πόσο αντίκειται στο 
σύνταγμα η συμπερίληψη στο νομοσχέδιο της υπό αναφορά πρόνοιας, λαμβάνοντας παράλληλα υπόψη τη 
θέση του Υπουργείου Υγείας, που διατυπώθηκε στην επιτροπή κατά το πρώτο στάδιο της εξέτασης του 
νομοσχεδίου, ότι δεν ενίσταται σε περαιτέρω τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, έτσι ώστε η Ένωση 
∆ιπλωματούχων Αισθητικών Κύπρου να αποτελεί υπό προϋποθέσεις τον καθιδρυόμενο Σύλλογο Αισθητικών 
Κύπρου. 

 Σύμφωνα με επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή ο δικηγόρος του Εθνικού Συνδικάτου Αισθητικής 
και Κοσμετολογίας (SNEC)-CIDESCO (Τμήμα Κύπρου), η εισαγωγή στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία 
της υπό αναφορά πρόνοιας είναι ασυμβίβαστη με το άρθρο 21 του συντάγματος, που κατοχυρώνει το δικαίωμα 
του συνεταιρίζεσθαι και κατ’ επέκταση το δικαίωμα της ίδρυσης συνδέσμων, με απώτερο στόχο τον 
αποκλεισμό της προνομιακής ή μονοπωλιακής άσκησης του δικαιώματος αυτού από οποιονδήποτε, επειδή με 
την πρόνοια αυτή η Ένωση ∆ιπλωματούχων Αισθητικών Κύπρου θα απολαύει προνομιακής και μονοπωλιακής 
μεταχείρισης.  Επίσης, όπως αναφέρεται στην υπό αναφορά επιστολή, η υιοθέτηση της εν λόγω πρόνοιας είναι 
ασυμβίβαστη και με την αρχή της ίσης μεταχείρισης των ατόμων που ενδιαφέρονται να ιδρύσουν παρόμοιο 
σύνδεσμο και συναφώς συγκρούεται επιπρόσθετα, σύμφωνα με τους πιο πάνω εκπροσώπους, με το άρθρο 28 
του συντάγματος και το Άρθρο 1 του Πρωτοκόλλου 1 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  
Τέλος, σύμφωνα με την ίδια επιστολή, η εισαγωγή της προτεινόμενης αυτής πρόνοιας στην υπό τροποποίηση 
βασική νομοθεσία προσκρούει επίσης στις αρχές που έχουν αναπτυχθεί με βάση τη νομολογία του 
Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων σε σχέση με τους περιορισμούς που τίθενται αναφορικά 
με τα ανθρώπινα δικαιώματα.   

 Αναφερόμενοι στο πιο πάνω θέμα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας επισήμαναν την ανάγκη για 
τροποποίηση της υπό αναφορά πρόνοιας, ώστε αυτή να διαμορφωθεί κατά τρόπο που να μη συγκρούεται με 
τη σχετική νομική άποψη που διατύπωσε το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας προς το εν 
λόγω υπουργείο, σύμφωνα με την οποία δεν είναι νομικά επιτρεπτό η Ένωση ∆ιπλωματούχων Αισθητικών 
Κύπρου να παραμείνει εγγεγραμμένη ως σωματείο και ταυτόχρονα να θεωρείται ότι αποτελεί τον 
επαγγελματικό σύλλογο των αισθητικών.  Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ανταποκρινόμενη σε σχετική παράκληση της επιτροπής, σε γραπτή γνωμάτευσή της αναφέρει 
ότι με την υπό αναφορά πρόνοια, όπως αυτή προτείνεται να διαμορφωθεί σύμφωνα με την πιο πάνω 
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αναφερόμενη θέση του Υπουργείου Υγείας, εξυπακούεται ότι δε θα είναι δυνατό να υφίσταται σύνδεσμος με το 
όνομα “Ένωση ∆ιπλωματούχων Αισθητικών Κύπρου” εγγεγραμμένος με βάση τον περί Σωματείων και 
Ιδρυμάτων Νόμο. Συγκεκριμένα, θα ιδρυθεί επαγγελματικός σύλλογος δυνάμει της υπό αναφορά πρόνοιας ο 
οποίος θα καλείται “Ένωση ∆ιπλωματούχων Αισθητικών Κύπρου” και ο υφιστάμενος σύνδεσμος “Ένωση 
∆ιπλωματούχων Αισθητικών Κύπρου” δε θα μπορεί πλέον να λειτουργεί με το ίδιο όνομα.  Επιπρόσθετα, το 
καταστατικό της υφιστάμενης Ένωσης ∆ιπλωματούχων Αισθητικών Κύπρου δε θα είναι δυνατό να αποτελεί το 
καταστατικό του υπό ίδρυση επαγγελματικού συλλόγου, δεδομένου ότι αυτός δε θα έχει καταστατικό, αλλά θα 
λειτουργεί με βάση τις διατάξεις της βασικής νομοθεσίας περί Εγγραφής Αισθητικών.  

 Τοποθετούμενη σε σχέση με το θέμα που διατυπώνει στην επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή ο 
δικηγόρος του Εθνικού Συνδικάτου Αισθητικής και Κοσμετολογίας (SNEC)-CIDESCO (Τμήμα Κύπρου), η ίδια 
εκπρόσωπος δήλωσε στην επιτροπή ότι η προτεινόμενη ρύθμιση, όπως αυτή προτείνεται να διαμορφωθεί, δεν 
είναι αντισυνταγματική, δεδομένου ότι δεν εμποδίζει την ίδρυση συνδέσμων αισθητικών οι οποίοι θα είναι 
εγγεγραμμένοι ως σωματεία με βάση τον περί Σωματείων και Ιδρυμάτων Νόμο.  Σύμφωνα με την ίδια 
εκπρόσωπο, αντισυνταγματική θα ήταν οποιαδήποτε πρόνοια με βάση την οποία πρόσωπο θα υποχρεωνόταν 
να ενταχθεί σε ένα συγκεκριμένο σύνδεσμο και όχι στον επαγγελματικό σύλλογο που ιδρύεται και λειτουργεί με 
βάση νομικές διατάξεις. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ιπλωματούχων Αισθητικών Κύπρου στο στάδιο της επανεξέτασης του 
νομοσχεδίου από την επιτροπή κατά την πιο πάνω αναφερόμενη έκτακτη συνεδρία της ζήτησαν να τους 
παρασχεθεί πρόσθετος χρόνος, προκειμένου να μελετήσουν τα νέα δεδομένα που είχε θέσει ενώπιόν τους το 
Υπουργείο Υγείας και να λάβουν τις σχετικές αποφάσεις σε σχέση με το μέλλον του συνδέσμου τους.  
Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της επανεξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή σε μεταγενέστερο στάδιο οι 
ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι η διαμόρφωση της υπό αναφορά πρόνοιας κατά τον τρόπο που προτείνεται 
από τους κυβερνητικούς αρμοδίους διαφοροποιεί εξ ολοκλήρου την εισήγηση που η Ένωση ∆ιπλωματούχων 
Αισθητικών Κύπρου κατέθεσε στην επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου και 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν και γραπτώς για το όλο θέμα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
αποφάσισε να απαλείψει από το κείμενο το νομοσχεδίου, όπως αυτό διαμορφώθηκε σύμφωνα με τις 
ομόφωνες θέσεις της που καταγράφηκαν στην αρχική έκθεσή της, την πρόνοια με την οποία τροποποιείται η 
διάταξη της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που προβλέπει την ίδρυση Συλλόγου Αισθητικών Κύπρου.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με την 
προαναφερθείσα θέση της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 
τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

∆εύτερη συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες:  

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Αδάμος Αδάμου 

 Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω νομοσχέδιο υποβλήθηκε στην ολομέλεια της Βουλής για ψήφιση τρεις 
φορές, στις 13 και 20 ∆εκεμβρίου 2012 και στις 20 Ιουνίου 2013, με δύο σχετικές εκθέσεις της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2012 η έκθεση και 18 Ιουνίου 2013 η πρώτη 
συμπληρωματική έκθεση.  Ωστόσο, ύστερα από την τρίτη αναβολή της συζήτησής του από την ολομέλεια του 
σώματος στις 20 Ιουνίου 2013 λόγω ορισμένων νέων στοιχείων που περιήλθαν σε γνώση της επιτροπής, η 
τελευταία μελέτησε εκ νέου το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε νέα συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 27 
Ιουνίου 2013.   

 Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, της 
∆ερματολογικής και Αφροδισιολογικής Εταιρείας Κύπρου, της Ένωσης ∆ιπλωματούχων Αισθητικών Κύπρου 
και του Εθνικού Συνδικάτου Αισθητικής και Κοσμετολογίας (SNEC)-CIDESCO (Τμήμα Κύπρου).  Ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Εισαγωγέων Ειδών Αισθητικής, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι οι σκοποί και οι επιδιώξεις του εν λόγω νομοσχεδίου, οι απόψεις των ενδιαφερόμενων 
μερών, καθώς και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο στάδιο της εξέτασής του, προτού 
αναβληθεί η συζήτησή του από την ολομέλεια του σώματος για τρίτη φορά, περιλαμβάνονται στις πιο πάνω 
αναφερόμενες εκθέσεις της επιτροπής.  
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 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του νομοσχεδίου στις 27 Ιουνίου 2013, η επιτροπή επικεντρώθηκε στη 
συζήτηση της πρόνοιάς του με την οποία προτείνεται η τροποποίηση των απαγορευτικών διατάξεων που 
προβλέπει η βασική νομοθεσία σε σχέση με τη χρήση μηχανημάτων λέιζερ από αισθητικούς, έτσι ώστε να 
απαγορεύεται η χρήση από αισθητικούς μηχανημάτων λέιζερ για ιατρικούς σκοπούς και τα εν λόγω πρόσωπα 
να υποχρεούνται να εφαρμόζουν τις πρόνοιες της εκάστοτε σε ισχύ νομοθεσίας που αφορά τη χρήση 
μηχανημάτων οπτικής ακτινοβολίας.  Συγκεκριμένα, την επιτροπή απασχόλησε το κατά πόσο με την πιο πάνω 
αναφερόμενη ρύθμιση διασφαλίζεται η προστασία των αποδεκτών των υπηρεσιών αισθητικής σε περιπτώσεις 
εφαρμογής σε αυτούς λέιζερ.  Ας σημειωθεί ότι η υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία προβλέπει την 
απαγόρευση χρήσης από αισθητικούς μηχανημάτων λέιζερ που κατηγοριοποιούνται ως ιατρικά.  

 Σύμφωνα με επιστολή που απέστειλε η ∆ερματολογική και Αφροδισιολογική Εταιρεία Κύπρου, καθώς 
και με βάση τη θέση που διατύπωσαν οι εκπρόσωποί της κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής, με την 
προτεινόμενη με το νομοσχέδιο ρύθμιση του όλου θέματος έμμεσα νομιμοποιείται η χρήση μηχανημάτων 
λέιζερ από αισθητικούς, χωρίς να λαμβάνονται υπόψη οι κίνδυνοι που ενέχει η χρήση τέτοιων μηχανημάτων 
στην κοσμετολογία για την ασφάλεια και υγεία του κοινού.  Επίσης, σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, 
κατά τη χρήση μηχανημάτων λέιζερ από οποιοδήποτε πρόσωπο πρέπει να λαμβάνονται υπόψη τα ιδιαίτερα 
φυσικά χαρακτηριστικά του προσώπου στο οποίο το λέιζερ εφαρμόζεται, το ιστορικό σε σχέση με χρόνιες 
ασθένειες από τις οποίες είναι ενδεχόμενο το πρόσωπο αυτό να πάσχει, όπως είναι ο καρκίνος, η ψωρίαση και 
ο λύκος, καθώς και οι θεραπείες στις οποίες αυτό υποβάλλεται ή έχει υποβληθεί, όπως είναι οι 
χημειοθεραπείες, οι ραδιοθεραπείες και οι θεραπείες με ανοσοκατασταλτικά φάρμακα ή κορτιζόνη, δεδομένα 
που μόνο από ιατρούς μπορεί να αξιολογούνται.  Τέλος, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν στην επιτροπή 
όπως η προτεινόμενη πρόνοια στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία διαμορφωθεί, κατά τρόπο που ρητά 
να απαγορεύει τη χρήση μηχανημάτων λέιζερ υψηλής ισχύος, τύπου 3Β και 4, από αισθητικούς. 

 Σημειώνεται ότι με την πιο πάνω αναφερόμενη θέση της ∆ερματολογικής και Αφροδισιολογικής Εταιρεία 
Κύπρου συμφώνησε και ο Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος. 

 Τοποθετούμενοι στο πιο πάνω θέμα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας δήλωσαν ότι συμφωνούν 
με την εισήγηση της ∆ερματολογικής και Αφροδισιολογικής Εταιρείας Κύπρου για τροποποίηση της υπό 
αναφορά πρόνοιας, ώστε αυτή να διαμορφωθεί, κατά τρόπο που ρητά να καθορίζεται η απαγόρευση χρήσης 
από αισθητικούς μηχανημάτων λέιζερ τύπου 3Β και 4.  

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ιπλωματούχων Αισθητικών Κύπρου και του Εθνικού Συνδικάτου 
Αισθητικής και Κοσμετολογίας (SNEC)-CIDESCO (Τμήμα Κύπρου), αναφερόμενοι στην πρόνοια του 
νομοσχεδίου που προβλέπει την απαγόρευση χρήσης μηχανημάτων λέιζερ για ιατρικές πράξεις, δήλωσαν στην 
επιτροπή πως θεωρούν ότι αυτή διασφαλίζει το ότι η χρήση των εν λόγω μηχανημάτων θα γίνεται μόνο για 
σκοπούς παροχής υπηρεσιών αισθητικής, γι’ αυτό και η θέση τους είναι να μην επέλθει σε αυτήν οποιαδήποτε 
τροποποίηση.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, με τη σύμφωνη 
γνώμη των εκπροσώπων του Υπουργείου Υγείας, ομόφωνα αποφάσισε να υιοθετήσει την εισήγηση που 
υποβλήθηκε από την ∆ερματολογική και Αφροδισιολογική Εταιρεία Κύπρου και να τροποποιήσει την πρόνοια 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε σχέση με τις απαγορευτικές διατάξεις της βασικής νομοθεσίας, ώστε να 
απαγορεύεται ρητά η χρήση μηχανημάτων λέιζερ υψηλής ισχύος, τύπου 3Β και 4, από αισθητικούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με την 
προαναφερθείσα θέση της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 
τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 28Α.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 15; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, το οποίο είναι «Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013», αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων Νόμος 
του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Ιουνίου και την 1η Ιουλίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρίαση 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας για τους διαχειριστές οργανισμών 
εναλλακτικών επενδύσεων (∆ΟΕΕ) αφενός για την εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο και αφετέρου για τη 
ρύθμιση του φορολογικού καθεστώτος των ∆ΟΕΕ. 

 Ειδικότερα, σκοπείται η εναρμόνιση: 

1. με την Οδηγία 2011/61/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 8ης Ιουνίου 2011 
σχετικά με τους διαχειριστές οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων και για την τροποποίηση των 
Οδηγιών 2003/41/ΕΚ και 2009/65/ΕΚ και των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 1060/2009 και (ΕΕ) αριθ. 
1095/2010, εξαιρουμένων των άρθρων 62 και 63 αυτής, και 
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2. με τον κατ’ εξουσιοδότηση Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 231/2013 της Επιτροπής της 19ης ∆εκεμβρίου 2012 
προς συμπλήρωση της Οδηγίας 2011/61/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον 
αφορά τις εξαιρέσεις, τους γενικούς όρους λειτουργίας, τους θεματοφύλακες, τη μόχλευση, τη διαφάνεια 
και την εποπτεία.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο εισάγονται 
πρόνοιες που αφορούν τη θέσπιση κοινών απαιτήσεων που διέπουν την έγκριση και την εποπτεία των ∆ΟΕΕ.  
Οι εν λόγω απαιτήσεις στοχεύουν στο να προβλεφθεί η συνεπής προσέγγιση των συναφών κινδύνων και οι 
επιπτώσεις τους στους επενδυτές και στις αγορές της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ), αφού οι ∆ΟΕΕ είναι 
υπεύθυνοι για τη διαχείριση σημαντικών ποσών επενδυμένων περιουσιακών στοιχείων στην ΕΕ, καθώς και 
εμπορικών συναλλαγών σε αγορές για χρηματοοικονομικά μέσα. 

 Με τον προτεινόμενο νόμο ρυθμίζονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η λειτουργία των ∆ΟΕΕ που διαχειρίζονται χαρτοφυλάκια οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων 
(ΟΕΕ), 

2. οι προϋποθέσεις και διαδικασίες χορήγησης άδειας ∆ΟΕΕ, 

3. οι προϋποθέσεις άσκησης δραστηριοτήτων από ∆ΟΕΕ, 

4. οι προϋποθέσεις διορισμού θεματοφύλακα ΟΕΕ, 

5. οι αμοιβές των στελεχών των ∆ΟΕΕ, 

6. η διαδικασία ενημέρωσης της Ευρωπαϊκής Αρχής Κινητών Αξιών και Αγορών (ΕΑΚΑΑ) αναφορικά με 
τους ∆ΟΕΕ που αδειοδοτούνται σε κάθε κράτος μέλος και τους ΟΕΕ που διαχειρίζονται, 

7. η υποχρέωση τήρησης αρχείου από την αρμόδια εποπτική αρχή κάθε κράτους μέλους αναφορικά με 
τους ∆ΟΕΕ, 

8. οι ειδικοί κανόνες σχετικά με ∆ΟΕΕ που διαχειρίζονται ΟΕΕ σε τρίτες χώρες και 

9. οι κανόνες εποπτείας των ∆ΟΕΕ. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η Οδηγία 2011/61/ΕΕ, που καλύπτει το συνολικό κλάδο των εναλλακτικών 
επενδυτικών κεφαλαίων, μεταξύ των οποίων περιλαμβάνονται τα hedge funds, τα επενδυτικά κεφάλαια 
ακίνητης περιουσίας και τα private equity funds, προωθεί τη δημιουργία σε ευρωπαϊκό επίπεδο κοινών γενικών 
αρχών οργάνωσης και λειτουργίας των ∆ΟΕΕ, καθώς και κανόνων για την αδειοδότηση και εποπτεία τους και 
επιδιώκει τη διασφάλιση της διαφάνειας της δραστηριότητας των διαχειριστών ΟΕΕ έναντι των επενδυτών και 
των άλλων εμπλεκόμενων φορέων.   

 Με την εφαρμογή της εν λόγω Οδηγίας και κατ’ επέκταση του προτεινόμενου νόμου οι ∆ΟΕΕ θα έχουν 
“διαβατήριο” το οποίο θα τους επιτρέπει να διαθέτουν σε επαγγελματίες επενδυτές, σε διασυνοριακή βάση, 
μερίδια/μετοχές των ΟΕΕ της ΕΕ που διαχειρίζονται, καθώς και, κατόπιν έκδοσης σχετικής οδηγίας από την 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, μερίδια ΟΕΕ της ΕΕ σε ιδιώτες επενδυτές στη ∆ημοκρατία.   

 Επιπρόσθετα, οι ∆ΟΕΕ της ΕΕ θα συνεχίσουν να έχουν τη δυνατότητα διάθεσης μεριδίων ΟΕΕ εκτός 
ΕΕ στα κράτη μέλη διαμέσου ιδιωτικής τοποθέτησης μέχρι τον Ιούλιο του 2018, ενώ από τον Ιούλιο του 2015 
θα μπορεί να διαθέτουν μερίδια τέτοιων οργανισμών εντός της ΕΕ με τη χρήση του “διαβατηρίου”, υπό την 
προϋπόθεση ότι θα τηρούνται οι προϋποθέσεις που καθορίζει ο νόμος. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία οφείλει να εναρμονιστεί με την εν λόγω Οδηγία μέχρι την 22α Ιουλίου 2013 και 
επισήμανε ότι όσα κράτη μέλη εναρμονιστούν με την εν λόγω Οδηγία μέχρι την ημερομηνία αυτή θα 
αποκτήσουν προβάδισμα στην προσέλκυση ∆ΟΕΕ για αδειοδότηση σε σχέση με τα υπόλοιπα κράτη μέλη.  
Συναφώς, σύμφωνα με την ίδια, με την άμεση προώθηση του προτεινόμενου νόμου η Κύπρος θα αποκτήσει 
ανταγωνιστικό πλεονέκτημα στην αγορά συλλογικών επενδύσεων, το οποίο θα βοηθήσει στην προσέλκυση 
νέων επενδύσεων. 

 Η εκπρόσωπος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς σημείωσε ότι η επιτροπή, με βάση τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου, ορίζεται ως η αρμόδια αρχή για την εποπτεία των ∆ΟΕΕ.  Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς θα ελέγχει 
μεταξύ άλλων τη νομιμότητα της δραστηριοποίησης των ∆ΟΕΕ, προάγοντας με τον τρόπο αυτό ένα κλίμα 
εμπιστοσύνης στους επενδυτές και διασφαλίζοντας την αποτροπή της επέλευσης συστημικού κινδύνου που θα 
μπορούσε να προέλθει από τη λειτουργία αυτών των οργανισμών.  Ως εκ τούτου, όπως η ίδια δήλωσε, η 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς θα προχωρήσει στην έκδοση σχετικών οδηγιών για αποτελεσματική εφαρμογή του 
προτεινόμενου νόμου.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από 
την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Γενικό πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Ειδικό πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

 Προσδιορισμός του ∆ΟΕΕ.  Άρθρο 5. 

 Προϋποθέσεις για την ανάληψη δραστηριότητας ∆ΟΕΕ της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 6. 

 Αίτηση για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας.  Άρθρο 7. 

 Προϋποθέσεις χορήγησης άδειας λειτουργίας.  Άρθρο 8. 

 Αρχικό κεφάλαιο και ίδια κεφάλαια.  Άρθρο 9. 

 Αλλαγές στο πεδίο εφαρμογής της άδειας λειτουργίας.  Άρθρο 10. 

 Αναστολή άδειας λειτουργίας.  Άρθρο 11. 

 Ανάκληση άδειας λειτουργίας.  Άρθρο 12. 

 Γενικές αρχές.  Άρθρο 13. 

 Αποδοχές.  Άρθρο 14. 

 Σύγκρουση συμφερόντων.  Άρθρο 15. 

 ∆ιαχείριση κινδύνων.  Άρθρο 16. 

 ∆ιαχείριση ρευστότητας.  Άρθρο 17. 

 ∆ιαδικασίες, ρυθμίσεις και μηχανισμοί που εφαρμόζει ο ∆ΟΕΕ.  Άρθρο 18. 

 Αποτίμηση.  Άρθρο 19. 

 Ανάθεση λειτουργιών από ∆ΟΕΕ σε ανάδοχο.  Άρθρο 20. 

 Ανάθεση λειτουργιών από ανάδοχο σε άλλο πρόσωπο.  Άρθρο 21. 

 Ευθύνη του ∆ΟΕΕ σε περίπτωση ανάθεσης ή περαιτέρω ανάθεσης.  Άρθρο 22. 

 ∆ιορισμός του θεματοφύλακα ΟΕΕ.  Άρθρο 23. 

 Καθήκοντα του θεματοφύλακα ΟΕΕ.  Άρθρο 24. 

 Υποχρεώσεις του ∆ΟΕΕ και του θεματοφύλακα ΟΕΕ κατά την ενάσκηση των καθηκόντων τους.  Άρθρο 
25. 

 Ανάθεση καθηκόντων από θεματοφύλακα ΟΕΕ σε τρίτο.  Άρθρο 26. 

 Ευθύνη του θεματοφύλακα ΟΕΕ.  Άρθρο 27. 

 Πληροφορίες στην κατοχή του θεματοφύλακα.  Άρθρο 28. 

 Ετήσια έκθεση.  Άρθρο 29. 

 Ενημέρωση των επενδυτών.  Άρθρο 30. 

 Υποχρέωση υποβολής εκθέσεων στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.  Άρθρο 31. 

 Χρήση πληροφοριών από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, εποπτική συνεργασία και όρια βαθμού 
μόχλευσης.  Άρθρο 32. 
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 Πεδίο εφαρμογής του παρόντος τμήματος.  Άρθρο 33. 

 Κοινοποίηση της απόκτησης σημαντικής και ελέγχουσας επιρροής σε μη εισηγμένη εταιρεία.  Άρθρο 34. 

 Γνωστοποίηση πληροφοριών σε περίπτωση απόκτησης ελέγχου.  Άρθρο 35. 

 Ειδικές διατάξεις σχετικά με την ετήσια έκθεση ΟΕΕ που ασκεί έλεγχο σε μη εισηγμένη εταιρεία.  Άρθρο 
36. 

 Εκποίηση περιουσιακών στοιχείων.  Άρθρο 37. 

 ∆ιάθεση στη ∆ημοκρατία μεριδίων ΟΕΕ της ΕΕ από ∆ΟΕΕ της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 38. 

 ∆ιάθεση σε άλλο κράτος μέλος μεριδίων ΟΕΕ της ΕΕ από ∆ΟΕΕ της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 39. 

 ∆ιάθεση στη ∆ημοκρατία μεριδίων ΟΕΕ της ΕΕ από ∆ΟΕΕ άλλου κράτους μέλους.  Άρθρο 40. 

 Προϋποθέσεις για τη διαχείριση ΟΕΕ της ΕΕ εγκατεστημένου σε άλλο κράτος μέλος πλην της 
∆ημοκρατίας από ∆ΟΕΕ της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 41. 

 Προϋποθέσεις για τη διαχείριση ΟΕΕ της ∆ημοκρατίας από ∆ΟΕΕ άλλου κράτους μέλους.  Άρθρο 42. 

 Προϋποθέσεις για ∆ΟΕΕ της ∆ημοκρατίας που διαχειρίζεται ΟΕΕ εκτός ΕΕ, μερίδια του οποίου δε 
διατίθενται σε κράτος μέλος.  Άρθρο 43. 

 Προϋποθέσεις για τη διάθεση στη ∆ημοκρατία, με διαβατήριο, ΟΕΕ εκτός ΕΕ τον οποίο διαχειρίζεται 
∆ΟΕΕ της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 44. 

 Προϋποθέσεις για τη διάθεση στη ∆ημοκρατία, με διαβατήριο, ΟΕΕ εκτός ΕΕ τον οποίο διαχειρίζεται 
∆ΟΕΕ κράτους μέλους άλλου από τη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 45. 

 Συμπληρωματικές διατάξεις ως προς τα άρθρα 44 και 45.  Άρθρο 46. 

 Προϋποθέσεις για τη διάθεση στη ∆ημοκρατία, χωρίς διαβατήριο, ΟΕΕ εκτός ΕΕ τον οποίο διαχειρίζεται 
∆ΟΕΕ της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 47. 

 Προϋποθέσεις για τη διάθεση στη ∆ημοκρατία, χωρίς διαβατήριο, ΟΕΕ εκτός ΕΕ τον οποίο διαχειρίζεται 
∆ΟΕΕ άλλου κράτους μέλους.  Άρθρο 48. 

 Άδεια και ειδικές υποχρεώσεις ∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ που προτίθεται να διαχειριστεί ΟΕΕ της ∆ημοκρατίας ή 
άλλου κράτους μέλους ή/και να διαθέτει μερίδια ΟΕΕ που διαχειρίζεται στη ∆ημοκρατία ή σε άλλο κράτος 
μέλος.  Άρθρο 49.  

 Η ∆ημοκρατία ως κράτος μέλος αναφοράς ∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ.  Άρθρο 50. 

 Χορήγηση άδειας σε ∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, όταν κράτος μέλος αναφοράς 
είναι η ∆ημοκρατία.  Άρθρο 51. 

 Πρόσθετες προϋποθέσεις για τη χορήγηση της άδειας σε ∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ από την Επιτροπή 
Κεφαλαιαγοράς.  Άρθρο 52. 

 Ενημέρωση της ΕΑΚΑΑ για τυχόν εξαίρεση από τη συμμόρφωση με διάταξη του παρόντος Νόμου.  
Άρθρο 53. 

 Ενημέρωση της ΕΑΚΑΑ περί της αδειοδότησης ή μη ∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ.  Άρθρο 54. 

 Μεταβολή της επιχειρηματικής στρατηγικής του ∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ, που επηρεάζει τον καθορισμό του 
κράτους μέλους αναφοράς του.  Άρθρο 55. 

 Εφαρμοστέο δίκαιο σε περίπτωση διαφοράς που ανακύπτει στην εφαρμογή των άρθρων 49 έως 55.  
Άρθρο 56. 

 Εξουσιοδοτήσεις για την έκδοση οδηγιών.  Άρθρο 57. 

 Απόρριψη αιτήματος για ανταλλαγή πληροφοριών.  Άρθρο 58. 

 Προϋποθέσεις για τη διάθεση στη ∆ημοκρατία, με διαβατήριο, μεριδίων ΟΕΕ της ΕΕ που διαχειρίζεται 
∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ, όταν η ∆ημοκρατία είναι το κράτος μέλος αναφοράς του ∆ΟΕΕ.  Άρθρο 59. 

 Προϋποθέσεις για τη διάθεση σε κράτος μέλος άλλο από τη ∆ημοκρατία, με διαβατήριο, μεριδίων ΟΕΕ 
της ΕΕ που διαχειρίζεται ∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ, όταν η ∆ημοκρατία είναι το κράτος μέλος αναφοράς του ∆ΟΕΕ.  
Άρθρο 60. 

 Προϋποθέσεις για τη διάθεση στη ∆ημοκρατία, με διαβατήριο, μεριδίων ΟΕΕ της ΕΕ που διαχειρίζεται 
∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ, όταν το κράτος μέλος αναφοράς του ∆ΟΕΕ είναι άλλο από τη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 61. 
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 Προϋποθέσεις για τη διάθεση στη ∆ημοκρατία ή σε άλλο κράτος μέλος, με διαβατήριο, μεριδίων ΟΕΕ 
εκτός ΕΕ που διαχειρίζεται ∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ, όταν κράτος μέλος αναφοράς του ∆ΟΕΕ είναι η ∆ημοκρατία.  
Άρθρο 62. 

 Προϋποθέσεις για τη διάθεση στη ∆ημοκρατία, με διαβατήριο, μεριδίων ΟΕΕ εκτός ΕΕ που διαχειρίζεται 
∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ, όταν κράτος μέλος αναφοράς του ∆ΟΕΕ είναι άλλο από τη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 63. 

 Όροι για τη διαχείριση από ∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ ΟΕΕ εγκατεστημένων σε κράτος μέλος άλλο από τη 
∆ημοκρατία, η οποία είναι κράτος μέλος αναφοράς του ∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ.  Άρθρο 64. 

 Όροι για τη διαχείριση από ∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ ΟΕΕ εγκατεστημένων στη ∆ημοκρατία, όταν το κράτος 
μέλος αναφοράς του ∆ΟΕΕ είναι άλλο από τη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 65. 

 Προϋποθέσεις για τη διάθεση στη ∆ημοκρατία μεριδίων ΟΕΕ υπό τη διαχείριση ∆ΟΕΕ εκτός ΕΕ, χωρίς 
διαβατήριο.  Άρθρο 66. 

 ∆ιάθεση μεριδίων ΟΕΕ από ∆ΟΕΕ στο ευρύ επενδυτικό κοινό στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 67. 

 Ενημέρωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της ΕΑΚΑΑ για τη διάθεση μεριδίων στο ευρύ επενδυτικό 
κοινό στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 68. 

 Ορισμός της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ως αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 69. 

 Κατανομή αρμοδιοτήτων μεταξύ της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς και των αρμόδιων αρχών κράτους 
μέλους καταγωγής ή υποδοχής ∆ΟΕΕ.  Άρθρο 70.   

 Εξουσίες της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.  Άρθρο 71. 

 Υποχρεώσεις της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς έναντι της ΕΑΚΑΑ και λοιπών φορέων.  Άρθρο 72. 

 ∆ικαιώματα και ετήσιες εισφορές.  Άρθρο 73. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 74. 

 Ψευδείς δηλώσεις και απόκρυψη στοιχείων, ποινικές κυρώσεις και αστική ευθύνη.  Άρθρο 75. 

 Αιτιολογία αποφάσεων Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.  Άρθρο 76. 

 Υποχρέωση συνεργασίας της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς με τις αρμόδιες αρχές άλλων κρατών μελών, 
την ΕΑΚΑΑ και το ΕΣΣΚ.  Άρθρο 77. 

 ∆ιαβίβαση και διατήρηση δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα.  Άρθρο 78. 

 Κοινοποίηση πληροφοριών σε τρίτες χώρες.  Άρθρο 79. 

 Ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά με δυνητικές συστημικές συνέπειες της δραστηριότητας ∆ΟΕΕ.  
Άρθρο 80. 

 Συνεργασία σε εποπτικές δραστηριότητες.  Άρθρο 81. 

 ∆ιευθέτηση διαφορών.  Άρθρο 82. 

 Μεταφορά εγγεγραμμένου γραφείου ∆ΟΕΕ από και προς τη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 83.   

 Φόροι και τέλη.  Άρθρο 84. 

 Κοινοποίηση των παρεκκλίσεων από διατάξεις της Οδηγίας 2011/61/ΕΕ.  Άρθρο 85. 

 Παροχή πληροφοριών στην ΕΑΚΑΑ και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Άρθρο 86. 

 Παρεκκλίσεις και μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 87. 

 Ισχύς του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 88. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 88; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 88 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Φορολογικές Απαλλαγές που Εφαρμόζονται στις Εισαγωγές από Κράτος Μέλος Προσωπικών Ειδών που 
Ανήκουν σε Ιδιώτες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» και «Οι περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 
Κατανάλωσης (Ατέλειες κατά την Εισαγωγή Εμπορευμάτων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς 
«Οι περί Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές Απαλλαγές που Εφαρμόζονται στις Εισαγωγές από 

Κράτος Μέλος Προσωπικών Ειδών που Ανήκουν σε Ιδιώτες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» 
και «Οι περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Κατανάλωσης (Ατέλειες κατά την Εισαγωγή 

Εμπορευμάτων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε από κοινού τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Ιουνίου και την 1η Ιουλίου 2013.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 
(Τμήμα Τελωνείων). 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 73(1) του περί 
Τελωνειακού Κώδικα Νόμου και το άρθρο 31 του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
σχετικών κανονισμών, ώστε, σε περίπτωση διάθεσης μηχανοκίνητου οχήματος που έτυχε απαλλαγής από τους 
οφειλόμενους εισαγωγικούς δασμούς ή και φόρους κατανάλωσης στα πλαίσια μεταφοράς της συνήθους 
κατοικίας ιδιώτη είτε από άλλο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε από τρίτη χώρα στη ∆ημοκρατία, να 
μην οφείλεται οποιοσδήποτε φόρος κατανάλωσης ή/και εισαγωγικός δασμός μετά τη συμπλήρωση δώδεκα 
(12) μηνών από τη μεταφορά της κατοικίας αντί των εκατόν είκοσι (120) μηνών από την ημέρα κατά την οποία 
το μηχανοκίνητο όχημα είχε εγγραφεί στη ∆ημοκρατία στο όνομα του δικαιούχου προσώπου, όπως ισχύει 
σήμερα με βάση τις υφιστάμενες διατάξεις. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η διάθεση 
μηχανοκίνητων οχημάτων που μεταφέρθηκαν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία με το καθεστώς της μεταφοράς της 
συνήθους κατοικίας θα πρέπει να ρυθμίζεται με βάση τις σχετικές διατάξεις της Οδηγίας 83/183/ΕΟΚ του 
Συμβουλίου της 28ης Μαρτίου 1983, η οποία κωδικοποιήθηκε χωρίς ουσιαστικές αλλαγές από την Οδηγία 
2009/55/ΕΚ του Συμβουλίου της 25ης Μαΐου 2009. 

 Σύμφωνα με την εν λόγω Οδηγία, παρέχεται στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης η δυνατότητα 
εξαιρέσεων από την απαγόρευση μεταβίβασης ενός οχήματος κατά τους δώδεκα πρώτους μήνες από τη 
μεταφορά της κατοικίας ή ακόμα και μείωση της περιόδου αυτής μετά από απόφαση των εθνικών φορολογικών 
αρχών. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή με επιστολή της προς τις αρμόδιες αρχές του 
κράτους επισημαίνει ότι δεν μπορεί να ισχύουν σε κράτος μέλος όροι οι οποίοι είναι πιο περιοριστικοί από 
αυτούς που προβλέπονται στην εν λόγω Οδηγία.   

 Στην ίδια επιστολή επισημαίνεται περαιτέρω ότι οι σχετικές διατάξεις του εσωτερικού δικαίου της 
∆ημοκρατίας είναι επαχθέστερες για τους πολίτες και συγκρούονται με τα σχετικά άρθρα της Οδηγίας, καθότι 
προβλέπουν ότι η μεταβίβαση οχήματος μετά τη δωδεκάμηνη περίοδο προϋποθέτει έγκριση του διευθυντή 
Τμήματος Τελωνείων και καταβολή του φόρου κατανάλωσης, ο οποίος εξακολουθεί να οφείλεται για χρονικό 
διάστημα δέκα χρόνων (120 μηνών) από τη μεταφορά της κατοικίας. 

 Συναφώς, σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι του Τμήματος 
Τελωνείων, για λόγους αποφυγής του ενδεχομένου έναρξης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή της διαδικασίας επί 
παραβάσει εναντίον της ∆ημοκρατίας, γίνεται εισήγηση όπως οι διατάξεις των σχετικών κανονισμών 
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αντικατασταθούν, ώστε να προβλέπεται ότι, σε περίπτωση διάθεσης οχήματος που έτυχε απαλλαγής λόγω 
μεταφοράς της συνήθους κατοικίας του κατόχου του, δεν οφείλεται οποιοσδήποτε φόρος κατανάλωσης ή/και 
εισαγωγικός δασμός μετά τη συμπλήρωση δώδεκα (12) μηνών από τη μεταφορά της κατοικίας αντί του 
χρονικού διαστήματος εκατόν είκοσι (120) μηνών από την εγγραφή του, όπως ισχύει σήμερα βάσει του 
υφιστάμενου καθεστώτος.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών όπως αυτοί έχουν 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 4 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 4 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 5 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 5 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 6, 7, 8 και 9 θέματα δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της ∆ιαδικασίας Τυποποίησης των Γεωγραφικών Ονομάτων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί της ∆ιαδικασίας 
Τυποποίησης των Γεωγραφικών Ονομάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2013» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος ∆αμιανού Ζαχαρίας Κουλίας 

 Γιώργος Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή από τους κ. Σωτήρη Σαμψών και Κυριάκο Χατζηγιάννη, βουλευτές εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, 
Γεώργιο Προκοπίου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, Φειδία Σαρίκα, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου, ∆ημήτρη Συλλούρη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 26 Ιουνίου 2013.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή κατατέθηκε αρχικά, είναι η ποινικοποίηση ενεργειών που 
αποσκοπούν στην αλλοίωση των επίσημων γεωγραφικών ονομάτων και τοπωνυμίων περιοχών της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, έτσι ώστε να διασφαλιστεί η διατήρηση της πολιτιστικής ταυτότητας όλων των περιοχών της. 

 Ειδικότερα, με το νόμο που προτείνεται καθίσταται ποινικό αδίκημα η έκδοση, εισαγωγή, κυκλοφορία ή 
διάθεση στη ∆ημοκρατία χαρτών, βιβλίων ή άλλων εγγράφων γεωγραφικού περιεχομένου στα οποία 
περιέχονται γεωγραφικά ονόματα και τοπωνύμια περιοχών της Κύπρου αναγραμμένα διαφορετικά από αυτά 
που περιλαμβάνονται στο επίσημο Τοπωνυμικό Λεξικό ή από αυτά που καθορίζονται με τη διαδικασία που 
προβλέπεται στον περί της ∆ιαδικασίας Τυποποίησης των Γεωγραφικών Ονομάτων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας Νόμο [Νόμος αρ. 66(Ι) του 1998, όπως αυτός τροποποιήθηκε με το Νόμο αρ. 146(Ι) του 2001]. 

 Σημειώνεται ότι της κατάθεσης της πιο πάνω πρότασης νόμου προηγήθηκε η συζήτηση στην επιτροπή 
άλλης πρότασης νόμου, που κατατέθηκε από τους ίδιους εισηγητές, η οποία τροποποιούσε τον ποινικό κώδικα 
και αποσκοπούσε στις ίδιες με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου ρυθμίσεις.  Η υπό αναφορά πρώτη πρόταση 
νόμου εξετάστηκε από την επιτροπή σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Μαΐου και 5 
Ιουνίου 2013.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Εσωτερικών, του 



2159 

 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
και της Μόνιμης Κυπριακής Επιτροπής Τυποποίησης Γεωγραφικών Ονομάτων. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη στις πιο πάνω συνεδρίες της επιτροπής επί των προνοιών της 
πρώτης πρότασης νόμου που τροποποιούσε τον ποινικό κώδικα, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών 
δήλωσε στην επιτροπή ότι ήδη εκκρεμεί στη Βουλή συναφές νομοσχέδιο, που εξετάστηκε από την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, το οποίο προτείνει τη θέσπιση νέας νομοθεσίας που προνοεί για την 
απαγόρευση εισαγωγής, απόκτησης, χρήσης, κυκλοφορίας και διάθεσης χαρτών, ηλεκτρονικών συσκευών 
εντοπισμού θέσης και πλοήγησης, γνωστών ως GPS, ή άλλων παρόμοιων προϊόντων με ή χωρίς λογισμικά 
στα οποία περιέχονται γεωγραφικά ονόματα και τοπωνύμια περιοχών, κοινοτήτων και δήμων της Κύπρου άλλα 
από αυτά που περιγράφονται στο Τοπωνυμικό Λεξικό, καθώς και για συναφή θέματα.  Περαιτέρω, σύμφωνα με 
την ίδια, το εν λόγω νομοσχέδιο, το οποίο περιλαμβάνει ορισμένες από τις πρόνοιες της πιο πάνω πρότασης 
νόμου, έπειτα από διαβουλεύσεις με τα αρμόδια τμήματα και τους επηρεαζόμενους φορείς, επρόκειτο να 
αποσυρθεί, όπως και έγινε τελικά, με πρόθεση να κατατεθεί νέο νομοσχέδιο που θα ρυθμίζει τα πιο πάνω 
ζητήματα πιο σφαιρικά και στη βάση παρατηρήσεων και εισηγήσεων της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών.   

 Οι εκπρόσωποι των υπουργείων ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και Παιδείας και Πολιτισμού 
συμφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.  Περαιτέρω, η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως εισηγήθηκε ότι θα ήταν ορθότερο οι προτεινόμενες ρυθμίσεις της πιο πάνω πρότασης νόμου 
να ενσωματωθούν στον ειδικό νόμο που ισχύει για τη διαδικασία τυποποίησης των γεωγραφικών ονομάτων 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας αντί να εισαχθούν στον ποινικό κώδικα. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε για το ίδιο ζήτημα ότι, 
αφού θεσπίστηκε ο πιο πάνω ειδικός νόμος που προνοεί για τη διαδικασία τυποποίησης των γεωγραφικών 
ονομάτων και δεδομένου ότι με την πιο πάνω πρόταση νόμου, καθώς και το νομοσχέδιο συμπληρώνονται οι 
όποιες ελλείψεις του εν λόγω ισχύοντος νόμου, ο ορθότερος και πλέον δόκιμος τρόπος για ρύθμιση όλων των 
συναφών θεμάτων είναι να κωδικοποιηθούν σʼ έναν ειδικό νόμο και οι ρυθμίσεις για τα θέματα της παράβασης 
και των ποινών και πρόσθεσε ότι η ίδια δε θεωρεί πως υπάρχει αναγκαιότητα ή οποιαδήποτε χρησιμότητα να 
τροποποιηθεί ο ποινικός κώδικας.   

 Οι εκπρόσωποι της Μόνιμης Κυπριακής Επιτροπής Τυποποίησης Γεωγραφικών Ονομάτων δήλωσαν 
στην επιτροπή ότι έχουν διαχρονικά εργαστεί και πετύχει την έκδοση ψηφισμάτων που καταδικάζουν την 
παράνομη κυκλοφορία χαρτών, καθώς και τον περιορισμό στο ελάχιστο της λανθασμένης αναγραφής 
ονομάτων.  Περαιτέρω, οι ίδιοι δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, με τις οποίες 
αναμένεται ότι θα διευκολυνθεί το έργο της εν λόγω επιτροπής. 

 Με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις δήλωσαν ότι συμφωνούν και οι εκπρόσωποι της αστυνομίας. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω επισημάνσεις, οι εισηγητές της πρότασης νόμου που τροποποιούσε 
τον ποινικό κώδικα αποφάσισαν να την αποσύρουν και σε αντικατάστασή της κατέθεσαν στη Βουλή την υπό 
συζήτηση πρόταση νόμου, στην οποία περιέλαβαν αυτούσιες τις ρυθμίσεις που περιελάμβανε η πρόταση 
νόμου που τροποποιούσε τον ποινικό κώδικα. 

 Στα πλαίσια της ανταλλαγής απόψεων μεταξύ των μελών της επιτροπής επί των προνοιών της νέας υπό 
συζήτηση πρότασης νόμου, κρίθηκε σκόπιμο όπως με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις παρεμποδιστεί η αλλοίωση 
των επίσημων γεωγραφικών ονομάτων και τοπωνυμίων, όταν τέτοια αλλοίωση περιλαμβάνεται σε έγγραφα 
οποιασδήποτε μορφής ή περιεχομένου και όχι μόνο σε έγγραφα γεωγραφικού περιεχομένου ή συμβατικά 
αποτυπωμένα.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο της υπό συζήτηση πρότασης 
νόμου, ώστε να καταστεί ποινικό αδίκημα η έκδοση, εισαγωγή, κυκλοφορία ή διάθεση στη ∆ημοκρατία χαρτών, 
βιβλίων ή άλλων εγγράφων, συμβατικά ή ψηφιακά αποτυπωμένων, στα οποία περιέχονται αλλοιωμένα 
γεωγραφικά ονόματα ή τοπωνύμια. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή διαμορφώθηκε τελικά στη βάση των πιο 
πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κουλίας.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, από τη θέση μου.   

 Καταρχάς θέλω να ευχαριστήσω τον πρόεδρο της επιτροπής Νομικών και τους συναδέλφους που αυτή 
την πρόταση νόμου την υιοθέτησαν αμέσως και πέρασε, διότι άπτεται εθνικών ζητημάτων, και είναι προς πίστη 
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όλων των συναδέλφων όλου του σώματος που υιοθέτησαν αυτό το νομοθέτημα και σήμερα γίνεται νόμος, 
καθότι της Τουρκίας οργανωμένα και προγραμματισμένα μέσα στην επεκτατική της πολιτική, την αλλαγή του 
δημογραφικού χαρακτήρα, δεν της γλίτωσαν ούτε τα καθιερωμένα και έτσι κατοχυρωμένα γεωγραφικά 
τοπωνύμια, τα οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία από τη δεκαετία του ’80 φρόντισε να κατοχυρώσει.  ∆υστυχώς, 
φτάσαμε στο σημείο να κυκλοφορούν από την Ελλάδα -που έτσι ευδοκιμούν οι ρεπούσηδες, αλλά και εδώ 
καμπόσες παραφυάδες τους- οργανωμένες, βιβλιοδετημένες εκδόσεις, ακριβές, που πουλιούνται πάμφθηνα, 
στις οποίες είναι αλλοιωμένα τα τοπωνύμια του τόπου μας.  Από τούδε και στο εξής, όποιος κυκλοφορεί είτε 
εγγράφως είτε με τρόπο ψηφιακό είτε στο διαδίκτυο τα τοπωνύμια τα παραχαραγμένα από την κατοχή θα 
διαπράττει ποινικό αδίκημα με σοβαρές συνέπειες.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, παίρνω το λόγο, δράττομαι της ευκαιρίας, επειδή όντως είναι ομόφωνη…  Υιοθετώντας 
την πρωτοβουλία του συνάδελφου, ήταν ομόφωνη η απόφαση της επιτροπής, για να πω το εξής:  Το χειρότερο 
πράγμα σε σχέση με την κατοχή είναι η δύναμη της συνήθειας και, αν εμείς στο δημόσιό μας λόγο, ιδιαίτερα τα 
πολιτικά πρόσωπα και βεβαίως οι εκπρόσωποι των μέσων μαζικής επικοινωνίας, υιοθετούμε ορολογίες και 
ονομασίες οι οποίες είναι παράνομες, όποιο νόμο και αν ψηφίσουμε, τότε δε θα έχει αντίκρισμα.  Γι’ αυτό, 
αναφορές του τύπου “Ercan” και άλλες ανάλογες είναι καλά να αποφεύγονται από όλους μας και με αυτή την 
ευκαιρία ακριβώς θέλω να κάνω έκκληση και στους εκπροσώπους των μέσων μαζικής επικοινωνίας να είναι 
πολύ προσεκτικοί σε αυτά τα ζητήματα, διότι, επαναλαμβάνω, οι νομοθεσίες είναι εκεί και πρέπει να 
εφαρμόζονται, αλλά πολλές φορές οι νοοτροπίες είναι πιο παγιωμένες στα μυαλά των ανθρώπων και κάμνουν 
περισσότερη ζημιά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Βεβαίως, δεν μπορούσε να υπάρξει καλύτερη παρουσίαση της πρότασης νόμου από το Ζαχαρία τον 
Κουλία στην ολομέλεια, έτσι ό,τι άλλο και να πούμε, νομίζω, ωχριά μπροστά στη δική του τοποθέτηση!  
Σίγουρα, υπάρχει πρόβλημα.  Σίγουρα, με την ψήφιση αυτή της πρότασης νόμου σε ένα μεγάλο βαθμό, 
τουλάχιστον σε θεωρητικό επίπεδο και σε θέματα αρχής, το πρόβλημα αντιμετωπίζεται.  Επαφίεται βεβαίως 
στις διωκτικές αρχές πλέον εκεί και όπου αντιλαμβάνονται, εντοπίζουν και ψηλαφούν αυτού του είδους τις 
συμπεριφορές, που η πρόταση νόμου και ο νόμος που θα ψηφιστεί σκοπεύουν να αντιμετωπίσουν, να 
μπορούν άμεσα, έγκαιρα και ουσιαστικά να παρεμβαίνουν και να φέρνουν ενώπιον της δικαιοσύνης τους 
παραβάτες, έτσι ώστε ακριβώς να σταματήσει και η συμπεριφορά που, στο τέλος της ημέρας, παγιώνει 
απαράδεκτες καταστάσεις στις συνειδήσεις του κυπριακού ελληνισμού. 

 Να ʼστε καλά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Κάποιος άλλος να προσθέσει κάτι; 

 Ευχαριστώ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιαδικασίας Τυποποίησης των Γεωγραφικών Ονομάτων 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα 
Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2013» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Προκοπίου  

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Μιχαηλίδης Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Κώστας Κώστα Σοφοκλής Φυττής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Γιώργο Βαρνάβα, Σωτήρη Σαμψών, Νίκο Κουτσού και 
Ζαχαρία Κουλία, βουλευτές εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, και το βουλευτή κ. Σοφοκλή Φυττή, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας, σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 6 
μέχρι 27 Ιουνίου 2013.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών, της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Κέντρων Τεχνικού Ελέγχου Οχημάτων Κύπρου (ΠΑΣΙΚΤΕΟΚ). Η 
ΠΟΒΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός 
Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) Νόμου, Νόμος 1(Ι) του 2007, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε, ώστε να 
δοθεί παράταση της προσωρινής άδειας λειτουργίας, η οποία έληξε την 1η Ιουνίου 2013, μέχρι την 1η Ιουνίου 
2015 σε όλους τους ιδιοκτήτες ιδιωτικών κέντρων τεχνικού ελέγχου οχημάτων (ΙΚΤΕΟ), που για διάφορους 
λόγους δεν έχουν μέχρι σήμερα εξασφαλίσει μόνιμη άδεια λειτουργίας για τα υποστατικά τους. 

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εκ των εισηγητών της βουλευτής κ. Σοφοκλής Φυττής 
δήλωσε ότι απώτερος στόχος αυτής είναι να μπορέσει ένας πολύ μικρός αριθμός ιδιοκτητών ΙΚΤΕΟ που 
κατέχουν προσωρινή άδεια λειτουργίας και που για διάφορους λόγους δεν έχουν μέχρι σήμερα εξασφαλίσει την 
από το νόμο απαιτούμενη μόνιμη άδεια λειτουργίας για το ΙΚΤΕΟ να συνεχίσουν την εργασία τους, ώστε μέχρι 
την 1η Ιουνίου 2015 να επιλυθεί το όλο ζήτημα.  Ο ίδιος ανέφερε στην επιτροπή ότι η μη συμμόρφωση των 
ιδιοκτητών των ΙΚΤΕΟ στις απαιτήσεις του νόμου οφείλεται στη μη εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας για το 
υποστατικό, διότι είτε αυτό βρίσκεται σε τουρκοκυπριακή γη και ο Κηδεμόνας της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών δεν έχει αποφασίσει τελειωτικά τι θα γίνει με το όλο ζήτημα είτε εκκρεμεί ακόμη 
ενώπιον των πολεοδομικών αρχών αίτηση των ιδιοκτητών των κέντρων αυτών για έκδοση πολεοδομικής 
άδειας είτε εκκρεμεί αίτηση για έκδοση της σχετικής άδειας κατά παρέκκλιση.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος ανέφερε ότι 
ο αριθμός των μη αδειούχων υποστατικών προοδευτικά μειώνεται. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν στην 
επιτροπή, ενημέρωσαν αυτήν ότι σήμερα εξακολουθούν να παραμένουν χωρίς μόνιμη άδεια λειτουργίας έξι 
μόνο υποστατικά εκ των οποίων τα τέσσερα βρίσκονται σε τουρκοκυπριακή γη και τα δύο σε ελληνοκυπριακή 
γη.  Από τα τέσσερα υποστατικά που βρίσκονται σε τουρκοκυπριακή γη ο ιδιοκτήτης του πρώτου έχει υποβάλει 
αίτηση για τη χορήγηση πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση, έχει πάρει θετικές απόψεις και εκκρεμεί η 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  Ο ιδιοκτήτης του δεύτερου υποστατικού έχει υποβάλει αίτηση για νέο 
υποστατικό, έχει εξασφαλίσει τις θετικές προκαταρτικές απόψεις του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και 
έχει αρχικά εγκριθεί από τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών.  Ο ιδιοκτήτης του τρίτου υποστατικού 
έχει εξασφαλίσει τις θετικές απόψεις του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για χρήση του υποστατικού ως 
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ΙΚΤΕΟ, αλλά εκκρεμεί η έγκριση του Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών.  Σημειώνεται ότι δεν έχει 
υπογραφεί εκ μέρους του ιδιοκτήτη αυτού η σύμβαση με τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για 
χρήση του εν λόγω υποστατικού ως ΙΚΤΕΟ.  Ο ιδιοκτήτης του τέταρτου υποστατικού έχει εξασφαλίσει την 
καταρχήν συγκατάθεση της πολεοδομικής αρχής για ανάπτυξη της τουρκοκυπριακής περιουσίας ως ΙΚΤΕΟ, 
αλλά οφείλει ενοίκια προς τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών.  Από τα δύο υποστατικά που 
βρίσκονται σε ελληνοκυπριακή γη ο ιδιοκτήτης του πρώτου έχει υποβάλει αίτηση για έγκριση κατά παρέκκλιση 
η οποία εξετάστηκε θετικά από το Υπουργικό Συμβούλιο και ο ιδιοκτήτης του δεύτερου υποστατικού έχει 
υποβάλει νέα αίτηση για έκδοση πολεοδομικής άδεια η οποία εκκρεμεί, αλλά εν τω μεταξύ έχει τερματίσει τις 
εργασίες του μετά τη λήξη της προσωρινής άδειας λειτουργίας του την 1η Ιουνίου 2013.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι, 
κατανοώντας το όλο πρόβλημα και υπό το φως της υπάρχουσας οικονομικής κρίσης, καθώς και του μικρού 
αριθμού ιδιοκτητών των οποίων οι άδειες παραμένουν σε εκκρεμότητα, συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της πρότασης νόμου, δηλώνοντας ότι ο προτεινόμενος χρόνος παράτασης αναμένεται ότι θα 
οδηγήσει στην οριστική επίλυση του προβλήματος.   

 Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών δήλωσε ότι η υπηρεσία της 
καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για επίλυση του όλου θέματος.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης της πρότασης νόμου στην επιτροπή, μέλη της εισηγήθηκαν όπως 
περιληφθούν στην πρόταση νόμου συγκεκριμένα κριτήρια, ώστε να τύχουν παράτασης της άδειας λειτουργίας 
μόνο οι ιδιοκτήτες τέτοιων υποστατικών οι οποίοι έχουν ήδη λάβει θετικές απόψεις από τα αρμόδια τμήματα, 
έχουν υπογράψει τη σχετική σύμβαση με τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών και δεν οφείλουν 
ενοίκια σ’ αυτόν.  Επιπρόσθετα, την επιτροπή απασχόλησε το θέμα της τροποποίησης της πρότασης νόμου, 
ώστε οι πρόνοιές της να ισχύσουν αναδρομικά από την 1η Ιουνίου 2013, ημερομηνία κατά την οποία έληξαν οι 
προσωρινές άδειες λειτουργίας των υπό συζήτηση ΙΚΤΕΟ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, λαμβάνοντας υπόψη την πιο πάνω εισήγηση 
και θεωρώντας ότι αυτή χρήζει νομικής άποψης, αποφάσισε όπως απευθυνθεί γραπτώς στο Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για λήψη σχετικής άποψης. 

 Σε μεταγενέστερη συνεδρία της επιτροπής και στην παρουσία της εκπρόσωπου του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η τελευταία, σχολιάζοντας την πιο πάνω εισήγηση, δήλωσε ότι είναι 
παρακινδυνευμένο να ενσωματωθούν στην πρόταση νόμου τα προτεινόμενα κριτήρια, καθότι ο ορθός κανόνας 
δικαίου θα πρέπει να είναι γενικός και να μην εξειδικεύει συγκεκριμένες περιπτώσεις, έτσι ώστε να μην υπάρχει 
πιθανότητα παραβίασης της αρχής της ισότητας.  Επιπρόσθετα, η ίδια εκπρόσωπος συμφώνησε με 
προτεινόμενη εισήγηση για αναδρομική ισχύ των διατάξεων της πρότασης νόμου, καθότι οι προσωρινές άδειες 
λειτουργίας για τα υπό συζήτηση υποστατικά έχουν ήδη λήξει την 1η Ιουνίου 2013.   

 Οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΙΚΤΕΟΚ ζήτησαν όπως παραχωρηθεί η προτεινόμενη παράταση, έτσι ώστε να 
τους παραχωρηθεί ο απαιτούμενος χρόνος, για να ολοκληρώσουν τις διαδικασίες εξασφάλισης των μόνιμων 
αδειών λειτουργίας των υποστατικών τους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στα πιο κάτω: 

1. Κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, αφού 
προηγουμένως τροποποιηθεί κατά τέτοιο τρόπο, ώστε: 

α. η ισχύς της προσωρινής άδειας λειτουργίας ΙΚΤΕΟ να παραταθεί μόνο για ένα χρόνο, δηλαδή 
μέχρι την 1η Ιουνίου του 2014, 

β. η ισχύς του προτεινόμενου νόμου που θα ψηφιστεί να θεωρείται ότι άρχισε την 1η Ιουνίου 2013, 
ημερομηνία κατά την οποία έληξε η διά νόμου ισχύς των προσωρινών αδειών και 

γ. ο τίτλος της να αναφέρεται ως «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα 
Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013». 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, καθότι, όπως οι ίδιοι ανέφεραν, ήδη 
έχουν δοθεί διαχρονικά επανειλημμένες παρατάσεις και κάποιοι εξ αυτών των ιδιοκτητών δεν ενήργησαν 
επιμελώς, προκειμένου να εξασφαλίσουν τις απαιτούμενες από το νόμο μόνιμες άδειες λειτουργίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Φακοντής. 
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Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, πρέπει να πούμε ότι πρόταση νόμου για τη συγκεκριμένη παράταση τίθεται ενώπιον της 
Βουλής για έβδομη φορά.  Η αρχική νομοθεσία ψηφίστηκε το Γενάρη του 2007, δώσαμε ως Βουλή έξι 
παρατάσεις, σε μια προσπάθεια να βοηθήσουμε τους ιδιοκτήτες ΙΚΤΕΟ να προχωρήσουν να κάμουν όλες τις 
αναγκαίες ενέργειες, για να εξασφαλίσουν τις άδειές τους.  Σε σχέση με την περσινή ουσιαστικά συζήτηση 
υπήρχαν ενώπιόν μας επτά περιπτώσεις για τις οποίες εκκρεμούσε η απόκτηση πολεοδομικής άδειας.  Από τις 
επτά μόνο σε μια περίπτωση έχουν διαφοροποιηθεί τα πράγματα, παραμένουν δηλαδή έξι σε εκκρεμότητα.   

 Εμείς, στην προσπάθειά μας να συμβάλουμε, να βοηθήσουμε, παρά το ότι κατά την περσινή συζήτηση 
δεσμεύτηκαν ενώπιον της ολομέλειας όλα τα πολιτικά κόμματα ότι ήταν η τελευταία φορά -και σημειώνω το 
“τελευταία”- εντούτοις έγινε προσπάθεια, για να δούμε αν μπορούσε να υπάρξει κάποια βοήθεια.  ∆ιαφάνηκε 
ότι οι προτάσεις που είχαμε καταθέσει δεν ήταν μέσα στα νομικά πλαίσια, απορρίφθηκαν ουσιαστικά από τη 
Νομική Υπηρεσία, γι’ αυτό και ως κοινοβουλευτική ομάδα θα ταχθούμε εναντίον της παράτασης για τους εξής 
λόγους:  Πρώτον, οι συγκεκριμένοι αιτητές γνώριζαν -και πολλοί από αυτούς μετείχαν σε όλες τις συνεδρίες 
κατά τη συζήτηση και του βασικού νόμου, αλλά και των προτάσεων νόμου που ακολούθησαν- ότι θα δοθεί 
παράταση και δυστυχώς δεν έκαμαν τις αναγκαίες ενέργειες, για να πάρουν τις άδειές τους.  Πρέπει να πω ότι 
με την ψήφιση της παράτασης θα δικαιούνται να επαναδραστηριοποιηθούν ΙΚΤΕΟ τα οποία σήμερα έχουν 
κλείσει.  Επίσης, υπάρχουν περιπτώσεις που δεν ενδιαφέρθηκαν να υπογράψουν καν τις συμβάσεις μίσθωσης 
με τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών.  Κάποιοι εξ αυτών δεν πληρώνουν τα ενοίκιά τους και, αν 
εγκριθεί αυτή η πρόταση νόμου, θα συνεχίσουν να λειτουργούν απρόσκοπτα.   

 Πρέπει να σημειώσουμε επίσης ότι εκατόν είκοσι άλλες περιπτώσεις ιδιοκτητών ΙΚΤΕΟ έχουν πάρει 
κανονικά τις άδειές τους.  Πολλοί από αυτούς, επειδή γνώριζαν ότι δεν μπορούσαν να πάρουν άδεια, 
δαπάνησαν αρκετές εκατοντάδες ή χιλιάδες ευρώ, για να κατασκευάσουν νέο ΙΚΤΕΟ και τυγχάνουν σήμερα 
ουσιαστικά μιας, να πω, διαφορετικής μεταχείρισης, διότι η πρόταση νόμου ευνοεί τους έξι οι οποίοι 
παραμένουν χωρίς την απόκτηση άδειας. 

 Για όλους αυτούς τους λόγους εμείς θα ταχθούμε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 ∆ε θα έλεγα ότι είμαστε σε ευχάριστη θέση να ψηφίζουμε και φέτος για ένα χρόνο αναβολή της 
εφαρμογής της νομοθεσίας, όμως είμαστε υποχρεωμένοι να ψηφίσουμε, γιατί η ευθύνη για κάποιους -όχι 
όλους- από αυτούς που δεν έχουν πάρει μέχρι σήμερα άδεια δεν είναι σε αυτούς τους πολίτες.  Είναι στο 
κράτος μας, είναι στη γραφειοκρατία μας, είναι στους αργούς ρυθμούς της Πολεοδομίας, του Κτηματολογίου, 
των υπηρεσιών τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Μαζί με αυτούς που έχουν απόλυτο δίκαιο σίγουρα θα 
επωφεληθούν και κάποιοι άλλοι οι οποίοι είναι αδικαιολόγητοι που δεν έχουν προχωρήσει.  Όμως ανθρώπους 
που πασκίζουν μέσα σε τουρκοκυπριακή γη να πάρουν άδειες τους καθυστερεί η Πολεοδομία, το Κτηματολόγιο 
και δε φέρουν καμία ευθύνη.  Είναι κρίμα και άδικο να ʼρθουμε εμείς ως Βουλή να τους τιμωρήσουμε για τις 
αδυναμίες που έχει ένα κράτος που εμείς το φτιάξαμε και τους τιμωρεί.   

 Έγινε μια προσπάθεια και εκ μέρους του ΑΚΕΛ σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία, αν ήταν δυνατό, 
να μπουν κάποια κριτήρια, ώστε αυτοί που πραγματικά δε φέρουν ευθύνη να μπορούσαν να πάρουν μόνο 
αυτοί την αναστολή της εφαρμογής της νομοθεσίας.  Νομικά δε γίνεται και, παρά να αδικήσω πέντε ή έξι άτομα, 
προτιμώ να ευνοήσω έξι ή επτά και να μην αδικηθεί κανένας.  Αυτή είναι η φιλοσοφία.  Είναι ευθύνη δική μας 
ως πολιτεία, η κριτική είναι πάνω μας, γιατί δεν έχουμε φτιάξει ένα κράτος που να δουλεύει και να κινείται.  ∆ε 
θα τιμωρούμε τώρα τους πολίτες, γιατί αποτύχαμε να φτιάξουμε ένα κράτος σωστό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Οποιοσδήποτε άλλος…  

 Ναι, κύριε συνάδελφε. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, βρίσκομαι σε δύσκολη θέση, γιατί και πέρσι είχα πει για το θέμα αυτό της παράτασης 
της προσωρινής άδειας λειτουργίας ΙΚΤΕΟ ότι είναι η τελευταία φορά.  Και νιώθω αμήχανα, γιατί θα 
αναγκαστώ και φέτος να πω ότι δεν είναι η τελευταία φορά, αλλά για μένα θα είναι η έσχατη.  Να το πω, για να 
είμαι υποχρεωμένος του χρόνου, όταν θα ξανάρθουν, να μην μπορούν με καμία δύναμη να εκλείψουν οι λέξεις.  
Και γιατί;  Πράγματι, είναι η έβδομη χρονιά που δίνεται παράταση.  Κάποιοι πρέπει να το καταλάβουν και να 
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πάρουν τα μηνύματα -και το στέλνω το μήνυμα αυτό- ότι και λόγω της οικονομικής κρίσης και λόγω του ότι 
κάποιοι είναι πρόσφυγες και είναι σε τουρκοκυπριακές περιουσίες που έχουν αυτό το υποστατικό τους, αλλά 
επαναλαμβάνω ότι είναι η έσχατη.  Τους δίνουμε όχι δύο χρόνια, όπως είναι η πρόταση νόμου που έχει γίνει, 
αλλά ένα χρόνο, για να τελειώσουμε, για να είναι η έσχατη φορά που θα δώσουμε παράταση και να μη 
φτάσουμε να έχουμε το ίδιο πρόβλημα, όπως έχουμε με τα κρεβατάκια στις παραλίες. 

 Γι’ αυτό, τον ένα χρόνο για παράταση θα τον ψηφίσουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ναι, συνάδελφε.  Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Προκοπίου, είπεν μου ψιθυριστά ο κ. Μαυρίδης εδώ: «Ξέρεις η παροιμία είντα μ’ που λαλεί; 
Μεγάλον βούκκον βάλε, μεγάλον λόον μεν πεις».  Αλλά, θέλω να είμαστε σωστοί για το εξής… 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εγώ θα το εφαρμόσω, κύριε Ζαχαρία, τούτο! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Προκοπίου, για να είμαστε σωστοί.  Χαίρομαι η Βουλή έτσι να λειτουργεί αποστειρωμένα και να 
απαιτούμε να εφαρμόζονται οι νόμοι προς πάσα κατεύθυνση.  Εδώ για ποιους μιλούμε;  Μιλούμε για τα 
περιβόητα ΜΟΤ, για τα οποία αυτή η πολιτεία έπεισε τον κόσμο να φέρει τα μηχανήματα και να στήσει αυτά τα 
συνεργεία, για να ελέγχονται τα αυτοκίνητά μας.  Πρώτα έκαμνέν τα το κράτος, τωρά κάμνουμέν τα εμείς.  Και, 
επειδή προήδρευα της επιτροπής Συγκοινωνιών, τότε σκεφτήκαμε με τους συνάδελφους, βάλαμε καμπόσους 
όρους και ένας από τους όρους ήταν και η πολεοδομική άδεια, για να υπάρχει μια ευταξία σε μια υπηρεσία που 
γινόταν.  Το μόνο που δε σκεφτήκαμε είναι ότι για μερικούς εκτοπισθέντες για τα υποστατικά που είχαν, που 
ήταν μηχανουργία και εκάμαν τα τα γνωστά ειδικά συνεργεία εξεταστών, ήταν δύσκολο πράγματι να εκδοθούν 
τέτοιες άδειες.  ∆εν το έκοψεν ο νους μας τότε να μη βάλουμε περιορισμό εκεί ή δε γινόταν και ούτω καθεξής.   

 Νομίζω ότι τούτη η παράταση που δίνεται δικαίως δίνεται.  Ούτε υπάρχει κανένας ανταγωνισμός.  
∆ηλαδή, δεν είναι κανένα ποσό…  Επληρώσαν εκατομμύρια οι άλλοι και ο άλλος επλήρωσεν τα ίδια και είναι 
ανταγωνιστικός και κερδίζει εις βάρος κάποιων.  Μιλούμε για συνεργεία για τα οποία το κόστος περίπου είναι 
€50.000 και δεν επηρεάζει ο ένας τον άλλο.   

 Άρα λοιπόν, να μη θέλουμε να εξαντλήσουμε πάνω σε πέντε πρόσφυγες όλη την αυστηρότητα του 
σώματος.  Εκεί που έπρεπε να την εξαντλήσουμε, που εφεύκαν τα εκατομμύρια, εν το επήραμεν χαμπάρι.  
Τωρά θα γίνουμε όλοι έσχατοι και αυστηροί και είναι τελευταία φορά!   

 Τούτη η Βουλή για πολλές φορές έκαμε πολλά και διάφορα δηλαδή, για να ξέρουμε, αλλά, λέω, χωρίς 
επίκριση προς κανέναν, ότι εδώ δεν κάμνουμε κάτι το οποίο είναι παράτυπο.  ∆είχνουμε μια επιείκεια σε 
τούτους τους έξι ή επτά πρόσφυγες, πόσοι είναι, να μπορέσουν να δουλέψουν, τα ευλοημένα του Θεού!  Τωρά 
ήβραμε, που είναι η κρίση, να τους πακετάρουμε τζιαι τούτους;  Εκτός αν θέλουμε να αυξήσουμε την ανεργία 
της κ. Ζέτας, να γράψει αλλό πεντέξι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Προκοπίου, επειδή ζήτησε το λόγο ο κ. Νικολαΐδης...  Εσείς δευτερολογείτε! 

 Ο κ. Νικολαΐδης πρώτα και μετά εσείς, για να δευτερολογήσετε μετά. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επειδή εμείς είπαμε την τελευταία φορά ότι δε θα ξαναψηφίσουμε παράταση, για να μην 
είμαστε ανακόλουθοι, θα τηρήσουμε αποχή.  Συμφωνώ με όσα είπε ο κ. Κουλίας, εκτός από ένα θέμα, εκτός 
από μία μικρή παρατήρηση που έκαμε, ότι αυτό που ψηφίζει σήμερα η Βουλή δεν είναι παράτυπο.  Είναι 
παράτυπο· δεν είναι παράνομο ασφαλώς!  Και ο λόγος που τηρούμε αποχή και δεν το καταψηφίζουμε είναι ο 
εξής:  Θεωρούμε ότι δεν είναι η ώρα αυτή η Βουλή να εξαντλήσει τα περιθώρια της αυστηρότητάς της, όταν σε 
άλλα, μείζονος σημασίας θέματα δεν εξήντλησε με κανένα μέτρο και με καμία νόρμα τα περιθώρια 
αυστηρότητας και τήρησης της ηθικής τουλάχιστον τάξης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Υπάρχει άλλος που θέλει να πρωτολογήσει; 

 Όχι. 

 Ναι, κύριε Προκοπίου. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, μίλησε προηγουμένως ο φίλος ο Ζαχαρίας Κουλίας και είπε ότι θα εφαρμόσουμε την πιο 
αυστηρή κ.λπ.  Ε, δεν το πράξαμε αυτό με την απόφασή μας να δώσουμε έστω ακόμα ένα χρόνο παράταση! 
Και να μην παίρνουμε τη λέξη “έσχατη” κ.λπ., που προανέφερα...  Είναι ξεκάθαρο ότι αυτούς τους κυρίους, που 
είναι η έβδομη χρονιά, έχει επτά χρόνια...  Αν δεν τους πιέζαμε με αυτό το θέμα, είχε κάποιους οι οποίοι δε θα 
είχαν ούτε υποβάλει αιτήσεις, για να ζητήσουν να παν με παρέκκλιση και όλα αυτά τα προβλεπόμενα 
δικοινοτικά, για να γίνουν, να τα νομιμοποιούσαμε.  Για το λόγο αυτό είναι ακόμη ένας μοχλός πίεσης το ότι 
πρέπει να τα φέρουν, να περάσουν, για να μπορούν να δικαιούνται να εργάζονται νόμιμα και όπως πρέπει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα 
Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαεπτά εναντίον, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και τρεις αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης 
(ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος  Γιώργος Γεωργίου  

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Γεώργιος Προκοπίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 25 Ιουνίου 2013.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και της Κυπριακής Αρχής Αντι-Ντόπινγκ.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης 
(ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Κυρωτικού) Νόμου, έτσι ώστε να αντικατασταθεί ο 
Κατάλογος Απαγορευμένων Ουσιών και Μεθόδων του 2012, που περιλαμβάνεται στο Προσάρτημα Ι αυτού, με 
τον αναθεωρημένο Κατάλογο Απαγορευμένων Ουσιών και Μεθόδων του 2013. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου, όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με την 
προτεινόμενη τροποποίηση, η οποία κρίνεται αναγκαία για την ομαλή λειτουργία της Κυπριακής Αρχής Αντι-
Ντόπινγκ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί το 
σκοπό και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Παράρτημα.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ 
στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των Οπτικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για την πρόταση νόμου «Ο περί Ρυθμίσεως της 
Άσκησης του Επαγγέλματος των Οπτικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013»  

Παρόντες:  

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή από τη βουλευτή κ. Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 27 Ιουνίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, του Συμβουλίου Οπτικών Κύπρου, 
του Συνδέσμου Οπτικών Κύπρου και του Συνδέσμου Πτυχιούχων Οπτομετρών Κύπρου.  Ομάδα 
επηρεαζόμενων αποφοίτων των Τεχνολογικών Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων της Ελλάδας, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του 
Επαγγέλματος των Οπτικών Νόμου [Νόμος αρ. 16(Ι) του 1992, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε], ώστε να 
καθοριστεί ως απαιτούμενο προσόν για σκοπούς εγγραφής στο Μητρώο Οπτικών, πέρα από την κατοχή από 
τον ενδιαφερόμενο αιτητή σχετικού τίτλου σπουδών που να έχει αναγνωριστεί από το Κυπριακό Συμβούλιο 
Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ) ή από το Συμβούλιο Οπτικών Κύπρου, η προϋπόθεση ο τίτλος 
σπουδών του εν λόγω προσώπου να είναι αναγνωρισμένος στη χώρα από την οποία χορηγήθηκε και να του 
παρέχει το δικαίωμα άσκησης του επαγγέλματος του οπτικού κατ’ ανάλογο τρόπο όπως στη ∆ημοκρατία.  

 Εισάγοντας την υπό αναφορά πρόταση νόμου στην επιτροπή, η εισηγήτριά της δήλωσε πως η 
προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, για να βελτιωθούν οι διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας που προβλέπουν τα προσόντα που πρέπει να πληρεί πρόσωπο, προκειμένου να δύναται να 
εγγραφεί στο Μητρώο Οπτικών, ώστε να καταστεί δυνατό να επιλυθούν τα νομικά προβλήματα που 
παρατηρούνται και είχαν απασχολήσει την επιτροπή κατά την προηγούμενη βουλευτική σύνοδο, στα πλαίσια 
της μελέτης από την ίδια άλλης σχετικής με το όλο θέμα πρότασης νόμου.   

 Σημειώνεται συναφώς ότι η εν λόγω πρόταση νόμου είχε κατατεθεί στη Βουλή από την επιτροπή, για να 
εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, αλλά στο στάδιο της 
συζήτησής της αποφασίστηκε η απάλειψη από το κείμενο αυτής των προνοιών που τροποποιούσαν τις 
διατάξεις της νομοθεσίας που αφορούν τα προσόντα εγγραφής στο Μητρώο Οπτικών ή στο Μητρώο Τεχνικών 
Οπτικών και η προώθηση για ψήφιση σε νόμο από την ολομέλεια του σώματος μόνο των υπόλοιπων 
προνοιών της. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, σχολιάζοντας τις πρόνοιες της υπό εξέταση πρότασης νόμου, 
δήλωσαν στην επιτροπή ότι το υπουργείο τους εισηγείται την τροποποίηση του κειμένου της πρότασης νόμου, 
έτσι ώστε να απαιτείται για σκοπούς εγγραφής στο Μητρώο Οπτικών η κατοχή τίτλου σπουδών στην 
οπτομετρία που είτε αναγνωρίστηκε από το κράτος μέλος που χορήγησε τον εν λόγω τίτλο, στο οποίο όμως 
είναι νομοθετικά κατοχυρωμένο το επάγγελμα του οπτικού και στο οποίο ο ενδιαφερόμενος αιτητής για 
εγγραφή στο εν λόγω μητρώο έχει το δικαίωμα άσκησης του επαγγέλματος, είτε, σε περίπτωση που ο τίτλος 
αυτός χορηγήθηκε από τρίτη χώρα ή από κράτος μέλος στο οποίο δεν είναι νομοθετικά κατοχυρωμένο το 
επάγγελμα του οπτικού, αναγνωρίστηκε από το ΚΥΣΑΤΣ.  

 Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγηθήκαν την προσθήκη στο κείμενο της υπό αναφορά πρότασης 
νόμου πρόνοιας με την οποία να ρυθμιστεί κατ’ ανάλογο με τα πιο πάνω τρόπο η εγγραφή ενδιαφερόμενου 
αιτητή στο Μητρώο Τεχνικών Οπτικών. 
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 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή υιοθέτησαν τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της πρότασης νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να 
υιοθετήσει τις εισηγήσεις που υπέβαλαν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο 
της πρότασης νόμου σύμφωνα με την πιο πάνω απόφασή της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της 
σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κυρία Μισιαούλη. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Ο κύριος λόγος που πήρα το λόγο είναι ο εξής:  Θέλω να ευχαριστήσω την επιτροπή που ομόγνωμα και 
ομόφωνα πήρε αυτή τη θετική απόφαση όσον αφορά την κατοχύρωση του επαγγέλματος των οπτικών.  Να πω 
ότι ακόμα μία φορά συμβάλλουμε στην προστασία τέτοιων ευάλωτων επαγγελμάτων.  Και να πω ακόμα ότι 
είναι και μία νομοθεσία που συνάδει με την ευρωπαϊκή Οδηγία και πιστεύω ότι είναι προς όφελος της κοινωνίας 
μας να προχωρεί και να κατοχυρώνει τέτοιες νομοθεσίες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε άλλη παρέμβαση; 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των Οπτικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 14 και 15 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εγγραφής Ιατρών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», πρόταση νόμου, και «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον 
Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Εγγραφής Ιατρών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011»  

Παρόντες:  

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου  

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου 
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 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε από κοινού τις πιο πάνω προτάσεις νόμου, οι οποίες 
κατατέθηκαν στη Βουλή από την ίδια, σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 
22 Σεπτεμβρίου 2011 και 27 Ιουνίου 2013.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Ιατρικού Συμβουλίου Κύπρου και του Παγκύπριου Ιατρικού 
Συλλόγου.  

 Σκοπός της πρώτης υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής Γιατρών 
Νόμου, έτσι ώστε να εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του.  Ειδικότερα, προτείνονται μεταξύ άλλων οι 
ακόλουθες τροποποιήσεις στη βασική νομοθεσία:  

1. Παρέχεται η δυνατότητα σύστασης εταιρείας από ιατρούς. 

2. Παρέχεται η δυνατότητα στο Ιατρικό Συμβούλιο Κύπρου να ακυρώνει την εγγραφή ιατρού ο οποίος 
κατέστη σωματικά ανίκανος να ασκεί την ιατρική. 

3. Μετατρέπεται το ποσό της χρηματικής ποινής που προβλέπεται σε αυτήν, σε περίπτωση αντιποίησης 
της ιατρικής ιδιότητας και άσκησης της ιατρικής από άτομα που δεν είναι ιατροί, από λίρες Κύπρου σε 
ευρώ. 

 Σκοπός της δεύτερης υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ιατρών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) Νόμου, έτσι ώστε να εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του.  Ειδικότερα, 
προβλέπονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη βασική νομοθεσία: 

1. Η μείωση του αριθμού των μελών του Πειθαρχικού Συμβουλίου από έντεκα σε πέντε. 

2. Η τροποποίηση της διάταξής της σύμφωνα με την οποία προβλέπεται ότι ιατρός υπόκειται σε 
πειθαρχική δίωξη σε περίπτωση που επιδείξει κατά την άσκηση του επαγγέλματός του διαγωγή 
επονείδιστη ή ασυμβίβαστη προς το ιατρικό επάγγελμα, ώστε να υπόκειται στην εν λόγω δίωξη και σε 
περίπτωση που επιδείξει την πιο πάνω συμπεριφορά στα πλαίσια της ιδιότητάς του ως ιατρού. 

3. Η επέκταση της πειθαρχικής ευθύνης που υπέχουν οι ιατροί, μεταξύ άλλων, και σε ιατρούς που 
μετέχουν σε εταιρείες ιατρών ή που συνεργάζονται με αυτές ή που εργοδοτούνται από αυτές. 

4. Η αύξηση του προστίμου που δύναται να επιβληθεί από το Πειθαρχικό Συμβούλιο ως πειθαρχική ποινή 
σε ιατρούς από πεντακόσιες λίρες Κύπρου (£500) σε δύο χιλιάδες ευρώ (€2.000). 

5. Ο επανακαθορισμός του τρόπου συμμετοχής των τοπικών ιατρικών συλλόγων στο Συμβούλιο Ιατρικού 
Σώματος στη βάση των υφιστάμενων δεδομένων αναφορικά με τον πραγματικό αριθμό ιατρών ανά 
επαρχία.  

6. Η τροποποίηση της σχετικής διάταξής της που προβλέπει την αναβολή της γενικής συνέλευσης του 
Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου σε περίπτωση έλλειψης απαρτίας των μελών του, ώστε μετά την 
παρέλευση τριάντα λεπτών από την καθορισμένη ώρα σύγκλησης της συνέλευσης να θεωρείται ότι 
αποτελούν απαρτία τα παρόντα μέλη. 

 Εισάγοντας τις πρόνοιες των δύο προτάσεων νόμου εκ μέρους της επιτροπής, ο πρόεδρός της δήλωσε 
πως οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα σε ιατρούς να 
προβαίνουν στη σύσταση εταιρειών ιατρών, καθώς και για να βελτιωθούν ορισμένες διατάξεις των υπό 
τροποποίηση βασικών νομοθεσιών για θέματα ιατρών, ώστε να καταστεί αποτελεσματικότερη η εφαρμογή 
τους.  Όπως είναι γνωστό, στο αρχικό στάδιο της συζήτησης των προτάσεων νόμου η επιτροπή, λαμβάνοντας 
υπόψη τη θέση που διατύπωσαν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας αφενός για την καταρχάς διαφωνία 
του υπουργείου με τις πρόνοιές τους που προβλέπουν την παροχή σε ιατρούς της δυνατότητας σύστασης 
εταιρειών, οι οποίες θα εγγράφονται στον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη με σκοπό ίδρυσής τους 
την παροχή ιατρικής φροντίδας, και αφετέρου για το ότι το αυτό δε φέρει ένσταση στην προώθηση για ψήφιση 
της δεύτερης πρότασης νόμου σε νόμο, με εξαίρεση όμως τις πρόνοιές της που αφορούν τις εταιρείες ιατρών, 
αποφάσισε να προωθήσει για ψήφιση μόνο τις πρόνοιες της δεύτερης πρότασης νόμου που δεν αφορούν τις 
εταιρείες ιατρών και να επανεξετάσει τις πρόνοιες της πρώτης πρότασης νόμου και το εναπομείναν μέρος της 
δεύτερης πρότασης νόμου σε εύθετο χρόνο. 

 Σημειώνεται ότι οι πιο πάνω σκοποί και επιδιώξεις της δεύτερης πρότασης νόμου, καθώς και οι απόψεις 
των ενδιαφερομένων και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής της 
περιλαμβάνονται στην έκθεση της επιτροπής που κυκλοφόρησε στην ολομέλεια της Βουλής στις 6 ∆εκεμβρίου 
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2011, για σκοπούς προώθησης για ψήφιση μόνο των προνοιών αυτής που δεν αφορούν τις εταιρείες ιατρών, οι 
οποίες ψηφίστηκαν σε νόμο το ∆εκέμβριο του 2011.  

 Σημειώνεται επίσης ότι στο αρχικό στάδιο της συζήτησης των προτάσεων νόμου από την επιτροπή οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας διαφώνησαν με την προτεινόμενη ρύθμιση που αφορά τη σύσταση 
εταιρειών ιατρών, επειδή αυτή θα συνεπαγόταν μείωση του ποσοστού φορολόγησης των ιατρών, μέσω της 
ίδρυσης εταιρειών ιατρών, και οι οικονομικές συγκυρίες του κράτους δεν το επιτρέπουν.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι 
σημείωσαν ότι οι ιατροί ήδη μπορούν να αναπτύσσουν συνεργασίες μεταξύ τους, όχι όμως ιδρύοντας εταιρείες 
με σκοπό την παροχή ιατρικής φροντίδας.  Τέλος, οι πιο πάνω εκπρόσωποι διατύπωσαν προβληματισμό για 
το κατά πόσο η ρύθμιση αυτή είναι αντιδεοντολογική. 

 Στο στάδιο της μελέτης από την επιτροπή της πρώτης πρότασης νόμου, καθώς και του εναπομείναντος 
μέρους της δεύτερης πρότασης νόμου, στη βάση της προαναφερθείσας απόφασης, οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Υγείας, τοποθετούμενοι σχετικά, δήλωσαν στην επιτροπή ότι το Υπουργείο Υγείας δεν ενίσταται 
πλέον στην προώθηση για ψήφιση σε νόμο των προνοιών των προτάσεων νόμου που προβλέπουν την 
παροχή σε ιατρούς της δυνατότητας σύστασης εταιρειών, οι οποίες θα εγγράφονται στον Έφορο Εταιρειών και 
Επίσημο Παραλήπτη με σκοπό της ίδρυσής τους την παροχή ιατρικής φροντίδας, νοουμένου ότι αυτές δε θα 
συγκρούονται με τις υφιστάμενες διατάξεις του περί Εταιρειών Νόμου. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού ενημέρωσε σχετικά την επιτροπή ότι, με βάση την κείμενη νομοθεσία, οι ιατροί δε 
δύνανται να προβαίνουν στη σύσταση εταιρειών με σκοπό την παροχή ιατρικών υπηρεσιών αλλά μόνο στη 
σύσταση εταιρειών για σκοπούς διαχείρισης των περιουσιακών στοιχείων που υφίστανται στα πλαίσια μιας 
συγκεκριμένης δραστηριότητας.   

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσαν την 
επιτροπή ότι οι ιατροί φορολογούνται ως ελεύθεροι επαγγελματίες, με συντελεστή φορολόγησης που είναι πιο 
υψηλός από αυτόν των εταιρειών.  Περαιτέρω, οι ίδιοι επισήμαναν ότι δύναται να συστήνονται εταιρείες από 
ένα μόνο άτομο.  Ωστόσο, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν στην επιτροπή ότι το τμήμα τους δεν ενίσταται στην 
προώθηση για ψήφιση των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, υπό την προϋπόθεση ότι για τις εν λόγω 
εταιρείες θα ισχύει ό,τι και για κάθε εταιρεία στη ∆ημοκρατία.  Επιπρόσθετα, όπως οι ίδιοι επισήμαναν, με την 
προτεινόμενη ρύθμιση που αφορά τη σύσταση εταιρειών ιατρών δυνατό να γίνεται καλύτερος έλεγχος στον 
κύκλο εργασιών των προσώπων που παρέχουν ιατρική φροντίδα. 

 Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε στην 
επιτροπή ότι η παροχή ιατρικής περίθαλψης δεν επιβαρύνεται με φόρο προστιθέμενης αξίας, γι’ αυτό, ακόμα 
και αν συσταθούν οι προτεινόμενες εταιρείες ιατρών, αυτές θα συνεχίσουν να απαλλάσσονται από την 
καταβολή της εν λόγω φορολογίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου συμφώνησαν με τις πρόνοιες των δύο προτάσεων 
νόμου και ενημέρωσαν την επιτροπή ότι έχουν ήδη συσταθεί από ιατρούς εκατόν ογδόντα πέντε (185) τέτοιες 
εταιρείες, οι οποίες όμως είναι καταχωρισμένες στον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη ως εταιρείες 
με σκοπό ίδρυσης άλλον από αυτόν της παροχής ιατρικής φροντίδας.  Επίσης, δήλωσαν στην επιτροπή ότι με 
την προτεινόμενη ρύθμιση αναφορικά με τη σύσταση εταιρειών ιατρών αναμένεται να αυξηθούν τα έσοδα που 
δηλώνουν στη φορολογική δήλωσή τους οι ιατροί.  Τέλος, οι ίδιοι εκπρόσωποι υποστήριξαν την ανάγκη 
ανάπτυξης συνεργασιών μέσω της ίδρυσης εταιρειών αντί συνεταιρισμών, επειδή η συνεργασία στο πλαίσιο 
ενός συνεταιρισμού διέπεται από μια ιδιαίτερα στενή σχέση. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, με επιστολή της προς την 
επιτροπή, εισηγήθηκε διορθώσεις στο κείμενο της πρώτης πρότασης νόμου, με στόχο να επέλθουν σε αυτό 
ορισμένες βελτιώσεις, στη βάση των προβληματισμών και των επιφυλάξεων που διατυπώθηκαν από μέλη της 
επιτροπής, καθώς και από τις ενδιαφερόμενες πλευρές.  Συγκεκριμένα, εισηγήθηκε τις ακόλουθες 
τροποποιήσεις στο κείμενο της πρότασης νόμου: 

1. Αναδιατύπωση της ερμηνείας του όρου “εταιρεία ιατρών”, ώστε να διασαφηνίζεται σε αυτόν ότι η εν 
λόγω εταιρεία εγγράφεται στο Μητρώο Εταιρειών Ιατρών έπειτα από έγκριση της σύστασής της από το 
Ιατρικό Συμβούλιο και εγγραφή της ως εταιρείας από τον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη 
δυνάμει του περί Εταιρειών Νόμου. 

2. Προσθήκη σε αυτό σχετικής πρόνοιας, ώστε η προσωπική ευθύνη ιατρού προς οποιονδήποτε τρίτο για 
ιατρική αμέλεια ή για οποιοδήποτε αδίκημα που αυτός διέπραξε κατά την άσκηση των ιατρικών 
καθηκόντων του σε καμία περίπτωση δε θα επηρεάζεται από το γεγονός ότι οι συναφείς του υπηρεσίες 
έχουν προσφερθεί μέσω εταιρείας ιατρών, η οποία βέβαια θα είναι και εκ προστήσεως υπεύθυνη για τις 
πράξεις ή παραλείψεις των ιατρών μετόχων ή συνεταίρων που την αποτελούν ή εργοδοτούνται από 
αυτήν. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθέτησε τις 
εισηγήσεις που υπέβαλε στην επιτροπή η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
και διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο της πρώτης πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρώτης πρότασης 
νόμου όπως αυτή έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με την πιο πάνω απόφασή της, καθώς και του εναπομείναντος 
μέρους της δεύτερης πρότασης νόμου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, αφού 
τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Εγγραφής Γιατρών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013» και «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013», αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όσον αφορά τη δεύτερη  πρόταση νόμου, ψηφίζεται το μέρος που δεν έχει ήδη ψηφιστεί. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 14 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 8.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Γιατρών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 15 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής Ποδολόγων και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2013».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Ποδολόγων και 
για Συναφή Θέματα Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Ιουνίου 2013. Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, του Συνδέσμου Ποδιάτρων Κύπρου και του Παγκύπριου Συλλόγου 
Φυσιοθεραπευτών. Ο Σύλλογος Χειροπρακτών Κύπρου και ο Σύνδεσμος Χειροπρακτών Κύπρου, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική ρύθμιση της άσκησης του επαγγέλματος του 
ποδολόγου. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Καθιδρύεται Συμβούλιο Εγγραφής Ποδολόγων, το οποίο θα είναι αρμόδιο για την εγγραφή ποδολόγων 
σε σχετικό μητρώο, για τη χορήγηση άδειας ασκήσεως του επαγγέλματος του ποδολόγου, καθώς και για 
οποιεσδήποτε άλλες εξουσίες και αρμοδιότητες χορηγούνται σε αυτό δυνάμει του προτεινόμενου νόμου. 

2. ∆ημιουργείται ο θεσμός του εφόρου, ο οποίος έχει καθήκον να καταρτίσει  και  στη συνέχεια να τηρεί το 
Μητρώο Ποδολόγων, στο οποίο θα καταχωρίζονται το όνομα, η διεύθυνση και τα προσόντα κάθε 
προσώπου που δικαιούται να εγγραφεί σε αυτό, μαζί με οποιαδήποτε άλλα στοιχεία το συμβούλιο κρίνει 
αναγκαία. 

3. Καθορίζονται τα προσόντα που πρέπει να πληρεί πρόσωπο, προκειμένου να εγγραφεί στο υπό 
αναφορά μητρώο, καθώς και η διαδικασία εγγραφής του σε αυτό. 

4. Συστήνεται πειθαρχικό συμβούλιο για την άσκηση πειθαρχικής εξουσίας στους εγγεγραμμένους στο υπό 
αναφορά μητρώο ποδολόγους και καθορίζονται οι πειθαρχικές διαδικασίες και οι πειθαρχικές ποινές που 
δύναται να επιβληθούν. 

5. Ιδρύεται Παγκύπριος Σύλλογος Εγγεγραμμένων Ποδολόγων, του οποίου μέλη θα είναι όλοι οι 
εγγεγραμμένοι στο υπό αναφορά μητρώο ποδολόγοι που ασκούν το επάγγελμά τους στη ∆ημοκρατία, 
εξαιρουμένων των ποδολόγων που βρίσκονται στη ∆ημοκρατία για παροχή υπηρεσιών και είναι πολίτες 
κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Υγείας, η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου που να διέπει την άσκηση του επαγγέλματος του ποδολόγου κρίθηκε 
αναγκαία για τη διασφάλιση υψηλού επιπέδου παροχής υπηρεσιών από τους εν λόγω επαγγελματίες υγείας, 
καθώς και για την προστασία των αποδεκτών των υπηρεσιών αυτών. 
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 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν ιδιαίτερα ορισμένα θέματα για τα 
οποία ζητήθηκαν από τους κυβερνητικούς αρμοδίους περαιτέρω διευκρινίσεις.  Ειδικότερα, απασχόλησαν 
μεταξύ άλλων την επιτροπή τα ακόλουθα: 

1. Ο προτεινόμενος ορισμός του όρου “ποδολογία” και ενδεχόμενες βελτιώσεις σε αυτόν. 

2. Η πρόνοια του νομοσχεδίου που καθορίζει ως απαιτούμενο προσόν για σκοπούς εγγραφής στο Μητρώο 
Ποδολόγων την κατοχή τίτλου σπουδών που αναγνωρίστηκε από τη χώρα απόκτησής του και η μη 
συμπερίληψη πρόνοιας που να προβλέπει αναγνώριση του εν λόγω τίτλου σπουδών και από το 
Κυπριακό Συμβούλιο Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ). 

3. Η πρόνοια του νομοσχεδίου που προβλέπει τους όρους υπό τους οποίους πολίτης κράτους μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης δύναται να παρέχει υπηρεσίες ποδολογίας στη ∆ημοκρατία.  

4. Η πρόνοια του νομοσχεδίου που προβλέπει την καλή γνώση της ελληνικής γλώσσας ως προϋπόθεση 
για την άσκηση του επαγγέλματος του ποδολόγου. 

5. Η ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου. 

 Αναφερόμενοι στα πιο πάνω θέματα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας δήλωσαν στην επιτροπή 
ότι δεν ενίστανται σε τροποποίηση προνοιών του νομοσχεδίου, κατά τρόπο ώστε να επέλθουν σε αυτό 
ορισμένες βελτιώσεις στη βάση των προβληματισμών και των επιφυλάξεων που διατυπώθηκαν από μέλη της 
επιτροπής, καθώς και από τις ενδιαφερόμενες πλευρές. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας διατύπωσε γραπτώς με 
επιστολή προς την επιτροπή τη νομική της άποψη επί των προβληματισμών που εξέφρασε η τελευταία και, σε 
συνεννόηση με τις υπηρεσίες της Βουλής και με τη συναίνεση των εκπροσώπων του Υπουργείου Υγείας, 
εισηγήθηκε νομοτεχνικές και άλλες διορθώσεις στο κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή υιοθέτησαν τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Σημειώνεται ότι μετά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής, στα πλαίσια της οποίας κλήθηκαν οι 
κυβερνητικοί αρμόδιοι και εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων φορέων, το Υπουργείο Υγείας ενημέρωσε τις 
υπηρεσίες της Βουλής ότι επανεξέτασε σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
το θέμα των απαιτούμενων προσόντων για σκοπούς εγγραφής στο Μητρώο Ποδολόγων και εισηγείται στην 
επιτροπή την τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου, ώστε, για σκοπούς εγγραφής στο εν λόγω μητρώο, 
να απαιτείται η κατοχή τίτλου σπουδών που είτε αναγνωρίστηκε από το κράτος μέλος που χορήγησε τον εν 
λόγω τίτλο και στο οποίο είναι νομοθετικά κατοχυρωμένο το επάγγελμα του ποδολόγου είτε, σε περίπτωση 
που ο τίτλος αυτός χορηγήθηκε από τρίτη χώρα ή από κράτος μέλος στο οποίο δεν είναι νομοθετικά 
κατοχυρωμένο το επάγγελμα του ποδολόγου, αναγνωρίστηκε από το ΚΥΣΑΤΣ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθέτησε τις 
πιο πάνω θέσεις και εισηγήσεις που κατέθεσαν σε αυτήν το Υπουργείο Υγείας και το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Συμβούλιο.  Άρθρο 3. 

 Πρώτη συγκρότηση του Συμβουλίου.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση Ταμείου Συμβουλίου.  Άρθρο 5. 

 ∆ιορισμός Εφόρου.  Άρθρο 6. 

 Μητρώο Ποδολόγων.  Άρθρο 7. 

 Προσόντα για εγγραφή στο Μητρώο.  Άρθρο 8. 

 Αίτηση εγγραφής στο Μητρώο.  Άρθρο 9. 
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 Τροποποίηση ή διαγραφή λανθασμένων καταχωρίσεων.  Άρθρο 10. 

 ∆ιαγραφή από το Μητρώο.  Άρθρο 11. 

 Άσκηση επαγγέλματος.  Άρθρο 12. 

 Ετήσια άδεια ασκήσεως επαγγέλματος.  Άρθρο 13. 

 Άσκηση επαγγέλματος του ποδολόγου μετά από ειδική άδεια του Συμβουλίου.  Άρθρο 14. 

 Παροχή υπηρεσιών από πολίτες κρατών μελών.  Άρθρο 15. 

 Παροχή υπηρεσιών ποδολογίας από πολίτη τρίτης χώρας, μετά από άδεια του Συμβουλίου.  Άρθρο 16. 

 Γλωσσικές γνώσεις για την άσκηση του επαγγέλματος.  Άρθρο 17. 

 Πειθαρχικό Συμβούλιο.  Άρθρο 18. 

 Πειθαρχική δίωξη.  Άρθρο 19. 

 Πειθαρχική έρευνα.  Άρθρο 20. 

 Πειθαρχική διαδικασία.  Άρθρο 21. 

 Πειθαρχικές ποινές.  Άρθρο 22. 

 Παγκύπριος Σύλλογος Εγγεγραμμένων Ποδολόγων.  Άρθρο 23. 

 ∆ιαδικασία και λήψη αποφάσεων από το διοικητικό συμβούλιο του Συλλόγου.  Άρθρο 24. 

 Συνδρομή πληρωτέα στο Σύλλογο.  Άρθρο 25. 

 Εξουσίες του διοικητικού συμβουλίου του Συλλόγου.  Άρθρο 26. 

 Ποινικά αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 27. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 28. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 29. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 30. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 30 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 30 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Ποδολόγων και για Συναφή Θέματα Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Οι περί Καθορισμού Πληρωτέων ∆ικαιωμάτων για τη χρήση του 
Κεκλιμένου Ανέλκυσης/Καθέλκυσης Σκαφών στο Αλιευτικό Καταφύγιο Ζυγίου Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί Καθορισμού Πληρωτέων ∆ικαιωμάτων για τη χρήση του Κεκλιμένου Ανέλκυσης/Καθέλκυσης 

Σκαφών στο Αλιευτικό Καταφύγιο Ζυγίου Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Καυκαλιάς Αντώνης Αντωνίου 
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 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Ιουνίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Αλιέων Κατηγορίας Γ΄, του Συνδέσμου Αλιέων Κατηγορίας Γ΄ Ζυγίου, 
καθώς και των αγροτικών οργανώσεων “Νέα Αγροτική Κίνηση”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου” και 
“Ευρωαγροτικός”.  Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ερασιτεχνικής Αλιείας, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ερασιτεχνικής 
Αλιείας με Σκάφη, η Κυπριακή Ομοσπονδία Υποβρυχίων ∆ραστηριοτήτων, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Ιδιοκτητών Επαγγελματικών Τουριστικών Σκαφών και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ και ΕΚΑ, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι ο καθορισμός ετήσιου χρηματικού τέλους για τους 
ιδιοκτήτες σκαφών που δεν έχουν εξασφαλίσει ελλιμενισμό στο αλιευτικό καταφύγιο Ζυγίου και οι οποίοι 
χρησιμοποιούν το κεκλιμένο ανέλκυσης/καθέλκυσης σκαφών του καταφυγίου.   

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, με την ολοκλήρωση του 
αλιευτικού καταφυγίου στο Ζύγι το τμήμα τοποθέτησε ελεγχόμενη είσοδο οχημάτων με αναδυόμενους 
πασσάλους, η οποία κρίνεται αναγκαία για την ασφάλεια των σκαφών που ελλιμενίζονται στο χώρο, ιδιαίτερα 
κατά τις νυχτερινές ώρες.  Όπως η ίδια εξήγησε, εντός του αλιευτικού καταφυγίου υπάρχει ράμπα 
ανέλκυσης/καθέλκυσης σκαφών στην οποία επιθυμούν να έχουν πρόσβαση και άλλοι χρήστες, όπως για 
παράδειγμα ερασιτέχνες ψαράδες ή και ιδιοκτήτες σκαφών αναψυχής που δεν έχουν εξασφαλίσει ελλιμενισμό 
στο αλιευτικό καταφύγιο, γι’ αυτό και με τους προτεινόμενους κανονισμούς γίνεται εισήγηση όπως επιτραπεί και 
σε αυτούς τους χρήστες η χρήση της ράμπας ανέλκυσης/καθέλκυσης σκαφών έναντι καταβολής τέλους ύψους 
€100 ετησίως.  Σύμφωνα με την ίδια, το τέλος αυτό θα συμβάλει στην κάλυψη του υψηλού κόστους λειτουργίας 
και διαχείρισης του αλιευτικού καταφυγίου Ζυγίου.   

 Η ίδια εκπρόσωπος διευκρίνισε περαιτέρω ότι σε κάθε χρήστη του κεκλιμένου ανέλκυσης/καθέλκυσης 
σκαφών που θα καταβάλει το σχετικό ετήσιο τέλος θα δοθεί τηλεχειριστήριο αξίας €20, με το οποίο θα μπορεί 
να εισέρχεται από την ελεγχόμενη με αναδυόμενους πασσάλους είσοδο. 

 Απαντώντας σε σχετικό ερώτημα του προέδρου και μελών της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Τμήματος 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών επισήμανε ότι η εισαγωγή τέλους για τη χρήση ράμπας 
ανέλκυσης/καθέλκυσης σκαφών γίνεται για πρώτη φορά με τους υπό αναφορά κανονισμούς στο αλιευτικό 
καταφύγιο Ζυγίου, αναφέροντας ότι σε κανένα άλλο καταφύγιο δεν επιβάλλεται παρόμοιο τέλος.   

 Τέλος, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών κατά την ετοιμασία 
των υπό εξέταση κανονισμών είχε ζητήσει τις απόψεις όλων των ενδιαφερόμενων συνδέσμων ψαράδων και 
αγροτικών οργανώσεων και ότι δεν έχει κοινοποιηθεί στο τμήμα οιαδήποτε διαφωνία εκ μέρους τους. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Αλιέων Κατηγορίας Γ΄ και του Συνδέσμου 
Αλιέων Κατηγορίας Γ΄ Ζυγίου συμφώνησαν με την προτεινόμενη εισαγωγή χρηματικού τέλους χρήσης του 
κεκλιμένου ανέλκυσης/καθέλκυσης σκαφών, χωρίς να τοποθετούνται επί του ύψους του προτεινόμενου τέλους. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων “Νέα Αγροτική Κίνηση”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος 
Κύπρου” και “Ευρωαγροτικός” δεν έφεραν οιανδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών 
και γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 18, 19 και 20 δεν είναι έτοιμα. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 21 και 22 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ηπειρωτικής 
Υφαλοκρηπίδος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Οι περί Ζωνών Ασφαλείας Κανονισμοί του 2013».  Η 
απόφαση θα ληφθεί στην ολομέλεια.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τo νομοσχέδιο 
«Ο περί Ηπειρωτικής Υφαλοκρηπίδος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και τους κανονισμούς «Οι 

περί Ζωνών Ασφαλείας Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Ρούλα Μαυρονικόλα, εκπροσωπώντας 

 Γιώργος Λουκαΐδης τον κ. Φειδία Σαρίκα  

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο και τους υπό συζήτηση κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 
Ιουνίου και την 1η Ιουλίου 2013.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου Άμυνας και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ηπειρωτικής Υφαλοκρηπίδος Νόμου (Ν. 
8/1974), έτσι ώστε να δίνεται δυνατότητα ανάθεσης σε οποιονδήποτε υπουργό εξουσίας και αρμοδιότητας 
εφαρμογής των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει του εν λόγω νόμου, καθώς και ο εκσυγχρονισμός των 
διατάξεων που αφορούν το ύψος των ποινών που δύναται να επιβληθούν μέσω των κανονισμών αυτών.  

 Σκοπός των κανονισμών είναι η ρύθμιση της κήρυξης εκ μέρους της ∆ημοκρατίας περιοχών γύρω από 
εγκαταστάσεις στην αποκλειστική οικονομική ζώνη (ΑΟΖ) και στην υφαλοκρηπίδα της ως ζωνών ασφαλείας, 
της διαδικασίας παροχής άδειας εισόδου και/ή παραμονής στις ζώνες αυτές και/ή πλεύσης διαμέσου των 
ζωνών αυτών πλοίων, καθώς και των ποινικών κυρώσεων σε περίπτωση παράβασης των προνοιών των 
κανονισμών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα άρθρα 60 και 80 της Σύμβασης 
των Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας παρέχουν σε παράκτιο κράτος αποκλειστικό δικαίωμα και 
δικαιοδοσία σε σχέση με την κατασκευή και λειτουργία, μεταξύ άλλων, εγκαταστάσεων στην ΑΟΖ και την 
υφαλοκρηπίδα του και, στο πλαίσιο της κατασκευής και λειτουργίας τέτοιων εγκαταστάσεων, τη δυνατότητα, 
όπου είναι αναγκαίο, να κηρύξει εύλογες ζώνες ασφαλείας γύρω από τέτοιες εγκαταστάσεις, έτσι ώστε να 
εξασφαλίζεται η ασφάλεια της ναυσιπλοΐας και των ίδιων των εγκαταστάσεων. 

 Κατά τη συζήτηση που πραγματοποιήθηκε ενώπιον της επιτροπής ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Εξωτερικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι εξελίξεις στην ΑΟΖ και στην υφαλοκρηπίδα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας καθιστούν αναγκαία τη θέσπιση νομοθετικού πλαισίου που να ρυθμίζει την κήρυξη των ζωνών 
ασφαλείας.  Περαιτέρω, αναφέρθηκε στις πρόνοιες της πιο πάνω σύμβασης που προνοούν για ζώνες 
ασφαλείας όχι μεγαλύτερες των πεντακοσίων μέτρων και στις αντίστοιχες πρόνοιες των κανονισμών που 
επιτρέπουν σε εξαιρετικές περιπτώσεις τον καθορισμό ζωνών ασφαλείας μεγαλύτερων των πεντακοσίων 
μέτρων και σημείωσε ότι η τρέχουσα διεθνής πρακτική επιτρέπει αυτή την παρέκκλιση. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
συμφώνησε με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εξωτερικών και ενημέρωσε την επιτροπή ότι ο ∆ιεθνής 
Ναυτιλιακός Οργανισμός εξέδωσε κατευθυντήριες γραμμές για τις περιστάσεις υπό τις οποίες επιτρέπεται η 
υπέρβαση του ορίου των πεντακοσίων μέτρων στον καθορισμό ζωνών ασφαλείας.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τελικά κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια της Βουλής για σκοπούς τελικής τοποθέτησης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 21 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ηπειρωτικής Υφαλοκρηπίδος (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι υπ’ αριθμόν 22 κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα 
προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές 
σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, εκθέσεις Κατατέθηκαν από τους 
υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Εκλογής Μελών του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.139-2013). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

2. Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.140-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

3. Ο περί της Σύμβασης της Χάγης περί του 
Νόμου που εφαρμόζεται σε Εμπιστεύματα 
και περί της Αναγνώρισης Αυτών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.141-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

  

4. Ο περί της Αναγνώρισης και Εκτέλεσης 
Αποφάσεων Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίες Επιβάλλουν 
Χρηματικές Ποινές (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013.  
(Αρ. Φακ. 23.01.054.142-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών  

5. Ο περί Αποφάσεων του Ευρωπαϊκού 
∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων - 
Αποκατάσταση Προσώπων που 
Καταδικάστηκαν σε Ποινικές Υποθέσεις 
(Αποτελεσματική Εφαρμογή Θεμελιωδών 
∆ικαιωμάτων και Ελευθεριών) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.143-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών  

 

6. Ο περί της Συνθήκης της Ρώμης για τη 
Σύσταση του ∆ιεθνούς Ποινικού 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
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∆ικαστηρίου (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.144-2013). 

και Νομικών  

7. Ο περί της Σύμβασης κατά του Εγκλήματος 
μέσω του ∆ιαδικτύου (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.145-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

 

8. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της 
Εσθονίας για την Αμοιβαία Προστασία 
∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.146-2013). 

Άμυνας  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

 

9. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.038-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

 

10. Οι περί Αποκαταστάσεως Καταδικασθέντων 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.039-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

11. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
- Θέση Επιθεωρητή ∆ημοτικής Εκπαίδευσης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.040-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Νομικών  

12. Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.041-2013). 

Υγείας  Υγείας  

13. Έγγραφο που αφορά τη Σύσταση του 
∆ιεθνούς Οργανισμού Εργασίας Social 
Protection Floors Recommendation (No 
202), που υιοθετήθηκε από την 101η ετήσια 
Σύνοδο του ∆ιεθνούς Οργανισμού Εργασίας 
τον Ιούνιο του 2012. 
(Αρ. Φακ. 04.05.001). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

14. Έγγραφο (Αρ. 1/2013) που αφορά την 
απασχόληση έκτακτων υπαλλήλων στον 
Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών 
Πληρωμών, σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμο του 1985 έως 1999. 
(Αρ. Φακ. 10.10.019). 

Επίτροπο Κυπριακού 
Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών εκ μέρους του 
Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
της Εξοικονόμησης Ενέργειας  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.073-2013). 

Λευτέρη Χριστοφόρου, 
Ανδρέα Μιχαηλίδη, Μάριο 
Μαυρίδη, Κυριάκο 
Χατζηγιάννη και  
Ζαχαρία Ζαχαρίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού,  
Κώστα Κώστα  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 

Εμπορίου και Βιομηχανίας  
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ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, 
Άγγελο Βότση  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 
και Γιώργο Βαρνάβα 
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

2. Ο περί της Ίδρυσης των ∆ραστηριοτήτων και 
της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών 
Συνταξιοδοτικών Παροχών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.074-2013). 

Αντρέα Φακοντή  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.712, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω καταγγελίες ότι σε εκτάσεις όπου καλλιεργούνται σιτηρά μετά το θέρος παραμένουν μεγάλες 
ποσότητες ποκαλάμης, οι οποίες αποτελούν πρώτης τάξεως καύσιμη ύλη για ανάπτυξη αγροτικών πυρκαγιών.  
Σε περίπτωση πυρκαγιάς, τα χωράφια με ποκαλάμες είναι συχνά χώροι έναρξης αγροτικών πυρκαγιών, γιατί 
το υλικό είναι πολύ εύφλεκτο.  Αντίθετα, τα οργωμένα χωράφια λειτουργούν ως αντιπυρικές ζώνες και βοηθούν 
πολύ την πυρόσβεση σε περίπτωση πυρκαγιάς. 

 Περιμένω από τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
πρόγραμμα δημιουργίας αντιπυρικών ζωνών στην ύπαιθρο (τουλάχιστον στις λεγόμενες “περιοχές υψηλού 
κινδύνου”) ή αν υπάρχει πρόθεση για επιδότηση των γεωργών για όργωμα των χωραφιών ή περιμετρική 
δημιουργία αντιπυρικής ζώνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.713, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η κυπριακή πτηνοτροφία έχει υποστεί βαρύ πλήγμα από την επιδημία ψευδοπανώλης που έπληξε 
πρόσφατα τις πτηνοτροφικές μονάδες στην περιοχή του Μάμμαρη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
δεν πάρθηκαν τα κατάλληλα και επιτυχή μέτρα για την πρόληψη, λαμβάνοντας υπόψη ότι υπήρχαν 
πληροφορίες για εμφάνιση της ψευδοπανώλης στις γειτονικές πτηνοτροφικές μονάδες στα κατεχόμενα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.714, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας μετέβη πρόσφατα στη Γαλλία με ιδιωτικό τζετ 
Ρώσου γερουσιαστή φίλου του, για να συναντήσει το Γάλλο ομόλογό του κ. Φρανσουά Ολάντ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους ο Πρόεδρος Αναστασιάδης έχει χρησιμοποιήσει ιδιωτικό αεροσκάφος Ρώσου πολιτικού 
παράγοντα, αν αυτή η απόφαση θα έχει πολιτικές επιπλοκές στη σχέση της χώρας με τη Ρωσία, αν θεωρεί ότι 
αυτός είναι ο ενδεδειγμένος τρόπος να ταξιδεύει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και αν υπάρχει οποιοσδήποτε 
σχεδιασμός, για να μην επαναληφθεί η ίδια έκτακτη διευθέτηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.715, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι γύρω στα μέσα Ιουνίου 2013 υπήρχε στην περιοχή του  
Αγίου Τύχωνα στη Λεμεσό έντονη οσμή υγραερίου.  Σύμφωνα με τον κοινοτάρχη Αγίου Τύχωνα, το 
περιστατικό προέκυψε ξανά στις αρχές Ιουλίου 2013 αλλά δεν εντοπίστηκε από πού προερχόταν.  Υπήρχαν 
εικασίες ότι προερχόταν από ένα δεξαμενόπλοιο το οποίο ήταν αγκυροβολημένο στην περιοχή.  Τελικά 
ζητήθηκε από το πλοίο να απομακρυνθεί και η οχληρία τερματίστηκε. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ληφθεί 
προληπτικά μέτρα από τις αρμόδιες αρχές, ώστε να αποφεύγονται ο πανικός και η πρόκληση ανησυχίας στο 
κοινό, όταν ναυλοχούν στον κόλπο Λεμεσού πλοία δεξαμενής υγραερίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.716, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έγινε συγκριτική 
αξιολόγηση των πτητικών μέσων πυρόσβεσης, προκειμένου να ληφθούν οι ορθές αποφάσεις.  Γνωρίζουμε 
ποιος είναι ο καλύτερος τρόπος πυρόσβεσης, π.χ. τα ελικόπτερα ή τα μικρά αεροπλάνα, ποιοι τύποι 
ελικοπτέρων κτλ.;  Παράλληλα, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει η δυνατότητα ενίσχυσης των πτητικών μέσων με μικρά αεροπλάνα με τη μέθοδο 
της ενοικιαγοράς.  Ποιος έχει την ευθύνη της πτητικής πυρόσβεσης όπου εμπλέκονται πολλές υπηρεσίες και 
φορείς, π.χ. Πυροσβεστική Υπηρεσία, Εθνική Φρουρά, Τμήμα ∆ασών, βρετανικές βάσεις;  Τέλος, να 
ενημερώσει επίσης το σώμα αν υπάρχει η δυνατότητα δημιουργίας ελικοδρομίων και μικρών διαύλων, για να 
εξυπηρετούνται για ανεφοδιασμό τα ελικόπτερα και αεροπλάνα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.717, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με καταγγελίες καταναλωτών στην Ελλάδα, οι εταιρείες που παράγουν παγωμένα 
γλυκίσματα τα αναφέρουν στις ιστοσελίδες τους, για λόγους μάρκετινγκ, ως παγωτά και όχι ως παγωμένα 
γλυκίσματα.  Το ίδιο συμβαίνει και με τις τηλεοπτικές και ραδιοφωνικές διαφημίσεις.  Στα παγωμένα γλυκίσματα 
υπάρχει ελευθερία προσθήκης φυτικών λιπαρών, όπως ηλιέλαιο, καρυδέλαιο, φοινικέλαιο, αραβοσιτέλαιο κτλ.  
Αντίθετα, το παγωτό γίνεται από γάλα φρέσκο ή σκόνη και όλα τα λιπαρά που περιέχονται σε αυτό πρέπει να 
προέρχονται από το γάλα.  Άλλο είδος παγωτού είναι το “σορμπέ”, το οποίο πάλι δεν περιέχει λιπαρά.  Το 
παγωμένο γλύκισμα είναι ποιοτικά υποδεέστερο προϊόν σε σχέση με το παγωτό λόγω της αφαίρεσης του 
ζωικού λίπους (αποβουτυρωμένο γάλα σε σκόνη) και της προσθήκης φυτικών λιπαρών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν σημειωθεί 
και στην Κύπρο τέτοια φαινόμενα παραπληροφόρησης του καταναλωτικού κοινού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.718, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πορίσματα 
της μελέτης για το πρωτοφανές ατύχημα από την πτώση γερανού στην παραλιακή λεωφόρο της Λάρνακας 
που προκάλεσε το θάνατο ενός ανυποψίαστου ανθρώπου. Ποια ήταν η εξέλιξη της υπόθεσης αυτής και ποιος 
έχει πληρώσει για την ανθρώπινη απώλεια και τις ζημιές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.719, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Είναι γνωστό ότι προ τριετίας δύο μεγάλες εμπορικές αναπτύξεις που δραστηριοποιούνται στον τομέα 
του λιανικού εμπορίου έχουν χωροθετηθεί σε αποστάσεις 96 έως και 250 μέτρων από υφιστάμενες 
εγκαταστάσεις υγραερίου κατά μήκος της κύριας οδικής αρτηρίας που συνδέει την πόλη της Λάρνακας με τη 
∆εκέλεια.  Ο διαχειριστής κάθε εγκατάστασης αποθήκευσης και διανομής υγραερίου στη συγκεκριμένη περιοχή 
(σύμφωνα με τους κανονισμούς Κ∆Π 507/2001 και Κ∆Π 49/2006) έχει υποβάλει Έκθεση Ασφαλείας, στη βάση 
της οποίας η Πολιτική Άμυνα έχει εκδώσει το 2007 τα Εξωτερικά Σχέδια Επείγουσας Ανάγκης (γνωστά και ως 
“Σχέδια SEVESO”). 

 Ενόψει των προαναφερθέντων αναπτύξεων, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν σχεδιαστεί και υλοποιηθεί επιπρόσθετα 
προστατευτικά/προληπτικά μέτρα και σχέδια για τη διαχείριση επικίνδυνων συμβάντων, αν έχουν κληθεί οι 
διαχειριστές των εγκαταστάσεων υγραερίου να υποβάλουν επικαιροποιημένες Εκθέσεις Ασφαλείας, κατά πόσο 
η Πολιτική Άμυνα έχει ανάλογα αναθεωρήσει τα Εξωτερικά Σχέδια Επείγουσας Ανάγκης των εγκαταστάσεων 
υγραερίου στη Λάρνακα και κατά πόσο οι διαχειριστές των εμπορικών αναπτύξεων έχουν δεόντως ενημερωθεί 
για τους κινδύνους και έχουν αναπτύξει τα δικά τους σχέδια επείγουσας ανάγκης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.720, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το πρόγραμμα δημιουργίας καταφυγίων της Πολιτικής Άμυνας ξεκίνησε να υλοποιείται από το 
Νοέμβριο του 1999. Έχω πληροφορηθεί ότι αριθμός εκτάκτως προσληφθέντων πολιτικών μηχανικών, με 
όρους εντολής να εργαστούν για την υλοποίηση του εν λόγω προγράμματος, προσφέρουν υπηρεσίες στην 
Πολιτική Άμυνα με άλλα καθήκοντα. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιος ήταν ο 
ποσοτικός στόχος και το χρονοδιάγραμμα του προγράμματος δημιουργίας καταφυγίων της Πολιτικής Άμυνας, 
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ποιος είναι ο βαθμός ολοκλήρωσης του προγράμματος, αν το πρόγραμμα συνεχίζεται και τι σκοπεύει να πράξει 
σχετικά με τους από δεκαετίας εκτάκτως προσληφθέντες πολιτικούς μηχανικούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.721, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Γενική ∆ιοίκηση Πολιτικής Άμυνας, η Περιφερειακή ∆ιεύθυνση Πολιτικής 
Άμυνας Λευκωσίας, το Κέντρο Ελέγχου Επιχειρήσεων και ο Σταθμός Εθελοντών Πολιτικής Άμυνας έχουν 
μεταφερθεί σε πολυώροφο κτίριο της λεωφόρου Αθαλάσσας, αρ. 60, στη Λευκωσία.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα πιο 
κάτω ερωτήματα: 

1. Ποιοι ήταν οι λόγοι που αποφασίστηκε να γίνει η μετακόμιση των προαναφερθέντων γραφείων στο 
κτίριο της λεωφόρου Αθαλάσσας αρ. 60; 

2. Ποιο ήταν το μέσο κόστος ενοικίασης ανά τετραγωνικό μέτρο όλων των υποστατικών που 
χρησιμοποιούσε η Πολιτική Άμυνα πριν από τη μετακόμιση (γραφεία Γενικής ∆ιοίκησης, γραφεία 
Περιφερειακής ∆ιεύθυνσης, Κέντρο Ελέγχου Επιχειρήσεων και Σταθμός Εθελοντών) και ποιο το κόστος 
ενοικίασης ανά τετραγωνικό μέτρο στο νέο κτίριο; 

3. Ποιο είναι το ύψος των συνολικών εξόδων μετακόμισης των γραφείων της Πολιτικής Άμυνας στο εν 
λόγω κτίριο; 

4. Από ποιο κονδύλι έχει αντληθεί το ποσό που ξοδεύτηκε για τη μετακόμιση; 

5. Το νέο Κέντρο Ελέγχου Επιχειρήσεων προσφέρει την ίδια προστασία στο προσωπικό του σε 
περίπτωση εχθροπραξιών όπως και το προηγούμενο, που βρισκόταν σε υπόγειο χώρο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.722, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το σκοπευτήριο στην Αγία Βαρβάρα στην Πάφο λειτουργεί από το 1982 παράνομα, παρ’ όλες τις 
διαμαρτυρίες του κοινοτικού συμβουλίου της Αγίας Βαρβάρας. Το 2008 χορηγήθηκε πολεοδομική άδεια στο εν 
λόγω σκοπευτήριο και έκτοτε λειτουργεί χωρίς να έχουν υλοποιηθεί όλοι οι όροι της άδειας και χωρίς 
πιστοποιητικό τελικής έγκρισης.  Με βάση σχετικό όρο της πολεοδομικής άδειας, το σκοπευτήριο δεν μπορεί να 
λειτουργεί, εκτός αν υλοποιηθούν όλοι οι όροι της πολεοδομικής άδειας, πράγμα το οποίο μέχρι σήμερα δεν 
έχει γίνει. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
κινηθεί νομικά εναντίον των ιδιοκτητών του σκοπευτηρίου, δεδομένου ότι η λειτουργία του είναι παράνομη, 
εφόσον δεν έχουν υλοποιηθεί όλοι οι όροι της πολεοδομικής άδειας που του χορηγήθηκε.  Επίσης παρακαλώ 
τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να προτείνει και να 
υποστηρίξει τη μεταστέγαση του σκοπευτηρίου σε άλλη τοποθεσία περισσότερο κατάλληλη και βολική, η οποία 
να μην επηρεάζει τις ανέσεις των κατοίκων και το περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.723, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσο στοιχίζει η 
ενοικίαση και λειτουργία των δύο ρωσικών πυροσβεστικών ελικοπτέρων, για ποια περίοδο είναι διαθέσιμα και 
αν θα συνεχιστεί η τακτική της ενοικίασής τους μετά την αναγνώριση της επιχειρησιακής ικανότητας των τριών 
νέων ελικοπτέρων της Εθνικής Φρουράς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.724, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά την πρόσφατη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος αναφέρθηκε ότι τα 
κλινικά απόβλητα που εντοπίστηκαν πρόσφατα στο σκυβαλότοπο στο Βατί ήταν αποστειρωμένα. Ζήτησα τις 
αναλύσεις από το αρμόδιο τμήμα και δεν πήρα απάντηση.  Επίσης ζήτησα να μου πουν ποια ήταν η εξώδικη 
ποινή στην παρανομούσα εταιρεία και μου ελέχθη ότι υπάρχει νομικό κώλυμα.  Προκύπτει βέβαια και θέμα για 
το αν γίνονται τακτικά μετρήσεις για το μικροβιολογικό φορτίο των επεξεργασμένων κλινικών και 
νοσοκομειακών αποβλήτων που απορρίπτονται στους σκυβαλότοπους.  

Για τους πιο πάνω λόγους παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τα ακόλουθα: 

1. Τα αποτελέσματα όλων των μικροβιολογικών αναλύσεων που έγιναν στα επεξεργασμένα απόβλητα που 
απορρίπτονται από την αρμόδια εταιρεία στους σκυβαλότοπους τα τελευταία δύο χρόνια. 
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2. Το ύψος της εξώδικης ποινής που επιβλήθηκε στην εταιρεία που απέρριψε πρόσφατα ανεπεξέργαστα 
ιατρικά απόβλητα στο Βατί και όλες τις άλλες ποινές που έχουν επιβληθεί τα δύο τελευταία χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.725, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο οι 
πολυκατοικίες στους αριθμούς 6, 8, 11 και 13 της οδού Αυγερινού, καθώς και της οδού ∆ιάττοντος 3 στον 
προσφυγικό οικισμό Αγίων Αναργύρων στη Λάρνακα παρουσιάζουν προβλήματα στατικής επάρκειας, κατά 
πόσο έχουν γίνει οι απαιτούμενοι έλεγχοι για το εν λόγω θέμα και, εάν ναι, ποια τα αποτελέσματά τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.726, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα για το πού βρίσκεται η διαδικασία 
αναπροσαρμογής του κατά χάριν επιδόματος που δινόταν σε χαμηλοσυνταξιούχους ανθρώπους των 
γραμμάτων και του πολιτισμού, το οποίο έχει αποκοπεί από τον περασμένο Ιανουάριο με σκοπό την 
αναθεώρησή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.727, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε αρκετές κοινότητες στην Κύπρο χρησιμοποιείται ο αυτόματος χλωριωτής για 
την επεξεργασία του πόσιμου νερού.  Παρ’ όλ’ αυτά, έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών από πολίτες που 
διαπιστώνουν από την οσμή και τη γεύση του νερού ότι η ποσότητα χλωρίου υπερβαίνει τα επιτρεπτά όρια.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γίνεται τακτικός 
έλεγχος του πόσιμου νερού στις περιοχές που χρησιμοποιείται ο αυτόματος χλωριωτής, για να διαπιστωθεί 
κατά πόσο η ποσότητα του χλωρίου που αναμιγνύεται με το νερό δεν υπερβαίνει τα επιτρεπτά όρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.728, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τους αρμόδιους υπουργούς να ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων για: 

1. τον αριθμό των πυροσβεστικών ελικοπτέρων που διαθέτει η κάθε υπηρεσία/υπουργείο της ∆ημοκρατίας 
για πυρόσβεση,   

2. τον αριθμό των οχημάτων και το ανθρώπινο δυναμικό που διαθέτει η κάθε υπηρεσία (π.χ. επαρχιακές 
διοικήσεις, κοινότητες, Πυροσβεστική Υπηρεσία, Πολιτική Άμυνα, Ταμείο Θήρας, Τμήμα ∆ασών) για 
σκοπούς πυρόσβεσης και 

3. την έκταση της καμένης γης (δασικής και μη) για το έτος 2012 και για τους πρώτους έξι μήνες του 2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.729, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχουν εταιρείες οι οποίες εισάγουν και πωλούν στην Κύπρο 
μεταχειρισμένα ελαστικά αυτοκινήτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο οι 
συγκεκριμένες εταιρείες που εισάγουν και πωλούν μεταχειρισμένα ελαστικά αυτοκινήτων είναι αδειοδοτημένες, 
καθώς και κατά πόσο η αστυνομία, σε περιπτώσεις που σταματά αυτοκίνητα για άλλου είδους έλεγχο, 
προβαίνει και σε έλεγχο των ελαστικών, για να διαπιστωθεί αν τα αυτοκίνητα διαθέτουν ελαστικά διαβρωμένα ή 
φθαρμένα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.730, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το κράτος καταβάλλει επιδόματα σε άτομα τα οποία διαθέτουν οικίες στην 
κοινότητα Κορμακίτη για την επιδιόρθωση των κατοικιών τους, καθώς και ως κίνητρο, για να ζήσουν στον 
Κορμακίτη.  Όπως πληροφορήθηκα, τα επιδόματα αυτά δίνονται ανεξαρτήτως της οικονομικής κατάστασης των 
δικαιούχων, χωρίς εισοδηματικά κριτήρια και χωρίς να ελέγχεται αν δαπανώνται σύμφωνα με τους όρους της 
χορηγίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιο είναι το ύψος 
του κονδυλίου που παραχωρείται στους πιο πάνω δικαιούχους, ποια είναι τα κριτήρια τα οποία πρέπει να 
πληρούν τα άτομα αυτά, για να δικαιούνται το συγκεκριμένο επίδομα, αν υπάρχει έλεγχος, ούτως ώστε να 
διαπιστώνεται ότι τα άτομα αυτά που λαμβάνουν το συγκεκριμένο επίδομα είναι μόνιμοι κάτοικοι της κοινότητας 
Κορμακίτη, καθώς και αν ισχύει η πληροφόρηση ότι τα επιδόματα αυτά δίνονται ανεξαρτήτως της οικονομικής 
κατάστασης των δικαιούχων και των εισοδηματικών κριτηρίων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.731, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι βρίσκεται σε εξέλιξη πρόγραμμα LIFE-Βιοποικιλότητα με τίτλο “Καινοτόμες 
∆ράσεις για την Αντιμετώπιση της Παράνομης Χρήσης ∆ηλητηριασμένων ∆ολωμάτων σε Μεσογειακές 
Πιλοτικές Περιοχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης”.  Ο σκοπός της δράσης αυτής είναι να εντοπιστούν χρήσεις 
δηλητηριασμένων δολωμάτων στις περιοχές του προγράμματος (Natura 2000, Ανδαλουσία Ισπανίας-Αντιχάσια 
Όρη, Μετέωρα και Κόζιακας Θεσσαλίας Ελλάδας).  Στα πλαίσια του προγράμματος αυτού έχει συγκροτηθεί μία 
ανιχνευτική ομάδα που αποτελείται από δύο οδηγούς και τέσσερις εκπαιδευμένους σκύλους, η οποία εντοπίζει 
δηλητηριώδη δολώματα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι αρμόδιες 
υπηρεσίες γνωρίζουν για αυτό το πρόγραμμα μεταξύ Ελλάδας-Ισπανίας και αν υπάρχει περίπτωση να 
συμμετάσχει σε αυτό το πρόγραμμα και η Κύπρος, δεδομένου του μεγάλου προβλήματος που υπάρχει στο 
νησί μας με τα δηλητηριώδη δολώματα και τις φόλες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.732, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από επιστολή, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2013, που έστειλε η Σχολική Εφορεία Αγίας 
Νάπας στον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκο Κενεβέζο τις ανησυχίες των γονιών των παιδιών που 
φοιτούν στα δημοτικά σχολεία Αγίας Νάπας αναφορικά με τον τερματισμό της φοίτησης των μαθητών του 
δήμου Αγίας Νάπας στο Γυμνάσιο Παραλιμνίου και τη μεταφορά τους είτε στο Γυμνάσιο Φρεννάρους είτε στο 
Γυμνάσιο ∆ερύνειας.  Σύμφωνα με την επιστολή, το θέμα θα τεθεί ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου για 
λήψη απόφασης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύει η πιο πάνω 
πληροφορία για τερματισμό της φοίτησης των μαθητών του δήμου Αγίας Νάπας στο Γυμνάσιο Παραλιμνίου.  
Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, σε περίπτωση που 
ισχύει η πιο πάνω πληροφορία, αν προτίθεται να αναθεωρήσει την απόφασή του, δεδομένων και των 
αντιδράσεων που υπάρχουν τόσο από τους γονείς των μαθητών όσο και από τη Σχολική Εφορεία Αγίας 
Νάπας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.733, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το τέλος εγγραφής μοτοσικλέτας μικρού κυβισμού από 50cc μέχρι 400cc, η 
αξίας της οποίας κυμαίνεται από €1.500 μέχρι €4.000 περίπου, ανέρχεται περίπου στα €380.  Αντίστοιχα, ένα 
αυτοκίνητο 1500cc, αξίας περίπου €15.000, έχει τέλος εγγραφής €150.  Οι μοτοσικλέτες αυτές πρέπει να 
τονιστεί ότι χρησιμοποιούνται για τη διακίνηση εντός των αστικών περιοχών.  Υπάρχει εισήγηση όπως μειωθεί 
το τέλος εγγραφής τους στα €30-40 ή ακόμα και να εξαιρεθούν εντελώς.  Υπάρχει επίσης η εισήγηση όπως 
μειωθεί ο φόρος προστιθέμενης αξίας στο 5%, όπως ισχύει δηλαδή και για τα είδη βασικής ανάγκης.  Πρέπει 
να σημειωθεί ότι τα έσοδα του κράτους δεν πρόκειται να μειωθούν σημαντικά, τόσο εξαιτίας της χαμηλής τιμής 
των μοτοσικλετών όσο και εξαιτίας του χαμηλού αριθμού των πωλήσεων, ο οποίος δεν υπερβαίνει τα δύο 
χιλιάδες τεμάχια ετησίως. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει στην υλοποίηση των πιο πάνω εισηγήσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.734, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κτίρια στη Λεμεσό κτίστηκαν με ακατάλληλα τούβλα, που προέρχονταν από τις 
κατεχόμενες περιοχές.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, διενεργήθηκαν έλεγχοι από τις αρμόδιες υπηρεσίες 
του κράτους και, μετά την πάροδο πέντε μηνών και αφού προηγουμένως ο εργολάβος είχε χρησιμοποιήσει το 
συγκεκριμένο προϊόν σε τρεις οικοδομές, διαπιστώθηκε ότι το προϊόν δεν πληρούσε τις πρόνοιες της 
νομοθεσίας.  Το Υπουργείο Εσωτερικών στη συνέχεια ζήτησε την αντικατάσταση των ακατάλληλων τούβλων 
τα οποία χρησιμοποιήθηκαν για την ανέγερση των οικοδομών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους οι αρμόδιες υπηρεσίες καθυστέρησαν τόσο πολύ να ενημερώσουν τον εργολάβο για την 
ακαταλληλότητα των τούβλων που χρησιμοποιούσε, με αποτέλεσμα ο εργολάβος να υποστεί τεράστια 
οικονομική ζημιά.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο υπάρχουν και άλλοι εργολάβοι στις ελεύθερες περιοχές που προμηθεύτηκαν τα τούβλα αυτού του 
συγκεκριμένου τύπου και αν έχουν γίνει οι απαραίτητες ενέργειες για αντικατάστασή τους και για πιο 
αποτελεσματικούς ελέγχους της ποιότητας των τούβλων που προέρχονται από τα κατεχόμενα.  Έχει 
ενημερωθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση για τα περιστατικά αυτά;  Ποια είναι τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε οι 
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καταναλωτές να είναι ενήμεροι για τα προβλήματα ποιότητας που υπάρχουν με τα τούβλα που προέρχονται 
από τα κατεχόμενα;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.410, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη   

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική.  

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2013 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.444, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ο αριθμός ατυχημάτων που προκαλούνται από οδηγούς λεωφορείων λόγω προβλημάτων υγείας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.444 και ημερομηνία 15 Φεβρουαρίου 
2013 σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας ενημερώνω ότι η Αστυνομία προβαίνει σε συνεχείς ελέγχους 
για την καταλληλότητα των οδηγών και ιδιαίτερα των οδηγών λεωφορείων που φέρουν σημαντική ευθύνη για 
την ασφάλεια των επιβατών τους. 

2. Στην περίπτωση που κατά το νενομισμένο έλεγχο διαπιστωθεί ότι οποιοσδήποτε οδηγός αντιμετωπίζει 
σοβαρά προβλήματα υγείας, η Αστυνομία προβαίνει άμεσα σε ενημέρωση του Εφόρου Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων, για αναστολή/ακύρωση των Αδειών Οδήγησής του, σύμφωνα με το άρθρο 40, του περί Άδειας 
Οδήγησης Νόμου [Ν. 94(Ι)/2001, όπως τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα]. Συγκεκριμένα, ενημερώνεται γραπτώς 
ο ∆ιευθυντής Τμήματος Οδικών Μεταφορών, υπό την ιδιότητα του Αναπληρωτή Εφόρου Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων, ο οποίος προβαίνει στις δέουσες ενέργειες για ανάκληση της άδειας οδηγού. 

3. Σημειώνεται ότι, για το έτος 2012, καταχωρήθηκαν στο σύστημα Τροχαίων δυστυχημάτων της 
Αστυνομίας Κύπρου δεκατρείς (13) οδικές τροχαίες συγκρούσεις, από τις οποίες οι τέσσερεις (4) αφορούσαν 
μικρά λεωφορεία και οι άλλες εννέα (9) κανονικού τύπου λεωφορεία. Σε καμία από τις πιο πάνω 
αναφερόμενες συγκρούσεις δε διαπιστώθηκε ότι το δυστύχημα είχε προκληθεί λόγω προβλημάτων υγείας του 
οδηγού του λεωφορείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.539, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Η πρόσληψη συνεργατών στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου γίνεται από τον Γενικό ∆ιευθυντή του 
Ιδρύματος, με τη σύμφωνη γνώμη του ∆ιοικητικού Συμβουλίου του ΡΙΚ. Η διαδικασία πρόσληψης καθορίζεται 
σε σχετικούς εσωτερικούς Κανονισμούς, τους οποίους έχει εκδώσει το ίδιο το Ίδρυμα.  Με βάση την ισχύουσα 
νομοθεσία, το Υπουργείο Εσωτερικών δεν έχει οποιαδήποτε εμπλοκή στη διαδικασία που ακολουθείται από το 
ΡΙΚ για την πρόσληψη συνεργατών, οι οποίοι προσλαμβάνονται από το ΡΙΚ με συμβόλαιο συγκεκριμένης 
διάρκειας και δεν κατέχουν μόνιμες οργανικές θέσεις. 

3. Έχω ενημερωθεί από τον Γενικό ∆ιευθυντή του ΡΙΚ ότι το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Ιδρύματος μελέτησε 
το περιεχόμενο της έκθεσης της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, με αρ. φακ. Α.Κ.Ι. 
111/2011, και θα υιοθετήσει τις συστάσεις που περιλαμβάνονται σε αυτή, με στόχο τον αποκλεισμό του 
ενδεχομένου ή έστω και της υπόνοιας διάκρισης μεταξύ υποψηφίων στη βάση του φύλου τους, σε μελλοντικές 
διαδικασίες προσλήψεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.542, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.010.02.542 και ημερομηνία 9 Μαΐου, 2013 σε 
σχέση με την πιο πάνω ερώτηση με την οποία παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων σχετικά με την Βιομηχανική και Εμπορική Περιοχή Αραδίππου (Πρώην Ελεύθερη Ζώνη 
Εμπορίου Λάρνακας) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Σκέλος (1) της ερώτησης: 

 Στην Βιομηχανική και Εμπορική Περιοχή Αραδίππου (Πρώην Ελεύθερη Ζώνη Λάρνακας) με την 
συμπλήρωση των έργων υποδομής το 1980 δημιουργήθηκαν 94 βιομηχανικά οικόπεδα εκτάσεως 31,2 
εκταρίων περίπου.  Έχουν εκμισθωθεί τα 75 οικόπεδα σε 33 εταιρείες και έχουν προσφερθεί για εκμίσθωση τα 
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υπόλοιπα 19 σε 10 εταιρείες.  Σήμερα λειτουργούν στην περιοχή 15 επιχειρήσεις.  Υπάρχουν εργοστασιακά 
κτίρια που δεν λειτούργησαν ή ανέστειλαν τις δραστηριότητές τους.  Επίσης αναμένεται από τις εταιρείες στις 
οποίες έχουν προσφερθεί βιομηχανικά οικόπεδα να εξασφαλίσουν τις απαιτούμενες άδειες από τις αρμόδιες 
Αρχές για υλοποίηση των επενδυτικών τους σχεδίων.  Το Υπουργείο προβαίνει σε ενέργειες για ανάκτηση των 
κτιρίων και οικοπέδων που δεν χρησιμοποιούνται.  Ωστόσο αρκετά είναι υποθηκευμένα σε τραπεζικά ιδρύματα 
και απαιτούνται δικαστικές αποφάσεις με χρονοβόρες διαδικασίες. 

Σκέλος (2) και (3) της ερώτησης: 

 Η Πρώην Ελεύθερη Ζώνη Λάρνακας δεν αναπτύχθηκε στον επιθυμητό βαθμό, γεγονός που πιθανόν να 
οφείλεται στους πιο κάτω λόγους: 

(α) Η πλήρης απασχόληση που παρατηρείτο τα τελευταία χρόνια στην Κύπρο και τα συγκριτικά ψηλά 
ημερομίσθια του εργατικού μας δυναμικού. 

(β) Η μη ύπαρξη ουσιαστικών φορολογικών κινήτρων για τις ξένες επενδύσεις. 

(γ) Η ύπαρξη στις γειτονικές μας χώρες Ελευθέρων Ζωνών με συγκριτικά πλεονεκτήματα όπως είναι τα 
γενναιόδωρα φορολογικά κίνητρα και το φθηνό εργατικό δυναμικό που είναι βασικοί παράγοντες για την 
προσέλκυση ξένων επενδύσεων. 

 Γι’ αυτό το Υπουργικό Συμβούλιο, μετά από εισήγηση του Τμήματος Τελωνείων και τη σύμφωνη γνώμη 
των Υπουργείων Οικονομικών, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Κυπριακού Εμπορικού και 
Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ) και της Ομοσπονδίας Εργοδοτών & Βιομηχάνων (ΟΕΒ) αποφάσισε στις 
9.6.2011 (Αρ. Απόφασης 72.143) την κατάργηση της Ελεύθερης Ζώνης Λάρνακας και τη μετατροπή της σε 
Βιομηχανική και Εμπορική Περιοχή. Σχετικό ∆ιάταγμα δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας ημερομηνίας 17.6.2011.  (Κ.∆.Π. 230/2011). 

Σκέλος (4) της ερώτησης: 

 Αναμένεται ότι με το νέο καθεστώς της περιοχής και των έργων που προωθούνται για εκμετάλλευση του 
φυσικού αερίου στην ΑΟΖ της Κύπρου, θα υπάρξει ενδιαφέρον για εγκατάσταση και λειτουργία βιομηχανιών 
και άλλων επιχειρήσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.601, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  ∆ιακίνηση νωπών ψαριών θαλάσσιας αλιείας μέσω της Πράσινης Γραμμής 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.010.02.601 και ημερομηνία 7 Ιουνίου 
2013, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Με απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 4ης Μαΐου 2007 (αρ. 2007/330/ΕΚ), για την άρση των 
απαγορεύσεων σχετικά με τη διακίνηση ζωικών προϊόντων στην Κύπρο, δυνάμει του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 
866/2004 του Συμβουλίου και τον καθορισμό των όρων που διέπουν τη διακίνηση των εν λόγω προϊόντων, η 
οποία δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις 12/5/2007, οι απαγορεύσεις 
δυνάμει του άρθρου 4, παράγραφος 9 του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 866/2004 όσον αφορά τη διακίνηση νωπών 
ψαριών και μελιού δε θα εφαρμόζοντο πλέον. 

 Για την έναρξη όμως της διακίνησης των εν λόγω ειδών (ψαριού και μελιού) τέθηκαν κάποιες 
προϋποθέσεις, όπως έλεγχοι από ανεξάρτητους εμπειρογνώμονες της Επιτροπής, αναλύσεις κ.ά. 

 Στις 18/6/2008, αφού εκπληρώθηκαν οι προϋποθέσεις του Παραρτήματος I της Απόφασης της 
Επιτροπής (ΕΚ) αρ. 2007/330/ΕΚ, μπορούσε πλέον να διακινηθούν νωπά ψάρια από τα κατεχόμενα και μόνο 
από το εγκεκριμένο Σημείο ∆ιέλευσης Αγίου ∆ομετίου. 

 Η πρώτη διακίνηση νωπών ψαριών μέσω της Πράσινης Γραμμής από το εγκεκριμένο Σημείο ∆ιέλευσης 
Αγίου ∆ομετίου, έλαβε χώρα στις 20/6/2008.  Επισυνάπτεται κατάσταση (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ I) με τις ποσότητες 
ψαριών που έχουν διακινηθεί μέχρι σήμερα. 

 Σε όλες τις περιπτώσεις διακίνησης ψαριών, το Τμήμα Τελωνείων καλούσε και καλεί τις αρμόδιες 
Υπηρεσίες για σχετικό έλεγχο στα θέματα της αρμοδιότητάς τους. 

 Η διακίνηση ψαριών από το εγκεκριμένο Σημείο ∆ιέλευσης Αγίου ∆ομετίου, επιτρέπετο και επιτρέπεται 
μόνο επί εμπορικής βάσεως, δηλαδή στη βάση του σχετικού Κανονισμού και με την προσκόμιση του αναγκαίου 
συνοδευτικού εγγράφου το οποίο εκδίδεται από το Τουρκοκυπριακό Εμπορικό Επιμελητήριο και δεν 
επιτρέπεται η μεταφορά οποιασδήποτε ποσότητας ψαριού για προσωπική χρήση.   
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 Υπήρξαν περιπτώσεις ψαριών τα οποία κατασχέθηκαν στα εγκεκριμένα Σημεία ∆ιέλευσης, είτε διότι δεν 
υπήρχε το αναγκαίο συνοδευτικό έγγραφο, είτε γιατί ήταν μικροποσότητες για προσωπική χρήση, ή γιατί οι 
αρμόδιες υπηρεσίες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έκριναν ότι ήταν ακατάλληλα.  Σχετική κατάσταση 
επισυνάπτεται (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ II). 

 Η διακίνηση οποιασδήποτε ποσότητας ψαριών πέραν της πιο πάνω νομοθετικής ρύθμισης, δεν 
επιτρέπεται και υπήρξαν περιπτώσεις τέτοιων παράνομων διακινήσεων από μη εγκεκριμένα Σημεία ∆ιέλευσης, 
οι οποίες έχουν διερευνηθεί σε συνεργασία με την Αστυνομία, τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, τις Υγειονομικές 
Υπηρεσίες και το Τμήμα Αλιείας. 

 Τα άλλα ερωτήματα τα οποία εγείρονται στην ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, δεν 
μπορούν να απαντηθούν από το Τμήμα Τελωνείων αλλά από άλλα αρμόδια τμήματα (Τμήμα Αλιείας, 
Υγειονομικές Υπηρεσίες, Κτηνιατρικές Υπηρεσίες). 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις ή πληροφορίες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Iουνίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.606, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Έλεγχοι τόσο στην Πράσινη Γραμμή για μεταφορά αλκοόλ από τα κατεχόμενα όσο και σε χώρους 
κατανάλωσης αλκοόλ για τη χρήση του εν λόγω παράνομου προϊόντος 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.010.02.606 και ημερομηνία 4 Ιουνίου 
2013, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Τελωνείων δεν έχει την ευθύνη ελέγχου της Πράσινης Γραμμής. Οι Λειτουργοί του Τμήματος 
Τελωνείων ασκούν εσωτερικούς επιλεκτικούς ελέγχους στα εγκεκριμένα Σημεία ∆ιέλευσης, σύμφωνα με τους 
Κανονισμούς της Πράσινης Γραμμής. 

 Οι έλεγχοι που πραγματοποιούνται στα εγκεκριμένα Σημεία ∆ιέλευσης, αφορούν ελέγχους για την 
τήρηση των Κανονισμών της Πράσινης Γραμμής, της Τελωνειακής Νομοθεσίας και της Εθνικής Νομοθεσίας.  
Εάν εντοπισθούν οποιαδήποτε είδη τα οποία διακινούνται παράνομα, τότε το Τμήμα Τελωνείων, αν πρόκειται 
για θέματα της αρμοδιότητάς του, επιλαμβάνεται άμεσα με την κατάσχεσή τους και πλήρη διερεύνηση της 
υπόθεσης ή αν αφορά αρμοδιότητα άλλων Τμημάτων, τα ενημερώνει ανάλογα για τις δικές τους ενέργειες. 

 Σημειώνεται ότι στον Κανονισμό της Πράσινης Γραμμής 866/2004 Άρθρο 6, διαλαμβάνονται τα 
ακόλουθα: 

1. “........... τα εμπορεύματα που περιέχονται στις προσωπικές αποσκευές των προσώπων που διασχίζουν 
τη γραμμή απαλλάσσονται του φόρου κύκλου εργασιών και του ειδικού φόρου κατανάλωσης υπό την 
προϋπόθεση ότι δεν έχουν εμπορικό χαρακτήρα και ότι η συνολική τους αξία δεν υπερβαίνει τα €260 
ευρώ ανά άτομο”. 

2. “Τα ποσοτικά όρια για απαλλαγή από το φόρο κύκλου εργασιών και από τον ειδικό φόρο κατανάλωσης 
καθορίζονται σε 40 τσιγάρα και σε 1 λίτρο οινοπνευματωδών ποτών για προσωπική κατανάλωση”. 

3. “Σε πρόσωπα κάτω των 17 ετών που διέρχονται από τη γραμμή δεν χορηγείται απαλλαγή για τα 
εμπορεύματα που αναφέρονται στην παράγραφο 2”. 

 Με βάση τα πιο πάνω, το Τμήμα Τελωνείων ασκεί ελέγχους και για τη μεταφορά αλκοόλ ή αλκοολούχων 
ποτών πέραν του πιο πάνω επιτρεπόμενου ορίου και τέτοιοι έλεγχοι γίνονται επί 24ώρου βάσεως. 

 Τέλος, σε ό,τι αφορά τους ελέγχους σε χώρους κατανάλωσης αλκοόλ ή αλκοολούχων ποτών, το Τμήμα 
Τελωνείων ασκεί τέτοιους ελέγχους συνήθως κατόπιν πληροφοριών/καταγγελιών ή σε συνεργασία με την 
Αστυνομία. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις ή πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.647, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.647 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 14.6.2013 και σας πληροφορώ για τα 
ακόλουθα: 
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(α) Η ένσταση του Κοινοτικού Συμβουλίου Ελεδιώ κατά των τροποποιημένων Σχεδίων των Πολεοδομικών 
Ζωνών της Κοινότητας Ελεδιώ, έχει καταχωρηθεί με αύξοντα αριθμό ΕΛΕ∆ΙΩ 3/3012 και το Υπουργείο 
Εσωτερικών έχει πληροφορήσει γραπτώς το Κοινοτικό Συμβούλιο για τη λήψη της ένστασης και τον 
αύξοντα αριθμό της. 

(β) Οι ενστάσεις αποστάληκαν στην Αν. ∆ιευθύντρια Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως που, σύμφωνα 
με την καθορισθείσα από τον Υπουργό Εσωτερικών διαδικασία, μεριμνά για τη συμπλήρωση εντύπου 
μελέτης της ένστασης, όπου καταγράφονται όλες οι πληροφορίες και τα δεδομένα της ένστασης που 
είναι αναγκαία για τη μελέτη της. 

(γ) Οι ενστάσεις θα εξετασθούν από την Επιτροπή Μελέτης Ενστάσεων, στην οποία συμμετέχει ο οικείος 
Έπαρχος ή εκπρόσωπος του, εκπρόσωπος της Αν. ∆ιευθύντριας Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 
και εκπρόσωπος της Επαρχιακής Ένωσης Κοινοτήτων.  Ο Έπαρχος συντονίζει την Επιτροπή Μελέτης 
Ενστάσεων (ΕΜΕ) και συγκαλεί τις συνεδρίες της.  Στα πλαίσια της καθορισμένης διαδικασίας, η 
Επιτροπή θα προσκαλέσει τον Πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου Ελεδιώ προς συζήτηση των 
εγειρόμενων θεμάτων, με έμφαση στις πολεοδομικές παραμέτρους και δεδομένα της περιοχής και στα 
τεκμήρια που υποβλήθηκαν προς υποστήριξη της αναγκαιότητας τροποποίησης των δημοσιευμένων 
ρυθμίσεων. 

(δ) Η Επιτροπή θα υποβάλει συγκεκριμένες εισηγήσεις στον Υπουργό Εσωτερικών, αναφορικά με τις 
τροποποιήσεις των Ορίων Ανάπτυξης/Πολεοδομικών Ζωνών που κρίνονται αναγκαίες και 
δικαιολογημένες.  Ο Υπουργός Εσωτερικών θα διαμορφώσει άποψη σε σχέση με τις εξεταζόμενες 
ενστάσεις και θα τις υποβάλει στο Υπουργικό Συμβούλιο, μαζί με τις δικές του συστάσεις και 
παρατηρήσεις, προς συζήτηση και έγκριση.  Μετά τη σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου το 
Υπουργείο Εσωτερικών θα αποστείλει σε όλους τους ενιστάμενους επιστολή με την οποία θα 
πληροφορεί για την ολοκλήρωση της διαδικασίας μελέτης των ενστάσεων και τη δημοσίευση των 
Εγκριμένων Πολεοδομικών Ζωνών της κοινότητας Ελεδιώ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.650, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Αδάμου Αδάμου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.650 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού κ. 
Αδάμο Αδάμου και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 14 Ιουνίου 
2013 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το θέμα καθαρισμού των οικοπέδων αφορά αποκλειστικά τις 
Τοπικές Αρχές. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει προβεί σε ενημέρωση των Τοπικών Αρχών σχετικά με τη μέθοδο 
καθαρισμού με τη χρήση χορτοκοπτικής μηχανής και εισηγείται την υιοθέτηση αυτής της μεθόδου.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 11 Ιουλίου 2013, στις 11.00 π.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 
2013 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.041-2013). 

 2. O περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.026-2013). 

 3. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.036-2013). 

 4. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.054.017-2013). 

 5. Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.043-2013). 

 6. Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.077-2012). 

 7. Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.114-2013).   

 8. Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.059-2013). 

 9. Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.060-2013). 

 10. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών Νόμος 
του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.080-2012). 

 11. Ο περί της Όγδοης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.039-2013). 

 

 

12. Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.122-2013). 

 13. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.123-2013). 

 14. Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.117-2013). 

 15. Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.135-2013). 

 16. Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.136-2013). 

 17. Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.137-2013). 

 18. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.022-2013). 

 19. Ο περί Ωφελημάτων (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων) (Καταργητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.009-2013). 
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 20. Ο περί Ωφελημάτων (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.048-2013). 

 21. Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.049-2013). 

 22. Ο περί της Χρήσης Υπηρεσιακού Οχήματος από Αξιωματούχους 
του Κράτους Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.050-2013). 

 23. Ο περί της Χρήσης Υπηρεσιακού Οχήματος από Αξιωματούχους 
του Κράτους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.051-2013). 

 24. Ο περί Προϋπολογισμού του 2013 Νόμος του 2012 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.052-2013). 

 25. Ο περί της Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής ∆ιαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της ∆ημοκρατίας, Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.103-2013). 

 

 

26. Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των Οπτικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.131-2013). 

 27. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.090-2013). 

 28. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.130-2013). 

 29. Ο περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.128-2013). 

 30. Οι περί Προσφύγων (Συνθήκες Υποδοχής Αιτητών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.037-2013). 

 31. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.019-2013). 

 32. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.068-2013). 

 33. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.069-2013). 

 34. Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.172-2012). 

 35. Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.049.062-2012). 

 36. Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών (Πρόσβαση σε 
Αγαθά και Υπηρεσίες και στην Παροχή Αυτών) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.111-2013). 

 37. Οι περί Ηλεκτρονικών Υπογραφών (Παροχή Υπηρεσιών 
Αναγνωρισμένης Πιστοποίησης) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.005-2013). 

 38. Οι περί Ταμείου Προνοίας των Τακτικών Εργατών της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.068-2013). 

 39. Ο περί της Ίδρυσης των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των 
Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.074-2013). 

 40. Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.112-2013). 

 41. Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.119-2013). 

 42. Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.121-2013). 

 43. Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.126-2013). 

 44. Ο περί των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών των Επιχειρήσεων 
προς τους Καταναλωτές (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.127-2013). 

 45. Ο περί Ελεγκτών και Υποχρεωτικών Ελέγχων των Ετησίων και 
των Ενοποιημένων Λογαριασμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.152-2012). 

 46. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών - Θέση ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.027-2013). 

 47. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

 48. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

 49. Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

 50. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου, Ανώτερου Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου και Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.033-2013). 

 51. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) 
Κανονισμοί του 2013. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 52. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων 
Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, 
της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Αναθέτουσες Αρχές του Κράτους) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

 53. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

 54. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

 55. Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών Ανάκτησης Κόστους των 
Υπηρεσιών Ύδατος Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 

 56. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

 57. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των Καθηκόντων 
Ορισμένων Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

 58. Οι περί Θεσπίσεως Εθνικών Μέτρων για την Υγιεινή Παραγωγή 
και ∆ιάθεση στην Αγορά ορισμένων Τροφίμων Ζωικής 
Προέλευσης Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.028-2012). 

 59. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

 60. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέση Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

 61. Οι περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας θέσεις που 
προκύπτουν από την εγκριθείσα αναδιοργάνωση του οργανισμού 
και την εφαρμογή των Νόμων 8 του 2002, 1 του 2007 και 38(ΙΙ) 
του 2007 - Βοηθός Λογιστικός Λειτουργός, Λειτουργός 
Λογιστηρίου, Επιθεωρητής Λογαριασμών, ∆ειγματολήπτης Α΄, 
Λειτουργός Ποιότητας και ∆ειγματοληψιών, Επιθεωρητής 
Ελέγχου, Επιθεωρητής Ελέγχου Α΄, Βοηθός Γραμματειακός 
Λειτουργός, Γραμματειακός Λειτουργός και Ανώτερος Τεχνικός 
Χημείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.059-2012). 

 62. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

 63. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

 64. Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων - Θέση ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.049.067-2012). 

 65. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Βοηθού Πρώτου 
Ελεγκτή Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

 66. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού - Θέση Γενικού 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.003-2013). 

 67. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση Νέου Παραρτήματος, 
Νέων Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή, Προσφορά Νέων 
Προγραμμάτων Σπουδών και Προσφορά ∆ιαπανεπιστημιακών 
Προγραμμάτων Σπουδών) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

 68. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Γραμματειακού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

 69. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας -  Θέση Λειτουργού Λογιστηρίου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

 70. Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.020-2013). 

 71. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.038-2013). 

 72. Οι περί Αποκαταστάσεως Καταδικασθέντων Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.039-2013). 

 73. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέση Επιθεωρητή 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.040-2013). 

 74. Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) Κανονισμοί του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.041-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Η ανάγκη προσαγωγής των υπαιτίων της οικονομικής κρίσης ενώπιον της 
δικαιοσύνης και κατάθεσης στη Βουλή των Αντιπροσώπων του καταλόγου 
προσώπων που φυγάδευσαν κεφάλαια στο εξωτερικό από τις κυπριακές 
τράπεζες τον τελευταίο καιρό». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.046.002-2013). 

 [Στις 10 Ιουλίου 2013 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι στην ημερήσια διάταξη 
της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 11 Ιουλίου 2013, στις 11.00 π.μ., προστίθενται τα ακόλουθα θέματα:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.044-2007). 

 2. Ο περί της Έβδομης Τροποποίησης του Συντάγματος 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.163-2012). 
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 3. Ο περί της ∆έκατης Τροποποίησης του Συντάγματος 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.063-2013). 

 4. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.134-2013).] 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Καλό απόγευμα. 

(Ώρα λήξης:  4.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης  Λουκαΐδης Γιώργος 

Βότσης Άγγελος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρίδης Μάριος 

Γεωργίου Γεώργιος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γεωργίου Γιώργος Μέσης Χρίστος 

∆αμιανού Άριστος Μισός Αριστοτέλης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Ευαγόρου Σταύρος Νικολαΐδης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Νουρής Νίκος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαγεωργίου Πάμπος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Παπαδόπουλος Νικόλας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Προδρόμου Πρόδρομος 

Κουλίας Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Σαμψών Σωτήρης 

Κυπριανού Άντρος Σαρίκας Φειδίας 

Κυριακίδου Αθηνά Σταυριανός Πανίκκος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση και συμπληρωματικές εκθέσεις για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων Νόμος 
του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές Απαλλαγές που 
Εφαρμόζονται στις Εισαγωγές από Κράτος Μέλος Προσωπικών Ειδών που Ανήκουν σε Ιδιώτες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» και «Οι περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Κατανάλωσης 
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(Ατέλειες κατά την Εισαγωγή Εμπορευμάτων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» και έγκρισή τους. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της ∆ιαδικασίας Τυποποίησης των Γεωγραφικών Ονομάτων 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», συζήτηση (Ζ. Κουλίας, Ά ∆αμιανού, Σ. 
Σαμψών) και ψήφισή της σε νόμο. 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα 
Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», συζήτηση (Α. Φακοντής, Ζ. Ζαχαρίου, Γ. 
Προκοπίου, Ζ. Κουλίας, Ν. Νικολαΐδης) και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 2). 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των Οπτικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», παρατηρήσεις της κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου και ψήφισή της 
σε νόμο. 

8. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Εγγραφής Ιατρών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και «Ο 
περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και 
ψήφισή τους σε νόμους, της πρώτης με τον τίτλο «Ο περί Εγγραφής Γιατρών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013». 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Ποδολόγων και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2013» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Καθορισμού Πληρωτέων ∆ικαιωμάτων για τη χρήση του 
Κεκλιμένου Ανέλκυσης/Καθέλκυσης Σκαφών στο Αλιευτικό Καταφύγιο Ζυγίου Κανονισμοί του 2013» και 
έγκρισή τους. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ηπειρωτικής Υφαλοκρηπίδος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 
και για τους κανονισμούς «Οι περί Ζωνών Ασφαλείας Κανονισμοί του 2013», ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

12. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

13. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ανάγκη δημιουργίας αντιπυρικών ζωνών σε χωράφια για αποφυγή αγροτικών πυρκαγιών - Το θέμα της 
μη λήψης μέτρων για την πρόληψη της επιδημίας ψευδοπανώλης στο Μάμμαρη - Η χρήση ιδιωτικού 
τζετ Ρώσου πολιτικού από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας - Ανάγκη λήψης μέτρων για αποφυγή 
πρόκλησης οχληρίας από την αγκυροβόληση πλοίων δεξαμενής υγραερίου στον κόλπο Λεμεσού - 
Ανάγκη αξιολόγησης και ενίσχυσης των πτητικών μέσων πυρόσβεσης - Η παραπληροφόρηση των 
καταναλωτών για τη θρεπτική αξία των παγωμένων γλυκισμάτων - Το πόρισμα για το θανατηφόρο 
ατύχημα από την πτώση γερανού στη Λάρνακα - Προληπτικά μέτρα και σχέδια διαχείρισης επικίνδυνων 
συμβάντων σχετικά με εμπορικές αναπτύξεις πλησίον εγκαταστάσεων υγραερίου στη Λάρνακα - Το 
πρόγραμμα δημιουργίας καταφυγίων της Πολιτικής Άμυνας - Το κόστος και οι λόγοι μεταφοράς των 
γραφείων της Πολιτικής Άμυνας στη Λευκωσία - Παράνομη λειτουργία σκοπευτηρίου στην Αγία 
Βαρβάρα Πάφου και αίτημα για μετάστεγασή του - Το κόστος ενοικίασης και λειτουργίας και η 
διαθεσιμότητα των δύο ρωσικών πυροσβεστικών ελικοπτέρων - Πληροφορίες για παρανομίες της 
αρμόδιας για την απόρριψη κλινικών και νοσοκομειακών αποβλήτων σε σκυβαλότοπους εταιρείας - 
Προβλήματα στατικής επάρκειας σε προσφυγικές πολυκατοικίες στη Λάρνακα - Η διαδικασία 
αναπροσαρμογής του επιδόματος χαμηλοσυνταξιούχων ανθρώπων των γραμμάτων και του πολιτισμού 
- Καταγγελίες πολιτών για υπέρβαση του επιτρεπτού ορίου χλωρίου στο πόσιμο νερό - Ο εξοπλισμός, το 
ανθρώπινο δυναμικό της ∆ημοκρατίας για σκοπούς πυρόσβεσης και η έκταση της καμένης γης για τα 
έτη 2012-2013 - Εισαγωγή και πώληση μεταχειρισμένων ελαστικών αυτοκινήτων και έλεγχοι οχημάτων - 
Η καταβολή επιδόματος σε ιδιοκτήτες οικιών στον Κορμακίτη - Ευρωπαϊκό πρόγραμμα για αντιμετώπιση 
της χρήσης δηλητηριασμένων δολωμάτων και Κύπρος - Καταγγελίες αναφορικά με τον τερματισμό της 
φοίτησης των μαθητών του δήμου Αγίας Νάπας στο Γυμνάσιο Παραλιμνίου - Αίτημα για μείωση του 
τέλους εγγραφής των μοτοσικλετών μικρού κυβισμού - Τα προβλήματα από το μη έγκαιρο έλεγχο για 
την καταλληλότητα τούβλων από τα κατεχόμενα. 

14. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

 Χρηματικές εισφορές από την Κυπριακή ∆ημοκρατία και άλλους ιδιώτες στη ∆ιερευνητική Επιτροπή για 
τους Αγνοούμενους (εμπιστευτική απάντηση) - Επαγγελματίες οδηγοί λεωφορείων με σοβαρά 
προβλήματα υγείας - Καταγγελία για διάκριση λόγω φύλου στις προσλήψεις εικονοληπτών στο 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου - Ο σκοπός και η λειτουργία της ελεύθερης ζώνης εμπορίου - Νωπά 
ψάρια θαλάσσιας αλιείας και εμπόριο μέσω της Πράσινης Γραμμής - Ανάγκη ελέγχου της μεταφοράς 
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αλκοόλ από τα κατεχόμενα - Ένσταση της κοινότητας Ελεδιό για τη ∆ήλωση Πολιτικής - Ανάγκη 
υιοθέτησης σύγχρονων μεθόδων καθαρισμού οικοπέδων. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 11ης Ιουλίου 2013 

Ώρα έναρξης: 2.35 μ.μ. 

Αρ. 40 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Συμπληρώνονται σήμερα δύο χρόνια ακριβώς από την ολέθρια έκρηξη στη ναυτική βάση “Ευάγγελος 
Φλωράκης” στο Μαρί, που στοίχισε τη ζωή σε δεκατρείς ηρωικούς συμπατριώτες μας, στους Ανδρέα Ιωαννίδη, 
Λάμπρο Λάμπρου, Κλεάνθη Κλεάνθους, Μιχάλη Ηρακλέους, Μιλτιάδη και Χριστάκη Χριστοφόρου, Αντώνη 
Χαραλάμπους, Ανδρέα Παπαδόπουλο, Γιώργο Γιακουμή, Βασίλη Κρόκο, Σπύρο Ταντή, Παναγιώτη Θεοφίλου 
και Αδάμο Αδάμου, και ισοπέδωσε το μεγαλύτερο ηλεκτροπαραγωγικό σταθμό της χώρας μας, ένα γεγονός 
που προκάλεσε τον ανείπωτο συγκλονισμό ολόκληρου του κυπριακού λαού και άφησε ανεξίτηλα τα σημάδια 
του στη συλλογική μνήμη του λαού μας. 

 Η σημερινή δεύτερη επέτειος του τραγικού συμβάντος αποκτά ιδιαίτερη σημασία λόγω της πρόσφατης 
ανακοίνωσης της ετυμηγορίας του Κακουργιοδικείου.  Σημαντική επίσης είναι και η χθεσινή απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου όπως τα δεκατρία θύματα της τραγωδίας στο Μαρί ανακηρυχθούν σε ήρωες, καθώς, 
όπως αναφέρεται στη σχετική απόφαση, «με αυταπάρνηση προσέτρεξαν στην ακέραιη επιτέλεση του  
καθήκοντος, για να εξασφαλίσουν τη ναυτική βάση, θέτοντας το χρέος υπεράνω της ζωής τους και 
προτάσσοντας την αγάπη προς την πατρίδα τους».  

 Είναι χρέος της πολιτείας να αποδίδει τις δέουσες τιμές στους ηρωικούς νεκρούς της.  Συναφώς, 
υπενθυμίζω ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από ένα χρόνο είχε ομόφωνα ψηφίσει νόμο για τη θέσπιση 
ημέρας μνήμης και απόδοσης τιμής σε όσους θυσιάστηκαν και έχασαν άδικα τη ζωή τους στην τραγωδία της 
11ης Ιουλίου 2011, στέλνοντας το μήνυμα στην κυπριακή κοινωνία ότι η προσήλωση στην πατρίδα και το 
δημόσιο συμφέρον είναι το υπέρτατο αγαθό και υπογραμμίζοντας ταυτόχρονα την ανάγκη για αποτροπή στο 
μέλλον παρόμοιων συμβάντων με τόσα αδικοχαμένα θύματα και υλικές καταστροφές. 

 Θα ήθελα για ακόμη μια φορά να εκφράσω την ολόψυχη συμπαράσταση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς τους συγγενείς των αδικοχαμένων ανδρών της Εθνικής Φρουράς και της Πυροσβεστικής. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Με θλίψη θυμούμαστε αυτές τις μέρες άλλη μια τραγωδία που έπληξε την Εθνική Φρουρά.  
Συμπληρώθηκαν χθες έντεκα χρόνια από την τραγική πτώση του ελικοπτέρου Μπελ στα Κούκλια της Πάφου, η 
οποία προκάλεσε τον τραγικό θάνατο του Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς Αντιστράτηγου Ευάγγελου Φλωράκη, 
του Ταξίαρχου Στυλιανού ∆εμέναγα, του υπασπιστή του Υποπλοίαρχου Νικόλαου Σεργίου, καθώς και των 
μελών του πληρώματος Σμηναγού Πάρη Αθανασιάδη και Υποσμηναγού Μιχάλη Σιακαλλή. 
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 Ο αεικίνητος και πάντα επί των επάλξεων Αρχηγός Φλωράκης μετέβαινε με το μοιραίο ελικόπτερο στην 
αεροπορική βάση “Ανδρέας Παπανδρέου” στην Πάφο, για να παρακολουθήσει από κοντά άσκηση της Εθνικής 
Φρουράς.  Άνθρωπος των έργων και της δράσης εργάστηκε αδιάλειπτα για το αξιόμαχο της Εθνικής Φρουράς 
και έπεσε κατά την εκτέλεση του καθήκοντος υπηρετώντας την Κύπρο, που τόσο αγάπησε. 

 Ο χαμός των πέντε ανδρών στο τραγικό δυστύχημα αποτέλεσε αναμφίβολα μεγάλη απώλεια για 
ολόκληρη την Κύπρο.  Για όλους εμάς η θυσία τους στο βωμό του καθήκοντος αποτελεί οδηγό στις κρίσιμες 
στιγμές που διέρχεται σήμερα η πατρίδα μας. 

 ∆ιερμηνεύοντας τα αισθήματα όλων, σας καλώ να τηρήσουμε ενός λεπτού σιγή στη μνήμη των ηρώων 
της φονικής έκρηξης στο Μαρί και της μοιραίας πτώσης του ελικοπτέρου της Εθνικής Φρουράς. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Να παρακαλέσω για τη συνεργασία όλων για την ομαλή διεκπεραίωση της σημερινής συνεδρίας της 
Βουλής, αφού η ημερήσια διάταξη είναι πολύ βεβαρημένη.  ∆εύτερον, να υπενθυμίσω για τελευταία φορά ότι οι 
τροποποιήσεις κατατίθενται, με βάση τον Κανονισμό της Βουλής, μέχρι τις 10.00 το πρωί της ημέρας της 
συνεδρίας.  Η κατάθεση σωρείας τροπολογιών, όπως έγινε στη σημερινή συνεδρία, καθιστά το έργο της 
Βουλής εξαιρετικά δύσκολο και δημιουργεί συνθήκες χάους, πραγματικά.  Γι’ αυτό θα παρακαλέσω, είναι η 
τελευταία φορά που το λέω, να τηρήσουμε όλοι τον κανονισμό που ομόφωνα εγκρίναμε. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

    Κύριε Πρόεδρε, είχαμε αποφασίσει στη σύσκεψη να έχουμε ειδική ολομέλεια για τα λεγόμενα 
“μνημονιακά”.  Έχω αντιληφθεί όμως από επαφές με μέλη της επιτροπής Οικονομικών ότι υπάρχει πλήρης 
συναντίληψη.  Εάν έτσι έχουν τα πράγματα, εισηγούμαι να γίνει κατάθεση αμέσως και στο τέλος της… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, αν έτσι έχουν τα πράγματα, να διευθετηθεί, αλλά θα κάνουμε ένα διάλειμμα, πριν να 
ασχοληθούμε με τα αποκαλούμενα “μνημονιακά”.   

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κανένα πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία. Ευχαριστώ πολύ. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 1, 2, 3 και 4 αναβάλλονται. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Η κατάθεση πρέπει να γίνει πρώτα, πριν ξεκινήσουμε, και να κηρυχθούν επείγοντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, να μου δοθεί ο κατάλογος των νομοσχεδίων.  Πρόκειται για κυβερνητικά νομοσχέδια, 
συνεπώς έχουμε εισέλθει στη νομοθετική εργασία.   

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είπατε ότι τα 1, 2, 3 και 4 θέματα της ημερήσιας διάταξης αναβάλλονται.  ∆εν υπάρχει τέτοια… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Νομίζω ότι πρέπει να γίνει η κατάθεση, έχετε τον κατάλογο τώρα, και μετά να μιλήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω ζητήσει τον κατάλογο.   
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 Λοιπόν, θα πάμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο.  Υπάρχει κατάλογος που αναφέρεται στα νομοσχέδια τα οποία 
θα κατατεθούν.  Εξ αυτού του καταλόγου αυτά που θα αναγνώσω είναι εκείνα τα οποία ζητείται να κηρυχθούν 
επείγοντα και συνεπώς οι αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές θα πρέπει να συνέλθουν, για να ετοιμάσουν τις 
σχετικές εκθέσεις. 

 Είναι το υπ’ αριθμόν 1, «Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων 
Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, παρακαλώ!  Παρακαλώ!  Αυτό μού έχει σημειωθεί από τις υπηρεσίες.  ∆ε θα κάνουμε τώρα 
ημερήσια διάταξη.  ∆ιαφορετικά δεν πρόκειται να συναινέσω στο να υπάρξει σήμερα άλλη συνεδρία γι’ αυτά τα 
θέματα.  Εάν διαφωνεί η επιτροπή Ελέγχου, θα πρέπει να μας το αναφέρει.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, να τα καταθέσετε και, όταν έρθει η ώρα, θα σηκωστεί ο πρόεδρος της επιτροπής, θα πει τη 
θέση της επιτροπής και πάμε παρακάτω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σύμφωνοι. 

 Ορίστε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πιο απλό αυτό είναι.  Αν μου επιτρέπετε, απλά να σας αναφέρω ποια μνημονιακά 
νομοσχέδια εξετάσαμε στην επιτροπή Οικονομικών και για τα οποία δεν πιστεύω να υπάρχει ένσταση να 
εξεταστούν σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είναι μόνο η επιτροπή Οικονομικών. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ μπορώ να μιλήσω μόνο για την επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, αυτό λέω. 

 Λοιπόν, δεδομένου ότι φαίνεται να υπάρχουν ενστάσεις για το υπ’ αριθμόν 1, είναι το υπ’ αριθμόν 3, «Ο 
περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013». 

 Όπου έχετε, κύριε Παπαδόπουλε, κάποιο σχόλιο, μπορείτε να το πείτε. 

 Είναι το υπ’ αριθμόν 4, «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013», 
είναι το υπ’ αριθμόν 5, «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013», 
το υπ’ αριθμόν 6, «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», το υπ’ 
αριθμόν 7, «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013», το υπ’ αριθμόν 9, «Ο περί του 
∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να 
∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013». 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος λέει ότι δεν είναι. 

 Είναι της επιτροπής Εσωτερικών. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα, δεν είναι της επιτροπής Οικονομικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.   
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 Το υπ’ αριθμόν 10, «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου Νόμος του 2013», το υπ’ αριθμόν 12, «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2013» και το υπ’ αριθμόν 16, «Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, 
Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013».  Τέλος, είναι η πρόταση 
νόμου υπ’ αριθμόν 1, «Ο περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών και του Λογιστικού της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

 Κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αυτά που έχετε αναφέρει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία. 

 Κηρύσσονται επείγοντα και συνεπώς οι αρμόδιες επιτροπές παρακαλώ να επιληφθούν αυτών των 
θεμάτων. 

 Ορίστε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 9, «Ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των Οικογενειών 
τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013», 
η επιτροπή θα θέλει τουλάχιστον ένα δεκάλεπτο, για να το δει.  Όποτε εσείς θεωρήσετε ότι μπορούμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας είπα ότι θα γίνει διάλειμμα, ένα πολύ σύντομο διάλειμμα.  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ωραία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα υπόλοιπα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές 
σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του 
Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.148-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.154-2013). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  

3. Ο περί του Ελέγχου της Εμπορίας Ξυλείας 
και Προϊόντων Ξυλείας Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.157-2013). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

4. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.159-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Οργανισμών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.160-2013). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

6. Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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(Αρ. Φακ. 23.01.054.161-2013). 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 
Ιδρυμάτων Νόμος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.076-2013). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.077-2013). 

Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Εσωτερικών  

3. Ο περί Αποβλήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.078-2013). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Περιβάλλοντος  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 1, 2, 3 και 4 αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013», πρόταση νόμου. 

 Ορίστε, κύριε Αβέρωφ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Σας είπα πριν το Κεφάλαιο ∆εύτερο ότι το υπ’ αριθμόν 2 θέμα στην ημερήσια διάταξη, κακώς έχει λεχθεί 
ότι αναβάλλεται.  Εμείς ως εισηγητές, κυκλοφόρησε και έκθεση…  Όντως, πράγματι, στη σύσκεψη αρχηγών 
υπήρξαν συνάδελφοι που έθεσαν θέμα αναβολής και είπαμε ότι θα αποφασιστεί στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κακώς σημειώθηκε, ορθόν. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα λοιπόν είναι «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 18 Απριλίου 2013 από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη, πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κόμματος, και από τον κ. 
Γιώργο Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, σε τέσσερις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 20 Μαΐου 2013 μέχρι 1η Ιουλίου 2013.   

 Στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο ∆ιοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
Νόμου, ώστε η σύνθεση και άλλοι όροι υπηρεσίας των μελών του διοικητικού συμβουλίου της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ) να διαμορφωθούν κατά τρόπο που να διασφαλίζεται η καλύτερη και πιο εύρυθμη 
λειτουργία της. 
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 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό αναφορά πρόταση νόμου, κρίνεται ότι λόγω 
των αυξημένων αρμοδιοτήτων που προκύπτουν από την εξυγίανση και αναδιάρθρωση του τραπεζικού 
συστήματος τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου της ΚΤΚ πρέπει να αυξηθούν από πέντε σε επτά, εκ των 
οποίων τα δύο να έχουν εκτελεστική αρμοδιότητα, ώστε να υποβοηθούν τον εκάστοτε διοικητή να επιτελεί πιο 
αποτελεσματικά τον εποπτικό του ρόλο, ο οποίος έχει διαφοροποιηθεί ένεκα των αυξημένων αρμοδιοτήτων και 
του αυξημένου όγκου εργασίας. 

 Ειδικότερα, με την πρόταση νόμου, όπως αυτή αρχικά είχε κατατεθεί ενώπιον της Βουλής, προτείνονται 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η διαμόρφωση της σύνθεσης του διοικητικού συμβουλίου της ΚΤΚ, ώστε να αποτελείται από το διοικητή, 
τον υποδιοικητή, δύο εκτελεστικούς και πέντε μη εκτελεστικούς συμβούλους.  Σημειώνεται ότι, βάσει της 
ισχύουσας μέχρι σήμερα νομοθεσίας, το εν λόγω διοικητικό συμβούλιο αποτελείται από το διοικητή, τον 
υποδιοικητή και πέντε συμβούλους. 

2. Η τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας, ώστε οι όροι υπηρεσίας των εκτελεστικών συμβούλων και η 
αντιμισθία των μη εκτελεστικών συμβούλων που θα μετέχουν στο διοικητικό συμβούλιο της ΚΤΚ να 
καθορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο με το διορισμό τους για ολόκληρη την πενταετή θητεία τους.   

3. Η προσθήκη στην ισχύουσα νομοθεσία πρόνοιας, σύμφωνα με την οποία η εφαρμογή της πολιτικής της 
ΚΤΚ, περιλαμβανομένης της αδειοδότησης τραπεζικών ιδρυμάτων, καθώς και οποιωνδήποτε 
τροποποιήσεων σε υφιστάμενες άδειες άσκησης τραπεζικών εργασιών, να τυγχάνει της σύμφωνης 
γνώμης τουλάχιστον ενός εκ των δύο εκτελεστικών συμβούλων οι οποίοι προτείνεται να μετέχουν στη 
σύνθεση του συμβουλίου. 

4. Η προσθήκη πρόνοιας στη βασική νομοθεσία, ώστε οι εκτελεστικοί σύμβουλοι να υποβοηθούν το 
διοικητή στη διεύθυνση, την εποπτεία και τον έλεγχο των εργασιών της ΚΤΚ και να ασκούν τα καθήκοντά 
τους στη βάση πλήρους απασχόλησης, μη αναλαμβάνοντας οποιαδήποτε άλλη απασχόληση επικερδή ή 
μη, εκτός αν τους παραχωρηθεί άδεια από το διοικητικό συμβούλιο της ΚΤΚ.  Επιπρόσθετα, προτείνεται 
οι εκτελεστικοί σύμβουλοι να μην αναλαμβάνουν οποιαδήποτε θέση στη ∆ημοκρατία ή να αποκτούν 
συμφέρον σε οποιοδήποτε τραπεζικό ή χρηματοοικονομικό ίδρυμα ή θυγατρική εταιρεία αυτών που 
λειτουργεί στη ∆ημοκρατία ή που ελέγχεται από οργανισμό που λειτουργεί στη ∆ημοκρατία και που 
βρίσκεται κάτω από την εποπτεία της ΚΤΚ ή να δέχονται οποιαδήποτε αντιμισθία από αυτούς για 
περίοδο δύο ετών μετά τον τερματισμό του διορισμού τους. 

5. Η διαμόρφωση της σύνθεσης της επιτροπής προσωπικού, ώστε να μετέχουν σ’ αυτή οι δύο, σύμφωνα 
με τα πιο πάνω, εκτελεστικοί σύμβουλοι και δύο άλλα μέλη, που θα διορίζονται από το διοικητικό 
συμβούλιο της ΚΤΚ, αντί των τεσσάρων άλλων μελών που διορίζονται σύμφωνα με την ισχύουσα 
νομοθεσία από το διοικητικό συμβούλιο της ΚΤΚ.  Προτείνεται επίσης η παύση των μελών αυτών πριν 
από τη λήξη της θητείας τους από το διοικητικό συμβούλιο της ΚΤΚ, όχι μόνο κατόπιν αιτιολογημένης 
εισήγησης του διοικητή σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, αλλά και με τη σύμφωνο γνώμη του 
διοικητικού συμβουλίου αυτής.   

 Σημειώνεται ότι η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα (ΕΚΤ), κατόπιν επιστολής του Προέδρου της Βουλής 
των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 18 Απριλίου 2013, απέστειλε στη Βουλή γνώμη, ημερομηνίας 5ης Ιουνίου 
2013, αναφορικά με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου.   

 Η γνώμη αυτή βασίζεται σε αρμοδιότητά της η οποία πηγάζει από τη Συνθήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
(άρθρα 127, παράγραφοι 4 και 282, παράγραφος 5 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και του άρθρου 2, παράγραφος 1 της Απόφασης 98/415/ΕΚ του Συμβουλίου της 29ης Ιουλίου 1998) σχετικά με 
τη διαβούλευση της ΕΚΤ με τις εθνικές αρχές για συγκεκριμένα σχέδια νομοθετικών διατάξεων, που στη 
συγκεκριμένη περίπτωση αφορούν τροποποίηση του ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου για την ΚΤΚ. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης οι εισηγητές της πρότασης νόμου υπέβαλαν στην επιτροπή 
δύο κατά σειράν αναθεωρημένα κείμενα αυτής, τα οποία είχαν επίσης διαβιβαστεί από τον Πρόεδρο της 
Βουλής των Αντιπροσώπων στον Πρόεδρο της ΕΚΤ και λήφθηκαν από αυτόν στις 16 Μαΐου και την 31η Μαΐου 
2013, αντίστοιχα. 

 Σύμφωνα με τα κυριότερα σημεία που προκύπτουν από την εν λόγω γνώμη, οποιαδήποτε διάταξη 
δυνάμει της οποίας ανατίθενται τα σχετικά με το Ευρωπαϊκό Σύστημα Κεντρικών Τραπεζών (ΕΣΚΤ) καθήκοντα 
του διοικητή μιας Εθνικής Κεντρικής Τράπεζας (ΕθνΚΤ) σε εκτελεστικό σύμβουλο, ή για την οποία απαιτείται η 
σύμφωνη γνώμη του συμβουλίου της εν λόγω ΕθνΚΤ για τη λήψη αποφάσεων από το διοικητή, προκαλεί 
προβληματισμούς αναφορικά με την ικανότητα του διοικητή να ασκεί ανεξάρτητα τα σχετικά με το ΕΣΚΤ 
καθήκοντα που του ανατίθενται, εκτός αν οι εκτελεστικοί σύμβουλοι και τα μέλη του συμβουλίου της ΕθνΚΤ 
υπόκεινται στις ίδιες νομικές απαιτήσεις και εγγυήσεις ανεξαρτησίας με αυτές στις οποίες υπόκειται ο διοικητής 
της ΕθνΚΤ.   
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 Όπως επιπρόσθετα αναφέρεται στην εν λόγω γνώμη, κάτι τέτοιο δε θα ήταν συμβατό με το άρθρο 130 
της συνθήκης και το άρθρο 7 του καταστατικού του ΕΣΚΤ και της ΕΚΤ, καθότι ο διοικητής δεν πρέπει να 
επηρεάζεται από εκτελεστικό σύμβουλο ή από τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου κατά την ενάσκηση των 
σχετικών με το ΕΣΚΤ καθηκόντων, τα οποία με βάση το εθνικό δίκαιο ανατίθενται κατ’ αποκλειστικότητα στο 
διοικητή. 

 Περαιτέρω, αναφέρεται ότι η ΕΚΤ θεωρεί το τελικά προτεινόμενο σχέδιο νόμου το οποίο της είχε 
αποσταλεί ως στερούμενο σαφήνειας αναφορικά με τη φύση των εξουσιών των εκτελεστικών συμβούλων και 
την κατανομή των αρμοδιοτήτων ανάμεσα στο διοικητικό συμβούλιο και στο διοικητή, παρά το γεγονός ότι στην 
περίπτωση της Κύπρου είναι κατανοητό ότι οι αρμοδιότητες του ∆ιοικητή της ΚΤΚ απορρέουν όχι μόνο από το 
πρωτογενές δίκαιο της Ένωσης (καταστατικό του ΕΣΚΤ) αλλά και από το Σύνταγμα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Παρά ταύτα, όπως επισημαίνεται, ενώ επιδιώκεται η ανάθεση εκτελεστικών εξουσιών σε δύο 
μέλη του διοικητικού συμβουλίου επιπροσθέτως του διοικητή, δε διευκρινίζεται το εφαρμοστέο στην ΚΤΚ 
πλαίσιο εταιρικής διακυβέρνησης το οποίο πρόκειται να τεθεί σε ισχύ μετά την ημερομηνία ψήφισης του υπό 
αναφορά σχεδίου νόμου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η ΕΚΤ διατυπώνει τις ακόλουθες ειδικές παρατηρήσεις, τις οποίες καλεί την 
επιτροπή να λάβει υπόψη κατά την τελική διαμόρφωση του υπό αναφορά σχεδίου νόμου: 

1. Την ανάγκη διευκρίνισης του ακριβούς πεδίου εφαρμογής των εξουσιών και των καθηκόντων που θα 
ανατίθενται στους εκτελεστικούς συμβούλους, όπως και τα όρια των αρμοδιοτήτων των εκτελεστικών 
συμβούλων, όταν αυτοί θα συνδράμουν το διοικητή, ιδίως αναφορικά με το αν οι εκτελεστικοί σύμβουλοι 
θα έχουν εξουσίες λήψης αποφάσεων. 

2. Την ανάγκη διασαφήνισης της θέσης των προτεινόμενων εκτελεστικών συμβούλων στις δομές 
εσωτερικής οργάνωσης της ΚΤΚ. 

 Η ΕΚΤ τονίζει επίσης την ανάγκη ενίσχυσης ειδικότερα της ανεξαρτησίας του ∆ιοικητή της ΚΤΚ και 
διασφάλισης ότι η παροχή συνδρομής από τους εκτελεστικούς συμβούλους προς αυτόν θα διενεργείται υπό 
την εποπτεία του, διαφορετικά, κατά τον προβληματισμό της ΕΚΤ, οι διαδικασίες λήψης αποφάσεων της ΚΤΚ 
θα παρακωλύονται. 

 Σύμφωνα με την ΕΚΤ, η αποσαφήνιση της κατανομής των αρμοδιοτήτων μεταξύ διοικητικού συμβουλίου 
και διοικητή είναι επίσης αναγκαία, προκειμένου να διασφαλιστεί ότι το υπό ψήφιση σχέδιο νόμου δεν 
παρεμβαίνει στις απαιτήσεις για ανεξαρτησία της ΚΤΚ.   

 Η ΕΚΤ τονίζει παράλληλα ότι για την ανεξαρτησία της ΚΤΚ απαιτείται ένα σταθερό νομικό πλαίσιο 
λειτουργίας της και ότι οι συχνές τροποποιήσεις ενδέχεται να επηρεάσουν αρνητικά την οργανωτική και 
διοικητική σταθερότητα μίας ΕθνΚΤ και ως εκ τούτου να θίξουν τη θεσμική ανεξαρτησία της. 

 Τέλος, η ΕΚΤ διατυπώνει προβληματισμούς σχετικά με τα προτεινόμενα μέτρα που αφορούν τα μέλη 
του διοικητικού συμβουλίου, τα οποία ενδεχομένως να θίξουν την προσωπική ανεξαρτησία τους, τονίζοντας ότι 
πρέπει να διασφαλίζεται ότι κάθε τροποποίηση διατάξεων που διέπουν τις αποδοχές των μελών του 
διοικητικού συμβουλίου της ΚΤΚ πρέπει να αποφασίζεται σε συνεργασία με την ΚΤΚ, λαμβανομένης δεόντως 
υπόψη της γνώμης της ΚΤΚ, έτσι που να προστατεύεται η αυτονομία της αναφορικά με ζητήματα που αφορούν 
το προσωπικό της. 

 Όπως σχετικά επισημαίνεται, το πιο πάνω θέμα αποτελεί πτυχή της αρχής της ανεξαρτησίας των 
κεντρικών τραπεζών, σύμφωνα με το άρθρο 130 της συνθήκης, ενώ επιπρόσθετα, προκειμένου να 
επιτυγχάνεται συμμόρφωση με τις προϋποθέσεις της συνθήκης σχετικά με την προσωπική ανεξαρτησία των 
μελών των οργάνων λήψεως αποφάσεων των ΕθνΚΤ που συμμετέχουν στην εκπλήρωση των καθηκόντων του 
ΕΣΚΤ, αναπροσαρμογές των αποδοχών τους δεν πρέπει να επηρεάζουν τους όρους υπό τους οποίους τα εν 
λόγω μέλη διορίστηκαν. 

 Ο ∆ιοικητής της ΚΤΚ υπέβαλε επίσης στην επιτροπή τις θέσεις του αναφορικά με τις προτεινόμενες 
νομοθετικές ρυθμίσεις, με επιστολή του ημερομηνίας 20 Μαΐου 2013, από τις οποίες προκύπτουν τα ακόλουθα 
κύρια σημεία: 

1. Το πεδίο αρμοδιοτήτων και τα προτεινόμενα καθήκοντα των εκτελεστικών συμβούλων είναι τόσο 
διευρυμένα, που φαίνεται να περιλαμβάνουν εκτελεστικές αρμοδιότητες όσο και αρμοδιότητες επί 
καθηκόντων του ΕΣΚΤ.   

2. Κατά πάγια πρακτική ο διοικητής ασκεί εκτελεστική εξουσία είτε αυτοπροσώπως είτε μέσω υπαλλήλων 
που υπάγονται σε αυτόν και οι οποίοι ενεργούν σύμφωνα με τις οδηγίες του (άρθρο 119.1 του 
συντάγματος).   

3. Η ισχύουσα σήμερα νομοθεσία για την ΚΤΚ εξασφαλίζει την ανεξαρτησία της και είναι συμβατή με τη 
Συνθήκη για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως και με το καταστατικό του ΕΣΚΤ.  Συνεπώς, 
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οποιαδήποτε αρμοδιότητα του διοικητικού συμβουλίου πρέπει να περιορίζεται σε θέματα, εκτός αυτών 
που εμπίπτουν στο πεδίο καθηκόντων του ΕΣΚΤ, ενώ το ίδιο πρέπει να ισχύσει και για οποιαδήποτε 
αρμοδιότητα ανατίθεται στους εκτελεστικούς συμβούλους. 

4. Όσον αφορά τις αρμοδιότητες του ∆ιοικητή της ΚΤΚ σε σχέση με το διορισμό, τη διαθεσιμότητα και την 
απόλυση υπαλλήλου της ΚΤΚ, αυτές ασκούνται ήδη με βάση τη σύμφωνη γνώμη της Επιτροπής 
Προσωπικού, η οποία απαρτίζεται από το διοικητή, τον υποδιοικητή και τέσσερα άλλα μέλη, που 
διορίζονται από το διοικητικό συμβούλιο.  Συνεπώς, η σύμφωνη γνώμη του διοικητικού συμβουλίου 
εξασφαλίζεται μέσω της άμεσης εμπλοκής των μελών του ή αντιπροσώπων του στην Επιτροπή 
Προσωπικού.  

5. Οποιαδήποτε τροποποίηση της νομοθεσίας για την ΚΤΚ αναφορικά με το όργανο λήψης αποφάσεων 
που έχει σχέση με την εποπτεία πιστωτικών ιδρυμάτων πρέπει απαραίτητα να λαμβάνει υπόψη το 
πλαίσιο λειτουργίας του ενιαίου εποπτικού μηχανισμού, σύμφωνα με το οποίο η ΕΚΤ θα είναι εποπτική 
αρχή όλων των τραπεζών στις χώρες που θα συμμετέχουν στον ενιαίο εποπτικό μηχανισμό, έχοντας 
άμεσες εποπτικές εξουσίες επί τραπεζών μεγάλης σημασίας.  Ο ενιαίος αυτός μηχανισμός θα 
εφαρμοστεί από το 2014.   

6. Οι εκτελεστικοί σύμβουλοι ούτως ή άλλως δεν πρέπει να αναλαμβάνουν οποιαδήποτε άλλη 
απασχόληση εκτός των καθηκόντων τους στην ΚΤΚ, λόγω της φύσης των καθηκόντων που τους 
ανατίθενται, και αυτό δεν πρέπει να γίνεται ούτε με την άδεια οποιουδήποτε οργάνου.  Περαιτέρω, όσον 
αφορά τον προτεινόμενο περιορισμό συμμετοχής των εκτελεστικών συμβούλων σε οποιοδήποτε 
τραπεζικό ή χρηματοοικονομικό ίδρυμα ή θυγατρική αυτών που λειτουργεί στη ∆ημοκρατία και την 
απόκτηση μέσω της συμμετοχής αυτής χρηματοοικονομικού συμφέροντος, κρίνεται ορθό η 
προτεινόμενη ρύθμιση να ισχύσει και για τα υπόλοιπα μη εκτελεστικά μέλη του διοικητικού συμβουλίου, 
των οποίων οι αρμοδιότητες διευρύνονται με την πρόταση νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή προχώρησε σε διαμόρφωση νέου κειμένου σχεδίου νόμου, στο 
οποίο επέφερε σχετικές διαφοροποιήσεις στη βάση των παρατηρήσεων τόσο της ΕΚΤ όσο και του ∆ιοικητή της 
ΚΤΚ. 

 Με βάση το αναθεωρημένο κείμενο σχεδίου νόμου, το οποίο η επιτροπή υποβάλλει στην ολομέλεια του 
σώματος για ψήφιση, διασφαλίζονται τα ακόλουθα: 

1. Η ανεξαρτησία του ∆ιοικητή της ΚΤΚ και η απρόσκοπτη συμμετοχή της τράπεζας στο ΕΣΚΤ.  Συναφώς, 
προβλέπεται ότι οι προτεινόμενοι να συμμετέχουν στο διοικητικό συμβούλιο της ΚΤΚ εκτελεστικοί 
σύμβουλοι θα έχουν ειδικά καθήκοντα, για να υποβοηθούν το διοικητή στη διεύθυνση, την εποπτεία και 
τον έλεγχο των εργασιών της τράπεζας, εκτός των θεμάτων που εμπίπτουν στο πεδίο των 
αρμοδιοτήτων του ΕΣΚΤ. 

2. Οι αποφάσεις για την αδειοδότηση τραπεζών, καθώς και για την άσκηση τραπεζικών εργασιών θα 
λαμβάνονται από το ∆ιοικητή της ΚΤΚ με τη σύμφωνη γνώμη του διοικητικού συμβουλίου. 

3. Η καθίδρυση Επιτροπής Ελέγχου, η οποία θα απαρτίζεται από τρία μέλη του διοικητικού συμβουλίου 
χωρίς εκτελεστική ιδιότητα, οριζόμενα από αυτό με αρμοδιότητα τον έλεγχο της εφαρμογής κώδικα 
εταιρικής διακυβέρνησης, την εποπτεία της διενέργειας εσωτερικού διαχειριστικού ελέγχου και την 
υποβολή σχετικής έκθεσης προς το διοικητικό συμβούλιο για έγκριση.  Η επιτροπή θα χρησιμοποιεί τις 
υπηρεσίες εσωτερικού ελεγκτή για το σκοπό αυτό. 

4. Οι όροι υπηρεσίας των συμβούλων, περιλαμβανομένων των εκτελεστικών συμβούλων, δε θα 
επηρεάζουν την απορρέουσα ανεξαρτησία του διοικητή από τη συμμετοχή του στο ΕΣΚΤ, από τη 
συνθήκη και από το καταστατικό του ΕΣΚΤ.   

5. Η αντιμισθία και οι λοιποί όροι υπηρεσίας των εκτελεστικών συμβούλων και των μη εκτελεστικών 
συμβούλων θα μπορούν να μεταβάλλονται δυσμενώς μετά το διορισμό τους χωρίς προηγούμενη 
διαβούλευση με την ΚΤΚ. 

6. Η Επιτροπή Προσωπικού θα αποτελείται από το διοικητή ως τον πρόεδρο, τον υποδιοικητή, τους δύο 
εκτελεστικούς συμβούλους και από δύο άλλα μέλη που θα διορίζονται από το διοικητικό συμβούλιο για 
θητεία τριών ετών, εκτός εάν παυθούν πριν από τη λήξη της θητείας τους από αυτό, κατόπιν 
αιτιολογημένης εισήγησης του ∆ιοικητή της ΚΤΚ και με τη σύμφωνη γνώμη του διοικητικού συμβουλίου, 
εφόσον διαπιστωθεί μη πλήρης εκτέλεση των καθηκόντων τους.  Συναφώς, η επιτροπή προσωπικού θα 
συνεχίσει να λειτουργεί στη βάση της ισχύουσας μέχρι σήμερα νομοθεσίας, σύμφωνα με την οποία θα 
αποφασίζει κατά πλειοψηφία, σε περίπτωση δε ισοψηφίας θα υπερισχύει η ψήφος του προεδρεύοντος 
της συνεδρίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υποβάλλοντας νέο διαμορφωμένο 
σχέδιο νόμου σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της 
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κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, όπως και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, τάσσεται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο όπως αυτή έχει τελικά 
διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νεές ∆υνάμεις 
τάσσονται εναντίον της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία των Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν 
κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν  υπάρχει αίτημα για αναβολή, παρακαλώ να διατυπωθεί. 

 Υπάρχει αίτημα για αναβολή; 

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Για το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, κύριε Πρόεδρε, θα ζητήσουμε αναβολή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, για να εξεταστούν εκ νέου κάποια θέματα νομοτεχνικής φύσεως.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 Αντιλαμβάνομαι υπάρχει. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι ένας εκ των εισηγητών.  Έχει εξαντληθεί το θέμα και θεωρούμε ότι δε χρειάζεται 
οποιαδήποτε αναβολή, γι’ αυτό και ενιστάμεθα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι το θέμα έχει συζητηθεί στην επιτροπή, άρα εμείς δε θα ταχθούμε υπέρ της 
αναβολής.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θεωρώ ότι είναι ένα θέμα το οποίο μπορεί να περιμένει.  ∆εν πρόκειται να συμβεί τίποτα το ιδιαίτερο 
μέσα στον επόμενο μήνα.  Κατά συνέπεια, συναινούμε στην αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως μέλος της επιτροπής Οικονομικών δηλώνω ότι το θέμα αυτό εξετάστηκε επισταμένα 
και απ’ όλες τις πτυχές, έτυχε πολλών τροποποιήσεων η αρχική πρόταση νόμου και νομίζω ότι δεν υπάρχει 
καθόλου άλλο περιθώριο για συζήτηση και περαιτέρω καθυστέρηση.  Θεωρώ ότι μέσα στο κλίμα που 
δημιουργήθηκε για πολυφωνία στην Κεντρική Τράπεζα και ενδυνάμωση του ρόλου της μέσα στη ∆ημοκρατία, 
πρέπει οπωσδήποτε να ψηφιστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του αιτήματος για αναβολή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι είκοσι επτά.  Τον Πρόεδρο τον μετρήσατε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μετράτε ξανά, κύριοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το αίτημα για αναβολή απορρίπτεται.   

 Προχωρούμε λοιπόν στη δεύτερη ανάγνωση, εκτός αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εν  υπάρχουν. 

 Παρακαλώ, δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου.  Αν δεν έχετε το κείμενο, να σας το φέρουν.  
Επειδή περιελήφθη στα προτεινόμενα για αναβολή, πιθανόν να μην έχετε το κείμενο.  Παρακαλώ τις  
υπηρεσίες της Βουλής να φέρουν το κείμενο της πρότασης νόμου. 

 Ορίστε. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Επί θέματος αρχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί θέματος αρχής, ωραία. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι γεγονός ότι η κατάσταση στην Κεντρική Τράπεζα δεν μπορεί να ικανοποιεί κανέναν, διότι ένα 
μεγάλο μέρος των προβλημάτων τα οποία αντιμετωπίζουμε σήμερα έχουν να κάνουν με θέματα εποπτείας.   

 Όμως, η πρόταση νόμου αυτή έρχεται να αντικαταστήσει τη ντε φάκτο του ενός ανδρός αρχή με 
ουσιαστικά εγκάθετους, που θα τοποθετηθούν στο συμβούλιο.  ∆εν είναι αυτός ο τρόπος με τον οποίο 
ρυθμίζονται θέματα εποπτείας σε άλλες χώρες.  Σε άλλες χώρες γίνεται πολύ προσεκτική μελέτη, κατατίθενται 
απόψεις και είναι μια διαδικασία η οποία παίρνει χρόνια.   

 Στη συγκεκριμένη περίπτωση προτείνεται η εισαγωγή δύο εκτελεστικών συμβούλων χωρίς να 
καθορίζεται ο ρόλος τους στο διοικητικό οργανόγραμμα της τράπεζας, πράγμα που θα επιφέρει διοικητική 
αναστάτωση.  Επί τούτου, επιτρέψετέ μου να πω ότι, εάν οι εισηγητές είχαν υπόψιν τους τις αρχές της χρηστής 
διοίκησης και της εταιρικής διακυβέρνησης, θα έκαναν ακριβώς το αντίθετο, διότι οι αρχές αυτές ενισχύουν το 
ρόλο των ανεξάρτητων και μη εκτελεστικών συμβούλων και όχι των εκτελεστικών. 

 Τέλος, σημειώνω ότι η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα έχει εκφράσει σφοδρότατες αντιδράσεις και 
αντιρρήσεις σ’ αυτό το θέμα και τίθεται το εξής ερώτημα:  Πώς γίνεται από τη μια να ζητούμε από την τρόικα -
στην οποία συμπεριλαμβάνεται η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα- την κατανόησή της σε διάφορες αλλαγές, οι 
οποίες κρίνουμε ότι είναι απαραίτητες, και από την άλλη να προβαίνουμε σ’ αυτή την κίνηση, η οποία είναι 
φανερό ότι μας εκθέτει σε όλο το σύστημα των ευρωπαϊκών κεντρικών τραπεζών, διότι εκλαμβάνεται από 
αυτούς ως μία παρέμβαση στην ανεξαρτησία του θεσμού; 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Παρακαλώ, κύριε Προδρόμου.   



2207 

 

 Μετά ο κ. Παπαδόπουλος, ο κ. Νικολαΐδης και ο κ. Συλλούρης. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι πρόκειται για μία πρόταση νόμου, για μία νομοθετική πρωτοβουλία… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, απλώς υπενθυμίζω ότι υπάρχει μία συναίνεση ότι πρέπει οι παρεμβάσεις μας να είναι μέχρι δύο 
λεπτά, δεδομένου του βεβαρημένου της ημερήσιας διάταξης.  

 Ορίστε, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Το έχω υπόψη μου, κύριε Πρόεδρε, και δε χρειάζεται πραγματικά περισσότερος χρόνος. 

 Πρόκειται για μια νομοθετική πρωτοβουλία, μία πρόταση νόμου, η οποία, νομίζω, είναι πασιφανές ότι 
μέσα στην οικονομική τραγωδία την οποία περνά η Κύπρος είναι όχι απλώς δικαιολογημένη αλλά 
επιβεβλημένη.  Ακούμε στην Κύπρο εδώ και πολύ καιρό από διάφορες πλευρές για τα τραγικά προβλήματα 
ακεραιότητας του συστήματός μας, των θεσμών -μιλώ για το χρηματοοικονομικό σύστημα ειδικότερα- και τα 
κενά στις εποπτικές αρχές.  Λαμβάνεται μία πρωτοβουλία, για να ενισχυθεί η διακυβέρνηση της Κεντρικής 
Τράπεζας.  Λυπάμαι, αλλά, ακούγοντας πράγματα που λέγονται, θα πρέπει να πω ότι οι εκτελεστικοί 
σύμβουλοι που θα διοριστούν θα πρέπει να διοριστούν με σύνεση και φυσικά, εφόσον θα είναι πλήρους 
απασχολήσεως, εξ αντικειμένου θα πρέπει να είναι πολύ πιο σχετικοί με το αντικείμενο απ’ ό,τι ήταν οι 
σύμβουλοι που διορίζονταν τόσα χρόνια.  Λυπάμαι, αλλά επίσης θα πρέπει να πω ότι όσο εγκάθετοι θα είναι -
και δε θα πρέπει να χαρακτηρίζουμε “εγκάθετους” αξιωματούχους τους οποίους διορίζει η πολιτεία αυτή- θα 
είναι λοιπόν τόσο εγκάθετοι όσο ο διοικητής. 

 Γι’ αυτό ειδικά, όταν μέσα από αυτή την πρόταση νόμου εγκαθιδρύεται για πρώτη φορά και επιτροπή 
ελέγχου στην Κεντρική Τράπεζα, αν το ακούσουν εκεί έξω, επειδή αναφέρονται κάποιοι στο εξωτερικό, ότι 
τώρα θα υπάρξει επιτροπή ελέγχου, εκεί είναι που έχουμε πρόβλημα αξιοπιστίας και όχι στο ότι θα έχουμε 
επιτροπή ελέγχου, στο ότι δηλαδή δεν είχαμε μέχρι τώρα και προχωρούσαμε σαν να μη συμβαίνει τίποτε! 

 Εν πάση περιπτώσει, εμείς όχι απλώς πιστεύουμε ότι πρέπει να ψηφιστεί σήμερα αυτή η πρόταση 
νόμου, αλλά περιμένουμε ότι και η εκτελεστική εξουσία θα την αξιοποιήσει, δίνοντας πράγματι στο διοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας καλύτερες δυνατότητες, καλύτερους και περισσότερους ανθρώπινους πόρους, 
συνεργάτες, για να ανταποκριθούν σε αυτή την κρίσιμη αποστολή την οποία όλοι έχουμε υπόψη μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πρόεδρε, εμείς θεωρούμε ότι δε συνιστά παρέμβαση στην ανεξαρτησία της Κεντρικής Τράπεζας αυτή η 
πρόταση νόμου.  Αντίθετα, εμείς θεωρούμε ότι διασφαλίζει την ανεξαρτησία η βελτίωση της λειτουργίας της 
Κεντρικής Τράπεζας, γιατί αυτό που επιδιώκουμε και ο στόχος αυτής της πρότασης νόμου είναι ακριβώς να 
βελτιωθεί και να υποστηριχθεί περαιτέρω η διοίκηση της τράπεζας με τεχνοκρατική υποστήριξη.  Οι σύμβουλοι 
που θα διοριστούν φυσικά θα πρέπει να είναι καταρτισμένοι με σχετική πείρα και θα βοηθούν το διοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας στο να διεκπεραιώσει το πάρα πολύ σημαντικό έργο που έχει να επιτελέσει. 

 Θεωρώ ότι χαρακτηρισμοί όπως “εγκάθετοι” αδικούν και τις προθέσεις των εισηγητών της πρότασης 
νόμου, αλλά θα αδικήσουν, νομίζω, στο τέλος της ημέρας και τα πρόσωπα τα οποία θα κληθούμε να 
διορίσουμε, γιατί εμείς ετοιμάσαμε, προετοιμάσαμε αυτή την πρόταση στη βάση του σχετικού μοντέλου, 
παρόμοιου μοντέλου, που αυτή τη στιγμή ισχύει στην Κεντρική Τράπεζα της Γερμανίας, όπου ακριβώς 
εκτελεστικοί διοικητικοί σύμβουλοι βοηθούν το διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Γερμανίας στο έργο του 
και αυτό είναι που επιδιώκουμε και σήμερα.  

 Ακούσαμε τις απόψεις της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και χαιρόμαστε που αυτές οι απόψεις, που 
έχουν κοινοποιηθεί στη Βουλή μέσα σε ένα εποικοδομητικό κλίμα, στην προσπάθεια να αντιμετωπίσουμε 
κάποιες επιφυλάξεις, μας έχουν βοηθήσει στο να βελτιώσουμε την πρόταση, καθώς έχουμε υιοθετήσει αυτές 
τις εισηγήσεις και τις έχουμε αφομοιώσει στο κείμενο της πρότασης νόμου.  Θεωρούμε ακριβώς ότι, από τη 
στιγμή που αυτοί οι σύμβουλοι δε θα έχουν να κάνουν απολύτως τίποτα με τη νομισματική πολιτική, δε θα 
παρέμβουν με οποιοδήποτε τρόπο στη σχέση του διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας με την Ευρωπαϊκή 
Κεντρική Τράπεζα. 
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 Από εκεί και πέρα, θεωρούμε ότι δεν πέφτει λόγος στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα στο τι θα 
κάνουμε εμείς στους τομείς της εποπτείας, της εσωτερικής λειτουργίας της Κεντρικής Τράπεζας και στην 
καλύτερη εταιρική διακυβέρνηση που επιδιώκουμε να έχει η Κεντρική Τράπεζα.  Αυτά είναι ζητήματα που 
αφορούν την κυριαρχία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  ∆εν επιδιώκει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να έχει 
λόγο σε αυτούς τους τομείς και θεωρούμε ακριβώς ότι όλοι θα πρέπει να επιδιώκουμε να έχουμε μία καλύτερη 
εταιρική διακυβέρνηση, καθώς η καλή εταιρική διακυβέρνηση της Κεντρικής Τράπεζας θα βοηθήσει στην 
καλύτερη διακυβέρνηση και του υπόλοιπου συστήματος.  Το πόσο χρήσιμη είναι η πρότασή μας φαίνεται και 
από το γεγονός ότι επιμέρους πτυχές της πρότασης έχουν ήδη υιοθετηθεί από την Κεντρική Τράπεζα, που 
μετά από τη δική μας πρόταση έχει σπεύσει και έχει εφαρμόσει μία επιτροπή ελέγχου.   

 Επομένως, ελπίζουμε και τα υπόλοιπα μέρη αυτής της πρότασης και τα τμήματα αυτής της πρότασης να 
αξιοποιηθούν από τη διοίκηση της τράπεζας, για να βελτιωθεί και να αναβαθμιστεί η λειτουργία της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης, μετά ο κ. Συλλούρης, μετά ο κ. Περδίκης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η ζωή πρέπει να μας διδάσκει και να μας κάνει σοφότερους και προνοητικότερους.  Η 
Κεντρική Τράπεζα είναι ένας κορυφαίος θεσμός, οι αποφάσεις του οποίου επηρεάζουν καθοριστικά την πορεία 
των πραγμάτων στον τραπεζικό τομέα στον τόπο μας.  Ως θέμα αρχής θεωρούμε ότι όσο πιο πλουραλιστική 
είναι η διαδικασία λήψης απόφασης τόσο μειώνεται ο κίνδυνος για λανθασμένες αποφάσεις ή παραλείψεις. 

 Ταυτόχρονα, ασφαλώς υπάρχει το μείζον θέμα της διαφύλαξης της ανεξαρτησίας των θεσμών και εμείς 
πιστεύουμε ότι μέσα από αυτή τη ρύθμιση γίνεται σεβαστή η ανεξαρτησία των θεσμών.  Το ερώτημα που 
μπαίνει είναι το εξής ασφαλώς:  Μπορεί αυτή η πρόνοια, η σωστή, να τύχει εκμετάλλευσης από κάποιους οι 
οποίοι θέλουν να εκμεταλλευτούν αυτή την πρόνοια, ούτως ώστε να ελέγξουν ή να διορίσουν τους δικούς τους 
στο διοικητικό συμβούλιο;  Ναι, αυτό είναι ένα ενδεχόμενο, το οποίο οφείλουμε και δηλώνουμε ότι θα 
παρακολουθούμε και θα είμαστε έτοιμοι να επανέλθουμε και να ασκήσουμε κριτική, στην περίπτωση την οποία 
απεύχομαι, γιατί οι καιροί είναι τόσο δύσκολοι που τέτοιου είδους πρακτικές θα πρέπει επιτέλους να 
σταματήσουν. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θέλω να στοιχηματίσω αν θα υπάρχει αντίδραση από την Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα ή όχι, αλλά, αν υπάρξει, ακριβώς πρέπει να επιχειρηματολογήσουμε και να πούμε -και αυτό έπρεπε 
να μας διδάξει και η ιστορία και αυτά που ζούμε και εμείς και ο λαός μας σήμερα- ότι ο θεσμός εκείνος ο οποίος 
έπρεπε να προστατεύσει το χρηματοπιστωτικό σύστημα δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι έκανε καλά τη δουλειά 
του!  ∆εν κατάλαβα -ούτε χρειάζεται και μελέτη- πώς μπορούμε να μην ευαισθητοποιηθούμε, ώστε να γίνουν 
κάποιες αλλαγές τουλάχιστον προς την κατεύθυνση του ελέγχου, τουλάχιστον προς την κατεύθυνση της 
συλλογικότητας, που εγώ νόμισα ότι ήταν και θέση όλων των παρατάξεων, διότι με έχουν πλησιάσει και μέλη 
που ήταν στην Κεντρική Τράπεζα που δε διορίστηκαν από την παρούσα κυβέρνηση αλλά από την 
προηγούμενη.  

 Αν κάτι πρέπει να κάνουμε εμείς, είναι να πούμε ότι αυτές οι αλλαγές που επιφέρουμε σήμερα με την 
πρόταση νόμου στην Κεντρική Τράπεζα δεν πρέπει να θεωρούνται αρκετές.  Και, ναι, να συνεννοηθούμε και με 
άλλες κεντρικές τράπεζες, οι οποίες είναι πιο ώριμες, και με την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για 
περισσότερες αλλαγές, αλλαγή της δομής αυτού του θεσμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι, νομίζω, γενικά παραδεκτό ότι η Κεντρική Τράπεζα ως θεσμός δε λειτούργησε και 
δε λειτουργεί, κατά τη δική μου άποψη, ούτε και σήμερα ικανοποιητικά και έχει καταλογιστεί σοβαρή ευθύνη 
στον ίδιο το θεσμό, ακόμα και από τους φίλους μας της τρόικας, στην αδυναμία του εποπτικού ρόλου της 
Κεντρικής Τράπεζας.  Πολλοί έχουν κατηγορήσει γι’ αυτό τον προηγούμενο διοικητή, πολλοί περισσότεροι 
έχουν κατηγορήσει γι’ αυτό το νυν διοικητή. 
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 Με την πρόταση που έχουμε καταθέσει και ελπίζουμε να ψηφιστεί σήμερα οι κατηγορίες πλέον δεν 
μπορούν να απευθύνονται σε ένα και μοναδικό άτομο, διότι υπάρχει ένα μέρος, μικρό αλλά σημαντικό, σε ό,τι 
αφορά ιδιαίτερα τα θέματα που αφορούν την εποπτεία το οποίο μπορεί να κατανεμηθεί και σε εκτελεστικούς 
συμβούλους.   Επιπλέον, θα έλεγα ότι μέσα από αυτή τη νομοθετική ρύθμιση λειτουργεί πλέον με ένα θεσμικό 
τρόπο και το ελεγκτικό συμβούλιο, η ελεγκτική επιτροπή, κάτι που έχει ήδη υποδειχθεί. 

 Εν κατακλείδι, θα έλεγα ότι αυτή η πρόταση νόμου είναι εκσυγχρονιστική και ενισχυτική για την Κεντρική 
Τράπεζα και το ρόλο της, πιο δημοκρατική και πλουραλιστική.  Θα έλεγα μάλιστα σε ό,τι αφορά την ελευθερία 
και την ανεξαρτησία των μελών του διοικητικού συμβουλίου και ιδιαίτερα των εκτελεστικών -προσωπικά έχω 
μία αμφιβολία και μία επιφύλαξη- γιατί είναι τόσο κατοχυρωμένη όσο είναι και του διοικητή, ότι κατά τη δική μου 
την άποψη είναι και ολίγον προβληματική αυτή η υπερβολική ανεξαρτησία. 

 Άρα, καθοδηγούμενοι σε μεγάλο βαθμό και από τις υποδείξεις και τα σχόλια της Ευρωπαϊκής Κεντρικής 
Τράπεζας, έχουμε φτιάξει μια πρόταση νόμου η οποία ενδυναμώνει την ανεξαρτησία της Κεντρικής Τράπεζας 
και την καθιστά περισσότερο δημοκρατική και πλουραλιστική. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου ζήτησε το λόγο. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πραγματικά, εύχομαι και μακάρι αυτή η ευαισθησία και ο υπερβάλλων ζήλος που επιδεικνύεται σήμερα 
να επικρατούσε και στο παρελθόν.  ∆υστυχώς, και είναι με λύπη μου που διαπιστώνω ότι οι επιλογές και οι 
όποιες προτάσεις κατατίθενται στο τέλος της ημέρας δεν έχουν σχέση με το θεσμό, αλλά δυστυχώς με τα 
πρόσωπα τα οποία υπηρετούν τη μια ή την άλλη περίοδο.   

 Ως ΑΚΕΛ, διαχρονικά στηρίξαμε και υποστηρίξαμε και καταθέσαμε και προτάσεις για τον 
εκσυγχρονισμό, τη δημοκρατική λειτουργία, τη διαφάνεια, αλλά και την επαρκή εταιρική διακυβέρνηση εντός 
της Κεντρικής Τράπεζας.  Ήμασταν οι πρώτοι οι οποίοι εγείραμε θέμα αυθαιρεσιών και μονοκρατορικών 
συμπεριφορών, αλλά και της αρχής του ενός στην Κεντρική Τράπεζα.  ∆υστυχώς, απευθυνόμασταν τότε σε 
ώτα μη ακουόντων, οι οποίοι για τους δικούς τους λόγους επέλεγαν να στηρίζουν ακριβώς την αυθαιρεσία και 
τη μονοκρατορία και έδιναν φτερά σε ανθρώπους να αποφασίζουν από μόνοι τους, με αποτέλεσμα να 
φθάσουμε εδώ που έχουμε φθάσει μέσω της ανεπάρκειας ως προς την εποπτεία, μέσω του διάτρητου 
ανεπαρκών εποπτειών. 

 Γι’ αυτό εμείς είχαμε προτείνει τη δημιουργία, για παράδειγμα, επιτροπής ελέγχου,  η οποία είναι 
σίγουρα και στην πρόταση νόμου που έχουν καταθέσει οι συνάδελφοι, αλλά η επιτροπή ελέγχου έχει ήδη 
δημιουργηθεί και είναι ένα βήμα το οποίο πρέπει να χαιρετίσουμε.  «Πρέπει να γίνουν και άλλα βήματα», εμείς 
λέμε.  Έχουμε κοινοποιήσει τις θέσεις μας και δημόσια, αλλά και κατ’ ιδίαν στο διοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας, ότι χρειάζεται να εισαχθεί και ο κώδικας εταιρικής διακυβέρνησης, άλλες επιτροπές, όπως οι 
επιτροπές επενδύσεων, ώστε να υπάρχει και η διαφάνεια, αλλά και η χρηστή διοίκηση. 

 Θα ήθελα να δω τον ίδιο ή και ακόμα περισσότερο ζήλο από τους συναδέλφους, όταν θα συζητήσουμε 
και την Ελεγκτική Υπηρεσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μην πάμε στην Ελεγκτική Υπηρεσία, για να μείνουμε και στα δύο λεπτά, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Τελειώνω, ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

 ∆υστυχώς, ο τρόπος, η επιλογή του να αυξήσουμε απλά και μόνο τον αριθμό, για να μπορούμε, διότι 
περί αυτού πρόκειται, να διορίσουμε περισσότερους, ώστε να υπάρχουν συγκυριακές πλειοψηφίες για τις 
δραματικές αποφάσεις που πρέπει να λαμβάνονται ή λαμβάνονται τώρα με την εξυγίανση της Τράπεζας 
Κύπρου, αυτό μόνο ζημιά μπορεί να κάνει.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, προχωρούμε στην ψηφοφορία. 
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 Ο κ. Κάρογιαν, παρακαλώ. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Σε ό,τι αφορά το συγκεκριμένο θέμα, κύριε Πρόεδρε, εμείς έχουμε από την αρχή τοποθετηθεί ότι 
χρήζουν αλλαγών και εκσυγχρονισμού η Κεντρική Τράπεζα, αλλά και οι διαδικασίες της.  Είχαμε τοποθετηθεί 
από την αρχή σε αυτό το θέμα, κρίνοντας ότι ο τρόπος με τον οποίο ετύγχανε διαχείρισης η Κεντρική Τράπεζα 
δεν ήταν ο καλύτερος, έλειπαν αρκετά πράγματα. 

 Εμείς όμως σήμερα είχαμε ζητήσει την αναβολή όχι για την ακύρωση του περιεχομένου, αλλά απλώς για 
την ενδυνάμωση κάποιων νομοτεχνικών ζητημάτων, που είναι σημαντικά, συν ακόμα ένα λόγο και ελπίζω αυτά 
που θα πω να μην εκληφθούν από κάποιους όπως θέλουν εκείνοι να εκληφθούν.   
∆ηλαδή, αυτή η σπουδή, η επίσπευση ενός ή δύο μηνών, δε νομίζω να άλλαζε δραματικά κάτι στην Κεντρική 
Τράπεζα.  Όμως, για λόγους προφανείς, για λόγους κατανοητούς, η σύγκρουση, η αντιπαράθεση ή ακόμη και η 
έξωθεν υποδαύλιση κάποιων ζητημάτων μόνο κακά και ζημιά μπορούν να προκαλέσουν.  Ήδη αρκετή ζημιά 
προκλήθηκε την προηγούμενη περίοδο.   ∆εν επιρρίπτω ευθύνες σε κανέναν, απλώς καταγράφω γεγονότα 
που αμαύρωσαν και την εικόνα της Κύπρου και της Κεντρικής Τράπεζας και βέβαια είχαν δυσκολέψει και το 
ρόλο και το έργο όλων εκείνων που ήθελαν το συντομότερο δυνατό την εξυγίανση του τραπεζικού συστήματος 
και ταυτόχρονα την άμεση απεμπλοκή μας από αυτές τις διαδικασίες.   

 Ελπίζω και εύχομαι -και να καταγραφεί- τις επόμενες μέρες και βδομάδες να μη μας βρουν αντίπαλους 
ανάμεσά μας οι διάφοροι θεσμοί του κράτους και ελπίζω και εύχομαι να μην έρθει κάποια άλλη επιστολή από 
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα η οποία να ξηλώσει αυτό το οποίο κάνουμε σήμερα.  Γι’ αυτό το λόγο λοιπόν 
είναι σημαντικός ο εκσυγχρονισμός, είναι σημαντικές οι τομές, είναι σημαντικές οι αλλαγές.  Επί της αρχής, 
εμείς συμφωνούμε και για τους εκτελεστικούς, όμως, λέω, αυτή η βιασύνη ελπίζω να μη μας βγει ξινή.  Το 
απεύχομαι.  Ελπίζω όμως να μη συμβεί κάτι τέτοιο τις επόμενες μέρες και βέβαια ο καθένας θα πάρει και τις 
ευθύνες του.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε λοιπόν στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 θέματος στην ημερήσια διάταξη.  
Πρόκειται περί προτάσεως νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 15Α.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5.  

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 17Α.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 60Α.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Υπάρχει.  Ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 8; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και ουδεμίαν αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της προτάσεως νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη.  Την έχετε διαβάσει ή επιθυμείτε να 
αναγνωσθεί; 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ζητούμε αναβολή της συζήτησης του θέματος, διότι έχουμε κάποιες σκέψεις και 
κάποιες προτάσεις και χρειαζόμαστε κάποιο χρόνο επιπλέον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

 Yπάρχει ένσταση στην αιτούμενη αναβολή; 

 O κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς έχουμε ήδη τοποθετηθεί για το θέμα, αλλά, αν κρίνουν κάποιες κοινοβουλευτικές 
ομάδες ότι χρειάζονται κάποιο χρόνο, για να ξαναμελετήσουν το θέμα...  Νομίζω όμως αρχές του Σεπτέμβρη να 
κλείει το θέμα είτε προς τη μία είτε προς την άλλη κατεύθυνση, για να μη μένει εκκρεμότητα, γιατί πρέπει να 
γίνουν οι προγραμματισμοί είτε με την ψήφιση είτε με την καταψήφιση του νομοσχεδίου. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το αίτημα για αναβολή εγκρίνεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 και το υπ’ αριθμόν 7 θέμα στην ημερήσια διάταξη δεν είναι έτοιμα. 

 Τα υπ’ αριθμόν 8 και 9 θέματα, που έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», προτάσεις νόμου, αναβάλλονται. 

 Παρακαλώ, παρακολουθείτε όλοι μήπως έχει γίνει κάποιο λάθος, διότι υπήρξε, όπως αντιλαμβάνεστε, 
ελάχιστος χρόνος και για τις υπηρεσίες να ετοιμάσουν αυτή τη μακρά ημερήσια διάταξη. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών 
Νόμος του 2012», είναι... 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Για τα υπ’ αριθμόν 8 και 9 δεν ξέρω γιατί γίνεται εισήγηση για αναβολή.  ∆εν είπαμε έτσι πράμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είπαμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπήρξε συναίνεση στη σύσκεψη το πρωί για την αναβολή.  Αυτό αντελήφθην και γι’ αυτό περιελήφθη 
και στην ημερήσια διάταξη, ότι αναβάλλονται.  Εάν όμως επιμένετε και θέλετε να διεξαχθεί ψηφοφορία, δηλαδή 
υποβάλλοντας αίτημα ότι πρέπει να συζητηθούν, είμαι έτοιμος να το πράξω. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ, επειδή ήμουν στη συνεδρία, δε θυμάμαι να έγινε κάτι τέτοιο, γι’ αυτό το θέτω.  Ας 
γίνει ψηφοφορία και να ψηφίσουμε ποιοι θέλουν αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει αίτημα για αναβολή λοιπόν;  Εγώ θα ρωτήσω αν υπάρχει αίτημα για αναβολή, διότι ο κ. 
Κωνσταντίνου λέει ότι δεν υπήρξε αίτημα για αναβολή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να θυμίσω απλώς τι ελέχθη τζιαι, αφού κανένας άλλος δεν προθυμοποιείται, να πω εγώ.  Ελέχθη ότι, 
εάν τα υπ’ αριθμόν 8 και 9 θέματα είναι πανομοιότυπα του υπ’ αριθμόν 7 στη φιλοσοφία, αναβάλλονται.  Και 
διευκρινίστηκε ότι είναι, ναι, πανομοιότυπά του.  ∆ιαφορετικά, με ποια λογική δεν προχωρούμε με άλφα 
κατάσταση και προχωρούμε με βήτα στο ίδιο θέμα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και ο κ. Βαρνάβα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να διαφωνούμε πολιτικά σε πολλαπλά ζητήματα.  Πράγματι, αυτό λέχθηκε και 
συζητήθηκε στη σύσκεψη.  Απόλυτο το δικαίωμα της κοινοβουλευτικής ομάδας, των φίλων του ∆ΗΚΟ να τεθεί.  
Θεωρώ ότι, από τη στιγμή που έγινε η συζήτηση και έχουν συνδυαστεί στη φιλοσοφία -καλώς ή κακώς- με το 
προηγούμενο, το υπ’ αριθμόν 7, μπορούμε να τα δούμε όλα το Σεπτέμβρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ο κ. Βαρνάβα και η κ. Αθηνά Κυριακίδου στη συνέχεια. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχει λεχθεί ότι στη σύσκεψη το πρωί δεν έγινε τέτοια αναφορά, να πω ότι έγινε 
αναφορά και μάλιστα υπήρξε και συναίνεση για αναβολή των υπ’ αριθμόν 8 και 9, όπως έχει προηγουμένως 
λεχθεί, συνδυαζομένων με το υπ’ αριθμόν 7.  Αν τίθεται όμως θέμα από πλευράς του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
κύριε Πρόεδρε, τότε να το εξετάσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου, παρακαλώ. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της ουσίας.  Ανεξάρτητα από το αν κάποια φράση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί της ουσίας, όχι, προς το παρόν.  Πρώτα να αποφασίσουμε αν θα προχωρήσουμε. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Όχι, επί διαδικασίας.  Αλλά δε βλέπουμε τη διασύνδεση του υπ’ αριθμόν 7 με το υπ’ αριθμόν 8.  Αν ήταν 
να υπήρχε διασύνδεση, τότε το θέμα θα εντασσόταν μες στον ίδιο νόμο.  ∆ε θα υπήρχε κανένα πρόβλημα να 
ενταχθεί σε διαφορετικούς νόμους, αν υπήρχε διασύνδεση.  Απ’ εκεί και πέρα, επί της ουσίας, αν αποφασιστεί 
αναβολή, έν’ άλλο θέμα.  Αλλά το να διασυνδέονται δύο ανεξάρτητες προτάσεις νόμου εμείς δε θεωρούμε ότι 
είναι θεσμικά και θεμιτά σωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από τις τοποθετήσεις διαφαίνεται ότι, ακόμα και αν δεν υπήρξε συμφωνία για αναβολή, εδώ 
διαμορφώνεται μια πλειοψηφία για αναβολή.  Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει λόγος...  Εφόσον υπάρχει 
επιφύλαξη ή και διαφωνία του ∆ημοκρατικού Κόμματος, να προχωρήσουμε με την αναβολή, δηλαδή τα υπ’ 
αριθμόν 8 και 9 θέματα αναβάλλονται και θα τα δει ξανά η αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών Νόμος του 
2012».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Απ’ ό,τι βλέπω, ∆ΗΣΥ και ΑΚΕΛ είναι υπέρ, το ∆ΗΚΟ θα 
τοποθετηθεί στην ολομέλεια.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για την πρόταση νόμου «Ο περί 
της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Κώστας Κώστα  Γιώργος Περδίκης 

 Η πιο πάνω πρόταση νόμου κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 12 Ιουλίου 2012 από το 
μέλος της κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου.  

 Η εν λόγω πρόταση νόμου εξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, 
στην οποία είχε παραπεμφθεί από την ολομέλεια του σώματος, σε μεγάλο αριθμό συνεδριών της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ των ημερομηνιών 23 Οκτωβρίου 2012 και 2 Ιουλίου 2013. 

 Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Θερμοκηπιούχων, καθώς και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Νέα Αγροτική Κίνηση”, 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου” και “Ευρωαγροτικός”.  
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 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η δημιουργία ρυθμιστικού πλαισίου για τη λειτουργία των λαϊκών 
αγορών στην Κύπρο, προκειμένου να καλυφθεί το κενό που υπάρχει σήμερα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία για το 
εν λόγω θέμα. 

  Ειδικότερα, σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται στη σχετική αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την 
πρόταση νόμου, οι λαϊκές αυτές αγορές θα φέρουν κοντά στον παραγωγό τον καταναλωτή, διασφαλίζοντας 
έτσι την προμήθεια φρέσκων φρούτων και λαχανικών, καθώς και παραδοσιακών προϊόντων που δεν είναι 
τυποποιημένα, διαχωρίζοντάς τα από τα παρασκευασμένα τυποποιημένα τρόφιμα των εργοστασίων, δηλαδή 
τα σπιτικά προϊόντα.   

 Στην ίδια έκθεση αναφέρονται επιπρόσθετα τα ακόλουθα:  

1. Tο υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο περιλαμβάνει μόνο γενικευμένες ρυθμίσεις σε 

 επιμέρους νομοθεσίες, γεγονός που το καθιστά ελλιπές, ανεπαρκές και διάσπαρτο. 

2. H ορθή λειτουργία τέτοιων αγορών θα διασφαλίζει αφενός μεν τα συμφέροντα των παραγωγών, 
αφετέρου δε θα συμβάλλει στην προστασία του καταναλωτή και στην τήρηση των προδιαγραφών 
υγιεινής των προϊόντων. 

3. Με την παρούσα πρόταση νόμου επιδιώκεται η όσο το δυνατό πιο εξαντλητική και αναλυτική ρύθμιση 
της λειτουργίας των λαϊκών αγορών. 

4. Η εν λόγω πρόταση νόμου φιλοδοξεί να ρυθμίσει τη λειτουργία των λαϊκών αγορών, θεσπίζοντας ένα 
νόμο πλαίσιο που θα προστατεύσει τα συμφέροντα και θα επιλύσει τα προβλήματα που υφίστανται 
σήμερα τόσο για τους παραγωγούς όσο και για τους καταναλωτές, διασφαλίζοντας και τις αρχές του 
υγιούς ανταγωνισμού. 

5. Η προτεινόμενη νομοθετική ρύθμιση της λειτουργίας των λαϊκών αγορών καθίσταται στις μέρες μας όλο 
και πιο αναγκαία, αφενός μεν γιατί οι παραγωγοί επιθυμούν να διαθέτουν τα προϊόντα τους στον 
καταναλωτή σε πιο χαμηλές τιμές, αφετέρου δε διότι οι ίδιοι οι καταναλωτές έχουν τη δυνατότητα να 
εξασφαλίζουν πιο φθηνά και φρέσκα προϊόντα, που παράγονται με τις παραδοσιακές μεθόδους και δεν 
είναι τυποποιημένα.  Τέλος, εξασφαλίζεται η δυνατότητα επιλογής από μια μεγάλη ποικιλία φρέσκων 
αγαθών. Επιπρόσθετα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις υποβοηθείται η διατήρηση της υπαίθρου και του 
πληθυσμού της και προστατεύεται η εντόπια παραγωγή, ρύθμιση που αποβαίνει τελικά και προς όφελος 
του ίδιου του καταναλωτή. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων που πραγματοποιήθηκαν κατατέθηκαν τόσο προφορικώς όσο και 
γραπτώς σε υπομνήματα οι απόψεις των εμπλεκόμενων φορέων. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι φορείς, με εξαίρεση το Υπουργείο Εσωτερικών, συμφώνησαν με το σκοπό και το 
πνεύμα της πρότασης νόμου, προβαίνοντας όμως σε επιμέρους σχόλια και παρατηρήσεις προς βελτίωση του 
κειμένου της. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης της εν λόγω πρότασης νόμου και 
λαμβάνοντας υπόψη τις παρατηρήσεις των εμπλεκόμενων φορέων το κείμενό της διαμορφώθηκε αρκετές 
φορές, προκειμένου να συμπεριληφθούν σε αυτό διάφορες επιμέρους εισηγήσεις. Επίσης, στο στάδιο της 
επεξεργασίας και διαμόρφωσης του κειμένου της έγινε εισήγηση από τον ίδιο τον εισηγητή της όπως αλλάξει ο 
τίτλος της πρότασης νόμου, έτσι ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Αγορών 
Γεωργών Νόμος του 2013».  

 Ειδικότερα, έγιναν από τους εμπλεκόμενους φορείς μεταξύ άλλων εισηγήσεις για αλλαγές στα ακόλουθα 
θέματα: 

1. Στη σύνθεση και λειτουργία της Συμβουλευτικής Επιτροπής. 

2. Στις κατηγορίες, καθώς και στα πιστοποιητικά που απαιτούνται για τα προϊόντα που δύναται να 
πωλούνται σε Αγορά Γεωργών. 

3. Στη δυνατότητα συμμετοχής σε Αγορά Γεωργών μόνο του ίδιου του παραγωγού, ο οποίος θα δικαιούται 
να θέτει προς πώληση μόνο δικά του προϊόντα. 

4. Στη δυνατότητα διαχείρισης της Αγοράς Γεωργών από ιδιώτη διαχειριστή. 

5. Στον έλεγχο των υγειονομικών συνθηκών λειτουργίας των Αγορών Γεωργών. 

6. Στον τρόπο καθορισμού των τελών για έκδοση άδειας χρήσης χώρου σε Αγορά Γεωργών. 

7. Στο περιεχόμενο των πληροφοριών που πρέπει να αναγράφονται σε κάθε προϊόν που διατίθεται σε 
Αγορά Γεωργών, καθώς και στους σχετικούς ελέγχους που πρέπει να γίνονται. 
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 Λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω εισηγήσεις, ο εισηγητής της υπό αναφορά πρότασης νόμου, σε 
συνεργασία με τον πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής, διαμόρφωσε το κείμενό της, το οποίο περιλαμβάνει 
πρόνοιες για τη ρύθμιση των ακόλουθων θεμάτων: 

1. Τον ορισμό της Αγοράς Γεωργών και το πεδίο εφαρμογής της προτεινόμενης νομοθεσίας. 

2. Την ίδρυση, τη σύνθεση και το ρόλο της Συμβουλευτικής Επιτροπής.    

3. Την άδεια λειτουργίας και την οριοθέτηση της Αγοράς Γεωργών. 

4. Το ωράριο λειτουργίας της Αγοράς Γεωργών. 

5. Την υποβολή αίτησης, τη χορήγηση άδειας και τον καθορισμό των τελών χρήσης χώρου σε Αγορά 
Γεωργών.  

6. Τον έλεγχο των Αγορών Γεωργών. 

7. Την επιβολή διοικητικού προστίμου. 

8. Την έκδοση κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιον της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται υπέρ της ψήφισης της εν λόγω πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει 
τελικά διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω, και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως 
«Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Αγορών Γεωργών Νόμος του 2013». 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί επί του διαμορφωμένου κειμένου της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή 
της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει μία τροπολογία του ∆ΗΚΟ.  ∆εν ξέρω αν θα πρέπει κάποιος ή αν ενδιαφέρεται κάποιος, ο κ. 
Φυττής, να την εκθέσει στο σώμα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δε δεχόμαστε την αλλαγή του τίτλου, τόσο της νομοθεσίας όσο και του 
περιεχομένου, που είναι η εξής:  Αρχικά κατατέθηκε «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών 
Αγορών Νόμος» και προς το τέλος της συζήτησης έγινε ένας ακατανόητος τίτλος, «Ο περί της Ρύθμισης της 
Λειτουργίας των Αγορών Γεωργών Νόμος».  Αν μπορούσε να έμπαινε “των Αγορών Προϊόντων των Γεωργών”, 
πάει τζιαι να ’ρτει!  Γι’ αυτό και επειδή οι λαϊκές αγορές έχουν καθιερωθεί στην Κύπρο, στην Ελλάδα και αλλού, 
εμείς επιμένουμε να μείνει «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών Νόμος».   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτή είναι η τροπολογία σας; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Προχωρούμε λοιπόν στην τροπολογία του ∆ΗΚΟ.  ∆ε χρειάζεται να διαβαστεί· την έχει επεξηγήσει 
επαρκώς ο κ. Φυττής. 

(H σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου με την αντικατάσταση σ’ αυτό των λέξεων “Αγορά 
Γεωργών”, όπου αυτές απαντώνται και σε οποιαδήποτε γραμματική παραλλαγή, με τις λέξεις “Λαϊκή Αγορά” 
στην αντίστοιχη γραμματική παραλλαγή, με όλες τις συνεπακόλουθες αλλαγές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ήταν φυσικό η πρόταση του κ. Φυττή να προκαλέσει γενική συναίνεση! 

(Γέλια) 

 Η τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος, ως επεξηγήθη από τον κ. Φυττή, εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Ορισμός Λαϊκής Αγοράς.  Άρθρο 4. 

 Προϊόντα που μπορεί να πωλούνται σε Λαϊκή Αγορά.  Άρθρο 5. 

 Σύνθεση της Συμβουλευτικής Επιτροπής.  Άρθρο 6. 

 Σκοπός, ρόλος και αρμοδιότητες της Συμβουλευτικής Επιτροπής.  Άρθρο 7. 

 Άδεια λειτουργίας και οριοθέτηση Λαϊκής Αγοράς.  Άρθρο 8. 

 ∆ιαχείριση λειτουργίας Λαϊκής Αγοράς.  Άρθρο 9. 

 Συμπλεγματοποίηση Λαϊκών Αγορών.  Άρθρο 10. 

 Προσδιορισμός θέσεων εντός της Λαϊκής Αγοράς.  Άρθρο 11. 

 ∆ιαφάνεια.  Άρθρο 12. 

 Μέρα και ώρα λειτουργίας Λαϊκής Αγοράς.  Άρθρο 13. 

 Ανώτατος αριθμός αδειών χρήσης χώρου σε Λαϊκές Αγορές.  Άρθρο 14. 

 Υποβολή αίτησης για εξασφάλιση άδειας χρήσης χώρου σε Λαϊκή Αγορά.  Άρθρο 15. 

 Όροι και προϋποθέσεις παροχής άδειας χρήσης χώρου σε Λαϊκή Αγορά.  Άρθρο 16. 

 Ισχύς άδειας και ανανέωση άδειας χρήσης χώρου σε Λαϊκή Αγορά.  Άρθρο 17. 

 Τέλη χρήσης χώρου σε Λαϊκή Αγορά.  Άρθρο 18. 

 Αρμοδιότητα ελέγχου Λαϊκής Αγοράς.  Άρθρο 19. 

 Ευθύνη και έλεγχος Λαϊκών Αγορών.  Άρθρο 20. 

 ∆ιοικητικό πρόστιμο.  Άρθρο 21. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 22. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 23. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 23; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 23 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 8 Ιουλίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου (ΚΤΚ), της Υπηρεσίας Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών (ΥΕΣΕ), της Συνεργατικής Κεντρικής 
Τράπεζας, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και του Συνδέσμου ∆ιεθνών Τραπεζών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για την επιβολή ειδικού φόρου 
επί των καταθέσεων που κατέχουν φυσικά και νομικά πρόσωπα σε πιστωτικά ιδρύματα στη ∆ημοκρατία, ώστε 
η ημερομηνία καθορισμού της φορολογικής βάσης να προσδιορίζεται ως η τελευταία ημερομηνία του 
προηγούμενου τριμήνου και η ημερομηνία καταβολής του ειδικού φόρου να είναι η τελευταία ημερομηνία του 
τρέχοντος τριμήνου. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στα πλαίσια υλοποίησης 
απόφασης της Ομάδας του Ευρώ, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2013, ο συντελεστής του τραπεζικού τέλους 
αυξήθηκε τον Απρίλιο του 2013 από 0,11% σε 0,15%. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις διατάξεις της σχετικής νομοθεσίας, η ημερομηνία καθορισμού της 
φορολογικής βάσης για την επιβολή του ειδικού φόρου στα πιστωτικά ιδρύματα παρέμεινε η 31η ∆εκεμβρίου 
2012. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, από την 31η ∆εκεμβρίου 2012 μέχρι σήμερα παρατηρήθηκε μετατροπή 
καταθέσεων σε πρωτογενή κεφάλαια και μεγάλη εκροή καταθέσεων, συνολικού ύψους περίπου €18,08 δις, 
μειώνοντας σημαντικά τη φορολογική βάση του υπό αναφορά ειδικού φόρου.  Ειδικότερα, οι καταθέσεις κατά 
την 31η ∆εκεμβρίου 2012 ανέρχονταν στα €70,2 δις, ενώ την 31η Μαρτίου 2013 και την 30ή Μαΐου 2013 
ανέρχονταν στα €63,73 και €52,12 δις, αντίστοιχα.  Σημειώνεται ότι με την οριστικοποίηση της 
ανακεφαλαιοποίησης της Τράπεζας Κύπρου αναμένεται να υπάρξει περαιτέρω μείωση των καταθέσεων. 

 Η πιο πάνω μείωση στις καταθέσεις, η οποία, πρέπει να σημειωθεί, δεν είναι ομοιόμορφη μεταξύ των 
τραπεζικών ιδρυμάτων, αφαιρεί τη δυνατότητα στις διοικήσεις τους να μετακυλίσουν το συνολικό κόστος του 
φορολογικού βάρους του ειδικού φόρου στους καταθέτες, με αποτέλεσμα το τραπεζικό ίδρυμα να επωμίζεται το 
κόστος, γεγονός που επηρεάζει την ευρωστία του. 

 Συναφώς, σύμφωνα με τα όσα κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, λαμβανομένων υπόψη των 
προκλήσεων που αντιμετωπίζουν τα πιστωτικά ιδρύματα, κρίνεται σκόπιμη η τροποποίηση του περί Επιβολής 
Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος Νόμου, ώστε η ημερομηνία καθορισμού της φορολογικής βάσης να 
προσδιορίζεται ως η τελευταία ημερομηνία του προηγούμενου τριμήνου και η ημερομηνία καταβολής του 
ειδικού φόρου να είναι η τελευταία ημερομηνία του τρέχοντος τριμήνου. 

 Με βάση τα πιο πάνω, ο ειδικός φόρος θα καταβάλλεται από τα πιστωτικά ιδρύματα ανά τριμηνία.  Η 
προτεινόμενη νομοθετική ρύθμιση αφορά το φορολογικό έτος 2013 και, σύμφωνα με αυτή, ο ειδικός φόρος θα 
καταβληθεί ως ακολούθως: 

1. Την 31η Μαρτίου 2013 σε ποσοστό 0,0375% επί των συνολικών καταθέσεων πιστωτικού ιδρύματος, ως 
αυτές είχαν την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 
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2. Στις 30 Ιουνίου 2013 σε ποσοστό 0,0375% επί των συνολικών καταθέσεων πιστωτικού ιδρύματος, ως 
αυτές είχαν την 31η Μαρτίου 2013. 

3. Στις 30 Σεπτεμβρίου 2013 σε ποσοστό 0,0375% επί των συνολικών καταθέσεων πιστωτικού ιδρύματος, 
ως αυτές είχαν στις 30 Ιουνίου 2013. 

4. Την 31η ∆εκεμβρίου 2013 σε ποσοστό 0,0375% επί των συνολικών καταθέσεων πιστωτικού ιδρύματος, 
ως αυτές είχαν στις 30 Σεπτεμβρίου 2013. 

 Περαιτέρω, αναφορικά με τη δήλωση και καταβολή του ειδικού φόρου που απαιτείται, σύμφωνα με την 
παράγραφο (α) πιο πάνω, η δήλωση που έχουν ήδη υποβάλει τα πιστωτικά ιδρύματα για το φορολογικό έτος 
2013 και η καταβολή του ενός τετάρτου του ειδικού φόρου για το φορολογικό έτος 2013 θεωρείται ότι καλύπτει 
τη δήλωση και καταβολή που απαιτείται σύμφωνα με την παράγραφο (α) πιο πάνω. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής, όλοι οι αρμόδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν τη 
σύμφωνη γνώμη τους αναφορικά με τις προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις. 

 Σημειώνεται ότι ο γενικός διευθυντής του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου εισηγήθηκε όπως η ημερομηνία 
καταβολής του ειδικού φόρου, που αναφέρεται στην παράγραφο (β) πιο πάνω, αντικατασταθεί με την 31η 
Ιουλίου 2013, αφού έχει παρέλθει η 30ή Ιουνίου 2013 και συναφώς καθίσταται άνευ ουσίας η ψήφιση του 
νομοσχεδίου όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Με την πιο πάνω εισήγηση συμφώνησαν τόσο οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών όσο και οι 
υπόλοιποι φορείς.  Συναφώς, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής αποφάσισαν όπως η εν λόγω εισήγηση 
υιοθετηθεί και γίνουν οι απαραίτητες νομοτεχνικές διορθώσεις επί του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει κατάλληλα 
νομοτεχνικά διαμορφωθεί, σύμφωνα με τα πιο πάνω, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 
«Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 5Α.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος 
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του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 8 Ιουλίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, καθώς και εκπρόσωποι της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση προσωρινής νομοθεσίας για αναστολή της 
εφαρμογής ορισμένων διατάξεων του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμου. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Η μη διεξαγωγή για το έτος 2013 της γραπτής εξέτασης που πραγματοποιείται κάθε έτος από την ειδική 
επιτροπή που προβλέπεται από τις διατάξεις της οικείας νομοθεσίας για την πλήρωση θέσεων εισδοχής 
στη δημόσια υπηρεσία για τις οποίες εφαρμόζεται ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμος. 

2. Η μη κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων των καταλόγων θέσεων που σύμφωνα με την οικεία 
νομοθεσία κατατίθενται κάθε έτος σε σχέση με θέσεις που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της εν λόγω 
νομοθεσίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, λόγω της ανάγκης για συγκράτηση 
των δημόσιων δαπανών και της ακολουθούμενης πολιτικής για αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου 
διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής στη δημόσια υπηρεσία κατά τη διάρκεια του έτους 2013, 
κρίνεται αναγκαία η αναστολή των διατάξεων της νομοθεσίας για την αξιολόγηση υποψηφίων για διορισμό στη 
δημόσια υπηρεσία, καθότι δεν αναμένεται η προκήρυξη και η πλήρωση οποιασδήποτε θέσης κατά τη διάρκεια 
του έτους 2013.   

 Όπως είναι γνωστό, ανάλογα νομοσχέδια για τη θέσπιση προσωρινών διατάξεων για σκοπούς μη 
διεξαγωγής γραπτής εξέτασης κατά το τελευταίο τετράμηνο του 2011 και του 2012 από την ειδική επιτροπή για 
θέσεις εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία υποβλήθηκαν επίσης στη Βουλή και ψηφίστηκαν σε νόμους στη βάση 
των ίδιων δημοσιονομικών περιορισμών που ίσχυαν και για τα έτη 2011 και 2012.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ειδικές διατάξεις για αναστολή της εφαρμογής ορισμένων διατάξεων του Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε εντάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 15, 16 και 17 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εγγύησης της 
Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2013», «Ο περί Εγγύησης της 
Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» και «Ο περί 
Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013».  
∆ΗΚΟ, ∆ΗΣΥ, ΑΚΕΛ, Ε∆ΕΚ βλέπω ότι είναι υπέρ.  Οικολόγοι, Συμμαχία Πολιτών θα τοποθετηθούν στην 
ολομέλεια.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος  

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Ιουλίου 2013.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου 
και ο γενικός διευθυντής της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ). 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η κύρωση με νόμο, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της 
∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών του Λογιστικού της ∆ημοκρατίας Νόμου [Ν. 112(Ι)/2002], της 
συμφωνίας για παροχή ποσοστού εγγύησης ύψους ογδόντα τοις εκατόν (80%) από την Κυπριακή ∆ημοκρατία 
προς την ΑΗΚ για την αποπληρωμή τραπεζικών διευκολύνσεων παρατραβήγματος ύψους μέχρι €20.000.000 
που έχουν παραχωρηθεί από τη FBME Bank Limited στην ΑΗΚ. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η κύρωση με νόμο, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της 
∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών του Λογιστικού της ∆ημοκρατίας Νόμου [Ν. 112(Ι)/2002], της 
συμφωνίας για παροχή ποσοστού εγγύησης ύψους ογδόντα τοις εκατόν (80%) από την Κυπριακή ∆ημοκρατία 
προς την ΑΗΚ για την αποπληρωμή τραπεζικών διευκολύνσεων παρατραβήγματος ύψους μέχρι €10.000.000 
που έχουν παραχωρηθεί από τη Eurobank Cyprus Limited στην ΑΗΚ. 

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η κύρωση με νόμο, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της 
∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών του Λογιστικού της ∆ημοκρατίας Νόμου [Ν. 112(Ι)/2002], της 
συμφωνίας για παροχή ποσοστού εγγύησης ύψους ογδόντα τοις εκατόν (80%) από την Κυπριακή ∆ημοκρατία 
προς την ΑΗΚ για την αποπληρωμή τραπεζικών διευκολύνσεων παρατραβήγματος ύψους μέχρι €10.000.000 
που έχουν παραχωρηθεί από την Alpha Bank Cyprus Limited στην ΑΗΚ. 

 Όπως είναι γνωστό, στα πλαίσια της αντιμετώπισης του προβλήματος ρευστότητας της ΑΗΚ, το οποίο 
προκλήθηκε από τη συσσώρευση των ζημιών που προέκυψαν από την έκρηξη στη ναυτική βάση στο Μαρί την 
11η Ιουλίου 2011, η ΑΗΚ εξασφάλισε πρόσθετες τραπεζικές διευκολύνσεις παρατραβήγματος.  Συναφώς, η 
Βουλή των Αντιπροσώπων στις 27 Οκτωβρίου και στις 3 Νοεμβρίου 2011 κύρωσε με νόμους τις σχετικές 
συμφωνίες παροχής κυβερνητικών εγγυήσεων για την παραχώρηση των εν λόγω τραπεζικών διευκολύνσεων 
παρατραβήγματος από τις FBME Bank Limited, Eurobank Cyprus Limited και Alpha Bank Cyprus Limited προς 
την ΑΗΚ. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι οι συμφωνίες για τις προαναφερθείσες κυβερνητικές εγγυήσεις έχουν λήξει και συναφώς με τους 
προτεινόμενους νόμους προβλέπεται η σύναψη νέων συμφωνιών, ώστε να ανανεωθούν οι τραπεζικές 
διευκολύνσεις που έχουν παραχωρηθεί στην ΑΗΚ.  Όπως ο ίδιος δήλωσε, οι νέες συμφωνίες θα ισχύουν στην 
περίπτωση της παροχής τραπεζικής διευκόλυνσης από τη FBME Bank Limited μέχρι τις 29 Ιουνίου 2014, ενώ 
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στις περιπτώσεις της παροχής των τραπεζικών διευκολύνσεων από τη Eurobank Cyprus Limited και την Alpha 
Bank Cyprus Limited θα ισχύουν μέχρι τις 3 Σεπτεμβρίου 2013 και 30 Οκτωβρίου 2013, αντίστοιχα.  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η παραχώρηση των κυβερνητικών εγγυήσεων προς την ΑΗΚ θα 
γίνει με πλήρη συμμόρφωση προς τις απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση με την παραχώρηση 
κυβερνητικών εγγυήσεων.   

 Ειδικότερα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή με σχετική ανακοίνωσή της καθορίζει ότι μια κυβερνητική εγγύηση, 
για να μη θεωρείται κρατική ενίσχυση, πρέπει να πληρεί τις ακόλουθες προϋποθέσεις:  

1. Ο δανειολήπτης να μην αντιμετωπίζει οικονομικές δυσχέρειες. 

2. Η έκταση της εγγύησης να είναι καθορισμένη και μετρήσιμη. 

3. Η εγγύηση να μην καλύπτει ποσοστό μεγαλύτερο του ογδόντα τοις εκατόν (80%) του οφειλόμενου 
δανείου. 

4. Να καταβάλλεται η τιμή που προβλέπει η αγορά για την εγγύηση.  

 Σε περίπτωση που έστω και μία προϋπόθεση δεν ικανοποιείται, τότε η εγγύηση συνιστά κρατική 
ενίσχυση, η οποία, για να χορηγηθεί μονίμως, πρέπει να υποβληθεί προς τον Έφορο Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων, ο οποίος θα τη διαβιβάσει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για έγκριση.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται την ψήφιση των νομοσχεδίων σε 
νόμο για την κατά νόμο κύρωση των σχετικών συμφωνιών.  

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία των Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 

2. Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013. 

3. Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής.  

 Προχωρούμε λοιπόν στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 15 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 16 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση τώρα του υπ’ αριθμόν 17 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 
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Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 Ιουλίου 2013.  Στη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα Τελωνείων). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του άρθρου 34 του περί Φόρων Κατανάλωσης 
Νόμου με στόχο τη συμμόρφωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τις διατάξεις της Εκτελεστικής Απόφασης της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής με αριθμό 2012/209/ΕΕ, ούτως ώστε από την 1η Ιανουαρίου 2013 τα προϊόντα που 
προορίζονται να χρησιμοποιηθούν ως πρόσθετα για καύσιμα οχημάτων τα οποία υπάγονται στους κωδικούς 
ΣΟ 3811 11 10, 3811 11 90, 3811 19 00 και 3811 90 00 να υπόκεινται στις διατάξεις περί ελέγχου και 
κυκλοφορίας της Οδηγίας 2008/118 ΕΚ. 

 Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού, σύμφωνα με το άρθρο 1 της Εκτελεστικής Απόφασης της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής της 20ής Απριλίου 2012 (2012/209/ΕΕ), η οποία δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στις 24 Απριλίου 2012, από την 1η Ιανουαρίου 2013 τα προϊόντα που υπάγονται στους 
πιο πάνω κωδικούς του παραρτήματος του Κανονισμού (ΕΟΚ) αρ. 2658/87 του Συμβουλίου όπως αυτός 
τροποποιήθηκε με τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 2031/2001 της Επιτροπής υπόκεινται στις διατάξεις περί ελέγχου 
και κυκλοφορίας της Οδηγίας 2008/118/ΕΚ σύμφωνα με το άρθρο 20, παράγραφος 2 της Οδηγίας 2003/96/ΕΚ. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σκοπός της Εκτελεστικής Απόφασης 2012/209/ΕΕ είναι να αποτραπεί η 
φοροδιαφυγή, φοροαποφυγή και κατάχρηση με την υπαγωγή στις διατάξεις περί ελέγχου και κυκλοφορίας της 
Οδηγίας 2008/118/ΕΚ των πιο πάνω προϊόντων, τα οποία προορίζονται να χρησιμοποιηθούν ως πρόσθετα για 
καύσιμα οχημάτων και τα οποία στην περίπτωση αυτή υπόκεινται σε φορολογία σύμφωνα με την Οδηγία 
2003/96/ΕΚ. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η πιο πάνω 
αλλαγή δε συνεπάγεται την επιβολή οποιασδήποτε νέας φορολογίας.  Τα εν λόγω προϊόντα, παρ’ όλο που 
υπόκεινται σε φορολογία σύμφωνα με την Οδηγία 2003/96/ΕΚ, μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2012 δεν υπόκειντο 
στις διατάξεις περί ελέγχου και κυκλοφορίας της Οδηγίας 2008/118/ΕΚ και επομένως δεν ελεγχόταν η 
διακίνησή τους κατά την ενδοκοινοτική κυκλοφορία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερωτώ αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 19 μέχρι τον αριθμό 25 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 26 θέμα είναι «Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των Οπτικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης 
του Επαγγέλματος των Οπτικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013»  

Παρόντες:  

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουλίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Εθνικού Συντονιστή για την Αμοιβαία Αναγνώριση 
Επαγγελματικών Προσόντων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού 
Συμβουλίου Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ), του Συμβουλίου Οπτικών Κύπρου, του Συνδέσμου 
Οπτικών Κύπρου και του Συνδέσμου Πτυχιούχων Οπτομετρών Κύπρου.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του 
Επαγγέλματος των Οπτικών Νόμου [Νόμος αρ. 16(Ι) του 1992, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε] για την ορθότερη 
εναρμόνισή του με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης 
∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά, καθώς και για την καλύτερη εφαρμογή της 
Οδηγίας 2005/36/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 7ης Σεπτεμβρίου 2005 σχετικά με 
την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις 
στη βασική νομοθεσία: 

1. Κατάργηση της διάταξής της που καθορίζει ως απαιτούμενη προϋπόθεση, για σκοπούς εγγραφής 
υπηκόου κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Μητρώο Οπτικών ή στο Μητρώο Τεχνικών 
Οπτικών, το εν λόγω πρόσωπο να έχει τη συνήθη διαμονή του στην Κύπρο. 

2. Εισαγωγή σε αυτήν προνοιών με τις οποίες καθορίζονται τα πιστοποιητικά που πρέπει να υποβάλλουν 
στο Συμβούλιο οι υπήκοοι κρατών μελών που επιθυμούν να ασκούν το επάγγελμα του οπτικού ή του 
τεχνικού οπτικού στη ∆ημοκρατία. 

3. Εισαγωγή σε αυτήν προνοιών με τις οποίες προβλέπεται η προσωρινή παροχή υπηρεσιών από οπτικό 
ή τεχνικό οπτικό που είναι πολίτης κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, νοουμένου ότι πληρούνται 
συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Υγείας, η άμεση προώθηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος για ψήφιση κρίνεται αναγκαία, 
επειδή οι προτεινόμενες με αυτό ρυθμίσεις εμπίπτουν στα μέτρα που έχουν συμφωνηθεί στα πλαίσια του 
Μνημονίου Συναντίληψης για τη σύναψη δανειακής σύμβασης, έπειτα από σχετική αξιολόγηση στην οποία 
προέβη η τρόικα αναφορικά με τη μεταφορά στην εθνική νομοθεσία της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά. 
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 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή υιοθέτησαν τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό κατατέθηκε από την 
εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου  7Β.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των Οπτικών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 27 και 28 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  ΑΚΕΛ, 
∆ΗΣΥ, Ε∆ΕΚ υπέρ, Οικολόγοι στην ολομέλεια.  ∆εν έχω σημείωση για τοποθετήσεις άλλων πλευρών.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια «Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Νίκος Νουρής 

 Χρίστος Μέσης  Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Μαΐου, στις 27 Ιουνίου και στις 4 Ιουλίου 2013.  Το δεύτερο 
νομοσχέδιο μελετήθηκε μαζί με το πρώτο νομοσχέδιο από την επιτροπή στην τελευταία πιο πάνω 
αναφερόμενη συνεδρία της.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών για την εξέταση του πρώτου νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του 
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Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, 
εκπρόσωποι του Γραφείου του Εφόρου Υπηρεσίας Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών, της Παγκύπριας 
Συνεργατικής Συνομοσπονδίας, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και 
της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας. 

 Σκοπός των υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του περί ∆ήμων Νόμου και του περί 
Κοινοτήτων Νόμου, αντίστοιχα, ώστε να επέλθει ίση μεταχείριση μεταξύ των τραπεζών και των συνεργατικών 
πιστωτικών ιδρυμάτων όσον αφορά τα επιβαλλόμενα από τα δημοτικά και κοινοτικά συμβούλια, αντίστοιχα, 
τέλη/δικαιώματα έναντι των εκδιδόμενων επαγγελματικών αδειών και των αδειών επαγγελματικών 
υποστατικών σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί ∆ήμων Νόμου, καθώς και έναντι των εκδιδόμενων 
επαγγελματικών αδειών με βάση τις πρόνοιες του περί Κοινοτήτων Νόμου, αντίστοιχα. 

 Σημειώνεται ότι το δεύτερο νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης του 
πρώτου νομοσχεδίου από την επιτροπή.  Επειδή όμως με το δεύτερο νομοσχέδιο επιδιώκεται η επίτευξη του 
ίδιου σκοπού με αυτόν του πρώτου νομοσχεδίου, κατά τη συζήτηση του οποίου εκφράστηκαν οι απόψεις όλων 
των επηρεαζόμενων πλευρών, η επιτροπή έκρινε πως η συζήτηση του εν λόγω νομοσχεδίου έπρεπε να 
επικεντρωθεί στη διασαφήνιση των προνοιών του, γι’ αυτό αποφάσισε όπως κατά τη συζήτησή του κληθούν 
μόνο εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών επισήμανε στην επιτροπή ότι η κατάθεση των υπό 
αναφορά νομοσχεδίων κρίθηκε αναγκαία έπειτα από σχετική γνωμάτευση του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων, σύμφωνα με την οποία τα μειωμένα τέλη/δικαιώματα που επιβάλλονται από τα δημοτικά και 
κοινοτικά συμβούλια, αντίστοιχα, έναντι των εκδιδόμενων επαγγελματικών αδειών και των αδειών 
επαγγελματικών υποστατικών στα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα σε σχέση με τα αντίστοιχα τέλη/δικαιώματα 
που επιβάλλονται στις τράπεζες συνιστούν ευνοϊκή μεταχείριση και κατ’ επέκταση παράνομη κρατική ενίσχυση 
προς τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα, που αντίκειται προς τους σχετικούς κοινοτικούς κανόνες. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας συμφώνησε με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις των δύο νομοσχεδίων. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Έφορου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων δήλωσε στην επιτροπή πως, 
έπειτα από σχετική καταγγελία του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, τον Ιούλιο του 2006, σε σχέση με το ύψος 
των τελών/δικαιωμάτων που επιβάλλονται για την έκδοση επαγγελματικών αδειών και αδειών επαγγελματικών 
υποστατικών στις τράπεζες και στα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα, κρίθηκε ότι τα μειωμένα τέλη/δικαιώματα 
που επιβάλλονται στα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα για το σκοπό αυτό δεν μπορούσαν να δικαιολογηθούν 
αντικειμενικά, ώστε να θεωρηθούν συμβατά με τους κοινοτικούς κανόνες των κρατικών ενισχύσεων.  
Ειδικότερα, σύμφωνα με τον ίδιο, η επιβολή μειωμένων τελών/δικαιωμάτων στα συνεργατικά πιστωτικά 
ιδρύματα συνιστά ευνοϊκή μεταχείριση και επηρεάζει τις συνθήκες υγιούς ανταγωνισμού στο χρηματοπιστωτικό 
τομέα.  Συναφώς, όπως ανέφερε ο ίδιος, με σκοπό την άρση της παράνομης κρατικής ενίσχυσης προς τα 
συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα ενημέρωσε σχετικά το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών, ώστε 
να προβεί σε τροποποίηση των υπό αναφορά βασικών νομοθεσιών για τον καθορισμό ίδιων 
τελών/δικαιωμάτων που θα επιβάλλονται έναντι των εκδιδόμενων επαγγελματικών αδειών και των αδειών 
επαγγελματικών υποστατικών τόσο για τις τράπεζες όσο και για τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα. 

 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας, στα πλαίσια της εξέτασης του πρώτου 
υπό αναφορά νομοσχεδίου, δήλωσε στην επιτροπή πως διαφωνεί με τις πρόνοιές του, αφού, όπως ανέφερε, 
υπάρχει διαφοροποίηση στους τομείς δραστηριότητας μεταξύ των τραπεζών και των συνεργατικών πιστωτικών 
ιδρυμάτων και συναφώς δικαιολογείται η επιβολή διαφοροποιημένων τελών/δικαιωμάτων έναντι των 
εκδιδόμενων επαγγελματικών αδειών και των αδειών επαγγελματικών υποστατικών μεταξύ τους. 

 Ο εκπρόσωπος της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας δήλωσε ότι υπάρχει διαφορά μεταξύ των 
τραπεζών και των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων, αφού τα τελευταία δεν έχουν ως σκοπό της 
λειτουργίας τους το κέρδος.   

 Ο εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου δήλωσε ότι, με βάση το Μνημόνιο Συναντίληψης 
που υπέγραψε η Κύπρος, από το φετινό Ιούλιο η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου θα ασκεί εποπτεία τόσο στις 
τράπεζες όσο και στα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα, τα οποία θα λειτουργούν με βάση τους ίδιους όρους. 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου δήλωσε ότι το όλο θέμα συναρτάται με το θέμα των 
δημόσιων ενισχύσεων και δήλωσε περαιτέρω ότι τα τέλη που προβλέπονται στον περί ∆ήμων Νόμο για την 
έκδοση επαγγελματικών αδειών και για την έκδοση αδειών επαγγελματικών υποστατικών αποτελούν ανώτατα 
όρια, τα οποία επιβάλλονται από τα δημοτικά συμβούλια με βάση καθορισμένα κριτήρια, όπως παραδείγματος 
χάρη το κεφάλαιο, ο αριθμός του προσωπικού που εργοδοτείται, το μέγεθος του υποστατικού κ.ά.  Με βάση τα 
ισχύοντα τέλη οι τράπεζες πληρώνουν για σκοπούς εξασφάλισης επαγγελματικής άδειας ποσό μέχρι ΛΚ 3.000 
το χρόνο, ενώ τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα μέχρι ΛΚ 500 το χρόνο, ενώ τα αντίστοιχα τέλη για τις άδειες 
επαγγελματικών υποστατικών ανέρχονται σε ΛΚ 450 κατ’ ανώτατο όριο για τις τράπεζες και σε ΛΚ 80 κατ’ 
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ανώτατο όριο για τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα.    

 Ο Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου, σε γραπτό υπόμνημα που απέστειλε στην επιτροπή στα πλαίσια της 
εξέτασης του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου, διατυπώνει τη θέση ότι συμφωνεί με την προτεινόμενη 
τροποποίηση, αφού με την υιοθέτηση των προνοιών του υπό αναφορά νομοσχεδίου θα εξαλειφθεί η 
ανισότητα, η ανομοιομορφία και η δυσμενής διάκριση που παρατηρείται σε σχέση με την επιβολή 
τελών/δικαιωμάτων από τις δημοτικές και τις κοινοτικές αρχές στα υποκαταστήματα των τραπεζών και των 
συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων.  Περαιτέρω, σύμφωνα με το ίδιο υπόμνημα, η ευνοϊκή μεταχείριση των 
συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων με την επιβολή μειωμένων τελών/δικαιωμάτων έναντι των εκδιδόμενων 
επαγγελματικών αδειών και των αδειών επαγγελματικών υποστατικών επηρεάζει αρνητικά τον ανταγωνισμό 
στο χρηματοπιστωτικό τομέα και κατ’ επέκταση παραβιάζει τη συνθήκη για την ίδρυση της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας και τους κοινοτικούς κανόνες των κρατικών ενισχύσεων.  Έτι περαιτέρω, όπως σημειώνεται στο εν 
λόγω υπόμνημα, η υπό αναφορά νόθευση του ανταγωνισμού και η απουσία οποιωνδήποτε θέσεων από τα 
αρμόδια όργανα σχετικά με τη φύση ή τη λογική ή τα κριτήρια που οδήγησαν στην άνιση μεταχείριση των 
τραπεζών και των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων νοθεύει τον ανταγωνισμό στην εσωτερική αγορά, αλλά 
ταυτόχρονα επηρεάζει τις ενδοκοινοτικές συναλλαγές, δημιουργώντας θέματα ενδεχόμενων καταγγελιών 
εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Επιπρόσθετα, στο ίδιο υπόμνημα 
αναφέρεται ότι οι τράπεζες και τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα είναι χρηματοπιστωτικοί οργανισμοί οι 
οποίοι δραστηριοποιούνται στον ίδιο τομέα και ανταγωνίζονται στην ίδια αγορά, παρέχοντας τις ίδιες 
υπηρεσίες, ενώ παράλληλα βάσει του Μνημονίου Συναντίληψης τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα θα τεθούν 
κάτω από την ίδια εποπτική αρχή με τις τράπεζες, δηλαδή την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, γι’ αυτό και δε 
δικαιολογείται οποιαδήποτε διαφοροποίηση μεταξύ τους.   

 Τοποθετούμενοι περαιτέρω σε σχέση με τη θέση που εκφράστηκε από μέλη της επιτροπής σύμφωνα με 
την οποία η διαφοροποίηση στα επιβαλλόμενα τέλη πρέπει να διατηρηθεί λόγω του περιορισμένου κύκλου 
εργασιών των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων έναντι των τραπεζών, στο ίδιο υπόμνημα διασαφηνίζεται 
ότι το εν λόγω επιχείρημα δεν μπορεί να στοιχειοθετηθεί νομικά βάσει των κανόνων του δικαίου των κρατικών 
ενισχύσεων, ενώ ταυτόχρονα αναφέρεται ότι υπάρχουν τράπεζες που έχουν πολύ μικρότερο κύκλο εργασιών 
από συγκεκριμένα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα.  Τέλος, όπως επισημαίνεται στο ίδιο υπόμνημα για το ίδιο 
θέμα, σύμφωνα με σχετική ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τα κριτήρια διάκρισης στην επιβολή ενός 
φόρου εμπίπτουν στη φύση και τη λογική του συστήματος, όταν μεταξύ άλλων σχετίζονται άμεσα με τη βάση 
της σχετικής φορολογίας.  Συναφώς, όπως αναφέρεται, το κράτος θα μπορούσε να φορολογεί τα 
επαγγελματικά υποστατικά ανάλογα με το εμβαδό τους, ενώ η φορολόγηση τους αναλόγως του κύκλου των 
εργασιών των επιχειρήσεων, του μετοχικού τους κεφαλαίου, της νομικής τους μορφής ή της οικονομικής τους 
δραστηριότητας συνιστά μη ορθολογική διάκριση, που δεν μπορεί να δικαιολογηθεί σύμφωνα με τους κανόνες 
των κρατικών ενισχύσεων.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των υπό αναφορά νομοσχεδίων η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα 
στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιές τους.  Περαιτέρω, η επιτροπή ζήτησε από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών όπως καταθέσουν στη Βουλή διαμορφωμένο κείμενο του πρώτου 
υπό αναφορά νομοσχεδίου με σκοπό την τροποποίηση των καθοριζόμενων σ’ αυτό ποσών των 
τελών/δικαιωμάτων που επιβάλλονται έναντι των εκδιδόμενων επαγγελματικών αδειών και των αδειών 
επαγγελματικών υποστατικών από λίρες σε ευρώ.  Παράλληλα, η επιτροπή ζήτησε από τους εκπροσώπους 
του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και της Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας στοιχεία σε σχέση με το 
συνολικό ποσό που καταβάλλουν τόσο οι τράπεζες όσο και τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα για την έκδοση 
των επαγγελματικών αδειών και των αδειών επαγγελματικών υποστατικών, τα οποία κατατέθηκαν γραπτώς.  

 Με βάση τα στοιχεία αυτά 11 τράπεζες μέλη του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, αφού 41 άλλες 
τράπεζες είναι μέλη του Συνδέσμου Ξένων Τραπεζών, κατέβαλαν το 2012 €339.855 ως τέλη επαγγελματικής 
άδειας για τη λειτουργία των 382 υποκαταστημάτων τους, καθώς και €194.306 ως άδειες για τη λειτουργία των 
409 επαγγελματικών υποστατικών τους. 

 Η Παγκύπρια Συνεργατική Συνομοσπονδία σε επιστολή της προς την επιτροπή αναφέρει ότι τα ποσά για 
την έκδοση επαγγελματικών αδειών και αδειών λειτουργίας επαγγελματικών υποστατικών για το έτος 2012 
ανήλθαν σε €130.473,94 και €41.686,93, αντίστοιχα.  

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, ανταποκρινόμενο στο πιο πάνω αίτημα της επιτροπής, κατέθεσε 
διαμορφωμένο κείμενο του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάσσονται υπέρ της ψήφισης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, όπως αυτά 
έχουν διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω, σε νόμους. 
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2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων στην ολομέλεια της Βουλής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπέρ.   

 Και ο κ. Περδίκης λέει υπέρ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 27 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του Τρίτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 28 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Τέταρτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 29 και 30 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ημόσιων 
Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Οι περί Προσφύγων (Συνθήκες 
Υποδοχής Αιτητών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013».  ∆ΗΣΥ, ∆ΗΚΟ υπέρ, οι υπόλοιποι στην 
ολομέλεια.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημόσιων 
Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και για τους κανονισμούς «Οι περί 

Προσφύγων (Συνθήκες Υποδοχής Αιτητών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νίκος Νουρής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης  Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά 
κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουλίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της Υπηρεσίας Ασύλου του 
ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες και του 
Future Worlds Center.  Η Κίνηση για Ισότητα, Στήριξη, Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ), παρ’ όλο που προσκλήθηκε, δεν 
παρευρέθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και 
Υπηρεσιών Νόμου, έτσι ώστε να απαλειφθούν από αυτόν οι πρόνοιές του που αφορούν το δικαίωμα παροχής 
δημόσιου βοηθήματος σε υπηκόους τρίτης χώρας με καθεστώς αιτητή ασύλου ή καθεστώς προσωρινής 
διαμονής για ανθρωπιστικούς λόγους, με βάση τις πρόνοιες του περί Προσφύγων Νόμου, οι οποίοι διαμένουν 
στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας περιοχές αφενός και τα εισοδήματα και οι άλλοι 
οικονομικοί πόροι τους αφετέρου δεν επαρκούν για την ικανοποίηση των υλικών συνθηκών υποδοχής, κατά 
την έννοια των περί Προσφύγων (Συνθήκες Υποδοχής Αιτητών) Κανονισμών, με αποτέλεσμα το δικαίωμα 
παροχής δημόσιου βοηθήματος σε αιτητές ασύλου να ρυθμίζεται αποκλειστικά από τους περί Προσφύγων 
(Συνθήκες Υποδοχής Αιτητών) Κανονισμούς.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Προσφύγων (Συνθήκες Υποδοχής 
Αιτητών) Κανονισμών, έτσι ώστε μεταξύ άλλων: 

1. να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση των προνοιών τους με την Οδηγία 2003/9/ΕΚ του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά με τις ελάχιστες απαιτήσεις για την υποδοχή των αιτούντων άσυλο στα 
κράτη μέλη σχετικά με τη διαμονή και την ελευθερία κυκλοφορίας των αιτητών, 

2. να αντικατασταθεί η υποχρέωση κάλυψης των υλικών συνθηκών υποδοχής σε υπηκόους τρίτης χώρας 
με καθεστώς αιτητή ασύλου μέσω της παραχώρησης δημόσιου βοηθήματος από την παροχή των 
υλικών συνθηκών υποδοχής σε είδος ή υπό τη μορφή οικονομικού βοηθήματος, έτσι ώστε να 
διασφαλίζονται τα ελάχιστα δικαιώματά τους όσον αφορά την πρόσβασή τους σε στέγη και σε άλλες 
συνθήκες υποδοχής, σύμφωνα με τα προβλεπόμενα από το ευρωπαϊκό δίκαιο, 

3. να περιληφθεί σ’ αυτούς πρόνοια για την έκδοση διατάγματος από το Υπουργικό Συμβούλιο για τον 
καθορισμό του ύψους των μηνιαίων επιδομάτων που θα παραχωρούνται στους υπηκόους τρίτης χώρας 
με καθεστώς αιτητή διεθνούς προστασίας που διαμένουν στα κέντρα υποδοχής ή/και φιλοξενίας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, οι αρμόδιες 
αρχές της ∆ημοκρατίας υποχρεούνται, σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί Προσφύγων (Συνθήκες Υποδοχής 
Αιτητών) Κανονισμών, να παρέχουν στους αιτητές διεθνούς προστασίας υλικές συνθήκες υποδοχής, οι οποίες 
περιλαμβάνουν στέγη, τροφή και ρουχισμό, καθώς και οικονομικό βοήθημα για την κάλυψη των καθημερινών 
αναγκών τους.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σε όσους αιτητές δε διαμένουν σε χώρους 
φιλοξενίας παρέχεται οικονομική βοήθεια για την κάλυψη των βασικών αναγκών τους, καθώς και των αναγκών 
στέγασής τους, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου, από τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας.  Συναφώς, όπως αναφέρεται στα ίδια στοιχεία, για να καταστεί εφικτή η 
δυνατότητα χορήγησης σε αιτητές ασύλου δημόσιου βοηθήματος σε είδος, καθώς και η ρύθμιση του 
δικαιώματος παροχής δημόσιου βοηθήματος σε αιτητές ασύλου αποκλειστικά από τους περί Προσφύγων 
(Συνθήκες Υποδοχής Αιτητών) Κανονισμούς, κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών.  Οι προτεινόμενες ρυθμίσεις, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, συνάδουν με τις πρόνοιες της Οδηγίας 
2003/9/ΕΚ, σύμφωνα με τις οποίες οι υλικές συνθήκες υποδοχής μπορούν να παρέχονται σε είδος ή υπό 
μορφή οικονομικού βοηθήματος ή δελτίων ή σε συνδυασμό αυτών. 
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Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 
638/2013, ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2013, είχε εγκρίνει την τροποποίηση των περί Προσφύγων (Συνθήκες 
Υποδοχής Αιτητών) Κανονισμών, για σκοπούς ορθότερης εναρμόνισης με συγκεκριμένα άρθρα της Οδηγίας 
2003/9/ΕΚ του Συμβουλίου της 27ης Ιανουαρίου 2003 σχετικά με τις ελάχιστες απαιτήσεις για την υποδοχή των 
αιτητών ασύλου στα κράτη μέλη, καθώς και καλύτερης εφαρμογής των υπό τροποποίηση βασικών 
κανονισμών.  Σε μεταγενέστερο στάδιο, μετά την επανεξέταση του θέματος από το Υπουργείο Εσωτερικών και 
το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αποφασίστηκε όπως το κείμενο των προτεινόμενων 
κανονισμών, όπως αρχικά είχε εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, τροποποιηθεί περαιτέρω, ώστε να 
καθοριστεί η Υπηρεσία Ασύλου ως η αρμόδια αρχή για τη λήψη απόφασης για τη μορφή της στέγασης που θα 
παραχωρείται σε αιτητές και οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας ως η αρμόδια αρχή για την υλοποίηση της εν 
λόγω απόφασης, σε περίπτωση που η στέγαση παραχωρείται είτε σε χώρο που χρησιμοποιείται για τη 
στέγαση αιτητών κατά τη διάρκεια της εξέτασης αίτησης που υποβάλλεται στα σύνορα είτε σε ιδιωτικές 
κατοικίες, διαμερίσματα, ξενοδοχεία ή άλλους χώρους προσαρμοσμένους ανάλογα για τη στέγαση των 
αιτητών.  Περαιτέρω, αποφασίστηκε όπως το κείμενο των προτεινόμενων κανονισμών, όπως αυτό είχε αρχικά 
εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, τροποποιηθεί περαιτέρω, ώστε, για σκοπούς πληρέστερης 
εναρμόνισης με τις πρόνοιες του άρθρου 2 της Οδηγίας 2003/9/ΕΚ, εκτός από την παροχή στέγης, τροφής και 
ρουχισμού, να παρέχεται στους διαμένοντες στα κέντρα υποδοχής οικονομικό βοήθημα για τα καθημερινά τους 
έξοδα.  Το ύψος του εν λόγω βοηθήματος δε θα καθορίζεται στους περί Προσφύγων (Συνθήκες Υποδοχής 
Αιτητών) Κανονισμούς, αλλά θα καθορίζεται με διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου, και το σύνολο του εν 
λόγω ποσού, όπως επισημαίνεται, δε θα καλύπτεται από τον προϋπολογισμό των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας αλλά από τον προϋπολογισμό της Υπηρεσίας Ασύλου.  Τέλος, στο  κείμενο των προτεινόμενων 
κανονισμών, όπως διαμορφώθηκε μετά την έγκριση του αρχικού κειμένου τους από το Υπουργικό Συμβούλιο, 
περιλήφθηκε πρόνοια, για σκοπούς περαιτέρω συμμόρφωσης με τις πρόνοιες της Οδηγίας 2003/9/ΕΚ, για τον 
περιορισμό του δικαιώματος ελεύθερης διακίνησης των αιτητών σε ορισμένες από τις ελεγχόμενες από την 
κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας περιοχές και τη λήψη απόφασης σε σχέση με τον τόπο διαμονής των αιτητών για 
λόγους δημόσιου συμφέροντος ή δημόσιας τάξης.  Το διαμορφωμένο κείμενο των προτεινόμενων κανονισμών 
όπως αρχικά είχε εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο εγκρίθηκε εκ νέου από αυτό με νέα απόφασή του, 
ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2013, και κατατέθηκε στη Βουλή.           

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων συμφώνησε με τις πρόνοιες του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου και των υπό αναφορά κανονισμών.  Περαιτέρω, όπως ανέφερε η ίδια εκπρόσωπος, 
το υπουργείο της έχει ήδη ετοιμάσει προσχέδιο του διατάγματος, που θα προωθηθεί για έγκριση από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, για τον καθορισμό του επιδόματος που θα παραχωρείται στους αιτητές.  Ειδικότερα, 
όπως ανέφερε η ίδια, με το εν λόγω διάταγμα προτείνεται το ποσό των σαράντα ευρώ (€40) ως το επίδομα 
που θα παραχωρείται στους αιτητές σε μηνιαία βάση για αντιμετώπιση των άμεσων προσωπικών τους 
αναγκών, το οποίο θα αυξάνεται κατά δέκα ευρώ (€10) μηνιαίως για κάθε εξαρτώμενο άτομο που θα διαμένει 
μαζί τους.  Επιπρόσθετα, η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε στην επιτροπή πως για την παραχώρηση των υλικών 
συνθηκών υποδοχής στους αιτητές πρέπει πρώτα να καθοριστεί το ύψος του ποσού που θα παραχωρείται 
από το κράτος για στέγαση, για ένδυση και για τρόφιμα σε είδος ή υπό τη μορφή οικονομικού βοηθήματος ή 
δελτίων με σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και ακολούθως να προκηρυχθούν προσφορές, ώστε 
να επιλεγούν τα καταστήματα και οι επιχειρήσεις που θα συμμετέχουν στο πρόγραμμα παραχώρησης των 
απαιτούμενων υλικών συνθηκών υποδοχής.  Τέλος, η ίδια εκπρόσωπος διευκρίνισε στην επιτροπή πως στους 
αιτητές ασύλου οι οποίοι δε θα διαμένουν σε κέντρα φιλοξενίας αιτητών αλλά σε ιδιωτικές κατοικίες, 
διαμερίσματα, ξενοδοχεία ή σε άλλους χώρους προσαρμοσμένους ανάλογα για τη στέγαση των αιτητών το 
απαιτούμενο ποσό του ενοικίου θα καταβάλλεται άμεσα στον ιδιοκτήτη του ακινήτου και δε θα παραχωρείται 
στον αιτητή ως οικονομική βοήθεια για εκπλήρωση της υποχρέωσης καταβολής του ενοικίου στον ιδιοκτήτη του 
ακινήτου, όπως γίνεται σήμερα. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Υγείας συμφώνησαν με τις πρόνοιες 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και των υπό αναφορά κανονισμών.   

 Η εκπρόσωπος της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες εξέφρασε 
επιφυλάξεις σε σχέση με τις πρόνοιες των υπό συζήτηση κανονισμών, πριν από την ετοιμασία των οποίων δε 
λήφθηκαν οι απόψεις της Υπάτης Αρμοστείας και δεν έγινε διαβούλευση.  Ειδικότερα, όπως επισήμανε η ίδια 
εκπρόσωπος, με τους υπό αναφορά κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση των προνοιών των υπό 
τροποποίηση βασικών κανονισμών με συγκεκριμένα άρθρα της Οδηγίας 2003/9/ΕΚ του Συμβουλίου της 27ης 
Ιανουαρίου 2003 σχετικά με τις ελάχιστες απαιτήσεις για την υποδοχή των αιτητών ασύλου στα κράτη μέλη, η 
οποία όμως έχει αντικατασταθεί από νεότερη Οδηγία η οποία τροποποιεί τις διαδικασίες παροχής υλικών 
συνθηκών υποδοχής στους αιτητές ασύλου.  Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, κατά τον 
καθορισμό του τρόπου παραχώρησης των απαιτούμενων υλικών συνθηκών υποδοχής το κράτος υποχρεούται 
ταυτόχρονα να ορίσει και το ύψος του απαιτούμενου ποσού για κάλυψή τους βάσει του βιοτικού επιπέδου του 
κράτους για διασφάλιση αξιοπρεπούς διαβίωσης των αιτητών ασύλου.  Η ίδια εκπρόσωπος αναρωτήθηκε αν 
το κράτος θα καλύπτει βασικές ανάγκες των αιτητών, όπως παιδικές πάνες, τροφές κ.λπ., ή αν αυτές πρέπει να 
καλύπτονται από το ποσό για τα μικροέξοδα.  Τέλος, η ίδια εκπρόσωπος αναφέρθηκε σε συγκεκριμένες 
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πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών οι οποίες, κατά την άποψή της, αντίκεινται στις πρόνοιες της 
κοινοτικής Οδηγίας με την οποία σκοπείται η εναρμόνιση των υπό τροποποίηση βασικών κανονισμών, καθώς 
και στις πρόνοιες της νέα Οδηγίας που υιοθετήθηκε πολύ πρόσφατα από το Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.    

 Ο εκπρόσωπος του Future Worlds Center εξέφρασε επιφυλάξεις σε σχέση με τις πρόνοιες των υπό 
αναφορά κανονισμών.   Ειδικότερα, σε γραπτό υπόμνημα που κατέθεσε ο ίδιος στην επιτροπή επισημαίνονται 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η αιτιολόγηση της επιχειρούμενης αναθεώρησης του τρόπου παροχής των υλικών συνθηκών υποδοχής 
στους αιτητές ασύλου δεν είναι επαρκής.  Ειδικότερα, λαμβάνοντας υπόψη ότι με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις σκοπείται η μείωση των οικονομικών μεγεθών που απαιτούνται για κάλυψη των αναγκών 
των αιτητών ασύλου, κρίνεται αναγκαία η εκπόνηση και η κοινοποίηση μιας σχετικής οικονομικής 
μελέτης από την εκτελεστική εξουσία που να δικαιολογεί τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, αφού σε 
προηγούμενες παρόμοιες συζητήσεις στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, όπου είχε προταθεί 
με σχετική πρόταση νόμου η κάλυψη των αναγκών των αιτητών ασύλου σε είδος, οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας είχαν αναφέρει ότι 
κάτι τέτοιο θα επιβάρυνε αδικαιολόγητα τον κρατικό προϋπολογισμό. 

2. Εκφράζονται επιφυλάξεις για το κατά πόσο με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών επιτυγχάνεται 
ορθή εναρμόνιση με τις πρόνοιες της Οδηγίας 2003/9/ΕΚ.   

3. Έχει υιοθετηθεί αναθεωρημένη Οδηγία σχετικά με τις ελάχιστες απαιτήσεις για την υποδοχή αιτητών 
ασύλου στα κράτη μέλη, σύμφωνα με την οποία τα κράτη μέλη οφείλουν να διασφαλίζουν την 
αξιολόγηση των ειδικών αναγκών των ευάλωτων προσώπων εντός εύλογου διαστήματος από την 
ημερομηνία υποβολής αίτησης για άσυλο, καθώς και ότι τα εν λόγω άτομα δικαιούνται ειδικής στήριξης, 
γι’ αυτό και κρίνεται αναγκαία η τροποποίηση του κειμένου των υπό συζήτηση κανονισμών. 

Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας επιβεβαίωσε στην επιτροπή την 
ορθότητα της εναρμόνισης των προνοιών των υπό αναφορά κανονισμών με τις πρόνοιες της Οδηγίας 
2003/9/ΕΚ, ενώ παράλληλα διασαφήνισε στην επιτροπή τους σκοπούς και τις επιδιώξεις αριθμού προνοιών 
τους για τις οποίες εκφράστηκαν επιφυλάξεις.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος διασαφήνισε στην επιτροπή 
πως η νέα κοινοτική Οδηγία που έχει υιοθετηθεί και η οποία τροποποιεί τις διαδικασίες παροχής υλικών 
συνθηκών υποδοχής στους αιτητές ασύλου τίθεται σε εφαρμογή την 19η Ιουλίου 2013, γι’ αυτό και δεν 
προκύπτει οποιοδήποτε κώλυμα στην εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις πρόνοιες της υφιστάμενης 
Οδηγίας 2003/9/ΕΚ με την υιοθέτηση των προτεινόμενων κανονισμών μέχρι την εν λόγω ημερομηνία.       

 Στο στάδιο της μελέτης των προνοιών των υπό συζήτηση κανονισμών ο πρόεδρος και μέλη της 
επιτροπής ζήτησαν πρόσθετα στοιχεία σε σχέση με αυτές.  Ειδικότερα, ο πρόεδρος και μέλη της επιτροπής 
ζήτησαν από τους εκπροσώπους της Υπηρεσίας Ασύλου του Υπουργείου Εσωτερικών και των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όπως καταθέσουν στην 
επιτροπή μεταξύ άλλων στοιχεία σε σχέση με τον αριθμό των αιτήσεων που υποβλήθηκαν από αιτητές ασύλου 
μεταξύ των ετών 2002 και 2013, τον αριθμό των αιτήσεων που εγκρίθηκαν και τη μορφή του καθεστώτος που 
χορηγήθηκε στους αιτητές, το ύψος του δημόσιου βοηθήματος που καταβάλλεται στους αιτητές, καθώς και το 
ύψος του οικονομικού κόστους που θα προκύψει από την υιοθέτηση των προνοιών των υπό αναφορά 
κανονισμών σε σχέση με την επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισμού. Επίσης, η επιτροπή ζήτησε να 
πληροφορηθεί αν έγινε η αναγκαία προεργασία για εφαρμογή των υπό εξέταση σχεδίων νόμου, ποια θα είναι η 
αξία των δελτίων που θα δίνονται, αν υπάρχει πρόνοια για κάλυψη των καθυστερημένων οφειλόμενων ποσών 
του δημόσιου βοηθήματος προς τους αιτητές για την περίοδο των τεσσάρων προηγούμενων μηνών, πόσοι 
αιτητές ενοικιάζουν κατοικίες και πόσοι διαμένουν σε κέντρα υποδοχής. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο η Υπηρεσία Ασύλου, ανταποκρινόμενη στο πιο πάνω αίτημα της επιτροπής, 
κατέθεσε τα στοιχεία που της είχαν ζητηθεί.  Με βάση τα στοιχεία αυτά επισημαίνονται τα εξής: «Εξετάστηκαν 
από το 2002 μέχρι και το Μάιο του 2013 43 690 αιτήσεις που αφορούν 48 189 άτομα.  Στο εξής σε παρένθεση 
θα αναφέρεται ο αριθμός και το ποσοστό σε άτομα, διότι μία αίτηση είναι πιθανόν να αφορά πέραν του ενός 
ατόμου. Από αυτές τις αιτήσεις έχουν ληφθεί αποφάσεις για 42 974 αιτήσεις, ποσοστό 98% (47 240 άτομα, 
ποσοστό 98%).  Χορηγήθηκε προσφυγικό καθεστώς σε 189 αιτήσεις, ποσοστό 0,4% (423 άτομα, ποσοστό 
0,9%).  Απορρίφθηκαν 21 914 αιτήσεις, ποσοστό 51% (23 849 άτομα, ποσοστό 50%).  Χορηγήθηκε 
επικουρική/συμπληρωματική προστασία σε 788 αιτήσεις, ποσοστό 1,8% (1 668 άτομα, ποσοστό 3,5%).  
Χορηγήθηκε ανθρωπιστικό καθεστώς σε 418 αιτήσεις, ποσοστό 1% (789 άτομα, ποσοστό 1,6%).  Λήφθηκε 
απόφαση για κλείσιμο φακέλου σε 18 731 αιτήσεις, ποσοστό 44% (19 379 άτομα, ποσοστό 41%).  Απέσυραν 
το αίτημά τους 934 αιτήσεις, ποσοστό 2% (1 132 άτομα, ποσοστό 2,3%).  Αναφέρεται συναφώς ότι πριν 
από την ανάληψη ευθύνης εξέτασης αιτημάτων ασύλου από την Κυπριακή ∆ημοκρατία αρμόδια αρχή εξέτασης 
αιτημάτων ήταν η Υπάτη Αρμοστεία των Ηνωμένων Εθνών, η οποία και χορήγησε προσφυγικό καθεστώς σε 
454 άτομα. Από τα πιο πάνω στατιστικά στοιχεία συνάγεται ότι ποσοστό 2,2% ήταν βάσιμες αιτήσεις.  Σήμερα 
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στο Κέντρο Υποδοχής Αιτητών Ασύλου στην Κοφίνου διαμένουν 63 αιτητές ασύλου.  Η Υπηρεσία Ασύλου 
επιπρόσθετα έχει παύσει το καθεστώς συμπληρωματικής προστασίας σε 629 αιτήσεις (1 431 άτομα).  Οι 
πλείστες των αποφάσεων για παύση έχουν προσβληθεί στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων.  Επιπρόσθετα, 
από ανεπίσημα στοιχεία που τηρεί η Υπηρεσία Ασύλου, έχουν εγκαταλείψει μόνιμα τη ∆ημοκρατία περίπου 1 
530 κάτοχοι διεθνούς προστασίας, που στην πλειοψηφία τους ήταν άτομα που το καθεστώς της 
συμπληρωματικής προστασίας το οποίο κατείχαν έπαυσε από την Υπηρεσία Ασύλου.». 

 Παράλληλα, η Υπηρεσία Ασύλου, κρίνοντας ότι το κείμενο των υπό αναφορά κανονισμών έχρηζε 
περαιτέρω τροποποίησης για νομοτεχνικούς λόγους, κατέθεσε στην επιτροπή διαμορφωμένο κείμενο των υπό 
συζήτηση κανονισμών. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, κατέθεσε στην επιτροπή στοιχεία σύμφωνα με το 
πιο πάνω αίτημα της επιτροπής.  Συναφώς, όπως αναφέρεται στα εν λόγω στοιχεία, το Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει ήδη προβεί σε όλες τις απαιτούμενες ενέργειες, έτσι ώστε με την ψήφιση των 
προτεινόμενων νομοθετημάτων για την κάλυψη των υλικών συνθηκών υποδοχής των αιτητών με δελτία, να 
μπορέσει να εφαρμόσει τις πρόνοιές τους.  Ειδικότερα, όπως αναφέρεται, έπειτα από συνεννόηση με το 
Κυβερνητικό Τυπογραφείο, προωθείται η εκτύπωση των σχετικών δελτίων, ενώ παράλληλα γίνονται όλες οι 
αναγκαίες ενέργειες για μεταφορά των δικαιούχων από το υφιστάμενο μηχανογραφικό σύστημα των ληπτών 
δημόσιου βοηθήματος σε ένα άλλο σύστημα, ως μεταβατικό στάδιο, μέχρι την ολοκλήρωση της ετοιμασίας και 
εφαρμογής μηχανογραφικού συστήματος ειδικά για το σκοπό αυτό.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, 
με την ψήφιση των υπό αναφορά νομοθετημάτων θα ετοιμαστεί η αναγκαία πρόσκληση προς όλες τις 
ενδιαφερόμενες επιχειρήσεις και καταστήματα, ώστε να συμμετάσχουν στο σχέδιο κάλυψης των υλικών 
συνθηκών υποδοχής των αιτητών με δελτία.  Οι πρόνοιες, καθώς και η περιγραφή του εν λόγω σχεδίου, 
σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, θα περιλαμβάνονται σε διάταγμα που θα εκδοθεί δυνάμει των προνοιών του περί 
Προσφύγων Νόμου.  Τέλος, αναφορικά με την υποχρέωση καταβολής των οφειλομένων ποσών του δημόσιου 
βοηθήματος στους αιτητές, όπως επισημαίνεται στα ίδια στοιχεία, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ενημέρωσε στις 8 Ιουλίου 2013 το Υπουργείο Οικονομικών σχετικά με το ύψος των οφειλόμενων 
ποσών στους δικαιούχους για τους μήνες Μάιο και Ιούνιο, έτσι ώστε το Υπουργείο Οικονομικών να ζητήσει από 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων την κατεπείγουσα αποδέσμευση σχετικού κονδυλίου του προϋπολογισμού για 
την κάλυψή τους.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν σχετικά με τις πρόνοιες του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου και των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί, σύμφωνα με 
τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν πως συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου και των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί, 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή του εν λόγω νομοσχεδίου σε νόμο και 
την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών.     

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει στην ολομέλεια της 
Βουλής την παρούσα έκθεση για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, πάμε με τη σειρά.  Ο κ. Λαμάρης, ο κ. Βαρνάβα, ο κ. Περδίκης.  Και έρχομαι απ’ εδώ, ο κ. 
Κυπριανού.  Ωραία! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αναφέρομαι στους περί Προσφύγων Κανονισμούς, με τους οποίους συμφωνούμε επί 
της ουσίας της τροποποίησης που γίνεται και θα ταχθούμε υπέρ.   

 Θέλω όμως να μεταφέρω αυτό που ενιώσαμεν στην επιτροπή Εσωτερικών.  Αυτοί οι τροποποιητικοί 
κανονισμοί έρχονται να αντικαταστήσουν τα χρηματικά επιδόματα σε αιτητές πολιτικού ασύλου και σε άτομα 
που είναι με ειδικό καθεστώς στην Κύπρο με υλικά μέσα, είτε με κουπόνια είτε με χώρους υποδοχής κρατικούς 
είτε με ενοικιασμένους χώρους, ιδιόκτητους είτε ενοικιασμένους και όλα τα συναφή, που κανένας δε διαφωνεί.  
Και αυτή η διαδικασία ξεκίνησε εδώ και μήνες να προετοιμάζεται.  Εκείνο το οποίο μας ανησυχεί ιδιαίτερα είναι 
το γεγονός ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες δεν κατάφεραν να πείσουν, πιστεύω, το σύνολο της επιτροπής ότι είναι 
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έτοιμοι την επομένη της ψήφισης του νόμου να εφαρμόσουν το νέο καθεστώς.  Ούτε ήταν και σε θέση να 
γνωρίζουν και ούτε έγινε καμιά μελέτη για το κόστος, αν τελικά στες σημερινές συνθήκες το κόστος της μιας ή 
της άλλης επιλογής είναι το προσφορότερο.  Και υπάρχουν πάρα πολλά ερωτηματικά.   

 Αν πήρα το λόγο, είναι για να κάνω έκκληση προς τις αρμόδιες υπηρεσίες όσο το δυνατόν πιο σύντομα 
να είναι έτοιμες, γιατί ο καθένας μας αντιλαμβάνεται ότι μιλάμε για ανθρώπους, οι οποίοι βεβαίως, με τα μέτρα 
που έχουν παρθεί τα τελευταία χρόνια, από μερικές χιλιάδες που ήταν αυτή τη στιγμή οι εκκρεμούσες αιτήσεις 
είναι της τάξης των εκατό πενήντα εννιά μόνο, ενώ πριν δέκα χρόνια είχαμε δεκατέσσερις και δεκαπέντε 
χιλιάδες εκκρεμούσες αιτήσεις κάθε χρόνο.   

 Το προτελευταίο που θέλω να επισημάνω είναι ότι ήδη υπάρχει νέα ευρωπαϊκή Οδηγία, την οποία είναι 
υποχρεωμένη η Κυπριακή ∆ημοκρατία να εφαρμόσει μέχρι τις 15, αν δεν κάμνω λάθος, του Ιούλη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 19;  Ε, μέσα στον Ιούλιο.  Και τροποποιούμε τώρα την παλιά νομοθεσία που έχουμε, χωρίς να 
λαμβάνουμε υπόψη τη νέα Οδηγία που έρχεται.  Θα πρέπει και εδώ να είμαστε έτοιμοι μετά τις διακοπές να 
δούμε πώς αντιμετωπίζουμε αυτό το πρόβλημα.   

 Ταυτόχρονα, θεωρούμε πως τα προγράμματα τα οποία καταφέραμε ως πολιτεία και ως κυβέρνηση 
προηγούμενα να εξασφαλίσομε από ευρωπαϊκά κονδύλια, τα οποία…  Μόνο ένα παράδειγμα να αναφέρω.  Για 
όσους εφιλοξενούσαμεν, αιτητές ασύλου, σε ξενώνες τους οποίους ενοικίαζε το κράτος με συμβάσεις, αυτά 
εχορηγούνταν κατά 65% από προγράμματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τώρα έληξαν τα προγράμματα, χωρίς 
να έχουμε μεριμνήσει να ανανεώσουμε οποιοδήποτε πρόγραμμα, άρα και εδώ πρέπει να εγκύψει η αρμόδια 
υπηρεσία, ώστε πραγματικά η αλλαγή τούτη να είναι προς όφελος της χώρας μας οικονομικά και να μη μας 
αφήσει, πολύ περισσότερο, εκτεθειμένους απέναντι σε διεθνείς συμβάσεις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσομε υπέρ του νομοσχεδίου, διότι θεωρούμε ότι η αλλαγή πολιτικής σε σχέση 
με την παροχή δημόσιου βοηθήματος στους αιτητές ασύλου είναι μια αναγκαιότητα σήμερα.  Απλά, θα θέλαμε 
να καλέσουμε το Υπουργείο Εργασίας να προχωρήσει τάχιστα στη σωστή εφαρμογή της νέας πολιτικής, ούτως 
ώστε να διασφαλίζεται η σωστή διαβίωση αυτών των ανθρώπων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης.   

 Μετά ο κ. Ανδρέας Κυπριανού και μετά ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Κουλίας. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήταν πάγιά μας θέση ότι έπρεπε να εγκαταλειφθεί προ πολλού η πολιτική των 
επιδομάτων και η αστόχευτη παροχή επιταγών σε αιτητές πολιτικού ασύλου, αλλά και σε κατόχους του 
καθεστώτος της διεθνούς προστασίας, που είναι και μια δεύτερη κατηγορία που τυγχάνει αυτών των 
ωφελημάτων.  Το γεγονός ότι έχουν παρθεί κάποια μέτρα, με τελευταία αυτό που έχουμε ενώπιόν μας, 
πιστεύω ότι έχουν συμβάλει στη μείωση του αριθμού των αιτητών, αλλά επίσης έχουν συμβάλει και στην 
αποχώρηση από την Κύπρο μεγάλου αριθμού ατόμων που ετύγχαναν καθεστώτος διεθνούς προστασίας.   

 Έχουμε και εμείς δυστυχώς -και πρέπει να το πω- την εντύπωση ότι δεν υπάρχει προετοιμασία από την 
πλευρά των κρατικών υπηρεσιών, για να αντιμετωπίσουν τις επισιτιστικές ανάγκες και τις ανάγκες στέγασης 
αυτών των ανθρώπων, πολλοί από τους οποίους είναι δικαιολογημένα που βρίσκονται στην Κύπρο.  Να μην το 
ξεχάννουμεν αυτό, δεν είναι όλοι απατεώνες και δεν είναι όλοι συντηρούμενοι από τις επιταγές της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Γι’ αυτό είναι και δικιά μας έκκληση προς τις αρμόδιες αρχές τάχιστα να προχωρήσουν στη 
δημιουργία των κατάλληλων υποδομών, ώστε αυτό το, πιστεύω, αίτημα όλης της κοινωνίας και των πολιτικών 
κομμάτων να έχει και πρακτική εφαρμογή και να είναι και οικονομικά συμφέρον.  Γιατί οι πρώτες πληροφορίες, 
τουλάχιστον από κάποιες εκτιμήσεις, είναι ότι με τη νέα μέθοδο πιθανόν να στοιχίζει στο κράτος περισσότερα 
τελικά απ’ ό,τι στοίχιζε με τις επιταγές.  Εναπόκειται λοιπόν στις κρατικές υπηρεσίες να εφαρμόσουν σωστά 
αυτή τη σωστή νομοθεσία που ψηφίζουμε σήμερα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου τελειώνει ουσιαστικά η περίοδος σοβαρών 
κινήτρων τα οποία δημιουργούσαν μία κεντρομόλο, για να έρχονται στην Κύπρο οικονομικοί μετανάστες.  ∆εν 
υπάρχει καμία αμφιβολία -έχει λεχθεί και στην επιτροπή- ότι η συντριπτική πλειοψηφία των αιτητών πολιτικού 
ασύλου ήταν ψωνιστές ασύλου, ήταν οικονομικοί μετανάστες. 

 Υπήρχε μία διαδικασία στην Κύπρο που ξεκινούσε από την αίτηση στην Υπηρεσία Ασύλου, η οποία 
έπαιρνε ένα συγκεκριμένο χρονικό διάστημα, μεγάλο, δυστυχώς, υπήρχε μετά η αίτηση στην Αναθεωρητική 
Αρχή, η οποία έπαιρνε επίσης ένα μεγάλο χρονικό διάστημα, και πολλοί από τους αιτητές κατέληγαν στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο, με αποτέλεσμα για μία τεράστια περίοδο κάποιων χρόνων να απολαμβάνουν τα πολύ 
υψηλά επιδόματα.   

 Αυτό είναι ένα από τα μέτρα, αυτό που ψηφίζομε σήμερα, ότι δηλαδή…  Και πρέπει να πούμε, σε 
παρένθεση, ότι τηρούμε πλήρως τες υποχρεώσεις που έχουμε σε σχέση με τες ευρωπαϊκές Οδηγίες, 
παρέχομε δηλαδή σίτιση, ένδυση και στέγαση σε αυτούς τους ανθρώπους, μέχρι, επαναλαμβάνω, να εξεταστεί 
η αίτησή τους.  Άλλες ενέργειες, όπως διαδικασίες του τύπου “fast track”, δηλαδή να εξετάζεται η αίτηση σε 
σύντομο χρονικό διάστημα, έχουν ήδη υλοποιηθεί, άρα ευελπιστούμε ότι ολοκληρώνεται σήμερα ο κύκλος και η 
πατρίδα μας δε θα είναι πλέον ο παράδεισος των αιτητών πολιτικού ασύλου.  Πλήρωσε πάρα πολλά ο Κύπριος 
φορολογούμενος τα παραθυράκια της νομοθεσίας και αυτούς που με συγκεκριμένο τρόπο καθοδηγούσαν 
όλους αυτούς τους αιτητές, όλους αυτούς τους οικονομικούς μετανάστες προς την αίτηση για πολιτικό άσυλο 
και στο να απολαμβάνουν όλα αυτά τα δικαιώματα, μέχρι να εξεταστεί η αίτησή τους. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Έχω τώρα τον κ. Συλλούρη στον κατάλογό μου.  Είναι ο κ. Κουλίας μετά, ο κ. Σοφοκλής Φυττής και μετά 
ο κ. Γεώργιος Προκοπίου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταγράφω τες παρατηρήσεις του προέδρου της επιτροπής για το κόστος και τη 
δυνατότητα εφαρμογής.  Και λέω ότι, όσον αφορά τη δυνατότητα εφαρμογής, με την ψήφιση το βάρος της 
ευθύνης μεγαλώνει προς την εκτελεστική εξουσία.  Άρα, η Βουλή κάνει σωστά τη δουλειά της, ώστε η 
εκτελεστική εξουσία να ανταποκριθεί.  Όσον αφορά το κόστος, λέω δύο πράγματα.  Το ένα είναι και δική μας 
δουλειά εις το μέλλον να αναθεωρήσουμε κάποια πράματα, ώστε το κόστος, αν μπορεί να χαμηλώσει, να 
χαμηλώσει.  Από την άλλη όμως, το κόστος δεν πρέπει να το βλέπουμε λογιστικά αλλά οικονομικά.  Μια 
πολιτική η οποία μπορεί να κοστίσει βραχυπρόθεσμα περισσότερο, αλλά θα μειώσει τα επιδόματα εις το τέλος 
συνολικά, γιατί θα σμικρύνει ο αριθμός, τότε οικονομικά είναι καλύτερη λύση παρά μια λογιστική προσέγγιση 
σήμερα.   

 Αυτό που θέλω να υπογραμμίσω, να τονίσω, με πολλή ικανοποίηση, είναι την αλλαγή πολιτικής, την 
αλλαγή προσέγγισης που τείνει να σταματήσει τη βιομηχανία παραγωγής πολιτικών προσφύγων, στη βάση 
τάχα της “φιλανθρωπίας”, για να κερδοσκοπούν πολλά γραφεία και πολλά άτομα στην Κύπρο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε, το πολιτικό άσυλο ήταν εφεύρεση της Αθηναϊκής 
∆ημοκρατίας.  Άμα κάποιος ήταν κάτοικος σε μια πολιτεία της εποχής εκείνης που υπήρχε τυραννία, τότε η 
Αθηναϊκή ∆ημοκρατία τον εφιλοξενούσεν και του παρείχε προστασία.  Εμείς όμως τι εκάμναμεν;  Εμείς δε 
δεχόμασταν αιτητές πολιτικού ασύλου!  ∆εχόμασταν αιτητές επιδομάτων!  Και ο ομιλών και ο υποφαινόμενος 
την πρόταση τούτη που έχει το σώμα ενώπιόν του εισηγήθηκέ την πριν δύο χρόνια.  Και προχθές που ήμουν 
εις την επιτροπή του κ. Λαμάρη ένας υπηρεσιακός είπε το εξής:  «Ξέρετε, αυτό που ισχυριζόμαστε, ότι ο νόμος 
που εκάμαμεν το ʼ06 εξομοιώνει τους αιτητές πολιτικού ασύλου με τους δικούς μας που έπαιρναν επιδόματα 
είτε ως μονογονιοί είτε ως οικονομικά χαμηλής τάξεως, αν έθελεν η Κυπριακή ∆ημοκρατία έκαμνέν το, εξίσωνέ 
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τους χατιρικώς.  Και είναι χατιρικώς που τους εξισώσαμε».  Είπε το ένας υπηρεσιακός δηλαδή.  Φυσικά, δε 
χρειαζόταν ο υπηρεσιακός να το πει, ότι ήταν έτσι.  Και πάρα πολλές φορές εδέχτηκα προπηλακισμούς ότι 
είμαι ρατσιστής, φασίστας, εθνικιστής, γιατί έλεγα ότι τούτοι οι κύριοι εμπήκαν σε ένα βασιλικό σύστημα και ο 
Κύπριος φορολογούμενος επλήρωσεν όχι χιλιάδες λίρες, εκατομμύρια λίρες.  Και επιτέλους, ε, τωρά που 
επτωχεύσαμεν εθυμηθήκαμεν να βάλουμεν τζιαι το σωστό σύστημα.  Με την υγειά μας! 

 Ευχαριστώ πολύ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

 Ο κ. Σοφοκλής Φυττής, παρακαλώ. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Τα τελευταία χρόνια, κύριε Πρόεδρε, μεγάλη αναστάτωση υπήρξε μεταξύ του κυπριακού λαού, αλλά και 
εμάς ως αντιπροσώπων του.  Κάθε λίγο και λιγάκι ερχόντουσαν φωτοτυπίες επιταγών των €5.000, των €3.500, 
τα οποία ήταν επιδόματα προς αιτητές ασύλου ή προς άτομα τα οποία πήραν άσυλο, αλλά ήταν άνεργα.  Και 
αυτό αναστάτωνε…  Και με δημοσιεύματα και με ραδιοφωνικές και τηλεοπτικές εκπομπές ο κόσμος 
αναστατωνόταν παραπάνω.  Και με την αυξανόμενη ανεργία… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ, ησυχία! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 …ο κόσμος αγανακτούσε παραπάνω.  Επιτέλους, το κράτος πάει να βάλει μία τάξη.  ∆ε θα πω τις 
λεπτομέρειες.  Απλώς, να πω ότι από το 2002 μέχρι φέτος 43 690 αιτήσεις που αφορούσαν 48 189 άτομα 
εξετάστηκαν.  Άλλα εγκρίθηκαν και ορισμένα απερρίφθησαν και όλοι έπαιρναν επιδόματα, όπως παίρνουν όσοι 
παίρνουν επίδομα, διότι είναι ανάπηροι, είναι πτωχοί, είναι δυσπραγούντες. 

 Λοιπόν, θα τονίσουμε μόνο ότι απ’ εδώ και πέρα θα πρέπει να γίνει μία, όπως λεν και άλλοι συνάδελφοι, 
σισταρισμένη δουλειά.  Από πού θα αγοράζουν, να αγοράζουν τα απαραίτητα, γιατί φοβούμαι ότι στο τέλος 
κάποιοι θα πουλούν ʼπού τα προϊόντα και τα τρόφιμα που θα παίρνουν από τις υπεραγορές!  Θα πηγαίνουν εις 
τες λαϊκές αγορές να τα πουλούσιν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννά ανοίξουν σουπερμάρκετ, δηλαδή; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Σουπερμάρκετ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Όπως επίσης και τα επιδόματα και βεβαίως θα πρέπει να δούμε και τον ανθρώπινο παράγοντα.  Εάν 
πράγματι…  Με τα ενοίκια επίσης φοβούμαι ότι θα γίνουν ματσαράγκες.  Που λέει ότι τα ενοίκια θα πηγαίνουν 
στον ιδιοκτήτη.  Εκεί πρέπει να υπάρξει ιδιαίτερη προσοχή, να μη γίνονται κρυφές και μυστικές συμφωνίες για 
άνοδο του ενοικίου και να πηγαίνουν στο τμήμα να παίρνουν αντί €500, που είναι το πραγματικό ενοίκιο, €700, 
ας πούμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου.  

 Παρακαλώ, σύντομα. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Το θέμα αυτό των αιτητών πολιτικού ασύλου και των πολιτικών προσφύγων βασανίζει εδώ και κάποια 
χρόνια τον κυπριακό λαό και τον έχει φέρει σε δύσκολη θέση.  Κάποτε, όταν η Κύπρος ευημερούσε και 
ευδαιμονούσε, δεν υπήρχε κανένα πρόβλημα αυτοί οι άνθρωποι να παίρνουν αυτά που έπαιρναν, τα 
πλουσιοπάροχα χρηματικά επιδόματα.  Η πατρίδα μας κατέστη ένας ελκυστικός προορισμός γι’ αυτή την 
κατηγορία των ανθρώπων.  ∆εν είμαστε ρατσιστές, έστω και αν μας κατηγόρησαν, αλλά... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ησυχία, παρακαλώ!   

 Παρακαλούνται και οι ομιλητές να είναι σύντομοι, για να τους ακούν οι συνάδελφοί μας! 

 Ορίστε. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Αλλά, επαναλαμβάνω, επειδή η πατρίδα μας βρίσκεται σε μια δυσκολότατη οικονομική κατάσταση... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ και πίσω από τα έδρανα της Βουλής να υπάρξει τάξη, να μην υπάρχουν όρθιοι οι οποίοι να 
κυκλοφορούν, γιατί δημιουργείται μία πολύ άσχημη εικόνα!  Παρακαλώ όσοι θέλουν να περάσουν έξω, να μην 
κυκλοφορούν στους διαδρόμους εντός της αίθουσας της ολομέλειας!  Παρακαλώ! 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Επειδή ο λαός μας έφτασε στο σημείο να βρίσκεται σε κοινωνικά παντοπωλεία, συσσίτια κ.λπ., πλέον 
ήρθε και η ώρα, και έπρεπε προ καιρού να είχε γίνει, να σταματήσουν αυτά τα πλουσιοπάροχα χρηματικά 
επιδόματα γι’ αυτή την κατηγορία ανθρώπων, οι οποίοι να πούμε ότι δεν προσέφεραν και τίποτα, γιατί δε 
δούλεψαν στην πατρίδα μας, ενώ κάποιοι άλλοι, δικοί μας, συμπατριώτες μας, βρίσκονται σε δυσμενέστερη 
θέση έναντι αυτών.  Αυτοί μπήκαν στην κατηγορία των ληπτών δημοσίου βοηθήματος, ενώ κάποιοι 
συνάνθρωποί μας που πρόσφεραν και δούλεψαν και έδωσαν και λεφτά στις κοινωνικές ασφαλίσεις και στο 
κράτος μας, γιατί ορισμένοι τυχαίνει να έχουν ένα μικρό οικόπεδο ή ένα χωράφι πάνω τους, δε δικαιούνται ή -
και να το γνωρίζουν οι συνάδελφοί μας-  τώρα τους βάζουν και υποθήκη αυτή την περιουσία τη μικρή που 
έχουν για τα παιδιά τους και τους ζητούν και τα λεφτά πίσω.  Αυτό να το γνωρίζουμε. 

 Γι’ αυτό πρέπει να μπει μια τάξη.  Και έτσι αυτοί που θα μείνουν να μπορούν να ζουν όπως ζουν και οι 
συμπατριώτες μας, λιτά.  Και, από εκεί και πέρα, να πάψει η πατρίδα μας να είναι ελκυστικός προορισμός για 
όλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ζαχαρίου, παρακαλώ. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Η συγκεκριμένη τροποποίηση δεν έχει καμιά σχέση με την οικονομική κατάσταση της πατρίδας μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε σας ακούσαμε.  Επαναλάβετε. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 ∆εν έχει καμιά σχέση με την οικονομική κατάσταση που σήμερα διέρχεται η πατρίδα μας.  Ήταν εξαρχής 
λάθος να χρησιμοποιηθεί ο Νόμος περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων για τους αιτητές πολιτικού ασύλου και τους 
πρόσφυγες.  Όλες οι χώρες έχουν ξεχωριστό νόμο, έχουν ξεχωριστές πολιτικές, με σεβασμό στις συμβάσεις 
αλλά εντελώς διαφορετικές πολιτικές από αυτές που εφαρμόζουν για τους δικούς τους πολίτες που έχουν 
προβλήματα οικονομικά. 

 Εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού εδώ και δύο χρόνια είχαμε στείλει 
επιστολή στην πρώην Υπουργό Εργασίας με συγκεκριμένες προτάσεις, ώστε να διαχωριστεί από το νόμο των 
δημόσιων βοηθημάτων το θέμα των αιτητών πολιτικού ασύλου.  Έστω και καθυστερημένα, είναι θετική και 
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κρίνεται θετική η απόφαση της κυβέρνησης να διαχωριστεί το όλο θέμα.  Το κάνουμε όχι με ρατσισμό, με 
σεβασμό στις διεθνείς συμβάσεις και στον άνθρωπο, αλλά και με βάση την πρακτική που ακολουθεί κάθε 
ευρωπαϊκή χώρα. 

 Με την ένταξη στο Νόμο περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων το μόνο που προκαλέσαμε ήταν τη δημιουργία 
ρατσισμού στην κυπριακή κοινωνία.  Είδαμε υποθέσεις υποσχετικής “μετεγγραφής” παιδιών από μια οικογένεια 
σε άλλη, για να αυξήσουν το εισόδημά τους, και πολλή πρόκληση σ’ αυτούς που δεν έχουν λεφτά, τους 
συμπατριώτες μας.   

 Θεωρούμε την πράξη της κυβέρνησης θετική, προς τη σωστή κατεύθυνση, προς τα σωστά δεδομένα και 
τη σωστή πρακτική, που όλες οι ευρωπαϊκές χώρες εφαρμόζουν, ενώ εμείς εφαρμόσαμε κάτι εντελώς 
διαφορετικό και καταστήσαμε την Κύπρο πόλο έλξης των αιτητών πολιτικού ασύλου.  Κάποιοι κρίνονται, γιατί 
αργοπόρησαν να εφαρμόσουν αυτές τις πολιτικές και ξοδέψαμε εκατομμύρια λεφτά, που δεν έπρεπε να τα 
ξοδέψουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Έχω σημειωμένους τον κ. Βαρνάβα και τον κ. Θεμιστοκλέους.  Είναι οι τελευταίοι ομιλητές και 
παρακαλώ να είναι σύντομοι.  Θεωρώ ότι το θέμα έχει εξαντληθεί. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα.  

 Εντάξει, δε θα σχολιάσω το τι έχει λεχθεί, για την πρόκληση η οποία υπήρχε έναντι των Κυπρίων 
πολιτών.  Απλώς, θα πω κάτι.  Εγώ θα συμφωνήσω με το συνάδελφο κ. Ζαχαρία, ότι το λάθος να δοθούν αυτά 
τα δικαιώματα σε αυτούς τους ανθρώπους το διαπράξαμε εμείς.  Σωστά, κυρία Χαραλαμπίδου;  Το είπα και σε 
εκπομπή σας κάποτε, ότι εμείς ψηφίσαμε την τροποποίηση του περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων Νόμου το 2006 
και μέσα σε εκείνη την τροποποίηση συμπεριλήφθηκε και ο όρος για τους αιτητές πολιτικού ασύλου.  Άρα, το 
λάθος έγινε από εμάς.  Γι’ αυτό το λόγο σήμερα ως κοινοβούλιο ερχόμαστε να διορθώσουμε ένα λάθος το 
οποίο κάναμε το 2006. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τρία πράγματα.  Πρώτον, για το ρατσισμό, το ρατσισμό η μήτρα που τον γεννά στην 
προκειμένη περίπτωση είναι η απουσία μεταναστευτικής πολιτικής.  Όσοι νομίζουν ότι με την απουσία 
μεταναστευτικής πολιτικής αποφεύγουν το ρατσισμό κάμνουν μεγάλο λάθος.  Τον επιταχύνουν και τον 
πολλαπλασιάζουν.  Το δεύτερο που έχω να πω είναι ότι η μικρή Κύπρος δεν μπορεί να αντέξει την πίεση 
εκατομμυρίων οικονομικών μεταναστών ή ακόμα και πολιτικών μεταναστών, δεν μπορεί να αντέξει μία άοπλη 
εισβολή από όλες τις γωνιές της οικουμένης!  Και το τρίτο που θέλω να πω είναι ότι μεταναστευτική πολιτική 
από αρχαιοτάτων χρόνων -έχει γίνει αναφορά από τον κ. Κουλία- είχαν όλα τα κράτη, τουλάχιστον τα σοβαρά -
και η αρχαία Ρώμη και η Αθήνα και η Σπάρτη, όλες είχαν- τα σοβαρά κράτη, διότι κάποια άλλα κράτη, κύριε 
Προδρόμου, δεν είχαν, με αποτέλεσμα να αφομοιωθούν και να μετατρέψουν τους δικούς τους υπηκόους σε 
δούλους στους ξένους που μπήκαν στην πόλη.   

 Άρα, αυτό που είπε ο κ. Βαρνάβα, ότι σήμερα διορθώνουμε ένα λάθος…  Χαίρομαι για την αποδοχή του 
λάθους και χαίρομαι πολύ περισσότερο για τη διόρθωση του λάθους, αλλά αυτό το πρώτο βήμα δεν πρέπει να 
μείνει μόνο του.  Υπάρχουν άλλα τόσα βήματα που πρέπει να γίνουν, για να ολοκληρωθεί αυτό που λέμε 
“σωστή και καλά μελετημένη μεταναστευτική πολιτική”.   

 Αυτά είχα να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν προχωρούμε  στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 29 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 30 θέμα. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 31 θέμα είναι «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νίκος Νουρής  

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Κυπριανού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, που κατατέθηκε από 
τον κ. Ζαχαρία Κουλία, ανεξάρτητο βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουλίου 2013.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης της πρότασης νόμου, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου 
υπουργείου, καθώς και του Υπουργείου Οικονομικών.  Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) Νόμου (Κεφάλαιο αρ. 219, όπως αυτό έχει τροποποιηθεί έκτοτε), έτσι ώστε η 
μεταβίβαση ακίνητης ιδιοκτησίας ή η εγγραφή τίτλου από ανάδοχους γονείς σε ανάδοχα τέκνα να εξαιρείται 
από την υποχρέωση καταβολής οποιουδήποτε τέλους ή δικαιώματος. 

 Εισάγοντας την πιο πάνω πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής της βουλευτής κ. Ζαχαρίας 
Κουλίας ανέφερε ότι η εν λόγω πρόταση είναι απλή και πρόσθεσε ότι η ψήφισή της δεν αναμένεται να είναι 
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ζημιογόνα για το κράτος, καθώς θα γίνει δυνατή η προώθηση υποθέσεων για τις οποίες σήμερα δε γίνεται 
μεταβίβαση ακίνητης ιδιοκτησίας ή εγγραφή τίτλου. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του 
ίδιου υπουργείου συμφώνησαν με τους σκοπούς και επιδιώξεις της εν λόγω πρότασης νόμου.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι δε φέρει ένσταση στην ψήφιση της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο, όμως επισήμανε ότι πρέπει να εκτιμηθούν οι επιπτώσεις της στα 
δημοσιονομικά έσοδα του κράτους με βάση στοιχεία που αφορούν τον αριθμό τέτοιων υποθέσεων και τα οποία 
έχουν στη διάθεσή τους οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων.  

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αν και δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής, κατέθεσαν σχετική επιστολή σε μεταγενέστερο στάδιο, 
ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, με τις θέσεις και παρατηρήσεις των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας σχετικά με 
την υπό αναφορά πρόταση νόμου. Στην επιστολή αυτή αναφέρεται ότι, παρ’ όλο που ο θεσμός της ανάδοχης 
οικογένειας είναι ένας διαχρονικός θεσμός και υπάρχει μεγάλος αριθμός ανάδοχων οικογενειών, για πρώτη 
φορά ανάδοχη οικογένεια υποβάλλει στις υπηρεσίες αίτημα για δωρεάν μεταβίβαση ακίνητης ιδιοκτησίας από 
τους ανάδοχους γονείς προς παιδιά που ενηλικιώθηκαν, τα οποία και μετά την ενηλικίωσή τους συνεχίζουν να 
διαμένουν μαζί τους.  Το πιο πάνω αίτημα διαβιβάστηκε στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για 
περαιτέρω χειρισμό. Στην ίδια επιστολή σημειώνεται επίσης ότι υπάρχει κατατεθειμένο νομοσχέδιο στη Βουλή 
για τροποποίηση του περί Υιοθεσίας Νόμου, που δίνει τη δυνατότητα σε παιδί που τελούσε υπό τη νομική 
φροντίδα της διευθύντριας των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, αφού συμπληρώσει το δέκατο όγδοο έτος 
της ηλικίας του, να υιοθετηθεί από τους ανάδοχους γονείς του.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε 
νόμο. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί του θέματος κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα είμαστε εναντίον αυτής της πρότασης νόμου, γιατί εκκρεμεί στη Βουλή 
νομοσχέδιο, που ήρθε από την κυβέρνηση, το οποίο ζητά -όταν συζητηθεί, και θα πρέπει να συζητηθεί στη 
λεπτομέρειά του και με πάσαν προσοχή- παιδιά που παίρνουν οικονομική σε ανάδοχες... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό, επειδή αντιλαμβάνομαι ότι είχε εγερθεί και θέμα αναβολής…  Εγείρεται θέμα αναβολής;  Για 
να δω αν το σώμα συναινεί. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ποιος ήγειρε έτσι θέμα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ΗΚΟ είχε εγείρει θέμα το πρωί. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Πότε είπαμε αναβολή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερωτώ τον εισηγητή του θέματος…   

 Ορίστε, κύριε Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, ανέμενα ότι ο κ. Φυττής θα εισηγείτο αυτό που αποφάσισε η κοινοβουλευτική ομάδα· 
μπήκε στην ουσία. Στη σύσκεψη των αρχηγών το πρωί ζητήσαμε αναβολή, όχι γιατί είμαστε υπέρ ή εναντίον, 
αλλά γιατί αναμένεται ότι θα έρθει νομοσχέδιο το οποίο θα αφορά τις υιοθεσίες και είπαμε να συνδυαστεί και να 
συζητηθεί με αυτή την πρόταση νόμου το Σεπτέμβριο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο εισηγητής της πρότασης νόμου συναινεί; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάμνει μου εντύπωση ειλικρινά το γεγονός!  Εδώ παρακάλεσα τον πρόεδρο της 
επιτροπής Εσωτερικών και τα μέλη, και είναι προς πίστη τους κάτω από το φόρτο που είχαν ότι το έκαναν, να 
περάσουν αυτή την πρόταση.  Τι αφορά η πρόταση;  Είναι παιδιά του Γραφείου Ευημερίας που δίνονται σε 
ανάδοχους γονιούς που θέλουν να μεταβιβάσουν την περιουσία και πληρώνουν μεταβιβαστικά στο 
Κτηματολόγιο.  Μα, δεν εκατάλαβα δηλαδή πού ένʾ το πρόβλημα!  Ως δαμαί φτάνει ο νους μας; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει, υπάρχει αίτημα αναβολής.  Υπάρχει ένσταση από τον κ. Κουλία.   

 Ερωτώ το σώμα πόσοι τάσσονται υπέρ της αιτούμενης αναβολής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απορρίπτεται το αίτημα αναβολής.  

 Προχωρώ να ρωτήσω εάν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εφόσον δεν αναβάλλεται, θα πούμε και τους λόγους της θέσης μας.  Μία περίπτωση είναι, κύριε 
Πρόεδρε, όταν ανάδοχη οικογένεια στην οποία εδόθη ένα παιδί από το Τμήμα Ευημερίας για ανατροφή, λόγω 
προβλημάτων των γονιών του, ζητά να τιτλοποιήσει την περιουσία του σ’ αυτό το παιδί. 

 Υπάρχει στη Βουλή νομοσχέδιο, το οποίο θα συζητηθεί -δεν ξέρω από ποια επιτροπή- θα έρθει στην 
ολομέλεια γι’ αυτές τις περιπτώσεις.  Όταν ενηλικιωθεί ένα παιδί που εδόθη σε ανάδοχη οικογένεια, να μπορεί 
να υιοθετηθεί.  Και έτσι θα μπορούν να του δώσουν την περιουσία χωρίς να πληρώσει μεταβιβαστικά, που είναι 
ο κύριος στόχος του εισηγητή με αυτή την πρόταση, του κ. Κουλία, δηλαδή να μην πληρώνουν μεταβιβαστικά.  

 Πρέπει να προσεχθεί ιδιαίτερα, εάν την εγκρίνετε αυτή την πρόταση, γιατί θα ανοίξουν οι ασκοί του 
Αιόλου!  Θα μεταβιβάζουν οι ανάδοχες οικογένειες στα παιδιά τους, στα παιδιά που ανάγιωσαν επί πληρωμή, 
κτήματα, για τα οποία δε θα πληρώνουν μεταβιβαστικά, και εκείνα θα τα πωλούν ύστερα και θα γίνονται πολλές 
ματσαράγκες! 

 Επομένως, ας αφήσουμε το θέμα, είπα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές)  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, μη χρησιμοποιούμε τέτοιες εκφράσεις!  Εντός των ορίων της κοσμιότητος! 

 Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 
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Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Με πολλή κοσμιότητα...   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές)  

 Είπα τίποτε το παράξενο; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είπες “ματσαράγκες”!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Η μία περίπτωση που εισηγείται ο κ. Κουλίας σήμερα να εγκριθεί θα πρέπει να αντιμετωπιστεί, κατά τη 
γνώμη μας, στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου, που έστειλε η κυβέρνηση και εκκρεμεί στη Βουλή, για 
την υιοθεσία αυτών των παιδιών, έστω και αν είναι άνω των δεκαοκτώ.  Με αυτό τον τρόπο, όταν εγκριθεί και 
θα υιοθετούνται, θα μπορούν οι θετοί τους γονείς να τους μεταβιβάζουν κάποια περιουσία και έτσι δε θα 
πληρώνουν μεταβιβαστικά. 

 Με αυτό το πράγμα που κάνουμε σήμερα, που θα κάνετε, διότι εμείς είμαστε εναντίον, θα ανοίξουν οι 
ασκοί του Αιόλου!   

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κατανοητές οι ενστάσεις του κ. Σοφοκλή Φυττή. 

 Ο κ. Λαμάρης έχει το λόγο και ακολούθως ο κ. Κουλίας. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Με όλη την αγάπη και εκτίμηση που έχω του συναδέλφου, είναι προσβλητική η τοποθέτησή του από 
διάφορες πλευρές και από την πτυχή του ότι είναι μία οικογένεια, αφήνοντας υπονοούμενα... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Έτσι γράφει η έκθεση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Η έκθεση; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ναι!   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Αν γράφει η έκθεση κάτι τέτοιο, δεν το πρόσεξα.  ∆εν υπήρχε τέτοιο αντικείμενο συζήτησης στην 
επιτροπή, ότι ψήφιζε η επιτροπή -και είναι προσβλητικότατο- για μια οικογένεια!  Η επιτροπή ψήφισε γιατί, 
κύριε Πρόεδρε, μέχρι σήμερα γνωρίζουμε όλοι ότι ο καθένας μας μπορεί να μεταβιβάσει στα παιδιά του χωρίς 
μεταβιβαστικά τέλη και εδώ μιλούμε για το δικαίωμα εκείνων των παιδιών που είναι ανάδοχα σε οικογένεια, τα 
οποία μπορεί να τα πάρουν από βρέφη να τα μεγαλώσουν, να μπορεί να μεταβιβαστεί η περιουσία αυτών που 
τα μεγάλωσαν κοντά τους.  Τώρα πού ανακαλύψαμε ότι θα ανοίξει ασκός του Αιόλου, για να γράφει ο ένας του 
άλλου τζιαι να το πουλά τζιαι να κάμνει, λυπούμαστε πάρα πολύ, αλλά προσβάλλει το σώμα και τις διαδικασίες 
του αυτή η πολιτική! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας και ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Νομίζω υπάρχει μια ασυνεννοησία στο προκείμενο.  Εδώ για ποιο ζήτημα μιλούμε;  Τα ορφανά παιδιά ή 
παιδιά από προβληματικές οικογένειες οι κρατικές μας υπηρεσίες, το γνωστό ως “Γραφείο Ευημερίαςˮ, 
βρίσκουν οικογένειες που δέχονται να φιλοξενήσουν αυτά τα παιδιά.  Πολλές φορές γίνεται και επί πληρωμή να 
τα μεγαλώσουν αυτά τα παιδιά, διότι τα παίρνουν και οικογένειες με χαμηλή οικονομική στάθμη και τους βοηθά 
το Γραφείο Ευημερίας, αλλά έχουν μια οικογενειακή θαλπωρή και δύο γονιούς.  ∆εν προχωρούν σε υιοθεσία, 
διότι, για να γίνει μια υιοθεσία, αγαπητέ συνάδελφε, χρειάζονται και ππαράδες!  Πρέπει να πάεις να βρεις 
δικηγόρο, να το υιοθετήσεις, μπορεί να στοιχίσει €1.000, €2.000 και κάτω από το οικονομικό βάρος η πρακτική 
είναι να μην υιοθετούνται τα παιδιά.  Όμως, σε αρκετές περιπτώσεις αυτά τα ανάδοχα παιδιά μένουν με τους 
“ανάδοχους γονείςˮ, όπως τους ονόμασε το Γραφείο Ευημερίας, και τους θετούς γονιούς τους τους θεωρούν 
σαν τους φυσικούς.  Και άμα έρτει η ώρα που αυτοί οι θετοί γονιοί, οι ανάδοχοι, νιώσουν την υποχρέωση να 
παν να κάμουν δωρεά είτε το σπίτι τους ή ένα κομμάτι χωραφούιν, το Κτηματολόγιο τους λέει «κύριε, μα, αν 
δεν έχεις υιοθεσία, εγώ θα σου βάλω μεταβιβαστικά».  Και δεν πρόκειται να γίνει καμιά ούτω καλούμενη 
“ματσαράγκαˮ, όπως ανησυχεί για τα έσοδα του κράτους ο φίλος μου ο Φυττής, διότι το Γραφείο Ευημερίας, για 
να κάμει το Κτηματολόγιο τη μεταβίβαση, θα φέρνει βεβαίωση -οι υπηρεσίες παρακολουθούν ποια είναι τα 
ανάδοχα παιδιά- ότι το έδωσαν του κ. Κουλία και της συζύγου του και θα λέει «κύριε, το μεγάλωσαν αυτοί οι 
άνθρωποι» και θα το βεβαιώνει.  Με τη βεβαίωση του Γραφείου Ευημερίας θα απαλλαγούν των 
μεταβιβαστικών.  Έν’ τόσο απλό δηλαδή!  Εν εκατάλαβα, την αυστηρότητά μας θα την εξαντλήσουμε σε μια 
κατηγορία συμπατριωτών μας, που πραγματικά χρήζουν της βοήθειας του σώματος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα καθαρά ανθρωπιστικό θέμα, το οποίο αποκαθιστά μία αδικία.  ∆ίνει το 
δικαίωμα στους ανάδοχους γονείς να μεταβιβάσουν χωρίς οποιαδήποτε τέλη στο παιδί τους ουσιαστικά κάποια 
περιουσία, αν το επιθυμούν.  Θέλω να τονίσω σε σχέση με αυτό το οποίο είπε ο συνάδελφος ότι τόσο το 
Υπουργείο Εσωτερικών όσο και το Υπουργείο Οικονομικών κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή 
Εσωτερικών συμφώνησαν με αυτή την πρόταση νόμου και εμείς θα την υπερψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αυτό το οποίο ελέχθη τώρα στην ολομέλεια, ότι είναι μία οικογένεια, μία 
περίπτωση, ελέχθη και το πρωί και επειδή εμείς δε δεχόμαστε να ψηφίζουμε οτιδήποτε το οποίο έχει άμεση 
σχέση με μία περίπτωση ή μάλιστα φωτογραφίζει οποιαδήποτε περίπτωση, να πω το εξής, επειδή υπήρξε 
ισχυρισμός:  Θα διαβάσω την έκθεση, κύριε Πρόεδρε, που είναι ξεκάθαρη.  Σε επιστολή του το Γραφείο 
Ευημερίας, την οποία απέστειλε στην επιτροπή Εσωτερικών, το λέει ξεκάθαρα:  «…αναφέρεται ότι, παρ’ όλο 
που ο θεσμός της ανάδοχης οικογένειας είναι ένας διαχρονικός θεσμός και υπάρχει μεγάλος αριθμός 
ανάδοχων οικογενειών, για πρώτη φορά ανάδοχη οικογένεια υποβάλλει στις υπηρεσίες αίτημα για δωρεάν 
μεταβίβαση ακίνητης ιδιοκτησίας από τους ανάδοχους γονείς προς παιδιά που ενηλικιώθηκαν, τα οποία και 
μετά την ενηλικίωσή τους συνεχίζουν να διαμένουν μαζί τους».  Άρα, υπάρχουν πάρα πολλές τέτοιες 
περιπτώσεις, απλά τώρα προς το παρόν σε μια περίπτωση υπήρξε αίτημα.  Άρα, μπορεί με την ψήφιση αυτής 
της νομοθεσίας να υπάρξουν πολύ περισσότερες οικογένειες, γιατί χρειαζόταν να πληρώνουν μεταβιβαστικά 
και τώρα δε θα χρειάζεται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με αριθμούς 32 και 33 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013», πρόκειται περί προτάσεως νόμου, και «Ο περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013», επίσης πρόταση νόμου.  Η  έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Ρυθμίσεως 
Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» και «Ο περί Πολεοδομίας και 

Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Νίκος Νουρής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις νόμου, που κατατέθηκαν 
από τον κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουλίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 
του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του 
Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, του 
Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων και του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης 
και Οικοδομών. 

 Σκοπός των προτάσεων νόμου είναι η τροποποίηση των περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου 
(Κεφάλαιο αρ. 96, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε) και του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου (Νόμος αρ. 
90 του 1972, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε), αντίστοιχα, έτσι ώστε οι καθοριζόμενες στην αντίστοιχη υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία προθεσμίες της υποβολής δήλωσης πρόθεσης και της υποβολής της αίτησης 
για σκοπούς πολεοδομικής αμνηστίας να παραταθούν για έναν επιπλέον χρόνο.  Ειδικότερα, η προθεσμία 
υποβολής δήλωσης πρόθεσης παρατείνεται μέχρι την 30ή Απριλίου 2014, ενώ η υποβολή της σχετικής αίτησης 
μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Σημειώνεται ότι το νομοθετικό σώμα έχει ψηφίσει ακόμα δύο φορές την 
επέκταση των εν λόγω προθεσμιών από τη συμπερίληψη της σχετικής διάταξης στο βασικό νόμο και μετέπειτα. 

 Οι εν λόγω παρατάσεις έχουν στόχο να διευκολύνουν όσο το δυνατό μεγαλύτερο αριθμό πολιτών οι 
οποίοι αντιμετωπίζουν προβλήματα στην έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας για ακίνητα τα οποία έχουν αγοράσει ή για 
εκσυγχρονισμό του τίτλου ιδιοκτησίας τον οποίο ήδη έχουν στην κατοχή τους. 

 Εισάγοντας τις πιο πάνω προτάσεις νόμου στην επιτροπή, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Ανδρέας Κυπριανού δήλωσε πως η περαιτέρω 
επέκταση των καθοριζόμενων προθεσμιών υποβολής δήλωσης πρόθεσης και υποβολής της αίτησης για 
σκοπούς πολεοδομικής αμνηστίας κρίνεται αναγκαία, καθώς η προθεσμία υποβολής δήλωσης πρόθεσης έχει 
εκπνεύσει από τις 30 Απριλίου 2013.  Περαιτέρω, εξέφρασε την άποψη ότι είναι παράδοξο να λαμβάνονται 
δικαστικά μέτρα εναντίον αιτητών για τους οποίους δεν έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία εξέτασης του αιτήματός 
τους για πολεοδομική αμνηστία και ως εκ τούτου θα πρέπει να ληφθούν διορθωτικά μέτρα από τις αρμόδιες 
αρχές.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών συμφώνησε με τους σκοπούς και επιδιώξεις των δύο 
προτάσεων νόμου και παράλληλα ενημέρωσε την επιτροπή ότι το υπουργείο έχει ήδη ετοιμάσει τρία 
νομοσχέδια που ρυθμίζουν συνολικά το θέμα της πολεοδομικής αμνηστίας, με βάση και τη σχετική εμπειρία 
που αποκτήθηκε από την εφαρμογή της μέχρι σήμερα.  Ειδικότερα, ανέφερε ότι αυτά τα νομοσχέδια βρίσκονται 
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ενώπιον της Νομικής Υπηρεσίας για νομοτεχνική επεξεργασία και αναμένεται να κατατεθούν ενώπιον της 
Βουλής με τη νέα της σύνοδο.  Τοποθετούμενος σχετικά με τη λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον αιτητών για 
τους οποίους δεν έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία εξέτασης του αιτήματός τους για πολεοδομική αμνηστία, ο 
ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι οι πλείστοι δήμοι δεν προβαίνουν σε λήψη τέτοιων μέτρων. 

 Οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ και του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και 
Οικοδομών εξέφρασαν την άποψη ότι η πολεοδομική αμνηστία ως προσωρινό μέτρο πολιτικής έχει αποτύχει 
ως προς το σκοπό για τον οποίο είχε υιοθετηθεί, αφού σύμφωνα με τους τελευταίους η πολεοδομική αμνηστία 
είναι μία διαδικασία που κοστίζει ακριβά.  Ειδικότερα, ανέφεραν ότι οι συνεχόμενες επεκτάσεις των σχετικών 
προθεσμιών έχουν εκφυλίσει την εν λόγω πολιτική, καθώς οι παρανομούντες θα αναμένουν νέες παρατάσεις 
και ως εκ τούτου θα συνεχίσουν να μην υποβάλλουν αιτήσεις για σκοπούς πολεοδομικής αμνηστίας.  
Περαιτέρω, οι ίδιοι δήλωσαν ότι η  κύρια στόχευση της πολεοδομικής αμνηστίας πρέπει να παραμείνει η 
διόρθωση των παρανομιών και όχι η αύξηση των κρατικών εσόδων.  Ως εκ τούτου, θα πρέπει να δοθούν 
επιπλέον κίνητρα στους παρανομούντες, για να άρουν την παρανομία. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των προτάσεων νόμου, μέλη της επιτροπής χαιρέτισαν το γεγονός 
ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει προχωρήσει στην ετοιμασία νομοσχέδιων που αφορούν την πολεοδομική 
αμνηστία και τα οποία αναμένεται να κατατεθούν ενώπιον της Βουλής με τη νέα της σύνοδο, ενώ τόνισαν την 
ανάγκη να δοθούν επιπλέον κίνητρα στους παρανομούντες με βάση τις πρόνοιες των εν λόγω νομοσχεδίων για 
υποβολή αιτήσεων για σκοπούς πολεοδομικής αμνηστίας.  Παράλληλα, μέλη της επιτροπής δήλωσαν ότι αυτή 
πρέπει να είναι η τελευταία παράταση που δίνεται για το σκοπό αυτό και τόνισαν την ανάγκη να γίνει 
απολογισμός για τους λόγους που απέτυχε μερικώς το προσωρινό μέτρο της πολεοδομικής αμνηστίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιον της, 
διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ο βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
εισηγούνται την ψήφιση των  προτάσεων νόμου σε νόμους, όπως αυτές έχουν διαμορφωθεί, αφού 
τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013», αντίστοιχα. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί του θέματος κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Περιμένετε ακόμα πέντε λεπτά, δέκα.  Θα κάμω διάλειμμα, είσαστε κουρασμένοι, για να επανέλθουμε με 
τα υπόλοιπα. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε χρεώνω κακές προθέσεις στους εισηγητές, αλλά εγώ θεωρώ ότι αυτό το πρόγραμμα 
περί “πολεοδομικής αμνηστίαςˮ, όπως λέγεται ατυχώς, έχει αποτύχει στο στόχο του και θα αποτύχει ακόμα 
περισσότερο λόγω της οικονομικής κρίσης.  Πιστεύω ότι πρέπει να ειδωθεί από την αρχή το πρόβλημα της 
πολεοδομικής αναρχίας και παρανομίας στην Κύπρο.  Η συντήρηση μίας στρεβλής κατάστασης δεν μπορεί να 
δικαιολογηθεί.  ∆εν είναι η πρώτη φορά που δίνουμε παράταση σε αυτή τη λεγόμενη “αμνηστίαˮ, είναι η 
δεύτερη ή η τρίτη φορά, αν δεν κάνω λάθος, μπορεί και περισσότερες, γι’ αυτό δε θα υποστηρίξω αυτές τις δύο 
προτάσεις νόμου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού και ο κ. Συλλούρης στη συνέχεια. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  ∆ε θα διαφωνήσω με το συνάδελφο.  ∆ε θα έλεγα ότι έχει αποτύχει η 
πολεοδομική αμνηστία, θα έλεγα ότι δεν έχει πετύχει απόλυτα.  Έχουν υποβληθεί 14 500 περίπου αιτήσεις.  
Υπάρχουν όμως στην Κύπρο 120 000 τόσες οικοδομές που δεν έχουν πιστοποιητικό τελικής έγκρισης.  Αν 
προσέξατε, σ’ αυτή την περίπτωση πάμε για ένα χρόνο παράταση, αντί για έξι μήνες που πηγαίναμε 
προηγουμένως.  Ο λόγος είναι ότι, μετά από διαβούλευση που είχαμε με το Υπουργείο Εσωτερικών, υπάρχει 
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πρόθεση από το υπουργείο να αλλάξουν κάποια από τα τέλη, ώστε να μην αποτελούν αντικίνητρο σε κάποιον, 
για να υποβάλει αίτηση για πολεοδομική αμνηστία.  Σκοπός και στόχος είναι να εγγράψουμε νόμιμα όλες τις 
οικοδομές.  Αυτό είναι προς το συμφέρον και της πολιτείας και των πολιτών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης και ο κ. Σαρίκας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Παρ’ όλο που, αν θυμάστε, ήμουν ο εμπνευστής αυτής της πρότασης, που την πρότεινα, την 
επεξεργάστηκα, συμφωνώ ότι πέτυχε μόνο σε πολύ μικρό βαθμό και ότι η οικονομική κρίση, αν δεν 
ακολουθήσουμε τη σωστή προσέγγιση στην εφαρμογή αυτής της πρότασης, θα δημιουργήσει ακόμα 
περισσότερες καθυστερήσεις στην υλοποίησή της.  Όμως, η οικονομική κρίση είναι αυτή που χρειάζεται ακόμα 
περισσότερο την εφαρμογή αυτής της πρότασης, διότι θα φέρει και ευταξία και έσοδα στο κράτος, ως επίσης 
χρειάζεται και μια διεύρυνση στον τρόπο λειτουργίας.  Θα δώσω μόνο ένα παράδειγμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σύντομα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχουμε φτάσει τώρα στο άλλο άκρο.  Παλιά οι επιχειρηματίες ανάπτυξης γης καθυστερούσαν τις άδειες, 
για να αξιοποιούν το χωράφι, όχι σαν κτισμένο αλλά σαν χωράφι, και να το βάζουν στις τράπεζες, για να 
παίρνουν λεφτά και να κτίζουν αλλού. Φτάσαμε τώρα στο σημείο όπου, όταν εκδίδονται τίτλοι, οι ιδιοκτήτες δεν 
παν να πάρουν τους τίτλους, γιατί δε θέλουν να πληρώσουν.  Πρέπει εδώ να γίνει μια άλλη προσέγγιση, ώστε, 
αν ο τίτλος δεν πληρώνεται από το δικαιούχο μέσα σε τακτό χρονικό διάστημα, να δοθεί μια λύση, ή να 
αναστέλλεται η λειτουργία ή να του μπαίνει πρόστιμο κ.λπ.  Άρα, όχι μόνο υπάρχει ανάγκη για επέκταση 
χρονική, αλλά και επέκταση στον τρόπο εφαρμογής και του νόμου, αλλά και άλλων νόμων που έχουν σχέση με 
την τιτλοποίηση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σαρίκας, παρακαλώ. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που πραγματικά δεν έχει πετύχει απόλυτα η πολεοδομική αμνηστία, θεωρούμε 
ότι είναι αναγκαίο να δώσουμε την παράταση, διότι βασικός στόχος της πολεοδομικής αμνηστίας είναι ο 
απεγκλωβισμός χιλιάδων αγοραστών, κυρίως ξένων, οι οποίοι αδυνατούν να αποκτήσουν τίτλους ιδιοκτησίας, 
και η χώρα μας μένει εκτεθειμένη διεθνώς.  Όμως, μέσα από αυτή την παράταση θα πρέπει η κυβέρνηση να 
προβληματιστεί για τους λόγους που υπάρχει αυτή η απροθυμία από τις υπόλοιπες χιλιάδες ενδιαφερομένων 
να υποβάλουν αίτηση και να μας παρουσιάσει κάποια κίνητρα, ούτως ώστε να επιδειχθεί το ανάλογο 
ενδιαφέρον, ούτως ώστε να καταφέρει αυτή η αμνηστία να πετύχει το στόχο που έχει τεθεί από την αρχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 32 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Ο κ. Περδίκης ενίσταται.  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 33 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε ένσταση και γι’ αυτό, αντιλαμβάνομαι, κύριε Περδίκη, έτσι; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Βέβαια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με αριθμούς 34 και 35 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Προστασίας της 
Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013»…  

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή θεωρούμε ότι δεν έχει τελειώσει, δεν έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση στην 
επιτροπή, και ο λόγος για τον οποίο το θεωρούμε αυτό είναι ότι υπήρξαν και αντιπροτάσεις από τους 
επηρεαζομένους, και επειδή και εμείς πιστεύουμε ότι πρέπει να δοθεί ένα εύλογο χρονικό διάστημα επιπλέον, 
ώστε να υπάρξει είτε μια διαπραγμάτευση είτε μια συζήτηση μεταξύ επηρεαζομένων και Υπουργείου 
Εσωτερικών, ζητούμε, κύριε Πρόεδρε, όπως το 34 και το 35 τύχουν αναβολής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αιτούμενη αναβολή; 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ, πρόεδρος του ∆ΗΣΥ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζουμε όλοι πάρα πολύ καλά ότι αυτό το θέμα πρέπει κάποια ώρα να διευθετηθεί 
με όλες τις κοινωνικές ευαισθησίες που όλες οι πλευρές της Βουλής έχουν. Αλλά και από την άλλη, υπάρχει η 
υποχρέωσή μας να εναρμονιστούμε και με το τι συμβαίνει στην Ευρώπη. Υπάρχουν και κάποιες δεσμεύσεις 
μας δυστυχώς που αφορούν τη ρύθμιση των κλειστών επαγγελμάτων.  ∆ε θα φέρουμε ένσταση, από τη στιγμή 
που κατανοούμε ότι υπάρχει η βούληση της πλειοψηφίας για αναβολή, με την κατανόηση όλων ότι αρχές του 
Σεπτέμβρη πρέπει να επιληφθούμε του θέματος οριστικά.  Με αυτή την παράταση της αγωνίας σ’ αυτούς τους 
ανθρώπους, χωρίς να ξέρουν ότι αυτό είναι το νομοθετικό πλαίσιο το σίγουρο, δε νομίζω ότι τους βοηθούμε.  
Πρέπει να ολοκληρωθεί, για να ξέρουν και οι άνθρωποι αυτοί να προγραμματίσουν το δικό τους μέλλον, με 
όλες τις κοινωνικές ευαισθησίες που έχουμε όλοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θεωρώ ότι μέχρι αυτό το Σεπτέμβρη δεν είναι αρκετός χρόνος, για να μελετήσουμε 
αυτό το θέμα.  Νομίζω πρέπει να πάμε τον επόμενο Σεπτέμβρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, εγώ θα παρακαλέσω την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αντιλαμβάνομαι υπάρχει μια 
ευρύτερη κατανόηση, εντός Σεπτεμβρίου να προτάξει στην ημερήσιά της διάταξη αυτά τα νομοθετήματα, για να 
έχουμε ένα οριστικό τέλος.  

 Τα υπ’ αριθμούς 34 και 35 θέματα αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 36 θέμα είναι «Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών (Πρόσβαση σε Αγαθά 
και Υπηρεσίες και στην Παροχή Αυτών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών 

(Πρόσβαση σε Αγαθά και Υπηρεσίες και στην Παροχή Αυτών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Σοφοκλής Φυττής, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Αθηνά Κυριακίδου Πανίκκος Σταυριανός 

 Στέλλα Κυριακίδου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών Μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 Ιουνίου 
και 8 Ιουλίου 2013. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Εθνικού Μηχανισμού για τα 
∆ικαιώματα της Γυναίκας του ίδιου υπουργείου, της Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου της 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου. 

 Σκοπός του πιο πάνω νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του άρθρου 7 του περί Ίσης Μεταχείρισης 
Ανδρών και Γυναικών (Πρόσβαση σε Αγαθά και Υπηρεσίες και στην Παροχή Αυτών) Νόμου του 2008, [Ν. αρ. 
18(Ι)/2008].  Η προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία μετά την έκδοση της απόφασης του ∆ικαστηρίου 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην υπόθεση “C-236/09: Association Belge des Consommateurs Test-Achats”, την 
1η Μαρτίου 2011. 

 Σημειώνεται ότι η εν λόγω απόφαση κήρυξε ανίσχυρο από 21ης ∆εκεμβρίου 2012 το άρθρο 5, 
παράγραφος 2 της Οδηγίας 2004/113/ΕΚ του Συμβουλίου της 13ης ∆εκεμβρίου 2004 για την εφαρμογή της 
αρχής της ίσης μεταχείρισης ανδρών και γυναικών στην πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την παροχή 
αυτών.  Το εν λόγω άρθρο έχει μεταφερθεί στην κυπριακή έννομη τάξη με το άρθρο 7, εδάφιο (2) του Ν. αρ.  
18(Ι)/2008. 
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 Με την κήρυξη του άρθρου 5, παράγραφος 2 της Οδηγίας 2004/113/ΕΚ ως ανίσχυρου από 21ης 
∆εκεμβρίου 2012 η χρήση του φύλου ως συντελεστή για τον υπολογισμό των ασφαλίστρων και παροχών για 
σκοπούς ασφαλιστικών και άλλων συναφών χρηματοοικονομικών υπηρεσιών στα νέα συμβόλαια που 
συνάπτονται από την προαναφερθείσα ημερομηνία και μετά απαγορεύεται χωρίς καμία εξαίρεση.  Για το λόγο 
αυτό καθίσταται αναγκαία η τροποποίηση του βασικού νόμου με σκοπό τη συμμόρφωση της νομοθεσίας αυτής 
προς την ερμηνευθείσα από το ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης Οδηγία 2004/113/ΕΚ. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως που συνοδεύει 
το νομοσχέδιο αυτό, κρίνεται αναγκαία η τροποποίηση του άρθρου 7 του περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και 
Γυναικών (Πρόσβαση σε Αγαθά και Υπηρεσίες και στην Παροχή Αυτών) Νόμου του 2008, [Ν. αρ. 18(Ι)/2008], η 
οποία κατέστη αναγκαία μετά την έκδοση της απόφασης του ∆ικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην 
υπόθεση “C-236/09: Association Belge des Consommateurs Test-Achats”, την 1η Μαρτίου 2011. 

 Στα πλαίσια συμμόρφωσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με την πιο πάνω απόφαση του Ευρωπαϊκού 
∆ικαστηρίου το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, κατόπιν διαβούλευσης και στενής συνεργασίας 
με την Υπηρεσία Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών του Υπουργείου Οικονομικών, το Σύνδεσμο Ασφαλιστικών 
Εταιρειών Κύπρου, το Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ετοίμασε το τροποποιητικό σχέδιο νόμου. 

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τις διατάξεις του τροποποιητικού νομοσχεδίου θα επενεχθούν τα ακόλουθα: 

1. Η χρήση του φύλου ως συντελεστή για τον υπολογισμό των ασφαλίστρων και παροχών για σκοπούς 
ασφαλιστικών και άλλων συναφών χρηματοοικονομικών υπηρεσιών στα νέα συμβόλαια που 
συνάπτονται από την 21η ∆εκεμβρίου 2012 και μετά απαγορεύεται χωρίς καμία εξαίρεση. 

2. Καθορίζονται οι περιπτώσεις που θεωρούνται “νέο συμβόλαιο” και οι περιπτώσεις που δε θεωρούνται 
“νέο συμβόλαιο” με την προσθήκη παραρτημάτων, όπως και οι περιπτώσεις στις οποίες επιτρέπεται η 
συλλογή, αποθήκευση και χρήση πληροφοριών σχετικά με το φύλο ή συνδεομένων με το φύλο και 
υπηρεσιών και  τα “νέα συμβόλαια” που συνάπτονται από την 21η ∆εκεμβρίου 2012 και μετά, όπου η 
απαγόρευση ισχύει χωρίς καμία εξαίρεση. 

3. Προστίθεται στο εν λόγω νομοσχέδιο το νέο άρθρο 18 που προβλέπει ότι ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως δύναται να εκδίδει διατάγματα με τα οποία να τροποποιούνται τα παραρτήματα του 
νόμου. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, 
σημειώνεται ότι η Υπηρεσία Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών του Υπουργείου Οικονομικών και ο Σύνδεσμος 
Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, κατά τη σχετική διαβούλευση, τάχθηκαν υπέρ της συμπερίληψης στο 
τροποποιητικό νομοσχέδιο αναλυτικού καταλόγου με τις περιπτώσεις που πρέπει να εκλαμβάνονται ή όχι ως 
“νέα ασφαλιστικά συμβόλαια”, καθώς και καταλόγου με τις περιπτώσεις στις οποίες θα επιτρέπεται η συλλογή, 
αποθήκευση και χρήση πληροφοριών σχετικά με το φύλο ή συνδεομένων με το φύλο, έτσι ώστε να 
διασφαλίζεται νομική σαφήνεια και ομοιομορφία στην εφαρμογή του νόμου τόσο προς όφελος των 
καταναλωτών όσο και προς όφελος των ασφαλιστικών εταιρειών. 

 Εν συνεχεία το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας αντ’ αυτού επέλεξε τη διά 
παραπομπής νομοθέτηση στην προαναφερθείσα ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για αποτροπή 
μελλοντικών τροποποιήσεων του βασικού νόμου, στην περίπτωση που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή τροποποιήσει 
ή αντικαταστήσει τις σχετικές κατευθυντήριες γραμμές.  Σύμφωνα με τις κατευθυντήριες γραμμές της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τα μέτρα συμμόρφωσης με την απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου στην 
υπόθεση “C-236/09: Association Belge des Consommateurs Test- Achats”, που αναφέρθηκε πιο πάνω,  θα 
έπρεπε να είχαν θεσπιστεί πριν από την 21η ∆εκεμβρίου 2012.  Τέλος, σημειώνεται ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
είχε ενημερωθεί στις 18 ∆εκεμβρίου 2012 από τη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της Κύπρου στις Βρυξέλλες ότι οι 
αρμόδιες αρχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας βρίσκονται στο τελικό στάδιο αναθεώρησης της σχετικής εθνικής 
νομοθεσίας και ότι το τελικό κείμενο της τροποποιητικής νομοθεσίας θα τους αποσταλεί το συντομότερο 
δυνατό. 

 Κατά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής, όπου μελετήθηκε το νομοσχέδιο, η γενική γραμματέας του 
Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
ανέλυσε τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου τονίζοντας ότι με την ψήφιση του 
νομοσχεδίου θα εξαλειφθεί η διάκριση που υπήρχε εναντίον των ανδρών, αφού αναγκάζονταν να πληρώνουν 
πιο υψηλό ασφάλιστρο έναντι των γυναικών λόγω του γεγονότος ότι το προσδόκιμο όριο ζωής είναι πιο 
αυξημένο στις γυναίκες. 

 Περαιτέρω, η πιο πάνω γενική γραμματέας έθεσε ενώπιον της επιτροπής το ζήτημα πως το 
προτεινόμενο εδάφιο (6) του τροποποιητικού νομοσχεδίου πρέπει να καθορίζει ακριβώς τις περιπτώσεις των 
“νέων ασφαλιστικών συμβολαίων”, καθώς και κατάλογο με τις περιπτώσεις που δε θεωρούνται “νέα 
ασφαλιστικά συμβόλαια”, ώστε να είναι πιο ευκρινές το τι καλύπτεται και για ποια συμβόλαια ισχύει το υπό 
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αναφορά νομοσχέδιο.  Όπως δήλωσε η ίδια, αυτό υπήρξε και αίτημα της Υπηρεσίας Ασφαλιστικών Εταιρειών 
του Υπουργείου Οικονομικών και του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ανέφερε ότι ο προτεινόμενος 
νόμος, αφού ψηφιστεί, θα ισχύσει αναδρομικά.  Όσον αφορά την τροποποίηση του εδαφίου (6) του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου σύμφωνα με το αίτημα του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και των 
άλλων εμπλεκόμενων φορέων, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι όπως είναι διατυπωμένο το εδάφιο (6) δεν 
προσκρούει σε οποιαδήποτε νομική διάταξη και δεν είναι απαραίτητη η αναλυτική αναφορά σε σχέση με το 
ποια συμβόλαια θεωρούνται νέα κ.λπ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή εισηγήθηκε όπως το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας τροποποιήσουν το 
προτεινόμενο εδάφιο (6) του νομοσχεδίου με την αιτιολογία ότι ο νόμος δεν πρέπει να βασίζεται σε 
κατευθυντήριες γραμμές και σχετικές ανακοινώσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, διότι αυτό δεν είναι ούτε 
νομικά ορθό. 

 Κατά τη δεύτερη συνεδρία της επιτροπής, όπου μελετήθηκε το αναθεωρημένο κείμενο του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, η γενική γραμματέας του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως τόνισε ότι το νέο κείμενο διαμορφώθηκε έπειτα από διαβούλευση με τους 
εμπλεκόμενους φορείς, οπόταν έτυχε πλήρους αποδοχής από αυτούς.  Η ίδια τόνισε ότι δεν κλήθηκαν, για να 
εκφέρουν απόψεις, οι γυναικείες οργανώσεις, διότι το όλο θέμα της τροποποίησης του σχετικού νόμου είναι 
καθαρά τεχνικό και υποχρεωτικό από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή αποφάσισε σε πρώτο στάδιο να επιφέρει δύο τροποποιήσεις στο 
αναθεωρημένο κείμενο του υπό αναφορά νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Στο προτεινόμενο άρθρο 18 προστέθηκε η υποχρέωση όπως ο υπουργός εκδίδει μεν διατάγματα με τα 
οποία να τροποποιούνται τα παραρτήματα του παρόντος νόμου μετά δε από διαβούλευση με τους κατά 
περίπτωση αρμόδιους φορείς.  Η εισήγηση αυτή έγινε αποδεκτή με πλειοψηφία από τον πρόεδρο και τα 
μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

2. Στο παράρτημα II [Άρθρο 7(3)] στην παράγραφο (4) διαγράφτηκε η ακόλουθη πρόταση: «όπως είναι το 
οικογενειακό ιστορικό καρκίνου του στήθους και η παχυσαρκία,», η οποία πρόταση επιφέρει διάκριση 
και είναι πλέον γεγονός ότι πολλοί άνθρωποι που διαγνώστηκαν με καρκίνο του στήθους έχουν 
θεραπευτεί.  Με αυτή την τροποποίηση πλέον οι ασφαλιστές δε θα συγκεντρώσουν και δε θα 
χρησιμοποιούν πληροφορίες όπως το οικογενειακό ιστορικό καρκίνου του στήθους και η παχυσαρκία και 
άλλες γενικότερες πληροφορίες βάσει των οποίων θα γίνεται η αξιολόγηση από μέρους τους του 
παράγοντα κινδύνου.  Η εισήγηση αυτή έγινε ομόφωνα αποδεκτή από την επιτροπή. 

 Λαμβανομένων υπόψη των πιο πάνω όλοι οι προσκεκλημένοι αρμόδιοι φορείς τάχθηκαν υπέρ των 
προνοιών του προτεινόμενου νόμου όπως αυτός διαμορφώθηκε και εισηγούνται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων την ψήφισή του σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην 
ολομέλεια του σώματος σε σχέση με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 18 στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη Παραρτήματος.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη Παραρτήματος.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών (Πρόσβαση σε 
Αγαθά και Υπηρεσίες και στην Παροχή Αυτών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 37 θέμα είναι «Οι περί Ηλεκτρονικών Υπογραφών (Παροχή Υπηρεσιών 
Αναγνωρισμένης Πιστοποίησης) Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Ηλεκτρονικών 
Υπογραφών (Παροχή Υπηρεσιών Αναγνωρισμένης Πιστοποίησης) Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Άριστος ∆αμιανού Αντώνης Αντωνίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της 
που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Μαΐου και στις 3 Ιουλίου 2013.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 14 του περί του 
Νομικού Πλαισίου για τις Ηλεκτρονικές Υπογραφές καθώς και για Συναφή Θέματα Νόμου, είναι η ρύθμιση των 
διαδικασιών για την έκδοση εξουσιοδότησης παροχέα υπηρεσιών αναγνωρισμένης πιστοποίησης σχετικά με 
ηλεκτρονικές υπογραφές, με στόχο την πλήρη υιοθέτηση που πλαισίου εθελοντικής διαπίστευσης που 
προνοείται στην Οδηγία 1999/93/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 13ης ∆εκεμβρίου 
1999, σχετικά με το κοινοτικό πλαίσιο για ηλεκτρονικές υπογραφές. 

  Ειδικότερα, με τους κανονισμούς καθορίζονται τα ακόλουθα:  

1. Οι προϋποθέσεις υπό τις οποίες παροχέας υπηρεσιών πιστοποίησης δύναται να εκδώσει 
αναγνωρισμένα πιστοποιητικά τα οποία είναι απαραίτητα για την παραγωγή προηγμένων ηλεκτρονικών 
υπογραφών.  

2. Οι διαδικασίες που πρέπει να ακολουθούνται, σε περίπτωση που τέτοιος παροχέας τερματίσει τις 
εργασίες του για οποιοδήποτε λόγο.  

3. Τα τεχνικά πρότυπα που πρέπει να εφαρμόζονται κατά την έκδοση αναγνωρισμένων πιστοποιητικών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προηγμένη ηλεκτρονική υπογραφή που 
παρέχεται μέσω της έκδοσης αναγνωρισμένου πιστοποιητικού, όπως προβλέπεται στους κανονισμούς, 
παρέχει εγγύηση της αυθεντικότητας και της μη αλλοίωσης του περιεχομένου των ηλεκτρονικών εγγράφων, 
καθώς και τη μονοσήμαντη διασύνδεση του υπογράφοντα με το περιεχόμενο του ηλεκτρονικού εγγράφου. Η 
υπογραφή αυτή θα έχει δηλαδή μια επιβεβαιωτική λειτουργία, βοηθώντας τον παραλήπτη να βεβαιωθεί ότι το 
μήνυμα που λαμβάνει προέρχεται από τον αποστολέα του χωρίς αλλοιώσεις. 

 Κατά τη συζήτηση των κανονισμών ενώπιον της επιτροπής, οι εκπρόσωποι του Τμήματος Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ενημέρωσαν για τις θετικές επιπτώσεις που 
αναμένεται να έχει τόσο στο δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα η εγγυημένη παραγωγή προηγμένων 
ηλεκτρονικών υπογραφών στη διεκπεραίωση ηλεκτρονικών συναλλαγών που απαιτούν αυθεντικότητα ενός 
ηλεκτρονικού εγγράφου και ταυτοποίηση του αποστολέα του. Οι ίδιοι εκπρόσωποι ενημέρωσαν περαιτέρω την 
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επιτροπή ότι η ηλεκτρονική υπογραφή που διενεργείται στη βάση αναγνωρισμένου πιστοποιητικού είναι πιο 
εξασφαλισμένη από την ανάλογη υπογραφή στη βάση μη αναγνωρισμένου πιστοποιητικού και αναγνωρίζεται 
από το δικαστήριο ως ιδιόχειρη υπογραφή, χωρίς να χρειάζεται περαιτέρω μαρτυρία για το σκοπό αυτό. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε στην 
επιτροπή ότι συμφωνεί με τους κανονισμούς και παράλληλα επεσήμανε ότι η νομοθεσία αυτή για την 
εφαρμογή της ηλεκτρονικής υπογραφής είναι αναγκαία για την επιτυχή εφαρμογή της ηλεκτρονικής 
διακυβέρνησης. 

 Όλοι οι υπόλοιποι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών. 

 Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη την πολύπλοκη 
και τεχνική φύση των ρυθμίσεων που εισάγονται με αυτούς και τις διευκρινίσεις που έλαβε από τους αρμοδίους 
σε σχέση με ορισμένες ασαφείς επιμέρους πρόνοιές τους, αλλά και τη διαπίστωση ότι ορισμένες ερμηνευτικές 
κυρίως πρόνοιες αυτών δε συνάδουν πλήρως με το νόμο που εξουσιοδοτεί την έκδοση των κανονισμών, 
υπέδειξε την ανάγκη για περαιτέρω επεξεργασία του κειμένου τους. Ως εκ τούτου, το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών προχώρησε σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας στη 
νομοτεχνική βελτίωση του κειμένου των κανονισμών, έτσι ώστε οι όροι και οι ορισμοί που χρησιμοποιούνται σε 
αυτό να συνάδουν με τους όρους και τους ορισμούς του εξουσιοδοτούντος νόμου, για να διασαφηνιστούν στο 
μέγιστο δυνατό βαθμό οι πρόνοιές του, και για το σκοπό αυτό κατέθεσε στην επιτροπή νέο διαμορφωμένο 
κείμενό τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή των Αντιπροσώπων την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί έχουν νομοτεχνικά 
διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μη υπαρχόντων ομιλητών, προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 38 θέμα είναι «Οι περί Ταμείου Προνοίας των Τακτικών Εργατών της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου Κανονισμοί του 2013»… 

 Ορίστε, κύριε συνάδελφε.   

 Ο κ. Φακοντής έχει το λόγο, πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ζητούμε αναβολή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναβολή; 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα ζητήσουμε αναβολή αυτού του θέματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναβολή επίσης. 

 Ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Μπορεί να γίνει αποδεκτή η αναβολή, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναβάλλεται το υπ’ αριθμόν 38 θέμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 39 θέμα δεν είναι έτοιμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 40 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013… 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

 Είναι το τελευταίο τούτο! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Έχει πολλή συζήτηση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. Στο σημείο αυτό διακόπτω τη συνεδρίαση για μισή ακριβώς ώρα. 

(Ώρα διακοπής:  4.13 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 5.50 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεχίζουμε τη συνεδρία.  Είμαστε στη νομοθετική εργασία.   

 ∆ε θέλω να κάνω ιδιαίτερη μνεία για το θέμα που προηγήθηκε με την απειλή για ύπαρξη βόμβας και την 
εκκένωση της Βουλής.  Απλώς να πω ότι, ανεξάρτητα αν επρόκειτο περί φάρσας ή περί πραγματικής απειλής, 
ελπίζω να μη διανοείται κανένας ότι είναι δυνατό η Βουλή να τρομοκρατηθεί από τέτοιες πρακτικές, 
προκειμένου να υιοθετήσει ή να μην υιοθετήσει μία νομοθεσία.  Ελπίζω να είναι σαφές για όλους αυτή η θέση 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, που είναι μια θέση του συνόλου των μελών του σώματος.   

 Είχαμε μείνει στο υπʼ αριθμόν 40 θέμα, που είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013»…   

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είναι πάρα πολλές οι τροπολογίες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στο υπʼ αριθμόν 41. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Στα υπʼ αριθμόν 40, 41, 42. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, 40, 41, 42.   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η συζήτηση θα πρέπει να γίνει και για τα τρία θέματα ταυτόχρονα, διότι έχουν συζητηθεί και τα τρία, διότι 
πάρα πολλά κόμματα αντιλαμβάνομαι ότι έχουν κοινή πολιτική και για τα τρία δημόσιά μας πανεπιστήμια και δε 
θα ωφελούσε για κάθε πανεπιστήμιο να επαναλαμβάνουμε τα ίδια επιχειρήματα.   

 Το πρώτο που πρέπει να λεχθεί είναι ότι στους προϋπολογισμούς και των τριών δημοσίων 
πανεπιστημίων γίνονται για πρώτη φορά αποδεκτές εκείνες οι κατʼ έτος επισημάνσεις της Γενικής Ελεγκτού, 
έχουν υιοθετηθεί και ελπίζω στην τροπολογία που ακολουθεί να μετατραπούν σε νόμο του κράτους.   

 Η δεύτερη επισήμανση που θέλω να κάνω είναι ότι τα όσα θα αποφασίσουμε σήμερα θα ισχύουν, 
αντιλαμβάνομαι, για το 2013.  Πέρα όμως από αυτό, θα πρέπει να πω ότι εμείς ως κόμμα από το Σεπτέμβρη 
και μετά θέλουμε να ανοίξουμε τρία μεγάλα κεφάλαια που αφορούν τα δημόσια κρατικά μας πανεπιστήμια.  Το 
πρώτο κεφάλαιο είναι το μισθολόγιο των πανεπιστημιακών και των τεσσάρων βαθμίδων και όχι μόνο αυτών, 
αλλά και των επιστημονικών συνεργατών, των υποψηφίων διδακτόρων και των μεταδιδακτορικών συνεργατών 
του Πανεπιστημίου.   

 Το δεύτερο κεφάλαιο αφορά την αξιολόγηση των τριών πανεπιστημίων και κυρίως την αξιολόγηση 
αυτών καθʼ εαυτών ως ιδρυμάτων, αλλά και των εκπαιδευτικών, των μελών του διδακτικού προσωπικού, διότι 
είναι καιρός μετά από το 1992, που λειτούργησε το Πανεπιστήμιο Κύπρου που ήταν και το πρώτο, και 
νοουμένου ότι σήμερα έχουμε τρία δημόσια πανεπιστήμια και πάρα πολλά ιδιωτικά, αυτή η πολιτεία να 
αξιολογήσει αν τα εκατοντάδες εκατομμύρια που έχει προσφέρει από το υστέρημα του πολίτη και μέσα από 
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βαριές, βαρύτατες φορολογίες τελικά έχουν επιστρέψει πίσω στην κοινωνία αυτά τα οποία κάθε οργανωμένη 
και δημοκρατική κοινωνία μπορεί, πρέπει να περιμένει από τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα.   

 Το τρίτο που θα πρέπει να δούμε από το Σεπτέμβρη είναι τη χαρτογράφηση των δημοσίων σχολών των 
πανεπιστημίων, τα τμήματα, τα πτυχία που παρέχουν, διότι υπήρξε, κατά την ταπεινή μου γνώμη, μία εική και 
ως έτυχεν πανεπιστημιακή ανάπτυξη, η οποία έχει στρεβλώσει σε μεγάλο βαθμό και την οικονομία και την 
αγορά και την κοινωνία.  Με άλλα λόγια, θα πρέπει να υπάρξει μελέτη σοβαρή από ανεξάρτητους οίκους για το 
ποιες ειδικότητες μπορεί να απορροφήσει η κοινωνία αυτή και αυτή η οικονομία, να μη φορτώνουμε τον 
κυπριακό λαό με έργα και προσπάθειες υπέρτερες των αντοχών του και στο τέλος εκείνο που θα έχουμε 
πετύχει να είναι να παράγουμε ανέργους για ξενιτεμό.  Για παράδειγμα, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, με ενοχλεί που ακόμα μετά από εφτά χρόνια εξακολουθούμε να πληρώνουμε διπλά τμήματα, 
διπλές συντάξεις, διπλά αναλώσιμα, απλά και μόνο γιατί κάποιοι ήθελαν να δημιουργήσουν διπλές 
πολυτεχνικές σχολές.   

 Σε ό,τι αφορά τα επιδόματα -μπαίνω στην ουσία των τροπολογιών- τα ακαδημαϊκά επιδόματα είχαν 
ξεκινήσει ως ιδέα να δίνονται σε ξεχωριστές περιπτώσεις, για να προσελκύσουμε τους καλύτερους δυνατόν 
ακαδημαϊκούς σʼ αυτό τον τόπο.  Εκεί που ξεκίνησε αυτός ο θεσμός να δίνεται σπάνια και σε πολύ εξαιρετικές 
περιπτώσεις, φτάσαμε στο σημείο να παραχωρείται αυτό το επίδομα σε όλους τους ακαδημαϊκούς και κάθε 
χρόνο και στα τρία πανεπιστήμια!  ∆ηλαδή ουσιαστικά, ενώ η σπανιότητα του θεσμού εκείνου κατοχύρωνε τον 
ίδιο το θεσμό και εγγυάτο ότι πράγματι αυτοί που θα έπαιρναν το επίδομα το άξιζαν, ήταν ξεχωριστοί ως 
ακαδημαϊκοί άνθρωποι με δημοσιεύσεις σε διεθνή και έγκυρα περιοδικά και με επιστημονικό έργο, το έπαιρναν 
όλοι!  Η εισήγησή μας σήμερα είναι η πλήρης κατάργησή του και, στις συζητήσεις που έχω πει προηγουμένως 
ότι πρέπει να ανοίξουμε από το Σεπτέμβρη, θα πρέπει να υπάρξουν δίκαια, αντικειμενικά κριτήρια αξιοκρατίας 
και αξιολόγησης και, αν θα παραχωρείται από το Σεπτέμβρη και μετά σε κάποιους, αυτοί οι κάποιοι 
πραγματικά να το αξίζουν.   

 Η δεύτερη σοβαρή τροπολογία που θέλουμε να φέρουμε στον προϋπολογισμό είναι ότι δεν μπορεί το 
πανεπιστήμιο να παίζει με τις λέξεις και για το νόμο που αυτή η Βουλή έχει ψηφίσει για πάγωμα προσλήψεων, 
για πάγωμα προαγωγών να μας λένε «ξέρετε, άλλο πράγμα η προαγωγή, άλλο πράγμα η ανέλιξη».  Το 
διορθώνουμε με την τροπολογία τη συγκεκριμένη, άμα την προσέξετε.  Γίνεται ξεκάθαρη πλέον η πρόνοια για 
εκείνο το δικαίωμα που είχε το συμβούλιο του πανεπιστημίου, σε κάθε προσλαμβανόμενο να του δίνει εκ των 
υστέρων όσες βαθμίδες έκρινε και, απʼ ό,τι έγραφε η Γενική Ελεγκτής, πολλές φορές εδόθη εκ των υστέρων, τις 
περισσότερες φορές στο ίδιο πρόσωπο.  Σήμερα κάνουμε ξεκάθαρο ότι ναι μεν δικαιούται το συμβούλιο του 
πανεπιστημίου να τοποθετήσει κάποιον σε οποιαδήποτε βαθμίδα της κλίμακας προσλήψεως, αλλά αυτό το 
πράγμα θα γίνεται μόνο μία φορά, όπως λέει ο νόμος, και μόνο κατά το διορισμό του.  Τι συνέβαινε παλαιότερα 
το έχω πει.  Πήγαιναν εκ των υστέρων: «Έλα εδώ εσύ, πάρε δέκα προσαυξήσεις, πάρε πέντε»!  Αυτό το 
πράγμα έγινε πάρα πολλές φορές και αυτό το πράγμα, λυπούμαι που θα το πω σήμερα, εχρησιμοποιείτο κατά 
τρόπο αισχρό και ως μοχλός πίεσης και εκδούλευσης προς τους ακαδημαϊκούς τους ίδιους.  Όλα τα επιδόματα, 
πλην των ακαδημαϊκών επιδομάτων τα οποία καταργούμε, όλα τα υπόλοιπα, το επίδομα του πρύτανη, το 
επίδομα του αντιπρύτανη, το επίδομα του διευθυντή ∆ιοίκησης και Οικονομικών και όλα τα υπόλοιπα 
επιδόματα, μειώνονται με την τροπολογία μας, και αυτή είναι η θέση μας, κατά 50%.   

 Σε ό,τι αφορά το σταύρωμα των κονδυλίων, ναι, δεν μπορεί να δεχτεί αυτή η Βουλή πλέον, να ανεχτεί 
πλέον να λέμε ότι θα έχουμε δαπάνες εκατομμυρίων, χωρίς να γνωρίζει η Βουλή το που πηγαίνουν αυτές οι 
δαπάνες, με ποια κριτήρια γίνονται αυτές οι δαπάνες, ποιος ελέγχει αυτές τις δαπάνες.  Εμείς τα έχουμε 
σταυρώσει· η εισήγησή μας δηλαδή προς εσάς είναι το σταύρωμα.  ∆ε θέλουμε να εμποδίσουμε τη λειτουργία 
του πανεπιστημίου ούτε να δυσκολέψουμε τη ζωή κανενός, αλλά μεσούσης μίας βαθύτατης οικονομικής 
κρίσης, που ολοένα και γίνεται χειρότερη και βαθύτερη, δεν μπορούμε να επικροτούμε δαπάνες εκατομμυρίων, 
χωρίς να ξέρουμε εμείς οι ίδιοι εδώ σʼ αυτή την αίθουσα πού πηγαίνουν αυτά τα εκατομμύρια, ποιος τα 
διαχειρίζεται και ποιος ελέγχει τη διαχείρισή τους.  ∆εν μπορεί, αγαπητοί μου συνάδελφοι, δε γίνεται, είναι 
πρόκληση να ισχυρίζεται το πανεπιστήμιο ότι δεν μπορεί να εξεύρει τρόπο να ελέγχει το πόσες ώρες 
διδάσκουν οι ακαδημαϊκοί ή αν διδάσκουν έξι ώρες ή πέντε ή καθόλου και να το στέλνει με έγγραφο στην 
Ελεγκτική Υπηρεσία, την ίδια ώρα που το πανεπιστήμιο διαφημίζει ότι παρέχει και μεταπτυχιακό, το λεγόμενο 
MBA.  ∆ε γίνεται! 

 Ο κάθε πολίτης αναμένει από το ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυμα της χώρας, που για να το στήσει έχει 
καταβάλει από το υστέρημά του όσα δεν μπορούσε να αντέξει, αναμένει ότι εκτός της θεραπείας των 
επιστημών, εκτός της διακίνησης της ελεύθερης των ιδεών μετά από κάποια χρόνια θα είναι και υπόδειγμα 
διοίκησης, υπόδειγμα διαφάνειας, υπόδειγμα χρηστής διοίκησης και βεβαίως υπόδειγμα αξιοκρατικής 
αντιμετώπισης και εκπαιδευτών και φοιτητών και συναδέλφων μεταξύ τους.   

 Θα κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με το εξής:  Και τα τρία πανεπιστήμια πριμοδοτούνται με 
δεκάδες εκατομμύρια κάθε χρόνο.  Επειδή ακριβώς είναι κρατικά ιδρύματα, πάρα πολλοί γενναιόδωροι 
συμπατριώτες μας, είτε της ημεδαπής είτε της αλλοδαπής, έχουν προσφέρει κληροδοτήματα, έχουν προσφέρει 
δωρεές εκατομμυρίων, έχουν προσφέρει περιουσίες εκατομμυρίων.  Εγώ προβαίνω στον ισχυρισμό για αυτές 
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τις δωρεές ότι, αν τα πανεπιστήμια ήταν ιδιωτικής χρήσης, κανένας από αυτούς τους μεγάλους δωρητές δε θα 
έδινε ούτε ένα ευρώ!  Και ο λόγος που όλοι αυτοί οι δωρητές έχουν δώσει τόσα πολλά στα πανεπιστήμιά μας 
είναι γιατί ακριβώς είναι κρατικά και είναι κρατικά και στη συνείδηση και στην αντίληψη αυτών των δωρητών!  
Τα έδωσαν τα χρήματα και τις περιουσίες, διότι, επειδή ακριβώς είναι κρατικά, κάποιοι θεσμικοί παράγοντες 
αυτού του τόπου θα ασκούσαν έλεγχο για το μέλλον των περιουσιών και για την αξιοποίηση των χρημάτων 
που έδωσαν.  Άρα, εμείς σήμερα πρέπει να σεβαστούμε αυτούς τους δωρητές και να τους περάσουμε το 
μήνυμα ότι για τα λεφτά που έδωσαν κατά καιρούς κατά εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ υπάρχει μια Βουλή που 
έχει την έγνοια για το πώς γίνεται η διαχείριση αυτών των χρημάτων, αυτών των περιουσιών, αν θέλουμε να 
συνεχίσουμε να έχουμε πατριώτες και καλούς Κύπριους που να παραχωρούν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εθνικούς ευεργέτες! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Εθνικούς ευεργέτες!  Και τους χρειαζόμαστε, κύριε Πρόεδρε, όσο ποτέ άλλοτε, φαντάζομαι, αυτή την 
περίοδο.   

 Τιμούμε το έργο των πανεπιστημιακών, τιμούμε το έργο των ακαδημαϊκών που είναι αφοσιωμένοι στην 
επιστήμη τους και προασπίζονται και τη δημοκρατία και την αξιοκρατία και την αξιοπρέπεια αυτού του λαού, 
αλλά την ίδια ώρα δεν μπορώ να δεχτώ ως πολίτης αυτού του τόπου ότι η αγάπη μας γιʼ αυτό τον τόπο 
εξαρτάται από το πόσα παίρνουμε από αυτό τον τόπο.  Αν κάποιοι από αυτούς τους συναδέλφους της 
ανωτάτης παιδείας νιώθουν ότι είναι λίγα αυτά τα οποία τους προσφέρει αυτός ο λαός, ας πάρουν τα δικά τους 
μέτρα για την προάσπιση των δικών τους συμφερόντων, αλλά αυτή τη χρονική περίοδο ο λαός αυτός τόσα 
μπορεί να δώσει.  ∆εν μπορούμε να δώσουμε περισσότερα, εξ ου και οι τροπολογίες που έχουμε κάνει.   

 Έχω τελειώσει, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αν υπάρξουν διευκρινιστικές ερωτήσεις ή τοποθετήσεις, πολύ ευχαρίστως μετά να επανέλθουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία.  Ευχαριστώ. 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε συμφωνήσει το πρωί στη σύσκεψη ότι εκτός από τον Ανδρέα το Θεμιστοκλέους 
όλοι οι άλλοι θα μιλούμε μόνο δύο λεπτά! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου έχει το λόγο. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ∆ε θα μακρηγορήσω, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί τα πλείστα όσων είχα πρόθεση να πω 
τα έχει αναφέρει ο συνάδελφος ο Ανδρέας Θεμιστοκλέους, γιατί οι τροπολογίες που έχουν κατατεθεί είναι 
κοινές.  Θα πω μόνο ότι η προσπάθειά μας ήταν πραγματικά να δούμε με ποιο τρόπο μπορεί να 
εξορθολογιστούν οι προϋπολογισμοί των τριών δημόσιων πανεπιστημίων -γιατί θα μιλήσω και για τα τρία 
δημόσια πανεπιστήμια- και να ενταχθούν μέσα στους προϋπολογισμούς για πρώτη φορά επιτέλους και οι 
εισηγήσεις της Γενικής Ελέγκτριας. 
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 Πρέπει να σας πω ότι η Γενική Ελέγκτρια ήταν απόλυτη και σαφής.  Από το 2010 ήταν οι τελευταίες της 
εισηγήσεις.  ∆εν εννοούν τα πανεπιστήμια να τις εντάξουν στους προϋπολογισμούς και προφασίζονται 
διάφορες δικαιολογίες.  Όλες μας οι τροπολογίες έχουν αυτό το σκοπό και στόχο.   

 Λοιπόν, συμφωνούμε με τη διαγραφή των επιδομάτων, αγαπητοί συναγωνιστές, πρέπει όμως να σας 
εξηγήσω ένα-δυο πράγματα.  Να γνωρίζουμε μέσα σε τούτη τη δύσκολη οικονομική περίοδο που περνούμε 
όλοι τι σημαίνει μισθός για έναν πρωτοβάθμιο καθηγητή στα δημόσια πανεπιστήμια.  Σημαίνει μισθός κλίμακας 
Α16 στην έκτη βαθμίδα, σημαίνει σήμερα με το συμπληρωματικό επίδομα για τον πρωτοβάθμιο καθηγητή 
επιπλέον €11.500 και για τον αναπληρωτή γύρω στις €7.500, σημαίνει ότι αυτός ο καθηγητής έχει δικαίωμα να 
έχει επιπλέον έσοδα πάνω στα μεταπτυχιακά προγράμματα, πάνω στα ΜΒΑ. Σημαίνει επίσης ότι μπορεί αυτός 
ο πρωτοβάθμιος καθηγητής ή οποιοσδήποτε καθηγητής να έχει επιπλέον έσοδα και να διπλάσει το μισθό του 
και πάνω στα ευρωπαϊκά προγράμματα. 

 Εμείς θεωρούμε ότι το ειδικό επίδομα -που, σωστά έχει λεχθεί, είχε δοθεί, όταν ιδρύθηκε το 
πανεπιστήμιο, ώστε να έρθουν στο πανεπιστήμιό μας οι επίλεκτοι που ήταν στο εξωτερικό- έχει ισοπεδωθεί και 
έχει δοθεί σε όλους, ακόμα και εκεί που στις ξένες χώρες η αμοιβή αυτών των καθηγητών είναι κατά 
παρασάγγας χαμηλότερη από τους άλλους.  ∆ηλαδή έχει ισοπεδωθεί το ειδικό επίδομα και δε δίνεται ειδικά, 
ώστε να είναι πόλος έλξης των καλών καθηγητών.  Αν έχει πρόθεση η σύγκλητος του πανεπιστημίου ή το 
διοικητικό συμβούλιο να μας φέρει τρόπο, ώστε να μπορέσουμε να το εγκρίνουμε και να το δώσουμε σε ειδικές 
περιπτώσεις, είμαστε έτοιμοι να το συζητήσουμε. 

 Προχωρούμε στη μείωση κατά 50% όλων των υπόλοιπων επιδομάτων.  Επίσης υπάρχει ένα θέμα σε 
σχέση με την παγοποίηση των προαγωγών και σωστά παγώνουμε και τις ανελίξεις, αλλά εκεί είμαστε έτοιμοι 
να δούμε το χρονικό περιθώριο που υπάρχει για τους καθηγητές, γιατί με βάση το νόμο των καθηγητών έχουν 
μόνο ένα περιθώριο να ανελιχθούν, διαφορετικά πρέπει να φύγουν.  Όταν θα ανοίξει η Βουλή, να έρθουν μέσα 
οι καθηγητές να μας πουν με ποιο τρόπο μπορούμε, χωρίς να απολύονται καθηγητές, να υπάρχει ανέλιξη, 
ίσως χωρίς οικονομική ανταμοιβή.  

 Επίσης παρατηρήσαμε στους προϋπολογισμούς των πανεπιστημίων μεταφορά κονδυλίων από το ένα 
κεφάλαιο σε άλλο, κάτι που απαγορεύεται ρητά από το νόμο, χωρίς συμπληρωματικό προϋπολογισμό και 
χωρίς να λογοδοτούν σε κανέναν.   

 Ένα άλλο κομμάτι των προϋπολογισμών που νοσεί και υπάρχει στρέβλωση είναι αυτή η πρόνοια στους 
προϋπολογισμούς που μιλά για ίδια κεφάλαια.  Μα, ένα δημόσιο πανεπιστήμιο δε νομιμοποιείται να έχει ίδια 
κεφάλαια.  Είναι κεφάλαια που κατατίθενται σε ένα δημόσιο πανεπιστήμιο και διατίθενται για τον ίδιο σκοπό και 
συμπληρώνουν την κρατική χορηγία. Και τι παρατηρείται εκεί και όπου στον προϋπολογισμό -γι’  αυτό τα 
σταυρώνουμε- γράφουν “ίδια κεφάλαια”;  Μας αναφέρουν την προέλευση των κεφαλαίων, χωρίς να μας 
εξηγούν τη διαχείριση των κεφαλαίων.  Εμείς τα σταυρώνουμε, για να δούμε και τη διαχείριση.   

 Επίσης κάτι  άλλο που σταυρώνουμε ή μάλλον δίνουμε τη δυνατότητα στα τρία δημόσια πανεπιστήμια 
να αποφασίσουν, εφόσον θέλουμε πραγματικά να υπάρχει μια ισοτιμία σε όλο το δημόσιο και ευρύτερο 
δημόσιο τομέα, να επιλέξουν τι ιατροφαρμακευτική περίθαλψη θέλουν.  Θέλουν δημόσια ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη;  Να συνεισφέρουν 1,5%.  Θέλουν ιδιωτική ιατροφαρμακευτική περίθαλψη;  Το κράτος να μη 
δύναται να συνεισφέρει περισσότερο από το 2%.  Και εδώ, κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας καταθέσω ένα 
έγγραφο και να μπει στα πρακτικά, διότι σε απάντηση μιας ερώτησης που υποβάλαμε στο Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, για να μας εξηγήσουν τη συνδρομή των εργαζομένων στην ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη, πόσα δηλαδή πληρώνει από το μισθό του ο εργαζόμενος, πόσο συμβάλλει, παραπλανηθήκαμε.  
Γι’  αυτό το λόγο το καταθέτω, γιατί, όταν θα ανοίξει η Βουλή, στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής θα 
καλέσουμε το συμβούλιο του ΤΕΠΑΚ, τον πρόεδρο του ΤΕΠΑΚ, γιατί ενέχει προσπάθεια παραπλάνησης της 
Βουλής. 

(Στο σημείο αυτό η κ. Αθηνά Κυριακίδου καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο 
βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Σταυρώνουμε και κάποια άλλα κονδύλια, όπου υπάρχουν ανεξήγητα μέσα και δε διευκρινίζονται 
ακριβώς τα έξοδα.  Υπάρχει π.χ. στο ΤΕΠΑΚ στη Λεμεσό μια στρέβλωση, κύριοι συνάδελφοι.  Μες στην 
οικονομική κρίση ξεκινά, αν αγαπάτε, ταξί από τη Λεμεσό να έρθει στη Λευκωσία, να πιάσει την πρύτανη, να 
την πάρει στη Λεμεσό και, όταν θα σχολάσει, θα ξεκινήσει το ταξί από τη Λεμεσό να τη φέρει στη Λευκωσία και 
να πάει πίσω.  Αυτό σημαίνει διπλό κόστος.  Αυτά τα περιττά έξοδα, νομίζω, ήρθε η ώρα να τα κόψουμε ή να 
τα ελέγξουμε, γιατί δεν έχουμε περιθώρια πλέον να υπάρχει αυτή η μεγάλη σπατάλη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 
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Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα προτιμήσω να μείνω στη θέση μου, σε μια προσπάθεια να περιοριστώ δηλαδή. 

 Προφανώς,  λόγω της κόπωσης που νομίζω ότι αισθάνονται οι συνάδελφοι, γιατί έσιει ’πού το πρωί που 
είμαστεν εδώ, εμείς τουλάχιστο δε θέλουμε να μπούμε σε μια γενικευμένη δημόσια συζήτηση εδώ στο σώμα, 
στην ολομέλεια γύρω από τα θέματα των τριών πανεπιστημίων. Έχει γίνει στην επιτροπή Παιδείας κατά τη 
συζήτηση των προϋπολογισμών, έχουν γίνει δημόσια τοποθετήσεις και πραγματικά είναι το τελευταίο πράγμα 
που θέλουμε, να ανοίξουμε όλα τα κεφάλαια που αφορούν τη δημόσια, την τριτοβάθμια ή την πανεπιστημιακή 
εκπαίδευση. 

 Έχω όμως να πω το εξής:  ∆όθηκε η εντύπωση και η εικόνα ότι έχουμε απέναντί μας εχθρούς και αυτοί 
οι εχθροί είναι είτε τα ίδια τα πανεπιστήμια είτε οι πανεπιστημιακοί, οι ακαδημαϊκοί μας.  Εμείς δεν 
αισθανόμαστε έτσι, κύριε Πρόεδρε.  Εμείς θεωρούμε ότι είναι μια πολύτιμη κατάκτηση τα δημόσια 
πανεπιστήμια για τον τόπο και έχουν τεράστια συνεισφορά στην οικονομική, την κοινωνική και την πνευματική 
πρόοδο και ανάπτυξη αυτού του τόπου.  Και σωστά λέμε ότι η καλύτερη επένδυση σε αυτό τον τόπο είναι η 
επένδυση στην παιδεία και ειδικότερα, εμείς συμπληρώνουμε, στην πανεπιστημιακή παιδεία, 
συμπεριλαμβάνοντας βεβαίως και την ιδιωτική πανεπιστημιακή εκπαίδευση, για να μην το ξεχνούμε.  Οπόταν, 
είναι υπό το πρίσμα της προσπάθειας περαιτέρω στήριξης για ανάπτυξη των πανεπιστημίων μας που είμαστε 
εδώ, ιδιαίτερα σε τούτη την κρίσιμη συγκυρία που τοποθετούμαστε.  Και σε αυτό το πνεύμα θα είναι και οι 
τοποθετήσεις μας επί των επιμέρους τροποποιήσεων. 

 Αυτό δε σημαίνει όμως ότι δε θα πρέπει πολύ ορθά να επιδιώξουμε να καταργήσουμε στρεβλώσεις, να 
καταργήσουμε και να διαγράψουμε προνόμια που σε άλλες εποχές μπορεί να ήταν ανεκτά.  ∆ε στρέφονται 
κατά των πανεπιστημιακών ή των ακαδημαϊκών και πολύ περισσότερο τέτοιου είδους τροπολογίες δε 
στρέφονται κατά των πανεπιστημίων.  Όπως επίσης εμείς θεωρούμε ότι με το να επιδιώξουμε να ελέγξουμε 
φαινόμενα αυθαιρεσίας, φαινόμενα ελιτισμού εντός των πανεπιστημίων και γενικότερα κακώς έχοντα δε 
στρεφόμαστε κατά των πανεπιστημίων.  Εμείς όλα αυτά τα θεωρούμε μέρος της προσπάθειάς μας διαχρονικά 
για προστασία των πανεπιστημίων μας ως θεσμών, ως ιδρυμάτων που συνεισφέρουν σημαντικά σε αυτό τον 
τόπο. 

 Και θέλω να το πω και τούτο:  Συζητώντας για τα δημόσια πανεπιστήμια, δεν πρέπει να ξεχνάμε να λέμε 
τζιαι δκυο θετικά λόγια, γιατί έχουν αποδείξει… Είναι αναγκαία η αξιολόγηση και η εσωτερική αυτοαξιολόγηση, 
αλλά και η εξωτερική, αλλά έχουμε γεγονότα, δεδομένα ότι τα πανεπιστήμιά μας κάμνουν εξαιρετική δουλειά.  
Έχουν πολύ καλά αποτελέσματα και αυτό τεκμηριώνεται με πολλούς τρόπους -να μην το ξεχνάμε τούτο- και 
από τη ζήτηση που έχουν τα δημόσια πανεπιστήμια, από το ότι είναι δημοφιλή δηλαδή για σπουδές, αλλά και 
από μια σειρά άλλους δείκτες, που έχουν να κάμουν με τα βασικά χαρακτηριστικά των πανεπιστημίων ή τη 
βασική τους αποστολή, τη μετάδοση της γνώσης, αλλά και την έρευνα και την παραγωγή γνώσης, καινούριας 
γνώσης.   

 Λοιπόν, όλα τούτα είναι εκτιμητέα, εγώ πιστεύω, από το σύνολο του κοινοβουλίου και όχι μόνο από το 
δικό μας το κόμμα, ανεξαρτήτως αν επιθυμούμε, επαναλαμβάνω, να βάλουμε τάξη σε κακώς έχοντα, να 
καταργήσουμε στρεβλώσεις.  Και εμείς, ναι, θα συμφωνήσουμε και συμφωνούμε επί της ουσίας.   

 Για να γίνω και πιο συγκεκριμένος, δεν ξέρω πώς θα γίνει η συζήτηση, επιτρέψετέ μου να κάμω μια 
παρένθεση.  Νομίζω ότι δε μας τιμά αυτό το πράμα που θα γίνει σε λίγο.  Έχουμε εξήντα τόσες τροπολογίες ή 
περισσότερες;  Κάποιες βεβαίως αφορούν και τα τρία πανεπιστήμια, μπαίνουν ξεχωριστά, δεν ξέρω πώς θα 
γίνει η συζήτηση.  Σε κάθε περίπτωση μόνο για το Πανεπιστήμιο Κύπρου είναι πόσες, είκοσι εφτά, είκοσι οκτώ; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η συζήτηση γίνεται και για τα τρία νομοσχέδια.  Έτσι αποφασίσετε. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Γίνεται και για τα τρία.  Εντάξει, έχει διαφορετικά πράγματα, αντιλαμβάνεστε.  Κάποια είναι όμοια, κάποια 
δεν είναι.  Σε κάθε περίπτωση, αντιλαμβάνομαι, ένα προς ένα θα μπαίνουν τα ζητήματα.  Εκεί που συμπίπτουν 
δε θα ξανασυζητούμε από την αρχή.  Αλλά γίνονται οι συνεδριάσεις στις επιτροπές, πρέπει να ζητούνται οι 
απαιτούμενες εξηγήσεις.  ∆ε γίνεται για πράγματα που δεν εζητήσαμε εξηγήσεις καθόλου από τους 
προσκεκλημένους μας να ερχόμαστε τώρα τζιαι να μιλούμε για σταυρώματα ή για άλλα πράγματα.  Εάν δεν 
ικανοποιηθούμε βεβαίως ή αν θέλουμε περισσότερα ή αν θέλουμε να έρθουν και να συζητήσουμε 
εξειδικευμένα ζητήματα, αυτό είναι που εξυπηρετεί η δέσμευση των κονδυλίων.  Εγώ έτσι το αντιλαμβάνομαι.  
Εδώ πάμε να κάμουμε κοιμητήριο τους προϋπολογισμούς των πανεπιστημίων με τους σταυρούς που εννά 
βάλουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Η δική μου η παράκληση είναι εκεί που ενδεχομένως να έχουν απαντηθεί κάποια ερωτήματα ή να 
λύθηκαν απορίες να υπάρξει πρωτοβουλία, για να αποσυρθούν από τους εισηγητές αυτές οι τροποποιήσεις.  
Είναι  μια έκκλησή όμως. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, νομίζω να υπάρξει ένας παραγωγικός τρόπος, κύριε Πρόεδρε, για να 
συζητήσουμε αυτά τα πράγματα.   

 Επί των προτάσεων να καταργηθούν συγκεκριμένα επιδόματα -τα επιδόματα στα οποία αναφέρθηκε ο 
κ. Θεμιστοκλέους, νομίζω και η κ. Κυριακίδου- εμείς συμφωνούμε.  Όπως και η μείωση των επιδομάτων 
πρυτάνεων, αντιπρυτάνεων, διευθυντών οικονομικών και διοίκησης να πάει στο 50%.  Έχουμε προτείνει ακόμα 
μια τροπολογία.  Θεωρούμε ότι πρέπει να καταργηθεί ακόμα ένα κονδύλι.  ∆εν είναι μεγάλο, είναι της τάξης των 
€90.000 περίπου, που είναι έξοδα φιλοξενίας για όσους διεκδικούν θέσεις ακαδημαϊκού στο πανεπιστήμιο, είτε 
επισκεπτών είτε μόνιμων.  Τους καλύπτουν αεροπορικά εισιτήρια, ταξί, διαμονές κτλ. και εμείς εισηγούμαστε 
και αυτό να καταργηθεί.  

 Έχουμε μια διαφορά σε ό,τι αφορά την τακτική που θα ακολουθήσει το σώμα.  Ενώ είμαστε επί της 
ουσίας υπέρ της κατάργησης αυτών των κονδυλίων, για λόγους που έχουν αναλυθεί, δε χρειάζεται να τους 
επαναλάβω, εμείς εισηγούμαστε, αντί να καταργήσουμε, να σταυρώσουμε σε αυτό το στάδιο τα κονδύλια και 
να απαιτήσουμε από την κυβέρνηση να έρθει να ανακατανέμει αυτά τα ποσά και να τα παραχωρήσει πρώτα 
απ’  όλα για την εισδοχή περισσότερων φοιτητών εις τα πανεπιστήμιά μας, που είναι μια επίσης δεδηλωμένη 
κοινή θέση όλων των πολιτικών δυνάμεων, ότι πρέπει να προσφερθούν περισσότερες θέσεις σε αυτές τις 
συνθήκες.  Μιλούμε για ποσά τα οποία είναι… ∆εν μπορούμε να το κάμουμε μόνοι μας, δεν μπορούμε να 
αυξήσουμε τον προϋπολογισμό, να μεταφέρουμε σε άλλα άρθρα τα συγκεκριμένα κονδύλια, γι’  αυτό 
εισηγούμαστε τούτο που εισηγούμαστε, αλλά και για σκοπούς φοιτητικής μέριμνας.  Είναι κάτι που 
εισηγήθηκαν οι ίδιοι οι πανεπιστημιακοί, πρέπει να πούμε, και στην επιτροπή, ότι ένα πρόσθετο 20% οι ίδιοι θα 
αποδέχονταν να αποκοπεί περαιτέρω -πέραν του περσινού 20%- και να πάει στη φοιτητική μέριμνα.  

 Λοιπόν, εμείς εισηγούμαστε γι’ αυτά τα τρία συγκεκριμένα ποσά, που είναι περίπου €1,5 εκατομ., να 
απαιτήσουμε από την κυβέρνηση, να δεσμευτούμε ότι δεν πρόκειται να αποδεσμευτούν ποτέ, εκτός και αν 
έρθει η κυβέρνηση με τροποποιητικό νομοσχέδιο επί του προϋπολογισμού, για να μεταφερθούν αυτά τα λεφτά 
και να αξιοποιηθούν για το λόγο που έχω αναφέρει.  Εάν δε γίνει αποδεκτή αυτή μας η εισήγηση, εμείς λέμε ότι 
θα υπερψηφίσουμε τις τροπολογίες για κατάργηση και το λέω εξ υπαρχής δηλαδή, διότι επί της ουσίας είμαστε 
θετικοί.  Αλλά εκάμαμε αυτή την έκκληση και στην επιτροπή, την κάνουμε και τώρα.  Από εκεί και πέρα έσιει 
τζιαι άλλα πράματα, τα οποία θα δούμε ξεχωριστά και για τα οποία υπάρχει διαφωνία, και υπάρχουν τζιαι 
πράγματα που συμφωνούμε βεβαίως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα!  Μπορεί να έχει πρωτολογίες, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μια διευκρίνιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ιευκρίνιση. Ορίστε. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Πρώτον, να πω ότι το γεγονός ότι έχει κατατεθεί πληθώρα τροπολογιών προφανώς δεν οφείλεται στο ότι 
εμείς θέλουμε να ταλαιπωρήσουμε το σώμα.  Αντίθετα, ενώ στην επιτροπή υπήρχε ξεκάθαρη πλειοψηφία και 
θα μπορούσε η επιτροπή να ενσωματώσει πλείστες όσες των τροπολογιών στο κείμενο, εγώ επέμενα και 
έκρινα ορθό ότι, για να λάβουν ακριβώς γνώση όλοι οι βουλευτές, όλες οι πτέρυγες της Βουλής και όλοι οι 
βουλευτές της καθεμίας τροπολογίας, έπρεπε να έρθουν εδώ στην ολομέλεια.  Θα μπορούσε για παράδειγμα 
είκοσι έξι από τις είκοσι επτά τροπολογίες που κατατίθενται σήμερα για το Πανεπιστήμιο Κύπρου να είχαν 
περάσει στο κείμενο.  Θα ήταν το πιο εύκολο για μας.  Από την άλλη, θεώρησα ότι το πρέπον υπό τις 
περιστάσεις ήταν να λάβουν γνώση όλοι οι βουλευτές.   
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 Χαιρετίζω, ειλικρινά το λέω, τη δήλωση του φίλου του Γιώργου του Λουκαΐδη που εκπροσωπεί το ΑΚΕΛ 
επί του συγκεκριμένου, ότι πράγματι παραδέχονται ότι τα επιδόματα πρέπει να αποκοπούν.  Όσον αφορά τα 
υπόλοιπα, και εμείς αναγνωρίζουμε το έργο του πανεπιστημίου.  Και κανένας άνθρωπος σ’ αυτή την αίθουσα 
δε θέλει να μειώσει την πραγματική συνεισφορά του πανεπιστημίου.  Απλά, εμείς λέμε ότι, υπό τις περιστάσεις 
που ζει αυτός ο λαός, πρέπει να γίνουν κάποια βήματα για κάποια προνόμια που ποτέ δεν είχαν˙ τα 
απέκτησαν στο δρόμο και στη διαδρομή από κακές ερμηνείες, που εγώ τις εναποθέτω στη φύση των 
ανθρώπων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ποιος άλλος θέλει να ομιλήσει; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ λιτός, γι’ αυτό ζητώ το λόγο από τη θέση μου, για να πω το εξής:  
Κανένας μα κανένας δεν αμφισβητεί το έργο το οποίο παράγουν τα πανεπιστήμια της Κύπρου.  Και θεωρώ ότι 
έχουν κατορθώσει μέσα σε μικρό χρονικό διάστημα -εάν θεωρούνται τα είκοσι χρόνια μικρό χρονικό διάστημα- 
να φτάσουν σε τέτοιο επίπεδο, που πράγματι, ιδιαίτερα το Πανεπιστήμιο Κύπρου, να είναι σεβαστά και μάλιστα 
αναγνωρίσιμα όχι μόνο στην Κύπρο, αλλά και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σε άλλες χώρες.   

 Το θέμα όμως, κύριε Πρόεδρε, εδώ είναι το εξής:  Εάν και εφόσον συζητούσαμε τους προϋπολογισμούς 
του πανεπιστημίου, κάποιος ή κάποιοι μπορεί σήμερα να πουν «γιατί ασχολείστε τώρα με αυτά τα πράγματα, 
από τη στιγμή την οποία αυτά τα πράγματα δεν είναι τώρα που εμφανίστηκαν, ούτε οι υψηλοί μισθοί» -γιατί δε 
θέλω να πούμε αριθμούς μισθών εδώ, που περίπου, δεν ξέρω, ζάλισαν αυτοί οι αριθμοί, μόλις τους είδαμε 
στην επιτροπή- «ούτε τα επιδόματα συν τα ευρωπαϊκά προγράμματα τα οποία ο καθένας απ’ αυτούς τους 
καθηγητές παίρνει και προσθέτει στη μισθοδοσία του, στα ωφελήματά του».  Άρα, μπορεί να ισχυριστεί 
κάποιος το εξής: «Γιατί, κύριοι, τα βάζετε τώρα;».  Ε, είναι εύλογος ο λόγος, κύριε Πρόεδρε!  Νομίζω ότι, όταν ο 
κόσμος έξω χάνει τις δουλειές του, όταν του κόσμου έξω μειώνεται το εισόδημά του και δεν μπορεί να 
ανταποκριθεί στις οικογενειακές, οικονομικές και κοινωνικές του υποχρεώσεις, σίγουρα ως Βουλή πλέον 
έχουμε την υποχρέωση να στείλουμε και ένα μήνυμα όχι σ’ αυτούς μόνο για τους οποίους σήμερα θα 
προσπαθήσουμε να διορθώσουμε κάποια πράγματα, αλλά και στην κοινή γνώμη, γιατί αυτοί οι αριθμοί, τους 
οποίους έχουμε όλοι ενώπιόν μας, σήμερα είδαν το φως της δημοσιότητας, δημοσιεύτηκαν στις εφημερίδες, ο 
κόσμος τους έχει δει.  Και ο κόσμος απαιτεί από εμάς το σουλούππωμά τους.  

 Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, εκείνο το οποίο θέλουμε να ξέρουμε εμείς...  Ναι, είναι πάμπολλες οι 
τροπολογίες τις οποίες έχουμε ενώπιόν μας.  Εμείς ως Ε∆ΕΚ έχουμε την πρόθεση να στηρίξουμε ένα μεγάλο 
αριθμό από αυτές τις τροπολογίες, όμως θέλουμε να ξέρουμε τη διαδικασία, κατά πόσο θα μπουν ως πακέτο ή 
αν θα μπαίνει μία μία, για να μπορούμε να γνωρίζουμε πώς θα ακολουθηθεί η διαδικασία και τι θα πράξουμε 
εμείς οι ίδιοι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει; 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Επί της ουσίας της συζήτησης αυτό που θα ήθελα να πω είναι ότι ο προηγούμενος υπουργός Παιδείας 
είχε αναλάβει τη χαρτογράφηση, την έρευνα χαρτογράφησης της ανώτατης εκπαίδευσης στην Κύπρο, 
δημόσιας και ιδιωτικής.  Νομίζω ότι σήμερα καθίσταται επιβεβλημένη η συγκεκριμένη ενέργεια, γιατί, αν δεν 
έχουμε απτά αποτελέσματα στα χέρια μας, προφανώς δεν μπορούμε να λειτουργήσουμε και να ενεργήσουμε 
σε σχέση με το τοπίο όπως εμφανίζεται σήμερα στην Κύπρο.  Για το λόγο αυτό με τον πιο επίσημο τρόπο 
καλούμε και τον υπουργό της παρούσας κυβέρνησης να λειτουργήσει σε αυτό το επίπεδο.   

 Τώρα, όσον αφορά τη διαδικασία, εισηγούμαι το ΑΚΕΛ να αναφέρει ποιες τροπολογίες δε θα 
υπερψηφίσει από τις προτεινόμενες είκοσι επτά, ως και η Ε∆ΕΚ.  Οι υπόλοιπες να ψηφιστούν και απ’ εκεί και 
πέρα να δούμε πώς προχωρούμε, γιατί, αν τις πάρουμε μία μία, θα καθυστερήσουμε πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Λουκαΐδης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 
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 Λοιπόν, κάναμε μία συγκεκριμένη εισήγηση, συνάδελφοι, για τις αποκοπές,  ουσιαστικά την κατάργηση 
άρθρων.  Ουσιαστικά, με εξαίρεση μία κατάργηση και τη μείωση στο 50%, τα υπόλοιπα γίνονται αποδεκτά, 
αλλά με την έκκληση να επιχειρηθεί αυτά τα λεφτά να μην επιστρέψουν πίσω στον κρατικό κουρβανά, αλλά να 
αξιοποιηθούν τα μάλα για έναν πολύ καλό σκοπό, για τον οποίο συμφωνούμε όλοι.  Το λοιπόν, εάν 
συμφωνούμε με αυτό, κλείνει ένα κεφάλαιο.  Έχουμε μία διαφοροποίηση εκεί που είναι τα επιδόματα βάρδιας, 
επιδόματα...  Πρόκειται για μια σειρά από επιδόματα τα οποία αφορά η τροπολογία, για να κάνουμε εδώ 
εξαίρεση τζιαι να πάμε από το 15%, όπως ίσχυσε στην υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία, στο 50%.  Νομίζω ότι δεν 
είναι λογικό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ένα ένα! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Όσο ποσοστό ήταν και για την υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για το Ανοικτό Πανεπιστήμιο... 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ...να γίνει και εκεί! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...ισχύουν αυτά που λέτε;  Ή είναι για το Πανεπιστήμιο Κύπρου; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Για όλους, για όλους!  Τζιαι για τα τρία!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για τα τρία έχω... 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Και για τα τρία ισχύει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για το Ανοικτό Πανεπιστήμιο... 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Τούτα που είπα ως τώρα ισχύουν τζιαι για τα τρία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...έχω από τον κ. Θεμιστοκλέους και την κ. Αθηνά Κυριακίδου εκ μέρους ∆ΗΣΥ και ∆ΗΚΟ, αντίστοιχα.   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Εννοείτε τις τροπολογίες;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα.   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Υπάρχει μια τροπολογία του ΑΚΕΛ για την οποία είχα συνάντηση με τον κ. Λουκαΐδη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Για ποιο πανεπιστήμιο;  Σε ποια νομοθεσία; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είναι για το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆εν ξέρω αν υπάρχει και πουθενά αλλού, αλλά στο Πανεπιστήμιο Κύπρου σίγουρα υπάρχει.  Είναι μια 
τροπολογία που την έχουμε και εμείς για σταύρωμα.  Το ΑΚΕΛ εισηγείται να απελευθερώσουμε ένα μέρος 
του... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα που θα έρθουμε στο...  Ένα ένα! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όχι, για να δούμε, διότι στα υπόλοιπα συμφωνούν, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ένα ένα!   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Υπάρχουν πολλές συμφωνίες.  Υπάρχουν πολλά με τα οποία συμφωνούμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όταν θα έρθουμε, θα λέτε. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Έχει όμως ένα κεφάλαιο...  Αν μου επιτρέπετε, θα έλεγα και το εξής, κύριε Πρόεδρε:  Είναι μια σειρά από 
ανεξήγητα.  Πάμε να σταυρώσουμε κονδύλια που έχουν να κάνουν με τη φοιτητική μέριμνα και την πρόνοια, 
πράγματα με τα οποία θεωρώ ότι έπρεπε εμείς να είμαστε...  Τζιαι δε θέλω να αποδώσω καμία σκοπιμότητα ή 
καμία αναλγησία, θέλω να το ξεκαθαρίσω, γιατί έχουμε όλοι ευαισθησίες, αλλά δεν ξέρω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, όταν θα έρθουμε. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Εγώ θα εισηγούμουν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ένα ένα!  Να πάμε πρώτα στο υπ’ αριθμόν 40, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοιχτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013».  Έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση.  Υπάρχουν τροπολογίες, 
έχουν γίνει οι τοποθετήσεις επί των τροπολογιών.  Θέλετε να μπαίνει μια μια η τροπολογία ή να τις βάλω 
συνολικά; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μια μια.  Ωραία!   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να κάνουμε μια πρακτική εισήγηση, για να μεν ταλαιπωρούμε το σώμα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Αν και είπε ο συνάδελφος ότι βρεθήκαμε οι δύο, εγώ θα εισηγούμουν να πάμε τζιαι μαζί με τη 
συνάδελφο την Αθηνά δέκα λεπτά εκτός αίθουσας, να κάτσουμε να τα δούμε, τουλάχιστον εκεί που 
συμφωνούμε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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 Να πάμε στην επιτροπή;  Ό,τι θέλετε, δεν έχω πρόβλημα, αλλά, για να μεν διακόψει το σώμα, εγώ έν’ 
τούτο που σκέφτομαι.  Ένας ’πού κάθε κόμμα ενδεχομένως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακούστε, σε δέκα λεπτά μπορείτε να τελειώσετε άνετα.  Σε δέκα λεπτά μπορείτε να τελειώσετε άνετα, 
διότι είναι ώριμο πλέον το θέμα.  Εγώ νομίζω... 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ...για να μεν ταλαιπωρήσουμε το σώμα!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...πηγαίνετε.  Πηγαίνετε!  Εγώ θα πάω στο υπ’ αριθμόν 43 θέμα.  Εάν υπάρχει ζήτημα νομοθεσίας, που 
χρειάζεται η παρουσία σας για σκοπούς πλειοψηφιών, θα το έχω υπόψη μου, να σας καλέσουμε.   

 Το υπ’ αριθμόν 43 θέμα είναι «Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί Οδικής 
Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Αντρέας Φακοντής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουλίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του 
ίδιου υπουργείου και των συμβούλων ασφάλειας ADR.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
το ΚΕΒΕ, η ΠΟΒΕΚ, οι φορείς εκπαίδευσης ADR και οι φορείς ελέγχου ADR, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ενημέρωσε εκ των προτέρων την επιτροπή ότι δε θα εκπροσωπείτο στη συνεδρία της επιτροπής λόγω 
αιτιολογημένου κωλύματος. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων Νόμου, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την Οδηγία 2012/45/ΕΕ της Επιτροπής 
της 3ης ∆εκεμβρίου 2012 για τη δεύτερη προσαρμογή στην επιστημονική και τεχνική πρόοδο των 
παραρτημάτων της oδηγίας 2008/68/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με τις 
εσωτερικές μεταφορές επικίνδυνων εμπορευμάτων. 

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες διατάξεις τίθενται σε ισχύ τα επικαιροποιημένα παραρτήματα της 
Ευρωπαϊκής Συμφωνίας για τη ∆ιεθνή Οδική Μεταφορά Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (Συμφωνία ADR), η 
οποία συνήφθη στη Γενεύη το 1957 και κυρώθηκε με νόμο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας το 2004 [Ν. 9(ΙΙΙ)/2004] 
και της οποίας οι διατάξεις επικαιροποιούνται κάθε δύο χρόνια.  Η εν λόγω διεθνής συμφωνία περιέχει μεταξύ 
άλλων κανόνες για την εύρυθμη λειτουργία της αγοράς μεταφορών και περιλαμβάνει κατάλογο επικίνδυνων 
υλών, των οποίων η μεταφορά επιτρέπεται μόνο υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις.  Παράλληλα, απαγορεύει 
τη διακίνηση εξαιρετικά επικίνδυνων υλικών.  Επιπρόσθετα, τροποποιείται το σχετικό άρθρο της βασικής 
νομοθεσίας που αφορά τις απαιτήσεις για την ανανέωση του πιστοποιητικού επαγγελματικής κατάρτισης 
Συμβούλου Ασφάλειας με τη διαγραφή της απαίτησης για παρακολούθηση μαθημάτων συμπληρωματικής 
κατάρτισης σε φορέα επαγγελματικής κατάρτισης συμβούλου ασφάλειας, ώστε αυτό να συνάδει με τη σχετική 
πρόνοια του παραρτήματος της Συμφωνίας ADR, όπως αυτό έχει τροποποιηθεί, η οποία απαιτεί μόνο την 
επιτυχία σε εξετάσεις, προκειμένου να ανανεωθεί το αναφερόμενο πιστοποιητικό. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο τα 
επικαιροποιημένα παραρτήματα της Συμφωνίας ADR καθορίζουν τις απαιτήσεις ως προς τις προδιαγραφές 
κατασκευής και τη σήμανση των οχημάτων και των περιεκτών που προορίζονται να μεταφέρουν επικίνδυνα 
εμπορεύματα, την εκπαίδευση των εμπλεκομένων, τις διαδικασίες μεταφοράς και τα έγγραφα που πρέπει να 
συνοδεύουν τη μεταφορά. 
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 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος από την επιτροπή, ο εκπρόσωπος συμβούλων ασφαλείας 
ADR, χωρίς να διαφωνεί με τις διατάξεις του προτεινόμενου νόμου, σε γραπτό υπόμνημα που κατέθεσε σε 
αυτήν επισήμανε την ανάγκη επικαιροποίησης των γνώσεων του συμβούλου ασφάλειας και απόκτησης 
σχετικής εμπειρίας, δεδομένης της προτεινόμενης κατάργησης της απαίτησης παρακολούθησης μαθημάτων 
συμπληρωματικής κατάρτισης για ανανέωση του προαναφερόμενου πιστοποιητικού.  Για το θέμα αυτό ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών Μεταφορών δήλωσε ότι η προβλεπόμενη στο νόμο απαίτηση για επιτυχία 
σε εξετάσεις ικανοποιεί την προαναφερθείσα ανάγκη.    

 Σημειώνεται ότι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις διατάξεις της Οδηγίας έπρεπε να είχε 
πραγματοποιηθεί μέχρι την 30ή Ιουνίου 2013 αλλά το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
μόλις στις 27 Ιουνίου 2013. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε εις την τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 44 θέμα είναι «Ο περί των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών των Επιχειρήσεων προς 
τους Καταναλωτές (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί των 
Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών των Επιχειρήσεων προς τους Καταναλωτές (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2013» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Άγγελος Βότσης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 Ιουλίου 2013. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του ΚΕΒΕ, της ΠΟΒΕΚ, του Κυπριακού Συνδέσμου 
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Καταναλωτών και της ΠΕΟ.  Σημειώνεται ότι η ΟΕΒ, η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, 
ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Υπεραγορών (ΠΑΣΥΠΕ), οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, η ΠΑΣΥ∆Υ 
και η Ένωση Επιχειρήσεων Λιανικού Εμπορίου Κύπρου (ΕΝΕΛΕΚ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών 
των Επιχειρήσεων προς τους Καταναλωτές βασικού νόμου, με σκοπό την καλύτερη εναρμόνιση με την Οδηγία 
2005/29/ΕΚ για τις αθέμιτες εμπορικές πρακτικές των επιχειρήσεων προς τους καταναλωτές στην εσωτερική 
αγορά και η αύξηση του ύψους του διοικητικού προστίμου που η εντεταλμένη υπηρεσία θα δύναται να 
επιβάλλει για σκοπούς αποτελεσματικότερης εφαρμογής του νόμου. 

 Κατά την εξέταση του νομοσχεδίου κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού εφαρμόζει από τις 12 ∆εκεμβρίου 2007 τον περί 
των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών των Επιχειρήσεων προς τους Καταναλωτές Νόμο του 2007 
[Ν.103(Ι)/2007], που ρυθμίζει τη λειτουργία της εσωτερικής αγοράς όσον αφορά τις εμπορικές πρακτικές 
των επιχειρήσεων αναφορικά με τα προϊόντα και τις υπηρεσίες που προσφέρονται στους καταναλωτές. 

2. Η τροποποίηση του νόμου κατέστη αναγκαία λόγω της υποχρέωσης των κρατών μελών να 
συμμορφωθούν με τις πρόνοιες της Οδηγίας 2005/29/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 11ης Μαΐου 2005 για τις αθέμιτες εμπορικές πρακτικές των επιχειρήσεων προς τους 
καταναλωτές στην εσωτερική αγορά και για την τροποποίηση της Οδηγίας 84/450/ΕΟΚ του Συμβουλίου, 
των Οδηγιών 97/7/ΕΚ, 98/27/ΕΚ, 2002/65/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου και 
του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 2006/2004 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου.  Η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή διαπίστωσε επίσης μικρές παραλείψεις στη μεταφορά της Οδηγίας 29/2005/ΕΚ 
στην εθνική μας νομοθεσία, γι’ αυτό και ζήτησε την τροποποίηση του βασικού νόμου. 

3. Η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού έχει εισηγηθεί μια επιπλέον τροποποίηση για την αποτελεσματικότερη εφαρμογή της 
νομοθεσίας.  Η τροποποίηση αυτή αφορά την αύξηση του ύψους του διοικητικού προστίμου που η 
εντεταλμένη υπηρεσία θα δύναται να επιβάλλει για παραβάσεις του Νόμου αυτού, από €256.000, που 
είναι σήμερα, σε €1.000.000 και από €1.700 πρόστιμο για κάθε μέρα συνέχισης της παράβασης σε 
€5.000.  Οι προτεινόμενες αυξήσεις κρίθηκε αναγκαίο να γίνουν, καθότι από τη μέχρι τώρα εφαρμογή 
της νομοθεσίας διαφάνηκε ότι το ύψος του διοικητικού προστίμου είναι ανεπαρκές για την 
αποτελεσματική εφαρμογή του νόμου. 

4. Εντεταλμένη υπηρεσία για επιτήρηση της αγοράς και εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου είναι η 
Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, η οποία διαθέτει την αναγκαία υποδομή και μηχανισμούς για την εφαρμογή και τον έλεγχο 
του νόμου. 

5. ∆εν υπάρχουν γενικότερες οικονομικές, κοινωνικές ή άλλες επιπτώσεις από την εφαρμογή του 
προτεινόμενου νόμου. 

6. Έγιναν επαφές με τα ενδιαφερόμενα οργανωμένα σύνολα στα πλαίσια του δημόσιου διαλόγου για τη 
διατύπωση των απόψεών τους. 

7. Παρ’ όλο που δεν υπάρχει συγκεκριμένη προθεσμία για την ενσωμάτωση του προτεινόμενου νόμου στο 
εθνικό δίκαιο, αυτός θα πρέπει να ψηφιστεί το συντομότερο δυνατό, γιατί πρόκειται για διόρθωση 
παραλείψεων της βασικής μας νομοθεσίας οι οποίες έχουν υποδειχθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, τοποθετούμενος επί του 
νομοσχεδίου, δήλωσε ότι η προτεινόμενη αύξηση των προστίμων που προβλέπονται στο βασικό νόμο κρίθηκε 
αναγκαία, διότι κατά την εφαρμογή της νομοθεσίας διαπιστώθηκε περίπτωση που λόγω της παραβίασης της 
νομοθεσίας οι καταναλωτές χρεώθηκαν συνολικά γύρω στις €940.000 σε χρονικό διάστημα πέντε μηνών για 
συνδρομητικές υπηρεσίες κινητής τηλεφωνίας, ύστερα από αθέμιτη εμπορική πρακτική εταιρείας στην οποία 
επιβλήθηκε διοικητικό πρόστιμο ύψους €250.000, το οποίο είναι το ανώτατο ποσό που επιτρέπεται σήμερα.  
Επιπρόσθετα, ανέφερε ότι από την ημερομηνία εφαρμογής του νόμου, η υπηρεσία έχει προβεί σε καταγγελίες 
και επιβολή προστίμων σε είκοσι περίπου περιπτώσεις.  Ο εκπρόσωπος κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής 
σχετικό υπόμνημα στο οποίο αναφέρονται οι κυρώσεις και τα πρόστιμα που επιβάλλονται από άλλα κράτη 
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου ανέφερε ότι τα πρόστιμα θα μπορούσαν να 
αυξηθούν, έτσι ώστε να συνάδουν με τα ανάλογα πρόστιμα που προβλέπονται στον περί των Συμβάσεων 
Καταναλωτικής Πίστης Νόμο, δηλαδή μέχρι €500.000 πρόστιμο και μέχρι €1.700 για κάθε μέρα συνέχισης της 
παράβασης. 
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 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ εξέφρασε τη διαφωνία του σε ό,τι αφορά την αύξηση του προστίμου και 
ανέφερε ότι δεν μπορεί ο διευθυντής μιας υπηρεσίας να δύναται να επιβάλλει ένα τόσο υψηλό πρόστιμο. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΒΕΚ ανέφερε ότι το ύψος του προστίμου δεν έχει τόσο μεγάλη σημασία όσο η 
εφαρμογή της νομοθεσίας και σημείωσε περαιτέρω ότι οι είκοσι περιπτώσεις που καταγγέλθηκαν μέχρι στιγμής 
είναι πολύ μικρός αριθμός. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΟ δήλωσε ότι συμφωνεί με το πνεύμα και τη λογική του νομοσχεδίου και 
πρόσθεσε ότι το διοικητικό πρόστιμο των €1.000.000 που προτείνεται θα είναι το μέγιστο ύψος προστίμου που 
θα μπορεί να επιβάλλεται από την εντεταλμένη υπηρεσία.  

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής εξέφρασαν τον προβληματισμό και τις επιφυλάξεις τους τόσο σε 
ό,τι αφορά την αύξηση του προστίμου όσο και αναφορικά με τη δυνατότητα επιβολής του προστίμου αυτού 
από ένα και μόνο πρόσωπο.  Ειδικότερα, τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν από την εκπρόσωπο του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα να μελετηθεί το κατά πόσο θα μπορούσε να γίνει τροποποίηση στο βασικό νόμο, έτσι 
ώστε το διοικητικό πρόστιμο να επιβάλλεται από επιτροπή και όχι από ένα άτομο, όπως ισχύει τώρα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε όπως στο παρόν στάδιο προωθήσει για ψήφιση από την ολομέλεια του σώματος 
μόνο τις πρόνοιες του νομοσχεδίου που τροποποιούν το βασικό νόμο, προκειμένου να διορθωθούν οι 
παραλείψεις οι οποίες εντοπίστηκαν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Η επιτροπή έκρινε ότι οι διατάξεις που 
αφορούν την αύξηση του ύψους του προστίμου θα πρέπει να τύχουν περαιτέρω μελέτης, υπό το φως και της 
εισήγησης των μελών της επιτροπής για επιβολή του προστίμου από ομάδα ατόμων ή επιτροπή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση σε 
νόμο μόνο του μέρους εκείνου του νομοσχεδίου που αφορά τη διόρθωση των παραλείψεων που εντοπίστηκαν 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και να απορρίψει τις υπόλοιπες διατάξεις αυτού για τους λόγους που 
αναφέρθηκαν πιο πάνω, αφού προηγουμένως διαμορφώσει ανάλογα το κείμενο από νομοτεχνικής άποψης. 

 Σημειώνεται ότι οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δήλωσαν ότι θα 
επανεξετάσουν τις διατάξεις του νομοσχεδίου που αφορούν την αύξηση των διοικητικών προστίμων, 
λαμβάνοντας υπόψη και τις εισηγήσεις των μελών της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο το μέρος που αφορά τη διόρθωση των παραλείψεων˙ απερρίφθησαν οι υπόλοιπες 
διατάξεις.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών των Επιχειρήσεων 
προς τους Καταναλωτές (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 45 θέμα αναβάλλεται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 46 μέχρι 74 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Πάμε τώρα στα θέματα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης.  Βρέστε τη συμπληρωματική 
ημερήσια διάταξη.   

 Το πρώτο θέμα είναι η αναπομπή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του νόμου «Ο περί Αλιείας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τον αναπεμφθέντα νόμο 
«Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής  

 Αντρέας Καυκαλιάς Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Άριστος ∆αμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
στις 11 Ιουλίου 2013, επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο που ψήφισε η Βουλή στις 20 Ιουνίου 2013, ο οποίος 
αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του συντάγματος. 

 Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στη σχετική επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας 
προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2013, είναι οι ακόλουθοι: 

«2.1 Με τον αναπεμπόμενο νόμο προστίθεται στο βασικό περί Αλιείας Νόμο το ακόλουθο νέο άρθρο 4Β: 

“Απαγορεύεται η αλίευση 
με τη μέθοδο που είναι 
γνωστή ως “γρι-γρι”. 

 4Β.1 Ανεξάρτητα από οποιεσδήποτε άλλες διατάξεις του παρόντος 
νόμου ή των κανονισμών που εκδίδονται με βάση αυτόν, απαγορεύεται η 
αλίευση με τη μέθοδο που είναι κοινώς γνωστή ως “γρι-γρι” μέσα στα 
χωρικά ύδατα της ∆ημοκρατίας.” 

2.2 Ο βασικός περί Αλιείας Νόμος στο άρθρο 5Α αυτού προνοεί τα ακόλουθα: 

 “5Α:  Χωρίς επηρεασμό των διατάξεων του περί Προστασίας και ∆ιαχειρίσεως της Φύσης και της Άγριας 
Ζωής Νόμου ο υπουργός δύναται με διάταγμα που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας να 
απαγορεύει την αλιεία με οποιοδήποτε τρόπο ή/και τη διέλευση σκαφών σε οποιαδήποτε θαλάσσια περιοχή 
της ∆ημοκρατίας για λόγους ασφάλειας της ∆ημοκρατίας ή της δημόσιας ασφάλειας ή για λόγους δημοσίου 
συμφέροντος περιλαμβανομένων λόγων προστασίας των αλιευτικών πόρων και των υδρόβιων οργανισμών 
που καθορίζονται στο διάταγμα αυτό.”. 

2.3 Η αλίευση με τη μέθοδο “γρι-γρι” αποτελεί τρόπο αλιείας με τη χρήση του συγκεκριμένου εργαλείου. 

 Συνεπώς, για να απαγορευθεί ο τρόπος αυτός αλιείας, σύμφωνα με το άρθρο 5Α, πρέπει να σταθμιστεί 
από τον αρμόδιο υπουργό και να κριθεί, μέσα στα πλαίσια της άσκησης της διακριτικής του εξουσίας, η 
αναγκαιότητα της απαγόρευσης μετά από έρευνα και στάθμιση των διαφόρων παραμέτρων που τίθενται στο 
νόμο περιλαμβανομένων λόγων προστασίας των αλιευτικών πόρων. 

2.4 Το θέμα της άσκησης του επαγγέλματος της αλιείας με βάση άδειες που παραχωρεί ο διευθυντής του 
Τμήματος Αλιείας, σύμφωνα με τις διατάξεις των σχετικών περί Αλιείας Κανονισμών (Κ∆Π 273/90-Κ∆Π 
1106/2009) περιλαμβανομένης και της παροχής αδειών με τη χρησιμοποίηση συγκεκριμένου εξοπλισμού ή 
εργαλείου, τίθεται υπό την προϋπόθεση ότι ο υπουργός, σταθμίζοντας όλες τις παραμέτρους που θέτει το 
άρθρο 5Α (ως άνω) του βασικού νόμου, δεν εξέδωσε διάταγμα απαγορευτικό για τη χρήση συγκεκριμένου 
εργαλείου στην αλιεία. 

2.5 Η Βουλή, με τον αναπεμπόμενο νόμο, με νομοθετική δηλαδή πράξη, αναλαμβάνει ρόλο εκτελεστικής 
εξουσίας και απαγορεύει συγκεκριμένο τρόπο αλιείας για την προστασία του θαλάσσιου περιβάλλοντος και των 
αλιευτικών αποθεμάτων της Κύπρου.  Επεμβαίνει με τον τρόπο αυτό στην αποκλειστική σφαίρα αρμοδιότητας 
των οργάνων της εκτελεστικής εξουσίας και αποκλείει την άσκηση της διακριτικής της εξουσίας και τη στάθμιση 
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των παραγόντων που θα δικαιολογούσαν ή δε θα δικαιολογούσαν την αλιεία με ένα συγκεκριμένο τρόπο 
ακριβώς για τους λόγους που προβλέπονται στο άρθρο 5Α του βασικού νόμου (ως ανωτέρω). 

2.6 Πρόσθετα, το γεγονός ότι υπήρχαν εκκρεμείς αιτήσεις για παροχή άδειας αλιείας, που περιλάμβαναν και 
τη χρήση του εργαλείου “γρι-γρι”, καταδεικνύει ότι η επέμβαση της νομοθετικής εξουσίας με τον αναπεμπόμενο 
νόμο αποβλέπει σε αφαίρεση από την εκτελεστική εξουσία της αρμοδιότητάς της να εγκρίνει ή να απορρίπτει 
τις αιτήσεις αυτές μετά από δέουσα έρευνα και στάθμιση των νομίμων παραμέτρων δίνοντας δέουσα αιτιολογία 
για την απόφασή τους. 

2.7 Στο κυπριακό σύνταγμα το πεδίο λειτουργίας των τριών πολιτειακών εξουσιών διαχωρίζεται αυστηρά και 
δεν μπορεί να αναληφθεί ή να ασκηθεί οποιαδήποτε αρμοδιότητα από οποιαδήποτε από τις τρεις εξουσίες, 
που δεν αποδίδεται σ’ αυτήν από το σύνταγμα ή δεν εμπίπτει στο πεδίο της λειτουργίας της λόγω των εγγενών 
χαρακτηριστικών της. 

2.8 Ο Υπουργός Γεωργίας και Φυσικών Πόρων είναι ο φορέας, με βάση το σύνταγμα της πολιτικής και 
εκτελεστικής εξουσίας, στη λήψη των αναγκαίων πολιτικών και εκτελεστικών αποφάσεων μεταξύ των οποίων 
είναι και η προστασία των φυσικών πόρων και του περιβάλλοντος στους οποίους σαφώς περιλαμβάνονται και 
οι αλιευτικοί πόροι. 

 Πρόσθετα, ο αναπεμπόμενος νόμος αποτελεί έμμεση νομοθετική επέμβαση στην άσκηση της 
διοικητικής λειτουργίας αναφορικά με την παραχώρηση αδειών αλιείας. 

2.9 Με τον αναπεμπόμενο νόμο η νομοθετική εξουσία υποκαθιστά τον Υπουργό Γεωργίας στη λήψη 
απόφασης αναφορικά με το αν είναι ενδεδειγμένη η διεξαγωγή αλιείας με τη μέθοδο “γρι-γρι” και αν μπορεί να 
δοθεί, κάτω από όρους και κριτήρια, άδεια για αλιεία με τη μέθοδο αυτή επεμβαίνοντας έτσι με νομοθετική 
πράξη στο πεδίο των εγγενών αρμοδιοτήτων και εξουσιών της εκτελεστικής εξουσίας και ιδιαίτερα του 
Υπουργού Γεωργίας.». 

 Στα πλαίσια της συνεδρίας της επιτροπής η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας ανέλυσε τους λόγους της αναπομπής, όπως αυτοί είναι διατυπωμένοι στην επιστολή του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2013, και επιπρόσθετα ανέφερε ότι ο προτεινόμενος νόμος 
παραβιάζει και το άρθρο 25 του συντάγματος, που κατοχυρώνει το δικαίωμα κάθε προσώπου να ασκεί 
οιοδήποτε επάγγελμα ή να επιδίδεται σε οιαδήποτε απασχόληση.   

 Τοποθετούμενοι στην πιο πάνω θέση της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας ο πρόεδρος και μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι με τον προτεινόμενο νόμο δεν προτείνεται η 
απαγόρευση άσκησης συγκεκριμένου επαγγέλματος, αλλά προτείνεται η απαγόρευση χρήσης ενός εργαλείου 
αλίευσης, του γρι γρι, που κρίνεται καταστροφικό προς το περιβάλλον.   

 Ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος επανέλαβε τη θέση του, ότι η Βουλή, με τη 
συγκεκριμένη πρόταση νόμου, επεμβαίνει στην άσκηση των αρμοδιοτήτων του και κατ’ επέκταση επεμβαίνει 
στην άσκηση της εκτελεστικής εξουσίας.  Απαντώντας μάλιστα σε σχετικά ερωτήματα μελών της επιτροπής ο 
υπουργός ανέφερε ότι η μέθοδος αλίευσης γρι γρι χρησιμοποιείται ευρέως σε άλλες χώρες και ότι υπάρχουν 
εκατοντάδες τέτοιες άδειες στην Ευρώπη.  Επιπλέον, ο ίδιος δήλωσε ότι, σύμφωνα με σχετική μελέτη του 
αρμόδιου τμήματος του υπουργείου του, υπάρχουν αρκετά αλιευτικά αποθέματα στα ύδατα της Κύπρου, 
κυρίως μαρίδας, και ότι η αλίευση με τη μέθοδο αυτή ούτε θα προκαλέσει καμία περιβαλλοντική καταστροφή 
ούτε θα θέσει σε κίνδυνο τα αλιευτικά αποθέματα.  Τέλος, ο ίδιος τόνισε ότι όσον αφορά την άδεια γρι γρι, που 
έχει ήδη εκδοθεί, έχουν τεθεί αυστηροί όροι και ότι η τήρησή τους παρακολουθείται και δορυφορικά ανά πάσα 
στιγμή από το αρμόδιο τμήμα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί 
της αναπομπής κατά τη συζήτηση ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Όλες οι πλευρές θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα απέχει από την ψηφοφορία, όπως έπραξε και κατά τη 
συζήτηση του θέματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Άλλος; 

 Ορίστε, κύριε Γιαννάκη Γαβριήλ. 

Γ. ΓΑΒΡΙΗΛ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς είμαστε ενάντια στην αναπομπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Θα τηρήσουμε και εμείς αποχή, όπως πράξαμε και τότε, όταν συζητούνταν η πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Θα καταψηφίσουμε την αναπομπή, κύριε Πρόεδρε.     

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα καταψηφίσουμε την αναπομπή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Θέτω σε ψηφοφορία λοιπόν την αναπομπή. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

 Ουδείς. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της αναπομπής;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους εναντίον και είκοσι τρεις αποχές, η αναπομπή απορρίπτεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης είναι «Ο περί της Έβδομης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2012», αλλά αντιλαμβάνομαι ότι επί του θέματος αυτού θα ήθελαν 
να τοποθετηθούν και οι συνάδελφοι οι οποίοι αποσύρθηκαν, γι’ αυτό είτε θα κάνω ένα διάλειμμα πέντε λεπτών 
ή θα...   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Ορίστε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έχουμε άλλα θέματα στην ατζέντα τη συμπληρωματική που μπορούμε να δούμε και μένουν αυτά τα δύο 
σημαντικά και ευαίσθητα ζητήματα, που, μόλις επιστρέψουν οι συνάδελφοι, μπορεί να πάρουν προτεραιότητα.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 4 θέμα στη συμπληρωματική ημερήσια διάταξη επρόκειτο να 
αναβληθεί˙ τώρα δε θα αναβληθεί.  Είναι «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιουλίου 2013.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών και εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, ώστε να 
αρθούν τα εμπόδια και οι περιορισμοί που ισχύουν για την ανανέωση της απόσπασης δημόσιου υπαλλήλου ή 
της ανάθεσης σε αυτόν καθηκόντων, με απώτερο στόχο την αποτελεσματική αξιοποίηση του προσωπικού και 
την αντιμετώπιση των υπηρεσιακών αναγκών που προκύπτουν, στα πλαίσια των μέτρων που λαμβάνονται για 
μείωση του αριθμού των δημόσιων υπαλλήλων σύμφωνα με τις υποδείξεις της τρόικας. 

 Ειδικότερα και σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από την εκτελεστική εξουσία, η 
προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία για σκοπούς συμμόρφωσης με την υποχρέωση που έχει αναληφθεί 
από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, σύμφωνα με το Μνημόνιο Συναντίληψης, για απάλειψη των εμποδίων και των 
περιορισμών που υφίστανται αναφορικά με την κινητικότητα του προσωπικού εντός της δημόσιας υπηρεσίας. 

 Όπως σχετικά κατατέθηκε, με την αποτελεσματική αξιοποίηση του θεσμού των αποσπάσεων δημόσιων 
υπαλλήλων, καθώς και του θεσμού της ανάθεσης σε αυτούς καθηκόντων καθίσταται δυνατή η κάλυψη των 
υπηρεσιακών αναγκών που αναμένεται ότι θα παρουσιαστούν στη δημόσια υπηρεσία, λόγω των μέτρων που 
λαμβάνονται στα πλαίσια της δέσμευσης που υπάρχει με βάση το Μνημόνιο Συναντίληψης για μείωση του 
αριθμού των δημόσιων υπαλλήλων κατά 4 500 μέχρι το έτος 2016. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο πρέπει να προωθηθεί άμεσα στην ολομέλεια 
του σώματος για ψήφισή του σε νόμο, δεδομένου ότι η συμμόρφωση με την υπό αναφορά υποχρέωση της 
∆ημοκρατίας, η οποία απορρέει από το Μνημόνιο Συναντίληψης με την τρόικα, πρέπει να υλοποιηθεί εντός του 
δεύτερου τριμήνου του τρέχοντος έτους.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Αβέρωφ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μία σύντομη παρέμβαση επί θέματος αρχής για το θέμα αυτό.  Είναι ένα σημαντικό βήμα για τα θέματα 
των μετατάξεων, αλλά υπάρχουν και άλλα σημαντικά που πρέπει να γίνουν όσον αφορά αναχρονιστικούς 
κανονισμούς που αφορούν τη δημόσια υπηρεσία, γιατί, αν και αίρονται κάποιοι περιορισμοί όσον αφορά τις 
μετατάξεις, παραμένουν αναχρονιστικοί περιορισμοί όσον αφορά παραδείγματος χάριν άδειες άνευ απολαβών 
ή την ευχέρεια των δημοσίων υπαλλήλων στην Κύπρο, όπως υπάρχει σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες, να 
μπορούν για πέντε ή και περισσότερα χρόνια, αν βρουν δουλειά που δεν επηρεάζει την εργασία τους στο 
δημόσιο, να αποφορτώνουν από περιττά έξοδα το δημόσιο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλη παρατήρηση επί του νομοσχεδίου αυτού; 
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 ∆εν υπάρχει. 

 Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Λοιπόν, πάμε στα νομοσχέδια που είχαμε κηρύξει επείγοντα στην αρχή της συνεδρίας.   

 Τα υπ’ αριθμόν 1 και 2 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» και «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς τα έχουμε υπ’ αριθμόν 3 και 4. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εμάς έν’ 3, 4, κύριε Πρόεδρε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι τα υπ’ αριθμόν 3 και 4 πάνω στην κατάθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα υπ’ αριθμόν 3 και 4... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι, παρακαλώ!   

 Έχουν κηρυχθεί επείγοντα και έχει διαμορφωθεί...  Μπορεί να μη διενεμήθη σε όλους, σε μένα έχει 
διανεμηθεί...  Είναι τα υπ’ αριθμόν 1 και 2.  Είναι τα επείγοντα.   

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε.  

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να βοηθήσω, τα πρώτα δύο νομοσχέδια, έχετε απόλυτο δίκαιο, είναι τα υπ’ αριθμόν 
3 και 4 στον κατάλογο, στο Κεφάλαιο ∆εύτερο.  Αυτά τα νομοσχέδια αφορούν τις εξουσίες που θα δοθούν στην 
Κεντρική Τράπεζα, η οποία θα δικαιούται να δίδει οδηγίες σε συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα, σε περίπτωση 
που χρειαστεί να παρθούν μέτρα για τις κεφαλαιακές τους ανάγκες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα! 

 Η έκθεση λοιπόν θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
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περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» και «Ο περί Συνεργατικών 
Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια, τα 
οποία κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκαν επείγοντα.    

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να εξετάσει τις πρόνοιες των εν λόγω νομοσχεδίων, τα 
οποία είχαν σταλεί στη Βουλή εκ των προτέρων, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιουλίου 
2013, πριν από την τυπική κατάθεσή τους στο σώμα, για σκοπούς έγκαιρης προετοιμασίας της.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, 
εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
(ΚΤΚ) και της Υπηρεσίας Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών. 

 Σκοπός των υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του περί Τραπεζικών Εργασιών Νόμου 
και του περί Συνεργατικών Εταιρειών Νόμου, αντίστοιχα, ώστε να παρέχεται στην Κεντρική Τράπεζα της 
Κύπρου η δυνατότητα έκδοσης δεσμευτικών οδηγιών προς την Υπηρεσία Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών 
για σκοπούς παρέμβασης και λήψης εποπτικών μέτρων στα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Μνημονίου Συναντίληψης, το οποίο συνυπογράφηκε μεταξύ Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τρόικας. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα νομοσχέδια 
έπρεπε να τεθούν σε ισχύ από την 31η Μαΐου 2013. 

 Ειδικότερα, με τα εν λόγω νομοσχέδια προτείνονται νομοθετικές ρυθμίσεις, σύμφωνα με τις οποίες, όταν 
η ΚΤΚ, κατά την εξέταση των στοιχείων και πληροφοριών των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων, κρίνει 
απαραίτητο και αφού λάβει υπόψη κατά πόσο το συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα κατέχει άδεια λειτουργίας 
αυτοδύναμα ή κατόπιν σύνδεσής του με τον κεντρικό φορέα, θα δύναται να εκδίδει δεσμευτικές οδηγίες προς 
τον Έφορο της Υπηρεσίας Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών για τη λήψη όλων ή οποιωνδήποτε από τα 
μέτρα που αναφέρονται στα σχετικά άρθρα του περί Συνεργατικών Εταιρειών Νόμου ή στις δυνάμει του ίδιου 
νόμου εκδιδόμενες κανονιστικές πράξεις ή διατάγματα.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις θα είναι προσωρινές μέχρι την τροποποίηση 
των πιο πάνω νομοθεσιών για τη μεταφορά των εξουσιών της αδειοδότησης, ρύθμισης και εποπτείας των 
συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων από την Υπηρεσία Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών στην Κεντρική 
Τράπεζα της Κύπρου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ομιλητής επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχει ομιλητής επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έχω ένσταση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Με την αρνητική ψήφο του κ. Περδίκη και τη θετική ψήφο των υπολοίπων σαράντα πέντε μελών του 
σώματος και ουδεμίαν αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και ουδεμίαν αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Πάμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2013». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με μία αρνητική ψήφο, ως και προηγουμένως, και με τη θετική ψήφο όλων των υπόλοιπων σαράντα 
πέντε μελών και ουδεμίαν αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, μία αρνητική ψήφο και ουδεμίαν αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε  το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να εξετάσει τις πρόνοιες του εν λόγω νομοσχεδίου, το 
οποίο είχε ήδη σταλεί στη Βουλή εκ των προτέρων, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιουλίου 
2013, πριν από την τυπική κατάθεσή του στο σώμα, για σκοπούς έγκαιρης προετοιμασίας της.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, ο 
διευθυντής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων (ΤΕΠ) και εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών.   
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
Νόμου, ώστε να καθοριστεί ότι η προθεσμία καταβολής του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας, αναφορικά με το έτος 
2013, θα λήγει στις 15 Νοεμβρίου αντί στις 30 Σεπτεμβρίου 2013, που ισχύει σήμερα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από την εκτελεστική εξουσία, η προτεινόμενη 
ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, για να παρασχεθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας ο αναγκαίος 
χρόνος, προκειμένου να ολοκληρώσει τις διαδικασίες καταγραφής και επανεκτίμησης της αξίας της ακίνητης 
ιδιοκτησίας σε τιμές 1ης Ιανουαρίου 1980, με βάση την οποία επιβάλλεται ο φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, καθώς και την υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία, η 
επιβολή του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας για το 2013 και εντεύθεν θα γίνεται με βάση την αναθεωρημένη αξία 
των φορολογικών κλιμάκων και τους αναθεωρημένους φορολογικούς συντελεστές της ακίνητης ιδιοκτησίας, 
που τέθηκαν σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2013, στα πλαίσια της προώθησης σχετικών ρυθμίσεων για 
σκοπούς μεταρρύθμισης της φορολόγησης της ακίνητης ιδιοκτησίας.  Απώτερος στόχος είναι η υλοποίηση του 
μέτρου που συμφωνήθηκε με την τρόικα για τη σύναψη δανειακής σύμβασης, το οποίο είχε περιληφθεί στο 
Μνημόνιο Συναντίληψης και αφορά τη διασφάλιση πρόσθετων δημόσιων εσόδων από τη φορολόγηση ακίνητης 
ιδιοκτησίας. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, ζητήθηκαν πρόσθετα στοιχεία και 
διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας. 

 Συναφώς ο διευθυντής του ΤΕΠ ενημέρωσε την επιτροπή ότι η ζητούμενη παράταση κρίνεται υπό τις 
περιστάσεις αναγκαία.  Όπως ανέφερε, μετά την πρόσφατη αναθεώρηση της βασικής νομοθεσίας και τη 
συνεπακόλουθη διεύρυνση της φορολογικής βάσης, η οποία καλύπτει τη φορολόγηση 400 000 περίπου 
προσώπων, το ΤΕΠ έχει επιφορτισθεί με την αποστολή των φορολογιών σε όλα τα επηρεαζόμενα πρόσωπα 
και δε δύναται να ολοκληρώσει τη διαδικασία αυτή μέχρι την 30ή Σεπτεμβρίου 2013. 

 Επίσης ο διευθυντής του ΤΕΠ, απαντώντας σε επισημάνσεις του προέδρου της επιτροπής, σύμφωνα με 
τις οποίες το κοινό δεν είναι ενήμερο για τις υποχρεώσεις που προκύπτουν από τις πρόσφατες τροποποιήσεις 
στην οικεία νομοθεσία, ανέφερε ότι πολύ σύντομα θα αρχίσει ενημερωτική εκστρατεία σε ηλεκτρονική βάση. 

 Στα πλαίσια της όλης συζήτησης, ο ίδιος αρμόδιος επισήμανε την ανάγκη τροποποίησης υφιστάμενης 
διάταξης στη βασική νομοθεσία, ώστε να διευκρινισθεί ότι επηρεαζόμενο πρόσωπο δύναται να επωφελείται της 
ισχύουσας δυνατότητας έκπτωσης στον οφειλόμενο φόρο κατά δέκα τοις εκατόν (10%), εφόσον καταβάλει το 
φόρο αυτό τουλάχιστον τριάντα (30) ημέρες πριν από την καθοριζόμενη ημερομηνία αντί τριάντα (30) ημέρες 
πριν από την ημερομηνία αυτή.  Όπως επισήμανε, πρόκειται για καθαρά τεχνικό πρόβλημα, το οποίο πρέπει 
να διορθωθεί, εισήγηση με την οποία η επιτροπή συμφώνησε. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, ο τίτλος του πρέπει 
να τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι το υπ’ αριθμόν 5 στον κατάλογο και αφορά την παράταση της ημερομηνίας καταβολής του φόρου 
από τις 30 Σεπτεμβρίου 2013 στις 15 Νοεμβρίου 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα επόμενα θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Ο περί Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια, τα 
οποία κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκαν επείγοντα. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να εξετάσει τις πρόνοιες των εν λόγω νομοσχεδίων, τα 
οποία είχαν ήδη σταλεί στη Βουλή εκ των προτέρων, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιουλίου 
2013, πριν από την τυπική κατάθεσή τους στο σώμα, για σκοπούς έγκαιρης προετοιμασίας της.   

 Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, ο 
διευθυντής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης, 
εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι του Συνδέσμου 
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
Νόμου, ώστε να διασαφηνιστεί ποια έγγραφα πρέπει να φυλάσσονται από κάθε υπόχρεο να υποβάλλει 
δήλωση, δυνάμει των διατάξεων της οικείας νομοθεσίας, πρόσωπο ή από δεόντως εξουσιοδοτημένο από αυτό 
πρόσωπο. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε να 
διασαφηνιστεί το περιεχόμενο των λογιστικών βιβλίων και αρχείων που πρέπει να τηρούνται για κάθε εταιρεία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από την εκτελεστική εξουσία, οι προτεινόμενες 
με τα υπό αναφορά νομοσχέδια ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, ώστε να βελτιωθεί έμμεσα η δυνατότητα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας για ανταλλαγή πληροφοριών στη βάση των συστάσεων και των διεθνών προτύπων 
ανταλλαγής πληροφοριών του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ).  Παράλληλα, η 
υιοθέτηση των εν λόγω ρυθμίσεων αποτελεί δέσμευση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας η οποία προκύπτει από το 
Μνημόνιο Συναντίληψης της ∆ημοκρατίας με την τρόικα.   

 Όπως συναφώς επισημαίνεται, τα υπό αναφορά νομοσχέδια προωθούνται για ψήφιση από την 
ολομέλεια του σώματος, υπό το φως των διαβεβαιώσεων που δόθηκαν από την Κυπριακή ∆ημοκρατία 
αναφορικά με την εφαρμογή μέτρων για την αποτελεσματική αντιμετώπιση των συστάσεων και των 
επιφυλάξεων που αφορούν την ποιότητα του νομικού και κανονιστικού πλαισίου που διέπει την πιο πάνω 
αναφερόμενη ανταλλαγή πληροφοριών.  Το υπό αναφορά νομικό και κανονιστικό πλαίσιο αποτέλεσε 
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αντικείμενο εξέτασης από το Παγκόσμιο Φόρουμ για τη ∆ιαφάνεια και την Ανταλλαγή Πληροφοριών για τα 
Φορολογικά Ζητήματα του ΟΟΣΑ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, ο τίτλος του 
πρέπει να τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αυτά τα νομοσχέδια είναι τα υπ’ αριθμόν 6 και 7 στον κατάλογο και αφορούν πρόνοιες που έχουν να 
κάμουν με υποχρεώσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για ανταλλαγή πληροφοριών που έχουμε έναντι του 
ΟΟΣΑ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε βλέπω άλλον να επιθυμεί να ομιλήσει. 

 Συνεπώς, προχωρώ στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 141 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των 
Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος 
των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν 

Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Νουρής   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο 
κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.   

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της 
Ένωσης και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία 
Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η ορθότερη εναρμόνιση των προνοιών του με τις πρόνοιες της Οδηγίας 
2004/38/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004, σχετικά με το δικαίωμα 
των πολιτών της Ένωσης και των μελών των οικογενειών τους να κυκλοφορούν και να διαμένουν ελεύθερα 
στην επικράτεια των κρατών μελών. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση της ισχύουσας πιο πάνω αναφερόμενης 
βασικής νομοθεσίας, έτσι ώστε: 

1. να μειωθεί το ύψος της μέγιστης χρηματικής ποινής που δύναται να επιβληθεί σε πρόσωπο που δε 
συμμορφώνεται με την υποχρέωση γνωστοποίησης της παρουσίας του στη ∆ημοκρατία υπό τις 
προϋποθέσεις που καθορίζονται στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία από χίλια σε διακόσια ευρώ, 
ώστε το ύψος της να βρίσκεται σε αναλογία με την εν λόγω παράβαση, σύμφωνα με το άρθρο 5.5. της 
Οδηγίας 2004/38/ΕΚ, 

2. να μειωθεί το καθοριζόμενο τέλος για την έκδοση Πιστοποιητικού Μόνιμης ∆ιαμονής σε πολίτες της 
Ένωσης και στα μέλη της οικογένειάς τους που είναι επίσης πολίτες της Ένωσης από ογδόντα σε είκοσι 
ευρώ, ώστε, σύμφωνα με το άρθρο 25(2) της Οδηγίας 2004/38/ΕΚ, το εν λόγω τέλος να μην υπερβαίνει 
το αντίστοιχο τέλος που επιβάλλεται στους ημεδαπούς πολίτες για τη χορήγηση παρεμφερών 
εγγράφων,  

3. να μειωθεί το καθοριζόμενο τέλος για την έκδοση ∆ελτίου Μόνιμης ∆ιαμονής σε μέλη οικογένειας πολίτη 
της Ένωσης, τα οποία δεν είναι πολίτες της Ένωσης, από ογδόντα σε είκοσι ευρώ, ώστε, σύμφωνα με 
το άρθρο 25(2) της Οδηγίας 2004/38/ΕΚ, το εν λόγω τέλος να μην υπερβαίνει το αντίστοιχο τέλος που 
επιβάλλεται στους ημεδαπούς πολίτες για τη χορήγηση παρεμφερών εγγράφων.  

Σημειώνεται ότι το ύψος της υπό τροποποίηση ποινής και το ύψος των υπό τροποποίηση τελών 
καθορίστηκαν στη βασική νομοθεσία με τον περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών 
των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία Νόμο του 2013, στα 
πλαίσια της υιοθέτησης δέσμης νομοθετικών ρυθμίσεων για την εφαρμογή των μέτρων δημοσιονομικής 
εξυγίανσης που είχαν συμφωνηθεί με την τρόικα στα πλαίσια του Μνημονίου Συναντίληψης για τη σύναψη 
δανειακής σύμβασης και της εγκυκλίου του Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012.   

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, η κατάθεση 
του νομοσχεδίου κρίθηκε αναγκαία μετά από αιτιολογημένη γνώμη που λήφθηκε από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή για τη μη ορθή μεταφορά συγκεκριμένων άρθρων της Οδηγίας 2004/38/ΕΚ.  Περαιτέρω, όπως 
αναφέρεται στα ίδια στοιχεία, σύμφωνα με την εν λόγω αιτιολογημένη γνώμη, απαιτείται από την Κυπριακή 
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∆ημοκρατία να θεραπεύσει την υπό αναφορά παράβαση μέχρι τις 24 Αυγούστου 2013, γι’ αυτό και κρίθηκε 
σκόπιμη η άμεση εξέταση του νομοσχεδίου με τη διαδικασία του κατεπείγοντος.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά, συνεχίζοντας από το συνάδελφο το Νικόλα, είναι το υπ’ αριθμόν 9 στην κατάθεση 
των νομοσχεδίων.  Είναι κατόπιν σύστασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης η διαφοροποίηση των τελών που 
εισπράττουμε από Ευρωπαίους πολίτες που χρειάζονται άδειες στην Κύπρο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος V του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος VI του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 6; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών 
των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να εξετάσει τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, το οποίο είχε 
σταλεί στη Βουλή εκ των προτέρων, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιουλίου 2013, πριν από 
την τυπική κατάθεσή του στο σώμα, για σκοπούς έγκαιρης προετοιμασίας της. 

 Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και ο πρόεδρος της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ).   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του ταμείου της ΡΑΕΚ 
συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €226.000 για τη μίσθωση υπηρεσιών για τη διενέργεια μελετών για 
διάφορα θέματα τα οποία εμπίπτουν στις αρμοδιότητες της Αρχής.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η ανάγκη για διενέργεια 
μελετών πηγάζει από τα ακόλουθα: 

1. Από τις υποχρεώσεις της ΡΑΕΚ και του κράτους σύμφωνα με τις πρόνοιες των δύο ευρωπαϊκών 
Οδηγιών (του 3ου πακέτου) 2009/72 και 2009/73 για την εσωτερική αγορά ηλεκτρισμού και φυσικού 
αερίου, με τις οποίες η Κύπρος εναρμονίσθηκε με την ψήφιση σχετικών νομοθεσιών από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων το ∆εκέμβριο του 2012 και από τις οποίες προκύπτει ανάθεση στην Αρχή σημαντικά 
αυξημένων καθηκόντων, υποχρεώσεων και εξουσιών. 

2. Από την ανάγκη συμμόρφωσης με τις πρόνοιες του Μνημονίου Συναντίληψης με την τρόικα, οι οποίες 
περιλαμβάνουν τα εξής:  

α. Ενίσχυση των ρυθμιστικών αρχών, ώστε να μπορέσουν να ασκούν αρμοδιότητες και να εκτελούν 
τα καθήκοντά τους. 

β. Ετοιμασία κανονισμών για ουσιαστική εφαρμογή των πιο πάνω νομοθεσιών του 3ου ενεργειακού 
πακέτου. 

 γ. Ετοιμασία ρυθμιστικού πλαισίου αγοράς ηλεκτρισμού που θα διευκολύνει τον ανταγωνισμό. 

 Ειδικότερα, οι μελέτες οι οποίες έχει προγραμματιστεί να διεξαχθούν εκ μέρους της ΡΑΕΚ και για τις 
οποίες ζητείται η έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Μελέτη για επανεξέταση του μοντέλου αγοράς ηλεκτρισμού για άνοιγμα της αγοράς και ενεργοποίηση 
του ανταγωνισμού, ομαλή ένταξη και συμμετοχή των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στην αγορά 
ηλεκτρισμού, καθώς και δικαίωμα σε όλους τους καταναλωτές να επιλέγουν τον προμηθευτή τους. 

2. Μελέτη για τα ασφαλή όρια διείσδυσης αιολικών και φωτοβολταϊκών στο σύστημα ηλεκτρισμού. 

3. Μελέτη για αξιολόγηση διαδικασίας της ∆ημόσιας Επιχείρησης Φυσικού Αερίου για ενδιάμεση λύση 
ταχείας εισαγωγής φυσικού αερίου για την εσωτερική αγορά, ειδικά για σκοπούς ηλεκτροπαραγωγής. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο προϋπολογισμός της ΡΑΕΚ για το 2013, μετά και την αύξηση που 
προτείνεται με το νομοσχέδιο στο κονδύλι της μίσθωσης υπηρεσιών, παραμένει πλεονασματικός χωρίς 
οποιαδήποτε ανάγκη κρατικής στήριξης.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 10 στον κατάλογο αφορά συμπληρωματικό προϋπολογισμό 
ύψους περίπου €400.000, που χρειάζεται η ΡΑΕΚ για μελέτες που θα έχουν να κάμουν με την ενδιάμεση λύση 
προσέλευσης του φυσικού αερίου, για την αξιοποίηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και με άλλες 
παρόμοιας φύσης εργασίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του ταμείου της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου ποσού 
ύψους €226.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στο κονδύλι.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να εξετάσει τις πρόνοιες του εν λόγω νομοσχεδίου, το 
οποίο είχε σταλεί στη Βουλή εκ των προτέρων, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιουλίου 2013, 
πριν από την τυπική κατάθεσή του στο σώμα, για σκοπούς έγκαιρης προετοιμασίας της. Στη συνεδρίαση αυτή 
παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (ΦΠΑ), του Συνδέσμου 
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), καθώς και εκπρόσωποι του Κυπριακού Εμπορικού Βιομηχανικού 
Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ).  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, 
ώστε να παρασχεθούν ελαφρυντικά μέτρα σε υποκείμενα στο φόρο πρόσωπα τα οποία έχουν επηρεαστεί από 
τα μέτρα εξυγίανσης που επιβλήθηκαν στον κυπριακό τραπεζικό τομέα. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο σκοπούνται τα ακόλουθα: 

1. Η μείωση του ποσοστού του πρόσθετου φόρου που επιβάλλεται σε υποκείμενα στο φόρο πρόσωπα σε 
περίπτωση μη έγκαιρης καταβολής του ΦΠΑ από δέκα τοις εκατό (10%) σε πέντε τοις εκατό (5%) του 
οφειλόμενου ΦΠΑ για τις φορολογικές περιόδους που λήγουν την 31η Μαΐου 2013, στις 30 Ιουνίου 2013, 
την 31η  Ιουλίου 2013, την 31η Αυγούστου 2013 και στις 30 Σεπτεμβρίου 2013, υπό την προϋπόθεση ότι 
το υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο υποβάλλει τις φορολογικές του δηλώσεις για τις περιόδους αυτές και 
καταβάλλει το ποσό του οφειλόμενου ΦΠΑ μέχρι τις 10 ∆εκεμβρίου 2013.     

2. Η μη εφαρμογή συγκεκριμένων διατάξεων του υφιστάμενου νόμου, οι οποίες αφορούν: 
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α.  την επιβολή πρόσθετου φόρου επί του οφειλόμενου ΦΠΑ, όταν υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο 
δε συμμορφώνεται με τις υποχρεώσεις του για την έγκαιρη καταβολή ΦΠΑ,   

β.  την επιβολή τόκου επί του καταβλητέου ποσού ΦΠΑ, στην περίπτωση που πρόσωπο υπόκειται 
σε πρόσθετο φόρο, 

γ.  την επιβολή ποινών, σε περίπτωση που υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο παραλείπει να 
καταβάλει το ΦΠΑ, 

δ.  την επιβολή χρηματικής ποινής που ισοδυναμεί στο 10% του οφειλόμενου ποσού, σε περίπτωση 
που υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο παραλείπει ή αρνείται να καταβάλει στον Έφορο 
οποιοδήποτε ποσό πρόσθετου φόρου ή χρηματικής επιβάρυνσης ή τόκου,  

για τις φορολογικές περιόδους που επηρεάστηκαν άμεσα από το κλείσιμο των τραπεζών και τη 
δέσμευση των καταθέσεων, οι οποίες λήγουν στις 28 Φεβρουαρίου 2013, την 31η Μαρτίου 2013 και στις 
30 Απριλίου 2013, νοουμένου ότι το υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο υποβάλει τις φορολογικές 
δηλώσεις για τις περιόδους αυτές και καταβάλει το ποσό του οφειλόμενου ΦΠΑ μέχρι τις 10 ∆εκεμβρίου 
2013.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ εισηγήθηκε όπως 
η μη εφαρμογή των συγκεκριμένων διατάξεων που αναφέρονται πιο πάνω επεκταθεί και στη φορολογική 
περίοδο που λήγει την 31η Μαΐου 2013, καθότι μετά την απόφαση του Eurogroup στις 15 Μαρτίου 2013 οι 
συνθήκες που διαμορφώθηκαν στην αγορά ήταν οι πλέον δύσκολες και αντίξοες για τις κυπριακές επιχειρήσεις.   

 Σημειώνεται ότι ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών εξέφρασε τη σύμφωνο γνώμη του 
υπουργείου με την πιο πάνω εισήγηση. 

 Συναφώς, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας την εν λόγω 
εισήγηση αποφάσισε όπως ενσωματωθούν σχετικές ρυθμίσεις στο νομοσχέδιο.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και υποβάλλοντας κατάλληλα νομοτεχνικά διαμορφωμένο κείμενο σχεδίου νόμου σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 12 της κατάθεσης αφορά τη μείωση του προστίμου για τη μη 
καταβολή του ΦΠΑ εντός του 2013 από 10% σε 5%, ως επίσης προνοεί την κατάργηση των επιβαρύνσεων και 
προστίμων για την περίοδο που ήταν κλειστές οι τράπεζες λόγω των γνωστών προβλημάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 46Α.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, 
Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς «Οι περί Αξιωματικών του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιώργος Βαρνάβα, πρόεδρος Χρίστος Μέσης  

 Νίκος Κατσουρίδης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτήρης Σαμψών Γεώργιος Προκοπίου 

  Ανδρέας Μιχαηλίδης Νίκος Κουτσού  

 Αριστοτέλης Μισός Ζαχαρίας Κουλίας  

 Kώστας Κώστα   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη 
σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγοντες.   

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να εξετάσει τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών, οι 
οποίοι είχαν ήδη σταλεί στη Βουλή, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 9 Ιουλίου 2013, πριν από 
την τυπική κατάθεσή τους στο σώμα, για σκοπούς έγκαιρης προετοιμασίας της.  Στην εν λόγω συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας και ο Αρχηγός της 
Εθνικής Φρουράς, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες. Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, οι 
οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 11 και 27 του περί Στρατού της ∆ημοκρατίας Νόμου, είναι η 
τροποποίηση των περί Αξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις) Κανονισμών, έτσι ώστε να διαμορφωθεί η προβλεπόμενη σ’ αυτούς διαδικασία αξιολόγησης 
των αξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Άμυνας, με βάση τους υπό 
τροποποίηση βασικούς κανονισμούς: 

1. οι αξιωματικοί βαθμού Συνταγματάρχη, Ταξιάρχου και Υποστράτηγου κρίνονται ως προακτέοι κατ’ 
απόλυτον εκλογήν, εφόσον μεταξύ άλλων η βαθμολογία τους σε όλα τα ιδιάζοντα, κατά την κρίση του 
Ανώτατου Συμβουλίου Κρίσεων, ουσιαστικά προσόντα είναι στην κλίμακα “εξαίρετος”, και  

2. κατά την κρίση αξιωματικού λαμβάνονται υπόψη και συνεκτιμώνται όλες οι βαθμολογίες του σε όλους 
τους βαθμούς και ιδιαίτερα στον κατεχόμενο και στον αμέσως προηγούμενο βαθμό. 

 Οι ίδιοι κανονισμοί προβλέπουν επίσης ότι στους αξιολογούμενους αξιωματικούς γνωστοποιείται η 
βαθμολογία τους, μόνο εφόσον αυτή βρίσκεται στην κλίμακα “καλός” ή σε χαμηλότερη από αυτήν κλίμακα. 

 Το Υπουργείο Άμυνας, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, λαμβάνοντας 
υπόψη σχετική με τις πρόνοιες των προαναφερθέντων βασικών κανονισμών απόφαση του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου, με την οποία έκανε δεκτή προσφυγή αξιωματικού κατά της κρίσης του από το Ανώτατο Συμβούλιο 
Κρίσεων για το έτος 2008 ως προακτέου κατ’ εκλογήν αντί ως προακτέου κατ’ απόλυτον εκλογήν, κατέθεσε στη 
Βουλή τους υπό συζήτηση κανονισμούς.  Σημειώνεται ότι η απόφαση του Ανώτατου Συμβουλίου Κρίσεων για 
τον εν λόγω αξιωματικό στηρίχθηκε στο γεγονός ότι στην έκθεση ικανότητάς του για το έτος 2007 είχε 
βαθμολογίες “πολύ καλός” σε ορισμένα ουσιαστικά προσόντα, που προβλέπονται στους βασικούς 
κανονισμούς, τα οποία καθορίστηκαν ως ιδιάζοντα από το Ανώτατο Συμβούλιο Κρίσεων κατά την εν λόγω 
σύνοδό του. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, η βαθμολογία του εν λόγω 
αξιωματικού για την υπό αναφορά χρονική περίοδο επηρέασε την απόφαση του Ανώτατου Συμβουλίου 
Κρίσεων και ως εκ τούτου η βαθμολογία αυτή θα έπρεπε να είχε κοινοποιηθεί στον αξιολογούμενο, 
προκειμένου αυτός να έχει το δικαίωμα ακρόασης και αμφισβήτησής της.  Σύμφωνα επίσης με την εν λόγω 
απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, το γεγονός ότι στους βασικούς κανονισμούς δεν περιλαμβάνεται πρόνοια 
με την οποία να απαιτείται κοινοποίηση της βαθμολογίας “πολύ καλός” σε επηρεαζόμενο αξιωματικό δεν 
αναιρεί το δικαίωμά του για ενημέρωση και αμφισβήτηση της βαθμολογίας του με βάση τον περί Γενικών 
Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου Νόμο. 
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 Όπως σημειώνεται στα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Άμυνας, στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο εκκρεμούν οι προσφυγές άλλων οκτώ αξιωματικών οι οποίοι κρίθηκαν για το έτος 2012 
από το Ανώτατο Συμβούλιο Κρίσεων ως προακτέοι κατ’ εκλογήν και προσέφυγαν στο Ανώτατο ∆ικαστήριο για 
τον προαναφερθέντα λόγο, για το γεγονός δηλαδή ότι η διαβάθμιση της κρίσης τους είχε ως βάση τις 
βαθμολογίες “πολύ καλός” χωρίς αυτό να τους έχει γνωστοποιηθεί. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Άμυνας, λαμβάνοντας υπόψη ότι η προαναφερθείσα απόφαση του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου επί της ουσίας προσβάλλει τις πρόνοιες των βασικών κανονισμών, κατέθεσε τους υπό συζήτηση 
κανονισμούς στη Βουλή, προκειμένου να αποφευχθεί επανάληψη λήψης ανάλογων αποφάσεων από το 
Ανώτατο Συμβούλιο Κρίσεων στο μέλλον. 

 Ειδικότερα, όπως δήλωσαν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας, με τους υπό 
συζήτηση κανονισμούς αναδιαμορφώνεται η διαδικασία αξιολόγησης των αξιωματικών του Στρατού της 
∆ημοκρατίας και προβλέπονται μεταξύ άλλων τα πιο κάτω: 

1. Oι διατάξεις τους που αφορούν την αξιολόγηση των αξιωματικών θα εφαρμόζονται, τηρουμένων των 
αναλογιών, τόσο για τις εκθέσεις ικανότητας όσο και για τα σημειώματα απόδοσής τους. 

2. Προστίθεται στη διαδικασία αξιολόγησης και ο γνωματεύων εκτός από τον αξιολογούντα, οι οποίοι από 
κοινού οφείλουν να αξιολογούν τον αξιωματικό ορθά και αντικειμενικά και κάθε βαθμολογία τους πρέπει 
να είναι επαρκώς αιτιολογημένη και τεκμηριωμένη.  Περαιτέρω, στην πρόνοια αυτή διευκρινίζεται ότι η 
βαθμολογία “καλός” στα σωματικά ή στα ηθικά προσόντα αξιωματικού ή βαθμολογία αξιωματικού 
χαμηλότερη του “καλός” σε οποιοδήποτε ουσιαστικό προσόν πρέπει να στηρίζεται σε έγγραφα στοιχεία, 
τα οποία θα συνυποβάλλονται με την έκθεση ικανότητας ή το σημείωμα απόδοσής του. 

3. Ο γνωματεύων βαθμολογεί, μετά τον αξιολογούντα, μόνο τα ουσιαστικά προσόντα σε σχέση με τα οποία 
η βαθμολογία του διαφοροποιείται από τη βαθμολογία του αξιολογούντος.   Σε περίπτωση που υπάρχει 
διαφορά μεταξύ της βαθμολογίας του αξιολογούντος και του γνωματεύοντος, θα ισχύει η βαθμολογία του 
γνωματεύοντος. 

4. Σε περίπτωση που ο αξιολογούμενος υπηρέτησε υπό τις διαταγές του γνωματεύοντος, μέσω του 
αξιολογούντος, για χρονικό διάστημα μικρότερο των εκατόν ημερών, ο γνωματεύων δε θα βαθμολογεί τα 
προσόντα στα οποία η βαθμολογία του τυχόν διαφοροποιείται από τη βαθμολογία του αξιολογούντος, 
αλλά η γνώμη του θα εκφράζεται μόνο περιγραφικά. 

5. Η έκθεση ικανότητας, μετά την αξιολόγηση του αξιολογουμένου και από το γνωματεύοντα, θα 
κοινοποιείται υποχρεωτικά και ενυπογράφως στον αξιολογούμενο, ο οποίος θα δικαιούται, εντός πέντε 
ημερών από την ημερομηνία της κοινοποίησης σ’ αυτόν της αξιολόγησής του, να αμφισβητήσει την 
αξιολόγηση με γραπτή αναφορά του, την οποία υποβάλλει ιεραρχικά προς το γνωματεύοντα, 
παραθέτοντας τα στοιχεία και τους λόγους της αμφισβήτησης. 

6. Σε περίπτωση που αξιολογούμενος υποβάλει την πιο πάνω αναφερόμενη αναφορά, ο  γνωματεύων 
οφείλει να την εξετάσει με προσοχή και, σε περίπτωση που την κρίνει βάσιμη, τροποποιεί κατάλληλα την 
έκθεση ικανότητας, ενώ, αν την κρίνει αβάσιμη, η έκθεση ικανότητας παραμένει ως έχει.  Προβλέπεται 
επίσης ότι και στις δύο υπό αναφορά περιπτώσεις ο γνωματεύων οφείλει να κοινοποιήσει στον 
επηρεαζόμενο αξιωματικό εντός δέκα ημερών την απόφασή του επεξηγώντας σ’ αυτήν τους λόγους για 
τους οποίους κατέληξε σ’ αυτήν.  Περαιτέρω, διευκρινίζεται στην πρόνοια αυτή πως, σε περίπτωση που 
η αμφισβήτηση της αξιολόγησης αξιωματικού αφορά σε βαθμολογίες οι οποίες τέθηκαν από τον 
αξιολογούντα και εγκρίθηκαν από το γνωματεύοντα, ο αξιολογών οφείλει να υποβάλει στο 
γνωματεύοντα μαζί με την έκθεση ικανότητας και την αναφορά αμφισβήτησης του εν λόγω αξιωματικού 
και συμπληρωματικό αιτιολογικό σημείωμα για τις βαθμολογίες που αμφισβητούνται. 

7. ∆ιευκρινίζεται στην πρόνοια των βασικών κανονισμών σύμφωνα με την οποία, για να κριθεί αξιωματικός 
βαθμού Συνταγματάρχη, Ταξιάρχου και Υποστράτηγου ως προακτέος κατ’ απόλυτον εκλογήν, μεταξύ 
άλλων προϋποθέσεων που τίθενται απαιτείται όπως στις εκθέσεις ικανότητάς του η βαθμολογία του σε 
όλα τα ιδιάζοντα, κατά την κρίση του Ανώτατου Συμβουλίου Κρίσεων, ουσιαστικά προσόντα για την 
κατάληψη ανώτερης θέσης είναι “εξαίρετος” ότι βαθμολογία αξιωματικού στην κλίμακα “πολύ καλός” η 
οποία τέθηκε πριν από την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών είναι δυνατό να επηρεάσει την κρίση 
του, μόνο εφόσον έλαβε γνώση αυτής.  ∆ιαφορετικά, η εν λόγω βαθμολογία θα λογίζεται ως  “εξαίρετος”. 

8. Εισάγεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία η διαβάθμιση κρίσης αξιωματικού πριν από την  ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών για την οποία λήφθηκε υπόψη μόνο η βαθμολογία 
“πολύ καλός” του κρινομένου και της οποίας βαθμολογίας ο ίδιος ουδέποτε έλαβε γνώση δε θα 
λαμβάνεται υπόψη για σκοπούς συνεκτίμησης των στοιχείων που περιλαμβάνονται στον ατομικό του 
φάκελο. 
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 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τους ισχύοντες κανονισμούς, το ανώτερο χρονικό διάστημα εντός του 
οποίου πρέπει να ολοκληρωθεί το σύνολο των εργασιών από την ημέρα συγκρότησης των Συμβουλίων 
Κρίσεων μέχρι την κύρωση των πινάκων από τον Υπουργό Άμυνας ή, αναλόγως της περιπτώσεως, από το 
Υπουργικό Συμβούλιο και την απόφαση του υπουργού για κάλυψη των κενών θέσεων με την προαγωγή 
αριθμού από τα κριθέντα στελέχη είναι εκατό σαράντα πέντε (145) ημέρες. 

 Συναφώς, όπως αναφέρεται στα στοιχεία που κατατέθηκαν στη Βουλή από το Υπουργείο Άμυνας, η 
έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων κρίνεται απαραίτητη αφενός για την 
κάλυψη των κενών που διαπιστώθηκαν στους ισχύοντες κανονισμούς από την προαναφερθείσα απόφαση του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και αφετέρου για την ομαλή διεξαγωγή της διαδικασίας κρίσεων των Αξιωματικών του 
Στρατού εντός του έτους 2013. 

 Ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς επισήμανε στην επιτροπή την ανάγκη έγκρισης από τη Βουλή των 
προτεινόμενων κανονισμών, έτσι ώστε να καταστεί δυνατή η απρόσκοπτη διεξαγωγή της διαδικασίας των 
κρίσεων των αξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας από τα Συμβούλια Κρίσεων για το τρέχον έτος.  
Συναφώς, όπως ο ίδιος δήλωσε, παρ’ όλο που με τους προτεινόμενους κανονισμούς δεν επιλύονται τα κενά 
που παρατηρούνται στους βασικούς κανονισμούς, τα οποία αναμένεται να επιλυθούν οριστικά με την 
αναθεώρηση των ισχυόντων κανονισμών που έτυχαν επεξεργασίας, οι οποίοι θα κατατεθούν στη Βουλή για 
έγκριση, σε περίπτωση που αυτοί δεν εγκριθούν από τη Βουλή, στο παρόν στάδιο θα επηρεαστούν αρνητικά οι 
κρίσεις των στελεχών του Στρατού της ∆ημοκρατίας που διενεργήθηκαν επί σειρά ετών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών των πιο πάνω κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή απουσιάζει ο πρόεδρος της επιτροπής Άμυνας, ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής 
Άμυνας ή κάποιο μέλος... 

 Ορίστε, κύριε Προκοπίου.  ∆ε θα μπορούσε να είναι άλλος πιο αντιπροσωπευτικός της επιτροπής 
Άμυνας! 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το νομοσχέδιο τούτο αφορά τις αξιολογήσεις των στελεχών της Εθνικής Φρουράς και 
κυρίως τους ανώτατους αξιωματικούς, που είναι από το βαθμό που κρίνονται, από το βαθμό του 
συνταγματάρχη, ταξίαρχου, υποστράτηγου.  Στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, όταν προσέφυγαν κάποιοι...  Ο βαθμός 
9, με τον οποίο αξιολογείτο κάποιος, σήμαινε παλιά εξαίρετος.  Τώρα, για να προάγεσαι στους ανώτατους 
βαθμούς, στους ψηλούς -για να καταλαβαίνετε, ταξίαρχου, υποστράτηγου και αντιστράτηγου- κρίνεσαι ως 
εξαίρετος με το 10.  Και, επειδή παλιά οι προηγούμενοι, αυτοί που αξιολογούσαν, σε κάποιους αξιωματικούς 
είχαν βάλει βαθμολογία του 9, που εθεωρείτο εξαίρετος, και η υπόθεση έπεσε στο δικαστήριο, τώρα δε θα 
λαμβάνονται αυτές οι αξιολογήσεις υπόψη, δε θα θεωρούνται ότι ήταν εξαίρετες.  Και γι’ αυτό τώρα η κάθε 
βαθμολογία πρέπει να είναι 10, διαφορετικά πρέπει να του το γνωματεύει και θα του το γνωματεύει, αν είναι 
από το 9 και κάτω. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Να του το γνωστοποιεί! 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Να του το γνωστοποιεί, να τον ενημερώνει τον αξιωματικό, για να δικαιούται, αν κάποιος ενημερωθεί, να 
μπορεί να προσφύγει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φυσικά πέραν των όσων έχει αναφέρει ο συνάδελφος ο 
Προκοπίου, αυτή η απόφαση που δημιούργησε αυτό τον κανονισμό εξεδόθη πριν πάρα πολύ καιρό, είναι από 
το 2012.  Και οι κύριοι το είχαν εις τα συρτάρια τους και εθθυμηθήκαν τώρα, με τη διαδικασία του 
κατεπείγοντος, να έρθουν να ζητούν να περάσει αυθωρεί και παραχρήμα!  Αυτό είναι κατάχρηση των 
διαδικασιών!  Και σ’ αυτή τη Βουλή το “κατεπείγον” και το “έκτακτο” γίνονταν, όταν εβάλλαμεν στα καύσιμα, 
στους φόρους και ούτω καθεξής.  Τώρα έγινε συνήθεια!  Θυμούνται στο κάθε υπουργείο ότι αύριο θέλουν να 
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περάσει ο νόμος και δέχεται αυτό το σώμα!  Κατ’ ακρίβειαν πρέπει να είναι η τελευταία φορά που γίνεται η 
κατάχρηση τούτων των διαδικασιών!  Είναι άκρως απαράδεκτο δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης και ο κ. Σαμψών. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εσκόπευα, κύριε Πρόεδρε, να αφήσω να τελειώσει αυτή η διαδικασία, για να κάμω κι εγώ μια παρόμοια 
τζιαι γενική παρέμβαση για το θέμα τούτο.  Τα περισσότερα από αυτά τα νομοσχέδια -τζιαι θέλω να τα ακούν 
τζιαι κάποιοι που θα μεταφέρουν ειδήσεις- θα περάσουν στην κοινή γνώμη ως μνημονιακά.  ∆εν είναι 
μνημονιακά! 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Καμία σχέση! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν είναι μνημονιακά!  Από τα δέκα-δώδεκα νομοσχέδια που θα περάσουμε με αυτή τη διαδικασία του 
επείγοντος, μακάρι τα δύο με τρία να έχουν άμεση σχέση με το μνημόνιο!  Μακάρι!  Τζιαι το γεγονός ότι η 
κυβέρνηση για ακόμα μία φορά, παρά τη δική σας έγκαιρη παρέμβαση που τους εκάμετε να μη μας αφήσουν 
τελευταία στιγμή με επείγουσες νομοθετικές τοποθετήσεις, παραβίασε αυτή την έκκλησή μας και προσπάθησε 
να περάσει με επείγοντα τρόπο, με επείγοντα τρόπο... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Έντζιε έσιει σχέση ποιος κυβερνά!  Έν’ το βαθύ κράτος που κυβερνά ακόμα!   

(Γέλια) 

 Ακόμα, α!  Είδετε το “ακόμα”!   

 Λοιπόν, το βαθύ κράτος κυβερνά ακόμα, δυστυχώς, τζιαι φέρνει την τελευταία στιγμή νομοσχέδια, τα 
οποία θέλουν τζιαι μελέτη, ορισμένα απ’ αυτά, ή θα ’πρεπε, θα μπορούσαν να ’ρτουν πολύ πιο νωρίς.  Και, 
επαναλαμβάνω, μετά την πολύ έγκαιρη και έγκυρη παρέμβαση τη δική σας, η οποία δε λήφθηκε υπόψη, κύριε 
Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όλα αυτά που ακούσθηκαν από τους συναδέλφους θα ήταν πέρα από ορθά, εάν δεν 
προηγείτο κάτι το πρωί, το οποίο ανατράπηκε με τη σύμφωνο γνώμη όλων των βουλευτών.   

 Κύριε Πρόεδρε, να ενθυμίσω ότι εμείς, ως το κυρίως κυβερνών κόμμα, θέσαμε ενώπιον της πρωινής 
σύσκεψης ότι, επειδή είναι σημαντικά τα νομοθετήματα -και τα μνημονιακά και τα μη μνημονιακά- και θεωρούμε 
ότι πρέπει να δοθεί επαρκής χρόνος σε όλα τα κόμματα και σε όλους τους συναδέλφους να τα μελετήσουν, 
αλλά την ίδια στιγμή πρέπει να μη ζημιώσουμε τον τόπο μας -και εισηγηθήκαμε να γίνει έκτακτη συνεδρία την 
ερχόμενη Πέμπτη για συζήτηση όλων αυτών των νομοθετημάτων- ήρθαμε στην ολομέλεια, υπήρξε αίτημα να 
τα δούμε όλα σήμερα και όλοι αποφασίσαμε, αντί να ξαναέρθουμε σε μια βδομάδα, να τα συζητήσουμε 
σήμερα!  Ε, δεν μπορούμε με αυτά τα γεγονότα να γινόμαστε και κριτές για το ότι δεν έχουμε επαρκή χρόνο!  
Και δεν το λέω για να αντιδικήσω με οποιοδήποτε συνάδελφο, απλώς καταγράφω το τι έχει συμβεί σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Σαφές.   

 Υπάρχει άλλος που θέλει να πρωτολογήσει;   

 Ο κ. Άριστος ∆αμιανού, παρακαλώ. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν παίρνω το λόγο, για να μιλήσω…  Έχει να κάμει με έναν προβληματισμό.  
∆ιαβάζοντας την έκθεση, που έχει τεθεί ενώπιόν μας, βλέπουμε ότι αναφέρει ότι, σύμφωνα με στοιχεία που 
κατατέθηκαν στην επιτροπή Άμυνας, εκκρεμούν αυτή τη στιγμή στο Ανώτατο ∆ικαστήριο προσφυγές.  Εμείς θα 
νομοθετήσουμε για ζήτημα το οποίο αυτή τη στιγμή βρίσκεται ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Και 
διερωτώμαι αν αυτή η πτυχή έχει εξεταστεί στην αρμόδια επιτροπή, για να αποφύγουμε πιθανά προβλήματα, 
θεσμικά, στην πορεία. 



2285 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μα, αντιλαμβάνομαι, το δικαστήριο θα αποφασίσει δυνάμει της νομοθεσίας που ίσχυε κατά τον ουσιώδη 
χρόνο. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Τότε γιατί η σπουδή σήμερα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 ∆εν ξέρω.  Να μας εξηγηθεί γιατί θεωρείται επείγον. 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρείται επείγον, γιατί είναι ανάγκη να μπορέσει το Ανώτατο Συμβούλιο Κρίσεων να 
προχωρήσει στη διαδικασία των κρίσεων.  Και δεν μπορεί να γίνει αυτή η διαδικασία το φθινόπωρο.  Αυτό 
λέχθηκε επιτακτικά από τον Αρχηγό.  Πρέπει να εγκριθεί το νομοσχέδιο, για να ξεκινήσει αμέσως η διαδικασία.  
Προέκυψε αυτή η τροποποίηση μετά από απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, για τους λόγους που εξήγησε 
ο κ. Προκοπίου προηγουμένως, να μην τους επαναλάβω.  Άρα λοιπόν, επιβάλλεται να ψηφιστεί η νομοθεσία 
τούτη, για να μπορέσουν να λειτουργήσουν τα Συμβούλια Κρίσεων.   

 Όμως, μια και πήρα το λόγο, τριάντα δευτερόλεπτα...  Και εγώ με τη σειρά μου κακίζω το γεγονός ότι 
ένα τόσο σοβαρό θέμα, που είναι επιτακτική η ανάγκη να εγκριθεί, γιατί θα πρέπει να προχωρήσουν, όπως 
είπα, στη διαδικασία κρίσεων, έρχεται τελευταία στιγμή και ως κατεπείγον… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εζητήθη από τη νομική υπηρεσία του Υπουργείου Άμυνας; 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 …ενώ η απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου ήταν πριν εννέα μήνες.  Είχαν ένα περιθώριο εννιά 
μηνών, για να έρθει αυτό το νομοσχέδιο. ήρθε σήμερα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Σαμψών εζήτησε το λόγο. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Βαρνάβας και μετά ο κ. Κουλίας.  Θα είναι δευτερολογία του κ. Κουλία. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Με όλο το σεβασμό προς όλους, το γεγονός της καθυστέρησης σίγουρα μας προβληματίζει και την 
κακίζουμε.  Εδώ μας έχουν φέρει υπό τη μορφή του κατεπείγοντος, και δεν έχω καταλάβει ακόμα γιατί είναι 
κατεπείγον, παρά τα όσα έχει πει ο συνάδελφος ο Φύτος ο Κωνσταντίνου, για μία απόφαση ή με αφορμή την 
απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου που αφορά σε μη γνωστοποίηση ή κοινοποίηση συγκεκριμένης 
βαθμολογίας, εξού και κερδήθηκε η υπόθεση…  Η μόνη αλλαγή ουσιαστικά που θα έπρεπε να είχε γίνει με 
τούτο το νομοσχέδιο, εάν σκοπό και στόχο είχε να διορθώσει εκείνο το πρόβλημα, ήταν να αλλάξει η νομοθεσία 
σε εκείνο το σημείο.  Εδώ έχουμε οκτώ αλλαγές.  Προσθέτουν γνωματεύοντες, εκτός από τον αξιολογούντα, 
προσθέτουν εκατό διαφορετικά πράγματα που δεν ήταν στο νόμο και που δε φαίνεται πώς σχετίζονται με την 
απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, όπως μας εξηγήθηκε.  Προφανώς, δεν ξέρω, δε μας ενημέρωσαν, 
προφανώς να έχουν λάβει υπόψη τους και τις ενστάσεις στις προσφυγές που εκκρεμούν και προσπαθούν 
τώρα να τα αλλάξουν προκαταβολικά;  ∆ε γνωρίζω.  Σημασία έχει ότι ενώπιόν μας ούτε το χρόνο είχαμε να το 
εξετάσουμε ούτε είχαμε όλα τα στοιχεία εκείνα που θα έπρεπε να έχουμε, για να μπορέσουμε να καταλήξουμε 
για ένα τόσο σοβαρό ζήτημα που αφορά αξιολογήσεις για προαγωγές αξιωματικών στην Εθνική Φρουρά.  
Τροποποιούμε κανονισμούς και νόμους χωρίς να είμαστε απόλυτα βέβαιοι και χωρίς να γνωρίζουμε τι 
κάμνουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ακούστε, ακούστε!  Η ευθύνη είναι δική μας!  ∆ηλαδή, από τη στιγμή που αποδέχεστε να κάμετε έκθεση 
και να την αποστείλετε στην ολομέλεια, αποφορτίζετε και απαλλάσσετε την εκτελεστική εξουσία από 
οιανδήποτε ευθύνη και βαρύνετε αυτό το σώμα με τις όποιες κακές νομοθεσίες ψηφίζονται!  Αυτό πρέπει να 
κατανοήσουμε επιτέλους! 
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 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσω πλήρως με τα όσα έχετε πει.  Όμως, κύριε Πρόεδρε, όταν και εφόσον η 
εκτελεστική εξουσία… Και, με όλη την ειλικρίνεια, η πρόθεση της επιτροπής Άμυνας ήταν να αναβάλει αυτό το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο για το Σεπτέμβριο, γιατί, πολύ σωστά έχουν πει οι συνάδελφοι, υπάρχουν σοβαρά 
θέματα μέσα, τα οποία έπρεπε να εξεταστούν με κάθε λεπτομέρεια… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Ένα λεπτό, κύριε Αβέρωφ!   

 ∆εν είμαστε η εκτελεστική εξουσία.  είμαστε η νομοθετική.  Και εμείς εκφράσαμε την άποψη ότι πρέπει να 
πάνε το Σεπτέμβριο.  Όταν όμως, κύριε Πρόεδρε, ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς ενώπιον της επιτροπής 
Άμυνας… Και κακίσαμε το γεγονός ότι βγήκε η απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου πριν εννιά μήνες.  Και να 
πω ότι παρευρισκόμενοι από πλευράς του Υπουργείου Άμυνας ανώτεροι δημόσιοι υπάλληλοι σώπασαν, δεν 
είχαν τα κότσια να μιλήσουν, όταν θέταμε ενώπιόν τους το ερώτημα «γιατί σήμερα το φέρνετε ενώπιόν μας και 
άμεσα απαιτείτε να το περάσουμε;», και άφησαν να δικαιολογηθούν κάποιοι κατώτεροι υπάλληλοι.  Ο Αρχηγός 
της Εθνικής Φρουράς είπε το εξής:  «Κύριοι, αν δεν το περάσετε σήμερα αυτό το πράγμα, πλέον θα 
καταρρεύσει το σύστημα στην Εθνική Φρουρά.  Αν δε δημιουργηθεί το Συμβούλιο Κρίσεων και γίνουν οι 
κρίσεις, από το Σεπτέμβριο και μετά πλέον η Εθνική Φρουρά θα έχει πρόβλημα». 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, έχετε απόλυτο δίκαιο.  Όμως, από τη στιγμή κατά την οποία τα δυο μας πόδια δεν 
μπήκαν σε ένα παπούτσι, μπήκαν σε μισό και μικρότερο ακόμα, τι έπρεπε να κάμουμε;  Να μην ακούσουμε 
αυτά για τα οποία έχει εκφράσει άποψη ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς και ως επιτροπή να πάμε, ας το 
πούμε, κόντρα στο σύστημα, επειδή έπρεπε να μας το φέρουν, και ορθά έπρεπε να το φέρουν προηγουμένως, 
και να αφήσουμε να καταρρεύσει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ακούστε!  Επί έξι χρόνια αυτό το σώμα εμπαίζεται… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Έχετε δίκαιο, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 …από το Υπουργείο Άμυνας, επί έξι ολόκληρα χρόνια, ότι από μήνα σε μήνα, από τρίμηνο σε τρίμηνο, 
από εξαμηνία σε εξαμηνία θα καταθέσουν νομοθεσία που αφορά στις προαγωγές των στελεχών.  Και ακόμα 
θα καταθέσουν! 

 Λοιπόν, ο κ. Κουλίας.  Μετά ο κ. Προκοπίου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή διατελέσατε και πρόεδρος της επιτροπής Άμυνας για πολλά χρόνια -και χαίρομαι 
που το λέτε εσείς από τη θέση του Προέδρου της Βουλής- ξέρετε τι έκαμαν αυτοί οι κύριοι;  Έχουν ένα 
ιδιόμορφο σύστημα που αξιολογούν τους αξιωματικούς.  Όσους έπαιρναν κάτω από το 9 ειδοποιούσαν τους, 
γιατί επηρεάζονταν δυσμενώς, όσους έπαιρναν εννιάρια έκοψε ο νους τους να μην τους ειδοποιούν.  Ένας 
δικαστής στο Ανώτατο ∆ικαστήριο -έτσι αποφάσισε ο άνθρωπος- είπε αυτό δεν μπορεί να γίνει.  Και τώρα που 
ήρθε η θηλιά στον κόμπο αποφασίσαν οι φωστήρες εκεί ότι «αν δεν το κάμετε τούτο, θα καταρρεύσει».  Ξέρετε 
τι μου θυμίζει;  Σαν εκείνο της Λαϊκής, το περιβόητο, το €1,8.  Ήρθαν κουρδιστοί εδώ, δεχθήκαμε, ως η ώρα 
δύο τη νύχτα, επεράσαμέν το!  Εγλίτωσεν η Λαϊκή;  ΄Εν’ το ίδιο που κάμνουμε.  Γι’ αυτό είναι η ώρα να πάρουν 
ένα μήνυμα και να καταψηφιστούν οι προτάσεις.  Τωρά έν’ η ώρα τους, η σημερινή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Προκοπίου και μετά ο κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν απόλυτο δίκαιο όλοι οι συνάδελφοι της 
επιτροπής Άμυνας.  Το κακίσαμε, γιατί εδώ και εννιά μήνες βγήκε απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και το 
έφεραν προχθές.  Και μας έφεραν προ τετελεσμένων γεγονότων.  Όμως, λέω το ξεκάθαρα, εάν δεν το 
ψηφίσουμε, δεν μπορεί με καμία δύναμη να γίνουν κρίσεις εφέτος.  Το λέω και να το εξηγήσω.  Και με αυτό, για 
να ξέρετε, αίρεται μια αδικία που είναι εις βάρος αξιωματικών, γιατί το 9, το οποίο έβαζε ένας διοικητής ως 
βαθμολογία, ο προϊστάμενος, ενώ ήταν άριστα, τώρα θεωρείται ότι είναι εις βάρος ενός αξιωματικού και γι’ αυτό 
ζητούν να φύγει αυτό το δεδομένο.  Γι’ αυτό πρέπει να το ψηφίσουμε, να αρθεί η αδικία εις βάρος των 
αξιωματικών που έχουν κριθεί πιο παλιά. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης. 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτοί οι κανονισμοί αναμένονται από την επιτροπή Άμυνας εδώ και πάρα πάρα πολύ 
καιρό.  Είναι μπροστά μας τώρα.  Υπάρχουν κάποια κενά, τα οποία η επιτροπή Άμυνας ανέλαβε να μελετήσει 
το Σεπτέμβριο και πιθανότατα να διορθώσει.  Αυτοί οι κανονισμοί πρέπει να υπερψηφιστούν, είναι απαραίτητο, 
για να λειτουργήσει το στράτευμα, για να είναι δυνατό να γίνουν οι κρίσεις των αξιωματικών και να μη 
συνεχιστεί αυτή η κατάσταση, η οποία δυστυχώς χρονίζει.  Και η λειτουργός του Υπουργείου Άμυνας μας είπε 
ότι έχει τους κανονισμούς από τις αρχές του 2012 κοντά της, χωρίς να μπορεί να τους προωθήσει.  Γι’ αυτό 
αισθάνομαι ότι θα πρέπει το σώμα, παρ’ όλα τα όσα έχουν ακουστεί, να υπερψηφίσει αυτούς τους 
κανονισμούς.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Κώστας Κώστα και μετά ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου.  Και, νομίζω, εξαντλήθηκε το θέμα. 

Κ. ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταρχάς θέλω να πω ότι παραξενεύομαι γιατί έγινε αυτή 
η συζήτηση σε τέτοια έκταση.  Το συζητήσαμε στην επιτροπή Άμυνας.  Πρέπει να πούμε ότι υπήρχαν 
αντιδράσεις.  Και οι αντιδράσεις ήταν δικαιολογημένες, γιατί πραγματικά η απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου 
ήταν πριν πολλούς μήνες.  Έχω την εντύπωση ότι δεν είναι εννιά μήνες, είναι πολύ περισσότερο.  Και 
δυστυχώς ήρθαν τώρα, τελευταία στιγμή, για να γίνει αυτή η αλλαγή, αλλαγή την οποία ζήτησε το ίδιο το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο να γίνει, για να μην ξαναϋπάρξει στο μέλλον το ίδιο πρόβλημα.  Ρωτήσαμε αν οι 
υποθέσεις αυτές που εκκρεμούν στο Ανώτατο ∆ικαστήριο θα επηρεαστούν απ’ αυτή την απόφαση και αυτό 
που μας λέχθηκε είναι ότι αυτές θα δικαστούν με τη νομοθεσία που ίσχυε τη χρονική περίοδο που έγιναν οι 
προσφυγές. 

 Το άλλο που ζητήσαμε να μάθουμε είναι γιατί πρέπει άρον άρον, τώρα, να ψηφίσουμε αυτή την αλλαγή, 
νοουμένου ότι το Σεπτέμβριο έχει δεσμευθεί η κυβέρνηση ότι θα καταθέσει ολοκληρωμένο νομοσχέδιο για 
αλλαγή των κανονισμών που αφορούν τις κρίσεις.  Συγκεκριμένα, ο ομιλών ρώτησε τον Αρχηγό «δεν 
μπορούμε να περιμένουμε για ενάμιση μήνα και να το συζητήσουμε Σεπτέμβριο;».  Ο Αρχηγός μάς είπε επί 
λέξει «θα καταρρεύσει όλο το σύστημα των κρίσεων, έχουμε νομικό πρόβλημα, πρέπει οι κρίσεις να γίνουν, 
ασχέτως του ότι δε θα γίνουν προαγωγές, γιατί απαγορεύονται από τη νομοθεσία».  Και, επειδή η αλλαγή 
ουσιαστικά αφορά μόνο την κοινοποίηση της βαθμολογίας, κάτι που ζήτησε το Ανώτατο ∆ικαστήριο, 
διερωτώμαι γιατί γίνεται αυτή η συζήτηση.  Και μάλιστα λυπούμαι, γιατί ακούω συναδέλφους που ήταν 
παρόντες στη συζήτηση, τοποθετήθηκαν υπέρ, η έκθεση είναι ομόφωνη, τώρα να την αμφισβητούν.  Αυτό το 
οποίο, νομίζω, πρέπει να κάνουμε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 ∆εν υπάρχει τέλος, δεν υπάρχει τέλος… 

Κ. ΚΩΣΤΑ: 

 …είναι να εγκριθούν, να περάσει η τροποποίηση, έτσι ώστε να μην υπάρχουν προβλήματα, και το 
Σεπτέμβριο, αν κατατεθεί το νομοσχέδιο για τους κανονισμούς, να δούμε τι μπορούμε να κάνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Επιμένετε να μιλήσετε, κύριε Κωνσταντίνου; 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μια κουβέντα μόνο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μια κουβέντα πέστε την! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Απλώς, έχω την άποψη ότι μεγαλοποιούμε τα πράγματα.  ∆ημιουργούμε την εντύπωση ότι υπάρχει 
μέγα ζήτημα.  Εδώ ζητά το υπουργείο -κακώς καθυστερημένα το ζητά- να δοθεί μια προσωρινή, έτσι τη λέω 
εγώ, λύση, για να διευκολυνθούν εις τη διαδικασία των κρίσεων, που ήταν απαίτηση του Αρχηγού.  Και έχει 
δίκαιο ο συνάδελφος που μας είπε ότι θα καταρρεύσει το σύστημα.  Και μας έχουν ξαναδώσει το λόγο τους, και 
έχετε δίκαιο για τα έξι χρόνια, και σας λέω πάμε προς τα εφτά που περιμένουμε τους κανονισμούς, ότι «όπου 
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να’ ναι θα ’ρθουν οι κανονισμοί και θα λυθεί διά παντός το όλο ζήτημα».   Άρα λοιπόν, η εισήγησή μου και η 
έκκλησή μου προς όλους τους συναδέλφους είναι να το εγκρίνουμε, γιατί επιβάλλεται να το εγκρίνουμε, για να 
λειτουργήσουν σωστά οι διαδικασίες των κρίσεων στην Εθνική Φρουρά και να μη δημιουργηθούν άλλα 
προβλήματα.  Και θα επανέλθουμε το Σεπτέμβριο με ολοκληρωμένες προτάσεις. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, πόσες φορές θα μιλήσουμε;  Θέλετε να μιλούμε μέχρι το πρωί γι’ αυτό το θέμα; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Μα, να προσθέσετε…  Τι θα πείτε άλλο;  Νομίζω ότι το σώμα έχει κατανοήσει περί τίνος πρόκειται.   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Βέβαια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Είπε κάτι ο κ. Περδίκης, το οποίο έχω ξεχάσει να σχολιάσω, για μνημονιακά και μη μνημονιακά 
νομοσχέδια.  Εννοείτε ότι υπάρχουν αναφορές μέσα στα κείμενα της Βουλής; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι, λέω ότι κοινή συναινέσει είχατε ζητήσει από την κυβέρνηση να μην… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ναι, ναι, όχι, εντάξει, καλέ!  ∆εν είναι γι’ αυτό που λέω.  Ρωτώ το εξής:  Υπάρχει το λεκτικό “μνημονιακά” 
νομοσχέδια; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Υπάρχει.  Συγγνώμη!  Έχουμε ένα κείμενο μπροστά μας που λέει “μνημονιακά νομοθετήματα”, κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εγώ θα παρακαλέσω να μη γίνονται τέτοιοι χαρακτηρισμοί μέσα στα κείμενα της Βουλής ούτε 
δημοσιογραφική γλώσσα να χρησιμοποιούμε.  Εάν κάποιο νομοσχέδιο είναι εις εφαρμογή του μνημονίου, να 
γίνεται αυτή η διατύπωση και να μην ονομάζονται “μνημονιακά” τα νομοσχέδια.  Υπάρχουν κυβερνητικά 
νομοσχέδια, υπάρχουν προτάσεις νόμου.  Αυτές είναι οι διατυπώσεις του συντάγματος.  Παρακαλώ να 
ακολουθούμε το λεκτικό του συντάγματος. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών και του Λογιστικού της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών και του Λογιστικού της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης  

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος από την επιτροπή 
και κηρύχθηκε επείγουσα.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Γενικού Λογιστηρίου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών 
και του Λογιστικού της ∆ημοκρατίας Νόμου, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα στο Γενικό Λογιστή της 
∆ημοκρατίας κατά τη διενέργεια οποιασδήποτε πληρωμής από το κράτος προς φυσικό ή νομικό πρόσωπο να 
συμψηφίζει τα ποσά των πληρωμών με οποιαδήποτε οφειλόμενα ποσά του εν λόγω προσώπου προς 
οποιοδήποτε υπουργείο, τμήμα ή ανεξάρτητη υπηρεσία ή άλλο ειδικό ταμείο του κράτους. 

 Σημειώνεται ότι η ανάγκη για την κατάθεση και άμεση προώθηση της πρότασης νόμου στην ολομέλεια 
του σώματος προέκυψε κατά την εξέταση από την επιτροπή του νομοσχεδίου που τιτλοφορείται «Ο περί 
Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής ∆ιαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της ∆ημοκρατίας Νόμος του 
2013».   

 Το εν λόγω νομοσχέδιο, το οποίο εξετάστηκε από την επιτροπή σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 17 Ιουνίου και στις 8 και 10 Ιουλίου 2013, προβλέπει την αντικατάσταση του περί της 
∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών και του Λογιστικού της ∆ημοκρατίας Νόμου με νέα νομοθεσία, η οποία 
να προωθεί την απλοποίηση και τον εκσυγχρονισμό των λογιστικών διαδικασιών για τη διαχείριση των εσόδων 
και των δαπανών του δημοσίου και της τήρησης των λογιστικών βιβλίων, καθώς και την παροχή της 
απαραίτητης χρηματοοικονομικής πληροφόρησης της κρατικής υπηρεσίας με απώτερο στόχο την επίτευξη 
καλύτερης διαχείρισης των οικονομικών πόρων του κράτους. 

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου η Γενική Λογίστρια επισήμανε ότι ο προτεινόμενος νόμος είναι 
ιδιαίτερα σημαντικός, καθότι παρέχει στο Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας τα απαραίτητα εργαλεία για την 
επίτευξη καλύτερης διαχείρισης των δημόσιων οικονομικών.  Συναφώς, όπως δήλωσε, το νομοσχέδιο παρέχει 
μεταξύ άλλων τη δυνατότητα στο Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας να συμψηφίζει τα έσοδα και τις υποχρεώσεις 
των φυσικών και νομικών προσώπων προς το κράτος, εργαλείο το οποίο πρέπει να παραχωρηθεί προς το 
κράτος το ταχύτερο, αφού μπορεί να ενισχύσει σημαντικά τις ενέργειές του για βελτίωση των δημόσιων 
οικονομικών.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου τα μέλη της επιτροπής υπέβαλαν αριθμό παρατηρήσεων και 
επιφυλάξεων αναφορικά με επιμέρους ζητήματα που άπτονται προνοιών του εν λόγω νομοσχεδίου.  Ως εκ 
τούτου, η επιτροπή κάλεσε τους κυβερνητικούς αρμοδίους να μελετήσουν εκ νέου το νομοσχέδιο και, αφού 
προβούν στις αναγκαίες τροποποιήσεις, να καταθέσουν ενώπιόν της αναθεωρημένο κείμενο.  Σημειώνεται 
όμως ότι δεν κατέστη δυνατή η έγκαιρη κατάθεση του νέου κειμένου σχεδίου νόμου.   

 Υπό το φως των πιο πάνω εξελίξεων, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη ότι δεν είχε στη διάθεσή της τον 
απαραίτητο χρόνο για την ολοκλήρωση της μελέτης του υπό αναφορά θέματος και λαμβάνοντας υπόψη τα όσα 
δήλωσε η Γενική Λογίστρια, αποφάσισε να συνεχίσει με τη συζήτηση αυτού σε εύθετο χρόνο.   

 Στο παρόν στάδιο αποφάσισε να προχωρήσει με την κατάθεση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου 
ενσωματώνοντας σε αυτήν το μέρος του νομοσχεδίου το οποίο προβλέπει το συμψηφισμό εσόδων και 
δαπανών του κράτους, σύμφωνα και με τις  επισημάνσεις της κυβέρνησης, η οποία κρίνει το μέρος αυτό πολύ 
σημαντικό και ως εκ τούτου πρέπει να προωθηθεί τάχιστα.  Συναφώς με τα πιο πάνω, η Γενική Λογίστρια 
συμφώνησε με την κατάθεση της σχετικής πρότασης νόμου ως τη μόνη λύση στο παρόν στάδιο, ώστε να 
καταστεί δυνατή η παροχή εξουσίας στο Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας να συμψηφίζει έσοδα και 
υποχρεώσεις φυσικών και νομικών προσώπων. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης της πρότασης νόμου η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας εισηγήθηκε όπως για σκοπούς συνοχής και συνάφειας των προνοιών της με τις υφιστάμενες 
διατάξεις της νομοθεσίας περιληφθεί στο κείμενο αυτής πρόνοια με την οποία να παρέχεται η δυνατότητα στο 
Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας να ζητά και να λαμβάνει πληροφορίες από τα αρμόδια υπουργεία, τμήματα, 
ανεξάρτητες υπηρεσίες και ειδικά ταμεία του κράτους, τα οποία θα είναι υποβοηθητικά για τη διεκπεραίωση του 
συμψηφισμού.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο όπως 
αυτή έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τις παρατηρήσεις της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βότσης. 
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Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εδώ αφορά μέρος της νομοθεσίας που έχει έρθει ενώπιόν μας και το μέρος που θα 
ψηφίσουμε σήμερα αφορά το δικαίωμα συμψηφισμού στο Γενικό Λογιστήριο για έσοδα και έξοδα του κράτους, 
νοουμένου ότι θα έχουν εξαντληθεί ή ολοκληρωθεί όλες οι νόμιμες διαδικασίες για καθορισμό των ποσών.   

 Αυτό το κομμάτι μόνο θα ψηφίσουμε σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 6Α.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών και του Λογιστικού 
της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Αφού δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Λοιπόν, θα επιστρέψουμε τώρα στους προϋπολογισμούς των κρατικών πανεπιστημίων.   

 Ερωτώ κατά πόσο υπήρξαν συγκλήσεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν έχουν γυρίσει ακόμη, κύριε Πρόεδρε.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν δεν πρόκειται να επανέλθουν άμεσα, τότε να κάνουμε διάλειμμα.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Έρχονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έρχονται, αλλά πρέπει να μας δώσουν συγκεκριμένα ποιες τροπολογίες εισηγούνται να αποσυρθούν ή 
να ενοποιηθούν.   

 Λοιπόν, διάλειμμα δέκα λεπτών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 (Ώρα διακοπής:  7.07 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  7.40 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας που είχαν αποσυρθεί για 
διαβούλευση να μας πληροφορήσουν πού βρίσκεται το θέμα. 

 Ο κ. Λουκαΐδης πού είναι; 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 
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(Αστειευόμενη) 

 Και εμείς αναρωτιόμαστε, κύριε Πρόεδρε! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Αγνοείται! 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους, ναι. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε καταλήξει σε αρκετές τροπολογίες.  Αρκετές τροπολογίες έχουν αποσυρθεί, 
πάρα πολλές είναι πλέον ομόφωνες και σε κάποιες υπάρχει διαφωνία.  Για να διευκολύνουμε τη διαδικασία, θα 
σας δοθεί τώρα αμέσως κείμενο για το ποιες είναι οι ομόφωνες, για να μη χρειαστεί συζήτηση άλλη, και για το 
ποιες έχουν αποσυρθεί, ώστε να επικεντρωθεί το σώμα μόνο στις τροπολογίες που υπάρχει διαφωνία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επανερχόμαστε λοιπόν στο υπ’ αριθμόν 40 θέμα, που είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται, όπως είπαμε, 
«Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος  Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιώργος Λουκαΐδης  Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Γεωργίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 11 Ιουνίου 2013.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και του 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Στον προϋπολογισμό για το Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου για το έτος 2013 υπάρχει πρόνοια για έσοδα 
ύψους €13.072.100, καθώς και πρόνοια για ισόποσα έξοδα. 

 Ειδικότερα, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Tα προϋπολογιζόμενα έσοδα κατά κεφάλαιο στο συγκεφαλαιωτικό πίνακα εσόδων του προϋπολογισμού 
αναλύονται ως ακολούθως: 

Έσοδα κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2013 

                                   € 

 Κρατική χορηγία                            6.375.000 

 ∆ίδακτρα                             4.819.493 

 Ειδική χορηγία (έσοδα από χρηματοδότηση 
διαρθρωτικών προγραμμάτων)  

                              985.820 

 ∆ιάφορες εισπράξεις                                 892.587 

Σύνολο                          13.072.100 

2. Τα προϋπολογιζόμενα έξοδα κατά κεφάλαιο, όπως περιλαμβάνονται στο συγκεφαλαιωτικό πίνακα 
δαπανών, αναλύονται ως ακολούθως: 

∆απάνες κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2013 
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 € 

 Τρέχουσες δαπάνες                                          7.101.593 

 Λειτουργικές δαπάνες         1.432.900 

 ∆ιαχειριστικά έξοδα                                           2.225.000 

 Κεφαλαιουχικές δαπάνες                                  1.400.000 

 ∆απάνες στέγασης                                                40.000 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και 

        αποθεματικό 

 

   872.607 

Σύνολο                                   13.072.100 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους αρμοδίους, επισημαίνονται 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο προϋπολογισμός του εν λόγω πανεπιστημίου για το 2013 θα καλύψει δαπάνες που αφορούν τη 
γενικότερη ανάπτυξη του ιδρύματος, στο μέτρο που επιτρέπουν οι περικοπές που έχουν γίνει στην 
κρατική χορηγία σε σύγκριση με το 2012.  Επισημαίνεται ότι αναλυτικότερα στοιχεία σε σχέση με τις 
δαπάνες περιλαμβάνονται στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τον προϋπολογισμό του 2013. 

Ειδικότερα, το πανεπιστήμιο προχώρησε σε όλα τα απαραίτητα μέτρα, ούτως ώστε να υπάρξουν 
μειώσεις στα άρθρα του Κεφ. 2, τα οποία αφορούν τις λειτουργικές του δαπάνες.    

2. Ο προϋπολογισμός του πανεπιστημίου έχει καταρτιστεί με βάση την παρούσα δημοσιονομική 
κατάσταση του κράτους, τις προτεραιότητες του πανεπιστημίου, καθώς και τις ειλημμένες υποχρεώσεις 
του.  Ειδικότερα, ο προϋπολογισμός έχει διαμορφωθεί ύστερα από διάλογο μεταξύ του πανεπιστημίου, 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου Οικονομικών με βάση τις ανάγκες που 
προκύπτουν για την ομαλή λειτουργία του ιδρύματος και τη σταδιακή και απρόσκοπτη ανάπτυξή του. 

Ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ενημέρωσε αναλυτικά την 
επιτροπή για τη λειτουργία του πανεπιστημίου, τα προγράμματα που προσφέρει, τις συνεργασίες του με 
άλλα εκπαιδευτικά ιδρύματα, καθώς και για τους στόχους του για την περαιτέρω αναβάθμιση και εξέλιξή 
του. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες του εν λόγω προϋπολογισμού. 

 Τα μέλη της επιτροπής, στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω προϋπολογισμού, αφού διεξήλθαν τις 
πρόνοιές του, υπέβαλαν αριθμό ερωτημάτων προς τους αρμοδίους σε σχέση με θέματα που αφορούν τη 
λειτουργία του πανεπιστημίου.  Ειδικότερα, τα ερωτήματα που υποβλήθηκαν αφορούσαν μεταξύ άλλων το 
μισθό και τα επιδόματα του ακαδημαϊκού προσωπικού και τη διαδικασία ανέλιξής του, συγκεκριμένα των 
λεκτόρων σε επίκουρους καθηγητές, τις δαπάνες στέγασης του πανεπιστημίου, τη δυνατότητα στήριξης των 
άπορων φοιτητών, τη δυνατότητα εργοδότησης άνεργων επιστημόνων, τη λειτουργία των ευρωπαϊκών 
προγραμμάτων και τον τρόπο κατανομής των εσόδων από αυτά. 

 Ειδικότερα, με βάση την ενημέρωση που είχε η επιτροπή από τον πρόεδρο της διοικούσας επιτροπής 
του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου, επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα εξής: 

1. Μέσα στους στόχους του πανεπιστημίου είναι η οικονομική του ανεξαρτησία με τη σταδιακή αύξηση του 
αριθμού των φοιτητών του.  Συγκεκριμένα, το Σεπτέμβριο του 2013 ο αριθμός των φοιτητών, τόσο των 
προπτυχιακών όσο και των μεταπτυχιακών προγραμμάτων, αναμένεται να ανέλθει στις 5 000.  Επίσης, 
ο αριθμός των ξένων φοιτητών αναμένεται να αυξηθεί λόγω της συνεργασίας του πανεπιστημίου με 
πανεπιστήμια άλλων χωρών.  Επισημαίνεται ότι ένα μεγάλο ποσοστό των φοιτητών του είναι από την 
Ελλάδα. 

2. Έχουν ληφθεί μέτρα για το Σεπτέμβριο του 2013, ώστε να εργοδοτηθούν περίπου 90 άνεργοι 
επιστήμονες ως μέλη συνεργαζόμενου εκπαιδευτικού προσωπικού με μέγιστο μισθό μέχρι €1.000. 

3. Από το Σεπτέμβρη του 2013 θα λειτουργήσει νέο προπτυχιακό πρόγραμμα το οποίο θα αφορά θέματα 
κοινωνικής φροντίδας.  Επίσης, θα λειτουργήσουν δωρεάν επιμορφωτικά προγράμματα σε συνεργασία 
με το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών, καθώς και προγράμματα κατάρτισης για λειτουργούς της 
δημόσιας υγείας. 

4.  Καταβλήθηκε προσπάθεια και θα καταβληθεί εκ νέου προσπάθεια για διαπραγμάτευση με τον ιδιοκτήτη 
του ακινήτου στο οποίο στεγάζεται το πανεπιστήμιο, ώστε να μειωθεί το ύψος του ενοικίου. 
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5. Τα δικαιώματα και επιδόματα του ακαδημαϊκού και εκπαιδευτικού προσωπικού έχουν μειωθεί κατά 20% 
στα πλαίσια της οικονομικής περισυλλογής των κρατικών δαπανών.  Επίσης, τα δικαιώματα και 
επιδόματα του διοικητικού και άλλου προσωπικού που αφορούν μεταξύ άλλων υπερωρίες και έξοδα 
φιλοξενίας έχουν μειωθεί κατά 25% και 15%, αντίστοιχα. 

6. Αναφορικά με τις περιπτώσεις φοιτητών προπτυχιακών προγραμμάτων οι οποίοι βρίσκονται σε δυσμενή 
οικονομική θέση, θα καταβληθεί προσπάθεια να εξευρεθεί τρόπος στήριξής τους. 

7. Το πανεπιστήμιο έχει συμμορφωθεί με τις οδηγίες και τις υποδείξεις του Υπουργείου Οικονομικών, 
καθώς και με τις παρατηρήσεις της Γενικής Ελεγκτού της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Τέλος, ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής δεσμεύτηκε ενώπιον της επιτροπής να αποστείλει 
αναλυτικά στοιχεία σε σχέση με όλα τα προγράμματα που λειτουργούν στο πανεπιστήμιο.   

 Επιπρόσθετα, ο εν λόγω πρόεδρος, λόγω του θέματος που ηγέρθη ενώπιον της επιτροπής σε σχέση με 
την ανέλιξη τριών λεκτόρων του πανεπιστημίου σε επίκουρους καθηγητές, δεσμεύτηκε να αποστείλει τα 
στοιχεία που αφορούν την όλη διαδικασία ανέλιξής τους.  Συγκεκριμένα, όπως επισήμανε ο ίδιος, η απόφαση 
για ανέλιξή τους έγινε σύμφωνα με την οικεία νομοθεσία που διέπει την ανέλιξη του ακαδημαϊκού προσωπικού 
του πανεπιστημίου και λήφθηκε με βάση σχετική γνωμάτευση για το θέμα αυτό.  Όπως τόνισε επίσης ο ίδιος, οι 
αποδοχές του εν λόγω προσωπικού που ανελίχθηκε δεν αυξήθηκαν, αλλά παρέμειναν οι ίδιες. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί 
για το υπό αναφορά νομοσχέδιο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νεες ∆υνάμεις 
δήλωσαν ότι συμφωνούν με την ψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2013. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η παρούσα έκθεση τίθεται ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής για λήψη 
τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές, έχουν ολοκληρωθεί οι τοποθετήσεις και πάμε στις τροπολογίες.  Είναι 
τροπολογίες προταθείσες από τις κοινοβουλευτικές ομάδες του ∆ΗΣΥ και του ∆ΗΚΟ και θεωρούνται 
αναγνωσθείσες.   

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και της κ. Αθηνάς Κυριακίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Κόμματος  

 Γίνεται εισήγηση όπως επέλθουν οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

Α. Πρώτος Πίνακας - ∆ελτία ∆απανών 2013 

(Άρθρα 3 και 4) (σελ. 11) 

Σημείωση 11:  ∆ιαγράφεται ολόκληρη η παράγραφος (α) αυτής και προστίθεται η ακόλουθη επιφύλαξη 
στο τέλος της επόμενης παραγράφου, αφού διαγραφεί το γράμμα “(β)”: 

  «Νοείται ότι η τοποθέτηση αυτή μπορεί να γίνει μόνο μία φορά και μόνο κατά το διορισμό του». 

Β. Επί των ∆ελτίων ∆απανών 2013: 

 1. Κεφ. 1 (01) (Αποδοχές Ακαδημαϊκού και Άλλου Προσωπικού - Βασικοί Μισθοί):  Προστίθεται η 
εξής γενική πρόνοια:  «∆εν επιτρέπεται καμία αύξηση μισθού». 

 2. Κεφ. 1 (01) - Άρθρο 122 (Ειδικό Επίδομα Εκπαιδευτικού Προσωπικού):  Το άρθρο αυτό 
καταργείται και ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί. 

 3. Κεφ. 1 (01) - Άρθρο 133 (Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη):  Προστίθεται στη στήλη δίπλα στις 
επεξηγήσεις η ακόλουθη πρόνοια:   

 «Το κόστος της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης είναι 1,5% επί των ακαθάριστων απολαβών του 
προσωπικού, εφόσον επιλέξουν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, ή επιμερισμένο μεταξύ του 
πανεπιστημίου και του προσωπικού του, το οποίο κόστος για το πανεπιστήμιο δεν υπερβαίνει το 
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2% των ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού, εφόσον επιλέξουν ιδιωτικούς οργανισμούς 
ασφάλισης υγείας: 

   Νοείται ότι, στην περίπτωση που επιλεγούν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, αυτό θα γίνει 
με τη λήξη συμβατικών υποχρεώσεων που πιθανόν να υφίστανται με ιδιωτικούς οργανισμούς 
ασφάλισης υγείας». 

 4. Κεφ. 1 (02) - Άρθρο 101 (Αποδοχές ∆ιοικητικού και Άλλου Προσωπικού - Βασικοί Μισθοί):  
Προστίθεται η εξής γενική πρόνοια:  «∆εν επιτρέπεται καμία αύξηση μισθού». 

 5. Κεφ. 1 (02) - Άρθρο 123 (Επίδομα ∆ιευθυντή ∆ιοίκησης και Οικονομικών):  Το άρθρο αυτό 
μειώνεται κατά 50%. 

 6. Κεφ. 1 (02) - Άρθρο 133 (Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη):  Προστίθεται στη στήλη δίπλα στις 
επεξηγήσεις η ακόλουθη πρόνοια:   

  «Το κόστος της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης είναι 1,5% επί των ακαθάριστων 
απολαβών του προσωπικού, εφόσον επιλέξουν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, ή επιμερισμένο 
μεταξύ του πανεπιστημίου και του προσωπικού του, το οποίο κόστος για το πανεπιστήμιο δεν 
υπερβαίνει το 2% των ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού, εφόσον επιλέξουν ιδιωτικούς 
οργανισμούς ασφάλισης υγείας:  

  Νοείται ότι, στην περίπτωση που επιλεγούν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, αυτό θα γίνει 
με τη λήξη συμβατικών υποχρεώσεων που πιθανόν να υφίστανται με ιδιωτικούς οργανισμούς 
ασφάλισης υγείας». 

 7. Κεφ. 3 - Άρθρο 331 (Νομικά Έξοδα):  Προστίθεται σημείωση “*”, στην οποία προβλέπονται τα 
εξής: 

 «Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί από το άρθρο αυτό χωρίς να εξασφαλίζεται εκ 
των προτέρων η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, ύστερα από 
υποβολή προς αυτή σχετικού αιτήματος, το οποίο συνοδεύεται από επαρκή και άλλα 
δικαιολογητικά στοιχεία που το υποστηρίζουν». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροποποίηση Α είναι ομόφωνη.   

 Υπάρχει ένσταση;   

 ∆εν υπάρχει, άρα εγκρίνεται. 

 Στο Β, οι τροποποιήσεις υπ’ αριθμόν 1 και 2 είναι ομόφωνες, άρα εγκρίνονται. 

 Για την υπ’ αριθμόν 3 βλέπω να μην υπάρχει ομοφωνία.  Έτσι είναι;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αφορά την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ο κ. Λουκαΐδης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Επειδή είναι ιδιαίτερα σοβαρό το θέμα, δυστυχώς δεν καταλήξαμε σε ομόφωνη θέση.  Πρόκειται να 
κάνουμε κάτι με πολύ συνοπτικές διαδικασίες χωρίς να προηγηθεί καθόλου διάλογος με τους εμπλεκόμενους, 
που είναι οι ασφαλισμένοι, και η θερμή μας η παράκληση και τώρα στην ολομέλεια προς το σώμα είναι να 
αποσυρθεί η τροπολογία. Μπορούμε να έρθουμε με τροπολογία στη συνέχεια, αφού συζητήσουμε διεξοδικά το 
θέμα, διότι έχει πάρα πολλές σοβαρές πτυχές, και να το κάνουμε σε συνεννόηση και με τους ενδιαφερόμενους 
και τους επηρεαζόμενους.  Μπορεί τον Οκτώβρη να έρθουμε με τροπολογία.  ∆ε μας εμποδίζει κανένας.  Έχει 
γίνει μέσα σε μια νύχτα μέχρι το πρωί... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η δέσμευση δεν εξυπηρετεί; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Η δέσμευση θα μπορούσε να ήταν καλύτερη λύση, παρά το να δημιουργήσουμε και στους εαυτούς μας 
και στους εμπλεκόμενους τετελεσμένα γεγονότα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω σκεφτείτε το, διότι με τη δέσμευση διασφαλίζεται ότι δε θα γίνει οτιδήποτε άνευ της εγκρίσεως 
της Βουλής.   

 Ο κ. Θεμιστοκλέους και μετά η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι και το μεγάλο σημείο τριβής που είχαμε και στη συζήτηση.  Πρέπει να λεχθούν 
κάποια πράγματα όμως.   

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης, επί της διαδικασίας. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, επί της διαδικασίας.   

 Θεωρώ ότι έχει δοθεί χρόνος να πάνε οι συνάδελφοι να καταλήξουν κάπου.  Τα επιχειρήματα 
προφανώς έχουν αναπτυχθεί μεταξύ τους και υπάρχει διαφωνία.  Βάλτε σε ψηφοφορία ποιοι είναι υπέρ, ποιοι 
είναι κατά, χωρίς επιχειρηματολογία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα επιτρέψω επιχειρηματολογία! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κανένα πρόβλημα, κανένα πρόβλημα!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα επιτρέψω επιχειρηματολογία πράγματι, αλλά απλώς θα ακούσω απάντηση στην έκκληση που έχει 
γίνει. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Η απάντηση, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, σε τριάντα δεύτερα είναι η εξής:  Πρώτον, μέχρι σήμερα 
αρκετοί, δύο από τους τρεις, έκαμναν χρήση και του δικαιώματος των κυβερνητικών και του ασφαλιστικού του 
ιδιωτικού τομέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, μάλιστα. 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου, μονολεκτικά. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κόβονται απόλυτα με το σταύρωμα!  Το πρόβλημα είναι ότι με το σταύρωμα θα μείνουν ακάλυπτοι, 
γιατί, μέχρι να ανοίξει ξανά η Βουλή, θα είναι δεσμευμένο το ποσό, ενώ, εάν ψηφίσουμε, θα έχουν την 
ιατροφαρμακευτική κάλυψη με τους περιορισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας υπ’ αριθμόν 3;   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 
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 Συνάδελφοι, θα μπορούσαμε να δώσουμε ένα ποσοστό...  

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ξεκίνησε η ψηφοφορία, ετέλειωσε!   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και πέντε αποχές. 

 Προχωρούμε στην υπ’ αριθμόν 4 τροπολογία, που είναι ομόφωνη.   

 Υπάρχει ένσταση στην έγκρισή της;   

 Όχι, άρα η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 5 τροπολογία είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 6 τροπολογία.   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆εν είναι ομόφωνη. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Είναι το ίδιο για τους διοικητικούς.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Η τροπολογία εγκρίνεται με την ίδια αναλογία ψήφων, δηλαδή με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαεννέα 
εναντίον και πέντε αποχές. 

 Η υπ’ αριθμόν 7 αφορά τα νομικά έξοδα.  ∆εν υπάρχει ούτε εδώ ομοφωνία. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Η αποχή μας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Η αποχή μας.  Το ΑΚΕΛ τηρεί αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για την υπ’ αριθμόν 7 θέλετε νέα ψηφοφορία συνεπώς. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας υπ’ αριθμόν 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ αποχές και καμία εναντίον. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού €13,004,000 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3.   

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 41 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος 
του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Γεώργιος Προκοπίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Γιώργος Βαρνάβα 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Λουκαΐδης Μάριος Μαυρίδης 

 Γιώργος Γεωργίου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Αντρέας Καυκαλιάς Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις  συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 20 Ιουνίου και στις 2 Ιουλίου 2013.  Στο στάδιο της μελέτης του 
προϋπολογισμού αυτού κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, ο 
πρόεδρος του συμβουλίου του Πανεπιστημίου Κύπρου, ο πρύτανης και οι αντιπρυτάνεις του Πανεπιστημίου 
Κύπρου, καθώς εκπρόσωποι της Φοιτητικής Ένωσης του Πανεπιστημίου Κύπρου (ΦΕΠΑΝ) και της Ένωσης 
∆ιοικητικού Προσωπικού του Πανεπιστημίου Κύπρου (Ε∆ΙΠΠΑΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2013 είναι ισοσκελισμένος και παρουσιάζει 
έσοδα ύψους €108.053.430 και ισόποσα έξοδα.  

 Ειδικότερα, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα κατά κεφάλαιο στο συγκεφαλαιωτικό πίνακα εσόδων του εν λόγω 
προϋπολογισμού αναλύονται ως ακολούθως: 

Έσοδα κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2013 

€ 

α. Χορηγίες και συνεισφορές     50.000.000 

β. Προπτυχιακά δίδακτρα     16.500.000 

γ.   Έσοδα για χρηματοδότηση διαρθρωτικών 
προγραμμάτων και σχεδίων 

 

      2.528.080 

δ. Άλλα έσοδα                     0 

ε. ∆ιάφορες εισπράξεις     39.025.350 

Σύνολο εσόδων €108.053.430 

2. Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες κατά κεφάλαιο στο συγκεφαλαιωτικό πίνακα δαπανών του εν λόγω 
προϋπολογισμού αναλύονται ως ακολούθως: 
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∆απάνες κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2013 

€ 

α. Τρέχουσες δαπάνες     54.980.500 

β. Λειτουργικές δαπάνες         8.946.120 

γ. ∆ιαχειριστικά έξοδα     10.453.250 

δ. Κεφαλαιουχικές δαπάνες     15.704.510 

ε. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (από ίδια  
           έσοδα) 

 

    17.969.050 

Σύνολο δαπανών €108.053.430 

 Στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το πιο πάνω νομοσχέδιο επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Για την κατάρτιση του προϋπολογισμού για το 2013 λήφθηκαν υπόψη η παρούσα δημοσιονομική 
κατάσταση του κράτους, οι ειλημμένες υποχρεώσεις, καθώς και οι προτεραιότητες του Πανεπιστημίου 
Κύπρου ιδιαίτερα όσον αφορά τις αναπτυξιακές του δραστηριότητες. 

2. Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2013 πρόκειται να καλύψει δαπάνες που 
αφορούν μεταξύ άλλων την ανάπτυξη των Τμημάτων της Πολυτεχνικής Σχολής, την ανάπτυξη του 
Τμήματος Νομικής, του Τμήματος Αρχιτεκτονικής, την αναδόμηση του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
∆ιοίκησης Επιχειρήσεων και το διαχωρισμό του σε δύο τμήματα, στο Τμήμα Λογιστικής και 
Χρηματοοικονομικής και στο Τμήμα ∆ιοίκησης Επιχειρήσεων και ∆ημόσιας ∆ιοίκησης.  Επίσης, η πιο 
πάνω ανάπτυξη αφορά και το νέο πρόγραμμα δημοσιογραφίας, το οποίο προσφέρεται από το Τμήμα 
Κοινωνικών και Πολιτικών Επιστημών, καθώς και δύο νέα αυτοχρηματοδοτούμενα μεταπτυχιακά 
προγράμματα, στη μηχανική πετρελαίων και στη σχολική συμβουλευτική και καθοδήγηση.  

3. Η επιπρόσθετη αύξηση στον αριθμό των νεοεισερχόμενων φοιτητών, όπως αυτή συμφωνήθηκε με το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, για το ακαδημαϊκό έτος 2013-2014 δεν αναμένεται να επιφέρει 
οποιοδήποτε πρόσθετο κόστος στο κράτος για το 2013.  Επίσης, το Πανεπιστήμιο Κύπρου, σε 
συνεννόηση με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, αναμένει πρόσθετους φοιτητές (από 
μετεγγραφές) κατά το ακαδημαϊκό έτος 2013-2014, με στόχο την άμβλυνση των οικονομικών 
προβλημάτων που αντιμετωπίζουν αρκετές οικογένειες με φοιτητές στο εξωτερικό. 

4. Όσον αφορά τα κατασκευαστικά έργα στην πανεπιστημιούπολη, αναμένεται να πραγματοποιηθούν 
δαπάνες που αφορούν κυρίως στην ανέγερση του Κέντρου Πληροφόρησης-Βιβλιοθήκης “Στέλιος 
Ιωάννου”.   

5. Πρόσθετες δαπάνες στέγασης αφορούν το έργο της Πολυτεχνικής Σχολής, συμπληρωματικά και 
βελτιωτικά έργα στις εγκαταστάσεις της πανεπιστημιούπολης και στον κεντρικό χώρο του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, καθώς και άλλες εξωτερικές και βελτιωτικές εργασίες.  

6. Αναμένεται επίσης ότι κατά το 2013 είναι δυνατό να πραγματοποιηθούν πρόσθετες δαπάνες στέγασης, 
όπως π.χ. η επέκταση του κτιρίου του συμβουλίου  και της συγκλήτου “Αναστάσιος Γ. Λεβέντης”.  
Επίσης, αναμένεται να πραγματοποιηθούν μελέτες που αφορούν τις εγκαταστάσεις του Τμήματος 
Βιολογικών Επιστημών, καθώς και άλλες εξωτερικές εργασίες που σχετίζονται με το έργο του 
φωτοβολταϊκού πάρκου του Πανεπιστημίου Κύπρου κ.ά. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες του προϋπολογισμού αυτού.   

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης του προϋπολογισμού τόσο ο πρόεδρος του συμβουλίου όσο και ο 
πρύτανης του πανεπιστημίου αναφέρθηκαν στη λειτουργία, το έργο και τους στόχους του πανεπιστημίου, 
καθώς και στην ανάγκη για περαιτέρω ανάπτυξή του. 

 Όπως ανέφεραν οι ίδιοι, το σύνολο των φοιτητών φέτος θα ανέλθει περίπου στις 7 000.  Συγκεκριμένα, 5 
400 φοιτητές θα φοιτήσουν στα προπτυχιακά προγράμματα και 1 700 φοιτητές στα μεταπτυχιακά.  Όπως 
επισήμαναν επίσης οι ίδιοι, από τον Ιούλιο του 2012 το πανεπιστήμιο κλήθηκε να κάνει πολλές αναθεωρήσεις 
όσον αφορά τις δαπάνες του και έγιναν προσπάθειες για περικοπές.  Ήδη το πανεπιστήμιο έχει καταβάλει €11 
εκατομ. από το αποθεματικό του για τις κτιριακές του δαπάνες. 

 Ο πρόεδρος του συμβουλίου του πανεπιστημίου, τόσο γραπτώς όσο και προφορικώς ενώπιον της 
επιτροπής, πρότεινε τη δημιουργία ενός νέου άρθρου, στο Κεφ. 3 του προϋπολογισμού, με τον αριθμό 325, το 
οποίο θα αναφέρεται ως “Χορηγία προς το Σωματείο Ευημερίας Φοιτητών” με πρόνοια ύψους €272.602.  Το 
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ποσό αυτό θα προέρχεται από τη μείωση του ποσού που περιλαμβάνεται στο άρθρο 122, Κεφ. 1, του 
προϋπολογισμού, που αφορά τα ειδικά επιδόματα του ακαδημαϊκού προσωπικού.     

 Στη συνέχεια ο πρόεδρος του συμβουλίου δήλωσε ότι το πανεπιστήμιο έχει εσωτερικό μηχανισμό, για να 
μελετά τις υποδείξεις και παρατηρήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και καταβάλλεται συνεχώς 
προσπάθεια για συμμόρφωση προς αυτές.  Όπως επισήμανε ο ίδιος, το πανεπιστήμιο είναι ένας ζωντανός 
οργανισμός και πρέπει να ληφθεί υπόψη η δυναμική του, γι’ αυτό και η συμμόρφωση με αυτές γίνεται σταδιακά.  
Επιπρόσθετα, σε σχέση με το Κεφ. 5, που αφορά τα ίδια έσοδα του πανεπιστημίου, όπως επισημάνθηκε τόσο 
από τον ίδιο όσο και από τις πρυτανικές αρχές, το πανεπιστήμιο χρειάζεται να έχει ένα αποθεματικό, για να 
καλύπτει τις συνεχείς ανάγκες του και να διευκολύνεται το έργο του, στις περιπτώσεις που δεν έχει καταβληθεί 
έγκαιρα η κρατική χορηγία ή η χορηγία από τα ευρωπαϊκά προγράμματα.  Όπως διευκρινίστηκε, υπάρχουν 
περιπτώσεις όπου πρέπει άμεσα να στηθεί η αναγκαία υποδομή για τη λειτουργία συγκεκριμένων 
προγραμμάτων.  Επίσης, όπως επισημάνθηκε, συγκεκριμένες χορηγίες συνοδεύονται από ειδικές 
προϋποθέσεις τις οποίες θέτει ο χορηγός σε σχέση με τον τρόπο διάθεσής τους (π.χ. στα ερευνητικά 
προγράμματα). 

 Ο εκπρόσωπος της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή για διάφορα 
ζητήματα σε σχέση με τη λειτουργία του πανεπιστημίου για τα οποία έγιναν κατά καιρούς παρατηρήσεις και 
υποδείξεις από πλευράς της υπηρεσίας του και για τα οποία εκκρεμεί η λήψη διορθωτικών μέτρων. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος, αφού σχολίασε ορισμένα σημεία επί του νομοσχεδίου του 
προϋπολογισμού και προέβη σε ορισμένες παρατηρήσεις, κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής αντίγραφο 
επιστολής της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013, η οποία απευθύνεται 
προς τον πρόεδρο του συμβουλίου του πανεπιστημίου, με θέμα τις οικονομικές καταστάσεις του 
πανεπιστημίου για τα έτη 2009 και 2010. 

 Ειδικότερα, στην επιστολή αυτή επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα σε σχέση με το Κεφ. 5, που 
αφορά τα ίδια έσοδα του πανεπιστημίου: 

1. Όπως έχει διαπιστωθεί, το πανεπιστήμιο θεωρεί όλα τα έσοδά του, όπως για παράδειγμα τα έσοδα από 
τα μεταπτυχιακά δίδακτρα, από το πρόγραμμα προϋπηρεσιακής κατάρτισης, από τη Βιβλιοθήκη, τα 
έσοδα από πωλήσεις προσφορών, από τόκους τραπεζών, από δικαιώματα χρήσης των κυλικείων κ.ά., 
με εξαίρεση την κρατική χορηγία και τη χορηγία για προπτυχιακά δίδακτρα, ως “ίδια έσοδα”. 

2. Επανειλημμένα έχει αναφερθεί ότι τα ίδια έσοδα δεν παρουσιάζονται στο σύνολό τους στον 
προϋπολογισμό εσόδων, αλλά περιλαμβάνεται σ’ αυτόν μόνο το ποσό που αναμένεται να δαπανηθεί 
εντός του έτους στο οποίο αναφέρεται ο προϋπολογισμός.  Στον πίνακα “Λεπτομέρειες εσόδων” 
παρουσιάζεται από το 2008 το υπόλοιπο ποσό των εσόδων που εισπράττεται κατά τη διάρκεια του 
έτους και δεν αναμένεται να δαπανηθεί ως μεταφορά σε λογαριασμό αποθεματικού.  Η τακτική αυτή έχει 
ως συνέπεια η κρατική χορηγία που προϋπολογίζεται να μη λαμβάνει υπόψη όλα τα έσοδα του 
πανεπιστημίου και ως εκ τούτου να είναι αυξημένη. 

3. Επισημαίνεται ότι το 2012 ο τρόπος παρουσίασης του προϋπολογισμού ως προς τις δαπάνες από ίδια 
έσοδα διαφοροποιήθηκε.  Συγκεκριμένα, όλες οι δαπάνες από ίδια έσοδα παρουσιάζονται σε ξεχωριστή 
στήλη.  Εξακολουθεί όμως η διατήρηση αποθεματικών.  Ειδικότερα, το Υπουργείο Οικονομικών, με 
επιστολή του προς τη γενική διευθύντρια του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, σε σχέση με την 
κατάρτιση του περσινού προϋπολογισμού του πανεπιστημίου για το 2012, τόνισε μεταξύ άλλων ότι τα 
ίδια έσοδα του Πανεπιστημίου Κύπρου πρέπει να διέπονται από την αρχή της επικουρικότητας, κατά την 
οποία παν έσοδο χρησιμοποιείται, ασχέτως της προελεύσεώς του, για χρηματοδότηση τόσο των 
λειτουργικών του δαπανών όσο και του αναπτυξιακού του προγράμματος. 

4. Η Ελεγκτική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας σημειώνει ότι η αναθεώρηση των οικονομικών καταστάσεων 
που έγινε από πλευράς του Πανεπιστημίου Κύπρου δεν ικανοποιεί την εισήγησή της η οποία αφορά την 
αναθεώρηση του τρόπου καταρτισμού του προϋπολογισμού, ώστε τα ίδια έσοδα να παρουσιάζονται στο 
σύνολό τους στον προϋπολογισμό εσόδων του έτους στο οποίο αναφέρεται. 

 Σε σχέση με τον ισχυρισμό των εκπροσώπων του Πανεπιστημίου Κύπρου ότι από το κονδύλι των ιδίων 
εσόδων μπορεί να καλυφθούν ορισμένες ανάγκες του μέχρι την καταβολή της κρατικής χορηγίας, ο 
εκπρόσωπος της Ελεγκτικής Υπηρεσίας ανέφερε ότι το σωστό και επιθυμητό είναι όπως η κρατική χορηγία 
καταβάλλεται έγκαιρα.  ∆ιαφορετικά, θα μπορούσε να θεσμοθετηθεί ένα ταμείο “πάγιας προκαταβολής”, ώστε, 
όταν υπάρχει καθυστέρηση στην καταβολή της εν λόγω κρατικής χορηγίας, να μη χρειάζεται η δημιουργία 
αποθεματικού.  Όπως σχολίασε επιπρόσθετα ο ίδιος, πρέπει να τύχει προβληματισμού το ενδεχόμενο 
δημιουργίας από πλευράς και άλλων ημικρατικών οργανισμών παρόμοιων αποθεματικών, με τεράστια ποσά, 
στη βάση της επιχειρηματολογίας που προβάλλει το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

 Περαιτέρω, αναφορικά με το θέμα των επιδομάτων του ακαδημαϊκού προσωπικού, στην ίδια πιο πάνω 
επιστολή της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013, αναφέρεται μεταξύ 
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άλλων ότι το Υπουργείο Οικονομικών έχει ήδη επισημάνει ότι φαίνεται να υπάρχει κατάχρηση της 
παραχώρησης των εν λόγω επιδομάτων, για το λόγο ότι τα επιδόματα αυτά δίνονται ανεξαιρέτως σε όλους 
τους καθηγητές και αναπληρωτές καθηγητές χωρίς να συσχετίζεται η παραχώρησή του με κάποιο δείκτη 
αποδοτικότητας και επίδοσης.  Τουλάχιστον, όπως επισημαίνεται, το επίδομα αυτό πρέπει να παραχωρείται 
επιλεκτικά σε ορισμένους καθηγητές οι οποίοι είναι εξαίρετοι.  Γι’ αυτό και πρέπει να επανεξεταστεί η τακτική 
αυτή της καθολικής καταβολής του επιδόματος. 

 Ολοκληρώνοντας την τοποθέτησή του, ο πιο πάνω εκπρόσωπος δεσμεύτηκε να αποστείλει στην 
επιτροπή και άλλα στοιχεία σε σχέση με τις παρατηρήσεις/υποδείξεις στις οποίες προέβη η Ελεγκτική 
Υπηρεσία προς το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

 Οι εκπρόσωποι της ΦΕΠΑΝ συμφώνησαν με τις πρόνοιες του προϋπολογισμού, καθώς και με τις θέσεις 
του προέδρου του συμβουλίου του πανεπιστημίου και των πρυτανικών αρχών. 

 Οι εκπρόσωποι της Ε∆ΙΠΠΑΚ, τόσο γραπτώς όσο και προφορικώς ενώπιον της επιτροπής, κατέθεσαν 
το αίτημά τους για συμπερίληψη στον εν λόγω προϋπολογισμό της μετονομασίας συγκεκριμένων θέσεων, 
καθώς και της αναθεώρησης της κλίμακας αυτών.  Ειδικότερα, εισηγήθηκαν τη μετονομασία των θέσεων 
“Τεχνικός” και “Ανώτερος Τεχνικός” σε “Τεχνικός Μηχανικός” και “Ανώτερος Τεχνικός Μηχανικός”, αντίστοιχα. 

 Όπως ανέφεραν οι ίδιοι, η υιοθέτηση του αιτήματός τους δε συνεπάγεται άμεσο κόστος ούτε αύξηση των 
θέσεων.  Η εκπρόσωπος όμως του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού σε σχέση με το πιο πάνω δήλωσε ότι 
το αίτημα αυτό της Ε∆ΙΠΠΑΚ δεν είναι κάτι το οποίο μπορεί να υιοθετηθεί χωρίς να μελετηθεί πρώτα από το 
Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και να εκφέρει τις απόψεις του.  

 Στο στάδιο της μελέτης του εν λόγω προϋπολογισμού, η επιτροπή διεξήλθε τα επιμέρους άρθρα και τις 
πρόνοιές του, υποβάλλοντας ταυτόχρονα αριθμό ερωτημάτων για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της 
αναφορικά με διάφορα θέματα.  Ειδικότερα, η επιτροπή ζήτησε και γραπτώς την κατάθεση συγκεκριμένων 
στοιχείων, τα οποία να περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Κατάλογο με τους σαράντα πιο ακριβοπληρωμένους καθηγητές και αναπληρωτές καθηγητές στον οποίο 
να περιλαμβάνονται αναλυτικά στοιχεία σε σχέση με τα έσοδά τους από τους μισθούς τους, από τα 
ειδικά επιδόματα, από τα ερευνητικά προγράμματα, από διάφορα άλλα ωφελήματα, καθώς και από 
άλλες πηγές εσόδων για το έτος 2012.  Στον κατάλογο αυτό να αναγράφεται επίσης το άθροισμα των 
εσόδων τους για τον καθένα ξεχωριστά, καθώς και οι ώρες διδασκαλίας τους. 

2. Λεπτομερή κατάλογο των ειδικών επιδομάτων του ακαδημαϊκού προσωπικού, καθώς και των 
επιδομάτων του διοικητικού και άλλου προσωπικού που καταβάλλονται για σκοπούς φιλοξενίας, 
οδοιπορικών κ.λπ.  

3. Ενημέρωση για το κατά πόσο την περίοδο της σαββατικής άδειας οι καθηγητές λαμβάνουν πλήρως το 
μισθό τους και κατά πόσο μπορούν να πληρώνονται παράλληλα και από άλλα πανεπιστήμια για τυχόν 
μελέτες που διεξάγουν.  

4. Ανάλυση από πού προέρχονται τα ίδια έσοδα του πανεπιστημίου και απάντηση στο πώς θεωρείται ότι 
υπάρχουν ίδια έσοδα, αφού τα έσοδα δικαιωματικά ανήκουν στο κράτος.  Ζητήθηκε ενημέρωση κατά 
πόσο γίνεται αναφορά σε όλα τα έσοδα του πανεπιστημίου στον προϋπολογισμό ή μόνο σε αυτά που 
θα δαπανηθούν. 

5. Κατάλογο με  τους καθηγητές που σύμφωνα με τη δήλωση του πρύτανη στην συνεδρία της επιτροπής 
στις 18 Ιουνίου 2013 εγκατέλειψαν το πανεπιστήμιο την τελευταία περίοδο. 

6. Κατάλογο με τους ειδικούς επιστήμονες και επισκέπτες καθηγητές και τον αριθμό  αυτών που είναι 
Κύπριοι.  Απάντηση στο κατά πόσο είναι θεσμοθετημένη με βάση κανονισμούς η διαδικασία επιλογής 
τους και αν ασκείται έλεγχος επί της απόφασης επιλογής τους. Επίσης, απάντηση στο κατά πόσο, σε 
περίπτωση μη επιλογής τους, μπορούν να υποβάλουν ένσταση/έφεση ενώπιον αρμόδιου οργάνου. 

7. Ενημέρωση για το λόγο για τον οποίο το πανεπιστήμιο δεν έλαβε μέτρα στήριξης για συνέχιση της 
εργοδότησης των μεταπτυχιακών και διδακτορικών φοιτητών, οι οποίοι αναγκάστηκαν να εγκαταλείψουν 
το πανεπιστήμιο. 

8. Ενημέρωση για το κατά πόσο πραγματοποιούνται ανελίξεις/προαγωγές του ακαδημαϊκού και διοικητικού 
προσωπικού και αν η ανέλιξη/προαγωγή τους συνεπάγεται και μισθολογική αναβάθμιση.  

9. Ενημέρωση για τα μέτρα που λαμβάνει το πανεπιστήμιο σε σχέση με τη φοιτητική μέριμνα και ειδικότερα 
για τη στήριξη των άπορων φοιτητών και κυρίως την αντιμετώπιση των προβλημάτων στέγασής τους.  
Επίσης, απάντηση στο κατά πόσο το πανεπιστήμιο λαμβάνει μέτρα για στήριξη των φοιτητών που 
αναγκάστηκαν λόγω της οικονομικής κρίσης να εγκαταλείψουν τις σπουδές τους στο εξωτερικό, 
προσφέροντάς τους θέσεις σε σχολές του πανεπιστημίου. 



2302 

 

10. Ενημέρωση για το κόστος των ενοικίων που καταβάλλει το πανεπιστήμιο για σκοπούς στέγασης των 
υπηρεσιών του. 

11. Αναφορικά με την ιατροφαρμακευτική κάλυψη, ενημέρωση για το κατά πόσο υπήρξε κάποια μελέτη γα 
το κόστος που περιλαμβάνεται στον προϋπολογισμό του πανεπιστημίου για το 2013. 

12. Αναφορικά με το σύστημα αρχειοθέτησης “Ίριδα”, ενημέρωση για το σύστημα αυτό, τα ποσά που 
δαπανήθηκαν συνολικά και για το κατά πόσο υπήρξε σχετική έρευνα. 

 Οι εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου απάντησαν γραπτώς στα πιο πάνω ερωτήματα, με 
επιστολή τους ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2013, και δεσμεύτηκαν να αποστείλουν και συμπληρωματικά στοιχεία, 
δίνοντας τις αναγκαίες επεξηγήσεις για όλα τα επιπρόσθετα ερωτήματα που ηγέρθησαν ενώπιον της 
επιτροπής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε να εισηγηθεί ως θέση αρχής στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο, για την κατά νόμο έγκριση του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ώστε να καταστεί εφικτή η λειτουργία 
του πανεπιστημίου.  Παράλληλα όμως, όλες οι πλευρές της επιτροπής, λαμβάνοντας υπόψη την υφιστάμενη 
δημοσιονομική κατάσταση του κράτους, δηλώνουν ότι στα πλαίσια της άσκησης του κοινοβουλευτικού ελέγχου 
προτίθενται να καταθέσουν αριθμό τροπολογιών επί του εν λόγω προϋπολογισμού σε σχέση με τα θέματα που 
απασχόλησαν την επιτροπή με στόχο τη βελτίωση των προνοιών του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες, οι οποίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και της κ. Αθηνάς Κυριακίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση να επέλθουν οι πιο κάτω τροποποιήσεις: 

Α. Επί του κειμένου του νομοσχεδίου:  

 1. Άρθρο 4:  ∆ιαγράφεται το εδάφιο (3) αυτού. 

 2. Άρθρο 9 εδάφιο (1):  Όπου συναντάται η λέξη “προαγωγής” προστίθεται δίπλα μία κάθετος 
γραμμή και η λέξη “ανέλιξης” και όπου συναντάται η λέξη “διορισμού” προστίθεται δίπλα μία 
κάθετος γραμμή και η λέξη “εκλογής”. 

 3. Άρθρο 10 εδάφιο (1): Όπου συναντάται η λέξη “διορισμού” προστίθεται δίπλα μία κάθετη γραμμή 
και η λέξη “εκλογής” και όπου συναντάται η λέξη “προαγωγής” προστίθεται μία κάθετος γραμμή 
και η λέξη “ανέλιξης”. 

 4. Άρθρο 11 εδάφιο (2): 

 α. ∆ιαγράφεται από την πρώτη φράση “πρόσθετου ωρομίσθιου προσωπικού” (4η γραμμή) η 
λέξη “πρόσθετου” και διαγράφεται στο τέλος αυτού πριν από την επιφύλαξη η φράση «που 
να υπερβαίνει τον αριθμό του προσωπικού που απασχολήθηκε το 2012». 

  β. Προστίθεται στην επιφύλαξη αυτού μετά τη λέξη “προσώπων” (3η γραμμή) η φράση “σε 
δεκαπενθήμερη βάση”. 

 5. Άρθρο 13 εδάφιο (1): ∆ιαγράφεται το διαζευκτικό “ή” και η λέξη “συντάξιμα” (2η γραμμή). 

Β. Επί των σημειώσεων (στη σελίδα 15):  ∆ιαγράφεται η παράγραφος 14. 

Γ. Πρώτος Πίνακας (Άρθρα 3 και 4) 

 1. Στη σημείωση 7 διαγράφονται τα εξής: 

  α. Η φράση «και θα χρηματοδοτείται από ίδια έσοδα του Πανεπιστημίου Κύπρου 
(περιλαμβανομένης και χορηγίας από το Ίδρυμα Στήριξης Πανεπιστημίου Κύπρου, όταν 
αυτό εγκριθεί με τις νενομισμένες διαδικασίες)» (2η, 3η και 4η γραμμή).   

  β. Στο τέλος αυτής η πρόταση «Ενόψει της ανακεφαλαιοποίησης της Τράπεζας Κύπρου και 
της αναδιάρθρωσης της Λαϊκής Τράπεζας και μέχρι την επιβεβαίωση των σχετικών 
συμφωνιών χρηματοδότησης, το κόστος απασχόλησης των κατόχων των 
προαναφερόμενων εδρών το οποίο χρηματοδοτούσε εξωτερικός χρηματοδότης θα 
χρηματοδοτείται από κρατική χορηγία». 
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 2. Στη σημείωση 8 προστίθεται σημείωση “*” για κατάθεση στοιχείων και εξασφάλιση γραπτής 
συγκατάθεσης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας.  

 3. Προστίθεται στο τέλος της σημείωσης 12 η ακόλουθη συμπληρωματική περίοδος:    

«Υπάλληλοι που βρίσκονται στην κλίμακα Α13 και άνω δεν αποζημιώνονται για υπερωριακή 
εργασία σε σχέση με τα καθήκοντα της θέσης τους: 

       Νοείται ότι σε εξαιρετικές περιπτώσεις και μετά από έγκριση του συμβουλίου μπορεί να 
καταβάλλεται υπερωριακή απασχόληση και για θέσεις με κλίμακα Α13 και άνω». 

 4. Η παράγραφος (α) της σημείωσης 13 διαγράφεται και προστίθεται στην επόμενη παράγραφο, 
αφού διαγραφεί το γράμμα “(β)”, η εξής επιφύλαξη:  

        «Νοείται ότι η τοποθέτηση αυτή μπορεί να γίνει μόνο μία φορά και μόνο κατά το διορισμό 
του». 

 5. Στη σημείωση 14 το ειδικό επίδομα που καταβάλλεται στον πρύτανη και στον αντιπρύτανη 
μειώνεται κατά 50%. 

 6. Η σημείωση 15 διαγράφεται. 

 7. Η σημείωση 17 τροποποιείται ως εξής: 

 α. Με τη διαγραφή της υποπαραγράφου (α) αυτής.    

 β. Με τη διαγραφή στην υποπαράγραφο (β) αυτής της ακόλουθης φράσης:   

«σύμφωνα με τις πρόνοιες της εγκυκλίου 4.8 για παροχή υπηρεσιών, συμμετοχή σε 
ερευνητικά προγράμματα και συμμετοχή σε φορείς εκμετάλλευσης γνώσης» (6η, 7η και 8η 
γραμμή). 

 γ. Με τη διαγραφή των υποπαραγράφων (γ) και (δ) αυτής. 

 8. Στη σημείωση 18 όλα τα επιδόματα που αναφέρονται μειώνονται κατά 50%. 

 9. Στη σημείωση 19 όλα τα επιδόματα που αναφέρονται μειώνονται κατά 50% και η εξαίρεση που 
εμφαίνεται δίπλα από τα επιδόματα φιλοξενίας, οδοιπορικών και τηλεφώνου, σε σχέση με τη 
σημείωση 18, διαγράφεται. 

∆. Επί του Πρώτου Πίνακα - ∆ελτία ∆απανών 2013  

  Από τις στήλες των ∆ελτίων ∆απανών 2013 που αφορούν τον προϋπολογισμό για το έτος 2012 και 
τον προϋπολογισμό για το έτος 2013 διαγράφονται από ολόκληρο το σύνολο των ∆ελτίων ∆απανών 
2013 οι δύο κάθετες στήλες τους με τους τίτλους “∆απάνες από Κρατική Χορηγία” και “∆απάνες από 
Ίδια Έσοδα”, ώστε να παραμείνει μόνο η στήλη με τον τίτλο “Σύνολο ∆απανών”.  

  Επισημαίνεται ότι, όπου αναφέρεται ότι προστίθεται σημείωση, τίθεται δίπλα το εξής σημείο “*”, το 
οποίο προβλέπει τα εξής: 

 *«Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί από το άρθρο αυτό χωρίς να εξασφαλίζεται εκ των 
προτέρων η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, ύστερα από υποβολή 
προς αυτή σχετικού αιτήματος, το οποίο συνοδεύεται από επαρκή και άλλα δικαιολογητικά στοιχεία 
που υποστηρίζουν αυτό.». 

 1. Κεφ. 1 (01) - Άρθρο (101) (Αποδοχές Ακαδημαϊκού και Άλλου Προσωπικού - Βασικοί Μισθοί):  
Προστίθεται η εξής γενική πρόνοια:  «∆εν επιτρέπεται καμία αύξηση μισθού».   

 2. Κεφ. 1 (01) - Στη στήλη δίπλα στις Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις (στη σελίδα 21):  

 α. Στη δεύτερη παράγραφο τίθεται σημείωση “*” για τις θέσεις που αφορούν την έδρα της 
Τράπεζας Κύπρου και την έδρα της Λαϊκής Τράπεζας στις ευρωπαϊκές σπουδές. 

 β. ∆ιαγράφεται η τρίτη παράγραφος. 

 γ. Στην 5η παράγραφο τίθεται σημείωση για τη θέση που αφορά την έδρα του ιδρύματος 
“Θέτις” στην ενάλια αρχαιολογία. 

 3. Κεφ. 1 (01) - Άρθρο 102:  ∆ιαγράφονται από τη στήλη δίπλα στις Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις οι 
λέξεις εντός της παρενθέσεως “(∆απάνες από Ίδια Έσοδα)” στις δύο τελευταίες παραγράφους. 

 4. Κεφ. 1 (01) - Άρθρο 103 (Επισκέπτες Ακαδημαϊκοί/Επισκέπτες Καθηγητές Σύντομης ∆ιάρκειας):  
Προστίθεται σημείωση “*”. 
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   Από τη στήλη δίπλα στις Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις διαγράφονται τα εξής: 

  α. Στην πρώτη παράγραφο η φράση «εκ των οποίων €635.656 αφορούν δαπάνες που θα 
χρηματοδοτηθούν από ίδια έσοδα».  

  β. Στην τρίτη παράγραφο η ακόλουθη πρόταση:  

«Ανάγκες των Τμημάτων για την ενίσχυση διδακτικού και ερευνητικού έργου τους με 
επισκέπτες καθηγητές σύντομης διάρκειας θα ικανοποιηθούν από έσοδα 
μεταπτυχιακών διδάκτρων τους». 

 5. Κεφ. 1 (01) - Άρθρο 122 (Ειδικά Επιδόματα Ακαδημαϊκού Προσωπικού):  Το άρθρο 122 
διαγράφεται και δε δύναται να διενεργηθεί καμία δαπάνη.  Από τη στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις διαγράφεται ολόκληρη η πρώτη παράγραφος και προστίθεται 
σημείωση στη δεύτερη “*”. 

 6. Κεφ. 1 (01) - Άρθρο 131 (Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη):  Προστίθεται στη στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις η ακόλουθη πρόνοια: 

  «Το κόστος της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης είναι 1,5% επί των ακαθάριστων απολαβών του 
προσωπικού, εφόσον επιλέξουν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, ή επιμερισμένο μεταξύ του 
πανεπιστημίου και του προσωπικού του, το οποίο κόστος για το πανεπιστήμιο δεν υπερβαίνει το 
2% των ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού, εφόσον επιλέξουν ιδιωτικούς οργανισμούς 
ασφάλισης υγείας: 

     Νοείται ότι, στην περίπτωση που επιλεγούν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, αυτό θα γίνει με 
τη λήξη συμβατικών υποχρεώσεων που πιθανόν να υφίστανται με ιδιωτικούς οργανισμούς 
ασφάλισης υγείας». 

 7. Κεφ. 1 (01) - Άρθρο 141 (Γονική Άδεια και Επέκταση Άδειας Μητρότητας): ∆ιαγράφεται η 
επέκταση άδειας μητρότητας και προστίθεται σημείωση “*”. Από τη στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις διαγράφονται και οι δύο παραγράφοι. 

 8. Κεφ. 1 (02) - Άρθρο (101) (Αποδοχές ∆ιοικητικού και Άλλου Προσωπικού - Βασικοί Μισθοί):  
Προστίθεται η εξής γενική πρόνοια:  «∆εν επιτρέπεται καμία αύξηση μισθού».   

 9. Κεφ. 1 (02) - Άρθρο 17 [Ανώτερος Τεχνικός Μηχανικός (Κλ. Α9 και Α10)]: Το άρθρο αυτό 
διαγράφεται και ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί από αυτό. 

 10. Κεφ. 1 (02) - Άρθρο 123 (Επίδομα ∆ιευθυντή ∆ιοίκησης και Οικονομικών): Μειώνεται κατά 50%. 

 11. Κεφ. 1 (02) - Άρθρο 131 (Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη):  Προστίθεται στη στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις η ακόλουθη πρόνοια: 

  «Το κόστος της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης είναι 1,5% επί των ακαθάριστων απολαβών του 
προσωπικού, εφόσον επιλέξουν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, ή επιμερισμένο μεταξύ του 
πανεπιστημίου και του προσωπικού του, το οποίο κόστος για το πανεπιστήμιο δεν υπερβαίνει το 
2% των ακαθαρίστων απολαβών του προσωπικού, εφόσον επιλέξουν ιδιωτικούς οργανισμούς 
ασφάλισης υγείας: 

     Νοείται ότι, στην περίπτωση που επιλεγούν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, αυτό θα γίνει με 
τη λήξη συμβατικών υποχρεώσεων που πιθανόν να υφίστανται με ιδιωτικούς οργανισμούς 
ασφάλισης υγείας». 

 12. Κεφ. 1 (02) - Άρθρο 141 (Γονική Άδεια και Επέκταση Άδειας Μητρότητας):  ∆ιαγράφεται η 
επέκταση άδειας μητρότητας και προστίθεται σημείωση “*”.   Επίσης, από τη στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις διαγράφονται οι δύο παραγράφοι. 

 13. Κεφ. 3 - Άρθρο 305 (Έξοδα Φιλοξενίας):  Προστίθεται σημείωση “*”. 

 14. Κεφ. 3 - Άρθρο 311 (Ερευνητικά Προγράμματα/∆ραστηριότητες):  Προστίθεται σημείωση “*” και 
διαγράφεται από τη στήλη δίπλα στις Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις η αντίστοιχη παράγραφος.  

 15. Κεφ. 3 - Άρθρο 318 (∆ιαθρωτικά Προγράμματα και Σχέδια):  Από τη στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις διαγράφεται η αντίστοιχη πρώτη παράγραφος. 

 16. Κεφ. 3 - Άρθρο 324 (Χορηγία προς το Κυπριακό Ερευνητικό και Ακαδημαϊκό ∆ίκτυο): Από τη 
στήλη δίπλα στις Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις διαγράφονται όλες οι φράσεις που αναφέρουν “από 
ίδια έσοδα”. 

 17. Κεφ. 3 - Άρθρο 342 (Νομικά Έξοδα): Προστίθεται σημείωση “*”. 
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 18. Κεφ. 3 - Άρθρο 351 (Παροχή Υποτροφιών): Προστίθεται σημείωση “*” και από τη στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις διαγράφονται από τις αντίστοιχες παραγράφους οι φράσεις “για 
χρηματοδότηση από ίδια έσοδα” και “δαπάνες από ίδια έσοδα”. 

 19. Κεφ. 5 - Άρθρο 502 (∆απάνες από Εισφορές/∆ωρεές Κληροδοτήματα κ.λπ.):  Προστίθεται 
σημείωση “*”. 

 20. Κεφ. 5 - Άρθρο 503 (∆απάνες από Χρηματοδοτήσεις για Εξωτερικά Ερευνητικά Προγράμματα):  
Προστίθεται σημείωση “*”. 

 21. Κεφ. 8 - Άρθρο 504 (∆απάνες από Μεταπτυχιακά ∆ίδακτρα):  Προστίθεται σημείωση “*”. 

 22. Κεφ. 5 - Άρθρο 510 (∆απάνες από Έσοδα για Γονική Άδεια και Επέκταση Άδειας Μητρότητας):  
∆ιαγράφεται η επέκταση άδειας μητρότητας και προστίθεται σημείωση “*”.  Στη στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις στην πρώτη παράγραφο παραμένει η φράση «προτείνεται η 
κατάργηση του άρθρου» και όλα όσα έπονται διαγράφονται. 

 23. Κεφ. 5 - Άρθρο 514 (∆απάνες από Χρηματοδοτήσεις για την Ενίσχυση της Φοιτητικής Μέριμνας):  
Προστίθεται σημείωση “*”. 

 24. Κεφ. 5 - Άρθρο 515 (∆απάνες Παροχής Κρατικών Υποτροφιών σε ∆ικαιούχους):  Προστίθεται 
σημείωση “*”. 

 25. Κεφ. 5 - Άρθρο 516 (Χορηγία/Χρηματοδότηση Νηπιαγωγείου και Βρεφονηπιοκομικού Σταθμού 
Πανεπιστημίου):  Προστίθεται σημείωση “*”. 

 26. Η σημείωση στο τέλος των ∆ελτίων ∆απανών 2013 διαγράφεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στο “Α.  Επί του κειμένου του νομοσχεδίου”, στην τροπολογία υπ’ αριθμόν 1, για το άρθρο 4 βλέπω ότι 
δεν υπάρχει ομοφωνία.  Η πρόταση που γίνεται είναι να διαγραφεί το εδάφιο (3) του άρθρου 4.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στο άρθρο 4 να διαγραφεί το εδάφιο (3). 

 Τριάντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαεννέα αποχές και καμία αποχή. 

 Προχωρούμε στην υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία, που είναι ομόφωνη και εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 4 είναι ομόφωνη.  Βλέπω όμως ότι στην υπ’ αριθμόν 4 η ομοφωνία υπάρχει ως προς το 
α, το οποίο και εγκρίνεται. 

 ∆ε βλέπω όμως να υπάρχει ομοφωνία ως προς το β, όπου λέγει  «να προστεθεί στην επιφύλαξη αυτού 
μετά τη λέξη “προσώπων” (3η γραμμή) η φράση “σε δεκαπενθήμερη βάση”».   

 Αναμένω να μου πείτε κατά πόσο υπάρχει ή δεν υπάρχει ομοφωνία. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της παραγράφου β της τροπολογίας 4;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ αποχές και καμιά αποχή. 

 Η τροπολογία υπ’ αριθμόν 5 αναφέρει τα εξής: «Άρθρο 13 εδάφιο (1):  να διαγραφεί  το διαζευκτικό “ή” 
και η λέξη “συντάξιμα” (2η γραμμή)».   

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.  Να σας παρακαλέσω να μας αναφέρετε τι προβλέπει η κάθε 
τροπολογία, για να μην ψηφίζουμε στα τυφλά, γιατί δεν έχουμε λίστα μπροστά μας. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Έχεις μπροστά σου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι τροπολογίες περιέχονται στο υλικό στο οποίο σας έχει διανεμηθεί έγκαιρα.   

 Λοιπόν, προχωρούμε στην έγκριση της τροπολογίας επί του άρθρου 13, εδάφιο (1). 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ αποχές και καμιά εναντίον. 

 Πάμε στο «Β.  Επί των σημειώσεων (στη σελίδα 15):  Να διαγραφεί η παράγραφος 14».   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, τώρα είναι η ψηφοφορία, να τελειώσει η ψηφοφορία. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή.   

 Τώρα, για τον Πρώτο Πίνακα στο Γ, που βλέπω ότι υπάρχει 1α, 1β και 2, θα τα θέσω μαζί.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι τροπολογίες εγκρίνονται με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και μία αποχή. 

 Η υπ’ αριθμόν 3 είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 4 είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 5 είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 6 είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 7 δεν είναι ομόφωνη.  Αναφέρει τα εξής:  «Η σημείωση 17 τροποποιείται ως εξής: 

 α.   Με τη διαγραφή της υποπαραγράφου (α) αυτής. 

 β.   Με τη διαγραφή στην υποπαράγραφο (β) αυτής της ακόλουθης φράσης: 

  “σύμφωνα με τις πρόνοιες της εγκυκλίου 4.8 για παροχή υπηρεσιών, συμμετοχή σε ερευνητικά 
προγράμματα και συμμετοχή σε φορείς εκμετάλλευσης γνώσης” (6η, 7η και 8η γραμμή). 

 γ. Με τη διαγραφή των υποπαραγράφων (γ) και (δ) αυτής».   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποιήσεως; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και καμία αποχή. 

 Η υπ’ αριθμόν 8 είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Πάμε στο «∆.  Επί του Πρώτου Πίνακα - ∆ελτία ∆απανών 2013».   

 Είναι ομόφωνο; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Το 9; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το 9 βλέπω ότι έχει διαγραφεί, απαλείφεται. 

 «∆.  Επί του Πρώτου Πίνακα - ∆ελτία ∆απανών 2013 

• Από τις στήλες των ∆ελτίων ∆απανών 2013 που αφορούν τον προϋπολογισμό για το έτος 2012 και 
τον προϋπολογισμό για το έτος 2013 διαγράφονται από ολόκληρο το σύνολο των ∆ελτίων ∆απανών 
2013 οι δύο κάθετες στήλες τους με τους τίτλους “∆απάνες από Κρατική Χορηγία” και “∆απάνες από 
Ίδια Έσοδα”, ώστε να παραμείνει μόνο η στήλη με τον τίτλο “Σύνολο ∆απανών”. 

• Επισημαίνεται ότι, όπου αναφέρεται ότι προστίθεται σημείωση, τίθεται δίπλα το σύμβολο “*”, το 
οποίο σημαίνει ότι προβλέπονται τα εξής: 

 *“Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί από το άρθρο αυτό χωρίς να εξασφαλίζεται εκ των 
προτέρων η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας ύστερα από υποβολή 
προς αυτή σχετικού αιτήματος, το οποίο συνοδεύεται από επαρκή και άλλα δικαιολογητικά στοιχεία 
που υποστηρίζουν αυτό”». 

 Συνεπώς, ερωτώ...  

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Σε αντίθεση με τα προηγούμενα, πρέπει να τοποθετηθούμε, κύριε Πρόεδρε.  Είναι πολύ σοβαρό το 
ζήτημα.  Ουσιαστικά, οι συνάδελφοι προτείνουν την κατάργηση της μέχρι σήμερα πρακτικής της αξιοποίησης 
των ίδιων εσόδων και της μεταφοράς τους από έτος σε έτος από πλευράς του πανεπιστημίου.  Αυτό δε θέλω 
να το αναπτύξω, θα δημιουργήσει τεράστια προβλήματα στη λειτουργία του πανεπιστημίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Τεράστια προβλήματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ψηφίσουμε. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 
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 Είναι ελεγμένα τα ίδια κεφάλαια, διότι είναι ενταγμένες σε άρθρα οι δαπάνες ήδη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννά παρακαλέσω όμως... 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ...οπόταν θέλουμε να το αναφέρουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας πλέον να μη ζητούμε το λόγο, δεδομένου ότι η συζήτηση έγινε και 
για τα τρία νομοσχέδια προηγουμένως. 

 Θέτω το θέμα σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαεννέα υπέρ και καμία αποχή. 

 Η υπ’ αριθμόν 1, που είναι ‟Αποδοχές Ακαδημαϊκού και Άλλου Προσωπικού-Βασικοί Μισθοί”, είναι 
ομόφωνη, άρα εγκρίνεται, δεδομένου ότι δε βλέπω να υπάρχει οιαδήποτε ένσταση. 

 Στη συνέχεια έχουμε την υπ’ αριθμόν 2, την υπ’ αριθμόν 3, την υπ’ αριθμόν 4, που τις θέτω μαζί σε 
ψηφοφορία.  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

 Την υπ’ αριθμόν 2, την υπ’ αριθμόν 3... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Την περάσαμε.  Αποσύραμέν την. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τις αποσύρατε, αλλά δεν το γράψατε εδώ.  ∆εν είμαι μάγος, για να ξέρω τι έχετε αποφασίσει! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, είμαστε στη 2, έτσι;  Την α, τη β, τη γ και τη δ λέτε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 2α, β, γ.  Μετά υπάρχει η 3 και η 4. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Ναι, απλά δεν μπορούμε να τοποθετηθούμε ενιαία, διότι έχουμε διαφορετικές απόψεις επί της καθεμιάς 
ξεχωριστά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.   

 Στο Κεφ. 1, δηλαδή στην υπ’ αριθμόν 2α και 2β και 2γ. 
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Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Στην α αποφασίσαμε ότι θα είμαστε εναντίον.  Μια μια ξεχωριστά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Κεφ. 1, πρώτα την α.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και έξι αποχές. 

 Μετά πάμε στην υπ’ αριθμόν 2β που πρόκειται περί διαγραφής της τρίτης παραγράφου. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και καμία αποχή. 

 Η υπ’ αριθμόν 2γ: «Στην 5η παράγραφο τίθεται σημείωση για τη θέση που αφορά την έδρα του 
ιδρύματος ‟Θέτις” στην ενάλια αρχαιολογία». 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποίησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και είκοσι τρεις αποχές. 

 Οι υπ’ αριθμόν 3 και 4 θέλετε να μπουν κεχωρισμένες ή θέλετε να μπουν ενοποιημένες;  

Γ. ΛΟΥΚΑÏ∆ΗΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 4 είναι ομόφωνη, εισηγούμαστε ομόφωνα δέσμευση του 30%. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για την υπ’ αριθμόν 3; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Για την υπ’ αριθμόν 3 εμείς είμαστε κατά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, για την υπ’ αριθμόν 3 τροποποίηση, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και μία αποχή. 

 Η επόμενη, που είναι η υπ’ αριθμόν 4, εξ όσων πληροφορούμαι, είναι ομόφωνη.  Αν έτσι έχουν τα 
πράγματα, η υπ’ αριθμόν 4 εγκρίνεται με ομοφωνία από το σώμα. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Το 4α και β θα πρέπει να τεθούν σε ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πού συμφωνήσατε;  Πού συμφωνήσατε δηλαδή, δεν κατάλαβα... 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Συμφωνήσαμε, κύριε Πρόεδρε, στη δέσμευση του 30% για τους επισκέπτες.  Είναι για άλλα το α και το 
β, είναι διαφορετικά πράγματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  

 Το α της τροποποίησης υπ’ αριθμόν 4. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποίησης;   

 Είναι για €635.656. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και ουδεμίαν αποχή. 

 Το β της υπ’ αριθμόν 4 τροποποίησης λέει «Ανάγκες των τμημάτων για την ενίσχυση του διδακτικού και 
ερευνητικού έργου τους με επισκέπτες καθηγητές σύντομης διάρκειας θα ικανοποιηθούν από έσοδα 
μεταπτυχιακών διδάκτρων τους». 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποίησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και ουδεμίαν αποχή. 

 Η υπ’ αριθμόν 5 είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 6 αφορά την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του προσωπικού.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και πέντε αποχές. 

 Η υπ’ αριθμόν 7 αφορά τη γονική άδεια και επέκταση άδειας μητρότητας και προτείνεται η διαγραφή της 
επέκτασης της άδειας μητρότητας και προστίθεται σχετική σημείωση ‟*”.  Από τη στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις διαγράφονται και οι δύο παραγράφοι. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Ο κ. Τορναρίτης κάτι θέλει να πει. 

 ∆ιαδικαστικό; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μόνο σταύρωμα προτείνουμε εδώ πέρα.  ∆εν προτείνουμε την όποια διαγραφή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αυτό εγκρίναμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ως έχει κατατεθεί η τροποποίηση. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ειρήνη, είσαι υπέρ;  Κυρία Χαραλαμπίδου! 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, με την κ. Χαραλαμπίδου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και είκοσι τρεις αποχές. 

 Η υπ’ αριθμόν 8 τροποποίηση είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 9 τροποποίηση δεν είναι ομόφωνη και αφορά τον Ανώτερο Τεχνικό Μηχανικό σε κλίμακα 
Α9 και Α10.  Το άρθρο διαγράφεται και ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί από αυτό. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και ουδεμίαν αποχή. 

 Η υπ’ αριθμόν 10 τροποποίηση είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 11 τροποποίηση αφορά την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  «Το κόστος της 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης είναι 1,5% επί των ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού, εφόσον 
επιλέξουν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, ή επιμερισμένο μεταξύ του πανεπιστημίου και του προσωπικού 
του, το οποίο κόστος για το πανεπιστήμιο δεν υπερβαίνει το 2% των ακαθάριστων απολαβών του 
προσωπικού, εφόσον επιλέξουν ιδιωτικούς οργανισμούς ασφάλισης υγείας:   

 Νοείται ότι, στην περίπτωση που επιλεγούν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, αυτό θα γίνει με τη λήξη 
συμβατικών υποχρεώσεων που πιθανόν να υφίστανται με ιδιωτικούς οργανισμούς ασφάλισης υγείας». 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποίησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και πέντε αποχές. 

 Η υπ’ αριθμόν 12 τροποποίηση αφορά τη γονική άδεια και την επέκταση άδειας μητρότητας.  
«∆ιαγράφεται η επέκταση άδειας μητρότητας και προστίθεται σημείωση ‟*”.  Επίσης, από τη στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις διαγράφονται οι δύο παραγράφοι». 

 Θέλετε να πάει μαζί με την υπ’ αριθμόν 13 τροποποίηση, που αφορά τα έξοδα φιλοξενίας, ή θέλετε 
κεχωρισμένα;    

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ∆ε θέλετε κεχωρισμένα. 

 Οι υπ’ αριθμόν 12 και 13 τροποποιήσεις.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον;  Όπως προηγούμενα; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχή.  Οι υπόλοιποι είναι αποχή.   

 Μετρήστε όμως, κύριοι γραμματείς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι τέσσερις αποχές.  Ο κ. Παπαγεωργίου ψηφίζει υπέρ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ και είκοσι τρεις αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και είκοσι τρεις αποχές. 

 Οι υπ’ αριθμόν 14, 15 και 16 διαγράφονται, εννοώ αποσύρονται από τις προταθείσες τροποποιήσεις. 

 Η υπ’ αριθμόν 17 αφορά τα νομικά έξοδα και γίνεται πρόταση για δέσμευση.   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Είναι όπως ξανάγινε η ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και δεκαοκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και δεκαοκτώ εναντίον. 

 Η υπ’ αριθμόν 18 τροποποίηση αποσύρεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 19 τροποποίηση είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 20 αφορά δαπάνες από χρηματοδοτήσεις για εξωτερικά ερευνητικά προγράμματα.  
Προτείνεται σταύρωμα για δέσμευση του ποσού. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ και είκοσι τέσσερις εναντίον. 

 Η υπ’ αριθμόν 21 τροποποίηση είναι για το Κεφ. 8 και αφορά δαπάνες από μεταπτυχιακά δίδακτρα για 
δέσμευση και είναι και η υπ’ αριθμόν 22 τροποποίηση, στο Κεφ. 5, που αφορά δαπάνες από έσοδα για γονική 
άδεια και επέκταση άδειας μητρότητας για δέσμευση. 

 Θέλετε να μπουν μαζί; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Ξεχωριστά. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 21 τροποποίηση.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές δεν υπάρχουν.   

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ και είκοσι τέσσερις εναντίον. 

 Η υπ’ αριθμόν 22 τροποποίηση, που αφορά όσα ανέφερα προηγουμένως; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Θα τηρήσουμε αποχή εμείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Και εμείς αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τη θετική ψήφο λοιπόν των είκοσι επτά μελών του σώματος και είκοσι τέσσερις αποχές, η 
τροποποίηση εγκρίνεται. 

 Οι υπ’ αριθμόν 23 και 24 τροποποιήσεις αποσύρονται. 

 Η υπ’ αριθμόν 25 τροποποίηση αφορά «Χορηγία/Χρηματοδότηση Νηπιαγωγείου και 
Βρεφονηπιοκομικού Σταθμού Πανεπιστημίου: Προστίθεται σημείωση ‟*”».   

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις αποχές και ουδεμίαν ψήφο εναντίον, η τροποποίηση 
εγκρίνεται.  

 Η υπ’ αριθμόν 26 τροποποίηση αφορά τη σημείωση στο τέλος των δελτίων δαπανών 2013, η οποία 
διαγράφεται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Η τροποποίηση εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και πέντε αποχές. 
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 Μία παράλειψη.  Στον προϋπολογισμό του Πανεπιστημίου Κύπρου υπήρξε μία παράλειψη και είναι η 
εξής: Τα υπ’ αριθμόν Α και Β αποσύρονται και το υπ’ αριθμόν 3 είναι ομόφωνο.  Είναι από τις τροποποιήσεις 
που κατέθεσε η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Η πρότασή μας είναι για σταύρωμα των €90.000 για τα έξοδα φιλοξενίας.  Νομίζω είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνη άρα εγκρίνεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν υπερβαίνει τα 
€108.148.620, εκ των οποίων €50.000.000 προέρχονται από Κρατική Χορηγία, €16.500.000 από Προπτυχιακά 
∆ίδακτρα, €2.528.080 από Έσοδα για Χρηματοδότηση ∆ιαρθρωτικών Προγραμμάτων και Σχεδίων, 
€37.120.540 από ∆ιάφορες Εισπράξεις, για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο ή άλλο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 8. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής και πρώτου διορισμού/εκλογής και 
προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 9. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Παροχή άτοκου δανείου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 14; 

 ∆εν υπάρχει.  Τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 42 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 



2318 

 

Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Γεώργιος Προκοπίου 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Λουκαΐδης  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Γεωργίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 18 Ιουνίου και 2 Ιουλίου 2013.  Στην πρώτη συνεδρία της κλήθηκαν και παρέστησαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου 
Οικονομικών, ο πρόεδρος του συμβουλίου και η πρύτανης του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ), 
εκπρόσωποι του ΤΕΠΑΚ, καθώς και η Συντεχνία του Ακαδημαϊκού Προσωπικού του ΤΕΠΑΚ (ΣΑΠ ΤΕΠΑΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΤΕΠΑΚ είναι ισοσκελισμένος και παρουσιάζει έσοδα ύψους €54.005.000 και 
ισόποσα έξοδα. 

 Ειδικότερα: 

1. Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα για το 2013 αναλύονται κατά κεφάλαιο στο συγκεφαλαιωτικό πίνακα 
εσόδων του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 Έσοδα κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2013 

€ 

 Χορηγίες και συνεισφορές 34.364.000 

 Προπτυχιακά δίδακτρα  6.000.000 

 Έσοδα από χρηματοδότηση 

 διαρθρωτικών προγραμμάτων και σχεδίων 

 

 1.300.000 

 ∆ιάφορες εισπράξεις 12.341.000 

 Σύνολο εσόδων 54.005.000 

2. Τα προϋπολογιζόμενα έξοδα για το 2013 κατά κεφάλαιο, όπως περιλαμβάνονται στο συγκεφαλαιωτικό 
πίνακα δαπανών, αναλύονται ως ακολούθως: 

 Έξοδα κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2013 

€ 

 Τρέχουσες δαπάνες                                  26.537.000 

 Λειτουργικές δαπάνες  7.621.000 

 ∆ιαχειριστικά έξοδα  3.565.000 

 Κεφαλαιουχικές δαπάνες  4.041.000 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό  

12.241.000 

 Σύνολο δαπανών 54.005.000 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι 
συμφωνούν με τις πρόνοιες του προϋπολογισμού αυτού. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και με τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, κατά τον καταρτισμό του προϋπολογισμού καταβλήθηκε προσπάθεια 
περιορισμού των δαπανών με βάση τη γενική πολιτική στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Όπως όμως 
επισημάνθηκε, λήφθηκαν υπόψη και οι ανάγκες για τη λειτουργία και την περαιτέρω ανάπτυξη του ΤΕΠΑΚ.  
Ειδικότερα, ο προϋπολογισμός αυτός έχει καταρτισθεί με βάση τις ανάγκες των ακαδημαϊκών σχολών και 
τμημάτων του ΤΕΠΑΚ, καθώς και των διοικητικών υπηρεσιών και των εκπαιδευτικών προγραμμάτων του. 
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 Ο πρόεδρος του συμβουλίου του ΤΕΠΑΚ, τόσο γραπτώς με επιστολή του που κατέθεσε στην επιτροπή 
όσο και προφορικώς, επισήμανε, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Το συμβούλιο του πανεπιστημίου ανέλαβε καθήκοντα το Φεβρουάριο του 2012 και αμέσως βρέθηκε 
αντιμέτωπο με την ανάγκη λήψης μέτρων οικονομικής περισυλλογής.  Για τον προϋπολογισμό του 2013 
έχει καταβληθεί μεγάλη προσπάθεια για εξοικονομήσεις σε σχέση με το 2012, οι οποίες τελικά 
ανέρχονται στα €11.807.000.  Η μείωση του προϋπολογισμού κατά 18% επηρεάζει την εύρυθμη 
λειτουργία και ανάπτυξη του πανεπιστημίου, τη στιγμή που οι νεοεισερχόμενοι φοιτητές στα υφιστάμενα 
τμήματά του αυξάνονται.   

2. Μία από τις μεγαλύτερες προκλήσεις που είχε να αντιμετωπίσει το συμβούλιο ήταν η προσπάθεια για 
μείωση του τεράστιου κόστους των ενοικιαζόμενων κτιρίων.  Η ανάγκη για τόσα πολλά ενοικιαζόμενα 
κτίρια έχει προκύψει από τις μεγάλες καθυστερήσεις στην προώθηση των σχετικών απαλλοτριώσεων, 
αλλά και την αδυναμία της πολιτείας να επιτρέψει στο πανεπιστήμιο να αναπτυχθεί στο Β΄ Πόλο (Παλαιό 
Νοσοκομείο, Α΄ Τεχνική Σχολή, αστυνομία κ.λπ.).  Το συμβούλιο θα ήθελε να επιτύγχανε πολύ 
μεγαλύτερες μειώσεις, τα «κλειστά συμβόλαια» όμως που κληρονόμησε δεν αφήνουν περιθώρια είτε για 
μειώσεις είτε για τερματισμό τους χωρίς τη συναίνεση των ιδιοκτητών.  Έπειτα από διαβουλεύσεις που 
διήρκεσαν σχεδόν ένα χρόνο, έγινε εφικτό να μειωθεί το συνολικό ετήσιο κόστος για το 2013 από 
€5.613.000 σε €5.000.000, με εξοικονόμηση €613.000.  Η συνολική εξοικονόμηση μέχρι τη λήξη των 
συμβολαίων ανέρχεται στα €6.850.000.  Η προσπάθεια από πλευράς του συμβουλίου θα συνεχιστεί, με 
έμφαση στη μη ανανέωση συμβολαίων που λήγουν, αλλά και με επιπλέον διαπραγματεύσεις για 
μειώσεις. 

3. Μετά το κτιριακό, δυσανάλογα μεγάλη και άδικη, όπως διαφαίνεται, οικονομική υποχρέωση για το 
πανεπιστήμιο αποτελεί η ένταξη σε αυτό του προσωπικού του ΑΤΙ, της Νοσηλευτικής Σχολής και του 
ΑΞΙΚ (συνολικά 88 άτομα), χωρίς τη μεταφορά των συνταξιοδοτικών τους συνεισφορών.  Πέραν του 
πολύ υψηλού κόστους μισθοδοσίας, καθώς για 65 εν υπηρεσία άτομα η μισθοδοτική δαπάνη ανέρχεται 
στα €5.350.000 ετησίως, το πανεπιστήμιο υποχρεώνεται ήδη να καλύπτει από τον προϋπολογισμό του 
συντάξεις για 23 άτομα ύψους €558.000, αλλά και φιλοδωρήματα (εφάπαξ) για κάθε άτομο που 
συνταξιοδοτείται, που για το 2013 ανέρχονται στο €1.568.000. 

4. Το βασικό θέμα που εγείρεται είναι ο δίκαιος επιμερισμός του οικονομικού κόστους σε σχέση με τις 
συντάξεις και τα λοιπά ωφελήματα, καθώς οι συνεισφορές των υπαλλήλων, όταν υπηρετούσαν στη 
δημόσια υπηρεσία, έχουν παρακρατηθεί, με σκοπό να καταβάλλονται στο πανεπιστήμιο σε ετήσια βάση, 
ανάλογα με τις ανάγκες, κάτι που δε γίνεται όμως στην πράξη.  Είναι πραγματικά αδύνατο για το 
πανεπιστήμιο να πληρώνει από την “κουτσουρεμένη” κρατική χορηγία τις συνεχώς αυξανόμενες 
συνταξιοδοτικές υποχρεώσεις του κράτους για υπαλλήλους που έχουν εργαστεί οι πλείστοι 25-30 χρόνια 
σε άλλους δημόσιους οργανισμούς.  Το συμβούλιο έπραξε ότι ήταν ανθρωπίνως δυνατό για 
εξοικονομήσεις, αλλά, αν δε βρεθεί σύντομα ολοκληρωμένη λύση στο ζήτημα των συνταξιοδοτικών 
ωφελημάτων των ενταγμένων μελών του ∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (∆ΕΠ), το πανεπιστήμιο 
όχι μόνο δε θα μπορέσει να αναπτυχθεί, αλλά δε θα είναι σε θέση να καλύψει ούτε τις βασικές 
λειτουργικές του ανάγκες.  Τέλος, όπως επισήμανε ο πρόεδρος του συμβουλίου του ΤΕΠΑΚ, το ζήτημα 
αυτό έχει τεθεί πολλές φορές στα αρμόδια υπουργεία και όλοι αναγνωρίζουν το δίκαιο του αιτήματος, 
ωστόσο δεν έχει επιτευχθεί ακόμη η επίλυση του προβλήματος. 

 Η πρύτανης, καθώς και όλοι οι εκπρόσωποι του ΤΕΠΑΚ που παρευρέθηκαν στη συνεδρία συμφώνησαν 
με όσα κατέθεσε ο πρόεδρος του συμβουλίου. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης του εν λόγω προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις 
πρόνοιές του, υπέβαλε προς τους αρμοδίους αριθμό ερωτημάτων για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της.  
Ειδικότερα, τα ερωτήματα και τα θέματα για τα οποία ζητήθηκαν επεξηγήσεις και στοιχεία αφορούσαν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τη διασπάθιση δημόσιων πόρων από την ενοικίαση κτιρίων που δεν αξιοποιήθηκαν στο βαθμό που θα 
έπρεπε από το ΤΕΠΑΚ.  Ειδικότερα, ζητήθηκε ενημέρωση για τα ποσά που καταβάλλονται για σκοπούς 
ενοικίων. 

2. Το ύψος του μισθού και των διάφορων επιδομάτων και ωφελημάτων που λαμβάνει το ακαδημαϊκό 
προσωπικό.  Ειδικότερα, ζητήθηκε κατάλογος στον οποίο να εμφαίνονται αναλυτικά όλα αυτά σε σχέση 
με τους σαράντα πιο υψηλόμισθους ακαδημαϊκούς, καθώς και οι ώρες διδασκαλίας τους.   

3. Τα ωφελήματα/επιδόματα του διοικητικού προσωπικού. 

4. Το εντεταγμένο προσωπικό. 

5. Τον προγραμματισμό σε σχέση με τη Σχολή Καλών Τεχνών. 

6. Τη συμφωνία συνεργασίας του ΤΕΠΑΚ με τη Σχολή ∆ημόσιας Υγείας του Πανεπιστημίου του Χάρβαρντ 
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(αριθμός φοιτητών που επωφελούνται κ.λπ.). 

7. Το κατά πόσο τηρήθηκαν σωστά οι προβλεπόμενες διαδικασίες σε σχέση με την ανέλιξη λεκτόρων και 
άλλου ακαδημαϊκού προσωπικού, καθώς και το κατά πόσο υπήρξε και μισθολογική αναβάθμιση αυτών. 

8. Το κατά πόσο υπήρξε στήριξη των μεταπτυχιακών φοιτητών και συνεργατών και τα ποσά που 
προνοούνται γιʼ αυτό το σκοπό.   

9. Τον τρόπο κατανομής των ποσών από τα ερευνητικά προγράμματα, τα ερευνητικά προγράμματα που 
λειτουργούν την περίοδο αυτή, το ποσοστό της χρηματοδότησής τους κ.λπ. 

10. Τη φοιτητική μέριμνα και ειδικότερα τη στήριξη άπορων φοιτητών, την παραχώρηση οικονομικής 
βοήθειας και υποτροφιών και συγκεκριμένα τη   διαδικασία και τα κριτήρια παραχώρησης υποτροφιών, 
καθώς και τα άτομα που έχουν την αρμοδιότητα να αποφασίζουν γιʼ αυτά τα θέματα. 

11. Τη διαδικασία και τα κριτήρια επιλογής των επισκεπτών καθηγητών και των ειδικών επιστημόνων, 
καθώς και την αναλογία αυτών σε ξένους και Κυπρίους. 

12. Την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του προσωπικού του ΤΕΠΑΚ κ.λπ.   

Οι εκπρόσωποι του ΤΕΠΑΚ δεσμεύτηκαν όπως αποστείλουν γραπτώς όλα τα στοιχεία σε σχέση με τα 
ζητήματα που εγέρθηκαν στα πλαίσια της μελέτης του εν λόγω προϋπολογισμού. 

Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
αποφάσισε να εισηγηθεί ως θέση αρχής στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου αυτού για την 
κατά νόμο έγκριση του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ώστε να καταστεί εφικτή η λειτουργία του 
πανεπιστημίου.  Παράλληλα όμως, όλες οι πλευρές της επιτροπής, λαμβάνοντας υπόψη την υφιστάμενη 
δημοσιονομική κατάσταση του κράτους, δηλώνουν ότι, στα πλαίσια της άσκησης του κοινοβουλευτικού 
ελέγχου, προτίθενται να καταθέσουν αριθμό τροπολογιών επί του εν λόγω προϋπολογισμού σε σχέση με τα 
θέματα που απασχόλησαν την επιτροπή, με στόχο τη βελτίωση των προνοιών του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες, οι οποίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και της κ. Αθηνάς Κυριακίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Κόμματος  

 Γίνεται εισήγηση να επέλθουν οι πιο κάτω τροποποιήσεις: 

Α. Επί του κειμένου του νομοσχεδίου: 

 1. Άρθρο 4:  

  α. Στο εδάφιο (1) αυτού διαγράφεται η φράση ‟ή άλλου” (16η γραμμή). 

  β. Το εδάφιο (3) αυτού διαγράφεται και αναριθμείται το εδάφιο (4) σε εδάφιο (3). 

 2. Άρθρο 8, εδάφιο (1): Όπου συναντάται η λέξη ‟διορισμού” προστίθεται δίπλα μία κάθετος γραμμή 
και ακολούθως η λέξη ‟εκλογής” και όπου συναντάται η λέξη ‟προαγωγής” προστίθεται δίπλα μία 
κάθετος γραμμή και ακολούθως η λέξη ‟ανέλιξης”. 

 3. Άρθρο 9, εδάφιο (1): Όπου συναντάται η λέξη ‟διορισμού” προστίθεται δίπλα μία κάθετη γραμμή 
και ακολούθως η λέξη ‟εκλογής” και όπου συναντάται η λέξη ‟προαγωγής” προστίθεται μία 
κάθετος γραμμή και ακολούθως η λέξη ‟ανέλιξης”. 

 4. Άρθρο 13:  Η μείωση των επιδομάτων γίνεται κατά 50% αντί 15%. 

Β. Επί του Πρώτου Πίνακα (Άρθρα 3 και 4) 

 1. Η σημείωση 10 τροποποιείται ως εξής: 

  Η παράγραφος (α) διαγράφεται.   

Στην παράγραφο (β) διαγράφεται το γράμμα ‟β” και μετά τις λέξεις ‟θέσης του” (τελευταία γραμμή)  
προστίθεται η εξής επιφύλαξη, αφού αντικατασταθεί η τελεία με άνω και κάτω τελεία: «Νοείται ότι 
η τοποθέτηση αυτή μπορεί να γίνει μόνο μια φορά και μόνο κατά το διορισμό του». 

  Η επόμενη παράγραφος διαγράφεται εκτός από την τελευταία πρόταση, η οποία τροποποιείται 
ως εξής: «Τα επιδόματα πρύτανη και αντιπρύτανη μειώνονται κατά 50%».   
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 2. Στη σημείωση 11, στην πρώτη παράγραφο, στο ειδικό επίδομα για τη θέση του πρύτανη, 
αντικαθίσταται το ποσό από €5.126 σε €2.563 και του αντιπρύτανη από €3.417 σε €1.709.   

  Η επόμενη παράγραφος διαγράφεται. 

Γ. Επί των ∆ελτίων ∆απανών  

 Επισημαίνεται ότι, όπου αναφέρεται ότι προστίθεται σημείωση, τίθεται δίπλα το εξής σημείο ‟*”, το οποίο 
προβλέπει τα εξής: 

 *«Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί από το άρθρο αυτό χωρίς να εξασφαλίζεται εκ των προτέρων 
η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, ύστερα από υποβολή προς αυτή 
σχετικού αιτήματος, το οποίο συνοδεύεται από επαρκή και άλλα δικαιολογητικά στοιχεία που 
υποστηρίζουν αυτό». 

 1. Κεφ. 1(01): Προστίθεται η εξής γενική πρόνοια:  «∆εν επιτρέπεται καμία αύξηση μισθού». 

 2. Κεφ. 1(01) - Άρθρο 104 (Ειδικοί Επιστήμονες):  Προστίθεται σημείωση ‟*”. 

 3. Κεφ. 1(01) - Άρθρο 105 (Βοηθοί ∆ιδασκαλίας):  Προστίθεται σημείωση ‟*”. 

 4. Κεφ. 1(01) - Άρθρο 126 (Ειδικά Επιδόματα Ακαδημαϊκού Προσωπικού): Το άρθρο 122 
διαγράφεται και δε δύναται να διενεργηθεί καμία δαπάνη.  Από τη στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις διαγράφεται ολόκληρη η παράγραφος. 

5. Κεφ. 1(01) - Άρθρο 131 (Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη): Προστίθεται στη στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις η ακόλουθη πρόνοια:  
«Το κόστος της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης είναι 1,5% επί των ακαθάριστων απολαβών του 
προσωπικού, εφόσον επιλέξουν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, ή επιμερισμένο μεταξύ του 
πανεπιστημίου και του προσωπικού του και το κόστος για το πανεπιστήμιο υπερβαίνει το 2% των 
ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού,  εφόσον επιλέξουν ιδιωτικούς οργανισμούς 
ασφάλισης υγείας: 

   Νοείται ότι, στην περίπτωση που επιλεγούν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, αυτό θα γίνει 
με τη λήξη συμβατικών υποχρεώσεων που πιθανόν να υφίστανται με ιδιωτικούς οργανισμούς 
ασφάλισης υγείας». 

 6. Κεφ. 1(02) - Άρθρο 101 (Αποδοχές ∆ιοικητικού και Άλλου Προσωπικού Βασικοί Μισθοί): 
Προστίθεται η εξής γενική πρόνοια:  «∆εν επιτρέπεται καμία αύξηση μισθού». 

 7. Κεφ. 1(02) - Άρθρο 123 (Επίδομα ∆ιευθυντή ∆ιοίκησης και Οικονομικών): Μειώνεται κατά 50%. 

 8. Κεφ. 1(02) - Άρθρο 131 (Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη): Προστίθεται στη στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις η ακόλουθη πρόνοια:  

  «Το κόστος της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης είναι 1,5% επί των ακαθάριστων απολαβών του 
προσωπικού, εφόσον επιλέξουν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, ή επιμερισμένο μεταξύ του 
πανεπιστημίου και του προσωπικού του και το κόστος για το πανεπιστήμιο δεν υπερβαίνει το 2%  
των ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού,  εφόσον επιλέξουν ιδιωτικούς οργανισμούς 
ασφάλισης υγείας: 

   Νοείται ότι, στην περίπτωση που επιλεγούν τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, αυτό θα γίνει 
με τη λήξη συμβατικών υποχρεώσεων που πιθανόν να υφίστανται με ιδιωτικούς οργανισμούς 
ασφάλισης υγείας». 

 9. Κεφ. 1(03) - Άρθρο 101 (Αποδοχές Εντεταγμένου και Άλλου Προσωπικού Βασικοί Μισθοί): 
Προστίθεται η εξής γενική πρόνοια: «∆εν επιτρέπεται καμία αύξηση μισθού». 

 10. Κεφ. 1(03) - Άρθρο 126 (Ειδικά Επιδόματα Εντεταγμένου Προσωπικού): Το άρθρο αυτό 
διαγράφεται και ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί.  Η στήλη δίπλα στις 
Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις διαγράφεται.   

 11. Κεφ. 2 - Άρθρο 202 (Έξοδα Κινήσεως): Προστίθεται σημείωση ‟*”. 

 12. Κεφ. 2 - Άρθρο 203 (Μεταφορικά): Προστίθεται σημείωση ‟*”. 

 13. Κεφ. 2 - Άρθρο 216 (Ενοίκια): Προστίθεται σημείωση ‟*”. 

 14. Κεφ. 2 - Άρθρο 217 (∆ημοσιεύσεις, ∆ημοσιότητα, ∆ιαφημίσεις και Προβολή): Προστίθεται 
σημείωση ‟*”. 
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 15. Κεφ. 2 - Άρθρο 223 (Έξοδα Προβολής και ∆ημοσιότητας): Προστίθεται σημείωση ‟*” και από τη 
στήλη δίπλα στις Επεξηγήσεις/Παρατηρήσεις αντικαθίσταται η αντίστοιχη παράγραφος με την 
ακόλουθη: «Οι πρόνοιες του άρθρου αυτού μειώνονται κατά 50%». 

 16. Κεφ. 2 - Άρθρο 227 (Αγορά υπηρεσιών): Προστίθεται σημείωση ‟*”. 

 17. Κεφ. 3 - Άρθρο 317 (Στήριξη φοιτητών με ειδικές ανάγκες και προβλήματα): Προστίθεται 
σημείωση ‟*”. 

 18. Κεφ. 3 - Άρθρο 321 (Συνδρομές για βάσεις δεδομένων): Προστίθεται σημείωση ‟*”. 

 19. Κεφ. 3 - Άρθρο 322 (Υποτροφίες και Βραβεία): Προστίθεται σημείωση ‟*”. 

 20. Κεφ. 3 - Άρθρο 342 (Νομικά Έξοδα): Προστίθεται σημείωση ‟*”. 

 21. Κεφ. 3 - Άρθρο 345 (Επίσημες Τελετές και Άλλες Εκδηλώσεις): Προστίθεται σημείωση ‟*”. 

 22. Κεφ. 5 - Άρθρο 502 (Μη προβλεπόμενες ∆απάνες και Αποθεματικό.  ∆απάνες από Εισφορές, 
∆ωρεές, Κληροδοτήματα, Έσοδα κ.ά.): Προστίθεται σημείωση ‟*”. 

 23. Κεφ. 5 - Άρθρο 503 (∆απάνες από Χρηματοδοτήσεις για Εξωτερικά Ερευνητικά Προγράμματα): 
Προστίθεται σημείωση ‟*”. 

 24. Κεφ. 5 - Άρθρο 504 (∆απάνες από Συγχρηματοδοτήσεις με ∆ιαρθρωτικά Ταμεία ΕΕ): Προστίθεται 
σημείωση ‟*”. 

 25. Κεφ. 5 - Άρθρο 505 (∆απάνες από Χρηματοδοτήσεις για την Ενίσχυση της Φοιτητικής Μέριμνας): 
Προστίθεται σημείωση ‟*”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρώ αμέσως στις τροπολογίες.  

 Στο μέρος ‟Α. Επί του κειμένου του νομοσχεδίου”, η υπ’ αριθμόν 1, που αφορά το άρθρο 4, είναι 
ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Στη συνέχεια η υπ’ αριθμόν 2, που αφορά το άρθρο 8, εδάφιο (1), είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Στη συνέχεια η υπ’ αριθμόν 3, που αφορά το άρθρο 9, εδάφιο (1), είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Στο μέρος ‟Β. Επί του Πρώτου Πίνακα (Άρθρα 3 και 4)”, η υπ’ αριθμόν 1 είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Στο Α, το 4; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στο άρθρο 13 εννοείτε, που είναι η μείωση επιδομάτων, να γίνει κατά 50% αντί 15%;  Αυτή αποσύρεται. 

 Από το μέρος Β, η υπ’ αριθμόν 1 είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 2, η οποία αφορά το επίδομα πρυτάνεως είναι ομόφωνη. 

 Στο μέρος ‟Γ. Επί των ∆ελτίων ∆απανών”, όπου αναφέρεται: «Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί 
από το άρθρο αυτό χωρίς να εξασφαλίζεται εκ των προτέρων η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παιδείας, ύστερα από υποβολή προς αυτή σχετικού αιτήματος, το οποίο συνοδεύεται από επαρκή 
και άλλα δικαιολογητικά στοιχεία που υποστηρίζουν αυτό».  

 Αυτή δεν είναι ομόφωνη.  Έτσι; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 1 είναι ομόφωνη.  Οι υπ’ αριθμόν 2 και το 3 αποσύρονται, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μιλούμε για το μέρος ‟Γ. Επί των ∆ελτίων ∆απανών”. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 4 είναι επίσης ομόφωνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, ποια 4; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στο Γ, η 4, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Στο Γ, η 4, κύριε Πρόεδρε.  ∆εν είναι για εκείνη που μιλούμε;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 1 του μέρους Γ είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 2... 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ...και 3 αποσύρονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...και 3 αποσύρονται.   

 Η υπ’ αριθμόν 4 είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται.   

 Ωραία! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 5 είναι εκείνη που ψηφίσαμε και είμαστε κατά εμείς.  Νομίζω η ψηφοφορία έγινε ήδη, είναι 
τα ίδια θέματα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η υπ’ αριθμόν 5 είναι άνευ νοήματος εννοείτε.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η ψηφοφορία ήταν τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και ουδεμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και ουδεμίαν αποχή εγκρίνεται η τροποποίηση υπ’ 
αριθμόν 5, έστω και αν είναι πλεονασμός.   

 ∆εν το ξέρω ούτω μπορώ να τοποθετηθώ, θα το δουν οι υπηρεσίες. 

 Η υπ’ αριθμόν 6 τροποποίηση είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Και η υπ’ αριθμόν 7 είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 7 είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 8... 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Εδώ είναι η διαφωνία η δική μας.  Είναι το ίδιο θέμα, η ιατροφαρμακευτική περίθαλψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Εγκρίνεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγκρίνεται με αναλογία πόσων ψήφων; 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ποιο είναι, κύριε Πρόεδρε, τώρα; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Το υπ αριθμόν 8 θέμα του μέρους ‟Γ. Επί των ∆ελτίων ∆απανών” και αφορά το ‟Κεφ. 1(02) - Άρθρο 131 
(Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη)”. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα με τον κ. Περδίκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και οι υπόλοιποι αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και πέντε αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 9 είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 10 δεν είναι ομόφωνη.  Αφορά ειδικά επιδόματα εντεταγμένου προσωπικού.   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Είμαστε εναντίον εμείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και καμία αποχή. 

 Η υπ’ αριθμόν 11 αφορά έξοδα κινήσεως και η υπ’ αριθμόν 12 μεταφορικά.  Προτείνεται η δέσμευσή 
τους. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Να γραφεί η δική μας αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και για τις δύο;  Την 11 και 12; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και για τις δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και δεκαοκτώ αποχές, οι τροποποιήσεις 11 και 12 εγκρίνονται.  

 Η υπ’ αριθμόν 13 τροποποίηση είναι ομόφωνη, άρα εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 14 τροποποίηση προσθέτει σημείωση, σταύρωμα. 

 Η υπ’ αριθμόν 15 τροποποίηση προσθέτει επίσης... 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 15 αποσύρεται, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 15 αποσύρεται; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

 Για την υπ’ αριθμόν 14 εμείς είμαστε αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για την υπ’ αριθμόν 14 το ΑΚΕΛ απέχει.   

 Παρακαλώ τους γραμματείς να καταμετρήσουν την ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά ψήφοι υπέρ και είκοσι τέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ και είκοσι τέσσερις αποχές, η τροποποίηση 14 εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 16 έχω σημείωση ότι είναι ομόφωνη. 

 Και οι υπόλοιπες αποσύρονται μέχρι το 25.  Από 17 μέχρι 25...   

 Συγγνώμη.  Στο υπ’ αριθμόν 19 θέμα, που αφορά υποτροφίες και βραβεία, προστίθεται σταύρωμα. 

 Κύριε Λουκαΐδη; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Είμαστε κατά εμείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέστε τους αριθμούς, για να σημειωθούν. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 
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 Στην υπ’ αριθμόν 19 είμαστε κατά εμείς, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Αποσύρεται! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 «Αποσύρεται», λέει η κ. Κυριακίδου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 19 αποσύρεται;  Αποσύρεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 20, ‟Νομικά Έξοδα”; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Αποχή το ΑΚΕΛ, όλοι οι άλλοι ήταν υπέρ στις υπόλοιπες ψηφοφορίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ και δεκαοκτώ αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και δεκαοκτώ αποχές, η τροποποίηση με τον αριθμό 20 εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 21 αποσύρεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 22, που είναι ‟Μη προβλεπόμενες ∆απάνες και Αποθεματικό.  ∆απάνες από Εισφορές, 
∆ωρεές, Κληροδοτήματα, Έσοδα κ.ά.”, ομόφωνα αποσύρεται; 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ομόφωνα με την ίδια... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, για την υπ’ αριθμόν 22 υπάρχει ομοφωνία ως προς την τροποποίηση με σημείωση 
δεσμεύσεως. 

 Λοιπόν έχουμε τελειώσει και με το ΤΕΠΑΚ. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν 
υπερβαίνει τα €53.747.742 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο ή άλλο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στο Νόμο αυτό.  Άρθρο 7. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 8. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής και πρώτου διορισμού/εκλογής και 
προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Μείωση απολαβών.  Άρθρο 12. 

 Μείωση επιδομάτων κατά 15%.  Άρθρο 13. 

 Παροχή άτοκου δανείου.  Άρθρο 14. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 14; 

 ∆εν υπάρχει.  Τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2013 Νόμος του 2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Θέλω όμως να κάμω μία, νομίζω, πολύ καίρια παρατήρηση.  ∆εν είναι δυνατό να έχουμε αυτού του 
είδους τις τροπολογίες για ένα και δύο νομοσχέδια.  Ούτε στους κρατικούς προϋπολογισμούς δεν έχει συμβεί 
αυτό το πράγμα!  ∆ηλαδή, εφόσον υπάρχουν πλειοψηφίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μπορεί να 
διαμορφωθεί το νομοσχέδιο κατά τρόπο που να έρθει στην ολομέλεια χωρίς να είναι διάτρητο από 
τροποποιήσεις.  Παρακαλώ να ληφθεί πολύ σοβαρά υπόψη!  Μπορεί να μην υπάρχει ευθεία παρατυπία στον 
κανονισμό, αλλά έμμεσα υπάρχει.   

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να συμφωνήσω μαζί σας. Σίγουρα, δεν είναι η καλύτερη εικόνα.  Και, για να 
είμαστε ειλικρινείς, αυτός δεν είναι ο προϋπολογισμός που κατατέθηκε από πλευράς της κυβέρνησης· είναι ο 
προϋπολογισμός του ποδκιού ʾπού τη Βουλή! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Του ποιου; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Του ποδκιού, διότι αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπήρξε χρόνος να συζητηθούν στην επιτροπή.  
∆ιαμορφώθηκε από τη Βουλή από το άλφα ως το ωμέγα ένας άλλος προϋπολογισμός!  Είναι πρώτη φορά στα 
είκοσι δύο χρόνια που είμαι εδώ που συναντώ έτσι φαινόμενο!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει, έκαμα την παρατήρηση, για να γίνουμε όλοι σοφότεροι. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ψηφίζαμε μέχρι τώρα προϋπολογισμούς στα τυφλά τζιαι εφτάσαμεν δαμαί που 
εφτάσαμεν! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εσύ ψήφιζες στα τυφλά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, δεν είπα κάτι διαφορετικό, αλλά μπορούν να γίνουν οι τροποποιήσεις κατά τη συζήτηση στην 
επιτροπή, για να μην έχουμε αυτό το φαινόμενο. 

 Ο κ. Συλλούρης.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Και ετέλειωσεν, ετέλειωσεν! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πέραν του ότι θέλω να συμφωνήσω μαζί σας και να πω ότι ούτε σε προϋπολογισμούς 
τους κράτους στα τόσα χρόνια που είμαι εδώ δεν είδα τόσες πολλές τροποποιήσεις, απλώς θα ευχαριστήσω 
τους συναδέλφους της επιτροπής Παιδείας, διότι αντιλαμβάνομαι την καλή τους πρόθεση να μας ενημερώσουν 
λεπτομερώς.  Και γι’ αυτό θέλω να τους ευχαριστήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, έχουν απομείνει οι δύο τροποποιήσεις του συντάγματος. 

  Η πρώτη τιτλοφορείται «Ο περί της Έβδομης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2012».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί της Έβδομης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού Νίκος Νικολαΐδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 17 Απριλίου και στις 10 Ιουλίου 2013.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και εκπρόσωποι του 
ίδιου υπουργείου, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωπος του γραφείου του, καθώς και 
εκπρόσωποι της αστυνομίας.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του άρθρου 11 του συντάγματος για σκοπούς 
συμμόρφωσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τις υποχρεώσεις της ως κράτους  μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και συγκεκριμένα για την πλήρη συμμόρφωση με τις πρόνοιες της Απόφασης-Πλαισίου 2002/584/∆ΕΥ 
του Συμβουλίου της 13ης Ιουνίου 2002 για το ευρωπαϊκό ένταλμα σύλληψης και τις διαδικασίες παράδοσης 
μεταξύ κρατών μελών σε ό,τι αφορά την έκδοση Κυπρίων υπηκόων και τη σύλληψη προσώπων δυνάμει 
ευρωπαϊκού εντάλματος σύλληψης, με βάση τις συστάσεις που περιλαμβάνονται στην έκθεση αξιολόγησης της 
Κύπρου επί της εφαρμογής της πιο πάνω Απόφασης-Πλαισίου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τον περί της Πέμπτης Τροποποίησης 
του Συντάγματος Νόμο του 2006 επετράπη η έκδοση Κυπρίων υπηκόων στη βάση ευρωπαϊκού εντάλματος 
σύλληψης, μόνο όμως για γεγονότα που επισυνέβησαν ή πράξεις που τελέστηκαν μετά την ημερομηνία 
προσχώρησης της ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Με την έκθεση που ακολούθησε τον τέταρτο γύρο 
αξιολογήσεων της Κύπρου επί της εφαρμογής της πιο πάνω Απόφασης-Πλαισίου διαπιστώθηκε ότι ο πιο 
πάνω περιορισμός, που εισήγαγε η πέμπτη τροποποίηση του συντάγματος, παραβιάζει κατάφορα τις πρόνοιες 
της εν λόγω Απόφασης-Πλαισίου για το ευρωπαϊκό ένταλμα σύλληψης και τις διαδικασίες παράδοσης μεταξύ 
κρατών μελών.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η δυνατότητα που δίδει στα κράτη μέλη η Απόφαση-Πλαίσιο να 
καθορίσουν, μέσω δήλωσης που υποβάλλεται κατά το χρόνο  υιοθέτησής της, χρονικό περιθώριο αναφορικά 
με το οποίο δε θα επιτρέπουν την έκδοση προσώπων για πράξεις που τελέστηκαν πριν από το περιθώριο 
αυτό δεν ισχύει για τα κράτη μέλη που εντάχθηκαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 2004, όπως η Κυπριακή 
∆ημοκρατία, αφού, κατά το χρόνο υιοθέτησης της Απόφασης-Πλαισίου, δεν ήταν ακόμα μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.   

 Περαιτέρω, σύμφωνα με σύσταση της εν λόγω έκθεσης αξιολόγησης, δεν πρέπει να απαιτείται η έκδοση 
τοπικού εντάλματος σύλληψης, όταν υπάρχει ευρωπαϊκό ένταλμα σύλληψης, το οποίο αποτελεί επαρκή νομική 
βάση για έκδοση.  Σύμφωνα με την ίδια σύσταση, η προϋπόθεση για έκδοση τοπικού εντάλματος σύλληψης 
παράλληλα με ευρωπαϊκό ένταλμα σύλληψης δημιουργεί εμπόδια που δυσχεραίνουν τη δικαστική συνεργασία 
και είναι αντίθετη με το πνεύμα της Απόφασης-Πλαισίου.   

 Με βάση τα πιο πάνω, το υπό συζήτηση νομοσχέδιο αποσκοπεί στην άρση του περιορισμού στην 
έκδοση Κυπρίων υπηκόων και επιπλέον καθιστά σαφές ότι η σύλληψη για σκοπούς έκδοσης,  όταν υπάρχει 
ευρωπαϊκό ένταλμα σύλληψης, χωρεί στη βάση του ευρωπαϊκού εντάλματος σύλληψης, χωρίς να απαιτείται η 
έκδοση τοπικού.  Σημειώνεται ότι ανάλογη τροποποίηση για απάλειψη της ανάγκης έκδοσης τοπικού 
εντάλματος σύλληψης επιδιώκεται μέσω της προώθησης άλλου νομοσχεδίου που τροποποιεί τον περί του 
Ευρωπαϊκού Εντάλματος Σύλληψης και των ∆ιαδικασιών Παράδοσης μεταξύ των Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης Νόμο, το οποίο εξετάστηκε από την επιτροπή παράλληλα με το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο και αναμένεται να προωθηθεί στην ολομέλεια του σώματος σε μεταγενέστερο στάδιο.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, τέθηκε το ζήτημα κατά πόσο η 
προτεινόμενη ρύθμιση για άρση του περιορισμού στην έκδοση Κυπρίων υπηκόων συνιστά αναδρομική 
εφαρμογή της ποινικής νομοθεσίας.  Αναφορικά με το ζήτημα αυτό, υποστηρίχθηκε τόσο από το Υπουργείο 
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∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως όσο και από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας η θέση ότι η άρση του 
εν λόγω περιορισμού δε συνιστά αναδρομική εφαρμογή της ποινικής νομοθεσίας, υπό την έννοια της πολύ 
γνωστής αρχής στο ποινικό δίκαιο, η οποία περιλαμβάνεται και στο σύνταγμά μας, ότι «ουδέν έγκλημα, 
ουδεμία ποινή άνευ νόμου».  Συναφώς, διευκρινίστηκε ότι πρόκειται για διαδικαστικό ποινικό θέμα και δεν 
αφορά στοιχειοθέτηση ποινικού αδικήματος εκ των υστέρων για πράξεις οι οποίες κατά το χρόνο που 
συνέβησαν δε συνιστούσαν ποινικό αδίκημα, αλλά αφορά πράξεις οι οποίες κατά το χρόνο που συνέβησαν 
συνιστούσαν ποινικά αδικήματα τόσο κατά το δίκαιο της χώρας που ζητά την έκδοση όσο και κατά το κυπριακό 
δίκαιο και ως εκ τούτου δεν τίθεται θέμα αναδρομικότητας ποινικής νομοθεσίας.  Εξάλλου, επισημάνθηκε ότι το 
ίδιο ζήτημα είχε εγερθεί και εξετάστηκε, όταν θεσπίστηκε η πέμπτη τροποποίηση του συντάγματος, με βάση 
την οποία για πρώτη φορά Κύπριοι υπήκοοι μπορούσαν να παραδοθούν για αδικήματα που διέπραξαν πολλά 
χρόνια πριν.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί 
των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Βλέπω ότι υπήρχε μια τροπολογία των ΑΚΕΛ, ∆ΗΚΟ και ΕΥΡΩΚΟ.  Εξακολουθεί να υπάρχει; 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή η τροπολογία αντιλαμβάνομαι ότι αποσύρεται και επειδή ήμουν και εκ των 
εισηγητών, είχα αναλάβει μια πρωτοβουλία, και νιώθω από τις κουβέντες που έκαμα με τα κόμματα ότι υπάρχει 
μια γενικότερη συναίνεση, ώστε, αποσυρομένης της τροπολογίας, να εξασφαλιστεί η αρχή της αμοιβαιότητας.  
Όπως και στο σύνταγμά μας υπάρχει φυσικά, και σε όλες τις συμβάσεις να εξασφαλιστεί η αρχή της 
αμοιβαιότητας μεταξύ του κράτους μας και οποιουδήποτε άλλου κράτους στη βάση μιας διμερούς συμφωνίας, 
ούτως ώστε να μην είναι έτσι αόριστα, με οποιοδήποτε κράτος του κόσμου να έχουμε εμείς την υποχρέωση 
χωρίς το άλλο κράτος να έχει την υποχρέωση έναντι της Κύπρου.  ∆ε θέλω να το περάσω στην ολομέλεια ως 
τροπολογία, αλλά, αν όλοι συμφωνήσουμε με το πνεύμα, το γράμμα να το αφήσουμε στην υπηρεσία, υπό την 
καθοδήγησή σας, για να περιληφθεί αυτό, που είναι μια ανάγκη, όπως εγώ το καταλαβαίνω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρʾ όλο που εκτιμούμε ότι αυτό που ανέφερε ο αγαπητός και σεβαστός συνάδελφος 
είναι αυτονόητο στις διακρατικές συμφωνίες περί αυτών των ζητημάτων, δεν έχω καμία ένσταση να 
διευκρινιστεί από τη γραμματεία και, αν χρειάζεται να μπει στο νόμο, όπως λέχθηκε, κανένα πρόβλημα.  Όμως, 
θεωρούμε ότι είναι αυτονόητο ότι, όταν έχεις διακρατικές συμφωνίες, η αρχή της αμοιβαιότητας ισχύει 
ασυζητητί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλη παρατήρηση; 

 ∆εν υπάρχει άλλη παρατήρηση.   

 Τα όσα έχουν λεχθεί θα ληφθούν υπόψη και, αν υπάρχει ανάγκη, θα γίνει η σχετική τροποποίηση 
ομόφωνα. 

 Συνεπώς, προχωρώ, δεδομένου ότι αποσύρθηκε η τροπολογία… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό.  Η ανάγκη υπάρχει.  ∆ε θα κρίνει άλλος αν…  Υπάρχει στο σύνταγμα, αλλά 
πρέπει να υπάρχει η αρχή της αμοιβαιότητας στη βάση διμερούς συμφωνίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνούμε.  Έστω και αν είναι πλεονασμός, να αναφερθεί. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έστω και αν είναι πλεονασμός. 



2330 

 

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του συντάγματος.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Έβδομης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η Βουλή των Αντιπροσώπων με ομοφωνία ψηφίζει τον περί 
της Έβδομης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμο του 2013.  

  Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «Ο περί της ∆έκατης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2013».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Είναι γνωστό το θέμα.  Αφορά τις μειώσεις των απολαβών των 
δικαστών. 

 Αντιλαμβάνομαι είχαν γίνει κάποιες διευθετήσεις το πρωί.  Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει συναίνεση για 
την αναβολή, διαφωνούντων του κ. Συλλούρη και του κ. Γιώργου Περδίκη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ δεν αντιλαμβάνομαι γιατί….  Μπορεί να έγινε συζήτηση στη σύσκεψη των αρχηγών, αλλά κάποιος 
πρέπει να ζητήσει την αναβολή και να μας πει για ποιο λόγο, διότι, αν οι αιτίες είναι αυτά που ακούσαμε και επί 
της ουσίας στη σύσκεψη των αρχηγών, πρέπει να απαντηθούν.  ∆ε νομίζω ότι μπορούμε να πούμε ότι η 
πλειοψηφία θέλει έτσι και τελειώνει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, ουδείς μπορεί να υποχρεώσει σε αυτό το σώμα κάποιον να μιλήσει, αν δεν το επιθυμεί. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Σύμφωνοι, αλλά ζητείται αναβολή χωρίς να εξηγηθεί ο λόγος δηλαδή, αν κατάλαβα καλά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει κανείς ο οποίος θέλει να μιλήσει επί του θέματος; 

 Αν δεν υπάρχει, ο λόγος είναι σε σας και στον κ. Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά…  Εντάξει, είμαστε μεν μικρά κόμματα, αλλά υπάρχει μια τάξη 
σ’ αυτή τη Βουλή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ δε μίλησα για το μέγεθος κανενός κόμματος. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Το θέμα είναι εγγεγραμμένο στην ημερήσια διάταξη της ολομέλειας.  Αυτός που δε θέλει να συζητηθεί 
και ζητά να υπάρξει αναβολή εγείρεται και εξηγεί γιατί πρέπει να υπάρξει αναβολή.  Αν υπάρχει ένσταση, που 
αυτή τη στιγμή ξέρετε ότι υπάρχει ένσταση, γίνεται ψηφοφορία.  Άρα πρέπει κάποιος να ζητήσει την αναβολή. 
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Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ζήτα την! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ;  Εγώ δε θέλω αναβολή· εγώ θέλω να ψηφιστεί! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακούστε!  Είμαι Πρόεδρος αυτού του σώματος και προεδρεύω της σύσκεψης αρχηγών και 
εκπροσώπων των κομμάτων καθʾ εκάστην Πέμπτη και έχω ακούσει από κόμματα, αρχηγούς κομμάτων ή 
κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους, ότι υπάρχει αυτή η πρόθεση, την οποία διαβιβάζω καθηκόντως στην 
ολομέλεια.  Απ’ εκεί και πέρα, επιθυμεί κάποιος να μιλήσει;  Να μιλήσει! 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να μου πάρει λίγο περισσότερο από δύο λεπτά.  Αν θέλετε, να έρθω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όπως θέλετε.  Αν είναι δύο λεπτά, τρία λεπτά, και από τη θέση σας μπορείτε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ είμαι υποχρεωμένος, εφόσον δε γίνεται τοποθέτηση, να απαντήσω σ’ αυτά που, υποθέτω, είναι οι 
λόγοι, σ’ αυτά που έχω ακούσει στη σύσκεψη ότι είναι οι λόγοι της αναβολής. 

 Ο κύριος λόγος που άκουσα από αυτούς που είχαν την άποψη για αναβολή ήταν ότι οι δικαστές έχουν 
προτείνει οικειοθελώς να κάμουν κάποιες περικοπές.  Πολύ φοβούμαι ότι αυτός δεν είναι ούτε θεσμικά σωστός 
τρόπος ούτε νενομισμένος τρόπος ούτε ορθολογιστικός ούτε μια διαδικασία που λειτουργεί σε οποιαδήποτε 
σύγχρονη κοινωνία και σύγχρονο κράτος.  Οικειοθελώς μια τάξη ανθρώπων, μια τάξη εργαζομένων, να 
δώσουν λεφτά στο κράτος δίκην ελεημοσύνης!  Για να μην αναφέρω ότι μπορεί να είναι και πονηρές οι σκέψεις 
πίσω από αυτή την ελεημοσύνη!  Οι δικαστές θα μπορούσαν οικειοθελώς να δεχθούν τις περικοπές που έκαμε 
η Βουλή, όπως τις έκαμε ομοιόμορφα σε όλους τους εργαζομένους.  Ο ισχυρισμός, τον οποίο είχαν και 
πέρασαν και από απόφαση δικαστηρίου, ότι μείωση μισθών είναι παρέμβαση στη δικαστική εξουσία πιστεύω 
ότι είναι εξωπραγματικός και λανθασμένος.  Στηρίχθηκαν σε κάποιες συγκεκριμένες πρόνοιες του 
συντάγματος, ισχυριζόμενοι ότι αυτό που τους ενδιαφέρει είναι να πρυτανεύσει το σύνταγμα και όχι αν θα 
επηρεαστεί ο μισθός τους. 

 Κατά την άποψή μου, επειδή και οι δικαστές, όπως και σε αποφάσεις άλλων χωρών για το ίδιο θέμα, 
στην Ιρλανδία παραδείγματος χάριν, δε λειτουργούν στο κενό, όπως αποφάσισαν οι Ιρλανδοί, έπρεπε εκείνοι 
να μας εισηγηθούν αλλαγή του συντάγματος ακριβώς με μια δήλωση του τύπου «θεωρούμε ως μέρος αυτής 
της κοινωνίας, που υποφέρει, ότι και εμείς, παρʾ όλο που το σύνταγμα λέει άλφα, βήτα, γάμα, που, κατά την 
άποψή μας, είναι κώλυμα και πρέπει να αρθεί αυτό το κώλυμα, και εμείς, οι δικαστές της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, πρέπει να δώσουμε όπως δίνει οποιοσδήποτε, μια καθαρίστρια, ένας χαμηλόμισθος, ένας που 
ακόμα μένει και άνεργος». 

 Κάποιοι και στη σύσκεψη σήμερα προσπάθησαν να δώσουν την εικόνα ότι ανάγεται το θέμα σε μείζον 
συνταγματικό, σύγκρουση θεσμών ή και πολιτειακό θέμα.  Μα, ποιοι;  Ποιος έχει αναγάγει το θέμα σε 
συνταγματικό και μείζον πολιτειακό;  Οι ίδιοι οι δικαστές!  Αν οι δικαστές έκαναν αυτό που, κατά την άποψή 
μου, έπρεπε να κάνουν με βάση την απλή λογική και τη συνείδηση ότι είναι πολίτες αυτού του κράτους, τότε 
νομίζω ότι δε θα συζητούσαμε καν, αν ακολουθούσαν δηλαδή την τοποθέτησή μου στο πρώτο μέρος, όπως 
έχω πει, ότι οι ίδιοι έπρεπε οικειοθελώς και τους μισθούς τους να θελήσουν να τους εναρμονίσουν με των 
υπολοίπων και τις περικοπές και τις συντάξεις και τα εφάπαξ, αλλά και το σύνταγμα, με δική τους 
πρωτοβουλία, κατά την άποψή μου.  Όχι τώρα, αφού πήραν την απόφαση, να έρχονται και να λένε “εμείς 
οικειοθελώς” και η Βουλή αυτή να πείθεται ότι αυτός είναι ο σωστός και νενομισμένος τρόπος!   

 Λυπούμαι πράγματι πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.  ∆ε μιλώ συνήθως τόσο έντονα στη Βουλή, αλλά νιώθω 
πάρα πολύ έντονα ότι δεν προστατεύουμε ούτε το πνεύμα ούτε το γράμμα της απόφασής μας της 
προηγούμενης.  Είναι σαν να παραδεχόμαστε ότι τότε που μειώσαμε τους μισθούς των δικαστών δεν ήμασταν 
δίκαιοι και σωστοί, αλλά παρεμβαίναμε, όπως ισχυρίζονται, στα της δικαστικής εξουσίας και παραβιάζαμε το 
σύνταγμα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 
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 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και εγώ, κύριε Πρόεδρε, αναγκαστικά, αφού δεν υπάρχει κάποιος να εγείρει θέμα αναβολής, θα 
αναγκαστώ να στηριχθώ σε αυτά που ειπώθηκαν στην κλειστή συνεδρίαση… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, ηγέρθη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ηγέρθη θέμα αναβολής από τα υπόλοιπα κόμματα στην πρωινή συνεδρίαση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, αλλά κανένας δεν τεκμηρίωσε τους λόγους.  Άρα, θα αναγκαστώ και εγώ να επιχειρηματολογήσω 
εναντίον ενός επιχειρήματος που δεν ακούστηκε στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όπως επιθυμείτε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να υποθέσουμε ότι το επιχείρημα είναι αυτό που είπε και ο κ. Συλλούρης, ότι οι ίδιοι οι δικαστές του 
Ανωτάτου έχουν αποφασίσει, μετά την υποβολή της σχετικής τροποποίησης του συντάγματος και μετά τη 
γνωστή απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, μόλις σήμερα, μαθαίνουμε, να ζητήσουν να ξεκινήσει η 
διαδικασία για την εθελοντική και οικειοθελή εισφορά και μείωση της αντιμισθίας τους.   

 Όμως, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, ξέρετε καμία άλλη τάξη αυτού του 
λαού που κλήθηκε να προσφέρει οικειοθελώς;  Εβδομήντα χιλιάδες δημόσιοι λειτουργοί προσφέρουν 
οικειοθελώς;  Τετρακόσιες χιλιάδες Κύπριοι που εκουρευτήκαν εκουρευτήκαν οικειοθελώς;  Ξένοι επενδυτές και 
καταθέτες που εκουρευτήκαν εκουρευτήκαν οικειοθελώς, για να σωθεί η κυπριακή οικονομία;  Γιατί αυτοί -
πόσοι είναι;- δώδεκα-δεκαπέντε κύριοι και κυρία, πρέπει να είναι οικειοθελώς;  Μήπως είναι κάποιας μορφής 
ραδιομαραθώνιος αυτή η προσπάθεια που γίνεται, για να σωθεί η κυπριακή οικονομία;  Πέστε μας το, να το 
ξέρουμε!  Για να βάζει ο καθείς… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να διακόψω, για να πω το εξής:  Οι αγορεύσεις που γίνονται να μου επιτραπεί να πω ότι είναι επί της 
ουσίας, ενώ μιλάμε για αναβολή.  Συνεπώς, δεν επιχειρηματολογούμε υπέρ ή εναντίον αυτή την ώρα του 
περιεχομένου της προτεινόμενης νομοθεσίας.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η αναβολή όμως, αν μου επιτρέπετε να απαντήσω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, επί της αναβολής να μιλάμε.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η αναβολή είναι με αυτό το επιχείρημα, αν αντιλαμβάνομαι καλά και θυμούμαι από το πρωί, που τέθηκε, 
αναβολή, γιατί έχουν οι ίδιοι εκφράσει την πρόθεση οικειοθελώς να καταθέσουν τον οβολό τους.  Να δούμε, 
λέχθηκε, τι θα γίνει μέχρι το Σεπτέμβριο-Οκτώβριο και επανερχόμαστε, αν υπάρχει ανάγκη.   Εμείς ως 
Οικολόγοι το θεωρούμε αυτό ως εμπαιγμό της κοινής γνώμης και του αισθήματος της δικαιοσύνης μέσα στον 
ίδιο τον κυπριακό λαό.  ∆ε ζούμε σε συνθήκες, πιστεύω, αριστοκρατίας!  ∆εν υπάρχουν πατρίκιοι και πλήβειοι 
σε μια δημοκρατία… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πληβείοι! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πληβείοι.  Ευχαριστώ για τη διόρθωση.   

 Υπάρχει, όπως είπα και στο Γενικό Εισαγγελέα, μια συναισθηματική φόρτιση σ’ αυτό το θέμα.  Λοιπόν, 
θεωρώ, και για το λόγο που θα πω τώρα αμέσως, ότι είναι επί θέματος αρχής.  ∆εν μπορεί να προβάλλεται -και 
δε θα επεκταθώ, για να μην παραβιάσω τον κανονισμό- και δεν πρέπει να θεωρείται πάντα ότι η ανεξαρτησία 
ενός οργάνου ή ενός ατόμου ή ενός αξιωματούχου καθορίζεται στο βαθμό που δεν μπορεί κανείς να ενοχλήσει 
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την αντιμισθία του και τα ωφελήματά του.  Όταν δηλαδή μπορεί η Βουλή να μειώσει την αντιμισθία του 
Προέδρου, σημαίνει ότι ο Πρόεδρος χάνει από την ανεξαρτησία του;  Και αυτό είναι κάτι με το οποίο 
επιχειρηματολογούν πολλοί και με παραδείγματα από άλλες χώρες αποδεικνύουν ότι είναι πεπαλαιωμένη η 
αντίληψη ότι η αντιμισθία και τα ωφελήματα είναι στοιχείο της ανεξαρτησίας ενός οργάνου ή ενός δημόσιου 
αξιωματούχου.   

 Θεωρώ ότι μπορούμε και πρέπει, για να οικοδομήσουμε ακριβώς την αντίληψη του πολίτη, την οποία 
προσπαθούμε να κτίσουμε και ως Βουλή με θυσίες, πρέπει να πω, την αντίληψη του σεβασμού του πολίτη 
προς τις αρχές και τις εξουσίες αυτής της χώρας, να προχωρήσουμε, κατά την άποψη τη δική μου, στην 
ψήφιση αυτής της τροποποίησης.  Χτίζουμε αξιοπιστία και για μας και για τους δικαστές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και ο κ. Γιώργος Βαρνάβα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Οι συνάδελφοι, στην προσπάθεια να αναπτύξουν τα επιχειρήματά τους και για την αναβολή και για να 
μη γίνει αναβολή, αλλά και επί της ουσίας, παρουσιάστηκαν ως οι άνθρωποι των περικοπών.  Και μπορεί 
όντως να είναι έτσι.  Κάποιοι άλλοι ήταν στην πρώτη γραμμή εδώ και τέσσερα χρόνια για την ανάγκη των 
περικοπών, μη εξαιρουμένου οποιουδήποτε.  Και προπηλακίζονταν!  Και ενδεχομένως κάποιοι συνάδελφοι να 
συμμερίζονταν τότε τις απόψεις τους. Άρα, δεν τίθεται θέμα ότι θα κάνουμε εξαίρεση του οποιουδήποτε.   

 Ποια ήταν η αρχή;  Ότι την ώρα της μεγάλης οικονομικής κρίσης είτε κάποιος είναι δικαστής είτε είναι 
καθαρίστρια είτε είναι λευκού είτε μαύρου κολάρου είτε γαλάζιου οφείλει να συνεισφέρει αναλογικά σε αυτή τη 
μεγάλη οικονομική κρίση που περνά ο τόπος μας.  Εάν αυτή είναι η πρόθεση, δε δικαιολογείται, την ώρα που η 
χώρα παραπαίει, βρίσκεται εν μέσω οικονομικής χρεοκοπίας, γιατί δεν ξεπεράστηκε, εν μέσω εθνικών 
αδιεξόδων, εάν έχει επιτευχθεί, όπως σήμερα έχουμε πληροφορηθεί, και η ολότητα των δικαστών, των 
επαρχιακών, αλλά και του Ανωτάτου, δεσμεύτηκε να συνεισφέρει αναλογικά, όπως οι υπόλοιποι της κοινωνίας, 
να θέλουμε μέσα στα πολλαπλά προβλήματα που έχει αυτός ο τόπος να προσθέσουμε και μία συνταγματική 
σύγκρουση μεταξύ ξεχωριστών εξουσιών του συντάγματος.  Αν η πρόθεσή μας είναι να συνεισφέρουν όλοι, και 
δεν υπάρχουν πατρίκιοι και πληβείοι, αυτό θα επιτευχθεί.  Έπρεπε να ήταν ικανοποιητικό για όλους μας.   

 Απ’ εκεί και πέρα, όλοι κρινόμαστε.  Και μπορεί να έχουν ευαισθησίες οι συνάδελφοι και να θεωρούν ότι 
πρέπει να ρυθμιστεί και συνταγματικά.  Απόλυτο το δικαίωμά τους, το σέβομαι, και καλοπροαίρετα είναι τα 
επιχειρήματά τους.  Λέχθηκε όμως για τους δεκαπέντε ή για τους πενήντα.  ∆εν ξέρω αν με τον ίδιο τρόπο θα 
τοποθετούμασταν, αν ήταν μερικές χιλιάδες, γιατί επιτέλους σε αυτό τον τόπο, με όλο το σεβασμό, δεν 
υπάρχουν ομάδες που προστατεύουν τους ολίγους!  Και δε δέχομαι ότι η δική μου ομάδα προστάτευσε 
οποιαδήποτε ομάδα.  ∆ε διαχωρίζουμε το λαό σε προνομιούχους και μη.  Είναι άλλοι που συνεχώς -και μένω 
ως εδώ- κοιτάζουν μόνο τους προστατευμένους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πρώτ’ από όλα, πρέπει να υπενθυμίσω ότι απλώς συναινέσαμε το πρωί στη σύσκεψη στην αναβολή της 
συζήτησης αυτού του θέματος μέχρι τον ερχόμενο Σεπτέμβριο.  Αυτό δε σημαίνει ότι αυτοί οι οποίοι έχουν 
τοποθετηθεί με έντονο τρόπο σήμερα είναι υπέρ και όσοι συναίνεσαν στην αναβολή είναι εναντίον.  Να πω και 
να υπενθυμίσω επίσης, κύριε Πρόεδρε, ότι η δική μας πολιτική δύναμη δεν ήταν εξ αυτών που το πρωί 
ανέπτυξε τα επιχειρήματα τα οποία, όπως είπαν οι συνάδελφοι προηγουμένως, επικαλέστηκαν κάποιοι στη 
σύσκεψη αρχηγών.  Απλώς, ακούοντας τα επιχειρήματα, συναινέσαμε.  Να υπενθυμίσω ακόμη, κύριε Πρόεδρε, 
ότι τη θέλησή μας την αποδείξαμε, όταν ψηφίζαμε την πρόταση νόμου, αν θυμάστε καλά, προ μερικών μηνών, 
η οποία είχε κριθεί από το δικαστήριο… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ήταν ομόφωνη. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Και ήταν ομόφωνη.  Πολύ σωστά, κύριε συνάδελφε!   
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 Άρα, αν τότε κωλυόμασταν και θέλαμε να διαχωρίσουμε το λαό, γιατί ψηφίσαμε τότε υπέρ, ομόφωνα 
μάλιστα;  

  Άρα, κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ και μπορώ να πω ότι αυτά που έχει πει και ο κ. Περδίκης, αλλά και ο κ. 
Συλλούρης μάς καλύπτουν.  ∆εν είπε κανένας ότι δε μας καλύπτουν.  Ποιος είναι αυτός ο οποίος θα διαχωρίσει 
το λαό σε προνομιούχους και μη;   Ποιος είναι αυτός που έχει το δικαίωμα να πει ότι κάποιοι εθελούσια 
μπορούν να προσφέρουν ή όχι, ενώ σε κάποιους άλλους τους το επιβάλλεις διά της νομοθεσίας;   

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, και πάντοτε εκφράζω τη θέση της δικής μας πολιτικής δύναμης, σεβαστήκαμε 
αυτό το οποίο ετέθη ενώπιον της σύσκεψης το πρωί, ότι, εάν εθελούσια προχωρήσουν στην αποκοπή, τότε 
επιτυγχάνεται ο στόχος, το να προσφέρουν όπως και οι υπόλοιποι.  Και μάλιστα ελέχθη στη σύσκεψη ότι, αν 
έστω και ένας από το σύνολο δε δηλώσει εθελούσια, τότε το Σεπτέμβριο θα προχωρήσουμε άμεσα στην 
ψήφιση αυτής της αλλαγής του συντάγματος.   

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι δυνατό εδώ στην αίθουσα κάποιοι…  Γιατί με τον ίδιο τρόπο μπορούμε να 
τοποθετηθούμε, και πολύ καλύτερα και πολύ πιο έντονα, και εμείς, γιατί είμαστε και εξ αυτών μάλιστα που 
άσκησαν και σκληρή κριτική κατά τη διάρκεια της συζήτησης του μνημονίου, αλλά και μνημονιακών 
νομοσχεδίων, κύριε Πρόεδρε.  Άρα, ξεκαθαρίζουμε.  

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή τη στιγμή σχολιάζουμε τη θέση για την αναβολή ή μη.  Έτσι 
αντιλήφθηκα.  Άρα, είμαστε πανέτοιμοι ως πολιτική δύναμη, κύριε Πρόεδρε, αν μπούμε στη συζήτηση, να 
μιλήσουμε.  Έχουμε και θέση, έχουμε και άποψη και θα τοποθετηθούμε ξεκάθαρα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης…  

 Ο κ. Κουλίας.  Πρωτολογία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εγώ δε μετέχω στη συνάντηση την υψηλή που γίνεται πάνω.  Τώρα ακούω τα επιχειρήματα.  Και δεν 
είχα καμιά φορά δυσκολία να τοποθετηθώ πάνω σε οποιοδήποτε θέμα, αλλά νομίζω ότι ουδέν κακόν αμιγές 
καλού.  Η αναβολή, νομίζω, ορθώς δίνεται και δεν είναι σωστό κάτω από την πίεση και τα κακά που μας 
βρήκαν να τα μπλέκουμε όλα μεταξύ μας!   

 Εδώ ζούμε σε ένα πολίτευμα το οποίο πρέπει να διαφυλάξουμε ως κόρην οφθαλμού.  Και υπάρχει 
διάκριση των εξουσιών.  Το δικαστικό σώμα της Κύπρου είναι ένα μικρό δικαστικό σώμα, είναι ένας θεσμός 
πολύ κρίσιμος για τη λειτουργία της δημοκρατίας.  Εγώ δεν είμαι εξ εκείνων που υπερασπίζονται αυτούς που 
είναι ευνοούμενοι, αλλά να μην ξεχνάτε ότι μιλούμε για τους δικαστές του τόπου μας.  Είναι άνθρωποι οι οποίοι 
ούτε δεύτερη δουλειά κάμνουν ούτε τρίτη δουλειά κάμνουν και είναι άνθρωποι που έχουν τις ίδιες υποχρεώσεις 
με μας.  Όμως, όταν αυτή η πολιτεία στο δικαστικό σώμα προσλαμβάνει με κάποια δεδομένα τους δικαστές 
του, πρέπει να είμαστε προσεκτικοί, διότι δε μιλούμε για μια τάξη στην οποία μπορεί να βρεθούν λύσεις στις 
δύσκολες οικονομικές συνθήκες που περνά ο τόπος.  Αν θέλουμε να διαφυλάξουμε τους θεσμούς μας, καλώς 
δίνεται η αναβολή.  Και να σκεφτούμε καλά τι πρόκειται να γίνει σε τούτο το θέμα.  ∆εν είναι όπως τα θέματα 
των μεγάλων μαζών των υπαλλήλων που έχουμε, στους οποίους μπορεί να γίνει περικοπή.  Μιλούμε για το 
μικρό δικαστικό σώμα και ένα από τα θύματα τούτης της διαδικασίας -με τον τρόπο πολλές φορές που 
σκεφτόμαστε, είναι και η διαβολή- που κατάντησε, θα έλεγα, ο φτωχός συγγενής του συστήματος.  ∆εν ξέρω αν 
καλοπερνάτε, αλλά, για να είμαστε σωστοί, κύριοι, η διάκριση των εξουσιών έγινε και πρέπει να είναι 
προσεγμένη και σισταρισμένη! 

 Άρα, για το θέμα των δικαστών, να δοθεί αναβολή και να είμαστε προσεκτικοί για το τι πρέπει να 
κάνουμε, όχι επειδή παράνομα, λέω εγώ, εκατακλέψαμεν τον κόσμο από τις τράπεζες, με την επικάλυψη του 
κουρέματος, να αρχίσουμε να κάνουμε και με τους δικαστές το ίδιο, διότι θα χάσουμε τέλεια την υπόθεσή μας!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να πω ότι έχουμε μπει στην ουσία του θέματος, ενώ είχε συμφωνηθεί στη 
σύσκεψη των αρχηγών να τεθεί το θέμα της αναβολής.   

 Επειδή έχουν ακουστεί κάποια επιχειρήματα, εγώ θέλω να τονίσω από πλευράς του κόμματός μου ότι 
και ευαισθησία έχουμε για το όλο θέμα και επιπρόσθετα, ναι, θα πρέπει να προσέξουμε τη διάκριση των 
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εξουσιών.  Όμως, κανένας σε αυτό τον τόπο δε θα πρέπει την ώρα της κρίσης να εξαιρείται από τη συμβολή σε 
αυτή την τεράστια προσπάθεια που κάνουμε όλοι,  για να σώσουμε τον τόπο.  Εάν χρειάζεται και αν χρειαστεί -
γι’ αυτό συμφωνήσαμε το πρωί στην αναβολή- να υπάρξει και συνταγματική ρύθμιση, ναι, αυτό θα το δούμε το 
Σεπτέμβριο, γι’ αυτό συνηγορήσαμε στην αναβολή.  Εγώ δε θέλω να προσθέσω οτιδήποτε, γιατί είναι άστοχο 
να δημιουργούμε καμιά φορά αχρείαστες εντυπώσεις και την ίδια στιγμή προβλήματα εκεί που δε χρειάζεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι είμαστε ομόφωνοι επί της ουσίας, ότι όλοι θα πρέπει να συμβάλουν στην 
αντιμετώπιση της κρίσης και μάλιστα ανάλογα με τις δυνατότητές τους.  Ουδείς διαφωνεί.  Και ουδείς διαφωνεί 
ότι εκείνοι που δεν έχουν πρόθεση να συμμορφωθούν -αυτή ήταν και η θέση της Βουλής και ο τρόπος που 
ψήφισε- θα πρέπει, όπως όλοι οι άλλοι, διά νόμου να οδηγηθούν στο ίδιο αποτέλεσμα.  Αυτή τη στιγμή όμως 
εκείνο που πρυτάνευσε το πρωί, το οποίο νομίζω βγαίνει και από τις τοποθετήσεις κάτω, είναι το εξής:  Σ’ αυτή 
την εξαιρετικά δύσκολη συγκυρία θα ήταν πιο φρόνιμο, πιο σοφό να οδεύσουμε στη συναντίληψη με 
συναίνεση, να επιδιώξουμε ακόμα και η νομοθετική ρύθμιση να έχει τη συναίνεση και της άλλης εξουσίας.  
Αυτή είναι η λογική και τίποτε περισσότερο.  Και νομίζω ότι δε χρειάζεται οποιαδήποτε άλλη αντιπαράθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης, ο τελευταίος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  Στον πολύ αγαπητό φίλο τον Αβέρωφ Νεοφύτου θα πω ότι δε λύθηκε το 
πρόβλημα.  Μπορεί να λύθηκε το πρόβλημα των δικαστών, αλλά δε λύθηκε, Αβέρωφ, το πρόβλημα ούτε της 
Ε∆Υ, νομίζω, ούτε και του Γενικού Εισαγγελέα και του Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα, ίσως και άλλων.  Εγώ 
κάποια ώρα θέλω να δω, εφόσον μάλλον πάει και προς αναβολή, όχι μόνο συνταγματικά, αλλά και άλλως πως 
αν έγιναν ρυθμίσεις και στην Κεντρική Τράπεζα.  Και, επειδή είπες και πολύ θυμωμένα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Θα δούμε και πολλά άλλα, ακόμα και στην τοπική αυτοδιοίκηση, που κάποια ώρα νομίζουμε ότι 
παίρνουν λίγα.  Ακόμα και στην τοπική αυτοδιοίκηση!  Και το συνδέω με αυτό που είπες πολύ θυμωμένα, αν 
ήταν μερικές χιλιάδες -διερωτάσαι- τι θα έκανα εγώ.  Απαντώ για τον εαυτό μου· δεν μπορώ να απαντήσω για 
τον κ. Περδίκη:  Θα είχα ακριβώς την ίδια στάση... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ρητορική ήταν η ερώτηση! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν ήταν ρητορική, δε θα απαντήσω, αλλά ρωτώ ευθέως:  Επειδή και θέση θα έχω για περαιτέρω 
μειώσεις μισθών, κατ’ αναλογία μάλιστα, όπως είπε ο κ. Κατσουρίδης, και όχι μόνο γενικές γνώσεις, αυτό που 
μας έρχεται το Γενάρη, το 3%, που δεν ξέρω αν οι δικαστές θα το λάβουν υπόψη τώρα με το οικειοθελώς τους.  
Και κατ’ αναλογία!  Και είναι θέση μου ότι πρέπει να μπει και οροφή στους μισθούς.  Κι, αν δεν το κάνουμε 
όμως εμείς -πες ότι έχω την άποψή μου, είμαι μόνος μου εδώ σ’ αυτή τη Βουλή και δε θα περάσει- δε νομίζω 
ότι έχεις εσύ τουλάχιστον αμφιβολία ότι θα έρθουμε σ’ αυτή τη Βουλή είτε με την τρόικα είτε με την παρατρόικα 
να κάνουμε και άλλες μειώσεις. 

 Κύριε Πρόεδρε, σας ρωτώ εσάς ευθέως:  Αυτό θα το συμφωνήσετε όσοι θα κάμετε συνεννόηση με τους 
δικαστές, να τους περιλαμβάνει οικειοθελώς οποιαδήποτε μείωση γίνεται στο μέλλον;  Ας καλύψουμε 
τουλάχιστον μόνο τους... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι αυτονόητο! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, για μένα ήταν αυτονόητο ότι δε θα αμφισβητούσαν τις περικοπές τους προηγουμένως!  Και 
μένω μέχρι εδώ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 
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 Πρώτα πρώτα να πω ότι -δεν ξέρω αν ήταν ρητορική η παρατήρησή σας- δεν είμαι σε καμιά 
συνεννόηση με κανένα δικαστή για τη μισθοδοσία του ή για την αποκοπή... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, δεν ήταν το πρωί που μας ενημερώσατε ότι σας πήρε ο πρόεδρος του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου ή σας έστειλε επιστολή ή κάτι και σας είπε ότι θα το κάμουν οικειοθελώς; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε γίνεται... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ αυτό το οικειοθελώς θέλω, παρ’ όλο που διαφωνώ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε γίνεται, κύριε Συλλούρη!  Πληροφόρηση μου έδωσε και σας την έδωσα.  Απ’ εκεί και πέρα νομίζω ότι 
πρέπει να είναι σαφές ότι η σημερινή αναβολή που αποφασίζει το σώμα δεν προκαθορίζει τη θέση οιουδήποτε 
κόμματος και οιουδήποτε βουλευτή, όταν το Σεπτέμβριο ή τον Οκτώβριο το θέμα θα τεθεί ενώπιον του 
σώματος. 

 Τούτων λεχθέντων, προχωρούμε βεβαίως στην αναβολή με τη διαφωνία του κ. Συλλούρη και του... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να κάμετε ψηφοφορία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι όλοι οι άλλοι παρόντες ψηφίζουν υπέρ, αλλά, αν θέλετε ψηφοφορία, θα γίνει 
αμέσως. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμιά αποχή, η πρόταση νόμου αναβάλλεται. 

 Έχουμε ολοκληρώσει με τη νομοθετική εργασία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.735, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη 
στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.500 πληροφορήθηκα ότι, στα πλαίσια της προσπάθειας που 
καταβάλλει η αρμόδια αρχή (Συμβούλιο Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων και Βιοκτόνων) για την αποτροπή της 
κακόβουλης χρήσης του σκευάσματος “Lannate 20 SL”, έχει επιβληθεί στους πωλητές του προϊόντος να 
τηρούν ειδικό έντυπο αγοράς κατά την πώλησή του, στο οποίο ο αγοραστής να υπογράφει την παραλαβή της 
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συγκεκριμένης ποσότητας, να δηλώνει το σκοπό της χρήσης του σκευάσματος, καθώς και ότι γνωρίζει τις 
ποινές που προβλέπονται από το νόμο για την παράνομη χρήση του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γίνονται τακτικοί 
έλεγχοι, για να διαπιστωθεί ότι οι πωλητές του σκευάσματος “Lannate 20 SL” τηρούν ειδικό έντυπο αγοράς 
κατά την πώλησή του και ότι ενημερώνουν τους αγοραστές για τις ποινές που προβλέπονται στο νόμο για την 
παράνομη χρήση του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.736, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε σχέση με τα 
ακόλουθα: 

1. Τα δικηγορικά γραφεία τα οποία έχουν παράσχει νομικές συμβουλές/υπηρεσίες σε οργανισμούς 
δημόσιου δικαίου τα τελευταία δέκα χρόνια και να προσκομίσει σχετικό κατάλογο. 

2. Το ύψος των αμοιβών που έχουν λάβει τα δικηγορικά γραφεία αυτά κατ’ έτος και συνολικά τα τελευταία 
δέκα χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.737, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε σχέση με τα 
ακόλουθα: 

1. Τα δικηγορικά γραφεία τα οποία έχουν παράσχει νομικές συμβουλές/υπηρεσίες στην Τράπεζα Κύπρου 
και τη Λαϊκή Τράπεζα τα τελευταία δέκα χρόνια και να προσκομίσει σχετικό κατάλογο. 

2. Το ύψος των αμοιβών που έχουν λάβει τα δικηγορικά γραφεία αυτά κατ’ έτος και συνολικά τα τελευταία 
δέκα χρόνια. 

3. Τα ελεγκτικά γραφεία τα οποία έχουν παράσχει συμβουλές/υπηρεσίες στην Τράπεζα Κύπρου και τη 
Λαϊκή Τράπεζα τα τελευταία δέκα χρόνια και να προσκομίσει σχετικό κατάλογο. 

4. Το ύψος των αμοιβών που έχουν λάβει τα ελεγκτικά γραφεία αυτά κατ’ έτος και συνολικά τα τελευταία 
δέκα χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.738, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει και καταθέσει επίσημα στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων το σχέδιο με τα νέα κριτήρια για κατ’ εξαίρεση πολιτογραφήσεις επενδυτών στην Κύπρο, 
σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου που δημοσιεύτηκε στον τύπο στις 24 Μαΐου 2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.739, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί, παρά τις 
εξαγγελίες της κυβέρνησης για επαναπρόσληψη και των 992 εποχιακών ωρομίσθιων δημόσιων υπαλλήλων 
που απολύθηκαν από την προηγούμενη κυβέρνηση, προχώρησε στην επαναπρόσληψη μικρότερου αριθμού 
και όχι όλων. 

 Επισημαίνω ότι η πρόθεση της Βουλής των Αντιπροσώπων, ψηφίζοντας το νόμο για κλιμακωτή 
αποκοπή ποσοστού 1-2% από τους μισθούς των δημόσιων υπαλλήλων, ήταν η πρόσληψη και των 992 
ατόμων που εργάστηκαν για το 2012.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.740, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
διαθέτουν τον απαιτούμενο εξοπλισμό και τηρούν τις διαδικασίες διαχείρισης και ανακύκλωσης των αποβλήτων 
οι μονάδες που σήμερα λειτουργούν και είναι αδειοδοτημένες για σκοπούς επεξεργασίας αποβλήτων 
οικοδομών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.741, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο μελετάται το θέμα καταβολής 
αναλογικής σύνταξης χηρείας σε περιπτώσεις που ο/η σύζυγος που έχει αποβιώσει είχε συνάψει δύο ή 
περισσότερους γάμους.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.742, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν, λόγω της 
δυσμενούς οικονομικής κατάστασης που επικρατεί στο νησί μας, εξετάζεται το ενδεχόμενο μείωσης του ετήσιου 
τέλους ύψους €350 που καταβάλλουν τα ταξιδιωτικά γραφεία τα οποία είναι εγγεγραμμένα στο κυπριακό 
μητρώο εταιρειών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.743, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι χαμηλού 
κόστους αεροπορικές εταιρείες εξακολουθούν να λαμβάνουν επιχορήγηση για να εκτελούν δρομολόγια από τα 
αεροδρόμια της Πάφου και της Λάρνακας, ποιες είναι οι αεροπορικές εταιρείες που λαμβάνουν τις εν λόγω 
επιχορηγήσεις, καθώς και με ποιο ποσό επιχορηγούνται ανά επιβάτη.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο 
υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο γίνεται έλεγχος, ώστε να διαπιστωθεί 
κατά πόσο οι τουρίστες που μεταφέρουν οι συγκεκριμένες αεροπορικές εταιρείες που επιχορηγούνται 
διαμένουν στις ελεύθερες ή στις κατεχόμενες περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.744, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ένα από τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν αρκετές μονογονεϊκές οικογένειες 
είναι ότι καλούνται να επιστρέψουν πίσω στο κράτος χρήματα που έλαβαν από το Γραφείο Ευημερίας.  Όπως 
μου έχει καταγγελθεί από μονογονιούς, το Γραφείο Ευημερίας μετατράπηκε τον τελευταίο καιρό από στήριγμα 
και μέριμνα σε γραφείο εισπράξεων για αυτούς που άλλοτε ήταν το στήριγμα και η βοήθειά τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους αρκετοί λήπτες δημόσιου βοηθήματος καλούνται να επιστρέψουν χρήματα που έλαβαν από το 
κράτος και ποια είναι τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, προκειμένου να σταματήσουν να καλούνται οι λήπτες 
δημόσιου βοηθήματος να επιστρέφουν χρήματα στο κράτος κατά τρόπο απόλυτο και εκβιαστικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.745, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με την ανεξέλεγκτη ποσότητα χλωρίου που εισάγεται στα 
ντεπόζιτα πόσιμου νερού στο δήμο Λευκάρων.  Παράλληλα, όπως μου έχει καταγγελθεί, έχει διαπιστωθεί ότι το 
νερό στο δήμο Λευκάρων περιέχει μεγάλη ποσότητα αλάτων.  Οι κάτοικοι της περιοχής εκφράζουν τις 
ανησυχίες τους αναφορικά με τον αυξανόμενο αριθμό κρουσμάτων καρκίνου που παρουσιάζονται στο δήμο 
Λευκάρων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν 
γίνει οι απαραίτητοι έλεγχοι στην ποιότητα του νερού του δήμου Λευκάρων, ποια είναι τα αποτελέσματα των 
ελέγχων αυτών και κατά πόσο τα αυξανόμενα κρούσματα καρκίνου σχετίζονται με την ύδρευση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.746, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την κατασκευή προτεινόμενου έργου για διαπλάτυνση υφιστάμενου δρόμου, ο 
οποίος ξεκινά από το Παραμάλι και καταλήγει στον Άγιο Αμβρόσιο.  Η προτεινόμενη διαπλάτυνση δρόμου 
εμπίπτει σε περιοχή του δικτύου “Natura 2000” (Ποταμός Παραμαλιού-CY5000009), η οποία έχει 
χαρακτηρισθεί ως Ζώνη Ειδικής Προστασίας λόγω του ενδιαιτήματος πτηνοπανίδας.  Είναι αδιαμφισβήτητο ότι 
η προκείμενη διαπλάτυνση του υφιστάμενου δρόμου θα επιφέρει αρνητικές και μη αναστρέψιμες επιπτώσεις 
τόσο στη δομή όσο και στη λειτουργία του όλου οικοσυστήματος, προκαλώντας την υποβάθμιση και τον 
κατακερματισμό του και κατά συνέπεια την απώλεια ειδών της περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει το 
ενδεχόμενο εύρεσης άλλων εναλλακτικών λύσεων, προκειμένου να αποφευχθούν οι μεγάλες περιβαλλοντικές 
ζημιές που θα επιφέρει η διαπλάτυνση του εν λόγω δρόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.747, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι αρκετά ταξιδιωτικά γραφεία έχουν τερματίσει τη λειτουργία τους ένεκα της 
οικονομικής κρίσης.  Παρ’ όλα αυτά, έχω πληροφορηθεί ότι αρκετοί ταξιδιωτικοί πράκτορες εργάζονται από την 
οικία τους, χωρίς να έχουν εξασφαλισμένες τις απαραίτητες άδειες. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν εντοπιστεί 
περιπτώσεις ταξιδιωτικών πρακτόρων οι οποίοι εργάζονται από το σπίτι χωρίς τις απαραίτητες άδειες και ποια 
είναι τα μέτρα που λήφθηκαν εναντίον τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.748, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τις αυθαίρετες κατασκευές που γίνονται στην παραλία της Σωτήρας 
Αμμοχώστου εκ μέρους του δήμου Σωτήρας χωρίς τις απαιτούμενες άδειες.  Συγκεκριμένα, διεξάγονται 
παράνομες εργασίες σε δύο παραλιακά τμήματα της περιοχής Σωτήρας από το δήμο Σωτήρας (τοποθεσία 
“Αγία Θέκλα”).  Οι εργασίες αυτές έχουν αλλοιώσει πλήρως το ευαίσθητο περιβάλλον της περιοχής δικτύου 
“Natura 2000” για προστασία των πτηνών και πλέον επηρεάζουν σε σοβαρό βαθμό τις ανέσεις της περιοχής.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
λάβει μέτρα, ούτως ώστε να αποκατασταθεί η ακτή και να αφαιρεθεί οποιαδήποτε κατασκευή από την παραλία.  
Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
λάβει οποιαδήποτε μέτρα εναντίον του δήμου Σωτήρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.749, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ένα ταξιδιωτικό γραφείο, για να λειτουργήσει, οφείλει να καταβάλει στον 
Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού ποσό ύψους €300, για να εξασφαλίσει την άδεια λειτουργίας του.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιοι είναι οι λόγοι 
που τα ταξιδιωτικά γραφεία οφείλουν να πληρώνουν άδεια λειτουργίας €300, ενώ άλλες τουριστικές μονάδες 
(π.χ. εστιατόρια, μπαρ κτλ.) πληρώνουν €85.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για το ποσό που καταβάλλουν οι ξενοδοχειακές μονάδες, για να εξασφαλίσουν την 
άδεια λειτουργίας τους, καθώς και αν προτίθεται να αναθεωρήσει προς τα κάτω το κόστος της άδειας 
λειτουργίας των ταξιδιωτικών γραφείων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.750, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
διευθυντών και βοηθών διευθυντών που είναι τοποθετημένοι στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και στο 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο και γιατί αυτοί οι εκπαιδευτικοί δε βρίσκονται στις θέσεις τους μέσα στα σχολεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.751, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η ανάγκη λειτουργίας του πυροσβεστικού σταθμού υπαίθρου στον Κάτω Πύργο Τηλλυρίας είναι 
αδιαμφισβήτητη, δεδομένου ότι ήδη κατά το 2013 οι πυρκαγιές στην περιοχή Τηλλυρίας έχουν κατακάψει 
πέραν του ενός τετραγωνικού χιλιομέτρου αγροτικής γης με άγρια βλάστηση, ενώ έχουν απειληθεί κατοικίες και 
περιουσίες.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να λειτουργήσει ο πυροσβεστικός σταθμός στον Κάτω Πύργο Τηλλυρίας, 
καθώς και οι άλλοι πυροσβεστικοί σταθμοί της υπαίθρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.752, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι χειριστές της Μονάδας Αεροπορικών Επιχειρήσεων Αστυνομίας λαμβάνουν 
επίδομα που αντιστοιχεί σε €18 ανά ώρα πτήσεως κλιμακωτά, με το μέγιστο ποσό να λαμβάνεται με τη 
συμπλήρωση 90 ωρών πτήσεως ανά εξάμηνο, ενώ οι ιπτάμενοι της Αεροπορίας του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
λαμβάνουν το επίδομα αυτό, που αντιστοιχεί σε €90 ανά ώρα πτήσεως, με τη συμπλήρωση 30 ωρών πτήσεως 
ανά εξάμηνο.  Αίτημα του προσωπικού της Μονάδας Αεροπορικών Επιχειρήσεων Αστυνομίας είναι όπως 
αναπροσαρμοστεί το πτητικό τους επίδομα στα πλαίσια του επιδόματος των ιπτάμενων της Αεροπορίας του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει το αίτημα της Μονάδας Αεροπορικών Επιχειρήσεων Αστυνομίας, ώστε να τερματιστεί η αδικία σε 
βάρος τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.753, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο τοπικό σχέδιο Τσερίου έχει οριστεί νέα περιοχή για εξόρυξη αργίλου, παρ’ 
όλο που το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης έχει αποδεχθεί την ομόφωνη απόφαση του δημοτικού 
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συμβουλίου Τσερίου να μην παραχωρεί άδειες. Σύμφωνα με επιστολή του δήμου Τσερίου, η οποία μού έχει 
κοινοποιηθεί, το δημοτικό συμβούλιο Τσερίου εκφράζει την αντίδρασή του τόσο για τον ορισμό περιοχής για 
εξόρυξη αργίλου όσο και για την απόφαση του Πολεοδομικού Συμβουλίου να ορίσει τέτοια περιοχή χωρίς καν 
να διαβουλευτεί πρώτα με το δήμο.  Αίτημα του δήμου Τσερίου είναι να μην επιτραπεί καμία εξόρυξη αργίλου ή 
οποιαδήποτε άλλη λατομική δραστηριότητα στα δημοτικά όρια του Τσερίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει το αίτημα του δήμου Τσερίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.754, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, σύμφωνα με τη Συνθήκη Προσχώρησης της Ρουμανίας και της Βουλγαρίας, τα 
κράτη μέλη έχουν το δικαίωμα να επιβάλλουν περιορισμούς στην ελεύθερη διακίνηση υπηκόων από τη 
Ρουμανία και τη Βουλγαρία για συνολικά μέχρι και επτά έτη από την ημερομηνία προσχώρησης.  Η Κύπρος, με 
βάση σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου το 2006, αποφάσισε να μην επιβάλει περιορισμούς στην 
ελεύθερη διακίνηση των εργαζομένων από τη Ρουμανία και τη Βουλγαρία, διατηρώντας παράλληλα το 
δικαίωμα μελλοντικής επιβολής τυχόν περιορισμών στην πρόσβαση αγοράς εργασίας (απόφαση αρ. 64.726, 
ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2006). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή 
∆ημοκρατία, δεδομένης και της οικονομικής κατάστασης της χώρας, προτίθεται να επιβάλει περιορισμούς στην 
ελεύθερη διακίνηση των υπηκόων από την Κροατία, η οποία προσχώρησε στην Ευρωπαϊκή Ένωση την 1η 
Ιουλίου 2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.755, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους 

 «Παρακαλείται όπως ο αρμόδιος υπουργός πληροφορήσει το σώμα και καταθέσει όλα τα σχετικά 
στοιχεία και δεδομένα για τις διαδικασίες και το κόστος των ταξιδιών του τέως Προέδρου της ∆ημοκρατίας στο 
εξωτερικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.756, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα, που αφορούν το κάστρο του Αγίου Ιλαρίωνα: 

1. Ποιες κινήσεις κάνει η κυβέρνηση προς την πλευρά της Τουρκίας, προκειμένου να προστατευθεί το 
κάστρο του Αγίου Ιλαρίωνα από τη λειτουργία πεδίου βολής σε γειτνιάζοντα χώρο, καθώς η έντονη 
δραστηριότητα του εν λόγω πεδίου βολής προκαλεί δονήσεις στην όλη περιοχή, με αποτέλεσμα το 
κάστρο να υφίσταται φθορές; 

2. Ποιες πληροφορίες υπάρχουν σχετικά με το πεδίο βολής στην εν λόγω περιοχή; 

3. Ποιοι είναι οι πιθανοί κίνδυνοι που διατρέχει το κάστρο του Αγίου Ιλαρίωνα; 

4. Ποια μέτρα έχουν ληφθεί μέχρι σήμερα, προκειμένου το αρχαιολογικό αυτό μνημείο να προστατευθεί; 

5. Έχουν γίνει διαβήματα και, εάν ναι, προς ποιες κατευθύνσεις για την απομάκρυνση, εάν είναι δυνατό, 
του συγκεκριμένου πεδίου βολής από την περιοχή; 

6. Ποιες πληροφορίες υπάρχουν όσον αφορά τις επιπτώσεις στο φυσικό περιβάλλον από τη λειτουργία 
του;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.757, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί σχετικά με τον τρόπο που προγραμματίζεται η υπηρεσία των εφέδρων στην Εθνική 
Φρουρά.  Ο προγραμματισμός για την παρουσίαση των εφέδρων σε μονάδες της Εθνικής Φρουράς γίνεται σε 
μια περίοδο που στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου οι έφεδροι είναι πλήρως απασχολημένοι στον τουριστικό 
τομέα.  Αυτή την περίοδο που η απασχόληση είναι περιορισμένη η απουσία από την εργασία για μέρες λόγω 
υποχρεώσεων στην Εθνική Φρουρά προκαλεί προβλήματα τόσο στους εργοδοτούμενους όσο και στους 
εργοδότες και κατ’ επέκταση επιβαρύνει και το κλίμα σε βάρος της Εθνικής Φρουράς.  Οι σχετικές 
διευκολύνσεις που έχουν παρασχεθεί μέχρι σήμερα δεν έχουν δυστυχώς επιλύσει το πρόβλημα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσαν οι υπηρεσίες των εφέδρων να αλλάξουν και να μετατεθούν σε άλλη χρονική περίοδο εκτός 
τουριστικής περιόδου.» 
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(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.167, ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ.: Ερ. 23.06.010.01.167 και ημερ. 7.10.11, σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α.  Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου στη Συνεδρίαση του με Α/Α 25/2012, 
ημερομηνίας 20.9.12, εξετάζοντας το ερώτημα του κ. Περδίκη, σε σχέση με το ενδεχόμενο αύξησης των 
Μελών του ∆ιοικητικού Συμβουλίου από επτά σε εννέα, αποφάσισε όπως ο αριθμός των Μελών 
παραμείνει ο ίδιος αφού τυχόν αύξηση του θα δυσχεραίνει τη λειτουργία του ίδιου του Συμβουλίου αλλά 
και του Οργανισμού στο σύνολο του. Επισυνάπτεται σχετική Επιστολή (ΣΥΝΗΜΜΕΝΟ I). 

β.  Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, στον οποίο στάληκε η εν θέματι Ερώτηση, με επιστολή του με 
Αρ. Φακ.: Γ.Ε. 50/1993/Ν25/5 (ΣΥΝΗΜΜΕΝΟ II), αποφάνθηκε ότι παρόλο που ο Οργανισμός Νεολαίας 
Κύπρου είναι Νομικό Πρόσωπο ∆ημοσίου ∆ικαίου και σύμφωνα με τον περί Ορισμένων Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) Νόμο του 1988 (όπως 
τροποποιήθηκε) στα Νομικά Πρόσωπα ∆ημοσίου ∆ικαίου που καθορίζονται στο Παράρτημα του Νόμου, 
εάν τα μέλη του ∆ιοικητικού Συμβουλίου είναι λιγότερα από εννέα, θα πρέπει να αυξάνονται σε εννέα, 
εντούτοις ο Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου δεν περιλαμβάνεται στον Πίνακα του υπό αναφορά Νόμου, 
επομένως, η προβλεπόμενη σύνθεση του ∆ιοικητικού Συμβουλίου είναι καθόλα νόμιμη.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.1087, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου    

κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1087 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. 19.1.6.4 και ημερ. 14.11.2012, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα 
ακόλουθα: 

(α)  Τμήμα του δρόμου Αρόδων-Αγίου Γεωργίου Πέγειας, από τις Πάνω Αρόδες μέχρι το Κρατικό ∆άσος, 
υπάγεται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου, βελτιώνεται κάθε χρόνο από πιστώσεις 
που εγκρίνονται στον Κρατικό Προϋπολογισμό και, ως εκ τούτου, είναι σε καλή κατάσταση. 

(β)  Το υπόλοιπο τμήμα του δρόμου, που διασχίζει το Κρατικό ∆άσος, υπάγεται στην αρμοδιότητα του 
Τμήματος ∆ασών και χρήζει βελτίωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.230, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  ∆ημοτικό Σχολείο Κόρνου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 1.11.2012 και 1.2.2013 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το 2008 ετοιμάστηκαν σχέδια και προκηρύχθηκε εργοληπτικός διαγωνισμός για την γενική αναβάθμιση 
των κτιρίων του σχολείου και την ανέγερση αίθουσας πολλαπλής.  Ζητήθηκε από τις τοπικές σχολικές 
αρχές η ακύρωση των έργων και η ανέγερση νέων κτιρίων σε άλλο χώρο. 

 Το Υπουργείο συναίνεσε στην εισήγηση με την δέσμευση ότι το σχολείο θα ανεγερθεί σε πέντε περίπου 
χρόνια λαμβάνοντας υπόψη τα οικονομικά δεδομένα και τις άλλες προτεραιότητες του Υπουργείου. 

 Έκτοτε έχει γίνει όλη η προεργασία για εξεύρεση του κατάλληλου χώρου. 

 ∆υστυχώς οι εξελίξεις στην οικονομία του τόπου επιβάλλουν περαιτέρω καθυστέρηση. 

β) Αναφορικά με επιμέρους βελτιωτικά έργα στο υφιστάμενο σχολείο έχουν ετοιμαστεί σχέδια που 
περιλαμβάνουν την αναβάθμιση των αποχωρητηρίων και της αυλής του σχολείου.  ∆υστυχώς τα νέα 
δεδομένα στα δημόσια οικονομικά δεν επιτρέπουν την άμεση υλοποίηση τους.  Θα προωθηθούν το 
ταχύτερο δυνατό εφόσον εξασφαλιστούν οι αναγκαίες πιστώσεις. 

 Η αναβάθμιση των αποχωρητηρίων θα γίνει κατά τις καλοκαιρινές διακοπές επειδή αφορά έργο που η 
εκτέλεση του απαιτεί απουσία των παιδιών. 
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 Επισυνάπτεται σχετική αλληλογραφία με τη Σχολική Εφορεία.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.361, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.361 που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολές σας με ημερομηνίες 17.12.2012 και 
15.3.2013 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Στο νέο νομοσχέδιο με τίτλο ΝΟΜΟΣ ΠΟΥ ΑΝΑΘΕΩΡΕΙ ΤΟ ΝΟΜΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΠΟΥ ∆ΙΕΠΕΙ ΤΗΝ 
ΠΡΟΛΗΨΗ, ΤΗΝ ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗ ΤΗΣ ΕΜΠΟΡΙΑΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΕΚΜΕΤΑΛΛΕΥΣΗΣ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΚΑΙ 
ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΩΝ ΘΥΜΑΤΩΝ, το οποίο έχει υποβληθεί στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό 
έλεγχο, λαμβάνεται υπόψη τόσο η διάσταση φύλου όσο και το θέμα της ζήτησης υπηρεσιών από 
θύματα εμπορίας. 

(β)  Όσον αφορά στη δράση του Εθνικού Συντονιστή και της Πολυθεματικής Συντονιστικής Ομάδας κατά της 
Εμπορίας Προσώπων (ΠΣΟ) παρατίθενται ενδεικτικά κάποιες δράσεις σχετικά με την αποθάρρυνση της 
ζήτησης που πραγματοποιήθηκαν κατά το 2012: 

 (i) Το Υπουργείο Εσωτερικών και το Γραφείο Εμπορίας Προσώπων της Αστυνομίας ενίσχυσαν 
εκστρατείες Μη Κυβερνητικών Οργανισμών (ΜΚΟ) με πληροφοριακό υλικό προκειμένου να 
ενημερωθεί το ευρύ κοινό για την εμπορία προσώπων. Πληροφοριακό υλικό δόθηκε επίσης σε 
διάφορες κρατικές υπηρεσίες και στο Υπουργείο Εξωτερικών για διάθεση του στις Πρεσβείες της 
Κύπρου στο εξωτερικό. 

 (ii) Λειτουργοί του Υπουργείου Εσωτερικών και του Γραφείου Καταπολέμησης Εμπορίας Προσώπων 
της Αστυνομίας συμμετείχαν στο ετήσιο φεστιβάλ του ραδιοφωνικού σταθμού ASTRA, 
παρέχοντας πληροφορίες και υλικό σχετικά με την εμπορία προσώπων, συμπεριλαμβανομένης 
και της ζήτησης, στο ευρύ κοινό. 

 (iii) To Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού πραγματοποίησε σειρά σεμιναρίων και εργαστηρίων 
σχετικά με την εμπορία προσώπων συμπεριλαμβανομένης και της ζήτησης στους 
εκπαιδευτικούς. Η δράση αυτή θα επεκταθεί και σε φοιτητές. 

          (iv) Το Υπουργείο Εσωτερικών παρείχε χρηματοδότηση σε Μη Κυβερνητικό Οργανισμό για έκδοση 
ενημερωτικού υλικού αναφορικά με την εμπορία ανθρώπων για σεξουαλική εκμετάλλευση με 
έμφαση στη ζήτηση, καθώς και οικονομική ενίσχυση στον ίδιο οργανισμό για συμμετοχή του σε 
εκστρατεία ευαισθητοποίησης κατά της εμπορίας ανθρώπων. 

 (ν)  Περαιτέρω, ΜΚΟ που συμμετέχουν στην ΠΣΟ, σε συνεργασία με τα αρμόδια Υπουργεία 
πραγματοποιούν σειρά διαλέξεων σε σχολεία και στρατόπεδα. Συγκεκριμένα, το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού και το Υπουργείο Άμυνας έδωσαν σχετική άδεια και πρακτική βοήθεια σε 
Μη Κυβερνητικό Οργανισμό για τη διεξαγωγή σειράς διαλέξεων σε σχολεία και στρατόπεδα 
σχετικά με το θέμα της εμπορίας ανθρώπων για σεξουαλική εκμετάλλευση, με έμφαση στη 
ζήτηση. Κατά τη διάρκεια της εκστρατείας σε στρατόπεδα, προβλήθηκαν σχετικές ταινίες και 
ντοκιμαντέρ. Η εκστρατεία αυτή θα συνεχιστεί κατά τη διάρκεια του 2013. 

 (vi)  Στις 25-26 Μαΐου 2012 το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 
διοργάνωσαν διήμερη διάσκεψη με θέμα «Ισότητα Φύλο και Εκπαίδευση». Το θέμα της εμπορίας 
γυναικών και κοριτσιών συμπεριλήφθηκε επίσης στο συνέδριο. 

 (vii)  Ο Εθνικός Συντονιστής και η ΠΣΟ υποστήριξαν διάφορες εκστρατείες που διεξάγονται από τις 
ΜΚΟ και κρατικοί λειτουργοί συμμετείχαν σε εκστρατείες και εκδηλώσεις των ΜΚΟ, είτε ως 
συμμετέχοντες είτε ως ομιλητές. 

 (viii)  Στις 15 Μαΐου 2012 μέλος του Γραφείου Καταπολέμησης Εμπορίας Προσώπων παρέδωσε 
διάλεξη στο συνέδριο μελών του Ευρωπαϊκού Προγράμματος του ΜΚΟ Κιβωτός Ελπίδα με τίτλο 
«Women Understanding Women», το οποίο πραγματοποιήθηκε στο ξενοδοχείο Arsinoe στην 
Λεμεσό. 

 (ix)  Στις 28 Νοεμβρίου 2012 διοργανώθηκε από τον ΜΚΟ Women’s Lobby και το Γραφείο του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στην Κύπρο στο σπίτι της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην Λευκωσία το 
συνέδριο με τίτλο «Conference on Violence against Women and Prostitution». Κατά το Συνέδριο 
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αυτό η Υπουργός Εσωτερικών έκανε παρέμβαση και η Υπεύθυνη του Γραφείου Καταπολέμησης 
Εμπορίας Προσώπων παρέδωσε διάλεξη με θέμα «The relation of Trafficking of Women for the 
Purpose of Sexual Exploitation and Women in Prostitution. Are the two connected?».  

2. Περαιτέρω, το νέο Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης 2013-2015 το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο 
στις 10.4.2013 συμπεριλαμβάνει, μεταξύ άλλων, δράσεις που αφορούν στη ζήτηση υπηρεσιών από θύματα 
εμπορίας όπως: 

(α)  ∆ιεξαγωγή ενημερωτικής εκστρατείας για τη ζήτηση και πώς αυτή επηρεάζει την αύξηση της εμπορίας 
προσώπων με στόχο την αλλαγή κοινωνικών αντιλήψεων (μέσω ενημερωτικών εκστρατειών στα ΜΜΕ, 
δημόσιο διάλογο, συζητήσεις στρογγυλής τραπέζης, τηλεοπτικά σποτ, καλλιτεχνικές δραστηριότητες 
κλπ.) 

(β)  Γιγαντοαφίσες και ραδιοφωνικές εκστρατείες: επώνυμοι και ανώνυμοι να καταδικάζουν την εμπορία 
προσώπων ως βία κατά των γυναικών, κλπ. 

(γ)  ∆ημιουργία μόνιμης ομάδας διαφώτισης για πραγματοποίηση στοχευμένων διαλέξεων σε πανεπιστήμια, 
σχολεία, στρατόπεδα κ.λπ., για το θέμα της εμπορίας προσώπων. 

(δ)  Συστηματική ενημέρωση και σεμινάρια ευαισθητοποίησης προς τους ιδιοκτήτες των ιδιωτικών γραφείων 
εξευρέσεως εργασίας για την εμπορία προσώπων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Τάσου 
Μητσόπουλου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.391, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ευχαριστώ για το ενδιαφέρον που εκδηλώνετε για την 
πολιτιστική κληρονομιά της Κύπρου, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τις αρμοδιότητες του Τμήματος Αρχαιοτήτων. 

 Τα θέματα που εγείρετε είναι ουσιαστικά και αγγίζουν πολλά από τα προβλήματα που έχει να 
αντιμετωπίσει το Τμήμα Αρχαιοτήτων. Όπως γνωρίζετε, το Τμήμα Αρχαιοτήτων, παρόλο που είναι 
υποστελεχωμένο (από τις 71 οργανικές θέσεις το 31% παραμένουν κενές), εντούτοις επιτελεί ένα εξαίρετο έργο 
με τα οικονομικά μέσα και το προσωπικό που διαθέτει. 

 Τα τέλη εισόδου σε αρχαιολογικούς χώρους δημοσιεύτηκαν με την Κ.∆.Π. 207/6.6.2008, η οποία 
επισυνάπτεται για δική σας αναφορά. Τα έσοδα από τα τέλη εισόδου σε μουσεία και αρχαιολογικούς χώρους 
κατά την τελευταία πενταετία είχαν ως εξής: 

 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων, ενόψει των αυξημένων δαπανών συντήρησης και της ανάγκης αναβάθμισης 
των προσφερόμενων υπηρεσιών, καθώς επίσης και της δριμύτατης οικονομικής ύφεσης της Κύπρου, 
προχώρησε σε δημόσια διαβούλευση για την αύξηση των τελών εισόδου σε μουσεία και αρχαιολογικούς 
χώρους.  Στη δημόσια διαβούλευση, κλήθηκαν να δώσουν τις απόψεις τους, μεταξύ άλλων, ο Σύνδεσμος 
Τουριστικών Πρακτόρων Κύπρου και ο Σύνδεσμος Ξεναγών Κύπρου. Ο Σύνδεσμος Τουριστικών Πρακτόρων 
δεν είχε εκφέρει απόψεις. Ο Σύνδεσμος Ξεναγών Κύπρου σε πρόσφατη επιστολή του εισηγήθηκε στο Τμήμα 
Αρχαιοτήτων την εισαγωγή επιπρόσθετων τελών σε ξένους ύψους 5 ευρώ για φωτογράφιση (σήμερα η άδεια 
φωτογράφισης για μη εμπορικούς σκοπούς είναι δωρεάν). 

 Όσον αφορά το ερώτημα σας για την καταβολή τέλους εισόδου από Κύπριους πολίτες, σας 
πληροφορούμε ότι έγινε κατόπιν Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου (Αρ. Απόφασης 65.484, ημερ. 
9/5/2007), ενόψει της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και με βάση την Απόφαση αρ. C.45/93 του 
Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου, όπου τα κράτη μέλη της Ε.Ε. όφειλαν να έχουν ενιαίες ρυθμίσεις για όλους τους 
Ευρωπαίους πολίτες. 

 Όσον αφορά το ερώτημα για την πολιτική του Τμήματος Αρχαιοτήτων, αυτή μπορεί να εκφραστεί με το 
τρίπτυχο έρευνα, συντήρηση και προβολή. Οι δραστηριότητες του Τμήματος όσον αφορά τον εμπλουτισμό και 
την προβολή του πολιτιστικού τουρισμού αφορούν, μεταξύ άλλων, την ετοιμασία και δωρεάν παροχή έντυπου 
ενημερωτικού υλικού, την ετοιμασία εκθέσεων τόσο στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό, τη διάθεση 

ΕΤΟΣ ΕΣΟ∆Α ΑΠΟ ΤΕΛΗ ΕΙΣΟ∆ΟΥ (€) 

2012 2.114.097,00 

2011 2.188.517,00 

2010 2.034.174,00 

2009 1.998.246,00 

2008 2.119.140,00 
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αρχαιοτήτων επί δανείω, τη διεξαγωγή σεμιναρίων και εκδηλώσεων για το ευρύ κοινό, τη συμμετοχή σε 
οργανωμένες επισκέψεις μαθητών σε μουσεία και μνημεία, τη συνεργασία με τοπικούς φορείς για σύνταξη 
νέων αναλυτικών προγραμμάτων δημοτικής εκπαίδευσης, τη δωρεάν ξενάγηση σε μεγάλο αριθμό επίσημων 
προσκεκλημένων του κράτους, την ετοιμασία εκπαιδευτικών ταινιών και ντοκιμαντέρ, την παροχή χιλιάδων 
δελτίων δωρεάν εισόδου σε δημοσιογράφους και τουριστικούς πράκτορες μέσω του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμών και άλλων φορέων, την πρόσκληση σε δεκάδες ξένες αρχαιολογικές αποστολές για τη διεξαγωγή 
ανασκαφών στις ελεύθερες περιοχές της Κύπρου, τη διατήρηση ιστοσελίδας με πλούσιο αρχαιολογικό υλικό, τη 
δημιουργία νέων υποδομών ιδιαίτερα για τη διευκόλυνση ευπαθών ομάδων (ΑμΕΑ), την τοποθέτηση νέων 
πινακίδων πληροφόρησης, την αναβάθμιση των κτηριολογικών εγκαταστάσεων (εκδοτηρίων, αναψυκτηρίων, 
ανακαίνιση εκθεσιακών χώρων), την προώθηση ατομικών ηλεκτρονικών ακουστικών ξεναγήσεων (audio 
guides), το σχεδιασμό και παραγωγή νέων προϊόντων στα πωλητήρια, την ενίσχυση της ασφάλειας και τον 
συστηματικό εξωραϊσμό των χώρων, τη συμμετοχή σε ευρωπαϊκές και διεθνείς δράσεις (π.χ. UNESCO, 
ICCROM, ICOM, ICOMOS, Συμβούλιο της Ευρώπης) και την προώθηση διακρατικών μνημονίων και 
συμφωνιών για την πολιτιστική κληρονομιά.  Στις δραστηριότητες αυτές μπορούν να προστεθούν και οι 
ενέργειες του Τμήματος Αρχαιοτήτων για συντήρηση, αναστήλωση και αποκατάσταση Μνημείων, την ετοιμασία 
Γενικών Σχεδίων ∆ιαχείρισης και Μουσειολογικών Μελετών, την εξυπηρέτηση μελετητών της κυπριακής 
αρχαιολογίας, τη δημοσίευση επιστημονικών εκδόσεων, τη συμμετοχή σε επιστημονικά συνέδρια και 
ευρωπαϊκά προγράμματα καθώς και πληθώρα άλλων καθηκόντων και δραστηριοτήτων. 

 Παρόλο που πρόθεση του Τμήματος Αρχαιοτήτων είναι να ανοίξουν για το κοινό επιπρόσθετοι 
αρχαιολογικοί χώροι, όπως για παράδειγμα το Μουσείο Κυπριακού Σιδηροδρόμου στην Ευρύχου και οι 
αρχαιολογικοί χώροι Αρχαίου Ιδαλίου και Λόφου Αγίου Γεωργίου (ΠΑ.ΣΥ.∆.Υ.), οι οικονομικοί πόροι για την 
υλοποίηση αυτής της πολιτικής είναι δυστυχώς περιορισμένοι, αφού τα έξοδα λειτουργίας των αρχαιολογικών 
χώρων είναι σημαντικά. Ενδεικτικά, σας πληροφορούμε ότι τα έξοδα λειτουργίας (συντήρησης, καθαριότητας, 
αναβάθμισης, δαπάνες προσωπικού) του αρχαιολογικού χώρου Κουρίου για το έτος 2012 ξεπέρασαν τις 
500.000,00 ευρώ, ενώ τα έξοδα λειτουργίας του αρχαιολογικού χώρου Παλαίπαφου ξεπέρασαν τις 220.000,00 
ευρώ.  Η μείωση των κονδυλίων είχε ως αποτέλεσμα το προσωρινό κλείσιμο ενός αρχαιολογικού χώρου λόγω 
έλλειψης προσωπικού, ενώ πιθανόν να οδηγήσει και στη μείωση των ωραρίων των μουσείων. Ευελπιστούμε οι 
δυσμενείς, αλλά προς το παρόν υποχρεωτικές αυτές αλλαγές, να είναι προσωρινές και σύντομα να δοθούν 
ξανά στο Τμήμα Αρχαιοτήτων τα μέσα για να προωθήσει και να προβάλει με πιο δυναμικά μέτρα τις 
αρχαιότητες του νησιού μας. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις και προσβλέπουμε στην ουσιαστική στήριξη 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την παροχή των μέσων που θα οδηγήσουν στην περαιτέρω προβολή 
της πολιτιστικής μας κληρονομιάς και τον εμπλουτισμό των υπηρεσιών σε αρχαιολογικούς χώρους, μνημεία και 
μουσεία.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.452, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας ημερομηνίας 19.4.2013 και 15.2.2013 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

α) Το 2008 ετοιμάστηκαν σχέδια και προκηρύχθηκε εργοληπτικός διαγωνισμός για την γενική αναβάθμιση 
των κτιρίων του σχολείου και την ανέγερση αίθουσας πολλαπλής.  Ζητήθηκε από τις τοπικές σχολικές 
αρχές η ακύρωση των έργων και η ανέγερση νέων κτιρίων σε άλλο χώρο. 

 Το Υπουργείο συναίνεσε στην εισήγηση με την δέσμευση ότι το σχολείο θα ανεγερθεί σε πέντε περίπου 
χρόνια λαμβάνοντας υπόψη τα οικονομικά δεδομένα και τις άλλες προτεραιότητες του Υπουργείου. 

 Έκτοτε έχει γίνει όλη η προεργασία για εξεύρεση του κατάλληλου χώρου. 

 ∆υστυχώς οι εξελίξεις στην οικονομία του τόπου επιβάλλουν περαιτέρω καθυστέρηση. 

β) Αναφορικά με επιμέρους βελτιωτικά έργα στο υφιστάμενο σχολείο έχουν ετοιμαστεί σχέδια που 
περιλαμβάνουν την αναβάθμιση των αποχωρητηρίων και της αυλής του σχολείου.  ∆υστυχώς τα νέα 
δεδομένα στα δημόσια οικονομικά δεν επιτρέπουν την άμεση υλοποίηση τους.  Θα προωθηθούν το 
ταχύτερο δυνατό εφόσον εξασφαλιστούν οι αναγκαίες πιστώσεις. 

 Η αναβάθμιση των αποχωρητηρίων θα γίνει κατά τις καλοκαιρινές διακοπές επειδή αφορά έργο που η 
εκτέλεση του απαιτεί απουσία των παιδιών. 

 Επισυνάπτεται σχετική αλληλογραφία με τη Σχολική Εφορεία.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.485, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ταυτάριθμη επιστολή μου ημερ. 22/3/2013 για το πιο πάνω θέμα και ως συνέχεια 
σας πληροφορώ, μετά από διερεύνηση του θέματος, ότι το τεμάχιο στο οποίο αναφέρεσθε είναι Τ/Κ περιουσία 
και η Σχολική Εφορεία Καντού απλώς το ενοικιάζει ως γήπεδο. 

 Επομένως το τεμάχιο αυτό ανήκει στην Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών και το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει καμιά αρμοδιότητα, αλλά ούτε και εμπλέκεται στη διαδικασία μεταβίβασης του 
στο Κοινοτικό Συμβούλιο Καντού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.496, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Γυμνάσιο Κοκκινοχωριών “Π. Ιωάννου”-Ολοκλήρωση έργων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 19.3.2013 και σας πληροφορώ ότι τα έργα στο πιο πάνω 
σχολείο έχουν ολοκληρωθεί. 

Είναι γεγονός ότι παρατηρήθηκε μικρή καθυστέρηση με βάση τις αρχικές προθεσμίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.526, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.526 ημερομηνίας 8 Απριλίου 2013 που υποβλήθηκε 
από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα πιο κάτω σε σχέση με 
το πάρκο «Μιχαλάκης Σοφοκλέους», το οποίο βρίσκεται στο χώρο του πρώην εργοστασίου DEXEL στη 
Λακατάμια. 

2. Ο χώρος του πάρκου απαλλοτριώθηκε από την Κυπριακή ∆ημοκρατία και τόσο ο σχεδιασμός, η μελέτη 
αλλά και η κατασκευή του ως πάρκο έγιναν από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο παρέδωσε στο 
∆ήμο Λακατάμιας ένα ολοκληρωμένο Πολεοδομικό Έργο. Ο χώρος που παρεδόθη από το Κράτος στο ∆ήμο 
αποτελούσε σημαντικό πνεύμονα για την περιοχή και όπως συμβαίνει γενικότερα, την ευθύνη για τη 
συντήρηση και διαφύλαξη, καθώς και τη διαχείριση των χώρων αυτών, είχε και έχει ο οικείος ∆ήμος. Ο ∆ήμος 
θα πρέπει να φροντίσει το συντομότερο, ώστε το πάρκο να επανέλθει στην αρχική του μορφή, διότι όπως 
διαπιστώθηκε και μετά από πρόσφατη επιτόπου επίσκεψη λειτουργού του ΤΠΟ, το εν λόγω πάρκο φαίνεται ότι 
έχει μείνει ασυντήρητο για πολύ μεγάλο χρονικό διάστημα, με αποτέλεσμα να αποτελεί χώρο επικίνδυνο για 
την υγεία και ασφάλεια των πολιτών. Το ΤΠΟ ουδέποτε διέθετε κονδύλια για συντήρηση ή και ανακατασκευή 
πάρκων/χώρων που είχαν υλοποιηθεί ως Πολεοδομικά Έργα. Η αποκατάσταση των χώρων, ώστε το πάρκο 
να επανέλθει στην αρχική του μορφή, αποτελεί αποκλειστική ευθύνη του ∆ήμου Λακατάμιας, ο οποίος έχει την 
αποκλειστική ευθύνη για τη μέχρι σήμερα εγκατάλειψή του και δεδομένης της δύσκολής δημοσιονομικής 
κατάστασης, δεν υπάρχει δυνατότητα χρηματοδότησης διαμόρφωσης ή συντήρησης τέτοιων χώρων από το 
Κράτος. 

3. Περαιτέρω πληροφορείστε ότι, το αίτημα του ∆ήμου για να του επιτραπεί η ανάθεση της διαχείρισης του 
πάρκου σε στρατηγικό επενδυτή, μέσω ανοιχτού διαγωνισμού, δεν μπορεί να γίνει αποδεχτό. Αυτό 
επιβεβαιώθηκε και σε πρόσφατη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο οποίος αναφέρει ότι 
η παραχώρηση του χώρου σε ιδιώτη, για χρήση και εκμετάλλευση με την ανέγερση καφεστιατορίου, κλειστού 
παιδότοπου και γηπέδων, κατόπιν προσφορών, όχι μόνο είναι έκδηλα αντίθετο με τους όρους της 
συμφωνίας για την παραχώρηση άδειας χρήσης, αλλά αντιστρατεύεται και τους σκοπούς για τους 
οποίους έγινε η απαλλοτρίωση της ιδιωτικής περιουσίας, δηλαδή την προστασία της δημόσιας υγείας των 
κατοίκων της περιοχής και τη δημιουργία χώρου πρασίνου. Αυτό συνεπάγεται κινδύνους διεκδίκησης της 
απαλλοτριωθείσας περιουσίας από τους ιδιοκτήτες της. Η σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα 
επισυνάπτεται, για πλήρη ενημέρωσή σας. Υπογραμμίζω πως αν ήταν εφικτή η εμπορική αξιοποίηση του 
χώρου, όπως φαίνεται να εισηγείται ουσιαστικά ο ∆ήμος Λακατάμιας, τη σχετική πρωτοβουλία θα μπορούσε να 
αναλάβει και το Κράτος.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κυριάκου Κενεβέζου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.529, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.02.529 ημερ.: 26/4/2013 για την πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Η παραχώρηση σχολικών χώρων σε ιδιώτες στηρίζεται σε καθορισμένη από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού πολιτική, η οποία λαμβάνει υπόψη ορισμένους παράγοντες όπως είναι: 

- η προτεραιότητα που έχουν τα σχολεία στη χρήση των χώρων, 

- η ομαλή λειτουργία του σχολείου και η απρόσκοπτη λειτουργία του ολοήμερου σχολείου, των 
Κρατικών Ινστιτούτων Επιμόρφωσης, των Επιμορφωτικών Κέντρων των αθλητικών 
απογευμάτων και γενικά όλων των προγραμμάτων (αγώνες, μαθητικές εκδηλώσεις κλπ.) και 
καινοτομιών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 

- ο σκοπός της διάθεσης του χώρου (π.χ. εκπαιδευτικό, πολιτιστικό ή κοινωφελές έργο), 

- η χρήση του χώρου για δραστηριότητες που ωφελούν τόσο το σχολείο όσο και την κοινότητα. 

 Σημειώνεται ότι, κατ’ εξαίρεση, όταν πρόκειται για κοινότητες όπου οι Σχολικές Εφορείες έχουν μικρά 
εισοδήματα, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θα μπορεί να δεχθεί χρήση των χώρων του σχολείου 
και γι’ άλλες δραστηριότητες. 

β)  Στη συγκεκριμένη περίπτωση η Σχολική Εφορεία Κάτω Πύργου υπέβαλε αίτημα παραχώρησης του 
γηπέδου του ∆ημοτικού σχολείου για τέλεση γαμήλιων τελετών και άλλων κοινωνικών εκδηλώσεων 
παρόμοιου τύπου, ένα αίτημα που σαφώς δεν συνάδει με την ακολουθούμενη από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού πολιτική διάθεσης σχολικών χώρων σε ιδιώτες και γι’ αυτό απορρίφθηκε. 

 Στην απόφαση αυτή λήφθηκε επιπλέον σοβαρά υπόψη και η οικονομική κρίση που μαστίζει τον τόπο 
μας που θα οδηγούσε σε κλείσιμο των μικρομεσαίων επιχειρήσεων που φυτοζωούν στην ύπαιθρο εάν 
το Υπουργείο αποδεχόταν τη λογική παραχώρησης των χώρων των σχολείων για γάμους, δεξιώσεις, 
βαπτίσεις και άλλες τέτοιου είδους εκδηλώσεις. Συνυπολογίστηκε ακόμη ότι λειτουργεί ξενοδοχείο στην 
περιοχή και η ιδιοκτήτρια ήδη έφερε ένσταση, στην απόφαση της Σχολικής Εφορείας για χρήση του 
σχολικού γηπέδου για γαμήλιες δεξιώσεις. 

γ)  Η Σχολική Εφορεία Κάτω Πύργου, αντίθετα με τις οδηγίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, που 
δόθηκαν με σειρά επιστολών από τον Απρίλιο του 2012, προχώρησε στην παραχώρηση του γηπέδου 
του σχολείου σε ιδιώτες για γαμήλιες δεξιώσεις, αρνούμενη να συμμορφωθεί, με αποτέλεσμα την άμεση 
αντίδραση της ιδιοκτήτριας του ξενοδοχείου η οποία, μέσω του δικηγόρου της, αξιώνει από το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού όπως η αυθαιρεσία που επιδεικνύει η Σχολική Εφορεία Κάτω 
Πύργου αντιμετωπισθεί άμεσα και δραστικά ώστε να αποκατασταθεί η νομιμότητα και να σταματήσει ο 
αθέμιτος ανταγωνισμός. (Επιστολή ημερομηνίας 23/4/2013 επισυνάπτεται ως Παράρτημα 1). 

 Αξίζει να σημειωθεί ότι τρία μέλη της Σχολικής Εφορείας διαφωνούν με την εν λόγω απόφαση της 
Σχολικής Εφορείας. (Επιστολή τους ημερομηνίας 11/3/2013 επισυνάπτεται ως Παράρτημα 2). 

δ)  Υπογραμμίζεται επίσης ότι σύμφωνα με τους περί Σχολικών Εφορειών Νόμους 1997-2011 οι Σχολικοί 
Έφοροι εκλέγονται, ανάμεσα σ’ άλλα, για να υλοποιούν τις αποφάσεις/οδηγίες του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού οι οποίες λαμβάνονται με γνώμονα πάντοτε το δημόσιο συμφέρον. 

2. Εν κατακλείδι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν πρόκειται να ανεχτεί ενέργειες που το 
εκθέτουν αφού δημιουργούν την εντύπωση στους πολίτες αθέμιτου ανταγωνισμού σε ιδιωτικές δραστηριότητες. 

3. Όσον αφορά τη συγκεκριμένη περίπτωση το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είναι αποφασισμένο 
να λάβει όλα τα αναγκαία μέτρα εναντίον της Σχολικής Εφορείας Κάτω Πύργου μη αποκλειομένων και νομικών 
μέτρων για συμμόρφωση και τερματισμό της συνεχιζόμενης παράβασης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.535, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Συνέδριο Ευρωπαϊκής Ομοσπονδίας Εκπαιδευτικών (ETUCE) στα κατεχόμενα με τίτλο “Peace Education-
Teachers Involvement” (Αμμόχωστος, 17-18 Μαΐου 2013) 
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 Σχετικά με την επιστολή σας με αρ. φακέλου Ερ. 23.06.010.02.535, ημερομηνίας 26 Απριλίου 2013 που 
αφορά την πραγματοποίηση του συνεδρίου της Ευρωπαϊκής Ομοσπονδίας Εκπαιδευτικών (ETUCE) στα 
κατεχόμενα (17-18 Μαΐου 2013) σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών προέβη στις δέουσες ενέργειες και παραστάσεις προς αποτροπή 
πραγματοποίησης του συνεδρίου της ETUCE στα κατεχόμενα.   Το Υπουργείο Εξωτερικών ενήργησε 
παρόμοια για το ίδιο θέμα και στο παρελθόν.  Η ETUCE προχώρησε τελικά στην πραγματοποίηση του 
συνεδρίου στα κατεχόμενα. 

 Στο συνέδριο δεν συμμετείχαν λεγόμενοι “αξιωματούχοι” του ψευδοκράτους.  Επιπλέον σημειώνεται ότι 
στο τελικό ανακοινωθέν που υιοθέτησε το συνέδριο αναφέρεται ότι η ETUCE δεν αναγνωρίζει, ούτε 
συνεργάζεται με το ψευδοκράτος, καθώς και ότι δεν εγκρίνει το γεγονός της τουρκικής κατοχής στην Κύπρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.555, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.02.555 και ημερομηνία 30 Μαΐου 2013 σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο εξετάζει το ενδεχόμενο επιχορήγησης 
θερμομονωτικών λύσεων σε ιδιώτες και εταιρείες και προς τον σκοπό αυτό υπέβαλε πρόσφατα στο Γραφείο 
Προγραμματισμού, που είναι η αρμόδια αρχή, προτάσεις για συγχρηματοδότηση έργων από τα ∆ιαρθρωτικά 
Ταμεία της Ε.Ε. στα πλαίσια της προγραμματικής περιόδου 2014-2020. 

 Συγκεκριμένα, υποβλήθηκε πρόταση για εφαρμογή προγράμματος επιχορηγήσεων για ενεργειακή 
αναβάθμιση υφιστάμενων κατοικιών, κτιρίων του τριτογενούς τομέα και δημοσίων κτιρίων, στα πλαίσια της 
λειτουργίας του οποίου, εάν εγκριθεί, θα μπορεί να επιχορηγηθούν και δαπάνες θερμομόνωσης των κτιρίων. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή σας για να σας δώσει 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.571, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.010.02.571 και ημερομηνία 04 Ιουνίου, 2013 σε 
σχέση με την πιο πάνω ερώτηση με την οποία παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει προκειμένου να παταχθεί η παρανομία σχετικά με τη 
χρήση χώρου πρασίνου από βιομηχανίες της Βιομηχανικής Περιοχής Λεμεσού οι οποίες κατ’ ισχυρισμό 
προκαλούν οχληρία και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στην ανατολική πλευρά της Βιομηχανικής Περιοχής Λεμεσού υπάρχει καθορισμένη λωρίδα πρασίνου 
κατά μήκος κύριου δρόμου.  Οι παρόδιοι μισθωτές ασφαλτόστρωσαν εκτός από το χώρο που τους 
εκμισθώθηκε και τη λωρίδα πρασίνου που εφάπτεται των βιομηχανικών τους γηπέδων.  Με τον τρόπο 
αυτό έχουν δημιουργηθεί χώροι στάθμευσης και έχει ευπρεπιστεί η περιοχή.  Σημειώνεται ότι οι χώροι 
στάθμευσης στη Βιομηχανική Περιοχή Λεμεσού είναι πολύ περιορισμένοι και υπάρχει σοβαρό 
πρόβλημα στάθμευσης οχημάτων. 

(β) Για το θέμα αυτό πραγματοποιήθηκε παλαιότερα επίσκεψη επί τόπου λειτουργού του Υπουργείου με την 
τότε εκπρόσωπο του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και τώρα Επίτροπο Περιβάλλοντος, κα 
Ιωάννα Παναγιώτου, η οποία έμεινε απόλυτα ικανοποιημένη ότι δεν δημιουργείται οποιαδήποτε οχληρία 
στη περιοχή. 

(γ) Ο ∆ήμος Λεμεσού ανέλαβε να μεριμνήσει για την απελευθέρωση και διαμόρφωση του χώρου πρασίνου. 

(δ) Σημειώνεται επίσης ότι ιδιοκτήτρια κατοικίας που βρίσκεται σε οικιστική ζώνη στα ανατολικά της 
Βιομηχανικής Περιοχής Λεμεσού όπου παρεμβάλλεται δρόμος και σε αρκετή απόσταση από τις 
βιομηχανίες, υπέβαλε παράπονο στο Υπουργείο και στην Επίτροπο ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων ότι οι βιομηχανίες της προκαλούν οχληρία.  Το παράπονο της εξετάστηκε τόσο από την 
Επίτροπο ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων όσο και από το Υπουργείο και δεν διαπιστώθηκε 
να δημιουργείται από τη λειτουργία των βιομηχανιών οποιοσδήποτε θόρυβος ή δυσοσμία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.591, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ: 

α) Το έργο Euroasia Interconnector αποτελεί ιδιωτική πρωτοβουλία της εταιρίας ∆ΕΗ Quantum Energy Ltd. 
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β) Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (ΥΕΒΤ) είχε αρχικά οριστεί ως ο «φορέας 
υλοποίησης του έργου» ώστε να προωθήσει τις απαραίτητες διαδικασίες σε επίπεδο Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για ένταξή του έργου στον Περιφερειακό Κατάλογο Έργων Κοινού Ενδιαφέροντος της 
Περιφερειακής Ομάδας που εξετάζει τις διασυνδέσεις που εντάσσονται κάτω από τον ∆ιάδρομο 
Προτεραιότητας Ηλεκτρικής ενέργειας Βορρά-Νότου στην κεντροανατολική και νοτιοανατολική Ευρώπη 
(«NSI East Electricity»).  Οι διαδικασίες αυτές καθορίζονται από τον Κανονισμό (EE) αριθ. 347/2013 
σχετικά με τις κατευθυντήριες γραμμές για τις διευρωπαϊκές ενεργειακές υποδομές, ο οποίος τέθηκε σε 
ισχύ την 1η Ιουνίου 2013.  Η έναρξη των διαδικασιών για επιλογή των Έργων Κοινού Ενδιαφέροντος 
έγινε πολύ πριν τεθεί σε ισχύ ο Κανονισμός (ενδεικτικά αναφέρεται ότι η 1η Συνεδρία της εν λόγω 
Περιφερειακής Ομάδας έλαβε χώρα στις 2/2/2012), ούτως ώστε να γίνει κατορθωτή η τήρηση των 
στενών χρονοδιαγραμμάτων που καθορίζονται σε αυτόν. 

γ) Στα πλαίσια της πιο πάνω Περιφερειακής Ομάδας πραγματοποιήθηκαν επτά συνολικά συναντήσεις.  Η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία συμμετείχε σε όλες τις συναντήσεις είτε απ’ ευθείας με εκπροσώπους της από το 
ΚΕΝΤΡΟ είτε μέσω των Ακόλουθων Ενέργειας της Μόνιμης Αντιπροσωπείας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην Ε.Ε. 

δ) Κατόπιν αιτήματος της εταιρίας ∆ΕΗ Quantum Energy Ltd και λαμβάνοντας υπόψη τη θετική πορεία 
ένταξης του έργου στον εν λόγω Περιφερειακό Κατάλογο, το YEBT αποφάσισε την 17η Μαΐου 2013, 
όπως μεταβιβάσει τον ρόλο του «φορέα υλοποίησης του έργου» στην εταιρία ∆ΕΗ Quantum Energy Ltd. 

ε) Κατά τη συνάντηση του Οργάνου Λήψης Αποφάσεων (Τεχνικό Επίπεδο) την 13η Ιουνίου 2013 στις 
Βρυξέλλες, διανεμήθηκε στα Κράτη Μέλη ο Προκαταρκτικός Περιφερειακός Κατάλογος με τα 
προτεινόμενα Έργα Κοινού Ενδιαφέροντος, στον οποίο συμπεριλαμβάνεται το έργο Euroasia 
Interconnector.  Η συνεδρίαση του Οργάνου Λήψης Αποφάσεων (Πολιτικό Επίπεδο) στις 24 Ιουλίου 
2013, αναμένεται να είναι καθοριστικής σημασίας σε σχέση με την οριστικοποίηση του Περιφερειακού 
Καταλόγου Έργων Κοινού Ενδιαφέροντος. 

στ) Η Ε. Επιτροπή θα λάβει υπόψη της τον Προκαταρκτικό Περιφερειακό Κατάλογο καθώς και την τελική 
γνωμάτευση του Οργανισμού Συνεργασίας των Ρυθμιστικών Αρχών Ενέργειας (ACER) για την 
κατάρτιση του Ενωσιακού Καταλόγου Έργων Κοινού Ενδιαφέροντος.  Ο Ενωσιακός Κατάλογος θα 
υιοθετηθεί μέσω κατ’ εξουσιοδότησης πράξης σύμφωνα με το Άρθρο 3 του Κανονισμού (EE) αριθ. 
347/2013 σχετικά με τις κατευθυντήριες γραμμές για τις διευρωπαϊκές ενεργειακές υποδομές.  Σύμφωνα 
με τον Κανονισμό, ο Ενωσιακός Κατάλογος θα πρέπει να εγκριθεί το αργότερο μέχρι την 30ή 
Σεπτεμβρίου 2013. 

η) Η Κυπριακή ∆ημοκρατία υπέβαλε αίτηση στο Ευρωπαϊκό ∆ίκτυο ∆ιαχειριστών Συστημάτων Μεταφοράς 
Ηλεκτρικής Ενέργειας (ENTSO-E) για ένταξη του εν λόγω έργου στην Έκδοση του ∆εκαετούς Σχεδίου 
Ανάπτυξης ∆ικτύων για το έτος 2014 (TYNDP 2014), σύμφωνα με ειδική διαδικασία που εκπόνησε ο 
ENTSO-E για ένταξη των έργων που δεν έχουν ως φορείς υλοποίησης διαχειριστές συστήματος 
μεταφοράς (third-party projects). 

θ) Συμπληρωματικά, το ΥΕΒΤ συμμετείχε μέχρι τώρα σε διάφορες συναντήσεις με εμπλεκόμενους φορείς 
όπως το Τμήμα Περιβάλλοντος, τον ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου και την εταιρία ∆ΕΗ 
Quantum Energy Ltd, με σκοπό την ενημέρωση τους σε σχέση με τις υποχρεώσεις τους όπως αυτές 
καθορίζονται στον Κανονισμό. 

ι) Το ΥΕΒΤ προγραμματίζει να συγκαλέσει σύντομα σύσκεψη με τα αρμόδια Υπουργεία και ανεξάρτητες 
αρχές του Κράτους με σκοπό τον ορισμό Αρμόδιας Αρχής, η οποία θα φέρει την ευθύνη της 
διευκόλυνσης και του συντονισμού της διαδικασίας χορήγησης αδειών για έργα κοινού ενδιαφέροντος 
(Άρθρο 8 του Κανονισμού).  Η Αρμόδια Αρχή θα πρέπει να οριστεί μέχρι τις 16 Νοεμβρίου 2013. Ο 
συνολικός χρόνος για την αδειοδότηση του έργου δεν θα πρέπει να ξεπερνά τα τρεισήμισι χρόνια με 
δυνατότητα επέκτασης της προθεσμίας κατά εννέα μήνες. 

κ) Σε ό,τι αφορά την ολοκλήρωση του έργου, αυτό θα εξαρτηθεί σε μεγάλο βαθμό από τις ενέργειες στις 
οποίες θα προβεί ο φορέας υλοποίησης του έργου αμέσως μετά την έκδοση της εμπεριστατωμένης 
απόφασης από την Αρμόδια Αρχή.  Όπως φαίνεται στο συνημμένο προκαταρκτικό χρονοδιάγραμμα 
(ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ), το συντομότερο που θα μπορούσε να εκδοθεί η εμπεριστατωμένη απόφαση από την 
Αρμόδια Αρχή είναι περί τα τέλη του 2017, νοουμένου ότι θα υπάρξει πλήρης συνεργασία μεταξύ της 
Αρμόδιας Αρχής και των εμπλεκόμενων φορέων καθώς και λήψη άμεσων ενεργειών εξορθολογισμού 
των μέτρων (νομοθετικών και μη) των διαδικασιών εκτίμησης περιβαλλοντικών επιπτώσεων στη βάση 
της μη δεσμευτικής καθοδήγησης που θα εκδώσει η Ε. Επιτροπή μέχρι τις 16 Αυγούστου 2013 (Άρθρο 7 
του Κανονισμού).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.630, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.630 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 17 
Ιουνίου 2013 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Η Μονάδα ΟΕ∆Α Λάρνακας/Αμμοχώστου στη Κόσιη ολοκληρώθηκε και τέθηκε σε λειτουργία από τον 
Απρίλιο του 2010. Αρχικά το Συμβούλιο κατάβαλλε στα τιμολόγια του Αναδόχου και ποσοστό ΦΠΑ 15%. Μετά 
από σχετικές αντιδράσεις των Τοπικών Αρχών και σχετικές υποδείξεις του Υπουργείου Εσωτερικών και 
κατόπιν διάφορων αντικρουόμενων ερμηνειών και αποφάσεων της Υπηρεσίας ΦΠΑ, έγινε κατορθωτό και από 
το Σεπτέμβριο του 2011 καταβάλλεται ποσοστό ΦΠΑ 5% στα τιμολόγια του Αναδόχου. Νοείται ότι ο ΦΠΑ που 
εισπράττει ο Ανάδοχος καταβάλλεται στην Υπηρεσία ΦΠΑ. 

3. Το Υπουργείο Εσωτερικών με παρέμβαση του προς την Υπηρεσία ΦΠΑ ζήτησε περαιτέρω, όπως 
εξεταστεί το ενδεχόμενο επιβολής μηδενικού συντελεστή ΦΠΑ στη διαχείριση αποβλήτων, στα πλαίσια 
μείωσης του κόστους που επωμίζονται οι πολίτες. Η Υπηρεσία ΦΠΑ δεν ενέκρινε μια τέτοια διευθέτηση. 

4. Τέλος, το Συμβούλιο ∆ιαχείρισης της Μονάδας σε συνεννόηση με το Υπουργείο Εσωτερικών έχει προβεί 
σε διαβήματα προς την Υπηρεσία ΦΠΑ, ώστε να επιστραφεί η διαφορά του ΦΠΑ που κατέβαλλε από την 
έναρξη λειτουργίας της Μονάδας (15%) μέχρι το Σεπτέμβριο που μειώθηκε ο συντελεστής ΦΠΑ στο 5%. Το 
θέμα αυτό δεν έχει ακόμη διευθετηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2013 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.643, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

  «Αναφορικά με την επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.02.643 και ημερ. 14/06/2013 σε σχέση με το πιο 
πάνω θέμα, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα πιο κάτω: 

1. Αν και ανέκαθεν, από την ίδρυση της ∆ημοκρατίας οι κρατικοί αξιωματούχοι δικαιούνταν υπηρεσιακά 
οχήματα, στο Υπουργείο Οικονομικών διατηρούνται αρχεία με βάση τα οποία παραχωρούνταν 
υπηρεσιακά οχήματα σε κρατικούς αξιωματούχους από το 1983 (Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, Πρόεδρος 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, Υπουργοί και Γενικοί ∆ιευθυντές Υπουργείων).  Στους πρώην 
Προέδρους της ∆ημοκρατίας και της Βουλής των Αντιπροσώπων παραχωρείται υπηρεσιακό αυτοκίνητο 
με σχετική νομοθεσία από το 1988 (Ν. 131/88). 

2. Τα πιο πάνω οχήματα αντικαθίστανται συνήθως, αφού συμπληρώσουν 6 χρόνια χρήσης. 

3. Η τελευταία αγορά τέτοιων οχημάτων έγινε τον Ιανουάριο του 2013, για αντικατάσταση των οχημάτων 
του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων και της Γενικής Ελέγκτριας της ∆ημοκρατίας τα οποία 
παρουσίαζαν σοβαρά μηχανολογικά προβλήματα. (Η αποδέσμευση του σχετικού κονδυλίου για την 
πληρωμή των πιο πάνω οχημάτων εκκρεμεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού). 

4. Η διαχείριση της συντήρησης των οχημάτων γίνεται από το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.  Με βάση την τελευταία αγορά που έχει γίνει, στην τιμή 
αγοράς συμπεριλαμβάνονται εγγύηση και συντήρηση για 5 έτη χωρίς περιορισμό χιλιομέτρων. 

5. Αναφορικά με τα ερωτήματα 5 και 6 επισυνάπτεται κατάλογος όλων των κρατικών αξιωματούχων που 
χρησιμοποιούν αυτή τη στιγμή υπηρεσιακά οχήματα και πίνακας στον οποίο φαίνονται οι δικαιούχοι με 
βάση τον κυβισμό, όπως έχουν καθοριστεί με σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου.  
Σημειώνεται ότι, τα εν λόγω στοιχεία έχουν κατατεθεί στη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού που έγινε στις 17/6/2013, στα πλαίσια της συζήτησης διαφόρων 
Προτάσεων Νόμου που αφορούσαν τη χρήση υπηρεσιακού οχήματος από αξιωματούχους του 
κράτους.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆εν έχουμε Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας. 

 Η επομένη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη ∆ευτέρα, 15 Ιουλίου 2013, στις 11.00 π.μ., 
με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 
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 «Οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής». 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  9.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης  Λουκαΐδης Γιώργος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βότσης Άγγελος Μαυρίδης Μάριος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γεωργίου Γεώργιος Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γιώργος Μισός Αριστοτέλης 

∆αμιανού Άριστος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νικολαΐδης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαγεωργίου Πάμπος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Καρογιάν Μάριος Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στις επετείους της φονικής έκρηξης στη ναυτική βάση “Ευάγγελος 
Φλωράκης” στο Μαρί και της πτώσης του ελικοπτέρου της Εθνικής Φρουράς στα Κούκλια και τήρηση 
μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013». 
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α. Εισήγηση του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος για αναβολή του θέματος, συζήτηση (Α. Νεοφύτου, Γ. Βαρνάβα, Ν. 
Κατσουρίδης, Γ. Περδίκης) και απόρριψή της. 

β. Συζήτηση για την πρόταση νόμου (Π. Παπαγεωργίου, Πρ. Προδρόμου, Ν. Παπαδόπουλος, Ν. 
Νικολαΐδης, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Στ. Ευαγόρου, Μ. Καρογιάν) και ψήφισή της σε νόμο. 

4. Αναβολή των προτάσεων νόμου «Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 
και «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», έπειτα από 
συζήτηση (Ν. Κωνσταντίνου, Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, Γ. Βαρνάβα, Α. Κυριακίδου). 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών Νόμος του 
2012», παρατηρήσεις του κ. Σοφοκλή Φυττή και ψήφισή της σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 
2013», 

β. «Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013», 

γ. «Ο περί Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2013» 

και ψήφισή τους σε νόμους. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και 
ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του Επαγγέλματος των Οπτικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2). 

11. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και «Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή τους σε νόμους. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013» και για τους κανονισμούς «Οι περί Προσφύγων (Συνθήκες Υποδοχής Αιτητών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2013», αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Λαμάρης, Φ. Σαρίκας, Γ. Περδίκης, Ανδρέας 
Κυπριανού, ∆. Συλλούρης, Ζ. Κουλίας, Σ. Φυττής, Γ. Προκοπίου, Ζ. Ζαχαρίου, Γ. Βαρνάβα, Α. 
Θεμιστοκλέους), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

13. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013». 

α. Εισήγηση του κ. Νεόφυτου Κωνσταντίνου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος για αναβολή του θέματος, παρατηρήσεις των κ. Σοφοκλή Φυττή και 
Ζαχαρία Κουλία και απόρριψή της. 

β. Συζήτηση για την πρόταση νόμου (Σ. Φυττής, Γ. Λαμάρης, Ζ. Κουλίας, Ανδρέας Κυπριανού, Γ. 
Βαρνάβα) και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 2).  

14. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013» και «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013», 
συζήτηση (Γ. Περδίκης, Ανδρέας Κυπριανού, ∆. Συλλούρης, Φ. Σαρίκας) και ψήφισή τους σε νόμους, 
της πρώτης με τον τίτλο «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 
και της δεύτερης με αρ. 2.  

15. Εισήγηση του κ. Γιώργου Βαρνάβα για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Προστασίας της Παραλίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και των κανονισμών «Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013», συζήτηση (Α. Νεοφύτου, ∆. Συλλούρης, 
Πρόεδρος) και απόφαση για αναβολή τους.  

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών (Πρόσβαση σε Αγαθά και 
Υπηρεσίες και στην Παροχή Αυτών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 
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17. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ηλεκτρονικών Υπογραφών (Παροχή Υπηρεσιών 
Αναγνωρισμένης Πιστοποίησης) Κανονισμοί του 2013» και έγκρισή τους.  

18. Αναφορά του Προέδρου στην απειλή για ύπαρξη βόμβας στο κτίριο της Βουλής.  

19. Αγορεύσεις και συζήτηση (Α. Θεμιστοκλέους, Α. Κυριακίδου, Γ. Λουκαΐδης, Γ. Βαρνάβα, Ν. Τορναρίτης) 
για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013», 

β. «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013», 

γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 2013» 
           και απόφαση για αναβολή τους για το τέλος της συνεδρίασης. 

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

21. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών των Επιχειρήσεων προς τους 
Καταναλωτές (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

22. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», συζήτηση (Ν. 
Τορναρίτης, Γ. Γαβριήλ, Ν. Κωνσταντίνου, Ν. Νικολαΐδης, Γ. Περδίκης) και απόρριψη της αναπομπής. 

23. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», 
παρατηρήσεις του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και ψήφισή του σε νόμο. 

24. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2013» 
και «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013» και ψήφισή τους σε 
νόμους.  

25. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2013» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2).  

26. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013» και «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2013» και ψήφισή τους σε νόμους, 
του δεύτερου με αρ. 2. 

27. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των 
Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

28. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

29. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2013» και ψήφισή του σε νόμο με τίτλο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013».  

30. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, 
Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2013», συζήτηση (Γ. Προκοπίου, Ζ. 
Κουλίας, Γ. Περδίκης, Α. Νεοφύτου, Ά. ∆αμιανού, Ν. Κωνσταντίνου, Σ. Σαμψών, Πρόεδρος, Γ. Βαρνάβα, 
Α. Μιχαηλίδης, Κ. Κώστα) και έγκρισή τους. 

31. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών και του Λογιστικού 
της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», παρατηρήσεις του κ. Άγγελου Βότση και ψήφισή 
της σε νόμο. 

32. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 
Νόμος του 2013», συζήτηση (Α. Θεμιστοκλέους, Γ. Λουκαΐδης, Πρόεδρος, Α. Κυριακίδου) και ψήφισή 
του σε νόμο.  

33. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2013 Νόμος του 
2013», συζήτηση (Γ. Λουκαΐδης, Α. Κυριακίδου, Ν. Τορναρίτης, Ρ. Μαυρονικόλα) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

34. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2013 Νόμος του 2013», συζήτηση (Γ. Λουκαΐδης, Α. Κυριακίδου, Πρόεδρος, Ν. Κατσουρίδης, ∆. 
Συλλούρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

35. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Έβδομης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2012», 
παρατηρήσεις των κ. ∆ημήτρη Συλλούρη και Αβέρωφ Νεοφύτου και ψήφισή του σε νόμο. 
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36. Συζήτηση (∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Πρόεδρος, Α. Νεοφύτου, Γ. Βαρνάβα, Ζ. Κουλίας, Ν. 
Κωνσταντίνου, Ν. Κατσουρίδης) για την αναβολή της πρότασης νόμου «Ο περί της ∆έκατης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2013» και απόφαση για αναβολή της. 

37. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ανάγκη ελέγχου της πώλησης του σκευάσματος “Lannate 20 SL” - Παροχή νομικών υπηρεσιών σε 
οργανισμούς δημόσιου δικαίου τα τελευταία δέκα χρόνια και οι σχετικές αμοιβές - Νομικές και ελεγκτικές 
υπηρεσίες σε Τράπεζα Κύπρου και Λαϊκή Τράπεζα και οι σχετικές αμοιβές - Το σχέδιο της κατ’ εξαίρεση 
πολιτογράφησης επενδυτών στην Κύπρο - Το θέμα της μη επαναπρόσληψης απολυθέντων εποχιακών 
ωρομίσθιων δημόσιων υπαλλήλων - Κατοχή του απαιτούμενου εξοπλισμού και τήρηση των διαδικασιών 
διαχείρισης των αποβλήτων οικοδομών από τις αδειούχες μονάδες - Ανάγκη καταβολής αναλογικής 
σύνταξης χηρείας - Αίτημα για απαλλαγή των εγγεγραμμένων ταξιδιωτικών γραφείων από το ετήσιο 
τέλος εταιρειών ύψους €350 - Το θέμα των επιχορηγήσεων των αεροπορικών εταιρειών χαμηλού 
κόστους - Καταγγελίες μονογονεϊκών οικογενειών για επιβεβλημένη επιστροφή δημόσιου βοηθήματος 
από το Γραφείο Ευημερίας - Καταγγελίες κατοίκων για ακαταλληλότητα και επικινδυνότητα του πόσιμου 
νερού στο δήμο Λευκάρων - Προτεινόμενη διαπλάτυνση δρόμου στο Παραμάλι και οι ενδεχόμενες 
περιβαλλοντικές επιπτώσεις - Πληροφορίες για μη αδειούχους ταξιδιωτικούς πράκτορες - Μη 
αδειοδοτούμενες εργασίες του δήμου Σωτήρας σε παραλιακό τμήμα του δικτύου “Natura 2000” - Ανάγκη 
μείωσης του κόστους άδειας λειτουργίας των ταξιδιωτικών γραφείων - Οι τοποθετήσεις διευθυντών και 
βοηθών διευθυντών σχολείων στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο - 
Αίτημα για λειτουργία του πυροσβεστικού σταθμού στον Κάτω Πύργο Τηλλυρίας - Αίτημα του 
προσωπικού της Μονάδας Αεροπορικών Επιχειρήσεων Αστυνομίας για αναπροσαρμογή του πτητικού 
τους επιδόματος - Αίτημα δήμου Τσερίου για απαγόρευση των λατομικών δραστηριοτήτων στα όριά του 
- Αίτημα για επιβολή περιορισμών στην ελεύθερη διακίνηση υπηκόων από την Κροατία - Οι διαδικασίες 
και το κόστος των ταξιδιών του τέως Προέδρου της ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό - Λειτουργία πεδίου 
βολής κοντά στο κάστρο του Αγίου Ιλαρίωνα - Αίτημα για αλλαγή του συστήματος καλοκαιρινών 
παρουσιάσεων των εφέδρων στις μονάδες της Εθνικής Φρουράς. 

38. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

Ανάγκη για τροποποίηση της νομοθεσίας που αφορά τον Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου - Βελτίωση του 
δρόμου Αρόδων-Αγίου Γεωργίου Πέγειας - Χρηματοδότηση έργων του κοινοτικού συμβουλίου Κόρνου - 
Ανάγκη αποθάρρυνσης της ζήτησης υπηρεσιών ατόμων θυμάτων εμπορίας - Η αξιοποίηση των 
κυπριακών αρχαιολογικών χώρων για τουριστικούς σκοπούς και τα έσοδα από την έκδοση εισιτηρίων - 
Ανάγκη επίλυσης των κτιριακών προβλημάτων του ∆ημοτικού Σχολείου Κόρνου - Καθυστέρηση στη 
μεταβίβαση της διαχείρισης πάρκου στο κοινοτικό συμβούλιο Καντού - Καθυστέρηση στην υλοποίηση 
έργων στο Γυμνάσιο Κοκκινοχωριών - Ανάγκη αναβάθμισης και συντήρησης πάρκου στη Λακατάμια - 
Αίτημα για παραχώρηση του γηπέδου του δημοτικού σχολείου Κάτω Πύργου στο κοινοτικό συμβούλιο - 
Αίτημα για ματαίωση οργάνωσης ευρωπαϊκού εκπαιδευτικού συνεδρίου στα κατεχόμενα - Προοπτικές 
για ευρωπαϊκές επιχορηγήσεις θερμομονωτικών λύσεων στην Κύπρο - Παρανομίες σε χώρο πρασίνου 
από εργοστάσια και μηχανουργεία στον Άγιο Σπυρίδωνα Λεμεσού - Τα έργα για τοποθέτηση 
υποθαλάσσιου καλωδίου ηλεκτρικής ενέργειας μεταξύ Ισραήλ και ηπειρωτικής Ευρώπης - Η τήρηση της 
συμφωνίας εξαίρεσης των τοπικών αρχών από την καταβολή ΦΠΑ για τη μονάδα ΧΥΤΥ της Κόσης - Η 
χρήση κρατικών οχημάτων από νυν και πρώην αξιωματούχους και τους συζύγους τους. 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Ειδική συνεδρίαση 15ης Ιουλίου 2013 

Ώρα έναρξης: 11.00 π.μ. 

Αρ. 41 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριοι υπουργοί,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το μόνο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη της ειδικής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
είναι οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής.  Προτού καταθέσω λίγα λόγια, καλώ 
το σώμα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των ηρώων και των μαρτύρων της δημοκρατίας και της 
ελευθερίας.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη τους! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Τριάντα εννέα χρόνια από την εκδήλωση του τουρκοφόρου πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974 η 
Βουλή των Αντιπροσώπων καθηκόντως συνέρχεται για την καταδίκη του δίδυμου εγκλήματος σε βάρος της 
Κύπρου και του λαού μας. 

 Τριάντα εννέα χρόνια από τη μεγάλη προδοσία και το φοβερό έγκλημα, με νωπές τις μνήμες και 
ανεπούλωτα τα τραύματα, καλούμαστε σε αυτή την ετήσια συνεδρία χρέους να τιμήσουμε τους υπέροχους 
αγωνιστές της αντίστασης, που έδωσαν τη ζωή τους για την ελευθερία και τη δημοκρατία και υπερασπίστηκαν 
το λαοπρόβλητο ηγέτη, τον εθνάρχη Μακάριο, να τιμήσουμε τους μάρτυρες-μαχητές που έδωσαν τη ζωή τους 
αγωνιζόμενοι εναντίον της τουρκικής εισβολής, που υπήρξε η δεύτερη φάση του δίδυμου εγκλήματος του 1974. 

 Τιμούμε όσους έδωσαν το “παρών” τους στον αντιστασιακό αγώνα για υπεράσπιση της δημοκρατίας, 
της νομιμότητας και του Προέδρου Μακαρίου ενάντια στη χούντα και την ΕΟΚΑ Β΄ και κλίνουμε ευλαβικά το 
γόνυ στις θυσίες και τα μαρτύρια  του λαού μας, ευγνωμονώντας για πάντα τους ηρωικούς μας νεκρούς. 
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 Τιμούμε τους ηρωικούς μας εγκλωβισμένους, τους συγγενείς των αγνοουμένων μας και τον προσφυγικό 
μας κόσμο, που για τριάντα εννέα ολόκληρα χρόνια σηκώνουν έναν αβάστακτο σταυρό μαρτυρίου.  Τριάντα 
εννέα χρόνια από την προδοσία και το έγκλημα καταδικάζουμε τους ενόχους της εθνικής τραγωδίας και 
συντηρούμε την ιστορική μνήμη, για να φωτίζεται η σημερινή και η μελλοντική μας πορεία. 

 ∆ιαβεβαιώνουμε αυτή την αποφράδα επέτειο ότι με γνώση της ιστορικής αλήθειας και με επίγνωση του 
χρέους θα αγωνιστούμε για την άρση των συνεπειών της προδοσίας.  ∆ιαβεβαιώνουμε τους μάρτυρες-ήρωες 
του διπλού εγκλήματος πως δε θα αφήσουμε τις θυσίες τους να λεηλατηθούν και τις προσδοκίες ενός 
ολόκληρου λαού να αναιρεθούν, γιατί το χρέος μας απέναντι στη θυσία των ηρωικών μας νεκρών είναι να 
συνεχίσουμε και σήμερα την αντίσταση, να συνεχίσουμε τον αγώνα για λύση που δε θα νομιμοποιεί τα 
κατοχικά δεδομένα, αλλά θα τα καταργεί, που δε θα στηρίζεται σε καταστρατήγηση αλλά σε διασφάλιση των 
δικαιωμάτων και των βασικών ελευθεριών, που θα διασφαλίζει την ενότητα του κράτους, του λαού, του χώρου, 
των θεσμών και της οικονομίας, λύση χωρίς συρματοπλέγματα, διαχωριστικά τείχη, ξένους στρατούς, εποίκους 
και φυλετικούς διαχωρισμούς, κηδεμονίες και κηδεμόνες. 

 Σήμερα, τριάντα εννέα χρόνια μετά την προδοσία και το έγκλημα ενάντια στην πατρίδα μας, τα 
αποτελέσματα εξακολουθούν να υπάρχουν και να θέτουν σε κίνδυνο τη φυσική και εθνική επιβίωση του 
κυπριακού ελληνισμού.  Οι πρόσφυγες, οι αγνοούμενοι, οι εγκλωβισμένοι εξακολουθούν να αποτελούν την 
καθημερινή δραματική υπόμνηση της εθνικής συμφοράς και να μας υποδεικνύουν το μέγα χρέος για 
απελευθέρωση της πατρίδας μας. 

 Οι κατά καιρούς διάφορες προτάσεις και προσεγγίσεις των Τούρκων στο κυπριακό πρόβλημα προνοούν 
την αναγνώριση δύο κρατικών οντοτήτων με τη μορφή ισότιμης συγκυριαρχίας σε ολόκληρη την επικράτεια, 
έτσι που να ανοίγει ο δρόμος για μελλοντική ολοκλήρωση της κατοχής.  Οι απόψεις της τουρκικής ηγεσίας 
προνοούν στην πραγματικότητα ένα καθεστώς φυλετικών διακρίσεων, παραβιάζουν κάθε δημοκρατική έννοια 
και κάθε διεθνή κανόνα.  Παραβιάζουν τα ψηφίσματα, τις αποφάσεις και τον ίδιο τον Καταστατικό Χάρτη του 
ΟΗΕ. 

 Ταυτόχρονα, η Τουρκία κλιμακώνει τις προκλήσεις της με την αμφισβήτηση των κυριαρχικών 
δικαιωμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην αποκλειστική οικονομική της ζώνη με απροκάλυπτες και ιταμές 
απειλές, που δυναμιτίζουν την ασφάλεια, τη σταθερότητα και την ειρήνη στην περιοχή. 

 Είναι χρέος όλων όσοι ενδιαφέρονται για την ασφάλεια και τη σταθερότητα στην περιοχή να καλέσουν 
την Τουρκία να συμμορφωθεί προς τη διεθνή έννομη τάξη.  Ιδιαίτερα από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης 
πρέπει να καταστεί απολύτως σαφές προς την Τουρκία ότι συνέχιση της έκνομης συμπεριφοράς της θα 
οδηγήσει σε οριστικό τερματισμό της ευρωπαϊκής ενταξιακής της πορείας.  Ενώπιον αυτής της προπετούς 
τουρκικής συμπεριφοράς οφείλουμε να αποκαλύπτουμε και να καταγγέλλουμε τις πραγματικές προθέσεις της 
κατοχικής δύναμης με χάραξη και υλοποίηση μιας κοινής εθνικής στρατηγικής και με αξιοποίηση κάθε διεθνούς 
βήματος και της ευρωπαϊκής ιδιότητας της χώρας μας. 

 Είναι ακόμα αναγκαίο να δώσουμε το μήνυμα σε όσους σπεύδουν να χαρακτηρίσουν τη δυσχερή 
οικονομικά θέση της Κύπρου ως δήθεν ευκαιρία για λύση του Κυπριακού, υπονοώντας ότι ο κυπριακός 
ελληνισμός θα καμφθεί υπό το βάρος της οικονομικής κρίσης, ότι προσβάλλουν βαρύτατα το λαό μας.  Να μην 
έχουν αυταπάτες.  Αν η λύση είναι ετεροβαρής και άδικη, ο λαός μας και πάλι θα την απορρίψει, όπως έπραξε 
το 2004.  Αν πράγματι ενδιαφέρονται για λύση, ας στραφούν προς την πλευρά του θύτη και παραβάτη του 
διεθνούς δικαίου, που είναι η Τουρκία.  Ας την πείσουν να εγκαταλείψει την επιδρομική και επεκτατική της 
πολιτική. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρία και κύριοι υπουργοί,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Χρέος μας η αδιαπραγμάτευτη διεκδίκηση των στοιχειωδών δικαιωμάτων του λαού μας, η ανάδειξη της 
πραγματικής φύσης της κυπριακής κρίσης, η απαίτηση για εφαρμογή των αρχών του διεθνούς και του 
ευρωπαϊκού δικαίου, η απλή διακήρυξη και εμμονή χωρίς ταλαντεύσεις ότι το Κυπριακό είναι θέμα εισβολής και 
κατοχής ενός ανεξάρτητου κράτους από την Τουρκία.  

 Τριάντα εννέα χρόνια μετά την προδοσία και το έγκλημα σε βάρος της Κύπρου μνημονεύουμε και 
τιμούμε τους ηρωικούς μας νεκρούς.  Τιμούμε τους αγωνιστές της δημοκρατικής αντίστασης και όλους όσοι 
έπεσαν αγωνιζόμενοι εναντίον της τουρκικής εισβολής. Ξαναδίνουμε περιεχόμενο στη θυσία τους και 
επαναπροσδιορίζουμε το δικό μας καθήκον, να συνεχίσουμε τον αγώνα για ελευθερία και δικαίωση. 

 Τιμή και δόξα στους ήρωες της αντίστασης, της δημοκρατίας και της ελευθερίας!   

 Ενότητα και αγώνας μέχρι την τελική δικαίωση! 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 



2357 
 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας,  

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

  Αποτίνουμε και σήμερα τον οφειλόμενο φόρο τιμής στις ηρωικές μορφές των τραγικών γεγονότων του 
μαύρου Ιούλη του 1974.  Παρά το φυσιολογικό καταλάγιασμα του θρήνου, για τριάντα εννέα χρόνια τώρα ο 
μαρτυρικός τόπος μας και ο κυπριακός λαός στο σύνολό του εξακολουθούν να βιώνουν τις τραγικές συνέπειες 
του προδοτικού πραξικοπήματος και της βάρβαρης τουρκικής εισβολής, με την πατρίδα μας να είναι ακόμη 
μοιρασμένη.  

  Χρέος και υποχρέωση όλων μας είναι να μην ξεχνούμε τις εθνικές συμφορές και τραγωδίες.  Έχουμε 
καθήκον και υποχρέωση να τιμούμε αυτούς που αγωνίστηκαν για την προάσπιση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και του νόμιμου Προέδρου της Αρχιεπισκόπου Μακαρίου τις μαύρες ημέρες του πραξικοπήματος, όπως και 
αυτούς που αγωνίστηκαν, για να αντιμετωπίσουν την τουρκική θηριωδία το καλοκαίρι του 1974.  
Καταδικάζουμε απερίφραστα το προδοτικό πραξικόπημα που προσέφερε στην Τουρκία την ευκαιρία που από 
χρόνια έψαχνε, για να επιβάλει τα διχοτομικά της σχέδια στο νησί.  Καταδικάζουμε και δεν ξεχνάμε και δε θα 
ξεχάσουμε ποτέ την επεμβατική πολιτική της Άγκυρας στην Κύπρο και την κατοχή που συνεχίζεται μέχρι 
σήμερα. 

  Μετά από τριάντα εννέα ολόκληρα χρόνια βιώνουμε ακόμη τις συνέπειες των τραγικών γεγονότων του 
μαύρου Ιούλη του 1974.  Τριάντα εννέα χρόνια μετά έχουμε ακόμη ανοικτές πληγές.  Και ο λαός μας, 
φορτωμένος το σταυρό του μαρτυρίου, βαδίζει ακόμη τον ατέλειωτο ανήφορο του δικού του γολγοθά.  Και ο 
στόχος της επανένωσης της πατρίδας μας παραμένει ακόμα ανεκπλήρωτος.  

  Οι πρόσφυγές μας ποθούν και προσβλέπουν στην επιστροφή και στη μέρα που ειρηνικά θα 
απολαμβάνουν τα ανθρώπινα δικαιώματά τους στην κατεχόμενη  Μόρφου, στην Αμμόχωστο και στην 
Κερύνεια.  Οι ηρωικοί μας εγκλωβισμένοι υπομένοντας στερήσεις αρνούνται ακόμη  να δεχθούν τα τετελεσμένα 
της εισβολής και συνεχίζουν να φυλάγουν τις δικές τους Θερμοπύλες.  Το τραγικό δράμα εκατοντάδων ακόμη 
αγνοουμένων και των οικογενειών τους, που τόσα χρόνια μετά δε γνωρίζουν για την τύχη των αγαπημένων 
τους προσώπων, δυστυχώς συνεχίζεται, αφού μέχρι και σήμερα η Άγκυρα δε συνεργάζεται, για να διακριβωθεί 
η τύχη τους. 

  Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 

  Τριάντα εννέα χρόνια μετά σταθερά επιθυμούμε και επιδιώκουμε την επίλυση του Κυπριακού, την 
επανένωση της Κύπρου, που παραμένει η ύψιστη  προτεραιότητά μας.  Και αυτή η επιθυμία και η επιδίωξη 
αντικατοπτρίζει τα αισθήματα ολόκληρου του κυπριακού ελληνισμού.  Εμείς περισσότερο από οποιονδήποτε 
άλλο επιθυμούμε το συντομότερο δυνατό την επίλυση του Κυπριακού, γιατί εμείς βιώνουμε τον ξεριζωμό και 
την προσφυγιά.  Εμείς βιώνουμε τις τραγικές συνέπειες του χρόνου, που βαθαίνει μέρα με τη μέρα τις πληγές 
και παγιώνει τα τετελεσμένα.  

  Την ίδια ώρα η επιθυμία και ο πόθος μας για επίλυση του Κυπριακού δε σημαίνει και δεν πρέπει να 
ερμηνεύεται από οποιονδήποτε ως διάθεση για αποδοχή απαράδεκτης λύσης.  ∆εν έχουμε δικαίωμα να 
δεχθούμε μια διευθέτηση του Κυπριακού που δε θα προσφέρει αποτελεσματικές λύσεις στα σημερινά 
προβλήματα εξαιτίας της εισβολής και θα θέτει σε κίνδυνο το μέλλον του κυπριακού ελληνισμού.  Έχουμε 
καθήκον και υποχρέωση προς τα θύματα της τραγωδίας του 1974 να διασφαλίσουμε ότι η λύση του 
Κυπριακού  θα είναι βασισμένη στο διεθνές δίκαιο, στις αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στα ψηφίσματα του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και θα αποκαθιστά στο νησί τα νόμιμα δικαιώματα Ελληνοκυπρίων, 
Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμενίων και Λατίνων. 

  Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

  Η σημερινή επετειακή συνεδρία της Βουλής πραγματοποιείται σε μια ιδιαίτερα δύσκολη και οδυνηρή 
στιγμή για την πατρίδα μας.  Οι φετινές επέτειοι του πραξικοπήματος και της τουρκικής  εισβολής βρίσκουν την 
πατρίδα μας σε μια ιδιαίτερα δύσκολη και οδυνηρή κατάσταση, που ενδεχομένως να ερμηνεύεται από 
κάποιους και ως η ευκαιρία επιβολής λύσης στο Κυπριακό.  ∆ιανύουμε χωρίς αμφιβολία την πιο δύσκολη 
περίοδο μετά την εισβολή του 1974.  Ποτέ προηγουμένως δεν είχαμε να αντιμετωπίσουμε τόσες 
συσσωρευμένες προκλήσεις και τόσα αδιέξοδα, τόσο σε εθνικό όσο και σε οικονομικό επίπεδο.  Ποτέ 
προηγουμένως δεν ήταν το αίσθημα της απογοήτευσης, της αβεβαιότητας και της ανασφάλειας που βιώνουν οι 
πολίτες μας πιο έντονο.  

 Παρά τις όποιες αντιξοότητες, οφείλουμε -και θα τα καταφέρουμε- να βρούμε τη δύναμη να σταθούμε 
όρθιοι.  Οφείλουμε και θα συμπεριφερθούμε με τη μέγιστη σοβαρότητα και υπευθυνότητα.  Είμαστε 
πεπεισμένοι ότι θα καταφέρουμε να ορθοποδήσουμε όπως ακριβώς τα καταφέραμε και το 1974, όταν ο 
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κυπριακός ελληνισμός κατάφερε να επουλώσει τις πληγές του και να οδηγήσει την Κύπρο μετά από μερικά 
χρόνια σε ένα οικονομικό θαύμα.  

  Για να επιτευχθεί ο στόχος αυτός, αλλά και να αποδείξουμε στην πράξη ότι έχουμε διδαχθεί από τα 
τραγικά γεγονότα που 1974, οφείλουμε να πορευτούμε με πραγματική ενότητα ανάμεσά μας.  Είναι πλέον 
καιρός, τιμώντας πραγματικά όλους αυτούς που θυσιάστηκαν, όλους αυτούς που θυσιάστηκαν και έφυγαν 
χωρίς ποτέ να μάθουν πόσο αδικήθηκαν και αποδεικνύοντας ότι πραγματικά επιθυμούμε να ξημερώσουν 
καλύτερες μέρες σε αυτό τον πολυβασανισμένο τόπο, να παραμερίσουμε διαφορές και να πετύχουμε την 
πολυπόθητη συμφιλίωση η οποία είναι αναγκαία, για να επιτευχθεί η επανένωση του νησιού μας.  ∆εν έχουμε 
άλλη επιλογή.  Μόνο έτσι θα μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε τις δυσκολίες και τις προκλήσεις που έχουμε 
μπροστά μας.  Μόνο έτσι θα συστρατευτεί και ο λαός μας, που δυστυχώς μέχρι και σήμερα τον κρατούμε 
διχασμένο.  Από τη μια η αριστερά, το ένα τρίτο του λαού μας, κουβαλά ακόμη το στίγμα της απουσίας από τον 
εθνικοαπελευθερωτικό αγώνα της ΕΟΚΑ την περίοδο 1955-1959 -και δεν πιστεύω ότι το ένα τρίτο του λαού 
μας ήταν απόντες, ήταν ένας καθολικός αγώνας- και από την άλλη η δεξιά, το άλλο ένα τρίτο του λαού μας, 
είναι ακόμη χρεωμένη με το πραξικόπημα της χούντας των συνταγματαρχών.  Και πιστεύω ότι δεν έχουμε το 
ένα τρίτο του λαού μας πραξικοπηματίες.  Έγιναν στην πορεία αυτού του λαού σοβαρά ιστορικά λάθη, αλλά 
όμως, παρά το ότι η ιστορία δεν παραγράφεται, αυτά δεν μπορεί να συνεχίζουν να στιγματίζουν τη μεγάλη 
πλειοψηφία τούτου του τόπου, που έχει αγωνισθεί και συνεχίζει να αγωνίζεται, για να ξεπεράσει κάθε δυσκολία.  
Και αυτό θα πρέπει να της αναγνωρισθεί μέσω της ενότητας και της συνοχής.  Είναι καιρός πλέον, αν 
πραγματικά επιθυμούμε το καλό αυτού του τόπου, αν επιδιώκουμε να ξημερώσουν καλύτερες μέρες για την 
Κύπρο μας, να δώσουμε ένα τέρμα σε αυτούς τους  διαχωρισμούς του λαού μας κάνοντας πράξη την εθνική 
συμφιλίωση και την κοινή συστράτευση και ενωμένοι να κοιτάξουμε μπροστά. 

  Μέσα σε αυτό το πνεύμα θέλω να απευθυνθώ στον ηγέτη της αριστεράς τείνοντας χέρι συνεργασίας και 
εκφράζοντας ετοιμότητα για πραγματοποίηση το συντομότερο δυνατό επαφών, με στόχο να επιτευχθεί  η 
πολυπόθητη ενότητα και συμφιλίωση, συμφιλίωση όλων των πολιτικών δυνάμεων του τόπου, για να μπορούμε 
όλοι μαζί να δώσουμε τον αγώνα για την επανένωση της μαρτυρικής μας πατρίδας.  Πρέπει να μετατρέψουμε 
την επέτειο του ʼ55-ʼ59 και τις μαύρες επετείους του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής σε χρονικό 
ορόσημο που να σφυρηλατούμε την ενότητα και τον εθνικό προβληματισμό και όχι επετείους που θα 
βαθαίνουν τη διαίρεση του λαού μας.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

  Ας συνειδητοποιήσουμε επιτελούς ότι τα γεγονότα και ο χρόνος δεν επιτρέπουν σε κανέναν ούτε 
εφησυχασμό ούτε επιλογές στη βάση των όποιων άλλων σκοπιμοτήτων απ’ ό,τι το εθνικό συμφέρον 
υπαγορεύει.  Είναι πλέον επιτακτική ανάγκη να συστρατευτούμε, διότι έχουμε χρέος να παραδώσουμε στα 
παιδιά και στα εγγόνια μας μια Κύπρο απαλλαγμένη από τα λάθη του παρελθόντος, μια Κύπρο της ειρήνης, 
της συνεργασίας, της ευημερίας και της προκοπής, μια Κύπρο όπως την ονειρεύτηκαν και την οραματίστηκαν 
όσοι έδωσαν τη ζωή τους για τη δική μας πατρίδα. 

 Αιωνία η μνήμη των αγωνιστών της δημοκρατίας και της ελευθερίας! 

  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Παρακαλώ τώρα το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ κ. Άντρο Κυπριανού να καταθέσει τη δική του ομιλία. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής,  

 Φίλοι υπουργοί, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Επειδή έχει απευθυνθεί σε μένα η πρόταση από το βήμα της Βουλής, να μου επιτρέψετε, προτού 
καταθέσω το κείμενο της ομιλίας, να απαντήσω λέγοντας πολύ απλά ότι η εθνική συμφιλίωση θα επιτευχθεί, 
όταν γίνει αποδεκτή η ιστορική πραγματικότητα.  Και η παραδοχή των ιστορικών πραγματικοτήτων είναι το 
πρώτο βήμα, για να επιτευχθεί η εθνική συμφιλίωση. 

 Σ’ ό,τι αφορά την ενότητα, θέλω να πω ότι η ενότητα μπορεί να χτιστεί, όταν υπάρχουν οι πολιτικές 
προϋποθέσεις για την ύπαρξη της ενότητας, όταν διασφαλιστεί η συλλογικότητα και ένας στοιχειώδης 
σεβασμός προς τις διαφορετικές απόψεις.  Εμείς είμαστε έτοιμοι να στηρίξουμε και την κυβέρνηση και τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά το Κυπριακό, με την προϋπόθεση ότι θα γίνουν σωστοί 
χειρισμοί, θα ακολουθηθούν σωστές πολιτικές.  ∆εν πρέπει να υπάρχει καμιά απολύτως αμφιβολία για τούτο 
και ξεκαθαρίζω ότι εμείς δεν πρόκειται να συμπεριφερθούμε όπως συμπεριφέρθηκαν άλλοι στο παρελθόν. 
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 Σε ό,τι αφορά το ενδεχόμενο διεξαγωγής συναντήσεων, δηλώνω την ετοιμότητά μας να γίνουν αυτές οι 
συναντήσεις και να συζητήσουμε τα πολιτικά ζητήματα τα οποία αφορούν τον τόπο μας και τον κυπριακό λαό, 
γιατί θεωρώ ότι επιβάλλεται, έστω κι αν υπάρχουν μεταξύ μας διαφωνίες, να επιδιώξουμε να βρούμε την 
ελάχιστη κοινή συνισταμένη για την αντιμετώπιση των δυσκολιών. 

 Η σημερινή μέρα, κύριε Πρόεδρε, είναι μέρα τιμής, τιμής σε όσους αντιστάθηκαν, βάζοντας τη ζωή τους 
τροχοπέδη στην επέλαση του φασισμού της ΕΟΚΑ Β΄ -και θέλω να ξεκαθαρίσω ότι, μιλώντας για την ΕΟΚΑ Β΄, 
δεν αναφερόμαστε στη δεξιά·  αναφερόμαστε στην ΕΟΚΑ Β΄ και σ’ εκείνους που τη στήριξαν και την ελληνική 
χούντα-τιμής σε όσους αντιστάθηκαν στον Τούρκο εισβολέα, σε όσους έτρεξαν στη μάχη, για να 
υπερασπιστούν την αξιοπρέπεια, τη δημοκρατία και την πατρίδα, κι ας ήξεραν ότι βάδιζαν σε μάχη προδομένη 
και χαμένη.  Η σημερινή μέρα είναι μέρα τιμής σε όσους έδωσαν τη ζωή τους υπερασπιζόμενοι την Κύπρο, σε 
όσους χάθηκαν στη μάχη για την ανεξαρτησία της.  

 Ταυτόχρονα όμως είναι και μέρα μνήμης.  ∆εν ξεχνούμε το έγκλημα που διέπραξε ο ιμπεριαλισμός σε 
βάρος του τόπου και του λαού μας.  ∆εν ξεχνούμε πώς φτάσαμε στις 15 Ιουλίου του 1974 ούτε πώς 
οδηγηθήκαμε στις 20 Ιουλίου του ίδιου χρόνου.  ∆εν ξεχνούμε ποιοι και με ποιων τις οδηγίες άνοιξαν τις 
κερκόπορτες στον Αττίλα.  ∆εν ξεχνούμε, γιατί η μνήμη πρέπει να γίνει και συνείδηση, συνείδηση που να μην 
επιτρέπει σε κανέναν από εμάς να πάψουμε, έστω και για μια στιγμή, να αγωνιζόμαστε για τη δικαίωση της 
Κύπρου, την απελευθέρωση και την επανένωσή της, το μόνιασμα του λαού μας.  

 Το 1962 ο Ραούφ Ντενκτάς είχε δηλώσει πως αργά ή γρήγορα οι Τούρκοι θα πετύχουν τη διχοτόμηση.  
Όταν ρωτήθηκε πώς θα το πετύχουν, απάντησε:  «∆ε θα βιαστούμε να διχοτομήσουμε το νησί.  Θα 
περιμένουμε.  Η ευκαιρία θα μας δοθεί στο πιάτο».  Και έτσι δυστυχώς ακριβώς έγινε τελικά.  Το ΝΑΤΟ, οι 
Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής και η Τουρκία ήθελαν το νησί μας διχοτομημένο, για να εξυπηρετήσουν τα δικά 
τους γεωπολιτικά συμφέροντα.  Σχεδίασαν άψογα το δίδυμο έγκλημα σε βάρος της πατρίδας μας. Η εκτέλεσή 
του όμως απαιτούσε τη συνέργεια Ελλήνων και Ελληνοκυπρίων.  ∆υστυχώς την πέτυχαν. 

 Η ελλαδική χούντα έπαιξε άριστα τον προδοτικό της ρόλο.  Το ίδιο και ο Γρίβας και η ΕΟΚΑ Β΄, που 
εκπόνησαν σειρά πραξικοπηματικών σχεδίων.  Με ανατινάξεις και επιθέσεις ενάντια σε αστυνομικούς 
σταθμούς και άλλα οικήματα, με πολιτικές δολοφονίες, κλοπές όπλων και άλλες εγκληματικές πράξεις, 
προκάλεσαν αστάθεια στο εσωτερικό μέτωπο, αστάθεια που προετοίμαζε το έγκλημα του πραξικοπήματος σε 
όλα τα επίπεδα, υλικά και ιδεολογικά.  Είναι λυπηρό, γιατί κάποιοι από τους εγκληματικούς πρωταγωνιστές 
εκείνης της περιόδου, που παραμένουν αμετανόητοι, σήμερα διαδραματίζουν ρόλο στα πολιτικά πράγματα του 
τόπου.  

 Όσο κι αν αμφισβητούνται αυτά τα γεγονότα, δεν παύουν να είναι γεγονότα που θα ’πρεπε να κυνηγούν 
κάποιους.  Είναι πλέον πιστοποιημένο από το πόρισμα για το Φάκελο της Κύπρου πως το πραξικόπημα 
σχεδιάστηκε συνειδητά και προετοιμάστηκε μεθοδικά χρόνια πριν.  Στα τριάμισι χρόνια κατά τα οποία ο Γρίβας 
ήταν αρχηγός της ΕΟΚΑ Β΄, αλλά και νωρίτερα, ετοιμάστηκε σειρά σχεδίων για ανατροπή του Μακαρίου και 
ανάληψη της εξουσίας.  Τελευταίο το σχέδιο “Νίκη” που, όπως αναφέρει το πόρισμα, εκπόνησε ο ίδιος ο 
Γρίβας.  Το πραξικοπηματικό σχέδιο μετά το θάνατό του τελειοποιείτο από την ΕΟΚΑ Β΄ μέχρι και την τελευταία 
στιγμή.  Το αντιμακαριακό, αντικομμουνιστικό ντελίριο της οργάνωσης κορυφώθηκε με εγκλήματα και 
δολοφονίες. 

 Το πόρισμα, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, αποστομώνει και όσους έχουν αυταπάτες αναφορικά 
με το διαχρονικό ρόλο του ΝΑΤΟ στην Κύπρο.  Με νατοϊκή εντολή θα διευθετούσε το Κυπριακό με τη 
διχοτόμηση το 1964 με τον έκτο στόλο ο Άτσεσον.  Με νατοϊκή υπογραφή σφράγισε την ανατροπή του 
Μακαρίου και πρόσφερε την κάλυψη στην Τουρκία για την  εισβολή ο Λουνς. 

 Η Τουρκία καραδοκούσε έτοιμη να περάσει την κερκόπορτα που θα της άνοιγαν οι Εφιάλτες.  Η ευκαιρία 
τής δόθηκε με το προδοτικό πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου.  Όλα αυτά δεν τα λέμε ούτε για να διχάσουμε ούτε 
για να προκαλέσουμε.  Επιμένουμε να υπενθυμίζουμε την ιστορική αλήθεια, για να μη χαθούμε ως λαός στη 
λήθη, για να αντλήσουμε συμπεράσματα από τη σύγχρονη ιστορία και να χτίσουμε το μέλλον μας με επίγνωση 
και γνώση της ιστορικής αλήθειας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Μας αναμένουν δύσκολες στιγμές σ’ ό,τι αφορά το Κυπριακό, γι’ αυτό δεν πρέπει να παλινωδούμε και 
να ταλαντευόμαστε ανάμεσα στο ευκταίο και το εφικτό, αφήνοντας το χρόνο να παρέρχεται άκαρπα. Την ώρα 
που το βλέμμα όλων μας είναι στραμμένο στα προβλήματα της οικονομίας, το συρματόπλεγμα ριζώνει πιο 
βαθιά στο σώμα της πατρίδας μας.  

 Οι συνομιλίες αναμένεται να αρχίσουν το φθινόπωρο. Προεκλογικά ο κ. Αναστασιάδης διατύπωσε το 
πλαίσιο των θέσεων και των χειρισμών του στο Κυπριακό.  

 Ξεκαθαρίζω ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας είναι ελεύθερος να χειριστεί το Κυπριακό στη βάση των 
θέσεών του.  Εμείς θα τον κρίνουμε με βάση τα αποτελέσματα των προσπαθειών του.  Την ίδια στιγμή έχουμε 
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υποχρέωση να προειδοποιήσουμε για κάποιους κινδύνους.  Οι ενέργειες που θα γίνουν θα πρέπει να 
εξυπηρετούν το στρατηγικό στόχο της επίτευξης δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης και όχι να 
ικανοποιούν τις όποιες επικοινωνιακές ανάγκες.  

 Σ’ αυτή την πορεία χρειάζεται να απαντηθούν κάποια κρίσιμα ερωτήματα.  Η εξάρτηση από το μνημόνιο 
θα βοηθήσει τις προσπάθειές μας για λύση ή υπάρχει κίνδυνος να μας θέσει ενώπιον εκβιαστικών διλημμάτων;  
Θα έχουμε όφελος, αν υποβάλουμε ως Κυπριακή ∆ημοκρατία αίτηση για ένταξη στο Συνεταιρισμό για την 
Ειρήνη ή θα ζήσουμε απλώς ένα φιάσκο, διαταράσσοντας τις σχέσεις μας και με ένα συνεπή υποστηρικτή των 
θέσεών μας, τη Ρωσία;  Η Τουρκία θα υποβάλει βέτο σ’ ένα τέτοιο ενδεχόμενο.  Έχουμε αμφιβολία ότι το 
ΝΑΤΟ θα τη στηρίξει από τη στιγμή που είναι μια από τους ισχυρότερους συμμάχους του;  Τυχόν διορισμός 
διαπραγματευτή θα δώσει ώθηση στις συνομιλίες ή θα τις οδηγήσει σε καρκινοβασία;  Ποιον και τι θα 
εξυπηρετήσει η τάχα απόσυρση προτάσεων του ∆ημήτρη Χριστόφια, τις οποίες απέρριψε ο κ. Έρογλου, ενώ ο 
κ. Ντάουνερ δεν τις συμπεριέλαβε στο έγγραφό του; 

 Είναι πεποίθησή μας ότι αυτό που πρέπει να πράξουμε είναι η επαναβεβαίωση της βάσης 
διαπραγμάτευσης και η επικέντρωση στην αποτροπή απαράδεκτων και διχοτομικών θέσεων από οπουδήποτε 
και αν προέρχονται.  Με ασπίδα μας τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών πρέπει να παραμείνουμε συνεπείς 
στον αγώνα για λύση διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας με πολιτική ισότητα, όπως την περιγράφουν τα 
κείμενα των Ηνωμένων Εθνών.  Λύση που θα βασίζεται στα σχετικά ψηφίσματα του ΟΗΕ, τις συμφωνίες 
υψηλού επιπέδου, το διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο.  Λύση που θα οδηγεί σε επανενωμένο κράτος με μία 
κυριαρχία, διεθνή προσωπικότητα και ιθαγένεια. 

 Οφείλουμε να συνεχίσουμε να χτίζουμε πάνω στην πολιτική που διασφάλισε την άσκηση των 
κυριαρχικών μας δικαιωμάτων στο θέμα του φυσικού αερίου και να εργαστούμε, έτσι που να γίνει ο φυσικός 
πλούτος του τόπου μας παράγοντας ειρήνης για την Κύπρο και την ευρύτερη περιοχή.  Οφείλουμε να 
οικοδομήσουμε την ενότητα και να εργαστούμε συλλογικά και με σωφροσύνη, έτσι που να παραμείνει ανοιχτό 
το παράθυρο της προοπτικής  επανένωσης του τόπου μας.  Μόνο έτσι θα δικαιώσουμε την αντίσταση του λαού 
μας, τη θυσία των ηρώων μας και θα κλείσουμε μια για πάντα τις πληγές που άνοιξε το δίδυμο έγκλημα του 
1974 στον τόπο μας και το λαό μας. 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κυπριανού. 

 Παρακαλώ τώρα τον Πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Μάριο Καρογιάν να έρθει στο βήμα. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρία και κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για μια ακόμη φορά, για μια ακόμη χρονιά, η Βουλή των Αντιπροσώπων συνέρχεται στη σημερινή ειδική 
συνεδρία για τις μαύρες επετείους του Ιούλη του 1974, το προδοτικό πραξικόπημα και την τουρκική εισβολή.  
Τριάντα εννιά χρόνια μετά το δίδυμο έγκλημα του πιο θλιβερού και τραγικού Ιούλη της κυπριακής ιστορίας, η 
Κύπρος και ο λαός της βιώνουν ακόμη τις συνέπειες της αφροσύνης και της παραφροσύνης, της μεγάλης 
προδοσίας της 15ης Ιουλίου και της βάρβαρης τουρκικής εισβολής της 20ής  Ιουλίου. 

 Μέρα μνήμης, τιμής και αγώνα η σημερινή.  Τριάντα εννιά χρόνια μετά η μνήμη παραμένει βαριά 
φορτισμένη και φορτωμένη, γιατί εκείνη η μεγάλη τραγωδία του Ιούλη του 1974 σκόρπισε αίμα, πόνο, πίκρα, 
δυστυχία και σφράγισε ανεξίτηλα τη ζωή μας, το παρόν και το μέλλον μας.  Θυμόμαστε εκείνες τις μαύρες, τις 
τραγικές μέρες του προδοτικού πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής, τον όλεθρο, τη βία, το απέραντο 
πένθος.  Θυμόμαστε και τιμούμε τους ήρωες και τους μάρτυρές μας, τους ήρωες, τους μαχητές και τους 
αγωνιστές της δημοκρατίας και  της αντίστασης και τους υπερασπιστές της ελευθερίας και της πατρώας γης.  
Αποτίνουμε φόρο τιμής στον αείμνηστο εθνάρχη Μακάριο, που ήταν ο στόχος της ΕΟΚΑ Β΄ και του προδοτικού 
πραξικοπήματος, και εμπνεόμαστε από τους αγώνες και τα οράματά του για τη δημοκρατία και την ελευθερία 
της πατρίδας μας.  Τιμούμε σήμερα επίσης τους αγνοούμενούς μας, τους παθόντες, τους εγκλωβισμένους, 
τους εκτοπισθέντες και όλους όσοι βίωσαν και συνεχίζουν να βιώνουν τις τραγικές συνέπειες του δίδυμου 
εγκλήματος. 

 Καταδικάζοντας σήμερα για μια ακόμη φορά το δίδυμο έγκλημα του 1974, καλούμαστε να 
ανασυνταχθούμε και να συστρατευθούμε στις επάλξεις του αγώνα για τη διεκδίκηση των δικαίων και των 
δικαιωμάτων μας, για τον τερματισμό της κατοχής, την απελευθέρωση και την επανένωση της πατρίδας μας 
και του λαού μας, για την εξεύρεση μιας δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του κυπριακού προβλήματος. 
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 Σ’ αυτό το κρίσιμο σταυροδρόμι που βρίσκεται σήμερα η Κύπρος και ο λαός της, σ’ αυτούς τους 
δύσκολους και χαλεπούς καιρούς, σ’ αυτή τη σκληρή συγκυρία, οφείλουμε να ξανασταθούμε στα πόδια μας, να 
εξοπλιστούμε με το απαραίτητο ψυχικό σθένος και, με εθνική συνεννόηση, σύνεση και αποφασιστικότητα, να 
χαράξουμε μια νέα πορεία, μια νέα ελπιδοφόρα πορεία, μια πορεία προς ένα καλύτερο μέλλον. 

 Έλεγα πέρυσι από το βήμα της Βουλής τέτοια μέρα και το επαναλαμβάνω και σήμερα:  Αν σήμερα 
αποδειχθούμε κατώτεροι των περιστάσεων, αν αποποιηθούμε τις ευθύνες μας και οδηγήσουμε στον 
πολυκερματισμό και τον κατατεμαχισμό το λαό μας και μετατρέψουμε σε αρένα το διάλογο των πολιτικών 
δυνάμεων του τόπου, μύρια κακά μάς αναμένουν και πελώριες και ασήκωτες οι ευθύνες που θα μας 
αποδώσουν οι τωρινοί, αλλά και οι αγέννητοι συμπατριώτες μας. 

 Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να συνέλθουμε.  Πρέπει να βρούμε το δρόμο της εθνικής 
συνεννόησης, της συναντίληψης και της συναίνεσης.  Το δρόμο της ευθύνης, της συνευθύνης και της 
συλλογικότητας.  Το δρόμο της συστράτευσης, αλλά και της συμπόρευσης.  Είναι η ώρα που πρέπει να 
δώσουμε όλοι τα χέρια, να ενώσουμε τις δυνάμεις μας, να στοιχηθούμε όλοι μαζί απέναντι στα κρίσιμα 
προβλήματα που αντιμετωπίζουμε και απέναντι στις ευθύνες μας.  Είναι η ώρα της περισυλλογής, αλλά και της 
συλλογικής αυτογνωσίας.  Η ώρα μιας εθνικής στρατηγικής, αλλά και ενός έκτακτου σχεδίου δράσης. 

 Χρειαζόμαστε μια εθνική συμφωνία, μια συμφωνία τιμής και αγώνα.  Ούτε οι ώμοι του ενός ούτε οι ώμοι 
των ολίγων είναι τόσο δυνατοί, για να σηκώσουν το τεράστιο βάρος της ευθύνης της διαχείρισης των μεγάλων 
και κρίσιμων προκλήσεων και προβλημάτων που αντιμετωπίζουμε.  Όλοι μαζί είμαστε υποχρεωμένοι να 
μεριστούμε τις ιστορικές ευθύνες και το εθνικό καθήκον που οι σημερινοί δύσκολοι καιροί επιτάσσουν.  Όχι με 
λόγια.  Όχι με συνθήματα.  Όχι με ευσεβοποθισμούς.  Με σύνεση και σχέδιο.  Με στρατηγική και όραμα.  
Κυρίως, με πίστη και αισιοδοξία.  

 Θα επαναλάβω για μια ακόμη φορά την άποψη ότι οι μεγάλες στιγμές στην ιστορία ενός τόπου, είτε 
αυτές σηματοδοτούν εθνικές νίκες και εθνικά επιτεύγματα είτε σηματοδοτούν εθνικές τραγωδίες, προσφέρονται 
για παραδειγματισμό και φρονηματισμό και πρέπει να λιπαίνουν και να τροφοδοτούν τη διεργασία της εθνικής 
αυτογνωσίας.  Μόνο έτσι μπορούμε με ασφάλεια και σιγουριά να χαράζουμε την πορεία προς ένα καλύτερο 
μέλλον.  Η συλλογική, η εθνική αυτογνωσία προϋποθέτει φυσικά αυτοκριτική και έναν αντικειμενικό, ρεαλιστικό 
απολογισμό.  Να διδαχθούμε πρέπει και από τα λάθη μας, να αναγνωρίσουμε τα πάθη μας, να αποδεχθούμε 
τις αδυναμίες μας, να αφήσουμε στο παρελθόν λάθη και ανεπάρκειες, να απελευθερωθούμε από πάθη και 
διχαστικές αντιπαραθέσεις.  

 Αυτές τις ώρες, αυτές τις μέρες, ας μπούμε σε ένα διάλογο με την ιστορία, να διδαχθούμε από την 
ιστορία, να διδαχθούμε ακόμη και από τα λάθη μας, και ας αρχίσουμε παράλληλα ένα διάλογο με το μέλλον.  
Κυρίως όμως ας αφουγκραστούμε τι μας προστάζει ο λαός μας, τι αξιώνει ο λαός μας, τι προσδοκεί και ποιο 
μέλλον επιθυμεί.  

 Η βαθιά και πολυεπίπεδη πολιτική, οικονομική και θεσμική κρίση σίγουρα δυσχεραίνει και τον αγώνα 
μας για διεκδίκηση μιας δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του κυπριακού προβλήματος.  Τόσο η 
Τουρκία όσο και κάποιοι ισχυροί παράγοντες της διεθνούς κοινότητας μας θεωρούν πιο ευάλωτους, λόγω 
κυρίως της οικονομικής κρίσης που μαστίζει τον τόπο μας, γι’ αυτό και επιχείρησαν να δημιουργήσουν 
συνθήκες για εσπευσμένη επανέναρξη των συνομιλιών, θεωρώντας τις παρούσες δύσκολες συνθήκες για τον 
τόπο μας ως μια ευκαιρία γι’ αυτούς για τελική ρύθμιση του κυπριακού προβλήματος.  

 Η έντονη αντίδραση του Προέδρου, της κυβέρνησης και όλων των πολιτικών κομμάτων μετέθεσε την 
επανέναρξη των διαπραγματεύσεων για το Κυπριακό το φθινόπωρο.  ∆εν μπορούμε να πούμε ότι έχουμε 
αποτρέψει τους σχεδιασμούς, αλλά και τις μεθοδεύσεις τους.  Πρέπει λοιπόν να βρισκόμαστε σε συνεχή 
εγρήγορση.  Κυρίως, πρέπει να αντιμετωπίσουμε ως ένα αρραγές εσωτερικό μέτωπο τις παραπέρα 
μεθοδεύσεις εκείνων που θεωρούν ότι η παρούσα περίοδος προσφέρεται ως μια καλή ευκαιρία για το κλείσιμο 
του Κυπριακού όπως όπως.  Ο διάλογος που έχει αρχίσει στο Εθνικό Συμβούλιο και στις άτυπες συσκέψεις 
του Προέδρου της ∆ημοκρατίας με τους πολιτικούς αρχηγούς και που αποσκοπεί στην καλύτερη προετοιμασία 
της πλευράς μας ενόψει της επανέναρξης του διαλόγου για το Κυπριακό έχει δώσει κάποια πρώτα δείγματα 
εθνικής συνεννόησης και συναντίληψης.  

 Με τη συνδρομή όλων των πολιτικών δυνάμεων μπορούμε να πετύχουμε επιτέλους αυτό που τόσα 
χρόνια δεν έχουμε κατορθώσει, την ενότητα και τη συλλογικότητα στη διαχείριση του Κυπριακού και μια εθνική 
στρατηγική, με κοινούς στόχους και με ένα ολοκληρωμένο σχέδιο δράσης, που να στηρίζεται από όλες τις 
πολιτικές δυνάμεις  στη βάση των οραμάτων, των στόχων και των προσδοκιών του λαού μας.  Το κοινό 
ανακοινωθέν του Εθνικού Συμβουλίου του Σεπτέμβρη του 2009 και το πλαίσιο αρχών για τη λύση του 
Κυπριακού, που έχει ενσωματώσει στο προεκλογικό του πρόγραμμα ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, καθώς και 
οι κατά καιρούς εισηγήσεις και προτάσεις των πολιτικών δυνάμεων που συνιστούν ευρύτατες συγκλίσεις 
μπορούν να αποτελέσουν ένα κοινό σχέδιο στρατηγικής και πλαίσιο διαχείρισης του Κυπριακού.  

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι πληγές που προκάλεσε το δίδυμο έγκλημα του Ιούλη του 1974 παραμένουν ανεπούλωτες.  Η θυσία 
των ηρώων και των μαρτύρων μας παραμένει αδικαίωτη.  Η τουρκική αδιαλλαξία συνεχίζεται και κορυφώνεται.  
Ο ποντιοπιλατισμός της διεθνούς κοινότητας καλά κρατεί.  Οι εταίροι μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση -το 
απέδειξαν και πρόσφατα- αντί αλληλεγγύης, μας πρόσφεραν χολή και όξος.  Η πολιτική αστάθεια που 
επικρατεί στην ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής Μεσογείου δημιουργεί έναν κρίσιμο αστάθμητο 
παράγοντα.  Η οικονομική κρίση που αντιμετωπίζει η Κύπρος και οι δραματικές συνέπειές της έχουν κάνει το 
λαό μας να περιέλθει σε κατάσταση απογοήτευσης, οργής και αγανάκτησης.  Το κυπριακό κράτος και οι θεσμοί 
του, καθώς και το πολιτικό σύστημα, στερούνται αξιοπιστίας στα μάτια του λαού.  Ο κυπριακός λαός 
αναγκαστικά έχει σήμερα ως πρώτη προτεραιότητα την αντιμετώπιση των καθημερινών προβλημάτων που η 
οικονομική κρίση έχει προκαλέσει.  Οι συνθήκες αυτές έχουν κάνει πολλούς δυστυχώς να χάσουν την πίστη 
τους στο δίκαιο του αγώνα μας για απελευθέρωση και επανένωση της πατρίδας. 

 Έχουμε την άποψη ωστόσο ότι μπορούμε να βλέπουμε με αισιοδοξία το μέλλον, φτάνει όλοι να 
συνειδητοποιήσουμε τις ευθύνες μας προς τον τόπο και το λαό και να ανταποκριθούμε στα σημερινά μας 
καθήκοντα.  Μπορούμε εξάλλου, αξιοποιώντας νέα γεωστρατηγικά και γεωπολιτικά δεδομένα, την εργατικότητα 
και τη δημιουργικότητα του λαού μας και εκσυγχρονίζοντας το κράτος και τους θεσμούς μας, να 
δημιουργήσουμε νέες ευκαιρίες διαφύλαξης και διασφάλισης των εθνικών δικαίων και συμφερόντων της 
Κύπρου και του λαού της. 

 Η πολιτική ηγεσία του τόπου, οι πολιτικές δυνάμεις καλούνται να αποδείξουν ότι μπορούν να ηγηθούν 
και ότι μπορούν να καθοδηγήσουν τον κυπριακό λαό προς ένα καλύτερο αύριο.  Αυτό όμως μπορεί να 
επιτευχθεί χωρίς ρεβανσισμούς, χωρίς σύνδρομα του παρελθόντος, που πλήγωσαν, τραυμάτισαν και δίχασαν, 
και βέβαια απαλλαγμένοι από χαρακτηριστικά που σε διάφορες περιόδους μάς έκαναν αναποτελεσματικούς και 
στο τέλος της ημέρας μικρούς.  Μπροστά λοιπόν σ’ αυτές τις προκλήσεις, μπροστά σ’ αυτή τη δεινή κατάσταση 
που είμαστε, μόνο αν ανασυνταχθούμε, μόνο αν ανασκουμπωθούμε, μόνο αν διδαχθούμε από τα λάθη του 
παρελθόντος, μόνο αν ενωθούμε, μόνο ως μια γροθιά θα μπορέσουμε, αφήνοντας πίσω αυτά που μας 
πλήγωσαν, να τραβήξουμε τον τόπο και το λαό εκεί που πραγματικά του αξίζει. 

 Θα αποδειχθεί στην πράξη αν μπορούμε να είμαστε ικανοί και άξιοι ηγέτες και καθοδηγητές.  Η 
απάντηση δεν μπορεί να δοθεί με βερμπαλιστικές ρητορείες ούτε και βέβαια με λόγια, συνθήματα χωρίς 
περιεχόμενο, χωρίς προσανατολισμό, χωρίς πυξίδα είτε στη σημερινή συνεδρία της Βουλής είτε σε άλλες 
παρόμοιες επετειακές εκδηλώσεις αυτών των ημερών είτε στα εθνικά μνημόσυνα.  Από τις πράξεις μας θα 
κριθούμε όλοι.  Ας φροντίσουμε να αξιωθούμε τη θετική κρίση της ιστορίας και την εκτίμηση και την 
ευγνωμοσύνη των αγέννητών μας. 

 Αυτό είναι το μήνυμα του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Σεβασμός, τιμή σε όλους όσοι έδωσαν τη ζωή τους 
γι’ αυτό το λαό, γι’ αυτή την πολιτεία, γι’ αυτή τη χώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Καρογιάν για την ομιλία του. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Γιώργο Βαρνάβα να καταθέσει την ομιλία του εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κυρία και κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τριάντα εννιά χρόνια από το επονείδιστο προδοτικό πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου του 1974 και της 
βάρβαρης τουρκικής εισβολής που ακολούθησε, τιμούμε τους αγώνες και τους αγωνιστές.  Τιμούμε τους 
υπέροχους αγωνιστές της δημοκρατίας που, χωρίς υπολογισμό θυσίας, αντιστάθηκαν στους ξενοκίνητους 
εγκάθετους της χούντας και της ΕΟΚΑ Β΄, που με το πραξικόπημα εναντίον του Εθνάρχη Μακαρίου οδήγησαν 
τον τόπο στην εθνική τραγωδία, τη μεγαλύτερη εθνική τραγωδία του ελληνισμού μετά τη Μικρασιατική 
Καταστροφή. 

 Τριάντα εννιά χρόνια από τότε θυμόμαστε και τιμούμε το ξεσηκωμό του λαού μας εναντίον του 
πραξικοπήματος με το εφεδρικό, τους νομιμόφρονες αστυνομικούς, την προεδρική φρουρά, τους 
αντιστασιακούς αγωνιστές σε ολόκληρη την Κύπρο.  Το προδοτικό πραξικόπημα έφερε ένα ακόμα μεγαλύτερο 
έγκλημα· άνοιξε την κερκόπορτα στην καραδοκούσα Τουρκία, η οποία ανέμενε με υπομονή τους Εφιάλτες του 
ελληνισμού, για να κινηθεί. 



2363 
 

 Μέσα από τις στάχτες και τα ερείπια που επισώρευσαν οι άθλιοι προδότες του πραξικοπήματος και η 
επιδρομή των νεοσουλτάνων της Άγκυρας, ο λαός μας κατάφερε να σταθεί στα πόδια του, να στηρίξει το 
κυπριακό κράτος ως το μόνο υποκείμενο διεθνούς δικαίου και να δρομολογήσει τη μεγάλη και δύσκολη πορεία 
που μας οδήγησε το 2004 στο επίτευγμα της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Τριάντα εννιά χρόνια μετά, οι τραγικές συνέπειες της προδοσίας και του εγκλήματος παραμένουν 
ωστόσο αναλλοίωτες.  Η τουρκική κατοχή συνεχίζεται, ο εποικισμός εντείνεται, οργιάζει ο σφετερισμός των 
ελληνοκυπριακών περιουσιών και καταστρέφεται η πολιτιστική μας κληρονομιά.  Ο λαός μας ενδιαφέρεται για 
λύση το συντομότερο δυνατό.  Μια λύση που θα τερματίζει την κατοχή, που θα προνοεί την απομάκρυνση των 
εποίκων, που θα διασφαλίζει τη μια και μόνη κυριαρχία, τη μια και μόνη διεθνή νομική προσωπικότητα, τη μια 
ιθαγένεια, την ενότητα του κράτους και του λαού, των θεσμών και της οικονομίας, την κατοχύρωση των 
θεμελιωδών ελευθεριών και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. Μια λύση που θα στηρίζεται στις αρχές και τα 
ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και στο ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Γι’ αυτή τη λύση θα 
αγωνιστούμε, γιατί μόνο μια τέτοια λύση μπορεί να αντέξει στη δοκιμασία του χρόνου, μόνο μια τέτοια λύση θα 
φέρει τη μόνιμη ειρήνη, την ασφάλεια, την ευημερία και την ανάπτυξη για όλους τους κατοίκους της Κύπρου, 
Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους. 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆υστυχώς, η τελευταία προσπάθεια λύσης του Κυπριακού με τις απευθείας διαπραγματεύσεις, η οποία 
τερματίστηκε εξ υπαιτιότητος της τουρκικής πλευράς, όταν η Κυπριακή ∆ημοκρατία αναλάμβανε την Προεδρία 
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, προσέκρουσε και πάλι στην τουρκική αδιαλλαξία και στρεψοδικία.  Η επιμονή σε 
δύο κρατικές οντότητες στα πλαίσια μιας χαλαρής συνομοσπονδίας, σε μόνιμες παραβιάσεις ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων και ελευθεριών και σε διατήρηση των αναχρονιστικών εγγυήσεων του 1960 οδήγησε  τις 
συνομιλίες σε αδιέξοδο και τέλμα.  Ταυτόχρονα, η Τουρκία κατά παράβαση του διεθνούς δικαίου αμφισβητεί τα 
κυριαρχικά  δικαιώματα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην αποκλειστική οικονομική ζώνη και διατυπώνει 
απαράδεκτες απειλές. 

  Το διακηρύσσουμε για μια ακόμη φορά:  Οι εκβιασμοί δε θα περάσουν!  ∆ε θα συνυπογράψουμε λύσεις 
διχοτομικές, λύσεις νεοανανικές, που θέτουν σε κίνδυνο τη φυσική και εθνική επιβίωση του κυπριακού 
ελληνισμού.  ∆ε θα δεχθούμε λύσεις που καταστρατηγούν τη δημοκρατική αρχή της πλειοψηφίας, εκ 
περιτροπής προεδρίες και σταθμισμένη ψήφο και τη φαλκίδευση των δημοκρατικών δικαιωμάτων του λαού 
μας, δίνοντας το μήνυμα σε καραδοκούντες κακόπιστους τρίτους και στην Τουρκία ότι η οικονομική κρίση δεν 
πρόκειται  να μας κάμψει να αποδεχθούμε άδικη λύση. 

 Η ανάγκη μιας νέας εθνικής στρατηγικής και επανατοποθέτησης του Κυπριακού, με προβολή του 
αντικατοχικού χαρακτήρα του προβλήματος, με διαμόρφωση περιγράμματος λύσης, με εμπλοκή του 
ευρωπαϊκού παράγοντα, με καταγγελίες της Τουρκίας σε κάθε διεθνές βήμα για το συνεχιζόμενο εποικισμό, για 
την παραβίαση των δικαιωμάτων των εγκλωβισμένων, για το σφετερισμό ελληνοκυπριακών περιουσιών, για 
την καταστροφή της πολιτιστικής μας κληρονομιάς, είναι μονόδρομος.  Αυτή είναι η επιταγή των υπέροχων 
ηρώων και μαχητών της αντίστασης κατά του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής. 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για άλλη μια φορά καταδικάζουμε την προδοσία και το έγκλημα.  Μνημονεύουμε και τιμούμε τους 
ηρωικούς μας νεκρούς.  Τιμούμε τους αντιστασιακούς αγωνιστές, όσους έδωσαν τη ζωή τους για την 
απόκρουση της τουρκικής εισβολής.  Υποκλινόμαστε στην υπέροχη αντίσταση του λαού μας.  Όσοι αναμένουν 
ότι ο λαός μας θα καμφθεί και θα γονατίσει ματαιοπονούν.  Θα συνεχίσουμε τον αγώνα για λύση που θα 
διασφαλίζει τη φυσική και εθνική επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού.  Η αντίσταση λαού και ηγεσίας θα 
συνεχιστεί, όπως μας το κληροδότησε επιτακτικά η φωνή του Μακαρίου στις 15 Ιουλίου 1974. 

 Τιμή και δόξα στους αγωνιστές της αντίστασης!  Ο αγώνας συνεχίζεται.  Όλοι μαζί για τη σωτηρία της 
Κύπρου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Βαρνάβα. 

 Παρακαλώ τώρα τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. ∆ημήτρη Συλλούρη να έρθει στο βήμα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας,  
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 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σήμερα ξανά, τριάντα εννιά χρόνια μετά, η θλιβερή ανάμνηση του αδελφοκτόνου υποκινούμενου 
πραξικοπήματος μας διδάσκει ότι ο αγώνας για δημοκρατία και ελευθερία επιβάλλεται να είναι διαρκής.  Η 
σημερινή θλιβερή επέτειος μας διδάσκει ότι η εκδούλευση στους ξένους, η διάσπαση και ο φανατισμός μόνο το 
κακό και την καταστροφή φέρνουν.  Μας διδάσκει ακόμα ότι η ελευθερία, η δημοκρατία και η αξιοπρέπεια είναι 
θεμελιώδη αγαθά, που πρέπει να διαφυλάσσουμε. 

 Έχουμε υποχρέωση να περιφρουρήσουμε τη δημοκρατία μας, να τη διευρύνουμε και να την 
ενισχύσουμε.  Το ότι δεν ενισχύσαμε και δεν εκσυγχρονίσαμε τη δημοκρατία μας όλα αυτά τα χρόνια το 
πληρώσαμε με την οικονομική κρίση. 

 Σήμερα βρισκόμαστε στη δίνη μιας επικίνδυνης κρίσης, την ένταση και τη διάρκεια της οποίας κανείς δεν 
μπορεί να προβλέψει.  Αυτή η θέση μάς καθιστά και πάλι ευάλωτους σε δόλιες μεθοδεύσεις των ξένων.  Είναι 
σίγουρο ότι κάποιοι θα επιχειρήσουν να εκμεταλλευτούν τη δεινή κατάσταση στην οποία έχουμε περιέλθει, για 
να εξυπηρετήσουν τα γεωπολιτικά τους συμφέροντα στη γειτονιά μας, γιατί δεν έχει εγκαταλειφθεί η 
προσπάθεια διάλυσης της οντότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Μνημονεύοντας τα θύματα της πιο μεγάλης και οδυνηρής τραγωδίας της πατρίδας μας στέλλουμε το 
μήνυμα ότι δε θα ανεχθούμε την οπισθοδρόμηση σε επιλογές που θα φέρουν και πάλι στο χείλος της διάλυσης 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Η φετινή θλιβερή επέτειος του πραξικοπήματος βρίσκει την πατρίδα μας και το λαό μας να βιώνουν τις 
τραγικές συνέπειες μιας πρωτόγνωρης οικονομικής κρίσης.  Η κατάσταση σήμερα γυρίζει τη σκέψη μας πίσω 
στην περίοδο του πραξικοπήματος και της εισβολής και μπορεί να γίνουν συγκρίσεις και παραλληλισμοί όχι 
φυσικά με απόλυτο τρόπο.  Και τότε, όπως και σήμερα, ο λαός μας προσπαθούσε να αντιληφθεί το μέγεθος 
της καταστροφής μέσα από μια αβεβαιότητα.  Και τότε, όπως και σήμερα, τα προβλήματα ήταν τεράστια και 
δύσκολα:  Απώλεια επιχειρήσεων, απώλεια θέσεων εργασίας, ανεργία, φτώχια, ανέχεια και προσφυγιά.  Και 
τότε, όπως και σήμερα, ο αριθμός των ανέργων, των δυσπραγούντων είχε εκτιναχθεί σε επικίνδυνα επίπεδα 
και απειλούσε την κοινωνική συνοχή.  Και τότε, όπως και σήμερα, η κυπριακή κοινωνία προσπαθούσε να 
ανασυνταχθεί και να ξεπεράσει την κρίση, κοινωνική και οικονομική, που προκαλούσε ο όλεθρος και ο 
πόλεμος, σήμερα η οικονομική κρίση.  Και τότε, όπως και σήμερα, οι Κύπριοι, παρά την πικρία, το θυμό και την 
απογοήτευση, δούλεψαν σκληρά και ασταμάτητα και με αλληλεγγύη στάθηκαν ξανά στα πόδια με αξιοπρέπεια.  
Και τότε, όπως και σήμερα, απαιτείται σύμπνοια και συστράτευση.   

 Σήμερα, για να ξαναβρούμε ό,τι έχουμε χάσει και να υπερασπισθούμε ό,τι κινδυνεύει, επιβάλλεται να 
κινηθούμε ταυτόχρονα σε τρεις άξονες, στην αλληλεγγύη, στη δικαιοσύνη και στην ανάπτυξη.  Πρώτος μας 
στόχος πρέπει να είναι η αλληλεγγύη προς τους συμπολίτες μας, για να διαφυλαχθεί η κοινωνική συνοχή και 
να υποστηριχθούν οι ευάλωτες ομάδες.  Πρέπει να διατηρήσουμε και να δυναμώσουμε τους κοινωνικούς 
ιστούς.  Να στηρίξουμε τους φορείς κοινωνικής αλληλεγγύης και όλους όσους δραστηριοποιούνται σ’ αυτή την 
κατεύθυνση.  ∆εύτερος μας στόχος πρέπει να είναι η αποκάλυψη της αλήθειας, η απονομή δικαιοσύνης, η 
απόδοση ευθυνών και η παραδειγματική τιμωρία όλων όσων ευθύνονται για τη σημερινή καταστροφή στον 
τόπο μας.  Τρίτος μας στόχος πρέπει να είναι η δρομολόγηση δράσεων ανάπτυξης και μεταρρύθμισης του 
κράτους.  Πρέπει να αποκαταστήσουμε τη λειτουργία του τραπεζικού συστήματος.  Πρέπει να επισπεύσουμε 
τις διαδικασίες αξιοποίησης του φυσικού μας πλούτου, να αναδομήσουμε το δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα, 
ώστε να λειτουργούν με λιγότερο κόστος, ευελιξία και αποτελεσματικότητα.  Πρέπει να πατάξουμε τη 
φοροδιαφυγή, να διαφυλάξουμε την κοινωνική συνοχή.  Η ενότητα όλων γύρω από συντεταγμένους στόχους 
είναι η βάση της επιτυχίας της προσπάθειάς μας.  Ομόψυχοι, συντεταγμένοι και αδερφωμένοι πρέπει να 
δώσουμε τη μάχη, για να εξαφανίσουμε τους κινδύνους που σήμερα απειλούν την πατρίδα μας. 

 Στο Κυπριακό στόχος πρέπει να είναι μια λύση που να ακυρώνει την κατοχή, να ανατρέπει τη διαίρεση 
και να επιτρέπει στους Κύπριους πολίτες να συμβιώνουν χωρίς φυλετικούς και ρατσιστικούς διαχωρισμούς, 
υπό καθεστώς ισονομίας.  

 Το δικό μας όραμα στο Ευρωπαϊκό Κόμμα είναι μια ελεύθερη, ευημερούσα, ασφαλής ευρωπαϊκή 
Κύπρος για όλους τους νόμιμους κατοίκους της.  Αυτό μπορεί να εξασφαλίσει μια λύση που να εδράζεται στις 
ευρωπαϊκές αρχές και αξίες, που να ενώνει το λαό, το χώρο, την οικονομία, την κοινωνία και τους θεσμούς.  
Μια λύση που να σέβεται τις αρχές της δημοκρατίας, τα θεμελιώδη πολιτικά και ανθρώπινα δικαιώματα και τις 
βασικές ελευθερίες όλων των ανθρώπων.  Το σταθερό θεμέλιο για την οικοδόμηση μιας ελεύθερης πατρίδας 
μπορεί να είναι το δημοκρατικό, λειτουργικό, εύπορο και σύγχρονο κράτος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η ασφαλής βάση πάνω στην οποία μπορούμε να χτίσουμε το μέλλον και τη συνέχειά μας επιβάλλεται να 
είναι η απόδοση δικαιοσύνης και ο σεβασμός της αλήθειας.  Ήρθε ο καιρός η λύση του Κυπριακού να 
συζητείται στη βάση του περιεχομένου και όχι στη βάση επικεφαλίδων.  Ήρθε ο καιρός να ξεκαθαρίσουμε την 
έννοια μιας πραγματικής λύσης, που να τερματίζει την κατοχή, και όχι μιας διευθέτησης που να συγκαλύπτει 
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τες ξένες παρεμβάσεις.  Σε κάθε άλλη περίπτωση η αδικία, η καταπίεση, οι διακρίσεις, οι ξένες παρεμβάσεις και 
η καταπάτηση αρχών και δικαιωμάτων θα οδηγήσουν σε βία, δυστυχία και καταστροφή. 

 Τα ενεργειακά δεδομένα, όπως έχουν διαμορφωθεί στη γειτονιά μας, επιτρέπουν στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία να ευθυγραμμίσει τα συμφέροντά της με αυτά που έχουν ισχυρές χώρες της περιοχής. 

 Έχουμε χρέος να συνεχίσουμε ενωμένοι και απτόητοι, με σύνεση και υπευθυνότητα, αλλά και με πίστη 
και αποφασιστικότητα τη μεγάλη πορεία για τη δικαίωση του μαρτυρικού λαού μας.  Ας δημιουργήσουμε 
επιτέλους μια μικρή επέτειο ανάτασης, ανάστασης και επιτυχίας.  Φτάνει πια να γιορτάζουμε θλιβερές 
επετείους σ’ αυτό τον τόπο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη και παρακαλώ τώρα το γενικό γραμματέα του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, τον κ. Γιώργο Περδίκη, να ανέλθει στο βήμα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας,  

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Συμπληρώνονται σήμερα τριάντα εννέα χρόνια από την αποφράδα ημέρα του προδοτικού 
πραξικοπήματος της ελληνικής χούντας κατά του εκλελεγμένου Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄.  Ακολούθησε η τουρκική εισβολή, ο ξεριζωμός, η προσφυγιά, η ανταλλαγή 
πληθυσμών και η διχοτόμηση.  Σήμερα αντιμετωπίζουμε το τελευταίο στάδιο της τουρκοποίησης της βόρειας 
Κύπρου με το ξεπούλημα των ιδιοκτησιών μέσω της γνωστής “επιτροπής περιουσιών”, που εγκαθίδρυσε στα 
κατεχόμενα η Τουρκία. 

 Ό,τι ξεκίνησε από τα σκοτεινά παρασκήνια του ΝΑΤΟ ολοκληρώθηκε αιματηρά επί του εδάφους από τις 
μεραρχίες των τουρκικών μεχμετζίκ.  Οι υπερασπιστές της κυπριακής ανεξαρτησίας βρέθηκαν άοπλοι και 
προδομένοι απέναντι στα τανκς της προδοσίας και στη συνέχεια απέναντι στον πάνοπλο Αττίλα.  Παρά την 
υπεροπλία του κακού, χωρίς να μετρήσουν το κόστος του εναλλακτικού δρόμου της υποταγής, δηλαδή του 
δρόμου της αντίστασης και της αξιοπρέπειας, έδωσαν ηρωικά τη μάχη της τιμής και τον αγώνα τον καλό.   

 Το καυτό εκείνο μαύρο καλοκαίρι του ’74 μπορεί να χάσαμε στο πεδίο των πολεμικών επιχειρήσεων, 
αλλά δεν ηττηθήκαμε ιδεολογικά.  Χάρη στις θυσίες του λαού μας, την ιερά σπονδή αίματος των χιλιάδων 
νεκρών, τραυματιών και αγνοουμένων, κρατάμε πεισματικά ελεύθερη αυτή τη φλούδα γης, αυτή την πέτρα την 
αγιασμένη.  ∆ε συνθηκολογήσαμε με το άδικο και τη βία.  Επιβιώνουμε, παρά τα αλλεπάλληλα λάθη της 
πολιτικής μας ηγεσίας, που στάθηκε διαχρονικά ανάξια να διαχειριστεί τη μεγάλη θυσία των ηρώων της 
κυπριακής ελευθερίας και δημοκρατίας,  διότι δυστυχώς όσα από τους σχεδιασμούς της Τουρκίας και των 
συμμάχων της δεν επιτεύχθηκαν στο πεδίο των προδομένων μαχών του ’74 χάθηκαν και χάνονται στη 
συνέχεια μέσα από τα τριάντα εννέα χρόνια ανεπιτυχούς διαπραγμάτευσης από την εκάστοτε κυπριακή ηγεσία. 

 Τέτοιες ώρες είναι εύκολα τα μεγάλα λόγια για τους ήρωες της δημοκρατίας και της ελευθερίας.  Οι 
σημερινές πράξεις είναι οι δύσκολες, διότι σήμερα ο λαός μας αντιμετωπίζει μια νέα κατοχή και νέες 
ασύμμετρες απειλές.  Βρισκόμαστε πλέον κάτω από την οικονομική επιτήρηση της τρόικας με εμφανές το 
ενδεχόμενο αυτή η κατάσταση να οδηγήσει σε εκχώρηση κυριαρχικών δικαιωμάτων και σε νέες υποχωρήσεις.  
Είναι ξεκάθαρο ότι προετοιμάζεται η διασύνδεση της οικονομικής κρίσης με τη διαχείριση των 
υδρογονανθράκων και το Κυπριακό.  Έντονη πλανάται η οσμή σχεδιασμών που απεργάζονται οι γνωστοί 
κύκλοι των φίλων και συμμάχων, που οδηγούν τον κυπριακό λαό σε νέα ασφυκτικά διλήμματα και σε ένα νέο 
καταστροφικό κεφαλοκλείδωμα.  Η “αδήριτη ανάγκη”, αυτή η λάμια της κυπριακής ιστορίας, προβάλλει και πάλι 
ως δικαιολογία και πρόφαση για νέες υποχωρήσεις. 

 Προειδοποιούμε τον κάθε συνετό Κύπριο πολίτη· οι οιωνοί, τα σημάδια των καιρών, είναι σκοτεινοί.  Η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία και η ελευθερία του λαού μας κινδυνεύουν σήμερα, όπως και τότε, τον τραγικό Ιούλη.  
Κινδυνεύουν, όπως και τότε, από τους σχεδιασμούς της Τουρκίας και των συμμάχων της.  Κινδυνεύουν όμως 
περισσότερο, όπως και τότε, νομίζω, από την έλλειψη προγραμματισμού, πρόβλεψης, προετοιμασίας και 
ενότητας.  Η κυπριακή ελευθερία και δημοκρατία κινδυνεύουν, επειδή ελλείπει ακόμα η αποφασιστικότητα και η 
σοφία, η πίστη και η αντοχή, ο δυναμισμός και η διεκδικητικότητα από αυτούς που ηγούνται κατά καιρούς 
αυτού του μικρού λαού.  Κι ας είμαστε, όπως λέει ο ποιητής, όντως «μικρός λαός, που πολεμά χωρίς σπαθιά 
και βόλια, για όλου του κόσμου το ψωμί, το φως και το τραγούδι».   

 Λυπούμαι να παρατηρήσω, απ’ όσα έζησα στα λίγα χρόνια της ζωής μου ως σήμερα σ’ αυτό τον τόπο, 
πως, και όταν αυτός ο μικρός λαός ανασηκώνει το τσακισμένο του κορμί, το γεμάτο μώλωπες και πληγές από 
την άδικη τιμωρία των εμπόρων των εθνών, όταν, λέω, σηκώνει το βλέμμα και τολμά να αντικρίζει στα ίσια τους 
μεγάλους και τρανούς αυτού του άδικου κόσμου και της νέας τάξης, έστω και για μια στιγμή της ιστορίας τολμά 
να σηκώσει το κορμί του γεμίζοντας τον κόσμο με φως και τραγούδι, δυστυχώς εκείνες τες στιγμές δε βρίσκεται 
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η άξια ηγεσία να κάνει το φως φωτιά και να σκορπίσει τα σκοτάδια, να κάνει το τραγούδι βροντή και να τσακίσει 
τα λιθάρια. 

 Αυτές τις δύσκολες και κρίσιμες ώρες, που είναι πεπερασμένες στιγμές στους αιώνες της πολυτάραχης 
και ταραγμένης ιστορίας του νησιού μας, καλούμαστε να κρατήσουμε ρότα σταθερή και αταλάντευτη.  ∆εν 
μπορούμε να συναινέσουμε στη συνθηκολόγηση και το άδικο.  Παραμένουμε λοιπόν σταθερά προσηλωμένοι 
στο στόχο για μια Κύπρο ελεύθερη, κυρίαρχη και ανεξάρτητη, χωρίς ξένους στρατούς, στρατιωτικές βάσεις και 
εποίκους.  Με πλήρως κατοχυρωμένα και σεβαστά τα ανθρώπινα και πολιτικά δικαιώματα όλων των Κυπρίων, 
ανεξάρτητα από φυλετικά ή εθνικά ή άλλα χαρακτηριστικά.   

 Καλούμαστε να υποστηρίξουμε και σήμερα με την ίδια αποφασιστικότητα όσων τη θυσία τιμάμε αυτές τις 
μέρες, τις αξίες της δημοκρατίας και της ελευθερίας έναντι των σημερινών ασύμμετρων απειλών.   

 Καλό αγώνα και καλό βόλι!  Εις οιωνός άριστος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη και παρακαλώ τώρα τον κ. Νίκο Κουτσού, βουλευτή της Συμμαχίας των 
Πολιτών, να λάβει το λόγο. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κύριοι υπουργοί, κυρία υπουργέ, 

 Αγαπητοί φίλοι και συνάδελφοι, 

 Τούτες τις μέρες τιμούμε τους αγωνιστές της ελευθερίας και της δημοκρατίας.  Τιμούμε τη θυσία εκείνων 
που τις μαύρες μέρες του Ιούλη του 1974 υπερασπίστηκαν την πατρίδα μας με σθένος και αντιστάθηκαν στα 
σχέδια κατάλυσης και εκτουρκισμού της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Μπορεί τριάντα εννιά χρόνια μετά το δίδυμο έγκλημα του πραξικοπήματος και της εισβολής, ο αγώνας 
μας να παραμένει ακόμα αδικαίωτος και η πατρίδα μας να παραμένει υπό ημικατοχή, αλλά ουδέποτε θα 
σταματήσουμε να διεκδικούμε την απελευθέρωση της πατρίδας μας, να αγωνιζόμαστε για την αποκατάσταση 
της δικαιοσύνης και τη διασφάλιση των δικαιωμάτων του λαού μας. 

 Τριάντα εννιά χρόνια έχουν περάσει με τα πολιτικά κόμματα και σχήματα να ακολουθούν μια πολιτική 
που ο λαός όχι μόνο δεν την καταλαβαίνει, αλλά βρίσκεται σε αντίθεση, όπως απέδειξε με ψήφο στην κάλπη 
τον Απρίλιο του 2004.  Αυτή η αντίθεση, το αποτέλεσμα του δημοψηφίσματος του 2004 πρέπει να αποτελέσει 
τη σημαία του αγώνος μας· το αποτέλεσμα και όχι το εάν ο ένας ή ο άλλος τάχθηκε κατά ή υπέρ του 
δημοψηφίσματος.  Αυτό είναι αναφαίρετο δικαίωμα του καθενός μας.  ∆εν είναι τυχαίο που ως Συμμαχία 
Πολιτών σήμερα κάνουμε την παρθενική μας εμφάνιση και μιλάμε για πρώτη φορά στον κυπριακό ελληνισμό.  
Γνωρίζουμε τις δυσκολίες και τα προβλήματα που θα αντιμετωπίσουμε, αλλά με πλήρη γνώση και συνείδηση 
αυτών αναλάβαμε τον αγώνα μας για μια λύση που να αποκαθιστά το δίκαιο και να οδηγεί την Κύπρο σε μια 
ελεύθερη χώρα χωρίς εποίκους χωρίς κατοχικά και άλλα ξένα στρατεύματα.  Σε μια λύση που δίνει συνέχεια 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, σε ένα ευρωπαϊκό κράτος με δημοκρατικό πολίτευμα, με διασφαλισμένα τα 
ανθρώπινα δικαιώματα για όλους ανεξαιρέτως τους πολίτες του, με κατοχυρωμένη την ελευθερία διακίνησης, 
χωρίς ξένες εγγυήσεις, και με μια αδιαίρετη κυριαρχία. 

 Στην πρόσκληση για ενότητα που μας απευθύνεται και από τον Πρόεδρο και από αλλού δηλώνουμε 
καθαρά ότι είμαστε έτοιμοι μόνο εάν ξεκαθαριστεί ο στόχος και οι λεπτομέρειες του αγώνα.  ∆ε δίνουμε σε 
κανέναν λευκή επιταγή, αλλά είμαστε έτοιμοι να αναλάβουμε τις ευθύνες μας και να συμπορευθούμε με όλους 
εκείνους που αποδέχονται και επιδιώκουν λύση σύμφωνα με το δημοψήφισμα. 

 Μας ανησυχεί που κάποιοι τους τελευταίους μήνες θέλουν να εκμεταλλευτούν την οικονομική κρίση, για 
να επιβάλουν στον κυπριακό ελληνισμό μια λύση που να διέπεται από τη φιλοσοφία και τις πρόνοιες του 
Σχεδίου Ανάν.  Η απάντησή μας είναι απλή και ενσωματώνεται στην απάντηση που έδωσε ο λαός μας τον 
Απρίλιο του 2004. 

 Μας καλούν σε ενότητα, αλλά την ίδια στιγμή ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας όχι μόνο αποδέχθηκε την 
κωδικοποίηση των λεγομένων συγκλίσεων που κατέγραψε ο κ. Ντάουνερ και τις παρέλαβε, αλλά και 
αναφέρεται σ’ αυτές ως σημείο αναφοράς.  Συνομιλίες επί του εγγράφου Ντάουνερ δεν μπορούν να οδηγήσουν 
πουθενά αλλού παρά σε μια πανομοιότυπη εκδοχή του Σχεδίου Ανάν με άλλη ονομασία.     

 Μας ανησυχεί ακόμα η δημόσια δέσμευση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στην εφημερίδα “Μιλιέτ” για 
μη αναστρέψιμες πραγματικότητες.  Οι μόνες πραγματικότητες που υπάρχουν από το 1974 είναι επί του 
εδάφους και είναι η βίαιη προσφυγοποίηση των Ελληνοκυπρίων και μετακίνηση Τουρκοκυπρίων στα 
κατεχόμενα και η διχοτόμηση της Κύπρου σε γεωγραφικό και κοινοτικό επίπεδο και ο εποικισμός.  Αν λοιπόν ο 
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Πρόεδρος θεωρεί ως μη αναστρέψιμες αυτές τις πραγματικότητες, ουσιαστικά αποδεχόμαστε μία λύση που θα 
επιδιώξει και θα εδράζεται στα δεδομένα της εισβολής, που αναπόφευκτα μας οδηγεί στη διχοτόμηση, κάτι το 
οποίο μας βρίσκει εντελώς αντίθετους. 

 Η Συμμαχία Πολιτών θεωρεί ότι σ’ αυτή την εξαιρετικά κρίσιμη περίοδο για τον τόπο μας εκείνο που 
προέχει είναι μια ολοκληρωμένη στρατηγική και σχέδιο δράσης τόσο για το περιεχόμενο της λύσης και τη 
μορφή της όσο και για τη διαχείριση των τρεχουσών εξελίξεων.   

 Η ιστορική αυτογνωσία μάς επιβάλλει ότι η ενότητα μπορεί να υπάρξει στη βάση μιας ολοκληρωμένης 
στρατηγικής εθνικής διεκδίκησης.  Ενωμένοι μπορούμε να αγωνιστούμε για τη σωτηρία της πατρίδας μας.  
Ενωμένοι μπορούμε να διεκδικήσουμε και να δικαιώσουμε τις θυσίες των ηρώων μας.  Και μην ξεχνάτε, 
συνάδελφοι, ότι η ωδή προς την ελευθερία του ∆ιονύσιου Σολωμού δεν είναι μόνο τον εθνικό ύμνο που 
περιέχει· περιέχει και άλλες πολλές στροφές.  Μια στροφή λέει καθαρά:  «Μην ειπούν στον στοχασμό τους τα 
ξένα έθνη αληθινά:  Εάν μισούνται ανάμεσό τους δεν τους πρέπει ελευθεριά».  Και ο λαός μας πρέπει να έχει, 
του επιτρέπεται η ελευθερία. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κουτσού. 

 Καλώ τέλος το βουλευτή Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία να έρθει για τη δική του τοποθέτηση. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρία και κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Της προηγούμενης κυβέρνησης το κύριο σύνθημα ήταν η ενότητα, όπως και της σημερινής.  Και όλων 
των συναδέλφων σε τούτη την αίθουσα το κύριο επιχείρημα ήταν η ενότητα.  Πρέπει να παραδεχτούμε -τούτη η 
αίθουσα τούτη την ώρα περικλείει την ηγεσία του τόπου, από τον πρώτο πολίτη Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, 
τους υπουργούς μας και τους βουλευτές- ότι εμάς βαρύνει το χρέος να βρούμε τα σωστά βήματα και τα σωστά 
πατήματα.  Και πρέπει να παραδεχτούμε εν πάση ειλικρινεία ότι δεν καταφέραμε να κατανοούμε τη λέξη 
“ενότητα” με τον ίδιο τρόπο ο καθένας από μας.  ∆ε θέλω να κάμνω μάθημα, αλλά στην πρόσφατη ιστορία μας, 
όχι στα βάθη των αιώνων, υπάρχει ένα φωτεινό παράδειγμα εδώ στη γειτονιά μας, που κατοικοεδρεύουν 
κάποιοι επί μονίμου βάσεως, τα Φυλακισμένα Μνήματα, που, όταν τούτος ο λαός εννοούσε τη λέξη “ενότητα” 
κατά τον ίδιο και τον αυτό τρόπο, εμεγαλούργησεν και εδημιούργησεν αυτό που λέγεται σήμερα “Κυπριακή 
∆ημοκρατία” και έχουμε αξιώματα σήμερα εμείς να τα φέρουμε.  Και υπάρχει μια μικρή λέξη που την ύμνησε 
ένας σπουδαίος αγωνιστής, ο Ευαγόρας Παλληκαρίδης, η λέξη “ελευθερία”.  Αν συστρατευθούμε όλοι προς την 
ίδια κατεύθυνση, νομίζω τα πράματα θα παν καλύτερα. 

 ∆εν υπάρχει καμία αμφιβολία ότι σήμερα τα εγκλήματα της Τουρκίας στη συνείδησή μας δυστυχώς 
έχουν ξεθωριάσει.  Οι λέξεις “πρόσφυγας”, “αγνοούμενος”, “εγκλωβισμένος”, “εποικισμός”, “σύληση 
πολιτιστικής κληρονομιάς” δυστυχώς κι αυτές έχουν ξεθωριάσει.  Και θέλω να υπομνήσω στο σώμα το εξής 
πολύ απλό.  Σήμερα θάβουμε τους νεκρούς μας, σαράντα σχεδόν χρόνια μετά, και οι κηδείες που γίνονται, αντί 
να μετατρέπονται σε συλλαλητήρια καταδίκης των εγκλημάτων της Τουρκίας, είναι ωσάν να πέθανε κάποιος 
στη γειτονιά και τον παίρνουμε να τον θάψουμε.  Και αυτό δεν το λέω με επίκριση.  Το λέω, γιατί ως λαός 
έχουμε πάθει κόπωση, και θεωρώ ότι πρέπει, είναι η ώρα να ανασυντάξουμε τις δυνάμεις μας προς την ορθή, 
την πρέπουσα και τη δέουσα κατεύθυνση. 

 Εζήτησα το λόγο από τον Πρόεδρο της Βουλής, για να πω και δυο λόγια για το έργο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, που είναι αξιοπρόσεκτο, θα έλεγα, και ήταν οφειλόμενος φόρος τιμής σ’ αυτούς που έδωσαν 
τη ζωή τους στο πραξικόπημα και στην εισβολή.  Στο Φάκελο της Κύπρου -κατά δραματική συγκυρία σήμερα 
ημερολογιακά οι επέτειοι του πραξικοπήματος και της εισβολής είναι ∆ευτέρα και Σάββατο- αναφέρεται ότι 
είχαμε 41 νεκρούς από τη μια μεριά και 41 από την άλλη.  Ασφαλώς αρμόζει δόξα και τιμή στους αγωνιστές της 
δημοκρατίας που υπερασπίστηκαν την έννομη τάξη, αλλά πρέπει να υπομνήσω προς το σώμα και το εξής:  
Επειδή πολλές φορές λέγεται ότι οι άλλοι ήταν εκείνοι που εφόρμησαν να καταλύσουν τη δημοκρατία, να 
υπομνήσω ότι οι άλλοι ήταν οι καταδρομείς μας, που θέλω να πληροφορήσω ξανά το σώμα, έτσι να το 
υπενθυμίσω, ότι ήταν παιδιά δικά μας τα οποία διετάχθησαν να καταλύσουν τη δημοκρατία και δεν ήταν οι 
επιλεγμένοι της ΕΟΚΑ Β΄ ή οι χουντικοί.  Και μάλιστα και συνάδελφοι από την πλευρά της αριστεράς, 
δυστυχώς αμούστακα παιδιά τότε, βρέθηκαν σ’ αυτό το στρατόπεδο.  Γι’ αυτό να είμαστε έτσι για την ιστορία 
και για τη μνήμη αυτών των ανθρώπων που, ενώ πήγαν να υπηρετήσουν την πατρίδα, βρέθηκαν σ’ αυτή τη 
δραματική και δύσκολη κατάσταση…  Και να υπομνήσω ακόμα ένα γεγονός στο Φάκελο της Κύπρου, που 
παρήλασαν αυτοί της ΕΟΚΑ Β΄, να πω ότι πάρα πολλοί συμπατριώτες μας, σωστοί άνθρωποι παρασύρθηκαν, 
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φανατίστηκαν με πολλούς πακτωλούς χρημάτων από τη χούντα και με διαφόρους τρόπους και παρασύρθηκαν 
σ’ αυτή την τραγωδία.  Αυτοί ζούσαν την τραγωδία ή τη ζουν και σήμερα δυο φορές.  Και τους ερώτησα 
όλους… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ασφαλώς δεν επικροτεί κανένας το έργο της ΕΟΚΑ Β΄, κύριοι! 

 Και ερωτούσα τους εοκαβητατζήδες ποιος ήταν ο αντικειμενικός στόχος.  Θα πω μία απάντηση ενός 
σπουδαίου ανθρώπου, κατά τα άλλα, του Σπύρου του Παπαγεωργίου.  Τον ρώτησα:  «Κύριε Παπαγεωργίου, 
κρίνοντας σήμερα, μετά τη δραματική πορεία του λαού μας προς τον όλεθρο και την καταστροφή, τι έχετε να 
πείτε για τους αντικειμενικούς στόχους της ΕΟΚΑ Β΄;».  Η απάντηση ήταν η εξής:  «Επαίξαμεν το ρόλο του 
χρήσιμου ηλιθίου».  

 Ένας άλλος βασικός λόγος που ζήτησα το λόγο, κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων και 
αγαπητοί συνάδελφοι, είναι για να μεταφέρω τα παρακάτω λόγια σε τούτη την αίθουσα, για να καταγραφούν 
στα πρακτικά της Βουλής και σήμερα, που έχουμε πατώσει και εθνικά και οικονομικά, να αποτελούν φάρο 
καθοδήγησης προς όλους εμάς, από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας μέχρι τον τελευταίο που κάθεται σ’ αυτή 
την αίθουσα.   

 Λεν αυτά τα λόγια:  «Ελληνικέ κυπριακέ λαέ, μείνε όρθιος και αλύγιστος επί των επάλξεων.  
∆ιακυβεύεται το μέλλον σου και η εθνική υπόστασή σου.  Αγών υπέρ βωμών και εστιών, αγών υπέρ πάντων 
είναι ο σημερινός αγών σου.  Και θα είναι επίπονος και μακρός.  Θα διέλθει από πολλά στάδια και φάσεις και 
απαιτεί αντοχή, επιμονή, υπομονή, εγκαρτέρηση, θάρρος, αποφασιστικότητα και προπάντων πίστη.  Απαιτεί ο 
αγών μας πίστη στην τελική επικράτηση του δικαίου μας.  Μην πτοηθείς ποτέ και μην απογοητευθείς από τας 
οιασδήποτε δυσκολίας και αντιξοότητας.  Στάσου άκαμπτος, απτόητος, υπερήφανος, αδούλωτος, αγονάτιστος, 
απροσκύνητος και κράτησε ψηλά την αγωνιστική σημαία.  Ζήτω ο αδούλωτος κυπριακός ελληνισμός!».  Ακούν 
στο όνομα “εθνάρχης Μακάριος”. 

 Αυτή ήταν η πορεία που χάραξε και η τελευταία παρακαταθήκη, επειδή κάμποσοι τον επικαλούνται  με 
διάφορα προσχήματα και του αλλάσσουν και την πολιτική·  αυτή ήταν η τελευταία παρακαταθήκη του εθνάρχου 
Μακαρίου προς την ορθή πορεία.  Αποτελεί φάρο καθοδήγησης προς όλους μας, από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας μέχρι όλους εμάς. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σημείο αυτό έχουμε φθάσει στο τέλος της σημερινής ειδικής 
συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  12.25 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης  Λουκαΐδης Γιώργος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βότσης Άγγελος Μαυρίδης Μάριος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γεωργίου Γεώργιος Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γιώργος Μισός Αριστοτέλης 

∆αμιανού Άριστος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νικολαΐδης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Νουρής Νίκος 

Καρογιάν Μάριος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Κατσουρίδης Νίκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Περδίκης Γιώργος 
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Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Προκοπίου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

 Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των ηρώων και των μαρτύρων της δημοκρατίας και της ελευθερίας 
και ομιλίες (Πρόεδρος, Α. Νεοφύτου, Άντρος Κυπριανού, Μ. Καρογιάν, Γ. Βαρνάβα, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, 
Ν. Κουτσού, Ζ. Κουλίας) για τις μαύρες επετείους του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής. 

 [Την 21η Αυγούστου 2013 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη έκτακτης συνόδου του σώματος: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων διαβιβάζει τους χαιρετισμούς του στα αξιότιμα μέλη και τα 
πληροφορεί ότι, έπειτα από αίτηση βουλευτών για σύγκληση έκτακτης συνόδου, όρισε συνεδρία του σώματος 
για την Πέμπτη, 29 Αυγούστου 2013, στις 4.00 μ.μ. με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

«Τοποθέτηση επί της αίτησης βουλευτών για σύγκληση έκτακτης συνόδου σύμφωνα με τον Kανονισμό 7A του 
Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων για συζήτηση προτάσεων νόμου». 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.036-2013). 

 2. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.017-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: ……………………. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ……………………. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ……………………. .] 
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